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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 4ης Οκτωβρίου 2007  

 (Ώρα έναρξης:  4.50 μ.μ.)  

(Αρ. 1)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της πρώτης συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
μετά τις θερινές διακοπές.  Παρακαλώ τον κ. γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εύχομαι να έχετε ξεκουραστεί όλοι, για να έχετε όρεξη για τους μήνες που 
έπονται πολιτισμένα να αντιπαραταχθείτε.  Εύχομαι σε όλους κάθε καλό.   

 Πρέπει να πω ότι είναι η πρώτη συνεδρία μετά την επέτειο της ανεξαρτησίας.  Να 
μου επιτρέψετε να πω λίγα λόγια από μέρους του σώματος. 

 Με αυτή λοιπόν την ευκαιρία της 47ης επετείου της κυπριακής ανεξαρτησίας, η 
Βουλή των Αντιπροσώπων αποτίνει φόρο τιμής σε όλους όσοι αγωνίστηκαν και 
θυσιάστηκαν για την ελευθερία, την ανεξαρτησία και την εδαφική ακεραιότητα της 
πατρίδας μας.  Φόρο τιμής αποτίνει επίσης σε όλους αυτούς που υπερασπίστηκαν τη 
δημοκρατία, τους δημοκρατικούς θεσμούς, τη νομιμότητα στη χώρα μας ενάντια στις 
ξένες συνωμοσίες και επιβουλές, αλλά και ενάντια στους εθνικιστικούς, σοβινιστικούς, 
φασιστικούς κύκλους και στις δύο κοινότητες.  

 Οι έξωθεν επεμβάσεις και η υπόσκαψη του κράτους από τα μέσα προκάλεσαν 
πολλά προβλήματα και καταστροφές και είχαν ως αποκορύφωμα το δίδυμο έγκλημα του 
προδοτικού πραξικοπήματος της χούντας των Αθηνών και της ΕΟΚΑ Β΄ και της 
βάρβαρης τουρκικής εισβολής που ακολούθησε. 

 Η ημέρα της κυπριακής ανεξαρτησίας ανήκει σε όλους, σε όλους τους ήρωές μας, 
αλλά ανήκει και στο λαό μας, που με τους αγώνες και την εργασία του κατάφερε μέσα 
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σε συνθήκες δύσκολες να πετύχει πάρα πολλά και να αναγεννήσει τη χώρα μας μέσα 
από τα συντρίμμια της καταστροφής του 1974. 

 Για τριάντα τρία και πλέον χρόνια αγωνιζόμαστε για τη δικαίωση του λαού μας.  
Για την επίτευξη μιας δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του Κυπριακού, που θα 
τερματίζει την κατοχή και τον εποικισμό και θα επανενώνει το έδαφος, το λαό, την 
οικονομία και τους θεσμούς της πατρίδας μας.  Θα αποκαθιστά και θα κατοχυρώνει τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες ολόκληρου του λαού, Ελληνοκυπρίων, 
Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων.  Θα καθιστά το λαό μας πράγματι 
αφέντη στον τόπο του και θα αποκλείει τη δυνατότητα σε ξένες χώρες επέμβασης στα 
εσωτερικά της χώρας μας. 

 Επαναβεβαιώνουμε τη δέσμευσή μας σε μια λύση που θα στηρίζεται στα περί 
Κύπρου ψηφίσματα του Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών, στις αρχές του διεθνούς 
και του ευρωπαϊκού δικαίου, στις διεθνείς συμβάσεις των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου, που προνοούν τη δημιουργία μιας ομοσπονδιακής 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το όραμά μας είναι μια ειρηνική και ευημερούσα πατρίδα, στην οποία όλοι οι 
κάτοικοί της, όλα τα παιδιά της να μπορούν σε συνθήκες ασφάλειας να οικοδομούν το 
μέλλον τους στην κοινή τους πατρίδα.  

 Από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων απευθύνουμε χαιρετισμό στους 
συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους για την κοινή μας κατάκτηση, την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, και τους καλούμε να αγωνιστούμε μαζί, για να επανενώσουμε την πατρίδα 
μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

 Προτού μπούμε στη νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να 
πω ότι έχω ακόμα ένα καθήκον να εκπληρώσω.  Ο μήνας Οκτώβριος έχει ορισθεί ως 
Παγκόσμιος Μήνας Ευαισθητοποίησης για τον Καρκίνο του Μαστού. 

 Ο καρκίνος είναι η πιο συχνή αιτία θανάτου στην Ευρώπη και ο καρκίνος του 
μαστού είναι η πιο συχνή μορφή καρκίνου μετά τον καρκίνο των πνευμόνων.  Περίπου 
88 400 γυναίκες και 1 000 άνδρες πεθαίνουν κάθε χρόνο από καρκίνο του μαστού.  Το 
35% των γυναικών που έχουν αυτή την ασθένεια είναι κάτω των πενήντα πέντε ετών. 

 Είναι φανερό ότι ο καρκίνος του μαστού μάς αφορά όλους.  Την κάθε γυναίκα, 
τον κάθε άνδρα, ολόκληρη την κοινωνία.  Είναι τέτοια η έκταση του προβλήματος, που 
κανένας δεν μπορεί να μείνει αδιάφορος.  ∆εν είναι καθόλου υπερβολή να λεχθεί ότι η 
αδιαφορία σκοτώνει.  ∆εν είναι καθόλου υπερβολή να λεχθεί ότι, αν ληφθεί υπόψη ότι ο 
καρκίνος του μαστού είναι ιάσιμος σε ποσοστό μέχρι και 90% και, όταν εντοπίζεται σε 
πρώιμο στάδιο, αντιμετωπίζεται κατάλληλα, είναι κρίμα να μη λαμβάνουμε όλα τα 
αναγκαία μέτρα να τον αντιμετωπίσουμε.  Άρα, η ευαισθητοποίηση της κοινωνίας και 
της πολιτείας στο πρόβλημα αυτό είναι ένα κρίσιμο στοίχημα που, αν κερδηθεί -και 
πρέπει οπωσδήποτε να κερδηθεί- δημιουργεί πολλές προϋποθέσεις για την 
αντιμετώπιση, την έγκαιρη διάγνωση, αλλά και τη θεραπεία του νοσήματος. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, στα πλαίσια των εξουσιών και αρμοδιοτήτων της, 
θα συνεχίσει να εργάζεται για τη διαμόρφωση μιας ολοκληρωμένης εθνικής πολιτικής 
έναντι του καρκίνου και ειδικότερα έναντι του καρκίνου του μαστού, για να υπογραμμίζει 
την υποχρέωση της πολιτείας για ποιοτική παροχή θεραπείας και μια, όσο το δυνατόν, 
καλύτερη ποιότητα ζωής στους ασθενείς με καρκίνο του μαστού.  Για να θυμίζει στην 
κοινωνία, σε όλους εμάς ότι πρέπει να στεκόμαστε στο πλευρό των ασθενών, καθώς η 
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αντιμετώπιση του καρκίνου του μαστού συνδέεται με μεγάλη σωματική και ψυχική 
επιβάρυνση. 

 Σας ευχαριστώ και συγχαίρω τη “Europa Donna”.  Eυχαριστούμε και για το 
κεραστικό. 

 Να μπούμε τώρα στη νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Τα πρώτα δύο θέματα αναβάλλονται.   

 Και για το τρίτο θέμα έχει ζητηθεί αναβολή και αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει 
αντίρρηση να αναβληθεί.   

 Τα θέματα 4 και 5 αναβάλλονται.  

 Τα θέματα 6 και 7 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2007».  Είναι πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2007»  

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Χρήστο Στυλιανίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 24 Σεπτεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εσωτερικών, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, και εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου, έτσι ώστε να εισαχθεί η αυτεπάγγελτη εγγραφή στον εκλογικό 
κατάλογο από τους οικείους επάρχους προσώπων που έχουν το δικαίωμα του εκλέγειν 
και για οποιοδήποτε λόγο παραλείπουν να εγγραφούν σ’ αυτόν, με βάση τα στοιχεία 
που περιλαμβάνονται στο Αρχείο Πληθυσμού, και, επιπρόσθετα, να αντικατασταθεί η 
υποχρεωτική χρήση του εκλογικού βιβλιαρίου κατά την άσκηση του εκλογικού 
δικαιώματος των εκλογέων με την επίδειξη από αυτούς του δελτίου ταυτότητάς τους. 

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της κ. 
Χρήστος Στυλιανίδης ανέφερε ότι απώτερος στόχος των προτεινόμενων 
τροποποιήσεων που κατέθεσε είναι ο εκσυγχρονισμός της διαδικασίας άσκησης του 
εκλογικού δικαιώματος από το εκλογικό σώμα, ώστε να συνάδει με τα υφιστάμενα 
ευρωπαϊκά δεδομένα.  Το όλο θέμα, δήλωσε ο ίδιος, αποτελεί μείζον θέμα δημοκρατίας 
και η υιοθέτηση των προτεινόμενων με την πρόταση νόμου ρυθμίσεων θα συμβάλει στη 
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δημιουργία τέτοιου κλίματος, ώστε ο κάθε πολίτης να αισθάνεται ότι το κράτος δεν τον 
ταλαιπωρεί με γραφειοκρατικές διαδικασίες, αλλά τον εξυπηρετεί στην άσκηση των 
εκλογικών του δικαιωμάτων, δεδομένου, όπως υποστήριξε ο ίδιος, ότι ουσιαστικά 
προβλήματα για την εφαρμογή τους δεν υπάρχουν. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, τοποθετούμενος στις 
πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου, δήλωσε ότι το υπουργείο του δεν 
τάσσεται ενάντια σε οποιαδήποτε ενδεχόμενη τροποποίηση θα επιφέρει η Βουλή, την 
οποία και θα προσπαθήσει να εφαρμόσει, διατύπωσε ωστόσο τις πιο κάτω επιφυλάξεις:   

 Το ενδεχόμενο να υπάρξει ανάγκη για τροποποίηση του άρθρου 92 του περί 
Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, το οποίο προϋποθέτει εξάμηνη παραμονή των 
πολιτών στη ∆ημοκρατία για σκοπούς εγγραφής τους στον εκλογικό κατάλογο, 
δεδομένου ότι η προτεινόμενη ρύθμιση για αυτεπάγγελτη εγγραφή των εν λόγω 
προσώπων στον εκλογικό κατάλογο, με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται 
στο Αρχείο Πληθυσμού, ενέχει τον κίνδυνο εγγραφής σ’ αυτόν και προσώπων τα 
οποία έχουν τη μόνιμη διαμονή τους στο εξωτερικό. 

 Παρ’ όλο που το σύστημα Αρχείου Πληθυσμού παρέχει την ευχέρεια στο 
Υπουργείο Εσωτερικών να εντοπίζει τους πολίτες που αποκτούν το δικαίωμα του 
εκλέγειν και δεν έχουν εγγραφεί στον εκλογικό κατάλογο, οι διευθύνσεις των εν 
λόγω προσώπων οι οποίες καταχωρίσθηκαν σ’ αυτό κατά το χρόνο έκδοσης του 
δελτίου ταυτότητάς τους ενδέχεται να είναι διαφορετικές κατά το χρόνο 
απόκτησης από αυτά του δικαιώματος του εκλέγειν, με αποτέλεσμα να απαιτείται 
η προσέλευσή τους στο υπουργείο, για να δώσουν τα νέα τους στοιχεία. 

 Για να καταστεί δυνατό να εφαρμοστούν η προτεινόμενη κατάργηση του 
εκλογικού βιβλιαρίου και η χρήση από τους ψηφοφόρους του δελτίου ταυτότητάς 
τους κατά την άσκηση του εκλογικού δικαιώματός τους, απαιτείται να εξευρεθούν 
οι κατάλληλοι τρόποι, ώστε να διασφαλίζεται ότι οι εκλογείς θα ψηφίζουν μία μόνο 
φορά, δεδομένου ότι τα δελτία ταυτότητας που εκδίδονται σήμερα από τη 
∆ημοκρατία δεν παρέχουν την ευχέρεια να αναγνωρίζονται τα στοιχεία των 
κατόχων τους με ηλεκτρονικά μέσα.  Ωστόσο, τέτοιο πρόβλημα δε θα υπάρχει 
στο μέλλον, όταν η ∆ημοκρατία θα εκδίδει ταυτότητες με τις οποίες θα 
καταγράφεται η παρουσία του εκλογέα στο εκλογικό κέντρο και η άσκηση από 
αυτόν του εκλογικού του δικαιώματος, για να διασφαλίζεται η άσκηση του εν λόγω 
δικαιώματος από τον ψηφοφόρο μόνο μία φορά, εχέγγυα που παρέχει η 
ισχύουσα νομοθεσία με τη χρήση και σφράγιση του εκλογικού βιβλιαρίου από 
τους αρμόδιους λειτουργούς κατά την άσκηση του εκλογικού δικαιώματος των 
ψηφοφόρων.   

 Σχολιάζοντας αναφορές μελών της επιτροπής ότι κατά τη διεξαγωγή των 
τελευταίων εκλογών για ανάδειξη ευρωβουλευτών οι ψηφοφόροι είχαν το δικαίωμα να 
ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα με την επίδειξη του δελτίου ταυτότητάς τους, ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι η εμπειρία κατά τις εν λόγω 
εκλογές κατέδειξε ότι παρατηρήθηκε επιβράδυνση στις εκλογικές διαδικασίες λόγω της 
χρήσης της πολιτικής ταυτότητας από τους ψηφοφόρους, γιατί χρησιμοποιήθηκαν δύο 
εκλογικοί κατάλογοι, ένας για την καταγραφή της παρουσίας των ψηφοφόρων και ένας 
για την υπογραφή τους, με σκοπό τη διασφάλιση της άσκησης του εκλογικού 
δικαιώματός τους μόνο μία φορά.  Συναφώς, δήλωσε ο ίδιος, ενδεχόμενη κατάργηση 
του εκλογικού βιβλιαρίου, παρ’ όλο που δε θα επιβαρύνει τη ∆ημοκρατία με σημαντικό 
οικονομικό κόστος, θα επιβραδύνει τις εκλογικές διαδικασίες, γεγονός που αντίκειται στις 
προσπάθειες που καταβάλλει το Υπουργείο Εσωτερικών, για να τις επιταχύνει.  Όσον 
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αφορά την προτεινόμενη ρύθμιση για αυτεπάγγελτη εγγραφή των εκλογέων στον 
εκλογικό κατάλογο, επισήμανε πως, σε περίπτωση που το άρθρο 92 του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου παραμείνει σε ισχύ, θα επιβαρυνθεί η ∆ημοκρατία με σημαντικό 
οικονομικό κόστος, λόγω της ανάγκης διαπίστωσης από τις αρμόδιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Εσωτερικών της προϋπόθεσης της εξάμηνης παραμονής στη ∆ημοκρατία 
των πολιτών που θα εγγραφούν αυτεπάγγελτα στον εκλογικό κατάλογο.   

 Τέλος, εξέφρασε επιφυλάξεις για το κατά πόσο το Υπουργείο Εσωτερικών θα 
είναι σε θέση να εφαρμόσει τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, σε περίπτωση που αυτές 
υιοθετηθούν από τη Βουλή, λόγω του ότι ο διαθέσιμος χρόνος που παρέχεται στο 
υπουργείο του, για να προβεί στην κατάλληλη προετοιμασία μέχρι τις επερχόμενες 
προεδρικές εκλογές, δεν είναι αρκετός. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στο στάδιο της μελέτης της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τον 
αριθμό των προσώπων που δεν έχουν εγγραφεί στον εκλογικό κατάλογο και, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αφού έλαβαν 
σοβαρά υπόψη τα πρακτικά προβλήματα που θα προκύψουν με την ψήφιση σε 
νόμο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, όπως αυτά διατυπώθηκαν στην 
επιτροπή από το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, και την αναφορά 
του ότι τα χρονικά περιθώρια που παρέχονται στο υπουργείο του, ώστε να 
προετοιμαστεί κατάλληλα, για να εφαρμόσει τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, είναι 
μικρά, τάχθηκαν υπέρ της απόρριψής της. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ 
της ψήφισης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σε νόμο.   

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
διαφώνησε με τη φιλοσοφία της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και τάχθηκε 
υπέρ της απόρριψής της.   

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη της 
υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Κύπρος Χρυσοστομίδης, χωρίς να διαφωνεί με την πιο 
πάνω θέση της κοινοβουλευτικής του ομάδας, διατύπωσε τη θέση ότι οποιοδήποτε 
οικονομικό κόστος δε θα πρέπει να αποτελεί τον καθοριστικό παράγοντα για απόρριψη 
διαδικασιών που προωθούν τις δημοκρατικές διαδικασίες.   

 Παράλληλα, με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία να 
προβεί στις δέουσες ενέργειες για διαφώτιση των πολιτών σε σχέση με την υποχρέωσή 
τους να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο, με βάση τις πρόνοιες της ισχύουσας 
νομοθεσίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να περάσουμε στην ψήφιση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε.  Οι δύο του ΕΥΡΩΚΟ δεν ψήφισαν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον και δύο αποχές η πρόταση 
νόμου απορρίπτεται. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητέ μου, ερώτησα τζιαι δε μου είπετε «θέλουμε να μιλήσουμε»! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μπορεί να μην τον είδετε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν τον είδα!   

(Γελώντας) 

 Συγνώμη!  Συγνώμη, βλέπω καλά! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Είναι δικαιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ως κοινοβουλευτική ομάδα, είχαμε κατά καιρούς καταθέσει πολλές φορές 
προτάσεις για εκσυγχρονισμό της εκλογικής νομοθεσίας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πάλε παραβιάζω δηλαδή, αλλά εν πειράζει. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ∆υστυχώς, είχαμε σκοντάψει είτε σε διάφορα προσχήματα από την εκτελεστική 
εξουσία είτε σε μια νοοτροπία προστασίας του παλιού.  Εκρίναμεν αυτή τη στιγμή ότι, 
καταθέτοντας μερικώς τις προτάσεις μας και επιλέγοντας κάποιες για τις οποίες δε θα 
είχαμε αρνητική αντίδραση από αλλού, θα μπορούσαμε να τις φέρουμε στην ολομέλεια 
προς ψήφιση.  ∆υστυχώς, ούτε τώρα -για κάποιους λόγους ανεξήγητους για μας- 
καταφέραμε αυτό το θέμα να δοθεί στους πολίτες έστω και στην επόμενη εκλογική 
διαδικασία.   

 Θα μιλήσω πιο συγκεκριμένα.  Είχαμε κάνει πρόταση ουσιαστικά για τέσσερα 
θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Στυλιανίδη, θα κάνετε δικαιολόγηση ψήφου ή εννά αναλύσετε τζιείνον που 
θέλετε να αναλύσετε τζιαι δε σας εδόθη η δυνατότητα;   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω σε δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξεκινούμε λάθος, Χρήστο, και δε θέλω εγώ να αφαιρέσω λόγο από συναδέλφους.   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο.  Σε δύο λεπτά μόνο. 

 Η δική μας η θέση ήταν ότι, ειδικά στο θέμα της αυτόματης εγγραφής στους 
εκλογικούς καταλόγους, δεν υπήρχε κανένα κώλυμα ή πρόβλημα και αυτό θα 
δημιουργούσε νέα δεδομένα στη σχέση πολίτη και πολιτικής, ειδικά των νέων 
ανθρώπων.  ∆υστυχώς, δεν έγινε κατανοητό από τις άλλες πλευρές του κοινοβουλίου.  
Το Υπουργείο Εσωτερικών προέβαλλε επιχειρήματα και προσχήματα που δε μας έχουν 
πείσει.  Ελπίζουμε τουλάχιστο, κύριε Πρόεδρε, και αυτή είναι η δέσμευση στην επιτροπή 
Εσωτερικών, ότι αμέσως μετά τις προεδρικές εκλογές -και είναι εδώ ο πρόεδρος να το 
επιβεβαιώσει- αυτά τα θέματα θα ξανατεθούν επί τάπητος και το συντομότερο δυνατό 
θα έχουμε ριζικές αποφάσεις, για να μην ξαναπροβληθούν επιχειρήματα που, κατά την 
άποψή μας, δεν ισχύουν.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά.   

 Θέλω να πω ότι το πιο φρόνιμο θα ήταν -αφού παραβιάσαμε που παραβιάσαμε- 
αμέσως μετά τις προηγούμενες προεδρικές εκλογές να είχαν κατατεθεί αυτά τα 
πράγματα.  ∆εν μπορεί μερικούς μήνες... 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Είχε κατατεθεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆εν μπορεί τέσσερις μήνες πριν από τις προεδρικές εκλογές να κατατίθενται 
τέτοιου είδους προτάσεις νόμου, που αλλάζουν, αν θέλετε, το σκηνικό, και να 
περιμένουμε ότι θα εγκριθούν αυτές οι προτάσεις.   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Είχε κατατεθεί πάντως, κύριε Πρόεδρε, από πολύ νωρίς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για τη ∆ράση ενάντια στην Εμπορία Ανθρώπων (Κυρωτικός) Νόμος του 
2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 

Ευρώπης για τη ∆ράση ενάντια στην Εμπορία Ανθρώπων (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2007» 

Παρόντες: 

 Σοφοκλής Φυττής, πρόεδρος Ελένη Θεοχάρους 

 Ντίνα Ακκελίδου Στέλλα Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Σεπτεμβρίου 2007.  Στη 
συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών 
και Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
κύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη ∆ράση Ενάντια στην 
Εμπορία Ανθρώπων, η οποία έγινε στη Βαρσοβία στις 16 Μαΐου 2005 και υπογράφτηκε 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία την ίδια ημέρα.  Περαιτέρω, στο νομοσχέδιο αυτό 
περιέχονται πρόνοιες για την εφαρμογή της εν λόγω Σύμβασης σε συνάρτηση με τις 
πρόνοιες άλλων σχετικών νόμων. 

 Ειδικότερα, στη Σύμβαση αυτή περιέχονται πρόνοιες που αφορούν κυρίως τα 
ακόλουθα: 

1. Την καθιέρωση εθνικού μηχανισμού μεταξύ των διάφορων σωμάτων που είναι 
υπεύθυνα για την παρεμπόδιση και την καταπολέμηση της εμπορίας ανθρώπων. 

2. Την καθιέρωση μέτρων συνοριακών ελέγχων. 

3. Την καθιέρωση μέτρων για την προστασία και προώθηση των δικαιωμάτων των 
θυμάτων που εγγυώνται την ισότητα των φύλων. 

4. Την καθιέρωση της προστασίας της ιδιωτικής ζωής. 

5. Την παροχή βοήθειας προς τα θύματα. 

6. Την καθιέρωση του δικαιώματος σε νομική βοήθεια και δωρεάν νομική αρωγή 
προς τα θύματα και το δικαίωμα των θυμάτων σε αποζημίωση από τους δράστες. 
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7. Την καθιέρωση ομάδας εμπειρογνωμόνων για τη δράση κατά της εμπορίας 
ανθρώπων, ονομαζόμενη “CRETA”, που θα παρακολουθεί την εφαρμογή της 
Σύμβασης από τα μέρη. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα, αφού αναφέρθηκε στους 
σκοπούς του υπό αναφορά νομοσχεδίου, υπογράμμισε μεταξύ άλλων και τα ακόλουθα: 

1. Η Σύμβαση θα εφαρμόζεται σε συνάρτηση με το ποινικό δίκαιο και την ποινική 
δικονομία. 

2. Η εφαρμογή της Σύμβασης θα τεθεί σε ισχύ την πρώτη ημέρα του μήνα που 
ακολουθεί τη λήξη περιόδου τριών μηνών μετά την ημερομηνία κατά την οποία 
δέκα χώρες, συμπεριλαμβανομένων οκτώ χωρών του Συμβουλίου της Ευρώπης, 
θα δεσμευτούν από τις πρόνοιές της. 

3. Θα ανασταλθεί η εφαρμογή της Σύμβασης στα κατεχόμενα. 

4. Η κύρωση της εν λόγω Σύμβασης είναι απαραίτητη, ώστε να μπορέσει να 
εφαρμοστεί ο ήδη ψηφισμένος νόμος που ρυθμίζει την καταπολέμηση της 
εμπορίας, την εκμετάλλευση προσώπων και την προστασία των θυμάτων. 

5. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα αποφασίσει αν θα στείλει κάποιον ως 
εμπειρογνώμονα για να συμμετάσχει στην “CRETA”. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, τοποθετούμενη στο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, τόνισε ότι θα υπάρξει μια Συντονιστική Ομάδα με επικεφαλής τον Υπουργό 
Εσωτερικών, η οποία θα παρακολουθεί την εφαρμογή του νόμου περί Εμπορίας 
Ανθρώπων και κάθε χρόνο θα ετοιμάζεται σχετική έκθεση αναφορικά με την πρόοδο 
που θα παρατηρείται. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε ότι το υπουργείο της θα 
ενημερώνει τους εμπλεκόμενους φορείς για την πορεία εφαρμογής της Σύμβασης και 
του σχετικού νόμου.  Η ίδια τόνισε την ανάγκη της κύρωσης της Σύμβασης από τη 
Βουλή, διότι με αυτό τον τρόπο θα καταφανεί διεθνώς ότι η Κύπρος προσπαθεί να 
καταπολεμήσει την εμπορία ανθρώπων.  Τέλος, όπως τόνισε η ίδια, πρέπει να 
δραστηριοποιηθούν όλοι οι αρμόδιοι και να παρθούν πρακτικά μέτρα για υλοποίηση 
τόσο της Σύμβασης όσο και του σχετικού νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα 
∆ικαιώματα διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού υιοθετούν τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά Σύμβασης, γι’ αυτό και εισηγούνται 
στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωσή της. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3.  

 Εφαρμογή της Σύμβασης σε συνάρτηση με άλλους νόμους.  Άρθρο 4. 

 Εφαρμογή του νόμου για τους σκοπούς της Σύμβασης.  Άρθρο 5. 

 Εφαρμογή του ποινικού κώδικα για τους σκοπούς της Σύμβασης.  Άρθρο 6. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για τη ∆ράση ενάντια στην Εμπορία Ανθρώπων (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 

και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Άριστος Αριστοτέλους 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποίησε στο διάστημα μεταξύ 27ης 

Φεβρουαρίου και 25ης  Σεπτεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, ο Βοηθός 
Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων και ο πρόεδρος 
της Συμβουλευτικής Επιτροπής Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων.   
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 Σκοπός του νομοσχεδίου αυτού είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου, ώστε να καταστεί η 
λειτουργία του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων πιο ευέλικτη. 

 Σύμφωνα με τον επίτροπο, καθώς και την αιτιολογική και εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, όπως αυτό κατατέθηκε αρχικά στη Βουλή  
προβλέπει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τη μετονομασία του γνωμοδοτικού οργάνου, που εγκρίθηκε με το άρθρο 32 της 
βασικής νομοθεσίας, σε “Συμβουλευτική Επιτροπή Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων”. 

2. Την υποχρέωση του επιτρόπου να ζητεί τη γνώμη της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής μόνο κατά την άσκηση των αρμοδιοτήτων του που αφορούν 
αποφάσεις πολιτικής τις οποίες λαμβάνει ο ίδιος κατά την άσκηση της διακριτικής 
του ευχέρειας και όχι για αρμοδιότητες που αφορούν τη διοίκηση του γραφείου 
του ή την εκτέλεση και υλοποίηση των αποφάσεών του από λειτουργούς του 
γραφείου του.    

3. Την παροχή δυνατότητας στη Συμβουλευτική Επιτροπή να συνέρχεται σε 
συνεδρίες που ορίζει ο πρόεδρός της χωρίς την παρουσία του επιτρόπου, είτε για 
να ρυθμίζει θέματα διαδικασίας της λειτουργίας της είτε για να συζητά θέματα που 
παραπέμπει σε αυτήν ο επίτροπος για γνωμοδότηση.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή τα μέλη της 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κατέθεσαν 
γραπτώς τις ακόλουθες εισηγήσεις για τροποποίηση του νομοσχεδίου: 

1. ∆ιαγραφή από την προτεινόμενη διάταξη της δυνατότητας που παρέχεται στον 
επίτροπο να μη λαμβάνει υπόψη τη γνώμη της Συμβουλευτικής Επιτροπής για 
θέματα που αφορούν την έκδοση διαταγμάτων, την αριθμοδότηση και την 
επιβολή διοικητικών προστίμων.   

Για τα θέματα αυτά τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις θεωρούν ότι πρέπει να λαμβάνεται 
υπόψη η γνώμη της Συμβουλευτικής Επιτροπής, καθότι κρίνονται σημαντικά. 

2. Προσθήκη σχετικής διάταξης στο άρθρο 153 της βασικής νομοθεσίας, που αφορά 
τον προϋπολογισμό του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, ώστε σ’ αυτό να περιλαμβάνονται και τα έξοδα 
λειτουργίας της Συμβουλευτικής Επιτροπής τα οποία να καταρτίζονται από την 
επιτροπή σε συνεργασία με τον επίτροπο. 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις θεωρούν ότι με την τροποποίηση αυτή η Συμβουλευτική Επιτροπή 
θα αποκτήσει κύρος και δύναμη, θα έχει τη δυνατότητα να ρυθμίζει τα της 
λειτουργίας της, αφού θα καθορίζει το δικό της προϋπολογισμό, θα είναι 
αυτοδύναμη και θα δίνει έγκυρες και έγκαιρες γνωματεύσεις, αφού θα 
ενημερώνεται με την παρακολούθηση σεμιναρίων.   

 Κατά τη συζήτηση των πιο πάνω εισηγήσεων στην επιτροπή διαπιστώθηκε ότι 
υπήρχαν διαφορετικές προσεγγίσεις, σε επιμέρους ζητήματα, μεταξύ του επιτρόπου και 
του προέδρου της Συμβουλευτικής Επιτροπής και ως εκ τούτου η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων τούς κάλεσε να διαβουλευθούν με το αρμόδιο 
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υπουργείο και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, προκειμένου να 
καταλήξουν σε συναινετικές προσεγγίσεις. 

 Με βάση τις πιο πάνω οδηγίες της επιτροπής, οι εμπλεκόμενοι προσήλθαν σε 
διαβούλευση και κατέληξαν σε αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο κατατέθηκε στην 
επιτροπή από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, αφού προηγουμένως ελέγχθηκε 
νομοτεχνικά από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ενημερώθηκε 
σχετικά το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Το αναθεωρημένο νομοσχέδιο προβλέπει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η αρμοδιότητα της επιβολής διοικητικών προστίμων θα ασκείται από τον 
επίτροπο χωρίς να λαμβάνει υπόψη τη γνώμη της Συμβουλευτικής Επιτροπής, 
γιατί σε διαφορετική περίπτωση θα υπάρχει σύγκρουση με το άρθρο 28 (2) της 
βασικής νομοθεσίας που ορίζει ότι ο επίτροπος δε ζητεί τη γνώμη της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής στις περιπτώσεις επιβολής διοικητικών προστίμων 
και/ή άλλων διοικητικών κυρώσεων.  

2. Αναφορικά με την αρμοδιότητα της αριθμοδότησης, θα παραπέμπονται για 
γνωμοδότηση μόνο τα θέματα που αφορούν αλλαγές ή τροποποιήσεις του 
σχεδίου αριθμοδότησης. 

3. Αναφορικά με τα έξοδα λειτουργίας της Συμβουλευτικής Επιτροπής, τα οποία 
περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων,  αυτά θα καταρτίζονται από το 
Γραφείο του Επιτρόπου, αφού προηγουμένως ο επίτροπος λάβει υπόψη τις 
απόψεις του προέδρου της Συμβουλευτικής Επιτροπής.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2007». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 153 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα.  

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 24 
Απριλίου 2007 και 25 Σεπτεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), ο αναπληρωτής διευθυντής του ΑΤΙ, 
εκπρόσωποι της κλαδικής ΑΤΙ/ΠΑΣΥ∆Υ, ο διευθυντής του ΑΞΙΚ και η διευθύντρια της 
Νοσηλευτικής Σχολής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 
για το ΤΕΠΑΚ, ώστε: 

1. να παρέχεται η δυνατότητα στο πανεπιστήμιο αυτό να προσφέρει προπτυχιακά 
προγράμματα σπουδών σε μη Κυπρίους φοιτητές, στην αγγλική γλώσσα, με την 
καταβολή διδάκτρων, ώστε να μπορεί να προσελκύει φοιτητές από άλλες χώρες, 
εφόσον καταβάλουν τα σχετικά δίδακτρα.  Επίσης, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και 
για ειδικούς λόγους να μπορεί να προσφέρει ειδικά προγράμματα σπουδών σε 
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ξένη γλώσσα, αφού καταβληθούν τα δίδακτρα που θα εγκρίνει το Υπουργικό 
Συμβούλιο, 

2. η Σχολή Τεχνολογικών Εφαρμογών να μετονομαστεί σε Σχολή Μηχανικής και 
Τεχνολογίας, ώστε να αποδίδεται ακριβέστερα ο προσανατολισμός, ο 
χαρακτήρας και το εύρος των ειδικοτήτων των τμημάτων που θα την αποτελούν, 
η δε Σχολή Υπηρεσιών Υγείας να μετονομαστεί σε Σχολή Επιστημών Υγείας,  

3. να περιοριστεί η υποχρέωση του πανεπιστημίου να εντάξει προσωπικό από τα 
υπό ένταξη ιδρύματα το οποίο υπηρετεί σε κλάδους σπουδών που θα 
προσφέρονται από το πανεπιστήμιο. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή αποφάσισε 
να προωθηθεί μέρος του νομοσχεδίου για ψήφιση και το υπόλοιπο να παραμείνει 
ενώπιόν της σε εκκρεμότητα για περαιτέρω μελέτη.   

 Ειδικότερα, με το μέρος του νομοσχεδίου που προωθείται για ψήφιση σκοπείται η 
τροποποίηση του βασικού νόμου για το ΤΕΠΑΚ, ώστε να επέλθουν οι ακόλουθες 
αλλαγές: 

1. Η Σχολή Τεχνολογικών Εφαρμογών να μετονομαστεί σε Σχολή Μηχανικής και 
Τεχνολογίας, ώστε να αποδίδονται ακριβέστερα οι ειδικότητες των τμημάτων που 
θα την αποτελούν και η Σχολή Υπηρεσιών Υγείας να μετονομαστεί σε Σχολή 
Επιστημών Υγείας, 

2. Η υποχρέωση του ΤΕΠΑΚ σε σχέση με την ένταξη του διδακτικού προσωπικού 
των υπό ένταξη σ’ αυτό ιδρυμάτων να περιοριστεί, ώστε να ενταχθεί σ’ αυτό μόνο 
το προσωπικό το οποίο υπηρετεί σε κλάδους σπουδών που θα προσφέρονται 
από το ΤΕΠΑΚ. 

 Αναφορικά με το υπόλοιπο μέρος του νομοσχεδίου, για το οποίο κρίθηκε 
σκόπιμο από την επιτροπή να παραμείνει ενώπιόν της σε εκκρεμότητα για περαιτέρω 
μελέτη, επισημαίνεται ότι έχουν ήδη ζητηθεί από τους αρμοδίους να αποστείλουν στην 
επιτροπή επιπρόσθετα στοιχεία, έτσι ώστε να μπορέσει να ολοκληρώσει τη μελέτη του. 

 Συγκεκριμένα, το μέρος του νομοσχεδίου το οποίο παραμένει σε εκκρεμότητα 
αφορά, μεταξύ άλλων, την παροχή δυνατότητας στο ΤΕΠΑΚ να προσφέρει 
προγράμματα σπουδών και στην αγγλική γλώσσα πέραν της ελληνικής γλώσσας ή να 
προσφέρει ειδικά προγράμματα σπουδών υπό προϋποθέσεις μόνο σε ξένη γλώσσα, με 
την προϋπόθεση καταβολής όμως και για τις δύο περιπτώσεις διδάκτρων.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του ΤΕΠΑΚ, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
αποσκοπούν στη διαμόρφωση των ονομασιών ορισμένων τμημάτων ή σχολών, ώστε 
να συνάδουν καλύτερα με τα γνωστικά αντικείμενα τα οποία περιλαμβάνουν.  
Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η προσθήκη νέων τμημάτων 
είναι αναγκαία, γιατί, με βάση τις υφιστάμενες πρόνοιες του νόμου για το ΤΕΠΑΚ, τα νέα 
αυτά τμήματα τα οποία θα εγκριθούν από το κράτος θα έχουν νομική υπόσταση και 
κατά συνέπεια θα μπορούν να δεχτούν φοιτητές το 2008, έτος κατά το οποίο 
προγραμματίζεται η λειτουργία τους. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις που 
επιφέρει το μέρος του νομοσχεδίου που προωθείται για ψήφιση.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού διαμόρφωσε νομοτεχνικά, με βάση 
τα πιο πάνω, το μέρος εκείνο του νομοσχεδίου το οποίο προωθείται για ψήφιση, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο τροποποιώντας τον τίτλο του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
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(Αρ. 3) Νόμος του 2007», και παράλληλα θα συνεχίσει την περαιτέρω εξέταση του 
μέρους του νομοσχεδίου που παραμένει σε εκκρεμότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πέραν της ουσίας του νομοσχεδίου, που είναι γνωστή σε όλους τους 
συνάδελφους, να μου επιτρέψετε να πω ότι η επιτροπή Παιδείας της Βουλής 
πραγματοποίησε επίσκεψη και συνεδρία επιτόπου στις 18 του περασμένου Σεπτέμβρη, 
στο ΤΕΠΑΚ βεβαίως, και διαπίστωσε έλλειψη συντονισμού και σοβαρές καθυστερήσεις 
που αφορούν το συνολικό έργο όσον αφορά τις ανακαινίσεις, τις επιδιορθώσεις, τις 
ανεγέρσεις νέων κτιρίων.  Αλλά αυτό που φαίνεται ότι δεν αρμόζει ούτε κάποιος να το 
αντικρίζει ούτε και σε ένα νέο πανεπιστήμιο είναι οι αίθουσες, οι πλείστες αίθουσες στις 
οποίες διδάσκονται οι φοιτητές, οι οποίες βρίσκονται σε πολυκατοικίες και δεν είναι 
σίγουρα αίθουσες πανεπιστημίου ούτε καν σχολείου μέσης εκπαίδευσης˙ είναι κάτι άλλο.   

 ∆ε θέλω να πω σε αυτή την αίθουσα αυτή τη στιγμή τη δεδομένη ότι κάποιοι ίσως 
εβιάστηκαν να κόψουν και πάλι κορδέλες, να εγκαινιάσουν και το συγκεκριμένο ανώτατο 
εκπαιδευτικό ίδρυμα, για να λέει ο Υπουργός Παιδείας ότι έχουμε έξι στον αριθμό 
ανώτατα ιδρύματα.   

 Αυτό που θέλω είναι να καλέσω τους αρμοδίους να συντονιστούν τουλάχιστον.  
Εγκαινιάσαμε το πανεπιστήμιο, χαιρόμαστε γι’ αυτό, δουλέψαμε σκληρά ως επιτροπή 
Παιδείας για το συγκεκριμένο στόχο, όμως ας μην το αφήσουμε στο έλεος του Θεού.  
Αυτή είναι η έκκλησή μας! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν είχα σκοπό να μιλήσω για το συγκεκριμένο νομοθέτημα, αλλά νιώθω την 
υποχρέωση να πω πως βεβαίως ξεκίνησε το τρίτο κρατικό πανεπιστήμιο χωρίς να είναι 
πλήρως έτοιμη η υποδομή του.  Πρέπει να διαχωρίσουμε κάποια πράγματα.  Μέσα σε 
σύντομο χρονικό διάστημα, προς πίστιν και της προσωρινής διοικούσας επιτροπής και 
του προσωπικού που προσλήφθηκε, έγινε κατορθωτό να λειτουργήσει ένα σε πλήρη 
βάση πανεπιστημιακό ίδρυμα.  Και αυτό πρέπει να εκτιμηθεί.   

 Υπάρχουν προβλήματα στην υποδομή, που είναι το ένα, αλλά, κατά τα άλλα, στα 
ζητήματα λειτουργίας του πανεπιστημίου από άποψη ακαδημαϊκών λειτουργιών δεν 
υπάρχουν προβλήματα.  Πρέπει να πούμε πως ευγενώς δύο ιδρύματα της Λεμεσού, το 
Συνεργατικό Ταμιευτήριο Λεμεσού και η Λαϊκή Τράπεζα, παραχώρησαν τα πολιτιστικά 
τους κέντρα, τις πολιτιστικές τους αίθουσες, οι οποίες έχουν διαμορφωθεί σε πλήρεις 
αίθουσες, με τους ηλεκτρονικούς τους υπολογιστές, με τα πάντα, και υπολογίζεται μέχρι 
το τέλος του χρόνου να χρησιμοποιηθούν, όταν θα είναι έτοιμα και τα βασικά κτίρια του 
πανεπιστημίου.  Επομένως, χρειάζεται να παρακολουθούμε την εξέλιξη, αλλά δε 
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συμφωνώ ότι είναι στο έλεος του Θεού το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο.  Αντίθετα, έχει 
μπει σε μια ροή πραγμάτων που πραγματικά πολύ λίγοι πιστεύαμε, κύριε Πουργουρίδη, 
όταν συζητούσαμε στη Λεμεσό με τους ιθύνοντες αν θα γινόταν κατορθωτό να δεχθεί 
φοιτητές το 2007.  Έγινε κατορθωτό και να τους δεχθεί, να φοιτούν φοιτητές, έστω και 
λίγοι, και να τους χαιρόμαστε στη Λεμεσό.  Αναμένουμε ότι όντως η υποδομή θα 
ολοκληρωθεί με βάση τα χρονοδιαγράμματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα, η κ. Κυριακίδου και ο κ. Κουτσού. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Προ διετίας, ο πρόεδρος της επιτροπής Παιδείας της Βουλής ισχυριζόταν ότι η 
κυβέρνηση σκόπιμα συγκρατούσε το νομοσχέδιο στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής, 
ώστε να μην περάσει αυτό.  Εμείς έχουμε αποδείξει ότι δεν ήταν σωστός.  Ψηφίστηκε το 
νομοσχέδιο και η κυβέρνηση αυτή άμεσα έχει διορίσει και διοικούσα επιτροπή, η οποία 
διοικούσα επιτροπή -μπορεί να το διαπιστώσει και ο ίδιος- έχει ανταποκριθεί άμεσα και 
πλήρως στα καθήκοντά της.   

 Σίγουρα υπάρχει πρόβλημα στην υποδομή.  ∆εν το αμφισβητεί κανείς.  Όμως 
ποια ήταν η πρόταση;  Εάν η πρόταση ήταν να μη λειτουργήσει ούτε φέτος και οι 
τετρακόσιοι πενήντα φοιτητές οι οποίοι φιλοξενούνται στο πανεπιστήμιο να μη γίνονταν 
αποδεκτοί, ας το πουν φανερά.   

 ∆εν είναι θέμα κορδέλας, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτή την κυβέρνηση.  Αυτή η 
κυβέρνηση είναι αυτή η οποία από το ένα πανεπιστήμιο...  Σήμερα βρισκόμαστε στην 
ευχάριστη θέση να λέμε ότι λειτουργούν πέντε πανεπιστήμια στην Κύπρο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Πρόεδρε. 

 Ούτε και εγώ δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά νομίζω ότι η τοποθέτηση του 
συνάδελφου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ήταν προκλητική.  Συμφωνώ απόλυτα με 
τους προηγούμενους συνάδελφους της Ε∆ΕΚ και του ΑΚΕΛ και συμπληρώνοντας να 
πω ότι εμείς οι βουλευτές της Λεμεσού αγωνιστήκαμε με όλες μας τις δυνάμεις, ούτως 
ώστε να λειτουργήσει αυτό το πανεπιστήμιο στη Λεμεσό το 2007 και να δεχτεί φοιτητές.  
Το ερώτημα που πραγματικά τίθεται -και θα ήθελα το ∆ημοκρατικό Συναγερμό να βγει 
δημόσια και να τοποθετηθεί, να τον ακούσουν οι φοιτητές που φέτος φοιτούν στο 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο- είναι «δεν έπρεπε να λειτουργήσει;».  Αυτή είναι η εισήγησή 
τους;  Και πού θα πήγαιναν αυτοί οι 400 φοιτητές;  Αν είναι αυτή η εισήγησή τους, 
νομίζω ότι χρειάζεται και επιβάλλεται να τοποθετηθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 
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 Απλώς, η παρέμβαση γίνεται, για να θυμίσω ότι στη συνάντηση που είχαμε με 
την προσωρινή διοικούσα επιτροπή είχαμε καταλήξει σε κάποια ομόφωνα πράγματα και 
δε νομίζω ότι είναι σωστό να μετατρέψουμε το θέμα σε κομματική αντιπαράθεση.  
Εκείνο που συμφωνήσαμε, και το διαπιστώσαμε όλοι, είναι ότι υπάρχουν προβλήματα.  
Θα έκανε μία έκθεση η προσωρινή διοικούσα επιτροπή, για να μας παρουσιάσει 
συνολικά ποια είναι τα προβλήματα, πώς μπορεί η Βουλή να βοηθήσει και να 
προχωρήσουμε.  Άρα, νομίζω, η προσπάθεια να το αναγάγουμε σε κομματική 
αντιπαράθεση και ίσως σε προεκλογικό είναι λάθος.  Είναι πανεπιστήμιο της Κύπρου, 
είναι έδρα η Λεμεσός, αλλά ανήκει σε όλη την Κύπρο και πρέπει να το στηρίξουμε όλοι, 
γιατί ξέρουμε πόσο σημαντικό είναι να λειτουργήσει σωστά ένα ανώτατο ίδρυμα στην 
Κύπρο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει άλλον που θέλει να πρωτολογήσει; 

 ∆εν έχει. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ειδικά για τους καλούς συνάδελφους της επιτροπής 
Παιδείας οι οποίοι για τον άλφα ή βήτα λόγο δεν κατόρθωσαν να βρεθούν στη 
συγκεκριμένη συνεδρία και επίσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο ΤΕΠΑΚ υπάρχει και 
σημείωμα το οποίο καταγράφει όλα τα προβλήματα τα οποία σας ανέφερα και άλλα τα 
οποία δε σας ανέφερα για εξοικονόμηση χρόνου.  Ασφαλώς, δε χρησιμοποιούμε το 
συγκεκριμένο για αντιπολιτευτικούς λόγους.  Εκτός και αν θέλετε να κρύψουμε τα πάντα 
κάτω από το χαλί, για να βολέψει κάποιους.  Εμείς θα λέμε τα πράγματα όπως τα 
αντιλαμβανόμαστε για το καλύτερο στη συγκεκριμένη περίπτωση της παιδείας. 

 Και ευχαριστώ τον αγαπητό συνάδελφο που αναφέρθηκε στα πέντε· είναι έξι τα 
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα.  Και να πω ότι και στο συγκεκριμένο σημείο η επιτροπή 
Παιδείας και ειδικά ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός -και, αγαπητέ συνάδελφε, σε καλώ να 
θυμηθείς τις δεκάδες συνεδρίες που κάναμε- έδωσε μάχες, για να έχει αυτή η 
∆ημοκρατία σήμερα έξι πανεπιστήμια, εκ των οποίων τα τρία ιδιωτικά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος έδωσε τις μάχες; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, κύριε, βεβαίως! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Πρώτοι καταθέσαμε εμείς το νομοσχέδιο. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρώτοι καταθέσαμε εμείς το νομοσχέδιο και η δικιά σας ψήφος ήταν αρνητική, 
κύριε Κατσουρίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πω στο συνάδελφο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, τώρα θα ζητήσω το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, να ζητήσεις το λόγο όχι από τον κ. Τορναρίτη, να ζητήσεις το λόγο από το 
προεδρείο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το λόγο δεν είναι από τον κ. Τορναρίτη που θα τον ζητήσω, είναι από το 
προεδρείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή πήρατε το λόγο και μεταξύ σας κάνετε διάλογο. 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πω ότι η μη παρουσία μας στην επίσκεψη δεν 
αφορούσε το ότι δε θέλαμε να είμαστε παρόντες, αλλά θέλω να πω ότι τελεσιγραφικώς 
αποφασίζει, ως συνήθως, ο πρόεδρος της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε, και μας 
ειδοποιούν ότι την τάδε ημέρα θα πάμε στην τάδε επίσκεψη. 

 Προχωρώ παρακάτω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής... 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Συγνώμη, συνάδελφε, αλλά και για τις επισκέψεις των σχολείων στη Λευκωσία 
αποφασίσατε μόνος σας και μας κοινοποιήσατε το πρόγραμμα, χωρίς να συζητήσουμε 
στην επιτροπή Παιδείας. 

 Προχωρώ, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής:  ∆εν έχει απαντήσει στο ερώτημα ο 
συνάδελφος.  Ποια είναι η εισήγησή του, αφού το πανεπιστήμιο λειτουργεί κάτω από 
αυτές τις τραγικές συνθήκες τις οποίες έχει περιγράψει;  Να κλείσει, να σταματήσει η 
λειτουργία του;  Ας μας πει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, θέλετε το λόγο;  Είπατε ότι θα πάρετε το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα μιλήσει ο κ. Χατζηγεωργίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κυρία Κυριακίδου. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να μιλήσει.  Είμαστε στις δευτερολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα πρωτολογήσει.  Κάναμε τη διαδικασία σήμερα, δεν ξέρω...  Ήρθατε σήμερα 
εντελώς λανθασμένοι, πρέπει να πω!  Υπό κανονικές συνθήκες μετά τις δευτερολογίες 
δεν έχει πρωτολογίες και τελειώνουμε. 

 Λοιπόν, κύριε Χατζηγεωργίου, είστε εκτός διαδικασίας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εσείς αποφασίζετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είστε εκτός διαδικασίας. 

 Κυρία Κυριακίδου, όσο πιο σύντομα γίνεται, γιατί βγήκαμε από το θέμα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Συμφωνώ, κύριε Πρόεδρε, αλλά νομίζω ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
χρειάζεται μια απάντηση.  Να θυμίσω ότι τα τρία ιδιωτικά πανεπιστήμια λειτούργησαν 
ευτυχώς μετά που κατατέθηκε νομοσχέδιο σε τούτη τη Βουλή από την κυβέρνηση και 
όχι από τις μάχες που έδωσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Υποστήριξε νομοσχέδια της 
κυβέρνησης που όλοι τα ψηφίσαμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Απλώς, πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Αν το σημείωμα υπάρχει, θα όφειλε ο 
πρόεδρος να το θέσει ενώπιον της επιτροπής, διότι συνεδρίασε μετά από την επίσκεψη 
δύο φορές, και όχι να το επικαλείται ενώπιον της Βουλής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Επιτρέψτε μου, επειδή είναι μία πρόκληση, να κάνω έτσι μια γενική τοποθέτηση 
και από το προεδρείο.  Τα πανεπιστήμια στην Κύπρο έχουν την ιστορία τους.  Για να 
ιδρυθεί το πρώτο πανεπιστήμιο στην Κύπρο, δόθηκαν μάχες, πολιτικές μάχες, γιατί 
υπήρχαν δυνάμεις οι οποίες θεωρούσαν ότι η ίδρυση κρατικού πανεπιστημίου στην 
Κύπρο θα αφελλήνιζε τον ελληνισμό της Κύπρου.  Απ’  εκεί και πέρα, από την ώρα που 
όντως αντιληφθήκαμε όλοι ότι είναι απαραίτητη η ανώτατη εκπαίδευση στον τόπο μας, 
σε μια ∆ημοκρατία η οποία σφαδάζει κάτω από τα κτυπήματα της κατοχής, και ότι δεν 
υπάρχει κανένας λόγος να ανησυχούμε για τη φύτρα μας τέλος πάντων και ότι είναι για 
το καλό ολόκληρου του κυπριακού λαού η ίδρυση και η λειτουργία πανεπιστημίων, 
τελικά με ταχείς ρυθμούς δημιουργούμε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα. 

 Εγώ είμαι πολύ φίλος των πανεπιστημίων, όπως ξέρετε.  Το ΤΕΠΑΚ το έχω 
επισκεφθεί τρεις φορές έως τώρα, δυο φορές πριν τα εγκαίνια και μετά από την 
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επιτροπή μια φορά, επειδή ήμουν Λεμεσό, πήγα και έκανα και εγώ επίσκεψη εκεί πέρα.  
Ο χρόνος δημιουργίας αυτού του ιδρύματος είναι χρόνος ρεκόρ, κατά την άποψή μου, 
και πρέπει να το πούμε αυτό.  Σε ένα χώρο ο οποίος αποκεντρώνει την εκπαίδευση, την 
ανώτατη εκπαίδευση.  Όντως, όποιος μελετήσει την όλη κατάσταση θα βρει ατέλειες όχι 
ακαδημαϊκής φύσης αλλά ατέλειες στο κτιριακό ζήτημα και αυτό ήταν αναμενόμενο, 
πρέπει να πούμε.  Άρα έγινε η επιλογή συνειδητά μέσα από τις ατέλειες να ξεκινήσει 
αυτό το ίδρυμα να λειτουργεί και όλοι μαζί να εργαστούμε και να βοηθήσουμε αυτές οι 
ατέλειες να εξαλειφθούν.  Νομίζω ότι τούτο μας καλύπτει όλους. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι το 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι το 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 12 θέμα αναβάλλεται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.  Σήμερα ήμαστε σύντομοι. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν 
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.168-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.169-2007) 

3. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.170-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.171-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.172-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την 
Καταστολή Πράξεων Πυρηνικής 
Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.173-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Εξωτερικών  

7. Ο περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.174-2007) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

8. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.175-2007) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

9. Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από 
το Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Αμοιβαία 
∆ικαστική Συνδρομή μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής, που Υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 
2003, αναφορικά με την Εφαρμογή της 
Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 
των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, για 
Αμοιβαία Νομική Συνδρομή σε Ποινικά 
Θέματα, που Υπογράφθηκε στις 20 
∆εκεμβρίου 1999 (Κυρωτικός) Νόμος του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.176-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

10. Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από 
το Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Έκδοση 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, που 
υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 2003, 
αναφορικά με την Εφαρμογή της Συνθήκης 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  
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∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των 
Ηνωμένων Πολιτειών  Αμερικής για Έκδοση 
Φυγοδίκων, που υπογράφθηκε στις 17 
Ιουνίου 1996 (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.177-2007) 

11. Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Ανακριτικών 
Εξουσιών (Μυστικοί Ανακριτές) Νόμος του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.178-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

12. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.179-2007) 

Εξωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

13. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.180-2007) 

Εξωτερικών Υγείας  

14. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του 
Λιβάνου για την Οριοθέτηση της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.181-2007) 

Εξωτερικών  Εξωτερικών  

15. Ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής Νόμος 
του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.182-2007) 

Υγείας  Υγείας  

16. Ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.183-2007) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

17. Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.184-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

18. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Βασιλείου της Ισπανίας 
για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.185-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών  

19. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της Αρμενίας για τη 
Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Οργανωμένου και Άλλων Μορφών 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  
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Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.186-2007) 

20. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ινδίας 
για την Καταπολέμηση του Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της ∆ιεθνούς Τρομοκρατίας και 
της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.187-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

21. Ο περί Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση και 
Φόρος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.188-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

22. Ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών 
Στοιχημάτων και Λαχείων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.189-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

23. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της, αφ’ ενός, και της Ελβετικής 
Συνομοσπονδίας, αφ’  ετέρου, για την 
Καταπολέμηση της Απάτης και κάθε άλλης 
Παράνομης ∆ραστηριότητας εις Βάρος των 
Οικονομικών τους Συμφερόντων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.190-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Εξωτερικών  

24. Ο περί της Σύστασης και Λειτουργίας του 
Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης ∆ιαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσεως Νόμος του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.191-2007) 

Οικονομικών  Νομικών  

25. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.192-2007) 

Οικονομικών  Νομικών  

26. O περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας για το έτος 2008 Νόμος του 
2008. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.193-2007) 

Οικονομικών Υγείας 

27. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.194-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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28. Ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.195-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

29. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας (Απαιτούμενα Προσόντα 
∆ιορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και 
Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

Εξωτερικών  Εξωτερικών  

30. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.086-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

31. Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.087-2007) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

32. Οι περί του περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Πάφου (Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.088-2007) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

33. Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
- Θέσεις Ταχυδρομικού Λειτουργού και 
Ταχυδρομικού ∆ιανομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.089-2007) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Νομικών  

34. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.090-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

35. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.091-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

36. Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση 
Μετεωρολογικού Λειτουργού  (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.092-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών  

37. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

38. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Εξωτερικών  Περιβάλλοντος  
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(∆ιασφάλιση Ποιότητας Γλυκών Νερών για 
Ψάρια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.094-2007) 

39. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.095-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

40. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.096-2007) 

Υγείας  Νομικών  

41. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας [Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 
2111/2005] Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.097-2007) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Νομικών  

42. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

43. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, 
Ρύθμιση και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων 
Οικοδομών) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

44. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

45. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

46. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως και 
Νομικών  

47. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  
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2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.114.2006) 

48. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

49. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.002-2007) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

50. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.009-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

51. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.011-2007) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

52. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.027-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος   

53. Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Αγρίων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης 
και Εκπαίδευσης Κυνηγών) Κανονισμοί του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.032-2007) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

54. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.036-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

55. Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.040-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

56. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.046-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

57. Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών στα Τρόφιμα Εξωτερικών  Υγείας  



 27

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.053-2007) 

58. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.056-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών   

59. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.066-2007) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

60. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(∆ήμευση Αγαθών) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.067-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

61. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 
Θέσεις Επιθεωρητή Πτητικών Επιχειρήσεων 
και Λειτουργού Αεροπλοϊμότητας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.075-2007) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Νομικών  

62. Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού 
Ωρομίσθιου Προσωπικού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007)  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

63. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (∆ιάρθρωση 
και Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.080-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

64. Έγγραφο ΥΠΠ 6/2007 που αφορά την 
πρόσληψη έκτακτων επιμελητών για το έτος 
2007-2008, σύμφωνα με τους περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως (Αρ. 3)3 του 
2004. 

(Αρ. Φακ. 15.17.010) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

65. Έγγραφο ΥΠΠ 7/2007 που αφορά την 
πρόσληψη έκτακτων επιμελητών για το έτος 
2007-2008, σύμφωνα με τους περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμους του 1985 
έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.010) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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66. Έγγραφο Παν. Κυπ. 1/2007 που αφορά την 
πρόσληψη εκτάκτων υπαλλήλων σύμφωνα με 
τον περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 

(Αρ. Φακ. 10.10.024) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

67. Έγγραφο του Συμβουλίου Ζωοτροφών και 
Προσθετικών Ζωοτροφών 1/2007 που αφορά 
την παράταση έκτακτων υπαλλήλων 
σύμφωνα με τον περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 
1985. 

(Αρ. Φακ. 10.10.015) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

68. Έγγραφο (Υπ. Γεωργίας 9/2007) σύμφωνα με 
τους περί Προσλήψεως Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία Νόμους του 1985 έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.004) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

69. Έγγραφα (Υπ. Γεωργίας 10, 11 και 12/2007) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική8 
Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 2006. 

(Αρ. Φακ. 15.17.004) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

70. Έγγραφο ΥΠΠ 8/2007 που αφορά την 
πρόσληψη ενός έκτακτου Βοηθού 
Βιβλιοθηκονόμου για το έτος 2007-2008, 
σύμφωνα με τους περί ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως (Αρ. 3) του 2004. 

(Αρ. Φακ. 15.17.010) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

71. Έγγραφο (Υπ. Οικον. 19/2007) σύμφωνα με 
τους περί Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 
στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2004. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

72. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προς 
την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, σύμφωνα με 
το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου του 2006 Νόμου του 2006. 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

73. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 του 2007 του 
προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου του 2007 Νόμου του 2007 [Ν. 6(ΙΙ) 
του 2007]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

74. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 του 2007 
του3 προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 4(1) 
του περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2007 
Νόμου του 2007 [Ν. 6(ΙΙ) του 2007]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

75. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 του 2007 του 
προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(3) του περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2007 Νόμου του 2006 [Ν. 49(ΙΙ) του 
2006]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

76. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 του 2007 του 
προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(3) του περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2007 
Νόμου του 2007 [Ν. 18(ΙΙ) του 2007]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

77. Ειδικά εντάλματα (αρ. 18, 19, 20, 21 και 24 
του 2007) αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών τη 14η Αυγούστου 2007, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2007.  

 [N. 53 (II)/2006].  

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

78. Ειδικά εντάλματα (αρ. 26, 27, και 28 του 
2007) αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών την 30ή Αυγούστου 2007, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2007.  

 [N. 53 (II)/2006].  

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

79. Έκθεση του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού προς τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, δυνάμει των διατάξεων 
του άρθρου 2 του Νόμου 74 του 1988.   

(Αρ. Φακ. 06.03.003.001) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

80. Ειδικά εντάλματα (αρ. 29, 30, και 31 του 
2007) αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών την 26η  Σεπτεμβρίου 2007, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2007.  

 [N. 53 (II)/2006].  

(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

81. Ετήσια έκθεση του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας για το έτος 2006. 

(Αρ. Φακ. 10.01.001.025) 

Υγείας  Υγείας  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.001, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2007, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο προτίθεται να ικανοποιήσει το πάγιο αίτημα 
των κατοίκων της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για πραγματοποίηση 
επιδημιολογικής έρευνας και περιβαλλοντικής μελέτης για τις επιπτώσεις του πεδίου 
βολής Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου στην υγεία των κατοίκων της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.002, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2007, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα  

 «Λόγω υψομετρικής διαφοράς, η κοινότητα Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου δεν μπορεί 
να υδροδοτηθεί, όταν το νερό διοχετεύεται από το φράγμα Ξυλιάτου προς το φράγμα 
Βυζακιάς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να επιλύσει το πιο πάνω πρόβλημα που 
παρατηρείται στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.003, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2007, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο προτίθεται να πραγματοποιήσει μελέτη και 
σχέδια για εφαρμογή του αστικού αναδασμού. 

 Υπάρχει τέτοιος σχεδιασμός και, αν ναι, πότε προγραμματίζεται να εφαρμοστεί 
και σε ποιες κατά προτεραιότητα περιοχές;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.004, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους  

 «∆εδομένου ότι ορισμένα θέματα που αφορούν την ανέλιξη των αξιωματικών και 
των υπαξιωματικών δεν έχουν ακόμη προωθηθεί, παρά τις διαβεβαιώσεις του 
Υπουργείου Άμυνας για σύντομη διευθέτησή τους, παρακαλείται το αρμόδιο υπουργείο 
να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται και πότε 
αναμένεται τελικά να υλοποιηθούν: 

1. το νομοσχέδιο που αφορά τις κρίσεις των αξιωματικών, 

2. οι εκκρεμούσες προαγωγές μόνιμων υπαξιωματικών, 

3. οι μονιμοποιήσεις και προαγωγές των εθελοντριών, 

4. η αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης και συνταξιοδότησης των ΕΠΥ, 

5. η δημιουργία συνδέσμου μόνιμων αξιωματικών και υπαξιωματικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.005, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Νατάς της επαρχίας Πάφου 
μού τέθηκε το αίτημα για έγκριση επιπλέον κονδυλίου για επιδιόρθωση του 
νηπιαγωγείου Νατάς.  Το κοινοτικό συμβούλιο ενημερώθηκε από τον Έπαρχο Πάφου 
ότι έχει ήδη εγκριθεί για το σκοπό αυτό κονδύλι ύψους £7.000.  Σύμφωνα με το 
κοινοτικό συμβούλιο, από τις προσφορές τις οποίες έλαβε, το κόστος επιδιόρθωσης του 
νηπιαγωγείου είναι πολύ μεγαλύτερο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο προτίθεται να παραχωρήσει επιπλέον κονδύλι στο 
κοινοτικό συμβούλιο Νατάς για επιδιόρθωση του νηπιαγωγείου της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.006, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Νατάς της επαρχίας Πάφου, 
μου τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για διορισμό αγροτικού διανομέα για 
εξυπηρέτηση της εν λόγω κοινότητας.  Το κοινοτικό συμβούλιο Νατάς έχει προβεί σ’ 
όλες τις βασικές ενέργειες, όπως του είχε ζητηθεί από το Τμήμα Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να διορίσει αγροτικό διανομέα στην κοινότητα 
Νατάς και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.007, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Χολετριών της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για προώθηση της διαδικασίας διαχωρισμού οικοπέδων 
στην κοινότητα Μαμωνιών, προκειμένου αυτά να δοθούν στις φτωχές οικογένειες και τα 
νεαρά ζευγάρια της κοινότητας Χολετριών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα που  
τίθενται για ολοκλήρωσή του.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.008, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι διατυπώνονται συχνά πολλά παράπονα από 
οργανωμένα σύνολα και πολίτες για την οχληρία και τη ρύπανση του περιβάλλοντος 
που προκαλεί η διήθηση της λυματολάσπης, της λάσπης δηλαδή των σταθμών 
επεξεργασίας των λυμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια κατάσταση επικρατεί γενικά στον τομέα αυτό στην Κύπρο και ειδικά στους 
μεγάλους σταθμούς βιολογικής επεξεργασίας των αστικών λυμάτων; 

2. Έχει εξασφαλιστεί άδεια απόρριψης λυμάτων από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος 
και με ποιους όρους; 

3. Γιατί δε χρησιμοποιείται η σύγχρονη τεχνολογία της αποϋγροποίησης και 
κομποστοποίησης, αντί της υπαίθριας αποξήρανσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.009, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι της περιοχής της ενορίας Αγίων 
Κωνσταντίνου και Ελένης του δήμου Ιδαλίου διαμαρτύρονται για οχληρία από τη 
δυσοσμία που εκπέμπει γειτονικό εργοστάσιο παραγωγής μπίρας.  Επίσης, 
διαμαρτύρονται για την έντονη δυσοσμία από το βιολογικό σταθμό του εργοστασίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν ελεγχθεί οι καταγγελίες των κατοίκων και ποια μέτρα 
προτίθεται να λάβει, προκειμένου να περιοριστεί η οχληρία, που ενδεχομένως προκαλεί 
το εργοστάσιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.010, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι προγραμματίζεται η ανέγερση του Μεγάρου Πολιτισμού 
Κύπρου στο χώρο της Αρχιγραμματείας.  Το κτιριακό συγκρότημα θα περιλαμβάνει 
μεγάλη αίθουσα πολλαπλής χρήσης, χωρητικότητας 1 400 θέσεων, κατάλληλη για 
συναυλίες συμφωνικής μουσικής και παραστάσεις όπερας, μπαλλέτου και άλλα, μια 
μικρότερη, χωρητικότητας 500 θέσεων, για μουσική δωματίου, χώρο διεθνούς μουσικής 
και υπαίθριο χώρο για μεγαλύτερες συναυλίες και παραστάσεις και ειδικό εκπαιδευτικό 
κέντρο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει διεξαχθεί μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων αναφορικά με 
την επικείμενη ανέγερση του Μεγάρου Πολιτισμού Κύπρου, λαμβάνοντας υπόψη τον 
ιδιαίτερο αρχιτεκτονικό χαρακτήρα της περιοχής και τις πιθανές επιπτώσεις στις 
συγκοινωνιακές συνθήκες της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.011, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Σε πρόσφατο δημοσίευμα της εφημερίδας “Πολίτης” παρουσιάζεται μια διεθνής 
πρωτοβουλία που στόχο έχει να πεισθεί η κοινή γνώμη να καταναλώνει πόσιμο νερό 
από το δίκτυο υδατοπρομήθειας και να στραφεί κατά του εμφιαλωμένου νερού. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους μπορούν τεκμηριωμένα 
να προχωρήσουν στην ανάλογη εκστρατεία διασφαλίζοντας πλήρως την υγεία των 
καταναλωτών. 

 Παρακαλώ επίσης όπως ενημερώσετε τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με 
τα αποτελέσματα των αναλύσεων από ελέγχους που διενεργήθηκαν, κατά την περίοδο 
από την 1η Ιανουαρίου μέχρι τις 30 Ιουλίου 2007, για τα πιο κάτω: 

1. ∆ίκτυο της υδατοπρομήθειας στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου. 

2. Κερματοδέκτες διανομείς νερού. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.012, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ομοσπονδία Αντισφαίρισης Κύπρου έχει ακυρώσει το 
Ανοικτό Πρωτάθλημα Αντισφαίρισης Τροόδους, το οποίο διεξάγεται κάθε Αύγουστο. 

 Οι λόγοι της ακύρωσης έχουν να κάνουν με το γεγονός ότι τα τρία γήπεδα τένις 
βρίσκονται σε πολύ κακή κατάσταση και ως εκ τούτου η ομοσπονδία δεν μπορεί πλέον 
να εγγυηθεί την ασφάλεια των αθλητών.  Η κακή κατάσταση των γηπέδων οφείλεται, 
από ό,τι έχω πληροφορηθεί, στην παραμέληση εδώ και χρόνια, από πλευράς του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, του χώρου που του ανήκει κάτω από την πλατεία 
Τροόδους (παλιά “Ντόλφιν”) και στην πρόσφατη απόφασή του να διακόψει τη χορηγία 
του εν λόγω πρωταθλήματος, ενώ ήταν για χρόνια σημαντικός χορηγός. 

 Το Ανοικτό Πρωτάθλημα Αντισφαίρισης Τροόδους αποτελεί ένα από τα πιο 
δημοφιλή τουρνουά τένις κάθε χρόνο και προσελκύει πολλούς ντόπιους και ξένους 
τουρίστες δίνοντας ώθηση στο παραμελημένο από το κράτος ορεινό μας θέρετρο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον προγραμματισμό του για το χώρο κάτω από την πλατεία 
Τροόδους και ιδιαίτερα τους λόγους για τους οποίους έχει διακόψει τη χορηγία του 
Ανοικτού Πρωταθλήματος Αντισφαίρισης Τροόδους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.013, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Επισκοπής της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για προώθηση της διαδικασίας διαχωρισμού οικοπέδων 
στην κοινότητα, προκειμένου να γίνει μετακίνηση των κατοίκων της βόρειας περιοχής 
της Επισκοπής. 

 Πριν από πολλά χρόνια το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης έκρινε ακατάλληλη 
για οικιστική ανάπτυξη τη βόρεια περιοχή της εν λόγω κοινότητας και ζήτησε τη 
μετακίνηση των κατοίκων της σε άλλη περιοχή.  Έκτοτε δεν έχει γίνει οποιαδήποτε 
πρόοδος για τη μετακίνηση των κατοίκων της βόρειας περιοχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία μετακίνησης των κατοίκων της βόρειας 
περιοχής της κοινότητας σε άλλη περιοχή και ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται; 
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2. Προτίθεται το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης να προβεί σε νέες μελέτες για 
διαπίστωση της καταλληλότητας του εδάφους για οικιστική ανάπτυξη στη βόρεια 
περιοχή, δεδομένου ότι από τότε που έκανε την πρώτη μελέτη μέχρι σήμερα η 
επιστήμη της μηχανικής έχει κάνει σημαντική πρόοδο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.014, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους της παρατεταμένης καθυστέρησης στην έναρξη 
των διαδικασιών για κατασκευή του κοινού γηπέδου γκολφ Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.015, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους της παρατεταμένης καθυστέρησης στην έναρξη 
των διαδικασιών για κατασκευή μαρίνας στην Αγία Νάπα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.016, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την πρόοδο κατασκευής του αλιευτικού καταφυγίου στην 
περιοχή Ζυγίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.017, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθενται οι αρμόδιες αρχές να επαναφέρουν τους κυκλικούς 
κόμβους στα σημεία των φώτων τροχαίας κοντά στην Πυροσβεστική Λάρνακας (Γρίβα 
∆ιγενή και Γιάννου Κρανιδιώτη) και κοντά στον κινηματογράφο CINEPLEX (Γιάννου 
Κρανιδιώτη και Φανερωμένης).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.018, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Μετά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) παρατηρήθηκε μεγάλο 
ενδιαφέρον από επιχειρηματίες διεθνών μεταφορών από τη Γερμανία, την Αυστρία και 
ιδιαίτερα από την Ελλάδα για εγγραφή στην Κύπρο εταιρειών διεθνών μεταφορών, 
βάσει του περί Εταιρειών Νόμου, και απόκτηση, σύμφωνα με την κυπριακή νομοθεσία, 
αδειών για εγγραφή κατάλληλων οχημάτων, αξίας πολλών χιλιάδων λιρών, με τα οποία 
εκτελούσαν μεταφορές φορτίων βάσει των νόμων και κανονισμών της ΕΕ. 

 Πληροφορούμαστε ότι οι Ευρωπαίοι αυτοί επενδυτές, αλλά και Κύπριοι έχουν 
βρεθεί εκτεθειμένοι, καθότι καμία ασφαλιστική εταιρεία στην Κύπρο δεν τους παρέχει 
την αναγκαία ασφαλιστική κάλυψη με πράσινη κάρτα, παρ’ όλο που τα στοιχεία των 
τριών τελευταίων χρόνων παρουσιάζουν πολύ καλά οικονομικά αποτελέσματα. 

 Νοουμένου ότι, με βάση την κείμενη νομοθεσία, η ασφάλιση για όλα τα 
μηχανοκίνητα οχήματα που εγγράφονται στην Κύπρο είναι υποχρεωτική, καλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

1. Τι μέτρα λαμβάνει το αρμόδιο υπουργείο για εξεύρεση λύσης στο πιο πάνω θέμα; 

2. Πώς απαντά το αρμόδιο υπουργείο, που, ενώ υποχρεώνει όλους τους 
επαγγελματίες ιδιοκτήτες ή/και κατόχους οχημάτων να έχουν ασφαλιστική 
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κάλυψη, δε μεριμνά ή/και δε νοιάζεται για την παροχή τέτοιας ασφαλιστικής 
κάλυψης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.019, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τη βοήθεια σε εγκλωβισμένους και τις οικογένειές τους 
κατά το 2007 και ειδικότερα για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο είναι το μηνιαίο επίδομα σε κάθε οικογένεια και κάθε εξαρτώμενο άτομο; 

2. Ποιο είναι το αναπηρικό επίδομα και σε πόσα άτομα παρέχεται; 

3. Σε εγκλωβισμένα άτομα που δεν μπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν παρέχεται 
επίδομα κατ’ οίκον φροντίδας;  Εάν ναι, ποιοι είναι οι ειδικοί λειτουργοί που 
προσφέρουν την κατ’ οίκον φροντίδα, σε ποιους παρέχεται και πώς λειτουργεί η 
υπηρεσία αυτή; 

4. Ποια είναι τα έκτακτα επιδόματα δημόσιου βοηθήματος; 

5. Υπάρχει επιδότηση φοιτητών παιδιών εγκλωβισμένων που φοιτούν στην Κύπρο 
και το εξωτερικό για το ακαδημαϊκό έτος 2006-2007;   

6. Ποιος είναι ο αριθμός των εγκλωβισμένων που είχαν μόνιμη διαμονή στα 
κατεχόμενα κατά τον Ιούλιο του 2007;  (Παρακαλώ να δοθεί κατάλογος για κάθε 
κοινότητα και οικογένεια). 

7. Τι περιλαμβάνει η βοήθεια σε τρόφιμα κατά άτομο και οικογένεια;  (Παρακαλώ να 
περιγραφούν τα είδη και η ποσότητα). 

8. Η βοήθεια σε τρόφιμα διαφοροποιείται σε είδος ανάλογα με την εποχή που 
δίνεται; 

9. Η βοήθεια στο είδος των τροφίμων διαφοροποιείται ανάλογα με την ηλικία των 
εγκλωβισμένων; 

10. Ποια είναι τα κριτήρια, για να θεωρηθεί ένας εγκλωβισμένος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.020, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει το αρμόδιο υπουργείο σε συνεννόηση με την 
Εκκλησία της Κύπρου για τη μετάβαση δεύτερου ιερέα για παροχή βοήθειας στον ιερέα 
Παπαζαχαρία Γεωργίου κατά την άσκηση του εκκλησιαστικού του λειτουργήματος για τη 
λειτουργία των εκκλησιών των κατεχόμενων κοινοτήτων του Ριζοκαρπάσου, της Αγίας 
Τριάδας και του Αποστόλου Ανδρέα. 

 Εάν οι κατοχικές αρχές αρνούνται να δώσουν ειδική “άδεια” για μετάβαση 
δεύτερου ιερέα, σε ποιες καταγγελίες προέβη η κυβέρνηση για την άρνηση αυτή των 
κατοχικών αρχών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.021, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι διαδικασίες για την έναρξη των έργων 
επιδιόρθωσης και αναστήλωσης της ιεράς μονής του Αποστόλου Ανδρέα στην 
κατεχόμενη Καρπασία; 

2. Ποιες ενέργειες γίνονται διαμέσου της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, του ΟΗΕ, της UNESCO, του 
Συμβουλίου της Ευρώπης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διευκόλυνση των 
εργασιών; 

 Παρακαλώ, εάν έγιναν παρεμβάσεις, να μας κοινοποιηθούν οι ενέργειες των 
αρμόδιων υπηρεσιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.022, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Στις 5 Οκτωβρίου 2005, κατά τη συζήτηση του θέματος “Ζητήματα που αφορούν 
τους εγκλωβισμένους” στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων- 
Αγνοουμένων-Παθόντων της Βουλής, ο τότε Υφυπουργός παρά τω Προέδρω κ. 
Χριστόδουλος Πασιαρδής ανέφερε ότι, κατόπιν μελέτης του ΣΤΕΚ, θα χρειαστούν £1,5 
εκατομ. για επιδιόρθωση των κατοικιών των εγκλωβισμένων (πρακτικά συνεδρίας σ. 7).  
Στον προϋπολογισμό του 2007 συμπεριλήφθηκε ποσό ύψους £0,7 εκατομ. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσα χρήματα διατέθηκαν το 2006 για επιδιόρθωση των κατοικιών των 
εγκλωβισμένων; 

2. Πόσες κατοικίες επιδιορθώθηκαν;  (Παρακαλώ να δοθεί ονομαστικός κατάλογος). 

3. Πόσα χρήματα διατέθηκαν το πρώτο εξάμηνο του 2007 για επιδιόρθωση των 
κατοικιών των εγκλωβισμένων; 

4. Πόσες κατοικίες επιδιορθώθηκαν το πρώτο εξάμηνο του 2007;  (Παρακαλώ να 
δοθεί ονομαστικός κατάλογος). 

5. Πότε προβλέπεται, με βάση την εργασία που έγινε μέχρι σήμερα, η 
αποπεράτωση του έργου της επιδιόρθωσης των κατοικιών των εγκλωβισμένων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.023, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πώς προσφέρεται η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στους εγκλωβισμένους στα 
χωριά τους; 

2. Σε ποιες ενέργειες προέβη το αρμόδιο υπουργείο, για να επιτραπεί σε 
Ελληνοκυπρίους γιατρούς να επισκέπτονται τους εγκλωβισμένους, ώστε να τους 
παρέχουν την απαιτούμενη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη; 

3. Σημειώνεται ότι στις 5 Οκτωβρίου 2005 ο τότε Υφυπουργός παρά το Προέδρω κ. 
Χριστόδουλος Πασιαρδής διαβεβαίωσε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων της Βουλής (πρακτικά 
συνεδρίας σ. 6) ότι θα επιληφθεί προσωπικά του θέματος, για να προσληφθεί 
συγκεκριμένη νοσοκόμα ως κατ’ οίκον ωρομίσθιο προσωπικό.  Προσελήφθη η 
συγκεκριμένη νοσοκόμα;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.024, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να τερματίσει την άδικη αποκοπή του 50% 
του επιδόματος των εγκλωβισμένων, μόλις αυτοί συνταξιοδοτηθούν, όπως άλλωστε 
ήταν η δέσμευση, στις 5 Οκτωβρίου 2005, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων της Βουλής (πρακτικά συνεδρίας 
σ. 12) του τότε Υφυπουργού παρά τω Προέδρω κ. Χριστόδουλου Πασιαρδή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.025, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προβαίνει, πριν από την έναρξη της νέας σχολικής 
χρονιάς, για τη δημιουργία ειδικού εργαστηρίου ηλεκτρονικών υπολογιστών στο 
Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.026, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τις ενέργειες που γίνονται για την έγκαιρη στελέχωση σε 
διδακτικό προσωπικό, υποδομή και σχολικά βοηθήματα για την απρόσκοπτη λειτουργία 
του Νηπιαγωγείου, του ∆ημοτικού και του Γυμνασίου Ριζοκαρπάσου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.027, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 «Η τηλεφωνική επικοινωνία των εγκλωβισμένων με τα παιδιά τους και των 
παιδιών ή/και συγγενών τους που βρίσκονται στις ελεύθερες περιοχές της ∆ημοκρατίας 
με τους εγκλωβισμένους γίνεται μέσω Τουρκίας, με αποτέλεσμα το υψηλό κόστος για 
όλους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προβαίνει για την εφαρμογή των ρυθμίσεων όπως 
αυτές έχουν διακηρυχθεί κατ’ επανάληψη από τα Ηνωμένα Έθνη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.028, ημερομηνίας 31ης Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω παρατηρήσει ότι πρόσφατα έχει αυξηθεί ο αριθμός των τετράτροχων 
μοτοσικλετών που κυκλοφορούν στους κυπριακούς δρόμους.  Έχω μάλιστα σημειώσει 
ότι αρκετές από αυτές δε φέρουν αριθμό κυκλοφορίας.  ∆εν είναι λίγες οι περιπτώσεις 
που οι οδηγοί τέτοιων μοτοσικλετών δεν τηρούν τα απαιτούμενα μέτρα ασφάλειας.  Έχω 
υπόψη μου ότι έχουν συμβεί και τροχαία δυστυχήματα στα οποία ενεπλάκησαν τέτοιου 
είδους μοτοσικλέτες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των τετράτροχων μοτοσικλετών που κυκλοφορούν 
νόμιμα στους κυπριακούς δρόμους και για το σχετικό πλαίσιο που διέπει την εισαγωγή, 
πώληση και κυκλοφορία αυτών των οχημάτων, καθώς και τους νενομισμένους κανόνες 
ασφάλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.029, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο, στις περιπτώσεις όπου αναγράφεται η λέξη 
“απαλλοτριωμένη” σε συμβόλαιο για παροχή άδειας χρήσης κρατικής γης, πρόκειται για 
γη για την οποία η διαδικασία απαλλοτρίωσης έχει ήδη ολοκληρωθεί στο παρελθόν με 
τη σύναψη της συμφωνίας για παροχή άδειας χρήσης. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.030, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η αναφορά στο συμβόλαιο για παραχώρηση άδειας χρήσης 
κρατικής γης στην περιοχή της ∆ρομολαξιάς αφορά γη την ιδιοκτησία της οποίας έχει με 
απόλυτο τρόπο η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Η εν λόγω αναφορά έχει ως ακολούθως:  “[…] επειδή ο αδειούχος απετάθη προς 
τον Ιδιοκτήτη διά παραχώρηση άδειας χρήσεως της κρατικής γης της ευρισκόμενης εις 
την περιοχή …………………. του χωριού ∆ρομολαξιά, υπ’ αρ. τεμαχίου ………….., Φ/Σχ 
………….”. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.031, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πάγιο αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου 
είναι η εκπόνηση επιδημιολογικής μελέτης για τα κρούσματα καρκίνου που 
παρατηρούνται σε ιδιαίτερη συχνότητα στην κοινότητα τα τελευταία χρόνια.  Οι κάτοικοι 
ανησυχούν ότι τα συχνά κρούσματα καρκίνου προέρχονται από τη λειτουργία του 
πεδίου βολής Ξυντούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν και πότε θα προχωρήσει η εκπόνηση της επιδημιολογικής μελέτης 
για τον καρκίνο στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.032, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα εγκαταλελειμμένα λατομεία της Ελληνικής 
Μεταλλευτικής Εταιρείας (ΕΜΕ), που βρίσκονται στην τοποθεσία “Μεμή” των 
κοινοτήτων Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου και Βυζακιάς, έχουν μετατραπεί σε εστίες 
ρύπανσης του περιβάλλοντος.  Παρά τις επανειλημμένες υποσχέσεις δεν έχουν 
προχωρήσει τα έργα αποκατάστασης του περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προβλέπεται να προχωρήσουν οι εργασίες αποκατάστασης του 
περιβάλλοντος στην εν λόγω περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.033, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου αντιμετωπίζει 
μεγάλο πρόβλημα αποχέτευσης των λυμάτων των οικιών.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, η κοινότητα έχει ενταχθεί σε ένα ευρύτερο σχέδιο για κατασκευή 
κεντρικών αποχετευτικών συστημάτων σε αριθμό κοινοτήτων της επαρχίας Λευκωσίας.   
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου κατασκευής κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος για την κοινότητα Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.034, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου αντιμετωπίζει 
πρόβλημα επάρκειας γης για οικοδομικούς σκοπούς, ιδιαίτερα για τα νέα ζευγάρια.  Το 
αίτημα της κοινότητας είναι η επέκταση της οικιστικής ζώνης και η παραχώρηση 
χαλίτικης γης για στέγαση των νέων ζευγαριών.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς σκοπεύει να αντιμετωπίσει το οξύ στεγαστικό πρόβλημα της 
κοινότητας Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.035, ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω διαπιστώσει ότι η διασταύρωση της πολυσύχναστης λεωφόρου Αγίων 
Αναργύρων στην Κάτω Πάφο εγκυμονεί καθημερινά κινδύνους για τους μαθητές του 6ου 
∆ημοτικού Σχολείου Πάφου.  Οι υποσχέσεις των αρμοδίων που δόθηκαν ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων δεν έχουν εκπληρωθεί.  Οι 
γονείς των μαθητών του 6ου ∆ημοτικού Σχολείου Πάφου επανειλημμένα έχουν προβεί σε 
εκδηλώσεις και άλλα διαβήματα διαμαρτυρίας.  Ο κίνδυνος ατυχήματος είναι υπαρκτός, 
ιδιαίτερα με την έναρξη της νέας σχολικής χρονιάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την εξέλιξη της υλοποίησης των σχεδιασμών για κατασκευή 
υπέργειας διάβασης, που θα προσφέρει στους μαθητές και γονείς του 6ου ∆ημοτικού 
Σχολείου Πάφου ασφαλή πρόσβαση στο σχολείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.036, ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μελετάται η επαναλειτουργία του λατομείου στο Φιλάνι 
(περιοχή Πολιτικού), το οποίο βρίσκεται σε δασωμένη πευκόφυτη περιοχή, περιοχή 
ενταγμένη στο Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο Προστασίας της Φύσης και εξαιρετικής φυσικής 
ομορφιάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα σχέδια επαναλειτουργίας του λατομείου στο Φιλάνι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.037, ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Κάτω Πύργου αντιμετωπίζει μεγάλο 
πρόβλημα αποχέτευσης των λυμάτων των οικιών.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η 
κοινότητα έχει ενταχθεί σε ένα ευρύτερο σχέδιο για κατασκευή κεντρικών αποχετευτικών 
συστημάτων σε αριθμό κοινοτήτων της επαρχίας Λευκωσίας.  Όμως η κοινότητα Κάτω 
Πύργου δέχεται, ιδιαίτερα το καλοκαίρι, μεγάλο αριθμό επισκεπτών και το πρόβλημα του 
αποχετευτικού επιδεινώνεται σε μεγάλο βαθμό, ιδιαίτερα στις παραθαλάσσιες περιοχές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου κατασκευής κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος για την κοινότητα Κάτω Πύργου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.038, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Ποιος ο αριθμός των αιτητών πολιτικού ασύλου τα τελευταία πέντε έτη; 

2. Ποιες οι χώρες προέλευσης των αιτητών; 

3. Ποιοι οι λόγοι που προβάλλονται από τους αιτητές για παραχώρηση πολιτικού 
ασύλου τα τελευταία πέντε έτη; 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.039, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πόσοι είναι οι λήπτες δημόσιου βοηθήματος παγκύπρια τα τελευταία πέντε έτη; 

2. Ποιες είναι οι κατηγορίες ανά εθνικότητα ληπτών δημόσιου βοηθήματος και πόσοι 
αριθμούνται σε κάθε κατηγορία; 

3. Ποιο είναι το ποσό ανά κατηγορία δημόσιου βοηθήματος τα τελευταία πέντε έτη; 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.040, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να συμπεριλάβει στον προϋπολογισμό 
του 2008 την επιδιόρθωση ή αλλαγή των ανελκυστήρων του νοσοκομείου Λάρνακας, οι 
οποίοι, όπως μας έχουν ενημερώσει, σήμερα υπολειτουργούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.041, ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα πιο κάτω: 

1. Πόσα κρατικά οχήματα έχουν εμπλακεί σε αυτοκινητικά δυστυχήματα από το 
1995 μέχρι σήμερα και τι κόστος έχει κληθεί το κράτος να πληρώσει; 

2. Ποιοι είναι οι λόγοι που δεν ασφαλίζονται τα κρατικά οχήματα; 

3. Πόσες υποθέσεις από το 1995 μέχρι σήμερα διευθετήθηκαν στο πλαίσιο 
εξώδικης ρύθμισης και πόσες υποθέσεις διευθετήθηκαν μέσω δικαστηρίου; 

4. Πόση είναι η μέση χρονική διάρκεια διευθέτησης της πληρωμής για ζημιές 
πολιτών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.042, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον αριθμό: 

1. των αυτοεργοδοτούμενων εκπαιδευτικών, 
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2. των εκπαιδευτικών που εργάζονται σε ιδιωτικά φροντιστήρια, 

3. των εκπαιδευτικών των ΚΙΕ (Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης) και του ΑΓΟ 
(πρόγραμμα “Αθλητισμός Για Όλους”) 

από το 1990 μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.043, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Σε συνάντηση που είχα με εκπροσώπους του Συνδέσμου Γονέων Παιδιών με 
Ειδικές Ανάγκες Πόλης και Επαρχίας Πάφου ενημερώθηκα για τα τεράστια προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν τα παιδιά αυτά.  Τα σημαντικότερα από αυτά είναι η ανυπαρξία 
ειδικών σχολείων σε κατάλληλους χώρους, η έλλειψη εξειδικευμένου προσωπικού προς 
εξυπηρέτηση των παιδιών με ειδικές ανάγκες και η έλλειψη ειδικού εξοπλισμού και 
βοηθημάτων προσαρμοσμένα στις ανάγκες των παιδιών αυτών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο: 

1. δημιουργίας ειδικών σχολείων στην πόλη και επαρχία Πάφου σε κατάλληλους για 
τα παιδιά με ειδικές ανάγκες χώρους και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται˙ 

2. επαρκούς στελέχωσης των σχολείων με εξειδικευμένο προσωπικό και 
προσοντούχους εκπαιδευτές˙ 

3. εγκατάστασης στα σχολεία κατάλληλου και επαρκούς εξοπλισμού και ειδικών 
βοηθημάτων τα οποία θα είναι προσαρμοσμένα στις ανάγκες των παιδιών με 
ειδικές ανάγκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.044, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί διορίζονται καθηγητές τέχνης για τη διδασκαλία του μαθήματος 
των γραφικών τεχνών, τη στιγμή που υπάρχουν καθηγητές με ειδικότητα στις γραφικές 
τέχνες.  Με ποια κριτήρια διορίζονται οι καθηγητές τέχνης για τη διδασκαλία του 
μαθήματος γραφικών τεχνών και σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο 
για τον πλήρη διαχωρισμό των ειδικοτήτων αυτών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.045, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αυδήμου μού κοινοποιήθηκε 
επιστολή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων [ΥΣΕ: 294/81/(66)], ημερομηνίας 25 
Ιουλίου 2003, προς τον πρόεδρο του κοινοτικού συμβουλίου, που αναφερόταν στην 
ικανοποίηση του αιτήματος της κοινότητας για βελτίωση πρόσθετου τμήματος δρόμου, 
μήκους 600 μ., στην πυκνοκατοικημένη περιοχή του χωριού, με χρόνο έναρξης των 
εργασιών το 2004.  Παρά την παρέλευση τριών χρόνων από τότε, καμία εργασία δεν 
έχει ξεκινήσει για τη βελτίωση του δρόμου αυτού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοίμασε μελέτη για κατασκευή αποχετευτικών 
συστημάτων ομβρίων υδάτων και πεζοδρομίων στο τμήμα του δρόμου αυτού; 
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2. Στον προϋπολογισμό του 2004 περιλήφθηκε πρόνοια για έναρξη των εργασιών 
βελτίωσης του δρόμου.  Ποιοι οι λόγοι που οδήγησαν μέχρι σήμερα στη μη 
έναρξη των εργασιών βελτίωσής του; 

3. Πότε προβλέπεται ότι θα ξεκινήσουν τα εν λόγω έργα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.046, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει το υπουργείο του σε σχέση με το 
δημοσίευμα της εφημερίδας “Πολίτης”, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2007, που αφορά 
στη λειτουργία ιδιωτικού φροντιστηρίου σε πολυκατοικία στη Λευκωσία χωρίς να πληροί 
τους κανόνες πυρασφάλειας. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το δημοσίευμα, οι παρατυπίες και οι παραλείψεις 
που παρατηρούνται δημιουργούν κινδύνους για την ασφάλεια των μαθητών που 
φοιτούν στο συγκεκριμένο φροντιστήριο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.047, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Σε σχέση με τη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη δύναμη των 
Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο (UNIFIL) και τη διάθεση των εγκαταστάσεων της Εθνικής 
Φρουράς για χρήση από ευρωπαϊκές και άλλες δυνάμεις, σύμφωνα με ψήφισμα που 
εγκρίθηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στη συνεδρίαση της 19ης Οκτωβρίου 2006 
(Θ΄ Βουλευτική Περίοδος - Σύνοδος Α΄), σημειώνουμε ότι το σχετικό ψήφισμα καλεί την 
εκτελεστική εξουσία να ενημερώνει το σώμα για το όλο θέμα με εξαμηνιαίες περιοδικές 
εκθέσεις. 

 Επειδή έχει περάσει η πρώτη εξαμηνία χωρίς οποιαδήποτε ενημέρωση από την 
εκτελεστική εξουσία κι επειδή σύντομα συμπληρώνεται και η δεύτερη εξαμηνία, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τα ακόλουθα: 

1. Γιατί, ενώ έχει μεσολαβήσει τόσο χρονικό διάστημα από την εν λόγω απόφαση, η 
εκτελεστική εξουσία δεν ενημέρωσε, ως όφειλε, με σχετικές εκθέσεις τη Βουλή επί 
του θέματος; 

2. Όσον αφορά τις διευκολύνσεις προς τις δυνάμεις της UNIFIL, παρακαλείται να 
μας ενημερώσει για τα εξής:   

α. Ποια τα μέχρι τώρα αποτελέσματα της προσφοράς της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και τα τυχόν προβλήματα που έχουν προκύψει σε άλλες 
υπηρεσίες στην Κύπρο; 

β. Υποβάλλεται το κυπριακό δημόσιο σε οποιεσδήποτε δαπάνες και σε τι 
ποσά ανέρχονται αυτές; 

γ. Πώς έχει ρυθμιστεί το θέμα της κάλυψης του κόστους της φθοράς από τη 
χρήση των εγκαταστάσεων από τις διάφορες δυνάμεις της UNIFIL; 

δ. Έχουν παραχωρηθεί οποιεσδήποτε επιπλέον διευκολύνσεις και 
εξοπλισμός, πέρα από εκείνα που έχουν αναφερθεί από το αρμόδιο 
υπουργείο στη Βουλή; 
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3. Ποια η πορεία της ειρηνευτικής αποστολής (UNIFIL), ποια η συμβολή της Εθνικής 
Φρουράς στη δύναμη αυτή μέχρι σήμερα και σε ποιες δραστηριότητες 
συμμετείχε;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.048, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Είναι γνωστόν ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία, πέραν της ειρηνευτικής αποστολής 
των Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο, παραχωρεί στρατιωτικές διευκολύνσεις ή 
διευκολύνσεις για στρατιωτικούς σκοπούς (περιλαμβανομένων και ανθρωπιστικών 
αποστολών κ.λπ.) σε ορισμένες χώρες, βάσει συμφωνιών που έχει υπογράψει με τις 
κυβερνήσεις των κρατών αυτών. 

 ∆εδομένου του γεγονότος ότι το θέμα κρίνεται ως σημαντικό όσον αφορά το ρόλο 
και τη στρατηγική σημασία της Κύπρου στην περιοχή, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το όλο φάσμα των 
συμφωνιών ή άλλων διμερών ή πολυμερών διευθετήσεων, επί του θέματος και του 
περιεχομένου τους, που έχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία με άλλες χώρες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.049, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η χάραξη του υπό μελέτη αυτοκινητόδρομου Πόλης 
Χρυσοχούς-Πύργου έχει οριστικοποιηθεί και κατά πόσο έχει ληφθεί υπόψη η εισήγηση 
του κοινοτικού συμβουλίου Αργάκας για αναβάθμιση του υφιστάμενου δρόμου αντί της 
νέας χάραξης, όπως θα γίνει και στην περιοχή της Αγίας Μαρίνας, ώστε να μη 
διχοτομηθεί η κοινότητα και να μην επηρεαστούν ιδιωτικές περιουσίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.050, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται o διαχωρισμός οικοπέδων στην κοινότητα 
Κρίτου Μαρόττου, από πλευράς της κυβέρνησης, για παραχώρησή τους σε άπορες 
οικογένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.051, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκπόνηση μελέτης των κοινοτικών κτιρίων 
στη Λετύμπου της επαρχίας Πάφου και πότε προγραμματίζεται η προκήρυξη 
προσφορών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.052, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει δυνατότητα ένταξης της κοινότητας Κανναβιούς στις 
κοινότητες που καλύπτονται από το Σχέδιο Παραχώρησης Οικονομικής Βοήθειας για το 
Πετρέλαιο Θέρμανσης. 

 Με βάση στοιχεία, κατά τη χειμερινή περίοδο στην κοινότητα επικρατούν πολύ 
χαμηλές θερμοκρασίες σε σύγκριση με αυτές των κοινοτήτων της γύρω περιοχής, οι 
οποίες καλύπτονται από το προαναφερόμενο σχέδιο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.053, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο, μετά την κατασκευή του φράγματος Κανναβιούς, υπάρχει 
απόφαση για εμπλουτισμό των παραποτάμιων πηγών με νερό από το φράγμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.054, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν ληφθεί οποιαδήποτε μέτρα για την απομάκρυνση των 
παράνομων κτηνοτροφικών υποστατικών που βρίσκονται κοντά σε υφιστάμενες 
κατοικίες στην κοινότητα Λετύμπου της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.055, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει ληφθεί απόφαση για ακύρωση της εκδοθείσας 
πολεοδομικής άδειας για ανέγερση χοιροστασίου στην κοινότητα Χούλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.056, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επένδυση με πέτρα των τοίχων κατά 
μήκος του κύριου δρόμου της κοινότητας Χούλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.057, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η βελτίωση του δρόμου προς τη διάτρηση 
της κοινότητας Λετύμπου, ο οποίος βρίσκεται σε πολύ κακή κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.058, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επέκταση του υφιστάμενου κοιμητηρίου 
στην κοινότητα Λετύμβου για κάλυψη των αναγκών της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.059, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η ανάπλαση της πλατείας γύρω από το 
οθωμανικό τέμενος, καθώς και η συντήρηση των ετοιμόρροπων τουρκοκυπριακών 
κατοικιών στην κοινότητα Χούλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.060, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου 
για την κοινότητα Χούλου, καθώς και η συντήρηση του δρόμου στην είσοδο της 
κοινότητας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.061, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η ένταξη της κοινότητας Λετύμπου στο 
Σχέδιο Αγροτουρισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.062, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Λευκάρων αναφορικά με το 
αποχετευτικό έργο, ώστε ο δήμος να τύχει κυβερνητικής επιχορήγησης στα ίδια 
ποσοστά που ισχύουν για τις κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.063, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Λευκάρων για κατάργηση του 
τοπικού σχεδίου και εφαρμογή της ∆ήλωσης Πολιτικής που, κατά την άποψη του δήμου 
και των δημοτών, αρμόζει περισσότερο στα μεγέθη και τα οικονομικά χαρακτηριστικά 
των Λευκάρων .» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.064, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι Ευρωπαίοι καταναλωτές έρχονται συχνά αντιμέτωποι με μη ασφαλή κινέζικα 
προϊόντα (παιχνίδια, παιδικά ρούχα, στρώματα, οδοντόπαστες κ.λπ.).  Το 2006 το 48% 
των προϊόντων που εντοπίστηκαν από το σύστημα “Rapex” ήταν κινεζικής προέλευσης. 

 Στα τέλη Ιουλίου, η αρμόδια επίτροπος για θέματα καταναλωτών επισκέφθηκε 
την Κίνα επιδιώκοντας πιο σαφείς συμφωνίες σχετικά με την ασφάλεια των κινέζικων 
προϊόντων που εισάγονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Μετά το σήμα κινδύνου που εξέπεμψαν οι αρχές των ΗΠΑ, στην Ιταλία 
αποκαλύφθηκε υπόθεση τοξικής οδοντόκρεμας με παραποιημένο το σήμα “Colgate”.  
Επίσης, εκτός από την υπόθεση των υποδημάτων με χρώμιο τον Αύγουστο, 
σημειώθηκε μια ακόμη έκτακτη κατάσταση σχετικά με παιχνίδια κατασκευασμένα με 
μπογιά από χρώμιο (η εταιρεία “Mattel” ανακοίνωσε την απόσυρση από την παγκόσμια 
αγορά πολλών δημοφιλέστατων παιχνιδιών).  Επιπλέον πρόσφατα έφθασαν ειδήσεις 
από τη Νέα Ζηλανδία για ενδύματα με φορμαλδεΰδη όπου κατά τη διάρκεια τηλεοπτικής 
έρευνας έγινε δειγματοληπτικός έλεγχος υφασμάτων προερχόμενων από την Κίνα και 
προέκυψε ότι η ποσότητα φορμαλδεΰδη (ισχυρό τοξικό βακτηριοκτόνο που 
χρησιμοποιείται στη συσκευασία ενδυμάτων) υπερβαίνει κατά 500 φορές το όριο που 
αποδέχεται ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας (ΠΟΥ). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο έχει λάβει γνώση των πιο πάνω στοιχείων˙ 

2. ποια συγκεκριμένα μέτρα προτίθεται να λάβει, ώστε να εντατικοποιηθεί ο έλεγχος 
και να προστατευθεί ο Κύπριος καταναλωτής˙ 

3. ποιος είναι ο ακριβής αριθμός απόσυρσης κινέζικων προϊόντων από την 
κυπριακή αγορά κατά το τρέχον έτος˙ 
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4. πόσες εισαγωγές κινέζικων προϊόντων έχουν καταγραφεί μέχρι σήμερα για το 
έτος 2007.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.065, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η βελτίωση των δρόμων που οδηγούν 
προς την κοινότητα Αναρίτας, οι οποίοι βρίσκονται σε πολύ κακή κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.066, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για την κατασκευή του 
παρακαμπτήριου δρόμου της κοινότητας Αναρίτας που θα οδηγεί προς το ΚΕΝ 
Αναρίτας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.067, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται διαχωρισμός οικοπέδων στην κοινότητα 
Αναρίτας για την κάλυψη στεγαστικών αναγκών των άπορων οικογενειών της 
κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.068, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία απαλλοτρίωσης τεμαχίου στην 
κοινότητα Αναρίτας για την ανέγερση από το κοινοτικό συμβούλιο Αναρίτας χώρου 
στάθμευσης και κοινοτικού νηπιαγωγείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.069, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η ανάπλαση της παλιάς παιδικής στέγης 
στην κοινότητα Καλλέπειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.070, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κατασκευή αποχετευτικού λυμάτων 
στην κοινότητα Καλλέπειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.071, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη του αποχετευτικού λυμάτων της 
κοινότητας Στρουμπιού και πότε υπολογίζεται να προκηρυχθούν οι προσφορές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.072, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκπόνηση της μελέτης για ανάπλαση των 
κεντρικών πλατειών στην κοινότητα Στρουμπιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.073, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για τη χωροθέτηση του 
κοιμητηρίου στην κοινότητα Αχέλειας, με στόχο την κάλυψη των αναγκών της πόλης της 
Πάφου, καθώς και κατά πόσο έχουν ζητηθεί οι απόψεις του κοινοτικού συμβουλίου 
Αχέλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.074, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο διαχωρισμός οικοπέδων στην κοινότητα 
Αχέλειας για την κάλυψη των αναγκών των προσφυγικών οικογενειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.075, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει μελετηθεί το αίτημα της κοινότητας Αχέλειας για παραχώρηση 
κρατικής γης που βρίσκεται δίπλα από τα κτίρια του κοινοτικού συμβουλίου για 
δημιουργία πλατειακού χώρου και ανέγερση πολιτιστικού κέντρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.076, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η ανέγερση αγροτικού μουσείου και 
παραδοσιακού σπιτιού στην κοινότητα Καλλέπειας σε τεμάχιο το οποίο αποτελεί 
ιδιοκτησία της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.077, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κατασκευή αποχετευτικού συστήματος 
ομβρίων υδάτων στην κοινότητα Αναρίτας για αντιμετώπιση των προβλημάτων στην 
περιοχή του ΚΕΝ και σε δρόμους της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.078, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός, λαμβανομένης υπόψη της έκθεσης της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά με το παράπονο με αρ. Α/Π 1301/2007, να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού θα προβεί άμεσα σε αναθεώρηση των κανονισμών λειτουργίας των 
δημόσιων σχολείων μέσης εκπαίδευσης (1990-2005). 

 Σημειώνεται ότι το παράπονο στρέφεται εναντίον του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού μετά από απόφαση καθηγητικού συλλόγου γυμνασίου να αφήσει στάσιμο 
τον παραπονούμενο μαθητή λόγω αριθμού απουσιών, χωρίς να ληφθούν υπόψη οι 
ειδικές περιστάσεις.  Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως καταλήγει στο συμπέρασμα “η απόφαση 
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του καθηγητικού συλλόγου αγνόησε σημαντικές παραμέτρους και ήταν καθοριστικά 
επιβαρυντική για το μαθητή” και “πάσχει λόγω έλλειψης αιτιολογίας και μη τήρησης της 
αρχής της επιείκειας.”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.079, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα κτίρια στα οποία στεγάζεται η Αστυνομική ∆ιεύθυνση 
Λευκωσίας είχαν ανεγερθεί επί αποικιοκρατίας και λειτουργούσαν ως αστυνομική σχολή.  
Μέχρι και σήμερα οι αστυνομικοί είναι αναγκασμένοι να εργάζονται κάτω από άθλιες 
συνθήκες, καθώς οι σκεπές των κτιρίων είναι από πλάκες αμιάντου και τα γραφεία είναι 
στην κυριολεξία παραπήγματα τα οποία κάθε άλλο παρά λειτουργικά θα μπορούσαν να 
χαρακτηριστούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα μεταστεγαστεί η Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λευκωσίας σε νέα 
κτίρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.080, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι εργάτες του ιχθυοτροφείου Λιοπετρίου έριξαν στην 
ανοικτή θάλασσα μεγάλο αριθμό ψόφιων ψαριών, με αποτέλεσμα αυτά να 
παρασυρθούν από τα θαλάσσια ρεύματα προς τις ακτές και να δημιουργηθεί μεγάλη 
ρύπανση και δυσωδία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα αντιμετώπισης της ρύπανσης από τα ψόφια ψάρια των 
ιχθυοτροφείων, πώς αντιμετωπίστηκε το συγκεκριμένο περιστατικό και αν υπήρξε 
τιμωρία των ρυπαινόντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.081, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι ελληνικές εφημερίδες/περιοδικά έχουν αδικαιολόγητα 
υψηλότερες τιμές (σχεδόν διπλάσιες) από όσο πωλούνται στην Ελλάδα αλλά και στην 
Ευρώπη.  Ιδιαίτερα μετά την εισαγωγή του μέτρου της διπλής αναγραφής της τιμής σε 
ευρώ αυτό έχει γίνει εμφανέστατο (υπάρχουν δύο τιμές σε ευρώ και μία σε λίρες!!).  
Σημειώνεται ότι τα έξοδα αποστολής και διανομής στην Κύπρο είναι τα ίδια ή/και 
λιγότερα σε σχέση με άλλα σημεία της Ελλάδας (π.χ. Ρόδος, Αλεξανδρούπολη, 
Κέρκυρα κ.λπ.). 

 Η κυκλοφορία των ελληνικών εφημερίδων στην Κύπρο έχει πολιτική σημασία και 
δεν μπορεί να αφήνεται στα χέρια των οποιωνδήποτε μεσαζόντων οι οποίοι 
κερδοσκοπούν εκμεταλλευόμενοι αυτή την κατάσταση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το θέμα της κερδοσκοπίας κατά των καταναλωτών σε σχέση με τις 
υπερβολικές χρεώσεις των ελληνικών εφημερίδων/περιοδικών έχει απασχολήσει τις 
αρμόδιες υπηρεσίες και ποια μέτρα έχουν ληφθεί για αντιμετώπιση της κατάστασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.082, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Λευκάρων για συμπερίληψή του στο Σχέδιο 
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Επιχορήγησης Πρώτης Κατοικίας που ισχύει για κοινότητες που απέχουν 50 χμ. από τα 
αστικά κέντρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.083, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους που έχει απορριφθεί αίτημα της κοινότητας 
Μουτταγιάκας και της εκκλησιαστικής επιτροπής για παραχώρηση οικοπέδου, με σκοπό 
την ανέγερση ορθόδοξης εκκλησίας. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.084, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για το αποχετευτικό σύστημα στην 
Πόλη Χρυσοχούς και αν έχει ληφθεί απόφαση σχετικά με το ύψος της συνεισφοράς του 
κράτους για την κατασκευή του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.085, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η ανάπλαση του χώρου του 
κεφαλόβρυσου και η ανάπλαση του μύλου στην κοινότητα Κρίτου Τέρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.086, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κρίτου 
Τέρας για παραχώρηση τουρκοκυπριακών τεμαχίων που βρίσκονται στο κέντρο της 
κοινότητας για δημιουργία χώρων στάθμευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.087, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η χρήση των παλιών γεωτρήσεων της 
κοινότητας Κρίτου Τέρας για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.088, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η προκήρυξη προσφορών για το μέρος του 
δρόμου ∆ρούσιας-Πόλης Χρυσοχούς που δεν έχει ανακατασκευαστεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.089, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κατασκευή των αναγκαίων έργων 
υποδομής στη νέα οικιστική περιοχή της κοινότητας Ίνειας, ώστε να δημιουργηθούν 
δυνατότητες ανάπτυξης της περιοχής.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.090, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται ο εξωραϊσμός δρόμων στην κοινότητα 
Ίνειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.091, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει η δυνατότητα αύξησης της οικονομικής βοήθειας 
προς την κοινότητα Ίνειας, η οποία, λόγω έλλειψης πόρων, αντιμετωπίζει σοβαρό 
οικονομικό πρόβλημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.092, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η βελτίωση του χωμάτινου δρόμου που 
συνδέει τις κοινότητες ∆ρούσιας και Αρόδων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.093, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Κισσόνεργας για τη 
δημιουργία παραλίας στην περιοχή των Ποτίμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.094, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε λήγει η συμφωνία παραχώρησης κλήρων για το τσιφλίκι της 
περιοχής Ποτίμων στην κοινότητα Κισσόνεργας και κατά πόσο υπάρχει απόφαση για τη 
μελλοντική διαχείριση του τσιφλικιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.095, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η απόφαση για παραχώρηση του 
κατασκηνωτικού χώρου Πόλης Χρυσοχούς στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.096, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για το δυτικό παρακαμπτήριο δρόμο 
στην Πόλη Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.097, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία έγκρισης απαλλοτρίωσης του 
τεμαχίου για τη δημιουργία κοιμητηρίου στην κοινότητα Κισσόνεργας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.098, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός για τον παραλιακό πεζόδρομο 
στην περιοχή της κοινότητας Κισσόνεργας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.099, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η υπογειοποίηση του αρδευτικού 
καναλιού ανοικτού τύπου που διασχίζει την οικιστική περιοχή της κοινότητας 
Κισσόνεργας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.100, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί η απόφαση για εγκατάσταση του 
αναγκαίου εξοπλισμού και τοποθέτηση του αναγκαίου προσωπικού στο Νοσοκομείο 
Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.101, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για το γραμμικό πάρκο κατά μήκος 
της κοίτης του ποταμού της Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.102, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Με βάση πληροφορίες που έχουμε στη διάθεσή μας για την κατανομή των 
κονδυλίων από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία, παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό να μας 
ενημερώσει για τα εξής: 

1. Γιατί ο δήμος Λεμεσού, που είναι ο μεγαλύτερος σε όλη την Κύπρο, κατά την 
περασμένη προγραμματική περίοδο δεν έτυχε οποιασδήποτε χρηματοδότησης 
από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία; 

2. Γιατί, παρά τις υποσχέσεις ότι για την τρέχουσα προγραμματική περίοδο θα 
αντιμετωπιζόταν με πιο δίκαιο τρόπο, στους καταλόγους που προωθήθηκαν από 
τη διαχειριστική επιτροπή για χρηματοδότηση το μερίδιο που αναλογεί στο δήμο 
Λεμεσού είναι πολύ πιο χαμηλό σε σύγκριση με άλλους δήμους/αρχές; 

3. ∆εν αποτελεί αυτός ο τρόπος αντιμετώπισης του δήμου δυσμενή διάκριση σε 
βάρος της Λεμεσού και της ανάπτυξής της και τι προτίθενται οι αρμόδιοι φορείς 
να πράξουν, για να αρθεί η αδικία και να αυξηθεί αισθητά, στο βαθμό που 
πρέπει, η χρηματοδότηση, ώστε να προωθηθούν τα προγραμματισμένα έργα το 
ταχύτερο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.103, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Ως γνωστό, το κυκλοφοριακό είναι από τα πιο σοβαρά προβλήματα της 
Λεμεσού και, εξ όσων γνωρίζουμε, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προωθεί τη 
διεξαγωγή κυκλοφοριακής μελέτης.  Το ζήτημα αυτό συνδέεται άμεσα με την 
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αναβάθμιση και βελτίωση των αστικών συγκοινωνιών, που είναι υψίστης σημασίας για 
την πόλη, και αντιλαμβανόμαστε ότι θα μελετηθεί σε πολύ μεταγενέστερο στάδιο.   

 ∆εδομένου ωστόσο ότι η πίεση στην πόλη για λήψη μέτρων είναι ιδιαίτερα 
έντονη, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα του δήμου Λεμεσού για ενδιάμεση 
επίλυση του προβλήματος με την αγορά μικρών λεωφορείων και την αναβάθμιση δύο 
ζωτικών γραμμών εξυπηρέτησης του κοινού σε πρώτο στάδιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.104, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Από σωρεία παραπόνων του κοινού που έχει αποταθεί κοντά μας όσο και από 
προσωπικές εμπειρίες διαπιστώνουμε σοβαρότατα προβλήματα στη λειτουργία 
αρκετών τομέων του δημοσίου και ιδιαίτερα του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης όσον αφορά τη σωστή επικοινωνία με τους πολίτες και την 
εξυπηρέτησή τους. 

 Σχετικά με το εν λόγω τμήμα παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης δεν απαντά στα 
τηλεφωνήματα και πρέπει κανείς να τηλεφωνά συνεχώς για ώρες ή/και μέρες 
μέχρι να πάρει απάντηση από κάποιο υπάλληλο του τμήματος;  Γιατί θα πρέπει 
να επικοινωνήσει κανείς με το γραφείο του Υπουργού, ώστε να μπορέσει, με την 
παρέμβασή του, να μιλήσει σε κάποιον από το προσωπικό του συγκεκριμένου 
τμήματος; 

2. Γιατί μερικοί υπάλληλοι του συγκεκριμένου τμήματος επιδεικνύουν αδιαφορία 
στην εξυπηρέτηση του κοινού και γιατί σε ορισμένες περιπτώσεις, όπως 
πληροφορούμαστε, η συμπεριφορά ορισμένων αγγίζει τα όρια της αγένειας 
έναντι των πολιτών; 

3. Γιατί σε ορισμένες περιπτώσεις, όταν κανείς καταφέρει τελικά να επικοινωνήσει 
με κάποιον υπάλληλο του τμήματος αυτού και αυτός του συστήσει να τον 
ξαναπάρει όταν θα έχει διερευνήσει την υπόθεσή του, ο λειτουργός είτε δεν 
ανταποκρίνεται είτε τον παραπέμπει σε άλλον, που, ορισμένες φορές, μέχρι 
κανείς να καταφέρει να επικοινωνήσει μαζί του, πρέπει να περάσουν μέρες, ενώ 
υπάρχει και το ενδεχόμενο να μην κατορθώσει ποτέ να τον βρει; 

4. Γιατί ενώ το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σαφώς προνοεί ότι οι 
αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες θα πρέπει εντός 30 ημερών να απαντούν στις 
επιστολές που τους απευθύνουν τα μέλη της Βουλής, το συγκεκριμένο τμήμα, σε 
πλείστες περιπτώσεις, παραβιάζει κατάφωρα τη συνταγματική αυτή πρόνοια; 

5. ∆εδομένου ότι, εξ όσων πληροφορούμαστε, το πρόβλημα αυτό είναι χρόνιο στο 
συγκεκριμένο τμήμα -αν και αφορά και άλλα τμήματα, υπουργεία και υπηρεσίες 
του κρατικού μηχανισμού- διερωτώμαστε πώς προτίθενται οι αρμόδιες αρχές και 
γενικά η κυβέρνηση να αντιμετωπίσουν αυτό το ανεπίτρεπτο φαινόμενο που 
συνιστά διοικητική ανεπάρκεια του χειρίστου είδους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.105, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Έχοντας υπόψη τις περιορισμένες δυνατότητες των δήμων και πιο 
συγκεκριμένα του δήμου Λεμεσού για εξεύρεση πόρων για την αντιμετώπιση των 
πιεστικών τους προβλημάτων και δεδομένης της δέσμευσης της κυβέρνησης για αύξηση 
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της κρατικής χορηγίας στο 4% των φορολογικών εσόδων του κράτους, καλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί η δέσμευση 
αυτή δεν έχει ακόμα υλοποιηθεί και πότε προτίθεται να την υλοποιήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.106, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Έχουμε πληροφορηθεί για το χρόνιο αίτημα του δήμου Λεμεσού για 
παραχώρηση σ’ αυτόν αντισταθμιστικών τελών από τη λειτουργία του λιμανιού της 
πόλης. 

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.107, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το κατά πόσο τηρείται η σειρά προτεραιότητας προσλήψεων 
έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία από τον κατάλογο που δημιουργείται μετά 
τη μοριοδότηση των αιτήσεών τους.   

 Παρακαλούμε επίσης όπως μας δοθεί αναλυτικά ο κατάλογος των έκτακτων 
υπαλλήλων που έχουν προσληφθεί στη δημόσια υπηρεσία από το 2006 μέχρι σήμερα, 
καθώς και για την ίδια χρονική περίοδο ο επίσημος αναλυτικός κατάλογος μετά τη 
μοριοδότηση για κάθε υπηρεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.108, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Λάσας της επαρχίας Πάφου 
μού τέθηκε το αίτημα για ολοκλήρωση της κατασκευής του δρόμου Πόλης Χρυσοχούς-
Σίμου-Λάσας-Αγίου ∆ημητριανού. 

 Η κατασκευή του εν λόγω δρόμου έχει ξεκινήσει εδώ και πολλά χρόνια, αλλά 
δυστυχώς ένα μικρό τμήμα, 700 περίπου μέτρων, εντός της κοινότητας Λάσας δεν έχει 
αποπερατωθεί, παρ’ όλο που έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους της καθυστέρησης στην ολοκλήρωση της κατασκευής 
του συγκεκριμένου τμήματος (εντός της κοινότητας Λάσας) του δρόμου Πόλης 
Χρυσοχούς-Σίμου-Λάσας-Αγίου ∆ημητριανού και για τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται 
για την αποπεράτωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.109, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιος προγραμματισμός υπάρχει για την προώθηση κατασκευής του 
Γραμμικού Πάρκου Βαθκειάς στο δήμο Μέσα Γειτονιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.110, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ο δήμος Μέσα Γειτονιάς εγείρει ερώτημα για το θέμα των ευθυνών και των 
αρμοδιοτήτων αναφορικά με τους ποταμούς/ρύακες που βρίσκονται εντός των 
δημοτικών του ορίων.   
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ζητηθεί σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα και, αν ναι, 
κατά πόσο έχει κοινοποιηθεί στους δήμους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.111, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιος προγραμματισμός υπάρχει για την κατασκευή κόλπων 
στάθμευσης κατά μήκος της λεωφόρου Σπύρου Κυπριανού στο δήμο Μέσα Γειτονιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.112, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το δικαιολογημένο αίτημα της Σχολικής Εφορίας 
Λάρνακας για τοποθέτηση λειτουργού των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Παιδείας στη Λάρνακα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.113, ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιος προγραμματισμός υπάρχει για την έναρξη κατασκευής του νέου 
γυμνασίου στην περιοχή Αγίου Ιωάννη στη Λάρνακα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.04.920, ημερομηνίας 23 
Ιουνίου 2005, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.008.04.920, ημερ. 23.6.05, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με την προτιθέμενη χωροθέτηση του νέου 

κοιμητηρίου Πωμού, παρά τον ομώνυμο υδατοφράκτη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής προς τον Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με τον ίδιο αρ. φακ. και ημερ. 21.11.05, σας 
πληροφορώ ότι οι αρμόδιες Κρατικές Υπηρεσίες των οποίων ζητήθηκαν οι απόψεις για 
την προτιθέμενη χωροθέτηση του νέου κοιμητηρίου Πωμού παρά τον ομώνυμο 
υδατοφράκτη, είχαν τοποθετηθεί αρνητικά. 

2. Σύμφωνα με αναφορά του Επάρχου Πάφου, ημερομηνίας 24.5.07, το νέο 
Κοινοτικό Συμβούλιο Πωμού το οποίο ανέλαβε καθήκοντα την 1.1.07, είναι ενήμερο και 
αναμένεται να προβεί στις απαραίτητες ενέργειες για να υποδείξει νέο χώρο για τη 
δημιουργία του κοιμητηρίου. 

3. Λυπούμαι για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην ολοκλήρωση της 
εξέτασης και κατά συνέπεια, στην απάντηση της πιο πάνω ερώτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.279, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2006, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.279, ημερ. 23.3.2006, του Βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου.  Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ορούντας για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Ορούντας-Ποταμίου 
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 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.008.05.279 
και ημερ. 3.4.2006, προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, η οποία μας διαβιβάστηκε, για ενέργεια, με την επιστολή 
με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε 19.1.7.28 και ημερ. 27.9.2006, και να σας επισυνάψω αντίγραφο 
επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου Άμυνας με αρ. φακ. 6.8.14/ΙΙΙ και ημερ. 
21.6.2007, το περιεχόμενο της οποίας είναι αυτόδηλο. 

 “Έχω οδηγίες ν’ αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
αριθμό φακέλου 16.05.022.137, ημερομηνίας 2/2/2007 και να σας πληροφορήσω πως 
μετά από επιτόπου έρευνα που πραγματοποίησε το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς 
διαπιστώθηκαν τα εξής: 

(α) Ο δρόμος Ορούντας-Ποταμίου διέρχεται διαμέσου του πεδίου βολής Βυζακιάς-
Ξυντούς και χρησιμοποιείται κατά 20% από οχήματα της Εθνικής Φρουράς. 

(β) Εάν ασφαλτοστρωθεί ο εν λόγω δρόμος θα αυξηθεί η κυκλοφορία ιδιωτικών 
οχημάτων μέσα στο χώρο του πεδίου βολής, που είναι επιταγμένος χώρος, με 
αποτέλεσμα να δημιουργηθεί πρόβλημα ασφάλειας για τους κατοίκους της 
περιοχής που θα χρησιμοποιούν το δρόμο αυτό. 

2. Με βάση τα πιο πάνω είναι αδύνατη η διάθεση οποιουδήποτε ποσού από το 
Υπουργείο Άμυνας για την ασφαλτόστρωση του προαναφερόμενου δρόμου.  Ως εκ 
τούτου υποβάλλεται σε σας εισήγηση όπως διευθετήσετε την αλλαγή χάραξης του εν 
λόγω δρόμου ώστε αυτός να διέρχεται στα όρια του πεδίου βολής.  Μετά την 
ολοκλήρωση της νέας χάραξης και την ετοιμασία κόστους κατασκευής του νέου δρόμου, 
μπορείτε να απευθυνθείτε και πάλι στο Υπουργείο Άμυνας για να επανεξεταστεί το θέμα 
διάθεσης μέρους των απαιτούμενων πιστώσεων, σε βάρος του προϋπολογισμού του 
Υπουργείου μας.” 

3. Ενόψει των όσων αναφέρει το Υπουργείο Άμυνας δεν μπορεί να προωθηθεί η 
ασφαλτόστρωση του υπ’ αναφορά δρόμου και θα μελετηθεί η εισήγησή του για αλλαγή 
της χάραξής του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.055, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 
2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Μουσκάλλη 

«Αναδόμηση Κυβερνητικών Οικισμών Φρενάρους, Σωτήρας, Λιοπετρίου και 
Αχερίτου 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας με ημερ. 24.5.2007, σχετικά με την 
Ερώτηση 23.06.009.01.055 και ημερ. 19.9.2006 του Βουλευτή, κ. Ανδρέα Μουσκάλλη, 
σας πληροφορώ ότι το Γραφείο Προγραμματισμού ενέκρινε όπως το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως προχωρήσει με όλες τις αναγκαίες διαδικασίες και 
προσφορές για την άμεση αντικατάσταση 25 κατοικιών στους πιο πάνω Οικισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.062, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2006, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση βουλευτή Πάφου κ. Α. Φακοντή με αρ. 23.06.009.01.062 και ημερομηνία 
21.09.2006, σχετικά με το αίτημα για δημιουργία Ουρολογικής Κλινικής στο Νοσοκομείο 

Πάφου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 27/09/2006, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω κατ’ αρχήν ότι έχει ληφθεί 
απόφαση για τη λειτουργία ουρολογικής κλινικής στο νοσοκομείο Πάφου. 
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2. Σε πρώτη φάση θα λειτουργήσει κλινική με 3 κλίνες εντός της Χειρουργικής 
Κλινικής, ενώ ανεξάρτητη ουρολογική κλινική θα λειτουργήσει με την επέκταση του 
Νοσοκομείου.  Η λειτουργία του κανονικού χειρουργείου θα γίνεται μια φορά την 
εβδομάδα, κάθε Παρασκευή. 

 Η πρώτη φάση της Ουρολογικής Κλινικής αναμένεται να λειτουργήσει τους 
επόμενους τρεις μήνες με την τοποθέτηση ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.140, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2006, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

«Θέμα:  Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου με αρ.23.06.009.01.140 σχετικά με 
την ∆ωρεάν Οργάνων για σκοπούς μεταμόσχευσης. 

  Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 08/11/2006 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας υποβάλω την απάντηση που αφορά το 
ερώτημα του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

 Το Υπουργείο Υγείας αντικρίζει με ιδιαίτερη ευαισθησία το θέμα της ∆ωρεάς 
Οργάνων και για το σκοπό αυτό το τελευταίο διάστημα έχει συγκαλέσει, για ανταλλαγή 
απόψεων και εξεύρεση λύσεων, συσκέψεις και συναντήσεις με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς όπως το Σύνδεσμο Μεταμοσχευμένων καθώς και τους 
Επιστήμονες από τον κλινικό χώρο του κρατικού και ιδιωτικού τομέα. 

 Η εξεύρεση δοτών οργάνων μετά από εγκεφαλικό θάνατο θεωρείται στην ιατρική 
πράξη ως ένα από τα πιο δύσκολα εγχειρήματα και τούτο διότι αναφύονται και 
εμπλέκονται πολύπλευρα ζητήματα, όπως αμφιβολία, φόβος, ελπίδα και δισταγμός.  
Από την άλλη τα περιστατικά εγκεφαλικού θανάτου αριθμητικά δεν είναι πολλά και δεν 
προκύπτουν με την ίδια συχνότητα της ζήτησης των οργάνων. 

1. Στην προσπάθεια αντιμετώπισης των πολύπλοκων προβλημάτων με σκοπό την 
ορθή ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού στον τομέα της ∆ωρεάς 
Οργάνων, το Υπουργείο Υγείας την προηγούμενη χρονιά, έστειλε για εκπαίδευση 
στην Ισπανία τρία άτομα από το Νοσηλευτικό Προσωπικό, ως Συντονιστές 
Μεταμόσχευσης.  Το πεδίο εκπαίδευσης των Συντονιστών αφορά καθαρά την 
εξεύρεση των δυνητικών δοτών οργάνων εντός του Νοσηλευτηρίου ώστε να 
πληροφορήσουν τους γιατρούς και στη συνέχεια να ενημερώσουν τους συγγενείς 
για την δωρεάν αν το επιθυμούν. 

Το Υπουργείο Υγείας έχει αποφασίσει την εκπαίδευση άλλων 3-4 Νοσηλευτών 
ως Συντονιστές Μεταμόσχευσης και στην παρούσα φάση διερευνά τα 
εκπαιδευτικά προγράμματα που προσφέρονται σε άλλες χώρες με εμπειρία στον 
συγκεκριμένο αυτό τομέα. 

2. Ο Υπουργός Υγείας ίδρυσε Εθνική Επιστροφή ∆ωρεάς Οργάνων στην οποία 
διόρισε Επιστήμονες και άλλους αναγνωρισμένους στον τομέα τους Πολίτες από 
τον Ιατρικό, Θρησκευτικό και ∆ημοσιογραφικό χώρο, με στόχο και σκοπό τον 
καθορισμό της πολιτικής του κράτους και της πολιτείας και τον προγραμματισμό 
του περιεχομένου των εκστρατειών ευαισθητοποίησης και διαφώτισης του κοινού 
στην ∆ωρεάν Οργάνων.  Της Επιτροπής προεδρεύει ο Χειρούργος 
(Μεταμοσχευτής) ∆ρ. Γιώργος Κυριακίδης.  Η Επιτροπή έχει ήδη ολοκληρώσει τη 
μελέτη της και ετοιμάζει έκθεση με τις εισηγήσεις της για τη χάραξη της πολιτικής 
και τις παραπέρα ενέργειες που απαιτείται να γίνουν για την ευαισθητοποίηση 
και διαφώτιση του κοινού. 
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3. Το Υπουργείο Υγείας ετοιμάζει Εκστρατεία ∆ιαφώτισης και Ευαισθητοποίησης 
του κοινού για τη ∆ωρεάν Οργάνων η οποία περιλαμβάνει τηλεοπτικό και 
ραδιοφωνικό μήνυμα, διαλέξεις και μια σειρά από εκπομπές μέσω τηλεόρασης 
και ραδιοφώνου για πληροφόρηση και επεξήγηση.  Η συγκεκριμένη πρόταση 
συζητήθηκε και μέσα στα πλαίσια των συναντήσεων της Επιτροπής. 

 Όπως γνωρίζετε για να εμπεδωθούν μηνύματα, που έχουν σχέση με τη ∆ωρεάν 
Οργάνων, στη συνείδηση του πολίτη θα απαιτηθεί χρόνος και υπομονή ώστε να 
αποδώσουν στην πράξη.  Τα θέματα διαφώτισης και ευαισθητοποίησης του κοινού στη 
δωρεά οργάνων άρχισε να απασχολούν και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία 
αναμένεται από τον ερχόμενο Σεπτέμβριο να αρχίσει συζητήσεις γύρω από το θέμα με 
σκοπό τη χάραξη πολιτικής, περιλαμβανομένης και της έκδοσης σχετικής Οδηγίας μέσα 
στο 2008, η οποία θα διασφαλίζει μεταξύ άλλων και ένα κοινό σύνολο προτύπων 
ποιότητας και ασφάλειας και σύστημα για την εξασφάλιση της ανιχνευσιμότητας και της 
κοινοποίησης των σοβαρών ανεπιθύμητων συμβάντων και παρενεργειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.141, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2006, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ.23.06.009.01.141, ημερομηνίας 31 Οκτωβρίου 2006,  του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

  Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.01.141 και ημερομηνία 
11/7/2007 σχετικά με αιτήματα που αφορούν το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ένας Αναισθησιολόγος έχει τοποθετηθεί εδώ και ένα μήνα περίπου για τις 
ανάγκες του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου και αναμένεται εντός του τρέχοντος 
μήνα να εγκριθεί η ειδικότητα της Αναισθησιολογίας από το Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου 
και σε δεύτερο Αναισθησιολόγο, ο οποίος προορίζεται για το εν λόγω Νοσοκομείο.  Το 
αίτημα για τοποθέτηση Γαστρεντερολόγου στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατόν να 
ικανοποιηθεί.  Σημειώνεται όμως ότι θα μελετηθεί η τοποθέτηση έκτακτου 
γαστρεντερολόγου μετά την ψήφιση του Προϋπολογισμού του 2008.  Επίσης, το αίτημα 
για τοποθέτηση Ουρολόγου μελετάται και θα ληφθεί απόφαση βάσει των 
προτεραιοτήτων που θα ιεραρχηθούν ενόψει των Προϋπολογισμών του 2008. 

 Σχετικά με την Ωτορινολαρυγγολογία σημειώνεται ότι εντός του τρέχοντος μήνα 
θα προσληφθεί ακόμη ένας Ωτορινολαρυγγολόγος και ως εκ τούτου θα αυξηθούν οι 
υπηρετούντες Ιατρικοί Λειτουργοί 1ης Τάξης (Ωτορινολαρυγγολογίας) στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λάρνακας.  Με την εξέλιξη αυτή, μέχρι το τέλος του έτους 2007 θα 
αυξηθούν οι περιοδείες της συγκεκριμένης ειδικότητας στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου.  Όσον αφορά τη ∆ερματολογία, θα μελετηθεί το αίτημα και ανάλογα με τα 
στατιστικά στοιχεία που θα παρουσιαστούν θα ληφθεί απόφαση κατά πόσο ενδείκνυται 
να αυξηθούν οι επισκέψεις στην εν λόγω ειδικότητα στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου.  Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατή η λειτουργία σε 
μόνιμη βάση τόσο της Ωτορινολαρυγγολογίας όσο και της ∆ερματολογίας στην 
Αμμόχωστο.  Η Ωτορινολαρυγγολογία για να μπορέσει να λειτουργήσει χρειάζεται 
επιπρόσθετο νοσηλευτικό προσωπικό καθώς και Αναισθησιολόγους που στο παρόν δεν 
υπάρχουν στην αγορά εργασίας.  Η δε ∆ερματολογία είναι ειδικότητα της οποίας τα 
περιστατικά μπορούν να προγραμματιστούν. 

 Τέλος, όσον αφορά την ειδικότητα της Ψυχιατρικής επισημαίνεται ότι το Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου το επισκέπτεται ψυχίατρος κάθε Τρίτη και ανά 
δεκαπενθήμερο κάθε Παρασκευή.  Επίσης οι υπηρεσίες μας διαθέτουν τρεις 
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Νοσηλευτικούς Λειτουργούς (Κλάδος Ψυχικής Υγείας), οι οποίοι πραγματοποιούν κατ’ 
οίκον επισκέψεις, ένα εργοθεραπευτή δύο φορές την εβδομάδα και τρεις ημέρες κατ’ 
οίκον επισκέψεις, ένα εργοθεραπευτή δύο φορές την εβδομάδα και τρεις ημέρες την 
εβδομάδα κλινικό ψυχολόγο.  Οι ανάγκες για θέματα παιδοψυχιατρικής για τις επαρχίες 
Λάρνακας και Ελεύθερης Αμμοχώστου καλύπτονται από το Κέντρο Υγείας Αγλαντζιάς.  
Στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατή η τοποθέτηση ψυχιάτρου επί μονίμου βάσεως λόγω 
έλλειψης ιατρών που κατέχουν τη συγκεκριμένη ειδικότητα.  Σημειώνεται ότι παρά τις 
συνεχείς προσπάθειες για εξεύρεση ψυχίατρων τόσο από την Κύπρο όσο και από το 
εξωτερικό δεν υπάρχουν διαθέσιμοι, οι οποίοι να πληρούν τα απαιτούμενα προσόντα 
των οικείων Σχεδίων Υπηρεσίας.  Ως εκ τούτου, μετά από απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου γίνονται προσπάθειες για αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα για 
κάλυψη των σχετικών αναγκών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.153, 

ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

«ΘΕΜΑ:  Γυμνάσιο Αραδίππου 

Ερώτηση 23.06.009.01.153 / 14.11.06 του Βουλευτή Ν. Τορναρίτη 

  Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας ημερομηνίας 11/7/2007 και να 
σας πληροφορήσω ότι η επιστολή σας ημερομηνίας 23/11/2006, έχει ήδη απαντηθεί με 
την επιστολή μας ημερομηνίας 8/1/2007 η οποία και επισυνάπτεται. 

 “Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας ημερομηνίας 23.11.2006 και σας 
πληροφορούμε ότι ήδη τα έργα βελτίωσης του σχολείου έχουν ολοκληρωθεί και έχουν 
παραληφθεί. 

 Για το χειρισμό της μικρής καθυστέρησης που παρατηρήθηκε στην ολοκλήρωση 
των εργασιών της τελευταίας φάσης αναμένεται η έκθεση του ιδιώτη Συμβούλου για τις 
ανάλογες αποφάσεις.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.167, ημερομηνίας 16 

Νοεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. φακ. 23.06.009.01.167 και ημερ. 16.11.2006, την οποία υπέβαλε ο 
Βουλευτής της Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδίας Σαρίκας. 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.167 
και ημερ. 27.11.2006, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και να σας διαβιβάσω αντίγραφο 
επιστολής του Επάρχου Πάφου με αρ. φακ. Χ.Ο. 135/2 και ημερ. 30.1.2007, το 
περιεχόμενο της οποίας είναι αυτόδηλο. 

 “Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.167, ημερ. 16/11/2006, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το θέμα εκπόνησης μελέτης 
ανάπλασης, διαμόρφωσης και εξωραϊσμού των δρόμων στον παραδοσιακό πυρήνα της 
κοινότητας Γιόλου. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 16.5.26.33 και ημερομηνία 
08/12/2006 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στο γραφείο μου δεν εκκρεμεί οποιοδήποτε θέμα για τον εξωραϊσμό του πυρήνα 
της κοινότητας Γιόλου γιατί το οικείο Κοινοτικό Συμβούλιο δεν έχει μέχρι σήμερα 
επιδείξει οποιοδήποτε ενδιαφέρον προς την κατεύθυνση αυτή. 
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3. Σύμφωνα με την καθιερωμένη πρακτική που ακολουθείται για την προώθηση 
παρόμοιων αιτημάτων από Κοινότητες, το Κοινοτικό Συμβούλιο θα πρέπει να 
αποφασίσει κατ’ αρχήν τι θέλει και να διαβιβάσει την απόφασή του στο Γραφείο μου, το 
οποίο θα εξετάσει την αναγκαιότητα του έργου, καθώς και τη δυνατότητα υλοποίησής 
του σε συνεργασία με το Κοινοτικό Συμβούλιο.  Ακολούθως, αφού εξασφαλισθούν οι 
απαραίτητες άδειες, όπου χρειάζεται, το έργο θα προωθηθεί μέσω του Προϋπολογισμού 
ανάπτυξης είτε με δανειοδότηση της κοινότητας με κυβερνητική εγγύηση.  Ενδεχομένως 
κάποιο έργο μπορεί να προωθηθεί και ως πολεοδομικό. 

4. Έχοντας υπόψη το πιο πάνω αναμένω ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Γιόλους αν το 
επιθυμεί, θα αναλάβει πρωτοβουλία για τον εξωραϊσμό του πυρήνα της κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.244, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2007, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.244, ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το 
Συμβούλιο Εγγραφής Φυσιοθεραπευτών Κύπρου (Σ.Ε.Φ) σύμφωνα με τον περί 
Φυσιοθεραπευτών Νόμο 140/89 - 2005 είναι το αρμόδιο σώμα για αναγνώριση των 
επαγγελματικών προσόντων των Φυσιοθεραπευτών και για έκδοση άδειας ασκήσεως 
επαγγέλματος.  Το ΚΥΣΑΤΣ είναι αρμόδιο για την ακαδημαϊκή αναγνώριση. 

 Το συγκεκριμένο πρόγραμμα σπουδών δεν αναγνωρίζεται από τα αρμόδια 
σώματα της Ουγγαρίας (Υπουργείο Υγείας, Υπουργείο Παιδείας και το σύλλογο 
Φυσιοθεραπευτών) σαν πρόγραμμα Φυσιοθεραπείας. 

 Το 2001 τρεις απόφοιτοι είχαν εγγραφεί από λάθος του τότε Συμβουλίου προτού 
πάρουν απάντηση από τα αρμόδια σώματα της χώρας.  Μερίδα αιτητών είχαν υποβάλει 
αίτηση το ίδιο διάστημα με τους τρεις, αλλά μετά τις πληροφορίες από την Ουγγαρία, 
αναγνωρίστηκαν με την προϋπόθεση να συμπληρώσουν 9η μηνη πρακτική άσκηση στο 
επάγγελμα και σειρά μαθημάτων. 

 Σημειώνεται επίσης ότι τον Ιούλιο του 2005 έγινε τροποποίηση του περί 
Φυσιοθεραπευτών Νόμου στον οποίο είχαν συμπεριληφθεί κριτήρια για την εγγραφή 
των αιτητών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.255, 
ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση 23.06.009.01.255, ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου, 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την κατασκευή πεζοδρομίων 
κατά μήκος του κύριου δρόμου της Κοινότητας Τσάδας, προς τις Κοινότητες Καλλέπεια, 

Λετύμπου και Χούλου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.013.009.01.255 και ημερομηνία 20.2.2007, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, που μας διαβιβάστηκε από το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Εσωτερικών στις 19.4.2007 και σας πληροφορώ ότι ο δρόμος Τσάδας-Καλλέπειας-
Λετύμπου-Χούλου υπάγεται στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων.  Στην 
παρούσα φάση, το Τμήμα δεν προγραμματίζει την κατασκευή πεζοδρομίων εντός της 
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Κοινότητας Τσάδας και ούτε έχει υποβληθεί στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
τέτοιο αίτημα από την εν λόγω Κοινότητα. 

 Το θέμα που τίθεται από τον κ. Σαρίκα έχει εξεταστεί από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων και αφορά την κατασκευή πεζοδρομίων στον παρακαμπτήριο Τσάδας, από τη 
συμβολή του με το δρόμο Πάφου-Πόλης, σε μήκος 1χλμ. περίπου.  Για να γίνει δυνατή η 
κατασκευή πεζοδρομίων, πρέπει να ετοιμαστούν πλήρη κατασκευαστικά σχέδια, 
περιλαμβανομένου και αποχετευτικού ομβρίων, τα οποία να βασίζονται σε 
ρυθμιστικό/ρυμοτομικό σχέδιο.  Η ετοιμασία του ρυθμιστικού σχεδίου εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Ως εκ τούτου, η Κοινότητα θα 
πρέπει να απευθυνθεί στο Υπουργείο Εσωτερικών, Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
για την ετοιμασία ρυθμιστικού/ρυμοτομικού σχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.311, ημερομηνίας 13 
Μαρτίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 

Βαρνάβα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.311 και ημερ. 13.03.2007 του βουλευτή Αμμοχώστου κ. 
Γιώργου Βαρνάβα. 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.311 και ημερ. 20.03.2007 με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιώργου Βαρνάβα και να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) ∆εν υπάρχει καμιά αλλαγή στην υφιστάμενη πολιτική αναφορικά με τη συντήρηση 
των αποχετευτικών συστημάτων στους Συνοικισμούς Αυτοστέγασης. 

(β) Την ευθύνη για τη συντήρηση του κεντρικού αποχετευτικού συστήματος του 
Συνοικισμού Αυτοστέγασης Λειβαδιών έχει το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το 
οποίο καλύπτει όλη τη δαπάνη μέσα στα πλαίσια του Κρατικού Προϋπολογισμού. 

(γ) Η συντήρηση του δικτύου περιλαμβάνει τον περιοδικό καθαρισμό των κεντρικών 
αγωγών και των φρεατίων και την απόφραξη των κεντρικών αγωγών εάν και εφόσον 
χρειασθεί.  Η διεξαγωγή των εργασιών αυτών γίνεται με την αγορά υπηρεσιών από τον 
ιδιωτικό τομέα. 

(δ) Ο βιολογικός σταθμός και το αντλιοστάσιο που εξυπηρετούν το Συνοικισμό 
Αυτοστέγασης συντηρούνται από ιδιωτική εταιρεία στην οποία έχει κατακυρωθεί η 
προσφορά για πέντε χρόνια. 

(ε) Την ευθύνη συντήρησης και καθαρισμού του δικτύου συλλογής που βρίσκεται 
στην αυλή των κατοικιών, έχει ο ιδιοκτήτης της κάθε κατοικίας εκτός εάν προκύπτει 
κατασκευαστικό πρόβλημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.321, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.321, ημερομηνίας 27.3.07, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.321 και 
ημερ. 5.4.07, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας ενημερώσω ότι, με απόφαση του 
Υπουργού Εσωτερικών, έχει παραχωρηθεί εφάπαξ ειδική χορηγία ύψους £1.800 στο 
∆ήμο Πέγειας για κάλυψη των δαπανών της κοινοτικού ∆ημοτικού Συμβούλου για την 
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εκμάθηση της Ελληνικής ως και των μεταφράσεων εγγράφων του ∆ήμου, για περίοδο 
έξι μηνών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.324, ημερομηνίας 27 
Μαρτίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.324 και ημερ. 27.03.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.01.324 και ημερ. 05.04.2007 με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή, κ. Φειδία Σαρίκα και να σας 
πληροφορήσω ότι μέσα στα πλαίσια της μελέτης για τη μερική μετακίνηση, λόγω των 
εδαφολογικών προβλημάτων, της κοινότητας Επισκοπής Πάφου, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων εξέτασε το θέμα της κατασκευής κεντρικού αποχετευτικού συστήματος λυμάτων 
στην κοινότητα (2000-2002).  Με βάση προκαταρκτική εκτίμηση που έγινε, η δαπάνη για 
το δίκτυο συλλογής λυμάτων υπολογίσθηκε να ανέλθει στις £219.000 και για το 
σύστημα επεξεργασίας λυμάτων £200.000 εάν κατασκευασθεί βιολογικός σταθμός ή 
£35.000 εάν εγκατασταθεί χαλικοδιυλιστήριο. 

2. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων αναφέρει ότι έκτοτε το θέμα δεν επανήλθε.  
Επίσης, ο Έπαρχος Πάφου, ο οποίος είναι σε συνεχή επικοινωνία και συνεργασία με το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Επισκοπής, βεβαιώνει ότι το Συμβούλιο δεν ανέφερε οποιαδήποτε 
αποχετευτικά προβλήματα και δεν υπέβαλε κανένα αίτημα για την κατασκευή κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα. 

3. Εν πάση περιπτώσει, έχω ήδη δώσει οδηγίες όπως ζητηθεί από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων η ετοιμασία μελέτης για να διαπιστωθεί εάν υπάρχουν 
προβλήματα αποχέτευσης λυμάτων στην κοινότητα και να προταθούν τρόποι επίλυσης 
τους σε περίπτωση που υπάρχουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.328, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.328, ημερ. 27.3.07, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το πρόβλημα ύδρευσης των κατοίκων της 
κοινότητας Επισκοπής (Επαρχία Πάφου), οι οποίες βρίσκονται εκτός των ορίων 

ύδρευσης της Κοινότητας 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην προς εμάς επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.01.328 και ημερ. 29.3.07, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Μετά από στοιχεία που εξασφαλίστηκαν από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, το 
συγκεκριμένο θέμα συνδέεται άμεσα με τον καθορισμό πολεοδομικών ζωνών στην 
κοινότητα Επισκοπής, αντί ορίων ανάπτυξης που ισχύει τώρα.  Ήδη η πιο πάνω 
διαδικασία βρίσκεται σε εξέλιξη.  Συγκεκριμένα, η κοινότητα υπέβαλε ήδη τις προτάσεις 
της, οι οποίες θα μελετηθούν και θα εξεταστούν από την Τριμελή Επιτροπή, η οποία θα 
λάβει υπόψη και τα συμπεράσματα της μελέτης του Τμήματος Γεωλογικής 
Επισκόπησης. 

 Το αίτημα για καθορισμό Πολεοδομικών Ζωνών μελετήθηκε και στην 
περιφερειακή σύσκεψη του Υπουργού Εσωτερικών που πραγματοποιήθηκε στις 4.7.06 
και αποφασίσθηκε όπως, σε πρώτο στάδιο, συσταθεί ομάδα εργασίας με τη συμμετοχή 
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του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου και του 
Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, με στόχο τη μελέτη της περιοχής από τεχνικής 
πλευράς (χαρτογράφηση). 

 Σημειώνεται ότι με τον καθορισμό των πολεοδομικών ζωνών θα μπορεί να 
προωθηθεί η ανέγερση νέας υδατοδεξαμενής στην περιοχή “Ακανθόκαμπος”.  Το έργο 
αυτό αναμένεται να συμβάλει στην επίλυση του υπό αναφορά προβλήματος, αφού 
κάποιες περιοχές που είναι σήμερα εκτός ορίων υδατοπρομήθειας της κοινότητας, μετά 
τον καθορισμό Πολεοδομικών Ζωνών, ενδεχόμενα θα ενταχθούν στην οικιστική ή 
παραθεριστική ζώνη και έτσι θα μπορούν να υδροδοτηθούν από την κανονική 
υδατοπρομήθεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.330, ημερομηνίας 2 Απριλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.330, ημερομηνίας 2 Απριλίου, 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 Με αναφορά την επιστολή σας με ημερομηνία 5 Απριλίου, 2007 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τυποποίηση 

 Η Κύπρος έχει υιοθετήσει τα Ευρωπαϊκά πρότυπα που παρατίθενται στο 
Παράρτημα Ι και αφορούν παιχνιδότοπους.  Σημειώνεται ότι τα πρότυπα αυτά 
εφαρμόζονται εθελοντικά.  Επιπρόσθετα η Κύπρος μετέχει ενεργά στις εργασίες της 
Τεχνικής Επιτροπής της CEN (Ευρωπαϊκή Επιτροπή Τυποποίησης), «CEN/TC 136 - 
Sports, playground and other recreational equipment».  Οι ομάδες εργασίας της 
επιτροπής αυτής παρατίθενται στο Παράρτημα ΙΙ.    

2. Πιστοποίηση  

 Η πιστοποίηση παιχνιδότοπων δε ρυθμίζεται νομοθετικά.  Οι παιχνιδότοποι, 
μπορεί να ελεγχθούν μετά από αίτηση σε κάποιο Φορέα Ελέγχου ή Πιστοποίησης.  
Σχετικά σχέδια ελέγχου έχουν οι Οργανισμοί πιστοποίησης ΕΛΟΤ (Ελληνικός 
Οργανισμός Τυποποίησης) και ΚΕΠ (Κυπριακή Εταιρεία Πιστοποίησης).  ∆ιευκρινίζεται 
ότι οι Οργανισμοί Πιστοποίησης διενεργούν ελέγχους στους παιχνιδότοπους ή σε 
παιδικές χαρές, μια φορά το χρόνο μετά από σχετική αίτηση.  Στην Κύπρο υπάρχουν 
περίπου 10 παιχνιδότοποι και παιδικές χαρές και έχουν ελεχθεί σύμφωνα με αυτά τα 
σχέδια.  Σημειώνεται ότι κάποιοι ∆ήμοι καθώς και οι αρμόδιες Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Παιδείας προγραμματίζουν να αναβαθμίσουν τους παιχνιδότοπους και τις 
παιδικές χαρές που διαχειρίζονται ούτως ώστε να τύχουν Πιστοποίησης.   

3. Νομοθετική Ρύθμιση 

 ∆εν υπάρχει συγκεκριμένη νομοθεσία για παιχνιδότοπους και παιδικές χαρές.  
Σημειώνεται ότι γίνονται έλεγχοι σε ιδιωτικά νηπιαγωγεία και παιχνιδότοπους από το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
με βάση τους Περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμους.  Περισσότερες 
πληροφορίες μπορεί να δοθούν από την αρμόδια Υπηρεσία. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι αρμόδια αρχή για τον έλεγχο παιχνιδιών που λειτουργούν με 
ηλεκτρικό ρεύμα, που συνήθως βρίσκονται σε λούνα παρκ και όχι σε παιχνιδότοπους, 
είναι το τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων. 
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Είμαστε στη διάθεσή σας για επιπρόσθετες πληροφορίες.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.    
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.347, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2007, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.347, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2007 της 
Βουλευτού κας Στέλλας Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.347, ημερομηνίας 
16/4/2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω τα εξής: 

 Η Έκθεση με θέμα “Αξιολόγηση Ιδρυμάτων Παιδικής Προστασίας που 
λειτουργούν οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας”, που 
ετοιμάστηκε το ∆εκέμβριο 2006 από την Εμπειρογνώμονα κα Αγάθωνος, τυγχάνει ήδη 
μελέτης από δύο Λειτουργούς Ευημερίας των Κεντρικών Γραφείων των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, οι οποίοι επεξεργάζονται τα διάφορα θέματα που μπορούν να 
ετοιμαστούν άμεσα, αυτά που θα πρέπει να εφαρμοστούν σε μεταγενέστερο στάδιο και 
αυτά που είναι ανεφάρμοστα στο παρόν στάδιο. 

 Σημειώνεται ότι κάποιες από τις εισηγήσεις που περιέχονται στην Έκθεση, όπως 
π.χ. αυτή του Επιτρόπου για τα Παιδιά, ήδη έχει υλοποιηθεί με την ψήφιση του σχετικού 
Νόμου για το διορισμό Επιτρόπου.  Για τις εισηγήσεις που αφορούν και άλλα Υπουργεία, 
όπως π.χ. το Υπουργείο Υγείας, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας θα συνεργαστούν 
μαζί τους για συντονισμό των ενεργειών τους. 

 Υπογραμμίζεται ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας καταβάλλουν κάθε 
δυνατή προσπάθεια για αξιοποίηση της Έκθεσης και υλοποίηση όσων από τις 
εισηγήσεις μπορούν να υλοποιηθούν για την αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών 
στα Ιδρύματα Παιδικής Προστασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.348, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2007, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.348, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2007, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι ο 
θάλαμος πλαστικής χειρουργικής και εγκαυμάτων θα ανοίξει μόλις μας παρασχεθεί το 
αναγκαίο νοσηλευτικό προσωπικό που χρειάζεται για να λειτουργήσει ο Θάλαμος. 

 Σε ότι αφορά τον κίνδυνο επιμολύνσεων των εγκαυματιών έχουν αυτοί μειωθεί με 
την μεταφορά στο νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, λόγω καθαρότερων χώρων και 
ύπαρξης συστημάτων καταγραφής και ελέγχου των μολύνσεων.  Βέβαια θα ελαττωθούν 
ακόμη περισσότερο με την λειτουργία του Θαλάμου εγκαυμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.350, 

ημερομηνίας 11 Απριλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 
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«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.01.350 του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλλου Ερ. 23.06.009.01.350 και 
ημερομηνία 17.4.2007 σχετικά με το Ερώτημα του Βουλευτή κ. Σαρίκα που αφορά το 
αίτημα της Κοινότητας Κουκλιών της Επαρχίας Πάφου για δημιουργία κοινοτικής πλάζ 
στην παραλιακή περιοχή και σας πληροφορώ ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού 
κατ’ αρχήν δεν φέρει ένσταση στη δημιουργία κοινοτικής πλάζ στην περιοχή και έχει 
προβεί στις σχετικές υποδείξεις για το θέμα προς τον Επαρχιακό Κτηματολογικό 
Λειτουργό Πάφου, με κοινοποίηση προς τον Έπαρχο Πάφου, το Τμήμα Πολεοδομίας & 
Οικήσεως, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και την 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.352, ημερομηνίας 11 
Απριλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στην Κοινότητα Κουκλιών 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην μεταξύ μας αλληλογραφία που λήγει με 
ταυτάριθμη επιστολή μας ημερ. 4/5/2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Με βάση απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 40.274 ημερ. 15/12/1993, 
διαχωρίστηκαν 63 οικόπεδα για τις στεγαστικές ανάγκες δικαιούχων της Κοινότητας (40 
οικόπεδα δεσμεύτηκαν για τις ανάγκες των ιδιοκτητών γης στην αρχαιολογική περιοχή 
Κουκλιών και τα υπόλοιπα για τις ανάγκες δικαιούχων πτωχών οικογενειών). 

3. Αφού καλύφθηκαν οι ανάγκες που αναφέρονται πιο πάνω παρέμειναν αδιάθετα 
17 οικόπεδα από τα οποία τα 14 παραχωρήθηκαν στον Κυπριακό Οργανισμό 
Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ), κατόπιν αιτήματος του Κοινοτικού Συμβουλίου, για διάθεσή 
τους στα πλαίσια των στεγαστικών σχεδίων του Οργανισμού. 

4. Ο Έπαρχος Πάφου θα διαθέσει σύντομα τα 3 εναπομείναντα οικόπεδα σε 
δικαιούχες πτωχές οικογένειες στην Κοινότητα και θα μελετήσει νέο αίτημα του 
Κοινοτικού Συμβουλίου για επιστροφή των 14 οικοπέδων που παραχωρήθηκαν στον 
ΚΟΑΓ, ώστε να διατεθούν σε δικαιούχες οικογένειες.  Οι περαιτέρω ανάγκες σε 
οικόπεδα θα εξεταστούν με βάση τους ισχύοντες κανονισμούς και κριτήρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.353, ημερομηνίας 11 
Απριλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.353 και ημερ. 11.04.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.01.353 και ημερ. 16.04.2007 με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή, κ. Φειδία Σαρίκα και να σας 
πληροφορήσω ότι, όπως διαφάνηκε κατά την εξέταση του θέματος, η κοινότητα 
Κουκλιών δεν αντιμετωπίζει προβλήματα αποχέτευσης λυμάτων ή ομβρίων υδάτων, 
ώστε να επιβάλλεται η κατασκευή κεντρικού αποχετευτικού συστήματος λυμάτων ή 
ομβρίων υδάτων. 

2. Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κουκλιών είναι όπως, κατά την έκδοση 
Πολεοδομικών Αδειών και Αδειών Οικοδομής για την ανέγερση μεγάλων οικιστικών 
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αναπτύξεων στην περιοχή του, τίθενται όροι που να επιβάλουν την κατασκευή 
βιολογικών σταθμών και αποχετευτικών συστημάτων. 

3. Μέσα στα πλαίσια των διαδικασιών εξέτασης αιτήσεων για έκδοση Πολεοδομικών 
Αδειών και Αδειών Οικοδομής, το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει το δικαίωμα να υποβάλλει 
εισηγήσεις για την επιβολή τέτοιου όρου και οι εισηγήσεις του λαμβάνονται υπόψη από 
τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.354, 

ημερομηνίας 19 Απριλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Άριστου Αριστοτέλους 

«Θέμα:  Ερώτηση (αρ. 23.06.009.01.354) του αξιότιμου Βουλευτή κ. Άριστου 
Αριστοτέλους, αναφορικά με το ∆ιεθνές Συνεδριακό Κέντρο Κύπρου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας, με Αρ. Φακ. Ερ.23.06.009.01.354 
και ημερομηνία 25 Απριλίου 2007, που αφορά στο πιο πάνω θέμα και να παραθέσω τα 
ακόλουθα για ενημέρωσή σας: 

1. Προκήρυξη Προσφορών:  Το κτήριο του ∆ΣΚ και το ξενοδοχείο “Φιλοξένια” 
βρίσκονται στο ίδιο τεμάχιο κρατικής γης.  Με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, αρ. 63.523 και ημερομηνία 21.3.2006 (αντίγραφο της απόφασης 
επισυνάπτεται ως Παράρτημα 1), ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, εξουσιοδοτήθηκε να προκηρύξει προσφορές για ενοικίαση του ∆ΣΚ 
από ενδιαφερόμενους (ΑΚΕ, ιδιώτες και άλλους), καθώς και να μελετήσει τη 
δυνατότητα ένταξης του προσωπικού του ∆ΣΚ στο ∆ημόσιο Τομέα, με τη 
θέσπιση ειδικής νομοθεσίας. 

2. Στο παρόν στάδιο, έχουν συλλεγεί όλα τα απαιτούμενα στοιχεία και μελετούνται 
οι όροι προδιαγραφών, που ετοιμάστηκαν για προκήρυξη προσφορών 
ενοικίασης του ∆ιεθνούς Συνεδριακού Κέντρου. 

3. Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι έχει γίνει πλήρης καταγραφή των σκευών, του 
εξοπλισμού και των επίπλων του ∆ΣΚ, τα οποία θα διατεθούν στον επιτυχόντα 
προσφοροδότη. 

4. Απορρόφηση Προσωπικού του ∆ΣΚ στην ∆ημόσια Υπηρεσία:  Σε σχέση με 
τη δυνατότητα ένταξης του προσωπικού του ∆ιεθνούς Συνεδριακού Κέντρου στο 
∆ημόσιο Τομέα, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
πραγματοποίησε στο παρελθόν, αρκετές προσωπικές επαφές με το Υπουργείο 
Οικονομικών, για εξεύρεση νόμιμης και ανθρωπιστικής λύσης, χωρίς 
ικανοποιητικό αποτέλεσμα. 

5. Η θέση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με την οποία 
συμφωνεί και ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, είναι υπέρ της 
απορρόφησης του προσωπικού του ∆ΣΚ, στο ∆ημόσιο Τομέα.  Κατόπιν 
απόφασης της υπό αναφοράς Υπουργικής Επιτροπής (12.1.2007), το θέμα 
τέθηκε ενώπιον του Υπουργού Οικονομικών, με σχετικές επιστολές ημερομηνίας 
16.2.2007 (για το μηνιαίο προσωπικό) και 21.2.2007 (για το ωρομίσθιο 
προσωπικό) για λήψη απόφασης.  Στο παρόν στάδιο αναμένεται σχετική 
απάντηση. 

6. Πληρωμές ∆ΣΚ:  Στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, περιλαμβανόταν, κάθε χρόνο μέχρι και το 2003, πρόνοια με τίτλο 
“Χορηγία για Έξοδα Λειτουργίας ∆ιεθνούς Συνεδριακού Κέντρου”, η οποία 
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προοριζόταν να καλύψει την κυβερνητική χορηγία για ισοσκελισμό του 
Προϋπολογισμού του ∆ΣΚ.  Η εν λόγω χορηγία, έπρεπε να καταργηθεί μέχρι τις 
30.4.2003, βάσει απόφασης του Εφόρου ∆ημοσίων Ενισχύσεων, αφού κρίθηκε 
ότι η χορηγία συνιστούσε δημόσια ενίσχυση. 

7. Μέχρι και το 2003, η διεκπεραίωση της λογιστικής εργασίας του ∆ΣΚ γινόταν 
μέσω λογαριασμού καταθέσεων του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού.  Η διευθέτηση αυτή έγινε μέχρι να τύχει τελικής ρύθμισης το θέμα του 
Νομικού καθεστώτος του ∆ΣΚ, με τη σύμφωνη γνώμη του Γενικού Λογιστηρίου, 
του Υπουργείου Οικονομικών και της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας.  
Από την 1.1.2004, λόγω της λειτουργίας του νέου ολοκληρωμένου Συστήματος 
∆ιοικητικής και Οικονομικής Πληροφόρησης του Γενικού Λογιστηρίου (FIMAS), η 
διαδικασία πληρωμής των διαφόρων εξόδων του ∆ΣΚ, που ακολουθείτο μέχρι τις 
31.12.2003 δεν μπορούσε να συνεχιστεί και οι πληρωμές έπρεπε να γίνονται 
από το Λογιστήριο του Υπουργείου. 

8. Από το Νοέμβριο του 2006, πέραν των μισθών των υπαλλήλων του ∆ΣΚ, οι 
οποίοι καταβάλλονται απευθείας από το Γενικό Λογιστήριο, δεν 
πραγματοποιήθηκε καμία άλλη πληρωμή, αφού λήφθηκε υπόψη ότι τα έσοδα 
του ∆ιεθνούς Συνεδριακού Κέντρου αναμένεται να είναι λιγότερα από τα έξοδα 
και δεν ήταν πλέον δυνατό να προωθηθούν πληρωμές, έως ότου εξευρεθεί 
κατάλληλος τρόπος διενέργειας των πληρωμών. 

9. Μετά από Πρόταση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
(27.6.2007), το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εγκρίνει την παραχώρηση κρατικής 
χορηγίας ήσσονος σημασίας προς το ∆ΣΚ. 

10. Επιπρόσθετα σημειώνεται, ότι ετοιμάζεται νέα πρόταση για να υποβληθεί στο 
Υπουργικό Συμβούλιο, αναφορικά με τη λειτουργία του ∆ΣΚ, που θα καλύπτει 
όλες τις επιπλέον πτυχές του θέματος (διαχείριση, προσωπικό, Υπηρεσιακή 
Επιτροπή). 

11. Ξενοδοχείο “Φιλοξένια”:  Όσον αφορά το Ξενοδοχείο “Φιλοξένια”, με απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, αρ. 64.565 και ημερομηνία 1.11.2006, το 
ξενοδοχείο παραχωρήθηκε στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, το οποίο εξουσιοδοτήθηκε να προβεί, σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, στην κοστολόγηση των απαιτούμενων 
μετατροπών και εργασιών συντήρησης στις κτηριακές εγκαταστάσεις του 
Ξενοδοχείου Φιλοξένια, για σκοπούς στέγασης της ∆ιοίκησης του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

12. Είμαστε στη διάθεσή σας για περισσότερα στοιχεία και πληροφορίες σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μιχάλη 
Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.355, ημερομηνίας 26 Απριλίου 2007, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Ερώτηση αρ. 23.06.009.01.355 της βουλευτού της εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Στέλλας Κυριακίδου, αναφορικά με την αποστολή σε ιατροσυμβούλιο 
δικαιούχων του Σχεδίου Παροχής Οικονομικής Βοήθειας σε Άτομα με Αναπηρία για 
Απόκτηση Αυτοκινήτου 
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 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.01.355 
και ημερομηνία 7 Μαΐου 2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω 
τα ακόλουθα. 

2. Σύμφωνα με το Σχέδιο Παροχής Οικονομικής Βοήθειας σε Άτομα με Αναπηρία 
για Απόκτηση Αυτοκινήτου: 

 (α) δικαιούχος είναι μεταξύ άλλων, άτομο του οποίου η αναπηρία συνίσταται 
σε:- 

 ακρωτηριασμό ή σοβαρή αναπηρία των άνω ή/και κάτω άκρων που 
οφείλεται σε οποιαδήποτε αιτία με αποτέλεσμα το άτομο με 
αναπηρία να έχει μόνιμο βαθμό αναπηρίας πέραν του τριάντα εννέα 
τοις εκατόν (39%), 

 περιορισμό της οξύτητας της όρασης και των δύο οφθαλμών, ώστε 
αυτή να μην υπερβαίνει στον καλύτερο οφθαλμό έστω και με 
διορθωτικούς φακούς τα 6/60. 

(β) απαραίτητη προϋπόθεση για την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας είναι 
η εξέταση του ανάπηρου από το αρμόδιο ιατροσυμβούλιο το οποίο γνωμοδοτεί 
για τη φύση και το ποσοστό της αναπηρίας του. 

(γ) ο δικαιούχος έχει το δικαίωμα νέας επιχορήγησης για απόκτηση νέου 
αυτοκινήτου μετά την παρέλευση κάποιου χρονικού διαστήματος το οποίο 
ποικίλει από πέντε μέχρι δέκα χρόνια. 

3. Η πρακτική που ακολουθείται σήμερα είναι να μην παραπέμπονται εκ νέου στο 
ιατροσυμβούλιο, οι ανάπηροι που έχουν ήδη κριθεί ως δικαιούχοι, εφόσον η αναπηρία 
τους συνίσταται σε τετραπληγία, παραπληγία, ακρωτηριασμό ή τυφλότητα καθώς και 
περιπτώσεις των οποίων η αναπηρία τους είναι μη αναστρέψιμη. 

4. Η πιο πάνω ρύθμιση κρίθηκε σκόπιμη, αφού υπάρχουν και περιπτώσεις που 
παρόλο που χαρακτηρίστηκαν την πρώτη φορά ως δικαιούχοι του Σχεδίου κατόπιν 
έκθεσης του ιατροσυμβουλίου, εντούτοις βάσει νέας έκθεσης του ιατροσυμβουλίου 
εκπίπτουν του δικαιώματος τους.  Αυτό οφείλεται κυρίως στο μεγάλο χρονικό διάστημα 
που μεσολαβεί με αποτέλεσμα η κατάσταση της υγείας τους, παρόλο που θεωρήθηκε 
ως μόνιμη, να παρουσιάσει, μετά από θεραπεία ή χειρουργική επέμβαση, βελτίωση. 

5. Επιπρόσθετα, η πρόσφατη γνωμοδότηση του ιατροσυμβουλίου στην οποία 
περιγράφεται η αναπηρία του αιτητή, είναι απαραίτητη και για το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών κατά την εξέταση του κατά πόσον ο ανάπηρος μπορεί να οδηγεί 
οποιοδήποτε μηχανοκίνητο όχημα.»  

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόδουλου 
Πασιαρδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.357, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2007, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.357, ημερομηνίας 2 Μαΐου 2007, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.357 
και ημερομηνίας 7 Μαΐου 2007 σχετικά με ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής 
κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης που αφορά σε σύνταξη Μητρώου Αιχμαλώτων Πολέμου 1974 
και αιτήματα του Παγκύπριου Συνδέσμου Αιχμαλώτων Πολέμου και να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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 (α) το Υπουργείο μας δεν έχει δεσμευτεί να ετοιμάσει «Μητρώο Αιχμαλώτων 
Πολέμου 1974», 

 (β)  για να είναι σύννομη η σύνταξη και τήρηση του εν λόγω μητρώου με τα 
άρθρα 5, 6 και 7 του Νόμου Περί Προστασίας Προσωπικών ∆εδομένων, 
θα πρέπει κατά την άποψή μας: 

  (ι) η σύνταξη του να πραγματοποιηθεί από το Σύνδεσμο Αιχμαλώτων, 
κατ’ ανάλογο τρόπο που έγινε η σύνταξη του Μητρώου των 
Αντιστασιακών, 

  (ιι) η εγγραφή στο μητρώο να γίνεται κατόπιν αίτησης των 
ενδιαφερομένων, 

  (ιιι) για να διαπιστωθεί ότι οι ενδιαφερόμενοι διετέλεσαν ως αιχμάλωτοι 
θα πρέπει να προσκομίσουν πιστοποιητικό στρατολογικής 
κατάστασης από τα αρμόδια Στρατολογικά Γραφεία από τα οποία 
να προκύπτει ότι έχουν εξαιρεθεί ως αιχμάλωτοι. 

2. Στην περίπτωση που δεν έχει καταχωρηθεί στα στρατολογικά μητρώα η εξαίρεσή 
τους ως αιχμάλωτοι, θα πρέπει απαραίτητα να προσκομίσουν οι ίδιοι πιστοποιητικό του 
∆ιεθνούς Ερυθρού Σταυρού στο αρμόδιο στρατολογικό γραφείο, ώστε να εγκριθεί η 
εξαίρεσή τους. 

3. Με την αίτησή τους για εγγραφή στο Μητρώο Αιχμαλώτων Πολέμου οι 
ενδιαφερόμενοι θα πρέπει να υπογράφουν σχετική ∆ήλωση με την οποία να δίνουν την 
συγκατάθεσή τους για επεξεργασία των Προσωπικών ∆εδομένων που αναγράφονται 
στην αίτησή τους για σκοπούς εφαρμογής της σχετικής νομοθεσίας και λειτουργίας του 
Συνδέσμου Αιχμαλώτων. 

4. Με τη λήξη της ημερομηνίας εγγραφής στο Μητρώο Αιχμαλώτων Πολέμου όπως 
αυτή καθοριστεί και γνωστοποιηθεί από τα Μ.Μ.Ε. και αφού ο Σύνδεσμος ολοκληρώσει 
τη σύνταξη του μητρώου, να το αποστείλει μαζί με τις αιτήσεις και υπεύθυνες δηλώσεις 
των άμεσα ενδιαφερομένων στο Υπουργείο Εσωτερικών για κύρωσή του από τον οικείο 
Υπουργό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.361, ημερομηνίας 3 Μαΐου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.361 και ημερ. 3.5.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με το ενδεχόμενο κατασκευής δεύτερης 

εξόδου από την Κοινότητα Αγίας Βαρβάρας. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.361 και ημερ. 
7.5.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας διαβιβάζω αντίγραφο επιστολής του 
Επάρχου Πάφου με αρ. φακ. Χ.Ο.22/1 και ημερ. 30.7.2007, το περιεχόμενο της οποίας 
είναι αυτόδηλο. 

 “Αναφέρομαι σε επιστολή σας με αρ. φακ. 16.5.26.1 και ημερομηνίας 26.5.2007 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Βαρβάρας υπέβαλε αίτημα στο Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων λόγω αρμοδιότητας για δημιουργία πρόσβασης από τα οικόπεδα που έχουν 
διαχωριστεί από τον Οργανισμό με τον κύριο δρόμο Αμαργέτης για διευκόλυνση των 
κατοίκων της περιοχής. 
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3. Το αίτημα εξετάζεται και αναμένεται ότι σύντομα θα ληφθεί ανάλογη ενέργεια.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.363, 

ημερομηνίας 3 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα 

«Ερώτηση 23.06.013.009.01.363, ημερομηνίας 3 Μαΐου, 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη 

συμβολή της Λεωφόρου Μεσόγης με το δρόμο Τριμιθούσας-Τάλας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.013.009.01.363 και ημερομηνία 8.5.2007, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εγκατάσταση φώτων τροχαίας και το ρυθμιστικό σχέδιο με αριθμό ΚΚΜ 1359, 
για την αναγκαία διαμόρφωση της εν λόγω συμβολής, εγκρίθηκαν από την 
Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση Κυκλοφοριακών 
Προβλημάτων στη συνεδρία της που έγινε στις 26.4.2004.  Το σχέδιο αυτό 
εγκρίθηκε επίσης από τα Κοινοτικά Συμβούλια Μεσόγης και Τριμιθούσας, στις 
2.5.2004 και 30.6.2004, αντίστοιχα. 

 Για την υλοποίηση του σχεδίου ΚΚΜ 1359, απαιτείται η ετοιμασία 
κατασκευαστικών σχεδίων και η απαλλοτρίωση ιδιωτικής περιουσίας.  Τα 
κατασκευαστικά σχέδια ετοιμάζονται ήδη από το Γραφείο του Επαρχιακού 
Μηχανικού ∆ημοσίων Έργων Πάφου και βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο.  Η 
διαδικασία απαλλοτρίωσης ιδιωτικής γης δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί, αλλά θα 
καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για επίσπευση των σχετικών διαδικασιών. 

 Η δαπάνη για τα έργα πολιτικής μηχανικής, που υπολογίζεται να ανέλθει στις 
£120.000 περίπου, θα καλυφθεί εξολοκλήρου από πιστώσεις του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων για τη βελτίωση δρόμων/συμβολών για λόγους οδικής 
ασφάλειας. 

 Σύμφωνα με τη νενομισμένη διαδικασία, τα έξοδα αγοράς και εγκατάστασης των 
φώτων τροχαίας καταβάλλονται με συνεισφορές της Κυβέρνησης και της 
εκάστοτε Τοπικής Αρχής (2/3 Κυβέρνηση, 1/3 αρμόδια Τοπική Αρχή).  Στη 
συγκεκριμένη περίπτωση η συμβολή εμπίπτει από κοινού στη δικαιοδοσία των 
Κοινοτήτων Μεσόγης και Τριμιθούσας και θα ζητηθεί από αυτές να καταβάλουν 
από 1/6 της σχετικής δαπάνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.01.364 

και 23.06.009.01.465, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2007 και 12 Ιουνίου 2007, των 
βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.364, ημερομηνίας 3 Μαΐου, 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.465, ημερομηνίας 12 Ιουνίου, 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

Κατασκευή γεφυριού που να συνδέει τις Βιομηχανικές Περιοχές Τρεμιθούσας και 
Μεσόγης 

 Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμούς 23.06.009.01.364 και 23.06.009.01.465 και ημερομηνίες 
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8.5.2007 και 19.6.2007 αντίστοιχα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ζήτησε προσφορές και 
ανέθεσε τη μελέτη και σχεδίαση της εν λόγω γέφυρας σε ιδιώτες μελετητές, οι 
οποίοι έχουν ήδη ολοκληρώσει τη μελέτη. 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έδωσε τις απόψεις και τα σχόλια του τόσο επί της 
ενδιάμεσης όσο και επί της τελικής έκθεσης μελέτης, που ετοιμάστηκαν από τους 
σύμβουλους μελετητές. 

3. Σε ερώτηση του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού κατά πόσον θα μπορούσε το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να αναλάβει τη 
διαδικασία προκήρυξης διαγωνισμού και επίβλεψης των κατασκευαστικών 
εργασιών, το Τμήμα απάντησε θετικά, θα μπορούσε δε να προωθήσει τη 
διαδικασία προκήρυξης διαγωνισμού κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2007, 
δεδομένου ότι υπάρχουν οι αναγκαίες πιστώσεις.  Για την επίβλεψη των 
κατασκευαστικών εργασιών θα απαιτηθεί επιπρόσθετη δαπάνη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.378, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2007, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.378 και ημερ 8.5.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με τη διαπλάτυνση/βελτίωση του 

δρόμου μπροστά από το ∆ημοτικό Σχολείο της Κοινότητας Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.378 και ημερ. 
11.5.2007, σχετικά με το πιο θέμα, και σας διαβιβάζω αντίγραφο επιστολής του 
Επάρχου Πάφου, με αρ. φακ. 56/37/186 και ημερ. 20.6.2007, το περιεχόμενο της 
οποίας είναι αυτόδηλο. 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 16.5.26.7 και ημερομηνία 
23/5/07 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 (α) Η Γνωστοποίηση απαλλοτρίωσης για τη διαπλάτυνση/βελτίωση του 
δρόμου που διέρχεται μπροστά από το ∆ημοτικό Σχολείο της κοινότητας Αγίας 
Μαρίνας Χρυσοχούς δημοσιεύτηκε ως Α.∆.Π. αρ. 365 στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας με αρ. 4161 ημερομηνίας 4/5/07. 

 (β) Μετά τη λήξη της προθεσμίας υποβολής ενστάσεων και αν δεν 
υποβληθούν οποιεσδήποτε ενστάσεις από τους επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες γης, 
θα δημοσιευτούν τα ∆ιατάγματα Απαλλοτρίωσης και Επίταξης.  Σε περίπτωση 
που υποβληθούν ενστάσεις θα ακολουθηθεί η διαδικασία που προβλέπεται στη 
σχετική Νομοθεσία προτού δημοσιευτούν τα πιο πάνω ∆ιατάγματα. 

 (γ) Ωστόσο σε κάθε περίπτωση, οι εργασίες για τη διαπλάτυνση/βελτίωση του 
δρόμου θα μπορούν να αρχίσουν μόλις δημοσιευτούν τα εν λόγω ∆ιατάγματα. 

2. Σημειώνεται ότι στο φετεινό Προϋπολογισμό περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους 
£40.000 για τον συγκεκριμένο σκοπό.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.381, 

ημερομηνίας 8 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 
Φακοντή 
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«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.381 και ημερομηνία 8 Μαΐου, 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με την κατασκευή 

πλακόστρωτων πεζοδρομίων στο δρόμο Πόλης-Πωμού, εντός της κοινότητας Αγίας 
Μαρίνας Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.01.381 και ημερομηνία 9.5.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει ετοιμάσει μελέτη για την κατασκευή 
πλακόστρωτων πεζοδρομίων στο δρόμο Πόλης-Πωμού, εντός της κοινότητας Αγίας 
Μαρίνας, σε μήκος 500μ. (Χ∆. 12.85-13.35), η οποία περιλαμβάνει και αποχετευτικό 
ομβρίων. 

(β) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει επίσης εξασφαλίσει έγκριση από το Γραφείο 
Προγραμματισμού για εκτέλεση του έργου. 

(γ) Τώρα, γίνονται οι τελικές διορθώσεις/αναθεωρήσεις και το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων θα προωθήσει τη διαδικασία προσφοροδότησης μέσα στο Φθινόπωρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.382, 
ημερομηνίας 8 Μαΐου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Αντιγόνης Παπαδοπούλου 

«Θέμα:  ∆ρόμος Ανάγυια-Παλαιχώρι 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.382, ημερ. 8.5.2007 της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κας Αντιγόνης Παπαδοπούλου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 21 Μαΐου 2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι όταν υποβληθεί το τελικό ρυθμιστικό σχέδιο για τη 
βελτίωση της Λεωφόρου Μακαρίου Γ΄ στην Ανάγυια, θα ετοιμαστούν οι όροι εντολής για 
την ανάθεση της ετοιμασίας των σχετικών κατασκευαστικών έργων σε ιδιώτες μελετητές 
και η μελέτη αναμένεται να διαρκέσει 18 μήνες περίπου.  Στη συνέχεια θα ετοιμαστούν 
οι όροι εντολής για την ανάθεση της εκτέλεσης των κατασκευαστικών εργασιών σε 
ιδιωτικό οίκο.  Η έναρξη εκτέλεσης του έργου τοποθετείται γύρω στις αρχές του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.386, ημερομηνίας 9 Μαΐου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, προς τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, με αρ. Ερ.: 
23.06.009.01.386 ημερομηνίας 21/5/2007 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με τον ίδιο αριθμό και ημερομηνία 
9/5/2007 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

2. Η Κυβέρνηση αφού αξιολόγησε όλα τα δεδομένα που είχε ενώπιον της, τη 
δεδομένη στιγμή έλαβε τη συγκεκριμένη απόφαση εξασκώντας με τον τρόπο 
αυτό τη δυνατότητα που της παρέχεται από το Άρθρο 9.1 (γ) της Οδηγίας 
79/409/ΕΟΚ. 

3. Παρόλα ταύτα, η Κυβέρνηση έχει διαβιβάσει στην Επιτροπή τη θέση της ότι η 
παρέκκλιση δε θα επαναληφθεί.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.389, 
ημερομηνίας 10 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Καταλυτικοί Μετατροπείς 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.389, που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη στις 10.5.2007, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

2. Η φορολόγηση των καταλυτών εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος 
Τελωνείων. 

3. Με βάση το Νόμο 157(Ι) του 2003, που ρυθμίζει τη διαχείριση των οχημάτων στο 
τέλος του κύκλου ζωής τους, τη λειτουργία των εγκαταστάσεων για τη διαχείριση τους 
και τις υποχρεώσεις των οικονομικών φορέων των σχετικών με τα οχήματα αυτά, 
αρμόδια αρχή είναι το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. 

4. Σε σχέση με το σύστημα συλλογής και διαχείρισης των άχρηστων καταλυτών, ο 
υπό αναφορά Νόμος προβλέπει την αφαίρεση τους από τα οχήματα στο τέλος της ζωής 
τους από αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις επεξεργασίας οχημάτων και αποστολή τους για 
ανακύκλωση σε εγκαταστάσεις του εξωτερικού.  Σημειώνεται ότι υπάρχουν 
εξουσιοδοτημένες εταιρείες που παραλαμβάνουν τους καταλύτες αυτούς είτε από 
οχήματα στο τέλος του κύκλου ζωής τους είτε από συνεργεία επιδιόρθωσης οχημάτων 
και τους αποστέλλουν στο εξωτερικό. 

5. Όσον αφορά στον έλεγχο της λειτουργίας του καταλύτη, κατά τον περιοδικό 
έλεγχο των μηχανοκίνητων οχημάτων προσδιορίζεται η απόδοση του συστήματος 
ελέγχου εκπομπών του οχήματος.  Με τον έλεγχο αυτό, διαπιστώνεται κατά πόσο είναι 
ορθή η λειτουργία του συνολικού συστήματος ελέγχου των εκπομπών και στην 
περίπτωση που δεν λειτουργεί ορθά τότε το όχημα κρίνεται ακατάλληλο.  Σε περίπτωση 
που η δυσλειτουργία προκαλείται από τον καταλύτη τότε θα πρέπει να αντικατασταθεί 
ώστε το όχημα, μετά από επανέλεγχο, να κριθεί εάν είναι κατάλληλο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.394, 
ημερομηνίας 11 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.394, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 21 Μαΐου 2007 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν 
προγραμματίζει την κατασκευή νέου δρόμου Κοράκου-Ευρύχου καθότι δεν υπάρχει 
κυκλοφοριακή ανάγκη.  Σημειώνεται ότι η χάραξη του υφιστάμενου δρόμου Κοράκου-
Ευρύχου και τα τεχνικά χαρακτηριστικά του δρόμου κρίνονται, από το αρμόδιο Τμήμα, 
πολύ ικανοποιητικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Χάρη Θράσου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.395, ημερομηνίας 11 Μαΐου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.395, ημερομηνίας 11.5.2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 21 Μαΐου 2007 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων εμπίπτουν δρόμοι υπερτοπικής σημασίας και δρόμοι που συνδέουν 
κοινότητες με το κύριο οδικό δίκτυο.  Ο δρόμος Κοράκου-Αγίου Επιφανίου με κατάληξη 
σε κύριο δρόμο προς Μαραθάσα είναι τοπικής σημασίας με πολύ χαμηλή κυκλοφορία 
και η αναβάθμιση του σύμφωνα με τα πρότυπα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων δεν δικαιολογείται από τεχνοοικονομικής άποψης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.401, 
ημερομηνίας 11 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιαννάκη Ομήρου 

«ΘΕΜΑ:  Κατασκευή αυτοκινητόδρομου Αστρομερίτη-Ευρύχου 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.401, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2007, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοίμασε Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον καθώς και Τεχνοοικονομική Μελέτη για κατασκευή νέου αυτοκινητόδρομου 
τεσσάρων λωρίδων κυκλοφορίας.  Η μελέτη στάληκε στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος 
στις 10.8.2006 και εξετάστηκε σε συνεδρία της Επιτροπής Εκτίμησης Περιβαλλοντικών 
Επιπτώσεων στις 2.2.2007.  Η Περιβαλλοντική Αρχή επιφυλάχθηκε να εκδώσει τη 
Γνωμάτευση της. 

2) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προγραμματίζει να ζητήσει προσφορές για την 
ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων μόλις ληφθεί η γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής 
Αρχής.  Η διάρκεια της μελέτης θα είναι περίπου 18 μήνες.  Στη συνέχεια θα ζητηθούν 
προσφορές για την κατασκευή του έργου.  Η διάρκεια της κατασκευής θα είναι δύο 
χρόνια. 

3) Με βάση τα πιο πάνω, οι κατασκευαστικές εργασίες προγραμματίζονται να γίνουν 
τη διετία 2010-2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.403, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.403, ημερομηνίας 11 Μαΐου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 22 Μαΐου 2007, σε 
σχέση με το πιο πάνω θέμα, και να σας διαβιβάσω σχετική επιστολή του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων, με αρ. φακ. 2.11.02.67 και ημερομηνία 29 Ιουνίου 2007. 

 “Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα καθώς και στην προς εσάς επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερ. 22 Μαΐου 2007 σχετικά με την 
ερώτηση αρ. 23.06.009.01.403 του Έντιμου Βουλευτή της Περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου ημερ. 11 Μαΐου 2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

 Το 2004 το Επαρχιακό Γραφείο προέβη στην ετοιμασία σχεδίου αντικατάστασης 
του υδρευτικού δικτύου της Κοινότητας Καλιανών με δαπάνη ύψους £154,000. 

 Το πιο πάνω σχέδιο έχει αναθεωρηθεί τον Απρίλιο του 2006 και η εκτίμηση 
ανήλθε στις £157,000. 
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 Το προτεινόμενο σχέδιο έγινε αποδεκτό από το Κοινοτικό Συμβούλιο Καλιανών 
αλλά δεν κατέστη δυνατό να εκτελεστεί μέχρι σήμερα επειδή δεν υπήρχαν οι 
απαιτούμενες πιστώσεις. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων καταβάλλει προσπάθειες για την εκτέλεση του 
πιο πάνω έργου εντός του 2007 από τις αδαπάνητες πιστώσεις του Προϋπολογισμού 
του 2007.  Σχετική επιστολή έχει αποσταλεί προς τον Γενικό ∆ιευθυντή του Γραφείου 
Προγραμματισμού και αναμένεται η σχετική έγκριση.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.404, 
ημερομηνίας 11 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  ∆ιαπλάτυνση Γέφυρας Καλιάνων 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.404, ημερομηνίας 11 Μαΐου, 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 22 Μαΐου, 2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το υφιστάμενο πετρόκτιστο γεφύρι θα παραμείνει ως έχει.  Η αποκατάσταση του 
υφιστάμενου πετρόκτιστου παραπέτου από ξύλινα κυγκλιδώματα, κρίθηκε από 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων, ότι θα αλλοιώσει τη μορφή και το χαρακτήρα του 
γεφυριού και έτσι αποφασίστηκε όπως το υφιστάμενο πέτρινο παραπέτο 
παραμείνει. 

2. Όσον αφορά το θέμα της μονοδρόμησης του υφιστάμενου γεφυριού, το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων μελέτησε το θέμα και έκρινε ότι η μονοδρόμηση θα 
δημιουργήσει κυκλοφοριακές δυσκολίες στους χρήστες του δρόμου καθότι η πιο 
κοντινή έξοδος προς αυτήν του γεφυριού βρίσκεται σε πολύ μακρινή απόσταση 
και επιπρόσθετα η διαδρομή αυτή θα διέρχεται διαμέσου της Κοινότητας 
Ευρύχου ή Γαλάτας με αποτέλεσμα να έχει δυσμενείς επιπτώσεις στις οικιστικές 
περιοχές των χωριών αυτών και ως εκ τούτου δε συστήνεται. 

3. Θα κατασκευαστεί μεταλλική πεζογέφυρα με ξύλινο κατάστρωμα, η θέση της 
οποίας να βρίσκεται όσο το δυνατό μακρύτερα της υφιστάμενης πετρόκτιστης 
γέφυρας, ούτως ώστε να μην περιορίζεται η θέα του υφιστάμενου γεφυριού. 

4. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων υπέβαλε στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος 
Έκθεση Προκαταρκτικής Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον.  Το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε τις εισηγήσεις της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος, προωθεί τη μελέτη και κατασκευή της εν λόγω πεζογέφυρας.  Η 
μελέτη αναμένεται να ολοκληρωθεί περί το τέλος του 2007.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.407, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.407 ημερομηνίας 16 Μαΐου 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.407 και ημερ. 26/5/2007, 
η οποία μας διαβιβάστηκε από το Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Εσωτερικών σχετικά με 
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το πιο πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

 Η κοινότητα Κάθηκα δεν υπέβαλε, μέχρι σήμερα, στις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας αίτημα για δημιουργία Περιφερειακού Συμβουλίου Κοινοτικής Ευημερίας με 
σκοπό την αντιμετώπιση των κοινωνικών αναγκών των μελών της. 

 Σε περίπτωση που τα οργανωμένα σύνολα της κοινότητας ενδιαφέρονται για 
σύσταση του πιο πάνω φορέα, θα πρέπει να αποταθούν στο Επαρχιακό Γραφείο 
Ευημερίας Πάφου, όπου θα τύχουν της σχετικής καθοδήγησης και τεχνικής υποστήριξης 
για υλοποίηση του στόχου της εξυπηρέτησης των ηλικιωμένων ατόμων της κοινότητάς 
τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Σοφοκλή Σοφοκλέους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.414, 
ημερομηνίας 17 Μαΐου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Στέλλας Κυριακίδου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.414 ημερομηνίας 17 Μαΐου, 2007 της Βουλευτού 
Εκλογικής Περιφέρειας  Λευκωσίας κας Στέλλας Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.414, ημερομηνίας 
23 Μαΐου, 2007, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση που υπέβαλε η αξιότιμη Βουλευτής 
κα Στέλλα Κυριακίδου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατά το 2006 κρατήθηκαν στα Αστυνομικά Κρατητήρια 1093 γυναίκες. 

2. Από τις πιο πάνω κρατούμενες οι 219 ήταν Ελληνοκύπριες, οι 13 Τουρκοκύπριες 
και οι 861 αλλοδαπές. 

3. Το χρονικό διάστημα κράτησης τους κυμάνθηκε από μία μέρα μέχρι 15 μέρες.  Σε 
μερικές περιπτώσεις, αλλοδαπές κρατούμενες απέμειναν στα αστυνομικά 
κρατητήρια για μεγαλύτερο χρονικό διάστημα.  Η μεγαλύτερη περίοδος ήταν 111 
ημέρες και αφορούσαν περιπτώσεις κατά τις οποίες εκκρεμούσαν εφέσεις 
ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου κατά της απόρριψης αίτησης τους για 
παραχώρηση πολιτικού ασύλου. 

4. Η κράτηση τους αφορούσε τα πιο κάτω αδικήματα: 

- Φόνος 

- Απόπειρα Φόνου 

- Παράνομη Κατοχή Ναρκωτικών 

- Μαστροπεία, Αποζήν από Κέρδη Πορνείας 

- Κλοπή 

- Συνωμοσία προς διάπραξη κακουργήματος 

- Παράνομη Παραμονή 

- Παράνομη Εργοδότηση 

- Οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλης 

- ∆ιάρρηξη 

- Παράνομη Κατοχή Περιουσιών 
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- Πλαστογραφία 

- Επίθεση 

- Κακόβουλη ζημιά 

- Αλήτες και Πλάνητες 

- Εικονικοί Γάμοι 

- Απόσπαση εμπορευμάτων με ψευδείς παραστάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.417, 
ημερομηνίας 18 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα:  Μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. φακ. 23.06.009.01.417, που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο στις 18.5.2007, με 
την οποία ζητά ενημέρωση σε θέματα σχετικά με την επικεφαλίδα και σας πληροφορώ 
τα εξής: 

1. Σχέδιο δράσης για μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου 

Ο καταρτισμός σχεδίων δράσης για μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου είναι γενικότερο θέμα στο οποίο εμπλέκονται πολλά Υπουργεία.  
Το αρμόδιο συντονιστικό Υπουργείο, είναι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2. ∆ημιουργία ∆ικτύου Μαζικών Μεταφορών 

 Ετοιμάζουμε πρόταση η οποία θα τεθεί ενώπιον των ενδιαφερόμενων φορέων 
για συζήτηση και διαβούλευση. 

 Η πρόταση αυτή περιλαμβάνει, περιληπτικά, τα ακόλουθα: 

 Συνολικό εκσυγχρονισμό και αντικατάσταση του στόλου των επιβατικών 
λεωφορείων και κατά συνέπεια την αναβάθμιση των παρεχόμενων 
υπηρεσιών επιβατικής μεταφοράς. 

 Εγκατάσταση αυτόματων μηχανών έκδοσης εισιτηρίων, οι οποίες 
εξασφαλίζουν: 

(i) καλύτερη εξυπηρέτηση του επιβατικού στόλου, 

(ii) εξοικονόμηση προσωπικού έκδοσης εισιτηρίων, 

(iii) ευκολότερη πρόσβαση στην υπηρεσία και κατά συνέπεια αύξηση 
της επιβατικής κίνησης/εισπράξεων, 

(iv) ευκολότερη συλλογή στοιχείων και αποτελεσματικό έλεγχο. 

 Καθορισμό νέων σημείων και προδιαγραφές των στάσεων (π.χ. 
εξοπλισμός ενημέρωσης κοινού για τον ακριβή χρόνο άφιξης των 
λεωφορείων). 

 Επένδυση σε Αναπτυγμένα Τηλεματικά Μεταφορών (Advanced Transport 
Telematics) (ATT), τα οποία εξασφαλίζουν ότι ανά πάσα στιγμή θα είναι 
γνωστή η ακριβής θέση του κάθε λεωφορείου.  Η εφαρμογή των πιο πάνω 
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συστημάτων παρέχει σημαντικά πλεονεκτήματα τόσο στους επιβάτες (π.χ. 
δυνατότητα υπολογισμού συγκεκριμένης ώρας άφιξης), αλλά και στο ίδιο το 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών, το οποίο θα είναι σε θέση να ελέγχει ότι οι 
ιδιώτες πάροχοι ανταποκρίνονται πλήρως στις υποχρεώσεις τους όσον 
αφορά τα δρομολόγια που πρέπει να εκτελέσουν.  Οι τηλεπικοινωνιακές 
δυνατότητες στην Κύπρο, ο τύπος των αστικών, των περιαστικών και των 
αγροτικών περιοχών, παρέχουν ένα ιδανικό περιβάλλον για εφαρμογές 
τέτοιων συστημάτων. 

 Εφαρμογή κλιμακωτού ωραρίου, έτσι ώστε να υπάρξει η βέλτιστη 
εκμετάλλευση του στόλου, καθώς και εκμετάλλευση των οικονομικών 
κλίμακας που θα προκύψουν.  Για παράδειγμα, αν μετά από τις 
απαραίτητες τροποποιήσεις τα σχολεία δημοτικής εκπαίδευσης ξεκινούν με 
διαφορά κάποιας ώρας από αυτά της μέσης εκπαίδευσης, θα απαιτείται ο 
μισός στόλος λεωφορείων και ο μισός αριθμός οδηγών. 

 Καθορισμός νέων δρομολογίων και συχνοτήτων τα οποία θα εξυπηρετούν 
τις σύγχρονες ανάγκες. 

3. Εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου από τον υφιστάμενο λεωφορειακό 
στόλο 

Σύμφωνα με στοιχεία που διαθέτουμε, οι εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου και 
συγκεκριμένα διοξειδίου του άνθρακα (CO2), από τα λεωφορεία, υπολογίζονται 
κατ’ εκτίμηση, στους 1400 τόνους CO2 ανά μήνα. 

Ο συνημμένος πίνακας περιλαμβάνει λεπτομέρειες ως προς τις παραμέτρους 
που χρησιμοποιήθηκαν για τον υπολογισμό. 

Σημειώνεται επίσης ότι η αύξηση της χρήσης των λεωφορείων, που είναι ο 
στόχος του Υπουργείου, θα αυξήσει μεν τις εκπομπές CO2 από τα λεωφορεία, 
όμως θα μειώσει τις συνολικές εκπομπές CO2 από τις οδικές μετακινήσεις με 
ιδιωτικά αυτοκίνητα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.       
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.423, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.423, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 31 Μαΐου 2007, σε 
σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας διαβιβάζω σχετική επιστολή του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων, με αρ. φακ. 2.11.001.131 και ημερομηνία 18 Ιουλίου, 2007. 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Φακ. 2.11.04.131 & 5.22.03 ημερ. 31/05/2007, προς εσάς, 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της προώθησης του σχεδίου αντικατάστασης του δικτύου 
Υδατοπρομήθειας της Κοινότητας Χλώρακας συζητήθηκε πρόσφατα στην περιφερειακή 
σύσκεψη του Υπουργού Εσωτερικών, που έγινε στην Έμπα στις 25/06/07.  Ο Υπουργός 
έδωσε οδηγίες προς τον Έπαρχο Πάφου για συντονισμό των ενεργειών μεταξύ του 
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Κοινοτικού Συμβουλίου, του Επαρχιακού Γραφείου Πάφου του Τμήματος μου και του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου για μελέτη της προώθησης κατασκευής του Έργου 
σε συνδυασμό με την υλοποίηση του Συμβολαίου κατασκευής του Κεντρικού 
Αποχετευτικού Συστήματος της Κοινότητας, που είναι προγραμματισμένο να αρχίσει τον 
Οκτώβρη του 2007. 

 Πρόθεση της Κοινότητας είναι όπως, για την χρηματοδότηση του Έργου αυτού, 
εξασφαλίσει δάνειο από Εμπορική Τράπεζα, για την σύναψη και την αποπληρωμή του 
οποίου θα πρέπει να εξασφαλισθεί προηγουμένως η έγκριση του Υπουργείου 
Οικονομικών.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.425, 

ημερομηνίας 22 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.425 και ημερομηνία 29 Μαΐου 2007 του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας επισυνάψω 
απαντητική επιστολή της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ημερομηνίας 21 Ιουνίου 2007, 
σχετικά με τα μελλοντικά σχέδιά της για τον ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό της Μονής. 

 “Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 7 Ιουνίου 2007, στην 
οποία επισυνάπτεται αντίγραφο επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντής της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο βουλευτής Λευκωσίας κ. 
Γιώργος Περδίκης, αναφορικά με τα σχέδια της ΑΗΚ για τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό 
της Μονής. 

 Ο Σταθμός έχει αυτή τη στιγμή σε λειτουργία 10 Μονάδες ηλεκτροπαραγωγής, 
από τις οποίες ένας αριθμός θα συνεχίσει να λειτουργεί και μετά το 2020, ως 
απαραίτητος για την κάλυψη των αναγκών της νήσου. 

 Οι παλαιότερες Ατμοηλεκτρικές Μονάδες προγραμματίζεται να αποσυρθούν περί 
το 2012 (όπως φαίνεται στην επισυνημμένη γραφική παράσταση και στο προβλεπόμενο 
αναπτυξιακό πρόγραμμα), δεδομένου ότι θα υλοποιηθούν όλα τα αναπτυξιακά έργα για 
να καλύψουν τις ανάγκες που σήμερα καλύπτονται από αυτές τις Μονάδες. 

 Παράλληλα όμως, θα ήθελα να τονίσω, ότι ο Ηλεκτροπαραγωγός Σταθμός Μονής 
θα εξακολουθήσει να παίζει και στο μέλλον σημαντικό ρόλο στην ηλεκτροπαραγωγή και 
στην οικονομία της Κύπρου γενικότερα.  Η Αρχή προγραμματίζει τη μελλοντική 
εγκατάσταση μοντέρνων Μονάδων ηλεκτροπαραγωγής, με σημαντικά καλύτερες 
περιβαλλοντικές επιδόσεις από αυτές των σημερινών Μονάδων, σύμφωνα με τις 
υποχρεώσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυπριακής Νομοθεσίας.”.» 

Σημείωση:     Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα Καδή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.426, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.426 ημερ. 23/5/07 του βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 
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 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.01.426 
ημερομηνίας 31 Μαΐου 2007 σχετικά με την ερώτηση του πιο πάνω βουλευτή της 
Εκλογικής Περιφέρειας Λεμεσού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α   Στελέχωση Κέντρου Υγείας Πλατρών 

 Στο Κέντρο Υγείας Πλατρών είναι τοποθετημένοι 2 Ιατρικοί Λειτουργοί, 1 
Φαρμακοποιός, ο οποίος ενισχύεται και με δεύτερο Φαρμακοποιό κάθε ∆ευτέρα και 
Παρασκευή, 3 Νοσηλευτικοί Λειτουργοί, 1 Νοσοκόμα, 1 Επισκέπτρια Υγείας και 1 
Καθαρίστρια. 

 Ο ένας γιατρός με την συνοδεία του ενός φαρμακοποιού και της νοσηλεύτριας, 
κατά τις εργάσιμες ώρες δηλαδή από 7.30 μέχρι 2.30 πάει περιοδεία στις ακόλουθες 
κοινότητες. 

Κάθε ∆ευτέρα, Απαισιά, Άλασσα και Τριμίκλινη 

Κάθε Τρίτη,   Κοιλάνι, Συλίκου και Άγιος Γεώργιος 

Κάθε Τετάρτη, Πέρα Πέδι, Μανδριά και Φοινί 

Κάθε Πέμπτη,  Λάνια, ∆ωρό, Μονάγρι 

Κάθε Παρασκευή,  Μονιάτη, Άγιο Μάμα και Λιμνάτι 

 Ο δεύτερος γιατρός εξετάζει στο Κέντρο Υγείας και τις μέρες που υπάρχει 
δεύτερος φαρμακοποιός, ο ένας μένει στο Κέντρο Υγείας και εξυπηρετεί τους ασθενείς 
του Κέντρου.  Τις άλλες μέρες όταν ο φαρμακοποιός είναι ένας, προτού φύγει για 
περιοδεία δηλ. μέχρι τις 8.30 εξυπηρετεί τους ασθενείς στο Κέντρο Υγείας στις Πλάτρες.  
Το ίδιο συμβαίνει και όταν επιστρέψει από τις περιοδείες.  Μετά τις 2.30 ο ένας γιατρός 
εργάζεται με το σύστημα αναμονής και έχει τοποθετήσει το τηλέφωνο του στην πόρτα 
του Ιατρείου για να επικοινωνούν μαζί του οι ασθενείς οποιαδήποτε ώρα για να έρθει να 
τους εξετάσει.  Σημειώστε ότι όταν ο γιατρός είναι σε αναμονή έχει δικαίωμα να διαμένει 
εκτός ιατρείου σε απόσταση μέχρι 5 χιλιομέτρων. 

 Είμαστε της άποψης ότι οι πληροφορίες που δόθηκαν στον βουλευτή κον Άριστο 
Αριστοτέλους όσον αφορά τους χώρους του Κέντρου Υγείας Πλατρών δεν 
ανταποκρίνονται στη πραγματικότητα, καθ’ ότι υπάρχει 1 γραφείο ιατρού στο οποίο 
γίνονται οι εξετάσεις των ασθενών, 1 δωμάτιο Πρώτων Βοηθειών με όλο τον απαραίτητο 
εξοπλισμό, 1 κλίνη στην οποία μπορεί να παραμείνει ένας ασθενής για μερικές ώρες. 

 Τα επείγοντα και σοβαρά περιστατικά ή αυτά που χρειάζονται περαιτέρω 
νοσηλείας αποστέλλονται στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού.  Υπάρχουν 4 εθελοντές 
οδηγοί ασθενοφόρου οι οποίοι κατοικούν στην Κοινότητα Πλατρών και σχεδόν πάντοτε 
όποτε είχαν κλήση, ήταν παρών.  Εξάλλου με το ίδιο σύστημα του εθελοντή οδηγού 
ασθενοφόρου εργάζονται τα πλείστα Κέντρα Υγείας. 

Β.  Βασικός Ιατρικός Εξοπλισμός 

 - ∆ύο καρδιογράφοι 

 - Ένας απινιδωτής  

 - Τέσσερα εξεταστικά κρεβάτια 

 - Κλίβανος αποστείρωσης - εργαλεία  

 - Ένα αναρροφητήρα 

 - Ένα ασθενοφόρο 
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 - ∆ύο υπηρεσιακά αυτοκίνητα 

 - Συσκευή για εξέταση των ακτινογραφιών 

 - Ζυγαριά Βρεφών 

 - Ζυγαριά Ενηλίκων 

 - Πιεσόμετρα 

 - Θερμόμετρα 

 - Πλυντήριο - Στεγνωτήριο  

 - Γεννήτρια 

 - Πυροσβεστήρες  

 Έχουν γίνει ενέργειες για την αγορά και αποστολή στο Κέντρο Υγείας Πλατρών 
φωτοτυπικής μηχανής και suctions. 

 Το Κέντρο Υγείας Πλατρών παρέχει Υπηρεσίες Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας 
και τα σοβαρά και επείγοντα περιστατικά αποστέλλονται στο Νοσοκομείο Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.429, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.429 ημερομηνίας 23.5.2007 του βουλευτή Λεμεσού κ. 
Άριστου Αριστοτέλους 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.009.01.429 και ημερομηνία 
29.5.2007, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Η κήρυξη οικοδομών ως διατηρητέων αποτελεί το πρώτο βήμα για την 
προστασία της αρχιτεκτονικής μας κληρονομιάς, αλλά από μόνη της δεν 
διασφαλίζει την αναβίωση ενός κτηρίου ή ενός χωριού, δεδομένου ότι δεν 
υπάρχει νομικό εργαλείο που να υποχρεώνει ένα ιδιώτη να επιδιορθώσει την 
οικοδομή του, εκτός εάν αυτή είναι επικίνδυνη.  Επειδή οι πλείστες των 
διατηρητέων οικοδομών ανήκουν σε ιδιώτες, η Κυβέρνηση εδώ και χρόνια έχει 
προωθήσει και παρέχει σειρά οικονομικών κινήτρων τα οποία έχουν στόχο να 
ενθαρρύνουν τους ιδιοκτήτες διατηρητέων οικοδομών να προβαίνουν στη 
συντήρηση και την ολοκληρωμένη αποκατάσταση τους (Κ.∆.Π. 13/2004). 

(β) Τα παρεχόμενα κίνητρα αποτελούνται από χορηγίες που στην περίπτωση των 
χωριών φθάνουν το 50% του αναγνωρισμένου κόστους εργασιών 
συντήρησης/αποκατάστασης της διατηρητέας οικοδομής, με ανώτατο ποσό το 
ποσό των £40.000, από φοροαπαλλαγές, καθώς και από το μέτρο της 
μεταφοράς χαρισμένου συντελεστή δόμησης.  Τα κίνητρα αυτά θεωρούνται πολύ 
γενναιόδωρα και έχουν ήδη αποδώσει καρπούς, αφού μπορεί κάποιος να δει τα 
πετυχεμένα αποτελέσματά τους σε πάρα πολλούς ιστορικούς και 
παραδοσιακούς πυρήνες πόλεων και χωριών.  Αξίζει να σημειωθεί ότι στον 
ευρωπαϊκό χώρο προσφέρονται πολύ λιγότερα κίνητρα.  Εκεί μάλιστα που οι 
Τοπικές Αρχές έχουν αναλάβει και οι ίδιες δράση, είτε συντηρώντας δικές του 
διατηρητέες οικοδομές, είτε προτείνοντας έργα αναβάθμισης της κοινότητάς τους, 
τα αποτελέσματα είναι ακόμα πιο σημαντικά. 
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(γ) Ένα βασικό θέμα που μπορεί να βοηθήσει την αναβάθμιση ενός χώρου αποτελεί 
και η ετοιμασία Ρυθμιστικών Σχεδίων στις Κοινότητες της Υπαίθρου, τα οποία 
διαλαμβάνουν πολλές πρόνοιες για την ορθή ανάπτυξη, αλλά και εντοπισμό 
όλων των έργων που πρέπει να γίνουν στην Κοινότητα, δίνοντας ιδιαίτερη 
σημασία στη πτυχή της διατήρησης της αρχιτεκτονικής κληρονομιάς.  Το Κοιλάνι 
είναι μέσα στα χωριά για τα οποία θα ετοιμαστεί Ρυθμιστικό Σχέδιο κατά τη 
δεύτερη Προγραμματική Περίοδο 2007-2013 και θα συγχρηματοδοτηθεί από τα 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.433, 

ημερομηνίας 24 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.433 ημερ. 24 Μαΐου 2007, που 
υποβλήθηκε από τον κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου σχετικά με το θέμα της εγκατάστασης ακτινοδιαγνωστικών μηχανών (Χ-
Ray Machines) σε διάφορα Ταχυδρομικά Γραφεία και στο Ανταλλακτήριο Γραφείο 
Λάρνακας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Ακτινοδιαγνωστικές Μηχανές (X-Ray Machines) που έχει παραλάβει το Τμήμα 
είναι κατασκευασμένες βάσει διεθνών προτύπων που αφορούν στην ασφάλεια και υγεία 
γενικά και φέρουν τη σήμανση CE που αποτελεί διαβεβαίωση ότι ικανοποιούν και τα 
αντίστοιχα ευρωπαϊκά πρότυπα ασφαλείας. 

 Κατά την παραλαβή των ακτινοδιαγνωστικών μηχανών και συγκεκριμένα πριν τη 
λειτουργία τους το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών ζήτησε από το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών όπως ελεγχθεί η εκπομπή ακτινοβολίας των 
μηχανών στο περιβάλλον για προστασία του προσωπικού.  Οι μετρήσεις που έγιναν 
κατέδειξαν ότι η εκπομπή της ακτινοβολίας ήταν κατά 12 φορές μικρότερη από το όριο 
που καθόριζαν οι τεχνικές προδιαγραφές. 

 Εξάλλου από μετρήσεις που διεξήγαγε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, ως το αρμόδιο Υπουργείο για την ασφάλεια των εργαζομένων στο χώρο 
εργασίας τους, διαπιστώθηκε ότι η εκπομπή μιας τέτοιας ακτινοβολίας είναι κατά πολύ 
μικρότερη από την επιτρεπόμενη δόση με βάση την ισχύουσα νομοθεσία (κατά 8 φορές 
περίπου).  Η διαπίστωση αυτή έγινε χρησιμοποιώντας ως σημείο αναφοράς εργαζόμενο 
που εργάζεται 8 ώρες την ημέρα επί 300 μέρες το χρόνο. 

 Σχετικά αναφέρω ότι παρόμοιες μηχανές είναι εγκατεστημένες με τον ίδιο τρόπο 
στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου, στο λιμάνι Λεμεσού, στις Κεντρικές Φυλακές και 
σε άλλα κυβερνητικά κτίρια. 

 Ωστόσο και ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
έχει προχωρήσει στο διαχωρισμό του χώρου στο Ανταλλακτήριο Γραφείο Λάρνακας, 
τόσο για λόγους εύρυθμης λειτουργίας του Γραφείου, όσο και ασφάλειας των 
ταχυδρομικών αντικειμένων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.435, 
ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Άριστου Αριστοτέλους 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.435, ημερομηνίας 31.5.2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.435 και ημερ. 4.06.2007, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μετά τη λήψη και ενσωμάτωση σ’ αυτή της Γνωμάτευσης της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος, η μελέτη ολοκληρώθηκε και στάληκε στον Κλάδο Προσφορών και 
Συμβολαίων του Τμήματος για ζήτηση προσφορών το Μάιο 2006.  Η προκήρυξη 
προσφοράς έγινε στις 13.10.2006. 

3. Το έργο κατακυρώθηκε στην Εταιρεία Μάκης Σαββίδης & Υιοί για το ποσό των 
£189.913,29 συν Φ.Π.Α. στις 18.01.2007. 

4. Η έναρξη των εργασιών έγινε με οδηγία του Μηχανικού στις 6.03.2007 και η 
διάρκεια του συμβολαίου είναι 33 βδομάδες.  Το Συμβόλαιο περιλαμβάνει τη μελέτη και 
κατασκευή αψιδωτής γέφυρας και πτερυγότοιχους επενδυμένους με πέτρα της 
περιοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.438, 

ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.438, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 8/6/2007, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση του βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, που αφορά την 
εγκατάσταση συστήματος κλιματισμού στα εργαστήρια Πληροφορικής και Τεχνολογίας 
στο Γυμνάσιο ∆ροσιάς και σας πληροφορώ ότι το θέμα δροσισμού των σχολικών 
μονάδων μελετάται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στα πλαίσια 
διαμόρφωσης γενικής πολιτικής. 

 Η μέχρι τώρα πολιτική του Υπουργείου είναι η εγκατάσταση συστημάτων 
κλιματισμού στα γραφεία των σχολικών μονάδων που λειτουργούν με ωράριο δημόσιας 
υπηρεσίας, όπως το γραφείο του ∆ιευθυντή και της Γραμματείας και στις 
προκατασκευασμένες αίθουσες διδασκαλίας για ευνόητους λόγους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.440, 
ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιαννάκη Ομήρου 

«Αίτημα ∆ήμου Λάρνακας για επιβολή τελών στο διεθνή αερολιμένα Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας με αρ. 
23.06.009.01.440 και ημερομηνία 8/6/2007, η οποία αφορά σχετική ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου, σας πληροφορώ ότι το αίτημα του ∆ήμου Λάρνακας για 
επιβολή τέλους/ανταποδοτικού οφέλους στο ∆ιεθνή Αερολιμένα Λάρνακας που να 
εισπράττεται από το ∆ήμο είναι ευρύ και πολύπλοκο και χρειάζεται επισταμένη μελέτη 
με τη συμμετοχή όλων των εμπλεκομένων φορέων για τους πιο κάτω λόγους: 

 (α) Σχετίζεται άμεσα με το κόστος ανά επιβάτη.  Η οποιαδήποτε αύξηση των 
τελών αεροδρομίου θα επιβαρύνει περαιτέρω το κόστος ανά επιβάτη με πιθανό 
κίνδυνο τον αρνητικό επηρεασμό της επιβατικής κίνησης, σε μια εποχή που ο 
τουρισμός στην Κύπρο αντιμετωπίζει πολλά προβλήματα και οξύ ανταγωνισμό 
από άλλους παρόμοιους και γειτονικούς προορισμούς. 
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 (β) Είναι θέμα που ενδιαφέρει και άλλα Υπουργεία, και ιδιαίτερα τα Υπουργεία 
Οικονομικών και Εσωτερικών που είναι αρμόδια για εξέταση αιτημάτων Τοπικών 
Αρχών για οικονομική ενίσχυση. 

2. Επισημαίνεται επίσης ότι, με βάση τη Συμφωνία Παραχώρησης της διαχείρισης 
των αερολιμένων στον Επενδυτή, το Κράτος έχει δεσμευτεί ότι δεν θα προχωρήσει 
μονομερώς στην επιβολή νέων φόρων ή τελών. 

3. Σχετική με το θέμα είναι επίσης η αντίδραση αεροπορικών εταιρειών στις 
αυξήσεις στα επιβατικά τέλη από την 1η Απριλίου 2007, για τις οποίες μάλιστα ήταν εκ 
των προτέρων ενημερωμένες.  Συνεπώς, η οποιαδήποτε περαιτέρω αύξηση θα 
δημιουργήσει σίγουρα σοβαρές αντιδράσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.443, 
ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.443 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 31.5.2007, 
σχετικά με το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του πεζοδρομιακού έργου της Λεωφόρου 
Φανερωμένης στο ∆ήμο Λάρνακας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο δρόμος αυτός μήκους 4 χλμ. περίπου αρχίζει από τον κόμβο Λάρνακας-
Κοφίνου (K. Cineplex) και καταλήγει στον κυκλοφοριακό κόμβο στην περιοχή 
“Πουμπάρτες” παρά το νέο Γ.Σ.Ζ. 

 Η μελέτη αφορά δρόμο τεσσάρων λωρίδων κυκλοφορίας, κτιστή κεντρική 
διαχωριστική νησίδα και πεζοδρόμια εκατέρωθεν του οδοστρώματος για κοινή χρήση 
από πεζούς και ποδηλάτες. 

 Η μελέτη βρίσκεται στην τελική φάση και αναμένεται η προκήρυξη προσφοράς 
για την υλοποίηση του έργου πριν το τέλος του τρέχοντος έτους εφόσον ολοκληρωθεί η 
διαδικασία των απαλλοτριώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.447, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.447 και  ημ. 4/06/07  του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της σχετικής 
σας επιστολής με ημερομηνία 8 Ιουνίου 2007, να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η διάθεση στην κοινοτική αγορά των δραστικών ουσιών των φυτοφαρμάκων 
ελέγχεται με την εφαρμογή της Οδηγίας 91/414/ΕΚ.  Σύμφωνα με αυτή την Οδηγία, όλες 
οι δραστικές ουσίες που διατίθενται στην αγορά της Ε.Ε. βρίσκονται υπό αξιολόγηση σε 
σχέση με την ασφάλειά τους για την υγεία του ανθρώπου και των ζώων αλλά και σε 
σχέση με τις δυσμενείς επιπτώσεις τους στο περιβάλλον.  Η διαδικασία αυτή έχει αρχίσει 
από το 1993 και αναμένεται να ολοκληρωθεί στο τέλος του 2008.  Ήδη έχουν ληφθεί 
αρκετές αποφάσεις σε Κοινοτικό Επίπεδο για την παραμονή ή απόσυρση δραστικών 
ουσιών από την αγορά μετά από αυτή την αξιολόγηση.  Σημειώνεται ότι η Κύπρος 
εφαρμόζει πιστά όλες τις σχετικές αποφάσεις της Ε.Ε. 
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 Λαμβάνοντας αυτά υπόψη, σας παραθέτω τα πιο κάτω σε σχέση με τις δραστικές 
ουσίες στις οποίες αναφέρεται ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης: 

- glyphosate:  Έχει αποφασισθεί η παραμονή της δραστικής ουσίας στην αγορά 
της Κοινότητας.  Στην Κύπρο υπάρχουν εγκεκριμένα προϊόντα που την περιέχουν. 

- Daconil:  Αυτό είναι εμπορικό όνομα σκευάσματος που περιέχει τη δραστική 
ουσία chlorothalonil για την οποία γίνεται αναφορά πιο κάτω. 

- chlorothalonil:  Έχει αποφασισθεί η παραμονή της δραστικής ουσίας στην αγορά 
της Κοινότητας.  Στην Κύπρο υπάρχουν εγκεκριμένα προϊόντα που την περιέχουν. 

- diazinon:  Στις 09 Ιουνίου 2007 δημοσιεύτηκε η σχετική Απόφαση για απόσυρση 
της δραστικής ουσίας από την αγορά της Κοινότητας.  Οι εγγραφές των σκευασμάτων 
που την περιέχουν θα ανακληθούν στις 06 ∆εκεμβρίου 2007, ενώ η χρήση θα 
επιτρέπεται για σκοπούς εξάντλησης των αποθεμάτων για επιπλέον 12 μήνες, σύμφωνα 
και με τα χρονοδιαγράμματα αυτής της Απόφασης. 

- Procydone:  Αυτό είναι εμπορικό όνομα σκευάσματος που περιέχει τη δραστική 
ουσία procymidone.  Στην Κύπρο υπάρχουν εγκεκριμένα προϊόντα που την περιέχουν.  
Έχει αποφασισθεί η παραμονή της δραστικής ουσίας στην αγορά της κοινότητας αλλά 
από τις 30 Ιουνίου 2007 θα επιτρέπεται μόνο για περιορισμένες χρήσεις (αγγούρια σε 
υδροπονικά συστήματα στο θερμοκήπιο, δαμάσκηνα μεταποίησης). 

- triflumizole:  Ακόμη δεν λήφθηκε απόφαση για την παραμονή ή όχι αυτής της 
δραστικής ουσίας.  Στην Κύπρο υπάρχουν εγκεκριμένα προϊόντα που την περιέχουν. 

- carbendazim:  Στην Κύπρο υπάρχουν εγκεκριμένα προϊόντα που την περιέχουν.  
Έχει αποφασισθεί η παραμονή της δραστικής ουσίας στην αγορά της Κοινότητας αλλά 
από τις 30 Ιουνίου 2007 θα επιτρέπεται μόνο για περιορισμένες χρήσεις (σιτηρά, 
αραβόσιτος). 

- Adransidadika:  ∆εν αναγνωρίζεται καμία δραστική ουσία με αυτή την ονομασία -  
πιθανό να πρόκειται για τυπογραφικό λάθος. 

 Επιπλέον, επισημαίνεται ότι επειδή στα περισσότερα Κράτη-Μέλη δεν υπάρχουν 
ειδικές πρόνοιες για τη χρήση των σκευασμάτων σε κατοικημένες περιοχές, η αρμόδια 
Επιτροπή της Ε.Ε. έχει συμπεριλάβει ειδικές πρόνοιες στην πρόταση για νέα Οδηγία για 
την αειφόρο χρήση των φυτοφαρμάκων που βρίσκεται στα τελευταία στάδια 
συζητήσεων πριν τη ψήφισή της.  Στις πρόνοιες αυτές αναφέρεται ενδεικτικά ότι “Τα 
Κράτη-Μέλη πρέπει να απαγορεύσουν ή να ελαχιστοποιήσουν τη χρήση στο απολύτως 
απαραίτητο σε κοινόχρηστους χώρους ή σε περιοχές που χρησιμοποιούνται από 
ευαίσθητο πληθυσμό (τουλάχιστον σε πάρκα, δημόσιους κήπους, αθλητικές 
εγκαταστάσεις, σχολεία και παιδικές χάρες).  Επιπλέον, πρέπει να απαγορεύσουν ή να 
περιορίσουν τη χρήση τους σε ειδικές ζώνες διατήρησης ή σε περιοχές που έχουν 
αναγνωρισθεί ότι πρέπει να λαμβάνονται αναγκαία μέτρα διατήρησης (όπως η Οδηγία 
πλαίσιο για τους υδάτινους πόρους, η Οδηγία για τα πτηνά, η Οδηγία για τα 
ενδιαιτήματα κ.λ.π.).” 

 Η Κύπρος τήρησε μια ιδιαίτερη θετική στάση στην ένταξη αυτών των προνοιών 
στο νέο νομοθετικό πλαίσιο για την αειφόρο χρήση των φυτοφαρμάκων. 

 Τέλος, η θέση του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
είναι ότι γενικά η χρήση των φυτοφαρμάκων εγκυμονεί κινδύνους ιδιαίτερα όταν αυτά 
εφαρμόζονται χωρίς να λαμβάνονται υπόψη η Καλή Γεωργική Πρακτική και οι 
απαραίτητες προφυλάξεις.  Για το λόγο αυτό οι αρμόδιες Αρχές (Τμήμα Γεωργίας, 
Υγειονομικές Υπηρεσίες) προβαίνουν σε τακτικούς ελέγχους τόσο στην αγορά όσο και 



 85

στο επίπεδο του χρήστη φυτοφαρμάκων όπως επίσης και σε συχνές εκπαιδεύσεις / 
ενημερώσεις σε σχέση με την εφαρμογή της Καλής Γεωργικής Πρακτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.451, ημερομηνίας 7 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Θέμα: Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.009.01.451 ημερ. 
7/6/2007 αναφορικά με το διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στο 

Γέρι. 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερ. 14/6/2007 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στο φετινό Κρατικό Προϋπολογισμό υπάρχει διαθέσιμο κονδύλι για διαχωρισμό 
οικοπέδων στην Επαρχία Λευκωσίας, το οποίο έχει διατεθεί για συνέχιση των εργασιών 
διαχωρισμού οικοπέδων στα χωριά Μάμμαρι, Αναλυόντα και Γέρι (υδροδότηση 
οικοπέδων). 

(β) Επιπρόσθετα, προωθείται διαδικασία εξασφάλισης πρόσθετου κονδυλίου, σε 
συνεργασία με το Γραφείο Προγραμματισμού και το Υπουργείο Οικονομικών, για 
συνέχιση των εργασιών διαχωρισμού οικοπέδων στο Γέρι και συγκεκριμένα για την 
κατασκευή οχετών, κρασπεδόλιθων, ρείθρου και δύο υποσταθμών ηλεκτροδότησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.455, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Απάντηση στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη αρ. ερώτησης 
23.06.009.01.455 ημερομηνίας 7/6/2007 με θέμα την περίφραξη του ∆ημοτικού 

Σχολείου Αγ. Αναργύρων Λάρνακας 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας ημερομηνίας 14.6.2007 και να σας 
πληροφορήσω ότι του θέματος της περίφραξης του ∆ημοτικού Σχολείου Αγ. Αναργύρων 
επιλαμβάνεται ήδη η Σχολική Εφορεία Λάρνακας με οδηγίες του Υπουργείου. 

 ∆όθηκαν οδηγίες για κατασκευή ψηλής περίφραξης κατά μήκος του δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.458, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωργίου 

 «Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας, με αρ. φακ: 23.06.009.01.458 
και ημερ. 14 Ιουνίου 2007, με την οποία μας κοινοποιήσατε ερώτημα του Βουλευτή κ. 
Αριστοφάνη Γεωργίου σχετικά με τις διαδικασίες που ρυθμίζουν το δικαίωμα των 
Ευρωπαίων πολιτών να εργαστούν στη Κυπριακή ∆ημοκρατία και να σας 
πληροφορήσω για τα εξής: 

 Βάσει του Νόμου 7(Ι)2007 (Άρθρο 10 (1) (2) (3) α)) με τον οποίο μεταφέρθηκε 
στο εσωτερικό δίκαιο η Οδηγία 2004/38/ΕΚ που ρυθμίζει το σχετικό δικαίωμα ο 
ευρωπαίος πολίτης που επιθυμεί να εργαστεί στη ∆ημοκρατία πρέπει: 

 Να κατέχει ισχύον διαβατήριο ή ταυτότητα για να εισέλθει στη ∆ημοκρατία 

 Να εγγραφεί στο Αρχείο πληθυσμού εντός 4 μηνών από την είσοδο του στη 
∆ημοκρατία υποβάλλοντας το σχετικό έντυπο (Παράρτημα ΙΙ του Νόμου 7(Ι)2007) 
με την καταβολή τέλους 5 ΛΚ και προσκομίζοντας τα ακόλουθα πιστοποιητικά: 
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1) ισχύον διαβατήριο ή ταυτότητα 

2) βεβαίωση πρόσληψης από τον εργοδότη ή πιστοποιητικό απασχόλησης 

3) ή βεβαίωση εγγραφής στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως 
Αυτοεργοδοτούμενοι 

2. Με την υποβολή των ανωτέρω χορηγείται την ίδια στιγμή στον ευρωπαίο πολίτη 
βεβαίωση εγγραφής.  ∆ιευκρινίζεται ότι παρά το γεγονός ότι η εγγραφή στο Αρχείο 
Πληθυσμού είναι υποχρεωτική και η μη συμμόρφωση θεωρείται αδίκημα τιμωρούμενο 
με χρηματική ποινή, εν τούτοις ο ευρωπαίος πολίτης έχει δικαίωμα να αρχίσει να 
εργάζεται πριν την εγγραφή του στο εν λόγω Αρχείο. 

3. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις / 
πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.460, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.460, ημερ. 11 Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
ημερομηνία 19.6.2007, και να σας πληροφορήσω για τα πιο κάτω: 

1. Πολιτική του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι η παροχή ισότιμης 
εκπαίδευσης και ευκαιριών προόδου, συμμετοχής και χαράς, που απορρέουν 
από την εκπαιδευτική διαδικασία, σε όλα τα παιδιά. 

2. Μέσα στα πιο πάνω πλαίσια, ένα από τα κύρια θέματα στα οποία είχαν 
επιμορφωθεί 170 δάσκαλοι Φυσικής Αγωγής, σε συνεργασία με το Brunel 
University, ήταν ο μη αποκλεισμός (inclusion).  Το πιο πάνω θέμα αποτέλεσε 
ξεχωριστή διδακτική ενότητα, με 23 διαφάνειες, που δόθηκαν στους 
εκπαιδευόμενους. 

3. Παράλληλα, στα επιμορφωτικά σεμινάρια των Επιθεωρητών και Συμβούλων που 
γίνονται στην αρχή και κατά τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς, τονίζεται η 
υποχρέωση των εκπαιδευτικών για μη αποκλεισμό παιδιών, εκτός αν υπάρχουν 
ιδιαίτεροι ιατρικοί λόγοι, ιατρική γνωμάτευση ή σχετική ενημέρωση από τους 
γονείς. 

4. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, τα τελευταία χρόνια τα παιδιά με κινητικές ή άλλες 
δυσκολίες έχουν το αναφαίρετο δικαίωμα να λάβουν μέρος (και αρκετά παιδιά το 
έχουν πράξει) ακόμα και στους περιφερειακούς αγώνες στίβου, αν το επιθυμούν. 

5. Όσοι εκπαιδευτικοί νιώθουν ότι χρειάζονται περαιτέρω στήριξη για 
αποτελεσματική παροχή εκπαίδευσης στη Φυσική Αγωγή, προτρέπονται να 
απευθύνονται στους Επιθεωρητές και Συμβούλους Φυσικής Αγωγής για παροχή 
εξειδικευμένων συμβουλών και επίλυση του προβλήματος.  Ενδεικτικό 
παράδειγμα η απρόσκοπτη συμμετοχή στο μάθημα παιδιού με πλήρη σχεδόν 
απώλεια της όρασης στο ∆ημοτικό Σχολείο Ζήνων, από τη σχολική χρονιά 2003-
2004 (δόθηκαν στο δάσκαλο οδηγίες -  λύσεις, καθώς και συνεχόμενη στήριξη 
από ειδική γυμνάστρια που εργάζεται στην υπηρεσία). 

6. Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης μελετά, για τη σχολική χρονιά 2007-08, τη 
δυνατότητα παραχώρησης, περιφερειακά, χρόνου σε ειδικούς γυμναστές, που 
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βρίσκονται στην υπηρεσία, για παροχή εξειδικευμένων συμβουλών όποτε 
κρίνεται αναγκαίο (μέσα από διαθέσιμο χρόνο, χωρίς αφαίρεση από το χρόνο 
Φυσικής Αγωγής των Ειδικών Σχολείων). 

7. ∆υστυχώς, λόγω του μεγάλου αριθμού σχολείων, δεν μπορεί να υπάρχει άμεση 
καθημερινή εποπτεία σε όλα τα τμήματα που φοιτούν παιδιά με κινητικές ή άλλες 
δυσκολίες.  Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης είναι στη διάθεση γονιών ή 
άλλων αρμοδίων να εξετάσει οποιαδήποτε περίπτωση περιέλθει στην αντίληψή 
της, για να προσφέρει την αναγκαία ισότιμη εκπαίδευση σε κάθε παιδί και να 
προλάβει ή να αποκαταστήσει οποιαδήποτε παράλειψη. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.466, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.466 και ημερομηνία 
19.6.2007 σχετικά με ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή που αφορά 
αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Τσάδας για επέκταση των Οικιστικών Ζωνών και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Κατά την οκτάμηνη περίοδο υποβολής ενστάσεων, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
υπέβαλε ένσταση (Αρ. 47/2002) η οποία αναφερόταν, μεταξύ άλλων, και στην 
επέκταση των Οικιστικών Ζωνών της κοινότητας. 

(β) Το Υπουργικό Συμβούλιο αφού μελέτησε τις ενστάσεις σύμφωνα με τη 
Νομοθεσία ενέκρινε σημαντικές επεκτάσεις των Οικιστικών Ζωνών στην 
κοινότητα.  Τα Σχέδια Πολεοδομικών Ζωνών Τσάδας οριστικοποιήθηκαν με τη 
δημοσίευση σχετικής γνωστοποίησης αρ. 769 στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας με αρ. 4021 ημερομηνίας 5.8.2005.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο 
ενημερώθηκε για το αποτέλεσμα της ένστασης του με σχετική επιστολή του 
Υπουργείου Εσωτερικών. 

(γ) Το αίτημα της Κοινότητας θα μπορούσε να αξιολογηθεί στα πλαίσια της επόμενης 
Αναθεώρησης, η οποία σύμφωνα με τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο 
γίνεται κατά διαστήματα που δεν υπερβαίνουν τα πέντε χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Σοφοκλή Σοφοκλέους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.468, 

ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ.23.06.009.01.468 ημερομηνίας 12 Ιουνίου, 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή 

  Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.01.468 ημερομηνίας 
19 Ιουνίου, 2007, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Ανδρέα 
Φακοντή και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η περιοχή της κοινότητας Τσάδας αστυνομεύεται από τον Αστυνομικό Σταθμό 
Στρουμπιού, ο οποίος βρίσκεται σε απόσταση 3,5 χιλιομέτρων. 

(β) Παρόλη τη μεγάλη οικιστική και οικονομική ανάπτυξη της περιοχής, η 
εγκληματικότητα παραμένει σε επίπεδο που μπορεί να ελεγχθεί από την 
Αστυνομία της περιοχής. 
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(γ) Σε θέματα τροχονομικού ελέγχου, πρόληψης του εγκλήματος και διερεύνησης 
σοβαρών εγκλημάτων η τοπική Αστυνομία ενισχύεται τόσο από τον Κεντρικό 
Αστυνομικό Σταθμό Πάφου όσο και από Κλιμάκια του Αρχηγείου Αστυνομίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.479, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.479, ημερομηνίας 18/6/2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, που αφορά την ίδρυση νέου Λυκείου στην 
περιοχή Σωτήρας-∆ερύνειας και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού έχει μελετήσει επισταμένα τη διακύμανση του μαθητικού πληθυσμού της 
περιοχής, σε σχέση με τη δυνατότητα ανέγερσης νέου Λυκείου και έχει διαπιστώσει ότι 
μεσοπρόθεσμα τα δύο υφιστάμενα Λύκεια μπορούν να ικανοποιήσουν χωρίς κανένα 
στεγαστικό ή και λειτουργικό πρόβλημα το μαθητικό πληθυσμό της ευρύτερης περιοχής 
της Ελεύθερης Αμμοχώστου. 

 Συμπληρωματικά σας αναφέρω ότι από τα συμπεράσματα της μελέτης 
διαπιστώνεται ότι κατά τα επόμενα 8-10 χρόνια δεν θα υπάρξει σημαντική αυξομείωση 
του μαθητικού πληθυσμού της περιοχής και ο αριθμός των μαθητών λυκειακού κύκλου 
θα κυμαίνεται μεταξύ 1300 και 1450 μαθητών. 

 Σας βεβαιώ ότι ο μαθητικός πληθυσμός της περιοχής θα βρίσκεται σε συνεχή 
παρακολούθηση και όταν οι συνθήκες το επιτρέψουν το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού θα προχωρήσει στις ανάλογες ενέργειες για εξασφάλιση έγκρισης για ίδρυση 
νέου Λυκείου στην περιοχή Σωτήρας-∆ερύνειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.482, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.01.482, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007 

Υδατοφράκτης Άχνας 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με Αρ. 23.06.009.01.482 και ημερομηνία 19 
Ιουνίου 2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της καθαριότητας του υδατοφράκτη Άχνας συζητήθηκε σε σειρά 
συσκέψεων που έγιναν στο παρελθόν, στις οποίες συμμετείχαν το Κοινοτικό Συμβούλιο 
και πολλές εμπλεκόμενες υπηρεσίες, μεταξύ των οποίων το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και ο ΚΟΤ.  Αποτέλεσμα των 
συσκέψεων ήταν να γίνουν διάφορα έργα υποδομής στην περιοχή του υδατοφράκτη, 
όπως κιόσκια, παγκάκια, στέγαστρα, παρατηρητήρια για πουλιά κλπ., με την 
προϋπόθεση ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο θα αναλάμβανε την καθαριότητα του 
περιβάλλοντος χώρου.  Η διαδικασία αυτή ακολουθήθηκε και για άλλους υδατοφράκτες 
που γειτνιάζουν με Κοινότητες και ∆ήμους. 

 Επειδή η περιοχή του υδατοφράκτη δεν διατηρείται πάντα καθαρή, συνεργείο του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων καθαρίζει σε τακτά χρονικά διαστήματα την περιοχή.  
Επίσης, έγινε συνεννόηση με τον Γραμματέα του Κοινοτικού Συμβουλίου Άχνας για την 
τοποθέτηση από το Κοινοτικό Συμβούλιο ενός μεγάλου σκυβαλοδοχείου στο χώρο του 
υδατοφράκτη, κάτι που αναμένεται να γίνει σύντομα. 
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 Όσον αφορά το ερασιτεχνικό ψάρεμα, αυτό επιτρέπεται με βάση τους περί 
Αλιείας Νόμους και Κανονισμούς και με όρους που καθορίζει ο ∆ιευθυντής του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών στις άδειες που εκδίδονται (επισυνάπτονται). 

 Για τον υδατοφράκτη Άχνας υπάρχει επιπρόσθετος όρος ψαρέματος που 
αναφέρει ότι τα ψάρια πρέπει να επιστρέφονται πίσω στο νερό.  Αυτό έγινε για σκοπούς 
διατήρησης και προστασίας των αποθεμάτων των ψαριών.  ∆υστυχώς, το κοινό δεν 
συμμορφώνεται πάντα με τους Κανονισμούς αυτούς.  Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών στα πλαίσια των δυνατοτήτων του καταβάλλει κάθε προσπάθεια για 
καταστολή της παρανομίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.483, 

ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.483, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 26/6/2007 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση που αφορά την ένταξη των μαθητών που προέρχονται από την κοινότητα 
Μουτταγιάκα στην Εκπαιδευτική Περιφέρεια Λυκείου Αγίου Νικολάου Λεμεσού και όχι 
στην Εκπαιδευτική Περιφέρεια Λυκείου Λινόπετρας και σας πληροφορώ ότι η 
αναθεώρηση των Εκπαιδευτικών Περιφερειών των επηρεαζόμενων Λυκείων έγινε με 
την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αρ. 58.162 ημερομηνίας 2/7/2003, με βάση 
τα πιο κάτω δεδομένα: 

1. Ο αριθμός των μαθητών του Λυκείου Λινόπετρας παρουσίαζε αυξητική τάση που 
θα είχε ως συνέπεια την δημιουργία σοβαρού στεγαστικού προβλήματος, ενώ ο 
αριθμός των μαθητών του Λυκείου Αγίου Νικολάου παρουσίαζε πτωτική τάση με 
αποτέλεσμα να προκαλούνται δυσκολίες στη δημιουργία τμημάτων με βάση τις 
επιλογές των μαθητών.  Ενημερωτικά σας αναφέρω ότι τη σχολική χρονιά 2006-
07 ο αριθμός των μαθητών του Λυκείου Λινόπετρας ανερχόταν στους 788 με 
αυξητική τάση και στο Λύκειο Αγίου Νικολάου ανερχόταν στους 481.  Ο λόγος της 
μεγάλης διαφοράς οφείλεται στη μη εφαρμογή των Εκπαιδευτικών Περιφερειών 
και στις εγκρίσεις που δινόντουσαν για φοίτηση των μαθητών που προέρχονταν 
από την κοινότητα Μουτταγιάκας στο Λύκειο Λινόπετρας. 

2. Η απόσταση μεταξύ των δύο λυκείων είναι μικρή για να προκαλεί ανυπέρβλητα 
προβλήματα στη μεταφορά των μαθητών και δεν θα προκαλούσε σημαντική 
αύξηση του χρόνου μετάβασης και αποχώρησης των μαθητών. 

3. Τη χρονική στιγμή που αποφασίστηκε η αναθεώρηση των Εκπαιδευτικών 
Περιφερειών των δύο Λυκείων, οι μαθητές που προέρχονταν από την κοινότητα 
Μουτταγιάκα ήταν οι μόνοι, από όλες τις κοινότητες που φοιτούν στα δύο λύκεια, 
που είναι δικαιούχοι επιδότησης των μεταφορικών από και προς το Λύκειο. 

 Κατά τη νέα αναθεώρηση των Εκπαιδευτικών Περιφερειών των σχολείων της 
ευρύτερης περιοχής Λεμεσού, ως επακόλουθο της λειτουργίας νέων σχολικών μονάδων, 
η οποία θα τεθεί σε ισχύ από τη σχολική χρονιά 2008-09, θα καταβληθεί προσπάθεια 
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ώστε οι μαθητές που προέρχονται από την κοινότητα Μουτταγιάκα να φοιτούν στο 
Λύκειο Λινόπετρας αφού ο θεσμός της επιδότησης των μεταφορικών μαθητών έχει 
επεκταθεί και καλύπτει όλους τους μαθητές που προέρχονται από τις κοινότητες της 
υπαίθρου, και ταυτόχρονα για την ισόποση κατανομή των μαθητών με βάση τις 
στεγαστικές και λειτουργικές δυνατότητες των δύο επηρεαζόμενων Λυκείων. 

 Παρ’ όλο τούτο, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, για τη σχολική χρονιά 
2007-08, έχει εγκρίνει την εγγραφή 19 μαθητών της κοινότητας Μουτταγιάκας στο 
Λύκειο Λινόπετρας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.484, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.484 ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και συγκεκριμένα το Ινστιτούτο 
Γεωργικών Ερευνών, σε συνεργασία με το Τμήμα Γεωργίας ασχολείται τις τελευταίες 
τρεις δεκαετίες με προγράμματα αντικατάστασης της χρήσης φυτοφαρμάκων με 
εναλλακτικές μεθόδους, φιλικές προς το περιβάλλον.  Αποτέλεσμα τέτοιων 
προγραμμάτων ήταν η καθιέρωση της χρήσης εντομοστεγών δικτύων για την 
προστασία της καλλιέργειας της τομάτας και άλλων χαμηλών καλλιεργειών από τον 
αλευρώδη Bemisia tabaci και τους αλευρωδομεταδιδόμενους ιούς, η σύσταση προς 
τους παραγωγούς για χρήση της ηλιοαπολύμανσης σε αντικατάσταση του βρωμιούχου 
μεθυλίου για αποστείρωση του εδάφους και καταπολέμηση ζιζανίων και 
φυτοπαθογόνων σε θερμοκηπιακούς χώρους, η καταπολέμηση διαφόρων εχθρών των 
εσπεριδοειδών με παράσιτα και αρπακτικά έντομα, η παραγωγή και διάδοση υγιούς 
πολλαπλασιαστικού υλικού σε αμπέλια, εσπεριδοειδή και πυρηνόκαρπα για πρόληψη 
διαφόρων ασθενειών κ.ά. 

 Επί πλέον τα Τμήματα του Υπουργείου, Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών και 
Τμήμα Γεωργίας, διεξήγαγαν μεταξύ 1/11/2004 και 31/10/2006 εμπεριστατωμένη 
αξιολόγηση του κινδύνου (Risk assessment) από δέκα φυτοφάρμακα που 
χρησιμοποιούνται ευρέως στην Κύπρο στα πλαίσια του Προγράμματος που 
χρηματοδοτείται από το ΙΠΕ με την ονομασία PHYTOPEST.  Τα αποτελέσματα της 
έρευνας παρουσιάστηκαν σε ημερίδα που έγινε στο Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών στις 
22 Φεβρουαρίου 2007, παρουσία γεωπόνων, αγροτών και καταναλωτών στην οποία 
παρευρέθηκα προσωπικά. 

 Επίσης, τα τελευταία δέκα χρόνια έχει δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στα προγράμματα 
ολοκληρωμένης διαχείρισης σε λαχανικά θερμοκηπίου, με στόχο την όσο το δυνατόν 
μειωμένη χρήση φυτοφαρμάκων, καθώς και σε προγράμματα βιολογικής καλλιέργειας 
στις πατάτες και τα λαχανικά.  Η ερευνητική εργασία θα συνεχίσει προς την κατεύθυνση 
της πλήρους αντικατάστασης των συστημάτων συμβατικής γεωργίας με τα συστήματα 
ολοκληρωμένης διαχείρισης και αύξησης κατά το δυνατόν του ποσοστού της βιολογικής 
καλλιέργειας. 

 Σημειώνεται ότι, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
εφαρμόζει προγράμματα επιδότησης της μηχανικής καλλιέργειας για καταπολέμηση των 
ζιζανίων στα εσπεριδοειδή, ενώ έχει γίνει πλήρης εναρμόνιση με τη νομοθεσία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και ακολουθούνται όλες οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής που σχετίζονται με τη χρήση φυτοφαρμάκων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.487, 

ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Άριστου Αριστοτέλους 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.487, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 26 Ιουνίου 2007 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Ο πληροφοριακός οδηγός “Σπουδές μετά το λύκειο 2006” του Υπουργείου 
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευμάτων της Ελλάδας, ο οποίος διανέμεται στα σχολεία 
δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης της Κύπρου από την Υπηρεσία Συμβουλευτικής και 
Επαγγελματικής Αγωγής του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, έχει αποκλειστικά 
ενημερωτικό χαρακτήρα. 

3. Στο εισαγωγικό σημείωμα του οδηγού αναφέρεται ότι απευθύνεται “σε μαθητές 
και απόφοιτους του Ενιαίου Λυκείου, των Τεχνικών Επαγγελματικών Εκπαιδευτηρίων 
(ΤΕΕ), των Ινστιτούτων Επαγγελματικής Κατάρτισης (ΙΕΚ), σε καθηγητές που 
εφαρμόζουν το Σχολικό Επαγγελματικό Προσανατολισμό, σε γονείς και γενικά σε όσους 
ενδιαφέρονται να πληροφορηθούν για τις σπουδές στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και στα 
άλλα επίπεδα μεταδευτεροβάθμιας εκπαίδευσης και κατάρτισης που υλοποιούνται στη 
χώρα μας”, δηλαδή της Ελλάδας. 

4. Ως εκ τούτου, οι αναγνώστες του πιο πάνω οδηγού στα σχολεία της Κύπρου 
γνωρίζουν ότι η διανομή σκοπεύει στην ενημέρωση αναφορικά με το περιεχόμενο των 
εκπαιδευτικών προγραμμάτων των ελληνικών ιδρυμάτων και όχι ενημέρωση σχετικά με 
την επαγγελματική αποκατάσταση στην Κύπρο του κατόχου ενός συγκεκριμένου τίτλου 
σπουδών.  Σημειώνεται ότι οι προσφερόμενοι κλάδοι για σπουδές σε Ανώτερα και 
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα της Ελλάδας και της Κύπρου δε σκοπεύουν πάντοτε 
στο να ικανοποιήσουν τα σχέδια υπηρεσίας αλλά να προσφέρουν μόρφωση σε ένα 
επιστημονικό πεδίο. 

5. Αξίζει να σημειωθεί ότι το Κυπριακό Συμβούλιο Αξιολόγησης Τίτλων Σπουδών 
(ΚΥΣΑΤΣ) εξετάζει αιτήματα ατόμων, τα οποία αποτείνονται στο ΚΥΣΑΤΣ για να 
αντιστοιχήσουν τους τίτλους σπουδών τους έναντι των ειδικοτήτων που αναφέρονται σε 
σχέδια υπηρεσίας στο δημόσιο τομέα και δύναται να εισηγηθεί συμπληρωματικά 
μαθήματα για ικανοποίηση των συγκεκριμένων σχεδίων υπηρεσίας για τα οποία 
ενδιαφέρεται ο αιτητής. 

6. Για ενημέρωσή σας παρακαλώ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.488, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτησή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.488 ημερομηνίας 21 
Ιουνίου 2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα χωριά Αγρίδια, ∆ύμες και Ποταμίτισσα, υδροδοτούνται από τις πηγές 
“Λούματα τους Αετούς Γ”, “Χρυσόβρυση”, “Πασιά Λειβάδι” και “Αρμυρολείβαδο”, που 
βρίσκονται στην περιοχή Τροόδους. 

 Κατά τον παρελθόντα Ιούνιο παρουσιάστηκε μόλυνση στις πιο πάνω πηγές.  
Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία “Φορέας ύδρευσης” είναι το Κοινοτικό Συμβούλιο 



 92

[Ν87(Ι)2001, παρ. 2 - Αρ. 3496 - 4.5.2001] το οποίο φροντίζει για τη διατήρηση 
καθαρών και σε καλή κατάσταση όλων των υδατικών συστημάτων της κοινότητας και το 
προστατεύει από μόλυνση [Ν86(Ι)99 παρ. 89]. 

 Όπως έχουμε πληροφορηθεί, μετά από έλεγχο των Υγειονομικών Υπηρεσιών 
έχει διαπιστωθεί ότι μια από τις 4 πηγές από τις οποίες εξυπηρετούνται εν μέρει οι 
κοινότητες, παρουσιάζει κάποιο πρόβλημα και ότι ο Κοινοτάρχης Ποταμίτισσας ανέλαβε 
να την καθαρίσει και οι Υγειονομικές Υπηρεσίες θα προβούν σε χλωρίωση. 

 Τα Κοινοτικά Συμβούλια των τριών κοινοτήτων έχουν προχωρήσει στον 
καθαρισμό και απολύμανση των κυριζιών των πηγών, του διαχωριστήρα και των 
υδατοδεξαμενών περί το τέλος Ιουλίου. 

 Σύμφωνα με νεότερα στοιχεία τόσο από τα Κοινοτικά Συμβούλια, όσο και από τις 
Υγειονομικές Υπηρεσίες σε νεότερες αναλύσεις, διαπιστώθηκε διαφοροποίηση των 
αποτελεσμάτων αλλά εξακολουθεί να παρουσιάζεται πρόβλημα σε μια από τις πηγές για 
την οποία ζητήθηκε από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες περαιτέρω καθαρισμός και 
χλωρίωση.  Την χλωρίωση και τον έλεγχο έχουν αναλάβει οι Υγειονομικές Υπηρεσίες 
ενώ τον καθαρισμό τα Κοινοτικά Συμβούλια. 

 Τέλος σημειώνεται ότι οι Υγειονομικές Υπηρεσίες έχουν ενημερώσει προφορικά 
τόσο τα συμβούλια των επηρεαζόμενων κοινοτήτων όσο και την Έπαρχο Λεμεσού ότι τα 
αποτελέσματα των τελευταίων αναλύσεων δεν συνάδουν με το Νόμο Ν87(Ι)2001.  
Ουδέποτε αναφέρθηκε ότι το νερό είναι ακατάλληλο για κατανάλωση λόγω μόλυνσης. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει ζητήσει ήδη από την Έπαρχο Λεμεσού όπως 
ανεξάρτητα από το καθάρισμα των πηγών και την προσωρινή χλωρίωση θα πρέπει να 
εγκατασταθεί σύστημα αυτόματης χλωρίωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.490, 

ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.490, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.01.490 
ημερομ. 26/6/07 για τη πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι είχε υποβληθεί 
από τη τέως Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών αίτημα για έγκριση εξόδων 
παραστάσεως για τα μέλη των σχολικών εφορειών.  Επειδή όμως, θα διεξάγονταν εντός 
ολίγων μηνών εκλογές για την ανάδειξη νέων Σχολικών Εφόρων το Υπουργείο έκρινε ότι 
θα ήταν καλύτερα να μελετηθεί εκ νέου το αίτημα όταν αυτό επαναφερθεί από τους 
νέους Σχολικούς Εφόρους. 

2. Για τη θέση αυτή έχει ενημερωθεί η νέα Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών 
Εφορειών σε πρόσφατη συνάντηση που είχε με τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού 
κατά την οποία ζητήθηκε να υποβάλει το αίτημά της πλήρως τεκμηριωμένο για να 
μελετηθεί. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα εξετάσει το εν λόγω αίτημα όταν και εφ’ 
όσον υποβληθεί από τη νέα Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.490, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.490, ημερ. 21.6.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κου Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. Ερ. 
23.06.009.01.490 και ημερ. 26.6.2007, αναφορικά με το αίτημα για καταβολή εξόδων 
παραστάσεως στα μέλη των σχολικών εφορειών. 

 Επίδομα παραστάσεως καταβάλλεται, ως γνωστόν, στους Υπουργούς, στους 
Γενικούς ∆ιευθυντές των Υπουργείων και της Βουλής των Αντιπροσώπων, στους 
ανεξάρτητους Αξιωματούχους του Κράτους, στα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων 
καθώς και στους Προέδρους (μόνο) των ∆ιοικητικών Συμβουλίων των Ημικρατικών και 
άλλων Οργανισμών, έναντι των κοινωνικοϋπηρεσιακών τους υποχρεώσεων που 
απορρέουν από τη φύση των καθηκόντων τους. 

 Οι σχολικές εφορείες δεν αποτελούν όργανα του Κράτους, ήτοι της δημόσιας 
διοίκησης ή του υπό ευρεία έννοια δημόσιου τομέα, και ως εκ τούτου θέματα όπως αυτό 
που εγείρεται δεν εμπίπτει στη σφαίρα των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Οικονομικών 
ή της Κυβέρνησης γενικότερα.  Ανεξάρτητα όμως από αυτό, οι κοινωνικοϋπηρεσιακές 
υποχρεώσεις των μελών των σχολικών εφορειών δεν πιστεύω ότι είναι του βαθμού 
εκείνου που θα δικαιολογούσε να λαμβάνουν έξοδα παραστάσεως.» 

 Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.492, 

ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.492, ημερομηνίας 21 Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
ημερομηνία 29.6.07, και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα αναφορικά με το ∆ημοτικό 
Σχολείο ∆ροσιάς (ΚΒ): 

1. Φύλαξη και Προστασία Σχολείου 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με βάση τη συχνότητα των κρουσμάτων 
παραβατικής συμπεριφοράς, ζημιών ή και διαρρήξεων στα σχολεία, εφαρμόζει τα εξής 
μέτρα νοουμένου ότι θα ζητηθεί και από την αρμόδια Σχολική Εφορεία: 

(α) Εγκατάσταση συστήματος συναγερμού. 

(β) Εγκατάσταση προβολέων για φωτισμό των σχολείων κατά τις βραδινές ώρες. 

(γ) Τοποθέτηση ψηλής περίφραξης ή καγκελόπορτας για απαγόρευση πρόσβασης 
στα κλιμακοστάσια, στις αίθουσες διδασκαλίας, στα γραφεία και σε άλλους κλειστούς 
χώρους. 

(δ) Τοποθέτηση μεταλλικών σχαρών σε πορτοπαράθυρα αιθουσών στις οποίες 
φυλάσσονται πολύτιμα υλικά (π.χ. αίθουσες ηλεκτρονικών υπολογιστών, εργαστηριακοί 
χώροι κ.α.) 

(ε) Σε περιπτώσεις όπου κρίνεται απαραίτητο διενεργούνται συχνές περιπολίες από 
την Αστυνομία, κατόπιν συνεννόησης με την οικεία Αστυνομική ∆ιεύθυνση. 

 Σημειώνεται ότι ήδη κάποια από τα πιο πάνω μέτρα έχουν εφαρμοστεί στο εν 
λόγω σχολείο.  Συγκεκριμένα, μετά από καταγγελία που έγινε για οχληρία ή/και πιθανή 
πρόκληση οποιασδήποτε ζημιάς στο ∆ημοτικό Σχολείο ∆ροσιάς, το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού μερίμνησε ώστε να περιπολεί τακτικά η Αστυνομία στους χώρους του 
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∆ημοτικού, χωρίς ωστόσο να διαπιστωθεί οτιδήποτε το επιλήψιμο.  Επίσης, έχει 
παραχωρηθεί χορηγία στη Σχολική Εφορεία Λάρνακας, για τοποθέτηση μεταλλικών 
προστατευτικών σχαρών στην αίθουσα βιβλιοθήκης και στο γραφείο του ∆ιευθυντή, με 
στόχο την ασφάλιση του περιεχομένου των συγκεκριμένων αιθουσών.  Παράλληλα, σας 
ενημερώνω ότι οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σε 
συνεργασία με τη Σχολική Εφορεία Λάρνακας, έχουν προβεί σε όλες τις απαραίτητες 
ενέργειες για κατασκευή μεταλλικής περίφραξης στο ∆ημοτικό Σχολείο για απαγόρευση 
πρόσβασης στο χώρο του σχολείου στους μη έχοντες εργασία. 

2. Προβληματική γραμμή διαδικτύου του σχολείου 

 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας ενημερώνω ότι η Σχολική Εφορεία Λάρνακας 
έχει ήδη κατακυρώσει προσφορά για την αναβάθμιση της σύνδεσης και δικτύωσης του 
σχολείου σε εταιρεία Πληροφορικής.  Αναμένεται σύμφωνα και με το σχετικό συμβόλαιο 
να ολοκληρωθούν οι εργασίες που θα επιλύσουν το συγκεκριμένο πρόβλημα το 
αργότερο μέχρι τα μέσα Σεπτεμβρίου. 

3. Ενίσχυση του γραμματειακού προσωπικού 

 Σε ό,τι αφορά το αίτημα για ενίσχυση του γραμματειακού προσωπικού, σας 
ενημερώνω ότι από τη σχολική χρονιά 2007-2008 εφαρμόζεται, πάνω σε πιλοτική βάση, 
σχέδιο ενίσχυσης των δημοτικών σχολείων με γραμματειακό προσωπικό.  Αποφάσεις 
για επέκταση του θεσμού θα ληφθούν με βάση τα αποτελέσματα της πιλοτικής 
εφαρμογής.  Επισημαίνεται ότι το ∆ημοτικό Σχολείο ∆ροσιάς έχει περιληφθεί στο 
πιλοτικό πρόγραμμα από την παρούσα σχολική χρονιά 2007-08. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.493, 

ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.493, ημερομηνίας 21 Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
ημερομηνία 29.6.07, και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα αναφορικά με το ∆ημοτικό 
Σχολείο Προδρόμου: 

1. Φύλαξη και Προστασία Σχολείου 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει διαπιστώσει την ανάγκη για φύλαξη 
και προστασία του σχολείου.  Λαμβάνοντας μάλιστα υπόψη και τις καθημερινές 
καταστροφές, βανδαλισμούς αλλά και κλοπές που γίνονται στο σχολείο, η ∆ιεύθυνση 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης σε συνεργασία με τις Τεχνικές Υπηρεσίες μερίμνησαν ώστε να 
τοποθετηθεί ψηλή περίφραξη στο σχολείο, πράγμα το οποίο έγινε.  Έχει επίσης 
ενημερωθεί η Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λάρνακας έτσι ώστε να γίνονται συχνές 
περιπολίες στο χώρο του σχολείου και έχουν δοθεί οδηγίες στη Σχολική Εφορεία όπως 
προβεί στις κατάλληλες ενέργειες για εγκατάσταση συστήματος συναγερμού η οποία θα 
καλυφθεί με χορηγία του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

2. ∆ημιουργία κατάλληλου κυλικείου 



 95

 Σχετικά με το αίτημα για δημιουργία κατάλληλου κυλικείου, σας ενημερώνω ότι 
στάληκαν ήδη οδηγίες, με εγκύκλιο, σε όλες τις Σχολικές Εφορείες για βελτίωση των 
κυλικείων ώστε να πληρούν τους κανόνες υγιεινής. 

3. ∆ημιουργία ιατρείου και αποθηκευτικών χώρων 

 Σε ό,τι αφορά το αίτημα για τη δημιουργία αποθηκευτικών χώρων και ιατρείου, 
σας ενημερώνω ότι θα επιλυθεί κατά την προσεχή σχολική χρονιά μαζί με την ανέγερση 
αίθουσας πολλαπλής χρήσης. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.494, ημερομηνίας 21ης 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.494 και ημερ. 21.06.2007 του βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.494 και ημερ. 29.06.2007 με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή, κ. Γιαννάκη Ομήρου και να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Πριν την λήψη απόφασης για την κατασκευή αποχετευτικού συστήματος σε 
οποιαδήποτε κοινότητα ετοιμάζεται η αναγκαία αναγνωριστική μελέτη για τη διαπίστωση 
των αποχετευτικών προβλημάτων και την εξεύρεση τρόπων επίλυσης τους όπως και η 
αναγκαία τεχνοοικονομική μελέτη.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει την αρμοδιότητα 
για την ετοιμασία τέτοιων μελετών και την κατασκευή τέτοιων έργων.  Η Κυβέρνηση δεν 
επιχορηγεί τη δαπάνη λειτουργίας των αποχετευτικών συστημάτων, η οποία καλύπτεται 
από τα τέλη χρήσης που οι κάτοικοι πρέπει να καταβάλλουν, σύμφωνα με τη σχετική 
νομοθεσία και με βάση την κατανάλωση νερού.  Είναι γεγονός ότι η δαπάνη λειτουργίας 
μπορεί να είναι δυσβάστακτη για τις μικρές και ορεινές περιοχές με τους ηλικιωμένους 
κατοίκους.  Για την αντιμετώπιση αυτού του προβλήματος και με σκοπό τη μείωση της 
δαπάνης λειτουργίας των αποχετευτικών συστημάτων στις κοινότητες αυτές, 
καταβάλλεται προσπάθεια για την επιλογή συστημάτων επεξεργασίας λυμάτων με 
χαμηλότερη δαπάνη (μέθοδος επεξεργασίας με χαλικοδιυλιστήριο, αμμοδιυλιστήριο αντί 
της κατασκευής του βιολογικού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων) και για την κατασκευή 
συστημάτων που να εξυπηρετούν κοινότητες πέραν της μιας (συμπλεγματοποίηση).  
Σημειώνεται ότι η κατασκευή των αποχετευτικών αυτών έργων προωθείται μόνο κατόπιν 
συγκατάθεσης των επηρεαζόμενων κοινοτήτων. 

(β) Το Κράτος επιχορηγεί τη δαπάνη κατασκευής των αποχετευτικών έργων και το 
ποσό της επιχορήγησης κυμαίνεται από 80% μέχρι 100% της δαπάνης, ανάλογα με τον 
πληθυσμό της κάθε κοινότητας.  Η σταθερή κυβερνητική συνεισφορά για την 
επιχορήγηση της δαπάνης κατασκευής των αποχετευτικών έργων φαίνεται αναλυτικά 
στο συνημμένο Παράρτημα, που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
Απόφαση του με αρ. 62.726 και ημερ. 13.10.2005.  Παράλληλα, σημειώνεται ότι 
καταβάλλεται προσπάθεια για τη συγχρηματοδότηση των αποχετευτικών συστημάτων 
σε ορισμένες κοινότητες από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.      
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.495, 

ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.495, ημερομ. 21 Ιουνίου 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας, με αρ. φακέλου  
23.06.009.01.495 ημερ. 26/6/07 για την πιο πάνω Ερώτηση, και να σας πληροφορήσω 
ότι το θέμα της αναβάθμισης του ρόλου των Σχολικών Εφορειών, μαζί με άλλα θέματα, 
θα μελετηθεί από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με τη 
Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών. 

2. Η Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών έχει ενημερωθεί σχετικά σε 
πρόσφατη συνάντηση που είχε με τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.496, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.496, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το 
αίτημα του ∆ήμου Λαπήθου για πρόσληψη - στελέχωση του δήμου με δύο γραφείς με 
μίσθωση υπηρεσιών, εξετάστηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών και Οικονομικών και 
δόθηκε σχετική απάντηση στον ∆ήμαρχο. 

2. Συγκεκριμένα ο Υπουργός Εσωτερικών βάσει των εξουσιών που του έχουν 
εκχωρηθεί με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 41.163 ημερ. 1/6/1994: 

 ενέκρινε τη μίσθωση υπηρεσιών ενός υπαλλήλου, σε πλήρη βάση, για τη 
γραμματειακή στήριξη του ∆ήμου μέχρι την 31/12/2007. 

 δεν ενέκρινε το αίτημα για τη μίσθωση υπηρεσιών ενός επιπλέον ατόμου 
σε πλήρη βάση για τη γραμματειακή υποστήριξη του ∆ήμου, λόγω και της 
μη παραχώρησης της σύμφωνης γνώμης του Υπουργού Οικονομικών. 

3. Εισήγηση του ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού με 
την οποία συμφωνήσαμε, είναι όπως σε περίπτωση που ο ∆ήμαρχος Λαπήθου εμμένει 
στο αίτημα για τη μίσθωση υπηρεσιών ενός επιπλέον ατόμου, αυτό να υποβληθεί στα 
πλαίσια αναθεωρημένου Προϋπολογισμού για επανεξέταση, επισυνάπτοντας την 
απαραίτητη ποσοτική τεκμηρίωση (π.χ. αριθμό εισερχόμενων και εξερχόμενων 
εγγράφων, πολιτιστικών εκδηλώσεων κ.τ.λ. κατά τα τελευταία τρία χρόνια).» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.498, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.01.498 και ημερομηνία 
29/06/07, η οποία αφορά Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών και η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Κερύνειας υποστήριξαν 
άμεσα και ενεργητικά την πρόθεση του ∆ήμου Λαπήθου να ανεγείρει κτίριο για 
την προσωρινή στέγαση του μέχρι την ημέρα της Επιστροφής και διεκπεραίωσαν 
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με αποτελεσματικότητα τη διαδικασία μίσθωσης συγκεκριμένης κρατικής 
ιδιοκτησίας στο ∆ήμο Λαπήθου. 

(β) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Κερύνειας σχεδίασε και εφάρμοσε σχέδιο για την 
κατεδάφιση του παράνομου υποστατικού που ανήγειρε εκτοπισθείς από την 
Άσσια, αλλά για λόγους που δεν είναι της παρούσης, η προσπάθεια απέτυχε. 

(γ) Έκτοτε ο εκτοπισθείς έχει προσφύγει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο προς ακύρωση 
της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου αναφορικά με την εκμίσθωση της 
κρατικής ιδιοκτησίας στο ∆ήμο Λαπήθου, και το Υπουργείο Εσωτερικών, μαζί με 
την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Κερύνειας, συνεργάζονται στενά με τη Νομική Υπηρεσία 
της ∆ημοκρατίας προς ολοκλήρωση της σχετικής διαδικασίας ενώπιον του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου το ταχύτερο δυνατό.  Ο χρόνος ολοκλήρωσης της 
διαδικασίας, ωστόσο, ρυθμίζεται από το ∆ικαστήριο. 

(δ) Σημειώνεται ότι από το 2002, κατόπιν σχετικών προσπαθειών της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης Κερύνειας, ο ∆ήμος Λαπήθου στεγάζεται προσωρινά και μέχρι την 
ανέγερση των νέων του γραφείων στην εκμισθωθείσα κρατική ιδιοκτησία σε 
οικοδομή κρατικής ιδιοκτησίας που επιδιορθώθηκε με κρατική δαπάνη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.500, 
ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.500, που υποβλήθηκε από τον βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 21 Ιουνίου 2007 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ.23.06.009.01.500 και ημερομηνία 26 
Ιουνίου, καθώς και στην συνημμένη ερώτηση με τον ίδιο αριθμό που υποβλήθηκε από 
τον βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, σε σχέση με το 
αίτημα του ∆ήμου Λαπήθου για παραχώρηση αντικειμένων από το Αρχαιολογικό 
Μουσείο και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων αντιμετωπίζει θετικά το αίτημα του ∆ήμου Λαπήθου για 
παραχώρηση αρχαίων αντικειμένων από τη Λάπηθο, για σκοπούς έκθεσης τους σε 
μουσείο που προτίθεται να δημιουργήσει ο ∆ήμος.  Είναι δυνατό να παραχωρηθούν 10 
μέχρι 15 αντικείμενα από την περιοχή Λαπήθου δεδομένου ότι ο ∆ήμος Λαπήθου θα 
υποβάλει σχετικό αίτημα στο Τμήμα και θα δώσει πλήρη στοιχεία για το χώρο, τις 
προσθήκες και τα μέτρα ασφάλειας που θα περιλαμβάνει το προγραμματιζόμενο 
μουσείο. 

 Οι αρχαιότητες θα παραχωρηθούν με όρους, κατόπιν έγκρισης του Υπουργικού 
Συμβουλίου και θα εκτεθούν σύμφωνα με τις υποδείξεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.503, 

ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.503, ημερ. 22 Ιουνίου 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας, με αρ. φακέλου  
23.06.009.01.503 ημερ. 26/6/07 για την πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω 
τα ακόλουθα: 
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(α) Σε πρόσφατη συνάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού με τη 
Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών έχει αποφασισθεί να μελετηθεί σε 
συνεργασία με την εν λόγω Επιτροπή το πλαίσιο λειτουργίας των Σχολικών 
Εφορειών με στόχο την αναβάθμισή του. 

(β) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού λαμβάνει όλα τα αναγκαία μέτρα 
ασφάλειας κυρίως με την τοποθέτηση συστημάτων συναγερμού στα σχολεία με 
ψηλό βαθμό κινδύνου.  Παράλληλα, μελετούνται, σε συνεργασία με την 
Αστυνομία, και άλλοι τρόποι προστασίας των σχολικών κτιρίων. 

(γ) Το αίτημα για κάλυψη των εξόδων παραστάσεως των Σχολικών Εφόρων που 
υποβλήθηκε πρόσφατα, από τη νέα Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών Εφορειών 
βρίσκεται υπό μελέτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.504, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.504, ημερ. 22/06/2007 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.01.504 και ημερ. 
29/06/2007 με την οποία μας έχετε διαβιβάσει αντίγραφο της πιο πάνω ερώτησης. 

2. Συναφώς θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι μετά από διερεύνηση του θέματος 
έχει προκύψει ότι, η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ) έχει προβεί σε όλες τις 
απαραίτητες ενέργειες για ανέγερση σταθμού βάσης κινητής τηλεφωνίας για κάλυψη 
μεγάλου τμήματος του δρόμου Ορκόντα-Κάτω Πύργου Τηλλυρίας και του δρόμου 
Ορκόντα-Κάμπου.  Για την ολοκλήρωση όμως των εργασιών, αναμένεται η εξέταση από 
το Τμήμα ∆ασών σχετικού αιτήματος της ΑΤΗΚ για εκμίσθωση τεμαχίου που βρίσκεται 
σε δασική γη, στο οποίο θα εγκατασταθούν οι κεραίες. 

3. Όπως μας έχει διαβεβαιώσει η ΑΤΗΚ, όλες οι απαραίτητες εργασίες για την 
ανέγερση του σταθμού πρόκειται να ολοκληρωθούν μέσα σε τρεις μήνες από την 
ημερομηνία που θα εγκριθεί η σχετική εκμίσθωση.  Περαιτέρω, το Τμήμα ∆ασών μας 
έχει διαβεβαιώσει ότι θα εξετάσει το σχετικό αίτημα το συντομότερο δυνατό. 

4. Είμαι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.506, 
ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.506 και ημερομηνία 22.6.2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με αριθμό προβλημάτων που 

αντιμετωπίζει η Κοινότητα Πολεμίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.01.506 και ημερομηνία 2.7.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

(α) Σηματοδότηση όλων των δρόμων της Κοινότητας 

Η σήμανση/σηματοδότηση του κύριου δρόμου, ο οποίος υπάγεται στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων έχει ολοκληρωθεί.  Περαιτέρω, το Τμήμα ανέλαβε να 
παραχωρήσει τη σήμανση/σηματοδότηση “STOP” στις παρόδους που καταλήγουν στον 
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κύριο δρόμο, παρόλο που δεν υπάγονται στην αρμοδιότητα του Τμήματος, για λόγους 
οδικής ασφάλειας.  Η μελέτη για σήμανση του “STOP” έχει ολοκληρωθεί και οι εργασίες 
θα εκτελεστούν μέχρι το τέλος του 2007. 

(β) Κατασκευή ανοικτού οχετού για τα όμβρια ύδατα κατά μήκος του κεντρικού 
δρόμου που διασχίζει την Κοινότητα 

Οι εργασίες έχουν ήδη εκτελεστεί από το Επαρχιακό Γραφείο του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων στην Πάφο. 

(γ) Κατασκευή κυρτωμάτων 

Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είχε ετοιμάσει παλαιότερα σχέδιο, που προνοούσε τη 
διαμόρφωση μιας συμβολής σε συνδυασμό με κυρτώματα, το οποίο συζητήθηκε σε 
συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση 
Κυκλοφοριακών Προβλημάτων στις 21.6.2006.  Το σχέδιο αυτό όμως δεν έγινε 
αποδεκτό από το Κοινοτικό Συμβούλιο Πολεμίου και έτσι δεν υλοποιήθηκε. 

Πρόσφατα επανεξετάστηκε το όλο θέμα και σε συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής του 
αρμόδιου Φορέα, που έγινε στις 4.6.2007, εγκρίθηκε η κατασκευή 3 κυρτωμάτων ύψους 
5 εκ.  Οι εργασίες προγραμματίζεται να εκτελεστούν μέσα στο 2008 με την έγκριση του 
νέου Προϋπολογισμού. 

(δ) Κατασκευή πεζοδρομίων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου που διασχίζει 
την Κοινότητα 

Το αίτημα αφορά την κατασκευή πεζοδρομίων στον κύριο δρόμο εντός της Κοινότητας 
μήκους 1 χλμ. περίπου.  Μέσα στο 2006 κατασκευάστηκαν πεζοδρόμια σε τμήμα 200 μ. 
περίπου, κοντά στα σχολεία Πολεμίου, για εξυπηρέτηση της διακίνησης των μαθητών. 

Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων πιστεύει ότι για την κατασκευή πεζοδρομίων σε 
τέτοια έκταση πρέπει να προηγηθεί η ετοιμασία ρυθμιστικού/ρυμοτομικού σχεδίου από 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και στη συνέχεια να ακολουθήσει η ετοιμασία 
κατασκευαστικών σχεδίων.  Για το σκοπό αυτό η Κοινότητα θα πρέπει να απευθυνθεί 
στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για την ετοιμασία σε πρώτη φάση του 
ρυθμιστικού σχεδίου. 

Σημειώνεται ότι η εισήγηση για ετοιμασία ρυθμιστικού/ρυμοτομικού σχεδίου έγινε για 
πρώτη φορά από τον τέως Υπουργό, κ. Χάρη Θράσου, προς το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Πολεμίου σε συνάντηση που είχαν στις 14.5.2007.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.507, 
ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.507 και ημερομηνία 22 Ιουνίου, 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την επιδιόρθωση/συντήρηση 

του παλιού δρόμου προς Πόλη Χρυσοχούς στα όρια της κοινότητας Στρουμπιού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.01.507 και ημερομηνία 26.6.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι η συντήρηση τμήματος του παλαιού δρόμου 
Πάφου-Πόλης στην περιοχή “Λεμονάρι” στο Στρουμπί εξετάστηκε σε πρόσφατη 
επιτόπια επίσκεψη λειτουργών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και αποφασίστηκε να 
γίνει στα πλαίσια της περιοδικής συντήρησης του Τμήματος για το 2008.  Επίσης, 
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πρόσθετο τμήμα του ίδιου δρόμου στην περιοχή “Καλιφόρια” επιστρώθηκε με άσφαλτο 
από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου κατά το 2007. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά τμήματα του δρόμου έχουν παρακαμφτεί και δεν 
εντάσσονται πλέον στο κύριο οδικό δίκτυο.  Κατά κύριο λόγο, εξυπηρετούν την τοπική 
κίνηση και προσφέρουν πρόσβαση σε αγροτικά τεμάχια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.509, ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.509 και ημερ. 22.06.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.509 και ημερ. 29.06.2007 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Τίμης 
για τη μετακίνηση του εργοταξίου του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων που βρίσκεται 
μέσα στην κοινότητα, συζητήθηκε, μεταξύ άλλων θεμάτων, κατά τη συνάντηση που είχε 
ο τέως Υπουργός Εσωτερικών, κ. Νεοκλής Συλικιώτης, με το Κοινοτικό Συμβούλιο Τίμης 
στις 15.05.2007. 

2. Το εργοτάξιο του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων λειτουργεί μέσα στην 
κατοικημένη περιοχή της κοινότητας και λόγω της οχληρίας που προκαλεί, εξευρέθηκε 
άλλος χώρος σε περιοχή της Αγίας Βαρβάρας για τη μετακίνηση του.  Έχουν ήδη 
μετακινηθεί οι αμιαντοσωλήνες από το εργοτάξιο και δε γίνεται πλέον καμιά επεξεργασία 
των αμιαντοσωλήνων μέσα στην κοινότητα.  Για να καταστεί δυνατή η μετακίνηση και 
των υπόλοιπων εγκαταστάσεων (γραφεία, εργαστήριο, αποθήκες και υπόστεγοι χώροι) 
στο νέο χώρο, θα πρέπει προηγουμένως να ανεγερθούν τα νέα υποστατικά.  Για την 
ανέγερση τους, έγιναν από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, τα κατασκευαστικά σχέδια και η 
εκτίμηση της δαπάνης που υπολογίζεται να ανέλθει στις £470.000.  Η εκτέλεση των 
εργασιών θα αρχίσει νοουμένου ότι θα εγκριθούν οι σχετικές πιστώσεις.  Σχετική 
πρόταση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για τον Προϋπολογισμό 2007 δεν 
εγκρίθηκε ενώ η ίδια πρόνοια συμπεριλήφθηκε στις προτάσεις του εν λόγω Τμήματος 
για τον Προϋπολογισμό 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.511, 
ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.511, ημερομηνίας 22.06.2007, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.511 και ημερ. 
29.06.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και έχω οδηγίες να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα. 

2. Ο ανισόπεδος κόμβος Αγίας Μαρινούδας έχει σχεδιαστεί ως κόμβος σύνδεσης 
δύο αυτοκινητόδρομων με ελεύθερη ροή της κυκλοφορίας προς όλες τις κατευθύνσεις. 

3. Τα ψηλά τεχνικά χαρακτηριστικά του κόμβου αυτού δεν επιτρέπουν τη 
δημιουργία εισόδου/εξόδου προς την Αγία Μαρινούδα, η οποία εξυπηρετείται από 
άλλους κόμβους του αυτοκινητόδρομου Λεμεσού - Πάφου μέσω του δευτερεύοντος 
οδικού δικτύου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.514, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.514, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Περίφραξη του αρδευτικού καναλιού στην Επαρχία Πάφου 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.514, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 
2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Μετά από μελέτη του θέματος και σε συνεννόηση με τις επηρεαζόμενες 
κοινότητες, έχει συμφωνηθεί η βελτίωση και ενίσχυση των υφισταμένων περιφράξεων 
μέσα στις κατοικημένες περιοχές, καθώς επίσης και η επέκταση της περίφραξης στις 
αγροτικές περιοχές σε όλο το μήκος του καναλιού. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει αρχίσει τις εργασίες βελτίωσης και ενίσχυσης 
της περίφραξης του τμήματος του καναλιού που διέρχεται μέσω της κοινότητας Αχέλειας 
τον περασμένο Ιούνιο και σύντομα θα ακολουθήσουν τα έργα στις Κοινότητες Τίμης και 
Μανδριών και στον ∆ήμο Γεροσκήπου.  Οι εργασίες αυτές αναμένεται να ολοκληρωθούν 
περί το τέλος του 2007. 

 Οι εργασίες για την περίφραξη σε όλο το μήκος του καναλιού αναμένεται να 
ολοκληρωθούν μέσα στο 2008. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.515, 

ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.515 ημερ. 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με 
ημερομηνία 26/06/07 και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Τίμης το οποίο στεγάζεται σε Τουρκοκυπριακό κτίριο 
πλησίον του δημοτικού σχολείου λειτούργησε κατά τη φετινή σχολική χρονιά 
2006-07 με ένα τμήμα και συνολικό αριθμό παιδιών 25 (18 προδημοτικής ηλικίας 
και 7 Β΄ κατηγορίας). 

2. Για την επόμενη σχολική χρονιά 2007-08 έχουν εγγραφεί για να φοιτήσουν 26 
παιδιά (15 προδημοτικής ηλικίας και 11 Β΄ κατηγορίας), ενώ άλλα μικρότερα 
παιδιά δεν θα μπορέσουν να εξασφαλίσουν θέση. 

3. Η επέκταση του πιο πάνω νηπιαγωγείου έχει μελετηθεί σε σχέση με πιθανή 
συμπλεγματοποίησή του τα επόμενα χρόνια με το ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Νατάς 
και την κατά συνέπεια αύξηση του αριθμού των παιδιών.  Για το λόγο αυτό έχει 
συμπεριληφθεί στον Προϋπολογισμό του 2007 πρόνοια για μελέτη και εξεύρεση 
χώρου για ανέγερση διθέσιου νηπιαγωγείου, το οποίο θα λειτουργεί ως 
περιφερειακό, όπως και το δημοτικό Τίμης και θα εξυπηρετεί και το χωριό Νατά. 
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4. Το ∆ημοτικό Σχολείο Τίμης το οποίο λειτουργεί ως περιφερειακό εξυπηρετεί τα 
χωριά Νατά, Αμαργέτη, Αξύλου, Ελεδιώ και Αγ. Μαρίνα Κελ.  Στο δημοτικό Τίμης 
φοίτησαν κατά τη φετινή σχολική χρονιά 2006-07 109 παιδιά, ενώ κατά την 
επόμενη σχολική χρονιά αναμένεται να φοιτήσουν 114. 

5. Την επόμενη χρονιά προγραμματίζεται αντισεισμική αναβάθμιση και γενική 
συντήρηση (Προϋπολογισμός 2008) του κτιρίου όπου στεγάζεται το δημοτικό.  
Προγραμματίζεται επίσης, μελέτη για διαμόρφωση του χώρου για αθλοπαιδιές 
(Προϋπολογισμός 2008). 

 Το ΥΠΠ παραμένει στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες 
ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.518, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομ. 29/6/2007 σχετικά με την 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιάννου Λαμάρη με αρ. 23.06.009.01.518, ημερομ. 25/6/2007 
προς τον έντιμο Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για το τι 
προτίθεται να κάνει για αντιμετώπιση των καταστροφών που προκαλούν τα αγρινά στην 
περιοχή Μαραθάσας καθώς και για τρόπους αποζημίωσης των γεωργών της περιοχής 
και να σας πληροφορήσω τα εξής: 

1. Από το 2007, η προστασία των φυτειών από τα αγρινά με εγκατάσταση 
περίφραξης περιλαμβάνεται στο Μέτρο 1.5 - “Εκσυγχρονισμός των 
Γεωργοκτηνοτροφικών Εκμεταλλεύσεων” του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 
2007-2013.  Οι ενδιαφερόμενοι γεωργοί μπορούν να υποβάλουν αίτηση για κατασκευή 
περίφραξης σε αγροτεμάχια στις περιοχές που επηρεάζονται από τα αγρινά μέσω των 
Επαρχιακών Γεωργικών Γραφείων μετά την προκήρυξη του σχετικού Μέτρου του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 που αναμένεται το προσεχές 
φθινόπωρο.  Η οικονομική ενίσχυση που προβλέπεται από το Μέτρο καλύπτει μέρος 
της συνολικής επιλέξιμης δαπάνης που ανέρχεται στο 60% για νέους γεωργούς και στο 
50% για τους άλλους δικαιούχους. 

2. Η παραχώρηση αποζημίωσης για ζημιές που προκαλούνται από τα αγρινά στο 
πλαίσιο Σχεδίου καταβολής κρατικών ενισχύσεων σε ζημιωθέντες γεωργούς 
τερματίστηκε το 2006 και δεν υπάρχει η δυνατότητα ετοιμασίας νέου Σχεδίου γιατί η 
ενίσχυση αυτή δεν είναι συμβατή με το Κοινοτικό Κεκτημένο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.520, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.520 και ημερομηνίας 25 Ιουνίου, 2007 Αρδευτικό Τμήμα 
“Τσαγκαρούδα” στη Λεμύθου 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.520 και ημερομηνία 25 
Ιουνίου 2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προέβη σε μελέτη για γενική διασωλήνωση για 
αξιοποίηση της γεώτρησης 84/96, με στόχο την ενίσχυση του Αρδευτικού Τμήματος, 
έναντι δαπάνης £85.400. 
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 Η γεώτρηση αυτή δεν έχει ακόμη αξιοποιηθεί (αυτοματοποιηθεί) αφού δεν έχει 
γίνει από την Αρδευτική Επιτροπή η απαλλοτρίωση του χώρου που απαιτείται για την 
κατασκευή της δεξαμενής εξισορρόπησης.  Σημειώνεται ότι για το 2007 υπάρχουν οι 
απαραίτητες πιστώσεις για την κατασκευή της δεξαμενής αυτής, οι οποίες όμως δεν 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν αν δεν προηγηθεί η απαλλοτρίωση του απαραίτητου 
χώρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.522, ημερομηνίας 25 

Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.522 και ημερ. 25.06.2007, του βουλευτή Λεμεσού, κ. 
Γιάννη Λαμάρη 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.522 και ημερ. 29.06.2007 με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιάννου Λαμάρη και να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α)  Πριν τη λήψη απόφασης για την κατασκευή αποχετευτικού συστήματος σε 
οποιαδήποτε κοινότητα ετοιμάζεται η αναγκαία αναγνωριστική μελέτη για τη διαπίστωση 
των αποχετευτικών προβλημάτων και την εισήγηση τρόπου επίλυσης τους όπως και η 
αναγκαία τεχνοοικονομική μελέτη.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει την αρμοδιότητα 
για την ετοιμασία τέτοιων μελετών και την κατασκευή τέτοιων έργων. 

(β) Το Κράτος επιχορηγεί τη δαπάνη κατασκευής των αποχετευτικών έργων και το 
ποσοστό της επιχορήγησης κυμαίνεται από 80% μέχρι 100% της δαπάνης ανάλογα με 
τον πληθυσμό της κάθε κοινότητας. 

(γ) Το Κράτος δεν επιχορηγεί τη δαπάνη λειτουργίας των αποχετευτικών 
συστημάτων η οποία καλύπτεται από τα τέλη χρήσης που οι χρήστες καταβάλλουν 
σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία και με βάση την κατανάλωση του νερού. 

(δ) Είναι γεγονός ότι η δαπάνη λειτουργίας μπορεί να είναι δυσβάστακτη για τους 
κατοίκους των μικρών και ορεινών περιοχών. 

(ε) Για την αντιμετώπιση αυτού του προβλήματος και με σκοπό τη μείωση της 
δαπάνης λειτουργίας των αποχετευτικών συστημάτων στις κοινότητες αυτές, 
καταβάλλεται προσπάθεια για την επιλογή συστημάτων επεξεργασίας λυμάτων με 
χαμηλότερη δαπάνη (μέθοδος επεξεργασίας λυμάτων με χαλικοδιυλιστήριο, 
αμμοδιυλιστήριο αντί της κατασκευής του βιολογικού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων) 
και για την κατασκευή συστημάτων που να εξυπηρετούν κοινότητες πέραν της μιας 
(συμπλεγματοποίηση). 

(στ) Σημειώνεται ότι η κατασκευή των αποχετευτικών αυτών έργων προωθείται μόνο 
με τη συγκατάθεση των επηρεαζόμενων κοινοτήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.523, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.523 ημερ. 25 Ιουνίου 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 
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 Αναφέρομαι στην Ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.523 και ημερ. 25 Ιουνίου 
2007 και σας πληροφορώ ότι το αίτημα της διαγραφής χρεών Αρδευτικών Τμημάτων 
έχει τεθεί επανειλημμένως από αρκετές Κοινότητες κατά τις περιφερειακές συναντήσεις 
στις οποίες προεδρεύω.  Το θέμα μελετάται από διυπουργική επιτροπή (Υπουργό 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, Υπουργό Εσωτερικών και Υπουργό 
Οικονομικών), με πρόθεση να εξεταστούν οι περιπτώσεις έργων που μπορούν να 
μετατραπούν σε Κυβερνητικά Υδατικά Έργα (φράγματα, λιμνοδεξαμενές), ούτως ώστε 
το Κράτος να αναλάβει την αποπληρωμή των χρεών και τη λειτουργία και συντήρηση 
των έργων.  Για τα μικρότερα έργα, στα οποία τα υπόλοιπα των δανείων τους είναι 
λιγότερα, θα μελετηθούν άλλοι τρόποι διευθέτησης, πάντα μέσα στα πλαίσια και τους 
περιορισμούς που τίθενται από την Ευρωπαϊκή Ένωση αναφορικά με τις Κρατικές 
Ενισχύσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.524, 
ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.524 ημερομηνίας 27 Ιουνίου, 
2007 που υποβλήθηκε από τον κ. Γεώργιο Γεωργίου, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου, σχετικά με την εφαρμογή του νέου θεσμικού πλαισίου για εκσυγχρονισμό 
του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, την υποχρέωση για παροχή δωρεάν 
ταχυδρομικών υπηρεσιών σε άτομα με προβληματική όραση καθώς και τις ενέργειες 
στις οποίες προβαίνει το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για απρόσκοπτη 
λειτουργία των Κυπριακών Ταχυδρομείων με την εισαγωγή του ευρώ και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για το πρώτο θέμα αναφέρεται ότι από το Φεβρουάριο του 2007 έχει ετοιμαστεί 
προσχέδιο σχετικού νομοσχεδίου που προβλέπει τη μετατροπή του Τμήματος 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών σε Οργανισμό ∆ημοσίου ∆ικαίου, με την απαραίτητη 
διοικητική και οικονομική αυτονομία. 

 Το νομοσχέδιο αυτό έχει τεθεί υπόψη όλων των εμπλεκομένων κυβερνητικών και 
μη υπηρεσιών καθώς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων, οι τοποθετήσεις των 
οποίων έχουν αποτελέσει αντικείμενο συζήτησης σε συσκέψεις που 
πραγματοποιήθηκαν στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.  Επισημαίνεται ότι μέσα 
στα πλαίσια του κοινωνικού διαλόγου που διεξάγεται με όλους τους εμπλεκόμενους, οι 
διαβουλεύσεις και συζητήσεις θα εντατικοποιηθούν με στόχο το σχετικό νομοσχέδιο να 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους. 

(β) Για το δεύτερο θέμα αναφέρεται ότι το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, όπως 
και σήμερα, θα συνεχίσει να παρέχει δωρεάν ταχυδρομικές υπηρεσίες σε άτομα με 
προβλήματα όρασης.  Η υποχρέωση αυτή πηγάζει τόσο από το κείμενο της πρότασης-
οδηγίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για αναθεώρηση της υφιστάμενης οδηγίας 
97/67/ΕΚ όσο και από την πρόσφατη Γνώμη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τη 
σχετική πρόταση. 

 Πρόσθετα η υποχρέωση για παροχή δωρεάν ταχυδρομικών υπηρεσιών σε άτομα 
με προβλήματα όρασης προκύπτει και από τις Πράξεις της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 
Ένωσης, της οποίας η χώρα μας είναι μέλος, ενώ οι Πράξεις της αποτελούν εσωτερικό 
δίκαιο με σχετικό κυρωτικό Νόμο της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(γ) Τέλος για το τρίτο θέμα, για την απρόσκοπτη λειτουργία και διεκπεραίωση των 
εργασιών που προκύπτουν με την εισαγωγή του ευρώ από την 1 Ιανουαρίου 2008, το 
Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών έχει έγκαιρα προγραμματίσει την έκδοση 
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γραμματοσήμων με διπλή αναγραφή τιμής και διάθεσή τους στο κοινό από την 2 
Οκτωβρίου 2007, ενώ έχει κυκλοφορήσει και σχετική ανακοίνωση για την περίοδο 
ισχύος των γραμματοσήμων και προσφυγοσήμων που ευρίσκονται σε κυκλοφορία 
καθώς και για την αξία και ανταλλαγή τους με τα νέα γραμματόσημα και προσφυγόσημα. 

 Συγκεκριμένα τα γραμματόσημα που έχουν εκδοθεί μετά την 3 Αυγούστου 1978, 
θα ισχύουν μέχρι 31 ∆εκεμβρίου 2007.  Μετά την ημερομηνία αυτή και μέχρι 31 
∆εκεμβρίου 2008, θα ανταλλάσσονται με ίσης αξίας γραμματόσημα με διπλή αναγραφή 
τιμής, ενώ από 2 Οκτωβρίου 2008, θα ανταλλάσσονται και με γραμματόσημα μόνο σε 
ευρώ.  Το προσφυγόσημο δεν θα εκδοθεί με διπλή αναγραφή τιμής και θα συνεχίσει να 
χρησιμοποιείται μέχρι 31 ∆εκεμβρίου 2007.  Από 1 Ιανουαρίου 2008, θα εκδοθεί νέο 
προσφυγόσημο σε ευρώ, ενώ το υφιστάμενο θα ανταλλάσσεται, μέχρι 31 ∆εκεμβρίου 
2008. 

 Από τις αρχές Σεπτεμβρίου εξάλλου, έχει αρχίσει η κυκλοφορία και διάθεση 
ενημερωτικού εντύπου με διπλή αναγραφή τελών καθώς και σχετική διαφημιστική 
εκστρατεία, ενώ πολύ σύντομα, αναμένεται η έκδοση του νέου καταλόγου ταχυδρομικών 
τελών με διπλή επίσης αναγραφή τιμών. 

 Τέλος, το επιτελικό προσωπικό, που είναι άμεσα εμπλεκόμενο με την εισαγωγή 
του ευρώ, έχει από καιρό ενημερωθεί κατάλληλα, ενώ έχει αρχίσει από τις αρχές 
Σεπτεμβρίου, 2007 και η εκπαίδευση του υπόλοιπου προσωπικού, η οποία θα είναι 
συνεχής, μέχρις ότου αυτό προσαρμοστεί πλήρως στις ανάγκες που προκύπτουν από 
την εισαγωγή του ευρώ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.525, ημερομηνίας 25 

Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.525 και ημερ. 25.6.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννη Λαμάρη, σχετικά με την καθίζηση/κατολίσθηση δρόμου 

στο Πισσούρι. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.525 και ημερ. 
2.7.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι έχει αποδεσμευθεί 
ποσό ύψους £100.000, για να προχωρήσει η διαδικασία προκήρυξης προσφορών για 
την εκπόνηση μελέτης διαχείρισης της κατολίσθησης στο Πισσούρι. 

 2. Σημειώνεται ότι η προκήρυξη των προσφορών αναμένεται να δημοσιευτεί 
τον επόμενο μήνα και η ολοκλήρωση της μελέτης αναμένεται να ολοκληρωθεί σε εννιά 
μήνες από την ημέρα ανάθεσής της. 

 3. Συναφώς σας πληροφορώ ότι, για τις όποιες εξελίξεις στο θέμα, θα 
τηρείστε ενήμεροι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.529, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. 23.06.009.01.529 
και ημερομηνία 29 Ιουνίου 2007, σχετικά με την ταυτάριθμη Ερώτηση ημερομηνίας 26 
Ιουνίου 2007 του αξ. Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και να σας 
πληροφορήσω ότι καμιά ποσότητα κερασιών δεν διακινήθηκε από τα οδοφράγματα, 
μέσω των οποίων διακινούνται τα γεωργικά προϊόντα από τα κατεχόμενα, όπως 
προνοεί στον Κανονισμό 844/2004 της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.532, 
ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.532, ημερομηνίας 28.6.2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είχε ζητήσει προσφορές για την ετοιμασία Μελέτης 
Εκτίμησης στο Περιβάλλον από τη βελτίωση του δρόμου Καμπιών-Αναλυόντα-Μαθιάτη-
Σιας, με αρ. ∆ιαγωνισμού PS/ES/1 με προκήρυξη στην επίσημη εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 18.5.2007.  Ο διαγωνισμός ακυρώθηκε στις 5 Ιουλίου 2007 
λόγω του ότι οι υποβληθείσες Τεχνικές Προσφορές δεν πληρούσαν τους όρους του 
διαγωνισμού.  Ως εκ τούτου, θα προκηρυχτεί νέος διαγωνισμός για το πιο πάνω έργο. 

2. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας της περιβαλλοντικής μελέτης και την 
έκδοση της γνωμάτευσης της Περιβαλλοντικής Αρχής, θα προωθηθεί η ετοιμασία των 
κατασκευαστικών σχεδίων, η οποία υπολογίζεται να αρχίσει το πρώτο εξάμηνο του 
2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.533, 
ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.533 28 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.533, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 
2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είχε ζητήσει προσφορές για την ετοιμασία Μελέτης 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από τη βελτίωση του δρόμου Καμπιών-
Αναλυόντα-Μαθιάτη-Σιας, Αρ. ∆ιαγωνισμού PS/ES/1 με προκήρυξη στην επίσημη 
εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 18.5.2007.  Ο διαγωνισμός ακυρώθηκε στις 5 
Ιουλίου 2007 λόγω του ότι οι Τεχνικές Προσφορές των οικονομικών φορέων που 
υπέβαλαν προσφορά δεν πληρούσαν τους όρους του διαγωνισμού.  Ως εκ τούτου, θα 
προκηρυχθεί νέος διαγωνισμός για το πιο πάνω έργο. 

2) Για να μπορέσει το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να εξετάσει το αίτημα που αφορά τη 
διόρθωση συγκεκριμένης επικίνδυνης στροφής στον κύριο δρόμο που οδηγεί στην 
Κοινότητα Σιας, θα πρέπει η στροφή είτε να υποδειχθεί σε κτηματολογικό σχέδιο είτε να 
υποδειχθεί επιτόπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.535, 
ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.535, ημερομηνίας 28.6.2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει ετοιμάσει μελέτη για ολοκλήρωση του 
υφιστάμενου κόμβου Σιας, η οποία προνοεί την κατασκευή εξόδου από Λευκωσία και 
εισόδου από Λεμεσό.  Τα κατασκευαστικά σχέδια στάληκαν τον Οκτώβριο του 2005 στις 
Υπηρεσίες οι οποίες έχουν ετοιμάσει τις μελέτες τους και στο Κτηματολόγιο το 
Φεβρουάριο του 2006.  Για το λόγο αυτό έχει εξασφαλιστεί περιβαλλοντική έγκριση με 
σχετική γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής. 

4. Για την προώθηση του έργου εκκρεμεί η διαδικασία των απαλλοτριώσεων από το 
αρμόδιο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

5. Το έργο συμπεριλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του 2007 κάτω από το άρθρο 
210.201.08306 “Βελτίωση ∆ρόμου Καμπίων-Αναλυόντα-Μαθιάτη-Σιας”.  Η διαδικασία 
προσφοροδότησης του έργου θα προωθηθεί αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία των 
απαλλοτριώσεων, νοουμένου ότι θα εξασφαλιστεί η έγκριση του Γραφείου 
Προγραμματισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.540, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.540 ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9 Ιουλίου, 2007 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Γεωργίας εφαρμόζει το Σχέδιο Ρύθμισης Αγροτικών Χρεών που είναι 
έκτακτη κρατική ενίσχυση και αφορά τη ρύθμιση υφιστάμενων σήμερα αγροτικών χρεών 
που οφείλονται σε δάνεια που έχουν συναφθεί από τους δικαιούχους αιτητές του 
Σχεδίου από εγκεκριμένα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα κατά την περίοδο 1/9/1974 - 
31/12/1998.  Σύμφωνα με τις πρόνοιες του Σχεδίου, το οποίο εγκρίθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και την Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού εξεταστούν όλες οι αιτήσεις 
από την Επιτροπή Εξέτασης καθώς και οι ενστάσεις από την Επιτροπή Ενστάσεων, το 
Υπουργικό Συμβούλιο θα αποφασίσει το ύψος του ποσού επί του δανείου το οποίο θα 
διαγραφεί και του ποσού που θα μετατραπεί σε μακροχρόνιο δάνειο και την ανάληψη 
από το Κράτος της αποπληρωμής των τόκων. 

 Για το Σχέδιο Ρύθμισης Αγροτικών Χρεών λήφθηκαν 1356 αιτήσεις.  Άρχισε 
άμεσα και ολοκληρώθηκε τόσο ο προκαταρκτικός οπτικός έλεγχος όσο και η 
μηχανογράφηση, στο λογισμικό που δημιουργήθηκε για την εφαρμογή του Σχεδίου, της 
παραλαβής των αιτήσεων. 

 ∆ιενεργείται αυτό το διάστημα ο οπτικός έλεγχος και διαπιστώθηκε ότι για τις 
πλείστες αιτήσεις απαιτούνται για την αξιολόγησή τους συμπληρωματικά στοιχεία, τα 
οποία ζητούνται γραπτώς από τους αιτητές.  Έχει ήδη συσταθεί η Επιτροπή Εξέτασης 
των αιτήσεων, η οποία θα κατηγοριοποιήσει τις αιτήσεις σε εγκεκριμένες ή απορριπτέες 
και θα ενημερώσει γραπτώς τους αιτητές.  Στόχος είναι να ολοκληρωθεί η εξέταση των 
αιτήσεων και να υποβληθεί η έκθεση προς το Υπουργικό Συμβούλιο μέχρι το τέλος του 
2007.  Η ρύθμιση των δανείων αναμένεται να ολοκληρωθεί κατά το πρώτο εξάμηνο του 
2008. 
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 Με την ευκαιρία αυτή θέλω να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.551, 
ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.551 και ημερομηνία 29 Ιουνίου, 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη δημιουργία του 

παρακαμπτήριου δρόμου στην κοινότητα Νέου Χωρίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.01.551 και ημερομηνία 4.7.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για τον παρακαμπτήριο Νέου Χωρίου είχαν ετοιμαστεί κατασκευαστικά σχέδια 
από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και δημοσιεύτηκε διάταγμα απαλλοτρίωσης με αρ. ∆.Π. 
490/23.4.04. 

(β) Στις 4.4.2006 το Ανώτατο ∆ικαστήριο, κατόπιν προσφυγής επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών, εξέδωσε ακυρωτική απόφαση για το εν λόγω διάταγμα απαλλοτρίωσης, η 
οποία ακυρώνει την πιο πάνω διοικητική πράξη.  Ως εκ τούτου η προώθηση του έργου 
αναστάληκε. 

(γ) Στις 2.5.2007 το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε το διαχειριστικό σχέδιο του 
Ακάμα, το οποίο περιλαμβάνει και την κατασκευή του παρακαμπτήριου Νέου Χωρίου.  
Στα πλαίσια της απόφασης αυτής, λειτουργοί του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 
προβαίνουν στην τοπογραφική αποτύπωση της περιοχής και στη συνέχεια θα 
ετοιμάσουν νέα κατασκευαστικά σχέδια, τα οποία υπολογίζεται να αποσταλούν στις 
υπηρεσίες κοινής ωφελείας για ετοιμασία των δικών τους μελετών και στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για ετοιμασία των σχεδίων απαλλοτρίωσης εντός του 
πρώτου εξαμήνου του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.552, 
ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

 «Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.552, ημερομηνίας 29 Ιουνίου, 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την κατασκευή του 
δρόμου που οδηγεί από την κοινότητα Λυσό προς την κοινότητα Κινούσας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.01.552 και ημερομηνία 6.7.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 
εμπίπτουν δρόμοι υπερτοπικής σημασίας και δρόμοι που συνδέουν κοινότητες με το 
κύριο οδικό δίκτυο. 

 Ο δρόμος Λυσού-Κυνούσας είναι δρόμος τοπικής σημασίας με πολύ χαμηλή 
κυκλοφορία και η αναβάθμιση του σύμφωνα με τα πρότυπα του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων δεν δικαιολογείται από τεχνοοικονομικής άποψης.  Ως εκ τούτου, το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων δεν μπορεί να προωθήσει την κατασκευή του δρόμου υπό τα 
σημερινά δεδομένα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.01.554, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.554 ημερομηνίας 29 
Ιουνίου 2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με την υδροδότηση της 
Κοινότητας Τραχυπέδουλας: 

 Η κοινότητα υδροδοτείται μαζί με ακόμα 10 άλλες κοινότητες της περιοχής από το 
Κυβερνητικό Έργο Υδατοπρομήθειας “Αρμίνους” μέσω 2 γεωτρήσεων στον ποταμό 
∆ιαρίζο, η απόδοση των οποίων παραμένει πολύ ικανοποιητική. 

 Τα τελευταία 2 χρόνια κατά το μήνα Αύγουστο, είχαν παρατηρηθεί κάποια 
προβλήματα με την υδροδότηση της κοινότητας ένεκα της αυξημένης ζήτησης σε 
πόσιμο νερό λόγω της μεγάλης προσέλευσης αποδήμων στην κοινότητα και των 
συχνών προβλημάτων που παρουσιάζοντο στο δίκτυο της Α.Η.Κ. που δεν επέτρεπαν τη 
συνεχή λειτουργία του Κ.Υ.Ε. “Αρμίνους”. 

 Κατά τη φετινή καλοκαιρινή περίοδο έχουν γίνει διευθετήσεις για αύξηση της 
παρεχόμενης ποσότητας νερού στην κοινότητα νοουμένου ότι δεν θα υπάρχει 
πρόβλημα με την παροχή ρεύματος από την Α.Η.Κ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.01.555, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.555, Ημερομηνίας 29 Ιουνίου, 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σταύρου Ευαγόρου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση με την οποία παρακαλείται ο αρμόδιος 
Υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη 
διάθεση/εκμίσθωση των Βιομηχανικών οικοπέδων στη Βιομηχανική Περιοχή Φρενάρους 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε στις 28.7.1997 την ίδρυση Βιομηχανικής 
Περιοχής στο Φρέναρος σε χώρο συνολικής έκτασης 228 σκαλών περίπου (305 
δεκάρια περίπου) και την εκτέλεση των αναγκαίων έργων υποδομής για την 
αξιοποίηση, κατ’ αρχήν 85 σκαλών περίπου (Φάση Α΄).  ∆ημιουργήθησαν 23 
βιομηχανικά οικόπεδα.  Με την παραχώρηση όλων των οικοπέδων της Α΄ Φάσης, 
το 1995 προωθήθηκαν οι διαδικασίες για την ανάπτυξη του υπόλοιπου χώρου. 

Υιοθετήθηκε η εισήγηση του Γραφείου Προγραμματισμού όπως η ανάπτυξη αυτή 
διαχωρισθεί σε δύο επιμέρους φάσεις.  Η κατασκευή της Φάσης Β1 
ολοκληρώθηκε το 2002 και δημιουργήθηκαν 21 βιομηχανικά οικόπεδα.  
Παρατίθεται πίνακας στον οποίο φαίνονται στοιχεία για το κάθε οικόπεδο που 
παραχωρήθηκε: 

Α/Α Εταιρεία στην οποία έχει δοθεί 
οικόπεδο/α 

Αρ. 
οικοπέδου/ων 

Στάδιο ανέγερσης 
εργοστασιακού κτιρίου 

1. NX PLASTICS LTD 38 Ολοκληρώθηκε  

2. FRANZESKOU BROS METAL 
PRESS (FRENAROS 
FAMAGOUSTA) LTD 

37 Ολοκληρώθηκε 

3. PA. KALLIS AUTO LTD 36 Ολοκληρώθηκε 
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4. P.G. TECHNALUMIN LTD 35 Ολοκληρώθηκε 

5. Π&Φ ΓΙΑΝΝΗ ΑΤΣΑΛΕΝΙΑ 
ΚΑΛΟΥΠΙΑ ΛΤ∆ 

34 Αναμένεται η έκδοση της 
σχετικής άδειας 
οικοδομής 

6. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΣ ΗΛΙΑ & ΥΙΟΣ 
ΛΤ∆ 

33 Ολοκληρώθηκε 

7. NDN FROZEN FOODS LTD 31 και 32 Ολοκληρώθηκε 

8. JPS CONFECTIONERY - 
BAKERY LTD 

29 και 30 Ολοκληρώθηκε 

9.  Γ&Ν ΙΩΑΝΝΟΥ 
(ΜΗΧΑΝΟΥΡΓΕΙΑ) ΛΤ∆ 

27 και 28 Έχει σχεδόν 
ολοκληρωθεί και η 
δεύτερη φάση του 
εργοστασιακού κτιρίου 

10. ∆. ΝΙΚΟΛΑΟΥ & ΥΙΟΙ ΛΤ∆ 25 και 26 Ολοκληρώθηκε 

11. ΠΑΚΟ ΤΣΙΜΕΝΤΟΤΕΧΝΙΚΗ ΛΤ∆ 24 Ολοκληρώθηκε 

12. ELYSΕE ΑΡ∆ΕΥΣΕΙΣ ΛΤ∆ 61 Ολοκληρώθηκε 

13. D.I. BAKEART LTD 44Β  

(δηλαδή μισό) 

Ολοκληρώθηκε 

14. AKILA ALCOHOLICA WINES & 
SPIRITS LTD 

44Α  

(δηλαδή μισό) 

Ολοκληρώθηκε 

15. D.A. METAL HOMES LTD 42 Ολοκληρώθηκε 

16. Παύλος Πιερέττης 58Α  

(δηλαδή μισό) 

Εγκρίθηκε το προσχέδιο 
και ετοιμάζονται τα 
τελικά αρχιτεκτονικά 
σχέδια 

17. Γεώργιος Σταύρου 62 Αναμένονται οι απόψεις 
του Τμήματος 
Πολεοδομίας & 
Οικήσεως και του 
Υπουργείου Εργασίας & 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για να 
υποβληθούν τα 
αρχιτεκτονικά σχέδια 
στην αρμόδια Αρχή για 
έκδοση της σχετικής 
άδειας οικοδομής 

Σύνολο οικοπέδων που 
παραχωρήθηκαν 

21  

2. Τα Τελευταία δύο οικόπεδα προσφέρθηκαν για εκμίσθωση στους κ.κ. Παύλο 
Πιερεττή και Σταύρο Γεωργίου στις 14.12.2006 σύμφωνα με τη διαδικασία και τα 
κριτήρια που καθορίζουν οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
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(Μίσθωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) Κανονισμοί 
του 1990 (Κ.∆.Π. 164/90) και τις μετέπειτα τροποποιήσεις τους (Κ.∆.Π. 149/93, 
89/94, 408/2001, 910/2003, 65/2005). 

3.  Το Υπουργείο μου παρακολουθεί τις αναπτύξεις στα βιομηχανικά οικόπεδα που 
έχει εκμισθώσει ή έχει προσφέρει για εκμίσθωση και εφαρμόζει πλήρως τη 
νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία των Κυβερνητικών Βιομηχανικών Περιοχών.  
Στη Βιομηχανική Περιοχή Φρενάρους δεν υπάρχουν περιπτώσεις που 
κατακρατούνται, αδικαιολόγητα βιομηχανικά οικόπεδα. 

4. Το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 15.11.2006 αποφάσισε να 
εγκρίνει την κατασκευή των έργων υποδομής στο χώρο της φάσης Β2 (τελικής) 
της Βιομηχανικής Περιοχής Φρενάρους στην οποία θα δημιουργηθούν 18 νέα 
βιομηχανικά οικόπεδα.  Έχουν ήδη αρχίσει οι διαδικασίες για την υλοποίηση της 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου και αναμένεται ότι τα έργα υποδομής θα 
συμπληρωθούν μέσα στο 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουλίου 2007 του Υπουργού Άμυνας κ. Χριστόδουλου 
Πασιαρδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.556, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.556, ημερομηνίας 29/6/2007 του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι στο Πεδίο Βολής Ζυγίου, 
τα σύνορα του οποίου φαίνονται με ερυθρό χρώμα στο επισυναπτόμενο σκαρίφημα, δεν 
έχει καμία σχέση με τις προτεινόμενες από την Αρχή Λιμένων θέσεις, εγκαταστάσεις για 
τη LNG (Αποθήκευση Αερίου) και GOLAR (Παραγωγή Ηλεκτρικού Ρεύματος). 

2. Το Υπουργείο Άμυνας δεν έχει συμφωνήσει με κανένα για παραχώρηση χώρου 
στο Πεδίο Βολής Ζυγίου αλλά και ούτε του έχει ζητηθεί κάτι τέτοιο. 

3. Από στοιχεία που γνωρίζουμε από την Αρχή Λιμένων έχουν ζητηθεί να 
εγκατασταθούν δύο πλωτές μονάδες σε άλλη περιοχή (μία με την ονομασία LNG και μία 
άλλη με την ονομασία GOLAR) τα στίγματα των οποίων φαίνονται επίσης στο 
επισυναπτόμενο σκαρίφημα. 

4. Από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος έχουν ζητηθεί οι απόψεις του Υπουργείου Άμυνας για την 
εγκατάσταση αυτών των μονάδων οι οποίες όπως φαίνονται στο σκαρίφημα βρίσκονται 
ανοικτά της Ναυτικής Βάσης Ευάγγελος Φλωράκης και όχι μέσα στο Πεδίο Βολής 
Ζυγίου, όπως λανθασμένα έχει δημοσιευθεί στον ημερήσιο τύπο. 

5. Το αρχικό αίτημα για εγκατάσταση των πλωτών μονάδων ήταν αυτές να 
εγκατασταθούν κοντά στη Ναυτική Βάση, όμως μετά από ενστάσεις του Υπουργείου μας 
οι προτεινόμενες θέσεις έχουν μετακινηθεί ακοικτά στη θάλασσα ώστε να μην 
επηρεάζουν τη λειτουργία της Ναυτικής Βάσης.  Οι τελικές θέσεις των πλωτών μονάδων 
ακόμα δεν είναι εγκεκριμένες καθότι η Αρχή Λιμένων η οποία είναι και το αρμόδιο 
όργανο για την έγκρισή τους περιμένει τη τελική δική μας θέση.  Αυτή θα δοθεί από το 
Υπουργείο Άμυνας όταν συμπληρωθεί η μελέτη που γίνεται σε συνεργασία με το ΓΕΕΦ 
για την περιοχή και σε σχέση με τη μελλοντική λειτουργία του χερσαίου ενεργειακού 
κέντρου στο Βασιλικό. 

6. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες πληροφορίες ή διευκρίνιση 
χρειασθείτε.» 
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Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.558, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.558 ημερομηνίας 3 Ιουλίου 
2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο ∆ήμος Πέγειας υδροδοτείται από Κοινοτικές γεωτρήσεις που ευρίσκονται στον 
τοπικό υδροφορέα του ∆ήμου και από διετίας τώρα ενισχύεται από το ∆ιυλιστήριο του 
Ασπρόκρεμμου μέσω του κεντρικού αγωγού μεταφοράς του Κ.Υ.Ε. Υδατοπρομήθειας 
της Ευρύτερης Περιοχής Πάφου από τον οποίο μπορούν να δοθούν μέχρι 2.500 κ.μ. 
νερού την ημέρα. 

 Λόγω της ραγδαίας ανάπτυξης που έχει παρατηρηθεί τα τελευταία χρόνια στις 
διάφορες περιοχές της Πέγειας, ο ∆ήμος Πέγειας αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα με 
την ικανοποίηση των συνεχών αυξανομένων αναγκών σε πόσιμο νερό. 

 Για την άμεση απάμβλυνση του προβλήματος, ο ∆ήμος Πέγειας, σε συνεργασία 
με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, καταβάλλει προσπάθειες για εξασφάλιση 
επιπρόσθετων ποσοτήτων νερού από ιδιωτικές γεωτρήσεις στην περιοχή και 
παράλληλα την λήψη μέτρων για τον περιορισμό της υπερκατανάλωσης πόσιμου νερού 
από πολλούς καταναλωτές, κυρίως ξένους, οι οποίοι χρησιμοποιούν μεγάλες ποσότητες 
πόσιμου νερού για την άρδευση κήπων και για τις πισίνες. 

 Όσον αφορά τη δυνατότητα ενίσχυσης της υδατοπρομήθειας του ∆ήμου Πέγειας 
από νέα προγραμματιζόμενα Έργα, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα είναι σε θέση να 
παρέχει επιπρόσθετες ποσότητες της τάξης των 2.500 κ.μ./ημέρα με την υλοποίηση του 
Έργου του ∆ιυλιστηρίου Κανναβιούς που αναμένεται σε 4 χρόνια περίπου. 

 Αναφορικά με το θέμα της χορήγησης αδειών για οικιστική ανάπτυξη, 
σημειώνεται ότι αυτό εμπίπτει στις αρμοδιότητες της Τοπικής Αρχής και του Υπουργείου 
Εσωτερικών (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως).» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.01.559, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.559 και ημερομηνία 4 Ιουλίου 2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση ημερομηνίας 4.7.07 παρακαλώ σημειώσατε ότι 
με βάση τις πρόνοιες του Σχεδίου Παροχής Χορηγιών για Εξοικονόμηση Ενέργειας και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας το οποίο έχει εγκριθεί 
από το Υπουργικό Συμβούλιο οι ηλεκτροκίνητες μοτοσικλέτες και τα ποδήλατα δεν 
τυγχάνουν οποιασδήποτε χορηγίας όμως η Υπηρεσία Ενέργειας ετοιμάζει μελέτη 
σχετικά με το όλο θέμα με βάση τα πορίσματα της οποίας θα ληφθούν οι ανάλογες 
αποφάσεις.  Η μελέτη υπολογίζεται να ολοκληρωθεί περί το τέλος του Αυγούστου 2007. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις θα θέλατε σχετικά με τα πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στις ερωτήσεις με αρ. 

23.06.009.01.560 και 23.06.009.01.566, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007 και 4 Ιουλίου 
2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.560 ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007 και Ερώτηση με αρ. 
23.06.009.01.566 ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2007 

 Αναφέρομαι στις πιο πάνω Ερωτήσεις σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών (ΤΑΘΕ) που είναι το αρμόδιο Τμήμα 
για την εφαρμογή της σχετικής Νομοθεσίας για καταστολή της παρανομίας, εκτελεί 
περιπολίες και ελέγχους σε όλους τους υδατοφράκτες που διεξάγεται ερασιτεχνική 
αλιεία.  Οι περιπολίες διεξάγονται ως επί το πλείστον κατά τις εργάσιμες ώρες, αλλά και 
υπερωριακά, σύμφωνα με τις υφιστάμενες δυνατότητες και το διαθέσιμο 
προϋπολογισμό.  Όμως η δραστηριότητα της ερασιτεχνικής αλιείας στους υδατοφράκτες 
γίνεται κυρίως κατά τη διάρκεια μη εργάσιμων ωρών και Σαββατοκύριακα. 

 Ο υφιστάμενος προϋπολογισμός για κάλυψη όλων των υπερωριών του μόνιμου 
προσωπικού του ΤΑΘΕ, ανέρχεται στις £19,000, εκ των οποίων περίπου £14,000 
διατίθενται για κάλυψη των υπερωριών που αφορούν όλες τις περιπολίες του ΤΑΘΕ στη 
ξηρά, στη θάλασσα και στους υδατοφράκτες. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.562, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.562, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007, της Βουλευτού 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. φακ. Ερ.23.06.009.01.562 και ημερ. 
4.7.2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα του φαινομένου της απερήμωσης απασχολεί την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
που αναγνωρίζει τους κινδύνους της εξάπλωσης του φαινομένου αυτού και ιδιαίτερα την 
υποβάθμιση της γης και της παραγωγικότητας των εδαφών.  Για το λόγο αυτό η Κύπρος 
έχει επικυρώσει το 1999 τη σχετική Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για την 
Καταπολέμηση της Απερήμωσης και σήμερα είμαστε στο στάδιο της ετοιμασίας ενός 
Εθνικού Προγράμματος ∆ράσης. 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος έχει πρόσφατα προχωρήσει σε προκήρυξη προσφορών για παροχή 
συμβουλευτικών υπηρεσιών για την ετοιμασία του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την 
Καταπολέμηση της Απερήμωσης. 

 Το Σχέδιο αυτό, το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί στα μέσα του 2008, 
περιλαμβάνει αξιολόγηση της υφιστάμενης κατάστασης στην Κύπρο, προσδιορισμό και 
οριοθέτηση απειλούμενων περιοχών, σχεδιασμό μέτρων πρόληψης και τρόποι 
υλοποίησης τους, προσδιορισμός εμπλεκόμενων φορέων και οργανισμών, καθώς 
επίσης και μέτρα για ευαισθητοποίηση και συμμετοχή του κοινού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Άμυνας κ. 
Χριστόδουλου Πασιαρδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.563, ημερομηνίας 3 
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Ιουλίου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 
Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.563 ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007 της αξιότιμης 
βουλευτού περιφέρειας Λευκωσίας κας Στέλλας Κυριακίδου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. ερ. 23.06.009.01.563, 
με ημερομηνία 4 Ιουλίου 2007, που αφορά ερώτηση για τη χρήση συσσωρευτών 
αρμάτων από εθνοφρουρούς και να σας πληροφορήσω τα εξής: 

(α) Κατά τη διαδικασία τοποθέτησης και αφαίρεσης των συσσωρευτών στα άρματα 
και γενικά στα μηχανοκίνητα μέσα της Εθνικής Φρουράς αποφεύγεται η χρήση 
κληρωτών οπλιτών, καθότι η εργασία αυτή εκτελείται από εξειδικευμένο 
στρατιωτικό (μόνιμο) και πολιτικό προσωπικό. 

(β) Το στρατιωτικό και πολιτικό προσωπικό της Εθνικής Φρουράς που χειρίζεται 
συσσωρευτές γνωρίζει τους κινδύνους για την ανθρώπινη υγεία και λαμβάνει 
αναγκαία προληπτικά μέτρα ασφάλειας, φέροντας: 

 (1) Μάσκα προσώπου. 

 (2) Ειδικά γάντια. 

 (3) Πλαστική ποδιά και επιπλέον το ωρομίσθιο προσωπικό, φόρμα εργασίας. 

(γ) Σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης που πιθανόν απαιτείται να γίνει χρήση 
κληρωτών οπλιτών στο χειρισμό συσσωρευτών, αυτός πραγματοποιείται κάτω 
από την επίβλεψη των επικεφαλής των Ουλαμών Συντηρήσεως των Μονάδων, 
αφού πρώτα δοθούν σαφείς οδηγίες για την προστασία του προσωπικού και 
χορηγηθούν τα παραπάνω προστατευτικά υλικά, που δίνονται και για το 
στρατιωτικό και πολιτικό προσωπικό για προστασία από τα οξέα των 
συσσωρευτών. 

2. Σας πληροφορούμε επίσης ότι σε περίπτωση που υπάρχουν συγκεκριμένα 
στοιχεία για συγκεκριμένο περιστατικό, αυτό θα μπορούσε να διερευνηθεί περαιτέρω. 

3. Παρακαλούμε για την ενημέρωση της αξιότιμης βουλευτού και είμαστε στη 
διάθεση σας για τυχόν περαιτέρω διευκρινήσεις ή πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.565, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.565, ημερ. 03/07/2007 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.01.565 και ημερ. 
04/07/2007 με την οποία μας έχετε διαβιβάσει αντίγραφο της πιο πάνω ερώτησης. 

 2. Συναφώς θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου (ΑΤΗΚ) μας ενημέρωσε επί του θέματος ως εξής: 

 (α) μετά από προσπάθειες τεσσάρων σχεδόν χρόνων, η ΑΤΗΚ εξασφάλισε 
στις 12 Ιουλίου 2007, τη συγκατάθεση των Βρετανικών Βάσεων για εγκατάσταση 
εξοπλισμού κινητής τηλεφωνίας παρά τον αυτοκινητόδρομο Λάρνακας - Αγίας 
Νάπας κοντά στο χωριό Ξυλοφάγου, 

 (β) η αρμόδια Υπηρεσία της ΑΤΗΚ έχει ήδη προβεί σε όλες τις απαραίτητες 
ενέργειες για ετοιμασία αίτησης για άδεια οικοδομής και στις 16/08/2007 έγινε 



 115

κατάθεση της αίτησης στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας.  Σημειώνεται ότι, με 
βάση την κείμενη νομοθεσία η έκδοση άδειας οικοδομής αποτελεί προϋπόθεση 
για την εγκατάσταση εξοπλισμού κινητής τηλεφωνίας. 

 3. Όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, η καθυστέρηση δεν οφείλεται στην 
ΑΤΗΚ.  Η ΑΤΗΚ εντόπισε έγκαιρα, από το Σεπτέμβριο του 2003, την αδυναμία του 
δικτύου κινητής τηλεφωνίας στην εν λόγω περιοχή και από τότε άρχισε τις προσπάθειες 
για εξασφάλιση κατάλληλου χώρου για εγκατάσταση σταθμού βάσης ώστε το πρόβλημα 
να επιλυθεί. 

 4. Είμαι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.01.567, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.567 και ημερομηνία 9 Ιουλίου 2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση ημερομηνίας 9.7.07 παρακαλώ σημειώσατε τα 
πιο κάτω: 

1. Οι εταιρείες που έχουν αγοράσει υβριδικά οχήματα το 2006, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του Σχεδίου Παροχής Χορηγιών για Εξοικονόμηση Ενέργειας και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας το οποίο έχει 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, δικαιούνταν επιχορήγηση ύψους £700 για 
κάθε όχημα με μέγιστο ποσό χορηγίας τις £4,900 (χορηγία για 7 οχήματα). 

2. Με βάση την Ευρωπαϊκή Νομοθεσία (Κανονισμός de minimis) που ίσχυε το έτος 
2006 απαγορευόταν η παραχώρηση χορηγίας στον τομέα των μεταφορών και τις 
δραστηριότητες που σχετίζονται με την παραγωγή, την επεξεργασία ή την 
εμπορία γεωργικών, κτηνοτροφικών και αλιευτικών προϊόντων, έτσι όπως αυτά 
αναφέρονται στο Παράρτημα 1 της Συνθήκης των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.  
Σημειώνεται ότι υποβλήθηκε μόνο μία αίτηση από εταιρεία η οποία και εγκρίθηκε 
από την Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ. 

3. Μετά την τροποποίηση του Κανονισμού de minimis επιτρέπεται η παροχή 
χορηγιών και προς τις εταιρείες που δραστηριοποιούνται στον τομέα των 
μεταφορών.  Ο Κανονισμός δεν εφαρμόζεται προς επιχειρήσεις που 
δραστηριοποιούνται στους τομείς της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας, προς 
επιχειρήσεις που ασχολούνται με την πρωτογενή παραγωγή γεωργικών 
προϊόντων, για απόκτηση οχημάτων οδικών εμπορευματικών μεταφορών οι 
οποίες χορηγούνται σε επιχειρήσεις που εκτελούν οδικές εμπορευματικές 
μεταφορές για λογαριασμό τρίτων και προς ενισχύσεις που χορηγούνται σε 
προβληματικές επιχειρήσεις.  Η Σχετική διαφοροποίηση έχει γίνει και στο Σχέδιο 
Παροχής Χορηγιών του έτους 2007. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις θα θέλατε σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.570, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.570, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

∆ιάφορα έργα που προωθούνται από το Τμήμα ∆ασών 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.570 και ημερομηνία 9 
Ιουλίου 2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, 
αναφορικά με την πρόοδο των πιο κάτω έργων: 

1. Αναδάσωση χαλίτικης γης στους  Τρούλους 

Το Τμήμα ∆ασών βρίσκεται ήδη σε επαφή με το Κοινοτικό Συμβούλιο για να 
προσδιοριστούν επί χάρτου τα χαλίτικα τεμάχια που προσφέρονται για 
αναδάσωση.  Στη συνέχεια, θα τεθεί το θέμα ενώπιον της διατμηματικής 
επιτροπής που εξετάζει την κήρυξη χαλίτικης γης σε κρατικά δάση, και εφόσον 
εγκριθεί ο προτεινόμενος σχεδιασμός, το Τμήμα ∆ασών θα αρχίσει αμέσως την 
αναδάσωση και θα προβεί στην κήρυξη της περιοχής σε κρατικό δάσος. 

2. Αναδάσωση χαλίτικης γης στο Αβδελλερό 

Η κήρυξη της χαλίτικης γης στο Αβδελλερό σε κρατικό δάσος έχει ήδη εγκριθεί 
από την αρμόδια διατμηματική επιτροπή και έχει καταρτιστεί τριετές πρόγραμμα 
αναδάσωσης που θα καλύψει 150 περίπου εκτάρια.  Το έργο της αναδάσωσης 
θα ξεκινήσει εντός του τρέχοντος έτους. 

3. Αναδάσωση του οροπεδίου Ορόκληνης 

Το πιο πάνω θέμα συζητήθηκε στην αρμόδια διατμηματική επιτροπή, αλλά 
απορρίφθηκε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

4. ∆ημιουργία εκδρομικού χώρου στη Ξυλοφάγου 

Το Τμήμα ∆ασών έχει ήδη ετοιμάσει σχέδιο για τη δημιουργία εκδρομικού χώρου 
και Μονοπατιού Μελέτης της Φύσης στο Κοινοτικό ∆άσος Ξυλοφάγου.  Η 
υλοποίηση των έργων θα ενταχθεί στα πλαίσια του Σχεδίου Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013 και θα προωθηθούν από το Τμήμα ∆ασών, λαμβάνοντας 
πάντα υπόψη τις απόψεις του Κοινοτικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.573, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.573, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Κτηνοτροφική Περιοχή Ξυλοτύμπου δημιουργήθηκε το 1978 πάνω σε χαλίτικη 
γη και έχουν διαχωριστεί 58 οικόπεδα τα οποία έχουν όλα νόμιμα εκμισθωθεί σε 
δικαιούχους κτηνοτρόφους.  Όλα τα οικόπεδα της κτηνοτροφικής περιοχής έχουν 
ηλεκτροδοτηθεί.  Εντός του 2005 το Τμήμα Γεωργίας κατέβαλε στην Α.Η.Κ. το 
ποσό των £5.919,56 για τον ηλεκτροφωτισμό και του οδικού δικτύου της 
κτηνοτροφικής περιοχής.  Μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατή η εκτέλεση του 
οδικού φωτισμού λόγω εσωτερικών προβλημάτων που αντιμετώπισε η Α.Η.Κ. 
(έλλειψη λαμπτήρων λόγω μη κατακύρωσης της προσφοράς σε προμηθευτή).  
Σύμφωνα με στοιχεία της Α.Η.Κ. υπολογίζεται ότι εντός Σεπτεμβρίου θα είναι 
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διαθέσιμος αριθμός λαμπτήρων για την έναρξη των εργασιών ηλεκτροφωτισμού 
δρόμων σε διάφορες περιοχές. 

2. Η Κτηνοτροφική Περιοχή Ορμήδειας Β΄ δημιουργήθηκε το 2005 και έχουν 
διαχωριστεί 37 κτηνοτροφικά οικόπεδα.  Το Τμήμα Γεωργίας, εντός του 2005, 
προέβη στην κατασκευή του οδικού δικτύου, αποστραγγιστικών αυλακιών και 
διαχωρισμό οικοπέδων καταβάλλοντας το ποσό των £169.208 ενώ το 2006 
κατέβαλε το ποσό των £140.000 για υδροδότηση της περιοχής.  Όσον αφορά την 
ηλεκτροδότηση της κτηνοτροφικής περιοχής το Τμήμα Γεωργίας έχει ζητήσει από 
την Α.Η.Κ. την ετοιμασία σχετικής προσφοράς, η οποία αναμένεται να 
ολοκληρωθεί μόλις έχει τις συγκαταθέσεις όλων των επηρεαζόμενων ιδιωτών με 
την εγκατάσταση του δικτύου ψηλής τάσης.  Σημειώνεται ότι στην υπό αναφορά 
κτηνοτροφική περιοχή έχουν ήδη εκμισθωθεί σε δικαιούχους κτηνοτρόφους δύο 
κτηνοτροφικά οικόπεδα. 

Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.575, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.575, ημερ. 10 Ιουλίου, 2007 

Οικιακή κατανάλωση νερού 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.575, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 
2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων παραχωρεί πόσιμο νερό στα Συμβούλια 
Υδατοπρομήθειας και στις Τοπικές Αρχές, και στη συνέχεια οι αρχές αυτές παραχωρούν 
νερό στους καταναλωτές (οικίες, ξενοδοχεία και βιομηχανίες). 

 Το ποσοστό της ετήσιας ποσότητας νερού που παραχωρήθηκε από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων για ύδρευση την περίοδο 1998-2006, σε σχέση με την ολική 
ποσότητα του νερού που παραχωρήθηκε στις ελεύθερες περιοχές της Κύπρου φαίνεται 
στον πιο κάτω πίνακα: 

Έτος  1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 

% Ύδρευση/Ολική 
Ποσότητα 

29.6 31.9 30.6 34.5 32.4 32.2 32.0 34.0 35.7 

 Υπολογίζεται ότι το 85% της ποσότητας νερού που παραχωρείται από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων για ύδρευση καταναλώνεται από νοικοκυριά και το 15% από 
ξενοδοχειακές και βιομηχανικές μονάδες. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.577, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.577, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.577 και ημερ. 18/7/2007, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

 Η κοινότητα Αρόδων δεν υπέβαλε, μέχρι σήμερα, στις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας αίτημα για δημιουργία Περιφερειακού Συμβουλίου Κοινοτικής Ευημερίας με 
σκοπό την αντιμετώπιση των κοινωνικών αναγκών των μελών της. 

 Σε περίπτωση που τα οργανωμένα σύνολα της κοινότητας ενδιαφέρονται για 
σύσταση του πιο πάνω φορέα, θα πρέπει να αποταθούν στο Επαρχιακό Γραφείο 
Ευημερίας Πάφου, όπου θα τύχουν της σχετικής καθοδήγησης και τεχνικής υποστήριξης 
για υλοποίηση του στόχου της εξυπηρέτησης των ηλικιωμένων ατόμων της κοινότητάς 
τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.579, 
ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.579 και ημερομηνία 11.7.2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Ασφαλτόστρωση αγροτικού δρόμου Σωτήρας-Αγίας Νάπας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.579 και ημερομηνία 18.7.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Οι αγροτικοί χωματόδρομοι εμπίπτουν στη δικαιοδοσία των Τοπικών Αρχών και 
των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων. 

β) Ο εν λόγω αγροτικός χωματόδρομος ασφαλτοστρώθηκε από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων σαν αντισταθμιστικό μέτρο λόγω της αναβάθμισης του αυτοκινητόδρομου 
∆εκέλειας-Πρωταρά κατόπιν αιτήματος της Κοινότητας Σωτήρας, και εγκρίσεως 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου Προγραμματισμού.  
Μετά τη συμπλήρωση του έργου το Κοινοτικό Συμβούλιο ανέλαβε τη 
σηματοδότηση και συντήρηση του δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.580, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Εισαγωγή γόνου σαλιγκαριών 

 Αναφορικά με την επιστολή με ημερομηνία 18.7.2007, Ερ. 23.06.009.01.580, 
σχετικά με ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 (α) Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος δεν έχει μέχρι σήμερα πάρει καμία αίτηση για 
εισαγωγή γόνου σαλιγκαριών. 

 (β) Οι αιτήσεις που υποβλήθηκαν στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος για 
εισαγωγή σαλιγκαριών, με σκοπό τη δημιουργία εκτροφείων για αναπαραγωγή και 
πώλησή τους για ανθρώπινη κατανάλωση, εξετάστηκαν από την αρμόδια Επιστημονική 
Επιτροπή που συστάθηκε με βάση το Άρθρο 37 του Νόμου 153(Ι)/2003 για την 
Προστασία και ∆ιατήρηση της Φύσης και της Άγριας Ζωής. 
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 (γ) Οι συγκεκριμένες αιτήσεις έτυχαν έγκρισης για εισαγωγή σαλιγκαριών από 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι αιτητές ενημερώθηκαν σχετικά με γραπτές 
επιστολές από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.581, 
ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Γεώργιου Γεωργίου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.581 και ημερομηνία 11.7.2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 ∆ιπλό θανατηφόρο δυστύχημα στο δρόμο Σωτήρας-Αγ. Θέκλας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.581 και ημερομηνία 18.7.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Ο δρόμος Σωτήρας-Αγίας Θέκλας στον οποίο συνέβη το διπλό θανατηφόρο 
δυστύχημα της 6ης Ιουλίου 2007 ήταν αγροτικός χωματόδρομος ο οποίος 
ασφαλτοστρώθηκε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σαν αντισταθμιστικό μέτρο 
λόγω της αναβάθμισης του αυτοκινητόδρομου ∆εκέλειας-Πρωταρά, κατόπιν 
αιτήματος της Κοινότητας Σωτήρας και εγκρίσεως του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων και του Γραφείο Προγραμματισμού.  Μετά τη συμπλήρωση του έργου 
το Κοινοτικό Συμβούλιο ανέλαβε τη σηματοδότηση και συντήρηση του δρόμου. 

β) Οι αγροτικοί χωματόδρομοι εμπίπτουν στη δικαιοδοσία των Τοπικών Αρχών και 
των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων. 

γ) Μετά από το δυστύχημα αυτό το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων αποφάσισε να 
εισηγηθεί στο Συμβούλιο Οδικής Ασφάλειας όπως για λόγους οδικής ασφάλειας 
οι αγροτικοί χωμάτινοι δρόμοι να μην ασφαλτοστρώνονται αλλά για βελτίωσή 
τους θα μπορούσε να τοποθετείται σε αυτούς σκυρωτό θεμέλιο.  Εάν κρίνεται 
δικαιολογημένη η ασφαλτόστρωση ενός χωμάτινου δρόμου βάσει τεχνικών 
κριτηρίων (π.χ. αυξημένη τροχαία κίνηση, εξυπηρέτηση συγκεκριμένων περιοχών 
που έχουν αναπτυχθεί) τότε θα πρέπει ο αναβαθμισμένος ασφαλτοστρωμένος 
δρόμος να ικανοποιεί τα εγκεκριμένα από το Υπουργικό Συμβούλιο γεωμετρικά 
πρότυπα για αγροτικούς δρόμους και να εφαρμόζεται η πλήρης 
σήμανση/σηματοδότηση που απαιτείται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.583, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.583 ημερ. 11 Ιουλίου 2007, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην Ερώτησή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.583 ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μεταξύ άλλων μέτρων που έχουν εγκριθεί φέτος με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου για την αντιμετώπιση της ανομβρίας είναι και η επιδότηση της 
εγκατάστασης συστημάτων ανακύκλωσης ημιακάθαρτου νερού σε σχολεία, στρατόπεδα, 
δημόσια κτίρια και κατοικίες. 
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 Το ύψος της επιδότησης για κατοικίες ανέρχεται στις £1000 και συνολικό ποσό 
£100.000 έχει εγκριθεί για σχολεία, στρατόπεδα και δημόσια κτίρια. 

 Από το 2000 που άρχισε να εφαρμόζεται το μέτρο αυτό έχουν εγκατασταθεί 
συστήματα σε 56 κατοικίες, 30 σχολεία και 19 στρατόπεδα όπως φαίνεται στους πίνακες 
που επισυνάπτονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.594, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.594 ημερ. 12 Ιουλίου 2007, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην Ερώτησή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.594, ημερομηνίας 12 
Ιουλίου 2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τα θέματα που εγείρονται: 

1. Κοινότητα Αγίου Ιωάννη Αγρού 

 Το υφιστάμενο αποχετευτικό σύστημα στην Κοινότητα λειτουργεί με κεντρική 
σηπτική δεξαμενή και απορροφητικούς λάκκους, οι οποίοι έχουν γεμίσει, με αποτέλεσμα 
την υπερχείλιση των λυμάτων στον ποταμό Λιμνάτη, με τελικό αποδέκτη τον 
υδατοφράκτη του ποταμού Κούρη. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχοντας υπόψη τη σοβαρότητα του αποχετευτικού 
προβλήματος το οποίο αντιμετωπίζει η Κοινότητα, έχει ετοιμάσει λεπτομερή μελέτη και 
σχεδιασμό που αφορά την εγκατάσταση Κεντρικού Βιολογικού Σταθμού Τριτοβάθμιας 
Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων, καθώς και την κατασκευή δικτύου συλλογής των 
λυμάτων, κεντρικού αγωγού μεταφοράς και αντλιοστασίων και συστήματος άρδευσης 
του ανακυκλωμένου νερού. 

 Σκοπός του έργου είναι η εξάλειψη των υφιστάμενων προβλημάτων και η 
προστασία της ∆ημόσιας Υγείας και Περιβάλλοντος. 

 Το τεμάχιο στο οποίο προτείνεται να κατασκευαστεί ο Βιολογικός Σταθμός 
βρίσκεται δυτικά της Κοινότητας Άγιος Ιωάννης του Αγρού, σε απόσταση 950 μέτρων 
περίπου και νότια του χωριού Κάτω Μύλος.  Η απόσταση του τεμαχίου από την 
πλησιέστερη οικιακή ζώνη της Κοινότητας Κάτω Μύλος είναι περίπου 400 μέτρα. 

 Για οπτική απόκρυψη του Βιολογικού Σταθμού προτείνεται η εκσκαφή του 
πρανούς του λόφου και κατασκευή τοίχων αντιστήριξης.  Με τον τρόπο αυτό δεν θα 
υπάρχει οπτική επαφή ούτε από τον κύριο δρόμο Λεμεσού-Αγρού, ούτε από τις 
κατοικίες της γειτονικής Κοινότητας Κάτω Μύλου. 

 Η κατασκευή του προτεινόμενου έργου καθυστέρησε, λόγω της ένστασης που 
υπέβαλε το Κοινοτικό Συμβούλιο Κάτω Μύλου στην προτεινόμενη χωροθέτηση, με την 
αιτιολόγηση ότι θα επηρεάσει την ανάπτυξη της Κοινότητας τους, λόγω της γετνίασης 
του Βιολογικού Σταθμού με το δρόμο Λεμεσού-Αγρού και τα πρώτα σπίτια του Κάτω 
Μύλου. 

 Μετά τις επεξηγήσεις και διασφαλίσεις που έχουν δοθεί από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, που είναι ο Αρμόδιος Κυβερνητικός Φορέας για την προώθηση 
του προτεινόμενου έργου, η Περιβαλλοντική Αρχή στις 12.01.07 εξέδωσε θετική 
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γνωμάτευση για υλοποίηση του πιο πάνω έργου, με την εισήγηση να εξασφαλιστεί και η 
συναίνεση του Συμβουλίου του Κ. Μύλου, χωρίς αυτό να αποτελεί προϋπόθεση για 
έκδοση της Πολεοδομικής Άδειας. 

 Ως εκ τούτου το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ευρίσκεται στο στάδιο ετοιμασίας των 
Εγγράφων για προκήρυξη προσφορών για κατασκευή του Έργου, και παράλληλα 
ευρίσκεται σε στενή με το Κοινοτικό Συμβούλιο του Κάτω Μύλου για άρση των 
ενστάσεων τους. 

2. Κοινότητα Αγρού 

 Η Άδεια Απόρριψης του ανακυκλωμένου νερού του βιολογικού σταθμού του 
αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα Αγρού έχει εκδοθεί στις 27 Μαρτίου 2007.  
Σύμφωνα με τις πρόνοιες της άδειας αυτής το ανακυκλωμένο νερό προβλέπεται να 
διατίθεται για άρδευση στις περιοχές των αρδευτικών τμημάτων Μύλος Λαμπάδα, 
∆ιχαλόροτσος 2, Αρδευτικός Σύνδεσμος Κάτω Έρημος και στην περιοχή   ∆ιχαλόροτσος 
1. 

 Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγρού σε συνεργασία και με το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων  βρίσκεται στο στάδιο της υλοποίησης των όρων της Άδειας Απόρριψης.  Μέχρι 
την κατασκευή των αρδευτικών δικτύων το ανακυκλωμένο νερό θα διατίθεται σε 
παρακείμενο αργάκι και τους καλοκαιρινούς μήνες θα χρησιμοποιείται για άρδευση 
δενδροκαλλιεργειών ενώ τους χειμερινούς μήνες μαζί με το νερό του ποταμού θα 
καταλήγει στο φράγμα του Κάτω Μύλου.  Σημειώνεται ότι το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων παρακολουθεί την ποιότητα του ανακυκλωμένου νερού, η οποία βρίσκεται 
εντός των προδιαγραφών του σταθμού (BOD: SS, 10:10 mg/l).» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Άμυνας κ. 
Χριστόδουλου Πασιαρδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.001, ημερομηνίας 16 

Ιουλίου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας 
Μαυρονικόλα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.001, ημερομηνίας 16/7/2007, της έντιμης 
βουλευτού κας Ρούλας Μαυρονικόλα σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Αγίας 

Μαρίνας Ξυλιάτου για διεξαγωγή επιδημιολογικής μελέτης για τη διαπίστωση πιθανής 
επίπτωσης στην υγεία των κατοίκων της κοινότητας από τη λειτουργία του πεδίου βολής 

 Έχω οδηγίες ν’ αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με αρ. 
φακέλου Ερ. 23.06.009.02.001, ημερομηνίας 19/7/2007 και να σας πληροφορήσω πως 
πρόσφατα ο Έπαρχος Λευκωσίας διαβίβασε σε μας αίτημα της κοινότητας Αγίας 
Μαρίνας Ξυλιάτου για διεξαγωγή επιδημιολογικής μελέτης, για την διαπίστωση πιθανών 
επιπτώσεων στην υγεία των κατοίκων της κοινότητας από τη λειτουργία του 
παρακείμενου πεδίου βολής της Εθνικής Φρουράς. 

2. Με επιστολή μας ημερομηνίας 16/7/2007 προς τον Έπαρχο Λευκωσίας του 
ζητήσαμε να πληροφορήσει το Υπουργείο μας αναφορικά με το είδος των προβλημάτων 
υγείας που έχουν παρουσιαστεί, τα τελευταία χρόνια, στους κατοίκους της κοινότητας 
Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου, για να μπορέσουμε έτσι να αποφασίσουμε το είδος της 
επιδημιολογικής μελέτης που θα πραγματοποιηθεί μέσω αρμόδιων Υπηρεσιών του 
κράτους.  Ως εκ τούτου μόλις έχουμε την απάντηση του Έπαρχου Λευκωσίας θα σας 
ενημερώσουμε και πάλι γραπτώς αναφορικά με τις περαιτέρω ενέργειες του 
Υπουργείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Άμυνας κ. 
Χριστόδουλου Πασιαρδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.004, ημερομηνίας 16 
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Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου 
Αριστοτέλους 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.004, ημερομηνίας 16.7.2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.004 και με 
ημερομηνία 19.7.2007, με την οποία μου διαβιβάσατε αντίγραφο Ερωτήσεως που 
υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Άριστος Αριστοτέλους, με την παράκληση όπως απαντηθεί και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σε σχέση με το καθένα από τα ερωτήματα που 
υποβλήθηκαν: 

(α) “Το νομοσχέδιο που αφορά τις κρίσεις των αξιωματικών” 

 Το Υπουργείο για το θέμα αυτό ετοίμασε προσχέδιο Τροποποιητικών 
Κανονισμών των περί Αξιωματικών του Στρατού της ∆ημοκρατίας (∆ιορισμοί, 
Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμών του 1990 μέχρι 2006, το 
οποίο στάληκε στη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας για νομοτεχνικό έλεγχο και 
το θέμα βρίσκεται υπό συζήτηση. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι οι κρίσεις των Αξιωματικών, με βάση τις ισχύουσες 
νομοθετικές διατάξεις, δύνανται να γίνουν κατά το τρέχον έτος από τα αρμόδια 
κατά περίπτωση Συμβούλια Κρίσεων, χωρίς οποιοδήποτε πρόβλημα.  Το μόνο 
που δεν μπορεί να γίνει είναι η λήψη απόφασης από το Ανώτατο Συμβούλιο 
Κρίσεων για ευδόκιμο τερματισμό της υπηρεσίας αξιωματικού βαθμού 
Συνταγματάρχη, Ταξίαρχου και Υποστράτηγου, επειδή οι διατάξεις που είχαν 
θεσπιστεί για το θέμα αυτό ίσχυαν μέχρι την 31.12.2006.  Οι εν λόγω διατάξεις 
ήταν προσωρινές και ίσχυαν για περίοδο μόνο πέντε (5) χρόνων, από το έτος 
2002 μέχρι το 2006. 

(β) “Οι εκκρεμούσες προαγωγές μόνιμων υπαξιωματικών” 

 Μέχρι τώρα δεν έχουν γίνει προαγωγές υπαξιωματικών, επειδή δεν υπάρχουν 
αντίστοιχες κενές θέσεις.  Για το θέμα της δημιουργίας νέων θέσεων Αξιωματικών 
και Υπαξιωματικών στο Στρατό της ∆ημοκρατίας το Υπουργείο Άμυνας 
διαβουλεύεται με το Υπουργείο Οικονομικών και αναμένεται ότι το θέμα αυτό θα 
διευθετηθεί σύντομα, μετά τη συμπλήρωση και της μελέτης για τη 
∆ομή/Οργανόγραμμα της Εθνικής Φρουράς που διεξάγει το ΓΕΕΦ. 

(γ) “Οι μονιμοποιήσεις και προαγωγές των εθελοντριών” 

 Το Υπουργείο έχει μελετήσει το θέμα της μονιμοποίησης Εθελοντριών 
Υπαξιωματικών και, λαμβάνοντας υπόψη τις κενές θέσεις που υπάρχουν, σ’ αυτό 
το στάδιο, στο βαθμό του Λοχία, έδωσε οδηγίες στο ΓΕΕΦ για έναρξη της 
σχετικής διαδικασίας. 

(δ) “Η αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης και συνταξιοδότησης των ΕΠΥ” 

 Οι ΕΠΥ έχουν υποβάλει στο Υπουργείο, μέσω των δικηγόρων τους, διάφορα 
αιτήματα, μεταξύ των οποίων περιλαμβάνονται και αίτημα για αύξηση του ορίου 
ηλικίας αφυπηρέτησής τους από το 50ό στο 55ο έτος της ηλικίας τους και 
συνταξιοδότησής τους κατά την αφυπηρέτησή τους.  Επειδή τα αιτήματα των 
ΕΠΥ συνεπάγονται και οικονομικές επιπτώσεις, τέθηκαν στο Υπουργείο 
Οικονομικών για απόψεις.  Το Υπουργείο Άμυνας, με βάση τις θέσεις του 
Υπουργείου Οικονομικών, έχει μελετήσει τα αιτήματά τους και μέσα σε σύντομο 
χρονικό διάστημα θα θέσει το θέμα στο Υπουργικό Συμβούλιο, για ενημέρωσή 
του και λήψη σχετικής απόφασης. 
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(ε) “Η δημιουργία συνδέσμου μόνιμων αξιωματικών και υπαξιωματικών” 

 Τα μέλη της Εθνικής Φρουράς έχουν ενημερωθεί από το ΓΕΕΦ για τις πρόνοιες 
που έχουν θεσπιστεί για το θέμα αυτό, προκειμένου να προβούν, αν το 
επιθυμούν, στη σύσταση των προβλεπόμενων επαγγελματικών συνδέσμων.  
Αυτή τη στιγμή έχουν υποβληθεί στο Υπουργείο τα καταστατικά των υπό ίδρυση 
δύο επαγγελματικών συνδέσμων, τα οποία μελετούνται προκειμένου να 
εγκριθούν από τον Υπουργό Άμυνας, σύμφωνα με τις ισχύουσες σχετικές 
νομοθετικές διατάξεις. 

2. Το Υπουργείο Άμυνας είναι στη διάθεσή σας για την παροχή οποιωνδήποτε 
πρόσθετων στοιχείων ή διευκρινίσεων τυχόν απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.008, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.008, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007 

Οχληρία και ρύπανση του περιβάλλοντος που προκαλεί η διήθηση της λυματολάσπης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.008 και ημερομηνία 27 
Ιουλίου 2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην Κύπρο υπάρχουν οι ακόλουθοι σταθμοί επεξεργασίας λυμάτων για τα 
μεγάλα αστικά κέντρα: 

- Λεμεσού 

- Λάρνακας 

- Πάφου 

- Αγίας Νάπας - Παραλιμνίου 

- Βαθιάς Γωνιάς 

 Στον επισυναπτόμενο πίνακα δίδονται οι λεπτομέρειες για τον κάθε σταθμό 
σχετικά με τις μεθόδους αφύγρανσης και διάθεσης της παραγόμενης λάσπης, καθώς και 
για τις Άδειες Απόρριψης. 

 Αρμόδια Αρχή για την έκδοση Αδειών Απόρριψης για τους σταθμούς 
επεξεργασίας λυμάτων είναι η Υπηρεσία Περιβάλλοντος.  Σημειώνεται ότι υπάρχουν 
δύο είδη Αδειών Απόρριψης, η μία αφορά τη διάθεση του ανακυκλωμένου νερού και η 
άλλη τη διάθεση της παραγόμενης λάσπης.  Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος θέτει επίσης τα 
ποιοτικά χαρακτηριστικά που πρέπει να έχουν το ανακυκλωμένο νερό και η λάσπη. 

 Η μέθοδος επεξεργασίας της παραγόμενης λάσπης που εφαρμόζεται στην 
Κύπρο είναι η χώνευση, αερόβια ή αναερόβια, ακολουθούμενη από μηχανική 
αφύγρανση είτε με ταινιοφιλτρόπρεσα ή φυγόκεντρο.  Σε κανένα σταθμό επεξεργασίας 
λυμάτων στην Κύπρο δεν εφαρμόζεται η υπαίθρια αποξήρανση της υγρής λάσπης, 
αλλά γίνεται αποθήκευση της αφυγραμμένης λάσπης.  Με τον τρόπο αυτό, δεν 
υπάρχουν αποστραγγίσματα και η οχληρία περιορίζεται. 

 Οι μέθοδοι της αποϋγροποίησης και κομποστοποίησης που αναφέρετε στην 
επιστολή σας δεν εφαρμόζονται στην Κύπρο λόγω του μεγέθους των σταθμών, των 
απαιτούμενων εκτάσεων και του ψηλού λειτουργικού κόστους.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.009, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.009, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. 23.06.009.02.009 και ημερ. 27.7.2007 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η ερώτηση του κ. Γ. Περδίκη έχει 
ήδη απαντηθεί από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας μετά από σχετική επιστολή που 
απέστειλε ο ίδιος προς τον ιδιοκτήτη του εργοστασίου η οποία κοινοποιήθηκε και στο 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Η απαντητική επιστολή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας προς τον κ. Γ. 
Περδίκη επισυνάπτεται. 

 “Έντονη δυσοσμία στην ενορία Αγίων Κωνσταντίνου και Ελένης Ιδαλίου που 
φαίνεται να προέρχεται από το εργοστάσιο της εταιρείας Carlsberg 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. ΜΠ/ΓΠ/544/07 και ημερ. 17.7.2007 
προς τον κ. Παύλο Φωτιάδη, αντίγραφο της οποίας κοινοποιήθηκε στο Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η εγκατάσταση παραγωγής μπύρας της εταιρείας Carlsberg δεν εμπίπτει στις 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις, με βάση τον περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας Νόμο του 2002 [Ν.187(Ι)/2002], επειδή από τη λειτουργία της δεν 
εκπέμπονται αέριοι ρύποι.  Ως εκ τούτου το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας δεν μπορεί 
να ζητήσει τη λήψη οποιωνδήποτε μέτρων και το θέμα αυτό θα πρέπει να τύχει 
χειρισμού από την αρμόδια τοπική αρχή ως θέμα οχληρίας. 

 Όσον αφορά τα παράπονα για εκπομπή δύσοσμων αερίων από το βιολογικό 
σταθμό της πιο πάνω εταιρείας, σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 
δεν έχει οποιαδήποτε αρμοδιότητα σχετικά με θέματα απόρριψης και επεξεργασίας 
υγρών αποβλήτων.  Αρμοδιότητα για το θέμα αυτό έχει, με βάση τον περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών και του Εδάφους Νόμο του 2002 [Ν.106(Ι)/2002], η Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Για το 
σκοπό αυτό αντίγραφο της επιστολής σας αποστάληκε στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος 
για τις δέουσες ενέργειες. 

 Ο Λειτουργός Επιθεώρησης Εργασίας κος Άριστος Οικονομίδης (τηλ. 22405634) 
είναι στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες διευκρινήσεις σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.010, 

ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.10 ημερ. 18/7/07 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 Επιθυμώ ν’ αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.010, ημερ. 27 
Ιουλίου 2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το Ίδρυμα 
Πολιτισμού προχώρησε στη διαδικασία εκπόνησης ειδικής περιβαλλοντικής μελέτης σε 
συνεργασία με το ΕΤΕΚ, το οποίο ετοίμασε λεπτομερείς όρους προσφορών.  Η 
διαδικασία εκπόνησης της περιβαλλοντικής μελέτης αναμένεται να ολοκληρωθεί 
σύντομα. 

 Όσον αφορά στις πιθανές επιπτώσεις στις συγκοινωνιακές συνθήκες της 
περιοχής, επιθυμώ να θέσω υπόψη σας ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει εκπονήσει 
από το Φεβρουάριο του 2006 εμπεριστατωμένη Κυκλοφοριακή μελέτη της ευρύτερης 
Περιοχής Ανάπλασης της Πλατείας και του Παλαιού ΓΣΠ, η οποία έχει τεθεί υπόψη του 
Ιδρύματος Πολιτισμού και συζητείται με συνάρτηση με τις προτάσεις των Αρχιτεκτόνων 
του Έργου για το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.016, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.016, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η προσφορά για την κατασκευή του αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι και των 5 
παράλληλων κυματοθραυστών έχει κατακυρωθεί και αναμένεται σύντομα η υπογραφή 
του συμβολαίου. 

 Τα κατασκευαστικά έργα αναμένεται να ξεκινήσουν εντός του 2007 και να 
διαρκέσουν 30 μήνες από την ανάθεση της σύμβασης. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Οικονομικών κ. Μιχάλη 
Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.019, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.019, ημερ. 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.019 και ημερ. 
27.8.2007, σχετικά με το πιο πάνω  θέμα, και παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στις 
ερωτήσεις που αφορούν το Υπουργείο Οικονομικών: 

Ερώτηση 5: 

Υπάρχει επιδότηση φοιτητών παιδιών εγκλωβισμένων που φοιτούν στην Κύπρο και το 
εξωτερικό για το ακαδημαϊκό έτος 2006-2007. 

Απάντηση: 

Τα παιδιά των εγκλωβισμένων που φοιτούν είτε στην Κύπρο είτε στο εξωτερικό 
δικαιούνται την φοιτητική χορηγία που δικαιούνται και όλοι οι άλλοι φοιτητές, η οποία 
ανέρχεται σε £1000 για όλους συν £500 για όσους καταβάλλουν δίδακτρα και επιπλέον 
£500 αν προέρχονται από πολύτεκνες οικογένειες. 

Ερώτηση 7: 
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Τι περιλαμβάνει η βοήθεια σε τρόφιμα κατά άτομο και οικογένεια; (Παρακαλώ να 
περιγραφούν τα είδη και τα τρόφιμα). 

Απάντηση: 

Στο συνημμένο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ παρουσιάζεται το είδος των τροφίμων, η ποσότητα και η 
συχνότητα αποστολής τους.  Σημειώνεται ότι, εκτός από τα εν λόγω είδη, αποστέλλονται 
επίσης χοιρινό κρέας, εμφιαλωμένο νερό, και κύλινδροι υγραερίου.  Τα προϊόντα αυτά 
αποστέλλονται σε ικανοποιητικές ποσότητες εδώ και χρόνια. 

Ερώτηση 8: 

Η βοήθεια σε τρόφιμα διαφοροποιείται σε είδος ανάλογα με την εποχή που δίνεται; 

Απάντηση: 

Τα φρούτα και τα λαχανικά διαφοροποιούνται από εποχή σε εποχή ανάλογα με τη 
διαθεσιμότητα τους στην αγορά.  Κάποια είδη αλλαντικών αποστέλλονται μόνο το 
χειμώνα.  Τα Χριστούγεννα και το Πάσχα αποστέλλονται τα παραδοσιακά εδέσματα και 
κατά τη διάρκεια των νηστειών νηστίσιμα εδέσματα. 

Ερώτηση 9: 

Η βοήθεια στο είδος τροφίμων διαφοροποιείται ανάλογα με την ηλικία των 
εγκλωβισμένων; 

Απάντηση: 

Για τα βρέφη μέχρι δύο ετών αποστέλλονται επιπρόσθετα από τα συνήθη είδη, παιδικές 
τροφές, γάλα σε σκόνη, ριζάλευρο και άλλα είδη πρώτης ανάγκης.  Για τα παιδιά μέχρι 
το πέρας της εφηβείας αποστέλλονται δημητριακά.  Για τους ηλικιωμένους 
αποστέλλονται εξειδικευμένα είδη πρώτης ανάγκης και για τους διαβητικούς τα είδη που 
αναφέρονται στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ. 

2. Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν πρόσθετες πληροφορίες.»  

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007 της Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Ερατώς Κοζάκου-Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.021, ημερομηνίας 
27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου 

«Αναστύλωση της ιεράς Μονής του Αποστόλου Ανδρέα στην κατεχόμενη Καρπασία 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών αναγνωρίζοντας τη θρησκευτική και ιστορική 
σπουδαιότητα της ιεράς Μονής του Αποστόλου Ανδρέα στην κατεχόμενη Καρπασία και 
έχοντας πλήρη επίγνωση της επείγουσας ανάγκης συντήρησης και αναστύλωσης της 
Μονής, κατέβαλε τόσο κατά την πρώτη φορά που επιχειρήθηκε η επιδιόρθωση της 
Μονής όσο και κατά τη δεύτερη, μέγιστη δυνατή προσπάθεια για τη διάσωση του εν 
λόγω μνημείου. 

 Από το Σεπτέμβριο 2004 και εντεύθεν, όταν η ∆ιαχειριστική Επιτροπή της Μονής 
Αποστόλου Ανδρέα ανέθεσε το ερευνητικό-μελετικό πρόγραμμα προστασίας και 
αποκατάστασης της Μονής σε ομάδα καθηγητών του Τμήματος Αρχιτεκτόνων της 
Πολυτεχνικής Σχολής του Πανεπιστημίου Πατρών, το Υπουργείο Εξωτερικών συνδράμει 
ενεργά και βρίσκεται σε συνεχή επικοινωνία με την Ειρηνευτική ∆ύναμη των ΗΕ στην 
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Κύπρο (UNFICYP) για τη διευκόλυνση του έργου της προαναφερθείσας ομάδας 
εμπειρογνωμόνων. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών ενημέρωσε την UNFICYP (12/6/2006) ότι οι εργασίες 
για την επιδιόρθωση της Μονής μπορούν να ξεκινήσουν και ζήτησε εκ νέου όπως 
υπάρξει μεσολάβηση για τη μεταφορά του απαραίτητου εξοπλισμού.  Ως αποδείχθηκε 
στη συνέχεια, η κωλυσιεργία εκ μέρους των κατοχικών αρχών και η παρεμπόδιση της 
μεταφοράς των μεταλλικών σκελετών και γεωτρύπανου, οφείλετο στην πρόθεση του 
ψευδοκράτους για ανάμειξη του λεγόμενου “Τμήματος Αρχαιοτήτων” του ψευδοκράτους 
στο έργο.  Η αρνητική απάντηση του κατοχικού καθεστώτος στη διεξαγωγή του έργου 
συντήρησης, παρά τις επίμονες προσπάθειες της UNFICYP, διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Εξωτερικών με επιστολή του Ειδικού Αντιπροσώπου του ΓΓ των ΗΕ στην 
Κύπρο, κ. Moller (6/9/2006). 

 Η αδιάλλακτη στάση των κατοχικών αρχών, η οποία αποσκοπεί στην 
εκμετάλλευση του θέματος για την εξασφάλιση πολιτικής αναβάθμισης, δεν 
διαφοροποιήθηκε παρά τις εναλλακτικές προτάσεις που παρουσίασε το Υπουργείο 
Εξωτερικών και παρά τη διενέργεια επανειλημμένων διαβημάτων από την UNFICYP και 
τον κ. Moller προσωπικά. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών με στόχο την άσκηση πιέσεων προς την Τ/Κ πλευρά 
για συνεργασία, καθώς και ενημέρωση της διεθνούς κοινότητας και των διεθνών 
οργανισμών προέβη στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. ∆ιενέργεια διαβημάτων από τις ∆ιπλωματικές Αποστολές της ∆ημοκρατίας 
στον ΟΗΕ, την ΕΕ, το Συμβούλιο της Ευρώπης, την UNESCO και την Αγία 
Έδρα για ενημέρωση των διεθνών οργανισμών αναφορικά με την 
κωλυσιεργία που παρουσιάζει η Τ/Κ πλευρά με άμεσο κίνδυνο την 
καταστροφή της Μονής (5/2006). 

2. Γραπτή ενημέρωση του ∆ιευθυντή ∆ιεύθυνσης Ευρώπης και Λατινικής 
Αμερικής του Τμήματος Ειρηνευτικών Επιχειρήσεων και της ∆ιευθύντριας 
∆ιεύθυνσης Αμερικής και Ευρώπης του Τμήματος Πολιτικών Υποθέσεων 
των ΗΕ, από το Μόνιμο Αντιπρόσωπο της Κύπρου στα ΗΕ για την 
καθυστέρηση και παρεμπόδιση από πλευράς “αρχών” του ψευδοκράτους 
(6/2006). 

3. Γραπτή διαμαρτυρία προς το Βοηθό ΓΓ των ΗΕ για τις Ειρηνευτικές 
Επιχειρήσεις από το Μόνιμο Αντιπρόσωπο της Κύπρου στα ΗΕ, ύστερα 
από την αρνητική απάντηση των κατοχικών αρχών για έναρξη των 
εργασιών συντήρησης (9/2006). 

4. ∆ιενέργεια διαβημάτων από τις ∆ιπλωματικές Αποστολές της Κύπρου στο 
εξωτερικό για ενημέρωση των ξένων κυβερνήσεων επί της 
διαμορφωθείσας κατάστασης. 

5. Εκ νέου κινητοποίηση των όλων των ∆ιπλωματικών Αποστολών στο 
εξωτερικό, ύστερα από τη λήψη πληροφορίας για μετατροπή των 
δωματίων της Μονής του Αποστόλου Ανδρέα σε ξενοδοχείο (11/2006), με 
ιδιαίτερη έμφαση στην ενημέρωση διεθνών οργανισμών όπως ο ΟΗΕ, το 
ΣτΕ, η ΕΕ και η UNESCO. 

6. Σχετική επιστολή του Μόνιμου Αντιπροσώπου στα ΗΕ προς το ΓΓ του 
οργανισμού ημερομηνίας 14/7/2006, κυκλοφόρησε ως επίσημο έγγραφο 
της Γενικής Συνέλευσης και του Συμβουλίου Ασφαλείας. 
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7. Τόσο για την άρνηση των κατοχικών αρχών να επιτρέψουν την έναρξη 
των εργασιών στην ιερά μονή, όσο και για το ενδεχόμενο τουριστικής 
αξιοποίησης του Αποστόλου Ανδρέα, σημειώνεται ότι υπήρξε πυκνή 
αλληλογραφία μεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών και του Ειδικού 
Απεσταλμένου του ΓΓ των ΗΕ στην Κύπρο. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών βρίσκεται σε στενή επικοινωνία για το θέμα με τη 
∆ιαχειριστική Επιτροπή Ιεράς Μονής Αποστόλου Ανδρέα και την Ιερά Αρχιεπισκοπή 
γενικότερα και θα εξακολουθήσει να συνδράμει στο έργο τους, με στόχο τη διάσωση της 
ιστορικής μονής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.025, 

ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Γεώργιου Γεωργίου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.025, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με ημερομηνία 27 Αυγούστου 2007 και αριθμό 
φακέλου Ερ. 23.06.009.02.025, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση που αφορά τις 
ενέργειες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, πριν από την έναρξη της νέας 
σχολικής χρονιάς για τη δημιουργία ειδικού εργαστηρίου ηλεκτρονικών υπολογιστών στο 
Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου, και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Στο Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου υπάρχει και λειτουργεί εργαστήριο Πληροφορικής 
με τον πιο κάτω εξοπλισμό και διευκολύνσεις: 

 Στο εργαστήριο Πληροφορικής υπάρχουν 12 ηλεκτρονικοί υπολογιστές 

 Υπάρχει δικτύωση ώστε όλοι οι ηλεκτρονικοί υπολογιστές να εκτυπώνουν σε 
κοινό εκτυπωτή 

 Υπάρχει video projector 

 Υπάρχει πρόσβαση στο διαδίκτυο, κάπως προβληματική - αργή, λόγω του 
γενικού προβλήματος στο χωριό.  Η πρόσβαση στο διαδίκτυο γίνεται μέσω 
Modem. 

 Σημειώνεται ότι ο Επιθεωρητής των Ηλεκτρονικών Υπολογιστών στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού επισκέπτεται κατά διαστήματα το σχολείο για τις ανάγκες τόσο 
του μαθήματος όσο και του εργαστηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.02.036, ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.036 ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.02.036 
ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2007, με την οποία διαβιβάσατε την πιο πάνω ερώτηση και 
να σας πληροφορήσω: 

 Το αναφερόμενο στην ερώτηση λατομείο υφίσταται από το 1989 και το 
μεγαλύτερο μέρος του εμπίπτει στην υφιστάμενη από το ∆εκέμβριο του 1990 Λατομική 
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Ζώνη Πολιτικού.  Το εν λόγω λατομείο βρίσκεται αδρανοποιημένο από το 1999, για τους 
πιο κάτω λόγους: 

α) Η εταιρεία που το κατέχει σήμερα, προκειμένου να προβεί στην επαναλειτουργία 
και την οικονομική εκμετάλλευσή του, υπέβαλε την υπ’ αριθμό ΛΕΥ/0825/2000 
αίτηση για Πολεοδομική Άδεια ανάπτυξης λατομείου, η οποία καλύπτει το 
υφιστάμενο λατομείο, σχετική επέκταση του προς τα βορειοανατολικά εκτός της 
υφιστάμενης Λατομικής Ζώνης και τοποθέτηση των εγκαταστάσεων 
επεξεργασίας εντός της περιοχής του λατομείου.  Η εν λόγω αίτηση βρίσκεται 
υπό εξέταση κατά παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής. 

β) Για την επαναλειτουργία του λατομείου απαιτείται όπως η εταιρεία που το κατέχει 
κατασκευάσει με δικά της έξοδα δρόμο μεταφοράς των τελικών προϊόντων που 
να παρακάμπτει την Κοινότητα Πολιτικού, θέμα το οποίο τυγχάνει χειρισμού από 
την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας και την Τοπική Αρχή. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος δεν είναι σε θέση να προσδιορίσει κατά πόσο το εν λόγω λατομείο θα 
επαναλειτουργήσει και εάν επαναλειτουργήσει πότε θα γίνει τούτο.  Για το λόγο αυτό, η 
παρούσα επιστολή μαζί με την επιστολή σας και τη σχετική ερώτηση κοινοποιείται στο 
Υπουργείο Εσωτερικών το οποίο ενδέχεται να είναι σε θέση να σας ενημερώσει 
περαιτέρω.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 ∆ε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο, γιατί ο συνάδελφος Λευτέρης 
Χριστοφόρου, που είναι ο εισηγητής του πρώτου θέματος, απουσιάζει στο εξωτερικό.  
Θα είμαστε έτοιμοι, αντιλαμβάνομαι -και παρακαλώ, κύριε Πουργουρίδη, να 
ειδοποιήσετε το συνάδελφο- την ερχόμενη εβδομάδα να ανοίξουμε αυτό το θέμα. 

 Εδώ τελειώνει η σημερινή συνεδρία. 

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 11 Οκτωβρίου 2007, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και 
Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.136-2007) 

 2. Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.155-2007)                                                

 3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.099-2007) 

 4. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.046-2007) 
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 5. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (∆ήμευση Αγαθών) 
Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.067-2007) 

 6. Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό 
Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.151-2007) 

 7. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
6) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.168-2007) 

 8. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.169-2007) 

 9. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.170-2007) 

 10. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.171-2007) 

 11. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.172-2007) 

 12. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.143-2007) 

 13. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.194-2007) 

 14. Ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.195-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής  ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.003.2007) 

 2. «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων πάνω από το όριο 
της φτώχιας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου). 

(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 3. «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις νέες συνθήκες 
μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα). 

(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 4. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  την πολιτεία 
και την κοινωνία». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 5. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η άμεση ανάγκη 
εφαρμογής ενός στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου του 
2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. 
Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 

(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 6. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου αντιμετώπισης του 
καπνίσματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το 
θέμα που τιτλοφορείται  

«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής  
Επιτροπής Περιβάλλοντος). 

(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και 
εργασιακά προβλήματα επαναπατριζομένων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής  
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  

(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  
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 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της Βαρκελώνης και η 
πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. 
Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη και Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 

(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 10«Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού τουρισμού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 

(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 11Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το 
θέμα που τιτλοφορείται 

«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική ένταξη της 
λειτουργίας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 
παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. 
Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα και Πανίκκου Σταυριανού). 

(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 12Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα 
και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών για το θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού μέσω του διαδικτύου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. 
Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά και Πανίκκου Σταυριανού). 

(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος. 

(Ώρα λήξης:  5.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 
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Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Καρογιάν Μάριος  Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής για την επέτειο της κυπριακής ανεξαρτησίας 
και για τον Παγκόσμιο Μήνα Ευαισθητοποίησης για τον Καρκίνο του Μαστού. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007», οι παρατηρήσεις του κ. Χρήστου Στυλιανίδη και του 
Προέδρου του σώματος και απόρριψή της. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης 
για τη ∆ράση ενάντια στην Εμπορία Ανθρώπων (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Ν. Τορναρίτης, Γ. Λαμάρης, Γ. Βαρνάβα, Α. Κυριακίδου, Ν. 
Κουτσού, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 
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7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα της κοινότητας της Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για πραγματοποίηση μελέτης 
για τις επιπτώσεις του πεδίου βολής - Η μη υδροδότηση της κοινότητας Αγίας 
Μαρίνας Ξυλιάτου από το φράγμα - Η εφαρμογή του αστικού αναδασμού - Οι 
αξιωματικοί και υπαξιωματικοί της Εθνικής Φρουράς - Αίτημα της κοινότητας 
Νατάς για παραχώρηση επιπλέον κονδυλίου για επιδιόρθωση του νηπιαγωγείου 
- Αίτημα της κοινότητας Νατάς για διορισμό αγροτικού διανομέα - Αίτημα της 
κοινότητας Χολετριών για διαχωρισμό οικοπέδων - Η ρύπανση του 
περιβάλλοντος από τη διήθηση της λυματολάσπης - Καταγγελίες κατοίκων του 
δήμου Ιδαλίου για οχληρία από εργοστάσιο παραγωγής μπίρας - Ανέγερση του 
Μεγάρου Πολιτισμού Κύπρου και πιθανές περιβαλλοντικές επιπτώσεις - 
Ερωτήματα σχετικά με την κατανάλωση πόσιμου νερού - Ακύρωση του Ανοικτού 
Πρωταθλήματος Αντισφαίρισης Τροόδους και διακοπή της χορηγίας του - Αίτημα 
για μετακίνηση των κατοίκων της βόρειας περιοχής της Επισκοπής Πάφου σε 
άλλη περιοχή - Καθυστέρηση στην κατασκευή του κοινού γηπέδου γκολφ Αγίας 
Νάπας-Παραλιμνίου - Καθυστέρηση στην κατασκευή μαρίνας στην Αγία Νάπα - 
Πρόοδος κατασκευής του αλιευτικού καταφυγίου στο Ζύγι - Ανάγκη επαναφοράς 
κυκλικών κόμβων σε φώτα τροχαίας στη Λάρνακα - Μη παροχή ασφαλιστικής 
κάλυψης για οχήματα μεταφορών που εγγράφονται στην Κύπρο - Η κρατική 
βοήθεια στους εγκλωβισμένους - Μετάβαση δεύτερου ιερέα στα κατεχόμενα για 
λειτουργία εκκλησιών - Η αναστήλωση της ιεράς μονής Αποστόλου Ανδρέα - Η 
επιδιόρθωση των κατοικιών των εγκλωβισμένων - Η παροχή 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης στους εγκλωβισμένους - Η αποκοπή μέρους 
του επιδόματος στους συνταξιούχους εγκλωβισμένους - Η δημιουργία 
εργαστηρίου ηλεκτρονικών υπολογιστών στο Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου - Η 
απρόσκοπτη λειτουργία του Νηπιαγωγείου, του ∆ημοτικού και του Γυμνασίου 
Ριζοκαρπάσου - Το κόστος της τηλεφωνικής επικοινωνίας των εγκλωβισμένων 
με τις ελεύθερες περιοχές - Θέματα σχετικά με τις τετράτροχες μοτοσικλέτες - Το 
συμβόλαιο για παροχή άδειας χρήσης κρατικής γης - Παραχώρηση άδειας 
χρήσης κρατικής γης στην περιοχή της ∆ρομολαξιάς - Αίτημα της κοινότητας 
Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για εκπόνηση επιδημιολογικής μελέτης για τον καρκίνο - 
Ρύπανση του περιβάλλοντος σε περιοχή της Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου και 
Βυζακιάς από τα λατομεία της Ελληνικής Μεταλλευτικής Εταιρείας - Κατασκευή 
κεντρικού αποχετευτικού συστήματος στην Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου - Στεγαστικό 
πρόβλημα στην Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου - Κατασκευή υπέργειας διάβασης σε 
δημοτικό σχολείο της Πάφου - Τα σχέδια επαναλειτουργίας του λατομείου στο 
Φιλάνι - Κατασκευή κεντρικού αποχετευτικού συστήματος στον Κάτω Πύργο - 
Ερωτήματα σχετικά με τους αιτητές πολιτικού ασύλου - Ερωτήματα σχετικά με 
τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος - Ανάγκη επιδιόρθωσης ή αλλαγής των 
ανελκυστήρων στο νοσοκομείο Λάρνακας - Ερωτήματα σχετικά με την εμπλοκή 
κρατικών οχημάτων σε αυτοκινητικά δυστυχήματα - Ερωτήματα σχετικά με 
εκπαιδευτικούς - Προβλήματα των παιδιών με ειδικές ανάγκες της πόλης και 
επαρχίας Πάφου - ∆ιδασκαλία του μαθήματος των γραφικών τεχνών από 
καθηγητές τέχνης - Ερωτήματα σχετικά με τη βελτίωση τμήματος δρόμου στην 
Αυδήμου - Τα προβλήματα από τη λειτουργία ιδιωτικού φροντιστηρίου στη 
Λευκωσία - Η συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη δύναμη των 
Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο (UNIFIL) - Συμφωνίες Κυπριακής ∆ημοκρατίας με 
κυβερνήσεις κρατών για στρατιωτικές ή άλλες διευκολύνσεις - Ο 
αυτοκινητόδρομος Πόλης Χρυσοχούς-Πύργου - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων στην 
Κρίτου Μαρόττου - Εκπόνηση μελέτης των κοινοτικών κτιρίων στη Λετύμπου - 
Παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για το πετρέλαιο θέρμανσης στην κοινότητα 
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Κανναβιούς - Εμπλουτισμός παραποτάμιων πηγών από το φράγμα Κανναβιούς - 
Απομάκρυνση των παράνομων κτηνοτροφικών υποστατικών από τη Λετύμπου - 
Ανέγερση χοιροστασίου στην κοινότητα Χούλου - Επένδυση τοίχων με πέτρα στη 
Χούλου - Βελτίωση δρόμου στην κοινότητα Λετύμπου - Επέκταση του 
κοιμητηρίου στη Λετύμπου - Ανάπλαση πλατείας και συντήρηση 
τουρκοκυπριακών κατοικιών στη Χούλου - Κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου 
και συντήρηση δρόμου στη Χούλου - Ένταξη της κοινότητας Λετύμπου στο 
Σχέδιο Αγροτουρισμού - Αίτημα του δήμου Λευκάρων για κυβερνητική 
επιχορήγηση του αποχετευτικού έργου στα Λεύκαρα - Αίτημα του δήμου 
Λευκάρων για κατάργηση του τοπικού σχεδίου και εφαρμογή της ∆ήλωσης 
Πολιτικής - Μη ασφαλή κινέζικα προϊόντα στην κυπριακή αγορά - Βελτίωση των 
δρόμων προς την Αναρίτα - Κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου στην κοινότητα 
Αναρίτας - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για άπορες οικογένειες στην Αναρίτα - 
Ανέγερση χώρου στάθμευσης και κοινοτικού νηπιαγωγείου στην Αναρίτα - 
Ανάπλαση της παλιάς παιδικής στέγης στην κοινότητα Καλλέπειας - Κατασκευή 
αποχετευτικού λυμάτων στην κοινότητα Καλλέπειας - Αποχετευτικό λυμάτων της 
κοινότητας Στρουμπιού - Μελέτη για ανάπλαση των κεντρικών πλατειών στο 
Στρουμπί - Χωροθέτηση του κοιμητηρίου στην κοινότητα Αχέλειας - Ο 
διαχωρισμός οικοπέδων στην Αχέλεια για τους πρόσφυγες - Αίτημα της 
κοινότητας Αχέλειας για παραχώρηση κρατικής γης για δημιουργία πλατείας και 
πολιτιστικού κέντρου - Ανέγερση αγροτικού μουσείου και παραδοσιακού σπιτιού 
στην Καλλέπεια - Κατασκευή αποχετευτικού συστήματος ομβρίων υδάτων στην 
Αναρίτα - Οι κανονισμοί λειτουργίας των δημόσιων σχολείων μέσης εκπαίδευσης 
- Ανάγκη μεταστέγασης της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Λευκωσίας - Η ρύπανση 
της θάλασσας από τα ψόφια ψάρια ιχθυοτροφείων - Οι υψηλές τιμές των 
ελληνικών εφημερίδων/περιοδικών στην Κύπρο - Αίτημα δήμου Λευκάρων για 
συμπερίληψή του στο Σχέδιο Επιχορήγησης Πρώτης Κατοικίας - Αίτημα της 
κοινότητας Μουτταγιάκας για παραχώρηση οικοπέδου για ανέγερση εκκλησίας - 
Αποχετευτικό σύστημα στην Πόλη Χρυσοχούς - Η ανάπλαση του χώρου του 
κεφαλόβρυσου και του μύλου στην Κρίτου Τέρα - Αίτημα της κοινότητας Κρίτου 
Τέρας για παραχώρηση τουρκοκυπριακών τεμαχίων για δημιουργία χώρων 
στάθμευσης - Ενίσχυση της υδατοπρομήθειας στην Κρίτου Τέρα - Προκήρυξη 
προσφορών για το δρόμο ∆ρούσιας-Πόλης Χρυσοχούς - Ανάπτυξη της νέας 
οικιστικής περιοχής στην Ίνεια - Εξωραϊσμός δρόμων στην Ίνεια - Αύξηση της 
οικονομικής βοήθειας στην κοινότητα Ίνειας - Η βελτίωση του δρόμου ∆ρούσιας-
Αρόδων - ∆ημιουργία παραλίας στην Κισσόνεργα - Παραχώρηση κλήρων για το 
τσιφλίκι της περιοχής Ποτίμων στην Κισσόνεργα - Παραχώρηση του 
κατασκηνωτικού χώρου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς - Ο δυτικός 
παρακαμπτήριος δρόμος στην Πόλη Χρυσοχούς - Απαλλοτρίωση τεμαχίου για 
δημιουργία κοιμητηρίου στην Κισσόνεργα - Ο σχεδιασμός για τον παραλιακό 
πεζόδρομο Κισσόνεργας - Η υπογειοποίηση αρδευτικού καναλιού στην 
Κισσόνεργα - Η εγκατάσταση εξοπλισμού και τοποθέτηση προσωπικού στο 
Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς - Η μελέτη για το γραμμικό πάρκο στην Πόλη 
Χρυσοχούς - Η χρηματοδότηση του δήμου Λεμεσού από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία  
- Αίτημα του δήμου Λεμεσού για επίλυση του κυκλοφοριακού προβλήματος - 
Πρόβλημα στη λειτουργία του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
- ∆έσμευση της κυβέρνησης για αύξηση της κρατικής χορηγίας στους δήμους - Η 
παραχώρηση αντισταθμιστικών τελών από τη λειτουργία του λιμανιού στο δήμο 
Λεμεσού  - Οι προσλήψεις έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία - Αίτημα 
της κοινότητας Λάσας για ολοκλήρωση του δρόμου Πόλης Χρυσοχούς-Σίμου-
Λάσας-Αγίου ∆ημητριανού - Κατασκευή του Γραμμικού Πάρκου Βαθκειάς στη 
Μέσα Γειτονιά - Ευθύνες και αρμοδιότητες για τους ποταμούς στο δήμο Μέσα 
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Γειτονιάς - Κατασκευή κόλπων στάθμευσης σε λεωφόρο του δήμου Μέσα 
Γειτονιάς - Αίτημα για τοποθέτηση λειτουργού των Τεχνικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Παιδείας στη Λάρνακα - Κατασκευή νέου γυμνασίου στην περιοχή 
Αγίου Ιωάννη Λάρνακας. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

∆ημιουργία κοιμητηρίου δίπλα στον υδατοφράκτη Πομού - Αίτημα για 
ασφαλτόστρωση του δρόμου Ορούντας-Ποταμίου - Η αναδόμηση κυβερνητικών 
οικιών σε συνοικισμούς - Αίτημα για δημιουργία ουρολογικής κλινικής στο Γενικό 
Νοσοκομείο Πάφου - Ενημέρωση του κοινού σχετικά με τις δωρεές οργάνων για 
σκοπούς μεταμοσχεύσεων - Αιτήματα για τοποθέτηση γιατρών στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου - Οι εργασίες αντισεισμικής αναβάθμισης στο 
Γυμνάσιο Αραδίππου - Ανάγκη ανάπλασης των δρόμων στον παραδοσιακό 
πυρήνα της Γιόλου - Τα κριτήρια εγγραφής μέλους στο Σύνδεσμο 
Φυσιοθεραπευτών - Ανάγκη κατασκευής πεζοδρομίων στον κύριο δρόμο Τσάδας 
- Η επίλυση των προβλημάτων στα αποχετευτικά συστήματα των κατοικιών 
στους συνοικισμούς αυτοστέγασης - Αίτημα σχεδίου επιχορηγίας εκμάθησης της 
ελληνικής γλώσσας για δημοτικούς συμβούλους από χώρες μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης - Αίτημα για κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στην 
Επισκοπή Πάφου - Πρόβλημα ύδρευσης κατοικιών στην κοινότητα Επισκοπής 
επαρχίας Πάφου - Συνθήκες ασφάλειας σε παιχνιδότοπους και παιδικές χαρές - 
Ο εκσυγχρονισμός και η σωστή λειτουργία των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας - Η κλινική πλαστικής χειρουργικής και εγκαυμάτων στο νέο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας - Αίτημα για δημιουργία κοινοτικής πλαζ στα Κούκλια 
Πάφου - ∆ιαχωρισμός και παραχώρηση οικοπέδων στην κοινότητα Κουκλιών 
στην επαρχία Πάφου - Αίτημα για κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στα 
Κούκλια - Τα προβλήματα και το μέλλον του ∆ιεθνούς Συνεδριακού Κέντρου - Το 
κρατικό σχέδιο για παροχή οικονομικής βοήθειας σε άτομα με αναπηρία για 
απόκτηση αυτοκινήτου - Παγκύπριος Σύνδεσμος Αιχμαλώτων Πολέμου και 
μητρώο αιχμαλώτων πολέμου 1974 - Αίτημα της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας 
Πάφου για κατασκευή δρόμου - Η εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη λεωφόρο 
Μεσόγης στην Πάφο - Η κατασκευή γέφυρας που θα συνδέει τη Βιομηχανική 
Περιοχή Τρεμιθούσας με τη Βιομηχανική Περιοχή Μεσόγης και του δρόμου 
Έμπας-Τρεμιθούσας - Αίτημα σύνδεσης της Βιομηχανικής Ζώνης Τρεμιθούσας 
με τη Βιομηχανική Περιοχή Μεσόγης - Αίτημα για βελτίωση δρόμου στην Αγία 
Μαρίνα Χρυσοχούς - Αίτημα για κατασκευή πεζοδρομίων στην κοινότητα Αγίας 
Μαρίνας Χρυσοχούς - Ο δρόμος Ανάγυιας-Παλαιχωρίου - Η κατά παρέκκλιση 
παροχή άδειας κυνηγίου από τον Υπουργό Εσωτερικών κατά την εαρινή περίοδο 
- Προβλήματα στους καταλύτες των αυτοκινήτων που χρησιμοποιούν αμόλυβδη 
βενζίνη - Κατασκευή νέου δρόμου Κοράκου-Ευρύχου - Ευθυγράμμιση του 
δρόμου Κοράκου-Αγίου Επιφανίου - Η κατασκευή του αυτοκινητόδρομου 
Αστρομερίτη-Ευρύχου - Αίτημα για αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου της 
κοινότητας Καλιάνων - Αίτημα για διαπλάτυνση της γέφυρας Καλιάνων - Αίτημα 
της κοινότητας Κάθικα για δημιουργία Συμβουλίου Κοινοτικής Ευημερίας - Οι 
γυναίκες κρατούμενες στα αστυνομικά κρατητήρια - Στόχος μείωσης των 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου - Αλλαγή του δικτύου υδατοπρομήθειας στο 
Χλώρακα - Ο ηλεκτροπαραγωγικός σταθμός της Μονής - Ανάγκη ενίσχυσης του 
νοσοκομείου Πλατρών - Καθυστέρηση στην επιδιόρθωση διατηρητέων 
οικοδομημάτων στο Κοιλάνι - Μηχανή ελέγχου (X-Ray) στο ταχυδρομείο - Η 
διαπλάτυνση γεφυριού στα Μανδριά Λεμεσού - Αίτημα για εγκατάσταση 
κλιματισμού σε αίθουσες του Γυμνασίου ∆ροσιάς στη Λάρνακα - Αίτημα του 
δήμου Λάρνακας για επιβολή τέλους στο αεροδρόμιο Λάρνακας και είσπραξή του 
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από το δήμο - Η ολοκλήρωση έργου στη λεωφόρο Φανερωμένης στο δήμο 
Λάρνακας - Η χρήση χημικών ουσιών για τον ψεκασμό κήπων μέσα σε 
κατοικημένες περιοχές - Καθυστέρηση στο διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές 
οικογένειες στο Γέρι - Πρόβλημα ασφάλειας στο ∆ημοτικό Σχολείο Αγίων 
Αναργύρων στη Λάρνακα - Νόμιμη εργασία στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για 
πολίτες κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Αποκλεισμός των παιδιών με 
κινητικές ή άλλες δυσκολίες από το μάθημα της φυσικής αγωγής - Αίτημα 
ιδιοκτητών γης Τσάδας για οικιστική ανάπτυξη των τεμαχίων τους - Αίτημα για 
ενίσχυση της αστυνόμευσης της ευρύτερης περιοχής στην Τσάδα - Αίτημα για 
ανέγερση λυκείου στην περιοχή Σωτήρας-∆ερύνειας - Η έλλειψη καθαριότητας 
στο φράγμα Άχνας και το ψάρεμα στη λίμνη - Αίτημα για ένταξη της κοινότητας 
Μουτταγιάκας στην εκπαιδευτική περιφέρεια του Λυκείου Λινόπετρας - Κίνδυνος 
για την υγεία των αγροτών από τη χρήση φυτοφαρμάκων - Η μη συμπερίληψη 
του πτυχίου του Τμήματος ∆ιδακτικής της Τεχνολογίας και Ψηφιακών 
Συστημάτων στο σχέδιο υπηρεσίας των καθηγητών πληροφορικής - 
Κολοβακτηρίδια στο πόσιμο νερό της Ποταμίτισσας - Έξοδα παραστάσεως για τα 
μέλη των σχολικών εφοριών - Προβλήματα του ∆ημοτικού Σχολείου ∆ροσιάς 
(ΚΒ΄) Λάρνακας - Αιτήματα του ∆ημοτικού Σχολείου Προδρόμου στη Λάρνακα - 
Θέματα σχετικά με τη δημιουργία και λειτουργία αποχετευτικών έργων - 
Αναβάθμιση του ρόλου των σχολικών εφοριών - Αίτημα του δήμου Λαπήθου για 
πρόσληψη δύο γραφέων - Αίτημα του δήμου Λαπήθου για ανέγερση ιδιόκτητων 
γραφείων σε κρατική γη - Αίτημα του δήμου Λαπήθου για παραχώρηση 
αντικειμένων από το Αρχαιολογικό Μουσείο - Ερωτήματα σε σχέση με τις 
σχολικές εφορίες - Εγκατάσταση κεραιών λήψης κινητής τηλεφωνίας στο δάσος 
από το Τρόοδος στον Πύργο Τηλλυρίας - Προβλήματα της κοινότητας Πολεμίου - 
Αίτημα για επιδιόρθωση/συντήρηση του παλιού δρόμου Πόλης Χρυσοχούς-
Στρουμπιού - Ανάγκη μετακίνησης μηχανουργείου από την κοινότητα Τίμης - Η 
δημιουργία δρόμου από τον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Λεμεσού  προς την Αγία 
Μαρινούδα - Η περίφραξη καναλιού του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων που 
διασχίζει τη Γεροσκήπου, Αχέλεια και Τίμη - ∆ημιουργία νηπιαγωγείου και 
επέκταση του δημοτικού σχολείου στην Τίμη - Καταστροφές σε γεωργούς από τα 
αγρινά στην περιοχή Μαραθάσας - Το αρδευτικό σύστημα “Τσαγκαρούδα” στη 
Λεμίθου - Το λειτουργικό κόστος των αποχετευτικών συστημάτων - Τα χρέη από 
την κατασκευή αρδευτικών συστημάτων σε κοινότητες της Λεμεσού - Ερωτήματα 
σχετικά με τις ταχυδρομικές υπηρεσίες - Η καθίζηση-κατολίσθηση δρόμου στο 
Πισσούρι - Η μεταφορά κερασιών από τα κατεχόμενα στις ελεύθερες περιοχές - 
Αίτημα Σιας για κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου - Αίτημα για 
διορθωτικά/κατασκευαστικά έργα στον κύριο δρόμο της Σιας - Αίτημα Σιας για 
κατασκευή εξόδου και εισόδου από και προς τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-
Λεμεσού - ∆ιαγραφή αγροτικών χρεών - ∆ημιουργία παρακαμπτήριου δρόμου 
στο Νέο Χωριό Πάφου - Κατασκευή δρόμου στην κοινότητα Λυσό - Έλλειψη 
πόσιμου νερού στην κοινότητα Τραχυπέδουλας - Παραχώρηση κενών 
οικοπέδων στη Βιομηχανική Περιοχή Φρεννάρους - θέματα σχετικά με τη 
δημιουργία πλωτού τερματικού για διέλευση και μεταφορά φυσικού αερίου - Το 
πρόβλημα υδατοπρομήθειας της Πέγειας σε συνδυασμό με τη μεγάλη οικιστική 
της ανάπτυξη - Η μη συμπερίληψη στο σχέδιο χορηγιών των ηλεκτροκίνητων  
μοτοσικλετών και ποδηλάτων - Οι απαιτούμενες πιστώσεις σχετικά με την 
επιτήρηση των υδατοφρακτών - Το επίπεδο των ελέγχων στα φράγματα - Η 
αντιμετώπιση του προβλήματος της αφρικανικής σκόνης - Μέτρα για την 
ασφάλεια και την υγεία των εθνοφρουρών που χειρίζονται μπαταρίες αρμάτων - 
Καθυστέρηση στην εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας στο χωριό 
Ξυλοφάγου - Η επιχορήγηση της αγοράς υβριδικών αυτοκινήτων από νομικά 
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πρόσωπα - Η πρόοδος έργων σε κοινότητες της Λάρνακας - Τα έργα στις 
κτηνοτροφικές περιοχές Ξυλοτύμβου και Ορμίδειας - Η κατανάλωση νερού για 
οικιακή χρήση - Αίτημα για δημιουργία Συμβουλίου Κοινοτικής Ευημερίας στην 
κοινότητα Αρόδων - Η μη σήμανση του δρόμου Σωτήρας-Αγίας Νάπας - Η μη 
εισαγωγή γόνου σαλιγκαριών - Η οδική ασφάλεια στο δρόμο Αγίας Θέκλας-
Σωτήρας - Συστήματα ανακύκλωσης ημιακάθαρτων νερών για οικιακή χρήση - 
Τα λύματα των κοινοτήτων Αγίου Ιωάννη Αγρού και Αγρού - Αίτημα της 
κοινότητας της Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για πραγματοποίηση μελέτης για τις 
επιπτώσεις του πεδίου βολής - Οι αξιωματικοί και υπαξιωματικοί της Εθνικής 
Φρουράς - Η ρύπανση του περιβάλλοντος από τη διήθηση της λυματολάσπης - 
Καταγγελίες κατοίκων του δήμου Ιδαλίου για οχληρία από εργοστάσιο 
παραγωγής μπίρας - Ανέγερση του Μεγάρου Πολιτισμού Κύπρου και πιθανές 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις - Πρόοδος κατασκευής του αλιευτικού καταφυγίου 
στο Ζύγι - Η κρατική βοήθεια στους εγκλωβισμένους - Η αναστήλωση της ιεράς 
μονής Αποστόλου Ανδρέα - Η δημιουργία εργαστηρίου ηλεκτρονικών 
υπολογιστών στο Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου - Τα σχέδια επαναλειτουργίας του 
λατομείου στο Φιλάνι. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 11ης Οκτωβρίου 2007  

 (Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ.)  

(Αρ. 2)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλησπέρα σας.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ, ησυχία και να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πριν μπούμε στην ημερήσια διάταξη, θέλω να σας πληροφορήσω ότι 
μόλις προ ολίγου πήρα επιστολή από τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, τον κ. Πουργουρίδη, η οποία λέει:  «Εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού παρακαλούμε όπως 
εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο και συζητηθεί με τη μορφή του κατεπείγοντος το 
ακόλουθο θέμα: “Οι διαδικασίες που έχουν ακολουθηθεί και τα προβλήματα που 
δημιουργήθηκαν από τη λειτουργία του εμπορικού κέντρου ‘The Mall of Cyprus’ 
και του καταστήματος ‘ΙΚΕΑ’”». 

 Κάλεσα τον κ. Πουργουρίδη στο γραφείο μου και του είπα πως 
φυσιολογικά δεν μπορώ να δεχτώ να γραφτεί με τη διαδικασία του κατεπείγοντος 
και να συζητηθεί το θέμα σήμερα.  Το θέμα μπορεί να γραφτεί στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο και να συνεννοηθούμε για τον τρόπο συζήτησης του θέματος.  Απλώς, 
επειδή πήρα την επιστολή και σεβόμενος όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες, 
πρέπει και θέση να πάρω και ανακοίνωση να σας κάνω. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σεβαστή η θέση του Προέδρου της Βουλής.  Άλλωστε, 
αυτή η κοινοβουλευτική ομάδα πάντα επιδεικνύει το σεβασμό της προς το 
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προεδρείο της Βουλής, αλλά εμείς θεωρούμε ότι το θέμα είναι πάρα πολύ 
επείγον.  Πιστεύουμε ότι πρέπει να συζητηθεί υπό τη μορφή του επείγοντος, 
χωρίς να σημαίνει τούτο ότι θα αντιδικήσουμε με τον Πρόεδρο του σώματος για 
το ότι σήμερα ο χρόνος ίσως να μην προσφέρεται, λόγω και της ημερησίας 
διάταξης κ.λπ., αλλά ας εγγραφεί το θέμα και ας ξεκινήσουμε τη συζήτηση την 
ερχόμενη Πέμπτη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή τα θέματα, κύριοι συνάδελφοι, γίνονται δεχτά ή μη από την 
ολομέλεια της Βουλής, το θέμα θα το θέσω σε σύσκεψη εκπροσώπων των 
κομμάτων, να συναποφασίσουμε, προτού έρθουμε στην επόμενη ολομέλεια.  
Και νομίζω ότι με αυτό μπορούμε να κλείσουμε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Συμφωνώ απόλυτα να συζητηθεί το θέμα στη σύσκεψη, όπως 
συζητούνται πλείστα ζητήματα γενικότερης σημασίας.  Οφείλω όμως να 
πληροφορήσω το σώμα ότι σήμερα κατατέθηκε γραπτό σημείωμα από τον κ. 
Περδίκη, που δε βρίσκεται εντός της αίθουσας, δεν ξέρω πού βρίσκεται... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι στο εξωτερικό ο κ. Περδίκης. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Α, ωραία!   

 Σημείωμα με το οποίο ζητά την εγγραφή του θέματος στην επιτροπή 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.   

 Υπενθυμίζω -και η επιτροπή συμφώνησε να γραφτεί- ότι επί του θέματος 
αυτού που συζητούμε υπάρχει έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η οποία 
κυκλοφόρησε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, θα δούμε... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Απλώς, προς γνώση του προεδρείου και πληροφόρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα δούμε όλα τα συναφή στη σύσκεψη.  Νομίζω ότι τούτο μας καλύπτει 
όλους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρότασή σας μας καλύπτει.  Αν ζητούσα 
προηγουμένως το λόγο, ήταν για να πω ότι σε μια ήδη επιτροπή έχει συζητηθεί, 
σε τρεις άλλες έχει γραφτεί και στη σύσκεψη -με την ευκαιρία που έχετε πει- 
πρέπει να δούμε και τούτο το θέμα, το ότι δηλαδή ο καθένας το γράφει, κάτω 
από μια έτσι λογικοφανή δικαιολογία, στην άλφα, στη βήτα, στη γάμα επιτροπή.  
Είναι γραμμένο ταυτόχρονα σε τέσσερις τόπους.  Και είναι και Κεφάλαιο Τέταρτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην ξαναβγάλουμε τα εντελώς εσωτερικά μας στη φόρα μέσα 
στην ολομέλεια.  Έχουμε συζητήσει αυτό το θέμα, της διπλοτριπλοεγγραφής 
θεμάτων στις διάφορες επιτροπές.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε.  Και φτάνει.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Εμείς επιμένουμε και παρακαλούμε να τεθεί το θέμα προς εγγραφή.  Απ’ 
εκεί και πέρα, κατανοούμε και αναγνωρίζουμε και εις τον Πρόεδρο του σώματος 
το προνόμιο να ρυθμίζει τα του οίκου του οποίου προεδρεύει.  Εμείς ζητούμε να 
εγγραφεί το θέμα προς συζήτηση -το θεωρούμε επείγον- και απ’ εκεί και πέρα ας 
αποφασίσουμε πότε θα συζητηθεί, υπό την προεδρία σας, οποτεδήποτε αλλού.  
Αλλά το θεωρούμε ότι είναι επείγον και πρέπει να εγγραφεί το θέμα.  Το αν είναι 
και σε επιτροπές, όπως λέει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ -και 
έχει δίκαιο- ή αν θα εγγραφεί και σε άλλες επιτροπές είναι έτερον κεφάλαιο.  ∆εν 
έχει να κάνει τίποτε με το θέμα που εμείς θέλουμε να εγγραφεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, θα το συζητήσουμε συλλογικά το θέμα, ως 
είθισται, αν θέλετε, όπως συνηθίζουμε.   

 Λοιπόν, να μπούμε στη νομοθετική εργασία.   

 Τα δύο πρώτα θέματα, τα οποία είναι εξ αναβολής και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας 
Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007», αναβάλλονται και πάλι, 
μέχρι να συμπληρωθεί η μελέτη από τις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές.    

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Κύριοι συνάδελφοι, με συγχωρείτε!  Σε λίγο θα έχουμε την 
κοινοβουλευτική αντιπροσωπία με επικεφαλής την πρόεδρο της Συνέλευσης της 
Ουγγαρίας και παρακαλώ να μην εύρει βαρβατζισμόν εδώ μέσα!  Να έρθουν οι 
άνθρωποι και να εύρουν μια τάξη, επιτέλους! 

 Λοιπόν, τα θέματα 3 και 4 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007» και «Οι 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007» και για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου και 8 Οκτωβρίου 2007.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Έφορος Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ) και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά 
κανονισμών είναι η διόρθωση ορισμένων λαθών και παροραμάτων που περιέχει 
ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμος του 2004 [Νόμος 95(Ι) του 2004] και 
οι σχετικοί κανονισμοί του 2004. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004 και οι περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2004 
δημοσιεύθηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 30 Απριλίου 
2004 και τέθηκαν σε εφαρμογή με την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή την 1η Μαΐου 2004. 

 Σύμφωνα με την Έφορο ΦΠΑ, ο νόμος και οι κανονισμοί του 2004 
υιοθετήθηκαν για σκοπούς εναρμόνισης με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
με τίτλο «Οδηγία 77/388/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 17ης Μαΐου 1977, περί 
εναρμονίσεως των νομοθεσιών των κρατών μελών, των σχετικών με τους 
φόρους κύκλου εργασιών κοινό σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας 
ομοιόμορφη φορολογική βάση», όπως αυτή τροποποιήθηκε μέχρι την Οδηγία 
2002/38/ΕΚ του Συμβουλίου της 7ης Μαΐου 2002. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, στον υπό αναφορά νόμο και στους υπό 
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αναφορά κανονισμούς έχουν εντοπιστεί ορισμένα λάθη και παροράματα, τα 
οποία απαιτείται όπως διορθωθούν με αναδρομική ισχύ από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του σχετικού νόμου και των σχετικών κανονισμών, δηλαδή 
από την 1η Μαΐου 2004. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου και των κανονισμών η Έφορος 
ΦΠΑ ενημέρωσε την επιτροπή ότι με το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους 
κανονισμούς δεν επέρχεται καμιά ουσιώδης αλλαγή, απλά διορθώνονται κάποια 
τυπογραφικά λάθη, κάποιες λανθασμένες αναφορές σε άρθρα και γίνονται οι 
απαραίτητες αναριθμήσεις και προσθήκες, οι οποίες σκοπούν στη βελτίωση 
τόσο του νόμου όσο και των κανονισμών. 

 Η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι η σημαντικότερη τροποποίηση που 
προτείνεται είναι η επαναφορά του εδαφίου (9) του άρθρου 9 του Ν. 95(Ι)/2000, 
το οποίο αφορά την αυτοτιμολόγηση και το οποίο εκ παραδρομής δεν είχε 
συμπεριληφθεί στον εναρμονιστικό νόμο του 2004.  Σημειώνεται ότι η προσθήκη 
του άρθρου είναι υποχρεωτική, σύμφωνα με την Έκτη Κοινοτική Οδηγία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
υιοθετώντας τους σκοπούς του προτεινόμενου νόμου και των κανονισμών, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την 
έγκριση των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(∆ήμευση Αγαθών) Κανονισμοί του 2007».  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, εδώ 
διαβάζω, είναι εναντίον.  Έτσι είναι, κύριε Πουργουρίδη; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει έκθεση;  Είναι κανονισμοί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι κανονισμοί. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Είναι κανονισμοί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (∆ήμευση Αγαθών) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 24 Σεπτεμβρίου και 8 Οκτωβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Έφορος Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(ΦΠΑ), καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Με τους εν λόγω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση την 
παράγραφο 4(5) του ∆έκατου Παραρτήματος του περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός της διαδικασίας, των όρων και των 
προϋποθέσεων για τη δήμευση αγαθών, καθώς και ο καθορισμός των εξουσιών 
και των καθηκόντων του Εφόρου ΦΠΑ αναφορικά με την κατάσχεση/δήμευση 
αγαθών προς ικανοποίηση χρέους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στην 
παράγραφο 4(4) του ∆έκατου Παραρτήματος του περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας Νόμου προβλέπεται ότι, αν οποιοδήποτε πρόσωπο αρνείται ή αμελεί να 
καταβάλει στον Έφορο ΦΠΑ οποιοδήποτε ποσό φόρου ή οποιοδήποτε άλλο 
ποσό και η άρνηση ή αμέλεια εξακολουθεί να υφίσταται για διάστημα μεγαλύτερο 
των τριάντα (30) ημερών από την ημέρα που το ποσό καθίσταται πληρωτέο, 
τότε αγαθά αξίας μέχρι το τριπλάσιο του οφειλομένου ποσού που βρίσκονται 
στην κατοχή ή υπό τη φύλαξη του προσώπου αυτού ή οποιουδήποτε 
αντιπροσώπου του ή άλλου προσώπου το οποίο ενεργεί για λογαριασμό του 
υπόκεινται σε δήμευση.  Οι διατάξεις της παραγράφου αυτής της νομοθεσίας 
προβλέπουν επίσης ότι οτιδήποτε υπόκειται σε δήμευση μπορεί να κατασχεθεί 
από τον Έφορο ΦΠΑ ή από οποιοδήποτε εξουσιοδοτημένο πρόσωπο. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσε η Έφορος ΦΠΑ, η δήμευση αγαθών 
αποτελεί σημαντικό μέτρο το οποίο χρησιμοποιείται από τις φορολογικές αρχές 
της Κύπρου και αποσκοπεί στην αύξηση της αποτελεσματικότητας της 
είσπραξης οφειλόμενων ποσών φόρου.  ∆εδομένου ότι μέχρι σήμερα δεν έχουν 
εκδοθεί κανονισμοί που να ρυθμίζουν τη διαδικασία, τους όρους και τις 
προϋποθέσεις δήμευσης αγαθών, παρ’ όλον ότι η πρωτογενής νομοθεσία 
παρέχει την εξουσία για έκδοση κανονισμών για δήμευση αγαθών, η οποία 
ασκείται από της ενάρξεως της ισχύος της σχετικής νομοθεσίας, απαιτείται η 
λεπτομερής ρύθμιση της διαδικασίας μέσω της έκδοσης σχετικών κανονισμών. 

 Κατά τη διάρκεια της εξέτασης του θέματος, μέλη της επιτροπής 
εισηγήθηκαν όπως η χρονική προθεσμία αναφορικά με τη δήμευση αγαθών 
επεκταθεί από τις τριάντα (30) ημέρες στις σαράντα πέντε (45) ημέρες, εισήγηση 
η οποία έγινε αποδεκτή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, 
σύμφωνα και με επιστολή τους, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007. 

 Συγκεκριμένα, αν κατασχεθέντα αγαθά κηρυχθούν δικαστικώς σε 
δήμευση ή λογίζονται κηρυχθέντα σε δήμευση, τότε η δήμευση θεωρείται ότι θα 
ισχύει από την ημερομηνία έκδοσης της σχετικής δικαστικής απόφασης ή, 
ανάλογα με την περίπτωση, από την ημερομηνία λήξης της προθεσμίας των 
σαράντα πέντε (45) ημερών αντί των τριάντα (30) ημερών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία της προέδρου της επιτροπής, βουλευτού του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
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Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται εναντίον της έγκρισης των υπό συζήτηση 
κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πούμε δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, να πείτε.  Ορίστε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θεωρούμε ότι το μέτρο αυτό που προτείνεται από την κυβέρνηση είναι 
υπερβολικό, δε συνάδει με τις σύγχρονες αντιλήψεις περί ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, δε συνάδει με τις σύγχρονες αντιλήψεις ότι ο πολίτης και το κράτος 
πρέπει να έχουν ισότητα όπλων στην αντιμετώπιση ο ένας του άλλου, δίδει 
υπερβολικές εξουσίες στο κράτος για σκοπούς είσπραξης φόρου προστιθέμενης 
αξίας και θεωρούμε ότι αυτός ο κανονισμός προσεγγίζει περίπου ολοκληρωτικές 
αντιλήψεις.   

 Γι’ αυτό το λόγο δεν μπορούμε να συμπλεύσουμε με έναν κανονισμό που 
δίδει εξουσίες στο Τμήμα Φόρου Προστιθέμενης Αξίας που είναι εξαιρετικά 
δαμόκλειες για τον πολίτη και δεν εξυπηρετούν το καλώς νοούμενο δημόσιο 
συμφέρον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές δεν υπάρχουν. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμιά αποχή οι 
κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, το οποίο τιτλοφορείται «Ο περί Αξιών και 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο 
Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», δεν είναι έτοιμο. 

 Εδώ γίνεται λόγος για τα θέματα υπ’ αριθμόν 7 μέχρι 12 και υπάρχουν 
ακόμα δύο θέματα, τα υπ’ αριθμόν 13 και 14, των οποίων η έκθεση ήρθε 
αργότερα, γι’ αυτό είναι και ξεχωριστά.  Η εισήγησή μου είναι να τα δούμε, από 
το υπ’ αριθμόν 7 μέχρι το υπ’ αριθμόν 14, όλα τα νομοσχέδια, από κοινού.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, τα θέματα υπ’ αριθμόν 7 μέχρι υπ’ αριθμόν 12 τιτλοφορούνται «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2007», 
«Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007», «Ο 
περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», «Ο περί 
Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2007» 
και τα θέματα υπ’ αριθμόν 13 και 14 τιτλοφορούνται «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007» και «Ο περί Παροχής 
Ειδικών Χορηγιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Οι εκθέσεις 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Σεπτεμβρίου και 8 Οκτωβρίου 
2007.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων στην επιτροπή 
κλήθηκε και παρευρέθηκε ο Υπουργός Οικονομικών και άλλοι εκπρόσωποι του 
ίδιου υπουργείου.   

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να επιβληθεί μειωμένος συντελεστής ΦΠΑ 
προς πέντε τοις εκατόν (5%) για την παράδοση ορισμένων αγαθών και την 
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παροχή ορισμένων υπηρεσιών ορισμένων κατηγοριών που σύμφωνα με το 
κοινοτικό κεκτημένο δύναται να υπάγονται στο μειωμένο αυτό συντελεστή.  
Ενδεικτικά, αναφέρονται ορισμένα είδη ζαχαροπλαστικής, το εμφιαλωμένο νερό, 
τα φρουτοποτά, η παράδοση ορισμένων φαρμάκων και εμβολίων, το δικαίωμα 
εισόδου σε παραστάσεις τσίρκου, πανηγύρια, συναυλίες, μουσεία, αθλητικές 
εκδηλώσεις κ.ά. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να καταργηθεί ο φόρος κατανάλωσης που 
επιβάλλεται στα αεριούχα αναψυκτικά ποτά.  

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Παροχής 
Επιδόματος Μάνας Νόμου, ώστε να επεκταθεί το ανώτατο ποσό της μηνιαίας 
σύνταξης το οποίο αποτελεί προϋπόθεση για την καταβολή επιδόματος σε 
συνταξιούχο πολύτεκνη μάνα από £198,42 σε £250.   

 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμου, ώστε οικογένειες με τρία τέκνα να 
συνεχίσουν να παίρνουν το επίδομα τέκνου, όταν ένα ή και δύο από τα τέκνα της 
οικογένειας παύσουν να είναι εξαρτώμενα, όπως ακριβώς ισχύει και για τις 
πολύτεκνες οικογένειες.   

 Σκοπός του πέμπτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να επέλθει η σταδιακή αύξηση του 
αφορολόγητου εισοδήματος για φυσικά πρόσωπα στις £10.750 για το 
φορολογικό έτος 2007 και στις £11.350, για το φορολογικό έτος 2008 και 
μεταγενέστερα, όπως επίσης και η τροποποίηση των φορολογικών κλιμάκων για 
τα ίδια έτη και μεταγενέστερα.   

 Σκοπός του έκτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να εφαρμοστεί μειωμένος συντελεστής 
φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) προς πέντε τοις εκατόν (5%) στις υπηρεσίες 
κομμωτικής, όπως και στις υπηρεσίες ανακαίνισης και επισκευής ιδιωτικών 
κατοικιών, εξαιρουμένων των υλικών τα οποία αποτελούν σημαντικό τμήμα της 
αξίας της παρεχόμενης υπηρεσίας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις εντάσσονται στα πλαίσια των μέτρων 
ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής που έχουν αποφασιστεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο σε συνεδρία του ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2007 και αποτελούν μέρος 
ενός ευρύτερου πακέτου μέτρων ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής τα οποία θα 
κατατίθενται στη Βουλή σταδιακά για έγκριση.  Σύμφωνα με την ίδια εισηγητική 
έκθεση, η εκτελεστική εξουσία, αφού έλαβε υπόψη τους δημοσιονομικούς και 
αναπτυξιακούς στόχους για τα έτη 2007 και 2008, καθώς και τις δημοσιονομικές 
εξελίξεις του πρώτου πενταμήνου του 2007, αποφάσισε να προτείνει τα υπό 
αναφορά μέτρα ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής, τα οποία θεωρούνται 
στοχευμένα, όπως και άλλα μέτρα που αφορούν την προστασία του 
περιβάλλοντος.  Στην απόφασή της αυτή βασίστηκε όχι μόνο στις 
δημοσιονομικές δυνατότητες και στην επικείμενη εισαγωγή εντός του 2008 
αυξημένων συντελεστών ΦΠΑ και φόρων κατανάλωσης σε ορισμένα είδη 
μαζικής κατανάλωσης, αλλά και σε έρευνες δεδομένων με βάση τις οποίες οι 
πλέον ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού είναι οι συνταξιούχοι με χαμηλά 
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εισοδήματα, τα μονήρη ηλικιωμένα άτομα, οι μονογονεϊκές οικογένειες και τα 
άτομα με αναπηρίες.   

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ο Υπουργός 
Οικονομικών δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις εκφράζεται στην πράξη 
η πολιτική της κυβέρνησης που βασίζεται στο τρίπτυχο μακροοικονομική 
σταθερότητα, ανάπτυξη και κοινωνική συνοχή, η οποία τα προηγούμενα χρόνια 
είχε τη μορφή μέτρων προσωρινού χαρακτήρα.  Τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, 
σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, διαφέρουν, αφού για πρώτη φορά έχουν 
χαρακτήρα μονιμότητας, υπό την έννοια ότι εισάγουν μόνιμες νομοθετικές 
ρυθμίσεις.   Στόχος της κυβέρνησης  παραμένει η εφαρμογή πραγματικών 
κοινωνικών μέτρων και όχι ονομαστικών, τα οποία οδηγούν σε μείωση της 
αγοραστικής δύναμης των πολιτών.  Ο στόχος αυτός επιτυγχάνεται με τη 
συγκράτηση των πληθωριστικών τάσεων όσο το δυνατό χαμηλότερα και εντός 
ελεγχόμενων περιθωρίων χωρίς να διακυβεύεται η μακροοικονομική 
σταθερότητα.  Περαιτέρω, εκτός από την ενίσχυση των χαμηλόμισθων 
συνταξιούχων και άλλων παραδεκτά ευπαθών ομάδων του πληθυσμού, έχουν 
επίσης ληφθεί υπόψη και άλλοι επιμέρους στόχοι που συνίστανται στη μείωση 
της υπογεννητικότητας και στη μείωση των φορολογικών βαρών για διάφορες 
ομάδες του πληθυσμού.   

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε επίσης ότι μέσα 
στα πλαίσια της σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου προωθείται 
επίσης μία άλλη σειρά νομοσχεδίων προς υλοποίηση κοινωνικών μέτρων τα 
οποία εμπίπτουν στην καθ’ ύλη αρμοδιότητα του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, ως θέμα αρχής 
υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων και γι’ 
αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, με μόνη 
εξαίρεση τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού οι οποίοι για το δεύτερο νομοσχέδιο που αφορά την 
κατάργηση του φόρου κατανάλωσης στα αεριούχα αναψυκτικά επιφυλάχθηκαν 
να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος. 

 Περαιτέρω, τα μέλη της επιτροπής έχουν διαμορφώσει τις ακόλουθες 
επιμέρους θέσεις αναφορικά με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια: 

1. Με την ψήφιση του νομοσχεδίου που αφορά την κατάργηση του 
επιβλητέου φόρου κατανάλωσης στα αεριούχα αναψυκτικά ποτά, θα 
πρέπει τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα να επαγρυπνούν, ώστε να 
διασφαλιστεί ότι η μείωση στην τελική τιμή πώλησης των εν λόγω 
προϊόντων θα καταλήξει πράγματι προς όφελος του καταναλωτή.  
Συναφώς, τα μέλη της επιτροπής δηλώνουν ότι θα παρακολουθούν την 
όλη κατάσταση και θα επεμβαίνουν αποφασιστικά μέσα στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων τους, εάν παρατηρηθούν φαινόμενα αισχροκέρδειας.   

2. Αναφορικά με το νομοσχέδιο που αφορά την επέκταση του ανώτατου 
ποσού μηνιαίας σύνταξης ως προϋπόθεσης για την καταβολή επιδόματος 
σε συνταξιούχο πολύτεκνη μάνα από £198,42 σε £250, τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-
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Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όπως και τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος δηλώνουν ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να 
προχωρήσει σε καθολική εφαρμογή του μέτρου για όλες τις 
συνταξιούχους πολύτεκνες μάνες ανεξαρτήτως της διαβάθμισης στο ύψος 
της καταβλητέας σύνταξης.   

 Για το ίδιο νομοσχέδιο η πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δηλώνει την 
ευαρέσκειά της για την προτεινόμενη ρύθμιση.  Χωρίς να διαφωνεί με την 
ανάγκη καθολικής εφαρμογής της προτεινόμενης ρύθμισης για όλες τις 
συνταξιούχους πολύτεκνες μάνες, δηλώνει επίσης ότι ένας τέτοιος στόχος 
θα πρέπει να υλοποιηθεί στον κατάλληλο χρόνο, αφού πρώτα 
συνυπολογιστούν οι οικονομικές δυνατότητες του κράτους και άλλες 
σχετικές παράμετροι, εν πάση όμως περιπτώσει απώτερος στόχος της 
κυβέρνησης θα πρέπει να είναι η συνεχής βελτίωση των κοινωνικών 
παροχών.  Η παρούσα κυβέρνηση, σύμφωνα με την πρόεδρο της 
επιτροπής, έχει εμπράκτως αποδείξει τις ευαισθησίες της στα θέματα 
ενίσχυσης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού με σχετικές ρυθμίσεις 
σε τρία κοινωνικά πακέτα κατά τη διάρκεια των τελευταίων τεσσάρων 
ετών. 

3. Αναφορικά με το νομοσχέδιο με το οποίο προτείνεται η συνέχιση της 
καταβολής επιδόματος τέκνου, όταν ένα ή δύο από τα τέκνα της 
οικογένειας παύσουν να είναι εξαρτώμενα, όπως ισχύει και για τις 
πολύτεκνες οικογένειες, εκφράζεται από όλες τις πλευρές που 
εκπροσωπούνται στην επιτροπή ευαρέσκεια, γιατί με τον τρόπο αυτό 
ρυθμίζεται μία καταφανής αδικία σε σχέση με τις τρίτεκνες οικογένειες.  
Επιπροσθέτως, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θεωρούν ότι η κυβέρνηση θα 
πρέπει να προχωρήσει σύντομα σε εξομοίωση των τρίτεκνων οικογενειών 
όσον αφορά τα δικαιώματά τους με τις πολύτεκνες οικογένειες. 

4. Τέλος, αναφορικά με το νομοσχέδιο που αφορά τη σταδιακή αύξηση του 
αφορολόγητου εισοδήματος για φυσικά πρόσωπα, τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δηλώνουν ότι το αφορολόγητο εισόδημα για τα φυσικά πρόσωπα, με 
βάση τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους, είναι δυνατό και πρέπει να 
καθορισθεί στις £12.000 για κάθε φορολογικό έτος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 
2007. 

2. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

3. Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

4. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

5. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2007. 
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6. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 
2007. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007» και «Ο περί 
Παροχής Ειδικών Χορηγιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
τα πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 
Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και άλλοι εκπρόσωποι του ίδιου 
υπουργείου.   

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρων 
Κατανάλωσης Νόμου, ώστε για το πετρέλαιο θέρμανσης να ισχύσει μειωμένος 
συντελεστής φόρου κατανάλωσης (£73 τα 1 000 λίτρα).   

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Παροχής Ειδικών Χορηγιών Νόμου, ώστε να επεκταθεί η παραχώρηση 
πρόσθετης φοιτητικής χορηγίας ύψους £500 και στις οικογένειες με τρία παιδιά, 
η παραχώρηση της φοιτητικής χορηγίας για πρώτο πτυχίο στις περιπτώσεις που 
η φοίτηση παρατείνεται για ένα χρόνο πέραν της κανονικής διάρκειας φοίτησης 
και η αύξηση της ειδικής χορηγίας στους τυφλούς από £1.800 σε £2.000, μετά 
από έγκριση των δικαιούχων από ειδικό ιατροσυμβούλιο.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
αναφορικά με το πρώτο νομοσχέδιο, η προτεινόμενη μείωση του φόρου 
κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης κατά 4 σεντ το λίτρο βασίζεται στις 
εξελίξεις στις διεθνείς αγορές πετρελαιοειδών και συνακόλουθα στις επιπτώσεις 
επί των εγχώριων τιμών πετρελαιοειδών, αλλά και στις θετικές εξελίξεις των 
δημόσιων οικονομικών λόγω της δημοσιονομικής πολιτικής που εφαρμόστηκε τα 
τελευταία τέσσερα χρόνια.  Οι εξελίξεις αυτές επιτρέπουν πλέον την εφαρμογή 
του μέτρου αυτού επί μονίμου βάσεως, σε αντίθεση με το 2005, όταν ανάλογη 
ρύθμιση είχε εφαρμοστεί προσωρινά για τη χειμερινή περίοδο 2005-2006.  
Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη ρύθμιση αποτελεί επέκταση των 
στοχευμένων μέτρων ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής ύψους £111 εκατομ., 
που ανακοινώθηκαν πρόσφατα, και καλύπτει όλα τα εισοδηματικά στρώματα, με 
επιπρόσθετο όφελος για τους πολίτες της τάξης των £10 εκατομ.    

 Σημειώνεται ότι μέχρι τις 16 Νοεμβρίου 2004 το πετρέλαιο (gas oil, 
kerosene) επιβαρυνόταν, ανεξάρτητα από τη χρήση του, με 14,3 σεντ/λίτρο 
φόρο κατανάλωσης, ενώ για το πετρέλαιο (gas oil, kerosene) που 
χρησιμοποιείται για σκοπούς θέρμανσης από τις 16 Νοεμβρίου 2004 έχει 
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υιοθετηθεί συντελεστής 11,3 σεντ ανά λίτρο.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις σε σχέση με 
τους φοιτητές και τους τυφλούς βασίζονται επίσης στις δημοσιονομικές εξελίξεις 
του πρώτου πενταμήνου του 2007 και αποτελούν στοχευμένα μέτρα ενίσχυσης 
της κοινωνικής συνοχής.   

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, αναλύοντας το νομοσχέδιο με το 
οποίο προτείνεται η μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης, 
δήλωσε ότι η κυβέρνηση, αφού έλαβε υπόψη τις θέσεις των πολιτικών κομμάτων, 
που είχαν υποβληθεί στην κυβέρνηση για μελέτη το Φεβρουάριο του 2007, για 
την ανάγκη υιοθέτησης μέτρων κοινωνικής ενίσχυσης, στις οποίες 
περιλαμβανόταν και πρόταση για μείωση του φόρου κατανάλωσης στο 
πετρέλαιο θέρμανσης, προχώρησε στη λήψη της σχετικής απόφασης 
λαμβάνοντας υπόψη την ευνοϊκή κατάσταση των δημόσιων οικονομικών.  
Συναφώς, δήλωσε ότι λήφθηκε επίσης υπόψη το υψηλό κόστος αγοράς 
πετρελαιοειδών στις διεθνείς αγορές, γεγονός που υπαγορεύει την ανάγκη η 
κυβέρνηση να μη μείνει αδιάφορη, αφού η προτεινόμενη στο παρόν στάδιο 
μείωση είναι δυνατή λόγω της καλής κατάστασης των δημόσιων οικονομικών.  
Συνεπώς, το προτεινόμενο μέτρο δεν είναι στοχευμένο, αλλά αφορά όλες τις 
τάξεις του πληθυσμού.   

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης, όλες οι πλευρές που εκπροσωπούνται 
στην επιτροπή εξέφρασαν την ευαρέσκειά τους για τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
ενώ ταυτόχρονα ζήτησαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους στοιχεία 
αναφορικά με τα έσοδα του κράτους από φόρους κατανάλωσης και άλλους 
έμμεσους φόρους κατά την τελευταία τριετία, τα οποία οι κυβερνητικοί αρμόδιοι 
δεσμεύτηκαν να καταθέσουν στην επιτροπή.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε επίσης 
ενώπιον της επιτροπής ότι η κυβέρνηση δεν προτίθεται να προχωρήσει με 
πρόταση για αύξηση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο γενικότερα, ως 
αντιστάθμισμα της προτεινόμενης στο παρόν στάδιο μείωσης του φόρου 
κατανάλωσης ειδικά για το πετρέλαιο θέρμανσης.  Συναφώς, σε επισημάνσεις 
μελών της επιτροπής αναφορικά με το γκάζι, το οποίο αποτελεί μέσο θέρμανσης 
για μεγάλη μερίδα των πολιτών, ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος δήλωσε ότι, για 
σκοπούς ενίσχυσης των ομάδων του πληθυσμού που χρησιμοποιούν το γκάζι 
για τέτοιο σκοπό, η κυβέρνηση δεν προχωρεί στην επιβολή φόρου 
προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) προς δεκαπέντε τοις εκατόν (15%), όπως 
επιβάλλεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, με αποτέλεσμα το γκάζι να 
επιβαρύνεται με μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ προς πέντε τοις εκατόν (5%). 

 Τέλος, ο ίδιος αρμόδιος, απαντώντας σε επισημάνσεις μελών της 
επιτροπής αναφορικά με τις ρυθμίσεις που προτείνονται με το δεύτερο 
νομοσχέδιο και σύμφωνα με τις οποίες, για σκοπούς παραχώρησης της ετήσιας 
χορηγίας στους τυφλούς, θα συσταθεί ειδικό ιατροσυμβούλιο για επανεξέταση 
τόσο των νέων αιτητών όσο και των υφιστάμενων ληπτών της ειδικής χορηγίας, 
δήλωσε ότι η ρύθμιση αυτή προτείνεται, γιατί έχει διαπιστωθεί ότι κάποιοι λήπτες 
της εν λόγω χορηγίας δεν είναι δικαιούχοι και συναφώς η πρόταση αυτή 
υποστηρίζεται και από την ίδια την οργάνωση της ομάδας αυτής δικαιούχων.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της σχετικά με τα υπό 
συζήτηση νομοσχέδια, αποφάσισε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ρώτησα, συνάδελφε. 

 Να κάνω μια έτσι εισήγηση, για να μην πλατειάζουμε και να είμαστε...  
Βεβαίως, να ακουστούν και οι απόψεις.  Αν υπάρχουν απόψεις και συναινείτε 
ένας από κάθε ομάδα  -και αν καλυπτόμεθα με αυτό τον τρόπο- ας μιλήσει ένας 
από κάθε ομάδα, απ’ εκείνες τις ομάδες που θέλουν να μιλήσουν βέβαια. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆ύο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και για το χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα πω και για το χρόνο.   

 Εδώ γίνεται πρόταση για δύο.  Μπορώ να συναινέσω και για δύο, εν 
πάση περιπτώσει, αλλά με χρόνο που να έχει λογική.  ∆ηλαδή, αν πούμε, 
ξέρω ’γω, μέχρι δέκα λεπτά για την κάθε ομάδα, νομίζω ότι είμαστε εντός των 
λογικών πλαισίων. 

 Κύριε Χριστοφόρου, είστε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αδικούνται οι ομάδες, πλην του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κύριε 
Πρόεδρε, γιατί ο Λευτέρης σε δέκα λεπτά εννά μιλήσει για είκοσι. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννά πείτε πολλοί διάφορα.  Τέλος πάντων! 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κάνω αντιπολίτευση και για σας τωρά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ, κύριε Χριστοφόρου! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μετά κόπων και βασάνων και αφού η κυβέρνηση αντιλήφθηκε επιτέλους 
ότι δεν πάει άλλο, αποφάσισε, με το ζόρι, να καταθέσει ένα καλούμενο 
“κοινωνικό πακέτο”.  Μερικά μέτρα απ’ αυτό το κοινωνικό πακέτο είναι αυτά που 
βρίσκονται ενώπιόν μας.  Και να αποδείξω με στοιχεία πλέον, γιατί δυστυχώς για 
όσα λέγονται τίθεται το επικοινωνιακό τέχνασμα «είτε τα λέει ισοπεδωτικά και 
μηδενιστικά η αντιπολίτευση είτε δεν ισχύουν στην πραγματικότητα»...   

 Αυτή τη στιγμή, σύμφωνα με στοιχεία του Υπουργείου Οικονομικών, η 
κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου εισέπραξε το 2003 £170 εκατομ. από τα 
πετρελαιοειδή, το 2004 περίπου £200 εκατομ., το 2005, 2006 και 2007 υπερέβη 
τα £200 εκατομ.  Όλα μαζί η “φιλολαϊκή” κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου 
εισέπραξε περίπου £1 δις από τα πετρελαιοειδή.  Από τα πετρελαιοειδή, που 
ήδη είναι βεβαρημένα από τις αυξημένες διεθνώς τιμές της αγοράς. 

 Φυσικά, η απάντηση της κυβέρνησης είναι: «Και τι θέλετε να κάνουμε;  
Αφού είναι οι ελάχιστοι φορολογικοί συντελεστές που έχουμε λόγω Ευρωπαϊκής 
Ένωσης».  Συμφωνούμε.  Και συμφωνούμε με το ότι δεν μπορούμε να 
επηρεάσουμε τις διεθνείς τιμές, όμως καμιά Ευρωπαϊκή Ένωση δε μας λέει, όταν 
εισπράττεις £1 δις φόρους από τα καύσιμα, ότι αυτούς τους φόρους πρέπει να 
τους τσεπώνεις και να σεμνύνεσαι για το ότι τάχατες με την ικανότητά σου 
γέμισες τα ταμεία, όταν ουσιαστικά, την ώρα που γεμίζει ο πολίτης το αυτοκίνητό 
του με καύσιμα, γεμίζεις και τα δικά σου τα ταμεία, παίρνοντας το μισό της αξίας 
των καυσίμων!  Αυτή η εύκολη φοροεισπρακτική πολιτική του «παίρνω και δε 
δίνω τίποτα στους πολίτες», με τη λογική του ότι τους φόρους επέβαλε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει να καταρρεύσει.   

 Εισπράξατε, κύριοι της κυβέρνησης, £1 δις φόρους, όταν επί 
διακυβέρνησης Κληρίδη εισπράττοντο μόνο £30 εκατομ. με £50 εκατομ. το 
χρόνο.  Και επί διακυβέρνησης Κληρίδη με τέτοιες εισπράξεις, που ήταν, κατά τα 
άλλα, μια αντιλαϊκή νεοφιλελεύθερη πολιτική, ο πολίτης δεν αγόρασε ποτέ το 
πετρέλαιο πάνω από 25 σεντ με 30 σεντ και δεν υποχρεώθηκε ποτέ να 
πληρώνει το πετρέλαιο θέρμανσης στα 50 σεντ!   

 Και ερχόμαστε στο διά ταύτα.  Η κυβέρνηση, αφού εξηναγκάσθη από τις 
διαρκώς πραγματικά ομαδοποιημένες φωνές για τη θέρμανση, αυτό το 
κοινωνικό αγαθό που η Ευρωπαϊκή Ένωση εξαίρεσε και θεώρησε ότι έπρεπε να 
δίνει τη δυνατότητα στους πολίτες να μπορούν να το μειώσουν μέχρι 1,3 σεντ...  
Και είναι εδώ που καταρρίπτεται ακόμα ένας μύθος προπαγάνδας της 
κυβέρνησης.   

 Εμείς είπαμε:  Να η χρυσή ευκαιρία!  Αφού αυτή η φιλολαϊκή κυβέρνηση 
θέλει να βοηθήσει τους πολίτες και δεν μπορεί -γιατί δεν την αφήνει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση- ιδού πεδίον δόξης λαμπρόν, στο φόρο των καυσίμων, που 
είναι κοινωνικό αγαθό, τα καύσιμα για τη θέρμανση να τα μειώσει στο 1,3 σεντ.  
Και τι έκαμε τελικά αυτή η κυβέρνηση;  Ήρθε και το μείωσε φέτος, μετά από τη 
λαϊκή κατακραυγή, στα 4 σεντ.  Και συνολικά, ως αξία, ο Κύπριος πολίτης φέτος 
θα προμηθεύεται το πετρέλαιο θέρμανσης σε μεγαλύτερη τιμή από ό,τι το 
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προμηθευόταν πέρσι που δεν υπήρξε οποιαδήποτε μείωση. 

 Εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, πιστοί και σταθεροί και με συνέπεια, 
εκφράζοντας και εκπροσωπώντας τις πλατιές λαϊκές μάζες και θέλοντας να 
στηρίξουμε το κοινωνικό αγαθό της θέρμανσης όχι με λόγια αλλά με έργα, 
στηρίζοντας το κοινωνικό κράτος -κι είναι εδώ που θα δούμε και την αντίδραση 
και την απάντηση των υπολοίπων- ζητούμε τη μείωση στο 1,3 σεντ και 
ταυτόχρονα ζητούμε να στηρίξουν και να επιδοτήσουν όλους εκείνους τους 
πολίτες που δεν έχουν άλλους πατροπαράδοτους τρόπους θέρμανσης, όπως 
είναι το υγραέριο, αυτούς που έχουν θερμοσυσσωρευτές και σίγουρα, πρώτιστα 
και πάνω απ’  όλα αυτούς οι οποίοι προέρχονται από τις ορεινές περιοχές, οι 
οποίοι εγκαταλείφθηκαν στο έλεος του Θεού τα τελευταία πέντε χρόνια. 

 Ένα δεύτερο, για να δείτε την αντιφατική πολιτική αυτής της κυβέρνησης 
και για να δείτε πόσο είναι κυβέρνηση προνομιούχων και πόσο εγκατέλειψε τους 
μη προνομιούχους, αυτούς που δεν έχουν και κατέχουν όλα αυτά τα χρόνια…   
Γιατί, αν ψάξετε στην κυβερνητική πολιτική, αυτή η κυβέρνηση, πραγματικά, της 
αναγνωρίζουμε ότι έφτιαξε έργο δυσανάλογο με άλλες κυβερνήσεις όσον αφορά 
την εξυπηρέτηση των προνομιούχων, όσον αφορά την εξυπηρέτηση των 
μεγάλων συμφερόντων, όσον αφορά την εξυπηρέτηση των ευνοουμένων και του 
περίγυρου, όσον αφορά όλους αυτούς οι οποίοι για τόσα χρόνια πραγματικά 
κάποιους τους χρέωναν στο χώρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Εμείς λοιπόν λέμε το εξής:  Αυτή η κυβέρνηση ήρθε και μας είπε:  «Ξέρετε, 
ποιος σας είπε ότι δεν υπάρχουν λεφτά;  Χαρίζω £4,5 εκατομ. το χρόνο φόρους 
κατανάλωσης για τα αναψυκτικά».  Εμείς λέμε ότι είναι καλοδεχούμενη 
οποιαδήποτε μείωση της φορολογίας, γιατί ο πολίτης δε σηκώνει άλλες 
φορολογίες.  Ήδη με στοιχεία σάς αποδείξαμε ότι στα μεν καύσιμα εισέπραξε 
εκατομμύρια λίρες φόρους, στους δε έμμεσους φόρους είχαμε μια αύξηση του 
ενός δισεκατομμυρίου τα τελευταία χρόνια με αυτή τη διακυβέρνηση.   Άρα, αφού 
η κυβέρνηση είχε την ευχέρεια να μειώσει κατά £4,5 εκατομ. τους φόρους 
κατανάλωσης των αναψυκτικών, δεν είχε την ευχέρεια και τη δυνατότητα να 
μειώσει το πετρέλαιο θέρμανσης;  ∆εν είχε την ευχέρεια και τη δυνατότητα να 
επιδείξει ευαισθησία και σε άλλους τομείς που αυτή τη στιγμή ο πολίτης περνά 
δύσκολα; 

 Τελειώνοντας θέλω να πω το εξής:  ∆ε χρειάζονται πλέον από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό επιχειρήματα, για να πείσουμε σε ποια δεινή οικονομική 
θέση βρίσκεται ο Κύπριος πολίτης.  Το ζει καθημερινά στο πετσί του.  Έζησε στο 
πετσί του τη λιτότητα και τη μονόπλευρη πολιτική της παρούσας διακυβέρνησης.  
Έζησε πραγματικά μια κυβέρνηση αντιλαϊκή, μια κυβέρνηση που ουσιαστικά 
διέβρωσε το κοινωνικό κράτος που της παραδώσαμε.  Και το διέβρωσε, κύριοι.  
Εμείς αυξήσαμε το αφορολόγητο ποσό, για να ευνοήσουμε τους μισθωτούς, 
κατά 500%.  Από £2.000 το πήραμε στις £10.000, 500% αύξηση στο 
αφορολόγητο από την κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη, για να στηρίξει τους 
μικρομεσαίους, τους μισθοσυντήρητους.  Η παρούσα κυβέρνηση, στη δύση της 
διακυβέρνησής της, στην έξοδό της από τη διακυβέρνηση, ήρθε να αυξήσει το 
αφορολόγητο.  Πόσα;  Πόσα νομίζετε αύξησε το αφορολόγητο, που 
πανηγυρίζετε σήμερα;  Εφτάμισι τοις εκατό μέχρι 11%.  Περίμενε ο λαός, πέντε 
χρόνια θυσίες, για να του αυξήσει το αφορολόγητο από 7,5% μέχρι 11%... όταν η 
αντιλαϊκή κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη το αύξησε κατά 500%, για να 



 18

βγαίνουν κάποιοι να κατακρίνουν και να συγκρίνουν την προηγούμενη 
κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, οι συνάδελφοί σας αγχώνονται μήπως δεν πείτε για 
τους πολύτεκνους οι οποίοι είναι παρόντες. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς δεν πρόκειται να χρησιμοποιήσουμε το βήμα της Βουλής ευκαιριακά.  
Οι πολύτεκνοι γνωρίζουν ότι τους στηρίξαμε, τους στηρίζουμε και συνεχίζουμε 
να τους στηρίζουμε και δε χρειάζεται να πούμε οποιαδήποτε κουβέντα.  
Γνωρίζουν ποιοι τους εγκατέλειψαν τα τελευταία πέντε χρόνια. Ο Υπουργός 
Οικονομικών σήμερα ήταν αδύναμος να απαντήσει γιατί δεν υλοποίησε η 
απερχόμενη κυβέρνηση το προεκλογικό της πρόγραμμα, που έταζε μέχρι και 
αφορολόγητο αυτοκίνητο, για να πάρει τους ψήφους των πολυτέκνων.  Είναι 
καταγραμμένο στο πρόγραμμα της διακυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου.  
Εκεί έφτασε ο λαϊκισμός κάποιων, για να υφαρπάξουν την ψήφο του πολίτη.  Και 
αυτή τη στιγμή είναι αδύναμοι να υλοποιήσουν αυτά τα οποία υποσχέθηκαν στο 
λαό. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να είστε καλά, κύριε συνάδελφε. 

 Προτού δώσω το λόγο σε άλλο συνάδελφο ή συναδέλφισσα, να μου 
επιτρέψετε να ανακοινώσω στην ολομέλεια ότι μας τιμά με την παρουσία της η 
Πρόεδρος της Εθνοσυνέλευσης της ∆ημοκρατίας της Ουγγαρίας κ. Katalin Szili, 
η οποία με πρόσκληση του Προέδρου της Βουλής βρίσκεται επικεφαλής 
αντιπροσωπίας εδώ στην Κύπρο.  Χαιρετίζω την παρουσία της κ. Szili στην 
Κύπρο και ειδικότερα στην ολομέλεια και είναι ακόμα μια καλή ευκαιρία να 
εκφράσω τη χαρά μου και να καλωσορίσω εκ μέρους του σώματος την Πρόεδρο 
του κοινοβουλίου της Ουγγαρίας.  Και βεβαίως να εξάρω τις θερμές 
παραδοσιακές φιλικότατες σχέσεις μεταξύ της ∆ημοκρατίας της Ουγγαρίας και 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να ευχαριστήσω εκ μέρους όλων για τη στάση 
αρχών που τηρεί η κυβέρνηση και το κοινοβούλιο της Ουγγαρίας στην υπόθεση 
της Κύπρου.  Καλώς ήρθατε, κυρία Szili, στην Κύπρο. 

(Χειροκροτήματα) 

 Έχει ζητήσει ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Τελικά, κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι η αλήστου μνήμης διακυβέρνηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δεν κατάφερνε ούτε να εισπράξει.   

 Από όσα έχει πει ο συνάδελφος προηγούμενα, εκείνο το οποίο θα ήθελα 
να πω και να υπερτονίσω είναι ότι δε μας τιμά, όταν αντιπολιτευόμαστε, ούτε να 
μηδενίζουμε, αλλά ούτε και να ξεφεύγουμε από τα όρια που καθορίζει, αν θέλετε, 
η ίδια η οικονομία και οι αριθμοί. 
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 Το ΑΚΕΛ έχει κάθε λόγο να νιώθει σήμερα δικαιωμένο για πάρα πολλούς 
λόγους.  Πρώτα απ’ όλα, γιατί υιοθετούνται κοινωνικά μέτρα που εδώ και δύο 
χρόνια απαιτούσαμε φορτικά, ζητούσαμε επίμονα να υιοθετηθούν, συναντώντας 
συνεχώς άρνηση με το επιχείρημα της ένταξης στην Ευρωζώνη.  Χαιρόμαστε 
ιδιαίτερα, γιατί η υποψηφιότητα ∆ημήτρη Χριστόφια, λειτουργώντας ως 
καταλύτης, οδήγησε την κυβέρνηση να φέρει ενώπιον της Βουλής -όψιμα, 
πρέπει να πω, και ετεροχρονισμένα- αυτά τα κοινωνικά μέτρα.  Μέτρα που με 
βάση τα οικονομικά και δημοσιονομικά δεδομένα θα μπορούσαν να εισαχθούν 
από πέρσι.  Αν δίδονταν από τότε που τα ζητούσαμε, και ο στόχος της ένταξης 
στην Ευρωζώνη θα επιτυγχάνετο, αλλά και ο κόσμος, ευάλωτα στρώματα του 
πληθυσμού, οι συνταξιούχοι, οι μονογονιοί, οι πολύτεκνες μάνες, οι πολύτεκνες 
οικογένειες, οι πενταμελείς οικογένειες, τυφλοί κ.λπ., θα απολάμβαναν 
θεσμοθετημένα μέτρα και παροχές και σίγουρα θα είχαν ένα πιο υποφερτό 
βιοτικό επίπεδο. 

 ∆υστυχώς, εκείνο που επικράτησε ήταν μια άκαμπτη, δεικτοκεντρική 
οικονομική πολιτική κι ένας υπερβάλλων δημοσιονομικός ζήλος.  Μια φιλοσοφία 
που είχε στόχο τα σημερινά πλεονάσματα, δηλαδή να στοιβάσουμε, να 
αποθηκεύσουμε στον κουμπαρά.  Μιας νεοφιλελεύθερης έμπνευσης προσέγγιση, 
που θέλει τους δείκτες να ευημερούν και το κοινωνικό κράτος να ατονεί. 

 Έτσι, στο βωμό του ευρώ θυσιάστηκε για ενάμιση χρόνο το κοινωνικό 
κράτος. Κλήθηκαν οι εργαζόμενοι και οι συνταξιούχοι, αλλά και όλα τα ευάλωτα 
στρώματα του πληθυσμού, να κάνουν θυσίες και πολλή υπομονή, ζητήθηκε 
περιοριστική εισοδηματική πολιτική.  Και σήμερα με αυτή την προσέγγιση 
βλέπουμε να συντάσσεται, δυστυχώς, και η Κεντρική Τράπεζα.  Ουσιαστικά τι 
είναι αυτό που μεταδίδεται;  «Πάμε για την Ευρωζώνη;  Να κάνουμε κράτει και 
μια είναι η συνταγή.  Περιοριστική εισοδηματική πολιτική, θυσίες, 
αυτοσυγκράτηση, περιορισμένο κοινωνικό κράτος».   Έχουμε σήμερα 
“υπερθέρμανση” της οικονομίας;  Και πάλι η ίδια συνταγή.  Και πάλι να κάνουν 
κράτει οι εργαζόμενοι και πάλι να περιορίσουν τις όποιες απαιτήσεις έχουν για 
αυξήσεις των εισοδημάτων τους. 

 Στα υπό συζήτηση νομοσχέδια υπάρχουν ελλείψεις και σοβαρές 
αδυναμίες. Στον τομέα της θέρμανσης, ενώ μειώνεται η φορολογία στο 
πετρέλαιο θέρμανσης, δεν καλύπτονται οι ορεινές περιοχές, αλλά και οι 
συνταξιούχοι που χρησιμοποιούν μαζικά φιάλες υγραερίου.  Αυτό είναι ένα μέτρο 
που πρέπει τάχιστα να εισαχθεί και πρέπει να το σκεφθεί η κυβέρνηση.  Το 
αφορολόγητο όριο, που έπρεπε να πάει στις £12.000, η πιο ουσιαστική αύξηση 
στις συντάξεις, μέχρι και το όριο των £500 κι όχι των £312, όπως προνοεί το 
νομοσχέδιο, η δέκατη τέταρτη σύνταξη, η καθολική επέκταση του επιδόματος 
μάνας, η ουσιαστική προς τα πάνω αναβάθμιση των επιδομάτων των 
πολύτεκνων οικογενειών. 

 Η υποψηφιότητα ∆ημήτρη Χριστόφια συναντά θετικά τα αιτήματα των 
οργανώσεων των πολυτέκνων, αν λάβουμε ιδιαίτερα υπόψη την έξαρση της 
ακρίβιας, η οποία πλήττει ευάλωτα στρώματα του πληθυσμού και πάνω απ’ όλα 
τις πολυμελείς οικογένειες.  Άλλωστε είναι γι’  αυτό το λόγο που ο υποψήφιος για 
την προεδρία της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρης Χριστόφιας ανέλαβε να προωθήσει 
προσωπικά πολλά μέτρα που αφορούν τόσο τις πενταμελείς όσο και τις 
πολύτεκνες οικογένειες. 



 20

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Ζούμε σε μια κοινωνία μεγάλων αντιθέσεων.  Από τη μια υπάρχει η 
προκλητική χλιδή, η επίδειξη, ο πλούτος, η βιτρίνα κι από την άλλη εξήντα και 
πλέον χιλιάδες συμπατριώτες μας ζουν κάτω ή γύρω από το όριο της φτώχιας.  
Αυτή η κατάσταση δεν τιμά κανέναν από εμάς.  ∆εν τιμά την κοινωνία μας, μια 
κοινωνία αλληλεγγύης που εμείς οραματιζόμαστε να χτίσουμε.  Είναι γι’  αυτόν 
ακριβώς το λόγο που ο υποψήφιος για την προεδρία της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρης 
Χριστόφιας έχει αναλάβει και αναλαμβάνει ενώπιον του λαού τη δέσμευση για 
πλήρη εξάλειψη από την Κύπρο της φτώχιας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Να δώσουμε σειρά, κυρία Κυριακού.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου, παρακαλώ, και ακολουθεί ο κ. Σιζόπουλος.  

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆εν μας εκπλήσσει ποσώς ο μηδενισμός που ακούμε από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό, αλλά και οι συνεχείς βολές ότι τούτη η κυβέρνηση κι 
όσοι την υποστηρίζουν απλά ενδιαφέρονται να ευημερούν οι δείκτες κι όχι οι 
άνθρωποι.  

 Τα τελευταία πέντε χρόνια συγκυβερνούσαμε με το ΑΚΕΛ. Και μάλιστα 
καυχώνται οι πρώην σύντροφοι και συνεργάτες μας ότι αρκετά από τα μέτρα 
κοινωνικής συνοχής ήταν και δική τους επινόηση.  Πράγματι, εμείς δε 
μηδενίζουμε τη συμβολή που είχαν και το ΑΚΕΛ και η Ε∆ΕΚ κι όλα τα 
συνεργαζόμενα κόμματα, γιατί ό,τι πετύχαμε τα τελευταία πέντε χρόνια ήταν 
προϊόν συναντίληψης.  Υλοποιήσαμε ένα πρόγραμμα -κατά 90% έχει 
υλοποιηθεί- και σίγουρα δεν αναμένουμε από ένα κοινωνικό πακέτο, σαν να 
είναι μαγικό ραβδί, να επιλύσει όλα τα προβλήματα.  Τους τελευταίους μήνες 
προέκυψαν διογκώσεις όλων των προβλημάτων.  Φτώχια, ανεργία, 
πληθωριστικές τάσεις, τα πάντα.  

 Όσον αφορά το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, δυστυχώς, μηδενίζει όλα όσα 
έγιναν.  Αρκεί να ακούμε κάθε μέρα από το πρωί ως το βράδυ το συνάδελφο 
Λευτέρη Χριστοφόρου, μιλώντας εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να 
μη βρίσκει τίποτε το θετικό.    

 Εμείς δε θα συνεχίσουμε σε αυτό το μοτίβο, δε θα κάνουμε απλά 
αντιπολίτευση με χαρακτηρισμούς.  Εμείς παραθέτουμε γεγονότα.  Γιατί, όταν 
έχεις γεγονότα κι όταν τα τρία κοινωνικά πακέτα βοούν κι όταν υπάρχει απόδοση 
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κι αποτέλεσμα στις κοινωνικές θυσίες -γιατί αγγίζεις ακριβώς με ένα τρίτο 
κοινωνικό πακέτο, που είναι περισσότερο από ό,τι ζήτησαν τα κόμματα από την 
κυβέρνηση- τότε μιλάς με στοιχεία. 

 Αυτή τη στιγμή όλα τούτα που ψηφίζουμε, τα νομοσχέδια από τον αριθμό 
7 μέχρι και τον αριθμό 12 και τα άλλα δύο, που αφορούν τη μείωση στο 
πετρέλαιο, είναι ακριβώς μερικά από τα νομοσχέδια, για να εφαρμοστούν τα 
μέτρα κοινωνικής συνοχής.  Η κυβέρνηση αυτή κατάφερε τα τελευταία πέντε 
χρόνια να εξασφαλίσει μακροοικονομική σταθερότητα και ψηλούς ρυθμούς 
ανάπτυξης, να έχει χαμηλό πληθωρισμό και μια γερή οικονομία και ο στόχος της 
ήταν πάντα μια γερή οικονομία, για να δώσει κοινωνικές παροχές.  Και 
πραγματικά με το τρίτο κοινωνικό πακέτο βοηθούμε πολλές ευπαθείς τάξεις του 
λαού μας.  Πενήντα έξι χιλιάδες συνταξιούχοι, που είναι το 50% των 
συνταξιούχων μας, έξι χιλιάδες τετρακόσια μονήρη ηλικιωμένα άτομα, δύο 
χιλιάδες πολύτεκνες μάνες, επτά χιλιάδες άτομα με ειδικές ανάγκες, χίλιοι 
πεντακόσιοι χρόνιοι πάσχοντες, τετραπληγικοί, τυφλοί, χίλιες πεντακόσιες 
μονογονικές οικογένειες, παιδιά πενταμελών οικογενειών, εθνοφρουροί, 
πολύτεκνοι και άλλοι.  Επίσης, γίνεται κάτι που χρειαζόταν στον τόπο μας, στην 
ευρωπαϊκή Κύπρο.  Ένα συμβουλευτικό σώμα επιτέλους άσκησης κοινωνικής 
πολιτικής, κάτω από την ομπρέλα του οποίου θα μπορούν πραγματικά οι 
κοινωνικές παροχές να είναι προς όφελος του πολίτη.  Εμείς το χαιρετίζουμε, 
γιατί ήταν δική μας πρόταση το Μάρτη του 2007.   

 Όσον αφορά τις παροχές, μια απλή σύγκριση, συνάδελφοι.  Από το 2002 
μέχρι το 2007-2008 φαίνεται ότι οι κοινωνικές παροχές αυξήθηκαν κατά 108,8% 
και μιλούμε για άμεσα χορηγήματα και μετρητά στον πολίτη.  Έχουμε στοιχεία 
συγκλονιστικά.  Οι κοινωνικές παροχές που αφορούν αγρότες, σχέδια στέγασης, 
χορηγίες για φιλανθρωπικούς σκοπούς και δυσπραγούντες και δημόσιο 
βοήθημα από το 2002 έως το 2008 αυξήθηκαν κατά 100%.  Το σύνολο των 
κοινωνικών δαπανών που περιλαμβάνει δαπάνες παιδείας, υγείας, κοινωνικές 
παροχές υπερδιπλασιάστηκε, από £791 εκατομ. που ήταν το 2002 έχει 
μεταβολή κατά 105,8%, δηλαδή έγινε £1,628 εκατομ. το 2008.  Αυτά δεν τα λέμε, 
γιατί ακριβώς έχουμε δεικτομανία, όχι γιατί μας ενδιαφέρουν οι αριθμοί.  Θέλουμε 
όμως οι αριθμοί και οι δείκτες της οικονομίας να είναι υγιείς, για να μπορούμε 
ακριβώς να πατάξουμε και τη φοροδιαφυγή και όλα τούτα που συνέβαιναν τις 
προηγούμενες πενταετίες, την προηγούμενη δεκαετία διακυβέρνησης του ∆ΗΣΥ.  
Τα δημόσια οικονομικά να νοικοκυρευτούν, να εξορθολογιστούν.  Αυτό το έχουμε 
πετύχει.  Η αξιοπιστία της χώρας μας -και το λέω, γιατί είμαι συχνά πυκνά στο 
εξωτερικό, στις Βρυξέλλες, στο Στρασβούργο και αλλού- έχει επαναποκτηθεί και 
θεωρούμε ότι ο μηδενισμός είναι μία εσωστρέφεια η οποία δεν οδηγεί πουθενά.   

 Ένα μαγικό ραβδί, για να λύσεις όλα τα προβλήματα, δεν υπάρχει.  Εκείνο 
το οποίο λέμε όμως είναι ότι εμείς ευελπιστούμε ότι θα συνεχίσει αυτή η 
κοινωνική πολιτική, ότι θα επανεκλεγεί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και ότι το 
∆ημοκρατικό Κόμμα θα είναι παρόν και θα δοθούν και άλλες παροχές, γιατί μας 
νοιάζει και ο πρόσφυγας και ο πολύτεκνος και κάθε ασθενέστερη τάξη του λαού.   

 Όσον αφορά το πετρέλαιο θέρμανσης, κίνησης κ.λπ., λάβετε υπόψη ότι 
έχω πολλά στοιχεία συγκριτικά όσον αφορά τις τιμές.  Η τιμή του πετρελαίου 
κίνησης ήταν αρκετά πιο χαμηλή στην Κύπρο -και είναι πιο χαμηλή- και τώρα με 
τη μείωση κατά τέσσερα σεντ επωφελούνται ευρύτερα όλα τα στρώματα του 
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λαού.  Είναι μία μείωση κατά τέσσερα σεντ επί μονίμου βάσεως και όχι μόνο 
προσωρινά, όπως έγινε το 2005-2006.  Αυτό έγινε, αφού κλειδώσαμε ακριβώς 
την ισοτιμία της λίρας έναντι του ευρώ, αφού διασφαλίσαμε το δεύτερο εθνικό 
μας στόχο που ήταν να μπούμε στην Ευρωζώνη, για πολιτικούς λόγους και για 
άλλους λόγους, γιατί, όταν έχεις γερή οικονομία, ούτε σχέδιο τύπου “Ανάν” 
μπορεί να επανέλθει ούτε οποιοιδήποτε μπορούν να σου επιβάλουν ατιμωτικές 
λύσεις.  Γι’  αυτό εμείς ποντάραμε στη γερή οικονομία, ποντάραμε στην 
κοινωνική συνοχή, δίνουμε ό,τι μπορούμε και θα δώσουμε περισσότερα την 
επόμενη πενταετία.   

 Σας ευχαριστώ.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. 

 Ο κ. Σιζόπουλος, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσουμε το σύνολο των 
νομοσχεδίων, γιατί στην ουσία αποτελούν μέρος των θέσεων που κατά καιρούς 
η Ε∆ΕΚ είχε στηρίξει αποφασιστικά, με στόχο την προώθηση της διεύρυνσης 
του κοινωνικού κράτους.  Ταυτόχρονα, αποτελούν μέρος της προσπάθειας που 
το κόμμα καταβάλλει συστηματικά, με στόχο την αναδιανομή του εθνικού 
εισοδήματος προς όφελος κυρίως των μικρομεσαίων εισοδημάτων.  Αυτό γιατί 
υπάρχει δυστυχώς μία ανησυχητική εξέλιξη τα τελευταία δέκα με δεκαπέντε 
χρόνια, αλλά κυρίως μετά το 1999 και το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου, όπου 
παρατηρείται μία ανησυχητική συρρίκνωση της μεσαίας τάξης και η κυπριακή 
κοινωνία δυστυχώς σταδιακά οδεύει στη δημιουργία της κοινωνίας των δύο 
τρίτων.   

 Ως σοσιαλιστικό κόμμα, είμαστε υποχρεωμένοι να αντιστρατευτούμε αυτή 
την πορεία, να αντιπαλέψουμε αυτή την πορεία και να δημιουργήσουμε 
συνθήκες που να διασφαλίζουν την κοινωνική συνοχή.  Η κοινωνική συνοχή είναι 
αυτή η οποία θα διασφαλίσει τους υψηλούς ρυθμούς οικονομικής ανάπτυξης και 
κυρίως της μακροοικονομικής σταθερότητας.  Γι’  αυτό είμαστε ιδιαίτερα 
ικανοποιημένοι από το γεγονός πως το πακέτο των νομοσχεδίων που σήμερα 
κατατίθεται στη Βουλή, μια σειρά από νομοσχέδια, είναι στοχευμένου τύπου.  
Αυτά που για χρόνια πολλά τονίζαμε ως αναγκαιότητα εισαγωγής και που 
δυστυχώς δεν μπορούσαν να βρουν ευήκοον ους σε πάρα πολλούς από τους 
αποδέκτες που έπρεπε να υπάρχουν.   

 Γι’  αυτό ακριβώς το λόγο, εμείς, από την πλευρά τη δική μας, θεωρούμε 
ότι αυτό αποτελεί μία καλή αρχή και θα στηρίξουμε αποφασιστικά αυτή την 
πορεία διεύρυνσης ακριβώς των στοχευμένων επιδομάτων, για να μπορούν οι 
ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού, οι ομάδες που έχουν πραγματικά ανάγκη, να 
απολαμβάνουν όσο το δυνατό περισσότερα, για να μπορεί ακριβώς να στηριχθεί 
η κοινωνική συνοχή, για να μπορέσει να διευρυνθεί το κοινωνικό κράτος.   

 Θα θέλαμε να κάνουμε κάποιες παρατηρήσεις σε τρία από αυτά τα 
νομοσχέδια.  Η πρώτη παρατήρηση αφορά την επέκταση του αφορολόγητου 
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εισοδήματος στις £10.750 και από το 2008 στις £11.350.  Εμείς επικροτούμε το 
μέτρο.  Ήταν και της Ε∆ΕΚ θέση και άποψη ότι θα μπορούσε να επεκταθεί στις 
£12.000, αλλά ταυτόχρονα θα πρέπει να τονίσουμε ότι η επέκταση του 
αφορολόγητου εισοδήματος προς τα άνω δεν προσφέρει ικανοποιητικά 
ανταλλάγματα και κυρίως εύνοια προς τους χαμηλά αμειβόμενους εισοδηματίες.  
Αυτό γιατί από την αύξηση του αφορολόγητου εισοδήματος η αλήθεια είναι ότι 
κυρίως κερδίζουν περισσότερα ή επωφελούνται περισσότερα τα υψηλά 
εισοδήματα.  Γι’  αυτό ακριβώς, αυτό το μέτρο ουσιαστικά δεν είναι 
ολοκληρωμένο, εάν δε συνοδευτεί με αντίστοιχες κοινωνικές παροχές προς τα 
εισοδήματα τα οποία είναι αφορολόγητα, δηλαδή προς τις οικογένειες που το 
εισόδημά τους δεν υπερβαίνει το φορολογικό όριο.  Από την πλευρά της Ε∆ΕΚ 
θα υπάρξουν συγκεκριμένες προτάσεις, οι οποίες ακριβώς θα αφορούν 
αντισταθμιστικά κοινωνικά μέτρα.  Αυτό το οποίο θα πρέπει να τονιστεί είναι ότι η 
αύξηση του αφορολόγητου εισοδήματος προς τα πάνω αποτελεί ένα σωστό, ένα 
θετικό οικονομικό κριτήριο ή μέτρο, το οποίο ουσιαστικά υποβοηθεί ως επί το 
πλείστον την ένταξη στο ενεργό εργατικό δυναμικό αδρανούς εργατικού 
δυναμικού, κυρίως από το χώρο των γυναικών ή από το χώρο άλλων ομάδων 
που σήμερα είτε υποαπασχολούνται είτε είναι άνεργοι.   

 Η δεύτερη παρατήρηση αφορά το φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο 
θέρμανσης.  Με βάση τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή 
Οικονομικών, τα τελευταία δύο χρόνια το κράτος επωφελείται από μια επιπλέον 
αύξηση των εσόδων του, της τάξης των £20 εκατομ. με £22 εκατομ., ως 
αποτέλεσμα του ΦΠΑ από την αύξηση της τιμής πώλησης των πετρελαιοειδών.  
Εμείς θεωρούμε ότι αυτά τα £20 εκατομ. με £22 εκατομ. θα πρέπει να 
επιστραφούν υπό τη μορφή χορηγίας στους καταναλωτές και ειδικά σε 
συγκεκριμένες ομάδες καταναλωτών.  Γι’  αυτό η έκκλησή μας προς την 
κυβέρνηση είναι να προβληματιστεί και σύντομα να αναθεωρήσει την άποψή της, 
γιατί η πρόταση ουσιαστικά αφορά ακόμα £12,7 εκατομ. ή £12,8 εκατομ. από τα 
£20 εκατομ. με £22 εκατομ. από τα οποία επωφελείται.  Εμείς ζητούμε να γίνει 
μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης κατά έξι σεντ, 
οπόταν θα δαπανηθούν με αυτό τον τρόπο περίπου τα £13,5 εκατομ. από τα 
£20 εκατομ. με £22 εκατομ. και τα άλλα £6,5 εκατομ. να διατεθούν ως πρόσθετο 
επίδομα για το πετρέλαιο θέρμανσης ή για τη θέρμανση καλύτερα που αφορά 
όχι μόνο τις ορεινές περιοχές -που τώρα θα διατεθεί ένα ποσό γύρω στα £2 
εκατομ.- αλλά και τις ημιορεινές περιοχές.  Να καλυφθούν επίσης οι συνταξιούχοι 
κάτω ενός ορίου σύνταξης, καθώς επίσης και οι λήπτες δημοσίου βοηθήματος.   

 Η τρίτη παρατήρηση αφορά τις ειδικές χορηγίες.  Είναι και δική μας 
έκκληση, εάν και εφόσον υπήρξε όντως από πλευράς της κυβέρνησης δέσμευση 
προς την Παγκύπρια Οργάνωση Τυφλών στη χορηγία τους αναδρομικά να 
παραχωρηθεί αύξηση από το 2007, να είναι από το 2007 και όχι από το 2008.   

 Πέρα από αυτά, κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ακριβώς ότι από την 
πλευρά της Ε∆ΕΚ, στα πλαίσια και της επόμενης διακυβέρνησης, θα στηρίξουμε 
αποφασιστικά και θα θέσουμε τη σφραγίδα μας σε όλες εκείνες τις προτάσεις και 
σε όλα εκείνα τα μέτρα τα οποία θα ενισχύουν την κοινωνική συνοχή, θα 
διευρύνουν το κοινωνικό κράτος, δε θα επιτρέπουν πρόσθετες φορολογίες στις 
πλάτες των εργαζομένων και των μισθωτών.  Ταυτόχρονα, θα ενισχύουν με 
στοχευμένο τρόπο τα αιτήματα συγκεκριμένων ομάδων πληθυσμού, είτε αυτές 
είναι πολύτεκνες οικογένειες είτε αυτοί είναι οι ανάπηροι ή οι κάτοικοι των 
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ορεινών και ημιορεινών περιοχών, ούτως ώστε να δημιουργήσουμε ακριβώς μια 
κοινωνία πολύ πιο δίκαιη, μια κοινωνία στα πλαίσια μιας κοινωνικής συνοχής, η 
οποία στα πλαίσια πια της λειτουργίας του κυπριακού κράτους και στην 
Ευρωζώνη να εγγυάται και υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης, αλλά ταυτόχρονα και 
μια σταθερή μακροοικονομική σταθερότητα.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω από την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
αναφορικά με τη μείωση του φόρου κατανάλωσης στο 1,3%, που, όπως όλοι 
ξέρουμε, ισχύει και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Το πρώτο θέμα που εγείρεται, ενώ 
κανένας δεν μπορεί να διαφωνεί βεβαίως με την επιδίωξη όσο το δυνατό 
μεγαλύτερης μείωσης του φόρου κατανάλωσης -ήταν διαχρονικά, χωρίς 
οποιουσδήποτε περιορισμούς πολιτικούς, θέση πολλών, αν όχι όλων των 
πολιτικών ομάδων- επειδή είμαστε στο κοινοβούλιο, είναι ότι μιλούμε για 
πρόταση η οποία πάσχει με αντισυνταγματικότητα.  Υπάρχει νόμος ο οποίος 
ορίζει το ποσοστό του φόρου κατανάλωσης.  Όταν επιχειρείται με πρόταση 
νόμου να μειωθεί η φοροεισπρακτική δυνατότητα της κυβέρνησης που είναι 
καθορισμένη με το νόμο, ο οποίος τώρα αφαιρουμένων των τεσσάρων σεντ είναι 
καθορισμένος ως έχει -και ο σκοπός του νομοσχεδίου είναι να μειώσει το φόρο 
κατανάλωσης κατά τέσσερα σεντ- σημαίνει ότι αντισυνταγματικά επιχειρείται με 
πρόταση νόμου μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων να μπούμε και να 
επηρεάσουμε τις εξουσίες της κυβέρνησης, που απαγορεύεται από το σύνταγμα.  
Απλώς για προβληματισμό.   

 Εμείς θα υποστηρίξουμε τα μέτρα τα οποία εισηγείται η κυβέρνηση.  
Παραδεχόμαστε ότι, στα πλαίσια ενός εξορθολογισμού, που φαίνεται καθαρά ότι 
γίνεται λόγω της πτώχευσης των κοινωνικών ομάδων, τα μέτρα αυτά -κρατώντας 
την υπόσχεση ότι θα πρέπει να ακολουθήσουν και άλλα- είναι μέτρα που πρέπει 
να τύχουν της στήριξής μας.  Θα θέλαμε όμως να κάνουμε κάποιες 
παρατηρήσεις.   

 Ξεκινώντας από το ανοικτό μέτωπο της σύνταξης, θα πρέπει να 
συμφωνήσουμε επιτέλους όλες οι πολιτικές δυνάμεις -και όχι βέβαια στα πλαίσια, 
όπως γίνεται συνήθως, εική και ως έτυχε, με κάποια νομοθετήματα που έρχονται 
στη Βουλή για το ζήτημα αυτό- αλλά με ρητή πολιτική δέσμευση ότι η σύνταξη 
θα πρέπει πάρα πολύ σύντομα να φτάσει σε επίπεδο το οποίο ν’  
ανταποκρίνεται στην αξιοπρεπή διαβίωση.  Αυτό δεν μπορεί να είναι με βάση τα 
σήμερα ισχύοντα κάτω των £500.  Είναι ένα ανοικτό μέτωπο που έχουμε με τα 
άτομα της τρίτης ηλικίας, που όλοι το γνωρίζουμε, προς τα οποία έχουμε 
υποχρέωση σεβασμού αλλά και έμπρακτης τιμής.   

 Για το θέμα του γκαζιού έχουμε σημειώσει ότι, εφόσον η κυβέρνηση δεν 
παρεμβαίνει με οποιαδήποτε νομοθετική αναθεώρηση σε σχέση με το ΦΠΑ, 
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παραμένει στο 5%.  Η διαβεβαίωση που θέλουμε εμείς από την κυβέρνηση είναι 
ότι δε θα παρέμβει, γιατί, αν παρέμβει, με βάση το κοινοτικό κεκτημένο και τα 
ισχύοντα στην Ευρώπη, θα πρέπει να πάει στο 15%.  Άρα, η κυβέρνηση 
διαβεβαιώνει «στο παρόν στάδιο δεν επεμβαίνω στο θέμα του γκαζιού», το 
οποίο, όπως όλοι ξέρουμε, χρησιμοποιείται ιδιαίτερα ως μέσο θέρμανσης από 
πάρα πολλές οικογένειες των οποίων ο δείκτης -εννοώ της οικονομικής 
κατάστασης- είναι πιο κάτω από τα μεσαία εισοδήματα και από πάρα πολλές 
προσφυγικές οικογένειες.  Άρα, η κυβέρνηση θα πρέπει να αναλάβει έμπρακτα 
την υποχρέωση να μην το αυξήσει, όχι μόνο να  παραμείνει στο 5%, που εν 
πολλοίς είναι μία τεχνική διαδικασία.  Ενόσω δεν το αυξάνει, για να 
συμμορφωθεί προς τα ισχύοντα στην Ευρώπη, παραμένει στο 5%. 

 Στο θέμα των τρίτεκνων οικογενειών.  Εμείς θεωρούμε πως η συνέχιση 
της καταβολής του επιδόματος τέκνου, όταν ένα ή δύο από τα τέκνα παύσουν να 
είναι εξαρτώμενα -που ως χειρονομία προβλέπεται στο συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο- είναι κάτι που πρέπει να επιδοκιμαστεί.  Θέλουμε όμως την πλήρη 
εξίσωση της τρίτεκνης οικογένειας με τις υπόλοιπες πολύτεκνες οικογένειες.  
Γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά τα προβλήματα -εξάλλου ο πρόεδρος του 
κόμματός μας είναι πολύτεκνος, όπως όλοι ξέρουμε και ξέρουν- και νομίζουμε 
ότι έχουμε και εσωκομματικά μια ομάδα πίεσης να μας πιέζει προς την 
κατεύθυνση αυτή, όταν και όσο μπορούμε κάποια φορά να το ξεχνούμε. 

 Για το ζήτημα της δεύτερης τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
την εξαίρεση των υλικών προκειμένου περί ανακαίνισης ή οικοδόμησης κατοικίας 
από φόρο προστιθέμενης αξίας, έχω ένα προβληματισμό, επαναλαμβάνω, που 
δεν έχει και τόσο σχέση με την πολιτική διάσταση των πραγμάτων, αλλά με την 
αλυσιδωτή πορεία αυτών των απαλλαγών και των αλυσιδωτών επιπτώσεων.  
Εάν γι’  αυτές τις ενέργειες τις οποίες εισηγείται η τροπολογία θα πρέπει ο φόρος 
προστιθέμενης αξίας να είναι στο ποσοστό του 5%, τι γίνεται, όταν αυτά τα υλικά 
τα αγοράζουν μαζικά εργολάβοι και μάλιστα μεγαλοεργολάβοι, οι οποίοι σήμερα 
ξέρουμε ότι παραδίδουν όχι με ιδιωτικό συμβόλαιο και συμφωνία που κάνουν με 
το συγκεκριμένο μελλοντικό αγοραστή πώς και με τι υλικό θα κατασκευάσουν ή 
θα επενδύσουν το σπίτι, αλλά τα παραδίδουν ετοιμοπαράδοτα.   

 Αν λοιπόν κάποιοι κάνουν προτάσεις αυτού του είδους, εισηγούμαι να τις 
κάμνουν μεθοδευμένα, μελετημένα και στοχευμένα, διότι έχω την αίσθηση πως 
τέτοιου είδους προτάσεις θα πρέπει να εξυπηρετούν πρώτα και πάνω απ’ όλα 
ιδιαίτερα τα νεαρά ζευγάρια, ιδιαίτερα τους χαμηλά αμειβόμενους, οι οποίοι θα 
έχουν το πρόσθετο ωφέλημα της απαλλαγής από αυτή τη βαριά φορολογία, για 
να μπορούν οι άνθρωποι να αγοράσουν κατοικία.  ∆εν είναι για να 
εξυπηρετηθούν...  Νοουμένου βεβαίως ότι κάνουν τη συμφωνία ατομικά μαζί με 
τον εργολάβο, για να κτιστεί αυτό το σπίτι το οποίο θέλουν, να τύχουν του 
ευεργετήματος της φοροαπαλλαγής ή της μειωμένης πληρωμής του ΦΠΑ.  Αν 
όμως θα το επεκτείνουμε χωρίς οποιαδήποτε στοχευμένη προηγούμενη μελέτη 
και θα διευκολύνουμε κάποιους μεγαλοεργολάβους, εμείς δηλώνουμε από τα 
τώρα, και το λέμε καθαρά, ότι είμαστε εναντίον.   

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με το 
αφορολόγητο των £12.000, που υποστηρίζει βεβαίως η κοινοβουλευτική ομάδα 
του ΑΚΕΛ ξεκάθαρα, αλλά και με τα όσα έχουν ακουστεί από την πλευρά της 
Ε∆ΕΚ.  Εγώ θα έλεγα ότι, αν ήταν δυνατό, το αφορολόγητο να πάει πιο πάνω 
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από τις £12.000.  Η πρόνοια του νομοθετήματος που συζητούμε σήμερα είναι 
κοντά στις £12.000 κλιμακωτά.  Η δεύτερη κλιμακωτή αύξηση, δηλαδή άνοδος 
προς τα πάνω, είναι, αν δεν απατώμαι, £11.300, δηλαδή υπολείπονται £700, το 
επιδιωκόμενο.  Όμως αυτά τα μέτρα δεν πρέπει να είναι μεμονωμένα, χωρίς να 
υπάρχει οποιαδήποτε άλλη περαιτέρω αντισταθμιστική ρύθμιση, αλλά και 
κίνητρα, για να μπορέσουν αυτούς τους ανθρώπους να τους βάλουν στην 
παραγωγή.  ∆ιότι εδώ ισχύει το ότι δεν μπορούμε να κάνουμε κοινωνική πολιτική 
μέσω φορολογικών ρυθμίσεων.  Αν θα κάνουμε κοινωνική πολιτική γι’ αυτά τα 
μέρη του πληθυσμού, θα πρέπει, ταυτόχρονα με την αύξηση του αφορολόγητου, 
να τους δώσουμε και τα κίνητρα, να μπουν στην παραγωγική διαδικασία.   

 Τελειώνω με το εξής:  Τα £23 εκατομ. για την ακρίβεια -διορθώνω κατά £1 
εκατομ. το φίλο μου το Μαρίνο Σιζόπουλο- που θα εισπράξει το κράτος από το 
φόρο κατανάλωσης -συμφωνώ απόλυτα με τα όσα έχει πει- να επιστραφούν σ’ 
αυτές τις αναξιοπαθούσες μερίδες του πληθυσμού, προσθέτοντας όμως και τις 
μονογονικές οικογένειες.  Σήμερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αν κάποιοι 
βοηθούνται στα θέματα της θέρμανσης, εκτός από τους συνταξιούχους, είναι οι 
μονογονικές οικογένειες που έχουν πολλά παιδιά, γιατί το κόστος της θέρμανσης, 
αλλά και του ηλεκτρικού είναι αυτά τα οποία εξανεμίζουν ουσιαστικά το μισθό.  
Να θυμηθούμε ένα παράδειγμα.  Μία οικογένεια που αποτελείται από μία 
γυναίκα η οποία παίρνει £500, £600 ή £700 το μήνα κι έχει τρία παιδιά το 
χειμώνα με τη θέρμανση και με το ηλεκτρικό ξοδεύει περισσότερες από £400 το 
μήνα, για να καλυφθεί αυτή η ανάγκη.  Άρα, αν κάποιοι πρέπει να καλυφθούν, 
είναι όλοι αυτοί -συμφωνώ απόλυτα- επιπλέον οι μονογονικές οικογένειες.   

 Προσδοκούμε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτά τα 
στοχευμένα μέτρα θα συνεχίσουν, θα έρθουν κι άλλα και θα τα βλέπουμε πάντα 
κριτικά και με καλή διάθεση, απαλλαγμένη από οποιαδήποτε αντιπολιτευτική 
διάθεση, για να στηρίξουμε αυτές τις ομάδες του πληθυσμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λόγο έχει η κ. Μαρία Κυριακού.  Έχετε τρία λεπτά; 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρία λεπτά, κυρία συνάδελφε. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Θα περιοριστώ, κύριε Πρόεδρε, στο τροποποιητικό νομοσχέδιο με αρ. 5, 
διότι με έχει καλύψει ο συνάδελφος στα άλλα θέματα.   

 Θεωρούμε ότι είναι πάρα πολύ σημαντικό αυτό το τροποποιητικό 
νομοσχέδιο, διότι αφορά την ανακαίνιση και επισκευή ιδιωτικών κατοικιών, όπως 
προβλέπει η νέα ευρωπαϊκή Οδηγία του 2006, η οποία δίνει την ευχέρεια στο 
κράτος να μειώσει το ΦΠΑ στο 5%, αντί 15% που προβλέπεται στην υπόλοιπη 
νομοθεσία.  Και ακριβώς αυτή η πρόταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι για να 
δώσει την ευκαιρία στον Ευρωπαίο πολίτη να ζει αξιοπρεπώς σ’ ένα σπίτι το 
οποίο δικαιούται, να είναι διορθωμένο και επισκευασμένο, ώστε να μπορεί να ζει 
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καλά. 

 Αυτή η τροποποίηση, πρέπει να πω, που έχει υποβάλει η κυβέρνηση, έχει 
διαμορφωθεί από την ευρωπαϊκή Οδηγία, η οποία είναι πολύ απλή και 
αναφέρεται γενικά στην ανακαίνιση και επισκευή ιδιωτικών κατοικιών.  Έχει 
διαμορφωθεί, ώστε να μην περιλαμβάνει καταρχάς όλες τις υπηρεσίες οι οποίες 
προσφέρονται για την ανακαίνιση, περιόρισε τα επαγγέλματα δηλαδή.  Επίσης, 
περιόρισε την ανακαίνιση σε κατοικίες και όχι σε αλλαγή χρήσεως κατοικιών. Γι’ 
αυτό το λόγο θέλαμε να αναφερθούμε στην ευρύτερη πολιτική που αφορά το 
στεγαστικό, που δείχνει ακριβώς ότι αυτή η κυβέρνηση περιορίζει το δικαίωμα 
του Κύπριου πολίτη να έχει μια αξιοπρεπή κατοικία και ιδιαίτερα των νεαρών 
ζευγαριών.  Κατάντησε το να κτίσει κάποιος ένα σπίτι να είναι όνειρο απατηλό.   

 Το 2004, όταν αυξήθηκε ο φόρος προστιθέμενης αξίας στο 15%, είχαμε 
μειώσει το συντελεστή για την πρώτη κατοικία στο 5%.  Ουδέποτε εφαρμόστηκε 
αυτή η νομοθεσία και μετά ήρθε μια άλλη τροποποίηση, ώστε, αντί να είναι 
μειωμένος ο φορολογικός συντελεστής του ΦΠΑ στο 5%, να γίνει επιστροφή του 
ΦΠΑ εν είδει χορηγίας.  Η χορηγία αυτή σήμερα είναι πάρα πολύ περίπλοκη 
διαδικασία, για να δοθεί.  Ενώ εξαγγέλθηκαν £75 εκατομ. για την πρώτη χρονιά 
που θα εφαρμοζόταν, το κράτος τα τελευταία τρία χρόνια επέστρεψε μόνο £24 
εκατομ.  Υπάρχουν οι στατιστικές και οι λόγοι είναι ότι είναι μια διαδικασία που, 
για να μπορέσεις να την εφαρμόσεις, πρέπει να ξαναπάεις σε αρχιτέκτονα, 
πρέπει να ξαναγίνει η μελέτη του σπιτιού σου, να πληρώσεις έξτρα για τις 
υπηρεσίες αυτές, μετριούνται οι καλυμμένοι χώροι, οι χώροι για τα μηχανοστάσια, 
οι χώροι για τις σκάλες κ.λπ.  Αυτός ο τρόπος επιστροφής εμποδίζει ακριβώς τον 
πολίτη να πάρει αυτά τα λεφτά πίσω εύκολα.  Και επανέρχομαι στις παλιές μας 
εισηγήσεις, τις οποίες είχαμε κάνει, η χορηγία αυτή ή η επιστροφή του φόρου 
προστιθέμενης αξίας να βασίζεται πάνω στο ποσό, το ολικό ποσό, της τιμής του 
κτιρίου το οποίο κτίστηκε και να επιστρέφεται ανάλογα ένα ποσό φόρου 
προστιθέμενης αξίας ή χορηγίας στον πολίτη απλά, όπως γίνεται στις υπόλοιπες 
ευρωπαϊκές χώρες, στην Ελλάδα, στη Γαλλία, στην Πορτογαλία.  Παραδείγματος 
χάριν, στην Πορτογαλία για μια κατοικία που αξίζει μέχρι 80.000 στερλίνες ο 
πολίτης δεν πληρώνει καθόλου ΦΠΑ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κυρία συνάδελφε, σας παρακαλώ. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 ...και γίνεται σταδιακά αυτή η μείωση του ΦΠΑ. 

 Επανέρχομαι, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω.  Οι αδικίες που έχουν γίνει με 
αυτή τη χορηγία καλύπτουν όλους τους πολίτες, από τους πολύτεκνους μέχρι τις 
μονογονικές οικογένειες, και πρέπει η πολιτεία να το επαναφέρει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε το λόγο. 

 Έχετε τέσσερα λεπτά, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα ακούσουμε πάρα πολλά, φαντάζομαι, μέχρι το Φεβρουάριο.  Ένα 
πακέτο κοινωνικής συνοχής που έχει ως στόχο να βοηθήσει τις ασθενέστερες 
κοινωνικά τάξεις παρουσιάζεται περίπου από την αντιπολίτευση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι βοηθά το μεγάλο κεφάλαιο.  Και ειλικρινά κάποιος 
πρέπει επιτέλους να αναλογιστεί έως πού θα φτάσει ο μηδενισμός και η απόλυτη 
άρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Εγώ απλά θα πω δύο αριθμούς:  £240 εκατομ. έδινε η κυβέρνηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού το 2002 σε κοινωνικές παροχές, £550 εκατομ. δίνει 
σε κοινωνικές παροχές αυτή η κυβέρνηση το 2008.  Έτσι είναι που θυσιάστηκε 
το κοινωνικό κράτος;  Και εγώ έχω μια απορία και επισημαίνω μια κραυγαλέα 
αντίφαση.  Όταν λέμε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι η οικονομία που μας 
παρέδωσαν το 2003 ήταν στα μαύρα της τα χάλια, σκίζουν τα ιμάτιά τους.  
Επομένως ρωτώ:  Αφού ήταν τέλεια η οικονομία μας τότε, γιατί εσείς δε δώσατε 
τις κοινωνικές παροχές που δίδει αυτή η κυβέρνηση σήμερα και εσείς χλευάζετε;  
Επειδή ήσαστε άκαρδοι ή επειδή δεν είχατε τα χρήματα;  Ποιο από τα δύο ισχύει;  
∆εν μπορεί να έχετε και τα δύο!   

 Και ακούμε συνεχώς για το £1 δις σε πέντε χρόνια που εισπράξαμε σε 
φόρους.  Παραβλέπετε ότι μόνο το 2007 για την υγεία, την παιδεία και το 
κοινωνικό κράτος δαπανήσαμε £1,6 δις.  Μόνο τα έσοδα έχετε το συνήθειο να 
λαμβάνετε υπόψη και ποτέ τα έξοδα.  Έτσι ενδεχομένως είναι που πήρατε την 
οικονομία μας εκεί που την πήρατε, έτσι ενδεχομένως είναι που ανεβάσατε τα 
χρέη μας και τα δημοσιονομικά ελλείμματα στα ύψη.   

 Τώρα, όσον αφορά το συγκεκριμένο πακέτο.  Εμείς δεν είμαστε 
μηδενιστές και αναγνωρίζουμε τη συμβολή όλων των κομμάτων της 
συγκυβέρνησης, περιλαμβανομένου και του ΑΚΕΛ, στη συνδιαμόρφωση αυτού 
του τελευταίου πακέτου.  Υπενθυμίζω ότι προηγήθηκαν ακόμα δύο, πέραν των 
αυξήσεων που είχαμε μέσα στους προϋπολογισμούς, μέσα στις τακτικές και τις 
συγκεκριμένες δαπάνες όσον αφορά το κοινωνικό κράτος.  Υπενθυμίζουμε 
επίσης ότι καμία πρόταση, συνολική πρόταση, οποιουδήποτε από τα κόμματα 
της συγκυβέρνησης δεν ξεπερνούσε τα £100 εκατομ. Με αυτό το πακέτο η 
κυβέρνηση έχει δώσει ένα πακέτο £111 εκατομ. συν ακόμα £10 εκατομ. στη 
μείωση του φόρου κατανάλωσης του πετρελαίου θέρμανσης.  Επομένως, πρέπει 
να επισημάνουμε ότι, πέραν των προτάσεων του ΑΚΕΛ -εμείς θεωρούμε ότι 
ικανοποιήθηκαν κάποιες από αυτές ολοκληρωτικά, κάποιες ίσως όχι στο βαθμό 
που είχε εισηγηθεί το ΑΚΕΛ, αλλά κάπως ικανοποιήθηκαν- πέραν αυτών, 
ικανοποιήθηκαν και κάποιες άλλες ομάδες που δεν είχε εισηγηθεί το ΑΚΕΛ, 
όπως όλοι οι συνταξιούχοι, όχι μόνο αυτοί που θα λάμβαναν το πασχαλινό 
επίδομα, 56 000 συνταξιούχοι, φοιτητές, εθνοφρουροί, μητέρες, με την επέκταση 
της άδειας μητρότητας, πρόσφυγες, εγκλωβισμένοι, ζευγάρια που 
αντιμετωπίζουν προβλήματα τεκνοποίησης, αλλά και άτομα με ειδικές ανάγκες.  
Αυτοί δεν ήταν μέσα στις εισηγήσεις του ΑΚΕΛ.  Αυτούς όμως ήρθε και τους 
ικανοποίησε η κυβέρνηση με το πακέτο που έδωσε που ξεπερνούσε τις 
εισηγήσεις του ΑΚΕΛ. 

 Και έρχομαι στο πετρέλαιο θέρμανσης.  Επειδή κάπου, νομίζω, 
επικεντρωνόμαστε σ’ αυτό το συγκεκριμένο μέτρο, ναι, είναι ένα μέτρο που έχει 
συζητηθεί σε μεγάλη έκταση.  Θέλω να υπενθυμίσω όμως κάποια πραγματικά 
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γεγονότα.  Το 2004 ο φόρος κατανάλωσης του πετρελαίου θέρμανσης ήταν 14,3 
σεντ το λίτρο, μειώθηκε το Νοέμβριο του 2004 σε 11,3 σεντ το λίτρο και τώρα 
μειώνεται ακόμα περαιτέρω σε 7,3 σεντ το λίτρο.  Πέραν αυτών των μειώσεων, η 
κυβέρνηση έχει προχωρήσει να δώσει ακόμα £3 εκατομ. επιπρόσθετη βοήθεια 
στους κατοίκους των ορεινών περιοχών και σε νεαρά ζευγάρια ακριβώς σ’ αυτές 
τις περιοχές... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι η πρώτη κυβέρνηση που έχει δώσει οποιαδήποτε χρηματική 
βοήθεια σ’ αυτές ακριβώς τις περιοχές.  

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, χαιρετίζουμε αυτή την τελευταία προσπάθεια 
της κυβέρνησης προώθησης της κοινωνικής συνοχής και αντανακλά, πιστεύουμε, 
την ανθρωποκεντρική προσέγγισή της. 

 Πρέπει να σημειώσουμε ότι είναι η καλή κατάσταση της οικονομίας, η 
βελτίωση ακριβώς αυτών των δεικτών της οικονομίας, που έχει πετύχει αυτή η 
κυβέρνηση, που μας επιτρέπει να δίνουμε περισσότερα παρά ποτέ 
προηγουμένως στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε κοινωνικές παροχές. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά. 

 Κυρία Χαραλάμπους, εδώ μου λένε ότι έχετε τεσσεράμισι λεπτά.  Επειδή 
είδα ότι κρατάτε πολλά χαρτιά, μαζευτείτε στα τεσσεράμισι λεπτά. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

 Το πρώτο που θα ήθελα να επισημάνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, είναι ότι το ΑΚΕΛ σε καμιά περίπτωση δεν το χαρακτηρίζει ο 
μηδενισμός.  Εμείς δε μηδενίζουμε το θετικό έργο το οποίο επιτεύχθηκε από την 
κυβέρνηση.  Εξάλλου, αναγνωρίσαμε αυτό το θετικό έργο, είναι ένα έργο στο 
οποίο είχαμε καθοριστική συμβολή και αυτή η καθοριστική συμβολή έχει 
αναγνωριστεί από τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ο οποίος έχει 
χαρακτηρίσει τους υπουργούς που προέρχονταν από το ΑΚΕΛ ως τους πιο 
παραγωγικούς υπουργούς.  Και αυτό έχει αποτιμηθεί και από την κοινωνία μέσα 
από επανειλημμένες δημοσκοπήσεις. 

 Η δεύτερή μας επισήμανση είναι ότι εμείς δεν ξυπνήσαμε μια καλή μέρα, 
για να θυμηθούμε αυτές τις διεκδικήσεις που τώρα προβάλλουμε.  Θα ήθελα εδώ 
να αναδείξω δύο παραμέτρους.  Η πρώτη παράμετρος αφορά το γεγονός ότι 
διαχρονικά όλα αυτά τα χρόνια το ΑΚΕΛ διεκδικούσε και απαιτούσε την 
υλοποίηση του κυβερνητικού προγράμματος.  Και υπάρχουν ζητήματα τα οποία 
ούτε και με το σημερινό πακέτο υλοποιούνται, όπως η δέκατη τέταρτη σύνταξη, 
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το πασχαλινό επίδομα για τους συνταξιούχους, η επέκταση του επιδόματος 
μάνας σε όλες τις συνταξιούχους μάνες. 

 ∆εύτερον, τα αιτήματα και οι διεκδικήσεις μας ήταν αιτήματα που 
κατετίθεντο και κατά τη συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών, αλλά και σε 
διάφορες συναντήσεις που το ΑΚΕΛ είχε και με τον Υπουργό Οικονομικών και με 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Πού βρίσκεται η διαφορά και πού είναι, αν 
θέλετε, το “αίφνης”;  Το “αίφνης” βρίσκεται στο γεγονός ότι, ενώ μέχρι ενός 
σημείου παίρναμε ένα μεγάλο “όχι”, «δεν υπάρχουν λεφτά», εν μέσω μιας 
ημέρας και ενώ κάποιοι βρισκόντουσαν σε διαδικασίες να πάρουν αποφάσεις για 
τις προεδρικές εκλογές, βρέθηκαν και τα λεφτά, δόθηκαν και κοινωνικές παροχές. 

 Εμείς σημειώνουμε ως ικανοποίηση βασικών μας αιτημάτων αρκετά από 
τα μέτρα τα οποία σήμερα βρίσκονται μέσα στο πακέτο.  Παρά ταύτα, δεν 
μπορεί να μην υπογραμμίσουμε τις αδυναμίες του πακέτου.  Να κάνω εδώ μια 
παρένθεση.  Στη δική μας την αντίληψη για την κοινωνική πολιτική ο στόχος μας 
πρέπει να είναι τα θεσμικά και τα ολοκληρωμένα μέτρα.  Μέτρα τα οποία 
δίνονται υπό μορφή επαιτείας στους πολίτες δε βοηθούν στην κοινωνική συνοχή.  
Και θα αναφερθώ στο επίδομα για τους τυφλούς, που, όταν ρωτήσαμε γιατί £200, 
η απάντηση ήταν £200, γιατί αυτό ζήτησαν.  Και, όταν ρωτήσαμε γιατί δε 
θεσμοθετείται η αύξηση, μας είπαν «δε μας απασχόλησε αυτό».  Ακόμα και 
σήμερα υπάρχει επιστολή από τους τυφλούς που λέει ότι η συζήτηση που 
έκαναν ήταν για αναδρομική ισχύ. 

 Ένα άλλο ζήτημα το οποίο νομίζω ότι πρέπει να απαντηθεί, για να μη 
δίνουμε λανθασμένη εικόνα, είναι για το ύψος των κοινωνικών παροχών.  Τα 
στοιχεία δείχνουν ότι για το 2007 θα είναι £18 εκατομ. το ύψος των παροχών 
από αυτό το πακέτο και για το 2008 θα είναι £78 εκατομ., διότι πολλά από αυτά 
τα μέτρα δεν έχουν αναδρομική ισχύ, αλλά εφαρμόζονται από τον Οκτώβρη. 

 Ποιες είναι οι δικές μας οι προτάσεις και οι δικές μας οι θέσεις που δεν 
ικανοποιήθηκαν;  Αναφέρθηκα στο πασχαλινό επίδομα και στο επίδομα μάνας.  
Απλώς να κάνω μια επισήμανση.  ∆εν μπορεί να συνεχιστεί άλλο αυτή η 
κοινωνική αδικία και η παραδοξότητα, ο τίτλος τιμής του επιδόματος μάνας να 
μετριέται με τη διαφορά στη σύνταξη και να τιμωρούμε τις γυναίκες οι οποίες 
έχουν εργαστεί όντας πολύτεκνες. 

 ∆εύτερον, επειδή έγινε μια αναφορά στις συντάξεις και στο οι προτάσεις 
του ΑΚΕΛ μιλούσαν μόνο για πασχαλινό επίδομα, απλά να υπενθυμίσω ότι η 
δική μας η πρόταση μιλούσε για αύξηση των συντάξεων μέχρι και £500, στη 
βάση της πολιτικής που ακολουθήσαμε από το 2002 για την αντισταθμιστική 
χορηγία.  Και ειδικότερα σήμερα, με την αύξηση του κόστους της θέρμανσης, και 
οι συνταξιούχοι, ναι, δεν έχουν κεντρική θέρμανση με πετρέλαιο, αυτό 
επιβάλλεται να γίνει.  

 Μονογονικές οικογένειες:  Γίνεται ένα βήμα, αλλά και πάλι το βήμα είναι 
μισό.  Πρέπει να υπάρξει ολοκληρωμένη πολιτική στήριξη των μονογονικών 
οικογενειών στη βάση εισοδηματικών κριτηρίων, αναγνωρίζοντας ότι οι 
μονογονικές οικογένειες έχουν αυξημένες ανάγκες και να μην τελειώνει αυτό το 
θέμα μόνο στους λήπτες δημοσίου βοηθήματος και για μια μικρή ομάδα 
μονογονικών οικογενειών. 

 Πολύτεκνες οικογένειες:  ∆ίκαια διαμαρτύρονται.  ∆ιαμαρτύρονται, διότι το 
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πακέτο δεν περιλαμβάνει, για να είμαι ακριβής, σχεδόν τίποτε.  Εμείς στηρίζουμε 
τα αιτήματά τους.  Και δεν τα στηρίζουμε σήμερα αυτά τα αιτήματα, αυτά τα 
αιτήματα τα στηρίζουμε διαχρονικά.   

 Να επισημάνω κάτι και για τη μείωση των φόρων κατανάλωσης.  Εμείς δε 
διαφωνούμε με τη μείωση των φόρων κατανάλωσης, φτάνει αυτή η μείωση να 
καταλήξει εκεί που πρέπει να είναι, δηλαδή στη μείωση της τιμής αυτών των 
καταναλωτικών προϊόντων και στην τσέπη του καταναλωτή.  Μας ανησυχεί και, 
αν θέλετε, από το βήμα της Βουλής θέλουμε να υπογραμμίσουμε την ανάγκη 
έγκαιρα οι υπηρεσίες ελέγχου του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού να κάνουν αυτό το οποίο πρέπει να κάνουν, να ελέγξουν, έτσι που να 
μην είναι μια μείωση για τις εταιρείες στο τέλος της ημέρας. 

 Θα κλείσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Χαραλάμπους, σας χάρισα όσο και της κ. Κυριακού και του κ. 
Παπαδόπουλου.   

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, με κάτι το οποίο αφορά τη δική μας 
προσέγγιση και φιλοσοφία, ότι οι αριθμοί υπηρετούν τον άνθρωπο και όχι ο 
άνθρωπος τους αριθμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε τρία λεπτά, κύριε Βαρνάβα. 

 Ορίστε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συν τη χάρη που θα πάρει, κύριε Πρόεδρε. 

 (Γέλια) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εμάθαμεν που τους Παφίτες! 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Ακούσαμε το συνάδελφο κ. Λευτέρη Χριστοφόρου να αναφέρει ότι γενικά 
επί διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη η τιμή του πετρελαίου ήταν 0,30 σεντ, ενώ 
τώρα είναι 0,50 σεντ.  Ειλικρινά, διερωτώμαι κατά πόσο η κυβέρνηση Γλαύκου 
Κληρίδη μπορούσε να καθορίζει επίσης τη διεθνή τιμή πετρελαίου.  Μπράβο 
τους! 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα σήμερα έχουμε ενώπιόν μας 
ένα πακέτο αντισταθμιστικών κοινωνικών μέτρων που απευθύνεται ιδιαίτερα στις 
ασθενέστερες τάξεις του λαού μας.  Κανένας, μα κανένας σ’ αυτή την αίθουσα δε 
θα έλεγε όχι σε κάτι περισσότερο απ’ αυτό το οποίο έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  
Όμως θα πρέπει να γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά ότι η εκάστοτε κυβέρνηση 
κινείται μέσα στα οικονομικά πλαίσια και μέσα στις οικονομικές δυνατότητες οι 
οποίες κατά τη διάρκεια εξαγγελίας αυτών των μέτρων υπάρχουν.   
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 Γι’ αυτό το λόγο, σίγουρα επικροτούμε όλα αυτά τα οποία δίνονται σήμερα 
μέσω αυτού του πακέτου, όμως ταυτόχρονα λέμε ότι υπάρχουν και μέτρα τα 
οποία θα μπορούν μελλοντικά να ληφθούν.  Για παράδειγμα και εμείς 
συμφωνούμε πλήρως ότι το επίδομα μάνας θα πρέπει πλέον να ξεκινήσει να 
είναι καθολικό.  Είναι αδιανόητο μάνες οι οποίες εργάστηκαν -και των οποίων η 
σύνταξη βάσει του σημερινού πακέτου το οποίο θα περάσουμε ξεπερνά τις 
£250- να μη δικαιούνται. 

 Επίσης, αντιλαμβανόμαστε ότι εκτός από αυτούς οι οποίοι έχουν κεντρική 
θέρμανση στο σπίτι τους, γιατί, αν πάρουμε ποσοστιαία, θα δούμε ότι μόνο το 
35% του κυπριακού λαού έχει στο σπίτι του κεντρική θέρμανση και, αν 
προσθέσουμε μέσα και τις ξενοδοχειακές μονάδες, πιθανόν το 35% να γίνεται 
30% και 27%, το υπόλοιπο ποσοστό του κυπριακού λαού το χειμώνα ζεσταίνεται 
με κάποιο διαφορετικό τρόπο.  Γι’ αυτό το λόγο, θα πρέπει άμεσα με στοχευμένα 
μέτρα η κυβέρνηση να προχωρήσει στα αντισταθμιστικά μέτρα γι’ αυτές τις 
κοινωνικές τάξεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ακούμε συνεχώς το ίδιο ποίημα και 
εδώ αναφέρομαι και στην τροπολογία την οποία ο συνάδελφος Λευτέρης 
Χριστοφόρου έχει παρουσιάσει, όσον αφορά το 1,3 σεντ.  Μα, δε διαφωνεί 
κανείς ότι θα πρέπει να μειωθεί ο φόρος κατανάλωσης του πετρελαίου 
θέρμανσης.  Όμως θα ήθελα να κάνω μία ανάλυση, για να δείτε ότι ακόμη και 
μηδενικός να είναι ο συντελεστής… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχετε χρόνο για αναλύσεις, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

(Γελώντας) 

 ∆ε θα μου δώσετε τη χάρη, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Μα ήδη παίρνεις τη χάρη, γι’ αυτό σου λέω.  Μιλάς και για ανάλυση! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, να τονίσω ότι, εάν για 
παράδειγμα σήμερα ένας κάτοικος, μια οικογένεια ορεινών περιοχών πληρώνει 
£3.800 από το χρονιαίο εισόδημα για το πετρέλαιο θέρμανσης και μηδενίσουμε 
και το συντελεστή, τότε δε θα πληρώνει £3.800, αλλά θα πληρώνει £3.200.  Πάλι 
οι £3.200 είναι ένα μεγάλο ποσό από το χρονιαίο εισόδημα αυτής της 
οικογένειας.  Εκείνο το οποίο πρέπει να κάνουμε, κύριε Πρόεδρε, είναι να 
στοχεύσουμε στο πώς θα μειώσουμε αυτές τις £3.200-£3.500 και να τις 
ελαχιστοποιήσουμε στις £1.000, στις £500.   

 Άρα, εδώ η κυβέρνηση έχει προχωρήσει αυτή τη στιγμή σε επιπλέον 
αντισταθμιστικά μέτρα γι’ αυτές τις οικογένειες, όμως εμείς τουλάχιστον ως 
κίνημα έχουμε και τη δική μας πρόταση, έχουμε εδώ και πολύ καιρό καταθέσει 
την πρόταση καταβολής μηνιαίας χορηγίας, επιδόματος, σ’ αυτές τις οικογένειες, 
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βάσει οικονομικών κριτηρίων πάντοτε, γιατί είμαστε υπέρ των στοχευμένων 
μέτρων, ώστε αυτό το επίδομα, αυτή η χορηγία να φαίνεται ως αντιστάθμισμα 
και να είναι αντιστάθμισμα των κοινωνικών παροχών που οι κάτοικοι των 
πόλεων απολαμβάνουν, ενώ οι κάτοικοι της υπαίθρου δεν έχουν αυτή τη 
δυνατότητα. 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας λέω ότι σίγουρα η επόμενη κίνηση την 
οποία θα πρέπει να κάνει η κυβέρνηση είναι να έχει επιπλέον και περισσότερα 
αντισταθμιστικά μέτρα σε σχέση με τις πολύτεκνες οικογένειες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω ευαισθησία απέναντι στον κ. Βαρνάβα και τον κ. Χριστοφόρου, διότι 
είναι και οι συνδικαλιστές της Βουλής και με επισκέπτονται συχνά, για να 
κερδίζετε ωφελήματα, κυρίες και κύριοι βουλευτές.  Έχετε ήδη κερδίσει 
σημαντικά.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όμως δεν έχετε πει ότι έχουμε ζητήσει συνάντηση εδώ και τέσσερις μήνες 
και δε μας την ορίσατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Ε, μα, διότι επατήσετε χαρράμιν, κύριε συνάδελφε! 

 (Γέλια) 

 Κύριε Πουργουρίδη, τι θέλετε; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, να πω δυο λόγια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, μα έχει εξαντληθεί ο χρόνος σας, με όλο το σεβασμό. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω ότι ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, δεν είναι θέμα δευτερολογίας, είναι θέμα…  

 Τέλος πάντων, δύο λόγια, είπατε, δυο λόγια. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ικαιούμαι να πω δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Ελπίζω να μην ακολουθήσουν τα “δύο λόγια” όλοι οι άλλοι. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, όχι.  Θα ήθελα να παρακαλέσω το σώμα να με ακούσει μόνο για 
μερικά δευτερόλεπτα.   

 Σίγουρα, η τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για μείωση του 
πετρελαίου θέρμανσης στο 1,3 δεν είναι αντισυνταγματική, δεν αυξάνει τις 
δαπάνες.  Μια απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που δίνει αυτήν την 
ερμηνεία, δεν τη δεχόμεθα ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός και εμείς φιλοδοξούμε 
να διεκδικούμε διεύρυνση των δικαιωμάτων της Βουλής και όχι να 
αυτοφιμωνόμεθα, με το να λέμε ότι έχουμε περιορισμό να μειώσουμε τις 
δαπάνες του κράτους. 

 ∆εύτερον, είπε η κ. Παπαδοπούλου ότι έχει ανακτηθεί η αξιοπιστία της 
κυβέρνησης στο εξωτερικό.  Αν της έλειπε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, τώρα θα σχολιάσετε τους υπόλοιπους;  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ζητήσατε μερικά δευτερόλεπτα, τα πήρατε, είχατε την προσοχή.  
∆ε θα απαντήσει κανένας, με όλο το σεβασμό!  Θα παίξω το ρόλο μου εδώ πέρα, 
διότι αρχίζουμε λάθος.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ήδη απάντησε σε μένα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πουργουρίδη, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.  

 ∆ε θα δώσω το λόγο σε κανέναν άλλο.  Θα απαντήσω εγώ στον κ. 
Πουργουρίδη.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα προσθέσω τίποτε, παρά θα πω ότι, όταν παίρνουμε το βήμα της 
Βουλής, οφείλουμε να ακριβολογούμε και να μην παραπλανούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.    

 Λοιπόν, να μου επιτρέψετε να πω τη δική μου άποψη ως προεδρείο, ότι 
και οι δύο τροπολογίες που έχει καταθέσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι 
κραυγαλέα αντισυνταγματικές.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιαφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ωραία, ξέρω ότι διαφωνούμε. 

 Με βάση αυτή τη φιλοσοφία, θα έπρεπε να ακολουθήσουν όλες οι ομάδες 
που είπαν ότι έπρεπε να γίνει και αυτό και αυτό και αυτό και να καταθέσουν 
τροπολογίες, να αυξηθεί το επίδομα των πολυτέκνων, το επίδομα μάνας, το 
επίδομα για τους μονογονιούς, το επίδομα για τους πολύτεκνους γενικότερα κ.λπ. 
και, εφόσον δεν είναι αντισυνταγματικό, να αφαιρέσουμε αλλό £100 εκατομ. από 
τα έσοδα της κυβέρνησης!  Θα μπορούσαν εύκολα να το κάνουν όλες οι 
κοινοβουλευτικές ομάδες και όταν ήταν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός στην 
εξουσία.  Κατά συνέπεια, θέλω να το τονίσω -και ας αναλάβουν όλες οι 
κοινοβουλευτικές ομάδες τις ευθύνες τους εδώ πέρα- κατά τη δική μου εκτίμηση 
είναι αντισυνταγματικές οι τροπολογίες οι οποίες κατατίθενται και θέλω να 
τονίσω ότι υπήρξε και υπόσχεση από πλευράς των ομάδων ότι θα σταματήσουν 
αυτή την πρακτική της κατάθεσης αντισυνταγματικών προτάσεων νόμου και 
τροπολογιών.   

 Λοιπόν, να περάσουμε τώρα… 

 ∆ε θα σας δώσω το λόγο, με όλο το σεβασμό! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Πρέπει να απαντηθούν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, απάντησα, νομίζω, καλύτερα!   

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ο “ανακριβολόγος” πρέπει να απαντηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία συνάδελφε, λυπούμαι, λυπούμαι, σας παρακαλώ πολύ! 

 Νομίζω έχω απαντήσει. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχετε τροπολογίες εδώ.  Θα μου πει ο κ. Πουργουρίδης πότε έχετε τις 
τροπολογίες και ο κ. Άριστος Αριστοτέλους.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Μέρους Γ΄ του Τέταρτου Παραρτήματος του βασικού 
νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βοηθάτε με, κύριοι συνάδελφοι, διότι δεν έδωσαν σε μένα τις τροπολογίες, 
σε ποια νομοσχέδια υποβάλλονται τροπολογίες.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ ερχόμαστε σε νομοσχέδιο που έχει τροπολογία.   

 Παρακαλώ να διαβαστεί η τροπολογία.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται το Πέμπτο Παράρτημα του βασικού 
νόμου, ώστε να διαγραφεί από την παράγραφο (α) η οποία προστίθεται στον 
Πίνακα Β΄ του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου η φράση 
«εξαιρουμένων των υλικών που αποτελούν πέραν του πενήντα τοις εκατόν 
(50%) της αξίας της παροχής της υπηρεσίας.». 

Επεξήγηση: Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, ώστε, στην περίπτωση ανακαίνισης και 
επισκευής ιδιωτικής κατοικίας για την οποία σύμφωνα με τον 
προτεινόμενο νόμο θα επιβάλλεται μειωμένος συντελεστής 
ΦΠΑ προς 5%, να περιληφθούν και τα υλικά τα οποία 
αποτελούν πέραν του 50% της αξίας παροχής της 
συγκεκριμένης υπηρεσίας, αφού σύμφωνα με τον προτεινόμενο 
νόμο αυτά θα εξαιρούνται και θα υπάγονται σε συντελεστή 
ΦΠΑ προς 15%.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

Η τροπολογία απορρίπτεται. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι -σκόπιμα θέτω το θέμα, διότι θα το 
πάρουμε και μέχρι το Ανώτατο Συνταγματικό ∆ικαστήριο- ότι οι συνάδελφοι 
απορρίπτουν την τροπολογία, γιατί τη θεωρούν αντισυνταγματική. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από τις ομιλίες, απ’ ό,τι έχω ακούσει, οι συνάδελφοι συμφωνούν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, δε χρειάζεται αυτή η διευκρίνιση.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, να ξεκαθαρίσουμε το θέμα, διότι, εάν επί της ουσίας 
συμφωνούμε, πρέπει να βρούμε έναν τρόπο επιτέλους αυτό το πράγμα να 
διευκρινιστεί αν είναι αντισυνταγματικό ή αν δεν είναι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχει καταψηφιστεί η τροπολογία.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα.  Είναι εδώ η δεύτερη τροπολογία;  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ υπάρχει τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, με το οποίο τροποποιείται το Πρώτο Παράρτημα του βασικού 
νόμου, ώστε να αντικατασταθεί το προβλεπόμενο σ’ αυτό ποσό των “£73,00” 
(τέταρτη γραμμή) με το ποσό των “£13,00”. 

Επεξήγηση: Γίνεται εισήγηση όπως, για λόγους αρχής, ο φόρος 
κατανάλωσης για το πετρέλαιο θέρμανσης καθοριστεί στο 1,3 
σεντ το λίτρο, που είναι το κατώτατο όριο φόρου κατανάλωσης 
που η Ευρωπαϊκή Ένωση επιτρέπει στα κράτη μέλη να 
επιβάλλουν στο πετρέλαιο θέρμανσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που 
ήδη έχει διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από 
Παράνομες ∆ραστηριότητες 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.196-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  
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2. Ο περί Σπόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.197-2007) 

Εξωτερικών  Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου Θήρας του 2008 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.198-2007) 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Εξοικονομήσεως Νερού 
(Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.199-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

5. Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.200-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

6. Ο περί ∆ιατήρησης 
Τηλεπικοινωνιακών ∆εδομένων 
με Σκοπό τη ∆ιερεύνηση 
Σοβαρών Ποινικών 
Αδικημάτων Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.201-2007) 

Εξωτερικών  Νομικών  

7. O περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.202-2007) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

8. Ο περί Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.203-2007) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

9. Οι περί Προστιθέμενων 
Ουσιών για Ειδικούς 
∆ιατροφικούς Σκοπούς σε 
Τρόφιμα που Προορίζονται για 
Ειδική ∆ιατροφή 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.098-2007) 

Εξωτερικών  Υγείας  

10. Οι περί Κατάργησης 
Ορισμένων περί Τροφίμων 
Κανονισμών (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.099-2007) 

Εξωτερικών  Υγείας 
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11. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.100-2007) 

Εξωτερικών  Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

12. Οι περί Εξοικονομήσεως 
Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

13. Οι περί Αμοιβαίας Συνδρομής 
για την Είσπραξη Απαιτήσεων 
Σχετικών με Ορισμένες 
Εισφορές, ∆ασμούς, Φόρους 
και ΄Αλλα  Μέτρα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.102-2007) 

Εξωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

14. Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα 
Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.103-2007) 

Εξωτερικών  Υγείας  

15. Οι περί του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών - 
Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.104-2007) 

Οικονομικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων  

16. ΄Εκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς 
το Θεατρικό Οργανισμό 
Κύπρου σύμφωνα με το άρθρο 
5 του περί Προϋπολογισμού 
του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου Νόμου του 2007. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την 
΄Αμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.041-2007) 

Γιαννάκη Ομήρου 
εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ 

΄Αμυνας 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, που είναι οι ερωτήσεις και απαντήσεις.  
Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.114, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Φύτης της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου εντός της 
κοινότητας που περνά μπροστά από το δημοτικό σχολείο και το κέντρο υγείας 
και καταλήγει στη συμβολή με το δρόμο της κοινότητας Μηλιάς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο ασφαλτόστρωσης του 
συγκεκριμένου δρόμου και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.115, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Φύτης της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για κατασκευή τοίχου αντιστήριξης στο δρόμο που 
διέρχεται μπροστά από το δημοτικό σχολείο, καθώς και για επένδυσή του με 
πέτρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο κατασκευής τοίχου 
αντιστήριξης στον εν λόγω δρόμο και επένδυσής του με πέτρα και, αν ναι, ποια 
είναι τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.116, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Φύτης της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για βελτίωση/επίστρωση με πρέμιξ του δρόμου 
που οδηγεί στην τοποθεσία “Βρύση Αγροίκους”.  Η βελτίωση του συγκεκριμένου 
δρόμου κρίνεται αναγκαία, γιατί χρησιμοποιείται καθημερινά από πολλούς 
τουρίστες οι οποίοι επισκέπτονται τη Βρύση Αγροίκους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο βελτίωσης/επίστρωσης με 
πρέμιξ του δρόμου που οδηγεί στη Βρύση Αγροίκους και, αν ναι, ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.117, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Φύτης της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στην 
κοινότητα για αποπληρωμή του δανείου, ύψους £50.000, που είχε συνάψει το 
προηγούμενο κοινοτικό συμβούλιο Φύτης.  Σκοπός της σύναψης του δανείου 
ήταν η εξασφάλιση χρημάτων για απαλλοτρίωση της κατοικίας του κ. Φίλιππου 
Θεοδοσίου, ώστε αυτή να χρησιμοποιηθεί ως πολιτιστικό κέντρο και μουσείο. 
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 Η κοινότητα Φύτης αριθμοί 70 κατοίκους, από τους οποίους οι 
περισσότεροι είναι συνταξιούχοι.  Τα έσοδα από τη φορολογία των κατοίκων 
ανέρχονται στις £4.000, πράγμα που καθιστά αδύνατη την κάλυψη της ετήσιας 
δόσης αποπληρωμής του δανείου, που ανέρχεται στις £9.000 περίπου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει η δυνατότητα παροχής οικονομικής 
βοήθειας στο κοινοτικό συμβούλιο Φύτης για αποπληρωμή του συγκεκριμένου 
δανείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.118, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα ∆ρύμου της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για ολοκλήρωση της βελτίωσης του δρόμου Πάφου-
Πόλεως Χρυσοχούς προς Σίμου-∆ρύμου-Άγιο ∆ημητριανό. 

 Ο συγκεκριμένος δρόμος έχει βελτιωθεί εκτός από ένα μικρό τμήμα του 
δρόμου εντός της κοινότητας ∆ρύμου, μήκους 450 μ. περίπου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους της καθυστέρησης στην ολοκλήρωση της 
βελτίωσης του συγκεκριμένου τμήματος (εντός της κοινότητας ∆ρύμου) του 
δρόμου Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς προς Σίμου-∆ρύμου-Άγιο ∆ημητριανό και 
για τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την ολοκλήρωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.119, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο και ποια 
πολιτιστική πολιτική προτίθεται να ακολουθήσει, έτσι ώστε να τερματιστεί η 
αντιπαράθεση των θεάτρων Σχεδίου Β΄ με το ΘΟΚ σε σχέση με τους όρους και 
τα κριτήρια των επιχορηγήσεων. 

 Σημειώνεται ότι, παρά τις τροποποιήσεις που έγιναν στους όρους και τα 
κριτήρια των επιχορηγήσεων, το θέατρο “Ανεμώνα” κάνει λόγο για μη 
λειτουργικότητα του σχεδίου επιχορηγήσεων και σημειώνει ότι οι τροποποιήσεις 
που έγιναν συντηρούν την ίδια αβεβαιότητα και ανασφάλεια για τα θέατρα 
Σχεδίου Β΄ σε σχέση με τις επιχορηγήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.120, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο σε σχέση 
με το σοβαρότατο πρόβλημα της μη αποδοχής από το ΕΤΕΚ για εγγραφή στους 
καταλόγους των μελών του πτυχιούχων κολεγίων με πλήρη αναγνώριση και 
αντιστοιχία των πτυχίων τους από το ΚΥΣΑΤΣ. 

 Σημειώνεται ότι κάτοχοι πτυχίων διάφορων κλάδων σπουδών, όπως 
πτυχιούχοι πληροφορικής, γίνονται δεκτοί για εγγραφή στον κατάλογο 
διοριστέων, χωρίς όμως να μπορούν να γίνουν μέλη του ΕΤΕΚ, όπως απαιτείται 
από τα σχέδια υπηρεσίας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.121, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το χρονοδιάγραμμα εργοδότησης των 
παιδονευρολόγων από το εξωτερικό. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.122, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων που έχουν εγγραφεί στο ΦΠΑ ως φυσικά 
και ως νομικά πρόσωπα ανά έτος, μετά το άνοιγμα των οδοφραγμάτων. 

2. Τα χρήματα που έχουν ανά έτος εισπραχθεί από αυτές τις δύο κατηγορίες. 

Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.123, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι οι Τουρκοκύπριοι σχεδιάζουν να 
συμμετάσχουν με δυναμική παρουσία στη ∆ιεθνή Έκθεση Κτηματομεσιτών, που 
θα διεξαχθεί στο Ηνωμένο Βασίλειο το τελευταίο τρίμηνο αυτού του χρόνου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την πρόθεση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να 
συμμετάσχει σε αυτή την έκθεση και, αν όχι, τους λόγους για την απόφασή της. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.124, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Το ποσό που λαμβάνουν οι Τουρκοκύπριοι πολίτες της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ως δημόσιο βοήθημα. 

2. Τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων που λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα. 

3. Το ποσό το οποίο οι Τουρκοκύπριοι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
εισφέρουν στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

4. Το ποσό το οποίο λαμβάνουν από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

5. Τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων που εισφέρουν στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

 Η περίοδος για την οποία ζητούνται οι πιο πάνω πληροφορίες να αρχίζει 
από την ημέρα που έχουν ανοίξει τα οδοφράγματα. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.125, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Νέα ∆ήμματα της 
επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για προώθηση του σχεδιασμού και της 
κατασκευής της πλατείας της κοινότητας.  Σημειώνεται ότι ολόκληρη η κοινότητα 
Νέων ∆ημμάτων έχει κηρυχθεί διατηρητέα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.126, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Νέα ∆ήμματα της 
επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για προώθηση των εργασιών 
συντήρησης των κοινοτικών κτιρίων, καθώς και του κοινοτικού καφενείου.  
Σημειώνεται ότι ολόκληρη η κοινότητα Νέων ∆ημμάτων έχει κηρυχθεί διατηρητέα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.127, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς, μου 
τέθηκε το αίτημα για προώθηση της κατασκευής του δυτικού παρακαμπτήριου 
δρόμου της πλατείας. 

 Λόγω διάφορων προβλημάτων που παρουσιάστηκαν στο σχεδιασμό και 
την απαλλοτρίωση της απαιτούμενης γης για κατασκευή του δρόμου, 
τροποποιήθηκαν τα ρυθμιστικά και κατασκευαστικά σχέδια.  Αυτό είχε ως 
αποτέλεσμα τη σοβαρή καθυστέρηση στην έναρξη των εργασιών για υλοποίηση 
του έργου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.128, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς, μου 
τέθηκε το αίτημα του δημοτικού συμβουλίου για έγκριση από το Γραφείο 
Προγραμματισμού της σύναψης δανείου από το δήμο Πόλης Χρυσοχούς με 
σκοπό τη διαμόρφωση του χερσαίου χώρου στη νέα λιμενολεκάνη του 
αλιευτικού καταφυγίου στο Λατσί.  Το ύψος του δανείου ανέρχεται στις £724.500. 

 Τα θαλάσσια έργα για το αλιευτικό καταφύγιο ολοκληρώθηκαν εδώ και 
τρία χρόνια με δαπάνες £4 εκατομ., αλλά το αλιευτικό καταφύγιο εξακολουθεί να 
λειτουργεί με προβλήματα και αδυναμίες, λόγω της μη ολοκλήρωσης της 
διαμόρφωσης του χερσαίου χώρου. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους της καθυστέρησης της έγκρισης του δανείου 
από το Γραφείο Προγραμματισμού, καθώς και για τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται για έγκριση του δανείου και ολοκλήρωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.129, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς, μου 
τέθηκε το αίτημα του δημοτικού συμβουλίου για παραχώρηση του 
κατασκηνωτικού χώρου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς, ο οποίος θα έχει το 
δικαίωμα να προβεί στην αξιοποίησή του είτε από μόνος του είτε μέσω 
στρατηγικού επενδυτή. 

 Σε πρόσφατη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος αποφασίστηκε καταρχάς όπως ο 
κατασκηνωτικός χώρος παραχωρηθεί στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς.  Σημειώνεται 
ότι ο ΚΟΤ φαίνεται να συμφωνεί με την παραχώρηση του κατασκηνωτικού 
χώρου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση της κυβέρνησης στο θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.130, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα της κοινότητας για κατασκευή τοίχων αντιστήριξης 
κατά μήκος του δρόμου και επένδυσή τους με πέτρα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.131, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πομού της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα της κοινότητας για κατασκευή πεζοδρομίων. 

 Η προώθηση του έργου κρίνεται αναγκαία, λόγω της μεγάλης ανάπτυξης 
που παρατηρείται στην κοινότητα Πομού τα τελευταία χρόνια.  Σημειώνεται ότι 
σε δύο περιφερειακές συσκέψεις που πραγματοποιήθηκαν δόθηκαν οδηγίες από 
τους αρμόδιους υπουργούς για προώθηση του σχεδιασμού του έργου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.132, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς, μου 
τέθηκε το αίτημα του δημοτικού συμβουλίου για δημιουργία γραμμικού πάρκου 
κατά μήκος της κοίτης του ποταμού. 
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 Η δημιουργία γραμμικού πάρκου κατά μήκος του ποταμού, που είχε 
προσυμφωνηθεί με το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
κρίνεται αναγκαία ενόψει της ένταξης της κοίτης του ποταμού στο σχέδιο “Φύση 
2000”.  Το γραμμικό πάρκο θα περιλαμβάνει πεζόδρομους, καθιστικά, τεχνητή 
λίμνη με παρατηρητήριο πτηνολόγων κ.ά. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.133, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς, μου 
τέθηκε το αίτημα του δημοτικού συμβουλίου για επιχορήγηση και ένταξη του 
έργου για δημιουργία του βιολογικού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων 
(αποχετευτικό σύστημα Πόλης Χρυσοχούς) στα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση της κυβέρνησης στο θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.134, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τις πωλήσεις τουρκοκυπριακής γης μέσω του κτηματολογίου που έχουν 
γίνει στις ελεύθερες περιοχές από Τουρκοκυπρίους ιδιοκτήτες οι οποίοι 
διαμένουν πέραν των έξι μηνών στις ελεύθερες περιοχές. 

2. Τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων οι οποίοι διαμένουν στις ελεύθερες 
περιοχές. 

3. Το περιεχόμενο της εγκυκλίου που έχει αποσταλεί από τον Υπουργό 
Εσωτερικών σε σχέση με τη ρύθμιση πώλησης τουρκοκυπριακής γης για 
Τουρκοκυπρίους οι οποίοι διαμένουν τουλάχιστο για έξι μήνες στις 
ελεύθερες περιοχές. 

4. Τον αριθμό των Τουρκοκυπρίων που λαμβάνουν κοινωνικές ασφαλίσεις. 

Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.135, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Γιατί το κράτος έχει συμπεριλάβει χριστιανική εκκλησία της κοινότητας 
Κλαυδιάς στον κατάλογο των τεμενών που έχει σταλεί στην UNESCO; 

2. Ποια είναι τα μέτρα προστασίας χριστιανικών εκκλησιών που ευρίσκονται 
σε τουρκοκυπριακά χωριά, ώστε να διατηρηθεί η αυθεντική κληρονομιά 
αυτών των χωριών; 
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3. Στο χωριό Κοφίνου της επαρχίας Λάρνακας βρίσκονται ιστορικά 
υπολείμματα χριστιανικού ναού.  Ποια είναι τα μέτρα που προτίθεται να 
λάβει το κράτος για την προστασία αυτής της πολιτιστικής κληρονομιάς; 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.136, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι η ψυχίατρος από τα περιφερειακά ιατρεία της 
Κοφίνου έχει μετατεθεί σε άλλο νοσοκομείο.  Από τη μετάθεσή της έχουν 
επηρεασθεί άμεσα 33 κοινότητες της γύρω περιοχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πώς το κράτος προτίθεται να αντιμετωπίσει τις 
υφιστάμενες ανάγκες θεραπειών ασθενών στην ευρύτερη περιοχή έπειτα από τη 
μετάθεση της εν λόγω ψυχιάτρου. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.175, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.175 και ημερ. 16.11.2006, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το θέμα της μελέτης 
για βελτίωση της παραλίας, τη δημιουργία παραλιακού πεζοδρομίου και την 

κατασκευή πεζοδρομίων κατά μήκος του κύριου δρόμου στην κοινότητα Πωμού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμούς 23.06.009.01.175 και ημερομηνία 27.11.2006, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, που μας στάληκε με επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με αριθμό 16.5.026.106 και ημερομηνία 
30.3.2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Βελτίωση παραλίας στην περιοχή Πωμού 

 Η παράκτια περιοχή Πωμού έχει μελετηθεί στα πλαίσια της μελέτης 
προστασίας και βελτίωσης των ακτών για τρεις περιοχές της Κύπρου, η 
οποία διεξήχθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο σε συνεργασία με 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

 Το Γενικό Σχέδιο (Master Plan) για την περιοχή Πωμού προνοεί την 
κατασκευή δύο ακραίων προβόλων και ενός ύφαλου κυματοθραύστη από 
φυσικούς ογκόλιθους, καθώς και εμπλουτισμό της ακτής με δάνειο ίζημα, 
με σκοπό τη δημιουργία τεχνητής αμμώδους παραλίας νοτιοανατολικά 
του υφιστάμενου αλιευτικού καταφυγίου. 

 Ως περιοχές προτεραιότητας για την παράκτια ζώνη Κάτω Πύργου-
Πωμού-Κόλπου Χρυσοχούς καθορίστηκαν τα τμήματα των ακτών Κ. 
Πύργου και Πόλης Χρυσοχούς (περιοχή ανατολικά του αλιευτικού 
καταφυγίου Λατσιού) όπου παρουσιάζονται σοβαρά προβλήματα 
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διάβρωσης.  Σημειώνεται ότι η παραλιακή περιοχή Πωμού δεν έχει 
συμπεριληφθεί στις περιοχές προτεραιότητας γιατί δεν αντιμετωπίζει 
προβλήματα διάβρωσης. 

 Στόχος για την επόμενη τριετία είναι η σταδιακή υλοποίηση των έργων 
που έχουν χαρακτηριστεί ως πρώτης προτεραιότητας.  Η υλοποίηση του 
Γενικού Σχεδίου στην περιοχή Πωμού θα επανεξεταστεί μετά την 
ολοκλήρωση των έργων προτεραιότητας σε συνάρτηση και με τις 
οικονομικές δυνατότητες του Κράτους. 

(β) ∆ημιουργία παραλιακού πεζοδρομίου 

 Στο Γενικό Σχέδιο για την προστασία της παραλίας προνοείται η 
κατασκευή παραλιακού πεζόδρομου.  Η προώθηση και υλοποίηση του 
έργου εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, Υπουργείο Εσωτερικών. 

(γ) Κατασκευή πεζοδρομίων στον κύριο δρόμο εντός Πωμού 

 Κατόπιν αιτημάτων των Κοινοτήτων που βρίσκονται κατά μήκος του 
παραλιακού δρόμου Πόλης-Πωμού λήφθηκε απόφαση για κατασκευή 
πεζοδρομίων στις κατοικημένες περιοχές των Κοινοτήτων Αργάκας, Αγίας 
Μαρίνας και Πωμού.  Τα έργα αυτά θα προωθηθούν κατά φάσεις λόγω 
ψηλής δαπάνης και σύμφωνα με τις προτεραιότητας που καθορίστηκαν.  
Σε πρώτη φάση έχουν ετοιμαστεί οι μελέτες για τμήματα του δρόμου εντός 
Αργάκας και Αγίας Μαρίνας και προωθείται η διαδικασία προσφορών.  Για 
τα πεζοδρόμια εντός Πωμού, θα προωθηθούν οι σχετικές μελέτες σε 
συνεννόηση και με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μέσα στο 2008.  
Στην συνέχεια και εφ’ όσον εγκριθούν οι ανάλογες πιστώσεις στους 
Προϋπολογισμούς, θα προωθηθεί η κατασκευή του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.256, ημερομηνίας 13 
Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 

Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.256, ημερ. 13.2.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, κατά πόσο προγραμματίζονται η μελέτη 

και κατασκευή αποχετευτικού συστήματος ομβρίων υδάτων ή οποιαδήποτε άλλα 
αντιπλημμυρικά έργα για επίλυση του σοβαρού προβλήματος που αντιμετωπίζει 

η κοινότητα Τσάδας στην Επαρχία Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με την οποία μας διαβιβάστηκε η πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.256 και ημερ. 20.2.07, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με εξέταση που έγινε από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, 
διαπιστώθηκε ότι στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει ανάγκη να γίνει οποιαδήποτε 
μελέτη για κατασκευή αποχετευτικού συστήματος ομβρίων υδάτων στην Τσάδα.  
Παρ’ όλα αυτά όμως, έχουν κατά καιρούς εκτελεσθεί επί μέρους έργα και έχουν 
επιλυθεί επιμέρους προβλήματα που παρουσιάζονταν, με πιστώσεις που 
εγκρίνονται ετήσια από τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. 
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3. Σημειώνεται ότι στο φετινό Προϋπολογισμό Αναπτύξεως, υπάρχουν 
διαθέσιμες πιστώσεις ύψους £20.000 για εκτέλεση έργων σε σημεία που έχουν 
υποδειχθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο Τσάδας.  Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι 
στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 2008, έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους 
£15.000 για εκτέλεση έργων στη συγκεκριμένη περιοχή. 

4. Παρ’ όλα αυτά, σε περίπτωση που μελλοντικά διαπιστωθεί ότι επιβάλλεται 
να γίνει ολοκληρωμένος σχεδιασμός ενός συστήματος ομβρίων υδάτων για όλη 
την κοινότητα, το Κοινοτικό Συμβούλιο σε συνεργασία με την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου θα αναθέσει την εκπόνηση της μελέτης σε ιδιώτη μελετητή και 
ανάλογα με τα αποτελέσματα, θα ενεργήσει η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.365, ημερομηνίας 3 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.365 και ημερ. 
07.05.2007 και να σας πληροφορήσω ότι ο εξωραϊσμός της παλιάς γέφυρας και 
βρύσης της κοινότητας Τριμιθούσας ζητήθηκε και παλαιότερα από την κοινότητα.  
Η ετοιμασία της αναγκαίας μελέτης και των σχεδίων ανατέθηκε στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο ωστόσο δεν κατέστη δυνατό να εκτελέσει 
την εργασία αυτή, λόγω φόρτου εργασίας και άλλων προτεραιοτήτων. 

 Για το λόγο αυτό έγινε ανάθεση των εργασιών σε ιδιώτη μελετητή.  
Προηγουμένως έγινε αποτύπωση του χώρου από ιδιώτη τοπογράφο και 
διαπιστώθηκε ότι η επιτόπου κατάσταση δε συμφωνεί με τα κτηματολογικά 
σχέδια και ότι με τα σχέδια που ετοίμασε ο ιδιώτης μελετητής, το έργο θα 
επεμβαίνει σε ιδιωτικά κτήματα. 

 Για τη νομιμοποίηση της επιτόπου κατάστασης, ο Έπαρχος Πάφου 
ζήτησε στις 01.03.2007, από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, τη 
διεξαγωγή χωρομετρικής εργασίας για την οριοθέτηση του χώρου και για να 
διαπιστωθούν οι επεμβάσεις στα ιδιωτικά κτήματα.  Στη συνέχεια το Κοινοτικό 
Συμβούλιο θα προσπαθήσει να εξασφαλίσει τις συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών 
των επηρεαζόμενων κτημάτων.  Σε αντίθετη περίπτωση θα προωθηθεί η 
διαδικασία της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης. 

 Οι κατασκευαστικές εργασίες θα αρχίσουν αφού συμπληρωθεί πρώτα η 
διαδικασία εξασφάλισης των κτημάτων που επηρεάζονται από το έργο, από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.419, ημερομηνίας 18 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ.:23.06.009.01.419 ημερομηνίας 18 
Μαΐου, 2007, που υπέβαλε  ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρεις Πάφου, κ. 
Φειδίας Σαρίκας, σχετικά με το πολεοδομικό έργο της κατασκευής του δυτικού 
παρακαμπτήριου δρόμου Πάφου και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το ρυθμιστικό σχέδιο του δυτικού παρακαμπτήριου δρόμου Πάφου, 
ετοιμάστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και διαβιβάστηκε σε όλες 
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τις επηρεαζόμενες Τοπικές Αρχές, ήτοι το ∆ήμο Πάφου και τα Κοινοτικά 
Συμβούλια Χλώρακας, Έμπας και Μεσόγης, στις 6 ∆εκεμβρίου 2005, για μελέτη 
και υποβολή των απόψεων και εισηγήσεων τους. 

3. Τόσο το ∆ήμος Πάφου, όσο και τα Κοινοτικά Συμβούλια Χλώρακας και 
Έμπας, ενέκριναν το πιο πάνω ρυθμιστικό σχέδιο, υποβάλλοντας παράλληλα 
και κάποιες εισηγήσεις.  Αντίθετα, το κοινοτικό Συμβούλιο Μεσόγης δεν έχει 
αποστείλει ακόμα τις απόψεις του, παρά το γεγονός ότι αυτό του επεξηγήθηκε 
από εκπροσώπους του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως σε σχετική 
συνάντηση.  Σημειώνεται ότι πρόσφατα στάληκε υπενθύμιση από το εν λόγω 
Τμήμα προς το Κοινοτικό Συμβούλιο Μεσόγης, με την οποία ζητήθηκε 
επίσπευση της υποβολής των προτάσεων του, ώστε να καταστεί δυνατή η 
μελέτη των απόψεων όλων των επηρεαζόμενων Τοπικών Αρχών και η 
οριστικοποίηση του ρυθμιστικού σχεδίου.  Συναφώς αναφέρεται, ότι το εν λόγω 
σχέδιο, συζητήθηκε και εγκρίθηκε και από την Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού 
Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων την 1 Ιανουαρίου 2006. 

4. Λόγω των σοβαρών κυκλοφοριακών προβλημάτων που παρουσιάζονται 
στον κόμβο της συμβολής του δυτικού παρακαμπτήριου δρόμου με το βόρειο 
παρακαμπτήριο δρόμο Πάφου και τις λεωφόρους Ελλάδος και Μεσόγης, παρά 
το “Βιοφώς”, ο ∆ήμος Πάφου ανέθεσε σε ιδιώτη μελετητή την ετοιμασία 
κατασκευαστικών σχεδίων, ώστε η κατασκευή του να προωθηθεί άμεσα και να 
προηγηθεί της κατασκευής του υπόλοιπου δρόμου.  Τα σχέδια βρίσκονται σε 
προχωρημένο στάδιο και σύντομα θα προωθηθεί η υλοποίηση τους, ως Φάση 
Α΄ του αναφερόμενου πολεοδομικού οδικού έργου.»  

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.445, ημερομηνίας 

31ης Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μας, ημερ. 4/06/07 με 
αρ. Ερ.:23.06.009.01.445, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής 
της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκης Ομήρου, σχετικά με το 
πολεοδομικό έργο της αναδιαμόρφωσης των πλατειών Ερμού, Αγίου Λαζάρου 
και Μεσαιωνικού Κάστρου και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το εν λόγω έργο βρίσκεται στο στάδιο της αξιολόγησης των προσφορών 
για την κατασκευή του, η υποβολή των οποίων έχει λήξει στις 27/07/07.  Σε 
πρώτο στάδιο οι προσφορές θα αξιολογηθούν από Ιδιώτες Μελετητές και 
ακολούθως θα υποβληθούν στην Επιτροπή Αξιολόγησης των Προσφορών, η 
οποία έχει συσταθεί για το σκοπό αυτό και αποτελείται από εκπρόσωπο του 
∆ήμου Λάρνακας, καθώς και εκπροσώπους του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

3. Με βάση τα πιο πάνω και σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης 
του Έργου, η κατακύρωση της προσφοράς προγραμματίζεται τον Οκτώβριο του 
2007 και ως εκ τούτου, η έναρξη της κατασκευής έχει τοποθετηθεί τον ερχόμενο 
Νοέμβριο.  Η κατασκευή του Έργου θα διαρκέσει 18 μήνες περίπου. 

4. Συναφώς αναφέρεται ότι, το Έργο θα προταθεί ως υποψήφιο για να 
υλοποιηθεί με συγχρηματοδότηση από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία (Ευρωπαϊκό 
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Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης) της Ευρωπαϊκής Ένωσης εντός της 
προγραμματικής περιόδου 2007-2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.501, ημερομηνίας 

21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.501 και ημερ. 21.06.2007, του βουλευτή 
Λευκωσίας, κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής 
των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.501 και ημερ. 29.06.2007 με 
την οποία μας διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι 
το Υπουργείο Εσωτερικών υποστηρίζει την προοπτική συνένωσης των 
Συμβουλίων Αποχετεύσεων και Υδατοπρομήθειας.  Κατόπιν σχετικής πρότασης 
του προς το Υπουργικό Συμβούλιο και με την Απόφαση με αρ. 62.308 και ημερ. 
06.07.2005, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να υιοθετήσει την 
πρωτοβουλία των Συμβουλίων Αποχετεύσεων και Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας, 
Λεμεσού και Λάρνακας για την συνένωση τους και τη δημιουργία, σε κάθε πόλη, 
ενός ενιαίου οργανισμού για τη διαχείριση των οικιακών λυμάτων, των ομβρίων 
υδάτων και της υδατοπρομήθειας.  Επιπρόσθετα, με την ίδια Απόφαση, το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την κάλυψη μέχρι και 50% της δαπάνης που θα 
απαιτηθεί για τη διεξαγωγή της σχετικής μελέτης. 

 Με βάση την πιο πάνω Απόφαση, το Υπουργείο Εσωτερικών 
παραχώρησε στις 13.11.2006, ποσό ύψους £48.450, που αντιστοιχεί με το 50% 
της δαπάνης ετοιμασίας της μελέτης από ιδιώτες Σύμβουλους-Μελετητές. 

 Όσον αφορά τη μελέτη, αυτή έχει παραδοθεί στα επηρεαζόμενα 
Συμβούλια τα οποία εντόπισαν ότι επιβάλλεται η ενσωμάτωση 
συμπληρωματικών στοιχείων.  Μέχρι το τέλος 2007, αναμένεται ότι θα 
ολοκληρωθεί η διαδικασία των σχολίων από πλευράς Συμβουλίων και ότι το 
Μάρτιο 2008 η μελέτη θα οριστικοποιηθεί και θα παραδοθεί το τελικό κείμενο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.543, ημερομηνίας 29 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.543, ημερ. 29.06.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής 
των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.543 και ημερ. 06.07.2007, με την 
οποία μας διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι έχει 
υποβληθεί (μέσω του Επάρχου Πάφου) αίτημα από τις Κοινοτικές Αρχές 
Περιστερώνας και Στενής για συμπλεγματοποίηση με την Μελάδεια και Άγιο 
Ισίδωρο αντίστοιχα.  Επειδή όμως οι δύο τελευταίες κοινότητες είναι Τ/Κ 
κοινότητες, το θέμα απασχολεί ιδιαίτερα το Υπουργείο Εσωτερικών από τυχόν 
πολιτικές προεκτάσεις και γι’ αυτό το λόγο παρατηρείται κάποια καθυστέρηση. 

 Τελική απόφαση/θέση του Υπουργείου Εσωτερικών θα ληφθεί περί το 
τέλος του 2007.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 της Υπουργού  Συγκοινωνιών 
και Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.006, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.006 ημερ. 18 Ιουλίου 
2007, που υποβλήθηκε από τον κ. Ανδρέα Φακοντή, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου, σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Νατάς της Επαρχίας 
Πάφου για διορισμό αγροτικού διανομέα στην κοινότητα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, αφού διαπίστωσε την ολοκλήρωση 
των ενεργειών και προϋποθέσεων που απαιτούνται για την κατ’ οίκον διανομή 
της αλληλογραφίας, δηλ. την ονοματοδότηση των δρόμων, την αρίθμηση των 
υποστατικών και την τοποθέτηση κατάλληλων γραμματοκιβωτίων στα 
υποστατικά, θα προχωρήσει πριν το τέλος Σεπτεμβρίου 2007, σε ανακοίνωση 
για εκδήλωση ενδιαφέροντος από κατάλληλα άτομα, για την ανάθεση της 
εργασίας αυτής. 

 Συναφώς επισημαίνεται ότι η βοήθεια του Κοινοτικού Συμβουλίου για την 
εξεύρεση του κατάλληλου ατόμου είναι πάντα πολύ σημαντική και προς αυτήν 
την κατεύθυνση το Τμήμα επιδιώκει την καλύτερη δυνατή συνεργασία. 

 Με βάση τα πιο πάνω το Τμήμα θεωρεί ότι μέχρι το τέλος Οκτωβρίου η 
κατ’ οίκον διανομή της αλληλογραφίας θα μπορεί να διεξάγεται κανονικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.013, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.013 ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με ημερ. 27 Ιουλίου 2007 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης ξεκίνησε από το 1987 γεωλογικές 
έρευνες στο χωριό Επισκοπή της Πάφου για μελέτη των κατολισθήσεων και των 
προβληματικών εδαφών.  Οι έρευνες αυτές, που περιλάμβαναν τόσο γεωλογικές 
χαρτογραφήσεις όσο και ανόρυξη ερευνητικών γεωτρήσεων, συνεχίστηκαν κατά 
περιόδους μέχρι πρόσφατα. 

2. Με βάση το αποτέλεσμα των πιο πάνω ερευνών εκπονήθηκε χάρτης που 
παρουσιάζει διάφορες ζώνες επικινδυνότητας στο χωριό και πέριξ αυτού.  Οι 
ζώνες αυτές καθορίστηκαν με γεωλογικά κριτήρια, λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη 
τον κίνδυνο από κατολισθήσεις. 

3. Μεταξύ των ζωνών που καθορίστηκαν περιλαμβάνεται και η ζώνη στη 
βόρεια περιοχή του χωριού στην οποία και αναφέρεται η ερώτησή σας.  Με βάση 
τα αποτελέσματα των ερευνών η ζώνη αυτή κρίθηκε ως η ζώνη με την πιο ψηλή 
επικινδυνότητα, ένεκα του κινδύνου ενεργοποίησης παλαιών κατολισθήσεων σε 
περίπτωση σεισμών ή έντονων βροχοπτώσεων.  Είναι γι’ αυτό το λόγο, που το 
Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης εισηγήθηκε τον αποκλεισμό της περιοχής 
αυτής από οποιαδήποτε οικοδομική ανάπτυξη.  Η εισήγηση αυτή υιοθετήθηκε 
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και στη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 4/7/2006 υπό την προεδρία του 
τότε Υπουργού Εσωτερικών κ. Ανδρέα Χρίστου, στην παρουσία εκπροσώπων 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Επισκοπής και άλλων υπηρεσιακών παραγόντων. 

4. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης δεν θεωρεί αναγκαίο να προβεί σε 
περαιτέρω γεωλογικές έρευνες στην εν λόγω περιοχή, επειδή δεν αναμένεται να 
προστεθεί οτιδήποτε νέο στα ευρήματα από τις προηγούμενες έρευνες, που να 
διαφοροποιεί τα όρια της ζώνης. 

5. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης στα πλαίσια του καθορισμού των 
διαφόρων ζωνών προσδιόρισε επίσης περιοχές (ζώνες) κατάλληλες για 
διαχωρισμό νέων οικοπέδων και οικιστική ανάπτυξη.  Οι περιοχές αυτές είναι σε 
γνώση του Κοινοτικού Συμβουλίου καθώς και των αρμόδιων υπηρεσιών (Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου).  Απ’ εκεί και πέρα 
η δημιουργία νέων πολεοδομικών ζωνών και γενικά ο σχεδιασμός της οικιστικής 
ανάπτυξης του χωριού εμπίπτει στις αρμοδιότητες των πιο πάνω υπηρεσιών. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή 
σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007 της Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Ερατώς Κοζάκου-Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.020, 
ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

«Μετάβαση δεύτερου ιερέα στις κατεχόμενες περιοχές για τη λειτουργία των 
εκκλησιών των κοινοτήτων Ριζοκαρπάσου, Αγίας Τριάδας και Αποστόλου 

Ανδρέα 

 Η διευθέτηση της μετάβασης δεύτερου ιερέα στις κατεχόμενες περιοχές 
για την εξυπηρέτηση των εκκλησιαστικών αναγκών των εγκλωβισμένων στις 
κοινότητες Ριζοκαρπάσου, Αγίας Τριάδας και Αποστόλου Ανδρέα, έγινε 
κατορθωτή τον περασμένο Μάρτιο.  Έκτοτε, ο αιδεσιμότατος Κώστας 
Παπακώστας, ο οποίος υπηρετεί στην ενορία Τριών Ιεραρχών του προσφυγικού 
οικισμού Λειβαδιών στη Λάρνακα, μεταβαίνει κανονικά στις κατεχόμενες 
περιοχές συμβάλλοντας στο έργο του πρώτου ιερέα. 

 Η εξέλιξη αυτή είναι αποτέλεσμα έντονων και συνεχών προσπαθειών του 
Υπουργείου Εξωτερικών, το οποίο λόγω της παρατηρηθείσας καθυστέρησης 
προέβαινε επανειλημμένα σε διαμαρτυρία προς την Ειρηνευτική ∆ύναμη των ΗΕ 
στην Κύπρο (UNFICYP) καθώς και σε διεθνή φόρα.  Σημειώνεται ότι οι κατοχικές 
αρχές είχαν ενημερωθεί μέσω της UNFICYP, για το διορισμό του δεύτερου ιερέα 
από την Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου, το ∆εκέμβριο 2006.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.024, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.024, ημερ. 27 Ιουλίου, 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.024 ημερ. 
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27/8/2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Όλοι οι εγκλωβισμένοι δικαιούνται μηνιαίο χρηματικό επίδομα, το οποίο 
παραχωρείται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας.  Τα επιδόματα προς 
τους εγκλωβισμένους παραχωρούνται με Αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου και αναθεωρούνται κάθε χρόνο, με το ίδιο ποσοστό αύξησης των 
δημόσιων βοηθημάτων που παραχωρούνται στους δικαιούχους που διαμένουν 
στις ελεγχόμενες από το κράτος περιοχές. 

 Με βάση τις υπ’ αρ. 49.784 και 51.321 Αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερ. 2/6/1999 και 1/3/2000 αντίστοιχα, στους εγκλωβισμένους που 
έχουν εισόδημα από σύνταξη ή εργασία, παραχωρείται το 50% του επιδόματος 
εγκλωβισμένου αντί της παραχώρησης συμπληρωματικού ποσού όπως 
συμβαίνει σε λήπτες δημόσιου βοηθήματος στις ελεγχόμενες από το κράτος 
περιοχές. 

 Το Υπουργεί Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι ενήμερο του 
αιτήματος της Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, 
καθώς και των οργανώσεων των εγκλωβισμένων, για παραχώρηση πλήρους 
επιδόματος για όσους έχουν εισόδημα από σύνταξη ή εργασία.  Το θέμα 
βρίσκεται υπό μελέτη και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων θα τύχει ενημέρωσης για τα 
αποτελέσματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.026, 
ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.026, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με ημερομηνία 27 Αυγούστου 2007 και 
αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.02.026, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση που 
αφορά τις ενέργειες που γίνονται για την έγκαιρη στελέχωση σε διδακτικό 
προσωπικό, υποδομή και σχολικά βοηθήματα για την απρόσκοπτη λειτουργία 
του Νηπιαγωγείου, του ∆ημοτικού και του Γυμνασίου Ριζοκαρπάσου, και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

1. ∆ιδακτικό προσωπικό 

∆ημοτικό - Νηπιαγωγείο 

Στο σχολείο υπηρετούν αυτή τη στιγμή τρεις δάσκαλοι για το ∆ημοτικό και 
μια νηπιαγωγός μαζί με μια βοηθό για το νηπιαγωγείο.  ∆εν υπάρχει 
κανένα πρόβλημα σχετικά με τη στελέχωση του νηπιαγωγείου και του 
∆ημοτικού σχολείου Ριζοκαρπάσου. 

Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου 

Στο Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου, στο οποίο είναι εγγεγραμμένοι για τη 
σχολική χρονιά 2007 - 2008 είκοσι πέντε (25) μαθητές στις τάξεις Α΄, Γ΄, 
∆΄, Ε΄ και Στ΄, υπηρετούν αυτή τη στιγμή 16 καθηγητές/τριες όλων των 
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ειδικοτήτων, οι οποίοι υπηρετούσαν και την προηγούμενη σχολική χρονιά.  
Με την αποχώρηση δύο καθηγητών που αφυπηρέτησαν, της 
∆ιευθύντριας και μιας καθηγήτριας που μετατέθηκαν στις ελεύθερες 
περιοχές, δημιουργήθηκε ανάγκη για τρεις νέους καθηγητές στο σχολείο.  
Εξεδήλωσαν ενδιαφέρον 30 περίπου καθηγητές εν υπηρεσία και κάποιοι 
αδιόριστοι.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, το οποίο βρίσκεται σε 
πλήρη συνεργασία με την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας για το 
θέμα της στελέχωσης του Γυμνασίου Ριζοκαρπάσου, διαβίβασε τα 
ονόματα όλων των ενδιαφερομένων από τα οποία η Επιτροπή με κριτήρια 
την καταγωγή, συγγένεια ή σχέση με την περιοχή Ριζοκαρπάσου, έκρινε 
για διορισμό τρεις εν υπηρεσία καθηγήτριες, των οποίων τα ονόματα 
προώθησε πολύ έγκαιρα μέσω των γνωστών διαδικασιών (Γραφείο 
Προϊσταμένου Ανθρωπιστικών Θεμάτων, Υπουργείο Εξωτερικών, Chief 
Civil Affairs Officer) για “έγκριση” από το κατοχικό καθεστώς.  Για αρκετή 
περίοδο τελούσαμε σε αναμονή, γιατί οι κατοχικές αρχές, παρά την 
έγκαιρη υποβολή των ονομάτων και τις επανειλημμένες κρούσεις, δεν μας 
είχαν απαντήσει.  Τελικά, την Παρασκευή 21/09/2007 τα Ηνωμένα Έθνη 
ειδοποίησαν το Υπουργείο Εξωτερικών ότι οι κατοχικές αρχές “ενέκριναν” 
το αίτημά μας για ανάληψη από τις τρεις καθηγήτριες καθηκόντων στο 
Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου.  Ήδη οι τρεις ενδιαφερόμενες καθηγήτριες 
ειδοποιήθηκαν αμέσως και από τη ∆ευτέρα 24/09/2007 μεταβαίνουν με 
τους υπόλοιπους καθηγητές του Γυμνασίου στο Ριζοκάρπασο. 

Σημειώνεται, με έμφαση, ότι το σχολείο λειτουργούσε εύρυθμα παρά τις 
πιο πάνω προσωρινές ελλείψεις.  Καθήκοντα ∆ιευθυντή εκτελεί Βοηθός 
∆ιευθυντής, που υπηρετούσε και τα προηγούμενα χρόνια στο Γυμνάσιο 
Ριζοκαρπάσου. 

Σημειώνεται επίσης ότι κάθε 10 μέρες επισκέπτεται τους μαθητές 
καθηγητής της Υπηρεσίας Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής, 
ενώ ψυχολόγος από την Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας 
επισκέπτεται τους μαθητές του σχολείου μια φορά το μήνα. 

Σημειώνεται, επίσης, ότι διεξάγονται ενισχυτικά μαθήματα για τα Ελληνικά, 
τα Αγγλικά και τα Μαθηματικά στις απογευματινές ώρες. 

Στο Γυμνάσιο Ριζοκαρπάσου υπηρετεί επίσης γραμματέας με πλήρη 
απασχόληση. 

2. Υποδομή 

Νηπιαγωγείο - ∆ημοτικό - Γυμνάσιο 

Τα κτίρια και οι άλλες σχολικές εγκαταστάσεις βρίσκονται σε καλή 
κατάσταση και στα τρία σχολεία.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
μεριμνά για τη συνεχή βελτίωσή τους. 

3. Σχολικά Βιβλία - Βοηθήματα 

Πριν από την έναρξη της σχολικής χρονιάς αποστέλλονται, με τις γνωστές 
διαδικασίες, στο κατοχικό καθεστώς, μέσω των Ηνωμένων Εθνών, 
αντίτυπα όλων των σχολικών εγχειριδίων που χρησιμοποιούνται στο 
Νηπιαγωγείο, ∆ημοτικό και Γυμνάσιο.  Οι μαθητές και των τριών σχολείων 
έχουν στη διάθεσή τους όλα τα σχολικά βιβλία και βοηθήματα, ως και την 
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αναγκαία γραφική ύλη, εκτός από τα ελάχιστα βιβλία που δεν έχουν και οι 
συμμαθητές τους στις ελεύθερες περιοχές. 

 Υπογραμμίζεται ότι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού επισκέπτονται τακτικά τα τρία σχολεία του Ριζοκαρπάσου για 
αντιμετώπιση των προβλημάτων που κατά καιρούς παρουσιάζονται στα 
σχολεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007 της Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Ερατώς Κοζάκου-Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.027, 
ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.027, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών ενημερώνει ότι το πρόβλημα που παρατηρείτο 
στην τηλεφωνική επικοινωνία των εγκλωβισμένων με τους συγγενείς τους που 
βρίσκονται στις ελεύθερες περιοχές και οφείλετο στο υψηλό κόστος των τελών 
επικοινωνίας, λόγω σύνδεσης μέσω Τουρκίας, τείνει προς διευθέτηση. 

 Η ουσιαστική αντιμετώπιση του προβλήματος έγινε κατορθωτή ύστερα 
από παρέμβαση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ), η οποία 
αποφάσισε όπως οι κλήσεις που θα διενεργούνται από πελάτες της ΑΤΗΚ προς 
τους αριθμούς σταθερής τηλεφωνίας των εγκλωβισμένων θα χρεώνονται ως 
τοπικές και όχι ως διεθνείς κλήσεις. 

 Για το θέμα, η ΑΤΗΚ βρίσκεται σε συνεννόηση με την Υπηρεσία 
Ανθρωπιστικών Θεμάτων και η ανωτέρω διευθέτηση θα τεθεί σε ισχύ σε 
προσεχή ημερομηνία που θα ανακοινώσει η ΑΤΗΚ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.042, 
ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.042, ημερομηνίας 30 Αυγούστου, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 10 
Σεπτεμβρίου 2007, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη που αφορά 1) τον αριθμό των 
αυτοεργοδοτούμενων εκπαιδευτικών 2) των εκπαιδευτικών που εργάζονται σε 
ιδιωτικά φροντιστήρια 3) των εκπαιδευτικών στα ΚΙΕ και στο ΑΓΟ και σας 
πληροφορήσω ότι αναφορικά με το σημείο 1 της πιο πάνω Ερώτησης δεν 
τηρούνται στοιχεία για αυτοεργοδοτούμενους εκπαιδευτικούς, ενώ για τα σημεία 
2 και 3 σας επισυνάπτω σχετική αναλυτική κατάσταση. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι ένα μεγάλο ποσοστό των εκπαιδευτικών των 
ιδιωτικών φροντιστηρίων, των ΚΙΕ και στο ΑΓΟ είναι με μερική απασχόληση. 

(ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΕΓΓΡΑΦΟ) 

ΣΤΑΤΙΣΤΙΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ 1990-2007 
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Σχολική 
χρονιά 

Αριθμός  
Εκπαιδευτικών  

 

Αθλητισμός 
για Όλους  

(ΑΓΟ) 

Αριθμός 
Εργοδοτούμενων 
Γυμναστών στην 

Ε.Φ. Κρατικά 
Ινστιτούτα 

Ιδιωτικά 
Ινστιτούτα 

1990-1991 267 952 40  

1991-1992 303 918 40  

1992-1993 393 941 40  

1993-1994 407 945 40  

1994-1995 468 939 40  

1995-1996 507 999 56  

1996-1997 530 1210 56  

1997-1998 713 880 56  

1998-1999 692 958 56  

1999-2000 626 921 56  

2000-2001 600 967 74 10 

2001-2002 587 973 74 10 

2002-2003 598 1017 74 10 

2003-2004 697 981 74 10 

2004-2005 742 876 69 26 

2005-2006 944 958 77 27 

2006-2007 914 ∆εν 
υπάρχουν 
στοιχεία 

86 25 

Πηγή:  Στατιστική της Εκπαίδευσης Τ.Σ.Ε.Υ.Ο 

     Κ.Ο.Α.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Άμυνας κ. 
Χριστόδουλου Πασιαρδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.047, 

ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

«ΘΕΜΑ:  Συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Πολυεθνική ∆ύναμη στο 
Λίβανο. 

 Σε απάντηση της επιστολής σας με ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2007, 
που αφορά σ’ ερώτημα του αξιότιμου Βουλευτή κ. Άριστου Αριστοτέλους για το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορούμε τα πιο κάτω: 

 α. Η συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη UNIFIL τέθηκε σε 
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πλήρη ισχύ τον Ιανουάριο του 2007, οπότε και αποστάλησαν στο Λίβανο τα δύο 
στελέχη της Εθνικής Φρουράς ενώ η παροχή διευκολύνσεων και εγκαταστάσεων 
εξακολουθεί να είναι περίπου η ίδια.  Σήμερα πέραν από τον ελλιμενισμό των 
πλοίων στα λιμάνια Λεμεσού και Λάρνακας, παραχωρείται θάλαμος στο ΚΕΝ 
Λεμεσού για διαμονή περίπου 30 οπλιτών και περιστασιακά φιλοξενούνται 
αεροσκάφη ή και ελικόπτερα που συμμετέχουν στις επιχειρήσεις της UNIFIL 
στην Αεροπορική Βάση Πάφου. 

 β. Από την παροχή διευκολύνσεων στις ∆υνάμεις της UNIFIL το 
κυπριακό δημόσιο δεν υποβάλλεται σε οποιεσδήποτε δαπάνες πλην 
μικροεξόδων όπως για παράδειγμα για ηλεκτρισμό και ύδρευση στο θάλαμο 
οπλιτών, ενώ η χρήση των λιμένων (Λεμεσού και Λάρνακας) και η διαμονή 
προσωπικού της UNIFIL σε ξενοδοχεία αποφέρει σημαντικά οικονομικά οφέλη 
στο κράτος.  Επιπλέον οι Γερμανοί που χρησιμοποιούν τις εγκαταστάσεις του 
ΚΕΝ Λεμεσού με δικές τους δαπάνες τοποθετήθηκαν κλιματιστικά και 
αναβάθμισαν στους χώρους υγιεινής. 

 γ. Από τη χρήση των εγκαταστάσεων δεν προκύπτει κόστος φθοράς, 
γιατί στις ∆υνάμεις της UNIFIL διατέθηκαν μόνο εγκαταστάσεις και όχι 
εξοπλισμός ή άλλο υλικό που με τη χρήση του υπόκειται σε φθορά. 

 δ. Τα οφέλη από τη συμμετοχή στελεχών της ΕΦ στη UNIFIL είναι 
πολλαπλά, αφού εκτός από την ηθική υποστήριξη σε μια γειτονική χώρα, 
προβάλλει τη χώρα μας στον ΟΗΕ και γενικότερα.  Επιπλέον δίνεται η ευκαιρία 
στα στελέχη να αποκτήσουν πολύτιμη εμπειρία στις ειρηνευτικές επιχειρήσεις και 
να αποκομίσουν άποψη για τον τρόπο λειτουργίας των ενόπλων δυνάμεων 
άλλων χωρών. 

 ε. ∆εν έχουν προκύψει σοβαρά προβλήματα από την μέχρι στιγμής 
παροχή διευκολύνσεων σε χώρες που συμμετέχουν στη UNIFIL, πλην 
μικροπροβλημάτων στο αεροδρόμιο Πάφου που αφορούν κυρίως θέματα 
ανεφοδιασμού των αεροσκαφών από τη διαχειρίστρια εταιρεία (HERMES 
AIRPORTS LTD) στις εγκαταστάσεις της Αεροπορικής Βάσης Πάφου, τα οποία 
όμως επιλύονται επιτόπου. 

2. Μέχρι την υποβολή της επόμενης εξαμηνιαίας περιοδικής έκθεσης 
ενημέρωσης, είμαστε στη διάθεση σας για περαιτέρω διευκρινίσεις ή 
πληροφορίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω να ρωτήσω το φίλο μου τον κ. Χριστοφόρου αν την ερχόμενη 
εβδομάδα στο Κεφάλαιο Τέταρτο θα είναι έτοιμος για το πρώτο θέμα, το οποίο 
σχετίζεται με το ευρώ και την εισαγωγή του. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμείς δε θα είχαμε πρόβλημα να παρακαμφθεί το δικό μας και να πάμε 
στο επόμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, μα, μπορεί να έχουμε πρόβλημα όλοι οι άλλοι. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 



 62

 Ε, μα, πιστεύω ότι υπάρχει και το θέμα του κατεπείγοντος που έθεσε ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εάν εγκριθεί.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγγράφηκε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγγράφηκε, αλλά, εάν εγκριθεί, θα είναι κατεπείγον. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, ωραία.  Μπορεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ομήρου, είστε έτοιμος για την ερχόμενη εβδομάδα;  

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένα λεπτό, Γιαννάκη, κάτι θέλει ο κ. Πουργουρίδης για το πρώτο θέμα, 
αντιλαμβάνομαι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, είναι για το δεύτερο.  Επειδή έχουμε συζητήσει ως κοινοβουλευτική 
ομάδα τη σημασία που έχουν τα δύο θέματα που βρίσκονται στην ημερήσια 
διάταξη, αγαπητέ φίλε Πρόεδρε, το πρώτο και το δεύτερο, και επειδή εμείς 
έχουμε σχηματίσει την εντύπωση ότι το θέμα για τις συντάξεις είναι πάρα πολύ 
σοβαρό και νομίζω ενδιαφέρει περισσότερο όλες τις παρατάξεις, εισηγούμαστε 
να δώσουμε προτεραιότητα στο θέμα των συντάξεων, να ολοκληρώσουμε τη 
συζήτηση εκείνη που, δεδομένου και του χρόνου που διανύουμε, είναι πολύ πιο 
επείγον θέμα, κύριε Πρόεδρε, και μετά να μπούμε στο άλλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προφανώς, για να εγγράψω το θέμα, έκρινα ότι πράγματι 
είναι πάρα πολύ σοβαρό θέμα.  Περί αυτού ουδεμία διαφωνία με τον κ. 
συνάδελφο.  Όμως εισάγονται καινά δαιμόνια στην κοινοβουλευτική πρακτική.   
Υπάρχουν εγγεγραμμένα θέματα στο Κεφάλαιο Τέταρτο, τα οποία έχουν μια 
συγκεκριμένη σειρά.  Εάν αρχίσουμε να παραβιάζουμε τη σειρά, τότε δεν ξέρω 
πού θα καταλήξουμε. σ’ ένα φαύλο κύκλο!  Άρα λοιπόν, επειδή πιστεύω ότι και 
το πρώτο θέμα είναι πάρα πολύ σοβαρό, διότι βρισκόμαστε στα πρόθυρα 
ένταξης στην Ευρωζώνη, 1η Ιανουαρίου 2008, νομίζω ότι είναι ορθό να ξεκινήσει 
το θέμα.  Αυτό που μπορεί να συμφωνηθεί είναι να βρίσκονται σε παράλληλη 
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συζήτηση και τα δύο θέματα.  ∆ηλαδή τη μεθεπόμενη συνεδρίαση να ξεκινήσει 
και το δεύτερο θέμα και να προχωρούν παράλληλα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εάν δε γίνεται αποδεκτό από τους υπόλοιπους να γίνει αλλαγή 
στη σειρά, ξεκινούμε -κύριε Χριστοφόρου, ετοιμαστείτε- με το πρώτο θέμα.   

 Εδώ τελειώνει η σημερινή μας συνεδρία.  Η επόμενη συνεδρία του 
σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 18 Οκτωβρίου 2007, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. O περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
(Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, ∆ομή, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2001. 
(Αρ. Φακ. 23.01.116.2001) 

 2.  Ο περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
(Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, ∆ομή, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002.   
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.041.2002) 

 3. Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.155-2007)                              

 4. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2007.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.024-2007) 

 5. Ο περί Αλλοδαπών και Μετανάστευσης (Ευθύνη 
Μεταφορέων) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.135-2007) 

 6. Ο περί της Εμπορίας Ορισμένων Αντικειμένων 
[Εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) 1236/2005] 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.028-2007) 

 7. Ο περί  του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου 
(Πρωτόκολλο ΙΙΙ) των Συμβάσεων της Γενεύης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.158-2007) 

 8. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών 
και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.095-2007) 
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 9. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.036-2007) 

 10. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.217.2006) 

 11. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.024-2007) 

 12. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.009-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής  ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003.2007) 

 2. «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων 
πάνω από το όριο της φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 3. «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα 
στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 4. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση 
από  την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 5. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια 
υγεία, η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός 
στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα 
εφαρμογής του περί Προστασίας της Υγείας 
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(Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 
75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 6. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και 
εργασιακά προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, 
Χρήστου Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 10. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
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«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 
παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου 
Χατζηνικόλα και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη 
Θωμά και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Καρογιάν Μάριος  Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 
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Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους 
Σωτηρούλα 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. ∆ιεξαγωγή συζήτησης (Χρ. Πουργουρίδης, Πρόεδρος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. 
Κατσουρίδης) έπειτα από αίτημα της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού για εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο και 
συζήτησή του ως κατεπείγοντος του θέματος «Οι διαδικασίες που έχουν 
ακολουθηθεί και τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν από τη λειτουργία 
του εμπορικού κέντρου “The Mall of Cyprus” και του καταστήματος 
“ΙΚΕΑ”» και απόφαση για παραπομπή του θέματος στη σύσκεψη των 
αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007» και για τους κανονισμούς «Οι 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2007», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 3) και 
έγκριση των κανονισμών με τον τίτλο «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007». 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(∆ήμευση Αγαθών) Κανονισμοί του 2007», οι σύντομες παρατηρήσεις του 
κ. Χρήστου Πουργουρίδη και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2007», 

β. «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2007», 

γ. «Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
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2007», 

δ. «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007», 

ε. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007», 

στ. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2007» και έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007» και «Ο 
περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2007», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. 
Χριστοφόρου, Στ. Ευαγόρου, Α. Παπαδοπούλου, Μ. Σιζόπουλος, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Μ. Κυριακού, Ν. Παπαδόπουλος, Σ. Χαραλάμπους, 
Γ. Βαρνάβα, Χρ. Πουργουρίδης, Πρόεδρος) και ψήφισή τους σε 
νόμους, του πρώτου με αρ. 4. 

5. Χαιρετισμός από τον Πρόεδρο του σώματος της παρουσίας στην αίθουσα 
της ολομέλειας της Προέδρου της Εθνοσυνέλευσης της ∆ημοκρατίας της 
Ουγγαρίας κ. Katalin Szili και κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας. 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για ασφαλτόστρωση δρόμου στη Φύτη - Αίτημα για κατασκευή 
τοίχου αντιστήριξης σε δρόμο στη Φύτη - Αίτημα για βελτίωση δρόμου της 
κοινότητας Φύτης - Αίτημα για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στο 
κοινοτικό συμβούλιο Φύτης - Αίτημα της κοινότητας ∆ρύμου για 
ολοκλήρωση του δρόμου Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς προς Σίμου-
∆ρύμου-Άγιο ∆ημητριανό - Τα θέατρα Σχεδίου Β΄ και τα κριτήρια 
επιχορηγήσεων του ΘΟΚ - Πτυχιούχοι κολεγίων και εγγραφή στους 
καταλόγους του ΕΤΕΚ - Χρονοδιάγραμμα εργοδότησης παιδονευρολόγων 
από το εξωτερικό - Θέματα σχετικά με την εγγραφή Τουρκοκυπρίων στο 
ΦΠΑ - Συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη ∆ιεθνή Έκθεση 
Κτηματομεσιτών στο Ηνωμένο Βασίλειο - ∆ημόσια βοηθήματα και 
εισφορές των Τουρκοκυπρίων στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Κατασκευή πλατείας στην κοινότητα Νέα ∆ήμματα - Τα έργα συντήρησης 
των κοινοτικών κτιρίων στην κοινότητα Νέα ∆ήμματα - Κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου στην Πόλη Χρυσοχούς - Αίτημα του δήμου 
Πόλης Χρυσοχούς για έγκριση δανείου από το Γραφείο Προγραμματισμού 
για ολοκλήρωση των έργων στο αλιευτικό καταφύγιο στο Λατσί - Αίτημα 
για παραχώρηση του κατασκηνωτκού χώρου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς 
- Κατασκευή τοίχων αντιστήριξης στον Πομό - Αίτημα της κοινότητας 
Πομού για κατασκευή πεζοδρομίων - Αίτημα του δήμου Πόλης 
Χρυσοχούς για δημιουργία γραμμικού πάρκου - Αίτημα του δήμου Πόλης 
Χρυσοχούς για επιχορήγηση του βιολογικού σταθμού επεξεργασίας 
λυμάτων από τα ∆ιαρθωτικά Ταμεία της ΕΕ - Θέματα σχετικά με τους 
Τουρκοκυπρίους που διαμένουν στις ελεύθερες περιοχές - Ερωτήματα για 
την πολιτιστική μας κληρονομιά σε τουρκοκυπριακά χωριά - Προβλήματα 
από τη μετάθεση ψυχιάτρου από τα περιφερειακά ιατρεία της Κοφίνου. 
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8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη για βελτίωση της παραλίας και δημιουργία πεζοδρομίων στην 
κοινότητα Πομού - Κατασκευή αποχετευτικού συστήματος oμβρίων 
υδάτων στην κοινότητα Τσάδας - Ο εξωραϊσμός παλαιάς γέφυρας και 
βρύσης στην Τρεμιθούσα - Ο δυτικός παρακαμπτήριος Πάφου - Η 
ολοκλήρωση τριών πλατειών στη Λάρνακα - Η προοπτική συνένωσης 
των συμβουλίων υδατοπρομήθειας με τα συμβούλια αποχέτευσης - 
Συμπλεγματοποίηση κοινοτήτων - Αίτημα της κοινότητας Νατάς για 
διορισμό αγροτικού διανομέα - Αίτημα για μετακίνηση των κατοίκων της 
βόρειας περιοχής της Επισκοπής Πάφου σε άλλη περιοχή - Μετάβαση 
δεύτερου ιερέα στα κατεχόμενα για λειτουργία εκκλησιών - Η αποκοπή 
μέρους του επιδόματος στους συνταξιούχους εγκλωβισμένους - Η 
απρόσκοπτη λειτουργία του Νηπιαγωγείου, του ∆ημοτικού και του 
Γυμνασίου Ριζοκαρπάσου - Το κόστος της τηλεφωνικής επικοινωνίας των 
εγκλωβισμένων με τις ελεύθερες περιοχές - Ερωτήματα σχετικά με 
εκπαιδευτικούς - Η συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη δύναμη 
των Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο (UNIFIL). 

9. Συζήτηση (Λ. Χριστοφόρου, Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Ομήρου) για αλλαγή 
της σειράς συζήτησης των θεμάτων του Τέταρτου Κεφαλαίου. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 18ης Οκτωβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης: 4.17 μ.μ.) 

(Αρ. 3) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να πάρετε τις θέσεις σας. 

 Προ ημερησίας διατάξεως θα ήθελα να αναφερθώ στη ∆ιεθνή Ημέρα για τη 
Φτώχια, που έχει οριστεί από τη διεθνή κοινότητα για τις 17 Οκτωβρίου.  Η ημέρα 
αυτή θα πρέπει να αποτελεί υπόμνηση του χρέους της ανθρωπότητας, ιδιαίτερα των 
πλούσιων χωρών, να συμβάλει στην παγκόσμια διαδικασία που εγκαινιάστηκε με τη 
διακήρυξη της χιλιετίας το 2000 για την αντιμετώπιση των σύγχρονων παγκόσμιων 
προβλημάτων. 

 Πρόκειται για ένα ιστορικό εγχείρημα το οποίο, ιδιαίτερα στις παρούσες 
συνθήκες της αυξανόμενης παγκοσμιοποίησης και των αρνητικών επιπτώσεών της, 
κυρίως στις φτωχότερες χώρες, των ανισοτήτων, της ανέχειας και της δυστυχίας, 
αποκτά οικουμενική διάσταση και σημασία.  Συνιστά μια επείγουσα έκκληση για την 
ανάγκη επίδειξης της αναγκαίας πολιτικής βούλησης εκ μέρους των ισχυρών για ένα 
δικαιότερο κόσμο.  Μια επείγουσα έκκληση για δέσμευση των φτωχότερων χωρών να 
μεριμνήσουν για τη διασφάλιση καλύτερης ποιότητας ζωής των λαών τους, μέσω μιας 
χρηστότερης διακυβέρνησης. 

 Σε αυτή την προσπάθεια συμμετέχει και η Κύπρος, με την ευαισθησία που 
διακρίνει τις μικρές και δοκιμασμένες χώρες, συμβάλλοντας ενεργά στο παγκόσμιο 
γίγνεσθαι και δείχνοντας έμπρακτα τη βούλησή της να εργαστεί για την επίτευξη των 
στόχων ανάπτυξης της χιλιετίας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στην ημερήσια διάταξη, να σας 
πληροφορήσω ότι έχουμε πάρει επιστολή από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό στην οποία 
αναφέρεται ότι η κοινοβουλευτική του ομάδα έχει προβεί στις πιο κάτω αλλαγές όσον 
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αφορά τη σύνθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών για την Εγκληματικότητα και 
την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών και Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων.  Ο κ. Σωκράτης Χάσικος αποχωρεί από τις 
ως άνω επιτροπές και τη θέση του καταλαμβάνουν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών η κ. Στέλλα Κυριακίδου και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων- 
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων ο κ. Σωτήρης Σαμψών.  Η Επιτροπή 
Επιλογής έκαμε αποδεκτό το πιο πάνω αίτημα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μπαίνουμε τώρα στη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

 Τα πρώτα δύο θέματα αναβάλλονται.  Επίσης και το υπ’ αριθμόν 3 θέμα 
αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι πρόταση νόμου και τιτλοφορείται «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Οκτωβρίου 2007.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών και της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της  
επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου, ώστε να 
ρυθμιστεί με σαφήνεια η σύσταση, η σύνθεση και η λειτουργία των διαχειριστικών 
επιτροπών των δήμων. 

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της 
δήλωσε ότι οι προτεινόμενες με αυτή ρυθμίσεις στοχεύουν στη διασαφήνιση της 
σύνθεσης και λειτουργίας των διαχειριστικών επιτροπών των δήμων, ώστε να 
καθοριστεί στη σχετική διάταξη της βασικής νομοθεσίας για τους δήμους ότι θα 
μετέχουν στις διαχειριστικές επιτροπές ex officio και ο δήμαρχος και ο αντιδήμαρχος 
του δήμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησαν με τις πρόνοιες της 
πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου συμφώνησαν με την 
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προτεινόμενη με την πρόταση νόμου ρύθμιση, παράλληλα όμως εισηγήθηκαν στην 
επιτροπή την ανάγκη για τροποποίηση και της διάταξης της βασικής νομοθεσίας με 
την οποία προβλέπεται ότι, σε περίπτωση που ο συνολικός αριθμός των μελών 
δημοτικού συμβουλίου δεν υπερβαίνει τους δέκα, τη διαχειριστική επιτροπή 
αποτελούν όλα τα μέλη του συμβουλίου, ώστε ο εν λόγω συνολικός αριθμός των 
μελών να αυξηθεί στους έντεκα, για να καθίσταται δυνατή η συμμετοχή όλων των 
μελών του στην εν λόγω διαχειριστική επιτροπή στις περιπτώσεις αυτές.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να υιοθετήσει την προτεινόμενη εισήγηση που 
υπέβαλε ενώπιόν της η Ένωση ∆ήμων Κύπρου και, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το 
κείμενο της πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Αλλοδαπών και Μετανάστευσης (Ευθύνη 
Μεταφορέων) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Αλλοδαπών και Μετανάστευσης (Ευθύνη Μεταφορέων) 

Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 
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 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Ιουλίου, στις 24 Σεπτεμβρίου 
και στις 8 Οκτωβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και η 
Λειτουργός Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, και του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι της αστυνομίας, η Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των Κυπριακών Αερογραμμών, των Χρηστών 
Αεροδρομίων Λάρνακας και Πάφου, της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών και του 
Κυπριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου.  Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, το Γραφείο του 
Συντονιστή Εναρμόνισης και ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, παρ’  όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 
νομοθεσίας τόσο με την Οδηγία 2001/51/ΕΚ του Συμβουλίου της 28ης Ιουνίου 2001 για 
τη συμπλήρωση των διατάξεων του άρθρου 26 της Σύμβασης Εφαρμογής της 
Συμφωνίας του Σένγκεν της 14ης Ιουνίου 1985, δεδομένου ότι καταργεί τον περί 
Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Ευθύνη Μεταφορέων) (Τροποποιητικό) Νόμο του 
2005 που ενσωμάτωσε την ίδια Οδηγία στο κυπριακό δίκαιο, όσο και με την Οδηγία 
2004/82/ΕΚ του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 σχετικά με την υποχρέωση των 
μεταφορέων να κοινοποιούν τα στοιχεία των επιβατών.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Η υποχρέωση των μεταφορέων να διαπιστώνουν ότι οι υπήκοοι τρίτων χωρών 
οι οποίοι μεταφέρονται στη ∆ημοκρατία ή διέρχονται από αυτήν κατέχουν τα 
ταξιδιωτικά έγγραφα ή τις θεωρήσεις που απαιτούνται από την κυπριακή 
νομοθεσία ή το κοινοτικό δίκαιο. 

2. Η υποχρέωση των μεταφορέων να επαναπροωθούν με δικά τους έξοδα σε 
τρίτη χώρα αλλοδαπό/υπήκοο τρίτης χώρας στον οποίο απαγορεύεται η 
είσοδος ή η διέλευση από τη ∆ημοκρατία. 

3. Η υποχρέωση των μεταφορέων που αδυνατούν να εκτελέσουν την επιστροφή 
του υπηκόου τρίτης χώρας στον οποίο απαγορεύεται η είσοδος ή η διέλευση να 
εξεύρουν άλλο μέσο για την περαιτέρω μεταφορά του εν λόγω υπηκόου και να 
αναλάβουν τις σχετικές δαπάνες και, σε περίπτωση που η άμεση περαιτέρω 
μεταφορά του εν λόγω υπηκόου δεν είναι δυνατή, να αναλάβουν τα έξοδα 
διαμονής και επιστροφής του.   

4. Η υποχρέωση των αερομεταφορέων να παρέχουν στο Λειτουργό 
Μετανάστευσης πληροφοριακά στοιχεία σχετικά με τους επιβάτες τους οποίους 
θα μεταφέρουν σε σημείο διέλευσης των συνόρων από το οποίο τα πρόσωπα 
αυτά θα εισέλθουν στο έδαφος της ∆ημοκρατίας.     

5. Η επιβολή διοικητικού προστίμου και η κατ’  αυτού υποβολή ιεραρχικής 
προσφυγής από τους μεταφορείς, καθώς και η έκδοση δικαστικού διατάγματος 
αναφορικά με την παράβαση της προαναφερθείσας υποχρέωσης.   

6. Η τήρηση και επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα των επιβατών, 
τα οποία οι αερομεταφορείς υποχρεούνται να παρέχουν στο Λειτουργό 
Μετανάστευσης. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, στόχος της Οδηγίας 2001/51/ΕΚ είναι η συμπλήρωση του άρθρου 26 
της Σύμβασης Σένγκεν, καθώς και ορισμένων όρων εφαρμογής της σχετικά με την 
ευθύνη των μεταφορέων να επαναπροωθούν τους υπηκόους τρίτων χωρών των 
οποίων είτε η είσοδος στη ∆ημοκρατία απαγορεύεται είτε, σε περίπτωση διέλευσης με 
προορισμό άλλο κράτος μέλος, απαγορεύεται η είσοδός τους στο κράτος 
προορισμού.   

 Στόχος της Οδηγίας 2004/82/ΕΚ είναι η συμπλήρωση των προνοιών της υπό 
αναφορά σύμβασης και ειδικότερα του άρθρου 26 σε σχέση με την ευθύνη 
μεταφορέων.  Η εν λόγω Οδηγία αφορά την υποχρέωση των μεταφορέων να 
αποστέλλουν τα στοιχεία των επιβατών τους, ώστε να ενισχυθεί ο έλεγχος που 
διεξάγεται στα σύνορα στα πλαίσια της πολιτικής για πάταξη της παράνομης 
μετανάστευσης και της τρομοκρατίας.   

 Σημειώνεται ότι με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο καταργείται ο ισχύων περί 
Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Ευθύνη Μεταφορέων) Νόμος και αντικαθίσταται 
από τον προτεινόμενο νόμο.  Με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, πέραν 
των υποχρεώσεων που προβλέπονται στην ισχύουσα υπό κατάργηση νομοθεσία, 
εισάγονται διατάξεις που ρυθμίζουν περαιτέρω υποχρεώσεις στους μεταφορείς σε 
σχέση με την παροχή από αυτούς στο Λειτουργό Μετανάστευσης στοιχείων που 
αφορούν τους επιβάτες που μεταφέρουν σε σημείο διέλευσης των συνόρων της 
∆ημοκρατίας, την επιβολή διοικητικού προστίμου σε περίπτωση παράβασης της εν 
λόγω υποχρέωσης και την υποβολή κατ’  αυτού ιεραρχικής προσφυγής από τους 
μεταφορείς, καθώς και ρυθμίσεις σχετικές με την τήρηση και την επεξεργασία 
δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα τα οποία οι μεταφορείς υποχρεούνται να 
παρέχουν στο Λειτουργό Μετανάστευσης. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η Επίτροπος 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα διατύπωσε επιφυλάξεις σε σχέση 
με ορισμένες πρόνοιες του νομοσχεδίου και εισηγήθηκε τον καθορισμό με σαφήνεια 
στον προτεινόμενο νόμο των περιπτώσεων όπου τα προσωπικά δεδομένα των 
επιβατών μπορεί να χρησιμοποιηθούν για σκοπούς άλλους από τον αρχικό σκοπό, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι των Χρηστών Αεροδρομίων Λάρνακας και Πάφου επισήμαναν  
πρακτικά προβλήματα που αναμένεται να αντιμετωπίσουν οι αεροπορικές εταιρείες 
κατά την εφαρμογή ορισμένων προνοιών του νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, υποστήριξαν 
ότι θα απαιτηθεί από αυτές να αναβαθμίσουν το λογισμικό τους σύστημα, ώστε να 
είναι συμβατό με το σύστημα της αρμόδιας υπηρεσίας, και να αναπτύξουν την 
ανάλογη υποδομή στην έδρα τους, για συνεχή επικοινωνία με τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και με άλλες τρίτες χώρες.  Περαιτέρω, επισήμαναν ότι 
ο χρόνος που θα απαιτείται για τον έλεγχο επιβατών/αποσκευών θα 
πολλαπλασιαστεί, με αποτέλεσμα να επέρχονται καθυστερήσεις στις αναχωρήσεις 
των πτήσεων.  

 Πέραν των πιο πάνω επιφυλάξεών τους, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι η 
αρμόδια υπηρεσία της ∆ημοκρατίας θα πρέπει να εγκαταστήσει το ανάλογο λογισμικό 
σύστημα και να στελεχώσει τα αεροδρόμια και τα λιμάνια με το ανάλογο προσωπικό 
σε εικοσιτετράωρη βάση ετησίως. Επιπρόσθετα, να προβεί στη δημιουργία ενός 
κεντρικού τμήματος, ώστε να υπάρχει συνεχής επικοινωνία με τα ειδικά τμήματα που 
θα δημιουργήσουν οι αεροπορικές εταιρείες.   
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 Ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου και η Κυπριακή Ένωση 
Πλοιοκτητών με γραπτό υπόμνημα που απέστειλαν στην επιτροπή δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω επιφυλάξεων που διατυπώθηκαν στην επιτροπή, η 
τελευταία κάλεσε το Υπουργείο Εσωτερικών όπως, σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, επανεξετάσει τις πρόνοιες του νομοσχεδίου σε 
συνεργασία με όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές, προκειμένου να επιτευχθεί 
συναίνεση επί των θεμάτων για τα οποία διατυπώθηκαν επιφυλάξεις.   

 Ανταποκρινόμενο στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε μεταγενέστερο στάδιο ενημέρωσε την επιτροπή ότι, έπειτα από 
διαβούλευση που είχε με τα ενδιαφερόμενα μέρη, διαμόρφωσε το κείμενο του 
νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη διάταξης στην πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται ότι οι 
μεταφορείς που αδυνατούν να εκτελέσουν την επιστροφή του υπηκόου τρίτης 
χώρας στον οποίο απαγορεύεται η είσοδος ή η διέλευση υποχρεούνται να 
εξεύρουν άλλο μέσο για την περαιτέρω μεταφορά του εν λόγω υπηκόου και να 
αναλάβουν τις σχετικές δαπάνες και, σε περίπτωση που η άμεση περαιτέρω 
μεταφορά του εν λόγω υπηκόου δεν είναι δυνατή, να αναλάβουν τα έξοδα 
διαμονής και επιστροφής του η οποία  διευκρινίζει ότι τα εν λόγω έξοδα 
διαμονής, στα οποία περιλαμβάνεται το διοικητικό κόστος κράτησης, και τα 
έξοδα διατροφής καθορίζονται από τον Αρχηγό Αστυνομίας.   

2. Με την τροποποίηση ορισμένων προνοιών του, ώστε να συνάδουν με τον περί 
Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) 
Νόμο, στη βάση των εισηγήσεων που υπέβαλε στην επιτροπή η Επίτροπος 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει περαιτέρω την πρώτη υπό 
αναφορά προσθήκη που επέφερε στο νομοσχέδιο το Υπουργείο Εσωτερικών, έτσι 
ώστε ο καθορισμός των εξόδων διαμονής και διατροφής να γίνεται από τον Αρχηγό 
Αστυνομίας έπειτα από διαβούλευσή του με τους μεταφορείς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του 
νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ευθύνη ∆ιευθυντή.  Άρθρο 3. 

 Ευθύνη μεταφορέων.  Άρθρο 4. 

 ∆ιοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 5. 

 Έκδοση δικαστικού διατάγματος.  Άρθρο 6. 
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 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 7.   

 Είσπραξη διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 8. 

 Επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα.  Άρθρο 9. 

 Κατάργηση 36(Ι) του 2000 38(Ι) του 2005.  Άρθρο 10. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μετανάστευσης 
(Ευθύνη Μεταφορέων) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Εμπορίας Ορισμένων Αντικειμένων 
[Εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) 1236/2005] Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Εμπορίας Ορισμένων Αντικειμένων [Εφαρμογή του 

Κανονισμού (ΕΚ) 1236/2005] Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου   Γιαννάκης Ομήρου  

 Κώστας Παπακώστας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 27ης  
Σεπτεμβρίου και 11ης Οκτωβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Μονάδα Έκδοσης Αδειών 
Εισαγωγής/Εξαγωγής), του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών και 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εισαγωγή εφαρμοστικών διατάξεων 
για την πράξη της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τίτλο «Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 
1236/2005 του  Συμβουλίου της 27ης Ιουνίου 2005 για το εμπόριο ορισμένων 
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αντικειμένων δυνάμενων να χρησιμοποιηθούν για τη θανατική ποινή, για 
βασανιστήρια ή άλλη σκληρή, απάνθρωπη ή ταπεινωτική μεταχείριση ή τιμωρία».  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, ο εν λόγω κανονισμός καθορίζει τους κοινοτικούς κανόνες που διέπουν 
το εμπόριο με τρίτες χώρες όσον αφορά αντικείμενα που είναι δυνατό να 
χρησιμοποιηθούν για την επιβολή της θανατικής ποινής ή για την επιβολή 
βασανιστηρίων ή άλλης σκληρής, ταπεινωτικής ή απάνθρωπης μεταχείρισης ή 
τιμωρίας, καθώς και την παροχή σχετικής τεχνικής βοήθειας.  Οι κανόνες αυτοί 
συμβάλλουν αποφασιστικά στην προαγωγή του σεβασμού της ανθρώπινης ζωής και 
των θεμελιωδών ανθρώπινων δικαιωμάτων και συνεπώς χρησιμεύουν στην 
προστασία της δημόσιας ηθικής.  Επίσης, εξασφαλίζουν ότι οι κοινοτικοί οικονομικοί 
φορείς δεν αποκομίζουν κέρδος από εμπόριο το οποίο είτε προωθεί είτε διευκολύνει 
την εφαρμογή πολιτικής σχετικά με τη θανατική ποινή ή σχετικά με βασανιστήρια ή 
άλλη σκληρή, απάνθρωπη ή ταπεινωτική μεταχείριση ή τιμωρία που δε συνάδει προς 
τις σχετικές κατευθυντήριες γραμμές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Χάρτη των 
Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις διεθνείς συμβάσεις και 
συνθήκες.    

 Συγκεκριμένα, με το εν λόγω νομοσχέδιο σκοπείται κυρίως η εισαγωγή των 
ακόλουθων εφαρμοστικών διατάξεων: 

1. Καθορίζονται οι όροι εμπορίας των ελεγχόμενων ειδών, όπως αυτά 
περιλαμβάνονται στα Παραρτήματα ΙΙ και ΙΙΙ του κοινοτικού κανονισμού. 

2. Ορίζεται ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή του εν λόγω κοινοτικού 
κανονισμού η Μονάδα Έκδοσης Αδειών Εισαγωγής/Εξαγωγής του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία,  με βάση τον πιο πάνω 
κοινοτικό κανονισμό, έχει καθοριστεί ως αρμόδια αρχή για την Κυπριακή 
∆ημοκρατία.   

3. Καθορίζονται οι αρμοδιότητες και οι υποχρεώσεις της πιο πάνω αρμόδιας 
αρχής, η οποία: 

α. εκδίδει άδεια εισαγωγής, εξαγωγής και/ή παροχής τεχνικής βοήθειας για 
τα ελεγχόμενα είδη που απαριθμούνται στο Παράρτημα ΙΙ του 
κανονισμού, στις περιπτώσεις που ο ίδιος ο κανονισμός δεν το 
απαγορεύει,  

β. εκδίδει άδεια εξαγωγής, σύμφωνα με τις προϋποθέσεις που 
προβλέπονται στον κανονισμό, για τα ελεγχόμενα είδη που 
απαριθμούνται στο Παράρτημα ΙΙΙ του κανονισμού, 

γ. έχει τη γενική εποπτεία για την εφαρμογή του κανονισμού, 

δ. δύναται να καλεί, στα πλαίσια της άσκησης των αρμοδιοτήτων της, 
εκπροσώπους των κυβερνητικών τμημάτων που μπορούν να 
συνεισφέρουν με εξειδικευμένη γνώση, τεχνογνωσία και εμπειρία σε 
σχέση με τα είδη προς εισαγωγή, εξαγωγή ή την παροχή τεχνικής 
βοήθειας, καθώς και εμπειρογνώμονες ή οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο 
ικανό να συνδράμει στο έργο της και να τη συμβουλεύσει. 

4. Καθορίζεται η διαδικασία αίτησης για έκδοση των πιο πάνω αδειών σύμφωνα 
με τον κανονισμό.  

5. Προβλέπεται η λήψη μέτρων, σύμφωνα με τις διατάξεις της τελωνειακής 
νομοθεσίας, σε περίπτωση που υπάρχουν εύλογες υπόνοιες ή διαπίστωση 
παράβασης των κριτηρίων εισαγωγής ή εξαγωγής των ελεγχόμενων ειδών. 
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6. Καθορίζονται οι ποινές που επιβάλλονται, στις περιπτώσεις παράβασης των 
διατάξεων του νομοσχεδίου. 

7. Παρέχεται εξουσία στο διευθυντή του Τμήματος Τελωνείων για συμβιβασμό 
ορισμένων αδικημάτων κατ’ εφαρμογή της τελωνειακής νομοθεσίας. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Τελωνείων επισήμανε ότι από τον ορισμό του όρου “τεχνική βοήθεια” δεν προκύπτει 
κατά πόσο η παροχή τέτοιας βοήθειας συνδέεται μόνο με την εισαγωγή και εξαγωγή 
ελεγχόμενων ειδών και εξέφρασε την επιφύλαξη κατά πόσο θα πρέπει να ανατίθεται 
στο εν λόγω τμήμα η αρμοδιότητα διενέργειας ανακρίσεων για αδικήματα που 
αφορούν παροχή ή αποδοχή τεχνικής βοήθειας στην ή από τη ∆ημοκρατία σε σχέση 
με τα ελεγχόμενα είδη που απαριθμούνται στο Παράρτημα ΙΙ του κανονισμού. 

 Περαιτέρω, την επιτροπή απασχόλησαν και τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Η πρόνοια της παραγράφου (γ) του άρθρου 7 του νομοσχεδίου, σύμφωνα με 
την οποία καθορίζεται ως αδίκημα η παράλειψη συμμόρφωσης προς 
οποιαδήποτε οδηγία ή εντολή, θα πρέπει να συγκεκριμενοποιηθεί, σε 
περίπτωση που αυτή δεν καλύπτεται ήδη από άλλες διατάξεις του νομοσχεδίου 
που προβλέπουν αδικήματα. 

2. Οι ποινές που καθορίζονται για τα προβλεπόμενα αδικήματα, δηλαδή η 
χρηματική ποινή μέχρι £50.000 και στην περίπτωση δεύτερης ή μετέπειτα 
καταδίκης μέχρι £100.000, θα πρέπει να διαμορφωθούν με βάση τις αρχές της 
αναλογικότητας των ποινών.   

 Αναφορικά με τα πιο πάνω ζητήματα, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κατόπιν συνεννόησης με τις αρμόδιες εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες, εισηγήθηκε τα ακόλουθα: 

1. Την αναδιατύπωση των άρθρων 8 και 9 του νομοσχεδίου, που αφορούν τη 
διενέργεια ανακρίσεων και το συμβιβασμό αδικημάτων, ώστε να διασαφηνίζεται 
ότι οι σχετικές αρμοδιότητες του Τμήματος Τελωνείων δε θα αφορούν 
περιπτώσεις παροχής ή αποδοχής τεχνικής βοήθειας, 

2. τη διαγραφή της παραγράφου (γ) του άρθρου 7 του νομοσχεδίου, αφού οι 
πρόνοιές της καλύπτονται από άλλες διατάξεις του, και 

3. τη μείωση των πιο πάνω αναφερόμενων ποινών από £50.000 και £100.000 σε 
£10.000 και £20.000, αντίστοιχα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθέτησε όλες τις πιο πάνω εισηγήσεις και επαναδιατύπωσε ανάλογα 
το κείμενο του υπό εξέταση νομοσχεδίου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί από αυτή σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εμπορίας Ορισμένων Αντικειμένων (Εφαρμογή του 
Κανονισμού (ΕΚ) 1236/2005) Νόμος του 2007».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Όροι εμπορίας ελεγχόμενων ειδών.  Άρθρο 3. 

 Αίτηση χορήγησης άδειας.  Άρθρο 4. 

 Συνδρομή κυβερνητικών τμημάτων και/ή εμπειρογνωμόνων.  Άρθρο 5. 

 Υπόνοιες και διαπίστωση παράβασης των όρων εισαγωγής ή εξαγωγής.  
Άρθρο 6. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 7. 

 ∆ιενέργεια ανακρίσεων.  Άρθρο 8. 

 Συμβιβασμός αδικημάτων.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εμπορίας Ορισμένων 
Αντικειμένων (Εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) 1236/2005) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου 
(Πρωτόκολλο ΙΙΙ) των Συμβάσεων της Γενεύης (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου (Πρωτόκολλο ΙΙΙ) των 

Συμβάσεων της Γενεύης (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Πάμπης Κυρίτσης 

 Σωτήρης Σαμψών  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Οκτωβρίου 2007.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
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του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η κύρωση, με βάση το άρθρο 169.2 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου των 
Συμβάσεων της Γενεύης της 12ης Αυγούστου 1949 σχετικά με την υιοθέτηση ενός 
Πρόσθετου ∆ιακριτικού Εμβλήματος (Πρωτόκολλο ΙΙΙ), στο οποίο η Κυπριακή 
∆ημοκρατία κατέστη Συμβαλλόμενο Μέρος με την υπ’ αριθμόν 63.795 απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2006.  Το εν λόγω πρωτόκολλο 
υπογράφτηκε στη Γενεύη εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις 19 Ιουνίου 
2006. 

 Ειδικότερα, με το υπό εξέταση πρωτόκολλο αναγνωρίζεται ένα πρόσθετο 
διακριτικό έμβλημα επιπλέον των διακριτικών εμβλημάτων των Συμβάσεων της 
Γενεύης, δηλαδή του ερυθρού σταυρού, της ερυθράς ημισελήνου και του ερυθρού 
λέοντος και ήλιου.  Το υπό αναφορά πρόσθετο έμβλημα, που αναφέρεται ως 
“Έμβλημα του Τρίτου Πρωτοκόλλου” αποτελείται από ερυθρό πλαίσιο σε σχήμα 
τετραγώνου στηριζόμενου επί του άκρου του σε λευκή βάση, σύμφωνα με τη σχετική 
απεικόνιση στο παράρτημα του πρωτοκόλλου. 

 Σημειώνεται ότι οι προϋποθέσεις χρήσης και σεβασμού του Εμβλήματος του 
Τρίτου Πρωτοκόλλου είναι οι ίδιες με αυτές των διακριτικών εμβλημάτων που 
καθιερώθηκαν από τις Συμβάσεις της Γενεύης και από τα Πρόσθετα Πρωτόκολλα του 
1977. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε τη συμφωνία του με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνική άποψη, 
για την κατά νόμο κύρωση του εν λόγω πρωτοκόλλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

 ∆ιακριτικά εμβλήματα και σήματα.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου 
(Πρωτόκολλο ΙΙΙ) των Συμβάσεων της Γενεύης (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών 
και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση 
είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Γεώργιος Τάσου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 9 Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
19, 20 και 32 του περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων βασικών κανονισμών περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή), ώστε το Τμήμα Μηχανολόγων Μηχανικών και Μηχανικών 
Παραγωγής να μετονομαστεί σε Τμήμα Μηχανικών Μηχανολογίας και 
Κατασκευαστικής. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής σημείωμα της 
Πολυτεχνικής Σχολής του Πανεπιστημίου Κύπρου, με ημερομηνία 23 Μαΐου 2006, 
σύμφωνα με το οποίο ο πρόεδρος του Τμήματος Μηχανολόγων Μηχανικών και 
Μηχανικών Παραγωγής αιτείται από τον πρύτανη του πανεπιστημίου την αλλαγή του 
ονόματος του τμήματος σε Τμήμα Μηχανικών Μηχανολογίας και Κατασκευαστικής, 
για σκοπούς καλύτερης απόδοσης του τομέα δράσης του τμήματος.  Επιπρόσθετα, 
μεταξύ άλλων, στο σημείωμα αναφέρεται ότι με την ίδρυση του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου η πτυχή της παραγωγής που συνδέεται με τεχνολογικές 
εφαρμογές θα μπορούσε να καλυφθεί από το Τμήμα Μηχανολόγων Μηχανικών και 
Επιστήμης και Τεχνολογίας Υλικών της αρμόδιας σχολής του ΤΕΠΑΚ, γι’ αυτό και 
προτείνεται όπως η παραγωγή γίνει το κύριο αντικείμενο του προπτυχιακού 
προγράμματος του συναφούς τμήματος στο ΤΕΠΑΚ και το όνομά του αλλαχθεί κατά 
ανάλογο τρόπο, ώστε τελικά να αποφευχθεί η ύπαρξη δύο τμημάτων μηχανολόγων 
μηχανικών στην Κύπρο.  
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 Ο εκπρόσωπος του Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσε ότι συμφωνεί με το σκοπό 
των κανονισμών αυτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, με βάση τα πιο πάνω, συμφώνησε με 
την τροποποίηση που επιφέρουν οι κανονισμοί αυτοί, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει.   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση 
είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και 

Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Γεώργιος Τάσου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 24 
Απριλίου και 9 Οκτωβρίου 2007.  Στο στάδιο της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), ο 
αναπληρωτής διευθυντής του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου (ΑΤΙ), εκπρόσωποι 
της κλαδικής ΑΤΙ/ΠΑΣΥ∆Υ, ο διευθυντής του Ανώτερου Ξενοδοχειακού Ινστιτούτου 
Κύπρου (ΑΞΙΚ) και η διευθύντρια της Νοσηλευτικής Σχολής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
38 και 40 του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των υφιστάμενων κανονισμών περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Σχολές και 
Τμήματα κατά Σχολή), ώστε να επέλθουν σ’ αυτούς οι ακόλουθες βελτιωτικές αλλαγές: 

1. Η Σχολή Τεχνολογικών Εφαρμογών του ΤΕΠΑΚ να μετονομαστεί σε Σχολή 
Μηχανικής και Τεχνολογίας. 

2. Η Σχολή Υπηρεσιών Υγείας να μετονομαστεί σε Σχολή Επιστημών Υγείας. 

3. Να προστεθεί ως νέο τμήμα στη Σχολή ∆ιοίκησης και Οικονομίας το Τμήμα 
Εμπορίου, Χρηματοοικονομικών και Ναυτιλίας και ως νέο τμήμα στη Σχολή 



 

 14

Γεωτεχνικών Επιστημών και ∆ιαχείρισης Περιβάλλοντος το Τμήμα ∆ιαχείρισης 
Περιβάλλοντος. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς αυτούς, επισημαίνονται τα εξής: 

1. Τα δύο πιο πάνω νέα τμήματα αναμένεται να λειτουργήσουν από το 
ακαδημαϊκό έτος 2008-2009 και η δημιουργία τους έχει ήδη τύχει της έγκρισης 
των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών, στο πλαίσιο της ετοιμασίας του 
προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2006 
και 2007. 

2. Με τη μετονομασία της Σχολής Τεχνολογικών Εφαρμογών σε Σχολή Μηχανικής 
και Τεχνολογίας θα αποδίδονται ακριβέστερα ο προσανατολισμός, ο 
χαρακτήρας και το εύρος των ειδικοτήτων των τμημάτων που θα την 
αποτελούν. 

 Όπως είναι γνωστό, η ολομέλεια της Βουλής ψήφισε στις 4 Οκτωβρίου 2007 σε 
νόμο το τροποποιητικό νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007», ο σκοπός του οποίου είναι 
συναφής με τους εν λόγω κανονισμούς, διότι προβλέπει μεταξύ άλλων τη 
μετονομασία δύο σχολών που αναφέρονται και στους εν λόγω κανονισμούς. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις τροποποιήσεις που επιφέρουν 
οι πιο πάνω κανονισμοί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών αυτών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει.   

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 10, 11 και 12 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία.  

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

 
1. Ο περί Προϋπολογισμού 

του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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του 2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.204-
2007) 

2. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.205-
2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Ρύθμισης της 
Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.206-
2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

4. Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.207-
2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων του 2008 Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.208-
2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. Ο περί Προϋπολογισμού 
του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 
2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.209-
2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7. Οι περί Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου 
(Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε 
Υπαλλήλους του 
Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου και σε 
Εξαρτωμένους τους Όμοιο 
με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.105-
2007) 

Παιδείας και Πολιτισμού Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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8. Οι περί Οργανισμού 
Νεολαίας - Θέσεις 
Λειτουργού Νεολαίας και 
Λειτουργού Νεολαίας Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.106-
2007) 

∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

9. Οι περί Κυβερνητικού 
Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της 
Καθορισμένης Περιοχής 
του χωριού Σούνι-Ζανατζιά 
(Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.107-
2007) 

Εσωτερικών Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

10. Έγγραφο Υπ. Οικ. 20/2007 
που αφορά την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων, 
σύμφωνα με τους περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων (∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 
Νόμους του 1985 έως 
1991. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11. Έγγραφο του Οργανισμού 
Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας 3/2007 που 
αφορά την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων, 
σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.016) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Έκθεση πάνω στις 
επενδύσεις του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την περίοδο από 
1.1.2007 μέχρι 30.6.2007 
σύμφωνα με το εδάφιο 9 
του άρθρου 69 των περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
του 1980 έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001) 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.137, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους σχεδιασμούς της κυβέρνησης σε σχέση με το μέλλον του 
ΑΤΙ, τις κτιριακές του εγκαταστάσεις, καθώς και το ακαδημαϊκό προσωπικό που δεν 
επιθυμεί να ενταχθεί στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.400, ημερομηνίας 11 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.400 και ημερ. 11.05.2007, του βουλευτή Λευκωσίας, 
κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.400 και ημερ. 22.05.2007 και να σας 
πληροφορήσω ότι η κατασκευή του αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα 
Καλιάνων αποτελεί μέρος της κατασκευής ενός ενιαίου αποχετευτικού συστήματος 
που θα εξυπηρετεί όλες τις κοινότητες της περιοχής Σολέας. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο έχει την αρμοδιότητα για την 
κατασκευή τέτοιων έργων, ετοίμασε μελέτη, σύμφωνα με την οποία η κοινότητα 
Καλιάνων εμπίπτει στην Α΄ Φάση του αποχετευτικού συστήματος Σολέας, στην οποία 
περιλαμβάνονται επίσης οι κοινότητες Κακοπετριά, Γαλάτα, Ευρύχου, Σινά Όρος και 
Τεμπριά.  Το σύστημα θα περιλαμβάνει την κατασκευή δικτύου συλλογής λυμάτων, 
αντλιοστασίων και βιολογικού σταθμού τριτοβάθμιας επεξεργασίας μαζί με δεξαμενή 
αποθήκευσης του επεξεργασμένου νερού που θα χρησιμοποιείται στη συνέχεια για 
άρδευση. 

 Είναι γεγονός ότι παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην κατασκευή του 
έργου.  Η καθυστέρηση αυτή, ωστόσο, προκύπτει από τις αντιδράσεις των κοινοτήτων 
στην χωροθέτηση του βιολογικού σταθμού.  Σημειώνεται ότι για την κατασκευή του 
σταθμού εξετάσθηκαν πέραν των έντεκα χώρων σε διαφορετικές περιοχές. 

 Η Μελέτη Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον η οποία ετοιμάσθηκε 
από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και η οποία συζητήθηκε στην Επιτροπή 
Αξιολόγησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον στις 13.06.2005, πρότεινε ως τον 
καταλληλότερο χώρο για την κατασκευή του βιολογικού σταθμού, χώρο στην περιοχή 
Λινούς, ανατολικά του μεταλλείου Σκουριώτισσας.  Εντούτοις, η σχετική γνωμάτευση 
της Επιτροπής δεν εκδόθηκε ακόμα λόγω έντονων αντιδράσεων του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Πέτρας, με αποτέλεσμα όλες οι διαδικασίες να παραμένουν έκτοτε 
στάσιμες. 

 Σημειώνεται ότι το χώρο αυτό υποστηρίζουν όλες οι κοινότητες της περιοχής 
Σολέας που θα εξυπηρετούνται από το σταθμό.»  

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.481, ημερομηνίας 19 
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Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.481 και ημερ. 19.06.2007, του βουλευτή Λευκωσίας, 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.481 και ημερ. 26.06.2007, με την οποία μας 
διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι, επειδή διαπιστώθηκε 
ότι η κοινότητα Φτερικουδίου αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα αποχετεύσεως των 
οικιακών λυμάτων λόγω της μορφολογίας του εδάφους, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων ετοίμασε ολοκληρωμένη μελέτη για την κατασκευή αποχετευτικού 
συστήματος στην κοινότητα.  Το προτεινόμενο αποχετευτικό σύστημα περιλαμβάνει 
την κατασκευή δικτύου συλλογής λυμάτων, σταθμού επεξεργασίας λυμάτων, αγωγού 
μεταφοράς των λυμάτων προς το σταθμό επεξεργασίας και σχέδιο 
επαναχρησιμοποίησης του επεξεργασμένου νερού. 

 Η δαπάνη υπολογίσθηκε να ανέλθει στις £620.000 και θα αναληφθεί εξ 
ολοκλήρου από το Κράτος, σύμφωνα με την κυβερνητική πολιτική που αφορά τη 
σταθερή κυβερνητική συνεισφορά για την επιχορήγηση της δαπάνης κατασκευής των 
αποχετευτικών έργων στις κοινότητες και που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο 
με την Απόφαση του με αρ. 62.726 και ημερ. 13.10.2005. 

 Το Γραφείο Προγραμματισμού καθόρισε πρόσφατα τα αποχετευτικά τέλη που 
θα κληθούν να καταβάλουν οι κάτοικοι που θα εξυπηρετούνται από το σύστημα.  Το 
θέμα θα τεθεί ενώπιον του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Φτερικουδίου με σκοπό την 
υιοθέτηση των αποχετευτικών τελών και την έναρξη της εφαρμογής τους.  Στη 
συνέχεια, θα προωθηθεί η διαδικασία σύναψης από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Φτερικουδίου, δανείου με κυβερνητική εγγύηση, το οποίο θα αποπληρώσει το Κράτος 
μέσα στα πλαίσια του ετήσιου Κρατικού Προϋπολογισμού και η ζήτηση προσφορών 
από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για την εκτέλεση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.537, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.537 ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2007 

Υδατοπρομήθεια Σιάς 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση σας με αρ. 23.06.009.01.537, ημερομηνίας 28 
Ιουνίου 2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Επαρχιακό Γραφείο Λευκωσίας του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων έχει ήδη 
προβεί στην ετοιμασία κατάλληλου σχεδίου αντικατάστασης του αγωγού μεταφοράς 
νερού στην υδαταποθήκη που βρίσκεται στην τοποθεσία “ΚΑΡΥ” στην κοινότητα Σιάς, 
με δαπάνη ύψους £60,000. 

 Το εν λόγω σχέδιο έχει συμπεριληφθεί στον προϋπολογισμό του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων για το 2008. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.01.546, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.546 ημερομηνίας 29/06/2007 

Κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής για την Κοινότητα Λυσού 

 Αναφέρομαι στην Ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.546 και ημερομηνία 29 
Ιουνίου 2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
μας αντιμετωπίζει θετικά το αίτημα της Κοινότητας Λυσού για ανέγερση νέας 
υδατοδεξαμενής. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει μελετήσει το αίτημα και απευθύνθηκε στον 
Έπαρχο Πάφου για προώθηση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης του χώρου που 
απαιτείται για την κατασκευή της υδατοδεξαμενής, καθώς και του δρόμου πρόσβασης 
προς αυτή. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.571, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 
2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.01.571 και ημερομ. 
27.7.2007, σχετικά με την Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.571 και ημερομ. 9.7.2007, 
που υπέβαλε ο Βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσος Μητσόπουλος, 
και τον πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα συστήματα στα οποία αναφέρεται ο κ. Μητσόπουλος για μείωση της 
γραφειοκρατίας και έγκαιρη εξυπηρέτηση του πολίτη αφορούν κυρίως στην εισαγωγή 
του θεσμού του Οδηγού του Πολίτη / Χάρτη ∆ικαιωμάτων του Πολίτη, ο οποίος έχει 
εισαχθεί και στην κυπριακή δημόσια υπηρεσία με βάση την Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου με Αρ. 57.489 και ημερομ. 13.3.2003.  Έκτοτε πολλά Τμήματα / 
Υπηρεσίες έχουν εκδώσει τέτοια έντυπα για εξυπηρέτηση των πολιτών (Ενδεικτικός 
κατάλογος Υπηρεσιών που έχουν εισάξει το θεσμό αυτό, καθώς και δείγματα Οδηγών 
/ Χαρτών ∆ικαιωμάτων του Πολίτη επισυνάπτονται).  Βασική επιδίωξη των Οδηγών 
του Πολίτη / Χαρτών ∆ικαιωμάτων του Πολίτη είναι η παροχή πληροφόρησης στους 
πολίτες και στις επιχειρήσεις για τις υπηρεσίες που προσφέρει το κάθε κυβερνητικό 
Τμήμα / Υπηρεσία, για τις υποχρεώσεις τόσο του ιδίου του Τμήματος όσο και των 
πολιτών, καθώς και η αυτοδέσμευση των Τμημάτων έναντι των πολιτών για έγκαιρη 
προσφορά υπηρεσιών.  Σ’ ότι αφορά την επιβολή προστίμου στην περίπτωση 
καθυστέρησης εξυπηρέτησης του κοινού, ο θεσμός στην Κύπρο περιορίζεται στην 
αυτοδέσμευση του Τμήματος, δεδομένου ότι μέσω του Χάρτη δηλώνει ότι παρέχει μια 
συγκεκριμένη υπηρεσία σε συγκεκριμένη χρονική περίοδο, παρά το γεγονός ότι σε 
κάποιες από τις ευρωπαϊκές χώρες επιβάλλονται συμβολικά πρόστιμα σε περίπτωση 
καθυστέρησης, όπως π.χ. η έκδοση κάποιου πιστοποιητικού ή άδειας δωρεάν.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.585, ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.585, ημερομηνίας 11.7.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.585 και ημερ. 18.7.2007 με την οποία μας 
διαβιβάστηκε η Ερώτηση του Αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου και σας 
πληροφορώ ότι η τακτική που ακολουθείται για έγκριση ως πολεοδομικά έργων 
διαμόρφωσης για εξωραϊσμού χώρων πρασίνου, είναι η αξιολόγηση των τέτοιας 
φύσεως αιτημάτων όλων των ∆ήμων και ο καθορισμός προτεραιοτήτων, στα πλαίσια 
των περιορισμών που τίθενται εκ των πραγμάτων και με δεδομένο πάντοτε τις 
οικονομικές δυνατότητες του Κράτους. 

2. Ειδικότερα για τα πάρκα του ∆ήμου Έγκωμης σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Πάρκα μεταξύ των οδών Σπετσών και Ναβαρίνου 

 Υφίσταται πρόνοια στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και θα πρέπει ο ∆ήμος Έγκωμης να υποβάλει στο εν λόγω Τμήμα τη 
μελέτη διαμόρφωσης του για έγκριση και προώθηση της χρηματοδότησής του. 

 Πάρκο Ασσιωτών και Πάρκο Λάιονς  

 Επειδή πρόκειται για νέα αιτήματα, κλήθηκε ο ∆ήμος να τα υποβάλει στο 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για αξιολόγηση, με βάση τις προτεραιότητες 
και τις δυνατότητες που παρέχει ο Κρατικός Προϋπολογισμός. 

 Πάρκο περιοχής κολεγίου Intercollege και Πάρκο οδών Λ. Ακρίτα - Π. 
Λιασίδη παρά το Bowling. 

 Η κατασκευή και των δύο πάρκων είχε περιληφθεί στις προτάσεις του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για τον Προϋπολογισμό του 2007, πλην 
όμως δεν εγκρίθηκε.  Έχουν περιληφθεί στις προτάσεις του Τμήματος για τον 
Προϋπολογισμό του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.586, ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.586 ημερομηνίας 11.7.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.586 και ημερ. 18.7.2007, με την οποία μας 
διαβιβάστηκε η Ερώτηση του Αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με το 
αίτημα του ∆ήμου Έγκωμης για αύξηση της κρατικής χορηγίας στα 4/5 της συνολικής 
δαπάνης για την εκτέλεση του πολεοδομικού έργου “Κάλυψη και διαμόρφωση του 
καναλιού Κλήμου σε πεζόδρομο/ποδηλατόδρομο (φάση Γ)”. 

2. Σύμφωνα με την καθορισμένη από το Υπουργικό Συμβούλιο πολιτική σε σχέση 
με το ποσοστό συνεισφοράς στη δαπάνη εκτέλεσης πολεοδομικών έργων από τις 
Τοπικές Αρχές, η κρατική συνεισφορά ανέρχεται στα 4/5 της δαπάνης μόνο για οδικά 
πολεοδομικά έργα, ενώ για όλα τα υπόλοιπα πολεοδομικά έργα κυμαίνεται μεταξύ 
των 2/3 και 3/4 της δαπάνης. 

3. Η κρατική συνεισφορά για το υπό αναφορά έργο ανέρχετο στα 2/3, όμως με 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στις 24.5.2000, η συνεισφορά του Κράτους 
αυξήθηκε στα 3/4 της δαπάνης σαν ένα από τα αντισταθμίσματα που δόθηκαν στο 
∆ήμο Έγκωμης για να αποδεχθεί να συνεισφέρει στη δαπάνη εκτέλεσης του έργου της 
Λεωφ. Αρχαγγέλου. 
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4. Ως εκ τούτου, δεν υπάρχει δυνατότητα παρέκκλισης από τις σχετικές 
Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ώστε να ικανοποιηθεί το αίτημα του ∆ήμου 
Έγκωμης, ο οποίος έχει κατ’ επανάληψη ενημερωθεί σχετικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.592, ημερομηνίας 11 

Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.592, ημερομηνίας 11.7.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.592 και ημερ. 27.7.2007, με την οποία μας 
έχει διαβιβαστεί η Ερώτηση του Αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με 
το αίτημα του ∆ήμου Έγκωμης για κρατική συνεισφορά αναφορικά με τα έργα 
προτεραιότητας στον ιστορικό πυρήνα Έγκωμης. 

2. Με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η Κυβέρνηση επιχορηγεί κατά τα 
2/3 τη δαπάνη της μελέτης για την εκπόνηση Σχεδίου Περιοχής για τμήμα διοικητικής 
περιοχής Έγκωμης από τον παραδοσιακό πυρήνα μέχρι τη βιομηχανική ζώνη 
Έγκωμης. 

3. Μετά που θα καθοριστούν τα έργα προτεραιότητας στο Σχέδιο Περιοχής, οπότε 
και θα καταστεί δυνατός και ο προγραμματισμός εκτέλεσης των έργων η Κυβέρνηση 
θα μελετήσει και τον τρόπο χρηματοδότησής τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.003, ημερομηνίας 16 
Ιουλίου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας 

Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.003 που έχετε υποβάλει στις 
16/07/07 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω με τα ακόλουθα: 

 (α) Το Υπουργείο Εσωτερικών και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, σε στενή 
συνεργασία με το Υπουργείο Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και το 
Τμήμα Αναδασμού, και στη συνέχεια με την ενεργό εμπλοκή της Νομικής Υπηρεσίας, 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και του Επιστημονικού και Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου, επεξεργάσθηκε πλαίσιο αρχών και προτάσεων για τη 
διαμόρφωση προσχεδίου εξειδικευμένης νομοθεσίας. 

 (β) Με βάση το εν λόγω πλαίσιο αρχών και προτάσεων, η Νομική Υπηρεσία 
επεξεργάσθηκε προσχέδιο νομοθεσίας και στις 26/01/07 το απέστειλε στα δυο 
Υπουργεία και στις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες για περαιτέρω συζήτηση. 

 (γ) Τα Υπουργεία Εσωτερικών και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
έχουν ολοκληρώσει την εσωτερική διαβούλευση και αναμένεται ότι εντός τους 
Σεπτεμβρίου θα συνέλθει εκ νέου η διυπηρεσιακή Επιτροπή για συζήτηση των 
απόψεων των εμπλεκομένων Υπηρεσιών και διαμόρφωση ενός νέου, πληρέστερου 
προσχεδίου νομοθεσίας. 

2. Η εργασία για τη διαμόρφωση ενός σύγχρονου, επαρκούς και κατάλληλου 
νομικού πλαισίου σε ότι αφορά τον αστικό αναδασμό είναι αναπόφευκτα, χρονοβόρα 
και περίπλοκη, αλλά τα Υπουργεία Εσωτερικών και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος με τα Τμήματα τους θα καταβάλουν κάθε προσπάθεια για επίσπευση 
της.» 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Το πρώτο θέμα είναι «Οι 
προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Θα αρχίσει η συζήτηση του θέματος με ομιλία από τον εισηγητή του κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ότι η πατρίδα μας ευτύχησε να είναι περήφανα ισότιμο μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, να βρίσκεται ανάμεσα στους ισχυρούς της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, η φωνή η δικιά μας να ακούγεται ισότιμα με τη γαλλική, τη γερμανική, την 
αγγλική και όλες αυτές τις φωνές που προκαλούσαν δέος όσον αφορά τη δύναμη, την 
εμβέλεια και το εκτόπισμά τους, το ότι ο δικός μας Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει τη 
δυνατότητα να υψώνει -όσο την υψώνει- ισότιμα αυτή τη φωνή στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση είναι γιατί κάποιες ομάδες σ’ αυτό τον τόπο ξεκίνησαν την πολιτική τους 
δράση έχοντας ως στόχευση και οραματισμό σε ανύποπτο χρόνο, το 1976, όταν μετά 
την τουρκική εισβολή οτιδήποτε το ευρωπαϊκό ή το αμερικάνικο ριχνόταν στο πυρ το 
εξώτερον, είχαν την τόλμη και την αποφασιστικότητα μέσα στην ιδρυτική τους 
διακήρυξη -δύο χρόνια μετά την εισβολή και την κατοχή- να καταγράψουν ως βασικό 
στρατηγικό εθνικό στόχο την ένταξη της Κύπρου στη μεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια.  
Προπηλακίσθηκαν αυτοί οι οποίοι είχαν την πρωτοποριακή αυτή άποψη, αυτοί που 
είχαν τον οραματισμό και αυτοί που μπήκαν στην πολιτική με διορατικότητα και όχι με 
κοντόφθαλμα οράματα.   

 Αυτή την παράταξη που έθεσε το θεμέλιο λίθο το 1976 δε χρειάζεται καν να την 
αναφέρω, γιατί βρίσκεται ενσυνείδητα ενσταλαγμένη στη συνείδηση του κάθε Κύπριου 
πολίτη και με περηφάνια λέω ότι είναι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, για να βρίσκομαι 
σ’ αυτό το βήμα και περήφανα να συζητώ την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη, να 
συζητώ το ότι η Κύπρος μπαίνει στο σκληρό πυρήνα των δεκαπέντε χωρών μελών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Εάν σ’ αυτή την πορεία όμως -γιατί δεν έφτανε μόνο μια ιδρυτική διακήρυξη- η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν ευτυχούσε να έχει στο πηδάλιό της αυτή την πραγματικά 
ευρωπαϊκή παράταξη, την παράταξη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, εάν δε 
βρισκόταν στο πηδάλιό της ο Γλαύκος Κληρίδης, ο οποίος ήταν ο εμπνευστής και ο 
οραματιστής αυτής της ευρωπαϊκής ιδέας, σίγουρα αυτό το οποίο βιώνουμε τα 
τελευταία χρόνια με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα ήταν ένα πολύ 
απόμακρο και άπιαστο όνειρο.  Η Κύπρος θα συνέχιζε να αγωνίζεται ακόμα να 
επιβιώσει στην ανατολική λεκάνη της Μεσογείου είτε βλέποντας ανατολικά είτε 
βλέποντας στη γειτονιά της, που άρχισε να χάνει και τους γείτονές της ως φίλους και 
σύμμαχους, είτε στους αδέσμευτους, που μοιραίως κανένας πλέον δεν αναφέρεται σ’ 
αυτούς.  ∆ηλαδή θα ήταν μια Κύπρος απομονωμένη, χωρίς συμμάχους, χωρίς 
εταίρους, χωρίς φίλους, χωρίς φωνή, χωρίς διεκδίκηση, χωρίς εθνικούς στόχους και 
προορισμούς, χωρίς εθνικούς οραματισμούς.   

 Εάν λοιπόν μέσα σ’ αυτή την πορεία δεν είχαμε τη συγκυρία από το 1993 αυτή 
η παράταξη, που πίστεψε πραγματικά και όχι καιροσκοπικά, μικροπολιτικά και 
μικροκομματικά, να βρίσκεται στο πηδάλιο, σίγουρα, πραγματικά όλοι εμείς δε θα 
χαιρόμαστε και δε θα ήμαστε ευτυχείς.  Όμως η πραγματικότητα είναι ότι, όταν το 
2004 συζητούμε για την Ευρωπαϊκή Ένωση, κάποιοι το περνάνε ότι ήταν δεδομένο να 
μπει η Κύπρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Κάποιοι αυτή την τεράστια εθνική επιτυχία 
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άρχισαν μάλιστα να την οικειοποιούνται, ότι λίγο πολύ μας την έδωσαν στο πιάτο και 
δεν χρειάστηκαν αγώνες και προσπάθειες. 

 Θα θυμίσω λέγοντας ότι, όταν θέταμε αυτούς τους στόχους, κάποιοι μας 
χλεύαζαν, άλλοι μας ειρωνεύονταν, άλλοι μας θεωρούσαν ουτοπιστές και σίγουρα και 
οι Ευρωπαίοι και οι ξένοι θεωρούσαν αδύνατο να μπει μια χώρα στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση με εθνικό πρόβλημα, μια χώρα μοιρασμένη, μια χώρα με κατοχικό στρατό.  
Εμείς πιστέψαμε και, επειδή αυτή η τεράστια εθνική επιτυχία δεν μπορεί και δεν 
πρέπει είτε να παραχαράσσεται είτε να διαγράφεται, απλώς υπενθυμητικά αναφέρω 
για όσους έχουν κοντή μνήμη ότι από το 1993 μέχρι το 2003 χρειάστηκαν σκληροί 
αγώνες και σκληρή προσπάθεια, για να μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ήταν τότε 
που η Κύπρος περήφανα κατήγαγε τη μια μετά την άλλη εθνικές νίκες, για να 
μπορέσει να γίνει χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Αναφέρω εν τάχει ότι στις 30 Ιουνίου 1993, με το που αναλάβαμε τη 
διακυβέρνηση του τόπου, με έκδοση γνωμοδότησης της Επιτροπής αναγνωρίζεται η 
ευρωπαϊκή ταυτότητα και χαρακτήρας της Κύπρου.  Η Κύπρος κρίνεται κατάλληλη για 
ένταξη.  Μέγιστη εθνική νίκη.   

 4 Οκτωβρίου 1993: Το Συμβούλιο υιοθετεί τη γνωμοδότηση της Επιτροπής.   

 25 Ιουνίου 1994: Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο της Κέρκυρας βεβαιώνει ότι η 
επόμενη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα περιλαμβάνει την Κύπρο και τη 
Μάλτα.  Όλα αυτά δεν είναι απλώς ημερομηνίες.  Χρειάζονταν μάχες από την 
κυβέρνηση που είχε τότε τη διακυβέρνηση του τόπου μαζί με την κυβέρνηση της 
Ελλάδος.   

 10 ∆εκεμβρίου 1994: Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο του Έσσεν επιβεβαιώνει την 
απόφαση του Συμβουλίου της Κέρκυρας.  Κάθε μέρα η Κύπρος έδινε τη μάχη για 
εξετάσεις και πετύχαινε και έπαιρνε άριστα.  Ήταν τότε ακόμα που καταγράφαμε νίκες 
στο ενεργητικό μας και δεν παίρναμε χαστούκια και ήττες, όπως συμβαίνει σε μια 
άλλη χρονική περίοδο, που δυστυχώς είμαστε μάρτυρες και τη βιώνουμε.   

 6 Μαρτίου 1995: Το Συμβούλιο Γενικών Υποθέσεων δηλώνει ότι οι ενταξιακές 
διαπραγματεύσεις θα ξεκινήσουν σε έξι μήνες μετά το πέρας της ∆ιακυβερνητικής.  Η 
∆ιακυβερνητική έληξε με την υπογραφή της Συνθήκης στο Άμστερνταμ στις 2 
Οκτωβρίου 1997.   

 26 Ιουνίου 1995:  Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο των Καννών επιβεβαιώνει 
απόφαση της 6ης Μαρτίου του 1995. 

 16 ∆εκεμβρίου 1995, 22 Ιουνίου του 1996, 18 Ιουλίου του 1997:  Η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή εκδίδει την έκθεσή της “Ατζέντα 2000” για τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Στο απόσπασμα για την Κύπρο δηλώνεται η έναρξη των ενταξιακών 
διαπραγματεύσεων έξι μήνες μετά τη ∆ιακυβερνητική.  Καταδικάζεται επίσης, γιατί 
τότε, το 1997, ήταν αυτονόητη η καταδίκη τους, η εισβολή και η κατοχή.  Ήταν 
αυτονόητες οι καταδίκες ενάντια στην Τουρκία, ήταν πεπεισμένη η διεθνής κοινότητα 
για τον αγώνα που διεξήγαμε ως Κύπρος, ήταν πεπεισμένη ότι έπρεπε να στηρίξει το 
θύμα κι όχι το θύτη.  Καταδικάζεται το status quo ως αντίθετο προς το διεθνές δίκαιο, 
δηλώνεται ρητά ότι οι διαπραγματεύσεις μπορεί να αρχίσουν προ της επίλυσης του 
Κυπριακού κι επιβεβαιώνεται ότι η κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι αυτή 
που αναγνωρίζεται ως η νόμιμη αρχή με την οποία θα διαπραγματευθεί η διεθνής 
κοινότητα. 

 15 Σεπτεμβρίου 1997:  Στα συμπεράσματα του Συμβουλίου Γενικών 
Υποθέσεων επιβεβαιώνεται η έναρξη των διαπραγματεύσεων έξι μήνες μετά τη 
∆ιακυβερνητική.  Γίνεται επίσης αποσύνδεση του Κυπριακού από την έναρξη των 
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ενταξιακών διαπραγματεύσεων και δηλώνεται ότι οι ενταξιακές διαπραγματεύσεις θα 
συμβάλουν θετικά στην επίλυση του Κυπριακού.  Όλα αυτά τα βιώναμε με περηφάνια. 

 Και είμαστε στο 1997 μέχρι το 2003 που φθάσαμε στο “Έβερεστ” των εθνικών 
επιτυχιών, που ήταν η Κοπεγχάγη, όταν ο Γλαύκος Κληρίδης -εις απογοήτευσιν 
κάποιων που ανέμεναν ότι η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα έφερνε 
υποσημειώσεις, ουρές και αστερίσκους κι ήταν έτοιμοι να τον κατασπαράξουν- έφερνε 
υπό μάλης την Κυπριακή ∆ημοκρατία ενταγμένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
κατορθώνοντας αυτό το τεράστιο εθνικό επίτευγμα χωρίς να υπογράψει οποιαδήποτε 
δέσμευση, χωρίς αστερίσκους, χωρίς υποσημειώσεις, χωρίς οποιαδήποτε βαρίδια 
στην ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Με αυτό το μεγάλο εθνικό επίτευγμα ο Γλαύκος Κληρίδης παρέδωσε τη 
διακυβέρνηση του τόπου.  Και πρέπει να είμαστε ακριβείς λέγοντας:  Όταν γίνονται 
τέτοιες μεγάλες εθνικές επιτυχίες, δεν πρέπει να παραγνωρίζουμε τη δύναμη και τη 
δυνατότητα που μας έδωσε η Ελλάδα.  Του αείμνηστου Γιάννου Κρανιδιώτη, ο οποίος 
ήταν Υφυπουργός Εξωτερικών της Ελλάδας, όλοι αναγνωρίζουμε τη δράση και την 
προσφορά του.  Και σίγουρα κάποιος που αναγνωρίζει τη δράση και την προσφορά 
αυτού του μεγάλου Υφυπουργού Εξωτερικών λογικά αναμένεται να αναγνωρίσει 
διπλά τη δράση του τότε Υπουργού Εξωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του 
Γιαννάκη Κασουλίδη, που έδωσε τις μάχες των μαχών και έφερε μαζί με το Γλαύκο 
Κληρίδη αυτή την τεράστια εθνική επιτυχία για την οποία σεμνυνόμεθα σήμερα.   

 Επειδή η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση είχε τόσους πολλούς σκοπέλους, 
είχε τόσα πολλά εμπόδια, είχε τόσες πολλές μάχες να δοθούν, για να κερδηθεί ο 
πόλεμος, και επειδή, όπως είπα, τίποτε δε χαρίστηκε και δε δωρίστηκε, αλλά ήταν 
κατάκτηση της κυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη, του Υπουργού Εξωτερικών 
Γιαννάκη Κασουλίδη, του Υφυπουργού Εξωτερικών της Ελλάδας Γιάννου Κρανιδιώτη 
και της κυβέρνησης της Ελλάδας, εμείς θεωρούμε ότι είναι καλό σήμερα, που 
βρισκόμαστε στον προθάλαμο της ένταξής μας στην Ευρωζώνη, να θυμηθούμε πως 
τότε, για να μπεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν έμπαινες για την καλή σου διαγωγή ή 
την καλή σου συμπεριφορά ή γιατί σε συμπαθούσαν.  Τότε έπρεπε να αποδείξεις ότι 
και θέλεις και μπορείς να μπεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι τα κοινωνικοοικονομικά 
σου κριτήρια έπρεπε να ανταποκρίνονται, μέσα από σκληρές διαπραγματεύσεις και 
ελέγχους από γκουρού της ευρωπαϊκής οικονομίας.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση δε 
χαριζόταν σε κανέναν.  Η Κύπρος είχε το ευτύχημα σε όλη αυτή την πορεία να 
πρωτοπορεί, να είναι πρώτη με διαφορά και να αποτελεί το καλύτερο παράδειγμα 
χώρας η οποία εντασσόταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Κατορθώσαμε -κι αυτό είναι το μεγάλο κατόρθωμα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και της κυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη- το 2003 να καλύψουμε όλα τα 
σκληρά κριτήρια που ετίθεντο για να μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση· και ήταν 
σκληρά κριτήρια.  Ήταν τα ίδια κριτήρια με αυτά που ετίθεντο σήμερα για την 
Ευρωζώνη, με τη διαφορά ότι με εκείνα τα κριτήρια δεν είχες ευχέρεια να ενταχθείς 
μετά από δύο ή τρία χρόνια.  Ή κατόρθωνες να περάσεις τον πήχη ή ήσουν χαμένος 
κι έμενες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Περάσαμε πρώτοι τον πήχη με τις καλύτερες 
επιδόσεις.  Ουδείς μπορεί να αμφισβητήσει κομπογιαννίτικα ή λογικιστικά ή 
νομικίστικα ή οικονομικίστικα σήμερα αυτές τις τεράστιες επιδόσεις που πέρασαν από 
τα κριτήρια εξετάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των ευρωπαϊκών χωρών. 

 Τι κάναμε εμείς το 2003;  Αν ρωτήσετε τους πολίτες της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας αν ένιωσαν το βάρος αυτής της ένταξης με λιτότητα, με θυσίες, όπως το 
ένιωσαν με την Ευρωζώνη, θα σας πουν πραγματικά ότι ήταν μια ομαλή ένταξη και το 
κοινωνικό κράτος κυριάρχησε από το 1998 μέχρι το 2003.  Οι πολίτες είχαν την 
ευτυχία να καταγράφουν κοινωνικές επιτυχίες, κοινωνική σύνταξη, φοιτητική χορηγία, 
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επίδομα τέκνου, διαγραφή των χρεών των προσφύγων και τόσες άλλες κοινωνικές 
παροχές.  ∆ε χρειάστηκαν μέτρα λιτότητας.  ∆ε χρειαζόταν ο πολίτης να αγοράζει το 
πετρέλαιο στα 50 και 60 σεντ, το αγόραζε στα 20 σεντ, δε χρειαζόταν να του λέμε κάθε 
μέρα ότι για όλα φταίει η Ευρώπη, δε χρειαζόταν να του βάζουμε φορολογίες και να 
του λέμε «ξέρετε, απευθυνθείτε στις Βρυξέλλες».  Βάζαμε την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση με ένα κοινωνικό κράτος πανίσχυρο, ένα κοινωνικό κράτος που έδινε στους 
πολίτες και δεν έπαιρνε τίποτα.  Ένα κοινωνικό κράτος που είχε φορολογίες πολύ 
λιγότερες από τις σημερινές.  Τότε μπαίναμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ως λαός και ως 
πολίτες, όρθιοι, χωρίς να λυγίσουμε από τα φορολογικά βάρη, χωρίς να λυγίσουμε 
από τις έμμεσες και άμεσες φορολογίες, χωρίς να λυγίσουμε από τις επιβαρύνσεις, 
χωρίς να λυγίσουμε από το «για όλα φταίει η Ευρώπη».   Εισερχόμασταν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ο πολίτης αισθανόταν μόνο και μόνο περήφανα, γιατί 
κατόρθωσε αυτή η ευρωπαϊκή Κύπρος να τον εντάξει στη μεγάλη Ενωμένη Ευρώπη. 

 Το 2003 μπήκαμε πρωτοπόροι με διαφορά.  ∆εν μπήκαμε ουραγοί με 
διαφθορά.  Το 2003 σε όλους τους δείκτες ποιότητας, σε όλους τους δείκτες της 
οικονομίας, σε όλους τους δείκτες της κοινωνίας παίρναμε άριστα.  Σήμερα 
αντιπαραβάλτε αυτούς τους ίδιους δείκτες, για να αντιληφθείτε πού βρίσκεται η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Γνωρίζω και τις απαντήσεις αυτών οι οποίοι θα 
ακολουθήσουν: «Μηδενισμός ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, ισοπέδωση, παραλάβαμε 
καμένη γη.  Μας δώσατε, τι μας δώσατε;  Όλο κι όλο μια Κύπρο ενταγμένη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου ούτως ή άλλως θα εισερχόμασταν», χωρίς να εξηγείτε στο 
λαό… 

 Οι άλλοι μύθοι είναι για το τεράστιο κοινωνικό κράτος που δημιουργήθηκε τα 
τελευταία πέντε χρόνια.  Και επειδή εμείς έχουμε τα στοιχεία της παρούσας 
διακυβέρνησης, σας αναφέρω χαρακτηριστικά ότι το 2003 η Κύπρος εισερχόταν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και, σύμφωνα με τα στοιχεία του κράτους, για να μην 
ακολουθήσουν κάποιοι συνάδελφοι οι οποίοι θα αρχίσουν με αναφορές σε εξάρια, ότι 
το δημοσιονομικό έλλειμμα ήταν στο 6%, το 2004 με στοιχεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας καταγραφόταν ότι το δημοσιονομικό μας έλλειμμα ήταν στο 3,5%, όταν 
παραδίναμε την εξουσία, και είχαμε £220 εκατομ. έλλειμμα.   Τι ήταν αυτά τα £220 
εκατομ. μπροστά στα £80 εκατομ. που πήρατε από τη φορολογική αμνηστία, 
μπροστά στο £1 δις κάθε χρόνο από την αύξηση των έμμεσων φόρων, μπροστά στα 
£150 εκατομ. που πήρατε από τα πετρελαιοειδή;  Αυτά τα £200 εκατομ. επιστράφηκαν 
πίσω από τους πολίτες δέκα φορές.  Και εθεωρείτο επαχθές δημοσιονομικό έλλειμμα 
τα £200 εκατομ., όταν βάλατε μόνο έμμεσες φορολογίες και εισπράξατε από το 2003 
μέχρι σήμερα σχεδόν £3 δις περισσότερους φόρους από όσους επέβαλε η κυβέρνηση 
του Γλαύκου Κληρίδη;  Όταν εισπράξατε φόρους από τα πετρελαιοειδή περίπου £700 
εκατομ. περισσότερα από ό,τι εισέπραξε η κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη;  Όταν 
φορτώσατε το λαό με επιβαρύνσεις και του δημιουργήσατε το αίσθημα ότι δεν μπορεί 
να ζήσει σε μια ευρωπαϊκή Κύπρο, παραπέμποντάς τον να ξοφλήσει το λογαριασμό 
στην Ευρώπη, γιατί δεν αναλάμβαναν κάποιοι τις ευθύνες τους να του εξηγήσουν την 
κακή διαχείριση και την πραγματικότητα;     

 Πραγματικά μπαίναμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση… Και επειδή κάποιοι 
αμφισβητούν και λένε ότι τάχατες παραδόθηκε καμένη γη, στους προϋπολογισμούς 
του 2004, που ανέγνωσε ο τότε Υπουργός Οικονομικών, ο Μάρκος Κυπριανού, έλεγε:  
«Παραλάβαμε την οικονομία σε γερά θεμέλια»· και είναι πραγματικότητα.  Έκανε μια 
ομολογία σε ανύποπτο χρόνο που δεν μπορεί να τη διαγράψει κανένας, γιατί, αν αυτά 
τα πόδια της οικονομίας δεν ήταν δυνατά και δεν μπορούσαν να στηρίξουν τα 
επόμενα χρόνια, σίγουρα δε θα βρισκόμαστε σήμερα μπροστά στην Ευρωζώνη.  Και 
μάλιστα, όσον αφορά τις αυξημένες δαπάνες -κι αυτό θα το διαβάσω, για να 
ακούσουν κάποιοι οι οποίοι πραγματικά όχι μόνο κωφεύουν, αλλά λειτουργούν με το 
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αίσθημα της αμνησίας- έλεγε τότε:  «Το δυσμενές εξωτερικό περιβάλλον που 
χαρακτήρισε το 2001, λόγω κυρίως των τρομοκρατικών επιθέσεων της 11ης 
Σεπτεμβρίου, συνεχίστηκε το 2002 και το 2003, κυρίως λόγω του πολέμου του Ιράκ, 
με συνέπεια τη χαμηλή εξωτερική ζήτηση και τα δυσμενή αποτελέσματα, ιδιαίτερα 
στον τουρισμό. Τα δημόσια οικονομικά επομένως», έλεγε η κυβέρνηση του Τάσσου 
Παπαδόπουλου, «επιδεινώθηκαν λόγω των αυξημένων δαπανών, σε μια προσπάθεια 
να τονωθεί η ανάπτυξη, λόγω των υψηλότερων αμυντικών δαπανών» -τις υψηλότερες 
αμυντικές δαπάνες, αν ακούει κάποιος, για τις σημερινές δαπάνες για την άμυνα σας 
αφήνω να τις αυτοπροσδιορίσετε- «και τα χαμηλότερα από τα αναμενόμενα έσοδα 
ήταν αποτέλεσμα της νέας φορολογικής μεταρρύθμισης».  Αυτοί ήταν οι λόγοι που 
έστω εκείνο το μικρό έλλειμμα των £200 εκατομ. είχε η κυβέρνηση του Γλαύκου 
Κληρίδη.  Και δεν το λέει ο Λευτέρης ο Χριστοφόρου, το λένε τα αποτελέσματα, το λέει 
η κρίση, το λένε τα αδιαμφισβήτητα στοιχεία της ίδιας της κυβέρνησης του Τάσσου 
Παπαδόπουλου. 

 ∆εν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι βιώσαμε τα τελευταία πέντε χρόνια μια 
κυβέρνηση χαμηλών επιδόσεων, χαμηλών επιδόσεων σε όλους τους τομείς, χαμηλών 
επιδόσεων στο κοινωνικό κράτος.  Κι όταν λέω “χαμηλές επιδόσεις”, για να σβήσει 
ακόμα ένας μύθος που προσπαθούν να περάσουν στο λαό, το 2003, σύμφωνα με 
στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Βουλής κατά τη συζήτηση των 
προϋπολογισμών, στη σελίδα 46, για όσους θέλουν να ανατρέξουν, το κοινωνικό 
κράτος χαρακτηρίζεται ως 12,4% των κοινωνικών δαπανών και το 2008 12,2%.  
Συγκριτικά, όσον αφορά το ακαθάριστο εθνικό προϊόν, έχουμε οπισθοχώρηση σε αυτά 
τα πέντε χρόνια του κοινωνικού κράτους της κυβέρνησης του Τάσσου 
Παπαδόπουλου.  Και πώς δεν μπορούμε να έχουμε οπισθοχώρηση στο κοινωνικό 
κράτος, όταν πραγματικά, ουσιαστικά είναι διαχειριστής του μεγάλου ανθηρού, υγιούς, 
εύρωστου κοινωνικού κράτους που παρέδωσε η κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη 
χωρίς να προσθέσει ένα νέο κοινωνικό στοιχείο που θα δίνει την κοινωνική ταυτότητα 
αυτής της κυβέρνησης;  

 Θα παρακαλέσω τους συναδέλφους που θα παρελάσουν από αυτό το βήμα να 
μας πουν τα κοινωνικά επιτεύγματα, όχι αυτό που λέγεται, συνθηματολογώντας, 
«διπλασιάστηκαν οι κοινωνικές παροχές».  Να πάτε στη σελίδα 46 της αναφοράς του 
τότε Υπουργού Οικονομικών, για να δείτε την πραγματικότητα σε στοιχεία. 

 Όσον αφορά τους άμεσους φόρους, γιατί λένε «ξέρετε, επιβαρύναμε με 
έμμεσους φόρους αυτή την πενταετία, γιατί ουσιαστικά εισπράξαμε πάρα πολλά από 
τους άμεσους φόρους», σας διαψεύδουν και πάλι οι αριθμοί, κύριοι.  Οι άμεσοι φόροι 
υπερδιπλασιάστηκαν και ταυτόχρονα τους έμμεσους φόρους, που το 2002 ήταν £794 
εκατομ. -και εδώ έχετε πράγματι επίτευγμα- τους πήγατε στο £1.750.000.000!  Τι 
σημαίνει αυτό;  Ο Κύπριος πολίτης πληρώνει επί της διακυβέρνησης του Τάσσου 
Παπαδόπουλου σε έμμεσους φόρους £2.000 κατά κεφαλήν περισσότερα από ό,τι 
πλήρωνε επί διακυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη.  Το να βρίσκεται στη 
διακυβέρνηση του τόπου ο Τάσσος Παπαδόπουλος κοστίζει στον κάθε Κύπριο πολίτη 
£2.000 έμμεσους φόρους περισσότερους από ό,τι κόστιζε επί της διακυβέρνησης του 
Γλαύκου Κληρίδη. 

 Για να ολοκληρώσω, επειδή ακούγεται διαρκώς «ευημερούν οι δείκτες, 
υγιέστατοι οι δείκτες», ρωτώ:  Μα, αυτοί οι δείκτες με ποιων τις θυσίες θεωρούνται 
υγιείς;  Όταν παίρνεις από τους εργαζόμενους όλες αυτές τις έμμεσες φορολογίες, 
όταν φορτώνεις το λαό με όλους αυτούς τους φόρους κατανάλωσης, όταν πληρώνει ο 
λαός τα πετρελαιοειδή σε αυτές τις τιμές, είναι δυνατόν οι δείκτες να μην ανέβουν;  
Μα, είναι δυνατόν, με τόσες φορολογίες, να μην υπάρχει υγεία των δεικτών;  Η 
πραγματική κοινωνικοοικονομική επιτυχία μιας κυβέρνησης πιστώνεται στην 
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ανάπτυξη.  Πέστε μας με ποιο τρόπο μεγαλώσατε την πίτα του εθνικού εισοδήματος;  
Με ξένες επενδύσεις;  Με την τεχνολογία και την καινοτομία όπου είμαστε ουραγοί της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Με την ανταγωνιστικότητα όπου διολισθήσαμε στον πάτο;  Με 
τα θέματα της διαφθοράς;  Εδώ πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι στο μόνο τομέα όπου 
είχαμε αναβάθμιση κι ανεβήκαμε θέσεις είναι στον τομέα της διαφθοράς! ∆ε φτάνουν 
όλα αυτά που ουσιαστικά πληρώνουν οι πολίτες, το τίμημα των φορολογιών, είναι 
υποχρεωμένοι να πληρώνουν καθημερινά και τα διάφορα σκάνδαλα. 

 ∆ε θα κατέβω από το βήμα, αν δεν πω ότι ακόμα και στο θέμα της διαφώτισης 
και πληροφόρησης για το ευρώ βρήκαν τρόπο κάποιοι να δημιουργήσουν 
ευρωσκάνδαλο με την καμπάνια και τη διαφήμιση.  Καθυστέρησε η διαφήμιση του 
ευρώ, γιατί κάποιοι είχαν τη φαεινή ιδέα να δώσουν και να κατοχυρώσουν τις 
προσφορές σε άγνωστους, αγνώστων στοιχείων, με αποτέλεσμα να ξεσηκωθούν 
παγκύπρια όλοι οι διαφημιστές και να υποχρεωθεί το Υπουργείο Οικονομικών να 
αποσύρει αυτές τις προσφορές και να επανορθώσει για το νέο σκάνδαλο, που ήδη 
έγινε και σίγουρα παίρνει τη μορφή του ευρωσκανδάλου πριν την ένταξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κλείνοντας, θέλω να πω ότι θα ήμουν ο ευτυχέστερος των ανθρώπων, αν είχα 
πραγματικά την ευχέρεια και τη δυνατότητα σε κάποιους τομείς να πανηγυρίσω μαζί 
με κάποιους που πανηγυρίζουν από πρωίας μέχρι νυκτός για το ότι βελτίωσαν την 
κοινωνικοοικονομική θέση του Κύπριου πολίτη.  Θα ήμουν ο τελευταίος που θα 
ένιωθα σήμερα ότι θα μπορούσα να πω για την πατρίδα μου «ξέρετε» -αυτό που 
λέγαμε και παλαιότερα- «μπορεί στην οικονομία να μην πηγαίνουμε τόσο καλά, 
τουλάχιστο στο εξωτερικό φέρνουμε νίκες και επιτυχίες, έξω πάμε καλά».  Λεγόταν 
αυτό το σύνθημα.  ∆υστυχώς, η κοινή διαπίστωση όλων, που δε σηκώνει 
αμφισβήτηση, είναι ότι ούτε και στο εσωτερικό ούτε και στο εξωτερικό έχουμε τα 
αποτελέσματα που ανέμενε ο κυπριακός λαός.  Ιδιαίτερα με την παρουσία μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, όλοι εμείς που κάναμε αγώνες για να μπούμε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση αναμέναμε ότι αυτή η πατρίδα θα εισέπραττε για τις θυσίες και τους κόπους 
και τους αγώνες του λαού μας όντας μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ούτε αυτή η 
παρουσία αξιοποιήθηκε. 

 Πιστεύω  ότι, βρισκόμενοι σήμερα δυο μήνες πριν την ένταξη στην Ευρωζώνη -
εμείς δε μηδενίζουμε τίποτε, θεωρούμε επιτυχία και άθλο, άθλο στον οποίο συνέβαλε 
τα μέγιστα ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, το να μπαίνει η Κύπρος στο σκληρό πυρήνα 
της Ευρωζώνης- ότι σήμερα πλέον δοκιμάστηκαν οι πρακτικές, δοκιμάστηκε η 
παρούσα διακυβέρνηση, έδωσε ό,τι μπορούσε να δώσει, καταγράφηκαν τα αρνητικά 
και τα θετικά.  Μπαίνοντας στην Ευρωζώνη, δε σηκώνει πειραματισμούς.  Χρειάζεται 
και απαιτείται ένα νέο όραμα, μια νέα ηγεσία, ένας νέος άνθρωπος με ευρωπαϊκές 
προοπτικές και περγαμηνές, που θα μπορούσε πραγματικά να σφραγίσει την 
παρουσία της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να σφραγίσει την παρουσία της 
Κύπρου στην Ευρωζώνη.  Ένας άνθρωπος που να τον καταλαβαίνουν οι Ευρωπαίοι, 
ένας άνθρωπος που θα φέρει τα εύσημα και τις επιτυχίες.  Ο άνθρωπος που έδωσε τη 
μάχη και την κέρδισε μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ένας άνθρωπος που πραγματικά 
αυτό τον τόπο δε θα τον πάρει από εδώ μέχρι πάρα πέρα, αλλά θα τον πάρει από 
εδώ μέχρι τις Βρυξέλλες, μέχρι το Στρασβούργο.   Ένας άνθρωπος που θα δώσει και 
θα κερδίσει αυτή τη μάχη,  ένας άνθρωπος που θα αντικαταστήσει όλους αυτούς που 
έδωσαν ό,τι είχαν να δώσουν.  Και σίγουρα αυτός ο άνθρωπος, στον οποίο σήμερα 
κάναμε αναφορά και συνδέεται με την ένταξή μας στην Ευρωζώνη, δεν είναι άλλος 
από το Γιαννάκη τον Κασουλίδη, που, όπως είπα και προηγουμένως, συνέβαλε μαζί 
με το Γιάννο Κρανιδιώτη, την κυβέρνηση της Ελλάδος και την κυβέρνηση του Γλαύκου 
Κληρίδη στο να μπει η Κύπρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σήμερα να 
πανηγυρίζουμε πως θα μπούμε και στην Ευρωζώνη. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη δική μας πλευρά θα μιλήσει ο κ. Ευαγόρου.  Είναι 
έτοιμος σήμερα.  Όμως διερωτώμαι αν το θέμα που συζητούμε είναι οι προοπτικές της 
Κύπρου στην Ευρωζώνη.  Έχει μιλήσει ο εισηγητής και δεν έχει μιλήσει για καμία 
προοπτική για την Ευρωζώνη.  ∆ιερωτώμαι αν υπάρχει θέμα να συζητούμε στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ! 

 Κύριε Γεωργίου, όταν είπε ο κ. Χριστοφόρου “τελειώνοντας”, θα του έλεγα ότι 
δεν ακούσαμε τίποτε για την προοπτική της Κύπρου στην Ευρωζώνη, αλλά λέω «αν 
μας πάρει ακόμα είκοσι λεπτά;».  Κι έτσι δεν είπα τίποτε! 

(Γέλια) 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής εκτός από τον κ. Ευαγόρου σήμερα; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Παρακαλώ, ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην ιδιαίτερα επίμονη και αγωνιώδη προσπάθειά του να απονείμει τα εύσημα 
για οτιδήποτε ευρωπαϊκό υπάρχει σ’ αυτό το χώρο, ο συνάδελφος ξέχασε πολλά.  Ο 
συνάδελφος ξέχασε πρώτιστα τα θερμότατα συγχαρητήρια που απένειμε ο τότε 
Πρόεδρος Γλαύκος Κληρίδης σ’ όλες ανεξαίρετα τις πολιτικές δυνάμεις, αλλά και τις 
ευχαριστίες του για τη δουλειά που είχε γίνει, προκειμένου να ενταχθεί η Κύπρος στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ξέχασε τη σκληρή δουλειά ολωνών ημών στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, του σώματος εκείνου το οποίο εκλήθη να μελετήσει και να ψηφίσει 
εκατοντάδες εναρμονιστικά νομοσχέδια και τον ιδιαίτερα υπεύθυνο ρόλο που 
διαδραμάτισε ο Πρόεδρος της Βουλής, προκειμένου εκείνο το ογκώδες έργο να γίνει 
πραγματικότητα.   

 ∆υστυχώς, ο συνάδελφος ξέχασε και την Ελλάδα και το ρόλο της, τον 
πραγματικό ρόλο της.  Ανάφερε για το 1994 και όχι για τη δουλειά που έγινε στα 
πρόθυρα της ένταξης και τις προσπάθειες εκείνες.  Όμως εκείνο που σίγουρα δεν 
μπορεί κάποιος να συγχωρήσει στο συνάδελφο είναι ότι ξέχασε το λαό.  Τον κυπριακό 
λαό, ο οποίος κλήθηκε να επωμιστεί όλα εκείνα τα βάρη, ως απόρροια της πορείας 
ένταξης προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ξεχνά τάχατες ότι το 2001, το 2002 και αρχές 
του 2003 οι υποχρεώσεις μας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση επέβαλλαν 
δυστυχώς την επιβολή βαριών φορολογιών, τις οποίες κλήθηκε να επωμιστεί με 
πολλές θυσίες ο κυπριακός λαός;  Το ξέχασε, όπως ξεχνούν δυστυχώς ότι ξέχασαν 
κάτι ιδιαίτερα σοβαρό· ξέχασαν να διαπραγματευτούν! 
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 Ενταχθήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς ουσιαστική διαπραγμάτευση, 
υιοθετώντας την πολιτική “ένταξη παντός τιμήματος”, για να μη δυσκολέψουμε τους 
Ευρωπαίους, με αποτέλεσμα να μπάσουν ουσιαστικά τη χώρα μας αθωράκιστη, 
γυμνή και ξυπόλυτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με όλα εκείνα τα σοβαρά κοινωνικά και 
οικονομικά προβλήματα τα οποία επεσώρευσαν στον τόπο εντάσσοντας την 
οικονομία μας, τους εργαζόμενους, τον κόσμο σ’ ένα άγνωστο για εμάς περιβάλλον 
χωρίς να υπάρχει η αναγκαία προστασία.  ∆ιερωτάται ο συνάδελφος αν ένιωσαν οι 
εργαζόμενοι.  Σίγουρα ένιωσαν οι εργαζόμενοι.  Νιώθουν και σήμερα στο πετσί τους οι 
εργαζόμενοι το φοβερό κόστος της ανικανότητας, αλλά και της απροθυμίας να 
διεκδικήσουν.  Αυτό ήτο αποτέλεσμα της πολιτικής που υιοθέτησε ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός.  ∆εν μπορεί ένας πολιτικός χώρος να αναζητά άλλοθι στα λόγια 
αβρότητας που κάποιος υπουργός είπε επί τη αναλήψει των καθηκόντων του, κάτι 
που συνηθίζεται.  Ναι, παρέδωσαν καμένη γη!  Παρεδόθη καμένη γη!  Όταν 
παραδίδεις 6,3% δημοσιονομικό έλλειμμα και εβδομήντα και πλέον τοις εκατό δημόσιο 
χρέος, αντιλαμβάνεστε ότι αυτό το βάρος, αυτό το φορτίο, δεν το μεταφέρεις απλά 
στην επόμενη κυβέρνηση.  Το μεταφέρεις στον ίδιο το λαό, στους εργαζόμενους.  
Γνώριζαν τα Κριτήρια του Μάαστριχτ, γνώριζαν τα καθήκοντα τα οποία είχαμε και τις 
υποχρεώσεις που είχαμε απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Οι προηγούμενοι βαθμολογήθηκαν, κρίθηκαν και κρίθηκαν ανεξεταστέοι.  Ο 
κυπριακός λαός τούς έχει στείλει στο σπίτι τους.  Αποτελούν πλέον παρελθόν και, 
αφού αποτελούν παρελθόν, δεν μπορούν να αποτελέσουν και το μέλλον αυτού του 
τόπου.  Το μέλλον αυτού του τόπου είναι αλλού.  Με την υπογραφή της Συνθήκης 
Προσχώρησης στη Στοά του Αττάλου την 1η Μαΐου 2004 και την ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η χώρα μας έγινε αυτόματα και μέλος της ΟΝΕ, της 
Οικονομικής και Νομισματικής Ένωσης, σε αντίθεση με το τι ίσχυε για τα παλαιότερα 
κράτη μέλη τα οποία είχαν επιλογή, αν θα υιοθετούσαν το κοινό νόμισμα ή όχι, όπως 
το Ηνωμένο Βασίλειο, η ∆ανία.  Τα νέα δέκα κράτη μέλη και έπειτα η Ρουμανία και η 
Βουλγαρία είναι υποχρεωμένα να μπουν στην Ευρωζώνη.  Βασική προϋπόθεση για 
ένταξη στην Ευρωζώνη είναι να πληρούνται τα γνωστά Κριτήρια του Μάαστριχτ.  
Πρόσφατα στην Ευρωζώνη εντάχθηκε και δέκατο τρίτο μέλος, η Σλοβενία. 

 Συνειδητοποιούμε και γνωρίζουμε λοιπόν όλοι, όπως γνωρίζαμε και πριν, αλλά 
και κατά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι η ένταξη στην Ευρωζώνη και η 
υιοθέτηση του ευρώ ήταν και είναι βασική συμβατική υποχρέωση της χώρας μας, την 
οποία κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει και κανένας δεν αμφισβήτησε.  Κατά 
συνέπεια, οι όποιες κατηγορίες εκτοξεύονται ενάντια στο ΑΚΕΛ για ευρωσκεπτικισμό 
εξυπηρετούσαν υστερόβουλες πολιτικές σκοπιμότητες παρά την ουσία του ζητήματος.  
Η ουσία βρίσκεται αλλού.  Βρίσκεται ακριβώς στην ποιοτική διαφορά μεταξύ της 
αριστεράς και των υπόλοιπων πολιτικών χώρων.  Η αριστερά από τη φύση της 
αμφισβητεί, αγωνίζεται, διαφοροποιεί, στοχεύοντας πάντοτε στον άνθρωπο.  Είναι γι’ 
αυτό που η αριστερά στην Κύπρο είναι και η μόνη πολιτική δύναμη που δε δέχεται την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, τους ευρωπαϊκούς θεσμούς και τις παραμέτρους λειτουργίας της 
ως θέσφατο.   

 ∆ε θεωρούμε ότι οτιδήποτε έρχεται από την Ευρώπη είναι καλό, ιδιαίτερα για 
τους εργαζόμενους.  Σίγουρα υπάρχουν θετικά, αλλά μάθαμε να αμφισβητούμε τα 
αρνητικά και να τα αντιπαλεύουμε.  Εξάλλου, είμαστε η μοναδική πολιτική δύναμη 
που, διακρίνοντας τις πολιτικές δυνατότητες που προσέφερε η ένταξη, συναινέσαμε σ’ 
αυτήν, αλλά την ίδια στιγμή προειδοποιήσαμε ότι εκείνος ο δρόμος δε θα ήταν 
στρωμένος με ροδοπέταλα.  Προειδοποιήσαμε ότι ο δρόμος θα ήταν ανηφορικός και 
δύσκολος.  Προειδοποιήσαμε ότι ο δρόμος θα ήταν επίπονος, ότι θα υπήρχαν 
σοβαρές οικονομικές επιπτώσεις πάνω στον κόσμο και δικαιωθήκαμε δυστυχώς από 
την ίδια τη ζωή.  Κλείσαμε τ’ αυτιά στις “ευρωλάγνες” συναγερμικές σειρήνες, που μας 
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έλεγαν ότι θα τρώμε με χρυσά κουτάλια.  Οικοδομήσαμε παράλληλα με την ένταξή 
μας μία ολοκληρωμένη κοινωνική στρατηγική με σχέδια παροχών, επιδομάτων και 
φορολογικών ελαφρύνσεων ασκώντας όλη μας την πολιτική επιρροή.  Ξεκινώντας 
από τη φορολογική μεταρρύθμιση του 2002, πετύχαμε πάρα πολλά για τον κόσμο.   

 Σίγουρα χρειάζεται να γίνουν περισσότερα.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση για μας 
αποτελεί πρόκληση την οποία αντιμετωπίζουμε με ρεαλισμό, αλλά και 
διεκδικητικότητα.  Συνιστά ένα πρόσθετο βήμα αγώνα το οποίο αξιοποιούμε προς 
όφελος του λαού μας.  Όραμά μας η Ευρώπη της δημοκρατίας και των πολιτών, η 
Ευρώπη των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των πολιτικών ελευθεριών, η Ευρώπη της 
ισχυρής οικονομίας, της γνώσης, αλλά και του σύγχρονου κοινωνικού κράτους.  Μέσα 
στα ευρωπαϊκά πλέον πλαίσια αγωνιζόμαστε για την προστασία και τη διεύρυνση των 
κοινωνικών κεκτημένων και για την αναχαίτιση αντιλαϊκών, νεοφιλελεύθερων, 
συντηρητικών πολιτικών.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος έθεσε ως αρχικό στόχο την ένταξή της στην Ευρωζώνη την 1η 

Ιανουαρίου 2007, στόχο που ανέβαλε για το 2008, αφού βρισκόταν τότε κάτω από 
δημοσιονομική επιτήρηση.  Το ΑΚΕΛ, γνωρίζοντας ότι υπήρχε δυνατότητα περαιτέρω 
αναβολής της ένταξής μας στην Ευρωζώνη, εισηγήθηκε να την επιχειρήσουμε σε 
ακόμα ένα ή και δύο χρόνια για τους κάτωθι λόγους: 

 Πρώτον, τα μεγάλα δημοσιονομικά ελλείμματα που άφησε η κυβέρνηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού υποχρέωσαν την κυβέρνηση Παπαδόπουλου να 
ακολουθήσει μία ιδιαίτερα αυστηρή δημοσιονομική πολιτική, μία πολιτική 
νοικοκυρέματος, η οποία, σε ορισμένες περιπτώσεις, ιδιαίτερα τα τελευταία ενάμισι με 
δύο χρόνια, άγγιξε τα όρια της λιτότητας.  Κατά την περίοδο αυτή εμφανίστηκαν πολύ 
πιο έντονα και οι αλυσιδωτές επιπτώσεις της ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι 
βαριές εναρμονιστικές φορολογίες που ψηφίστηκαν τα έτη 2001, 2002 και 2003 
οδήγησαν σε αλυσιδωτές επιπτώσεις, όπως οι αυξήσεις στις τιμές και η ακρίβια, η 
οποία οξύνθηκε και από την άνοδο των τιμών των πετρελαιοειδών διεθνώς. 

 Ως επίτευξη των δημοσιονομικών, αλλά και των αναπτυξιακών στόχων που 
τέθηκαν ζητήθηκαν από τους εργαζόμενους και τον κόσμο γενικά θυσίες και 
εγκράτεια.  Όταν τα δημοσιονομικά δεδομένα βελτιώθηκαν, δικαιολογημένα το ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απαίτησε όπως αυτός ο κόσμος αποζημιωθεί για τις θυσίες 
που έκανε.  Κι αυτό να γίνει θεσμοθετημένα και προ Ευρωζώνης, γιατί γνωρίζουμε ότι 
με την ένταξη στην Ευρωζώνη τα πράγματα δημοσιονομικά θα γίνουν ακόμα πιο 
αυστηρά.   

 ∆εύτερον, η αναβολή της ένταξης στην Ευρωζώνη θα έδινε τη δυνατότητα να 
σταθεροποιηθεί και εμπεδωθεί και να έχει συνέχεια η πορεία ανάκαμψης της 
οικονομίας με πάμπολλα οφέλη, οικονομικά, κοινωνικά και δημοσιονομικά.  Η 
οικονομία μας βρίσκεται σ’ ένα μεταβατικό στάδιο αναδιάρθρωσης κατά το οποίο 
θητεύει στους νέους και άγνωστους θεσμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτή η 
προσαρμογή θα μπορούσε να είναι πιο ομαλή και πιο επιτυχής, αν παρεχόταν 
περισσότερος χρόνος.   

 Τρίτον, η υιοθέτηση του ευρώ σίγουρα δεν είναι εύκολη υπόθεση.  Αντίθετα, 
απαιτείται η καλύτερη δυνατή οργάνωση και προετοιμασία, αλλά και ικανοποιητικός 
χρόνος ενημέρωσης του κόσμου.   

 Τέλος, γνωρίζαμε ότι θα απαιτείτο ιδιαίτερη δουλειά όσον αφορά στη λήψη 
μέτρων για προστασία του καταναλωτή από την αισχροκέρδεια και την κερδοσκοπία.  
∆υστυχώς, η ζωή δεν περίμενε την εισαγωγή του ευρώ για να μας διαψεύσει.  
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Αντίθετα, από τα μέσα του Ιούλη και ολόκληρο τον Αύγουστο, σε μία προσπάθεια να 
προλάβουν να κερδοσκοπήσουν πριν από την υποχρεωτική διπλή αναγραφή των 
τιμών, πολλοί επιχειρηματίες ανέβασαν τις τιμές, την ώρα που η κυβέρνηση αρνείτο 
να αναγνωρίσει ότι υπάρχουν αυξήσεις και ακρίβια σφυρίζοντας αδιάφορα. 

 Στη συνέχεια φυσικά, υπήρξε παραδοχή από τον Υπουργό Οικονομικών και 
εξαγγελία πάταξης της κερδοσκοπίας από την κυβέρνηση, την ώρα που ο Υπουργός 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μέχρι προχθές αρνείτο επίσης ότι υπάρχουν 
αυξήσεις και ακρίβια.  Επιτέλους, συντονιστείτε! 

 Πολλοί μιλούν για τα θετικά και τα αρνητικά της ένταξης στην Ευρωζώνη.  
Τουλάχιστον εγώ θα παραμείνω επί του θέματος, κύριε Πρόεδρε, αφού ο εγγράψας το 
θέμα συνάδελφος μίλησε για οτιδήποτε άλλο εκτός από την προοπτική, αλλά και την 
ίδια την Ευρωζώνη.  Σίγουρα, στα θετικά μπορούμε να καταλογίσουμε την κατάργηση 
του κόστους μετατροπής του νομίσματος και, ως χώρα τουριστικός προορισμός, αλλά 
και χώρα με υψηλό ισοζύγιο εξαγωγών και εισαγωγών, σίγουρα θα έχουμε και τα 
απαιτούμενα οφέλη και διευκολύνσεις όσον αφορά στις εμπορικές δραστηριότητες.  
Όσον αφορά στα θετικά, εκείνοι οι οποίοι τα προβάλλουν σίγουρα καταγράφουν και τη 
δυνατότητα συγκρίσεων των τιμών.  Υπάρχει αυτή η δυνατότητα, αλλά τα γεωγραφικά 
δεδομένα της Κύπρου δεν προσφέρονται και τόσο πολύ.  Μπορεί ένας Βέλγος να 
συγκρίνει τις τιμές με την Ολλανδία, ένας Γερμανός με την Πολωνία, αλλά δεν μπορεί 
η μάνα μου να μπει στο διαδίκτυο, για να συγκρίνει πόσα πάνε στη λαχαναγορά του 
Βελγίου τα οποιαδήποτε προϊόντα.  Κατά συνέπεια, είναι ολίγον τι θεωρητικό, όμως 
είναι ένα μέτρο που μπορεί κάποιος να εντάξει μετά δυσκολίας στα θετικά.   

 Την ίδια στιγμή εμείς, ως ΑΚΕΛ, προειδοποιήσαμε για τα αρνητικά.  Μπορεί να 
υπάρξει μεγαλύτερη σταθερότητα του νομίσματος συνδεόμενη ή εισάγοντας ένα 
νόμισμα το οποίο αρχίζει να γίνεται ολοένα και πιο ισχυρό, αλλά η οικονομία δεν είναι 
τομέας που μπορεί να ιδωθεί στατικά.  Υπάρχουν διακυμάνσεις και υπήρξαν 
διακυμάνσεις του ευρώ απέναντι στο δολάριο που δεν ήταν οι καλύτερες, ιδιαίτερα 
στα αρχικά στάδια της εισαγωγής.  Κατά συνέπεια, δεν μπορούμε να λέμε ότι θα είναι 
σταθερό εις τον αιώνα τον άπαντα.  Σήμερα είναι ασταθές το δολάριο και είναι κάτω.  
Να μου το θυμηθείτε σε μερικά χρόνια, ο κύκλος θα έχει και πάλι γυρίσει.  Όμως 
προειδοποιήσαμε για ένα σοβαρό αρνητικό στοιχείο που ήτο η αύξηση στις τιμές και 
το στοιχείο της κερδοσκοπίας, της αισχροκέρδειας.  ∆εν εισακουστήκαμε!  ∆ε 
λήφθηκαν έγκαιρα εκείνα τα μέτρα που έπρεπε να είχαν ληφθεί, με αποτέλεσμα 
σήμερα και δύο μήνες πριν από την εισαγωγή του ευρώ να αντιμετωπίζει ο κυπριακός 
λαός, ο εργαζόμενος, τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζει.   

 Επιτόκια.  Είναι γεγονός ότι πάρα πολλοί ισχυρίζονται ότι το θέμα των 
επιτοκίων είναι ένα θετικό στοιχείο· και μπορεί να είναι, αφού αναμένουμε ότι, με βάση 
τα σημερινά δεδομένα, θα έχουμε ακόμα μείωση κατά μισή μονάδα βάσης.  Ας δούμε 
όμως και την άλλη όψη του νομίσματος.  Είχαμε κάποτε σταθερά επιτόκια, 
ελεγχόμενα, της τάξης του 9%.  Πείτε μου, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, αν στις 
πιστωτικές κάρτες ή στους τρεχούμενους λογαριασμούς ισχύουν τέτοια επιτόκια 
σήμερα.  ∆ωδεκάμισι τοις εκατό για πιστωτικές κάρτες, 8,5% για πιστωτικούς 
λογαριασμούς και διατεινόμαστε ότι διανύουμε την περίοδο των χαμηλών επιτοκίων 
και μάλιστα τα ίδια.  Σε όλες τις τράπεζες. 

 Ένα άλλο μεγάλο πρόβλημα: Αυτός είναι ο υγιής ανταγωνισμός που 
υπόσχονταν κάποιοι;  Υπάρχουν φυσικά και χαμηλά επιτόκια, γιατί ακριβώς η 
φιλοσοφία της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά στα επιτόκια είναι να υπάρχει για τις 
χιλιάδες καταθέτες, τους μικροκαταθέτες -οι οποίοι όμως είναι εκατομμύρια κόσμου 
και εκατομμύρια χρήματα- ένα εξευτελιστικό επιτόκιο.  Άρα οι οικονομίες των 
απομάχων της δουλειάς, των συνταξιούχων, που φύλαξαν πέντε, δέκα ή είκοσι 
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χιλιάδες λίρες, εργαζόμενοι για σαράντα και πενήντα χρόνια, να εξευτελίζονται με 2% 
και με 2,5% και με 1,8%.  Αλλά να υπάρχει εκείνη η δεξαμενή χρήματος, προσβάσιμη 
για τις μεγάλες επιχειρήσεις και τα μεγάλα projects και σίγουρα για τα μεγάλα κέρδη.  
Άρα δεν μπορούμε ένα νόμισμα να το βλέπουμε μόνο από τη μια του όψη. 

 Τι προτείνουμε;  Το ΑΚΕΛ εισηγείται, αφού έχει γίνει ήδη η αίτηση και 
κλειδώθηκε το νόμισμα και βαίνουμε προς την κατεύθυνση της ένταξης στην 
Ευρωζώνη από την 1η Ιανουαρίου 2008, να ενταθεί η ενημέρωση του κοινού και των 
καταναλωτών αλλά και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων και να μην αναμένονται τα 
πάντα είτε από τους συνδέσμους καταναλωτών είτε από το ΚΕΒΕ είτε από άλλους 
οργανισμούς.  Η κυβέρνηση θα πρέπει επιτέλους να αναλάβει συγκεκριμένο και 
έντονο ρόλο.  Να γίνει διακριτός αυτός ο ρόλος.   

 ∆εύτερον, παρ’ όλο που έγινε ήδη μεγάλη ζημιά, έστω και τώρα η κυβέρνηση, 
αφού παραδεχτεί πρώτα ότι υπάρχει πρόβλημα, να κινητοποιηθεί προς την 
κατεύθυνση της κερδοσκοπίας και των στρογγυλοποιήσεων προς τα πάνω.   

 Τρίτον, η κυβέρνηση να αφουγκραστεί τα αιτήματα του κόσμου, τα αιτήματα 
που προβάλλει κατά κόρον το ΑΚΕΛ, και να προχωρήσει σε βελτίωση των 
κοινωνικών παροχών και στον τομέα των συντάξεων να υιοθετήσει την πρότασή μας 
για αύξηση από τις £500 ως όριο και όχι από τις £312, να αποδοθεί καθολικά το 
επίδομα πολύτεκνης μάνας, για να αρθούν οι αδικίες, να εισαχθεί μαζικότερα το 
επίδομα μονογονιού με συγκεκριμένα κριτήρια, να πάει το αφορολόγητο όριο στις 
£12.000, να γίνει ουσιαστική επέκταση των επιδομάτων των πολύτεκνων οικογενειών, 
να δούμε πώς επιλύεται το πρόβλημα των ορεινών περιοχών αλλά και των φτωχών 
νοικοκυριών όσον αφορά στο θέμα της θέρμανσης και η εισαγωγή νέων στεγαστικών 
προγραμμάτων για νεαρά ζευγάρια. 

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι η 
ένταξη στην Ευρωζώνη αναμένεται να φέρει μια καινούρια φάση σίγουρα όσον αφορά 
στην ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας με θετικά αλλά και αρνητικά.  Και είναι στο 
χέρι μας να θωρακίσουμε την οικονομία μας αλλά και τους εργαζόμενους από πιθανά 
δεινά, από πιθανά προβλήματα.  Αυτό μπορεί να γίνει με την ενίσχυση του κοινωνικού 
κράτους αλλά και την εξάλειψη του καρκινώματος της κυπριακής κοινωνίας, που είναι 
η φτώχια.  Είναι ντροπή για όλους μας να γνωρίζουμε, συνάδελφοι, ότι εβδομήντα και 
πλέον χιλιάδες συμπολίτες μας, συμπατριώτες μας ζουν κάτω από το όριο που 
κοινωνικά καθορίζεται για τη φτώχια.  Είναι ντροπή για όλους μας και πρέπει 
επιτέλους να δούμε τι κάνουμε.  Και είναι γι’  αυτό το λόγο που μια από τις 
βασικότερες δεσμεύσεις του ∆ημήτρη Χριστόφια, ως υποψήφιου για την προεδρία της 
∆ημοκρατίας, είναι ακριβώς η καταβολή τεράστιων προσπαθειών, για να μειώσουμε -
δε λέω να εξαλείψουμε- να μειώσουμε -αν είναι δυνατό να εξαλείψουμε, ναι- όσο το 
δυνατό περισσότερο τη φτώχια στον τόπο μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη.  Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θα παρασυρθώ να φύγω από το θέμα, όπως είναι εγγεγραμμένο.  Απλώς 
θα απαντήσω στο τέλος της σύντομής μου παρέμβασης σε κάποιες υπερβολές.  Τις 
ανακρίβειες θα τις αφήσω για όταν θα γίνει η συζήτηση για τους προϋπολογισμούς. 
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 Πολύ απλά και σύντομα, η τεράστια επιτυχία της Κύπρου για υιοθέτηση του 
ευρώ και ένταξη στην Ευρωζώνη, πρώτον, μας βοηθά πολιτικά.  ∆ε θα έχουμε πλέον 
το άγχος, όταν θα ξανασυζητήσουμε λύση του Κυπριακού, να προτάσσεται η 
απαίτηση να κυκλοφορήσει για ένα διάστημα η τουρκική λίρα.  Είναι γι’ αυτό το λόγο 
που εμείς εισηγηθήκαμε έντονα και για πολιτικούς λόγους, όχι μόνο για χάρη του 
καταναλωτή, ότι πρέπει να γίνει έντονη διαφώτιση και στους Τουρκοκύπριους για το 
ευρώ. 

 Η ένταξή μας στην Ευρωζώνη δημιουργεί ένα πιο σταθερό νόμισμα, μας 
προσφέρει χαμηλότερα επιτόκια.  Στην πράξη το έχουμε δει και με το συνδυασμό που 
έχουμε κάμει της ενοποίησης των δανείων.  Φυσικά θα συμφωνήσω με τον κ. 
Ευαγόρου ότι έχει και πολλά άλλα πράγματα να δούμε.  Όχι, διότι μας το επιβάλλει η 
Ευρωζώνη, το ευρώ αλλά, διότι φταίμε εμείς· και να μην τα φορτώνουμε όλα στο ευρώ 
και στην Ευρώπη.  Όπως -και προειδοποιώ- αν δεν έρθουμε να αντιμετωπίσουμε 
σωστά με ορθολογισμό τη διαχείριση των ταμείων μας, εκεί είναι που θα καταρρεύσει 
το όλο σύστημα των κοινωνικών ασφαλίσεων, ανεξαρτήτως των προβλημάτων που 
έχουν ήδη τα ταμεία.  ∆ιότι εκεί θα έχουμε, λόγω του ευρώ, χαμηλά επιτόκια· που 
στην περίπτωση των ταμείων μας λειτουργεί αρνητικά.   

 Το άλλο θετικό από την ένταξη στο ευρώ είναι η πιο εύκολη διακίνηση του 
νομίσματος πανευρωπαϊκά· που για μια τουριστική χώρα λειτουργεί πολύ θετικά.  
Είναι εξοικειωμένος ο τουρίστας με το νόμισμα, μπορεί να κάνει πιο εύκολα τις 
συγκρίσεις και πολλά άλλα οφθαλμοφανή θετικά.  Ποιες είναι οι προοπτικές πάνω στις 
οποίες πρέπει να εργαστούμε;   Θα ξεχωρίσω τρεις, διότι θα μιλήσουν και άλλοι 
συνάδελφοι και θα αναλύσουν περισσότερο.   

 Πρώτον, η Κύπρος πλέον έχει ένα πολύ μεγάλο όπλο -το μεγαλύτερο όπλο 
που είχε από την ανεξαρτησία της- για να αναπτυχθεί και να γίνει η βάση υπηρεσιών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆εν είναι ανάγκη να ανταγωνιστούμε το Λουξεμβούργο, 
μπορούμε να το συμπληρώσουμε στην περιοχή, μπορούμε να το αντιγράψουμε το 
Λουξεμβούργο. 

 ∆εύτερον, η Κύπρος μπορεί να γίνει η γέφυρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την 
άλλη όχθη της Μεσογείου.  Θα πρέπει να ζητήσουμε -και νομίζω μπορούμε να το 
πετύχουμε- η Ευρωμεσογειακή Τράπεζα Αναπτύξεως να έχει την έδρα της στο τέλος 
στην Κύπρο.   

 Και τρίτον, μπορούμε τώρα με βεβαιότητα, ας ξεφύγουμε από τα προεκλογικά, 
να βάλουμε σαν στόχο όλοι μαζί ένα σύγχρονο πραγματικά κοινωνικό κράτος, ένα 
σύγχρονο κοινωνικό κράτος το οποίο να υιοθετεί και να εφαρμόζει στην πράξη το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, όσον αφορά τα κοινωνικά δεδομένα και τους κοινωνικούς 
κανόνες.  

 Ναι, θα πρέπει να δώσουμε στήριξη στη μονογονική οικογένεια με μία νέα 
δημογραφική πολιτική, στους πολύτεκνους, στους συνταξιούχους.  Θα πρέπει να 
προσπαθήσουμε -και χρειάζεται κοινωνικός προγραμματισμός- να ενσωματώσουμε 
τους μετανάστες.  Αυτό είναι το επόμενο μεγάλο μας πρόβλημα.  Όταν κάποτε κάποιοι 
σε αυτή τη Βουλή προειδοποιούσαν για το πρόβλημα των ξένων εργατών, η 
απάντηση ήταν: «Τι ασχολείστε με πέντε, δέκα χιλιάδες ξένους εργάτες που έχουμε;»  
Τώρα υπολογίζεται ότι έχουμε 15% και πλέον μετανάστες στην Κύπρο.  Αυτό θα 
πρέπει να το προσέξουμε, διότι είναι μια ωρολογιακή βόμβα η οποία θα εκραγεί. 

 Και πολύ σύντομα, για το φίλο μου το Λευτέρη.  Είναι λάθος να μην 
αντιλαμβανόμαστε ότι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πέραν των 
λιγότερων αυστηρών οικονομικών κριτηρίων που είχαμε τώρα για την Ευρωζώνη… 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Σωστό, συμφωνώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σωστό αυτό.  Είχε και πολιτικά κριτήρια τα οποία μας βοήθησαν να μπούμε και 
ιδιαίτερα η πιο συγκεκριμένη στήριξη της Ελλάδας, ότι είτε μπαίνουν και οι δέκα είτε 
δεν μπαίνει κανένας.  Και αυτό να μην το ξεχνούμε. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Σωστό.  Το είπε ο Σημίτης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Σωστό και αυτό. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σωστό, ναι.  Αν ο κ. Στυλιανίδης είπε για τον κ. Σημίτη, ναι, αναγνωρίζω στον κ. 
Σημίτη αυτή τη βοήθεια προς την Κύπρο.  Αλλά δεν του αναγνωρίζω τις υπόλοιπες 
τοποθετήσεις περί του Σχεδίου Ανάν, ότι ήταν σωστός. 

 ∆εύτερον, θα πρέπει να πούμε, Λευτέρη, ότι αν είναι να πανηγυρίζουμε και να 
προσωποποιούμε την επιτυχία -χωρίς να υποβαθμίζω τη δουλειά κανενός- ένα 
κόμμα, μία παράταξη ή ένα άτομο, θα μπορούσε, για παράδειγμα, ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος -και αν το έκανε, θα τον κατέκρινα- να πει: «Εγώ υπέγραψα την 
ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση». 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆εν είναι έτσι τα πράγματα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, δεν είναι έτσι τα πράγματα.  Στην Ευρωπαϊκή Ένωση μπήκαμε, γιατί 
στάθηκε σταθερά και αδιάλλακτα η Ελλάδα και, δεύτερον, διότι έκανε θυσίες ο 
κυπριακός λαός και εργάστηκαν σκληρά όλα τα κόμματα· και το ΑΚΕΛ που 
διαφωνούσε -και πρέπει να το αναγνωρίσουμε- μέχρι ενός σημείου.  

 Το άλλο το οποίο πρέπει να πούμε, Λευτέρη, είναι ότι πολύ δυστυχώς, πολύ 
δυστυχώς, να μου επιτρέψεις να μην έχω τη βεβαιότητα, αλλά να έχω την αμφιβολία 
γι’ αυτούς που μας έδωσαν το βάρος να το κουβαλούμε μετά το “όχι” του 
δημοψηφίσματος, ότι υποσχεθήκαμε να πούμε “ναι” στο Σχέδιο Ανάν και γι’ αυτό μας 
έβαλαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   Άρα να υποθέσω ή να μην υποθέσω ότι δεν είναι 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία που ήθελαν να βάλουν κάποιοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
αλλά την Κύπρο του Σχεδίου Ανάν; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη, όχι να αρχίσουμε με τα Σχέδια Ανάν… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να μου επιτρέψετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ!  Παρακαλώ πολύ!  Είμαστε εκτός θέματος, αν θα ξεκινήσουμε με 
αυτή την… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν είμαστε καθόλου εκτός θέματος.  Μπορούσατε, με όλο το σέβας, Πρόεδρε, 
να σταματήσετε τον προηγούμενο ομιλητή από του να κάμει αυτές τις αναφορές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο προηγούμενος ομιλητής δεν άκουσα να αναφερθεί σε κάτι τέτοια θέματα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μα ενοχλά σας το Σχέδιο Ανάν;  Εγώ σας εξήγησα ότι κάποιοι δεν είναι την 
ανεξάρτητη Κυπριακή ∆ημοκρατία που υποσχέθηκαν να βάλουν στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση αλλά την Κύπρο όπως θα ήταν μετά τη λύση του Κυπριακού.  Αν θέλετε να 
μην πω με το Σχέδιο Ανάν, με κάποιο σχέδιο. 

 Το άλλο σημείο το οποίο πρέπει να θίξουμε και δεν πρέπει να το ξεχνούμε…  
Και δεν πρέπει να το ξεχνούμε γιατί;  Όπως και με το Σχέδιο Ανάν δεν μπορούμε να 
πούμε περασμένα ξεχασμένα, δεν μπορούμε να πούμε περασμένα ξεχασμένα για το 
ότι δεν έγινε σωστή διαπραγμάτευση και έχουμε ΦΠΑ στην κατοικία· που θα 
μπορούσαμε να μην έχουμε.  Που έχουμε προβλήματα με τους γεωργούς και τους 
κτηνοτρόφους.  Που έχουμε προβλήματα ακόμα και με τους κυνηγούς και πάμε σε 
συγκεντρώσεις και φορτώνουμε εκεί και υποσχόμαστε.  Που έχουμε προβλήματα με 
τους αυτοκινητιστές και τόσους άλλους. 

 ∆ε θα έκανα αναφορά.  Όμως ξέρετε γιατί κάνω αναφορά;  Γιατί σήμερα πολλοί 
που ενοχλούνταν, όταν γινόταν κριτική στον κ. Βασιλείου που δε διαπραγματευόταν, 
έρχονται και φορτώνουν, έρχονται και ενθαρρύνουν, έρχονται να δώσουν λύσεις σε 
αυτούς τους ανθρώπους, γνωρίζοντας ότι τα προβλήματά τους είναι λόγω της μη 
διαπραγμάτευσης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Πουργουρίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πήρα το λόγο, για να πω ότι ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος υπέγραψε στη Στοά 
του Αττάλου τη Συνθήκη Προσχώρησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Στην οποία Συνθήκη Προσχώρησης η Κυπριακή ∆ημοκρατία προσδιορίζεται 
ότι είναι το έδαφος της Κύπρου από τον Απόστολο Ανδρέα μέχρι την Κερύνεια.  Και 
προσδιορίζεται επιπρόσθετα ότι στο βόρειο τμήμα της Κύπρου η Κυπριακή 
∆ημοκρατία δεν έχει τη δυνατότητα να ασκήσει τον έλεγχο τον κυβερνητικό εξαιτίας 
της παρουσίας των τουρκικών στρατευμάτων.  Αυτή ήταν η Συνθήκη που παρέδωσε ο 
Γλαύκος Κληρίδης στον Πρόεδρο Παπαδόπουλο και υπέγραψε.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι μέρος του χρόνου του ∆ΗΣΥ αυτό; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριοι συνάδελφοι, αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές για σήμερα, θα 
παρακαλέσω να δώσουν τα ονόματά τους, ούτως ώστε να ξέρουμε πόσοι θα είναι οι 
ομιλητές, για να καθορίσουμε και τους χρόνους.  Αυτοί που μίλησαν σήμερα, ο χρόνος 
μετράει.  Εν πάση όμως περιπτώσει, παρακαλώ να δοθούν τα ονόματα, ούτως ώστε 
να γνωρίζουμε και στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων την 
Πέμπτη και να καθοριστεί και τούτο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πού θα δηλωθούν τα ονόματα;  Να τα δηλώσουμε τώρα εδώ; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μια στιγμή, σας παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι ήδη καθορίστηκε ο χρόνος ομιλίας των κομμάτων στη 
σύσκεψη.  Είναι αυτός που ίσχυσε και για τα προηγούμενα θέματα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είπαμε θα το συζητήσουμε ξανά. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Καθορίστηκε από τη σύσκεψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν πάση περιπτώσει, κάποιος χρόνος υπάρχει από παλαιότερες εμπειρίες, 
αλλά, εν πάση όμως περιπτώσει, αυτό θα καθοριστεί -παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, 
μη μιλάτε όλοι μαζί- θα καθοριστεί την ερχόμενη Πέμπτη στη σύσκεψη των αρχηγών 
και εκπροσώπων των κομμάτων, ανάλογα με τον αριθμό των ομιλητών.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πού θα δηλωθούν τα ονόματα, κύριε Πρόεδρε;  Να τα δηλώσουμε τώρα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, εδώ κοντά μου, στη γραμματεία, για να μπορέσει η γραμματεία να 
υποβάλει την κατάσταση αρμοδίως, για να ξέρουμε ποιοι θα μιλήσουν την ερχόμενη 
Πέμπτη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ, μη φεύγετε από τις θέσεις σας.  ∆εν έχουμε τελειώσει. 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 25 
Οκτωβρίου 2007, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.155-2007)  
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 2. Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 
∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.179-2007) 

 3. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.175-2007) 

 4. O περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.202-2007) 

 5. Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.087-2007) 

 6. Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου 
(Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.088-2007) 

 7. Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.104-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής  ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Συνέχιση της συζήτησης).  
(Αρ. Φακ. 23.05.003.2007) 

 2. «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων πάνω 
από το όριο της φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 3. «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις 
νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 
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 4. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 5. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 (Ν. 75(Ι)/2002)». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 6. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 
προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 10. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 
ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 5.23 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μουσκάλλης Ανδρέας 

Ακκελίδου Ντίνα Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αντωνίου Αντώνης Νικολάου Ιωνάς 

Αριστοτέλους Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Βότσης Άγγελος  Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σαρίκας Φειδίας 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος  Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 



 

 40

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Κώστα Παπακώστα στη 
∆ιεθνή Ημέρα για τη Φτώχια. 

2. Ανακοίνωση από τον προεδρεύοντα αλλαγών στη σύνθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών και της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων. 

3. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007» και ψήφισή της σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλλοδαπών και Μετανάστευσης (Ευθύνη 
Μεταφορέων) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εμπορίας Ορισμένων Αντικειμένων 
(Εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) 1236/2005) Νόμος του 2007» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Πρόσθετου Πρωτοκόλλου (Πρωτόκολλο 
ΙΙΙ) των Συμβάσεων της Γενεύης (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2007» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Σχολές και Τμήματα κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και 
έγκρισή τους. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Οι σχεδιασμοί της κυβέρνησης σε σχέση με το μέλλον του ΑΤΙ. 

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
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 Αποχετευτικό σύστημα κοινότητας Καλιάνων - Η κατασκευή κεντρικού 
αποχετευτικού στο Φτερικούδι - Αίτημα Σιας για αλλαγή κεντρικού αγωγού 
υδατοπρομήθειας - Κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής στην κοινότητα Λυσό - 
Ανάγκη αντιμετώπισης του προβλήματος της γραφειοκρατίας - Αίτημα του 
δήμου Έγκωμης για έγκριση υπό διαμόρφωση πάρκων ως πολεοδομικών 
έργων - Αίτημα δήμου Έγκωμης για αύξηση της κρατικής χορηγίας σε σχέση με 
πολεοδομικό έργο - Αίτημα δήμου Έγκωμης για κρατική συνεισφορά στα έργα 
προτεραιότητας του ιστορικού πυρήνα Έγκωμης - Η εφαρμογή του αστικού 
αναδασμού. 

12. Αγορεύσεις (Λ. Χριστοφόρου, Στ. Ευαγόρου, ∆. Συλλούρης, Χρ. Πουργουρίδης) 
για το θέμα «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 



 1

 
 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 25ης Οκτωβρίου 2007  

 (Ώρα έναρξης:  4.28 μ.μ.)  

(Αρ. 4)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Καλό απόγευμα.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 

γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προ ημερήσιας διάταξης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψετέ μου να 

αναφερθώ σε έναν πρώην συνάδελφο, το Λάκη Θεοδούλου, τον οποίο χάσαμε 

πρόσφατα.  Είναι με βαθύτατη θλίψη που αναφέρομαι στο θάνατο του αγαπητού φίλου, 

συναγωνιστή και πρώην συναδέλφου Λάκη Θεοδούλου, που έφυγε την περασμένη 

Κυριακή, την 21η Οκτωβρίου του 2007.   

 Ο Λάκης Θεοδούλου γεννήθηκε το 1942 στην Έγκωμη Αμμοχώστου και 

αναμίχθηκε στην αριστερά από νεαρή ηλικία.  Υπηρέτησε στην Επαρχιακή Οργάνωση 

ΑΚΕΛ Αμμοχώστου, έλαβε ενεργό μέρος στον αγώνα ενάντια στη χούντα και 
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υπηρέτησε από τη θέση του οργανωτικού γραμματέα στο Παράρτημα ΑΚΕΛ Βρετανίας.  

∆ιετέλεσε βουλευτής ΑΚΕΛ Πάφου κατά την περίοδο 1985-1996.  Ο Λάκης Θεοδούλου 

υπήρξε ένας δυναμικός αγωνιστής και ιδεολόγος που διακρινόταν για την αφοσίωσή του 

στις αρχές και τα ιδανικά του κόμματός του. 

 Πιστεύω ότι διερμηνεύω τα αισθήματα όλων σας εκφράζοντας εκ μέρους του 

σώματος τα ειλικρινή μας συλλυπητήρια προς τη σύζυγο και τα παιδιά του εκλιπόντος.   

 Καλώ το σώμα να τηρήσει μονόλεπτη σιγή στη μνήμη του Λάκη Θεοδούλου. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μπαίνουμε τώρα στη νομοθετική εργασία.   

 Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 

αναγνωσθείσες.  

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Παραγωγής και 

Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007».  Για το θέμα έχει 

κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.   

 Παρακαλώ τον πρόεδρο... 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχουμε λάβει σήμερα, εντός της ημέρας, κύριε Πρόεδρε, από τη Γενική Εισαγγελία 

μία επιστολή που προτείνει μια τροπολογία στο νομοσχέδιο αρκετά σημαντική.  Βέβαια, 

σημαντική, υπό την έννοια ότι είναι απόπειρα να επαναφέρουν κάτι με το οποίο 

τουλάχιστον ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και, εξ όσων γνωρίζω, το ΑΚΕΛ-Αριστερά 

διαφωνούμε.  Αλλά, επειδή είναι μια πρόταση που προέρχεται από την εκτελεστική 

εξουσία, εισηγούμαι το θέμα να παραπεμφθεί πίσω στην επιτροπή, να εξετάσει την 

τροπολογία και να το δούμε την ερχόμενη Πέμπτη. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πουργουρίδη. 

 Ναι, ο κ. Θωμά, παρακαλώ. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι από τη Γενική Εισαγγελία έχει σταλεί ένα κείμενο, 

τρεις γραμμές, με το οποίο δίνεται ο ορισμός του τι αποτελεί κοινοτική Οδηγία, με την 

παράκληση να περιληφθεί στο άρθρο 2 και στο κείμενο του νόμου.   

 Είναι επίσης γεγονός ότι σε αυτό το νομοσχέδιο έχουν κατατεθεί δύο τροπολογίες, 

μία από το ΑΚΕΛ και μία από το ∆ημοκρατικό Κόμμα, και η συζήτηση για τις 

τροπολογίες θα κρίνει ουσιαστικά και το κατά πόσο θα υπάρχει ανάγκη να περιληφθεί 

αυτό το επιπρόσθετο κείμενο που έχει σταλεί από τη Γενική Εισαγγελία ή όχι.   

 Πιστεύω ότι θα μπορούσε να γίνει συζήτηση σε αυτό το στάδιο, παρ’ όλο που δεν 

υπάρχει θέμα, σε περίπτωση που υπάρχει επιμονή από την ομάδα του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, να αναβληθεί.  Όμως θεωρούμε ότι θα μπορούσε να λυθεί και στα πλαίσια 

αυτής της συζήτησης ενώπιον της ολομέλειας, χωρίς, τονίζω, να έχουμε ισχυρή άποψη, 

αν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός επιμένει στην αναβολή του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω την εντύπωση... 

 Ζήτησε κανένας το λόγο; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ο κ. Φυττής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Φυττή. 

(Γελώντας) 

 Ή το χέρι σου είναι κοντό ή εγώ δε βλέπω καλά! 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι τζιαι το χέρι του έν’ κοντό, κύριε... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Είναι γεγονός ότι η τροπολογία που εισηγείται η Γενική Εισαγγελία, όποιος τη 

διαβάσει προσεκτικά την επιστολή της Γενικής Εισαγγελίας θα το δει, συνδυάζεται με 

την εισήγηση που έστειλε το Τμήμα Γεωργίας και ο υπουργός, στο άρθρο 15 να αλλάξει 

το αρχικό κείμενο και να μπει κάπως διαφορετικά.  Και απλώς εξηγεί τι σημαίνει Οδηγία.  

∆ηλαδή η εξήγηση που δίνει η Γενική Εισαγγελία συνδυάζεται με την τροποποίηση που 

κάνει το ∆ΗΚΟ και η Ε∆ΕΚ και η οποία τροποποίηση του ∆ΗΚΟ και της Ε∆ΕΚ είναι 

αυτή που έστειλε το Τμήμα Γεωργίας.  Αλλά δεν μπορούσαμε ούτε εμείς ούτε το ΑΚΕΛ 

να βάλουμε τις τροπολογίες, διότι είμαστε σε ίσους αριθμούς στην επιτροπή Γεωργίας.  

Και έτσι απεφασίσθη να έρθουν και οι δύο τροπολογίες στην ολομέλεια.  Εάν όμως 

θέλουν να ξαναπάμε στην επιτροπή, καμία ένσταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Επειδή είναι πάγια, αν θέλετε, τακτική, από τη στιγμή που μια ομάδα ζητά την 

αναβολή ενός θέματος, να μην το αρνείται η ολομέλεια, εγώ θα έλεγα να αναβληθεί, να 

πάει στην αρμόδια επιτροπή, ούτως ώστε να γίνει...  ∆ιότι μπορεί να υπάρξει και 

περίπτωση να αλλάξουν και οι τροπολογίες μετά από αυτό.  ∆εν ξέρω.  Είναι καλύτερα 

να το δει η αρμόδια επιτροπή, για να έχουμε μια πιο σαφή εικόνα, με την παράκληση 

όμως ότι την ερχόμενη Πέμπτη να συζητηθεί. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Θωμά. 
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Γ. ΘΩΜΑ: 

 Έχω πει τη θέση μας, ότι δεν έχουμε ισχυρή άποψη, όμως υπάρχει το εξής:  

Επειδή υπάρχει κάποιο εναρμονιστικό κείμενο που θα πρέπει να πάρει το δρόμο του, 

για να περάσει από τη Βουλή, εφόσον θα απορριφθεί το άρθρο 15 αυτών των 

κανονισμών, και επειδή την ερχόμενη Πέμπτη η επιτροπή Γεωργίας θα ασχοληθεί με 

τους προϋπολογισμούς του Υπουργείου Γεωργίας, αν δεν υπάρχει ισχυρή άποψη από 

το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, εισηγούμαι να συνεχίσουμε.  Αν υπάρχει, εμείς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Πουργουρίδης τι λέει, παρακαλώ; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ούτε η δική μας άποψη είναι ισχυρή να αναβληθεί το θέμα πάση 

θυσία.  Απλώς, επειδή εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα πίσω από αυτή την τροπολογία 

του υπουργείου, την οποία δε θεωρούμε τόσο απλή και αθώα...  ∆ιότι η Οδηγία που 

θέλει να εισαγάγει διά της τροπολογίας είναι μία τροπολογία που στην ουσία θέλει να 

βάλει η εκτελεστική εξουσία διά του παραθύρου, να αποφασίζει το υπουργείο, χωρίς να 

έρχεται στη Βουλή η οποιαδήποτε πρόταση, κάτι στο οποίο εμείς διαφωνούμε κάθετα.  

Αυτό το πράγμα μπορεί να το δει και να το εξετάσει η επιτροπή που ξέρει το 

νομοσχέδιο, που ασχολήθηκε με το υπό συζήτηση θέμα και, αν είναι όντως έτσι το 

θέμα, θα είναι προτιμότερο να το δει η επιτροπή, για να έχουμε σωστή τοποθέτηση.  Αν 

οι άλλες πλευρές θέλουν να το συζητήσουμε σήμερα, εμείς θα καταψηφίσουμε αυτές τις 

τροπολογίες ούτως ή άλλως. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Σαρίκα. 
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Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς συμφωνούμε να αναβληθεί το θέμα για επόμενη συνεδρία, 

σε μια προσπάθεια να έρθουν με μια κοινή θέση όλα τα κόμματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Γεωργίου, ζητήσατε το λόγο; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι φαίνεται αθώο το ζήτημα, όπως είναι η διατύπωση 

που αποστέλλεται από την Εισαγγελία, φαίνεται να έχει ουσία.  Και η ουσία είναι η ουσία 

και της βάσης της τροποποίησης που το ΑΚΕΛ έχει σήμερα στην ολομέλεια.  Άρα ή θα 

πάει στην επιτροπή και θα επιβεβαιωθεί αυτό το πράγμα ή σήμερα θα καταψηφιστούν 

και τα δύο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Θωμά. 

 Α, με συγχωρείτε, κύριε Θωμά, ένα λεπτό, πρωτολογία. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι με τη συζήτηση ξεκαθαρίζει ότι είναι αναγκαίο να πάει 

πίσω στην επιτροπή, ανεξάρτητα από την κατανοητή βεβαίως παράκληση του κ. 

Γιαννάκη Θωμά, αν μπορούσε, το θέμα να λυθεί στην ολομέλεια.  ∆εν μπορεί να λυθεί 

στην ολομέλεια και για τον επιπλέον διαδικαστικό λόγο ότι υπάρχει και από άλλη 

πολιτική ομάδα, από άλλο πολιτικό κόμμα, τροποποίηση σήμερα μπροστά στην 

ολομέλεια για το ίδιο το ζήτημα, δηλαδή ο υπουργός να αποφασίζει μετά από γνώμη 

του συμβουλίου.   
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 Λοιπόν, τα θέματα αυτά είναι σοβαρά.  Υπάρχει μια μόνιμη διαφορετική αντίληψη 

στις διάφορες πολιτικές ομάδες γι’ αυτές τις νομοθετικές εξουσίες που δίδονται σε 

εκτελεστικά όργανα, στην εκτελεστική εξουσία, δηλαδή για την άσκηση νομοθετικής 

εξουσίας με διατάγματα, και θα είναι καλό, κατά την άποψή μας, να πάει πίσω στην 

επιτροπή, να διευκρινιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ναι, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, θα πω το εξής:  Οι συνάδελφοι που έχουν μιλήσει δε 

λαμβάνουν μέρος στην επιτροπή.  Θα πω ότι αυτή η πλευρά του ζητήματος, η όχι τόσο 

αθώα, η προσπάθεια παράκαμψης της Βουλής, ώστε με υπουργικά διατάγματα να 

αποφασίζονται σοβαρά ζητήματα που αφορούν τη γεωργία, έχει επισημανθεί δεόντως 

και πολλάκις ενώπιον της επιτροπής Γεωργίας.  Η επιστροφή του θέματος στην 

επιτροπή Γεωργίας δε θα εξυπηρετήσει περαιτέρω τη συζήτηση.  Όμως είναι θέμα 

απόφασης της προεδρίας, κύριε Πρόεδρε, και των συναδέλφων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεδομένης της δήλωσης του κ. Θωμά, εμείς είμεθα έτοιμοι να 

προχωρήσουμε με τη συζήτηση.  Θα καταψηφίσουμε και την τροπολογία αυτή και αυτήν 

του ∆ημοκρατικού Κόμματος και θα υποστηρίξουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Έχω την εντύπωση ότι πρέπει να προχωρήσουμε στη συζήτηση του θέματος, μιας 

και ο κ. Πουργουρίδης πήρε αυτή τη θέση.   



 8

 Παρακαλώ, πρώτα απ’ όλα, να διαβαστεί η έκθεση, κύριε Θωμά, και η 

συμπληρωματική. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι, από την έκθεση που έχω δει, ότι η διαφωνία είναι σε ένα 

μικρό σημείο του όλου θέματος που έχουμε μπροστά μας, εισηγούμαι να θεωρηθούν 

ως αναγνωσθείσες οι εκθέσεις.  Και, αν υπάρχει κάποιος που θέλει επί του σημείου 

διαφωνίας του να πει κάτι, να το πει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν συμφωνείτε, τότε δεν υπάρχει λόγος να διαβαστούν οι εκθέσεις.  Οι εκθέσεις 

θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 

Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

Ντίνος Χατζηνικόλας, αναπλ. πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

Γεώργιος Τάσου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε το υπό 
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αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 

Σεπτεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος (Τμήμα Γεωργίας και Τμήμα ∆ασών), του Υπουργείου Εξωτερικών, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων 

ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Το Συμβούλιο Παραγωγής και 

Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 

εκπροσωπήθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατάργηση του περί Παραγωγής, 

Εμπορίας και Ελέγχου Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμου του 1991, όπως 

αυτός τροποποιήθηκε, και η θέσπιση νέου νόμου, με στόχο τον εκσυγχρονισμό, την 

εναρμόνιση και ενοποίηση της κυπριακής νομοθεσίας στον τομέα της παραγωγής, 

πιστοποίησης και εμπορίας φυτικού πολλαπλασιαστικού υλικού. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προστατεύονται η φυτική παραγωγή 

της Κύπρου και ο Κύπριος καταναλωτής με τη χρήση υγιούς, ταυτοποιημένου και 

κατάλληλου φυτικού πολλαπλασιαστικού υλικού. 

 Συγκριτικά με την υφιστάμενη νομοθεσία, οι σημαντικότερες τροποποιήσεις της 

προτεινόμενης νομοθεσίας αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα:  

1. Τη σύνθεση του Συμβουλίου Πολλαπλασιαστικού Υλικού και συγκεκριμένα τη 

μείωση του αριθμού των μελών του από εννέα σε επτά.  

2. Την κατάργηση της πρόνοιας για συμμετοχή στο Συμβούλιο Πολλαπλασιαστικού 

Υλικού των φυτωριούχων ιδιωτών, αφού η πρόνοια αυτή αντίκειται στο κοινοτικό 

κεκτημένο, λόγω του ότι οι φυτωριούχοι δεν μπορούν να συμμετέχουν στο 

συμβούλιο και παράλληλα να αποφασίζουν μέσω αυτού για τα συμφέροντά τους 

και να ασκούν έλεγχο σε άλλους φυτωριούχους. 
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3. Την εισαγωγή πρόνοιας για συμμετοχή Λειτουργού του Τμήματος ∆ασών στο 

Συμβούλιο Πολλαπλασιαστικού Υλικού, αφού το συμβούλιο έχει δικαιοδοσία και 

για θέματα δασικού πολλαπλασιαστικού υλικού. 

4. Την εισαγωγή νέων ή την αντικατάσταση όρων και ορισμών, ώστε αυτοί να 

συνάδουν με τους όρους αριθμού κοινοτικών Οδηγιών. 

5. Τον καθορισμό των διαδικασιών για επιβολή διοικητικού προστίμου από το 

διευθυντή του Τμήματος Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, την 

εξουσία έκδοσης υπουργικών διαταγμάτων και τη ρύθμιση άλλων διαδικαστικών 

θεμάτων. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος το οποίο συνοδεύει το κείμενο του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Ο νόμος που προτείνεται είναι νόμος πλαίσιο και δεν υιοθετεί συγκεκριμένη 

ευρωπαϊκή νομοθεσία, αλλά προνοεί για τη δημιουργία θεσμικού πλαισίου για την 

υιοθέτηση και εφαρμογή των κοινοτικών Οδηγιών. 

2. Εκτιμάται ότι η Κύπρος θα είναι σε θέση να εφαρμόσει την προτεινόμενη 

νομοθεσία, γιατί υπάρχει η απαραίτητη υπηρεσία και υποδομή.  Τα εργαστήρια και 

ο σχετικός εξοπλισμός που υπάρχουν στο Τμήμα Γεωργίας ικανοποιούν τις 

ανάγκες για την εφαρμογή του νόμου που προτείνεται, απαιτείται όμως η ενίσχυση 

του προσωπικού για τη στελέχωση της αρμόδιας υπηρεσίας του Τμήματος 

Γεωργίας.  Η απαίτηση αυτή θα ικανοποιηθεί με νέες προσλήψεις προσωπικού 

στο Τμήμα Γεωργίας. 

3. Σχετικά με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο ενημερώθηκε το Συμβούλιο Παραγωγής 

και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού, στο οποίο εκπροσωπούνται 

και ιδιώτες, ενώ προγραμματίζεται σειρά εκπαιδευτικών σεμιναρίων για 
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ενημέρωση των παραγωγών σχετικά με τις πρόνοιες της νέας νομοθεσίας. 

4. Από την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας δεν αναμένεται οποιαδήποτε 

αρνητική οικονομική επίπτωση σε πολίτες ή αρχές ή οργανώσεις ή ομάδες.  

Πιστεύεται ότι οι επιδράσεις θα είναι θετικές, γιατί θα προστατεύεται καλύτερα η 

παραγωγή των φυτών και θα διασφαλίζονται τα συμφέροντα των ιδιωτών με τις 

διαδικασίες που καθορίζονται. 

5. Το άμεσο κόστος από την εφαρμογή των κανονισμών που προτείνονται θα 

προκύψει από την πρόσληψη νέων Λειτουργών Γεωργίας και βοηθητικού 

προσωπικού που θα αποσπασθεί από τις εγκεκριμένες προσλήψεις προσωπικού 

στο Τμήμα Γεωργίας ή από το υφιστάμενο προσωπικό.  Το μακροχρόνιο κόστος 

από την εφαρμογή της νομοθεσίας θα είναι σταθερό ή και μειωμένο λόγω της 

εμπλοκής του ιδιωτικού τομέα στην παραγωγή του πολλαπλασιαστικού υλικού. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή επισήμανε 

ότι στον προτεινόμενο νόμο γίνεται αναφορά στο δικαίωμα προσφυγής, σύμφωνα με το 

άρθρο 146 του συντάγματος, κατά απόφασης του διευθυντή για επιβολή διοικητικού 

προστίμου, στις περιπτώσεις παραβάσεων που προβλέπονται σ’ αυτό, ενώ θα έπρεπε 

να γίνεται αναφορά και στο δικαίωμα άσκησης ιεραρχικής προσφυγής κατά απόφασης 

στον υπουργό.  Ακόμα, η επιτροπή εξέφρασε τις ανησυχίες της σε σχέση με την 

πρόνοια που εισάγεται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο η οποία παρέχει στον υπουργό 

τη δυνατότητα έκδοσης διαταγμάτων για τροποποίηση των Παραρτημάτων των 

κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει του νόμου και για τον καθορισμό διαδικασιών 

εφαρμογής κοινοτικών αποφάσεων και κανονισμών και ειδικότερα για το κατά πόσο με 

τα εν λόγω διατάγματα θα εισάγονται ποινές. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος, απαντώντας στις ανησυχίες της επιτροπής, επισήμανε ότι το 
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Τμήμα Γεωργίας συμφωνεί με την εισήγηση της επιτροπής για την εισαγωγή πρόνοιας 

για την παροχή δυνατότητας άσκησης ιεραρχικής προσφυγής κατά απόφασης της 

αρμόδιας αρχής στον υπουργό και, ως εκ τούτου, ανέφερε ότι, σε συνεργασία με την 

εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, θα ετοιμαστεί 

αναθεωρημένο κείμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  Ακόμα, ο ίδιος διαβεβαίωσε 

την επιτροπή ότι σκοπός των διαταγμάτων τα οποία ο υπουργός θα δύναται να εκδώσει 

αφορούν τη ρύθμιση τεχνικών θεμάτων και ειδικότερα την υιοθέτηση προνοιών των 

κοινοτικών κανονισμών και Οδηγιών και όχι θέματα ποινών ή επιβολής τελών ή 

φορολογίας.  Αναφερόμενος στην ανάγκη άμεσης έκδοσης διατάγματος από τον 

υπουργό σε σχέση με την υιοθέτηση της Οδηγίας 2006/124/ΕΚ της Επιτροπής, 

επισήμανε ότι απαιτείται η άμεση προώθηση της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού η υφιστάμενη νομοθεσία δεν παρέχει τέτοια εξουσία στον υπουργό, για να το 

πράξει.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, το Τμήμα Γεωργίας, σε συνεργασία με την εκπρόσωπο 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κατέθεσε στην επιτροπή 

αναθεωρημένο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στο οποίο περιλήφθηκε σχετική 

πρόνοια για την άσκηση ιεραρχικής προσφυγής.   

 Αναφορικά με τη νέα αυτή πρόνοια, η επιτροπή, εκφράζοντας την ανησυχία της ως 

προς τη δυνατότητα που παρέχεται στον υπουργό να αποφασίζει για κάθε προσφυγή 

το ταχύτερο δυνατό, επισήμανε την ανάγκη περαιτέρω διαμόρφωσής της, ώστε να 

καθοριστεί συγκεκριμένα ότι ο χρόνος αυτός δεν μπορεί να ξεπερνά τις τριάντα μέρες. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας συμφώνησε με τη θέση της επιτροπής, 

αφού, όπως ανέφερε, αν η απόφαση του υπουργού καθυστερεί αρκετά, υπάρχει το 

ενδεχόμενο καταστροφής του πολλαπλασιαστικού υλικού.  Για το σκοπό αυτό το 

κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου διαμορφώθηκε ανάλογα. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:  

 Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της 

κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να 

τοποθετηθούν επί του κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 

του σώματος.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής 

του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την 

ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί.   

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Παραγωγής και 

Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

Ντίνος Χατζηνικόλας Αντώνης Αντωνίου 

Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

Κυριάκος Χατζηγιάννη  

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κυκλοφόρησε σχετική έκθεση στις 3 Οκτωβρίου 2007.  

Ύστερα όμως από σχετική εισήγηση του προέδρου της επιτροπής και με απόφαση της 

ολομέλειας της Βουλής, το νομοσχέδιο αποφασίστηκε να παραπεμφθεί για περαιτέρω 

εξέταση από την επιτροπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων επανεξέτασε εν λόγω νομοσχέδιο σε δύο νέες συνεδρίες της, που 
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πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 Οκτωβρίου 2007.  Στα πλαίσια της πρώτης 

συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα Γεωργίας και Τμήμα 

∆ασών), του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, καθώς και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 

“Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Το Συμβούλιο Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 

Πολλαπλασιαστικού Υλικού, παρ’ όλο που κλήθηκε,  δεν εκπροσωπήθηκε στη 

συνεδρίαση της επιτροπής.   

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή 

επικεντρώθηκε στη συζήτηση της πρόνοιάς του με βάση την οποία παρέχεται εξουσία 

στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να εκδίδει διατάγματα με 

τα οποία θα ρυθμίζονται τεχνικά θέματα και ειδικότερα διατάγματα με τα οποία θα 

τροποποιούνται τα παραρτήματα των κανονισμών που θα δύνανται να εκδοθούν με την 

εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου, καθώς και για τον καθορισμό των διαδικασιών 

εφαρμογής των κοινοτικών αποφάσεων και κοινοτικών κανονισμών. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις υποστήριξαν ότι η παρεχόμενη με το νομοσχέδιο 

εξουσία στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για έκδοση 

διαταγμάτων για τα καθοριζόμενα με το νομοσχέδιο υπό αναφορά θέματα και ειδικότερα 

για την τροποποίηση των παραρτημάτων των κανονισμών αποτελεί εκχώρηση 

εξουσιών της Βουλής στον εν λόγω υπουργό.  Περαιτέρω, όπως υποστήριξαν οι ίδιοι, 

παρ’ όλο που κατανοούν την ανάγκη υιοθέτησης κοινοτικών αποφάσεων και 

κανονισμών εντός συγκεκριμένων χρονικών πλαισίων, η όλη διαδικασία εναρμόνισης με 

το κοινοτικό κεκτημένο θα πρέπει να γίνεται με την έγκαιρη κατάθεση στη Βουλή από 

την εκτελεστική εξουσία των σχετικών κανονισμών, για να εγκρίνονται από την ίδια και 
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όχι με την έκδοση διαταγμάτων, ώστε η Βουλή να παρακολουθεί και να παρεμβαίνει, 

όπου είναι δυνατό, στη διαδικασία υιοθέτησης του κοινοτικού κεκτημένου. 

  Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

διαφώνησε με την πιο πάνω θέση υποστηρίζοντας ότι η δυνατότητα έκδοσης 

διαταγμάτων από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για τη 

ρύθμιση τεχνικών θεμάτων δεν αποτελεί εκχώρηση εξουσιών, δεδομένου ότι παρόμοια 

ρύθμιση με αυτή που προτείνεται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο για τροποποίηση 

των παραρτημάτων των κανονισμών, μέσω της έκδοσης διαταγμάτων, προβλέπεται σε 

πολλές νομοθεσίες, με στόχο την αποφυγή των χρονοβόρων διαδικασιών κατάθεσης 

και έγκρισης κανονισμών από τη Βουλή.  

 Στη βάση των όσων λέχθηκαν από τον πρόεδρο και τα μέλη της επιτροπής, ο 

εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος εισηγήθηκε τη διαγραφή της προτεινόμενης πρόνοιας του νομοσχεδίου 

που παρέχει εξουσία έκδοσης διαταγμάτων από τον υπουργό για σκοπούς καθορισμού 

των διαδικασιών εφαρμογής κοινοτικών αποφάσεων και κανονισμών και παράλληλα 

εισηγήθηκε όπως η πρόνοια που αφορά την έκδοση διαταγμάτων για την τροποποίηση 

των παραρτημάτων των κανονισμών διαμορφωθεί με τέτοιο τρόπο, ώστε η 

τροποποίησή τους να γίνεται μόνο στις περιπτώσεις που αφορά υιοθέτηση του 

κοινοτικού κεκτημένου. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων υποστήριξαν ότι η τροποποίηση των 

παραρτημάτων των κανονισμών και ο καθορισμός των διαδικασιών εφαρμογής 

κοινοτικών αποφάσεων και κανονισμών θα πρέπει να γίνονται με την κατάθεση και 

έγκριση σχετικών κανονισμών από τη Βουλή, έστω και αν η όλη διαδικασία είναι 

χρονοβόρα, ώστε να αποφεύγονται παρόμοια προβλήματα με αυτά που είχαν 

δημιουργηθεί κατά την περίοδο της εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο. 
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 Σε μεταγενέστερο στάδιο ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος, με την επιστολή του ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2007, εισηγήθηκε στην 

επιτροπή την αντικατάσταση της υπό συζήτηση πρόνοιας του νομοσχεδίου με νέα, 

ώστε να καθοριστεί σε αυτήν ότι ο υπουργός θα έχει εξουσία, έπειτα από εισήγηση του 

Συμβουλίου Ελέγχου Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού, να 

εκδίδει διατάγματα για την τροποποίηση των παραρτημάτων των κανονισμών που 

αφορούν μόνο τεχνικά θέματα, για σκοπούς εναρμόνισης με κοινοτικές Οδηγίες.   

 Σύμφωνα με όσα αναφέρονται, μεταξύ άλλων, στην ίδια επιστολή, η δυνατότητα 

έκδοσης διαταγμάτων από τον υπουργό δεν πρέπει να απαλειφθεί από το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο, για να μειωθεί ο χρόνος που απαιτείται για την εναρμόνιση της 

νομοθεσίας μας με τροποποιητικές κοινοτικές Οδηγίες σε θέματα τεχνικής φύσεως που 

αφορούν τροποποιήσεις των παραρτημάτων της υφιστάμενης νομοθεσίας και οι οποίες 

είναι πολύ συχνές.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, με την υπό αναφορά 

εισήγηση που προτείνεται από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος δεν μπορούν να επιβληθούν τέλη, ποινές ή να εισαχθεί νέα νομοθεσία 

που να ρυθμίζει οποιαδήποτε άλλα θέματα από αυτά που καθορίζονται στην 

υφιστάμενη νομοθεσία, αφού η Βουλή θα γνωρίζει εκ των προτέρων τα θέματα τα οποία 

θα μπορούν να τροποποιηθούν με διατάγματα, δεδομένου ότι θα εγκρίνει τους 

κανονισμούς που θα κατατίθενται ενώπιόν της και θα περιλαμβάνουν παραρτήματα. 

 Τέλος, με την ίδια επιστολή επισημαίνεται ότι εκκρεμεί η υιοθέτηση της Οδηγίας 

2006/124/ΕΚ, η οποία είχε ως καταληκτική ημερομηνία την 30ή Ιουνίου 2007, για την 

υιοθέτηση της οποίας η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στην Κυπριακή ∆ημοκρατία 

προειδοποιητική επιστολή και η υιοθέτησή της τροχοδρομήθηκε να γίνει με διάταγμα, 

στη βάση των προνοιών του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, που αναμένεται να ψηφιστεί 

από τη Βουλή. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού διαφώνησαν με την 

εισήγηση που υπέβαλε με επιστολή του ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου και δήλωσαν 

ότι η τροποποίηση των παραρτημάτων των κανονισμών και ο καθορισμός των 

διαδικασιών εφαρμογής κοινοτικών αποφάσεων και κανονισμών θα πρέπει να 

γίνονται με την κατάθεση και την έγκριση σχετικών κανονισμών από τη Βουλή.  Για 

το θέμα αυτό η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις θα 

καταθέσει σχετικές τροπολογίες κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου 

στην ολομέλεια της Βουλής. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθέτησαν την εισήγηση για τροποποίηση του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου, όπως εισηγήθηκε με επιστολή του ο Υπουργός Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, και για το σκοπό αυτό θα καταθέσουν σχετική 

τροπολογία. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Βουλή καλείται να τοποθετηθεί τελικά επί του 

νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:     

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;     

 Ο κ. Πουργουρίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, τοποθετείται στη βάση των 

τροπολογιών που προανέφερα, για να μην τα επαναλαμβάνω.  ∆εν υιοθετούμε την 

άποψη ότι μπορεί να λαμβάνονται αποφάσεις νομοθετικού περιεχομένου ή αποφάσεις 

από την εκτελεστική εξουσία που επηρεάζουν σοβαρά τα δικαιώματα του αγροτικού 

κόσμου, χωρίς να λαμβάνει γνώση η Βουλή.  Γι’ αυτό το λόγο και τοποθετούμαστε  στις 

τροπολογίες με τον τρόπο που προανέφερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πουργουρίδη. 

 Ο κ. Φυττής, παρακαλώ.  

Σ. ΦΥΤΤΗΣ:  

 Μετά από την πρώτη συζήτηση και κάποιες σκέψεις που έγιναν για το άρθρο 15, η 

κυβέρνηση ήρθε με αυτή την τροπολογία, την οποία έχουμε υιοθετήσει, δηλαδή πάνω 

σε τεχνικά θέματα, σύμφωνα με το άρθρο 14, το οποίο πράγματι αφορά τεχνικά θέματα, 

ο υπουργός να δικαιούται να εκδίδει κάποια διατάγματα για γρήγορη ενημέρωση και 

ρύθμιση θεμάτων.  Κατά το αιτιολογικό που μας έστειλε ο υπουργός, δε χρειάζεται να 

υπάρχει η διαδικασία της αποστολής στη Βουλή, διότι είναι τεχνικά θέματα και, 

συμπληρώνω, σύμφωνα με τις κοινοτικές Οδηγίες.  Οι κοινοτικές Οδηγίες που έρχονται 

στην Κύπρο από την Ευρώπη ουσιαστικά είναι αμετάβλητες.  Και με βάση αυτές θα 

εκδίδει κάποια διατάγματα σε τεχνικά θέματα, όχι τόσο σημαντικά, για επιτάχυνση των 

διαδικασιών.  Γι’ αυτό κι εμείς υιοθετήσαμε αυτή τη ρύθμιση του υπουργού, που τη 

ζήτησε για επιτάχυνση.  Και δεν είναι ουσιαστικά ζητήματα τα οποία θα θίξουν 

συμφέροντα κτλ.  Το άρθρο 14 είναι σαφές, είναι μιάμιση σελίδα τεχνικά θέματα 

ήσσονος σημασίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 19

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή. 

 Ο κ. Θωμά, παρακαλώ. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αρχικά πρέπει να επισημάνω ότι η τροποποίηση που έχει έρθει από την πλευρά 

του υπουργείου και υιοθετήθηκε και υποβάλλεται από πλευράς του ∆ΗΚΟ ουσιαστικά 

δε διαφέρει ποσώς από την αρχική, από αυτό που ζητούσε το άρθρο 15 του 

συγκεκριμένου νόμου προηγουμένως.  Απλώς έχει διατυπωθεί άλλως πως, 

διαφορετικά.  Όμως στην ουσία το τροποποιημένο κείμενο ζητά από εμάς να δώσουμε 

την ίδια ευχέρεια στον υπουργό.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα πω το εξής:  Στο σύστημα το οποίο ζούμε υπάρχει ένας αυστηρός 

διαχωρισμός των εξουσιών και η τροποποίηση νόμων και κανονισμών αποτελεί εξουσία 

και δικαίωμα της Βουλής των Αντιπροσώπων, αυτών που επέλεξε ο κυπριακός λαός γι’ 

αυτό το σκοπό.  Είναι πολύ απλό να δώσουμε στον κύριο υπουργό -δεν εννοώ τον 

συγκεκριμένο, στον κάθε υπουργό- το δικαίωμα να αποφασίζει μόνος του ζητήματα.  

Αυτό είναι πρακτικό, δεν είναι όμως καλό για τη ∆ημοκρατία και δε θα αποδειχθεί καλό 

για τα συμφέροντα του αγροτικού κόσμου.  Γιατί;  Μέσα στα τεχνικά ζητήματα, κύριε 

Πρόεδρε, τα οποία μάς καλεί να του δώσουμε αυτή την εξουσία το υπουργείο είναι και 

θέματα που σχετίζονται με τα μεταλλαγμένα.  Τι είναι;  Είναι καθαρά τεχνικά ζητήματα 

αυτά, δεν είναι...  

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να αναφέρω ότι δεν είναι καλή η εμπειρία μας 

από τις διάφορες τροποποιήσεις κανονισμών που μας έφερε κατά καιρούς το 

Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Όταν, παραδείγματος χάριν, 

πριν από μερικούς μήνες το Υπουργείο Γεωργίας μάς είχε ζητήσει να εγκρίνουμε την 
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τροποποίηση των κανονισμών, ώστε να μπορεί να εισαχθεί στην Κύπρο μια νέα φυτική 

ασθένεια, η “φτείρα του Αγίου Ιωσήφ”, η οποία δεν υπάρχει στην Κύπρο, και μας 

ζητούσαν την άδεια να επιτρέπεται η εισαγωγή νωπών φρούτων τα οποία ήταν 

ελαφρώς “έγκυα”, ελαφρώς μολυσμένα με τη “φτείρα του Αγίου Ιωσήφ”.   

 Έχοντας και αυτά κατά νουν, αντιλαμβάνεστε ότι εμείς δεν μπορούμε να 

εκχωρήσουμε μέρος των εξουσιών του νομοθετικού σώματος στο υπουργείο.  Και τα 

διατάγματα. Τι σημαίνει;  Ότι ο υπουργός ο οποίος θα θέλει να τα χρησιμοποιήσει ούτε 

στο Υπουργικό Συμβούλιο δεν είναι υποχρεωμένος να τα παίρνει, για να διαβουλεύεται 

με τους υπόλοιπους υπουργούς.  Θα μπορεί μόνος του, με εισήγηση της επιτροπής, να 

δημοσιεύει αυτά τα διατάγματα, τα οποία θα είναι αναγκαστικά για την εφαρμογή τους 

από όλα.   

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εμείς θεωρούμε ότι και τα τεχνικά ζητήματα και η 

εφαρμογή κοινοτικών Κανονισμών και Οδηγιών που επιβάλλονται από την Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή θα πρέπει να περνούν και να παίρνουν την έγκριση της αντιπροσωπίας του 

λαού, που είναι η Βουλή των Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Περδίκης, νομίζω, προηγείται σε χέρι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Με την άδειά σας θα μιλήσω από τη θέση μου, γιατί 

θα είμαι πολύ σύντομος.   

 Είναι γεγονός ότι οι όροι που χρησιμοποιούνται, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί 

συνάδελφοι, περιέχουν και δίνουν τη δυνατότητα διαφορετικής ερμηνείας.  Σέβομαι την 

ερμηνεία του συναδέλφου, του κ. Θωμά.  Όντως, αν κάποιος διαβάσει πάρα πολύ 

προσεκτικά τις αναφορές στο άρθρο 14, παράγραφος (2) του νόμου, θα δείτε ότι 
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υπάρχουν θέματα τα οποία μπορεί να είναι και πάρα πολύ σοβαρά και να επηρεάζουν 

και την ποιότητα της παραγωγής και τα συμφέροντα και τα δικαιώματα των παραγωγών 

και την εμπορία κάποιων προϊόντων.  Από την άλλη, εγώ δεν έχω καταλάβει τι σημαίνει 

“τεχνική εφαρμογή”, “τεχνικά θέματα” στα πλαίσια ευρωπαϊκής Οδηγίας.  Έπρεπε αν 

ενδιαφερόταν η εκτελεστική εξουσία να περάσει αυτός ο νόμος και όντως να 

εξυπηρετηθεί μια λογική που λέει ότι δεν είναι ανάγκη να περνούν από τη Βουλή τα 

πάντα... Εγώ το καταλαβαίνω αυτό, κύριε Πρόεδρε.  Να μην περνούμε από τη Βουλή 

και την τελευταία λεπτομέρεια, αν ο μίσχος του τριανταφύλλου θα έσιει έντεκα αγκάθκια 

ή αν θα έσιει δώδεκα αγκάθκια.  Αλλά, από την άλλη πάντα, πρέπει τα σοβαρά θέματα 

να περνούν όντως από τη Βουλή.   

 ∆ιατηρώ πραγματικά σοβαρές αμφιβολίες αν μέσα από τη διατύπωση που 

εισηγείται το υπουργείο -και έχει υιοθετηθεί από τους φίλους της Ε∆ΕΚ και του ∆ΗΚΟ, 

αντιλαμβάνομαι- εξασφαλίζεται ότι τα σοβαρά θέματα δε θα περνούν από τη διαδικασία 

την αυτόματη -και η οποία εμπεριέχει κινδύνους- της έγκρισης από τον υπουργό 

κατόπιν εισήγησης του συμβουλίου.  Γι’ αυτό εγώ προσωπικά θα τηρήσω αποχή και 

επιφυλάσσομαι για το μέλλον. γιατί σίγουρα θα υπάρχει μέλλον σ’ αυτή την ιστορία.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για μας είναι θέμα αρχής.  Υπενθυμίζω ότι παλαιότερα σ’ αυτή τη Βουλή, προ 

περίπου ενός μηνός, ήρθε νομοθέτημα για το οποίο ζητείτο από την εκτελεστική εξουσία 

να αποφασίζει ο καθ’ ύλην αρμόδιος υπουργός για επιβολή ποινών.  Έγινε μια μεγάλη 
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συζήτηση σ’ αυτή την αίθουσα και στην αρμόδια επιτροπή θεωρώντας ότι η σύγχυση 

των εξουσιών δεν επιτρέπεται.  Και βεβαίως από την πλευρά μας ως Ευρωπαϊκό 

Κόμμα ταχθήκαμε υπέρ της άποψης που φαίνεται να είναι η επικρατούσα τάση σήμερα 

με αναφορά το συγκεκριμένο νομοθέτημα, ότι δεν μπορεί κανένας υπουργός καμιάς 

κυβέρνησης να κυβερνά με διατάγματα, ασκώντας εξουσία και καθ’ ύλην αρμοδιότητα η 

οποία ανήκει στη Βουλή.  Νομίζουμε, εκ δευτέρου, ταυτόχρονα και παράλληλα, ότι θα 

ήταν μέγα λάθος σε μια εποχή όπου την περασμένη εβδομάδα έγινε και εξακολουθεί να 

βρίσκεται σε συζήτηση μέχρι το 2008 μια εκτεταμένη συζήτηση για τη Μεταρρυθμιστική 

Συνθήκη -μιλώ για την Ευρωπαϊκή Ένωση- όπου καταβάλλεται προσπάθεια για την 

ενίσχυση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου έναντι των υπόλοιπων θεσμικών οργάνων, 

αλλά και βεβαίως σε κάποιο βαθμό και των εθνικών κοινοβουλίων,  στα ζητήματα αυτά, 

τα οποία είναι πάρα πολύ σοβαρά -άσχετα αν χαρακτηρίζονται τεχνικά- ένα εθνικό 

κοινοβούλιο, όπως είναι αυτό της Κύπρου, να συμπαρατάσσεται με την άποψη ότι 

κάποια θέματα θα ρυθμίζονται και η χώρα θα κυβερνάται στο συγκεκριμένο ζήτημα με 

διατάγματα, δηλαδή ουσιαστικά με νομοθετική εξουσία.  ∆εν μπορούμε να 

συμφωνήσουμε.  Εμείς είμαστε υπέρ της άποψης ότι η Βουλή έχει το δικό της ρόλο, τη 

δική της εξουσία και τα θέματα αυτά, όταν είναι σοβαρά και στο βαθμό που είναι 

σοβαρά, πρέπει να αποφασίζονται από τη Βουλή.  Άρα δε θα συμφωνήσουμε με την 

πρόταση του υπουργείου που υιοθετήθηκε από το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Σαρίκας, παρακαλώ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  



 23

 Νομίζω ότι πρέπει να πιστώνουμε τον υπουργό με κάποια εμπιστοσύνη, διότι η 

πρότασή μας λέει καθαρά ότι ο υπουργός έχει την εξουσία μετά από εισήγηση του 

συμβουλίου.  Όπως είναι γνωστό, στο συμβούλιο μετέχουν επτά τεχνοκράτες, οι οποίοι 

πρέπει να δεχτούμε ότι είναι μετά από πολύ προβληματισμό που θα εισηγηθούν στον 

υπουργό να προχωρήσει στην έκδοση κάποιου διατάγματος.  Και εξάλλου, όπως έχει 

αναφέρει ο συνάδελφος ο Φυττής, η προσπάθεια είναι να δοθεί αυτή η δυνατότητα στον 

υπουργό να εκδίδει διατάγματα που αφορούν μόνο τη ρύθμιση τεχνικών θεμάτων και 

ειδικότερα προνοιών των κοινοτικών Κανονισμών και Οδηγιών και όχι θεμάτων που 

έχουν σχέση με ποινές ή επιβολή φορολογία.  Γι’ αυτό εμείς επιμένουμε στη δική μας 

τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαρίκα. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή δίνεται η εντύπωση ότι περίπου τούτος ο υπουργός είναι αποφασίζουμε 

και διατάσσουμε και εκδίδει διατάγματα...  Είναι συνήθης πρακτική και υπάρχουν 

χιλιάδες διατάγματα στην κείμενη νομοθεσία στη ∆ημοκρατία εδώ και πολλά χρόνια που 

σε θέματα δευτερευούσης και τριτευούσης σημασίας και για λόγους πρακτικούς και 

αντικειμενικούς οι εκάστοτε υπουργοί όλων των υπουργείων εκδίδουν διατάγματα.  Όχι 

να δώσουμε και την εντύπωση περίπου ότι ο σημερινός Υπουργός Γεωργίας έκοψεν ο 

νους του να κυβερνά το υπουργείο με διατάγματα.  ∆εν ανταποκρίνεται στην 

πραγματικότητα αυτό και διερωτώμαι πώς το ανακαλύψαμε τώρα δηλαδή.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι, κύριε Ιωνά. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρόμοιο θέμα μάς έχει απασχολήσει στην επιτροπή Νομικών.  ∆εν είναι η πρώτη 

φορά που εγείρεται αυτό το θέμα, είναι η πολλοστή φορά που δυστυχώς σε επιτροπές 

παρουσιάστηκε η εκτελεστική εξουσία ζητώντας να τροποποιεί κανονισμούς.  

 Μάλιστα σε κάποιες νομοθεσίες έγινε εισήγηση, ώστε να τροποποιούνται και οι 

ποινές ακόμα που επιβάλλοντο με διατάγματα τα οποία θα εκδίδοντο είτε από το 

Υπουργικό Συμβούλιο είτε από τον αρμόδιο υπουργό.  Και είχαμε ως επιτροπή 

Νομικών, αφού το συζητήσαμε σε έκταση και αφού ακούσαμε και τις απόψεις του 

Γενικού Εισαγγελέα, καταλήξει ότι θα πρέπει να υπάρχει αυστηρός διαχωρισμός, να 

τηρηθεί ο αυστηρός διαχωρισμός των εξουσιών της νομοθετικής με την εκτελεστική.  

Όταν πρόκειται για ρυθμίσεις θεμάτων τα οποία είναι εντελώς τυπικά, όπως, για 

παράδειγμα, η τροποποίηση μιας αίτησης -που είναι απλή- τότε, ναι, θα μπορούσε αυτό 

να γίνει με ένα διάταγμα του υπουργού.  Όμως, όταν πρόκειται για θέματα που έχουν 

ρυθμιστικό χαρακτήρα και μπορεί να επηρεάζουν σχέσεις, δικαιώματα ή ωφελήματα 

πολιτών αυτού του τόπου, τα θέματα αυτά θα πρέπει να εμπίπτουν στην αρχή αυτή της 

διάκρισης των εξουσιών.   

 Στο συγκεκριμένο κανονισμό που έχουμε ενώπιόν μας, ο οποίος παραπέμπει στον 

Κανονισμό 14... Μιλώ για τον Κανονισμό 15, όπου στο εδάφιο (2) παραπέμπει για 

τροποποιήσεις θεμάτων που αφορούν τον Κανονισμό 14.  Ο Κανονισμός 14 περιέχει 

θέματα τα οποία σχετίζονται με τα δικαιώματα, τα ωφελήματα και τις σχέσεις του πολίτη 

με την εκτελεστική εξουσία και μεταξύ ακόμα πολιτών που εμπίπτουν στις πρόνοιες 

αυτού του νόμου και θεμάτων τα οποία επηρεάζουν ακόμα τους ίδιους τους πολίτες.  Γι’ 

αυτό δεν μπορεί να παραχωρηθεί αυτή η εξουσία η οποία ζητείται.  Επιπρόσθετα όμως, 



 25

θέλω, κύριε Πρόεδρε, να κάμω ακόμα μια παρατήρηση.  Ο Κανονισμός 14, όπως είναι 

διατυπωμένος, έχω την ταπεινή εισήγηση ότι πιθανό, όπως είναι διατυπωμένος... 

∆εκατέσσερα, το εδάφιο (1) του κανονισμού, από τον οποίο διαβάζω:  «[...]  Το 

Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει κανονισμούς οι οποίοι δημοσιεύονται στην Επίσημη 

Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας [...]»,  πιθανό να μη χρειάζονται οι κανονισμοί που 

εκδίδονται δυνάμει του κανονισμού αυτού, να μη χρειάζονται την έγκριση της Βουλής 

των Αντιπροσώπων.  Συνεπώς, με την τροποποίηση την οποία κάνουμε, αν δεν 

υπάρξει τελική αναφορά σε αυτό τον κανονισμό, ότι οι κανονισμοί που εκδίδονται 

δυνάμει του άρθρου 14 εγκρίνονται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, η πιθανή 

τροποποίηση αυτών των κανονισμών που θα εκδίδονται μόνο με απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου, αυτοί θα τροποποιούνται μόνο με έγκριση από τη Βουλή. κάτι 

το οποίο είναι οξύμωρο.  Προϋπόθεση είναι ότι, εφόσον η απαίτησή μας είναι οι 

κανονισμοί να τροποποιούνται με τη συγκατάθεση και τη συμμετοχή της Βουλής σε 

αυτή τη διαδικασία, πρέπει και οι κανονισμοί αυτοί να εκδίδονται με τη συγκατάθεση και 

τη συμμετοχή της Βουλής.  Θέλω απλώς... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Με διάταγμα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι με διάταγμα, με απόφαση της Βουλής, η οποία θα δημοσιεύεται, όπως 

εκδίδονται όλες οι κανονιστικές διοικητικές πράξεις.  Θέλω να κάνω αυτή τη διευκρίνιση, 

ώστε, αν, για παράδειγμα, στον κανονισμό αυτό χρειάζεται να γίνει ρητή αναφορά, στον 

Κανονισμό 14, ότι το Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει κανονισμούς οι οποίοι εγκρίνονται 

από τη Βουλή και δημοσιεύονται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, η 

διατύπωση να είναι τόσο σαφής, που να μην πιστεύει κάποιος ότι από μόνο του το 
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Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει κανονισμούς και τους δημοσιεύει στην Επίσημη 

Εφημερίδα.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ιωνά. 

 Επομένως, αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, να θέσουμε τις τροπολογίες σε 

ψηφοφορία.  Έχουν ήδη κυκλοφορήσει δύο τροπολογίες εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και μία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Όπως γνωρίζετε, έχει ληφθεί μόλις πριν από λίγο επιστολή 

από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας που εισηγείται μια πρόσθετη 

τροπολογία στο νομοσχέδιο αυτό.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

και της Ε∆ΕΚ -μία μία θα τις βάλουμε, για να μην υπάρξει σύγχυση- την οποία θα θέσω 

στη συνέχεια σε ψηφοφορία.  Θα καλέσω ταυτόχρονα και τον πρόεδρο της αρμόδιας 

επιτροπής να επεξηγήσει την επιστολή του Γενικού Εισαγγελέα, για να γνωρίζει η 

ολομέλεια τι εισηγείται... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ε χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Επί της διαδικασίας.  Επειδή αυτό που εισηγείται ο Γενικός Εισαγγελέας, απ’ ό,τι 

καταλαβαίνω, είναι αυτό το οποίο καλύπτεται με την τροποποίηση την οποία καταθέτει 

το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Επειδή ο Γενικός Εισαγγελέας δεν είναι μέλος της Βουλής, για 

να καταθέτει τροποποιήσεις, το θέμα ρυθμίζεται και διαδικαστικά και στην ουσία 

βάζοντας σε ψηφοφορία την τροποποίηση του ∆ΗΚΟ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο λόγος που έχω πει να διαβαστεί είναι, για να ακούσει η ολομέλεια τι είναι αυτό 

το νέο στοιχείο το οποίο ο Γενικός Εισαγγελέας θίγει. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι λήφθηκε η επιστολή αυτή, διαδικαστικά και με βάση 

τον κανονισμό, από τη στιγμή που δεν υποστηρίζεται ούτε από ένα βουλευτή, δεν 

μπορεί να τεθεί ενώπιόν μας στην ολομέλεια και να ψηφίσουμε επ’ αυτής.  Συνεπώς, 

αυτή τη στιγμή έχετε δύο τροποποιήσεις να καταθέσετε, αυτή του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος μαζί με το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και αυτή του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σίγουρα ναι.  Εγώ ο λόγος που το έχω πει είναι απλά και μόνο για να ληφθεί 

υπόψη και όχι για να το θέσουμε σε ψηφοφορία. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Την ακούσαμε, την είδαμε και την έχουμε και γραπτώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον την έχετε ενώπιόν σας, να προχωρήσουμε. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Κόμματος και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

 Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του άρθρου 15 του νομοσχεδίου από το 

ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Έκδοση 

διαταγμάτων. 

15.  Ο Υπουργός έχει εξουσία, μετά από εισήγηση του Συμβουλίου, να 

εκδίδει διατάγματα για την τροποποίηση των Παραρτημάτων των 

Κανονισμών που εκδίδονται με βάση το άρθρο 14 και ρυθμίζουν τεχνικά 

θέματα για σκοπούς εναρμόνισης με κοινοτικές Οδηγίες.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με δεκατρείς ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον και 

μία αποχή. 

 Προχωρούμε τώρα με την τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-

Νέες ∆υνάμεις   

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή του άρθρου 15 αυτού. 

2. Με την αναρίθμηση των άρθρων 16 και 17 αυτού σε άρθρα 15 και 16, αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και μία 

αποχή. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Προφορική τροπολογία που υπέβαλε ο συνάδελφος Ιωνάς Νικολάου, κύριε 

Πρόεδρε, που είναι για να τροποποιηθεί το άρθρο 14 με την προσθήκη των λέξεων 
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στην πρώτη παράγραφο «Το Υπουργικό Συμβούλιο εκδίδει κανονισμούς οι οποίοι 

εγκρίνονται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και δημοσιεύονται στην Επίσημη 

Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας».  ∆ηλαδή η προφορική μας τροπολογία είναι: «οι οποίοι 

εγκρίνονται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και οι οποίοι δημοσιεύονται στην 

Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε μια τρίτη τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη η τροπολογία. 

        Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα.   

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Συμβούλιο Ελέγχου Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού 

Υλικού.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες Συμβουλίου.  Άρθρο 5. 

 Εξουσίες ∆ιευθυντή-επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 6. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 7. 

 Εμπορία ή διακίνηση φυτικού πολλαπλασιαστικού υλικού.  Άρθρο 8. 
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 Εγγραφή στο Μητρώο Προμηθευτών Πολλαπλασιαστικού Υλικού και άδεια 

προμηθευτή.  Άρθρο 9. 

 Έλεγχος και πιστοποίηση φυτικού πολλαπλασιαστικού υλικού.  Άρθρο 10.  

 Εξουσίες και αρμοδιότητες Επιθεωρητή.  Άρθρο 11.  

 ∆ικαίωμα ένστασης.  Άρθρο 12. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 13. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 14. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 15. 

 Καταργήσεις και επιφυλάξεις.  Άρθρο 16.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 

Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Όλοι, και οι σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 

∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 

∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Σωτηρούλα Χαραλάμπους 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 22 

Οκτωβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς, ο αναπληρωτής πρόεδρος του συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής 

του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ελέγχου 

Ασφαλιστικών Εταιρειών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Υπηρεσίας Εφόρου 

Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Κυπριακού Συνδέσμου 

Επιχειρήσεων Επενδυτικών Υπηρεσιών, του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών, του 

Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών και του Συνδέσμου ∆ιεθνών Χρηματοοικονομικών 

Υπηρεσιών Κύπρου (CIFSA). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση του κυπριακού δικαίου με 

το ευρωπαϊκό κεκτημένο αναφορικά με τις αγορές χρηματοπιστωτικών μέσων και 

ειδικότερα για τη ρύθμιση της λειτουργίας των επιχειρήσεων παροχής επενδυτικών 
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υπηρεσιών (ΕΠΕΥ), των τραπεζών και των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων που 

παρέχουν επενδυτικές υπηρεσίες στον τομέα των χρηματοοικονομικών μέσων. 

 H μεταφορά στην εθνική έννομη τάξη του σχετικού ευρωπαϊκού κεκτημένου 

προκύπτει ως αποτέλεσμα της ανάγκης εναρμόνισης με τα ακόλουθα: 

1. Την Οδηγία 2004/39/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 

21ης Απριλίου 2004 σχετικά με τις αγορές χρηματοπιστωτικών μέσων για την 

τροποποίηση των Οδηγιών 85/611/ΕΟΚ και 93/6/ΕΟΚ του Συμβουλίου και της 

Οδηγίας 2000/12/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου και για 

την κατάργηση της Οδηγίας 93/22/ΕΟΚ του Συμβουλίου. 

2. Τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τίτλο-  

 α.   Οδηγία 97/9/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 3ης 

Μαρτίου 1997 με τα συστήματα αποζημίωσης επενδυτών. 

 β.   Οδηγία 2006/49/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 

14ης Ιουνίου 2006 σχετικά με την επάρκεια ιδίων κεφαλαίων των 

επιχειρήσεων επενδύσεων και των πιστωτικών ιδρυμάτων ( αναδιατύπωση 

της Οδηγίας 93/6/ΕΟΚ). 

 γ.    Οδηγία 2006/73/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 10ης Αυγούστου 2006 

για την εφαρμογή της Οδηγίας 2004/39/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 

και του Συμβουλίου όσον αφορά τις οργανωτικές υποχρεώσεις και τους 

όρους λειτουργίας των επιχειρήσεων επενδύσεων, καθώς και τους ορισμούς 

που ισχύουν για τους σκοπούς της εν λόγω Οδηγίας. 

3. Τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1287/2006 της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 10ης 

Αυγούστου 2006 για την εφαρμογή της Οδηγίας 2004/39/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 

Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά τις υποχρεώσεις τήρησης αρχείων 

για τις επιχειρήσεις επενδύσεων, τη γνωστοποίηση συναλλαγών, τη διαφάνεια της 
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αγοράς, την εισαγωγή χρηματοπιστωτικών μέσων προς διαπραγμάτευση, καθώς 

και τους ορισμούς που ισχύουν για τους σκοπούς της εν λόγω Οδηγίας.  

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου η επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ακούσει τις θέσεις και απόψεις όλων των παριστάμενων αρμόδιων ή/και 

εκπροσώπων των οργανώσεων και συνδέσμων που αναφέρονται πιο πάνω, οι οποίοι 

συμφώνησαν με το προτεινόμενο νομοθετικό πλαίσιο, δηλώνοντας ότι αυτό αποτελεί 

ένα μείζονος σημασίας νομοσχέδιο για τον τομέα των χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών. 

 Ειδικότερα, ο πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς δήλωσε ότι με το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο προωθείται η εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα 

των αγορών χρηματοπιστωτικών μέσων, με απώτερο στόχο την προώθηση στον 

ευρωπαϊκό χώρο μιας ενιαίας ανταγωνιστικής και αξιόπιστης αγοράς κατά τρόπο που 

να μην υφίστανται οποιαδήποτε εμπόδια στην εισδοχή των ενδιαφερομένων στις 

ρυθμιζόμενες αγορές, αλλά να τίθενται απλώς όροι και προϋποθέσεις.  Με τον τρόπο 

αυτό θα ενδυναμωθεί ο ανταγωνισμός και θα μειωθούν οι χρεώσεις στο χώρο των 

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών.  Ο ίδιος αρμόδιος δεσμεύτηκε επίσης να καταθέσει 

στην επιτροπή όλες τις υπό έκδοση εσωτερικές οδηγίες οι οποίες είναι αναγκαίες για την 

ορθή εφαρμογή του υπό συζήτηση θεσμικού πλαισίου. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε 

ότι οι κοινοτικές Οδηγίες για το υπό συζήτηση θέμα προνοούν για το λεγόμενο 

“ευρωπαϊκό διαβατήριο” για όσους παρέχουν χρηματοπιστωτικές υπηρεσίες στον 

ευρωπαϊκό χώρο και για το λόγο αυτό η Ευρωπαϊκή Ένωση απαιτεί την ταυτόχρονη 

εφαρμογή του προτεινόμενου νομοθετικού πλαισίου σε όλες τις χώρες μέλη της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης το αργότερο μέχρι την 1η Νοεμβρίου 2007. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης μέλη της επιτροπής έθεσαν και πάλι το ζήτημα 

της μη ύπαρξης ενιαίας εποπτικής αρχής στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για όλα τα 
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πρόσωπα που παρέχουν επενδυτικές υπηρεσίες ή ασκούν επενδυτικές δραστηριότητες.  

Όπως είναι γνωστό, η εποπτική αρχή στην Κύπρο είναι, ανάλογα με τη φύση του 

προσώπου που παρέχει τέτοιες υπηρεσίες, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, η Κεντρική 

Τράπεζα της Κύπρου, ο Έφορος Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών και 

ο Έφορος Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών.  Συναφώς, η εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι βρίσκεται υπό μελέτη το θέμα της θεσμοθέτησης 

μιας ενιαίας εποπτικής αρχής και ότι σύντομα θα είναι σε θέση να ενημερώσει ανάλογα 

την επιτροπή. 

 Περαιτέρω, κατά τη διάρκεια της συζήτησης οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου 

∆ιεθνών Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών που εδρεύει στην Κύπρο (CIFSA) ήγειραν τα 

ακόλουθα ζητήματα: 

1.  Την ανάγκη όπως πρόσωπα που παρέχουν επενδυτικές υπηρεσίες ή ασκούν 

επενδυτικές δραστηριότητες και είναι εγγεγραμμένα στον εν λόγω σύνδεσμο να 

θεωρηθούν ότι κατέχουν την προνοούμενη άδεια λειτουργίας, εφόσον ασκούν 

τέτοιες υπηρεσίες κατά την ημερομηνία έναρξης εφαρμογής του προτεινόμενου 

νόμου. 

2. Τη σύγκρουση της προτεινόμενης νομοθεσίας με το νομοθετικό πλαίσιο που ήδη 

ισχύει στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για την άσκηση ασφαλιστικών εργασιών 

διαμεσολάβησης. Συναφώς, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 

ανέλαβε να μελετήσει τα πιο πάνω ζητήματα και να καταθέσει στην επιτροπή την 

τελική θέση του υπουργείου επί των ζητημάτων αυτών.  Το αρμόδιο υπουργείο με 

επιστολή του πληροφόρησε την επιτροπή ως ακολούθως: 

1.  Η ζητούμενη πιο πάνω εξαίρεση από τις πρόνοιες του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου όσον αφορά την ανάγκη κατοχής άδειας λειτουργίας από 

αρμόδια αρχή, ώστε πρόσωπα που υπάγονται στον πιο πάνω σύνδεσμο 
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παροχής διεθνών χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών να θεωρηθούν ότι 

κατέχουν άδεια λειτουργίας κατά την ημερομηνία έναρξης εφαρμογής της 

σχετικής νομοθεσίας, νοουμένου ότι εφαρμόζουν κανόνες ισοδύναμους με 

τους προνοούμενους από το σχετικό νομοσχέδιο, δεν μπορεί να ισχύσει, 

καθότι τα πρόσωπα αυτά δεν εφαρμόζουν κανόνες ισοδύναμους με τους 

αντίστοιχους κανόνες που προβλέπονται από τη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία. 

 2. Το  ενδεχόμενο σύγκρουσης της προτεινόμενης  νομοθεσίας  με  το  ισχύον  

νομοθετικό πλαίσιο που αφορά την άσκηση ασφαλιστικών εργασιών θα 

μελετηθεί από τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, η οποία αναμένεται να 

γνωματεύσει για τα εγερθέντα ζητήματα και να προχωρήσει σε αντιμετώπιση 

του όλου ζητήματος με σχετική τροποποίηση του εν λόγω νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 

τους σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και λαμβάνοντας υπόψη όλες τις 

δεσμεύσεις που αναλήφθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμόδιους, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική 

εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.  

 Πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3.  
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 Παροχή επενδυτικών υπηρεσιών, άσκηση επενδυτικών δραστηριοτήτων και 

λειτουργία ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 4.  

 Όνομα εταιρείας άλλης από ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 5. 

 Άδεια λειτουργίας ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 6. 

 ∆ημόσιο μητρώο ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 7. 

 ∆ημοσιοποίηση στοιχείων άδειας λειτουργίας ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 8. 

 ∆ιαβουλεύσεις μεταξύ αρμόδιων αρχών πριν τη χορήγηση άδειας λειτουργίας 

ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 9. 

 Αρχικό κεφάλαιο ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 10. 

 Ιδρυτικό έγγραφο ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 11. 

 Πρόσωπα που πραγματικά διευθύνουν την ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 12. 

 Μέτοχοι ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 13. 

 Στενοί δεσμοί.  Άρθρο 14. 

 Πρόσωπα που απασχολούνται στην ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 15. 

 Κεντρικά γραφεία ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 16. 

 Μέλος ΤΑΕ πελατών ΕΠΕΥ.  Άρθρο 17. 

 Οργανωτικές απαιτήσεις.  Άρθρο 18. 

 ∆ιαδικασία διαπραγμάτευσης και οριστικοποίηση των συναλλαγών σε ΠΜ∆.  

Άρθρο 19. 

 Έκδοση οδηγιών.  Άρθρο 20. 

 Υποβολή αίτησης για χορήγηση άδειας λειτουργίας ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 21. 

 Προθεσμία λήψης απόφασης.  Άρθρο 22. 

 Αίτηση για επέκταση άδειας λειτουργίας ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 23. 

 Τερματισμός άδειας λειτουργίας ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 24. 

 Ανάκληση άδειας λειτουργίας ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 25. 
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 Αναστολή άδειας λειτουργίας ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 26. 

 Υπό εκκαθάριση ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 27. 

 Συνεχείς υποχρεώσεις ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 28. 

 Συγκρούσεις συμφερόντων.  Άρθρο 29. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις. Άρθρο 30. 

 Μείωση μετοχικού κεφαλαίου ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 31. 

 Μεταβολές προσώπων που πραγματικά διευθύνουν την ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 32. 

 Απόκτηση, πώληση, αύξηση ή μείωση συμμετοχής σε ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 33. 

 Μεταβολές πληροφοριών και στοιχείων ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 34. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 35. 

 Υποχρεώσεις επαγγελματικής δεοντολογίας κατά την παροχή υπηρεσιών σε 

πελάτες.  Άρθρο 36. 

 Παροχή υπηρεσιών μέσω άλλης ΕΠΕΥ ή πιστωτικού ιδρύματος που έχει λάβει 

άδεια λειτουργίας στη ∆ημοκρατία ή σε άλλο κράτος μέλος.  Άρθρο 37. 

 Υποχρέωση εκτέλεσης των εντολών με τους πλέον ευνοϊκούς για τον πελάτη 

όρους.  Άρθρο 38. 

 Κανόνες εκτέλεσης εντολών πελατών.  Άρθρο 39. 

 Υποχρεώσεις ΚΕΠΕΥ όταν ορίζει συνδεδεμένους αντιπροσώπους.  Άρθρο 40. 

 Συναλλαγές με επιλέξιμους αντισυμβαλλομένους.  Άρθρο 41. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 42. 

 Υποχρέωση για καταχώριση συναλλαγών.  Άρθρο 43. 

 Τήρηση αρχείων.  Άρθρο 44. 

 Υποχρέωση για αναφορά συναλλαγών.  Άρθρο 45. 

 Έλεγχος της συμμόρφωσης με τους κανόνες του ΠΜ∆ και με άλλες εκ του νόμου 

υποχρεώσεις.  Άρθρο 46. 
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 Υποχρέωση ΚΕΠΕΥ να ανακοινώνει δημόσια δεσμευτικά ζεύγη εντολών.  Άρθρο 

47. 

 Πληροφορίες που πρέπει να ανακοινώνει η ΚΕΠΕΥ μετά τη διαπραγμάτευση.  

Άρθρο 48. 

 Προδιαπραγματευτικές απαιτήσεις διαφάνειας για τους ΠΜ∆.  Άρθρο 49. 

 Μεταδιαπραγματευτικές απαιτήσεις διαφάνειας για τους ΠΜ∆.  Άρθρο 50 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 51. 

 Πιστοποίηση προσώπων που απασχολούνται στην ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 52. 

 ∆ημόσιο μητρώο.  Άρθρο 53. 

 Εξεταστική επιτροπή.  Άρθρο 54. 

 Υφιστάμενα πιστοποιητικά επαγγελματικής ικανότητας.  Άρθρο 55. 

 Γνωστοποίηση Υπουργού. Άρθρο 56. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 57. 

 Έναρξη παροχής υπηρεσιών.  Άρθρο 58. 

 Λειτουργία Ταμείων Αποζημίωσης Επενδυτών.  Άρθρο 59. 

 ∆ιοίκηση ΤΑΕ.  Άρθρο 60. 

 ∆ιαχειριστική Επιτροπή ΤΑΕ Πελατών ΕΠΕΥ.  Άρθρο 61. 

 ∆ιαχειριστική Επιτροπή ΤΑΕ Πελατών Τραπεζών.  Άρθρο 62. 

 ∆ιαχειριστική Επιτροπή ΤΑΕ Πελατών ΣΠΙ.  Άρθρο 63. 

 Έκδοση οδηγιών.  Άρθρο 64. 

 Ενημέρωση επενδυτών για την κάλυψή τους από σύστημα αποζημίωσης 

επενδυτών.  Άρθρο 65. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 66. 

 Ίδια κεφάλαια ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 67. 

 ∆ιαδικασία αξιολόγησης ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 68. 
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 Χρηματοδοτικά ανοίγματα ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 69. 

 Εποπτεία Επιτροπής.  Άρθρο 70. 

 Μεμονωμένη και ενοποιημένη βάση.  Άρθρο 71. 

 ∆ημοσιοποίηση και υποβολή πληροφοριών σχετικών με την κεφαλαιακή επάρκεια 

της ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 72. 

 Έκδοση οδηγιών.  Άρθρο 73. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 74. 

 Ίδρυση υποκαταστήματος ΚΕΠΕΥ στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 75. 

 Ίδρυση υποκαταστήματος ΚΕΠΕΥ σε άλλο κράτος μέλος ή και τρίτη χώρα.  Άρθρο 

76.  

 Ίδρυση υποκαταστήματος στη ∆ημοκρατία από ΕΠΕΥ άλλου κράτους μέλους.  

Άρθρο 77. 

 Ίδρυση υποκαταστήματος στη ∆ημοκρατία από ΕΠΕΥ τρίτης χώρας.  Άρθρο 78. 

 Ελεύθερη παροχή επενδυτικών και παρεπόμενων υπηρεσιών ή και άσκηση 

επενδυτικών δραστηριοτήτων από ΚΕΠΕΥ σε άλλο κράτος μέλος ή και τρίτη χώρα.  

Άρθρο 79. 

 Ελεύθερη παροχή επενδυτικών και παρεπόμενων υπηρεσιών ή και άσκηση 

επενδυτικών δραστηριοτήτων στη ∆ημοκρατία από ΕΠΕΥ άλλου κράτους μέλους.  

Άρθρο 80. 

 Πρόσβαση σε ρυθμιζόμενες αγορές.  Άρθρο 81. 

 Πρόσβαση στα συστήματα κεντρικού αντισυμβαλλομένου, εκκαθάρισης και 

διακανονισμού και δικαίωμα επιλογής του συστήματος εκκαθάρισης.  Άρθρο 82. 

 ∆ιατάξεις για τα συστήματα κεντρικού αντισυμβαλλομένου, εκκαθάρισης και 

διακανονισμού ως προς τους ΠΜ∆.  Άρθρο 83. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 84. 
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 Εφαρμογή διατάξεων παρόντος Μέρους.  Άρθρο 85. 

 Άδεια λειτουργίας ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 86. 

 Αίτηση για χορήγηση άδειας λειτουργίας ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 87. 

 Προθεσμία λήψης απόφασης.  Άρθρο 88. 

 Αίτηση για μεταβολή, τροποποίηση ή επέκταση άδειας λειτουργίας ρυθμιζόμενης 

αγοράς.  Άρθρο 89. 

 ∆ημοσιοποίηση στοιχείων άδειας λειτουργίας ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 90. 

 ∆ιαχειριστής αγοράς.  Άρθρο 91. 

 Εφαρμοστέο δίκαιο.  Άρθρο 92. 

 Τερματισμός άδειας λειτουργίας ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 93.  

 Ανάκληση άδειας λειτουργίας ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 94. 

 Αναστολή άδειας λειτουργίας ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 95. 

 Προϋποθέσεις σχετικές με το αρχικό κεφάλαιο του διαχειριστή αγοράς.  Άρθρο 96. 

 Προϋποθέσεις σχετικές με τα πρόσωπα που πραγματικά διευθύνουν τις 

δραστηριότητες και τη λειτουργία της ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 97.  

 Προϋποθέσεις σχετικές με τα πρόσωπα που ασκούν ουσιαστική επιρροή στη 

διαχείριση της ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 98. 

 Οργανωτικές απαιτήσεις.  Άρθρο 99. 

 Έκδοση οδηγιών.  Άρθρο 100. 

 Συνεχείς υποχρεώσεις.  Άρθρο 101. 

 Αρχεία ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 102. 

 Μεταβολές πληροφοριών και στοιχείων ρυθμιζόμενης αγοράς.  Άρθρο 103.   

 Εισαγωγή χρηματοοικονομικών μέσων προς διαπραγμάτευση.  Άρθρο 104.   

 Αναστολή και διαγραφή χρηματοοικονομικών μέσων από τη διαπραγμάτευση.  

Άρθρο 105. 
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 Πρόσβαση στη ρυθμιζόμενη αγορά.  Άρθρο 106. 

 Ρυθμιζόμενη αγορά άλλου κράτους μέλους.  Άρθρο 107. 

 Έλεγχος της συμμόρφωσης προς τους κανόνες της ρυθμιζόμενης αγοράς και 

προς άλλες νόμιμες υποχρεώσεις.  Άρθρο 108. 

 Προδιαπραγματευτικές προϋποθέσεις διαφάνειας για τη ρυθμιζόμενη αγορά.  

Άρθρο 109. 

 Μεταδιαπραγματευτικές προϋποθέσεις διαφάνειας για τη ρυθμιζόμενη αγορά.  

Άρθρο 110. 

 ∆ιατάξεις για τα συστήματα κεντρικού αντισυμβαλλομένου, εκκαθάρισης και 

διακανονισμού.  Άρθρο 111. 

 Κατάλογος των ρυθμιζόμενων αγορών.  Άρθρο 112. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 113. 

 Υποβολή οικονομικών καταστάσεων ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 114. 

 Σχέσεις με ελεγκτές.  Άρθρο 115. 

 Υποβολή έκθεσης καταλληλότητας ρυθμίσεων.  Άρθρο 116. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 117. 

 Προϋποθέσεις παροχής επενδυτικών και παρεπόμενων υπηρεσιών ή και άσκησης 

επενδυτικών δραστηριοτήτων.  Άρθρο 118. 

 Μέλος ΤΑΕ Πελατών Τραπεζών.  Άρθρο 119. 

 Εφαρμοζόμενες διατάξεις.  Άρθρο 120. 

 Συμπληρωματικές διατάξεις.  Άρθρο 121. 

 Προϋποθέσεις παροχής επενδυτικών και παρεπόμενων υπηρεσιών ή και άσκησης 

επενδυτικών δραστηριοτήτων.  Άρθρο 122. 

 Μέλος ΤΑΕ Πελατών ΣΠΙ.  Άρθρο 123. 

 Εφαρμοζόμενες διατάξεις.  Άρθρο 124. 
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 Συμπληρωματικές διατάξεις.  Άρθρο 125. 

 ∆ιορισμός και συνεργασία Εποπτικών Αρχών.  Άρθρο 126. 

 Εξουσίες Εποπτικών Αρχών.  Άρθρο 127. 

 Συμπληρωματικές διατάξεις.  Άρθρο 128. 

 Επαγγελματικό απόρρητο.  Άρθρο 129. 

 Υποχρέωση συνεργασίας Επιτροπής με τις αρμόδιες αρχές άλλων κρατών μελών.  

Άρθρο 130. 

 Συνεργασία σε δραστηριότητες εποπτείας, ελέγχου και έρευνας.  Άρθρο 131. 

 Ανταλλαγή πληροφοριών.  Άρθρο 132. 

 Άρνηση συνεργασίας Επιτροπής με τις αρμόδιες αρχές άλλων κρατών μελών.  

Άρθρο 133.  

 Εξουσίες για λήψη προληπτικών μέτρων.  Άρθρο 134. 

 Σχέσεις με τρίτες χώρες.  Άρθρο 135. 

 Ανταλλαγή πληροφοριών με τρίτες χώρες.  Άρθρο 136. 

 Συμπληρωματική εποπτεία ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 137. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 138. 

 Γενικές υποχρεώσεις.  Άρθρο 139. 

 Ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 140. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 141. 

 ∆ικαίωμα άσκησης ένδικων μέσων προσφυγής.  Άρθρο 142. 

 Αστική ευθύνη.  Άρθρο 143. 

 Καταβολή τελών και συνδρομών.  Άρθρο 144. 

 Κατάργηση αντίθετων διατάξεων.  Άρθρο 145. 

 Έκδοση και εφαρμογή οδηγιών.  Άρθρο 146. 

 Συνέχιση λειτουργίας υφιστάμενων ΚΕΠΕΥ.  Άρθρο 147. 
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 Συνέχιση λειτουργίας υφιστάμενων ΕΠΕΥ τρίτων χωρών.  Άρθρο 148. 

 Συνέχιση λειτουργίας υφιστάμενων τραπεζών ως ΕΠΕΥ.  Άρθρο 149. 

 Υφιστάμενοι συνδεδεμένοι αντιπρόσωποι.  Άρθρο 150. 

 Υφιστάμενοι επαγγελματίες πελάτες.  Άρθρο 151. 

 Υφιστάμενες κοινοποιήσεις.  Άρθρο 152. 

 Συνέχιση ισχύος Γνωστοποίησης 220/2003.  Άρθρο 153. 

 Συνέχιση λειτουργίας ΧΑΚ.  Άρθρο 154. 

 Συνέχιση ισχύος Κανονισμών.  Άρθρο 155. 

 Επιφυλάξεις.  Άρθρο 156. 

 Μεταβατικές διατάξεις αναφορικά με πρόσωπα που παρέχουν επενδυτικές 

συμβουλές.  Άρθρο 157. 

 Κατάργηση νόμου.  Άρθρο 158. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 159.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 159 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 159 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και 

∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αποχετευτικών 

Συστημάτων Νόμου, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η εκπροσώπηση περισσότερων 

κοινοτήτων σε συμβούλιο αποχετεύσεων που περιλαμβάνει περιοχές περισσότερων 

κοινοτήτων και να διασαφηνιστεί ο τρόπος εκπροσώπησης κοινότητας σε συμβούλιο 

αποχετεύσεων, καθώς και ο τρόπος σύγκλησης των συνεδριών του. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους 

του Υπουργείου Εσωτερικών, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, στα πλαίσια της 

εφαρμογής του προγράμματος εναρμόνισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με το 

ευρωπαϊκό κεκτημένο στον τομέα της αποχέτευσης οικιακών λυμάτων, ετοίμασε σχέδια 

αποχέτευσης λυμάτων για περιοχές που περιλαμβάνουν περισσότερες από μία 
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κοινότητες οι οποίες θα εξυπηρετούνται από έναν κοινό σταθμό επεξεργασίας λυμάτων.  

Τέτοιες περιοχές είναι οι περιοχές Αστρομερίτη, Ακακίου και Περιστερώνας και η 

περιοχή των Κοκκινοχωριών στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου και Λάρνακας, 

καθώς και η περιοχή των κοινοτήτων Σολέας.  Επειδή, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η 

βασική νομοθεσία που διέπει τα αποχετευτικά συστήματα καθορίζει τη σύνθεση 

συμβουλίου αποχετεύσεων για περιοχή αποχετεύσεων που περιλαμβάνει μία μόνο 

κοινότητα, χωρίς να καθορίζει τη σύνθεση συμβουλίου αποχετεύσεων που καλύπτει 

περιοχή αποχετεύσεων στα όρια της οποίας περιλαμβάνονται περισσότερες από μία 

κοινότητες, το Υπουργείο Εσωτερικών έκρινε σκόπιμη την κατάθεση του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου στη Βουλή, για την κάλυψη του νομοθετικού κενού που παρατηρείται.  

Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο εισάγεται πρόνοια με την οποία καθίσταται 

δυνατή η εκπροσώπηση περισσότερων κοινοτήτων σε συμβούλιο αποχετεύσεων που 

περιλαμβάνει περιοχές περισσότερων κοινοτήτων και διασαφηνίζεται ο τρόπος 

εκπροσώπησης κοινότητας σε αυτό.  Περαιτέρω, επειδή στη βασική νομοθεσία δεν 

καθορίζεται ο τρόπος σύγκλησης των συνεδριών των συμβουλίων αποχετεύσεων, 

εισάγεται πρόνοια στο υπό αναφορά νομοσχέδιο με την οποία διασαφηνίζεται το εν 

λόγω θέμα. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησαν με τις πρόνοιες 

του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει την πρόνοια του νομοσχεδίου που καθορίζει 

τον ανώτατο αριθμό των μελών συμβουλίου αποχετεύσεων, όταν η περιοχή 

αποχετεύσεων περιλαμβάνει περιοχή που βρίσκεται στα όρια περισσότερων 

κοινοτήτων, ώστε να καθοριστεί και ο κατώτατος αριθμός των μελών του, ο οποίος δε 

θα είναι μικρότερος των πέντε. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο 

του νομοσχεδίου με βάση την πιο πάνω απόφασή της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι  4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 

Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007», δεν είναι έτοιμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του 

Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η 

έκθεση δεν είναι ομόφωνη.  ∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ τάσσονται υπέρ.  ΑΚΕΛ, Οικολόγοι 

είναι εναντίον.   

 Παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να διαβάσει 

την έκθεση.                                                                  

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, προτείνω να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι γνωστό το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν είναι γνωστό το θέμα, η έκθεση να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Συμβουλίου 

Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
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Παραλιμνίου.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΟΗΟ-ΣΕΚ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, 

παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 

του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Συντάξεων 

και Φιλοδωρημάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμών, έτσι 

ώστε να επεκταθεί το όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του 

Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου από το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος της 

ηλικίας τους, κατά ανάλογο τρόπο με τις ρυθμίσεις που ισχύουν ήδη για τους δημόσιους 

υπαλλήλους.   

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα 

ακόλουθα: 

1. Η επέκταση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των πιο πάνω υπαλλήλων 

στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, η οποία θα ισχύσει καθ’  ολοκληρίαν από 

την 1η Ιουλίου 2008 για τους υπαλλήλους που συμπληρώνουν το εξηκοστό έτος 

της ηλικίας τους κατά ή μετά την εν λόγω ημερομηνία.   

2. Ο καθορισμός της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των υπαλλήλων οι οποίοι 

συμπληρώνουν το εξηκοστό έτος της ηλικίας τους μεταξύ της ημερομηνίας 

έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών και της 30ής Ιουνίου 2008, και 

των δύο ημερομηνιών συμπεριλαμβανομένων, στο εξηκοστό δεύτερο έτος.   

3. Ο καθορισμός του εφάπαξ ποσού που θα καταβάλλεται στους πιο πάνω 

υπαλλήλους κατά την αφυπηρέτησή τους με τη συμπλήρωση του εξηκοστού 

πρώτου, του εξηκοστού δεύτερου και του εξηκοστού τρίτου έτους της ηλικίας τους, 

αντίστοιχα, καθώς και της ηλικίας και του ποσού που θα καταβάλλεται σ’  αυτούς 

στις περιπτώσεις που υποβάλουν αίτηση για οικειοθελή πρόωρη αφυπηρέτηση.   



 50

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 

Παραλιμνίου δήλωσαν πως με τους υπό αναφορά κανονισμούς υλοποιείται σχετική 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για υιοθέτηση της επέκτασης του ορίου 

αφυπηρέτησης και στους υπαλλήλους των συμβουλίων αποχετεύσεων, κατ’  ανάλογο 

τρόπο με τις ρυθμίσεις που ήδη ισχύουν για τους δημόσιους υπαλλήλους.   

  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΟΗΟ-ΣΕΚ με γραπτό υπόμνημα που απέστειλε στην 

επιτροπή διατυπώνει τη θέση ότι υιοθετεί πλήρως τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ με γραπτό υπόμνημα που απέστειλε 

στην επιτροπή διατυπώνει τη θέση ότι διαφωνεί, ως θέμα αρχής, με την επέκταση του 

ορίου αφυπηρέτησης γενικά στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 

Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται, ως θέμα αρχής, την απόρριψη των 

υπό αναφορά κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 

της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθετούν τις πρόνοιες 

των υπό αναφορά κανονισμών.     

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εισηγείται, 

κατά πλειοψηφία των μελών της, την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί 

εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου 

(Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι  ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου (Συντάξεις και 

Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 
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 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 

Πάφου.  Εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΟΗΟ-ΣΕΚ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ 

και ∆ΕΟΚ, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στην επιτροπή. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 του 

περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η θέσπιση κανονισμών που να 

ρυθμίζουν την καταβολή συντάξεων και φιλοδωρημάτων στους υπαλλήλους του 

Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών και του Συμβουλίου 

Αποχετεύσεων Πάφου, οι πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών είναι 

εναρμονισμένες με τα ισχύοντα στη δημόσια υπηρεσία. 

 Οι εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΟΗΟ-ΣΕΚ με γραπτό υπόμνημα 

που απέστειλαν στην επιτροπή υιοθετούν τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Νίκος Κουτσού 

 Κώστας Παπακώστας 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Μη μέλη της επιτροπής:  

 Σοφοκλής Φυττής Σωτήρης Σαμψών 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 

πραγματοποιήθηκε στις 17 Οκτωβρίου 2007.  Στα πλαίσια της εξέτασης των 

προτεινόμενων κανονισμών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 16 του περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 

Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) Νόμου, είναι η θέσπιση κανονισμών 

που να ρυθμίζουν το σχέδιο υπηρεσίας για τη νέα θέση Ανώτερου Λειτουργού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών [Κλ. Α13(ii)]. 
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 Όπως αναφέρεται στην πρόταση που υποβλήθηκε από το συμβούλιο του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών διά του Υπουργού Οικονομικών προς 

έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο, το συμβούλιο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών ετοίμασε σχέδιο υπηρεσίας για τη νέα θέση Ανώτερου Λειτουργού 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών [Κλ. Α13(ii)], η οποία δημιουργήθηκε με τον περί 

Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2007 Νόμο του 

2006.  Το εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας έτυχε επεξεργασίας από το Τμήμα ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, με βάση τις γενικές αρχές 

που διέπουν την ετοιμασία σχεδίων υπηρεσίας στη δημόσια υπηρεσία και στον 

ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Ειδικότερα, η νέα αυτή θέση Ανώτερου Λειτουργού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών, που ανήκει στην επιστημονική πυραμίδα θέσεων του 

οργανισμού και για την οποία απαιτούνται πανεπιστημιακά προσόντα στο βαθμό 

εισδοχής, καθορίστηκε ως θέση προαγωγής με απαιτούμενη τριετή υπηρεσία στην 

αμέσως κατώτερη θέση, τη θέση Λειτουργού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Α΄ [Κλ. 

Α11(ii)]. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων, με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των 

κανονισμών όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 
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 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 

εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 

αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη σας 

έχει διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Λατσιών 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.210-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Ατυχημάτων και 

Επαγγελματικών Νόσων 

(Γνωστοποίηση) Καταργητικός Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.211-2007) 

Εξωτερικών Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

3. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.212-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

4. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που 

Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες 

και των Πράξεων Χειραγώγησης της 

Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.213-2007) 

5. Ο περί της Αναγνώρισης και 

Εκτέλεσης Αποφάσεων Κρατών 

Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι 

οποίες Επιβάλλουν Χρηματικές Ποινές 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.214-2007) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

6. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 

Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.215-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.216-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

8. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 

Εργασία (Γνωστοποίηση 

Επαγγελματικών Ασθενειών) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.108-2007) 

Εξωτερικών Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

9. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 

Εργασία (Γνωστοποίηση Ατυχημάτων 

και Επικίνδυνων Συμβάντων) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.109-2007) 

Εξωτερικών Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

10. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Εργασίας και Εργασίας και 



 57

(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.110-2007) 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

11. Οι περί Εκτύπωσης Κινητών 

Επισημάτων (Χαρτοσήμων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.111-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

12. Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και 

Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την 

Κάλυψη Βασικών Αναγκών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.112-2007) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

13. Έγγραφο που αφορά την 

παραχώρηση υπηρεσιών 

εκπαιδευτικών λειτουργών για το 

σχολικό έτος 2007-2008 δυνάμει του 

περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας Νόμου. 

(Αρ. Φακ. 15.08.001) 

Παιδείας και 

Πολιτισμού 

Παιδείας 

14. Έγγραφα (Υπ. Γεωργίας 13 και 

14/2007) σύμφωνα με τους περί 

Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 

στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 2006. 

(Αρ. Φακ. 15.17.004) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 

δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.138, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα ερωτήματα αναφορικά με τη διάρθρωση των 

υπηρεσιών ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας ως υποχρέωση των ευρωπαϊκών Οδηγιών 

μετά το αεροπορικό δυστύχημα του 2005: 

1. Έχει προχωρήσει η αναδιάρθρωση των υπηρεσιών ελέγχου εναέριας 

κυκλοφορίας, ώστε να συμβαδίζει η Κύπρος με τα ευρωπαϊκά δεδομένα; 

2. Γιατί δεν έχει προχωρήσει η σύσταση μονάδας ροής εναέριας κυκλοφορίας στο 

κέντρο ελέγχου ως υποχρέωση που πηγάζει από τις συμβατικές υποχρεώσεις 

προς το EURO CONTROL και την Ευρωπαϊκή Ένωση; 

3. Έχουν ολοκληρωθεί η αναγκαίες εργασίες, ώστε να υπάρξει πιστοποίηση του 

παροχέα υπηρεσιών εναέριας κυκλοφορίας;  Υπάρχουν ακόμη ανοικτές 

εκκρεμότητες για την πιστοποίηση των υπηρεσιών και, εάν ναι, ποιες; 

4. Γιατί δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία ανοικοδόμησης του νέου κέντρου ελέγχου 

και αναγκάζεται να λειτουργήσει το σχέδιο LEFCO σε προσωρινό ενδιάμεσο 

κτίριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.139, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τα τεμάχια τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας στον προσφυγικό οικισμό Αγίου Ιωάννη 

στα Κάτω Πολεμίδια (ενημέρωση επί χάρτου).  Το ενδιαφέρον περιορίζεται μόνο 

στις ανάγκες τιτλοποίησης προσφυγικών οικιών και δεν αφορά γη πέραν τούτης. 

2. Την πρόθεση της κυβέρνησης να προχωρήσει σε επιδιορθώσεις σπιτιών και 

πολυκατοικιών σε προσφυγικούς οικισμούς πριν από την τιτλοποίησή τους.  Η 

ερώτηση αφορά γενικά τους προσφυγικούς οικισμούς, ωστόσο θα παρακαλούσα 

να είχα τη γραπτή σας απάντηση ειδικά σε σχέση με τους οικισμούς του Αγίου 

Ιωάννη στα Κάτω Πολεμίδια και τους οικισμούς Λατσιών. 

3. Το στάδιο της διαδικασίας τιτλοποίησης των οικιών του οικισμού του Αγίου Ιωάννη 

στα Κάτω Πολεμίδια και το χρονοδιάγραμμα της πορείας υλοποίησης των 

τιτλοποιήσεων. 

4. Όπως έχω πληροφορηθεί, για όλες τις οικοδομές του οικισμού του Αγίου Ιωάννη 

δεν υπάρχει αντισεισμική πρόνοια.  Προτίθεται η κυβέρνηση, πριν από την 

παραχώρηση τίτλων, να προχωρήσει στην αναγκαία αντισεισμική προσαρμογή 

των οικοδομών;  Αν ναι, παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε σχετικά με το 

χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων και τους προϋπολογισμούς.  Αν όχι, 

παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με την 

ανάληψη της ευθύνης στην περίπτωση σεισμού.  Υπάρχει η αναγκαία τεχνική 

αντισεισμική ασφάλεια όπως τα κτίρια είναι σήμερα κτισμένα; 

5. Την κατάσταση ασφάλειας των κτιρίων στον οικισμό του Αγίου Ιωάννη.  Όπως έχω 

ενημερωθεί, μετά από επίσκεψη που έκανα με τη συνοδεία μηχανικών, η στατική 

ασφάλεια των κτιρίων είναι σε πολλές περιπτώσεις ανύπαρκτη έως και κρίσιμη.  
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Προτίθεται το κράτος να παραδώσει τίτλους χωρίς, πιο πριν, να καλύψει τις 

αναγκαίες βελτιώσεις των κτιρίων; 

6. Λόγω της γήρανσης του κόσμου που διαμένει στους οικισμούς εμφανίζονται 

λειτουργικά προβλήματα όπως η ύπαρξη της τουαλέτας στον πάνω όροφο κάθε 

κατοικίας.  Όπως έχουμε πληροφορηθεί, υπάρχει σχέδιο το οποίο προσφέρει μόνο 

£3.000 για την κατασκευή νέας τουαλέτας στο ισόγειο κάθε κατοικίας.  Ωστόσο το 

ποσό αυτό είναι πολύ χαμηλό και δεν επαρκεί.  Ο πρόσφυγας κάτοικος είναι 

συνταξιούχος και δε δύναται με τη χαμηλή σύνταξή του να προβεί στη 

συμπλήρωση του αναγκαίου ποσού.  Θέτω το ερώτημα κατά πόσο η κυβέρνηση 

προτίθεται να αυξήσει το ποσό, ώστε πραγματικά να επιλυθεί το πρόβλημα. 

7. Τα ονόματα των πολυκατοικιών στον οικισμό του Αγίου Ιωάννη στις οποίες 

προτίθεστε, μετά από έρευνά σας, να εγκαταστήσετε ηλεκτρικούς ανελκυστήρες. 

8. Τις προθέσεις των αρμόδιων υπηρεσιών να ανοίξουν πέρασμα στην οικία της κ. 

Κούλλας Παπαπαναγιώτη [44ος δρόμος (Ν. 8)] στον οικισμό του Αγίου Ιωάννη.  

Αξίζει να τονιστεί ότι μετά την έναρξη εκτέλεσης έργων από τις κρατικές υπηρεσίες 

έχει αποκοπεί κάθε πέρασμα από και προς την οικία.  Μάλιστα, αν λάβουμε 

υπόψιν ότι μέλος της συγκεκριμένης οικογένειας έχει αναπηρία, τότε η επίλυση του 

προβλήματος κρίνεται άκρως αναγκαία και επείγουσα. 

9. Πώς θα επιλυθεί το πρόβλημα των κοινών λάκκων αποχέτευσης με τις 

τιτλοποιήσεις;  Αρκετά σπίτια έχουν κοινούς λάκκους αποχέτευσης. 

Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.140, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2007, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τους λόγους της καθυστέρησης που παρατηρείται στην καταβολή των 
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αποζημιώσεων που έχουν εγκριθεί για τις πληγείσες περιοχές από τις θεομηνίες στην 

αρχή του έτους 2007.  Επίσης να ενημερώσει για το χρονοδιάγραμμα στα πλαίσια του 

οποίου υπολογίζεται να καταβληθούν οι αποζημιώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.141, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Πρόσφατα ενημερώθηκα για τα προβλήματα που έχουν δημιουργηθεί από τη μη 

ορκωμοσία των ειδικών αστυφυλάκων/εποπτών οδικών μεταφορών του Τμήματος 

Οδικών Μεταφορών. 

 Τα δεκατρία άτομα τα οποία έχουν προσληφθεί ως επόπτες οδικών μεταφορών 

(ειδικοί αστυφύλακες) παρακολούθησαν μαθήματα σχετικά με τα καθήκοντα της θέσης, 

έτυχαν εκπαίδευσης στην Αστυνομική Ακαδημία και παρακάθισαν σε εξετάσεις, στις 

οποίες πέτυχαν. 

 ∆υστυχώς, οι εν λόγω ειδικοί αστυφύλακες/επόπτες οδικών μεταφορών δεν έχουν 

ακόμα ορκιστεί, γι’ αυτό και δεν έχουν τη δυνατότητα να εκτελούν τα καθήκοντά τους 

όπως αυτά προβλέπονται στο σχέδιο υπηρεσίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους δεν έχουν ακόμα ορκιστεί οι εν λόγω 

ειδικοί αστυφύλακες/επόπτες οδικών μεταφορών και πότε εκτιμάται ότι θα ορκιστούν, 

προκειμένου να είναι σε θέση να εκτελούν τα καθήκοντά τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.142, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

γιατί δε συμπεριλαμβάνονται οι υπάλληλοι που έχουν γραφειακά καθήκοντα σε σχολεία 

(βοηθοί γραφείς) στους νέους κανονισμούς (περί Προσωπικού Σχολικών Εφοριών 

Κανονισμοί). 
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 Σημειώνεται ότι το γραμματειακό προσωπικό των σχολείων ανήκει στη δικαιοδοσία 

των σχολικών εφοριών, παρ’ όλο που αυτό δεν αναφέρεται ρητά στο νόμο.  Γιατί οι 

βοηθοί γραφείς να μη συμπεριλαμβάνονται στην ίδια κατηγορία, ώστε να ξεκαθαριστεί 

το ασαφές καθεστώς εργασίας τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.143, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Λιοπετρίου 

διαπίστωσα ότι οι δρόμοι εντός του συνοικισμού χρειάζονται ασφαλτόστρωση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν προγραμματίζεται ασφαλτόστρωση των δρόμων του συνοικισμού 

και πότε θα γίνει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.144, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν μια εταιρεία περιορισμένης ευθύνης συσταθείσα πριν από τις 15 

Αυγούστου 1974, ιδιοκτήτρια ακίνητης περιουσίας στα κατεχόμενα, έχει τη δυνατότητα 

να πωλήσει και να μεταβιβάσει την περιουσία της πωλώντας τις μετοχές της σε 

οποιοδήποτε φυσικό ή νομικό πρόσωπο προέρχεται από χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.145, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν ένας Ελληνοκύπριος ιδιοκτήτης περιουσίας στα κατεχόμενα έχει τη 

δυνατότητα να πωλήσει και να μεταβιβάσει την περιουσία του σε οποιοδήποτε πολίτη ή 

νομικό πρόσωπο προερχόμενο από χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.146, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Λιοπετρίου 

διαπίστωσα ότι ο χώρος στάθμευσης που βρίσκεται πίσω από τα καφενεία του 

συνοικισμού χρησιμοποιείται από μοτοσικλετιστές της περιοχής ως χώρος διεξαγωγής 

αγώνων ταχύτητας και ακροβατισμών, με αποτέλεσμα την πρόκληση οχληρίας και 

ρύπανσης από τα σύννεφα σκόνης που δημιουργούνται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων αν προτίθεται να ασφαλτοστρώσει, να χωροθετήσει και να 

τοπιοτεχνήσει το χώρο για απάμβλυνση του πιο πάνω προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.147, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο συνοικισμό αυτοστέγασης Λιοπετρίου 

διαπίστωσα ότι οι πάσσαλοι που εμπόδιζαν τη διέλευση τροχοφόρων από τους 

πεζόδρομους έχουν αποκοπεί, με αποτέλεσμα οι πεζόδρομοι να χρησιμοποιούνται από 

οχήματα και μοτοσικλέτες που προκαλούν ανησυχία και θέτουν σε κίνδυνο την 

ασφάλεια των πεζών και όσων χρησιμοποιούν τους πεζόδρομους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει για το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.148, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πότε θα 

καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων νομοσχέδιο για τη θεσμική δομή και 

λειτουργία της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και των επαρχιακών ενώσεων κοινοτήτων, 

που είναι αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.149, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πότε θα 

καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τις συμφωνημένες τροποποιήσεις του περί 

Κοινοτήτων Νόμου, έτσι που να υπάρξει εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας, αναβάθμιση 

των εξουσιών και του ρόλου των τοπικών αρχών και ενίσχυση των δημοκρατικών 

διαδικασιών με την αποκέντρωση εξουσιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.150, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 

αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για μείωση της συνεισφοράς 

των κοινοτήτων στα αναπτυξιακά έργα κατά 10% με αντίστοιχη αύξηση της 

συνεισφοράς της κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.151, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 

αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για αύξηση στο διπλάσιο της 

κρατικής χορηγίας προς τα κοινοτικά συμβούλια, έτσι που να υπάρξει ισορροπία προς 

την τοπική αρχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.152, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 

αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για παραχώρηση οικονομικών 
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κινήτρων για τη συμπλεγματοποίηση των υπηρεσιών των κοινοτήτων, έτσι που να 

ενθαρρύνονται τα κοινοτικά συμβούλια προς αυτή την κατεύθυνση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.153, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 

αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για αύξηση των 

προγραμμάτων και των κονδυλίων που παραχωρούνται σε νεαρά ζευγάρια και 

οικογένειες που επιθυμούν να κατοικήσουν στην ύπαιθρο χωρίς κριτήρια και 

περιορισμούς, ιδιαίτερα για όλους όσοι επιθυμούν να κατοικήσουν σε κοινότητες κάτω 

των διακοσίων κατοίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.154, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

εκχώρηση προς τις κοινότητες μέρους των εισπράξεων των τελών κυκλοφορίας και των 

εσόδων από τις μεταβιβάσεις ακινήτων σύμφωνα με τον αριθμό των οχημάτων και των 

μεταβιβάσεων που γίνονται στη διοικητική τους περιφέρεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.155, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

αναθεώρηση της ∆ήλωσης Πολιτικής, ώστε να υποβοηθηθούν η ανάπτυξη της 

υπαίθρου και η συγκράτηση του πληθυσμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.156, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

ριζική αναθεώρηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, ώστε οι διαδικασίες 

να είναι πιο διαφανείς και πιο δημοκρατικές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.157, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

ταχεία προώθηση του αστικού αναδασμού στα χωριά της υπαίθρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.158, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

ενεργό συμμετοχή των κοινοτικών συμβουλίων στις πολεοδομικές αποφάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.159, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

αναθεώρηση της διαδικασίας έκδοσης πολεοδομικών αδειών, ώστε αυτές να 

χορηγούνται γρήγορα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.160, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

προώθηση του σχεδίου στήριξης των μικρών κοινοτήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.161, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

θεσμοθέτηση επιδόματος υπαίθρου, όπως συμφωνήθηκε μεταξύ της Ένωσης 

Κοινοτήτων Κύπρου, των ορεινών κοινοτήτων και της κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.162, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

ενεργοποίηση του άρθρου του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου που 

διαλαμβάνει την εκπόνηση, με ευθύνη του Υπουργείου Οικονομικών, σχεδίου 

ανάπτυξης που να καλύπτει τη γεωγραφική επικράτεια της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.163, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

άμεση έναρξη διαλόγου για τη δημιουργία επαρχίας Τροόδους, η οποία να 

συμπεριλαμβάνει τις 99 κοινότητες που βρίσκονται σε υψόμετρο μεγαλύτερο των 600 

μέτρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.164, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

κατάργηση της πολεοδομικής άδειας στις ορεινές κοινότητες ειδικού χαρακτήρα εκτός 

του πυρήνα τους και έκδοση μόνο της άδειας οικοδομής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.165, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

αναβάθμιση/διεύρυνση των ωφελημάτων των προέδρων των κοινοτικών συμβουλίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.166, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

προώθηση της εγγραφής των αγροτικών δρόμων με παράκαμψη των χρονοβόρων 

διαδικασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.167, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

επίσπευση της κατασκευής των κύριων οδικών αρτηριών Ανθούπολης-Παλαιχωρίου, 

Κοκκινοτριμιθιάς-Ευρύχου, Λεμεσού-Σαϊττά, Λεμεσού-Αγρού, Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου 

και του αυτοκινητόδρομου που θα ενώνει τις κοινότητες του Τροόδους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.168, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

νομοθετικά κατοχυρωμένη και ουσιαστική συμμετοχή της στη λήψη αποφάσεων σε 

θέματα πολεοδομίας και χωροταξίας, περιβάλλοντος, φορολογίας, αναπτυξιακών 

έργων, δημόσιας υγείας, ασφάλειας, προστασίας και προβολής της πολιτιστικής 

κληρονομιάς και κοινωνικής ευημερίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.169, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

παραχώρηση στα κοινοτικά συμβούλια, όπου θα κριθεί αναγκαίο, μονοκάμπινων ή 

διπλοκάμπινων οχημάτων εφοδιασμένων με ντεπόζιτα νερού προς αντιμετώπιση των 

πυρκαγιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.170, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

αναβάθμιση των υφιστάμενων περιφερειακών ιατρικών κέντρων και ίδρυση νέων, 

επαρκώς επανδρωμένων, τα οποία να λειτουργούν όλο το εικοσιτετράωρο προς 

εξυπηρέτηση των κατοίκων της υπαίθρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.171, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 

παραχώρηση κονδυλίων σ’ αυτήν για τη διοργάνωση εκπαιδευτικών και επιμορφωτικών 
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σεμιναρίων για τα μέλη της για θέματα που αφορούν το θεσμό της τοπικής 

αυτοδιοίκησης και την Ευρωπαϊκή Ένωση και ιδιαίτερα την απορρόφηση ευρωπαϊκών 

κονδυλίων για την εκτέλεση/πραγματοποίηση αναπτυξιακών έργων και πολιτιστικών 

εκδηλώσεων στις κοινότητες.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007 της Υπουργού Εξωτερικών κ. 

Ερατώς Κοζάκου-Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.195, 

ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου για εγκατάσταση βρετανικής κεραίας στην 

περιοχή Αγίου Νικολάου 

 Σε συνέχεια επιστολής σας με ημερομηνία 9 Οκτωβρίου 2007 και Ερ.  

23.06.009.01.195 του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με την εγκατάσταση 

βρετανικής κεραίας στην περιοχή Αγίου Νικολάου, θα ήθελα να σας αναφέρω ότι η 

∆ημοκρατία συνεχίζει να προβαίνει σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες μέσω των 

ενδεδειγμένων διπλωματικών οδών, ούτως ώστε να διασφαλιστούν τα συμφέροντα και 

δικαιώματα του κυπριακού λαού και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.251, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.251 ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2007 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σας και σε συνέχεια επικοινωνίας που είχε 

το Υπουργείο με τις εμπλεκόμενες αρχές, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 



 71

(α) Σε όλα τα αλιευτικά καταφύγια έχουν τοποθετηθεί στεγασμένα σημεία απόρριψης 

παλαιών μηχανέλαιων και ανατέθηκε σε αδειούχα εταιρεία η συλλογή, μεταφορά 

και επεξεργασία τους. 

(β) Σε όλα τα αλιευτικά καταφύγια έχουν τοποθετηθεί κάδοι σκουπιδιών, και σε 

συνεργασία με τις τοπικές αρχές αυτοί εκκενώνονται σε τακτά χρονικά 

διαστήματα. 

(γ) Βρίσκεται υπό μελέτη Σχέδιο Παραλαβής και ∆ιακίνησης Αποβλήτων (Λυμάτων) 

Πλοίων σύμφωνα με τους Περί της ∆ιεθνούς Συμβάσεως Περί Προλήψεως της 

Ρύπανσης της Θάλασσας από Πλοία (Κυρωτικούς) και Περί Συναφών Θεμάτων 

Νόμους του 1989 έως 2003 για τα αλιευτικά καταφύγια Παραλιμνίου και Αγίας 

Νάπας στα οποία ελλιμενίζονται μεγάλα σκάφη αναψυχής. 

 Σχετικό με το θέμα είναι και οι απαντήσεις σε ερωτηματολόγιο (επισυνάπτεται) που 

στάληκαν από το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσω της 

Μόνιμης Αντιπροσωπείας της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς 

και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό 

τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.273, ημερομηνίας 16 

Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.273 και ημερ. 16.2.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 

Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την ευθυγράμμιση του δρόμου που 

συνδέει την Κοινότητα Κοίλης με το δρόμο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς. 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 

με αρ. Ερ. 23.06.009.01.273 και ημερ. 21.2.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, 

αντίγραφο της οποίας μας έχει διαβιβαστεί με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε:16.5.8.6 και ημερ. 25.4.2007, 

και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο εν λόγω δρόμος, ο οποίος είναι στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 

Πάφου, διαθέτει το σωστό πλάτος και έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες ενέργειες 

για τη βελτίωση του, και 

(β) Ο Έπαρχος Πάφου θεωρεί ότι ο δρόμος αυτός είναι λειτουργικός και γι’ αυτό δεν 

μελετά το ενδεχόμενο περαιτέρω βελτίωσης/ευθυγράμμισής του.  Άλλωστε δεν 

έχει υποβληθεί τέτοιο αίτημα από το Κοινοτικό Συμβούλιο Κοίλης, γεγονός που 

καταδεικνύει την ορθότητα των πιο πάνω διαπιστώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.317, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2007, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.317 ημερομηνίας 22/3/2007 της Βουλευτού κας 

Στέλλας Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.317, ημερομηνίας 

27/3/2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

 “Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας από τον περασμένο χρόνο είχαν 

προκαταρκτικά μελετήσει τη δυνατότητα για μίσθωση θεραπευτικών υπηρεσιών προς 

τα ανήλικα θύματα βίας, επειδή οι Κρατικές Υπηρεσίες δεν μπορούν να ανταποκριθούν 

πλήρως σε αυτές τις ανάγκες.  Ωστόσο, επειδή κατά το 2007 αποφασίστηκε, σε 
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συνεργασία με το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, η μελέτη αναβάθμισης 

και εκσυγχρονισμού των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, στο πλαίσιο της οποίας 

προβλέπεται και η εργοδότηση Ψυχολόγων για παροχή υπηρεσιών συμβουλευτικής 

καθοδήγησης, κρίθηκε σκόπιμο όπως το θέμα της μίσθωσης θεραπευτικών υπηρεσιών 

μη προωθηθεί. 

 Σημειώνεται ότι οι περιπτώσεις που πέρα από τη συμβουλευτική καθοδήγηση 

απαιτείται να τυγχάνουν και θεραπευτικής παρέμβασης, θα πρέπει να παραπέμπονται 

στις Υπηρεσίες Υγείας λόγω αρμοδιότητας.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.382, ημερομηνίας 8 Μαΐου 

2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 

Παπαδοπούλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.382 και ημερ. 8.5.2007, της Βουλευτού της Εκλογικής 

Περιφέρειας Λευκωσίας κας Αντιγόνης Παπαδοπούλου, σχετικά με το σχεδιασμό και την 

έναρξη των κατασκευαστικών έργων του δρόμου Ανάγυιας-Παλαιχωρίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 

με αριθμό Ερ.23.06.009.01.382  και ημερ. 21.5.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το τελικό Ρυθμιστικό Σχέδιο, στο οποίο θα ενσωματωθούν και κάποιες εισηγήσεις 

για τροποποιήσεις που υποβλήθηκαν από το Κοινοτικό Συμβούλιο Ανάγυιας, 

αναμένεται να είναι έτοιμο από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως περί τα τέλη 

Σεπτεμβρίου.  Στη συνέχεια θα διαβιβαστεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την 

ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων. 

(β) Η ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων, είτε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, 

είτε από ιδιώτη μελετητή, θα διαρκέσει περίπου δεκαοκτώ μήνες, γι’ αυτό η 
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υλοποίηση του έργου, με την έννοια της έναρξης των κατασκευαστικών εργασιών, 

θα πρέπει να αναμένεται περί τα τέλη του 2009. 

(γ) Ήδη το έργο έχει εγκριθεί ως πολεοδομικό και το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως προβαίνει στις αναγκαίες ενέργειες ώστε να περιληφθεί σχετική 

πρόνοια στις προτάσεις του Τμήματος στους προϋπολογισμούς των επόμενων 

ετών, για υλοποίηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.428, ημερομηνίας 23 Μαΐου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.428 και ημερ. 23.5.2007, του Βουλευτή Εκλογικής 

Περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους, σχετικά με ασφαλτόστρωση του δρόμου 

προς Συλίκου καθώς και τη διαπλάτυνση του γεφυριού της Αγίας Μαύρης. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 

με αρ. Ερ. 23.06.009.01.428 και ημερ. 23.5.2007, με την οποία μας έχει διαβιβάσει την 

ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο βουλευτή κ. Άριστο Αριστοτέλους και σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Κοιλάνι (Αγία Μαύρη) - Συλίκου, η οποία εκτελείται 

σταδιακά βάση των ετησίων διαθέσιμων πιστώσεων, αναμένεται να ολοκληρωθεί 

κατά το τρέχον έτος, και 

(β) Η διαπλάτυνση του γεφυριού της Αγίας Μαύρης, θα τύχει μελέτης από το 

∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, προς το οποίο έχουμε διαβιβάσει 

παράκληση να αναλάβει την εκπόνηση μελέτης και την κατασκευή του έργου, 

αφού αυτό αποτελεί μέρος του δρόμου Πέρα Πεδί-Κοιλάνι-Άγιος Αμβρόσιος, ο 

οποίος εμπίπτει στην αρμοδιότητά του.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.477, ημερομηνίας 20 

Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.477, ημερομηνίας 20.6.2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 

με αρ. Ερ. 23.06.009.01.477 και ημερ. 26.6.2007, με την οποία μας έχει διαβιβαστεί η 

Ερώτηση του Αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με το αίτημα του ∆ήμου 

Λαπήθου για υποβοήθησή του στην προσπάθεια συμπλήρωσης του μητρώου δημοτών. 

2. Σας πληροφορώ ότι, με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου στις 7.11.2002, 

εγκρίθηκε αίτημα όλων των κατεχόμενων ∆ήμων για παραχώρηση χορηγίας για τη 

δημιουργία Μητρώου ∆ημοτών σε κάθε ∆ήμο και η χορηγία αυτή παραχωρείται ετήσια 

στα πλαίσια του Προϋπολογισμού του κάθε ∆ήμου. 

3. Από το 2003 που εφαρμόστηκε η πιο πάνω Απόφαση, στο ∆ήμο Λαπήθου έχει 

παραχωρηθεί συνολικά το ποσό των £9.000 για τον υπό αναφορά σκοπό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.499, ημερομηνίας 21ης  

Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.499, ημερομηνίας 21.6.2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 

με αρ. Ερ. 23.06.009.01.499 και ημερ. 26.6.2007, με την οποία μας έχει διαβιβαστεί η 

Ερώτηση του Αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με το αίτημα του ∆ήμου 
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Λαπήθου για αύξηση της κρατικής χορηγίας, ώστε αυτός να μπορεί να υλοποιεί το 

ετήσιο πρόγραμμά του.  

2. Το Κράτος ενισχύει οικονομικά τους ∆ήμους των κατεχόμενων μας περιοχών 

επιχορηγώντας πλήρως το έλλειμμα που παρουσιάζουν στους προϋπολογισμούς 

εσόδων και εξόδων τους, τους οποίους εγκρίνει, σύμφωνα με τον περί ∆ήμων Νόμο, ο 

Υπουργός Εσωτερικών, στον οποίο εκχωρήθηκε η εξουσία του Υπουργικού 

Συμβουλίου, με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργού Οικονομικών. 

3. Στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του αλλά και των περιορισμών που 

κατά καιρούς τίθενται, το Κράτος παραχωρεί χορηγία προς τους ∆ήμους μετά από 

σοβαρή και ενδελεχή μελέτη των προτάσεων τους και με στόχο την κατά το μέγιστο 

βαθμό ικανοποίησή τους.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι τα τελευταία χρόνια, το Κράτος 

παραχωρεί στο ∆ήμο Λαπήθου ετήσια χορηγία ύψους περίπου £115.000, ποσό με το 

οποίο ικανοποιούνται το 85% περίπου των προτάσεων του ∆ήμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.517, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.517 ημερομηνίας 29.6.2007 του Βουλευτή κ. Φ. Σαρίκα 

κατά πόσον προγραμματίζεται η τοποθέτηση οδικού φωτισμού κατά μήκος του παλιού 

δρόμου Πάφου - Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.01.517 ημερομηνίας 

29.6.2007 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 

σύμφωνα με τις πληροφορίες που λήφθηκαν από την Αρχή Ηλεκτρισμού: 

α) Οι ηλεκτροδοτήσεις δρόμων είναι θέματα τα οποία χειρίζονται οι αρμόδιες Τοπικές 

Αρχές (∆ήμοι και Κοινοτικά Συμβούλια) ενώ για τους υπεραστικούς δρόμους την ευθύνη 
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έχει η Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία.  Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου προχωρεί στην 

ετοιμασία όρων για την εγκατάσταση και λειτουργία οδικού φωτισμού σε συγκεκριμένο 

δρόμο, μόνο, μετά από σχετική αίτηση που θα υποβληθεί από την αρμόδια αρχή. 

β) Όσον αφορά το συγκεκριμένο δρόμο τον οποίο αναφέρει στην Ερώτηση του ο 

Έντιμος Βουλευτής, μετά από έρευνα που έκανε η ΑΗΚ στο Περιφερειακό Γραφείο της 

στην Πάφο, διαπιστώθηκε ότι δεν έχει υποβληθεί οποιαδήποτε σχετική αίτηση από την 

Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία για οδικό φωτισμό στον δρόμο αυτό. 

γ) Με βάση τα πιο πάνω, διαβιβάσθηκε αντίγραφο της σχετικής αλληλογραφίας στο 

Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, για περαιτέρω χειρισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.547, ημερομηνίας 29  

Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.547, ημερ. 29.06.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. Φειδία 

Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 

Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.547 και ημερ. 06.07.2007, με την οποία μας 

διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο 

Εσωτερικών επεξεργάζεται σχέδιο για την αναθεώρηση της συνεισφοράς των 

Κοινοτήτων στη δαπάνη εκτέλεσης αναπτυξιακών έργων, πάνω σε παγκύπρια βάση. 

 Η σχετική Πρόταση του Υπουργείου Εσωτερικών που θα καθορίζει αναθεωρημένη 

συνεισφορά για όλες τις Κοινότητες θα υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο μέχρι το 

τέλος 2007, για τη λήψη Απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.569, 
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ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.569, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2007, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφορικά με την επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.01.569 και ημερ. 

12/07/05 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας υποβάλλω τα ακόλουθα με βάση τη 

σχετική συνεισφορά του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ): 

(α) Έχουν ήδη ζητηθεί και υποβληθεί προσφορές για την ανακαίνιση του Ολυμπιακού 

Κολυμβητηρίου Λεμεσού, οι οποίες βρίσκονται στο στάδιο της αξιολόγησης από 

τους μελετητές. Υπολογίζεται ότι το έργο θα αρχίσει στα μέσα Οκτωβρίου και θα 

είναι διάρκειας 12 μηνών. 

(β) Όσον αφορά τα προβλήματα που παρουσιάζονται στη λειτουργία των Ναυτικών 

Ομίλων, γίνεται κάθε δυνατή προσπάθεια για απάμβλυνση τους, μέσω της χρήσης 

του νέου Κλειστού Κολυμβητηρίου Λεμεσού που τέθηκε σε λειτουργία το (2006). 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 

διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.574, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.574 ημερομηνίας 10.7.2007 που υποβλήθηκε από το  

Βουλευτή κ. Γιώργο Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με α.φ. 23.06.009.01.574 ημερομηνίας 12.7.2007 

σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που αφορά την υλοποίηση της πρότασης για 

υπογειοποίηση των καλωδίων τάσης 132 KV δικτύου παροχής ηλεκτρικού ρεύματος 



 79

στην περιοχή των κρατικών δασών με αφορμή την τελευταία πυρκαγιά στο Τρόοδος και 

με βάση τα στοιχεία που λήφθηκαν από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και το 

∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμο του 2003, 

αποκλειστικά υπεύθυνος για την ανάπτυξη και λειτουργία του συστήματος μεταφοράς 

δεν είναι πλέον η ΑΗΚ, αλλά ο ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς, ο οποίος έχει την 

ευθύνη των μετακινήσεων, αποξηλώσεων και υπογειοποίησης των εναέριων γραμμών 

μεταφοράς, στα πλαίσια των Αναπτυξιακών Έργων Μεταφοράς. 

2. Οι εναέριες γραμμές μεταφοράς της Αρχής Ηλεκτρισμού διασχίζουν κρατικά δάση 

σε 48 περίπου περιπτώσεις παγκύπρια και το συνολικό μήκος ανέρχεται στα 50 

χιλιόμετρα περίπου. 

3. Το δίκτυο μεταφοράς της ΑΗΚ κατά πάγια τακτική που ακολουθείται παγκοσμίως 

από όλες τις ηλεκτρικές εταιρείες του εξωτερικού, είναι εναέριο. 

4. Η τυχόν τμηματική υπογειοποίηση του εναέριου δικτύου μεταφοράς που διασχίζει 

τα κρατικά δάση θα δημιουργήσει σοβαρά προβλήματα στη λειτουργικότητα του όλου 

συστήματος μεταφοράς, που θα επηρεάσει την παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στους 

καταναλωτές παγκύπρια. 

5. Συνοπτικά αναφέρονται οι πιο κάτω λόγοι για τους οποίους δεν ενδείκνυται η 

υπογειοποίηση των καλωδίων ψηλής τάσης στις περιοχές των κρατικών δασών: 

α) Η παγκόσμια πρακτική είναι όπως η χρήση των υπόγειων καλωδίων περιορίζεται 

στις απόλυτα αναγκαίες περιπτώσεις.  Τα υπόγεια καλώδια υψηλής τάσης, κάτω από 

απρόβλεπτες συνθήκες, μπορεί να δημιουργήσουν υπερτάσεις που δυνατόν να 

καταστρέψουν τις ηλεκτρικές συσκευές καταναλωτών, που είναι συνδεδεμένες στο 

σύστημα.  Το πρόβλημα έχει επιδεινωθεί τα τελευταία χρόνια, από την εκτεταμένη 

χρήση υπόγειων καλωδίων, εντός των πόλεων και κατοικημένων περιοχών.  Γι’ αυτό το 
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λόγο, τα υπογειωμένα συστήματα εφαρμόζονται σε πολύ περιορισμένη έκταση και αυτό 

μέσα σε πυκνοκατοικημένες περιοχές πόλεων, που αναγκαστικά δεν μπορεί να 

υιοθετηθεί η εναέρια πορεία γραμμών. 

β) Κατά συνέπεια για αξιόπιστη λειτουργικότητα ενός ηλεκτρικού συστήματος, το 

αθροιστικό υπογειοποιημένο μήκος του, πρέπει να αποτελεί ένα μικρό ποσοστό του 

ολικού μήκους (εναέριου και υπόγειου).  Για το υφιστάμενο ηλεκτρικό σύστημα της 

Κύπρου το ποσοστό αυτό είναι ήδη 8% σε αντίθεση με τον μέσο όρο 0,67% που ισχύει 

στα κράτη-μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύμφωνα με σχετική Έκθεση της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης ημερομηνίας 10.12.2003 (βλ. επισυνημμένο Table 4: Length of 

high and extra-high voltage overhead lines and cables in Europe (source Ref. [16], 

[17]).  Υιοθετώντας τα επιπρόσθετα 50 χιλιόμετρα υπογειοποιημένου δικτύου, το πιο 

πάνω ποσοστό, για το ηλεκτρικό σύστημα της Κύπρου, θα ανέλθει στο επίπεδο των 

16,3% με όλες τις πιο πάνω δυσμενείς συνέπειες. 

γ) Η εγκατάσταση υπόγειων καλωδίων πέραν του πιο πάνω αναφερθέντος ορίου 

8%, θα προκαλέσει προβλήματα σταθερότητας του συστήματος και θα απαιτηθεί να 

αντισταθμίζεται με την εγκατάσταση ειδικών υποσταθμών επαγωγικών πηνίων.  Οι 

ειδικοί αυτοί υποσταθμοί, εκτός του ότι έχουν ψηλά κόστα, δημιουργούν πολύ ψηλά 

μαγνητικά πεδία. 

δ) Η ύπαρξη πολλών καλωδίων σε ένα χάνδακα μειώνει τη δυνατότητα μεταφοράς 

φορτίου των καλωδίων λόγω κυρίως της ανάπτυξης ψηλών θερμοκρασιών και μειώνει 

την αξιοπιστία του συστήματος. 

ε) Τα υπόγεια καλώδια είναι ευαίσθητα και καταπονούνται από κεραυνική 

δραστηριότητα στην περίπτωση που αποτελούν συνέχεια εναέριων γραμμών 

μεταφοράς. 
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στ) Το χρονικό διάστημα που απαιτείται για τον εντοπισμό και επιδιόρθωση της 

βλάβης ενός υπόγειου καλωδίου είναι της τάξεως μερικών ημερών και όχι ωρών, με όλα 

τα αρνητικά επακόλουθα στην εξυπηρέτηση των καταναλωτών καθώς και στην 

δημιουργία κυκλοφοριακών προβλημάτων, αφού τα υπόγεια καλώδια τοποθετούνται 

στο μέσο των δρόμων, σε βάθος δύο μέτρων από το ασφαλτικό οδόστρωμα.  Στην 

περίπτωση εναέριων γραμμών για επιδιόρθωση βλαβών απαιτείται μια μέρα. 

ζ) Η υπογειοποίηση των καλωδίων θα πρέπει να γίνεται σε οδικό δίκτυο, το οποίο 

είναι πλήρως διαμορφωμένο, ώστε το καλώδιο να τοποθετηθεί σε βάθος ασφαλείας δύο 

μέτρων και στην κατάλληλη θέση, ώστε να αποφεύγεται η ανάγκη αντικατάστασης του 

καλωδίου, σε περίπτωση διαπλάτυνσης ή ανακατασκευής του δρόμου.  Επίσης, ο 

δρόμος που απαιτείται για την υπογειοποίηση θα πρέπει να είναι ευθύς, χωρίς πολλές 

γωνίες και διασταυρώσεις. 

η) Η πλειονότητα των κρατικών δασών βρίσκεται σε ορεινές περιοχές, όπου η 

κεραυνική δραστηριότητα είναι αυξημένη, με αποτέλεσμα οι επισυμβαίνουσες βλάβες 

του ηλεκτρικού συστήματος να είναι αυξημένες σε συχνότητα.  Τυχόν υπογειοποίηση 

των πιο πάνω γραμμών, θα άφηνε εκτεθειμένες όλες τις ορεινές κοινότητες σε 

παρατεταμένες διακοπές ρεύματος. 

θ) Η τοποθέτηση υπόγειων καλωδίων σε ορεινές περιοχές που δεν υπάρχουν δρόμοι 

επακριβώς καθορισμένοι, και κατά προτίμηση πεζοδρόμια, παρουσιάζει συνήθως 

ανυπέρβλητα εμπόδια. 

ι) Τέλος, θα πρέπει να αναφερθεί ότι η δαπάνη υπογειοποίησης των εναέριων 

γραμμών μεταφοράς που διασχίζουν κρατικά δάση είναι σημαντική, δεδομένου ότι το 

κόστος μιας εναέριας γραμμής μεταφοράς προς το αντίστοιχο κόστος υπόγειου δικτύου 

είναι 1 προς 8. 
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6. Από τα πιο πάνω εκτεθέντα, προκύπτει σαφώς ότι, η υπογειοποίηση των 

καλωδίων υψηλής τάσης 132 KV του δικτύου παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στις 

περιοχές των κρατικών δικτύων είναι αποτρεπτική.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό 

τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Όπως είναι γνωστό, το 

θέμα είναι «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη».  Είναι συνέχιση της 

συζήτησης.  Αντιλαμβάνομαι υπάρχουν για σήμερα τέσσερις ομιλητές.  Είναι ο κ. Νίκος 

Κουτσού, ο κ. Ομήρου, η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου και ο κ. Χατζηγιάννη. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στη θέση του κ. Ομήρου θα μιλήσω εγώ σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγκρίνεται.   

 Παρακαλώ τον κ. Κουτσού να πάρει το βήμα. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχει αρχίσει η συζήτηση με δυστυχώς διαφορετικό περιεχόμενο από το 

περιεχόμενο του θέματος που είχε εγγράψει ο φίλος Λευτέρης Χριστοφόρου, γι’ αυτό, 

επειδή δεν έχουμε και πολύ χρόνο στη διάθεσή μας ως κόμμα, θα δώσω πάρα πολύ 
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σύντομα τις πρώτες απαντήσεις και θα πω στη συνέχεια κάποια πράγματα για τη ζώνη 

του ευρώ. 

 Το κύριο θέμα της εισήγησης ήταν ποιοι οδήγησαν την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση.  Νομίζω πρέπει να ξεκαθαρίσουμε μια για πάντα τις δύο πτυχές του θέματος.  

Η μία ήταν αν θα εντασσόμαστε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και είναι αδιαμφισβήτητο και 

αναντίλεκτο πλέον ότι χωρίς την απόφαση του ελληνικού κοινοβουλίου και όλων των 

πολιτικών δυνάμεων, πλην του ΚΚΕ, που έχει τους γνωστούς ιδεολογικούς λόγους, δε 

θα μπορούσε να εξασφαλιστεί η ένταξη.  Ενώ ακριβώς ήταν δεδομένη η ένταξη, κάποιοι 

δέχθηκαν να τη διαπραγματευθούν και τη διαπραγματεύθηκαν στο πιο κρίσιμο σημείο 

που ήταν ποια Κύπρος θα ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Σε αυτό το ερώτημα 

δόθηκε απάντηση στο δημοψήφισμα.  Εάν το δημοψήφισμα ήταν “ναι”, θα εντασσόταν 

το κοινό κράτος.  Εάν το δημοψήφισμα ήταν “όχι”, που ήταν τελικά, θα εντασσόταν        

-όπως και εντάχθηκε- η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Αυτά είναι βασικά πράγματα, έχουν 

συζητηθεί και στη Βουλή των Ελλήνων και αυτή τη θέση υπεστήριξε και ο νυν 

Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Καραμανλής.  Άρα, να ξεκαθαρίσουμε τα πράγματα.  

Κάποιοι, με δεδομένη την προοπτική της ένταξης, τη διαπραγματεύθηκαν και την 

έθεσαν υπό την αίρεση της λύσης του Κυπριακού.  Ήταν θανάσιμο σφάλμα αυτό το 

οποίο έκαναν και ιστορικό.   

 Όσον αφορά τώρα το θέμα της Ευρωζώνης,  καμιά τέτοια απόφαση δεν έχει μόνο 

θετικά, αλλά και αρνητικά.  Τα θετικά έχουν λεχθεί και είναι σημαντικά για την Κύπρο και 

για την προοπτική της λύσης του Κυπριακού.  Εισάγεται ένα ισχυρό νόμισμα, το οποίο  

-η δική μας η εκτίμηση- σε δύο με τρία χρόνια θα χρησιμοποιείται εξ ολοκλήρου στην 

Κυπριακή ∆ημοκρατία, στα κατεχόμενα και στο ελεύθερο μέρος, άρα θα εκτοπίσει πολύ 

σύντομα τη χρησιμοποίηση της τουρκικής λίρας και θα δημιουργήσει ακόμα ένα 
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συνδετικό κρίκο μεταξύ των ελευθέρων περιοχών και των κατεχομένων, μεταξύ 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων· είναι σημαντικό και πρέπει να το καταγράψουμε. 

  Έχουν λεχθεί τα άλλα οικονομικά οφέλη, όπως η εξάλειψη ή η ελαχιστοποίηση της 

πιθανότητας υποτίμησης της κυπριακής λίρας, αφού πλέον εντασσόμαστε στη λογική 

του ευρώ, όπως και τα πλεονεκτήματα που έχει μία χώρα όπως είναι η Κύπρος με τη 

χρήση ενός ισχυρού νομίσματος, με τη λογική του τουριστικού προορισμού που βοηθεί 

τους ξένους να υπολογίζουν πιο σωστά το κόστος και να παίρνουν αποφάσεις πάνω σε 

μία λογική, όπως και τους Κυπρίους που ταξιδεύουν στο εξωτερικό.  Το ίδιο συμβαίνει 

και όσον αφορά τις επενδύσεις.  Άρα, είναι πάρα πολύ σημαντικά τα οικονομικά οφέλη 

που θα προκύψουν από τη χρήση του ευρώ.   

 ∆εν πρέπει όμως να παραβλέψουμε, πρέπει να δούμε και τις αρνητικές 

επιπτώσεις, οι οποίες είναι κυρίως στα μακροοικονομικά μεγέθη και κυρίως στο 

δικαίωμα άσκησης χρηματοπιστωτικής πολιτικής, η οποία φεύγει πλέον από τις 

δυνατότητες της Κεντρικής Τράπεζας και μπαίνει στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 

Κεντρικής Τράπεζας.  Εδώ είναι δυνατό οι οικονομικές εξελίξεις να δημιουργήσουν 

αντιφατικά δεδομένα:  Η μεν εθνική οικονομία, όχι μόνο η κυπριακή, μπορεί να έχει 

ανάγκη του άλφα χρηματοπιστωτικού μέτρου, η δε Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να 

έχει διαφορετική άποψη και να υπάρχει μία σύγκρουση, που βέβαια τελικά θα λυθεί 

υπέρ του ισχυροτέρου, που είναι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.   

 ∆εύτερον, είναι το θέμα το οποίο ήρθε και στη Βουλή και αλλάξαμε τη νομοθεσία, 

το θέμα του ελέγχου της Κεντρικής Τράπεζας.  ∆ε θα γίνεται πλέον από το Γενικό 

Ελεγκτή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, θα γίνεται από τα όργανα της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης.   

 Αυτά μπορούν να θεωρηθούν ως μειονεκτήματα εκ του αποτελέσματος της 

ένταξης, όμως πρέπει, αφού αποφασίσαμε να λειτουργήσουμε μέσα στην Ευρωπαϊκή 
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Ένωση, να αντιληφθούμε πλέον ότι πάρα πολλά μεγέθη θα αντιμετωπίζονται στις 

Βρυξέλλες.  Αυτό μπορεί να συμβάλει -και με αυτό θα καταλήξω, για να μην ξεπεράσω 

το χρόνο μου- θετικά στις προσπάθειες λύσης του Κυπριακού.  Αν πάμε και στο ’60, τα 

τρία βασικά θέματα στα οποία μπορούσε να ασκήσει η μία κοινότητα εναντίον της άλλης 

βέτο, μέσα από την εκτελεστική εξουσία, τώρα λύνονται όλα στις Βρυξέλλες και δεν έχει 

νόημα το δικαίωμα του βέτο και το δικαίωμα της αντιπαράθεσης των δύο κοινοτήτων.  

 Άρα, είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό ενοποιητικό στοιχείο, το οποίο μπορεί να μας 

βοηθήσει να έχουμε καλύτερη συνεννόηση και καλύτερη προσέγγιση με τους 

Τουρκοκυπρίους.  Είναι κάτι που κάποια στιγμή όλες οι πολιτικές δυνάμεις, αλλά και το 

κοινοβούλιο, πρέπει να μπουν στον κόπο να αναλύσουν, να επεξηγήσουν και να 

απλοποιήσουν, τι σημαίνουν τα διάφορα ψηφίσματα του Ευρωκοινοβουλίου, όπως το 

προχθεσινό, σύμφωνα με το οποίο η λύση πρέπει να βασίζεται στις ιδρυτικές αρχές της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό θέμα, το οποίο δυστυχώς το έχουμε μετατρέψει σε 

κομματική αντιπαράθεση, διότι είτε οι μεν το ερμηνεύουν ως εναντίον της διζωνικής 

δικοινοτικής ομοσπονδίας είτε οι δε το ερμηνεύουν ως υπέρ.  Είναι κάτι αντικειμενικό 

που ήρθε στην πολιτική μας και οφείλουμε να το εξετάσουμε, έστω και αν κάποιους θα 

δικαιώσει και κάποιους θα διαψεύσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Παρακαλώ, ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Την 1η Ιανουαρίου 2008 η Κύπρος εισέρχεται οριστικά στο σκληρό πυρήνα της 

οικονομικής και νομισματικής ζώνης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η ένταξη στην ΟΝΕ 



 86

αποτελούσε για την Ε∆ΕΚ το δεύτερο στρατηγικό στόχο μετά την ένταξη στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση το Μάιο του 2004.  Γι’ αυτό και από τότε σε δημοσιογραφική 

διάσκεψη η Ε∆ΕΚ είχε τονίσει την αναγκαιότητα η ένταξη στην ΟΝΕ να 

πραγματοποιηθεί το συντομότερο, ει δυνατόν την 1η Ιανουαρίου 2007. 

 ∆υστυχώς, αυτό δεν είχε καταστεί δυνατό, γιατί το υψηλό δημοσιονομικό έλλειμμα 

όχι μόνο δεν επέτρεπε την υποβολή αίτησης για ένταξη, αλλά στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

επικρατούσε κλίμα δυσπιστίας για τις οικονομικές επιδόσεις της Κύπρου, δεδομένης της 

αποτυχίας υλοποίησης τριών προγραμμάτων οικονομικής σύγκλισης που είχαν 

υποβληθεί.  Τελικά, η Κύπρος τέθηκε σε διαδικασία δημοσιονομικής επιτήρησης, λόγω 

του υπερβολικού δημοσιονομικού ελλείμματος που παρουσίαζε, και εξήλθε από αυτήν 

τον Απρίλιο του 2005 μετά τη βελτίωση των δημοσιονομικών δεικτών. 

 Ο καθένας θα πρέπει να αντιλαμβάνεται ότι με την ένταξη στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση η πατρίδα μας έπαψε να αποτελεί ένα κλειστό οικονομικό και πολιτικό σύστημα.  

Οι συνέπειες για τη χώρα μέλος που βρίσκεται σε διαδικασία υπερβολικού 

δημοσιονομικού ελλείμματος είναι σοβαρές:  Επιβολή δημοσιονομικής πειθαρχίας και 

μέτρων αυστηρής λιτότητας, που πλήττουν κύρια τις κοινωνικές παροχές, τα 

μικρομεσαία στρώματα και κύρια τους μισθωτούς.  Γι’ αυτό και η δημοσιονομική 

εξυγίανση ήταν επιτακτική και άμεση προτεραιότητα.   

Η Ε∆ΕΚ με αίσθημα ευθύνης απέναντι στο λαό, με θετικές και εποικοδομητικές 

προτάσεις και παρεμβάσεις προσπάθησε να συμβάλει σε αυτή την προσπάθεια 

στηριγμένη σε δύο πυλώνες, να μην επιβληθούν πρόσθετοι φόροι και να μη 

συρρικνωθεί το κοινωνικό κράτος.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια ήταν και η πρότασή μας 

για τη φορολογική αμνηστία, η οποία, παρά τις παλινδρομήσεις διάφορων 

κυβερνητικών υπηρεσιών, αποτέλεσε ένα σημαντικό παράγοντα βελτίωσης των 

δημόσιων οικονομικών.  ∆εν ήταν μόνο τα £125 εκατομ. που συνέρρευσαν άμεσα στα 
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ταμεία του κράτους, ήταν κυρίως η ένταξη στην παραγωγή £2,5 εκατομ. με όλα τα 

θετικά συνεπακόλουθα από αυτό, δηλαδή από την είσπραξη ΦΠΑ, φόρου εισοδήματος, 

εταιρικού φόρου, τελών χαρτοσήμανσης, μεταβιβαστικών τελών και όλων των 

υπολοίπων. 

 Στην υλοποίηση αυτών των στρατηγικών στόχων συνέβαλαν όλοι, πιθανόν όχι 

στον ίδιο βαθμό, αλλά η συνεισφορά του καθενός δεν μπορεί να αγνοείται.  Τόσο ο 

μηδενισμός όσο και η προσπάθεια μονοπώλησης αποτελούν αρνητικά στοιχεία και δε 

συνεισφέρουν στην κοινή προσπάθεια που θα πρέπει να μας χαρακτηρίζει, γιατί με την 

ένταξη στην ΟΝΕ δεν έχουν επιλυθεί αυτόματα όλα τα προβλήματα.  Απαιτείται συνεχής 

εγρήγορση και συντονισμένη προσπάθεια με την εμπλοκή όλων των δυνάμεων, και των  

κομμάτων και των παραγωγικών τάξεων. 

 Η ένταξη στην ΟΝΕ είναι λογικό να έχει πλεονεκτήματα και μειονεκτήματα πολιτικά 

και οικονομικά.  Για τη διαμόρφωση της θέσης της Ε∆ΕΚ για την όσο το δυνατό 

γρηγορότερη ένταξη στην Ευρωζώνη καθοριστικό ρόλο διαδραμάτισαν τα πολιτικά 

οφέλη και κύρια τα ακόλουθα: 

1. Η υιοθέτηση του πλέον ισχυρού σήμερα παγκόσμια νομίσματος, του ευρώ, που 

ουσιαστικά αποδυναμώνει την οποιαδήποτε προσπάθεια για οικονομική 

υπονόμευση της κυπριακής οικονομίας με στόχο την επιβολή πολιτικής λύσης 

εθνικά απαράδεκτης. 

2. Η εμπειρία από τις πρόνοιες του Σχεδίου Ανάν και τις απαιτήσεις της τουρκικής 

πλευράς για δύο κεντρικές τράπεζες, ξεχωριστή νομισματική πολιτική και 

υιοθέτηση και της τουρκικής λίρας ως επίσημου νομίσματος στα πρώτα 

τουλάχιστο στάδια της λύσης αποτελούσαν ατομική βόμβα στα θεμέλια της 

κυπριακής οικονομίας.  Θα πρέπει να αναφερθεί ότι ενδεχόμενη υιοθέτηση του 

Σχεδίου Ανάν θα απέκλειε την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη επ’ αόριστον.  
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Η ένταξη λοιπόν στην ΟΝΕ ουσιαστικά αποκλείει την επαναφορά τέτοιων 

προτάσεων σε οποιαδήποτε μελλοντική λύση. 

 Ακόμα, θα πρέπει να τονιστεί ότι η ενδεχόμενη αναβολή ένταξης σε μεταγενέστερο 

στάδιο ενδεχομένως να ισοδυναμούσε με παραπομπή στις ελληνικές καλένδες, 

δεδομένου ότι για την επόμενη διεύρυνση θα υπάρξει σχετική απόφαση στο μέλλον και 

δεν προβλέπεται να πραγματοποιηθεί πριν από το 2012.  Ενδέχεται μάλιστα να 

υπάρξουν και αλλαγές στα κριτήρια ένταξης στην Ευρωζώνη. 

 Αλλά και στο οικονομικό επίπεδο υπάρχουν σημαντικά οφέλη: 

 ∆ιευκόλυνση του δανεισμού με καλύτερους όρους αποπληρωμής και χαμηλότερο 

επιτόκιο. 

 Υποβοήθηση των επενδύσεων. 

 Μείωση του κόστους των εισαγόμενων προϊόντων. 

 Υποβοήθηση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων για σκοπούς 

εξαγωγής. 

 Το τουριστικό πακέτο καθίσταται πλέον ανταγωνιστικό. 

 Κέρδος 0,5% στους πολίτες από τη μετατροπή της λίρας σε ευρώ για σκοπούς 

φοιτητικού, τουριστικού ή ιατρικού συναλλάγματος. 

 Τα όποια μειονεκτήματα από την ένταξη στην ΟΝΕ ουσιαστικά συνοψίζονται στα 

ακόλουθα: 

1. Στην πιθανή αύξηση της τιμής καταναλωτικών προϊόντων με την προς τα πάνω 

στρογγυλοποίηση των τιμών, γι’ αυτό και η Βουλή πρόσφατα έχει ψηφίσει ένα 

σχετικό νόμο που δίνει τη δυνατότητα ελέγχου, έτσι ώστε να αποτραπεί αυτό το 

ενδεχόμενο. 

2. Στην ανάγκη για συνεχή εκπλήρωση των οικονομικών κριτηρίων για αποτροπή 

του κινδύνου δημοσιονομικής επιτήρησης. 
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 Ο πρώτος κίνδυνος αποτρέπεται μέσα από το σωστό και έγκαιρο έλεγχο της 

αγοράς, τη σωστή λειτουργία των θεσμικών οργάνων της πολιτείας, την άμεση 

ενημέρωση του καταναλωτή και τη δημοσιοποίηση όσων αδικαιολόγητα αυξάνουν τις 

τιμές στα προϊόντα. 

 Ο δεύτερος κίνδυνος αποτρέπεται με την επίτευξη υψηλών ρυθμών οικονομικής 

ανάπτυξης και μακροοικονομικής σταθερότητας. Παράλληλα, η Ε∆ΕΚ ζήτησε να 

υπάρξει διαπραγμάτευση για την αναβολή της επιβολής ΦΠΑ για την αγοραπωλησία 

γης και άλλων καταναλωτικών αγαθών, για να μη συμπέσει με την υιοθέτηση του ευρώ.  

Είμαστε σε θέση να εκτιμήσουμε τις προσπάθειες του Υπουργείου Οικονομικών και 

νομίζω ότι υπάρχει μια προοπτική υλοποίησης αυτού του στόχου, έτσι ώστε να μην 

εισαχθεί ο ΦΠΑ την 1η Ιανουαρίου του 2008, καθώς επίσης και ο άμεσος τερματισμός 

της επιβολής τέλους 0,5% για τη συναλλαγματική μετατροπή της λίρας σε ευρώ.  Και σε 

αυτό το σημείο, από ό,τι έχουμε ενημερωθεί, καταρχάς μία τράπεζα, στη συνέχεια 

έχουμε ενημερωθεί και για δεύτερη, θα το εφαρμόσει από την 1η Νοεμβρίου του 2007. 

 Από το βήμα της Βουλής θα ήθελα ακόμα μια φορά να τονίσω ότι η Ε∆ΕΚ θα 

συνεχίσει να συμβάλλει εποικοδομητικά με προτάσεις, αλλά και με κριτική, στην 

οικονομική πολιτική της κυβέρνησης για δημοσιονομική εξυγίανση, υψηλούς ρυθμούς 

ανάπτυξης, αλλά κύρια την ανάγκη για ανακατανομή του εθνικού εισοδήματος προς 

όφελος των μικρομεσαίων εισοδημάτων και την ενίσχυση του κοινωνικού κράτους. 

  Όμως, πριν εγκαταλείψω το βήμα και το παραχωρήσω στον επόμενο ομιλητή, θα 

ήθελα για σκοπούς ιστορίας, αλλά και πρακτικών, να διευκρινίσω δύο από τα σημεία 

που ακούστηκαν από προηγούμενο ομιλητή και τα οποία δεν ευσταθούν, κατά την 

άποψή μας. 

 Το πρώτο είναι η επίρριψη ευθύνης στη σημερινή κυβέρνηση για την επιβολή ΦΠΑ 

στην πρώτη κατοικία, καθώς επίσης στη γη, στην αγοραπωλησία γης και στα άλλα 
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καταναλωτικά αγαθά.  Θα πρέπει να διευκρινιστεί και να ξεκαθαρίσει ότι αυτή ήταν 

δέσμευση, ήταν υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέσα από τις 

διαπραγματεύσεις για ένταξη και το συγκεκριμένο κεφάλαιο είχε κλείσει το 2002.  ∆εν 

μπορούσε η Κυπριακή ∆ημοκρατία -και όχι αναγκαστικά η κυπριακή κυβέρνηση- να 

αγνοήσουν αυτή τη συμφωνία και να μην προχωρήσουν στην επιβολή.  Αυτό το οποίο 

θα μπορούσε να γίνει είναι τόσο για την κατοικία όσο και για τη γη και για τα άλλα 

καταναλωτικά αγαθά ο φόρος να μειωθεί στο 5%, στο μίνιμουμ και όχι στο μέγιστο, που 

είναι το 15%.  Αλλά και εδώ νομίζω ότι αυτοί που σήμερα ασκούν κριτική δεν ψήφισαν 

το 5% στη Βουλή, ψήφισαν το 15% για το ΦΠΑ στην πρώτη κατοικία. 

 Το δεύτερο, επειδή ακούστηκαν πάρα πολλά όσον αφορά το θέμα της ένταξης της 

Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ποιανών ήταν το όραμα, ποιοι πέτυχαν να την 

εντάξουν, τι έκαναν, εμείς είπαμε ότι δε μηδενίζουμε τη συμβολή κανενός, και των 

κομμάτων και του λαού και των παραγωγικών τάξεων και των οργανωμένων συνόλων 

και όλων.  Εξάλλου, η υλοποίηση τέτοιων μεγάλων στόχων προϋποθέτει συνύπαρξη 

και συνεργασία όλων των δυνάμεων.  Όμως, για να είμαστε ειλικρινείς, αν δεν ήταν το 

ΠΑΣΟΚ και αν το ΠΑΣΟΚ δεν ακολουθούσε μια σωστή πολιτική, η Κύπρος σήμερα δε 

θα βρισκόταν ενταγμένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Γι’ αυτό, για σκοπούς ιστορίας, οφείλω να υπενθυμίσω ορισμένα βασικά σημεία:  

Πρώτον, να υπενθυμίσω ότι το πρώτο μεγάλο βήμα για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση έγινε το 1995, όταν ο αείμνηστος Ανδρέας Παπανδρέου, για να 

αποδεχθεί την αποδέσμευση του Τέταρτου Χρηματοδοτικού Πρωτοκόλλου της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την Τουρκία, απαίτησε να γίνει αποδεκτή η αίτηση της 

Κύπρου για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ο δεύτερος μεγάλος σταθμός ήταν το 1996, όταν και πάλι ο Ανδρέας 

Παπανδρέου, για να άρει το βέτο που έθετε στην τελωνειακή ένωση της Τουρκίας με την 
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Ευρωπαϊκή Ένωση, απαίτησε να οριστεί το χρονοδιάγραμμα έναρξης ενταξιακού 

διαλόγου της Κύπρου με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τελικά, η απόφαση ήταν να αρχίσει 

έξι μήνες μετά τη ∆ιακυβερνητική του 1977, η οποία τελείωσε τον Οκτώβριο του 1997, 

γι’ αυτό και τον Απρίλιο του 1998 άρχισε ο ενταξιακός διάλογος της Κύπρου με την 

Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Τέλος, να υπενθυμίσω ότι ένας άλλος σημαντικός σταθμός, την πρωτοβουλία του 

οποίου είχε η Γερμανία, ήταν οι δύο ομάδες των χωρών για ένταξη στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση να γίνουν τελικά μία ομάδα των δέκα.  Και μάλιστα, ενώ οι αρχικές προθέσεις 

ήταν όποια χώρα ολοκληρώνει την εναρμόνιση να τίθεται υπό έγκριση -και εδώ ακριβώς 

υπήρχε ο κίνδυνος, αν η Κύπρος δεν ήταν πρώτη, να μπουν κάποιες άλλες χώρες και 

στο τέλος η Κύπρος να έχει αναστολή όσον αφορά την ένταξη- έγινε λοιπόν ένας 

κύκλος και ταυτόχρονα έγιναν μέλη και οι δέκα χώρες μαζί.  Και αυτό ακριβώς έδωσε 

την ευκαιρία στο ελληνικό κοινοβούλιο να καθορίσει τελευταίο την ημερομηνία 

επικύρωσης της ένταξης των δέκα χωρών, με την προειδοποίηση ότι, αν η Κύπρος 

τελικά δε θα ενταχθεί ή θα υπάρχουν ενστάσεις για την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή 

Ένωση, τότε η Ελλάδα επιφυλάσσεται να θέσει βέτο για την ένταξη όλων των χωρών.  

 Αυτή είναι η πραγματικότητα και, αν δεν υπήρχαν αυτές οι συγκυρίες, πολύ 

φοβούμαι ότι σήμερα η Κύπρος δε θα ήταν μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   Γι’ αυτό 

έχω την εντύπωση ότι πρέπει να είμαστε όλοι πιο φειδωλοί στα λεγόμενά μας και 

κυρίως να αναγνωρίζουμε κυρίως τη συνεισφορά των άλλων στο μέγεθος και στο 

βαθμό που αυτοί την προσφέρουν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Παρακαλώ, η κ. Παπαδοπούλου. 
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Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν κάποια σημεία από την ομιλία των δύο συναδέλφων που θα ήθελα να 

σχολιάσω, προτού αρχίσω τη δική μου ομιλία. 

 Ανάλωσε μεγάλο μέρος ο συνάδελφος Λευτέρης Χριστοφόρου στη δική του ομιλία 

αναφερόμενος στις μάχες, στις νίκες που κατήγαγε η κυβέρνηση Κληρίδη για ένταξη 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση με πρωταγωνιστές τον κ. Κασουλίδη, τον αείμνηστο 

Κρανιδιώτη και τον κ. Κληρίδη.  Αγνοεί την πολύχρονη προσπάθεια, τη συνέργεια και τη 

συμβολή όλων των κυβερνήσεων διαχρονικά, αλλά και της Ελλάδας, τις θυσίες του 

λαού και τη συναίνεση των κοινωνικών εταίρων.  αυτό είναι ένα μεγάλο λάθος. 

 ∆εύτερον, ανέφερε ο συνάδελφος πως η Κύπρος ήταν πρωτοπόρα στην ένταξη με 

διαφορά και όχι ουραγός με διαφθορά.  ∆υστυχώς, είναι προσφιλής τακτική του 

συναδέλφου τα λογοπαίγνια.  Όμως αυτά είναι αχρείαστα και δεν τεκμηριώνονται.  Τα 

σκάνδαλα που τεκμηριώνονται χωρίς αμφιβολία είναι όσα αφορούσαν το ΧΑΚ, τους 

S300 και όχι μόνο. 

 Τονίζουμε πως ούτε οπισθοχώρηση υπήρξε στο κοινωνικό κράτος ούτε 

θυσιάστηκε η κοινωνική πολιτική για την ένταξη αυτή την πενταετία και  αυτό είναι το 

τρίτο σημείο σύγκρουσης. 

 Τέταρτον, απλούστατα η κυβέρνηση όσον αφορά τη φοροεισπρακτική της  

πολιτική βελτίωσε αυτή την ικανότητα και εξυγίανε πολλά κακώς έχοντα.  Πάταξε τη 

φοροδιαφυγή με στοχευμένη κοινωνική πολιτική, στήριξε και στηρίζει ασθενέστερες 

τάξεις. Και οφείλει το κράτος να πατάσσει τη φοροδιαφυγή και να βελτιώνει τη 

φοροεισπρακτική του ικανότητα. 

 Λέχθηκαν και πολλές άλλες υπερβολές, τις οποίες όμως δε θεωρώ άξιες να 

σχολιάσω. 
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 Στα όσα ανέφερε ο συνάδελφος Σταύρος Ευαγόρου εκ μέρους του ΑΚΕΛ έχω να 

σχολιάσω τα εξής:  Θα συμφωνήσω με το συνάδελφο Σταύρο Ευαγόρου σε αυτό το 

οποίο είπε, ότι δηλαδή η τότε κυβέρνηση του ∆ΗΣΥ ξέχασε να διαπραγματευτεί. «∆ε 

ζήτησε», είπε ο συνάδελφος, «ούτε ευρωπαϊκά κονδύλια ούτε παρεκκλίσεις, γι’ αυτό και 

κρίθηκε ανεξεταστέα και γι’ αυτό δεν ψηφίστηκε το 2003».  Εδώ συμφωνούμε.  ∆ε 

θεωρεί ούτε και το ∆ημοκρατικό Κόμμα, όπως και το ΑΚΕΛ -και πιστεύω και τα άλλα 

κόμματα- θέσφατο ό,τι συμβαίνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όμως, όντας πια μέλος της 

ευρωπαϊκής οικογένειας, οφείλουμε να παρακολουθούμε, να διαβουλευόμαστε, να 

υιοθετούμε καλές πρακτικές, όπου υπάρχουν, και να κάνουμε τις δικές μας επιλογές με 

βάση πάντα το δημόσιο συμφέρον του τόπου και του λαού μας. 

 Όσον αφορά τις επιφυλάξεις που εκφράστηκαν για την προετοιμασία μας για την 

ένταξη στην Ευρωζώνη, θέλω να πιστεύω ότι όλοι μας είμαστε συνεργοί στην τιτάνια 

προσπάθεια που καταβάλλεται από πλευράς του Υπουργείου Οικονομικών, αλλά και 

της κυβέρνησης, για εφαρμογή του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για Εισαγωγή του Ευρώ   

και εδώ έχουμε όλοι ρόλο να διαδραματίσουμε. Γνωρίζουμε πολύ καλά ότι ψηφίσαμε 

ένα νόμο που έχει πολλές ασφαλιστικές δικλίδες, διπλή αναγραφή τιμών, 

ευρωπαρατηρητήρια.  Γίνεται ενημέρωση στις αγροτικές περιοχές, στους αλλοδαπούς, 

στους Τουρκοκυπρίους, στους μαθητές με εξειδικευμένους τρόπους.  Προετοιμάζεται ο 

επιχειρηματικός κόσμος, ώστε να είναι πανέτοιμος, και όλα αυτά σημαίνουν και 

ενημέρωση του πολίτη με διαφωτιστικές εκστρατείες. Πρέπει όλοι μας να 

παρακολουθούμε την πρόοδο και να συνεργούμε στην αντιμετώπιση τυχόν 

προβλημάτων που προκύπτουν. 

 Όσον αφορά το κοινωνικό κράτος, εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, 

επαναλαμβάνουμε για πολλοστή φορά πως η κοινωνική ευαισθησία, ο 

ανθρωποκεντρισμός, η αγάπη στον άνθρωπο και η στήριξη του κάθε πονεμένου, της 
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κάθε ευάλωτης ομάδας πληθυσμού, των ασθενέστερων και μεσαίων τάξεων του λαού 

μας δεν είναι μονοπώλιο κανενός.  Ως  ∆ημοκρατικό Κόμμα, δώσαμε, δίνουμε και θα 

δίνουμε προτάσεις για τον άνθρωπο, για την πολύτεκνη οικογένεια, για τον ανάπηρο, το 

μονογονιό, το μαθητή, το στρατιώτη, τον πρόσφυγα.  Αυτός είναι ο ρόλος μας και αυτή 

η δέσμευσή μας στο λαό και δεν εξαντλείται η συμβολή και ο ρόλος μας ή οι 

διεκδικήσεις μας μόνο με την παροχή ενός, δύο ή τριών κοινωνικών πακέτων.  Είμαστε 

εδώ ακριβώς για να στηρίζουμε, να υπηρετούμε τον άνθρωπο και χαιρόμαστε, όταν 

βάζουμε -και βάζουμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα- το δικό μας χαλίκι στην κοινωνική 

πρόοδο, στην προκοπή και στην ευημερία του λαού μας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αποτελεί μεγάλο ιστορικό άλμα η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη την 1η 

Ιανουαρίου 2008.  Η Κύπρος μας αποκτά ένα νόμισμα που κερδίζει σταθερά έδαφος και 

κύρος στις παγκόσμιες συναλλαγές, αφού χρησιμοποιείται από περισσότερους από  

310 000 000 πολίτες σε δεκατρία κράτη μέλη της Ευρωζώνης.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα 

και ο λαός μας δικαιούμαστε να νιώθουμε περήφανοι, γιατί υλοποιούμε το δεύτερο 

μεγάλο εθνικό μας στόχο.  Εκφράζουμε την ευγνωμοσύνη μας στον κυπριακό 

ελληνισμό για τις θυσίες του, στους κοινωνικούς εταίρους για τη συνέργειά τους, στην 

ίδια την κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου, που κατάφερε, με σωστή και συνετή 

δημοσιονομική πολιτική και στοχοπροσήλωση, να ξανακερδίσει την τρωθείσα 

αξιοπιστία της χώρας μας γυρίζοντας σελίδα στο κακό παρελθόν των υψηλών 

δημοσιονομικών ελλειμμάτων και αποκλίσεων.  Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου 

νοικοκύρεψε την κυπριακή οικονομία, εξυγίανε τους οικονομικούς δείκτες, τιθάσευσε τα 

δημοσιονομικά ελλείμματα.  Κανένας και τίποτα δεν μπορεί να παραβλέψει το γεγονός 

πως το δημοσιονομικό έλλειμμα από 6,3% του ΑΕΠ το 2003 μειώθηκε στο 1% το 2007 
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και θα μειωθεί ακόμη περισσότερο το 2008, ενώ το δημόσιο χρέος για πρώτη φορά εδώ 

και χρόνια παρουσιάζει αισθητή μείωση. 

 Ξένοι εμπειρογνώμονες και οικονομικοί αναλυτές μάς επαινούν για την πλήρη 

συμμόρφωση με τα Κριτήρια του Μάαστριχτ και μιλούν με τα καλύτερα λόγια για την 

κυπριακή οικονομία.  Καταθέτω προσωπικές μαρτυρίες περί τούτου από πρόσφατες 

κοινοβουλευτικές μου αποστολές σε Βρυξέλλες, Στρασβούργο, Γενεύη.  Λυπούμαι 

όμως, ειλικρινά, γιατί δυστυχώς εμείς οι ίδιοι εδώ στον τόπο μας τρώμε τις σάρκες μας!  

∆εν κατανοώ τον καθημερινό και ανελέητο μηδενισμό των οικονομικών μας επιδόσεων.  

∆εν κατανοώ τη μεμψιμοιρία και την εσωστρέφεια, το αντιπολιτευτικό μένος που 

καταβαραθρώνει τα πάντα στο μικροκομματικό ή μικροπολιτικό συμφέρον.  ∆εν 

κατανοώ το λόγο που ο εγγράψας το θέμα συνάδελφος, κατά τα άλλα συμπαθής, κ. 

Χριστοφόρου, αντί να μιλήσει για το παρόν και το μέλλον και τις προοπτικές μας στην 

Ευρωζώνη, όπως ήταν και ο τίτλος, αρκέστηκε να μιλήσει για το χθες χαλκεύοντας 

κιόλας στοιχεία.  Ο ισοπεδωτικός, αφοριστικός και μηδενιστικός αντιπολιτευτικός λόγος 

δεν πείθει.  Ούτε τα χαλκευμένα στοιχεία.  Μίλησε ο συνάδελφος για δημοσιονομικό 

έλλειμμα που παρέδωσε τάχα η προηγούμενη κυβέρνηση κάτω από το 3%, 

επικαλούμενος μάλιστα στοιχεία του Γραφείου Προγραμματισμού.   

 Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, στη γραμματεία το ίδιο έντυπο που επικαλέστηκε ο 

συνάδελφος, όπου σαφώς καταγράφεται από το Γραφείο Προγραμματισμού πως το 

τότε δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένετο να ξεπεράσει το 5%, απλούστατα γιατί, για 

όσους δεν έχουν επιλεκτική μνήμη και ενθυμούνται, η προηγούμενη κυβέρνηση με 

“επαγγελματισμό” και “μαεστρία” παρουσίασε στους κρατικούς προϋπολογισμούς για το 

2003 δημοσιονομικό έλλειμμα κάτω από το 3%, παραλείποντας όμως να παρουσιάσει 

τις δεσμεύσεις που είχε αναλάβει διεθνώς και που αποκαλύφτηκαν δυστυχώς μήνες 

μετά τις προεδρικές εκλογές του 2003.   
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(Στο σημείο αυτό η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου καταθέτει στη γραμματεία το 

προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Παραπέμπω επίσης στο συμπληρωματικό προϋπολογισμό υπ’  αριθμόν 11, 

ύψους £315.000.000, που ψηφίστηκε στις 3 Ιουλίου 2003, όπου αντικατοπτρίζονται 

αυτές ακριβώς οι δαπανηρές δεσμεύσεις που ο αγαπητός συνάδελφος παρέλειψε να 

αναφέρει, γιατί ακριβώς £280.000.000 από τα £315.000.000 ήταν το κληροδότημα της 

κυβέρνησης Κληρίδη στον Τάσσο Παπαδόπουλο.  Ένα κληροδότημα ομολογουμένως 

βαρύ, που η τότε κυβέρνηση Κληρίδη δε συμπεριέλαβε στον κρατικό προϋπολογισμό 

αλλά ούτε και σε συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, ωραιοποιώντας την τότε 

οικονομική κατάσταση χωρίς να παραθέτει τα πραγματικά στοιχεία. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το είπαμε και το ξαναλέμε, η προσπάθεια σύγκλισης των ∆εικτών εξυγιαίνει σε 

μεγάλο βαθμό την κυπριακή οικονομία. την εξυγίανε.  Από την επίπονη διαδικασία 

προσαρμογής δε βγήκαμε ζημιωμένοι.  Αντίθετα, πετύχαμε σημαντικά οφέλη, ανάμεσα 

σε άλλα υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης και επίπεδα απασχόλησης, σταθερότητα τιμών, 

μειωμένο πληθωρισμό, επέκταση και αναβάθμιση του κοινωνικού κράτους, απαλλαγή 

από τα μεγάλα ελλείμματα, μείωση των επιτοκίων, αυξημένη εισροή επενδύσεων, 

βελτίωση των αναπτυξιακών προοπτικών, σημαντικές διαρθρωτικές αλλαγές και 

βελτίωση του θεσμικού πλαισίου της οικονομίας.  Αποτέλεσμα ήταν να κλειδωθεί 

ακριβώς στις 10 Ιουλίου 2007 με επιτυχία η συναλλαγματική ισοτιμία της κυπριακής 

λίρας με το ευρώ και να ανοίξει ο δρόμος μας για την Ευρωζώνη.   

 Η ένταξη στην ΟΝΕ έχει βαρύνουσα πολιτική σημασία.  Καθιερώνεται πια ένα 

κοινό νόμισμα, που ανοίγει το δρόμο και στην οικονομική ενοποίηση της χώρας μας, 

ώστε το ευρώ να καθιερωθεί σε ολόκληρη την κυπριακή επικράτεια.  Το είπαμε και το 

ξαναλέμε, ο τόπος αυτός είναι πολύ μικρός για να έχει δύο κεντρικές τράπεζες, δύο 
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όργανα ελέγχου και λειτουργίας των τραπεζών και δύο νομίσματα, όπως προνοούσε το 

Σχέδιο Ανάν, που ουσιαστικά οδηγούσε στη διχοτόμηση του νησιού μας.  Το ευρώ 

μπορεί να συμβάλει, κατά την άποψή μας, στην οικονομική επανένωση της Κύπρου και 

να βοηθήσει καταλυτικά, ώστε να επιτευχθεί και η ποθούμενη επανένωση του χώρου, 

της κοινωνίας, των θεσμών, της οικονομίας. 

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, πιστεύουμε πως με την ένταξή μας ανοίγονται μπροστά 

μας προοπτικές.  Η υιοθέτηση του ευρώ θα ενισχύσει τις προϋποθέσεις για περαιτέρω 

σύγκλιση της κυπριακής οικονομίας με εκείνη της Ευρωζώνης.  ∆ικός μας στόχος είναι 

να διατηρηθεί η μακροοικονομική σταθερότητα, να υπάρξει ανάπτυξη και κοινωνική 

συνοχή.  Η πρόκληση μπροστά μας είναι να προβούμε σε αναγκαίες διαρθρωτικές 

μεταρρυθμίσεις, να σταθεροποιήσουμε την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, να 

αξιοποιήσουμε συγχρηματοδοτήσεις σε σχέδια και προγράμματα της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, για να συμβάλουμε στην περαιτέρω διεύρυνση των παραγωγικών 

δυνατοτήτων, των επενδυτικών ευκαιριών και για να διαμορφώσουμε ένα ακόμη πιο 

φιλικό επιχειρηματικό κλίμα.  Με την ένταξη στην Ευρωζώνη εξουδετερώνεται ο 

συναλλαγματικός κίνδυνος.  Μειώνεται το κόστος συναλλαγών και η αβεβαιότητα, με 

ευνοϊκές επιδράσεις στο εμπόριο και στις επενδύσεις.  Εμείς θα παρακολουθούμε και 

θα ελέγχουμε πως η νομοθεσία που μαζί ψηφίσαμε εφαρμόζεται και πως ακόμη οι 

μηχανισμοί ελέγχου λειτουργούν, ώστε να μην υπάρχει ούτε αισχροκέρδεια, να 

διασφαλίζουμε τα δικαιώματα των καταναλωτών και να ενθαρρυνθεί ακόμη 

περισσότερο κάθε επένδυση χαρτοφυλακίου.  Τα όποια αρνητικά πρέπει να 

αντιμετωπιστούν με συνέργεια όλων, με αναγκαίες τομές, κοινωνικό διάλογο και 

ορθολογισμό. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει την ισχυρή πεποίθηση πως η διατήρηση συνθηκών 

μακροοικονομικής σταθερότητας αποτελεί τη βάση της κοινωνικής μας πολιτικής και της 
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ενίσχυσης των κοινωνικών παροχών στον πολίτη.  Αντιπαρερχόμαστε το μηδενισμό της 

κοινωνικής πολιτικής της κυβέρνησης από οποιουσδήποτε και δηλώνουμε, όπως το 

έχουμε ξαναδηλώσει, πως οι κοινωνικές παροχές σε άμεσες χορηγίες έχουν αυξηθεί 

από £239.000.000 το 2002 σε £499.000.000 το 2008 σημειώνοντας αύξηση 108,8%.  

∆ε θα αναφερθώ στις άλλες κοινωνικές παροχές, στα σχέδια στέγασης, στα δημόσια 

βοηθήματα, στις παροχές προς την παιδεία και την υγεία, στις ειδικές χορηγίες προς 

συνταξιούχους, στις φοιτητικές χορηγίες, στις χορηγίες των τυφλών, στα επιδόματα 

τέκνου και μάνας ούτε και στα τρία στοχευμένα πακέτα κοινωνικής συνοχής ούτε στις 

μειώσεις του ΦΠΑ και στις πρόσφατες μειώσεις στο πετρέλαιο θέρμανσης.  Τα είπαμε 

πολλές φορές.  Ο κόσμος τα γνωρίζει.  Μόνο οι αντιπολιτευόμενοι την κυβέρνηση τα 

αγνοούν και λαϊκίζουν μπαίνοντας καθημερινά σε έναν πλειοδοτικό διαγωνισμό. 

 Συνάδελφοι, ευτυχώς που η κυβέρνηση αυτή δεν ενέδωσε στις πιέσεις και δεν 

ανέβαλε την ημερομηνία ένταξής μας στην ΟΝΕ.  Παρέμεινε ακριβώς πιστή και συνετή 

στην απόφασή της να μπούμε στην Ευρωζώνη την 1η Ιανουαρίου 2008.  Αυτή η 

απόφαση σήμερα δικαιώνεται.  ∆ε θα επικαλεστώ τους λόγους που ανέφερα τότε, γιατί 

είναι καλά γραμμένοι στα πρακτικά του Τέταρτου Κεφαλαίου.  Θα αναφέρω όμως ότι οι 

πρόσφατες δραματικές αυξήσεις στις διεθνείς τιμές πετρελαίου και σιτηρών, καθώς και 

η επερχόμενη σύρραξη της Τουρκίας με το Ιράκ αύξησαν τις πληθωριστικές πιέσεις.  

Αυτές και μόνο οι εξελίξεις θα μας έθεταν εκτός τροχιάς ένταξης το 2009, όπως 

επιθυμούσαν διακαώς κάποιοι, αφού η Κύπρος δε θα πληρούσε τους ∆είκτες του 

Μάαστριχτ, όπως έγινε και στην περίπτωση της Λιθουανίας.  Αυτές οι εξελίξεις 

επιβεβαιώνουν για μια ακόμη φορά, όπως και το 2004, την ικανότητα αυτής της 

κυβέρνησης να προβλέπει και να κρίνει σωστά όχι μόνο στον πολιτικό, αλλά και στον 

οικονομικό τομέα. 
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 Νιώθουμε περήφανοι, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, γιατί χάρη στον Τάσσο 

Παπαδόπουλο μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς να λαβωθεί η κρατική μας 

οντότητα.  Μπήκαμε ως Κυπριακή ∆ημοκρατία και όχι πειραματόζωα μιας 

ψευδεπίγραφης και ερμαφρόδιτης ομοσπονδίας, που θα έδινε τα πάντα στον κατακτητή.  

Μπαίνουμε στην Ευρωζώνη με το μέτωπο ψηλά, χωρίς να θυσιάσουμε το κοινωνικό 

μας πρόσωπο, γιατί νοιαζόμαστε για την ευημερία του πολίτη και όχι για την ευημερία 

των αριθμών.  Αντί να τρώμε τις σάρκες μας και να εξαντλούμαστε σε καθημερινές 

αψιμαχίες και εμφύλιο ραδιοτηλεοπτικό ανταρτοπόλεμο, ας σεβαστούμε το δημοκρατικό 

διάλογο, ας αναπτύξουμε νηφάλιο πολιτικό λόγο, ας θέσουμε επιτέλους πέρα και πάνω 

από μικροκομματικές, μικροπολιτικές και άλλες ιδιοτελείς σκοπιμότητες το συμφέρον 

της πατρίδας μας.  Η πρόκληση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης είναι 

εδώ.  Ο δρόμος αυτός δεν έχει γυρισμό και παλινδρόμηση.  Χρειάζονται ομοψυχία, 

ομαδικότητα, συνέργεια, κοινοί στόχοι.  Στο δικό μας χέρι, ως Κυπρίων, Ελλήνων της 

Κύπρου, είναι να κάνουμε την πρόκληση πρόσκληση και πραγματική προοπτική.  Ας 

αποδείξουμε πως η Κύπρος αξίζει να την υπηρετήσουμε όλοι μαζί, κερδίζοντας όλοι 

μαζί τις νέες προκλήσεις, γιατί η Κύπρος πρέπει να είναι πρώτα και κύρια το κόμμα 

όλων μας και οι επιτυχίες να είναι προϊόν των προσπαθειών όλων μας.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Παπαδοπούλου. 

 Παρακαλώ, ο κ. Χατζηγιάννη, ο τελευταίος ομιλητής. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πλησιάζει η μεγάλη μέρα της 1ης Ιανουαρίου 2008, κατά την οποία η Κυπριακή 

∆ημοκρατία εισέρχεται στη Ζώνη του Ευρώ.  Η ένταξη στην Ευρωζώνη σηματοδοτεί ένα 
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εντελώς νέο κεφάλαιο στην ιστορία για τη δική μας την πατρίδα.  Από την 1η Ιανουαρίου 

η ελεύθερη Κύπρος θα προχωρήσει σε ένα νέο περιβάλλον δημιουργίας.  ∆υστυχώς 

όμως, η πατρίδα μας είναι εδαφικά διαιρεμένη, γι’  αυτό και το κατεχόμενο κομμάτι της 

θα παίρνει εντελώς διαφορετική πορεία ανάπτυξης και δημιουργίας.  Από την πιο πάνω 

ημερομηνία θα τελειώσει πλέον η εποχή της Κύπρου κατά την οποία πορευόταν από 

μόνη της με τους δικούς της τρόπους και ευελιξίες στο περιθώριο των διεθνών 

εξελίξεων.  Αντίθετα, από μόνο του και ευέλικτο δυστυχώς θα πορεύεται το κατεχόμενο 

μέρος της πατρίδας μας. 

 Από την πρώτη του χρόνου η Κύπρος θα μπορούσε να γίνει μια ισχυρή χώρα, 

έστω και με μικρό μέγεθος.  Η Κύπρος μπήκε στην Ευρωζώνη με τα δικά της άρματα.  

Οι κόποι, οι θυσίες, οι στερήσεις, οι προσπάθειες του κυπριακού ελληνισμού έχουν 

αποδώσει καρπούς.  Από την πρώτη του χρόνου ο κάθε Κύπριος θα έχει στη διάθεσή 

του δικούς του δρόμους δημιουργίας και ανάπτυξης στη μεγαλύτερη πλέον ενιαία αγορά 

του κόσμου.  Σε μια ομάδα κρατών, θεσμοθετημένη σε κάποιο βαθμό, μάλιστα σε μια 

ευρωπαϊκή ολοκλήρωση που μετασχηματίζεται από μέρα σε μέρα, η Κύπρος βρίσκεται 

στο σκληρό πυρήνα κρατών.  Από την 1η Ιανουαρίου η Κύπρος θα σταματήσει την 

προσπάθεια να επιτύχει τα Κριτήρια Σύγκλισης του Μάαστριχτ και, αντί αυτού, θα 

πρέπει να ξεκινήσει ένα νέο αγώνα διατήρησής της σε αυτό τον πυρήνα.  Μάλιστα, 

καλούμε να προχωρήσει την πορεία της προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση εισερχόμενη 

στη Ζώνη του Σένγκεν και ενσωματώνοντας την πολιτική της στην Πολιτική Άμυνας και 

Ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Πρόσθετα, θα έλεγα ότι η Κύπρος θα πρέπει, χωρίς την οποιαδήποτε περαιτέρω 

καθυστέρηση, να προχωρήσει στην ένταξή της, μετά από αίτηση φυσικά, στο 

Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και χωρίς περαιτέρω καθυστέρηση θα πρέπει, παρά τις 

τουρκικές αντιθέσεις, η Κύπρος να υποβάλει την αίτηση για ένταξη στη Νοτιοατλαντική 
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Συμμαχία.  Όραμά μας θα πρέπει να είναι ο κάθε Κύπριος, μέσα από τη Ζώνη του 

Ευρώ, να έχει όφελος και αυτό λοιπόν το όραμα θα πρέπει να το κάνουμε πράξη και 

αποτέλεσμα.  Πάνω από όλα, η Κύπρος, ως κράτος, μέσα από την ΟΝΕ θα πρέπει να 

εξυπηρετεί τα ζωτικά της οικονομικά, κοινωνικά και εθνικά συμφέροντα.  Όραμα της 

δικής μου παράταξης ήταν και είναι να ολοκληρώσουμε την ευρωπαϊκή μας πορεία, 

απλούστατα να σταθούμε με επιμονή υπέρ της ένταξης στην ΟΝΕ και να 

αντιμετωπίσουμε ως νέα πρόκληση τις απαιτήσεις της αλλαγής.  Να μη φοβηθούμε 

αυτή την αλλαγή.  Να αναζητήσουμε έξοδο από το σημερινό κορεσμό και τον εθνικό 

μαρασμό στον οποίο έχει οδηγηθεί ο πολιτικός μας πολιτισμός και βίος μετά τα 

γεγονότα του διχασμού το 2004.  Μας προσφέρει λοιπόν η ΟΝΕ έξοδο από αυτό το 

αδιέξοδο.  Η συμμετοχή της Κύπρου στον πυρήνα των χωρών που μετέχουν στο ευρώ 

σημαίνει αύξηση της πολιτικής συνεργασίας, συντονισμού και συνεννόησης μεταξύ των 

κρατών.  Η Κύπρος θα μετέχει στη διαμόρφωση κοινών θέσεων και θα οδηγεί 

ευκολότερα η ίδια σε πρωτοβουλίες που αφορούν την παραγωγή ευρωπαϊκής 

πολιτικής, με ενσωματωμένα ωστόσο πρώτιστα τα εθνικά μας συμφέροντα. να μην 

είμαστε απλοί ουραγοί.  Ο ρόλος του πυρήνα της Ευρωζώνης αναβαθμίζεται συνεχώς 

και αναμένεται ότι αυτή η ομάδα κρατών θα αποτελέσει μελλοντικά την κινητήρια 

μηχανή της περαιτέρω εμβάθυνσης της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. 

 Είναι αξιοσημείωτο το γεγονός ότι, ενώ η πορεία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, 

την τελευταία περίοδο μάλιστα, μετά την τελευταία διεύρυνση, είναι σχεδόν 

τελματωμένη, αν λάβουμε υπόψη την κατάντια του ευρωσυντάγματος, αντίθετα η 

πορεία ολοκλήρωσης της Ευρωζώνης συνεχίζει, με αποτέλεσμα τη στενότερη 

συνεργασία μεταξύ κρατών του πυρήνα αυτού.  Η Κύπρος λοιπόν, με βεβαιότητα, αν 

και εφόσον αλλάξει τη σημερινή της νοοτροπία και απάθεια που τη διακατέχει ως προς 
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τη συμμετοχή της στα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα, μπορεί να αυξήσει την επιρροή της 

σε πολλά επίπεδα.  

 Η εισαγωγή του ευρώ για μια ανοικτή και μικρή οικονομία θα οδηγήσει σε μια 

σειρά από πλεονεκτήματα, όπως διαφάνεια στις τιμές, μείωση του συναλλαγματικού 

κινδύνου, ενίσχυση επενδυτικής δραστηριότητας, δημιουργία σταθερού οικονομικού 

περιβάλλοντος, ευκολότερη πρόσβαση στις κεφαλαιουχικές αγορές της Ευρωζώνης για 

τις επιχειρήσεις, σύγκλιση επιτοκίων, απάλειψη των συναλλαγματικών τελών και άλλα 

οφέλη, τα οποία λόγω χρόνου δεν μπορώ να αναφέρω.  Η εισαγωγή λοιπόν του ευρώ 

κανείς δε λέει ότι θα οδηγήσει σε λύση όλων των οικονομικών προβλημάτων της 

Κύπρου.  Η απώλεια νομισματικής ανεξαρτησίας και ευελιξίας στη συναλλαγματική 

πολιτική σημαίνει λιγότερη ελευθερία για την άσκηση οικονομικής πολιτικής μέσα σε μία 

ΟΝΕ.  Υπάρχει σήμερα και θα υπάρχει πάνω σε συνεχόμενη βάση μια διαρκής ανάγκη 

για δημοσιονομική πειθαρχία και προώθηση διαρθρωτικών πολιτικών που 

διασφαλίζουν την ανταγωνιστικότητα της οικονομίας.  Αυτό ωστόσο που μας κάνει να 

έχουμε έντονη διαφορά με την κυβέρνηση είναι το οικονομικό πρόγραμμα, βάσει του 

οποίου θα επιτευχθεί δημοσιονομική εξυγίανση και διορθωτικές μεταρρυθμίσεις.  Η 

κυβερνητική πολιτική αρκέστηκε στη σύγκλιση των ∆εικτών μέσα από μια 

φοροεισπρακτική πολιτική, που έπνιξε στην κυριολεξία τον πολίτη.  Καύσιμα, 

φορολογίες ακινήτων, φορολογική αμνηστία, ανυπαρξία πάνω από όλα κοινωνικής 

πολιτικής με στήριξη στους πολυτέκνους, στους συνταξιούχους, στους χαμηλά 

αμειβομένους, στους αγρότες και στους πρόσφυγες. ενδεικτικά παραδείγματα.  

Ανυπαρξία πάνω από όλα.  Καθηλώθηκε η υλοποίηση αναπτυξιακών έργων, 

προκειμένου η κυβέρνηση να συντηρήσει αναλλοίωτες τις κρατικές δαπάνες, αφήνοντας 

στους δρόμους χιλιάδες νεαρά ζευγάρια να αναμένουν μάταια ένα οικόπεδο ή ένα 

προσφυγικό σπίτι, αγνοώντας την ανασφάλεια των προσφυγικών σπιτιών και 
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πολυκατοικιών και τις ανάγκες για επιδιορθώσεις, αγνοώντας πλήρως την ύπαιθρο.  

Σκότωσε την υλοποίηση του προγράμματος που πήρε έτοιμο από την προηγούμενη 

κυβέρνηση για την πλήρη επίλυση του υδατικού προβλήματος της Κύπρου, με 

αποτέλεσμα να βρισκόμαστε στα πρόθυρα κενώσεως των φρακτών.   

 Εμείς λέμε ότι η νέα κυβέρνηση του τόπου θα χρειαστεί άμεσα να λάβει μέτρα 

προς τη βελτίωση του επιχειρηματικού κλίματος στον τόπο, όπως σωστά ανέφερε η 

συνάδελφος προηγουμένως.  Το οικονομικό περιβάλλον στον τόπο θα πρέπει να 

λειτουργήσει πιο φιλικά σε νέες επενδύσεις, ώστε να αυξηθούν τα μερίδια αγοράς των 

επιχειρήσεών μας, με συνεπακόλουθο ωστόσο την αύξηση των μισθών και 

εισοδημάτων των εργαζομένων.  Ένα νέο οικονομικό περιβάλλον θα οδηγήσει σε 

αύξηση της παραγωγικότητας, η οποία είναι μία από τις βασικότερες προϋποθέσεις 

αύξησης των μισθών και εισοδημάτων.  Ένα νέο οικονομικό, μη γραφειοκρατικό 

περιβάλλον είναι αυτό το οποίο, στο τέλος της ημέρας, θα επιτρέψει την 

αποτελεσματική αξιοποίηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων προς την κατεύθυνση της 

ορθολογιστικής ανάπτυξης και όχι της απλής άντλησης κονδυλίων από την Ευρώπη.  

Ένα νέο οικονομικό περιβάλλον το οποίο θα προσφέρει ρόλο στον ιδιωτικό τομέα και 

θα αφαιρεί ρόλο από το δημόσιο τομέα.  Να συρρικνωθεί ο ρόλος του κράτους σε 

καθαρή παραγωγή πολιτικής και σε απλούς ελέγχους και όχι στη διαχείριση της 

οικονομίας του τόπου.  Το κράτος να λειτουργεί σύγχρονα και βοηθητικά στον πολίτη 

και όχι με τη σημερινή του μορφή, που αποτελεί τον εφιάλτη και το φρένο της 

ανάπτυξης του πολίτη.  Μόνο έτσι μπορεί να επιτευχθεί υψηλός ρυθμός ανάπτυξης, στο 

πλαίσιο μιας ανταγωνιστικής και όχι ευκαιριακής οικονομίας.   

 Όραμά μας λοιπόν είναι να πετύχουμε ισοζυγισμένα τόσο την ανάπτυξη, την 

απασχόληση με ευρωπαϊκούς μισθούς, κοινωνική συνοχή με ενισχυμένη την πρόνοια 

και την αλληλεγγύη σε μια ισχυρή ΟΝΕ.  Αυτή είναι η σύγκλιση που προϋποτίθεται από 
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τους ∆είκτες του Μάαστριχτ και όχι η απλή αριθμητική σύγκλιση που έχει πετύχει η 

παρούσα κυβέρνηση με τελματωμένους τους παραγωγικούς τομείς, όπως το γεωργικό, 

τον τουριστικό, το βιομηχανικό και πάνω από όλα τα θεωρητικά και μερικώς 

λειτουργήσιμα κοινωνικά πακέτα διαρκούς παραπλάνησης του πολίτη.   

 Μας ανησυχεί η καθυστέρηση την οποία βιώνουμε σε σχέση με την ενημέρωση 

του κοινού.  Παρατηρούμε να υπάρχει ακόμα σύγχυση στην αγορά και το λιανικό 

εμπόριο να μην είναι ακόμα σε θέση να αναγνωρίζει ποιο είναι το τουρκικό νόμισμα από 

το νόμισμα του ευρώ.  Το κράτος, ενώ πιέζει τους πολίτες να αναγράφουν διπλές τιμές, 

το ίδιο δεν έχει ολοκληρώσει ακόμα όλες τις αναγκαίες εργασίες.  Είναι αυτό μια ένδειξη 

πώς το κράτος θέλει να εργαστεί στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Φθάσαμε στην ΟΝΕ μετά από τρία χρόνια που είμαστε μέλος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, υποχρέωση που απορρέει από τη Συνθήκη Προσχώρησης.  Φθάσαμε στην 

ΟΝΕ μετά από θυσίες του λαού μας και κυρίως των οικονομικά ασθενέστερων τάξεων.  

Σε αυτή την επιτυχία οφείλουμε πλέον να αναγνωρίσουμε τον καθοριστικό ρόλο του 

μακαρίτη του Κρανιδιώτη και του Γλαύκου Κληρίδη.  Χάρη στους ελιγμούς, 

τακτικισμούς, επινοήσεις και διορατικότητά τους, οι δύο αυτοί άντρες έχουν δώσει στην 

ευρωπαϊκή πορεία της Κύπρου ένα τέλος και μια επιτυχή κατάληξη.  Θεωρώ, τέλος, 

χρέος μας κάποια στιγμή να τιμήσουμε ανάλογα τους δύο κορυφαίους πολιτικούς, που 

πέτυχαν την επαναφορά του νησιού στον ευρωπαϊκό φυσικό χώρο και πολιτισμό.  

 Θέλω, τέλος, να πιστώσω τη δικιά μου την παράταξη, το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, 

με επιτυχία για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη, σχετικά με την υπεύθυνη 

στάση και τη δογματική στήριξη του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στην πορεία προς την 

ΟΝΕ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του θέματος θα συνεχιστεί στην 

ερχόμενη συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής.  Παρακαλώ όσοι επιθυμούν να 

μιλήσουν επί του θέματος να το δηλώσουν έγκαιρα στη γραμματεία, ούτως ώστε να 

ξέρουμε με ποιο τρόπο θα το προγραμματίσουμε.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 

συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 1η Νοεμβρίου 2007, στις 4.00 

μ.μ. το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  O περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 

και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.202-2007) 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2003 Νόμου του 

2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.103-2007) 

 3.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.083-2007) 

 4.  Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 

και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.084-2007) 

 5.  Ο περί Οργανισμού Νεολαίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.147-2007) 

 6.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(∆ιασφάλιση Ποιότητας Γλυκών Νερών για Ψάρια) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.094-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής  ομάδας του ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού). 

(Αρ. Φακ. 23.05.003.2007) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2.  «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων 

πάνω από το όριο της φτώχιας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Γιαννάκη Ομήρου). 

(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 3.  «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις 

νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση».  

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
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Φειδία Σαρίκα). 

(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 4.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  

την πολιτεία και την κοινωνία». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 5.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 

άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 

προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 

Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 

Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 

Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 

εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 

μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 

(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 6.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 

αντιμετώπισης του καπνίσματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
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«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 

τροποποιημένους οργανισμούς». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 

(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα 

που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 

προβλήματα επαναπατριζομένων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  

(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 

Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 

Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 

πολιτικής». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 

Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 

(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 10.  «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
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τουρισμού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 

(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 

ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 

Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 

παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 

και Πανίκκου Σταυριανού). 

(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 

Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 

Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 

θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 

διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 

υλικού μέσω του διαδικτύου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 

και Πανίκκου Σταυριανού). 

(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 [Στις 30 Οκτωβρίου 2007 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 
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 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 

στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 1η Νοεμβρίου 2007, 

στις 4.00 μ.μ. το απόγευμα, προστίθενται τα ακόλουθα θέματα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.216-2007) 

 2. Οι περί Εκτύπωσης Κινητών Επισημάτων 

(Χαρτοσήμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.111-2007)]. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

 Παρόντες βουλευτές 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 
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Καρογιάν Μάριος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακίδου Στέλλα Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Κώστα Παπακώστα στο θάνατο 

του πρώην βουλευτή Λάκη Θεοδούλου και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

2. Συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Θωμά, Σ. Φυττής, προεδρεύων, Φ. Σαρίκας, Α. 

Γεωργίου, Ρ. Ερωτοκρίτου) για αναβολή του θέματος «Ο περί Παραγωγής και 

Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμος του 2007», η σχετική 

έκθεση και συμπληρωματική έκθεση, η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. 

Πουργουρίδης, Σ. Φυττής, Γ. Θωμά, Γ. Περδίκης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Φ. Σαρίκας, Ζ. 

Κουλίας, Ι. Νικολάου, Α. Γεωργίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και ∆ραστηριοτήτων 

και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 
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4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του 

Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου 

(Συντάξεις και Φιλοδωρήματα) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η ασφάλιση οχημάτων ενοικίασης, ταξί και λεωφορείων - Αναβάθμιση του δρόμου 

Θελέτρας-Στρουμπιού - Επέκταση του κοιμητηρίου της κοινότητας Θελέτρας - 

Αλλαγή του δικτύου ύδρευσης στη Θελέτρα - Κατασκευή αποχετευτικού 

συστήματος στον Κάθικα - Επέκταση των ορίων ύδρευσης στον Κάθικα - 

Καθυστέρηση στην παραχώρηση προσφυγικών οικοπέδων στο ∆ασάκι Άχνας - 

Καθυστέρηση στην υλοποίηση του έργου στον ποταμό Λιοπετρίου - Οι αγορές 

ακινήτων από Τουρκοκυπρίους στις ελεύθερες περιοχές - ∆έσμευση της 

εγγυητικής που εκδίδεται για την εργοδότηση αλλοδαπού εργάτη - Σχέδιο 

επαναχωρομέτρησης της κοινότητας Λιοπετρίου - Άδεια ανόρυξης φρέατος και 

άρδευσης από γεωργοκτηνοτρόφους - Γνώση αγγλικής για μονιμοποίηση 

υπαλλήλων αορίστου χρόνου στο δημόσιο - Το πρόβλημα εισόδου εξωσχολικών 

προσώπων στο ∆ημοτικό Σχολείο ∆ασούπολης - Η επιβολή ποινών από την Αρχή 
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Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και το θέμα του αποκλεισμού πολιτικών προσώπων 

από τηλεοπτικούς σταθμούς. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Η έρευνα για τη διαχείριση μηχανελαίων από εργοστάσιο στη Βιομηχανική 

Περιοχή Ύψωνα - Αίτημα για τοποθέτηση κεραίας κινητής τηλεφωνίας στη 

Χερσόνησο του Ακάμα - Ανέγερση κατοικιών σε αγροτεμάχια εκτός ορίου 

υδροδότησης στις κοινότητες - Η δημιουργία στην επαρχία Λάρνακας αιολικών 

πάρκων - Η μη κατάθεση στη ∆ιερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων στοιχείων για 

αγνοουμένους της περιόδου 1963-64 - Αιτήματα του ∆ημοτικού Σχολείου Σωτήρος 

στη Λάρνακα - Κατασκευή υδατοδεξαμενών στις κοινότητες Ορόκληνης και 

Αβδελλερού - Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για εκπόνηση 

επιδημιολογικής μελέτης για τον καρκίνο - Προβλήματα των παιδιών με ειδικές 

ανάγκες της πόλης και επαρχίας Πάφου - Μη ασφαλή κινέζικα προϊόντα στην 

κυπριακή αγορά. 

11. Αγορεύσεις  (Ν. Κουτσού, Μ. Σιζόπουλος, Α. Παπαδοπούλου, Κ. Χατζηγιάννη) για 

το θέμα «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 1ης Νοεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ.) 

(Αρ. 5) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι «O περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007».  Εδώ λέει ότι ο κ. 
Περδίκης θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Παρευρίσκομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλωσόρισες στην ολομέλεια.   

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 
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 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, ώστε να διευρυνθεί ο ορισμός 
του όρου “ακίνητη ιδιοκτησία”, που περιλαμβάνεται σ’ αυτόν, έτσι που να 
συμπεριλαμβάνει και κάθε γη η οποία δημιουργείται με επίχωση μέρους της 
θάλασσας, η οποία πλέον θα αποτελεί κρατική ακίνητη ιδιοκτησία, καθώς και κάθε 
μέρος του θαλάσσιου χώρου που κηρύσσεται μαρίνα, δυνάμει των διατάξεων του περί 
Ρύθμισης Μαρίνων Νόμου, το οποίο θα επιχωθεί για τη δημιουργία ξηράς, αλλά μόνο 
για ορισμένους σκοπούς οι οποίοι και καθορίζονται στο νομοσχέδιο. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν πως η προτεινόμενη με 
το νομοσχέδιο τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, για να παρασχεθεί η δυνατότητα 
στους στρατηγικούς επενδυτές στους οποίους παραχωρήθηκε από το κράτος η 
ανάπτυξη μαρίνας δυνάμει σύμβασης μίσθωσης να καταθέτουν την εν λόγω σύμβαση 
στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου και γι’ αυτό κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσε πως θα τοποθετηθεί στις πρόνοιες του νομοσχεδίου κατά 
τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι ομόφωνο.  ∆εν είναι ομόφωνο, είναι σαφές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές δεν υπάρχουν. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2003 Νόμου του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 

του 2003 Νόμου του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και ο πρόεδρος της 
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Συμβουλευτικής Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που 
τον συνοδεύει, είναι η κάλυψη του ελλείμματος ύψους £4.959 που παρουσιάστηκε στο 
άρθρο 221 του Κεφαλαίου 04 του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου για το οικονομικό έτος 2003. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών και της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, το έλλειμμα ύψους £4.959 διαπιστώθηκε αρχικά από το 
Γραφείο της Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας στα πλαίσια του καθιερωμένου 
ελέγχου που διενεργήθηκε στους λογαριασμούς της Αρχής για το έτος 2003 και στο 
παρόν στάδιο επιβάλλεται να καλυφθεί με νομοθετική ρύθμιση.     

 Περαιτέρω και σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή, παρ’ όλο που στον προϋπολογισμό της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
για το έτος 2003 υπήρχαν διαθέσιμες πιστώσεις από εξοικονομήσεις άλλων άρθρων 
άλλων κεφαλαίων του, που θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν για την κάλυψη του 
πιο πάνω ελλείμματος, οι εξοικονομήσεις αυτές δεν μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν, 
γιατί δεν υπήρχε ειδική πρόνοια στον εν λόγω προϋπολογισμό που να επέτρεπε τη 
χρήση τους στο δεδομένο χρόνο.  Συνεπώς, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου στη Βουλή, ώστε να καταστεί δυνατή η κάλυψη της 
υπέρβασης στο συγκεκριμένο άρθρο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.   

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή καλεί τους αρμόδιους λειτουργούς της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, οι οποίοι είναι υπεύθυνοι για την άσκηση ελέγχου των 
κονδυλίων του προϋπολογισμού, όπως εφεξής ενεργούν πάντοτε εντός των πλαισίων 
που τίθενται από το νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Πουργουρίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πω δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν προσφέρεται ασφαλώς το θέμα, κύριε Πρόεδρε, διότι είναι ένα τεχνικής 
φύσεως, θα έλεγα, νομοσχέδιο, αλλά με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να θέσω ενώπιον 
του σώματος το εξής:  Ενόψει των προεδρικών εκλογών, ολόκληρος ο πολιτικός 
κόσμος της Κύπρου, θέλω να πιστεύω, αναμένει από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης να 
ασκήσει πιο αποτελεσματικά τα καθήκοντά της, να παρακολουθεί πιο στενά τα 
πράγματα, έτσι που να υπάρξει μια δημοκρατική αντιμετώπιση του προεκλογικού 
αγώνα από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης που υπάγονται στην αρμοδιότητα της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης, διότι παρουσιάζονται αρκετά απαράδεκτα κρούσματα, τα οποία 
δυστυχώς περνούν εντελώς απαρατήρητα. 
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 Ο κυπριακό λαός επενδύει πολλά στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης για τη 
δημοκρατική διεξαγωγή των εκλογών και γενικά για την ομαλή λειτουργία της 
δημοκρατίας και λυπούμαι να πω ότι δε βλέπουμε την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης να 
λειτουργεί στα επίπεδα εκείνα που θα θέλαμε να λειτουργεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2003 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει ένσταση το νομοσχέδιο να ψηφιστεί σε νόμο. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  
Η έκθεση είναι ομόφωνη. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού, ορίστε. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα ζητά, αν είναι δυνατό, αναβολή 
δύο εβδομάδων, να πάει πίσω στην επιτροπή το θέμα, για να ζητήσουμε κάποιες 
διευκρινίσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλετε δύο εβδομάδες; 
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Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ε, για να πάει πίσω στην επιτροπή και να επανέλθει στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει ένσταση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα υπ’ αριθμόν 3 και 4 θέματα αναβάλλονται για δύο εβδομάδες. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Οργανισμού Νεολαίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Οργανισμού Νεολαίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Κώστας Παπακώστας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 Οκτωβρίου 2007.  Στο 
στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, 
ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Η ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Οργανισμού 
Νεολαίας Νόμου, ώστε να δοθεί εξουσία στο διοικητικό συμβούλιο του Οργανισμού 
Νεολαίας να διορίζει, επικυρώνει διορισμούς, προάγει, μεταθέτει, απολύει και ασκεί 
πειθαρχικό έλεγχο στους υπαλλήλους του οργανισμού.  Περαιτέρω, σκοπείται η 
συμπερίληψη στην ίδια νομοθεσία διατάξεων με τις οποίες ρυθμίζεται ο τρόπος και 
άλλα ζητήματα που αφορούν τη διάρθρωση και τις θέσεις στις διάφορες υπηρεσίες 
του Οργανισμού Νεολαίας. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, παράλληλα με την εξέταση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, μελέτησε σχετικούς κανονισμούς υπό τον τίτλο «Οι περί Οργανισμού 
Νεολαίας (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2007», οι 
οποίοι θα προωθηθούν για έγκριση από τη Βουλή σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Στα πλαίσια της παράλληλης μελέτης από την επιτροπή του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου και των κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησε η προτεινόμενη στο υπό 
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συζήτηση νομοσχέδιο πρόνοια σύμφωνα με την οποία παρέχεται αρμοδιότητα στο 
διοικητικό συμβούλιο του Οργανισμού Νεολαίας να διορίζει, επικυρώνει διορισμούς, 
προάγει, μεταθέτει, απολύει και επιλαμβάνεται της αφυπηρέτησης των υπαλλήλων 
του οργανισμού, με βάση κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει του βασικού νόμου. 

 Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησε η πρόνοια των προτεινόμενων 
κανονισμών σύμφωνα με την οποία για οποιοδήποτε θέμα δε γίνεται ρητή πρόνοια 
στους κανονισμούς αναφορικά με τους όρους πρόσληψης και υπηρεσίας των 
υπαλλήλων, καθώς και για την τηρητέα πειθαρχική διαδικασία θα εφαρμόζονται 
πλήρως ή συμπληρωματικά, ανάλογα με την περίπτωση και τηρουμένων των 
αναλογιών, οι διατάξεις των εκάστοτε ισχυόντων για τη δημόσια υπηρεσία νόμων και 
κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω επισημάνσεων, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να 
επαναδιατυπώσει το κείμενο του υπό εξέταση νομοσχεδίου, ώστε να συμπεριλάβει σ’ 
αυτό ειδική πρόνοια σε σχέση με τη διαδικασία πλήρωσης μόνιμων θέσεων, όπως 
ακριβώς προβλέπεται στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο, έτσι που να 
διασφαλίζεται ότι οι υπό έκδοση κανονισμοί δυνάμει του βασικού νόμου δε θα 
υπερβαίνουν την εξουσιοδότηση που τους παρέχεται από αυτόν. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, όπως 
και οι εκπρόσωποι των αρμόδιων εμπλεκόμενων υπηρεσιών και οργανώσεων 
συμφώνησαν με τις πιο πάνω εισηγήσεις.    

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, προχώρησε σε επαναδιατύπωση του κειμένου του 
νομοσχεδίου στη βάση των πιο πάνω. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου,  ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, σύμφωνα με τα πιο  πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οργανισμού Νεολαίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(∆ιασφάλιση Ποιότητας Γλυκών Νερών για Ψάρια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ιασφάλιση 
Ποιότητας Γλυκών Νερών για Ψάρια) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Ρούλα Μαυρονικόλα 

  Πανίκκος Σταυριανός Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 25 Οκτωβρίου 2007.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία Περιβάλλοντος και Τμήμα 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου και του Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria).  Ο 
Επίτροπος Περιβάλλοντος, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν παρέστη στη συνεδρίαση της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το εδάφιο (2) 
του άρθρου 5 του περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των υφιστάμενων περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (∆ιασφάλιση 
Ποιότητας Γλυκών Νερών για Ψάρια) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί η κυπριακή 
νομοθεσία με την Οδηγία 2006/44/ΕΚ της 6ης Σεπτεμβρίου 2006, που αποτελεί 
κωδικοποιημένη έκδοση της Οδηγίας 78/659/ΕΟΚ, η οποία αφορά την ποιότητα των 
γλυκών νερών που έχουν ανάγκη προστασίας ή βελτίωσης για τη διατήρηση της ζωής 
των ψαριών. 

 Ειδικότερα, με τους πιο πάνω τροποποιητικούς κανονισμούς σκοπείται η 
κάλυψη μερικών κενών στους βασικούς κανονισμούς που διαπιστώθηκαν μετά την 
έκδοση της Οδηγίας 2006/44/ΕΚ.  Παρά το ότι πρόκειται για κωδικοποίηση 
υφιστάμενης Οδηγίας με την οποία η Κύπρος έχει ήδη εναρμονιστεί, κρίθηκε σκόπιμο 
από τη Νομική Υπηρεσία να επέλθουν ορισμένες διορθωτικές βελτιώσεις και να 
προστεθούν μερικές πρόνοιες οι οποίες δεν είχαν περιληφθεί αρχικά. 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς 
περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 
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1. Με τους προτεινόμενους κανονισμούς βασικά καθορίζεται το χρονικό όριο για 
την ετοιμασία προγραμμάτων μείωσης της ρύπανσης, ώστε τα καθορισμένα 
νερά των κυπρινίδων και των σαλμονίδων να πληρούν τα ποιοτικά όρια που 
έχουν τεθεί.  Η αλλαγή αυτή εισάγει πρόνοια που δεν είχε περιληφθεί στους 
βασικούς κανονισμούς του 2002.  Επιπρόσθετα, επισημαίνεται ότι οι υπόλοιπες 
τροποποιήσεις αφορούν βασικά λεκτικές βελτιώσεις.   

2. Για την υιοθέτηση των προτεινόμενων κανονισμών δεν προβλέπονται χρονικές 
δεσμεύσεις, αφού η Οδηγία αποτελεί κωδικοποιημένη έκδοση της Οδηγίας 
78/659/ΕΟΚ. 

3. ∆εν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κοινοτικό 
κεκτημένο ή ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση. 

4. Για την υλοποίηση των πιο πάνω προνοιών των κανονισμών δεν αναμένεται να 
υπάρξουν περαιτέρω ανάγκες όσον αφορά την αναγκαία υποδομή, το 
προσωπικό, τους μηχανισμούς εφαρμογής και τον έλεγχο της προτεινόμενης 
νομοθεσίας. 

5. Η υιοθέτηση των τροποποιήσεων δε θα επηρεάσει οικονομικά τους πολίτες ή 
ομάδες συμφερόντων.  Επιπρόσθετα, δεν αναμένεται να επέλθουν κοινωνικές 
ή άλλες επιπτώσεις από την εισαγωγή της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

6. Στα πλαίσια της ετοιμασίας των προτεινόμενων κανονισμών δεν 
πραγματοποιήθηκαν συναντήσεις και επαφές με τα 
ενδιαφερόμενα/επηρεαζόμενα μέρη ούτε όμως αυτές κρίθηκαν αναγκαίες, γιατί 
δε διαφοροποιείται ουσιαστικά η υφιστάμενη νομοθεσία. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις τροποποιήσεις που επιφέρουν 
οι εν λόγω κανονισμοί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος υιοθετεί το σκοπό και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει και ένσταση στην έγκριση των κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχουν δύο θέματα, όπως γνωρίζετε, της συμπληρωματικής ημερήσιας 
διάταξης, τα οποία έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Χαρτοσήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Οι περί Εκτύπωσης Κινητών 
Επισημάτων (Χαρτοσήμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Έχω δει εδώ 
ότι όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Ο κ. Σιζόπουλος, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της κοινοβουλευτικής ομάδας της Ε∆ΕΚ θα 
θέλαμε να ζητήσουμε μιας εβδομάδας αναβολή, γιατί υπάρχουν κάποια ζητήματα τα 
οποία χρήζουν περαιτέρω διερεύνησης και διευκρίνισης, γιατί εκ πρώτης όψεως 
φαίνεται ότι με την πρόταση η οποία υπάρχει υπάρχει κίνδυνος στρογγυλοποίησης 
προς τα άνω στο τέλος των χαρτοσήμων και αυτό θα ήταν ένα κακό παράδειγμα.   

 Γι’ αυτό ζητούμε μιας εβδομάδας αναβολή, για να υπάρξει μια περαιτέρω 
διαβούλευση και διευκρίνιση γι’ αυτό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε, για τους ίδιους λόγους.  Μια προσεκτική μελέτη 
της όλης πρότασης όντως οδηγεί στο συμπέρασμα ότι πιθανόν αυτός ο κίνδυνος να 
γίνει πράξη στο τέλος, οπόταν καλούμε και τους υπόλοιπους συναδέλφους να το 
εξετάσουμε.  Μια εβδομάδα, δε θα χαθεί ο κόσμος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ως πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, θέλω να φέρω εις γνώσιν όλων των βουλευτών ότι εδώ μας ήρθε 
ως κατεπείγουσα μια επιστολή ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2007, από το υπουργείο, 
η οποία λέει ότι θα πρέπει η εκτύπωση των κινητών επισημάτων χαρτοσήμων να 
αρχίσει το αργότερο την ερχόμενη Παρασκευή, 2 Νοεμβρίου 2007.  Και η 
κατεπείγουσα ψήφιση και έγκριση, λέει, είναι επιβεβλημένη, γιατί υπάρχει μια 
δέσμευση με ελληνογερμανική εταιρεία να προχωρήσουν στην εκτύπωση και πιθανόν, 
αν δε γίνει τούτη άμεσα, να μην μπορεί να έχουμε τα χαρτόσημα πριν την 1η 
Ιανουαρίου 2008.  Τις επιφυλάξεις τις κατανοώ, απλώς θέτω ενώπιόν σας τούτο τον 
προβληματισμό, διότι οι χρονικοί περιορισμοί είναι μπροστά μας και πιθανόν να μην 
μπορέσουν να υλοποιήσουν ακριβώς την έκδοση των συγκεκριμένων χαρτοσήμων, 
ώστε να κυκλοφορήσουν πριν από την 1η Ιανουαρίου 2008, μάλλον κατά την 1η 
Ιανουαρίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στη Βουλή εναπόκειται.  Στην ολομέλεια εναπόκειται. 

 Λοιπόν, ο κ. Πουργουρίδης. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω την επιστολή.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αν η κυβέρνηση για ένα τόσο σοβαρό θέμα δε φρόντισε να 
στείλει στη Βουλή έγκαιρα το νομοσχέδιο, για να μπορεί να κάνει τις συμβάσεις της με 
τη γερμανική εταιρεία, αλλά να έχει και η Βουλή τη δυνατότητα να ελέγξει εκείνα που 
θέλει να ελέγξει, δε φταίει κανένας!  Φταίει ασφαλώς η κυβέρνηση και δεν μπορούμε 
να απεμπολήσουμε εμείς τα δικαιώματά μας ως Βουλή, να ασκήσουμε έλεγχο, μια και 
υπάρχουν υπόνοιες ότι υπάρχει στρογγύλευση των ποσών προς τα άνω, επειδή η 
κυβέρνηση τα έκανε μαντάρα και δε φρόντισε να έχει έγκαιρα τα νομοσχέδια ενώπιον 
της Βουλής, για να μπορεί η Βουλή να κάνει εκείνο το οποίο ο κυπριακός λαός της 
ανέθεσε. 

 Με αυτή τη σύντομη παρέμβαση και εμείς υιοθετούμε την πρόταση για αναβολή 
για την ερχόμενη εβδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Με παράκληση να φύγει το “μαντάρα”, αγαπητέ κύριε Πουργουρίδη.  Νομίζω...   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν...   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω ότι είναι μια λέξη πάρα πολύ απλή, αποδίδει την εικόνα της 
πραγματικότητας, διότι, όταν έρχεσαι, για ένα τόσο σοβαρό νομοσχέδιο...  Ξέραμε ότι 
θα είχαμε ανάγκη να βάλουμε τα χαρτόσημα για το ευρώ εδώ και πολλούς μήνες.  Ε, 
δεν μπορεί να έρχονται το Νιόβρη να φέρνουν νομοσχέδιο στη Βουλή, για να έχουμε 
έγκαιρα τα χαρτόσημα!  Τα χαρτονομίσματα βρίσκονται στην Κύπρο εδώ και πολύ 
καιρό.  Γιατί να μη βρίσκονται εδώ και πολύ καιρό τα χαρτόσημα;  Χαρτονομίσματα και 
χαρτόσημα βρίσκονται στα ίδια επίπεδα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ συμφωνώ με τον κ. Πουργουρίδη ότι τα έκαναν μαντάρα, μέχρι του 
βαθμού που πρέπει να παραιτηθεί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας γι’ αυτό το τεράστιο 
λάθος.    Από την ώρα που υπάρχουν συνάδελφοι που νιώθουν έντονα ότι υπάρχουν 
λόγοι να εξεταστούν και άρα χρειάζονται μιας εβδομάδας αναβολή, καμιά δικαιολογία 
δεν μπορεί να υπάρχει ή πίεση από τα κυβερνητικά τμήματα ότι για μια εβδομάδα δεν 
μπορούν.  Ας κάνουν διευθετήσεις με τις εταιρείες, υπάρχουν χίλιοι τρόποι.  Αν 
πράγματι υπάρχουν έντονες απόψεις ότι πρέπει να εξεταστεί, η Βουλή δεν πρέπει -και 
δε μιλώ μόνο γι’ αυτό το θέμα, μιλώ γενικά- να τίθεται κάτω από εκβιασμούς 
χρονοδιαγραμμάτων, επειδή κάποιοι δεν προνόησαν αυτά που έπρεπε να 
προνοήσουν!   

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, κυρία Παπαδοπούλου, θα μιλήσετε και φτάνει.  Το πνεύμα της Βουλής 
το πήρα και θα προχωρήσουμε. 

 Ορίστε. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Έχω μια εισήγηση, κύριε Πρόεδρε.  Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι η διαφωνία των 
όσων μίλησαν αφορά και τις επιπρόσθετες έξι κατηγορίες χαρτοσήμων, που είναι για 
€0,10, €0,50, €1,  €5, €10 και €20, αν δεν υπάρχει διαφωνία, να ψηφίσουμε την 
υφιστάμενη μετατροπή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Παπαδοπούλου, μπαίνουμε στην ουσία, σας παρακαλώ!  ∆ηλαδή, ο 
Κανονισμός της Βουλής... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Όχι, είναι πρόταση.  Είναι πρόταση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, είναι πρόταση αν το συζητούμε, μπαίνει πρόταση.  Αν δεν το συζητούμε 
και πάμε με αναβολή μιας βδομάδας, πάμε με αναβολή.  Πώς θα γίνει;  Συγνώμη! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Εντάξει.  Ας δοθεί αναβολή μιας εβδομάδας.  Οι επιπτώσεις είναι 
καταγραμμένες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι το πνεύμα είναι ότι αναβάλλεται το θέμα για μια 
εβδομάδα και με την ευχή η εκτελεστική εξουσία να πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα να 
μην τουμπάρει η συμφωνία.  

 Αναβάλλεται λοιπόν για μια εβδομάδα. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας για 
Συνεργασία στους Τομείς της 
∆ημόσιας Υγείας και της 
Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας 
της Αρμενίας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 

Υγείας Εξωτερικών 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.217-2007) 

2. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.218-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

3. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.219-2007) 

Οικονομικών Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

4. Ο περί Οργανισμού Νεολαίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.220-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Παιδείας  

5. Ο περί Επιβολής Ποιοτικού 
Ελέγχου στα Γεωργικά 
Προϊόντα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.221-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

6. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.222-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.223-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Οι περί Επιβολής Ποιοτικού 
Ελέγχου στα Γεωργικά 
Προϊόντα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.113-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

9. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.114-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Νομικών 

10. Έγγραφα (Υπ. Συγκοινωνιών 
αρ. 14/2007) σύμφωνα με τους 
περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2006. 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 15.17.006) 

11. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 4 
του 2007 του προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου του 2007 Νόμου του 
2007 [Ν. 6(ΙΙ) του 2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Ειδικά εντάλματα (αρ. 33, 34, 
36, 37, 38, 39, 40, 41 και 
42/2007) αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών την 24η 
Οκτωβρίου 2007, σύμφωνα με 
το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού Νόμου 
του 2007 [N. 53 (II)/2006].  
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Ετήσια έκθεση του Ιδρύματος 
Προώθησης Έρευνας για το 
έτος 2006. 
(Αρ. Φακ. 18.01.001) 

Ίδρυμα Προώθησης 
Έρευνας 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.172, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Xατζηγιάννη 

  «Η κοινοπραξία ασφάλισης οχημάτων ενοικίασης, ταξί και λεωφορείων είναι ο 
μοναδικός στην αγορά φορέας ασφάλισης οχημάτων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ο Επίτροπος Προστασίας Ανταγωνισμού έχει επιληφθεί 
του θέματος σε σχέση με τον καθορισμό των ασφαλίστρων. 

 Η ερώτηση αυτή γίνεται μετά από έντονα παράπονα κατόχων αυτοκινήτων 
ενοικίασης οι οποίοι βλέπουν να επηρεάζονται τα συμφέροντά τους από την επιβολή 
ασφαλίστρων, χωρίς να υπάρχει δυνατότητα λειτουργίας ελεύθερου ανταγωνισμού. 

 Λόγω του ότι η πιο πάνω υπηρεσία προσφέρεται σε συνθήκες μονοπωλίου 
στην αγορά, φαίνεται να υπάρχει απόλυτη προσυνεννόηση αναφορικά με τις τιμές στο 
πλαίσιο της κοινοπραξίας.  Αξίζει να τονίσω ότι η δική μου αναφορά έχει να κάνει μόνο 
με την ασφάλιση οχημάτων ενοικίασης, ταξί και λεωφορείων, η οποία δεν 
προσφέρεται από τις υπόλοιπες ασφαλιστικές εταιρείες αλλά μόνο από τις εταιρείες-
μετόχους της κοινοπραξίας.  Με άλλα λόγια, στην “ασφάλιση χρήσεων μεγάλου 
κινδύνου” φαίνεται να υπάρχει μία απόλυτη προσυνεννόηση για τις τιμές, γεγονός που 
επιβάλλεται να εξετασθεί άμεσα από την Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού.  Οι 
καταναλωτές στη συγκεκριμένη περίπτωση δεν έχουν τη δυνατότητα να αμυνθούν, 
αφού ο ανταγωνισμός είναι στρεβλωμένος.  Ως εκ τούτου, κρίνω αναγκαίο όπως 
τάχιστα προχωρήσετε στην εξέταση των τιμών και μας ενημερώσετε σχετικά.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.173, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η αναβάθμιση του δρόμου που συνδέει 
την κοινότητα Θελέτρας με την κοινότητα Στρουμπιού (επαρχία Πάφου).  Ο δρόμος 
αυτός, ο οποίος είναι χωμάτινος και βρίσκεται σε κακή κατάσταση, θα εξυπηρετήσει 
σε μεγάλο βαθμό τους κατοίκους των δύο κοινοτήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.174, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα της επέκτασης του κοιμητηρίου της 
κοινότητας Θελέτρας (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.175, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα της αλλαγής του δικτύου ύδρευσης 
στην κοινότητα Θελέτρας (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.176, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κατασκευή αποχετευτικού 
συστήματος λυμάτων στην κοινότητα Κάθικα (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.177, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επέκταση των ορίων ύδρευσης στην 
κοινότητα Κάθικα (επαρχία Πάφου) για κάλυψη των περιοχών που βρίσκονται σε 
ζώνες ανάπτυξης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.178, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους που ακόμα καθυστερεί η παραχώρηση 
προσφυγικών οικοπέδων στο ∆ασάκι Άχνας, μετά μάλιστα και από το ξεπέρασμα των 
προβλημάτων που σχετίζονταν με τα αρχαιολογικά ευρήματα, καθώς και για το 
χρονοδιάγραμμα παράδοσης αυτών των οικοπέδων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.179, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους καθυστέρησης της πορείας υλοποίησης του 
έργου στον ποταμό Λιοπετρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.180, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις αγορές ακινήτων που έχουν γίνει από Τουρκοκυπρίους 
στις ελεύθερες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.181, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αρκετοί εργοδότες μού έχουν θέσει το παράπονο ότι δεσμεύεται η εγγυητική 
που εκδίδεται για την εργοδότηση αλλοδαπού εργάτη, όταν αυτός εγκαταλείπει το 
χώρο εργασίας του χωρίς να ενημερώσει τον εργοδότη του.  Ακόμη και μετά την 
καταγγελία του εργοδότη προς τις αρμόδιες υπηρεσίες η δέσμευση συνεχίζεται να 
υφίσταται και συνεχίζεται ακόμη και στην περίπτωση που ο εργοδοτούμενος έχει ήδη 
συλληφθεί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να αλλάξει αυτό το μέτρο, έτσι 
ώστε να επωμίζεται τα έξοδα κατά κύριο λόγο ο αλλοδαπός εργάτης. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.182, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το στάδιο στο οποίο ευρίσκεται το σχέδιο 
επαναχωρομέτρησης της κοινότητας Λιοπετρίου. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.183, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την απόφαση του κράτους να επιβάλει την αγορά 
διάβασης από τους γεωργοκτηνοτρόφους, όταν αυτοί αιτούνται εκμίσθωση χαλίτικης 
γης για χορήγηση άδειας χρήσεως ανόρυξης φρέατος, καθώς και την εξασφάλιση 
άδειας χρήσεως άρδευσης, όταν πρόκειται για μεταφορά νερού εκτός του τεμαχίου 
όπου είναι η γεώτρηση. 

Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.184, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το κατά πόσο είναι απαραίτητη η γνώση της αγγλικής 
γλώσσας, για να μονιμοποιηθεί ένας υπάλληλος αορίστου χρόνου που δουλεύει στο 
δημόσιο. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.185, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί και ποια μέτρα προτίθεται να 
λάβει άμεσα σε σχέση με το σοβαρότατο πρόβλημα των συνεχών βανδαλισμών, 
καταστροφών και την είσοδο αγνώστων, ακόμα και κατά τις ώρες λειτουργίας, στο 
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∆ημοτικό Σχολείο ∆ασούπολης, με αποτέλεσμα να απειλείται η ασφάλεια των 
μαθητών. 

 Το πρόβλημα γίνεται εντονότερο, λόγω των αντισεισμικών έργων που γίνονται 
στο σχολείο, με αποτέλεσμα την πρόσβαση ύποπτων εξωσχολικών προσώπων στο 
σχολικό χώρο. 

 Σημειώνεται ότι το εν λόγω πρόβλημα έχει τεθεί σε επιστολές προς τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2007 και 22 Οκτωβρίου 
2007, από το σύνδεσμο γονέων του σχολείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.186, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2007, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ελένης Θεοχάρους 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τον αριθμό των ποινών που έχουν επιβληθεί από την 
Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για παραβιάσεις του τηλεοπτικού κώδικα τα τελευταία 
χρόνια και την αντίδραση της συγκεκριμένης Αρχής τα τελευταία τρία χρόνια όσον 
αφορά στον αποκλεισμό πολιτικών προσώπων από συγκεκριμένους τηλεοπτικούς 
σταθμούς.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.214, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.01.214 ημερομηνίας 9 
Οκτωβρίου 2007, σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.214, ημερομηνία 10 
Ιανουαρίου 2007, του Αξ. Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη που αφορά την πορεία της έρευνας 
για τη παράνομη μεταφορά πετρελαιοειδών αποβλήτων πλοίων από το λιμάνι 
Λεμεσού σε μη αδειούχο εταιρεία επεξεργασίας στη Βιομηχανική Περιοχή Ύψωνα και 
σας πληροφορώ ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση του αρ. 65.322 
ημερομηνία 18/4/2007 έχει διορίσει ως Ερευνώντα Λειτουργό, Λειτουργό της Νομικής 
Υπηρεσίας για διερεύνηση του θέματος. 

 Ως εκ τούτου θα πρέπει να αποταθείτε στη Νομική Υπηρεσία για περισσότερες 
πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.225, 
ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.225, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την εγκατάσταση 
κεραίας κινητής τηλεφωνίας στη χερσόνησο του Ακάμα  

 Μετά από οδηγίες της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων αναφέρομαι στην 
επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.01.225 και ημερομηνία 30.1.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι τόσο η εταιρεία AREEBA (ΜΤΝ) όσο και η 
ΑΤΗΚ προσφέρουν ήδη κάλυψη της περιοχής της χερσονήσου του Ακάμα σε μεγάλο 
βαθμό.  Η πλήρης κάλυψη της περιοχής, σύμφωνα με την AREEBA και την ΑΤΗΚ, 
είναι τεχνικά αδύνατη λόγω της μορφολογίας του εδάφους και της ανυπαρξίας δικτύου 
ηλεκτροδότησης. 
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2. Παρά τις τεχνικές δυσκολίες τόσο η AREEBA όσο και η ΑΤΗΚ έχουν αναλάβει 
δέσμευση για περαιτέρω βελτίωση της κάλυψης της χερσονήσου στο εγγύς μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.253, ημερομηνίας 9 
Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.253 που έχετε υποβάλει στις 
09/02/07 και επιθυμώ να σας ενημερώσω ότι η κρατική πολιτική σε σχέση με την 
ανέγερση μεμονωμένης κατοικίας σε περιοχές εκτός των καθορισμένων Ζωνών 
Ανάπτυξης περιγράφεται με σαφήνεια στο κείμενο της ∆ήλωσης Πολιτικής που 
δημοσιεύθηκε το 1996 και εφαρμόζεται μέχρι σήμερα. 

2. Πρόσφατα, σε συνεννόηση με την Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, αποφασίσθηκε 
η έναρξη των διεργασιών για την αναθεώρηση της ∆ήλωσης Πολιτικής (1996) κατά 
φάσεις.  Το θέμα που σας ενδιαφέρει θα τεθεί προς συζήτηση και διάλογο σε δεύτερη 
φάση, δεδομένου ότι αυτό αποτελεί ένα από τα πιο περίπλοκα και αμφιλεγόμενα 
ζητήματα διαχρονικά, μετά το 1990 οπότε τέθηκε για πρώτη φορά σε εφαρμογή ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμος και η ∆ήλωση Πολιτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.266, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.266, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεωργίου Τάσου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.01.266 ημερομηνίας 9 
Οκτωβρίου 2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τις πρόνοιες της εντολής αρ. 2 του 2006, η οποία εκδόθηκε από τον 
Υπουργό Εσωτερικών σύμφωνα με το άρθρο 6 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμου, και τη σχετική νομοθεσία που καθορίζει τις διαθέσιμες για αναπτύξεις αιολικών 
πάρκων περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ετοιμάστηκε από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ενδεικτικός Χάρτης ∆ιαθέσιμων Περιοχών για 
αναπτύξεις αιολικών πάρκων (Συνημμένο αρ. 1).  Οι χώροι εγκατάστασης αιολικού 
πάρκου επιλέγονται από τους ενδιαφερόμενους επενδυτές με βασικά κριτήρια το 
αιολικό δυναμικό της περιοχής, την ύπαρξη διαθέσιμων χώρων, την προσβασιμότητα 
και τη μορφολογία της περιοχής καθώς και την ύπαρξη δικτύου μεταφοράς ηλεκτρικής 
ενέργειας. 

 Από τα πιο πάνω, ήταν αναμενόμενο ότι το επενδυτικό ενδιαφέρον θα 
εκδηλωνόταν για τις περιοχές με υψηλό αιολικό δυναμικό.  Μία από τις λίγες περιοχές 
με υψηλό αιολικό δυναμικό στην Κύπρο είναι αυτή των κοινοτήτων Αγίου Θεοδώρου - 
Κλαυδιά - Αλεθρικό.  Όμως η εκδήλωση επενδυτικού ενδιαφέροντος σε μια περιοχή 
δεν προδικάζει και το μέγεθος των συστημάτων που θα εγκατασταθούν στην 
συγκεκριμένη περιοχή επειδή αυτό εξαρτάται και από άλλους παράγοντες όπως τις 
πρόνοιες της εντολής αρ. 2, την ικανότητα του δικτύου μεταφοράς στην περιοχή και 
την αποδοχή των αιολικών πάρκων από τις τοπικές κοινότητες. 

2. Η εντολή αρ. 2 του 2006 με τις πρόνοιες της διασφαλίζει ότι δε θα προκύψουν 
οποιαδήποτε προβλήματα για τις κοινότητες.  Είναι κοινή πρακτική να δίνονται 
αντισταθμιστικά οφέλη από τις εταιρείες που θα εγκαταστήσουν τα αιολικά πάρκα στις 
κοινότητες της περιοχής.  Όμως για σκοπούς ίσης μεταχείρισης των κοινοτήτων 
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προωθείται η νομοθετική ρύθμιση του θέματος.  Το ύψος των οικονομικών 
ωφελημάτων που θα δίνονται στις κοινότητες αποτελεί αντικείμενο μελέτης η οποία θα 
ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος Οκτωβρίου 2007. 

3. Σύμφωνα με την εντολή αρ. 6 του 2006, κατά την αξιολόγηση αίτησης για 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας για αιολικό πάρκο το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως διαβουλεύεται με την οικεία Τοπική Αρχή. 

4. Λαμβάνονται όλα τα μέτρα έτσι ώστε να μην προκληθούν ζημιές στο 
περιβάλλον εκεί όπου θα εγκατασταθούν αιολικά πάρκα.  Για το σκοπό αυτό, για κάθε 
αιολικό πάρκο διεξάγεται Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ) και 
αδειοδοτούνται μόνο τα αιολικά πάρκα που ικανοποιούν τις απαιτήσεις της 
νομοθεσίας. 

 Επισυνάπτεται ενημερωτικό σημείωμα της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου για επιπλέον πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Σημείωση: Tα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.    
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2007 της Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Ερατώς Κοζάκου-Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.277, 

ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου 

«Θέμα:  Ερώτηση της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας Αντιγόνης 
Παπαδοπούλου για Ε/Κ αγνοουμένους της περιόδου 1963-1964 

 Αναφορικά με τα ερωτήματα που θέτει η βουλευτής της περιφέρειας Λευκωσίας 
Αντιγόνη Παπαδοπούλου στην υπ. Αρ. 23.06.009.01.277 ερώτησή της σχετικά με 
τους Ελληνοκύπριους αγνοούμενους της περιόδου 1963-1964 αναφέρονται τα εξής: 

1. Έχουν κατατεθεί στην ∆ΕΑ 42 υποθέσεις Ελληνοκυπρίων και Ελλαδιτών 
αγνοουμένων της περιόδου 1963-1964.  Οι υποθέσεις αυτές αναμένεται να 
τύχουν της ίδιας διερεύνησης όπως και οι υποθέσεις Ελληνοκυπρίων και 
Ελλαδιτών αγνοουμένων της Τουρκικής εισβολής του 1974, με βάση τους 
όρους εντολής της ∆ΕΑ. 

2. Σημειώνεται ότι μέχρι στιγμής έχει γίνει συλλογή γενετικού υλικού και 
προθανάτιων στοιχείων από 36 οικογένειες Ελληνοκυπρίων.  Αναφορικά με τις 
υπόλοιπες 6 υποθέσεις, οι 3 αφορούν Ελλαδίτες αγνοούμενους.  Έχουμε 
αποταθεί στην εδώ Πρεσβεία της Ελλάδας για επιπρόσθετες πληροφορίες και 
στοιχεία για εντοπισμό των οικογενειών τους.  Για τις 3 εναπομείνασες 
υποθέσεις οι οποίες αφορούν Ελληνοκύπριους αγνοουμένους, δεν κατέστη, 
μέχρι στιγμής, δυνατό να εντοπιστούν οι συγγενείς τους. 

 Επισημαίνεται ότι εδώ και αρκετό καιρό διεξάγονται από την Υπηρεσία 
Αγνοουμένων έρευνες για τη συλλογή, όσο το δυνατό, περισσότερων στοιχείων και 
πληροφοριών, τα οποία εκτιμούμε ότι θα συμβάλουν στις προσπάθειες για πλήρη 
διερεύνηση και διευκρίνηση της τύχης και των Ελληνοκυπρίων και Ελλαδιτών 
αγνοουμένων της περιόδου 1963-1964.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.491, 

ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιαννάκη Ομήρου 



 20

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.491, ημερομηνίας 21 Ιουνίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
ημερομηνία 29.6.07 και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα αναφορικά με το 
∆ημοτικό Σχολείο Σωτήρος: 

1. Ανέγερση αίθουσας εκδηλώσεων/πολλαπλής χρήσης 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει διαπιστώσει την ανάγκη για 
αίθουσα πολλαπλής χρήσης στο σχολείο.  Ο υπαίθριος όμως χώρος του δημοτικού 
είναι πολύ περιορισμένος και δεν επιτρέπει τη χωροθέτηση τέτοιας αίθουσας.  Ως εκ 
τούτου, λήφθηκε πρόνοια ώστε στο υπό κατασκευή έργο να υπάρχει η δυνατότητα 
ενοποίησης δύο αιθουσών διδασκαλίας που θα μπορούσε να χρησιμοποιείται για 
μικρής κλίμακας εκδηλώσεις.  Επιπρόσθετα, έγινε εισήγηση από το Σύνδεσμο Γονέων 
του σχολείου για ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης στον όροφο του 
νηπιαγωγείου που προγραμματίζεται να ανεγερθεί σε χώρο κοντά στο δημοτικό 
σχολείο.  Η δυνατότητα υλοποίησης του θα ληφθεί υπόψη στην αρχιτεκτονική μελέτη 
του νηπιαγωγείου. 

2. ∆ημιουργία αίθουσας ηλεκτρονικών υπολογιστών 

 Σχετικά με το αίτημα για αίθουσα ηλεκτρονικών υπολογιστών, σας πληροφορώ 
ότι πολιτική του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι η τοποθέτηση ενός 
ηλεκτρονικού υπολογιστή σε κάθε τμήμα και όχι η δημιουργία εργαστηρίου 
ηλεκτρονικών υπολογιστών στα ∆ημοτικά Σχολεία.  Επισημαίνεται ότι οι ηλεκτρονικοί 
υπολογιστές δεν αντιμετωπίζονται ως ξεχωριστό μάθημα, αλλά ως δυναμικά εργαλεία 
μάθησης και διδασκαλίας για την ενίσχυση του Αναλυτικού Προγράμματος και την 
ανάπτυξη δεξιοτήτων από τα παιδιά. 

3. ∆ημιουργία δύο επιπλέον αιθουσών διδασκαλίας 

 Σε ό,τι αφορά το αίτημα για τη δημιουργία δύο επιπλέον αιθουσών 
διδασκαλίας, σας πληροφορώ ότι το σχολείο φέτος έχει ανασχεδιαστεί πλήρως ώστε 
να εξαντληθούν όλες οι δυνατότητες επέκτασης του διαθέσιμου χώρου.  Η νέα 
πτέρυγα που θα ανακατασκευαστεί θα περιλαμβάνει ιατρείο, κυλικείο, αποχωρητήρια, 
αίθουσα προσωπικού, αίθουσα Ειδικής Εκπαίδευσης, αποθήκες, κλιμακοστάσιο, δύο 
αίθουσες διδασκαλίας, αίθουσα Σχεδιασμού και Τεχνολογίας, αίθουσα Μουσικής και 
Τέχνης, αίθουσα Οικιακής Οικονομίας και Βιβλιοθήκη.  Το μικρό εμβαδό της σχολικής 
αυλής δεν προσφέρει τη δυνατότητα για επιπρόσθετες επεκτάσεις. 

4. ∆ιαμόρφωση και επέκταση της αυλής του σχολείου καθώς επίσης και 
επιδιόρθωση των κιόνων στην κεντρική είσοδο. 

 Στο υπό κατασκευή έργο περιλαμβάνεται η αναδιαμόρφωση όλου του 
υπαίθριου χώρου του σχολείου και η κατασκευή μικρού εμβαδού νέου πλακόστρωτου 
στο χώρο που προσφέρεται για υπαίθριες εκδηλώσεις.  Λόγω του ότι η αυλή του 
σχολείου είναι πολύ περιορισμένη και δεν μπορεί να επεκταθεί, διατηρούνται όσο το 
δυνατό γίνεται οι χωμάτινες επιφάνειες που υπάρχουν.  Όσον αφορά την 
επιδιόρθωση των κιόνων, σας πληροφορώ ότι με τα εκτελούμενα έργα θα 
επισκευαστούν και οι κίονες. 

5. ∆ημιουργία υποστέγου στην αυλή 

 Η δημιουργία υποστέγου στην αυλή των δημοτικών σχολείων δεν εμπίπτει 
στην πολιτική του Υπουργείου.  Με την ολοκλήρωση όμως των έργων στο ∆ημοτικό 
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Σχολείο Σωτήρος, που περιλαμβάνουν και δενδροφύτευση, θα δημιουργηθούν 
αρκετοί σκιεροί χώροι για χρήση από τους μαθητές. 

6. Μείωση εκπαιδευτικής περιφέρειας 

 Αναφορικά με τη μείωση της εκπαιδευτικής περιφέρειας, σας πληροφορώ ότι 
ήδη ο αριθμός των μαθητών άρχισε να μειώνεται σημαντικά λόγω της μετακίνησης του 
πληθυσμού μακριά από το κέντρο της πόλης.  Επιπλέον, το Επαρχιακό Γραφείο 
Παιδείας Λάρνακας δεν εγκρίνει μετεγγραφές για φοίτηση στο ∆ημοτικό Σχολείο 
Σωτήρος εκτός σε εξαιρετικές και απόλυτα δικαιολογημένες περιπτώσεις. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.572, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.572, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2007 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση σας με αρ. 23.06.009.01.572 και ημερομηνία 9 
Ιουλίου 2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής στην κοινότητα Ορόκληνης  

 Στον Προϋπολογισμό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για το 2007 
εγκρίθηκε ποσό ύψους £110,000 για το σχέδιο σύνδεσης και βελτίωσης της 
υδατοπρομήθειας του χωριού με τον κεντρικό αγωγό Χοιροκοιτίας - Αμμοχώστου.  Το 
έργο αυτό περιλαμβάνει και κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής, χωρητικότητας 500 m³, 
για κάλυψη των αναγκών της κοινότητας Ορόκληνης.  Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
έχει αρχίσει την εκτέλεση του πιο πάνω έργου, το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί 
στις αρχές Νοεμβρίου 2007. 

2. Κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής στην κοινότητα Αβδελλερού  

 Η κοινότητα Αβδελλερού προμηθεύεται σήμερα νερό από την κοινοτική 
γεώτρηση με αρ. 45 και από τον κεντρικό αγωγό Χοιροκοιτίας - Αμμοχώστου.  Στην 
κοινότητα υπάρχει μικρής χωρητικότητας υδατοδεξαμενή (13 m³), η οποία λόγω των 
νέων οικιστικών αναπτύξεων στο χωριό, παρουσιάζει κάποιο πρόβλημα. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εκπονεί σχέδιο κατασκευής νέας 
υδατοδεξαμενής χωριτικότητας 500 m³ και βελτίωση του κοινοτικού υδρευτικού 
δικτύου.  Η μελέτη αυτή βρίσκεται σε τελικό στάδιο και αναμένεται να ολοκληρωθεί 
σύντομα. 

 Το πιο πάνω σχέδιο θα προταθεί για συμπερίληψη στις προτάσεις του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για τον Προϋπολογισμό του 2009. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.031, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτημα του βουλευτή Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με την εκπόνηση 
επιδημιολογικής μελέτης για τον καρκίνο στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου 
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 Το αίτημα της Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για εκπόνηση επιδημιολογικής έρευνας 
έχει εξεταστεί από την Συμβουλευτική Επιτροπή που επιλαμβάνεται συναφών 
θεμάτων.  Από τα στοιχεία που υπάρχουν καταχωρημένα στο Αρχείο Καρκίνου και 
στην απογραφή πληθυσμού του 2001 συνάγονται τα ακόλουθα: 

 Ο πληθυσμός της Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου το 2001 ήταν 628 κάτοικοι.  Βάσει 
της επίπτωσης καρκίνου στην Κύπρο που παρατηρήθηκε το 2004 και λαμβάνοντας 
υπόψη την ηλικιακή σύνθεση του πληθυσμού, τα αναμενόμενα περιστατικά καρκίνου 
στην κοινότητα, κατά την επταετία 1998 - 2004, υπολογίζονται σε 12,5 περιστατικά.  
Τα εγγεγραμμένα περιστατικά στο Αρχείο Καρκίνου με διαμονή στην εν λόγω 
κοινότητα είναι 13.  Τα είδη καρκίνου που έχουν εγγραφεί, είναι τα συνήθη είδη 
καρκίνου, που δεν σχετίζονται με έκθεση σε συγκεκριμένους περιβαλλοντικούς 
παράγοντες. 

 Από τα πιο πάνω συνάγεται ότι δεν διαπιστώνεται αυξημένος αριθμός 
περιστατικών καρκίνου στην κοινότητα.  Περαιτέρω επιδημιολογική μελέτη, βάσει του 
πρωτοκόλλου Παστίδη, δεν ενδείκνυται. 

 Ωστόσο, το Υπουργείο Υγείας, θέλοντας να συμβάλει στη διερεύνηση όλων των 
πτυχών του θέματος (ρύποι, θόρυβος, περιβάλλον, υγεία) που άπτονται της 
λειτουργίας του πεδίου βολής Ξυντούς όπως αναφέρθηκε και στη συνάντηση της 10ης 
Οκτωβρίου 2007, ανέλαβε πρωτοβουλία να συγκαλέσει σύσκεψη, στην οποία θα 
μετάσχουν και τα άλλα εμπλεκόμενα Υπουργεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.043, 

ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.043, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με ημερομηνία 10 Σεπτεμβρίου 2007, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και έχω οδηγίες να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Στην επαρχία Πάφου λειτουργεί το Ειδικό Σχολείο Θεοσκέπαστη, στο οποίο 
φοιτούν 26 παιδιά με ειδικές ανάγκες.  Στα παιδιά προσφέρεται στήριξη από 
δεκατέσσερις εκπαιδευτικούς διαφόρων ειδικοτήτων (ειδικούς δασκάλους, 
μουσικοθεραπευτές, εργοθεραπευτές, φυσιοθεραπευτές, ειδικούς γυμναστές, 
εκπαιδευτικούς ψυχολόγους και λογοθεραπευτές) που εργάζονται με πλήρη ή 
με μερική τοποθέτηση στο σχολείο.  Στο σχολείο εργοδοτούνται, επίσης, οκτώ 
σχολικοί βοηθοί/συνοδοί για παιδιά με ειδικές ανάγκες και μία καθαρίστρια. 

2. Το Ειδικό Σχολείο για τη στέγασή του ενοικιάζει χώρους του Ιδρύματος 
Μαργαρίτα Λιασίδου και γειτονική του Ιδρύματος κατοικία, η οποία έχει 
διαμορφωθεί, ανάλογα.  Λόγω της αύξησης των μαθητών που φοιτούν στο 
Ειδικό Σχολείο, τα τελευταία χρόνια, κρίθηκε απαραίτητο να προωθηθεί η 
ανέγερση νέου ειδικού σχολείου, στο οποίο θα μεταστεγαστούν οι μαθητές.  Το 
νέο ειδικό σχολείο θα ανεγερθεί στην περιοχή ∆ασούδι, στην οποία έχει 
ανεγερθεί και το ∆ημοτικό Σχολείο Απ. Παύλου.  Το νέο ειδικό σχολείο θα 
διαθέτει σύγχρονες αίθουσες, για όλες τις ειδικότητες, και παράλληλα, θα 
χρησιμοποιεί και κοινές αίθουσες, μαζί με το ∆ημοτικό Σχολείο, στα πλαίσια της 
πολιτικής του Υπουργείου για ενσωμάτωση.  Το νέο ειδικό σχολείο αναμένεται 
ότι θα είναι έτοιμο για λειτουργία το Σεπτέμβριο του 2008. 
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3. Με βάση τους περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
Κανονισμούς 186(Ι)2001, Μέρος IV Ίδρυση και Λειτουργία ∆ημόσιων Σχολείων 
Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, Άρθρο 26, το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφασίζει, με εισήγηση του Υπουργού, την ίδρυση και λειτουργία δημόσιων 
σχολείων ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, με βάση τις ανάγκες που 
προκύπτουν.  Οι ανάγκες διαπιστώνονται από την Επαρχιακή Επιτροπή και 
υποβάλλονται προς την Κεντρική Επιτροπή, μέσω του οικείου Τμήματος 
Εκπαίδευσης, για έγκριση και προώθηση προς τον Υπουργό.  Σημειώνεται ότι 
με την ανέγερση του νέου κτιρίου του Ειδικού Σχολείου Θεοσκέπαστη, το οποίο 
θα μπορεί να απορροφήσει μεγαλύτερο αριθμό παιδιών, λαμβανομένου υπόψη 
και του αριθμού των παιδιών με ειδικές ανάγκες της επαρχίας Πάφου, δεν 
προκύπτει ανάγκη για δημιουργία δεύτερου ειδικού σχολείου. 

4. Το προσωπικό που εργάζεται τόσο στα ειδικά σχολεία όσο και στα δημοτικά 
σχολεία προέρχεται από ειδικούς καταλόγους διοριστέων της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας για συγκεκριμένες ειδικότητες (Νοητικά 
Συναισθηματικά και άλλα Προβλήματα, Κωφά, Τυφλά, Λογοθεραπείας, 
Μουσικοθεραπείας, Φυσιοθεραπείας, Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας και Ειδικής 
Γυμναστικής).  Στη Μέση Εκπαίδευση την παροχή στήριξης στα παιδιά με 
ειδικές ανάγκες, στα συνηθισμένα σχολεία, παρέχουν καθηγητές των διαφόρων 
ειδικοτήτων.  Σημειώνεται ότι ο χρόνος στήριξης που δίδεται σε κάθε παιδί και 
σε κάθε σχολείο αποφασίζεται από την Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής 
και Εκπαίδευσης, με βάση σχετικές πρόνοιες του Νόμου 113(Ι)/1999. 

5. Όλα τα σχολεία (ειδικά σχολεία, συνηθισμένα σχολεία) εξοπλίζονται με όλο τον 
αναγκαίο ομαδικό και ατομικό εξοπλισμό (ειδικούς ηλεκτρονικούς υπολογιστές, 
συστήματα επικοινωνίας, οθόνες αφής, ειδικά καθίσματα, τροχοκαθίσματα 
κλπ), ανάλογα με τις περιπτώσεις και τα προβλήματα των παιδιών που φοιτούν 
στα σχολεία, με βάση και τις εισηγήσεις των Επαρχιακών Επιτροπών, των 
Συνδετικών Λειτουργών και των ∆ιευθυντών των Σχολείων. 

 Κλείνοντας επιθυμώ να τονίσω ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
αντικρίζει τα θέματα ειδικής αγωγής, σε όλες τις επαρχίες, με τον ίδιο τρόπο και 
σύμφωνα, πάντα, με τις πρόνοιες του σχετικού Νόμου 113(Ι)/1999 και των 
Κανονισμών 185(Ι)/2001 και 186(Ι)/2001.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.064, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.64 και ημερομηνία 19 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας για το πιο πάνω θέμα με ημερομηνία 24 
Σεπτεμβρίου 2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών είχε έγκαιρη 
ενημέρωση για τα στοιχεία που αναφέρονται στην επιστολή του κ. Τάσου 
Μητσόπουλου και προχώρησε σε συστηματικούς ελέγχους αγοράς με σκοπό τον 
εντοπισμό επικίνδυνων προϊόντων και απόσυρση τους από την αγορά. 

 Κατά το τρέχον έτος έχουν εντοπιστεί και αποσυρθεί από την Κυπριακή αγορά 
14.586 τεμάχια που αφορούσαν 21 επικίνδυνα προϊόντα (παιχνίδια, απομιμήσεις 
τροφίμων, φάρσες, παιδικό παγούρι) κινέζικης προέλευσης. 
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 Αναφορικά με τις εισαγωγές κινέζικων προϊόντων, επισυνάπτεται σχετικός 
πίνακας όπως αυτός μας στάληκε από το Τμήμα Στατιστικής και Ερευνών του 
Υπουργείου Οικονομικών, στον οποίο φαίνονται οι εισαγωγές προϊόντων κινέζικης 
προέλευσης κατά κατηγορία για την περίοδο Ιανουαρίου - Ιουνίου 2007. 

 Το θέμα της ασφάλειας των κινέζικων προϊόντων που εισάγονται στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκεται στις προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής γι 
αυτό και έχει υπογράψει σχετική συμφωνία με τις κινέζικες αρχές (memorandum of 
understanding) και έχει στείλει αυστηρό μήνυμα στη χώρα αυτή για συνεργασία και 
λήψη μέτρων ώστε να περιοριστεί δραστικά η εισαγωγή μη ασφαλών προϊόντων στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τα κράτη μέλη περιλαμβανομένης και της Κύπρου έχουν να 
παίξουν σημαντικό ρόλο στα θέματα προστασίας της υγείας και της ασφάλειας των 
καταναλωτών, γι’ αυτό λαμβάνουν τα δέοντα μέτρα ώστε τα προϊόντα που 
κυκλοφορούν στις αγορές τους να είναι ασφαλή και στις περιπτώσεις που 
εντοπίζονται μη ασφαλή προϊόντα να αποσύρονται άμεσα από τη αγορά και να 
ενημερώνονται τα άλλα κράτη μέλη και τις δικές τους ενέργειες. 

 Με θέματα ασφάλειας καταναλωτικών προϊόντων πέραν από την Υπηρεσία 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου αυτού, ασχολούνται 
αρκετές Υπηρεσίες και Τμήματα Υπουργείων όπως η Υπηρεσία Ενέργειας (νέοι 
λέβητες ζεστού νερού), το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ανελκυστήρες, επικίνδυνες ουσίες, μέσα ατομικής 
προστασίας, απλά δοχεία πίεσης, εξοπλισμός υπό πίεση κ.α), το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (συσκευές αερίου, εξοπλισμός χαμηλής τάσης, 
ηλεκτρομηχανολογική συμβατότητα, σκάφη αναψυχής, κ.α), οι Φαρμακευτικές 
Υπηρεσίες και Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου 
Υγείας (καλλυντικά, ενεργά εμφυτεύσιμα ιατρικά βοηθήματα, ιατροτεχνολογικά 
προϊόντα κ.α), το Υπουργείο Εσωτερικών (προϊόντα δομικών κατασκευών) και το 
Τμήμα Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων (εκρηκτικές ύλες 
εμπορικής χρήσης). 

 Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου 
Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού διαδραματίζει σημαντικό ρόλο στον τομέα της 
προστασίας της υγείας και της ασφάλειας του καταναλωτή, αφού είναι η αρμόδια αρχή 
για την εφαρμογή τόσο της νομοθεσίας για τη γενική ασφάλεια των προϊόντων (Ο περί 
της Γενικής Ασφάλειας των Προϊόντων Νόμος του 2004. Ν.41(Ι)/2004), όσο και του 
κανονισμού για την ασφάλεια των παιχνιδιών (Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Παιχνίδια) Κανονισμοί του 2002.  Κ.∆.Π. 384/2002).  Οι κανονισμοί για τα παιχνίδια 
όπως και 22 άλλοι κανονισμοί που αφορούν συγκεκριμένες κατηγορίες προϊόντων, 
μεταφέρουν στο Κυπριακό δίκαιο τις οδηγίες νέας προσέγγισης (προϊόντα που 
φέρουν τη σήμανση CE) και εφαρμόζονται στην Κύπρο με βάση το σχετικό Νόμο 
πλαίσιο, (οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων Νόμοι του 2002 μέχρι το 2005).  Το Υπουργείο Εμπορίου 
Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι υπεύθυνο για την ορθή εφαρμογή του Νόμου 
πλαισίου και το συντονισμό των άλλων αρμοδίων αρχών.  Για πληρέστερη ενημέρωση 
επισυνάπτεται σχετικός πίνακας με τους κανονισμούς που χειρίζεται η κάθε αρμόδια 
υπηρεσία. 

 Με βάση τη νομοθεσία για τη γενική ασφάλεια των προϊόντων, που 
εφαρμόζεται βασικά εκεί που δεν υπάρχει νομοθεσία για συγκεκριμένη κατηγορία 
προϊόντων, η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών, ως αρμόδια 
αρχή για τη λειτουργία και διαχείριση του συστήματος RAPEX 
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(http://ec.europa.eu/rapex), δηλαδή του συστήματος ταχείας ανταλλαγής 
πληροφοριών για επικίνδυνα προϊόντα που εντοπίζονται στην αγορά της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, προβαίνει στις ακόλουθες ενέργειες. 

 λαμβάνει σε καθημερινή βάση πληροφορίες από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 
όλα τα επικίνδυνα προϊόντα που γνωστοποιούνται στο σύστημα RAPEX από 
τις χώρες μέλη της Ε.Ε. 

 ενημερώνει σχετικά τις άλλες αρμόδιες αρχές στην Κύπρο πάνω σε 
εβδομαδιαία βάση, για τα προϊόντα που τις αφορούν, ώστε να προβούν στις 
απαραίτητες έρευνες στην αγορά 

 ενημερώνει το σύστημα, για τα αποτελέσματα των ερευνών 

 ετοιμάζει σε εβδομαδιαία βάση ανακοίνωση για τα επικίνδυνα προϊόντα που 
την αφορούν, την οποίαν αποστέλλει τόσο στα μέσα μαζικής επικοινωνίας όσο 
και σε οργανωμένα σύνολα και την καταχωρεί στην ιστοσελίδα της για 
πληρέστερη ενημέρωση 

 διενεργεί στοχευμένους ελέγχους στην αγορά για τυχόν εντοπισμό προϊόντων 
που έχουν κοινοποιηθεί στο σύστημα RAPEX 

 ενημερώνει τους καταναλωτές για τα αποτελέσματα των ερευνών σε 
περίπτωση εντοπισμού επικίνδυνων προϊόντων και προβαίνει σε διορθωτικές 
ενέργειες όπως δεσμεύσεις και αποσύρσεις προϊόντων 

 Πέραν των πιο πάνω ενεργειών η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών για θέματα ασφάλειας προϊόντων προβαίνει και στις ακόλουθες 
ενέργειες: 

 αυτεπάγγελτες έρευνες,  

 λαμβάνει δείγματα για εργαστηριακό έλεγχο με βάση ετήσιο πρόγραμμα που 
έχει καταρτιστεί σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του Κράτους.  Για 
εργαστηριακό έλεγχο στο Γενικό Χημείο του Κράτους αποστέλλονται και άλλα 
δείγματα σε έκτακτες περιπτώσεις ιδιαίτερα κατά την εξέταση παραπόνων  

 εξετάζει παράπονα καταναλωτών 

 ενημερώνει και επιμορφώνει τους καταναλωτές αλλά και τους εμπόρους.  Με 
κάθε ευκαιρία υπενθυμίζει στους καταναλωτές τη δυνατότητα τους, μέσω της 
ιστοσελίδας της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών, να 
έχουν άμεση πρόσβαση στον πίνακα με τα επικίνδυνα προϊόντα καθώς και σε 
άλλες πληροφορίες για θέματα ασφάλειας. 

 παρακολουθεί στα πλαίσια των δυνατοτήτων της ιστοσελίδες άλλων κρατών 
μελών καθώς και οργανισμών για πρόσθετη πληροφόρηση για θέματα 
ασφάλειας 

 Οι πιο πάνω ενέργειες γίνονται μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του 
ολιγάριθμου προσωπικού της Υπηρεσίες Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών και θα εντατικοποιηθούν με την αναμενόμενη στελέχωση της ιδιαίτερα 
με μόνιμο προσωπικό. 

 Επίσης από τον περασμένο Ιούλιο και μέσα στα πλαίσια του συντονιστικού του 
ρόλου (οδηγίες νέας προσέγγισης), το Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για καλύτερη ενημέρωση, εξουσιοδότησε την Υπηρεσία Ανταγωνισμού και 
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Προστασίας Καταναλωτών να προχωρήσει και να γίνει χρήστης της ηλεκτρονικής 
μέσω διαδικτύου βάσης δεδομένων ICSMS (Information and Communication System 
for Market Surveillance), στην οποία παράλληλα έχουν πρόσβαση όλες οι αρμόδιες 
αρχές για την επιτήρηση της αγοράς.  Μέσω του συστήματος ICSMS οι αρχές 
επιτήρησης της αγοράς μπορούν να έχουν και να παρέχουν άμεση και γρήγορη 
πληροφόρηση σχετικά με μη ασφαλή προϊόντα τα οποία εντοπίζονται στην ευρωπαϊκή 
αγορά.  Στο σύστημα ICSMS μπορούν να έχουν πρόσβαση (μόνο στο «Public Area») 
οι καταναλωτές και οι κατασκευαστές και να παίρνουν πληροφορίες για τα επικίνδυνα 
προϊόντα. 

 Τέλος θα ήθελα να τονίσω ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού θα εξακολουθήσει να δίδει ιδιαίτερη σημασία στο θέμα της ασφάλειας των 
προϊόντων και θα συνεχίσει να εποπτεύει την αγορά με συστηματικούς ελέγχους με 
στόχο την αποτελεσματική προστασίας των καταναλωτών.» 

Σημείωση: Tα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Αντιλαμβάνομαι ότι την 
περασμένη Πέμπτη είχατε αρχίσει τη συζήτηση του θέματος «Οι προοπτικές της 
Κύπρου στην Ευρωζώνη».  ∆εν είναι έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λόγο έχει ο κ. Ερωτοκρίτου.   

 Απ’ ό,τι βλέπω, αγαπητέ κύριε Ερωτοκρίτου, έχετε πέντε λεπτά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι υπεραρκετά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και να με συγχωρήσετε, δεν έχει καμιά σχέση με το ότι ανεβαίνετε εσείς στο 
βήμα, να καλέσω τον κ. Παπακώστα.  Πρέπει να εξέλθω.   Μπορείτε να ξεκινήσετε, 
κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.      

 Οι πρώτοι οι οποίοι συνέλαβαν… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 …μια οικονομία κλίμακος μέσα σε μια πόλη η οποία συνάμα αποτελούσε και 
κράτος, όπως ήταν η αρχαία Αθήνα, και αργότερα βέβαια την ίδια οικονομία κλίμακος 



 27

μέσα σε μια ένωση κρατών, όπως ήταν η Αθηναϊκή Συμπολιτεία, είναι οι αρχαίοι 
Έλληνες, όσο και αν φαίνεται παράξενο. 

 Ο Ξενοφώντας στο έργο του “Περί Προσόδων”, στο δεύτερο κεφάλαιο, στις 
παραγράφους 6 και 7, προτείνει στους Αθηναίους να προσφέρουν δωρεάν όσα 
οικόπεδα ήσαν αχρησιμοποίητα μέσα από το τείχος της πόλης σε όσους ήσαν ικανοί 
να τα αξιοποιήσουν.  Έγινε έτσι ο Ξενοφώντας ο πρώτος ίσως εισηγητής για 
μετάλλαξη συγκεκριμένου τομέα της οικονομίας από τομέα περιορισμένου εύρους σε 
τομέα κλίμακος. 

 Σε μια μεγαλύτερη αγορά υπάρχουν πάντα περισσότερες δυνατότητες για 
μεγαλύτερο τζίρο.  Γίνεται πιο αποτελεσματική χρήση των ανθρώπινων πόρων, των 
κεφαλαίων, αλλά και των ιδεών γύρω από την αξιοποίησή τους, με αντίστοιχη πάντα 
μείωση του κόστους παραγωγής, και η τιμολόγηση των εμπορευμάτων γίνεται 
ελκυστικότερη για τους καταναλωτές.  Αυτό είναι το υπόβαθρο της θεωρητικής αρχικά 
σύλληψης για υιοθέτηση κοινού νομίσματος στην Ευρώπη, μιας πραγματικότητας που 
οικονομικά παράγει τα πιο κάτω, σε συντομία, οικονομικά οφέλη: 

 Πρώτον, δημιουργεί μια τεράστια και περισσότερο ομοιογενή αγορά, στην 
οποία επιχειρήσεις και καταναλωτές θα έχουν περισσότερες επιλογές και λιγότερα 
εμπόδια για τη δημιουργική αύξηση των δραστηριοτήτων τους. 

 ∆εύτερον, απελευθερώνει τους κλάδους παραγωγής και διανομής ηλεκτρικού 
ρεύματος, των ταχυδρομείων, των τηλεπικοινωνιών και άλλων παρεμφερών 
υπηρεσιών, που θα δώσουν νέα κίνητρα για δράση και ανάπτυξη στους τομείς 
αυτούς. 

 Τρίτον, η νέα τεράστια αγορά θα συμβάλει στη μείωση του κόστους παραγωγής 
με την ένταση του ανταγωνισμού και την αύξηση της πίεσης για αγοραπωλησίες και 
συγχωνεύσεις επιχειρήσεων σε ένα θεμιτό επίπεδο.  Η ένταση του ανταγωνισμού 
μεταξύ των κρατών για προσέλκυση κεφαλαίων και επενδύσεων θα είναι ομαλότερη, 
μιας και με το κοινό νόμισμα θα εκλείπει ο συναλλαγματικός κίνδυνος και η 
εκατέρωθεν φοβία. 

 Τέταρτον, θα απλοποιηθεί για τις επιχειρήσεις η χρηματοοικονομική διαχείριση 
με τη μείωση του όγκου εργασίας τους λόγω της αντικατάστασης τόσων νομισμάτων 
από το ευρώ. 

 Πέμπτον, με το κοινό νόμισμα θα διευκολύνεται η σύγκριση των τιμών.  Οι 
καταναλωτές προμηθευτές θα μπορούν πιο εύκολα να συγκρίνουν τις προσφορές και 
να επιλέγουν μεταξύ πολύ περισσότερων προμηθευτών τα καλύτερα και φθηνότερα 
προϊόντα.  Ο ανταγωνισμός θα οξυνθεί, με την έννοια του καλώς νοούμενου 
ανταγωνισμού, και θα συμβάλει ώστε οι προσφερόμενες τιμές να συγκλίνουν και να 
είναι πιο ανταγωνιστικές και πιο ομοιόμορφες. 

 Έκτον, τα επιτόκια του ευρώ θα είναι σχετικά ακόμη πιο χαμηλά για τον 
ακόλουθο λόγο:  

 Το ευρώ θα έχει τέτοιο μέγεθος, που θα του επιτρέπεται ο ανταγωνισμός με το 
δολάριο, που σήμερα είναι το κυρίαρχο νόμισμα, για τα διεθνή συναλλαγματικά 
αποθέματα.  Οι επενδύσεις από τρίτες χώρες σε καταθέσεις, τίτλους και χρεόγραφα 
σε ευρώ θα συμβάλλουν στο να διατηρούνται τα επιτόκια του ευρώ ακόμη πιο 
χαμηλά.   

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση με τον τρίτο πυλώνα της ΚΕΠΠΑ, για την Κοινή 
Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας, φιλοδοξεί να γίνει, μαζί με τα άλλα ή 
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πέραν των άλλων, και μια μεγάλη πολιτική δύναμη.  Απ’ αυτό το βραχίονα πολιτικής 
ισχύος η Κύπρος επιβάλλεται να ’ναι ενεργή και παρούσα, αν θέλει να παίξει το δικό 
της περιφερειακό ρόλο με τις γειτονικές μη ευρωπαϊκές χώρες. 

 Ως τέτοια μεγάλη πολιτικά δύναμη, η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει αναγκαία να 
’χει και σπουδαίο νόμισμα.  Για να μπορεί να αποκτήσει την αξιόπιστη πολιτική 
παρουσία, θα πρέπει να ’χει και φερέγγυο νόμισμα, που να απορρέει από μια πολύ 
ισχυρή οικονομική βάση, τη βάση του ευρώ, της οποίας έχουμε υποχρέωση να 
αποτελέσουμε μέρος της ως πλήρες μέλος πια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Κώστας Παπακώστας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Γιαννάκης Ομήρου, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είχα αντιληφθεί ότι το υπό συζήτηση θέμα ενεγράφη στη Βουλή, για να 
συζητηθούν οι επιπτώσεις από την ένταξη της Κύπρου στη Ζώνη του Ευρώ, να 
ανιχνευθούν οι προοπτικές και οι ευκαιρίες που διανοίγονται για την κυπριακή 
οικονομία, οι ενδεχόμενοι κίνδυνοι και κυρίως οι επιβαλλόμενες από μέρους μας 
κινήσεις και μέτρα, για να αποδειχθεί ευεργετική η πολυσήμαντη αυτή οικονομική, 
αλλά και πολιτική εξέλιξη και αλλαγή. 

 ∆υστυχώς, η εισαγωγή του θέματος από τον αγαπητό συνάδελφο Λευτέρη 
Χριστοφόρου δεν είχε καμιά σχέση με όλα αυτά.  Στην ομιλία του αναλώθηκε σε μια 
αναδρομική αναφορά στην ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μάλιστα, το 
έπραξε, για να αναπέμψει ύμνους δοξαστικούς στην κυβέρνηση Κληρίδη, 
παραγράφοντας και διαγράφοντας τη συμβολή όλων των άλλων που συνεισέφεραν 
στο μέγα εκείνο επίτευγμα.  Πρώτα και πάνω απ’ όλα, τον κυπριακό λαό, ο οποίος 
αγόγγυστα υπέμεινε τις οικονομικές θυσίες, το σύνολο των πολιτικών δυνάμεων, τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, που εργάστηκε σκληρά για την εναρμόνιση.  Κανένας 
ακόμα δεν πρέπει να ξεχνά ότι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση δε θα 
ήταν εφικτή, αν η Βουλή των Ελλήνων δεν προειδοποιούσε ότι θα αρνείτο την 
επικύρωση της διεύρυνσης, αν σε αυτή τη διεύρυνση των δέκα δεν περιλαμβανόταν 
και η Κύπρος.  Αυτή την αδιαμφισβήτητη αλήθεια δεν πρέπει κανένας να την ξεχνά, αν 
θέλει πράγματι να προσεγγίζει το θέμα της ευρωπαϊκής ενσωμάτωσης της Κύπρου με 
ιστορική ακρίβεια. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Για να καταστεί εφικτός ο στόχος της ένταξης στην Ευρωζώνη, χρειάστηκε να 
ακολουθηθεί μια επίπονη πορεία δημοσιονομικής εξυγίανσης που στέφθηκε με 
απόλυτη επιτυχία.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα από 6,3% επί του ΑΕΠ μειώθηκε στο 
1% το 2007.  Το δημόσιο χρέος μειώθηκε από το 69,1% που ήταν το 2003 στο 61%.  
Ο πληθωρισμός από το 4% στο 1% και η ανεργία από 4,1% στο 3,8%.  Ο ρυθμός 
ανάπτυξης ανέβηκε από το 1,8% στο 3,9%.  Αυτές οι επιτυχίες έγιναν εφικτές με μια 
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συνεπή, σταθερή πολιτική δημοσιονομικής εξυγίανσης, αλλά και την αξιέπαινη 
συνεργασία των εργαζομένων και των συνδικαλιστικών οργανώσεων.   

 Η ένταξη στη Ζώνη του Ευρώ θα είναι μια μεγάλη στιγμή όχι μόνο για την 
κυπριακή οικονομία, αλλά και για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Οι επιπτώσεις είναι 
σαφές ότι θα υπερβαίνουν τις αποκλειστικά οικονομικές.  Για μια χώρα, όπως είναι η 
Κύπρος, με ανοικτό το πρόβλημα της ξένης στρατιωτικής κατοχής, η ένταξη στην 
Ευρωζώνη είναι αυτόδηλο ότι θα ενισχύει το κύρος και το πολιτικό της εκτόπισμα 
μέσα στον ευρωπαϊκό χώρο. 

 Η Κύπρος πέτυχε ήδη από το 2005 ένα σημαντικό επίτευγμα.  Ενταχθήκαμε 
στον προθάλαμο του ευρώ, στο Μηχανισμό Συναλλαγματικών Ισοτιμιών ΙΙ.  Το 
γεγονός αυτό αποτέλεσε ψήφο εμπιστοσύνης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ως προς τη δυνατότητα να πετύχει η χώρα μας τη 
σύγκλιση με εκείνα τα Κριτήρια που καθορίζει η Συνθήκη του Μάαστριχτ και αφορούν 
τα επιτόκια, τον πληθωρισμό, το δημοσιονομικό έλλειμμα, το δημόσιο χρέος και τη 
συναλλαγματική ισοτιμία. 

 Είναι γνωστό ότι είχε εκφραστεί στην Κύπρο η άποψη ότι ίσως θα ήταν χρήσιμο 
να καθυστερήσει η υιοθέτηση του ευρώ κατά ένα χρόνο και να ισχύσει ως ημερομηνία 
η 1η Ιανουαρίου 2009.  Θεωρητικά, η πρόταση αυτή είχε το πλεονέκτημα ότι έδινε 
ακόμα ένα χρόνο στην κυβέρνηση να διορθώσει τις στρεβλώσεις στα δημόσια 
οικονομικά, διόρθωση η οποία απαιτείται από τα λεγόμενα Κριτήρια Ονομαστικής 
Σύγκλισης.  Έτσι, αφήνετο να νοηθεί ότι δε θα αναγκαζόταν η κυβέρνηση να πάρει 
μέτρα που θα έπλητταν ευρύτερες ομάδες του πληθυσμού, ότι θα γινόταν πιο ομαλή 
μετάβαση σε καθεστώς ονομαστικής σύγκλισης. 

 Ούτως ή άλλως βέβαια, αυτή η δυνατότητα δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι 
υπήρχε.  Θα ήταν ωστόσο μεγάλο σφάλμα να επιδιώκαμε αναβολή στην ένταξη στη 
Ζώνη του Ευρώ.  ∆ε συμφωνήσαμε, ως Ε∆ΕΚ, με αυτή την πρόταση.  Η υιοθέτηση 
του ευρώ θα έπρεπε να γίνει όσο το δυνατό πιο σύντομα.  Εφόσον το Υπουργείο 
Οικονομικών και η Κεντρική Τράπεζα θεωρούσαν ως εφικτό χρονικό στόχο την 1η 
Ιανουαρίου 2008, αυτός θα έπρεπε να είναι ο στόχος μας χωρίς δεύτερες σκέψεις.   

 Τι θα σημαίνει η υιοθέτηση του ευρώ;  Θα  σημαίνει λιγότερο κόστος για τις 
επιχειρήσεις και τους καταναλωτές, αφού δε θα υπάρχει κόστος συναλλάγματος 
μεταξύ Κύπρου και χωρών της Ευρωζώνης.  Θα σημαίνει νομισματική σταθερότητα, 
αφού το νόμισμά μας, το ευρώ, θα είναι το νόμισμα του πιο ισχυρού εμπορικού και 
οικονομικού μπλοκ στον κόσμο.  Αυτό σημαίνει ότι η αξία του νομίσματος τώρα, με 
την ένταξη στη Ζώνη του Ευρώ, θα έχει ελάχιστο έως καθόλου κίνδυνο υποτίμησης.  
Η υιοθέτηση του ευρώ θα βοηθήσει στην προσέλκυση και την επενδυτική 
δραστηριότητα από ξένες επιχειρήσεις από χώρες της Ευρωζώνης, διότι θα εξαλείψει 
το συναλλαγματικό κίνδυνο σε σύγκριση με εκείνο της κυπριακής λίρας. 

 Τα ίδια πλεονεκτήματα ενός ισχυρότερου και σταθερότερου νομίσματος θα 
έχουν οι Κύπριοι επενδυτές, οι οποίοι διενεργούν επενδύσεις και εξαγωγικές 
δραστηριότητες στις χώρες της Ευρωζώνης ή και εισάγουν πρώτες ύλες και προϊόντα 
και υπηρεσίες από τις χώρες της Ευρωζώνης.   

 Τα χαμηλά επιτόκια θα βοηθήσουν τους επιχειρηματίες στη χρηματοδότηση 
των δραστηριοτήτων τους και στο να πραγματοποιούν νέες επενδύσεις και επομένως 
να αυξάνουν την ανάπτυξη, το εθνικό εισόδημα και το βιοτικό επίπεδο του λαού.  Θα 
βοηθήσουν παράλληλα τα νοικοκυριά να δανείζονται με μειωμένο κόστος από τα 
τραπεζικά και πιστωτικά ιδρύματα για τις ανάγκες τους, κυρίως για στέγαση και για τις 
σπουδές των παιδιών τους. 
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 Οι επιχειρήσεις για τις πλείστες των δραστηριοτήτων τους στις χώρες της 
Ευρωζώνης θα εξοικονομήσουν διοικητικό κόστος και χρόνο για επαφές και 
επισκέψεις των ιδίων ή των υπαλλήλων τους σε πιστωτικά και τραπεζικά ιδρύματα.  
Το ίδιο ισχύει και για τους Κύπριους πολίτες επισκέπτες σε χώρες της Ευρωζώνης, 
που θα εξοικονομούν αρκετό χρόνο και ταλαιπωρία για την εξασφάλιση ξένου 
νομίσματος από τραπεζικά και πιστωτικά ιδρύματα.  Οι επιχειρηματίες θα έχουν 
παράλληλα και μειωμένο κόστος μεταφοράς χρημάτων για τις δραστηριότητές τους σε 
χώρες του ευρώ, διότι δε θα πληρώνουν τέλη ασφάλισης από τους κινδύνους τυχόν 
συναλλαγματικών διακυμάνσεων.  

 Με την επικρατούσα πολιτική κατάσταση λόγω της συνεχιζόμενης τουρκικής 
κατοχής και της μη επίλυσης του Κυπριακού, οι πιο πάνω παράγοντες είναι σαφές ότι 
αποκτούν σημασία που υπερβαίνει την καθαρά οικονομική χροιά.  Θα ενισχυθεί και το 
πολιτικό κύρος της χώρας μας.  Θα θωρακιστούν τα ευρωπαϊκά μας ερείσματα. Όμως 
θέλω να υπογραμμίσω ότι η ευρωπαϊκή πορεία της οικονομίας δε σταματά -δεν 
πρέπει να σταματά- με την ένταξη στην Ευρωζώνη.  Απλά η πορεία αυτή συνεχίζεται 
σε ένα διαφορετικό πλαίσιο που θα είναι ίσως πιο ελπιδοφόρο για τη σταθερότητα και 
την περαιτέρω ανάπτυξη της οικονομίας, αλλά όχι πιο εύκολο. Εδώ τώρα θα πρέπει 
να επικεντρώσουμε όλη την προσοχή μας. 

 Γι’ αυτό το λόγο πιστεύουμε ότι η προσπάθεια σύγκλισης με τα Κριτήρια της 
Ευρωζώνης πρέπει να είναι πιο βαθιά από ό,τι χρειάζεται, για να πετύχουμε 
ονομαστική σύγκλιση των δεικτών της οικονομίας.  Χρειάζονται διορθωτικές και 
διαρθρωτικές αλλαγές που θα αυξήσουν την παραγωγικότητα της οικονομίας και θα 
της προσδώσουν την ευελιξία που χρειάζεται για να αξιοποιεί ευκαιρίες σε ένα πιο 
ανταγωνιστικό περιβάλλον.  Αυτό είναι ένα επιτακτικό μήνυμα που όλοι πρέπει να 
λάβουμε.  Η κυβέρνηση, οι επιχειρήσεις, οι εργαζόμενοι και οι πολιτικές δυνάμεις να 
εργαστούμε, για να εκσυγχρονίσουμε το θεσμικό πλαίσιο μέσα στο οποίο λειτουργεί η 
οικονομία, να δεχθούμε μεταρρυθμίσεις που θα μας κάνουν πιο παραγωγικούς και πιο 
ανταγωνιστικούς.  Αν δεν πάρουμε έγκαιρα αυτό το μήνυμα και δεν προχωρήσουμε 
στις αναγκαίες μεταρρυθμίσεις, θα πληρώσουμε το τίμημα της απραξίας μας με 
μεγαλύτερη ανεργία, που αναπόφευκτα θα οδηγήσει σε μεγαλύτερα κοινωνικά 
προβλήματα από αυτά που θα προκύψουν από τις μεταρρυθμίσεις. 

 Ως Ε∆ΕΚ, έχουμε επανειλημμένα προτείνει μέτρα εκσυγχρονισμού της 
δημόσιας υπηρεσίας, με στόχο την αύξηση της λειτουργικότητας και παραγωγικότητας 
του κράτους.  Ασφαλώς, οι διαρθρωτικές αλλαγές και ο εκσυγχρονισμός δεν αφορούν 
-δεν πρέπει να αφορούν- μόνο το δημόσιο τομέα· αφορούν και τους επιχειρηματίες και 
τους εργαζομένους, που πρέπει να προσαρμοστούν στο νέο οικονομικό περιβάλλον.  
Όμως το βάρος της ευθύνης, για να δημιουργηθούν οι κατάλληλες συνθήκες και τα 
κίνητρα, που θα σπρώξουν τον επιχειρηματία και τον εργαζόμενο να συμπεριφέρεται 
ορθολογικά, για το καλό του συνόλου της κοινωνίας, βαρύνει την κυβέρνηση και κατ’ 
επέκταση το σύνολο του πολιτικού συστήματος. 

 Η ανέκκλητη απόφαση για την ένταξη της Κύπρου στη Ζώνη του Ευρώ από την 
1η Ιανουαρίου 2008 συνιστά μια μεγάλη πρόκληση.  Ασφαλώς, η Κύπρος είναι μια 
μικρή χώρα, για να επηρεάσει από μόνη της ή να αντισταθεί στις εξελίξεις.  Ούτε 
μπορεί να απομονωθεί και να καταστεί οχυρό πίσω από τείχη προστατευτισμού.  
Αυτή η εποχή έχει πια περάσει.  Η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τώρα στη 
Ζώνη του Ευρώ προσφέρει μοναδική ευκαιρία, για να εκσυγχρονίσουμε την οικονομία, 
να αξιοποιήσουμε τη θέση μας στην Ευρώπη, να ενδυναμώσουμε τη φωνή μας στο 
μεταβαλλόμενο τοπικό και διεθνές σκηνικό.  Γι’ αυτό χρειάζεται ο εκσυγχρονισμός και 
η βελτίωση των διοικητικών δομών της κρατικής μηχανής, η προσαρμογή της στις 
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ανάγκες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και της 
ποιότητας της βιομηχανίας και των υπηρεσιών, η επένδυση στους τομείς της υγείας 
και της παιδείας, η παροχή της καλύτερης δυνατής προστασίας σε όλους και ιδιαίτερα 
στους λιγότερο προνομιούχους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ομήρου, με συγχωρείτε… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 …που θα αισθανθούν τις επιπτώσεις των αλλαγών που επέρχονται… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ομήρου… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 …στην παγκόσμια οικονομία. 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε για τη διακοπή.  Ο χρόνος σας έχει εξαντληθεί.  Παρακαλώ, να 
τελειώνετε. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ναι, ναι, τελειώνω. 

 Η οικονομική μας πολιτική πρέπει να προσανατολιστεί στην κοινωνική 
δικαιοσύνη και την οικονομική ευημερία σε ένα ελεύθερο και δημοκρατικό πολιτικό 
σύστημα με κοινωνικό έλεγχο και οικολογική ευαισθησία.  Χρειάζεται μια 
ολοκληρωμένη και ισοζυγισμένη στρατηγική για αειφόρο ανάπτυξη η οποία να 
βασίζεται στη συμφωνία των κοινωνικών εταίρων σε ένα νέο κοινωνικό συμβόλαιο  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η ένταξη στην Ευρωζώνη είναι μια μεγάλη ευκαιρία για την ανάπτυξη, την 
ευημερία και την κοινωνική συνοχή.  Θα εξαρτηθεί από όλους μας η αξιοποίηση αυτής 
της ευκαιρίας.  Τελικά, η υιοθέτηση του ευρώ θα έχει ουσιαστικές οικονομικές, 
κοινωνικές και πολιτικές προεκτάσεις για την Κύπρο.  Μπορεί να θέτει περιορισμούς 
στην άσκηση ανεξάρτητης εθνικής οικονομικής πολιτικής, όμως η αξιοπιστία που 
συνεπάγεται εμπερικλείει σημαντικά πλεονεκτήματα.  Με την ένταξη στο ευρώ 
συγκεκριμένες πτυχές του Κυπριακού θα επαναπροσδιοριστούν.  Η ροπή θα είναι 
προς ενοποιημένες οικονομικές δομές.  Μία κεντρική τράπεζα, ένα νόμισμα, μία ενιαία 
οικονομία.  Αυτό θα είναι και ένα ισχυρό πολιτικό μήνυμα, που πιθανότατα θα είναι 
ισχυρότερο και από τις οικονομικές θετικές συνέπειες, γιατί σε οποιαδήποτε λύση του 
Κυπριακού οριστικά και αμετάκλητα δε θα είναι δυνατόν πλέον να παρεισφρήσουν 
διαχωριστικές οικονομικές ρυθμίσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Παρακαλώ, ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, να ρωτήσω κάτι διαδικαστικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρατηρώ ότι -να μην πω μονίμως, σχεδόν σε μόνιμη βάση- όταν έχουμε 
δηλωμένο ομιλητή, βρίσκεται πάντα τελευταίος.  Μήπως είναι, για να εξασφαλίζετε την 
παρουσία στην αίθουσα;  Όποτε έχει τετράδες, ο ομιλητής του ΑΚΕΛ είναι πάντα 
τελευταίος!  Με ποια λογική;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ξέρω, κύριε Κατσουρίδη, βρήκα τον κατάλογο εδώ μπροστά μου.  Αυτό να 
γίνει αντικείμενο συζήτησης στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων, 
ούτως ώστε να υπάρχει μια πάγια αντιμετώπιση του όλου προβλήματος. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, το κόμμα σας έχει είκοσι εννέα λεπτά.  ∆εν ξέρω για 
πόσα λεπτά θα μιλήσετε, αλλά, αν θα τα πάρετε όλα, θα παρακαλούσα να μας κάνετε 
λίγο σκόντο μέχρι τα είκοσι.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα δείξει, κύριε Πρόεδρε.  Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Θα κλείσει σήμερα το θέμα;  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πόσοι ομιλητές είναι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, έχουμε ακόμα δύο ομιλητές για σήμερα εκτός από τον κ. Παπαδόπουλο.  
Τώρα, σε ό,τι αφορά το αν θα συνεχιστεί η συζήτηση, αυτό είναι άλλο θέμα και θα 
εξαρτηθεί από το αν θα υπάρχουν ομιλητές για την ερχόμενη Πέμπτη.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆εν είχα πρόθεση να απαντήσω σημείο προς σημείο στα όσα ανέφερε κατά την 
εισαγωγική του τοποθέτηση ο κ. Χριστοφόρου που ενέγραψε το συγκεκριμένο θέμα 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Όχι επειδή δεν υπάρχουν απαντήσεις, αλλά επειδή δεν 
επιθυμούσα να παίξω το παιχνίδι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, να μην 
επικεντρωθώ σε μία από τις μεγαλύτερες ιστορικές επιτυχίες της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, την ένταξή μας στην Ευρωζώνη. 

 Είναι φανερό πως ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, το κόμμα που θέλει να 
παρουσιάζεται ως το πλέον ευρωπαϊκό κόμμα -που δεν είναι- δεν επιθυμεί να 
διεξαχθεί αυτή τη στιγμή, αυτή την περίοδο αυτή η συζήτηση, γιατί δε συνάδει με την 
ευρύτερη εικόνα της φτώχιας, της μιζέριας, της καταστροφής που ζωγραφίζει 
καθημερινά ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, στα πλαίσια του αντιπολιτευτικού 
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μηδενισμού του.  Γι’ αυτό εξάλλου ήθελαν να γίνει κάτι πρωτόγνωρο στην 
κοινοβουλευτική πρακτική, να αλλάξει η σειρά της συζήτησης και να μιλήσουμε πρώτα 
για άλλο θέμα, έτσι ώστε να μη μιλήσουμε για την επιτυχία της ένταξής μας στην 
Ευρωζώνη.   

 Γι’ αυτό εξάλλου ο κ. Χριστοφόρου, που ήταν ο εισηγητής του συγκεκριμένου 
θέματος, δε μίλησε καθόλου για το ευρώ, εκτός στην τελευταία πρόταση της 
τοποθέτησής του.  Γι’ αυτό και ο κ. Χατζηγιάννη μίλησε ελάχιστα για το ευρώ -
περισσότερο από τον κ. Χριστοφόρου- όμως μίλησε περισσότερο για τη 
Νοτιοατλαντική Συμμαχία και το υδατικό μας πρόβλημα.  ∆ιότι δε συμφέρει στο 
∆ημοκρατικό Συναγερμό, επαναλαμβάνω, προεκλογικά να παραδέχεται πως η 
παρούσα κυβέρνηση έχει φέρει την οικονομία μας σε τέτοια επίπεδα ευρωστίας που 
επιτρέπουν στη μικρή Κύπρο να μπει στο σκληρό οικονομικό πυρήνα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Όμως δεν μπορούν να παραμείνουν ασχολίαστες κάποιες ιδιαίτερα 
προκλητικές αναφορές, όπως το ότι ο Γλαύκος Κληρίδης μάς ενέταξε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Εμείς δε μηδενίζουμε και δεν πρόκειται να ξεγράψουμε τη συμβολή του 
Γλαύκου Κληρίδη όσον αφορά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη.  Όμως δεν 
μπορούμε να δεχτούμε έτσι αλόγιστα και απροβλημάτιστα την αλαζονική τοποθέτηση 
ότι η ένταξή μας οφείλεται μόνο σε ένα άτομο.  Εμείς δεν προσωποποιούμε αυτή την 
επιτυχία.  Εμείς δε θα υπενθυμίσουμε, για παράδειγμα, ότι ο πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής, που μερίμνησε 
και επόπτευσε την προώθηση εξακόσιων εναρμονιστικών νομοσχεδίων, ήταν ο νυν 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας Τάσσος Παπαδόπουλος.   

 ∆εν μπορούμε επίσης να παραγνωρίσουμε το απλό γεγονός -που λέχθηκε κατ’ 
επανάληψη- πως αν δε λάμβανε η Ελλάδα εκείνη τη γνωστή της απόφαση, την 
κοινοβουλευτική απόφαση, ότι εάν δεν μπει η Κύπρος, δεν πρόκειται να μπει καμία 
νέα χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δε θα μπαίναμε ποτέ στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Εμείς απλά ανταπαντούμε πως είναι κυρίως η Ελλάδα αλλά και ο κόσμος της Κύπρου 
που μας ενέταξαν στην Ευρώπη.     

 Λέχθηκε όμως ότι μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς ουρές.  Καλά, 
ξεχάσαμε την περίφημη ουρά του Ελσίνκι;  Ξεχάσαμε το τι εμείς τότε 
προειδοποιούσαμε, ξεχάσαμε εκείνη τη θριαμβολογία του τότε Υπουργού 
Εξωτερικών, που μας έλεγε ότι πέτυχε μια μεγάλη επιτυχία, επειδή πέτυχε το “όλα στο 
τραπέζι”;  Μεταξύ άλλων, αυτά που μπήκαν στο τραπέζι ήταν η παρθενογένεση, το 
50%-50%, τα βέτο των Τουρκοκυπρίων και στρατιωτικές εγγυήσεις της Τουρκίας.  
Αυτό που μπήκε στο τραπέζι ήταν η δέσμευση κάποιων:  «Βάλτε μας στην Ευρώπη 
και  θα δεχτούμε το Σχέδιο Ανάν».  

 Περάσαμε πρώτοι τον πήχη, είπε ο κ. Χριστοφόρου.  Κατ’ ακρίβειαν περάσαμε 
τελευταίοι τον πήχη, όπως φάνηκε στη συνέχεια, επειδή μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση με κάποιες συγκεκριμένες υποχρεώσεις, κάποιους όρους, κάποιες δεσμεύσεις 
ότι η οικονομία μας στα επόμενα χρόνια της ένταξης θα πληρούσε κάποιους 
συγκεκριμένους δείκτες.  Αυτό όμως που επιλεκτικά δε μας αναφέρει ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός ή και που δε θυμάται σήμερα είναι ότι τα στοιχεία που δόθηκαν τότε για 
να μπούμε δεν ήταν τα πραγματικά, όπως φάνηκε στη συνέχεια.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τους γελάσαμε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 



 34

 Τους γελάσατε.  Επήραν μας χαμπάρι μετά όμως και μας απείλησαν με 
κυρώσεις, όταν ανακάλυψαν ότι το έλλειμμά μας αντί 4,2% ήταν 6,3% του ΑΕΠ και ως 
συνεπακόλουθο τρία προγράμματα σύγκλισης, δύο της κυβέρνησης Κληρίδη και ένα 
που στην ουσία υιοθετήσαμε εμείς, απέτυχαν παταγωδώς να εφαρμοστούν.  
Περισσότερα αποτυχημένα προγράμματα σύγκλισης παρά σ’ οποιοδήποτε άλλο από 
τα νέα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και χρειάστηκε ακριβώς η σωστή 
οικονομική διαχείριση του Τάσσου Παπαδόπουλου, για να ξεφύγουμε από εκείνη τη 
δίνη των χρεών και των υψηλών ελλειμμάτων που μας είχε αφήσει η κυβέρνηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Τώρα είναι που έχουμε αποκτήσει ξανά την αξιοπιστία μας, τώρα είναι που 
έχουμε καταφέρει να επανέλθουμε πρώτοι στην τάξη των δέκα νέων κρατών μελών.  
Και επειδή έγινε αναφορά σε ομιλία του τότε Υπουργού Οικονομικών, του κ. Μάρκου 
Κυπριανού, ότι παρέλαβε μια οικονομία με γερές βάσεις, θέλω απλά να αναφέρω ότι 
είναι κολακευτικό να επικαλείται ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τους υπουργούς του 
∆ΗΚΟ ως αυθεντίες για την οικονομία.  Γιατί εμείς ακριβώς είμαστε περήφανοι για το 
γεγονός ότι οι υπουργοί του ∆ΗΚΟ που ήταν στο πηδάλιο του Υπουργείου 
Οικονομικών ήταν ακριβώς οι συντονιστές αυτής της μεγάλης και επιτυχημένης 
προσπάθειας αναστύλωσης της οικονομίας μας.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο Σαρρρής είναι αποτυχημένος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Καθόλου αποτυχημένος. και ο κ. Σαρρής είναι επιτυχημένος υπουργός.  Εμείς 
τον διορίσαμε. 

 Αλλά ας πούμε την πραγματικότητα ως προς το τι είχε αναφέρει ο κ. 
Κυπριανού.  Στην ομιλία του κατ’ ακρίβειαν αυτό που λέει είναι το εξής: «Η νέα 
κυβέρνηση παρέλαβε δημοσιονομικές υποχρεώσεις πέραν του 5% του ΑΕΠ.  Το 2003 
ήταν εκλογικό έτος και τα στοιχεία δείχνουν, όπως έδειξαν και το 1998, ότι το 
δημοσιονομικό έλλειμμα παρουσίασε κατακόρυφη άνοδο λόγω προεκλογικών 
δεσμεύσεων.  Η κυβέρνηση ήταν υποχρεωμένη να υλοποιήσει αποφάσεις του 
προηγούμενου Υπουργικού Συμβουλίου.  Συγκεκριμένα, ο συμπληρωματικός 
προϋπολογισμός αρ. 11 του 2003 προϋπολόγιζε συνολικές δαπάνες ύψους £358 
εκατομ.».  Επομένως, δεν έχει η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού την 
κάλυψη του κ. Μάρκου Κυπριανού, είναι την καταδίκη του που έχει, όπως και την 
καταδίκη του κόσμου!  

 Λέχθηκε επίσης ότι τότε δε χρειαζόμασταν λιτότητα και δε χρειαζόμασταν νέες 
φορολογίες.  Πραγματικά εκπλήσσομαι, όταν ακούω το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, το 
κόμμα που μας χάρισε μέσα σε μια νύχτα το φόρο του ΦΠΑ, να μιλά για νέες 
φορολογίες.  Αλλά πιο θλιβερή διαπίστωση είναι το γεγονός ότι δε μαθαίνουν από τα 
λάθη τους.  Η πραγματικότητα είναι ότι τότε ήταν που χρειαζόμασταν λιτότητα και ότι 
ήταν τότε που χρειαζόμασταν να μειώσουμε τις δαπάνες του κράτους, χρειαζόμασταν 
έλεγχο των δημόσιων δαπανών, μικρότερο κράτος, αλλά κάποιοι δεν είχαν το πολιτικό 
θάρρος να εφαρμόσουν αυτές τις θαρραλέες πολιτικές.  Και γι’ αυτό το δημοσιονομικό 
μας έλλειμμα και το δημόσιο μας χρέος εκτινάχθηκαν στα ύψη επί δικής σας 
διακυβέρνησης.  Και άρα, επειδή δε μαθαίνετε από τα λάθη σας, πρέπει αναγκαστικά 
να συμπεράνουμε ότι το όραμά σας για την οικονομία της Κύπρου είναι ακριβώς να 
επιστρέψουμε σ’ αυτές τις χρεοδημιουργικές πολιτικές του 2003.     
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 Σημειώνουμε, για να αντιληφθούμε το τι άθλος επιτεύχθηκε απ’ αυτή την 
κυβέρνηση, πως, για να κατέλθει το δημοσιονομικό έλλειμμα από το 6,3% στο 0,5%, 
που βρίσκεται σήμερα, αυτό σημαίνει περικοπές της τάξης των £600 εκατομ.  και 
συγκριτικά αναφέρω ότι το 2008 όλες οι κοινωνικές παροχές που θα δοθούν από τον 
προϋπολογισμό του 2008 ανέρχονται σε £550 εκατομμύρια.  Συνεπώς, έπρεπε να 
περικόψουμε ως κυβέρνηση £600 εκατομ. από τα χρέη που μας άφησε ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Και σκεφτείτε δηλαδή πόσα ακόμα θα μπορούσαμε να 
είχαμε δώσει, αν είχε προηγηθεί μια σωστή οικονομική διαχείριση.   

 Σε αντίθεση με τη διακυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που μας 
χάρισε το ΦΠΑ, η παρούσα κυβέρνηση δεν έχει εισάξει καμία απολύτως νέα 
φορολογία μέσα σε τεσσερισήμισι χρόνια διακυβέρνησης.  Αντίθετα, έχει μειώσει τους 
φόρους, δεν τους έχει αυξήσει.  Έχει μειώσει τη φορολογία των αυτοκινήτων, έχει 
μειώσει το φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης, έχει εξαλείψει το φόρο 
κατανάλωσης στα αναψυκτικά, έχει επιστρέψει το ΦΠΑ για τις νέες κατοικίες, έχει 
μειώσει το ΦΠΑ στους χυμούς, το νερό και στις ανακαινίσεις οικιών.  Με την 
αναθεώρηση του ορίου του αφορολόγητου εισοδήματος, δύο στους τρεις Κύπριους 
φορολογούμενους δε θα πληρώνουν πλέον φόρο εισοδήματος, ένα από τα 
υψηλότερα ποσοστά σ’ όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Εάν έχουν αυξηθεί τα έσοδα του κράτους, αυτό οφείλεται στην ανάπτυξη και 
στην ευρωστία της οικονομίας μας και όχι στο γεγονός ότι έχουμε εισάξει 
οποιεσδήποτε νέες φορολογίες.  Και ειδικά στην αναφορά ότι αυξήθηκαν οι φόροι 
κατά £1 δισεκατομ. κάθε χρόνο από το 2003 πρέπει να παρατηρήσουμε ότι μια τέτοια 
δήλωση δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.  Τα ολικά έσοδα του κράτους το 
2007 ήταν £3,2 δισεκατομμύρια.  Από το 2003 πέρασαν πάνω από τέσσερα χρόνια.  
Αν αυξάνονταν οι φόροι κατά ένα δισεκατομμύριο το χρόνο, εάν πάμε πίσω, σημαίνει 
ότι επί διακυβέρνησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τα έσοδα του κράτους ήταν 
μηδέν.  Μπορεί να έχουν δίκαιο, επειδή και η αίσθηση του κόσμου για το κοινωνικό 
κράτος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι ότι ήταν ένα μεγάλο μηδενικό.   

 Στο ίδιο μοτίβο συγκαταλέγεται και η δήλωση ότι έχουμε εισπράξει £700 
εκατομ. από τους φόρους των πετρελαίων, ενώ εκείνοι μόνο £200 εκατομμύρια.  
Σημειώνουμε πως η τιμή του πετρελαίου έχει τριπλασιαστεί από το 2003 και ήταν 
αναμενόμενο ότι με τις αυξημένες τιμές και την αυξημένη κατανάλωση φυσικό και 
επόμενο ήταν ότι θα αυξάνονταν τα έσοδα, επειδή ακριβώς το ίδιο ποσοστό ΦΠΑ 
εφαρμόζεται σήμερα όπως και τότε. 

 Είναι εκπληκτική όμως αυτή η μόνιμη προσήλωση και επικέντρωση μόνο στα 
έσοδα που εισπράττει το κράτος.  Τα έξοδα γιατί δεν τα λαμβάνετε υπόψιν;  Πώς 
μπορούμε να παραγνωρίζουμε ότι το 2008 αυτή η κυβέρνηση θα δώσει £1,6 
δισεκατομ. για την παιδεία, την υγεία και το κοινωνικό κράτος, ένα ποσοστό που 
αγγίζει σχεδόν το 40% των δαπανών του προϋπολογισμού;  Κατ’ ακρίβειαν οι 
δαπάνες για την παιδεία, την υγεία, την ανάπτυξη αλλά και τις κοινωνικές παροχές, 
όλες ανεξαιρέτως, διπλασιάστηκαν από όταν κυβερνούσε ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός.  Εξάλλου τα νούμερα μιλούν από μόνα τους.  ∆ιακόσια σαράντα 
εκατομμύρια λίρες έδινε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός σε κοινωνικές παροχές το 2002, 
£550 εκατομ. δίνει η παρούσα κυβέρνηση το 2008.   

 Και εδώ διαπιστώνουμε μία αντίφαση.  Όταν λέμε εμείς ότι η οικονομία είχε τα 
μαύρα της τα χάλια το 2003, οι φίλοι τοι ∆ημοκρατικού Συναγερμού σχίζουν τα ιμάτιά 
τους.  Ο κ. Χριστοφόρου μάς είπε ότι το ίδιο ποσοστό καταβάλλεται απ’ αυτή την 
κυβέρνηση όπως και επί ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Πώς εμείς καταφέρνουμε να 
δώσουμε διπλάσιες κοινωνικές παροχές σε πραγματικά ποσά από το ∆ημοκρατικό 
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Συναγερμό;  Τελικά, για ποιο λόγο δεν τα δίνατε;  Επειδή είσαστε άκαρδοι ή επειδή 
δεν είχατε χρήματα να δώσετε;  Πρέπει να αποφασίσετε ποιο από τα δύο. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εφυλάαν τα για τους S 300. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τώρα ερχόμαστε στο ευρώ, που είναι και το θέμα μας.  Υπενθυμίζω και πάλι 
ότι είχαμε να αντιμετωπίσουμε πολύ δυσμενή οικονομικά δεδομένα το 2003.  Το ευρώ 
δεν ήρθε αυτόματα.  Αυτή η κυβέρνηση έπρεπε να ακολουθήσει μια αυστηρή αλλά 
ορθή δημοσιονομική πολιτική, για να πετύχει την ένταξή μας, τον εθνικό στόχο της 
Ευρωζώνης.  Εμείς δε θα ισχυριστούμε πως έχουμε βάλει μόνοι μας την Κύπρο στην 
Ευρωζώνη, όπως κάνουν άλλοι.  Τα εύσημα γι’ αυτή την επίτευξη ανήκουν στο τέλος 
της ημέρας στο λαό μας.   

 Και ακριβώς επειδή εμείς θέλουμε να μεταφέρουμε ρεαλιστικές και πραγματικές 
προτάσεις στο λαό, δηλώνουμε απερίφραστα πως δε συμφωνούμε με αυτούς που 
θέλουν για ευνόητους λόγους να μας παρουσιάζουν μια εικόνα βιβλικής καταστροφής 
την 1η Ιανουαρίου 2008, επειδή θα υιοθετήσουμε το ευρώ.  Προβλήματα σίγουρα θα 
υπάρξουν.  ∆εν είναι εύκολο πράγμα εξάλλου να αλλάζεις νόμισμα, αλλά δε θα έρθει 
το τέλος του κόσμου με την υιοθέτηση του ευρώ.  Αντίθετα, πιστεύουμε πως με τη 
σωστή προετοιμασία, τη σωστή ενημέρωση και τη σωστή εποπτεία η Κύπρος θα 
περάσει με άριστα τις εξετάσεις του ευρώ και θα καταταχθεί ανάμεσα στα επιτυχημένα 
παραδείγματα υιοθέτησής του.   

 Η κυβέρνηση, αντιλαμβανόμενη τον κίνδυνο της αισχροκέρδειας, έλαβε έγκαιρα 
τα αναγκαία μέτρα για την πάταξή της.  Ετοίμασε έγκαιρα τη σχετική νομοθεσία για τη 
θεσμοθέτηση ειδικών παρατηρητηρίων που θα επιβλέπουν τις μετατροπές των τιμών.  
Με τη συνεργασία της Βουλής η κυβέρνηση έχει προωθήσει την επιβολή αυστηρών 
ποινών, που θα επιβάλλονται σ’ αυτούς που θα προσπαθήσουν να ξεγελάσουν τους 
Κύπριους καταναλωτές.  Ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών, με δική του πρωτοβουλία, 
μετά από ένα διάλογο με τους Κύπριους επιχειρηματίες, τους έχει δεσμεύσει με ένα 
κώδικα δεοντολογίας για την υιοθέτηση του ευρώ και για τη στρογγυλοποίηση προς τα 
κάτω.  Επίσης χαιρετίζουμε την πρόσφατη απόφαση της κυβέρνησης διορισμού εκατό 
επιπλέον επιθεωρητών, που θα έχουν καθήκον να επιβλέπουν τις τιμές στην αγορά.   

 Εμείς επιμένουμε πως τα όποια προβλήματα δεν πρέπει να μεγαλοποιούνται, 
όπως, για παράδειγμα, είναι οι αυξήσεις από τις πρόωρες τιμαριθμικές αυξήσεις, που 
θα έρχονταν έτσι κι αλλιώς την 1η Ιανουαρίου 2008.  ∆εν πρέπει να χάνουμε το δάσος 
για το δέντρο.  ∆ε συμφωνούμε με τη δαιμονοποίηση του ευρώ ούτε για τη χρήση του 
ως αποδιοπομπαίο τράγο για κάθε αύξηση σε τιμές αγαθών.  Όπως στην 
πραγματικότητα ανάφερε ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας στην επιτροπή 
Οικονομικών, παρουσιάζονται αυξήσεις σε ορισμένα προϊόντα, όπως, για 
παράδειγμα, τα πετρελαϊκά και τα σιτηρά, αλλά αυτές οι αυξήσεις οφείλονται στην 
παγκόσμια οικονομία και όχι στο ευρώ.   

 Παρομοίως, οι όποιες πληθωρισμιακές πιέσεις στην οικονομία μας δεν 
οφείλονται στο ευρώ -όπως πρόσφατα έγινε ισχυρισμός από το ΑΚΕΛ- αλλά στο 
γεγονός ότι σήμερα έχει αυξηθεί γεωμετρικά ο δανεισμός μας.  Έτσι, ενδεικτικά, 
αναφέρουμε ότι για τους πρώτους εννέα μήνες του 2005 ο δανεισμός ανερχόταν σε 
£200 εκατομ., ενώ για την αντίστοιχη περίοδο του 2007 ο δανεισμός μας έχει ανέλθει 
μέχρι σήμερα στα £2,2 δισεκατομμύρια.  
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 Αντίθετα με το κλίμα του πανικού που κάποιοι προσπαθούν να δημιουργήσουν 
αυτή την περίοδο, εμείς θεωρούμε πως η υιοθέτηση του ευρώ πρόκειται να επιφέρει 
πολλά οφέλη στην οικονομία μας.  Η Κύπρος είναι εισαγωγική χώρα.  Για παράδειγμα, 
όλα τα ρούχα που φοράμε όλοι μας σήμερα έχουν εισαχθεί από το εξωτερικό.  
Εισάγουμε δηλαδή τον ψηλό πληθωρισμό των άλλων χωρών.  Και ακριβώς επειδή οι 
εισαγωγές μας είναι πολύ περισσότερες από τις εξαγωγές μας, η εξαφάνιση του 
κόστους συναλλαγματικής μετατροπής θα ωφελήσει άμεσα τον Κύπριο καταναλωτή.  
Επίσης, η υιοθέτηση του ευρώ πρόκειται να ωφελήσει και τους τομείς του τουρισμού 
και της παροχής υπηρεσιών, που είναι οι δύο βασικοί πυλώνες της οικονομίας μας.  
Πρέπει να σημειωθεί πως η υιοθέτηση του ευρώ θα ωφελήσει την Κύπρο 
περισσότερο από άλλες χώρες, γιατί ακριβώς η οικονομία μας βασίζεται δυσανάλογα 
σε εξωτερικές συναλλαγές παρά άλλες χώρες.   

 Αφού εξαφανίζεται ο συναλλαγματικός κίνδυνος, εξαφανίζεται και η ανασφάλεια 
αλλαγής νομίσματος και αυτό θα οδηγήσει στην προσέλκυση ξένων επενδύσεων και 
εισροή ξένων κεφαλαίων προς την Κύπρο.  Η σύγκριση των τιμών των 
καταναλωτικών προϊόντων και υπηρεσιών θα οδηγήσει σε περισσότερο ανταγωνισμό 
και στη μείωση των τιμών και δεν πρέπει να υποτιμάται και ούτε να χλευάζεται.   

 ∆εν είναι το λουβί που θα συγκρίνουμε στο διαδίκτυο, όπως λέχθηκε κατά την 
προηγούμενη συνεδρία της ολομέλειας, γιατί το λουβί είναι ένα από τα προϊόντα που 
παράγουμε εδώ στην Κύπρο.  Όμως μπορούμε να συγκρίνουμε τις τιμές των 
αυτοκινήτων, των ρούχων και των επίπλων.  Σε αυτούς τους τομείς, για παράδειγμα, 
υπήρχε αισχροκέρδεια όλα αυτά τα χρόνια, όταν οι εισαγωγείς μπορούσαν να 
κρύψουν τα υπερκέρδη τους με τη μετατροπή της λίρας.  Τώρα δε θα μπορούν να το 
πράξουν με τόση ευκολία.  Τώρα ο Κύπριος καταναλωτής, γι’ αυτά τα αγαθά, που 
είναι πολύ πιο ακριβά από προϊόντα και αγαθά πρώτης ανάγκης, ναι, θα μπορεί να 
συγκρίνει τις τιμές μέσω διαδικτύου προς όφελός του.   

 Υπάρχουν σήμερα έγκυρες έρευνες που δείχνουν ότι σε όλες τις χώρες που 
υιοθετήθηκε το ευρώ παρατηρήθηκε μια σχετική αύξηση του ρυθμού ανάπτυξης της 
οικονομίας τους.  Είμαστε σίγουροι ως ∆ημοκρατικό Κόμμα πως και η Κύπρος θα 
είναι από την 1η Ιανουαρίου 2008 μία από αυτές. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η υποψηφιότητα του Τάσσου Παπαδόπουλου είναι μια υποψηφιότητα που έχει 
μία ειδοποιό διαφορά από τις άλλες υποψηφιότητες που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  
Είναι μια υποψηφιότητα που βασίζεται σε έργα και όχι σε λόγια.  Αυτά που οι άλλοι 
υπόσχονται, όπως, για παράδειγμα, την ενδυνάμωση της οικονομίας μας και τον 
εκσυγχρονισμό του κράτους μας, ο Τάσσος Παπαδόπουλος τα έχει ήδη υλοποιήσει.  
Εκεί που οι άλλοι παρουσιάζουν προεκλογικές υποσχέσεις, ο Τάσσος Παπαδόπουλος 
παρουσιάζει ένα επιτυχημένο κυβερνητικό έργο.  Και πουθενά αλλού δεν έχει 
αποδειχθεί περισσότερο και πιο περίτρανα η αξιοπιστία αυτής της κυβέρνησης, παρά 
στην εθνική επιτυχία της ένταξής μας στην Ευρωζώνη.  Η θέση μας είναι πως αυτή η 
πετυχημένη πορεία της οικονομίας μας πρέπει να συνεχιστεί και δεν πρέπει να 
παρεκκλίνουμε σε χρεοδημιουργικές πολιτικές του παρελθόντος ή να παρασυρθούμε 
από τις σειρήνες του ευρωσκεπτικισμού που θα δυσχεράνουν την ανάπτυξη της 
οικονομίας μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε.  
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  Παρακαλώ, στο βήμα ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θα αναλωθώ ούτε θα καταναλώσω τα λεπτά της ομιλίας μου, για να 
απαντήσω στον κ. Παπαδόπουλο.  Θεωρώ ότι το θέμα της Eυρωζώνης είναι όντως 
εθνικό θέμα και θα το αντιμετωπίσω από μια εθνική σκοπιά.  Απλώς, θέλω να του 
δώσω μόνο έναν αριθμό που σήμερα το πρωί είναι δημοσιευμένος σε όλες τις 
εφημερίδες και αφορά την ανταγωνιστικότητα της κυπριακής οικονομίας.  Η κυπριακή 
οικονομία έχει πέσει σε δύο χρόνια από την τεσσαρακοστή τέταρτη θέση στην 
πεντηκοστή πέμπτη, με βάση τον εγκυρότερο διεθνή οργανισμό που ασχολείται με τα 
θέματα ανταγωνιστικότητας.  Αν αυτός ο δείκτης, που από τους σύγχρονους 
οικονομολόγους θεωρείται το βασικό κριτήριο αξιολόγησης μιας οικονομίας, δε 
λαμβάνεται υπόψη από τη σημερινή κυβέρνηση, τότε τα πράγματα δεν είναι καθόλου 
καλά για όλους μας. 

 ∆υστυχώς, φαίνεται ότι η κυβέρνηση και ο κ. Παπαδόπουλος ως υπερασπιστής 
της ζουν σε ένα δικό τους κόσμο, σε μια δική τους πραγματικότητα, ερμηνεύοντας 
τους αριθμούς κατά το δοκούν.  Ακόμα και ο μεγαλύτερος γίγαντας της οικονομικής 
επιστήμης του εικοστού αιώνα και διαχρονικώς ως σήμερα, ο Kέινς, είπε ότι τους 
αριθμούς στην οικονομία πολλές φορές μπορούμε να τους χειριστούμε όπως θέλουμε 
εμείς και να δώσουμε τις δικές μας ερμηνείες.  Είναι αυτά που κάνει ο κ. 
Παπαδόπουλος και αυτά είναι αλχημείες˙ δεν είναι σοβαρή αντικειμενική αξιολόγηση 
της οικονομικής πραγματικότητας και κυρίως των προοπτικών μας στην Ευρωζώνη. 

 Εν πάση περιπτώσει, ξεκινώντας αυτή τη συζήτηση ακούσαμε πολλά και 
μνημονεύθηκαν διάφοροι άνθρωποι.  Το κυριότερο όμως που πρέπει να πούμε είναι 
ότι, επειδή σήμερα και τα πολιτικά φαινόμενα και γεγονότα τουλάχιστο στις σχολές 
πολιτικών επιστημών και οικονομικών επιστημών μπαίνουν κάτω από την καρτεσιανή 
λογική, με βάση την εξίσωση, «αν δεν υπήρχε ένταξη, δε θα υπήρχε σήμερα 
συζήτηση για Ευρωζώνη», το πρώτο που αποδίδουμε είναι τα εύσημα για την ένταξη.  
Και, επειδή πολλοί, προσπαθώντας να αποδώσουν εύσημα απ’  εδώ και απ’  εκεί, 
προσπάθησαν να μειώσουν τους πρωταγωνιστές αυτής της μεγάλης τιτάνιας 
προσπάθειας, για λόγους ιστορικούς και για λόγους πρακτικών και αρχείου, θέλω να 
δώσω μια ιεράρχηση που τη θεωρώ αντικειμενική. 

 Η ιστορία ασχολείται κυρίως με τους πρωταγωνιστές και τους πρωτοπόρους, 
και έτσι πρέπει, για να είμαστε δίκαιοι, και πάντα ο λαός σε κάθε επιτυχία θεωρείται 
αυτονοήτως αυτός που παίρνει τα εύσημα, διότι δίχως το λαό κανείς δεν μπορεί να 
κάνει τίποτα.  Όμως η ιστορία καταγράφει ποιοι ήταν οι πρωταγωνιστές.  ∆ικαιωματικά 
και αντικειμενικά, το εγκώμιο ανήκει κατά πρώτο λόγο στους οραματιστές Γιάννο 
Κρανιδιώτη και Θεόδωρο Πάγκαλο.  Προχωρούμε.  Οι κατεξοχήν διεκπεραιωτές και 
διαχειριστές της καθημερινής πρακτικής ήταν -τουλάχιστο του τελευταίου σταδίου- ο 
Ιωάννης Κασουλίδης, ο Γιώργος Βασιλείου και εν μέρει ο Γιώργος Παπανδρέου.  Και 
οι στρατηγικοί διαχειριστές, αυτοί στους οποίους θα απονείμει, διότι ήταν Πρόεδροι ή 
Πρωθυπουργοί, η ιστορία τα βασικά εγκώμια ήταν ο Γλαύκος Κληρίδης και ο Κώστας 
Σημίτης.  Αυτή είναι η αντικειμενική ιεράρχηση και αξιολόγηση της ιστορίας.  Ειδικά 
Γιάννος Κρανιδιώτης και Θεόδωρος Πάγκαλος δεν έμειναν απλώς στον οραματισμό.  
Σε καθημερινή βάση, όντας Υπουργοί ή Υφυπουργοί Εξωτερικών, διαχειρίστηκαν 
τακτική και χειρισμούς μέχρι το αίσιο τέλος αυτής της μεγάλης προσπάθειας· ο 
μακαρίτης ο Γιάννος, μέχρι που ήρθε το μοιραίο.  Αυτά λέγονται απλώς για την 
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ιστορική αλήθεια και δίχως καμία διάθεση υποτίμησης της προσφοράς κανενός, ούτε 
του δικού μας κοινοβουλίου, αλλά τα πράγματα πρέπει να μπουν στη θέση τους. 

 Τώρα στην ουσία των πραγμάτων.  Τα πλεονεκτήματα της Ευρωζώνης τα είπε 
πολύ καλά ο κ. Παπαδόπουλος.  Τα άκουσα και πριν και την προηγούμενη φορά.  ∆εν 
υπάρχει αμφιβολία ότι είναι τόσο αυτονόητα, που δε χρειάζεται να τα αναφέρω, να 
χάσουμε και άλλο χρόνο.  Και, για να αποδειχθεί ότι δε στερούμαστε οποιασδήποτε 
αντικειμενικότητας, εμείς ως παράταξη και προσωπικά εγώ, ναι, θα δώσω τη θετική 
μου γνώμη για την κυβέρνηση Παπαδόπουλου και ειδικά στους Υπουργούς 
Οικονομικών και ειδικότερα στον κ. Σαρρή, γιατί φτάνουμε να μπούμε στην Ευρωζώνη 
την 1η Ιανουαρίου 2008, ενώ δεν άκουσα άλλους ομιλητές να προσφέρουν τα εύσημα 
ούτε στον κ. Κληρίδη ούτε στον κ. Κασουλίδη.  Είναι μια διαφορά πολιτικού ήθους.  
Βέβαια, σε καμία περίπτωση δε θα παρακάμψω ή θα υποτιμήσω τη συνεισφορά του 
κατεξοχήν -το είπε ο κ. Παπαδόπουλος- ευρωπαϊκού κόμματος, του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, σε πολύ καίριες στιγμές με κρισιμότερη φάση εδώ στο κοινοβούλιο, όταν 
ψηφίσαμε αυτό το πράγμα, ενώ ήμαστε αντιπολίτευση. 

 Σε λίγο θα είμαστε κράτος μέλος της Ευρωζώνης.  Το μέγα ερώτημα όμως είναι 
πώς θα μπούμε στην Ευρωζώνη την 1η Ιανουαρίου 2008.  Με τι βαρίδια και τι 
δουλείες;  Ποιες θα είναι οι προοπτικές μας με τη σημερινή κατάσταση της οικονομίας;  
Με ποιο όραμα;  Με ποια υποδομή;  Με ποιο ρεαλιστικό οικονομικό μοντέλο;  Με ποιο 
στρατηγικό σχεδιασμό η κυπριακή οικονομία θα εισέλθει στη γεμάτη ευκαιρίες και 
προκλήσεις Ευρωζώνη;  Προετοιμαστήκαμε σωστά να αντιμετωπίσουμε όλα αυτά;  
Ήδη ζήσαμε ένα παράδειγμα με τα χαρτόσημα.  Το κράτος που θέλουμε να είναι 
σύγχρονο και ευρωπαϊκό πώς δεν μπορεί να αντιμετωπίσει αυτό το προαναγγελθέν 
γεγονός εδώ και τόσο καιρό;  Γιατί φτάσαμε σήμερα να βρεθούμε όλοι στη δύσκολη 
θέση ως κοινοβουλευτικές ομάδες;  Ο Υπουργός Οικονομικών μίλησε για πληθωρισμό 
3% και ανεβαίνει, λέει.  Γιατί συμβαίνει αυτό, κύριε Παπαδόπουλε; Ακριβώς διότι δεν 
είχε προβλεφθεί ότι οι διάφοροι γνωστοί αισχροκερδούντες δε θα περίμεναν την 1η 
Ιανουαρίου 2008, για να κάνουν τις στρογγυλοποιήσεις.  Έτρεξαν από τώρα να 
ανεβάσουν τις τιμές, γι’  αυτό ανεβαίνει ο πληθωρισμός.  Όταν μιλά ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός για Επίτροπο Καταναλωτή, βλέπει μειδιάματα και ειρωνείες.  Ο 
Επίτροπος Καταναλωτή δεν είναι πανάκεια.  Είναι όμως ένας σημαντικός θεσμός, 
όπως έχει αποδειχθεί σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες.  Η Σλοβενία είναι ένα 
παράδειγμα που θα βοηθούσε να μην περνάμε αυτό που περνούμε τώρα και να 
νιώθει ο μέσος πολίτης ότι όντως υπάρχει ακρίβια, που σημαίνει ότι υπάρχει ήδη ένα 
πρόβλημα προετοιμασίας. 

 Ας τα πάρουμε όμως ένα-ένα.  ∆ουλείες και βαρίδια που μας κληροδοτεί η 
απερχόμενη κυβέρνηση ενόψει του 2008.  Μπορεί οποιοσδήποτε να κτυπήσει το 
“side” του Eurostat, για να δει σήμερα τα στοιχεία, αριθμούς, να συγκρίνει την 
αγοραστική δύναμη του Κύπριου πολίτη με τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες.  Το 
2006 σε σχέση με την Ευρώπη των 25 ήταν 93,6%.  Το 2007 -πρόβλεψη, αλλά είναι 
περίπου σίγουρο- θα κατέβει στο 92,5% και η πρόβλεψη για το 2008 στο 92,2%, ενώ 
χαρακτηριστικά στην Ελλάδα, που τα τελευταία χρόνια ήταν πιο πίσω από μας, η 
αγοραστική δύναμη σε σχέση με τους είκοσι πέντε θα είναι το 2008 στο 98%. 

 Υποχωρούμε, χάνουμε έδαφος, οι άλλοι κινούνται με άλλους ρυθμούς 
γρηγορότερους από εμάς.  Κάποτε ήμαστε οι πρώτοι στην ενταξιακή διαδικασία.  Και 
δεν είναι εύκολο να τους γελάσεις, κύριε Παπαδόπουλε!  Ήμαστε οι πρώτοι από τους 
δέκα.  Και ήμαστε έτοιμοι να φτάσουμε πολύ σύντομα και κοντά το 100% των 
δεκαπέντε ανεπτυγμένων δυτικών χωρών, όχι με τις πρώην κομμουνιστικές χώρες, 
που δεν ήξεραν τι ήταν οικονομία της αγοράς.  ΄Ημαστε οι καλύτεροι μαθητές στην 
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ενταξιακή πορεία.  Ήταν αναγνωρισμένο από όλους.  Καταλήξαμε στις τελευταίες 
θέσεις σε πλείστα τόσα κριτήρια αξιολόγησης, σε πάρα πολλά κριτήρια, να μην τα 
αναφέρω εδώ, γιατί θα χάσουμε το χρόνο μας.  Τα έχω εδώ.  Συνέβη αυτό, αλλά από 
μια διάθεση βαυκαλισμού αυτή η κυβέρνηση δεν ήθελε καν να το παραδεχτεί και 
προτίμησε να διατηρήσει μία εικόνα μόνο για εσωτερική κατανάλωση.  Μήπως όμως 
το μέγα πρόβλημα και το μέγα λάθος ήταν ακριβώς αυτή η λογιστική αντιμετώπιση της 
οικονομίας, η ταμειακή διαχείριση;  Μήπως η οικονομία ενόψει μάλιστα της ένταξής 
μας και στην Ευρωζώνη χρειαζόταν ένα νέο όραμα;  Υπαρκτά ερωτήματα, που 
φαίνεται ότι δεν απασχόλησαν ποτέ τον κ. Παπαδόπουλο.   

 Θα πω και κάτι που συνέβη χθες.  Ένας υποψήφιος Πρόεδρος, ο κ. 
Κασουλίδης, κατέθεσε ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα οικονομικής πολιτικής με 
άξονες πολιτικής.  Είναι εκπληκτικό -και το λέω ως παρατηρητής- είναι εκπληκτικό ότι 
δε βρήκαν το χρόνο και τα δύο επιτελεία, λέω, να μιλήσουν, να απαντήσουν για ένα 
πρόγραμμα.  Καταθέτει κάποιος ένα πρόγραμμα.  Κατέθεσε πρόγραμμα για το 
κράτος, για τη μεταρρύθμιση, για τον εκσυγχρονισμό.  Καμία απάντηση, βουβαμάρα, 
σιωπή. Φοβούνται το διάλογο;  Γιατί δε μιλάνε;  Ήταν οικονομικές προτάσεις, πάρα 
πολλές.  Κανείς δε βρήκε το χρόνο.  Φοβούνται μήπως το διάλογο και ότι θα 
αποκαλυφθούν πράγματα που δεν μπορούν να αντιμετωπίσουν;   Ελπίζω να μη 
συνεχίσουν έτσι, γιατί είναι τότε που θα απαξιώσουμε πλήρως την πολιτική. 

 Μιλήσαμε για τους αριθμούς.  Τους πετύχαμε, είμαστε ενθουσιασμένοι.  
Σκεφτήκαμε όμως ότι δεν ήταν τόσο οι ρυθμοί οικονομικής ανάπτυξης αλλά άλλα 
πράγματα που δε θα είναι επαναλαμβανόμενα;  Θυμάμαι και απ’  εδώ, από αυτό το 
βήμα, αλλά και αλλού συχνά κάποιοι μιλούσαμε για το ιρλανδικό μοντέλο, για το 
φινλανδικό μοντέλο.  Μας ειρωνευόντουσαν.  Προχθές είδα στην εφημερίδα “Ο 
Φιλελεύθερος” ότι η κυβέρνηση υιοθετεί το ιρλανδικό μοντέλο, λέει, σε κάποια θέματα.  
Στην επιτροπή Εργασίας πάρα πολλές φορές και αλλού ήμουν συνεχώς δέκτης 
ειρωνικής διάθεσης, γιατί μιλούσα για ιρλανδικό μοντέλο.  Τώρα το ανακάλυψαν!  Ε, 
είναι εκπληκτικό γιατί χάνουμε το “timing”.  Γιατί φτάσαμε σήμερα στους καλούς 
αριθμούς που δε συμβαδίζουν με την ευημερία; 

 Φορολογική αμνηστία.  Ήταν κάτι που όλοι το αναμέναμε να γίνει, γι’  αυτό και 
το δημοσιονομικό έλλειμμα της κυβέρνησης Κληρίδη ήταν στο 6,3%.  Τα £120 εκατομ. 
ήταν φορολογική αμνηστία. 

 Εισροή ξένων κεφαλαίων για αγορά ακίνητης περιουσίας.  Ποιος αμφιβάλλει γι’ 
αυτό;  Φόροι κεφαλαιουχικών κερδών, μερίσματα από ημικρατικούς οργανισμούς, 
φόροι κατανάλωσης μη επαναλαμβανόμενοι, έσοδα από μεταβιβαστικά τέλη και 
μείωση των επενδύσεων στις δημόσιες οικοδομές και μάλλον σφικτή οικονομική 
πολιτική.  Ένα παράδειγμα μόνο.  Το 2003 οι φόροι από ακίνητα ήταν στα £78 
εκατομ., το 2007 θα είναι στα £600 εκατομ.  Αυτά θα επαναληφθούν νομίζετε;  Ποιος 
το περιμένει αυτό; 

 Σήμερα κτύπησε και το καμπανάκι του πληθωρισμού.  Υπάρχει περίπτωση, με 
τα δεδομένα που ανέφερα πιο πάνω και τη σφικτή κοινωνική πολιτική με την οποία 
αυτή η κυβέρνηση διένυσε την πενταετία της, να μπορεί ο επόμενος Πρόεδρος να 
συνεχίσει σ’ αυτό το μοτίβο;  Θα πάμε σε κοινωνικές αναταραχές.  Πού θα πάει η 
κοινωνική συνοχή;  Άλλη σημαντική δουλεία για την επόμενη προεδρία και την 
προοπτική της Ευρωζώνης. Γιατί ποιος πιστεύει ότι μπορεί να συνεχίσουμε στο θέμα 
της πρώτης κατοικίας με τη σημερινή κατάσταση πραγμάτων;  Αντέχει σήμερα η μέση 
κυπριακή οικογένεια το θέμα της στεγαστικής πολιτικής όπως σήμερα η κυβέρνηση το 
αντιμετωπίζει;  Σίγουρα δεν αντέχει και θα πρέπει να γίνουν πολλά.  Όμως αυτή είναι 
μια δουλεία που θα δημιουργήσει προβλήματα περαιτέρω στην ανταγωνιστικότητά 
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μας και στο να αντιμετωπίσουμε και να εκμεταλλευτούμε τις προκλήσεις της 
Ευρωζώνης. 

 Οι προοπτικές μας στην Ευρωζώνη.  Ήταν όντως μια στρατηγική επιλογή στην 
οποία όλοι συμπίπταμε, ακόμα και το ΑΚΕΛ με τις επιφυλάξεις του.  Οι οιωνοί 
αναμφισβήτητα είναι καλοί, όπως όμως ήταν και με την ένταξη.  Ποια είναι όμως η 
σημερινή πραγματικότητα πάνω στην οποία θα βασιστούμε και εμείς ως ηγεσία και ως 
λαός, για να διαμορφωθούν υπαρκτές προσδοκίες και ελπίδες;  Και υπάρχει ένα 
συγκριτικό στοιχείο το οποίο είναι καταθλιπτικό.  Έγινε σωστή αξιοποίηση της 
συμμετοχής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση μετά την ένταξη;  Ήρθαν οι ξένες 
επενδύσεις που προσδοκούσαμε και μάλιστα παραγωγικού χαρακτήρα, που να 
δημιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας ειδικά στο επίπεδο των πτυχιούχων, εκεί που 
είναι το πρόβλημα;  Το ελκυστικό φορολογικό καθεστώς που μας κληροδότησε η 
κυβέρνηση Κληρίδη αξιοποιήθηκε επαρκώς και με νέες πρωτοβουλίες και 
ενδεχομένως με αναπροσαρμογή;  Έγινε τίποτε απ’  αυτά;  Είναι μέσα στην πρόταση 
του κ. Κασουλίδη.  Κανείς όμως δε μίλησε. 

 Για τα ευρωπαϊκά προγράμματα κάποιοι, από μια διάθεση αλαζονείας και 
ευσεβών πόθων, λένε:  «Τι πρόβλημα έχουμε;  Πλήρης αξιοποίηση!».  Τα είπαμε 
πολλές φορές. 2004 - 2006.  Αυτό έλειπε, 250 εκατομ. ευρώ μόνο μια οικονομία όπως 
η κυπριακή, που ήξερε την οικονομία της αγοράς απ’  έξω και ανακατωτά, να μην τα 
αξιοποιούσε!  Πλήρης αξιοποίηση, λέει, 100%!  Η Εσθονία δηλαδή και η Λεττονία, που 
έχουν 4 δις και 5 δις και αξιοποιούν το 80%, που σημαίνει 3,5 δις, είναι λιγότερο 
επαρκείς από μας και βαυκαλιζόμαστε ότι είμαστε οι πιο επαρκείς;  Αυτές είναι οι 
συγκρίσεις, όχι οι συγκρίσεις που κάνει η κυβέρνηση και κάποτε το Γραφείο 
Προγραμματισμού. 

 Το άλλο θέμα όμως που τίθεται είναι πού διοχετεύτηκαν αυτά τα λεφτά.  
Υπήρχε και εδώ μια ταμειακή αντίληψη απορρόφησης.  Ππάσα-ππάσα να 
καταθέσουμε προγράμματα δίχως σχεδιασμό, που δημιουργεί νέα δεδομένα της 
οικονομίας!  Απλώς απορρόφηση!  Μου θυμίζει -επειδή έτυχε να ήμουν σύμβουλος 
εκείνη την εποχή στην Ελλάδα- ανάλογες συμπεριφορές της δεκαετίας του ’80 στην 
Ελλάδα, αλλά σε μια δεκαετία σκληρή για τον ελληνικό λαό, για να μπορέσει να λύσει 
τα προβλήματα της οικονομίας. 

 Και ποια προετοιμασία έγινε για τα ευρωπαϊκά προγράμματα για την επόμενη 
εξαετία που έχουμε, 2007-2013;  Το έχουμε τονίσει πολλές φορές ως ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός:  Κύριοι, όπως πάμε, θα είμαστε κράτος συνεισφορέας.  Τα 850 εκατομ. 
στα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία και το Ταμείο Συνοχής δεν είναι πολλά για έξι χρόνια.  Έγινε 
ένας πρώτος υπολογισμός και ενδεχομένως η συνεισφορά μας να φτάσει στο ένα δις 
τριακόσια πενήντα εκατομ.  Αυτά τα 550 εκατομ. θα δοθούν από τον κυπριακό λαό, 
για να πάνε στα κοινοτικά ταμεία. 

 Και έχουμε τονίσει πολλές φορές:  Βρέστε λύσεις για τα οριζόντια 
προγράμματα.  Μπείτε, αξιοποιήστε τα προγράμματα έρευνας, τεχνολογίας, 
καινοτομίας.  Βρέστε τρόπους, ώστε όντως η Κύπρος να γίνει κέντρο 
χρηματοπιστωτικό και να αξιοποιήσει προγράμματα καλής γειτονίας με τις υπόλοιπες 
μεσογειακές χώρες.  Σε ώτα μη ακουόντων! Η Κύπρος είναι η τελευταία χώρα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση στις δαπάνες για έρευνα και τεχνολογία ως ποσοστό του ΑΕΠ.  
Αυτή είναι η απάντηση που μας δίνουν οι αριθμοί, αφού θέλουμε να είμαστε εραστές 
των αριθμών! 

 Παραγωγικές ξένες επενδύσεις.  Το νέο μοντέλο οικονομικής ανάπτυξης, το 
οποίο διαμορφώθηκε αυτή την τετραετία-πενταετία, έχει δημιουργήσει την κατάλληλη 
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υποδομή, έτσι ώστε όλα αυτά που επαγγελλόμαστε και αναμένουμε από τις ευκαιρίες 
της Ευρωζώνης να γίνουν πραγματικότητα ή είναι απλώς έπεα πτερόεντα;  Είναι 
κανείς πεπεισμένος –τουλάχιστο σε διαδρόμους και κατ’  ιδίαν συζητήσεις λέγεται- ότι 
η Κύπρος, με τις υποδομές που έχει σήμερα, μπορεί να αντεπεξέλθει στο σκληρό και 
έντονο ανταγωνισμό της Ευρωζώνης;  ∆εν είμαι σίγουρος.  ∆εν έχω την άποψη ότι 
είμαστε σε καταστροφική κατάσταση, αλλά άλλο να είμαστε σε μια κατάσταση που δεν 
μπορούμε να αξιοποιήσουμε αυτό που έρχεται και άλλο η καταστροφή.  Εμείς 
συζητάμε για το διαφυγόν κέρδος και στις επιχειρήσεις και στα κράτη είναι πιο 
σημαντικό το διαφυγόν κέρδος από ό,τι ανέμενε κάποιος να πετύχει. 

 Θα πω μερικά πράγματα που έχουν σχέση με την υποδομή.  Μιλήσαμε πολλές 
φορές για την Κύπρο ως κέντρο χρηματοπιστωτικό, ιατρικών υπηρεσιών, 
εκπαιδευτικών υπηρεσιών και χίλια δυο.  Πού είναι η Ιατρική Σχολή, πάνω στην οποία 
θα βασιστεί η Κύπρος, για να γίνει κέντρο ιατρικών υπηρεσιών και ιατρικού τουρισμού;  
Πού είναι η υποδομή και οι πρωτοβουλίες, για να εργοδοτηθούν ακόμη και ξένο 
προσωπικό στον τομέα της τεχνολογίας και τα κίνητρα, για να έρθουν μεγάλες ξένες 
εταιρείες να επενδύσουν;  Ποιος διαμόρφωσε μια τέτοια πολιτική ενόψει Ευρωζώνης;  
Γιατί το κάνουν οι Ιρλανδοί;  Γιατί το κάνει η Φινλανδία;  Εμείς γιατί δεν μπορούσαμε 
να το κάνουμε που είχαμε όλα τα φόντα;  Και έλεγαν όλοι οι γνωστοί οικονομολόγοι, 
«ναι, μπορείτε να έχετε παράλληλη πορεία».  Τι απέγινε το περιβόητο στρατηγικό 
σχέδιο για τον τουρισμό;  Όλοι οι τουριστικοί εταίροι φωνάζουν.  Καθημερινά ο 
τουρισμός διολισθαίνει προς το χειρότερο, μειώνεται η συνεισφορά του και η ευρωστία 
του στο ΑΕΠ.   

 Η σημερινή κυβέρνηση δυστυχώς τα πήγε καλά στους αριθμούς, τη 
συγχαρήκαμε γι’  αυτό, αλλά δε διαμόρφωσε ένα ρεαλιστικό στρατηγικό σχέδιο, για να 
αντιμετωπιστεί η μεγάλη πρόκληση ειδικά για την περίπτωσή μας, που είμαστε μια 
μικρή οικονομία η οποία βασίζεται στις υπηρεσίες.  Και εδώ είναι το θέμα της 
ανταγωνιστικότητας.  Θα επαναλάβω αυτό που είπα στην αρχή.  ∆εν είναι δυνατό τα 
δύο τελευταία χρόνια η Κύπρος να πέφτει έντεκα θέσεις στην ανταγωνιστικότητα και οι 
χώρες οι οποίες ήταν πολύ πίσω από μας να είναι μπροστά, Εσθονία εικοστή έβδομη, 
Τσεχία τριακοστή τρίτη, Σλοβενία τριακοστή ένατη.  Κύπρος πεντηκοστή πέμπτη. 

 Η διάβρωση της ανταγωνιστικότητας βασίζεται και σε έναν άλλο λόγο, στο ότι 
το κράτος μας δυστυχώς έμεινε σε πολλές παρωχημένες δομές του ’60.  Είπαμε και 
πριν ο κ. Κασουλίδης κατέθεσε και εκεί ολοκληρωμένο πρόγραμμα.  Πάλι σιωπή των 
αμνών!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είντα σχέση έχει ο Κασουλίδης με τη συζήτησή μας; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

  Κατέθεσε ο κ. Κασουλίδης τις απόψεις του και τις θέσεις του, αλλά δυστυχώς 
δεν υπάρχει διάλογος. 

 Καταλήγω με τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι πολίτες.  Είπα και πριν για 
την αγοραστική δύναμη.  Όσο κι αν οι αριθμοί μάς βολεύουν και μπαίνουμε στην 
Ευρωζώνη με τους αριθμούς, δεν μπορεί κανείς να αμφισβητήσει το πρόβλημα της 
ακρίβιας, ειδικά των εγχώριων προϊόντων.  Αυτό το θέμα δεν είναι εύκολο να 
αντιμετωπιστεί.  ∆εν είπαμε σε καμία περίπτωση ότι μπορείς από τη μια μέρα στην 
άλλη να βρεις μαγικές λύσεις ή ότι υπάρχουν θεσμοί πανάκεια.  Όμως επιμένουμε ότι 
αυτή η κυβέρνηση, όπως δεν πρόλαβε τότε στην όλη διαφημιστική εκστρατεία να 
κάνει το σωστό -και ο Υπουργός Οικονομικών προς τιμήν του απολογήθηκε για τη 
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γνωστή περίπτωση σκανδάλου- σήμερα εμφανίζει το πρόβλημα της αύξησης 
πληθωρισμού και συνεχίζεται το θέμα της ακρίβιας. 

 Με αυτά τα δεδομένα δυστυχώς, ενώ θα θέλαμε να ήμαστε και εμείς αισιόδοξοι 
για την Ευρωζώνη, γιατί την πιστεύουμε, την υποστηρίζουμε και πιστεύουμε ότι είναι 
το προστάδι της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, με αυτό που καταλείπει πίσω της η 
απερχόμενη κυβέρνηση, είμαστε απλώς συγκρατημένοι σε όλα.  Ελπίζουμε το 
Φλεβάρη να έχουμε τη νέα κυβέρνηση η οποία θα δώσει μια αναπτυξιακή ορμή, για 
να αντιμετωπίσουμε όντως τη μεγάλη πρόκληση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Στυλιανίδη. 

 Πάντως, κύριε Στυλιανίδη, δε μας τα είπατε ππάσα-ππάσα -να χρησιμοποιήσω 
τη φράση σας- μιλήσατε για είκοσι δύο περίπου λεπτά.  Έμεινε ένας μικρός χρόνος 
της τάξεως των πέντε λεπτών, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οκτώ, σύμφωνα με το ρολόι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ξέρω.  Θα τα ελέγξουμε και με τη γραμματεία. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα τα βρούμε με τον Άριστο, εντάξει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρία λεπτά και σαράντα ένα δεύτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παράκληση του κ. Χρυσοστομίδη να μη μιλήσει σήμερα.  Θα μιλήσει την 
ερχόμενη Πέμπτη και έτσι θα παρακαλέσω, αν υπάρχουν ομιλητές, να το δηλώσουν 
στη γραμματεία, ούτως ώστε να γίνει ένας προγραμματισμός.  Έχει σαράντα λεπτά το 
ΑΚΕΛ και εννέα-δέκα λεπτά περίπου το ∆ΗΚΟ και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός οκτώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 8 
Νοεμβρίου 2007, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.216-2007) 

 2. Οι περί Εκτύπωσης Κινητών Επισημάτων 
(Χαρτοσήμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.111-2007) 

 3. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.161-2007) 

 4.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2005. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.013.2005) 

 5. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2005. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.014.2005) 

 6.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις 
Επιθεωρητή Πτητικών Επιχειρήσεων και 
Λειτουργού Αεροπλοϊμότητας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.075-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής  ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003.2007) 

 2.  «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων 
πάνω από το όριο της φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 3.  «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα 
στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 4.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση 
από  την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 5.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, 
η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
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Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 6.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και 
εργασιακά προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 10.  «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 
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παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου 
Χατζηνικόλα και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη 
Θωμά και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  5.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Ακκελίδου Ντίνα Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αντωνίου Αντώνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας 

Καρογιάν Μάριος  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 
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Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μητσόπουλος Τάσος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2003 Νόμου του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Χρήστου Πουργουρίδη και ψήφισή 
του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οργανισμού Νεολαίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(∆ιασφάλιση Ποιότητας Γλυκών Νερών για Ψάρια) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

5. Αναβολή της συζήτησης των θεμάτων «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Οι περί Εκτύπωσης Κινητών Επισημάτων 
(Χαρτοσήμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007», έπειτα από συζήτηση 
(Μ. Σιζόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Α. Παπαδοπούλου, Χρ. Πουργουρίδης, ∆. 
Συλλούρης). 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η ασφάλιση οχημάτων ενοικίασης, ταξί και λεωφορείων - Αναβάθμιση του 
δρόμου Θελέτρας-Στρουμπιού - Επέκταση του κοιμητηρίου της κοινότητας 
Θελέτρας - Αλλαγή του δικτύου ύδρευσης στη Θελέτρα - Κατασκευή 
αποχετευτικού συστήματος στον Κάθικα - Επέκταση των ορίων ύδρευσης στον 
Κάθικα - Καθυστέρηση στην παραχώρηση προσφυγικών οικοπέδων στο 
∆ασάκι Άχνας - Καθυστέρηση στην υλοποίηση του έργου στον ποταμό 
Λιοπετρίου - Οι αγορές ακινήτων από Τουρκοκυπρίους στις ελεύθερες 
περιοχές - ∆έσμευση της εγγυητικής που εκδίδεται για την εργοδότηση 
αλλοδαπού εργάτη - Σχέδιο επαναχωρομέτρησης της κοινότητας Λιοπετρίου - 
Άδεια ανόρυξης φρέατος και άρδευσης από γεωργοκτηνοτρόφους - Γνώση 
αγγλικής για μονιμοποίηση υπαλλήλων αορίστου χρόνου στο δημόσιο - Το 
πρόβλημα εισόδου εξωσχολικών προσώπων στο ∆ημοτικό Σχολείο 
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∆ασούπολης - Η επιβολή ποινών από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και 
το θέμα του αποκλεισμού πολιτικών προσώπων από τηλεοπτικούς σταθμούς.  

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η έρευνα για τη διαχείριση μηχανελαίων από εργοστάσιο στη Βιομηχανική 
Περιοχή Ύψωνα - Αίτημα για τοποθέτηση κεραίας κινητής τηλεφωνίας στη 
Χερσόνησο του Ακάμα - Ανέγερση κατοικιών σε αγροτεμάχια εκτός ορίου 
υδροδότησης στις κοινότητες - Η δημιουργία στην επαρχία Λάρνακας αιολικών 
πάρκων - Η μη κατάθεση στη ∆ιερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων στοιχείων 
για αγνοουμένους της περιόδου 1963-64 - Αιτήματα του ∆ημοτικού Σχολείου 
Σωτήρος στη Λάρνακα - Κατασκευή υδατοδεξαμενών στις κοινότητες 
Ορόκληνης και Αβδελλερού - Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου 
για εκπόνηση επιδημιολογικής μελέτης για τον καρκίνο - Προβλήματα των 
παιδιών με ειδικές ανάγκες της πόλης και επαρχίας Πάφου - Μη ασφαλή 
κινέζικα προϊόντα στην κυπριακή αγορά.  

9. Αγορεύσεις  (Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Ν. Παπαδόπουλος, Χρ. Στυλιανίδης) 
για το θέμα «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 8ης Νοεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ.) 

(Αρ. 6) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 H 10η Νοεμβρίου είναι η ∆ιεθνής Ημέρα Ανάμνησης.  Είναι η ημέρα κατά την 
οποία τιμώνται τα θύματα των δύο παγκοσμίων πολέμων που γνώρισε η 
ανθρωπότητα στον 20ό αιώνα και που στοίχισαν τη ζωή σε εβδομήντα περίπου 
εκατομμύρια ανθρώπους.  Ένας σημαντικός αριθμός θυμάτων δεν έπεσαν στα πεδία 
των μαχών, αλλά ήταν άμαχοι. 

 Η ∆ιεθνής Ημέρα Ανάμνησης των θυμάτων των δύο μεγάλων πολέμων 
υιοθετήθηκε από τους βετεράνους του δεύτερου πολέμου, για να θυμίζει και να 
φρονηματίζει.  Για να θυμίζει τη φρίκη, τον πόλεμο, την καταστροφή που συνοδεύουν 
πάντοτε τον πόλεμο.  

 Η ∆ιεθνής Ημέρα Ανάμνησης είναι εκδήλωση φρονηματισμού.  Φρονηματισμού 
από τις τραγωδίες που έζησε ο ανθρώπινος πολιτισμός στους δύο παγκόσμιους 
πολέμους, αλλά γενικότερα από τις τραγωδίες των πολλών πολέμων που δυστυχώς 
εξακολουθούν να ταλανίζουν την ανθρωπότητα.  

 Η ∆ιεθνής Ημέρα Ανάμνησης είναι μέρα εγρήγορσης και αγώνα της 
ανθρωπότητας ενάντια στο φασισμό, το μιλιταρισμό και τον επεκτατισμό, για να 
σταματήσουν οι πόλεμοι, να πάψουν οι σκοτωμοί, οι συγκρούσεις, οι αιματοχυσίες.  
∆ύσκολος  και  μακρύς ο δρόμος, για να επιτευχθεί ο στόχος του τερματισμού των 
πολέμων.  ∆ύσκολη η επίτευξη μόνιμης ειρήνης και ασφάλειας σε ολόκληρο τον 
κόσμο.  Είναι δύσκολη, γιατί ο κόσμος συνεχίζει να υποφέρει από πολιτικές που 
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προωθούν και αναπαράγουν τη φτώχια, την εκμετάλλευση, την αδικία, την εθνική 
καταπίεση, φαινόμενα τα οποία αποτελούν πηγή για νέους πολέμους.  

 Αν προσθέσουμε δε σε όλα αυτά και την κατάσταση που επικρατεί σήμερα στη 
διεθνή πολιτική κονίστρα, όπου οι αρχές του διεθνούς δικαίου καθημερινά 
αμφισβητούνται και υποσκάπτονται, τότε όλοι μπορούμε να αντιληφθούμε το μέγεθος 
των δυσκολιών να πετύχουμε, ώστε η ειρήνη να πρυτανεύσει σε ολόκληρο τον κόσμο.   

 Εμείς, που ως λαός ζήσαμε στο πετσί μας το φασισμό, τον πόλεμο, την 
καταστροφή και την ξένη κατοχή, συστρατευόμαστε με την προοδευτική διεθνή 
κοινότητα και ενώνουμε τη φωνή και τη δύναμή μας στον αγώνα για την κατίσχυση της 
ειρήνης και της ασφάλειας μεταξύ των χωρών και των λαών όλου του κόσμου για 
δικαιοσύνη, δημοκρατία, αλληλεγγύη. 

 Στη μνήμη των θυμάτων των δύο παγκοσμίων πολέμων, σας καλώ να 
τηρήσουμε δίλεπτη σιγή.  

(Τήρηση δίλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη.   

 Ποτέ πια πόλεμος! 

 Θα μπούμε τώρα στη νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Τα δύο πρώτα θέματα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Οι περί Εκτύπωσης 
Κινητών Επισημάτων (Χαρτοσήμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Για τα 
θέματα αυτά έχει κυκλοφορήσει συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες.  

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2007» και για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 
Εκτύπωσης Κινητών Επισημάτων (Χαρτοσήμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Γιάννος Λαμάρης  

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

  Σωτηρούλα Χαραλάμπους Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
την 31η Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Χαρτοσήμων 
Νόμου για την απλοποίηση του τρόπου επιβολής τέλους χαρτοσήμου αναφορικά με 
τη σήμανση συμβάσεων (1,5 σεντ και 2 σεντ), ώστε κατά τη μετατροπή τους από 
κυπριακές λίρες σε ευρώ να χρησιμοποιούνται ποσοστιαίοι συντελεστές (1,5‰ και 
2‰).   

 Με τους υπό συζήτηση κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
12(1) και 62(2)(γ) του περί Χαρτοσήμων Νόμου, σκοπείται ο επανακαθορισμός της 
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αξίας των χαρτοσήμων σε ευρώ και σε σεντ του ευρώ για σκοπούς των δημόσιων 
προσόδων.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι πιο πάνω 
προτεινόμενες ρυθμίσεις προκύπτουν ως ανάγκη, ύστερα από τον καθορισμό της 
αμετάκλητης τιμής μετατροπής της λίρας Κύπρου σε ευρώ (€1=£0,585274), η οποία 
θα ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 2008, ημέρα κατά την οποία το ευρώ θα 
κυκλοφορήσει ως επίσημο νόμισμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ενόψει της εξέλιξης 
αυτής, καθίσταται αναγκαία η ακριβής μετατροπή όλων των ποσών που αναφέρονται 
στις φορολογικές νομοθεσίες σε ευρώ, η μετατροπή όμως αυτή θα έχει ως 
αποτέλεσμα πολλές φορές τα αντίστοιχα ποσά να τελειώνουν σε δεκαδικά ψηφία.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα, για σκοπούς εκλογίκευσης των αριθμών που προκύπτουν από την 
εκάστοτε  μετατροπή σε ευρώ, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και τους κανονισμούς 
προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η απλοποίηση της επιβολής του τέλους χαρτοσήμου κατά τη μετατροπή του 
από κυπριακές λίρες σε ευρώ, ώστε τα σεντ να αντικατασταθούν από 
ποσοστιαίους συντελεστές αναφορικά με τη σήμανση συμβάσεων. 

2. Ο ακριβής καθορισμός της αξίας των χαρτοσήμων σε ευρώ και σε 
υποδιαιρέσεις του ευρώ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
υποβάλλοντας την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος αποφάσισε ότι όλες 
οι πλευρές της θα τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
και των κανονισμών στο στάδιο της συζήτησής τους στην ολομέλεια.  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Χαρτοσήμων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Εκτύπωσης Κινητών Επισημάτων (Χαρτοσήμων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

  Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 5 Νοεμβρίου 2007.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Όπως είναι γνωστό, σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση 
του περί Χαρτοσήμων Νόμου για την απλοποίηση του τρόπου επιβολής τέλους 
χαρτοσήμου αναφορικά με τη σήμανση συμβάσεων (1,5 σεντ και 2 σεντ), ώστε κατά 
τη μετατροπή τους από κυπριακές λίρες σε ευρώ να χρησιμοποιούνται ποσοστιαίοι 
συντελεστές (1,5‰ και 2‰).   

 Με τους υπό συζήτηση κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
12(1) και 62(2)(γ) του περί Χαρτοσήμων Νόμου, σκοπείται ο επανακαθορισμός της 
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αξίας των χαρτοσήμων σε ευρώ και σε σεντ του ευρώ για σκοπούς των δημόσιων 
προσόδων.  

 Η επιτροπή επανεξέτασε το εν λόγω νομοσχέδιο και τους εν λόγω κανονισμούς 
ύστερα από απόφαση της ολομέλειας του σώματος που λήφθηκε την 31η Οκτωβρίου 
2007, λόγω διάφορων επιφυλάξεων που είχαν εγερθεί στο στάδιο αυτό από 
ορισμένους βουλευτές.  Οι επιφυλάξεις αυτές αφορούσαν το ενδεχόμενο, με την 
έκδοση των νέων  χαρτοσήμων με βάση τις αξίες που προτείνονται με τα υπό 
συζήτηση σχέδια νόμου, να έχουν στρογγυλοποιηθεί, λόγω της μετατροπής σε ευρώ, 
προς τα πάνω υφιστάμενες αξίες,  οι οποίες αυτή τη στιγμή είναι εκπεφρασμένες σε 
κυπριακές λίρες.   

 Στο στάδιο της επανεξέτασης των υπό αναφορά νομοθετημάτων, οι 
παριστάμενοι αρμόδιοι κατέθεσαν στην επιτροπή πρόσθετες επεξηγήσεις αναφορικά 
με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, όπως και γενικότερα για τον τρόπο χαρτοσήμανσης 
των συμβάσεων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτού της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του μέλους της βουλευτή 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και 
την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
θεμάτων αυτών στην ολομέλεια του σώματος. 

 Περαιτέρω, ο αναπληρωτής πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής τα οποία 
εισηγούνται, σύμφωνα με τα πιο πάνω, την ψήφιση του νομοσχεδίου και την έγκριση 
των υπό συζήτηση κανονισμών αντίστοιχα δηλώνουν ότι το όλο θέμα θα κριθεί ξανά, 
αφότου αυτοί τεθούν σε εφαρμογή σε πρακτικό επίπεδο, οπότε, αν διαπιστωθούν 
οποιαδήποτε προβλήματα, είναι δυνατό να προταθούν οι ανάλογες διορθωτικές 
ρυθμίσεις από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Φαίνεται ότι η διατύπωση του άρθρου 2 του περί Χαρτοσήμων Νόμου, όπως 
είναι μπροστά μας, δεν είναι σωστή γραμματικά και συντακτικά, με αποτέλεσμα, 
ενδεχομένως, να δημιουργεί παρερμηνείες για το ποσό το οποίο θα πρέπει να 
επικολλάται επί των εγγράφων.  Γι’ αυτό θα πρέπει να συνταχθεί κατάλληλα, για να 
διαβάζεται ότι οι £150 αφορούν τις πρώτες £100.000 και επιπλέον θα πρέπει να 
μπαίνει το 2‰, όπως είναι η πρόνοια, με μέγιστο ποσό τις £10.000.  Για τις υποθέσεις 
που είναι πέραν των £100.000 -έχω μιλήσει και με το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, δεν 
πρόλαβα να μιλήσω με τα άλλα κόμματα- νομίζω ότι χρειάζεται να γίνει αυτή η 
διόρθωση, για να μη δημιουργηθεί θέμα παρερμηνείας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 5

 Για να μην παρεξηγείσαι και να υπάρχουν σχόλια πονηρά, για να μην πω 
τίποτε άλλο, να συνεννοείσαι πρώτα με τους υπόλοιπους και μετά με το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, κύριε Γεωργίου! 

(Γέλια) 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να μην παρεξηγούμαστε, διότι είναι πολύ ευαίσθητοι καιροί, 
ήμουν πάνω από τον κ. Παπαδόπουλο, ο οποίος είναι στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εκ μέρους του ∆ΗΚΟ, αλλά δυστυχώς… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Εννά σε παρεξηγήσουν… 

(Γέλια) 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …δυστυχώς κρατούσε το τηλέφωνο και δεν μπορέσαμε να συνεννοηθούμε.  

 Εισήλθατε από την είσοδο, κύριε, οπότε... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το διαψεύδω! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …γι’  αυτό δεν έγιναν οι περαιτέρω επαφές.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, οι άλλες ομάδες τι λένε;  Αντιλαμβάνομαι ότι είναι διευκρίνιση αναγκαία. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Αντιλαμβάνομαι όλοι τασσόμαστε υπέρ.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του πρώτου παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2007. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007», δεν είναι έτοιμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2005» και «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2005».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου 
που τιτλοφορούνται «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2005» 

και «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2005» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις 
νόμου σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 9 
Ιανουαρίου 2006 και 29 Οκτωβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος και 
εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του 
Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης και Συνεργατών Κύπρου (ΣΥΒΑΣΥΚ) (ΟΕΒ), 
του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης Κύπρου (ΚΕΒΕ) και του Συνδέσμου 
Ανακυκλωτών Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, που κατατέθηκαν στη Βουλή 
από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, 
είναι η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων Νόμου και του περί ∆ήμων Νόμου, 
αντίστοιχα, ώστε να επιταχυνθούν οι διαδικασίες που προβλέπονται στους εν λόγω 
νόμους και αφορούν τη μετακίνηση και διάθεση των εγκαταλελειμμένων οχημάτων ή 
αντικειμένων που βρίσκονται στις κοινότητες και στους δήμους και η προώθηση της 
ανακύκλησής τους. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, όπως αρχικά 
κατατέθηκαν στη Βουλή, προβλέπονται τα πιο κάτω: 
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1. Παρέχεται εξουσία σε συμβούλιο κοινότητας ή δήμου εντός των διοικητικών 
ορίων της οποίας ή του οποίου παραμένει εγκαταλελειμμένο οποιοδήποτε 
όχημα ή οποιοδήποτε αντικείμενο σε δημόσιο δρόμο ή σε ανοιχτό δημόσιο ή 
ιδιωτικό χώρο, για χρονικό διάστημα πέραν των τριών εβδομάδων, να δίνει 
γραπτώς ειδοποίηση στον ιδιοκτήτη του οχήματος ή του αντικειμένου ή στον 
εγγεγραμμένο ιδιοκτήτη του ιδιωτικού χώρου με την οποία να τον καλεί να 
μετακινήσει το όχημα ή το αντικείμενο μέσα σε ένα μήνα από την ημερομηνία 
της ειδοποίησης.   

2. Παρέχεται εξουσία στο υπό αναφορά συμβούλιο κοινότητας ή δήμου, σε 
περίπτωση που το πρόσωπο στο οποίο δόθηκε η ειδοποίηση παραλείψει ή 
αμελήσει να παραλάβει το όχημα ή το αντικείμενο μέσα στην υπό αναφορά 
χρονική περίοδο, να το πωλεί με δημόσιο πλειστηριασμό ή με ζήτηση 
δημόσιων προσφορών και τα έσοδα της πώλησης να διατίθενται για την 
κάλυψη των εξόδων της κοινότητας ή του δήμου, ανάλογα με την περίπτωση, 
και οποιοδήποτε υπόλοιπο να κατατίθεται στο ταμείο τους.  

3. Σε περίπτωση που ο ιδιοκτήτης του αντικειμένου ή του χώρου είναι άγνωστος ή 
άγνωστης διαμονής, η πιο πάνω ειδοποίηση θα δίδεται με τη δημοσίευσή της 
σε εφημερίδα που κυκλοφορεί μέσα στα όρια της κοινότητας ή του δήμου, 
ανάλογα με την περίπτωση. 

4. Παρέχεται εξουσία σε συμβούλιο κοινότητας ή δήμου να λαμβάνει πρόνοια, 
ώστε τουλάχιστο το 50% των εγκαταλελειμμένων οχημάτων ή αντικειμένων να 
προωθείται για ανακύκληση, με βάση τις διατάξεις του περί των Οχημάτων στο 
Τέλος του Κύκλου Ζωής τους Νόμου του 2003.  

 Εισάγοντας τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής 
τους κ. Γιώργος Περδίκης δήλωσε πως τις κατέθεσε στη Βουλή λόγω του 
προβλήματος που δημιουργεί ο μεγάλος αριθμός εγκαταλελειμμένων οχημάτων και 
αντικειμένων σε δημόσιους ή ιδιωτικούς δρόμους ή χώρους, ειδικότερα μετά την 
πρόσφατη φορολογική μεταρρύθμιση, με αποτέλεσμα αυτά, πέραν της αισθητικής 
ρύπανσης που προκαλούν στο περιβάλλον, να αποτελούν εστίες ρύπανσης και πηγές 
μόλυνσης, δεδομένου ότι διαφεύγουν από αυτά επικίνδυνες χημικές ουσίες στο 
περιβάλλον.  Παρ’ όλο που στον περί ∆ήμων Νόμο και στον περί Κοινοτήτων Νόμο, 
πρόσθεσε ο ίδιος, περιλαμβάνονται πρόνοιες που ρυθμίζουν τη μετακίνηση 
εγκαταλελειμμένων οχημάτων και αντικειμένων, επειδή οι ισχύουσες διαδικασίες που 
ακολουθούνται είναι χρονοβόρες, κατέθεσε τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου με 
στόχο τη θέσπιση ρυθμίσεων που να τις επιταχύνουν.   

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου δήλωσαν πως η ισχύουσα 
νομοθεσία που διέπει τους δήμους περιλαμβάνει σχετικές διατάξεις που ρυθμίζουν τη 
διαδικασία απομάκρυνσης των υπό αναφορά οχημάτων και αντικειμένων, όμως, 
όπως διαφάνηκε κατά  την εφαρμογή τους στην πράξη, αυτές δεν είναι 
αποτελεσματικές και χρήζουν βελτίωσης.  Τονίζοντας επίσης οι ίδιοι εκπρόσωποι ότι 
το όλο πρόβλημα, όπως αναφέρθηκε και από τον εισηγητή των προτάσεων νόμου, 
επηρεάζει αρνητικά την ποιότητα ζωής των πολιτών, δήλωσαν ότι, παρ’ όλο που 
συμφωνούν με τους στόχους των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, αυτοί 
επιτυγχάνονται με την υιοθέτηση από τη Βουλή σχετικής εισήγησης για τροποποίηση 
του περί ∆ήμων Νόμου, που υπέβαλε ήδη η Ένωση ∆ήμων Κύπρου στο Υπουργείο 
Εσωτερικών, στα πλαίσια των προσπαθειών που καταβάλλει για ορθολογικότερη και 
αποτελεσματικότερη ρύθμιση του όλου θέματος.  Αντίγραφο της υπό αναφορά 
εισήγησης για τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας που διέπει τους δήμους 
κατέθεσαν και στην Επιτροπή Εσωτερικών.  Με την υπό αναφορά εισήγηση 
προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 
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1. Παρέχεται εξουσία σε συμβούλιο οποιουδήποτε δήμου, σε περίπτωση που 
μηχανοκίνητο όχημα παραμένει εγκαταλελειμμένο σε δημόσιο ή σε ανοιχτό 
δημόσιο ή ιδιωτικό χώρο πέραν των τριών εβδομάδων, να επικολλά στο όχημα 
ειδικό αυτοκόλλητο με το οποίο να το χαρακτηρίζει ως εγκαταλελειμμένο και να 
επιδίδει ειδοποίηση στον ιδιοκτήτη του ή στον εγγεγραμμένο ιδιοκτήτη του 
ιδιωτικού χώρου με την οποία να τον καλεί να το μετακινήσει μέσα σε τέσσερις 
εβδομάδες από την ημερομηνία της ειδοποίησης. 

2. Σε περίπτωση που το πρόσωπο στο οποίο επιδόθηκε η πιο πάνω ειδοποίηση 
παραλείψει ή αμελήσει να μετακινήσει το όχημα μέσα στην υπό αναφορά 
περίοδο των τεσσάρων εβδομάδων, το όχημα να θεωρείται ως όχημα στο 
τέλος του κύκλου ζωής του, να περιέρχεται στην κατοχή του συμβουλίου και να 
διατίθεται από αυτό, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί των Οχημάτων στο 
Τέλος του Κύκλου Ζωής τους Νόμου.  Τυχόν έσοδα από τη διάθεσή του, η 
οποία θα γίνεται σύμφωνα με τις διατάξεις του εν λόγω νόμου, θα διατίθενται 
για την κάλυψη των εξόδων του δήμου και σε περίπτωση που παραμείνει 
οποιοδήποτε υπόλοιπο, αυτό θα κατατίθεται στο δημοτικό ταμείο. 

3. Παρέχεται εξουσία σε συμβούλιο οποιουδήποτε δήμου, σε περίπτωση κατά την 
οποία οποιοδήποτε αντικείμενο παραμένει εγκαταλελειμμένο σε δημόσιο δρόμο 
ή σε ανοιχτό δημόσιο ή ιδιωτικό χώρο πέραν της μίας εβδομάδας, να θεωρεί το 
αντικείμενο αυτό ως απόβλητο που περιέρχεται στην κατοχή του και να μπορεί 
να το διαθέτει σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων Νόμου.  Τυχόν έσοδα από τη διάθεσή του θα διατίθενται για την 
κάλυψη των εξόδων του δήμου και σε περίπτωση που παραμείνει οποιοδήποτε 
υπόλοιπο, αυτό θα κατατίθεται στο δημοτικό ταμείο.   

 Σημειώνεται ότι η πιο πάνω εισήγηση για τροποποίηση της πρότασης νόμου 
που τροποποιεί τον περί ∆ήμων Νόμο που υποβλήθηκε από την Ένωση ∆ήμων 
Κύπρου υιοθετήθηκε καταρχάς από τον εισηγητή της πρότασης νόμου και αποτέλεσε 
το αντικείμενο της μετέπειτα συζήτησης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου από την 
επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, παρ’ όλο που συμφώνησαν 
με τους στόχους των υπό αναφορά σχεδίων νόμου, καθώς και με τις υπό αναφορά 
εισηγήσεις για τροποποίηση που κατέθεσε η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, παράλληλα 
υποστήριξαν πως απαιτείται επιπρόσθετα:  

1. να τεθούν άμεσα σε λειτουργία τα “πράσινα σημεία”, οι χώροι δηλαδή εκείνοι 
τους οποίους θα υποδείξει το Υπουργείο Εσωτερικών και στους οποίους οι 
ιδιοκτήτες των οχημάτων που επιθυμούν να τα εγκαταλείψουν να μπορούν να 
τα μεταφέρουν και να τα εναποθέτουν προσωρινά. 

2. να τύχουν άμεσης εφαρμογής οι σχετικές διατάξεις του περί των Οχημάτων στο 
Τέλος του Κύκλου Ζωής τους Νόμου.  

3. να καλυφθούν τα έξοδα τα οποία θα επωμίζονται τα κοινοτικά συμβούλια, 
ιδιαίτερα των απομακρυσμένων κοινοτήτων, για τη μεταφορά των 
εγκαταλελειμμένων οχημάτων των οποίων ο ιδιοκτήτης δεν έχει ανευρεθεί από 
το κράτος και  

4. να εισαχθεί πρόνοια στη βασική νομοθεσία με την οποία να προβλέπεται η 
επιβολή προστίμου σε όσους εγκαταλείπουν τα οχήματά τους και αγνοούν τις 
σχετικές ειδοποιήσεις που τους επιδίδουν οι τοπικές αρχές.  
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 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
σχολιάζοντας την εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου της πρότασης νόμου που 
υπέβαλε η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, επισήμανε τα ακόλουθα: 

1. Την ανάγκη διασφάλισης στον προτεινόμενο νόμο ότι θα δίδεται επαρκής 
προειδοποίηση στον ιδιοκτήτη του εγκαταλελειμμένου οχήματος, είτε με 
επίδοση ειδοποίησης, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 137 του περί 
∆ήμων Νόμου, είτε, σε περίπτωση που ο ιδιοκτήτης είναι άγνωστος ή 
αγνώστου διαμονής, με τη δημοσίευσή της σε εφημερίδα που κυκλοφορεί στα 
όρια του ενδιαφερόμενου δήμου με την οποία να του δίδεται το δικαίωμα να 
ακουστεί. 

2. Την ανάγκη προσθήκης πρόνοιας στον προτεινόμενο νόμο  για σφράγιση του 
οχήματος κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να καθίσταται σαφές ότι πρόκειται για 
εγκαταλελειμμένο όχημα το οποίο έχει περιέλθει στην κατοχή του δήμου και σε 
περίπτωση που παρουσιαστεί ο ιδιοκτήτης του, να καλείται να το μετακινήσει 
αμέσως με δικά του έξοδα.   

3. Η προτεινόμενη πρόνοια ότι όλα τα εγκαταλελειμμένα οχήματα θα διατίθενται 
για ανακύκληση σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί των Οχημάτων στο Τέλος 
του Κύκλου Ζωής του Νόμου προϋποθέτει και την τροποποίηση του εν λόγω 
νόμου, ώστε οι πρόνοιές του να καλύπτουν και οχήματα τα οποία δεν είναι 
μηδενικής αξίας ή δε βρίσκονται στο τέλος του κύκλου ζωής τους. 

4. Την ανάγκη καθορισμού στον προτεινόμενο νόμο των ορισμών των 
όρων ۠“ιδιωτικός χώρος” και “αντικείμενο”.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η ίδια εκπρόσωπος, απαντώντας γραπτώς σε σχετικό 
ερώτημα που υποβλήθηκε στο Γραφείο του  Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας από 
μέλος της επιτροπής για το κατά πόσο η προτεινόμενη εισήγηση της Ένωσης ∆ήμων 
Κύπρου ότι όλα τα εγκαταλελειμμένα οχήματα θα θεωρούνται ως οχήματα στο τέλος 
του κύκλου ζωής τους και θα διατίθενται για ανακύκληση, με βάση τις πρόνοιες του 
περί των Οχημάτων στο Τέλος του Κύκλου Ζωής τους Νόμου, αντιβαίνει στο άρθρο 
23 του συντάγματος, δήλωσε τα ακόλουθα: 

1. Η υπό αναφορά προτεινόμενη ρύθμιση φαίνεται να έρχεται σε αντίθεση με ρητή 
διάταξη του συντάγματος, γιατί περιορίζει το δικαίωμα της ιδιοκτησίας, δηλαδή 
το δικαίωμα του κάθε προσώπου να έχει, να χρησιμοποιεί, να διαθέτει, να 
ενεχυριάζει, να δανείζει, ακόμη και να καταστρέφει την περιουσία του με τον 
τρόπο που ο ίδιος θα επιλέξει. 

2. Με βάση τα πιο πάνω, οχήματα τα οποία έχουν κάποια αξία και δεν έχουν 
απορριφθεί από τον κάτοχό τους δε θα πρέπει να διατίθενται για ανακύκληση.  
Ανάλογη ρύθμιση θα πρέπει να γίνει και για τα αντικείμενα που αναφέρονται 
στον προτεινόμενο νόμο, γιατί αποτελούν περιουσιακά στοιχεία που 
προστατεύονται από το άρθρο 23 του συντάγματος. 

3. Ως εκ τούτου, θα πρέπει να γίνει διαχωρισμός, ώστε οχήματα ή αντικείμενα 
που έχουν κάποια αξία να διατίθενται με άλλο τρόπο και το τυχόν υπόλοιπο 
από τη διάθεσή τους να επιστρέφεται στον ιδιοκτήτη τους, εκτός αν αυτός δεν 
ανευρίσκεται, οπότε θα κατατίθεται στο δημοτικό ταμείο.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσαν ότι οι ισχύουσες υπό 
αναφορά βασικές νομοθεσίες των οποίων προτείνεται η τροποποίηση με τις υπό 
συζήτηση προτάσεις νόμου περιλαμβάνουν διατάξεις που ρυθμίζουν τη διαδικασία 
μετακίνησης και διάθεσης εγκαταλελειμμένων οχημάτων ή αντικειμένων.  Ωστόσο, 
επισήμαναν πως, σε περίπτωση που η Βουλή υιοθετήσει τις πρόνοιες των υπό 
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αναφορά προτάσεων νόμου, θα πρέπει να περιληφθούν σ’ αυτές πρόνοιες που να 
διασαφηνίζουν τον ορισμό του όρου “εγκαταλελειμμένο”.  Περαιτέρω, δήλωσαν πως 
το υπουργείο τους έχει προβεί στην καταγραφή των οχημάτων που θεωρούνται 
εγκαταλελειμμένα με βάση την ισχύουσα νομοθεσία και προωθεί τον καθορισμό των 
“πράσινων σημείων” στα οποία θα μεταφέρονται τα εγκαταλελειμμένα οχήματα και 
αντικείμενα. 

 Οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος εισηγήθηκαν όπως οι κοινότητες και οι δήμοι 
προβαίνουν στην προκήρυξη προσφορών οι οποίες να απευθύνονται σε 
αδειοδοτημένους συλλέκτες για τη μετακίνηση των εγκαταλελειμμένων οχημάτων σε 
αδειοδοτημένους χώρους, αντί να δημοπρατούν, για σκοπούς μείωσης του κόστους 
τους.   

 Οι εκπρόσωποι της Ηλεκτρομηχανολογικής Υπηρεσίας και του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων συμφώνησαν με τις 
εισηγήσεις που υποβλήθηκαν από την Ένωση ∆ήμων Κύπρου.   

 Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, αφού επισήμανε ότι ο αριθμός των 
εγκαταλελειμμένων οχημάτων και αντικειμένων είναι μεγάλος, τόνισε την ανάγκη 
συλλογής των υπό αναφορά οχημάτων και αντικειμένων στα “πράσινα σημεία”, τη 
δημιουργία των οποίων προωθεί το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης και Συνεργατών 
Κύπρου (ΣΥΒΑΣΥΚ) (ΟΕΒ), του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης Κύπρου 
(ΚΕΒΕ) και του Συνδέσμου Ανακυκλωτών Κύπρου συμφώνησαν με την προτεινόμενη 
εισήγηση της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και παράλληλα υποστήριξαν την ανάγκη 
παραχώρησης πρόσθετων αδειών σε συλλέκτες εγκαταλελειμμένων οχημάτων και 
αντικειμένων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ζήτησε από την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να διαμορφώσει το κείμενο της πρότασης νόμου που 
τροποποιεί τον περί ∆ήμων Νόμο στη βάση των παρατηρήσεων που εκφράστηκαν 
από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και επιπρόσθετα να 
τροποποιήσει την υπό αναφορά προτεινόμενη από την Ένωση ∆ήμων Κύπρου 
διάταξη, η οποία φαίνεται να προσκρούει στο άρθρο 23 του συντάγματος, έτσι ώστε, 
ανεξάρτητα από τις διατάξεις του περί των Οχημάτων στο Τέλος του Κύκλου Ζωής 
τους Νόμου, να θεωρούνται ως οχήματα στο τέλος του κύκλου ζωής τους μόνο τα 
εγκαταλελειμμένα οχήματα τα οποία δεν έχουν σε ισχύ άδεια κυκλοφορίας ή, αν έχουν 
τέτοια άδεια, τα οχήματα των οποίων ο ιδιοκτήτης δεν έχει εξασφαλίσει το αναγκαίο 
πιστοποιητικό καταλληλότητας από αδειούχο Κέντρο Τεχνικού Ελέγχου 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και να διατίθενται από το συμβούλιο του δήμου σύμφωνα 
με τις διατάξεις του εν λόγω νόμου.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
ενεργώντας στη βάση όσων ζητήθηκαν από την επιτροπή, απέστειλε διαμορφωμένο 
κείμενο στην τελευταία, με το οποίο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Παρέχεται εξουσία σε συμβούλιο δήμου, σε περίπτωση που μηχανοκίνητο 
όχημα παραμένει εγκαταλελειμμένο σε δημόσιο δρόμο ή σε ανοικτό δημόσιο ή 
ιδιωτικό χώρο για χρονική περίοδο μεγαλύτερη από τρεις εβδομάδες: 

α. να επικολλά στο όχημα περίοπτη αυτοκόλλητη γνωστοποίηση με την 
οποία να χαρακτηρίζεται αυτό ως εγκαταλελειμμένο και να το 
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ακινητοποιεί κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να καθίσταται σαφές ότι αυτό  έχει 
περιέλθει στην κατοχή του, και 

β. να επιδίδει ειδοποίηση, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 137 της 
βασικής νομοθεσίας, στον ιδιοκτήτη του οχήματος ή, όταν το όχημα 
βρίσκεται σε ιδιωτικό χώρο, και στον εγγεγραμμένο ιδιοκτήτη του 
ιδιωτικού χώρου με την οποία να τους καλεί να μετακινήσουν το όχημα 
μέσα σε τέσσερις εβδομάδες από την ημερομηνία της ειδοποίησης. 

2. Σε περίπτωση που δεν καθίσταται δυνατή η επίδοση της εν λόγω ειδοποίησης, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, στον ιδιοκτήτη του οχήματος ή στον εγγεγραμμένο 
ιδιοκτήτη του ιδιωτικού χώρου ή όταν αυτοί είναι αγνώστου διαμονής, να 
θεωρείται ως νόμιμη ειδοποίηση η δημοσίευση της ειδοποίησης σε δύο 
τουλάχιστον ημερήσιες εφημερίδες παγκύπριας κυκλοφορίας. 

3. Σε περίπτωση που το πρόσωπο στο οποίο επιδόθηκε η ειδοποίηση παραλείπει 
ή αμελεί να μετακινήσει το όχημα μέσα στην υπό αναφορά περίοδο των 
τεσσάρων εβδομάδων: 

α. αν το όχημα έχει άδεια κυκλοφορίας σε ισχύ, δυνάμει του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, καθώς και, 
όταν τούτο χρειάζεται, πιστοποιητικό καταλληλότητας, σύμφωνα με την 
έννοια που αποδίδεται στον όρο αυτόν από τον περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων (Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) Νόμο, 
παρέχεται εξουσία στο δημοτικό συμβούλιο να το πωλήσει με δημόσιο 
πλειστηριασμό ή με ζήτηση δημόσιων προσφορών και τα τυχόν έσοδα 
από τη διάθεση του οχήματος θα διατίθενται για την κάλυψη των εξόδων 
του δήμου, ενώ οποιοδήποτε υπόλοιπο θα κατατίθεται στο δημοτικό 
ταμείο, 

β. αν το όχημα δεν έχει άδεια κυκλοφορίας σε ισχύ, δυνάμει του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ή έχει τέτοια 
άδεια, αλλά ο ιδιοκτήτης του δεν έχει εξασφαλίσει το αναγκαίο 
πιστοποιητικό καταλληλότητας από αδειούχο Κέντρο Τεχνικού Ελέγχου 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων, δυνάμει του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
(Τεχνικός Έλεγχος και Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου) Νόμου, τούτο, 
ανεξάρτητα από τις διατάξεις του περί των Οχημάτων στο Τέλος του 
Κύκλου Ζωής τους Νόμου, θα θεωρείται ως όχημα στο τέλος του κύκλου 
ζωής του, θα περιέρχεται στην κατοχή του δημοτικού συμβουλίου και θα 
διατίθεται από αυτό σύμφωνα με τις πρόνοιες του εν λόγω νόμου. 

4. Παρέχεται εξουσία σε συμβούλιο δήμου, σε περίπτωση που οποιοδήποτε 
αντικείμενο παραμένει εγκαταλελειμμένο σε δημόσιο δρόμο ή σε ανοικτό 
δημόσιο ή ιδιωτικό χώρο για χρονική περίοδο μεγαλύτερη από τρεις εβδομάδες, 
ανάλογα με τον όγκο και την αξία του αντικειμένου: 

α. να επικολλά σ’ αυτό περίοπτη αυτοκόλλητη γνωστοποίηση με την οποία  
να  χαρακτηρίζεται αυτό ως εγκαταλελειμμένο,   

β. όταν το αντικείμενο βρίσκεται σε ιδιωτικό χώρο, να επιδίδει ειδοποίηση, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 137 του περί ∆ήμων Νόμου, στον 
εγγεγραμμένο ιδιοκτήτη του ιδιωτικού χώρου με την οποία να τον καλεί 
να μετακινήσει το αντικείμενο μέσα σε τέσσερις εβδομάδες από την 
ημερομηνία της ειδοποίησης. 

5. Σε περίπτωση που δεν καθίσταται δυνατή η επίδοση της εν λόγω ειδοποίησης, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, στον εγγεγραμμένο ιδιοκτήτη του ιδιωτικού χώρου ή 
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όταν αυτός είναι αγνώστου διαμονής, θα θεωρείται ως νόμιμη ειδοποίηση η 
δημοσίευση της ειδοποίησης σε δύο τουλάχιστον ημερήσιες εφημερίδες 
παγκύπριας κυκλοφορίας. 

6. Σε περίπτωση που το πρόσωπο στο οποίο επιδόθηκε η ειδοποίηση παραλείπει 
ή αμελεί να μετακινήσει το αντικείμενο μέσα στην περίοδο των τεσσάρων 
εβδομάδων που καθορίζεται πιο πάνω: 

α. αν το αντικείμενο είναι σε χρησιμοποιήσιμη κατάσταση, το δημοτικό 
συμβούλιο έχει εξουσία να το πωλήσει με δημόσιο πλειστηριασμό ή με 
ζήτηση δημόσιων προσφορών και τα τυχόν έσοδα από τη διάθεση του 
αντικειμένου θα διατίθενται για την κάλυψη των εξόδων του δήμου, ενώ 
οποιοδήποτε υπόλοιπο θα κατατίθεται στο δημοτικό ταμείο, ή 

β. αν το αντικείμενο δεν είναι σε χρησιμοποιήσιμη κατάσταση, ανεξάρτητα 
από τις διατάξεις του περί των Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
Νόμου, αυτό θα θεωρείται ως απόβλητο, θα περιέρχεται στην κατοχή 
του δημοτικού συμβουλίου και θα διατίθεται από το δημοτικό συμβούλιο 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του εν λόγω νόμου. 

7. Εισάγεται πρόνοια με την οποία καθορίζονται οι ορισμοί των όρων 
“αντικείμενο” και “ιδιωτικός χώρος”. 

 Η επιτροπή, υιοθετώντας τις διαμορφωμένες υπό αναφορά ρυθμίσεις που 
επέφερε το Γραφείο του Γενικού  Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στις πρόνοιες της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου που τροποποιεί τον περί ∆ήμων Νόμο, διαμόρφωσε 
ανάλογα και τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου που τροποποιεί τον 
περί Κοινοτήτων Νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, 
υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, 
όπως αυτές έχουν τελικά διαμορφωθεί, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
τους σε νόμους, αφού διαμορφωθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση της παραγράφου (ζ) του άρθρου 82 του βασικού νόμου.  Άρθρο 
2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της δεύτερης πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 92Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2007.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις 
Επιθεωρητή Πτητικών Επιχειρήσεων και Λειτουργού Αεροπλοϊμότητας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Επιθεωρητή 
Πτητικών Επιχειρήσεων και Λειτουργού Αεροπλοϊμότητας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Κώστας Παπακώστας 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 4 μέχρι τις 
25 Οκτωβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, 
εκπρόσωποι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι 
του Τμήματος ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της 
ΠΑΣΥ∆Υ, καθώς και ενδιαφερόμενοι υπάλληλοι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τα 
άρθρα 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου 
υπηρεσίας τόσο για τη θέση Επιθεωρητή Πτητικών Επιχειρήσεων, η οποία είναι θέση 
πρώτου διορισμού και προαγωγής στη μισθοδοτική κλίμακα Α13(ii), όσο και για τη 
θέση Λειτουργού Αεροπλοϊμότητας, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού στις 
συνδυασμένες κλίμακες Α9-Α11-Α12, θέσεις που δημιουργήθηκαν στο Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, οι πιο πάνω νέες θέσεις δημιουργήθηκαν με σκοπό την 
ενδυνάμωση της Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων στο πιο πάνω τμήμα.  Τα προσόντα 
που απαιτείται να κατέχουν οι υποψήφιοι για τις εν λόγω θέσεις καθορίστηκαν με 
βάση τους διεθνείς κανονισμούς του ∆ιεθνούς Οργανισμού Πολιτικής Αεροπορίας 
(ICAO), των Συνδυασμένων Αρχών Πολιτικής Αεροπορίας (JAA), του Εγχειριδίου 
Οδηγιών Προσωπικού του Τομέα Πτητικών Επιχειρήσεων (ISM), καθώς και άλλων 
αναγνωρισμένων τεχνικών εγγράφων.  Επίσης, λήφθηκαν υπόψη και οι εισηγήσεις 
των Αμερικανών εμπειρογνωμόνων, οι οποίες περιέχονται στο προτεινόμενο από 
αυτούς “Administration Manual” λειτουργίας της Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων, που 
αφορούν τα προσόντα που πρέπει να έχει ο Επιθεωρητής Πτητικών Επιχειρήσεων και 
οι οποίες ουσιαστικά παραπέμπουν στις σχετικές συστάσεις του ICAO.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και της 
ΠΑΣΥ∆Υ που παρευρέθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής δήλωσαν ότι 
συμφωνούν με τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας. 

 Στο στάδιο της μελέτης των πιο πάνω σχεδίων υπηρεσίας, την επιτροπή 
απασχόλησαν ιδιαίτερα τα απαιτούμενα προσόντα που καθορίζονται στο 
προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Επιθεωρητή Πτητικών Επιχειρήσεων.  
Συγκεκριμένα, η επιτροπή διαπίστωσε ότι τα εν λόγω προσόντα αποκλείουν την 
ανέλιξη στη θέση αυτή του υφιστάμενου προσωπικού και επισήμανε ότι τέτοιος 
περιορισμός δεν επικροτείται, σύμφωνα με την πάγια θέση της επιτροπής στα θέματα 
αυτά.  Ειδικότερα, η επιτροπή εξέφρασε την επιφύλαξή της κατά πόσο οι διεθνείς 
συστάσεις με βάση τις οποίες καθορίστηκαν τα απαιτούμενα προσόντα έχουν 
δεσμευτικό χαρακτήρα και τον προβληματισμό της κατά πόσο έχουν καθοριστεί 
υπέρμετρα προσόντα.   

 Αναφορικά με τον πιο πάνω προβληματισμό της επιτροπής, η Υπουργός 
Συγκοινωνιών και Έργων, αφού επεξήγησε τα καθήκοντα και τις ευθύνες του 
Επιθεωρητή Πτητικών Επιχειρήσεων όπως αυτά καθορίζονται στο προτεινόμενο 
σχέδιο υπηρεσίας για την εν λόγω θέση, τόνισε εμφαντικά τη σοβαρότητα των 
καθηκόντων και των ευθυνών αυτών και ως εκ τούτου την ανάγκη ο κάτοχος της εν 
λόγω θέσης να κατέχει τα ίδια προσόντα με αυτά που κατέχει το προσωπικό που θα 
επιθεωρεί, όπως άλλωστε ρητά αναφέρεται στα σχετικά εγχειρίδια του ICAO και της 
JAA.  Περαιτέρω, η  ίδια υπουργός εξέφρασε τη θέση ότι προέχει η σωστή στελέχωση 
και λειτουργία του ευαίσθητου αυτού τομέα της Πολιτικής Αεροπορίας, ώστε να 
διασφαλιστεί ικανοποιητικό επίπεδο ασφάλειας των πτήσεων. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και ιδιαίτερα  την ανάγκη διασφάλισης ενός υψηλού επιπέδου ελέγχου 
στον ευαίσθητο τομέα της ασφάλειας των πτήσεων, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την έγκρισή τους όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. O περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.224-2007) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

2. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.225-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.226-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.227-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
της Ατμόσφαιρας 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 
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(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.228-2007) 

6. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.229-2007) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

7. Ο περί της Τεχνικής 
Συμφωνίας μεταξύ του 
Υπουργείου Άμυνας της 
∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, 
του Υπουργείου Άμυνας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του 
Υπουργείου Εθνικής Άμυνας 
της Ελληνικής ∆ημοκρατίας και 
του Υπουργείου Άμυνας της 
∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για 
τη δημιουργία ενός 
Πολυεθνικού Συγκροτήματος 
Μάχης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με την Ελληνική 
∆ημοκρατία ως κράτος πλαίσιο 
και τη συμμετοχή της 
Βουλγαρίας, της Κύπρου και 
της Ρουμανίας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.230-2007) 

Άμυνας Εξωτερικών 

8. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
του 2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.231-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.232-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

10. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου του Σταθμού 
Επεξεργασίας Οικιακών 
Λυμάτων και Βιομηχανικών 
Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά 
(Τέλη Απόρριψης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.115-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

11. Οι περί Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης 
και Χορηγημάτων στους 
Υπαλλήλους της Αρχής και 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 
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Εξαρτωμένους τους) 
(Παρόμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.116-2007) 

12. Οι περί Αποχετεύσεων Πόλης 
Χρυσοχούς Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.117-2007) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

13. Έγγραφο Υπ. Οικ. 21/2007 
που αφορά την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων, 
σύμφωνα με τους περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων (∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 
Νόμους του 1985 έως 1991. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

14. Έγγραφο Υπ. Οικ. 22/2007 
που αφορά την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων, 
σύμφωνα με τους περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων (∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 
Νόμους του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

15. Ειδικά εντάλματα (αρ. 43, 44, 
45 και 46/2007) αποσταλέντα 
από το Υπουργείο 
Οικονομικών την 7η Νοεμβρίου 
2007, σύμφωνα με το εδάφιο 
(1) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού Νόμου του 
2007 [N. 53 (II)/2006].  
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

 Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών 
Χρεών (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.042.2007) 

Άντρο Κυπριανού, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, 
Ανδρέα Αγγελίδη, 
Γιαννάκη Ομήρου 
και ∆ημήτρη 
Συλλούρη, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας.  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.187, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποιους λόγους προτίθεται το υπουργείο να καταργήσει την πολυγλωσσία 
στα δημόσια σχολεία (ενιαία λύκεια), νοουμένου ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει 
καταρτίσει στρατηγικό σχεδιασμό για την πολυγλωσσία στην εκπαίδευση, 
παροτρύνοντας την εκμάθηση δύο ξένων γλωσσών πέραν της μητρικής από 
μικρή ηλικία; 

2. Σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο, ώστε η πολιτική του να 
εναρμονιστεί με την πολιτική της ΕΕ, αλλά και τις ανάγκες του σύγχρονου 
Ευρωπαίου πολίτη; 

 Η κατάργηση της επιλογής εκμάθησης ξένων γλωσσών, όπως είναι για 
παράδειγμα η ιταλική γλώσσα, η δεύτερη σε προτίμηση επιλογή των μαθητών μας, με 
δεδομένο ότι πρόσφατα μονιμοποιήθηκαν δώδεκα καθηγητές ιταλικής γλώσσας, 
έρχεται σε πλήρη αντίφαση με την πολιτική πολυγλωσσίας της ΕΕ, με την οποία η 
Κύπρος έχει συμφωνήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.188, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Υπάρχουν πληροφορίες για κατάργηση του 356 ΤΠ στην Πόλη Χρυσοχούς 
της επαρχίας Πάφου.  Οι ανησυχίες μας για μια τέτοια πιθανή εξέλιξη είναι έντονες, 
δεδομένου ότι οι Πάφιοι στρατιώτες είναι οι πλέον αδικημένοι τόσο στις τοποθετήσεις 
όσο και στις μετακινήσεις προς την επαρχία Πάφου, γιατί οι θέσεις στα υφιστάμενα 
τάγματα της επαρχίας είναι πολύ περιορισμένες σε σχέση με τον αριθμό των Πάφιων 
στρατιωτών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ευσταθούν οι πληροφορίες για κατάργηση του 356 ΤΠ 
στην Πόλη Χρυσοχούς και, εάν ναι, ποιοι οι λόγοι κατάργησης του εν λόγω τάγματος 
και ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.189, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Το τελευταίο διάστημα γίναμε αποδέκτες καταγγελιών ότι αριθμός 
πρατηριούχων πετρελαιοειδών επιχειρεί νόθευση του πετρελαίου θέρμανσης με 
μηχανέλαια με απώτερο στόχο το περαιτέρω κέρδος.  Η ενέργεια αυτή δημιουργεί 
ταυτόχρονα και σοβαρό πρόβλημα στους λέβητες των μηχανοστασίων που 
χρησιμοποιούν πετρέλαιο θέρμανσης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο γίνονται έλεγχοι και πόσο συχνά, αν έχουν εντοπιστεί 
τέτοιες περιπτώσεις και σε ποιες ενέργειες προβαίνει το αρμόδιο υπουργείο για 
αντιμετώπιση του φαινομένου αυτού.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.190, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Οι κάτοικοι του δήμου Αραδίππου είναι αγανακτισμένοι, γιατί, ενώ έχει 
ολοκληρωθεί εδώ και αρκετό καιρό ο αναδασμός στην περιοχή του, μέχρι σήμερα δεν 
έχει ολοκληρωθεί το αρδευτικό δίκτυο.  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε αναμένεται η ολοκλήρωση της μελέτης και η προσφοροδότηση του έργου 
για την άρδευση της περιοχής αναδασμού στην Αραδίππου; 

2. Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει προχωρήσει το όλο έργο; 

3. Πότε αναμένεται η έναρξη της λειτουργίας του έργου και ποιο το κόστος 
κατασκευής του;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.191, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Η κατασκευή εμπλουτιστικού φράγματος στον ποταμό Καμμύτση στην 
Αραδίππου είναι επιβεβλημένη ανάγκη.  Γι’ αυτό καλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:   

1. Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει προχωρήσει το πιο πάνω έργο και πού οφείλεται η 
καθυστέρηση, παρ’ όλο που στους προϋπολογισμούς των τελευταίων δέκα 
χρόνων υπάρχει σχετικό κονδύλι; 

2. Πότε αναμένεται η έναρξη και αποπεράτωση του έργου και ποιο το κόστος 
του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.192, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ιδιαιτέρως απογοητευτικά είναι τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στο 
Ευρωβαρόμετρο, τα οποία δόθηκαν στη δημοσιότητα από τη “Eurostat” στις 25 
Οκτωβρίου 2007, αναφορικά με τις πολιτιστικές δραστηριότητες των Ευρωπαίων τους 
τελευταίους δώδεκα μήνες. 

 Η Κύπρος φιγουράρει στις τελευταίες θέσεις των είκοσι επτά χωρών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά το διάβασμα βιβλίων, τις επισκέψεις σε μουσεία 
και βιβλιοθήκες, την παρακολούθηση συναυλιών, θεάτρου και όπερας, με επιδόσεις 
που είναι κατά πολύ μικρότερες του κοινοτικού μέσου όρου. 

 ∆εδομένου ότι τα στοιχεία αυτά αντανακλούν το επίπεδο της πολιτικής 
ανάπτυξης ενός λαού, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πώς αξιολογούνται τα στοιχεία αυτά; 

2. Ποιες οι δράσεις που προωθούνται, για να πάψει η Κύπρος να είναι ουραγός 
στα πολιτιστικά ζητήματα; 

3. Ποιες δαπάνες προβλέπονται για πολιτιστική αποκέντρωση και ενθάρρυνση 
της συμμετοχής των πολιτών στα πολιτιστικά δρώμενα; 

4. Ποια είναι η κυβερνητική “πολιτική βιβλίου”, ώστε από τη μια να στηριχθεί η 
εγχώρια βιβλιοπαραγωγή και από την άλλη ο πολίτης να έρθει σε επαφή με το 
ποιοτικό βιβλίο;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.193, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ντίνας Ακκελίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν στον προϋπολογισμό του 2008 έχει προβλεφθεί κονδύλι για την 
αποπεράτωση της κατασκευής των πεζοδρομίων στην κοινότητα Καμπιών στην 
επαρχία Λευκωσίας.  Έχουν προϋπολογισθεί κονδύλια κατά τα προηγούμενα χρόνια, 
αλλά λόγω περικοπών δεν έχει τελειώσει το έργο.  Τι προτίθεστε να κάνετε για το 
2008;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.194, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Λατσιών για τερματισμό του 
μορατόριουμ των προσλήψεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.195, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του σε ό,τι αφορά τα αιτήματα του δήμου Λατσιών για 
ολοκλήρωση της αερογέφυρας “Πήττα” και επέκταση κατά 600 μέτρα του δρόμου 
προς το ΓΣΠ.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.196, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ο δήμος Λατσιών εγείρει αίτημα για τροποποιήσεις του τοπικού σχεδίου, έτσι 
που να αποτραπεί η “οικιστική ασφυξία” από την οποία κινδυνεύει ο δήμος. 

Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τη θέση του στο εν λόγω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.197, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του σε ό,τι αφορά το αίτημα του δήμου Λατσιών για 
αύξηση της κρατικής χορηγίας προς τους δήμους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.398, ημερομηνίας 11 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.398 και ημερ. 11.5.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με αίτημα της Κοινότητας 

Κοράκου, για κατασκευή γεφυριού παρά το δρόμο Κοράκου-Φλάσου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.398 και ημερ. 21.5.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Στον υπ’ αναφορά δρόμο, ο οποίος είναι αγροτικός, με μικρή κυκλοφορία, 
υφίσταται μικρό σωληνωτό γεφύρι, το οποίο σε μεμονωμένες περιπτώσεις 
πολυομβρίας, πλημμυρίζει και δυσχεραίνεται η κυκλοφορία, χωρίς όμως να 
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προκαλούνται ιδιαίτερα προβλήματα, αφού υπάρχει δυνατότητα προσέγγισης 
της περιοχής από άλλους αγροτικούς δρόμους. 

β. Το κόστος ανακατασκευής του σωληνωτού γεφυριού σε γέφυρα έχει εκτιμηθεί 
ότι θα ανέλθει στις £60.000, το οποίο βάση της χρήσης του υπ’ αναφορά 
δρόμου, θεωρείται ασύμφορο.  Εάν όμως, η Κοινότητα Κοράκου ιεραρχεί το 
έργο στις προτεραιότητές της και είναι έτοιμη να καταβάλει τη συνεισφορά της, 
η οποία ανέρχεται στο 10% της συνολικής δαπάνης, τότε αυτό μπορεί να 
προωθηθεί, μέσα στα πλαίσια των παραχωρούμενων ετήσιων πιστώσεων του 
προϋπολογισμού για την εκτέλεση αντιπλημμυρικών έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.415, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2007, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.415 ημερομηνίας 17 Μαΐου 2007 που αφορά 
τις κτιριακές αλλαγές σχετικά με την διαρρύθμιση του χώρου για την λειτουργία της 

παιδοψυχιατρικής κλινικής στο Μακάρειο Νοσοκομείο και ενέργειες για την στελέχωση 
της 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Η Παιδοψυχιατρική Κλινική προγραμματίζεται να λειτουργήσει στο χώρο που 
καταλαμβάνει σήμερα το Παιδοογκολογικό Τμήμα. Τα αρχιτεκτονικά σχέδια 
μετατροπής του χώρου είναι ήδη έτοιμα.  Για να υπάρξει όμως δυνατότητα 
έναρξης των οικοδομικών εργασιών θα έπρεπε να μεταφερθεί το 
Παιδοογκολογικό στο χώρο που βρισκόταν προηγουμένως ο Γυναικολογικός 
Θάλαμος. 

 Ο Γυναικολογικός Θάλαμος ήδη έχει μεταφερθεί και λειτουργεί στο χώρο του 
Αιματολογικού στο Νέο Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

 Στη φάση αυτή θα ετοιμαστούν τα σχέδια ανακαίνισης του πρώην 
Γυναικολογικού Θαλάμου με βάση τις ανάγκες του Παιδοογκολογικού Θαλάμου.  
Ήδη επιλαμβάνονται σχετικά τα ∆ημόσια Έργα και αναμένονται οι 
αρχιτεκτονικές μετατροπές. 

2. Σε ότι αφορά την στελέχωση της Παιδοψυχιατρικής Κλινικής το Υπουργείο 
Υγείας στα πλαίσια του Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 2007 υπέβαλε 
στο Υπουργείο Οικονομικών τις ανάγκες του σε πρόσθετο προσωπικό για την 
δημιουργία μονάδας ενδονοσοκομειακής Νοσηλείας Παιδιών και εφήβων στο 
ΝΑΜ Γ΄.  

 Λόγω της περιοριστικής δημοσιονομικής πολιτικής δεν εγκρίθηκε η δημιουργία 
νέων θέσεων για τον πιο πάνω σκοπό στον Συμπληρωματικό Προϋπολογισμό 
του 2007.  Ως εκ τούτου το Υπουργείο Υγείας προτίθεται να εγείρει εκ νέου το 
θέμα όταν θα συζητηθεί η δημιουργία νέων θέσεων, ενόψει του γεγονότος ότι 
ούτε το 2008 δεν περιλήφθηκαν νέες θέσεις στον Τακτικό Προϋπολογισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.418, ημερομηνίας 18 

Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.418 και ημερομηνία 18 Μαΐου, 2007, του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου. 
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 Αναφέρομαι στην προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με Αρ. Ερ. 23.06.009.01.418 και ημερομηνία 23 Μαΐου, 2007 (η οποία 
διαβιβάσθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών) και με την παρούσα απαντώ στα 
υποβληθέντα ερωτήματα: 

1. Αρμόδιοι Λειτουργοί του Υπουργείου μας έχουν διενεργήσει μελέτες σε όλη την 
Κύπρο και έχουν εξευρεθεί οι χώροι για κατασκευή μονάδων επεξεργασίας των 
αποβλήτων από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις. 

2. Για τη συλλογή, τη μεταφορά, την επεξεργασία και την αξιοποίηση των 
αποβλήτων από εκσκαφές κατασκευές και κατεδαφίσεις, υπάρχει σχετική 
Νομοθεσία (Ν.215(Ι)/2002). 

3. Σχετικά με τα απόβλητα των οικοδομών ανά Επαρχία, παρατίθενται τα 
ακόλουθα: 

ΕΠΑΡΧΙΑ     ΤΟΝΟΙ 

Λεμεσού  1.030.049 

Πάφου    794.111 

Λευκωσίας-Λάρνακας-Αμμοχώστου 426.712.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.430, ημερομηνίας 23 

Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου 
Αριστοτέλους 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.430 και ημερ. 23.05.2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.01.430 και ημερ. 29.05.2007 με την οποία μας 
διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο βουλευτή κ. 
Άριστο Αριστοτέλους και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε σχέδια για την κατασκευή 
κεντρικού αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα Κοιλανίου, τα οποία 
περιλαμβάνουν την κατασκευή δικτύου συλλογής και μεταφοράς λυμάτων, την 
κατασκευή σταθμού επεξεργασίας λυμάτων και σχεδίου χρήσης του επεξεργασμένου 
νερού για άρδευση.  Η εκτίμηση της δαπάνης ανέρχεται στα £2.432.785 και σύμφωνα 
με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 54.252 και ημερ. 19.09.2001, το 
έργο θα κατασκευασθεί με εξ ολοκλήρου κυβερνητικές πιστώσεις. 

 Η μικρή καθυστέρηση οφείλεται στο ότι πριν συμπληρωθούν οι διαδικασίες 
σχεδιασμού άλλαξε η Νομοθεσία που αφορά τις περιβαλλοντικές μελέτες και έτσι οι 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών έχουν απευθυνθεί στην Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος για την εξασφάλιση των σχετικών εγκρίσεων. 

 Στο στάδιο αυτό προωθείται η απαλλοτρίωση της αναγκαίας ιδιωτικής ακίνητης 
ιδιοκτησίας για την κατασκευή του σταθμού και επίσης η εξασφάλιση της έγκρισης 
σύναψης του απαιτούμενου δανείου με κυβερνητική εγγύηση, ώστε αμέσως μετά να 
καταστεί δυνατή η ζήτηση προσφορών για την έναρξη της κατασκευής του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.593, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.593, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, διαχειρίζεται το Σχέδιο Κρατικών Χορηγιών, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του οποίου δύναται να επιχορηγηθεί Εθελοντική Οργάνωση Κοινωνικής 
Πρόνοιας (όχι όμως οι Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης), για την ανέγερση υποστατικών, 
για τη στέγαση προγραμμάτων που καλύπτουν διαπιστωμένη κοινωνική ανάγκη στο 
πεδίο της κοινωνικής φροντίδας.  Σε τέτοια περίπτωση και σύμφωνα με το φετινό 
Σχέδιο Κρατικών Χορηγιών, μπορεί να παραχωρηθεί σε δικαιούχο Οργάνωση ποσό 
μέχρι ΛΚ150.000. 

 Επισημαίνεται ότι πολιτική του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων πάνω στο θέμα της επιχορήγησης της ανέγερσης υποστατικών, στο 
πλαίσιο του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών, είναι να ενθαρρύνει τις Οργανώσεις σε 
συνεργασία με τους φορείς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και το Γραφείο Προγραμματισμού, 
να καταβάλλουν προσπάθεια για εξασφάλιση επιχορήγησης από τα ∆ιαρθρωτικά 
Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.053, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.053, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.02.053 και ημερομηνία 12 
Σεπτεμβρίου 2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Για τη συντήρηση της κοιλάδας κατάντι του φράγματος Κανναβιούς, έχει ληφθεί 
πρόνοια για την παροχή ικανοποιητικών ποσοτήτων νερού από το φράγμα.  
Συγκεκριμένα, κατά τα τελευταία δύο χρόνια, αφήνονται κατά μέσο όρο 3,500 κ.μ. 
νερού την ημέρα.  Με την παροχή του νερού αυτού προστατεύεται η χλωρίδα και 
πανίδα της κοιλάδας, ενώ ταυτόχρονα επιτυγχάνεται ο εμπλουτισμός του υδροφορέα 
στην κοίτη της κοιλάδας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.063, ημερομηνίας 17 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.063 που έχετε καταθέσει στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων στις 17/09/2007 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι 
στις 15/10/2007 είχα την ευκαιρία να συζητήσω με το ∆ήμαρχο Λευκάρων, άλλους 
εκπροσώπους του ∆ήμου και μέλη της κοινότητας όλα τα θέματα που απασχολούν το 
∆ήμο και συναρτώνται με το δημοσιευθέν Τοπικό Σχέδιο Λευκάρων. 

2. Κατά τη συζήτηση εξηγήθηκε στους εκπροσώπους του ∆ήμου Λευκάρων ότι 
δεν είναι ορθό ή δικαιολογημένο να ζητείται η αντικατάσταση του Τοπικού Σχεδίου με 
τη ∆ήλωση Πολιτικής, δεδομένου ότι τα θέματα και οι ρυθμίσεις που απασχολούν το 
∆ήμο δεν προκύπτουν απλά από τον τύπο Σχεδίου Ανάπτυξης που ισχύει στην 
περιοχή.  Συμφωνήθηκε, συνεπώς, όπως ο ∆ήμος διερευνήσει ένα εκ των 
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σημαντικών ζητημάτων που απασχολούν (τα όρια της καθορισθείσας Περιοχής 
Προστασίας του ∆ικτύου ΦΥΣΗ 2000) και ενημερώσει σχετικά το Υπουργείο 
Εσωτερικών, ώστε να ολοκληρωθεί ο κύκλος των διαβουλεύσεων του Υπουργού 
Εσωτερικών, προς διαμόρφωση των δικών του παρατηρήσεων και συστάσεων που 
θα υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο, αναφορικά με τις ενστάσεις κατά του Τοπικού 
Σχεδίου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Συνεχίζουμε τη 
συζήτηση του θέματος «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 

 Ο κ. Χρυσοστομίδης είναι έτοιμος. 

 Παρακαλώ, κύριε Χρυσοστομίδη. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙ∆ΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε πενήντα τρεις μέρες από σήμερα το ευρώ θα ανήκει στην καθημερινή μας 
ζωή. Με την υπογραφή στη Στοά του Αττάλου το 2003 της Συνθήκης Προσχώρησης, 
η Κύπρος δεσμευόταν ταυτόχρονα να ενταχθεί στη Ζώνη του Ευρώ.  

 Ο στόχος αρχικά, όπως θα θυμάστε, είχε τεθεί για την 1η Ιανουαρίου του 2007, 
αλλά αναβλήθηκε για ένα χρόνο λόγω της επιτήρησης κάτω από την οποία βρισκόταν 
η οικονομία μας. Ακαδημαϊκό μεν, αλλά το σημειώνω, για να καταγραφεί ότι 
περαιτέρω αναβολή για ακόμα ένα χρόνο δε θα δημιουργούσε κανένα ανυπέρβλητο 
τεχνικό ή πολιτικό εμπόδιο στη διαδικασία προσχώρησης στην Ευρωζώνη. 
Απεναντίας, θα έδιδε την ευχέρεια ενός καλύτερου οικονομικού προγραμματισμού 
που από τη μια θα επέτρεπε μια ευρύτερη κοινωνική πολιτική, που θα αντιμετώπιζε 
πιο αποτελεσματικά τις ανάγκες δυσπραγούντων συμπολιτών μας, που δυστυχώς 
υπάρχουν, και από την άλλη θα έδινε μεγαλύτερη ώθηση στην ανάπτυξη που φαίνεται 
να καθυστερεί.   

 Πόσοι συμπολίτες μας δυστυχώς ζουν κάτω από το επίπεδο της φτώχιας; 
Πόσα τα προβλήματα των αναπήρων μας, των πολυτέκνων, των μονογονικών 
οικογενειών, αλλά κυρίως των προσφύγων μας και των οικογενειών τους, σε σχέση με 
τα καταλύματά τους, τις επιδιορθώσεις των προσφυγικών οικισμών κ.λπ.; Πόσα 
αναπτυξιακά έργα μπορεί ο πoλίτης να αναγνωρίσει ότι έγιναν τα τελευταία χρόνια; 
Υπήρξε λοιπόν μια υστέρηση στον πρώτο τομέα και μια καθυστέρηση στο δεύτερο.  
Ας μην αναφερθώ στην παντελή έλλειψη έργων για την αντιμετώπιση του υδατικού ή 
της προώθησης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας ή των αμυντικών δαπανών, που 
θυσιάστηκαν στο βωμό της Ευρωζώνης.  Η ένταξή μας στην ΟΝΕ θα έχει φυσικά και 
μια ευρύτερη αμυντική σημασία. 

 Το ευρώ είναι το κοινό όπλο προστασίας της ευρωπαϊκής οικονομίας.  Ενέχει 
ταυτόχρονα και μια περιορισμένη μορφή πολιτικής ολοκλήρωσης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, δηλαδή εκχώρηση περαιτέρω κρατικής κυριαρχίας προς τα κεντρικά όργανα 
της Ευρωπαϊκής ΄Ενωσης.  Η νομισματική πειθαρχία που υιοθετείται δεσμευτικά από 
κοινά όργανα συντηρεί την ελπίδα μιας, στο τέλος, δημοκρατικής ομοσπονδιακής 
δομής της Ευρώπης που να αποβλέπει στην εδραίωση της δημοκρατίας και των 
αρχών της, του διεθνούς δικαίου, της κοινωνικής δικαιοσύνης και της ισόνομης 
συμμετοχής όλων στην ευημερία και όχι μόνο της ευημερίας των αριθμών.  Γι’ αυτά 
όμως χρειάζεται κοινός αγώνας εντός των πλαισίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι πολίτες των είκοσι επτά κρατών μελών, πέρα από το στόχο της πολιτικής 
ενοποίησης, ανέμεναν ότι η οικονομική σύγκλιση των κρατών μελών θα έφερνε 
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καλύτερες μέρες στον κοινωνικό χώρο, σ’ αυτό που χρόνια αποκαλούμε το “κοινωνικό 
οικοδόμημα”, το “κοινό σπίτι των Ευρωπαίων”.  Η ήπειρος που γέννησε το κοινωνικό 
κράτος, το κράτος πρόνοιας, δεν έχει ακόμη καταφέρει να φανεί αντάξια του 
παρελθόντος της. Οι βαθύτεροι επομένως πολιτικοί και κοινωνικοί στόχοι της 
παραμένουν ατελείς.  

 Η προσοχή που εστίασε και η ενέργεια που ανάλωσε η Ευρώπη στην 
απελευθέρωση του εμπορίου και πιο πρόσφατα, ως αποτέλεσμα των παγκόσμιων 
εξελίξεων, στην προσπάθεια καταπολέμησης της τρομοκρατίας, στις κλιματικές 
αλλαγές και αυτό το καλοκαίρι στις επιπτώσεις της πιστωτικής κρίσης στις Ηνωμένες 
Πολιτείες έχουν θέσει σε δεύτερη μοίρα αυτό που για χρόνια εθεωρείτο ο 
ακρογωνιαίος της λίθος: την κοινωνική συνοχή και την ενίσχυση των υποβαθμισμένων 
περιοχών. Η Στρατηγική της Λισαβόνας ενσωμάτωσε τους στόχους της 
καταπολέμησης των ανισοτήτων και του αποκλεισμού επιδιώκοντας καλύτερο 
συντονισμό, αλλά η πραγματικότητα είναι ότι η διαδικασία χωλαίνει, ότι ακούμε 
περισσότερο λόγια και βλέπουμε λιγότερες πράξεις.  

 Επίσης, η προτεραιότητα για χρόνια της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
αντιμετώπιση της ανεργίας, πράγμα που σήμαινε προσπάθεια να πετύχει υψηλούς 
ρυθμούς ανάπτυξης και έντονη ανταγωνιστικότητα, περιθωριοποίησε την προσπάθεια 
εκσυγχρονισμού του κοινωνικού προτύπου σ’ έναν κόσμο που η ταχεία και η 
ανεξέλεγκτη αλλαγή απειλούν να δημιουργήσουν βαθύτερο χάσμα μεταξύ των 
κοινωνικών τάξεων.  

 Μάλιστα σήμερα, παρά τις θυσίες, επικρατεί ακόμα μια γενική στασιμότητα 
στην οικονομία της Ευρώπης.  Η εμπειρία της ενιαίας νομισματικής πολιτικής δεν έχει 
ακόμα επιτύχει σύγκλιση αναπτυξιακών ρυθμών, από τη στιγμή που υπάρχει μεγάλο 
χάσμα μεταξύ, για παράδειγμα, της θετικής πορείας της Ιρλανδίας και της 
επιβράδυνσης στη Γερμανία, που μόλις τώρα άρχισε να ανατρέπεται, ή άλλων χωρών 
μελών. 

 Με πληθυσμό που γερνά και με συρρίκνωση του εγχώριου εργατικού 
δυναμικού, σ’ ένα κλίμα ιδιαίτερα αυστηρό ως προς τα δημόσια οικονομικά στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση -και αυτό αντικατοπτρίζει δυστυχώς και την κατάσταση στη δική 
μας χώρα- ο κίνδυνος εκτροχιασμού του κοινωνικού κράτους, καθώς και η συντήρηση 
μιας πολιτικής σκληρής λιτότητας μας ανησυχούν.  Το να εμφανίζεται όμως αυτός ο 
προβληματισμός και αυτή η ανησυχία ως εναντίωση στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
αποτελεί μικροπολιτική και αντιπαραγωγική προσέγγιση των πραγμάτων. Μια 
επιτυχημένη δημοσιονομική προσαρμογή και εξοικονόμηση πόρων από τη μείωση 
του δημόσιου χρέους, σε συνδυασμό με την τόνωση της ανάπτυξης λόγω ακριβώς της 
υιοθέτησης του ευρώ, είναι δυνατό να οδηγήσει στη δέσμευση αυξημένων πόρων για 
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο πολιτικό επίπεδο η προσχώρηση της Κύπρου στην Ευρωζώνη, η 
υιοθέτηση του ευρώ τώρα, πριν από την επίλυση του Κυπριακού, θα αποτελέσει, 
ελπίζεται, έναν από τους αναγκαίους ενοποιητικούς παράγοντες για τη χώρα μας.  Με 
αυτό φαίνεται να συμφωνούν οι περισσότεροι από τους προλαλήσαντες συναδέλφους 
και τούτο είναι ένα ελπιδοφόρο ενοποιητικό στοιχείο.  Φυσικά, οι προβληματισμοί για 
το ενδεχόμενο διασύνδεσης της πορείας προς την ΟΝΕ με την πορεία λύσης του 
προβλήματός μας είναι πλέον παρελθόν.  Πιο σημαντικό και ενισχυτικό είναι ότι, σε 
σχέση με οτιδήποτε εσυζητείτο προηγουμένως ως λύση του Κυπριακού, το ευρώ 
επιτρέπει να οικοδομηθούν οι βάσεις για ένα πιο ενοποιητικό πλαίσιο λειτουργίας της 
οικονομίας, που να αντέχει στο χρόνο, παράλληλα με τη δημιουργία συνθηκών 
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ενίσχυσης της βιώσιμης ανάπτυξης, όπως αποδείχθηκε σε άλλες χώρες μέλη. ΄Ομως 
και για τα δύο χρειάζεται η δική μας δημιουργική δράση.  

 Εκλείπει ταυτόχρονα και ο κίνδυνος υποτίμησης του νομίσματος, ως 
αποτέλεσμα της αύξησης των δημοσίων δαπανών που θα προκύψουν από μια 
ομοσπονδιακή λύση, και γίνεται έτσι δυνατή η διασφάλιση της σταθερότητας της 
ομοσπονδιακής οικονομίας. Επίσης, η ενοποίηση της οικονομίας μπορεί να οδηγήσει 
σε επιταχυνόμενους ρυθμούς ανάπτυξης και αυξημένες δυνατότητες απασχόλησης, 
λαμβάνοντας υπόψη τις ανάγκες οικοδόμησης των περιοχών που θα τεθούν υπό 
ελληνοκυπριακή διοίκηση, αλλά και των σημαντικών επενδύσεων που θα είναι 
αναγκαίες γενικά σε περίπτωση λύσης. Σε συνθήκες τερματισμού της κατοχής, 
αποχώρησης των κατοχικών στρατευμάτων και των εποίκων και επανένωσης της 
χώρας μας, ο ρόλος των ευρωπαϊκών και διεθνών κεφαλαίων για τις μεγάλες 
χρηματοδοτικές ανάγκες, που θα συνεπάγεται μια σωστή λύση του Κυπριακού, θα 
είναι ουσιαστικός και αναγκαίος. 

 Έχουμε τη δυνατότητα, ιδιαίτερα τώρα, με την προσχώρηση στην Ευρωζώνη 
να αποτελέσουμε κεφάλαιο για την Ένωση τόσο στον οικονομικό και επιχειρηματικό 
όσο και στον πολιτικό τομέα. Η ενεργός συμμετοχή μας στις διαδικασίες λήψεως 
αποφάσεων στα όργανα του πυρήνα της ΟΝΕ δημιουργεί αυτή την προοπτική, ιδίως, 
αν επιτύχουμε να εγκατασταθούν στην Κύπρο περιφερειακά γραφεία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, με στόχο την ανάπτυξη σχέσεων με τις γειτονικές χώρες -και όχι μόνο- 
ενισχύοντας έτσι το ρόλο της χώρας μας ως “πύλης” προς τη Μέση Ανατολή και τη 
Βόρεια Αφρική, αλλά και, γιατί όχι, τις χώρες της πρώην Σοβιετικής ΄Ενωσης, κυρίως 
τη Ρωσία, με την οποία διατηρούμε ήδη εξαιρετικές οικονομικές σχέσεις, αλλά και την 
Ουκρανία. Όμως η ικανότητά μας να ανταγωνιστούμε, αλλά και να επηρεάσουμε 
καταστάσεις σε περιφερειακό και διεθνές επίπεδο εξαρτάται από τη δυνατότητα του 
κράτους να συντηρήσει μια σωστή υγιή εσωτερική οικονομική και κοινωνική συνοχή, 
αλλά και αποτελεσματικότητα, χωρίς μυωπικές προσεγγίσεις και αδικαιολόγητη 
γραφειοκρατία. Η παρούσα κυβέρνηση δοκιμάστηκε, πέτυχε όσα πέτυχε, τα οποία δεν 
είναι αρκετά, και δε φαίνεται ότι μπορεί να πετύχει περισσότερα. 

 Βραχυπρόθεσμο όφελος από την ΟΝΕ θα είναι και η σύγκλιση των επιτοκίων 
στα χαμηλότερα επίπεδα που επικρατούν στην Ευρωζώνη και η δημιουργία 
ευνοϊκότερων συνθηκών δανεισμού για το δημόσιο και τον ιδιωτικό τομέα, με τη 
μείωση και εξάλειψη του κόστους μετατροπής της κυπριακής λίρας σε ευρώ.  Αυτό 
αναμένεται ότι θα δώσει κυρίως ώθηση στις εξαγωγές, με σημαντικά οφέλη για τον 
κρίσιμο τομέα των μικρών οικογενειακών και μεσαίων επιχειρήσεων, που αποτελούν 
τη ραχοκοκαλιά της οικονομίας μας. ΄Ολοι από κοινού οφείλουμε να τις ενισχύσουμε, 
γιατί τούτο είναι θέμα επιβίωσης της χώρας μας γενικά. 

 ∆εν πρέπει να ξεχνούμε ότι τα δημοσιονομικά ελλείμματα που άφησε η 
προηγούμενη κυβέρνηση οδήγησαν σε μια ιδιαίτερα αυστηρή δημοσιονομική πολιτική. 
Αυτή η οικονομική αυστηρότητα θα μπορούσε να κατανεμηθεί πιο άνετα σε 
μεγαλύτερη περίοδο χρόνου, αν ξεκινούσαμε νωρίς, δηλαδή από το 2000 τουλάχιστον.  
Οι δε εναρμονιστικές φορολογίες που ψηφίστηκαν πιεστικά λίγο πριν από την ένταξη 
οδήγησαν σε αυξήσεις στις τιμές, οι οποίες οξύνθηκαν και από την άνοδο των τιμών 
των πετρελαιοειδών διεθνώς, και πάλι με αντίκτυπο στον επιχειρηματία και στον 
πολίτη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταγράφουμε εδώ και καιρό δύο σοβαρές ανησυχίες στον οικονομικό τομέα: 
τη στρογγυλοποίηση των τιμών, που είναι αναπόφευκτη, και τον κίνδυνο φαινομένων 
αισχροκέρδειας, που είναι ορατός. Πρέπει να ενταθεί και να συστηματοποιηθεί στις 
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μέρες που μας μένουν ακόμη περισσότερο η ενημέρωση του κοινού και να 
ενισχυθούν τα μέτρα παρακολούθησης των διακυμάνσεων των τιμών. Οφείλουμε να 
προστατεύσουμε με όλα τα μέσα τους καταναλωτές.   

 Επίσης, ορατός είναι ο φόβος για το ότι, λόγω της ένταξης στην Ευρωζώνη και 
των υποχρεώσεων δημοσιονομικής σταθερότητας που συνεπάγεται, ιδιαίτερα με τις 
αυξημένες υποχρεώσεις του αναθεωρημένου Συμφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης, 
θα επηρεασθεί αρνητικά η δυνατότητα διεύρυνσης της κοινωνικής πολιτικής. Οι 
πρόσφατες κυβερνητικές εξαγγελίες για κοινωνικές παροχές, τις οποίες το ΑΚΕΛ 
ζητούσε επίμονα εδώ και δύο χρόνια, αποδεικνύουν ότι θα μπορούσαν να είχαν 
υλοποιηθεί έγκαιρα και όχι μόνο τώρα, με εμφανές το προεκλογικό χρώμα.  
Μπορούμε ακόμη να βελτιώσουμε αισθητά αυτή την πολιτική, αν απαλλαγούμε από 
στενόκαρδες προσεγγίσεις και συνειδητοποιήσουμε τις υποχρεώσεις μας έναντι των 
πολιτών του κράτους μας, για διασφάλιση σε όλους αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης, 
όπως ακριβώς ορίζει και το σύνταγμά μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην Κύπρο ο Υπουργός Οικονομικών τονίζει -και δεν τον αμφισβητώ- ότι, 
παρά τη μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, οι παροχές αυξήθηκαν με ρυθμούς 
υψηλότερους του πληθωρισμού.  Εκείνο που αμφισβητώ είναι την ίδια την 
προσέγγιση ότι αυτό από μόνο του είναι αρκετό.  Πρέπει να σημειωθεί ότι σε χώρες με 
επιτυχημένη μετάβαση στο ευρώ ή και με ικανοποιητικά σταθεροποιημένες οικονομίες, 
όπως η Φινλανδία, η Αυστρία, η Σουηδία, το κοινωνικό κράτος ενισχύθηκε και η 
προστασία του κατέστη αποτελεσματικότερη με την υιοθέτηση επιπρόσθετων 
μεθόδων κοινωνικής στήριξης και επιχειρηματικής προόδου. Το κράτος καλείται να 
αντιληφθεί ότι πρέπει να υιοθετήσει μεθόδους και να βρει εργαλεία για λύση και όχι για 
κάλυψη προβλημάτων. Μπορεί στην Κύπρο τα προβλήματα του κοινωνικού 
αποκλεισμού και της φτώχιας να είναι λιγότερα σε σύγκριση με την υπόλοιπη Ευρώπη, 
όμως εμφανώς υπάρχουν και θα πρέπει το κράτος να παρεμβαίνει ουσιαστικά και 
εξισορροπητικά στους κρίσιμους τομείς της κοινωνικής προστασίας, της 
απασχόλησης, της υγείας, της εκπαίδευσης, της στήριξης της επιχειρηματικότητας και 
της έρευνας, ούτως ώστε από τη μια να αποτρέψει την επέκταση του φαινομένου 
αυτού και από την άλλη να συμβάλει αποτελεσματικά στην εξάλειψή του.  Για να το 
πετύχει αυτό, πρέπει να προβλέπει και να διεκδικεί στην Ευρώπη, ενώ την ίδια ώρα 
να προβλέπει και να κατανοεί τα προβλήματα εδώ, έξυπνα και πειστικά στις 
Βρυξέλλες και στη Φρανκφούρτη, αποτελεσματικά και, πάνω από όλα, με έγνοια και 
ευαισθησία στην Κύπρο. Είμαι βέβαιος ότι αυτή την έγνοια και την ευαισθησία, με 
καθολική προσέγγιση και ενότητα, θα επιδείξει μια νέα κυβέρνηση υπό τον Πρόεδρο 
της Βουλής ∆ημήτρη Χριστόφια, μετά το Φεβρουάριο, ως Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καθοριστικό πλέον ρόλο για την αποτελεσματικότητα της οικονομικής πολιτικής 
και τη διεθνή ανταγωνιστικότητα της Κύπρου διαδραματίζει η ποιότητα της παρουσίας 
και της καθοδήγησης του κράτους. Απαιτούνται διαρθρωτικές αλλαγές για την 
προώθηση ανάπτυξης σε τομείς που ανταποκρίνονται στις δικές μας συνθήκες.  Για 
παράδειγμα, σε δραστηριότητες τεχνολογικού περιεχομένου, σε δραστηριότητες 
βασισμένες σε φυσικούς και πολιτισμικούς πόρους, όπως βιολογική γεωργία και 
πολιτιστικός τουρισμός, και σε εξαγώγιμες υπηρεσίες.  Η ανάπτυξη της οικονομίας δεν 
πρέπει να προσκρούει σε διοικητικά εμπόδια. Απεναντίας, χρειάζεται αναβάθμιση και 
εκσυγχρονισμός της δημόσιας διοίκησης, αλλά και δημιουργία κλίματος ευνοϊκού για 
την επένδυση κεφαλαίων, που είναι αναγκαία για την ανάπτυξη.  Εννοώ την επένδυση  
εγχώριων αποταμιευτικών πόρων, που όμως δεν επαρκούν για στήριξη 
μακροχρόνιων αναπτυξιακών ρυθμών, καθώς και εξασφάλιση εισροής διεθνών 
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επενδύσεων.  Χρειάζεται η εισαγωγή σύγχρονου μάνατζμεντ σε όλους τους τομείς της 
διακυβέρνησης.  Χρειάζεται ενίσχυση όχι μόνο των οικονομικά ισχυρών, αλλά χρέος 
της σύγχρονης προοδευτικής πολιτείας είναι να διασφαλίζει ανταγωνιστικά εφόδια για 
στήριξη, επαναλαμβάνω, και των μικρών και μικρομεσαίων επιχειρήσεων, για να 
επιβιώσουν και να αναπτυχθούν, αξιοποιώντας στο έπακρο κοινοτικούς πόρους. 
Προτεραιότητά μας λοιπόν πρέπει να είναι η ανάπτυξη.  Είναι αναγκαίος ο σχεδιασμός 
αποτελεσματικής πολιτικής για την επίτευξη του στόχου αυτού και κατ’ επέκταση τη 
διάχυση της ευημερίας σε όλους ισόνομα.   

 Η ένταξή μας στην ΟΝΕ πρέπει να δώσει το έναυσμα για την προώθηση ενός 
νέου εκσυγχρονιστικού εγχειρήματος για ανάπτυξη και κοινωνική δικαιοσύνη 
ταυτόχρονα. Θέλουμε μια καλύτερη Ευρώπη, γιατί εκεί εναποθέσαμε το μέλλον της 
πατρίδας μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Περδίκης έχει το λόγο, παρακαλώ. 

 Έμειναν δέκα λεπτά στην κοινοβουλευτική σας ομάδα, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών αντιμετωπίζει με πολλή ανησυχία την 
ένταξη της κυπριακής οικονομίας στην Ευρωζώνη.  Λέγω ανησυχία και θέλω να 
διευκρινίσω, ανησυχία μεν, αλλά όχι επιφύλαξη.  Τι θέλω να πω;  Η επιλογή του 
κυπριακού λαού για την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ένα πολιτικό 
σκεπτικό διαχρονικό και επίκαιρο.  ∆ε θα αναλώσω το χρόνο μου για επιμοιρασμό των 
επινίκιων δαφνών σε προσωπικότητες της πολιτικής ζωής που βρίσκονται στη ζωή ή 
έχουν αποδημήσει ή βρίσκονται εν ενεργεία ή βρίσκονται σε  απόσυρση.  Αυτά 
λέχθηκαν από αυτό το βήμα στις προηγούμενες ομιλίες και είχαν, κατά την άποψή μου, 
περισσότερο χροιά προεκλογικής εκμετάλλευσης και χρησιμότητας, παρά ήταν στο 
θέμα.  Εάν ο άλφα ή ο δείνα πολιτικός έδωσε τα περισσότερα σ’ αυτή την υπόθεση, 
εάν δεν προέκυπτε για κάποιους το συγκεκριμένο αποτέλεσμα στο δημοψήφισμα και 
εάν δεν είχαμε τον άλφα ή το δείνα ηγέτη, θα είχαμε ή δε θα είχαμε ενταχθεί ή όχι στην 
Ενωμένη Ευρώπη, όλα αυτά αποτελούν μέρος μιας συζήτησης λίγο πολύ έξω από το 
θέμα μας.   

 Περισσότερο στο θέμα είναι όσοι αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες  
αναφέρθηκαν στις προσδοκώμενες θετικές αλλαγές στην κυπριακή οικονομία από την 
εισαγωγή μας στην Ευρωζώνη, αλλά και όσοι, πολύ σωστά και χρήσιμα, επισήμαναν 
τους κινδύνους και τις κακοτοπιές. 

 Εγώ θα συμφωνήσω καταρχάς, χρησιμοποιώντας τη διαλεκτική ότι, αφού, 
όπως έλεγαν πολλοί, είναι για πολιτικούς κυρίως λόγους και όχι για οικονομικούς που 
αποφασίσαμε να ενταχθούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ως στρατηγική μας επιλογή, η 
εισαγωγή του ευρώ και η ένταξη στην Ευρωζώνη είναι δυστυχώς ή ευτυχώς  
μονόδρομος.  ∆ε συζητείται λοιπόν αν καλώς γίνεται, αφού υποχρεωτικά γίνεται.  Είναι 
μια επιλογή δική μας και έχουμε όλοι ευθύνη γι’ αυτό. 

 Έχει ήδη ειπωθεί η σημασία της ένταξής μας στην Ευρωζώνη σε σχέση με τον 
αγώνα που διεξάγει ο κυπριακός λαός για λύση βιώσιμη, στοιχειωδώς δίκαιη και 
λειτουργική.  Επιδίωξή μας είναι να δημιουργήσουμε μια πατρίδα για όλους τους 
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Κυπρίους ενωμένη και ελεύθερη.  Απαραίτητο στοιχείο της λύσης είναι η εξασφάλιση 
συνθηκών ενιαίας οικονομικής ανάπτυξης.  Για να υπάρχει ενιαία ανάπτυξη, 
συναλλαγές, αγορά, παροχή υπηρεσιών και θέσεων εργασίας, πρέπει να λειτουργούν 
ενοποιητικοί θεσμοί και μάλιστα να είναι αυτοί οι θεσμοί ισχυροί και διαχρονικοί.  
Τέτοιοι θεσμοί μπορούν να αποτελούν και τη δικλίδα ασφάλειας, κάποια δικλίδα 
ασφάλειας, προς αποτροπή των όποιων σχεδίων διχοτόμησης ή προβλημάτων 
λειτουργίας του δικοινοτικού κράτους.   

 Η κυκλοφορία ενός ενιαίου νομίσματος και η ρύθμιση της αγοράς μέσω της 
λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας για ολόκληρη την Κύπρο κλείνουν 
την πόρτα στις όποιες προτάσεις για λειτουργία δύο κεντρικών τραπεζών στην Κύπρο 
και μέσω αυτών της εμπέδωσης της παρουσίας και λειτουργίας δύο διαφορετικών 
οικονομιών, μιας ελληνοκυπριακής και μιας τουρκοκυπριακής.  Παρά την πρόκληση 
της παραχώρησης μέρους της οικονομικής μας αυτοτέλειας στο κοινό ευρωπαϊκό 
πλαίσιο, οφείλουμε να διαπιστώσουμε ότι είναι ένα στοιχείο δίκαιης συνεργασίας 
μεταξύ των λαών της Ευρώπης.  Μακάρι να μπορούσαν και ο συμπατριώτες μας 
Τουρκοκύπριοι να λειτουργήσουν μέσα στα πνεύμα της δίκαιης και ισότιμης -και όχι 
ισόποσης- συνεργασίας!  

 Είναι θετικό γεγονός -και οφείλω να το επισημάνω- ότι ανάμεσα στους 
Τουρκοκυπρίους ενισχύεται η άποψη ότι θα πρέπει να υιοθετηθεί και στις κατεχόμενες 
περιοχές το ευρώ ως νόμισμα για τις συναλλαγές και την αγορά. 

 Υπήρξε μια συζήτηση -είναι αλήθεια- για το χρόνο που πραγματοποιείται η 
εισαγωγή του ευρώ.  Σε αυτό το θέμα το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
ξεκάθαρα τοποθετήθηκε υπέρ της απόφασης για την 1η Ιανουαρίου 2008.  Θεωρούμε 
ότι η καθυστέρηση, που προτάθηκε από το ΑΚΕΛ, δεν ήταν προς όφελος της 
οικονομίας και των πολιτών.  Είχαμε την άποψη ότι αρκετά έχει ταλαιπωρηθεί το 
εισόδημα των εργαζομένων, οι αναπτυξιακές δαπάνες και οι δυνατότητες της 
δημόσιας υπηρεσίας, που κλήθηκε να περιορίσει τις δραστηριότητές της και να προβεί 
σε εξοικονομήσεις δραματικές, προκειμένου να ικανοποιηθούν τα περίφημα κριτήρια. 

 Βέβαια, γνωρίζουμε  ότι η παρακολούθηση των κριτηρίων θα είναι από τούδε 
και στο εξής συνεχής, γεγονός που θα καθορίζει συγκεκριμένα πλαίσια απόκλισης, 
αλλά από πολιτική και ψυχολογική άποψη η πίεση για την ικανοποίηση των κριτηρίων 
πριν την ένταξη στην Ευρωζώνη είναι αυτή που συχνά οδηγεί σε πολιτικές λιτότητας. 

 Και, κακά τα ψέματα, αφού ζούμε στον καπιταλιστικό κόσμο, η λιτότητα είναι 
πάντα μονόπλευρη.  Αυτό που προσπαθώ να πω είναι ότι για τους Οικολόγους η 
αναγκαιότητα της άμεσης ένταξης στην Ευρωζώνη, αφού έχουμε ήδη υποστεί τις 
θυσίες και είμαστε δημοσιονομικά έτοιμοι, πηγάζει από την ανάγκη να απελευθερωθεί 
η οικονομία από το άγχος της ένταξης και να μπορέσει να διεκδικήσει τα θετικά το 
συντομότερο προς όφελος των απλών πολιτών. 

 Όμως αυτός ο συλλογισμός, για να έχει βάση και αξία, πρέπει να συνοδεύεται 
από τα ανάλογα έργα προετοιμασίας.  ∆ε θέλω να μηδενίσω την προσπάθεια που 
γίνεται, αλλά έχω την εντύπωση ότι υπάρχουν μεγάλα ελλείμματα στην ενημέρωση 
των οικονομικών παραγόντων και των καταναλωτών.  ∆εν μπορώ να μην κάνω 
αναφορά εξάλλου και στα προβλήματα που προέκυψαν στην ανάθεση της 
διαφημιστικής εκστρατείας. 

 Ήδη η αγορά πλήττεται από φαινόμενα αισχροκέρδειας.  Είναι ολοφάνερη η 
προσπάθεια κάποιων να ανεβάσουν τις τιμές πριν την 1η Ιανουαρίου, προκειμένου να 
έχουν αυξημένα περιθώρια κέρδους με την αλλαγή του νομίσματος.  Καθώς η 
προσοχή όλων συγκεντρώνεται στην κρίσιμη ώρα της αλλαγής του νομίσματος, 
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έχοντας την εμπειρία άλλων χωρών και ιδιαίτερα της Ελλάδας, οι κερδοσκόποι 
επέλεξαν να αυξήσουν τις τιμές μέσα στο καλοκαίρι, σε χρόνο ανύποπτο. 

 Η κυβέρνηση έχει πάρει κάποια μέτρα, όμως φαίνεται πως χρειάζονται και άλλα.  
Έχω την άποψη ότι επιβάλλεται περισσότερη παρακολούθηση, ενημέρωση και 
εγρήγορση.  Επίσης, προτείνουμε την παροχή ακόμα ενός πακέτου κοινωνικών 
παροχών, ακόμα και αν αυτό κινδυνεύει να χαρακτηριστεί προεκλογικό. Ακόμα ένα 
πακέτο κοινωνικής σύγκλισης μέσα στο χειμώνα, για να στηριχθεί το εισόδημα των 
εργαζομένων και των ευπαθών ομάδων και να αντέξουν την όποια αισχροκέρδεια η 
οποία θα προκύψει, είμαι βέβαιος, παρά τα όποια κυβερνητικά μέτρα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ομιλητής από το ∆ημοκρατικό Κόμμα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

 Θα υπάρξει άλλος ομιλητής από το ΑΚΕΛ; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν θα συνεχιστεί και την άλλη εβδομάδα, έχουμε ακόμα είκοσι 
πέντε λεπτά.  Θα είναι ο κ. Λαμάρης, γιατί χρειάζεται προετοιμασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ ήθελα να μη συνεχιστεί, να πω την αλήθεια, να κλείσει το θέμα, αλλά... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμείς είμαστε έτοιμοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Αστειευόμενος) 

 Ε, είστε εσείς έτοιμος, κύριε Χριστοφόρου, σίγουρα.  Πάντα είστε έτοιμος, 
πρόσκοπος! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και πρώτοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν θα αναβληθεί, με βάση τις απόψεις των συναδέλφων, 
επειδή εκτάκτως εγώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προτιμάτε να προετοιμαστείτε καλύτερα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Θα ήταν ο κ. Βότσης που θα μιλούσε, ο οποίος για λόγους άλλων 
υποχρεώσεων δεν μπορεί να είναι σήμερα παρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, κατανοητό και δείχνουμε κατανόηση. 

 Άρα, να μου επιτρέψετε να κλείσω τη συνεδρία της Βουλής και να πούμε ότι θα 
συνεχίσουμε και θα κλείσουμε τη συζήτηση την άλλη εβδομάδα. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, στις 15 Νοεμβρίου, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.083-2007) 

 2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.084-2007) 

 3. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.161-2007) 

 4. Ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών 
Στοιχημάτων και Λαχείων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.189-2007) 

 5. Ο περί Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση 
και Φόρος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.188-2007) 

 6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.222-2007) 

 7. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.223-2007) 

 8. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.137-2007) 

 9. Ο περί των Τελικών Πράξεων της 
∆ιάσκεψης των Πληρεξουσίων της ∆ιεθνούς 
Ένωσης Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.150-2007) 

 10. Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.121-2007) 

 11. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.066-2007) 

 12. Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.011-2007) 

 13. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (∆ιάρθρωση 
και Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.080-2007) 

 14. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέσεις 
Λειτουργού Νεολαίας και Λειτουργού 
Νεολαίας Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.106-2007) 

 15. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.110-2007) 

 16. Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη 
Βασικών Αναγκών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.112-2007) 

 17. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.056-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Οι προοπτικές της Κύπρου στην 
Ευρωζώνη». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού).  
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003.2007) 

 2.  «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών 
συντάξεων πάνω από το όριο της 
φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
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κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 3.  «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης 
μέσα στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη 
της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 4.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική 
δράση από  την πολιτεία και την 
κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 5.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια 
υγεία, η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός 
στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα 
προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 
75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 6.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού 
σχεδίου αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που 
τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής 
Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το θέμα που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και 
εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
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Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της 
Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας στο 
πλαίσιο της απόφασης της Βαρκελώνης 
και η πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Τάσου 
Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη και 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 10.  «Προβλήματα και προοπτικές του 
κυπριακού τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που 
τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για 
αρμονική ένταξη της λειτουργίας του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό κέντρο της 
πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Γιάννου 
Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα και Πανίκκου 
Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού 
μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Κώστα 
Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά και Πανίκκου 
Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 13.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 
πληροφορίες που εμπλέκουν την Κύπρο 
σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι 
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ενέργειες της κυβέρνησης προς 
διαλεύκανση των καταγγελιών και 
αποκατάσταση του καλού ονόματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή  κ. Γιώργου 
Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.371.2006) 

 Υπενθυμίζω ότι η 15η Νοεμβρίου είναι και η επέτειος της ανακήρυξης του 
ψευδοκράτους και θα κάνω μια τοποθέτηση εκ μέρους όλων. 

 Ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Νικολάου Ιωνάς 

Ακκελίδου Ντίνα Ομήρου Γιαννάκης 

Αντωνίου Αντώνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Αριστοτέλους Άριστος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Βαρνάβα Γιώργος Παπακώστας Κώστας 

Βότσης Άγγελος  Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Πουργουρίδης Χρήστος 

Γεωργίου Γεώργιος Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σταυριανός Πανίκκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Στυλιανίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μητσόπουλος Τάσος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Νεοφύτου Αβέρωφ  
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων στη ∆ιεθνή Ημέρα 
Ανάμνησης και τήρηση δίλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων των δύο 
παγκόσμιων πολέμων. 

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Χαρτοσήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Εκτύπωσης Κινητών Επισημάτων (Χαρτοσήμων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

3. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2005» και «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2005» και ψήφισή 
τους σε νόμους, της πρώτης με αρ. 2 και της δεύτερης με αρ. 3. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 
Θέσεις Επιθεωρητή Πτητικών Επιχειρήσεων και Λειτουργού Αεροπλοϊμότητας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η πολιτική για την πολυγλωσσία στην εκπαίδευση - Κατάργηση του 356 ΤΟ της 
Πόλης Χρυσοχούς - Καταγγελίες για νόθευση του πετρελαίου θέρμανσης - Το 
αρδευτικό δίκτυο στην περιοχή αναδασμού στο δήμο Αραδίππου - Ανάγκη 
κατασκευής φράγματος στον ποταμό Καμμύτση στην Αραδίππου - Η θέση της 
Κύπρου στα πολιτιστικά ζητήματα ανάμεσα στις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης - Αποπεράτωση της κατασκευής των πεζοδρομίων στην κοινότητα 
Καμπιών - Αίτημα του δήμου Λατσιών για τερματισμό του μορατόριουμ των 
προσλήψεων - Αιτήματα του δήμου Λατσιών για ολοκλήρωση αερογέφυρας και 
επέκταση δρόμου - Αίτημα δήμου Λατσιών για τροποποιήσεις του τοπικού 
σχεδίου - Αίτημα δήμου Λατσιών για αύξηση της κρατικής χορηγίας στους 
δήμους. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα κοινότητας Κοράκου για κατασκευή γεφυριού - Λειτουργία 
παιδοψυχιατρικής κλινικής στο Μακάρειο Νοσοκομείο - ∆ιαχείριση αποβλήτων 
από οικοδομικές εργασίες - Το αποχετευτικό σύστημα στο Κοιλάνι - Αίτημα 
δήμου Έγκωμης για έγκριση του Πολυδύναμου Κέντρου Ηλικιωμένων και του 
Βρεφονηπιοκομικού Κέντρου ως πολεοδομικών έργων - Εμπλουτισμός 
παραποτάμιων πηγών από το φράγμα Κανναβιούς - Αίτημα του δήμου 
Λευκάρων για κατάργηση του τοπικού σχεδίου και εφαρμογή της ∆ήλωσης 
Πολιτικής. 

8. Αγορεύσεις των κ. Κύπρου Χρυσοστομίδη και Γιώργου Περδίκη για το θέμα «Οι 
προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 15ης Νοεμβρίου 2007  

 (Ώρα έναρξης:  4.27 μ.μ.)  

(Αρ. 7)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλησπέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ να 
διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προτού προχωρήσουμε στις εργασίες του σώματος, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, επιτρέψετέ μου να πω λίγα λόγια για τις δύο επετείους.  ∆ύο επετείους οι 
οποίες έχουν στενή ιστορική σύνδεση μεταξύ τους, παρότι τις χωρίζουν δέκα 
ολόκληρα χρόνια.  Πρόκειται για την επέτειο της εξέγερσης των φοιτητών της Αθήνας 
στο Πολυτεχνείο, το Νοέμβριο του 1973, και για την επέτειο ανακήρυξης του 
ψευδοκράτους, στις 15 Νοεμβρίου 1983. 

 Στο Πολυτεχνείο, το Νοέμβριο του 1973, οι φοιτητές απαίτησαν ψωμί, παιδεία, 
ελευθερία και μαζί απαίτησαν να τερματιστούν οι προδοτικοί σχεδιασμοί και 
συνωμοσίες της χούντας και των ξένων πατρώνων της σε βάρος της Κύπρου και του 
λαού της. 

 ∆έκα χρόνια αργότερα, το Νοέμβριο του 1983, η Τουρκία και το υποτελές 
κατοχικό καθεστώς προχώρησαν, κατά παράβαση των αρχών του διεθνούς δικαίου 
και των ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, στην ανακήρυξη ενός 
παράνομου κράτους, που πολύ εύστοχα ονομάστηκε “ψευδοκράτος”. 

 ∆υστυχώς, η εξέγερση του Πολυτεχνείου δεν οδήγησε ούτε στην αναχαίτιση της 
προδοσίας ούτε και στην κατάρρευση της χούντας.  Αυτή συνέχισε να υπάρχει με 
άλλο προσωπείο, με επικεφαλής το δικτάτορα ∆ημήτρη Ιωαννίδη, που ακόμα πιο 
ξετσίπωτα και προκλητικά προώθησε τα σχέδια σε βάρος της Κύπρου.  Η δικτατορία 
κατέρρευσε τον Ιούλιο του 1974 κάτω από το βάρος του εγκλήματος που διέπραξε 
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στην Κύπρο, του προδοτικού πραξικοπήματος, του φασιστικού πραξικοπήματος, που 
έφερε την τουρκική εισβολή και την κατοχή.  

 Η θυσία των παιδιών του Πολυτεχνείου ήταν θυσία και για την Κύπρο και το 
λαό της και γι’ αυτό τους τιμούμε και θα τους τιμούμε πάντοτε.  Από το δικό τους 
παράδειγμα, από τη δική τους στάση ζωής αντλούμε δύναμη και πίστη, για να 
συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για ελευθερία, για δικαιοσύνη, για ειρήνη στην Κύπρο 
και στον κόσμο ολόκληρο. 

 Η ανακήρυξη του ψευδοκράτους αποτελεί την κορύφωση των αποσχιστικών, 
διχοτομικών ενεργειών της Άγκυρας, αλλά και των προσπαθειών της να 
νομιμοποιήσει τα κατοχικά δεδομένα και να υλοποιήσει το στόχο της για δημιουργία 
δύο ξεχωριστών κρατών στο νησί. 

 Η διεθνής κοινότητα με δύο ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, το 541 και το 550, καταδίκασε την ανακήρυξη του 
ψευδοκράτους και κάλεσε όπως καμιά χώρα αναγνωρίσει την ούτω καλούμενη 
“Τουρκική ∆ημοκρατία της Βόρειας Κύπρου”. 

 Τριάντα τέσσερα σχεδόν χρόνια μετά την τραγωδία του 1974 και είκοσι τέσσερα 
μετά την ανακήρυξη του ψευδοκράτους, η Τουρκία συνεχίζει επίμονα να επιδιώκει την 
αναβάθμιση του ψευδοκράτους, με άλλοθι την έξοδο των Τουρκοκυπρίων από τη 
λεγόμενη “απομόνωση”, έχοντας την ανοχή ή τη στήριξη γνωστών κύκλων του 
διεθνούς παράγοντα. 

 Στο φόντο της έντασης αυτών των προσπαθειών της Τουρκίας, εμείς ενωμένοι 
πρέπει να αναλαμβάνουμε συνεχείς, συλλογικές και στοχοπροσηλωμένες 
πρωτοβουλίες, για να αντιμετωπιστεί η διχοτομική πολιτική της κατοχικής δύναμης, 
αλλά και για να καμφθεί η αδιαλλαξία της, που συντηρεί τη στασιμότητα και το 
αδιέξοδο στο Κυπριακό.   

 Μ’ αφορμή την επέτειο της ανακήρυξης του ψευδοκράτους, δηλώνουμε την 
αντίθεσή μας στη διχοτόμηση, που αποτελεί καταστροφή για την πατρίδα μας.  
Επαναλαμβάνουμε τη θέλησή μας να συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για άρση της 
κατοχής, για σύντομη λύση του Κυπριακού, για επανένωση της πατρίδας και του λαού 
μας, παραμένοντας σταθεροί και συνεπείς στις αρχές λύσης του Κυπριακού.  
Συνεχίζουμε να αγωνιζόμαστε για μια λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας στο 
πλαίσιο των ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, των συμφωνιών 
υψηλού επιπέδου, των αρχών του διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου.  Για μια λύση 
που θα αποκαθιστά και θα διασφαλίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές 
ελευθερίες του λαού μας και θα τον καθιστά πραγματικό αφέντη στον τόπο του. 

 Τιμώντας τη μνήμη των αγωνιστών του Πολυτεχνείου και τη μνήμη όλων όσοι 
έπεσαν για την υπεράσπιση της εδαφικής ακεραιότητας και της ανεξαρτησίας του 
τόπου μας, σας καλώ να εγερθούμε, για να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή.   

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη. 

 Να μπούμε τώρα στη νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Όσον αφορά στα δύο πρώτα θέματα, αναβάλλονται, γιατί συνεχίζεται η μελέτη 
τους ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 3 και 4 και 5 δεν είναι έτοιμα. 



 3

 Το έκτο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 
Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, 
ΣΥΑΛΚ και ΣΥΠΥΑΛΚ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Ταμείου της Αρχής Λιμένων Κύπρου πρόσθετων δαπανών συνολικού 
ύψους £142.784, που αφορούν κυρίως αναβαθμίσεις υφιστάμενων θέσεων και 
δημιουργία νέων θέσεων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, με πρότασή του προς το Υπουργικό Συμβούλιο, 
ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2007, υπέβαλε για έγκριση συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το έτος 2007, στον οποίο 
περιλαμβάνονταν πρόνοιες για πρόσθετες δαπάνες συνολικού ύψους £142.784, που 
αφορούσαν κυρίως αναβαθμίσεις υφιστάμενων θέσεων και δημιουργία νέων θέσεων. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 29 Αυγούστου 
2007, συζήτησε την πιο πάνω πρόταση και αποφάσισε να εξουσιοδοτήσει τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων και τον Υπουργό Οικονομικών όπως μελετήσουν 
εκ νέου το θέμα και υποβάλουν νέα πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε συνάντηση των δύο υπουργών, ημερομηνίας 
12 Οκτωβρίου 2007, στην οποία παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου, καθώς και αρμόδιοι 
υπηρεσιακοί παράγοντες των δύο υπουργείων, παρατέθηκε όλο το ιστορικό του 
θέματος και η αιτιολογική βάση στην οποία στηρίχθηκε η απόφαση για προώθηση των 
σχετικών ρυθμίσεων. 

 Περαιτέρω, στο προσχέδιο της συλλογικής σύμβασης της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου για τα έτη 2002-2003, το οποίο εγκρίθηκε από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 
και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, περιλαμβανόταν διάταξη που 
προνοούσε τη σύσταση, από εκπροσώπους της Αρχής Λιμένων Κύπρου και των 
συντεχνιών του προσωπικού της, μικτού κλιμακίου το οποίο να προβεί στην 
επεξεργασία των λεπτομερειών ενδεχόμενης αναθεώρησης του μισθολογικού 
επιπέδου αριθμού θέσεων της Αρχής.  Συγκεκριμένα, οι όροι εντολής του κλιμακίου 
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περιορίζονταν στην εξέταση τεσσάρων κατηγοριών θέσεων, δηλαδή των θέσεων της 
Πλοηγικής Υπηρεσίας, των θέσεων των Τεχνικών Υπηρεσιών, των διευθυντικών 
θέσεων και των θέσεων του κλάδου πληροφορικής.  Ωστόσο, στο τελικό κείμενο της 
εν λόγω συλλογικής σύμβασης, που υπογράφτηκε στις 14 Ιουνίου 2004 από την Αρχή 
Λιμένων Κύπρου και τις συντεχνίες των υπαλλήλων, περιλήφθηκε πρόνοια για 
εξέταση από το κλιμάκιο και αριθμού άλλων θέσεων χωρίς, σύμφωνα με τα στοιχεία 
που κατατέθηκαν, την εκ των προτέρων ενημέρωση των συναρμόδιων υπουργείων 
(Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και Υπουργείο Οικονομικών).  Μετά την 
ολοκλήρωση των εργασιών του το μικτό κλιμάκιο γνωστοποίησε τις εισηγήσεις του 
στο διοικητικό συμβούλιο της Αρχής Λιμένων Κύπρου, το οποίο και τοποθετήθηκε επί 
τούτων  καταρχάς θετικά. 

 Συναφώς, ύστερα από διαβουλεύσεις μεταξύ των εμπλεκόμενων συντεχνιών, 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου και του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 
συμφωνήθηκαν οι ρυθμίσεις που περιλαμβάνονται στον υπό αναφορά  
συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, αλλά και τα όσα κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον πρόεδρο της 
Αρχής, οι σχετικές ρυθμίσεις, στην περίπτωση που υπήρχε αντιστοιχία μεταξύ των 
θέσεων της Αρχής Λιμένων Κύπρου με τις θέσεις της δημόσιας υπηρεσίας είναι 
ταυτόσημες με τις αντίστοιχες ρυθμίσεις που έγιναν στα πλαίσια της αναθεώρησης του 
κρατικού μισθολογίου το 2002 και θα έχουν ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2002, 
ημερομηνία ισχύος και του νέου κρατικού μισθολογίου, αφού η Αρχή Λιμένων Κύπρου 
όσον αφορά το μισθολόγιο των υπαλλήλων της υιοθετεί και εφαρμόζει κατ’ αναλογία 
τα ισχύοντα  στον κρατικό τομέα.  Στις περιπτώσεις όμως που λόγω της φύσης των 
αρμοδιοτήτων της Αρχής δεν υπήρχε οποιαδήποτε αντιστοιχία με τη δημόσια 
υπηρεσία έγιναν ειδικές ρυθμίσεις, οι οποίες δε θα έχουν αναδρομική ισχύ. Στις 
περιπτώσεις αυτές περιλαμβάνονται όλες οι θέσεις της Πλοηγικής Υπηρεσίας, δηλαδή 
οι δομές των θέσεων Κυβερνήτη Ρυμουλκού και Μηχανικού Ρυμουλκού των οποίων η 
αναβάθμιση ήταν δικαιολογημένη βάσει του ότι, πέραν των απαιτούμενων 
προσόντων, απαιτείται και συγκεκριμένη πείρα και πρακτική. 

 Όσον αφορά την επί προσωπικής βάσεως μισθολογική ανέλιξη των κατόχων 
των θέσεων που περιλαμβάνονται στον υπό αναφορά συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό κατά την 1η Ιανουαρίου 2002, αυτή έγινε κατ’ αναλογία της 
αντίστοιχης λογικής που εφαρμόστηκε κατά την αναθεώρηση του κρατικού 
μισθολογίου, δηλαδή για να αποφευχθεί η υιοθέτηση ως μόνιμων ρυθμίσεων 
διεκδικήσεων της συνδικαλιστικής πλευράς για υψηλότερους μισθοδοτικούς όρους ή 
για να υπάρξει συναίνεση της συνδικαλιστικής πλευράς ως προς τη διαφοροποίηση 
της μισθοδοτικής και βαθμολογικής διάρθρωσης κάποιων θέσεων (π.χ. συνδυασμένες 
κλίμακες αντί των συνδυασμένων θέσεων), για σκοπούς μείωσης μακροχρόνια τους 
κόστους του μισθολογίου. 

 Αναφορικά με τους Τεχνικούς, η αναβάθμιση δικαιολογείται, σύμφωνα με την 
εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, από το γεγονός ότι με 
βάση τις πρόνοιες του κρατικού μισθολογίου προβλέπεται η ανέλιξη των Τεχνικών 
μέχρι την κλίμακα Α12 εκεί όπου το σχέδιο υπηρεσίας στη βαθμίδα εισδοχής απαιτεί 
προσόντα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου και, επειδή το σχέδιο υπηρεσίας της θέσης  
Τεχνικού στην Αρχή Λιμένων Κύπρου απαιτεί αυτά τα προσόντα, η Αρχή θα πρέπει 
να εναρμονιστεί με την εν λόγω πρόνοια μόνο για τους επηρεαζόμενους υπαλλήλους 
που κατέχουν δίπλωμα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης σχετικής με τον κλάδο (π.χ. ΑΤΙ ή 
ισότιμο προσόν).  Για υπηρετούντες υπαλλήλους που δεν κατέχουν το πιο πάνω 
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προσόν η ρύθμιση θα επέλθει, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε μεταγενέστερο στάδιο, 
ανάλογα με αυτήν που θα τύχει  εφαρμογής στη δημόσια υπηρεσία. 

 Όσον αφορά τις δύο νέες θέσεις Ανώτερου Πλοηγού, αυτές προτάθηκαν για 
σκοπούς ανέλιξης των Πλοηγών, λαμβάνοντας υπόψη ότι για την απόκτηση του 
διπλώματος Πλοιάρχου Α΄ (το οποίο είναι απαραίτητο προσόν για τη θέση Ανώτερου 
Πλοηγού) απαιτούνται πολλά χρόνια θαλάσσιας πείρας, με αποτέλεσμα αυτοί να 
διορίζονται στην Αρχή σε μεγάλη ηλικία και για την εξάντληση της κλίμακας να 
απαιτούνται περισσότερα χρόνια από τα εναπομείναντα χρόνια υπηρεσίας τους.  
 Περαιτέρω, αναφορικά με τις αναβαθμίσεις των θέσεων ∆ιευθυντών Λιμανιών, 
έχει προταθεί ως μόνιμη ρύθμιση η κλίμακα Α14 συν μία προσαύξηση και ως 
προσωπική τοποθέτηση η κλίμακα Α14 συν δύο προσαυξήσεις, λαμβάνοντας υπόψη 
ότι ο ∆ιευθυντής Λιμανιού είναι ο ιεραρχικά προϊστάμενος του Ανώτερου Πλοηγού, για 
τον οποίο, για τους λόγους που έχουν προαναφερθεί, έχει προταθεί η τοποθέτησή του 
στην κλίμακα Α13 συν δύο προσαυξήσεις. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, με τη σύμφωνο γνώμη του Υπουργείου 
Οικονομικών, φρονεί ότι οι αναφερόμενες ρυθμίσεις συνάδουν με αυτές που έχουν 
ήδη υιοθετηθεί στα πλαίσια της αναθεώρησης του κρατικού μισθολογίου και του 
μισθολογίου των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ΗΣΥ και ΕΥΡΩΚΟ λέει εδώ ότι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμεθα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Το ΕΥΡΩΚΟ;   

 Κύριε Ερωτοκρίτου; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είμαστε σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, είναι ομόφωνο. 
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 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους 
£142.784 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2007.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος του 2004.  [Νόμος 30(ΙΙ) του 2004].  Άρθρο 4.  

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των κονδυλίων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το έβδομο θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το όγδοο θέμα είναι «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007». 

 Κύριε Πουργουρίδη, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να έχουμε μία αναβολή για το θέμα αυτό, γιατί 
θέλουμε να εξετάσουμε κάποια ζητήματα, κάτι που δεν είχαμε την ευκαιρία να το 
πράξουμε μέχρι σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση; 

 Μία εβδομάδα είναι ικανοποιητική, κύριε Πουργουρίδη; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Νομίζω ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει;    

 Αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί των Τελικών Πράξεων της ∆ιάσκεψης των 
Πληρεξουσίων της ∆ιεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Τελικών Πράξεων της ∆ιάσκεψης 
των Πληρεξουσίων της ∆ιεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007»   

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντώνης Αντωνίου     Φειδίας Σαρίκας 

 Αντρέας Φακοντής     Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Γεωργίου    Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου 2007.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του 
ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας νομοθετική κύρωση των Τελικών Πράξεων 
της ∆ιάσκεψης των Πληρεξουσίων της ∆ιεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών (Μαρακές, 
2002), η έγκριση των οποίων αποφασίστηκε με την υπ’ αριθμόν 65.063 και 
ημερομηνία 14 Φεβρουαρίου 2007 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου  Συγκοινωνιών και Έργων 
και του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, καθώς και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, τα σημαντικότερα θέματα που απασχόλησαν 
τη ∆ιάσκεψη των Πληρεξουσίων της ∆ιεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών (Μαρακές, 
2002) ήταν τα ακόλουθα: 

 Ο ρόλος των κρατών μελών στη διαχείριση διεθνών διαδικτυακών τομέων, 
διευθύνσεων και ονομάτων. 

 Το Στρατηγικό Πλάνο 2004-2007. 

Με αυτό σκοπείται, μεταξύ άλλων, η βελτίωση των τηλεπικοινωνιών, η μείωση 
του χάσματος στις διεθνείς τηλεπικοινωνίες, η αύξηση του αριθμού κυρίως των 
τομεακών μελών της ένωσης αυτής και η ανάπτυξη εργαλείων για την 
προστασία και διαλειτουργικότητα των τηλεπικοινωνιακών δικτύων. 

 Η αναθεώρηση του Πλάνου Συχνοτήτων Στοκχόλμη 61 για την εισαγωγή της 
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ψηφιακής τηλεόρασης. 

Το θέμα αυτό αποτελεί επιβεβλημένη ανάγκη για το ραδιοτηλεοπτικό πεδίο της 
Κύπρου, το οποίο υποφέρει από προβλήματα κορεσμού του φάσματος, 
παρεμβολών από γειτονικές χώρες και παρεμβολών από τα κατεχόμενα.  Με 
την εισαγωγή της ψηφιακής τεχνολογίας τα προβλήματα αυτά θα 
απαμβλυνθούν, λόγω του ότι παρέχεται η δυνατότητα μετάδοσης πολλών 
(τεσσάρων έως έξι) ψηφιακών προγραμμάτων του ευρωφάσματος ενός 
αναλογικού καναλιού. 

 Η αποκατάσταση του κόστους στην προώθηση δορυφορικών καταχωρίσεων. 

 Η ειδική βοήθεια για επιδιόρθωση και ανάπτυξη τηλεπικοινωνιακών δικτύων 
συγκεκριμένων χωρών.   

 Η ενίσχυση του ρόλου της ∆ιεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών σε θέματα 
ασφάλειας δικτύων. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων εισηγείται στη Βουλή, με πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο 
κύρωση των υπό αναφορά Τελικών Πράξεων. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί του πιο πάνω 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση των Τελικών Πράξεων.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Τελικών Πράξεων της 
∆ιάσκεψης των Πληρεξουσίων της ∆ιεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Αρχής 
Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και «Οι περί Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντώνης Αντωνίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Αντρέας Φακοντής  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Γεωργίου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 6 Νοεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού), της Αρχής Λιμένων Κύπρου και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, παρ’ 
όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμου, ώστε το διάταγμα που το διοικητικό συμβούλιο της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου δύναται να εκδίδει, αναφορικά με τον καθορισμό εκείνων των 
θέσεων εντός της Αρχής που συνεπάγονται την άσκηση δημόσιας εξουσίας, να 
εγκρίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο πριν από τη δημοσίευσή του στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
εδάφιο (2) του άρθρου 19 του περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
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Κανονισμών.   

 Ειδικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς προτείνονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Η αντικατάσταση του ορισμού του όρου “κράτος μέλος”, ώστε να σημαίνει 
κράτος που είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή/και συμβαλλόμενο μέρος 
στη Συμφωνία για τον Ευρωπαϊκό Οικονομικό Χώρο και την Ελβετία.  

2. Η προσθήκη του όρου “Συμφωνία για τον Ευρωπαϊκό Οικονομικό Χώρο” και 
του ορισμού του.  

3. Η τροποποίηση της παραγράφου (3) του Κανονισμού 13 των βασικών 
κανονισμών για τη δοκιμασία πρωτοδιοριζόμενων υπαλλήλων, που αποσκοπεί 
στο να χορηγηθεί δυνατότητα στο συμβούλιο της Αρχής να αποφασίζει όχι 
μόνο για την επικύρωση ή τον τερματισμό του διορισμού υπαλλήλων που 
υπηρετούν με δοκιμασία, όπως προβλέπεται στους ισχύοντες κανονισμούς, 
αλλά και για την παράταση της περιόδου δοκιμασίας τους.  Η εν λόγω 
τροποποίηση αποτελεί απόρροια σχετικής δικαστικής απόφασης και 
αποσκοπεί στην εναρμόνιση των εν λόγω κανονισμών με τις αντίστοιχες 
διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου και των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, με πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή  την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», και την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου και 
των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όλοι υπέρ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2007.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και 
της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς,  οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 
του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η αύξηση του ανώτατου ορίου 
του τέλους που καταβάλλεται ετησίως από κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακινήτου ή 
υποστατικού το οποίο βρίσκεται στην περιοχή του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας, η οποία θα εξυπηρετηθεί ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το 
σύστημα αποχέτευσης ομβρίων υδάτων του εν λόγω συμβουλίου, από 0,05 του σεντ 
για κάθε λίρα ή ποσοστό μισό τοις χιλίοις πάνω στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου 
όπως αυτή είναι καταχωρισμένη στα βιβλία του Επαρχιακού Κτηματολογικού 
Γραφείου Λεμεσού σε 0,10 του σεντ για κάθε λίρα ή ποσοστό ένα τοις χιλίοις πάνω 
στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου αντίστοιχα.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας για την 
αντιμετώπιση των πλημμυρών που παρατηρούνται στην περιοχή του έχει 
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προγραμματίσει την κατασκευή σημαντικών έργων τόσο για την περίοδο 2007 μέχρι 
2012 όσο και για την περίοδο 2012 μέχρι 2017, των οποίων, σύμφωνα με την 
προκαταρκτική εκτίμηση που διενεργήθηκε, η δαπάνη θα ανέλθει στο ποσό των 
£17.000.000 για κάθε περίοδο. Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η δαπάνη για 
τα έργα προτεραιότητας της πρώτης υπό αναφορά περιόδου, σύμφωνα με την 
προκαταρκτική εκτίμηση, θα ανέλθει στα £8.000.000 και για την κατασκευή των 
οποίων η κυβέρνηση θα παραχωρήσει οικονομική βοήθεια ύψους 80%. Το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, με σκοπό τη σταδιακή αύξηση της συνεισφοράς 
των πολιτών που θα επωφεληθούν από τα υπό αναφορά έργα, αποφάσισε την 
προτεινόμενη αύξηση του τέλους ομβρίων υδάτων και το Υπουργείο Εσωτερικών 
υιοθετώντας την κατέθεσε τους υπό συζήτηση κανονισμούς στη Βουλή για έγκριση.  

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής υποστήριξαν πως οι αυξήσεις που 
προτείνονται με τους υπό συζήτηση κανονισμούς είναι πολύ υψηλές, γι’ αυτό και 
εισηγήθηκαν όπως αυτές επιβληθούν από το Συμβούλιο Λεμεσού-Αμαθούντας 
κλιμακωτά.  Περαιτέρω, υποστήριξαν πως τα συμβούλια αποχετεύσεων θα πρέπει να 
ασκούν ορθή διαχείριση των ποσών που εισπράττουν από τα διάφορα τέλη που 
επιβάλλουν στους πολίτες, καθώς και ότι θα πρέπει να ενημερώνουν τους τελευταίους 
για τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται σε σχέση με την αποπεράτωση των έργων που 
προγραμματίζονται, ώστε οι πολίτες να είναι ενήμεροι της ενδεχόμενης ανάγκης για 
την επιβολή των αυξήσεων τις οποίες καλούνται κατά καιρούς να πληρώνουν.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, στο στάδιο της μελέτης των υπό 
αναφορά κανονισμών, ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με την 
προτεινόμενη από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας αύξηση των 
τελών και, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στην πιο κάτω 
απόφαση: 

 Μείωση της προτεινόμενης αύξησης του τέλους ομβρίων υδάτων που 
επιβάλλεται από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας από 0,10 του 
σεντ για κάθε λίρα ή ποσοστό ένα τοις χιλίοις πάνω στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου 
σε 0,068 του σεντ ή ποσοστό εξήντα οκτώ τοις χιλίοις αντίστοιχα, με την προϋπόθεση 
όμως ότι αυτή θα επιβληθεί κλιμακωτά. Ειδικότερα, η επιτροπή αποφάσισε να 
εισηγηθεί στη Βουλή όπως καθοριστεί ως ανώτατο όριο του τέλους ομβρίων υδάτων 
ποσό μέχρι 0,068 του σεντ για κάθε λίρα ή ποσοστό 0,68 τοις χιλίοις πάνω στην 
εκτιμημένη αξία του ακινήτου, αλλά να δύναται το συμβούλιο να επιβάλει κλιμακωτά 
αύξηση από την 1η Ιανουαρίου 2008, ως ακολούθως: 

1.  Μέχρι 0,056 του σεντ για κάθε λίρα ή μέχρι ποσοστό 0,56 τοις χιλίοις πάνω 
στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου έως την 31η ∆εκεμβρίου του 2008.  

2.  Μέχρι 0,059 του σεντ για κάθε λίρα ή μέχρι ποσοστό 0,59 τοις χιλίοις πάνω 
στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου έως την 31η ∆εκεμβρίου του 2009.  

3.  Μέχρι 0,062 του σεντ για κάθε λίρα ή μέχρι ποσοστό 0,62 τοις χιλίοις πάνω 
στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου έως την 31η ∆εκεμβρίου του 2010.  

4.  Μέχρι 0,065 του σεντ για κάθε λίρα ή μέχρι ποσοστό 0,65 τοις χιλίοις πάνω 
στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου έως την 31η ∆εκεμβρίου του 2011.  

5.  Μέχρι 0,068 του σεντ για κάθε λίρα ή μέχρι ποσοστό 0,68 τοις χιλίοις πάνω 
στην εκτιμημένη αξία του ακινήτου έως την 31η ∆εκεμβρίου του 2012. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
διαμόρφωσε το κείμενο των υπό συζήτηση κανονισμών σύμφωνα με την 
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πιο πάνω απόφασή της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει.  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (∆ιάρθρωση και 
Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (∆ιάρθρωση και Όροι 

Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Κώστας Παπακώστας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 Οκτωβρίου 2007.  Στα 
πλαίσια της εξέτασης των προτεινόμενων κανονισμών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, 
ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Η ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
33 του περί Οργανισμού Νεολαίας Νόμου, είναι να ρυθμιστούν τα ζητήματα που 
αφορούν τη διάρθρωση και τους όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου σύμφωνα με τις διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Υπενθυμίζεται ότι η επιτροπή, παράλληλα με την εξέταση των εν λόγω 
κανονισμών, εξέτασε και το νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Οργανισμού Νεολαίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», το οποίο ψηφίστηκε σε νόμο πρόσφατα από τη 
Βουλή.   

 Στο στάδιο της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών, ο εκπρόσωπος του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου δήλωσε στην επιτροπή ότι οι κανονισμοί 
καταρτίστηκαν σε συνεργασία με την ΠΑΣΥ∆Υ και η θέσπισή τους είναι αναγκαία για 
την εύρυθμη λειτουργία του οργανισμού.  Περαιτέρω, όπως επισήμανε ο ίδιος, οι υπό 
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αναφορά κανονισμοί βασίζονται στις διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου 
και διαφοροποιούνται μόνο όσον αφορά τα ωφελήματα αφυπηρέτησης των 
υπαλλήλων, τα οποία θα καθοριστούν με άλλους ειδικούς κανονισμούς.   

 Στα πλαίσια της παράλληλης μελέτης από την επιτροπή του προαναφερθέντος 
νομοσχεδίου και των υπό εξέταση κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησε η 
προτεινόμενη στο νομοσχέδιο πρόνοια σύμφωνα με την οποία παρέχεται αρμοδιότητα 
στο διοικητικό συμβούλιο του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου να διορίζει, να 
επικυρώνει διορισμούς, να προάγει, να μεταθέτει, να απολύει και να επιλαμβάνεται 
της αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του οργανισμού, με βάση κανονισμούς που 
εκδίδονται δυνάμει του βασικού νόμου. 

 Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησε η πρόνοια των προτεινόμενων 
κανονισμών σύμφωνα με την οποία για οποιοδήποτε θέμα δεν υπάρχει ρητή πρόνοια 
στους κανονισμούς αναφορικά με τους όρους πρόσληψης και υπηρεσίας των 
υπαλλήλων, καθώς και με την τηρητέα πειθαρχική διαδικασία θα εφαρμόζονται 
πλήρως ή συμπληρωματικά, ανάλογα με την περίπτωση και τηρουμένων των 
αναλογιών, οι διατάξεις των εκάστοτε ισχυόντων για τη δημόσια υπηρεσία νόμων και 
κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω επισημάνσεων, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να 
συμπεριλάβει στο νομοσχέδιο που ψηφίστηκε σε νόμο ειδική πρόνοια σε σχέση με τη 
διαδικασία πλήρωσης μόνιμων θέσεων, όπως ακριβώς προβλέπεται στον περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο, έτσι που να διασφαλίζεται ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί, 
που θα εκδοθούν με βάση τον περί Οργανισμού Νεολαίας Νόμο, δε θα περιέχουν 
ρυθμίσεις καθ’ υπέρβασιν της εξουσιοδότησης που τους παρέχεται από αυτόν. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, όπως 
και οι εκπρόσωποι των αρμόδιων εμπλεκόμενων υπηρεσιών και συνδικαλιστικών 
οργανώσεων συμφώνησαν με τα πιο πάνω.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών και γι’ αυτό ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί από 
νομοτεχνική άποψη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέσεις 
Λειτουργού Νεολαίας και Λειτουργού Νεολαίας Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται  «Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέσεις Λειτουργού Νεολαίας 



 15

και Λειτουργού Νεολαίας Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες:   

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 25 Οκτωβρίου 2007. Στα πλαίσια της 
εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου και της 
ΠΑΣΥ∆Υ.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 11 και 33 του περί Οργανισμού Νεολαίας Νόμου, είναι η 
αντικατάσταση και ο εκσυγχρονισμός του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
του Λειτουργού Νεολαίας και ο καθορισμός του σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση 
Λειτουργού Νεολαίας Α΄. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η θέση του 
Λειτουργού Νεολαίας είναι θέση πρώτου διορισμού και το σχέδιο υπηρεσίας 
αντικαθιστά το υφιστάμενο σχέδιο, το οποίο είχε εγκριθεί το 1994. Έκτοτε όμως, τόσο 
ο ρόλος του Λειτουργού Νεολαίας όσο και η δομή του οργανισμού διαφοροποιήθηκαν, 
γι’ αυτό το σχέδιο υπηρεσίας έπρεπε να εκσυγχρονιστεί. Ειδικότερα, με το 
προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση του Λειτουργού Νεολαίας διευρύνεται ο 
κύκλος των απαιτούμενων ακαδημαϊκών προσόντων και παρέχεται η δυνατότητα στον 
οργανισμό, κατά τη δημοσίευση της θέσης, να καθορίζει τα προσόντα αυτά ανάλογα 
με τις ανάγκες της υπηρεσίας. Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τον προϋπολογισμό 
του Οργανισμού Νεολαίας για το έτος 2007 εγκρίθηκε νέα θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής, στα πλαίσια δημιουργίας σωστής δομής στον Οργανισμό Νεολαίας, και 
ως εκ τούτου κατέστη αναγκαίος ο καταρτισμός του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
του Λειτουργού Νεολαίας Α΄.  

 Οι εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων αρμόδιων υπηρεσιών, της ΠΑΣΥ∆Υ και του 
Οργανισμού Νεολαίας συμφωνούν με τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί 
από καθαρά νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
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αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007»  

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Αθηνά Κυριακίδου 

 Αντρέας Φακοντής Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μαρία Κυριακού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 
1η και στις 8 Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, 
ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ δεν παρευρέθηκαν 
στις συνεδρίες της επιτροπής, διεβίβασαν όμως τη συμφωνία τους με τους υπό 
αναφορά κανονισμούς στον πρόεδρο της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 73 
της νομοθεσίας για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, είναι η τροποποίηση των περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) βασικών κανονισμών, έτσι ώστε αυτοτελώς 
εργαζόμενοι με πραγματικό εισόδημα χαμηλότερο των εβδομαδιαίων βασικών 
ασφαλίσεων αποδοχών να μπορούν να πληρώνουν εισφορές επί του πραγματικού 
ποσού των εισοδημάτων τους και όχι επί των εβδομαδιαίων βασικών ασφαλιστέων 
αποδοχών, όπως ορίζει η υφιστάμενη νομοθεσία. 

 Ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι, σύμφωνα 
με τους υφιστάμενους κανονισμούς, σε περίπτωση που αυτοτελώς εργαζόμενος 
ικανοποιήσει το διευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων ότι έχει εβδομαδιαίες 
αποδοχές χαμηλότερες από το εβδομαδιαίο ποσό ασφαλιστέων αποδοχών που 
ορίζεται στην οικεία επαγγελματική κατηγορία, αυτός καταβάλλει εισφορές επί του 
πραγματικού ποσού των εισοδημάτων του. σε καμία όμως περίπτωση δεν μπορεί να 
καταβάλλει εισφορές πάνω σε αποδοχές χαμηλότερες του ποσού των εβδομαδιαίων 
βασικών ασφαλιστέων αποδοχών του.  

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, καθώς και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, από την εφαρμογή των πιο πάνω 
κανονισμών οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων δέχτηκαν σωρεία παραπόνων 
από διάφορες κατηγορίες αυτοτελώς εργαζομένων των οποίων οι αποδοχές ήταν 
χαμηλότερες από τις βασικές ασφαλιστέες αποδοχές και σύμφωνα με τους εν λόγω 
κανονισμούς υποχρεώθηκαν να πληρώσουν εισφορές πάνω στο ποσό των βασικών 
ασφαλιστέων αποδοχών τους.  Μεταξύ των κατηγοριών που υπέβαλαν παράπονα 
περιλαμβάνονται και οι ταχυδρομικοί διανομείς, οι αντιπρόσωποι μεταπωλητές-
διανομείς (dealers) με προμήθεια, οι συνεργάτες ραδιοτηλεοπτικών σταθμών και 
άλλοι, καθώς επίσης και αυτοτελώς εργαζόμενοι οι οποίοι λαμβάνουν σύνταξη 
ανικανότητας με ποσοστό ανικανότητας μικρότερο του 100% και υποαπασχολούνται 
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στο βαθμό που τους επιτρέπει η νομοθεσία των κοινωνικών ασφαλίσεων. 

 Σημειώνεται ότι ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και ο βουλευτής μη μέλος της 
επιτροπής κ. Ανδρέας Θεμιστοκλέους, είχαν επισημάνει στο διευθυντή των 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στα πλαίσια εξέτασης άλλων συναφών θεμάτων 
σε συνεδρία της επιτροπής τον περασμένο Ιούνιο, ότι με τις υφιστάμενες διατάξεις 
γίνεται δυσμενής διάκριση σε βάρος των αυτοτελώς εργαζομένων, αφού για τους 
μισθωτούς καταβάλλονται εισφορές πάνω στο πραγματικό τους εισόδημα, ενώ για 
τους αυτοτελώς εργαζομένους καθορίζεται ως κατώτατο ποσό εισοδήματος ποσό ίσο 
με το ποσό των εβδομαδιαίων βασικών ασφαλιστέων αποδοχών τους, έστω και αν το 
πραγματικό τους εισόδημα είναι χαμηλότερο του ποσού των βασικών αποδοχών.  
Συνεπώς, και η ίδια η επιτροπή και ο κ. Θεμιστοκλέους είχαν ζητήσει την ετοιμασία και 
προώθηση των υπό εξέταση κανονισμών και ανέμεναν την κατάθεσή τους. 

 Σημειώνεται επίσης ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς συμφωνούν και 
τα μέλη του Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υιοθετούν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγούνται στην 
ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί 
έχουν τελικά διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ημόσιων 

Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών 
Αναγκών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες:  

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Αθηνά Κυριακίδου 

 Αντρέας Φακοντής  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μαρία Κυριακού  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
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τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η 
και στις 8 Νοεμβρίου 2007. Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας) και του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 11 
του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
βασικών κανονισμών, που ρυθμίζουν το ανώτατο ποσό για την κάλυψη βασικών 
αναγκών, με την αύξηση του ύψους των δημόσιων βοηθημάτων που παραχωρούνται 
για την κάλυψη βασικών αναγκών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η τελευταία αναθεώρηση στο ύψος του δημόσιου βοηθήματος με ισχύ 
από 1η Ιουλίου 2006 προβλέπει τα εξής:  

 Για το λήπτη £213,14 το μήνα 

 Για κάθε εξαρτώμενο που έχει  
συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του £106,57 το μήνα 

 Για κάθε εξαρτώμενο που δεν έχει  
συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του £63,94 το μήνα 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς το ύψος των δημόσιων βοηθημάτων που 
παραχωρούνται για κάλυψη βασικών αναγκών αυξάνεται, ως ακολούθως: 

 Για το λήπτη £222  το μήνα 

 Για κάθε εξαρτώμενο που έχει 
συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του £111 το μήνα 

 Για κάθε εξαρτώμενο που δεν έχει  
συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του  £66,60 το μήνα 

 Οι υπό εξέταση κανονισμοί θα ισχύουν αναδρομικά από την 1η Ιουλίου 2007. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε τη συμφωνία του 
υπουργείου με τις προτεινόμενες αυξήσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των  υπό αναφορά 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την 
έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί από καθαρά 
νομοτεχνική άποψη. 

 Με την ευκαιρία αυτή, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων επαναλαμβάνει τη θέση της ότι πρέπει να επιλυθεί το πρόβλημα που 
υφίσταται από το 2002 με την αφαίρεση από το δημόσιο βοήθημα της ειδικής 
χορηγίας που λαμβάνουν οι συνταξιούχοι. Σημειώνεται επίσης η δέσμευση που 
ανέλαβε το 2004 το Υπουργείο Οικονομικών να επανεξετάσει το υπό αναφορά ζήτημα 
στην περίπτωση που τα δημόσια οικονομικά θα παρουσίαζαν βελτίωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 
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 Ο κ. Κυρίτσης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Είναι όντως ομόφωνο.  Πρόκειται για αύξηση του βοηθήματος.  Παρ’ όλ’ αυτά, 
ως πρόεδρος της επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, νιώθω την 
ανάγκη να κάμω μία σημείωση.   

 Θεωρούμε ότι είναι απαράδεκτο το γεγονός ότι ένας αριθμός ανθρώπων που 
τυγχάνουν δημοσίου βοηθήματος και ταυτόχρονα και σύνταξης ούτε την έκτακτη 
χορηγία που δόθηκε γενικά έχουν πάρει, αλλά πολύ περισσότερο, όταν παίρνουν 
αύξηση οι υπόλοιποι στην έκτακτη χορηγία, αυτή η αύξηση αφαιρείται από το δημόσιο 
βοήθημα και αισθάνονται όλοι αυτοί οι άνθρωποι πάρα πολύ πικραμένοι.  Εμείς 
θεωρούμε ότι είναι κάτι το οποίο είναι λάθος και θα πρέπει η εκτελεστική εξουσία να 
διορθώσει αυτό το λάθος και να άρει αυτή την αδικία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω πλήρως με το συνάδελφο.  Είναι ένα θέμα για 
το οποίο, αν δε με απατά η μνήμη μου, το 2002 είχαμε καταθέσει και τροποποίηση ως 
Ε∆ΕΚ, η οποία δεν είχε γίνει αποδεκτή από πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας και 
θεωρήθηκε αντισυνταγματική, παρ’ όλον ότι εμείς αποδείξαμε -και πιστεύουμε ακόμη- 
ότι δεν ήταν αντισυνταγματική τότε η τροποποίηση την οποία είχαμε καταθέσει.   

 Να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι σίγουρα θα πρέπει η εκτελεστική εξουσία να 
επανεξετάσει το συγκεκριμένο θέμα, γιατί θα πρέπει να κατανοήσουμε τους λόγους 
διά τους οποίους η ίδια προβαίνει στις έκτακτες, μπορώ να πω, επιδοτήσεις ή 
έκτακτες χορηγίες προς αυτούς τους ανθρώπους που είναι λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος είτε είναι για την αύξηση του ΦΠΑ ως αντισταθμιστικό μέτρο είτε είναι για 
την αύξηση του κόστους ζωής.  Ε, όταν για παράδειγμα ένας πολίτης που είναι 
λήπτης δημοσίου βοηθήματος παίρνει από τη μια το βοήθημα αυτό, το επίδομα, και 
από την άλλη του το αφαιρείς από τη σύνταξή του ή από το επίδομά του που παίρνει 
από το Γραφείο Κοινωνικής Ευημερίας, αντιλαμβάνεστε ότι σαν να είναι μηδενική η 
είσπραξη σε σχέση με το αντιστάθμισμα που του δίνουμε.   

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, κι εμείς, ως Ε∆ΕΚ, θεωρούμε ότι θα πρέπει να 
επανεξεταστεί αυτό το θέμα, γιατί είναι ένα θέμα το οποίο είχαμε συζητήσει και όταν 
εσυζητείτο στην επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων της Βουλής ο 
συγκεκριμένος νόμος σε σχέση με τα δημόσια βοηθήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε αναμφίβολα.  Κι εγώ θα πω ένα άλλο επιχείρημα, 
αλλά θα προσπαθήσω να το επεκτείνω κιόλας μέσα στο σύντομο χρόνο των τριών 
λεπτών που δικαιούμαι με βάση τον κανονισμό από τη θέση μου.  Και νομίζω ούτε 
καν θα τα εξαντλήσω.   
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 Το δημόσιο βοήθημα δίδεται στον τρέχοντα χρόνο, λόγω της δυσπραγίας που 
αντιμετωπίζει ο πολίτης.  ∆εν έχει σχέση με το παρελθόν.  Το δικαίωμα της σύνταξης, 
που προκύπτει είτε από εισφορές τις οποίες είχε βάλει ο δικαιούχος είτε από δικαίωμα 
το οποίο γεννάται αυτοδικαίως, γιατί συμπλήρωσε καθορισμένο χρόνο ηλικίας, 
ανεξάρτητα από τη σύνταξη, δεν έχει σχέση με τον παρόντα χρόνο˙ έχει σχέση με το 
παρελθόν.  Άρα, είναι λάθος στη δυσπραγία που αντιμετωπίζει ο δικαιούχος λήπτης 
του δημοσίου βοηθήματος να γίνεται συμψηφισμός της ανάγκης και του δικαιώματος 
το οποίο έχει από τη σύνταξη και να του αφαιρείται κάποιο ποσό, καθιστώντας τον 
δηλαδή περισσότερο ευάλωτο με κοινά απλά λογικά κριτήρια.  Την περίοδο αυτή του 
τρέχοντος χρόνου ο άνθρωπος αντιμετωπίζει μεγαλύτερο πρόβλημα.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, αυτή η ιστορία με τα δημόσια βοηθήματα είναι ένα 
μέτωπο ανοικτό.  Χρήζει ριζικής αναδιάταξης και αναδιάρθρωσης αυτός ο μεγάλος 
τομέας από την άποψη των δικαιούχων, από την άποψη της εκπαίδευσης αυτών οι 
οποίοι παίρνουν βοήθημα, για να ξαναμπούν στην παραγωγική διαδικασία, από την 
άποψη των κονδυλίων για τα οποία θα πρέπει να μιλούμε όλοι ισορροπημένα, 
εκτελεστική και νομοθετική εξουσία, γύρω από το θέμα αυτό.  Αν λοιπόν θέλουμε, 
ανεξάρτητα από την προεκλογική περίοδο που βρίσκεται σε εξέλιξη, να κάνουμε 
αποφασιστική δουλειά στον τομέα αυτό, θα πρέπει σε μη προεκλογική περίοδο...  Και 
καλώ την κυβέρνηση, από την άποψη αυτή, να φέρει ολοκληρωμένο πρόγραμμα 
αναδιάρθρωσης εκσυγχρονιστικό γύρω από τα θέματα αυτά και αυξητικά τα ποσά να 
βελτιωθούν προς τα πάνω, αλλά κύρια να βρεθούν οι μέθοδοι και οι  μηχανισμοί για 
επανένταξη όσων μπορούν να επανενταχθούν στην παραγωγική διαδικασία, για να 
μπορεί να είναι και αποδοτική η παροχή αυτών των χρημάτων με την έννοια του 
μέλλοντος σε βάθος χρόνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Αντωνίου και μετά ο κ. Νικολάου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και το ∆ημοκρατικό Κόμμα συμφωνεί με τα όσα έχουν λεχθεί 
από τους προηγούμενους συναδέλφους.  Εξάλλου, καταγράφεται και στην έκθεση ότι 
ήταν ομόφωνη αυτή η παρατήρηση.  Θεωρούμε, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, ότι πρέπει 
να επιλυθεί το θέμα αυτό που έχει προκύψει από την αφαίρεση από το δημόσιο 
βοήθημα της ειδικής χορηγίας που λαμβάνουν οι συνταξιούχοι.  Όμως, επειδή 
διανύουμε μια δύσκολη περίοδο, οφείλουμε να εξηγήσουμε ότι το πρόβλημα αυτό 
προέκυψε το 2002 και καταβάλλεται τώρα προσπάθεια να αρθεί αυτή η αδικία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πράγματι είναι με πολλή ικανοποίηση που βλέπω ότι όλοι 
συμφωνούμε ότι θα έπρεπε να γίνει αυτή η αναθεώρηση.  Και μάλιστα υπάρχει και η 
δέσμευση του Υπουργείου Οικονομικών το 2004, το οποίο ανέλαβε την υποχρέωση 
να αναθεωρήσει τον τρόπο υπολογισμού των αυξήσεων των δημοσίων βοηθημάτων. 

 Ξέρετε τι αύξηση προσδίδουμε σήμερα σε αυτά τα δημόσια βοηθήματα;  Ούτε 
5%!  Ούτε 5% σε όλα αυτά τα δημόσια βοηθήματα!  Και διερωτάται κανένας εάν 
πράγματι από την περίοδο εκείνη μέχρι σήμερα αυτό το 5% ανταποκρίνεται στην 
πραγματική ανάγκη που μπορεί να υπάρχει, που δημιουργήθηκε όλη αυτή 
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την περίοδο, για την αύξηση αυτών των δημοσίων βοηθημάτων!  Εκτός εάν έχει 
κανέναν από εμάς που δεν πιστεύει ότι αυτό το οποίο κάνουμε δεν αποτελεί εκτός 
από μια κοροϊδία, ότι πραγματικά προσφέρουμε μια αύξηση και ότι πρέπει να βγούμε 
έξω από εδώ και να λέμε ότι, ξέρετε, αυξήσαμε και τα δημόσια βοηθήματα σε ένα 
ποσοστό!  Και μιλούμε ότι το 2004 αναλήφθηκε αυτή η υποχρέωση, κύριοι 
συνάδελφοι.  Και δεν έγινε τίποτα!  Και διερωτάται κανείς, μετά από όλες αυτές τις 
φωνές που ακούσαμε σήμερα, ποιος θα έπρεπε να το κάνει!  Ποιοι θα έπρεπε να 
ασκήσουν πίεση, για παράδειγμα, στην εκτελεστική εξουσία, για να γίνει αυτό που 
έπρεπε να γίνει και δεν έγινε;  Ποιον περιμένουμε;  Την προηγούμενη κυβέρνηση, 
κύριε Παπαδόπουλε, όπως πολύ σωστά επισημάναμε!   

 Και εγώ διερωτώμαι, επειδή κάποιος αναφέρθηκε και ο κ. Ερωτοκρίτου είπε 
προηγουμένως ότι, ξέρετε, είναι προεκλογική περίοδος.  Το 2004 αναλήφθηκε αυτή η 
υποχρέωση, γιατί δεν έγινε προηγουμένως;  Τι κριτική ασκούμε όλοι μας αυτή τη 
στιγμή στην κυβέρνηση γι’ αυτό που έγινε;  Κι ερχόμαστε σήμερα να υπερθεματίσουμε 
όλοι λέγοντας ότι, ξέρετε, προσφέρουμε στα δημόσια βοηθήματα αύξηση σε αυτούς 
που έχουν ανάγκη.  Ποια είναι η αύξηση;  ∆εν αγγίζει ούτε και το ελάχιστο των 
πραγματικών αναγκών!  Εάν πράγματι εκείνο που θέλουμε όλοι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Εάν πράγματι θέλουμε όλοι να δώσουμε αυτό που επιβάλλεται να δοθεί, 
πρέπει να ασκήσουμε πίεση όλοι μας, όλοι μας, μηδενός εξαιρουμένου, είτε είμαστε 
στην αντιπολίτευση είτε θέλουν κάποιοι να λένε ότι είναι στη συγκυβέρνηση, στηρίζουν 
την κυβέρνηση.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά. 

 Η κ. Χαραλάμπους. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η συζήτηση τείνει να γίνει γενική συζήτηση για τα 
θέματα των δημοσίων βοηθημάτων, εγώ θα περιοριστώ στο θέμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μην την κάνετε γενική. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 …θα περιοριστώ στο θέμα το οποίο έχει καταγραφεί στην έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων που αφορά το 
γεγονός ότι όντως από το 2002, με τη φορολογική μεταρρύθμιση, η αντισταθμιστική 
χορηγία που δίνεται στους συνταξιούχους που είναι λήπτες δημοσίου βοηθήματος για 
ενίσχυση των συντάξεών τους αφαιρείται από το δημόσιο βοήθημα.  Θέλω να 
υπογραμμίσω και να υπενθυμίσω το σώμα -γιατί αυτό το θέμα δεν είναι σημερινό- ότι 
υπήρξε δέσμευση του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών ενώπιον της 
επιτροπής Εργασίας, όταν -όπως σωστά έχει λεχθεί- συζητήσαμε αυτό το θέμα, ότι με 
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τη βελτίωση των δημόσιων οικονομικών θα επανεξεταζόταν αυτή η ρύθμιση.  
Θυμίσαμε στο γενικό διευθυντή αυτή τη δέσμευσή του, όταν την περασμένη βδομάδα 
συζητούσαμε το πακέτο μέτρων κοινωνικών παροχών.  Και γιατί;  ∆ιότι σήμερα που 
δόθηκαν κάποιες πενιχρές αυξήσεις -των £10 και £15- σε κάποιους συνταξιούχους 
που είναι και λήπτες δημόσιου βοηθήματος, αφαιρέθηκαν από την άλλη από το 
δημόσιο βοήθημα.   

 ∆υστυχώς, βρισκόμαστε στο τέλος του 2007, έχουμε ανακοίνωση για 
πλεονάσματα στα δημόσια οικονομικά και δεν υπήρχε συγκεκριμένη απάντηση σε 
αυτό το οποίο είχε λεχθεί επίσημα στην επιτροπή Εργασίας της Βουλής· και αυτό είναι 
που ήθελα να υπογραμμίσω.  Υπήρχε και δέσμευση η οποία δεν εξετάστηκε καν!  Το 
άλλο το ζήτημα νομίζω ότι δεν είναι της παρούσης να το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχοντας ακούσει όλες τις πλευρές για το συγκεκριμένο επίδικο 
θέμα που έθιξε ο συνάδελφος που είναι και συνδικαλιστής, η παρούσα εκτελεστική 
εξουσία αποδείχθηκε ανίκανη να το αντιμετωπίσει.  Ας ελπίσουμε ότι μετά το 
Φεβρουάριο θα υπάρξει μια εκτελεστική εξουσία που θα μπορέσει να το 
αντιμετωπίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου.  Ελπίζω η κ. Αντιγόνη να είναι η τελευταία. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Η τελευταία αλλά όχι η έσχατη, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχω ακούσει με ενδιαφέρον τους συναδέλφους, τον κ. Πουργουρίδη και την κ. 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους, και θα ήθελα και εγώ να προσθέσω ότι η κυβέρνηση τούτη 
δεν είναι καθόλου ανίκανη.  Έχει κοινωνικές ευαισθησίες και το έχει αποδείξει.  ∆εν 
αρκείται μόνο στα δημόσια βοηθήματα και στην αναθεώρηση που γίνεται.  Η 
συγκεκριμένη έκθεση -επειδή υπήρξα και εγώ μέλος της επιτροπής Εργασίας την 
προηγούμενη πενταετία- συζητείται από το 2002.  Υπήρξε μια στρέβλωση, κύριε 
Πρόεδρε, από τον καιρό που έγινε η φορολογική μεταρρύθμιση.  ∆υστυχώς, 
εξακολουθεί να υπάρχει, γι’  αυτό και ομόφωνα τοποθετούνται όλα τα κόμματα, 
συμπεριλαμβανομένου και του δικού μου κόμματος, του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   
∆εν υπάρχει κόμμα που, όταν πηγαίνει καλά η οικονομία, δε διεκδικεί περισσότερες 
κοινωνικές παροχές. 

 Σίγουρα, το γεγονός ότι μετά την ένταξη της Κύπρου, την ασφαλή όδευσή μας 
προς την Ευρωζώνη, δόθηκε τρίτο κοινωνικό πακέτο, αποδεικνύει ότι το τρίπτυχο 
ανάπτυξη, γερή οικονομία και παράλληλα κοινωνική συνοχή με στοχευμένη κοινωνική 
πολιτική το υλοποιεί στην πράξη η κυβέρνηση.  Επομένως, εμείς δε θεωρούμε ότι 
έκλεισε με το τρίτο πακέτο η κοινωνική σύνταξη.  Είναι ανοιχτός ο διάλογος.  Και εμείς 
ζητούμε, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, και αναμένουμε ακριβώς γενναιόδωρες περαιτέρω 
κοινωνικές εισπράξεις, όχι μόνο εντός του 2007 αλλά και το 2008 και το 2009 και το 
2010 και το 2011 και το 2012.   

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγνώμη.  Κοινωνικές παροχές, αγαπητή συνάδελφε, όχι κοινωνικές 
εισπράξεις. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 ∆υναμικές κοινωνικές παροχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μπράβο!  Επειδή είπατε εισπράξεις.  Εισπράξεις γίνονται.  ∆όξα τω Θεώ! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Απολογούμαι.  Στα πολλά που είπα μπορεί να μου διέφυγε μια λέξη, αλλά 
εννοούσα δυναμικές κοινωνικές παροχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  ∆ιορθώνω για τα πρακτικά. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ευχαριστώ για τη διόρθωση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Κύριοι συνάδελφοι,  

 Επειδή νιώθω πολύ έντονα γι’ αυτό το θέμα και το εγείρω συνεχώς τα τελευταία 
δύο χρόνια τουλάχιστον, διότι υπάρχει αυτή η στρέβλωση και αυτή η αδικία, πιστεύω 
ότι είναι θέμα φιλοσοφίας του Υπουργείου Οικονομικών.  Λεφτά πήραμε, είναι γεμάτα 
τα ταμεία και όμως δεν έγινε αυτή η διόρθωση.  Γι’  αυτό το μήνυμα αυτής της Βουλής 
ομόφωνα -και χαίρομαι γιατί είναι ομόφωνο- στην όποια εκτελεστική εξουσία προκύψει 
μετά τις προεδρικές εκλογές είναι τάχιστα να αναθεωρηθεί η φιλοσοφία ως τέτοια. 

 Ευχαριστώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Θα το λάβουμε υπόψη μας, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Μην ανησυχείτε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν ανησυχώ, κυρία συνάδελφε, καθόλου.  Είμαι ο πιο ήρεμος εδώ. 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, νομίζω είμαστε ομόφωνοι. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το δέκατο έβδομο θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Συμβουλίου 
Αμπελοοινικών Προϊόντων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2007», 
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αναβάλλεται. 

 Έχουμε τώρα τη συμπληρωματική ημερήσια διάταξη με το θέμα που 
τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2007» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Κώστας Παπακώστας Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Νίκος Κουτσού 

 Σωτήρης Σαμψών 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 14 Νοεμβρίου 2007. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον 
προϋπολογισμό του Ταμείου του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών για το 
έτος 2007 πρόσθετης πίστωσης ύψους £3 εκατομ., με σκοπό την ενίσχυση του 
Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας του ΚΦΙΚΒ για την 
παραχώρηση αυξημένων πιστώσεων για σπουδαστικά δάνεια (£2 εκατομ.) και για 
δάνεια σε νεοδημιουργούμενα ζευγάρια (£1 εκατομ.). 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, το πιο πάνω ποσό εγκρίθηκε στα πλαίσια των μέτρων ενίσχυσης της 
κοινωνικής συνοχής, τα οποία εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφασή του  υπ’ αριθμόν 65.807, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2007.  Ως αποτέλεσμα των 
πιο πάνω, το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 
2007, ενέκρινε συμπληρωματικό προϋπολογισμό για το 2007 ύψους £3 εκατομ. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, όσον αφορά τα 
σπουδαστικά δάνεια με το ποσό των £2 εκατομ. εκτιμάται ότι θα εξεταστούν μέχρι 
πεντακόσιες είκοσι αιτήσεις που θα αφορούν το ακαδημαϊκό έτος 2007-2008.  
Αναφορικά με τα δάνεια σε νεοδημιουργούμενα ζευγάρια, με το ποσό του £1 εκατομ. 
αναμένεται ότι θα είναι δυνατό να εξεταστούν μέχρι εκατόν είκοσι δύο εκκρεμούσες 
αιτήσεις, οι οποίες υποβλήθηκαν μέχρι και το τέλος Φεβρουαρίου του 2006. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο σε πρόσφατη συνεδρία του, ημερομηνίας 7 
Νοεμβρίου 2007, ενέκρινε επίσης τη μεταφορά ποσού ύψους £3 εκατομ. από το 
κονδύλι για εγγυήσεις στεγαστικών δανείων στο κονδύλι για εγγυήσεις 
επαγγελματικών δανείων του προϋπολογισμού του ΚΦΙΚΒ για το 2007. 

 Με βάση περαιτέρω στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το κονδύλι για 
εγγυήσεις στεγαστικών δανείων υπολογίζεται ότι δε θα εξαντληθεί, ενώ η μεταφορά 
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του ποσού των £3 εκατομ. στο κονδύλι για εγγυήσεις επαγγελματικών δανείων 
υπολογίζεται ότι θα συμβάλει στο να μην υπάρχει η καθυστέρηση που παρατηρείται 
στην ικανοποίηση των αιτήσεων για επαγγελματικά δάνεια. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και γι’ αυτό ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών ποσού ύψους £3.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2007.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  
Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β΄:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 
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1. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2008 Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.233-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.234-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Συμβουλίου Ελαιοκομικών 
Προϊόντων του 2008 Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.235-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Βελτίωσης των Ζώων 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.236-2007) 

Εξωτερικών Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

5. Ο περί Οδικής Μεταφοράς 
Επικίνδυνων Εμπορευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.237-2007) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

6. Ο περί της Σύστασης Ευρωπαϊκών 
Επιτροπών Επιχειρήσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.238-2007) 

Εξωτερικών Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

7. Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.239-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

8. Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.240-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. Ο περί Υγιεινής Παραγωγής 
Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης και 
∆ιάθεσής τους στην Αγορά, καθώς 
και για άλλα Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.241-2007) 

Εξωτερικών Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

10. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές 
Εξειδικευμένων Μελών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 
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11. Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.119-2007) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

12. Οι περί Αποχετεύσεων Αθηαίνου 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.120-2007) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

13. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής 
Χρήσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.121-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

14. Έγγραφο Υπ. Εμπ. 3/2007 που 
αφορά την πρόσληψη έκτακτων 
υπαλλήλων, σύμφωνα με τους περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων (∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.005) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

15. Έγγραφο Υπ. Συγκ. 14/2007 που 
αφορά την πρόσληψη έκτακτων 
υπαλλήλων, σύμφωνα με τους περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων (∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

16. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς το 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο (3) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2007 
Νόμου του 2007. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 
Μεταφοράς (Τροποποιητικός) (Aρ. 
2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.043-2007) 

Γιώργο Βαρνάβα, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

 Συγκοινωνιών και 
Έργων 



 28

2. Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.044-2007) 

Γιαννάκη Θωμά, 
Ντίνο Χατζηνικόλα 
και Αντρέα Φακοντή 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν  ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.198, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

  «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αρμίνου της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για παροχή οικονομικής βοήθειας στην κοινότητα, 
προκειμένου να προωθηθούν η ανακαίνιση του κοινοτικού καφενείου και του 
περιβάλλοντος χώρου, καθώς και διάφορα εξωραϊστικά έργα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο παροχής οικονομικής βοήθειας 
στην κοινότητα, ώστε να προωθηθούν η ανακαίνιση του κοινοτικού καφενείου και του 
περιβάλλοντος χώρου, καθώς και διάφορα εξωραϊστικά έργα και, εάν ναι, ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.199, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η δημιουργία “πράσινου σημείου” στα 
όρια της κοινότητας Κονιών και πώς θα αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που θα 
δημιουργηθούν στην περιοχή από τη λειτουργία του “πράσινου σημείου”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.200, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να παραχωρήσει κρατική γη στην κοινότητα 
Κονιών για δημιουργία αθλητικών εγκαταστάσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.201, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η κυβέρνηση να παραχωρήσει στην κοινότητα 
Κονιών αντισταθμιστικά οφέλη, λόγω του σοβαρού επηρεασμού της κοινότητας από 
τους αυτοκινητοδρόμους Πάφου-Λεμεσού και Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.202, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κατασκευή δρόμου από την κοινότητα 
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των Κονιών προς τη βιοτεχνική περιοχή και το Γυμνάσιο Αγίου Θεοδώρου, ο οποίος 
να περνά από την ανισόπεδη γέφυρα του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.203, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη και κατασκευή παρακαμπτήριου 
δρόμου στο ΧΥΤΑ στην κοινότητα Μαραθούντας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.204, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα προχωρήσει στην 
επιδιόρθωση της λίμνης του αρδευτικού στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.205, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να επιλύσει το πρόβλημα βιοτεχνιών στην κοινότητα 
Αγίου Φωτίου της επαρχίας Πάφου (οινοποιεία, βιοτεχνίες παρασκευής 
παραδοσιακών εδεσμάτων) οι οποίες, για να μπορέσουν να εξασφαλίσουν τις 
απαιτούμενες άδειες λειτουργίας, υποχρεώθηκαν να προβούν σε κατασκευές για τις 
οποίες δεν μπορούν να εξασφαλίσουν τις απαιτούμενες άδειες οικοδομής με βάση τη 
∆ήλωση Πολιτικής.  Το θέμα τέθηκε τελευταία σε σύσκεψη υπό τον Υπουργό 
Εσωτερικών, ο οποίος ανέλαβε να προωθήσει την επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.206, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία εξασφάλισης άδειας οικοδομής 
για τα κοινοτικά κτίρια στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου.  Στα κτίρια λειτουργεί 
εστιατόριο το οποίο για να εξασφαλίσει άδεια λειτουργίας χρειάζεται την άδεια 
οικοδομής του κτιρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.207, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει τη μεγάλη καθυστέρηση που 
παρατηρείται στη διαδικασία για εγγραφή αγροτικών δρόμων σε διάφορες κοινότητες 
της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.208, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επέκταση της οικιστικής ζώνης στην 
κοινότητα Μαραθούντας για κάλυψη των μεγάλων αναγκών και προοπτικών 
ανάπτυξης της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.209, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η παραχώρηση αντισταθμιστικών 
ωφελημάτων για την παρουσία και λειτουργία έργων με μεγάλη οχληρία (ΧΥΤΑ, 
χώρος αδρανών υλικών, αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλης) στην κοινότητα 
Μαραθούντας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.210, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επιδιόρθωση του δρόμου στην είσοδο 
της κοινότητας Μαραθούντας για προστασία των ιδιωτικών περιουσιών από τα όμβρια 
ύδατα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.211, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζονται η εκπόνηση υδρολογικής μελέτης για 
την κοινότητα Μαραθούντας, καθώς και η κατασκευή αποχετευτικού συστήματος 
ομβρίων υδάτων και λυμάτων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.213, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2007, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.213, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2007, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και κατ’ αρχήν να εκφράσω τη λύπη μου για 
την καθυστέρηση που σημειώθηκε στην απάντηση.  Επιθυμώ να παραθέσω τα εξής 
όσον αφορά τα σημεία που εγείρετε: 

(i) Στην Κύπρο λειτουργούν Κλινικές Μαστού στα νοσοκομεία 
Λευκωσίας και Λεμεσού, μέσα στα πλαίσια λειτουργίας της Χειρουργικής 
Κλινικής του κάθε νοσοκομείου.  Στο άμεσο μέλλον, προγραμματίζεται η 
λειτουργία τέτοιων κλινικών στα νοσοκομεία Λάρνακας και Πάφου.  ∆εν 
λειτουργούν Μονάδες Μαστού (Breast Units) όπως περιγράφονται στις 
κατευθυντήριες γραμμές της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εκδόθηκαν τον 
Απρίλιο του 2006.  Οι κατευθυντήριες γραμμές αναφέρονται σε ιατρεία 
κλινικής εξέτασης και περαιτέρω διερεύνησης, τα οποία στελεχώνονται από 
ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό ειδικά εκπαιδευμένο στον τομέα αυτό, και 
τα οποία δεν αντιστοιχούν στις Κλινικές Μαστού που υπάρχουν στα 
προαναφερόμενα νοσοκομεία. 

(ii) Κατά την περίοδο 2005-2006 χειρουργήθηκαν στα κρατικά 
νοσηλευτήρια 228 γυναίκες για καρκίνο του μαστού. 

(iii) Σε ολική μαστεκτομή υποβλήθηκαν 95 περιστατικά. 

(iv) Ο αριθμός μαστεκτομών ανά νοσοκομείο έχει ως εξής: 

 Νοσοκομείο Λευκωσίας  45 

 Νοσοκομείο Λεμεσού 17 

 Νοσοκομείο Λάρνακας 33 
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 Νοσοκομείο Πάφου  0 

(v) Ο αριθμός των ιατρών που εργάζονται στο δημόσιο τομέα και 
διενήργησαν χειρουργικές επεμβάσεις ανέρχονται στους 18. 

(vi) Μετά από επικοινωνία με τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο (ΠΙΣ) ο 
οποίος έχει την αρμοδιότητα για τη συλλογή των στοιχείων από τον ιδιωτικό 
τομέα, ανέφερε ότι δεν υπάρχουν στατιστικά στοιχεία για τον αριθμό των 
χειρουργών που χειρούργησαν γυναίκες με καρκίνο του μαστού, ούτε από 
τον ΠΙΣ, αλλά ούτε και από την Χειρουργική Εταιρεία Κύπρου (Αντίγραφο 
απάντησης του ΠΙΣ επισυνάπτεται). 

(vii) Η μέθοδος της “tru-cut βιοψίας” χρησιμοποιείται στα νοσοκομεία 
Λευκωσίας και Λεμεσού.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.   
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.260, 

ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.260 ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2007 του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

Αναφορικά με την επέκταση του Μουσείου Πάφου 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια των οδηγιών της 
Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του στις 24 Οκτωβρίου 2007, ενέκρινε σε πρώτο 
στάδιο την εκπόνηση της αρχιτεκτονικής μελέτης για την επέκταση του Επαρχιακού 
Μουσείου Πάφου από Συμβούλους Μελετητές, με προϋπολογιζόμενη δαπάνη ΛΚ 
270.000 + Φ.Π.Α και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών να εξεύρει τις 
αναγκαίες πιστώσεις για τον σκοπό αυτό. 

 Σημειώνεται ότι στον προϋπολογισμό του Τμήματος Αρχαιοτήτων για το 2007 
έχει συμπεριληφθεί το ποσό των ΛΚ150.000 και στον προϋπολογισμό του 2008 έχει 
προβλεφθεί το ποσό των ΛΚ200.000. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να απολογηθώ για την καθυστέρηση που 
παρατηρήθηκε στην απάντηση της ερώτησης σας, η οποία οφείλεται στο ότι για την 
ολοκλήρωση και την υποβολή της σχετικής πρότασης στο Υπουργικό Συμβούλιο ήταν 
απαραίτητες οι απόψεις και οι θέσεις όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.271, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.271, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2007, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σας ενημερώνω ότι ύστερα από εξέταση των 
αιτημάτων της Κοινότητας Σαλαμιούς καθώς και των άλλων Κοινοτήτων της γύρω 
περιοχής για αναβάθμιση του Κέντρου Υγείας της Σαλαμιούς, προκύπτουν τα 
ακόλουθα: 
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α) Ενίσχυση του Κέντρου Υγείας με ασθενοφόρο: 

 Οι κάτοικοι της Κοινότητας Σαλαμιούς και των 12 Κοινοτήτων της γύρω 
περιοχής, που εξυπηρετούνται στο Κέντρο Υγείας Σαλαμιούς, φτάνουν τους 1,278.  
Στο παρόν στάδιο τα επείγοντα περιστατικά καλύπτονται σε 24ωρη βάση και χωρίς 
οποιοδήποτε πρόβλημα από το ασθενοφόρο του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου το 
οποίο βρίσκεται σε πολύ κοντινή απόσταση.  Ως εκ τούτου δεν προβλέπεται στο 
παρόν στάδιο η ενίσχυση του Κέντρου Υγείας με ασθενοφόρο.  Σημειώνεται ότι το 
Υπουργείο Υγείας έχει προτείνει να αναλάβει την εκπαίδευση μιας ομάδας εθελοντών 
στην Κοινότητα που είναι διατεθειμένοι να αποκτήσουν γνώσεις σε θέματα Πρώτων 
Βοηθειών. 

β) Στελέχωση του Κέντρου Υγείας με επιπρόσθετο ιατρικό και παραϊατρικό 
προσωπικό: 

 Κατά τη διάρκεια του 2006 οι ασθενείς που εξυπηρετήθηκαν στο Κέντρο Υγείας 
της Σαλαμιούς και στα Υπόκεντρα των γύρω Κοινοτήτων έφτασαν τους 5200.  Το 
Κέντρο Υγείας λειτουργεί σε καθημερινή βάση από τις 7.30 π.μ. μέχρι τις 2.30 μ.μ. και 
κάθε Πέμπτη από τις 3.00 μ.μ. μέχρι τις 6.00 μ.μ. με μόνη εξαίρεση τους  μήνες Ιούλιο 
και Αύγουστο.  Επιπρόσθετα, ο Ιατρικός Λειτουργός εφημερεύει κάθε δεύτερη ημέρα 
και κάθε δεύτερο Σαββατοκύριακο.  Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία και με βάση το 
διαθέσιμο ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό κρίνεται ότι υπό τις περιστάσεις, το 
προσωπικό που απασχολείται στο Κέντρο Υγείας της Σαλαμιούς και που καλύπτει με 
περιοδείες τις γύρω Κοινότητες, εξυπηρετεί με ικανοποιητικό τρόπο όλους τους 
ασθενείς.  Επισημαίνεται ότι οι υπηρεσίες Πρωτοβάθμιας Φροντίδας που παρέχονται 
μέσω των Κέντρων Υγείας θα ενισχυθούν με την εφαρμογή του θεσμού του 
Οικογενειακού Γιατρού στα πλαίσια του Γενικού Σχεδίου Υγείας, το οποίο αναμένεται 
ότι θα εφαρμοστεί κατά τη διάρκεια του 2008. 

γ) Αναβάθμιση του ιατρικού εξοπλισμού: 

 Όσον αφορά το αίτημα των Κοινοτήτων για αναβάθμιση του ιατρικού 
εξοπλισμού, το Υπουργείο Υγείας έχει προβεί στις απαιτούμενες ενέργειες για την 
προμήθεια και αποστολή απινιδωτή σε όλα τα Κέντρα Υγείας μέχρι το τέλος του 2007.  
Σημειώνεται, ότι ο ιατρικός εξοπλισμός στο Κέντρο Υγείας της Σαλαμιούς βρίσκεται σε 
πολύ καλή κατάσταση ενώ σε πρόσφατη επίσκεψη του ∆ιευθυντή του Νοσοκομείου 
Πάφου με υπηρεσιακά στελέχη σε διάφορά Αγροτικά Κέντρα αποφασίστηκε η 
ενίσχυση του Κέντρου Υγείας της Σαλαμιούς με ηλεκτρονικό υπολογιστή για 
πρόσβαση του ιατρικού προσωπικού στο διαδίκτυο. 

 Σας διαβεβαιώνουμε ότι κύρια επιδίωξή του Υπουργείου Υγείας είναι η συνεχής 
βελτίωση του επιπέδου υγείας του κυπριακού λαού και η αναβάθμιση των υπηρεσιών 
πρωτοβάθμιας φροντίδας που παρέχονται μέσω των Κέντρων Υγείας.  Τα αιτήματα 
της Κοινότητας Σαλαμιούς έχουν καταγραφεί και θα επανεξεταστούν υπό το φως των 
προνοιών του Γενικού Σχεδίου Υγείας το οποίο αναμένεται ότι θα εφαρμοστεί κατά τη 
διάρκεια του έτους 2008.» 

 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.274, ημερομηνίας 16  
Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 

Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.274, ημερ. 16.2.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με το θέμα της κάλυψης των 
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υδρευτικών αναγκών στην οικιστική ζώνη της περιοχής “Ζελεμένος” στην Κοινότητα 
Κοίλη 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.274 και ημερ. 17.9.07 και 23.2.07 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το έργο της υδροδότησης 
της Παραθεριστικής Ζώνης (Π2 - περιοχή Ζελεμένος στην Κοίλη) έκτασης 424 
δεκαρίων, έχει πρόσφατα συμπληρωθεί έναντι δαπάνης ύψους £112,500, ποσό το 
οποίο καταβλήθηκε εξολοκλήρου από το ταμείο του Κοινοτικού Συμβουλίου Κοίλης. 

2. Σημειώνεται ότι από το Σχέδιο της υδροδότησης της Παραθεριστικής Ζώνης της 
εν λόγω Κοινότητας, μπορούν να υδροδοτηθούν και οι Οικιστικές Ζώνες Κα10 και 
Κα11α, έκτασης 154 και 37 δεκαρίων αντίστοιχα, οι οποίες βρίσκονται στην ίδια 
περιοχή με αυτή της Παραθεριστικής Ζώνης. 

3. Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κοίλης είναι όπως οι δύο Οικιστικές 
Περιοχές οι οποίες αναφέρθηκαν πιο πάνω, ενταχθούν στα Όρια Υδατοπρομήθειας 
της Κοινότητας Κοίλης και το Κοινοτικό Συμβούλιο να αναλάβει την υποχρέωση να 
υδροδοτήσει τις εν λόγω περιοχές μέσω του δικτύου της Παραθεριστικής Ζώνης.  Στην 
περίπτωση αυτή, η κατανάλωση νερού μεταξύ Παραθεριστικής Ζώνης και των δύο 
Οικιστικών Ζωνών, Κα10 και Κα11α θα είναι κατ’ αναλογία 49%, 45% και 6% 
αντίστοιχα. 

4. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι στην περιφερειακή σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε στο Στρουμπί στις 12.10.07, συζητήθηκε το αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου και έδωσα ήδη οδηγίες όπως αυτό εξετασθεί θετικά. 

5. Λυπούμαι για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην ολοκλήρωση της 
εξέτασης και κατά συνέπεια, στην απάντηση της πιο πάνω ερώτησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.439, 
ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.439 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 31.5.2007 
σχετικά με το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του πολεοδομικού έργου του δρόμου 
Λάρνακας-∆εκέλειας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Φάση Α΄ - από κυκλικό κόμβο λιμανιού και κυκλικό κόμβο προς Λειβάδια 

 Η μελέτη για τη φάση αυτή ετοιμάστηκε από το ∆ήμο Λάρνακας.  Υποβλήθηκε 
στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων στις 26.4.2007 για έλεγχο και προώθηση της 
διαδικασίας προκήρυξης προσφορών για την κατασκευή του. 

 Κατά τον έλεγχο των σχεδίων και εγγράφων έγιναν διάφορες παρατηρήσεις και 
σχόλια από τα οποία προκύπτουν κάποιες τροποποιήσεις σε αυτά.  Οι 
τροποποιήσεις στα σχέδια γίνονται αυτές τις μέρες από την ομάδα μελέτης του 
∆ήμου Λάρνακας.  Παράλληλα το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων εξετάζει θέματα 
παρουσίασης των εγγράφων του Συμβολαίου σε σχέση με την ιδιαιτερότητα 
που παρουσιάζει το έργο λόγω γειτνίασης των εγκαταστάσεων των εταιρειών 
πετρελαιοειδών και των υψηλών απαιτήσεων ασφάλειας που προκύπτουν κατά 
τη διάρκεια της εκτέλεσης των εργασιών. 

2. Φάση Β΄ - μετά τον κυκλικό κόμβο Λειβαδιών μέχρι το Ναυτικό Όμιλο 
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Λάρνακας 

 Η φάση αυτή του Έργου έχει ολοκληρωθεί και παραδοθεί στην κυκλοφορία εδώ 
και ενάμισι χρόνο περίπου.  Η μελέτη και κατασκευή της φάσης αυτής του 
Έργου έγινε υπό την επίβλεψη του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

3. Φάση Γ΄ - από Ναυτικό Όμιλο Λάρνακας μέχρι και τον κυκλικό κόμβο 
Πύλας 

 Όπως έχουμε ενημερωθεί το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει 
τροποποιήσει το ρυθμιστικό σχέδιο της φάσης αυτής μετά από διαβουλεύσεις 
με τους αρμόδιους κυβερνητικούς φορείς και τις Τοπικές Αρχές. 

 Το τροποποιημένο σχέδιο διαλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

 ∆ρόμο δύο λωρίδων κυκλοφορίας (μια λωρίδα κυκλοφορίας ανά 
κατεύθυνση με κεντρική διαχωριστική νησίδα). 

 ∆ιαφοροποίηση της διατομής του δρόμου από λίνια σε λίνια, ώστε να 
παρέχεται η δυνατότητα προσπέλασης αυτοκινήτου (σε ειδικές 
περιπτώσεις) και πιο συγκεκριμένα διαμόρφωση λωρίδας με 
κυβόλιθους (κατάλληλων προδιαγραφών) πλάτους 1,00 μ. και στις δύο 
κατευθύνσεις σε βάρος του αρχικού πλάτους της κεντρικής νησίδας. 

 Βελτιωμένους κυκλικούς κυκλοφοριακούς κόμβους τα γεωμετρικά 
χαρακτηριστικά των οποίων έχουν ελεγχθεί από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων. 

 Τη χωροθέτηση πρόσθετων στάσεων λεωφορείων και διαβάσεων 
πεζών ανά τακτά διαστήματα και όπου παρατηρείται αυξημένη ανάγκη. 

 Τη διαμόρφωση παράλληλων, με το βασικό άξονα, υπηρεσιακών 
δρόμων και τη μείωση των κάθετων προσβάσεων. 

 Την ενσωμάτωση περισσότερων χώρων στάθμευσης οχημάτων τόσο 
τους παράλληλους υπηρεσιακούς δρόμους όσο και κατά μήκος του 
βασικού άξονα, λαμβάνοντας υπόψη την υποδομή των Υπηρεσιών 
Κοινής Ωφέλειας που υπάρχουν κατά μήκος του άξονα (π.χ. φρεάτια 
Α.Η.Κ., Σ.Α.Λ. κλπ.). 

Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν έχει ακόμα παραλάβει το τροποποιημένο 
ρυθμιστικό σχέδιο και μόλις αυτό παραληφθεί θα δώσει οδηγίες στους 
μελετητές του Έργου να τροποποιήσουν τα κατασκευαστικά σχέδια. 

Ο χρόνος για την εφαρμογή του τροποποιημένου ρυθμιστικού σχεδίου, 
(κατασκευαστικά σχέδια, μελέτες Υπηρεσιών, έγγραφα συμβολαίου) δεν 
αναμένεται να είναι λιγότερος από έξη μήνες.  Στη συνέχεια θα γίνει η 
προκήρυξη των προσφορών, το χρονοδιάγραμμα της οποίας θα εξαρτηθεί από 
το χρόνο παραλαβής των ρυθμιστικών σχεδίων από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως. 

4. Φάση ∆΄ - μετά τον κόμβο Πύλας μέχρι και τον κυκλικό κόμβο Κ.Ο.Τ. 

 Για τη φάση αυτή δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί η τροποποίηση του ρυθμιστικού 
σχεδίου  από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Για το λόγο αυτό το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων στο παρόν στάδιο δεν μπορεί να δώσει 
οποιαδήποτε χρονοδιαγράμματα υλοποίησης του Έργου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.463, ημερομηνίας 12 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.463 και ημερ. 12.6.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, σχετικά με τη διαπλάτυνση/βελτίωση του 

χωριτικού δρόμου Πετριδιών - Τρεμιθούσας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.463 και ημερ. 19.6.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, αντίγραφο της οποίας μας έχει διαβιβαστεί με την επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε. 
16.5.8.6 και ημερ. 31.7.2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος εξυπηρετεί τη βιομηχανική περιοχή Τρεμιθούσας και 
υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, 

(β) Αυτός είναι ασφαλτοστρωμένος και πρόσφατα έχουν ασφαλτοστρωθεί τα 
ερείσματά του από τις Τεχνικές υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, 
καθώς επίσης έχουν κλαδευτεί τα δένδρα που επέμβαιναν σ’ αυτόν, και, 

(γ) Έχουν ετοιμαστεί σχέδια για διαπλάτυνση του δρόμου και προωθείται 
διαδικασία απαλλοτρίωσης των τεμαχίων που επηρεάζονται.  Η δημοσίευση 
της σχετικής Γνωστοποίησης Απαλλοτρίωσης αναμένεται να γίνει τους 
πρώτους μήνες του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.472, ημερομηνίας 12 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.472 και ημερ. 12.06.2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.472 και ημερ. 19.06.2007, με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο βουλευτή Πάφου κ. 
Ανδρέα Φακοντή και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει την ευθύνη κατασκευής των 
αποχετευτικών συστημάτων στις κοινότητες και αναλαμβάνει την ετοιμασία της 
αναγκαίας μελέτης νοουμένου ότι διαπιστώνεται πρόβλημα αποχέτευσης λυμάτων 
στις κοινότητες.  Στην κοινότητα Κουκλιών δεν παρουσιάζεται, στο παρόν στάδιο 
τουλάχιστον, σοβαρό πρόβλημα αποχέτευσης λυμάτων, σε σχέση με τα προβλήματα 
που παρουσιάζουν άλλες κοινότητες, ώστε να προωθηθεί η ετοιμασία της αναγκαίας 
μελέτης.  Οι εν λόγω μελέτες ετοιμάζονται με εξολοκλήρου κυβερνητική δαπάνη. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως αναλαμβάνει την ετοιμασία Ρυθμιστικών 
Σχεδίων στις κοινότητες, που αφορούν τη μελέτη του οδικού δικτύου μέσα στις 
κοινότητες, κατόπιν σχετικής απόφασης και αιτήματος εκ μέρους των Κοινοτικών 
Συμβουλίων.  Η ετοιμασία των Σχεδίων αυτών γίνεται είτε από το ίδιο το Τμήμα είτε 
από Ιδιώτες-Μελετητές, με ανάθεση από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Τα εν 
λόγω Σχέδια ετοιμάζονται επίσης με εξολοκλήρου κυβερνητική δαπάνη. 

(γ) Ο καθορισμός των Πολεοδομικών Ζωνών προβλέπεται από τον περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο και η διαδικασία της αναθεώρησης τους 
προωθείται αυτεπάγγελτα από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Το Κοινοτικό 
Συμβούλιο έχει το δικαίωμα υποβολής των αιτημάτων του σχετικά με τις Πολεοδομικές 
Ζώνες, μέσω του Επάρχου.  Έχει επίσης το δικαίωμα να διορίσει Ιδιώτες-Μελετητές 
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οι οποίοι θα αναλάβουν να υποβάλουν τα εν λόγω αιτήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.473, ημερομηνίας 12 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.473 και ημερ. 12.6.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, σχετικά με την εγγραφή των αγροτικών 

δρόμων της Κοινότητας Κουκλιών 

 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο αγροτικός δρόμος Κουκλιών - Νικόκλειας συντηρείται με κυβερνητική 
βοήθεια.  Αυτός χρήζει διαπλάτυνσης και ουσιαστικής βελτίωσης και ήδη οι 
τεχνικές υπηρεσίες του Επάρχου Πάφου μελετούν το αίτημα της Κοινότητας για 
βελτίωση του δρόμου, ώστε αυτός να μην είναι επικίνδυνος, και 

(β) Για το δρόμο που συνδέει την Κοινότητα με την περιοχή τουριστικής ανάπτυξης 
έχουν εξασφαλισθεί οι έγγραφες συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών γης, με εξαίρεση ένα, για την εγγραφή του δρόμου και παράλληλα 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προχωρεί σε ετοιμασία μελέτης για 
βελτίωσή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.550, ημερομηνίας 29  
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.550, ημερ. 29.6.07, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη δημιουργία νέου κοιμητηρίου στην 

Κοινότητα Τάλας στην Επαρχία Πάφου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.550 και ημερ. 4.7.07, με την οποία μας 
έχει διαβιβαστεί η ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τάλας εξασφάλισε από την Ιερά Μονή Αγίου Νεοφύτου 
το τεμάχιο με αρ. 660, Φ/Σχ. 45/35 στην Τάλα, για δημιουργία νέου κοιμητηρίου στην 
τοποθεσία “Μελισσόβουνος”.  Σημειώνεται ότι το τεμάχιο δεν διαθέτει προσπέλαση σε 
δημόσιο δρόμο. 

3. Για την εξασφάλιση πρόσβασης σε δημόσιο δρόμο, ζητήθηκε από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Τάλας να εξασφαλίσει τις έγγραφες συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών γης, διαφορετικά, θα πρέπει να προωθήσει διαδικασία απαλλοτρίωσης της 
επηρεαζόμενης ακίνητης ιδιοκτησίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.554, ημερομηνίας 29 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.554, ημερ. 29.6.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το πρόβλημα της έλλειψης πόσιμου 
νερού κατά την καλοκαιρινή περίοδο στην Κοινότητα Τραχυπέδουλας στην Επαρχία 

Πάφου 

Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.554 και ημερ. 9.7.07 με την οποία μας 
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διαβίβασε την ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Κατά τον μήνα Ιούλιο σημειώθηκε διακοπή ηλεκτρικού ρεύματος στην 
Κοινότητα Τραχυπέδουλας, λόγω του καύσωνα, με αποτέλεσμα να επηρεαστεί 
προσωρινά η ηλεκτροδότηση της κυβερνητικής τουρπίνας στο χωριό Αρμίνου, 
από την οποία υδροδοτείται μεταξύ άλλων Κοινοτήτων και η εν λόγω 
Κοινότητα.  Έκτοτε, δεν υπήρξε οποιοδήποτε πρόβλημα με το νερό. 

3. Ήδη η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου έχει προχωρήσει σε ενίσχυση του 
ηλεκτρικού φορτίου, για αποφυγή παρόμοιου προβλήματος στο μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.581, ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου 

Γεωργίου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.581 και ημερ. 11.7.2007 του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου, σχετικά με το δρόμο Αγίας Θέκλας - 

Σωτήρας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.581 και ημερ. 11.7.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Σωτήρας - Αγίας Θέκλας, ο οποίος συνδέει τη Σωτήρα με την 
Αγία Νάπα, είναι αγροτικός και διέρχεται διαμέσου δασικής γης. 

(β) Η ασφαλτόστρωσή του έγινε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, μετά από 
αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Σωτήρας, ως αντισταθμιστικό έργο για 
την αναβάθμιση του αυτοκινητόδρομου ∆εκέλειας - Αγίας Νάπας. 

(γ) Το έργο εγκρίθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και το 
Γραφείο Προγραμματισμού. 

(δ) Η επίβλεψη του έργου έγινε από τον Επαρχιακό Μηχανικό του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων. 

(ε) Η σήμανση του δρόμου έγινε από το Κοινοτικό Συμβούλιο Σωτήρας σε 
συνεργασία με την Αστυνομία Αμμοχώστου. 

(στ) Μετά το δυστύχημα το Κοινοτικό Συμβούλιο Σωτήρας ζήτησε τη βοήθεια 
των Τεχνικών Υπηρεσιών της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου και 
ήδη εξετάζονται διάφορες λύσεις για βελτίωση της ασφάλειας του 
δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.017, 

ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.017 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη την 1.8.2007, 
σχετικά με την κατασκευή κυκλικών κόμβων στα σημεία των φώτων τροχαίας κοντά 
στην Πυροσβεστική Λάρνακας (Γρίβα ∆ιγενή και Γ. Κρανιδιώτη) και κοντά στον 
κινηματογράφο CINEPLEX (Γ. Κρανιδιώτη και Φανερωμένης) και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 
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2. Η διαμόρφωση κυκλικού κόμβου στη συμβολή της Λεωφόρου Φανερωμένης με 
τη Λεωφόρο Γιάννου Κρανιδιώτη παρά το CINEPLEX αποτελεί πρόνοια του 
εγκεκριμένου ρυθμιστικού σχεδίου που ετοίμασε το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως για τη βελτίωση της προέκτασης της Λεωφόρου Φανερωμένης μέχρι 
το νέο Γ.Σ.Ζ.  Στο παρόν στάδιο ετοιμάζεται μελέτη κατασκευαστικών σχεδίων 
για το έργο αυτό από ιδιώτες μελετητές.  Η μελέτη βρίσκεται στην τελική φάση.  
Με την ολοκλήρωση της μελέτης το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα προωθήσει τις 
διαδικασίες για την εκτέλεση του έργου. 

3. Η διαμόρφωση κυκλικού κόμβου στη συμβολή της Λεωφόρου Γρίβα ∆ιγενή με 
τη Λεωφόρο Γιάννου Κρανιδιώτη παρά την Πυροσβεστική Λάρνακας 
περιλαμβάνεται στο ρυθμιστικό σχέδιο που ετοίμασε το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως για τη βελτίωση της Λεωφόρου Γρίβα ∆ιγενή.  Όπως μας 
πληροφορεί η αρμόδια λειτουργός του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως το 
σχέδιο αυτό έχει αποσταλεί για απόψεις/έγκριση στο ∆ημοτικό Συμβούλιο 
Λάρνακας.  Στη συνέχεια το τελικό σχέδιο θα αποσταλεί για έγκριση στην 
αρμόδια διατμηματική Επιτροπή (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για 
την Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων) ώστε να προωθηθούν οι 
διαδικασίες για την υλοποίηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.034, ημερομηνίας 6 

Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης σχετικά με το στεγαστικό 
πρόβλημα της Κοινότητας Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερώτησης 23.06.009.02.034 και ημερ. 
27/8/2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα επέκτασης της οικιστικής ζώνης και της παραχώρησης κρατικής γης 
για στέγαση νέων ζευγαριών, εξετάστηκε κατά την περιφερειακή σύσκεψη που έγινε 
την 1/2/2007 με τον τέως Υπουργό Εσωτερικών όπου αποφασίστηκε ότι προτού 
υλοποιηθεί οτιδήποτε, θα πρέπει να αναλυθούν οι πραγματικές ανάγκες της 
κοινότητας, δηλαδή να μελετηθούν πόσα νεαρά ζευγάρια είναι δικαιούχα βάση των 
καθορισμένων κριτηρίων. 

3. Μέχρι σήμερα δεν συγκεντρώθηκαν τα απαιτούμενα στοιχεία από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο για να εξεταστεί περαιτέρω το ενδεχόμενο διαχωρισμού οικοπέδων για 
νεαρά ζευγάρια. 

4. Αναφορικά με το θέμα της επέκτασης της οικιστικής ζώνης, αυτό δυνατό να 
εξεταστεί στα πλαίσια αναθεώρησης των Πολεοδομικών Ζωνών η οποία αναμένεται 
να αρχίσει εντός του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.038, ημερομηνίας 30 
Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.038 ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

1. Ποιος ο αριθμός των αιτητών πολιτικού ασύλου τα τελευταία πέντε έτη; 
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2003 2004 2005 

αιτήσεις άτομα αιτήσεις άτομα αιτήσεις άτομα 

4032 4407 7291 7746 9285 9872 

 

2006 2007* Σύνολο 

αιτήσεις άτομα αιτήσεις άτομα αιτήσεις άτομα 

4286 4545 4198 4681 29931 32203 

 *  Μέχρι 30/09/2007 

2. Ποιες οι χώρες προέλευσης των αιτητών; 

Συρία  Μπαγκλαντέζ 

Σρι Λάνκα Παλαιστίνη 

Ιράν Κίνα 

Πακιστάν Αίγυπτος 

Γεωργία Ιράκ 

Ινδία Νεπάλ 

3. Ποιοι οι λόγοι που προβάλλονται από τους αιτητές για παραχώρηση 
πολιτικού ασύλου τα τελευταία πέντε έτη; 

 Οι λόγοι που προβάλλονται από τους αιτητές για παραχώρηση πολιτικού 
ασύλου είναι οι ακόλουθοι: 

 φυλή 

 θρησκεία 

 οικογενειακή κακοποίηση 

 ιθαγένεια 

 στέρηση δικαιωμάτων 

 πολιτικές πεποιθήσεις 

 συμμετοχή σε ιδιαίτερη κοινωνική ομάδα 

 οικονομικοί 

 κτηματικές διαφορές 

Σημειώνεται ότι προς το παρόν στάδιο δεν τηρούνται σχετικά στατιστικά 
στοιχεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.062, ημερομηνίας 17 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ.23.06.009.02.062 και ημερ. 17.09.2007, του βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
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Γιαννάκη Ομήρου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.062 και ημερ. 25.09.2007, με την οποία 
μας έχει διαβιβάσει την πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το αίτημα 
του δήμου Λευκάρων για την επιχορήγηση των έργων αποχέτευσης λυμάτων στο 
∆ήμο συζητήθηκε σε συνεδρίες της Υπουργικής Επιτροπής (Υπουργοί Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, Εσωτερικών και Οικονομικών), που 
πραγματοποιήθηκαν στις 18.09.2007 και στις 23.04.2007, με σκοπό τη συζήτηση 
θεμάτων που αφορούν τις εξελίξεις στην εφαρμογή του προγράμματος εναρμόνισης 
της Κύπρου με το Ευρωπαϊκό Κεκτημένο στον τομέα της αποχέτευσης λυμάτων. 

 Κατά τις πιο πάνω συνεδρίες της Υπουργικής Επιτροπής, επιβεβαιώθηκε η 
υφιστάμενη πολιτική, σύμφωνα με την οποία το Κράτος δεν επιχορηγεί τα έργα 
αποχέτευσης λυμάτων σε δήμους.  Ως εκ τούτου, το αίτημα του δήμου Λευκάρων, με 
τη μορφή που έχει υποβληθεί, δεν μπορεί να ικανοποιηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.080, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ.23.06.009.02.080, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών που είναι αρμόδιο για τον έλεγχο 
των μονάδων υδατοκαλλιέργειας έχει διερευνήσει το περιστατικό άμεσα μετά από 
σχετική καταγγελία. 

 Συγκεκριμένα, έγινε έλεγχος της παρακείμενης ακτογραμμής χωρίς όμως να 
εντοπιστούν οποιαδήποτε νεκρά ψάρια.  Επιπρόσθετα, έγινε έλεγχος του θαλάσσιου 
χώρου όπου είναι εγκατεστημένοι οι ιχθυοκλωβοί της μονάδας και υποδείχτηκε στο 
∆ιευθυντή της εταιρείας ότι όλα τα νεκρά ψάρια θα πρέπει να διοχετεύονται σε 
κατάλληλους χώρους απόρριψης/επεξεργασίας σύμφωνα με τις πρόνοιες της σχετικής 
νομοθεσίας που αφορούν τα απόβλητα. 

 Στην εταιρεία έγινε σχετική παρατήρηση για τα νεκρά ψάρια που υπήρχαν στις 
θαλάσσιες εγκαταστάσεις και για τα οποία σύμφωνα με τους όρους που συνοδεύουν 
την άδεια ίδρυσης και λειτουργίας των ιχθυοτροφείων θα πρέπει να ενημερώνουν το 
Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών και τις Κτηνοτροφικές Υπηρεσίες.  Η εταιρεία 
συμμορφώθηκε άμεσα με τις σχετικές υποδείξεις. 

 Όλες οι συστάσεις και οι υποδείξεις που έγιναν στην εταιρεία σχετικά με τη 
διαχείριση όλων των αποβλήτων που προκύπτουν από τις διάφορες δραστηριότητες 
της υδατοκαλλιέργειας, έχουν γίνει και στις άλλες εταιρείες που ασχολούνται με την 
θαλάσσια υδατοκαλλιέργεια. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.122, ημερομηνίας 9 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου, 2007 με την 
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οποία διαβιβάζονται ερωτήματα του βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη αναφορικά με την 
εγγραφή και απόδοση ΦΠΑ από πρόσωπα το οποία είναι εγκατεστημένα στις 
περιοχές που δεν ελέγχονται αποτελεσματικά από την Κυβέρνηση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχουν εγγραφεί στο Μητρώο ΦΠΑ δέκα (10) πρόσωπα τα οποία είναι 
εγκατεστημένα στις μη ελεγχόμενες περιοχές.  Από τα 10 αυτά πρόσωπα, τα 5 είναι 
νομικά πρόσωπα (εταιρείες), τα 4 συνεταιρισμοί και υπάρχει και ένα φυσικό πρόσωπο 
(ανάλυση των εγγραφών κατ’ έτος επισυνάπτεται στο παράρτημα). 

 Επίσης επισημαίνεται ότι έχει εγγραφεί στο Μητρώο ΦΠΑ και ένα πρόσωπο-
μαρωνίτικης καταγωγής που διαμένει στις μη ελεγχόμενες περιοχές καθώς και ένας 
Ελληνοκύπριος που είναι εγκλωβισμένος στην Καρπασία. 

 Τα έσοδα ΦΠΑ από τα πρόσωπα αυτά αναφέρονται στο συνημμένο 
Παράρτημα.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.   
         Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.129, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ.23.06.009.02.129, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007 

Κατασκηνωτικός χώρος στο δάσος “Λίμνη” στην Πόλη Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση σας με αρ. 23.06.009.02.129 και ημερομηνία 9 
Οκτωβρίου 2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού αποφάσισε να 
τερματίσει τη Σύμβαση Μίσθωσης δασικής γης για δημιουργία κατασκηνωτικού χώρου 
στο δάσος “Λίμνη” στην Πόλη Χρυσοχούς.  Επισημαίνεται ότι ο Κ.Ο.Τ. ετοίμασε 
σχέδια για ανακαίνιση και ανάπλαση του κατασκηνωτικού χώρου, τα οποία διαθέτει 
δωρεάν για να χρησιμοποιηθούν για το σκοπό αυτό, συμβάλλοντας έτσι στην 
καλύτερη, λειτουργία του χώρου.  Επίσης, στον Προϋπολογισμό του Οργανισμού για 
το έτος 2008 περιλαμβάνεται ποσό ύψους £30,000, για έργα που θα πρέπει να γίνουν 
στο συγκεκριμένο κατασκηνωτικό χώρο. 

 Εάν ο ∆ήμος Πόλης Χρυσοχούς ενδιαφέρεται να αναλάβει τη διαχείριση του 
κατασκηνωτικού χώρου, θα πρέπει να εκδηλώσει γραπτώς το ενδιαφέρον του στον 
∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ασών, ώστε να γίνουν οι αναγκαίες ενέργειες που 
απαιτούνται για μακροχρόνια εκμίσθωση της δασικής γης. 

 Σημειώνεται ότι μέσα στα πλαίσια του σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης, κάτω από 
το “Μέτρο 2.6 Κατασκηνωτικοί Χώροι”, ο ∆ήμος Πόλης Χρυσοχούς, μπορεί να 
υποβάλει σχετική αίτηση για παραχώρηση οικονομικής ενίσχυσης, το συνολικό ύψος 
της οποίας ανέρχεται σε €200,000 για αναβάθμιση και επέκταση υφιστάμενου 
κατασκηνωτικού χώρου. 

 Ο ∆ήμαρχος της Πόλης Χρυσοχούς έχει ενημερωθεί σχετικά με τα πιο πάνω. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Σήμερα ελπίζω να τελειώσουμε τη 
συζήτηση για το πρώτο θέμα, που είναι «Οι προοπτικές της Κύπρου στην 
Ευρωζώνη».   

 Ο κ. Βότσης έχει το λόγο.  Έχετε δέκα λεπτά, κύριε Βότση, και ακολουθεί ο κ. 
Λαμάρης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ίσως να είναι συμβολικό να συζητούμε σήμερα, στη θλιβερή επέτειο 
ανακήρυξης του ψευδοκράτους, την προοπτική της Κύπρου στην Ευρωζώνη, ένα 
γεγονός που δείχνει τις δυνάμεις αντίστασης του λαού μας και την επιθυμία του για 
πρόοδο και προκοπή. 

 Μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την 1η Μαΐου του 2004, 
ο δεύτερος μεγάλος ευρωπαϊκός στόχος, που αποτελεί για το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
πρώτη προτεραιότητα, είναι η ένταξή μας στην Ευρωζώνη.   Η ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωζώνη αποτελεί ένα τεράστιο επίτευγμα στον οικονομικό τομέα και οφείλεται 
στην πειθαρχημένη εφαρμογή της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης Τάσσου 
Παπαδόπουλου αλλά και στις θυσίες και προσπάθειες του κυπριακού λαού.   

 Τόσο η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα όσο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχουν 
επαινέσει το επίτευγμα που έχουμε επιτελέσει τα τελευταία χρόνια και ειδικά τη μείωση 
του δημοσιονομικού ελλείμματος από το 6,3% το 2003 στο 1% το 2007 αλλά και του 
δημόσιου χρέους από το 69,1% το 2003 στο 60,5% στο 2007 με συνεχή πτωτική τάση 
και προοπτική μείωσης στο 53,4% στο τέλος του 2008. 

 Τον Ιούλιο του 2007, όταν αποφασίστηκε το επίσημο κλείδωμα της κυπριακής 
λίρας με το ευρώ στη Σύνοδο του Συμβουλίου Υπουργών Οικονομικών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ECOFIN, οι αρμόδιοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης έδωσαν τα 
συγχαρητήριά τους, αναγνωρίζοντας τις προσπάθειες που έγιναν για την ικανοποίηση 
των κριτηρίων για ένταξη στην Ευρωζώνη.  Τα πλεονεκτήματα από την εισαγωγή του 
ευρώ στην Κύπρο είναι φανερά και αδιαμφισβήτητα και θα προκύψουν σημαντικά 
ωφελήματα για τον κυπριακό λαό, λαμβάνοντας υπόψη το μικρό μέγεθος, καθώς και 
τον ανοιχτό χαρακτήρα της οικονομίας μας.  

Η υιοθέτηση του ευρώ διασφαλίζει χαμηλά επιτόκια, γεγονός που βοηθά τόσο 
τις επιχειρήσεις όσο και τις μικρομεσαίες εισοδηματικές τάξεις του λαού, διατηρεί τον 
πληθωρισμό σε χαμηλά επίπεδα, διευκολύνει τις διεθνείς συναλλαγές, αποκαθιστά και 
εγγυάται τη σταθερότητα του νομίσματος, διευκολύνει τις συναλλαγές σε ξένο 
συνάλλαγμα, απαλλάσσοντας από τα τέλη και τα έξοδα της μετατροπής των 
νομισμάτων, μειώνει στο ελάχιστο το συναλλαγματικό κόστος και το συναλλαγματικό 
κίνδυνο και ευκολύνει όσους ταξιδεύουν από την Κύπρο και θα συναλλάσσονται στη 
ζώνη του ευρώ με ένα νόμισμα.   

 Πρέπει επιπλέον να τονιστεί ότι η ένταξη της Κύπρου στη ζώνη του ευρώ θα 
θωρακίσει την οικονομία έναντι των επιπτώσεων από απρόβλεπτους και ασταθείς 
εξωγενείς παράγοντες πολιτικού και οικονομικού χαρακτήρα, όπως, για παράδειγμα, 
συμβαίνει τώρα με την αύξηση της τιμής του πετρελαίου.   Τέλος, είναι σημαντικό να 
αναφερθεί ότι η ένταξή μας στην Ευρωζώνη, σε σχέση με τις εξελίξεις που 
διαγράφονται με τη νέα μεταρρυθμιστική συνθήκη ή τη διαμόρφωση των συνθηκών, 
φέρουν την Κύπρο στο σκληρό πυρήνα των χωρών που μετέχουν, ώστε σε 
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μελλοντικές εξελίξεις να μπορεί να αποκομίσει πολιτικά, οικονομικά και άλλα οφέλη. 

 Σε σχέση με το πολιτικό μας πρόβλημα, η εισαγωγή του ευρώ θα είναι ένα 
πρόσθετο ενοποιητικό στοιχείο και θα λύσει ένα από τα πολλά σοβαρά προβλήματα 
που είχαμε αντιμετωπίσει στο προηγούμενο σχέδιο για λύση του Κυπριακού, στο 
οποίο υπήρχε πρόνοια για δύο ξεχωριστές οικονομίες με απαίτηση για δύο χωριστές 
κεντρικές τράπεζες, δύο χωριστές νομισματικές πολιτικές και δύο χωριστά νομίσματα.  
Η ένταξη της Κύπρου στη ζώνη του ευρώ θα είναι υποβοηθητική στην προσπάθεια 
που καταβάλλουμε για εξεύρεση μιας πραγματικά βιώσιμης λύσης του Κυπριακού.  
Θα αποτελέσει βασικό στήριγμα της πολιτικής μας για οικονομική ενοποίηση στα 
πλαίσια μιας επανενωμένης Κύπρου.   

 Όσον αφορά τους προβληματισμούς, εκφράστηκαν δύο σοβαρές ανησυχίες.  Η 
πρώτη, ότι η προσπάθεια για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη πιθανό να 
οδηγούσε σε περιορισμό των κοινωνικών παροχών και, συνεπώς, ίσως να ήταν 
προτιμότερο να αναβαλλόταν η ένταξή μας στην Ευρωζώνη για κάποιο χρονικό 
διάστημα.  ∆εύτερον, ότι η εισαγωγή του ευρώ θα οδηγήσει σε αύξηση των τιμών 
προϊόντων και υπηρεσιών για τον καταναλωτή και έτσι θα δημιουργηθούν ευκαιρίες 
αισχροκέρδειας από τους εισαγωγείς και πωλητές υπηρεσιών και αγαθών, με 
αποτέλεσμα την επιτάχυνση του πληθωρισμού. 

 Για την πρώτη ανησυχία, που συμμεριζόταν και το ΑΚΕΛ -που μάλιστα 
πρότεινε αναβολή στην ένταξη για κάποιο χρόνο- είναι σωστό να αναφερθεί ότι, 
καταρχάς, ο χρόνος της ένταξής μας στην Ευρωζώνη δεν καθορίζεται από εμάς και δε 
μετακινείται κατά τη βούλησή μας κατά ένα ή δύο χρόνια.  Πριν να αποκτήσουμε 
δυνατότητα υποβολής αίτησης, πρέπει να προηγηθεί μια επιστημονική αξιολόγηση και 
ανάλυση της οικονομίας και των οικονομικών και κοινωνικών δεικτών.  Αυτό είναι θέμα 
εκτίμησης και πρόβλεψης και το ∆ημοκρατικό Κόμμα συμφώνησε με τις εκτιμήσεις και 
προβλέψεις των τεχνοκρατών του Υπουργείου Οικονομικών, προβλέψεις που τελικά 
δικαιώνονται, αφού μόλις την περασμένη βδομάδα η φθινοπωρινή έκθεση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής που αναφέρεται στην κυπριακή οικονομία επιβεβαιώνει 
πλήρως τις προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Όσον αφορά τη δήθεν θυσία του κοινωνικού κράτους και τον περιορισμό των 
κοινωνικών παροχών στο βωμό της ένταξής μας στην Ευρωζώνη, ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας Τάσσος Παπαδόπουλος από την αρχή και επανειλημμένα είχε δηλώσει 
ότι δε θα θυσιάσουμε το κοινωνικό κράτος μας στο βωμό του ευρώ.  Είχε επίσης 
δηλώσει ότι για την αυτοσυγκράτηση και το αίσθημα ευθύνης που επέδειξαν ο 
κυπριακός λαός, το συνδικαλιστικό κίνημα και οι άλλοι κοινωνικοί εταίροι, εκτός από 
ευχαριστίες και εκτίμηση, οφείλαμε ως κυβέρνηση να ανταποδώσουμε με κοινωνικές 
παροχές.  Έτσι, συνεπείς προς αυτές τις διακηρύξεις πολιτικής, η κυβέρνηση Τάσσου 
Παπαδόπουλου προχώρησε τα τελευταία δύο χρόνια στη λήψη στοχευμένων μέτρων 
και στην καταβολή κοινωνικών παροχών προς όφελος κυρίως των οικονομικά 
ασθενέστερων ομάδων του πληθυσμού, ύψους £250 εκατομμυρίων.   

Τον Ιούλιο του 2007, όταν ο μεγάλος στόχος είχε επιτευχθεί και η Κύπρος 
εισήλθε στη ζώνη του ευρώ -και όχι για προεκλογικούς λόγους, όπως κάποιοι 
ισχυρίζονται- η επιτυχία αυτή έδωσε τη δυνατότητα στην κυβέρνηση να προχωρήσει 
στην παροχή του τρίτου πακέτου μέτρων κοινωνικής συνοχής.  Ενός διαφορετικού και 
διευρυμένου πακέτου κοινωνικών μέτρων.  ∆ιαφορετικού, διότι σχεδόν όλα τα μέτρα 
αποτελούν μόνιμες και όχι έκτακτες παροχές, και διευρυμένου, διότι τα μέτρα 
κοινωνικού χαρακτήρα αφορούν περισσότερους από εκατό δώδεκα χιλιάδες 
συμπατριώτες μας, ενώ τα μέτρα φορολογικού χαρακτήρα όλους τους Κύπριους 
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πολίτες. 

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα χαιρετίζουμε τα μέτρα αυτά, διότι εμάς δε μας 
ενδιαφέρει μόνο η σύγκλιση των οικονομικών δεικτών, αλλά πολύ περισσότερο η 
σύγκλιση των κοινωνικών δεικτών.  Μας ενδιαφέρει να ευημερούν οι αριθμοί, αλλά 
κυρίως να ευημερούν οι άνθρωποι.  Από την άλλη, δεν μπορούμε να μη σχολιάσουμε 
τις προτροπές της ηγεσίας του ΑΚΕΛ, για να δώσουμε περισσότερες κοινωνικές 
παροχές και να μη βάζουμε τίποτα στο δημόσιο κουμπαρά, όπως λένε, υποτιμώντας 
βεβαίως τον κίνδυνο πιθανότητας δυσάρεστων και απρόβλεπτων καταστάσεων και 
δύσκολων ημερών που μπορεί να προκύψουν.  Και προκύπτουν δύσκολες μέρες, 
έχουμε το παράδειγμα με τον αφθώδη πυρετό.  Ένας σωστός διαχειριστής της 
οικονομίας του τόπου, ένας σωστός νοικοκύρης πρέπει να προνοεί και για 
απρόβλεπτες καταστάσεις και για δύσκολες μέρες οι οποίες μπορεί να προκύψουν.  
Εκτός βέβαια αν εισηγούνται να επιστρέψουμε στην οικονομική πολιτική του ∆ΗΣΥ, με 
τα ψηλά ελλείμματα και τα χρέη, και τα λεφτά που εμείς διαθέτουμε για κοινωνικές 
παροχές αυτοί να τα χρησιμοποιούν για εξυπηρέτηση των χρεών σε τόκους και δόσεις 
δανείων.  ∆ηλαδή, αντί να τα πληρώνουμε στους πολίτες, να πληρώνουμε τους 
τραπεζίτες.  Πολύ πιο σύντομα από ό,τι αναμέναμε φαίνεται ποιου η οικονομική 
πολιτική δικαιώνεται.   

 Σχετικά με τις αυξήσεις των τιμών και την αισχροκέρδεια, παρ’ όλο που οι 
διεθνείς εξελίξεις με την άνοδο της τιμής του πετρελαίου και των δημητριακών τη 
δεδομένη στιγμή δε βοηθούν και θα προτιμούσαμε αυτή τη χρονική συγκυρία να μη 
συνέβαιναν αυτά, η κυβέρνηση δουλεύει σκληρά, με διάφορους τρόπους, όπως τη 
διπλή αναγραφή των τιμών, τα ευρωπαρατηρητήρια και τον κώδικα δίκαιης 
τιμολόγησης, για να μην υπάρχουν αδικαιολόγητες αυξήσεις σε τιμές προϊόντων και 
υπηρεσιών. 

 Επιπλέον, η εκστρατεία για πληροφόρηση και ενημέρωση του κοινού  
συνεχίζεται με πολλούς και διάφορους τρόπους.  ∆ιαφημιστική εκστρατεία της 
κυβέρνησης, σύνδεσμοι καταναλωτών, προγραμματισμένες ενημερωτικές παρουσίες 
στη δημοτική, μέση και ανώτερη εκπαίδευση και ενημέρωση των συνταξιούχων που 
ζουν στην ύπαιθρο μέσω των ευρωλεωφορείων και μέσω συνεργασίας με τις τοπικές 
αρχές και τις εταιρείες συνεργατισμού.  Είναι σημαντικό να τονιστεί ότι ο 
επιχειρηματικός κόσμος της Κύπρου καταβάλλει προσπάθειες, ώστε να κρατηθούν 
χαμηλά οποιεσδήποτε στρογγυλοποιήσεις προς τα πάνω και ακόμη, σε μερικές 
περιπτώσεις, να στρογγυλοποιηθούν οι τιμές προς τα κάτω.  Οπουδήποτε υπάρχουν 
κατηγορίες και ανησυχίες για αδικαιολόγητες χρεώσεις ή αυξήσεις τιμών, οι αρμόδιες 
κρατικές υπηρεσίες τις παρακολουθούν και τις διερευνούν.   

 Είναι επίσης σημαντικό ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και οι σύνδεσμοι καταναλωτών δημοσιοποιούν τα 
ευρήματα των ερευνών της αγοράς με συγκριτικές τιμές διάφορων προϊόντων, το 
“name and shame”, ούτως ώστε ο πολίτης να μπορεί να κάνει τις επιλογές του.  Γι’  
αυτό στο τέλος της ημέρας σημαντικός είναι και ο ρόλος του πολίτη, ο οποίος μπορεί 
να προστατεύσει και πρέπει να προστατεύσει τον εαυτό του από τυχόν αισχροκέρδεια 
ή αύξηση των τιμών, πέραν των κρατικών προσπαθειών. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με βάση τα πιο πάνω, είμαστε βέβαιοι ότι τα βασικά στοιχεία της κυπριακής 
οικονομίας δημιουργούν συνθήκες αισιοδοξίας για την ένταξή μας στην Ευρωζώνη την 
1η Ιανουαρίου 2008.  Το κοινωνικό κράτος δε θυσιάστηκε και το εύρος της κοινωνικής 
πολιτικής δεν περιορίστηκε, όπως έλεγαν κάποιοι, εξαιτίας της ένταξής μας στην 
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Ευρωζώνη.  Αντίθετα, οι κοινωνικές δαπάνες υπερδιπλασιάστηκαν σε βαθμό που οι 
κρατικές κοινωνικές δαπάνες υπερβαίνουν το ένα τρίτο του προϋπολογισμού, χωρίς 
την επιβολή ούτε μίας νέας φορολογίας.  Αντί αυτού, μειώθηκε η φορολογία για τα 
αυτοκίνητα, ο φόρος εισοδήματος και μερικώς ο φόρος προστιθέμενης αξίας.   

 Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου πέτυχε πολλά και θα πετύχει ακόμα 
περισσότερα.  Η επιλογή εμπιστοσύνης θα συνεχίσει με σταθερότητα, συνέπεια και 
σιγουριά.  Ο Τάσσος Παπαδόπουλος ήταν αυτός που από την αρχή πίστεψε στην 
πράξη και το απέδειξε με την ορθολογιστική του πολιτική, γι’  αυτό και είναι ο 
καλύτερος για να μας οδηγήσει στη νέα εποχή με όραμα και προοπτική.  Και είναι ο 
καταλληλότερος, διότι ο μεν ένας από τους ανθυποψηφίους του δεν παρέστη καν 
στην ψηφοφορία του Ευρωκοινοβουλίου για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη, 
ο δε άλλος είναι υπέρ της αναβολής της ένταξης, αφού φαίνεται ότι δεν έχει πειστεί 
ακόμα για τα άμεσα πλεονεκτήματα που θα έχει ο τόπος μας.   

 Τα αποτελέσματα επιβραβεύουν την υπεύθυνη στάση του κυπριακού λαού και 
δικαιώνουν την πολιτική της κυβέρνησης.  ∆ικαιώνουν πάνω απ’  όλα τις προσδοκίες 
για μια Κύπρο κοινωνικά ευαίσθητη και οικονομικά ισχυρή στην ενωμένη Ευρώπη.  Η 
κυπριακή οικονομία βαδίζει σταθερά στο δρόμο της ανάπτυξης, επιτρέποντας στην 
κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου την εφαρμογή μιας φιλολαϊκής πολιτικής, που 
ενισχύει τη θέση των πολιτών, μειώνει τις ανισότητες και διασφαλίζει πρόοδο και 
προκοπή για όλους.   

 Σας ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Άγγελου Βότση τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Κώστας Παπακώστας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(K. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Παρακαλώ, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.   

 Κύριε Νεοφύτου, έχετε πέντε λεπτά.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

 Ε, πέντε λεπτά μού γράφουν εδώ. 

(Γέλια) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ:   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο κ. Βότσης θα έπρεπε να γνωρίζει πως, αν δεν ήταν η διακυβέρνηση του 
Γλαύκου Κληρίδη με τη συμμετοχή στην πρώτη πενταετία και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και με Υπουργό Εξωτερικών το Γιαννάκη Κασουλίδη, δε θα μπορούσαμε 
ίσως να πανηγυρίσουμε τη μεγαλύτερη εθνική επιτυχία, την ένταξη της Κύπρου στην 
Ενωμένη Ευρώπη.  Αν σήμερα μιλάμε για επιτυχία στην ΟΝΕ, πρέπει να 
αναγνωρίζουμε ότι, αν δεν προηγείτο η ένταξη στην Ευρώπη, δε θα μιλούσαμε 
σήμερα για την ΟΝΕ.   

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε -εύχομαι να μην αφαιρεθεί από το 
χρόνο μου- το κρίνω και το νιώθω, επειδή άκουσα εξ αριστερών, την περασμένη 
Πέμπτη, την τοποθέτηση του αγαπητού Κύπρου Χρυσοστομίδη, από αυτό το βήμα να 
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εξάρω τη σοβαρότητα της προσέγγισης από το χώρο της αριστεράς μέσα από μια 
πολύ ισοζυγισμένη και αντικειμενική τοποθέτηση.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη σηματοδοτεί το τέρμα μιας μακράς 
πορείας και μιας επίπονης προσπάθειας. Σηματοδοτεί όμως ταυτόχρονα και την 
έναρξη μιας άλλης, εξίσου δύσκολης, προσπάθειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ως 
μέλους από την 1η Ιανουαρίου της Ευρωζώνης. Μερικοί εκ δεξιών φέρονται να 
μονοπωλούν το επίτευγμα και κατά κόρον τονίζουν ότι αυτό επιτεύχθηκε τα τελευταία 
τρία-τέσσερα χρόνια και ότι οφείλεται μόνο σε δικές τους ενέργειες και πολιτικές.  Με 
όλη την αντικειμενικότητα, αλλά και την υπευθυνότητα με την οποία πρέπει κάποιος 
να προσεγγίζει και να αξιολογεί αυτά τα σοβαρά ζητήματα, κρίνω ότι οποιαδήποτε 
προσπάθεια οικειοποίησης του επιτεύγματος αυτού είναι τουλάχιστο λανθασμένη, 
γιατί είναι εξωπραγματική, γιατί δεν μπορείς πάνω σε οικονομικά ερείπια να 
οικοδομήσεις οικονομικά θαύματα.  Τέτοιοι ισχυρισμοί και τέτοιες συμπεριφορές στον 
κόσμο της οικονομίας ισοδυναμούν με έλλειψη αντικειμενικότητας και πειστικότητας. 

 Απλώς να υπενθυμίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι η σημερινή αμετάκλητη ισοτιμία της 
λίρας με το ευρώ είναι η ίδια με αυτή που καθορίστηκε το 1992 επί διακυβέρνησης 
Βασιλείου, όταν για πρώτη φορά συνδέθηκε η λίρα με το ECU.  Είναι η ίδια ισοτιμία 
που επιβεβαιώθηκε το 1999 με τη διακυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη με την 
εισαγωγή του ευρώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι η ίδια αυτή ισοτιμία που 
επιβεβαιώθηκε το 2005 με την ένταξη στο Μηχανισμό Συναλλαγματικών Ισοτιμιών II.  
Αυτή η σταθερότητα του κυπριακού νομίσματος αποτελεί χωρίς αμφιβολία 
αντανάκλαση της διαχρονικής σταθερότητας της κυπριακής οικονομίας.  Η οικονομία 
μας εδράζεται σε θεμέλια και σταθερές βάσεις που οι κατά καιρούς κυβερνήσεις, τα 
κόμματα, οι οργανώσεις και ο λαός μας έθεσαν και δημιούργησαν, με την 
υπευθυνότητα και τον ιδρώτα τους, από την ανεξαρτησία μέχρι σήμερα, αλλά ιδιαίτερα 
μετά την τουρκική εισβολή.   

 Όμως με την επιτυχία της ένταξης δεν πρέπει να επαναπαυόμαστε.  Παρά τα 
πρόσφατα συγκλισιακά μακροοικονομικά επιτεύγματα για σκοπούς ευρωένταξης, τα 
ακανθώδη και δυνητικά επικίνδυνα προβλήματα της οικονομίας δεν έχουν 
αντιμετωπισθεί, δεν έχουν επιλυθεί και ίσως να μην έχουν επαρκώς εντοπισθεί και 
αξιολογηθεί.  Η ικανοποίηση των Κριτηρίων του Μάαστριχτ υπήρξε περισσότερο 
τεχνητή και βασίστηκε κυρίως σε πρόσκαιρους παράγοντες, όπως στη σφιχτή, όπως 
λέχθηκε προηγουμένως, κοινωνική πολιτική, στη μείωση των επενδύσεων σε 
δημόσιες υποδομές, στην κάθετη μείωση των αμυντικών δαπανών, στα αυξημένα 
έσοδα από τις πωλήσεις ακινήτων που αυξήθηκαν κατά δέκα φορές και θα 
προσεγγίσουν τα £600 εκατομ. και πλέον το 2007, στα έσοδα από τη φορολογική 
αμνηστία των £130 εκατομ. και την αφαίμαξη των ημικρατικών οργανισμών για άλλα 
£120 εκατομ. και στα αυξημένα έσοδα από τους φόρους του ΦΠΑ πάνω στα 
πετρελαιοειδή.  

 Πολλές φορές τονίσαμε ότι υπάρχουν αδυναμίες και καλέσαμε τη 
συγκυβέρνηση ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ και Ε∆ΕΚ για διαρθρωτικές τομές για την αντιμετώπιση 
των προβλημάτων της μειωμένης παραγωγικότητας, της  ανταγωνιστικότητας, των 
δεινοπαθούντων ταμείων κοινωνικών ασφαλίσεων, της άναρχης και ανερμάτιστης 
ανάπτυξης, της διόγκωσης του δημόσιου τομέα, του υπερβολικού δανεισμού, του 
τουρισμού.  

 Η πρόσφατη αναθεώρηση των προβλέψεων του Υπουργείου Οικονομικών για 
την αύξηση του πληθωρισμού το 2008, όταν θα έχουμε ήδη μπει στην ΟΝΕ, είναι κάτι 
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που πρέπει να μας ανησυχεί, γιατί ήδη το καμπανάκι του κινδύνου για την κυπριακή 
οικονομία έχει κτυπήσει.  Η αγοραστική δύναμη των Κυπρίων είναι μόλις στο 93% του 
μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη στιγμή που ο δείχτης τιμών καταναλωτή, 
αυτός που καταμετρά την ακρίβια, αυξάνεται τα τελευταία τρία χρόνια κατά 10% και 
έχει καταστήσει την Κύπρο μας την ένατη πιο ακριβή χώρα στα είδη πρώτης ανάγκης.  
Οι τιμές στα ακίνητα καλπάζουν κάνοντας την απόκτηση στέγης, κυρίως για τους 
νέους μας, άπιαστο όνειρο.  Η Κύπρος από την 1η Ιανουαρίου θα βρεθεί απέναντι σε 
μεγάλες ευκαιρίες οικονομικής προόδου και κοινωνικής ανάπτυξης, αλλά και απέναντι 
από σοβαρές και απαιτητικές προκλήσεις, οι οποίες θα προέλθουν μέσα από τον 
έντονο ανταγωνισμό.   

 Η Κύπρος καλείται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και έχει κάθε συμφέρον να 
αξιοποιήσει τις συγκυρίες και να μετατρέψει τις προκλήσεις σε ευκαιρίες 
μεγιστοποιώντας τα οφέλη από την ένταξη στην ΟΝΕ. 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, τονίζοντας ότι, αν, αντί μίας σοβαρής, 
προγραμματισμένης και συνεπούς προσέγγισης των νέων πραγματικοτήτων που 
θέτει η ένταξή μας στην Ευρωζώνη και κινητοποίησης όλων των δυνατοτήτων και 
αξιοποίησης όλων των συγκριτικών μας πλεονεκτημάτων, περιοριστούν οι 
συνάδελφοι εκ δεξιών σε θορυβώδεις πανηγυρισμούς και διακηρύξεις προεκλογικών 
σκοπιμοτήτων και οι εξ αριστερών, από την άλλη, στο να ενσπείρουν την ανασφάλεια 
και τους κινδύνους και να εντείνουν τον ευρωσκεπτικισμό, τότε ασφαλώς, παρά τις 
ευκαιρίες και προοπτικές που προσφέρονται, η κυπριακή οικονομία δε θα 
ευδοκιμήσει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:   

 Kύριε Νεοφύτου, παρακαλώ, τελειώνετε, γιατί... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ:   

 ...και μια τεράστια ευκαιρία θα πάει χαμένη για την Κύπρο και το λαό της, κύριε 
Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ κύριε Νεοφύτου.     

 Παρακαλώ, ο κ. Γιάννος Λαμάρης.   

 Κύριε Λαμάρη, έχετε είκοσι τέσσερα ολόκληρα λεπτά. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:   

 Kύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ασφαλώς, δε θα χρησιμοποιήσω τα είκοσι τέσσερα λεπτά. Κατά τη διάρκεια της 
συζήτησης, συνάδελφοι, πλείστοι συνάδελφοι εκ δεξιών, μέχρι και το ημικύκλιο, 
απένειμαν τα εύσημα για την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση ανάλογα με το 
ποιον θέλει ο καθένας να προβάλει ενόψει προεδρικών εκλογών.  Αυτή η προσπάθεια 
ως ένα βαθμό είναι κατανοητή.  Αυτό που δεν μπορεί κανένας να κατανοήσει είναι το 
γεγονός ότι πλείστοι από αυτούς τους συναδέλφους ξέχασαν να αναφέρουν τον 
κυπριακό λαό, τους εργαζομένους, τους μικρομεσαίους, τον ίδιο τον πολίτη ο οποίος 
κλήθηκε να επωμιστεί όλα εκείνα τα βάρη που προέκυπταν από την ενταξιακή μας 
πορεία.  Σήμερα μάλιστα ακούσαμε και ότι ο ηγέτης της μεγαλύτερης παράταξης σε 
αυτό τον τόπο, της πιο ιστορικής παράταξης, είναι ακατάλληλος να διεκδικήσει την 
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προεδρία της ∆ημοκρατίας, γιατί δεν έχει πειστεί για την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  ∆εν αρκεί που δεν ακούσαμε τίποτα για το ρόλο του ΑΚΕΛ σε όλη αυτή τη 
διαδικασία, κατά την οποία έντιμα, ειλικρινά και εποικοδομητικά συνέβαλε στην 
ψήφιση εκατοντάδων νομοθεσιών, που ακόμα και την 1η Ιανουαρίου 2008, όταν 
συζητούσαμε εδώ και διαφωνήσαμε με την ένταξή μας στην Ευρωζώνη, 
εποικοδομητικά συμβάλαμε στο να διαμορφωθεί εκείνο το πλαίσιο ομαλής ένταξης, το 
θεσμικό πλαίσιο ομαλής ένταξης στην Ευρωζώνη.  Ας είναι.   

 Το θέμα, όπως έχει εγγραφεί, τονίζει τις προοπτικές από την ένταξή μας στην 
Ευρωζώνη.  Ασφαλώς, διανοίγονται προοπτικές από την ένταξή μας, αλλά 
ταυτόχρονα η πιθανότητα να προκύψουν και συνέπειες για τον Κύπριο πολίτη είναι 
επίσης γεγονός.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που εμείς αντιμετωπίζουμε το θέμα σφαιρικά 
αναλύοντας όλα τα δεδομένα, ώστε να αξιοποιηθούν πλήρως οι προοπτικές και 
ταυτόχρονα να ελαχιστοποιηθούν οι συνέπειες.   

 Προοπτικές.  Αυταπόδεικτα θετικό από την ένταξή μας στην Ευρωζώνη είναι η 
κατάργηση του κόστους μετατροπής του νομίσματος.  Ως Κύπρος, είμαστε μια χώρα 
που αποτελεί τουριστικό προορισμό και χώρα παροχής υπηρεσιών.  Αν σωστά 
αξιοποιήσουμε αυτό το γεγονός, μπορούμε να καταστήσουμε την οικονομία μας πιο 
ανταγωνιστική, ώστε η μείωση του κόστους να αποτελέσει μοχλό ανάπτυξης της 
οικονομίας μας.  Ταυτόχρονα, ως εισαγωγική χώρα αναμένουμε ότι η κατάργηση του 
κόστους μετατροπής θα αποβεί προς όφελος του Κύπριου καταναλωτή.  ∆υστυχώς, 
δεν μπορούμε να είμαστε αισιόδοξοι γι’ αυτό το στόχο.  Σωστά ανέφερε ο συνάδελφος 
Νικόλας Παπαδόπουλος την πρόσφατη μείωση του φόρου κατανάλωσης στα 
αναψυκτικά και τη μείωση του φόρου προστιθέμενης αξίας στους χυμούς, στο νερό, 
ανακαινίσεις οικιών και άλλα προϊόντα.  Άραγε αυτή η μείωση, εκτός από μείωση των 
εσόδων του κράτους, κατέστησε αυτά τα προϊόντα πιο προσιτά για τον καταναλωτή;  
Aν ρωτήσουμε τον Κύπριο πολίτη, ασφαλώς η απάντηση θα είναι αρνητική.  Ένα 
μήνα μετά τη μείωση, ποια είναι τα στοιχεία, ποια η εκτίμησή μας;  Θέλουμε 
πραγματικά ενημέρωση ως Βουλή.   

 Εμείς, ως ΑΚΕΛ, προτιθέμεθα να εγγράψουμε το θέμα στην επιτροπή 
Εμπορίου, για να ενημερωθούμε για το πού πήγε αυτή η μείωση, ποιος την 
επωφελήθηκε στο τέλος.  Η προοπτική μείωσης του κόστους των προϊόντων από την 
ένταξή μας στην Ευρωζώνη, αν δεν οδηγήσει σε όφελος για τον Κύπριο καταναλωτή, 
τότε η εισαγωγή του ευρώ θα είναι δώρον άδωρον για τον πολύ τον κόσμο.  
Παρενθετικά εδώ αναφέρω ένα στοιχείο από έρευνα που παρουσίασε πριν λίγες 
μέρες το ΡΙΚ.  Το 93% των Κυπρίων θεωρούν ότι με την εισαγωγή του ευρώ θα 
βρεθούμε σε δυσμενέστερη οικονομική κατάσταση από τη σημερινή.  Σίγουρα, όλοι 
αυτοί οι πολίτες δεν είναι θύματα κάποιας προπαγάνδας ούτε είναι όλοι 
ευρωσκεπτικιστές.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που προηγουμένως μίλησα για δυνατότητες 
και προοπτικές οι οποίες πρέπει να αξιοποιηθούν, αφού αναλυθούν σωστά.   

 Ως ΑΚΕΛ, έγκαιρα προειδοποιήσαμε για το στοιχείο της κερδοσκοπίας και της 
αισχροκέρδειας με συνέπεια την αύξηση των τιμών.  ∆υστυχώς, αυτά τα φαινόμενα 
έκαναν  την εμφάνισή τους πριν από την εισαγωγή του ευρώ.  Σε μια προσπάθεια να 
προλάβουν κάποιοι να κερδοσκοπήσουν, προχώρησαν σε αυξήσεις πριν την 
υποχρεωτική διπλή αναγραφή των τιμών, την ώρα που η κυβέρνηση αρνείτο να 
παραδεχθεί ότι υπήρχαν αυξήσεις και ακρίβια.  Πριν δυο εβδομάδες ακόμα ο 
Υπουργός Εμπορίου εδώ στη Βουλή μάς μίλησε στην επιτροπή Οικονομικών, κατά τη 
συζήτηση του προϋπολογισμού του υπουργείου του, για υποτιθέμενη ακρίβια.  Πώς 
ακριβώς, χωρίς παραδοχή, θα μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα;  
Παρακολουθώντας τα απλώς;    
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 Στη συνέχεια φυσικά υπήρξε παραδοχή από τον Υπουργό Οικονομικών, ο 
οποίος εξήγγειλε και προσπάθεια πάταξης της κερδοσκοπίας από την κυβέρνηση και 
έκανε ό,τι έκανε ο συνάδελφος Βότσης σήμερα, κάλεσε τους καταναλωτές να 
επαγρυπνούν.  ∆υστυχώς, δεν εισακουστήκαμε, όταν έπρεπε.  ∆ε λήφθηκαν έγκαιρα 
τα απαιτούμενα μέτρα και αντιμετωπίζει ο κυπριακός λαός τα προβλήματα από την 
ακρίβια, τα οποία καταγράφονται και στους δείκτες, αφού για πρώτη φορά μετά από 
καιρό ο πληθωρισμός έφτασε τον Οκτώβρη το 3%.  

 Όταν προειδοποιούμε, χαρακτηριζόμαστε ευρωσκεπτικιστές.  Στη συνέχεια, 
όταν δικαιωνόμαστε, αντί κάποιοι να έχουν την τόλμη να το αναγνωρίσουν, πάλι 
καταφεύγουν σε χαρακτηρισμούς.  Ως ΑΚΕΛ τη συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, πάντα τη θεωρούσαμε ως πεδίο δράσης και 
αγώνων.  Ποτέ δεν τη θεωρήσαμε ως πανάκεια η οποία από μόνη της θα έλυνε τα 
προβλήματα.  Το έχουμε πει πολλές φορές, εμείς αυτή τη συμμετοχή την 
αντιλαμβανόμαστε σε δύο άξονες:  Πρώτον, της ανάληψης πρωτοβουλιών για 
επίλυση του Κυπριακού.  Η ιδιότητα του μέλους δε θα μας λύσει από μόνη της το 
κυπριακό πρόβλημα, αν εμείς δεν αξιοποιήσουμε πλήρως τις όποιες δυνατότητες 
αυτή μας προσφέρει.  ∆εύτερον, της διεκδικητικής πολιτικής στον κοινωνικοοικονομικό 
τομέα.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι σήμερα χώρος κοινωνικής δικαιοσύνης, 
αντίθετα είναι χώρος στον οποίο προωθούνται τα συμφέροντα των μονοπωλίων και 
του μεγάλου κεφαλαίου.  Είναι γι’ αυτό που χρειάζεται συνεχής αγώνας σε συνεργασία 
με τις προοδευτικές δυνάμεις και άλλων κρατών μελών, ώστε να γίνει πράξη το όραμα 
για Ευρώπη των λαών. 

 Εμείς ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις ούτε ευρωσκεπτικιστές είμαστε ούτε 
ευρωλάγνοι.  Αν θέλει κάποιος να μας αποδώσει χαρακτηρισμό, αυτός που ταιριάζει 
στην ιστορία και τους αγώνες μας είναι “ευρωαγωνιστές”. 

 Στα θετικά καταγράφονται και οι προοπτικές και η δυνατότητα σύγκρισης τιμών, 
παρ’ όλο που αυτό το στοιχείο για την Κύπρο είναι αρκετά θεωρητικό λόγω 
γεωγραφικής θέσης.  Η κυπριακή οικονομία λόγω μεγέθους παρουσιάζει δυσκολία να 
απολαύσει αποτελεσματικά των όποιων δυνατοτήτων που μπορεί να προσφέρει ο 
υγιής ανταγωνισμός, αφού σε σημαντικούς τομείς είναι σχεδόν ανύπαρκτος.  Το ζει 
καθημερινά ο Κύπριος καταναλωτής.   

 Καύσιμα.  Μπορεί κανένας από μας να διαβεβαιώσει τον κυπριακό λαό ότι 
λειτουργεί ο ανταγωνισμός;  Η αίσθηση που υπάρχει στον κόσμο είναι ότι υπάρχει 
συμφωνία και μάλιστα εκ περιτροπής, αναλαμβάνουν κάθε φορά οι εταιρείες για το 
ποια θα είναι η πρώτη που θα ανακοινώσει αυξήσεις.  Εμείς ζητούμε και τώρα 
διαφάνεια στους ελέγχους των αρμόδιων υπηρεσιών, μέτρα και δημοσιοποίηση.  Πότε 
έγιναν οι εισαγωγές, ποια ήταν τα αποθέματα;  Η εισαγωγή έγινε για όλες τις εταιρείες 
ταυτόχρονα;  Γιατί, αφού είναι ταυτόχρονα με το ίδιο φορτίο, ανακοινώνει η μια με 
διαφορά μια-δυο-τρεις μέρες από την άλλη τις αυξήσεις;  Κάνουν χάρη στον Κύπριο 
καταναλωτή;   

 Επιτόκια.  Βέβαια, και η κυπριακή λίρα ήταν σταθερό νόμισμα και είναι 
ευτύχημα σήμερα που το ευρώ σε ανταγωνισμό με το δολάριο, λόγω της πτώσης του 
δολαρίου, παρέχει αυτή την εικόνα που παρουσιάζεται.  Πρέπει να τα 
παρακολουθούμε, συνάδελφοι, γιατί δεν είμαστε σίγουροι πώς θα πάνε αύριο τα 
πράγματα.   

 Όλοι μιλούμε για χαμηλά επιτόκια.  Τι συμβαίνει στην πραγματικότητα;  Τα 
τραπεζικά προϊόντα τα οποία χρησιμοποιεί η πλειοψηφία των Κυπρίων και ιδιαίτερα 
τα χαμηλά αμειβόμενα στρώματα του λαού, που είναι οι πιστωτικές κάρτες, οι 
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τρεχούμενοι λογαριασμοί και τα μικρά δάνεια με εγγύηση, απολαύουν της μείωσης 
των επιτοκίων;  12,5% για πιστωτικές κάρτες, 8,5% για τρεχούμενους λογαριασμούς 
και 7,5% για μικροδάνεια.  Ας σημειώσουμε εδώ και την πρόσθετη επιβάρυνση της 
τάξης του 4% ως τόκου υπερημερίας, στις περιπτώσεις που παρουσιάζονται 
καθυστερήσεις.  Αυτά είναι χαμηλά επιτόκια;  Αυτός είναι υγιής ανταγωνισμός από τα 
τραπεζικά συγκροτήματα;   

 Εκεί που πραγματικά υπάρχουν χαμηλά επιτόκια είναι για τους χιλιάδες 
μικροκαταθέτες, γεγονός που εξηγείται, αφού βασική επιδίωξη της κυρίαρχης 
φιλοσοφίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι να υπάρχει φτηνή δεξαμενή χρήματος για 
τις μεγάλες επιχειρήσεις.  Κατά συνέπεια, οι όποιες αποταμιεύσεις των φτωχών και 
των συνταξιούχων πρέπει να είναι προσβάσιμες στο μεγάλο κεφάλαιο και να 
εξευτελίζονται με 1% έως 2% επιτόκιο. 

 Φυσικά, υπάρχουν και έχουμε νομοθετήσει στη χώρα μας θεσμικά όργανα τα 
οποία έχουν ρόλο και ευθύνη να διαδραματίσουν.  Η Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού πότε ασχολήθηκε με αυτά τα φαινόμενα;  Εξαντλείτο τουλάχιστο μέχρι 
σήμερα στο να βάζει πρόστιμα στους ημικρατικούς οργανισμούς.  Και, μια και μιλάμε 
για ημικρατικούς οργανισμούς, όταν αυτοί κινούνται προς την κατεύθυνση των 
μειώσεων πάλι για χάρη του ανταγωνισμού, τους επιβάλλεται πρόστιμο.  
Χαρακτηριστικό παράδειγμα είναι η εξαγγελία της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για 
μειώσεις στη σταθερή και κινητή τηλεφωνία και η άμεση παρέμβαση του Ρυθμιστή 
Τηλεπικοινωνιών, η οποία όχι μόνο δεν επέτρεψε μειώσεις στην τιμή των 
παρεχόμενων υπηρεσιών, αλλά επέβαλε και αυξήσεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος έθεσε ως αρχικό στόχο την ένταξή της στην Ευρωζώνη την 1η 
Ιανουαρίου 2007, εναπόκειτο σε μας η ημερομηνία ένταξης στην Ευρωζώνη.  Με την 
υπογραφή της Συνθήκης Προσχώρησης υπογράψαμε και την ένταξή μας στην ΟΝΕ, 
με αναστολή της υιοθέτησης του ευρώ.  Θα μπορούσαμε να το κάνουμε, όταν θα 
κρίναμε ότι είναι έτοιμη η χώρα μας.  Επομένως, ας μη δημιουργούμε ψευδαισθήσεις 
στον κυπριακό λαό.  Θέσαμε αρχικά το στόχο για την 1η Ιανουαρίου 2007, αναβάλαμε 
για το 2008, αφού βρισκόταν η Κύπρος κάτω από δημοσιονομική επιτήρηση.  Το 
ΑΚΕΛ, γνωρίζοντας ότι υπήρχε δυνατότητα περαιτέρω αναβολής της ένταξής μας 
στην Ευρωζώνη, εισηγήθηκε να το επιχειρήσουμε μετά από ακόμα ένα ή δύο χρόνια 
για τους πιο κάτω λόγους: 

 Τα μεγάλα δημοσιονομικά ελλείμματα που άφησε η κυβέρνηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού υποχρέωσαν την κυβέρνηση Παπαδόπουλου να 
ακολουθήσει μια ιδιαίτερα αυστηρή δημοσιονομική πολιτική, μια πολιτική 
νοικοκυρέματος, η οποία σε ορισμένες περιπτώσεις, ιδιαίτερα τα τελευταία δύο 
χρόνια, άγγιξε τα όρια της λιτότητας.  Κατά την περίοδο αυτή εμφανίστηκαν πολύ πιο 
έντονα και οι αλυσιδωτές επιπτώσεις της ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι βαριές 
εναρμονιστικές φορολογίες που ψηφίστηκαν το 2001, 2002, 2003 οδήγησαν σε 
αλυσιδωτές επιπτώσεις, όπως σε αυξήσεις στις τιμές και στην ακρίβια, η οποία 
οξύνθηκε και από την άνοδο των τιμών των πετρελαιοειδών διεθνώς. 

 Πρώτον, προς επίτευξη των δημοσιονομικών, αλλά και των αναπτυξιακών 
στόχων που τέθηκαν, ζητήθηκαν από τους εργαζόμενους και τον κόσμο γενικά θυσίες 
και εγκράτεια.  Όταν τα δημοσιονομικά δεδομένα βελτιώθηκαν, δικαιολογημένα το 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απαίτησε όπως αυτός ο κόσμος αποζημιωθεί για τις 
θυσίες που έκανε.  Κι αυτό να γίνει θεσμοθετημένα και προ Ευρωζώνης, γιατί 
γνωρίζουμε ότι με την ένταξη στην Ευρωζώνη τα πράγματα θα γίνουν ακόμα πιο 
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αυστηρά. 

 ∆εύτερον, η αναβολή ένταξης στην Ευρωζώνη θα έδινε τη δυνατότητα να 
σταθεροποιηθεί και εμπεδωθεί και να έχει συνέχεια η πορεία ανάκαμψης της 
οικονομίας με πάμπολλα οφέλη, οικονομικά, κοινωνικά, δημοσιονομικά. 

 Η οικονομία μας βρίσκεται σε ένα μεταβατικό στάδιο αναδιάρθρωσης όπου 
θητεύει στους νέους και άγνωστους θεσμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτή η 
προσαρμογή θα μπορούσε να είναι πιο ομαλή και πιο επιτυχής, αν παρεχόταν 
περισσότερος χρόνος. 

 Τρίτον, η υιοθέτηση του ευρώ σίγουρα δεν είναι εύκολη υπόθεση.  Αντίθετα, 
απαιτείται η καλύτερη δυνατή οργάνωση και προετοιμασία, αλλά και ικανοποιητικός 
χρόνος ενημέρωσης του κόσμου. 

 Τέλος, γνωρίζαμε ότι θα απαιτείτο ιδιαίτερη δουλειά όσον αφορά στη λήψη 
μέτρων για προστασία του καταναλωτή από την αισχροκέρδεια και την κερδοσκοπία.  
∆ικαιωθήκαμε, όταν προτείναμε πιο απλόχερα κοινωνικά πακέτα στήριξης.  Και όχι, 
δεν υποστηρίξαμε ποτέ τη νεοφανή προσέγγιση του κομποδέματος.  Ποτέ δεν είχαμε 
πει εμείς ότι δεν πρέπει το κράτος να φροντίζει για απρόβλεπτα στο μέλλον.  Είναι 
διαστρέβλωση τουλάχιστο της δικής μας της άποψης.  Αυτό που εκτιμήσαμε, και 
δικαιωθήκαμε στο τέλος, είναι ότι οι δυνατότητες της οικονομίας μας, μετά τη σχετική 
εξυγίανση, ήταν δυνατότητες πιο απλόχερων παροχών σε ευπαθείς ευάλωτες ομάδες 
του πληθυσμού και όχι εξάντληση όλων των αποθεμάτων.  ∆ε χαρακτηρίζει το ΑΚΕΛ 
αυτή η ανευθυνότητα.   

 Αφού έγινε η αίτηση και κλειδώθηκε το νόμισμα, εξακολουθούμε να θεωρούμε 
σημαντικά στοιχεία και προτείνουμε τα ακόλουθα: 

 Ενημέρωση του κοινού, των καταναλωτών και των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων.  Αργήσαμε εγκληματικά.  Τα ευρωλεωφορεία δεν είναι δυνατό να 
προλάβουν να φτάσουν παντού, ούτε στην απομακρυσμένη ύπαιθρο ούτε στον 
απλό πολίτη. 

 Παρ’ όλο που έγινε ήδη μεγάλη ζημιά, έστω και τώρα, η κυβέρνηση, αφού 
παραδεχτεί ότι υπάρχει πρόβλημα, να κινητοποιηθεί προς την κατεύθυνση της 
άρσης της κερδοσκοπίας και των στρογγυλοποιήσεων προς τα πάνω. 

 Η κυβέρνηση να προχωρήσει στην παραχώρηση πρόσθετων κοινωνικών 
μέτρων και παροχών, όπως συντάξεις μέχρι και  £500.  Ναι, εμείς 
δεσμευόμαστε και ο ∆ημήτρης Χριστόφιας δεσμεύεται, αν τύχει της ψήφισης 
του λαού, να εξαλείψει αυτούς που είναι κάτω από το όριο της φτώχιας κατά τη 
θητεία του.  Και είναι δέσμευσή μας αυτή. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όχι «να τους εξαλείψει». τη φτώχια να εξαλείψει! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τη φτώχια. 

 Καθολική απόδοση του επιδόματος πολύτεκνης μάνας.   

 Επίδομα μονογονιού.  Ξέρετε, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, το επίδομα 
μονογονιού δόθηκε και το 2006.  Από 3 000 μονογονεϊκές οικογένειες, έχουν πάρει 
επίδομα 300 μόνο.  Οι υπόλοιπες δεν έγινε κατορθωτό να πάρουν, λόγω ασυμφωνίας 
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των στοιχείων του Γραφείου Ευημερίας με το Υπουργείο Οικονομικών.   

 Ουσιαστική επέκταση του επιδόματος πολύτεκνων οικογενειών.   

 Αφορολόγητο στις £12.000.   

 Θέρμανση, συναδέλφισσες και συνάδελφοι.  Εμείς ζητούμε να ξανασκεφτεί η 
κυβέρνηση και την περαιτέρω μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο 
θέρμανσης, αλλά και το επίδομα θέρμανσης για όσους δε διαθέτουν κεντρικές 
θερμάνσεις πετρελαίου.   

 ∆όθηκε ένα επίδομα για τα ενεργά ζευγάρια στην ύπαιθρο.  Γνωρίζετε, 
συνάδελφοι και συναδέλφισσες, ποιο θεωρείται ενεργό ζευγάρι;  Όσοι είναι στο 
απασχολήσιμο εργατικό δυναμικό και είναι στην ύπαιθρο.  Αν όμως κάποιος έχασε τη 
σύζυγό του ή κάποια έχασε το σύζυγό της και είναι ενεργό άτομο απασχολούμενο και 
μένει στην ύπαιθρο δεν καλύπτεται από αυτό το επίδομα. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Να παντρευτεί! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αυτό είναι στοχευμένο μέτρο!  Πρέπει να παντρευτεί!   

 Η τοπική αυτοδιοίκηση με τα κοινωνικά της μέτρα.  Τι μας είπε ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας και την επομένη ο Υπουργός Εσωτερικών σε επίσκεψη στο δήμο 
Λεμεσού;  «Είναι πολλά που παίρνετε ως χορηγία από το κράτος.  Αν θέλετε να 
αυξήσετε τα έσοδά σας, επαναφέρτε τον επαγγελματικό φόρο, τα διαπύλια».  Εγώ 
λέω και τα σχολικά που είχαμε επί αποικιοκρατίας!  «Πάρτε χρήματα από τον πολίτη 
με φορολογίες, για να κάνετε έργα στους δήμους!». 

 Όλοι μιλούσαμε κατά το παρελθόν για τους πολιτικούς λόγους που 
συνηγορούσαν στην επιλογή της ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Κάποιοι 
σήμερα ξέχασαν αυτούς τους λόγους και ανταγωνίζονται στο ποιος βλέπει καλύτερα 
τις οικονομικές προοπτικές και αναφέρονται μόνο σε οικονομικούς λόγους.  Οι 
πολιτικοί όροι έγιναν μόνο οικονομικοί. 

 Είναι σωστή η αναφορά των υποστηρικτών του Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
που λέει ότι σε μια πιθανή λύση δε θα έχουμε ξανά το άγχος του ενιαίου νομίσματος, 
αφού εξασφαλίζεται εκ των προτέρων.  Όπως ήταν σωστό το επιχείρημα ότι η 
ενταξιακή μας πορεία θα δρούσε ως καταλύτης για την επίλυση του Κυπριακού.  
Όπως και τότε η ενταξιακή πορεία δεν ήταν από μόνη της αρκετή, για να μας 
προσφέρει μια δίκαιη λύση στο Κυπριακό, έτσι και σήμερα χρειάζεται να αναληφθούν 
σημαντικές πρωτοβουλίες, για να έχουμε τα οφέλη από την ένταξή μας στην 
Ευρωζώνη σε σχέση με την επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Επιβάλλεται οι 
όποιοι χειρισμοί να στοχεύουν στη σύντομη επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  
Κατά την ενταξιακή μας πορεία δεν αξιοποιήσαμε όλες τις δυνατότητες που μας 
προσφέρονταν.  Λανθασμένοι χειρισμοί, όπως η πολιτική του “ενεργού ηφαιστείου” 
από τη μια και η εκτροπή με το “όλα στο τραπέζι” από την άλλη, μας οδήγησαν εκεί 
που μας οδήγησαν.   

 Την προσπάθεια της Τουρκίας και των ξένων να μετατραπεί το ζήτημα σε 
ζήτημα άρσης της απομόνωσης των Τουρκοκυπρίων, αντί της δικαίωσης ενός λαού 
που βίαια διαχωρίστηκε με την τουρκική εισβολή, μετά το 2004, δεν πετύχαμε 
αποτελεσματικά να την αποκρούσουμε και να δικαιώσουμε τις προσπάθειές μας.  Σε 
αυτό δεν έμεινε αμέτοχη ούτε η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, με αποτέλεσμα να μη γίνει 



 53

κατορθωτό να αξιοποιηθεί η ιδιότητα του μέλους της Ένωσης. 

 Ως ΑΚΕΛ θεωρούμε και σήμερα όπως και τότε ότι οι όποιες προοπτικές θα 
μετουσιωθούν σε πράξη, μόνο αν η δική μας πλευρά στοχοπροσηλωμένα αναλάβει 
τέτοιες πρωτοβουλίες που θα διαρρηγνύουν το σημερινό αδιέξοδο στο Κυπριακό και 
θα οδηγούν το συντομότερο δυνατό στην επανένωση της πατρίδας μας. 

 Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που επιβάλλεται η εκλογή ∆ημήτρη Χριστόφια 
στην προεδρία της ∆ημοκρατίας, για να έχουμε προοπτική και σε ό,τι αφορά την 
επίλυση του κυπριακού προβλήματος και σε ό,τι αφορά την ευημερία των πολιτών 
αυτού του τόπου.  Θα αναλάβει ουσιαστικές πρωτοβουλίες στο Κυπριακό και 
ταυτόχρονα θα ασκήσει ανθρωποκεντρική κοινωνική πολιτική, ώστε να πετύχουμε 
δίκαιη λύση και δίκαιη κοινωνία.  

 Ευχαριστώ, συνάδελφοι.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι μένουν περίπου πέντε λεπτά στο ΑΚΕΛ...   

 Αν δεν υπάρχει άλλος ομιλητής, ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου, παρακαλώ, ως ο 
εγγράψας το θέμα να κάνει το κλείσιμο.   

 Κύριε Χριστοφόρου, απλά υπενθυμίζω πως δε θα απαντήσετε σε αυτή τη φάση 
στους συναδέλφους που έχουν μιλήσει, αλλά θα δώσετε απλά τα γενικά 
συμπεράσματα από την όλη συζήτηση.  Έχετε πέντε λεπτά. 

 Ευχαριστώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζετε ότι πάντα υπάρχει ο σεβασμός στο πρόσωπό σας 
και ότι ως έμπειρος πλέον βουλευτής γνωρίζω τα καθήκοντά μου και σίγουρα καμιά 
φορά προς εμέ υποδείξεις ίσως να είναι και περιττές.  Κατά αυτό τον τρόπο θα 
εξοικονομούμε και περισσότερο χρόνο.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Φύλαε τα ρούχα σου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο χρόνος σας από τώρα αρχίζει. δε σας έχω φάει χρόνο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Το γνωρίζω ότι είναι απεριόριστος. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα πραγματικά δεν είναι η μέρα που θα ευχόμουν να κάνω ανάλυση για 
την Ευρωζώνη, είναι μια μαυροεπετειακή ημέρα που προστέθηκε ως κομπολόι και ως 
βαρίδιο στον κυπριακό ελληνισμό με την ανακήρυξη του ψευδοκράτους.  Και σίγουρα, 
βλέποντας και την πορεία επιδείνωσης της κατάστασης, με την υπόσταση που 
προσπαθούν κάποιοι άσπονδοι φίλοι της Κύπρου να προσδώσουν σ’ αυτό το 
εξάμβλωμα της εισβολής και της κατοχής, το έκτρωμα του Ντενκτάς και σήμερα του 
Ταλάτ, πραγματικά, αισθάνομαι ότι υπήρξαν σοφές και εθνικά τεράστιων διαστάσεων 
η προνοητικότης, η διορατικότητα, η επιμονή, η εμμονή, οι αγώνες και οι θυσίες του 
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Γλαύκου Κληρίδη και του τότε Υπουργού Εξωτερικών Γιαννάκη Κασουλίδη, για να 
μπει η Κύπρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Είναι ζήτημα πολιτικού πολιτισμού κάποιοι επιτέλους να αναγνωρίσουν αυτό 
που οι ιστορικοί του παρόντος και του μέλλοντος θα καταγράψουν, ότι στη δεκαετία 
του Γλαύκου Κληρίδη, που εμείς δεν ακυρώνουμε ούτε τη συμμετοχή της Ε∆ΕΚ ούτε 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, υπήρξε υπεράνθρωπη προσπάθεια, για να εισέλθουμε 
σε αυτή την ένωση της ασφάλειας, της προοπτικής, του οραματισμού.  Πιστεύω ότι 
δεν τιμά ούτε την Κύπρο ούτε την ιστορία, αλλά ούτε και τον πολιτικό πολιτισμό 
κάποιοι να προσπαθούν να ακυρώσουν αυτές τις δύο μεγάλες προσωπικότητες που 
ευτύχησε να έχει ο τόπος, τη μια που κυβέρνησε για δέκα χρόνια και την άλλη που 
ευχόμαστε να κυβερνήσει την επόμενη πενταετία. 

 Γνωρίζετε πολύ καλά ότι και σε άλλες χώρες, όπως είναι η Ελλάδα, υπήρξαν 
σκληρές πολιτικές και κομματικές αντιπαραθέσεις, ίσως χειρότερες από τις δικές μας, 
όμως κανένας δεν αμφισβήτησε ότι ο Κωνσταντίνος Καραμανλής έβαλε την Ελλάδα 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εμείς είμαστε οι πρώτοι που λέμε ότι χρειάζεται η θυσία του 
λαού, αλλά πέστε μου, αν δεν υπήρχαν αυτοί οι δύο ηγέτες να αναλάβουν το βάρος, 
να οραματιστούν και να δώσουν τη μια μετά την άλλη τις μάχες επιτυχώς, θα 
μπορούσε ο λαός από μόνος του να αποφασίσει να μας βάλει στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση;  Ο λαός υπήρχε και από το 1974 μέχρι το 1993 και δεν απεφάνθη ότι θα 
πρέπει να μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.    

 Και σίγουρα μας αδικείτε και σε κάτι άλλο.  Μας είπατε από αυτό το βήμα, 
«ξέρετε, η Κύπρος θα έμπαινε ούτως ή άλλως στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  Αγαπητοί 
συνάδελφοι, γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπήρχε τουλάχιστο, και υπάρχει, μια παράταξη 
η οποία, αν ευρισκόταν εκείνες τις κρίσιμες ώρες στην εξουσία, δε θα έβαζε την 
Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί ήταν η συνειδητή πολιτική της.  Άρα ευτύχησε 
αυτός ο τόπος που είχε το ∆ημοκρατικό Συναγερμό για μια δεκαετία στην εξουσία και 
έβαλε την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ευχόμεθα να ξαναευτυχήσει να έχει το 
Γιαννάκη Κασουλίδη και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό στην εξουσία και για την επόμενη 
πενταετία. 

 Εδώ ακούστηκαν πάρα πολλά και ακριβώς θέλω να αποκαταστήσω τις 
ανακρίβειες.  Αν πράγματι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κλήθηκε ο εισηγητής να συνοψίσει τα κοινά σημεία της συζήτησης.  Αυτή είναι 
δευτερολογία, είναι απάντηση.  Ελπίζω να μην υποχρεωθώ να επικαλεστώ το 
συνταγματικό μου δικαίωμα ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.  Ως εδώ θα 
αντιπαρέλθουμε.  Αν όμως ο συνάδελφος συνεχίσει να απαντά, τότε θα πάρω το 
λόγο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είχε και υπόδειξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Κατσουρίδη, είπα στο συνάδελφο από την αρχή μόνο στα γενικά 
συμπεράσματα από την όλη συζήτηση να περιοριστεί και να μην απαντήσει και να μη 
θεωρήσει ότι είναι δευτερολογία, διότι τώρα ο καθένας μπορεί να θέλει να 
δευτερολογήσει. 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εθεώρησα ότι.. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να κάνω και εγώ έκκληση στο συνάδελφο το Λευτέρη.  
Ομολογουμένως, η πρακτική που ακολουθούμε είναι ότι, όταν κλείει ένας το θέμα του, 
έχει κάποια ελαστικότητα να επεκταθεί και σε θέματα που δεν είναι κοινά, αλλά η 
κύρια αποστολή είναι αυτή που είπε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ.  
Νομίζω τα θέματα που κατά πάγια τακτική τα δεχόμεθα έχουν ήδη καλυφθεί, ας 
περάσουμε στα κοινά σημεία πλέον. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Έχω δύο πράγματα να πω:  Ενέγραψα αυτό το θέμα, γιατί νιώθω ότι 
πραγματικά η Ευρωζώνη είναι πρόκληση και σ’ αυτή την πρόκληση και ο λαός και η 
οικονομία πρέπει να πάνε ολόρθοι.  ∆εν πρέπει να γονατίσουν.  Η Ευρώπη δεν είναι 
μόνο φορολογίες. είναι και κοινωνικό κράτος.  Γνωρίσαμε τη μια όψη της Ευρώπης. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 22 
Νοεμβρίου 2007, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.083-2007) 

 2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.084-2007) 

 3. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.161-2007) 
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 4. Ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών 
Στοιχημάτων και Λαχείων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.189-2007) 

 5. Ο περί Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση 
και Φόρος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.188-2007) 

 6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.223-2007) 

 7. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.137-2007) 

 8. Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.056-2007) 

 9. Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.197-2007) 

 10. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.100-2007) 

 11. Ο περί Οργανισμού Νεολαίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.220-2007) 

 12. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και του Βασιλείου της Ισπανίας 
για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.185-2007) 

 13. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της Αρμενίας για τη 
Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Οργανωμένου και Άλλων Μορφών 
Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.186-2007) 
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 14. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ινδίας 
για την Καταπολέμηση του Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της ∆ιεθνούς Τρομοκρατίας και 
της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.187-2007) 

 15. Ο περί Ατυχημάτων και Επαγγελματικών 
Νόσων (Γνωστοποίηση) Καταργητικός Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.211-2007) 

 16. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Γνωστοποίηση Επαγγελματικών Ασθενειών) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.108-2007) 

 17. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Γνωστοποίηση Ατυχημάτων και Επικίνδυνων 
Συμβάντων) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.109-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών 
συντάξεων πάνω από το όριο της 
φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 2.  «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης 
μέσα στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη 
της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 3.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική 
δράση από  την πολιτεία και την 
κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 
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 4.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια 
υγεία, η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός 
στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα 
προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 
75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 5.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού 
σχεδίου αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που 
τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής 
Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το θέμα που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και 
εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  
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 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της 
Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας στο 
πλαίσιο της απόφασης της Βαρκελώνης 
και η πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Τάσου 
Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη και 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 9.  «Προβλήματα και προοπτικές του 
κυπριακού τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που 
τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για 
αρμονική ένταξη της λειτουργίας του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό κέντρο της 
πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Γιάννου 
Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα και Πανίκκου 
Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού 
μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Κώστα 
Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά και Πανίκκου 
Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 
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 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 
πληροφορίες που εμπλέκουν την Κύπρο 
σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι 
ενέργειες της κυβέρνησης προς 
διαλεύκανση των καταγγελιών και 
αποκατάσταση του καλού ονόματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή  κ. Γιώργου 
Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.371.2006) 

 13.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται: «Η εφαρμογή στην Κύπρο 
της κοινοτικής νομοθεσίας για την 
προστασία των προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου 
Κλεάνθους). 
(Αρ.Φακ.23.04.024.166.2007) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Νεοφύτου Αβέρωφ 

Ακκελίδου Ντίνα Νικολάου Ιωνάς 

Αντωνίου Αντώνης Ομήρου Γιαννάκης 

Αριστοτέλους Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Βότσης Άγγελος  Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος  Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 
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Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μουσκάλλης Ανδρέας Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων για τις επετείους της 
ανακήρυξης του ψευδοκράτους και της εξέγερσης του Πολυτεχνείου και τήρηση 
μονόλεπτης σιγής. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Τελικών Πράξεων της ∆ιάσκεψης των 
Πληρεξουσίων της ∆ιεθνούς Ένωσης Τηλεπικοινωνιών (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007» και για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007», 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και έγκριση των κανονισμών.  

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Νεολαίας (∆ιάρθρωση και 
Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέσεις 
Λειτουργού Νεολαίας και Λειτουργού Νεολαίας Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007», η συζήτηση που ακολούθησε (Π. Κυρίτσης, Γ. Βαρνάβα, 
Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Αντωνίου, Ι. Νικολάου, Σ. Χαραλάμπους, Χρ. 
Πουργουρίδης, Α. Παπαδοπούλου, Πρόεδρος) και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Νόμος (Αρ. 1) του 2007» και 
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ψήφισή του σε νόμο. 

11. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα για παροχή οικονομικής βοήθειας για κοινοτικά έργα στην Αρμίνου - 
∆ημιουργία “πράσινου σημείου” στην κοινότητα Κονιών - Παραχώρηση 
κρατικής γης για αθλητικές εγκαταστάσεις στην κοινότητα Κονιών - 
Αντισταθμιστικά οφέλη στην κοινότητα Κονιών λόγω του επηρεασμού της από 
αυτοκινητοδρόμους - Κατασκευή δρόμου στην κοινότητα Κονιών - 
Παρακαμπτήριος δρόμος στο ΧΥΤΑ στη Μαραθούντα - Επιδιόρθωση λίμνης 
στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου - Επίλυση προβλήματος βιοτεχνιών στην 
κοινότητα Αγίου Φωτίου - ∆ιαδικασία εξασφάλισης άδειας οικοδομής για τα 
κοινοτικά κτίρια στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου - Καθυστέρηση στην 
εγγραφή αγροτικών δρόμων σε κοινότητες της επαρχίας Πάφου - Επέκταση της 
οικιστικής ζώνης της κοινότητας Μαραθούντας - Παραχώρηση 
αντισταθμιστικών ωφελημάτων στην κοινότητα Μαραθούντας - Επιδιόρθωση 
δρόμου στην είσοδο της κοινότητας Μαραθούντας - Εκπόνηση υδρολογικής 
μελέτης και κατασκευή αποχετευτικού στην κοινότητα Μαραθούντας. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Η χειρουργική αντιμετώπιση του καρκίνου του μαστού στην Κύπρο - Η 
συντήρηση και επέκταση του αρχαιολογικού μουσείου της Πάφου - Αιτήματα 
για αναβάθμιση του Ιατρικού Κέντρου Σαλαμιούς - Συνεισφορά του κράτους για 
υδρευτικό έργο στην Κοίλη Πάφου - Χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του 
δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας - ∆ιαπλάτυνση δρόμου στην Τριμιθούσα - Αίτημα 
της κοινότητας Κουκλιών Πάφου για επιχορήγηση μελέτης στρατηγικής 
ανάπτυξης - Αίτημα της κοινότητας Κουκλιών Πάφου για εγγραφή αγροτικών 
δρόμων ως δημόσιων δρόμων - Η δημιουργία νέου κοιμητηρίου στην Τάλα - 
Έλλειψη πόσιμου νερού στην κοινότητα Τραχυπέδουλας - Οι αιτήσεις για 
έκδοση ειδικού πιστοποιητικού έγκρισης κατοικιών - Ανάγκη επαναφοράς 
κυκλικών κόμβων σε φώτα τροχαίας στη Λάρνακα - Στεγαστικό πρόβλημα στην 
Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου - Ερωτήματα σχετικά με τους αιτητές πολιτικού ασύλου - 
Αίτημα του δήμου Λευκάρων για κυβερνητική επιχορήγηση του αποχετευτικού 
έργου στα Λεύκαρα - Η ρύπανση της θάλασσας από τα ψόφια ψάρια 
ιχθυοτροφείων - Θέματα σχετικά με την εγγραφή Τουρκοκυπρίων στο ΦΠΑ - 
Αίτημα για παραχώρηση του κατασκηνωτικού χώρου στο δήμο Πόλης 
Χρυσοχούς. 

14. Αγορεύσεις (Ά. Βότσης, Α. Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Λ. Χριστοφόρου) για το 
θέμα «Οι προοπτικές της Κύπρου στην Ευρωζώνη» και λήξη του. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 22ας Νοεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης:  4.17 μ.μ.) 

(Αρ. 8) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙ∆ΗΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.   

 Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Τα πρώτα δύο θέματα της ημερήσιας διάταξης αναβάλλονται και πάλι, γιατί 
συνεχίζεται η μελέτη τους από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Το υπ’  αριθμόν 3 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα υπ’  αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Φορολογίας Ιπποδρομιακών Στοιχημάτων και Λαχείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007» και «Ο περί Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση και Φόρος) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό κανονικά πρέπει να 
διαβαστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη; 

 Αν επιμένετε, να αναγνωσθεί, κύριε Ερωτοκρίτου.  Αν δεν επιμένετε, να 
θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν επιμένουμε. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών 
Στοιχημάτων και Λαχείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί 

Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση και Φόρος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 
Οκτωβρίου, 12 Νοεμβρίου και 19 Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
της Λέσχης Ιπποδρομιών Λευκωσίας, του ΟΠΑΠ Κύπρου Λτδ, του Συνδέσμου 
Συλλογικών Ποδοσφαιρικών Στοιχημάτων και του Συνδέσμου Αντιπροσώπων 
Ιπποδρομιακών Στοιχημάτων. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 
Ιπποδρομιακών Στοιχημάτων και Λαχείων Νόμου, ώστε να καταργηθεί ο υφιστάμενος 
συντελεστής φόρου στοιχήματος και να αντικατασταθεί με φορολογικό σύστημα που 
να προνοεί για φορολόγηση προς δέκα τοις εκατόν (10%) επί των ακαθάριστων 
κερδών της ιπποδρομιακής αρχής.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Συλλογικών 
Στοιχημάτων (Ρύθμιση και Φόρος) Νόμου, ώστε ο υφιστάμενος συντελεστής φόρου 
στοιχήματος επίσης να καταργηθεί και να αντικατασταθεί με νέο φορολογικό σύστημα, 
το οποίο να προνοεί για τη φορολόγηση προς δέκα τοις εκατόν (10%) επί των 
ακαθάριστων κερδών των αποδεκτών από στοίχημα και να επιβαρύνει τον κάθε 
αποδέκτη συλλογικών στοιχημάτων.  

 Όπως είναι γνωστό, νομοσχέδιο για τη ρύθμιση των ίδιων ζητημάτων είχε 
κατατεθεί στη Βουλή στις 9 Φεβρουαρίου 2006 και είχε παραπεμφθεί και συζητηθεί 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού της 
προηγούμενης βουλευτικής περιόδου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών, 
ύστερα από την αρχική συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου από την αρμόδια 
επιτροπή, σκοπός του οποίου ήταν ο εκσυγχρονισμός της υφιστάμενης νομοθεσίας 
που διέπει τα συλλογικά και ιπποδρομιακά στοιχήματα και η ρύθμιση της διεξαγωγής 
τέτοιων στοιχημάτων με ηλεκτρονικά μέσα, και τις έντονες αντιδράσεις που είχαν 
εκφραστεί σε εκείνο το στάδιο από επηρεαζομένους, όπως ήταν η Λέσχη 
Ιπποδρομιών Λευκωσίας και ο ΟΠΑΠ, κρίθηκε σκόπιμο το εν λόγω νομοσχέδιο να 
αποσυρθεί από την εκτελεστική εξουσία με σκοπό την επανεξέταση του όλου θέματος.   

 Ακολούθως, έγιναν διαβουλεύσεις μεταξύ του Υπουργείου Οικονομικών και 
όλων των ενδιαφερόμενων μερών, αποτέλεσμα των οποίων ήταν η τροποποίηση του 
εν λόγω νομοσχεδίου με την περίληψη πρόνοιας για απαγόρευση του ηλεκτρονικού 
στοιχήματος.  Στο μεταξύ όμως κυπριακή εταιρεία προγραμματισμού ηλεκτρονικών 
παιγνιδιών προέβη σε καταγγελία προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, οπότε κρίθηκε 
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σκόπιμο το ενδεχόμενο πρόβλεψης στο εν λόγω νομοσχέδιο για απαγόρευση του 
ηλεκτρονικού στοιχήματος να τύχει εκ νέου μελέτης από το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Λόγω της καθυστέρησης που σημειώθηκε εξαιτίας της πιο πάνω εξέλιξης και 
της αδήριτης ανάγκης για λήψη μέτρων, ώστε το κράτος να αναπληρώσει την απώλεια 
κρατικών εσόδων από τα παράνομα ιπποδρομιακά και συλλογικά στοιχήματα, αλλά 
και ως ενδιάμεσο μέτρο για αναχαίτιση της έξαρσης του παράνομου στοιχήματος, 
κρίθηκε σκόπιμο να προωθηθούν στη Βουλή τα δύο πιο πάνω νομοσχέδια, με τα 
οποία προτείνεται η τροποποίηση τόσο του τρόπου επιβολής όσο και του συντελεστή 
φόρου στοιχήματος. 

 Υπενθυμίζεται επίσης ότι το θέμα της απώλειας κρατικών εσόδων από τα 
παράνομα ιπποδρομιακά και συλλογικά στοιχήματα είχε απασχολήσει κατά την 
προηγούμενη βουλευτική περίοδο και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών με την 
ευκαιρία εγγραφής σχετικού θέματος.  Η εν λόγω επιτροπή είχε επίσης καταλήξει στο 
ότι ως ενδιάμεσο μέτρο για πάταξη του παράνομου στοιχήματος στην Κύπρο θα 
έπρεπε να γίνουν οι δέουσες ενέργειες από το Υπουργείο Οικονομικών για προώθηση 
των ρυθμίσεων οι οποίες προτείνονται στο παρόν στάδιο με τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια.  Σχετικές είναι επίσης δύο προτάσεις νόμου οι οποίες είχαν κατατεθεί στη 
Βουλή από το μέλος της εν λόγω επιτροπής βουλευτή κ. Γεώργιο Γεωργίου και 
συνεχίζουν να εκκρεμούν ενώπιόν της. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, για μεν τα συλλογικά 
στοιχήματα ο φόρος στοιχήματος ανέρχεται στο 25% επί των εισπράξεων του 
αποδέκτη συλλογικών στοιχημάτων, για δε τα ιπποδρομιακά στοιχήματα ο φόρος 
στοιχήματος ανέρχεται στο 10% επί των εισπράξεων της Λέσχης Ιπποδρομιών.  Και 
στις δύο περιπτώσεις, με βάση το ισχύον σύστημα, ο φόρος στοιχήματος επιβαρύνει 
τον παίκτη. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των δύο νομοσχεδίων, οι εκπρόσωποι των 
επηρεαζόμενων συνδέσμων και/ή οργανώσεων κατέθεσαν γραπτά υπομνήματα με 
βάση τα οποία διαπιστώνεται ομοφωνία όσον αφορά τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, 
αναμένοντας ότι θα συμβάλουν στην πάταξη του παράνομου ιπποδρομιακού 
στοιχήματος, το οποίο έχει αυξηθεί τον τελευταίο καιρό, κατά τρόπο που έχει 
καταπνίξει το νόμιμο στοίχημα με προφανή απώλεια κρατικών εσόδων.  

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν επίσης ότι θα πρέπει από την ημερομηνία 
της ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους να υπάρξει μία μεταβατική περίοδος 
προσαρμογής, αφού το μέχρι σήμερα ισχύον σύστημα είσπραξης θα τροποποιηθεί 
ριζικά.  Για το λόγο αυτό εισηγήθηκαν όπως η ισχύς των δύο νομοσχεδίων αρχίσει την 
1η Ιανουαρίου 2008, ώστε να υπάρξει επαρκής χρόνος προετοιμασίας.  Παρά ταύτα, η 
επιτροπή έκρινε σκόπιμο να μην προχωρήσει σε εισήγηση για έναρξη της ισχύος των 
εν λόγω νομοσχεδίων σε μεταγενέστερο χρόνο.   

 Περαιτέρω, στο στάδιο της συζήτησης, η επιτροπή έκρινε ότι η προβλεπόμενη 
μείωση της ποινής φυλάκισης στο πρώτο νομοσχέδιο, που αφορά τα ιπποδρομιακά 
στοιχήματα, από δύο σε ένα έτος αναφορικά με οποιαδήποτε παράβαση σε σχέση με 
τις απορρέουσες από τη βασική νομοθεσία υποχρεώσεις για τους επηρεαζομένους δε 
δίδει τα σωστά μηνύματα.  Με την ίδια θέση συμφωνεί επίσης η Λέσχη Ιπποδρομιών 
Λευκωσίας, η οποία επισημαίνει το γεγονός αυτό σε σχετικό υπόμνημά της.  Ως εκ 
τούτου, η επιτροπή εισηγείται τη διατήρηση της ισχύουσας ποινής φυλάκισης 
διάρκειας μέχρι δύο έτη, όπως και την υιοθέτηση ανάλογης τροποποίησης της άλλης 
νομοθεσίας που αφορά τα συλλογικά στοιχήματα, ώστε, όπου σε αυτήν προβλέπεται 
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ποινή φυλάκισης μέχρι ένα έτος, να γίνει η ανάλογη τροποποίηση, κατά τρόπο που οι 
προβλεπόμενες ποινές φυλάκισης να συμβαδίζουν και να μην υπερβαίνουν τα δύο 
χρόνια.  Σε όλες τις περιπτώσεις σημειώνεται ότι με την πρόθεση της επιτροπής 
συμφώνησε το Υπουργείο Οικονομικών, αποστέλλοντας σχετική επιστολή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων και κατά πλειοψηφία της προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των υπό συζήτηση νομοσχεδίων σε νόμους όπως 
αυτά έχουν διαμορφωθεί, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά νομοσχεδίων στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή επισημαίνει ότι η κατάθεση και ψήφιση των υπό 
αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους αποτελεί ένα βήμα προς την ορθή κατεύθυνση της 
πάταξης του παράνομου στοιχήματος, όμως η κυβέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει 
τάχιστα στην πλήρη ρύθμιση όλων των θεμάτων που αφορούν τα συλλογικά και άλλα 
στοιχήματα με την κατάθεση στη Βουλή θεσμικών νομοσχεδίων για ολική και σφαιρική 
ρύθμιση συναφών θεμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το νομοσχέδιο το οποίο συζητούμε σήμερα στην ουσία αποτελεί μέρος ενός 
ευρύτερου νομοσχεδίου το οποίο παλαιότερα είχε κατατεθεί για συζήτηση στην 
επιτροπή Οικονομικών και το οποίο αποσκοπούσε στη συνολική ρύθμιση του 
στοιχήματος και κυρίως στην εξεύρεση τρόπων για τον περιορισμό του παράνομου 
στοιχήματος το οποίο έχει αποβεί μάστιγα της κυπριακής κοινωνίας.  Ταυτόχρονα, 
όσον αφορά το αρχικό νομοσχέδιο, είχε γίνει μια συνολική συζήτηση και για τα 
ζητήματα που αφορούσαν την παρεμπόδιση του ηλεκτρονικού ή του διαδικτυακού 
στοιχήματος, το οποίο τα τελευταία χρόνια προσλαμβάνει τεράστιες διαστάσεις, το 
οποίο πλήττει σοβαρά τις οικογένειες και σε πάρα πολλές περιπτώσεις οδηγεί στην 
απώλεια τεράστιων ποσών, που αποβαίνει σε βάρος της βιωσιμότητας πολλών 
οικογενειών, κυρίως οικογενειών που προέρχονται από τις ευπαθείς τάξεις του 
πληθυσμού.  Μετά από μία δυστοκία των αρμοδίων υπηρεσιών για την ολοκλήρωση 
του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, πολύ πρόσφατα ήρθε στη Βουλή, για να ψηφιστεί, 
μέρος του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, το οποίο κυρίως αφορά τη φορολογική 
ρύθμιση του στοιχήματος.   

 Από την πλευρά τη δική μας, αφενός πρέπει να τονίσουμε πως εκ πρώτης 
όψεως ανησυχούμε ιδιαίτερα για το γεγονός ότι η πολιτεία μέχρι στιγμής δεν έχει 
κατορθώσει να προωθήσει μηχανισμούς περιορισμού του στοιχήματος και 
ταυτόχρονα πάταξης του παράνομου στοιχήματος και αφετέρου να εκφράσουμε τους 
προβληματισμούς μας και τις επιφυλάξεις μας αν και κατά πόσο το συγκεκριμένο 
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νομοσχέδιο μπορεί τελικά να ρυθμίσει το παράνομο στοίχημα, αλλά και το στοίχημα.  
Πολύ φοβούμαστε ότι τα αποτελέσματα από τη συγκεκριμένη φορολογική ρύθμιση θα 
είναι αρνητικά, θα είναι αντίθετα από τον επιδιωκόμενο σκοπό.  Κι αυτό, γιατί, από τη 
στιγμή που θα μεταφερθεί ένα ποσοστό 10% στα ακάθαρτα κέρδη των εταιρειών, είναι 
προφανές ότι οι εταιρείες θα επιχειρήσουν να ενισχύσουν το παράνομο στοίχημα, για 
να αυξήσουν το κέρδος τους.  Αν και εφόσον το έχουν αποδεχθεί καταρχήν, πιστεύω 
ότι δεν είναι για ουσιαστικούς αλλά για τυπικούς λόγους.    

 Το δεύτερο και πιο σημαντικό είναι το γεγονός ότι ήδη τα τελευταία δύο χρόνια 
υπάρχει σε εξέλιξη μια καινούρια μορφή στοιχήματος, το διαδικτυακό.  Ήδη υπάρχει 
χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία έχει δημιουργήσει ειδικό καθεστώς για 
τα στοιχήματα με φορολογία μισό τοις εκατόν επί του στοιχήματος και η οποία ήδη 
έχει προσελκύσει μεγάλο αριθμό εταιρειών στοιχημάτων από όλες τις χώρες μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, με αποτέλεσμα μεγάλα ποσά πια από τις διάφορες χώρες, 
μέσα στα πλαίσια της φιλελευθεροποίησης στη διακίνηση κεφαλαίων, να καταφθάνουν 
στη συγκεκριμένη χώρα.  Θα πρέπει ακόμα να τονίσουμε ότι οι περισσότερες, αν όχι 
όλες, από τις κυπριακές εταιρείες που δραστηριοποιούνται στον τομέα του 
στοιχήματος έχουν ήδη προβεί στις ανάλογες ενέργειες για την εγγραφή αντίστοιχων 
εταιρειών στη συγκεκριμένη χώρα, όπου με την πρώτη ευκαιρία θα αρχίσουν πια να 
μεταφέρουν τον κύκλο εργασιών τους, στη συγκεκριμένη χώρα, με φορολογία μισό 
τοις εκατόν.  Ως εκ τούτου, δεν υπάρχει κανένας απολύτως λόγος να παραμείνουν 
στην Κύπρο, να πληρώνουν 10% φόρο επί των ακάθαρτων κερδών τους και στη 
συνέχεια, αφού αφαιρεθούν όλα τα λειτουργικά τους έξοδα, στο καθαρό κέρδος να 
προστίθεται και το 10% του εταιρικού φόρου. Είναι λοιπόν προφανές ότι τους ευνοεί 
το συγκεκριμένο ειδικό καθεστώς της άλλης χώρας και ήδη θα μετακινηθούν πολύ 
σύντομα και θα μεταφέρουν και τις δραστηριότητές τους.   

 Ως εκ τούτου λοιπόν, μέσα από αυτή τη διαδικασία το κράτος όχι μόνο δε θα 
πατάξει το παράνομο στοίχημα, όχι μόνο δε θα περιορίσει το στοίχημα, όχι μόνο δε θα 
προστατεύσει την κυπριακή κοινωνία και τις κυπριακές οικογένειες, αλλά αντίθετα θα 
έχει και μια σημαντική απώλεια εσόδων από το νόμιμο στοίχημα, τα οποία έσοδα θα 
μπορούσε να χρησιμοποιήσει για ενίσχυση προγραμμάτων κοινωνικής πολιτικής.  
Ήδη αυτή τη στιγμή δραστηριοποιείται στην Κύπρο μια τέτοια εταιρεία, η οποία έχει 
ουσιαστικά την έδρα της στην Αγγλία, αλλά έχει μεταφέρει πια την έδρα των 
επιχειρήσεών της στη συγκεκριμένη χώρα που ανέφερα προηγουμένως. 

 Αυτή τη στιγμή υπάρχουν στην Κύπρο περίπου ογδόντα υποκαταστήματα 
στοιχημάτων και από το σύνολο των στοιχημάτων που διεκπεραιώνονται από αυτά τα 
υποκαταστήματα το κυπριακό κράτος έχει μηδέν εισοδήματα, έχει μηδέν φορολογία.  
Ταυτόχρονα, θα πρέπει να τονίσουμε ότι υπάρχει κι ένα μη θεμιτό ανταγωνιστικό 
πεδίο ανάμεσα στις διάφορες εταιρείες.  Από τη στιγμή που η μια εταιρεία καταβάλλει 
μισό τοις εκατόν επί του στοιχήματος στην ξένη χώρα και ταυτόχρονα για κάθε 
υποκατάστημα που λειτουργεί στην Κύπρο ένα ποσό περίπου £300 το χρόνο για την 
άδεια λειτουργίας του συγκεκριμένου υποστατικού, αντιλαμβάνεστε ότι οι άλλες 
εταιρείες, οι κυπριακές, αμέσως τίθενται εκτός συναγωνισμού, γιατί ακριβώς το 
λειτουργικό κόστος τους είναι τεράστιο.  Για του λόγου το αληθές, έχω να καταθέσω 
για τα πρακτικά της Βουλής και συγκεκριμένο δελτίο στοιχήματος που αναφέρει 
ακριβώς όλες τις διαδικασίες και από το οποίο, όπως τόνισα προηγουμένως, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν εισπράττει φόρο· από το συγκεκριμένο στοίχημα.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος καταθέτει στη γραμματεία το 
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Κάτω λοιπόν από αυτές τις συνθήκες, επειδή εμείς θεωρούμε ότι οι πρόνοιες 
του συγκεκριμένου νομοσχεδίου δεν καλύπτουν το βασικό στόχο, δεν προστατεύουν 
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την κυπριακή κοινωνία, δεν πατάσσουν το παράνομο στοίχημα, αλλά αποτελούν μια 
αποσπασματική ενέργεια η οποία θα είναι όχι μόνο χωρίς αντίκρισμα, αλλά αντίθετα, 
στο τέλος της ημέρας, θα ευνοήσει το παράνομο στοίχημα, θα ενισχύσει το 
ηλεκτρονικό και το διαδικτυακό στοίχημα και ταυτόχρονα θα μετακινήσει  σοβαρό 
κύκλο εργασιών από την Κύπρο σε άλλη χώρα, με συνεπακόλουθο απώλεια 
τεραστίων ποσών από το κυπριακό δημόσιο και κατ’ επέκταση από την κοινωνική 
πολιτική που θα μπορούσε να στηρίξει, εμείς, ως βουλευτές της Ε∆ΕΚ, θα τηρήσουμε 
αποχή στην ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου.  Επιφυλασσόμαστε για τη 
συζήτηση η οποία θα γίνει στη συνέχεια, γιατί ήδη το θέμα το έχουμε εγγράψει και 
συζητείται και στην επιτροπή Θεσμών και Αξιών.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου και μετά ο κ. Γεωργίου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εκκρεμεί σε πολλές επιτροπές της Βουλής η συζήτηση γύρω από τα 
στοιχήματα, ιδιαίτερα τα παράνομα, καθόσον αφορά την υλοποίησή τους τόσο στην 
επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας όσο και στα κατεχόμενα.  Βεβαίως, εδώ δεν 
επιχειρείται η καθολική ρύθμιση του θέματος. Υπάρχει συγκεκριμένο ζήτημα που 
αφορά την αντικατάσταση του συντελεστή του φόρου στοιχήματος με ένα φορολογικό 
σύστημα, που, ενώ δε λέγεται στην έκθεση κατά τρόπο που να είναι σαφές για όποιον 
τη διαβάζει για πρώτη φορά ότι καλύπτει και το νόμιμο και το παράνομο στοίχημα, 
έτσι είναι, από τη στιγμή που το φορολογικό σύστημα που εισάγεται θα επιβαρύνει τον 
κάθε αποδέκτη συλλογικών στοιχημάτων, άρα θα επιβαρύνονται και θα 
φορολογούνται και τα παράνομα στοιχήματα, όπως είναι η κατάσταση σήμερα.  
∆ιερωτώμαι και υποβάλλω την εξής απλοϊκή ερώτηση:  Ενόσω εκκρεμεί νομοθετική 
προσπάθεια, όπως λέει η έκθεση, από άλλους αρμόδιους παράγοντες της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για την καταπολέμηση κι εξάλειψη του παράνομου στοιχήματος, πώς 
είναι δυνατόν ενδιάμεσα, με δημοσιονομικό μόνο κριτήριο, να αντιμετωπίζεται η 
παρανομία με φορολόγησή της;  Όποιοι από τους πολίτες παρακολουθούν -και 
κάποιοι παρακολουθούν με προσοχή τα θέματα αυτά- ειλικρινά δε νομίζω ότι θα 
μπορούν να παρακολουθήσουν τη λογική αυτή.   

 Την εποχή της ποτοαπαγόρευσης στην Αμερική, στις αρχές του εικοστού 
αιώνα, δεν ετίθετο θέμα φορολόγησης της παράνομης διακίνησης του ποτού. Η 
ποτοαπαγόρευση από μόνη της  ήταν ποινικό αδίκημα.  Άρχισαν να φορολογούνται τα 
ποτά, όπως απαγορεύονταν τότε, μετά τη νομιμοποίησή τους.  ∆ε νοείται κάτι να είναι 
παράνομο και με δημοσιονομικό κριτήριο μόνο και προσέγγιση να το πλησιάζεις και 
να λες «αυτός είναι ένας τρόπος να το καταπολεμήσω, άρα εξασφαλίζω έσοδα, άρα 
βάλλω χρήματα στο κρατικό ταμείο, μέχρι να βρω τρόπο να το καταπολεμήσω».  
Εμείς δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε με τη λογική αυτή. 

 Συμφωνώ με τον προλαλήσαντα συνάδελφο και υπερθεματίζω, γιατί έκανε κι 
αναφορά στις εργασίες της επιτροπής Θεσμών και Αξιών για το διαδικτυακό στοίχημα, 
της οποίας προεδρεύω, όπου είχαμε την ευκαιρία, σε σωρεία συζητήσεων για 
παραμέτρους του υπό συζήτηση θέματος που δεν ήταν δημοσιονομικές, να δούμε το 
χάλι πραγματικά το οποίο επικρατεί στην κυπριακή κοινωνία σε κάποια κοινωνικά 
σύνολα, που, ενώ δεν είναι οργανωμένα, έχουν ένα κοινό χαρακτηριστικό:  να είναι 
ευπαθείς ομάδες της κοινωνίας, να έχουν χαμηλά οικονομικά εισοδήματα και παρ’  όλ’ 
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αυτά για κάποιους λόγους να καταφεύγουν σε αυτά τα στοιχήματα εξαθλιώνοντας 
πλήρως και τη ζωή τους και την οικογένειά τους. 

 ∆εν μπορούμε να συνηγορήσουμε.  Θα κρατήσουμε αποχή, επισύροντας την 
προσοχή -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- στο ότι οι πολίτες που παρακολουθούν δεν 
μπορούν να δεχθούν αυτή τη λογική, ότι η παρανομία καταπολεμείται, μεσοπρόθεσμα 
έστω, με τη φορολόγησή της, μέχρι να βρούμε τη λύση να την καταπολεμήσουμε 
ολοκληρωτικά.  Νομίζω ότι κάποιοι πολίτες θα γελούν, αν περάσει αυτό το 
νομοθέτημα.  Κι εμείς θα τηρήσουμε αποχή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Ο κ. Γεωργίου και μετά ο κ. Ευαγόρου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να μιλήσει ο κ. Ευαγόρου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όταν επιχειρείς να διορθώσεις μια κατάσταση -και σίγουρα γνωρίζουμε όλοι ότι 
το μέγεθος του παράνομου στοιχήματος υπερβαίνει κατά πολύ αυτό του νόμιμου 
σήμερα- πολλές φορές δεν υπάρχουν οι δυνατότητες άμεσα και με ένα νομοθέτημα να 
το διορθώσεις.  Ζούμε σε μια διεθνοποιημένη, παγκοσμιοποιημένη οικονομία και η 
έκταση που έχουν πάρει πολλές ενέργειές μας και το στοίχημα και το ίδιο σήμερα είναι 
τέτοια, που δεν μπορούμε, παρ’ όλο που θα το θέλαμε, με ένα κουμπί να κλείσουμε το 
παράνομο στοίχημα. 

 Υπάρχει το διαδικτυακό -και θα συμφωνήσω και με το συνάδελφο Μαρίνο 
Σιζόπουλο κι άλλους συναδέλφους-  το οποίο σήμερα, όπως έχουν τα πράγματα, 
πολύ δύσκολα θα μπορούσαμε να το αντιμετωπίσουμε, εκτός κι αν η Ευρωπαϊκή 
Ένωση στο σύνολό της… Και είναι κάτι που αφορά το Υπουργείο Οικονομικών το να 
το θίξουμε και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης να αναληφθούν δράσεις.  ∆ράσεις σε 
εθνικό επίπεδο μπορούν επίσης να υπάρξουν και έχουν υπάρξει σε δύο χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου εφάρμοσαν στο διαδίκτυο τους λεγόμενους 
“ηλεκτρονικούς κόφτες” -το λέω με απλοποιημένη γλώσσα- όπου, με προγράμματα 
ειδικά, τα οποία προμηθεύτηκαν ακριβά μεν, αλλά εφάρμοσαν οι κυβερνήσεις, 
κατάφεραν να απαγορεύσουν πλήρως ή να εξαφανίσουν το διαδικτυακό στοίχημα.  
Κατά συνέπεια, υπάρχει τρόπος, εφόσον το θέλουμε, εκείνη την πτυχή να την 
επιλύσουμε.  Εκείνο που γίνεται σήμερα είναι ένα σημαντικό βήμα προς την 
κατεύθυνση της πάταξης του παράνομου στοιχήματος, γιατί αυτός ήταν ο στόχος κι 
όχι να ωφεληθεί ο οποιοσδήποτε.   

 Η κατάσταση, όπως ήταν προηγουμένως, απαιτούσε από το στοιχηματίζοντα, 
τον παίκτη, να πληρώνει 25% πάνω στο στοίχημα.  Εκείνο το οποίο σήμερα γίνεται 
είναι ότι εισάγεται φορολογία πάνω στα καθαρά έσοδα, αφού αφαιρεθούν τα κέρδη 
του στοιχήματος, πάνω στην ίδια την εταιρεία, της τάξης του 10%.  Με αυτό τον τρόπο 
και με βάση παλαιότερες εμπειρίες μειώσεως άλλων φορολογιών κι άλλων 
φορολογικών συντελεστών, πιστεύουμε -δε λέω “στοιχηματίζω”, είναι πολύ 
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επικίνδυνο- ότι θα καταφέρουμε να κτυπήσουμε ως ένα βαθμό το παράνομο 
στοίχημα. 

 Πρόσθετα, τονίζουμε ότι εμείς θα υπερψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, το 
οποίο καλύπτει το 80%  και πλέον εκείνου του στοιχήματος που εμείς γνωρίζουμε ως 
νόμιμο, που είναι τα στοιχήματα τα συλλογικά του ΟΠΑΠ από τη μια -και γνωρίζουμε 
όλοι την οικονομική προσφορά του ΟΠΑΠ στην κυπριακή οικονομία, στον αθλητισμό 
και στον πολιτισμό- και από την άλλη τα ιπποδρομιακά στοιχήματα. 

 Κλείνω με το γεγονός ότι είναι φυσιολογικό φορείς και οργανωμένες 
καταστάσεις, όταν τις αφορά -και κλήθηκαν και στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών- να συζητούν μαζί μας για τα προβλήματα, αλλά 
και για τις επιδιώξεις τους.  ∆εν κρύβω ότι είχαμε συναντήσεις και η επιτροπή 
Οικονομικών και τα πολιτικά κόμματα κατ’  ιδίαν  και με τον κυπριακό ιππόδρομο. 

 Από αυτή τη Βουλή, με αυτή τη ρύθμιση και λόγω, αν θέλετε, του γεγονότος ότι 
με αυτή τη νομοθεσία στηρίζουμε και βοηθούμε τον κυπριακό ιππόδρομο, θέλω να 
στείλω κι ένα μήνυμα από πλευράς της αριστεράς.  Έχουμε αρκετά χρόνια ανεχθεί τη 
μονοπωλιακή κλειστή κατάσταση, την κλειστή λέσχη, η οποία υπάρχει και δρα εδώ και 
πάρα πολλά χρόνια με ένα νόμο ο οποίος ισχύει εδώ και δεκαετίες και σύμφωνα με 
τον οποίο θα πρέπει να αποβιώσει κάποιος, για να μπορεί να αντικατασταθεί ως 
μέλος της Λέσχης Ιπποδρομιών Κύπρου.  Την ίδια ώρα που έχουν όλη τη στήριξη της 
πολιτείας, την ίδια ώρα που τους έχουν εκχωρηθεί δεκάδες ή εκατοντάδες σκάλες γης, 
τις οποίες κατακρατούν, για να κάνουν δεύτερο ή πιο σύγχρονο ιππόδρομο, και είναι 
εκεί, επιτέλους θα πρέπει να ανοιχθούν στην κυπριακή κοινωνία.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αιτιολογία της κατάθεσης των υπό συζήτηση νομοσχεδίων στη Βουλή ήταν η 
αδήριτη ανάγκη για λήψη μέτρων, ώστε το κράτος να αναπληρώσει την απώλεια 
κρατικών εσόδων από τα παράνομα ιπποδρομιακά και συλλογικά στοιχήματα, αλλά 
και ως ενδιάμεσο μέτρο για αναχαίτιση της έξαρσης του παράνομου στοιχήματος.  Η 
υπό αναφορά αιτιολογία των νομοσχεδίων αυτών εγγράφηκε από την κοινοβουλευτική 
ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ως θέμα για συζήτηση στην επιτροπή Ελέγχου 
της Βουλής στις 6 του Φεβράρη του 2002 με τίτλο «Η απώλεια κρατικών εσόδων από 
τα παράνομα στοιχήματα» και η παράλληλη κατάθεση δύο προτάσεων νόμου για 
μείωση του φόρου στα συλλογικά και ιπποδρομιακά στοιχήματα.  Σκοπός και στόχος 
του θέματος που εγγράφηκε αλλά και των δύο προτάσεων νόμου για μείωση της 
φορολογίας στα συλλογικά και ιπποδρομιακά στοιχήματα ήταν η λήψη όλων των 
αναγκαίων διορθωτικών μέτρων για πάταξη του παράνομου στοιχήματος ενόψει 
ειδικότερα του Παγκόσμιου Κυπέλλου του 2002, όταν στατιστικές έρευνες 
εμπειρογνωμόνων επί του θέματος κατέτασσαν το παράνομο στοίχημα με όγκο 
δραστηριότητας πενταπλάσιο του νόμιμου.   

 Οι φόβοι μας, δυστυχώς, επιβεβαιώθηκαν στο Παγκόσμιο Κύπελλο του 2002 
και με βάση αναφορές των ίδιων των αντιπροσώπων συλλογικών στοιχημάτων αλλά 
και της Λέσχης Ιπποδρομιών Λευκωσίας.  Για κάθε £1 που παιζόταν νόμιμο στοίχημα 
παιζόντουσαν και £5 παράνομα.  Συνολικά παίζονται παράνομα στοιχήματα 
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ιπποδρομιακά και συλλογικά ύψους £80 με £100 εκατομ. το χρόνο.  Από αυτά και 
μόνο τα ποσά το κράτος χάνει το ελάχιστο £10 με £12 εκατομ. το χρόνο έσοδα.  Τα 
έσοδα από συλλογικά στοιχήματα το 2001, όταν είχαμε εγγράψει το θέμα, ήταν της 
τάξης των £7.833.000 και από τα ιπποδρομιακά στοιχήματα ήταν της τάξης των £4,5 
εκατομμυρίων.   

 Συζητήσαμε τα πιο πάνω θέματα και καταλήξαμε στις 17 του Ιούλη το 2002 
στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής Ελέγχου, που συνέπεσε με τη λήξη του 
Παγκόσμιου Κυπέλλου το 2002, ότι για να εξευρεθούν τρόποι πάταξης του 
παράνομου στοιχήματος, πρέπει να προσδιορίσουμε τους λόγους για τους οποίους 
διενεργείται το παράνομο στοίχημα και οι οποίοι έχουν σχέση με τη φύση των 
στοιχημάτων και την ψηλή φορολογία.  Ριζική λύση στο πρόβλημα -είχαμε πει 
ομόφωνα, κατά την άποψή μας- θα έχουμε μόνο στην περίπτωση που απαλλάξουμε 
τους παίκτες από την υποχρέωση καταβολής πριν ή μετά το στοίχημα φόρου και τη 
μετακίνηση της υποχρέωσης αυτής στην πλευρά των αδειούχων παικτών συλλογικών 
στοιχημάτων και στους βοηθούς τους.   

 Το Υπουργείο Οικονομικών ανέλαβε δέσμευση από τον Οκτώβρη του 2002 
όπως ετοιμάσει νομικό πλαίσιο με τη βοήθεια ειδικού εμπειρογνώμονα, για να αλλάξει 
ριζικά ο τρόπος με τον οποίο θα γίνονται τα στοιχήματα, αλλά και η σχετική 
νομοθεσία.  Θέλουμε, ανέφερε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών στις 27 
του Οκτώβρη του 2004 στη Βουλή, μια πιο ολοκληρωμένη μελέτη, «διότι το πρόβλημα 
δεν είναι μόνο ο φόρος στοιχήματος για τα παράνομα στοιχήματα, είναι πολλές άλλες 
ελλείψεις που έχει η κείμενη νομοθεσία», συνέχισε η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών.  Αυτά τον Οκτώβρη του 2002.  Ζητήσαμε αντίγραφο της μελέτης του 
εμπειρογνώμονα, για να το δούμε ως επιτροπή Ελέγχου και να εκφράσουμε απόψεις, 
και παρακαλέσαμε το Υπουργείο Οικονομικών, επειδή ενδεχομένως η νομικοτεχνική 
επεξεργασία του νομικού αυτού πλαισίου να καθυστερούσε, όπως υποβάλουν ως 
ενδιάμεση λύση νομοσχέδια για μείωση της φορολογίας στα συλλογικά και 
ιπποδρομιακά στοιχήματα, γιατί, ενδεχομένως, αν προωθούνταν οι προτάσεις νόμου 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για ψήφιση, ενδεχομένως να ετίθετο θέμα 
αντισυνταγματικότητας.   

 Από το 2002 εδέησε το Υπουργείο Οικονομικών να υποβάλει ολοκληρωμένο 
νομικό πλαίσιο των περί Στοιχημάτων Νόμων του 2006 το Φεβράρη του 2006, με 
καθυστέρηση τεσσάρων χρόνων από τη δέσμευση που είχαν αναλάβει, χωρίς, 
παράλληλα, σε όλη αυτή την καθυστέρηση των τεσσάρων χρόνων ως ενδιάμεση 
λύση, ως αδήριτη, όπως είναι στο προοίμιο της αιτιολογίας σήμερα για πάταξη του 
παράνομου στοιχήματος, να καταθέσουν νομοσχέδιο για μείωση της φορολογίας των 
ιπποδρομιακών και συλλογικών στοιχημάτων.  Από το Φεβράρη του 2006 και παρά το 
γεγονός ότι ο περί Στοιχημάτων Νόμος του 2006 που κατέθεσε η απερχόμενη 
κυβέρνηση προκάλεσε έντονες αντιδράσεις από όλους τους εμπλεκόμενους στη 
βιομηχανία του στοιχήματος, με αποτέλεσμα το εν λόγω νομοσχέδιο να αποσυρθεί 
τον Ιούνιο του 2006, χωρίς και πάλι να κατατεθεί ως ενδιάμεσο μέτρο η αναχαίτιση της 
έξαρσης του παράνομου στοιχήματος ή μείωση της φορολογίας.  Και πιέζαμε προς 
τούτο τον τότε πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, ούτως ώστε, σε συνάντηση και 
σε συνεννόηση με το Υπουργείο Οικονομικών, να γίνουν εκείνες οι ενδεχόμενες 
αλλαγές, ώστε να καθίστατο δεχτό το νομοσχέδιο για ψήφιση πριν από τη διάλυση της 
Βουλής τον Απρίλιο του 2006.  Ή, εν πάση περιπτώσει, παρακλητικά, με σχετικές 
επιστολές της επιτροπής Ελέγχου ζητούσαμε όπως καταθέσουν ως ενδιάμεση λύση, 
ως αδήριτη ανάγκη, τη μείωση της φορολογίας πριν από την έναρξη του Παγκόσμιου 
Κυπέλλου του 2006, πριν από τη διάλυση της Βουλής.  Εντούτοις, κανείς δε μας 
άκουε.  Ούτε στη Βουλή ούτε στο Υπουργείο Οικονομικών. 
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 Μας βρήκε λοιπόν ο Ιούλιος του 2006, με την έναρξη και πάλι του Παγκόσμιου 
Κυπέλλου, όπου το παράνομο στοίχημα οργίασε και οι παράνομοι αποδέκτες 
αντικατέστησαν τους εισπράκτορες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, έχοντας το κράτος 
απώλεια εσόδων δεκάδων εκατομμυρίων λιρών. 

 Όσον αφορά τα παράνομα ιπποδρομιακά στοιχήματα, έμεινε αναντίλεκτη η 
σχετική αναφορά ότι σε κάθε ιπποδρομιακή συνάντηση υπολογίζεται ότι “παίζονται” 
£80.000 με £100.000 παράνομα στοιχήματα.  ∆ύο φορές τη βδομάδα που έχει 
ιπποδρομίες παίζονται από £160.000 μέχρι £200.000 παράνομα στοιχήματα.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι εξοργιστική η καθυστέρηση με την οποία η απερχόμενη κυβέρνηση 
εδέησε όπως καταθέσει τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, που είναι στην ουσία και στο 
πνεύμα αναφορικά με τις πρόνοιές τους τα ίδια με τις προτάσεις νόμων που κατέθεσα 
εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το 2003, παρά τις επανειλημμένες 
δεσμεύσεις τους στην επιτροπή Ελέγχου της Βουλής· όπως το Μάιο του 2004, σε 
επιστολή που έστειλε στην επιστολή το Υπουργείο Οικονομικών λέγοντας:  
«Ενημερωτικά σάς αναφέρουμε ότι έχει συμφωνηθεί με τους εμπειρογνώμονες η κατά 
προτεραιότητα προώθηση της νομοθετικής ρύθμισης του συντελεστή φόρου 
στοιχήματος».  Επίσημη επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, που είναι 
κατατεθειμένη στην επιτροπή Ελέγχου, μετά από δύο επιστολές που η επιτροπή 
Ελέγχου απέστειλε διά του προέδρου της, εκλιπαρώντας, παρακαλώντας το 
Υπουργείο Οικονομικών να προωθήσει ως ενδιάμεσες λύσεις τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια.  Στην προκειμένη περίπτωση η απερχόμενη κυβέρνηση ολιγώρησε.  
Επέδειξε ασσύγνωστη αμέλεια.  Ηθελημένα ή άθελά της συνέπραξε με τα κυκλώματα 
παροχής και ελέγχου του παράνομου στοιχήματος, αποδεχόμενη τις πιέσεις που 
ασκούσαν πανταχόθεν τα κυκλώματα του τριγώνου του Αγίου ∆ομετίου και όσων 
ελέγχουν το παράνομο στοίχημα και τζόγο παγκύπρια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, περιοριστείτε επί του θέματος και επί του νομοσχεδίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.  Όμως κάλλιο αργά παρά ποτέ.  Η κοινοβουλευτική 
ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα ψηφίσει τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, γιατί 
δικαιωνόμαστε στη διαχρονική μας προσπάθεια από το 2002 να θέσουμε τέρμα στη 
χαίνουσα πληγή του παράνομου στοιχήματος με τις προτάσεις νόμου που 
καταθέσαμε.  Όσον αφορά το νομοσχέδιο που εγκυμονούσε η απερχόμενη 
κυβέρνηση για τέσσερα χρόνια και τελικά το απέβαλε, που ρυθμίζει τα ίδια ζητήματα, 
τον εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας που διέπει τα συλλογικά και 
ιπποδρομιακά στοιχήματα και τη ρύθμιση της διεξαγωγής τέτοιων στοιχημάτων με 
ηλεκτρονικά μέσα, δεσμεύεται η νέα κυβέρνηση υπό τον Ιωάννη Κασουλίδη να 
καταθέσει το νομικό πλαίσιο που να εκσυγχρονίζει την κείμενη νομοθεσία, μακριά από 
τις εξαρτήσεις και τα βαρίδια των βαρόνων του παράνομου στοιχήματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε.   

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;   

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ:  
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 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 ∆ε θα προβώ σε ιστορική αναδρομή της εξέλιξης των προτάσεων, θα πω μόνο 
ότι στις 8 Φεβρουαρίου 2006 η παρούσα κυβέρνηση είχε καταθέσει ένα νόμο για 
εναρμονισμό ακριβώς της φορολογίας των στοιχημάτων· ο οποίος νόμος μελετήθηκε 
από την επιτροπή Οικονομικών το Μάρτη του 2006 και τελικά λόγω αντιδράσεων που 
υπήρχαν και από τη Λέσχη Ιπποδρομιών αλλά και από τον ΟΠΑΠ όσον αφορά το 
ηλεκτρονικό σύστημα, τον ηλεκτρονικό τζόγο, δεν προχώρησε.   

 Επομένως, αυτή τη στιγμή η επιτροπή Οικονομικών μελέτησε σε τρεις συνεχείς 
συνεδρίες το θέμα των στοιχημάτων.  Είδαμε όλες τις πτυχές, ακούσαμε και τις 
προτάσεις του κ. Σιζόπουλου, ακούσαμε ξανά τις θέσεις των αρμοδίων στο Υπουργείο 
Οικονομικών και παρ’ όλον ότι όλοι συμφωνούμε ότι αυτό το νομοθέτημα που έχουμε 
σήμερα και τα δύο συγκεκριμένα δε λύουν το πρόβλημα, εντούτοις εμείς θα το 
ψηφίσουμε, γιατί θεωρούμε ότι αποτελούν και τα δύο νομοθετήματα που έχουμε 
ενώπιόν μας ένα θετικό βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση.  Θα συμβάλουν στην 
πάταξη της παρανομίας και στον περιορισμό του παράνομου στοιχήματος, που 
ισοδυναμεί και σε απώλειες εσόδων από το κράτος.  Με τα παρόντα νομοσχέδια 
τροποποιείται και ο τρόπος επιβολής αλλά και ο συντελεστής του φόρου του 
στοιχήματος.  ∆ιευκρινίζεται καλύτερα η ερμηνεία του συλλογικού συστήματος, για να 
περιλαμβάνει στοιχήματα περιορισμένης απόδοσης.  Στα συλλογικά στοιχήματα ο 
φόρος που θα καταβάλλεται θα είναι στο 10% των καθαρών αποδοχών, όταν δηλαδή 
από τα έσοδα αφαιρεθούν τα κέρδη που εξασφαλίζουν οι παίκτες και ο φόρος αυτός 
θα επιβαρύνει τις εταιρείες των στοιχημάτων και την ιπποδρομιακή αρχή και όχι τον 
παίκτη, όπως ίσχυε μέχρι σήμερα.   

 Οι εταιρείες, επιπρόσθετα, θα φορολογούνται με τον εταιρικό φόρο, όπως όλες 
οι εταιρείες στο νησί μας.  Σε περίπτωση παράβασης της νομοθεσίας για συλλογικά 
στοιχήματα ή για φορολογίες των ιπποδρομιακών στοιχημάτων και των λαχείων, 
προβλέπονται ποινές που φθάνουν μέχρι δύο χρόνια φυλάκισης και χρηματικά 
πρόστιμα μέχρι και £50.000.  Με τις δύο αυτές νομοθεσίες συμφωνούν οι 
εμπλεκόμενοι φορείς, που τους έχουμε φέρει ενώπιόν μας και μας έχουν αναλύσει 
επισταμένως τις θέσεις τους.  Ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού αλλά και ως ∆ημοκρατικό Κόμμα αναμένουμε τον εκσυγχρονισμό 
ολόκληρης της υφιστάμενης νομοθεσίας περί Φορολογίας των Στοιχημάτων, ώστε να 
γίνουν περαιτέρω σωστές ρυθμίσεις για τα στοιχήματα και με τα ηλεκτρονικά μέσα. 

 Ως εκ τούτου, θεωρώ ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση, εφόσον σχηματίζεται μια 
πλειοψηφία η οποία είναι υπέρ της υιοθέτησης των συγκεκριμένων νομοσχεδίων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε.  

 Κύριε Γεωργίου. 

A. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για σκοπούς τάξης, επειδή λέχθηκε ότι κάποιοι ήταν πρώτοι 
που έβαλαν αυτό το θέμα για συζήτηση, θα αναφέρω ότι πριν ο κ. Γεωργίου γίνει 
βουλευτής η κοινοβουλευτική μας ομάδα είχε εγγράψει το θέμα και είχε συζητηθεί και 
υπήρχε και σχετικό πόρισμα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Θεωρώ ότι η συζήτηση επί του θέματος έχει τερματιστεί.  

 Κύριε γραμματέα, παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον 
και έξι αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών 
Στοιχημάτων και Λαχείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, πόσοι συνάδελφοι είναι υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι συνάδελφοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία 
εναντίον και έξι αποχές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5  νομοσχεδίου, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία 
εναντίον και έξι αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση 
και Φόρος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία 
εναντίον και έξι αποχές. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 19 
Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών και εκπρόσωποι του ίδιου 
υπουργείου, καθώς και του Γραφείου Προγραμματισμού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους £112.121.656 και η 
χρήση του για τη διενέργεια δαπανών για υλοποίηση διάφορων σκοπών ή/και 
προγραμμάτων για τα οποία είτε δεν είχε γίνει οποιαδήποτε πρόνοια είτε η πρόνοια 
που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2007 είναι ανεπαρκής. 

 Ειδικότερα, απαιτείται η εξασφάλιση πρόσθετων πιστώσεων για κάλυψη 
δαπανών κυρίως μη επαναλαμβανόμενου χαρακτήρα.  Συγκεκριμένα, το σύνολο των 
δαπανών αυτών ανέρχεται στα £141,4 εκατομ. και αφορά κυρίως τα εξής: 

 Απαλλοτριώσεις γης (£33,3 εκατομ.). 

 Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης (ΣΑΑ) 2004-2006 (£13 εκατομ.). 
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 ∆απάνες για την ανοικοδόμηση και ανασυγκρότηση του χωριού Αρτέμιδα στο 
νομό Ηλείας της Ελλάδας μετά τις καταστροφικές πυρκαγιές (£8 εκατομ.). 

 Χορηγίες στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ) (£5 εκατομ.) για την 
υλοποίηση του προγράμματος, των έργων και ενεργειών του για το 2007, ώστε 
η κρατική χορηγία να ανέλθει στα £40 εκατομ., όπως είναι και ο εγκεκριμένος 
προϋπολογισμός του ΚΟΤ. 

 Χορηγία στην Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου (£3 εκατομ.).   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, οι 
οικονομικές οφειλές των ποδοσφαιρικών σωματείων προς το κράτος 
βρίσκονται σε εκκρεμότητα εδώ και αρκετά χρόνια.  Έχοντας υπόψη τη 
διαχρονικότητα του προβλήματος, έχει καταρτιστεί ένα κοινά συμφωνημένο 
σχέδιο με στόχο να δοθεί οριστική και μόνιμη λύση στο πρόβλημα. 

 Βασική προϋπόθεση διευθέτησης των πιο πάνω οφειλών αποτελεί η μόνιμη και 
συνεχής ανταπόκριση των σωματείων στις τρέχουσες φορολογικές τους 
υποχρεώσεις, όπως αυτές προκύπτουν από την 1η Ιουνίου 2007 για το ΦΠΑ 
και την 1η Ιουλίου 2007 για το φόρο εισοδήματος και τις κοινωνικές ασφαλίσεις. 

 Συγκεκριμένα, για όσα σωματεία καταβάλουν τις τρέχουσες υποχρεώσεις τους 
μέχρι τις 10 Οκτωβρίου 2007 για το ΦΠΑ και μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2007 για 
το φόρο εισοδήματος και τις κοινωνικές ασφαλίσεις το κράτος αναλαμβάνει την 
υποχρέωση να εκταμιεύσει ποσό £3 εκατομ., το οποίο θα καταβληθεί εξ 
ολοκλήρου έναντι οφειλών των σωματείων προς το Τμήμα Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων και την Υπηρεσία ΦΠΑ. 

 Περαιτέρω, σε περίπτωση που σωματεία δεν αναλαμβάνουν τις υποχρεώσεις 
τους, όπως αναφέρεται πιο πάνω, το σχέδιο προβλέπει διάφορες κυρώσεις. 

 Επιστροφές ΦΠΑ (£15 εκατομ.).  Το ποσό αφορά την κάλυψη της δαπάνης 
επιστροφής φόρου σε επιχειρήσεις, σε διπλωματικές αποστολές και διεθνείς 
οργανισμούς και στην ΕΛ∆ΥΚ, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, καθώς και επιστροφές ποσών που καταβλήθηκαν 
στον Έφορο ΦΠΑ και θεωρούνται αχρεώστητες καταβολές. 

 Αγορά μετοχών Κυπριακών Αερογραμμών (£9,8 εκατομ.), η οποία απορρέει 
από τις προϋποθέσεις που τέθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ώστε να 
εγκριθεί το σχέδιο αναδιάρθρωσης των Κυπριακών Αερογραμμών. 

 Αποζημιώσεις για το προσωπικό των αεροδρομίων (£3,5 εκατομ.) λόγω της 
ανάγκης για καταβολή αποζημίωσης προς το ωρομίσθιο προσωπικό του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας που επέλεξε να ασκήσει το δικαίωμα 
αποχώρησής του μετά την ανάληψη της διαχείρισης των αεροδρομίων 
Λάρνακας και Πάφου από το στρατηγικό επενδυτή. 

 Μέτρα κοινωνικής συνοχής (£25 εκατομ.), στα οποία συμπεριλαμβάνονται, 
μεταξύ άλλων, ειδικές χορηγίες σε συνταξιούχους, έκτακτα βοηθήματα, 
χρηματικά επιδόματα σε δυσπραγούντες, αύξηση των χορηγιών συντάξεων, 
παραχώρηση πρόσθετης οικονομικής βοήθειας σε ευπαθείς ομάδες του 
πληθυσμού, παραχώρηση αυξημένου επιδόματος σε μονογονεϊκές οικογένειες, 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στους κατοίκους ορεινών περιοχών και 
πρόσθετη οικονομική βοήθεια στα ενεργά ζευγάρια των ίδιων περιοχών. 

 Αγορά ιατρικών υπηρεσιών (£17,4 εκατομ.).  Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι 
κυβερνητικοί αρμόδιοι, το Υπουργείο Υγείας, αφού εξάντλησε τα περιθώρια 
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εξεύρεσης προσωπικού πάνω σε μόνιμη ή έκτακτη βάση για διάφορες ιατρικές 
ειδικότητες, μετά από πολλές δημοσιεύσεις στον εγχώριο τύπο, αλλά και στο 
εξωτερικό μέσω του Ευρωπαϊκού ∆ικτύου (EURES), καθώς και επαφές με το 
Υπουργείο Υγείας της Ελλάδας, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι υπό τις 
περιστάσεις ο μοναδικός τρόπος κάλυψης των κενών σε όλες τις πιο πάνω 
ειδικότητες είναι μέσω της διαδικασίας αγοράς υπηρεσιών είτε από 
προσοντούχα άτομα από τον ιδιωτικό τομέα στην Κύπρο, περιλαμβανομένων 
και συνταξιούχων οι οποίοι είναι πρόθυμοι να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους, 
είτε από το εξωτερικό.  Η εν λόγω αγορά υπηρεσιών αφορά περίοδο επτά 
μηνών από την 1η Ιουνίου 2007 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2007. 

Περαιτέρω, για να καταστεί δυνατή η ομαλή και απρόσκοπτη λειτουργία όλων 
των τμημάτων των δύο νέων Γενικών Νοσοκομείων Λευκωσίας και 
Αμμοχώστου, αλλά και για να αξιοποιηθεί ο εξοπλισμός και η υποδομή όλων 
των κρατικών υπηρεσιών υγείας, με στόχο πάντοτε τη βελτίωση και ποιοτική 
αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών, έχει εγκριθεί η αγορά υπηρεσιών 
ιατρικού, νοσηλευτικού και παραϊατρικού προσωπικού στις ειδικότητες που 
υπάρχουν ελλείψεις στην κυπριακή αγορά για περίοδο δύο ετών. 

 Άλλες δαπάνες (£8,4 εκατομ.). 

Πέραν των πιο πάνω, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνονται μειώσεις στις 
προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες του 2007, συνολικού ύψους £29,3 εκατομ., 
οι οποίες για διάφορους λόγους δε θα δαπανηθούν.  Οι μειώσεις αυτές 
περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, προγραμματισμένες δαπάνες για το σύστημα 
φωτοεπισήμανσης, ανέγερση κτιρίων στο εξωτερικό, χώρους υγειονομικής ταφής και 
αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού. 

Υπό το φως των πιο πάνω εξοικονομήσεων, το σύνολο των ζητούμενων 
πιστώσεων ανέρχεται σε £112.121.656 και αναλύεται ως ακολούθως:  

 Τακτικές δαπάνες £98.321.656. 

 Αναπτυξιακές δαπάνες (αύξηση) £43.100.000. 

 Αναπτυξιακές δαπάνες (μείωση) £29.300.000. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών περαιτέρω γραπτή πληροφόρηση 
αναφορικά με κονδύλια τα οποία αφορούν κυρίως κοινωνικές παροχές.  Το υπουργείο, 
ανταποκρινόμενο στο πιο πάνω αίτημα, απέστειλε τα ζητηθέντα στοιχεία με επιστολή 
του, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2007. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της επιτροπής βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, όπως και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάσσονται υπέρ της ψήφισης 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο κ. Πουργουρίδης, η κ. Χαραλάμπους, η κ. Κυριακού, ο κ. Περδίκης, ο κ. 
Σιζόπουλος και η κ. Παπαδοπούλου. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς εμείς υπενθυμίζουμε ότι θα τοποθετηθούμε στην 
ολομέλεια.  Και, για να μη διεξάγονται ψηφοφορίες αλλεπάλληλες πάνω στα διάφορα 
κεφάλαια, θέλω να πληροφορήσω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού το σώμα ότι θα ακολουθήσουμε την ίδια τακτική που 
ακολουθήσαμε στους προϋπολογισμούς του κράτους, δηλαδή θα υπερψηφίσουμε τα 
κονδύλια που αποτελούν χορηγίες και θα καταψηφίσουμε τις υπόλοιπες δαπάνες.  Θα 
δώσουμε γραπτώς τα κεφάλαια που θα καταψηφίσουμε, για να περαστούν στα 
πρακτικά.  Αλλά εισηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν είναι ανάγκη, να μη γίνει για 
κάθε κεφάλαιο ξεχωριστά ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο επόμενος, κύριε γραμματέα, ποιος είναι; 

 Η κ. Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Αν μπορώ να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ήταν η κ. Χαραλάμπους, μετά η κ. Κυριακού. 

 Ορίστε, ελάτε, κυρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Συγνώμη, κυρία, πού πάεις;  Εννά μιλήσουν δκυο που… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εκ μέρους του ΑΚΕΛ, παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Είμαστε δίκαιοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα το επικροτήσω! 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις θα ψηφίσει το συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό ο οποίος είναι ενώπιόν μας.  Μέσα σε αυτό το συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό υπάρχουν ποσά τα οποία αφορούν αποζημιώσεις των εργαζομένων 
που εργάζονται στην Πολιτική Αεροπορία, ποσά που αφορούν τις απαλλοτριώσεις, 
αλλά και ποσά που αφορούν μέτρα κοινωνικής συνοχής. 
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 Για το μεν πρώτο ποσό, ομάδα ποσών, που αφορά τις αποζημιώσεις των 
υπαλλήλων της Πολιτικής Αεροπορίας, θα θέλαμε να σημειώσουμε ότι υπήρξε 
καθυστέρηση στην καταβολή των ποσών των αποζημιώσεων αυτών των 
εργαζομένων.  Ήταν πολύ καλά γνωστό ότι, με την ανάθεση των αεροδρομίων στο 
στρατηγικό επενδυτή και με τη συμφωνία αποχώρησης ομάδων εργαζομένων από τα 
αεροδρόμια, θα υπήρχαν αυτές οι ανάγκες και είναι η θέση μας ότι αυτά τα ποσά θα 
μπορούσαν να προβλεφθούν ακόμα και στον τακτικό προϋπολογισμό, διότι ήταν 
γνωστό το σχέδιο, και πολύ πιο έγκαιρα να δοθούν οι αποζημιώσεις σε αυτούς τους 
ανθρώπους.  Να πούμε ότι έχει άτομα τα οποία αναμένουν για περισσότερο από μισό 
χρόνο αυτές τις αποζημιώσεις. 

 Θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στα κονδύλια του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού που αφορούν τις κοινωνικές παροχές και το πακέτο μέτρων 
κοινωνικής συνοχής.  Ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, όταν εξαγγέλθηκε το πακέτο 
τον Ιούλιο, είχαμε σημειώσει ότι αυτό το πακέτο ικανοποιεί αιτήματα και διεκδικήσεις 
τις οποίες εμείς ως ΑΚΕΛ είχαμε προβάλει από την περσινή συζήτηση των μέτρων 
κοινωνικής συνοχής και, έστω και καθυστερημένα, η κυβέρνηση ήρθε να δώσει μέτρα 
κοινωνικής στήριξης σε ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού. 

 Το πακέτο που έχουμε σήμερα ενώπιόν μας αφορά τρεις συγκεκριμένες 
ομάδες, στις οποίες θα ήθελα να σταθώ.  Η πρώτη ομάδα είναι η ομάδα των 
συνταξιούχων.  Με βάση την εισήγηση που είναι ενώπιόν μας, αυξάνονται οι 
συντάξεις μέχρι £312.  Θέλω για ακόμη μια φορά να υπογραμμίσω ότι αυτές οι 
αυξήσεις δεν είναι ικανοποιητικές.  Αν το 2002, όταν ψηφίζαμε τη φορολογική 
μεταρρύθμιση, δεχθήκαμε ότι έπρεπε να τύχουν στήριξης μέσα από την ειδική 
αντισταθμιστική χορηγία οι συντάξεις μέχρι £500, σήμερα, το 2007, έχοντας υπόψη 
την ακρίβια, τις πιέσεις που δέχθηκαν τα εισοδήματα των συνταξιούχων, πραγματικά 
δεν ξέρω ποια βάσανος της λογικής μπορεί να τεθεί, για να πούμε ότι η γραμμή είναι 
£312.  Eπιπρόσθετα, ακόμα και από αυτή την κατηγορία των συνταξιούχων, που έχει 
αποφασιστεί να ενισχυθούν με αυτά τα λεγόμενα “στοχευμένα μέτρα”, έχουν μείνει 
εκτός οι χαμηλότεροι των συνταξιούχων, οι πιο χαμηλά αμειβόμενοι των 
συνταξιούχων, που είναι όσοι παίρνουν κοινωνική σύνταξη.  Αυτό επιβεβαιώνεται και 
από την απάντηση που μας έχει δώσει το Υπουργείο Οικονομικών.  ∆εκαπέντε 
χιλιάδες εκατόν εξήντα τέσσερα άτομα δε θα πάρουν ούτε σεντ αύξηση και είναι αυτοί 
που λαμβάνουν σύνταξη £160,72.  Η απάντηση που είχε δοθεί από την κυβέρνηση,  
«ξέρετε, δεν είναι στοχευμένη η κοινωνική σύνταξη», νομίζω ότι είναι μια αφοριστική 
απάντηση.  ∆εν μπορεί σε αυτές τις δεκαπέντε χιλιάδες ατόμων όλοι να μην έχουν 
ανάγκη στήριξης του εισοδήματός τους.  Έχουν επίσης αφεθεί εκτός του πακέτου -και 
πραγματικά εγώ θα έλεγα αναίτια- χίλια πεντακόσια ορφανά.  Και εδώ νομίζω ότι 
καμιά λογική εξήγηση δεν μπορεί να δοθεί.  Εμείς από το 2002 σε σχέση με την 
αύξηση των συντάξεων είχαμε τονίσει την ανάγκη η αντισταθμιστική χορηγία να 
ενσωματωθεί στις συντάξεις για έναν πολύ απλό και ουσιαστικό λόγο:  Όσο η 
αντισταθμιστική χορηγία δίνεται ξεχωριστά, ο στόχος για τον οποίο δίνεται, που είναι η 
ενίσχυση και η αύξηση των συντάξεων, διαβρώνεται.  ∆υστυχώς, και σήμερα στην 
επιτροπή Εργασίας, όταν ρωτήσαμε τον Υπουργό Εργασίας αν έχει γίνει μελέτη από 
το 2002, που δόθηκε η αντισταθμιστική χορηγία, μέχρι και σήμερα, ποια ήταν η 
διάβρωση που υπέστη αυτή η αύξηση, μάθαμε ότι δεν έχει γίνει καμία μελέτη και 
απλώς αποφασίσαμε μέσα σε ένα καθαρά οικονομίστικο πλαίσιο να τραβήξουμε μια 
γραμμή μέχρι τις £312. 

 Το επόμενο το οποίο θέλω να υπογραμμίσω, και αφορά και πάλι τους 
συνταξιούχους, είναι ότι για τους συνταξιούχους που είναι και λήπτες δημόσιου 
βοηθήματος -και είναι μερικές χιλιάδες- απλά εκείνο το οποίο έγινε ήταν να τους 
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καταχωρισθούν £30 στο λογαριασμό τους και να τους αφαιρεθούν από το δημόσιο 
βοήθημα.  Στοχευμένη κοινωνική πολιτική! 

 Το επόμενο, οι μονογονιοί.   Όταν εξαγγέλθηκε αυτό το μέτρο, εμείς πρέπει να 
πω ότι θεωρήσαμε θετικό το ότι, πέρα από την περσινή τη χορηγία, που αφορούσε 
τους μονογονιούς λήπτες δημόσιου βοηθήματος, είχε εξαγγελθεί ότι θα δίνονταν £30 
επιπρόσθετο επίδομα τέκνου στους μονογονιούς που βρίσκονται στο όριο της 
φτώχιας.  Όταν ρωτήσαμε ποιους αφορά αυτό το επίδομα, πήραμε και πάλι την 
απάντηση ότι αφορά χίλιους πεντακόσιους.  Μπορεί να είναι περισσότεροι, διότι 
αυξάνονται οι μονογονιοί που είναι λήπτες δημόσιου βοηθήματος και το όριο της 
φτώχιας ορίστηκε στις £4.500.  Θέλω να υπογραμμίσω το εξής:  £4.500 είναι το όριο 
της φτώχιας, με βάση τα στατιστικά στοιχεία του 2004.  Άρα το λιγότερο που έπρεπε 
να κάνει η κυβέρνηση ήταν να αυξήσει αυτό το όριο της φτώχιας, για να 
ανταποκρίνεται στα σημερινά δεδομένα.  Επίσης, όταν μιλούμε για όριο της φτώχιας 
για μονογονιούς, αυτό αφορά το άτομο, δεν αφορά την οικογένεια.  Άρα και εδώ 
γίνονται κάποιες μαθηματικές αλχημείες.  Αν θέλαμε πραγματικά να βοηθήσουμε τους 
μονογονιούς που είναι στο όριο της φτώχιας, έπρεπε τουλάχιστον αυτό το όριο, αν 
μιλούμε για δύο άτομα, να ανεβεί κατά πολύ περισσότερο, με βάση και τον τρόπο που 
η Στατιστική Υπηρεσία υπολογίζει το πόσο που είναι το όριο της φτώχιας μέσα στην 
οικογένεια. 

 Η δική μας εισήγηση, η οποία είχε κατατεθεί στην κυβέρνηση, ήταν ότι επίδομα 
γονιού με βάση εισοδηματικά κριτήρια πρέπει να παίρνουν οι μονογονεϊκές 
οικογένειες,  διότι, όπως και η έρευνα των εισοδημάτων των νοικοκυριών για τα 
θέματα της πορείας και των συνθηκών διαβίωσης του 2005 καταδεικνύει, στην Κύπρο 
τα μονογονεϊκά νοικοκυριά με τουλάχιστον ένα εξαρτώμενο παιδί διατρέχουν διπλάσιο 
κίνδυνο να βρεθούν κάτω από το όριο της φτώχιας από αυτά του υπόλοιπου 
πληθυσμού.  Άρα το μέτρο το οποίο λαμβάνεται σήμερα είναι ένα μέτρο που δεν 
απαντά στην εξάλειψη της φτώχιας σε αυτή την κατηγορία του πληθυσμού. 

 Για τους ανάπηρους.  Στο πακέτο υπάρχουν και μέτρα για τους ανάπηρους.  
∆εν απαντούν όμως σε αυτό το οποίο ήταν το αίτημα του αναπηρικού κινήματος, στην 
αναγνώριση του κοινωνικού κόστους της αναπηρίας.  Είναι θετικό το ότι το επίδομα 
φροντίδας για τα τετραπληγικά άτομα επεκτείνεται και αυξάνεται.  Αυτό είναι ένα 
θετικό μέτρο, το οποίο ικανοποιεί και τις ίδιες τις θέσεις του αναπηρικού κινήματος.  Η 
λογική όμως -που και αυτή έχει απαντηθεί από το Υπουργείο Οικονομικών- ότι, στις 
περιπτώσεις ανάπηρων ατόμων που η αναπηρία τους δεν αφορά μόνο ένα ζήτημα, 
αλλά έχουν πολλαπλά προβλήματα -και με βάση το πακέτο θα ήταν δικαιούχοι δύο 
και τριών επιδομάτων- δε θα δίνονται αυτά τα επιδόματα, θα δίνεται μόνο ένα 
επίδομα, ανεξάρτητα αν εμπίπτουν και στην κατηγορία των μονήρων, αν εμπίπτουν 
και στην κατηγορία των τετραπληγικών, νομίζω ότι είναι και πάλι μια λογική  η οποία 
σαφώς παραπέμπει σε αυτό που έχουμε πει, σε μια οικονομίστικη προσέγγιση σε 
σχέση με τα ζητήματα της κοινωνικής πολιτικής. 

 Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι είμαι 
σίγουρη  ότι θα έχουμε την ευκαιρία να πούμε πάρα πολλά και στη συζήτηση των 
κρατικών προϋπολογισμών, λέγοντας ότι η οικονομική σύγκλιση πρέπει να 
συνοδεύεται με την κοινωνική σύγκλιση.  Και, εφόσον μιλούμε για την Ευρώπη και τη 
Σύγκλιση με την Ευρώπη, δεν μπορεί παρά να υπογραμμίσουμε το γεγονός ότι η 
Κύπρος είναι μία από τις χώρες που κατατάσσονται στις χαμηλότερες βαθμίδες της 
Ευρώπης στα ζητήματα των δαπανών για τα ζητήματα κοινωνικής πολιτικής.  Οι 
δείκτες, όπως πολλές φορές έχουμε πει, είναι καλοί.  Είναι καλοί, διότι η 
δημοσιονομική εξυγίανση είναι μία στέρεη βάση για την οικονομία.  Αυτή η στέρεη 
βάση για την οικονομία πρέπει να μεταφράζεται σε ευημερία για όλους.  Και με τα 
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μέτρα τα οποία έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, χωρίς να τα μηδενίζουμε, σημειώνουμε 
το ότι, ναι, κάποιοι συνάνθρωποί μας θα ενισχυθούν με αυτά τα μέτρα, αλλά δεν 
εξυπηρετούν επαρκώς το στόχο της κοινωνικής σύγκλισης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα ήθελα να τονίσω ότι από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσουμε το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο, όμως ταυτόχρονα θα θέλαμε να εκφράσουμε ορισμένες 
απόψεις πάνω στα προτεινόμενα μέτρα κοινωνικής ως επί το πλείστον συνοχής. 

 Το πρώτο αφορά τις συντάξεις.  Θα πρέπει ακριβώς να επαναλάβουμε τη θέση 
της Ε∆ΕΚ ότι θα πρέπει στα πλαίσια ενός τουλάχιστο τριετούς χρονοδιαγράμματος οι 
κατώτατες και οι κοινωνικές συντάξεις να υπερβούν το όριο της φτώχιας, ούτως ώστε 
να μπορέσει να υπάρξει μια αποφασιστική και ουσιαστική στήριξη αυτών των 
οικογενειών.  Ταυτόχρονα, θα πρέπει να εκφράσουμε την ευαρέσκειά μας, για το 
γεγονός ότι για πρώτη φορά οι αυξήσεις στις συντάξεις παρουσιάζουν μια 
προοδευτικότητα.  Εμείς θα θέλαμε αυτή η προοδευτικότητα να είναι ακόμα 
μεγαλύτερη, με προφανή στόχο οι χαμηλότερες συντάξεις να τυγχάνουν μεγαλύτερων 
αυξήσεων, ούτως ώστε να υπάρχει μια σταδιακή σύγκλιση της οικονομικής 
ανισοσκέλειας που παρατηρείται ανάμεσα στις χαμηλές και τις υψηλές συντάξεις.  Θα 
πρέπει να παρατηρήσουμε ότι δυστυχώς η τακτική που ακολουθήθηκε μέχρι σήμερα 
ήταν ακριβώς η αντίθετη.  Η ισοπεδωτική παραχώρηση αυξήσεων για όλες τις 
συντάξεις το ίδιο σε αναλογία ποσοστού επέφερε μια σταδιακή αύξηση της 
οικονομικής ανισοσκέλειας ανάμεσα στις χαμηλές και τις υψηλές συντάξεις. 

 Τέλος, θα πρέπει να τονίσουμε ότι το επίδομα για τις ενεργείς οικογένειες των 
ορεινών περιοχών είναι ένα μέτρο θετικό, όμως υπάρχουν οι δυνατότητες το ποσό 
που θα διατεθεί να είναι ακόμα μεγαλύτερο.  Και θα πρέπει ταυτόχρονα με τις ορεινές 
περιοχές να συμπεριληφθούν σε αυτό το μέτρο και οι ημιορεινές περιοχές, αλλά και 
άλλες δυσπραγούσες περιοχές της υπαίθρου που θα πρέπει να καθοριστούν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι σύντομος 
νομίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 ∆ε θα επεκταθώ στην κριτική όσον αφορά τα μέτρα κοινωνικής συνοχής που 
ποσοστοποιούνται μέσα από τις πρόνοιες του συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  
Νομίζω ότι το πιο επιτυχές που ακούστηκε είναι ότι έρχονται καθυστερημένα και δεν 
αντιμετωπίζουν ή δε συναντούν τις προσδοκίες, νομίζω, όλων των πολιτικών 
κομμάτων και τις απαιτήσεις από την κυβέρνηση, την οποιαδήποτε κυβέρνηση.  Θα 
ήθελα έτσι, για να είμαι πρακτικός, να παρακαλέσω όπως γίνει ξεχωριστή ψηφοφορία 
για τα £3 εκατομ. παροχών προς την Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου, γιατί η 
θέση του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών ανέκαθεν, από τον καιρό της 
ίδρυσης του κινήματος, είναι ότι δεν πρέπει να επιχορηγούνται τα ποδοσφαιρικά 
σωματεία και να εξακολουθούν να συμπεριφέρονται μ’ αυτό το σπάταλο και 
προκλητικό τρόπο.   

 Γνωρίζω ότι πολλοί από εμάς ίσως να είμαστε και ιδιαίτερα ποδοσφαιρόφιλοι, 
να αγαπούμε το ποδόσφαιρο, να είμαστε και οπαδοί ομάδων, να ανήκουμε και στα 
διοικητικά συμβούλια κάποιων ομάδων, αλλά η δική μας η άποψη ως οικολόγων είναι 
ότι είναι σκανδαλώδες να έρχονται αυτή η Βουλή και αυτή η κυβέρνηση βεβαίως, που 
το προτείνει, να πληρώνουν, για να συνεχίζεται η σπατάλη στον τομέα του 
επαγγελματικού ποδοσφαίρου.   

 Πέραν τούτου, θα ήθελα να σημειώσω ότι αυτό που κυρίως μας ενοχλεί σ’ αυτό 
το συμπληρωματικό προϋπολογισμό είναι η εντελώς ξεκάθαρη μαρτυρία ότι οι ούτως 
ή άλλως μέτριες επιδιώξεις του προϋπολογισμού του 2007 στα θέματα που αφορούν 
το περιβάλλον δεν έχουν ικανοποιηθεί.  Να σημειώσω ότι από τα £29 εκατομ. των 
αποσύρσεων κονδυλίων που περιλαμβάνει ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός τα 
£14 εκατομ. αφορούν θέματα που αφορούν το περιβάλλον.  Κι αυτό είναι ενδεικτικό 
του ότι η πολιτεία,  οι κυβερνητικοί μηχανισμοί, η στοχοθέτησή μας, η κυβέρνηση 
ακόμα, αν θέλετε -για να διευκολύνω αυτούς που βρίσκονται στην αντιπολίτευση- δεν 
έχει καταφέρει ακόμα να εφαρμόσει τις δικές της τοποθετήσεις στα έργα που αφορούν 
την προστασία του περιβάλλοντος.  Και αυτό πρέπει βεβαίως να ειπωθεί.  ∆εν μπορώ 
να καταψηφίσω τις αποσύρσεις.  Έτσι κι αλλιώς είναι αποσύρσεις.  Καταγράφω το 
στοιχείο αυτό ως μία σοβαρή αδυναμία αυτού του προϋπολογισμού που έχουμε 
μπροστά μας.   

 Όσον αφορά τις αποζημιώσεις για το προσωπικό των αεροδρομίων, θέλω να 
σημειώσω, πέραν του γεγονότος ότι ήρθαν καθυστερημένα, την ανησυχία μου για τη 
διαδικασία επαναπρόσληψης κάποιων ανθρώπων σ’ αυτές τις υπηρεσίες από την 
εταιρεία, διαδικασία που φαίνεται να έχει ένα στοιχείο διαπλοκής σε σχέση με την 
παρέμβαση συντεχνιών, κομμάτων και άλλων παραγόντων.  Ακόμα και μητροπολίτες 
επεμβαίνουν για την επαναπρόσληψη κάποιων από το προσωπικό που έχει θεωρηθεί 
ως πλεονάζον!   

 Και, τέλος, θα ήθελα επίσης να εκφράσω την ανησυχία μου σε σχέση με το 
γεγονός ότι έχει καθυστερήσει -και το λέω επίτηδες, γιατί στη συνέχεια έχουμε 
νομοσχέδιο σχετικό- την ανησυχία μου για την καθυστέρηση της καταβολής των 
αναγκαίων ποσών, για να λειτουργήσει ο Οργανισμός Νεολαίας.  Όλοι μιλούμε για τη 
νεολαία, όλοι κοπτόμεθα, αλλά φαίνεται ότι τα απαραίτητα ποσά, για να λειτουργήσει 
ένας σημαντικός οργανισμός, για την ανάπτυξη του νεολαιίστικου κινήματος στην 
Κύπρο…  Έφτασε σχεδόν ο ∆εκέμβριος, για να περαστούν τα επιπλέον ποσά υπό τη 
μορφή ενός συμπληρωματικού προϋπολογισμού.   

 Επαναλαμβάνω την παράκλησή μου να μπει ξεχωριστά για ψήφιση το κονδύλι 
για την ενίσχυση των χρεών των ποδοσφαιρικών σωματείων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 
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 Η κ. Κυριακού, παρακαλώ. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσει τα άρθρα του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού που αφορούν χορηγίες, δημόσια βοηθήματα, αποζημιώσεις 
εργαζομένων και υγεία, ενώ θα καταψηφίσει τα υπόλοιπα άρθρα, παρ’ όλον ότι δεν 
είμαστε ικανοποιημένοι με τις αυξήσεις που προτείνονται, τις οποίες θεωρούμε 
ελάχιστες.   

 Ένας στους δύο συνταξιούχους ζει κάτω από το όριο της φτώχιας, ενώ, 
σύμφωνα με τη Eurostat, οι Κύπριοι πολίτες που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας 
αυξήθηκαν από το 15% το 2003 στο 16% το 2005.  Η Κύπρος είναι η ένατη πιο 
ακριβή χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η πιο ακριβή από τις νέες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης σε είδη πρώτης ανάγκης, σε αυτά δηλαδή που χρειάζεται 
καθημερινά ο πολίτης.  Η αγοραστική δύναμη του Κύπριου πολίτη παραμένει στα 
χαμηλότερα επίπεδα του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 2006, ενώ 
δυστυχώς οι προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι δυσοίωνες, καθώς εκτιμάται 
περαιτέρω μείωση, σε αντίθεση με τις άλλες νέες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι 
οποίες όλες, ευτυχώς, παρουσιάζουν αύξηση για το 2007.  Και αναμένεται να υπάρξει 
αύξηση και για το 2008, ενώ η δική μας αγοραστική δύναμη συνεχίζει και θα συνεχίσει 
φαίνεται, σύμφωνα με τους υπολογισμούς της Eurostat, να μειώνεται.   

 Το κοινωνικό κράτος επίσης συρρικνώνεται.  Ενώ το 2003 οι κοινωνικές 
παροχές ήταν ψηλότερες έναντι του ΑΕΠ, το 2008 αναμένεται ότι θα μειωθoύν 
περισσότερο έναντι πάλι του ΑΕΠ.  Ταυτοχρόνως, τα έσοδα του κράτους από τους 
έμμεσους φόρους σημειώνουν κατακόρυφη αύξηση της τάξης του £1 δις περίπου.  
Επίσης, παρατηρούμε ότι στον προϋπολογισμό του 2008 η σχέση των έμμεσων προς 
τους άμεσους φόρους χειροτερεύει.  Οι έμμεσοι φόροι, δηλαδή αυτοί που πλήττουν τα 
ασθενέστερα στρώματα του πληθυσμού, θα αποτελούν το 2008 σχεδόν το 54% των 
εσόδων του κράτους έναντι του 53%, που ήταν το 2007.  Το 2008 μπορεί να θεωρηθεί 
ότι θα είναι το έτος των έμμεσων φόρων.  Κι αυτό γιατί το δεύτερο εξάμηνο του νέου 
χρόνου που μας έρχεται προβλέπεται αύξηση των έμμεσων φόρων σε ένα μεγάλο 
αριθμό προϊόντων που περιλαμβάνονται στο καθημερινό καλάθι του Κύπριου πολίτη.  
Και αυτά είναι τα τρόφιμα, τα φάρμακα, τα οικόπεδα, για να μπορέσει να κτίσει το 
σπίτι του, το πετρέλαιο.  Την ίδια ώρα οι μειώσεις του φόρου προστιθέμενης αξίας 
φαίνεται ότι δε θα επηρεάσουν τον καταναλωτή, γιατί αναφέρονται σε προϊόντα που 
δεν είναι καθημερινής χρήσης.   

 Σίγουρα, δεν ευθύνεται η κυβέρνηση για την αύξηση του πετρελαίου και των 
πρώτων υλών, αλλά η εξέλιξη αυτή μας προκαλεί έντονο προβληματισμό και θα 
πρέπει επιτέλους να κρούσει το καμπανάκι του κινδύνου έστω και την υστάτη, εάν δε 
θέλουμε να έχουμε δυσάρεστες καταστάσεις.   

 Ενώ η ένταξή μας στην Ευρωζώνη είναι αποτέλεσμα συλλογικών 
προσπαθειών και αγώνων αρκετών δεκαετιών, τα ακανθώδη προβλήματα της 
οικονομίας μας δεν έχουν αντιμετωπιστεί, αλλά και δυστυχώς, το πιο επικίνδυνο, δεν 
έχουν εντοπιστεί και δεν έχουν αξιολογηθεί.  Έχουμε σοβαρές αδυναμίες που πρέπει 
να τις αντιμετωπίσουμε, όπως είναι η μειωμένη παραγωγικότητα και η 
ανταγωνιστικότητα της οικονομίας μας, η αδυναμία του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, η αύξηση των τιμών των ακινήτων, η άναρχη ανάπτυξη, η διόγκωση του 
δημόσιου τομέα, η ακρίβια στα είδη πρώτης ανάγκης και ο υπερδανεισμός σε όλους 
τους τομείς της κυπριακής οικονομίας.  Έχουμε κατακόρυφες αυξήσεις κρατικών 
εσόδων και θα αναμέναμε, αν όχι κατακόρυφη αύξηση των εισοδημάτων, τουλάχιστο 
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μία αξιοπρεπή αύξηση που να προσθέτει στην αγοραστική δυνατότητα των 
δυσπραγούντων πολιτών μας που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας.   

 Οι προτεινόμενες πενιχρές αυξήσεις που διαπιστώνονται τελευταία δεν 
απευθύνονται σε όλους τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος, αφού μένουν έξω χίλια 
πεντακόσια ορφανά και περίπου δεκαπέντε χιλιάδες λήπτες χαμηλού βοηθήματος, 
που δυστυχώς ακόμα και σ’ αυτές τις περιπτώσεις το κράτος δίνει με το ένα χέρι και 
παίρνει με το άλλο.   Οι κοινωνικές παροχές αποτελούν στην πραγματικότητα μύθο 
παρά πραγματικότητα, καθώς δεν αποτελούν ούτε πραγματικό αντιστάθμισμα σε 
σχέση με το σημερινό κόστος ζωής, αλλά ούτε και ουσιαστική βοήθεια προς τις 
μικρομεσαίες εισοδηματικά τάξεις, που βλέπουν την αγοραστική τους δύναμη να 
χάνεται μπροστά στην καλπάζουσα ακρίβια, ενώ, σύμφωνα με τον παγκόσμιο δείκτη 
ανταγωνιστικότητας του ανεξάρτητου διεθνούς οίκου “World Economic Forum”, η 
Κύπρος υποχώρησε έντεκα θέσεις, με αποτέλεσμα να βρεθεί από την τεσσαρακοστή 
τέταρτη θέση στην πεντηκοστή πέμπτη θέση.  Η ανεργία των νέων φτάνει το 10% και 
στις νέες γυναίκες έφτασε το 11%, ενώ το 32% των ανέργων είναι νέοι επιστήμονες.   

 Τελειώνοντας, θεωρούμε ότι οι προτάσεις του Γιαννάκη Κασουλίδη για δίκαιο 
κράτος και ευαίσθητο στις ανάγκες του πολίτη θα αντιμετωπίσουν το θέμα της 
κοινωνικής και οικονομικής οπισθοδρόμησης που αφήνει πίσω του το 2007, 
απλοποιώντας και ενώνοντας τα διάφορα συστήματα παροχής κρατικής βοήθειας σε 
δυσπραγούντες συμπολίτες μας, αφού σήμερα τα συστήματα παροχής βοήθειας είναι 
σκορπισμένα σε διάφορους φορείς και νομοθεσίες, πετυχαίνοντας με τις εισηγήσεις 
μας ομοιομορφία, καταργώντας τη γραφειοκρατία και τις αδικίες.  Με κοινές αρχές και 
διαφάνεια ο Γιαννάκης Κασουλίδης θα εξασφαλίσει αξιοπρέπεια στους συμπολίτες 
μας που έχουν μεγαλύτερη ανάγκη μέσα στην Ενωμένη Ευρώπη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. 

 Η κ. Παπαδοπούλου, παρακαλώ, και μετά να ετοιμάζεται ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Σε τούτη τη Βουλή και να θέλεις ν’ αγιάσεις, δεν μπορείς!  Και να θέλεις να είσαι 
σύντομος, δεν μπορείς να το πράξεις, γιατί, ενώ συζητούμε συγκεκριμένες προτάσεις 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού συγκεκριμένου ύψους, κάποιες απ’ αυτές 
επαναλαμβανόμενες και κάποιες όχι, έχουμε πλατειάσει όσον αφορά πολλά θέματα.  
Και έτσι να μου επιτρέψετε να κάνω μία μικρή αναφορά σε μερικά από τα σημεία που 
θίχτηκαν. 

 Να ξεκινήσω πρώτα με μία απάντηση όσον αφορά το ΑΕΠ σε μονάδες 
αγοραστικής αξίας, διότι κάπου υπάρχουν στοιχεία τα οποία τουλάχιστο συγκρούονται 
με τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τα οποία 
δημοσιεύονται επίσημα στην ιστοσελίδα.  Και λέω τις πηγές, γιατί μ’ αρέσει να 
παραπέμπω πάντα στις πηγές, να υπάρχει μία σωστή σύγκριση.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το κατά κεφαλήν ΑΕΠ στην Κύπρο ήταν το 2002 £9.100, το 2007 £11.600.  
Υπάρχει μία αύξηση 27,5%.  Αυτό δεν το λέμε εμείς.  Το λένε ακριβώς τα στοιχεία της 
Στατιστικής Υπηρεσίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Άρα κάποια στοιχεία που 
ακούσαμε πριν από λίγο -και δε θέλω να αναφέρω ποιος τα είπε- δεν ευσταθούν.  Οι 
μονάδες της αγοραστικής αξίας σε τρέχουσες τιμές -και αυτά είναι στοιχεία της 
Eurostat- ήταν £18.300 το 2002, £23.100 το 2007, άρα έχουμε αύξηση 26,2%.  Όσον 
αφορά ακριβώς τα εισοδήματα σε σύγκριση με τους είκοσι επτά της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης, εμείς φτάναμε στο 87,6% το 2002 σε σύγκριση με το μέσο όρο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σήμερα είμαστε στο 93,7% και η πρόβλεψη για τον επόμενο 
χρόνο είναι ότι θα είναι στο 92,8%.  Επομένως, αυτά τα στοιχεία είναι αδιάψευστα και 
τα καταθέτω.   

 Όσον αφορά τώρα τα πολλά που λέχθηκαν για τις κοινωνικές παροχές, εμείς 
καταρχάς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα χαιρετίζουμε το γεγονός ότι ο συμπληρωματικός 
προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας είναι ο ένας και μοναδικός που 
κατατέθηκε, ενώ παλαιότερα, το 2002 και προηγούμενα, κατετίθεντο πέντε-έξι 
συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί.  Και, αν κρίθηκε ότι πρέπει να κατατεθεί μόνο 
ένας, αυτό είναι ένδειξη ότι υπάρχει ένας καλός προγραμματισμός, γιατί, αν δούμε τα 
στοιχεία του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, που είναι αδιάψευστα, ζητείται 
ακριβώς εξασφάλιση πρόσθετων πιστώσεων, γιατί £90,6 εκατομ. θα είναι μη 
επαναλαμβανόμενα, θα δοθούν μόνο για μία φορά, για φέτος, ενώ τα υπόλοιπα £50 
εκατομ., £51 εκατομ., για να είμαι ακριβολόγος, είναι επαναλαμβανόμενα.  Είναι μέτρα 
κοινωνικής συνοχής £25 εκατομ., ιατρικές παροχές £17,4 εκατομ. και άλλες δαπάνες 
που αφορούν οδοντιατρικές υπηρεσίες, φάρμακα κ.λπ., τα οποία ανεβαίνουν σ’ ένα 
σεβαστό ύψος.  Αυτά που δεν είναι επαναλαμβανόμενα αφορούν ακριβώς 
απαλλοτριώσεις, αφορούν το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης για το 2004-2006, την 
Αρτέμιδα, την προσπάθεια να στηρίξει η Κύπρος τους πυροπαθείς στην Ελλάδα, για 
να στηρίξουμε τον ΚΟΤ, κάποιες επιστροφές του ΦΠΑ κ.λπ.   

 Εγώ θα σταθώ σ’ εκείνα τα οποία έχουν κοινωνική σημασία, γιατί δείχνουν 
ακριβώς την ανθρωποκεντρική φιλοσοφία της παρούσας κυβέρνησης και το γεγονός 
ότι ακολουθεί ένα τρίπτυχο.  Το έχουμε πει επανειλημμένα και το επαναλαμβάνουμε, 
το τρίπτυχο της παρούσας κυβέρνησης είναι και οι δείκτες να ευημερούν και οι 
άνθρωποι να ευημερούν.  Και το τρίπτυχό της είναι να έχουμε μία γερή βάση 
οικονομίας, να έχουμε ανάπτυξη, γιατί ανάπτυξη σημαίνει θέσεις εργασίας -και ήδη 
έχουμε σαράντα οκτώ χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας- και να έχουμε κοινωνικές 
παροχές.  Και ήδη εδώ αντιπαραβάλλουμε τα τρία κοινωνικά πακέτα, ύψους πέραν 
των £250 εκατομ., τα οποία δεν  μπορεί κανένας να αμφισβητήσει.  Είναι η πρώτη 
πενταετία που έχουμε, αγαπητοί φίλοι και αγαπητοί συνάδελφοι, δώσει κοινωνικές 
παροχές στοχευμένες, γιατί θέλουμε ακριβώς να στηρίξουμε τις ασθενέστερες 
κοινωνικά τάξεις, για να υπάρχει κοινωνική συνοχή.   

 Και έτσι εμείς είμαστε περήφανοι, γιατί, ναι, και το ∆ημοκρατικό Κόμμα είχε 
ζητήσει πολύ περισσότερα.  Είχαμε δώσει ένα πακέτο και ζητήσαμε περισσότερα, 
διαπραγματευτήκαμε με την κυβέρνηση.  Τη δεδομένη στιγμή που συζητούσαμε, το 
Μάρτη, μας είπαν:  «∆εν μπορούμε να δώσουμε, μέχρις ότου διασφαλιστεί η ένταξή 
μας στην Ευρωζώνη».  Όταν εξασφαλίστηκε η συναλλαγματική ισοτιμία, τον Ιούνιο 
του 2007, τότε η κυβέρνηση είπε:  «Ναι, τώρα μπορούμε να δώσουμε».  Και 
πράγματι, από τα δικά μας τα μέτρα και τις προτάσεις υπάρχουν κάποια που δεν 
έχουν ληφθεί υπόψη προς το παρόν, όμως υπάρχουν εκεί και είναι εκκρεμείς 
διεκδικήσεις του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και για τα ορφανά και για την πολύτεκνη 
μάνα και για τους μονογονιούς και για τους πρόσφυγες και για όλες τις κατηγορίες.  
Αν, επειδή είναι προεκλογική περίοδος, θα πλειοδοτήσουμε ποιος έχει περισσότερη 
κοινωνική ευαισθησία, αγαπητοί συνάδελφοι, να μου επιτρέψετε να πω ότι η 
κοινωνική ευαισθησία δεν είναι χαρακτηριστικό μίας ιδεολογικής παράταξης· είναι 
χαρακτηριστικό όλων των κομμάτων.  Και εμείς, ως ένα κόμμα του κέντρου, 
νοιαζόμαστε πραγματικά να υπάρχουν κοινωνικές παροχές και κοινωνική συνοχή.  Γι’ 
αυτό και στηρίζουμε την παρούσα κυβέρνηση.   

 Θα σταθώ σε μερικές πρόνοιες του συγκεκριμένου συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού.  Αγαπητοί φίλοι, υπάρχουν ακριβώς εδώ £1 εκατομ. και 
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περισσότερα για το ΓΕΣΥ, που εμείς θέλουμε να δουλέψει το ΓΕΣΥ το 2008, να 
εφαρμοστεί.  Ήταν ένα θέμα που το συζητούσαμε χρόνια.  Επιτέλους, αυτή τη στιγμή 
μπαίνει στα σκαριά.  Έχουμε για την περίθαλψη ασθενών στο εξωτερικό £4.300.000.  
Αυτά δεν είναι κοινωνικές ευαισθησίες;  ∆εν είναι ανθρωποκεντρική πολιτική;  ∆εν 
είναι στήριξη των ασθενών;  Θα βλέπουμε μόνο τους αρτιμελείς και τους υγιείς ή θα 
στηρίζουμε και τους ασθενείς, θα στηρίζουμε και τους ανάπηρους, θα στηρίζουμε όλες 
τις τάξεις;  Και μια κυβέρνηση -να μου επιτρέψετε να πω- συμπεριφέρεται όπως το 
γονιό.  Πιάνει ένα εισόδημα κατά μήνα και, όταν έχει στην οικογένεια και ανάπηρο και 
παιδί που σπουδάζει και παιδί που έχει πρόβλημα, θα πρέπει να μοιράσει ακριβώς 
όλη αυτή την πίτα, για να είναι ακριβοδίκαιη.  Και αυτό είναι που κάνει η κυβέρνηση, 
θέτει προτεραιότητες.  Να πιάσει τα κοινωνικά ασθενέστερα στρώματα, να τα στηρίξει 
εκείνα, διότι, όταν δεις ότι εσύ έχεις ένα πόδι και του άλλου του λείπουν δυο, θα 
στηρίξεις εκείνο που είναι παντελώς ανάπηρος και δεν μπορεί να περπατήσει, μετά θα 
στηρίξεις εκείνο που έχει ένα πόδι και μετά εκείνους που έχουν δύο πόδια.  Αυτό κάνει 
και η κυβέρνηση και σ’ αυτό εμείς συμφωνούμε.   

 Επομένως -θα προχωρήσω- θα δοθεί £1 εκατομ. για το μαγνητικό τομογράφο, 
θα δοθούν £3.451.000 για τρεις παιδονευρολόγους.  Και αυτό το χρειαζόμαστε, για να 
ενισχύσουμε τα ιατρικά κέντρα.  Θα δοθούν επίσης για ψυχιάτρους, διότι, όπου πάμε 
στα σχολεία, μας ζητούν ψυχιάτρους.  Υπάρχει κονδύλι και για τους ψυχιάτρους και 
£151.000 για οδοντιατρικές θεραπείες και επίσης για νέα φάρμακα £6.000.000.  
Μιλούμε για φάρμακα κατά της γρίπης, αντικαρκινικά, αντιδιαβητικά, για 
αποσιδήρωση, διότι μας ενδιαφέρουν και τα παιδιά που έχουν αναιμία, και ένα σωρό 
άλλα.  Για να μην πω και για τους ψαράδες, όσους είναι πυρόπληκτοι στο Σαϊττά και 
άλλους και να μείνω στο κοινωνικό πακέτο. 

 Αγαπητοί φίλοι, ξέρετε ότι £25.000.000 είναι για το κοινωνικό πακέτο που 
αφορά επιδόματα σε άτομα με ειδικές ανάγκες.  Αφορά μονογονεϊκές οικογένειες, 
£2.500.000 και £7.000.000 για άτομα με ειδικές ανάγκες.  Αφορά ενεργά ζευγάρια και 
νοικοκυριά στις ορεινές περιοχές.  Και επίσης υπάρχει και ενίσχυση του Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών με σπουδαστικά δάνεια και δάνεια για νέα 
δημιουργούμενα ζευγάρια.  Όλα αυτά δείχνουν κοινωνικές ευαισθησίες. 

 Θα σταθώ να πω στο τέλος κάποια συγκριτικά νούμερα.  Όταν καλείται αυτή η 
κυβέρνηση να αποδείξει τον ανθρωποκεντρισμό της, σίγουρα δεν υπάρχει άλλος 
τρόπος, παρά να χρησιμοποιήσεις δείκτες, γιατί και η οικονομία μας κρίνεται με 
δείκτες, κοινωνικούς δείκτες, οικονομικούς δείκτες.  Το πρωί συζητούσαμε τους 
προϋπολογισμούς του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έχουμε 
ακούσει από τους τεχνοκράτες και τους εμπειρογνώμονες -και έχουμε ζητήσει και τα 
στοιχεία- ότι η Κύπρος τα τελευταία πέντε χρόνια είναι πολύ θετικά που αξιολογείται 
όσον αφορά τις προόδους και στους οικονομικούς δείκτες και στους κοινωνικούς 
δείκτες.  Και έτσι, αν το δούμε και σε νούμερα, για να μη μένουμε μόνο στα λόγια, το 
2002, αγαπητοί φίλοι, οι κοινωνικές παροχές σε άμεσες χορηγίες -μιλούμε για λεφτά 
μετρητά στον πολίτη- ήταν μόνο £239.000.000, το 2007 £442.400.000, το 2008 
£499.500.000.  Σημαίνει ότι έχουμε αύξηση 109%.  Και όσον αφορά τις άλλες 
κοινωνικές παροχές, κοινωνικές δαπάνες στην παιδεία, στην υγεία, από £791.000.000 
το 2002, μέχρι το 2008 θα είναι £1.628.000.000.  Για να μην αναφερθώ -γιατί θα σας 
κουράσω- συγκριτικά πόσα ήταν το επίδομα τέκνου τότε, πόσα είναι σήμερα.  Οι 
φοιτητικές χορηγίες τότε και σήμερα.  Οι ειδικές συντάξεις στους συνταξιούχους τότε 
και σήμερα.  Το επίδομα μάνας τότε και σήμερα.  Όλα αυτά έχουν αυξήσεις που 
κυμαίνονται από 4% μέχρι 244%.  Όλα αυτά, αγαπητοί φίλοι, είναι εδώ.  Μπορεί να 
ανατρέξει κάποιος στις πηγές.  Η πηγή είναι οι στατιστικές υπηρεσίες του κράτους και 
ο καθένας από εμάς έχει και ομάδες οικονομικών μελετών, με τη βοήθεια των οποίων 
μπορούμε να δούμε ποιοι μας λεν την αλήθεια και ποιοι μας λεν ψέματα. 
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 Καταλήγω.  Επειδή ήταν ήπιες οι τοποθετήσεις και δε θέλω να φέρω τα 
πράγματα σε έξαρση, γιατί οπωσδήποτε θα συζητήσουμε και στο σύνολο των 
προϋπολογισμών, θα καταλήξω με μία φράση δανεισμένη και, αν προστρέξετε στις 
περσινές ομιλίες, θα τη βρείτε αυτή τη φράση.  Κάποιοι πέρσι είπαν:  «Ο Κύπριος 
πολίτης, αγαπητοί φίλοι, μπορεί να νιώθει ήσυχος ότι η οικονομία μας δε στηρίζεται 
στα ψεύτικα τα λόγια τα μεγάλα και σε μαγειρεμένους αριθμούς, αλλά σε μια 
πραγματική εικόνα υγιών δημόσιων οικονομικών».  Αυτό εγώ το χαίρομαι, γιατί 
ειπώθηκε πέρσι και, ξέρετε, τα γραπτά μένουν, τα προφορικά πάνε.  Και σας 
προτρέπω να το διαβάσετε, διότι ήταν τοποθέτηση συναδέλφου… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πού να το βρούμε; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ήταν συνάδελφος η οποία το είπε πέρσι στις ομιλίες και φέτος, επειδή άκουσα 
να λέγονται ακριβώς τα αντίθετα, εγώ θέλω να σας πω κάτι, για να τελειώσω.  Η 
προεκλογική περίοδος ήρθε, θα υπάρχει για λίγο καιρό και θα παρέλθει.  Εκείνο το 
οποίο όμως δεν μπορεί κανένας να αμφισβητήσει είναι τα στοιχεία που παραμένουν.  
Και εκείνο το οποίο νιώθει ο πολίτης είναι ότι τούτη τη φορά έχουμε μια κυβέρνηση 
που νοιάζεται και στα εθνικά δρώμενα να προασπιστεί τα δίκαια και τα δικαιώματα 
τούτου του λαού και στα οικονομικά δρώμενα να μπορέσει να έχει μια ισχυρή βάση.  
Όταν δεν είσαι εξαρτώμενος από άλλα κράτη και άλλες κυβερνήσεις, από διεθνείς 
οργανισμούς, το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, τη ∆ιεθνή Τράπεζα και άλλους, τότε, 
ναι, μπορείς να χαράσσεις τη δική σου αυτόνομη πολιτική μέσα σ’ έναν κόσμο 
παγκοσμιοποιημένο με κρίση αξιών·  και αυτό είναι που κάνει η κυβέρνηση.   

 Εμείς καλούμε να τη στηρίξουμε αυτή την κυβέρνηση και θα τη στηρίξουμε, 
γιατί έχει δώσει όραμα και προοπτική, γιατί ασπαζόμαστε την πολιτική της φιλοσοφία 
και είμαστε εδώ να συνομιλήσουμε μαζί της και να ζητήσουμε και περισσότερες 
παροχές για το 2008 και το ’09 και το ’10 και το ’11 και το ’12 και το ’13 και μάλιστα 
στη βάση της Εθνικής Στρατηγικής της Λισαβόνας, των εθνικών προτεραιοτήτων και 
των εθνικών δυνατοτήτων. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Επί προσωπικού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προτεραιότητα έχει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΣΥ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα ’μαι σύντομος.   

 Πρώτον, απλώς να διαβεβαιώσω την κ. Παπαδοπούλου ότι για τις κοινωνικές 
παροχές που απαίτησε το ∆ημοκρατικό Κόμμα και η παρούσα κυβέρνηση μέχρι 
σήμερα δεν τις ικανοποίησε η επόμενη κυβέρνηση που θα εκλεγεί θα τις ικανοποιήσει, 
γιατί φαίνεται ότι αρκετές από αυτές είναι λογικά αιτήματα που έπρεπε να είχαν 
ικανοποιηθεί και απέτυχε η παρούσα κυβέρνηση να το πράξει. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Εννά στηρίξετε Τάσσο, κύριε συνάδελφε; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εύτερον, στην επόμενη κυβέρνηση, κύριε συνάδελφε, αφ’ ης στιγμής η 
παρούσα, με επικεφαλής τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, τον κ. Παπαδόπουλο, δεν τα 
ικανοποίησε, πρέπει να είναι κάποιος άλλος ο Πρόεδρος, για να τα ικανοποιήσει.  ∆εν 
μπορεί να είναι ο ίδιος! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και θα είναι κάποιος άλλος!  Να είστε σίγουρος!  Θα είναι κάποιος άλλος!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να είστε σίγουρος! 

 Τρίτον, δεν αμφισβητεί κανένας ότι αυτή η κυβέρνηση έδωσε κάποιες 
κοινωνικές παροχές και δεν αμφισβητεί κανένας ότι υπήρξαν αυξήσεις, τόσο προς 
τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος όσο και προς τους συνταξιούχους και άλλες 
ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού.  Εκείνο που οι φίλοι του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
και οι υπόλοιποι που υποστηρίζουν την κυβέρνηση αδυνατούν να αντιληφθούν είναι 
το εξής πάρα πολύ απλό πράγμα, κύριε Πρόεδρε:  Μπορεί ένας συνταξιούχος ή ένας 
λήπτης δημοσίου βοηθήματος να έπαιρνε £180 και σήμερα να παίρνει £210.  Είναι μια 
ουσιαστική αύξηση, για την οποία δεν μπορεί κανένας παρά να πει “μπράβο” στην 
κυβέρνηση!  Όμως το ερώτημα ποιο είναι;  Πριν πέντε χρόνια, που ανέλαβε αυτή η 
κυβέρνηση, τι αγόραζε ο λήπτης του δημοσίου βοηθήματος με τις £180 και τι αγοράζει 
σήμερα ο λήπτης του δημοσίου βοηθήματος με τις £210;  Αυτό είναι το ερώτημα το 
μεγάλο!  Και η απάντηση είναι, δυστυχώς, ότι αγοράζει πολύ λιγότερα πράγματα απ’ 
ό,τι αγόραζε τότε, εξού και εκείνοι που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας έχουν 
αυξηθεί.  ∆εν μπορεί να υπάρχει αλματώδης αύξηση στα βοηθήματα και στις 
συντάξεις και εκείνοι που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας να αυξάνονται.   

 Άρα, εμείς τι λέμε;  Λέμε ένα πολύ απλό πράγμα!  Μην παινεύεστε ότι έχετε 
δώσει αυξήσεις, διότι, με την ακρίβια που επήλθε, αυτές οι αυξήσεις στην ουσία δεν 
είναι αυξήσεις, αλλά είναι ποσά που δεν καλύπτουν καν την αγοραστική δύναμη που 
είχαν εκείνοι που παίρνουν τις συντάξεις και εκείνοι που παίρνουν τα βοηθήματα πριν 
πέντε χρόνια.  Αυτό είναι το μέγα ζητούμενο και εδώ να δώσουν απαντήσεις!  Γι’ αυτό 
και εμείς θα συνεχίσουμε να λέμε:  Μπράβο, κύριοι, πετύχατε μια αύξηση στην 
εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, όμως έχετε παραμείνει στάσιμοι στο να φέρετε 
την κοινωνική σύγκλιση!  Έχετε παραμείνει στάσιμοι στο να δώσετε τις αυξήσεις 
εκείνες που έπρεπε να δώσετε, για να μπορέσουν οι ασθενέστερες κοινωνικά τάξεις 
του λαού μας να μη βρίσκονται σε δυσμενέστερη θέση από εκείνη που ήταν 
παλαιότερα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πουργουρίδη. 

 Σειρά έχει ο κ. Ερωτοκρίτου, όμως η κ. Χαραλάμπους ζήτησε δευτερολογία.  
Θέλω να ρωτήσω για ποιο λόγο. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επί προσωπικού θέματος.   

 Παρακαλώ, κυρία Χαραλάμπους… 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με συγχωρείτε!  Παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε… 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Θα θεωρούσα πιο δεοντολογικό από μέρους της συναδέλφου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε, ένα λεπτό.   

 Κυρία Χαραλάμπους, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΚΟ έχει να 
παρατηρήσει κάτι. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας προς την καθόλα συμπαθέστατη συνάδελφο, 
νομίζω ότι η ομιλία της κ. Παπαδοπούλου, με το να αναφερθεί στο ότι υπάρχουν στα 
πρακτικά αυτά τα πράγματα, είναι δυνατό να επαληθευτεί ως ορθή ή εσφαλμένη και 
κατά την άποψή μου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αγγελίδη… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.  Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε!  Κατά την άποψή μου 
λοιπόν, δεν τίθεται θέμα προσωπικής μομφής ή επιθέσεως κατά οποιουδήποτε 
συναδέλφου, ώστε να ζητήσει επί προσωπικού θέματος να δώσει απάντηση.  Αν θέλει 
να απαντήσει στη θέση της κ. Παπαδοπούλου, είναι δικαίωμά της ως δευτερολογία, 
αλλά όχι ως θέμα το οποίο άπτεται προσωπικού ζητήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που αυτό το κοινοβούλιο τηρεί πρακτικά και 
κάποιος αναφέρεται στα πρακτικά αποκρύπτοντας το όνομα εκείνου ο οποίος 
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αναφέρεται ως εκείνος που ανέφερε κάτι, αυτό αφήνει καθαρά μία μομφή εναντίον του 
προσώπου που είπε εκείνο το πράγμα και το οποίο υπάρχει στα πρακτικά.  Συνεπώς, 
υπάρχει θέμα επί προσωπικού και μπορεί και έχει δικαίωμα, με βάση τον Κανονισμό 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, να απαντήσει επί προσωπικού θέματος το πρόσωπο 
στο οποίο γίνεται η αναφορά, έστω και αν κανένας από τους πενήντα τέσσερις άλλους 
βουλευτές δεν αντιλήφθηκε ποιος είναι εκείνος που το είπε.  Και εκείνος που είπε τον 
πρώτο λόγο, την πρώτη φορά, το γνωρίζει, άρα ο δεύτερος μπορεί να εγερθεί για 
θέμα επί προσωπικού και να δώσει τη δική του απάντηση στο θέμα.   

 Γι’ αυτό, παρακαλώ να δοθεί ο λόγος στην κ. Χαραλάμπους να απαντήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αν ο κ. Συλλούρης και ο κ. Περδίκης δεν έχουν να προσθέσουν τίποτε το 
ουσιαστικό επί του θέματος, να προχωρήσουμε.  Χρόνου φείδου! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μόνο που, κύριε Πρόεδρε, αν μου έχετε δώσει το λόγο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω ότι ακριβώς ο τρόπος με τον οποίο αντιμετώπισε το θέμα η κ. 
Παπαδοπούλου δεν αφήνει καμία υποψία για προσωπική επίθεση.  Πολλές φορές και 
ο Πρόεδρος της Βουλής και άλλοι Πρόεδροι της Βουλής στο παρελθόν μάς εξήγησαν 
σ’ αυτό το σώμα και μας είπαν: «Μπορείτε να αναφερθείτε σε επιχειρήματα, χωρίς να 
αναφέρετε ονόματα».  Και ακριβώς αυτό έκανε η κ. Παπαδοπούλου.  Απ’ εκεί και 
πέρα, αν κάποιος θέλει να μιλήσει, πιστεύω -τουλάχιστον εγώ είμαι ο τελευταίος ο 
οποίος θα πω ότι δεν πρέπει να του δώσουμε το λόγο, για να μιλήσει- και εισηγούμαι 
να δοθεί ο λόγος στην κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους, που τώρα που έχει σηκώσει το 
χέρι της έχω αντιληφθεί ότι, όταν μιλούσε η κ. Παπαδοπούλου, αναφερόταν σε 
επιχειρήματα της κυρίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αλλά όχι με την επίκληση θέματος επί προσωπικού.  Αν θέλει να μιλήσει επί 
της ουσίας και να πει τα επιχειρήματά της, έχει το δικαίωμα να μιλήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Προηγούνται οι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.  Ο κ. Γεωργίου και να επανέλθει ο κ. Πουργουρίδης. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Ο κ. Πουργουρίδης προηγείται. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η χειρότερη μορφή προσωπικής επίθεσης είναι η επίθεση διά 
του υπονοουμένου.  Και στα κοινοβούλια... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ...και σε πολλά κοινοβούλια, όπου υπάρχει παράδοση αιώνων, επιτρέπεται, 
όταν ένας κάνει αναφορά με την οποία δαχτυλοδείχνει κάποιο συνάδελφο βουλευτή, 
αλλά δεν κάνει αναφορά στο όνομά του, να θεωρηθεί ότι είναι αυτό μια προσωπική 
επίθεση και να μπορεί ο συνάδελφος να απαντήσει.  Και νομίζω ότι αυτό έγινε στην 
παρούσα περίπτωση.  Άσε που προσωπικά πιστεύω -και αυτή είναι η θέση που 
υποστηρίζουμε πάγια- ότι δεν είναι δεοντολογικά ορθό να αναφέρεσαι σε κάποια 
βουλευτή, θηλυκού γένους, και να αφήνεις αιωρούμενο ένα υπονοούμενο που να 
πιάνει όλες τις γυναίκες της Βουλής.  Όταν αναφέρεσαι σε κάποιο πρόσωπο, η 
δεοντολογία λέει ότι -κυρίως άμα είναι σε συνάδελφο βουλευτή- πρέπει να τον 
κατονομάσεις.  Όχι να αφήνεις ένα υπονοούμενο ότι κάποια γυναίκα βουλευτής είπε 
κάτι, άρα αυτή μπορεί να είναι μια οποιαδήποτε άλλη.  Αυτό το πράγμα δεν είναι 
δεοντολογικά σωστό. 

 Εγώ πιστεύω ότι εγείρεται θέμα επί προσωπικού, στο οποίο μπορεί να 
απαντήσει η συνάδελφος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θεωρώ τη συζήτηση επί του θέματος της διαδικασίας ως λήξασα... 

 Κύριε πρόεδρε, έχετε το δικαίωμα να μιλήσετε, να προχωρήσω όμως λέγοντας 
ότι, σύμφωνα με όσα έχω ακούσει, επαφίεται στον προεδρεύοντα της Βουλής να 
αποφασίσει.  Νομίζω ότι η κ. Χαραλάμπους δικαιούται να απαντήσει, με βάση μάλιστα 
και την περαιτέρω εξήγηση ότι, είτε πρόκειται περί προσωπικού είτε όχι, έχει το 
δικαίωμα να απαντήσει. 

 Θέλετε να προσθέσετε οτιδήποτε, κύριε... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ως δευτερολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επιτρέπεται δευτερολογία. 

 Κυρία Χαραλάμπους. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομη. 

 Εκείνο το οποίο ήθελα να πω είναι ότι ακριβώς θα ήταν δεοντολογικά ορθότερο 
να γίνει αναφορά στη συνάδελφο η οποία είχε κάνει αυτή την αναφορά στην ομιλία 
της, που είμαι εγώ.   

 Επί της ουσίας, θα ήθελα να παραπέμψω στην κατάληξη της ομιλίας μου 
σήμερα, η οποία επιβεβαιώνει αυτό το οποίο είχα γράψει και στην ομιλία μου ότι, ναι, 
ένα είναι η οικονομία να στηρίζεται σε γερά ποδάρια και να υπάρχει δημοσιονομική 
εξυγίανση -και εμείς στηρίξαμε αυτή την πολιτική- πέρα από εκεί όμως υπάρχει και το 
θέμα της κοινωνικής σύγκλισης και, αν προχωρήσουμε και στην περσινή ομιλία, αυτό 
το σημείο καλύπτεται αρκούντως. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άρα, συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Χαραλάμπους. 

 Σειρά έχει ο κ. Ερωτοκρίτου και μετά ο κ. Ευαγόρου. 

 Κύριε Ερωτοκρίτου...  Παρακαλώ, κύριε Ερωτοκρίτου, χρόνου φείδου.  
Προχωρήστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή κάποιοι συνάδελφοί μου φαίνεται να θεωρούν ότι είναι δευτερομιλία, 
κύριε Πρόεδρε, υπενθυμίζω ότι είναι η πρώτη φορά που μιλώ για το συγκεκριμένο 
ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το γνωρίζω, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι.  Είναι τους συναδέλφους μου που υπενθυμίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ακούσει με προσοχή όλους τους προηγούμενους ομιλητές και οφείλω να 
πω ότι δεν επιτρέπεται σε προεκλογική περίοδο, η οποία μοιραία δεν μπορεί να μείνει 
έξω απ’ αυτή την αίθουσα, να επιχειρείται παραποίηση στοιχείων.  Παραδείγματος 
χάριν, προκειμένου περί της αγοραστικής δύναμης του Κύπριου καταναλωτή, με βάση 
τα στοιχεία τα οποία είναι επισήμως καταχωρισμένα -και μπορεί οποιοσδήποτε να 
ανατρέξει να τα βρει είτε στα κυβερνητικά αρχεία είτε στα αρχεία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης- η αγοραστική δύναμη του Κύπριου καταναλωτή έχει αυξηθεί στο 89% του 
μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης από το 72% που ήταν το 2002. 

 Ο πληθωρισμός υπέστη μια δραστική συμπίεση προς τα κάτω και έφθασε το 
1,5% από το 4% που ήταν το 2003.  Το δημοσιονομικό έλλειμμα από 4% ή 6% -εδώ 
υπάρχει κάποια διαφορετική προσέγγιση σε σχέση με το τι κληροδοτήθηκε από την 
προηγούμενη κυβέρνηση- έχει φθάσει στο 1% και με προοπτική, όπως εξήγησε ο 
Υπουργός Οικονομικών, να μετατραπεί σε πλεονασματικό από την 1η Ιανουαρίου του 
2008. 

 Μιλώντας όμως για τις μη επιφανείς ή καλύτερα ευπαθείς τάξεις του 
πληθυσμού, ακούστηκαν πολλά -που θα σχολιάσω στη συνέχεια- ιδιαίτερα για τους 
συνταξιούχους.  Κανένας όμως δε θυμήθηκε -ούτε απ’ αυτούς που μίλησαν υπέρ ούτε 
απ’ αυτούς που μίλησαν κατά- ένα άλλο δραστικό μέτρο αυτής της κυβέρνησης, τη 
μείωση του φόρου εισοδήματος, το 2008, με την αύξηση του αφορολόγητου 
εισοδήματος σε £11.350.  Το αποτέλεσμα αυτής της μείωσης είναι 165 000 μη 
επιφανείς ή ευπαθείς συμπολίτες μας, δηλαδή αυτοί που είναι από τις ομάδες αυτές 
του πληθυσμού που δεν έχουν την οικονομική ευχέρεια, δε θα πληρώνουν πια 
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οποιοδήποτε φόρο εισοδήματος.  Η κοινωνική πολιτική δεν ασκείται μόνο με 
απευθείας χορηγίες.  Ασκείται και με ρυθμίσεις φορολογικές, προς το σκοπό της 
ανακούφισης αυτών των ευπαθών τάξεων του λαού. 

 Έρχομαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτό το 
πολυσυζητημένο ζήτημα, που είναι ένα ανοικτό μέτωπο, των συντάξεων.  Και επ’ 
αυτού θα διαφωνήσω.  Κάποιοι, στη συζήτηση που προηγήθηκε, φαίνεται ότι έχουν 
συγχύσει τα δημόσια βοηθήματα με τις συντάξεις.  Απ’ ό,τι έχω ακούσει, το δημόσιο 
βοήθημα ήταν £180 και πήγε £210.  Το δημόσιο βοήθημα ήταν £115 και έχει αυξηθεί 
τα μεταγενέστερα χρόνια.  Άρα, η αύξηση είναι πολύ μεγαλύτερη από αυτή την οποία 
ανέφερε ο συγκεκριμένος συνάδελφος.  

 Όμως ας έρθουμε στο θέμα των συντάξεων.  Συμφωνούμε όλοι -και είναι 
ρητορικό το ερώτημα και θα το απευθύνω ξανά απ’ αυτό το βήμα- να πούμε όλοι οι 
υποψήφιοι στις προεδρικές εκλογές, όλα τα κόμματα που υποστηρίζουν τους 
συγκεκριμένους υποψήφιους- ότι η σύνταξη για τους συνταξιούχους, χωρίς 
προσθαφαιρέσεις, χωρίς αντισταθμίσεις και χωρίς μαθηματικές αλχημείες να είναι 
£500 καθαρά;  Να το συμφωνήσουμε και να το πούμε καθαρά.  Αντί κάποιοι των 
υποψηφίων -και δεν μπορώ να μην μπω στον πειρασμό να σχολιάσω αυτά τα οποία 
θα πω- στις προεδρικές εκλογές να λεν ότι έχουν κοινωνική ευαισθησία, ότι 
ενδιαφέρονται για τις αναξιοπαθούσες ομάδες του πληθυσμού, ότι θα δείχνουν 
ανθρωπισμό περισσότερο απ’ ό,τι δείχνουν οι άλλοι, χωρίς να λεν νούμερα ποτέ, θα 
’ναι καλύτερα να λεχθούν κάποια νούμερα!  Και εμείς προτείνουμε νούμερα για το 
μέλλον:  Συμφωνούμε όλοι να κλείσουμε το ανοικτό μέτωπο των συντάξεων στις £500 
σύνταξη για οποιοδήποτε από τους συνταξιούχους μας, μακριά από μαθηματικές 
αλχημείες, προσμείξεις, προσμετρήσεις και προσθαφαιρέσεις και συμψηφισμούς;  Αν 
ναι, να το συμφωνήσουμε.  Εμείς το εισηγούμαστε και έχουμε την αίσθηση πως 
πρέπει να γίνει πραγματικότητα, έστω και αν θα προχωρήσει σταδιακά η αύξηση 
αυτή, για να φτάσει τις £500.   

 Άκουσα ακόμα να κατηγορείται αυτή η κυβέρνηση για την αύξηση της αξίας των 
ακινήτων, ένα γεγονός που το ζούμε όλοι, με αποτέλεσμα να ταλαιπωρούνται 
ιδιαίτερα τα νέα ζευγάρια.  Τι προτάσεις έχουμε ακούσει;  Εγώ προσωπικά -και μαζί 
μου πολλές χιλιάδες πολίτες που νομίζω παρακολουθούν εξίσου με εμένα 
προσεκτικά, όσο μπορώ, τον πολιτικό λόγο των προεδρικών υποψηφίων και 
συνεπακόλουθα των κομμάτων που τους υποστηρίζουν- η μόνη πρόταση που 
άκουσα είναι από κάποιο υποψήφιο, ο οποίος φαίνεται ότι ήταν ετεροχρονισμένος 
μάλιστα από τους υπόλοιπους προεδρικούς υποψηφίους.  Μίλησε για μείωση του 
ποσοστού του φόρου προστιθέμενης αξίας για πρώτη κατοικία στο 5%, ξεχνώντας, 
ων Ευρωπαίος ο ίδιος, ότι ήταν αδιαπραγμάτευτο το 15% την εποχή της συζήτησής 
του, που έπρεπε να μειωθεί, ότι αυτή η κυβέρνηση, για να ξεπεράσει το σκόπελο της 
μείωσης που θα αντέβαινε στο κοινοτικό κεκτημένο, εισπράττει το 15% και επιστρέφει 
για την πρώτη κατοικία το 10%, ικανοποιώντας έτσι στην πράξη την κοινωνική 
ευαισθησία για επιστροφή του ΦΠΑ ή πληρωμή μόνο του 5%, εξήγγειλε μείωση του 
φόρου προστιθέμενης αξίας.  Το βλέπω στις αφίσες και διερωτώμαι αν κάποιοι τον 
συμβούλευσαν σωστά -ίσως επειδή ο ίδιος είναι για χρόνια εκτός της Βουλής- και αν 
του είπαν ότι αυτό το μέτρο εφαρμόζεται στην πράξη με βάση την πρακτική που 
τηρείται από την κυβέρνηση.  

 Όμως, από την άλλη πλευρά, αν θα πρέπει να χειραγωγήσουμε, με την καλή 
έννοια, την αξία των ακινήτων, ιδιαίτερα των αστικών -το είπα ξανά δημόσια και θα το 
επαναλάβω και τώρα- είναι κάποια κόμματα διατεθειμένα, με δεδομένο ότι 
συγκεντρώθηκε μεγάλος πλούτος ακίνητης ιδιοκτησίας στα χέρια ορισμένων, όχι στα 
χέρια πολλών... Βέβαια, αν δούμε την πολιτική προτίμηση που έχουν αυτοί οι 



 

 33

μεγαλοκτηματίες ή μεγαλοϊδιοκτήτες, θα δούμε από ποια πολιτική παράταξη 
προέρχονται, αλλά το θέμα δεν είναι εκεί.  Μπορεί το κράτος να χειραγωγήσει και να 
κατευθύνει την κατανομή, επί το δικαιότερον, αυτής της ακίνητης περιουσίας;  Ναι, 
μπορεί, με ένα μόνο τρόπο, ο οποίος είναι δοκιμασμένος στο εξωτερικό.  Αν μιλούμε 
για τα αστικά ακίνητα, να φορολογήσει σε υψηλές βαθμίδες τα αστικά ακίνητα, για να 
αναγκάζονται οι ιδιοκτήτες να τα πωλούν, να μην τα κρατούν στα χέρια τους και να 
κερδοσκοπούν, κατά τρόπο που να αυξάνεται κατά εκατοντάδες χιλιάδες λίρες κάθε 
χρόνο ή κάθε εξάμηνο η αξία αυτού του αστικού ακινήτου και έτσι θα φύγουν από τα 
χέρια των λίγων και θα παν στα χέρια των πολλών.   

 Εγώ δεν έχω ακούσει κανένα προεδρικό υποψήφιο να το εισηγείται.  Πολύ 
περισσότερο δεν έχω ακούσει τον προεδρικό υποψήφιο που υποστηρίζει τις χαμηλά 
αμειβόμενες κοινωνικές τάξεις να εισηγείται κάτι τέτοιο για τα αστικά ακίνητα.  Είναι η 
μόνη δοκιμασμένη λύση και μέθοδος που θα μπορούσε να απελευθερώσει τον αστικό 
ακίνητο πλούτο από τα χέρια των λίγων και να τον δώσει στα χέρια των πολλών.  ∆ε 
μιλώ για τον άλλο προεδρικό υποψήφιο, γιατί απλούστατα ίσως να εκπροσωπεί 
ιδεολογικά όλους αυτούς οι οποίοι έχουν συγκεντρώσει στα χέρια τους όλο αυτό τον 
αστικό πλούτο. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας τα εξής:  Το 
συνολικό ποσοστό... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 ...των κοινωνικών μέτρων, των στοχευμένων κοινωνικών μέτρων, που είναι 
μέρος του συνολικού ποσού των £141 εκατομ., εξαιρουμένων των δαπανών, μας 
βρίσκει σύμφωνους, χωρίς να σημαίνει πως το θέμα τελειώνει εδώ.  Πάρα πολλά 
πράγματα μπορούν να γίνουν.  Αναφέρω ενδεικτικά κάτι που ενδεχομένως να μην 
είναι θέμα προϋπολογισμού, κάτι που το ζούμε όμως όλοι οι βουλευτές κατά τις 
επισκέψεις μας στην επαρχία.  Όταν οι κάτοικοι των ορεινών περιοχών πρόκειται να 
κτίσουν τοίχους αντιστήριξης, που κοστίζουν δεκάδες χιλιάδες λίρες, αν πρόκειται να 
τους κτίσουν μέσα στα χωράφια, τότε υπάρχει επιχορήγηση.  Αν πρόκειται όμως να 
τους κτίσουν σε σχέση με τις κατοικίες στις οποίες θα κατοικήσουν, δεν υπάρχει 
επιχορήγηση.  Αν θέλουμε να ενισχύσουμε τον ορεινό πληθυσμό να μείνει στην 
επαρχία και να μπορέσει να αναζωογονηθεί η επαρχία, θα πρέπει να το δούμε.  
Υπάρχουν πάρα πολλά πράγματα που μπορούν να γίνουν.  Εμείς είμαστε βέβαιοι ότι 
θα γίνουν.   

 Θα υπερψηφίσουμε το σύνολο του προϋπολογισμού, παρακολουθώντας 
νηφάλια και με καθαρό μυαλό τι λέγεται από την άποψη της κριτικής και απαντώντας, 
όταν η κριτική είναι εξωπραγματική ή, πολύ περισσότερο, ετεροχρονισμένη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Προτίθεμαι να εξαντλήσω την ημερήσια διάταξη και το λέγω απλώς για να 
διατυπώσω κάποια εισήγηση όσον αφορά το χρόνο. 

 Παρακαλώ, ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Αν έχω, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιληφθεί σωστά, ο 
υποψήφιος που υποστηρίζεται από το κόμμα του κ. Ερωτοκρίτου θα κατεβαίνει με το 
σύνθημα «ένα σπίτι στον καθένα και η έπαυλη του χρόνου»; 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ, κύριοι, όχι διακοπές! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ουσιαστικά, αν είναι να πλειοδοτήσουμε, καθένας έχει τις δυνατότητες να 
πλειοδοτήσει.  Να υπενθυμίσω και να υπομνήσω απλά ότι κατετέθη από τον 
υποψήφιο και Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, το ∆ημήτρη Χριστόφια, ένα 
συνολικό πακέτο από μέτρα για τη στεγαστική πολιτική, με παράλληλη επιστημονική 
ανάλυση των λόγων για τους οποίους έχουν οδηγηθεί οι τιμές στα ύψη.  ∆εν είναι 
όμως αυτό το θέμα που συζητούμε, κύριε Πρόεδρε, γι’  αυτό δε θα σταθώ σ’  αυτό. 

 Να μου επιτραπεί επίσης να αναφέρω το εξής:  Κάποιες πολιτικές πλευρές στη 
Βουλή, και το έχουν δείξει και σήμερα με κάποιες τοποθετήσεις, ετοιμάζονται να 
στηρίξουν επιχειρηματολογίες, ενόψει και της συζήτησης του προϋπολογισμού, στη 
βάση του «τι έλεγες πέρσι ή τι είπες πρόπερσι και τι είπες αντιπρόπερσι».  Λέχθηκαν 
πολλά  από όλους μας, αλλά θέλω καθαρά να υπενθυμίσω ότι η δική μας η πλευρά, 
όταν στηρίζει και όταν υποστηρίζει, είναι εκεί.  Υποστηρίξαμε με πάθος, υποστηρίξαμε 
με πολιτικό κόστος και στηρίξαμε πολλές φορές με υπερβάλλοντα ζήλο.  Την ίδια 
στιγμή όμως μάθαμε να συνεργαζόμαστε και να συνεργαζόμαστε σωστά, χωρίς να 
κοιτάζουμε ή να φλερτάρουμε δεξιά και αριστερά, ιδιαίτερα δεξιά.  Γι’ αυτό 
προειδοποιώ ότι θα είμαστε ιδιαίτερα αυστηροί και η απάντηση θα έρθει πληρωμένη. 

 Αρέσκονται ορισμένοι συνάδελφοι να κάνουν συγκρίσεις αντιεπιστημονικές, 
συγκρίνοντας το βιοτικό μας επίπεδο -και δεν είναι ρατσιστικό αυτό που θα πω- με 
αυτό της Εσθονίας και της Λιθουανίας, αναφέροντας ότι έχουμε φτάσει πανηγυρικά το 
93,4% του βιοτικού επιπέδου των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Παλαιότερα εσυγκρίνετο αυτό το επίπεδο με τους δεκαπέντε, 
οι οποίοι είχαν πολύ πιο υψηλό επίπεδο από το σημερινό.  Και αν θέλετε να 
υποθέσουμε και να δούμε στατιστικά το βιοτικό επίπεδο και των υπόλοιπων χωρών, 
αν αύριο υποθέσουμε ότι η Ουκρανία και η Λευκορωσία εισέρχοντο στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, τότε το βιοτικό επίπεδο της Κύπρου σε σύγκριση με τις χώρες μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης θα ήταν στο 101,2%.  Τα λέω, για να γίνει αντιληπτή η 
λανθασμένη μέθοδος, η μεθοδολογία σύγκρισης η οποία γίνεται και από πλευράς 
κυβέρνησης. 

 Έχουμε σήμερα εγκρίνει εκείνα που έχουμε εγκρίνει.  Εμείς τα καλωσορίζουμε, 
αλλά την ίδια στιγμή τα θεωρούμε ανεπαρκή όσον αφορά στα κοινωνικά μέτρα.  
Επιτέλους, καλούμε από το επίσημο βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων την 
κυβέρνηση να εγκαταλείψει, έστω και τώρα, την πολιτική των δημοσιονομικών 
πλεονασμάτων και των κοινωνικών ελλειμμάτων.  Ήρθε η ώρα που από αυτά τα 
συσσωρευμένα χρήματα του 1,5% πλεονάσματος, για το οποίο κοκορευόμαστε, που 
είναι £135 εκατομ., τουλάχιστον ένα μέρος απ’  αυτά να δοθεί. 

 Έχουμε προβεί, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, σε μια κοστολόγηση 
που αφορά στις συντάξεις για μέχρι £500 και στις αυξήσεις που ζητούμε στο 
πασχαλινό επίδομα, στο επίδομα θέρμανσης και στην περαιτέρω μείωση του φόρου 
πάνω στο πετρέλαιο θέρμανσης, στο επίδομα για τους μονογονιούς, στην αναβάθμιση 
την ουσιαστική των επιδομάτων των πολυτέκνων.  Αυτό κοστολογείται συνολικά σε 
£36,5 εκατομ.  Αν αυτά δοθούν και ικανοποιηθούν και ανατραπεί το σημερινό ισοζύγιο 
της φτώχιας προς όφελος εκείνου του κόσμου, η κυβέρνηση και ο Υπουργός 
Οικονομικών θα έχουν ακόμα £99 εκατομ. πλεόνασμα. 
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 ∆ε θα επηρεαστεί ο κουμπαράς με κανένα απολύτως τρόπο και θα κάνουν 
σωστά και καλά Χριστούγεννα όλοι αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι ζουν κάτω ή γύρω 
από το όριο της φτώχιας.  Υπενθυμίζω ότι 75 000 άνθρωποι ή το 10% του 
πληθυσμού, το φτωχότερο 10% του πληθυσμού στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, έχει 
μέσο ετήσιο εισόδημα £2.453 το χρόνο·  περίπου £200 το μήνα.  Άλλοι λίγο πιο πολύ, 
άλλοι πιο λίγο.  Μπορεί  ένας να έχει £220 και άλλος £198.  Το μέσο εισόδημα είναι 
£2.453.  Το πλουσιότερο 10%, άλλες 75 000 άνθρωποι, το ευπορότερο, έχει μέσο 
εισόδημα £26.667.  Απλά να κάνουμε τη σύγκριση του χάσματος και να δούμε πόσο 
βαθαίνει.  Και καλείται, όχι διά πατήματος ενός κουμπιού -δεν μπορεί να γίνει αυτό το 
πράγμα, είναι η κοινωνική εξέλιξη που το καθορίζει- αλλά τουλάχιστον εκεί όπου 
χρειάζεται να παρέμβει η πολιτεία να παρέμβει.  Αλλά δεν μπορούμε να δεχτούμε 
υπουργοί αυτής της κυβέρνησης...  Αναφέρομαι ονομαστικά στον Υπουργό Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο οποίος ρωτήθηκε για το βιοτικό επίπεδο και είπε:  «Να 
περιμένουν να χωνέψουν εκείνα που πήραν και να δούμε στη συνέχεια».  Αυτό είναι 
προσβολή και πρόκληση για τον κυπριακό λαό και ιδιαίτερα για εκείνους τους 
ανθρώπους οι οποίοι πήραν εκείνα τα λίγα τα οποία τους είχαν δοθεί. 

 Το ίδιο μήνυμα απευθύνω στον Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος, 
αναφερόμενος στην ανάγκη ή στην πίεση να δοθούν περισσότερα, είπε ότι οι 
κοινωνικές παροχές δημιουργούν πληθωρισμό.  Εγώ στο πανεπιστήμιο έμαθα ότι ο 
πληθωρισμός δημιουργείται διά της αυξήσεως των τιμών.  Αυτό μας μάθαιναν.  
Σήμερα έμαθα ότι ο πληθωρισμός δημιουργείται διά των κοινωνικών παροχών!  Είναι 
μία νέα αντίληψη για τα οικονομικά πράγματα και για την οικονομική επιστήμη!  Είναι 
όμως προκλητικό!  Και την ίδια στιγμή προσθέτει ο Υπουργός Οικονομικών ότι θα 
δούμε σε τρία χρόνια από σήμερα.  Εμείς έχουμε αποφασίσει ότι δε θα επιτρέψουμε 
να δουν σε τρία χρόνια, γιατί κάποιοι άλλοι είναι εδώ και είναι έτοιμοι, διότι θέλουν, 
αλλά και μπορούν, να εφαρμόσουν εκείνες τις πολιτικές με ανθρωποκεντρική εστίαση, 
διότι για μας η οικονομία δεν είναι κάτι το αόριστο.  Η κυπριακή οικονομία, η όποια 
οικονομία, πρέπει να υπηρετεί τον άνθρωπο και τις ανάγκες του, να είναι δυναμική, να 
είναι ευέλικτη, να είναι σύγχρονη, να είναι παραγωγική, αλλά το αποτέλεσμα της 
οικονομίας, το όποιο αποτέλεσμα, ο πλούτος που παράγει, πρέπει να κατανέμεται 
κατά τρόπο που να αγγίζει και εκείνους τους δύσμοιρους που έχουν ανάγκη, ιδιαίτερα 
αυτή την περίοδο που η ακρίβια, λόγω εξωγενών, αλλά και άλλων παραγόντων και 
αισχροκέρδειας, έχει εξανεμίσει τα εισοδήματα εκείνων των ανθρώπων που δεν έχουν 
με ποιο τρόπο να αντισταθούν και να αντιμετωπίσουν την ακρίβια. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι και κυρίες συνάδελφοι, 

 Όπως φάνηκε από τη συζήτηση, το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει αυτό το 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Ξεκινούμε χαιρετίζοντας τα μέτρα κοινωνικής 
συνοχής, αξίας £25 εκατομ., που καταγράφονται σ’ αυτό το νομοσχέδιο και 
σημειώνουμε τα υπόλοιπα £100 εκατομ. που θα διατεθούν εντός του 2008.  
Χαιρετίζουμε δηλαδή τα £3 εκατομ. που θα δοθούν σε ειδικές χορηγίες για τους 
συνταξιούχους, τις £800.000 που θα δοθούν σε μονήρη ηλικιωμένα άτομα, τα £13 
εκατομ. που θα δοθούν σε άτομα με ειδικές ανάγκες, σε μονογονικές οικογένειες, 
στους κατοίκους των ορεινών περιοχών και σε ζευγάρια, σε νεαρά ζευγάρια των 
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ορεινών περιοχών.  Ιδιαίτερα χαιρετίζουμε το £1 εκατομ. που θα προσφερθεί, για να 
καλύψει τις ζημιές από την πυρκαγιά της 29ης Ιουνίου, αλλά και τα £8 εκατομ. που θα 
δοθούν για τους πυρόπληκτους και την ανοικοδόμηση του χωριού Αρτέμιδα στην 
Ελλάδα.  Τα λέω, επειδή κάπου χάθηκαν αυτά τα κονδύλια, σ’  όλη αυτή τη συζήτηση 
που είχαμε σήμερα. 

 Είναι σεβαστές όλες οι τοποθετήσεις που ακούστηκαν σήμερα και που 
αφορούν τον εκσυγχρονισμό του κοινωνικού μας κράτους.  Εμείς θεωρούμε ότι 
σίγουρα αυτά τα θέματα πρέπει να συζητούνται και θα συζητούνται και σίγουρα θα 
συζητηθούν εκτενέστερα μέσα στη γενικότερη συζήτηση των προϋπολογισμών.  Και 
είμαι σίγουρος πως δεν υπάρχει κανένας σ’  αυτή την αίθουσα που θέλει να βλέπει να 
υπάρχει έστω και ένας φτωχός στη χώρα μας.  Όμως πρέπει να ρωτήσουμε, αφού 
είναι τόσο απλό να εξαλείψουμε τη φτώχια, το εξής:  Γιατί δεν την εξαλείψαμε μέχρι 
σήμερα;  Γιατί, για παράδειγμα, το ΑΚΕΛ, που ισχυρίζεται ότι έχει περισσότερη 
κοινωνική ευαισθησία από το ∆ημοκρατικό Κόμμα, δεν εξάλειψε τη φτώχια επί της 
δικής του διακυβέρνησης με το Γιώργο Βασιλείου;  Και γιατί δεν την εξάλειψε ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός επί δικής του διακυβέρνησης;  Εμείς λέμε ότι δεν ήταν 
λόγω έλλειψης προθέσεων, καλών προθέσεων, η αντιμετώπιση του φαινομένου της 
φτώχιας, αλλά επειδή δεν αντιμετωπίζεται η φτώχια με κοινωνικές παροχές.  Αν ήταν 
να αντιμετωπίζουμε τη φτώχια με κοινωνικές παροχές, θα την είχαμε εξαλείψει μέχρι 
σήμερα.  Εμείς τουλάχιστον, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, θεωρούμε ότι ο μόνος τρόπος 
να αντιμετωπίσεις τη φτώχια είναι με μία εύρωστη οικονομία και γι’  αυτό το λόγο είναι 
πτωτικό το ποσοστό του πληθυσμού μας που ζει σήμερα κάτω από το όριο της 
φτώχιας.  Είναι λιγότερο από ό,τι ήταν κατά τη διακυβέρνηση του κ. Βασιλείου και είναι 
λιγότερο από ό,τι ήταν κατά τη διακυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  

 Γιατί παρομοίως έχει μειωθεί η ανεργία;  Ήταν 5% του ενεργού πληθυσμού μας 
το 2003, 4% σήμερα και οι ενδείξεις είναι ότι εντός του 2008 θα είναι κάτω του 4%.  
Γιατί δημιουργήσαμε σαράντα οκτώ χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας από το 2003;  Και 
πάλι η απάντηση είναι λόγω της οικονομίας μας, της ανάπτυξης της οικονομίας μας.  
Και εμείς, ως ένα από τα κόμματα που στηρίξαμε αυτή την κυβέρνηση, είμαστε 
περήφανοι για τα επιτεύγματά της όσον αφορά την οικονομία. 

 Τα στοιχεία που έδωσε ο κ. Ερωτοκρίτου παρεμπιπτόντως, προηγουμένως, 
όσον αφορά την αύξηση του κατά κεφαλήν εισοδήματος, αφορούν την Ευρώπη των 
δεκαπέντε.  Αν πάμε με την Ευρώπη των είκοσι επτά, το κατά κεφαλήν εισόδημά μας 
είναι στο 92% του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το 2003 το κατά κεφαλήν 
εισόδημα, ο μέσος όρος των δεκαπέντε, ήταν 74%.  Ορθά τα είπε ο κ. Ερωτοκρίτου. 

 Εμείς χαιρόμαστε, επειδή δίδεται η ευκαιρία στους ανθυποψήφιους του Τάσσου 
Παπαδόπουλου να επιδίδονται αυτή την περίοδο σ’ ένα διαγωνισμό πλειοδοσίας 
αναμεταξύ τους ως προς το πώς θα ξοδέψουν αυτά τα πλεονάσματα, τα επιπρόσθετα 
χρήματα που έχει παράξει η οικονομία μας.  Ακούσαμε εξάλλου και προηγουμένως 
τον κ. Πουργουρίδη, που μας είπε πάρα πολλές ενδιαφέρουσες εισηγήσεις.  Φυσικά, 
τα μνημόσυνα με ξένα κόλλυφα είναι εύκολα!   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Το ξαναείπατε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το ξαναείπαμε, κύριε Νικολάου, αλλά θα πρέπει να το ξαναλέμε, επειδή το 
δύσκολο ήταν να φέρουμε την οικονομία μας σ’  αυτό το σημείο που βρίσκεται 
σήμερα, έτσι ώστε να συναγωνιζόμαστε όλοι μας πώς θα ξοδέψουμε αυτά τα χρήματα 
καλύτερα! 
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 Εμείς δεν πρόκειται να απολογηθούμε επειδή παραλάβαμε χρέη και 
παραδίδουμε τον πρώτο πλεονασματικό προϋπολογισμό στην ιστορία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  ∆εν πρόκειται να απολογηθούμε επειδή παραλάβαμε υψηλά 
ελλείμματα και παραδίδουμε ένα διπλάσιο κοινωνικό κράτος.  Πρέπει να αναγνωρίζετε 
πως αυτά τα επιπρόσθετα χρήματα δεν ήρθαν από το πουθενά.  Οφείλονται ακριβώς 
στη σωστή οικονομική πολιτική που ακολουθήθηκε μέχρι σήμερα, στις δύσκολες 
αποφάσεις που πάρθηκαν, στον περιορισμό των δαπανών και στον περιορισμό της 
δημόσιας υπηρεσίας.  Σε  αυτό τον τομέα η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου 
έχει να επιδείξει ένα επιτυχημένο έργο.  Αυτά όλα θα συζητηθούν στους 
προϋπολογισμούς και δεν πρόκειται να υπεισέλθω στις λεπτομέρειες και να αναλύσω 
για ποιο λόγο έχουμε επιτύχει και πώς καταφέραμε να έρθουμε μέχρι εδώ.   

 Όμως πρέπει να σχολιάσω κάποια πράγματα.  Ακούσαμε προηγουμένως 
πολλές εισηγήσεις από πλευράς του ΑΚΕΛ όσον αφορά επιπρόσθετες κοινωνικές 
παροχές.  Γιατί όχι, να τις εισηγηθούμε, αλλά, αν είναι να μπούμε σε διαγωνισμό ποιοι 
είναι που εισηγήθηκαν πράγματα, ε, να υπενθυμίσουμε ότι, όταν το ∆εκέμβρη του 
2006 το ΑΚΕΛ είχε εισηγηθεί κοινωνικά μέτρα για το τελευταίο πακέτο κοινωνικής 
συνοχής, είχε ξεχάσει να αναφέρει τους εθνοφρουρούς μας, τα άτομα με ειδικές 
ανάγκες, τα ζευγάρια που έχουν πρόβλημα τεκνοποίησης.  Αυτά ήταν εισηγήσεις του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και, αν δεν απατώμαι, κάποιες εισηγήσεις της Ε∆ΕΚ και 
άλλα που δεν τα θυμάμαι αυτή τη στιγμή.  Θα μπούμε δηλαδή σε ένα διαγωνισμό 
ποιοι ξέχασαν ποιους, ποιοι εισηγήθηκαν τους άλλους;   

 Επειδή, υπενθυμίζω, για τα καθυστερημένα αυτά πακέτα και τα μη 
γενναιόδωρα πακέτα τότε το ΑΚΕΛ υπολόγισε ότι η κυβέρνηση μπορούσε να διαθέσει 
£100 εκατομ. και αυτά εισηγήθηκε.  Η κυβέρνηση έδωσε £120 εκατομ. στο τρίτο 
πακέτο κοινωνικής συνοχής, περισσότερα απ’ όσα είχε εισηγηθεί το ΑΚΕΛ, 
περισσότερα απ’ όσα είχε εισηγηθεί και αφορούσαν την αύξηση των συντάξεων.   

 Όπως είπα και προηγουμένως, εμείς αναμένουμε ότι αυτή την περίοδο θα γίνει 
ένας διαγωνισμός πλειοδοσίας.  Είναι αναμενόμενο, είμαστε σε προεκλογική περίοδο.  
Αυτό που δεν αναμέναμε -και πρέπει να είμαστε ειλικρινείς- είναι ότι οι δύο 
ανθυποψήφιοι του Τάσσου Παπαδόπουλου συναγωνίζονται και σ’ ένα άλλο πράγμα. 

Ποιος από τους δύο θα επιστρέψει την Κύπρο στον καιρό των ελλειμμάτων και των 
χρεών από τον οποίο καταφέραμε να ξεφύγουμε.  Για παράδειγμα, πού θα βρούμε το 
£1,5 δις, για να υλοποιήσουμε τις μέχρι σήμερα προτάσεις του κ. Κασουλίδη;  Επειδή 
εμείς έτσι τις κοστολογούμε.  Θα γεννήσουμε αυτά τα χρήματα;  Από την άλλη, ο κ. 
Χριστόφιας έχει κατ’ επανάληψη κατηγορήσει τον Υπουργό Οικονομικών και αυτή την 
κυβέρνηση ότι θέλουμε να έχουμε κουμπαρά για τις δύσκολες μέρες.  Αυτή είναι η 
κριτική.  Καλά, δεν έχουμε δύσκολες μέρες σ’ αυτό τον τόπο, μόνο εύκολες μέρες 
έχουμε;  Τους τελευταίους τέσσερις μήνες είχαμε τον αφθώδη πυρετό, τις πυρκαγιές 
στην Ελλάδα και στην Κύπρο, είχαμε την ανομβρία… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είχαμε και περίσσευμα.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα μιλήσουμε και για τα περισσεύματα.   

 Μέρος των οποίων καλύπτει αυτός ο προϋπολογισμός, τα £8 εκατομ., για 
παράδειγμα.  Σε άλλες εποχές αυτές οι θεομηνίες θα γονάτιζαν την Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  Όχι σήμερα όμως.  Σήμερα η οικονομία μας αντέχει αυτές τις 
καταστροφές.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Με £1 εκατομ. και θα γονατίσει η οικονομία μας;  Για τ’ όνομα του Θεού!  £1 
εκατομ. ήταν να δώσετε στο Πελένδρι και ήταν να γονατίσει η οικονομία; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πενήντα εκατομμύρια λίρες, κύριε Αναστασιάδη, με τα χειρότερα σενάρια όσον 
αφορά τον αφθώδη πυρετό, συν την ανομβρία -να μην ξεκινήσουμε να τα 
υπολογίζουμε σήμερα- συν τα £10 εκατομ. που θα δοθούν για τις πυρκαγιές στην 
Ελλάδα και στην Κύπρο. 

 Τώρα, όσον αφορά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Αν μου επιτρέπετε, να συνεχίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε, συνεχίστε και συντομεύετε, αν είναι δυνατόν. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά, επειδή λέχθηκαν πολλά, πρέπει να 
σχολιάσουμε πολλά. 

 Αν ακούγαμε του κ. Χριστόφια, δε θα είχαμε χρήματα να πληρώσουμε τους 
κτηνοτρόφους μας, τους πυρόπληκτους και τους γεωργούς μας.  Και φαίνεται ακριβώς 
από αυτή και μόνο τη φράση ποιοι ξέρουν να προνοούν σωστά και ποιοι όχι.  Το 
πραγματικό ερώτημα εδώ δεν είναι ποιος μπορεί να προβεί στις πιο μεγάλες και 
πομπώδεις υποσχέσεις.  Υποσχέσεις μπορούμε να δώσουμε όλοι και από 
υποσχέσεις έχουμε μπουχτίσει.  Το πραγματικό ερώτημα είναι ποιος έχει την 
αξιοπιστία να υλοποιήσει αυτά που υπόσχεται.  Και εμείς θεωρούμε ότι την αξιοπιστία 
την έχουν αυτοί που παρέλαβαν έναν άδειο κουμπαρά, αλλά μετέτρεψαν αυτό τον 
άδειο κουμπαρά σε μία εύρωστη οικονομία και όχι αυτοί που θέλουν να παραλάβουν 
μια εύρωστη οικονομία και να τη μετατρέψουν σε άδειο κουμπαρά.  Εμάς μας βρίσκει 
κάθετα αντίθετους η κάθε εισήγηση ότι θα ξοδεύουμε περισσότερα απ’ όσα 
μπορούμε.  Γιατί -πρέπει να ρωτήσουμε- πού θα βρούμε αυτά τα χρήματα;  Μια 
πιθανή απάντηση είναι να τα δανειζόμαστε.  ∆εχτόν, να ξαναπάμε πίσω στα χρέη και 
στα ελλείμματα.  Εμείς διαφωνούμε.  Εμείς δε θεωρούμε ότι τα χρήματα του Κύπριου 
φορολογούμενου πρέπει να σπαταλιούνται σε τόκους, επιτόκια και δάνεια.  Εμείς 
θέλουμε να τα παίρνουν απευθείας οι πολίτες και όχι οι τραπεζίτες.     

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι η τελευταία μου φράση.  Αντιλαμβάνομαι, με τις τοποθετήσεις που 
ακούσαμε σήμερα από τα αντιπολιτευόμενα κόμματα, πως, αν προχωρήσει σύντομα 
η κυβέρνηση σε κάποιες εξαγγελίες, δε θα μας κατηγορήσετε για προεκλογικές 
σκοπιμότητες. 

 Ευχαριστώ παρά πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα της εξάλειψης της φτώχιας, είπε ο τελευταίος ομιλητής 
ότι αυτό μπορεί να γίνει με εύρωστη οικονομία.  Αν η οικονομία όμως προχωρήσει με 
τον τρόπο που προχωρεί και ο πλούτος κατανέμεται χωρίς ισορροπία και όχι προς 
εκείνους που έχουν ανάγκη βασικά ζητήματα για να καλύψουν στη ζωή τους, δηλαδή 
τους πιο φτωχούς, και κατανέμεται στους πιο πλούσιους, τότε οι ανισότητες θα 
αυξηθούν και η φτώχια θα μεγαλώσει και θα πλήξει περισσότερους πολίτες αυτού του 
τόπου.  Το κατά κεφαλήν εισόδημα μπορεί να δείχνει ένα επίπεδο, όμως δεν έχουν 
όλοι το ίδιο εισόδημα. 

 Σε ό,τι αφορά τους εθνοφρουρούς που αναφέρθηκαν, να υπενθυμίσω ότι μετά 
από προτάσεις του ΑΚΕΛ υποχρεώθηκαν να ληφθούν πρωτοβουλίες και να 
αυξήσουμε το εισόδημα του εθνοφρουρού.   

 Σε ό,τι αφορά δε το θέμα του κουμπαρά, είναι άλλο πράγμα να έχεις σωστή 
ανάπτυξη της οικονομίας και είναι άλλο πράγμα να αποθηκεύεις ποσά τα οποία θα 
πρέπει να πάρει ο λαός.  Για τα περισσότερα θα ήθελα να πω ότι οι ίδιοι λεν -έλεγαν 
τουλάχιστον πριν από λίγο καιρό- ότι ο Χριστόφιας ήταν ο νούσιμος πολιτικός, ο 
σοβαρός πολιτικός και αυτός ο οποίος εμπνέει με το ότι θα οδηγήσει σωστά και προς 
σωστές κατευθύνεις αυτό τον τόπο.  Εμείς διαβεβαιώνουμε ότι με το Χριστόφια, ναι, 
θα πάμε πολύ καλύτερα και δε θα κινδυνεύσει ούτε η οικονομία αλλά ούτε και ο 
πολίτης, σε όποια κατηγορία κι αν ευρίσκεται.   

 Ευχαριστώ πολύ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε πρόεδρε, θα σας δώσω το λόγο και νομίζω μετά από εσάς να θεωρηθεί 
ότι η συζήτηση επί του θέματος έχει τερματιστεί και να προχωρήσουμε με την 
ψηφοφορία. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγησή μου είναι ότι η συζήτηση εξαντλήθηκε.  Αρχίσαμε 
τώρα να φουμίζει ο καθένας το φούρνο του, διότι, αν δεν το κάνει, θα πέσει και θα τον 
τσυλλίσει.  Έχω την εντύπωση να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία, έχουν 
αποκρυσταλλωθεί οι απόψεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Παρακαλώ, κύριε γραμματέα, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού 
£112.121.656 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2007.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Μετά την τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2007.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εισηγούμαι να ληφθεί υπόψιν η θέση του κ. Πουργουρίδη για καταψήφιση 
ορισμένων κεφαλαίων του συμπληρωματικού προϋπολογισμού και η εισήγηση του κ. 
Περδίκη για καταψήφιση του κονδυλίου για την Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία.  Πόσοι τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο υπό τις επιφυλάξεις που ανέφερα προηγουμένως;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι όλοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με τις καταψηφίσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τις καταψηφίσεις των δέκα βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού καταψηφίζονται όσα έχουν καταχωριστεί και μία ψήφος εκ 
μέρους του κ. Περδίκη κατά του κονδυλίου για την Κυπριακή Ομοσπονδία 
Ποδοσφαίρου.   

 Υπάρχουν άλλες καταψηφίσεις;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

  ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Πολιτικής 
Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντώνης Αντωνίου  Φειδίας  Σαρίκας 

 Αντρέας Φακοντής    

 Άριστος Αριστοτέλους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Γεωργίου Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου 2007.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, του 
Τομέα Εποπτείας Υπηρεσιών Αεροναυτιλίας του ίδιου τμήματος και του  Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.      

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Πολιτικής 
Αεροπορίας Νόμου, έτσι ώστε να θεσπιστούν διατάξεις για σκοπούς εφαρμογής των 
κοινοτικών Κανονισμών με αρ. 549/2004, 550/2004, 551/2004 και 552/2004 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 10ης Μαρτίου 2004.  Ειδικότερα, με 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο παρέχεται στον Τομέα Εποπτείας Υπηρεσιών 
Αεροναυτιλίας του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας η αρμοδιότητα να ενεργεί ως η 
Εθνική Εποπτική Αρχή Υπηρεσιών Αεροναυτιλίας, σύμφωνα με τις διατάξεις του 
σχετικού κοινοτικού δικαίου.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί του πιο πάνω 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Επειδή εμείς θα τοποθετηθούμε στην ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε. 

 Εκείνο το οποίο ήθελα να τονίσω είναι ότι εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, 
αλλά και ο υποψήφιος πρόεδρος που υποστηρίζουμε για την προεδρία του κράτους 
μας, ο κ. Γιαννάκης Κασουλίδης, δίνουμε ιδιαίτερη σημασία στο θέμα του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας, γι’ αυτό και στηρίζουμε κάθε προσπάθεια που γίνεται για 
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αναβάθμιση και εκσυγχρονισμό αυτού του τμήματος και σίγουρα θα είμαστε πάντοτε 
συμπαραστάτες.   

 Όμως, εκείνο το οποίο έχουμε διαπιστώσει είναι ότι τα τελευταία χρόνια δεν έχει 
δοθεί η πρέπουσα σημασία και το τμήμα είναι υποστελεχωμένο και χρειάζεται άμεση 
στελέχωση αλλά και στήριξη.  Αυτή η κυβέρνηση δυστυχώς έχει αφήσει το τμήμα στο 
έλεος του Θεού και δυστυχώς δεν υπάρχει ακριβώς εκείνο το προσωπικό που 
χρειάζεται το τμήμα, για να μπορέσει να ανταποκρίνεται στις συνθήκες του 21ου αιώνα.  
Γι’ αυτό πρέπει άμεσα και χωρίς κάποια άλλη καθυστέρηση να προχωρήσει η 
κυβέρνηση στη στελέχωση του τμήματος, γιατί χρειάζεται οπωσδήποτε το 
προσωπικό, για να μπορεί να ανταποκρίνεται στις ανάγκες του σήμερα και για να 
μπορεί σωστά να επιτελεί το έργο του. για να μην φτάσουμε στο σημείο να 
ξαναθρηνήσουμε άλλα θύματα τύπου “Ήλιος”.  Γι’ αυτό εμείς θα υποστηρίξουμε το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τάσου.   

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;  

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 259 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 260 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί 
Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 
2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Noμικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων (Όροι 

Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 Οκτωβρίου 2007.  Στα 
πλαίσια των συνεδριών αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της  επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Αμπελοοινικών 
Προϊόντων (ΣΑΠ) και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-
ΣΕΚ.  

 Σκοπός των εν λόγω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
του άρθρου 24(2) του περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων Νόμου, είναι η 
αντικατάσταση των υφιστάμενων κανονισμών για τους όρους υπηρεσίας των 
υπαλλήλων του Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων του 1976, ώστε αυτοί να 
εκσυγχρονιστούν και να συνάδουν με τους όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων του 
δημόσιου τομέα και ταυτόχρονα για να εναρμονιστούν με την παράγραφο 4 του 
άρθρου 39 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (ΣΕΚ).  

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς, όσον αφορά το 
εναρμονιστικό με το κοινοτικό κεκτημένο μέρος τους, παρέχεται στους πολίτες κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης το δικαίωμα διορισμού ή προαγωγής σε κενές θέσεις 
στο ΣΑΠ.   Περαιτέρω, οι προτεινόμενοι κανονισμοί περιέχουν ρυθμίσεις οι οποίες 
κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε να συνάδουν με τις αντίστοιχες ρυθμίσεις του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΑΠ δήλωσε στην επιτροπή ότι στους προτεινόμενους 
κανονισμούς περιλαμβάνονται, ανάμεσα σε άλλα, εκσυγχρονιστικές πρόνοιες που 
αφορούν τη μεταχείριση αναπήρων, τα πολιτικά δικαιώματα των υπαλλήλων του 
συμβουλίου και το καθήκον του υπαλλήλου να αναφέρει εγγράφως στο διευθυντή του 
ΣΑΠ τη γνώση ή την υποψία του ότι άλλος υπάλληλος του συμβουλίου ενέχεται σε 
πράξεις διαφθοράς ή δωροδοκίας κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του.  
Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς ρυθμίζονται και 
ζητήματα που αφορούν την άδεια μητρότητας, την άδεια ασθενείας και την ετοιμασία 
των ετήσιων υπηρεσιακών εκθέσεων των υπαλλήλων του ΣΑΠ.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών και του ΣΑΠ συμφωνούν με το περιεχόμενο των προτεινόμενων 
κανονισμών, οι οποίοι έτυχαν νομοτεχνικής επεξεργασίας από τη Νομική Υπηρεσία 
της ∆ημοκρατίας και εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των προτεινόμενων κανονισμών, η επιτροπή 
διαπίστωσε την ανάγκη να επιφέρει στο κείμενό τους τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Την προσθήκη σε αυτούς μεταβατικών διατάξεων, αφού οι προτεινόμενοι 
κανονισμοί καταργούν και αντικαθιστούν τους ισχύοντες μέχρι σήμερα 
κανονισμούς που αφορούν τους όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων του ΣΑΠ.  
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2. Την τροποποίηση του Κανονισμού 53, που αναφέρεται σε καταδίκη υπαλλήλου 
για ορισμένα ποινικά αδικήματα, ώστε, στην περίπτωση που υπάλληλος 
καταδικαστεί για αδίκημα που ενέχει έλλειψη τιμιότητας ή ηθική αισχρότητα και  
η καταδίκη έχει επικυρωθεί, αντίγραφο των πρακτικών του δικαστηρίου να 
λαμβάνει ο διευθυντής και όχι το διοικητικό συμβούλιο, το οποίο στη συνέχεια 
θα προβαίνει στην επιβολή πειθαρχικής ποινής. 

3. Τη διαγραφή του Κανονισμού 58, που αναφέρεται σε εξουσία του διοικητικού 
συμβουλίου να εξετάζει οποιαδήποτε εργατική διαφορά μεταξύ του συμβουλίου 
και των υπαλλήλων του, δεδομένου ότι τέτοια θέματα ρυθμίζονται ειδικά από 
σχετική νομοθεσία. 

Τόσο η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
όσο και οι εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων αρμόδιων υπηρεσιών, του ΣΑΠ και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων συμφώνησαν με τις αναφερόμενες πιο πάνω 
επισημάνσεις της επιτροπής.  

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών και, αφού 
διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενό τους στη βάση των πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί από την ίδια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επανέρχεται ξανά και ξανά μια συγκεκριμένη πρόνοια σε όλα τα νομοσχέδια 
αναφορικά με την υπηρεσιακή κατάσταση αλλά και τη συμπεριφορά των δημόσιων και 
μη υπαλλήλων.  Η υποχρέωση ή το καθήκον του υπαλλήλου να αναφέρει εγγράφως 
με απλή υποψία ότι άλλος υπάλληλος του Συμβουλίου ενέχεται σε πράξεις διαφθοράς 
ή δωροδοκίας.  Νομίζω ότι είχαμε την ευκαιρία παλαιότερα με άλλα νομοθετήματα, 
τουλάχιστον η πλευρά η δική μας, να διαφωνήσουμε.  ∆εν μπορεί κανένας με καμία 
υποψία να καταγγέλλει οποιονδήποτε.  Εξάλλου, εάν υπάρχει οποιαδήποτε υποψία    
-την οποία ο συγκεκριμένος υπάλληλος δε θα έχει την υποχρέωση να την πει, διότι, αν 
δεν την πει, θα έχει και κυρώσεις με βάση το νόμο- είναι δουλειά της προϊστάμενης 
αρχής να μετατρέψει τις υποψίες σε εύλογες υποψίες ή τις εύλογες υποψίες σε 
γεγονότα, για να προχωρήσει η διαδικασία.   

 ∆ε μιλώ για τις περιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε, όπου υπάλληλος βλέπει 
συνάδελφό του να κλέβει και δε μιλά.  Εκεί, ναι, έχει υποχρέωση.  Όταν βλέπει μια 
διαφθορά και μια δωροδοκία και μια διαπλοκή οφείλει, ασκώντας το καθήκον του, με 
την καλή έννοια, να κάνει οποιαδήποτε αναφορά.   

 ∆εν μπορεί όμως με υποψίες.  Μετατρέπουμε τους δημόσιους υπαλλήλους, 
είναι η άποψή μας και το ξαναλέμε, αλλά και τους υπαλλήλους αυτών των 
οργανισμών, ενδεχομένως χωρίς να το θέλουμε, σε μια στρατιά χαφιέδων και 
σπιούνων -μάλιστα!- όπου κάποιοι, εκμεταλλευόμενοι ενδεχομένως -και έχουμε δει τα 
παραδείγματα αυτά- αντιπάθειες ή ιδιοτελή κίνητρα από τα οποία μπορεί να εκκινούν, 
πηγαίνουν να καταγγέλλουν τους συναδέλφους τους με την απλή υποψία μόνο.   

 Μπορεί μετά την έρευνα που θα γίνει να αποδειχτεί ότι δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε υπόθεση.  Όμως εδώ, κύριε Πρόεδρε, ισχύει αυτό που λέει ο λαός: «πού 
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να βρω χίλια πώματα να κλείσω χίλια στόματα».  Από τη στιγμή που θα μου βγει τ’ 
όνομα με την απλή υποψία συναδέλφου μου ότι είμαι διεφθαρμένος ή έχω διαπλοκή ή 
με οποιοδήποτε τρόπο δωροδοκήθηκα.   

 Ξέρω από πού έλκει την καταγωγή της αυτή η πρόνοια.  Εμείς όμως θα 
τηρήσουμε αποχή, επιμένοντας στα θέματα της δικαιοσύνης και της αρχής.  Γι’ αυτό 
το λόγο δε θα ψηφίσουμε το νομοθέτημα αυτό απέχοντας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για σκοπούς πρακτικών θέλω να επαναλάβω ακόμη μία φορά 
ότι πρόκειται για κοινοτική Οδηγία, πρόκειται για υποχρέωση η οποία επιβλήθηκε στα 
πλαίσια της πάταξης της διαπλοκής και της διαφθοράς.  Έχουμε συζητήσει το θέμα 
κατ’ επανάληψιν, η ίδια ακριβώς πρόνοια επαναλαμβάνεται σε πάρα πολλές 
νομοθεσίες τις οποίες έχουμε ψηφίσει και δε δικαιολογείται η οποιαδήποτε 
διαφοροποίηση σε μια συγκεκριμένη νομοθεσία.  Γι’ αυτό το λόγο νομίζω ότι 
οποιαδήποτε συζήτηση η οποία γίνεται είναι εκ του περισσού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

 Να θέσω τους κανονισμούς σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ και δύο αποχές οι υπ’ αριθμόν 8 κανονισμοί 
εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη. 
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αιτούμαι μιας εβδομάδας αναβολή, διότι έχω κάποιες 
εισηγήσεις προς την αρμόδια επιτροπή.  Μπορεί να ικανοποιήσουν κάποιες ανησυχίες 
που εκφράστηκαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση; 

 Όχι. 

 Μια εβδομάδα αναβολή για το υπ’ αριθμόν 10 θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Οργανισμού Νεολαίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Οργανισμού Νεολαίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Νοεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του 
Οργανισμού Νεολαίας.  

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Οργανισμού Νεολαίας Νόμου, ώστε οι εξουσίες και αρμοδιότητες που ασκούνται 
δυνάμει του υφιστάμενου νόμου από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
να ασκούνται από την 1η Ιανουαρίου 2008 από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή 
του με αρ. 65.290 και ημερομηνία 4 Απριλίου 2007 όρισε υπουργική επιτροπή, για να 
μελετήσει τη νομοθεσία που αφορά τη λειτουργία του Οργανισμού Νεολαίας και να 
εισηγηθεί το υπουργείο στην αρμοδιότητα του οποίου θα υπαχθεί ο οργανισμός.  
Σημειώνεται ότι στην εν λόγω υπουργική επιτροπή μετείχαν ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Υπουργός Εσωτερικών, ο Υπουργός Οικονομικών και ο 
Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού.  Η υπουργική επιτροπή, αφού συνήλθε σε δύο 
συνεδρίες, εισηγήθηκε τελικά ο Οργανισμός Νεολαίας να υπαχθεί στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού και η μεταφορά της αρμοδιότητας σε αυτό από το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως να τύχει εφαρμογής από την 1η Ιανουαρίου 2008, 
ώστε να γίνουν στο μεταξύ οι κατάλληλες προσαρμογές στους προϋπολογισμούς των 
δύο υπουργείων. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ανέφερε ότι η εν λόγω 
τροποποίηση κρίθηκε σκόπιμη για το λόγο ότι οι σκοποί του Οργανισμού Νεολαίας 
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εμπίπτουν περισσότερο στις καθ’ ύλην αρμοδιότητες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και στοχεύουν, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, στη διαμόρφωση 
ολοκληρωμένης και εξειδικευμένης πολιτικής σε θέματα νεολαίας σε σχέση με την 
πρόοδο και ευημερία των νέων, την αντιμετώπιση των προβλημάτων που 
απασχολούν τη νεολαία, την εκπαίδευση, τη δημιουργική απασχόληση και την 
ψυχαγωγία των νέων. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με την τροποποίηση που επιφέρει το 
νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, με βάση τα πιο πάνω, 
υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οργανισμού Νεολαίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 12, 13 και 14 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Βασιλείου της 
Ισπανίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007», «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αρμενίας για τη Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση του Οργανωμένου και Άλλων Μορφών Εγκλήματος (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ινδίας για την Καταπολέμηση 
του Οργανωμένου Εγκλήματος, της ∆ιεθνούς Τρομοκρατίας και της Παράνομης 
∆ιακίνησης Ναρκωτικών (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα  

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κώστας Παπακώστας Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 15 Νοεμβρίου 2007.  Στο 
στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Συμφωνίας 
μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Βασιλείου της Ισπανίας για συνεργασία 
στην καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του 
συντάγματος, η οποία υπογράφτηκε στις 30 Απριλίου 2007, μετά τις αποφάσεις του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμούς 57.850 και 65.443 και ημερομηνίες 14 Μαΐου 
2003 και 9 Μαΐου 2007, αντίστοιχα. 

 Σκοπός του δεύτερου νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Συμφωνίας 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας της Αρμενίας για τη συνεργασία στην καταπολέμηση του οργανωμένου 
και άλλων μορφών εγκλήματος, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του συντάγματος, η 
οποία υπογράφτηκε στις 23 Νοεμβρίου 2006, μετά την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αριθμό 63.605 και ημερομηνία 5 Απριλίου 2006. 

 Σκοπός του τρίτου νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Συμφωνίας 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
∆ημοκρατίας της Ινδίας για την καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος, της 
διεθνούς τρομοκρατίας και της παράνομης διακίνησης ναρκωτικών, σύμφωνα με το 
άρθρο 169(2) του συντάγματος, η οποία υπογράφτηκε στις 25 Μαΐου 2007, μετά την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 63.633 και ημερομηνία 5 Απριλίου 
2006. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, οι υπό κύρωση συμφωνίες 
στοχεύουν στην ανάπτυξη των διμερών σχέσεων με άλλα κράτη.  Ειδικότερα, 
σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, και οι τρεις συμφωνίες προβλέπουν την ανταλλαγή 
πληροφοριών και εμπειριών στην καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος, της 
διεθνούς τρομοκρατίας, της παράνομης διακίνησης ναρκωτικών ουσιών και του 
οικονομικού εγκλήματος. 

 Η δεύτερη συμφωνία περιλαμβάνει επίσης πρόνοιες για την προστασία των 
πληροφοριών που ανταλλάσσονται και των προσωπικών δεδομένων στα οποία 
αναφέρονται οι πληροφορίες. 
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 Η τρίτη συμφωνία προβλέπει περαιτέρω την παροχή αρωγής σε θέματα δίωξης 
και διερεύνησης του εγκλήματος, καθώς και την προστασία των πληροφοριών που 
ανταλλάσσονται και των προσωπικών δεδομένων στα οποία αναφέρονται οι 
πληροφορίες. 

 Στα πλαίσια της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, την επιτροπή 
απασχόλησαν οι πρόνοιές τους που αφορούν ζητήματα προστασίας προσωπικών 
δεδομένων και ιδιαίτερα τήρησης αρχείου των εκθέσεων για τα δεδομένα που 
παρέχονται από το ένα κράτος στο άλλο και του καθορισμού χρονικού ορίου για την 
αφαίρεση των προσωπικών δεδομένων από τα αρχεία πληροφοριών των 
συμβαλλόμενων μερών. 

 Η επιτροπή, αφού διαπίστωσε ότι στις τρεις υπό κύρωση συμφωνίες δεν 
υπάρχει ομοιόμορφη ρύθμιση των θεμάτων προστασίας προσωπικών δεδομένων, 
επισημαίνει την ανάγκη όπως τα προσωπικά δεδομένα των πολιτών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προστατεύονται επαρκώς, ομοιόμορφα και σύμφωνα με τις αρχές που 
διέπουν την εθνική μας νομοθεσία σε όλα τα κράτη με τα οποία συμβάλλεται η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Ως εκ τούτου, τα πιο πάνω ζητήματα πρέπει να είναι 
πρωταρχικής σημασίας σε τέτοιου είδους συμφωνίες που υπογράφονται από τους 
εξουσιοδοτημένους αντιπροσώπους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, 
όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από την ίδια από νομοτεχνική άποψη, για την κατά 
νόμο κύρωση των υπό αναφορά συμφωνιών.  Σημειώνεται ότι στα πλαίσια αυτά έχει 
τροποποιηθεί ο τίτλος του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση 
του Οργανωμένου και Άλλων Μορφών Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».    

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Βασιλείου 
της Ισπανίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Οργανωμένου 
Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

2. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της Αρμενίας για τη Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Οργανωμένου και Άλλων Μορφών Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

3. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ινδίας για την Καταπολέμηση του 
Οργανωμένου Εγκλήματος, της ∆ιεθνούς Τρομοκρατίας και της Παράνομης 
∆ιακίνησης Ναρκωτικών (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια παρατήρηση, η οποία θα ήθελα να υπάρχει στα πρακτικά.  
Υπάρχει ένα παράδοξο.  Κάποιοι έχουν απόψεις γι’ αυτά τα ζητήματα και το τι πρέπει 
να περιέχει μια σύμβαση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με μια άλλη χώρα.  Η 
διαδικασία η οποία ακολουθείται για τη σύναψη αυτών των συμβάσεων είναι τέτοια, 
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που, στην ουσία, για όσους είναι σοβαροί και θέλουν να προστατέψουν την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, έστω και αν διαφωνούν με κάποιες πρόνοιες αυτών των συμφωνιών, 
που προϋπογράφονται από τους ανάλογους υπουργούς και τους αντίστοιχους στις 
άλλες χώρες, δεν μπορούν να έρθουν εδώ και να διαφωνήσουν με κάποιες πρόνοιες, 
γιατί είναι προ τετελεσμένων γεγονότων και γιατί στην παρούσα περίπτωση μιλούμε 
για φίλες χώρες, δε θέλουν να διαταράξουν κάποιες ισορροπίες, οι οποίες υπάρχουν 
και είναι πολύ ευαίσθητες, ιδιαίτερα έχοντας υπόψη και το Κυπριακό.  Εμείς από αυτές 
τις τρεις συμφωνίες είχαμε συγκεκριμένα πράγματα με τα οποία διαφωνούσαμε και τα 
είπαμε και στην επιτροπή, αλλά δυστυχώς υποχρεωνόμαστε να δώσουμε θετική 
ψήφο. 

 Θέλουμε η παρατήρησή μας αυτή να σημειωθεί και να μεταφερθεί και προς την 
εκτελεστική εξουσία, ότι για τέτοια ευαίσθητα ζητήματα είναι καλό μια διαβούλευση 
ενδεχομένως με τα κόμματα, προτού γίνει το τελικό κείμενο που θα υπογραφεί με 
κάποιες χώρες ή με το προεδρείο της Βουλής, που μπορεί να μεταφέρει τις απόψεις 
των κομμάτων, για να αποφεύγουμε τέτοια τετελεσμένα γεγονότα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα διαφωνήσω με το συνάδελφο λόγω συνταγματικής επιταγής 
και βάσει της διάκρισης των εξουσιών.  Η διαδικασία είναι προβλεπόμενη από το 
σύνταγμα και απλώς πρέπει να περάσει επίσης η διαδικασία από τη Βουλή, η οποία 
μπορεί να δώσει ή όχι την έγκρισή της.  Χωρίς την έγκρισή της δεν υπάρχει οτιδήποτε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 ∆ε θα ήθελα να φανεί ότι απλώς συνομιλώ τώρα με το συνάδελφο, αλλά 
νομίζω ότι το δικαίωμα να καταγραφούν στα πρακτικά των συνεδριάσεων της 
επιτροπής που είναι αρμόδια γι’ αυτά τα θέματα ή επίσης και στα πρακτικά της 
ολομέλειας είναι μια θέση που μπορεί το κάθε κόμμα να έχει πάνω σ’ αυτά τα θέματα, 
αλλά η συνταγματική πρόνοια και η επιταγή είναι εκεί και είναι δεσμευτική. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θέλω να κάμω μια άλλη εισήγηση.  Όταν επιβάλλονται αυτού του είδους οι 
συμφωνίες, επιβάλλεται να δίδεται ιδιαίτερη προσοχή από αυτούς οι οποίοι τις 
ετοιμάζουν.  ∆υστυχώς, κατά τη μελέτη των τριών αυτών συμφωνιών, παρά το 
γεγονός ότι ρύθμιζαν περίπου τα ίδια θέματα, διαπιστώσαμε να υπάρχουν πρόνοιες οι 
οποίες ουσιαστικά περιόριζαν τα δικαιώματα των Κυπρίων πολιτών στη μια, ενώ σε 
κάποια άλλη συμφωνία τα προστάτευαν. Όταν μάλιστα ρωτήσαμε πώς συμβαίνει αυτό 
το πράγμα, διεφάνη ότι περίπου τους είχε διαφύγει.  Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι...  
Αντιλαμβανόμαστε και τη συνταγματική πρόνοια η οποία υπάρχει και τις 
περιορισμένες δυνατότητες ελέγχου που έχουμε για να τροποποιήσουμε ή να 
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διορθώσουμε οποιαδήποτε συμφωνία.  Η παράκλησή μας -και αυτό θα ήθελα να 
μεταβιβαστεί στην εκτελεστική εξουσία- είναι, όταν ετοιμάζονται αυτές οι συμφωνίες, 
να δίδεται ιδιαίτερη προσοχή.  ∆εν είναι απλώς να θέσουμε μια υπογραφή.  Είναι 
συμφωνίες οι οποίες άπτονται των δικαιωμάτων των Κυπρίων πολιτών, όταν μιλούμε 
για θέματα που σχετίζονται με τρομοκρατία και άλλα, τα οποία ουσιαστικά από μόνα 
τους συνιστούν περιορισμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Γι’ αυτό είναι ανάγκη να 
δίδεται ιδιαίτερη προσοχή.  Το επισημαίνουμε και στην έκθεση, θα θέλαμε αυτό το 
πράγμα να καταγραφεί και στα πρακτικά, η παρατήρηση αυτή να καταγραφεί και στα 
πρακτικά, ώστε κάποια στιγμή να δοθεί ένα τέρμα στην πρόχειρη μελέτη η οποία 
γίνεται σε κάποιες από αυτές τις συμφωνίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου.   

 Αν δεν υπάρχουν...   

 Κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν, δεν είναι και δε θα είναι στο μέλλον η πρόθεσή μας 
να μη σεβόμαστε το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να μη σεβόμαστε το 
διαχωρισμό των εξουσιών, όμως οι πρόνοιες του συντάγματος δημιουργούν το τυπικό 
δίκαιο.  Το ουσιαστικό δίκαιο το δημιουργούμε εμείς και, αν εμείς δεν επιτρέψουμε σ’ 
αυτή την κοινωνία, με αυτό το σύνταγμα που έχει, να οδηγηθεί σε πιο προοδευτική και 
πιο ευρεία δημοκρατία, τότε θα έχουμε και εμείς τις ευθύνες μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Βασιλείου της Ισπανίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 
Αρμενίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Οργανωμένου και Άλλων Μορφών 
Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 14 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 
Ινδίας για την Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος, της ∆ιεθνούς 
Τρομοκρατίας και της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών (Κυρωτικός) Νόμος του 
2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 15, 16 και 17 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Ατυχημάτων και Επαγγελματικών Νόσων (Γνωστοποίηση) 
Καταργητικός Νόμος του 2007», «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Γνωστοποίηση Επαγγελματικών Ασθενειών) Κανονισμοί του 2007» και «Οι περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Γνωστοποίηση Ατυχημάτων και Επικίνδυνων 
Συμβάντων) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ατυχημάτων και 
Επαγγελματικών Νόσων (Γνωστοποίηση) Καταργητικός Νόμος του 2007» και 
για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Γνωστοποίηση Επαγγελματικών Ασθενειών) Κανονισμοί του 2007» 
και «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Γνωστοποίηση Ατυχημάτων 

και Επικίνδυνων Συμβάντων) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Νοεμβρίου 2007. Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ. Οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ και οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και 
ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατάργηση του περί 
Ατυχημάτων και Επαγγελματικών Νόσων (Γνωστοποίηση) Νόμου, Κεφ. 176, ο οποίος 
χρονολογείται από το 1953, με αποτέλεσμα να μην ανταποκρίνεται στις σύγχρονες 
αντιλήψεις και δεδομένα. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η υπό 
κατάργηση νομοθεσία θα αντικατασταθεί από τους δύο υπό αναφορά κανονισμούς, οι 
οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
Νόμου και οι οποίοι θα αποτελέσουν το εκσυγχρονισμένο νομικό πλαίσιο για τη 
γνωστοποίηση επαγγελματικών ασθενειών, ατυχημάτων και επικίνδυνων συμβάντων.  

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών είναι η δημιουργία 
εκσυγχρονισμένου νομικού πλαισίου για την καταγραφή και γνωστοποίηση των 
επαγγελματικών ασθενειών. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η Κύπρος επιβάλλεται να συλλέγει και να τηρεί στατιστικά και 
επιδημιολογικά στοιχεία σχετικά με αναγνωρισμένες επαγγελματικές ασθένειες, 
ακολουθώντας συγκεκριμένη κωδικοποίηση της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας 
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(Eurostat), στα πλαίσια εφαρμογής του προγράμματος EODS (European 
Occupational Diseases Statistics). Στόχος του προγράμματος αυτού είναι η 
εναρμόνιση των δεδομένων που αφορούν τις επαγγελματικές ασθένειες που 
εκδηλώνονται στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η συλλογή συγκρίσιμων 
στοιχείων στη βάση εφαρμογής συγκεκριμένης μεθοδολογίας. 

 Επιπλέον, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με Σύστασή της, ημερομηνίας 19 
Σεπτεμβρίου 2003, σχετικά με τον ευρωπαϊκό κατάλογο των επαγγελματικών 
ασθενειών, καλεί τα κράτη μέλη να εισαγάγουν στις νομοθετικές τους διατάξεις τις 
επαγγελματικές ασθένειες που αναφέρονται στα παραρτήματα της Σύστασης αυτής, οι 
οποίες πρέπει να γνωστοποιούνται. Σύμφωνα με την προαναφερόμενη Σύσταση, τα 
κράτη μέλη καλούνται, μεταξύ άλλων, να ορίσουν εθνικούς ποσοτικούς στόχους για 
μείωση του ποσοστού αναγνωρισμένων επαγγελματικών ασθενειών, να αναπτύξουν 
και να βελτιώσουν αποτελεσματικά μέτρα πρόληψης των ασθενειών αυτών και να 
καθιερώσουν ένα σύστημα συλλογής πληροφοριών και δεδομένων που αφορούν τις 
ασθένειες αυτές. 

 Σημειώνεται ότι οι εν λόγω κανονισμοί υιοθετούν και ενσωματώνουν στα 
Παραρτήματα I και II αυτών αυτούσιο τον ευρωπαϊκό κατάλογο επαγγελματικών 
ασθενειών που προτείνει η Σύσταση. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι στους υπό εξέταση κανονισμούς, ο όρος “επαγγελματική 
ασθένεια” σημαίνει ασθένεια που προκαλείται από την έκθεση σε κινδύνους του 
εργασιακού περιβάλλοντος και περιλαμβάνεται στον κατάλογο του Παραρτήματος I ή 
στον κατάλογο του Παραρτήματος II, υπό τον όρο ότι θα αποδειχθεί η προέλευση και 
ο επαγγελματικός της χαρακτήρας.  

 Σημειώνεται ότι οι ασθένειες που περιλαμβάνονται στα Παραρτήματα I και II και 
που επισυμβαίνουν σε εργοδοτούμενα πρόσωπα πρέπει να δηλώνονται σε 
κατάλληλα συμπληρωμένο εγκεκριμένο έντυπο στο σύμβουλο ιατρό εργασίας ή στον 
επιθεωρητή της περιοχής εντός της οποίας βρίσκεται ο τόπος εργοδότησης του 
επηρεασθέντος εργοδοτούμενου προσώπου. 

 Πρόσθετα, οι υπό εξέταση κανονισμοί προβλέπουν τον καθορισμό των 
ακόλουθων βασικών υποχρεώσεων: 

1. Την υποχρέωση που έχει κάθε εργοδότης να δηλώνει κάθε περίπτωση 
επαγγελματικής ασθένειας ή άλλης ασθένειας που περιλαμβάνεται στο 
Παράρτημα II, όταν πιστεύει ή υποπτεύεται ότι εργοδοτούμενό του πρόσωπο 
πάσχει από αυτήν. 

2. Την υποχρέωση που έχει κάθε αυτοεργοδοτούμενο πρόσωπο να δηλώνει κάθε 
περίπτωση επαγγελματικής ασθένειας ή άλλης ασθένειας που περιλαμβάνεται 
στο Παράρτημα II από την οποία υποφέρει. Σε περίπτωση που το πρόσωπο 
αυτό είναι ανίκανο να τη γνωστοποιήσει, πρέπει να γνωστοποιείται από μέλος 
της οικογένειάς του. 

3. Την υποχρέωση που έχει ο εξετάζων ιατρός ή κάθε άλλος ιατρός, όταν 
διαγνώσει ότι πρόσωπο πάσχει από επαγγελματική ασθένεια ή άλλη ασθένεια 
του Παραρτήματος II, να τη γνωστοποιεί. 

4. Την υποχρέωση που έχει κάθε εργοδοτούμενο πρόσωπο, όταν αυτό υποφέρει 
από επαγγελματική ασθένεια ή άλλη ασθένεια που περιλαμβάνεται στο 
Παράρτημα II, να παρέχει όλα τα απαραίτητα στοιχεία γι’ αυτή στα αρμόδια 
πρόσωπα. 
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5. Τις υποχρεώσεις που έχουν άλλοι δημόσιοι ή ιδιωτικοί οργανισμοί οι οποίοι στα 
πλαίσια διεξαγωγής των δραστηριοτήτων τους συλλέγουν στοιχεία για 
επαγγελματικές ασθένειες ή άλλες ασθένειες που περιλαμβάνονται στο 
Παράρτημα II να τα γνωστοποιούν. 

6. Την υποχρέωση του εργοδότη να τηρεί αρχείο στο οποίο θα φυλάσσονται όλα 
τα στοιχεία που αφορούν την κάθε περίπτωση εργοδοτουμένου του που έχει 
προσβληθεί ή πιστεύει ότι έχει προσβληθεί από επαγγελματική ασθένεια.  

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών είναι η εισαγωγή νέου 
εκσυγχρονισμένου νομοθετήματος για τη γνωστοποίηση των εργατικών ατυχημάτων 
και των επικίνδυνων συμβάντων.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, καθώς 
και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, με την υιοθέτηση 
των κανονισμών αυτών η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα μπορεί να ακολουθεί τη 
συγκεκριμένη μεθοδολογία της Eurostat για την κωδικοποίηση των εργατικών 
ατυχημάτων.  

 Η μεθοδολογία αυτή αναπτύχθηκε στα πλαίσια εφαρμογής της Οδηγίας-
Πλαισίου για την Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία 89/391/ΕΟΚ και εφαρμόζεται σε 
όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σκοπός της μεθοδολογίας αυτής είναι η 
συλλογή και επεξεργασία συγκρίσιμων στοιχείων που αφορούν τα εργατικά 
ατυχήματα για καθορισμό ενιαίας πολιτικής σχετικά με την πρόληψη των ατυχημάτων 
αυτών και γενικότερα για εφαρμογή μέτρων πρόληψης και προστασίας στους χώρους 
εργασίας. 

 Ειδικότερα, η ανάγκη για την εισαγωγή της νέας νομοθεσίας για τη 
γνωστοποίηση των ατυχημάτων επιβάλλεται, λόγω της πληθώρας των στοιχείων που 
απαιτούνται για την κωδικοποίηση ενός ατυχήματος, στα πλαίσια εφαρμογής της πιο 
πάνω μεθοδολογίας. 

 Το πεδίο εφαρμογής των προτεινόμενων κανονισμών, σε αντίθεση με την 
υφιστάμενη υπό κατάργηση νομοθεσία, διευρύνεται, έτσι ώστε να καλύπτει, πέρα από 
τους εργοδοτουμένους, και τα αυτοεργοδοτούμενα πρόσωπα, όπως επίσης και τρίτα 
πρόσωπα που τραυματίζονται λόγω εργασιακών δραστηριοτήτων άλλων προσώπων. 

 Επιπρόσθετα, οι υπό αναφορά προτεινόμενοι κανονισμοί εφαρμόζονται και 
στις περιπτώσεις ατυχημάτων που συμβαίνουν σε πρόσωπα κατά τη διαδρομή από ή 
προς την εργασία, όπως επίσης και ατυχημάτων που συμβαίνουν σε οικιακούς 
βοηθούς, σε μέλη των Ενόπλων ∆υνάμεων ή της αστυνομίας και σε πρόσωπα που 
εργάζονται σε εξορυκτικές βιομηχανίες (μεταλλεία και λατομεία). 

 Σε ό,τι αφορά τη γνωστοποίηση των επικίνδυνων συμβάντων, οι προτεινόμενοι 
κανονισμοί, σε αντίθεση με την υφιστάμενη υπό κατάργηση νομοθεσία, 
περιλαμβάνουν έναν αρκετά διευρυμένο κατάλογο από συμβάντα τα οποία 
χαρακτηρίζονται ως επικίνδυνα και τα οποία θα πρέπει να γνωστοποιούνται. Τέτοια 
συμβάντα είναι το ηλεκτρικό βραχυκύκλωμα, η έκρηξη ή πυρκαγιά, η διάρρηξη 
δοχείου υπό πίεση, η ανατροπή ή κατάρρευση ανυψωτικού εξοπλισμού, η 
κατάρρευση ικριώματος, κτιρίου ή άλλης κατασκευής, η υποχώρηση εδάφους, η 
επαφή με εναέριες ηλεκτρικές γραμμές υψηλής τάσης, η διαρροή εύφλεκτων ουσιών 
και η απελευθέρωση βιολογικών παραγόντων. 

 Στους προτεινόμενους κανονισμούς λαμβάνεται επίσης πρόνοια για τη μη 
αλλοίωση της σκηνής του ατυχήματος ή του επικίνδυνου συμβάντος, για την τήρηση 
από τους εργοδότες αρχείου ατυχημάτων και επικίνδυνων συμβάντων και για την 
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υποχρέωση των εργοδοτουμένων ή άλλων προσώπων για παροχή πληροφοριών 
σχετικών με το ατύχημα ή το επικίνδυνο συμβάν.  

 Σημειώνεται ότι και οι δύο υπό αναφορά κανονισμοί εξετάστηκαν, με βάση την 
καθιερωμένη διαδικασία, από τριμερή τεχνική επιτροπή του Εργατικού 
Συμβουλευτικού Σώματος, στην οποία συμμετείχαν εκπρόσωποι του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, καθώς και εκπρόσωπος της 
Νομικής Υπηρεσίας και εγκρίθηκαν ομόφωνα από το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα. 

 Σημειώνεται επίσης ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς δεν αναμένεται ότι 
θα υπάρξει άμεσα οποιοδήποτε επιπρόσθετο δημοσιονομικό κόστος. 

 Η εκπρόσωπος της ΣΕΚ εξέφρασε τη συμφωνία της οργάνωσης με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς, ενώ οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΟΕΒ, που 
δεν παρέστησαν στη συνεδρία της επιτροπής, διαμηνύσαν τη συμφωνία τους με τα 
υπό εξέταση προτεινόμενα νομοθετήματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την 
έγκριση των κανονισμών όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 
15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ατυχημάτων και Επαγγελματικών 
Νόσων (Γνωστοποίηση) Καταργητικός Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Πρόσβασης στο 
Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.242-2007) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

2. Ο περί Σιδηροδρομικής 
Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.243-2007) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων  

3. Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.244-2007) 

Εξωτερικών Υγείας 

4. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 
Πόλεως Χρυσοχούς 
(Συνεισφορά του ∆ήμου) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.245-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 
Πόλεως Χρυσοχούς 
(Συνεισφορά του Κράτους) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.246-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
του 2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.247-2007) 

Υγείας Υγείας 

7. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 
2008 Νόμος του 2007. 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.248-2007) 

8. Ο περί  Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2008 Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.249-2007) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2008 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.250-2007) 

Οικονομικών Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

10. Ο περί του Γενικού Συστήματος 
Υγείας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.251-2007) 

Υγείας Υγείας 

11. Ο περί των Προϋποθέσεων 
∆ιαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
∆ιαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.252-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Ο περί των Πράξεων 
Προσώπων που Κατέχουν 
Εμπιστευτικές Πληροφορίες και 
των Πράξεων Χειραγώγησης της 
Αγοράς (Κατάχρησης Αγοράς) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.253-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους 
επί των Χρηματιστηριακών 
Συναλλαγών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.254-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

14. Οι περί Στερεών και 
Επικίνδυνων Αποβλήτων (Χώροι 
Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.122-2007) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

15. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέση Επιθεωρητή 
Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.123-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Νομικών 

16. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 

Συγκοινωνιών και Συγκοινωνιών και 
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Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007) 

Έργων Έργων 

17. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.125-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

18. Έγγραφο (αρ. ΘΟΚ 3/2007) που 
αφορά την πρόσληψη εκτάκτων 
υπαλλήλων, σύμφωνα με τους 
περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
 (Αρ. Φακ. 10.10.004) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

19. Ειδικό ένταλμα αρ. 1 του 
προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
αποσταλέν από το Υπουργείο 
Οικονομικών την 9η Νοεμβρίου 
2007, σύμφωνα με το εδάφιο (1) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου  
Νόμου του 2007 [N. 24(II)/2007]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

20. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού σύμφωνα με το 
εδάφιο (2) του άρθρου 18 του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου του 1974. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Άδειας Οδήγησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.045-2007) 

Ρίκκο Ερωτοκρίτου, 
βουλευτή Ευρωπαϊκού 
Κόμματος 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.212, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Σύμφωνα με ιατρική διαδικτυακή σελίδα, αποσύρεται από την παγκόσμια 
αγορά το σκεύασμα “Trasylol”.  Πρόκειται για νοσοκομειακό φάρμακο που χορηγείται 
σε ασθενείς έπειτα από επεμβάσεις ανοιχτής καρδιάς.  Οι επιστήμονες του καναδικού 
ινστιτούτου στην Οτάβα μελέτησαν την ασφάλεια αντιθρομβωτικών σκευασμάτων σε 
περίπου 3 000 ασθενείς οι οποίοι είχαν υποβληθεί σε επέμβαση ανοιχτής καρδιάς και 
ακολουθούσαν αγωγή με το εν λόγω φάρμακο. Η παρασκευάστρια εταιρεία “Bayer” 
αποφάσισε να αναστείλει προσωρινά τη διάθεσή του, μέχρι να διασταυρωθούν τα 
αποτελέσματα της μελέτης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Αν κυκλοφορεί το φάρμακο αυτό. 

2. Αν γνωρίζει τα στοιχεία της πιο πάνω έρευνας. 

3. Αν προτίθεται να το αποσύρει από την κυκλοφορία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.213, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2007, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ντίνας Ακκελίδου 

 «Επειδή δεχόμαστε συνεχώς παράπονα από Νοσηλευτές Β΄ των οποίων η 
μητρική γλώσσα δεν είναι η ελληνική, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε προτίθεται, ως υπουργείο γενικότερα 
και ως Νοσηλευτική Σχολή ειδικότερα, να πραγματοποιήσει σειρά μαθημάτων για 
αναβάθμιση των Νοσηλευτών Β΄ σε Νοσηλευτές Α΄.  Επίσης, κατά πόσο προτίθεται 
να διαφοροποιήσει τις εξετάσεις γνώσης και χρήσης της ελληνικής γλώσσας, στις 
οποίες εξετάζονται μη Κύπριοι επαγγελματίες επιστήμονες οι οποίοι θέλουν να 
δουλέψουν στο δημόσιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.214, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι οι κάτοικοι του χωριού ∆ασάκι Άχνας δεν παίρνουν 
καμιά οικονομική βοήθεια ως κάτοικοι ακριτικής περιοχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το αν θεωρείται ακριτική περιοχή το χωριό ∆ασάκι Άχνας 
και, εάν ναι, ποια είναι τα ωφελήματα των κατοίκων του χωριού. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.215, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων στη βιοτεχνική περιοχή (γ΄ 
φάση) στο χωριό ∆ασάκι Άχνας, τους λόγους της καθυστέρησης και το 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.216, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το διαχωρισμό των επιπρόσθετων προσφυγικών 
οικοπέδων, πέραν των τριάντα πέντε που έχουν ήδη εγκριθεί, και μέχρι ποιο στάδιο 
βρίσκονται οι διαδικασίες παραχώρησής τους στους δικαιούχους. 
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 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.217, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κύπρου Χρυσοστομίδη 

 «Κατά τη διάρκεια επίσκεψης που πραγματοποίησα στην κοινότητα 
Επισκοπειού διαπίστωσα, μετά από επαφές που είχα με κοινοτικούς παράγοντες, ότι 
η λειτουργία της Σχολικής Εφορίας Επισκοπειού είναι αδύνατη μετά την παραίτηση 
του προέδρου και άλλων τριών μελών της σχολικής εφορίας.  Τα μέλη αυτά είναι και 
μέλη του κοινοτικού συμβουλίου.  Το πρόβλημα αυτό δημιούργησε αναστάτωση στην 
κοινότητα και η συνέχιση της λειτουργίας της σχολικής μονάδας θεωρείται αμφίβολη. 

 Η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ολυμπία 
Στυλιανού κάλεσε με επιστολή της τα παραιτηθέντα μέλη να αποσύρουν τις 
παραιτήσεις τους ή να παραιτηθούν και από το κοινοτικό συμβούλιο, καθότι το 
εκάστοτε κοινοτικό συμβούλιο ενός χωριού αποτελεί και τη σχολική εφορία. 

 Σημειώνεται επίσης ότι υπάρχει πρόταση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για λειτουργία περιφερειακού δημοτικού σχολείου στις κοινότητες Πέρα, 
Επισκοπειού και Πολιτικού, η οποία δε βρίσκει σύμφωνους αρκετούς κατοίκους της 
κοινότητας Επισκοπειού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι σκοπεύει να πράξει για αντιμετώπιση του εν λόγω προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.218, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη χρήση του λατινικού αλφαβήτου για την αναγραφή των 
ονομάτων των πόλεων, χωριών και τοποθεσιών.  Παρακαλώ επίσης όπως μας σταλεί 
ο κατάλογος των ονομάτων αυτών. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.219, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι οι πρόσφυγες που έχουν ανεγείρει κατοικία σε 
συνοικισμούς αυτοστέγασης και δεν έχουν ακόμη τίτλο ιδιοκτησίας δεν μπορούν να 
πάρουν την ειδική χορηγία για την αγορά ή ανέγερση καινούριας κατοικίας 
(αντιστάθμισμα ΦΠΑ). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.220, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου καταρτίστηκε πρόγραμμα 
αποξήλωσης των στεγών αμιάντου από τα δημόσια εκπαιδευτήρια.  Παρά τις 
δυσκολίες και τα προβλήματα, έχω πληροφορηθεί ότι σε πολλά κτίρια δημοτικών 
σχολείων έχουν γίνει ήδη εργασίες απομάκρυνσης των στεγών από αμίαντο.  
Σύμφωνα όμως με πληροφορίες μας, υπάρχουν ακόμα δημόσια και ιδιωτικά 
εκπαιδευτήρια όπου υπάρχουν στέγες αμιάντου.   
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το βαθμό υλοποίησης του σχεδίου αποξήλωσης των στεγών 
αμιάντου από τα δημόσια και ιδιωτικά εκπαιδευτήρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.221, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην τελευταία τροποποίηση του περί Πολεοδομίας Νόμου συμπεριλήφθηκε 
στη διαδικασία της τροποποίησης των τοπικών σχεδίων η δημόσια ακρόαση.  
Πληροφορούμαι ότι πολύ σύντομα θα ξεκινήσει η διαδικασία της τροποποίησης των 
ζωνών ανάπτυξης στις κοινότητες της υπαίθρου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν θα περιλαμβάνεται η διαδικασία της δημόσιας ακρόασης κατά την 
αναθεώρηση των ζωνών ανάπτυξης στις κοινότητες της υπαίθρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.222, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χωριό Θελέτρα υπάρχουν σχέδια για κοπή 
δέντρων σε ένα μικρό δάσος, προκειμένου να δημιουργηθεί χώρος για τη δημιουργία 
νέων οικοπέδων.  Το χωριό βρίσκεται σήμερα σε περιοχή που δεν αντιμετωπίζει 
προβλήματα κατολίσθησης, όπως η προηγούμενη τοποθεσία του χωριού. 

 Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, υπάρχει χώρος για δημιουργία οικοπέδων 
και δε χρειάζεται να κοπούν τα δέντρα από το μικρό δάσος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να επιτρέψει την καταστροφή του μικρού δάσους στη 
Θελέτρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.223, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τελικά το Ε΄ ∆ημοτικό Σχολείο Αγλαντζιάς κρίθηκε για 
οικονομικοτεχνικούς λόγους ότι δεν πρέπει να τύχει αντισεισμικής αναβάθμισης.  Ο 
λόγος είναι ότι το κόστος της συνολικής αναβάθμισης φαίνεται να υπερβαίνει το 
καθορισμένο ποσοστό σε σχέση με την εργασία κατεδάφισης και ανακατασκευής.  
Όμως, παρά τη διαπίστωση αυτή, δε φαίνεται να έχει παρθεί απόφαση για κατεδάφιση 
και επανακατασκευή του κτιρίου.  Το ίδιο, πληροφορούμαι, έχει συμβεί και σε άλλα 
σχολεία (π.χ. στο ∆ημοτικό Σχολείο Κάθικα). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα σχολεία τα οποία έχει κριθεί ότι από οικονομικοτεχνική άποψη 
καλύτερα είναι να κατεδαφιστούν, παρά να αναβαθμιστούν αντισεισμικά, πότε 
αναμένεται να προχωρήσουν οι εργασίες ανακατασκευής και αν προκύπτουν κίνδυνοι 
για την ασφάλεια των παιδιών και του εκπαιδευτικού προσωπικού από τη χρήση 
αυτών των σχολείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.224, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Κύπρο τα παιδιά μεταφέρουν από και προς το 
σχολείο πολλή γραφική ύλη και βιβλία μέσα στις σχολικές τσάντες, με αποτέλεσμα 
αυτές να είναι υπέρβαρες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει έρευνες και αν υπάρχουν στοιχεία για το θέμα της 
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υπέρβαρης σχολικής τσάντας, για τις επιπτώσεις στην υγεία των παιδιών, καθώς και 
για τα μέτρα που προτίθεται να πάρει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προς 
αντιμετώπιση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.225, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι ανατολικές παραλίες της Πάφου είναι σε ορισμένες 
περιπτώσεις γεμάτες από σκουπίδια, τα οποία εμφανώς προέρχονται από διερχόμενα 
πλοία.  Πολλές υποψίες βαραίνουν τα κρουαζιερόπλοια που συχνά διέρχονται ανοιχτά 
της Πάφου με προορισμό το Αιγαίο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν υπάρχει γραφείο του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας στην 
Πάφο και αν γίνονται, πόσες και από ποιους έρευνες στα διερχόμενα πλοία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.226, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω λάβει διαμαρτυρίες από οδηγούς στην πόλη της Πάφου για την 
ανεξέλεγκτη τοποθέτηση κυρτωμάτων.  Σύμφωνα με τις καταγγελίες, τοποθετούνται 
κυρτώματα ακόμα και σε περιοχές όπου δεν υπάρχουν σχολεία ή αυξημένη 
κυκλοφορία πεζών ούτε είναι δυνατόν να αναπτυχθούν μεγάλες ταχύτητες από 
διερχόμενα αυτοκίνητα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των κυρτωμάτων στην πόλη της Πάφου, για το ποιοι 
αποφασίζουν για την τοποθέτησή τους και αν έχει αξιολογηθεί η παρουσία τους ως 
παράγοντας που απαμβλύνει το μεγάλο πρόβλημα των τροχαίων ατυχημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.227, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Τι μέλλει γενέσθαι με το Τμήμα Τροφοδοσίας των Κυπριακών Αερογραμμών; 

2. Ποιο το κέρδος και ποια η ζημιά του τμήματος τα τελευταία τρία χρόνια; 

3. Υπάρχει απόφαση για μετεξέλιξη του τμήματος; 

4. Έχει εμπλακεί το προσωπικό του τμήματος στην όλη διαδικασία μετεξέλιξής 
του, εάν όχι, πώς θα διασφαλιστεί η εμπλοκή του;  Υπάρχει ανοικτός διάλογος 
διαβούλευσης με το προσωπικό; 

5. Υπάρχει πρόθεση της κυβέρνησης για μετεξέλιξη του τμήματος σε δημόσια 
κρατική εταιρεία με συμμετοχή του υφιστάμενου προσωπικού; 

6. Γιατί οι μισθοί του προσωπικού του τμήματος έχουν μειωθεί και τα τελευταία 
χρόνια δεν τυγχάνουν καμίας αυξήσεως; 

Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.132, 
ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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«Θέμα:  Ερώτηση με αρ.23.06.009.01.132, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας, 
με αρ. φακ. 23.06.009.01.132 ημερ. 8.11.2006 και 17.9.2007, και να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Για μελέτη και προώθηση του αιτήματος των δασκάλων Μουσικής και της 
Π.Ο.Ε.∆. για μισθολογική αναβάθμιση των δασκάλων Μουσικής που 
παραμένουν καθηλωμένοι στις μισθολογικές κλίμακες Α2-5-Α7, το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού πρότεινε στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού, με επιστολή του ημερομηνίας 6.11.2006, τη σύσταση μικτής 
Επιτροπής που να αποτελείται από εκπροσώπους του Υ.Π.Π. και του Τ.∆.∆.Π.  
Παράλληλα, στις 21.11.2006 το θέμα συζητήθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας.  Στις 11.1.2007 συστάθηκε η μικτή Επιτροπή και αφού 
συζητήθηκε το θέμα, το Υ.Π.Π. ανέμενε τις θέσεις του Υπουργείου 
Οικονομικών.  Για την πορεία του θέματος μέχρι αυτού του σημείου 
ενημερώθηκε σχετικά ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας 
με επιστολή μας με αρ. φακ. 15.6.18 και ημερ. 23.1.2007. 

2. Το Τ.∆.∆.Π., με επιστολή του ημερομηνίας 12.2.2007, απάντησε ότι η 
προσφορότερη ρύθμιση για τη μισθολογική αναβάθμιση των δασκάλων 
Μουσικής, ώστε να μη δημιουργείται οποιοδήποτε προηγούμενο, είναι να 
παρασχεθεί η δυνατότητα ανέλιξής τους στην Κλ. Α8, όπως και οι εκπαιδευτές 
στη Μέση Τεχνική Εκπαίδευση.  Και αυτό πάνω σε προσωπική βάση με το 
δικαιολογητικό ότι πρόκειται για μια φθίνουσα κατηγορία προσωπικού όπου οι 
θέσεις είναι σημειωμένες με διπλό σταυρό και με την κένωσή τους θα 
καταργηθούν. 

3. Για τις θέσεις του Υπουργείου Οικονομικών ενημερώθηκε η Π.Ο.Ε.∆. η οποία 
με σχετική επιστολή της ημερομηνίας 14.3.2007, ανέφερε ότι συμφωνεί όπως η 
ρύθμιση που προτείνει το Τ.∆.∆.Π. περιληφθεί στα πλαίσια του υπό προώθηση 
Έκτακτου Προϋπολογισμού.  Το αίτημα της Π.Ο.Ε.∆. διαβιβάστηκε στο 
Τ.∆.∆.Π. με επιστολές μας ημερομηνίας 15.3.2007 και 2.5.2007 και με σχετική 
τηλεφωνική επικοινωνία για τις δικές του ενέργειες με στόχο την ικανοποίηση 
του αιτήματος της Π.Ο.Ε.∆. 

4. Η σχετική πρόνοια περιλήφθηκε στον Προϋπολογισμό του 2008.  Για την 
εξέλιξη του θέματος ενημερώθηκε σχετικά η Π.Ο.Ε.∆. με επιστολή μας ημερ. 
11.10.2007. 

 Με βάση τα πιο πάνω, οι ∆άσκαλοι Μουσικής (Κλίμακες Α2, Α5 και Α7) 
ανελίσσονται μέχρι την κλίμακα Α8 πάνω σε προσωπική βάση από την 1.1.2008. 

 Παρακαλώ να σημειωθεί ότι η απάντηση έχει εγκριθεί από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.186, 

ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη, σχετική με τη μεταφορά των μαθητών της υπαίθρου 
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 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.186 και ημερ. 9.10.2007, η οποία από παραδρομή δεν 
απαντήθηκε, και να σας πληροφορήσω ότι το αίτημα έχει ικανοποιηθεί με την 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, με αρ. 64.573 και ημερ. 1.11.2006, με την 
οποία εγκρίθηκε η επιδότηση της μεταφοράς των μαθητών Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης από αγροτικές περιοχές σε σχολεία αστικών περιοχών που διακινούνται 
με αγροτικά λεωφορεία, ως βοήθεια προς τις αγροτικές οικογένειες, στα πλαίσια 
έγκρισης του έκτακτου Πακέτου Μέτρων Ενίσχυσης της Κοινωνικής Συνοχής. 

2. Σε ό,τι αφορά τους υπόλοιπους μαθητές της υπαίθρου, πληροφορείσθε ότι, με 
την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 54.553 και ημερ. 21.11.2001, έχει 
εγκριθεί η επιδότηση της μεταφοράς των μαθητών από τα χωριά τους στα σχολεία της 
Εκπαιδευτικής Περιφέρειας στην οποία ανήκουν τα χωριά αυτά. 

3. Παρακαλώ να σημειωθεί ότι η απάντηση έχει εγκριθεί από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.201, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.201, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2006, σχετικά με το 
Πρωτόκολλο του Κιότο για τις κλιματικές αλλαγές 

 Αναφέρομαι στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.01.201 και ημερομηνία 15 
∆εκεμβρίου 2006, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Πρωτόκολλο του Κιότο, αποτελεί ένα από τα καλύτερα εργαλεία που έχει 
στα χέρια της η ανθρωπότητα για αντιμετώπιση του φαινόμενου των κλιματικών 
αλλαγών.  Το Πρωτόκολλο καθορίζει για πρώτη φορά νομικά δεσμευτικούς στόχους 
για τον περιορισμό των εκπομπών των αερίων του θερμοκηπίου και επιβεβαιώνει την 
ανάγκη συνεργασίας της διεθνούς κοινότητας σε θέματα που αφορούν σε ένα 
σημαντικότατο περιβαλλοντικό πρόβλημα.  Το κεντρικό σημείο του Πρωτοκόλλου είναι 
οι νομικά κατοχυρωμένες δεσμεύσεις των αναπτυγμένων κρατών να ελαττώσουν 
μεμονωμένα, ή σε συνεργασία με άλλες χώρες, τις εκπομπές έξι αερίων του 
θερμοκηπίου (Co2, CH4, N2O, HFC, PFC και SF6), αρχικά για την περίοδο 2008-2012, 
σε ποσοστό μεγαλύτερο του 5% από τα επίπεδα του 1990.  Η Ε.Ε. δεσμεύτηκε για 
μείωση των εκπομπών της κατά 8%. 

 Η Κύπρος έχει επικυρώσει τη Σύμβαση Πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών για τις 
Κλιματικές Μεταβολές το 1997 (Κυρ. Νόμος 19 (ΙΙΙ)/1997) καθώς επίσης και το σχετικό 
με τη Σύμβαση Πρωτόκολλο του Κιότο, το 2003 (Κυρ. Νόμος 29(ΙΙΙ)/03). 

 Στα πλαίσια των δεσμεύσεων που απορρέουν από τη Σύμβαση και από το 
Πρωτόκολλο του Κιότο, τα Κράτη Μέλη έχουν δεσμευτεί, μεταξύ άλλων, να 
υποβάλλουν στη Γραμματεία της Σύμβασης εθνικές απογραφές για τις ανθρώπινες 
εκπομπές ανά πηγή εκπομπής, καθώς και τις δεσμεύσεις ανά δεξαμενή παγίδευσης, 
όλων των αερίων που συμβάλλουν στο φαινόμενο του θερμοκηπίου, 
χρησιμοποιώντας συγκεκριμένες μεθοδολογίες οι οποίες εγκρίθηκαν από τη ∆ιάσκεψη 
των Μερών. 

 Η Κύπρος (όπως και η Μάλτα) δεν περιλαμβάνεται στο Παράρτημα Ι της 
Σύμβασης, ούτε και στο Παράρτημα Β του Πρωτοκόλλου του Κιότο, γιατί όταν 
υιοθετήθηκε η Σύμβαση δεν ήταν μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εθεωρείτο 
αναπτυσσόμενη και όχι αναπτυγμένη χώρα.  Ως εκ τούτου, η Κύπρος δεν έχει τις ίδιες 
υποχρεώσεις έναντι της Ε.Ε. αναφορικά με τον περιορισμό των εκπομπών και την 
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ετοιμασία και υποβολή ετήσιων εκθέσεων.  Εκτιμάται ότι οι δεσμεύσεις που τελικά θα 
αναλάβει η Κύπρος θα αφορούν τη 2η περίοδο δεσμεύσεων, δηλαδή μετά το έτος 
2012. 

 Η Απόφαση με Αρ. 280/2004/ΕΚ καθορίζει, μεταξύ άλλων, την υποχρέωση των 
Κρατών Μελών να εκπονούν και να υποβάλλουν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, μέχρι τις 
15 Ιανουαρίου κάθε έτους, έκθεση προόδου, με στόχο τη διευκόλυνση της 
προετοιμασίας των ετήσιων εκθέσεων της Επιτροπής, σύμφωνα με τις υποχρεώσεις 
που απορρέουν από τη Σύμβαση και το Πρωτόκολλο του Κιότο. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις προτροπές της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και την πιο 
πάνω Απόφαση, από τον Απρίλιο του 2005, η Κύπρος υποβάλλει εθελοντικά σχετικές 
εκθέσεις προς την Επιτροπή, οι οποίες αφορούν την απογραφή των εκπομπών 
θερμοκηπιακών αερίων και τις πολιτικές και τα μέτρα μείωσης. 

 Τέλος, όσον αφορά την έκθεση Στερν, εκτιμούμε ότι δεν έγινε αναφορά στην 
Κύπρο, αφού τα δεδομένα που χρησιμοποιήθηκαν ήταν αυτά που υπήρχαν το 2000, 
ενώ οι εκθέσεις της Κύπρου στέλλονται στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μετά το 2005. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.204, 
ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«ΘΕΜΑ:  Απάντηση στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη αρ. ερώτησης 
23.06.009.01.204 ημερομηνίας 3/1/2007 σχετικά με την δημιουργία αίθουσας 

πολλαπλής χρήσης στο Β΄ ∆ημοτικό Σχολείο Λατσιών 

 Σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο έχει ετοιμάσει 10ετές πρόγραμμα ανέγερσης 
αιθουσών πολλαπλής χρήσης σε όλα τα μεγάλα σχολεία το οποίο υποβλήθηκε στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση. 

 Ειδικά για το Β΄ ∆ημοτικό Σχολείο Λατσιών περιλαμβάνεται πρόνοια στον 
Προϋπολογισμό 2007 για μελέτη αίθουσας πολλαπλής χρήσης και προτάθηκε στον 
Προϋπολογισμό 2008 ποσό £120.000 για έναρξη εργασιών.  Η αίθουσα 
προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί αρχές του 2009. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση της απάντησης μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.292, 

ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

«ΘΕΜΑ:  Απάντηση στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη με αρ. 
23.06.009.01.292 ημερομηνίας 1/3/2007 με θέμα το Α΄ ∆ημοτικό Σχολείο Γερίου 

 Σας πληροφορώ ότι το έργο στο οποίο αναφέρεστε έχει ολοκληρωθεί και έχει 
αποκατασταθεί η κανονική είσοδος στο σχολείο. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι το αίτημα αφορούσε προσωρινή διευθέτηση εισόδου η οποία 
και έγινε από το 2/2007. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση της απάντησης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.303, 

ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Γεώργιου Τάσου 

«ΘΕΜΑ:  Απάντηση στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γεώργιου Τάσου αρ. ερώτησης 
23.06.009.01.303 ημερομηνίας 8/3/2007 με θέμα το νέο ∆ημοτικό Σχολείο Τρούλλων 

 Σας πληροφορώ ότι για την ανέγερση νέων κτιρίων ∆ημοτικού Σχολείου 
Τρούλλων περιλαμβάνεται πρόνοια στον Προϋπολογισμό 2007 για μελέτη. 

 Για υλοποίηση του έργου έχουν διοριστεί ιδιώτες μελετητές από το 2006.  
∆υστυχώς δεν κατέστη δυνατό η προώθηση του σχεδιασμού λόγω καθυστέρησης 
στην οριστική οριοθέτηση του γηπέδου και στην προώθηση της απαλλοτρίωσης. 

 Το έργο περιλαμβάνεται και στον Προϋπολογισμό 2008 για μελέτη.  Η 
υλοποίηση του αναμένεται να αρχίσει αρχές του 2009. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση της απάντησης μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.360, ημερομηνίας 3 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.360 και ημερομηνία 3 Μαΐου 2007 του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή. 

 Αναφέρομαι στην προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής με αρ. Ερ. 23.06.009.01.360 και ημερομ. 
3/5/2007 σχετικά με ερώτηση του βουλευτή κ. Ανδρέα Φακοντή και σας πληροφορώ 
ότι: 

1. Έχει γίνει περιβαλλοντική και τεχνοοικονομική μελέτη και έχουν ετοιμασθεί τα 
έγγραφα προσφορών για την αποκατάσταση του σκυβαλότοπου στην Αγία 
Μαρινούδα της Επαρχίας Πάφου.  Το Έργο αυτό συγχρηματοδοτείται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

2. Για την απομάκρυνση των εμπορευματοκιβωτίων από την περιοχή τα οποία 
περιέχουν αμίαντο, αρμόδιο για να απαντήσει στο ερώτημα αυτό είναι το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στο οποίο μπορεί να 
αποταθεί ο κ. Ανδρέας Φακοντής για να ενημερωθεί. 

3. Για τα χρονοδιαγράμματα για την αποκατάσταση του σκυβαλότοπου, σας 
πληροφορώ ότι όταν περατωθούν όλες οι προβλεπόμενες διαδικασίες, θα 
αρχίσουν οι εργασίες αποκατάστασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.01.376, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.376, ημερ 8 Μαΐου 2007 του Βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.376 και ημερ. 
8/5/2007 και 11/10/2007 σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω την απάντηση 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 
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 Σε όλους τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος αποστελλόταν μέχρι και το 2006 
σχετική βεβαίωση, στην οποία αναγραφόταν ότι ήταν ‘δικαιούχοι δωρεάν 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης’. 

 Στη βεβαίωση που στάληκε το 2007 προς όλους τους λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος, για να επισυναφθεί στην αίτησή τους προς το Υπουργείο Υγείας για 
έκδοση Ταυτότητας Νοσηλείας, έχει απαλειφθεί η φράση και ‘δικαιούται δωρεάν 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη’.  Αυτό κρίθηκε σκόπιμο, γιατί μετά από συνεννόηση 
με το Υπουργείο Υγείας, μας έχει υποδειχτεί ότι σύμφωνα με τους περί Κυβερνητικών 
Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικούς) Κανονισμούς του 2000 έως 2005, 
πρόσωπα τα οποία δεν είναι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή υπήκοοι κράτους 
μέλους και μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου, ανεξάρτητα αν είναι λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος, δεν δικαιούνται δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης. 

 Οι λήπτες δημοσίου βοηθήματος επισυνάπτουν στην αίτησή τους προς το 
Υπουργείο Υγείας για έκδοση Ταυτότητας Νοσηλείας τη σχετική βεβαίωση ότι είναι 
λήπτες και εναπόκειται στο Υπουργείο Υγείας να αποφασίσει αν οι αιτητές δικαιούνται 
δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, σύμφωνα με τους Κανονισμούς που το ίδιο 
εφαρμόζει.  Αυτό κρίθηκε σκόπιμο, αφού μεταξύ των ληπτών δημοσίου βοηθήματος 
υπάρχουν εκτός των Κύπριων πολιτών και υπήκοοι τρίτων χωρών.  Επισυνάπτεται 
για πληρέστερη ενημέρωση η σχετική επιστολή του Υπουργείου Υγείας, όπως και 
δείγμα της διαφοροποιημένης βεβαίωσης.» 

Σημείωση:    Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.   
   Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.450, 

ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας ημερ. 19 Ιουνίου 2007 σχετικά με την 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Περδίκης με αρ. 23.06.009.01.450 

ημερ. 7 Ιουνίου 2007, και να σας ενημερώσω με τα ακόλουθα: 

 Από το 2004 ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου επιχορηγεί παραστάσεις με 
βάση τρία σχέδια επιχορηγήσεων θεατρικής δημιουργίας. 

Σχέδιο Α΄: Επιχορηγήσεις προς ομάδες με ποσά μέχρι £5.000 

Σχέδιο Β΄: Ad hoc επιχορηγήσεις από μη κερδοσκοπικές εταιρείες με ποσά από 
£5.000-£20.000 

Σχέδιο Γ΄: Ετήσιο Σχέδιο επιχορήγησης μη κερδοσκοπικών εταιρειών με ποσά 
άνω των £100.000. 

 Η αίτηση του κ. Φώτου Φωτιάδη για χρηματική επιχορήγηση του έργου με τίτλο 
“Του Έρωτα και του Μύθου” που ανέβασε με την ομάδα του, βάσει των πιο πάνω 
Σχεδίων εμπίπτει στο Σχέδιο Α΄ επιχορηγήσεων θεατρικής δημιουργίας σύμφωνα με 
το οποίο οι παραγωγές θεατρικών ομάδων μπορούν να επιχορηγηθούν με ποσό 
μέχρι £5.000.  Αναφέρουμε, επίσης, ότι η παραγωγή του κ. Φωτιάδη έχει 
επιχορηγηθεί με το ποσό των £3.000 από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες. 

 Παρακαλώ να σημειωθεί ότι το περιεχόμενο της απάντησης έχει εγκριθεί από 
τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες.» 



 

 69

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.452, ημερομηνίας 7 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.452 και ημερομηνία 7 Ιουνίου 2007 του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη. 

 Αναφέρομαι στην προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής με αρ. Ερ. 23.06.009.01.452 και 
ημερομηνία 19 Ιουνίου 2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σε απάντηση του 
υποβληθέντος ερωτήματος βεβαιώ πως έχει γίνει περιβαλλοντική και τεχνοοικονομική 
μελέτη και έχουν ετοιμασθεί τα έγγραφα προσφορών για την αποκατάσταση του 
σκυβαλότοπου στην Αγία Μαρινούδα στην Επαρχία Πάφου.  ∆εν έχουν ανακοινωθεί 
οι όροι του διαγωνισμού όπως αναφέρει ο κ. Περδίκης στην πιο πάνω υπό απάντηση 
ερώτηση του. 

 Σημειώστε επίσης ότι το έργο αυτό συγχρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και την Κυπριακή ∆ημοκρατία και όταν περατωθούν όλες οι προβλεπόμενες 
διαδικασίες θα αρχίσουν οι εργασίες αποκατάστασης του σκυβαλότοπου αυτού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.489, 

ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.489, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφορικά με την επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.01.489 και ημερ. 
28/06/07 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού και ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού (ΚΟΑ) δεν έχει 
μέχρι σήμερα δεχθεί αίτημα από την Κοινότητα Τίμης για ενίσχυση της προς το σκοπό 
της δημιουργίας Πολιτιστικού κέντρου και γηπέδου αθλοπαιδιών. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.512, ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.512 και ημερομηνία 22 Ιουνίου, 2007 του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα. 

 Αναφέρομαι στην προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής με αρ. Ερ. 23.06.009.01.512 και 
ημερομηνία 26 Ιουνίου, 2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σε απάντηση του 
υποβληθέντος ερωτήματος του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα να σας πληροφορήσω ότι 
έχει γίνει περιβαλλοντική και τεχνοοικονομική μελέτη και έχουν ετοιμασθεί τα έγγραφα 
προσφορών για την αποκατάσταση του σκυβαλότοπου στην Αγία Μαρινούδα της 
Επαρχίας Πάφου. 

 Να σημειωθεί ότι, το έργο συγχρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία και όταν περατωθούν όλες οι προβλεπόμενες διαδικασίες, 
θα αρχίσει η αποκατάστασή του.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.513, ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.513 και ημερομηνία 22 Ιουνίου, 2007, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα. 

 Αναφέρομαι στην προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών 
επιστολή, του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.009.01.513 και ημερομηνία 2 Ιουλίου, 2007, και με την παρούσα, απαντώντας 
στην υπό απάντηση ερώτηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, σας πληροφορώ ότι 
έχουν γίνει μελέτες σκοπιμότητας καθώς επίσης και χωροθετική, περιβαλλοντική και 
τεχνοοικονομική μελέτη για την κατασκευή ενός σύγχρονου εργοστασίου 
επεξεργασίας αποβλήτων από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις την Επαρχία 
Πάφου, και μόλις ολοκληρωθούν οι απαιτούμενες διαδικασίες, θα προκηρυχθούν 
προσφορές για την κατασκευή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.531, 

ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.531, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 29 Ιουνίου 2007 
σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση και να σας διαβιβάσω τις απαντήσεις στα σημεία 
που θίγονται στη σχετική επιστολή, οι οποίες διαμορφώθηκαν σε συνεργασία με το 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου και το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού, ως ακολούθως: 

 Σημείο 1:  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θεωρεί ότι δεν υπάρχει 
ασάφεια ως προς τη νομοθεσία σχετικά με το διδακτικό ερευνητικό προσωπικό 
(εντεταγμένο), όλων των βαθμίδων, το οποίο, κατά την ημερομηνία έναρξης της 
λειτουργίας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΠΚ), υπηρετούσε στα υπό 
ένταξη ιδρύματα.  Εξάλλου, οι τελικές ρυθμίσεις αντικατοπτρίζονται στον 
Τροποποιητικό Νόμο περί ΤΠΚ και στο Συμπληρωματικό Προϋπολογισμό του ΤΠΚ, 
τα οποία συζητήθηκαν και εγκρίθηκαν από τη Βουλή σε μεταγενέστερο στάδιο από 
την ημερομηνία υποβολής της πιο πάνω Ερώτησης. 

 Σημείο 2:  Οι λεπτομέρειες που αφορούν την ανέλιξη του προσωπικού είναι 
γνωστές στους ενδιαφερομένους εφόσον τα κριτήρια είναι διατυπωμένα στη σχετική 
Συμφωνία που έχει επέλθει.  Οι σχετικοί κανονισμοί θα καταρτιστούν εντός του 
ακαδημαϊκού έτους 2007-2008. 

 Σημείο 3:  Όσον αφορά τη βαθμίδα του Ανώτερου Λέκτορα, σύμφωνα με το 
Τ.Π.Κ., αυτή θα μπορούσε να απουσιάζει.  Κατά τη διαπραγμάτευση μεταξύ των 
εμπλεκόμενων ιδρυμάτων με το Πανεπιστήμιο, είχε συμφωνηθεί η κατάργηση της 
βαθμίδας αυτής.  Εντούτοις, όπως αναφέρει το Τ.Π.Κ., αυτό θα προϋπέθετε ότι θα 
υπήρχαν άτομα της ίδιας βαθμίδας του ενταγμένου προσωπικού (Λέκτορες και 
Επίκουροι), τα οποία θα έπρεπε να τοποθετούνταν σε διαφορετικές μισθοδοτικές 
κλίμακες, εφόσον οι Ανώτεροι Λέκτορες θα μπορούσαν να κατανεμηθούν σε 
διαφορετικές βαθμίδες.  Με τη διευθέτηση αυτή, όπως επισημαίνει το Τ.Π.Κ., θα 
προέκυπταν προβλήματα σε ποικίλα επίπεδα. 

 Σημείο 4:  Σχετικά με τη διατήρηση της μισθοδοτικής διάκρισης μεταξύ του 
ενταγμένου και του εκλεγμένου προσωπικού, αυτή διατηρείται διότι οι δύο κατηγορίες 
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έχουν διαφορετική αφετηρία ενώ τα προσόντα του εκλεγμένου και του ενταγμένου 
προσωπικού διαφέρουν. 

 Σημείο 5:  Η κατοχή διδακτορικού αποτελεί βασικό προσόν μόνο για την εκλογή 
στη βαθμίδα του Λέκτορα.  Η θέση του Επίκουρου Καθηγητή απαιτεί κατοχή 
διδακτορικού καθώς επίσης και επιπλέον προσόντα.  Ως εκ τούτου, η κατοχή 
διδακτορικού τίτλου από το ενταγμένο προσωπικό δεν αποτελεί την αποκλειστική 
προϋπόθεση εκλογής σε βαθμίδα ανώτερη του Λέκτορα.  Η πιο δίκαιη ακαδημαϊκή 
αξιολόγηση του ενταγμένου προσωπικού θα γινόταν μέσα από τις διαδικασίες εκλογής 
εκλεγμένου προσωπικού σε θέσεις που προκηρύσσονται από το Πανεπιστήμιο.  
Επιπλέον, η ένταξη κατά την αφετηρία δεν μπορούσε να διαφοροποιήσει το 
προσωπικό σε κατηγορίες με κριτήρια άλλα από την υπηρεσιακή τους κατάσταση στο 
σημείο “μηδέν”. 

 Σημείο 6:  Οι ερωτήσεις του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παιδείας, κου Τορναρίτη, προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εγέρθηκαν στις 
27 Ιουνίου 2007 και, ως επί το πλείστον, αναφέρονται σε κατ’ αρχή κείμενο 
Συμφωνίας.  Στο μεταξύ, το κείμενο της Συμφωνίας διαφοροποιήθηκε.  Ως εκ τούτου, 
αρκετά από τα ερωτήματα απαντώνται στο ίδιο το κείμενο της Συμφωνίας που τελικά 
επήλθε, αντίγραφο της οποία επισυνάπτεται. 

 Σημειώνεται ότι το περιεχόμενο της παρούσας επιστολής έχει εγκριθεί από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.   
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.584, ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μας, ημερ. 18/07/07 με αρ. 
Ερ.: 23.06.009.01.584, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκης Ομήρου, σχετικά με το θέμα του 
ποσοστού της κρατικής συνεισφοράς για τα πολεοδομικά-οδικά έργα και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω ότι με βάση την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ.: 
1671 της 7ης Νοεμβρίου 2002, το ποσοστό της κρατικής συνεισφοράς έχει καθοριστεί 
σε 80%.  Για τα άλλα πολεοδομικά έργα (πλατείες, κάλυψη αργακιών κλπ), ισχύει η 
Κυβερνητική συνεισφορά που ανέρχεται σε 2/3.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.588, ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μας, ημερ. 18/07/07 με αρ. 
Ερ.:23.06.009.01.588, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκης Ομήρου, σχετικά με το πολεοδομικό 
έργο της βελτίωσης της Λεωφόρου 28ης Οκτωβρίου και τμήματος της Οδού Ηλία 
Παπακυριακού στην Έγκωμη και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το πιο πάνω 
Έργο έχει εγκριθεί ως Πολεοδομικό και συμπεριλαμβάνεται στον Προϋπολογισμό του 
2007 με συνεισφορά 80% η Κυβέρνηση και 20% η Τοπική Αρχή.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.081, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. Ερ. 23.06.009.02.081 που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. 
Γιώργος Περδίκης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.02.081 και ημερομηνία 3 
Οκτωβρίου 2007, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα που αφορά την τιμή πώλησης των 
Εφημερίδων και Περιοδικών που εισάγονται από την Ελλάδα και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η τιμή που αναγράφεται πάνω στα περιοδικά και στις εφημερίδες που 
εισάγονται από την Ελλάδα είναι η λιανική τιμή πώλησης στην Ελλάδα.  Στην λιανική 
τιμή Ελλάδας αγοράζει ο Εισαγωγέας ο οποίος προσθέτει σ’ αυτά τα πιο κάτω έξοδα:- 

α) Τα έξοδα μεταφοράς τους στην Κύπρο. 

β) Τα έξοδα μεταφοράς πίσω στην Ελλάδα για τα αδιάθετα περιοδικά και 
Εφημερίδες. 

γ) Κέρδος/Προμήθειες εισαγωγέα. 

δ) Κέρδος/Προμήθειες περιπτέρου. 

ε) 5% ΦΠΑ. 

στ) Τα περιοδικά επειδή μεταφέρονται στη Κύπρο με πλοίο επιβαρύνονται και με 
εκτελωνιστικά έξοδα. 

2. Το θέμα της σύγχυσης που δημιουργείται με την εισαγωγή του Ευρώ και την 
διπλή αναγραφή των Τιμών σε Ευρώ και Κυπριακές λίρες επειδή μέχρι σήμερα 
η αναγραφόμενη Τιμή σε Ευρώ δεν ήτο η Τιμή πώλησης στην Κύπρο, 
συζητήθηκε σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών 
μεταξύ εκπροσώπων της ΠΟΒΕΚ, των Περιπτερούχων και των Καταστημάτων 
∆ιαρκούς Εξυπηρέτησης καθώς και με εκπροσώπους του Πρακτορείου 
∆ιανομής Τύπου.  Κατά την σύσκεψη λήφθηκε δέσμευση από το Πρακτορείο 
∆ιανομής Τύπου πως η αναγραφόμενη τιμή σε Ευρώ από τον εκδότη, θα 
καλύπτεται ολοκληρωτικά και από πάνω θα αναρτάται η Τιμή πώλησης σε 
Ευρώ η οποία θα ισχύει για την Κυπριακή αγορά που θα είναι η αντίστοιχη τιμή 
σε Κυπριακές λίρες. 

3. Έχουμε πληροφορηθεί επίσης από την Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού πως παλαιότερα εξέτασε κατά πόσο το Πρακτορείο ∆ιανομής 
Τύπου εκμεταλλεύεται την δεσπόζουσα θέση του και πως δεν προέκυψε τέτοιο 
θέμα. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.113, 
ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«ΘΕΜΑ:  Απάντηση στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου αρ. ερώτησης 
23.06.009.02.113 ημερομηνίας 2/10/2007 με θέμα την έναρξη κατασκευής του νέου 

Γυμνασίου Λάρνακας (∆ιανέλλειο περιοχή Αγ. Ιωάννη) 
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 Σας πληροφορώ ότι το έργο ευρίσκεται στα τελευταία στάδια της ετοιμασίας 
των σχεδίων.  Υπολείπεται η ολοκλήρωση της απαλλοτρίωσης του γηπέδου. 

 Με βάση την πρόνοια του Προϋπολογισμού και το διαθέσιμο κονδύλι για το 
2008, οι εργασίες θα πρέπει να αρχίσουν στα μέσα του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.124, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Απάντηση σε ερωτήματα που υποβλήθηκαν από τον αξιότιμο Βουλευτή κ. Κ. 
Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ: Ερ. 23.06.009.02.124, ημερομηνίας 
18/10/07 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επισυνάπτω πίνακα με τα ποσά δημόσιου 
βοηθήματος που παραχωρούνται σε Τουρκοκύπριους από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, καθώς και πίνακες με τα στοιχεία είσπραξης και πληρωμής παροχών για 
Τουρκοκύπριους ασφαλισμένους στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, για τα έτη 
2003 - 2006. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για πρόσθετες εξηγήσεις αν χρειαστεί.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα δε θα ξεκινήσει 
η συζήτηση θεμάτων του Τέταρτου Κεφαλαίου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 29 
Νοεμβρίου 2007, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.083-2007) 

 2. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.084-2007) 

 3. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.161-2007) 

 4. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.100-2007) 

 5. Οι περί Αμοιβαίας Συνδρομής για την Είσπραξη 
Απαιτήσεων Σχετικών με Ορισμένες Εισφορές, 
∆ασμούς, Φόρους και ΄Αλλα  Μέτρα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.102-2007) 

 6. Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.240-2007) 

 7. Ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.203-2007) 

 8. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Καταστολή 
Πράξεων Πυρηνικής Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.173-2007) 

 9. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών 
της, αφ’ ενός, και της Ελβετικής Συνομοσπονδίας, 
αφ’  ετέρου, για την Καταπολέμηση της Απάτης και 
κάθε άλλης Παράνομης ∆ραστηριότητας εις Βάρος 
των Οικονομικών τους Συμφερόντων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.190-2007) 

 10. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για 
την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής 
Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.181-2007) 

 11. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.218-2007) 

 12. Οι περί Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.117-2007) 

 13. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 
2111/2005) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.097-2007) 

 14. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, 
Καθήκοντα και Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

 15. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.086-2007) 

 16. Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - 
Θέσεις Ταχυδρομικού Λειτουργού και 
Ταχυδρομικού ∆ιανομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.089-2007) 

 17. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.090-2007) 

 18. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.091-2007 

 19. Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση 
Μετεωρολογικού Λειτουργού  (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.092-2007) 

 20. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

 21. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Γενικός Νοσηλευτικός 
Κλάδος - Θέση Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.096-2007) 

 22. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

 23. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση 
και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

 24. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

 25. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

 26. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

 27. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.114.2006) 

 28. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο 
Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

 29. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.002-2007) 

 30. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.027-2007) 

 31. Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Αγρίων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης και 
Εκπαίδευσης Κυνηγών) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.032-2007) 

 32. Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.040-2007) 

 33. Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών στα Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.053-2007) 

 34. Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού Ωρομίσθιου 
Προσωπικού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων 
πάνω από το όριο της φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 2. «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις 
νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 3. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από 
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 4. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
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Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 5. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 
προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 9. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 
ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Οι πληροφορίες που εμπλέκουν την 
Κύπρο σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι 
ενέργειες της κυβέρνησης προς διαλεύκανση των 
καταγγελιών και αποκατάσταση του καλού 
ονόματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.371.2006) 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται: «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.30 μ.μ.) 

 Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μουσκάλλης Ανδρέας 

Ακκελίδου Ντίνα Νικολάου Ιωνάς 

Αναστασιάδης Νίκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Αντωνίου Αντώνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Αριστοτέλους Άριστος Περδίκης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Πουργουρίδης Χρήστος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Σαμψών Σωτήρης 

Γεωργίου Γεώργιος Σαρίκας Φειδίας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σιζόπουλος Μαρίνος 
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Ευαγόρου Σταύρος Σταυριανός Πανίκκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Φορολογίας Ιπποδρομιακών Στοιχημάτων 
και Λαχείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί Συλλογικών 
Στοιχημάτων (Ρύθμιση και Φόρος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», οι 
αγορεύσεις που ακολούθησαν (Μ. Σιζόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Στ. Ευαγόρου, 
Γ. Γεωργίου, Α. Παπαδοπούλου, Α. Γεωργίου) και ψήφισή τους σε νόμους. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 2) του 2007», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Χρ. 
Πουργουρίδης, Σ. Χαραλάμπους, Μ. Σιζόπουλος, Γ. Περδίκης, Μ. Κυριακού, Α. 
Παπαδοπούλου, Α. Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, ∆. Συλλούρης, Ρ. Ερωτοκρίτου, 
Στ. Ευαγόρου, Ν. Παπαδόπουλος) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007», οι παρατηρήσεις του κ. Γεώργιου Τάσου και ψήφισή του σε 
νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συμβουλίου Αμπελοοινικών Προϊόντων 
(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2007», οι παρατηρήσεις των κ. 
Ρίκκου Ερωτοκρίτου και Ιωνά Νικολάου και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οργανισμού Νεολαίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Βασιλείου της Ισπανίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση του 
Οργανωμένου Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος του 2007», 

β. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αρμενίας για τη Συνεργασία στην 
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Καταπολέμηση του Οργανωμένου και Άλλων Μορφών Εγκλήματος 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007», 

γ. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Ινδίας για την 
Καταπολέμηση του Οργανωμένου Εγκλήματος, της ∆ιεθνούς 
Τρομοκρατίας και της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007»,  

οι παρατηρήσεις των κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, Ανδρέα Αγγελίδη και Ιωνά 
Νικολάου και ψήφισή τους σε νόμους, του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί της 
Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση του Οργανωμένου και Άλλων Μορφών Εγκλήματος 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

α. «Ο περί Ατυχημάτων και Επαγγελματικών Νόσων (Γνωστοποίηση) 
Καταργητικός Νόμος του 2007», 

β. «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Γνωστοποίηση 
Επαγγελματικών Ασθενειών) Κανονισμοί του 2007», 

γ. «Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Γνωστοποίηση 
Ατυχημάτων και Επικίνδυνων Συμβάντων) Κανονισμοί του 2007»,  

 ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Απόσυρση φαρμάκου για καρδιοπαθείς - Αναβάθμιση των Νοσηλευτών Β΄ σε 
Νοσηλευτές Α΄ - Παροχή οικονομικής βοήθειας στους κατοίκους του χωριού 
∆ασάκι Άχνας ως ακριτικής περιοχής - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων στη βιοτεχνική 
περιοχή στο ∆ασάκι Άχνας - ∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων - 
Προβλήματα στην κοινότητα Επισκοπειού από την παραίτηση μελών της 
σχολικής εφορίας - Κατάλογος ονομάτων των πόλεων, χωριών και τοποθεσιών 
με λατινικό αλφάβητο - Ειδική χορηγία για την αγορά ή ανέγερση καινούριας 
κατοικίας σε συνοικισμούς αυτοστέγασης - Σχέδιο αποξήλωσης στεγών 
αμιάντου από τα δημόσια και ιδιωτικά εκπαιδευτήρια - ∆ιαδικασία 
αναθεώρησης ζωνών ανάπτυξης στις κοινότητες της υπαίθρου - Η κοπή 
δέντρων για δημιουργία οικοπέδων σε μικρό δάσος στη Θελέτρα - Τα σχολεία 
που δεν τυγχάνουν αντισεισμικής αναβάθμισης - Το πρόβλημα της υπέρβαρης 
σχολικής τσάντας για τα παιδιά - Μόλυνση των παραλιών της Πάφου από τα 
σκουπίδια διερχόμενων πλοίων - Ανεξέλεγκτη τοποθέτηση κυρτωμάτων στην 
πόλη της Πάφου - Το Τμήμα Τροφοδοσίας των Κυπριακών Αερογραμμών. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Αιτήματα των δασκάλων μουσικής για μισθολογική αναβάθμιση - Αίτημα για 
δωρεάν μεταφορά των μαθητών της υπαίθρου στα σχολεία τους - Η μη 
συμπερίληψη της Κύπρου στην έρευνα “Στερν” σχετικά με τη Συνθήκη του 
Κιότο - Ανάγκη για δημιουργία αίθουσας πολλαπλής χρήσης στο Β΄ ∆ημοτικό 
Σχολείο Λατσιών - ∆ημιουργία πεζοδρομίου στο γήπεδο του Α΄ ∆ημοτικού 
Σχολείου Γερίου - Η ανέγερση νέου δημοτικού σχολείου στους Τρούλλους - Ο 
παλιός σκυβαλότοπος στην Αγία Μαρινούδα στην Πάφο - Βεβαίωση για 
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δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στα άτομα με ειδικές ανάγκες - 
Χορηγίες του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου προς τα θέατρα - Πρόγραμμα 
αποκατάστασης του σκυβαλότοπου Αγίας Μαρινούδας Πάφου - Αιτήματα 
προσφυγικών οικογενειών της Τίμης - Ο παλιός σκυβαλότοπος-λυματότοπος 
στην Αγία Μαρινούδα - Χώρος εναπόθεσης αδρανών υλικών στην περιοχή της 
Πάφου - Η ένταξη του προσωπικού του ΑΤΙ στο ΤΕΠΑΚ - Κρατική συνεισφορά 
και πολεοδομικά έργα του δήμου Έγκωμης - Αίτημα του δήμου Έγκωμης για 
αλλαγή του ύψους συνεισφοράς του για πολεοδομικό έργο - Οι υψηλές τιμές 
των ελληνικών εφημερίδων/περιοδικών στην Κύπρο - Κατασκευή νέου 
γυμνασίου στην περιοχή Αγίου Ιωάννη Λάρνακας - ∆ημόσια βοηθήματα και 
εισφορές των Τουρκοκυπρίων στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 29ης Νοεμβρίου 2007  

 (Ώρα έναρξης:  4.17 μ.μ.)  

(Αρ. 9)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλησπέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της ολομέλειας.  Παρακαλώ τον 
κ. γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όπως γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταθέσει την ομιλία του ο 
έντιμος Υπουργός Οικονομικών.   

 Κύριε υπουργέ, έχετε το βήμα, παρακαλώ. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Μ. ΣΑΡΡΗΣ) 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Με την παρουσίαση του φετινού προϋπολογισμού ολοκληρώνεται μια ιδιαίτερα 
πετυχημένη πενταετία για την κυπριακή οικονομία.  Μια πενταετία που κορυφώνεται 
με την ένταξη της Κύπρου στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση (ΟΝΕ) και την 
υιοθέτηση του ευρώ, ως του εθνικού μας νομίσματος, από την 1η Ιανουαρίου του 
2008.  

 Το 2008 αποτελεί έτος-ορόσημο για την Κύπρο.  Η ένταξη της χώρας μας στην 
ΟΝΕ και η υιοθέτηση του ευρώ αποτελούν επιτεύγματα στρατηγικής σημασίας, που 
θα επιδράσουν θετικά τόσο στην κυπριακή οικονομία όσο και στον κάθε πολίτη.  

 Η μικρή Κύπρος εισέρχεται με το σπαθί της στην ΟΝΕ, στο σκληρό πυρήνα 
των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτό αποτελεί το επιστέγασμα της 
ορθολογικής οικονομικής πολιτικής που ακολούθησε με συνέπεια η κυβέρνηση τα 
τελευταία χρόνια. Αποτελεί παράλληλα προϊόν της επιτυχημένης τριμερούς 
συνεργασίας, κυβέρνησης, εργαζομένων και επιχειρηματικής τάξης.  Αυτή η 
συνεργασία αποτέλεσε στο παρελθόν και εξακολουθεί να αποτελεί και σήμερα τη 
βάση για την αξιοζήλευτη πορεία της κυπριακής οικονομίας.  
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 Όπως πολλές φορές έχουμε πει, γι’ αυτή την κυβέρνηση η επιτυχημένη πορεία 
της οικονομίας δεν αποτελεί αυτοσκοπό.  Αποτελεί μέσο για τη βελτίωση της 
καθημερινότητας του κάθε νοικοκυριού, για την άνοδο του επιπέδου και της ποιότητας 
της ζωής του κάθε πολίτη.  

 Η θετική πορεία της οικονομίας μεταφράζεται σε πρακτικά και χειροπιαστά 
οφέλη για όλους τους πολίτες που διαβιούν στην Κύπρο: συνεχή πρόοδο του βιοτικού 
επιπέδου των Κυπρίων, δημιουργία μεγάλου αριθμού νέων θέσεων εργασίας, 
ενίσχυση του κοινωνικού κράτους. Είμαστε ιδιαίτερα υπερήφανοι που καταφέραμε να 
αξιοποιήσουμε και να συνδυάσουμε υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης με δημοσιονομική 
εξυγίανση, χωρίς την επιβολή οποιασδήποτε νέας φορολογίας.  Αντίθετα, η 
κυβέρνηση αξιοποίησε τη θετική πορεία των δημόσιων οικονομικών προς όφελος των 
πολιτών. Μειώσαμε σημαντικά την άμεση και έμμεση φορολογία και αυξήσαμε 
κατακόρυφα τις κοινωνικές δαπάνες, με επικέντρωση στις κοινωνικές ομάδες που 
έχουν τη μεγαλύτερη ανάγκη για κρατική στήριξη και μέριμνα.  

 Το όραμά μας είναι μια ανταγωνιστική οικονομία προς όφελος του πολίτη.  Η 
στρατηγική μας βασίζεται στο τρίπτυχο “ανάπτυξη - σταθερότητα - κοινωνική 
δικαιοσύνη”.  Τη στόχευση αυτή την υλοποιούμε στην πράξη με την εξυγίανση των 
δημόσιων οικονομικών και την παράλληλη ενίσχυση των κοινωνικών και 
παραγωγικών τομέων της οικονομίας.  Περιορίζουμε συνεχώς τη σπατάλη και 
ενισχύουμε τους κοινωνικούς και αναπτυξιακούς τομείς.  ∆ίδουμε ιδιαίτερη σημασία 
στην παιδεία, στην υγεία, στα έργα υποδομής, στο περιβάλλον και στην έρευνα, που 
αποτελούν τις βασικές μας προτεραιότητες.  Με την ανθρωποκεντρική οικονομική μας 
πολιτική δημιουργήσαμε ένα ευνοϊκό περιβάλλον για την ανάπτυξη επιχειρηματικών 
δραστηριοτήτων, την αύξηση της απασχόλησης και τη δημιουργία ευκαιριών και 
δυνατοτήτων προόδου και προκοπής για κάθε πολίτη. 

 Η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου έθεσε φιλόδοξους οικονομικούς και 
κοινωνικούς στόχους και τους πέτυχε.  Η τελευταία πενταετία σημαδεύτηκε από 
σημαντική και συνεχή βελτίωση σε όλα τα βασικά οικονομικά μεγέθη. 

 Tην περίοδο 2003-2007 ο μέσος ετήσιος ρυθμός ανάπτυξης διατηρήθηκε 
σταθερά πάνω από το 3,6%, ενώ το 2007 προβλέπεται να ανέλθει στο 4,2%.  Ο 
ρυθμός αυτός είναι σχεδόν διπλάσιος του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το 
2007 το κατά κεφαλήν ακαθάριστο εγχώριο προϊόν ανέρχεται στο 93,7% του μέσου 
όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Για σκοπούς σύγκρισης αναφέρεται ότι το 2002 ο 
ρυθμός ανάπτυξης ήταν 2,1% και το κατά κεφαλήν ακαθάριστο εγχώριο προϊόν 
ισοδυναμούσε με 89,6% του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Παράλληλα, την περίοδο 2003-2007 ο πληθωρισμός περιορίσθηκε γύρω στο 
2,8% κατά μέσο όρο.  Για το 2007, παρά τις πιέσεις που ασκεί η άνοδος των τιμών 
του πετρελαίου και των σιτηρών στις διεθνείς αγορές, έγινε κατορθωτή η συγκράτηση 
του πληθωρισμού σε σχετικά χαμηλά επίπεδα, γύρω στο 2,5%.  Η Κύπρος δεν ήταν 
δυνατό να μην επηρεαστεί από τις διεθνείς εξελίξεις, όπως άλλωστε επηρεάστηκαν 
όλες οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αναπόφευκτα, κάποια αγαθά πρώτης 
ανάγκης, όπως τα προϊόντα κρέατος, γάλακτος, σιτηρών και πετρελαίου, 
παρουσίασαν σημαντικές αυξήσεις. 

 Ενώ ο πληθωρισμός συγκρατήθηκε κατά μέσο όρο γύρω στο 2,8% κατά την 
πενταετία, την ίδια περίοδο οι μισθοί αυξήθηκαν κατά περίπου 5% το χρόνο.  Αυτό 
σημαίνει ότι η αγοραστική δύναμη των νοικοκυριών ενισχύθηκε σημαντικά τα 
τελευταία χρόνια, αφού αυξήθηκε κατά 12,5% περίπου.  Τα στοιχεία επιβεβαιώνουν 
ότι ένα μέσο νοικοκυριό μπορεί να αγοράσει σήμερα περισσότερα αγαθά σε σύγκριση 
με το 2002, να δαπανήσει περισσότερα χρήματα για την εκπαίδευση των παιδιών του, 
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να διαθέσει περισσότερα για την ψυχαγωγία της οικογένειας και να αποταμιεύσει 
περισσότερα για τις μελλοντικές του ανάγκες.   

 Το πιο χειροπιαστό αποτέλεσμα των υψηλών ρυθμών ανάπτυξης είναι η 
δημιουργία σχεδόν 50 000 νέων θέσεων εργασίας τα τελευταία πέντε χρόνια, που 
ισοδυναμούν με 15% αύξηση των θέσεων εργασίας.  Το ποσοστό ανεργίας εκτιμάται 
το 2007 ότι θα μειωθεί γύρω στο 4,2% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού.  Η 
στοχευμένη ενίσχυση της οικονομικής συνοχής μαζί με τη μείωση της ανεργίας και τη 
δημιουργία νέων θέσεων εργασίας αποτελούν αδιαμφισβήτητα την πιο στέρεα και 
αποτελεσματική κοινωνική πολιτική.   

 Tο δημοσιονομικό ισοζύγιο σημείωσε μια θεαματική βελτίωση, από έλλειμμα 
ύψους 6,3% του ΑΕΠ, που ήταν το 2003, σε αναμενόμενο πλεόνασμα της τάξης του 
1,5% του ΑΕΠ το 2007. Σε σημερινές τιμές η εξέλιξη αυτή ισοδυναμεί με βελτίωση της 
τάξης των £700 εκατομ.  Η βελτίωση αυτή οφείλεται κυρίως σε παράγοντες 
διαρθρωτικού χαρακτήρα, αλλά και σε έσοδα που πιθανόν να μη συνεχίσουν να 
αυξάνονται με ιστορικά υψηλούς ρυθμούς.  

 Ως επακόλουθο, το δημόσιο χρέος είναι σε μια συνεχή πτωτική πορεία και 
εκτιμάται ότι φέτος θα περιοριστεί γύρω στο 60% του ΑΕΠ.  Στο τέλος του 2008 
αναμένεται να μειωθεί με ακόμη πιο γρήγορο ρυθμό, γύρω στο 48% του ΑΕΠ. Η 
μείωση του δημοσίου χρέους απελευθερώνει πόρους, που μπορεί να 
χρησιμοποιηθούν προς όφελος κοινωνικών και αναπτυξιακών έργων λόγω της 
μείωσης της δαπάνης για τόκους.  Συγκεκριμένα, κάθε 1% μείωση του δημοσίου 
χρέους, ως ποσοστό του ΑΕΠ, αντιστοιχεί με εξοικονόμηση £ 5 εκατομ.  

 Η στοχευμένη κοινωνική πολιτική αυτής της κυβέρνησης μεταφράστηκε σε 
σημαντική βελτίωση σε βασικούς κοινωνικούς δείκτες.  Με βάση διεθνείς στατιστικές, 
η Κύπρος συγκρίνεται πολύ ευνοϊκά στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε ό,τι 
αφορά την κατανομή εισοδήματος, το επίπεδο εκπαίδευσης και ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης και τις συνθήκες στέγασης. 

 Τίθενται πολλές φορές τα ερωτήματα:  Έχει αρνητικό αντίκτυπο στους πολίτες 
η δημιουργία δημοσιονομικών πλεονασμάτων;  Πρέπει η κυβέρνηση να δαπανεί στην 
ολότητά τους τα αυξημένα έσοδα; Λαμβάνοντας υπόψη τις συγκεκριμένες συνθήκες 
της Κύπρου, εμείς πιστεύουμε ότι τα πλεονάσματα πρέπει να διοχετεύονται 
προγραμματισμένα στην ενδυνάμωση του κοινωνικού κράτους, αλλά και στη μείωση 
του δημόσιου χρέους. Και αυτό πράττουμε. 

 Αυτή η προσέγγιση σημαίνει ότι κληροδοτούμε στα παιδιά μας μια υγιή 
οικονομία χωρίς υπέρμετρα χρέη.  Είναι έμπρακτη απόδειξη του ότι αυτή η κυβέρνηση 
δε νοιάζεται μόνο για το σήμερα, αλλά και για το αύριο.  Νοιάζεται για το σήμερα.  
Απόδειξη, η συνεχής και κατακόρυφη αύξηση των κοινωνικών δαπανών.   Νοιάζεται 
ταυτόχρονα και για το αύριο, ακολουθώντας με συνέπεια μια δημοσιονομική πολιτική 
που επιτρέπει τη συνεχή μείωση του δημόσιου χρέους, που κληροδοτούμε στα παιδιά 
μας.  Αυτό σημαίνει υπεύθυνη πολιτική, ο προγραμματισμός και η υλοποίηση μιας 
οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής που να αντέχει στο χρόνο και όχι η 
αποσπασματική και απρογραμμάτιστη ικανοποίηση αιτημάτων, που, όπως δείχνει η 
διεθνής εμπειρία, δεν είναι καθόλου αποτελεσματική σε βάθος χρόνου.    

 Αδιαμφισβήτητο συμπέρασμα:  στην Κύπρο δεν ευημερούν μόνο οι αριθμοί, 
αλλά και οι πολίτες. οι πολίτες και του σήμερα και του αύριο.  

 Θυμίζω  συγκεκριμένα ωφελήματα για τον πολίτη: 

 Η σημαντική αύξηση των κοινωνικών δαπανών στα πλαίσια των 
προϋπολογισμών. 
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 Η παραχώρηση πρόσθετης αυξημένης στήριξης προς τις ασθενέστερες 
εισοδηματικά ομάδες, μέσω της υλοποίησης τεσσάρων πακέτων κοινωνικής 
συνοχής, με την εισαγωγή μόνιμων και στοχευμένων μέτρων και τη συνεχή 
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου όλων των κοινωνικών στρωμάτων.  

 Η μη επιβολή πρόσθετων φόρων.  

 Η μείωση της φορολογίας για τα μηχανοκίνητα οχήματα.  

 Η αύξηση του αριθμού των πολιτών που δεν καταβάλλουν φόρο εισοδήματος, 
με την πρόσφατη αύξηση του αφορολόγητου εισοδήματος για φυσικά 
πρόσωπα.  Η Κύπρος παρουσιάζει ένα από τα υψηλότερα αφορολόγητα 
εισοδήματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και διατηρεί τη χαμηλότερη φορολογική 
επιβάρυνση για τους εργαζομένους. 

 Η μείωση του ΦΠΑ από 15% σε 5% σε αγαθά και υπηρεσίες, η κατάργηση του 
φόρου κατανάλωσης σε επιλεγμένα προϊόντα και η μείωση του φόρου 
κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης.   

 Η διατήρηση του πληθωρισμού σε χαμηλά επίπεδα και η ενίσχυση της 
αγοραστικής δύναμης των πολιτών.  

 Η πετυχημένη εισαγωγή του θεσμού του Κέντρου Εξυπηρέτησης του Πολίτη. 

 Η ολοκλήρωση και διασφάλιση της δημοσιονομικής εξυγίανσης αποτελεί για 
μας  βασικό άξονα της κοινωνικής και οικονομικής μας πολιτικής, στον οποίο πρέπει 
να παραμείνουμε προσηλωμένοι.  Συμβάλλει στη διατήρηση υψηλών ρυθμών 
οικονομικής ανάπτυξης, όπως αποδείχθηκε τα τελευταία χρόνια.  Συμβάλλει στην 
προσέλκυση ξένων επενδύσεων.  Συμβάλλει  στη διατήρηση του πληθωρισμού σε 
χαμηλά και ελεγχόμενα επίπεδα, με αποτέλεσμα να μη διαβρώνονται τα εισοδήματα 
των μισθωτών.   

 Αντίθετα, η εγκατάλειψη αυτής της πολιτικής θα θέσει σε κίνδυνο τους υψηλούς 
ρυθμούς  ανάπτυξης, το χαμηλό πληθωρισμό, την απασχόληση και την αγοραστική 
δύναμη των εισοδημάτων των εργαζομένων, ενώ παράλληλα θα περιορίσει τις 
δυνατότητές μας για ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η διαμόρφωση, η συζήτηση και η έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού 
αποτελούν ένα βασικό εργαλείο άσκησης της οικονομικής πολιτικής, που έχει ως 
στόχο τη διατήρηση και ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και τη συνεχή βελτίωση της 
ευημερίας του πολίτη. 

 Η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, όπως αντανακλάται στον 
προϋπολογισμό του 2008, στηρίζεται σε τρεις βασικούς άξονες:  

 Πρώτος άξονας είναι το πρόγραμμα διακυβέρνησης του Προέδρου 
Παπαδόπουλου.  Το πρόγραμμα στηρίζεται στο τρίπτυχο  “ανάπτυξη - σταθερότητα - 
κοινωνική δικαιοσύνη” και έχει ως επίκεντρο τον άνθρωπο.  Το φιλόδοξο πρόγραμμα 
του Προέδρου Παπαδόπουλου υλοποιήθηκε σε πολύ μεγάλο βαθμό, όπως 
αναλύσαμε πιο πάνω, στον απολογισμό για τα έτη 2003-2007.  

 ∆εύτερος άξονας είναι τα Προγράμματα Σύγκλισης/Σταθερότητας. Τα 
προγράμματα αυτά στοχεύουν στη διασφάλιση μακροοικονομικής σταθερότητας με 
την επίτευξη και διατήρηση υγιών δημοσιονομικών μεγεθών.  Έχουμε υπερκαλύψει 
τους δημοσιονομικούς μας στόχους για την περίοδο 2004-2007.  Φέτος, το 
δημοσιονομικό ισοζύγιο θα παρουσιάσει πλεόνασμα για πρώτη φορά μετά το 1971. 
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Αυτό αποτελεί ένα πολύ σημαντικό επίτευγμα, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη το 
δημοσιονομικό έλλειμμα της τάξης του 6,3% του ΑΕΠ το 2003.   

 Η εφαρμογή πολιτικής οικονομικής συγκράτησης εξυπηρετεί ταυτόχρονα τα 
συμφέροντα των πολιτών.  ∆ημιουργεί τη βάση για υγιή κοινωνική και οικονομική 
ανάπτυξη τα επόμενα χρόνια και για διατήρηση της φορολογίας των επιχειρήσεων και 
των πολιτών σε χαμηλά επίπεδα.  Αντίθετα, χωρίς υγιή δημόσια οικονομικά, οι 
φιλόδοξες εξαγγελίες για αύξηση των κοινωνικών δαπανών και μείωση των 
φορολογιών αποτελούν επιταγές χωρίς αντίκρισμα.  

 Ως κυβέρνηση, επιλέξαμε να ακολουθήσουμε με συνέπεια το πλαίσιο της 
οικονομικής πολιτικής που καθορίζεται από τις πρόνοιες του αναθεωρημένου 
Συμφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης, που επικυρώθηκε από όλους τους 
αρχηγούς των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2005.  Το αναθεωρημένο 
σύμφωνο παρέχει αυξημένη ευελιξία στα κράτη μέλη για την υιοθέτηση επεκτατικής 
δημοσιονομικής πολιτικής σε περιόδους ύφεσης.  Παράλληλα, τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε περιόδους ευνοϊκών οικονομικών συγκυριών, όπως στην 
Κύπρο το 2007, θα πρέπει να αξιοποιούν τα αυξημένα δημόσια έσοδα, κυρίως για 
μείωση των δημοσιονομικών ελλειμμάτων και του δημόσιου χρέους και όχι για 
απρογραμμάτιστες δαπάνες.  Ο προϋπολογισμός του 2008 κινείται σ’ αυτά τα 
πλαίσια.  

 Ο τρίτος άξονας της οικονομικής πολιτικής μας είναι το Εθνικό 
Μεταρρυθμιστικό Πρόγραμμα για τη Στρατηγική της Λισαβόνας.  Το πρόγραμμα αυτό 
αφορά την αναπτυξιακή πολιτική, καθώς και την προώθηση μεταρρυθμίσεων, με 
στόχο τη διασφάλιση της μακροχρόνιας βιωσιμότητας των δημοσίων οικονομικών.  

 Ο προϋπολογισμός του 2008 αντανακλά τις προτεραιότητες του Εθνικού 
Μεταρρυθμιστικού Προγράμματος για τη Στρατηγική της Λισαβόνας για την Κύπρο. 
Στόχος μας είναι η προώθηση της ανακατανομής των δημόσιων δαπανών προς 
όφελος των αναπτυξιακών και κοινωνικών τομέων.  Παράλληλα, στοχεύουμε στην 
προώθηση, με συναίνεση, διαρθρωτικών αλλαγών που να διασφαλίζουν την 
ανάπτυξη και απασχόληση, καθώς και τη βιωσιμότητα στους τομείς των συντάξεων 
και της υγείας.  Αυτό γίνεται σε συνδυασμό με την εφαρμογή μέτρων στην παιδεία, 
στην κατάρτιση και στην αγορά εργασίας, καθώς και για ενθάρρυνση της 
επιχειρηματικότητας.  Ταυτόχρονα, ενδυναμώνονται οι προσπάθειες για τη βελτίωση 
του ρυθμιστικού πλαισίου και τη συνακόλουθη  μείωση του διοικητικού κόστους που 
προκύπτει για τις επιχειρήσεις. 

 Η προδιαγραφόμενη ένταξη της Κύπρου στην ΟΝΕ θα ενισχύσει την 
οικονομική και κοινωνική πρόοδο και θα επιφέρει συγκεκριμένα και χειροπιαστά οφέλη 
για την καθημερινότητα του πολίτη.  ∆εν είναι της στιγμής να επεκταθούμε εκτενώς 
στα σημαντικά οικονομικά και πολιτικά οφέλη, που θα αξιοποιήσουμε με την ένταξή 
μας στη Ζώνη του Ευρώ.  

 Η επιτυχής συμμετοχή μας στη Ζώνη του Ευρώ έχει ως αφετηρία τη διαχείριση 
της μετάβασής μας από τη λίρα στο ευρώ, με έμφαση στη διασφάλιση της 
σταθερότητας των τιμών και την αποφυγή αδικαιολόγητων αυξήσεων.    

 Είμαι πεπεισμένος ότι η Κύπρος θα αντιμετωπίσει και αυτή την πρόκληση με 
επιτυχία.  Πολλοί είναι οι παράγοντες που συνηγορούν στο ότι δε θα σημειωθούν 
σημαντικές αυξήσεις στις τιμές.   

 Η ορθολογική οικονομική πολιτική που ακολουθήσαμε τα τελευταία χρόνια και η 
ενίσχυση των συνθηκών ανταγωνισμού και του ρόλου των συνδέσμων καταναλωτών 
αποτελούν εχέγγυα και σημαντικούς βοηθητικούς παράγοντες. 
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 Αντίθετα, με την ευρεία διαδεδομένη εντύπωση, η Ζώνη του Ευρώ είναι ζώνη 
χαμηλού πληθωρισμού, με το μέσο όρο της ετήσιας αύξησης των τιμών να ανέρχεται 
σε μόλις 2%. 

 Η εμπειρία των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την εισαγωγή του 
ευρώ καταδεικνύει ότι η αύξηση των τιμών που προέκυψε από τη στρογγυλοποίηση 
των τιμών ήταν περιορισμένης έκτασης.  Μόνο σε μικρό αριθμό προϊόντων, χαμηλής 
αγοραστικής αξίας μεν, ευρείας κατανάλωσης δε, παρατηρήθηκε αισθητή αύξηση στις 
τιμές πώλησής τους.  Η αυξητική επίπτωση στον πληθωρισμό στις χώρες αυτές 
ανήλθε μόλις στις 0,3 ποσοστιαίες μονάδες κατά μέσο όρο, αλλά οι μεμονωμένες 
αυτές αυξήσεις δημιούργησαν την εντύπωση στο ευρύ κοινό για ύπαρξη γενικευμένης 
αισχροκέρδειας. 

 Παρά τη δικαιολογημένη αισιοδοξία μας σε ό,τι αφορά το θέμα της 
σταθερότητας των τιμών, αντιμετωπίζουμε με τη δέουσα προσοχή τις ανησυχίες των 
συμπολιτών μας. Επεξεργαστήκαμε και εφαρμόζουμε συγκεκριμένο πλαίσιο δράσης, 
αξιοποιώντας τις μέχρι σήμερα συσσωρευμένες εμπειρίες από την υιοθέτηση του 
ευρώ σ’ άλλες χώρες.  

Πιο συγκεκριμένα, προωθούνται τα ακόλουθα:  

1. Υποχρεωτική, διά νόμου, διπλή αναγραφή των τιμών σε κυπριακές λίρες και σε 
ευρώ, με στόχο την εξοικείωση των καταναλωτών με τις τιμές και σε ευρώ.  

2. Σύσταση Ευρωπαρατηρητηρίων:  Τα Ευρωπαρατηρητήρια επιλαμβάνονται των 
παραπόνων των πολιτών, διεξάγουν δειγματοληπτικούς ελέγχους για την 
υιοθέτηση του ευρώ και εισηγούνται στον Υπουργό Οικονομικών την επιβολή 
ποινών σε περίπτωση παραβίασης της νομοθεσίας.  

3. Υιοθέτηση Κώδικα ∆ίκαιης Τιμολόγησης, που αποσκοπεί στην ενθάρρυνση των 
επιχειρηματικών μονάδων να δεσμευτούν ότι δε θα προβούν σε 
αδικαιολόγητες αυξήσεις των τιμών κατά τη μετατροπή τους από κυπριακές 
λίρες σε ευρώ.  

4. Συστηματική παρακολούθηση των τιμών ενός προσεκτικά επιλεγμένου αριθμού 
προϊόντων από την Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Καταναλωτών και τους 
Συνδέσμους Καταναλωτών και δημοσιοποίηση αποτελεσμάτων στον τύπο για 
ενημέρωση του καταναλωτή.  

 Βασικό στοιχείο της πολιτικής μας για επιτυχή υιοθέτηση του ευρώ αποτελεί 
επίσης η εκστρατεία διαφώτισης των επιχειρήσεων και των πολιτών για την έγκαιρη 
προετοιμασία τους, αλλά και τα πρακτικά θέματα που αφορούν την καθημερινότητα 
του πολίτη. Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται στην ενημέρωση του πληθυσμού που διαβιεί 
στην ύπαιθρο, των συνταξιούχων, των νοικοκυριών, των ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού.  

 Τα υγιή οικονομικά δεδομένα και η επιτυχής ένταξη στην ΟΝΕ δημιουργούν τις 
βάσεις για συνέχιση και ενίσχυση της οικονομικής και κοινωνικής προόδου της χώρας 
μας.   

 Σημαντικές πρωτοβουλίες σε αυτά τα πλαίσια αποτελούν η προσέλκυση ξένων 
επενδύσεων, η ενίσχυση του θεσμικού πλαισίου ανάπτυξης των νευραλγικών τομέων 
της  υγείας και της παιδείας, η επιτάχυνση της υλοποίησης έργων υποδομής και η 
υλοποίηση του στρατηγικού σχεδίου για αναβάθμιση και εμπλουτισμό του τουριστικού 
προϊόντος.  

 Ο τομέας των υπηρεσιών αποτελεί την ατμομηχανή της ανάπτυξης της 
κυπριακής οικονομίας.  Οι ιδιωτικές υπηρεσίες, όπως για παράδειγμα  οι ναυτιλιακές 
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υπηρεσίες, οι χρηματοοικονομικές υπηρεσίες και η ανάπτυξη γης, παρουσιάζουν 
διαχρονικά αύξηση της συνεισφοράς τους στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν.  

 Σημαντικό βήμα προς την κατεύθυνση της υλοποίησης της στρατηγικής για 
προσέλκυση ξένων επενδύσεων αποτελεί η δημιουργία εξειδικευμένου φορέα, καθώς 
και η δημιουργία κέντρου μονοθυριδικής πρόσβασης, με στόχο την απλοποίηση και 
επιτάχυνση των διαδικασιών εξυπηρέτησης επενδυτών.  Με το κέντρο μονοθυριδικής 
πρόσβασης στοχεύουμε η εγγραφή μιας εταιρείας στην Κύπρο να μπορεί να 
ολοκληρωθεί μέσα σε μία εβδομάδα.  Ένα άλλο σημαντικό μέτρο προς την ίδια 
κατεύθυνση αποτελεί η εφαρμογή ανώτατου τέλους χαρτοσήμων για μεγάλες 
συμβάσεις.  

 Είμαστε αισιόδοξοι ότι η Κύπρος θα κατορθώσει να βελτιώσει την αξιοποίηση 
των πολλαπλών συγκριτικών της πλεονεκτημάτων, περιλαμβανομένων της ποιότητας 
του ανθρώπινου δυναμικού, της στρατηγικής γεωγραφικής της θέσης, του υψηλού 
επιπέδου τηλεπικοινωνιών και του ελκυστικού φορολογικού συστήματος.  

 Στους τομείς της υγείας, της παιδείας και της κοινωνικής συνοχής η κυβέρνηση 
προώθησε και προωθεί σειρά από σημαντικά μέτρα, τα οποία υποβοηθούν στη 
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου και της ποιότητας ζωής των πολιτών.  

 Στον τομέα της υγείας η κυβέρνηση προχώρησε: 

 στη νέα τιμολογιακή πολιτική φαρμάκων,  

 στην αύξηση κατά £29 εκατομ. των δαπανών για αγορά φαρμάκων σε σχέση 
με το 2002,  

 στη λειτουργία των νέων νοσοκομείων Λευκωσίας και Αμμοχώστου. 

Επίσης, σημειώνω με ικανοποίηση ότι η υλοποίηση του Γενικού Συστήματος 
Υγείας (ΓΕΣΥ) προχωρεί με εντατικούς ρυθμούς.  Πρόσφατα, το Υπουργικό 
Συμβούλιο έδωσε την έγκρισή του για κατάθεση στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναθεωρημένης νομοθεσίας  για την εισαγωγή του ΓΕΣΥ, με 
στόχο την επιτάχυνση των διαδικασιών υλοποίησής του. Σύντομα, αναμένεται 
να ανατεθεί σε ιδιωτικό συμβουλευτικό οίκο το πρόγραμμα στρατηγικής 
εφαρμογής του ΓΕΣΥ, καθώς και η διαδικασία της αναδιοργάνωσης των 
κρατικών νοσηλευτηρίων. 

 Στον τομέα της παιδείας η κυβέρνηση προωθεί ένα φιλόδοξο στρατηγικό 
σχέδιο  εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Περαιτέρω, προχώρησε στην υλοποίηση 
σημαντικών μέτρων διαρθρωτικού χαρακτήρα, όπως είναι: 

 η αναβάθμιση ιδιωτικών κολεγίων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης σε πανεπιστήμια, 

 η λειτουργία του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λεμεσό, 

 η επέκταση της εγκατάστασης μηχανογραφικού εξοπλισμού στα δημόσια 
σχολεία, 

 η καθιέρωση της προδημοτικής εκπαίδευσης,  

 η αναδόμηση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.  

 Στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής η κυβέρνηση υιοθέτησε μια πολιτική 
στοχευμένων παροχών, που ανακουφίζουν τις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες και 
συμβάλλουν στην επιτυχή επανένταξή τους στην αγορά εργασίας.  Μέσω των 
πρόσφατων στοχευμένων κοινωνικών μέτρων συνολικού ύψους £125 εκατομ., τα 
οποία περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό του 2008, η κυβέρνηση στήριξε ομάδες 
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του πληθυσμού που αποδεδειγμένα αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα, όπως 
είναι τα μονήρη ηλικιωμένα άτομα, οι συνταξιούχοι με χαμηλές συντάξεις, οι 
οικογένειες με ένα γονέα και τα άτομα με αναπηρίες.  

 Ως αποτέλεσμα της φιλόδοξης κοινωνικής πολιτικής που εφαρμόσαμε, οι 
δαπάνες για την παιδεία, την υγεία και την κοινωνική συνοχή αυξήθηκαν κατακόρυφα.   

 Πιο συγκεκριμένα, οι κοινωνικές δαπάνες ανήλθαν από £791 εκατομ. το 2002 
σε £1.438 εκατομ. το 2007 σημειώνοντας αύξηση 82%.  Το 2008 οι κοινωνικές 
δαπάνες θα διευρυνθούν περαιτέρω κατά 13,4% και θα φθάσουν τα £1.630 εκατομ. 
παρουσιάζοντας συνολική αύξηση 106% σε σχέση με το 2002.  Το ύψος των 
κοινωνικών δαπανών ως ποσοστό του ΑΕΠ αυξάνεται από 12,3% το 2002 σε 17% το 
2008. 

 Μέσω της καλύτερης στόχευσης των κοινωνικών δαπανών, η κυβέρνηση 
πέτυχε μια πιο δίκαιη κατανομή του εθνικού εισοδήματος προς όφελος των ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού.  ∆ώσαμε περισσότερα σε αυτούς που έχουν πραγματικά 
ανάγκη. 

 Επιβεβαίωση της ορθολογικής κοινωνικής πολιτικής της κυβέρνησης 
αποτελούν τα αποτελέσματα έρευνας για τα πρόσφατα μέτρα ενίσχυσης της 
κοινωνικής συνοχής, που διενήργησε το Κέντρο Οικονομικών Ερευνών του 
Πανεπιστημίου Κύπρου.  Η έρευνα καταδεικνύει ότι τα κοινωνικά μέτρα που 
υιοθετήθηκαν έχουν βελτιώσει την κατανομή εισοδήματος προς όφελος  των 
ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, όπως είναι οι μονογονεϊκές οικογένειες και οι 
συνταξιούχοι.  Παράλληλα, η έρευνα δείχνει ότι βοηθήθηκε περισσότερο εκείνο το 
20% του πληθυσμού με τα χαμηλότερα εισοδήματα.  

 Στην πολιτική μας εντάσσεται επίσης η συνεχής προσπάθεια για αναβάθμιση 
της εξυπηρέτησης του πολίτη.  Η επέκταση του θεσμού του Κέντρου Εξυπηρέτησης 
του Πολίτη και σε άλλες πόλεις της Κύπρου έχει περιορίσει τη γραφειοκρατία και έχει 
φέρει τη σχέση κράτους πολίτη σε ένα υψηλό επίπεδο αμοιβαίας εμπιστοσύνης και 
συνεργασίας.  Στο παρόν στάδιο λειτουργούν με επιτυχία τέσσερα ΚΕΠ:  στη 
Λευκωσία, Λεμεσό, Πόλη της Χρυσοχούς και πρόσφατα στο Πελένδρι. Κατά το 2006 
εξυπηρετήθηκαν από τα ΚΕΠ 85 000 πολίτες, ενώ το 2007 εξυπηρετήθηκαν μέχρι 
χτες πέραν των 300 000 πολιτών. 

 Προϋπολογισμός για το 2008 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 O προϋπολογισμός του 2008 είναι ο πέμπτος που κατατίθεται από την 
παρούσα κυβέρνηση. Συνεχίζει να εξυπηρετεί τους φιλόδοξους δημοσιονομικούς 
στόχους που έχουμε θέσει.  Ταυτόχρονα, ενδυναμώνει την κοινωνική συνοχή και την 
αναπτυξιακή πολιτική. 

 Στον προϋπολογισμό του 2008 έγινε συνειδητή προσπάθεια περισυλλογής και 
ανακατανομής των δαπανών σύμφωνα με τις προτεραιότητες πολιτικής.  Τομείς 
προτεραιότητας, όπως η υγεία, η παιδεία, η ενέργεια, η οδική ασφάλεια, η κοινωνική 
συνοχή, παρουσιάζουν τις μεγαλύτερες συγκριτικά αυξήσεις. 

 Η συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού αποκτά ιδιαίτερη επίσης σημασία για 
δύο κυρίως λόγους: 

1. Έχει γίνει η αρχή για σταδιακή υιοθέτηση ενός σύγχρονου πλαισίου  
διαμόρφωσης του προϋπολογισμού στη βάση στόχων και μεσοπρόθεσμων 
προγραμμάτων, στα πλαίσια ενός τριετούς Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού 
Πλαισίου 2008-2010. 
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2. Ο προϋπολογισμός καθίσταται μετά την 1η Ιανουαρίου 2008 ένα από τα πλέον 
βασικά εργαλεία άσκησης της οικονομικής πολιτικής, το οποίο θα πρέπει να 
αξιοποιήσουμε αποτελεσματικά για την επιτυχή συμμετοχή μας  στη Ζώνη του 
Ευρώ, ιδιαίτερα κατά τα πρώτα χρόνια της ένταξής μας.   

 Ο προϋπολογισμός του 2008 προβλέπει αύξηση των καθαρών εσόδων κατά 
4,9% συγκριτικά με τα αναθεωρημένα έσοδα του 2007.  Η επιβράδυνση που 
προβλέπεται στο ρυθμό αύξησης των δημοσίων εσόδων το 2008 σε σχέση με το 2007 
οφείλεται κυρίως στις πρόσφατες φορολογικές ελαφρύνσεις, καθώς και στην 
επιβράδυνση του ρυθμού αύξησης των εσόδων από τον τομέα των κατασκευών και 
ακινήτων, μέρος των οποίων είναι προσωρινού χαρακτήρα.  

 Το σύνολο των καθαρών δημοσίων δαπανών αυξάνεται με μειωμένο ρυθμό της 
τάξης του 7,7% σε σύγκριση με 14,8% τον προηγούμενο χρόνο, λόγω της 
συγκράτησης του ρυθμού αύξησης των δαπανών για εξυπηρέτηση του δημόσιου 
χρέους και της μείωσης των δαπανών για συντάξεις, που προήλθε από τη σταδιακή 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στο 63ο έτος της ηλικίας.  

 Παρά το μειωμένο ρυθμό αύξησης των συνολικών δημόσιων δαπανών, οι 
αναπτυξιακές δαπάνες και οι δαπάνες κοινωνικής συνοχής αυξάνονται με γοργούς 
ρυθμούς.  Η εξέλιξη αυτή συνάδει με την πολιτική της κυβέρνησης για ανακατανομή 
των πόρων προς όφελος των αναπτυξιακών και κοινωνικών τομέων.  

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες το 2008 προϋπολογίζονται στα £553,2 εκατομ. σε 
σύγκριση με £433,7 εκατομ. το 2007.  Αυξημένες πιστώσεις παραχωρούνται  στην 
παιδεία (κτιριολογικό πρόγραμμα, πανεπιστήμιο, ΤΕΠΑΚ, Ανοικτό Πανεπιστήμιο), 
στην υγεία (αναδιοργάνωση  δημόσιων νοσηλευτηρίων, εισαγωγή ΓΕΣΥ), σε έργα 
που αφορούν την ενέργεια, την ανάπτυξη τεχνολογικών πάρκων, την προώθηση της 
Κύπρου ως κέντρου προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, την προστασία και επαναφορά 
του περιβάλλοντος, τη δημιουργία χώρων υγειονομικής ταφής απορριμμάτων, καθώς 
και διάφορα άλλα έργα υποδομής, όπως είναι η ανέγερση νέου κέντρου εναέριας 
κυκλοφορίας, η επέκταση των κτιρίων των φυλακών, της αστυνομίας και της 
πυροσβεστικής, ο περιμετρικός δρόμος Λευκωσίας, ο δρόμος Ανθουπόλεως-
Παλαιχωρίου, διάφορα έργα σε κυβερνητικούς οικισμούς, σχέδια αυτοστέγασης και 
διάφορα υδατικά έργα, όπως η συνέχιση των έργων στις κοιλάδες Έζουσας και 
∆ιαρίζου.  Αυξημένες πιστώσεις παραχωρούνται και προς τον τομέα της έρευνας, οι 
δαπάνες  του οποίου το 2008 αναμένεται να ανέλθουν στα £24,6 εκατομ.  σε 
σύγκριση με £20,5 εκατομ. το 2007 και £6,2 εκατομ. το 2002.  Παρουσιάζουν δηλαδή 
συνολική αύξηση της τάξης του 300%.  Το ποσοστό υλοποίησης των αναπτυξιακών 
δαπανών προβλέπεται ότι το 2008 θα αυξηθεί στο 85% σε σύγκριση με  80% το 2006 
και 75% το 2005, λόγω της συμπερίληψης στον προϋπολογισμό των πλέον ώριμων  
έργων. Το ποσοστό υλοποίησης για το 2007 αναμένεται να διατηρηθεί στα επίπεδα 
του 2006, δηλαδή στο 80%.  Ο κοινωνικός χαρακτήρας του προϋπολογισμού 
αντικατοπτρίζεται και στη σημαντική αύξηση των κοινωνικών παροχών.  Στα πλαίσια 
του τρίπτυχου “ανάπτυξη - σταθερότητα - κοινωνική δικαιοσύνη”, η κυβέρνηση τα 
τελευταία χρόνια ενίσχυσε την κοινωνική συνοχή εφαρμόζοντας σειρά μέτρων για 
βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των ευπαθών κυρίως ομάδων του πληθυσμού.  Το 
σύνολο των κοινωνικών παροχών τα τελευταία χρόνια παρουσίασε σημαντική άνοδο.  
Συγκεκριμένα, οι άμεσες κοινωνικές παροχές, δηλαδή τα άμεσα χορηγήματα προς 
τους δικαιούχους, όπως τα επιδόματα τέκνου, οι χορηγίες φοιτητών, τα δημόσια 
βοηθήματα, οι παροχές στέγασης, από £239 εκατομ. το 2002 θα ανέλθουν στα £500 
εκατομ. το 2008.   Παρουσιάζουν δηλαδή αύξηση της τάξης του 109%.  Οι 
προϋπολογιζόμενες κοινωνικές παροχές του 2008 σε σχέση με αυτές του 2007 
αναμένεται να αυξηθούν κατά 13,1% (£500 εκατομ. το 2008 σε σύγκριση με £442 
εκατομ. το 2007). 
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 Σύμφωνα με προβλέψεις των διεθνών οργανισμών, η παγκόσμια οικονομία θα 
συνεχίσει να αναπτύσσεται με ικανοποιητικούς ρυθμούς, αλλά σε χαμηλότερα 
επίπεδα σε σύγκριση με το 2007.  

 Οι προβλέψεις μας για την Κύπρο βασίζονται στη συνέχιση της επιτυχημένης 
συνύπαρξης κυβερνητικής πολιτικής, ιδιωτικής πρωτοβουλίας και εργαζομένων, που 
έχει ως αποτέλεσμα μια εύρωστη οικονομία.  

 Ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας, λόγω εξωτερικών κυρίως 
παραγόντων,  αναμένεται να συγκρατηθεί στα επίπεδα των τελευταίων χρόνων, 
δηλαδή γύρω στο 4%, η απασχόληση θα συνεχίσει να αυξάνεται, ενώ η ανεργία 
αναμένεται να μειωθεί γύρω στο 3,9%.  Η δημιουργία νέων θέσεων απασχόλησης θα 
συνεχιστεί λόγω της βελτίωσης του επιχειρηματικού περιβάλλοντος και της 
εμπιστοσύνης που δημιουργεί η υιοθέτηση του ευρώ. 

 Ο ρυθμός πληθωρισμού εκτιμάται ότι θα κυμανθεί στο 2,5%, ως αποτέλεσμα 
κυρίως της  διατήρησης των τιμών του πετρελαίου σε υψηλά επίπεδα. 

 Το δημοσιονομικό πλεόνασμα εκτιμάται ότι θα κυμανθεί γύρω στο 0,5% του 
ΑΕΠ. Η μείωση του πλεονάσματος σε σύγκριση με το 2007 οφείλεται κυρίως στον 
προσωρινό χαρακτήρα μέρους των σημαντικών αυξήσεων των εσόδων του 2007, στις 
πρόσφατες φορολογικές ελαφρύνσεις, καθώς και στην πλήρη υλοποίηση των μέτρων 
ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής.     

 Το δημόσιο χρέος θα μειωθεί κάτω από το 50%, σπάζοντας έτσι το φράγμα του 
60%, το οποίο αποτελεί σημαντικό στόχο/δέσμευση για την Ευρωζώνη.  

 Οι πιο πάνω προβλέψεις βασίζονται βεβαίως, όπως πάντα, στην εκτίμηση ότι 
δε θα υπάρξουν οποιαδήποτε απρόβλεπτα γεγονότα, τα οποία θα έχουν δυσμενείς 
επιπτώσεις τόσο στην ευρύτερη οικονομία όσο και στα δημόσια οικονομικά.  Τέτοια 
γεγονότα περιλαμβάνουν δραματικές αυξήσεις στις τιμές του αργού πετρελαίου, 
σημαντική επιβράδυνση της παγκόσμιας οικονομίας και γεωπολιτικές εντάσεις στην 
περιοχή.  

 Η Κύπρος με την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση ενίσχυσε τη θέση της 
στον παγκόσμιο οικονομικό χάρτη.  

 Η επικείμενη ένταξή μας στη Ζώνη του Ευρώ είναι ακόμη ένα σημαντικό 
επίτευγμα, το οποίο εξυπηρετεί την υλοποίηση των στρατηγικών μας στόχων για 
ανάπτυξη -σταθερότητα - ευημερία.  Είναι ένα επίτευγμα για το οποίο όλοι οι Κύπριοι 
πολίτες εργαστήκαμε σκληρά και μπορούμε να νιώθουμε περήφανοι.   

 Η εφαρμογή ορθής οικονομικής πολιτικής από την κυβέρνηση συνέτεινε στην 
εμπέδωση μιας εύρωστης οικονομίας, που χαρακτηρίζεται από υψηλούς ρυθμούς 
ανάπτυξης και απασχόλησης και ενδυνάμωση του κοινωνικού κράτους.  Καταφέραμε 
να δημιουργήσουμε μια στερεή βάση, πάνω στην οποία θα οικοδομήσουμε με 
επιτυχία μετά την ένταξή μας στην ΟΝΕ, μια πολιτική στην επιτυχία της οποίας 
συνεισέφεραν όλα τα κόμματα που συμμετείχαν στην κυβέρνηση. 

 Θα παραμείνουμε προσηλωμένοι στην επιτυχημένη πολιτική των τελευταίων 
χρόνων, με απώτερο σκοπό την κοινωνική πρόοδο και την ευημερία του πολίτη.   

 Θα ήθελα να ευχαριστήσω όλα τα πολιτικά κόμματα και τους κοινωνικούς 
εταίρους για τον εποικοδομητικό διάλογο και την εξαίρετη συνεργασία.  Επίσης, θα 
ήθελα να ευχαριστήσω την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για την πολύ αποδοτική συνεργασία και βέβαια θέλω να 
ευχαριστήσω τους πολίτες, γιατί οι καλές μας επιδόσεις είναι αποτέλεσμα συλλογικής 
προσπάθειας.   
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 Εκφράζω την πεποίθηση ότι η κυπριακή οικονομία παρουσιάζει την 
απαραίτητη ευελιξία και το δυναμισμό, ώστε την επόμενη πενταετία να αξιοποιήσει τις 
σημαντικές ευκαιρίες που παρουσιάζονται και να αντιμετωπίσει με επιτυχία τις 
προκλήσεις. 

 Εκφράζω την αισιοδοξία μου ότι η συνεργασία πολιτικών και κοινωνικών 
εταίρων, που έφερε τα θετικά αποτελέσματα των τελευταίων χρόνων, θα συνεχίσει να 
αποτελεί τη βάση μελλοντικών επιτυχιών. 

 Τα τελευταία πέντε χρόνια μαζί πετύχαμε πολλά.  

 Είμαι βέβαιος ότι μπορούμε και θα πετύχουμε ακόμη περισσότερα.  

  Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι υπουργοί, υπάρχει ο Κανονισμός της Βουλής.  Κύριοι, κύριοι που 
παρακολουθείτε, μπορεί ο υπουργός να είναι ο υπουργός σας, να τον χαιρόμαστε 
όλοι, αλλά χειροκροτήματα δεν επιτρέπονται.   

 Θέλω να ευχαριστήσω θερμά το φίλο υπουργό κ. Σαρρή για την κατάθεση της 
ομιλίας του.  Να παρακαλέσω τους συναδέλφους να μείνουν στη θέση τους, να 
συνοδευτεί ο υπουργός και οι υπόλοιποι φιλοξενούμενοι.   

 Να παρακαλέσω ησυχία, για να συνεχίσουμε με τις εργασίες της ολομέλειας, 
τώρα που έχει αποχωρήσει ο υπουργός και η κερκίδα, να μου επιτρέψετε να πω. 

 Μπαίνουμε στη νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Τα δύο πρώτα θέματα είναι εξ  αναβολής και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  
Για τα θέματα αυτά έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις είναι 
ομόφωνες και θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια που 
τιτλοφορούνται «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

και «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Οκτωβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί 
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Κοινοτήτων Νόμου και του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου, αντίστοιχα, ώστε να αυξηθούν τα δικαιώματα που καταβάλλονται 
στους κοινοτάρχες με βάση τις διατάξεις των πιο πάνω βασικών νομοθεσιών.  

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνεται η αύξηση των δικαιωμάτων 
που καταβάλλονται στους κοινοτάρχες για τις πιο κάτω πράξεις: 

1. Για την εκτέλεση οποιουδήποτε εντάλματος εκτέλεσης εκ μέρους δικαστικού 
επιδότη. 

2. Για την ανάρτηση ειδοποιήσεων και αγγελιών σχετικά με την πώληση ακίνητης 
ιδιοκτησίας με δημόσιο πλειστηριασμό. 

3. Για τη  σφράγιση οποιουδήποτε πιστοποιητικού που σχετίζεται με κινητή ή 
ακίνητη ιδιοκτησία. 

4. Για αναφορά στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό της επαρχίας τους του 
θανάτου κάθε προσώπου που κατέχει ή έχει συμφέρον σε ακίνητη ιδιοκτησία. 

5. Για κάθε απαιτούμενη πιστοποίηση φωτογραφίας. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο προτείνεται η αύξηση των δικαιωμάτων που 
καταβάλλονται στους κοινοτάρχες για τις πιο κάτω πράξεις: 

1. Για πιστοποίηση υπογραφής, σφραγίδας ή αποτυπώματος. 

2. Για την έκδοση, υπογραφή και σφράγιση πιστοποιητικού γεγονότων που 
σχετίζονται με την κατοχή ή χρήση ακίνητης ιδιοκτησίας, ανεξάρτητα από τον 
αριθμό των ακινήτων που επηρεάζονται, με επιθεώρηση ή χωρίς επιθεώρηση 
της ιδιοκτησίας. 

3. Για την έκδοση και σφράγιση πιστοποιητικού γεγονότων που σχετίζονται με το 
θάνατο οποιουδήποτε ιδιοκτήτη ή κατόχου ακίνητης ιδιοκτησίας ή με τους 
κληρονόμους του. 

4. Για όλα τα πιστοποιητικά για τα οποία δε γίνεται ειδική μνεία πιο πάνω, 
ανεξάρτητα από τον αριθμό των ακινήτων για τα οποία γίνεται αναφορά σ’ 
αυτά.   

 Περαιτέρω, με το δεύτερο νομοσχέδιο προτείνεται η απάλειψη των 
δικαιωμάτων που καταβάλλονται στους κοινοτάρχες με βάση τις διατάξεις της βασικής 
νομοθεσίας αναφορικά με τη σύνταξη, υπογραφή και σφράγιση πιστοποιητικού 
διανομής ιδιοκτησίας, ρύθμιση η οποία έχει συμφωνηθεί από κοινού μεταξύ των 
ενδιαφερομένων και η εισαγωγή νέων δικαιωμάτων σε σχέση με την ανάρτηση από 
αυτούς ειδοποιήσεων, αποφάσεων ή άλλων εγγράφων που αποστέλλονται από το 
∆ιευθυντή του Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, καθώς και για την υπογραφή και 
σφράγιση σχετικού πιστοποιητικού για κάθε πιστοποιητικό που εκδίδεται.   

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησαν με τις πρόνοιες 
των υπό αναφορά νομοσχεδίων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων,  γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του δεύτερου νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2007». 
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 Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα 
νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007» και «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 

Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιάννος Λαμάρης Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, για τα πιο πάνω θέματα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών ετοίμασε έκθεση στις 30 Οκτωβρίου 2007, η οποία στη συνέχεια 
υποβλήθηκε στην ολομέλεια της Βουλής.  Ύστερα όμως από εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, η συζήτηση των υπό 
αναφορά νομοσχεδίων αναβλήθηκε με απόφαση της ολομέλειας, για να 
επανεξεταστούν από την επιτροπή.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
επανεξέτασε τα υπό αναφορά νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 5 και στις 26 Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης των εν λόγω νομοσχεδίων, τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
υποστήριξαν πως η αύξηση των δικαιωμάτων που καταβάλλονται στους κοινοτάρχες, 
ως αποτέλεσμα της αναθεώρησης που προτείνεται με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, 
είναι μεγάλη και ζήτησαν από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών 
ορισμένες διευκρινίσεις σε σχέση με αυτά.   

 Ως αποτέλεσμα της επανεξέτασης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών αποφάσισε να εισηγηθεί τα ακόλουθα: 

1. Τη μείωση του δικαιώματος που προτείνεται με το πρώτο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο και καταβάλλεται στους κοινοτάρχες κατά την εκτέλεση 
οποιουδήποτε εντάλματος εκτέλεσης εκ μέρους του δικαστικού επιδότη, το 
οποίο ανέρχεται σε ποσοστό 5% επί του ποσού της ανώτατης προσφοράς, 
όταν αυτή υπερβαίνει τις £50, ώστε στην περίπτωση αυτή να καταβάλλεται 
δικαίωμα το οποίο να ανέρχεται σε ποσοστό 5% επί του ποσού της ανώτατης 
προσφοράς, αλλά να μην υπερβαίνει τις £10. 

2. Την προσθήκη πρόνοιας και στα δύο υπό αναφορά νομοσχέδια σύμφωνα με 
την οποία πρόσωπα που είναι συνταξιούχοι και των οποίων η σύνταξη δεν 
υπερβαίνει τις £300 να μην καταβάλλουν τα καθοριζόμενα σε αυτά δικαιώματα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
διαμόρφωσε ανάλογα τα κείμενα των υπό αναφορά νομοσχεδίων, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 



 14

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007», δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007», επίσης δεν είναι έτοιμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα που είναι  «Οι περί Αμοιβαίας Συνδρομής 
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για την Είσπραξη Απαιτήσεων Σχετικών με Ορισμένες Εισφορές, ∆ασμούς, Φόρους 
και ΄Αλλα  Μέτρα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αμοιβαίας Συνδρομής για 
την Είσπραξη Απαιτήσεων Σχετικών με Ορισμένες Εισφορές, ∆ασμούς, Φόρους 

και Άλλα Μέτρα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007»  

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος   Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου   Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης    Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 
Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 24 του 
περί Αμοιβαίας Συνδρομής για την Είσπραξη Απαιτήσεων Σχετικών με Ορισμένες 
Εισφορές, ∆ασμούς, Φόρους και Άλλα Μέτρα Νόμου, σκοπείται η περαιτέρω 
εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα της 
αμοιβαίας συνδρομής για την είσπραξη απαιτήσεων σχετικών με ορισμένες εισφορές, 
δασμούς και άλλα μέτρα και ειδικότερα με την κοινοτική Οδηγία 2006/84/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα από την εκτελεστική εξουσία στοιχεία, με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς επεκτείνεται η εφαρμογή της σχετικής εθνικής 
νομοθεσίας στα δύο νέα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τη Βουλγαρία και τη 
Ρουμανία.  Η εν λόγω νομοθεσία προβλέπει ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία διαβιβάζει 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή πριν από τις 15 Μαρτίου κάθε έτους διάφορες 
πληροφορίες που αφορούν τη χρήση των διαδικασιών που προβλέπονται από αυτήν, 
όπως και από την Οδηγία 76/308/ΕΚ, καθώς και τα αποτελέσματα που είχε κατά το 
προηγούμενο ημερολογιακό έτος. 

 Σημειώνεται ότι, όπως διαπιστώνεται από τα στοιχεία που κατατέθηκαν, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να εφαρμόσει τις διατάξεις των σχετικών Οδηγιών το 
αργότερο μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2007, υπήρξε δηλαδή καθυστέρηση στην 
προώθηση των διαδικασιών υιοθέτησης του κοινοτικού κεκτημένου στον υπό 
αναφορά τομέα.  Σχετική είναι επίσης η προειδοποιητική επιστολή της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής ημερομηνίας 20 Απριλίου 2007 και με αριθμό παράβασης 2007/288. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα που είναι  «Ο περί της Υιοθέτησης του 
Ευρώ (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος   Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου   Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης    Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 
Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της 
Υιοθέτησης του Ευρώ Νόμου με την εισαγωγή σ’  αυτόν διάφορων ρυθμίσεων οι 
οποίες κρίνονται απαραίτητες για την ομαλή μετάβαση από την κυπριακή λίρα στο 
ευρώ. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Η ρύθμιση του τρόπου της αυτόματης αναπροσαρμογής χρηματικών ποσών 
για την οποία γίνεται πρόβλεψη στην εθνική νομοθεσία, με απώτερο σκοπό την 
αποφυγή παραβίασης των αντίστοιχων χρηματικών ορίων που προβλέπονται 
σε κοινοτικές Οδηγίες.   

2. Η απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής τέλους χαρτοσήμου για 
συμβάσεις που συνάπτονται μεταξύ της 15ης Μαρτίου 2007 και της 31ης 
∆εκεμβρίου 2007 μεταξύ της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και των 
τραπεζών για προεφοδιασμό με τραπεζογραμμάτια και κέρματα ευρώ, καθώς 
και για συμβάσεις που συνάπτονται μεταξύ τραπεζών ή συνεργατικών 
πιστωτικών ιδρυμάτων και επιχειρήσεων λιανικού εμπορίου για τον 
υποπροεφοδιασμό με τραπεζογραμμάτια και κέρματα ευρώ.  Η προτεινόμενη 
ρύθμιση θα ισχύει αναδρομικά από τις 15 Μαρτίου 2007, ώστε να καλύψει 
συμβάσεις που έχουν ήδη υπογραφεί. 

 Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς αρμοδίους, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
αναφορικά με την αυτόματη αναπροσαρμογή χρηματικών ποσών προβλέπουν 
ειδικότερα ότι ποσά εκφρασμένα σε λίρες που περιέχονται σε νομοθεσίες, τα οποία 
έχουν υιοθετηθεί για σκοπούς εναρμόνισης με κοινοτική Οδηγία στην οποία γινόταν 
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αναφορά σε όρια χρηματικών ποσών εκφρασμένων σε ευρώ, μετατρέπονται και 
στρογγυλοποιούνται σε ευρώ, σύμφωνα με τους κοινοτικούς κανονισμούς της 
μετατροπής και στρογγυλοποίησης.  Στις περιπτώσεις εκείνες όπου το ποσό που 
μετατρέπεται σε ευρώ παραβιάζει τα όρια που αναφέρονται στην κοινοτική Οδηγία, 
τότε το ποσό αυτό αντικαθίσταται αυτόματα, για να εξισωθεί με το πλησιέστερο 
χρηματικό όριο που περιέχεται στην κοινοτική Οδηγία.   

 Συναφώς, σημειώνεται ότι η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου απέστειλε στην 
επιτροπή επιστολή, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2007, στην οποία αναφέρει τα 
ακόλουθα: 

1. Ο προεφοδιασμός των τραπεζών και ο υποπροεφοδιασμός των επιχειρήσεων 
με χαρτονομίσματα και κέρματα ευρώ θεωρούνται αναγκαίοι για την ομαλή 
μετάβαση στο νέο νόμισμα.  Μόνο εφόσον εφοδιαστούν έγκαιρα οι 
επιχειρήσεις μέσω των τραπεζών ή των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, 
θα είναι σε θέση να δίδουν ρέστα σε ευρώ, έτσι ώστε να κυκλοφορήσει ευρέως 
το ευρώ και η κυπριακή λίρα να αποσυρθεί γρήγορα. 

2. Ο εν λόγω εφοδιασμός και υποπροεφοδιασμός θα γίνουν με βάση 
κατευθυντήρια Οδηγία που έχει εκδώσει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, η 
οποία, μεταξύ άλλων, προνοεί για σύναψη συμφωνιών μεταξύ της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου και των τραπεζών και μεταξύ τραπεζών και 
επιχειρήσεων που θα εφοδιαστούν έγκαιρα (πριν από την 1η Ιανουαρίου 2008) 
και η οποία περιέχει πρόνοιες για το θέμα των χρεώσεων, την ασφαλή φύλαξη 
και άλλα.   

3. Αφού ο προεφοδιασμός και ο υποπροεφοδιασμός με ευρώ είναι αναγκαίοι, 
θεωρήθηκε σκόπιμο οι συμφωνίες να μην επιβαρυνθούν με χαρτόσημα, 
γεγονός που θα σήμαινε πρόσθετο κόστος, με απώτερο σκοπό την 
ενθάρρυνση των τραπεζών και των επιχειρήσεων να εφοδιαστούν έγκαιρα με 
τραπεζογραμμάτια και κέρματα ευρώ. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, το αρμόδιο υπουργείο κατέθεσε στην επιτροπή, 
για σκοπούς πληροφόρησης, το εκπονηθέν από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου 
Σχέδιο Εισαγωγής Τραπεζογραμματίων και Κερμάτων.   

 Σύμφωνα με το εν λόγω σχέδιο: 

 η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου θα έχει δικαίωμα ελέγχου των επιχειρήσεων 
για διαπίστωση του κατά πόσο τα ευρώ του προεφοδιασμού βρίσκονται 
ανέπαφα σε ασφαλές μέρος μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2007, 

 ο υποπροεφοδιασμός των επιχειρήσεων με σχετική σύμβαση θα γίνει από τις 
τράπεζες και θα ολοκληρωθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2007.  Οι λογαριασμοί 
των επιχειρήσεων που θα υποπροεφοδιαστούν ευρώ από τράπεζες θα 
χρεωθούν στις 2 Ιανουαρίου 2008.  Η σχετική σύμβαση θα διέπεται και θα 
συνοδεύεται από τις ανάλογες εξασφαλίσεις εκ μέρους της ενδιαφερόμενης 
επιχείρησης προς την τράπεζα, 

 ο υποπροεφοδιασμός μικρών επιχειρήσεων με κέρματα ευρώ θα γίνει με τη 
διάθεση σε αυτές συσκευασιών (σε κέρματα ευρώ) διευκόλυνσης 
επιχειρήσεων.  Οι επιχειρήσεις θα πληρώσουν μόνο την αξία των ευρώ και 
καμία άλλη επιβάρυνση δε θα επιβληθεί, 

 απαγορεύεται ο υποπροεφοδιασμός του κοινού σύμφωνα με το άρθρο 17 της 
κατευθυντήριας γραμμής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας ΕΚΤ/2006/9, 
αφού μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2007 το ευρώ αποτελεί για την Κυπριακή 
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∆ημοκρατία ξένο νόμισμα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό 
έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 6Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 20Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα που είναι «Ο περί Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».    Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες ׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Νοεμβρίου 
2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
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της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
και του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου, ο γενικός διευθυντής και εκπρόσωπος της 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων, καθώς και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Η ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας για την Αρχή Κρατικών Εκθέσεων, έτσι ώστε ο γενικός διευθυντής να 
δικαιούται συνταξιοδοτικά ωφελήματα, σύμφωνα με τις διατάξεις των περί Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους της 
Αρχής και Εξαρτωμένους τους (παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης)) 
Κανονισμών του 1993 μέχρι 2007. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στη σχετική εισηγητική έκθεση 
του αρμόδιου υπουργείου που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, στη συμφωνία που 
υπογράφτηκε το 2004 μεταξύ της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Κύπρου και του γενικού 
διευθυντή της, σε σχέση με το διορισμό του με πενταετή σύμβαση, προβλέπεται ότι, 
όταν ο γενικός διευθυντής παύσει να κατέχει το αξίωμά του, δικαιούται σύνταξη και 
φιλοδώρημα, όπως προνοείται στο σχετικό νόμο που αφορά την Αρχή.  Στην ίδια 
εισηγητική έκθεση αναφέρεται επίσης ότι, για να καταστεί δυνατή η παραχώρηση των 
συνταξιοδοτικών ωφελημάτων στο γενικό διευθυντή της Αρχής, είναι απαραίτητη η 
ανάλογη τροποποίηση τόσο του περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμου όσο και των 
περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων στους 
Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους (παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης)) Κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι παράλληλα με το υπό αναφορά νομοσχέδιο έχουν κατατεθεί 
στη Βουλή και εξεταστεί από την επιτροπή και οι προαναφερθέντες τροποποιητικοί 
κανονισμοί του 2007, οι οποίοι όμως για νομοτυπικούς λόγους θα προωθηθούν για 
συζήτηση και έγκριση από την ολομέλεια σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες του εν λόγω 
νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του εν 
λόγω νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στα θέματα με αριθμούς 8, 9 και 10, τα οποία έχουν κοινή έκθεση 
και τιτλοφορούνται  «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Καταστολή Πράξεων 
Πυρηνικής Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007», «Ο περί της Συμφωνίας 
Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφ’ 
ενός, και της Ελβετικής Συνομοσπονδίας, αφ’ ετέρου, για την Καταπολέμηση της 
Απάτης και κάθε άλλης Παράνομης ∆ραστηριότητας εις Βάρος των Οικονομικών τους 
Συμφερόντων (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για την Οριοθέτηση της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος                         Ανδρέας Αγγελίδης 

 Ελένη Θεοχάρους                           ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης, εκπροσωπώντας  

 τον κ. Άντρο Κυπριανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα υπό αναφορά 
νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Νοεμβρίου 2007.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την 
Καταστολή Πράξεων Πυρηνικής Τρομοκρατίας, που άνοιξε για υπογραφή στις 14 
Σεπτεμβρίου 2005 στη Νέα Υόρκη και την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέγραψε 
την ίδια ημερομηνία, σύμφωνα με την υπ’ αριθμόν 62.100 απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2005. 

 Η σύμβαση αυτή υιοθετήθηκε από τη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών 
στις 13 Απριλίου 2005, βάσει εντολής της Ειδικής Επιτροπής των Ηνωμένων Εθνών 
που συστάθηκε με το Ψήφισμα της Γενικής Συνέλευσης 51/210 της 17ης ∆εκεμβρίου 
1996.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, το 
άρθρο 5 της σύμβασης ορίζει ότι κάθε κράτος μέρος της σύμβασης θα πρέπει να 
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λάβει τα απαραίτητα μέτρα για την καθιέρωση ως ποινικών αδικημάτων στην εθνική 
του νομοθεσία, των πράξεων που αναφέρονται στο άρθρο 2 της σύμβασης.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με το άρθρο 2 της σύμβασης, ένα πρόσωπο διαπράττει αδίκημα 
σε περίπτωση που παράνομα και εκ προθέσεως: 

1. κατέχει ραδιενεργό υλικό ή κατασκευάζει ή κατέχει συσκευή: 

 α. με πρόθεση να προκαλέσει θάνατο ή σοβαρή σωματική βλάβη ή 

β. με πρόθεση να προκαλέσει ουσιαστική ζημιά σε περιουσία ή στο 
περιβάλλον· 

2. χρησιμοποιεί με οποιονδήποτε τρόπο ραδιενεργό υλικό ή συσκευή ή 
χρησιμοποιεί ή προκαλεί ζημιά σε πυρηνική εγκατάσταση με τρόπο ο οποίος 
απελευθερώνει ή θέτει σε κίνδυνο την απελευθέρωση ραδιενεργού υλικού: 

α. με πρόθεση να προκαλέσει θάνατο ή σοβαρή σωματική βλάβη ή  

β. με πρόθεση να προκαλέσει ουσιαστική ζημιά σε περιουσία ή στο 
περιβάλλον ή 

γ. με πρόθεση να εξαναγκάσει φυσικό ή νομικό πρόσωπο, διεθνή 
οργανισμό ή κράτος να προβεί ή να απέχει από ενέργεια. 

 Σύμφωνα με το ίδιο άρθρο, αδίκημα αποτελεί επίσης η απειλή, καθώς και η 
απόπειρα διάπραξης των προαναφερόμενων πράξεων.  Συναφώς, το άρθρο 4 του 
κυρωτικού νομοσχεδίου ορίζει ότι πρόσωπο που διαπράττει οποιοδήποτε αδίκημα 
που προβλέπεται στο άρθρο 2 της σύμβασης υπόκειται, σε περίπτωση καταδίκης του, 
σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα δύο χρόνια ή σε χρηματική ποινή που δεν 
υπερβαίνει τις είκοσι χιλιάδες λίρες ή και στις δύο αυτές ποινές. 

 Περαιτέρω, η εν λόγω σύμβαση προβλέπει ότι τα κράτη μέρη θα πρέπει να 
συνεργάζονται με το να λαμβάνουν όλα τα πρακτικά μέτρα για την παρεμπόδιση και 
αντιμετώπιση προετοιμασιών στο έδαφός τους για τη διάπραξη, εντός ή εκτός των 
εδαφών τους, αδικημάτων που αναφέρονται στο άρθρο 2 της σύμβασης και με το να 
ανταλλάσσουν επιβεβαιωμένες πληροφορίες, όπως προνοεί η εθνική τους νομοθεσία 
για τον εντοπισμό, την παρεμπόδιση, την καταστολή και τη διερεύνηση των 
αδικημάτων που αναφέρονται στο άρθρο 2.  Αρμόδια αρχή για την ανταλλαγή 
πληροφοριών ορίζεται το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η υπό εξέταση σύμβαση αποτελεί νομική βάση για 
σκοπούς έκδοσης φυγόδικου από τη ∆ημοκρατία σε άλλο κράτος μέρος της 
σύμβασης. 

 Σύμφωνα με σχετική διάταξη του κυρωτικού νομοσχεδίου, η δικαιοδοσία των 
δικαστηρίων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας επεκτείνεται για την εκδίκαση των 
προαναφερόμενων αδικημάτων, ως ορίζει το άρθρο 9 της σύμβασης. 

 Με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση, σύμφωνα με το 
άρθρο 169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της συμφωνίας 
συνεργασίας που υπογράφτηκε στο Λουξεμβούργο στις 26 Οκτωβρίου 2004 μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της αφενός και της Ελβετικής 
Συνομοσπονδίας αφετέρου για την καταπολέμηση της απάτης και κάθε άλλης 
παράνομης δραστηριότητας εις βάρος των οικονομικών τους συμφερόντων, καθώς 
και της Τελικής Πράξης που τη συνοδεύει.  Την εν λόγω συμφωνία υπέγραψε εκ 
μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
στις 15 ∆εκεμβρίου 2004, σύμφωνα με την υπ’ αριθμόν 60.928 απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2004.   
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 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, 
αντικείμενο της συμφωνίας είναι η επέκταση της διοικητικής συνδρομής και της 
δικαστικής συνεργασίας στον ποινικό τομέα μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και 
των κρατών μελών της αφενός και της Ελβετικής Συνομοσπονδίας αφετέρου, με 
σκοπό την καταπολέμηση των παράνομων δραστηριοτήτων που αναφέρονται στο 
άρθρο 2 της συμφωνίας.  Συγκεκριμένα, το άρθρο 2 της συμφωνίας ορίζει ότι η 
διοικητική συνδρομή και η δικαστική συνεργασία εφαρμόζονται στους ακόλουθους 
τομείς: 

1. Πρόληψη, ανίχνευση, διερεύνηση, δίωξη και καταστολή διοικητικού και ποινικού 
χαρακτήρα της απάτης και κάθε άλλης παράνομης δραστηριότητας εις βάρος 
των αντίστοιχων οικονομικών συμφερόντων των συμβαλλόμενων μερών όσον 
αφορά: 

 τις εμπορευματικές συναλλαγές κατά παράβαση της τελωνειακής και 
γεωργικής νομοθεσίας,  

 τις συναλλαγές κατά παράβαση της φορολογικής νομοθεσίας σχετικά με 
το φόρο προστιθέμενης αξίας, τους ειδικούς φόρους κατανάλωσης ή 
τους φόρους πολυτελείας, 

 την είσπραξη ή παρακράτηση πόρων -συμπεριλαμβανομένης της 
χρήσης αυτών των πόρων για σκοπούς άλλους πέραν εκείνων για τους 
οποίους χορηγήθηκαν αρχικά- που προέρχονται από τον 
προϋπολογισμό των συμβαλλόμενων μερών ή από προϋπολογισμούς οι 
οποίοι αποτελούν αντικείμενο δικής τους διαχείρισης ή διαχείρισης εξ 
ονόματός τους, όπως οι επιδοτήσεις και οι επιστροφές, 

 τις διαδικασίες σύναψης συμβάσεων που ανατίθενται από τα 
συμβαλλόμενα μέρη· 

2. Κατάσχεση και είσπραξη οφειλόμενων ή αχρεωστήτως εισπραχθέντων ποσών 
που προκύπτουν από τις παράνομες δραστηριότητες που αναφέρονται πιο 
πάνω.  

 Σημειώνεται ότι αρμόδια αρχή για τη ∆ιοικητική Συνδρομή έχει οριστεί η 
∆ιευθύντρια του Τμήματος Τελωνείων και ειδικά εξουσιοδοτημένοι εκπρόσωποί της 
και για την Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και ειδικά εξουσιοδοτημένοι εκπρόσωποί του. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών εξέφρασε τη συμφωνία του 
υπουργείου του με τις διατάξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής 
Οικονομικής Ζώνης, η οποία υπογράφτηκε στις 17 Ιανουαρίου 2007 και της οποίας η 
υπογραφή εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 65.036 απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2007. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών, αναφερόμενος στο ιστορικό του 
όλου θέματος, πληροφόρησε τα μέλη της επιτροπής ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
υπέγραψε τη Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας στις 10 ∆εκεμβρίου 1982, την 
επικύρωσε στις 12 ∆εκεμβρίου 1988 και η σύμβαση τέθηκε σε ισχύ στις 16 Νοεμβρίου 
1994. 



 23

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία στη συνέχεια, ασκώντας το δικαίωμα που της 
παρέχεται από τη Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, ψήφισε τον περί της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης Νόμο, ο οποίος δημοσιεύτηκε στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 5 Απριλίου 2004.  Με τη νομοθεσία αυτή 
ανακηρύσσεται Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη, η οποία δε θα επεκτείνεται πέραν των 
διακόσιων ναυτικών μιλίων.  Σημειώνεται ότι τα διακόσια ναυτικά μίλια είναι η ανώτατη 
απόσταση που προβλέπεται στη Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, οι λόγοι ανακήρυξης της Αποκλειστικής 
Οικονομικής Ζώνης είναι οι ακόλουθοι: 

1. Αποτελεί άσκηση αναφαίρετου κυριαρχικού δικαιώματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με βάση το διεθνές δίκαιο. 

2. Προάγει τις σχέσεις καλής γειτονίας με τις υπόλοιπες χώρες στην περιοχή. 

3. Είναι η νομική βάση για κάθε πρόσφορη εκμετάλλευση στις θαλάσσιες ζώνες. 

Ο πιο πάνω εκπρόσωπος δήλωσε ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει προσεγγίσει 
ορισμένες από τις γειτονικές της χώρες, με σκοπό την επίτευξη συμφωνίας 
οριοθέτησης της θαλάσσιας περιοχής της Αποκλειστικής Οικονομικής της 
Ζώνης και πρόσθεσε ότι βάση για τη διαπραγμάτευση και συνεργασία με τις 
άλλες γειτονικές μας χώρες αποτελεί η αρχή της “Μέσης Γραμμής” και η 
∆ιεθνής Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας.  Σημειώνεται επίσης ότι η 
πρώτη χώρα με την οποία υπεγράφη ανάλογη συμφωνία είναι η Αραβική 
∆ημοκρατία της Αιγύπτου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος, 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους για 
την κατά νόμο κύρωσή της αντίστοιχης σύμβασης και συμφωνιών, όπως αυτά 
έχουν διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνικής άποψης. 

2. Ο βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
δήλωσε ότι η ομάδα του επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των 
υπό αναφορά νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

 ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Καταστολή Πράξεων Πυρηνικής 
Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

2. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και 
των Κρατών Μελών της, αφ’ ενός, και της Ελβετικής Συνομοσπονδίας, αφ’ 
ετέρου, για την Καταπολέμηση της Απάτης και κάθε άλλης Παράνομης 
∆ραστηριότητας εις Βάρος των Οικονομικών τους Συμφερόντων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 

3. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας 
του Λιβάνου για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Αδίκημα.  Άρθρο 4. 

 Επέκταση της δικαιοδοσίας των δικαστηρίων.  Άρθρο 5. 

 Σύμβαση ως νομική βάση για έκδοση.  Άρθρο 6. 

 Αρμόδια αρχή για σκοπούς του άρθρου 14 της Σύμβασης.  Άρθρο 7. 

 Αρμόδια αρχή για τους σκοπούς του άρθρου 18 της Σύμβασης.  Άρθρο 8. 

Κανονισμοί.  Άρθρο 9. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την 
Καταστολή Πράξεων Πυρηνικής Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφ’ ενός, και της Ελβετικής 
Συνομοσπονδίας, αφ’ ετέρου, για την Καταπολέμηση της Απάτης και κάθε άλλης 
Παράνομης ∆ραστηριότητας εις Βάρος των Οικονομικών τους Συμφερόντων 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας του Λιβάνου για την Οριοθέτηση της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες ׃ 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 
Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ο Αναλογιστής 
του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμου με την αναθεώρηση του τρόπου υπολογισμού της δαπάνης που 
συνεπάγεται η αύξηση της κατώτατης σύνταξης από 70% σε 85% της πλήρους 
βασικής σύνταξης, η οποία καταβάλλεται από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, η κατώτατη σύνταξη ισούται με 85% 
της πλήρους βασικής σύνταξης, ενώ προηγουμένως ήταν ίση με το 70%, η δε δαπάνη 
που προκύπτει από την αύξηση του ποσοστού 70% σε 85% καταβάλλεται από το 
Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε ποσοστό 
2,3% στην ετήσια δαπάνη για τις βασικές συντάξεις γήρατος, χηρείας και 
ανικανότητας.   

 Σύμφωνα με το διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από το 
2003 που εφαρμόζεται η πιο πάνω νομοθετική ρύθμιση παρατηρήθηκε ότι η 
πραγματική δαπάνη που αντιστοιχεί στην αύξηση της κατώτατης σύνταξης είναι 
μεγαλύτερη από τη δαπάνη που υπολογίζεται χρησιμοποιώντας το ποσοστό 2,3%.  

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με στοιχεία που έθεσε ενώπιον της επιτροπής ο 
Αναλογιστής του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ενώ για τα έτη 2003-2005 η 
πραγματική δαπάνη ήταν £20,9 εκατομ., το ποσό που βάρυνε το Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας, με βάση το 2,3%, ήταν £16,1 εκατομ.  Συνεπώς, με την εφαρμογή της 
υφιστάμενης νομοθεσίας δημιουργείται ένα έλλειμμα, το οποίο επιβαρύνει το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
ανέφεραν ότι δεν είναι ορθό η νομοθεσία να προβλέπει σταθερό και προκαθορισμένο 
ποσοστό, γιατί η δαπάνη για τις βασικές συντάξεις μεταβάλλεται κάθε χρόνο. 

 Ως εκ τούτου, με το υπό εξέταση νομοσχέδιο προτείνεται όπως η δαπάνη που 
προκύπτει από την αύξηση της κατώτατης σύνταξης και καταβάλλεται από το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων προκαθορίζεται ανά 
τριετία από τον αναλογιστή, με βάση την τελευταία αναλογιστική ανασκόπηση του 
ταμείου, ως ποσοστό επί της ετήσιας δαπάνης για τις βασικές συντάξεις γήρατος, 
χηρείας και ανικανότητας.  Το ποσοστό αυτό θα παραμένει σταθερό για τρία χρόνια 
μέχρι την επόμενη αναλογιστική ανασκόπηση, οπότε και θα καθορίζεται εκ νέου.  
Σημειώνεται ότι η εν λόγω τροποποίηση προτείνεται να ισχύει από την 1η Ιανουαρίου 
2008. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε τη συμφωνία του 
υπουργείου του με την προτεινόμενη αναθεώρηση του τρόπου με τον οποίο 
καθορίζεται η δαπάνη που καταβάλλεται από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως συμπλήρωμα κατώτατης σύνταξης. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης, ο πρόεδρος και τα μέλη της 
επιτροπής διατύπωσαν τον προβληματισμό τους για τον τρόπο που αντιμετωπιζόταν 
το προαναφερθέν έλλειμμα όλο αυτό το διάστημα, από το 2003 μέχρι σήμερα, και 
εξέφρασαν την άποψη ότι το όποιο έλλειμμα προέκυψε ή θα προκύψει θα πρέπει να 



 27

καλύπτεται από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνική 
άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 2111/2005) Κανονισμοί του 2007».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός Μέτρων 
Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 2111/2005) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου και 15 Νοεμβρίου 
2007.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Εκπροσώπων 
Αεροπορικών Εταιρειών στην Κύπρο (BARIC), του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και του 
Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου (ACTA).  Το Υπουργείο Εξωτερικών και 
οι κυπριακές αεροπορικές εταιρείες, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στην πιο πάνω συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
259 του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, είναι η θέσπιση μέτρων εφαρμογής του 
Κανονισμού (ΕΚ)2111/2005, για τη σύσταση κοινοτικού καταλόγου αερομεταφορέων 
των οποίων η λειτουργία απαγορεύεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση και για την 
ενημέρωση των επιβατών αεροπορικών εταιρειών σχετικά με την ταυτότητα του 
πραγματικού αερομεταφορέα, δηλαδή εκείνου που στην πράξη εκτελεί την πτήση.  
Όπως αναφέρεται στον κοινοτικό κανονισμό, είναι σημαντικό να παρέχονται στον 
καταναλωτή οι αναγκαίες πληροφορίες, ώστε να είναι σε θέση να επιλέγει 
αερομεταφορέα, η ταυτότητα του οποίου θεωρείται ουσιώδης πληροφορία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους 
προτεινόμενους κανονισμούς, καθώς και τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, με τους κανονισμούς αυτούς ρυθμίζονται τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας ορίζεται ως ο αρμόδιος φορέας για την 
εφαρμογή του κοινοτικού κανονισμού. 

2. Προβλέπεται διαδικασία υποβολής γραπτής καταγγελίας στον αρμόδιο φορέα 
από επιβάτη ή συμβαλλόμενο για την αεροπορική μεταφορά, καθώς και 
διαδικασία εξέτασής της, αναφορικά με περιπτώσεις μη συμμόρφωσης με τις 
διατάξεις του κοινοτικού κανονισμού. 

3. Προβλέπονται κυρώσεις σε περίπτωση διαπίστωσης διάπραξης παράβασης 
οποιασδήποτε διάταξης του κοινοτικού κανονισμού, οι οποίες πρέπει να είναι 
αποτελεσματικές, αποτρεπτικές και σύμφωνες με την αρχή της 
αναλογικότητας. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών, ο διευθυντής του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας δήλωσε στην επιτροπή ότι το τμήμα του 
πραγματοποίησε ενημερωτικές συναντήσεις με τις δύο κυπριακές αεροπορικές 
εταιρείες, το Σύνδεσμο Εκπροσώπων Αεροπορικών Εταιρειών στην Κύπρο, τον 
Κυπριακό Σύνδεσμο Καταναλωτών και το Σύνδεσμο Ταξιδιωτικών Πρακτόρων 
Κύπρου, οι οποίοι συμφωνούν με το περιεχόμενο των υπό εξέταση κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου κατέθεσε 
στην επιτροπή την εισήγησή του όπως το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, ως ο 
αρμόδιος φορέας, εκδώσει ενημερωτικό έντυπο αναφορικά με τα δικαιώματα των 
επιβατών που άπτονται της εφαρμογής του κοινοτικού κανονισμού και ειδικότερα σε 
σχέση με το δικαίωμα πληροφόρησης και καταγγελίας.  Με την εισήγηση αυτή 
συμφώνησε η επιτροπή, οι εμπλεκόμενοι σύνδεσμοι και το Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας, το οποίο δεσμεύτηκε να προβεί στην έκδοση τέτοιου εντύπου. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών επισήμανε την 
ανάγκη όπως ενισχυθεί το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας με πρόσθετο προσωπικό, 
ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρης εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών. 
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 Περαιτέρω, την επιτροπή απασχόλησαν και τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Η πρόνοια της παραγράφου (2) του Κανονισμού 4 των υπό εξέταση 
κανονισμών, σύμφωνα με την οποία ο αρμόδιος φορέας εξετάζει την 
καταγγελία και, εκτός εάν κρίνει την καταγγελία καταφανώς αβάσιμη, ζητά την 
έγγραφη κατάθεση των θέσεων του καταγγελλομένου. 

2. Κατά πόσο οι σχετικές με την επιβολή διοικητικών κυρώσεων διατάξεις που 
προτείνονται για σκοπούς εφαρμογής του άρθρου 13 του κοινοτικού 
κανονισμού θα πρέπει να τεθούν σε ισχύ αναδρομικά, κατ’  εφαρμογήν του 
άρθρου 17 του εν λόγω κανονισμού που καθορίζει ότι οι υπό αναφορά 
διατάξεις θα πρέπει να θεσπιστούν από τη 16η Ιανουαρίου 2007.  Στο σημείο 
αυτό κρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 4 Οκτωβρίου 2007.  Το υπό 
αναφορά ζήτημα απασχόλησε την επιτροπή υπό το φως και της πέμπτης 
τροποποίησης του συντάγματος που προβλέπει ότι κανένας νόμος δε δύναται 
να είναι αντίθετος και ασύμφωνος προς οποιαδήποτε υποχρέωση επιβάλλεται 
στη ∆ημοκρατία ως αποτέλεσμα της συμμετοχής της ως κράτους μέλους στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Όσον αφορά το πρώτο ζήτημα, η επιτροπή έκρινε ότι ο αρμόδιος φορέας δεν 
μπορεί να είναι σε θέση να κρίνει κατά πόσο μια καταγγελία είναι καταφανώς αβάσιμη.  
Ως εκ τούτου, με τη σύμφωνη γνώμη της εκπροσώπου του γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η επιτροπή αποφάσισε τη διαγραφή της σχετικής 
πρόνοιας, έτσι ώστε ο αρμόδιος φορέας να εξετάζει την καταγγελία και να ζητά την 
έγγραφη κατάθεση των θέσεων του καταγγελλομένου χωρίς να προβαίνει σε κρίση 
κατά πόσο η καταγγελία αυτή είναι καταφανώς αβάσιμη. 

 Σε σχέση με το δεύτερο ζήτημα που απασχόλησε την επιτροπή, ζητήθηκε και 
εξασφαλίστηκε γραπτή γνωμάτευση από το γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, στην οποία επιγραμματικά αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με το κυπριακό δίκαιο, η αναδρομική ισχύς των κανονιστικών 
διοικητικών πράξεων πρέπει να επιτρέπεται από τον εξουσιοδοτικό νόμο, που 
στην παρούσα περίπτωση είναι ο περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμος στον 
οποίο δεν προβλέπεται αναδρομική ισχύς.  Πρόσθετα, επισημάνθηκε από το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο ότι η αρχή της μη αναδρομικότητας εφαρμόζεται και στις 
κανονιστικές διοικητικές πράξεις. 

2. Στο ευρωπαϊκό δίκαιο, σύμφωνα με νομολογία του πρωτοδικείου, εφαρμόζεται 
η αρχή της μη αναδρομικότητας και στις διοικητικές διαδικασίες που 
καταλήγουν στην επιβολή κυρώσεων.  Περαιτέρω, από σχετική απόφαση του 
∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων προκύπτει ότι σε περίπτωση μη 
μεταφερθείσας στο εθνικό δίκαιο Οδηγίας δεν τίθεται θέμα ποινικής ευθύνης 
για παραβίαση των διατάξεών της και ότι η απόφαση αυτή θα μπορούσε να 
εφαρμοστεί ανάλογα και σε σχέση με τις διατάξεις κανονισμών για τις οποίες 
δεν έχουν υιοθετηθεί εφαρμοστικά μέτρα. 

 Η υπό αναφορά γνωμάτευση καταλήγει στη σαφή θέση όπως μη δοθεί 
αναδρομική ισχύς στους υπό εξέταση κανονισμούς, υπό το φως των πιο πάνω και 
ιδιαίτερα του γεγονότος ότι δεν υπάρχει νομολογία επί του συγκεκριμένου ζητήματος, 
θέση η οποία υιοθετήθηκε από την επιτροπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών και γι’  αυτό ομόφωνα 
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εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί από την ίδια με 
βάση τα πιο πάνω 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 14 μέχρι και τον αριθμό 34 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  
Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.255-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 
Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2008 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.256-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.257-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων του 2008 Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.258-2007) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.259-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.260-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 
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7. Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.261-2007) 

Εξωτερικών Οικονομικών 

8. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.262-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. Ο περί Σχολικών Εφορειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.263-2007 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

10. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 
(Αρ. 1) του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.264-2007)  

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2008 Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.265-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.266-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.267-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

14. Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων 
Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.268-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

15. Ο περί της Θερμικής Μόνωσης των 
Συστημάτων ∆ιανομής και Αποθήκευσης 
Θερμαντικού Ρευστού και Ζεστού Νερού 
Οικιακής Χρήσης Καταργητικός Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.269-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

16. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2008 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.270-2007) 

Εσωτερικών Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

17. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.271-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

18. Ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.272-2007) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

19. Οι περί ∆ικηγόρων (Πειθαρχική ∆ιαδικασία) ∆ικαιοσύνης και Νομικών 
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.126-2007) 

∆ημοσίας Τάξεως 

20. Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων 
Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια (Νέοι Λέβητες 
Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή 
Αέρια Καύσιμα) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.127-2007)  

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

21. Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων 
Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια (Οικιακά Ηλεκτρικά 
Ψυγεία, Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.128-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

22. Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων 
Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια (Στραγγαλιστικά 
Πηνία που Προορίζονται για τους 
Λαμπτήρες Φθορισμού) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.129-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

23. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που 
πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Νέοι Λέβητες 
Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή 
Αέρια Καύσιμα) Καταργητικοί Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.130-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

24. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που 
πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Οικιακά Ηλεκτρικά 
Ψυγεία, Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) 
Καταργητικοί Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.131-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

25. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που 
πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Στραγγαλιστικά 
Πηνία που Προορίζονται για τους 
Λαμπτήρες Φθορισμού) Καταργητικοί 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.132-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

26. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική 
Υπηρεσία) (Γενικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.133-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

27. Οι περί Αστυνομίας (Μέλη Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) 
(Προαγωγές) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.134-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 
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28. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική 
Υπηρεσία) (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.135-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

29. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική 
Υπηρεσία) (Ειδικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.136-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

30. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική 
Υπηρεσία) (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.137-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

31. Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Υποχρεώσεις 
αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες και 
Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.138-2007) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

32. Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.139-2007) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

33. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, 
Ρύθμιση και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων 
Οικοδομών) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

34. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.086-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

 

Νομικών  

35. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

 

Νομικών  

36. Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών στα Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.053-2007) 

Εξωτερικών 

 

Υγείας 

37. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

Οικονομικών 

 

Νομικών 

38. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Νομικών 

39. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 



 34

(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005)  

40. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.027/2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

41. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας (Απαιτούμενα Προσόντα 
∆ιορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και 
Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

Εξωτερικών  

 

Νομικών 

42. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Παιδείας  

43. Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ.Φακ.23.03.044.040-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

 

Παιδείας  

44. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.114.2006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Παιδείας 

45. Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση 
Μετεωρολογικού Λειτουργού  (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.092-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

 

Νομικών  

46. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.002-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

47. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

48. Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Αγρίων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης 
και Εκπαίδευσης Κυνηγών) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.032-2007) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

49. Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού 
Ωρομίσθιου Προσωπικού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Παιδείας  

50. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Γεωργίας, Νομικών  
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Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.090-2007) 

Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

 

51. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.091-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

 

Νομικών  

52. Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών - Θέσεις Ταχυδρομικού 
Λειτουργού και Ταχυδρομικού ∆ιανομέα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.089-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

 

Νομικών  

53. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.096-2007) 

Υγείας  

 

Νομικών  

54. Ειδικά εντάλματα (αρ. 47, 49, 50, 51, 53 και 
54/2007) αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 22 Νοεμβρίου 2007, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2007.  
 [N. 53 (II)/2006].  
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

55. Έγγραφο (Υπ. Εμπ. 4 /2007) σύμφωνα με 
τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.005) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 
 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.046-2007) 

Αντρέα Φακοντή, 
Κύπρο 
Χρυσοστομίδη και 
Άριστο 
Αριστοτέλους εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Για το θέμα με αριθμό 40, που τιτλοφορείται «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2007», το σχετικό νομοσχέδιο συζητείται στην επιτροπή Περιβάλλοντος και 
επομένως ζητούμε όπως και οι κανονισμοί παραπεμφθούν στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος αντί στην επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα να παραπεμφθεί στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.228, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία τοποθέτησης ανελκυστήρων 
στις πολυκατοικίες των προσφυγικών οικισμών.  Παρακαλώ επίσης όπως μου 
αποσταλεί κατάλογος των πολυκατοικιών που θα τοποθετηθούν ανελκυστήρες, 
καθώς και το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.229, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο του σε σχέση 
με τη λειτουργία γυμναστηρίων τα οποία παρέχουν υπηρεσίες χωρίς να κατέχουν 
άδεια.  Παρά την ύπαρξη σχετικής νομοθεσίας (Ο περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού Νόμος και κανονισμοί Κ.∆.Π. 28/95), αυτή δεν τηρείται όπως θα έπρεπε, 
με αποτέλεσμα να λειτουργούν και να διαφημίζονται παράνομα γυμναστήρια. 

 Σύμφωνα με καταγγελίες του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών 
Γυμναστηρίων, δε γίνονται οι προβλεπόμενοι έλεγχοι ούτε λαμβάνονται τα 
προβλεπόμενα μέτρα για όσους παρανομούν. 

 Σημειώνεται ότι η λειτουργία τέτοιων γυμναστηρίων υποβαθμίζει την 
προβλεπόμενη ποιότητα των υπηρεσιών και θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των 
πολιτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.230, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο του σε σχέση 



 37

με τα σοβαρά προβλήματα που αφορούν τις κτιριακές εγκαταστάσεις και την ασφάλεια 
του Παγκυπρίου Γυμνασίου και της Σεβέρειου Βιβλιοθήκης. 

 Σημειώνεται ότι υπάρχει ήδη αίτημα από τον σύνδεσμο γονέων και κηδεμόνων 
του Παγκυπρίου Γυμνασίου (επιστολή ημερ. 10 Οκτωβρίου 2007) για στέγαση του 
σχολείου, έτσι ώστε να μη μπαίνουν τα νερά της βροχής στις αίθουσες, στους 
διαδρόμους και στις ηλεκτρικές εγκαταστάσεις, όπως γίνεται σήμερα λόγω 
ανεπάρκειας της στέγης.  Η παρούσα κατάσταση δημιουργεί κινδύνους για την 
ασφάλεια των μαθητών και του προσωπικού του σχολείου. 

 Επιπρόσθετα, εγείρεται σοβαρό ζήτημα ασφάλειας της Σεβέρειου Βιβλιοθήκης 
λόγω διάφορων κινδύνων, της φθοράς του χρόνου και των περιβαλλοντικών 
συνθηκών, με αποτέλεσμα να βρίσκονται εκτεθειμένοι οι πολιτιστικοί “θησαυροί” που 
φυλάγονται εκεί.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.280, 

ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.280, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με ημερομηνία 1 Μαρτίου 2007, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ∆ιεύθυνση Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού απέστειλε εγκύκλιο προς τον Πρύτανη του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, τους ∆ιευθυντές των ∆ημόσιων Σχολών και τους 
∆ιευθυντές/Ιδιοκτήτες των Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης στην 
Κύπρο, και ζητούσε να πληροφορηθεί τα ακόλουθα: 

 Αν υπάρχουν κανονισμοί ή άλλες πρόνοιες για την εισδοχή και φοίτηση 
των ατόμων με ειδικές ανάγκες στις σχολές τους. 

 Τον αριθμό των φοιτητών με ειδικές ανάγκες που φοιτούσαν στο 
εκπαιδευτικό ίδρυμα που τους αφορούσε. 

 Αναφορά στις πρακτικές διευκολύνσεις που δίνονται στα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν οι φοιτητές με ειδικές ανάγκες (π.χ. πρόσβασης και 
διακίνησης). 

 Αναφορά στο είδος των διευκολύνσεων που τους προσφέρονται σε 
ακαδημαϊκά θέματα (π.χ. δυνατότητες παραγωγής υλικού για τυφλούς 
χρήστες).  

2.    Οι απαντήσεις που πήραμε φαίνονται στο συνημμένο πίνακα. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις και εκφράζουμε τις 
απολογίες μας για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε η οποία κυρίως οφείλεται σε 
μετακινήσεις του προσωπικού.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής. 

                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.02.032, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.032, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.02.032 και ημερομηνία 3 Αυγούστου 2007, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 27 
Αυγούστου 2007, σχετικά με εγκαταλελειμμένα λατομεία της Ελληνικής Μεταλλευτικής 
Εταιρείας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η αποκατάσταση των εγκαταλελειμμένων μεταλλείων της Κύπρου είναι ένα 
σοβαρό και πολυσύνθετο πρόβλημα.  Για την αποκατάσταση των περιοχών 
που βρίσκονται τα μεταλλεία απαιτούνται μεγάλα χρηματικά ποσά για το 
σχεδιασμό και εκτέλεση των σχετικών έργων.  Επίσης απαιτείται να αποκτηθεί 
από το κράτος η κυριότητα της γης στην οποία βρίσκονται τα μεταλλεία αυτά.  
Το πρόβλημα αυτό είναι υπαρκτό και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και δυστυχώς δεν υπάρχουν σχέδια που να αφορούν την 
αποκατάσταση εγκαταλελειμμένων μεταλλείων. 

2.  Σε μια προσπάθεια εξεύρεσης πόρων, το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης και 
η Υπηρεσία Μεταλλείων ζήτησαν εντός του 2006 όπως η αποκατάσταση των 
εγκαταλελειμμένων μεταλλείων ενταχθεί στο Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο 
Ανάπτυξης για αξιοποίηση των ∆ιαρθρωτικών Ταμείων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για την περίοδο 2007-2013.  Αυτό όμως δεν κατέστη δυνατό, επειδή 
δόθηκε προτεραιότητα σε άλλους τομείς και δραστηριότητες της χώρας. 

3. Η ανάληψη του κόστους αποκατάστασης των εγκαταλελειμμένων μεταλλείων 
από το κράτος προχωρεί με αργούς ρυθμούς λόγω του μεγάλου κόστους των 
έργων αποκατάστασής τους.  Συγκεκριμένα το κράτος δαπανά περί τις 
500.000 λίρες ετησίως για την αποκατάσταση του περιβάλλοντος στο 
μεταλλείο Αμιάντου που κρίθηκε ως η δυσμενέστερη των περιπτώσεων 
εγκαταλελειμμένων μεταλλείων της Κύπρου. 

4. Για να ιεραρχηθούν τα υπόλοιπα εγκαταλελειμμένα μεταλλεία της Κύπρου, με 
βάση τα περιβαλλοντικά προβλήματα που προκύπτουν από την ύπαρξή τους, 
το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης θα εκπονήσει με την διαδικασία των 
προσφορών σχετική μελέτη καταγραφής τους, η οποία αναμένεται να 
ολοκληρωθεί εντός του 2008. 

5. Οι κοινότητες Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου και Βυζακιάς, μπορούν στο μέλλον να 
παρακολουθούν τις διαθέσιμες προς την Κύπρο χορηγίες του Ευρωπαϊκού 
Οικονομικού Χώρου (ΕΟΧ) και της Νορβηγίας, για να υποβάλουν προς το 
Γραφείο Προγραμματισμού προτάσεις σχεδιασμού και εκτέλεσης έργων 
αποκατάστασης του μεταλλείου Μεμί στον κατάλληλο χρόνο.  Η περίοδος 
υποβολής αιτήσεων για τις χορηγίες της περιόδου 2004-2009 έληξε τον 
Ιανουάριο του 2007 και ενδέχεται να ακολουθήσει εξαγγελία νέων χορηγιών 
μετά το 2009.  Πριν όμως γίνει οποιαδήποτε πρόταση/σχεδιασμός θα πρέπει 
να επιλυθεί το πρόβλημα της ιδιοκτησίας της γης στην οποία βρίσκονται τα 
μεταλλεία και ανήκει στην Ελληνική Μεταλλευτική Εταιρεία.  Σημειώνεται ότι η 
εταιρεία υπέβαλε σχετική αίτηση προς το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας για ανταλλαγή γης που κατέχει σε διάφορα μεταλλεία της 
Κύπρου με κρατική γη, η οποία και εκκρεμεί. 
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 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.033, ημερομηνίας 6 

Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.033 και ημερ. 06.08.2007, του βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.02.033 και ημερ. 27.08.2007 με την οποία μας 
διαβιβάζεται η πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο έχει την ευθύνη της κατασκευής των αποχετευτικών 
έργων στις κοινότητες της υπαίθρου, ανέθεσε την ετοιμασία προκαταρκτικών 
αναγνωριστικών μελετών για εγκατάσταση κεντρικού αποχετευτικού συστήματος σε 
93 κοινότητες παγκύπρια.  Οι μελέτες εντόπισαν τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
οι εν λόγω κοινότητες και, ανάλογα με το μέγεθος τους, ιεράρχησαν την εκτέλεση των 
έργων στις κοινότητες αυτές. 

 Σύμφωνα με τη μελέτη για την κοινότητα Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου, η εν λόγω 
κοινότητα παρουσιάζει, λόγω της γεωλογίας του εδάφους, πολύ μεγάλα αποχετευτικά 
προβλήματα και προτείνεται η προώθηση της κατασκευής αποχετευτικού συστήματος 
για την επίλυση τους.  Η εκτέλεση των έργων εντάσσεται στην Α΄ Φάση υλοποίησης 
των αποχετευτικών έργων που θα συμπληρωθεί μέσα στα επόμενα 3 χρόνια. 

 Η προκαταρκτική εκτίμηση των έργων αναμένεται να ανέλθει στο £1.135.170 
και, σύμφωνα με την υφιστάμενη κυβερνητική πολιτική η κοινότητα θα καταβάλει το 
10% ενώ το Κράτος το 90%.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.037, ημερομηνίας 17 
Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.037 και ημερ. 17.08.2007, του βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.02.037 και ημερ. 27.08.2007 με την οποία μας 
διαβιβάζεται η πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο έχει την ευθύνη της κατασκευής των αποχετευτικών 
έργων στις κοινότητες της υπαίθρου, ανέθεσε την ετοιμασία προκαταρκτικών 
αναγνωριστικών μελετών για εγκατάσταση κεντρικού αποχετευτικού συστήματος σε 
93 κοινότητες παγκύπρια.  Οι μελέτες εντόπισαν τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
οι εν λόγω κοινότητες και, ανάλογα με το μέγεθος τους, ιεράρχησαν την εκτέλεση των 
έργων στις κοινότητες αυτές. 

 Σύμφωνα με τη μελέτη για την κοινότητα Κάτω Πύργου,  η εν λόγω κοινότητα 
παρουσιάζει, λόγω της γεωλογίας του εδάφους, πολύ μεγάλα αποχετευτικά 
προβλήματα και προτείνεται η προώθηση της κατασκευής αποχετευτικού συστήματος 
για την επίλυση τους.  Η εκτέλεση των έργων εντάσσεται στην Α΄ Φάση υλοποίησης 
των αποχετευτικών έργων που θα συμπληρωθεί μέσα στα επόμενα 3 χρόνια. 
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 Η προκαταρκτική εκτίμηση των έργων αναμένεται να ανέλθει στα £2.160.00 
και, σύμφωνα με την υφιστάμενη κυβερνητική πολιτική, η κοινότητα θα καταβάλει το 
10% ενώ το Κράτος το 90%.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.070, ημερομηνίας 19 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.070 και ημερ. 19.09.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.02.070 και ημερ. 25.09.2007 με την οποία μας 
διαβιβάζεται η πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο έχει την ευθύνη για την κατασκευή των αποχετευτικών 
συστημάτων στις κοινότητες, δεν προγραμματίζει την κατασκευή αποχετευτικού 
συστήματος στην κοινότητα Καλλέπειας. 

 Για να καταστεί δυνατός ο προγραμματισμός ενός αποχετευτικού συστήματος, 
απαιτείται η διεξαγωγή της αναγκαίας τεχνοοικονομικής μελέτης, νοουμένου ότι 
διαπιστώνεται ότι η κοινότητα αντιμετωπίζει προβλήματα αποχετεύσεως λυμάτων. 

 Σημειώνεται ότι μέχρι στιγμής, η κοινότητα Καλλέπειας δεν υπέβαλε αίτημα για 
την κατασκευή αποχετευτικού συστήματος και ως εκ τούτου δεν προωθήθηκε καμιά 
διαδικασία για την εξακρίβωση του προβλήματος και του μεγέθους του και στη 
συνέχεια για την επίλυση του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Νοεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.076, 
ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.076 ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα αναφορικά με την ανέγερση Αγροτικού 

Μουσείου και παραδοσιακού σπιτιού στην κοινότητα Καλλέπειας 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το 
θέμα δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων αλλά 
του Υπουργείου Εσωτερικών, καθότι εξ όσων έχουμε πληροφορηθεί έχει εκμισθωθεί 
στο Κοινοτικό Συμβούλιο Καλλέπειας κρατική γη για 60 χρόνια για την ανέγερση 
οικοδομής υπό μορφή παραδοσιακής κατοικίας.  Στην κατοικία αυτή θα στεγαστεί 
Αγροτικό Μουσείο με σκοπό την ανάδειξη των παραδοσιακών αγροτικών ασχολιών 
και προϊόντων της περιοχής. 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Καλλέπειας έχει ήδη αναθέσει τη μελέτη σε ιδιώτη 
αρχιτέκτονα και προσπαθεί να εξασφαλίσει τα απαραίτητα κονδύλια για την 
υλοποίηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Σοφοκλή Σοφοκλέους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.079, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.079 ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.02.079 ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, 
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σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος 
Περδίκης και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Κατ’ αρχήν, θα ήθελα να συμφωνήσω απόλυτα με τις θέσεις που έχετε 
εκφράσει μέσα από την ερώτηση σας αναφορικά με την ανέγερση της Νέας 
Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Λευκωσίας.  Από την ανάληψη των καθηκόντων μου 
έχω εντείνει τις προσπάθειες για επίλυση του σοβαρού αυτού προβλήματος. 

(β) Πληροφοριακά αναφέρεται ότι η αρχική προώθηση του προτεινόμενου έργου 
στο χώρο στον οποίο βρίσκονται τα υφιστάμενα κτίρια της Αστυνομικής 
∆ιεύθυνσης Λευκωσίας επηρεάστηκε από την εκπόνηση μελέτης περί το 1985, 
για ενδεχόμενη διαπλάτυνση της Λεωφόρου Αθαλάσσας και κατασκευή 
κυκλοφοριακού κόμβου στη συμβολή της με τη Λεωφόρο Στροβόλου.  Έγιναν 
συνεχείς εκκλήσεις προς τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες για διευκρίνιση 
επακριβώς του εμβαδού του τεμαχίου της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Λευκωσίας 
που επηρεάζεται από την ενδεχόμενη διαπλάτυνση του οδικού δικτύου, όμως 
έχουν αποβεί άκαρπες. 

(γ) Ως εκ τούτου, έγιναν και συνεχίζουν να γίνονται εντατικές προσπάθειες για 
εξεύρεση άλλων κατάλληλων εναλλακτικών τεμαχίων όπου θα μπορούσε να 
προωθηθεί άμεσα το Έργο αυτό στην περιοχή Λευκωσίας κοντά στο κέντρο 
της πρωτεύουσας, ούτως ώστε να υπάρχει δυνατότητα εύκολης 
προσπελασιμότητας σε κάθε σημείο της πόλης.  Έχουν εξεταστεί πολλά 
εναλλακτικά τεμάχια τα οποία δεν πληρούσαν τα αναγκαία κριτήρια 
καταλληλότητας για ανέγερση της Νέας Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Λευκωσίας.  
Ελπίζουμε σύντομα να εξευρεθεί κατάλληλος χώρος για την ανέγερση του 
προτεινόμενου Έργου. 

(δ) Τέλος, πληροφορείστε ότι στις Προτάσεις του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως για τον Προϋπολογισμό του 2008, οι οποίες έχουνε εγκριθεί 
από το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία που πραγματοποιήθηκε στις 
6.9.2007, έχει συμπεριληφθεί πόσο ύψους £100.000 για την ετοιμασία των 
αναγκαίων αρχιτεκτονικών μελετών.  Ελπίζουμε η εκτέλεση των αναγκαίων 
κατασκευαστικών εργασιών να αρχίσει κατά το 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.133, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.133, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Αντρέα Φακοντή 

Επιχορήγηση των αποχετευτικών έργων του ∆ήμου Πόλης Χρυσοχούς από τα 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ε.Ε. 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή, με αρ. 
23.06.009.02.133 και ημερομηνία 16 Οκτωβρίου 2007 η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 16 
Οκτωβρίου, 2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κυβερνητική πολιτική για την επιχορήγηση των αποχετευτικών έργων στους 
∆ήμους προνοεί 100% επιχορήγηση της κεφαλαιουχικής και λειτουργικής δαπάνης 
των εγκαταστάσεων της τριτοβάθμιας επεξεργασίας των σταθμών επεξεργασίας 
λυμάτων, ενώ την ευθύνη για τη διαχείριση του επεξεργασμένου νερού έχει η 
Κυβέρνηση.  Η κεφαλαιουχική δαπάνη για το υπόλοιπο μέρος του αποχετευτικού 
συστήματος (δίκτυο συλλογής, αγωγοί μεταφοράς λυμάτων προς το σταθμό, 
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δευτεροβάθμια επεξεργασία, δεξαμενή αποθήκευσης του επεξεργασμένου νερού), 
καθώς και η λειτουργική δαπάνη του έργου, δεν επιχορηγείται.  Το κόστος αυτό 
ανακτάται από την επιβολή των αποχετευτικών τελών στους ωφελούμενους από το 
έργο. 

 Η επιχορήγηση από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
περιβαλλοντικά έργα υποδομής καλύπτει έργα στα οποία δεν υπάρχει ανάκτηση των 
δαπανών, δηλαδή έργα που επιχορηγούνται από την κυβέρνηση, και μόνο όταν αυτά 
τα έργα είναι αυτοτελή.  Η τριτοβάθμια επεξεργασία, η οποία επιχορηγείται από την 
κυβέρνηση δεν θεωρείται αυτοτελές έργο και ως εκ τούτου δεν μπορεί να υπάρξει 
Ευρωπαϊκή επιχορήγηση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς, και να σας επιβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.155, 23.06.009.02.156, 

23.06.009.02.157, 23.06.009.02.158, 23.06.009.02.159, 23.06.009.02.162, 
23.06.009.02.164 και 23.06.009.02.168, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στις ερωτήσεις που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκης Ομήρου με αρ. 23.06.009.02.155, 23.06.009.02.156, 23.06.009.02.157, 
23.06.009.02.158, 23.06.009.02.159, 23.06.009.02.162, 23.06.009.02.164 και 
23.06.009.02.168 οι οποίες αποστάληκαν από το Γενικό ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με τις ταυτάριθμες επιστολές του με ημερομηνία 26/10/2007 και 
επιθυμώ να απαντήσω συνολικά στις εν λόγω Ερωτήσεις: 

α. Το Υπουργείο Εσωτερικών αντιμετώπισε άμεσα και θετικά το αίτημα της 
Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για αναθεώρηση της ∆ήλωσης Πολιτικής, έχει 
ενεργοποιήσει την Κεντρική Συμβουλευτική Επιτροπή, στην οποία συμμετέχει 
και η Ένωση Κοινοτήτων, αποδέχθηκε να επιληφθεί κατά προτεραιότητα των 
πολιτικών που εισηγήθηκε η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου ως επείγουσες.  Ήδη 
πραγματοποιήθηκαν δυο συνεδρίες της Κεντρικής Συμβουλευτικής Επιτροπής, 
και κλήθηκε η τρίτη συνεδρία για τις 20/11/2007. 

β. Ο Νόμος περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας πρέπει πράγματι να αναθεωρηθεί 
και προς το σκοπό αυτό έχει αρχίσει ένα πρόγραμμα συνεργασίας του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με την αντίστοιχη αρχή του Ηνωμένου 
Βασιλείου, με στόχο, μεταξύ άλλων, την ενσωμάτωση στη Νομοθεσία νέων, πιο 
διαφανών διαδικασιών και ρυθμίσεων.  Η συνεργασία αυτή αρχίζει επίσημα 
εντός ∆εκεμβρίου 2007 με την επίσκεψη δυο αξιωματούχων του αντίστοιχου 
Τμήματος του Ηνωμένου Βασιλείου στην Κύπρο. 

γ. Το Υπουργείο Εσωτερικών συνεργάζεται εντατικά με το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και τα Τμήματα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και Αναδασμού με στόχο την 
αποπεράτωση του νομοσχεδίου με το οποίο θα τεθεί το θεσμικό πλαίσιο για 
εφαρμογή του μηχανισμού του αστικού αναδασμού.  Η ολοκλήρωση της 
εργασίας αυτής και η ετοιμασία σχετικών Κανονισμών για να καταστεί εφικτή η 
εφαρμογή του αστικού αναδασμού θα χρειασθεί ακόμη κάποιο χρονικό 
διάστημα, το οποίο στη φάση αυτή δεν είναι εύκολο να προβλεφθεί με απόλυτη 
ακρίβεια. 

δ. Τα Κοινοτικά Συμβούλια περιλαμβάνονται στις Αρχές με τις οποίες γίνεται 
διαβούλευση από τις Πολεοδομικές Αρχές, κατά την άσκηση πολεοδομικού 
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ελέγχου.  Παρά τα θετικά που προκύπτουν από τη διαβούλευση, έχουν 
επισημανθεί και ορισμένα προβλήματα, όπως η συχνή σημαντική καθυστέρηση 
στην αποστολή των απόψεων των Κοινοτικών Συμβουλίων ή η διατύπωση 
απόψεων, οι οποίες συχνά δεν αιτιολογούνται με επιστημονικά ή αντικειμενικά 
κριτήρια.  Το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί τις σχετικές υφιστάμενες 
διευθετήσεις, ως γενικά ικανοποιητικές επί του παρόντος. 

ε. Το Υπουργείο Εσωτερικών εργάζεται συστηματικά και μεθοδικά, για τον 
προσδιορισμό των αναγκαίων αλλαγών στις ακολουθούμενες διαδικασίες 
αδειοδότησης σε συνεργασία με το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο 
Κύπρου και τους οργανωμένους φορείς των επαγγελματιών που συμμετέχουν 
στη διαδικασία ανάπτυξης, και έχουν τεθεί ενώπιον του Υπουργού Εσωτερικών 
αριθμός σημαντικών εισηγήσεων που αποσκοπούν στην απλοποίηση και 
επιτάχυνση των διαδικασιών άσκησης πολεοδομικού και οικοδομικού ελέγχου 
της ανάπτυξης.  Ο Υπουργός Εσωτερικών πρόκειται να εξαγγείλει τις σχετικές 
του αποφάσεις στις 22 Νοεμβρίου 2007. 

στ. Σε ότι αφορά την εκπόνηση του Σχεδίου για τη Νήσο, σημειώνεται ότι παρά το 
ότι η σχετική πρόνοια περιλαμβάνεται στον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμο, για τον οποίο γενικά αρμόδιο είναι το Υπουργείο Εσωτερικών, στο Τρίτο 
Μέρος του εν λόγω Νόμου, ως Πολεοδομική Αρχή για την εκπόνηση του 
Σχεδίου για τη Νήσο ορίζεται ο Υπουργός Οικονομικών.  Παρακαλώ, συνεπώς, 
όπως η Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.162 απευθυνθεί στο Υπουργείο 
Οικονομικών. 

ζ. Με βάση το περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Χωρία) Ειδικό ∆ιάταγμα 
Ανάπτυξης του 1996 θεωρείται ότι η πολεοδομική άδεια είναι δοσμένη για 
διάφορες μορφές ανάπτυξης εντός του καθορισμένου Ορίου Ανάπτυξης σε 27 
κοινότητες της Επαρχίας Λευκωσίας, 34 κοινότητες της Επαρχίας Λεμεσού, 19 
κοινότητες στην Επαρχία Λάρνακας και 24 κοινότητες της Επαρχίας Πάφου.  
Πολλές από τις ανωτέρω 104 συνολικά κοινότητες είναι πράγματι ημιορεινές και 
ορεινές.  Το μέτρο δεν είναι σκόπιμο να επεκταθεί και εκτός του Ορίου 
ανάπτυξης, ιδίως σε ημιορεινές και ορεινές κοινότητες, γιατί η δημιουργία 
προσπέλασης και άλλων υποδομών και έντονες τοπογραφίες και η ένταξη 
οικοδομών στο αναπεπταμένο ανάγλυφο του εδάφους αποτελούν πολύ 
σημαντικές παραμέτρους που μπορούν να αξιολογηθούν μόνο στο πλαίσιο της 
άσκησης πολεοδομικού ελέγχου και όχι κατά τον οικοδομικό έλεγχο, ο οποίος 
περιορίζεται σε άλλα αντικείμενα. 

η. Η απάντηση στην ερώτηση αναφορικά με τα θέματα Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας εμπεριέχεται στις παραγράφους (α) και (δ) πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.196, ημερομηνίας 5 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Ομήρου με αρ. 
23.06.009.02.196, η οποία αποστάληκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής 
των Αντιπροσώπων στις 09/11/07 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα 
ακόλουθα: 

α. Κατά την οριστικοποίηση του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας τον Οκτώβριο 2006 
εντάχθηκε σε Οικιστική Ζώνη των Λατσιών σημαντική έκταση γης, για την 
ενεργοποίηση της οποίας τέθηκε ως προϋπόθεση η ετοιμασία σχεδίου του 
οδικού δικτύου της περιοχής.  Ο ∆ήμος Λατσιών δεν έχει αναλάβει μέχρι 
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σήμερα πρωτοβουλία σε σχέση με την υλοποίηση της συγκεκριμένης 
προϋπόθεσης. 

β. Οι περιοχές ανάπτυξης του ∆ήμου Λατσιών δεν αποτελούν στεγανή περιοχή 
όπου αποκλειστικά μπορούν να στεγασθούν δημότες των Λατσιών ή άλλοι 
πολίτες που θέλουν να κατοικήσουν στην ευρύτερη αστική περιοχή Λευκωσίας.  
Για το λόγο αυτό η επίκληση του ισχυριζόμενου κινδύνου “οικιστικής ασφυξίας” 
για το ∆ήμο, αποτελεί λανθασμένο επιχείρημα, το οποίο πολεοδομικά δεν 
ευσταθεί. 

γ. Οι πραγματικές ανάγκες στέγασης πληθυσμού στην ευρύτερη αστική περιοχή 
Λευκωσίας, της οποίας αναπόσπαστο και αδιαίρετο μέρος αποτελεί και η 
∆ημοτική Περιοχή Λατσιών, θα αξιολογηθούν και τεθούν σε συζήτηση κατά την 
επικείμενη διαδικασία αναθεώρησης και τροποποίηση του Τοπικού Σχεδίου 
Λευκωσίας.  Ο ∆ήμος Λατσιών, όπως και κάθε άλλη Τοπική Αρχή, θα κληθεί να 
τεκμηριώσει τις εισηγήσεις και απόψεις του σε σχέση με το συγκεκριμένο θέμα, 
αλλά και σε σχέση με άλλες πτυχές του Τοπικού Σχεδίου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο δε θα συζητήσουμε σήμερα.   

 Εδώ λήγει η συνεδρία της ολομέλειας.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος 
ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 6 ∆εκεμβρίου 2007, στις 4.00 το απόγευμα, με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.161-2007) 

 2. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.100-2007) 

 3. Οι περί Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς Κανονισμοί 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.117-2007) 

 4. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 
Λατσιών (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.210-2007) 

 5. O περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο 
Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 
2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.193-2007) 

 6. Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς 
∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που Προορίζονται 
για Ειδική ∆ιατροφή (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.098-2007) 

 7. Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.237-2007) 
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 8. Ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.183-2007) 

 9. O περί των Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών 
∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και περί του Ασυμβιβάστου ή μη αυτών 
με την Άσκηση του Έργου τους Νόμος του 2005. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.036.2005) 

 10. Ο περί της Σύστασης Ευρωπαϊκών Επιτροπών 
Επιχειρήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.238-2007) 

 11. Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.125-2007) 

 12. Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης 
για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση 
των Προϊόντων του Εγκλήματος και τη Χρηματοδότηση 
της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.157-2007) 

 13. Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών Χρεών (Ειδικές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ.  (Αρ. Φακ. 23.02.048.042.2007) 

 14. Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.139-2007) 

 15. Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2003.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.023.2003) 

 16. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.090-2007) 

 17. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.091-2007) 

 18. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.041-2007) 

 19. Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.250-2007)                                         

 20. Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης 
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και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους της Αρχής και 
Εξαρτωμένους τους (Παρόμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης)) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.116-2007) 

 21. Οι περί Κατάργησης Ορισμένων περί Τροφίμων 
Κανονισμών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.099-2007) 

 22. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

 23. Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.103-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων πάνω 
από το όριο της φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 2. «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις 
νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία 
Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 3. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 4. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 5. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 9. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα και 
Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα 
που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού μέσω του 
διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
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βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά και 
Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Οι πληροφορίες που εμπλέκουν την 
Κύπρο σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι 
ενέργειες της κυβέρνησης προς διαλεύκανση των 
καταγγελιών και αποκατάσταση του καλού ονόματος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή  κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.371.2006) 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται: «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.10 μ.μ.) 

 Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αναστασιάδης Νίκος Μητσόπουλος Τάσος  

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βότσης Άγγελος  Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Καρογιάν Μάριος  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 
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Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Μιχάλη Σαρρή για τον προϋπολογισμό 
του 2008. 

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και 
ψήφισή τους σε νόμους, του δεύτερου (με αρ. 4). 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αμοιβαίας Συνδρομής για την Είσπραξη 
Απαιτήσεων Σχετικών με Ορισμένες Εισφορές, ∆ασμούς, Φόρους και Άλλα 
Μέτρα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός)     (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α.  «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Καταστολή Πράξεων Πυρηνικής 
Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007», 

 β.  «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
και των Κρατών Μελών της, αφ’ ενός, και της Ελβετικής 
Συνομοσπονδίας, αφ’  ετέρου, για την Καταπολέμηση της Απάτης και 
κάθε άλλης Παράνομης ∆ραστηριότητας εις Βάρος των Οικονομικών 
τους Συμφερόντων (Κυρωτικός) Νόμος του 2007», 

 γ.  «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
∆ημοκρατίας του Λιβάνου για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής 
Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» 

 και ψήφισή τους σε νόμους. 



 50

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) 2111/2005) Κανονισμοί του 2007» 
και έγκρισή τους. 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η τοποθέτηση ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες των προσφυγικών οικισμών - 
Παράνομη λειτουργία γυμναστηρίων - Προβλήματα σχετικά με τις κτιριακές 
εγκαταστάσεις και την ασφάλεια στο Παγκύπριο Γυμνάσιο και τη Σεβέρειο 
Βιβλιοθήκη.  

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

∆ιευκολύνσεις πρόσβασης και εξυπηρέτησης για άτομα με ειδικές ανάγκες στα 
δημόσια και ιδιωτικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα - Ρύπανση του 
περιβάλλοντος σε περιοχή της Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου και Βυζακιάς από τα 
λατομεία της Ελληνικής Μεταλλευτικής Εταιρείας - Κατασκευή κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος στην Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου - Κατασκευή κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος στον Κάτω Πύργο - Κατασκευή αποχετευτικού 
λυμάτων στην κοινότητα Καλλέπειας - Ανέγερση αγροτικού μουσείου και 
παραδοσιακού σπιτιού στην Καλλέπεια - Ανάγκη μεταστέγασης της 
Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Λευκωσίας - Αίτημα του δήμου Πόλης Χρυσοχούς για 
επιχορήγηση του βιολογικού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων από τα 
∆ιαρθωτικά Ταμεία της ΕΕ - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 
αναθεώρηση της ∆ήλωσης Πολιτικής - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου για αναθεώρηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου - 
Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για προώθηση του αστικού 
αναδασμού - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για συμμετοχή των 
κοινοτικών συμβουλίων στις πολεοδομικές αποφάσεις - Αίτημα της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου για αναθεώρηση της διαδικασίας έκδοσης πολεοδομικών 
αδειών - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για εκπόνηση σχεδίου 
ανάπτυξης - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για κατάργηση της 
πολεοδομικής άδειας στις ορεινές κοινότητες ειδικού χαρακτήρα - Αίτημα της 
Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για συμμετοχή στη λήψη αποφάσεων - Αίτημα 
δήμου Λατσιών για τροποποιήσεις του τοπικού σχεδίου. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 6ης ∆εκεμβρίου 2007  

 (Ώρα έναρξης:  4.45 μ.μ.)  

(Αρ. 10)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλήν εσπέραν! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της ολομέλειας.  Παρακαλώ να 

διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού προχωρήσουμε στην ημερήσια διάταξη, 

είναι ανάγκη να ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 

εγγράφων.  Υπάρχει ένα τουλάχιστο νομοσχέδιο το οποίο πρέπει να κηρυχθεί επείγον, 

για να συζητηθεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων 

Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007».  Αν δεν υπάρχει ένσταση, να 

το παραπέμψουμε στην αρμόδια επιτροπή, την επιτροπή Οικονομικών και 
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Προϋπολογισμού, με την παράκληση να επανέλθει στην ολομέλεια στη διάρκεια της 

συνεδρίας.   

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Μπορείτε να αποχωρήσετε.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 

αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 

διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1.  Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος 

(Αρ. 1) του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.273-2007) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

2.  Ο περί ∆ικαστηρίων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.274-2007) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

3.  Ο περί ∆ικηγόρων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.275-2007) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Νεολαίας του 2008 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.276-2007) 

5.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.277-2007) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

6.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.278-2007) 

Υγείας Υγείας 

7.  Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.279-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

8.  Ο περί Προϋπολογισμού της 

Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.280-2007) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

9.  Ο περί Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.281-2007) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 
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10.  Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.282-2007) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

11.  Ο περί Φυλακών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.283-2007) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

12.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Γραφείου του Επιτρόπου 

Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 

Επικοινωνιών και 

Ταχυδρομείων του 2008 Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.284-2007) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

13.  Ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.285-2007) 

Οικονομικών Νομικών 

14.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης του 2008 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.286-2007) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

15.  Ο περί Ίσης Μεταχείρισης ∆ικαιοσύνης και Ίσων Ευκαιριών 
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Ανδρών και Γυναικών 

(Πρόσβαση σε Αγαθά και 

Υπηρεσίες και στην παροχή 

αυτών) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.287-2007) 

∆ημοσίας Τάξεως μεταξύ Ανδρών και 

Γυναικών 

16.  Ο περί Γραμματίων του 

Κυπριακού ∆ημοσίου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.288-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

17.  Ο περί Νομίσματος 

(Παραχάραξη και Άλλα Συναφή 

Θέματα) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.289-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

18.  Ο περί Βεβαιώσεως και 

Εισπράξεως Φόρων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.290-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

19.  Ο περί Παροχής Επιδόματος 

Τέκνου (Τροποποιητικός) ( Αρ. 

2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.291-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

20.  Ο περί Παροχής Επιδόματος Οικονομικών Οικονομικών και 
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Μάνας (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.292-2007) 

Προϋπολογισμού 

21.  O περί Προϋπολογισμού του 

Οργανισμού Αγροτικών 

Πληρωμών του 2008 Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.294-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

22.  Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.295-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

23.  Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.296-2007) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

24.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.297-2007) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

25.  Ο περί Προϋπολογισμού της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου του 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 
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2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.298-2007) 

26.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.299-2007) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

27.  Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ειδικού Ταμείου για Προώθηση 

και Ενθάρρυνση της Χρήσης 

Ανανεώσιμων Πηγών 

Ενέργειας και της 

Εξοικονόμησης Ενέργειας του 

2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.300-2007) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

28.  Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών 

Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 

(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.140-2007) 

Υγείας Υγείας 

29.  Οι περί Αναπτύξεως 

Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.141-2007) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Εμπορίου και 

Βιομηχανίας 

30.  Οι περί Ταμείου Συντάξεως ∆ικαιοσύνης και Νομικών 
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∆ικηγόρων (Τέλη) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.142-2007) 

∆ημοσίας Τάξεως 

31.  Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό 

Συμβούλιο) (Τέλη) Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.143-2007) 

∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

32.  Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - 

Θέσεις Πρώτου Λογιστή, 

Ανώτερου Λογιστή, Λογιστή, 

Ανώτερου Λειτουργού Γενικού 

Λογιστηρίου, Λειτουργού 

Γενικού Λογιστηρίου Α΄, 

Λειτουργού Γενικού 

Λογιστηρίου, Ανώτερου 

Επιθεωρητή Λογαριασμών, 

Επιθεωρητή Λογαριασμών και 

Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.144-2007) 

Οικονομικών Νομικών 

33.  Οι περί ∆ιαιτητικών Τροφίμων 

για Ειδικούς Ιατρικούς Σκοπούς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

Υγείας Υγείας 
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του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.145-2007) 

34.  Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.146-2007) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

35.  Οι περί Ρυθμίσεως της 

Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.147-2007) 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

36.  Οι περί Κατάργησης 

Ορισμένων περί Τροφίμων 

Κανονισμών (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.099-2007) 

Εξωτερικών  Υγείας 

37.  Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού 

(Ειδικά Μέτρα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων  

38.  Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα 

Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.103-2007) 

Εξωτερικών  Υγείας  
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39.  Έγγραφα (Υπ. Οικονομικών 23, 

24 και 25/2007) σύμφωνα με 

τους περί Προσλήψεως 

Έκτακτων Υπαλλήλων στη 

∆ημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία Νόμους του 1985 

έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

40.  Έγγραφο (Υπ. Γεωργίας 

15/2007) σύμφωνα με τους 

περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία 

Νόμους του 1995 έως 2006. 

(Αρ. Φακ. 15.17.004) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

41.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 5 

του 2007 του προϋπολογισμού 

του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 

4(1) του περί Προϋπολογισμού 

του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου του 2007 Νόμου του 

2007 [Ν. 6(ΙΙ) του 2007]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

42.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 5 Οικονομικών Προσφύγων-
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του 2007 του προϋπολογισμού 

του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών, σύμφωνα 

με το άρθρο 4(1) του περί 

Προϋπολογισμού του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 

Κατανομής Βαρών του 2007 

Νόμου του 2006 [Ν. 49(ΙΙ) του 

2006]. 

(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-

Παθόντων 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί της Πρόσβασης στο 

Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.047-2007) 

Ζαχαρία Κουλία, 

βουλευτή ∆ημοκρατικού 

Κόμματος,  

Γεώργιο Γεωργίου, 

βουλευτή ∆ημοκρατικού 

Συναγερμού, και  

Φειδία Σαρίκα, 

βουλευτή Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών 

Ε∆ΕΚ 

Συγκοινωνιών και 

Έργων 

2. Ο περί ∆ιαγραφής των 

Μεταπολεμικών Χρεών των 

Εκτοπισθέντων Οφειλετών 

Σωτήρη Σαμψών, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας 

Προσφύγων-

Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-
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Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.048-2007) 

Αμμοχώστου Παθόντων 

3. Ο περί της Εθνικής Φρουράς 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.049-2007) 

Αντώνη Αντωνίου εκ 

μέρους της 

κοινοβουλευτικής 

ομάδας του 

∆ημοκρατικού 

Κόμματος 

Άμυνας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ερχόμαστε πίσω στο Κεφάλαιο Πρώτο, νομοθετική εργασία. 

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για το πρώτο θέμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για το πρώτο θέμα, κύριε Πρόεδρε, τώρα που βλέπω τον πρόεδρο της αρμόδιας 

κοινοβουλευτικής επιτροπής να είναι παρών... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...το συνάδελφο κ. Άντρο Κυπριανού, θα ήθελα κάποια πληροφόρηση, με τη 

σκέψη στο μυαλό ότι είναι επείγον να ψηφιστεί τούτο το νομοσχέδιο, κατά πόσο θα 

μπορέσουμε να το ψηφίσουμε την ερχόμενη Πέμπτη. 
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Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:  

 Είμαστε έτοιμοι, κύριε Πρόεδρε.  Έχουν μείνει δύο ζητήματα τα οποία θα πρέπει 

να διευκρινίσουν οι κοινοβουλευτικές ομάδες και είμαστε έτοιμοι.  Οπόταν την άλλη 

Πέμπτη θεωρώ ότι θα είμαστε έτοιμοι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ευχαριστώ.   

 Το δεύτερο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

Ντίνος Χατζηνικόλας, αναπλ. πρόεδρος  Σοφοκλής Φυττής 

Αντρέας Φακοντής  Αντώνης Αντωνίου 

Κυριάκος Χατζηγιάννη  Φειδίας Σαρίκας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 

πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου 

και στις 8 και 15 Νοεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 

Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του ίδιου 

υπουργείου, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων και 
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των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Ο 

Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας (ΚΥΣΥΦ) και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας 

του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 

συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 

14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό 

κεκτημένο και ειδικότερα με τις Οδηγίες 2006/124/ΕΚ και 2006/127/ΕΚ της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής στον τομέα των σπόρων προς σπορά, όσον αφορά την εμπορία ορισμένων 

ειδών σπόρων προς σπορά λαχανικών, καθώς και τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που 

πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την 

εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών λαχανικών. 

 Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση η οποία συνοδεύει το 

κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έπρεπε να είχε 

συμμορφωθεί με τις διατάξεις των αναφερόμενων πιο πάνω κοινοτικών Οδηγιών μέχρι 

τις 30 Ιουνίου 2007, κάτι το οποίο δεν κατέστη δυνατό λόγω της μη έγκαιρης κατάθεσής 

τους στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού κατατέθηκαν στις 11 Οκτωβρίου 2007.  

 Με  τους προτεινόμενους κανονισμούς τροποποιούνται οι πρόνοιες των βασικών 

κανονισμών ως ακολούθως: 

1. Εισάγονται σε αυτούς αριθμός νέων ειδών σπόρων λαχανικών, καθώς και οι 

προϋποθέσεις τις οποίες αυτοί πρέπει να πληρούν και ταυτόχρονα 

αντικαθίστανται οι ονομασίες κάποιων ειδών σπόρων λαχανικών από άλλες. 

2. Αντικαθίστανται σε αυτούς οι πρόνοιες σε σχέση με τις επίσημες εξετάσεις για την 

αποδοχή ποικιλιών λαχανικών, ώστε να πραγματοποιούνται στη βάση της 

κοινοτικής Οδηγίας 2006/127/ΕΚ, και καθορίζονται επίσης οι απαιτήσεις οι οποίες 

πρέπει να πληρούνται από τις ποικιλίες αυτές.  Ειδικότερα, όσον αφορά τη 
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διακριτότητα, τη σταθερότητα και την ομοιομορφία, καθορίζονται συγκεκριμένα τα 

είδη των λαχανικών που θα εξετάζονται με βάση τα πρωτόκολλα του Κοινοτικού 

Γραφείου Φυτικών Ποικιλιών (ΚΓΦΠ/CPVO) και τα είδη που θα εξετάζονται με 

βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του ∆ιεθνούς Οργανισμού Προστασίας των 

Φυτικών Ποικιλιών (∆ΕΠΝΦΠ/UPOV) για την αποδοχή των ποικιλιών αυτών. 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος το οποίο συνοδεύει το κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών 

παρατίθενται τα πιο κάτω στοιχεία: 

1. Εκτιμάται ότι η Κύπρος θα είναι σε θέση να εφαρμόσει την προτεινόμενη 

νομοθεσία. 

2. Σχετικά με τους υπό συζήτηση κανονισμούς ενημερώθηκαν οι αγροτικές 

οργανώσεις, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας (ΚΥΣΥΦ) και το Ινστιτούτο 

Γεωργικών Ερευνών. 

3. Από την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας δεν αναμένεται οποιαδήποτε 

αρνητική οικονομική επίδραση σε πολίτες ή αρχές ή οργανώσεις ή ομάδες και 

ταυτόχρονα πιστεύεται ότι δε θα υπάρξουν οποιεσδήποτε επιπτώσεις από την 

εισαγωγή της προτεινόμενης νομοθεσίας.  

4. Τόσο το άμεσο όσο και το μακροχρόνιο κόστος για την εφαρμογή της νομοθεσίας 

που προτείνεται δεν προβλέπεται ότι θα είναι μεγαλύτερο από το υφιστάμενο 

κόστος για την εφαρμογή του περί Σπόρων Νόμου και των περί Σπόρων 

(Λαχανικά) Κανονισμών.  

 Στο στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών η επιτροπή εξέφρασε την 

ανησυχία της για το ενδεχόμενο τα προτεινόμενα είδη σπόρων λαχανικών τα οποία 

προστίθενται σε αυτούς, καθώς και οι ονομασίες των ειδών που αντικαθιστούν τις 

ονομασίες κάποιων άλλων ειδών να περιλαμβάνουν γενετικά τροποποιημένα είδη 
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σπόρων.  Ως εκ τούτου, ζήτησε για το θέμα αυτό γραπτώς τις απόψεις της 

Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και του 

Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος.  Ακόμα, ο πρόεδρος της 

επιτροπής επισήμανε ότι παρόμοιοι κίνδυνοι υφίστανται με την προτεινόμενη πρόνοια, 

που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Σπόρων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», το οποίο εξετάστηκε παράλληλα με  τους υπό 

αναφορά κανονισμούς και το οποίο θα προωθηθεί για ψήφιση στη Βουλή σε 

μεταγενέστερο στάδιο.  Η εν λόγω πρόνοια χορηγεί εξουσία στον υπουργό για έκδοση 

διαταγμάτων για τροποποίηση των παραρτημάτων των κανονισμών, με ενδεχόμενο να 

εισαχθούν στον κατάλογο ειδών σπόρων λαχανικών που περιλαμβάνεται στους 

βασικούς κανονισμούς γενετικά τροποποιημένα είδη σπόρων λαχανικών.   

 Σε γραπτό υπόμνημα το οποίο κατέθεσε η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και 

Οικολογικών Οργανώσεων στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι στους υπό συζήτηση κανονισμούς 

περιλαμβάνονται ποικιλίες σπόρων οι οποίες είναι συγγενικές με γενετικά 

τροποποιημένες ποικιλίες εκτεταμένης καλλιέργειας σε χώρες της αμερικανικής ηπείρου 

και περιορισμένης σε άλλες χώρες.  Επίσης, στο ίδιο υπόμνημα περιλαμβάνονται 

γενικότερες διαπιστώσεις της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 

Οργανώσεων σε σχέση με τις πρόνοιες των κανονισμών.    

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας ανέφερε ότι, στις περιπτώσεις που 

υπάρχουν υπόνοιες για γενετικά τροποποιημένες σπορομερίδες, η αρμόδια αρχή 

δεσμεύει τις σπορομερίδες αυτές, ώστε να διενεργούνται όλοι οι απαραίτητοι έλεγχοι 

και, αν υπάρχουν θετικά αποτελέσματα, τότε απαγορεύει την εισαγωγή και τη χρήση 

τους.  
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 Ο εκπρόσωπος του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών συμφώνησε με τις πρόνοιες 

των υπό συζήτηση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την 

έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχουν ομιλητές και δεν υπάρχει ένσταση. 

 Κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχει τροπολογία, νομίζω, κύριε Πρόεδρε.  Έχω μια τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, υπάρχει τροπολογία.  Τροπολογίες, λέει εδώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, είναι τροπολογίες· είναι δύο κατ’ ακρίβειαν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών, ως ακολούθως: 

1. Με τη διαγραφή των υποπαραγράφων (δ) και (ε) της παραγράφου (2) του 

Κανονισμού 7 των βασικών κανονισμών (όπως αυτές περιλαμβάνονται στον 

Κανονισμό 3 των προτεινόμενων κανονισμών). 

2. Με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (2) του Κανονισμού 7 των βασικών 
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κανονισμών (όπως αυτή περιλαμβάνεται στον Κανονισμό 3 των προτεινόμενων 

κανονισμών) της ακόλουθης νέας υποπαραγράφου (στ): 

 

 «(στ)  Η εγγραφή στον εθνικό κατάλογο ποικιλιών λαχανικών και η καλλιέργεια 

γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών λαχανικών απαγορεύεται, 

ανεξάρτητα από τις διατάξεις του περί Γενετικά Τροποποιημένων 

Οργανισμών (Ελευθέρωση στο Περιβάλλον) Νόμου του 2003: 

    Νοείται ότι η παράβαση της παρούσας παραγράφου τιμωρείται με 

φυλάκιση που δεν υπερβαίνει τα πέντε (5) χρόνια ή με χρηματική ποινή 

που δεν υπερβαίνει τις 200.000ΛΚ ή και με τις δύο αυτές ποινές.».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των τροπολογιών; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορούν να μπουν ξεχωριστά;  Γιατί η μία είναι διαδικαστικού 

χαρακτήρα παραπάνω και νομίζω υπήρχε μια σχετική πλειοψηφία στην επιτροπή.  Η 

άλλη έν’ πολιτικού χαρακτήρα, γιατί απαγορεύει βασικά τις ποικιλίες γενετικά 

τροποποιημένων λαχανικών.  Είχα την εντύπωση ότι στην επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων για την πρώτη τροπολογία υπήρχε πλειοψηφία.  Για τη δεύτερη 

τροπολογία, που έχει να κάμει με πολιτικό ζήτημα και αφορά την απαγόρευση των 

γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών λαχανικών, υπήρχαν δεύτερες σκέψεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, για την πρώτη τροπολογία, πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκατρείς ψήφους υπέρ και είκοσι πέντε εναντίον η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η δεύτερη τροπολογία;  Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

 Μιλούμε τώρα...  Συγνώμη, έτσι για να καταλάβουμε...  Συγνώμη, δηλαδή, 

σύμφωνα με τη δεύτερη τροπολογία, η εγγραφή στον εθνικό κατάλογο ποικιλιών 

λαχανικών και η καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων λαχανικών απαγορεύεται, 

ανεξάρτητα από τις διατάξεις του περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών Νόμου.   

 Ε, εγώ θα ταχθώ υπέρ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ και είκοσι τέσσερις εναντίον η τροπολογία 

απορρίπτεται. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 ∆ε θα ακούσω κανέναν!   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των κανονισμών όπως έχουν διαμορφωθεί τώρα με την 

απόρριψη των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, θέλω να δω, διότι βλέπω άλλα πράγματα τζιαι... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Όλοι, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Στη δεύτερη τροπολογία, ο λόγος που έχουμε ταχθεί εναντίον είναι απλός:  

Καλύπτεται πλήρως από το βασικό νόμο τον οποίο έχουμε ψηφίσει και θεωρούμε ότι 

άδικα ήρθε, μάλιστα την τελευταία στιγμή, αυτή η συγκεκριμένη τροπολογία.  Υπάρχουν 

και άλλα επιχειρήματα, αλλά δε θέλω να πάρω το χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ελπίζω να καλύπτεται. 

 Το τρίτο θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς Κανονισμοί του 

2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς Κανονισμοί του 

2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Φειδίας Σαρίκας 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Νοεμβρίου 2007 και 

στις 3 ∆εκεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου 

Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 

Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 του 

περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η θεσμοθέτηση της διαδικασίας 
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διαχείρισης και λειτουργίας των αποχετευτικών συστημάτων του δήμου Πόλης 

Χρυσοχούς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους 

του Υπουργείου Εσωτερικών, οι προτεινόμενοι κανονισμοί ρυθμίζουν, μεταξύ άλλων, 

θέματα που αφορούν τη λειτουργία συστημάτων διάθεσης λυμάτων και ομβρίων 

υδάτων, την κατασκευή οχετών και υπονόμων οικοδομών και τις σχετικές για το σκοπό 

αυτό άδειες, την αποχέτευση βιομηχανικών απορριμμάτων, την επιβολή τελών στους 

ιδιοκτήτες ή κατόχους υποστατικών που βρίσκονται μέσα στην περιοχή αποχετεύσεων 

του δήμου Πόλης Χρυσοχούς, καθώς και τη λειτουργία του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 

Πόλης Χρυσοχούς. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με 

τις πρόνοιες των εν λόγω κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στο στάδιο της μελέτης των 

κανονισμών ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τα προτεινόμενα σ’ 

αυτούς τέλη από το αρμόδιο υπουργείο και, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Να μειώσει το προτεινόμενο ετήσιο τέλος που καταβάλλεται από κάθε ιδιοκτήτη ή 

κάτοχο υποστατικού ή χώρου που βρίσκεται μέσα σε περιοχή η οποία 

εξυπηρετείται ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστημα αποχετεύσεων λυμάτων 

του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς, το οποίο κατασκευάζεται κατά 

τη διάρκεια τόσο της Α΄ φάσης του Συστήματος Αποχετεύσεων Λυμάτων Πόλης 

Χρυσοχούς όσο και της Β΄ φάσης αυτού, από πέντε (5) σεντ και τρία (3) σεντ, που 

προτείνεται αντίστοιχα για κάθε φάση, για κάθε λίρα της εκτιμημένης αξίας του 

ακινήτου που είναι καταχωρισμένη ή εγγεγραμμένη στα βιβλία του Επαρχιακού 

Κτηματολογικού Γραφείου Πάφου, σε τρία (3) σεντ και σε ένα (1) σεντ, αντίστοιχα. 
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2. Να μειώσει το προτεινόμενο ετήσιο τέλος που επιβάλλεται σε κάθε ιδιοκτήτη ή 

κάτοχο υποστατικού ή χώρου που βρίσκεται μέσα σε περιοχή η οποία 

εξυπηρετείται ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστημα αποχετεύσεων ομβρίων 

υδάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς από πέντε (5) σεντ για 

κάθε λίρα της εκτιμημένης αξίας του ακινήτου που είναι καταχωρισμένη ή 

εγγεγραμμένη στα βιβλία του Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου Πάφου, που 

προτείνεται, σε τρία (3) σεντ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο των υπό 

συζήτηση κανονισμών σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το τέταρτο θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 

Λατσιών (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Και αυτή η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Eγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Λατσιών (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» 

 Παρόντες: 



 24

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Νοεμβρίου 

και 3 ∆εκεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 

κύρωση, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών 

και του Λογιστικού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας Νόμου, της παρασχεθείσας από τον 

Υπουργό Οικονομικών, διά και εκ μέρους της ∆ημοκρατίας, εγγύησης για την 

αποπληρωμή δανείου που έχει συναφθεί μεταξύ του δήμου Λατσιών και της Εθνικής 

Τράπεζας της Ελλάδος (Κύπρου) Λτδ για ποσό ύψους £1.750.000,00 (ενός 

εκατομμυρίου επτακοσίων πενήντα χιλιάδων λιρών), το οποίο θα χρησιμοποιηθεί για 

την κατασκευή της κλειστής αίθουσας αθλοπαιδιών στο χώρο του Λυκείου Λατσιών.  

 Οι όροι σύναψης του δανείου, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον 

της επιτροπής, έχουν ως ακολούθως: 

1. Επιτόκιο: κυμαινόμενο επιτόκιο repo ΚΤΚ συν περιθώριο 0,25%. 

2. Περίοδος αποπληρωμής: δεκαπέντε χρόνια με δύο χρόνια περίοδο χάριτος. 

3. Εξασφάλιση δανείου:  κυβερνητική εγγύηση. 

4. Περιθώριο με την υιοθέτηση του ευρώ: μηνιαίο Euribor συν περιθώριο 0,25%. 

5. Εφάπαξ δικαιώματα:  μηδέν. 

6. Νομικά και άλλα έξοδα:  μηδέν. 
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 Yπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού υιοθετεί το σκοπό του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως τρία εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Λατσιών (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν  υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 

Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2008 Νόμος του 2007».  

Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 

Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2008 Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος  Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ντίνα Ακκελίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 

συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15, 22 και 29 Νοεμβρίου 2007.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο 

πρόεδρος της Επιτροπής ∆ιαχείρισης του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 

Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) και εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας 

 Ο προϋπολογισμός του ταμείου για το ΣΕΑΑ προβλέπει για το έτος 2008 δαπάνες 

ύψους £157.500 και έσοδα ύψους £139.000, που προέρχονται αποκλειστικά από 

κυβερνητική χορηγία.  Το συνολικό όμως διαθέσιμο υπόλοιπο του ταμείου ανέρχεται σε 

ποσό ύψους £161.170, καθότι ποσό ύψους £22.170 μεταφέρεται από το προηγούμενο 

έτος.  Το μεγαλύτερο μέρος των εξόδων αφορά την παροχή βοηθημάτων σε ασθενείς 

με έιτζ, την αγορά υπηρεσιών, καθώς και την εκστρατεία διαφώτισης στα διάφορα 

κοινωνικά σύνολα.   

 Σύμφωνα με την πληροφόρηση που δόθηκε από τον πρόεδρο της Επιτροπής 

∆ιαχείρισης του Ταμείου για το ΣΕΑΑ και τις εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας 
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ενώπιον της επιτροπής, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο, η Κύπρος, όπως και οι υπόλοιπες χώρες της δυτικής Ευρώπης, 

παρουσιάζει χαμηλó ποσοστó της HIV-λοίμωξης, που υπολογίζεται να είναι μικρότερο 

από 0,1% του συνολικού πληθυσμού.  Από τα 518 άτομα στα οποία είχε διαγνωσθεί η 

ασθένεια μέχρι το ∆εκέμβριο του 2006 στον τόπο μας παρακολουθούνται σήμερα από 

τις αρμόδιες υπηρεσίες τα 170 περίπου.  Ο πραγματικός αριθμός υπολογίζεται ότι είναι 

μεγαλύτερος, επειδή πολλά άτομα που είναι προσβεβλημένα από τον ιό το αγνοούν, 

λόγω της μακράς ασυμπτωματικής φάσης της HIV-λοίμωξης.  Παράλληλα, οι ίδιοι 

εκπρόσωποι δήλωσαν ότι τα χαμηλά ποσοστά της HIV-λοίμωξης που παρατηρούνται 

σήμερα στην Κύπρο με κανένα τρόπο δε δικαιολογούν εφησυχασμό, καθώς υπάρχουν 

παράγοντες που μπορεί ανά πάσα στιγμή να οδηγήσουν σε ανατροπή της κατάστασης 

αυτής.  Οι παράγοντες αυτοί είναι κυρίως η έξαρση της επιδημίας που παρατηρείται 

στον ευρωπαϊκό χώρο μετά από μια περίοδο σχετικής σταθεροποίησης, η έξαρση στη 

χρήση ναρκωτικών και οι μεγάλες διακινήσεις πληθυσμού από και προς την Κύπρο, 

καθώς και μεταξύ των ελεύθερων και κατεχόμενων περιοχών.   

 Oι ίδιοι εκπρόσωποι αναφέρθηκαν στο στρατηγικό σχέδιο του Υπουργείου Υγείας 

για το ΣΕΑΑ 2004-2008, το οποίο, όπως δήλωσαν, βασίζεται σε οκτώ άξονες και σε 

αρχές που συνάδουν πλήρως με τους ευρωπαϊκούς στρατηγικούς στόχους. Όπως 

επισήμαναν, το Υπουργείο Υγείας προγραμματίζει την έναρξη των εργασιών για την 

κατάρτιση του επόμενου στρατηγικού σχεδίου για το ΣΕΑΑ, έργο που πρόκειται να 

αναληφθεί από τη νεοσυσταθείσα Εθνική Επιτροπή για το έιτζ στα πλαίσια συνεδρίου, 

με πιθανή τη συμμετοχή εκπροσώπου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Επιπρόσθετα, στα πλαίσια της συζήτησης του εν λόγω προϋπολογισμού 

κατατέθηκε από τους κυβερνητικούς αρμόδιους συνοπτικό επιδημιολογικό δελτίο για την 
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περίοδο από το 1986 μέχρι τον Οκτώβριο του 2007, το οποίο καταγράφει, μεταξύ 

άλλων, τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. ∆ηλωθέντα περιστατικά από το 1986 μέχρι το τέλος Ιουνίου 2007: 

 547 άτομα εκ των οποίων 289 Κύπριοι και 258 αλλοδαποί. 

 Μόνιμοι κάτοικοι:  323 άτομα εκ των οποίων 273 Κύπριοι και 50 αλλοδαποί. 

2. Κατανομή κατά φύλο ανάμεσα στους μόνιμους κατοίκους: 

 Ανάμεσα στους 323 μόνιμους κατοίκους (Κύπριους και αλλοδαπούς) οι 259 είναι 

άντρες και οι 64 γυναίκες, δίνοντας αναλογία φύλου τέσσερις άντρες προς μία 

γυναίκα.  Η αναλογία φύλου ανάμεσα στους Κύπριους μόνιμους κατοίκους είναι έξι 

άντρες προς μία γυναίκα και ανάμεσα στους αλλοδαπούς μόνιμους κατοίκους είναι 

ένας άντρας προς μία γυναίκα. 

3. Κατανομή κατά ηλικία ανάμεσα στους μόνιμους κατοίκους: 

 Ποσοστό 70% των διαγνωσθέντων περιστατικών ανήκουν στις ηλικίες από 

20 μέχρι 39 ετών. 

 Ποσοστό 8% των διαγνωσθέντων περιστατικών ανήκουν στις ηλικίες από 40 

μέχρι 44 ετών. 

4. Κατανομή κατά κατηγορία μετάδοσης ανάμεσα στους μόνιμους κατοίκους: 

 Ποσοστό 46,4% μολύνθηκαν με την ετεροφυλοφιλική επαφή. 

 Ποσοστό 46,1% μολύνθηκαν με την ομοφυλοφιλική επαφή (μεταξύ αντρών). 

 Μικρότερα ποσοστά μολύνθηκαν με το αίμα και με άλλους παράγοντες. 

5. Ετήσια συχνότητα νέων περιστατικών HIV/έιτζ: 

 Η μέση ετήσια συχνότητα από το 1986 μέχρι το 2006 ήταν 25 περιστατικά:  15 

μόνιμοι κάτοικοι και δέκα κάτοικοι εξωτερικού.  Ανάμεσα στους Κύπριους 

οροθετικούς που τώρα διαμένουν μόνιμα στην Κύπρο η μέση ετήσια συχνότητα 

ήταν δώδεκα περιστατικά, εννέα μόνιμοι κάτοικοι και τρεις επαναπατρισθέντες. 
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6. Περιστατικά Ιουλίου - Οκτωβρίου 2007:  

 ∆ιαγνώστηκαν δεκατρία νέα περιστατικά, τα οποία αυξάνουν το συνολικό αριθμό 

των ατόμων σε 560 άτομα (294 Κύπριοι και 266 αλλοδαποί). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις 

δραστηριότητες του ταμείου για το ΣΕΑΑ και αφού μελέτησε τις επιμέρους πρόνοιες του 

προϋπολογισμού και το συνοπτικό επιδημιολογικό δελτίο που κατατέθηκε, επιθυμεί να 

επισημάνει την ανάγκη άμεσης υλοποίησης περισσότερων προγραμμάτων διαφώτισης 

και εκστρατείας πρόληψης της ασθένειας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 

Ανεπάρκειας ποσού ύψους £157.500 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 

∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη 

ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 

Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2008 Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο. 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς 

∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που Προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 

τιτλοφορούνται «Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς ∆ιατροφικούς 

Σκοπούς σε Τρόφιμα που Προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007»  

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ντίνα Ακκελίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός  Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε  

δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 29 Νοεμβρίου 2007.  Στα 

πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
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εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 

∆ημόσιας Υγείας του ίδιου υπουργείου, του Συμβουλίου Τροφίμων και του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 29 

του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 

Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς ∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που 

Προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί η περαιτέρω 

εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα με 

την Οδηγία 2007/26/ΕΚ, που τροποποιεί την Οδηγία 2004/6/ΕΚ. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς δίνεται παράταση της χρήσης 

των ουσιών που είχαν προστεθεί με την Οδηγία 2004/6/ΕΚ μέχρι την 31η  ∆εκεμβρίου 

2009, για να δοθεί ικανοποιητικός χρόνος στην Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων 

(ΕΑΑΤ) να αξιολογήσει τις ουσίες αυτές.  Ως εκ τούτου, η παράταση δίνεται με σκοπό 

την αποφυγή της άσκοπης διατάραξης της εμπορίας των σχετικών τροφίμων.  Η 

χρονική δέσμευση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για συμμόρφωση με τις διατάξεις των 

πιο πάνω κοινοτικών Οδηγιών ήταν η 8η Ιουλίου 2007.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, την εισηγητική έκθεση 

που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, καθώς και σχετικό σημείωμα που 

κατατέθηκε στην επιτροπή από το Υπουργείο Υγείας, οι ουσίες που παρατίθενται στο 

παράρτημα των πιο πάνω Οδηγιών αφορούν κυρίως βιταμίνες, ανόργανα άλατα και 

αμινοξέα και επιτρέπεται να προστίθενται σε τρόφιμα ειδικής διατροφής, προκειμένου 

να εξασφαλίζεται ότι ικανοποιούνται ειδικές διατροφικές απαιτήσεις των ατόμων για τα 

οποία προορίζονται.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν στην επιτροπή ότι η προτεινόμενη 

τροποποίηση θα συμβάλει σημαντικά στον πληρέστερο έλεγχο των προστιθέμενων 

ουσιών για διατροφικούς σκοπούς σε τρόφιμα που προορίζονται για ειδική διατροφή.  
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Για τον έλεγχο των τροφίμων αυτών οι ίδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι οι 

Υγειονομικές Υπηρεσίες, σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του Kράτους, καταρτίζουν 

και εφαρμόζουν προγράμματα δειγματοληψίας τροφίμων, λαμβάνοντας υπόψη τόσο τις 

ποσότητες που καταναλώνονται όσο και στατιστικά στοιχεία τα οποία προέρχονται από 

την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το σύστημα ταχείας ανταλλαγής πληροφοριών για τα 

ακατάλληλα τρόφιμα (RASFF). 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των  

προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 

κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 

Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 

Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 



 33

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 

νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Νοεμβρίου 

2007.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΕΤΕΚ και των 

Κατασκευαστών Βυτίων Μεταφοράς Πετρελαιοειδών.  Η ΠΟΒΕΚ και ο Σύνδεσμος 

Πρατηριούχων Πετρελαιοειδών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 

συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Οδικής 

Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων Νόμου, για σκοπούς εναρμόνισης με την 

Οδηγία 2006/89/ΕΚ της Επιτροπής, της 3ης Νοεμβρίου, για την έκτη προσαρμογή στην 

τεχνική πρόοδο της Οδηγίας 94/55/ΕΚ του Συμβουλίου για την προσέγγιση των 

νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με τις οδικές μεταφορές επικίνδυνων 

εμπορευμάτων. Η Οδηγία 94/55/ΕΚ τροποποιείται, για να προσαρμόζεται στην 

ευρωπαϊκή συμφωνία για τις διεθνείς οδικές μεταφορές επικίνδυνων εμπορευμάτων, η 

οποία επικαιροποιείται ανά διετία.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και το 

επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με τον 

προτεινόμενο νόμο αντικαθίστανται τα παραρτήματα της ADR (ευρωπαϊκή συμφωνία 
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που προβλέπει τις προδιαγραφές για τις διεθνείς οδικές μεταφορές επικίνδυνων 

εμπορευμάτων) που εφαρμόζονται από την 1η Ιανουαρίου 2005 από τα παραρτήματα 

της ADR που εφαρμόζονται από την 1η Ιανουαρίου 2007, όπως προβλέπεται στην υπό 

υιοθέτηση ευρωπαϊκή Οδηγία.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν στην 

επιτροπή ότι θα παράσχουν κάθε δυνατή βοήθεια και διευκόλυνση, ώστε οι οδηγοί να 

μπορέσουν να αποκτήσουν τα προβλεπόμενα στην ADR πιστοποιητικά. 

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, η ημερομηνία υιοθέτησης της υπό 

αναφορά Οδηγίας στην εθνική νομοθεσία ήταν η 30ή  Ιουνίου 2007.   

 Οι εκπρόσωποι των Κατασκευαστών Βυτίων Μεταφοράς Πετρελαιοειδών, χωρίς 

να διαφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, ζήτησαν, μεταξύ 

άλλων, να τους δοθεί χρόνος για συμμόρφωση με τις προτεινόμενες νέες 

προδιαγραφές, καθώς και επιχορήγηση, μέσω ∆ιαρθρωτικών Ταμείων, του κόστους 

εξασφάλισης των εγκρίσεων τύπου.    

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 

σχολιάζοντας τις παρατηρήσεις/επιφυλάξεις που διατυπώθηκαν κατά τη συζήτηση του 

υπό αναφορά νομοσχεδίου στην επιτροπή, εισηγήθηκε η ισχύς του νόμου να αρχίσει με 

τη δημοσίευση αυτού στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και όχι αναδρομικά 

από την 1η Ιουλίου 2007, όπως προτάθηκε με το νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα 

όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου 

σύμφωνα με τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.   Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 

Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 

νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2007» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα 

 Σταύρος Ευαγόρου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το εν λόγω 

νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Οκτωβρίου και 27 

Νοεμβρίου 2007.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του 

Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, 

της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), του ∆ιαχειριστή Συστήματος 

Μεταφοράς Ηλεκτρισμού και της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου.  

Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση  διατάξεων της βασικής νομοθεσίας 

για τον ηλεκτρισμό με στόχο την καταπολέμηση της υποκλοπής ηλεκτρικού ρεύματος.   

Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η παρεμπόδιση στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό της υποκλοπής ηλεκτρικού 

ρεύματος. 

2. Η διευκόλυνση της απόδειξης υποθέσεων υποκλοπής ηλεκτρικού ρεύματος 

ενώπιον των δικαστηρίων. 

 Σύμφωνα με όσα ανέφερε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 

και Τουρισμού και όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση του αρμόδιου 

υπουργείου που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, επισημαίνονται τα ακόλουθα:  

1. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, σε συνεργασία με το Τμήμα 

Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, τη Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου, το 

∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Ηλεκτρισμού και την Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου, ετοίμασε το πιο πάνω τροποποιητικό νομοσχέδιο.  

2. Οι κυριότερες τροποποιήσεις που επιφέρονται στο βασικό νόμο με το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο αφορούν τα ακόλουθα: 
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 α. Τροποποίηση του άρθρου 45, ώστε να διευρυνθούν οι όροι βάσει των 

οποίων η παροχή ηλεκτρικής ενέργειας μπορεί να διακοπεί.  Με τον τρόπο 

αυτό καλύπτονται οι περιπτώσεις δόλιας παρέμβασης σε μετρητή, ηλεκτρική 

γραμμή και ηλεκτρικό εξοπλισμό, καθώς και η περίπτωση παρέμβασης με 

σκοπό την αλλοίωση της ένδειξης του μετρητή. 

 β. Τροποποίηση του άρθρου 47, ώστε να δίδεται η δυνατότητα στον παροχέα 

ηλεκτρικής ενέργειας να ζητά την καταβολή ασφάλειας για πληρωμή των 

χρημάτων τα οποία δυνατόν να καταστούν οφειλόμενα λόγω 

αδικαιολόγητης, αντικανονικής ή δόλιας παρέμβασης στην παροχή 

ηλεκτρικής ενέργειας. 

 γ. Τροποποίηση του άρθρου 48, ώστε να δίδεται η ευχέρεια στον παροχέα 

ηλεκτρικής ενέργειας να ανακτά, ως αστικό χρέος, έξοδα που προκύπτουν 

από επέμβαση σε μετρητή ή άλλο εξοπλισμό. 

 δ. Τροποποίηση του άρθρου 58, ώστε η καταγραφή του μετρητή να μην 

αποτελεί αναμφισβήτητη μαρτυρία της αξίας της παροχής, στις περιπτώσεις 

που διαπιστωθεί από τον αρμόδιο λειτουργό των προμηθευτών επέμβαση ή 

μη κανονική λειτουργία του μετρητή. 

 ε. Αντικατάσταση του άρθρου 63 με νέο άρθρο και διεύρυνση της έννοιας της 

κλοπής ηλεκτρισμού, ώστε να περιλαμβάνει και τις περιπτώσεις 

παρέμβασης στο μηχανισμό του μετρητή με σκοπό την αλλοίωση της 

καταγραφής ηλεκτρικής ενέργειας.  Καθορίζεται επίσης ποινή φυλάκισης σε 

περίπτωση καταδίκης για κλοπή. 

 στ. Τροποποίηση του άρθρου 64 και αύξηση της ποινής στις περιπτώσεις 

δόλιας χρήσης του ηλεκτρισμού. 
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 Σημειώνεται ότι, μετά από σχετική εισήγηση που έγινε κατά τη συζήτηση του εν 

λόγω νομοσχεδίου από τον εκπρόσωπο του Γενικού Λογιστή, το Υπουργείο Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και Τουρισμού απέστειλε επιστολή στη Βουλή, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 

2007, στην οποία περιλαμβάνονται διαφοροποιήσεις που κρίνεται σκόπιμο να γίνουν 

στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε οι προβλεπόμενες σ’ αυτό χρηματικές ποινές 

να καθορίζονται σε στρογγυλεμένα ποσά ευρώ και ταυτόχρονα να αναφέρονται και τα 

ισοδύναμα ποσά σε λίρες Κύπρου.  

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή, αφού προηγουμένως έλαβε την άποψη του Γενικού 

Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, δεν περιέλαβε στο νομοσχέδιο την πιο πάνω εισήγηση 

για μετατροπή των προβλεπόμενων χρηματικών ποινών σε ευρώ, μια και το θέμα αυτό 

καλύπτεται από τη γενική ρύθμιση της νομοθεσίας για την υιοθέτηση του ευρώ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 63 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 64 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Σύστασης Ευρωπαϊκών Επιτροπών 

Επιχειρήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύστασης 

Ευρωπαϊκών Επιτροπών Επιχειρήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Ρούλα Μαυρονικόλα 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε το 

υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Νοεμβρίου 

2007.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Εξωτερικών και των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ.  Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ και των 

εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν 

στη συνεδρία. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό εξέταση νομοσχέδιο είναι η 

τροποποίηση του περί της Σύστασης Ευρωπαϊκών Επιτροπών Επιχειρήσεων Νόμου, 

έτσι ώστε ο ανώτατος αριθμός των μελών της ειδικής διαπραγματευτικής ομάδας που 

συγκροτείται για τη διαπραγμάτευση με την κεντρική διεύθυνση μιας επιχείρησης 

κοινοτικής κλίμακας για τους σκοπούς της σύστασης ευρωπαϊκής επιτροπής 

επιχείρησης να αυξηθεί από δεκαοκτώ, που είναι σήμερα, σε αριθμό ίσο με τον 

εκάστοτε αριθμό των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 

νομοσχέδιο, με την προτεινόμενη τροποποίηση σκοπείται η περαιτέρω εναρμόνιση της 

βασικής νομοθεσίας με την κοινοτική Οδηγία 2006/109/ΕΚ του Συμβουλίου της 20ης 

Νοεμβρίου 2006 για τη θέσπιση μιας ευρωπαϊκής επιτροπής επιχείρησης ή μιας 

διαδικασίας σε επιχειρήσεις και ομίλους επιχειρήσεων κοινοτικής κλίμακας με σκοπό να 

ενημερώνονται οι εργαζόμενοι και να ζητείται η γνώμη τους λόγω της προσχώρησης της 

Βουλγαρίας και της Ρουμανίας. 

 ∆εδομένου ότι η Βουλγαρία και η Ρουμανία είναι μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

από την 1η Ιανουαρίου 2007, η ίδια εκπρόσωπος απηύθυνε έκκληση στα μέλη της 



 41

επιτροπής όπως προωθήσουν άμεσα το εν λόγω νομοσχέδιο στην ολομέλεια του 

σώματος για ψήφιση, διότι έχει ήδη καθυστερήσει αρκετά η όλη διαδικασία μέχρι την 

κατάθεσή του στη Βουλή.  

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ εξέφρασαν τη 

συμφωνία των οργανώσεών τους με την προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, οι οποίες δεν εκπροσωπήθηκαν στη 

συνεδρία, διαμήνυσαν στην επιτροπή τη συμφωνία τους με το υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, αφού έλαβαν 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, ομόφωνα εισηγούνται στην ολομέλεια του 

σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από 

νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύστασης Ευρωπαϊκών Επιτροπών 

Επιχειρήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν  υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 

τους υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 

Νοεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο διευθυντής και 

εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και 

∆ΕΟΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ και οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και 

ΚΕΒΕ, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται κατ’  εξουσιοδότηση 

του άρθρου 73 του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμών με την αύξηση του ποσού που 
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καταβάλλεται ως  εισφορά για τους εθνοφρουρούς, την αύξηση του ποσού των βασικών 

ασφαλιστέων αποδοχών, καθώς και του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών. 

 Συγκεκριμένα: 

1. το ύψος της κυβερνητικής εισφοράς για τους εθνοφρουρούς αυξάνεται από £1,05 

σε £1,10 την εβδομάδα, 

2. το ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών αυξάνεται από £82,67 σε £86,30 

την εβδομάδα και από £4.299 σε £4.488 το χρόνο,  

3. το ύψος του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών αυξάνεται από £496 την 

εβδομάδα και £2.149 το μήνα σε £518 και £2.245, αντίστοιχα, και 

4. τα τεκμαρτά κατώτατα εισοδήματα των αυτοτελώς εργαζομένων αυξάνονται και ο 

υφιστάμενος πίνακας αντικαθίσταται από νέο αναθεωρημένο πίνακα στον οποίο 

το κατώτατο ποσό ασφαλιστέων αποδοχών για κάθε επαγγελματική κατηγορία 

αυξάνεται σε ποσοστό 4,39%. 

 Οι πιο πάνω αναφερόμενες αυξήσεις θα ισχύσουν από την 1η Ιανουαρίου 2008. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 

εκπροσώπους των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το άρθρο 21 του περί 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου ορίζει ότι κάθε χρόνο διεξάγεται έρευνα για το ύψος 

των μισθών και ημερομισθίων και, στο βαθμό που τούτο είναι δυνατό, των άλλων 

εισοδημάτων και, αν η έρευνα καταδείξει αύξηση του γενικού επιπέδου τους τουλάχιστο 

κατά ποσοστό 5% σε σχέση με τον προηγούμενο χρόνο, τότε το ποσό των βασικών 

ασφαλιστέων αποδοχών και το ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποδοχών 

αναπροσαρμόζονται με βάση την αύξηση αυτή και την αύξηση των ασφαλιστέων 

αποδοχών που αναμένεται να προκύψει ως αποτέλεσμά της.  Αν η αύξηση είναι 

μικρότερη από 5%, η αναπροσαρμογή επαφίεται στη διακριτική εξουσία του υπουργού. 
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 Περαιτέρω, με βάση το άρθρο 72 του νόμου, το ύψος των βασικών παροχών και 

το ποσό των εφάπαξ βοηθημάτων αναπροσαρμόζονται από την ημερομηνία που 

αναπροσαρμόζεται το ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών κατά το ποσοστό 

αύξησης του ποσού των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών.  Επίσης, το ύψος των 

συμπληρωματικών συντάξεων αναπροσαρμόζεται από την ίδια ημερομηνία που 

αναπροσαρμόζεται το ύψος των βασικών συντάξεων κατά το ποσοστό αύξησης του 

δείκτη τιμών καταναλωτή κατά το δεύτερο εξάμηνο κάθε χρόνου σε σύγκριση με το 

δεύτερο εξάμηνο του προηγούμενου χρόνου. 

 Ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε στα μέλη της 

επιτροπής ότι από έρευνα που έγινε από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε 

συνεργασία με τον Αναλογιστή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, διαπιστώθηκε 

ότι οι ασφαλιστέες αποδοχές του 2006 σε σύγκριση με τις ασφαλιστέες αποδοχές του 

2005 έχουν αυξηθεί κατά ποσοστό 4,39%.  Παρά το ότι το ποσοστό αυτό είναι κατώτερο 

του 5%, ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων άσκησε τη διακριτική 

εξουσία που του παρέχει ο νόμος και εισηγήθηκε τις υπό εξέταση αυξήσεις. 

 Περαιτέρω, ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων επισήμανε ότι 

ως επακόλουθο της αύξησης του εβδομαδιαίου ποσού των βασικών ασφαλιστέων 

αποδοχών από £82,67 σε £86,30 θα αυξηθούν ταυτόχρονα κατά το ίδιο ποσοστό 

αύξησης, δηλαδή κατά 4,39%, οι βασικές συντάξεις και τα εφάπαξ βοηθήματα.  Οι 

συμπληρωματικές συντάξεις θα αυξηθούν από την ίδια ημερομηνία κατά το ποσοστό 

αύξησης του δείκτη τιμών καταναλωτή κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2007 σε σύγκριση 

με το δεύτερο εξάμηνο του 2006, όπως προβλέπεται στο άρθρο 72 του περί 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου. 

 Όσον αφορά την κοινωνική σύνταξη, ο ίδιος διευκρίνισε ότι, λόγω του ότι, 

σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί Χορήγησης Κοινωνικής Σύνταξης Νόμου, το μηνιαίο 
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ύψος της κοινωνικής σύνταξης είναι ίσο με το 81% του ανώτατου ποσού της βασικής 

παροχής της σύνταξης γήρατος, το ποσό της κοινωνικής σύνταξης θα αυξηθεί από την 

1η Ιανουαρίου 2008 κατά το ίδιο ποσοστό που θα αυξηθούν οι βασικές συντάξεις 

κοινωνικών ασφαλίσεων. 

 Σημειώνεται ότι η αναθεώρηση των βασικών παροχών υπολογίζεται να αυξήσει τη 

δαπάνη του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά £15 εκατομ. περίπου με τα 

δεδομένα του 2007.  Επίσης, ο κρατικός προϋπολογισμός υπολογίζεται να έχει μια 

πρόσθετη επιβάρυνση ύψους £2,2 εκατομ. περίπου λόγω της αύξησης του ανώτατου 

ορίου ασφαλιστέων αποδοχών, της εισφοράς για εθνοφρουρούς, των ασφαλιστέων 

εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζομένων, του ποσού της κοινωνικής σύνταξης και του 

ποσού της κατώτατης σύνταξης κοινωνικών ασφαλίσεων. 

 Σημειώνεται επίσης ότι τα πορίσματα της έρευνας του Αναλογιστή σε σχέση με την 

αναθεώρηση των ασφαλιστέων αποδοχών και παροχών κοινωνικών ασφαλίσεων 

εξετάστηκαν από το Συμβούλιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο υιοθέτησε ομόφωνα 

τις εισηγήσεις για αναθεώρηση των ασφαλιστέων αποδοχών και παροχών και ενέκρινε 

τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ εξέφρασαν τη 

συμφωνία των οργανώσεών τους με τις προτεινόμενες αυξήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 

μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάσσονται υπέρ 

της έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών. 
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2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 

θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 

Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση των Προϊόντων του 

Εγκλήματος και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  

Αναβάλλεται κατόπιν...  Μάλιστα, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών Χρεών (Ειδικές 

∆ιατάξεις) Νόμος του 2007».  Αναβάλλεται κατόπιν αιτήματος της πλειοψηφίας των 

κομμάτων. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα ενίσταται στην αναβολή, γιατί θεωρούμε ότι το θέμα 

έχει εξαντληθεί.  Ήδη στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού υπήρξε η απαιτούμενη πλειοψηφία για την ψήφιση της παρούσας 

πρότασης νόμου.  Φυσικά, είναι απόλυτο δικαίωμα της οποιασδήποτε  
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κοινοβουλευτικής ομάδος είτε να κάνει δεύτερες σκέψεις είτε να αναθεωρήσει την 

άποψή της και είναι και απόλυτα σεβαστή η απόφαση της πλειοψηφίας για αναβολή.   

 Θέλουμε όμως να καταγραφεί με τον πλέον ξεκάθαρο τρόπο ότι η δική μας ομάδα 

ενίσταται στην αναβολή και θα ήθελε να συζητηθεί σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Καταγράφεται, κύριε συνάδελφε, και προχωρούμε παρακάτω. 

 Τα υπ’ αριθμόν 14, 15, 16 και 17  θέματα αναβάλλονται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2008 

Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Νίκος Κουτσού 

 Σωτήρης Σαμψών Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γεώργιος Γεωργίου Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Σοφοκλής Φυττής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της, η οποία 
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πραγματοποιήθηκε στις 28 Νοεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, ο πρόεδρος και εκπρόσωποι του Κεντρικού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ), εκπρόσωποι της Συνεργατικής Κεντρικής 

Τράπεζας, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης, της Παγκύπριας Ένωσης 

Προσφύγων (ΠΕΠ), του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Τουρκοκρατούμενων Περιουσιών 

Κύπρου (ΣΙΤΟΠ) και του Παγκύπριου Συνδέσμου Πληγέντων Εκτοπισθέντων 

Επιχειρηματιών (ΠΑΣΥΠΕΕ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ για το 2008 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει 

δαπάνες ύψους £45.012.400 και έσοδα του ίδιου ύψους, σε σύγκριση με £28.859.595 

το 2007. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες αναλύονται ως ακολούθως: 

          £ 

 ∆ιαχειριστικά έξοδα:   2.212.400 

 Παραχώρηση δανείων σχεδίου φερεγγυότητας:  29.000.000 

 Επιχορήγηση επιτοκίου δανείων:    4.450.000 

 Πληρωμές λόγω εγγυήσεων:    1.000.000 

 Μεταφορά εισπράξεων στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας 

από αποπληρωμές δανείων: 

  

  8.300.000 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό:         50.000 

-------------------- 

         Σύνολο:  £45.012.400 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο, στις δαπάνες υπάρχει πρόνοια ύψους £29.000.000, σε σύγκριση 
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με £16.000.000 το 2007, για παραχώρηση δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης 

Προπολεμικής Φερεγγυότητας.  Από το ποσό αυτό, ποσό ύψους £19.000.000 θα 

παραχωρηθεί για σπουδαστικά δάνεια, ποσό ύψους £8.999.980 για δάνεια σε 

νεοδημιουργούμενα ζευγάρια και ποσό ύψους £1.000.020 για δάνεια αναφορικά με 

ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, επαγγελματική δραστηριοποίηση, σωματεία και 

οργανώσεις. 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΚΦΙΚΒ προέρχονται από κρατική χορηγία, από 

άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για το σχέδιο φερεγγυότητας και 

από αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών λόγω 

εγγυήσεων μέσω του σχεδίου φερεγγυότητας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η κρατική χορηγία 

του ΚΦΙΚΒ για το 2008, που περιλαμβάνεται στα έσοδα του φορέα, ανέρχεται στο ποσό 

των £6.712.380, σε σύγκριση με £5.359.575 το 2007, από τα οποία ποσό £2.262.380 

αφορά διοικητικά έξοδα και ποσό £4.450.000 αφορά την επιχορήγηση επιτοκίου 

δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας με εγγύηση 

του ΚΦΙΚΒ.  Στα έσοδα περιλαμβάνεται επίσης ποσό ύψους £30.000.000, σε σύγκριση 

με £17.000.000 το 2007, ως άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για την 

παραχώρηση δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 

Φερεγγυότητας και για πληρωμές λόγω εγγυήσεων.  Επιπλέον, μέσω του εν λόγω 

σχεδίου θα δοθούν εγγυήσεις ύψους £23.000.000, σε σύγκριση με £19.640.000 το 

2007, για κάλυψη δικαιούχων δανείων για στέγαση και για επαγγελματική 

δραστηριοποίηση. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα αναλύονται ως ακολούθως: 

           £ 

 Κρατική χορηγία:    6.712.380 
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 Άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για το 

Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας: 

  

30.000.000 

 Αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από 

ανάκτηση πληρωμών λόγω εγγυήσεων Σχεδίου 

Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας: 

  

 

   8.300.000 

 Άλλα έσοδα:                 20 

------------------ 

         Σύνολο:  £45.012.400 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι του ΚΦΙΚΒ 

δήλωσαν στην επιτροπή ότι, σύμφωνα με νεότερα στοιχεία που κατέχει ο φορέας, με τις 

προτεινόμενες αυξήσεις των κονδυλίων ο χρόνος αναμονής εξέτασης των αιτήσεων για 

παραχώρηση δανείων υπολογίζεται ότι θα μειωθεί ως ακολούθως: 

1. Για τα στεγαστικά δάνεια από 40 σε 30 μήνες. 

2. Για τα σπουδαστικά δάνεια από 9 σε 3 μήνες. 

3. Για τα επαγγελματικά δάνεια από 15 σε 8 έως 10 μήνες. 

4. Για τα δάνεια σε νεοδημιουργούμενα ζευγάρια από 24 σε 5 μήνες. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, από το 1999 οι αιτήσεις τριπλασιάστηκαν, 

ιδιαίτερα σε σχέση με τα στεγαστικά δάνεια, με την εφαρμογή όμως του Σχεδίου 

Επιδότησης Επιτοκίου των ∆ανείων εξετάζεται μεγαλύτερος αριθμός αιτήσεων που 

εκκρεμούν. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι για σκοπούς υλοποίησης του 

προϋπολογισμού του ΚΦΙΚΒ για το έτος 2008 υπάρχει πρόνοια για δημιουργία των 

ακόλουθων νέων θέσεων: 

1. Μίας πρόσθετης θέσης Λειτουργού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών Α΄ [Κλ. 

Α11(ΙΙ)]. 
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2. ∆ύο πρόσθετων θέσεων Λειτουργού Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 

(Κλ. Α8-10-11). 

3. ∆ύο πρόσθετων θέσεων Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού [Κλ. Α2-5-7(ΙΙ)]. 

4. Μίας πρόσθετης θέσης Βοηθού Γραφείου [Κλ. Α1-2-5(ΙΙ)]. 

 Όπως οι πιο πάνω εκπρόσωποι ανέφεραν στην επιτροπή, ο αυξημένος ρυθμός 

υποβολής αιτήσεων απαιτεί κατ’  ανάγκη και αύξηση του προσωπικού.  Επιπλέον, η 

δημιουργία αυτών των νέων θέσεων αποτέλεσε αίτημα των συντεχνιακών οργανώσεων 

για σκοπούς σωστής οργανωτικής δομής του φορέα και στη συνέχεια αυτές 

προωθήθηκαν κατόπιν μελέτης και με τη σύμφωνη γνώμη του Τμήματος ∆ημόσιας 

∆ιοίκησης και Προσωπικού. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε στην επιτροπή ότι ο υπό 

συζήτηση προϋπολογισμός προνοεί δαπάνες ύψους £29.000.000 για παραχώρηση 

δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας και 

επιπρόσθετα μέσω του εν λόγω σχεδίου θα δοθούν εγγυήσεις ύψους £23.000.000 για 

κάλυψη δικαιούχων δανείων για επαγγελματική δραστηριοποίηση και για στέγαση, οι 

οποίες όμως, όπως η ίδια διευκρίνισε, δεν εκταμιεύονται, αλλά απλώς δεσμεύονται. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή σημειώνει την αυξητική τάση που 

παρατηρείται στο ρυθμό υποβολής αιτήσεων για παραχώρηση δανείων και παρατηρεί 

ότι η έγκριση του Σχεδίου Επιδότησης Επιτοκίου των ∆ανείων συνέβαλε μεν στη μείωση 

του χρόνου αναμονής για την εξέταση και προώθηση των αιτήσεων, όχι όμως σε 

ικανοποιητικό βαθμό, ιδιαίτερα σε σχέση με τα στεγαστικά και τα επαγγελματικά δάνεια.  

Ως εκ τούτου, η επιτροπή ζητά να γίνουν οι αναγκαίες ρυθμίσεις για περαιτέρω μείωση 

του χρόνου αναμονής για τα στεγαστικά και τα επαγγελματικά δάνεια.  Επιπρόσθετα, η 

επιτροπή θεωρεί ότι πρέπει να εκπονηθεί μελέτη, με στόχο τη δημιουργία νέων σχεδίων 

του φορέα τα οποία θα αποδίδουν μεγαλύτερη φερεγγυότητα στον προσφυγικό κόσμο. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει 

διαμορφωθεί από την ίδια από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Βαρών ποσού ύψους £45.012.400 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 

∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 

άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2008 Νόμος του 2007. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο 

Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους 

(Παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης)) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο 

Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους 

τους (Παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης)) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Νοεμβρίου 

2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 

επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του 

Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), ο πρόεδρος 

του διοικητικού συμβουλίου, ο γενικός διευθυντής και εκπρόσωπος της Αρχής Κρατικών 
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Εκθέσεων, καθώς και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ 

και ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Η ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες 

της επιτροπής. 

 Με τους παρόντες κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των βασικών 

κανονισμών που αφορούν το Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους 

της Αρχής και Εξαρτωμένους τους, για να καταστεί δυνατή η παραχώρηση 

συνταξιοδοτικών ωφελημάτων στο γενικό διευθυντή της Αρχής.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση του 

αρμόδιου υπουργείου που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, στη συμφωνία που 

υπογράφτηκε το 2004 μεταξύ της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Κύπρου και του γενικού 

διευθυντή της σε σχέση με το διορισμό του με πενταετή σύμβαση προβλέπεται ότι, όταν 

ο γενικός διευθυντής παύσει να κατέχει το αξίωμά του, δικαιούται σύνταξη και 

φιλοδώρημα, όπως προνοείται στο σχετικό νόμο που αφορά την Αρχή.  Στην ίδια 

εισηγητική έκθεση αναφέρεται επίσης ότι, για να καταστεί δυνατή η παραχώρηση των 

συνταξιοδοτικών ωφελημάτων στο γενικό διευθυντή της Αρχής, είναι απαραίτητη η 

ανάλογη τροποποίηση τόσο του περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμου όσο και των 

περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο Σύνταξης και Χορηγημάτων στους 

Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους (Παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της 

Κυβέρνησης)) Κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι η σχετική τροποποίηση στον προαναφερθέντα νόμο έχει ήδη γίνει 

με τον περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Τροποποιητικό) Νόμο του 2007, που 

ψηφίστηκε σε νόμο από την ολομέλεια του σώματος στις 29 Νοεμβρίου 2007. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες των εν λόγω κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, αφού προηγουμένως προέβη σε διορθώσεις νομοτεχνικής φύσεως,  
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ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των εν λόγω κανονισμών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 21 μέχρι 23 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  

 Προχωρούμε με το κηρυχθέν επείγον θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων 

Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007».  H έκθεση θεωρείται 

αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 

το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 

ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρων 

Κατανάλωσης Νόμου ώστε κατά τη διάρκεια της χειμερινής περιόδου που λήγει την 31η 

Μαρτίου 2008, ο συντελεστής ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο εσωτερικής 

καύσης και στο φωτιστικό πετρέλαιο να μειωθεί σε £12,00 (€21,00) τα 1000 λίτρα. 

  Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, 

το οποίο αποτελεί μέρος ευρύτερου κοινωνικού πακέτου, η μείωση του σχετικού φόρου 

κατανάλωσης στα πιο πάνω είδη καυσίμων, οφείλεται στην εμπέδωση συνθηκών 

μακροοικονομικής σταθερότητας με τη συνεχή βελτίωση στο δημοσιονομικό ισοζύγιο και 

στο δημόσιο χρέος όπως και στη γρήγορη ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας, που 

έχει ως αποτέλεσμα να έχουν αυξηθεί και οι δυνατότητες του κράτους για παραχώρηση 

κοινωνικών παροχών. 

 Σύμφωνα με τα επιπρόσθετα στοιχεία που κατατέθηκαν, το δημοσιονομικό κόστος 

από την προτεινόμενη μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης από 

7,3 σεντ το λίτρο σε 1,2 σεντ το λίτρο που είναι το ελάχιστο επιτρεπόμενο όριο με βάση 

το κοινοτικό κεκτημένο ανέρχεται σε £6,2 εκατομ. για το 2008 και η απώλεια εσόδων 

προβλέπεται να επηρεάσει κυρίως το έτος 2008. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 

υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην 

ολομέλεια του σώματος επιφυλάσσοντας τις τελικές θέσεις των μελών της κατά τη 

συζήτηση στο εν λόγω στάδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του πρώτου παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3  εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 

δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.231, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το εξής: 

 Σε περίπτωση ασθενείας τέκνου εκπαιδευτικού, το πιστοποιητικό ασθενείας που 

εκδίδεται από το γιατρό που παρακολουθεί το παιδί μπορεί να θεωρηθεί επαρκές 

δικαιολογητικό, για να χρεωθεί ως άδεια ασθενείας στον εκπαιδευτικό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.232, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σχετικά με τον κατάλογο των προσφύγων οι οποίοι είναι δικαιούχοι 

στέγασης σε κυβερνητικό οικισμό, όπως και με τον κατάλογο των προσφύγων στους 

οποίους παραχωρήθηκαν οικιστικές μονάδες, για κάθε κυβερνητικό οικισμό ξεχωριστά, 

τα τελευταία πέντε χρόνια στη Λάρνακα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.233, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Έχουμε πληροφορηθεί από οικογένειες που απόκτησαν τρίδυμα ότι 

αντιμετωπίζουν αρκετά οικονομικά προβλήματα.  Οι γονείς των πενταμελών αυτών 

οικογενειών ισχυρίζονται ότι λόγω της ίδιας ηλικίας των παιδιών τους έχουν 

περισσότερα έξοδα από τις άλλες πενταμελείς οικογένειες που τα παιδιά είναι διάφορων 

ηλικιών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σχετικά με την ολοκληρωμένη πολιτική του κράτους για το εν λόγω 

θέμα και αν σ’ αυτή συμπεριλαμβάνονται η αύξηση του επιδόματος τέκνου και η μείωση 

των διδάκτρων για φοίτηση σε δημόσια νηπιαγωγεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.234, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη συνάντησή μου με εκπροσώπους της εταιρείας “Κ. 

Υπεραστικά Λεωφορεία Λτδ” (GREEN BUSES) ενημερώθηκα για τον αποκλεισμό της εν 

λόγω εταιρείας από το σχέδιο επιδότησης των περιφερειακών εταιρειών λεωφορείων.

 Παρ’ όλο που ο τότε Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων με απόφασή του, 

ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2001, περιέλαβε την “Κ. Υπεραστικά Λεωφορεία Λτδ” στις 

περιφερειακές εταιρείες λεωφορείων, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών δεν έχει καταβάλει 

καμιά επιδότηση προς τη συγκεκριμένη εταιρεία.  Η “Κ. Υπεραστικά Λεωφορεία Λτδ” 
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εκτελεί την ίδια εργασία με τις υπόλοιπες περιφερειακές εταιρείες (κόμιστρο κατ’ 

επιβάτη) και μάλιστα σε πιο άγονες διαδρομές. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους η εταιρεία “Κ. Υπεραστικά Λεωφορεία 

Λτδ” δε λαμβάνει επιδότηση για τα υπεραστικά δρομολόγια τα οποία εκτελεί, παρ’ όλο 

που έχει περιληφθεί στις περιφερειακές εταιρείες λεωφορείων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.235, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Χρυσοχούς της επαρχίας 

Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής, έτσι ώστε να 

μετακινηθούν εκεί οι υφιστάμενες και οι νέες επιχειρήσεις. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο δημιουργίας βιοτεχνικής περιοχής 

στην κοινότητα Χρυσοχούς και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.236, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Χρυσοχούς της επαρχίας 

Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων στην εν λόγω κοινότητα ή στη 

γύρω περιοχή, προκειμένου να δοθούν σε πρόσφυγες που κατοικούν σε σπίτια τα 

οποία είναι κτισμένα σε τουρκοκυπριακή γη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο διαχωρισμού οικοπέδων στην κοινότητα 

Χρυσοχούς ή στη γύρω περιοχή και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.237, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  
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 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Γουδιού της επαρχίας Πάφου, 

μου τέθηκε το αίτημα της κοινότητας για καθαρισμό της κοίτης του ποταμού από τη 

γέφυρα μέχρι τη θάλασσα.  Τα απορρίμματα κατά μήκος της κοίτης του ποταμού 

εγκυμονούν πολλούς κινδύνους για την υγεία και την ασφάλεια των κατοίκων της γύρω 

περιοχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται ο καθαρισμός της κοίτης του ποταμού 

στην κοινότητα Γουδιού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.238, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Γουδιού της επαρχίας Πάφου, 

μου τέθηκε το αίτημα της κοινότητας για καταβολή του κονδυλίου το οποίο εγκρίθηκε για 

αναστήλωση των βρυσών της κοινότητας. 

 Συγκεκριμένα, σε σύσκεψη του Υπουργείου Εσωτερικών με το κοινοτικό 

συμβούλιο Γουδιού, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Απριλίου 2007, εγκρίθηκε κονδύλι 

ύψους £5.000 για αναστήλωση των βρυσών της κοινότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για τους λόγους καθυστέρησης της καταβολής του εν λόγω κονδυλίου 

και πότε αναμένεται αυτό να καταβληθεί στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.239, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει μελετηθεί το αίτημα της κοινότητας Νατάς (επαρχία 

Πάφου) για συντήρηση του πολιτιστικού κέντρου της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.240, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η εξυπηρέτηση των κατοίκων της Αγίας 

Μαρίνας Κελοκεδάρων (επαρχία Πάφου) αναφορικά με τη μεταφορά τους στην πόλη 

της Πάφου με αγροτικό λεωφορείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.241, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πώς θα αντιμετωπιστεί το πρόβλημα της διανομής του ταχυδρομείου 

στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων (επαρχία Πάφου), που δημιουργείται λόγω 

της μη ύπαρξης ταχυδρόμου στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.242, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα για επέκταση της οικιστικής ζώνης 

στην κοινότητα Ελεδιό (επαρχία Πάφου) και πότε υπολογίζεται να γίνει η εξέταση των 

ενστάσεων από ιδιώτες ιδιοκτήτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.243, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να αντιμετωπιστεί θετικά το αίτημα της 

κοινότητας Νατάς (επαρχία Πάφου) για κατασκευή βελτιωτικών έργων στο κοιμητήριο 

της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.244, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να αντιμετωπιστεί θετικά το αίτημα της 

κοινότητας Νατάς (επαρχία Πάφου) για επέκταση των πολεοδομικών ζωνών της 

κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.245, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο θα προχωρήσει στην ανέγερση κοινοτικών αποχωρητηρίων 

εντός της κοινότητας Νατάς (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.246, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο θα προχωρήσει στην ανακατασκευή παλιού κοινοτικού 

κτιρίου εντός της κοινότητας Νατάς (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.247, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο θα προχωρήσει στη συντήρηση του δημοτικού σχολείου 

στην κοινότητα Νατάς (επαρχία Πάφου), το οποίο χρησιμοποιείται ως κοινοτικό 

νηπιαγωγείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.248, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η κατασκευή κυρτωμάτων και 
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πεζοδρομίων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου εντός της κοινότητας Νατάς (επαρχία 

Πάφου), καθώς και η διαπλάτυνση δρόμων εντός της εν λόγω κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.249, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η κατεδάφιση της ετοιμόρροπης οικοδομής η 

οποία εχρησιμοποιείτο ως τουρκοκυπριακή λέσχη στην κοινότητα Αξύλου (επαρχία 

Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.250, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται ο διαχωρισμός οικοπέδων για τις ανάγκες 

φτωχών οικογενειών στην κοινότητα Ελεδιό (επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.251, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πρόγραμμα αντικατάστασης αμιάντου από 

τις στέγες τουρκοκυπριακών κατοικιών και κοινοτικών κτιρίων στις κοινότητες Ελεδιό και 

Αξύλου (επαρχία Πάφου), καθώς και κατά πόσο θα καλύπτει το συγκεκριμένο 

πρόγραμμα τις ιδιωτικές κατοικίες και το καφενείο της κοινότητας Αξύλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.252, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Ελεδιό (επαρχία 
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Πάφου) για παραχώρηση τουρκοκυπριακού τεμαχίου, με σκοπό τη δημιουργία γηπέδου 

για τις ανάγκες της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.253, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η συντήρηση του δρόμου στην είσοδο της 

κοινότητας Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων (επαρχία Πάφου), ο οποίος βρίσκεται σε κακή 

κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.254, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η δημιουργία και άλλων ζωνών 

πυροπροστασίας στο δάσος γύρω από την κοινότητα Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων 

(επαρχία Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.255, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος αποδέχεται να εκδίδουν βεβαιώσεις παραγωγής 

οι ελληνοκυπριακές αγροτικές οργανώσεις σε σχέση με την προέλευση προϊόντων 

Ελληνοκυπρίων εγκλωβισμένων, αντί του Τουρκοκυπριακού Επιμελητηρίου. 

 Σας τονίζουμε ότι οι Ελληνοκύπριοι παραγωγοί, έστω και αν διαμένουν στα 

κατεχόμενα, είναι μέλη των ελληνοκυπριακών αγροτικών οργανώσεων και ως εκ τούτου 

αυτές μπορούν να εκδίδουν βεβαίωση ή όχι για την προέλευση μιας συγκεκριμένης 

παραγωγής. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.256, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου  

 «Η Υπηρεσία ∆ημόσιων Βοηθημάτων Ηλικιωμένων και Αναπήρων των 

Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας έχει ως στόχο την απεξάρτηση ατόμων από το 

δημόσιο βοήθημα και την κοινωνική αποκατάστασή τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

ποια προγράμματα εφαρμόζονται από τις αρμόδιες υπηρεσίες για την επίτευξη του πιο 

πάνω στόχου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.257, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου  

 «Στην έκθεση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων που 

κατατέθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού σχετικά 

με τον προϋπολογισμό του υπουργείου αναφέρεται ότι το Κέντρο Οικογενειακής 

Καθοδήγησης Λευκωσίας στελεχώνεται με ένα Λειτουργό Ευημερίας των Υπηρεσιών 

Κοινωνικής Ευημερίας, έναν Ψυχολόγο των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και ότι το 2006 

είχαν αγοραστεί και υπηρεσίες οικογενειακού θεραπευτή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τα πιο κάτω: 

1. Κατά πόσο η αναφερόμενη στελέχωση ισχύει τόσο για το 2007 όσο και για το 

2008. 

2. Κατά πόσο οι λειτουργοί που στελεχώνουν το Κέντρο Οικογενειακής Καθοδήγησης 

εργάζονται αποκλειστικά στο κέντρο. 

3. Πόσες οικογένειες ετησίως έχει εξυπηρετήσει το κέντρο από την έναρξη της 

λειτουργίας του. 
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4. Ποια διαδικασία χρειάζεται να ακολουθήσει μία οικογένεια για να αποταθεί στο 

κέντρο.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.564, 

ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.564, ημερομηνίας 3 Ιουλίου, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σας πληροφορώ ότι το Υ.Π.Π. ασχολήθηκε επισταμένα με τη χαμηλή επίδοση των 

μαθητών στο μάθημα των Νέων Ελληνικών κατά τις Παγκύπριες Εξετάσεις. 

 Μια πρώτη ερμηνεία της αποτυχίας και που βασίστηκε σε ενδοϋπηρεσιακή έρευνα 

σε τρία Λύκεια της Λευκωσίας, πάνω σε όλα τα εξεταζόμενα μαθήματα, είναι ότι οι 

μαθητές που συγκεντρώνουν στα τρίμηνα σύνολο μονάδων 38, κάτι που του 

διασφαλίζει την προαγωγή στην επόμενη τάξη ή την απόλυσή τους, δεν καταβάλλουν 

την προσπάθεια που χρειάζεται για τις τελικές εξετάσεις και γενικά η πλειοψηφία των 

μαθητών δε φαίνεται να προβληματίζεται για το βαθμό.  Πέρα από αυτό όμως, το 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, προτίθεται να προβεί σε περαιτέρω διερεύνηση 

των αιτίων της χαμηλής επίδοσης. 

 Το Σώμα των Επιθεωρητών Φιλολογικών Μαθημάτων ασχολήθηκε σε ειδική 

σύσκεψη με το εν λόγω θέμα και κατέληξε σε κάποια συμπεράσματα τα οποία 

επισυνάπτονται μεν αλλά χρήζουν περαιτέρω διερεύνησης. 

 Κρίθηκε επίσης σκόπιμο να σας αποστείλουμε την τοποθέτηση της Επιτροπής 

των Θεματοθετών του Εξεταστικού ∆οκιμίου των Νέων Ελληνικών, πάνω σε κριτική που 

δημοσίευσε ο Σύνδεσμος Ελλήνων Κυπρίων Φιλολόγων στην εφημερίδα Φιλελεύθερος, 
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με ημερομηνία 26 Ιουνίου 2007.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  

Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 

Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.084, ημερομηνίας 26 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.084 και ημερ. 26.09.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 

Φειδία Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 

Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.084 και ημερ. 08.10.2007 με την οποία μας 

διαβιβάζεται η πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι ο ∆ήμος Πόλης 

Χρυσοχούς περιλαμβάνεται στο πρόγραμμα, που εναρμονίζει την Κύπρο με το 

Ευρωπαϊκό Κεκτημένο στον τομέα των αποχετεύσεων αστικών λυμάτων και που 

πρέπει να συμπληρωθεί μέχρι το 2012. 

 Έχουν συμπληρωθεί οι αναγκαίες μελέτες για την κατασκευή του αποχετευτικού 

συστήματος στην Πόλη Χρυσοχούς, οι οποίες έχουν χρηματοδοτηθεί από ταμεία της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την περιοχή αποχετεύσεων και την ίδρυση 

Συμβουλίου Αποχετεύσεων και κατά την επόμενη συνεδρία του θα μελετήσει Πρόταση 

μου για έγκριση των περί Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς Κανονισμών και κατάθεση 

τους στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση.  Παράλληλα προωθείται η διαδικασία 

εξασφάλισης πιστώσεων, οπόταν θα καταστεί δυνατή η έναρξη κατασκευής των έργων. 

 Σύμφωνα με την υφιστάμενη κυβερνητική πολιτική, το Κράτος δε συνεισφέρει στη 

δαπάνη κατασκευής των αποχετευτικών έργων στους ∆ήμους, ενώ σημειώνεται ότι το 

Υπουργείο Εσωτερικών δε μελετά τροποποίηση της στο θέμα αυτό, δεδομένου ότι το 
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Κράτος παραχωρεί ετήσια χορηγία στους ∆ήμους για την εκτέλεση αναπτυξιακών 

έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 

Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.119, 

ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.119, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο ΘΟΚ στην παρούσα φάση δεν βρίσκεται σε αντιπαράθεση με τα θέατρα σχεδίου 

Β΄ και ούτε υπάρχει αβεβαιότητα και ανασφάλεια για τα θέατρα του σχεδίου Β΄ σε 

σχέση με τις επιχορηγήσεις.  Το θέατρο Ανεμώνα απέστειλε επιστολή στον ΘΟΚ 

(επισυνάπτεται), με τις επιφυλάξεις του για τις τροποποιήσεις στους όρους και 

κριτήρια, η οποία απαντήθηκε από τον ∆ιευθυντή του Οργανισμού (επισυνάπτεται 

η επιστολή). 

(β) Σημειώνεται ότι η επιστολή του Ανεμώνα ήταν η μόνη επιφύλαξη που εκφράστηκε, 

τόσο από το ίδιο το θέατρο όσο και από τα υπόλοιπα θέατρα, αλλά και από τους 

βουλευτές στους οποίους κοινοποιήθηκαν οι αλλαγές στους όρους και κριτήρια 

(επισυνάπτεται το τελικό κείμενο Όρων και Κριτηρίων), αφού η διαδικασία έγινε 

μετά από συζήτηση στην Επιτροπή Παιδείας της Βουλής.  ∆εν ακολούθησε 

οποιαδήποτε περαιτέρω έκφραση δυσαρέσκειας ή επιφύλαξης από οποιοδήποτε 

θέατρο συμπεριλαμβανομένου και του Ανεμώνα. 

(γ) Τέλος σημειώνεται, ότι ο ΘΟΚ απέστειλε στον κ. Τορναρίτη ολόκληρη την 

διαδικασία επανεξέτασης των όρων και κριτηρίων (θέσεις των θεάτρων σε γραπτά 

υπομνήματα, συναντήσεις όλων των εμπλεκομένων, διαδικασία επεξεργασίας 
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από τον Οργανισμό, τελική διαμόρφωση των Όρων και Κριτηρίων 

Επιχορήγησης).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  

Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.137, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Απάντηση στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.137, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

1. Μέλλον του ΑΤΙ 

 Με την κατάργηση των 3-ετών προγραμμάτων σπουδών του Ανώτερου 

Τεχνολογικού Ινστιτούτου (ΑΤΙ) και τη μεταφορά των γνωστικών αντικειμένων του στο 

Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), δημιουργείται σοβαρή έλλειψη τεχνικών 

ενδιάμεσων βαθμίδων.  Απουσιάζει δηλαδή από την αγορά εργασίας ο ενδιάμεσος 

κρίκος μεταξύ επιστήμονος μηχανικού και τεχνίτη, τον οποίο αποτελούσαν μέχρι 

σήμερα οι απόφοιτοι του ΑΤΙ. 

 Για τον πιο πάνω λόγο, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

επεξεργάζεται πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με την οποίο θα ζητείται όπως 

το Υπουργικό Συμβούλιο εγκρίνει τη συνέχιση της λειτουργίας του ΑΤΙ με 

αναπροσαρμοσμένα προγράμματα σπουδών διετούς φοίτησης, τα οποία να 

ανταποκρίνονται στις πραγματικές ανάγκες της Κυπριακής οικονομίας.  Επιπρόσθετα 

είναι υπό μελέτη η αξιοποίηση του ΑΤΙ μέσα από το Σύστημα της Νέας Σύγχρονης 

Μαθητείας που αναμένεται να λειτουργήσει μέσα στο 2008. 

2. Κτιριακές Εγκαταστάσεις του ΑΤΙ 
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 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση του ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2006 και 

αρ. 63.924, έχει εγκρίνει την παραχώρηση των εγκαταστάσεων του Ανώτερου 

Τεχνολογικού Ινστιτούτου και ήδη, ένα τμήμα του κτιρίου έχει παραχωρηθεί στο 

Ινστιτούτο Κύπρου και έχει ανακαινιστεί, ενώ με την πλήρη ένταξη του ΑΤΙ στο ΤΕΠΑΚ 

θα παραχωρηθούν και οι υπόλοιπες εγκαταστάσεις.  Στη περίπτωση όμως που εγκριθεί 

η συνέχιση της λειτουργίας του ΑΤΙ, θα υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο νέα 

Πρόταση για συνέχιση των δραστηριοτήτων του Ινστιτούτου στις υφιστάμενες 

εγκαταστάσεις. 

3. Ακαδημαϊκό Προσωπικό του ΑΤΙ 

 Το Ακαδημαϊκό Προσωπικό που θα επιλέξει να μην ενταχθεί στο ΤΕΠΑΚ θα 

συνεχίσει να εργάζεται στο ΑΤΙ, στη θέση που κατέχει, μέχρι την αποφοίτηση όλων των 

φοιτητών του Ινστιτούτου, που αναμένεται να συμπληρωθεί τον Ιούλιο του 2010.  Η 

περαιτέρω πορεία και ανέλιξη του προσωπικού θα εξαρτηθεί από τις εξελίξεις 

αναφορικά με τη συνέχιση της λειτουργίας του ΑΤΙ με διετή προγράμματα σπουδών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007 του Υπουργού Άμυνας κ. 

Χριστόδουλου Πασιαρδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.188, ημερομηνίας 1ης 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτημα του Βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή 

Σχετ:  Ερ.23.06.009.02.188 Νοεμβρίου 2007/Βουλή των Αντιπροσώπων 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα σε απάντηση της από 9 Νοεμβρίου 2007 

επιστολής σας αναφορικά με ερώτημα του αξιότιμου Βουλευτή της εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή και σας πληροφορώ ότι βρίσκεται σε εξέλιξη 

μέχρι το Α΄ εξάμηνο 2008 μερική αναδιοργάνωση των Μονάδων της Εθνικής Φρουράς.  

Επί του παρόντος δεν είναι δυνατόν να επιβεβαιωθεί ή να αποκλεισθεί διαφοροποίηση 

στη σύνδεση και επάνδρωση του 356 ΤΟ, που εδρεύει στην Πόλη Χρυσοχούς. 
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2. Παρακαλούμε για την ενημέρωσή σας και θα είμαστε στη διάθεσή σας για 

περαιτέρω διευκρινήσεις ή πληροφορίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Το πρώτο θέμα είναι: «Η 

ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων πάνω από το όριο της φτώχιας».  Το θέμα 

έχει εγγραφεί με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

 Παρακαλώ τον εισηγητή να πάρει το λόγο. 

 Παρακαλώ τον κ. Παπακώστα να με αντικαταστήσει. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Κώστας 

Παπακώστας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα σχέδια συντάξεων σε κάθε οργανωμένη κοινωνία αποτελούν εφαρμογή στην 

πράξη της αρχής της αλληλεγγύης μεταξύ των γενεών.  Είναι επιτακτική η ανάγκη οι 

απόμαχοι της δουλειάς και της οικονομικής δραστηριότητας να έχουν διασφαλισμένα 

αξιοπρεπή επίπεδα διαβίωσης.   

 Στην Κύπρο το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπήρξε αναμφίβολα μια από τις 

μεγαλύτερες κοινωνικές κατακτήσεις του λαού μας.  Η λειτουργία του έθεσε τέρμα σε 

φαινόμενα κοινωνικής εξαθλίωσης, διασφαλίζοντας για το σύνολο των εργαζομένων 

ανεκτά επίπεδα διαβίωσης, μετά την ολοκλήρωση της ενεργούς συμμετοχής τους στην 

παραγωγική διαδικασία.  Το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων αποτελεί και σήμερα την 
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εγγύηση ότι κανένας εργαζόμενος δε θα βρεθεί εκτεθειμένος, κοινωνικά και οικονομικά 

έκθετος, μετά την αφυπηρέτηση ή την αποχώρηση από την εργασία του.   

 Είναι ωστόσο γεγονός ότι δυστυχώς για διάφορους λόγους περίπου 40 000 

συμπατριώτες μας απόμαχοι της δουλειάς λαμβάνουν συντάξεις απαράδεκτα χαμηλές.  

Άτομα που εργάστηκαν για τέσσερις, πέντε δεκαετίες σκληρά, με συνθήκες και μισθούς 

εργασίας εξαιρετικά ανεπαρκείς, που, στην καθημερινή έγνοια τους να δώσουν ψωμί και 

προκοπή στα παιδιά τους με τα πενιχρά έσοδά τους, “καταδικάστηκαν” από τις μικρές 

εισφορές τους στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε διαχρονική μη επαρκή και μη 

αξιοπρεπή σύνταξη.  Η σύνταξη των £200 και £250 γήρατος ή κοινωνικής σύνταξης δεν 

είναι ασφαλώς εισόδημα επιβίωσης.  Είναι σύνταξη που απέχει πολύ από το μηνιαίο 

κατώτατο μισθό των £384 και βρίσκεται κάτω από το όριο της φτώχιας, που ορίζεται 

από την Ευρωπαϊκή Ένωση στο 60% του εθνικού διάμεσου μηνιαίου μισθού.  Είναι 

συνεπώς επιτακτική η ανάγκη για αύξηση των χαμηλών συντάξεων.   

 Η αλληλεγγύη μεταξύ των γενεών επιβάλλει -και αυτό προτάσσει και διεκδικεί η 

Ε∆ΕΚ- τη στήριξη από το κράτος και τις νεότερες γενιές αυτών των απόμαχων της 

δουλειάς και της οικονομικής δραστηριότητας.  Η Ε∆ΕΚ πρότεινε και προτείνει τη 

σταδιακή αύξηση όλων των συντάξεων τα επόμενα έξι χρόνια σε δύο φάσεις.   

 Πρώτη φάση:  Η χαμηλότερη σύνταξη να αυξηθεί τα επόμενα τρία χρόνια στο 50% 

του διάμεσου μισθού, που είναι και το ύψος του κατώτατου μισθού.  Η σύγκλιση αυτή να 

επιτευχθεί με αύξηση των συντάξεων που περιλαμβάνονται στην κατηγορία με κατ’ 

αναλογία ετήσια αύξηση πάνω από τις θεσμοθετημένες ετήσιες αυξήσεις.   

 ∆εύτερη φάση:  Από το 2010 μέχρι το 2012 να καλυφθεί με ανάλογη διαδικασία η 

αύξηση των συντάξεων από το 50% του διάμεσου μισθού στο 60%, που είναι σύμφωνα 

με τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές το όριο φτώχιας.  Η κάλυψη της ετήσιας δαπάνης για 

την πιο πάνω πρόταση να προέλθει κατά κύριο λόγο από το Πάγιο Ταμείο.  Να 



 73

συζητηθεί το ενδεχόμενο κάλυψης μικρότερου ποσοστού της υπολογιζόμενης δαπάνης 

από τους κοινωνικούς εταίρους.  Η πρότασή μας αυτή πρέπει να γίνει αντικείμενο 

λεπτομερέστερης μελέτης από ειδικό Αναλογιστή του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

για να υπολογιστούν και να καταγραφούν με ακρίβεια τα ποσοστά ετήσιας αύξησης των 

συγκεκριμένων συντάξεων και τα αναγκαία ποσά και δαπάνες που θα χρειαστούν.  

Επίσης, η διαχείριση των αυξήσεων στις συντάξεις πρέπει να περιλαμβάνει 

συγκεκριμένα κίνητρα και ασφαλιστικές δικλίδες, για να αποφευχθεί το φαινόμενο της 

εισφοροδιαφυγής από χαμηλόμισθο προσωπικό τα τελευταία χρόνια προ της 

συνταξιοδότησης.   

 Πρέπει να σημειώσουμε με ικανοποίηση ότι η σημερινή κυβέρνηση, 

επιδεικνύοντας κοινωνική ευαισθησία, προχώρησε όχι μόνο σε έκτακτες χορηγίες προς 

τους χαμηλοσυνταξιούχους, αλλά και σε ειδικά επιδόματα, όπως παραδείγματος χάριν 

το επίδομα θέρμανσης, και σε μια πρώτη ουσιαστική αύξηση των μηνιαίων απολαβών 

τους, στα πλαίσια των μέτρων ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής που εξαγγέλθηκαν 

στις 4 Ιουλίου του φετινού χρόνου.   

 Με βάση αυτό το κοινωνικό πακέτο, αυξήθηκαν οι μηνιαίες απολαβές των 

συνταξιούχων που η σύνταξή τους κυμαίνεται μεταξύ £168 και £312 μέχρι £30 το μήνα, 

με την κατώτατη μηνιαία σύνταξη, σύνταξη Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 

πρόσθετη χορηγία, να αυξάνεται στις £238,60.  Με το μέτρο αυτό επωφελούνται 56 223 

συνταξιούχοι ή περίπου 50% των συνταξιούχων, με μια δαπάνη που ανήλθε στα 

δεκαέξι εκατομ. λίρες.  Επίσης, υιοθετήθηκε ειδικό ετήσιο επίδομα ύψους £250 για 

μονήρη ηλικιωμένα άτομα πέραν των εξήντα πέντε ετών που λαμβάνουν δημόσιο 

βοήθημα.  Το μέτρο αυτό επηρεάζει περίπου 6 400 άτομα, με μια δαπάνη που 

πλησιάζει τα δύο εκατομ. λίρες.  Αυξήθηκε ταυτόχρονα το ανώτατο όριο των μηνιαίων 
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συντάξεων για την καταβολή επιδόματος συνταξιούχου πολύτεκνης μάνας από £198 

στις £250.  Το μέτρο αυτό αφορά 2 000 πολύτεκνες μάνες.   

 Πρόσθετα, στα πλαίσια των μέτρων περαιτέρω ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής 

με την ευκαιρία της εισαγωγής του ευρώ, που ανακοινώθηκαν χθες, θα στηριχθούν με 

εφάπαξ ποσό £300 περίπου 100 000 συνταξιούχοι που λαμβάνουν την ειδική χορηγία 

και έχουν μηνιαίο εισόδημα κάτω από £500, ενώ συνταξιούχοι που έχουν μηνιαίο 

εισόδημα μέχρι £700 θα στηριχθούν με εφάπαξ ποσό £100.  Πρόσθετα, επεκτείνεται το 

επίδομα πολύτεκνης μάνας σε όλες τις συνταξιούχους πολύτεκνες μάνες.   

 Τα μέτρα αυτά ανταποκρίνονται στην πάγια θέση της Ε∆ΕΚ για στοχευμένη 

κοινωνική πολιτική, μακριά από τη λογική του γενικού και ισοπεδωτικού χαρακτήρα 

κοινωνικών χορηγιών, που, αντί να σμικρύνουν, διευρύνουν τα κοινωνικά χάσματα.  Στα 

πλαίσια αυτής της στοχευμένης κοινωνικής πολιτικής, θα πρέπει να προχωρήσει και η 

σταδιακή αύξηση των χαμηλών συντάξεων.  Οι αυξήσεις πρέπει να δοθούν σε όσους 

αποδεδειγμένα δεν έχουν άλλα εισοδήματα ή περιουσιακά στοιχεία, έτσι που η κρατική 

στήριξη να επικεντρώνεται σε αυτούς που έχουν πραγματικές ανάγκες.  Τονίζουμε 

ακόμα την ανάγκη περαιτέρω στήριξης των μονογονεϊκών οικογενειών, που, όπως και 

οι χαμηλοσυνταξιούχοι, βρίσκονται κάτω από τα επιθυμητά και αποδεκτά όρια 

διαβίωσης. 

 Είμαστε βέβαιοι ότι με το μέγα επίτευγμα της εξυγίανσης των δημοσιονομικών, 

που οφείλεται στη νοικοκυρεμένη διαχείριση της κυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου, 

και στα πλαίσια του κυβερνητικού προγράμματος για τη νέα πενταετία ο στόχος της 

αύξησης των χαμηλών συντάξεων θα επιτευχθεί.  Αυτή η κυβέρνηση έχει άλλωστε 

αποδείξει στην πράξη ότι όχι μόνο διαθέτει κοινωνική ευαισθησία, αλλά κυρίως 

ικανότητα τέτοιας διαχείρισης της οικονομίας, ώστε να δημιουργεί εθνικό πλούτο και 
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πλεονάσματα, για να ασκεί προγραμματισμένη και υπεύθυνη κοινωνική πολιτική. Αυτό 

αποδεικνύει ο υπερδιπλασιασμός των κοινωνικών παροχών την τελευταία πενταετία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μιλώντας για την ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων, θα ήταν αφύσικο να 

μην αναφερθούμε στην ανάγκη μεταρρυθμίσεων στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή 

όπως επικράτησε να ονομάζεται στην Ευρώπη στο Ασφαλιστικό.  Αποτελεί σήμερα 

μέγιστη προτεραιότητα η διασφάλιση της επάρκειας και της βιωσιμότητας του κρατικού 

σχεδίου συντάξεων.  Όπως είναι γνωστό, η υπογεννητικότητα σε συνδυασμό με την 

αύξηση του προσδόκιμου ορίου ζωής οδηγούν στη γήρανση του πληθυσμού, με 

αποτέλεσμα να αυξάνεται το ποσοστό των συνταξιούχων στο σύνολο του πληθυσμού.  

Το πρόβλημα χρήζει άμεσης αντιμετώπισης, διότι για τους σημερινούς εργαζόμενους, 

ιδιαίτερα τους πιο νέους, προδιαγράφεται ένα πολύ αβέβαιο μέλλον, όταν θα 

αφυπηρετήσουν.   

 Υπάρχουν διάφοροι τρόποι, για να λυθούν τα προβλήματα ανεπάρκειας και 

βιωσιμότητας ενός σχεδίου σύνταξης, όπως η αύξηση των εισφορών των εργαζομένων, 

η παράταση της ηλικίας αφυπηρέτησης και η μείωση των ωφελημάτων των 

συνταξιούχων.  Άλλος τρόπος είναι μια δομική αλλαγή στη φιλοσοφία του σχεδίου, για 

παράδειγμα ο περιορισμός του ύψους των κρατικών συντάξεων μέχρι ενός επιπέδου 

και συμπλήρωσής τους με συντάξεις από ταμεία προνοίας και άλλα σχέδια.  Ακόμα, θα 

έλεγε κάποιος ότι θα μπορούσε να αμβλυνθεί κάπως το πρόβλημα, αν οι επενδύσεις 

του αποθεματικού του ταμείου σύνταξης μπορούσαν να γίνουν πιο αποδοτικές. 

 Η Ε∆ΕΚ τάσσεται κατηγορηματικά εναντίον οποιασδήποτε μεταρρύθμισης των 

κρατικών σχεδίων σύνταξης θα συνεπάγεται μείωση των ωφελημάτων των 

συνταξιούχων που είναι στο επίπεδο της βασικής ή κοινωνικής σύνταξης.  Σε μια χώρα 

όπου το 70% των οικογενειών με αρχηγό συνταξιούχο που η σύνταξή του είναι κάτω 
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από το αποδεκτό όριο φτώχιας θα ήταν πιο λογικό να σκεφτόμαστε και να ενεργούμε, 

για να αυξήσουμε και όχι ασφαλώς να μειώσουμε τις χαμηλές συντάξεις.  Γι’ αυτό, το 

κόμμα μας διαφώνησε με την πρόταση του Αναλογιστή όπως η ετήσια αναπροσαρμογή 

των βασικών συντάξεων γίνεται σύμφωνα με τον πληθωρισμό και όχι σύμφωνα με την 

αύξηση των μισθών, όπως είναι σήμερα.  Η εφαρμογή της θα διεύρυνε το χάσμα μεταξύ 

εργαζομένων και συνταξιούχων και θα βύθιζε στη φτώχια όσους στηρίζονται στη βασική 

σύνταξη.   

 Χαιρετίζουμε τον κοινωνικό διάλογο που βρίσκεται σε εξέλιξη για τις αναγκαίες 

μεταρρυθμίσεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Εμείς είμαστε ανοιχτοί σε 

σκέψεις και προτάσεις για την αντιμετώπιση του προβλήματος της ανεπάρκειας του 

ταμείου συντάξεων, όπως η αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης και η διαφοροποίηση των 

εισφορών.  Σε κάθε περίπτωση όμως το ζητούμενο δεν πρέπει να είναι απλά η 

λογιστική ισορροπία των μελλοντικών εσόδων και δαπανών του ταμείου, αλλά το πώς 

θα πετύχουμε αυτή την ισορροπία, επιτυγχάνοντας ταυτόχρονα τη μεγαλύτερη δυνατή 

ευημερία του πολίτη.   

 Σε ένα σύστημα ελεύθερης προσφοράς και ζήτησης, αποταμίευσης και εργασίας 

λύσεις εξαναγκασμού δεν υπάρχουν.  Για παράδειγμα η αύξηση του ορίου 

αφυπηρέτησης δε θα έχει τα αναμενόμενα αποτελέσματα, αν οι εργαζόμενοι δεν έχουν 

κίνητρο να εργαστούν περισσότερα χρόνια.  Αν η αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης 

επιβληθεί χωρίς τέτοια κίνητρα, τότε θα συμβεί αυτό που σήμερα παρατηρείται σε 

πολλές ανεπτυγμένες χώρες που απέτυχαν να λύσουν το πρόβλημα των συντάξεων με 

την αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης, λόγω πρόωρης αφυπηρέτησης και μείωσης της 

συμμετοχής στην αγορά εργασίας ατόμων άνω των πενήντα. 
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 Είμαστε αισιόδοξοι ότι ο κοινωνικός διάλογος, που είναι ήδη σε προχωρημένο 

στάδιο, θα καταλήξει σε θετικά αποτελέσματα και θα κατοχυρώσει τόσο την επάρκεια 

όσο και τη βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Κύριε Πρόεδρε, η ισχυρή οικονομία που δημιούργησε αυτή η κυβέρνηση 

θεμελιώνει σταθερά τη δυνατότητα να έχουμε τα επόμενα χρόνια συντάξεις αξιοπρεπείς 

για το σύνολο του πληθυσμού.  Τα δείγματα γραφής που έδωσε η κυβέρνηση Τάσσου 

Παπαδόπουλου αυτή την πενταετία είναι αμάχητο τεκμήριο, αλλά και προάγγελος 

σιγουριάς για τη νέα πενταετία με κοινωνική ευαισθησία, με αλληλεγγύη και κοινωνική 

συνοχή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Παρακαλώ, ο κ. Πάμπης Κυρίτσης έχει το λόγο.   

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆εν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι το επίπεδο των αξιών, του πολιτισμού και της 

ευαισθησίας μιας κοινωνίας κρίνεται σε μεγάλο βαθμό από τον τρόπο με τον οποίο αυτή 

η κοινωνία αντιμετωπίζει τους απόμαχους της καθημερινής βιοποριστικής εργασίας,  

τους γέροντες, με το περιεχόμενο που δίνει σε αυτό τον όρο η αρχαία ελληνική γλώσσα 

και παράδοση, η οποία όχι μόνο δε θεωρούσε τους μεγάλους σε ηλικία ανθρώπους, 

που τους εγκαταλείπουν σιγά σιγά οι φυσικές τους δυνάμεις, ως βάρος, όχι μόνο δεν 

τους περιθωριοποιούσε, αλλά αντίθετα τους καθόριζε ένα αναβαθμισμένο τιμητικό 

καθεστώς, αναγνωρίζοντας τόσο τη συμβολή και το ρόλο τους στην κοινωνική και 

οικονομική εξέλιξη όσο και τη σοφία της εμπειρίας τους.  

  Η σύγχρονη όμως, “πολιτισμένη” -και αυτό μπορεί κάποιος να το βάλει σε 

εισαγωγικά- κοινωνία της αγοράς και ιδιαίτερα η νεοφιλελεύθερη εκδοχή της, που οδηγεί 
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τον καπιταλισμό στις πιο ακραίες του εκφράσεις, δε φαίνεται να δείχνει την ίδια 

ευαισθησία και την ίδια αντιμετώπιση, τηρουμένων πάντοτε βεβαίως των αναλογιών και 

των συγκρίσεων του χώρου και του χρόνου.  Ολοένα και περισσότερο τα τελευταία 

χρόνια, τα θέματα που αφορούν την κοινωνική ασφάλιση, τα όρια αφυπηρέτησης, το 

ύψος των συντάξεων και άλλα σημαντικά στοιχεία που καθορίζουν, σε τελευταία 

ανάλυση, την ποιότητα ζωής των συνταξιούχων αντιμετωπίζονται από πολλούς 

σύγχρονους απολογητές της νεοφιλελεύθερης φιλοσοφίας με ένα πρίσμα ευτελές και 

οικονομίστικο. ένα πρίσμα που θυμίζει περισσότερο λογαριασμούς κερδοζημιών παρά 

τις αρχές της κοινωνικής αλληλεγγύης και της κοινωνικής ευαισθησίας.   

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι δυστυχώς και μέσα σε κύκλους της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, οι οποίοι καθορίζουν πολιτική γύρω από αυτά τα θέματα, φαίνεται να 

υπερνικά εκείνη η προσέγγιση που, στο όνομα της αντιμετώπισης του προβλήματος της 

γήρανσης και της υπογεννητικότητας, υποβαθμίζει το κοινωνικό στοιχείο, το στοιχείο της 

κοινωνικής αλληλεγγύης, το οποίο αποτελεί την πεμπτουσία όχι μόνο της ιδέας της 

κοινωνικής ασφάλισης, αλλά γενικότερα του ευρωπαϊκού κοινωνικού μοντέλου, έτσι 

όπως το είδαμε να αναπτύσσεται και να διαμορφώνεται, ιδιαίτερα μετά το τέλος του  Β΄ 

Παγκοσμίου Πολέμου, μέσα σε κάποιες άλλες πολιτικές, οικονομικές και κοινωνικές 

συνθήκες.  

 Έχοντας λοιπόν να αντιμετωπίσουμε και εδώ στην Κύπρο τα θέματα που έχουν να 

κάνουν με τις συντάξεις, την κοινωνική ασφάλιση και γενικότερα την αντιμετώπιση των 

συνταξιούχων από την κυπριακή κοινωνία, έχει τεράστια σημασία μέσα από ποιο φακό 

αντικρίζουμε αυτά τα ζητήματα, μέσα από ποια γυαλιά κοιτάζουμε την κοινωνία, ποιες 

είναι οι αξίες και τα ζητούμενα στις προτεραιότητες του καθενός μας.  Η αριστερά της 

Κύπρου έχει κάθε λόγο και κάθε ηθικό δικαίωμα να σεμνύνεται για την καθοριστική, 
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αποφασιστική συμβολή της σε όλα τα κοινωνικά μέτρα που αφορούν τη στήριξη της 

τρίτης ηλικίας και ιδιαίτερα του θεσμού της κοινωνικής ασφάλισης. 

 Ο πρώτος νόμος για τις κοινωνικές ασφαλίσεις το 1957 δεν ήταν δώρο από 

κανέναν.  Ήταν υποχώρηση μπροστά στους σκληρούς αγώνες των εργαζομένων με τη 

στήριξη και την καθοδήγηση της αριστεράς, αγώνες που ξεκίνησαν από τη δεκαετία του 

’30 και συνεχίστηκαν τη δεκαετία του ’40 και του ’50 με διαδηλώσεις, απεργίες, 

συγκρούσεις με την αστυνομία, με κυριότερο αίτημα τη δημιουργία Ταμείου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων.   

 Σημειώνω επίσης ότι το 1948 η ΠΕΟ δημιούργησε δικά της σχέδια κοινωνικών 

ασφαλίσεων και ιατρικής περίθαλψης, ως απάντηση στην απροθυμία των 

αποικιοκρατών να αναλάβει το κράτος τον κοινωνικό του ρόλο.  Το Αναλογικό Σχέδιο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του οποίου έχει ξεκινήσει η εφαρμογή το 1980 και που ήταν 

επίσης προϊόν αγώνων, υπόσχεται, όταν θα έχει πλήρως ωριμάσει, σε όσους από εμάς 

θα έχουν την ευκαιρία να συνεισφέρουν σε αυτό σε όλη την εργασιακή ζωή τους μια 

ικανοποιητική ανταπόδοση, η οποία θα διασφαλίζει στους ασφαλισμένους μια σύνταξη 

που να είναι υψηλότερη από τις γραμμές της φτώχιας.  Αυτή είναι μια πολύ θετική, 

ιστορική θα έλεγα, κοινωνική κατάκτηση, την οποία σαφώς δε δικαιούμαστε να 

υποτιμήσουμε.  Αποτελεί όμως αναντίλεκτο γεγονός ότι χιλιάδες σημερινοί συνταξιούχοι 

που δεν είχαν την ευκαιρία να συνεισφέρουν σε όλα τα χρόνια της εργασιακής ζωής 

τους έχουν συντάξεις σήμερα που δεν ανταποκρίνονται ούτε στις ανάγκες τους ούτε και 

στα στοιχειώδη ελάχιστα αποδεκτά επίπεδα ενός βιοτικού επιπέδου που να συνάδει και 

να συγκρίνεται με την οικονομική και κοινωνική κατάσταση της υπόλοιπης σημερινής 

κυπριακής κοινωνίας.   

 Είναι αυτό το μεγάλο κενό που οφείλει να καλύψει αποτελεσματικά και 

αποφασιστικά η κοινωνική πολιτική του κράτους, γιατί αυτός είναι ο ρόλος του κράτους 
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κατά τη δική μας αντίληψη: να αναδιανέμει τον κοινωνικό πλούτο, να εκφράζει τη 

συνειδητή παρέμβαση της κοινωνίας πάνω στην ασυδοσία των νόμων της αγοράς, οι 

οποίοι, αν αφεθούν ανεξέλεγκτοι, μπορούν να οδηγήσουν σε τελευταία ανάλυση στους 

φυσικούς νόμους της ζούγκλας, όπου ο αδύνατος εξοντώνεται, ενώ ο δυνατός γίνεται 

δυνατότερος και κυριαρχεί.  Είναι γι’ αυτό που ποτέ δε συμφωνήσαμε με μια 

προσέγγιση στήριξης των χαμηλών συντάξεων στη βάση της λογικής της 

φιλανθρωπίας.  Στη λογική δηλαδή του «αν έχει σήμερα μέσα η κάσια μας, πάρτε από 

μια επιταγή £300».  Εμείς εξαρχής επιμέναμε σε συγκεκριμένα μέτρα στήριξης των 

χαμηλών συντάξεων, τα οποία να διασφαλίζουν μακροπρόθεσμα ένα βιοτικό επίπεδο 

σε όλους τους συνταξιούχους που να ανταποκρίνεται στα σύγχρονα κυπριακά 

δεδομένα, αφού, όπως είναι γνωστό από τις έρευνες, η πιο μεγάλη μάζα των 

ανθρώπων που κινδυνεύουν από τη φτώχια βρίσκεται ανάμεσα στους συνταξιούχους.   

 Πρέπει να σημειώσω ότι η επιμονή μας σε αυτές τις αρχές οδήγησε στο να 

ενσωματωθούν στο πρόγραμμα διακυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου, το οποίο 

διαμορφώθηκε σε συνεργασία με μας, μέτρα συγκεκριμένα, τα οποία θα οδηγούσαν, 

εάν εφαρμόζονταν βεβαίως, ακριβώς σε αυτή την κατεύθυνση.  Γι’ αυτό στο πρόγραμμα 

διακυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου υπάρχει σαφώς διατυπωμένη η θέση ότι 

όχι μόνο δε θα εφαρμόσει πολιτική επέκτασης στα όρια αφυπηρέτησης, αλλά θα 

σταματήσει και εκείνα τα μέτρα τα οποία είχε ξεκινήσει να προωθεί η προηγούμενη 

κυβέρνηση.  Υπάρχει σαφής δέσμευση στο πρόγραμμα ότι θα μελετήσει σοβαρά την 

καθιέρωση πασχαλινού επιδόματος, δέκατης τέταρτης σύνταξης, ως ένα μέτρο στήριξης 

ιδιαίτερα των χαμηλών συνταξιούχων.  Υπάρχει η θέση για ουσιαστική αύξηση των 

χαμηλών συντάξεων.  ∆υστυχώς, οι πιο ουσιώδεις από αυτές τις δεσμεύσεις δεν έχουν 

ικανοποιητικά υλοποιηθεί.  Υπήρξε βέβαια, για να είμαστε αντικειμενικοί, στήριξη στα 

εισοδήματα των συνταξιούχων μέσα από κάποια κοινωνικά πακέτα.  Αυτή η στήριξη 
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όμως δεν ήταν ούτε επαρκής ούτε μόνιμη και σταθερή, έτσι ώστε να μπορεί κάποιος να 

πει ότι είναι στήριξη η οποία ενσωματώνεται στο κοινωνικό κεκτημένο του κυπριακού 

κράτους.   

 Είναι ειλικρινά πολύ λυπηρό το γεγονός ότι οι έγνοιες και οι ανησυχίες μας για το 

ότι μια τέτοιου είδους φιλανθρωπική προσέγγιση, στο όνομα της στόχευσης των 

κοινωνικών μέτρων, είναι δυνατό να διολισθήσει και σε αποφάσεις εμφανούς και 

εξόφθαλμης πολιτικής σκοπιμότητας δυστυχώς επιβεβαιώνονται σήμερα και χτες.  Το 

επιτελείο του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου με τις χθεσινές εξαγγελίες για παροχές στους 

συνταξιούχους, εβδομήντα περίπου μέρες πριν τις προεδρικές εκλογές, είναι εξόφθαλμο 

ότι δεν άντεξε στο μεγάλο πειρασμό.  Ενώ για δύο ολόκληρα χρόνια απέρριπτε μέτρα 

στήριξης των χαμηλών συντάξεων, τα οποία να έχουν μόνιμο και μακρόπνοο 

χαρακτήρα, όπως, παραδείγματος χάριν, το πασχαλινό επίδομα σε συνδυασμό με την 

αύξηση των χαμηλών συντάξεων και την ενσωμάτωση της χορηγίας, ώστε να διατηρεί 

και να αυξάνει την αγοραστική δύναμη της σύνταξης, έρχεται σήμερα να ανακοινώνει 

δώρα που θυμίζουν περισσότερο δραστηριότητα φιλανθρωπικών συνδέσμων παρά μια 

σταθερή και ολοκληρωμένη πολιτική κοινωνικών παροχών, που να βασίζεται σε αρχές 

και να έχει στόχους.  Και εκπλήσσομαι πραγματικά που άκουσα προηγουμένως τον κ. 

Ομήρου να λέει ότι αυτό το πακέτο ήταν στα πλαίσια μιας προγραμματισμένης 

πολιτικής.  Μα, εδώ υπάρχει δήλωση του ίδιου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στην 

Περιστερώνα, λιγότερο από ένα μήνα πριν, που λέει ότι άλλα μέτρα κοινωνικών 

παροχών δεν υπάρχουν, δε θα γίνουν μέχρι τις εκλογές.  Και μάλιστα προχωρά και λέει: 

Γιατί αυτά θα εκληφθούν ή κάποιοι ήδη τα εκλαμβάνουν, λογικά βεβαίως, ως 

προεκλογικές εξαγγελίες.  Τι άλλαξε μέσα σε είκοσι μέρες;  Πώς γίνεται να ήταν μέσα 

στο πρόγραμμα και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να μην ήξερε ότι είναι 

προγραμματισμένα και να έλεγε ότι δε θα γίνουν άλλα;  Νομίζω ότι εκείνο που έχει 
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μεσολαβήσει δεν είναι ο προγραμματισμός, αλλά οι έγνοιες και οι αγωνίες εκλογικών 

επιτελείων.  Εμείς όμως νομίζουμε ότι τέτοια ζητήματα, ιδιαίτερα που έχουν να κάνουν 

με την κοινωνική πολιτική του κράτους και κυρίως με τους συνταξιούχους, είναι λυπηρό 

να γίνονται αντικείμενο εκμετάλλευσης ή χρησιμοποίησης στα πλαίσια της πολιτικής 

διελκυστίνδας.   

 Ενώ λοιπόν τα στοιχεία για την εφαρμογή μιας τέτοιας πολιτικής υπήρχαν στο 

πρόγραμμα διακυβέρνησης, γιατί εμείς επιμέναμε να τεθούν, αυτά δεν υλοποιήθηκαν με 

κύρια επιχειρήματα την έλλειψη χρημάτων, την ανάγκη να βάλουμε κάτι στο πλάι για τις 

δύσκολες μέρες, την ένταξη στην Ευρωζώνη και άλλα.  Αποδεικνύεται όμως ότι δεν 

είναι έλλειψη λεφτών και δυνατοτήτων που υπήρχε, αλλά έλλειψη πρόθεσης και καλής 

διάθεσης.  Βέβαια, εκ των υστέρων φαίνεται ότι, όσο ήταν εκεί το ΑΚΕΛ, δηλαδή στα 

πλαίσια της συγκυβέρνησης, για να του φορτώνουν κάποιοι αδυναμίες και παραλείψεις 

της κοινωνικής πολιτικής της κυβέρνησης, όσο ήταν εκεί το ΑΚΕΛ, για να απορροφά 

τους κραδασμούς, τις πιέσεις και τις διαμαρτυρίες των απλών ανθρώπων στις 

διεκδικήσεις μας και στις απαιτήσεις μας για κοινωνικά μέτρα και παροχές, ιδιαίτερα 

προς τους συνταξιούχους, παίρναμε ως απαντήσεις νουθεσίες και διαλέξεις για τον 

τρόπο διαχείρισης των δημόσιων οικονομικών.  Τώρα που ο λαός θα εκφράσει την 

κρίση του και που φαίνεται ότι αυτή η κρίση τον οδηγεί στο να στηρίξει τον υποψήφιο 

που με συνέπεια, σταθερότητα και επιμονή στήριξε τις κοινωνικές διεκδικήσεις των 

συνταξιούχων, αλλά και ευρύτερα των ευάλωτων κοινωνικών ομάδων, ξαφνικά, ως διά 

μαγείας, ανευρέθηκαν και οι δυνατότητες και τα λεφτά και οι προθέσεις.  Ας είναι!   

 Το ΑΚΕΛ έχει μια ολοκληρωμένη πολιτική για τις συντάξεις.  Πεμπτουσία αυτής 

της πολιτικής είναι ότι η σύνταξη, ως ένας βασικός συντελεστής διαμόρφωσης της 

ποιότητας ζωής του συνταξιούχου, θα πρέπει να διασφαλίζει μια αξιοπρεπή διαβίωση 

και ως εκ τούτου δεν πρέπει να είναι χαμηλότερη από τα όρια της φτώχιας.  Αυτός ο 
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στόχος προϋποθέτει πιο συγκεκριμένα, πρώτον, την περαιτέρω αύξηση των χαμηλών 

συντάξεων μέσω του κρατικού προϋπολογισμού, δεύτερον, την ενσωμάτωση της 

αντισταθμιστικής χορηγίας στις συντάξεις, ώστε και αυτό το μέρος της σύνταξης να 

τυγχάνει της ίδιας μεταχείρισης με την υπόλοιπη σύνταξη, γιατί δυστυχώς έμεινε για 

πολλά χρόνια αυτή η χορηγία στάσιμη, με αποτέλεσμα να χάσει μεγάλο μέρος της 

αγοραστικής της αξίας, και, τρίτον, την παραχώρηση πασχαλινού επιδόματος πάνω σε 

μόνιμη βάση, στην προοπτική της καθιέρωσης της δέκατης τέταρτης σύνταξης.   

 Βέβαια, για μας είναι ξεκάθαρο ότι οι συνταξιούχοι, διεκδικώντας δικαίωμα στην 

ποιότητα ζωής, δεν αναφέρονται μόνο στη σύνταξη.  Πρώτα πρώτα, είναι ουσιώδες και 

σημαντικό το δικαίωμα να παραμένουν ενεργοί άνθρωποι, ενεργοί πολίτες, οι οποίοι να 

μπορούν να διαθέτουν δημιουργικά τον ελεύθερο χρόνο τους και να ζήσουν με 

αξιοπρέπεια τη δύση της ζωής τους.  Έχουν δικαίωμα στον πολιτισμό, στην ψυχαγωγία 

και στην πνευματική ανάπτυξη.  Έχουν δικαίωμα στην υγεία, στη φροντίδα, στην 

αξιοπρεπή στέγη.  Ως εκ τούτου, θεωρούμε αναγκαία τη βελτίωση του συστήματος 

παροχής κατ’ οίκον φροντίδας στους συνταξιούχους από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 

Ευημερίας, την αναβάθμιση και βελτίωση προγραμμάτων στέγασης για ηλικιωμένα 

άτομα, την αναβάθμιση και βελτίωση της ποιότητας των υπηρεσιών που προσφέρουν 

τα γηροκομεία, την επέκταση και αναβάθμιση του θεσμού των περιφερειακών κέντρων 

υγείας και φαρμακείων, τη δημιουργία γηριατρικών κλινικών για αντιμετώπιση των 

πολλαπλών προβλημάτων υγείας που αντιμετωπίζουν οι ηλικιωμένοι, την επέκταση 

των ωφελημάτων που παρέχονται μέσα από την κάρτα συνταξιούχου, την επέκταση και 

βελτίωση των προγραμμάτων ψυχαγωγίας και διακοπών των ηλικιωμένων, τον 

καταρτισμό προγραμμάτων ενεργού συμμετοχής των ατόμων της τρίτης ηλικίας στα 

κοινωνικά δρώμενα. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Οι συνταξιούχοι, οι ηλικιωμένοι, οι γέροντες είναι αδικημένοι από την κοινωνία μας.  

Οι σημερινές γενιές ηλικιωμένων ανθρώπων είναι οι γενιές που πέρασαν θύελλες.  Είναι 

οι γενιές που με τους αγώνες τους δημιούργησαν το κυπριακό κράτος και έβαλαν τις 

βάσεις για όλες τις οικονομικές και κοινωνικές κατακτήσεις της σύγχρονης κυπριακής 

κοινωνίας.  Χρωστούμε σ’ αυτές τις γενιές.  Αυτοί που δημιούργησαν το Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν καταξιώνονται σήμερα με συντάξεις οι οποίες να είναι σε 

ένα επίπεδο στοιχειωδώς αποδεκτό.   

 Είναι λοιπόν ώρα για μια πιο ριζοσπαστική, πιο φιλόδοξη, πιο ευαίσθητη και πιο 

αποφασιστική αντιμετώπιση αυτού του θεσμού και αυτού του θέματος.  Κάτι τέτοιο 

βεβαίως δεν μπορεί να υποκατασταθεί με μέτρα πρόσκαιρα και περιστασιακά και πολύ 

περισσότερο μέτρα που μυρίζουν προεκλογική σκοπιμότητα.  Η πολιτική για τη 

διαμόρφωση των προϋποθέσεων αξιοπρεπούς διαβίωσης για τους συνταξιούχους και 

τους ηλικιωμένους μας δεν πρέπει να ελαύνεται από προεκλογικούς ή 

μικροκομματικούς υπολογισμούς, αλλά να είναι πεποίθηση, να  είναι φιλοσοφία.  Εμείς 

είμαστε αποφασισμένοι να εφαρμόσουμε τέτοια πολιτική.  Μαζί με τους συνταξιούχους 

και τις οργανώσεις τους, με σεβασμό στο αίσθημα περηφάνιας και αξιοπρέπειας που 

χαρακτηρίζει τον Κύπριο συνταξιούχο, θεωρούμε ότι είναι θέμα φιλοσοφίας και 

ιδεολογικής προσέγγισης, είναι θέμα κοινωνικής ευαισθησίας, είναι θέμα ανθρωπιάς, 

είναι θέμα φιλότιμου.   

 Έχοντας υπόψη την ιστορία και την παράδοση του κινήματος της αριστεράς, 

δεσμευόμαστε απέναντι στους συνταξιούχους και από αυτό το βήμα να συνεχίσουμε 

τους αγώνες για μια καλύτερη ζωή, για μια καλύτερη ποιότητα ζωής για τους 

ανθρώπους της τρίτης ηλικίας.  Είναι πεποίθησή μας ότι το χρειάζονται, αλλά κυρίως το 

δικαιούνται. 

 Ευχαριστώ.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυρίτση. 

 Παρακαλώ, ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη.   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι συνταξιούχοι μας είναι εκείνη η κοινωνική ομάδα η οποία βιώνει έναν 

αποκλεισμό, αφού το μοναδικό της εισόδημα είναι η σύνταξη, και πολλοί από αυτούς θα 

πρέπει να τα βγάλουν πέρα με μία σύνταξη πείνας.  Η φτώχια, κυρίως στη 

συγκεκριμένη περίπτωση, έχει την απόλυτη εφαρμογή της στους συνταξιούχους μας και 

στα άτομα της τρίτης ηλικίας.  Περίπου εβδομήντα πέντε χιλιάδες ζουν με λιγότερες από 

£2.500 το χρόνο.  Πρώτοι λοιπόν στη λίστα των ευπαθών ομάδων που ζουν κάτω από 

το όριο της φτώχιας οι συνταξιούχοι μαζί με τις μονογονεϊκές οικογένειες.  Η Ευρωπαϊκή 

Ένωση μας έχει υποδείξει ότι είμαστε στα χαμηλότερα επίπεδα συντάξεων στην 

Ευρώπη.  Η Κύπρος είναι η τελευταία στη λίστα του κοινωνικού αποκλεισμού των 

ατόμων της τρίτης ηλικίας λόγω χαμηλών συντάξεων, σύμφωνα με έγγραφο της 

Ευρωπαϊκής Επιτροπής, μάλιστα βασιζόμενο, στηριζόμενο, σε έρευνα της ΕUROSTAT. 

 Eνώ παρουσιάζεται ως επιτυχία το δημοσιονομικό πλεόνασμα, η αποτυχία στη 

σύγκλιση με τους κοινωνικούς δείκτες αποσιωπάται.  Συγκεκριμένα, σαράντα πέντε 

χιλιάδες περίπου συνταξιούχοι λαμβάνουν σύνταξη κάτω από £300 το μήνα και άλλοι 

δεκαπέντε χιλιάδες σύνταξη μεταξύ £300-£400 το μήνα.  Ο σκληρός αγώνας επιβίωσης 

μέσα σε ένα περιβάλλον τότε, μετά την τουρκική εισβολή, οδήγησε αρκετούς 

συμπολίτες μας, πρόσφυγες κυρίως, στο να καταβάλλουν περιορισμένο ποσό  

εισφορών και έτσι οδηγήθηκαν σε μια διαχρονικά χαμηλή σύνταξη. 

 Συντάξεις των £200 και £250 γήρατος δεν είναι εισόδημα αξιοπρεπούς βιοτικού 

επιπέδου.  Είναι σύνταξη κάτω του μηνιαίου κατώτατου μισθού.  Είναι σύνταξη κάτω 
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από το όριο φτώχιας.  Αρκεί να αναφέρουμε ότι ζουν κάτω από το όριο φτώχιας σήμερα 

πενήντα χιλιάδες συνταξιούχοι, είκοσι χιλιάδες λήπτες δημόσιου βοηθήματος, δέκα 

χιλιάδες περίπου άνεργοι και εννέα χιλιάδες περίπου μονογονεϊκές οικογένειες.  Αυτό 

ήταν το κατόρθωμα της απερχόμενης κυβέρνησης! 

 Αυτή λοιπόν η ομάδα των συμπολιτών μας πρόσθετα πάσχει από φυσικές 

ανικανότητες, πολλαπλές μορφές ασθενειών και σε πολλές περιπτώσεις από μοναξιά 

και εγκατάλειψη, πράγμα που επαυξάνει με γεωμετρική πρόοδο τις οικονομικές και 

κοινωνικές ανάγκες των συνταξιούχων.  Η κοινωνική αλληλεγγύη ως υπόθεση της 

πολιτείας και η παιδεία για αλληλεγγύη, από την οποία όλοι μας θα έπρεπε να 

διακατεχόμαστε σε μία εποχή κρίσης αξιών, θα έπρεπε να είναι ο κινητήρας, ώστε οι 

ηλικιωμένοι μας να μην καταλήγουν απόμαχοι της κοινωνίας σε αχρηστία και 

κατάθλιψη.  Προκαλεί η αδιαφορία της κοινωνίας για τους ηλικιωμένους, προκαλεί η 

έλλειψη κυβερνητικής πολιτικής και αποδεικνύει ότι η σημερινή κατάσταση των 

ηλικιωμένων αποτελεί ένα μέγα σκάνδαλο.  Αυτή λοιπόν η κατάληξη δε θα πρέπει να 

είναι το τίμημα όλων εκείνων των ανθρώπων που έχουν δημιουργήσει τόσα χρόνια.  

Είναι όλοι αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι δημιούργησαν, ώστε εμείς να απολαμβάνουμε 

όλα αυτά τα οποία σήμερα έχουμε και μάλιστα πάνω απ’ όλα το αίσθημα καλύτερης 

ασφάλειας ως Ευρωπαίοι πολίτες. 

 Το τελευταίο διάστημα εμείς, η Κύπρος, ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης, ως σύγχρονο κοινωνικό κράτος, αξιολογούμαστε ως κράτος και ως κοινωνία 

για τη δική μας συμπεριφορά, καθώς και για τις συμπεριφορές άλλων.  Είναι ευτύχημα 

που μέσα από αυτές τις αξιολογήσεις μαθαίνουμε πράγματα για τον εαυτό μας ως 

κοινωνία για τα οποία κάτω από άλλες συνθήκες και μάλιστα από μόνοι μας δε θα 

ήμαστε σε θέση να έχουμε αντικειμενικό δείκτη αξιολόγησης.  Κάτω από άλλες 

συνθήκες θα ωραιοποιούσαμε τα πράγματα επικαλύπτοντας άσχημες συμπεριφορές 
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μας και μάλιστα αυτή τη συμπεριφορά που επιδεικνύουμε ως προς την τρίτη ηλικία.  

Φραστικά τους πουλάμε αγάπη, στήριξη, αλληλεγγύη, εφάπαξ ποσά πρόσφατα και δεν 

ξέρω τι άλλο ακόμη.  Τους προσφέρουμε φραστικές λύσεις στα προβλήματά τους που 

παρουσιάζονται καθημερινά. 

 Η ουσία των προβλημάτων της τρίτης ηλικίας βρίσκεται στις χαμηλές συντάξεις και 

στο γεγονός ότι λόγω έλλειψης χρημάτων υφίστανται διάκριση σε όλα τα μήκη και 

πλάτη της σύγχρονης μας κοινωνίας.  Μου είναι αδιανόητο το ότι το 52% των 

συνταξιούχων μας ζει κάτω από το όριο της φτώχιας.  Πού είναι η κυβερνητική πολιτική 

σε αυτό το θέμα;  Πού είναι η σύγχρονή μας κοινωνία;  Πού είναι η ολοκληρωμένη 

πολιτική για την επόμενη δεκαετία, η οποία θα βελτιώσει το επίπεδο ζωής των 

συνταξιούχων μας;  Η πλάνη του εθνικού σχεδίου δράσης για τους ηλικιωμένους δεν 

έχει δώσει απάντηση στο επίμαχο θέμα των χαμηλών συντάξεων και της φτώχιας.  Η 

πρόσφατη ψήφιση των κανονισμών που διαφοροποιούσαν τα τεκμαρτά εισοδήματα των 

αυτοεργοδοτουμένων ποσώς έχει συμβάλει στη βελτίωση του επιπέδου φτώχιας των 

συνταξιούχων μας, αφού οι ρυθμοί ανάπτυξης της ακρίβιας είναι πολλαπλάσιοι της 

αύξησης των συνταξιοδοτικών αποδοχών. 

 Ο γενικός γραμματέας της ΣΕΚ ζήτησε από την κυβέρνηση να προχωρήσει σε 

αύξηση των χαμηλών συντάξεων, σε βαθμό που να μειωθεί αισθητά το ποσοστό των 

συνταξιούχων που βρίσκονται κάτω από το όριο της φτώχιας, και πρόσθεσε τα εξής 

χαρακτηριστικά:  «Έρευνα της αρμόδιας Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατατάσσει την Κύπρο 

ως τη χώρα με τις πιο χαμηλές συντάξεις από όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

όπου ένας στους δύο συνταξιούχους παίρνει σύνταξη κάτω από το όριο της φτώχιας.  

Αυτή η διαπίστωση δε μας τιμά ως χώρα». 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι καμιά σοβαρή πολιτική δεν υπάρχει η οποία να 

στοχεύει στην αντιμετώπιση αυτού του προβλήματος ούτε τα μέτρα τα οποία  
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εξαγγέλθηκαν χθες από την κυβέρνηση συμβάλλουν, ώστε να επιτευχθεί η εναρμόνιση 

με το ευρωπαϊκό επίπεδο φτώχιας.  Σύμφωνα με το εθνικό σχέδιο δράσης της Κύπρου 

για τα θέματα συντάξεων για την περίοδο 2006-2008, το οποίο υποβλήθηκε στην 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το ποσοστό φτώχιας των Κυπρίων άνω των εξήντα πέντε 

χρόνων θα εξακολουθήσει να ανέρχεται στο 48% και θα εξακολουθήσει να θεωρείται 

πολύ ψηλό, αν συγκριθεί με το μέσο όρο στην Ευρώπη, που είναι μόνο 18%.  Με άλλα 

λόγια, η φτώχια είναι στο πλαίσιο των σχεδιασμών της απερχόμενης κυβέρνησης.  Το 

θέμα είναι πολύ σοβαρό και φανερώνει πως με βάση τους κυβερνητικούς σχεδιασμούς 

οι συνταξιούχοι μας θα εξακολουθήσουν να είναι οι φτωχοί και παραμελημένοι 

συγγενείς της πολιτείας, η οποία για χρόνια τους άφησε στο έλεος της μοίρας τους. 

 ∆ιερωτώμεθα πραγματικά γι’ αυτούς οι οποίοι είναι μέλη της κυβέρνησης πώς 

μπορούν, αντί να απαντήσουν επί της ουσίας, να βρίσκουν άσυλο στο Κεφάλαιο 

Τέταρτο, ώστε να στείλουν και πάλι παραπλανητικά μηνύματα στους συνταξιούχους 

μας.  Τώρα που και τα δημόσια οικονομικά ξεπέρασαν τη λογική των ελλειμμάτων και 

βρίσκονται στη σφαίρα των πλεονασμάτων είναι η καλύτερη εποχή, για να δοθούν 

γενναιόδωρες και διαρκείς αυξήσεις στους συνταξιούχους, ώστε αυτοί να εξέλθουν του 

ορίου φτώχιας. 

 Θα ήταν πραγματική μου παράλειψη, αν δεν αναφερόμουν ειδικά σε μία κατηγορία 

συνταξιούχων.  Άλλη μια μερίδα αποκλεισμένων κοινωνικά ανθρώπων, παράλληλα με 

την πολιτική τους απομόνωση, την οποία άφησα τελευταία όχι λόγω σημασίας, αλλά για 

να την υπερτονίσουμε, είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ομάδα των εγκλωβισμένων 

ηλικιωμένων μας, που είναι παντελώς και κοινωνικά αποκλεισμένοι.  Ο αποκλεισμός 

αυτός, έστω και αν έχει τα πρωτογενή του αίτια στην κατοχική δύναμη, οφείλεται, με 

βάση τα δευτερογενή αίτια, στη δική μας κυβέρνηση.  Πέραν της οικονομικής και 
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κοινωνικής τους αδυναμίας, δεν τους διασφαλίζουμε ένα αδιαμφισβήτητο από τον εχθρό 

δικαίωμα, αυτό του εκκλησιάζεσθαι. 

 Ο θεωρητικός στόχος ότι τα άτομα της τρίτης ηλικίας δε θα είναι εκτεθειμένα στον 

κίνδυνο της φτώχιας έχει παταγωδώς αποτύχει. Τα άτομα αυτά δεν μπορούν να 

απολαύουν ενός αξιοπρεπούς βιοτικού επιπέδου και δεν μπορούν να μετέχουν στην 

οικονομική ευμάρεια της Κύπρου.  ∆εν μπορούν να συμμετάσχουν δραστήρια στη 

δημόσια, στην κοινωνική και την πολιτική, ζωή του τόπου.  ∆εν μπορούν εύκολα να 

μετακινούνται και είναι απομονωμένοι στον τόπο κατοικίας τους. 

 Ο κίνδυνος φτώχιας με μέτρο το 60% του καθαρού διάμεσου σταθμισμένου 

εισοδήματος ανάμεσα στο γενικό πληθυσμό ήταν 15%.  Για πρόσωπα ηλικίας εξήντα 

πέντε ετών και άνω το αντίστοιχο ποσοστό ήταν 52%.  Ο κίνδυνος φτώχιας σε αυτό το 

επί τοις εκατόν είναι για τις γυναίκες 48%, ενώ για τους άνδρες είναι 55%.  Πού 

οφείλεται κυρίως αυτός ο κίνδυνος; 

1. Καταρχάς, στο επίπεδο της ακρίβιας που παρατηρείται το τελευταίο διάστημα.  Η 

Κύπρος είναι η ένατη πιο ακριβή χώρα της Ευρώπης.  Λέει χαρακτηριστικά 

παραδεχόμενος και υποσχόμενος ο κ. Σαρρής:  «Η Κύπρος», λέει, «είναι ακριβή 

χώρα με ψηλούς μισθούς ιδιαίτερα στο δημόσιο και ημικρατικό τομέα».  Το 

επαναλαμβάνει και η συνάδελφος κ. Παπαδοπούλου.  «Πολλές από τις συντάξεις 

είναι απαράδεκτα χαμηλές και στο μέλλον θα πρέπει να αυξηθούν.  Εφόσον η 

ανάπτυξη της οικονομίας συνεχίσει στους ίδιους ρυθμούς, η νέα κυβέρνηση που 

θα προέλθει», λέει ο Υπουργός Οικονομικών, «τα επόμενα χρόνια θα δώσει και 

νέα στοχευμένα κοινωνικά πακέτα».  Μας ξάφνιασε η τόσο γρήγορη και μη 

αναμενόμενη παρουσίαση των μέτρων και διερωτόμαστε πού είναι ο 

προγραμματισμός της οποιασδήποτε κοινωνικής πολιτικής.  Παρουσιάζει καθαρά 

στοιχεία προεκλογικού αγώνα. Παρουσιάζει επίσης στοιχεία ασέβειας προς τον 
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Κύπριο πολίτη, προσπαθώντας μέσα από εφάπαξ ποσά να ικανοποιήσει 

κοινωνικές και ανθρώπινες ανάγκες. 

2. Η αύξηση του ποσοστού της φτώχιας στο 15% οφείλεται στην αύξηση των τιμών 

βασικών αγαθών και στο γεγονός ότι τα κοινωνικά πακέτα που δόθηκαν, παρ’ ότι 

έχουν ονομαστεί στοχευμένα, δεν ήταν αποτελεσματικά, ενώ κάποια από αυτά 

δόθηκαν καθυστερημένα, ήταν περιορισμένα και δεν ικανοποιούσαν ανάγκες 

ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Αυτό επαναλαμβάνουν και διάφοροι 

συνάδελφοι από διάφορα κόμματα. 

3. Ένας σημαντικός αριθμός συνταξιούχων λαμβάνει την κατώτατη σύνταξη λόγω 

μικρής διάρκειας ασφάλισης ή ακόμη λόγω μακρών περιόδων διακοπής της 

ασφάλισης κυρίως από τις γυναίκες για σκοπούς φροντίδας τέκνων.  Τις χαμηλές 

συντάξεις τις λαμβάνουν κυρίως συνταξιούχοι που ήταν αυτοτελώς εργαζόμενοι. 

4. Η πρόσβαση σε συμπληρωματικές συνταξιοδοτικές ρυθμίσεις είναι περιορισμένη 

στους προνομιούχους του ευρύτερου δημόσιου τομέα και σε ορισμένες ομάδες 

προνομιούχων στον ιδιωτικό τομέα.  Η μάζα των ασφαλισμένων στο σύστημα δεν 

έχει καθόλου συμπληρωματική ασφάλιση συντάξεων.  Το 57% των ασφαλισμένων 

δεν έχουν καμία μορφή συμπληρωματικής κάλυψης, ενώ μόνο 12% έχουν 

συμπληρωματικές συντάξεις και το υπόλοιπο 31% καλύπτεται από Ταμείο 

Προνοίας. 

5. Το επίπεδο των συντάξεων των Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξακολουθεί να 

επηρεάζεται από το σύστημα που ίσχυε πριν το 1980. 

 ∆ιάκριση ως προς τη σύνταξη γήρατος λόγω φύλου.  Ενώ παρέχεται σύνταξη 

χηρείας σε χήρες ασφαλισμένων ανδρών, δεν παρέχεται κατ’ αντίστοιχο τρόπο σύνταξη 

χηρείας και σε χήρους ασφαλισμένων γυναικών.  Παρατηρούμε να υπάρχει λοιπόν μία 

ξεκάθαρη διάκριση φύλου.  Αν μελετήσουμε προσεκτικά το άρθρο 39 του νόμου, θα 
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προσέξουμε ότι οι δικαιούχοι παροχής σύνταξης χηρείας είναι, πρώτον, οι χήρες 

ασφαλισμένων ανδρών με υγιή συμβίωση και, δεύτερον, οι χήροι ασφαλισμένων 

γυναικών οι οποίοι είναι μόνιμα ανίκανοι για αυτοσυντήρηση και συντηρούνταν από το 

σύζυγό τους πριν πεθάνει.  Η εφαρμογή λοιπόν αυτού του άρθρου στην πράξη, όπως 

επισημαίνεται και από την Επίτροπο ∆ιοικήσεως, έχει ως αποτέλεσμα τον αποκλεισμό 

των ανδρών από το δικαίωμα λήψης σύνταξης χηρείας.  Αυτή η διάταξη του νόμου είναι 

άδικη, αφού εκπέμπει διάκριση στη βάση του φύλου και παραβιάζει την αρχή της 

ισότητας.  Ανάλογες δικαστικές αποφάσεις υπήρξαν και από πλευράς του Ευρωπαϊκού 

∆ικαστηρίου σε αποφάσεις που ακολούθησε τόσο η Ελλάδα όσο και το Ηνωμένο 

Βασίλειο. 

 Καταθέτω μια σειρά από προτάσεις μεταξύ των οποίων σίγουρα είναι η αύξηση 

των συντάξεων ως επιβεβλημένη, η βούληση, που χρειάζεται να είναι και προϋπόθεση, 

από πλευράς της κυβέρνησης να ετοιμάσει ολοκληρωμένη πολιτική. 

 Η επενδυτική πολιτική του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι απόλυτα άδικη 

και λανθασμένη, αφού αυτή λαμβάνει μόνο 3,2%, ενώ στις άλλες χώρες το ποσοστό 

αυτό κυμαίνεται τουλάχιστο στο 5,5% με 6%.  Η φορολογία του εισοδήματος του 

Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι 10%, ενώ την ίδια στιγμή η φορολογία σε άλλα 

ταμεία είναι μόνο στο 3%.  ∆εν μπορεί να μην προβληματίζει η διαχρονική 

δανειοδότηση του μεγαλύτερου μέρους του αποθεματικού του ταμείου στο κράτος. Το 

μεγαλύτερο μέρος του αποθεματικού είναι χρεωμένο στο κράτος και δεν αξιοποιείται με 

τον πλέον κερδοφόρο, προσοδοφόρο τρόπο. 

 Εισηγούμαστε πρόσθετα μια εντατικοποίηση του διαλόγου μεταρρύθμισης για την 

ευρωστία και βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Πρόσθετα και πέρα 

από αυτά, να εξευρεθούν τρόποι κάλυψης όλων των ειδικών αναγκών των ηλικιωμένων, 
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προκειμένου, πέρα από την αύξηση της σύνταξης, να έχουν οφέλη που να καλύπτουν 

το κόστος ζωής, ώστε και το επίπεδο φτώχιας τους να μειώνεται. 

 Επιβάλλεται να υπάρξουν αντισταθμιστικά μέτρα για τη θέρμανση.  Και, κυρίες και 

κύριοι, ήταν θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τα τελευταία χρόνια ο συντελεστής να 

είναι στο 1,3%.  Παρ’ όλα ταύτα, παρ’ όλους τους χαρακτηρισμούς, παρ’ όλες τις 

άκρατες επιθέσεις και αρνήσεις της κυβέρνησης, ξαφνικά βρεθήκαμε μπροστά στην 

ικανοποίηση του αιτήματος, έστω και αν το χαρακτηρίζαμε μέχρι πρότινος ως μέτρο 

λαϊκίστικο! 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, τέλος, με συνέπεια και δυναμισμό διεκδικεί την 

επίλυση προβλημάτων των συνταξιούχων μας χωρίς καμιά καθυστέρηση.  Παράλληλα, 

θέλω να υπογραμμίσω το συνεχές και αδιάλειπτο ενδιαφέρον του προέδρου του 

κόμματος, καθώς και του συνόλου της κοινοβουλευτικής μας ομάδας για τα 

προβλήματα που απασχολούν τους συνταξιούχους, καθώς και την ετοιμότητά μας, στο 

μέτρο των αρμοδιοτήτων και εξουσιών μας, να συνεχίσουμε να συμβάλλουμε στην 

επίλυσή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Παρακαλώ, το λόγο έχει ο κ. Αντώνης Αντωνίου. 

A. ANTΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όπως έχει αναφερθεί, είναι μια από τις 

μεγαλύτερες κατακτήσεις του Κύπριου εργαζoμένου.  Είναι όμως γεγονός πως 

υπάρχουν συντάξεις που δεν επιτρέπουν στους δικαιούχους να έχουν μια αξιοπρεπή 

διαβίωση.  Έτσι, ένας σημαντικός αριθμός συνταξιούχων ανήκει στις ευάλωτες ομάδες 

του πληθυσμού μας.  Αυτός ο σημαντικός αριθμός συνταξιούχων παίρνει την κατώτατη 
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σύνταξη, λόγω μικρής διάρκειας ασφάλισης, φαινόμενο που παρατηρείται κυρίως 

μεταξύ των γυναικών, ως αποτέλεσμα της πρόωρης εξόδου από την αγορά εργασίας ή 

μακρών περιόδων διακοπής της ασφάλισης για φροντίδα τέκνων. 

 Σ’ αυτή την κατηγορία των συνταξιούχων με χαμηλές συντάξεις περιλαμβάνονται 

και άτομα που ήταν αυτοτελώς εργαζόμενοι, οι οποίοι, λόγω της ευχέρειας που είχαν να 

περιορίζουν την ασφάλισή τους στο κατώτατο τεκμαρτό εισόδημα, ασφάλιζαν μόνο 

μέρος των πραγματικών τους εισοδημάτων.  Σύμφωνα με την έκθεση Εθνικής 

Στρατηγικής για Επαρκείς και Βιώσιμες Συντάξεις, το μέσο ασφαλιζόμενο εισόδημα των 

αυτοτελώς εργαζομένων, με βάση τα στοιχεία του 2004, ήταν μόνο 60% του αντίστοιχου 

εισοδήματος των μισθωτών, με ανάλογες επιπτώσεις στο επίπεδο συντάξεων των 

αυτοτελώς εργαζομένων. 

 Επίσης, το επίπεδο των συντάξεων κοινωνικών ασφαλίσεων εξακολουθεί να 

επηρεάζεται από το σύστημα που ίσχυε πριν από τον Οκτώβριο του 1980, του οποίου 

οι παροχές ήταν σε σταθερό ομοιόμορφο ύψος και σε επίπεδα που δεν απείχαν πολύ 

από το κατώτατο όριο διαβίωσης.  Η κατάσταση αυτή επηρεάζει ένα σημαντικό 

ποσοστό των συνταξιούχων ηλικίας άνω των εβδομήντα πέντε ετών οι οποίοι διάνυσαν 

τη μεγαλύτερη ή ολόκληρη την περίοδο ασφάλισής τους πριν από τον Οκτώβριο του 

1980. 

 Σε μια δεύτερη κατηγορία ανήκει μια ομάδα συνανθρώπων μας που είναι 

δικαιούχοι κοινωνικής σύνταξης.  Το σύστημα κοινωνικής σύνταξης, συμπληρώνοντας 

το κενό, χορηγεί συντάξεις σ’ αυτούς που, για διάφορους λόγους, ήταν εκτός αγοράς 

εργασίας και κατ’ επέκταση δεν έχουν συνταξιοδοτικό εισόδημα από το γενικό σύστημα 

κοινωνικών ασφαλίσεων ή από άλλο συνταξιοδοτικό σύστημα.  Οι δικαιούχοι είναι στην 

πλειονότητά τους γυναίκες οι οποίες ήταν οικοκυρές ή αγρότισσες ή παιδιά αγροτών 

που απασχολούνταν σε μη ασφαλιστέες αγροτικές οικογενειακές εργασίες. 
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 Όλοι κατανοούμε ότι οι δύο αυτές κατηγορίες συνταξιούχων χρειάζονται στήριξη.  

Το πρόβλημα των χαμηλών συντάξεων είναι διαχρονικό και δεν είναι πρόβλημα που 

απασχολεί μόνο την παρούσα κυβέρνηση. 

 Είναι αλήθεια ότι τα τελευταία χρόνια υπήρξε βελτίωση στις συντάξεις.  Από 

συντάξεις των £30 και £50 έχουμε σήμερα κατώτατες συντάξεις των £220 και £250.  

Επιβάλλεται όμως περαιτέρω αύξηση, ώστε να εξασφαλίζεται στους δικαιούχους το 

δικαίωμα της σωστής διαβίωσης, μέσα πάντοτε στα οικονομικά πλαίσια στα οποία 

μπορεί να ανταποκριθεί το κράτος. 

 Όπως είναι γνωστό σε όλους, το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 

δρομολογηθεί να λειτουργήσει σε πλήρη ετοιμότητα το 2015-2020.  Με την ωρίμασή του 

θα αναστραφεί η σημερινή εικόνα στις συντάξεις.  Θα μπορεί να δίνει αξιοπρεπείς 

συντάξεις, που θα ανταποκρίνονται στις ανάγκες της κάθε εποχής.  Όμως μια φιλολαϊκή 

κυβέρνηση δε θα μπορούσε να μείνει απαθής μέχρι την ωρίμαση του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Έτσι, η παρούσα κυβέρνηση, ανταποκρινόμενη άμεσα στις ανάγκες των 

χαμηλοσυνταξιούχων και των άλλων ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, προώθησε 

έκτακτα πακέτα μέτρων ενίσχυσης και κοινωνικής συνοχής.  ∆ιεύρυνε και διευρύνει 

συνεχώς τον κοινωνικό ρόλο του κράτους.  Υπερδιπλασίασε τις κοινωνικές παροχές.  

Περιόρισε τις ανισότητες με στοχευμένες παρεμβάσεις, που ωφελούν τα χαμηλά και 

μεσαία εισοδηματικά στρώματα.  Παράλληλα, μπήκε σε διάλογο με τις οργανώσεις και 

τους κοινωνικούς εταίρους για τη βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 

την εξεύρεση λύσεων για το πρόβλημα των χαμηλών συντάξεων.  Με την αξιολόγηση 

των εισηγήσεων που θα υποβληθούν, θα διαμορφωθεί η κυβερνητική πολιτική που θα 

στοχεύει στην επέκταση και στη συνεχή βελτίωση της κοινωνικής ασφάλισης, με βάση 

τις κοινωνικές και οικονομικές συνθήκες του τόπου.   
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 Ήδη πάρθηκαν μερικά μέτρα για διασφάλιση της μακροχρόνιας βιωσιμότητας του 

Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της αύξησης των χαμηλών συντάξεων.  Το 2006 

το ύψος των συντάξεων αυξήθηκε κατά 3,14% στο βασικό μέρος και κατά 2,48% στο 

συμπληρωματικό μέρος.  Από την 1η Ιανουαρίου 2007 το ύψος των συντάξεων 

αυξήθηκε κατά 3,47% στο βασικό μέρος και κατά 2,12% στο συμπληρωματικό μέρος.  

Οι επαγγελματικές κατηγορίες των αυτοτελώς εργαζομένων έχουν αναδιαρθρωθεί και 

αυξηθεί από δέκα σε δεκαέξι και τα τεκμαρτά εισοδήματα επίσης έχουν αυξηθεί με μέση 

αύξηση 13%. 

 Ταυτόχρονα όμως, επιβάλλεται όλοι να τοποθετηθούν και να απαντήσουν στα 

καίρια ερωτήματα που αφορούν τη βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

Τα ερωτήματα αυτά αφορούν τα ακόλουθα: 

 Την ενθάρρυνση/τα κίνητρα για συνταξιοδότηση στο 65ο έτος. 

 Τη σταδιακή αύξηση των εισφορών κοινωνικών ασφαλίσεων κατά αναλογία της 

υφιστάμενης κατανομής μεταξύ εργοδότη, εργοδοτουμένου και κράτους. 

 Την ασφαλέστερη και αποδοτικότερη επένδυση των αποθεμάτων του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Την πάταξη και την καταπολέμηση της αδήλωτης εργασίας, που παρουσιάζεται 

κυρίως με την απασχόληση αλλοδαπών εργατών, παράνομων και μη, και την 

απασχόληση μεγάλου αριθμού Τουρκοκυπρίων. 

 Την ενδυνάμωση του κλάδου Επιθεώρησης Εργασίας στις Υπηρεσίες Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, για καταπολέμηση και εξάλειψη του φαινομένου της αδήλωτης 

εργασίας. 

 Την αντιμετώπιση του προβλήματος υπογεννητικότητας με την υιοθέτηση 

κινήτρων για ενθάρρυνση των ζευγαριών για απόκτηση περισσότερων παιδιών. 



 96

 Την επανεξέταση του δικαιώματος για επίδομα ανεργίας σε όσους αφυπηρετούν 

πριν από τη συντάξιμη ηλικία και δικαιούνται ωφελήματα αφυπηρέτησης από τα 

επαγγελματικά συστήματα συντάξεων. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όπως έχω αναφέρει, σημαντικός αριθμός συνταξιούχων ανήκει στις ευάλωτες 

ομάδες του πληθυσμού και αντιμετωπίζει μεγαλύτερο κίνδυνο φτώχιας.  Οι ρυθμοί όμως 

στους οποίους βασίζονται τα συμπεράσματα και οι παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής 

Επιτροπής δεν εκφράζουν την ακριβή εικόνα ως προς τον πραγματικό αριθμό των 

συνταξιούχων που αντιμετωπίζουν προβλήματα φτώχιας ή αντιμετωπίζουν υψηλό 

κίνδυνο φτώχιας.  Τα στοιχεία αυτά δίνονται στη βάση συγκεκριμένης φόρμουλας, 

σύμφωνα με την οποία δε λαμβάνονται υπόψη εφάπαξ καταβαλλόμενα επιδόματα και 

ωφελήματα που χορηγούνται για σκοπούς κοινωνικής συνοχής.  Υπάρχουν διάφορες 

παροχές, που επηρεάζουν προς το καλύτερο τις συνθήκες διαβίωσης των 

συνταξιούχων, οι οποίες όμως δε λαμβάνονται υπόψη με βάση τη συγκεκριμένη 

φόρμουλα.  Παραδείγματος χάριν 5 500 συνταξιούχοι παίρνουν συμπληρωματικά 

δημόσιο βοήθημα, 2 300 περιπτώσεις λαμβάνουν βοήθεια για κατ’ οίκον φροντίδα και 

αριθμός συνταξιούχων λαμβάνει αρωγή για στέγαση.  Επίσης, χιλιάδες άτομα που 

πήραν αξιοσέβαστο ποσό από ταμεία προνοίας παρουσιάζονται, λόγω της φόρμουλας 

αυτής, να ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας. 

 Παρ’ όλα αυτά και παρά το γεγονός ότι η Κύπρος έχει τις χαμηλότερες εισφορές 

στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων μεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το 

ποσοστό των συνταξιούχων που έχουν συντάξεις κάτω από τα όρια της φτώχιας έχει 

μειωθεί το 2006 από  52% σε 48% και αναμένεται αρχές του 2008 να μειωθεί ακόμα 

περισσότερο. 
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 Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου με τη νοικοκυρεμένη οικονομική πολιτική 

της, μέσω της καλύτερης στόχευσης των κοινωνικών δαπανών, πέτυχε μια πιο δίκαιη 

κατανομή του εθνικού εισοδήματος, προς όφελος των ευάλωτων ομάδων του 

πληθυσμού. 

 Στον τομέα της κοινωνικής πολιτικής υιοθέτησε μια πολιτική σημαντικών παροχών, 

που ανακουφίζουν τις ευπαθείς κοινωνικές ομάδες.  Μέσω των στοχευμένων 

κοινωνικών μέτρων, η κυβέρνηση στήριξε ομάδες πληθυσμού που αποδεδειγμένα 

αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα, όπως είναι μεταξύ άλλων και οι συνταξιούχοι 

με χαμηλές συντάξεις.  Κι αυτό έγινε κατορθωτό, γιατί σήμερα η κυπριακή οικονομία 

βαδίζει σταθερά στο δρόμο της ανάπτυξης, επιτρέποντας στην κυβέρνηση να 

εφαρμόσει μια φιλολαϊκή πολιτική, που ενισχύει τη θέση των πολιτών, μειώνει τις 

ανισότητες και διασφαλίζει πρόοδο και προκοπή για όλους. 

 Από την πρώτη στιγμή που ανέλαβε τη διακυβέρνηση του τόπου, έχει αντιστρέψει 

την αρνητική πορεία της οικονομίας.  Μείωσε το δημόσιο χρέος, μηδένισε το 

δημοσιονομικό έλλειμμα.  Πέτυχε την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 

Ευρωζώνη.  Όλα αυτά έχουν επιτευχθεί χωρίς να επιβληθεί ούτε μια φορολογία.  Χωρίς 

να θυσιαστεί ούτε στο ελάχιστο η κοινωνική πολιτική της.   

 Αντίθετα, υπερδιπλασίασε τις κοινωνικές δαπάνες.  Αύξησε το βιοτικό επίπεδο.  

Μείωσε τις ανισότητες.  Πέτυχε να αυξήσει το ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας από 

1,9% το 2003 σε 4% το 2006, ποσοστό διπλάσιο από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο.  

∆ιασφάλισε την άνοδο του βιοτικού επιπέδου με αύξηση του κατά κεφαλήν ακαθάριστου 

εθνικού προϊόντος της Κύπρου από £9.100 το 2002 σε £11.600 το 2007.  Σημειώθηκε 

δηλαδή αύξηση 27,5% σε σύγκριση με το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης των 

είκοσι επτά κρατών μελών.  Το κατά κεφαλήν ακαθάριστο εθνικό προϊόν της Κύπρου σε 

μονάδες αγοραστικής αξίας αυξήθηκε από 89,6% το 2002 σε 93,7% το 2007.  
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Υπερδιπλασίασε τις κοινωνικές δαπάνες, ώστε τώρα να υπερβαίνουν το ένα τρίτο του 

προϋπολογισμού.  ∆ημιούργησε 50 000 νέες θέσεις εργασίας και ενίσχυσε την 

κοινωνική συνοχή με πακέτα στοχευμένων μέτρων ύψους πέραν των £250 εκατομ. που 

κατευθύνθηκαν στις μη προνομιούχες ομάδες του πληθυσμού, μειώνοντας την 

ανισότητα. 

 Το τρίτο πακέτο περιελάμβανε μέτρα για τα ακόλουθα:  

1. Αύξηση των χαμηλών συντάξεων:  ∆όθηκε αύξηση στις μηνιαίες απολαβές των 

συνταξιούχων που η σύνταξή τους κυμαινόταν μεταξύ £168 και £312 κατά £10 

έως £30 το μήνα, με την κατώτατη μηνιαία σύνταξη να αυξάνεται στις £238.  Με το 

μέτρο αυτό επωφελήθηκαν 56 223 συνταξιούχοι ή περίπου το 50% των 

συνταξιούχων. 

2. Αύξηση οικονομικής βοήθειας σε μονήρη ηλικιωμένα άτομα:  ∆όθηκε ειδικό ετήσιο 

επίδομα ύψους £250 σε μονήρη ηλικιωμένα άτομα πέραν των εξήντα πέντε ετών 

που λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα.  Με το μέτρο αυτό επωφελήθηκαν περίπου     

6 400 άτομα. 

3. Επιδόματα σε συνταξιούχους πολύτεκνες μάνες:  Αυξήθηκε το ανώτατο όριο των 

μηνιαίων συντάξεων για την καταβολή του επιδόματος των £36 σε συνταξιούχους 

πολύτεκνες μάνες από £198 που ήταν προηγουμένως στις £250.  Με το μέτρο 

αυτό επωφελήθηκαν 2 000 πολύτεκνες μάνες.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα θεαματικά αυτά αποτελέσματα οφείλονται στη σωστή οικονομική πολιτική που 

η κυβέρνηση ακολούθησε με συνέπεια, αλλά και στην κατανόηση, τη συνεργασία και 

την αυτοσυγκράτηση των κοινωνικών εταίρων, των συντεχνιών και του κάθε πολίτη. Στο 

τέλος του 2007 η κυπριακή οικονομία ξεπερνά και την πλέον αισιόδοξη προοπτική.  Η 
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κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου, συνεπής με την πολιτική της, μοιράζεται και πάλι 

με τους πολίτες τα οφέλη που εκείνοι βοήθησαν να πετύχει.  

 Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε χθες μέτρα περαιτέρω ενίσχυσης της 

κοινωνικής συνοχής, με την ευκαιρία της μεγάλης επιτυχίας της εισαγωγής του ευρώ ως 

του επίσημου νομίσματος της ∆ημοκρατίας από την 1η Ιανουαρίου 2008.   

Συγκεκριμένα, τα μέτρα αυτά αφορούν τα πιο κάτω:  

1. Στήριξη με εφάπαξ ποσό £300 περίπου 100 000 συνταξιούχων ατόμων που 

λαμβάνουν την ειδική χορηγία και έχουν μηνιαίο εισόδημα κάτω από £500. 

2. Παράλληλη στήριξη με εφάπαξ ποσό £100 των συνταξιούχων που έχουν μηνιαίο 

εισόδημα μέχρι £700. 

3. Προικοδότηση του Συμβουλευτικού Σώματος Άσκησης Κοινωνικής Πολιτικής, το 

οποίο ιδρύθηκε στις 4 Ιουλίου του 2007, με το αρχικό ποσό των £30 εκατομ. 

4. Μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης από 7,3 σεντ το λίτρο 

σε 1,2 σεντ το λίτρο, που είναι το ελάχιστο επιτρεπόμενο όριο από την Ευρωπαϊκή 

Ένωση. 

5. Αύξηση κατά 10% του επιδόματος τέκνου για τις πολύτεκνες οικογένειες. 

6. Επέκταση του επιδόματος πολύτεκνης μάνας σε όλες τις συνταξιούχους 

πολύτεκνες μάνες. 

7. Αύξηση του επιδόματος εθνοφρουρού σε μέλη πολύτεκνων οικογενειών κατά £10 

το μήνα. 

 Όλα αυτά τα μέτρα έρχονται να επιβεβαιώσουν ότι η ύπαρξη ισχυρής οικονομίας 

αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση και ασφαλές, σταθερό εχέγγυο για την άσκηση 

αποτελεσματικής και συγκεκριμένης κοινωνικής πολιτικής.  Ότι η φιλολαϊκή πολιτική 

δεν είναι οι γενικόλογες υποσχέσεις, αλλά η εφαρμογή της με συγκεκριμένα μέτρα 
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κοινωνικής συνοχής.  Ότι μπορεί να πετύχει οικονομική ανάπτυξη με κοινωνική 

ευαισθησία.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρ’ όλο που τους τελευταίους μήνες όλα τα κόμματα ζητούσαν και απαιτούσαν 

από την κυβέρνηση να φανεί γενναιόδωρη, να προχωρήσει και να δώσει περισσότερες 

κοινωνικές παροχές από τα περισσεύματα της σωστής και νοικοκυρεμένης πολιτικής, 

τώρα, που έφθασε η ώρα αυτών των γενναιόδωρων κοινωνικών παροχών, μερικά 

κόμματα διαμαρτύρονται.  Μιλούν για προεκλογικές σκοπιμότητες.  Ενώ ισχυρίζονται ότι 

η πολιτική της κυβέρνησης είναι να στοιβάζει λεφτά και να κάνει κομπόδεμα, τώρα, που 

κρίθηκε ότι η οικονομία μας αντέχει σε περαιτέρω κοινωνικές παροχές, ξαφνιάζονται και 

αντιδρούν.  Το ίδιο έκαναν και τον περασμένο Ιούλιο με το τρίτο πακέτο κοινωνικών 

παροχών.  Και τότε μίλησαν για προεκλογικές σκοπιμότητες, παρ’ όλο που τότε είχαμε 

ακόμη οκτώ μήνες μέχρι τις προεδρικές εκλογές.  Υπενθυμίζω απλά ότι το χθεσινό 

πακέτο δεν ήταν ούτε το πρώτο ούτε το δεύτερο, αλλά το τέταρτο πακέτο κοινωνικών 

παροχών αυτής της πετυχημένης πενταετίας. 

 Επιτέλους, αυτοί που διαμαρτύρονται ας αποφασίσουν να πουν ξεκάθαρα τι 

θέλουν και τι επιδιώκουν.  Από τη μια ζητούν περισσότερες κοινωνικές παροχές και 

στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, των χαμηλοσυνταξιούχων, αλλά την 

ίδια στιγμή θεωρούν ότι η κυβέρνηση δε δικαιούται να δώσει κοινωνικές παροχές, γιατί 

βρισκόμαστε σε προεκλογική περίοδο.  

 Τα μέτρα δεν είναι προεκλογικά.  Αφού η κυβέρνηση σιγούρεψε την επίτευξη του 

στόχου ένταξης στην Ευρωζώνη, προχωρά και πάλι σε συγκεκριμένα μέτρα που 

βελτιώνουν τη ζωή των πολιτών και ειδικότερα των ασθενέστερων εισοδηματικά 

ομάδων. Αυτό έγινε στο παρελθόν. Αυτό γίνεται και τώρα. Τα μεγέθη της οικονομίας 

οριστικοποιήθηκαν τώρα σε επίπεδα που ξεπερνούν κάθε προσδοκία.  Η ένταξη στο 
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ευρώ γίνεται τώρα.  Είναι συνεπώς τώρα, με την ολοκλήρωση της χρονιάς, η ώρα να 

περάσουν τα οφέλη στους πολίτες.   

 Σε κάθε περίπτωση, αν υπάρχει κάποιος που πιστεύει ότι τρεις μήνες πριν από τις 

εκλογές δεν πρέπει οι πολίτες να απολαμβάνουν τα οφέλη από την επιτυχία της 

κυβερνητικής πολιτικής, να το πει! Και βέβαια, όταν η αντιπολίτευση, τα κόμματα, οι 

πολίτες έχουν δικαίωμα να προτείνουν και να ζητούν, πολύ περισσότερο η κυβέρνηση 

έχει δικαίωμα να δρα και να αποφασίζει. 

 Αυτή η κυβέρνηση έδωσε περιεχόμενο στην κοινωνική πολιτική.  Υπερδιπλασίασε 

τις κοινωνικές δαπάνες και χάρη στην επιτυχία της οικονομικής της πολιτικής, με τρία  

πακέτα στοχευμένων κοινωνικών παροχών και τα χθεσινά έκτακτα μέτρα ύψους πέραν 

των £325 εκατομ., μείωσε σημαντικά τις ανισότητες. 

 Όσοι μιλούν για “ψίχουλα” ας αναλογιστούν το ύψος των ποσών, το γεγονός ότι 

κατά καιρούς ζητούσαν μικρότερου ύψους παροχές, αλλά και το ότι τα πακέτα 

κοινωνικής συνοχής και τα έκτακτα μέτρα είναι αποτέλεσμα μιας απόλυτα πετυχημένης 

οικονομικής πολιτικής, στην οποία οι ίδιοι αντιδρούσαν και αντιδρούν.   

 Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου θα συνεχίσει και τώρα και στη νέα 

διακυβέρνηση του τόπου να στηρίζει τις ευπαθείς και ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.  

Θα συνεχίσει να εργάζεται για αύξηση των χαμηλών συντάξεων.  Το πράττει αυτό, γιατί 

σήμερα η Κύπρος με την εύρωστη οικονομία της είναι σε θέση να το υλοποιήσει.  Έχει 

αυτή τη δυνατότητα.  Θα το πράξει, όσο και αν ενοχλεί κάποιους. 

 Σύντομα στο προεκλογικό πρόγραμμα του Τάσσου Παπαδόπουλου θα 

εξαγγελθούν με συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα καθορισμένες αυξήσεις στις 

συντάξεις, που θα μειώσουν σε μεγάλο βαθμό τον αριθμό των συνταξιούχων που ζουν 

κάτω από το όριο της φτώχιας.  Συντάξεις που θα βελτιώνουν το βιοτικό επίπεδο των 

συνταξιούχων.   
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 Είμαι σίγουρος ότι και πάλι θα κατηγορηθεί η κυβέρνηση για προεκλογικές 

σκοπιμότητες και υποσχέσεις.  Ο κυπριακός λαός όμως γνωρίζει ότι ο Τάσσος 

Παπαδόπουλος δε λαϊκίζει.  Ό,τι υπόσχεται το υλοποιεί.  Η δήλωση «το είπαμε, το 

κάναμε» είναι γεγονός αδιαμφισβήτητο.     

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Το λόγο έχει ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ακούσει με προσοχή όλους τους προλαλήσαντες συναδέλφους μου και 

πραγματικά είχα την αίσθηση σε κάποιες στιγμές ότι δε ζούσα σ’ αυτή τη ∆ημοκρατία 

ούτε τώρα ούτε και στο παρελθόν, αλλά σε κάποια άλλη χώρα.  Εάν αυτό συμβαίνει 

στην πραγματικότητα, καθόσον με αφορά ή καθόσον αφορά αυτούς που μίλησαν, 

νομίζω η λογική των επιχειρημάτων που μπορεί κάποιος να σκεφτεί αποδεικνύει ποιοι 

περπατούν στα σύννεφα και πραγματικά, όταν μιλούν, παρουσιάζονται να έχουν ζήσει 

σε ξένη χώρα.   

 Ξεκινήσαμε από τη λογική του “κουμπαρά”.  Επί μέρες, εβδομάδες ολόκληρες, 

ακούμε ένα μεγάλο κόμμα μαζί με τον υποψήφιό του για τις προεδρικές εκλογές να 

διαφημίζουν ότι τα ταμεία της κυβέρνησης ήταν ένας γεμισμένος κουμπαράς και τα 

χρήματα που τοποθετήθηκαν εκεί, που εξοικονομήθηκαν, δε θα έπρεπε να μείνουν 

ωσάν να ήταν κατατεθειμένα σε τράπεζα, για να γεννούν τόκους, αλλά θα έπρεπε να 

επιστραφούν στους πολίτες.  Τα παράπονα σωρηδόν για έλλειψη ανθρωπιάς -αντίθετα 

η ύπαρξη ανθρωπιάς αναβιβάστηκε σε προεκλογικό επιχείρημα με άξονα και αναφορά 

και σ’ αυτό το ζήτημα, όπως και σ’ άλλα, από την πλευρά του συγκεκριμένου 
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προεδρικού υποψήφιου- που κατέληγαν στο ότι, ναι, είναι ζήτημα ανθρωπιάς να 

επιστρέψεις τα χρήματα αυτά πίσω, εφόσον ο κουμπαράς είναι γεμάτος.   

 Όταν με την ίδια λογική των όσων ελέγοντο τις προηγούμενες μέρες 

αποφασίστηκε η επιστροφή κάποιων χρημάτων από τον κουμπαρά, το παράπονο 

ανεστράφη:  «Γιατί δίνετε λεφτά από τον κουμπαρά;  Το κάνετε, γιατί είναι προεκλογική 

περίοδος;».  Μα, νομίζω πως αυτή η λογική των επιχειρημάτων αυτούς που εκθέτει 

είναι αυτούς οι οποίοι τα υιοθετούν.  Κατά τον ίδιο τρόπο συμπεριφέρθηκαν βεβαίως και 

στο Κυπριακό, για το οποίο, όταν επρόκειτο να γίνουν διαπραγματεύσεις κατά τη 

διάρκεια του προεκλογικού, έλεγαν στον Τάσσο Παπαδόπουλο ότι δεν πρέπει να κάνει 

οποιεσδήποτε διαπραγματεύσεις.  Όταν όμως δεν έκανε διαπραγματεύσεις ούτε καμιά 

συνάντηση με τον κ. Ταλάτ, καν για καφέ ή για σούβλα, όπως ήταν οι υποδείξεις από 

διάφορες πλευρές, του έλεγαν «είσαι άγονος, είσαι άκαμπτος, είσαι αντιδημιουργικός, 

δεν κάνεις καμία συνάντηση».  Ε, όταν έκαμε τη συνάντηση της 5ης του Σεπτέμβρη του 

2007, ανεστράφη και πάλι το επιχείρημα.   

 Το συνταξιοδοτικό δεν είναι από τα ζητήματα που θα πρέπει να αντιμετωπίζονται 

με τη λογική του “κουμπαρά”.  Το συνταξιοδοτικό είναι ένα ανοιχτό μέτωπο και θα 

πρέπει να αποφασίσουμε τι θέλουμε.  Αλλά, προτού εξηγήσουμε τι ακριβώς εννοούμε 

με το “τι θέλουμε”, να μου επιτρέψετε να αναφερθώ σε ακόμα ένα-δυο ζητήματα από 

αυτά τα οποία έχω ακούσει.  

 Έχω ακούσει από την πλευρά του άλλου κόμματος που υποστηρίζει τον άλλο 

προεδρικό υποψήφιο να λέγεται «εμείς τα λέγαμε πάντα, εμείς θέλαμε αυτές τις 

αυξήσεις, εμείς θέλαμε την επιστροφή των χρημάτων».  Μάλιστα, κάποιος καλός 

συνάδελφος που μιλούσε πριν από εμένα, συγχύζοντας το συνταξιοδοτικό με τη μείωση 

του φόρου κατανάλωσης, μίλησε και για 1,3, για 1,2 εννοώντας προφανώς το φόρο 
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κατανάλωσης, ενώ βέβαια αυτός ο συντελεστής δεν έχει καμία σχέση με το 

συνταξιοδοτικό για το οποίο μιλούμε. 

 Το λογικό ερώτημα που προκύπτει και η λογική κατάληξη αυτής της πολιτικής 

διακήρυξης είναι τα εξής:  Εγώ δεν αμφισβητώ ούτε κανένας αμφισβητεί ότι τα θέλατε 

τότε.  Γιατί δεν τα εκάμετε;  Έλλειψη ανθρωπιάς;  Βεβαίως όχι!  ∆ε θα κατηγορήσω μία 

ολόκληρη πολιτική παράταξη ότι είχε έλλειψη ανθρωπιάς, παρά το ότι κάποιοι 

μονοπωλούν την ανθρωπιά για τον εαυτό τους σ’ αυτούς τους καιρούς.  ∆εν 

μπορούσατε αντικειμενικά να τα κάνετε, γιατί η οικονομία δε σήκωνε, γιατί οι δείχτες δεν 

επέτρεπαν, γιατί η οικονομική περισυλλογή, ιδιαίτερα κατά την εποχή που 

κυβερνούσατε, εφόσον θα μπαίναμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, επέβαλλε λιτότητα.  Άρα, 

η οικονομία τότε δεν είχε τις αντικειμενικές δυνατότητες.  Υπήρχαν αντικειμενικές 

δυσκολίες δηλαδή και δυσχέρειες, για να τα δώσετε.  Σήμερα δεν υπάρχουν, γιατί η 

νοικοκυρεμένη πολιτική γύρω από τα οικονομικά από την κυβέρνηση του Τάσσου 

Παπαδόπουλου καθιστά αυτή την επιθυμία πραγματικότητα.   

 Να υπενθυμίσω και τις δημοσκοπήσεις οι οποίες αναφέρονται στο ποιος είναι 

ικανός να διαχειριστεί οικονομικά ζητήματα;  Παρά το αστάθμιστο κάποιων 

δημοσκοπήσεων, παρά το ότι κάποιοι έχουν αναλάβει εργολαβικά από κάποια μέσα 

μαζικής ενημέρωσης να επιτελέσουν ένα έργο που εμάς δε μας βρίσκει σύμφωνους;  Ο 

Τάσσος Παπαδόπουλος εξακολουθεί σε δεκαοκτώ δημοσκοπήσεις να προηγείται, και 

στην τελευταία, την αστάθμιστη, κατά δύο μονάδες του άλλου προεδρικού υποψηφίου 

που υποστηρίζει το κόμμα του ΑΚΕΛ, στο ότι είναι ικανότερος να διαχειριστεί τα 

ζητήματα της οικονομίας.   

 ∆εν μπορεί λοιπόν να ισχυρίζεται από την άλλη πλευρά το ΑΚΕΛ ότι διαφωνούσε 

για τεσσεράμισι χρόνια και ότι έλεγε κάποια πράγματα σε σχέση με τις συντάξεις, έβαζε 

κάτω κάποιες προτάσεις, που κανείς δεν είδε το περιεχόμενό τους στα τεσσεράμισι 
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χρόνια, και να νομίζει ότι είχε έτσι την έξωθεν καλή μαρτυρία να εκτρέπεται απλώς -όχι 

να παρεκτρέπεται, να εκτρέπεται- σε μια ηθικολογία, όπως την ακούσαμε, ξεκινώντας 

από την αρχαία Ελλάδα, ότι θα πρέπει να είμαστε δίπλα στους γέροντες, που είναι οι 

άνθρωποι οι οποίοι έχουν προσφέρει από τις προηγούμενες γενιές, που κανένας δε 

διαφωνεί βέβαια σ’ αυτή την ηθικολογική προοπτική της υπόθεσης.  Σ’ αυτό που 

διαφωνούμε είναι στο ότι δεν ακούσαμε προτάσεις!  Ούτε έξω από αυτή την αίθουσα 

ούτε εντός της αίθουσας!  Γιατί, όπως θα πω στη συνέχεια, οι προτάσεις αυτές 

προϋποθέτουν ορθολογιστική προσέγγιση αναφορικά με τη βιωσιμότητα των ταμείων, 

αναφορικά με τα λάθη που έχουν γίνει στα συνταξιοδοτικά ταμεία μέχρι σήμερα, που 

ήταν διαχρονικό ζήτημα και είναι από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Άκουσα ακόμα ένα επιχείρημα για το ότι εμείς διαφωνούσαμε για την επέκταση 

του ορίου αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας.  Και αυτό συνεδέθη με το 

συνταξιοδοτικό.  Μα, αν ένα από τα εγγενή μειονεκτήματα του συνταξιοδοτικού -και 

αυτό δεν το λεν πολιτικοί, το λεν αναλογιστές- είναι ότι η μη επέκταση του ορίου…  Αν 

είναι εναντίον ο συνάδελφός μου από το ΑΚΕΛ που μίλησε προηγουμένως -όπως είμαι 

και εγώ εναντίον, αλλά για άλλους λόγους, που έτυχε να τους πούμε στη Βουλή- αν 

είναι εναντίον της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης στο εξηκοστό τρίτο έτος -και 

είμαστε πάντα στο συνταξιοδοτικό- ένας από τους κύριους λόγους που πλήττεται η 

αξιοπιστία του συνταξιοδοτικού συστήματος όχι μόνο στην Κύπρο, αλλά και αλλού είναι 

γιατί αφυπηρετούν στο εξηκοστό και όχι στο εξηκοστό τρίτο έτος, με αποτέλεσμα να 

επιβαρύνεται το συνταξιοδοτικό ταμείο.  Αυτό λέει η λογική των πραγμάτων!  Τώρα, 

πώς προέκυψε στην ομιλία να λεν κάποιοι από το ΑΚΕΛ ότι εμείς είμαστε εναντίον του 

εξηκοστού τρίτου έτους και να έχουν την αίσθηση ότι μιλούν για το συνταξιοδοτικό, αυτό 

δεν το έχω καταλάβει.   
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 Άκουσα ακόμα και για τη μονιμοποίηση του πασχαλινού επιδόματος.  Αυτό και αν 

είναι δώρο!  Και το συνδέω με το ειρωνικό ή σαρκαστικό ύφος, αν θέλετε, που 

επιτρέπεται -ήταν μέσα στα πλαίσια- σε σχέση με τη χειρονομία της κυβέρνησης να 

δώσει την υποστήριξη των £300 για όσους παίρνουν σύνταξη κάτω των £500 και των 

£100 για όσους παίρνουν κάτω των £700.   

 Αν μιλάμε για πασχαλινά δώρα, αυτά είναι δώρα πρόσκαιρα και παροδικά, για να 

τα ξοδέψεις κατά τη διάρκεια των γιορτών, για να περάσεις όμορφα, και δεν είναι ριζική 

και δραστική αναμόρφωση του συνταξιοδοτικού ζητήματος.  ∆εν έχω ακούσει, επιμένω 

και επαναλαμβάνω, οποιαδήποτε ορθολογιστική πρόταση για την αναμόρφωση των 

συνταξιοδοτικών ταμείων.  

 Αν πάμε στις περσινές ομιλίες των οικονομικών στελεχών του ΑΚΕΛ για τους 

προϋπολογισμούς, θα δούμε ολόκληρες σελίδες στις οποίες εκθειάζουν την πολιτική της 

κυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου αναφορικά με το χειρισμό των συντάξεων.  

Θα ενθυμίσω την ομιλία μιας καθ’ όλα αγαπητότατης συναδέλφου, που χειριζόταν τα 

σχετικά ζητήματα από την επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, από το 

ΑΚΕΛ.  Και έχω το αντίγραφο αυτής της ομιλίας.  Αυτή η ομιλία, εάν παραβληθεί, εάν 

δοθεί σήμερα να διαβαστεί ή να εκφωνηθεί από έναν οποιοδήποτε άλλο, κάποιος που 

δε θα γνωρίζει τη φωνή της συναδέλφου θα νομίσει ότι ο άλλος είναι βουλευτής των 

κομμάτων που υποστηρίζουν την υποψηφιότητα του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Γιατί 

αυτή η ανατροπή;  Γιατί αυτή η επέκταση των επιχειρημάτων στο ότι δήθεν το ΑΚΕΛ 

κατά τη διάρκεια των τεσσεράμισι ετών δεν έκανε τίποτε άλλο από το να απορροφά 

κραδασμούς;  Είσαστε μηχάνημα το οποίο εισέπραττε τους κραδασμούς, για να τους 

διαλύει και για να κρύβετε μία ιστορία η οποία δεν ήταν καθόλου ευχάριστη;  Μα, αυτό 

δείχνει ότι κάποιοι δεν έκαναν καλά τη δουλειά που όφειλαν να κάνουν τότε έναντι του 

κυπριακού λαού.  Γιατί, αν διαφωνούσατε με όλα αυτά και το μόνο που κάνατε, 
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σύμφωνα με την κοινή σας ομολογία, ήταν να εισπράττατε τους κραδασμούς, για να 

τους διαλύετε και να τους σβήνετε, ε, τότε, αν δεν είστε ένοχοι, είστε συνένοχοι, 

σύμφωνα με κάποιους άλλους που λεν ότι κατά τη διάρκεια της συγκυβέρνησης...  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

 Μη συγχύζεστε, κύριε Κυπριανού, και μην ταράσσεστε!  Να έχετε την ικανότητα να 

είστε ήρεμος να με ακούσετε!  ∆ε σας έχω επιτρέψει να μου κάμετε οποιαδήποτε 

ερώτηση!  Είμαι στο βήμα της ολομέλειας… 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απευθυνθήκατε σε μένα προσωπικά… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή με διακόψατε… 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Απευθυνθήκατε σε μένα προσωπικά, γι’ αυτό θα πάρω το λόγο, για να σας πω ότι 

είναι τόσος πολύς ο κραδασμός, που τρέμουν τα πόδια μου! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

(Σε έντονο ύφος) 

 ∆ε θέλω να μου πείτε τίποτε, κύριε Κυπριανού!  ∆εν επιτρέπω να μου βάλετε 

ερώτηση, όταν είμαι στο βήμα της ολομέλειας.  Αυτό λέει ο κανονισμός.  Μόνο, αν σας 

δώσω το δικαίωμα.  Και εγώ δεν επιτρέπω… 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει αναφερθεί σε μένα προσωπικά και έχω κάθε δικαίωμα να το 

σχολιάσω. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν  έχετε κανένα δικαίωμα!  ∆εν είναι προσωπικό το ζήτημα! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Έχω κάθε δικαίωμα!  Αναφέρθηκε σε μένα προσωπικά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα τώρα, θα κάνετε τον κανονισμό όπως θέλετε, κύριε Κυπριανού; 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, είναι τόσος πολύς ο πανικός μου, που τρέμουν τα πόδκια μου 

και δεν μπορώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σοβαρά;  Καθίστε κάτω τότε! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν μπορώ να σταθώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Καθίστε τότε· να μη γείρετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου!   

 Κύριε Κυπριανού, σας παρακαλώ καθίστε... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λυπούμαι για το επίπεδο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

...να τελειώσει ο ομιλητής, να ζητήσετε το λόγο επί προσωπικού και να σας τον δώσω.   

 Παρακαλώ, κύριε Ερωτοκρίτου, συνεχίστε με κάθε ηρεμία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Συνεχίζω, κύριε Πρόεδρε, με κάθε ηρεμία.   

(Σε έντονο ύφος) 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, εγώ δε δέχομαι παρατηρήσεις του τύπου “λυπούμαι”.  Αυτά 

να τα αφήσουν!  Όταν μιλούν, να μιλούν με πολιτικά επιχειρήματα και να λεν τον 
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πολιτικό τους λόγο!  Αυτή την οικτιρολογία και αυτό το χλευασμό, όταν ακούν πολιτικά 

επιχειρήματα που δεν τους συμφέρουν, λυπάμαι, να τα λεν στις κεντρικές επιτροπές, 

όχι μέσα στην αίθουσα της Βουλής! 

 Συνεχίζω λοιπόν.  Έλεγα ότι, αν πάμε στις περσινές ομιλίες για τους 

προϋπολογισμούς, θα δούμε ότι μέλη του ΑΚΕΛ που σήμερα λεν άλλα τότε άλλα 

έλεγαν.  Και, αν κάποιοι ισχυρίζονται, επαναλαμβάνω, ότι ήταν απλώς για να 

απορροφούν κραδασμούς, τότε ομολογούν συνενοχή ενώπιον του κυπριακού λαού στα 

μείζονα θέματα, στα μεγάλα μέτωπα, στα ανοιχτά ζητήματα, μεταξύ των οποίων είναι 

και το συνταξιοδοτικό.  Να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους! 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα πρέπει πρώτα απ’ όλα, ξεκινώντας για το θέμα των συντάξεων, να σκεφτούμε 

ότι κάποιοι συνάνθρωποί μας δεν έχουν συνεισφέρει, είτε γιατί δεν μπορούσαν είτε γιατί 

δεν επέτρεπαν οι αντικειμενικές συνθήκες, στα συνταξιοδοτικά ταμεία για πάρα πολλά 

χρόνια.  Οι άνθρωποι αυτοί λοιπόν είναι αυτοί που παίρνουν την κατώτατη σύνταξη, τη 

λεγόμενη “κοινωνική σύνταξη”, η οποία ξεκίνησε από την ανάληψη της προεδρίας από 

τον Τάσσο Παπαδόπουλο από £164 μίνιμουμ και έφθασε, χωρίς την επιδότηση που 

πρόκειται να ψηφιστεί τις μέρες αυτές σε κάποια μελλοντική συνεδρίαση, να είναι £225.  

Έχει επιτευχθεί συνολική αύξηση όλων των συντάξεων, και αυτών που έβαλλαν και 

αυτών που δεν έβαλλαν, στο 100% των κοινωνικών παροχών κατά τη διακυβέρνηση 

του Τάσσου Παπαδόπουλου. 

 Παράπλευρα μέτρα στήριξης των συνταξιούχων είναι η μείωση των φόρων στο 

πετρέλαιο θέρμανσης, που ψηφίσαμε σήμερα, στο 1,2.  Αυτή η πρώτη ύλη έπρεπε 

αναγκαία να μειωθεί, για να βοηθηθούν κάποιες ομάδες που είχαν ανάγκη, και πρώτοι 

οι συνταξιούχοι και ιδιαίτερα αυτοί οι οποίοι αμείβονται με το χαμηλότερο ποσοστό 

σύνταξης.  Για πρώτη φορά οι πιο πάνω συνταξιούχοι κατά τη διάρκεια των 
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Χριστουγέννων θα ευελπιστούν ότι μπορούν να κάμουν πραγματικά Χριστούγεννα, με 

δεδομένο ότι έχει χορηγηθεί το εφάπαξ ποσό των £300 σε όσους παίρνουν εισόδημα 

κάτω των £500, δηλαδή σύνταξη κάτω των £500, και εφάπαξ £100 σε όσους παίρνουν 

σύνταξη κάτω των £700.  Ακόμα, η επέκταση του επιδόματος μάνας σε όλες τις 

συνταξιούχες πολύτεκνες μάνες είναι ακόμα ένα στοιχείο το οποίο, προσμετρούμενο και 

συναριθμούμενο με τα προηγούμενα, μπορεί να δώσει ασφαλώς το δείχτη της 

κοινωνικής ευαισθησίας.   

 Θέλω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να αναφέρω εν τάχει, επειδή 

είναι αναγκαίο, πέρα από τα πολιτικά επιχειρήματα, και κάποιους αριθμούς.  Εάν 

συγκρίνουμε τις αυξήσεις του εθνικού εισοδήματος με τις αυξήσεις στην κατώτατη 

σύνταξη από το 2002 μέχρι σήμερα, θα δούμε στην αντιστοιχία ότι από το 2002 στο 

2007, από το 2002 στο 2008 και από το 2007 ως το 2008, με την πιθανολόγηση η 

οποία γίνεται, η αύξηση του εθνικού εισοδήματος ήταν αντίστοιχα 3,6%, 3,7%, 4,1%.  

Ποιος είναι ο ρυθμός αύξησης της κατώτατης σύνταξης από το 2002 στο 2007;  12%!  

Εάν πάμε στο ρυθμό αύξησης του εθνικού εισοδήματος και τον συγκρίνουμε με τις 

αυξήσεις στις ειδικές χορηγίες που δόθηκαν για τους συνταξιούχους, θα δούμε ότι το 

2002 ως το 2007 ήταν 3,6% το εθνικό εισόδημα, το 2002 ως το 2008 ήταν 3,7% και το 

2007 ως το 2008 ήταν 4,1%.  Με βάση τις ειδικές χορηγίες για τους συνταξιούχους οι 

αυξήσεις ήταν: από το 2002 ως το 2007 στο 21%, από το 2002 ως το 2008 στο 22% και 

από το 2007 ως το 2008 στο 26%.   

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, αν θέλουμε να 

κουβεντιάσουμε ειλικρινώς και να βρούμε λύσεις στο συνταξιοδοτικό πρόβλημα, το 

οποίο σε κάποιες άλλες χώρες κάποιες πολιτικές δυνάμεις το χρησιμοποιούν ως 

αναβαθμό και ιδεολόγημα, για να πλήξουν αυτή την τρίτη ηλικία, που βεβαίως πρέπει 

να υποστηρίξουμε και που, παρά τις διαφορές μας, νομίζω δεν υπάρχει κανένας που 
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διαφωνεί, ισχυριζόμενοι βέβαια σ’ αυτές τις συζητήσεις ότι οι παλαιότεροι θα παίρνουν 

τα ταμεία σε βάρος των νεότερων, που μέχρι να γεράσουν θα έχουν φτωχύνει τα ταμεία 

και δε θα μπορούν να πάρουν οτιδήποτε...  Είναι μία συζήτηση που μπορούμε να την 

παρακολουθήσουμε όλοι, ιδιαίτερα στην Ελλάδα όπου είναι και επίκαιρη η συζήτηση 

του ασφαλιστικού ζητήματος.  Θα πρέπει όμως να έχουμε υπόψη μας -και τελειώνω- 

τουλάχιστο κάποια μίνιμουμ στάνταρντ, δηλαδή κάποιες μίνιμουμ, ελάχιστες 

προδιαγραφές, όταν θα ανοίξουμε αυτή τη συζήτηση, που βεβαίως δεν μπορεί να 

ανοιχτεί κατά τη διάρκεια του προεκλογικού.  Θα την ανοίξουμε, εύχομαι -επιβάλλεται- 

με τη νέα κυβέρνηση μετά τις εκλογές. 

 Θα έπρεπε να αποφασίσουμε, παραδείγματος χάριν, ότι η κάθε ηλικίας 

συνταξιοδότηση, όποια και αν είναι αυτή, στα εξήντα ή στα εξήντα τρία, θα πρέπει να 

έχει σχέση πρώτα απ’ όλα, ως πραγματική προϋπόθεση, με τις πραγματικές ημέρες 

εργασίας.  Στην Ελλάδα -αναφέρω ενδεικτικά το παράδειγμα- είναι τεσσερισήμισι 

χιλιάδες μέρες εργασίας, δηλαδή δεκαπέντε χρόνια.  Θα πρέπει δηλαδή αυτός ο οποίος 

αφυπηρετεί να έχει συνεισφέρει στο ταμείο τουλάχιστο για δεκαπέντε χρόνια.  Θα 

πρέπει επιπλέον να γίνει και να αποφασιστεί η ορθή διαχείριση των ταμείων.  ∆ε γίνεται 

ορθή διαχείριση των ταμείων από το 1960 μέχρι σήμερα.  Θα πρέπει να αποφασιστεί η 

επάρκεια και η απόδοση των επενδύσεων.  Το κυριότερο απ’ όλα όμως;  Θα πρέπει να 

αποφασίσουμε. 

 Λέχθηκε προηγουμένως από τον κ. Ομήρου -και συμφωνώ μαζί του- ότι οι 

αυτόματες αυξήσεις θα πρέπει να γίνονται στις συντάξεις όχι με βάση τις αποδοχές, 

αλλά με βάση τον πληθωρισμό των τιμών, έχοντας υπόψη την αγοραστική αξία της 

σύνταξης.  Εάν εγώ σήμερα, επειδή είμαι υψηλόβαθμος, είτε ιδιωτικά είτε δημόσια,  

παίρνω μία αύξηση που φυσιολογικά τη δικαιούμαι, αυτό δε σημαίνει ότι θα πρέπει να 

είμαι δίχως άλλο και δικαιούχος στη σύνταξη, όταν ιδιαίτερα είμαι υψηλόβαθμος, την 
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αυξημένη.  Αλλά, όταν θα πρέπει να υπολογιστεί, θα πρέπει να ληφθεί υπόψη η 

αγοραστική αξία της σύνταξης.  Για να πάρει τις αυξήσεις και τις επιχορηγήσεις ποιος;  

Αυτός που τις έχει ανάγκη.  Αυτοί που είναι φτωχοί, που δεν κατάφεραν κατά τη 

διάρκεια, δηλαδή, της παραγωγικής δραστηριότητάς τους στην οικονομία να κάνουν 

κομπόδεμα, να κάνουν κουμπαρά, κατά την προσφιλή ή την προσφυή φράση που 

χρησιμοποιήθηκε γύρω από το θέμα αυτό, για να μπορούν να αντιμετωπίσουν τα 

γεράματά τους.  ∆εν μπορεί των ανθρώπων που έπαιρναν, παραδείγματος χάριν, 

χιλιάδες λίρες εισόδημα ως μισθό και με τις συνεχείς αυξήσεις δημιουργήθηκε 

προϋπόθεση άλλων τόσων χιλιάδων λιρών ως εισοδήματος από σύνταξη να αυξάνεται 

η σύνταξή τους, εάν το προσδόκιμο της ηλικίας θα φτάσει τα ογδόντα οκτώ, με βάση τις 

μελέτες, με αποτέλεσμα, μέχρι να πεθάνουν, αν θα ζήσουν άλλα τριάντα ή σαράντα 

χρόνια, να παίρνουν μεγαλύτερο μισθό σε κάποιες περιπτώσεις ως σύνταξη απ’ αυτό 

τον οποίο έπαιρναν, όταν ήταν στην ενεργό οικονομία.  Θα πρέπει να τα πάρουν αυτοί 

που έχουν ανάγκη.  Αυτοί που είναι οι απόμαχοι της ζωής, που ναυάγησαν από ατυχίες 

στις οικονομικές τους δραστηριότητες, που δεν είχαν τη δυνατότητα να κάνουν 

οποιαδήποτε άλλα εισοδήματα, για να συντηρηθούν. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θέλω να πω ότι η συζήτηση αυτή δε θα είναι η μοναδική.  Θα έχουμε την ευκαιρία 

και με άλλα μέτρα γύρω από το συνταξιοδοτικό που η κυβέρνηση του Τάσσου 

Παπαδόπουλου, όπως λέχθηκε και από προηγούμενους συναδέλφους, προετοιμάζει, 

για να φέρει προς ψήφιση.  Αλλά επιμένω ότι, εάν θέλουμε να συνεισφέρουμε 

δημιουργικά, ως Βουλή των Αντιπροσώπων, στα θέματα των συνταξιοδοτικών ταμείων, 

θα πρέπει να ανοίξουμε αυτή τη συζήτηση ορθολογιστικά, με κοινωνική ευαισθησία, 

που δεν την αρνούμαι σε κανέναν -την έχουμε όλοι εξίσου- αλλά έχοντας υπόψη ότι θα 

πρέπει να παραδώσουμε ένα κληροδότημα στις επόμενες γενιές -και έχουμε αργήσει, 
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σύμφωνα με τις υποδείξεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αφού είμαστε και μέλος της 

Ενωμένης Ευρώπης πια- γύρω από το θέμα αυτό.  Θα πρέπει να το κάνουμε το 

συντομότερο και μακριά από λαϊκισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Κύριε Κυπριανού, επί προσωπικού, θα σας δώσω το λόγο μέχρι τρία λεπτά από 

τη θέση σας. 

 Ευχαριστώ. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα είμαι πολύ πιο σύντομος, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς να πω ότι το μόνο πράγμα 

που είπα ήταν ότι αυτά θα τα πούμε στους προϋπολογισμούς.  Το θέμα που 

συζητούσαμε σήμερα ήταν πολύ διαφορετικό απ’ αυτά τα οποία ανέπτυξε ο 

συνάδελφος.  Όμως, επειδή η συζήτηση εξελίχθηκε, θα πω στο συνάδελφο ότι θα ήταν 

χρήσιμο για τον ίδιο να ανατρέξει, εφόσον ανατρέχει στο παρελθόν, στις δικές του τις 

ομιλίες, όταν ήταν ακόμα στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό, στο τι έλεγε για την κυβέρνηση 

του Τάσσου Παπαδόπουλου.   

 Το άλλο σημείο στο οποίο θέλω να αναφερθώ είναι ότι ο πανικός έχει καταλάβει 

εκείνους οι οποίοι αναιρούν τον εαυτό τους, αφού πριν από μερικές μέρες έκαναν 

ακριβώς το αντίθετο απ’ εκείνο που μας έλεγαν και προσπαθούσαν να μας κάνουν 

μάθημα για το ότι έτσι έπρεπε να λειτουργούν τα πράγματα.  Εκείνους έχει καταλάβει ο 

πανικός! 

 Θα καταλήξω λέγοντας το εξής: Επειδή αμφισβητήθηκαν οι θέσεις μας, οι θέσεις 

και οι δικές μας και του ΕΥΡΩΚΟ τέθηκαν ενώπιον του κυπριακού λαού.  Κρίθηκαν από 
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τον κυπριακό λαό και αξιολογήθηκαν.  Ε, πόσα έχει ο καθένας ποσοστά και επιρροή 

μέσα στο λαό είναι γνωστά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καταρχάς, δε θέλω να μεγεθύνω το πρόβλημα, αλλά δε νομίζω ότι ο συνάδελφος 

κ. Κυπριανού μίλησε επί προσωπικού.  Παρέθεσε πολιτικές τοποθετήσεις.   

 ∆εύτερον, επειδή προηγουμένως μίλησε και για επίπεδο, απλώς να θυμίσω τον 

κανονισμό της Βουλής.  Αν κρίνει ότι υπάρχει θέμα να μιλήσει επί προσωπικού, 

ταυτόχρονα πρέπει να γνωρίζει ότι, όπως έχει αυτό το δικαίωμα, έχει και το δικαίωμα ο 

ομιλητής να ολοκληρώσει πρώτα και να μη σηκώνεται ο συνάδελφος από το έδρανό του 

και να προσπαθεί να τον διακόψει, γιατί έκρινε ότι υπάρχει θέμα επί προσωπικού, και 

μετά να μας μιλά για επίπεδα.  Γι’ αυτό το λόγο θα ήθελα το προεδρείο να 

προστατέψει…  Αν αυτή η συζήτηση γίνεται επί προσωπικού, να μείνουμε επί θεμάτων 

προσωπικού.  Ταυτόχρονα, η διαδικασία είναι ότι δε διακόπτεται ο ομιλητής ούτε με 

φωνασκίες από κάτω, αλλά ούτε και με το να ζητήσεις το λόγο.  Το λόγο μπορείς να τον 

ζητήσεις, όταν τελειώσει ο ομιλητής.   

 Ευχαριστώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα μιλήσω για τη διαδικασία.  Εγώ θα μιλήσω επί 

προσωπικού.  Αποφασίστηκε η διαδικασία.  ∆ώσατε το λόγο στο συνάδελφό μου.  

Απάντησε.  Επειδή έκανε όμως αναφορά στο τι έλεγα εγώ, όταν ήμουν στο 

∆ημοκρατικό Συναγερμό, θεωρώ ότι αυτού του είδους τα επιχειρήματα δείχνουν 

πραγματικά μία αδυναμία στο να απαντηθούν ορθολογιστικά αυτά τα οποία τίθενται.  

Με την ίδια λογική -και τελειώνω- κύριε Πρόεδρε, εγώ θα μπορούσα να ανταπαντήσω 

στο φίλο μου Άντρο Κυπριανού το εξής: Θυμηθείτε τι έλεγε για το ΑΚΕΛ ο Μίχος 

Παπαπέτρου, παραδείγματος χάριν, που τώρα είναι μαζί σας, που θα έδειχνε, αν το 

έλεγα, αδυναμία επιχειρήματος.  Εγώ δεν έχω αδυναμία επιχειρήματος.  Εγώ έχω 

δύναμη επιχειρημάτων και ό,τι είπα το άκουσε ο κυπριακός λαός σήμερα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη… 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όλη η επιχειρηματολογία του συναδέλφου στηρίχθηκε σε ομιλίες βουλευτών του 

ΑΚΕΛ στο παρελθόν. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Κυπριανού. 

 Ναι, παρακαλώ, ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Καθαρά επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  Νομίζω πρέπει να θεωρηθεί το θέμα 

ως λήξαν, διότι νομίζω απλώς ότι αντιμαχόμεθα με “αχυρανθρώπους” πλέον.  Έχουν 
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λεχθεί και από τις δύο πλευρές επιχειρήματα που εν πολλοίς ήσαν εκτός προσωπικού 

θέματος.  Άρα λοιπόν, νομίζω να τερματιστεί το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 Κοιτάξτε, αυτό που θα ήθελα να τονίσω εγώ είναι πως δεν επέτρεψα, κύριε 

Ερωτοκρίτου, στον κ. Κυπριανού να σας διακόψει και συνέχισε ομαλά η συζήτηση. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όι τζιαι ομαλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίσατε ομαλά.  Κι εσείς με τη σειρά σας, με τον τρόπο με τον οποίο είχατε, ο 

τόνος της φωνής σας ήταν τέτοιος, ο οποίος… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ήμουν μέσα στα πλαίσια του κανονισμού της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο κανονισμός λέει ότι, για να διακοπεί ο ομιλητής στο βήμα, θα πρέπει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, σας παρακαλώ πολύ!   

 Ήταν ο τόνος της φωνής τέτοιος, που θεωρήθηκε προκλητικός.  Από την άλλη, για 

να είμαστε δίκαιοι, είχατε βγει και έξω από το υπό συζήτηση θέμα.  Και πρέπει να το 

παραδεχθείτε αυτό το πράγμα!  Και εγώ δε σας διέκοψα! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, μα δηλαδή, λυπούμαι πραγματικά!  Θέλω να ρωτήσω το 

προεδρείο:  Υπονοείτε ότι θα πρέπει να ομιλούμε σε ορισμένο τέμπο που υποδεικνύει 

το προεδρείο της Βουλής;  Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε!  ∆ε θα συμφωνήσω!  ∆εν μπορεί 

να κατευθύνεται ο τόνος της φωνής!  Το περιεχόμενο των λεγομένων έχει σημασία, όχι 

ο τόνος της φωνής!  Εγώ δε δέχομαι κανένας να μου υποδεικνύει πώς θα χρησιμοποιώ 

τον τόνο της φωνής μου!  Είναι το περιεχόμενο που μετρά και, κατά το περιεχόμενο, δεν 

έχω πει οτιδήποτε το οποίο ήταν επιλήψιμο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και το περιεχόμενο μετρά, αλλά και ο τρόπος με τον οποίο τα λέμε, κύριε 

Ερωτοκρίτου.  Αν διαφωνείτε, αυτό είναι άλλο θέμα. 

 Ναι, παρακαλώ, ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακούω αρκετές ανακρίβειες, οφείλω να πω δύο πράγματα.  

Πρώτον, εάν μιλά συνάδελφος από το βήμα, έχει δικαίωμα άλλος συνάδελφος να 

εγερθεί και έχει δικαίωμα εκείνος που ομιλεί να πει ότι δε δέχεται τη διακοπή και το 

προεδρείο να πάρει απόφαση.  Αυτό είναι το πρώτο.  ∆εύτερον, ο κανονισμός είναι 

σαφής.  Το θέμα εγγράφεται και έχει έναν τίτλο.  Ο κάθε τίτλος έχει ένα λογικό 

περιεχόμενο.  Όταν οποιοσδήποτε που μιλά εκφεύγει αυτού του λογικού περιεχομένου 

που πρέπει να έχει αυτή η συζήτηση, το προεδρείο έχει δικαίωμα να διακόψει και να 

υποδείξει ότι είναι εκτός θέματος και να μην επιτρέψει την περαιτέρω συζήτηση.  Είναι 

πλατειασμοί οι οποίοι γίνονται πολλές φορές, αλλά δεν είναι και σωστοί.  Αυτά πρέπει 

να είναι καθαρά και πρέπει να είναι στα πρακτικά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Θωμά, να μη συνεχίσουμε αυτή την ιστορία.  Να σταματήσουμε ως εδώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει θέμα όμως τώρα, κύριε Πρόεδρε.  Λυπούμαι!  Ο συνάδελφος 

επικαλέστηκε κανονισμό.  Ο κανονισμός είναι ο Κανονισμός 29 και λέει σαφέστατα ότι, 

για να διακοπεί συνάδελφος την ώρα που ομιλεί, υπάρχουν κάποιες προϋποθέσεις και 

παράλληλα αυτό πρέπει να εξεταστεί και να αποφασιστεί από τον Πρόεδρο.  ∆εν 

υπήρξε, συγνώμη, κύριε συνάδελφε, δεν υπήρξε παρέμβαση του Προέδρου, ούτε για να 

υποδείξει ότι είναι εκτός θέματος ούτε για τον τόνο της φωνής ούτε για να επιτρέψει 

στον κ. Κυπριανού να παρέμβει.  Άρα λοιπόν, επιμένω ότι είναι κατάλληλη στιγμή να 

θεωρηθεί το θέμα ως εξαντληθέν, διότι υπερβολικά έχουμε ξεπεράσει τα όρια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αγγελίδη, εγώ δεν επέτρεψα στον κ. Κυπριανού να συνεχίσει και είπα στον 

ομιλητή να συνεχίσει την ομιλία του. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι θα πρέπει το θέμα που έχει προκύψει να θεωρηθεί 

λήξαν και να συνεχίσουμε με την κανονική συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό είναι.  Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ, το λόγο έχει ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Για τις ανάγκες της σημερινής ομιλίας έψαξα από το φάκελο της αλληλογραφίας 

μου και από το αρχείο, για να εντοπίσω τα στοιχεία της υπόθεσης των χαμηλών 

συντάξεων.  Η αναζήτηση με οδήγησε σε μια σειρά επιστολών από ομάδες 

συνταξιούχων από την Πάφο, τη Λεμεσό, το Χλώρακα, την Πέγεια κ.λπ., που 

χρονολογούνται από το 2003 μέχρι και το Νοέμβριο του 2006.  ∆εν είναι τυχαία η 

χρονική συγκυρία, το 2006, νομίζω, που τελειώνουν αυτές οι επιστολές.  Το 2006 ήταν 

το έτος που η κυβέρνηση επιτέλους προχώρησε στην υλοποίηση των προτάσεων των 

κομμάτων που τη στήριξαν, όταν βεβαίως το επέτρεψαν τα οικονομικά, οι 

εξοικονομήσεις που αναγκάστηκαν να ζήσουν λαός και πολιτεία. 

 Η βασική τοποθέτηση των αιτημάτων των συνταξιούχων εκείνης της εποχής 

στηριζόταν στο επιχείρημα ότι ετύγχαναν συντάξεων πείνας.  ∆ιαβάζω από το έγγραφο 

της επιτροπής της Ανεξάρτητης Κίνησης Χαμηλών Αμειβόμενων Συνταξιούχων, που 

απευθύνεται στον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. ∆ημήτρη Χριστόφια, της 1ης Νοεμβρίου 

2006.  Έλεγαν οι συνταξιούχοι: «Πενήντα και πλέον χιλιάδες συμπολίτες σας 

συνταξιούχοι που απολαμβάνουν σύνταξη κάτω από το όριο της φτώχιας, σύμφωνα με 

τις εκδοχές και εκτιμήσεις των εμπειρογνωμόνων, σας υπενθυμίζουν τις προεκλογικές 

διακηρύξεις σας από τηλεοράσεως και ομιλίες σας στις κοινότητες και σε συγκεντρώσεις 

σας ότι θα ενδιαφερθείτε και θα απαιτήσετε από την εκτελεστική εξουσία τη βελτίωση 

των χαμηλών συντάξεων». 

 Το Φεβρουάριο του 2007 η Έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 2006 

κατέγραψε τη χαμηλή επίδοση της Κύπρου στον τομέα των συντάξεων.  Είναι αλήθεια 

αυτό.  Ως Οικολόγοι, τότε είπαμε: «Η Έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 

επίπεδο των συντάξεων στην Κύπρο δεν ήταν έκπληξη.  Είναι σε όλους γνωστό ότι οι 

χαμηλές συντάξεις στη χώρα μας είναι ουσιαστικά συντάξεις πείνας.  Όσο και αν δεν το 

παραδέχονται οι αρμόδιοι, αυτή δυστυχώς είναι η πραγματικότητα, μια πραγματικότητα 
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που το κράτος έχει χρέος, ειδικά απέναντι στα άτομα της τρίτης ηλικίας, να επιλύσει 

άμεσα και ουσιαστικά.  ∆υστυχώς, το πρόβλημα δεν είναι νέο.  Χρονολογείται από την 

εποχή της εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και επανέρχεται στη δημοσιότητα 

κατά καιρούς.  Θεωρούμε απαράδεκτο γεγονός για τα κυπριακά δεδομένα, σε μια 

υποτιθέμενη ευημερούσα και ευρωπαϊκή κοινωνία, με τόσο υψηλό βιοτικό και 

μορφωτικό επίπεδο, να υπάρχουν τόσο υψηλοί αριθμοί ατόμων και ειδικά 

συνταξιούχων που να ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας.  Πιστεύουμε πως είναι 

καιρός να δοθούν πραγματικές λύσεις στην αδικία αυτή που γίνεται σε βάρος των 

συνταξιούχων μας».  Αυτά λέχθηκαν στις 22 Φεβρουαρίου 2007. 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών από τον Ιούλιο του 2005, σε σύσκεψη 

των αρχηγών των κομμάτων, είχε καταθέσει συγκεκριμένη πρόταση προς τον Πρόεδρο 

της ∆ημοκρατίας.  Εξάλλου, με επιστολή μου, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2005, έλεγα 

στον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο τα εξής: «Θέλω να σας πληροφορήσω ότι υποστηρίζω το 

αίτημα των συνταξιούχων.  Σας υπενθυμίζω ότι το υπόμνημα του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών που κατατέθηκε στη σύσκεψη του Ιουλίου 2005 για τα μέτρα 

κοινωνικής συνοχής περιελάμβανε σχετική εισήγηση.  Θέση μας είναι ότι δεν πρέπει να 

υπάρχει συνταξιούχος που να λαμβάνει σύνταξη κάτω από το όριο της φτώχιας, όπως 

καθορίζεται πριν από τη λήψη των επιδομάτων.  Πρέπει να θεσπιστεί ειδικό επίδομα 

χαμηλής σύνταξης, ώστε να συμπληρώνεται η διαφορά μεταξύ της σύνταξης και του 

ορίου φτώχιας». 

 Η κυβέρνηση με την πρόσφατη απόφασή της για έκτακτη οικονομική χορηγία προς 

τις χιλιάδες των συνταξιούχων και ιδιαίτερα αυτών που τυγχάνουν χαμηλών συντάξεων 

βρίσκεται στην ορθή κατεύθυνση, ως συνέχεια μιας πολιτικής που ξεκίνησε από το 

2006, η οποία περιελάμβανε τις ειδικές χορηγίες προς τους συνταξιούχους, την 

κοινωνική σύνταξη, το συμπλήρωμα κατώτατης σύνταξης, την κοινωνική κάρτα 
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ηλικιωμένων, το Σχέδιο Επιχορήγησης Αυτοεργοδότησης Ηλικιωμένων, το Σχέδιο 

Επιχορήγησης ∆ιακοπών για Ηλικιωμένα και Ανάπηρα Άτομα, λήπτες δημοσίου 

βοηθήματος, το Σχέδιο Ενίσχυσης Οικογενειών για τη Φροντίδα Ηλικιωμένων ή/και 

Αναπήρων Μελών τους και τις υπηρεσίες τηλεφροντίδας για τους ηλικιωμένους.  Ένα 

πακέτο διαχρονικών προτάσεων και εισηγήσεων -προτάσεων όλων των κομμάτων-  οι 

οποίες υλοποιούνται και οδηγούν σε βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των ηλικιωμένων 

και συνταξιούχων.  Ενδεικτικά, αναφέρω ότι τα αιτήματα των συνταξιούχων όπως 

καταγράφονται στο αρχείο μου μιλούν  για αυξήσεις της τάξης των £30 με £15 

κλιμακωτά από τις χαμηλότερες προς τις άνω κατηγορίες.  Με τη χθεσινή απόφαση το 

ποσό αυτό υπερκαλύπτεται, λαμβάνοντας βεβαίως υπόψη και τις ανάλογες αυξήσεις 

των τριών προγραμμάτων ή πακέτων κοινωνικής σύγκλισης που προηγήθηκαν, καθώς 

και τα προγράμματα που ανέφερα προηγουμένως. 

 Αυτό όμως κυρίως που με ανησυχεί είναι ότι οι παροχές αυτές κινδυνεύουν να 

εξαφανιστούν όχι μόνο από την ενδεχόμενη κακή διαχείριση, αφού κάποιες απ’ αυτές 

είναι εφάπαξ -και αναφέρθηκε πριν το επικίνδυνο της λογικής του δώρου, που κάποιοι 

το φέρουν και το επαναφέρουν- αλλά και λόγω της ακρίβιας.  ∆υστυχώς, το λεγόμενο 

“όριο της φτώχιας” μετακινείται προς τα πάνω, αφού οι “πλουσιότεροι” δε γίνονται 

βεβαίως “φτωχότεροι” κατ’ ανάγκην, όταν οι “φτωχοί” γίνονται “πλουσιότεροι”.  Η 

προσπάθεια να φτάσουμε το όριο της φτώχιας είναι φαύλος κύκλος, εάν δεν 

περιλαμβάνει και μέτρα κοινωνικής δικαιοσύνης και όχι μόνο κοινωνικής συνοχής. 

 Τέλος, θεωρώ πολύ σημαντικό γεγονός την παράλληλη αύξηση των επιδομάτων 

για τους νέους, τις μάνες και την πολύτεκνη οικογένεια, η οποία σημειώθηκε και στη 

χθεσινή απόφαση με την αύξηση κατά 10% του επιδόματος τέκνου για τις πολύτεκνες 

οικογένειες, την επέκταση του επιδόματος πολύτεκνης μάνας σε όλες τις συνταξιούχους 

πολύτεκνες μάνες και την αύξηση του επιδόματος του εθνοφρουρού σε μέλη 
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πολύτεκνων οικογενειών κατά £10 το μήνα.  Γιατί αυτά είναι σημαντικά;  ∆ιότι τα 

εισοδήματα των συνταξιούχων ενισχύονται βραχυπρόθεσμα, μεσοπρόθεσμα και 

μακροπρόθεσμα, όταν ενισχύονται οι “παραγωγικές” ηλικίες, αυξάνονται οι εργαζόμενοι 

και η οικονομική ανεξαρτησία των νέων.  Αν θα δώσουμε τα επιδόματα και τις 

αυξημένες συντάξεις στους ηλικιωμένους, για να τα ξοδεύουν ως ενίσχυση στο 

μειωμένο εισόδημα των νεότερων, τότε δεν κάναμε τίποτε, αγαπητοί συνάδελφοι και 

συναδέλφισσες. 

 Καλώ την κυβέρνηση να συνεχίσει την ορθή πορεία των κοινωνικών παροχών και 

να τολμήσει να προχωρήσει, πέρα από τις παροχές, και σε μέτρα κοινωνικής 

δικαιοσύνης.  Τέλος, θεωρώ καθήκον μου να καταθέσω τη θέση των Οικολόγων για το 

ότι κοινωνικές παροχές είναι και όλες οι επενδύσεις στον τομέα της προστασίας του 

περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής.   

 Εκτός κειμένου, κύριε Πρόεδρε, αφού έχω ακόμα λίγο χρόνο, θέλω να σημειώσω, 

ακούγοντας και τους αγαπητούς συναδέλφους και τις αγαπητές συναδέλφισσες, το εξής: 

Αισθάνομαι μειωμένος προσωπικά και εκ μέρους και των χιλιάδων συνταξιούχων, όταν 

υπαινίσσονται κάποιοι με τις τοποθετήσεις τους ότι μπορεί ο οποιοσδήποτε 

συνταξιούχος να εξαγοραστεί ενόψει των προεδρικών εκλογών για £100.  Η δική μου η 

μάνα, η κ. Ουρανία, που είναι απ’ αυτά τα άτομα που παίρνουν χαμηλές συντάξεις, σας 

λέω, όπως και χιλιάδες άλλοι, ότι ούτε με £100 ούτε με £300 θα αλλάξει την άποψή της 

για τις προεδρικές εκλογές.  Όταν κάποιοι από τους νυν και τέως και μέλλοντες 

αντιπολιτευόμενους περνούν αυτή την αντίληψη, ότι η οποιαδήποτε κυβέρνηση μπορεί 

την όποια Ουρανία ή Μαρία ή Ντίνα ή δεν ξέρω ποια καλή κυρία ή κύριο να τους 

εξαγοράσει με £100 -και το περνούν αυτό ως νοοτροπία και ως αντίληψη και ως 

πολιτικό λόγο- πρέπει να καταλάβουν τι ζημιά κάνουν.  Ο στόχος μας δεν είναι να 

κερδίσουμε τις επόμενες εκλογές.  Έπρεπε να είναι να δημιουργούμε κουλτούρα για τις 
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επόμενες γενεές.  Και άμα καλλιεργούμε την κουλτούρα ότι, ξέρετε, οποιοσδήποτε 

κυβερνών, σ’ οποιοδήποτε χρονικό σημείο, ιδιαίτερα κοντά στις εκλογές, κάνει παροχές, 

επειδή έχει τη δυνατότητα και αφού τον είχαμε καλέσει όλοι εμείς, όλα τα κόμματα, να 

κάνει αυτές τις παροχές, το να λέμε ότι αυτό το κάνει, γιατί θα εξαγοράσει κάποιους, 

αυτοί οι κάποιοι προσβάλλονται από αυτό, αγαπητοί φίλοι και φίλες.  Αυτοί οι κάποιοι 

θεωρούνται απ’ αυτούς που λένε αυτή την επιχειρηματολογία ότι είναι χαμηλού 

πολιτικού και κοινωνικού επιπέδου.  Αν δεν το καταλαβαίνετε, νομίζω ότι έχετε μειωμένη 

πολιτική ενόραση, όχι οπτική.  Η οπτική σας φτάνει ως τις επόμενες προεδρικές 

εκλογές. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή και από τη δική μας πλευρά έχουμε πει κάποια πράγματα 

για τη σκοπιμότητα αυτών των εξαγγελιών αυτές τις ημέρες, δε δεχόμαστε αυτούς τους 

χαρακτηρισμούς και τα επίθετα που δόθηκαν σε όσους δεν υποστηρίζουν την 

υποψηφιότητα Τάσσου Παπαδόπουλου.  Και θίγει το σύνολο του πολιτικού κόσμου 

αυτό το πράγμα.  Εκείνο το οποίο θα έπρεπε να ψέξει ο ομιλητής δεν είναι το ότι ο 

συνταξιούχος θα “γαργαληθεί” με το ποσό που θα του δοθεί.  Είναι τη σκέψη και τη 

σκοπιμότητα που έπρεπε να ψέξει εκείνου που έχει κάνει αυτή τη δεδομένη στιγμή αυτό 

το πράγμα. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Υποτιμάτε και τον Πρόεδρο και το λαό, δυστυχώς. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω είναι άδικη η παρέμβαση.  Εγώ δεν έκανα καμία 

προσωπική παρέμβαση· σε κανένα δε μίλησα· ούτε καν μίλησα για υποψήφιο.  Τώρα, 

αν κάποιοι μουγιάζονται, άλλη ιστορία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, μιλήσατε για μειωμένη οπτική ενόραση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είπα κόμματος;  Είπα βουλευτή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο νοών νοείτω. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Α, ο νοών νοείτω.  Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν πάση περιπτώσει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, το λόγο έχει η κ. Μαρία Κυριακού. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι η τελευταία, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι η τελευταία ομιλήτρια. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόση ώρα έχει, κύριε Πρόεδρε; 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 ∆ύο λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει εξήντα λεπτά η κ. Κυριακού.  

(Γέλια) 

 Το κόμμα της, λέω.  Έχει δικαίωμα να μιλά εξήντα λεπτά. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πρέπει να αφαιρέσετε το χρόνο που μίλησε κάποιος από το κόμμα της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η Μαρία είμαι σίγουρος ότι θα είναι σύντομη. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Μάλιστα. 

 Απλώς θέλω να περάσω μερικά μηνύματα, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι.  

 Ακούμε συνέχεια τις τελευταίες μέρες να λέει αυτή η κυβέρνηση ότι δίνει, δίνει, 

δίνει και εμείς δε δώσαμε και εσείς δε δώσατε και εμείς δώσαμε.  Νομίζω...  ∆εν ξέρω τι 

πολιτικός λόγος είναι αυτός, τι επίπεδο είναι, αν είναι επιφανειακός, αν έχει βάθος, αν 

έχει σχεδιασμό, αν έχει προγραμματισμό, για να είμαστε έτοιμοι για τη δύσκολη μέρα 

όσον αφορά τις κοινωνικές παροχές στους συνανθρώπους μας.  Επειδή έχω ξαναπεί 

ότι αυτή η κυβέρνηση έχει μνήμη χρυσόψαρου, θα ήθελα, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας 

θυμίσω -γιατί φαίνεται ότι ξεχάσατε- ότι το 2002 ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 

προγραμμάτισε και προέβλεψε την ακρίβια και την αύξηση στους φόρους 

προστιθέμενης αξίας και φόρων κατανάλωσης και ψηφίστηκε σε νόμο από εσάς, απ’  

αυτή τη Βουλή, με πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, το Ταμείο Κοινωνικής 
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Συνοχής, ούτως ώστε να μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε αυτή τη δύσκολη μέρα που 

βρισκόμαστε σήμερα.  Το ταμείο αυτό δημιουργήθηκε από το 2003, ξεκίνησε η 

νομοθεσία την 1η Ιανουαρίου και με τις εισφορές των εργοδοτών, δύο τοις εκατό πάνω 

στο μισθό των υπαλλήλων τους, έχει σήμερα μαζέψει το ποσό των £283 εκατομ. 

περίπου, το οποίο βρίσκεται σ’  αυτό το Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής. 

 Τι έγιναν αυτά τα λεφτά, αγαπητοί συνάδελφοι;  Πού είναι λεφτά τα οποία το 

κράτος έχει υποχρέωση να δώσει πίσω στον πολίτη, για να ζήσει καλύτερα, για να 

ανεβεί το βιοτικό του επίπεδο;  Πού τα έχετε ξεχάσει;  Είναι μέσα στους 

προϋπολογισμούς.  Είναι φανερό ότι η διακυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

προέβλεψε έγκαιρα την ακρίβια και έλαβε μέτρα, ώστε να μπορεί το κράτος να 

προσφέρει σήμερα κοινωνικές παροχές σε αντιστάθμισμα των οποιωνδήποτε 

αυξήσεων, διατηρώντας με αυτό τον τρόπο ψηλά το βιοτικό επίπεδο του κυπριακού 

λαού.  Το ταμείο αυτό δεν έχουμε ακούσει πώς χρησιμοποιήθηκε αυτά τα πέντε χρόνια 

και τώρα που αρχίσαμε να νιώθουμε ασφυκτικά την ακρίβια μάς έχουν παρουσιάσει 

πρόγραμμα πακέτο ότι με £30 εκατομ. θα γίνει μια μελέτη από κάποιο συμβούλιο, για 

να δούμε ποιοι είναι αυτοί που χρειάζονται χρήματα, για να μπορέσουμε να τους 

δώσουμε κάποιες κοινωνικές παροχές. 

 Μας εξήγγειλε χθες η κυβέρνηση ότι θα μας δώσει κοινωνικές παροχές ύψους £74 

εκατομ. εβδομήντα τέσσερις ημέρες πριν από τις εκλογές.  ∆εν ξέρω αν είναι τυχαίοι οι 

αριθμοί, πάντως είναι τέλειος ο σχεδιασμός £74 εκατομ. σε εβδομήντα τέσσερις μέρες!  

Ταυτόχρονα, η κυβέρνηση ανακοίνωσε αυτή την προικοδότηση που έχω αναφέρει, για 

να γίνει μια μελέτη να δούμε πού χρειαζόμαστε λεφτά.  Ενώ ζητούμε και είμαστε σε 

θέση να δώσουμε αξιοπρεπείς συντάξεις στους συνταξιούχους μας, με τις χθεσινές 

εξαγγελίες προτείνεται ένα εφάπαξ ποσό, για να περάσουμε όπως-όπως τις γιορτές -

ελπίζω να το δώσουμε- προς το παρόν και όπως βλέπουμε.  Μετά να δούμε τι θα 
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κάνουμε.  Αυτά είναι μέτρα μίας χρήσεως, μέτρα αναχρονιστικά, τα οποία δε λύνουν το 

πρόβλημα.  Ενώ η νομοθεσία του Ιουλίου του 2002 για το Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής 

προέβλεπε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο θα έπρεπε να εγκρίνει κανονισμούς, ούτως 

ώστε να λυθούν προβλήματα που εκκρεμούσαν σ’  αυτό το ταμείο, ακόμη δεν έχουμε 

δει τίποτε απ’  αυτό το ταμείο. 

 Σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές στατιστικές, η Κύπρος είναι η τελευταία ευρωπαϊκή 

χώρα σε κοινωνικές παροχές.  Έχουμε το χειρότερο κοινωνικό πρόσωπο στην 

Ευρώπη, ενώ η διακυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είχε έγκαιρα προβλέψει 

τη δημιουργία Ταμείου Κοινωνικής Συνοχής από το 2002, ώστε ο Κύπριος πολίτης να 

μη νιώσει τις επικείμενες αυξήσεις στο φόρο προστιθέμενης αξίας και στους φόρους 

κατανάλωσης. 

 Χθες, ενώ πετύχαμε αναστολή της περαιτέρω αύξησης του φόρου προστιθέμενης 

αξίας, μας ανακοινώθηκαν οι κοινωνικές παροχές, για να γιορτάσουμε το γεγονός ότι δε 

θα πληρώσουμε ΦΠΑ.  Ανεξάρτητα από τη λογική της παραχώρησης των ελάχιστων 

εφάπαξ παροχών, οι βασικές συντάξεις φτώχιας παραμένουν, αγαπητοί συνάδελφοι, 

χωρίς κανένα σχεδιασμό, χωρίς προτάσεις για μόνιμη αύξηση των χαμηλών συντάξεων, 

ώστε να δώσουμε αξιοπρέπεια στους συμπολίτες μας της τρίτης ηλικίας. 

 Η φιλοσοφία του εφάπαξ ποσού είναι αναχρονιστική, καθαρά προεκλογική, ώστε 

να μένει ο λαός με την ελπίδα ότι κάποτε θα πάρει και μια μόνιμη αυξημένη σύνταξη.  

Από τις ευρωπαϊκές έρευνες φαίνεται ότι στην ευρωπαϊκή Κύπρο κοινωνικά υστερούμε, 

αλλά, ταυτόχρονα, δε λαμβάνουμε και μέτρα, ώστε να σώσουμε το Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων με σωστούς σχεδιασμούς και τερματισμό της εκμετάλλευσης των 

εισοδημάτων του από την κυβέρνηση και με τη φορολόγηση των τόκων.  Η πρόσφατη 

μελέτη του Υπουργείου Οικονομικών έχει επιβεβαιώσει ότι η Κύπρος είναι η πιο ακριβή 

χώρα στα απαραίτητα καθημερινής ανάγκης προϊόντα.  Ακόμη και ο ∆ιοικητής της 
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Κεντρικής Τράπεζας μας χτυπά το καμπανάκι για το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

και την ακρίβια.  Αν δε χτυπήσουμε, λέει, τον πληθωρισμό, θα ακριβύνουν τα κυπριακά 

προϊόντα, θα απομονωθούμε από την Ευρώπη, θα μειωθούν οι θέσεις εργασίας. 

 Για να μπορέσουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, να εξασφαλίσουμε αξιοπρεπή γηρατειά 

με αξιοπρεπείς συντάξεις, θα πρέπει να γίνει επανασχεδιασμός του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, να εφαρμοστεί το Γενικό Σύστημα Υγείας και να 

αξιοποιήσουμε επιτέλους το Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής που ψηφίστηκε επί 

διακυβέρνησης ∆ημοκρατικού Συναγερμού, το οποίο έγκαιρα προβλέπει, ούτως ώστε 

να διασφαλίσει την αξιοπρεπή ακριβώς σύνταξη και κοινωνικές παροχές εκεί όπου 

χρειάζονται.  Ακόμη μια φορά αποδεικνύεται ότι οι έγκαιροι οικονομικοί σχεδιασμοί του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι αυτοί που διατήρησαν την οικονομία σε γερές βάσεις, 

ώστε να μπορεί σήμερα το κοινωνικό κράτος να στηρίζει τους πολίτες διαχρονικά με 

αξιοπρεπείς συντάξεις και όχι με αναχρονιστικές εφάπαξ παροχές μίας χρήσεως, όπως 

γίνεται καθαρά σήμερα -προεκλογικά εγώ επιμένω ότι γίνεται- από την απερχόμενη 

κυβέρνηση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακού. 

 Ήμουν σίγουρος πως θα ήσασταν σύντομη και πράγματι ήσασταν πολύ σύντομη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 

της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 13 

∆εκεμβρίου 2007, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:                            

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 



 129

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.161-2007) 

 2.  O περί των Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών 

∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περί του 

Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με την Άσκηση του 

Έργου τους Νόμος του 2005. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.036.2005) 

 3.  Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 

Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση 

και ∆ήμευση των Προϊόντων του Εγκλήματος και τη 

Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.157-2007) 

 4.  Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 

(∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.139-2007) 

 5.  Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2003.  

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.023.2003) 

 6.  Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού 

Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
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2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.090-2007) 

 7.  Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση ∆ιευθυντή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.091-2007) 

 8.  Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.041-2007) 

 9.  Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.291-2007) 

 10.  Ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.292-2007) 

 11.  Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές 

Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη 

Αγορά) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.252-2007) 

 12.  Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 

Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.254-2007) 

 13.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 

2008 Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.198-2007) 

 14.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.204-2007) 

 15.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.209-2007) 

 16.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2008 Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.234-2007) 

 17.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 

Εκθέσεων του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.258-2007) 

 18.  Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.231-2007) 

 19.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.232-2007) 

 20.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 

Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2008 Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.256-2007) 
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 21.  Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 

Οργανισμού Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.265-2007) 

 22.  Ο περί  Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 

Πετρελαιοειδών του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.249-2007) 

 23.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 

∆ανείων του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.208-2007) 

 24.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2008 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.248-2007) 

 25.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 

Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.235-2007) 

 26.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.233-2007) 

 27.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 

του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.276-2007) 
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 28.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.277-2007) 

 29.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 

Ενέργειας Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.280-2007) 

 30.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.282-2007) 

 31.  Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 

Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 

Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2008 Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.284-2007) 

 32.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.286-2007) 

 33.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.264-2007) 

 34.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Σχέδιο 

Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου και σε 
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Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 

της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.105-2007) 

 35.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Ασφάλισης Υγείας του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.247-2007) 

 36.  Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 

Συμβουλίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.278-2007) 

 37.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 

Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2008 Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.270-2007) 

 38.  Ο περί Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 

Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες 

∆ραστηριότητες Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.196-2007) 

 39.  Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.274-2007) 

 40.  Ο περί της Αναγνώρισης και Εκτέλεσης 

Αποφάσεων Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης οι οποίες Επιβάλλουν Χρηματικές Ποινές 

Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.214-2007) 

 41.  Ο περί ∆ιατήρησης Τηλεπικοινωνιακών ∆εδομένων 

με Σκοπό τη ∆ιερεύνηση Σοβαρών Ποινικών 

Αδικημάτων Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.201-2007) 

 42.  Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - 

Θέσεις Ταχυδρομικού Λειτουργού και 

Ταχυδρομικού ∆ιανομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.089-2007) 

 43.  Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση 

Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Γενικός Νοσηλευτικός 

Κλάδος - Θέση Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.096-2007) 

 44.  Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 

Θέση Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.114-2007) 

 45.  Οι περί Ταμείου Συντάξεως ∆ικηγόρων (Τέλη) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.142-2007) 

 46.  Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Πρώτου 
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Λογιστή, Ανώτερου Λογιστή, Λογιστή, Ανώτερου 

Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου, Λειτουργού 

Γενικού Λογιστηρίου Α΄, Λειτουργού Γενικού 

Λογιστηρίου, Ανώτερου Επιθεωρητή Λογαριασμών, 

Επιθεωρητή Λογαριασμών και Βοηθού Λογιστικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.144-2007) 

 47.  Οι περί Κατάργησης Ορισμένων περί Τροφίμων 

Κανονισμών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.099-2007) 

 48.  Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας 

(∆ωρεά, Προμήθεια, Έλεγχος, Επεξεργασία, 

Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) 

Ανθρώπινων Ιστών και Κυττάρων Νόμος του 2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.197.2006) 

 49.  Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.244-2007) 

 50.  Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.242-2007) 

 51.  Ο περί Σιδηροδρομικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 

Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.243-2007) 

 52.  Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.147-2007) 

 53.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 

Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.260-2007) 

 54.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.257-2007) 

 55.  Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 

Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.259-2007) 

 56.  Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 

Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2006.  

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.017.2006) 

 57.  Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.089-2007) 

 58.  Ο περί της Περιβαλλοντικής Ευθύνης όσον αφορά 

την Πρόληψη και την Αποκατάσταση 

Περιβαλλοντικής Ζημιάς Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.126-2007) 
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 59.  Ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 

του Όζοντος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.272-2007) 

 60.  Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 

του Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με 

Ελεγχόμενες Ουσίες και Εξοπλισμό) Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.138-2007) 

 61.  Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 

του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.139-2007) 

 62.  Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 

(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.122-2007) 

 63.  Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 

στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 

Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.162-2007) 

 64.  Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.119-2007) 

 65.  Οι περί Αποχετεύσεων Αθηαίνου Κανονισμοί του 

2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.120-2007) 

 66.  Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.

(Αρ. Φακ. 23.01.048.197-2007) 

 67.  Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 

Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.144-2007) 

 68.  Ο περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα Γεωργικά 

Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.221-2007) 

 69.  Οι περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα Γεωργικά 

Προϊόντα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.113-2007) 

 70.  Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 

και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.255-2007) 

 71.  Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού 

Σχεδιασμού Προϊόντων που Καταναλώνουν 

Ενέργεια Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.268-2007) 

 72.  Ο περί της Θερμικής Μόνωσης των Συστημάτων 

∆ιανομής και Αποθήκευσης Θερμαντικού Ρευστού 

και Ζεστού Νερού Οικιακής Χρήσης Καταργητικός 

Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.269-2007) 

 73.  Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού 

Σχεδιασμού Προϊόντων που Καταναλώνουν 

Ενέργεια (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού 

Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.127-2007)  

 74.  Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού 

Σχεδιασμού Προϊόντων που Καταναλώνουν 

Ενέργεια (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες 

και Συνδυασμοί τους) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.128-2007) 

 75.  Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού 

Σχεδιασμού Προϊόντων που Καταναλώνουν 

Ενέργεια (Στραγγαλιστικά Πηνία που Προορίζονται 

για τους Λαμπτήρες Φθορισμού) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.129-2007) 

 76.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 

πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 

(Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με 

Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) Καταργητικοί Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.130-2007) 

 77.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
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πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 

(Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες και 

Συνδυασμοί τους) Καταργητικοί Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.131-2007) 

 78.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 

πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 

(Στραγγαλιστικά Πηνία που Προορίζονται για τους 

Λαμπτήρες Φθορισμού) Καταργητικοί Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.132-2007) 

 79.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.110-2007) 

 80.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.281-2007) 

 81.  Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.279-2007) 

 82.  Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.048.004-2007) 

 83.  Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών 
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και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.136-2007) 

 84.  Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στους 

Τομείς της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής 

Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας 

της Αρμενίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.217-2007) 

 85.  Ο περί της Τεχνικής Συμφωνίας μεταξύ του 

Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της 

Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άμυνας της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής 

Άμυνας της Ελληνικής ∆ημοκρατίας και του 

Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της 

Ρουμανίας για τη δημιουργία ενός Πολυεθνικού 

Συγκροτήματος Μάχης της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

με την Ελληνική ∆ημοκρατία ως κράτος πλαίσιο και 

τη συμμετοχή της Βουλγαρίας, της Κύπρου και της 

Ρουμανίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.230-2007) 

 86.  Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 

Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του 

χωριού Σούνι-Ζανατζιά (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.107-2007) 

 87.  Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του 

Σταθμού Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και 

Βιομηχανικών Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά (Τέλη 

Απόρριψης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.115-2007) 

 88.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Γνωστοποίηση Επαγγελματικών Ασθενειών) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.108-2007) 

 89.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 

(Γνωστοποίηση Ατυχημάτων και Επικίνδυνων 

Συμβάντων) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.109-2007) 

 90.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων 

Μελών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007) 

 91.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 

Ύλες Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.048.121-2007) 

 92.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 

Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.123-2007) 

 93.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007) 

 94.  Οι περί ∆ικηγόρων (Πειθαρχική ∆ιαδικασία) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.126-2007) 

 95.  Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 

(Γενικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.133-2007) 

 96.  Οι περί Αστυνομίας (Μέλη Πυροσβεστικής 

Υπηρεσίας εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) 

(Προαγωγές) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.134-2007) 

 97.  Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 

(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.135-2007) 

 98.  Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 

(Ειδικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.136-2007) 

 99.  Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 

(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.137-2007) 

 100. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση 
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και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

 101. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.086-2007) 

 102. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

 103. Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών στα Τρόφιμα 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.053-2007) 

 104. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

 105. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 

Οικονομικών Πόρων Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

 106. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 

και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

 107. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
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(Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.027/2007) 

 108. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 

(Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, 

Καθήκοντα και Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

 109. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο 

Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

 110. Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.040-2007) 

 111. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 

Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.114.2006) 

 112. Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση 

Μετεωρολογικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.092-2007) 

 113. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 

Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.002-2007) 

 114. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 

∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

 115. Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Αγρίων 

Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης και 

Εκπαίδευσης Κυνηγών) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.032-2007) 

 116. Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού Ωρομίσθιου 

Προσωπικού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007) 

 117. Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 

Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.140-2007) 

 118. Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.141-2007) 

 119. Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό Συμβούλιο) (Τέλη) 

Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.143-2007) 

 120. Οι περί ∆ιαιτητικών Τροφίμων για Ειδικούς 

Ιατρικούς Σκοπούς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.145-2007) 

 121. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 

2) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.146-2007) 

 122. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

 123. Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα Τρόφιμα 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.103-2007) 

 124. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 

πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο 

του 2008. 

(Αρ. Φακ. 10.04.004-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων 

πάνω από το όριο της φτώχιας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Γιαννάκη Ομήρου). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 2.  «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις 
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νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση».  

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Φειδία Σαρίκα). 

(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 3.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  

την πολιτεία και την κοινωνία». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 4.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 

άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 

προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 

Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 

Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 

Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 

εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 

∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 

μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 

(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 5.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 

αντιμετώπισης του καπνίσματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Γιώργου Περδίκη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  

«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 

τροποποιημένους οργανισμούς». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 

(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα 

που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 

προβλήματα επαναπατριζομένων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  

(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 

Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 

Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 

πολιτικής». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
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Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 

(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 9.  «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 

τουρισμού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 

(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 

ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 

Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 

παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 

και Πανίκκου Σταυριανού). 

(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 

Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 

Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 

θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 

διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 

υλικού μέσω του διαδικτύου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 

και Πανίκκου Σταυριανού). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 

Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Οι πληροφορίες που εμπλέκουν την 

Κύπρο σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης προς διαλεύκανση των 

καταγγελιών και αποκατάσταση του καλού 

ονόματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή  κ. Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.04.371.2006) 

 13.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται: «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 

κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 

προσωπικών δεδομένων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 

(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 [Στις 11 ∆εκεμβρίου 2007 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 

στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 13 ∆εκεμβρίου 2007, 

στις 4.00 το απόγευμα, προστίθενται τα ακόλουθα θέματα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  O περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
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Αγροτικών Πληρωμών του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.294-2007) 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.295-2007) 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορείου Ειδήσεων του 2008 Νόμος του 2007.

(Αρ. Φακ. 23.01.048.297-2007) 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.298-2007) 

 5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.299-2007) 

 6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για 

Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης 

Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 

Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.300-2007) 

 7.  Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά του 

∆ήμου) (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.245-2007) 
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 8.  Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 

∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά του 

Κράτους) (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.246-2007) 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2008 Νόμος του 

2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.296-2007)]. 

 Στο σημείο αυτό σας πληροφορώ ότι η κ. Ελένη Θεοχάρους ζητά εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού την εγγραφή στο Κεφάλαιο 

Τέταρτο του ακόλουθου θέματος:  «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 

 Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι γραμμένο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν είναι γραμμένο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να ελεγχθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ελεγχθεί.  Αν δεν είναι εγγεγραμμένο το θέμα, να εγγραφεί στο Κεφάλαιο 

Τέταρτο. 

         Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος 

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ευαγόρου Σταύρος Παπακώστας Κώστας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Περδίκης Γιώργος 

Θεοχάρους Ελένη Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Καρογιάν Μάριος  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και κήρυξη ως επείγοντος του νομοσχεδίου 

«Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007». 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007», οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Περδίκη και 

Νίκου Κατσουρίδη και έγκρισή τους. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς 

Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου 

Λατσιών (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 

Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας για το έτος 2008 Νόμος του 

2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς 

∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που Προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οδικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 

Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύστασης Ευρωπαϊκών Επιτροπών 

Επιχειρήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 
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11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2008 Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Κρατικών Εκθέσεων (Σχέδιο 

Σύνταξης και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους της Αρχής και Εξαρτωμένους τους 

(Παρόμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης)) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 

8) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 5). 

14. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Πιστοποιητικό ασθενείας παιδιών ως άδεια ασθενείας των εκπαιδευτικών γονιών 

τους - Κατάλογος προσφύγων που δικαιούνται στέγαση σε κυβερνητικούς 

οικισμούς - Αυξημένα έξοδα των οικογενειών με τρίδυμα - Αποκλεισμός εταιρείας 

υπεραστικών λεωφορείων από το σχέδιο επιδότησης των περιφερειακών 

εταιρειών λεωφορείων - Αίτημα για δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στη 

Χρυσοχού - Αίτημα της Χρυσοχούς για διαχωρισμό οικοπέδων για τους 

πρόσφυγες που κατοικούν σε τουρκοκυπριακή γη - Αίτημα για καθαρισμό της 

κοίτης του ποταμού στην κοινότητα Γουδιού - Αίτημα για καταβολή του κονδυλίου 

για αναστήλωση των βρυσών στο Γουδί - Αίτημα για συντήρηση του πολιτιστικού 

κέντρου της κοινότητας Νατάς - Η μεταφορά των κατοίκων της Αγίας Μαρίνας 

Κελοκεδάρων στην πόλη της Πάφου με αγροτικό λεωφορείο - Πρόβλημα διανομής 

του ταχυδρομείου στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων - Η επέκταση της 

οικιστικής ζώνης στην κοινότητα Ελεδιό - Αίτημα της κοινότητας Νατάς για 

κατασκευή βελτιωτικών έργων στο κοιμητήριο - Αίτημα της κοινότητας Νατάς για 

επέκταση των πολεοδομικών ζωνών - Ανέγερση κοινοτικών αποχωρητηρίων στη 

Νατά - Ανακατασκευή παλιού κοινοτικού κτιρίου στη Νατά - Συντήρηση του 
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∆ημοτικού Σχολείου Νατάς - Κατασκευή κυρτωμάτων και πεζοδρομίων στην 

κοινότητα Νατάς - Αίτημα για κατεδάφιση ετοιμόρροπης οικοδομής στην κοινότητα 

Αξύλου - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην κοινότητα Ελεδιό - 

Πρόγραμμα αντικατάστασης αμιάντου από στέγες στις κοινότητες Ελεδιό και 

Αξύλου - Παραχώρηση τουρκοκυπριακού τεμαχίου στην κοινότητα Ελεδιό για 

δημιουργία γηπέδου - Συντήρηση δρόμου στην Αγία Μαρίνα Κελοκεδάρων - 

∆ημιουργία ζωνών πυροπροστασίας στην Αγία Μαρίνα Κελοκεδάρων - 

Βεβαιώσεις παραγωγής προϊόντων Ελληνοκυπρίων εγκλωβισμένων - 

Προγράμματα για την κοινωνική αποκατάσταση ατόμων που λαμβάνουν δημόσιο 

βοήθημα - Η λειτουργία του Κέντρου Οικογενειακής Καθοδήγησης Λευκωσίας.  

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Οι χαμηλές επιδόσεις στο μάθημα των νέων ελληνικών στις παγκύπριες εξετάσεις 

- Αποχετευτικό σύστημα στην Πόλη Χρυσοχούς - Τα θέατρα Σχεδίου Β΄ και τα 

κριτήρια επιχορηγήσεων του ΘΟΚ - Οι σχεδιασμοί της κυβέρνησης σε σχέση με το 

μέλλον του ΑΤΙ - Κατάργηση του 356 ΤΟ της Πόλης Χρυσοχούς.  

16. Αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Ομήρου, Π. Κυρίτσης, Κ. Χατζηγιάννη, Α. Αντωνίου, 

Ρ. Ερωτοκρίτου, Ά. Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Α. Γεωργίου, Γ. Περδίκης, Μ. 

Κυριακού) για το θέμα «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων πάνω από το 

όριο της φτώχιας». 

17. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της 

τοπικής αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού πλαισίου που διέπει τη 

λειτουργία της», έπειτα από εισήγηση της κ. Ελένης Θεοχάρους εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 13ης ∆εκεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης: 4.20 μ.μ.) 

(Αρ. 11) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, 
να αναφέρω ότι όλα τα κόμματα έχουν εκφράσει την παράκληση να προβούν σε 
σύντομες δηλώσεις τριών λεπτών, με την ευκαιρία της υπογραφής της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τους αρχηγούς των 
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ο κ. Περδίκης απουσιάζει;   

 Θα δώσω το λόγο στον κ. Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα εκφράζει την ικανοποίησή του για την ψήφιση της 
συνθήκης.  Η Κύπρος ήταν από τις πρώτες χώρες που ψήφισαν τη συνθήκη και 
σίγουρα θα είναι και από τις πρώτες χώρες που θα ψηφίσουν τη Μεταρρυθμιστική 
Συνθήκη, γιατί πιστεύουμε στην εμβάθυνση της Ευρώπης.  Η συνθήκη αυτή ήταν 
αναγκαία και για την καλύτερη λειτουργία των είκοσι εφτά, είκοσι εννέα χωρών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, για λόγους δηλαδή καθαρά λειτουργικούς.  Θεωρούμε πολύ 
σημαντικό το γεγονός ότι συμπεριλαμβάνεται ο Χάρτης των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων.  Είναι μια πολύ σημαντική εξέλιξη που όλοι μας σ’ ολόκληρη την 
Ευρώπη πρέπει να σεβαστούμε, αλλά και να ζητήσουμε την υλοποίησή της.  Φυσικά, 
ειδικά εμείς εδώ στην Κύπρο θα πρέπει να θεωρούμε ότι οποιαδήποτε λύση του 
Κυπριακού θα πρέπει να περιλαμβάνει το σεβασμό όλων των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, αφού θα είναι τώρα και στο λεγόμενο Σύνταγμα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.   
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 Χρειάζεται φυσικά -και αυτό θα πρέπει να το κάνουμε, όταν θα έρθει η ώρα της 
ψήφισης της συνθήκης και από τη Βουλή- ένας βαθύς διάλογος με την κοινωνία, ένας 
διάλογος στη Βουλή, γιατί η ενημέρωση του πολίτη είναι υποχρέωσή μας.  Χρειάζεται 
ο πολίτης σεβασμό και να γνωρίζει το νέο περιβάλλον στο οποίο θα λειτουργεί η 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Γι’ αυτό θεωρώ ότι, ως Βουλή, έχουμε ιδιαίτερη ευθύνη, όταν θα 
έρθει η ώρα, να ενημερώσουμε το λαό γι’ αυτή τη συνθήκη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη.   

 Παρακαλώ, ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι πράγματι σήμερα μια ιστορική μέρα για ολόκληρη την Ευρώπη, αφού στη 
Λισαβόνα οι αρχηγοί κρατών των είκοσι εφτά χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
έχουν επικυρώσει, έχουν συνυπογράψει το κείμενο της νέας Συνταγματικής Συνθήκης, 
που θέτει τέρμα σε μια παρατεταμένη αβεβαιότητα για το θεσμικό μέλλον της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτή η νέα συνθήκη, χωρίς να καλύπτει πλήρως τις 
προσδοκίες και τις φιλοδοξίες εκείνων των χωρών που χαρακτηρίζονται από 
προχωρημένη ευρωπαϊκή κοινοτική αντίληψη, είναι ωστόσο ένα σταθερό βάθρο, ένα 
σταθερό βήμα προς τα εμπρός, για να μπορέσει να κινηθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση 
αποφασιστικά και προς την κατεύθυνση της εμβάθυνσης και προς την κατεύθυνση της 
περαιτέρω διεύρυνσης.  Στη νέα συνθήκη προβλέπονται σταθερή προεδρία του 
Συμβουλίου, διάρκειας δυόμισι χρόνων, Υπουργός Εξωτερικών, Αρχηγός της 
Ευρωπαϊκής Κοινοτικής ∆ιπλωματίας.   Επίσης, κάτι πολύ σημαντικό, πέραν της 
αναβάθμισης του ρόλου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, είναι ότι ενισχύεται η αρχή 
της δημοκρατικής νομιμότητας, αφού εισάγεται η αρχή της λαϊκής πρωτοβουλίας.   

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα είναι υποχρεωμένη να υποβάλλει προς το 
Συμβούλιο συγκεκριμένες προτάσεις, εφόσον αυτό ζητηθεί από 1 000 000 
Ευρωπαίους πολίτες, ανεξαρτήτως υπηκοότητας.  Άρα, ως ένα βαθμό αντιμετωπίζεται 
και το πρόβλημα του ότι τα ευρωπαϊκά συλλογικά θεσμικά όργανα θεωρούνται 
απόμακρα από τους λαούς και από τις ευρωπαϊκές κοινωνίες.  Σημαντικός επίσης 
είναι ο Χάρτης των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων, ο οποίος, παρ’ όλο που δε θα αποτελεί 
ακριβώς μέρος της νέας Συνταγματικής Συνθήκης, θα αποτελεί ωστόσο σημείο 
αναφοράς και θα είναι δεσμευτικός.   

 Θέλω, εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, να χαιρετίσω τη 
σημερινή ιστορική πράξη της επικύρωσης από τους είκοσι εφτά και να δηλώσω την 
ετοιμότητά μας σ’ αυτό το σώμα, στη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, να προχωρήσουμε στην αναγκαία επικύρωση, όταν η εκτελεστική 
εξουσία θα είναι έτοιμη να καταθέσει το ολοκληρωμένο κείμενο της νέας 
Συνταγματικής Συνθήκης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου.   

 Παρακαλώ, ο κ. Αγγελίδης. 

A. AΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρεί τη σημερινή μέρα ως έναν πολύ μεγάλο σταθμό 
στην πορεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και για τους θεσμούς που αυτή η ένωση 
κρατών οφείλει να διαμορφώσει πληρέστερα, ώστε να ικανοποιεί και τις επιθυμίες των 
λαών της Ευρώπης.  Το αν θα είναι ιστορική ή όχι θα εξαρτηθεί από την πορεία που 
θα έχει μέσα από τις ίδιες τις εθνικές νομοθεσίες των είκοσι εφτά χωρών.  Απλώς 
εμείς, από τη δική μας την πλευρά, δηλώνουμε καθαρά ότι χαιρετίζουμε αυτή την 
υπογραφή σήμερα της Συμφωνίας της Λισαβόνας και από δικής μας πλευράς θα 
κάνουμε ό,τι μπορούμε, ως νομοθετικό σώμα -και συμμετέχοντες σ’ αυτό- για να 
επικυρωθεί, όταν φθάσει ενώπιόν μας το αναγκαίο νομοσχέδιο.   

 Πιστεύουμε ότι το κυριότερο κομμάτι από αυτή τη συμφωνία είναι εκείνο που 
έχει αναφερθεί ήδη, ο Χάρτης δηλαδή των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και η επιπλέον 
δικαιοδοσία την οποία αποκτά το ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.  Μέσα 
από αυτή τη συνθήκη νομίζω ότι μπορούμε να τονίσουμε από τώρα ότι διατηρούμε 
αμείωτη την ελπίδα, ως πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ζούμε στον τόπο τούτο, 
τον παράνομα διαιρεμένο, ότι θα έχουμε κι εμείς, μαζί με όλους τους άλλους 
Ευρωπαίους πολίτες, ένα ίσο και κοινό ευρωπαϊκό μέλλον.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη.   

 Ο κ. Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα οι αρχηγοί κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπόγραψαν το τελικό 
κείμενο της Συνθήκης της Λισαβόνας.  Πρόκειται για ένα σημαντικότατο και ιστορικό 
γεγονός με πολλαπλή πολιτική σημασία.  Η πράξη αυτή αποτελεί το κορυφαίο 
ορόσημο στην πενηντάχρονη πορεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αποτελεί πράξη 
συνέχειας, αλλά και συνέπειας μιας πραγματικής ιστορικής ευρωπαϊκής πορείας.  Η 
κατάληξη στη συνθήκη αποτελεί ταυτόχρονα την καλύτερη επιβεβαίωση πως στη 
σημερινή Ευρώπη, μέσω του διαλόγου και του συμβιβασμού, πολιτικά αδιέξοδα που 
φαντάζουν ανυπέρβλητα μπορούν να ξεπεραστούν.  Μας ικανοποιεί ιδιαίτερα το 
γεγονός ότι η συνθήκη αυτή τυγχάνει της στήριξης όλων ανεξαίρετα και των είκοσι 
εφτά κυβερνήσεων.    

 Πάνω απ’ όλα, η σημερινή ημέρα αποτελεί έμπρακτη επιβεβαίωση της κοινής 
πίστης πως η Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί την καλύτερη απάντηση στις προκλήσεις 
του εικοστού πρώτου αιώνα.  Στέλνει το μήνυμα πως στη σημερινή εποχή οι 
διχαστικοί δογματισμοί, αλλά και οι ιδεολογίες που έβλεπαν την ευρωπαϊκή ενοποίηση 
με καχυποψία δεν έχουν πλέον θέση.  Επιβεβαιώνει επίσης την κοινή δέσμευση για 
μια ισχυρή και συγκροτημένη ένωση βασισμένη στις αρχές της επικουρικότητας, αλλά 
και της πολυπολιτισμικότητας.  Μια Ευρώπη των πολιτών, με ακόμη περισσότερη 
δημοκρατία, διαφάνεια και αποτελεσματικότητα στη λειτουργία της, με ενισχυμένη την 
πολιτική συμμετοχή.  Μια Ευρωπαϊκή Ένωση που να μιλά με μία φωνή στα θέματα 
εξωτερικής πολιτικής.  Μια Ευρωπαϊκή Ένωση που να ανταποκρίνεται στη μεγάλη 
πρόκληση της σημερινής παγκοσμιοποίησης, διασφαλίζοντας όμως ταυτόχρονα και 
την κοινωνική αλληλεγγύη, αλλά και το σεβασμό προς το περιβάλλον.    

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σ’ αυτή την ιστορική πορεία των λαών της Ευρώπης έχουμε πλέον την ευκαιρία 
να μετέχουμε ισότιμα και εμείς.  Ίσως σήμερα να πέρασε απαρατήρητο, αλλά σαν 
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σήμερα πριν ακριβώς πέντε χρόνια, στις 13 ∆εκεμβρίου 2002, στην Κοπεγχάγη 
σφραγίστηκε η ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση με 
Πρόεδρο το Γλαύκο Κληρίδη.  Αλλά δεν πρέπει να παραβλέπουμε και τη συμβολή 
όλων των πολιτικών δυνάμεων του τόπου, ολόκληρου του λαού μας, αλλά και των 
εκάστοτε ελληνικών κυβερνήσεων και του πολιτικού κόσμου της Ελλάδος.   

 Τις ευκαιρίες που μας προσφέρει η συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
έχουμε υποχρέωση να τις αξιοποιούμε και πρέπει ταυτόχρονα να στέλνουμε τα 
μηνύματα, τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό, που να επιβεβαιώνουν καθαρά 
και ξεκάθαρα τον ευρωπαϊκό μας προσανατολισμό.  Είναι γι’ αυτό που, κλείνοντας, 
κύριε Πρόεδρε, καταθέτω εκ μέρους της παράταξής μας τη θέση μας για έκτακτη 
συνεδρία του σώματος το συντομότερο δυνατόν, αμέσως μόλις η κυβέρνηση 
καταθέσει τη συνθήκη ενώπιόν μας, για να είναι η Κυπριακή ∆ημοκρατία μια από τις 
πρώτες χώρες που θα επικυρώσουν τη συνθήκη.  Έτσι, θα στείλουμε το μήνυμα ότι η 
Κύπρος επιθυμεί, συμμετέχει και εργάζεται για μια Ευρωπαϊκή Ένωση ακόμα πιο 
αποτελεσματική, λειτουργική και δημοκρατική, μια Ευρωπαϊκή Ένωση με περισσότερη 
συνοχή, με περισσότερη αλληλεγγύη, μια Ευρωπαϊκή Ένωση πιο κοντά στον πολίτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου.   

 Παρακαλώ, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι σταθερή θέση αρχής για την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Aριστερά-
Nέες ∆υνάμεις να τοποθετείται δημόσια και ξεκάθαρα επί όλων των θεμάτων, για να 
γνωρίζει ο λαός.  Αυτή η θέση δε θα μπορούσε να μην ισχύσει για ένα τόσο σοβαρό 
θέμα.  ∆εν έχουμε καμία ένσταση να συζητηθεί εκτενώς το θέμα και να τοποθετηθούν 
τα κόμματα με την ψήφο τους την κατάλληλη ώρα, εκθέτοντας τη θέση τους και 
αιτιολογώντας την.  Θεωρούμε ότι, δεδομένων και των διαδικασιών που 
ακολουθήθηκαν σε επίπεδο θεσμών Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου η συζήτηση μετά την 
απόρριψη της Συνταγματικής Συνθήκης δεν περιέλαβε τους λαούς και τις ανησυχίες 
τους, θα ήταν λάθος, θα ήταν αντιδημοκρατικό το να στερούσαμε εμείς οι ίδιοι τη 
δυνατότητα στον κυπριακό λαό, στους πολίτες να εκφράσουν μέσα από έναν ανοιχτό, 
δημόσιο, κοινωνικό διάλογο τις απόψεις τους.  Τα ίδια τα κόμματα θα μπορούν 
ολοκληρωμένα να εκφράσουν τις θέσεις τους, αφού πρώτα διαβουλευθούμε κατά 
πόσο θα αποφασίσει η ίδια η Βουλή ή θα γίνει μέσα από δημοψήφισμα.  Αυτό 
προϋποθέτει επαρκή χρόνο μελέτης και συζήτηση μέσα στην ίδια την κοινωνία και 
ασφαλώς στη Βουλή.   

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα δεν έχει κανένα πρόβλημα να συζητηθούν σε 
βάθος οι ίδιες οι πρόνοιες της συνθήκης.  Εδώ και πολλά χρόνια μελετούμε και 
γνωρίζουμε σε βάθος τα τεκταινόμενα εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης κι αυτή είναι η 
δύναμή μας.  Εμείς δεν υιοθετούμε ούτε απορρίπτουμε αναντίρρητα και 
απροβλημάτιστα πολιτικές που αφορούν άμεσα τον κυπριακό λαό.  Εκεί και όπου 
υπάρχει η δυνατότητα, δημιουργικά πάντοτε αγωνιζόμαστε, για να βελτιώσουμε θέσεις 
και πολιτικές, με γνώμονα τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των πολιτών.   

 ∆ημιουργούνται ερωτηματικά για τη σπουδή με την οποία κάποιες δυνάμεις 
επιδιώκουν ουσιαστικά την άνευ συζήτησης επικύρωση, προτού δούμε καν το 
επίσημο κείμενο.  Ακόμα και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει προγραμματίσει να 
συζητήσει τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη το Φεβρουάριο.  Εξάλλου, η σπουδή με την 
οποία έγινε η επικύρωση της απορριφθείσας Συνταγματικής Συνθήκης δεν απέδωσε 
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ούτε για την Κύπρο ούτε για την ίδια τη συνθήκη.  Επομένως, δηλώνουμε την 
ετοιμότητά μας να συζητήσουμε δημόσια και να τοποθετηθούμε στο σωστό χρόνο, 
χωρίς να στερούμε στους εαυτούς μας και στο λαό μας το δικαίωμα της σκέψης και 
της θέσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μπαίνουμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο, 
νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες 
εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 

2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης  

 Χρήστος Στυλιανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 9ης Ιουλίου 
και 10ης ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού συνοδευόμενος 
από υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως (αστυνομία), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΙΑΕΚ) και 
του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της βασικής νομοθεσίας 
που διέπει τους αλλοδαπούς με την Οδηγία 2004/114/ΕΚ του Συμβουλίου της 13ης 
∆εκεμβρίου 2004 σχετικά με τις προϋποθέσεις εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών με 
σκοπό τις σπουδές, την ανταλλαγή μαθητών, την άμισθη πρακτική εξάσκηση ή την 
εθελοντική υπηρεσία.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Καθορίζονται οι προϋποθέσεις τις οποίες απαιτείται να πληρεί υπήκοος τρίτης 
χώρας, για να εισέλθει και να διαμείνει στη ∆ημοκρατία ως φοιτητής, μαθητής, 
άμισθος μαθητευόμενος ή εθελοντής, καθώς και οι διαδικασίες που θα 
εφαρμόζονται, για να παραχωρηθούν σ’ αυτόν άδεια εισόδου και άδεια 
διαμονής.   
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2. Καθορίζονται οι περιπτώσεις κατά τις οποίες το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης θα δύναται να ανακαλέσει ή να μην ανανεώσει άδεια διαμονής 
που χορήγησε σε υπήκοο τρίτης χώρας. 

3. Παρέχεται η δυνατότητα σε φοιτητές, εκτός ωραρίου σπουδών, να ασκούν 
έμμισθη δραστηριότητα σε συγκεκριμένους τομείς ή και επαγγέλματα, υπό τους 
όρους και προϋποθέσεις που ισχύουν για τη συγκεκριμένη δραστηριότητα.  
Περαιτέρω, προβλέπεται ότι οι εν λόγω τομείς και επαγγέλματα θα 
καθορίζονται από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με 
απόφασή του, αφού αυτός λάβει υπόψη την κατάσταση της αγοράς εργασίας 
στη ∆ημοκρατία, η οποία θα εκδίδεται κατόπιν διαβούλευσής του με τους 
κοινωνικούς εταίρους. 

4. Καθορίζεται ότι ο ανώτατος εβδομαδιαίος αριθμός ωρών κατά τις οποίες 
επιτρέπεται η απασχόληση φοιτητών δε θα υπερβαίνει τις είκοσι (20) ώρες και 
κατά την καλοκαιρινή περίοδο διακοπής των μαθημάτων, δηλαδή από την 1η 
Ιουλίου μέχρι τη 15η Σεπτεμβρίου, ο ανώτατος εβδομαδιαίος αριθμός ωρών 
καθορίζεται στις τριάντα πέντε (35) ώρες. 

5. Απαγορεύεται η πρόσβαση των φοιτητών στην απασχόληση κατά τον πρώτο 
χρόνο διαμονής τους στη ∆ημοκρατία. 

6. Επιβάλλονται διοικητικές κυρώσεις για παραβάσεις οποιασδήποτε διάταξης του 
προτεινόμενου νόμου σε σχέση με την απασχόληση υπηκόου τρίτης χώρας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, η Οδηγία 2004/114/ΕΚ καθορίζει τις προϋποθέσεις και τις διαδικασίες 
εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών στο έδαφος των κρατών μελών για χρονικό 
διάστημα άνω των τριών μηνών με σκοπό τις σπουδές, την ανταλλαγή μαθητών, την 
άμισθη πρακτική άσκηση ή την εθελοντική εργασία.  Η εν λόγω Οδηγία καθορίζει την 
ερμηνεία των όρων “φοιτητής” και “ίδρυμα”, παρέχοντας τη δυνατότητα στα κράτη 
μέλη να απορρίψουν εισδοχή υπηκόων τρίτων χωρών οι οποίοι δεν προτίθενται να 
παρακολουθήσουν αναγνωρισμένους κλάδους σπουδών και επιχειρούν να εισέλθουν 
στην επικράτεια των κρατών μελών υπό το καθεστώς του φοιτητή, με σκοπό να 
εργοδοτηθούν παράνομα.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τις πρόνοιες της Οδηγίας αυτής, 
οι υπήκοοι τρίτων χωρών που εισέρχονται σε κράτος μέλος ως φοιτητές έχουν 
δικαίωμα πρόσβασης στην αγορά εργασίας σύμφωνα με τις προϋποθέσεις που θέτει 
η εθνική νομοθεσία, στα πλαίσια σχετικής δυνατότητας που παρέχεται στα κράτη μέλη 
να καθορίσουν τον επιτρεπόμενο αριθμό ωρών εργασίας τους, ο οποίος σε κάθε 
περίπτωση δεν πρέπει να είναι μικρότερος των δέκα (10) ωρών την εβδομάδα, καθώς 
και της δυνατότητας που παρέχεται στα κράτη μέλη να απαγορεύσουν την πρόσβαση 
των φοιτητών στην αγορά εργασίας κατά τον πρώτο χρόνο σπουδών τους.   

 Με βάση τις διατάξεις της βασικής νομοθεσίας που διέπει τους αλλοδαπούς, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, υπήκοος τρίτης χώρας ο οποίος επιθυμεί να εισέλθει στη 
∆ημοκρατία ως φοιτητής δικαιούται να υποβάλει αίτηση για προσωρινή άδεια φοιτητή, 
εφόσον, μεταξύ άλλων, έχει επιλεγεί από εγγεγραμμένο ή αναγνωρισμένο ίδρυμα 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης ή από εγγεγραμμένο ή αναγνωρισμένο δημόσιο ή ιδιωτικό 
ινστιτούτο ή οργανισμό.  Σημειώνεται ότι ο φοιτητής, σύμφωνα με τις πρόνοιες της 
βασικής νομοθεσίας, δεν έχει δικαίωμα πρόσβασης στην αγορά εργασίας, εκτός αν 
έχει ειδική άδεια απασχόλησης η οποία αποτελεί μέρος της πρακτικής εξάσκησης που 
περιλαμβάνεται στο πρόγραμμα σπουδών που παρακολουθεί.  Επιπρόσθετα, η ίδια 
πιο πάνω βασική νομοθεσία περιλαμβάνει ρυθμίσεις και στις περιπτώσεις υπηκόων 
τρίτων χωρών που εισέρχονται στη ∆ημοκρατία ως μαθητές, στους οποίους 
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παραχωρείται άδεια διαμονής μαθητή, εφόσον γίνουν δεκτοί από δημόσιο ή άλλο 
αναγνωρισμένο σχολείο στοιχειώδους ή μέσης ή τεχνικής εκπαίδευσης. 

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο διασφαλίζεται το δικαίωμα πρόσβασης των 
φοιτητών που είναι υπήκοοι τρίτης χώρας στην αγορά εργασίας για μερική 
απασχόληση σε συγκεκριμένους τομείς/επαγγέλματα, υπό τους όρους και τις 
προϋποθέσεις που ισχύουν για τη συγκεκριμένη δραστηριότητα.  ∆ιευκρινίζεται ότι οι 
πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν τους υπηκόους τρίτης χώρας που είναι 
μαθητές αφορούν υπηκόους τρίτης χώρας που συμμετέχουν σε προγράμματα 
ανταλλαγής μαθητών και όχι μαθητές που είναι υπήκοοι τρίτης χώρας και 
συνοδεύονται από τους γονείς τους.  Τέλος, σημειώνεται ότι με το νομοσχέδιο 
εισάγονται πρόνοιες για την εισδοχή άμισθων εκπαιδευόμενων και εθελοντών, για 
τους οποίους δεν περιλαμβάνονται πρόνοιες στη βασική νομοθεσία.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι του ΣΙΑΕΚ και του ΠΑΣΙΣΤΕ εξέφρασαν διαφωνίες και επιφυλάξεις σε 
σχέση με ορισμένες πρόνοιές του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε το Υπουργείο Εσωτερικών 
όπως, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
επανεξετάσει τις πρόνοιες του νομοσχεδίου για τις οποίες διατυπώθηκαν διαφωνίες 
από τις προαναφερθείσες ενδιαφερόμενες πλευρές, προκειμένου να επιτευχθεί 
συναίνεση επί των θεμάτων αυτών.   

 Ανταποκρινόμενο στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε μεταγενέστερο στάδιο την ενημέρωσε ότι, έπειτα από διαβούλευση 
που είχε με τα ενδιαφερόμενα μέρη, επανεξέτασε ορισμένες πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενό του στην επιτροπή, με το οποίο, 
μεταξύ άλλων, έχουν επέλθει οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Προστέθηκε πρόνοια στη σχετική διάταξη του νομοσχεδίου σύμφωνα με την 
οποία υπήκοος τρίτης χώρας που υποβάλλει αίτηση για είσοδο στη ∆ημοκρατία 
με σκοπό τις σπουδές απαιτείται, μεταξύ άλλων, να προσκομίσει τα 
καθοριζόμενα στο νομοσχέδιο αποδεικτικά στοιχεία για επαρκή γνώση της 
γλώσσας διδασκαλίας από αυτόν, έτσι ώστε να μην απαιτείται η προσκόμιση 
των πιο πάνω αποδεικτικών στοιχείων από το εν λόγω πρόσωπο, σε 
περίπτωση παρακολούθησης προπαιδευτικού κύκλου σπουδών ο οποίος 
περιλαμβάνει ενίσχυση της γνώσης της γλώσσας διδασκαλίας, αλλά μόνο 
επαρκής γνώση της γλώσσας αυτής. 

2. Τροποποιήθηκε η σχετική διάταξη του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία 
απαγορεύεται η πρόσβαση των φοιτητών στην απασχόληση κατά το πρώτο 
έτος διαμονής τους, έτσι ώστε η απασχόλησή τους να απαγορεύεται μόνο κατά 
τους πρώτους οκτώ μήνες από την άφιξή τους στη ∆ημοκρατία. 

3. Επεκτάθηκε η προβλεπόμενη στο νομοσχέδιο χρονική διάρκεια της 
καλοκαιρινής περιόδου κατά την οποία θα δύνανται οι φοιτητές να εργάζονται, 
έτσι ώστε αυτή να περιλαμβάνει την περίοδο από την 1η Ιουνίου μέχρι τη 15η 
Σεπτεμβρίου αντί από την 1η Ιουλίου μέχρι τη 15η Σεπτεμβρίου.    

4. Τροποποιήθηκε η σχετική διάταξη του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία ο 
ιδιοκτήτης, ο διευθυντής και τα μέλη του συμβουλίου οποιουδήποτε ιδρύματος 
υποχρεούνται να ενημερώνουν αμέσως το διευθυντή του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης, όταν υπήκοος τρίτης χώρας ο οποίος είναι 
εγγεγραμμένος στο ίδρυμά τους ως φοιτητής απουσιάζει από αυτό 
συστηματικά, έτσι ώστε η υπό αναφορά υποχρέωση να καλύπτει και την 
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περίπτωση που το εν λόγω πρόσωπο εγκαταλείπει τις σπουδές του ή δε 
σημειώνει ικανοποιητική πρόοδο. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΙΑΕΚ διαφώνησαν με ορισμένες πρόνοιες του 
αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου και υπέβαλαν εισηγήσεις για περαιτέρω 
τροποποίηση ορισμένων προνοιών του, όπως αυτές περιλαμβάνονται στα 
υπομνήματα που κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής.  Σημειώνεται ότι οι διαφωνίες 
των υπό αναφορά συνδέσμων με πρόνοιες του  νομοσχεδίου επικεντρώνονται, μεταξύ 
άλλων, στα ακόλουθα: 

1. Στην προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία ο υπήκοος τρίτης 
χώρας που υποβάλλει αίτηση για είσοδο στη ∆ημοκρατία ως φοιτητής, μαθητής, 
άμισθος εργαζόμενος ή εθελοντής θα πρέπει να κατέχει έγκυρο ταξιδιωτικό 
έγγραφο του οποίου η διάρκεια ισχύος να είναι ανάλογη της διάρκειας των 
σπουδών του ή να καλύπτει τουλάχιστο τη διάρκεια της προβλεπόμενης 
διαμονής του, υποστηρίζοντας ότι το εν λόγω πρόσωπο θα πρέπει να κατέχει 
έγκυρο ταξιδιωτικό έγγραφο του οποίου η διάρκεια ισχύος να είναι ενός 
τουλάχιστον έτους.   

2. Στην προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία υπήκοος τρίτης χώρας 
που υποβάλλει αίτηση για είσοδο στη ∆ημοκρατία ως φοιτητής, μαθητής, 
άμισθος εργαζόμενος ή εθελοντής απαιτείται να κατέχει απόδειξη πληρωμής 
τέλους ύψους £50 για τη διεκπεραίωση της αίτησής του, υποστηρίζοντας ότι το 
τέλος αυτό είναι πολύ υψηλό.   

3. Στην προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία οι φοιτητές, εκτός 
ωραρίου σπουδών, δύνανται να ασκούν έμμισθη δραστηριότητα σε 
συγκεκριμένους τομείς ή και επαγγέλματα που καθορίζονται από τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με απόφασή του, αφού αυτός λάβει 
υπόψη και την κατάσταση της αγοράς εργασίας στη ∆ημοκρατία, η οποία 
εκδίδεται κατόπιν διαβούλευσής του με τους κοινωνικούς εταίρους, 
υποστηρίζοντας ότι δεν πρέπει να υπάρχουν οι εν λόγω περιορισμοί, αλλά οι 
φοιτητές να έχουν δικαίωμα επιλογής των τομέων ή και των επαγγελμάτων στα 
οποία θα απασχοληθούν.   

4. Στην προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία απαγορεύεται η 
πρόσβαση των φοιτητών στην απασχόληση κατά τους πρώτους οκτώ μήνες 
από την άφιξή τους στη ∆ημοκρατία, έτσι ώστε η υπό αναφορά απαγόρευση να 
ισχύει για τους πρώτους τέσσερις μήνες από την άφιξή τους στη ∆ημοκρατία ή 
μόνο κατά την περίοδο του προπαρασκευαστικού κύκλου. 

5. Στον προτεινόμενο ανώτατο εβδομαδιαίο αριθμό ωρών κατά τις οποίες 
επιτρέπεται η απασχόληση των φοιτητών κατά την καλοκαιρινή περίοδο 
διακοπής των μαθημάτων, ώστε αυτός να αυξηθεί στις σαράντα (40) ώρες 
εβδομαδιαίως, αντί στις τριάντα πέντε (35) που καθορίζεται, και να 
περιλαμβάνει και την περίοδο διακοπών των μαθημάτων κατά τη διάρκεια των 
Χριστουγέννων και του Πάσχα. 

6. Στην προτεινόμενη υποχρέωση του ιδιοκτήτη,  του διευθυντή και των μελών 
του συμβουλίου οποιουδήποτε ιδρύματος να ενημερώνουν αμέσως το 
διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, όταν 
υπήκοος τρίτης χώρας ο οποίος είναι εγγεγραμμένος στο ίδρυμα ως φοιτητής 
απουσιάζει από το ίδρυμα συστηματικά ή εγκαταλείπει τις σπουδές του ή δε 
σημειώνει ικανοποιητική πρόοδο σ’ αυτές. 
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 Επιπρόσθετα, οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΙΣΤΕ διαφώνησαν με την προτεινόμενη 
στο νομοσχέδιο ερμηνεία του όρου “ίδρυμα” σύμφωνα με την οποία ο όρος “ίδρυμα” 
σημαίνει δημόσιο ή ιδιωτικό ίδρυμα αναγνωρισμένο από τη ∆ημοκρατία ή του οποίου 
το πρόγραμμα σπουδών είναι αναγνωρισμένο σύμφωνα με τη σχετική κυπριακή 
νομοθεσία.  Ως εκ τούτου, εισηγήθηκαν την τροποποίηση της ερμηνείας αυτής, ώστε ο 
όρος “ίδρυμα” να σημαίνει δημόσιο ή ιδιωτικό ίδρυμα το οποίο είναι εγγεγραμμένο στο 
σχετικό μητρώο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του οποίου το 
πρόγραμμα σπουδών είναι επίσης εγγεγραμμένο στο σχετικό μητρώο του εν λόγω 
υπουργείου, σύμφωνα με τον περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
Νόμο.  Όπως οι ίδιοι υποστήριξαν, η προτεινόμενη στο νομοσχέδιο ρύθμιση θα 
δημιουργήσει προβλήματα σε πολλά ιδρύματα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και ιδιαίτερα 
στα ιδρύματα των οποίων τα προγράμματα σπουδών δεν είναι αναγνωρισμένα 
σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία τους, τα οποία όμως 
λειτουργούν νόμιμα και είναι εγγεγραμμένα σύμφωνα με τον περί Ιδιωτικών Σχολών 
Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμο στο μητρώο του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και τα οποία θα αναγκαστούν να τερματίσουν τη λειτουργία τους.  

 Υπό το φως της πιο πάνω διαφωνίας που εξέφρασαν οι εκπρόσωποι του 
ΠΑΣΙΣΤΕ, η επιτροπή κάλεσε τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού να εκφράσει τις 
θέσεις της κυβέρνησης σε σχέση με το υπό αναφορά θέμα. 

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού ανέφερε στην επιτροπή πως, σύμφωνα 
με την ισχύουσα νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία των ιδρυμάτων τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης, απαιτείται ως ελάχιστη προϋπόθεση λειτουργίας των ιδρυμάτων η 
εγγραφή τους σε σχετικό μητρώο του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και η 
εγγραφή επίσης στο εν λόγω μητρώο των προγραμμάτων τους.  Παράλληλα, 
παρέχεται δυνατότητα σ’ αυτά να υποβάλουν αίτηση αξιολόγησης για αναγνώρισή 
τους, καθώς και για αναγνώριση των προγραμμάτων σπουδών τους.  Σχολιάζοντας 
την αναφερθείσα πιο πάνω εισήγηση για τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας του 
νομοσχεδίου που υπέβαλε ο ΠΑΣΙΣΤΕ, ο υπουργός δήλωσε πως η προτεινόμενη 
πρόνοιά του που σύμφωνα με την οποία το ίδρυμα πρέπει να είναι αναγνωρισμένο ή 
και του οποίου το πρόγραμμα σπουδών να είναι αναγνωρισμένο πρέπει να 
παραμείνει, για να διασφαλίζεται το υψηλό επίπεδο της παρεχόμενης εκπαίδευσης 
από τα ιδρύματα αυτά.  Τέλος, ο ίδιος ανέφερε ότι, επειδή κατανοεί ότι η 
διεκπεραίωση της αξιολόγησης των προγραμμάτων σπουδών από το υπουργείο του 
καθυστερεί, θα καταβάλει κάθε προσπάθεια, ώστε οι σχετικές διαδικασίες που 
ακολουθούνται να επιταχυνθούν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να επιφέρει, μεταξύ άλλων, στο κείμενο του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου τις ακόλουθες τροποποιήσεις:  

1. ∆ιαμόρφωσε την ερμηνεία του όρου “ίδρυμα” που περιλαμβάνεται σ’ αυτό, έτσι 
ώστε αυτό να σημαίνει δημόσιο ή ιδιωτικό ίδρυμα το οποίο είναι είτε 
εγγεγραμμένο κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου 
νόμου είτε αναγνωρισμένο από τη ∆ημοκρατία ή και του οποίου το πρόγραμμα 
σπουδών είναι είτε εγγεγραμμένο κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου είτε αναγνωρισμένο από τη ∆ημοκρατία σύμφωνα με την 
κειμένη νομοθεσία, για τους σκοπούς που ορίζει ο προτεινόμενος νόμος. 

2. Τροποποίησε τη σχετική πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία υπήκοος τρίτης 
χώρας που υποβάλλει αίτηση για είσοδο στη ∆ημοκρατία ως φοιτητής, μαθητής, 
άμισθος εργαζόμενος ή εθελοντής απαιτείται να κατέχει έγκυρο ταξιδιωτικό 
έγγραφο του οποίου η διάρκεια ισχύος να καλύπτει τουλάχιστο τη διάρκεια της 
προβλεπόμενης διαμονής του, έτσι ώστε, πέρα από την εν λόγω καθοριζόμενη 
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διάρκεια, να δύναται διαζευκτικά να κατέχει έγκυρο ταξιδιωτικό έγγραφο του 
οποίου η διάρκεια ισχύος να είναι τουλάχιστο δύο έτη και να ισχύει για σκοπούς 
του νόμου οποιαδήποτε διάρκεια ισχύος από τις πιο πάνω είναι η μικρότερη.  

3. Απάλειψε τη σχετική πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία υπήκοος τρίτης 
χώρας κατά την υποβολή αίτησής του για είσοδο στη ∆ημοκρατία με σκοπό τις 
σπουδές απαιτείται να προσκομίσει αποδεικτικά στοιχεία για επαρκή γνώση της 
γλώσσας του προγράμματος σπουδών που θα παρακολουθήσει. 

4. Τροποποίησε τη σχετική πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία φοιτητής τρίτης 
χώρας οφείλει εντός επτά ημερών από την άφιξή του στη ∆ημοκρατία να 
εγγραφεί σε ίδρυμα, έτσι ώστε αυτός να δύναται να εγγραφεί εντός δέκα 
ημερών.   

5. Τροποποίησε τη σχετική πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία απαγορεύεται η 
πρόσβαση των φοιτητών στην απασχόληση κατά τους πρώτους οκτώ μήνες 
από την ημερομηνία άφιξή τους στη ∆ημοκρατία, έτσι ώστε η υπό αναφορά 
απαγόρευση να περιοριστεί στους πρώτους έξι μήνες. 

6. Τροποποίησε τη σχετική πρόνοιά του που καθορίζει ως ανώτατο εβδομαδιαίο 
αριθμό ωρών απασχόλησης των φοιτητών κατά την καλοκαιρινή περίοδο 
διακοπής των μαθημάτων τις τριάντα οκτώ (38) ώρες, έτσι ώστε αυτός να 
αυξηθεί στις σαράντα (40) ώρες και επιπρόσθετα να μην περιορίζεται μόνο 
κατά την καλοκαιρινή περίοδο διακοπής των μαθημάτων, αλλά να επιτρέπεται 
κατά τη διάρκεια όλων των περιόδων διακοπής των μαθημάτων. 

7. Μείωσε τα καθοριζόμενα ποσά διοικητικών προστίμων τα οποία δύναται ο 
διευθυντής του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης να επιβάλει 
σε εργοδότη υπηκόου τρίτης χώρας ή σε υπήκοο τρίτης χώρας, στις 
περιπτώσεις διαπίστωσης παράβασης των διατάξεων του προτεινόμενου 
νόμου. 

8. Απάλειψε την προτεινόμενη ποινή φυλάκισης μέχρι έξι μήνες που προβλέπεται 
σ’ αυτό, στις περιπτώσεις κατά τις οποίες ο ιδιοκτήτης ή/και ο διευθυντής 
οποιουδήποτε ιδρύματος παραλείπουν να ενημερώσουν το διευθυντή του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, όταν υπήκοος τρίτης 
χώρας που είναι εγγεγραμμένος σε ίδρυμα ως φοιτητής απουσιάζει από το 
ίδρυμα συστηματικά ή εγκαταλείπει τις σπουδές του ή δε σημειώνει 
ικανοποιητική πρόοδο σε αυτές.  Περαιτέρω, απάλειψε την προβλεπόμενη 
πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία το δικαστήριο που καταδίκασε τον 
ιδιοκτήτη ή/και το διευθυντή του ιδρύματος, σύμφωνα με τα πιο πάνω, δύναται 
να στερήσει από το σχετικό ίδρυμα την άδεια λειτουργίας του για περίοδο που 
δεν υπερβαίνει το ένα έτος. 

 Πέραν των πιο πάνω ομόφωνων θέσεων της επιτροπής, τα μέλη της βουλευτές 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγήθηκαν την 
περαιτέρω τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

1. Oι φοιτητές υπήκοοι τρίτης χώρας να έχουν δικαίωμα απασχόλησης σε 
οποιοδήποτε τομέα ή επάγγελμα, με εξαίρεση εκείνων των τομέων που θα 
απαγορεύει ο αρμόδιος υπουργός με απόφασή του και κατόπιν διαβούλευσής 
του με τους κοινωνικούς εταίρους. 

2. Η σχετική πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται η επιβολή διοικητικών 
προστίμων στον εργοδότη υπηκόου τρίτης χώρας, καθώς και στον ίδιο τον 
υπήκοο τρίτης χώρας, σε περίπτωση διαπίστωσης παράβασης των διατάξεων 
του προτεινόμενου νόμου που αφορούν την απασχόληση υπηκόου τρίτης 
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χώρας, να διαμορφωθεί, έτσι ώστε το πρόστιμο που θα επιβάλλεται στα υπό 
αναφορά πρόσωπα να καθοριστεί ανάλογα με τη βαρύτητα του αδικήματος 
που διαπράττεται.  Σύμφωνα με τα πιο πάνω μέλη της επιτροπής, οι ποινές 
όπως προτείνονται είναι ισοπεδωτικές και δεν εξυπηρετούν το σκοπό επιβολής 
τους που είναι η συμμόρφωση των πιο πάνω προσώπων με τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου. 

Με  τις πιο πάνω εισηγήσεις για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου 
που υπέβαλαν τα μέλη της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
διαφώνησαν ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Ως εκ τούτου, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα 
καταθέσουν σχετικές τροπολογίες κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια 
της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του 
νομοσχεδίου σύμφωνα μόνο με τις ομόφωνες αποφάσεις της, κατά πλειοψηφία των 
μελών της εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει και μία τροπολογία από πλευράς του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είχε 
καταθέσει όντως σειρά προτεινόμενων τροπολογιών στο υπό αναφορά νομοσχέδιο.  
Θα τις αποσύρουμε.  Επιφυλαττόμεθα να τις επανακαταθέσουμε τον ερχόμενο Μάρτιο 
σε συνεδρίαση της ολομέλειας του σώματος.  Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέων παραρτημάτων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί των Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών 
∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περί του 
Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με την Άσκηση του Έργου τους Νόμος του 2005».  Είναι 
πρόταση νόμου.  Αντιλαμβάνομαι πως το ΕΥΡΩΚΟ και οι Οικολόγοι είναι υπέρ και οι 
υπόλοιποι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Παρακαλώ, ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας θα θέλαμε να 
παρακαλέσουμε το σώμα όπως αναβάλουμε τη συζήτηση της πρότασης νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ, ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ξέρετε, ουδέποτε αρνηθήκαμε να συμφωνήσουμε σε αναβολή ύστερα από 
παράκληση συναδέλφων.  Ωστόσο, επειδή αυτή η πρόταση νόμου κατ’ επανάληψη 
έχει έρθει ενώπιον της ολομέλειας -έχει γίνει και ένας δημόσιος διάλογος ο οποίος 
είναι επικριτικός από τα μέσα ενημέρωσης για τη μεγάλη καθυστέρηση, επειδή 
ακριβώς αυτή η προτεινόμενη νομοθεσία αφορά ημάς- γι’ αυτό θα παρακαλέσω να 
προχωρήσουμε στη συζήτηση και στην ψήφιση της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Βεβαίως, θα συμφωνήσω με τον προλαλήσαντα συνάδελφο αναφορικά με το 
διάλογο, αλλά νιώθω την υποχρέωση, ως πρόεδρος της επιτροπής, να πω, να 
υπενθυμίσω στο σώμα ότι για το νομοθέτημα αυτό ξεκίνησε η συζήτηση το 
Σεπτέμβριο του 2006, τερματίστηκε, ήρθε με πρώτη έκθεση ενώπιον του σώματος, 
επειδή ακριβώς υπήρχαν συμπληρωματικά ή παραπληρωματικά θέματα, όπως 
φαίνεται στη συμπληρωματική έκθεση που κυκλοφόρησε, ξαναξεκίνησε η συζήτηση 
στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή από τον Οκτώβριο του 2007 μέχρι το 
∆εκέμβριο του 2007. 

 Υπό τας περιστάσεις λοιπόν, διερωτώμαι…  Παρά το ότι θα συμφωνήσω με 
τον κ. Γιαννάκη Ομήρου ότι κατά πάγια κοινοβουλευτική αρχή δεν μπαίνουμε στην 
ουσία,  για να ρωτήσουμε τους λόγους για τους οποίους ζητείται η αναβολή, αλλά και 
επιπλέον, στα πλαίσια μίας φιλοφρονητικής, αν θέλετε, κοινοβουλευτικής 
συμπεριφοράς, κατά κανόνα δεν εγείρεται οποιαδήποτε ένσταση, διερωτώμαι όμως, 
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υπό τας περιστάσεις, ειλικρινά -και νομίζω καθηκόντως πρέπει να διερωτηθώ- ως ο 
πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής, γιατί θα πρέπει να αναβληθεί μετά από αυτή τη 
μεγάλη συζήτηση, η οποία μάλιστα διεξήχθη για πάρα πολλούς μήνες σε δύο μεγάλα 
στάδια, όπως έχω πει.  Τουλάχιστο, καθόσον μας αφορά, δε θα συγκατατεθούμε στην 
αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αντιλαμβάνεστε πως είναι μια πάγια τακτική, από τη στιγμή που μία πλευρά 
ζητά αναβολή ενός θέματος, συνήθως να εγκρίνεται η αναβολή.  Τώρα, έχω την 
εντύπωση ότι δεν μπορούμε στην προκειμένη περίπτωση να αρνηθούμε το αίτημα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Να τεθεί σε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν άκουσα, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Από τη στιγμή που ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ή οποιοδήποτε κόμμα ζητά 
αναβολή και άλλα κόμματα ενίστανται, το θέμα πρέπει να μπει σε ψηφοφορία, εκτός 
αν αποσυρθεί το αίτημα.  Εφόσον δεν αποσύρεται, να το βάλουμε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, σ’ αυτό θα κατέληγα, για να αναφέρω ότι είναι σύνηθες, είναι πάγια τακτική.  
Εν πάση όμως περιπτώσει, αν δεν το αποσύρει ο κ. Νεοφύτου… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που δε ζήτησα το λόγο, σημαίνει ότι δεν το 
αποσύρουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και δεκαπέντε αποχές, η 
συζήτηση της πρότασης νόμου αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της 
Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και 
∆ήμευση των Προϊόντων του Εγκλήματος και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη 

Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση των Προϊόντων του Εγκλήματος 
και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 27 
Σεπτεμβρίου και 29 Νοεμβρίου 2007.  Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας (Μονάδα Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης - ΜΟΚΑΣ) και η 
Επίτροπος Νομοθεσίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Αναθεωρημένης 
Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και 
∆ήμευση των Προϊόντων του Εγκλήματος και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας, η 
οποία υπεγράφη από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στις 16 Μαΐου 2005, έπειτα από 
έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου με την απόφασή του με αριθμό 61.971 και 
ημερομηνία 12 Μαΐου 2005. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, η πιο πάνω σύμβαση συνομολογήθηκε, έπειτα από απόφαση του 
Συμβουλίου της Ευρώπης, για να εκσυγχρονίσει και να διευρύνει την αντίστοιχη 
Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση των 
Προϊόντων του Εγκλήματος του 1990, η οποία κυρώθηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με το Νόμο με αριθμό 18(III) του 1995. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την 
εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικής επεξεργασίας από το Γραφείο της Επιτρόπου 
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Νομοθεσίας σε συνεργασία με τη ΜΟΚΑΣ, που συμφώνησαν ότι δεν είναι αναγκαία η 
συμπερίληψη εφαρμοστικών προνοιών στο υπό αναφορά νομοσχέδιο και κατέληξαν 
ότι, για την πλήρη εφαρμογή της πιο πάνω σύμβασης σε εθνικό επίπεδο, θα 
προωθηθούν αντίστοιχες τροποποιήσεις στην υφιστάμενη σχετική νομοθεσία. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, την επιτροπή 
απασχόλησαν οι πρόνοιες του άρθρου 7 της σύμβασης που αναφέρονται σε εξουσίες 
έρευνας και τεχνικές.  Ειδικότερα, το άρθρο αυτό προνοεί, ανάμεσα σ’ άλλα, ότι κάθε 
συμβαλλόμενο μέρος υιοθετεί τέτοια νομοθετικά και άλλα μέτρα, για να του 
επιτρέπουν να εξασφαλίσει λεπτομέρειες καθορισμένων τραπεζικών λογαριασμών και 
τραπεζικών εργασιών οι οποίες έχουν διενεργηθεί κατά τη διάρκεια καθορισμένης 
περιόδου μέσω ενός ή περισσότερων καθορισμένων λογαριασμών, 
περιλαμβανομένων των λεπτομερειών οποιουδήποτε αποστολέα ή παραλήπτη 
λογαριασμού, καθώς και να παρακολουθεί, κατά τη διάρκεια καθορισμένης περιόδου, 
τις τραπεζικές εργασίες που διενεργούνται μέσω ενός ή περισσότερων 
αναγνωρισμένων λογαριασμών.  Επιπρόσθετα, το άρθρο αυτό προνοεί ότι κάθε 
συμβαλλόμενο μέρος εξετάζει την υιοθέτηση τέτοιων νομοθετικών και άλλων μέτρων, 
για να του επιτρέπουν να χρησιμοποιεί ειδικές ερευνητικές τεχνικές που θα 
διευκολύνουν την αναγνώριση και τον εντοπισμό προϊόντος και τη συλλογή 
αποδείξεων που σχετίζονται με αυτό, όπως την παρατήρηση, την υποκλοπή 
τηλεπικοινωνιών, την πρόσβαση σε συστήματα υπολογιστών και την εντολή για 
προσαγωγή ειδικών εγγράφων.   

 Συναφώς, τα μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι στην υπό αναφορά σύμβαση 
περιέχονται και πρόνοιες για επιφύλαξη του δικαιώματος ενός κράτους να μην 
εφαρμόσει εν όλω ή εν μέρει τις διατάξεις του αναφερόμενου πιο πάνω άρθρου 7 
όσον αφορά την υιοθέτηση νομοθετικών μέτρων για να επιτρέπουν στο 
συμβαλλόμενο μέρος να παρακολουθεί, κατά τη διάρκεια καθορισμένης περιόδου, τις 
τραπεζικές εργασίες που διενεργούνται μέσω ενός ή περισσότερων αναγνωρισμένων 
λογαριασμών. 

 Η εκπρόσωπος της ΜΟΚΑΣ, σε σχέση με τις πιο πάνω επισημάνσεις της 
επιτροπής, δήλωσε ότι οι διατάξεις του άρθρου 7 της σύμβασης που αναφέρονται 
στην υιοθέτηση μέτρων που αφορούν, ανάμεσα σ’ άλλα, την παρακολούθηση 
τραπεζικών εργασιών, καθώς και την υποκλοπή τηλεπικοινωνιών περιέχουν δυνητικές 
και όχι υποχρεωτικές πρόνοιες, ώστε, σε περίπτωση αντίθεσής τους με τις 
συνταγματικές διατάξεις κάθε κράτους, αυτό να μην υποχρεούται να τις εφαρμόσει.  
Περαιτέρω, σύμφωνα με το άρθρο 53 της σύμβασης, οποιοδήποτε κράτος ή η 
Ευρωπαϊκή Κοινότητα δύναται, κατά το χρόνο υπογραφής ή όταν καταθέτει το 
έγγραφο επικύρωσης, αποδοχής, έγκρισης ή προσχώρησης, με δήλωση που 
απευθύνεται στο γενικό γραμματέα του Συμβουλίου της Ευρώπης, να επιφυλάξει το 
δικαίωμά του να μην εφαρμόσει εν μέρει ή εν όλω τις διατάξεις του άρθρου 7 που 
αφορούν την παρακολούθηση των τραπεζικών εργασιών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σημειώνει ότι οι υπό αναφορά πρόνοιες 
του άρθρου 7 της σύμβασης αφενός έχουν περιληφθεί σε πολλές διεθνείς συμβάσεις 
τις οποίες η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υπογράψει μέχρι σήμερα και αφετέρου, στην 
προκειμένη περίπτωση, δεν έχουν οποιοδήποτε άμεσο αποτέλεσμα, αφού δεν 
καθίστανται υποχρεωτικές, αλλά για την εφαρμογή τους απαιτείται η λήψη ειδικών 
νομοθετικών μέτρων από το συμβαλλόμενο κράτος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και ιδιαίτερα τις πιο πάνω επισημάνσεις όσον αφορά το άρθρο 7 της 
σύμβασης, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
γι’ αυτό και, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των 
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κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί 
από νομοτεχνική άποψη, για την κατά νόμο κύρωση της υπό αναφορά σύμβασης. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις σημειώνουν ότι οι πρόνοιες του άρθρου 7 της σύμβασης δεν 
είναι υποχρεωτικές, αλλά ταυτόχρονα διατυπώνουν τη διαφωνία τους σε σχέση με το 
περιεχόμενό τους για λόγους αρχής, που αφορούν την προστασία των ανθρώπινων 
ατομικών δικαιωμάτων και ειδικότερα την προστασία της προσωπικής ζωής κάθε 
ατόμου.  Υπό το φως της πιο πάνω θέσης τους, επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν επί 
του συνόλου του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι πως το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   

 Παρακαλώ, ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα υπερψηφίσουμε τη σύμβαση, όμως θέλουμε να καταθέσουμε τη θέση 
αρχής μας σε ό,τι αφορά τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στο άρθρο 7 της 
σύμβασης.  Ταυτόχρονα, θα πρέπει να ασκήσουμε την έντονη κριτική μας για το ότι 
για ένα θέμα το οποίο επανειλημμένα είχε συζητηθεί στην κυπριακή κοινωνία, αλλά 
και στο κυπριακό κοινοβούλιο γύρω από τα θέματα του σεβασμού των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων εκείνοι που υπέγραψαν τη σύμβαση δεν έβαλαν οποιαδήποτε επιφύλαξη 
γύρω από τα θέματα επικοινωνίας και του απορρήτου, όπως το Σύνταγμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το οποίο δεσμεύει τους πάντες, προβλέπει, γι’ αυτό και 
αφέθηκε να έρθει ενώπιόν μας αυτό το οποίο φαίνεται στο άρθρο 7 της σύμβασης 
χωρίς να μπει η επιφύλαξη.  Γι’ αυτό εκφράζουμε τις διαφωνίες μας με το περιεχόμενο 
αυτού του άρθρου.  Θεωρούμε ότι αυτό το άρθρο συγκρούεται με το άρθρο 17 του 
συντάγματος και γι’ αυτό εμείς δεν υιοθετούμε τις πρόνοιες αυτού του άρθρου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ναι, ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα ήθελα απλώς να επισημάνω το εξής:  Η σύμβαση καταρχάς αυτή είναι 
σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης, την οποία κληθήκαμε να υπογράψουμε, 
όπως πολλές άλλες συμβάσεις τις οποίες κατά καιρούς υπογράφουμε και στις οποίες 
υπάρχουν παρόμοιες πρόνοιες.  Υπήρξαν μέχρι και διεθνείς συμβάσεις τις οποίες 
κυρώσαμε, ως Κυπριακή ∆ημοκρατία, που έχουν παρόμοια πρόνοια.  Τώρα, εάν αυτή 
η πρόνοια θα εφαρμοστεί και σε ποιο βαθμό θα εφαρμοστεί, αυτό είναι άλλο θέμα, το 
οποίο ουσιαστικά εξετάζεται με βάση την έννομη τάξη, όπως αυτή ρυθμίζεται με το 
δικό μας δικαιικό σύστημα.   

 Σίγουρα, η υπογραφή αυτής της σύμβασης δεν επιτρέπει την προσβολή ή την 
παραβίαση του απορρήτου της τηλεπικοινωνίας.  Όμως, στο βαθμό στον οποίο αυτή 
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επιτρέπεται, με βάση ένα άλλο νομοσχέδιο το οποίο θα εγκρίνουμε σήμερα, αυτή θα 
εφαρμόζεται.  Αυτό είναι το ουσιαστικότερο θέμα το οποίο υπάρχει.  Συνεπώς, δεν 
προκαλεί οποιοδήποτε πρόβλημα η έγκριση της σύμβασης, συμπεριλαμβανομένης 
και αυτής της πρόνοιας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε υπόψη μας την επιφύλαξη του ΑΚΕΛ.  Θεωρούμε ότι, με 
βάση τη συνταγματική πρόνοια, αυτή η επιφύλαξη θα λυθεί κατ’ ανάγκην, εάν εγερθεί, 
από το δικαστήριο και, ενδεχομένως, όντως η συνταγματική πρόβλεψη να είναι 
υπέρτερη και πιο αποφασιστική σε σχέση με αυτή τη διάταξη.  Άρα λοιπόν, η 
επιφύλαξη υπάρχει.  Το να ψηφιστεί είναι υποχρέωσή μας και θα το ψηφίσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Νομίζω ότι θα ήταν λάθος να περιπλακούμε σε νομική συζήτηση σ’ αυτή την 
αίθουσα αναφορικά με το τι είναι υπέρτερο και τι είναι ολιγότερον υπέρτερο.  
Καταρχάς, όπως είναι διατυπωμένο -από νομική άποψη και μόνο, γιατί αφορά 
σύμβαση με την οποία, με βάση το σύνταγμα, προβλέπεται η κύρωσή του από το 
αρμόδιο σώμα, που είναι η Βουλή- δεν αφορά το κοινοτικό κεκτημένο, όπως κάποιος 
θα μπορούσε να υποθέσει.  ∆εν έρχεται σε αντίθεση με καμία συνταγματική διάταξη 
ούτε του άρθρου 17 ούτε καμία άλλη διάταξη, διότι απλούστατα οι εφαρμογές του 
άρθρου αυτού, σε σχέση με νομοθεσία που ακολουθεί, θα είναι πάντα δυνητικές.  
Νομίζουμε ότι θα πρέπει να υπερψηφιστεί και θα πρέπει τα εμπόδια να μπαίνουν και 
να σταματούν μέχρι του σημείου που παραβιάζονται ανθρώπινα δικαιώματα, για τα 
οποία μάλιστα έχουμε δικαίωμα, με βάση τροποποίηση του συντάγματος που κάναμε, 
να φέρουμε οποιαδήποτε ένσταση, γιατί, ακόμα και σ’ αυτά τα ζητήματα, μετά την 
τροποποίηση του συντάγματος που κάναμε, κάποια ζητήματα δεν μπορούμε να τα 
ελέγξουμε, ενόσω έρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και θα πρέπει να 
μετατραπούν σε νομοθεσία εσωτερική.  Άρα, θα υπερψηφίσουμε το νομοθέτημα, 
θεωρώντας ότι το έχουμε βάλει στη σωστή του διάσταση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου.   

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα δεν είναι νομικό· είναι σαφώς πολιτικό.  Έχει 
επικαλεστεί ο συνάδελφος κ. Νικολάου ότι αυτό το οποίο εγκρίνουμε τώρα έτσι κι 
αλλιώς υπερκαλύπτεται από το άρθρο 41, που είναι δική μας νομοθεσία.  Εμείς ούτε 
εκείνο θα ψηφίσουμε· θα το καταψηφίσουμε, συνεπείς με τη θέση μας.  Και θέλω να 
θυμίσω και τους συναδέλφους και τα μέσα ενημέρωσης και το λαό ότι όλοι, όταν 
εταιρείες κατέθεσαν ότι πιέζονταν από την αστυνομία να παραδίδουν στοιχεία 
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τηλεφωνικών συνδιαλέξεων, διερρήξαμεν τα ιμάτιά μας για την προστασία του 
απορρήτου και των δικαιωμάτων του πολίτη.  Τώρα τα ξεχάσαμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ομήρου, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα εκπληρώσουμε την υποχρέωσή μας, για να 
υπερψηφίσουμε αυτή την προτεινόμενη νομοθεσία, όμως θέλω να συμφωνήσω ότι 
δεν είναι νομικά τα ζητήματα· είναι κυρίως πολιτικά.  Και δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι, 
στο όνομα της καταπολέμησης της τρομοκρατίας, σωρεία ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
παραβιάζεται σε μερικές χώρες.  Ας μην πούμε τώρα σε ποιες χώρες, αλλά νομίζω 
όλοι παρακολουθούμε από τους δέκτες των τηλεοράσεών μας ακόμα και 
βασανιστήρια προς απόσπαση πληροφοριών και μάλιστα παινεύονται αυτοί οι οποίοι 
διέταξαν και αυτοί οι οποίοι εκτέλεσαν αυτό το απαίσιο έργο.  Συνεπώς, να είμαστε 
πάρα πολύ προσεκτικοί.  Έχουμε και εμείς έντονη ανησυχία και επιφύλαξη για το 
άρθρο 7 της σύμβασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της σύμβασης.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση των Προϊόντων του 
Εγκλήματος και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι ομόφωνο.   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός 

Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες ׃ 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Νοεμβρίου 2007.  Στην 
πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (ΑΗΚ), της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ) και των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΟΗΟ-ΣΕΚ, ΠΑΣΕ-ΑΤΗΚ και ΕΠΟΕΤ (ΟΗΟ-ΣΕΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμου, ώστε οι 
διατάξεις του να εφαρμόζονται σε σχέση με: 

1. όλα τα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, ανεξαρτήτως αν τα κεφάλαιά τους 
παρέχονται ή είναι εγγυημένα από τη ∆ημοκρατία ή όχι και  

2. τον κάτοχο της ανώτατης ιεραρχικά θέσης εκτελεστικού λειτουργού νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου, ανεξάρτητα από τον τίτλο που κατέχει. 

 Περαιτέρω, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αποσκοπεί στην επέκταση του 
πεδίου εφαρμογής των διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας που αφορούν το 
διορισμό γενικού διευθυντή, ώστε αυτές να εφαρμόζονται και για τον αναπληρωτή ή 
βοηθό γενικό διευθυντή σε όσα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου υπάρχει τέτοια 
θέση.  Επιπρόσθετα, προτείνεται η προσθήκη διάταξης σύμφωνα με την οποία οι όροι 
εργασίας του γενικού διευθυντή και του αναπληρωτή ή βοηθού γενικού διευθυντή θα 
εγκρίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, η ισχύουσα νομοθεσία τροποποιήθηκε το 2006 [Νόμος αρ. 29(Ι) του 
2006], προς το σκοπό υλοποίησης της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για 
διορισμό των γενικών διευθυντών των ημικρατικών οργανισμών με συμβόλαια 
πενταετούς διάρκειας.  Ωστόσο, από την εφαρμογή του πιο πάνω νόμου προέκυψε η 
ανάγκη διασαφήνισής του όσον αφορά το πεδίο εφαρμογής του. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από 
τους εκπροσώπους του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών και της ΑΤΗΚ, το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική 
απόφασή του διευκρίνισε ότι η εν λόγω ρύθμιση θα πρέπει να εφαρμόζεται σε όλα τα 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, ανεξαρτήτως αν τα κεφάλαιά τους παρέχονται ή 
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είναι εγγυημένα από τη ∆ημοκρατία ή όχι.  Ως εκ τούτου, κρίθηκε αναγκαία η 
απάλειψη του πιο πάνω περιορισμού.   

 Επιπρόσθετα, κρίθηκε αναγκαία η επέκταση της εφαρμογής των διατάξεων 
που αφορούν τον τρόπο διορισμού γενικού διευθυντή και στον αναπληρωτή ή στο 
βοηθό γενικό διευθυντή σε όσα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου υφίσταται τέτοια 
θέση.  Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος της ΑΤΗΚ εξέφρασε την άποψη ότι ο διορισμός του 
αναπληρωτή και του βοηθού γενικού διευθυντή δε θα πρέπει να διαφέρει από το 
καθεστώς που διέπει το διορισμό του γενικού διευθυντή ενός οργανισμού. 

 Ο εκπρόσωπος της ΑΗΚ δήλωσε στην επιτροπή ότι η πιο πάνω ρύθμιση δεν 
επηρεάζει την ΑΗΚ, η οποία δε διαθέτει τέτοιες θέσεις αναπληρωτή ή βοηθού γενικού 
διευθυντή. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων δήλωσαν στην επιτροπή ότι 
διαφωνούν με την επέκταση του πεδίου εφαρμογής της εν λόγω ρύθμισης, επειδή 
τέτοια ρύθμιση ενδεχομένως να πολιτικοποιήσει την ανώτατη βαθμίδα της ιεραρχίας 
και μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα να δυσχεράνει τον προγραμματισμό του 
έργου των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου.  Για το λόγο αυτό, εισηγήθηκαν τη 
διαγραφή της σχετικής διάταξης του νομοσχεδίου. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφώνησε με 
την πιο πάνω θέση των εκπροσώπων των συνδικαλιστικών οργανώσεων, γι’ αυτό και 
αποφάσισε τη διαγραφή από το κείμενο του νομοσχεδίου της διάταξης με βάση την 
οποία επεκτείνεται το πεδίο εφαρμογής του σε ό,τι αφορά τον τρόπο διορισμού του 
γενικού διευθυντή και στον αναπληρωτή ή βοηθό γενικό διευθυντή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό 
έχει τελικά διαμορφωθεί, στη βάση των πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.   
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, «Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2003», δεν είναι έτοιμο.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι έτοιμο, αλλά κάποιοι ζήτησαν αναβολή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, ναι.  Ένα λεπτό, ένα λεπτό…  Ναι, ναι.  Έχω το δικαίωμα να κάνω μία 
παρατήρηση, ως πρόεδρος της επιτροπής.  Είναι ένα θέμα το οποίο απασχολεί την 
επιτροπή Νομικών.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Συζητήθηκε το πρωί… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συζητήθηκε το πρωί και λέχθηκε ότι δεν είναι έτοιμο, όμως έχω το δικαίωμα να 
καταθέσω τη δική μου παρατήρηση, ως πρόεδρος της επιτροπής. 

 Αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε, μας απασχόλησε περίπου τέσσερα χρόνια.  
Είχαμε συζητήσει το θέμα αυτό τους τελευταίους έξι μήνες, μπορώ να πω, σε μια 
συνεχή, θα έλεγα, παρακολούθηση από πλευράς της επιτροπής.  Ετοιμάστηκε το 
τελικό κείμενο, με σκοπό αυτό να εγκριθεί πριν τη συμπλήρωση των εργασιών της 
Βουλής στο τρέχον έτος.  Λυπούμαι, αλλά σήμερα ζητήθηκε αναβολή, αποφασίστηκε 
από τη σύσκεψη των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων και αρχηγών των κομμάτων, 
παρά το γεγονός ότι η επιτροπή μας είχε καταβάλει μία, θα έλεγα, επισταμένη 
προσπάθεια, για να ολοκληρώσει αυτή την εργασία.  Θέλω να καταγραφούν οι δικές 
μας οι επιφυλάξεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου.   

 Εν πάση περιπτώσει, εγώ ενώπιόν μου έχω αυτή τη θέση, ότι το υπ’ αριθμόν 5 
θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 6 και 7 είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή έκθεση.  Τα 
θέματα αυτά είναι «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού Γεωργίας (Σχέδια 
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Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» και «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού Γεωργίας 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» και «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - 
Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Τάσος Μητσόπουλος  Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 25 Οκτωβρίου 
και 29 Νοεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Γεωργίας του ίδιου 
υπουργείου και εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί απασχόλησαν την επιτροπή και 
κατά την προηγούμενη σύνοδο, τον Ιούνιο του 2007.  Ωστόσο, ως αποτέλεσμα της 
συζήτησής τους ενώπιον της επιτροπής, αλλά και της επικείμενης τότε λήξης της 
συνόδου, οι εν λόγω κανονισμοί αποσύρθηκαν με σκοπό την επανεξέτασή τους από 
το αρμόδιο υπουργείο, το οποίο τελικά κατέληξε στην επανακατάθεσή τους, στη 
μορφή που οι κανονισμοί αυτοί είχαν αρχικά κατατεθεί.  Στα πλαίσια της συζήτησης 
που προηγήθηκε η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις και να 
μελετήσει γραπτά υπομνήματα της ΠΑΣΥ∆Υ, της Παγκύπριας Ένωσης Επιστημόνων 
Χημικών (ΠΕΕΧ) και των χημικών που υπηρετούν στο Τμήμα Γεωργίας, καθώς και 
της Παγκύπριας Ένωσης Γεωπόνων και του Συμβουλίου Εγγραφής Γεωπόνων. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Γεωργίας, η οποία είναι θέση πρώτου 
διορισμού. 

 Ειδικότερα, όπως επισημάνθηκε στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, οι 
σημαντικότερες διαφορές του προτεινόμενου σχεδίου υπηρεσίας για την εν λόγω θέση 
σε σχέση με το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας συνίστανται στα ακόλουθα: 

1. ∆ιαγράφονται από τα απαιτούμενα προσόντα οι ειδικότητες “Τεχνολογία 
Τροφίμων”, “Επιστήμη Τροφίμων”, “Χημείο Τροφίμων”, “Οικονομικά” και 
“Χημεία”.   

2. Προστίθεται η προϋπόθεση στα απαιτούμενα προσόντα ότι οι υποψήφιοι θα 
πρέπει να είναι εγγεγραμμένοι γεωπόνοι. 

3. Προστίθενται στα καθήκοντα και τις ευθύνες της θέσης, ως συνεπακόλουθο της 
μεταφοράς της Υπηρεσίας Ποιοτικού Ελέγχου  από το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού στο Τμήμα Γεωργίας, η εφαρμογή και 
παρακολούθηση της νομοθεσίας που διέπει τη φυτοϋγεία, το φυτοϋγειονομικό 
και ποιοτικό έλεγχο και την αγροπεριβαλλοντική προστασία.   
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 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους κανονισμούς και 
τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τον εκπρόσωπο του Τμήματος 
Γεωργίας, το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας διευρύνθηκε το 2000 με τη συμπερίληψη 
σ’ αυτό και άλλων ειδικοτήτων, δεδομένης της διαβλεπόμενης τότε προοπτικής 
αφενός να αναληφθεί από το Τμήμα Γεωργίας ο ρόλος του Κυπριακού Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών και αφετέρου να δημιουργηθεί στο τμήμα αυτό διεύθυνση 
επιθεώρησης για την εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου.  Επειδή όμως τελικά οι 
προσπάθειες αυτές δεν υλοποιήθηκαν και στο μεταξύ έχει προσληφθεί ήδη 
προσωπικό στις νέες ειδικότητες, όπως οικονομολόγοι και χημικοί, το οποίο εκτιμάται 
ότι είναι επαρκές για την κάλυψη των σχετικών αναγκών του τμήματος για τα επόμενα 
τουλάχιστον είκοσι χρόνια, κρίθηκε αναγκαίο όπως το εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας 
τροποποιηθεί ξανά, ώστε να επανέλθει στην προηγούμενη μορφή του, προς αποφυγή 
οποιωνδήποτε πρόσθετων προβλημάτων.   

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση ∆ιευθυντή στο Τμήμα Γεωργίας, η οποία είναι θέση πρώτου 
διορισμού και προαγωγής, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί και να συνάδει με τις 
σημερινές ευθύνες και ανάγκες του εν λόγω τμήματος. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις στο υφιστάμενο σχέδιο 
υπηρεσίας για την εν λόγω θέση, το οποίο εγκρίθηκε το 1964, κρίθηκαν 
επιβεβλημένες έπειτα από σχετική επιστολή της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Ε∆Υ) με βάση την οποία αυτό κρίνεται αναχρονιστικό και αόριστο.  Μεταξύ άλλων, η 
Ε∆Υ στην υπό αναφορά επιστολή της προβαίνει στις ακόλουθες διαπιστώσεις: 

 Καθορίζεται ως απαιτούμενο προσόν μόνο η πολύ καλή γνώση της αγγλικής 
και όχι της ελληνικής γλώσσας. 

 ∆εν καθορίζεται συγκεκριμένη διάρκεια της απαιτούμενης πείρας, αλλά για το 
σκοπό αυτό αναφέρεται μόνο ο αόριστος όρος “ευρεία” πείρα. 

 Τα απαιτούμενα ακαδημαϊκά προσόντα δε συσχετίζονται με αυτά που 
προβλέπονται για την αμέσως κατώτερη θέση του Πρώτου Λειτουργού 
Γεωργίας και ο όρος “σχετιζόμενο” που αναφέρεται στα απαιτούμενα προσόντα 
προκαλεί προβλήματα ερμηνείας. 

Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας επισήμανε στην επιτροπή 
και τα ακόλουθα: 

 Οι αρμοδιότητες του Τμήματος Γεωργίας για παροχή συμβουλευτικών 
υπηρεσιών στον αγροτικό κόσμο και προώθηση της αγροτικής ανάπτυξης και 
ιδιαίτερα ο πολύπλευρος και πολυδιάστατος ρόλος του τμήματος μετά την 
ένταξη της ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση αναμφίβολα προϋποθέτουν 
ότι τα καθήκοντα του διευθυντή συνιστούν άσκηση γεωπονίας.  Τα καθήκοντα 
αυτά προϋποθέτουν ότι ο διευθυντής θα πρέπει να κατέχει όχι μόνο βασικά 
ακαδημαϊκά προσόντα στη γεωπονία, αλλά και βαθιά γνώση της κυπριακής 
γεωργίας, προκειμένου αυτός να μπορεί, όπως προβλέπεται στα καθήκοντα 
και τις ευθύνες του σχεδίου υπηρεσίας, να οργανώνει, συντονίζει, καθοδηγεί και 
ελέγχει τους τεχνικούς κλάδους στην εργασία τους, να διαμορφώνει την 
αγροτική πολιτική, καθώς και να εκπροσωπεί, ως εκ της θέσεώς του, τη 
∆ημοκρατία στην Ειδική Επιτροπή Γεωργίας του Συμβουλίου Γεωργίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 ∆εδομένου ότι τα καθήκοντα του διευθυντή συνιστούν άσκηση γεωπονίας, 
κρίνεται αναγκαία η εφαρμογή του περί Εγγραφής Γεωπόνων Νόμου και 
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συνεπώς ο κάτοχος της εν λόγω θέσης θα πρέπει να είναι εγγεγραμμένος 
γεωπόνος στο Συμβούλιο Εγγραφής Γεωπόνων. 

 Στο προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας διασαφηνίζεται ότι η απαιτούμενη 
μεταπτυχιακή εκπαίδευση πρέπει να είναι διάρκειας ενός τουλάχιστον έτους σε 
θέμα σχετικό με τη γεωργία-κτηνοτροφία, ώστε να συνάδει με την αντίστοιχη 
πρόνοια του σχεδίου υπηρεσίας για την αμέσως κατώτερη θέση του Πρώτου 
Λειτουργού Γεωργίας. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΕΕΧ και των χημικών του Τμήματος Γεωργίας εξέφρασαν 
την έντονη διαφωνία τους με τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας τόσο για τη θέση 
Λειτουργού Γεωργίας όσο και για τη θέση ∆ιευθυντή του Τμήματος Γεωργίας 
αναφέροντας, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η διαδικασία που ακολουθήθηκε για τον καταρτισμό των δύο προτεινόμενων 
σχεδίων υπηρεσίας είναι αντίθετη με τα συνδικαλιστικά θέσμια και συγκρούεται 
με την πάγια πρακτική, με βάση την οποία θα πρέπει να ενημερώνονται οι 
ενδιαφερόμενοι. 

2. Στα χημικά εργαστήρια του Τμήματος Γεωργίας διεξάγονται εξειδικευμένες 
αναλύσεις, γι’ αυτό, με βάση την ευρωπαϊκή νομοθεσία, τέτοια εργαστήρια 
πρέπει να στελεχώνονται από χημικούς.  Ωστόσο, στα προτεινόμενα σχέδια 
υπηρεσίας δεν περιλαμβάνεται η ειδικότητα του χημικού, αλλά μόνο του 
γεωργικού χημικού, ειδικότητα που με βάση σχετική έρευνα δεν παρέχεται σε 
επίπεδο πρώτου πτυχίου από αναγνωρισμένα πανεπιστήμια. 

3. Το πολυσχιδές έργο του Τμήματος Γεωργίας απαιτεί οπωσδήποτε τη 
στελέχωσή του κυρίως από γεωπόνους, αλλά χρειάζονται και οι χημικοί για 
τους σκοπούς των χημικών αναλύσεων που διεξάγει, γι’ αυτό και θα έπρεπε να 
υπάρχουν χωριστά σχέδια υπηρεσίας, δηλαδή σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση 
Λειτουργού Τμήματος Γεωργίας - Γεωπόνου και σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση 
Λειτουργού Τμήματος Γεωργίας - Χημικού, και να προκηρύσσεται η εκάστοτε 
θέση ανάλογα με τις ανάγκες της υπηρεσίας. 

4. Η θέση διευθυντή μιας υπηρεσίας είναι βασικά θέση διοικητική, γι’ αυτό θα 
πρέπει να καθίσταται δυνατή η διεκδίκησή της από υποψηφίους όλων των 
ειδικοτήτων.  Επίσης, δεν είναι αποδεκτή η άποψη ότι τα καθήκοντα της θέσης 
του διευθυντή στο Τμήμα Γεωργίας συνιστούν άσκηση γεωπονίας, συνεπώς 
στην εν λόγω θέση θα πρέπει να μπορούν να ανελιχθούν όλοι οι υπηρετούντες 
του τμήματος.  Ως εκ τούτου, ο αποκλεισμός των χημικών, σύμφωνα με το 
προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας, συνιστά άδικη μεταχείρισή τους. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ συμφώνησαν και με τα δύο προτεινόμενα σχέδια 
υπηρεσίας και τόνισαν ιδιαίτερα το γεγονός ότι αυτά συζητήθηκαν στα πλαίσια των 
θεσμικών διαδικασιών της Μεικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ), όπου 
ακολουθήθηκαν όλες οι διαδικασίες που προνοούνται στους μηχανισμούς συλλογικών 
διαπραγματεύσεων της δημόσιας υπηρεσίας, και κατέληξαν σε συμφωνία μεταξύ της 
εργοδοτικής και της δημοσιοϋπαλληλικής πλευράς.  Περαιτέρω, με πρόσφατη 
επιστολή της προς την επιτροπή, η ΠΑΣΥ∆Υ επισημαίνει ότι τα εν λόγω σχέδια 
υπηρεσίας, ύστερα από παραπομπή τους για επανεξέταση στη ΜΕΠ, συζητήθηκαν 
ξανά και επαναβεβαιώθηκε η ομόφωνη θέση των δύο πλευρών.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας, σχολιάζοντας όσα αναφέρθηκαν από 
τους εκπροσώπους της ΠΕΕΧ και τους χημικούς του Τμήματος Γεωργίας και 
απαντώντας σε σχετικά με τα θέματα αυτά ερωτήματα της επιτροπής, επισήμανε, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 



 25

1. Η ανέλιξη του επιστημονικού προσωπικού του τμήματος στην ανώτατη βαθμίδα 
δεν αποκλείεται για κανένα από τους υπηρετούντες υπαλλήλους, νοουμένου ότι 
αυτοί είναι εγγεγραμμένοι στο Συμβούλιο Εγγραφής Γεωπόνων.   

2. Οι λειτουργοί Γεωργίας του τμήματος που δεν είναι γεωπόνοι θα μπορούν να 
διεκδικήσουν την ανώτατη θέση του τμήματος με την απόκτηση μεταπτυχιακού 
τίτλου διάρκειας τουλάχιστον ενός ακαδημαϊκού έτους σε θέματα γεωργίας και 
κτηνοτροφίας.  Η ίδια μεταπτυχιακή εκπαίδευση απαιτείται και από τους 
γεωπόνους, για να μπορέσουν να διεκδικήσουν την εν λόγω θέση.   

3. Σήμερα στο Τμήμα Γεωργίας υπηρετούν εκατόν εβδομήντα τέσσερις γεωπόνοι, 
πέντε χημικοί, πέντε οικονομολόγοι και ένας τεχνολόγος τροφίμων.   

4. Οι εργαστηριακές αναλύσεις που δεν μπορούν να γίνουν από το εργαστήριο 
του Τμήματος Γεωργίας ανατίθενται σε εργαστήρια του εξωτερικού, τακτική που 
εφαρμόζεται και από άλλα τμήματα του υπουργείου για πολύ μεγάλο αριθμό 
αναλύσεων.  Επίσης, κατά διαστήματα συζητήθηκε από τη γενική διεύθυνση 
του υπουργείου η συνένωση όλων των χημείων των τμημάτων του υπουργείου 
υπό τη γενική διεύθυνση.   

5. Σε αρκετά σχέδια υπηρεσίας τίθεται ως προϋπόθεση για την πρόσληψη στον 
εισαγωγικό βαθμό και την ανέλιξη στην ανώτατη βαθμίδα του οικείου τμήματος 
η εγγραφή των υποψηφίων στο αντίστοιχο επαγγελματικό σώμα.   

 Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Εγγραφής Γεωπόνων και του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Γεωπόνων συμφώνησαν με όσα ανέφερε ο εκπρόσωπος του  Τμήματος 
Γεωργίας, τονίζοντας ιδιαίτερα το γεγονός ότι τα καθήκοντα της θέσης ∆ιευθυντή και 
της θέσης Λειτουργού Γεωργίας όπως αυτά αναφέρονται στα προτεινόμενα σχέδια 
υπηρεσίας παραπέμπουν στις διατάξεις του περί Εγγραφής Γεωπόνων Νόμου και ως 
εκ τούτου οι κάτοχοι των εν λόγω θέσεων πρέπει να είναι εγγεγραμμένοι γεωπόνοι.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών 
και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους όπως αυτοί κατατέθηκαν 
από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις αφενός διατύπωσε τη θέση ότι η κοινοβουλευτική του ομάδα 
για λόγους αρχής σε κάθε περίπτωση σχεδίου υπηρεσίας ευνοεί την παροχή 
δυνατότητας του μεγαλύτερου δυνατού αριθμού υποψηφίων, ώστε να διασφαλίζεται η 
επιλογή των καταλληλότερων από αυτούς, και αφετέρου επισήμανε ότι σε άλλες 
περιπτώσεις σχεδίων υπηρεσίας που εγκρίθηκαν από τη Βουλή, όταν με αυτά 
επηρεαζόταν η ανέλιξη προσώπων που βρίσκονταν ήδη στην υπηρεσία και τα οποία 
κατείχαν ακαδημαϊκά προσόντα που δεν περιλαμβάνονταν σ’ αυτά, η Βουλή, με τη 
συμπερίληψη σχετικής σημείωσης, παρείχε στα άτομα αυτά τη δυνατότητα να είναι 
υποψήφιοι.  Υπό το φως της θέσης αυτής, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ, αντιλαμβάνομαι, θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε καταθέσει και έχει κυκλοφορήσει από την 
προηγούμενη εβδομάδα συγκεκριμένη πρόταση για τροποποίηση, προσθήκη δηλαδή 
στο σχέδιο υπηρεσίας.  ∆εν ξέρω αν οι συνάδελφοι την έχουν μπροστά τους, 
διαφορετικά θα τη διαβάσω. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Την έχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, μιλάτε για την τροπολογία; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία είναι στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, όχι στο υπ’ αριθμόν 6. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Συμφωνώ μαζί σας, αλλά, αφού είπατε ότι έχουν κοινή έκθεση, θα είναι και 
κοινή η συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως… προχωρήστε, ναι. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εδώ, σ’ αυτή την περίπτωση, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν οι υπάλληλοι του 
Τμήματος Γεωργίας.  Υπάρχουν εκατόν εβδομήντα τέσσερις γεωπόνοι, επτά χημικοί, 
πέντε που είναι οικονομικών επιστημών και ένας που είναι οικιακής οικονομίας.  Με 
αυτό το σχέδιο υπηρεσίας όλοι πλην των χημικών, ανάμεσα στους οποίους και 
άνθρωποι οι οποίοι έχουν μία υπηρεσία είκοσι και είκοσι πέντε χρόνων, θα έχουν 
δικαίωμα να ανελιχθούν.  Θεωρούμε ότι είναι άδικο προς τους υπηρετούντες να 
έρθουμε, σε μια δεδομένη στιγμή, ένα δικαίωμα το οποίο είχαν μέχρι τώρα να τους το 
αφαιρέσουμε.  Γι’ αυτό και η τροποποίησή μας είναι να μπει σημείωση στο σχέδιο 
υπηρεσίας, ούτως ώστε όσοι ευρίσκονται στην υπηρεσία να έχουν δικαίωμα να 
διεκδικήσουν και αυτοί τη θέση που καλύπτεται από το υπό αναφορά σχέδιο 
υπηρεσίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Εφόσον υπάρχει η τροπολογία… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Νικολάου κάτι θέλει να πει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω απλώς να επισημάνω το εξής:  ’Όσον αφορά τη θέση του 
∆ιευθυντή του Τμήματος Γεωργίας, πρόκειται για μια θέση της οποίας ο κάτοχος, 
σύμφωνα με τα καθήκοντα, θα πρέπει ανά πάσα στιγμή, όχι μόνο στην Κύπρο, αλλά 
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και στην Ευρωπαϊκή Ένωση που θα βρίσκεται, να εκφράζει και την πολιτική του 
Τμήματος Γεωργίας επί θεμάτων που αφορούν τη γεωργία.  Εκείνο το οποίο 
πραγματικά διερωτάται κανείς -εάν για παράδειγμα αυτή ήταν η θέση και της 
εκτελεστικής εξουσίας- είναι εάν θα μπορούσε να ασκήσει τα καθήκοντα αυτά ένα 
πρόσωπο το οποίο έχει μόνο προσόντα που σχετίζονται με μια άλλη επιστήμη, όπως 
είναι για παράδειγμα ο χημικός, χωρίς να έχει οποιαδήποτε άλλα προσόντα που 
σχετίζονται με τη γεωπονία κ.λπ.   

 Το σχέδιο υπηρεσίας όπως είναι διατυπωμένο επιτρέπει στα πρόσωπα που 
μπορεί να έχουν βασικό προσόν το προσόν του χημικού να αποκτήσουν ένα 
επιπρόσθετο προσόν που αφορά θέματα γεωπονίας και έτσι να μπορούν ουσιαστικά 
να ασκήσουν σωστά τα καθήκοντά τους.  Αυτή είναι ουσιαστικά η φιλοσοφία του 
σχεδίου υπηρεσίας που είναι ενώπιόν μας, με βάση την οποία αποκλείστηκε από το 
να είναι υποψήφιος κάποιος ο οποίος κατέχει ως μοναδικό προσόν το προσόν του 
χημικού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Φυττής. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 ∆ε δικαιούται να μιλήσει, είναι γεωπόνος.   

(Γέλια) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εγώ δεν έχω συμφέρον στην προκειμένη περίπτωση. Σε τέτοια περίπτωση, σε 
νομικά θέματα, όλοι οι νομικοί, που είναι πολλοί εδώ μέσα, θα έπρεπε να δηλώνουν 
συμφέρον και να μιλούν οι υπόλοιποι. 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ο διευθυντής του Τμήματος 
Γεωργίας, εκτός από διοικητικά καθήκοντα, είναι υπόχρεος να ξέρει τα θέματα του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος γενικότερα, τα οποία σε 
πολλές περιπτώσεις αφορούν πολύ λεπτομερειακά θέματα επί της γεωργίας και της 
κτηνοτροφίας και των άλλων κλάδων και τομέων του  υπουργείου.  Παρουσιάζεται 
ενώπιον της Βουλής και πρέπει να φανεί αντάξιος του υπουργείου και του γεωργικού 
κόσμου και πρέπει να γνωρίζει, πρέπει να είναι γνώστης.  ∆εν μπορεί ένας που δεν 
είναι γεωπόνος, που δε σπούδασε τη γεωπονική ή τουλάχιστο που δεν έκανε ένα 
μεταπτυχιακό με το οποίο στη συνέχεια, όπως προνοεί ο νόμος, να μπορεί να γραφτεί 
στην ένωση των γεωπόνων να διεκδικεί αυτή τη θέση.  Ένας που κάνει μεταπτυχιακό 
μπορεί να διεκδικήσει τη θέση του διευθυντή.   

 Εμείς λέμε το εξής:  Η θέση ας είναι για γεωπόνο και όσοι μελλοντικά θέλουν να 
διεκδικήσουν, όλοι αυτοί οι χημικοί και οι υπόλοιποι οικονομολόγοι, που είναι πολύ 
πολύ νεότεροι, μπορούν να κάνουν το μεταπτυχιακό τους, να γραφτούν στο 
Συμβούλιο Εγγραφής Γεωπόνων και να διεκδικήσουν μελλοντικές  θέσεις διευθυντή.  
Αλλά, αυτή τη στιγμή μπορούμε να κάνουμε διευθυντή του Τμήματος Γεωργίας έναν ο 
οποίος δεν μπορεί να ανταποκριθεί και δε γνωρίζει τα θέματα της κυπριακής γεωργίας 
με τις τόσες δυσκολίες;  

 Γι’ αυτό και εμείς τασσόμαστε εναντίον της τροπολογίας του ΑΚΕΛ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να σημειωθεί ότι προσωπικά δε συμμετέχω σ’ αυτή την 
ψηφοφορία λόγω δεοντολογικού προβλήματος, διότι έχω κερδίσει προσφυγή εκ 
μέρους της χημικού. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη.  Αυτό είναι σημαντικό. 

 Ο κ. Γεωργίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχω ακούσει κάποια πράγματα, θα επιθυμούσα πολύ 
σύντομα να σχολιάσω.  Η θέση η δική μας δεν αποκλείει τους γεωπόνους από το να 
διεκδικούν αυτή τη θέση.  ∆ε στερεί από την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας το 
δικαίωμά της να επιλέξει τον καταλληλότερο.  Ταυτόχρονα όμως, εμείς ως νομοθετικό 
σώμα δε θέλουμε να στερήσουμε δικαιώματα που είχαν οι υπάλληλοι για είκοσι και 
είκοσι πέντε χρόνια και θέλουμε να τους αφήσουμε να είναι δυνητικοί υποψήφιοι.  
Αυτή είναι η διαφορά.   

 Ταυτόχρονα, έχει λεχθεί στην επιτροπή, όταν συζητούσαμε το θέμα, ότι οι 
χημικοί ξέρουν από τη χημεία τους.  Η αλήθεια όμως είναι πολύ διαφορετική.  Πολλοί 
από αυτούς τους χημικούς που είναι εκεί ασκούν και διοικητικά καθήκοντα και 
καθήκοντα μελέτης που αφορούν ευρύτερα τον τομέα της γεωργίας.  Άρα, είναι 
αδιανόητο να λέμε αυτό το πράγμα.  Να πω ένα παράδειγμα.  ∆ιευθυντής πολύ 
σημαίνοντος τμήματος, θέμα για το οποίο έγινε πολλή συζήτηση τα τελευταία δύο 
χρόνια, δεν είναι της ειδικότητας των θεμάτων αεροπορίας -για να κάνω και νύξη- και 
δεν είπε κανένας τότε οτιδήποτε.   

 Όσον αφορά το θέμα του να αποκτήσουν μεταπτυχιακό, συμφωνώ ότι με ένα 
εννιάμηνο κάποιοι μπορούν να πάρουν ένα μεταπτυχιακό, το οποίο θα τους δώσει και 
το διαβατήριο να είναι υποψήφιοι γι’ αυτή τη θέση.  Είναι αυτοί οι εννιά μήνες που θα 
προσθέσουν σ’ αυτή την προσωπικότητα ή είναι το περιεχόμενο και οι εμπειρίες και οι 
γνώσεις που έχουν για το αντικείμενο με το οποίο ασχολούνται τα τελευταία είκοσι 
πέντε χρόνια; 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σεβαστά τα δικαιώματα των δημοσίων υπαλλήλων, αλλά 
πλέον σεβαστά είναι τα δικαιώματα του κυπριακού λαού.  Αντιλαμβάνομαι ότι η 
πολιτεία για ένα κρίσιμο θέμα, για τη γεωργία, θέλει τον εξειδικευμένο άνθρωπο, το 
γεωπόνο.  Τώρα ο χημικός θα κάνει γεωργική πολιτική;  ∆ηλαδή στους δικηγόρους θα 
βάλουμε δάσκαλο ή ανάποδα;  Eπειδή τα δικαιώματα των υπαλλήλων σε τούτο τον 
τόπο έγιναν όπως την Αγία Τράπεζα!  Πρώτα είναι τα δικαιώματα του κυπριακού λαού 
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και αντιλαμβάνομαι ότι αυτή τη νομοθεσία είναι επί τούτου που την έφερε η πολιτεία.  
Πρώτα εκείνα και μετά τα άλλα.  Έχουμε χρόνο για όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Έχει εξαντληθεί το θέμα.  

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 
Τμήματος Γεωργίας - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2007» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Πίνακα των πιο πάνω κανονισμών με 
την προσθήκη στα απαιτούμενα προσόντα της ακόλουθης σημείωσης: 

«Σημείωση: 

Υπάλληλοι που υπηρετούσαν σε οποιαδήποτε θέση στο Τμήμα Γεωργίας κατά την 
ημερομηνία έγκρισης του παρόντος σχεδίου υπηρεσίας μπορούν να θεωρούνται ως 
υποψήφιοι, έστω και αν δεν κατέχουν τα προσόντα που αναφέρονται στις 
παραγράφους (1), (2) και (3) πιο πάνω, νοουμένου ότι κατέχουν πανεπιστημιακό 
δίπλωμα ή τίτλο σε οποιοδήποτε θέμα και μεταπτυχιακό δίπλωμα ή τίτλο που 
αποκτήθηκε μετά από σπουδές διάρκειας ενός τουλάχιστον ακαδημαϊκού έτους σε 
οποιοδήποτε θέμα και εφόσον κατέχουν τα υπόλοιπα προσόντα που απαιτούνται για 
τη θέση.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα θέσω την τροπολογία σε ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και μία αποχή η 
τροπολογία απορρίπτεται. 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 6 κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 7 κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για την πρόταση νόμου που 
τιτλοφορείται «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σωτήρης Σαμψών Ζαχαρίας Κουλίας 

 Άριστος Αριστοτέλους Νίκος Κουτσού 

 Κώστας Κωνσταντίνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου, την 1η και στις 29 Νοεμβρίου 2007.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς 
παράγοντες και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εκτάκτου 
Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμου, με την εισαγωγή σ’ αυτόν 
διατάξεων με τις οποίες καθίσταται αδίκημα: 

1. η παράλειψη από οποιοδήποτε πρόσωπο ενημέρωσης, γραπτώς και 
ενυπογράφως, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για πρόταση που του 
γίνεται για λήψη προμήθειας ή άλλου οικονομικού οφέλους για σκοπούς 
αγοράς οποιουδήποτε αντικειμένου που πληρώνεται από το κεφάλαιο που 
αφορά δαπάνες αμυντικής θωράκισης του προϋπολογισμού του Υπουργείου 
Άμυνας, 

2. η αποδοχή προμήθειας ή άλλου οικονομικού οφέλους από πρόσωπο που 
κατέχει δημόσιο αξίωμα ή βρίσκεται στην υπηρεσία της ∆ημοκρατίας για την 
αγορά οποιουδήποτε αντικειμένου το οποίο πληρώνεται από το κεφάλαιο για 
δαπάνες αμυντικής θωράκισης του προϋπολογισμού του Υπουργείου Άμυνας. 

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της 
κ. Γιαννάκης Ομήρου δήλωσε πως την κατέθεσε στη Βουλή με στόχο να επαναφέρει 
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τις προτεινόμενες με αυτή ρυθμίσεις στον περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας Νόμο, οι οποίες καταργήθηκαν το 2002, στα πλαίσια της φορολογικής 
μεταρρύθμισης που επήλθε με την κατάθεση από την εκτελεστική εξουσία αριθμού 
νομοσχεδίων, μεταξύ των οποίων και νομοσχέδιο το οποίο ψηφίστηκε από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων σε νόμο και με το οποίο τροποποιήθηκε και ο υπό τροποποίηση 
με την υπό αναφορά πρόταση νόμου βασικός νόμος. 

 Απώτερος στόχος των προτεινόμενων τροποποιήσεων, πρόσθεσε ο ίδιος 
εισηγητής, είναι η αποτροπή εξασφάλισης από πρόσωπα προμήθειας που σχετίζεται 
με την αγορά οποιουδήποτε αντικειμένου για σκοπούς άμυνας, τόσο για λόγους 
ηθικής όσο και για λόγους πολιτικής τάξεως, με σκοπό τη διασφάλιση του δημόσιου 
συμφέροντος.   

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας, σχολιάζοντας τις πρόνοιες της 
υπό συζήτηση πρότασης νόμου, εξέφρασε επιφυλάξεις για το κατά πόσο αυτές είναι 
συμβατές με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, καθώς και για το κατά πόσο οι πρόνοιές της 
που αφορούν τα πρόσωπα που βρίσκονται στην υπηρεσία της ∆ημοκρατίας 
επικαλύπτονται από σχετικές πρόνοιες του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, καθώς 
και του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν πως το Υπουργείο 
Οικονομικών δεν ενίσταται στην ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου.  
Ενημερώνοντας οι ίδιοι την επιτροπή για τους λόγους που ενδεχομένως οι 
προτεινόμενες με την πρόταση νόμου ρυθμίσεις καταργήθηκαν, δήλωσαν πως, με τη 
φορολογική μεταρρύθμιση που επήλθε το 2002, στο νομοσχέδιο που κατατέθηκε για 
τροποποίηση του περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας Νόμου δεν 
περιλαμβάνονταν οποιεσδήποτε πρόνοιες που να αφορούν δαπάνες, αλλά μόνο 
έσοδα σε σχέση με την έκτακτη εισφορά.  Για το λόγο αυτό η προβλεπόμενη τότε 
ποινικοποίηση, η οποία αφορούσε δαπάνες και στης οποίας την επαναφορά στοχεύει 
η πρόταση νόμου, καταργήθηκε.   

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
δήλωσε πως η αρμοδιότητα της νομοθετικής εξουσίας να νομοθετεί υπόκειται στους 
περιορισμούς του συντάγματος, των διεθνών συμβάσεων και του κοινοτικού δικαίου.  
Σχολιάζοντας ο ίδιος εκπρόσωπος τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, δήλωσε πως 
αυτές δεν αντιβαίνουν στις πρόνοιες του συντάγματος και επιφυλάχθηκε να 
ενημερώσει γραπτώς την επιτροπή αναφορικά με τη συμβατότητα των προνοιών της 
με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Στο στάδιο της μελέτης της υπό αναφορά πρότασης νόμου από την επιτροπή 
διατυπώθηκαν από τα μέλη της επιφυλάξεις σε σχέση με τα πιο πάνω, ως ακολούθως: 

 Την προτεινόμενη πρόνοιά της με την οποία ποινικοποιείται η παράλειψη από 
οποιοδήποτε πρόσωπο ενημέρωσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας 
για πρόταση που του γίνεται για λήψη προμήθειας ή άλλου οικονομικού 
οφέλους για σκοπούς αγοράς οποιουδήποτε αντικειμένου που πληρώνεται από 
το κεφάλαιο του κρατικού προϋπολογισμού που αφορά τις δαπάνες αμυντικής 
θωράκισης και εισηγήθηκαν την τροποποίησή της με τρόπο που να μην μπορεί 
να χρησιμοποιηθεί κακόβουλα από οποιοδήποτε πρόσωπο. 

 Την ανάγκη εισαγωγής σ’ αυτήν πρόνοιας που να ποινικοποιεί όχι μόνο την 
παράλειψη ενημέρωσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για πρόταση 
που γίνεται σε πρόσωπο να λάβει προμήθεια ή άλλο οικονομικό όφελος για 
σκοπούς αγοράς αμυντικού εξοπλισμού, αλλά και για την αποδοχή της υπό 
αναφορά προμήθειας ή του οικονομικού οφέλους από πρόσωπο για τέτοιες 
αγορές. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε τον εκπρόσωπο του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να εκφράσει την άποψή του τόσο για τις υπό 
αναφορά επιφυλάξεις που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής όσο και για τη 
συμβατότητα των προνοιών της πρότασης νόμου με το κοινοτικό δίκαιο. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, με επιστολή 
του που απέστειλε στην επιτροπή, διατύπωσε τις ακόλουθες απόψεις: 

1. Ως προς το ενδεχόμενο να τεθεί η ποινική υποχρέωση σε πρόσωπο να 
ενημερώνει την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, όχι μόνο όταν του 
προτείνεται προμήθεια ή άλλο οικονομικό όφελος για σκοπούς κρατικής αγοράς 
αμυντικού εξοπλισμού, αλλά και όταν την αποδέχεται, τέτοια διάταξη θα έχει τις 
ίδιες συνέπειες με την προτεινόμενη σχετική διάταξη της πρότασης νόμου, 
εφόσον και οι δύο διατάξεις αφορούν την πληροφόρηση. 

2. Σε περίπτωση όμως που η Βουλή επιθυμεί να θεσπίσει ποινικό αδίκημα το 
οποίο να απαγορεύει την αποδοχή της προσφοράς ή του οφέλους για τις υπό 
αναφορά αγορές, τότε τέτοια διάταξη θα καλύψει όχι μόνο τις στοχευμένες 
περιπτώσεις αθέμιτου πλουτισμού, αλλά θα ποινικοποιήσει και τη θεμιτή 
επαγγελματική διαμεσολάβηση για την αγορά εξοπλισμού από τη ∆ημοκρατία, 
δημιουργώντας ενδεχομένως πρακτικό πρόσκομμα στην υλοποίηση των 
εξοπλιστικών προγραμμάτων της ∆ημοκρατίας. 

3. Σε ό,τι αφορά τη συμβατότητα της πρότασης νόμου με το κοινοτικό δίκαιο, δεν 
υπάρχει καταρχήν πρόσκομμα στην ψήφιση της πρότασης νόμου, εφόσον το 
άρθρο 296, παράγραφος 2, στοιχείο (β) της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας επιτρέπει στα κράτη μέλη να λαμβάνουν τα κατά την 
κρίση τους αναγκαία μέτρα που αφορούν, μεταξύ άλλων, την εμπορία όπλων, 
πυρομαχικών και πολεμικού υλικού, που περιλαμβάνονται στον απόρρητο 
πίνακα που κατάρτισε το Συμβούλιο ομόφωνα στις 15 Απριλίου 1958. 

4. Αναφορικά με την προτεινόμενη πρόνοια της πρότασης νόμου με την οποία 
ποινικοποιείται η αποδοχή προμήθειας ή άλλου οικονομικού οφέλους για την 
αγορά οποιουδήποτε αντικειμένου το οποίο πληρώνεται από το κεφάλαιο για 
δαπάνες αμυντικής θωράκισης του προϋπολογισμού του Υπουργείου Άμυνας 
σε σχέση με τα πρόσωπα που βρίσκονται στην υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και 
σε σχέση με τα πρόσωπα που κατέχουν δημόσιο αξίωμα, αυτή επικαλύπτεται 
από το άρθρο 69 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και τις αντίστοιχες 
διατάξεις σε άλλες νομοθεσίες που ρυθμίζουν την υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, 
καθώς. και από το άρθρο 4 του περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Ποινικοποίηση της ∆ιαφθοράς (Κυρωτικού) Νόμου, 
αντίστοιχα, και ως εκ τούτου είναι αχρείαστη η ψήφιση της πρόνοιας αυτής.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ως 
ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία καθίσταται αδίκημα 
και η παράλειψη ενημέρωσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας από 
πρόσωπο σε περίπτωση που αυτό από μόνο του ή σε συνεργασία με άλλο 
πρόσωπο λαμβάνει ή συμφωνεί να λάβει για λογαριασμό άλλου προσώπου 
προμήθεια ή άλλο οικονομικό όφελος ή οτιδήποτε σχετικό με την κατακύρωση 
προμήθειας υλικού οπλικών συστημάτων ή για υπηρεσίες αναφορικά με αυτά, 
όπως αυτά καθορίζονται στον προϋπολογισμό για τις δαπάνες αμυντικής 
θωράκισης. 
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2. Με τη διευκρίνιση ότι ποινικοποιείται η παράλειψη ενημέρωσης της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας στην περίπτωση όπου αποδεδειγμένα 
προτείνεται σε πρόσωπο η αναφερόμενη πιο πάνω προμήθεια ή το οικονομικό 
όφελος. 

3. Με τη διαφοροποίηση της προβλεπόμενης σ’ αυτό ποινής που επιβάλλεται στα 
πιο πάνω αναφερόμενα πρόσωπα σε περίπτωση που παραλείψουν να 
ενημερώσουν γραπτώς την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου, έτσι ώστε, πέραν της προβλεπόμενης ποινής 
φυλάκισης που δύναται να τους επιβληθεί, να δύναται το δικαστήριο να τους 
επιβάλει διαζευκτικά χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες 
λίρες ή και τις δύο υπό αναφορά ποινές. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο της 
πρότασης νόμου σύμφωνα με τις πιο πάνω θέσεις της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 9 και 10 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί 
Παροχής Επιδόματος Μάνας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια  που τιτλοφορούνται «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί Παροχής Επιδόματος 

Μάνας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 
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Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Νικόλας Παπαδόπουλος    Νίκος Κουτσού 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Γιάννος Λαμάρης      Μη μέλη της επιτροπής: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου    Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 ∆εκεμβρίου 
2007. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Παροχής 
Επιδόματος Τέκνου Νόμου, ώστε να αυξηθεί το επίδομα τέκνου που παραχωρείται σε 
οικογένειες με τέσσερα ή περισσότερα τέκνα κατά δέκα τοις εκατό (10%). 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Παροχής 
Επιδόματος Μάνας Νόμου, ώστε να επεκταθεί η παραχώρηση του επιδόματος μάνας 
σε όλες τις συνταξιούχους πολύτεκνες μάνες ανεξαρτήτως εισοδήματος. 

 Σημειώνεται ότι τα δύο υπό αναφορά νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή στις 
6 ∆εκεμβρίου 2007 υπό μορφή κοινωνικού πακέτου, στο οποίο περιλαμβάνεται τρίτο 
νομοσχέδιο το οποίο ψηφίστηκε ήδη σε νόμο από τη Βουλή, με τη μορφή του 
κατεπείγοντος, την ίδια ημέρα κατά την οποία κατατέθηκε.  Το εν λόγω νομοσχέδιο 
προνοούσε για τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε κατά τη 
διάρκεια της χειμερινής περιόδου, που λήγει την 31η Μαρτίου 2008, ο συντελεστής 
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο εσωτερικής καύσης και στο φωτιστικό 
πετρέλαιο να μειωθεί σε £12,00 (€21,00) τα 1 000 λίτρα (από 7,3 σεντ το λίτρο σε 1,2 
σεντ το λίτρο, που είναι το ελάχιστο επιτρεπόμενο όριο με βάση το κοινοτικό 
κεκτημένο). 

  Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια, οι προτάσεις για τα πιο πάνω αναφερόμενα κοινωνικά μέτρα οφείλονται 
στην εμπέδωση συνθηκών μακροοικονομικής σταθερότητας, με τη συνεχή βελτίωση 
στο δημοσιονομικό ισοζύγιο και στο δημόσιο χρέος, και στη γρήγορη ανάπτυξη της 
κυπριακής οικονομίας.  Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, έχουν αυξηθεί και οι 
δυνατότητες του κράτους για κοινωνικές παροχές. 

 Σύμφωνα πάντα με την εν λόγω εισηγητική έκθεση, η κυβέρνηση, λαμβάνοντας 
υπόψη τους δημοσιονομικούς και αναπτυξιακούς στόχους για το 2007 και 2008, 
καθώς και τις δημοσιονομικές εξελίξεις του πρώτου δεκαμήνου του 2007, προτείνει 
την υιοθέτηση στοχευμένων μέτρων ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής προς τις 
ευάλωτες κοινωνικά ομάδες, που είναι οι συνταξιούχοι με χαμηλά εισοδήματα και τα 
μονήρη ηλικιωμένα άτομα.   

 Από τα επιπρόσθετα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή προκύπτει ότι το 
δημοσιονομικό κόστος έχει ως ακολούθως: 

1. Για την προτεινόμενη αύξηση του επιδόματος τέκνου στις πολύτεκνες 
οικογένειες το κόστος ανέρχεται στα £3,4 εκατομ. για το 2008 και η δαπάνη θα 
επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008. 

2. Για την επέκταση του επιδόματος πολύτεκνης μάνας σε όλες τις συνταξιούχους 
πολύτεκνες μάνες το κόστος ανέρχεται στα £3,2 εκατομ. για το 2008 και η 
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δαπάνη θα επιβαρύνει επίσης τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008. 

3. Για την προτεινόμενη μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο 
θέρμανσης, η οποία έχει ήδη εγκριθεί με την ψήφιση σχετικού νομοσχεδίου σε 
νόμο, όπως αναφέρεται πιο πάνω, στις 6 ∆εκεμβρίου 2007, το κόστος 
ανέρχεται στα £6,2 εκατομ. για το 2008 και η απώλεια εσόδων προβλέπεται να 
επηρεάσει κυρίως το έτος 2008. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, τα μέλη της 
επιτροπής, παρά το γεγονός ότι εξαρχής δήλωσαν ότι ως θέμα αρχής τάσσονται υπέρ 
των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ζήτησαν περαιτέρω στοιχεία, τα οποία οι κυβερνητικοί 
αρμόδιοι δεσμεύτηκαν να καταθέσουν στην επιτροπή, σε σχέση με τους πραγματικούς 
αριθμούς των δικαιούχων και τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησης. 

 Ειδικότερα, όσον αφορά παρατήρηση του μέλους της επιτροπής βουλευτή κ. 
Σταύρου Ευαγόρου σχετικά με τον τρόπο και το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης της 
εξαγγελθείσας αύξησης του επιδόματος εθνοφρουρού τον Ιούλιο 2007 και της 
αύξησης του επιδόματος εθνοφρουρού που προέρχεται από πολύτεκνη οικογένεια, 
που εξαγγέλθηκε μεταγενέστερα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
απάντησαν ότι η υλοποίηση του μέτρου αυτού θα γίνει με κανονισμούς που 
αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή από το Υπουργείο Άμυνας.   

 Ο ίδιος βουλευτής επισήμανε επίσης ότι υπάρχουν κάποιες ανακρίβειες στην 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα προτεινόμενα μέτρα και ειδικότερα σε σχέση με 
τον πραγματικό αριθμό των επηρεαζόμενων συνταξιούχων πολύτεκνων μητέρων και 
ότι στην πραγματικότητα το προτεινόμενο μέτρο επηρεάζει αυτή τη στιγμή πολύ 
λιγότερες δικαιούχους από τον αναφερόμενο στην εισηγητική έκθεση αριθμό των 7 
500 μητέρων.   

 Σε γενικής φύσεως παρατηρήσεις προέβησαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
αναφορικά με την ανάγκη μείωσης του φόρου κατανάλωσης επί του υγραερίου, ώστε 
να επωφεληθούν οικογένειες που χρησιμοποιούν αυτό το καύσιμο για θέρμανση, 
όπως  και για τα προτεινόμενα εφάπαξ επιδόματα ύψους £300 σε συνταξιούχους που 
λαμβάνουν ειδική χορηγία και έχουν μηνιαίο εισόδημα κάτω από £500, καθώς και σε 
συνταξιούχους με εφάπαξ χορηγία ύψους £100 που έχουν μηνιαίο εισόδημα μέχρι 
£700.  Σύμφωνα με τις σχετικές διαβεβαιώσεις, τα μέτρα θα υλοποιηθούν πριν από τις 
εορτές των Χριστουγέννων. 

 Τέλος, ιδιαίτερη συζήτηση έγινε αναφορικά με την πρόταση για προικοδότηση 
του Συμβουλευτικού Σώματος Άσκησης Κοινωνικής Πολιτικής, το οποίο ιδρύθηκε στις 
4 Ιουλίου 2007, με αρχικό ποσό ύψους £30 εκατομ.  Όπως διαβεβαίωσαν σχετικά οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, θα κατατεθεί συμπληρωματικός 
προϋπολογισμός, ύψους £30 εκατομ., στα μέσα του επόμενου έτους για τους 
σκοπούς που αναφέρονται πιο πάνω, αφού πρώτα γίνουν οι απαραίτητες ενέργειες 
για θεσμοθέτηση του τρόπου λειτουργίας του μέσα στα πλαίσια του ρόλου του, που 
είναι η εφ’ όλης της ύλης αναθεώρηση της κοινωνικής πολιτικής στη βάση κριτηρίων, 
η εξάλειψη υφιστάμενων στρεβλώσεων, η εφαρμογή εισοδηματικών κριτηρίων κ.ά.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
υποβάλλοντας την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος, επιφυλάσσεται 
να τοποθετηθεί επί των υπό αναφορά νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’ αριθμόν 9 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος Μάνας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’ αριθμόν 10 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές 
Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμος του 2007».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 

(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου  Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 ∆εκεμβρίου 
2007.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του συμβουλίου 
και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου και ο Πρόεδρος της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση σχετικής νομοθεσίας με 
στόχο την ενσωμάτωση στην κυπριακή έννομη τάξη των ακόλουθων Οδηγιών: 

1. Της Οδηγίας 2004/109/ΕΚ για την εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας 
αναφορικά με την πληροφόρηση σχετικά με εκδότες των οποίων οι κινητές 
αξίες έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά και για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ.  

2. Της Οδηγίας 2007/14/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 8ης Μαρτίου 2007 
σχετικά με τον καθορισμό αναλυτικών κανόνων για την εφαρμογή της Οδηγίας 
2004/109/ΕΚ.     

 Συγκεκριμένα, με το εν λόγω νομοσχέδιο προτείνονται οι ακόλουθες ρυθμίσεις:  

1. Εισάγεται η υποχρέωση για τους εκδότες κινητών αξιών που έχουν εισαχθεί 
προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά να δημοσιοποιούν περιοδικές και 
διαρκείς πληροφορίες.  

2. Καθορίζονται οι υποχρεώσεις των εκδοτών κινητών αξιών με κράτος μέλος 
καταγωγής ή κράτος μέλος υποδοχής την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  

3. Καθορίζονται οι υποχρεώσεις των εκδοτών κινητών αξιών με καταστατική έδρα 
σε τρίτη χώρα.  

4. Καθορίζονται οι υποχρεώσεις των προσώπων που αποκτούν ή διαθέτουν 
σημαντικά δικαιώματα ψήφου ή σημαντικές συμμετοχές σε εκδότη κινητών 
αξιών αναφορικά με την πληροφόρηση.  

5. Ρυθμίζονται τα θέματα δημοσιοποίησης, κοινολόγησης και αποθήκευσης 
ρυθμιζόμενων πληροφοριών και της πρόσβασης σ’ αυτές.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
αρμοδίους, προκύπτει ότι η άμεση ψήφιση της προτεινόμενης νομοθεσίας κρίνεται 
αναγκαία, αφού η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη αποστείλει προς την Κυπριακή 
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∆ημοκρατία Προειδοποιητική Επιστολή, με ημερομηνία 19 Απριλίου 2007.   Σύμφωνα 
με το άρθρο 31 της Οδηγίας 2004/109/ΕΚ, η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα έπρεπε να είχε 
υιοθετήσει τις διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας μέχρι την 20ή Ιανουαρίου 2007.  Θα 
πρέπει να σημειωθεί ότι η καθυστέρηση στην ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
σε νόμο οφείλεται, σε ό,τι αφορά τη Βουλή, στη μη έγκαιρη κατάθεσή του από την 
εκτελεστική εξουσία στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού αυτό κατατέθηκε στις 22 
Νοεμβρίου 2007. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή τόσο από τον 
εκπρόσωπο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς όσο και με το επεξηγηματικό σημείωμα 
που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η προτεινόμενη νομοθεσία, όπως και η 
Οδηγία 2004/109/ΕΚ, αποσκοπεί στην επίτευξη μεγαλύτερου βαθμού διαφάνειας και 
πληροφόρησης για εκδότες των οποίων οι κινητές αξίες είναι εισηγμένες για 
διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
αφού προηγουμένως τύχει νομοτεχνικής επεξεργασίας και άλλων βελτιώσεων για την 
καλύτερη απόδοση του κειμένου του. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ λέει ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Γεωργίου, παρακαλώ. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι ομόφωνο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ερμηνεία "ελεγχόμενης επιχείρησης".  Άρθρο 3. 

 Ερμηνεία "ηλεκτρονικών μέσων".  Άρθρο 4. 

 Ερμηνεία "κράτους μέλους καταγωγής".  Άρθρο 5. 

 Ερμηνεία "ρυθμιζόμενων πληροφοριών".  Άρθρο 6. 

 Σκοπός και πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Επιλογή κράτους μέλους καταγωγής.  Άρθρο 8. 

 Ετήσια οικονομική έκθεση.  Άρθρο 9. 

 Εξαμηνιαία οικονομική έκθεση.  Άρθρο 10. 

 Ενδιάμεση κατάσταση διαχείρισης.  Άρθρο 11. 

 Τριμηνιαίες οικονομικές εκθέσεις.  Άρθρο 12. 

 Ένδειξη αποτελέσματος.  Άρθρο 13. 

 Εξαίρεση από τις διατάξεις των άρθρων 9, 10, 11 και 12.  Άρθρο 14. 

 Ευθύνη για κατάρτιση και δημοσιοποίηση περιοδικών πληροφοριών.  Άρθρο 
15. 

 Παράβαση του Μέρους ΙΙ.  Άρθρο 16. 

 ∆ημοσιοποίηση απόκτησης ή διάθεσης ιδίων μετοχών.  Άρθρο 17. 

 ∆ημοσιοποίηση συνολικού αριθμού δικαιωμάτων ψήφου και κεφαλαίου.  Άρθρο 
18. 

 ∆ημοσιοποίηση κοινοποιούμενων πληροφοριών περί απόκτησης ή διάθεσης 
δικαιωμάτων ψήφου.  Άρθρο 19. 

 Γνωστοποίηση πρότασης τροποποίησης ιδρυτικού εγγράφου ή καταστατικού 
εκδότη.  Άρθρο 20. 

 ∆ημοσιοποίηση μεταβολών αναφορικά προς δικαιώματα.  Άρθρο 21. 

 ∆ημοσιοποίηση νέας έκδοσης δανείου.  Άρθρο 22. 

 Ευθύνη δημοσιοποίησης των πληροφοριών των άρθρων 21 και 22.  Άρθρο 23. 

 Παράβαση του Μέρους ΙΙΙ.  Άρθρο 24. 

 Ίση μεταχείριση και ειδικές υποχρεώσεις εκδότη μετοχών.  Άρθρο 25. 

 Ίση μεταχείριση και ειδικές υποχρεώσεις εκδότη χρεωστικών τίτλων.  Άρθρο 26. 

 Παράβαση του Μέρους IV.  Άρθρο 27. 

 Απόκτηση ή διάθεση μετοχών οι οποίες ενσωματώνουν δικαιώματα ψήφου.  
Άρθρο 28. 

 Εξαίρεση από τις διατάξεις του άρθρου 28.  Άρθρο 29. 

 Απόκτηση, διάθεση ή εξάσκηση σημαντικών ποσοστών δικαιωμάτων ψήφου.  
Άρθρο 30. 

 Κάτοχοι χρηματοοικονομικών μέσων.  Άρθρο 31. 

 Περιεχόμενο κοινοποίησης.  Άρθρο 32. 

 Προθεσμία κοινοποίησης.  Άρθρο 33. 

 Άθροιση συμμετοχής και εταιρείες διαχείρισης.  Άρθρο 34. 

 Άθροιση συμμετοχής και ΕΠΕΥ.  Άρθρο 35. 

 Παράβαση του Μέρους V.  Άρθρο 36. 

 ∆ημοσιοποίηση ρυθμιζόμενων πληροφοριών.  Άρθρο 37. 
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 Μηχανισμός κεντρικής αποθήκευσης ρυθμιζόμενων πληροφοριών.  Άρθρο 38. 

 Οδηγίες Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για υποβολή ρυθμιζόμενων πληροφοριών.  
Άρθρο 39. 

 Κυρώσεις για ψευδή, παραπλανητικά στοιχεία και απόκρυψη.  Άρθρο 40. 

 Γλώσσα δημοσιοποίησης ρυθμιζόμενων πληροφοριών.  Άρθρο 41. 

 Γλώσσα κοινοποίησης ρυθμιζόμενων πληροφοριών.  Άρθρο 42. 

 Εκδότες τρίτων χωρών.  Άρθρο 43. 

 ∆ημοσιοποίηση για εκδότες με κράτος μέλος υποδοχής τη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 
44. 

 Προληπτικά μέτρα.  Άρθρο 45. 

 Εποπτική Αρχή.  Άρθρο 46. 

 Εξουσίες Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς.  Άρθρο 47. 

 Επαγγελματικό απόρρητο.  Άρθρο 48. 

 Συνεργασία Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς με εποπτικές αρχές άλλων κρατών 
μελών.  Άρθρο 49. 

 Συνεργασία με τρίτες χώρες.  Άρθρο 50. 

 ∆ιοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 51. 

 Αστική ευθύνη.  Άρθρο 52. 

 ∆ικαίωμα προσφυγής.  Άρθρο 53. 

 Μέτρα για παραβάσεις του Μέρους ΙΙ.  Άρθρο 54. 

 Είσπραξη διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 55. 

 Έκδοση Οδηγιών και υποχρέωση συμμόρφωσης.  Άρθρο 56. 

 Έκδοση κατευθυντήριων γραμμών.  Άρθρο 57. 

 Απαλλαγή εκδοτών που εμπίπτουν στον Κανονισμό 1606/2002.  Άρθρο 58. 

 Κοινοποίηση και δημοσιοποίηση των ήδη κατεχόντων δικαιωμάτων ψήφου.  
Άρθρο 59. 

 ∆ημοσιοποίηση υφιστάμενου αριθμού δικαιωμάτων ψήφου και κεφαλαίου.  
Άρθρο 60. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 60;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 60 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας 
(Κινητές Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 
Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 

Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος   Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου    Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 
∆εκεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση της ισχύος του περί 
Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών Νόμου μέχρι την 
31η ∆εκεμβρίου 2009. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση τις 
υφιστάμενες διατάξεις του περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών 
Συναλλαγών Νόμου, που τέθηκε σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 2000, επιβάλλεται ειδικό 
τέλος επί των συναλλαγών που καταρτίζονται ή ανακοινώνονται στο ΧΑΚ.  Από τις 16 
Ιουνίου 2005 το ειδικό τέλος καταβάλλεται από τον πωλητή με μειωμένο ενιαίο 
συντελεστή ύψους 0,15% (αρχικά ήταν 1%), στην περίπτωση που ο πωλητής του 
τίτλου ή το πρόσωπο που ανακοινώνει τη συναλλαγή είναι νομικό πρόσωπο, και 
ύψους 0,6%, στην περίπτωση που ο πωλητής του τίτλου ή το πρόσωπο που 
ανακοινώνει τη συναλλαγή είναι φυσικό πρόσωπο. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, η μείωση 
κρίθηκε αναγκαία, προκειμένου να επωφεληθεί το ΧΑΚ από την κοινή πλατφόρμα 
διαπραγμάτευσης με το Χρηματιστήριο Αξιών Αθηνών (ΧΑΑ), στο οποίο ισχύει επίσης 
ενιαίος συντελεστής ύψους 0,15%. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους αρμοδίους, η επιβολή του ειδικού τέλους επί των 
χρηματιστηριακών συναλλαγών κρίθηκε ότι αποτελεί αποτελεσματικό τρόπο 
φορολόγησης των επενδυτικών δραστηριοτήτων.  Με στόχο όμως να παρέχεται η 
δυνατότητα αναθεώρησης του τρόπου φορολογίας των επενδυτικών δραστηριοτήτων, 
ο νόμος για την επιβολή του εν λόγω τέλους έχει καθορισμένη χρονική διάρκεια. 

 Συναφώς αναφέρεται ότι η τελευταία παράταση της ισχύος του περί Επιβολής 
Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών Νόμου δόθηκε για περίοδο 
δύο ετών, η οποία λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2007. 
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 Κατά τη διάρκεια της εξέτασης του θέματος ο πρόεδρος του συμβουλίου του 
ΧΑΚ ανέφερε ότι θα ήταν επιθυμητό να εξεταστεί το ενδεχόμενο της πλήρους 
κατάργησης του τέλους, δεδομένου ότι εφαρμόζεται μόνο στα χρηματιστήρια Κύπρου 
και Ελλάδας, κάτι που θα καθιστούσε το ΧΑΚ ακόμη πιο ανταγωνιστικό. 

 Επ’ αυτού οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ανέφεραν ότι, παρότι 
το τέλος επιβάλλεται μόνο στο ΧΑΚ και στο ΧΑΑ, δεν επιβάλλονται άλλα είδη 
φορολογίας, όπως εταιρικός φόρος και φόρος εισοδήματος, κάτι το οποίο ισχύει σε 
άλλες χώρες οι οποίες δεν επιβάλλουν το συγκεκριμένο ειδικό τέλος. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τους ίδιους αρμοδίους, το Υπουργείο Οικονομικών 
φρονεί ότι η επιβολή του τέλους είναι απαραίτητη και θα πρέπει να παραταθεί, διότι: 

1. αποτελεί το μόνο πρακτικό και αποτελεσματικό τρόπο φορολόγησης, επειδή 
παρακρατείται στην πηγή, 

2. το κόστος επιβολής του τέλους δεν είναι αποτρεπτικό και 

3. δεν ενδείκνυται διαφοροποίηση της φορολογίας, καθότι η χρηματιστηριακή 
αγορά δεν έχει ακόμη ανακάμψει και, επιπλέον, άλλες εναλλακτικές λύσεις που 
εφαρμόστηκαν ή μελετήθηκαν στο παρελθόν κρίθηκαν ως αναποτελεσματικές 
και πρακτικά μη εφαρμόσιμες, με αποτέλεσμα να απολεσθούν φορολογικά 
έσοδα. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, τα έσοδα από την επιβολή του ειδικού τέλους (με ενιαίο συντελεστή 0,15%) 
για το έτος 2006 ανήλθαν στα £2.993.000 και για το έτος 2007 (μέχρι τις 3 Οκτωβρίου 
2007) στα £3.324.000.  Με βάση τα στοιχεία αυτά, η συνεπαγόμενη ετήσια απώλεια 
εσόδων, σε περίπτωση μη παράτασης της ισχύος της νομοθεσίας, υπολογίζεται στα 
£4,5 εκατομ. περίπου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 
Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 13 έως 25 θέματα έχουν κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι 
«Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2008 Νόμος του 
2007», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 
2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2008 
Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 
2008 Νόμος του 2007», «Ο περί  Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 2008 Νόμος του 2007», «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 
2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Ελαιοκομικών 
Προϊόντων του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε τέσσερις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3, 5, 6 και 10 ∆εκεμβρίου 2007. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση νομοσχεδίων είναι η έγκριση των προϋπολογισμών 
των αντίστοιχων ημικρατικών οργανισμών για το οικονομικό έτος 2008.   
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 Στο στάδιο της μελέτης των προϋπολογισμών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής οι πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί 
διευθυντές και άλλοι αξιωματούχοι των αντίστοιχων ημικρατικών οργανισμών, όπως 
και εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας, οι οποίοι ανέλυσαν στην επιτροπή τους 
υπό αναφορά προϋπολογισμούς, καθώς και τους στόχους και προγραμματισμούς 
τους για το επόμενο οικονομικό έτος. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή είχε εκ των προτέρων αποφασίσει ότι οι διαδικασίες 
που θα ακολουθούνταν κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών των ημικρατικών 
οργανισμών ειδικά για το έτος 2008 θα ήταν συνοπτικές, λόγω της ανάγκης 
ολοκλήρωσης των εργασιών της Βουλής πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους, 
αφού επίκεινται οι προεδρικές εκλογές της 17ης Φεβρουαρίου 2008. 

 Υπό το φως της εξέλιξης αυτής και για να μην υπάρξει ενδεχόμενο 
οποιοσδήποτε ημικρατικός οργανισμός να λειτουργήσει τον Ιανουάριο και το 
Φεβρουάριο του 2008 παράνομα, κρίθηκε σκόπιμο, αφού αναλύσουν οι αξιωματούχοι 
των εν λόγω οργανισμών στην επιτροπή τους σχετικούς προϋπολογισμούς, αυτοί να 
υποβληθούν στην ολομέλεια του σώματος με σχετική ενιαία συνοπτική έκθεση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
υποβάλλοντας την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος, κατά πλειοψηφία 
της προέδρου και του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και των μελών της βουλευτών του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση των εν λόγω νομοσχεδίων για την κατά νόμο έγκριση των αντίστοιχων 
προϋπολογισμών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των υπό 
αναφορά προϋπολογισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2008 Νόμος του 2007. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2008 
Νόμος του 2007. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 
2008 Νόμος του 2007. 

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

5. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 2008 Νόμος του 
2007. 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2008 Νόμος 
του 2007. 

7. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2008 
Νόμος του 2007. 

8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου 
του 2008 Νόμος του 2007. 

9. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2008 Νόμος 
του 2007. 
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10. Ο περί  Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2008 Νόμος του 2007. 

11. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 2008 Νόμος του 
2007. 

12. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας του 2008 Νόμος του 2007. 

13. Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2008 
Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βλέπω εδώ ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Παρακαλώ, ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι κοινή έκθεση για όλα αυτά τα νομοθετήματα, θα 
τοποθετηθούμε σε καθένα θέμα ξεχωριστά.  Να αναφέρω σε ποια θέματα θα είμαστε 
ομόφωνοι και σε αυτά που θα έχουμε αρνητική ψήφο.  Η κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού θα καταψηφίσει τα υπ’  αριθμόν 13, 16, 17, 18, 20, 21, 22, 
23, 24 και 25 νομοσχέδια.  Είναι πάγιες οι θέσεις μας, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά 
τους προϋπολογισμούς που αφορούν αυτά τα νομοθετήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’  
αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας ποσού ύψους £3.400.884 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η  ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.   Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να μου δώσει τους αριθμούς των νομοσχεδίων που 
θα καταψηφίσει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα ψηφίσουμε τα υπ’  αριθμόν 14, 15 και 19.  Όλα τα άλλα θα τα 
καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 14 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
ποσού ύψους £4.971.510 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ποσού 
ύψους £4.958.955 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 16 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου ποσού ύψους £18.268.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 17 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων ποσού 
ύψους £4.059.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 18 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού 
ύψους £6.129.670 για  τη χρήση του έτους που λήγει  την  31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 19 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ποσού 
ύψους £2.114.303 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 20 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου 
ποσού ύψους £884.650 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου  2008.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που είναι υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που 
ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 21 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού 
£4.287.690  για  τη  χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου  2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 
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 Έξι εμείναν. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εφτά εμείναν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννά αρχίσουμε να μετράμε και θα μετρά κι ο χρόνος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέθηκαν όλα προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

(Γέλια) 

 Ε, μα φτάσαμε εδώ που φτάσαμε… στο τέλος της ημέρας… 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 22 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών ποσού ύψους £73.040.157 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, επτά εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 23 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων ποσού ύψους 
£1.155.400 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, οκτώ εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
∆ημόσιων ∆ανείων του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, οκτώ εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 24 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας ποσού ύψους £1.888.626 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, εννιά εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, εννιά εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Παρακαλώ τους βουλευτές συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να 
σταθεροποιηθούν. 

(Γέλια) 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 25 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων 
ποσού ύψους £751.029 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και καμιά αποχή τα άρθρα 1 
μέχρι 6 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 26 μέχρι και τον αριθμό 32 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται: α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
του 2008 Νόμος του 2007»,  β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 
του 2008 Νόμος του 2007», γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2008 Νόμος του 2007», δ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», ε. «Ο περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», στ. «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2008 Νόμος του 2007» και ζ. «Ο Περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2008 Νόμος του 
2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Κουτσού 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
πραγματοποίησε τρεις συνεδρίες, στις 11, 12 και 13 ∆εκεμβρίου 2007, στα πλαίσια 
των οποίων συζήτησε τους προϋπολογισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 
παράρτημα.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής οι πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί διευθυντές και άλλοι 
αξιωματούχοι των ημικρατικών οργανισμών στους οποίους οι προϋπολογισμοί αυτοί 
αναφέρονται. Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
όπως και των υπουργείων στα οποία υπάγονται οι υπό αναφορά προϋπολογισμοί. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η έγκριση των προϋπολογισμών για 
το οικονομικό έτος 2008 των υπό αναφορά ημικρατικών οργανισμών. 

 Όπως είναι γνωστό, η επιτροπή έχει αποφασίσει για τη συζήτηση των 
προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών για το 2008 να ακολουθήσει 
συνοπτικές διαδικασίες, λόγω του ότι δεν της παρέχεται χρόνος για σύνταξη 
ξεχωριστής έκθεσης για καθέναν από αυτούς, ενόψει της διακοπής των εργασιών του 
σώματος για τις επερχόμενες προεδρικές εκλογές. 

 Η επιτροπή, αφού ενημερώθηκε από τους πιο πάνω αξιωματούχους για τα 
προγράμματα και τις επιδιώξεις των εν λόγω ημικρατικών οργανισμών για το επόμενο 
οικονομικό έτος, ειδικότερα δε για τις πρόνοιες των υπό συζήτηση προϋπολογισμών, 
αποφάσισε,  υποβάλλοντας  την  παρούσα   έκθεση  στην  ολομέλεια  του  σώματος,  
να επιφυλαχθεί αναφορικά με τις τελικές θέσεις των μελών της, τα οποία θα 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2008 
Νόμος του 2007. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2008 Νόμος του 2007. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2008 
Νόμος του 2007.  

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2008 
Νόμος του 2007.  

5. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2008 Νόμος του 
2007. 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2008 Νόμος του 2007. 

7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 
2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα 
καταψηφίσει τα νομοσχέδια με τους αριθμούς 26, 28, 30.  Στα υπόλοιπα είμαστε 
σύμφωνοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κύριε Γεωργίου, να τα επαναλάβουμε, για να μη γίνει κανένα λάθος.  Θα 
καταψηφίσετε τα υπ’  αριθμόν 26, 28 και 30. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μάλιστα.  Θα υπερψηφίσουμε τα νομοσχέδια τα οποία προνοούν θέματα για 
κοινωνικές πρόνοιες και όσα αναφέρονται σε ρυθμιστικές αρχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή θα είμαι σύντομος, από τη θέση μου. 

 Σε σχέση με τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, 
θέλουμε να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας και κάθε συγχαρητήρια για τις επιτυχίες 
της Κύπρου και των αθλητών μας σε διάφορα αθλήματα πρόσφατα.   

 Ταυτόχρονα, θέλουμε να επισημάνουμε, σε σχέση με τον προϋπολογισμό, 
μείωση κονδυλιών, παρά τις επιτυχίες του κυπριακού αθλητισμού και παρά τις θέσεις 
και εξαγγελίες για στήριξη του πολιτισμού, του αθλητισμού και όλων αυτών με τα 
οποία η νεολαία θέλουμε να ασχολείται.  Επίσης, τη μείωση κονδυλιών που αφορούν 
μια πρωτοποριακή ενέργεια του τελευταίου συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού για τον κοινωνικό αθλητισμό και τον αθλητισμό υπαίθρου.  Παρατηρούμε 
μια αδρανοποίηση του σχεδιασμού για τον κοινωνικό αθλητισμό· το ίδιο και μια 
παγοποίηση αιτημάτων δήμων και κοινοτήτων.  Θέλουμε να πιστεύουμε ότι ο 
σχεδιασμός για τον κοινωνικό αθλητισμό δε θα αλλοιωθεί, όπως τον οραματίστηκε το 
δημοτικό συμβούλιο, και -πολύ περισσότερο- δε θα καταργηθεί λόγω, αν θέλετε, 
κάποιων -πιθανώς- σκοπιμοτήτων.  Έχει δηλώσει ο γενικός διευθυντής -γιατί 
δυστυχώς λόγω αρρώστιας του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου δεν κατέστη 
δυνατό να εκπροσωπηθεί ο οργανισμός από άλλο μέλος ή από τον αντιπρόεδρο- ότι 
αυτά παγοποιούνται, γιατί δεν μπορούν να ανταποκριθούν οικονομικά.   Εμείς 
θεωρούμε πως δεν είναι θετική εξέλιξη για τα αθλητικά πράγματα του τόπου μας. 

 Το δεύτερο που θέλουμε να επισημάνουμε είναι σε σχέση με ένα κονδύλι για τα 
μικρά αναπτυξιακά έργα, όπου κι εδώ διαπιστώνεται μια ανακολουθία σε σχέση με 
εγκρίσεις του ίδιου του διοικητικού συμβουλίου και εκταμιεύσεις κονδυλιών.  
Παρατηρούμε και από τον κατάλογο που ζητήσαμε -κι ευχαριστούμε, γιατί κατατέθηκε 
αμέσως στη Βουλή- πως υπάρχουν αποφάσεις που πάρθηκαν το Φλεβάρη του 2007 
και τα κονδύλια γι’ αυτές τις αποφάσεις δεν έχουν εκταμιευθεί, ενώ δόθηκαν κονδύλια 
πάραυτα για αποφάσεις που πάρθηκαν τον Οκτώβρη του 2007.  Παραδείγματος χάριν, 
για την απόφαση της 5ης Μαΐου 2007 για το στάδιο της Ανόρθωσης Αμμοχώστου ή για 
τη ∆όξα Κατωκοπιάς δεν εκταμιεύθηκαν και εκταμιεύθηκαν δεκάδες χιλιάδες λίρες για 
άλλα έργα, που -επαναλαμβάνω- πάρθηκαν πολύ πρόσφατα. 

 Πιστεύουμε πως με αυτό τον τρόπο δεν προάγεται με τον καλύτερο δυνατό 
τρόπο η αθλητική πολιτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 Ο κ. Νεοφύτου, παρακαλώ. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπήρξε μια κατανόηση και μια κοινή συναντίληψη εκ μέρους 
όλων των πλευρών, λόγω του ότι έχουμε μια ατζέντα εκατό τριάντα πέντε και πλέον 
θεμάτων, ότι θα περιορίσουμε όσο το δυνατό τις παρεμβάσεις, για να μπορέσουμε να 
ολοκληρώσουμε το νομοθετικό έργο, μια και αυτή είναι από τις τελευταίες συνεδρίες 
του νομοθετικού σώματος.  Έχει και η δική μας ομάδα σωρεία απόψεων, θέσεων, 
κριτικής και είναι και η τελευταία συζήτηση που κρίνεται και η πενταετία στα διάφορα 
θέματα. Παρ’ όλα αυτά, ως η διαχρονικά για τα τελευταία τεσσεράμισι χρόνια 
αντιπολίτευση, δείξαμε κατανόηση σε αυτή τη συναντίληψη... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είναι παρέμβαση στο κοινοβουλευτικό έργο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, εάν έχει αναθεωρηθεί αυτή η συναντίληψη, εμείς θα 
ζητήσουμε το λόγο να μιλήσουμε για όλα τα ζητήματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γεωργίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε ότι υπήρξε μια συναντίληψη το πρωί στη 
σύσκεψη αρχηγών και η δική μας η ομάδα θα τηρήσει αυτή τη συναντίληψη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι επιθυμία όλων των πλευρών είναι να αποφύγουμε τις 
συζητήσεις, τις μακρές συζητήσεις.   

 Κυρία Παπαδοπούλου, θα σας δώσω το λόγο, παρακαλώ όσο πιο σύντομα 
γίνεται.  Και θα έχουμε την ευκαιρία, όταν θα συζητούμε τον προϋπολογισμό, να τα 
πούμε. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Μάλιστα.   

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ απόλυτα μαζί σας και με την τοποθέτηση που έκανε 
ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, αλλά, επειδή λέχθηκε κάτι για τον ΚΟΑ και τυγχάνει να έχω 
παρακολουθήσει εγώ τη σημερινή συνεδρία, θέλω να πω ότι για πρώτη φορά ο ΚΟΑ 
παρουσιάζει ένα πολύ καλό αναπτυξιακό πρόγραμμα, σωστό σχεδιασμό για τα 
επόμενα χρόνια.  Για πρώτη φορά εδώ δίνεται μεγάλη έμφαση στο γεγονός ότι 
υπάρχει ανάπτυξη των ακαδημιών και παράλληλα είναι ισοσκελισμένος ο 
προϋπολογισμός, καινοτόμος και αναπτυξιακός και αυτό που στηρίζει κυρίως τα 
προγράμματα του ΚΟΑ είναι η κρατική χορηγία των £19,6 εκατομ.  Οι δαπάνες και τα 
έξοδα είναι £23.558.000 και πρέπει να πούμε ότι στα αθλητικά χρονικά φέτος έχουν 
επιδείξει σημαντικές συμμετοχές οι ομάδες των αθλητών μας και σε διεθνείς αγώνες 
και επίκειται μάλιστα και η διοργάνωση των μικρών κρατών της Ευρώπης εδώ στην 
Κύπρο.  Εμείς κρατούμε τα θετικά από τις τοποθετήσεις των προϋπολογισμών και 
πρέπει να πούμε τα συγχαρητήριά μας για τη δουλειά που έχει επιτελέσει ο ΚΟΑ τα 
τελευταία τεσσεράμισι χρόνια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κυρία Παπαδοπούλου.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 26 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
ποσού ύψους £23.558.937 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2008.  Άρθρο 2.  

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆έκα.  Να μείνετε πάντα δέκα, για να προχωρήσουμε στα επόμενα!   

(Γέλια) 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον, το υπ’ αριθμόν 26 νομοσχέδιο  
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 27 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού ύψους 
£4.253.860 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2008 Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 28 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
ποσού ύψους £46.768.250 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων. Άρθρο 4. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 ∆ιάθεση ειδικών εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση 
συγκεκριμένων προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2008 Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 29 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
ποσού ύψους £909.700 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 29 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 30 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού ύψους £439.324.097 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον το υπ’ αριθμόν 30 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 Με συγχωρείτε; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Προχωράτε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μιλάτε λίγο πιο δυνατά, άμα θέλετε, γιατί είναι και λίγο περήφανα τα αυτιά μας! 

(Γέλια) 

 Εξ ου και ο γηραιότερος!  Τι να κάνουμε;  Το γήρας ουκ έρχεται μόνον! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 31 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Επιτρόπου ποσού ύψους £3.249.531 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2008 
Νόμος του 2007.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 31 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 32 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης ποσού ύψους £16.692.989 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων του αυτού Κεφαλαίου.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5.  

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6.   

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 32 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 33 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος   Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   Νίκος Κουτσού 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 
2007.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 
Παρευρέθηκε επίσης εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους £5.051.760 και η χρήση του μέχρι 
τέλους του τρέχοντος οικονομικού έτους για διάφορους σκοπούς. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
οι ζητούμενες συμπληρωματικές πιστώσεις αναλύονται ως ακολούθως: 

 

Αποδοχές προσωπικού 

Αποζημιώσεις για πρόωρη αφυπηρέτηση 

Έλλειμμα σχεδίου συντάξεων 

Πληρωμή προστίμου στην Επιτροπή 

Προστασίας του Ανταγωνισμού 

 

Σύνολο 

£ 

1.829.760 

   800.000 

2.400.000 

 

     22.000 

_________ 

5.051.760. 

 Περαιτέρω, από τα κατατεθέντα στοιχεία προκύπτει ότι η αύξηση στις 
αποδοχές προσωπικού οφείλεται στην εφαρμογή της νέας συλλογικής σύμβασης 
εργασίας που καλύπτει την περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2004 μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2006, η οποία υπογράφηκε στις 30 Μαρτίου 2007 και με την οποία έχει 
συμφωνήσει το Υπουργείο Οικονομικών.  Στα πλαίσια της εν λόγω συλλογικής 
σύμβασης εργασίας συμφωνήθηκαν η επέκταση των κλιμάκων για συγκεκριμένες 
κατηγορίες προσωπικού, η αναθεώρηση του τρόπου παραχώρησης των πρόσθετων 
αυξήσεων λόγω προσόντων, η αναθεώρηση των επιδομάτων και τα παραχωρούμενα 
ωφελήματα στο ωρομίσθιο προσωπικό. 

 Στον ίδιο συμπληρωματικό προϋπολογισμό προνοούνται επίσης τα ακόλουθα: 

1. Η κάλυψη του ποσού της διαφοράς στο συνολικό ποσό της αποζημίωσης για 
ευδόκιμες αφυπηρετήσεις για τα έτη 2005 και 2006 λόγω της επέκτασης των 
μισθολογικών κλιμάκων και της διαφοράς της αποζημίωσης των υπαλλήλων 
που θα αφυπηρετήσουν την 31η ∆εκεμβρίου 2007 λόγω αποποιήσεων και 
εντάξεων σε ανώτερη κλίμακα. 

2. Η κάλυψη του ελλείμματος στο σχέδιο συντάξεων, το οποίο έχει προκύψει από 
τη νέα αναλογιστική εκτίμηση, που έγινε κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2006, και για 
το οποίο το διοικητικό συμβούλιο της ΑΤΗΚ αποφάσισε, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του σχετικού διεθνούς προτύπου, την εξ ολοκλήρου αναγνώριση και 
διαγραφή του σε πέντε έτη. 

3. Η καταβολή του οφειλόμενου προστίμου που επέβαλε η Επιτροπή Προστασίας 
του Ανταγωνισμού στην ΑΤΗΚ, στις 11 Απριλίου 2007, σε σχέση με την 
καταγγελία της εταιρείας “Golden Telemedia Ltd” εναντίον της για μη παροχή 
πρόσβασης και σύνδεσής της με το κέντρο γραπτών μηνυμάτων της ΑΤΗΚ 
(SMS Center). 
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 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, τα μέλη της 
επιτροπής επισήμαναν ότι η προνοούμενη επέκταση υφιστάμενων προσωπικών 
κλιμάκων, η οποία έχει αναδρομική ισχύ για τα έτη 2005 και 2006 και η οποία στο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο παρουσιάζεται υπό μορφή συμπληρωματικού προϋπολογισμού 
αναδρομικά για τα εν λόγω έτη με την πρόσθεση στις συμπληρωματικές πιστώσεις 
που ζητούνται για το έτος 2007, είναι ενδεχόμενο να μην παρουσιάζει ορθή λογιστικά 
εικόνα.  Οι ίδιοι βουλευτές επισήμαναν ότι κατά το πρότυπο της ακολουθούμενης στο 
δημόσιο τομέα πρακτικής θα έπρεπε οι αναδρομικές δαπάνες να παρουσιάζονται με 
τροποποιητικούς νόμους των αντίστοιχων ετήσιων προϋπολογισμών.  Συναφώς, ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι η 
παρουσίαση των εν λόγω αναδρομικών δαπανών με τον τρόπο που τελικά έχουν 
κατατεθεί, δηλαδή υπό τη μορφή συμπληρωματικού προϋπολογισμού του 2007, είναι 
δυνατή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των πιο πάνω, αποφάσισε λόγω στενών χρονικών περιθωρίων από τη συζήτηση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου μέχρι την υποβολή του στην ολομέλεια του σώματος να 
επιφυλαχθεί αναφορικά με τις τελικές θέσεις των μελών της για ψήφιση ή απόρριψή 
του κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 
ύψους ΛΚ5.051.760 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2007.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, αυξηθήκαμε! 

(Γέλια) 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και έντεκα εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και έντεκα εναντίον, το υπ’ αριθμόν 33 νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 34 θέμα είναι «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Σχέδιο 
Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου και 
σε Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς που αναφέρονται «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου και σε Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 

της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος   Μαρία Κυριακού 
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 Σωτηρούλα Χαραλάμπους   Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 
2007.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου.   
Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Με εν λόγω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19 του περί 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμου, σκοπείται η παροχή δυνατότητας σε 
υπαλλήλους του ΘΟΚ που έχουν σχέδιο συντάξεων όμοιο με το σχέδιο συντάξεων 
της κυβέρνησης να αφυπηρετούν κλιμακωτά μέχρι το 63ο έτος της ηλικίας τους και να 
τυγχάνουν των αντίστοιχων ωφελημάτων αφυπηρέτησης που απολαμβάνουν οι 
κρατικοί υπάλληλοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
υποβάλλοντας την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος, επιφυλάσσεται 
για τις τελικές θέσεις των μελών της για τους υπό αναφορά κανονισμούς στο στάδιο 
της συζήτησής τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 Ο κ. Γεωργίου του ΑΚΕΛ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε κατά.  Υπενθυμίζω την πάγια θέση μας και τη 
διαφωνία μας στο θέμα της αύξησης του ορίου ηλικίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Ερωτοκρίτου.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και από την πλευρά τη δική μας μια πάγια θέση αρχής:  Εμείς 
θα απέχουμε από την ψηφοφορία, υπενθυμίζοντας την πάγια δήλωσή μας σύμφωνα 
με την οποία, ενόσω και εφόσον η αύξηση στο 63ο έτος της ηλικίας δε συνοδεύεται και 
δε συνδέεται με αντισταθμιστικά μέτρα για τη νεότερη γενιά, εμείς απέχουμε σταθερά 
από την ψήφιση αυτής της λογικής, είτε αφορά δήμους είτε αφορά ημικρατικούς 
οργανισμούς είτε αφορά οποιαδήποτε άλλα όργανα του δημόσιου τομέα.  Και από 
αυτή την ψηφοφορία θα απέχουμε, γιατί δεν υπάρχει κανένα αντισταθμιστικό μέτρο 
στον προϋπολογισμό που να αφορά τη νεότερη γενιά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου.   

 Η κ. Παπαδοπούλου, παρακαλώ.   

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα ως θέση αρχής υποστηρίζει τους συγκεκριμένους 
κανονισμούς, γιατί με αυτούς σκοπείται η παροχή δυνατότητας στους υπαλλήλους του 
ΘΟΚ να έχουν ακριβώς το ίδιο σχέδιο σύνταξης όπως και στο δημόσιο τομέα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εάν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στην ψηφοφορία.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και τρεις αποχές, οι 
κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 35 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 

2008 Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος  Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Ντίνα Ακκελίδου 

 Κώστας Κωνσταντίνου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Nοεμβρίου και 13 ∆εκεμβρίου 2007.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο 
Υπουργός Υγείας συνοδευόμενος από λειτουργούς του υπουργείου του, καθώς και ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2008, όπως 
κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει έσοδα ύψους £8.135.000, που προέρχονται από 
κρατική χορηγία, και έξοδα ύψους £8.136.513.   

Τα κονδύλια των εξόδων που προνοούνται στον προϋπολογισμό αυτό 
αφορούν τα ακόλουθα: 
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1. Λειτουργικές δαπάνες ύψους £6.956.513 κατανεμημένες ως ακολούθως: 

α. ∆απάνες για αποδοχές προσωπικού ύψους £1.409.213 (στις οποίες 
συμπεριλαμβάνονται και οι εισφορές και συνεισφορές του εργοδότη 
ύψους £257.559).  

β. Άλλες δαπάνες ύψους £5.523.000.  Τα κυριότερα κονδύλια των “άλλων 
δαπανών”, που αποτελούν το μεγαλύτερο ποσό του προϋπολογισμού, 
αφορούν: 

i.   ενοίκια:   £120.000 

ii.   διαφημίσεις, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα:   £500.000 

iii.   μίσθωση υπηρεσιών:  

κονδύλι το οποίο κατανέμεται σε: 

£3.610.000 

 

  συμβούλους για την εφαρμογή 
του Γενικού Συστήματος 
Υγείας (ΓΕΣΥ): 

 

£2.750.000 

 

  αναλογιστική μελέτη: £   500.000  

  δικηγορικές υπηρεσίες: £     50.000  

  τεχνικές υπηρεσίες: £     30.000  

  διευθυντή έργου: £   130.000  

  μελέτη και σχεδιασμό νέου 
κτιρίου: 
 

 
£     70.000 
 

 

  άλλες υπηρεσίες: £     80.000  

iv. κίνητρα για συμπράξεις και λειτουργία 
συνεταιρισμών για παροχή πρωτοβάθμιας 
ιατρικής φροντίδας:   

 

£200.000 

v. εκπαίδευση παροχέων: £730.000 

2. Αναπτυξιακές δαπάνες ύψους £1.110.000.   

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό ύψους £70.000. 

 Ειδικότερα, στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό οι πρόνοιες για αποδοχές 
προσωπικού αφορούν (60) εξήντα μόνιμες θέσεις και συγκεκριμένα: 

 μία θέση γενικού διευθυντή,  

 τέσσερις θέσεις διευθυντών,  

 δεκατέσσερις θέσεις Ανώτερων Λειτουργών Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας,  

 είκοσι πέντε θέσεις Λειτουργών Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας,  

 μία θέση γραμματειακού λειτουργού και  

 δεκαπέντε θέσεις γραφέων.   

 Σημειώνεται ότι με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό καταργούνται 
δεκατέσσερις θέσεις γραφέων, ως αποτέλεσμα της απόφασης του Οργανισμού 
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Ασφάλισης Υγείας για αγορά παροχής υπηρεσιών από τρίτους, και δεν 
περιλαμβάνονται σ’ αυτόν καθόλου νέες θέσεις. 

 Τα κυριότερα θέματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο στάδιο της μελέτης 
του εν λόγω προϋπολογισμού ήταν τα ακόλουθα: 

1. Η μίσθωση υπηρεσιών, όπως αναλύθηκε πιο πάνω (προβλέπεται πρόνοια για 
ποσό ύψους £3.610.000, άρθρο 330) και ειδικότερα το κονδύλι για τους 
συμβούλους για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, το κονδύλι για το διευθυντή έργου και 
το κονδύλι για τη μελέτη και το σχεδιασμό του νέου κτιρίου του οργανισμού.  
Ειδική αναφορά έγινε στις επεκτάσεις του συμβολαίου του οίκου “McKinsey & 
Co” που διενεργήθηκαν χωρίς προσφορές.   

2. Οι διαφημίσεις, δημοσιεύσεις, δημοσιότητα (προβλέπεται πρόνοια για ποσό 
ύψους £500.000, άρθρο 219). 

3. Τα κίνητρα για συμπράξεις και λειτουργία συνεταιρισμών για παροχή 
πρωτοβάθμιας ιατρικής φροντίδας (προβλέπεται πρόνοια για ποσό ύψους 
£200.000, άρθρο 542). 

4. Η εκπαίδευση παροχέων (προβλέπεται πρόνοια για ποσό ύψους £730.000, 
άρθρο 632). 

5. Αγορά εξοπλισμού συστήματος πληροφορικής (προβλέπεται πρόνοια για ποσό 
ύψους £1.000.000), (άρθρο 740). 

6. Το οργανόγραμμα του οργανισμού. 

7. Τα έξοδα διενέργειας εξετάσεων υποψηφίων (προβλέπεται πρόνοια για ποσό 
ύψους £45.000, άρθρο 282). 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, σχολιάζοντας τα επιμέρους θέματα 
που απασχόλησαν την επιτροπή, ανέφερε τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με την πρόνοια για παροχή συμβουλευτικών/υποστηρικτικών 
υπηρεσιών για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, τόσο ενώπιον της επιτροπής όσο και 
με γραπτό σημείωμα που απέστειλε, ενημέρωσε την επιτροπή για τα πιο κάτω:  

Το Μάρτιο του 2007 ο οργανισμός προκήρυξε προσφορά, με ανοιχτή 
διαδικασία, για την εξασφάλιση συμβουλευτικών/υποστηρικτικών υπηρεσιών 
για: 

α.   την εφαρμογή του ΓΕΣΥ και  

β.   την αναδιοργάνωση των δημόσιων νοσοκομείων. 

Υποβλήθηκαν τρεις προσφορές.  Η πρώτη ακυρώθηκε, γιατί δε συνοδευόταν 
από την απαραίτητη εγγυητική επιστολή, η δεύτερη, σύμφωνα με την απόφαση 
της Επιτροπής Αξιολόγησης, δεν πληρούσε τις τεχνικές προδιαγραφές των 
όρων της προσφοράς και έτσι παρέμεινε η τρίτη προσφορά, η προσφορά του 
οίκου “McKinsey & Co”, στον οποίο κατακυρώθηκε η προσφορά έναντι του 
ποσού των €9.500.000. 

Σύμφωνα με τους όρους της προσφοράς, θα υπογραφεί μία σύμβαση για την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ και μια άλλη ξεχωριστή σύμβαση για την αναδιοργάνωση 
των δημόσιων νοσοκομείων.  Ο μεν Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας θα 
υπογράψει τη σύμβαση που αφορά την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, το δε Υπουργείο 
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Υγείας θα υπογράψει τη σύμβαση που αφορά την αναδιοργάνωση των 
δημόσιων νοσοκομείων.   

Καθόσον αφορά στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ, ο χρονικός στόχος του Οργανισμού 
παραμένει το 2008.  Ωστόσο, ο οργανισμός αναγνωρίζει ότι αστάθμητοι 
παράγοντες δυνατόν να επηρεάσουν το χρονοδιάγραμμα.   

Τα απαιτούμενα παραδοτέα από τους συμβούλους σε σχέση με την εφαρμογή 
του ΓΕΣΥ διακρίνονται στις ακόλουθες θεματικές κατηγορίες: 

 Εφαρμογή του θεσμού του προσωπικού ιατρού. 

 Εφαρμογή διαδικασίας για την παροχή εξωτερικής περίθαλψης από 
ειδικούς ιατρούς. 

 Εφαρμογή διαδικασίας για την παροχή φαρμάκων. 

 Εφαρμογή διαδικασίας για τη διενέργεια εργαστηριακών εξετάσεων και 
παροχής παραϊατρικών υπηρεσιών. 

 Εφαρμογή διαδικασίας για την παροχή φροντίδας στα τμήματα 
ατυχημάτων και επειγόντων περιστατικών. 

 Εφαρμογή διαδικασίας για την παροχή νοσοκομειακής φροντίδας. 

 Υποστήριξη στη διαδικασία εφαρμογής της συνολικής λύσης για το 
σύστημα πληροφορικής. 

 Χρηματοδότηση/προϋπολογισμός του ΓΕΣΥ. 

Οι σύμβουλοι θα παρέχουν τις υπηρεσίες τους μέσω ομάδας 
εμπειρογνωμόνων, η οποία θα βρίσκεται σε συνεχή βάση στην Κύπρο και η 
οποία θα είναι ξεχωριστή από εκείνη που θα εργαστεί για την αναδιοργάνωση 
των δημόσιων νοσοκομείων.   

Το τελικό κόστος της προσφοράς του οίκου “McKinsey & Co”, όπως 
αναφέρθηκε και πιο πάνω, ανέρχεται στο ποσό των €9.500.000.  Το ποσό που 
αναλογεί στην εφαρμογή του ΓΕΣΥ ανέρχεται στα €5.071.998, από τα οποία 
€4.156.500 θα δαπανηθούν το 2008, €616.919 το 2009 και περίπου €298.579 
το 2010 υπό μορφή υποστήριξης μετά την εφαρμογή όλων των πτυχών του 
ΓΕΣΥ.   

2. Αναφορικά με το άρθρο 219 που προβλέπει ποσό ύψους £500.000 για 
διαφημίσεις, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα, θα χρειαστεί σημαντική 
επιμόρφωση και ενημέρωση των εμπλεκόμενων φορέων και ειδικότερα των 
δικαιούχων πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ. 

3. Αναφορικά με το άρθρο 542 που προβλέπει ποσό ύψους £200.000 για κίνητρα 
για συμπράξεις και λειτουργία συνεταιρισμών για παροχή πρωτοβάθμιας 
ιατρικής φροντίδας, η νομοθεσία αναμένεται να δώσει κίνητρα για σύσταση 
συνεταιρισμών μεταξύ των προσωπικών ιατρών.  Βρίσκεται υπό επεξεργασία ο 
καθορισμός των σχετικών κινήτρων και, όταν αυτά καθοριστούν, θα 
επανεκτιμηθεί το σχετικό τους κόστος.   

4. Αναφορικά με το άρθρο 740 που προβλέπει ποσό ύψους £1.000.000 για αγορά 
εξοπλισμού συστήματος πληροφορικής, το επακριβές ύψος αυτού του κόστους 
θα καθοριστεί μέσω της διαδικασίας του ανταγωνιστικού διαλόγου και το 
κονδύλι για το 2008 θα έχει σημαντικές διαφοροποιήσεις, ανάλογα με την 
πολιτική που θα ακολουθηθεί για την απόκτηση του εν λόγω συστήματος. 
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 Ο Υπουργός Υγείας, ο οποίος κλήθηκε και παρευρέθηκε στη δεύτερη συνεδρία 
της επιτροπής, σχολιάζοντας τα κυριότερα θέματα που απασχόλησαν την επιτροπή, 
ανέφερε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το υπουργείο καταβάλλει μεγάλες προσπάθειες για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ 
και ήδη έχουν τροχοδρομηθεί οι σχετικές διαδικασίες για τροποποίηση των 
νομοθεσιών και κανονισμών που διέπουν το θέμα. 

2. Ακολουθήθηκαν οι διαδικασίες μέχρι την κατακύρωση της προσφοράς στον 
οίκο “McKinsey & Co” για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, όπως επεξηγήθηκαν και πιο 
πάνω από τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας, και τηρήθηκαν οι σχετικές οδηγίες του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας στην υλοποίηση των εν λόγω διαδικασιών. 

3. Αναφορικά με το θέμα της μηχανογράφησης του οργανισμού, έχουν  
προεπιλεγεί τρεις προσφοροδότες, λαμβανομένων υπόψη των κριτηρίων των 
όρων της προσφοράς. 

4. Αναφορικά με την εκπαίδευση των παροχέων, ο Οργανισμός Ασφάλισης 
Υγείας θα προχωρήσει στην εκπαίδευση ειδικών ιατρών σε θέματα συστήματος 
υγείας και το Υπουργείο Υγείας με ξεχωριστό κονδύλι του προϋπολογισμού του 
θα αναλάβει την εκπαίδευση των προσωπικών ιατρών. 

 Ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας αναφέρθηκε στο 
οργανόγραμμα του οργανισμού και σε επιμέρους ζητήματα που αφορούν την 
υπηρεσία του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις 
δραστηριότητες του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και μελέτησε τις επιμέρους 
πρόνοιες του προϋπολογισμού του, αποφάσισε όπως τοποθετηθεί επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα καταψηφίσει το νομοσχέδιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, 
παρά το γεγονός ότι εκφράζουμε σοβαρές επιφυλάξεις για ένα μεγάλο ποσό, ύψους 
£690.000, το οποίο αφορά εκπαίδευση παροχέων υγείας, που, κατά την άποψή μας, 
δε θα έπρεπε να ήταν στην ευθύνη του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, αλλά οι 
παροχείς υγείας θα έπρεπε να πληρούν τις προϋποθέσεις, για να μπορέσουν να 
συμβληθούν με τον οργανισμό και να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους.   

 Ταυτόχρονα, ζητούμε να σταυρωθεί το κονδύλι ύψους £45.000 στο άρθρο 282, 
το οποίο αφορά τη διενέργεια εξετάσεων για πρόσληψη προσωπικού.  Και ο λόγος 
είναι ότι δεν έχουν εγκριθεί νέες θέσεις και, ως εκ τούτου, δεν υπάρχει λόγος να 
εγκριθεί το συγκεκριμένο κονδύλι.  Γι’  αυτό ζητούμε να σταυρωθεί και, αν και εφόσον 
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στο μέλλον υπάρχει έγκριση των καινούριων θέσεων, τότε να γίνει αποδέσμευση του 
κονδυλίου, για να πραγματοποιηθεί η διαδικασία των εξετάσεων.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το πρωί που είχαμε τη σύσκεψη δεν είχε κυκλοφορήσει η 
έκθεση, πληροφορούμαι όμως ότι κυκλοφόρησε μετά. Λόγω της κατάστασης, είναι η 
τελευταία συνεδρία, προτελευταία συνεδρίαση, δε θα εγείρουμε θέμα.  Εντάξει.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Θεοχάρους, παρακαλώ.   

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Εμείς θα καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας, όχι γιατί είμαστε εναντίον της εφαρμογής του Γενικού Συστήματος Υγείας, 
αλλά ακριβώς γιατί είμαστε υπέρ και θέλουμε να εφαρμοστεί όσο το δυνατό πιο 
γρήγορα και με τους πιο καλούς όρους για το λαό μας.   

 Ο προϋπολογισμός είναι σπάταλος και μεγαλοπρεπής χωρίς να υπάρχουν 
σχεδιασμοί και προγραμματισμοί.  Απόδειξη ότι ο νόμος του ΓΕΣΥ ήρθε στη Βουλή 
πριν από μια εβδομάδα, ο νόμος για την αυτονόμηση των νοσοκομείων δεν έχει καν 
περάσει, δεν έχει καν έρθει στη Βουλή.  Προνοούνται συνέχεια συμβουλευτικές 
υπηρεσίες πολλών εκατομμυρίων, πακτωλός εκατομμυρίων για συμβουλευτικές 
υπηρεσίες, διπλά κονδύλια για εκπαίδευση γιατρών και στο Υπουργείο Υγείας και 
στον οργανισμό,  μισθολογικές κλίμακες της τάξης των £130.000, δηλαδή δύο φορές 
όσος ο μισθός του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, για διευθυντική θέση.  Στη συνέχεια 
μας είπαν ότι είναι πολλοί.  Τώρα πόσοι θα είναι οι πολλοί διευθυντές εγώ δεν ξέρω!  

  Γι’ αυτούς τους λόγους, αλλά κυρίως γιατί δεν υπάρχει καμία πιθανότητα να 
εφαρμοστεί το Γενικό Σύστημα Υγείας μέσα στις προβλέψεις που μας λένε, γιατί έχει 
επισημανθεί από πλείστους όσους συναδέλφους η κακή κατάσταση των νοσοκομείων, 
τα οποία δεν είναι σε θέση να υποδεχθούν το ΓΕΣΥ, και δεν προβλέπεται μέχρι τον 
Οκτώβριο, το τρίτο τρίμηνο δηλαδή, που θεωρητικά θα εφαρμοστεί το ΓΕΣΥ, λόγω 
των πολλαπλών παλινωδιών, αν θα εφαρμοστεί όλο μαζί ή σταδιακά, εμείς δε θα 
ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, πιστεύοντας ότι κάποιοι θα κάνουν δεύτερες σκέψεις 
και θα είναι πολύ πιο προσεκτικοί, όταν έρχονται και απαιτούν να εγκρίνουμε όλα αυτά 
τα εκατομμύρια από το υστέρημα ουσιαστικά του κυπριακού λαού.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Θεοχάρους. 

 Η κ. Ακκελίδου, παρακαλώ, προηγείται. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε το κονδύλι, γιατί πιστεύουμε ότι το 
Γενικό Σύστημα Υγείας πρέπει να εφαρμοστεί το συντομότερο δυνατό, αλλά και είναι 
σωστό στην αρχή της εφαρμογής του συστήματος να υπάρχει παρουσία και 
συμβουλή από εμπειρογνώμονες και ένα μεγάλο κονδύλι θα διατεθεί ακριβώς γι’ αυτό 
το σκοπό.  Έχουμε ικανοποιηθεί με τις απαντήσεις που μας δόθηκαν σύμφωνα με τις 
οποίες θα υπάρχουν όροι στα συμβόλαια των εμπειρογνωμόνων, έτσι ώστε ο 
Υπουργός Υγείας ή ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας να μπορούν να μετατοπίζουν 
κάπως την εφαρμογή των υπηρεσιών τις οποίες θα αγοράσουν και να τις 
τροποποιούν προς όφελος του δημοσίου.  Εμείς πολύ προσεκτικά θα 
παρακολουθούμε συνεχώς την υλοποίηση του έργου.  Επίσης, έχουμε ικανοποιηθεί 
για το θέμα των δύο κονδυλίων για την εκπαίδευση για την εφαρμογή του συστήματος 
υγείας, που αναφέρθηκε ο συνάδελφος o Σιζόπουλος.  Μας δόθηκαν ικανοποιητικές 
εξηγήσεις και πάλι θα παρακολουθούμε την υλοποίηση του έργου.  Η μόνη, έτσι μια 
αμφιβολία που έχουμε είναι για το ύψος των £130.000 για το συγκεκριμένο έργο στο 
οποίο αναφέρθηκε η συνάδελφος Ελένη Θεοχάρους.  Θα ζητήσουμε διευκρινίσεις 
στην πορεία, εάν όντως θα είναι από έναν ή από ομάδα που θα γίνεται η επίβλεψη 
του έργου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Η κυρία Κυριακίδου, παρακαλώ. 

 Θα παρακαλέσω να είμαστε σύντομοι. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Θα είμαι πολύ σύντομη, κύριε Πρόεδρε. 

 Να πω μόνο ότι εμείς θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας.  Είναι μια υπέρτατη υποχρέωσή μας, αν θέλουμε την ομαλή 
μετάβαση στην εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας.  Μας δόθηκαν αρκετά 
ικανοποιητικές απαντήσεις όσον αφορά τα ερωτήματα τα οποία θέσαμε σήμερα κατά 
τη συζήτηση.  Όσον αφορά την εκπαίδευση των γιατρών η απάντηση ήταν, και μας 
ικανοποιεί, ότι η εκπαίδευση δεν είναι επί ιατρικών θεμάτων, αλλά είναι πάνω σε 
θέματα διοικητικά, πώς δηλαδή θα μπορέσουν να εφαρμόσουν οι γιατροί, να μπουν 
μέσα στο σύστημα υγείας.  ∆εν είναι εύκολη υπόθεση, γι’ αυτό και χρειάζονται 
συμβουλευτικοί οίκοι οι οποίοι είναι διεθνώς αναγνωρισμένοι, παγκοσμίου φήμης, και 
ακριβοπληρώνονται, αλλά είναι παγκοσμίου φήμης.  Όσον αφορά τις £130.000 που 
είναι ένα κονδύλι για τη διεύθυνση, μας λέχθηκε ότι είναι ομάδα διευθυντική η οποία 
θα επιβλέπει την ομαλή μετάβαση της υφιστάμενης κατάστασης στο Γενικό Σύστημα 
Υγείας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό κάτω από μία απλή 
συλλογιστική και σκέψη.  Πάρα πολλές φορές, πάρα πολλοί συνάδελφοι, εντός και 
εκτός Βουλής, όταν τύχει να ανοίξουμε συζήτηση για το Γενικό Σύστημα Υγείας 
υπάρχουν παράπονα από όλες τις πλευρές ότι δεν προχωρά με υψηλές ταχύτητες ή 
ικανοποιητικές ταχύτητες.  Από την άλλη, με βάση πάγια κοινοβουλευτική γνώση και 
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πρακτική, όταν πρόκειται να ιδρυθεί ένας νέος οργανισμός ή ένας νέος θεσμός, όπως 
είναι το Γενικό Σύστημα Υγείας, τα πρώτα για τα οποία απαιτείται να δαπανήσει το 
κράτος, και περνούν αναγκαίως από τη Βουλή, είναι οι λειτουργικές δαπάνες και 
βεβαίως οι συμβουλευτικές δαπάνες.  Ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός διαλαμβάνει 
λειτουργικές και συμβουλευτικές δαπάνες.  Ενόσω δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
δημοσιονομική αταξία, διερωτώμαι γιατί να μην υπερψηφιστούν.  Όσοι δεν 
υπερψηφίζουν, αλλά και αντίστοιχα όσοι υπερψηφίζουν, θα είναι καλό να θυμούμαστε, 
όταν θα ξανανοίξει το θέμα, εκφράζοντας τα αντίστοιχα παράπονα είτε της 
καθυστέρησης είτε της μη αναγκαίας προώθησης, το τι θέση πήραμε προκειμένου γι’ 
αυτά τα πρώτα αναγκαία λειτουργικά και συμβουλευτικά έξοδα.  Εμείς θα 
υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Να θέσουμε το νομοσχέδιο σε ψηφοφορία; 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε.  Α, έχουμε την τροπολογία του κ. Σιζόπουλου σε ό,τι 
αφορά το άρθρο 282 που εισηγείται να σταυρωθεί. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του να σταυρωθεί το άρθρο 282; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι οι άλλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού 
που δεν υπερβαίνει τα £8.136.513 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2008 Νόμος του 2007. 



 82

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και εννέα εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 36 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Τάκης Χατζηγεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Υγείας και 
εκπρόσωποι του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου για το έτος 2008, 
όπως αυτός κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει έσοδα ύψους £750.358, που 
προέρχονται από κρατική χορηγία, και έξοδα ύψους £750.358.  Τα έξοδα αυτά 
περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

1. Ποσό ύψους £748.358 για λειτουργικά έξοδα κατανεμημένα σε: 

α. έξοδα αντιμισθίας του συμβουλίου ύψους £2.520, 

β. αποδοχές προσωπικού ύψους £234.478 (ποσό ύψους £120.077 για το 
προσωπικό του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και ποσό ύψους 



 83

£114.401 για το προσωπικό του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και 
Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά (ΕΚΤΕΠΝ) Κύπρου) και 

γ. διάφορες άλλες δαπάνες, ύψους £511.360, από τις οποίες ποσό ύψους 
£413.300 για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και ποσό ύψους 
£98.060 για το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου. 

2. Ποσό ύψους £2.000 για μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Ειδικότερα, στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό οι πρόνοιες για αποδοχές 
προσωπικού αφορούν για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου μία θέση 
εκτελεστικού γραμματέα, πέντε θέσεις λειτουργού και μία θέση γραφέα και για το 
ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου μία θέση προϊσταμένου, τέσσερις θέσεις λειτουργού, μία θέση 
στατιστικολόγου και μία θέση γραφέα.   

 Σύμφωνα με την πληροφόρηση που δόθηκε από τους αρμοδίους ενώπιον της 
επιτροπής, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, παρατηρείται αύξηση στον προϋπολογισμό του έτους 2008 σε σύγκριση 
με τον προϋπολογισμό του προηγούμενου έτους, η οποία οφείλεται κυρίως στην 
αύξηση ορισμένων λειτουργικών δαπανών. 

 Όσον αφορά τις λειτουργικές δαπάνες του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, 
προβλέπονται αυξήσεις στα πιο κάτω άρθρα: 

1. Άρθρο 210 - Έξοδα λειτουργίας γραφείου. Αύξηση από £60.622, που 
προβλεπόταν στον προϋπολογισμό του έτους 2007, σε £63.530. 

2. Άρθρο 633 - Ερευνητικά προγράμματα. Αύξηση από £20.000, που 
προβλεπόταν στον προϋπολογισμό του έτους 2007, σε £50.000.  Το εν λόγω 
ποσό προορίζεται να καλύψει την προώθηση ερευνών πάνω σε επιμέρους 
θέματα που προκύπτουν από την παρακολούθηση του φαινόμενου της 
ουσιοεξάρτησης από μέρους του συμβουλίου.  

3. Άρθρο 741 - Αγορά εξοπλισμού γραφείου και επίπλων. Αύξηση από £750, που 
προβλεπόταν στον προϋπολογισμό του έτους 2007, σε £5.000. 

4. Άρθρο 742 - Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού και λογισμικών 
προγραμμάτων. Αύξηση από £500, που προβλεπόταν στον προϋπολογισμό 
του έτους 2007, σε £6.000. 

 Όσον αφορά τις λειτουργικές δαπάνες του ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου, προβλέπονται 
αυξήσεις στα πιο κάτω άρθρα: 

1. Άρθρο 210 - Έξοδα λειτουργίας γραφείου. Αύξηση από £29.500, που 
προβλεπόταν στον προϋπολογισμό του έτους 2007, σε £35.500. 

2. Άρθρο 411 - Εκπαίδευση και υποτροφίες εξωτερικού. Αύξηση από £10.000, 
που προβλεπόταν στον προϋπολογισμό του έτους 2007, σε £15.000.  Το εν 
λόγω ποσό προορίζεται για την επιμόρφωση του προσωπικού του ΕΚΤΕΠΝ 
πάνω σε θέματα που αφορούν την υλοποίηση των στόχων και του 
προγράμματος εργασίας του.  Συγκεκριμένα, θα επιδιωχθεί η συμμετοχή σε 
εκπαιδευτικά προγράμματα του Ευρωπαϊκού Κέντρου Παρακολούθησης των 
Ναρκωτικών και της Τοξικομανίας - Ακαδημία ∆ικτύου Reitox, καθώς και 
κέντρων τεκμηρίωσης και πληροφόρησης άλλων ευρωπαϊκών χωρών.  

 Επιπρόσθετα, ειδική αναφορά έγινε από τους αρμοδίους στα προγράμματα 
που επιχορηγούνται από το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
499 του προϋπολογισμού του, για τα οποία, όπως δήλωσαν, τροχοδρομούν, με τη 
βοήθεια ειδικών συμβούλων, την εισαγωγή τεκμηριωμένων κριτηρίων για τις 
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επιχορηγήσεις των προγραμμάτων και τον έλεγχο και την παρακολούθηση της 
υλοποίησης αυτών.   

 Ο Υπουργός Υγείας επισήμανε τη σημαντική συμβολή των εμπειρογνωμόνων 
στον καθορισμό των πιο πάνω κριτηρίων, καθώς και τη συμβολή της εξ υπουργών 
επιτροπής, η οποία συστάθηκε και συνέρχεται σε τακτά χρονικά διαστήματα για 
παρακολούθηση της υλοποίησης του σχεδίου δράσης για τα ναρκωτικά. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις 
δραστηριότητες του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και αφού μελέτησε τις 
επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού του, αποφάσισε όπως τοποθετηθεί επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα υπερψηφίσει τον 
προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
ποσού ύψους που δεν υπερβαίνει τις £750.358 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2008 Νόμος 
του 2007» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Κώστας Παπακώστας Σωτήρης Σαμψών 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Σοφοκλής Φυττής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 5 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών και του Υπουργείου Οικονομικών, ο διευθυντής της Υπηρεσίας 
∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, καθώς και εκπρόσωποι των Επαρχιακών 
∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του 
Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2008, που προβλέπει έξοδα 
ύψους £10.161.095 και έσοδα ύψους £9.675.802.  Ο προϋπολογισμός του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2008 είναι ελλειμματικός και το έλλειμμα 
υπολογίζεται σε £485.290.  Το προϋπολογιζόμενο υπόλοιπο του ταμείου κατά τη λήξη 
του οικονομικού έτους την 31η ∆εκεμβρίου 2008 υπολογίζεται να είναι της τάξης των 
£107.515. 

 Τα κυριότερα κονδύλια εξόδων που προνοούνται στον προϋπολογισμό αυτό 
αφορούν τα ακόλουθα: 

 £ 

 Ωρομίσθιο προσωπικό (αφορά εκτέλεση έργων):    2.512.512 

 Άλλο ωρομίσθιο προσωπικό:             80.268 

 Αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται 

 στο Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών: 

   

   1.386.000 

 Τέλη αποχετεύσεων:       464.000 

 Σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα τουρκοκυπριακών 

 περιουσιών: 

       

      263.010 

 Συντήρηση τουρκοκυπριακών περιουσιών - επιδιόρθωση 

και βελτίωση τουρκοκυπριακών κατοικιών και εγκατάσταση 

 θερμοσιφώνων: 

   

 

  2.814.710 
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 ∆ευτερεύοντα οικοδομικά έργα - επιδιόρθωση και βελτίωση 

τουρκοκυπριακών κατοικιών στις οποίες διαμένουν 

 Τουρκοκύπριοι: 

      

 

      235.000 

 Συντήρηση και λειτουργία τουρκοκυπριακών διατρήσεων:         22.000 

 ∆ευτερεύοντα έργα - επιδιόρθωση και συντήρηση 
τουρκοκυπριακών κτιρίων, διατηρητέων οικοδομών και 
άλλων υποστατικών επαγγελματικής στέγης (ποσό £500.000 
θα χρησιμοποιηθεί με σκοπό την επιδιόρθωση του 
τουρκοκυπριακού κτιρίου όπου στεγαζόταν η πρώην 
Οθωμανική Τράπεζα στη Λάρνακα): 

      

 

       

   1.011.010 

 Επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα τουρκοκυπριακών 
αρχαίων μνημείων, τεμενών και κοιμητηρίων: 

 
      388.000 

 Ανέγερση άλλων οικοδομικών έργων:         37.760 

 Κέντρο υποδοχής αθιγγάνων - επιδιόρθωση 
τουρκοκυπριακών κατοικιών στο χωριό Σταυροκώννου και σε 
άλλες περιοχές της επαρχίας Πάφου για τη στέγαση 
αθιγγάνων: 

         

 

        36.000 

 Καθαριότητα ανοικτών χώρων σε τουρκοκυπριακές συνοικίες 
εντός των πόλεων: 

                

        96.010        

 Επιδιόρθωση κατοικιών που ανεγέρθηκαν με το σχέδιο  

αυτοστέγασης σε τουρκοκυπριακές περιουσίες σε χωριά:

         

        64.000 

 Αντικατάσταση αμιαντωδών στεγών:       253.000 

 Έργα υποδομής κτηνοτροφικών περιοχών σε 
τουρκοκυπριακή γη: 

       

      150.000 

 Κατασκευή δρόμων στις περιοχές αναδασμού:         30.000 

 ∆ιάφορα έξοδα:       267.815 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό:         50.000 

 Σύνολο: £10.161.095       

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, από τα 
προϋπολογιζόμενα έσοδα ποσό ύψους £5.500.000 προέρχεται από την ετήσια 
κρατική χορηγία, ποσό ύψους £1.603.570 υπολογίζεται ότι θα προέλθει από την 
είσπραξη ενοικίων, ποσό ύψους £32.100 θα προέλθει από διάφορα έσοδα και ποσό 
ύψους £2.540.152 θα προέλθει από την εκτέλεση διάφορων έργων έναντι αντίστοιχης 
και ισόποσης δαπάνης στον προϋπολογισμό.  

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στην ίδια εισηγητική έκθεση, το Υπουργείο 
Εσωτερικών και το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνούν με τον προϋπολογισμό που 
κατάρτισε η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, περιλαμβανομένης 
της κυβερνητικής χορηγίας των £5.500.000. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω προϋπολογισμού, ο πρόεδρος της 
επιτροπής ανέφερε ότι είναι βαρύνουσας σημασίας για την προστασία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και για τον αγώνα επανένωσης της πατρίδας μας η σωστή εφαρμογή του 
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νόμου περί διαχείρισης τουρκοκυπριακών περιουσιών, ο οποίος στοχεύει στη 
διατήρηση της ιδιοκτησίας των τουρκοκυπριακών περιουσιών και στην εξυπηρέτηση 
των αναγκών των προσφύγων.  Επιπρόσθετα, ζητήθηκε όπως η επιτροπή 
ενημερωθεί, ανάμεσα σε άλλα, και σε σχέση με τα ακόλουθα: 

1. Την επιδιόρθωση και συντήρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών και 
καταστημάτων. 

2. Την επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα τουρκοκυπριακών αρχαίων 
μνημείων, τεμενών και κοιμητηρίων. 

3. Την καθυστέρηση στο θέμα της μηχανογράφησης και ενοποίησης του 
συστήματος καταγραφής των τουρκοκυπριακών περιουσιών. 

4. Την πολιτική καθορισμού των ενοικίων έναντι των καταστηματαρχών. 

5. Την αντικατάσταση αμιαντωδών στεγών. 

6. Το ποσό που διατίθεται για το ωρομίσθιο προσωπικό και την αντιμισθία 
προσωπικού. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του πιο πάνω προϋπολογισμού, η 
επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών να την 
ενημερώσουν γραπτώς για τη συνεχιζόμενη παράνομη κατοχή τουρκοκυπριακών 
περιουσιών.  Επίσης, ζητήθηκε γραπτή ενημέρωση, με την κατάθεση αναλυτικών 
στοιχείων κατ’ έτος και κατά επαρχία, για τις αγοραπωλησίες τουρκοκυπριακών 
περιουσιών που έγιναν μέχρι σήμερα. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, εισάγοντας το νομοσχέδιο και 
αναλύοντας τις πρόνοιές του, ανέφερε ότι το ωρομίσθιο προσωπικό είναι αυτό που 
ασχολείται με τις επιδιορθώσεις και συντηρήσεις τουρκοκυπριακών περιουσιών.  
Όσον αφορά το ποσό που διατίθεται ως αντιμισθία προσωπικού, αυτό αφορά το 
μόνιμο προσωπικό της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών που 
κατέχει οργανικές θέσεις και είναι υπεύθυνο για τη διαχείριση και για την εφαρμογή της 
οικείας νομοθεσίας. 

 Περαιτέρω, έγινε αναφορά στο ζήτημα των αγοραπωλησιών τουρκοκυπριακών 
περιουσιών από το 1974 έως σήμερα, όπου, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν, έχουν εγκριθεί και διεκπεραιωθεί μεταβιβάσεις που αφορούν ποσοστό 
0,28% των τουρκοκυπριακών περιουσιών σε παγκύπρια βάση (το ποσοστό αυτό 
αφορά έκταση 2 350 σκαλών τουρκοκυπριακής γης) ή ποσοστό 0,52% των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές και εκκρεμεί η έγκριση από 
τον Κηδεμόνα εκατόν ογδόντα τριών περιπτώσεων (183), που αφορούν περίπου 
ανάλογα ποσοστά με τα πιο πάνω.  Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών 
δεσμεύθηκαν να ενημερώσουν και γραπτώς την επιτροπή. 

 Ο διευθυντής της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
ανέφερε στην επιτροπή ότι αφενός παρατηρείται αύξηση της κρατικής χορηγίας, 
αφετέρου όμως σκοπός είναι η κάλυψη των αναγκών των προσφύγων, για τις οποίες 
χρειάζεται περαιτέρω αύξηση των κονδυλίων.  Επιπρόσθετα, ο ίδιος ανέφερε ότι το 
κονδύλι που αφορά τους μισθούς των υπαλλήλων που στελεχώνουν την Υπηρεσία 
∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, η οποία υπάγεται στο Υπουργείο 
Εσωτερικών, δε θα έπρεπε να περιλαμβάνεται στον υπό εξέταση προϋπολογισμό.  Σε 
σχέση με τη μηχανογράφηση, ο ίδιος παραδέχθηκε ότι υπήρξε καθυστέρηση και πως 
το νέο σύστημα αναμένεται να εφαρμοστεί περί τα μέσα του 2008.  Όσον αφορά την 
επιδιόρθωση και συντήρηση αρχαίων μνημείων, τεμενών και κοιμητηρίων, δήλωσε ότι 
αυτή είναι συνεχής και γίνεται σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων.  Σε σχέση με 
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την παράνομη κατοχή και χρήση τουρκοκυπριακών περιουσιών από μη δικαιούχους, 
ο ίδιος ανέφερε ότι εκκρεμούν εξακόσιες σαράντα (640) τέτοιες υποθέσεις, για τις 
οποίες υποβλήθηκε έκθεση στον Κηδεμόνα για την ξεχωριστή εξέτασή τους.  
Περαιτέρω, ο εν λόγω διευθυντής αναφέρθηκε στο σχέδιο για ολική αντικατάσταση 
των αμιαντωδών στεγών, το οποίο υπολογίζεται να περατωθεί το 2009.   Αναφορικά 
με τα ενοίκια για τα επαγγελματικά υποστατικά τα οποία, σύμφωνα με τον ίδιο, 
κυμαίνονται σε χαμηλά επίπεδα, αυτά θα πρέπει σταδιακά να αυξηθούν.  Η επιτροπή 
στο στάδιο αυτό εισηγήθηκε όπως το ζήτημα του καθορισμού των ενοικίων 
παραπεμφθεί στην Κεντρική Συμβουλευτική Επιτροπή για λήψη τελικής απόφασης. 

 Οι εκπρόσωποι των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας 
και Πάφου αναφέρθηκαν συνοπτικά στα ακόλουθα: 

1. Στην επαρχία Λευκωσίας επιδιορθώθηκαν συνολικά πενήντα έξι (56) 
τουρκοκυπριακές κατοικίες με δαπάνη £85.000, η οποία περιλαμβάνει τη 
στεγανοποίηση κατοικιών και την αντικατάσταση θερμοσιφώνων.  Η συντήρηση 
αρχαίων μνημείων αφορά το Τμήμα Αρχαιοτήτων, το οποίο, σύμφωνα με τον 
εκπρόσωπο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας, δεν αξιοποίησε το κονδύλι 
που είχε διατεθεί για το 2007.  Όσον αφορά την παράνομη κατοχή 
τουρκοκυπριακών περιουσιών, σύμφωνα με τον ίδιο, πρόκειται για 
μεμονωμένες περιπτώσεις για τις οποίες λαμβάνονται τα απαιτούμενα μέτρα. 

2. Στην επαρχία Λεμεσού τέθηκε σε λειτουργία το σύστημα μηχανογράφησης, το 
οποίο διευκόλυνε τη λειτουργία της υπηρεσίας ως προς τον έλεγχο καταβολής 
των ενοικίων και τον έλεγχο των παρανομιών.  Ο εκπρόσωπος του Γραφείου  
της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Λεμεσού ανέφερε 
ότι έγιναν επιδιορθώσεις σε εκατόν ογδόντα (180) κατοικίες και αφαιρέθηκαν 
αμιαντώδεις στέγες από επτά (7) κατοικίες, αλλά το ποσό που διατίθεται για τις 
επιδιορθώσεις είναι πολύ χαμηλό και χρειάζεται η μεταφορά ποσού από άλλο 
κονδύλι για κάλυψη αυτών των αναγκών. 

3. Στην επαρχία Λάρνακας υποβάλλεται πληθώρα αιτημάτων για επιδιορθώσεις 
των τουρκοκυπριακών κατοικιών και τα κονδύλια δεν επαρκούν για την 
ικανοποίηση των αναγκών.  Η εκπρόσωπος της Επαρχιακής ∆ιοίκησης 
Λάρνακας, εκτός από την ανάγκη αύξησης των κονδυλίων για τις 
επιδιορθώσεις, τόνισε και την ανάγκη στελέχωσης του Γραφείου της Υπηρεσίας 
∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Λάρνακας, στο οποίο δεν υπάρχει 
προϊστάμενος.   

Στο στάδιο αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων κάλεσε τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών 
να διαβιβάσει το αίτημά της για άμεση επίλυση του ζητήματος διορισμού 
προϊσταμένου στο Γραφείο της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών Λάρνακας. 

4. Στην επαρχία Πάφου υπάρχουν προβλήματα υποστελέχωσης όσον αφορά 
τεχνικό προσωπικό και προσωπικό για την αφαίρεση των αμιαντωδών στεγών.  
Όπως ανέφερε στην επιτροπή η εκπρόσωπος του Γραφείου της Υπηρεσίας 
∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών Πάφου, όλο το ποσό του 
προϋπολογισμού για το 2007 δαπανήθηκε για την επιδιόρθωση εκατό σαράντα 
πέντε (145) κατοικιών.  Περαιτέρω, αφαιρέθηκαν είκοσι οκτώ (28) αμιαντώδεις 
στέγες από σύνολο διακοσίων ογδόντα (280), με αποτέλεσμα στην επαρχία 
Πάφου να καθίσταται αδύνατη η ολοκλήρωση του σχεδίου για ολική 
αντικατάσταση των αμιαντωδών στεγών εντός του 2009.  Όσον αφορά τη 
συντήρηση αρχαίων μνημείων, τεμενών και κοιμητηρίων, η ίδια ανέφερε ότι 
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δαπανήθηκε όλο το κονδύλι, γι’ αυτό και υποβλήθηκε αίτημα για μεταφορά 
ποσού από άλλο άρθρο για ολοκλήρωση των έργων.  Σε σχέση με την 
παράνομη κατοχή τουρκοκυπριακών περιουσιών, έχουν ληφθεί τα 
απαιτούμενα μέτρα για την αντιμετώπιση σαράντα εννέα (49) περιπτώσεων 
παρανομούντων. 

 Στη βάση της ενημέρωσης που έτυχε η επιτροπή από τους αρμοδίους, 
εκφράζει την ικανοποίησή της για το έργο που επιτελείται και επιθυμεί να σημειώσει τα 
πιο κάτω: 

1. Την ευαρέσκειά της αναφορικά με την πολιτική της κυβέρνησης για 
επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα των τουρκοκυπριακών αρχαίων 
μνημείων, τεμενών και κοιμητηρίων. 

2. Την ανάγκη αύξησης των κονδυλίων, αφού ήταν κοινή η επισήμανση σε σχέση 
με όλες τις επαρχίες ότι τα παρεχόμενα κονδύλια δεν επαρκούν για την 
εξυπηρέτηση των αναγκών των προσφύγων. 

3. Τη μη αποδοχή ως θέση αρχής τόσο από την επιτροπή όσο και από τη Βουλή 
της παρανομίας και την ανάγκη άμεσης αντιμετώπισης των περιπτώσεων 
παράνομης κατοχής τουρκοκυπριακών περιουσιών. 

4. Τη δυσφορία της για την καθυστέρηση που παρατηρείται στο θέμα της 
μηχανογράφησης και ενοποίησης του συστήματος καταγραφής των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών.  

5. Την καθυστέρηση στην αντικατάσταση των αμιαντωδών στεγών, η οποία 
οφείλεται στην υποστελέχωση των συνεργείων που προβαίνουν στο έργο αυτό 
και στην ανεπάρκεια των κονδυλίων.  Η επιτροπή, κρίνοντας ως απαράδεκτη 
την κατάσταση αυτή, επανατονίζει τη θέση της για άμεση αφαίρεση των 
αμιαντωδών στεγών, οι οποίες θέτουν σε κίνδυνο την υγεία των πολιτών, θέση 
την οποία υιοθέτησε η ολομέλεια της Βουλής, και καλεί την εκτελεστική εξουσία 
να επισπεύσει τις διαδικασίες του σχεδίου για ολική αντικατάσταση των στεγών 
αυτών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής ποσού ύψους £10.161.095 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 38 θέμα είναι «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης 
της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμος του 2007».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 

Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμος του 2007» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Κώστας Παπακώστας  Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 15 
Νοεμβρίου και 6 ∆εκεμβρίου 2007. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας [Μονάδα Καταπολέμησης 
Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ)], της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς και του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών Κύπρου. Η Έφορος 
Ασφαλίσεων, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν παρευρέθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση με την κοινοτική Οδηγία 
2005/60/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Οκτωβρίου 
2005 σχετικά με την πρόληψη της χρησιμοποίησης του χρηματοπιστωτικού 
συστήματος για τη νομιμοποίηση εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και τη 
χρηματοδότηση της τρομοκρατίας.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο και τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
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εκπροσώπους των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών, με τον προτεινόμενο νόμο 
ρυθμίζονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Εισάγονται στο χρηματοοικονομικό σύστημα συγκεκριμένα προληπτικά μέτρα 
που απαιτούνται από την κοινοτική νομοθεσία προς την κατεύθυνση της 
παρεμπόδισης της νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και 
της χρηματοδότησης της τρομοκρατίας. 

2. Καταργείται ο περί Συγκάλυψης, Έρευνας και ∆ήμευσης Εσόδων από 
Ορισμένες Εγκληματικές Πράξεις Νόμος λόγω αναθεώρησης των διατάξεών 
του και ενσωμάτωσής τους στον προτεινόμενο νόμο. 

3. Επέρχονται προσθήκες και φραστικές αλλαγές συγκεκριμένων όρων, ώστε να 
συνάδουν με τους αντίστοιχους όρους που περιλαμβάνονται στην κοινοτική 
νομοθεσία. 

4.  Υιοθετούνται ορισμένες εισηγήσεις και συστάσεις περιορισμένης έκτασης που 
περιλαμβάνονται στην έκθεση αξιολόγησης της Κύπρου από την Επιτροπή 
“Moneyval” του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η εκπρόσωπος 
της ΜΟΚΑΣ υπέβαλε γραπτώς υπόμνημα με εισηγήσεις για σειρά τροποποιήσεων επί 
του κειμένου του νομοσχεδίου, οι οποίες προέκυψαν μετά από περαιτέρω ανταλλαγή 
απόψεων με τους εμπλεκόμενους φορείς.  Τα μέλη της επιτροπής υιοθέτησαν τις πιο 
πάνω υποβληθείσες εισηγήσεις και αποφάσισαν την ενσωμάτωσή τους στο κείμενο 
του νομοσχεδίου.  Περαιτέρω, με εισήγηση των μελών της, η επιτροπή επέφερε 
επιπρόσθετες τροποποιήσεις νομοτεχνικού χαρακτήρα στο κείμενο του 
προτεινόμενου νόμου, με σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών του και 
γενικότερα της νομοτεχνικής του μορφής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως 
αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Καθορισμένα αδικήματα.  Άρθρο 3. 

 Αδικήματα νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες.  Άρθρο 4. 

 Γενεσιουργά αδικήματα.  Άρθρο 5. 

 Έρευνα για διαπίστωση αν ο κατηγορούμενος είχε έσοδα.  Άρθρο 6. 

 Υπολογισμός εσόδων από τη διάπραξη γενεσιουργού αδικήματος.  Άρθρο 7. 

 ∆ιάταγμα δήμευσης.  Άρθρο 8. 

 ∆ιαδικασία εκτέλεσης διατάγματος δήμευσης.  Άρθρο 9. 
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 Εκτέλεση διατάγματος δήμευσης μέσων.  Άρθρο 10. 

 ∆ιαδικασία για την έκδοση διατάγματος δήμευσης.  Άρθρο 11. 

 Ποσό που ανακτάται δυνάμει διατάγματος δήμευσης.  Άρθρο 12. 

 Ρευστοποιήσιμη περιουσία, προνομιούχα χρέη και απαγορευμένες δωρεές.  
Άρθρο 13. 

 ∆ιάταγμα παγώματος, ακύρωση ή τροποποίησή του και διορισμός παραλήπτη.  
Άρθρο 14. 

 ∆ιάταγμα επιβάρυνσης και ακύρωση ή τροποποίησή του.  Άρθρο 15. 

 Ακύρωση διατάγματος παγώματος και επιβάρυνσης.  Άρθρο 16. 

 ∆ιορισμός παραλήπτη μετά την έκδοση διατάγματος δήμευσης.  Άρθρο 17. 

 ∆ιάταγμα πώλησης ομολόγων.  Άρθρο 18. 

 ∆ιάθεση του προϊόντος της ρευστοποίησης περιουσίας.  Άρθρο 19. 

 Γενικές αρχές για την άσκηση ορισμένων εξουσιών.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση διατάγματος δήμευσης.  Άρθρο 21. 

 Πτώχευση του κατηγορουμένου.  Άρθρο 22. 

 ∆ιάλυση εταιρείας που κατέχει ρευστοποιήσιμη περιουσία.  Άρθρο 23. 

 Αμοιβή και ευθύνη παραλήπτη.  Άρθρο 24. 

 Αποζημιώσεις.  Άρθρο 25. 

 Ειδικές υπερασπίσεις προσώπων τα οποία παρέχουν βοήθεια για διάπραξη 
αδικημάτων νομιμοποίησης εσόδων και χρηματοδότησης της τρομοκρατίας.  Άρθρο 
26. 

 Άλλα αδικήματα σε σχέση με διάπραξη αδικημάτων νομιμοποίησης εσόδων 
από παράνομες δραστηριότητες και χρηματοδότησης της τρομοκρατίας.  Άρθρο 27. 

 ∆ιάταγμα δήμευσης σε περίπτωση θανάτου ή διαφυγής του κατηγορουμένου.  
Άρθρο 28. 

 Εξουσία ακύρωσης διατάγματος δήμευσης σε περίπτωση επιστροφής του 
κατηγορουμένου που είχε διαφύγει.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση διατάγματος δήμευσης το οποίο εκδόθηκε δυνάμει του άρθρου 
28.  Άρθρο 30. 

 Απαγόρευση δημοσιοποίησης πληροφοριών.  Άρθρο 31. 

 ∆ιάταγμα κατακράτησης περιουσίας απόντος υπόπτου.  Άρθρο 32. 

 ∆ιάταγμα δήμευσης περιουσίας εναντίον απόντος υπόπτου.  Άρθρο 33. 

 Αποζημίωση απόντος υπόπτου εναντίον του οποίου εκδόθηκε διάταγμα 
κατακράτησης ή δήμευσης της περιουσίας του.  Άρθρο 34. 

 Επανεξέταση υπόθεσης.  Άρθρο 35. 

 Αναθεώρηση υπολογισμού εσόδων.  Άρθρο 36. 

 Ερμηνεία βασικών όρων.  Άρθρο 37. 
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 ∆ιαδικασία εκτέλεσης διαταγμάτων εξωτερικού.  Άρθρο 38. 

 Συνέπεια εγγραφής.  Άρθρο 39. 

 Ακύρωση εγγραφής.  Άρθρο 40. 

 ∆εσμευτικότητα διατάγματος εξωτερικού.  Άρθρο 41. 

 Ποσό διατάγματος.  Άρθρο 42. 

 Εφαρμογή διατάξεων παρόντος νόμου στις περιπτώσεις διατάγματος 
εξωτερικού.  Άρθρο 43. 

 Ερμηνεία όρων.  Άρθρο 44. 

 ∆ιάταγμα αποκάλυψης.  Άρθρο 45. 

 Προϋποθέσεις για έκδοση διατάγματος αποκάλυψης.  Άρθρο 46. 

 Πληροφορίες από ηλεκτρονικό υπολογιστή.  Άρθρο 47. 

 Αδικήματα σε σχέση με αποκάλυψη πληροφοριών.  Άρθρο 48. 

 Εξαίρεση από την απαγόρευση αποκάλυψης πληροφοριών.  Άρθρο 49. 

 ∆ιεξαγωγή συνοπτικής έρευνας.  Άρθρο 50. 

 Ακολουθούμενη διαδικασία.  Άρθρο 51. 

 Ψευδείς καταθέσεις.  Άρθρο 52. 

 Είσπραξη χρηματικής ποινής.  Άρθρο 53. 

 Σύσταση Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης.  Άρθρο 54. 

 Εξουσίες της Μονάδας.  Άρθρο 55. 

 Σύσταση Συμβουλευτικής Αρχής.  Άρθρο 56. 

 Εξουσίες της Συμβουλευτικής Αρχής.  Άρθρο 57. 

 ∆ιαδικασίες για πρόληψη αδικημάτων νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες 
δραστηριότητες και χρηματοδότησης της τρομοκρατίας.  Άρθρο 58. 

 Εποπτικές Αρχές.  Άρθρο 59. 

 Περιπτώσεις άσκησης δέουσας επιμέλειας και προσδιορισμού ταυτότητας.  
Άρθρο 60. 

 Τρόποι άσκησης δέουσας επιμέλειας και προσδιορισμού ταυτότητας.  Άρθρο 
61. 

 Χρόνος εφαρμογής των μέτρων δέουσας επιμέλειας και προσδιορισμού 
ταυτότητας.  Άρθρο 62. 

 Απλουστευμένη δέουσα επιμέλεια και διαδικασίες προσδιορισμού ταυτότητας.   
Άρθρο 63. 

 Αυξημένα μέτρα δέουσας επιμέλειας.  Άρθρο 64. 

 Συναλλαγές για λογαριασμό άλλου προσώπου.  Άρθρο 65. 

 Απαγόρευση συνεργασίας με εικονική τράπεζα και τήρησης ανώνυμων 
λογαριασμών.  Άρθρο 66. 

 Εκτέλεση από τρίτα πρόσωπα.  Άρθρο 67. 
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 ∆ιαδικασία τήρησης αρχείων.  Άρθρο 68. 

 ∆ιαδικασίες εσωτερικής αναφοράς και αναφοράς στη ΜΟΚΑΣ.  Άρθρο 69. 

 Αποφυγή διενέργειας ύποπτων συναλλαγών προτού αναφερθούν στη Μονάδα.  
Άρθρο 70. 

 Μη εκτέλεση ή καθυστέρηση εκτέλεσης συναλλαγής για λογαριασμό πελάτη 
από πρόσωπο που διεξάγει χρηματοοικονομικές ή άλλες δραστηριότητες.  Άρθρο 71. 

 Εφαρμογή πολιτικής διαδικασίας.  Άρθρο 72. 

 Ακύρωση δωρεών.  Άρθρο 73. 

 Έκδοση προσώπου που διαπράττει καθορισμένο αδίκημα.  Άρθρο 74. 

 Επίδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 75. 

 Τήρηση στατιστικών στοιχείων.  Άρθρο 76. 

 ∆ιαδικαστικός κανονισμός.  Άρθρο 77. 

 Κατάργηση και επιφύλαξη.  Άρθρο 78. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 79. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 79; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 79 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμος 
του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 39 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 



 95

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.    

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ικαστηρίων 
Νόμου, ώστε οι κλίμακες της καθ’  ύλην δικαιοδοσίας των επαρχιακών δικαστηρίων,  
σε συνάρτηση με το ύψος της επίδικης διαφοράς, που είναι εκφρασμένες σε 
κυπριακές λίρες, να εκφραστούν σε ευρώ ενόψει της ένταξης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ευρωζώνη την 1η Ιανουαρίου 2008.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο 
και τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, η σκοπούμενη με το εν λόγω νομοσχέδιο μετατροπή σε ευρώ δεν μπορεί 
να γίνει με τις διατάξεις του περί Υιοθέτησης του Ευρώ Νόμου, δεδομένου ότι οι 
κλίμακες δικαιοδοσίας δεν αποτελούν ποσά που πρόκειται να καταβληθούν ούτε 
ποινές ούτε τέλη.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με την ευκαιρία της 
τροποποίησης αυτής γίνεται και αναθεώρηση των εν λόγω κλιμάκων στο ύψος που 
έχει εγκριθεί από το Ανώτατο ∆ικαστήριο.   

 Σημειώνεται ότι η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως διαβίβασε στην επιτροπή τη σύμφωνη θέση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου επί 
των προνοιών του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει διαμορφωθεί 
από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 40 θέμα είναι «Ο περί της Αναγνώρισης και Εκτέλεσης 
Αποφάσεων Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες Επιβάλλουν 
Χρηματικές Ποινές Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Αναγνώρισης και Εκτέλεσης Αποφάσεων Κρατών 
Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες Επιβάλλουν Χρηματικές Ποινές 

Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κώστας Παπακώστας Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 29 
Νοεμβρίου και 12 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση με την πράξη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Απόφαση-Πλαίσιο 2005/214/∆ΕΥ του Συμβουλίου της 
24ης Φεβρουαρίου 2005, σχετικά με την εφαρμογή της αρχής της αμοιβαίας 
αναγνώρισης επί χρηματικών ποινών». 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, αυτό προβλέπει την αναγνώριση και την εκτέλεση δικαστικών ή 
διοικητικών αποφάσεων άλλων κρατών μελών οι οποίες επιβάλλουν χρηματικές 
ποινές, μέσω της έκδοσης διατάγματος εκτέλεσης από αρμόδιο επαρχιακό δικαστήριο 
στη ∆ημοκρατία. 

 Επιπρόσθετα, με το εν λόγω νομοσχέδιο ρυθμίζονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Ορίζονται οι αρμόδιες αρχές έκδοσης και εκτέλεσης αποφάσεων στη 
∆ημοκρατία. 

2. Καθορίζεται η διαδικασία διαβίβασης των αποφάσεων από άλλο κράτος μέλος 
στη ∆ημοκρατία. 

3. Καθορίζονται η διαδικασία αναγνώρισης και εκτέλεσης των αποφάσεων και οι 
ενδεχόμενοι λόγοι άρνησης εκτέλεσης των αποφάσεων αυτών από το 
επαρχιακό δικαστήριο. 

4. Προβλέπεται η εκ πρώτης όψεως απόδειξη της αυθεντικότητας των εν λόγω 
αποφάσεων ενώπιον δικαστηρίου. 
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5. Καθορίζεται η υποχρέωση ενημέρωσης των αρχών έκδοσης των αποφάσεων 
ως προς την πορεία εκτέλεσής τους. 

6. Καθορίζεται η διαδικασία αναγνώρισης και εκτέλεσης απόφασης της αρμόδιας 
αρχής της ∆ημοκρατίας σε άλλο κράτος μέλος. 

 Σημειώνεται ότι το άρθρο 20 της υπό αναφορά απόφασης-πλαισίου προβλέπει 
ότι τα κράτη μέλη θεσπίζουν τα αναγκαία μέτρα, για να συμμορφωθούν με τις 
διατάξεις της μέχρι τις 22 Μαρτίου 2007.  Το ίδιο άρθρο παρέχει επίσης στα κράτη 
μέλη την ευχέρεια περιορισμού του πεδίου εφαρμογής της για μέγιστη περίοδο πέντε 
ετών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της, δηλαδή από τις 22 Μαρτίου 2005. 

 Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 25 
Οκτωβρίου 2007 και, όπως ενημερώθηκε η επιτροπή, η κυβέρνηση δεν προέβη σε 
χρήση της ευχέρειας περιορισμού του πεδίου εφαρμογής της υπό αναφορά 
απόφασης-πλαισίου. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησαν και τα 
πιο κάτω ζητήματα: 

1. Η πρόνοια της παραγράφου (2) του άρθρου 7 του νομοσχεδίου, η οποία 
υιοθετεί την πρόνοια της παραγράφου (1) του άρθρου 5 της πιο πάνω 
απόφασης-πλαισίου, σύμφωνα με την οποία κάθε απόφαση που διαβιβάζεται 
στη ∆ημοκρατία αναγνωρίζεται και εκτελείται χωρίς έλεγχο του διττού 
αξιόποινου για ορισμένα ποινικά αδικήματα όπως αυτά ορίζονται από το δίκαιο 
του κράτους έκδοσης και εφόσον τιμωρούνται στο κράτος αυτό. 

2. Κατά πόσο υφίσταται δικαίωμα καταχώρισης προσφυγής για προσβολή της 
νομιμότητας της απόφασης-πλαισίου. 

3. Κατά πόσο είναι δυνατή η προσθήκη διάταξης στο νομοσχέδιο που να 
προβλέπει ότι ο καταδικασθείς σε χρηματική ποινή από αλλοδαπό δικαστήριο 
έχει δικαίωμα να παρουσιαστεί ή κλητεύεται ενώπιον του κυπριακού 
δικαστηρίου που αποφασίζει για την εκτέλεση της χρηματικής ποινής στη 
∆ημοκρατία. 

 Αναφορικά με το πρώτο πιο πάνω ζήτημα, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε στην επιτροπή ότι ο αποκλεισμός 
ελέγχου του διττού αξιόποινου είναι δεσμευτικός σύμφωνα με την εν λόγω απόφαση-
πλαίσιο.  Η επιτροπή κρίνει ότι η υιοθέτηση της υπό αναφορά πρόνοιας για 
αναγνώριση και εκτέλεση στη ∆ημοκρατία κάθε απόφασης που διαβιβάζεται από το 
κράτος έκδοσης, χωρίς την ασφαλιστική δικλίδα της διεξαγωγής ελέγχου του διττού 
αξιόποινου, ελλοχεύει κινδύνους, αφού θα καθιστά υποχρεωτική την εφαρμογή των 
αποφάσεων των δικαστηρίων άλλων κρατών μελών για πράξεις που αποτελούν 
αδικήματα σε άλλα κράτη μέλη, αλλά δεν είναι αξιόποινες σύμφωνα με το κυπριακό 
δίκαιο. 

 Σε σχέση με τα άλλα δύο ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατέθεσε 
γραπτώς στην επιτροπή τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η παράγραφος (6) του άρθρου 35 της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση 
προβλέπει ότι το ∆ικαστήριο Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων δύναται να ελέγξει τη 
νομιμότητα απόφασης-πλαισίου στα πλαίσια προσφυγής που ασκείται από 
κράτος μέλος εντός δύο μηνών από τη δημοσίευση της απόφασης-πλαισίου.  
Επομένως, εφόσον η υπό συζήτηση απόφαση-πλαίσιο δημοσιεύθηκε στην 
Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 22 Μαρτίου 2005, το 
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δικαίωμα καταχώρισης προσφυγής έληξε στις 22 Μαΐου 2005, οπότε η εν λόγω 
απόφαση-πλαίσιο καλύπτεται πλέον τελεσίδικα από το τεκμήριο της 
νομιμότητας. 

2. Η παράγραφος (1) του άρθρου 9 της απόφασης-πλαισίου προβλέπει ότι η 
εκτέλεση της δικαστικής απόφασης άλλου κράτους μέλους διέπεται από τη 
νομοθεσία του κράτους εκτέλεσης, συνεπώς η αλλοδαπή χρηματική ποινή θα 
εκτελείται σύμφωνα με τον περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμο.  Ως εκ τούτου, θέση 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας είναι ότι η προσθήκη 
στο νομοσχέδιο διάταξης που να προβλέπει ότι ο καταδικασθείς σε χρηματική 
ποινή από αλλοδαπό δικαστήριο έχει δικαίωμα να παρουσιαστεί ή κλητεύεται 
ενώπιον κυπριακού δικαστηρίου που αποφασίζει για την εκτέλεση της 
χρηματικής ποινής στη ∆ημοκρατία ενδεχομένως είναι αχρείαστη στην έκταση 
που ο περί Ποινικής ∆ικονομίας Νόμος ρυθμίζει την παρουσία του 
καταδικασθέντος ενώπιον του δικαστηρίου. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, που παρευρέθηκε 
στις  συνεδρίες της επιτροπής, δήλωσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε να επαναδιατυπώσει ανάλογα το κείμενο του υπό εξέταση 
νομοσχεδίου με την προσθήκη διάταξης σύμφωνα με την οποία αντίγραφα της 
αίτησης για έκδοση διατάγματος εκτέλεσης της απόφασης και της ίδιας της απόφασης 
να κοινοποιούνται στο πρόσωπο εναντίον του οποίου εκδόθηκε η απόφαση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί από την ίδια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο Εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδιες αρχές έκδοσης και εκτέλεσης αποφάσεων.  Άρθρο 4. 

 Κεντρική αρχή.  Άρθρο 5. 

 ∆ιαβίβαση αποφάσεων.  Άρθρο 6. 

 Αναγνώριση και εκτέλεση Απόφασης.  Άρθρο 7. 

 Λόγοι άρνησης εκτέλεσης.  Άρθρο 8. 

 Συμπληρωματικές διατάξεις αναφορικά με την εκτέλεση.  Άρθρο 9. 

 Απόδειξη εγγράφων.  Άρθρο 10. 

 Εναλλακτικές ποινές.  Άρθρο 11. 
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 Απονομή χάριτος.  Άρθρο 12. 

 ∆ιακοπή της εκτέλεσης.  Άρθρο 13. 

 Ενημέρωση του κράτους έκδοσης.  Άρθρο 14. 

 Εκτέλεση απόφασης αρμόδιας αρχής της ∆ημοκρατίας σε άλλο κράτος μέλος.  
Άρθρο 15. 

 ∆ιαδικαστικοί κανονισμοί.  Άρθρο 16. 

 Περιορισμός πεδίου εφαρμογής άλλου νόμου.  Άρθρο 17. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 18; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναγνώρισης και Εκτέλεσης 
Αποφάσεων Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες Επιβάλλουν 
Χρηματικές Ποινές Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα είναι «Ο περί ∆ιατήρησης Τηλεπικοινωνιακών 
∆εδομένων με Σκοπό τη ∆ιερεύνηση Σοβαρών Ποινικών Αδικημάτων Νόμος του 
2007».  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη.  ∆ΗΣΥ και ∆ΗΚΟ τάσσονται υπέρ, ΑΚΕΛ 
εναντίον.  Ε∆ΕΚ και ΕΥΡΩΚΟ θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.   

 Παρακαλώ τον πρόεδρό της...   

Να διαβάσουμε την έκθεση ή την έχετε υπόψη σας; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα, ευχαριστώ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί ∆ιατήρησης Τηλεπικοινωνιακών ∆εδομένων με Σκοπό τη 

∆ιερεύνηση Σοβαρών Ποινικών Αδικημάτων Νόμος του 2007» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 
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 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 1ης 
Νοεμβρίου και 6 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του Γραφείου 
του, η Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, ο Αρχηγός 
Αστυνομίας και εκπρόσωποι του Αρχηγείου Αστυνομίας, εκπρόσωπος του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων και 
εκπρόσωποι των φορέων τηλεπικοινωνιών της ΑΤΗΚ, της ΜΤΝ, της ΟΤΕΝΕΤ 
TELECOM, της NETWAY, της FSR και του Κυπριακού Ερευνητικού Ακαδημαϊκού 
∆ικτύου (ΚΕΑ∆).  Σημειώνεται ότι στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων είχαν 
κληθεί ενώπιον της επιτροπής όλοι οι φορείς τηλεπικοινωνιών που παρέχουν 
υπηρεσίες σταθερής τηλεφωνίας, κινητής τηλεφωνίας και υπηρεσίες διαδικτύου. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση με την κοινοτική Οδηγία 
2006/24/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης Μαρτίου 
2006 για τη διατήρηση δεδομένων που παράγονται ή υποβάλλονται σε επεξεργασία 
σε συνάρτηση με την παροχή διαθέσιμων στο κοινό υπηρεσιών ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών ή δημόσιων δικτύων επικοινωνιών και για την τροποποίηση της Οδηγίας 
2002/58/ΕΚ.   

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο δημιουργείται το νομικό πλαίσιο για 
τη ρύθμιση της υποχρέωσης διατήρησης τηλεπικοινωνιακών δεδομένων, με σκοπό τη 
διερεύνηση σοβαρών ποινικών αδικημάτων, όπως αυτά τα αδικήματα καθορίζονται με 
βάση το εθνικό δίκαιο των κρατών μελών.  Με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου 
ρυθμίζονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Προσδιορίζονται οι ευθύνες και οι υποχρεώσεις των παροχέων υπηρεσιών που 
δραστηριοποιούνται στην παροχή διαθέσιμων στο κοινό υπηρεσιών 
ηλεκτρονικών επικοινωνιών ή/και στην παροχή δημόσιου δικτύου 
επικοινωνιών, περιλαμβανομένης της σταθερής και κινητής τηλεφωνίας. 

2. Καθορίζεται η υποχρέωση των πιο πάνω παροχέων να διατηρούν τα δεδομένα 
σε σχέση με την τηλεφωνία σταθερού δικτύου, την κινητή τηλεφωνία, το 
διαδίκτυο και τις υπηρεσίες ηλεκτρονικού ταχυδρομείου και τηλεφωνίας μέσω 
διαδικτύου για περίοδο έξι μηνών. 

3. Παρέχεται η δυνατότητα σε αστυνομικό ανακριτή να εξασφαλίσει δεδομένα που 
έχουν σχέση με τη διερεύνηση σοβαρού ποινικού αδικήματος εφόσον 
προηγουμένως εξασφαλίσει σχετικό διάταγμα από το δικαστήριο. 

4. Απαγορεύεται ρητά η αποκάλυψη του περιεχομένου οποιασδήποτε 
επικοινωνίας. 

5. Ανατίθενται στον Επίτροπο Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
καθήκοντα εποπτικής αρχής για την παρακολούθηση της εφαρμογής των 
διατάξεων του προτεινόμενου νόμου. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα ζητήματα: 
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1. Ο καθορισμός της έννοιας του σοβαρού ποινικού αδικήματος για τη διερεύνηση 
του οποίου θα επιτρέπεται υπό προϋποθέσεις η φύλαξη τηλεπικοινωνιακών 
δεδομένων. 

2. Η ανάγκη συμπερίληψης πρόσθετων ασφαλιστικών δικλίδων στο νομοσχέδιο, 
έτσι ώστε να αποφευχθεί, κατά το δυνατό, το ενδεχόμενο καταχρηστικής 
εφαρμογής των διατάξεών του. 

3. Η συμβατότητα των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου με το άρθρο 17 του 
συντάγματος, δεδομένης της τελευταίας τροποποίησής του, με την οποία 
προστέθηκαν σ’ αυτό οι διατάξεις του άρθρου 1Α αναφορικά με την υπεροχή 
των κοινοτικών πράξεων νομοθετικού περιεχομένου έναντι των συνταγματικών 
διατάξεων. 

 Σε σχέση με το πρώτο ζήτημα, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
εξέφρασε τη διαφωνία του με το ενδεχόμενο, όπως εισηγήθηκαν μέλη της επιτροπής, 
να συμπεριληφθεί στον προτεινόμενο νόμο περιπτωσιολογική αναφορά των σοβαρών 
ποινικών αδικημάτων, γιατί τέτοια ρύθμιση εμπερικλείει τον κίνδυνο να μην 
προβλεφθούν και συνεπώς να μην περιληφθούν στο πεδίο εφαρμογής του 
προτεινόμενου νόμου ορισμένα σοβαρά ποινικά αδικήματα.  Περαιτέρω, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας διατύπωσε τη θέση ότι πρέπει να υιοθετηθεί ένας 
γενικός ορισμός σε σχέση με τα σοβαρά ποινικά αδικήματα.  Ειδικότερα, υποστήριξε 
την άποψη ότι θα πρέπει να περιληφθούν στον εν λόγω ορισμό τα ποινικά αδικήματα 
που τιμωρούνται με μέγιστη ποινή φυλάκισης τριών ετών και άνω, όπως προτείνεται 
στο υπό αναφορά νομοσχέδιο.  Σημειώνεται ότι με τη θέση αυτή συμφώνησαν και οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και της αστυνομίας.  
∆εδομένου ότι τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι η υιοθέτηση της πιο 
πάνω θέσης θα έχει ως αποτέλεσμα να εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του νόμου 
μη σοβαρά αδικήματα, τα οποία τιμωρούνται με ποινή φυλάκισης τριών ή 
περισσοτέρων ετών, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι είναι 
αποδεκτή, ως δεύτερη εναλλακτική επιλογή, η διατύπωση ενός γενικού ορισμού, που 
να περιλαμβάνει τα ποινικά αδικήματα που τιμωρούνται με μέγιστη ποινή φυλάκισης 
πέντε ετών και άνω. 

 Όσον αφορά το δεύτερο ζήτημα για επιπρόσθετες ασφαλιστικές δικλίδες, με 
στόχο την αποφυγή του ενδεχομένου καταχρηστικής εφαρμογής των διατάξεων του 
προτεινόμενου νόμου, η επιτροπή αποφάσισε όπως τεθούν περαιτέρω ασφαλιστικές 
δικλίδες, ιδιαίτερα σε σχέση με τις πρόνοιες που αφορούν τις προϋποθέσεις και τη 
διαδικασία έκδοσης του δικαστικού διατάγματος, με βάση το οποίο θα επιτρέπεται η  
πρόσβαση στα τηλεπικοινωνιακά δεδομένα, καθώς και σε σχέση με τις πρόνοιες που 
αφορούν την καταστροφή των τηλεπικοινωνιακών δεδομένων μετά την πάροδο της 
προβλεπόμενης χρονικής περιόδου των έξι μηνών.  Στην ίδια βάση αποφάσισε επίσης 
να εισηγηθεί τη διαφοροποίηση των προνοιών αναφορικά με τα αδικήματα και τις 
ποινές, σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου.  Ως εκ 
τούτου, η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας υπέβαλε στην επιτροπή αναθεωρημένο 
κείμενο του νομοσχεδίου στη βάση της πιο πάνω απόφασης της επιτροπής. 

 Σε σχέση με το ζήτημα της συνταγματικότητας των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου, ο εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
διατύπωσε την άποψη ότι, εφόσον πρόκειται για διατάξεις που ρυθμίζουν σαφή 
νομική υποχρέωση που απορρέει από κοινοτική Οδηγία, τότε στη γενική του λογική 
και ως προς τις περισσότερες διατάξεις του το νομοσχέδιο είναι συμβατό με το 
σύνταγμα, λόγω της πρόνοιας του άρθρου 1Α του τελευταίου.  Περαιτέρω, ανέφερε ότι 
ακόμη και στα ζητήματα στα οποία η κοινοτική Οδηγία παρέχει ελευθερία επιλογής 
στα κράτη μέλη, τα κράτη μέλη εξακολουθούν να έχουν την υποχρέωση να προβούν 
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σε κάποια επιλογή.  Τέλος, πρόσθεσε ότι εναπόκειται στην τελική κρίση του Ανώτατου 
∆ικαστηρίου το κατά πόσο μια συγκεκριμένη επιλογή στα πλαίσια της Οδηγίας ήταν η 
καταλληλότερη στην περίπτωση της Κύπρου και ότι πρόκειται καθαρά για ζήτημα 
αναλογικότητας.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, υιοθετεί το πιο πάνω 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου και, αφού τροποποίησε την ερμηνεία του 
όρου «σοβαρό ποινικό αδίκημα», ώστε να περιλαμβάνει μόνο τα ποινικά αδικήματα 
που τιμωρούνται με μέγιστη ποινή φυλάκισης πέντε ετών και άνω, εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από 
αυτήν. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις διατυπώνουν τη θέση αρχής ότι δεν αποδέχονται 
οποιαδήποτε παραβίαση ανθρώπινων δικαιωμάτων που αφορούν την προσωπική και 
ιδιωτική ζωή των πολιτών και παράλληλα εκφράζουν την άποψη ότι οι πρόνοιες του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου συγκρούονται με την αρχή αυτή και συνεπώς διαφωνούν 
με αυτές.  Περαιτέρω, θεωρούν ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου προσκρούουν στο 
άρθρο 17 του συντάγματος και ότι η πρόσφατη τροποποίηση του συντάγματος για την 
υπεροχή του κοινοτικού δικαίου δεν αναιρεί την αντισυνταγματικότητα αυτή.  Τέλος, 
διευκρινίζουν ότι η πιο πάνω θέση τους δεν επηρεάζει τη θέση αρχής τους για 
καταπολέμηση του εγκλήματος.  Με βάση τις πιο πάνω θέσεις τους, τάσσονται 
εναντίον του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Σύντομα, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Επειδή μέρος των όσων θα έπρεπε να πούμε εδώ τα έχουμε πει και κατά τη 
συζήτηση προηγούμενου παρόμοιου νομοσχεδίου με τον αριθμό 3 στη σημερινή 
ημερήσια διάταξη, εκείνο το οποίο θέλουμε να πούμε είναι ότι θεωρούμε τις πρόνοιες 
αυτής της νομοθεσίας ως αντίθετες στη δική μας θέση αρχής περί μη επέμβασης στην 
ιδιωτική ζωή του ατόμου, όπως προστατεύεται από το άρθρο 17 του συντάγματος.  
Θεωρούμε ότι η πρόσφατη τροποποίηση του συντάγματος για υπεροχή του 
ευρωπαϊκού δικαίου δε διασώζει τις πρόνοιες αυτής της νομοθεσίας.  Ως εκ τούτου, 
για λόγους αρχής και γιατί θεωρούμε ότι ακόμα και το πρόσφατο παράδειγμα που 
είχαμε δε μας βοηθά να έχουμε εμπιστοσύνη ότι, όταν ανοίγουν παράθυρα θα μένουν 
απλά παράθυρα και δε θα χαλαστεί ο τοίχος...  Γι’ αυτό, κρατώντας ως αρχή και 
θεμέλιο τον άνθρωπο, εμείς θα καταψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέλω καταρχάς να επισημάνω ότι το σχετικό νομοσχέδιο προκύπτει με βάση 
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία είναι δεσμευτική.  Λόγω αυτής της 
δεσμευτικότητας, μας δίνεται η δυνατότητα, σύμφωνα με το άρθρο 1Α του 
συντάγματός μας, να ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία παρά την ύπαρξη της διατάξεως 
του άρθρου 17 του συντάγματος η οποία προστατεύει κατά απόλυτο τρόπο το 
δικαίωμα της επικοινωνίας.  Θέλω να επισημάνω ότι το νομοσχέδιο αυτό παραχωρεί 
τη δυνατότητα, κατόπιν έκδοσης δικαστικού διατάγματος και μετά από σειρά 
ασφαλιστικών δικλίδων τις οποίες ως επιτροπή επιδιώξαμε να εντάξουμε στις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου, συγκέντρωσης των δεδομένων που σχετίζονται με τους 
αριθμούς της τηλεφωνικής επικοινωνίας και την ημερομηνία η οποία αυτή διεξήχθη.  
∆εν παραχωρεί δυνατότητα επέμβασης στην τηλεφωνική επικοινωνία, στη συνδιάλεξη 
δηλαδή μέσω της τηλεφωνικής επικοινωνίας.  Το τονίζω αυτό.  Αυτή η δυνατότητα 
ουσιαστικά κρίθηκε σκόπιμη, ώστε να βοηθηθεί η πάταξη του σοβαρού εγκλήματος.  
Μάλιστα, έχουμε καθορίσει τι εννοείται σοβαρό έγκλημα στις πρόνοιες αυτού του 
νομοσχεδίου.  Πρόσφατα, είχαμε γίνει όλοι μάρτυρες ενώπιον της επιτροπής 
ενεργειών, παράνομων ενεργειών από πλευράς της εκτελεστικής εξουσίας, ειδικότερα 
από πλευράς της αστυνομίας, καθόσον αφορά αυτά τα προσωπικά δεδομένα.  
Γινόταν δηλαδή αυτή η επέμβαση, όπως μας έχουν πληροφορήσει, παρά το γεγονός 
ότι δεν υπήρχε αυτή η νομοθεσία.  Με την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας ουσιαστικά 
θέτουμε σε έναν έλεγχο αυτές τις δυνατότητες που κάποιοι επιδίωξαν για χάρη της 
πάταξης του σοβαρού εγκλήματος, παρά το γεγονός ότι δεν υπήρχε νομοθεσία, και 
παράνομα.  Συνεπώς, η νομοθεσία αυτή έχει ως σκοπό να προστατεύσει ουσιαστικά 
το δικαίωμα της επικοινωνίας από εκείνους οι οποίοι, παρανόμως και χωρίς 
οποιεσδήποτε ασφαλιστικές δικλίδες ή διατάγματα του δικαστηρίου, επεδίωξαν στο 
παρελθόν και επεδίωκαν μέχρι πρόσφατα να συγκεντρώνουν αυτά τα στοιχεία.  Γι’ 
αυτό εμείς θα ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία, γιατί πιστεύουμε ότι προστατεύει 
ουσιαστικά το δικαίωμα της επικοινωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ομήρου, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε την προτεινόμενη νομοθεσία.  ∆εν είμαστε 
ικανοποιημένοι ότι υπάρχει επαρκής προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, 
ιδιαίτερα εκείνων που αφορούν την προστασία της προσωπικής και της ιδιωτικής 
ζωής.  ∆εν είμαστε ικανοποιημένοι ότι υπάρχει ένα επαρκές δίκτυο προστασίας.  Αυτό 
πράγματι δεν αναιρεί τη θέση μας ότι πρέπει να παρέχεται στις ανακριτικές αρχές, στις 
αστυνομικές αρχές, κάθε δυνατότητα και κάθε μηχανισμός, αλλά πάντα εντός των 
πλαισίων της συνταγματικής νομιμότητας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κανείς δε διαφωνεί ως θέμα αρχής ότι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, εκτός από προστάτης του δημόσιου χρήματος ή διαχειριστής με την 
έννοια της επιψήφισης των κονδυλιών, είναι πάνω και απ’ όλα προστάτης και των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων των πολιτών.  Αυτό είναι μια θέση αρχής που δε με βρίσκει 
καθόλου αντίθετο.  Αντίθετα, σε κάποιες περιπτώσεις θα μπορούσα να πω ότι 
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υπερθεματίζω.  Από την άλλη πλευρά υπάρχει όντως, και θα συμφωνήσω με τον 
αμέσως προηγούμενο συνάδελφο, στο νομοθέτημα αυτό όχι στο μέγιστο βαθμό 
ικανοποιητική ρύθμιση σε σχέση με τη διασφάλιση των δεδομένων.  Θα μπορούσε να 
γίνουν καλύτερες ρυθμίσεις.  Εκ τρίτου όμως, ταυτόχρονα και παράλληλα, υπάρχει η 
υποχρεωτική συμμόρφωση προς την κοινοτική Οδηγία με βάση το άρθρο 1Α του 
συντάγματος.  Η ευχέρεια που δίδεται στη δική μας την πλευρά είναι να μη μετατρέψει 
την ευρωπαϊκή καθοδήγηση επί λέξει σε ημεδαπό δίκαιο, μόνο όταν είναι άλλου 
είδους πηγή του ευρωπαϊκού δικαίου του πρωτογενούς και δεν είναι Οδηγία, όπως 
π.χ. απόφαση-πλαίσιο.  Κατά συνέπεια, έχουμε αυτή τη σύγκρουση αυτών των 
παραμέτρων.  Εμείς θεωρούμε πως -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν 
επιτρέπεται ούτε την ώρα αυτή ούτε για το νομοθέτημα αυτό μακρά συζήτηση, κατά 
την άποψή μου- οι τρεις αυτοί παράγοντες θα πρέπει να συγκεραστούν.  Και 
θεωρώντας ότι θα διαφυλάξουμε καλύτερα το ενδεχόμενο να επανέλθει το 
νομοθέτημα, εν καιρώ τω δέοντι, πάρα πολύ σύντομα, για καλύτερες ρυθμίσεις, εμείς 
θα κρατήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι βέβαιο ότι όλες οι πλευρές προβληματίστηκαν εντονότατα 
για ό,τι αφορά αυτό το νομοσχέδιο.  Είναι ένας προβληματισμός που διαρκεί εδώ και 
πολύ καιρό.  Πρέπει να πούμε όμως ότι, έστω και αν υπάρχουν κάποιοι κίνδυνοι οι 
οποίοι αναφέρονται, είναι βέβαιο ότι η ρύθμιση που περιέχει αυτό το νομοθέτημα 
παρέχει διασφαλίσεις οι οποίες θα υπόκεινται και σε έλεγχο αυστηρότατο.  Κάτω από 
αυτές τις περιστάσεις, αφού σταθμίσαμε τα δεδομένα, θα υποστηρίξουμε το 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆υο λέξεις μόνο, κύριε Πρόεδρε.  Θέλω να μην αφεθεί σ’ αυτή την αίθουσα ή να 
νοηθεί από οποιονδήποτε ότι η θέση μας έρχεται σε αντίθεση και σε σύγκρουση με 
την προσπάθεια που όλη η κοινωνία πρέπει να κάνει ενάντια στο έγκλημα.  Θέλω 
όμως να πω και ένα δεύτερο.  Πρώτη φορά ακούω ότι μπαίνει λιγότερος αέρας από 
την ανοικτή παρά την κλειστή πόρτα ενός σπιτιού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Υποχρέωση διατήρησης δεδομένων.  Άρθρο 3. 

 ∆ιάταγμα πρόσβασης σε δεδομένα.  Άρθρο 4. 
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 Πρόσβαση σε δεδομένα.  Άρθρο 5. 

 Κατηγορίες διατηρούμενων δεδομένων προσδιορισμού πηγής επικοινωνίας.  
Άρθρο 6. 

 Κατηγορίες διατηρούμενων δεδομένων προσδιορισμού προορισμού 
επικοινωνίας.  Άρθρο 7. 

 Κατηγορίες δεδομένων προσδιορισμού ημερομηνίας, ώρας και διάρκειας 
επικοινωνίας.  Άρθρο 8. 

 Κατηγορίες δεδομένων προσδιορισμού είδους επικοινωνίας.  Άρθρο 9. 

 Κατηγορίες δεδομένων προσδιορισμού εξοπλισμού.  Άρθρο 10. 

 ∆εδομένα προσδιορισμού θέσης και εξοπλισμού κινητής επικοινωνίας.  Άρθρο 
11. 

 Απαγόρευση αποκάλυψης περιεχομένου.  Άρθρο 12. 

 Χρονικό διάστημα διατήρησης.  Άρθρο 13. 

 Προστασία και ασφάλεια δεδομένων.  Άρθρο 14. 

 Εποπτική Αρχή.  Άρθρο 15. 

 ∆ικαίωμα αποζημίωσης.  Άρθρο 16. 

 Τήρηση στατιστικών στοιχείων.  Άρθρο 17. 

 Παράταση της περιόδου διατήρησης δεδομένων.  Άρθρο 18. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 19. 

 Καταστροφή δεδομένων.  Άρθρο 20. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 21. 

 Επιφύλαξη υπέρ του απορρήτου της ιδιωτικής επικοινωνίας.  Άρθρο 22. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 23; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 23 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιατήρησης Τηλεπικοινωνιακών 
∆εδομένων με Σκοπό τη ∆ιερεύνηση Σοβαρών Ποινικών Αδικημάτων Νόμος του 
2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ένα ψήφους υπέρ... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Οι απ’ εδώ είμαστε δεκαεφτά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...και δεκαπέντε εναντίον...  ∆εκαεφτά; 

 Παρακαλώ τη γραμματεία, πριν κτυπήσω τη σφύρα, να μετρήσει. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι ένα ψήφους υπέρ, δεκαεφτά εναντίον και δύο αποχές το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Να παρακαλέσω στην ψηφοφορία να είμαστε συνεπείς ως προς το χέρι, γιατί 
μερικοί είτε ξεχνούν να το σηκώσουν είτε το κατεβάζουν, γιατί φαίνεται ότι κουράζεται! 

 Τα θέματα 42, 43 και 44 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί 
Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέσεις Ταχυδρομικού Λειτουργού και 
Ταχυδρομικού ∆ιανομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007», «Οι περί 
Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Γενικός 
Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» και «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - 
Θέση Ανώτερου Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 



 107

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Κώστας Παπακώστας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 12 ∆εκεμβρίου 2007.  Στην πρώτη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Υγείας, των Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η αντικατάσταση 
των σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Ταχυδρομικού Λειτουργού και Ταχυδρομικού 
∆ιανομέα, η οποία κρίθηκε αναγκαία όσον αφορά τα απαιτούμενα προσόντα, έτσι 
ώστε να απαιτείται άδεια οδηγού αυτοκινήτου κατηγορίας “∆”, όπως αυτή ίσχυε μέχρι 
τις 30 Απριλίου 2004, ή κατηγορίας “Β”, όπως αυτή ισχύει από την 1η Μαΐου 2004, της 
οποίας η χρήση να μην περιορίζεται σε οχήματα με αυτόματο κιβώτιο ταχυτήτων.  

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η 
τροποποίηση της σημείωσης του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού στο Υπουργείο Υγείας (∆ιοίκηση) - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος, έτσι ώστε να 
είναι δυνατή η πλήρωση θέσεων Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, όταν 
δεν υπάρχουν λειτουργοί με τρία χρόνια υπηρεσίας στη θέση Βοηθού 
Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, όπως συμβαίνει σήμερα, για σκοπούς 
ομαλής και απρόσκοπτης διοίκησης του νοσηλευτικού προσωπικού στα κρατικά 
νοσηλευτήρια. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών, οι οποίοι επίσης εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η 
τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έτσι ώστε αυτή να 
καθοριστεί ως θέση προαγωγής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε συνεδρία της 
Υποεπιτροπής της Μεικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ), ημερομηνίας 8 Ιουλίου 
2004, αποφασίστηκε η τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας της υπό αναφορά θέσης 
και ο καθορισμός της ως θέσης πρώτου διορισμού και προαγωγής, λόγω του ότι δεν 
υπήρχαν προσοντούχοι υποψήφιοι για προαγωγή.  Επιπρόσθετα, αποφασίστηκε δύο 
χρόνια μετά την ημερομηνία έγκρισης του εν λόγω σχεδίου υπηρεσίας αυτό να 
τροποποιηθεί ξανά χωρίς την επαναφορά του στην Υποεπιτροπή της ΜΕΠ, έτσι ώστε 
η υπό αναφορά θέση να καθοριστεί ως θέση προαγωγής. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ που παρευρέθηκε στη συνεδρία της επιτροπής 
δήλωσε ότι συμφωνεί με τα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 
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1. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού συμφωνούν με τους προτεινόμενους κανονισμούς 
και εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέσεις Ταχυδρομικού 
Λειτουργού και Ταχυδρομικού ∆ιανομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2007. 

2. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Προϊστάμενου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 

3. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι πως... 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνο;   

 ∆ΗΣΥ υπέρ, ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ και Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην 
ολομέλεια. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Έν’ ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 42 κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 43 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 44 κανονισμών; 
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 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 45 θέμα είναι «Οι περί Ταμείου Συντάξεως ∆ικηγόρων (Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Ταμείου Συντάξεως ∆ικηγόρων (Τέλη)  

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο κανονισμούς σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Ταμείου 
Συντάξεως ∆ικηγόρων. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων  περί Ταμείου Συντάξεως ∆ικηγόρων (Τέλη) Κανονισμών, για την 
επανέκφραση από λίρες σε ευρώ των τελών (δικηγορόσημα) που καταβάλλει κάθε 
δικηγόρος που ασκεί το επάγγελμα για οποιαδήποτε εμφάνισή του ενώπιον 
δικαστηρίου και για οποιαδήποτε κατάθεση εγγράφου σε καθορισμένες περιπτώσεις.   

 Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά τέλη που εισπράττονται καταβάλλονται στο 
Ταμείο Συντάξεως ∆ικηγόρων με σκοπό την παροχή συντάξεων και χορηγημάτων σε 
δικαιούχους δικηγόρους και στις οικογένειές τους.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς και τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Ταμείου 
Συντάξεως ∆ικηγόρων, ενόψει της επικείμενης ένταξης της χώρας μας στην 
Eυρωζώνη, το διοικητικό συμβούλιο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου ενέκρινε 
τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι αποσκοπούν στα ακόλουθα:   

1. Στην επανέκφραση των πιο πάνω τελών από λίρες σε ευρώ.   

2. Στον εμπλουτισμό των σχετικών πινάκων των υφιστάμενων κανονισμών με την 
προσθήκη δικογράφων και άλλων εγγράφων στα οποία θα πρέπει να 
επικολλώνται δικηγορόσημα.  Σημειώνεται ότι στα δικόγραφα και στα έγγραφα 
που προστίθενται στην πράξη ήδη επικολλώνται δικηγορόσημα από τους 
δικηγόρους, με βάση σχετική εγκύκλιο του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε 
την άποψη ότι θα πρέπει να διεξαχθεί αναλογιστική μελέτη για την οικονομική 
κατάσταση του Ταμείου Συντάξεως ∆ικηγόρων, γι’ αυτό και εισηγήθηκε ότι 
οποιαδήποτε περαιτέρω αναθεώρηση των εν λόγω τελών θα κριθεί τελικά υπό το φως 
των συμπερασμάτων τέτοιας μελέτης, οπότε και θα επανεξεταστεί το όλο θέμα. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί αναθεωρήθηκαν από 
την ίδια, ώστε να ανταποκρίνονται στον επιδιωκόμενο σκοπό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 46 θέμα είναι «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Πρώτου 
Λογιστή, Ανώτερου Λογιστή, Λογιστή, Ανώτερου Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου, 
Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου Α΄, Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Λογαριασμών, Επιθεωρητή Λογαριασμών και Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Πρώτου Λογιστή, 
Ανώτερου Λογιστή, Λογιστή, Ανώτερου Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου, 
Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου Α΄, Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου, 

Ανώτερου Επιθεωρητή Λογαριασμών, Επιθεωρητή Λογαριασμών και Βοηθού 
Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια της 
εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, ο Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ και του 
Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η 
τροποποίηση και ο εκσυγχρονισμός των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις 
θέσεις Πρώτου Λογιστή, Ανώτερου Λογιστή, Λογιστή, Ανώτερου Επιθεωρητή 
Λογαριασμών και Επιθεωρητή Λογαριασμών, καθώς και ο καθορισμός σχεδίων 
υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου, Λειτουργού 
Γενικού Λογιστηρίου Α΄, Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού 
Λειτουργού. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η Επιτροπή 
∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ), με επιστολή της προς τον Υπουργό Οικονομικών, 
επισήμανε ότι ορισμένα σχέδια υπηρεσίας δημιουργούν δυσκολίες στο έργο της, είτε 
γιατί είναι αναχρονιστικά είτε γιατί περιλαμβάνουν πρόνοιες που εμπεριέχουν 
ασάφειες και επιτρέπουν ποικίλες ερμηνείες.  Στα πλαίσια αυτά το Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών απέστειλε επιστολές προς 
τις οικείες αρμόδιες αρχές με συγκεκριμένες εισηγήσεις για τροποποίηση/βελτίωση 
των εν λόγω σχεδίων υπηρεσίας και τις κάλεσε, νοουμένου ότι συμφωνούν, να 
ετοιμάσουν και υποβάλουν, το συντομότερο δυνατό, σύμφωνα με τη νενομισμένη 
διαδικασία, προσχέδια σχεδίων υπηρεσίας στα οποία να ενσωματωθούν οι εν λόγω 
εισηγήσεις. 

 Ειδικότερα, στα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας περιλαμβάνονται οι ακόλουθες 
τροποποιήσεις: 

1. Από τα σχέδια υπηρεσίας των θέσεων Ανώτερου Επιθεωρητή Λογαριασμών 
και Επιθεωρητή Λογαριασμών έχει αφαιρεθεί, σύμφωνα με την εισήγηση της 
Ε∆Υ, η πρόνοια για την κατοχή «ενδελεχούς γνώσης των κυβερνητικών 
κανόνων και κανονισμών που αφορούν δημοσιονομικά και λογιστικά θέματα 
ιδιαίτερα σε σχέση με την ετοιμασία, διερεύνηση και έλεγχο λογαριασμών», 
δεδομένου ότι η Ε∆Υ δεν έχει τη δυνατότητα να διαπιστώσει κατά πόσο οι 
υποψήφιοι διαθέτουν το εν λόγω προσόν. 

2. Από το σχέδιο υπηρεσίας της θέσης Ανώτερου Λογιστή έχει αφαιρεθεί η 
πρόνοια που αφορά «ευθύτητα χαρακτήρα, ισχυρή προσωπικότητα, υψηλό 
αίσθημα ευθύνης, ζήλο και αφοσίωση στο καθήκον», αφού οι ιδιότητες αυτές 
δεν μπορούν να ελεγχθούν από την Ε∆Υ μέσω των ετήσιων υπηρεσιακών 
εκθέσεων ούτε και μπορούν να διαπιστωθούν μέσω προφορικής εξέτασης, 
εφόσον πρόκειται για θέση προαγωγής. 

3. ∆εδομένης σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, με την οποία 
εγκρίθηκε η αναγνώριση του ΣΕΛΚ ως του μόνου, προς το παρόν, αρμόδιου 
σώματος για τη ρύθμιση του λογιστικού/ελεγκτικού επαγγέλματος στην Κύπρο, 
αντικαταστάθηκε η προηγούμενη πρόνοια στα απαιτούμενα προσόντα των 
σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Πρώτου Λογιστή και Λογιστή με τη σχετική 
αναφορά σε «Μέλος ενός από τα πιο κάτω Σώματα Επαγγελματιών Λογιστών 
ή οποιουδήποτε άλλου Σώματος ήθελε εγκριθεί ως ισότιμο από τον Υπουργό 
Οικονομικών...» με τη νέα πρόνοια που αναφέρεται σε «Μέλος του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου». 

4. Τροποποιήθηκαν οι γλωσσικές απαιτήσεις, ώστε να γίνεται αποδεκτή η πολύ 
καλή γνώση της γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας και όχι μόνο η πολύ καλή 
γνώση της αγγλικής γλώσσας. 

5. Εκσυγχρονίστηκαν τα καθήκοντα και οι ευθύνες των θέσεων Πρώτου Λογιστή, 
Ανώτερου Λογιστή και Λογιστή, ώστε αυτά να αντικατοπτρίζουν τα σημερινά 
δεδομένα του Γενικού Λογιστηρίου. 

 Σύμφωνα με επιπρόσθετα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
ως αποτέλεσμα της μελέτης της οργάνωσης, της στελέχωσης και της βαθμολογικής 
διάρθρωσης των θέσεων του Γενικού Λογιστηρίου για διαχωρισμό των θέσεων για τις 
οποίες απαιτούνται διαζευκτικά προσόντα, αποφασίστηκε, στα πλαίσια της Μεικτής 
Επιτροπής Προσωπικού, η κατανομή των θέσεων του Γενικού Λογιστηρίου σε τρεις 
δομές, την επαγγελματική, την επιστημονική και την τεχνική.  Προς υλοποίηση της εν 
λόγω απόφασης, δημιουργήθηκε, με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμο (Αρ. 1) του 2007 [Ν. 38(ΙΙ)/2007], η επιστημονική πυραμίδα θέσεων του Γενικού 
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Λογιστηρίου, στην οποία, σε πρώτο στάδιο, μεταφέρθηκαν και οι κάτοχοι των θέσεων 
της τεχνικής πυραμίδας στις Κλίμακες Α8 και Α9(i) και άνω οι οποίοι διαθέτουν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλο. 

 Η πυραμίδα αυτή αποτελείται από τις νέες θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Γενικού Λογιστηρίου, Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου Α΄, Λειτουργού Γενικού 
Λογιστηρίου και Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού. 

 Στα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας για τις πιο πάνω νέες θέσεις 
περιλήφθηκαν τα συνήθη καθήκοντα και προσόντα που απαιτούνται σε ίδιου 
επιπέδου θέσεις στη δημόσια υπηρεσία, ως ακολούθως: 

1. Στη θέση Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου (Κλ. Α8-Α10-Α11), που είναι θέση 
πρώτου διορισμού, περιλήφθηκε ως απαιτούμενο βασικό προσόν σχετικό 
πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλος, ενώ στη θέση Λειτουργού Γενικού 
Λογιστηρίου Α΄ [Κλ. Α11(ii)], η οποία είναι θέση προαγωγής, περιλήφθηκε ως 
απαιτούμενο βασικό προσόν πενταετής υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη 
θέση ή/και στις θέσεις με Κλίμακα Α8 και άνω που μεταφέρθηκαν από την 
τεχνική πυραμίδα. 

2. Στη θέση Ανώτερου Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου [Κλ. Α13(ii)], που είναι 
θέση προαγωγής, περιλήφθηκε ως απαιτούμενο βασικό προσόν τριετής 
υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη θέση ή/και στη θέση που μεταφέρθηκε από 
την τεχνική πυραμίδα.  Επειδή όμως για τα επόμενα τρία χρόνια οι θέσεις 
αυτές δε θα μπορούν να πληρωθούν λόγω της μη ύπαρξης υποψηφίων οι 
οποίοι να κατέχουν την εν λόγω τριετή υπηρεσία, περιλήφθηκε σημείωση, 
σύμφωνα με την οποία θα μπορούν να είναι υποψήφιοι και υπάλληλοι με 
οκταετή συνολική υπηρεσία στις θέσεις Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου Α΄ και 
Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου ή/και στις θέσεις της τεχνικής πυραμίδας με 
Κλίμακα Α8 και άνω, οι οποίες είχαν μεταφερθεί στη θέση Λειτουργού Γενικού 
Λογιστηρίου, από την οποία υπηρεσία ενός έτους να είναι στη θέση 
Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου Α΄.  Όπως αναφέρθηκε στην επιτροπή, η εν 
λόγω ρύθμιση αποτελεί συνήθη πρακτική που ακολουθείται στην περίπτωση 
ύπαρξης κενών θέσεων που δεν μπορούν να πληρωθούν, σύμφωνα με την 
οποία προστίθεται η υπηρεσία που απαιτείται στις δύο κατώτερες θέσεις. 

3. Στη θέση Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού [Κλ. Α2-Α5-Α7(ii)], η οποία είναι θέση 
πρώτου διορισμού και προαγωγής, περιλήφθηκαν ως βασικά απαιτούμενα 
προσόντα το απολυτήριο σχολής μέσης εκπαίδευσης και η επιτυχία στην 
ανώτερη εξέταση στη λογιστική. 

 Τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στα 
πλαίσια της αρμόδιας Υποεπιτροπής της Μεικτής Επιτροπής Προσωπικού.  Οι 
εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων αρμόδιων υπηρεσιών, της ΠΑΣΥ∆Υ και του ΣΕΛΚ 
συμφωνούν με τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Κατά τη συζήτηση που διεξήχθη σε σχέση με το σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση 
Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου, η οποία είναι θέση πρώτου διορισμού, η επιτροπή, 
επισημαίνοντας τα καθήκοντα και τις ευθύνες της υπό αναφορά θέσης και ιδιαίτερα 
αυτά που αφορούν την εφαρμογή της νομοθεσίας για τη σύναψη δημόσιων 
συμβάσεων, έκρινε σκόπιμο να συμπεριληφθεί στα απαιτούμενα ακαδημαϊκά 
προσόντα της θέσης αυτής και η κατοχή πανεπιστημιακού διπλώματος στα νομικά. 

 Με την πιο πάνω άποψη της επιτροπής συμφώνησαν όλοι οι εκπρόσωποι που 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή διαμόρφωσε ανάλογα το 
κείμενο του σχεδίου υπηρεσίας της υπό αναφορά θέσης. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
προτεινόμενων κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Γεωργίου, παρακαλώ.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μια σύντομη δήλωση, κύριε Πρόεδρε, η οποία όμως έχει αρκετή ουσία και 
σημασία.  Στα σχέδια υπηρεσίας που απαιτείται κάποιος να έχει προσόν λογιστού ή 
ελεγκτού, για να μπει στην υπηρεσία, έχει μία πρόνοια στα διάφορα σχέδια υπηρεσίας 
που απαιτεί κάποιος να είναι εγγεγραμμένος εις το Σύνδεσμο Εγκεκριμένων Λογιστών 
Κύπρου.  Έχουμε ρωτήσει στη χθεσινή έκτακτη συνεδρία -γιατί δυστυχώς την 
τελευταία στιγμή ήρθαν αυτά τα πράγματα- ποιο είναι το στάτους αυτού του 
συνδέσμου.  Έγινε εκεί παραδοχή ότι πρόκειται περί ενός ιδιωτικού σωματείου.  
Συνεπώς, καμία νομοθεσία δε δίνει αυτή την εξουσιοδότηση, για να καθορίζεται αν 
κάποιος έχει το δικαίωμα να είναι υποψήφιος για μία θέση στο Γενικό Λογιστήριο του 
κράτους.   

 Θεωρούμε αναγκαίο ότι θα πρέπει να γίνει νομοθεσία που να καλύπτει αυτά τα 
πράγματα.  Ήταν βιαστική η ενέργεια να μπει στο σχέδιο υπηρεσίας αυτή η πρόνοια.  
Όμως, για να μη δημιουργηθούν προβλήματα στο Γενικό Λογιστήριο του κράτους και 
για να μην υπάρξει εμπόδιο στην αναδιάρθρωση του τμήματος, όπως έχει 
τροχοδρομηθεί και από το νόμο που ψηφίσαμε με τις εκατό δώδεκα νέες θέσεις, θα 
ψηφίσουμε τα σχέδια, αλλά επιφυλαττόμεθα το Μάρτιο να έρθουμε με συγκεκριμένη 
πρόταση νομοθετικής κάλυψης αυτού του θέματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με το συνάδελφο.  Πρέπει να προσθέσω ότι το θέμα 
της ανάγκης ύπαρξης νόμου επιβάλλεται απευθείας από το σύνταγμα, διότι ρυθμίζει 
το δικαίωμα εργασίας και το δικαίωμα εργασίας είναι δυνατό να διευθετείται με όρους 
και προϋποθέσεις μόνο δυνάμει νόμου.  Άρα λοιπόν, είναι ευρύτερο το θέμα και αυτό 
προσπαθήσαμε να υποδείξουμε και χθες στους εκπροσώπους αυτού του συνδέσμου.   

 Με αυτό ως δεδομένο, εμείς θεωρούμε ότι η αναδιάρθρωση με αυτά τα σχέδια 
υπηρεσίας του Γενικού Λογιστηρίου είναι αναγκαία.  Θα ταχθούμε υπέρ της ψήφισης 
όλων αυτών των σχεδίων υπηρεσίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να διαφωνούμε για την αναγκαιότητα νομοθετικής 
ρύθμισης του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου, θέλω όμως να επισημάνω 
το εξής επί του συγκεκριμένου θέματος:  Η εγγραφή στο σύνδεσμο αποτελεί απλά 
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προσόν το οποίο πρέπει να κατέχει κάποιος, όπως είναι όλα τα προσόντα που 
καθορίζονται στο σχέδιο υπηρεσίας.   

 Συνεπώς, το σχέδιο υπηρεσίας μπορούμε να προχωρήσουμε να το ψηφίσουμε 
και, αν κρίνουμε ότι είναι αναγκαία, που εμείς κρίνουμε ότι είναι αναγκαία, η ύπαρξη 
σχετικής νομοθεσίας, αυτή είναι ανεξάρτητη από την ψήφιση του συγκεκριμένου 
σχεδίου υπηρεσίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 Να θεωρήσουμε ότι είναι ομόφωνο.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 47 θέμα είναι «Οι περί Κατάργησης Ορισμένων περί Τροφίμων 
Κανονισμών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Κατάργησης Ορισμένων περί Τροφίμων Κανονισμών 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Πανίκκος Σταυριανός 

 Στέλλα Κυριακίδου Άγγελος Βότσης 

 Κώστας Κωνσταντίνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε  
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας, των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 
Συμβουλίου Τροφίμων. Το Γραφείο του Συντονιστή Εναρμόνισης, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η κατάργηση των περί 
Μεθόδων ∆ειγματοληψίας και Ανάλυσης Τροφίμων για τον Έλεγχο των 
Συγκεντρώσεων Μολύβδου, Κάδμιου, Υδραργύρου και 3-MCPD Κανονισμών, των 
περί των Μεθόδων ∆ειγματοληψίας και των Μεθόδων Ανάλυσης για τον Έλεγχο των 
Μεγίστων Περιεκτικοτήτων Κασσίτερου σε Κονσέρβες Τροφίμων Κανονισμών και των 
περί Μεθόδων ∆ειγματοληψίας και Ανάλυσης για τον Έλεγχο των Μεγίστων 
Περιεκτικοτήτων Βενζο(άλφα)πυρενίου στα Τρόφιμα Κανονισμών, που εγκρίθηκαν 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της εναρμόνισης με το κοινοτικό 
κεκτημένο και αφορούν τον καθορισμό τρόπων δειγματοληψίας και μεθόδων 
ανάλυσης για τον επίσημο έλεγχο των μέγιστων περιεκτικοτήτων των 
προαναφερθέντων στοιχείων στα τρόφιμα. 
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 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η κατάργηση των πιο πάνω 
κανονισμών κρίνεται αναγκαία, καθότι έχει εκδοθεί ο Κοινοτικός Κανονισμός αρ. 
333/2007 της Επιτροπής της 28ης Μαρτίου 2007, που αφορά τον καθορισμό ενιαίου 
τρόπου δειγματοληψίας και ανάλυσης τροφίμων, με στόχο τον έλεγχο των επιπέδων 
μολύβδου, καδμίου, υδραργύρου, 3-MCPD, κασσιτέρου και βενζο(άλφα)πυρενίου στα 
τρόφιμα, ο οποίος έχει καταργήσει και αντικαταστήσει όλες τις σχετικές ευρωπαϊκές 
Οδηγίες οι οποίες είχαν ενσωματωθεί στην εθνική νομοθεσία με την έγκριση των υπό 
κατάργηση πιο πάνω κανονισμών.  Ως εκ τούτου, οι εν λόγω κανονισμοί καταργούνται, 
ώστε να μην υπάρχει το ενδεχόμενο είτε σύγκρουσης είτε παράλληλης ρύθμισης 
μεταξύ της υφιστάμενης εθνικής νομοθεσίας και του κοινοτικού κανονισμού που 
ρυθμίζει το ίδιο θέμα.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις των  
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, αφού 
προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 
Κατάργησης Ορισμένων περί Τροφίμων Κανονισμών (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 48 θέμα είναι «Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας 
(∆ωρεά, Προμήθεια, Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) 
Ανθρώπινων Ιστών και Κυττάρων Νόμος του 2006».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας (∆ωρεά, Προμήθεια, 
Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) Ανθρώπινων 

Ιστών και Κυττάρων Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Τάκης Χατζηγεωργίου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δέκα συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 7 ∆εκεμβρίου 2006 
μέχρι 29 Νοεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος 
της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου, ο διευθυντής του Καραϊσκάκειου 
Ιδρύματος, ο πρόεδρος και εκπρόσωποι του Ινστιτούτου Γενετικής και Νευρολογίας 
Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι των ιδιωτικών τραπεζών φύλαξης αίματος ομφάλιου 
λώρου “CBB Lifeline Biotech Ltd”, “LifeBank Laboratory Ltd” και “Renaissance Cryo-
preservation & Health Care Ltd”.  Το Παρασκευαΐδειο Χειρουργικό και Μεταμοσχευτικό 
Κέντρο και το Γραφείο του Συντονιστή Εναρμόνισης, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής.  Το Παρασκευαΐδειο Χειρουργικό 
και Μεταμοσχευτικό Κέντρο απέστειλε γραπτώς τις απόψεις του στην επιτροπή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2004/23/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 31ης Μαρτίου 2004 για τη θέσπιση προτύπων ποιότητας και 
ασφάλειας για τη δωρεά, την προμήθεια, τον έλεγχο, την επεξεργασία, τη συντήρηση, 
την αποθήκευση και τη διανομή ανθρώπινων ιστών και κυττάρων, καθώς και με την 
Οδηγία 2006/17/ΕΚ της Επιτροπής της 8ης Φεβρουαρίου 2006 αναφορικά με 
ορισμένες τεχνικές απαιτήσεις για τη δωρεά, την προμήθεια και τον έλεγχο 
ανθρώπινων ιστών και κυττάρων.   

 Η ημερομηνία συμμόρφωσης των κρατών μελών με την πρώτη υπό αναφορά 
Οδηγία ήταν η 7η Απριλίου 2006 με δυνατότητα των κρατών μελών να αποφασίσουν 
να μην την εφαρμόσουν για μια περίοδο ενός έτους αναφορικά με τα ιδρύματα ιστών 
που λειτουργούσαν πριν από την έναρξη ισχύος της εν λόγω Οδηγίας. 

 Η ημερομηνία συμμόρφωσης των κρατών μελών με τη δεύτερη υπό αναφορά 
Οδηγία ήταν η 1η Νοεμβρίου 2006.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας και την εισηγητική και 
αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, όπως αυτό αρχικά 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, οι κυριότερες διατάξεις του αφορούν: 

1. την υποχρέωση έγκρισης και διαπίστευσης των ιδρυμάτων ιστών αφενός και 
των μεθόδων παρασκευής ανθρώπινων ιστών και κυττάρων αφετέρου, 

2. τη ρύθμιση των εισαγωγών και εξαγωγών ανθρώπινων ιστών και κυττάρων 
από τρίτες χώρες, 

3. τα μέτρα ελέγχου και τις επιθεωρήσεις, 

4. τη διασφάλιση της ιχνηλασιμότητας των ανθρώπινων ιστών και κυττάρων που 
οποιοδήποτε πρόσωπο προμηθεύει, επεξεργάζεται, αποθηκεύει ή διανέμει 
στην επικράτεια της ∆ημοκρατίας, 

5. την κοινοποίηση σοβαρών ανεπιθύμητων συμβάντων και αντιδράσεων, 

6. τον καθορισμό των καθηκόντων των υπευθύνων των ιδρυμάτων ιστών, 

7. τον καθορισμό των απαιτήσεων για την προμήθεια ανθρώπινων ιστών και 
κυττάρων, 

8. τις εργαστηριακές δοκιμές που απαιτούνται για τους δότες, 

9. τις διαδικασίες προμήθειας ανθρώπινων κυττάρων και ιστών και την παραλαβή 
τους στο ίδρυμα ιστών. 
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 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, ο προτεινόμενος νόμος θα συμβάλει 
σημαντικά στον πληρέστερο έλεγχο των διάφορων ιδρυμάτων ιστών όπου διεξάγονται 
δραστηριότητες επεξεργασίας, συντήρησης, αποθήκευσης και διανομής ανθρώπινων 
ιστών και/ή κυττάρων και τα οποία είναι υπεύθυνα για την προμήθεια και τον έλεγχό 
τους και, μεταξύ άλλων, θα ρυθμίσει τη διαφήμιση της ανάγκης δωρεάς, φύλαξης ή 
διαθεσιμότητας ανθρώπινων ιστών και/ή κυττάρων με σκοπό την επιδίωξη 
οικονομικού κέρδους.  

 Κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής η 
πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου εξέθεσαν 
εκτεταμένες παρατηρήσεις/εισηγήσεις επί συγκεκριμένων διατάξεων του νομοσχεδίου, 
οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Στην ανάγκη διασαφήνισης του ορισμού του όρου “αναπαραγωγικά κύτταρα” 
ιδιαίτερα ως προς το έμβρυο.  (Άρθρο 2).  

2. Στην ανάγκη ύπαρξης σαφούς πρόνοιας για την αποζημίωση που τυχόν θα 
λαμβάνουν οι δότες, έτσι ώστε να αποκλειστεί η πιθανότητα εμπορικής 
εκμετάλλευσης.  [Άρθρο 6 (1), (2)].   

3. Στη συμπλήρωση κενών που υπάρχουν, όταν απαιτείται έγγραφη συγκατάθεση 
γονέων ή νόμιμου αντιπροσώπου για αφαίρεση ανθρώπινων ιστών και/ή 
κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων και δεν είναι δυνατό να εντοπιστούν οι 
γονείς ή οι νόμιμοι αντιπρόσωποι. [Άρθρο 8 (2)].     

4. Στην έλλειψη πρόνοιας που να καθορίζει τον τρόπο εξακρίβωσης της 
διανοητικής κατάστασης του ατόμου, ώστε να μπορεί να παρέχει συναίνεση.  
[Άρθρο 9 (4)]. 

5. Στην ανάγκη καθορισμού του αριθμού των ιδρυμάτων που θα 
δραστηριοποιούνται σε θέματα της προτεινόμενης νομοθεσίας, πριν η αρμόδια 
αρχή προχωρεί στη διαπίστευση και έγκρισή τους. [Άρθρο 15 (1) (α)]. 

6. Στην ανάγκη προσθήκης πρόνοιας, ώστε, σε περίπτωση έκδοσης δικαστικού 
διατάγματος δήμευσης ιστών και/ή κυττάρων, να λαμβάνονται όλα τα 
απαραίτητα μέτρα από τον επιθεωρητή για την προστασία τους, έτσι ώστε να 
διασφαλίζονται τα αρχικά δικαιώματα των δοτών. [Άρθρο 27 (1)]. 

7. Στη διαπίστωση κενού όσον αφορά τη συγκατάθεση για νεκρούς δότες.  
(Παράρτημα Ι του νομοσχεδίου). 

8. Στην υποχρεωτική υποβολή των δοτών σε κλινικό και εργαστηριακό έλεγχο 
που θα καθορίζει η Αρχή.  ∆ε θα πρέπει να γίνονται δεκτοί οι δότες που 
πάσχουν από κληρονομικά, γενετικά ή μεταδοτικά νοσήματα. 

 Ο διευθυντής του Καραϊσκάκειου Ιδρύματος εισηγήθηκε την τροποποίηση του 
άρθρου 6 του προτεινόμενου νόμου, που αφορά τις αρχές της δωρεάς και προμήθειας 
ανθρώπινων ιστών και κυττάρων, ώστε η χρέωση υπηρεσιών που αφορούν τη 
συλλογή, προμήθεια, έλεγχο, επεξεργασία, συντήρηση, αποθήκευση και διανομή 
ιστών και κυττάρων να γίνεται με βάση το πραγματικό κόστος των υπηρεσιών αυτών.   

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλες τις πιο πάνω παρατηρήσεις που τέθηκαν 
ενώπιόν της κατά την πρώτη συνεδρία της, κάλεσε το αρμόδιο υπουργείο όπως, σε 
συνεργασία με τους εκπροσώπους της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής Κύπρου και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, μελετήσει εκ νέου το 
προτεινόμενο κείμενο, έτσι ώστε να καλυφθούν κενά και αδυναμίες που εν τω μεταξύ 
διαπιστώθηκαν. 
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 Με βάση τις οδηγίες αυτές, το Υπουργείο Υγείας, σε συνεργασία με τους πιο 
πάνω ενδιαφερομένους, επανεξέτασε το νομοσχέδιο, τροποποίησε ανάλογα το 
κείμενο και έθεσε ενώπιον της επιτροπής νέο αναθεωρημένο κείμενο για συνέχιση της 
συζήτησης.   

 Στο στάδιο αυτό οι εκπρόσωποι του Ινστιτούτου Νευρολογίας και Γενετικής 
Κύπρου εξέθεσαν γραπτώς τις παρατηρήσεις τους, οι οποίες συνοψίζονται στα 
ακόλουθα: 

1. Στην αντικατάσταση του όρου “διαπίστευση” με τον όρο “άδεια”, δεδομένου ότι 
η διαπίστευση αποτελεί δραστηριότητα εξειδικευμένων οργανισμών οι οποίοι 
εκδίδουν συγκεκριμένο πιστοποιητικό (ISO) για τη λειτουργία ενός εργαστηρίου, 
ενέργεια στην οποία η αρμόδια αρχή δεν έχει τη δυνατότητα να προβαίνει. 

2. Στη συμπερίληψη στον ορισμό του όρου “ιατρικό ίδρυμα” και του ερευνητικού 
ιδρύματος, δεδομένου ότι κάποιες υπηρεσίες υγείας παρέχονται και σε 
ερευνητικά ιδρύματα. 

3. Στην προσθήκη διάταξης στο νομοσχέδιο, ώστε να καλύπτεται και η δωρεά 
ανθρώπινων εμβρύων σε προεμφυτευτικό στάδιο και να τυγχάνουν 
διαπίστευσης και οι κλινικές εξωσωματικής γονιμοποίησης που ενδεχομένως 
να συντηρούν τέτοια έμβρυα. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, 
με γραπτό υπόμνημα που απέστειλαν στην επιτροπή, διατύπωσαν την άποψη ότι 
ορισμένες διατάξεις του προτεινόμενου νόμου είναι ασαφείς ή ανακριβείς ή 
ανεπαρκείς ή δε χρειάζεται να περιληφθούν σε νόμο, γιατί καθιστούν μελλοντικές 
αναπροσαρμογές τους δύσκολες και δυνητικά επικίνδυνες.  Η νομοθετική 
αντιμετώπιση του συνόλου των θεμάτων περί βιολογικών ιστών και κυττάρων πρέπει 
να δομηθεί σωστά και να ξεχωρίσουν τα θέματα που πρέπει να ρυθμιστούν με νόμο 
από τα θέματα που περιλαμβάνονται σε οδηγίες από μια νέα Αρχή, της οποίας η 
ίδρυση πρέπει να προηγηθεί και μετά να ακολουθήσει η νομοθετική επεξεργασία των 
επιμέρους θεμάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, στα πλαίσια της εξέτασης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, λαμβάνοντας υπόψη την πολυπλοκότητα και σοβαρότητα του 
θέματος, έκρινε σκόπιμο να καλέσει ενώπιόν της, με στόχο να ζητήσει σχετική 
ενημέρωση, τους εκπροσώπους των υφιστάμενων και λειτουργούντων ιδιωτικών 
τραπεζών φύλαξης αίματος ομφάλιου λώρου “CBB Lifeline Biotech Ltd”, “LifeBank 
Laboratory Ltd” και “Renaissance Cryo-preservation & Health Care Ltd”.   

 Οι εκπρόσωποι της “CBB Lifeline Biotech Ltd”, με γραπτό υπόμνημα που 
κατέθεσαν στην επιτροπή, εξέθεσαν τις παρατηρήσεις τους ως ακολούθως: 

1. Αντιτάχθηκαν στη διάταξη του άρθρου 6 (4), που απαγορεύει τη διαφήμιση, 
υποστηρίζοντας ότι η διάταξη αυτή αντιβαίνει στο πνεύμα της σχετικής 
ευρωπαϊκής Οδηγίας, και εισηγήθηκαν την προσθήκη επιφύλαξης η οποία να 
αναφέρει πως για τους σκοπούς της διάταξης αυτής η ενημέρωση από 
γιατρούς και από ενημερωτικά έντυπα σε ιατρικούς χώρους δεν αποτελεί 
διαφήμιση. 

2. Εισηγήθηκαν την προσθήκη πρόνοιας, ώστε να επιτρέπεται η χρέωση από τις 
τράπεζες για σκοπούς συλλογής, ελέγχου, επεξεργασίας, συντήρησης, 
αποθήκευσης και διανομής κυττάρων. 
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3. Ζήτησαν να τους δοθεί περίοδος ενός έτους από την έναρξη της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου, κατά την οποία να συνεχίσουν να λειτουργούν με το 
προηγούμενο καθεστώς. 

 Οι εκπρόσωποι της “LifeBank Laboratory Ltd”, με γραπτό υπόμνημα που 
κατέθεσαν στην επιτροπή, εξέθεσαν τις παρατηρήσεις τους ως ακολούθως: 

1. Ζήτησαν να διευκρινιστούν οι όροι “αυτόλογη χρήση”, “προμήθεια”, “δωρεά”, 
“επεξεργασία“, “συντήρηση” και “διαφήμιση”, για τους οποίους παρέθεσαν και 
σχετικούς ορισμούς. 

2. Εξέφρασαν την αντίθεσή τους στο άρθρο 6 αναφορικά με την απαγόρευση της 
διαφήμισης, δηλώνοντας ότι η προτεινόμενη πρόνοια καθιστά έναν οργανισμό 
μη βιώσιμο και τον εξαναγκάζει σε κλείσιμο. 

3. Επισήμαναν ότι συγκεκριμένα σημεία της ευρωπαϊκής Οδηγίας έχουν 
παρερμηνευθεί στο νομοσχέδιο, με τρόπο που να οδηγεί τις ιδιωτικές εταιρείες 
φύλαξης αίματος ομφάλιου λώρου σε κλείσιμο. 

4. Εξέφρασαν την άποψη ότι ο προτεινόμενος νόμος περιορίζει το δικαίωμα της 
επιλογής των Κυπρίων πολιτών και σκοτώνει την επιχειρηματικότητα και την 
ιδιωτική πρωτοβουλία σε ένα τόσο πρωτοποριακό και εξελισσόμενο τομέα της 
ιατρικής επιστήμης.   

 Οι εκπρόσωποι της “Renaissance Cryo-preservation & Health Care Ltd”, με 
γραπτό υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή, εξέθεσαν τις παρατηρήσεις τους, οι 
οποίες είχαν το ίδιο περίπου περιεχόμενο με τις παρατηρήσεις που εξέθεσαν οι 
προηγούμενοι εκπρόσωποι των ιδιωτικών τραπεζών, δίνοντας έμφαση στην ανάγκη 
για συνέχιση της λειτουργίας των ιδιωτικών τραπεζών φύλαξης αίματος ομφάλιου 
λώρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού άκουσε με προσοχή όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας να 
μελετήσουν εκ νέου το νομοσχέδιο, λαμβάνοντας υπόψη τα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
και σε συνεργασία με τους εκπροσώπους των ιδιωτικών τραπεζών και τους 
εκπροσώπους του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να 
προχωρήσουν στην κατάθεση ενώπιóν της νέου αναθεωρημένου κειμένου, στο οποίο 
να καταβληθεί προσπάθεια να συγκεραστούν όσο το δυνατό οι συγκρουόμενες 
απόψεις. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, ακολουθώντας τις οδηγίες της 
επιτροπής και σε συνεργασία με τους ενδιαφερόμενους και το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, προχώρησαν σε νέα αναθεώρηση του υπό αναφορά 
κειμένου, το οποίο κατέθεσαν στην επιτροπή για συνέχιση της συζήτησής του. 

 Στο στάδιο αυτό η επιτροπή, στην παρουσία όλων των εμπλεκόμενων 
πλευρών και μελετώντας όλα τα γραπτά υπομνήματα που τέθηκαν ενώπιόν της, 
διεξήλθε το νέο  κείμενο κατ’ άρθρο, καταγράφοντας τις διάφορες παρατηρήσεις και 
εισηγήσεις, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα:  

1. Οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών τραπεζών φύλαξης αίματος ομφάλιου λώρου με 
κοινό υπόμνημά τους που κατέθεσαν στην επιτροπή εισηγήθηκαν τις πιο κάτω 
τροποποιήσεις, τις οποίες αιτιολόγησαν εκτενώς στο εν λόγω υπόμνημα και οι 
οποίες παρατίθενται κατ’ άρθρο: 

α. Άρθρο 2:  Να αφαιρεθεί από τον ορισμό του όρου “προμήθεια” η λέξη 
“σύνολο”. 
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β. Άρθρο 6 (4):  Να αφαιρεθεί από την απαγόρευση διαφήμισης η “φύλαξη” 
ανθρώπινων ιστών και/ή κυττάρων. 

γ. Άρθρο 6 (5):  Να διαγραφούν όλες οι παράγραφοι του εδαφίου (5) που 
αφορούν τις προϋποθέσεις αμειβόμενων υπηρεσιών, συλλογής, ελέγχου, 
επεξεργασίας, συντήρησης, αποθήκευσης, διανομής και προμήθειας 
ανθρώπινων ιστών και/ή κυττάρων που παρέχονται από κέντρα ιστών 
για οικογενειακή ή αυτόλογη χρήση και όλες οι πιο πάνω υπηρεσίες να 
εξαιρούνται από τη μη κερδοσκοπική βάση που αναφέρεται σ’ αυτό.  

δ. Άρθρο 6 (7) (α) και (γ):  Να διαγραφούν οι παράγραφοι (α) και (γ) που 
αναφέρονται στην απαγόρευση έκδοσης οποιουδήποτε ενημερωτικού ή 
διαφημιστικού υλικού από τα ιδρύματα ιστών χωρίς την προηγούμενη 
έγκριση της αρμόδιας αρχής τόσο για την έκδοσή του όσο και για το 
περιεχόμενό του, καθώς και η υποχρέωση των ιδρυμάτων να 
περιλαμβάνουν σε κάθε ενημερωτικό ή διαφημιστικό υλικό, ως 
αναπόσπαστο τμήμα τους, την επίσημη και τεκμηριωμένη θέση της 
αρμόδιας αρχής σχετικά με τις προσφερόμενες υπηρεσίες. 

ε. Άρθρο 19:  Να προστεθεί σχετική πρόνοια, ώστε να μη χρειάζεται 
πρόσθετη εξουσιοδότηση ή διαπίστευση των αδειούχων ιδρυμάτων για 
τη συλλογή αίματος ομφάλιου λώρου. 

στ. Άρθρο 30:  Η συλλογή αίματος ομφάλιου λώρου που γίνεται για 
αυτόλογη ή οικογενειακή χρήση να μην είναι απαραίτητο να διενεργείται 
μέσω οργανισμού προμήθειας και τα ιδρύματα ιστών και/ή οι οργανισμοί 
προμήθειας να εξαιρούνται από την υποχρέωση υποβολής στην 
αρμόδια αρχή ετήσιας έκθεσης των δραστηριοτήτων τους, όταν αυτές 
αφορούν τις περιπτώσεις που η συλλογή αίματος γίνεται για αυτόλογη ή 
οικογενειακή χρήση.   

Τέλος, ζήτησαν να τους δοθεί περίοδος ενός έτους από την έναρξη της ισχύος 
του νόμου για συνέχιση της λειτουργίας τους με το προηγούμενο καθεστώς, 
ώστε να μπορέσουν σταδιακά να εφαρμόσουν και να συμμορφωθούν πλήρως 
με τις διατάξεις του υπό ψήφιση νόμου. 

2. Ο διευθυντής του Καραϊσκάκειου Ιδρύματος εξέθεσε γραπτώς μεμονωμένες 
παρατηρήσεις επί του νέου κειμένου που συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

α. Την προσθήκη στο άρθρο 15, που αφορά τη διαπίστευση και έγκριση 
ιδρυμάτων ιστών και μεθόδων παρασκευής ιστών και/ή κυττάρων και/ή 
παράγωγων προϊόντων, σχετικής παραγράφου, ώστε το πρόγραμμα 
διαπίστευσης για κάθε ίδρυμα να εγκρίνεται από την αρμόδια αρχή και 
να προέρχεται, όποτε είναι δυνατό, από εξειδικευμένο και διεθνώς 
αναγνωρισμένο προς το σκοπό αυτό επιστημονικό σώμα ή οργανισμό.   

β. Την τροποποίηση του άρθρου 29, ώστε οι σχετικοί έλεγχοι που 
προνοούνται στο άρθρο αυτό για την εισαγωγή και εξαγωγή ιστών και/ή 
κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων να επεκτείνονται σε όλες τις 
χώρες και όχι μόνο σε τρίτες χώρες.   

γ. Σχετικές τροποποιήσεις αναφορικά με την εξουσία της αρμόδιας αρχής 
να αναθεωρεί το περιεχόμενο της θέσης της και να ανταποκρίνεται σε 
αίτημα έγκρισης ενημερωτικού ή άλλου διαφημιστικού υλικού εντός 
συγκεκριμένων προθεσμιών.   
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3. Το Παρασκευαΐδειο Χειρουργικό και Μεταμοσχευτικό Κέντρο, με γραπτό 
υπόμνημα που απέστειλε στην επιτροπή, εισηγείται τα ακόλουθα: 

α. Η επιθεώρηση των ιατρικών κέντρων/τραπεζών και εργαστηρίων που 
αφορούν το νομοσχέδιο να διεξάγεται από δύο ή περισσότερους 
επιθεωρητές σε προκαθορισμένο χρόνο κατόπιν συνεννόησης με τον 
υπεύθυνο του κέντρου. 

β. Σε περίπτωση μη συμμόρφωσης κάποιου κέντρου με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου, να ενημερώνεται ο αρχιεπιθεωρητής, ο οποίος μαζί με 
τους επιθεωρητές θα αποφασίζουν τα μέτρα που θα λαμβάνονται.  Με 
αυτό τον τρόπο οι αποφάσεις λαμβάνονται από τουλάχιστον τρία άτομα 
και όχι μόνο από έναν επιθεωρητή. 

γ. Το κάθε κέντρο να έχει το δικαίωμα να μην αποδέχεται κάποιο άτομο ως 
επιθεωρητή του, αν έχει βάσιμους λόγους να πιστεύει ότι αυτός είναι 
προκατειλημμένος εναντίον του.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ολοκλήρωσε την κατ’ άρθρο 
συζήτηση επί του νέου αναθεωρημένου κειμένου και αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να εισηγηθεί τις ακόλουθες τροποποιήσεις στο υπό 
αναφορά νομοσχέδιο: 

1. Όπου στο κείμενο γίνεται αναφορά για ιστούς και/ή κύτταρα προστίθενται, με τη 
σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Υγείας και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, και τα παράγωγα προϊόντα. 

2. Προστίθεται νέα παράγραφος στο εδάφιο (7) του άρθρου 6, σύμφωνα με την 
οποία δημιουργείται υποχρέωση για την αρμόδια αρχή να ανταποκρίνεται σε 
αίτημα ιδρύματος για έγκριση ενημερωτικού ή άλλου διαφωτιστικού υλικού 
εντός δεκαπέντε ημερών από την υποβολή του ή το αργότερο εντός ενός μηνός, 
αν συντρέχουν συγκεκριμένοι λόγοι που καθορίζονται επακριβώς στο εν λόγω 
άρθρο.  Στο ίδιο εδάφιο διαγράφηκε πρόνοια από την παράγραφο (α) που 
καθόριζε ότι κάθε ενημερωτικό υλικό περιλαμβάνει ως αναπόσπαστο τμήμα του 
την επίσημη και τεκμηριωμένη θέση της αρμόδιας αρχής σχετικά με την 
προσφορά από δότη, τη συλλογή, τον έλεγχο, την επεξεργασία, τη συντήρηση, 
την αποθήκευση, τη διαθεσιμότητα, τη διανομή και προμήθεια ανθρώπινων 
ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων.   

3. Προστίθεται νέα παράγραφος στο εδάφιο (1) του άρθρου 15, ώστε το 
πρόγραμμα διαπίστευσης για κάθε ίδρυμα να εγκρίνεται από την αρμόδια αρχή 
και να προέρχεται, όποτε είναι δυνατό, από εξειδικευμένο και διεθνώς 
αναγνωρισμένο προς το σκοπό αυτό επιστημονικό σώμα ή οργανισμό. 

4. Παρέχεται η δυνατότητα συνέχισης της λειτουργίας των υφισταμένων και 
λειτουργούντων κατά την ημερομηνία έναρξης ισχύος του υπό αναφορά νόμου 
ιδρυμάτων ιστών και οργανισμών προμήθειας μέχρι τις 7 Απριλίου 2008.  Μετά 
την ημερομηνία αυτή τα εν λόγω ιδρύματα και οργανισμοί παύουν να 
λειτουργούν, εκτός αν εξασφαλίσουν έγκριση και/ή διαπίστευση σύμφωνα με τις 
διατάξεις του υπό ψήφιση νόμου. 

 Επιπρόσθετα, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας επέφερε επιμέρους αλλαγές 
στον προτεινόμενο νόμο, οι οποίες αφορούν κυρίως λεκτικές διατυπώσεις, ώστε το 
νόημα του κειμένου να καταστεί σαφέστερο.   

 Στο στάδιο αυτό την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας απασχόλησε το θέμα 
της μεταφοράς στο εθνικό δίκαιο των αγγλικών όρων “donor”, “donation” και “partner 
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donation” που αναφέρονται στις ευρωπαϊκές Οδηγίες σε αντιστοιχία με τους όρους 
“δωρητής”, “δωρεά” και “δωρεά από σύντροφο” που περιλαμβάνονται στο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο.  Σε παρατήρηση της επιτροπής κατά πόσο θα ήταν πιο δόκιμη, 
σε σχέση με τους αγγλικούς όρους, η χρήση του όρου “χορήγηση” αντί “δωρεά” η 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με γραπτή 
επιστολή της προς την επιτροπή, επισημαίνει ότι δε θα ήταν σκόπιμη ούτε εξυπηρετεί 
την καλή νομοθέτηση η αλλαγή των όρων όπως επισημάνθηκε από την επιτροπή, 
καθότι η Ευρωπαϊκή Ένωση χρησιμοποιεί στα επίσημα κείμενά της που εκδόθηκαν 
στην ελληνική γλώσσα τις λέξεις “δωρητής“, “δωρεά” και “δωρεά από σύντροφο” σε 
αντιστοιχία με τους αγγλικούς ορισμούς των λέξεων “donor”, “donation” και “partner 
donation”.  Πρόσθετα, υπάρχει πάγια πρακτική στις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης να διατηρούνται οι λέξεις και φράσεις που χρησιμοποιούνται στα επίσημα 
κείμενα των πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά τη μεταφορά τους στο εθνικό 
δίκαιο χώρας μέλους της.   

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού 
διαμόρφωσε το κείμενο σύμφωνα με τις τελικές της αποφάσεις της και αφού επέφερε 
τις αναγκαίες νομοτεχνικές αλλαγές, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 
σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας (∆ωρεά, Προμήθεια, Έλεγχος, Επεξεργασία, 
Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) Ανθρώπινων Ιστών, Κυττάρων και 
Παράγωγων Προϊόντων Νόμος του 2007». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.   

 Ιχνηλασιμότητα.  Άρθρο 3.   

 Σκοπός.  Άρθρο 4.   

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 5.   

 Αρχές της προσφοράς και προμήθεια ανθρώπινων ιστών και/ή κυττάρων και/ή 
παράγωγων προϊόντων.  Άρθρο 6.   

 Συναίνεση.  Άρθρο 7.   

 Προϋποθέσεις για την προμήθεια ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων 
προϊόντων.  Άρθρο 8.   

 Εν επιγνώσει ελεύθερη συναίνεση.  Άρθρο 9.   

 Ορισμός εξαναγκασμού.  Άρθρο 10.   

 Ορισμός ψυχικής πίεσης.  Άρθρο 11.   

 Ορισμός απάτης.  Άρθρο 12.   

 Ορισμός ψευδούς παράστασης.  Άρθρο 13.   

 Προστασία δεδομένων και εμπιστευτικότητα.  Άρθρο 14.   
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 ∆ιαπίστευση και  έγκριση ιδρυμάτων ιστών και μεθόδων παρασκευής ιστών 
και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων.  Άρθρο 15.   

 Προσωπικό των ιδρυμάτων ιστών.  Άρθρο 16.   

 Άμεση διάθεση συγκεκριμένων ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων 
προϊόντων στο λήπτη.  Άρθρο 17.   

 Μητρώο ιδρυμάτων ιστών.  Άρθρο 18.   

 Ιδρύματα ιστών όπου γίνεται αφαίρεση και/ή συλλογή  ιστών και/ή κυττάρων 
και/ή παράγωγων προϊόντων.  Άρθρο 19.   

 Επιθεωρήσεις και μέτρα ελέγχου.  Άρθρο 20.   

 Αρχιεπιθεωρητής και  Επιθεωρητές.  Άρθρο 21.   

 Εξουσίες Επιθεωρητών.  Άρθρο 22.   

 Κατάσχεση.  Άρθρο 23.   

 Ειδοποίηση κατάσχεσης.  Άρθρο 24.   

 Ειδοποίηση συμμόρφωσης.  Άρθρο 25.   

 Ειδοποίηση αναστολής ή απόσυρσης.  Άρθρο 26.   

 ∆ήμευση ιστών και/ή  κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων δυνάμει 
διατάγματος ∆ικαστηρίου.  Άρθρο 27.   

 Υποχρεώσεις ιδρυμάτων ιστών για εξασφάλιση ιχνηλασιμότητας.  Άρθρο 28.   

 Εισαγωγή και εξαγωγή ανθρώπινων ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων 
προϊόντων  από τρίτες χώρες.  Άρθρο 29.   

 Υποχρέωση υποβολής εκθέσεων.  Άρθρο 30.   

 Κοινοποίηση σοβαρών ανεπιθύμητων συμβάντων και αντιδράσεων.  Άρθρο 31.   

 Επιλογή, αξιολόγηση και προμήθεια ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων 
προϊόντων.  Άρθρο 32.   

 Προμήθεια ιστών.  Άρθρο 33.   

 Εποπτεία προμήθειας ανθρώπινων ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων 
προϊόντων.  Άρθρο 34.   

 Προϋποθέσεις για την προμήθεια ανθρώπινων ιστών και/ή κυττάρων και/ή 
παράγωγων προϊόντων.  Άρθρο 35.   

 Κριτήρια επιλογής δοτών ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων.  
Άρθρο 36.   

 Εργαστηριακές δοκιμασίες για τους δότες.  Άρθρο 37.   

 ∆ιαδικασίες δωρεάς και προμήθειας ιστών ή/και κυττάρων και/ή παράγωγων 
προϊόντων και παραλαβή στο ίδρυμα ιστών.  Άρθρο 38.   

 ∆ιαχείριση ποιότητας.  Άρθρο 39.   

 Καθορισμός υπευθύνου.  Άρθρο 40.   

 Αρμοδιότητες και υποχρεώσεις υπευθύνου.  Άρθρο 41.   

 Παραλαβή ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων.  Άρθρο 42.   
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 Επεξεργασία ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων.  Άρθρο 43.   

 Συνθήκες αποθήκευσης ιστών και/ή κυττάρων και/ή παράγωγων προϊόντων.  
Άρθρο 44.   

 Σήμανση, τεκμηρίωση και συσκευασία.  Άρθρο 45.   

   ∆ιανομή.  Άρθρο 46.   

 Σχέση ιδρυμάτων ιστών με τρίτα μέρη.  Άρθρο 47.   

 Εκθέσεις.  Άρθρο 48.   

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 49.   

 Ποινική ευθύνη νομικών προσώπων και αξιωματούχων τους.  Άρθρο 50.   

 Ανάκτηση δαπανών εκτέλεσης.  Άρθρο 51.   

 Παραβάσεις και επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 52.   

 Τρόπος επιβολής διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 53.   

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 54.   

 Αστική και ποινική ευθύνη.  Άρθρο 55.   

 Τροποποίηση παραρτημάτων.  Άρθρο 56.   

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου και μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 57.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 57; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 57 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας 
(∆ωρεά, Προμήθεια, Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) 
Ανθρώπινων Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων Προϊόντων Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 49 θέμα είναι «Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007» 

Παρόντες: 
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 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ντίνα Ακκελίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 13 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του ίδιου 
υπουργείου και του ΚΕΒΕ.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, το 
Συμβούλιο Καλλυντικών και το Γραφείο του Συντονιστή Εναρμόνισης, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με την Οδηγία 2007/17/ΕΚ της Επιτροπής της 22ας Μαρτίου 2007 για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 76/768/ΕΟΚ του Συμβουλίου σχετικά με τα καλλυντικά 
προϊόντα, με σκοπό την προσαρμογή των Παραρτημάτων ΙΙΙ και VI στην τεχνική 
πρόοδο, καθώς και με την Οδηγία 2007/22/ΕΚ της Επιτροπής της 17ης Απριλίου 2007 
για τροποποίηση της Οδηγίας 76/728/ΕΟΚ του Συμβουλίου σχετικά με τα καλλυντικά 
προϊόντα, με σκοπό την προσαρμογή των Παραρτημάτων IV και VI στην τεχνική 
πρόοδο. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών και την 
αιτιολογική και εισηγητική έκθεση που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, αυτό 
προνοεί τα ακόλουθα: 

1. Τροποποιεί το Τέταρτο Παράρτημα της βασικής νομοθεσίας, στο οποίο 
παρατίθενται οι ουσίες που επιτρέπονται στα καλλυντικά προϊόντα υπό όρους 
και περιορισμούς, με την προσθήκη νέων ουσιών. 

2. Τροποποιεί το Πέμπτο Παράρτημα της βασικής νομοθεσίας, στο οποίο 
παρατίθενται οι επιτρεπόμενες χρωστικές ουσίες, με τη διαγραφή 
συγκεκριμένης ουσίας. 

3. Τροποποιεί το Έκτο Παράρτημα της βασικής νομοθεσίας, στο οποίο 
παρατίθενται τα επιτρεπόμενα συντηρητικά. 

4. Θέτει σε ισχύ τις πιο πάνω τροποποιήσεις και συνεπώς τις νέες προδιαγραφές 
κατά την ημερομηνία που οι εν λόγω Οδηγίες απαγορεύουν στους 
κατασκευαστές και εισαγωγείς να διαθέτουν στην αγορά καλλυντικά προϊόντα 
που δεν είναι συμβατά με τις νέες προδιαγραφές. 

5. Επιτρέπει σε άλλα πρόσωπα να διαθέτουν στον καταναλωτή τέτοια ασύμβατα 
προϊόντα για μια επιπρόσθετη μεταβατική περίοδο κατά τη λήξη της οποίας η 
διάθεση τέτοιων προϊόντων απαγορεύεται εξ ολοκλήρου. 

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε στην επιτροπή ότι η τεχνική 
πρόοδος που αντανακλάται με την τροποποίηση των παραρτημάτων της βασικής 
νομοθεσίας αποσκοπεί στην περαιτέρω βελτίωση της ασφάλειας των καλλυντικών 
προϊόντων και την προστασία της δημόσιας υγείας. 

 Η ημερομηνία συμμόρφωσης των κρατών μελών με την Οδηγία 2007/17/ΕΚ 
ήταν η 23η Σεπτεμβρίου 2007 και με την Οδηγία 2007/22/ΕΚ είναι η 18η Ιανουαρίου 
2008. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας διαπιστώθηκε από την επιτροπή ότι, λόγω 
επανειλημμένων τροποποιήσεων που έγιναν στα παραρτήματα της βασικής 
νομοθεσίας με διάφορα υπουργικά διατάγματα, το νομοσχέδιο παρουσίαζε 



 126

νομοτεχνικό κενό και ως εκ τούτου κλήθηκε το Υπουργείο Υγείας, σε συνεργασία με το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, να εξετάσει το θέμα και να προβεί 
στις απαραίτητες ενέργειες.   

 Με βάση τις πιο πάνω οδηγίες της επιτροπής, το Υπουργείο Υγείας επιλήφθηκε 
του ζητήματος και, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, προχώρησε σε αναθεώρηση του υπό συζήτηση κειμένου.  Το 
αναθεωρημένο κείμενο ελέγχθηκε νομοτεχνικά από το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και τέθηκε ενώπιον της επιτροπής σε αντικατάσταση του 
αρχικά κατατεθειμένου κειμένου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του νομοσχεδίου σε νόμο 
όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καλλυντικών Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 50 θέμα είναι «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 

Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Αντώνης Αντωνίου  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. Ο πρόεδρος του 
Συνδέσμου Οδικών Μεταφορών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν παρέστη στη συνεδρία 
της επιτροπής.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της 
Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα Νόμου, για σκοπούς εναρμόνισης 
με την Οδηγία 2006/94/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τη θέσπιση κοινών κανόνων για ορισμένες οδηγίες 
μεταφοράς εμπορευμάτων.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με τον 
προτεινόμενο νόμο εξαιρούνται από το καθεστώς άδειας μεταφοράς “∆”, δηλαδή 
άδειας διεθνών οδικών εμπορευματικών μεταφορών με μίσθωση ή με αμοιβή, καθώς 
και οποιασδήποτε άλλης άδειας μεταφοράς, οι εμπορευματικές μεταφορές με 
αυτοκίνητο του οποίου το συνολικό επιτρεπόμενο μικτό βάρος, 
συμπεριλαμβανομένων των ρυμουλκουμένων, δεν υπερβαίνει τους έξι τόνους ή του 
οποίου το επιτρεπόμενο ωφέλιμο φορτίο, συμπεριλαμβανομένων των 
ρυμουλκουμένων, δεν υπερβαίνει τους τρεισήμισι τόνους, καθώς και η μεταφορά 
εμπορευμάτων για ίδιο λογαριασμό με αυτοκίνητο όχημα. 

 Ειδικότερα, όσον αφορά την εξαίρεση της μεταφοράς εμπορευμάτων για ίδιο 
λογαριασμό, επισημαίνεται ότι πρέπει να πληρούνται οι ακόλουθες προϋποθέσεις: 

1. Τα μεταφερόμενα εμπορεύματα ανήκουν στην επιχείρηση ή έχουν πωληθεί, 
αγορασθεί, μισθωθεί ή εκμισθωθεί, παραχθεί, εξορυχθεί, μεταποιηθεί ή 
επισκευασθεί από αυτήν. 

2. Η μεταφορά εξυπηρετεί την προσκόμιση των εμπορευμάτων προς την 
επιχείρηση, την αποστολή τους από αυτήν ή τη μετακίνησή τους, είτε εντός της 
επιχείρησης είτε, για λογαριασμό της, εκτός αυτής. 

3. Τα αυτοκίνητα οχήματα που χρησιμοποιούνται για τη μεταφορά οδηγούνται 
από το προσωπικό της επιχείρησης. 

4. Τα οχήματα που μεταφέρουν τα εμπορεύματα ανήκουν στην επιχείρηση ή 
έχουν αγορασθεί από αυτήν επί πιστώσει ή έχουν μισθωθεί, εφόσον, στην 
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τελευταία αυτή περίπτωση, πληρούνται οι διατάξεις του άρθρου 17 της βασικής 
νομοθεσίας.  

5. Η μεταφορά αποτελεί απλώς επικουρική δραστηριότητα στα πλαίσια του 
συνόλου των δραστηριοτήτων της επιχείρησης. 

 Επιπρόσθετα, οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών δήλωσαν 
στην επιτροπή ότι στο Παράρτημα Ι της Οδηγίας 2006/94/ΕΚ ορίζονται ρητά οι 
μεταφορές που εξαιρούνται από οποιοδήποτε καθεστώς αδειών μεταφοράς και ότι,  
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4 της βασικής νομοθεσίας, ορισμένες από τις εν 
λόγω εξαιρέσεις στην πράξη ήδη απαλλάσσονται από την υποχρέωση κατοχής 
αδειών μεταφοράς.  

 Ο πρόεδρος του Συνδέσμου Οδικών Μεταφορών, ο οποίος δεν παρέστη στη 
συνεδρία, διαμήνυσε στην επιτροπή τη συμφωνία του με το υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 51 θέμα είναι «Ο περί Σιδηροδρομικής Μεταφοράς 
Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Σιδηροδρομικής Μεταφοράς 
Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίας αυτής, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Σιδηροδρομικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων Νόμου για σκοπούς 
εναρμόνισης με την Οδηγία 2006/90/ΕΚ της Επιτροπής, της 3ης Νοεμβρίου 2006, για 
την έβδομη προσαρμογή στην τεχνική πρόοδο της Οδηγίας 96/49/ΕΚ του Συμβουλίου 
αναφορικά με την προσέγγιση των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με τις 
σιδηροδρομικές μεταφορές επικίνδυνων εμπορευμάτων. Η Οδηγία 96/49/ΕΚ 
τροποποιείται, για να προσαρμόζεται στον κανονισμό που διέπει τις διεθνείς 
σιδηροδρομικές μεταφορές επικίνδυνων εμπορευμάτων (RID), ο οποίος αναθεωρείται 
ανά διετία.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με τον 
προτεινόμενο νόμο τροποποιείται η ερμηνεία του όρου “RID”, καθώς και το 
παράρτημα της βασικής νομοθεσίας, ώστε να επικαιροποιείται ο αναφερθείς πιο 
πάνω κανονισμός όπως αυτός εφαρμόζεται από την 1η Ιανουαρίου 2007.   

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, η ημερομηνία υιοθέτησης της υπό 
αναφορά Οδηγίας στην εθνική νομοθεσία ήταν η 1η  Ιουλίου 2007.    

 Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, μετά από σχετική εισήγηση που έγινε κατά τη συζήτηση του εν λόγω 
νομοσχεδίου από τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, συμφώνησε 
όπως η ισχύς του υπό αναφορά νόμου αρχίσει με τη δημοσίευσή του στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και όχι αναδρομικά από την 1η Ιουλίου 2007, όπως 
προτάθηκε με το νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου 
σύμφωνα με τα πιο πάνω και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της 
Σιδηροδρομικής Μεταφοράς Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σιδηροδρομικής Μεταφοράς 
Επικίνδυνων Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 52 θέμα είναι «Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

  Κύπρος Χρυσοστομίδης Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 ∆εκεμβρίου 
2007. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
24 του περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς Κανονισμών, ώστε από την 1η Ιανουαρίου 
2008, ημερομηνία μετάβασης από την κυπριακή λίρα στο ευρώ, η σήμανση στις 
προσόψεις των ταξιμέτρων των αστικών ταξί να αντιστοιχεί στη μονάδα που γίνεται η 
μέτρηση στα ταξίμετρα. 
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 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς αντικαθίσταται η λέξη “μιλς”, 
όπου απαντά στον Κανονισμό 9, από τη λέξη “ευρώ”. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 53 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 

του 2008 Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γεώργιος Τάσου Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Νίκος Κουτσού 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Νοεμβρίου και στις 4 ∆εκεμβρίου 
2007.  Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου 
Προγραμματισμού, του Υπουργείου Οικονομικών και του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου.   

 Στον υπό αναφορά προϋπολογισμό υπάρχει πρόνοια για έσοδα ύψους 
£4.551.652, καθώς και πρόνοια για ισόποσα έξοδα. 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα αναλύονται κατά κεφάλαιο στα ακόλουθα: 

   £ 

1.  Χορηγίες και συνεισφορές 3.000.000 

2.  ∆ίδακτρα 1.136.4251 

                                            
1   ∆ίδακτρα από προγράμματα σπουδών και δίδακτρα (έσοδα) από αυτοχρηματοδοτούμενα 

προγράμματα, συμπεριλαμβανομένων διδάκτρων από προηγούμενο έτος. 
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3.  Έσοδα και δάνεια    150.0202 

4.  ∆ιάφορες εισπράξεις    165.207 

5.  Αποθεματικό από μεταφορά εσόδων    100.000 

 Σύνολο 4.551.652 

 Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα αναλύονται κατά κεφάλαιο στα ακόλουθα: 

   £ 

1.  Τρέχουσες δαπάνες (αποδοχές ακαδημαϊκού, 
διοικητικού και άλλου προσωπικού) 

 

1.437.175 

2.  Λειτουργικές δαπάνες    515.000 

3.  ∆ιαχειριστικά έξοδα    859.260 

4.  Κεφαλαιουχικές δαπάνες    785.010 

5.  ∆απάνες στέγασης      20.000 

6.  Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό    935.207 

 Σύνολο 4.551.652 

 Με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό σημείωμα που 
συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα εξής: 

Α.   Τρέχουσες δαπάνες 

 Η αύξηση που παρουσιάζεται στο κεφάλαιο που αφορά τις αποδοχές 
ακαδημαϊκού και άλλου προσωπικού οφείλεται στο ότι κατά το 2007 το πανεπιστήμιο 
είχε τεράστια ζήτηση από υποψήφιους φοιτητές (περισσότερες από 10 000 δηλώσεις 
ενδιαφέροντος στην ιστοσελίδα, ως επίσης και 3 570 αιτήσεις για τις 360 διαθέσιμες 
θέσεις).  Το λιγοστό προσωπικό του πανεπιστημίου κατάφερε να εξυπηρετήσει με 
μεγάλες θυσίες όλους τους ενδιαφερόμενους, συνεπώς είναι επείγουσα ανάγκη να 
στελεχωθούν επαρκώς όλες οι υπηρεσίες, για να διατηρηθεί το υψηλό επίπεδο 
εξυπηρέτησης και η ποιότητα των παρεχόμενων υπηρεσιών του πανεπιστημίου.  
Συγκεκριμένα, είναι αναγκαίες δύο (2) νέες θέσεις ακαδημαϊκού προσωπικού και 
έντεκα (11) θέσεις διοικητικού προσωπικού. 

Β.   Λειτουργικές δαπάνες 

 Η αύξηση που παρατηρείται στις λειτουργικές δαπάνες του πανεπιστημίου 
οφείλεται στην αύξηση του ακαδημαϊκού και του διοικητικού προσωπικού, λόγω του 
υπερτριπλασιασμού των φοιτητών βάσει της αύξησης των προγραμμάτων σπουδών 
(βιβλία αναφοράς, εκπαιδευτικό υλικό, υποστήριξη ακαδημαϊκού προσωπικού, 
δημοσιεύσεις σε διεθνή ακαδημαϊκά περιοδικά κ.ά.).  Επίσης, ειδική μέριμνα 
λαμβάνεται για την ενοικίαση αναγκαίων χώρων που αναμένεται να εξυπηρετήσουν 
τις ανάγκες του πανεπιστημίου για τα επόμενα τρία με πέντε χρόνια. 

Γ.   ∆ιαχειριστικά έξοδα 

 Στα διαχειριστικά έξοδα περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα έξοδα φιλοξενίας, 
τα συνέδρια εξωτερικού και οι επισκέψεις συνεργασίας του ∆ιευθυντή ∆ιοίκησης και 
Οικονομικών και των προϊσταμένων, τα ερευνητικά προγράμματα, οι μελέτες και 

                                            
2 Πρόνοια για προγράμματα από ∆ιαρθρωτικά Ταμεία Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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άλλες δραστηριότητες, οι συνεισφορές σε πανεπιστήμια και άλλους οργανισμούς, τα 
έξοδα ομαδικών συμβουλευτικών συναντήσεων και εξετάσεων και οι αμοιβές 
εμπειρογνωμόνων/συμβούλων κ.λπ. 

∆.   Κεφαλαιουχικές δαπάνες 

 Η αύξηση που παρατηρείται στο κεφάλαιο για τις κεφαλαιουχικές δαπάνες 
οφείλεται στους ακόλουθους λόγους:  Στη δημιουργία και αγορά εκπαιδευτικού υλικού 
και συναφών πνευματικών δικαιωμάτων, στην αγορά λογισμικών προγραμμάτων, 
στον εξοπλισμό και στη συντήρηση μονάδας παραγωγής και διάθεσης εκπαιδευτικού 
υλικού και στην αγορά μηχανογραφικού, ηλεκτρονικού και άλλου εξοπλισμού. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του Γραφείου 
Προγραμματισμού επισήμανε ότι θα πρέπει να γίνουν ορισμένες διορθωτικές αλλαγές 
σ’ αυτό, τις οποίες είχε υποδείξει το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 
αλλά εκ παραδρομής δεν είχαν ενσωματωθεί στο αρχικό κείμενο που στάλθηκε στη 
Βουλή.  Ειδικότερα, οι διορθώσεις αυτές αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Tη συμπερίληψη ενός ακόμη άρθρου στο νομοσχέδιο, που να αφορά τους 
λειτουργούς που αναφέρονται στο συμπλήρωμα του προϋπολογισμού και οι 
οποίοι ορίζονται ως οι λειτουργοί που είναι υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων. 

2. Τη διατήρηση της κλίμακας Α15 για το ∆ιευθυντή ∆ιοίκησης και Οικονομικών 
αντί Α15-16, όπως αρχικά αναφερόταν στον προϋπολογισμό.  Επίσης, τη 
διατήρηση της κλίμακας Α13 αντί Α14 για τους προϊσταμένους του Κέντρου 
Ηλεκτρονικής Τεκμηρίωσης και Προγραμμάτων Σπουδών.  

3. Τη σημείωση της θέσης Βοηθού Λειτουργού Πανεπιστημίου, κλίμακα Α5-Α7-Α8, 
με διπλό σταυρό. 

4. Τη μετονομασία της θέσης «Βοηθός Λειτουργός Μηχανογράφησης» σε 
«Βοηθός Μηχανογράφησης». 

 Αναφορικά με τις πιο πάνω αλλαγές, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
ανέλαβε να αποστείλει αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στην επιτροπή, το 
οποίο και διαβιβάστηκε σ’ αυτή με επιστολή του ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2007. 

 Ο εκπρόσωπος του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ανέφερε ότι φέτος 
προσφέρονται συνολικά τρία μεταπτυχιακά προγράμματα. συγκεκριμένα: 
«Εξειδίκευση στα Πληροφοριακά Συστήματα», «Σπουδές στην Εκπαίδευση» και 
«∆ιοίκηση Μονάδων Υγείας» και ένα πρόγραμμα σε πτυχιακό επίπεδο, με τίτλο 
«Σπουδές στον Ελληνικό Πολιτισμό».  Ειδικότερα, όπως ανέφερε ο πιο πάνω 
εκπρόσωπος, φέτος φοιτούν στο εν λόγω πανεπιστήμιο γύρω στους 120 φοιτητές στο 
πρόγραμμα «Σπουδές στην Εκπαίδευση» και από 80 περίπου φοιτητές στα υπόλοιπα 
τρία προγράμματα.  Σύμφωνα επίσης με τον ίδιο, στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου 
διδάσκουν έξι Κύπριοι και δύο Ελλαδίτες καθηγητές.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού τόνισε ότι κύριος 
σκοπός του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου είναι η επέκταση της διά βίου μάθησης.  
Στο παρόν στάδιο, όμως, δεν υπάρχει η κατάλληλη υποδομή, ώστε να δεχτεί 
μεγαλύτερο αριθμό φοιτητών.  Ειδικότερα, η έγκριση του συγκεκριμένου αριθμού 
φοιτητών δίνεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο εγκρίνει με βάση τους 
ρυθμούς ανάπτυξης τον ανάλογο προϋπολογισμό. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν 
διάφορα θέματα για τα οποία ζήτησε πληρέστερη ενημέρωση.  Τα θέματα αυτά 
συνοψίζονται, μεταξύ άλλων, στα ακόλουθα: 
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1. Τον τρόπο και τη διαδικασία εισδοχής των φοιτητών στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου και ειδικότερα τα κριτήρια αξιολόγησης των αιτήσεων.  

2. Τον αριθμό και τα ποσοστά των Κυπρίων και των ξένων φοιτητών που φοιτούν 
στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

3. Την ενδεχόμενη προοπτική για εισδοχή μεγαλύτερου αριθμού φοιτητών και τον 
ενδεχόμενο ρόλο της Βουλής στον καθορισμό του αριθμού των φοιτητών του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

4. Τον προγραμματισμό και την αξιολόγηση όσον αφορά το είδος των 
προσφερόμενων προγραμμάτων, ώστε αυτά να ανταποκρίνονται στις 
σύγχρονες ανάγκες και τα νέα δεδομένα, καθώς και τη δυνατότητα προσφοράς 
ξενόγλωσσων θεματικών. 

5. Κατά πόσο τα πτυχία που θα απονέμονται θα είναι αναγνωρισμένα κ.λπ. 

 Η επιτροπή ζήτησε από τους αρμοδίους όπως της αποστείλουν 
συμπληρωματικά ενημερωτικά στοιχεία για μερικά από τα θέματα που εγέρθηκαν 
ενώπιόν της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού υιοθέτησε το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου που 
στάλθηκε από το αρμόδιο υπουργείο, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 
σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση Πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
ποσού £4.551.652 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 54 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 

Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Γεώργιος Τάσου  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου Προγραμματισμού και του Πανεπιστημίου 
Κύπρου.  Το Υπουργείο Οικονομικών εκπροσωπήθηκε από το Γραφείο 
Προγραμματισμού. 

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2008 είναι 
ισοσκελισμένος και παρουσιάζει έσοδα ύψους £65.504.600 και ισόποσα έξοδα. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο αναμένεται να 
προέλθουν από τα ακόλουθα: 

         £ 

1. Κυβερνητική χορηγία 42.500.000 

2. Προπτυχιακά δίδακτρα   8.500.000 

3. Σύναψη δανείων      --- 

4. Εισοδήματα από εκμετάλλευση περιουσίας      440.500 

5. Εισφορές, δωρεές, χορηγήματα, εξωτερικά ερευνητικά 
προγράμματα κ.ά. 

 

   8.449.200 

6. Μεταπτυχιακά δίδακτρα    2.251.800 

7. Τόκοι από τραπεζικούς λογαριασμούς     200.000 

8. Χρήση αποθεματικού εσόδων από δωρεές προηγούμενων ετών       --- 
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9. Μεταφορά  από αποθεματικό εσόδων προηγούμενων ετών    5.254.500 

10. Μεταφορά στο αποθεματικό εσόδων προς χρήση σε επόμενα έτη  -2.091.400 

 Σύνολο εσόδων 65.504.600. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά κεφάλαιο αναλύονται ως ακολούθως: 

         £ 

1. Τρέχουσες δαπάνες 23.868.740 

2. Λειτουργικές δαπάνες 4.025.970 

3. ∆ιαχειριστικά έξοδα 5.228.850 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες 17.876.440 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (από ίδια έσοδα) 14.504.600 

 Σύνολο δαπανών 65.504.600. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό μνημόνιο που συνοδεύει τον εν λόγω 
προϋπολογισμό, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

 Για την κατάρτιση του προϋπολογισμού λήφθηκε υπόψη η παρούσα 
δημοσιονομική κατάσταση του κράτους, οι προτεραιότητες του Πανεπιστημίου 
Κύπρου ιδιαίτερα όσον αφορά τις αναπτυξιακές του δραστηριότητες, καθώς και 
οι ειλημμένες υποχρεώσεις του. 

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2008 υπολογίζεται, 
μεταξύ άλλων, να καλύψει δαπάνες που αφορούν την ανάπτυξη των τμημάτων 
της Πολυτεχνικής Σχολής, την έναρξη λειτουργίας του προπτυχιακού 
προγράμματος σπουδών του Τμήματος Βιολογικών Επιστημών και την 
ανάπτυξη του Τμήματος Νομικής. 

 Επίσης, ο προϋπολογισμός υπολογίζεται να καλύψει δαπάνες οι οποίες 
απορρέουν από την αύξηση του αριθμού των εισακτέων φοιτητών σε 
υφιστάμενα προγράμματα και την προσφορά νέων προγραμμάτων σπουδών 
ή/και κατευθύνσεων τόσο σε προπτυχιακό όσο και σε μεταπτυχιακό επίπεδο 
ενόψει της ανάπτυξης του Πανεπιστημίου Κύπρου κατά την περίοδο 2008 έως 
2013 με τη σταδιακή εισαγωγή δύο χιλιάδων επιπλέον φοιτητών. 

 Όσον αφορά τα κατασκευαστικά έργα στην πανεπιστημιούπολη, έχουν 
προγραμματιστεί εργασίες οι οποίες αφορούν κυρίως την ανέγερση του κτιρίου 
της Σχολής Οικονομικών Επιστημών και ∆ιοίκησης, την επέκταση της Σχολής 
Θετικών και Εφαρμοσμένων Επιστημών, την ανέγερση των χώρων κοινωνικών 
δραστηριοτήτων και την ολοκλήρωση της φάσης Ι των αθλητικών 
εγκαταστάσεων. 

Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, παρατίθενται ενδεικτικά τα ακόλουθα στοιχεία 
και πληροφορίες που περιέχονται στο υπό αναφορά επεξηγηματικό μνημόνιο: 

1. Στο κεφάλαιο που αφορά τις τρέχουσες δαπάνες περιλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, τα εξής: 

 α. Αποδοχές ακαδημαϊκού και άλλου προσωπικού.  

  Η σχετική πρόνοια αφορά τους βασικούς μισθούς των υφιστάμενων 
τριακοσίων τριάντα οκτώ (338) θέσεων ακαδημαϊκού προσωπικού, εκ 
των οποίων τρεις θέσεις αφορούν τη βαθμίδα Καθηγητή και 



 137

χρηματοδοτούνται εν μέρει από το Πανεπιστήμιο Κύπρου στα πλαίσια 
της ίδρυσης: 

  i. της Έδρας Τράπεζας Κύπρου, 

  ii. της Έδρας Λαϊκής Τράπεζας στις Ευρωπαϊκές Σπουδές και 

iii. της Έδρας Στρατηγικής ∆ιοίκησης. 

Όσον αφορά τις νέες θέσεις ακαδημαϊκού προσωπικού, στον 
προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2008 έχουν 
περιληφθεί αρκετές νέες θέσεις. 

 β. Μεταπτυχιακοί συνεργάτες και μεταδιδακτορικοί ερευνητές.   

  Η σχετική πρόνοια αφορά τις αμοιβές μεταπτυχιακών συνεργατών οι 
οποίοι ασχολούνται κυρίως με την έρευνα και σε μικρότερο βαθμό με τη 
διδασκαλία, επίβλεψη, οργάνωση κ.λπ.  Ο τρόπος πρόσληψης και οι 
όροι απασχόλησής τους ρυθμίζονται με κανονισμούς που εγκρίνει η 
Βουλή. 

 γ. Ειδικοί επιστήμονες/επισκέπτες ακαδημαϊκοί.  

  Η σχετική πρόνοια αφορά μόνο τις αμοιβές ειδικών επιστημόνων οι 
οποίοι ασχολούνται με έρευνα, διδασκαλία, επίβλεψη και οργάνωση 
υποδομής ή άλλο έργο της ειδικότητάς τους.  Οι ειδικοί επιστήμονες 
διορίζονται με βάση κανονισμούς που εγκρίνει η Βουλή. 

 δ. Μεταπτυχιακοί φοιτητές. 

  Το ποσό που προβλέπεται στον προϋπολογισμό αφορά την 
απασχόληση μεταπτυχιακών φοιτητών οι οποίοι προσφέρουν βοηθητικό 
έργο σε τμήματα/υπηρεσίες ή άλλες οργανωτικές οντότητες.   

2. Στο κεφάλαιο που αφορά τις λειτουργικές δαπάνες περιλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, τα οδοιπορικά, τα έξοδα κινήσεως, τα μεταφορικά, τα έξοδα λειτουργίας 
για τα ταχυδρομικά, τη γραφική ύλη και τα φωτοτυπικά υλικά, το φωτισμό, τη 
θέρμανση, τα αποχετευτικά, τα ενοίκια κ.ά. 

3. Στο κεφάλαιο που αφορά τα διαχειριστικά έξοδα περιλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, τα μεταφορικά και τα επιδόματα για συνεδρίες του συμβουλίου.  
Ειδικότερα, το ποσό αυτό προορίζεται να καλύψει τα επιδόματα του προέδρου 
και των μελών του συμβουλίου, καθώς και οποιαδήποτε επιδόματα εγκρίνει το 
Υπουργικό Συμβούλιο για μέλη συμβουλίων.   

 Επιπρόσθετα, τα άρθρα του πιο πάνω κεφαλαίου προνοούν για τα μεταφορικά 
και επιδόματα εξωτερικών μελών ειδικών επιτροπών, τις χορηγίες υποψήφιων 
και επισκεπτών καθηγητών σύντομης διάρκειας, τα έξοδα φιλοξενίας, τα 
ερευνητικά προγράμματα, τα συνέδρια, την επιχορήγηση φοιτητικών 
δραστηριοτήτων, τις αθλητικές δραστηριότητες του πανεπιστημίου κ.λπ. 

4. Στο κεφάλαιο που αφορά τις κεφαλαιουχικές δαπάνες περιλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, δαπάνες σε σχέση με τη λειτουργία της βιβλιοθήκης, την αγορά 
εξοπλισμού, μηχανογραφικού, ηλεκτρονικού και άλλου, τη στέγαση, τα 
δικαιώματα εμπειρογνωμόνων, συμβούλων κ.λπ., τις κατασκευαστικές και 
βελτιωτικές εργασίες κ.λπ.   

 Κατά το στάδιο της μελέτης του προϋπολογισμού, η επιτροπή διεξήλθε με 
προσοχή τα επιμέρους άρθρα και τις πρόνοιές του και υπέβαλε διευκρινιστικές 
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ερωτήσεις, ζητώντας πρόσθετα στοιχεία για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της 
αναφορικά με ορισμένα θέματα. 

 Ειδικότερα, οι ερωτήσεις και τα στοιχεία αυτά αφορούσαν, μεταξύ άλλων, τον 
προγραμματισμό του πανεπιστημίου για τα επόμενα τρία χρόνια, τις προτεραιότητες 
και τους στόχους του όσον αφορά την κάλυψη των αναγκών του, την πρόοδο των 
κατασκευαστικών έργων όσον αφορά την πανεπιστημιούπολη, τις αθλητικές 
εγκαταστάσεις κ.λπ.   

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού δήλωσε ότι ο 
προϋπολογισμός καταρτίστηκε με τη συνεργασία όλων των εμπλεκόμενων μερών, 
δηλαδή των Υπουργείων Παιδείας και Πολιτισμού και Οικονομικών και του 
Πανεπιστημίου Κύπρου.   

 Ο πρύτανης του πανεπιστημίου τόνισε ότι ο προϋπολογισμός είναι καθαρά 
αναπτυξιακός και με αυτόν τίθενται οι βάσεις για την περαιτέρω ανάπτυξη και 
ενδυνάμωση του πανεπιστημίου, η οποία θα είναι συνεχής και στην οποία θα 
συμβάλει, για παράδειγμα, η ίδρυση Ιατρικής Σχολής και Σχολής Καλών Τεχνών. 

 Όπως επισήμανε επίσης ο ίδιος, θα πρέπει να αυξηθεί ο αριθμός του 
διοικητικού προσωπικού, ώστε να επιτευχθεί η σωστή αναλογία ακαδημαϊκού και 
διοικητικού προσωπικού. 

 Σε σχέση με τα επιμέρους άρθρα του προϋπολογισμού, ο πρύτανης του 
πανεπιστημίου αρχικά εξέφρασε τη διαφωνία του για την προσθήκη ενός νέου άρθρου, 
του άρθρου 508, κάτω από τον τίτλο “Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 
από ίδια έσοδα”, που αφορά ειδικότερα τις δαπάνες από έσοδα για κατασκευαστικές 
και βελτιωτικές εργασίες.  Όπως εξήγησε, η ρύθμιση αυτή έρχεται σε αντίθεση με τη 
φιλοσοφία των δωρεών και ενδεχομένως να στείλει λανθασμένα μηνύματα προς τους 
δωρητές.  Ειδικότερα, όπως επισήμανε, το κονδύλι του £1 εκατομ. που αφορά το εν 
λόγω άρθρο στο στάδιο αυτό το πανεπιστήμιο δεν προτίθεται να το διαθέσει.  Στο 
μεταξύ προωθούνται οι διευθετήσεις για τη σύσταση ιδρύματος για τη διαχείριση των 
δωρεών του πανεπιστημίου, όπως αυτό έχει ήδη υποδειχθεί και από το Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για 
την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα £65.504.600 (€111.921.854) εκ των οποίων, £42.500.000 (€72.615.581) 
προέρχονται από Κρατική Χορηγία, £8.500.000 (€14.523.112) από Προπτυχιακά 
∆ίδακτρα, και £14.504.600 (€24.782.580) από άλλες εισπράξεις, για τη χρήση του 
έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8;   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 55 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 

Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Γεώργιος Τάσου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε  
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου Προγραμματισμού και του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ). Το Υπουργείο Οικονομικών στην εν λόγω συνεδρία 
εκπροσωπήθηκε από το Γραφείο Προγραμματισμού. 

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει έσοδα 
ύψους £44.300.000 και ισόποσα έξοδα. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 2008 αναλύονται κατά 
κεφάλαιο ως εξής: 



 140

 

Έσοδα κατά κεφάλαιο 

2008 

Προϋπολογισμός 

£ 

1. Κυβερνητική χορηγία  20.000.000 

2. Τέλη/∆ίδακτρα και άλλα δικαιώματα    1.500.000 

3. ∆ιαθέσιμα δάνεια  20.000.000 

4. Εισοδήματα από εκμετάλλευση 
περιουσίας 

                --- 

5. Εισφορές, δωρεές, χορηγήματα, 
κληροδοτήματα, εξωτερικά ερευνητικά 
προγράμματα κ.ά. 

  

 

            700.000 

6. Τόκοι από τραπεζικούς λογαριασμούς               --- 

7. Αποθεματικό από μεταφορά εσόδων 
προηγούμενων ετών 

  

        2.000.000 

8. Άλλα έσοδα      100.000 

 Σύνολο εσόδων       44.300.000 

 Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα για το 2008 αναλύονται κατά κεφάλαιο ως εξής: 

 

∆απάνη κατά κεφάλαιο 

2008 

Προϋπολογισμός 

£ 

1. Τρέχουσες δαπάνες     8.832.281 

2. Λειτουργικές δαπάνες     1.800.000 

3. ∆ιαχειριστικά έξοδα    2.650.000 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες  29.690.000 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό 

    1.327.719 

 Σύνολο δαπανών  44.300.000 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή και περιλαμβάνονται 
στο επεξηγηματικό μνημόνιο που συνοδεύει το υπό μελέτη νομοσχέδιο, αναφέρονται, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Κατά τον καταρτισμό του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το έτος 2008, 
καταβλήθηκε προσπάθεια περιορισμού των δαπανών, σύμφωνα και με τη 
γενική πολιτική στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, και λήφθηκαν υπόψη οι ανάγκες 
για τα έργα υποδομής και άλλες αναγκαίες εργασίες για την ίδρυση και 
λειτουργία του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου.  Ο προϋπολογισμός έχει 
καταρτισθεί με βάση τις ανάγκες των πέντε σχολών του και των δέκα τμημάτων 
του, αντίστοιχα. 

2. Στις τρέχουσες δαπάνες περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα εξής: 
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α. Αποδοχές ακαδημαϊκού και άλλου προσωπικού:  Ο διορισμός και η 
ανάληψη καθηκόντων του ακαδημαϊκού προσωπικού άρχισαν να 
εφαρμόζονται από το έτος 2007, με εξαίρεση το Τμήμα Εμπορίου, 
Χρηματοοικονομικών και Ναυτιλίας και το Τμήμα ∆ιαχείρισης 
Περιβάλλοντος, για τα οποία θα προσφερθεί διορισμός από το 2008. 

β. Ειδικοί επιστήμονες:  Η πρόνοια αυτή αφορά τις αμοιβές ειδικών 
επιστημόνων οι οποίοι ασχολούνται με έρευνα, διδασκαλία, επίβλεψη 
και οργάνωση υποδομής ή άλλο έργο της ειδικότητάς τους. 

γ. Ειδικά επιδόματα ακαδημαϊκού προσωπικού:  Η πρόνοια αυτή αφορά 
στο ειδικό επίδομα μέχρι ποσού £7.000 το χρόνο που η Προσωρινή 
∆ιοικούσα Επιτροπή μπορεί να εγκρίνει σε όσους εκλέγονται στη θέση 
καθηγητή και ειδικό επίδομα μέχρι ποσού £4.000 το χρόνο σε όσους 
εκλέγονται στη θέση του αναπληρωτή καθηγητή. 

δ. Αποδοχές διοικητικού και άλλου προσωπικού:  Η πρόνοια αυτή αφορά 
τους βασικούς μισθούς των σαράντα οκτώ υφιστάμενων και τριάντα 
νέων θέσεων διοικητικού προσωπικού. 

ε. Ωρομίσθια - Απασχόληση φοιτητών:  Η πρόνοια αυτή γίνεται, για να 
καλύψει τα ωρομίσθια για απασχόληση φοιτητών σε διάφορες 
υπηρεσίες/τμήματα/εργαστήρια του πανεπιστημίου. 

στ. Αποδοχές εντεταγμένου και άλλου προσωπικού:  Η πρόνοια αυτή 
καλύπτει τους μισθούς του εντεταγμένου προσωπικού το οποίο θα 
επιλέξει να ενταχθεί στο ΤΕΠΑΚ από τα υπό ένταξη ιδρύματα. 

3. Στις λειτουργικές δαπάνες περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα οδοιπορικά, 
έξοδα κινήσεως (η πρόνοια αυτή καλύπτει τα οδοιπορικά έξοδα του 
ακαδημαϊκού, διοικητικού και άλλου προσωπικού), τα μεταφορικά, τα έξοδα 
λειτουργίας, τα ταχυδρομικά κ.λπ. 

 Περιλαμβάνονται επίσης οι εξής πρόνοιες: 

 Ενοίκια:  Η πρόνοια αυτή καλύπτει τις δαπάνες για ενοικίαση γραφείων 
για προσωρινή στέγαση μελών του ακαδημαϊκού και διοικητικού 
προσωπικού ή άλλων χώρων που απαιτούνται για την εύρυθμη 
λειτουργία του οργανισμού. 

 Ενοίκια για φοιτητική στέγαση:  Το ποσό αυτό προορίζεται να καλύψει 
έξοδα για την ενοικίαση κτιρίων/διαμερισμάτων για τη στέγαση φοιτητών, 
με προτεραιότητα εκείνους που έχουν οικονομική ανάγκη. Το 
πανεπιστήμιο θα εισπράττει από τους φοιτητές ποσό που αντιστοιχεί 
τουλάχιστο στο 50% των εξόδων λειτουργίας της στέγασης των 
φοιτητών.  Η πλήρης επιχορήγηση θα αφορά άπορους φοιτητές μόνο. 

4. Στα διαχειριστικά έξοδα περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα εξής: 

α. Μεταφορικά και επιδόματα Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής:  Έχει 
γίνει πρόνοια για ετήσιο τιμητικό επίδομα (Honorarium) στα μέλη της 
Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής.  Επιπλέον, έχει γίνει πρόνοια για 
προπαρασκευαστικό επίδομα στα μέλη της Προσωρινής ∆ιοικούσας 
Επιτροπής.   

β. Μεταφορικά και επιδόματα εκλεκτόρων και μελών συμβουλευτικών 
επιτροπών. 
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γ. Έξοδα φιλοξενίας:  Το ποσό αυτό προορίζεται να καλύψει έξοδα 
φιλοξενίας της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής, των 
συμβουλευτικών επιτροπών, των σχολών και των ακαδημαϊκών 
τμημάτων. 

5. Στις κεφαλαιουχικές δαπάνες περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα εξής: 

α. Βιβλία, περιοδικά και βάσεις δεδομένων:  Η πρόνοια αυτή προορίζεται 
να καλύψει δαπάνες που αφορούν την αγορά και καταλογογράφηση 
βιβλίων και περιοδικών (ή οποιεσδήποτε άλλες σχετικές υπηρεσίες), 
καθώς και τις ετήσιες συνδρομές επιστημονικών περιοδικών, βάσεων 
δεδομένων και συναφή εργαλεία για τον εμπλουτισμό της βιβλιοθήκης 
του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

β. Ο εξοπλισμός βιβλιοθήκης, η αγορά μηχανοκίνητων οχημάτων, η αγορά 
μηχανογραφικού, ηλεκτρονικού και άλλου εξοπλισμού κ.λπ. 

 Όπως ανέφερε στην επιτροπή ο πρόεδρος της Προσωρινής ∆ιοικούσας 
Επιτροπής, στο ΤΕΠΑΚ φοιτούν ήδη γύρω στους 350 φοιτητές, συγκεκριμένα 20 με 
25 φοιτητές στα τμήματα της Λεμεσού και 167 φοιτητές στη Νοσηλευτική Σχολή στη 
Λευκωσία. Πρόθεση του ΤΕΠΑΚ είναι να αυξηθούν οι φοιτητές αυτοί στους 50 ανά 
τμήμα στη Λεμεσό και στους 200 στη Νοσηλευτική Σχολή, αντίστοιχα.  Αναμένεται ότι 
σε τέσσερα χρόνια περίπου ο αριθμός των φοιτητών θα αυξηθεί στις 2 500.  Σύμφωνα 
επίσης με τον ίδιο, τα μεταπτυχιακά προγράμματα στο ΤΕΠΑΚ υπολογίζεται να 
αρχίσουν την άνοιξη. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της εξέτασης του προϋπολογισμού, διεξήλθε τις 
επιμέρους πρόνοιές του και υπέβαλε αριθμό διευκρινιστικών ερωτήσεων για σκοπούς 
πληρέστερης ενημέρωσής της. 

 Ειδικότερα, η επιτροπή ζήτησε από τους αρμοδίους να την ενημερώσουν για 
διάφορα θέματα που αφορούν τον προϋπολογισμό και τη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ, 
καθώς και να της δοθούν περισσότερα στοιχεία σε σχέση με συγκεκριμένα άρθρα του 
προϋπολογισμού. 

 Συγκεκριμένα, η ζητηθείσα ενημέρωση περιλάμβανε, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

 Το εντεταλμένο προσωπικό το οποίο αιτήθηκε να ενταχθεί στο ΤΕΠΑΚ. 

 Την πρόοδο των εργασιών που αφορούν την ανακαίνιση/αναπαλαίωση και 
ανέγερση νέων κτιρίων για τις στεγαστικές ανάγκες του ΤΕΠΑΚ. 

 Τις απαλλοτριώσεις που βρίσκονται σε εξέλιξη και ειδικότερα αναλυτικά 
στοιχεία (κατάλογο με χωρομετρικούς πίνακες) σε σχέση με τα συγκεκριμένα 
κτίρια, την προτεινόμενη χρήση και αξιοποίηση αυτών, τον υπολογισμό του 
κόστους, τα έξοδα αποκατάστασης κ.λπ.  Τα στοιχεία αυτά ζητήθηκε να 
αποσταλούν γραπτώς στην επιτροπή. 

 Την αναγνώριση των πτυχίων του ΤΕΠΑΚ και τη δυνατότητα μεταφοράς και 
πιστοποίησης πιστωτικών μονάδων από άλλα εκπαιδευτικά ιδρύματα κ.λπ. 

 Τα προγράμματα εξομοίωσης των πτυχίων που προωθούνται από το ΤΕΠΑΚ 
(π.χ. για τις σπουδές στη Νοσηλευτική Σχολή). 

 Ο πρόεδρος της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής έδωσε αναλυτικές 
απαντήσεις στην επιτροπή και δεσμεύτηκε να αποστείλει το συντομότερο και γραπτώς 
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τις απαντήσεις του κυρίως όσον αφορά το θέμα των απαλλοτριώσεων που 
αναφέρθηκε πιο πάνω. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αν πάρω περισσότερο χρόνο, διακόψετέ με. 

 Θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.  Ζητούμε το κονδύλι των £10.350.000, 
που αφορά το κεφάλαιο 4, άρθρο 423, για απαλλοτριώσεις να δεσμευτεί, νοουμένου 
ότι ζητήθηκαν διευκρινίσεις από το συμβούλιο του πανεπιστημίου και δεν έχουν 
κατατεθεί παρά μόνο κάποια στοιχεία.  Αφορά μερικές δεκάδες απαλλοτριώσεις στο 
κέντρο της Λεμεσού και θα θέλαμε να γνωρίζουμε το σκοπό των απαλλοτριώσεων, τη 
χρήση τους, το κόστος κτλ.  ∆εν επηρεάζει καθόλου την ανάπτυξη του πανεπιστημίου 
για πάρα πολλά χρόνια.  Εξάλλου, έχει δημοσιευτεί διάταγμα επίταξης όλων αυτών.  
Άρα, το κονδύλι είναι για τις απαλλοτριώσεις και δεν επηρεάζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Θεοχάρους, παρακαλώ. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για το θέμα αυτό θα ήθελα να υπομνήσω ότι, χωρίς καμία περιβαλλοντική, 
κυκλοφοριακή, συγκοινωνιακή, κοινωνιολογική μελέτη και με πολιτική απόφαση, 
αποφασίστηκε η χωροθέτηση του πανεπιστημίου στο κέντρο της πόλης.  Ουδείς 
ψόγος.  Αλλά από εκεί και πέρα όλα εκείνα τα οποία έγιναν, στη βάση του γεγονότος 
ότι δεν έγινε καμιά μελέτη, αρχίζουν να δημιουργούν μείζον πρόβλημα για την πόλη, 
δεδομένου ότι η ανάπτυξη γίνεται, για να αναβιώσει το ιστορικό κέντρο και οι κάτοικοι 
οι οποίοι διαβιούν στην περιοχή.  Αλλά, όταν όλα αυτά απαλλοτριωθούν για το 
πανεπιστήμιο, το οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, έχει αποκτήσει γη -θα χρησιμοποιήσει 
το χώρο της αστυνομίας, της Τεχνικής Σχολής, του παλιού νοσοκομείου με ό,τι 
συνεπάγεται αυτό και για τις υπηρεσίες που στεγάζονται σε αυτή την περιοχή, αλλά 
και για τα κονδύλια τα οποία θα δαπανήσει το κράτος, για να αποκαταστήσει αυτά τα 
κτίρια τα οποία θα χρησιμοποιηθούν από το πανεπιστήμιο- καταλαβαίνει κανείς ότι 
αυτό συμπεριφέρεται ως χωροκατακτητική μάζα μέσα στο κέντρο της πόλης και δεν 
ξέρω πού θα σταματήσει αυτό το κακό.   

 Γι’ αυτό η προσωπική μου εκτίμηση είναι ότι θα πρέπει να υπάρξει ένας 
έλεγχος στις απαλλοτριώσεις, πέρα από το γεγονός ότι πολλοί διαμαρτύρονται στο 
κέντρο της πόλης της Λεμεσού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Θεοχάρους. 
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 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω πως η συζήτηση αυτή είναι λίγο καθυστερημένη χρονικά.  Εξάλλου, 
κατά την άποψή μου, δε θα επιτρεπόταν να ανοίξουμε το κεφάλαιο της σκοπιμότητας 
της χωροταξικής αναδιάταξης του κέντρου της πόλης της Λεμεσού, της επιβαλλόμενης 
ή όχι σε σχέση με την ανάπτυξη του πανεπιστημίου.  Ξέρουμε όλοι τι προνοεί -
τουλάχιστον όσοι έχουν ασχοληθεί με το θέμα αυτό- η μελλοντική ανάπτυξη του 
ΤΕΠΑΚ.  Από το κέντρο της πόλης μετακινείται περίπου εις το μέσο της πόλης, εις 
τους χώρους που έχουν αναφερθεί προηγουμένως, και απ’ εκεί μετακινείται πιο πάνω 
βόρεια του αυτοκινητόδρομου, σε μία χρονική περίοδο και βάθος χρόνου ίσως τριάντα 
ετών.  Μιλώ για την τελευταία κατάληξη.   

 Έχουμε το συγκεκριμένο πρόβλημα των απαλλοτριώσεων.  Και εγώ θα μιλήσω 
γι’ αυτό το πρόβλημα, το οποίο η πρόταση από την πλευρά της ομάδας του ΑΚΕΛ 
στοχεύει να αναστείλει προσωρινά ή να το θέσει υπό το φακό της περαιτέρω εξέτασης, 
που βεβαίως επιτρέπεται δημοσιονομικά...  Θέλω να επιστήσω την προσοχή του 
σώματος πάνω σ’ ένα συγκεκριμένο ενδεχόμενο, το τι θα προκύψει αναφορικά με την 
πρόταση αυτή η οποία έγινε από το φίλο μου και συνάδελφο Γιάννο Λαμάρη.  Πάρα 
πολλοί κάτοικοι της πόλης της Λεμεσού, του κέντρου, που είναι οι ιδιοκτήτες των 
ακινήτων για τα οποία έχουν πάρει πληροφόρηση ότι το ΤΕΠΑΚ έχει δρομολογήσει 
διαδικασίες για απαλλοτρίωση, με δεδομένο βεβαίως μέχρι στιγμής που μιλούμε ότι 
δεν έχει δημοσιευτεί οποιαδήποτε ειδοποίηση απαλλοτρίωσης, έχουν ήδη 
προετοιμαστεί, παρά το ότι έχουν διαψευστεί στις προσδοκίες τους, γιατί το ΤΕΠΑΚ 
κακώς ξεκίνησε στην αρχή να λέει ότι θα ενοικιάσει τα κτίρια και στη συνέχεια άλλαξε 
γνώμη και προχωρεί στην απαλλοτρίωση, και θα τους δημιουργηθούν προσδοκίες ότι 
οι απαλλοτριώσεις που το ΤΕΠΑΚ σε συνεργασία με τους αρμόδιους φορείς κάθε 
φορά θα επιχειρούν θα αναστέλλονται και ότι επιστρέφει το ΤΕΠΑΚ στη λογική των 
ενοικιάσεων, που κάτι τέτοιο δεν είναι αληθές.   

 Καταλαβαίνετε λοιπόν ότι θα πρέπει να είμαστε προσεκτικοί στους χειρισμούς 
αυτούς, για να μη δημιουργούμε ψεύτικες προσδοκίες και αισθήματα σε όλους αυτούς 
τους ιδιοκτήτες σήμερα ακινήτων πάρα πολλών χιλιάδων λιρών, εκατομμυρίων θα 
μπορούσε να πει κάποιος, στο κέντρο της Λεμεσού, που είναι οι ιδιοκτήτες οι οποίοι 
πέρασαν από το στάδιο της μελλοντικής ενοικίασης εις το στάδιο της απαλλοτρίωσης.  
Ο νόμος προβλέπει τι θα γίνει σε κάθε περίπτωση.   

 Γι’ αυτό το λόγο εμείς δεν υποστηρίζουμε και δε θα υποστηρίξουμε την 
πρόταση του ΑΚΕΛ για την παρακολούθηση αυτών των κονδυλιών, γιατί υπάρχει 
αυτός ο κίνδυνος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Κυριακίδου, παρακαλώ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς θα υποστηρίξουμε την πρόταση του ΑΚΕΛ, γιατί θεωρούμε ότι μια 
μετρημένη εξέταση των κτιρίων τα οποία απαλλοτριώνονται στο κέντρο της πόλης θα 
μας δώσει τη δυνατότητα να γίνει μια ισόρροπη ανάπτυξη του πανεπιστημίου.  Το να 
χωροθετηθεί το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο στο κέντρο της πόλης ήταν μια πολιτική 
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απόφαση που όλοι μαζί προσπαθήσαμε να εφαρμόσουμε, αλλά, πέραν αυτού, πρέπει 
η ανάπτυξή του να γίνει ισόρροπα και σωστά.  Θα πρέπει και η διοικούσα επιτροπή 
να γνωρίζει ότι εμείς θα είμαστε παρατηρητές και θα παρακολουθούμε αυτή την 
ανάπτυξη και για κοινωνιολογικούς και για κυκλοφοριακούς λόγους. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης, παρακαλώ. 

 Όσο πιο σύντομα γίνεται, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα ήθελα καταρχάς να αναφέρω στο σώμα ότι ο πρόεδρος της διοικούσας 
επιτροπής του ΤΕΠΑΚ αναφέρθηκε σε σοβαρότατες καθυστερήσεις της κυβερνητικής 
πλευράς που προκάλεσαν δυστυχώς, ως συνεπακόλουθο, τις καθυστερήσεις στους 
προγραμματισμούς και τη λειτουργία του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου.  Αυτό είναι το 
ένα που θέλω να πω. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι δυστυχώς η επιτροπή Παιδείας ή 
τουλάχιστον η δική μας η πλευρά έχει παρατηρήσει σοβαρότατη έλλειψη συντονισμού 
στους φορείς που ανέλαβαν να προωθήσουν το έργο είτε των απαλλοτριώσεων είτε 
των υπόγειων χώρων στάθμευσης είτε ευρύτερα της εφαρμογής του συγκεκριμένου 
σχεδίου που αφορά το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο. 

 Ένα τρίτο θέμα που θέλω να εγείρω, κύριε Πρόεδρε, είναι το γεγονός ότι οι 
φοιτητές, τριακόσιοι πενήντα στον αριθμό, που σπουδάζουν σήμερα στο ΤΕΠΑΚ 
κάνουν μαθήματα σε αίθουσες οι οποίες δεν μπορούν να χαρακτηριστούν αίθουσες 
ούτε τρίτης κλάσης κολλεγίου, όχι ενός Τεχνολογικού Πανεπιστημίου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας!    Βεβαίως, κάποιος θα διερωτηθεί -και πολύ σωστά- γιατί άραγε 
τρέξαμε να εγκαινιάσουμε το συγκεκριμένο.  Θα απαντήσει βεβαίως κάποιος ότι 
υπήρξε η εξαγγελία, έχουμε και προεδρικές εκλογές, να κόψουμε ακόμα μια κορδέλα!  
Το θέμα όμως είναι αυτό που λέμε πάντα, ότι για την παιδεία πρέπει να υπάρχει 
στόχος, πρέπει να υπάρχει όραμα, πρέπει να υπάρχει αποφασιστικότητα και στο 
τέλος της ημέρας αυτά που λέμε πρέπει να τα κάνουμε πράξη.  Στο συγκεκριμένο 
θέμα, για ακόμα μια φορά, σχεδόν τίποτα δεν τοποθετήθηκε στην πράξη. 

 Εν πάση περιπτώσει, συμφωνούμε με την πρόταση του ΑΚΕΛ και δεχόμαστε 
να σταυρωθεί το συγκεκριμένο κονδύλι, για να στείλουμε πολυεπίπεδα ένα μήνυμα, 
ότι κάποιοι πρέπει να συντονίζουν την κατάσταση που ονομάζεται Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Θα θέσουμε τώρα την τροπολογία του ΑΚΕΛ σε ψηφοφορία.  Κύριε Λαμάρη, 
λέτε να σταυρωθεί το άρθρο… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στο κεφάλαιο 4, το άρθρο 423.  Είναι στη σελίδα 20 του νομοσχεδίου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στη σελίδα 20 του νομοσχεδίου, το κεφάλαιο 4. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Είναι το κεφάλαιο “Στέγαση”, άρθρο 423, “Απαλλοτριώσεις Γης”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή η τροπολογία 
εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
ποσού που δεν υπερβαίνει τα £44.300.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο νόμο αυτό.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 56 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006».  Είναι πρόταση 
νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και 

Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε στη Βουλή έπειτα από πρόταση του προέδρου της κ. Νίκου 
Τορναρίτη, σε αρκετές συνεδρίες, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα 
μεταξύ 14 Μαρτίου 2006 και 11 ∆εκεμβρίου 2007.  Στο στάδιο της μελέτης της 
πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Συμβουλίου Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης 
και Πιστοποίησης (ΣΕΚΑΠ), της Επιτροπής Αξιολόγησης Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(ΕΑΙΠ), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι των 
“Frederick University”, “EUC European University - Cyprus” και “ΠΛ Πανεπιστήμιο 
Λευκωσίας” και ενδιαφερόμενοι καθηγητές.   

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του άρθρου 
32 του υφιστάμενου νόμου περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και 
Έλεγχος) με την προσθήκη νέας πρόνοιας σ’ αυτόν αναφορικά με την προϋπόθεση 
για κατοχή διδακτορικού τίτλου για την κατάληψη θέσης διδακτικού ερευνητικού 
προσωπικού. 

 Ειδικότερα, σκοπός της προτεινόμενης ρύθμισης είναι να μην είναι 
υποχρεωτική η κατοχή διδακτορικού τίτλου για την κατάληψη ορισμένων θέσεων 
διδακτικού ερευνητικού προσωπικού, προκειμένου περί «γνωστικών αντικειμένων 
εξαιρετικής και αδιαμφισβήτητης ιδιαιτερότητας» για τα οποία δεν είναι δυνατή ή δε 
συνηθίζεται η εκπόνηση διδακτορικής διατριβής, όπως είναι, για παράδειγμα, οι τέχνες, 
καλές και εφαρμοσμένες, η αρχιτεκτονική κ.λπ.  Για τις περιπτώσεις αυτές μπορεί να 
γίνονται ανάλογες ρυθμίσεις στον Καταστατικό Χάρτη του ιδιωτικού πανεπιστημίου. 

 Στα πλαίσια της μελέτης της πρότασης νόμου όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη 
συμφώνησαν με το σκοπό της. 

 Ειδικότερα, ομάδα επηρεαζόμενων καθηγητών των ιδιωτικών πανεπιστημίων 
κατέθεσε υπομνήματα ενώπιον της επιτροπής προς υποστήριξη των θέσεών της.  Στα 
υπομνήματα αυτά, μεταξύ άλλων, αναφέρονται τα εξής: 

 «Σε παγκόσμιο επίπεδο η επαγγελματική πρακτική στις καλές και 
εφαρμοσμένες τέχνες θεωρείται ισάξια ως ερευνητικό έργο και έχει την ίδια αξία όπως 
ένα διδακτορικό. Το αίτημα μας, είναι να εφαρμοστεί και στην Κύπρο η ίδια νομοθεσία 
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που επικρατεί σε όλες τις σχολές καλών και εφαρμοσμένων τεχνών σε όλο τον κόσμο 
με πρωταρχικό γνώμονα να μπορέσει η πανεπιστημιακή εκπαίδευση στον τομέα αυτό, 
να συνεχίσει την ανοδική ποιοτική και δημιουργική πορεία που ξεκίνησε από το 1984 
και που με τη βοήθεια της πολιτείας μετεξελίσσεται τώρα σε πανεπιστημιακό 
επίπεδο...». 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε ότι υιοθετεί το σκοπό της 
πρότασης νόμου, αλλά το όλο θέμα θα πρέπει να τύχει περαιτέρω μελέτης με την 
ΕΑΙΠ.  Όπως επισημάνθηκε επίσης από το αρμόδιο υπουργείο, παρόμοια 
τροποποίηση προωθήθηκε το 2006 μέσω κυβερνητικού νομοσχεδίου για το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου και αφορούσε την ειδικότητα “Αρχιτεκτονική Σύνθεση” σε 
σχέση με τις θέσεις καθηγητή και αναπληρωτή καθηγητή.  

 Η επιτροπή ζήτησε από τον πρόεδρο του ΣΕΚΑΠ και της ΕΑΙΠ να της 
καταθέσει στοιχεία που να αφορούν τα δεδομένα που ισχύουν στο διεθνή ακαδημαϊκό 
χώρο σε σχέση με τους τομείς για τους οποίους δεν απαιτείται διδακτορικός τίτλος. 

 Ο πρόεδρος του ΣΕΚΑΠ και της ΕΑΙΠ, ανταποκρινόμενος στο αίτημα της 
επιτροπής, με επιστολή του, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2007, αναφέρθηκε στα 
ισχύοντα δεδομένα στο διεθνή ακαδημαϊκό χώρο.   

 Ειδικότερα, στην επιστολή του αυτή, μεταξύ άλλων, καταγράφονται τα εξής: 

 «Στο διεθνή ακαδημαϊκό χώρο υπάρχουν “περιοχές” για τις οποίες δεν υπάρχει 
διδακτορικός τίτλος σπουδών.  Τέτοιες περιοχές είναι: 

1. H βασική Αρχιτεκτονική 

2. Οι τέχνες: Καλές Τέχνες (Εικαστικές), Εφαρμοσμένες Τέχνες, Σύνθεση (Design 
Arts), Moυσική (στα performing music) και Χορός. 

 Για τις πιο πάνω “περιοχές” γίνονται αποδεκτοί οι αντίστοιχοι καταληκτικοί τίτλοι 
που ονομάζονται “Terminal Degrees” και είναι επιπέδου Master. 

 Συμπληρωματικά και αναπόσπαστα επιπρόσθετα με το καταληκτικό τίτλο 
κριτήρια για τις Επιτροπές Κρίσεως είναι: το πορτοφόλιο (portofolio), τα 
επαγγελματικά επιτεύγματα, η άδεια άσκησης επαγγέλματος, εκεί όπου απαιτείται». 

 Επιπρόσθετα, ο πιο πάνω πρόεδρος μέσω της επιστολής του εισηγείται τη 
βελτίωση της πρότασης νόμου, ώστε οι πρόνοιές της να συνάδουν με τα ισχύοντα στο 
διεθνή ακαδημαϊκό χώρο, συμπεριλαμβάνοντας σ’ αυτήν, μεταξύ άλλων, και τα 
γνωστικά αντικείμενα που αφορούν τη μουσική και το χορό.   Περαιτέρω, ο εν λόγω 
πρόεδρος εισηγήθηκε την προσθήκη σχετικής επιφύλαξης, σύμφωνα με την οποία για 
τη θέση αναπληρωτή καθηγητή να απαιτείται, επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, και 
ακαδημαϊκή εμπειρία τουλάχιστον τριών ετών και για τη θέση καθηγητή εμπειρία 
τουλάχιστον πέντε ετών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης της πρότασης νόμου ενώπιον της επιτροπής 
εγέρθηκε θέμα αναφορικά και με τα γνωστικό αντικείμενο που αφορά τη 
δημοσιογραφία για το οποίο ο πρόεδρος του ΣΕΚΑΠ και της ΕΑΙΠ δήλωσε ότι δεν 
μπορεί να συμπεριληφθεί στις πρόνοιες της εν λόγω πρότασης νόμου, γιατί, με βάση 
τα ισχύοντα δεδομένα στον ακαδημαϊκό χώρο (π.χ. Ελλάδα), δεν υπάρχει η επιστήμη 
της δημοσιογραφίας.  Όπως επισήμανε ο ίδιος, όταν αναφερόμαστε στη 
δημοσιογραφία, σ’ αυτήν περιλαμβάνονται σωρεία μαθημάτων, π.χ. πολιτικές 
επιστήμες, νομικά, ιστορία, γλώσσα κ.λπ. 

 Η επιτροπή, αφού μελέτησε τις πιο πάνω εισηγήσεις, έκρινε σκόπιμο για τις 
θέσεις αναπληρωτή καθηγητή και καθηγητή να απαιτείται εμπειρία τουλάχιστον επτά 
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και έντεκα ετών, αντίστοιχα.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο στα προσόντα 
που υποκαθιστούν το διδακτορικό τίτλο να προστεθούν η ακαδημαϊκή δραστηριότητα 
και οι δημοσιεύσεις.   

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις απόψεις που υποβλήθηκαν για 
συμπερίληψή τους στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή τροποποίησε ανάλογα το κείμενο της 
πρότασης νόμου και κατά πλειοψηφία εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, 
όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007». 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος κατά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί για την 
εν λόγω πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.   

  Το υπ’ αριθμόν 57 θέμα είναι «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 
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 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 Μαΐου, στις 13 Νοεμβρίου και 
στις 11 ∆εκεμβρίου 2007.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών 
Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ-ΟΕΒ) και του Συνδέσμου Ιδρυμάτων 
Ανώτατης Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΙΑΕΚ-ΚΕΒΕ).  

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Σχολών 
Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμου, ώστε να καλυφθούν τα κενά που υφίστανται σε 
σχέση με τον καθορισμό των τελών που απαιτούνται για εκπαιδευτική αξιολόγηση-
πιστοποίηση κάθε κλάδου σπουδών των ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης,  
τα οποία καταβάλλουν οι υφιστάμενες αντίστοιχες σχολές.   

 Ειδικότερα, αναφορικά με τα πιο πάνω τέλη, στον προτεινόμενο νόμο 
περιλαμβάνεται παράρτημα στο οποίο καταγράφεται ξεχωριστά το ύψος του κάθε 
χρηματικού ποσού που αντιστοιχεί στα προγράμματα σπουδών ανάλογα με τη 
διάρκεια και το επίπεδό τους, καθώς και το ύψος του κάθε χρηματικού ποσού που 
αντιστοιχεί στα μεταπτυχιακά προγράμματα σπουδών επιπέδου μάστερ και 
διδακτορικού.  Σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου όμως, το περιεχόμενο του 
παραρτήματος αυτού δύναται να αναθεωρείται με διάταγμα του υπουργού από καιρού 
εις καιρόν.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού επισήμανε στην 
επιτροπή ότι το Ανώτατο ∆ικαστήριο σε σχετική απόφασή του αποφάνθηκε ότι 
ορισμένες πρόνοιες του υφιστάμενου νόμου σε σχέση με τον καθορισμό των τελών 
δεν είναι σαφείς και ότι δε συνάδουν με τους υφιστάμενους κανονισμούς που έχουν 
εκδοθεί δυνάμει του εν λόγω νόμου, γι’ αυτό και επιβάλλεται να προωθηθεί σχετική 
τροποποίησή του.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, τα 
ενδιαφερόμενα μέρη εξέφρασαν τη διαφωνία τους για το προτεινόμενο ύψος των 
τελών και επιπρόσθετα ζήτησαν περισσότερες διευκρινίσεις από το αρμόδιο 
υπουργείο για όλα τα είδη τελών που καταβάλλουν ή τους ζητείται να καταβάλουν.  Γι’ 
αυτό και η επιτροπή ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο να έλθει σε επαφή μαζί τους, 
για να συζητήσουν το όλο θέμα.  

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι των ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
εισηγήθηκαν, μεταξύ άλλων, να μελετηθεί η δυνατότητα κατάργησης όλων των τελών, 
επικαλούμενοι τα κίνητρα για την εξαγγελία της κυβερνητικής πολιτικής να καταστεί η 
Κύπρος περιφερειακό εκπαιδευτικό κέντρο.  Οι ίδιοι επίσης πρότειναν στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού την αναστολή των τελών για χρονική περίοδο που θα 
συμφωνηθεί με τις σχολές, ώστε αυτές να μπορέσουν να επενδύσουν σε αναπτυξιακά 
προγράμματα σπουδών, και με το τέλος της χρονικής αυτής περιόδου, σε συνεργασία 
με τα αρμόδια υπουργεία, να αποφασιστεί το ύψος των τελών. 

 Η επιτροπή, με βάση τα πιο πάνω, επιθυμώντας την εξεύρεση συμβιβαστικής 
λύσης, στην παρουσία των ενδιαφερόμενων μερών, εισηγήθηκε τη μείωση όλων των 
τελών που περιλαμβάνονται στο παράρτημα του νομοσχεδίου στη βάση 
συγκεκριμένης εισήγησης για την κάθε κατηγορία προγράμματος σπουδών ξεχωριστά. 

 Το αρμόδιο υπουργείο, αφού μελέτησε την πιο πάνω εισήγηση της επιτροπής, 
συμφώνησε τελικά με τη μείωση των εν λόγω τελών. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία, εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί για το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 68 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη παραρτήματος.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο  περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

  Το υπ’ αριθμόν 58 θέμα είναι «Ο περί της Περιβαλλοντικής Ευθύνης όσον 
αφορά την Πρόληψη και την Αποκατάσταση Περιβαλλοντικής Ζημιάς Νόμος του 
2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο 
που τιτλοφορείται «Ο περί της Περιβαλλοντικής Ευθύνης όσον αφορά την 
Πρόληψη και την Αποκατάσταση Περιβαλλοντικής Ζημιάς Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μάριος Καρογιάν 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 
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 Νίκος Τορναρίτης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 
διάστημα μεταξύ 21ης Ιουνίου και 6ης ∆εκεμβρίου 2007.  Στο στάδιο της μελέτης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της 
Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών και του 
Τμήματος ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Ταμείου Θήρας του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, η Έφορος Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), 
του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και του Ιδρύματος 
Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria). 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η μεταφορά στην εσωτερική έννομη 
τάξη της Οδηγίας 2004/35/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
21ης Απριλίου 2004, σχετικά με την περιβαλλοντική ευθύνη όσον αφορά την πρόληψη 
και την αποκατάσταση περιβαλλοντικής ζημιάς. 

 Ειδικότερα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο δημιουργεί ένα κοινό πλαίσιο για την 
πρόληψη και την αποκατάσταση της περιβαλλοντικής ζημιάς, ενσωματώνοντας τη 
βασική αρχή «ο ρυπαίνων πληρώνει», σύμφωνα με τη Συνθήκη περί Ιδρύσεως της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας, ούτως ώστε ο φορέας εκμετάλλευσης που προκάλεσε την 
περιβαλλοντική ζημιά ή τον άμεσο κίνδυνο ανάλογης ζημιάς να θεωρείται οικονομικά 
υπεύθυνος. 

 Επιπλέον, με τον προτεινόμενο νόμο παρέχεται η δυνατότητα στα φυσικά ή 
νομικά πρόσωπα που επηρεάζονται ή ενδεχομένως θα επηρεαστούν από 
περιβαλλοντική ζημιά να καλέσουν την αρμόδια αρχή να αναλάβει δράση. 

 Ειδικότερα, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Ορίζεται η περιβαλλοντική ζημιά ως ζημιά σε προστατευόμενα είδη και 
φυσικούς οικοτόπους σε νερά και στο έδαφος. 

2. Καθορίζεται ότι την αίτηση για ανάληψη δράσης για αποκατάσταση 
περιβαλλοντικής ζημιάς δικαιούται να υποβάλει στην αρμόδια αρχή 
οποιοδήποτε πρόσωπο (φυσικό ή νομικό) επηρεάζεται ή ενδέχεται να 
επηρεαστεί από την περιβαλλοντική ζημιά.  Επίσης, αίτημα για ανάληψη 
δράσης δικαιούται να υποβάλει οποιοσδήποτε οργανισμός ή σύνδεσμος έχει 
ως κύριο σκοπό του την προώθηση και την προάσπιση της προστασίας του 
περιβάλλοντος. 

3. Εξαιρείται από το πεδίο εφαρμογής του νόμου η περιβαλλοντική ζημιά που 
προκαλείται από ένοπλη σύγκρουση ή φυσικό φαινόμενο, η ζημιά που είναι 
διάχυτου χαρακτήρα και η αιτία της δεν μπορεί να αποδειχθεί, η ζημιά 
που προκαλείται από έργα εθνικής άμυνας και η ζημιά που εμπίπτει στο 
πεδίο εφαρμογής των διεθνών συμβάσεων που απαριθμούνται σε 
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παραρτήματα του νομοσχεδίου και αφορούν την περιβαλλοντική ζημιά 
στη θάλασσα και τους πυρηνικούς κινδύνους,  

4. Εξαιρείται από το πεδίο εφαρμογής του νόμου ζημιά που προκλήθηκε πριν 
από τις 30 Απριλίου 2007 και ζημιά που έλαβε χώρα μετά τις 30 Απριλίου 
2007, εφόσον η ζημιά αυτή οφείλεται σε συγκεκριμένη δραστηριότητα η 
οποία πραγματοποιήθηκε πριν από την πιο πάνω ημερομηνία. 

5. Ορίζεται ως αρμόδια αρχή η Υπηρεσία Περιβάλλοντος και προβλέπεται 
επίσης ότι σε ειδικές περιπτώσεις ο υπουργός, ανάλογα με την 
περιβαλλοντική ζημιά, μπορεί να ορίσει και άλλη αρμόδια αρχή (όπως για 
παράδειγμα σε περίπτωση ζημιάς σε δάσος μπορεί να οριστεί το Τμήμα 
∆ασών).  Παράλληλα, ο υπουργός θα μπορεί να καθορίσει τις κατάλληλες 
εγγυήσεις που θα πρέπει να καταβληθούν από το φορέα εκμετάλλευσης που 
προκάλεσε την επικείμενη απειλή ζημιάς ή την περιβαλλοντική ζημιά.  Ο 
υπουργός θα μπορεί επίσης να καθορίσει μέτρα ενθάρρυνσης της ανάπτυξης 
χρηματοοικονομικών μέσων (τραπεζική εγγύηση ή υποθήκευση περιουσίας) ή 
ασφάλισης. 

6. Καθορίζονται ποινές και πρόστιμα σε περίπτωση παράβασης ή παράλειψης 
συμμόρφωσης με τις διατάξεις του νομοσχεδίου. 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το πιο πάνω νομοσχέδιο 
αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Η Οδηγία έπρεπε να είχε μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο των κρατών μελών 
μέχρι τις 30 Απριλίου 2007.  Η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στη 
μεταφορά της Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο οφείλεται στο ότι η Οδηγία είναι 
πολύπλοκη και αφήνει τη ρύθμιση αρκετών σημείων στη διακριτική ευχέρεια 
των κρατών μελών.  Ενδεικτικό στοιχείο της δυσκολίας μεταφοράς της 
Οδηγίας είναι το γεγονός ότι τα περισσότερα κράτη μέλη δεν έχουν ακόμη 
ολοκληρώσει τη διαδικασία εναρμόνισης της νομοθεσίας τους με αυτή. 

2. ∆εν υπάρχει οποιαδήποτε ευχέρεια για μεταβατική ρύθμιση, υπάρχουν όμως 
αρκετά σημεία η ρύθμιση των οποίων αφέθηκε στη διακριτική ευχέρεια των 
κρατών μελών. Τα κυριότερα από αυτά αφορούν, μεταξύ άλλων, τα εξής: 

α. Την επιλογή των περιοχών (οικοτόπων και ειδών) που θα καλύπτονται 
από την προτεινόμενη νομοθεσία.  Τέθηκε περιορισμός στις περιοχές 
“Natura 2000”. 

β. Τον καθορισμό της έννοιας του φορέα εκμετάλλευσης. 

γ. Τη μη εφαρμογή της Οδηγίας σε ορισμένες διεθνείς συμβάσεις. 

δ. Τον καθορισμό των περιπτώσεων στις οποίες ο φορέας 
εκμετάλλευσης πρέπει να ειδοποιεί την αρμόδια αρχή σε περίπτωση 
επικείμενης απειλής περιβαλλοντικής ζημιάς. 

ε. Τον καθορισμό των “κατάλληλων εγγυήσεων” που πρέπει να 
απαιτούνται από το φορέα εκμετάλλευσης. 

στ. Τη λήψη απόφασης κατά πόσο θα περιληφθεί η πρόνοια για απαλλαγή 
του φορέα εκμετάλλευσης από την ευθύνη, αν είχε δοθεί άδεια ή αν, τη 
χρονική στιγμή που δόθηκε η άδεια, δεν υπήρχαν επιστημονικά ή άλλα 
στοιχεία για πιθανότητα/απειλή ζημιάς. 

3. Η προτεινόμενη νομοθεσία επηρεάζει επτά περίπου συναφείς νομοθεσίες.  Οι 
νομοθεσίες αυτές είναι άμεσα συνδεδεμένες με τις δραστηριότητες που 
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αναφέρονται σε παράρτημα του νομοσχεδίου.  Για το λόγο αυτό, οι εν λόγω 
νομοθεσίες θα πρέπει να τροποποιηθούν ανάλογα, όπου δεν καλύπτονται 
ορισμένες προϋποθέσεις που τίθενται από την προτεινόμενη νομοθεσία.  
Η προτεινόμενη όμως νομοθεσία μπορεί να ενεργοποιηθεί και χωρίς τις 
τροποποιήσεις των υφιστάμενων νομοθεσιών, αφού σε περίπτωση σημαντικής 
περιβαλλοντικής ζημιάς ο υπεύθυνος φορέας εκμετάλλευσης έχει την ευθύνη 
για την αποκατάσταση της ζημιάς. 

4. Θα πρέπει να δημιουργηθεί η κατάλληλη υποδομή για την έγκαιρη εξέταση των 
αιτημάτων για ανάληψη δράσης σε περίπτωση περιβαλλοντικής ζημιάς και θα 
πρέπει επίσης να υπάρξει άμεση ανταπόκριση από τις κρατικές υπηρεσίες για 
την αντιμετώπισή της.  Μια σοβαρή περιβαλλοντική ζημιά είναι πιθανό να 
προϋποθέτει την εμπλοκή περισσότερων από μιας κρατικών υπηρεσιών με 
τρόπο άμεσο και αποδοτικό, καθώς και στενή παρακολούθηση τόσο της 
εξέλιξης της ίδιας της ζημιάς όσο και της εφαρμογής των μέτρων που θα 
πρέπει να ληφθούν. 

5. Η εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας είναι δυνατό να έχει επιπτώσεις 
στους φορείς εκμετάλλευσης σε σχέση με την αύξηση των εξόδων τους για τη 
λήψη μέτρων πρόληψης, την αύξηση των εξόδων τους για την πληρωμή 
ασφάλειας που να τους καλύπτει σε περίπτωση περιβαλλοντικής ζημιάς και την 
ανάληψη του κόστους της περιβαλλοντικής ζημιάς που πιθανό να προκληθεί 
στο μέλλον και για την οποία να είναι αυτοί υπεύθυνοι.  

6. Οικονομικές εκτιμήσεις, άμεσο και μακροπρόθεσμο κόστος από την 
εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας: 

α. Σε σχέση με το υπολογιζόμενο κόστος που θα προκύψει ως 
αποτέλεσμα της εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας, δεν είναι 
δυνατό στο παρόν στάδιο να γίνουν εκτιμήσεις, αφού δεν υπάρχουν 
στοιχεία για το κόστος αποκατάστασης προγενέστερων της νομοθεσίας 
περιβαλλοντικών ζημιών.  Επιπρόσθετα, τα προϊόντα ασφάλισης δεν 
είναι πλήρως αναπτυγμένα, ώστε να γίνει εκτίμηση των εξόδων για ένα 
φορέα εκμετάλλευσης.    

β. Η εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας θα έχει ωστόσο άμεσο 
κόστος για τους ακόλουθους λόγους: 

i. Την ανάγκη δημιουργίας υποδομής για την αρμόδια αρχή λόγω 
της εξέτασης των αιτήσεων για ανάληψη δράσης (τρεις 
ανθρωπομήνες ανά έτος). 

ii. Την ανάγκη καλύτερου συντονισμού των κρατικών αρχών για την 
αξιολόγηση και αντιμετώπιση πιθανής περιβαλλοντικής ζημιάς 
κ.λπ.    

 γ. Το μακροπρόθεσμο κόστος από την εφαρμογή της προτεινόμενης 
νομοθεσίας εντοπίζεται στα ακόλουθα: 

i. Ο έλεγχος της τήρησης των όρων αδειοδότησης πρέπει να είναι 
τακτικός και να περιλαμβάνει και την παρακολούθηση των 
κινδύνων για ενδεχόμενη περιβαλλοντική ζημιά.  Αυτό 
προϋποθέτει πιθανή αύξηση στο χρόνο επιθεώρησης των 
βιομηχανιών ή άλλων υποστατικών και κατά συνέπεια την ανάγκη 
ενδυνάμωσης της στελέχωσης των φορέων επιθεώρησης. 
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ii. Η προϋπόθεση ύπαρξης εγγυήσεων ή ασφάλισης των φορέων 
εκμετάλλευσης προϋποθέτει κόστος γι’ αυτούς. 

iii. Η ανάγκη αντιμετώπισης των κινδύνων από μια διεργασία που 
προβλέπεται σε παράρτημα της προτεινόμενης νομοθεσίας θα έχει 
ως αποτέλεσμα την εγκατάσταση μηχανισμών πρόληψης και 
με αυτό τον τρόπο την προώθηση περιβαλλοντικών 
τεχνολογιών. 

7. Κατά την ετοιμασία του νομοσχεδίου ζητήθηκαν οι απόψεις των εμπλεκόμενων 
μερών και συγκεκριμένα του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Επιτρόπου Περιβάλλοντος, των 
τμημάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Ταμείου Θήρας του Υπουργείου Εσωτερικών, της Ένωσης ∆ήμων, της 
Ένωσης Κοινοτήτων, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων, του προέδρου του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής, τα 
εμπλεκόμενα μέρη, παρ’ όλο που συμφώνησαν με το σκοπό και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, κατέθεσαν αρκετά υπομνήματα, στα οποία περιλαμβάνονται οι 
εισηγήσεις και απόψεις τους για περαιτέρω βελτίωση των προνοιών του.  Ειδικότερα, 
τα κυριότερα σημεία που θίγονται στα εν λόγω υπομνήματα παρατίθενται συνοπτικά 
πιο κάτω και αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τη διεύρυνση των περιοχών προστασίας, ώστε στα “προστατευμένα είδη και 
οικοτόπους” να περιληφθούν τα κρατικά και ιδιωτικά δάση, οι καθορισμένες 
ακτές και περιοχές προστασίας της φύσης, τα γεωμορφώματα, τα 
προστατευόμενα τοπία και οι περιοχές προστασίας με βάση τις ισχύουσες 
νομοθεσίες κ.λπ.   

2. Την παροχή του δικαιώματος διεκδίκησης αποζημίωσης σε ιδιώτες. 

3. Την ανάγκη σύστασης συμβουλευτικής επιτροπής, η οποία θα ασκεί 
καθοδηγητικό ρόλο προς την αρμόδια αρχή. 

4. Την υιοθέτηση αυστηρότερων προνοιών και επιβολή ποινών έναντι των φορέων 
εκμετάλλευσης που προκαλούν περιβαλλοντική ζημιά και κυρίως την καλύτερη 
ρύθμιση όσον αφορά το θέμα του κόστους αποκατάστασης της ζημιάς. 

5. Τη διασαφήνιση των δικαιωμάτων των μη κυβερνητικών οργανισμών για 
υποβολή αίτησης προς την αρμόδια αρχή για ανάληψη δράσης. 

6. Τη δυνατότητα πρόσβασης στη δικαιοσύνη και άλλων φυσικών ή νομικών 
προσώπων που έχουν συμφέροντα τα οποία δυνατό να επηρεάζονται από 
απόφαση της αρμόδιας αρχής. 

7. Τη δυνατότητα δημοσιοποίησης στοιχείων αναφορικά με την απόφαση της 
αρμόδιας αρχής και το όνομα του φορέα εκμετάλλευσης που προκάλεσε 
περιβαλλοντική ζημιά. 

8. Τη δυνατότητα αίτησης για ανάληψη δράσης στις περιπτώσεις επικείμενης 
απειλής ζημιάς. 

9. Την εξεύρεση καλύτερης ρύθμισης όσον αφορά το ζήτημα της ασφαλιστικής 
κάλυψης, λόγω του ότι τα προσόντα ασφάλισης δεν είναι πλήρως αναπτυγμένα, 
για να γίνεται σωστή εκτίμηση των εξόδων.  Γι’ αυτό και είναι δύσκολο να 
εξευρεθεί το ακριβές ποσό κάλυψης.  Επισημαίνεται ότι αυτό ενέχει τον κίνδυνο 
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οι φορείς εκμετάλλευσης να παραμείνουν “εκτεθειμένοι”, χωρίς ασφαλιστική 
κάλυψη, αναφορικά με τη λήψη προληπτικών μέτρων και την καταβολή του 
κόστους αποκατάστασης σε περίπτωση που επέλθει περιβαλλοντική ζημιά. 

10. Την καλύτερη ρύθμιση ή τη διαγραφή της δυνατότητας του υπουργού να 
αποφασίζει κατά πόσο θα απαλλαγεί πλήρως ή μερικώς ένας φορέας 
εκμετάλλευσης από το κόστος των δράσεων αποκατάστασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού μελέτησε ενδελεχώς όλες τις 
πιο πάνω βελτιωτικές εισηγήσεις, κάλεσε την Υπηρεσία Περιβάλλοντος, σε συνεργασία 
με άλλες αρμόδιες υπηρεσίες και τη Νομική Υπηρεσία, να εξετάσει ποιες από αυτές 
είναι ορθό και εφικτό, τόσο από ουσιαστική όσο και από νομοτεχνική άποψη, να 
ενταχθούν στο κείμενο του νομοσχεδίου, εφόσον βέβαια δεν αντιβαίνουν στο 
ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

 Στα πλαίσια της συνέχισης της μελέτης του νομοσχεδίου και της περαιτέρω 
επεξεργασίας του, οι πιο πάνω αρμόδιες υπηρεσίες, ανταποκρινόμενες στο αίτημα της 
επιτροπής, κατέθεσαν ενώπιόν της αρκετές βελτιωτικές αλλαγές, που ενσωματώθηκαν 
σε αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Οι σημαντικότερες βελτιωτικές αλλαγές που επήλθαν στο κείμενο του 
νομοσχεδίου συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. ∆ιευρύνθηκαν οι περιοχές (προστατευμένα είδη και φυσικοί οικότοποι) που θα 
καλύπτονται από την προτεινόμενη νομοθεσία. 

2. Τίθεται ως προϋπόθεση αναφορικά με τη λήψη απόφασης από τον αρμόδιο 
υπουργό σε σχέση με το κατά πόσο ο φορέας θα επωμιστεί ολόκληρο ή μέρος 
του κόστους των δράσεων αποκατάστασης η κατάθεση γραπτής εισήγησης και 
η διαβούλευση με την αρμόδια αρχή. 

3. Στις περιπτώσεις υποβολής αίτησης για ανάληψη δράσης, θα νομιμοποιούνται 
και τα νομικά πρόσωπα που στο ιδρυτικό τους έγγραφο ή στο καταστατικό τους 
ορίζεται ότι ο σκοπός της ίδρυσής τους είναι, μεταξύ άλλων, η προώθηση της 
προστασίας του περιβάλλοντος. 

4. Η λήψη των μέτρων που αφορούν τη χρηματοοικονομική ασφάλεια θα μπορεί 
να γίνεται και στα πλαίσια έκδοσης σχετικών κανονισμών που κατατίθενται στη 
Βουλή για έγκριση. 

5. Παρέχεται η δυνατότητα πρόσβασης στη δικαιοσύνη στα πλαίσια της αίτησης 
για ανάληψη δράσης από την αρμόδια αρχή και σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα 
τα οποία έχουν συμφέροντα που δυνατό να επηρεάζονται από οποιαδήποτε 
απόφαση της αρμόδιας αρχής. 

6. Προστίθεται, πέραν της γενικότερης πρόνοιας για το κόστος αποκατάστασης, 
και επιπρόσθετη πρόνοια στο άρθρο για τα αδικήματα και τις ποινές, με βάση 
την οποία προβλέπεται ότι το δικαστήριο δύναται να διατάξει όπως ο φορέας 
επιβαρυνθεί και με το κόστος αποκατάστασης της περιβαλλοντικής ζημιάς. 

7. Καθορίζονται τα χρονικά όρια εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας, έτσι 
ώστε οι πρόνοιές της να μην εφαρμόζονται σε ζημιά που προκλήθηκε πριν από 
την έναρξη της ισχύος της, καθώς και σε ζημιά που προκλήθηκε μετά την 
έναρξη της ισχύος της, εφόσον αυτή οφείλεται σε δραστηριότητα που 
πραγματοποιήθηκε και έληξε πριν από την ημερομηνία αυτή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού μελέτησε το πιο πάνω αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, 
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που ετοιμάστηκε στη βάση των προαναφερθέντων αλλαγών, επιφυλάχθηκε να 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 4. 

 Περιορισμός ευθύνης φορέα εκμετάλλευσης.  Άρθρο 5. 

 Καθήκοντα αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 6. 

 Προληπτική δράση.  Άρθρο 7. 

 Κόστος πρόληψης.  Άρθρο 8. 

 ∆ράσεις αποκατάστασης.  Άρθρο 9. 

 Θέσπιση μέτρων αποκατάστασης.  Άρθρο 10. 

 Κόστος αποκατάστασης.  Άρθρο 11. 

 Καταλογισμός δαπανών στις περιπτώσεις συντρέχουσας ευθύνης.  Άρθρο 12. 

 Προθεσμία ανάκτησης κόστους.  Άρθρο 13. 

 Αίτηση για ανάληψη δράσης.  Άρθρο 14. 

 Χρηματοοικονομική ασφάλεια.  Άρθρο 15. 

 Συνεργασία μεταξύ των κρατών μελών.  Άρθρο 16. 

 Πρόσβαση στη δικαιοσύνη.  Άρθρο 17. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 18. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 19. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 20. 

 Αδικήματα από εταιρεία.  Άρθρο 21. 

 Εξουσίες αρμόδιας αρχής να διατάσσει ή να απαγορεύει τη λήψη μέτρων.  
Άρθρο 22. 

 Εξουσία Υπουργού.  Άρθρο 23. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 24. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 25. 

 Χρονικά όρια εφαρμογής.  Άρθρο 26. 

 Υποβολή έκθεσης στην Επιτροπή.  Άρθρο 27. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 27 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 27 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Περιβαλλοντικής Ευθύνης όσον 
αφορά την Πρόληψη και την Αποκατάσταση Περιβαλλοντικής Ζημιάς Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 59 θέμα που είναι «Ο περί των Ουσιών που 
Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο 
που τιτλοφορείται «Ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του 

Όζοντος (Τροπoποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 6 ∆εκεμβρίου 2007. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος), του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών), του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Ψυκτικών και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Ο Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου και το Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος, έτσι ώστε να επέλθουν σ’ αυτήν οι ακόλουθες διαφοροποιήσεις: 

1. Να εισαχθεί εξουσιοδοτική πρόνοια για την έκδοση από τον Υπουργό 
Συγκοινωνιών και Έργων κανονισμών όσον αφορά τον καθορισμό των 
απαιτήσεων, προσόντων και κανόνων σε σχέση με το προσωπικό 
επιχειρήσεων οι οποίες παράγουν, ανακυκλώνουν ή χρησιμοποιούν 
ελεγχόμενες ουσίες για βιομηχανικούς ή εμπορικούς σκοπούς. 
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2. Να παρασχεθεί η δυνατότητα στον αρμόδιο υπουργό, που είναι ο Υπουργός 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με τη σύμφωνη γνώμη και του 
Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων, να ορίζει λειτουργό του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών ως επιθεωρητή για σκοπούς επιθεώρησης, 
ελέγχου και εφαρμογής των πιο πάνω Κανονισμών ή/και διαταγμάτων που 
εκδίδονται δυνάμει των εν λόγω Κανονισμών. 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα της εκτελεστικής εξουσίας που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο αναφέρονται τα ακόλουθα:  

1. Η Κύπρος με το Νόμο 158(Ι) του 2004 περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος εναρμονίστηκε με το δεσμευτικό περιβαλλοντικό 
κεκτημένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ειδικότερα με τον Κανονισμό της 
2037/200/ΕΚ για τις ουσίες που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος.  

 Κατά την εφαρμογή του πιο πάνω νόμου διαπιστώθηκε μη ικανοποιητική 
νομοθετική ρύθμιση και κατ’ επέκταση κακή εφαρμογή ορισμένων διατάξεων 
του πιο πάνω Κανονισμού σε σχέση ειδικότερα με τα ακόλουθα:   

 α.   Την έλλειψη νομοθετικού πλαισίου μέσα από το οποίο να θεσμοθετείται η 
απαιτούμενη τεχνική κατάρτιση των τεχνικών που ασχολούνται με τις 
ελεγχόμενες ουσίες που βρίσκονται στις συσκευές ψύξης και πυρόσβεσης.  

 β.  Τη μη ύπαρξη νομοθετικού πλαισίου με βάση το οποίο να αδειοδοτούνται 
οι επαγγελματίες τεχνικοί ψύξης και πυρόσβεσης. 

 γ.  Την αποθήκευση του εξοπλισμού μέχρι την εξαγωγή για καταστροφή. 

 δ.  Τη μη αναφορά των χρησιμοποιημένων ελεγχόμενων ουσιών προς  

καταστροφή. 

2. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σε πρώτο στάδιο, απέστειλε σχετική Αιτιολογημένη 
Γνώμη,  στην οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία ανταποκρίθηκε ενημερώνοντας 
σχετικά την Επιτροπή για την πρόθεση της να προχωρήσει στη νομοθετική 
ρύθμιση των πιο πάνω.  Λόγω της πολυπλοκότητας του θέματος και της εξ 
αντικειμένου εμπλοκής και άλλων υπηρεσιών, αφού σημαντικό συστατικό 
στοιχείο της επίλυσης του προβλήματος αφορά ουσιαστικά την άδεια 
εξασκήσεως επαγγέλματος, η όλη διαδικασία καθυστέρησε με επακόλουθο η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή να αποφασίσει τον περασμένο Ιούνιο τη λήψη νομικών 
μέτρων. 

 Με στόχο ακριβώς την πλήρη εφαρμογή του Κανονισμού της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και για να ανασταλεί η νομική διαδικασία που ήδη άρχισε, ετοιμάστηκε 
το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αλλά και δύο σχετικοί κανονισμοί που 
εξετάζονται παράλληλα με αυτό. 

3. ∆εν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κεκτημένο ή 
ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση, για το λόγο ότι πρόκειται περί 
Κανονισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ο οποίος έχει άμεση εφαρμογή.   

4. Όσον αφορά τις εκτιμήσεις για τη δυνατότητα της Κύπρου να υλοποιήσει τις 
πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας σε σχέση και με την ύπαρξη 
αναγκαίας υποδομής, προσωπικού, μηχανισμών εφαρμογής και ελέγχου της 
προτεινόμενης νομοθεσίας, επισημαίνεται ότι θα υπάρξουν δυσκολίες. 

5. Με την εφαρμογή συστήματος ανάκτησης και καταστροφής των ουσιών που 
καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος προβλέπεται αύξηση των τιμών των 
ψυκτικών αερίων.  Η αύξηση αυτή πηγάζει τόσο από το κόστος καταστροφής 
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των αερίων αυτών όσο και από τη μη ύπαρξη στην Κύπρο εγκαταστάσεων 
καταστροφής τους, με αποτέλεσμα να είναι αναγκαία η μεταφορά τους στο 
εξωτερικό.  Η αύξηση στο κόστος των αερίων αυτών αναμένεται να είναι της 
τάξης του είκοσι πέντε τοις εκατό.  Παρ’ όλο που το ποσοστό αυτό είναι 
φαινομενικά μεγάλο, σημειώνεται ότι η χωρητικότητα ενός οικιακού 
κλιματιστικού κυμαίνεται γύρω στο 1 κιλό ψυκτικού αερίου, με σημερινό κόστος 
£4 περίπου. Το κόστος του αερίου αναμένεται να αυξηθεί στις £5, ποσό που δε 
θεωρείται απαγορευτικό, δεδομένης της συχνότητας που τα κλιματιστικά 
απαιτούν αναγόμωση. 

6. Η εφαρμογή της νομοθεσίας θα επιφέρει σημαντικότατα οφέλη όσον αφορά: 

α.   την προστασία του περιβάλλοντος, αφού θα μειωθεί η ανεξέλεγκτη 
διαρροή αερίων που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος στην 
ατμόσφαιρα, και  

β.   τη βελτίωση του επιπέδου υπηρεσιών που θα παρέχουν οι καταρτισμένοι 
πλέον τεχνικοί ψύξης, η οποία θα οδηγήσει στην καλύτερη εξυπηρέτηση 
του καταναλωτικού κοινού από επαγγελματίες.  

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου λόγω του ότι δεν υπάρχει δυνατότητα για διαφοροποίηση ή 
παρέκκλιση από το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, αφού άκουσαν όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν τους και επειδή δεν κατέστη δυνατό να τοποθετηθούν πάνω στο 
υπό συζήτηση νομοσχέδιο στο στάδιο αυτό, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην 
ολομέλεια του σώματος κατά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί για το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου εδαφίου (2Α) στο άρθρο 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

  Προσθήκη νέου άρθρου 10Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στα θέματα με αριθμούς 60 και 61, τα οποία έχουν κοινή έκθεση 
και τιτλοφορούνται  «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 
(Υποχρεώσεις αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες και Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 
2007» και «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 
(Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του 
Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες και Εξοπλισμό) 

Κανονισμοί του 2007» και «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 
του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 ∆εκεμβρίου 2007.  Κατά 
τη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος), του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών), του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Ψυκτικών και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ.  Ο Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου και το Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει 
του άρθρου 10 του περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 
Νόμου, είναι ο καθορισμός των μέτρων για έλεγχο των διαρροών των ελεγχόμενων 
ουσιών από εξοπλισμό και του συστήματος για την προώθηση και ανάκτηση των 
ελεγχόμενων ουσιών. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει 
του άρθρου 10Α του περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 
Νόμου, είναι ο καθορισμός της διαδικασίας και η θεσμοθέτηση του νομικού πλαισίου 
με το οποίο θα αδειοδοτούνται οι τεχνικοί που χειρίζονται ελεγχόμενες ουσίες. 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα της εκτελεστικής εξουσίας, που συνοδεύει τους 
υπό εξέταση κανονισμούς, αναφέρονται τα ακόλουθα: 
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1. Οι πιο πάνω τροποποιητικοί κανονισμοί στοχεύουν στην εναρμόνιση με τα  
άρθρα 16 και 17 του  Κανονισμού 2037/2000/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για τις ουσίες που καταστρέφουν τη στιβάδα 
του όζοντος και ειδικότερα σε σχέση με τα προσόντα του προσωπικού που 
χρησιμοποιεί ελεγχόμενες ουσίες και την υιοθέτηση συστήματος ανάκτησης και  
ποιοτικής αποκατάστασης ή καταστροφής τους.   

2. ∆εν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κεκτημένο ή 
ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση, ενώ έχει ήδη κινηθεί νομική 
διαδικασία εναντίον της Κύπρου για μη έγκαιρη υιοθέτηση των εν λόγω 
απαιτήσεων. 

3. Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή του περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος Νόμου και των περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες και 
Εξοπλισμό) Κανονισμών είναι ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  Όσον αφορά τους περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) Κανονισμούς, αρμόδια 
αρχή είναι ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων. 

4. Με την εφαρμογή συστήματος ανάκτησης και καταστροφής των ουσιών που 
καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος προβλέπεται μικρή αύξηση στις τιμές 
των ψυκτικών αερίων, η οποία όμως δε θεωρείται απαγορευτική λόγω της  
περιορισμένης χωρητικότητας ψυκτικού αερίου των οικιακών κλιματιστικών και 
της συχνότητας που αυτά απαιτούν αναγόμωση. 

5. Η εφαρμογή της νομοθεσίας θα επιφέρει σημαντικότατα οφέλη τόσο στην 
προστασία του περιβάλλοντος, λόγω μείωσης της ανεξέλεγκτης διαρροής 
αερίων που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος, όσο και στη βελτίωση του 
επιπέδου των υπηρεσιών που θα παρέχουν οι καταρτισμένοι πλέον τεχνικοί 
ψύξης προς το καταναλωτικό κοινό. 

6. Τα προσχέδια των κανονισμών κοινοποιήθηκαν στο Σύνδεσμο Ψυκτικών και 
στον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι οποίοι εξέφρασαν τις 
απόψεις τους. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω κανονισμών, ο εκπρόσωπος της 
Υπηρεσίας Περιβάλλοντος ανέφερε ότι η προσπάθεια για υιοθέτηση του κεκτημένου 
έγινε με γνώμονα την ανάγκη για ομαλή του ένταξη στο εθνικό δίκαιο, επιτυγχάνοντας 
ταυτόχρονα την ελαχιστοποίηση των αντιδράσεων των επηρεαζόμενων ομάδων.  
Όπως ο ίδιος ανέφερε, οι δύο υπό εξέταση κανονισμοί αποτελούν ακριβώς απόρροια 
εκτενών διαβουλεύσεων με τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών εξήγησε ότι 
θεσπίστηκε ένα σύστημα αξιολόγησης σύμφωνα με το οποίο οι ενδιαφερόμενοι 
τεχνικοί θα εξασφαλίζουν πιστοποιητικό ικανότητας κατόπιν επιτυχίας τους σε 
εξετάσεις που αντιστοιχούν σε μια ή περισσότερες κατηγορίες σχετικών εργασιών.  
Αναλυτικότερα, οι επιτυχόντες στην εξέταση θα αδειοδοτούνται με πιστοποιητικό 
ικανότητας, για να ασκούν τις αντίστοιχες με την εξέταση που πέτυχαν εργασίες.  
Σημείωσε επίσης ότι η διαδικασία αυτή θα ακολουθείται, μέχρις ότου η Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού να είναι σε θέση να πιστοποιεί τους εν λόγω 
τεχνικούς, κάτι για το οποίο στο παρόν στάδιο δεν έχει τη δυνατότητα.   

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
επισήμανε ότι δεν τέθηκε ολόκληρο το νομοθετικό πακέτο για μελέτη ενώπιόν του 
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παρά μόνο οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος (Εκτέλεση 
Σχετικής Εργασίας) Kανονισμοί, για τους οποίους εξέφρασε τις ακόλουθες εισηγήσεις: 

1.  Τα αδικήματα που προκύπτουν από τυχόν παράβαση του κανονισμού θα 
πρέπει να αποτελούν πειθαρχικά αντί ποινικά αδικήματα. 

2.   Αναφορικά με την υποχρέωση του εργοδότη να διασφαλίζει ότι οι 
εργοδοτούμενοί του κατέχουν το απαιτούμενο πιστοποιητικό ικανότητας, 
εξέφρασε την άποψη ότι θα πρέπει να αποτελεί επιλογή του ίδιου του εργοδότη  
αν θα αξιοποιεί προσοντούχο ή μη προσωπικό. 

Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ψυκτικών δήλωσε ότι, αν και υπάρχουν 
κάποιες επιφυλάξεις από το σύνδεσμό του, συγκατατίθεται στην εφαρμογή των εν 
λόγω κανονισμών, που είναι απόρροια των υποχρεώσεων της Κύπρου έναντι της ΕΕ, 
δεδομένου και του γεγονότος ότι τα ψυκτικά αέρια που αφορούν οι κανονισμοί ήδη 
βρίσκονται σε απόσυρση από την αγορά. Ο εκπρόσωπος του εν λόγω συνδέσμου 
συμφώνησε με την εφαρμογή των κανονισμών, υπό την προϋπόθεση ότι οι ποινές 
που θα θεσπιστούν θα είναι αυστηρές για τους παρανομούντες.  Αναφερόμενος στην 
υποχρέωση του εργοδότη να διασφαλίζει ότι οι εργοδοτούμενοί του κατέχουν το 
απαιτούμενο πιστοποιητικό ικανότητας, επισήμανε ότι ορθά αποδίδεται αυτή η 
υποχρέωση στον εργοδότη, αφού μόνο αδειοδοτημένο προσωπικό δικαιούται να 
υπογράφει τα έντυπα που απαιτούνται από τις αρμόδιες υπηρεσίες. 

Ο εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ εξέφρασε την άποψη ότι η 
ευθύνη της αδειοδότησης πρέπει να βαρύνει τον τεχνικό που αναλαμβάνει την 
εργασία και όχι το πρόσωπο το οποίο αναθέτει την εργασία.  

Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, επειδή δεν κατέστη 
δυνατό να τοποθετηθούν επί των υπό αναφορά κανονισμών στο στάδιο αυτό, αφού 
άκουσαν όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση που θα διεξαχθεί για τους υπό αναφορά κανονισμούς στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 60 
κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των υπ’ αριθμόν 61 
κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 62 θέμα είναι «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση  
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Χώροι 

Υγειονομικής Ταφής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη 
συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία Περιβάλλοντος) και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο Εσωτερικών, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό εξέταση κανονισμών, που εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 5 
του περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Χώροι 
Υγειονομικής Ταφής), έτσι ώστε να επέλθει η ορθή ενσωμάτωση της Οδηγίας 
1999/31/ΕΚ του Συμβουλίου της 26ης Απριλίου 1999 περί υγειονομικής ταφής των 
αποβλήτων. 

 Ειδικότερα, ορισμένες πρόνοιες της πιο πάνω Οδηγίας, που αναφέρεται στην 
προστασία του περιβάλλοντος για τη μείωση των αρνητικών περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων, δεν έχουν μεταφερθεί πλήρως στους ισχύοντες κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η Μόνιμη Αντιπροσωπία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση απέστειλε προειδοποιητική επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στο 
Υπουργείο Εξωτερικών, με την οποία εφιστά την προσοχή της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για ενσωμάτωση στην εθνική νομοθεσία της πιο πάνω Οδηγίας περί 
υγειονομικής ταφής των αποβλήτων.  Αντίγραφο της εν λόγω προειδοποιητικής 
επιστολής κατατέθηκε από το αρμόδιο υπουργείο στην επιτροπή για ενημέρωση. 

 Αναφορικά με την υποχρέωση για συμμόρφωση με τις πρόνοιες της εν λόγω 
Οδηγίας, πέραν των λεκτικών διορθώσεων που πρέπει να επέλθουν στους 
υφιστάμενους κανονισμούς, προστίθεται και η ακόλουθη νέα πρόνοια: «Οι μελλοντικές 
διαδικασίες αποδοχής αποβλήτων που περιγράφονται στους παρόντες Κανονισμούς 
θα βασίζονται, στο μέτρο του δυνατού, σε τυποποιημένες μεθόδους ανάλυσης 
αποβλήτων και σε οριακές τιμές των χαρακτηριστικών των αποδεκτών αποβλήτων». 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω κανονισμών από την επιτροπή, ο 
εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος ήγειρε ένα γενικότερο θέμα, που άπτεται 
του βαθμού υλοποίησης των νομοθεσιών μας που έχουν ήδη εναρμονιστεί με το 
κοινοτικό κεκτημένο.  Πιο συγκεκριμένα, όπως επισήμανε ο ίδιος, αρκετές από τις 
αρμόδιες υπηρεσίες που καλούνται να εφαρμόσουν τις νομοθεσίες αυτές δεν είναι σε 
θέση να ανταποκριθούν λόγω έλλειψης των αναγκαίων μέσων, πόρων, υποδομής, 
στελέχωσης κ.λπ. 

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, επειδή δεν κατέστη 
δυνατό να διαμορφώσουν άποψη σε σχέση με τους υπό συζήτηση κανονισμούς μέχρι 
το στάδιο αυτό και αφού άκουσαν όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να 
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τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος κατά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί για 
τους υπό αναφορά κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 63 θέμα είναι «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 
στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης 

Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

Ανδρέας Μουσκάλλης   Ρούλα Μαυρονικόλα 

Στέλλα Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 
μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 3 και 17 Οκτωβρίου και στις 5 ∆εκεμβρίου 2007.  Στο στάδιο της μελέτης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής  εκπρόσωποι του 
Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Εθνικός Μηχανισμός για τα 
∆ικαιώματα της Γυναίκας), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, ∆ΕΟΚ, 
καθώς και της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην 
Επαγγελματική Εκπαίδευση. Η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
νόμου περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και στην 
Επαγγελματική Εκπαίδευση, ώστε να συνάδει πλήρως με τις διατάξεις της Οδηγίας 
2002/73/ΕΚ για την τροποποίηση της Οδηγίας 76/207/ΕΟΚ περί της εφαρμογής της 
αρχής της ίσης μεταχειρίσεως ανδρών και γυναικών όσον αφορά την πρόσβαση στην 
απασχόληση, στην επαγγελματική εκπαίδευση και προώθηση και τις συνθήκες 
εργασίας.   

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις στο νομοσχέδιο αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Τη συμπερίληψη διάταξης, ώστε η λιγότερο ευνοϊκή μεταχείριση γυναίκας λόγω 
εγκυμοσύνης ή μητρότητας να συνιστά διάκριση, κατά την έννοια του βασικού 
νόμου. 
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2. Την παραχώρηση αρμοδιότητας στην Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην 
Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση για παροχή ανεξάρτητης 
συνδρομής προς τα θύματα διακρίσεων, όταν αυτά καταγγέλλουν μεταχείριση 
που συνιστά διάκριση.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το νομοσχέδιο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε στο Υπουργείο 
Εξωτερικών προειδοποιητική επιστολή, με ημερομηνία 21η Μαρτίου 2007, 
επισημαίνοντας την ανάγκη ορθής μεταφοράς των διατάξεων της πιο πάνω Οδηγίας 
στην εθνική μας νομοθεσία.  Η σχετική προειδοποιητική επιστολή κατατέθηκε ενώπιον 
της επιτροπής για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, τα εμπλεκόμενα μέρη και 
ειδικότερα οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων, των εργοδοτικών 
οργανώσεων και ο εκπρόσωπος της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην 
Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση συμφώνησαν με την 
προαναφερθείσα πρώτη υπό εξέταση τροποποίηση, ενώ εξέφρασαν τις επιφυλάξεις 
τους όσον αφορά τη δεύτερη προτεινόμενη τροποποίηση.  Eιδικότερα, οι επιφυλάξεις 
τους εστιάζονται στην έννοια του όρου “ανεξάρτητη συνδρομή” ως προς το τι αυτή θα 
περιλαμβάνει, καθώς και στο κατά πόσο η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην 
Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση θα είναι σε θέση να ανταποκριθεί 
στα νέα καθήκοντα που της ανατίθενται με βάση τον προτεινόμενο νόμο. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε με προσοχή τις παρατηρήσεις και τις επιφυλάξεις 
που διατύπωσαν τα πιο πάνω εμπλεκόμενα μέρη, έκρινε σκόπιμο ότι πρέπει να 
διασαφηνιστεί η έννοια του όρου “ανεξάρτητη συνδρομή” ως προς το τι θα 
περιλαμβάνει, καθώς και με ποια διαδικασία αυτή θα παρέχεται στα θύματα 
διακρίσεων.  Επιπρόσθετα  και με βάση τις πιο πάνω παρατηρήσεις των 
εμπλεκόμενων μερών, την επιτροπή προβλημάτισε και το κατά πόσο η Επιτροπή 
Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση θα 
μπορέσει να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις που εξυπακούονται από το νέο αυτό ρόλο 
που της ανατίθεται για την παροχή ανεξάρτητης συνδρομής. 

 Ο εκπρόσωπος της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και 
στην Επαγγελματική Εκπαίδευση δήλωσε ότι η εν λόγω επιτροπή με τα σημερινά 
δεδομένα υπολειτουργεί και δεν είναι σε θέση να αναλάβει αυτό το νέο ρόλο, 
δεδομένης της ανάγκης για οικονομική ενίσχυση, καθώς και για ενίσχυση της 
υποδομής και στελέχωσής της. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας στη συνέχεια ανέφερε ότι δεν υπάρχει 
νομολογία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την έννοια του όρου “ανεξάρτητη συνδρομή” 
και πρόσθεσε ότι, έπειτα από μελέτη που διενεργήθηκε για τον τρόπο που 
εφαρμόζεται σε άλλα κράτη μέλη, διαφάνηκε ότι περιλαμβάνει κυρίως παροχή 
νομικών συμβουλών, εκπροσώπηση ενώπιον των αρμόδιων αρχών και γενικότερα 
ένα πλαίσιο στήριξης των θυμάτων.  Όπως επισήμανε επίσης η ίδια εκπρόσωπος, το 
θέμα της επιλογής του αρμόδιου οργάνου για την ανάθεση του πιο πάνω ρόλου 
εναπόκειται στα κράτη μέλη να το ρυθμίσουν όπως αυτά θέλουν, διότι η Οδηγία το 
θέτει γενικά χωρίς να το εξειδικεύει.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με την ίδια, οι 
αρμοδιότητες της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην 
Επαγγελματική Εκπαίδευση αναφέρονται σε όλες τις διακρίσεις και ως εκ τούτου ίσως 
αυτή να είναι ο κατάλληλος φορέας που θα πρέπει να αναλάβει τον εν λόγω ρόλο. 

 Η επιτροπή, για να μπορέσει να συνεχίσει και να ολοκληρώσει τη μελέτη του 
νομοσχεδίου, ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία να της καταθέσουν πρόσθετα στοιχεία σε σχέση με τα ακόλουθα: 
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 Συγκριτικά στοιχεία αναφορικά με το τι εφαρμόζεται σε άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες και συγκεκριμένα ποιες αρχές ισότητας έχουν συσταθεί στις οποίες 
απευθύνονται τα θύματα διακρίσεων. 

 Τη συγκεκριμενοποίηση για το τι ακριβώς θα περιλαμβάνει η “ανεξάρτητη 
συνδρομή” και πώς αυτή θα παρέχεται. 

 Τον προγραμματισμό/σχεδιασμό που έχει γίνει από το αρμόδιο υπουργείο, 
ώστε η Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην 
Επαγγελματική Εκπαίδευση να μπορέσει να ανταποκριθεί στα νέα καθήκοντα 
που καλείται να αναλάβει. 

Επιπρόσθετα, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να αποστείλει σχετική επιστολή στην 
Επίτροπο ∆ιοικήσεως, ώστε να ενημερωθεί και για τις δικές της θέσεις όσον αφορά το 
εν λόγω νομοσχέδιο. 

 Παράλληλα με τα πιο πάνω, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να εξετάσει και 
συναφές αυτεπάγγελτο θέμα που εκκρεμεί ενώπιόν της με τίτλο «Ο λόγος ύπαρξης 
της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική 
Εκπαίδευση».  Στη σχετική συνεδρία που πραγματοποιήθηκε κλήθηκε και 
παρευρέθηκε, μεταξύ άλλων εμπλεκόμενων μερών, και ο Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο οποίος κατέθεσε τις θέσεις του υπουργείου του για το εν 
λόγω θέμα. 

 Στα πλαίσια της συνέχισης της εξέτασης του νομοσχεδίου, το αρμόδιο 
υπουργείο και η Νομική Υπηρεσία, ανταποκρινόμενοι στο αίτημα της επιτροπής για 
κατάθεση συγκεκριμένων στοιχείων, αφού επισήμαναν ότι δεν υπάρχει ομοιόμορφη 
κατάσταση στις άλλες χώρες, παρέθεσαν ορισμένα “μοντέλα” αρχών ισότητας άλλων 
χωρών στις οποίες εφαρμόζεται παρόμοιο σύστημα με αυτό της Κύπρου, όπως για 
παράδειγμα η Ιρλανδία, ή διαφορετικό, όπως η Ελλάδα, όπου το συγκεκριμένο αυτό 
ρόλο τον κατέχει ο Επίτροπος ∆ιοικήσεως.  Όπως ανέφερε η εκπρόσωπος του 
Τμήματος Εργασίας, επαφίεται στην κάθε χώρα να καθορίσει το βαθμό στήριξης που 
θέλει να παράσχει στα θύματα διακρίσεων.  Αρκεί δηλαδή να πληρούται η ελάχιστη 
απαίτηση της ύπαρξης ενός αρμόδιου οργάνου στο οποίο να μπορούν τα θύματα να 
καταφεύγουν για συμβουλή, πληροφόρηση, στήριξη κατά την εκπροσώπησή τους 
ενώπιον των αρμόδιων αρχών κ.λπ.  

 Ειδικότερα, σε σχέση με την ενδυνάμωση της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων 
στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση, η εκπρόσωπος του 
Τμήματος Εργασίας δήλωσε ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
έχει ήδη αυξήσει τον προϋπολογισμό της σε £40.000 και προωθείται επίσης η 
μίσθωση υπηρεσιών επιστημονικού συνεργάτη.  Αναφορικά με τη 
συγκεκριμενοποίηση του είδους και του τρόπου της παροχής της ανεξάρτητης 
συνδρομής, το πιο πάνω αρμόδιο υπουργείο, με σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 
1ης Νοεμβρίου 2007, εισηγήθηκε τη ρύθμιση του θέματος μέσω της θέσπισης 
εσωτερικών κανονισμών από την εν λόγω επιτροπή. 

 Η επιτροπή διαφώνησε με την πιο πάνω εισήγηση του αρμόδιου υπουργείου 
προτείνοντας ως ορθότερη λύση τη θέσπιση κανονισμών που θα κατατίθενται στη 
Βουλή για έγκριση, κάτι που οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου επιφυλάχθηκαν 
να μελετήσουν και να επανέλθουν σε μεταγενέστερο στάδιο.  

 Συναφώς, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με νεότερη 
επιστολή του, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2007, συμφώνησε με την εισήγηση της 
επιτροπής για τη θέσπιση κανονισμών με βάση το άρθρο 34 του υφιστάμενου νόμου 
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περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση και στην 
Επαγγελματική Εκπαίδευση.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να διαμορφώσει 
κατάλληλα το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί σε αυτό πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία θα προβλέπεται ότι η φύση, το είδος, το περιεχόμενο και η 
διαδικασία παροχής της ανεξάρτητης συνδρομής θα καθορίζονται στα πλαίσια 
έκδοσης σχετικών κανονισμών που θα κατατίθενται στη Βουλή για έγκριση. 

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, η επιτροπή κρίνει απαραίτητο να διαβιβάσει 
προς την εκτελεστική εξουσία τις θέσεις της όσον αφορά την ανάγκη για περαιτέρω 
στήριξη και ενδυνάμωση της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και 
στην Επαγγελματική Εκπαίδευση, τόσο από  πλευράς στελέχωσης και υποδομής 
όσον και από οικονομικής πλευράς, παρέχοντάς της όλους τους αναγκαίους πόρους 
και μέσα, ώστε αυτή να μπορέσει να ανταποκριθεί με επιτυχία στα νέα καθήκοντα που 
της ανατίθενται με το εν λόγω νομοσχέδιο. 

 Επιπλέον, η επιτροπή δηλώνει ότι θα παρακολουθεί την πορεία εφαρμογής του 
νομοσχεδίου, αναμένοντας σχετική ενημέρωση για το όλο θέμα από το αρμόδιο 
υπουργείο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή δηλώνει ότι συμφωνεί με τις τροποποιήσεις 
που προτείνονται με το νομοσχέδιο και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.     
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 Το υπ’ αριθμόν 64 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 
∆εκεμβρίου 2007.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λάρνακας (ΣΑΛ), του ΠΑΣΥΞΕ, του ΣΤΕΚ, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 
του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί 
Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανονισμών, ώστε να αυξηθούν τα τέλη που επιβάλλονται 
με βάση τους υπό τροποποίηση κανονισμούς, για να καταστεί δυνατή η υλοποίηση 
του χρηματοδοτικού προγράμματος της δεύτερης φάσης του αποχετευτικού 
συστήματος Λάρνακας, το οποίο θα ολοκληρωθεί το 2025. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών και του ΣΑΛ, οι προτεινόμενες με τους 
υπό συζήτηση κανονισμούς αυξήσεις των ισχυόντων τελών κρίθηκαν αναγκαίες, για 
να καταστεί δυνατή η υλοποίηση του χρηματοδοτικού προγράμματος της δεύτερης 
φάσης του αποχετευτικού συστήματος Λάρνακας.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το 
υπό αναφορά χρηματοδοτικό πρόγραμμα ετοιμάστηκε από το ΣΑΛ σε συνεργασία με 
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, η οποία είναι ο βασικός χρηματοδότης του εν 
λόγω συμβουλίου και η οποία έθεσε ως προϋπόθεση για τη δανειοδότησή του την 
εφαρμογή του εν λόγω προγράμματος από το συμβούλιο για την υλοποίηση της πιο 
πάνω φάσης.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για να καταστεί δυνατή η υλοποίηση 
του χρηματοδοτικού προγράμματος της δεύτερης φάσης του αποχετευτικού 
συστήματος Λάρνακας, τα τέλη τα οποία απαιτείται να επιβληθούν σταδιακά μέχρι το 
2025 θα πρέπει να είναι μεγαλύτερα από τα ισχύοντα στους βασικούς κανονισμούς, 
γι’ αυτό και το ΣΑΛ, σε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών, ετοίμασε και 
κατέθεσε στη Βουλή τους υπό συζήτηση κανονισμούς. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, το 
υπό αναφορά συμβούλιο δε δύναται να επιβάλει αύξηση των τελών πέραν του ύψους 
που προβλέπεται από το χρηματοδοτικό πρόγραμμα του αποχετευτικού συστήματος 
Λάρνακας.   

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, η επιτροπή ζήτησε 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τα προτεινόμενα τέλη.  Στη βάση της 
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ενημέρωσης που έτυχε, η επιτροπή διαφώνησε τόσο με το γεγονός ότι οι 
προτεινόμενες αυξήσεις που θα επιβάλλονται σταδιακά με τους υπό αναφορά 
κανονισμούς περιλαμβάνονται στο υπό αναφορά χρηματοδοτικό πρόγραμμα αντί στο 
κείμενο των εν λόγω κανονισμών όσο και με το γεγονός ότι η Βουλή καλείται να 
εγκρίνει τέλη μέχρι το έτος 2025. 

 Υπό το φως των πιο πάνω διαφωνιών της, η επιτροπή, υιοθετώντας τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, κάλεσε το Υπουργείο 
Εσωτερικών όπως, σε συνεργασία με το ΣΑΛ, καταθέσει αναθεωρημένο κείμενο των 
υπό συζήτηση κανονισμών στο οποίο να περιλαμβάνεται κλιμακωτή αύξηση των 
ισχυόντων τελών μόνο για τα επόμενα πέντε χρόνια.  

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, ενεργώντας στη βάση όλων όσα ζητήθηκαν από 
την επιτροπή, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών, με 
τους οποίους προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζονται τα ανώτατα ετήσια τέλη τα οποία δύναται το ΣΑΛ να επιβάλει σε 
κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακινήτου ή υποστατικού το οποίο βρίσκεται μέσα στην 
περιοχή η οποία θα εξυπηρετηθεί ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστημα 
αποχέτευσης λυμάτων του εν λόγω συμβουλίου, το οποίο θα κατασκευαστεί 
κατά τη διάρκεια της πρώτης φάσης του συστήματος αποχέτευσης λυμάτων 
Λάρνακας, ως ακολούθως: 

α.  Για ξενοδοχεία, αδειούχα οργανωμένα διαμερίσματα, βιομηχανικές 
ζώνες, διυλιστήρια, αεροδρόμιο από 1,2 σεντ για κάθε λίρα επί της 
εκτιμημένης αξίας του ακινήτου, που ισχύει σήμερα, σε 1,38 σεντ 
κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 1,20 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 1,25 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 1,31 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 1,38 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

β. Για κατοικίες ή και άλλα ακίνητα ή υποστατικά από 0,36 σεντ για κάθε 
λίρα επί της εκτιμημένης αξίας του ακινήτου, που ισχύει σήμερα, σε 0,60 
σεντ κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 0,40 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 0,45 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 0,52 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 0,60 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

2. Καθορίζονται τα ανώτατα ετήσια τέλη τα οποία δύναται το ΣΑΛ να επιβάλει σε 
κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακινήτου ή υποστατικού το οποίο βρίσκεται μέσα στην 
περιοχή η οποία θα εξυπηρετηθεί ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστημα 
αποχέτευσης λυμάτων του εν λόγω συμβουλίου, το οποίο θα κατασκευαστεί 
κατά τη διάρκεια της δεύτερης φάσης του συστήματος αποχέτευσης λυμάτων 
Λάρνακας, ως ακολούθως: 

α.  Για ξενοδοχεία, αδειούχα οργανωμένα διαμερίσματα, βιομηχανικές 
ζώνες, διυλιστήρια, αεροδρόμιο σε 1,38 σεντ για κάθε λίρα επί της 
εκτιμημένης αξίας του ακινήτου κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 
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 μέχρι 1,20 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009,  

 μέχρι 1,25 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 1,31 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 1,38 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  

β. Για κατοικίες ή και άλλα ακίνητα ή υποστατικά σε 0,60 σεντ για κάθε λίρα 
επί  της εκτιμημένης αξίας του ακινήτου κλιμακωτά από την 1η 
Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 0,40 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 0,45 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 0,52 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 0,60 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

3. Καθορίζονται τα ανώτατα ετήσια τέλη τα οποία δύναται το ΣΑΛ να επιβάλει σε 
κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακινήτου ή υποστατικού το οποίο βρίσκεται μέσα στην 
περιοχή του εν λόγω συμβουλίου η οποία θα εξυπηρετηθεί ή μπορεί να 
εξυπηρετηθεί από το σύστημα αποχέτευσης ομβρίων υδάτων του συμβουλίου 
από 0,05 σεντ για κάθε λίρα επί της εκτιμημένης αξίας του ακινήτου σε 0,15 
κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 0,10 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 0,12 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 0,13 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 0,15 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

4. Αυξάνεται το ανώτατο όριο τέλους που επιβάλλεται από το ΣΑΛ με βάση την 
κατανάλωση νερού:  

α. από 25 σεντ, που επιβάλλεται σήμερα για κάθε κυβικό μέτρο νερού που 
καταναλώνει ο ιδιοκτήτης ή ο κάτοχος υποστατικού από το Συμβούλιο 
Υδατοπρομήθειας Λάρνακας και το οποίο εξυπηρετείται από το σύστημα 
αποχέτευσης λυμάτων του ΣΑΛ, σε 33 σεντ και 

β. από 25 σεντ, που επιβάλλεται στους ιδιοκτήτες ή κατόχους υποστατικών 
οι οποίοι προμηθεύονται νερό από άλλη πηγή εκτός του Συμβουλίου 
Υδατοπρομήθειας Λάρνακας και το οποίο καθορίζεται ανάλογα με τα 
κυβικά μέτρα λυμάτων ή βιομηχανικών απορριμματικών υγρών τα οποία 
εκκενώνονται στον υπόνομο οικοδομής, σε 33 σεντ 

κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 22 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 25 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 29 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 33 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΥΞΕ και του ΣΤΕΚ δήλωσαν στην επιτροπή ότι οι 
προτεινόμενες με τους υπό συζήτηση κανονισμούς αυξήσεις είναι μεγάλες και θα 
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έχουν ως αποτέλεσμα την περαιτέρω αύξηση των διάφορων προβλημάτων που ήδη 
αντιμετωπίζει σήμερα η ξενοδοχειακή βιομηχανία.  

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής τόνισαν στην επιτροπή την ανάγκη 
επίσπευσης από το αρμόδιο υπουργείο της διαδικασίας επανεκτίμησης των ακινήτων 
που βρίσκονται στις περιοχές των συμβουλίων αποχετεύσεων.  Επιπρόσθετα, ο 
εκπρόσωπος του  Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών επισήμανε την ανάγκη 
επιχορήγησης από την κυβέρνηση των διάφορων τελών που επιβάλλονται από τα 
συμβούλια αποχετεύσεων, για να μην επιβαρύνονται με όλα τα ποσά των 
προτεινόμενων αυξήσεων οι καταναλωτές. 

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών 
των υπό συζήτηση κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι παράκλησή μας óπως αυτό το θέμα αναβληθεί, γιατί υπάρχουν θέματα 
τα οποία πρέπει να εξεταστούν και το “κατεπείγον” ουσιαστικά αυτών των κανονισμών.  
Γι’  αυτό παρακαλούμε να αναβληθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ζητάτε αναβολή, κύριε Γεωργίου, έτσι; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τι;  Νομίζω ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, ζητάτε αναβολή για τη ∆ευτέρα ή μετέπειτα; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για τη ∆ευτέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 65 θέμα είναι «Οι περί Αποχετεύσεων Αθηαίνου Κανονισμοί 
του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Αποχετεύσεων Αθηαίνου Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 
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 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αθηαίνου. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 
του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η θεσμοθέτηση της 
διαδικασίας διαχείρισης και λειτουργίας των αποχετευτικών συστημάτων του δήμου 
Αθηαίνου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, οι προτεινόμενοι κανονισμοί ρυθμίζουν, 
μεταξύ άλλων, θέματα που αφορούν τη λειτουργία συστημάτων διάθεσης λυμάτων, 
την κατασκευή οχετών και υπονόμων οικοδομών και τις σχετικές για το σκοπό αυτό 
άδειες, την αποχέτευση βιομηχανικών απορριμμάτων, την επιβολή τελών στους 
ιδιοκτήτες ή κατόχους υποστατικών που βρίσκονται μέσα στην περιοχή 
αποχετεύσεων του δήμου Αθηαίνου, καθώς και τη λειτουργία του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Αθηαίνου. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες των εν λόγω κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στο στάδιο της μελέτης των υπό 
συζήτηση κανονισμών ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τα 
προτεινόμενα σ’ αυτούς τέλη από το αρμόδιο υπουργείο και, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα:  

1. Να μειώσει το προτεινόμενο ετήσιο τέλος που καταβάλλεται από κάθε ιδιοκτήτη 
ή κάτοχο υποστατικού ή χώρου που βρίσκεται μέσα σε περιοχή η οποία 
εξυπηρετείται ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστημα αποχετεύσεων 
λυμάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αθηαίνου, το οποίο κατασκευάζεται 
κατά τη διάρκεια τόσο της Α΄ φάσης του Συστήματος Αποχετεύσεων Λυμάτων 
Αθηαίνου όσο και της Β΄ φάσης αυτού, από πέντε (5) σεντ και τρία (3) σεντ, 
που προτείνεται αντίστοιχα για κάθε φάση, για κάθε λίρα της εκτιμημένης αξίας 
του ακινήτου που είναι καταχωρισμένη ή εγγεγραμμένη στα βιβλία του 
Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου Λάρνακας, σε τρία (3) σεντ και σε ένα 
(1) σεντ, αντίστοιχα. 

2. Να μειώσει το προτεινόμενο τέλος που επιβάλλεται για κάθε τόνο 
ανακυκλωμένου νερού που καταναλώνεται από δεκαπέντε (15) σεντ, που 
προτείνεται, σε δώδεκα (12) σεντ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο των υπό 
συζήτηση κανονισμών σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 66 θέμα είναι «Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007».  Η έκθεση  θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2007» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, αναπλ. πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Αντρέας Φακοντής    Σοφοκλής Φυττής 

 Μαρία Κυριακού    Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 
Οκτωβρίου, στις 8 και 29 Νοεμβρίου και στις 6 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και ”Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Σπόρων 
Νόμου, ώστε να εκσυγχρονιστούν οι πρόνοιές του που αφορούν τον τομέα των 
σπόρων προς σπορά. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

Τροποποιείται η διάταξη της βασικής νομοθεσίας με την οποία καθορίζεται η σύνθεση 
της Τεχνικής Επιτροπής Σπόρων και Πολλαπλασιαστικού Υλικού, ώστε να 
μειωθεί ο αριθμός των μελών της από επτά σε πέντε.  Επιπρόσθετα, 
καταργείται η πρόνοια με την οποία προβλέπεται η συμμετοχή στην εν λόγω 
επιτροπή εκπροσώπου του Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας. 

Εισάγεται πρόνοια στη βασική νομοθεσία με την οποία παρέχεται η δυνατότητα σε 
εξουσιοδοτημένο από τον Υπουργό πρόσωπο να προβαίνει σε δέσμευση ή σε 
κατάσχεση σπορομερίδων, καθώς και στην καταστροφή τους, στην παρουσία 
εξουσιοδοτημένου λειτουργού του Τμήματος Γεωργίας και του ιδιοκτήτη ή 
αντιπροσώπου του, στις περιπτώσεις όπου τα αποτελέσματα των ελέγχων των 
σπορομερίδων παρεκκλίνουν από οποιαδήποτε διάταξη της βασικής 
νομοθεσίας. 

Εισάγεται πρόνοια στη βασική νομοθεσία με την οποία παρέχεται η δυνατότητα 
επιβολής διοικητικών κυρώσεων και προστίμων από τον Υπουργό Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στις περιπτώσεις όπου πρόσωπο 
παραβαίνει ή παραλείπει να συμμορφωθεί με απαγορευτικές ή επιτακτικές 
διατάξεις του βασικού νόμου ή των δυνάμει αυτού εκδιδόμενων κανονισμών. 
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Εισάγεται πρόνοια στη βασική νομοθεσία με την οποία παραχωρείται εξουσία στον 
Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για έκδοση 
διαταγμάτων που αφορούν τεχνικά θέματα ή για τροποποίηση των 
παραρτημάτων των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει του βασικού νόμου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος: 

1. εκτιμάται ότι η Κύπρος θα είναι σε θέση να εφαρμόσει τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου. 

2. για τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ενημερώθηκαν οι αγροτικές 
οργανώσεις, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας και το Ινστιτούτο 
Γεωργικών Ερευνών. 

3. δεν αναμένεται οποιαδήποτε αρνητική οικονομική επίδραση σε πολίτες ή αρχές 
ή οργανώσεις ή ομάδες από την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας και 
ταυτόχρονα εκτιμάται ότι δε θα υπάρξουν οποιεσδήποτε επιπτώσεις από την 
εισαγωγή της. 

4. τόσο το άμεσο όσο και το μακροχρόνιο κόστος που θα επέλθει για την 
εφαρμογή της νομοθεσίας που προτείνεται δεν αναμένεται να είναι μεγαλύτερο 
από το υφιστάμενο κόστος για την εφαρμογή του περί Σπόρων Νόμου.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, αναλύοντας στην επιτροπή τις πρόνοιες του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, ανέφερε ότι η κατάργηση της πρόνοιας της βασικής νομοθεσίας που 
προβλέπει τη συμμετοχή εκπροσώπου του Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας 
στην Τεχνική Επιτροπή Σπόρων και Πολλαπλασιαστικού Υλικού κρίνεται 
επιβεβλημένη, γιατί αυτή αντίκειται στο κοινοτικό κεκτημένο, επειδή οι ιδιώτες δεν 
μπορούν να συμμετέχουν στην εν λόγω επιτροπή και παράλληλα να αποφασίζουν 
μέσω αυτής για τα συμφέροντά τους.  Αναφορικά με την προτεινόμενη εισαγωγή 
πρόνοιας η οποία παρέχει στον  Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος τη δυνατότητα έκδοσης διαταγμάτων για τεχνικά θέματα, καθώς και για 
τροποποίηση των παρατημάτων των κανονισμών που εκδίδονται με βάση τον περί 
Σπόρων Νόμο, δήλωσε ότι το υπουργείο του, αφού έλαβε υπόψη ότι παρόμοια 
πρόνοια διαγράφηκε από τη Βουλή στα πλαίσια της συζήτησης και ψήφισης του περί 
Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμου του 2007, 
εισηγείται τη διαμόρφωση της υπό αναφορά πρόνοιας με τρόπο που να 
διασαφηνισθεί ότι τα διατάγματα θα εκδίδονται μόνο για σκοπούς εναρμόνισης με 
κοινοτικές Οδηγίες και ότι θα αφορούν τεχνικά θέματα ή τροποποίηση παραρτημάτων 
των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, 
εξαιρουμένων αυτών που αφορούν την επιβολή τελών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επισήμανε ότι με την εξουσία που παρέχεται στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος για έκδοση διαταγμάτων με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
απλουστεύονται και γίνονται λιγότερο χρονοβόρες οι σχετικές διαδικασίες, αφού δε θα 
απαιτείται η ετοιμασία και η υποβολή για έγκριση σχετικών με αυτά κανονισμών στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων.     

 Ο εκπρόσωπος του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών συμφώνησε με τις 
πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή εξέφρασε 
επιφυλάξεις σε σχέση με την προτεινόμενη πρόνοιά του με την οποία παρέχεται 
δικαίωμα προσφυγής κατά της απόφασης του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
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και Περιβάλλοντος για επιβολή διοικητικού προστίμου στις περιπτώσεις παραβάσεων 
που προβλέπονται στη βασική νομοθεσία, σύμφωνα με το άρθρο 146 του 
συντάγματος, γιατί θέση της είναι ότι θα πρέπει να εισαχθεί πρόνοια με την οποία να 
παρέχεται δικαίωμα άσκησης ιεραρχικής προσφυγής και κατά της εν λόγω απόφασης 
του Υπουργού. 

 Επιπρόσθετα, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις τόσο σε σχέση με 
την προτεινόμενη πρόνοια του υπό αναφορά νομοσχεδίου, με την οποία παρέχεται 
εξουσία στον Υπουργό για έκδοση διαταγμάτων για την τροποποίηση των 
παραρτημάτων των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει της βασικής νομοθεσίας, όσο 
και με τη σχετική εισήγηση που υπέβαλε ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας για 
διαμόρφωσή της,  υποστηρίζοντας ότι η μη κατάθεση σχετικών κανονισμών στη 
Βουλή για έγκρισή τους από αυτή, που να τροποποιούν τα εν λόγω παραρτήματα, 
αποτελεί εκχώρηση των εξουσιών της τελευταίας στον Υπουργό.  Περαιτέρω, 
υποστήριξαν ότι η όλη διαδικασία εναρμόνισης της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο θα πρέπει να γίνεται με την κατάθεση από την 
εκτελεστική εξουσία σχετικών κανονισμών στη Βουλή και έγκρισή τους από αυτή, 
ώστε να δύναται η τελευταία να παρακολουθεί και να παρεμβαίνει, όπου είναι δυνατό, 
στη διαδικασία υιοθέτησης του κοινοτικού κεκτημένου.   

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο, 
ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας σε συνεργασία με την εκπρόσωπο του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατέθεσαν στην επιτροπή 
αναθεωρημένο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, με το οποίο: 

1. διαμορφώθηκε η πρόνοιά του με την οποία παρέχεται εξουσία έκδοσης 
διαταγμάτων στον Υπουργό σύμφωνα με την υπό αναφορά εισήγηση για 
τροποποίηση της εν λόγω πρόνοιας που υπέβαλε στην επιτροπή ο 
εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας, 

2. διαμορφώθηκε η σχετική πρόνοιά του με την οποία παρέχεται δικαίωμα 
άσκησης προσφυγής από επηρεαζόμενο πρόσωπο κατά της απόφασης του 
Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε περίπτωση 
επιβολής σε αυτό διοικητικού προστίμου για παραβάσεις σχετικών διατάξεων 
της βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με το άρθρο 146 του συντάγματος, στη 
βάση σχετικής εισήγησης που υπέβαλε η επιτροπή, ώστε το διοικητικό 
πρόστιμο να επιβάλλεται από το διευθυντή του Τμήματος Γεωργίας αντί από 
τον εν λόγω Υπουργό και να παρέχεται δικαίωμα στο επηρεαζόμενο πρόσωπο 
να ασκεί ιεραρχική προσφυγή κατά της απόφασης του διευθυντή στον 
Υπουργό.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγήθηκαν την περαιτέρω τροποποίηση του 
αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό της 
πρόνοιάς του με την οποία παραχωρείται εξουσία στον Υπουργό Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να εκδίδει διατάγματα για τεχνικά θέματα ή 
για τροποποίηση των παραρτημάτων των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, για σκοπούς εναρμόνισης με 
κοινοτικές Οδηγίες. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος υιοθέτησαν τις πρόνοιες του αναθεωρημένου από την 
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εκτελεστική εξουσία κειμένου του νομοσχεδίου και δήλωσαν ότι διαφωνούν με 
την πιο πάνω απόφαση της πλειοψηφίας της επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
σύμφωνα με την απόφαση της πλειοψηφίας της επιτροπής, εισηγείται, κατά 
πλειοψηφία των μελών της, την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και δύο αποχές τα άρθρα 1 μέχρι 5 
εγκρίνονται. 

  Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και δύο αποχές το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 67 θέμα είναι «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 
Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 

Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, αναπλ. πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Αντρέας Φακοντής Σοφοκλής Φυττής 

 Μαρία Κυριακού Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 
Οκτωβρίου, στις 20 Νοεμβρίου και στις 6 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Κτηνιατρικού Συμβουλίου Κύπρου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου, του 
Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Συνδέσμου Εργαστηρίων Κύπρου (“Cyprus Lab”) και 
των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
τροποποίηση του περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων 
Νόμου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση του ορισμού του όρου «Ιδιωτικό Κτηνιατρικό 
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Εργαστήριο», ώστε ο όρος αυτός να σημαίνει οποιοδήποτε εγγεγραμμένο 
δυνάμει κανονισμών υποστατικό ή χώρο που χρησιμοποιείται για την εξέταση 
βιολογικών δειγμάτων παθολογικών υλικών και δειγμάτων τροφίμων με 
μικροβιολογικές, ιολογικές, παρασιτολογικές, ιστολογικές ή οποιεσδήποτε 
άλλες συναφείς εξετάσεις, με σκοπό τη συλλογή πληροφοριών για τον έλεγχο, 
την ανάλυση, την πρόληψη, τη διάγνωση ή την παρακολούθηση ασθενών 
ζώων ή προϊόντων ζωικής προέλευσης ή βιολογικών παραγώγων, αλλά δεν 
περιλαμβάνει οποιοδήποτε τέτοιο εργαστήριο που συντηρείται ή ελέγχεται από 
την κυβέρνηση. 

2. Με την εισαγωγή σ’ αυτόν πρόνοιας με την οποία απαγορεύεται η διαφήμιση ή 
η προβολή ιδιωτικών κτηνιατρικών εργαστηρίων. 

3. Με την προσθήκη σ’ αυτόν νέων διατάξεων με τις οποίες καθορίζονται οι 
περιπτώσεις που συνιστούν διάπραξη πειθαρχικού παραπτώματος εκ μέρους 
του διευθυντή ιδιωτικού κτηνιατρικού εργαστηρίου, καθώς και οι πειθαρχικές 
ποινές που δύναται να επιβάλει το συμβούλιο, σε περίπτωση που αποδειχτεί 
ότι ο διευθυντής έχει διαπράξει πειθαρχικό αδίκημα.   

4. Με την τροποποίηση της πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία για την ίδρυση 
και λειτουργία κτηνιατρικού εργαστηρίου απαιτείται άδεια του Κτηνιατρικού 
Συμβουλίου, η οποία χορηγείται σύμφωνα με υφιστάμενους σχετικούς 
κανονισμούς, ώστε για τη χορήγησή της να απαιτείται και η καταβολή σχετικού 
τέλους που καθορίζεται δυνάμει γνωστοποίησης του Υπουργικού Συμβουλίου 
που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

5. Με την τροποποίηση της σχετικής διάταξής του που προνοεί για τα θέματα για 
τα οποία το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εξουσία να εκδίδει κανονισμούς, ώστε 
να περιληφθούν σ’ αυτήν και τα θέματα που προβλέπουν την επιβολή 
ποινικών κυρώσεων, την εξουσία έκδοσης κωδίκων πρακτικής, καθώς και το 
διορισμό επιθεωρητών και τις εξουσίες επιθεώρησης και ελέγχου των εν λόγω 
επιθεωρητών.  

 Ο εκπρόσωπος των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών που παρευρέθηκε στην 
επιτροπή επεξήγησε τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι το υπουργείο του ετοιμάζει σχετικούς κανονισμούς, οι οποίοι θα 
κατατεθούν στη Βουλή μετά την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, δεδομένου ότι η 
εξουσιοδοτική διάταξη για έκδοση των σχετικών κανονισμών παρέχεται με τον 
προτεινόμενο νόμο. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας επισήμανε 
ότι η νέα διατύπωση του όρου  «Ιδιωτικό Κτηνιατρικό Εργαστήριο», σύμφωνα με την 
οποία το εργαστήριο είναι ο χώρος που χρησιμοποιείται, μεταξύ άλλων, για την 
εξέταση δειγμάτων τροφίμων, ενδεχομένως να δημιουργεί προβλήματα παρερμηνείας, 
αφού υπάρχουν κατηγορίες τροφίμων για τα οποία η διενέργεια των υπό αναφορά 
εξετάσεων δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες των κτηνιατρικών εργαστηρίων και 
εισηγήθηκε την περαιτέρω διαμόρφωση του πιο πάνω ορισμού, ώστε να καθοριστεί σ’ 
αυτόν ότι τα δείγματα τροφίμων τα οποία εξετάζονται από το εργαστήριο είναι ζωικής 
προέλευσης μόνο.   

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Εργαστηρίων Κύπρου (“Cyprus Lab”) κατέθεσε 
σχετικό υπόμνημα στην επιτροπή στο οποίο διατυπώνονται οι θέσεις του συνδέσμου 
του για τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, στο οποίο, μεταξύ άλλων, 
εκφράζεται η διαφωνία του συνδέσμου σε σχέση με την έννοια του όρου «Ιδιωτικό 
Κτηνιατρικό Εργαστήριο» που περιλαμβάνεται σ’ αυτό.  Ειδικότερα, όπως 
διατυπώνεται στο ίδιο υπόμνημα, οι εξετάσεις δειγμάτων τροφίμων που αναφέρονται, 
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μεταξύ άλλων, στον υπό αναφορά όρο δυνατό να διενεργούνται και από μη 
κτηνιατρικά εργαστήρια, γεγονός που μπορεί να επηρεάσει τη λειτουργία τους, αφού 
για τα εν λόγω εργαστήρια δεν απαιτείται η έγκριση της λειτουργίας τους από το 
Κτηνιατρικό Συμβούλιο αλλά ούτε και η εργοδότηση κτηνιάτρου για τη διενέργεια των 
εν λόγω εξετάσεων. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου η επιτροπή επισήμανε 
την ανάγκη τροποποίησης της σχετικής πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία το τέλος 
το οποίο πρέπει να καταβάλλεται με σκοπό τη χορήγηση άδειας από το Κτηνιατρικό 
Συμβούλιο για την ίδρυση και λειτουργία κτηνιατρικού εργαστηρίου, σύμφωνα με όσα 
ορίζονται σε σχετικούς κανονισμούς, καθορίζεται δυνάμει γνωστοποίησης του 
Υπουργικού Συμβουλίου που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, ώστε αυτό να καθορίζεται στους εν λόγω κανονισμούς, έτσι ώστε 
οποιαδήποτε αναθεώρησή του να τυγχάνει σχετικής έγκρισης από τη Βουλή.  
Επιπρόσθετα, η επιτροπή συμφώνησε με την εισήγηση που υπέβαλε ο εκπρόσωπος 
του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας για την ανάγκη περαιτέρω 
διαμόρφωσης του όρου «Ιδιωτικό Κτηνιατρικό Εργαστήριο», ώστε να καθοριστεί σ’ 
αυτόν ότι τα δείγματα τροφίμων τα οποία εξετάζονται από το εργαστήριο είναι ζωικής 
προέλευσης μόνο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο εκπρόσωπος των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, σε 
συνεργασία με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, σύμφωνα με τις υπό 
αναφορά εισηγήσεις που υποβλήθηκαν στην επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής 
την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο  περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και 
της Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 68 και 69 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται  
«Ο περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα Γεωργικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007» και «Οι περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα Γεωργικά Προϊόντα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα 

Γεωργικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα 

Γεωργικά Προϊόντα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, αναπλ. πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Αντρέας Φακοντής Σοφοκλής Φυττής 

 Μαρία Κυριακού Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 15 και στις 20 Νοεμβρίου και στις 6 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Τμήματος Γεωργίας του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών 
είναι η τροποποίηση των προνοιών της βασικής νομοθεσίας με στόχο την ομαλότερη 
εφαρμογή της σε σχέση με τον έλεγχο των γεωργικών προϊόντων, η οποία έχει ήδη 
εναρμονιστεί με τους κοινοτικούς Κανονισμούς (ΕΚ) αριθ. 2200/1996 του Συμβουλίου 
και (ΕΚ) αριθ. 1148/2001 της Επιτροπής. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες με το υπό αναφορά νομοσχέδιο τροποποιήσεις 
αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την κατάργηση των διατάξεων του βασικού νόμου που προβλέπουν την 
ίδρυση, τις αρμοδιότητες και τη λειτουργία της Επιτροπής Επιθεώρησης 
Γεωργικών Προϊόντων, η οποία από την ίδρυσή της ως συμβουλευτικό όργανο 
της αρμόδιας αρχής βρίσκεται σε αδράνεια, με αποτέλεσμα να μην υφίσταται 
ανάγκη ύπαρξής της. 

2. Την κατάργηση των διατάξεων που προβλέπουν τον έλεγχο σπόρων προς 
φύτευση, αφού αυτός προβλέπεται και διενεργείται εκτεταμένα στη βάση των 
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προνοιών του περί Σπόρων Νόμου. 

3. Την τροποποίηση της ερμηνείας του όρου “τρίτη χώρα”, που περιλαμβάνεται 
στο βασικό νόμο και σημαίνει χώρα που δεν αποτελεί κράτος μέλος, 
εξαιρουμένης της ∆ημοκρατίας, ώστε να αρθεί η εξαίρεση αυτή. 

4. Τη διαμόρφωση της πρόνοιας της βασικής νομοθεσίας με την οποία 
καθορίζεται ότι ο βασικός νόμος εφαρμόζεται στα γεωργικά προϊόντα που 
πωλούνται στη ∆ημοκρατία ή αποστέλλονται από ή σε κράτος μέλος ή 
εισάγονται στη ∆ημοκρατία ή εξάγονται από αυτήν, ώστε να καθοριστεί ότι για 
τα γεωργικά προϊόντα που πωλούνται στη ∆ημοκρατία ο εν λόγω νόμος 
εφαρμόζεται συγκεκριμένα σε καταστήματα λιανικής πώλησης, σε χονδρικές 
και λαϊκές αγορές. 

Όσον αφορά τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 23 του περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα Γεωργικά Προϊόντα Νόμου, οι 
προτεινόμενες σ’ αυτούς τροποποιήσεις αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση των προνοιών των βασικών κανονισμών σε σχέση με το 
ποσοστό των δειγματοληπτικών ελέγχων καταλληλότητας στα 
οπωροκηπευτικά που αποστέλλονται από τη ∆ημοκρατία σε άλλα κράτη μέλη, 
καθώς και σε αυτά που εισέρχονται στη ∆ημοκρατία από αναγνωρισμένες 
τρίτες χώρες, σύμφωνα με τον Κανονισμό 1148/2001/ΕΚ, ώστε το ποσοστό 
αυτό να καθορίζεται από καιρού εις καιρόν από την αρμόδια αρχή, αντί να 
καθορίζεται συγκεκριμένα ως ποσοστό της τάξης του 40% μέχρι 60% και κατ’ 
ελάχιστο ποσοστό της τάξης του 60%, αντίστοιχα, όπως προνοείται. 

2. Την κατάργηση των διατάξεων του Παραρτήματος IV των βασικών κανονισμών, 
που προβλέπουν τον έλεγχο σπόρων προς φύτευση και τον έλεγχο του μελιού 
και του λαδιού, ο οποίος διενεργείται με βάση πρόνοιες άλλων νομοθεσιών. 

3. Την κατάργηση του δελτίου δικαιωμάτων επιθεώρησης, που περιλαμβάνεται 
στους βασικούς κανονισμούς, ώστε να συμπληρώνεται ένα μόνο έντυπο για τη 
διενέργεια όλων των απαιτούμενων ελέγχων στα γεωργικά προϊόντα από το 
Τμήμα Γεωργίας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό σημείωμα 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος το οποίο συνοδεύει το 
κείμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών, 
επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Η νομοθεσία είναι ζωτικής σημασίας και πρέπει να εφαρμοστεί για σκοπούς 
υιοθέτησης των προνοιών των κοινοτικών κανονισμών που διέπουν την 
επιβολή ποιοτικού ελέγχου στα γεωργικά προϊόντα. 

2. Εκτιμάται ότι η Κύπρος θα είναι σε θέση να εφαρμόσει την προτεινόμενη 
νομοθεσία, γιατί υπάρχει η απαραίτητη υπηρεσία και υποδομή στο Τμήμα 
Γεωργίας και στο Γενικό Χημείο του Κράτους. 

3. Προγραμματίζεται σειρά εκπαιδευτικών σεμιναρίων των εισαγωγέων, των 
παραγωγών και άλλων ενδιαφερομένων για ενημέρωσή τους σχετικά με τις 
πρόνοιες της νομοθεσίας. 

4. ∆εν αναμένεται οποιαδήποτε αρνητική οικονομική επίδραση σε πολίτες ή 
Αρχές ή οργανώσεις ή ομάδες από την εφαρμογή της προτεινόμενης 
νομοθεσίας, ενώ ταυτόχρονα πιστεύεται ότι οι επιδράσεις θα είναι θετικές, 
αφού οι σχετικές διαδικασίες σε εθνικό επίπεδο θα είναι πιο ολοκληρωμένες 
και απλουστευμένες. 
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5. Για την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας δε θα υπάρξει επιπρόσθετο 
άμεσο ή μακροχρόνιο κόστος. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προτεινόμενων υπό αναφορά νομοθετημάτων, οι 
εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ανέφεραν στην επιτροπή ότι δεν είχαν 
ενημερωθεί από το αρμόδιο υπουργείο για τις πρόνοιές τους, γι’ αυτό και η επιτροπή 
ανάβαλε τη συζήτησή τους, καλώντας τον εκπρόσωπο του Τμήματος Γεωργίας να  
ενημερώσει σχετικά τους εκπροσώπους όλων των αγροτικών οργανώσεων. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, στα πλαίσια της συνέχισης της συζήτησης των υπό 
αναφορά νομοθετημάτων, οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, μετά τη 
σχετική ενημέρωση που έτυχαν από το αρμόδιο υπουργείο, εξέφρασαν επιφυλάξεις 
σε σχέση με την υπό κατάργηση πρόνοια των βασικών κανονισμών στην οποία 
καθορίζεται συγκεκριμένο ποσοστό δειγματοληπτικών ελέγχων καταλληλότητας στα 
οπωροκηπευτικά που αποστέλλονται από τη ∆ημοκρατία σε άλλα κράτη μέλη, καθώς 
και σε αυτά που εισέρχονται στη ∆ημοκρατία από αναγνωρισμένες τρίτες χώρες, ώστε 
το ποσοστό αυτό να καθορίζεται από την αρμόδια αρχή.  Ειδικότερα, όπως 
επισήμαναν οι ίδιοι, για προϊόντα από τρίτες χώρες το ελάχιστο ποσοστό ελέγχου του 
60%, που προβλέπεται στους βασικούς κανονισμούς, θα πρέπει να διατηρηθεί ή 
ακόμα και να αυξηθεί, αφού, βάσει συμφωνιών που υπογράφονται με την Κοινότητα, 
πιθανόν να εισάγονται προϊόντα από χώρες όπως η Τουρκία και το Μαρόκο τα οποία 
να μην πληρούν τις προδιαγραφές και παράλληλα να δημιουργείται αθέμιτος 
ανταγωνισμός.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι ιδιαίτερα αυστηροί 
πρέπει να είναι και οι έλεγχοι των κυπριακών προϊόντων που αποστέλλονται από τη 
∆ημοκρατία σε άλλα κράτη μέλη.  

 Σημειώνεται ότι επιφυλάξεις για το υπό αναφορά θέμα εξέφρασαν και μέλη της 
επιτροπής. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος επισήμανε στην επιτροπή ότι η υπό κατάργηση πρόνοια 
που αναφέρεται πιο πάνω δε δημιουργεί οποιοδήποτε πρόβλημα, αφού, όπως 
διευκρίνισε, υπάρχει σύστημα ελέγχου της διακίνησης των προϊόντων και ανά πάσα 
στιγμή, με απόφαση του διευθυντή του Τμήματος Γεωργίας, οι έλεγχοι μπορεί να 
αυξηθούν, στο βαθμό που κρίνεται αναγκαίο, όταν υπάρχει οποιαδήποτε υποψία για 
ακατάλληλα προϊόντα.  Επιπρόσθετα, ανέφερε ότι για τα κοινοτικά προϊόντα που 
εισέρχονται στη ∆ημοκρατία, ενώ δεν επιβάλλεται η διενέργεια οποιουδήποτε ελέγχου, 
επιτρέπεται η διενέργεια ελέγχου καταλληλότητάς τους σε ποσοστό μέχρι 10%, βάσει 
σχετικών κανονισμών, από την αρμόδια αρχή, η οποία παρακολουθεί τη διακίνηση 
των προϊόντων αυτών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί επί των προνοιών του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου και των υπό αναφορά κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Θωμά, παρακαλώ.  

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ θα ψηφίσει υπέρ της τροποποίησης του 
νόμου, θα ψηφίσει όμως εναντίον της τροποποίησης των κανονισμών για τους εξής 
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λόγους:  Ουσιαστικά, με την τροποποίηση των κανονισμών επιδιώκεται, πρώτον, τα 
τέλη επιθεώρησης να καθορίζονται όχι από τη Βουλή των Αντιπροσώπων αλλά από 
την αρμόδια αρχή, η οποία θα είναι ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  ∆ηλαδή, να ξεφύγει από τον έλεγχο αυτής της επιτροπής ο 
καθορισμός των τελών.  ∆εύτερον, με βάση τους υφιστάμενους κανονισμούς, σήμερα 
προβλέπεται ότι σε περίπτωση εξαγωγών γεωργικών προϊόντων υπάρχει υποχρέωση 
ελέγχου μιας ποσότητας από 40% μέχρι 60%.  Σε περίπτωση εισαγωγής στην Κύπρο 
τέτοιων προϊόντων, υπάρχει η υποχρέωση όπως ελέγχεται τουλάχιστο το 60% των 
εισαγόμενων προϊόντων για πάρα πολλούς σκοπούς.  Θα προσθέσω ότι οι ποιοτικοί 
έλεγχοι γίνονται ταυτόχρονα με τους φυτο-υγειονομικούς, έλεγχοι που είναι πολύ 
σημαντικοί για την αποτροπή εισαγωγής και εξάπλωσης νέων ασθενειών στην Κύπρο. 

 Με το νομοσχέδιο για τροποποίηση των κανονισμών επιδιώκεται όπως δεν 
υπάρχει αυτή η υποχρέωση και ρυθμίζει ο υπουργός με απόφασή του πότε και πόσα 
τοις εκατόν θα ελέγχονται.  Θέση με την οποία διαφωνεί ολόκληρο το αγροτικό κίνημα 
και θεωρούμε ότι θα πρέπει οι κανονισμοί να μείνουν ως έχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση των άρθρων 6, 7, 8 και 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα 
Γεωργικά Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε τώρα με την έγκριση των κανονισμών, που, αντιλαμβάνομαι, θα 
καταψηφίσει το ΑΚΕΛ. 

 Θέτουμε σε ψηφοφορία τους κανονισμούς. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και μια αποχή οι κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 70 θέμα είναι «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 

Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 ∆εκεμβρίου  
2007.  Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου.  Το Υπουργείο Εξωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
τροποποίηση του βασικού νόμου, έτσι ώστε να προστατεύονται τα δικαιώματα 
πνευματικής ιδιοκτησίας επί των παραστάσεων της κοινής και εθνικής όψης των 
κερμάτων ευρώ, καθώς και επί των παραστάσεων των τραπεζογραμματίων ευρώ. 

 Συγκεκριμένα, όπως αναφέρεται στη σχετική αιτιολογική έκθεση, το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο προβλέπει ότι το δικαίωμα ελέγχου της προστασίας των 
δικαιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας των τραπεζογραμματίων σε ευρώ και της κοινής 
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όψης των κερμάτων σε ευρώ ασκείται εντός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είτε από την 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, στην οποία τούτο ανήκει, είτε από την Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου για λογαριασμό της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  
Παράλληλα, όπως αναφέρεται στην ίδια αιτιολογική έκθεση, στο εν λόγω νομοσχέδιο 
προβλέπονται ποινές σχετικά με την άνευ άδειας αναπαραγωγή των κερμάτων και 
των τραπεζογραμματίων ευρώ. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και την εκπρόσωπο της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, πριν από την 
ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υποχρέωση να 
λάβει σχετική θετική γνωμάτευση από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, η οποία και 
αναμένεται. 

 Εντούτοις, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας ανέφερε ότι θεωρείται απαραίτητη η ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου, 
διαφορετικά θα υπάρχει κενό στη νομοθεσία και δε θα προβλέπονται κυρώσεις, σε 
περίπτωση παράνομης αντιγραφής των τραπεζογραμματίων και κερμάτων ευρώ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 7Η και 7Θ.  
Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 13∆.  Άρθρο 
5. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 71 μέχρι 78 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια Νόμος του 2007», «Ο περί της Θερμικής Μόνωσης των 
Συστημάτων ∆ιανομής και Αποθήκευσης Θερμαντικού Ρευστού και Ζεστού Νερού 
Οικιακής Χρήσης Καταργητικός Νόμος του 2007», «Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων 
Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που Καταναλώνουν Ενέργεια (Νέοι Λέβητες 
Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) Κανονισμοί του 2007», 
«Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες και Συνδυασμοί 
τους) Κανονισμοί του 2007», «Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού 
Σχεδιασμού Προϊόντων που Καταναλώνουν Ενέργεια (Στραγγαλιστικά Πηνία που 
Προορίζονται για τους Λαμπτήρες Φθορισμού) Κανονισμοί του 2007», «Οι περί των 
Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
(Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) 
Καταργητικοί Κανονισμοί του 2007», «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει 
να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, 
Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) Καταργητικοί Κανονισμοί του 2007» και «Οι περί 
των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες 
Προϊόντων (Στραγγαλιστικά Πηνία που Προορίζονται για τους Λαμπτήρες Φθορισμού) 
Καταργητικοί Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τα 
νομοσχέδια και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες:  

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης  

 Μαρία Κυριακού      Άγγελος Βότσης  

 Κυριάκος Χατζηγιάννη    Νικόλας Παπαδόπουλος  

   Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Βαρνάβα 

     Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τα 
νομοσχέδια και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο παράρτημα σε συνεδρία της 
που πραγματοποιήθηκε στις 4 ∆εκεμβρίου 2007. Στη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Βιομηχανίας (Ενέργεια) και 
της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Τελωνείων 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής, καθώς και της ΟΕΒ.   

 Τα προτεινόμενα νομοθετήματα, που σχετίζονται με την εναρμόνιση της 
κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα της εσωτερικής αγοράς, 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το Υπουργείο Εξωτερικών και 
παραπέμφθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας.  
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 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση με την Οδηγία 
2005/32/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 6ης Ιουλίου 2005 
για τη θέσπιση πλαισίου αναφορικά με τον καθορισμό απαιτήσεων οικολογικού 
σχεδιασμού όσον αφορά τα προϊόντα που καταναλώνουν ενέργεια και για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 92/42/ΕΟΚ του Συμβουλίου και των Οδηγιών 96/57/ΕΚ και 
2000/55/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου.    

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζονται οι απαιτήσεις που πρέπει να πληρεί ένα προϊόν που καταναλώνει 
ενέργεια, προκειμένου το εν λόγω προϊόν να διατίθεται στην αγορά ή/και να 
τίθεται σε λειτουργία. 

2. Καθορίζονται οι εξουσίες της αρμόδιας αρχής για σκοπούς επιτήρησης της 
αγοράς. 

3. Ρυθμίζεται η διαδικασία που ακολουθείται από την αρμόδια αρχή, προκειμένου 
να διασφαλίζεται η απόσυρση από την αγορά προϊόντος που δε 
συμμορφώνεται με τις προδιαγραφές που τίθενται στο εν λόγω νομοσχέδιο. 

4. Καθορίζονται οι αρμοδιότητες των τελωνειακών αρχών αναφορικά με τον 
έλεγχο των εισαγόμενων προϊόντων.  

5. Προβλέπονται οι διαδικασίες που μπορεί να ακολουθούνται για σκοπούς 
εκτίμησης της συμμόρφωσης προϊόντος με τις προδιαγραφές που τίθενται στο 
εν λόγω νομοσχέδιο.  

6. Καθορίζεται το πλαίσιο συνεργασίας των αρμόδιων αρχών, ώστε να 
υποβοηθείται η εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου. 

7. Χορηγείται εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο για έκδοση κανονισμών, που, 
μεταξύ άλλων, θα ενσωματώνουν στην εθνική έννομη τάξη διατάξεις που 
στοχεύουν στην εφαρμογή της Οδηγίας 2005/32/ΕΚ.  

8. Προβλέπεται η επιβολή ποινικών και διοικητικών κυρώσεων, σε περίπτωση 
που παραβιάζονται οι διατάξεις του προτεινόμενου νόμου ή/και των 
κανονισμών που εκδίδονται βάσει αυτού. 

 Οι προτεινόμενοι κανονισμοί υπ’ αριθμóν 3, 4 και 5 στο επισυνημμένο 
παράρτημα εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 45 του πιο πάνω προτεινόμενου βασικού 
νόμου για τον καθορισμό απαιτήσεων οικολογικού σχεδιασμού όσον αφορά τα 
προϊόντα που καταναλώνουν ενέργεια, με στόχο την καλύτερη εφαρμογή των 
διατάξεών του.  Σκοπός των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών είναι η εναρμόνιση με το 
κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα ο καθορισμός απαιτήσεων οικολογικού σχεδιασμού 
όσον αφορά νέους λέβητες ζεστού νερού τροφοδοτούμενους με υγρά ή αέρια καύσιμα.  

Σκοπός των υπ’ αριθμόν 4 κανονισμών είναι η εναρμόνιση με το κοινοτικό 
κεκτημένο και ειδικότερα ο καθορισμός απαιτήσεων οικολογικού σχεδιασμού όσον 
αφορά οικιακά ηλεκτρικά ψυγεία, καταψύκτες και συνδυασμούς τους.  

 Σκοπός των υπ’ αριθμόν 5 κανονισμών είναι η εναρμόνιση με το κοινοτικό 
κεκτημένο και ειδικότερα ο καθορισμός απαιτήσεων οικολογικού σχεδιασμού όσον 
αφορά στραγγαλιστικά πηνία που προορίζονται για τους λαμπτήρες φθορισμού.  

 Πέρα από την ψήφιση των πιο πάνω νομοθετημάτων κρίθηκε αναγκαία, για 
σκοπούς εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο, η κατάργηση του περί της Θερμικής 
Μόνωσης των Συστημάτων ∆ιανομής και Αποθήκευσης Θερμαντικού Ρευστού και 
Ζεστού Νερού Οικιακής Χρήσης Νόμου, καθώς και των συναφών κανονισμών, οι 
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οποίοι εκδόθηκαν με βάση το άρθρο 59 του περί των Βασικών Απαιτήσεων που 
πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου.  

 Η κατάργηση του εν λόγω νόμου και των κανονισμών επιτυγχάνεται με την 
ψήφιση και έγκριση αντίστοιχα των προτεινόμενων νομοθετημάτων που αναφέρονται 
στο επισυνημμένο παράρτημα με τους αριθμούς 2 και 6, 7 και 8. Η κατάργηση της 
νομοθεσίας αυτής κρίνεται επιβεβλημένη λόγω του ότι με την έκδοση της Οδηγίας 
2005/32/ΕΚ καταργήθηκαν οι μέχρι τότε ισχύουσες οδηγίες, οι οποίες είχαν 
ενσωματωθεί στην κυπριακή έννομη τάξη με την ψήφιση της υπό κατάργηση 
νομοθεσίας.  

 Επισημαίνεται ότι η άμεση ψήφιση του συνόλου των προτεινόμενων 
νομοθετημάτων κρίνεται αναγκαία, γιατί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη αποστείλει 
προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία προειδοποιητική επιστολή, ημερομηνίας 24 
Σεπτεμβρίου 2007. Σύμφωνα με το άρθρο 25 της Οδηγίας 2005/32/ΕΚ, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία θα έπρεπε να είχε υιοθετήσει τις διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας μέχρι τις 
11 Αυγούστου 2007. Σημειώνεται ότι η καθυστέρηση στην ψήφιση των πιο πάνω 
νομοθετημάτων οφείλεται στη μη έγκαιρη κατάθεσή τους από την εκτελεστική εξουσία 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού αυτά κατατέθηκαν στη Βουλή στις 29 
Νοεμβρίου 2007.  

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια Νόμος του 2007. 

2. Ο περί της Θερμικής Μόνωσης των Συστημάτων ∆ιανομής και Αποθήκευσης 
Θερμαντικού Ρευστού και Ζεστού Νερού Οικιακής Χρήσης Καταργητικός Νόμος 
του 2007. 

3. Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με 
Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) Κανονισμοί του 2007. 

4. Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες και 
Συνδυασμοί τους) Κανονισμοί του 2007.  

5. Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που 
Καταναλώνουν Ενέργεια (Στραγγαλιστικά Πηνία που Προορίζονται για τους 
Λαμπτήρες Φθορισμού) Κανονισμοί του 2007. 

6. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού Τροφοδοτούμενοι με Υγρά 
ή Αέρια Καύσιμα) Καταργητικοί Κανονισμοί του 2007. 

7.  Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες και Συνδυασμοί 
τους ) Καταργητικοί Κανονισμοί του 2007.  

8. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Στραγγαλιστικά Πηνία που Προορίζονται για τους 
Λαμπτήρες Φθορισμού) Καταργητικοί Κανονισμοί του 2007.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 71 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Σκοπός.  Άρθρο 4. 

 ∆ιάθεση στην αγορά ή/και θέση σε λειτουργία.  Άρθρο 5. 

 Εφαρμογή  νομοθεσίας κρατών.  Άρθρο 6. 

 Σήμανση και δήλωση συμμόρφωσης.  Άρθρο 7. 

 Υποχρεώσεις εισαγωγέα.  Άρθρο 8. 

 Ελεύθερη κυκλοφορία.  Άρθρο 9. 

 Επιτήρηση της αγοράς.  Άρθρο 10. 

 Εξουσία λήψης πληροφοριών.  Άρθρο 11. 

 Εμπιστευτικότητα των πληροφοριών.  Άρθρο 12. 

 Γενικές εξουσίες αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 13. 

 Αγορά προϊόντων για σκοπούς δοκιμών.  Άρθρο 14. 

 Εξουσία έρευνας και κατάσχεσης.  Άρθρο 15. 

 Ειδοποίηση κατάσχεσης.  Άρθρο 16. 

 Ένταλμα εισόδου και έρευνας υποστατικών.  Άρθρο 17. 

 Αίτηση για διάταγμα επιστροφής προϊόντων.  Άρθρο 18. 

 Ειδοποίηση μη συμμόρφωσης.  Άρθρο 19. 

 ∆ιαδικασία επίκλησης της ρήτρας διασφάλισης.  Άρθρο 20. 

 ∆ήμευση των προϊόντων κατόπιν διατάγματος δικαστηρίου.  Άρθρο 21. 

 Ενημέρωση Επιτροπής.  Άρθρο 22. 

 Αναστολή της διαδικασίας επίκλησης της ρήτρας διασφαλίσεως.  Άρθρο 23. 

 Υποχρέωση αιτιολόγησης μέτρων και πληροφόρησης των ενδιαφερόμενων 

προσώπων για τα δικαιώματά τους.  Άρθρο 24. 

 Ιεραρχική προσφυγή εναντίον ειδοποίησης αναστολής ή απόσυρσης.  Άρθρο 
25. 

 Εξουσία τελωνειακών λειτουργών για κατακράτηση εισαγόμενων από τρίτες 
χώρες προϊόντων.  Άρθρο 26. 

 Εξουσία ∆ιευθυντή Τμήματος Τελωνείων για αποκάλυψη πληροφοριών.  
Άρθρο 27.  
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 Εξουσίες αρμόδιας αρχής σε σχέση με εισαγόμενα από τρίτες χώρες προϊόντα.  
Άρθρο 28. 

 ∆ιαδικασία εκτίμησης της συμμόρφωσης.  Άρθρο 29. 

 Εγκεκριμένοι και κοινοποιημένοι οργανισμοί.  Άρθρο 30. 

 Τεκμήριο συμμόρφωσης.  Άρθρο 31. 

 Απόσυρση τεκμηρίου συμμόρφωσης.  Άρθρο 32. 

 Απαιτήσεις για τα κατασκευαστικά στοιχεία και τις υπομονάδες 
συναρμολόγησης.  Άρθρο 33. 

 ∆ιοικητική συνεργασία και ανταλλαγή πληροφοριών.  Άρθρο 34. 

 Επιχειρήσεις μικρού και μεσαίου μεγέθους.  Άρθρο 35. 

 Πληροφορίες για τον καταναλωτή.  Άρθρο 36. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 37. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 38. 

 Ανάκτηση δαπανών εκτέλεσης.  Άρθρο 39. 

 Αποζημιώσεις για λήψη εσφαλμένων μέτρων επιτήρησης της αγοράς.  Άρθρο 
40. 

 Αστική ευθύνη.  Άρθρο 41. 

 Νομική ευθύνη για ελαττωματικά προϊόντα.  Άρθρο 42. 

 Ευθύνη εργοδότη.  Άρθρο 43. 

 Αρμοδιότητες και υποχρεώσεις Υπουργείου.  Άρθρο 44. 

 Εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Άρθρο 45. 

 Εξουσία έκδοσης διαταγμάτων.  Άρθρο 46. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 46; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 46 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων 
Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων που Καταναλώνουν Ενέργεια Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 72 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Κατάργηση.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Θερμικής Μόνωσης των 
Συστημάτων ∆ιανομής και Αποθήκευσης Θερμαντικού Ρευστού και Ζεστού Νερού 
Οικιακής Χρήσης Καταργητικός Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 73 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 74 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 75 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 76 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 77 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 78 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 79 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 80 θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 

4) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Μαρία Κυριακού Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Βαρνάβα 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα 
πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο 
Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης και εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Ο Συντονιστής Εναρμόνισης και οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 
Εταιρειών Νόμου, με στόχο τη μεταφορά των διατάξεων της Οδηγίας 2005/56/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Οκτωβρίου 2005 για τις 
διασυνοριακές συγχωνεύσεις κεφαλαιουχικών εταιρειών.   

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν 
λόγω νομοσχέδιο, στόχος της εν λόγω Οδηγίας είναι να διευκολύνει τη διαδικασία 
ολοκλήρωσης των διασυνοριακών συγχωνεύσεων, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα τα 
δικαιώματα των μελών των συγχωνευόμενων εταιρειών και των τρίτων, καθώς και των 
εργαζομένων στις εν λόγω εταιρείες.   

 Σύμφωνα με το άρθρο 1 της προαναφερόμενης Οδηγίας, “διασυνοριακή 
συγχώνευση” σημαίνει συγχώνευση μεταξύ κεφαλαιουχικών εταιρειών που έχουν 
συσταθεί με βάση τη νομοθεσία κράτους μέλους και έχουν την καταστατική τους έδρα, 
την κεντρική τους διοίκηση ή την κύρια εγκατάστασή τους στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα, 
υπό τον όρο ότι δύο τουλάχιστον από τις εταιρείες αυτές διέπονται από το δίκαιο 
διαφορετικών κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση, οι προτεινόμενες διατάξεις του 
νομοσχεδίου θα τυγχάνουν εφαρμογής, εφόσον μία από τις συγχωνευόμενες εταιρείες 
είναι εγγεγραμμένη στην Κυπριακή ∆ημοκρατία βάσει του περί Εταιρειών Νόμου ή 
εφόσον η εταιρεία που προκύπτει από τη συγχώνευση είναι εταιρεία που εγγράφεται ή 
είναι εγγεγραμμένη στη ∆ημοκρατία βάσει του περί Εταιρειών Νόμου.   

 Στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο επισημαίνονται 
επίσης τα ακόλουθα: 

1. Η συγχώνευση ολοκληρώνεται με καταχώριση και εγγραφή της προκύπτουσας 
από τη συγχώνευση εταιρείας στον Έφορο Εταιρειών κατόπιν εξέτασης όλων 
των απαιτούμενων εγγράφων των συγχωνευόμενων εταιρειών. 

2. Τα επαρχιακά δικαστήρια θα επικυρώνουν προηγουμένως τη νομιμοποίηση 
της συγχώνευσης με σχετικό πιστοποιητικό με το οποίο βεβαιώνεται κατά 
τρόπο αδιαμφισβήτητο η ορθή εκτέλεση των πράξεων και διατυπώσεων που 
προηγούνται της συγχώνευσης.  Το εν λόγω πιστοποιητικό εκδίδεται κατόπιν 
αίτησης των συγχωνευόμενων κυπριακών εταιρειών. 
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3. Οι συνεργατικές εταιρείες εξαιρούνται από την εφαρμογή των διατάξεων του 
παρόντος τροποποιητικού νομοσχεδίου. 

 Σημειώνεται ότι, παρ’ όλο που η προθεσμία εναρμόνισης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με την εν λόγω Οδηγία είναι η 15η ∆εκεμβρίου 2007, το παρόν 
νομοσχέδιο κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής στις 6 ∆εκεμβρίου 2007.   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εδώ ζητούμε αναβολή μέχρι τη ∆ευτέρα, γιατί έχει προκύψει 
ένα θέμα.  Έχουμε πληροφορηθεί τελευταία στιγμή ότι το σύνολο των υπαλλήλων του 
Εφόρου Εταιρειών διαφωνεί μ’ αυτό και θέλουμε να εξετάσουμε το θέμα.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Να διορθώσω τον αγαπητό συνάδελφο.  Το νομοσχέδιο που αναφέρεται είναι 
το υπ’ αριθμόν 79, ο περί Εταιρειών, το οποίο οδεύει για τις καλένδες· δεν είναι έτοιμο.  
Το υπ’ αριθμόν 80 αφορά τις διασυνοριακές συγχωνεύσεις εταιρειών, είναι 
εναρμονιστικό και πρέπει να περάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή, όπως είναι διατυπωμένο, το υπ’ αριθμόν 80 θέμα, «Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2007», αφορά αυτό το θέμα; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 80 θέμα πρέπει να περάσει. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν δεν έχει έντονη ένσταση, επειδή, όταν επικοινώνησαν μαζί 
μας, μίλησαν για το υπ’ αριθμόν 80...  Εγώ βλέπω αυτά που λέει ο κ. Χριστοφόρου 
στα λεχθέντα του, αλλά, αν είναι λάθος, τελικά θα ψηφιστεί χωρίς συζήτηση τη 
∆ευτέρα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για να διευκρινιστεί κιόλας, να το αφήσουμε τη ∆ευτέρα, να αναβληθεί. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η όποια καθυστέρηση είναι μεγάλο πρόβλημα.  Πρέπει μέχρι τις 15 
∆εκεμβρίου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, στην έκθεση αναφέρεται σε Οδηγία, είναι εναρμονιστικό. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, δε διαφωνώ.  Βλέπω και εγώ ότι είναι Οδηγία, όμως θα 
θέλαμε να εξετάσουμε αυτό το οποίο μας ζήτησε ο κόσμος. 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Συνάδελφοι, εμπιστευτείτε εμάς που τα χειριστήκαμε για πολλές μέρες και 
βδομάδες.  Αυτό που επηρεάζει τον Έφορο Εταιρειών, και οι υπάλληλοι 
διαμαρτύρονται, είναι το υπ’ αριθμόν 79 θέμα, το οποίο αποσύραμε ουσιαστικά.  Το 
υπ’ αριθμόν 80 θέμα πρέπει να περάσει, γιατί υπάρχει καταληκτική ημερομηνία, 15 
∆εκεμβρίου, είναι κατεπείγον, και πρέπει ουσιαστικά την Παρασκευή να δημοσιευτεί.  
Αυτή είναι η πραγματικότητα.  Άρα είναι ξεκάθαρο.  Σας διαβεβαιώνουμε και 
αναλαμβάνουμε και την ευθύνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου.   

 Κύριε Γεωργίου, ποια είναι η θέση σας με τη διευκρίνιση η οποία έχει γίνει; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆έχομαι τη διαβεβαίωση των συναδέλφων και, αν υπάρχει οτιδήποτε, θα 
στείλω όλο το προσωπικό πάνω τους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, έχουμε ενώπιόν μας το υπ’ αριθμόν 80 θέμα.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου υποτίτλου και νέων 
άρθρων στο Μέρος IV αυτού.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 81 θέμα είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007» 
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Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποίησε στις 11 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα 
πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο 
Έφορος Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, εκπρόσωπος 
της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας και εκπρόσωπος του Συνδέσμου 
Γραμματέων/∆ιευθυντών Συνεργατικών Ιδρυμάτων Κύπρου.  Το Υπουργείο 
Εξωτερικών, η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ καθώς και το Γραφείο του 
Συντονιστή Εναρμόνισης, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 
για τις συνεργατικές εταιρείες με στόχο την αποτελεσματικότερη υιοθέτηση των 
άρθρων 106 έως 119 της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 14ης Ιουνίου 2006, σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση 
δραστηριότητας πιστωτικού ιδρύματος σε σχέση με μεγάλα χρηματοδοτικά ανοίγματα. 

 Σημειώνεται ότι, όπως αναφέρεται στη σχετική εισηγητική έκθεση, οι εν λόγω 
πρόνοιες είχαν υιοθετηθεί το 2003 στον περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμο κατά την 
υιοθέτηση της Οδηγίας 2000/12/ΕΚ περί της ανάληψης και της άσκησης 
δραστηριότητας πιστωτικού ιδρύματος, η οποία αναδιατυπώθηκε από την Οδηγία 
2006/48/ΕΚ.  Όπως αναφέρεται στην ίδια εισηγητική έκθεση, με τον προτεινόμενο 
νόμο δεν εισάγονται νέες κοινοτικές διατάξεις, αλλά προτείνονται αλλαγές για 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή των διατάξεων αυτών.   

 Σημειώνεται επίσης ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο θα πρέπει να τεθεί σε ισχύ 
μέχρι το τέλος του 2007, αφού εντάσσεται στα πλαίσια εναρμόνισης με τη νέα 
κοινοτική Οδηγία 2006/48/ΕΚ, η οποία πρέπει να υιοθετηθεί για τα συνεργατικά 
πιστωτικά ιδρύματα το αργότερο μέχρι το τέλος του 2007 μέσω της έκδοσης 
κανονιστικής απόφασης της Επιτροπής της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών, στην οποία θα περιληφθούν και διατάξεις για εναρμόνιση με 
τα προαναφερθέντα άρθρα 106 έως 119 της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ.  

 Στην αιτιολογική έκθεση και στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύουν το εν 
λόγω νομοσχέδιο αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Με το παρόν τροποποιητικό νομοσχέδιο τροποποιείται ο βασικός νόμος, ως 
ακολούθως: 

α. Με τη διαγραφή του άρθρου 41ΙΑ που αφορά τους περιορισμούς στους 
οποίους υπόκεινται τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα σε σχέση με τα 
χρηματοδοτικά ανοίγματα, δηλαδή τους περιορισμούς ως προς το 
βαθμό συγκέντρωσης δανείων ή άλλων πιστωτικών διευκολύνσεων 
προς συγκεκριμένο πελάτη ή αξιωματούχο του συνεργατικού πιστωτικού 
ιδρύματος και συνδεόμενα με αυτούς πρόσωπα.  

β. Με την παροχή ρητής εξουσιοδότησης στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
ρύθμιση των πιο πάνω θεμάτων μέσω δευτερογενούς νομοθεσίας στα 
πλαίσια του άρθρου 41Ι, εξουσίας η οποία έχει εκχωρηθεί από το 
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Υπουργικό Συμβούλιο στην Επιτροπή της Υπηρεσίας Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (Κ∆Π110/2004). 

2. ∆εν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κοινοτικό 
κεκτημένο ή ευχέρεια για μεταβατική ρύθμιση. 

3. ∆εν αναμένεται να υπάρξουν δυσκολίες στην υλοποίηση της προτεινόμενης 
νομοθεσίας, αφού η Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών, ως η αρμόδια εποπτική αρχή για την εφαρμογή της συνεργατικής 
νομοθεσίας, βρίσκεται σε διαδικασία ενίσχυσης της διοικητικής της ικανότητας 
με την πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού, την εκπαίδευση του προσωπικού, 
την ενίσχυση των ηλεκτρονικών της συστημάτων και την αναδιοργάνωσή της.   

4. ∆εν αναμένεται να υπάρξουν σημαντικές οικονομικές επιπτώσεις στους πολίτες 
ή αρχές ή οργανώσεις ή ομάδες συμφερόντων της χώρας μας.  Επίσης, δεν 
αναμένεται να υπάρξουν σημαντικές κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις από την 
εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου. 

5. Το υπό αναφορά νομοσχέδιο έχει καταρτισθεί από την Υπηρεσία Εποπτείας 
και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών.  Οι φορείς του συνεργατικού 
κινήματος έχουν ενημερωθεί για τις αλλαγές που προτείνονται και δεν 
εξέφρασαν οποιαδήποτε επιφύλαξη για την προώθηση του νομοσχεδίου.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Κατάργηση του άρθρου 41ΙΑ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι έχουμε συνεννοηθεί, για να πάει τη ∆ευτέρα το υπ’ αριθμόν 
82 θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, θα το αναφέρουμε τώρα. 

 Το υπ’ αριθμόν 82 θέμα είναι «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει κοινή θέση, για να 
πάει τη ∆ευτέρα.  Αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρία.  

 Το υπ’ αριθμόν 83 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 84 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στους 
Τομείς της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στους Τομείς της 
∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Πάμπης Κυρίτσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο Άμυνας, παρ’ όλο 
που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 
169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας για Συνεργασία 
στους Τομείς της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας, της 
οποίας η υπογραφή αποφασίστηκε με την υπ’ αριθμόν 52.408 απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2000. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που έθεσε ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η εν λόγω συμφωνία 
υπογράφτηκε από τα συμβαλλόμενα μέρη στη Λευκωσία στις 5 Ιουλίου 2004 και 
πρόσφατα η αρμενική πλευρά ενημέρωσε ότι έχει ολοκληρώσει τις διαδικασίες 
επικύρωσής της. 

 Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι με την υπό εξέταση συμφωνία σκοπείται η 
ανάπτυξη και διεύρυνση της συνεργασίας ανάμεσα στα συμβαλλόμενα μέρη σε σχέση 
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με διάφορα θέματα, όπως είναι οι διάφορες ασθένειες, τα φάρμακα, η τεχνητή 
γονιμοποίηση, η εκπαίδευση προσωπικού υγείας, η αναθεώρηση του συστήματος 
υγείας κ.ά. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 2 της συμφωνίας, τα συμβαλλόμενα μέρη θα 
αναπτύξουν τις ακόλουθες μορφές συνεργασίας: 

1. Ανταλλαγή επιστημονοτεχνολογικών πληροφοριών. 

2. Ανταλλαγή ειδικών και αποστολών στον τομέα της δημόσιας υγείας και της 
ιατρικής επιστήμης μεταξύ των δύο χωρών. 

3. Συμμετοχή σε διεθνή συνέδρια που οργανώνονται στη μια από τις δυο χώρες. 

4. Κοινές έρευνες με βάση συντονισμένα προγράμματα. 

5. Κοινά συμπόσια, συμβουλευτικές συναντήσεις και εργαστήρια. 

6. ∆ιευθετήσεις αμοιβαίων, μικρής και μεγάλης διάρκειας, ταξιδιών, σε εμπορική 
βάση, για το ιατρικό προσωπικό και των δύο πλευρών. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση το άρθρο 5 της συμφωνίας, πρόσωπα τα οποία 
μεταβαίνουν σε μια από τις συμβαλλόμενες χώρες θα δικαιούνται, σε περίπτωση 
οξείας ασθένειάς τους, δωρεάν ιατρική περίθαλψη κατά τη διάρκεια της παραμονής 
τους στην επικράτεια της φιλοξενούσας χώρας. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών εξέφρασε τη συμφωνία του 
Υπουργείου Εξωτερικών με το υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
κύρωση της υπό εξέταση συμφωνίας. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία 
στους Τομείς της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 85 θέμα είναι «Ο περί της Τεχνικής Συμφωνίας μεταξύ του 
Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άμυνας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για τη 
δημιουργία ενός Πολυεθνικού Συγκροτήματος Μάχης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την 
Ελληνική ∆ημοκρατία ως κράτος πλαίσιο και τη συμμετοχή της Βουλγαρίας, της 
Κύπρου και της Ρουμανίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Τεχνικής Συμφωνίας μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας 
της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άμυνας της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας της Ελληνικής ∆ημοκρατίας και 
του Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για τη δημιουργία 
ενός Πολυεθνικού Συγκροτήματος Μάχης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την 

Ελληνική ∆ημοκρατία ως κράτος πλαίσιο και τη συμμετοχή της Βουλγαρίας, της 
Κύπρου και της Ρουμανίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Σταύρος Ευαγόρου 

 Σωτήρης Σαμψών  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Πάμπης Κυρίτσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε κλειστή συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, 
του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 
169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Τεχνικής Συμφωνίας μεταξύ 
του Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άμυνας 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για τη 
δημιουργία ενός Πολυεθνικού Συγκροτήματος Μάχης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την 
Ελληνική ∆ημοκρατία ως κράτος πλαίσιο και τη συμμετοχή της Βουλγαρίας, της 
Κύπρου και της Ρουμανίας. 
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 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας ενημέρωσε την επιτροπή ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο πιο 
πάνω Πολυεθνικό Συγκρότημα Μάχης με την υπ’ αριθμόν 63.521 απόφασή του, 
ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2006, και ότι η συμφωνία αυτή υπογράφτηκε από τους 
Υπουργούς Άμυνας των συμβαλλόμενων μερών στις 13 Νοεμβρίου 2006 στις 
Βρυξέλλες.  

 Το εν λόγω Πολυεθνικό Συγκρότημα Μάχης (Multinational BattleGroup) φέρει 
την ονομασία HELBROC, που προέρχεται από τα αρχικά των χωρών HELLAS, 
BULGARIA, ROMANIA, CYPRUS.  

 Ο ίδιος ανέφερε ότι το Πολυεθνικό Συγκρότημα Μάχης που δημιουργείται από 
την υπό εξέταση τεχνική συμφωνία προορίζεται για την ανάληψη ειρηνευτικών 
επιχειρήσεων ή την αποστολή ανθρωπιστικής βοήθειας από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
και επισήμανε ότι η συμμετοχή της Κύπρου στο εν λόγω Πολυεθνικό Συγκρότημα 
Μάχης έχει ιδιαίτερη σημασία, αφού εδραιώνει τη συμμετοχή της στις διαδικασίες 
ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Πολιτικής Άμυνας και Ασφάλειας (ΕΠΑΑ). 

 Στη συνέχεια, ο ίδιος ενημέρωσε τα μέλη της επιτροπής για τις προϋποθέσεις 
ενεργοποίησης του Πολυεθνικού Συγκροτήματος Μάχης, τον τρόπο συμμετοχής της 
Κύπρου και ανέλυσε τις επιμέρους διατάξεις της συμφωνίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
εισηγούνται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο 
κύρωση της υπό εξέταση συμφωνίας. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να μπει σε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή είδα ότι δεν υπάρχει ένσταση. 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκατρείς εναντίον, τα άρθρα 1 έως 3 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Τεχνικής Συμφωνίας μεταξύ του 
Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου Άμυνας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της Ρουμανίας για τη 
δημιουργία ενός Πολυεθνικού Συγκροτήματος Μάχης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την 
Ελληνική ∆ημοκρατία ως κράτος πλαίσιο και τη συμμετοχή της Βουλγαρίας, της 
Κύπρου και της Ρουμανίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ και δεκατρείς ψήφους εναντίον, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 86 μέχρι και 116 θέματα αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 117 θέμα είναι «Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών 

(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Ντίνα Ακκελίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
3 του περί Ιατρικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Ρύθμισις και Τέλη) Νόμου, είναι η 
επίλυση των προβλημάτων ευχρηστίας που προκύπτουν από τη 
μετατροπή/στρογγυλοποίηση των τελών επίσκεψης που καταβάλλονται από τους 
ασθενείς για ιατρική εξέταση στα εξωτερικά ιατρεία σε ευρώ, όπως προβλέπεται στις 
διατάξεις του περί της Υιοθέτησης του Ευρώ Νόμου. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς τροποποιούνται οι πρόνοιες 
του Κανονισμού 7, ώστε, ενόψει της μετάβασης από την κυπριακή λίρα στο ευρώ, να 
αντικαθίστανται τα αναγραφόμενα ποσά σε κυπριακή λίρα με τα αντίστοιχα ποσά σε 
ευρώ. Επισημαίνεται ότι όλα τα ποσά στους υπό συζήτηση κανονισμούς 
μετατρέπονται σε ευρώ και τα πλείστα στρογγυλοποιούνται αναπροσαρμοζόμενα 
υπέρ των ασθενών. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, με την αναπροσαρμογή των 
τελών υπέρ του ασθενούς υπολογίζεται ότι η συνολική απώλεια των εσόδων του 
κράτους γι’ αυτές τις υπηρεσίες θα ανέλθει περίπου στις £35.000. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των προτεινόμενων 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 118 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 119 θέμα είναι «Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό Συμβούλιο) (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό Συμβούλιο) (Τέλη) Κανονισμοί του 

2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Κώστας Παπακώστας 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα 
άρθρα 3 και 9 του περί ∆ικηγόρων Νόμου, είναι να επανεκφραστεί σε ευρώ η αξία των 
ειδικών ενσήμων που επικολλώνται επί οποιουδήποτε καθοριζόμενου δικογράφου 
που καταχωρείται στο δικαστήριο από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ή 
εκπρόσωπό του και από κάθε δικηγόρο ο οποίος ασκεί το επάγγελμα.  

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό 
αναφορά κανονισμούς, ενόψει της επικείμενης ένταξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στην Ευρωζώνη, το Νομικό Συμβούλιο, του οποίου προεδρεύει ο Γενικός Εισαγγελέας 
της ∆ημοκρατίας, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του με βάση τον περί ∆ικηγόρων 
Νόμο, εξέδωσε τους προτεινόμενους κανονισμούς με τους οποίους επανεκφράζεται 
σε ευρώ η αξία των πιο πάνω ειδικών ενσήμων.  Σημειώνεται ότι τα ειδικά ένσημα 
που επικολλώνται σήμερα καθορίζονται σε σχετικούς κανονισμούς, οι οποίοι 
θεσπίστηκαν το 2003 με σκοπό την ενίσχυση της λειτουργίας του Νομικού 
Συμβουλίου και οι οποίοι καταργούνται με τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 120 μέχρι και 123 αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία. 
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 Το υπ’ αριθμόν 124 θέμα είναι απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Ιανουάριο του 2008.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Ιανουάριο του 2008 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
πιο πάνω απόφαση σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 
2007. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα 
δημόσιου δικαίου των οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το 
έτος 2008 η εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του 2008 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2007 το οποίο 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή το μήνα Ιανουάριο του 2007. 

 Σύμφωνα με την υπό αναφορά απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί 
οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί 
οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρι να πάρουν την 
τελική τους μορφή και να εγκριθούν από τη Βουλή οι προϋπολογισμοί των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2008. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τη νομοθεσία περί Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών), οι προϋπολογισμοί των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 
χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  Ωστόσο, 
αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη 
κατατεθεί ή και εγκριθεί από τη Βουλή, πράγμα που καθιστά αναγκαία την παροχή 
εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω 
απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα 
πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, οι οποίες θα 
προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την έγκριση της απόφασης για τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα 
δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια 
δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 

2008 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση της 
διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των προϋπολογισμών αυτών για 
μελέτη και έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 
2007. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 
πιο πάνω νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 
Ιανουάριο του έτους 2008 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 2007 κάθε νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση 
μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 
προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόμαστε τώρα στα θέματα της 
συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης.  Τα θέματα 1 μέχρι 6 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «O περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» και «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2008 Νόμος 
του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Κουτσού 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
πραγματοποίησε τρεις συνεδρίες στις 11, στις 12 και στις 13 ∆εκεμβρίου 2007 στα 
πλαίσια των οποίων συζήτησε τους προϋπολογισμούς που αναφέρονται στο 
επισυνημμένο παράρτημα.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν οι 
πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί διευθυντές και άλλοι αξιωματούχοι 
των ημικρατικών οργανισμών στους οποίους οι προϋπολογισμοί αυτοί αναφέρονται. 
Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, όπως και των 
υπουργείων στα οποία υπάγονται οι υπό αναφορά ημικρατικοί οργανισμοί. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η έγκριση των προϋπολογισμών για 
το οικονομικό έτος 2008 των αντίστοιχων ημικρατικών οργανισμών. 

 Όπως είναι γνωστό, η επιτροπή έχει αποφασίσει για τη συζήτηση των 
προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών για το 2008 να ακολουθήσει 
συνοπτικές διαδικασίες, λόγω του ότι δεν της παρέχεται χρόνος για σύνταξη 
ξεχωριστής έκθεσης για καθένα από αυτούς ενόψει της διακοπής των εργασιών του 
σώματος για τις επερχόμενες προεδρικές εκλογές. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
ενημερώθηκε από τους πιο πάνω αξιωματούχους για τα προγράμματα και τις 
επιδιώξεις των εν λόγω ημικρατικών οργανισμών για το επόμενο οικονομικό έτος και 
ειδικότερα για τις  πρόνοιες  των  υπό  συζήτηση  προϋπολογισμών,  υποβάλλει την  
παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος, επιφυλασσόμενη για τις τελικές θέσεις 
των μελών της σε σχέση με τα υπό αναφορά νομοσχέδια στο στάδιο της συζήτησής 
τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2008 
Νόμος του 2007. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2008 Νόμος 
του 2007. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2008 
Νόμος του 2007. 

4. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2008 Νόμος του 
2007. 

5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2008 
Νόμος του 2007. 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας 
του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισμό υπ’ αριθμόν 4, «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» είναι 
εισήγησή μας όπως αναβληθεί για τη ∆ευτέρα, ενόψει και του αιτήματος που 
υποβλήθηκε από την πλευρά των συνδικαλιστικών οργανώσεων των εργαζομένων, 
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ενόψει της απεργίας που βρίσκεται σε εξέλιξη και με την ελπίδα όπως 
αντιμετωπιστούν τα θέματα μέχρι τη ∆ευτέρα, για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε 
στην ψήφιση του προϋπολογισμού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συμφωνούμε με την αναβολή και θέλουμε να ελπίζουμε ότι μέχρι τη ∆ευτέρα 
μπορεί να λυθεί το ζήτημα και ταυτόχρονα κάνουμε έκκληση προς τις συντεχνίες να 
σταματήσουν οποιαδήποτε απεργιακά μέτρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε να δοθεί αναβολή, είναι ένας καλός χρόνος.  
Ενδεχομένως με μια καλή προσπάθεια να λυθεί το πρόβλημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και εμείς της Ε∆ΕΚ θα συναινέσουμε στην αναβολή μέχρι τη ∆ευτέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  Επομένως, είναι κοινή η θέση και αναβάλλεται για την ερχόμενη 
∆ευτέρα. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα καταψηφίσει τα νομοθετήματα 
με αριθμούς 2, 3 και 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο, 3, 4 και 5; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Το 4 όχι, αναβάλλεται, 2,3,5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο, 3, 5, εντάξει.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου, που είναι «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2008 Νόμος του 
2007».   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκρισης πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
ποσού ύψους £6.890.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Μετατροπή των ποσών του προϋπολογισμού από λίρες σε ευρώ.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων του προϋπολογισμού.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 θέματος, που είναι «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2008 Νόμος του 
2007». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους 
£219.041.620 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Μετατροπή των ποσών του προϋπολογισμού από λίρες σε ευρώ.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Ενσωμάτωση γενικών αυξήσεων μισθών και τιμαριθμικού επιδόματος στους 
βασικούς μισθούς των κλιμάκων που περιλαμβάνονται στα Παραρτήματα 1 και 2 του 
Πρώτου Πίνακα.  Άρθρο 7. 
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 Κωδικοποίηση κλιμάκων που περιλαμβάνονται στο Παράρτημα 3 του Πρώτου 
Πίνακα.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση βαθμών και ειδικοτήτων των θέσεων που περιλαμβάνονται στο 
Παράρτημα 4 του Πρώτου Πίνακα.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 9; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα 
εναντίον και καμιά αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα 
εναντίον και καμιά αποχή. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 θέματος, που είναι «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2008 Νόμος του 2007». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΚΥΠΕ ποσού ύψους που δεν υπερβαίνει 
τις £1.256.015 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Μετατροπή των ποσών του προϋπολογισμού από λίρες σε ευρώ.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.   

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα 
εναντίον και καμιά αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα 
εναντίον και καμιά αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα αναβάλλεται για την ερχόμενη ∆ευτέρα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 θέματος, που είναι «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ΡΙΚ ποσού ύψους £24.698.000 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Μετατροπή των ποσών του 
προϋπολογισμού από λίρες σε ευρώ.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος 
άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 



 213

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα 
εναντίον και καμιά αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δώδεκα 
εναντίον και καμιά αποχή. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 θέματος, που είναι «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2008 Νόμος 
του 2007». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έγκριση πληρωμής ποσού από το Ειδικό Ταμείο ποσού ύψους £14.192.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Μετατροπή των ποσών 
του προϋπολογισμού από λίρες σε ευρώ.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση περισσεύματος για κάλυψη ελλείμματος.  Άρθρο 5. 

 Υπεύθυνοι λειτουργοί.  Άρθρο 6. 



 214

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και την Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στα υπ’ αριθμόν 7 και 8 θέματα.  Έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο 
περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά 
του ∆ήμου) (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά του Κράτους) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου  Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά του ∆ήμου) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του ∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά του Κράτους) (Κυρωτικός) Νόμος 

του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 ∆εκεμβρίου 
2007.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με τις διατάξεις 
της νομοθεσίας για τη διαχείριση εσόδων και δαπανών και του λογιστικού της 
∆ημοκρατίας, της παρασχεθείσας από τον Υπουργό Οικονομικών, εκ μέρους της 
∆ημοκρατίας, εγγύησης για την αποπληρωμή δανείου που έχει συναφθεί μεταξύ του 
δήμου Πόλεως Χρυσοχούς και της Ελληνικής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ για 
ποσό ύψους £750.000.000, το οποίο αποτελεί τη συνεισφορά του δήμου Πόλεως 
Χρυσοχούς για το έργο της κατασκευής τεσσάρων παράλληλων κυματοθραυστών και 
για τη θωράκιση του παραλιακού μετώπου ανατολικά του αλιευτικού καταφυγίου στο 
Λατσί. 
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 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι επίσης η κύρωση, σύμφωνα με τις 
διατάξεις της νομοθεσίας για τη διαχείριση εσόδων και δαπανών και του λογιστικού 
της ∆ημοκρατίας, της παρασχεθείσας από τον Υπουργό Οικονομικών, εκ μέρους της 
∆ημοκρατίας, εγγύησης για την αποπληρωμή δανείου που έχει συναφθεί μεταξύ του 
δήμου Πόλεως Χρυσοχούς και της Ελληνικής Τράπεζας ∆ημόσιας Εταιρείας Λτδ για 
ποσό ύψους £750.000.000, το οποίο αποτελεί τη συνεισφορά του κράτους για το ίδιο 
πιο πάνω έργο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η Ελληνική 
Τράπεζα ∆ημόσια Εταιρεία Λτδ ενέκρινε αίτημα του δήμου Πόλεως Χρυσοχούς για την 
παραχώρηση δανείου ύψους £1.500.000, το οποίο θα χρησιμοποιηθεί για την 
κατασκευή τεσσάρων παράλληλων κυματοθραυστών και για τη θωράκιση του 
παραλιακού μετώπου ανατολικά του αλιευτικού καταφυγίου στο Λατσί.  Για τη σύναψη 
του εν λόγω δανείου έχει δοθεί η σύμφωνη γνώμη του Υπουργού Οικονομικών. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία, η συνολική δαπάνη θα αποπληρωθεί κατά το ήμισυ 
από το κράτος και για τη σύναψη του σχετικού δανείου λήφθηκαν διάφορες 
χρηματοδοτικές προτάσεις από χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, οι οποίες αξιολογήθηκαν 
από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

 Η πιο ευνοϊκή πρόταση κρίθηκε ότι ήταν η πρόταση που έκανε η Ελληνική 
Τράπεζα ∆ημόσια Εταιρεία Λτδ, η οποία σημειώνεται ότι διαλαμβάνει τους 
ακόλουθους όρους: 

1. Νόμισμα:  Λίρες Κύπρου. 

2. Επιτόκιο:  Επιτόκιο repo ΚΤΚ συν περιθώριο 0,28%. 

3. Περίοδος αποπληρωμής:  17,5 χρόνια, περιλαμβανομένων 2,5 χρόνων 
περιόδου χάριτος. 

4. Νομικά και άλλα έξοδα:  £250. 

5. Εξασφάλιση δανείου:  Κυβερνητική εγγύηση. 

6. Περιθώριο μετά την υιοθέτηση του ευρώ:  3 μήνες Euribor συν περιθώριο 
0,28%. 

7. Κεφαλαιοποίηση τόκου:  Ανά εξάμηνο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει την 
παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος, επιφυλασσόμενη για τις τελικές θέσεις 
των μελών της σε σχέση με τα υπό αναφορά νομοσχέδια κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του ∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά του ∆ήμου) (Κυρωτικός) Νόμος του 2007.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του ∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά του Κράτους) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 

του 2008 Νόμος του 2007»  

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 
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 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 ∆εκεμβρίου 2007.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, ο διευθυντής της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής 
Ραδιοτηλεόρασης και εκπρόσωποι της Συντεχνίας των Υπαλλήλων της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ΣΥΑΡΚ-ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις 
ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής.  

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2008, 
που κατατέθηκε στη Βουλή με βάση το άρθρο 36 του περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου, προβλέπει έσοδα ύψους £771.700 και δαπάνες ύψους 
£1.032.083. 

 Τα έσοδα προέρχονται κυρίως από τέλη που εισπράττει η Αρχή από εξέταση 
αιτήσεων για παραχώρηση άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και 
τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη για παραχώρηση άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και 
λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη επί των εσόδων των 
σταθμών από τις διαφημίσεις και από διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται στους 
τηλεοπτικούς και ραδιοφωνικούς σταθμούς για παραβιάσεις της ισχύουσας 
νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά 
έξοδα, αποζημίωση του προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά εξοπλισμού, μη 
προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, σχολιάζοντας σχετική αναφορά 
του προέδρου της επιτροπής για τη μη έγκαιρη κατάθεση του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού στη Βουλή, δήλωσε πως αυτή οφειλόταν στη μη έγκριση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο των νέων θέσεων και αναβαθμίσεων που περιλαμβάνονταν 
αρχικά σ’ αυτόν, η οποία είχε ως συνεπακόλουθο την ανάγκη για ανάλογη 
διαμόρφωσή του.  

 Ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου επεξήγησε αναλυτικά τις 
πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού στην επιτροπή και κατέθεσε, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

 Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός, δεδομένου ότι οι 
δαπάνες του υπερβαίνουν τα έσοδά του κατά £260.383.  Το γεγονός αυτό 
οφείλεται στο ότι αυξάνονται οι ανάγκες της Αρχής χρόνο με το χρόνο, ενώ τα 
έσοδά της παραμένουν σταθερά χωρίς να υπάρχει ανάλογη αύξησή τους, γι’ 
αυτό και η Αρχή μελετά το ενδεχόμενο αύξησης των προβλεπόμενων στη 
βασική νομοθεσία που διέπει τη ραδιοτηλεόραση τελών, αδειών και 
χρηματικών ποινών. 

 Η Αρχή είναι μια ανεξάρτητη Αρχή, της οποίας η ανεξαρτησία κατοχυρώνεται 
τόσο από τη σχετική πολιτική που ακολουθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση αναφορικά 
με τη δημιουργία και λειτουργία ρυθμιστικών αρχών αρμόδιων για τον έλεγχο 
του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου στις χώρες μέλη της όσο και από σχετικές 
συστάσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης, καθώς και από τον περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμο. 
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 Πέραν του αυτεπάγγελτου δειγματοληπτικού ελέγχου στον οποίο προβαίνει 
κατά διαστήματα η Αρχή σχετικά με το περιεχόμενο των εκπομπών των 
ραδιοτηλεοπτικών σταθμών, υποβάλλεται σ’ αυτήν και μεγάλος αριθμός 
παραπόνων από το κοινό, τα οποία εξετάζονται από τους λειτουργούς 
παρακολούθησης και διερεύνησης υποθέσεων. 

 Σημειώνεται επίσης το γεγονός ότι πρόσφατα έχουν περιέλθει υπό τον έλεγχο 
της Αρχής δορυφορικές υπηρεσίες οι οποίες έχουν ως βάση τους την Κύπρο 
και εκπέμπουν ή και αναμεταδίδουν σε γειτονικές χώρες. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, είναι αυτονόητο ότι θα παρατηρηθεί 
σημαντική αύξηση των προσφερόμενων τηλεοπτικών υπηρεσιών, καθώς και 
διεύρυνση των αρμοδιοτήτων της Αρχής, με αποτέλεσμα τη δραστική αύξηση 
του όγκου των εργασιών της. 

 Η Αρχή εργοδοτεί, μεταξύ άλλων, εννέα λειτουργούς οι οποίοι ασχολούνται 
κυρίως με εργασίες διερεύνησης και εξέτασης υποθέσεων εναντίον σταθμών 
για πιθανές παραβιάσεις της ισχύουσας νομοθεσίας, οι οποίες ανέρχονται στις 
τετρακόσιες περίπου υποθέσεις ετησίως, γεγονός που δεικνύει ότι ο αριθμός 
των λειτουργών που υπηρετούν στην Αρχή είναι πολύ μικρός.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η αύξηση του αριθμού του προσωπικού της Αρχής 
ήταν και είναι απόλυτα επιβεβλημένη, λαμβάνοντας υπόψη ότι η Αρχή σήμερα 
καλείται, μεταξύ των άλλων αρμοδιοτήτων της, να ελέγχει πέραν των εξήντα 
πέντε αδειούχων ραδιοτηλεοπτικών σταθμών που λειτουργούν στην Κύπρο και 
ταυτόχρονα να ασκεί μερικό έλεγχο στους σταθμούς της δημόσιας 
ραδιοτηλεόρασης.  Σε σχέση με το θέμα αυτό, η Αρχή, στο στάδιο της σύνταξης 
του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, είχε εισηγηθεί, με τη σύμφωνη γνώμη του 
Υπουργείου Εσωτερικών, τη συμπερίληψη σ’  αυτόν δύο νέων θέσεων 
Λειτουργών Ραδιοτηλεόρασης, την αναβάθμιση δύο θέσεων Βοηθού 
Λειτουργού Ραδιοτηλεόρασης, καθώς και την αναβάθμιση μιας θέσης 
Λογιστικού Λειτουργού, από τις οποίες όμως οι δύο νέες θέσεις Λειτουργού 
Ραδιοτηλεόρασης έχουν τελικά περικοπεί με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, έπειτα από εισήγηση του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Συναφώς, ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης μετέφερε στην επιτροπή 
την απαρέσκεια του προέδρου και των μελών της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
για την περικοπή από τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό των υπό αναφορά θέσεων, 
γεγονός που θεωρείται από την Αρχή παρέμβαση στην ανεξαρτησία της.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε πως οι νέες θέσεις που 
περιλήφθηκαν αρχικά στον υπό αναφορά προϋπολογισμό παραπέμφθηκαν από το 
Υπουργείο Οικονομικών στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, το οποίο 
είναι αρμόδιο να αποφασίζει επί θεμάτων προσωπικού και το οποίο έκρινε ότι η 
συμπερίληψή τους στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό δεν ήταν δικαιολογημένη στα 
πλαίσια της δημοσιονομικής πολιτικής του κράτους.  

 Ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης, εκφράζοντας 
τη δυσαρέσκειά του για το γεγονός ότι η Συμβουλευτική Επιτροπή Ραδιοτηλεόρασης 
δεν κλήθηκε από την Αρχή να εκφράσει τις απόψεις της για τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, υποστήριξε πως, παρ’  όλο που το έργο που επιτελεί η Αρχή 
εκτιμάται, απαιτείται να γίνουν από την πλευρά της πιο τολμηρά βήματα, ώστε να 
διασφαλιστεί η εφαρμογή των διατάξεων του νόμου που διέπει τη ραδιοτηλεόραση.  
Περαιτέρω, επισήμανε την ανάγκη λήψης των αναγκαίων μέτρων, ώστε να εκλείψει το 
φαινόμενο της χειραγώγησης των μέσων ενημέρωσης που παρατηρείται σήμερα, 
καθώς και την ανάγκη αύξησης του αριθμού του προσωπικού της Αρχής 
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Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ώστε να καταστεί δυνατή η επιτέλεση του έργου της.  
Τέλος, υποστήριξε πως, για να αναβαθμιστούν τα επίπεδα της ραδιοτηλεόρασης, 
απαιτείται και η συμβολή της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις πρόνοιες του υπό 
συζήτηση προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο 
για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής για το έτος 2008. 

 Παράλληλα, με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή δηλώνει τα ακόλουθα: 

1. Εκφράζει την απαρέσκειά της για τη μη έγκαιρη κατάθεση από την εκτελεστική 
εξουσία του υπό συζήτηση προϋπολογισμού στη Βουλή. 

2. Εκφράζει τη διαφωνία της για την αποκοπή από το Υπουργικό Συμβούλιο των 
νέων θέσεων που συμπεριλήφθηκαν αρχικά στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, γιατί αποτελεί διαχρονική της θέση η ανάγκη αναβάθμισης του 
ρόλου που η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου επιτελεί, διευκρινίζοντας 
ταυτόχρονα ότι η αύξηση του προσωπικού δεν πρέπει να αποτελεί το μόνο 
μέσο για την εν λόγω αναβάθμισή της. 

3. Καλεί την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου να προβεί στις δέουσες ενέργειες, 
ώστε να εφαρμοστεί η σχετική πρόνοια της νομοθεσίας που διέπει τη 
ραδιοτηλεόραση σε σχέση με την ισότιμη μεταχείριση και την αντικειμενική 
προβολή των δραστηριοτήτων των υποψήφιων προέδρων και κομμάτων. 

4. Αναμένει από το αρμόδιο υπουργείο σε συνεργασία με την Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου την κατάθεση στη Βουλή των αναγκαίων 
τροποποιήσεων για βελτίωση των προνοιών του νόμου που διέπει τη 
λειτουργία της ραδιοτηλεόρασης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού ύψους £1.032.083 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Μετατροπή των ποσών του προϋπολογισμού από λίρες σε ευρώ.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης 
Αυτόματων Εξωτερικών Απινιδοτών 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.301-2007) 

Υγείας Υγείας 

2. Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και 
∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.302-2007) 

Υγείας Υγείας 

3. Ο περί Εγγραφής Επαγγελματιών 
Ψυχολόγων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.303-2007) 

Υγείας Υγείας 

4. Ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας για 
την Τροπική Ξυλεία (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.304-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Εξωτερικών 

5. Ο περί της Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων 
σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας του 
Εργοδότη (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.305-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

6. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.306-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

7. Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου 

Συγκοινωνιών και Συγκοινωνιών και 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.307-2007) 

Έργων Έργων 

8. Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.308-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

9. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.309-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

10. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς 
Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.310-2007) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

11. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Έκδοση και Αναγνώριση 
Πιστοποιητικών και Ναυτική 
Εκπαίδευση) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.311-2007) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

12. Ο περί Αναγνώρισης των 
Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.312-2007) 

Εξωτερικών Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

13. Ο περί της Ολοκληρωμένης 
Πρόληψης και Ελέγχου της 
Ρύπανσης (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.313-2007) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

14. Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.314-2007) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

15. Ο περί Προστασίας της Υγείας 
(Έλεγχος του Καπνίσματος) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.315-2007) 

Εξωτερικών Υγείας 

16. Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.316-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

17. Ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2005 Νόμου του 2005 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.317-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

18. Οι περί ∆ημόσιας Νοσηλευτικής και 
Μαιευτικής Σχολής (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007. 

Υγείας Υγείας 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.148-2007) 

19. Έγγραφο του Συμβούλιο 
Λιπασμάτων  αρ. 1/2007 που αφορά 
την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων 
σύμφωνα με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

20. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 6 του 
2007 του προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2007 Νόμου του 2006 [Ν. 49(ΙΙ) 
του 2006]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.050-2007) 

Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

 Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.258, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Έχουμε διαπιστώσει ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προχωρεί στην 
ανακατασκευή των πεζοδρομίων των λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή και Γρηγόρη Αυξεντίου 
στη Λάρνακα, μια ανακατασκευή η οποία ήταν αναγκαία, λόγω της φθοράς που αυτά 
έχουν υποστεί.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο είναι το συνολικό κόστος της ανακατασκευής; 

2. Το έργο αυτό εντάσσεται στα πλαίσια του νέου ρυθμιστικού σχεδίου για τις 
λεωφόρους Γρίβα ∆ιγενή και Γρηγόρη Αυξεντίου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.259, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  
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 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πέγειας της επαρχίας Πάφου μού 
τέθηκε το αίτημα του δημοτικού συμβουλίου για δημιουργία ταχυδρομικού γραφείου 
στο δήμο Πέγειας προς εξυπηρέτηση των αυξημένων αναγκών του δήμου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο δημιουργίας ταχυδρομικού 
γραφείου στο δήμο Πέγειας και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.260, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πέγειας της επαρχίας Πάφου μού 
τέθηκε το αίτημα για ενίσχυση της αστυνόμευσης στο δήμο Πέγειας.  Για το σκοπό 
αυτό, το δημοτικό συμβούλιο ζητά όπως ενισχυθεί ο θεσμός του “αστυνομικού της 
γειτονιάς” με ακόμα έναν αστυνομικό στο δήμο, έτσι ώστε να μπορούν να 
αντιμετωπιστούν τα αυξημένα κρούσματα διαρρήξεων και τροχαίων παραβάσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο ενίσχυσης του θεσμού του 
“αστυνομικού της γειτονιάς” με ακόμα έναν αστυνομικό στο δήμο Πέγειας και, εάν ναι, 
ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.261, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πέγειας της επαρχίας Πάφου μού 
τέθηκε το αίτημα για εκπόνηση κυκλοφοριακής μελέτης για τη λεωφόρο Αγίου 
Γεωργίου, η οποία παρουσιάζει αυξημένη κυκλοφοριακή κίνηση, έτσι ώστε να 
ληφθούν τα απαιτούμενα μέτρα για την αναβάθμιση (ηλεκτροφώτιση, κατασκευή 
πεζοδρομίων κ.ά.) του εν λόγω δρόμου. 

 Θεωρώ ότι η κατασκευή έργων αναβάθμισης επί της λεωφόρου Αγίου 
Γεωργίου είναι απαραίτητη, δεδομένου ότι στο συγκεκριμένο δρόμο έχουν προκληθεί 
κατά καιρούς πολλά σοβαρά και θανατηφόρα δυστυχήματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο εκπόνησης κυκλοφοριακής 
μελέτης για τη λεωφόρο Αγίου Γεωργίου, με σκοπό αυτή να αναβαθμιστεί, και, εάν ναι, 
ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.262, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2007, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού  

 «Από το 2002, στα πλαίσια της τότε φορολογικής μεταρρύθμισης, 
δημιουργήθηκε το Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής, που ψηφίστηκε σε νόμο στις 15 
Ιουλίου 2002 (124(Ι)2002). 

 Το ταμείο δημιουργήθηκε με τις εισφορές των εργοδοτών ύψους 2% στο ποσό 
των αποδοχών των μισθωτών και, σύμφωνα με το άρθρο 3 του πιο πάνω νόμου, τα 
έσοδα του ταμείου θα χρησιμοποιούνται για κοινωνικές παροχές σε αντιστάθμισμα της 
αύξησης των φόρων κατανάλωσης και του φόρου προστιθέμενης αξίας. 

 Τα χρήματα από τα έσοδα κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας.  
Από το 2003 μέχρι και το 2007 εισπράχθηκαν έσοδα ύψους £282.874.638 (βλέπε 
προϋπολογισμούς από το 2003 μέχρι το 2007) και προβλέπονται επίσης £66 εκατομ. 
για το 2008. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει αναλυτικά τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αν έχουν χρησιμοποιηθεί τα εν λόγω χρήματα και πού.» 
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(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.249, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.249 ημερομηνίας 8.2.2007, του βουλευτή Λάρνακας, 
κ. Τάσου Μητσόπουλου 

Αποχετευτικά Συστήματα στις κοινότητες της ορεινής περιοχής Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2007, και σας 
διαβιβάζω σχετική απάντηση που είχε κοινοποιηθεί σε σας στις 10 Μαΐου, 2007: 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 2.12.9/9, ημερομηνίας 7/3/2007, 
με την οποία μας διαβιβάσατε επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.01.249 ημερομηνίας 14/02/2007 και επιθυμώ να 
σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει ολοκληρωμένος σχεδιασμός για την κατασκευή αποχετευτικών 
συστημάτων στις ορεινές περιοχές; 

Με στόχο τον εντοπισμό των αποχετευτικών προβλημάτων σε κοινότητες κάτω 
των 2000 ισοδύναμο πληθυσμό, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ανάθεσε σε 
ιδιώτες μελετητές την εκπόνηση σχετικών προκαταρκτικών αναγνωριστικών 
μελετών (ΠΑΜ). 

Αντικείμενο των ΠΑΜ είναι: 

 Η τεκμηριωμένη εκτίμηση του αποχετευτικού προβλήματος της κάθε 
κοινότητας, του μεγέθους του και εισηγήσεις του τρόπου επίλυσης του. 

 Η ετοιμασία ολοκληρωμένης τεκμηριωμένης έκθεσης για κάθε κοινότητα 
σχετικά με την αναγκαιότητα ή μη εγκατάστασης αποχετευτικού 
συστήματος (κεντρικού ή μεμονωμένου). 

 Η ιεράρχηση των αποχετευτικών προβλημάτων των κοινοτήτων με βάση 
τη σοβαρότητα τους. 

Προκαταρκτικές Αναγνωριστικές Μελέτες (ΠΑΜ) έχουν εκπονηθεί για τις 
επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου.  Συγκεκριμένα για την 
Επαρχία Λάρνακας οι ΠΑΜ καλύπτουν ένα σύνολο από δεκατρείς (13) 
κοινότητες περιλαμβανομένων και κοινοτήτων της Ορεινής Λάρνακας. 

Σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός για την κατασκευή αποχετευτικών 
συστημάτων στις κοινότητες της ορεινής Λάρνακας και συγκεκριμένα στους 
Αγίους Βαβατσινιάς, Βαβατσινιά, Κάτω ∆ρυ, Οδού και Ορά; 

α. Αγίοι Βαβατσινιάς 

 Η μελέτη του αποχετευτικού συστήματος Αγίων Βαβατσινιάς έχει 
ολοκληρωθεί, επειδή όμως υπήρχαν σοβαρές ενστάσεις και αντιδράσεις 
σχετικά με την χωροθέτηση του κεντρικού αντλιοστασίου λυμάτων, 
υπήρξε καθυστέρηση στην υλοποίηση του. 

 Για τον σκοπό αυτό, το Τ.Α.Υ., σε συνεργασία με την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση, είχε ενημερώσει τους κατοίκους, για τη λειτουργία του 
αντλιοστασίου. 
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 Μετά από συνεχείς προσπάθειες το Κοινοτικό Συμβούλιο αγόρασε από 
τον ιδιώτη το τεμάχιο για χωροθέτηση του κεντρικού αντλιοστασίου και 
έτσι έχουν αρθεί και οι σχετικές ενστάσεις. 

 Το Γραφείο Προγραμματισμού έχει δώσει την σχετική έγκριση για την 
εκτέλεση του έργου, με χρηματοδότηση από δάνειο ύψους μέχρι 
£600.000, το οποίο θα συνάψει η Κοινότητα με Κυβερνητική εγγύηση. 

 Η τελική μελέτη για το δίκτυο συλλογής λυμάτων και για το σύστημα 
επεξεργασίας των λυμάτων έχουν ολοκληρωθεί και το Τ.Α.Υ. βρίσκεται 
στο στάδιο προκήρυξης Προσφορών για την κατασκευή του Έργου. 

  Βαβατσινιά και Οδού 

  Οι πιο πάνω κοινότητες περιλαμβάνονται στις κοινότητες της επαρχίας 
Λάρνακας για τις οποίες έχουν γίνει Προκαταρκτικές Αναγνωριστικές 
Μελέτες. 

  Κάτω ∆ρυς, και Ορά 

  Οι πιο πάνω κοινότητες δεν έχουν μέχρι σήμερα εκφράσει προς το 
Τ.Α.Υ. την ύπαρξη οποιουδήποτε αποχετευτικού προβλήματος και για 
αυτόν τον λόγο δεν περιλαμβάνονται στις κοινότητες της επαρχίας 
Λάρνακας, για τις οποίες έχουν γίνει Προκαταρκτικές Αναγνωριστικές 
Μελέτες. 

2. Ποια χρονοδιαγράμματα υφίστανται για την κατασκευή των αποχετευτικών 
συστημάτων των συγκεκριμένων κοινοτήτων της ορεινής Λάρνακας; 

Η ιεράρχηση των αποχετευτικών προβλημάτων των κοινοτήτων της επαρχίας 
Λάρνακας περιλαμβανομένων και της Ορεινής Λάρνακας με βάση τη 
σοβαρότητα τους που είχε γίνει από τους μελετητές, έχει υποβληθεί στον 
Έπαρχο Λάρνακας και έχει αξιολογηθεί και καθοριστεί το χρονοδιάγραμμα το 
οποίο σας επισυνάπτεται.”.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.301, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.301 ημερομηνίας 8/03/2007 του βουλευτή Λάρνακας 
κ. Γεώργιου Τάσου 

 Αποχετευτικό Σύστημα στην κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς της Επαρχίας 
Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2007 και σας 
διαβιβάζω σχετική απάντηση που είχε κοινοποιηθεί σε σας στις 11 Μαΐου, 2007: 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 2.12.12.4 ημερομηνίας 29 
Μαρτίου 2007, με την οποία μας διαβιβάσατε επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.01.301 ημερομηνίας 15/03/2007 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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 Η μελέτη του αποχετευτικού συστήματος Αγίων Βαβατσινιάς έχει ολοκληρωθεί, 
επειδή όμως υπήρχαν σοβαρές ενστάσεις και αντιδράσεις σχετικά με την χωροθέτηση 
του κεντρικού αντλιοστασίου λυμάτων, υπήρξε καθυστέρηση στην υλοποίηση του. 

 Για τον σκοπό αυτό, το Τ.Α.Υ., σε συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση, είχε 
ενημερώσει τους κατοίκους, για τη λειτουργία του αντλιοστασίου. 

 Μετά από συνεχείς προσπάθειες το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει αποφασίσει, να 
εξασφαλίσει από τον ιδιώτη το τεμάχιο για τη χωροθέτηση του κεντρικού 
αντλιοστασίου και έτσι έχουν αρθεί και οι σχετικές ενστάσεις. 

 Το Γραφείο Προγραμματισμού έχει δώσει την σχετική έγκριση για την εκτέλεση 
του έργου, με χρηματοδότηση από δάνειο ύψους μέχρι £600.000, το οποίο θα 
συνάψει η Κοινότητα με Κυβερνητική εγγύηση. 

 Η τελική μελέτη για το δίκτυο συλλογής λυμάτων και για το σύστημα 
επεξεργασίας των λυμάτων έχουν ολοκληρωθεί και το Τ.Α.Υ. βρίσκεται στο στάδιο 
ετοιμασίας των εγγράφων για προκήρυξη Προσφορών για την κατασκευή του 
Έργου.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.377, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.377, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.01.377 και ημερομηνία 
11/10/2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής του 
Υπουργείου με τον ίδιο αριθμό φακέλου και ημερομηνία 16/5/2007, σας ενημερώνω 
ότι το Εθνικό ∆άσος Κάβο Γκρέκο έχει συμπεριληφθεί στον κατάλογο των περιοχών 
που πρότεινε η Κυπριακή ∆ημοκρατία για ένταξη τους στο ∆ίκτυο της Ε.Ε. “Natura 
2000”.  Η ετοιμασία του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για την περιοχή έχει ήδη αρχίσει 
δεδομένου του ότι το Κάβο Γκρέκο είναι μια από τις πέντε περιοχές που 
περιλαμβάνονται στο Πρόγραμμα LIFE Nature που επιχορηγείται από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, με στόχο την προστασία και διαχείριση των περιοχών αυτών.  Το 
Πρόγραμμα προνοεί εκτός από την ετοιμασία του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου, την 
προώθηση συγκεκριμένων δράσεων στην περιοχή, οι οποίες υλοποιούνται σύμφωνα 
με τα χρονοδιαγράμματα του Προγράμματος.  Το Πρόγραμμα άρχισε το Νοέμβριο του 
2004 και θα ολοκληρωθεί τον Απρίλη του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.461, 
ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση 23.06.009.01.461, ημερομηνίας 12 Ιουνίου, 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με την εγκατάσταση φώτων τροχαίας 

στη συμβολή της Λεωφόρου Μεσόγης με το δρόμο Τριμιθούσας-Τάλας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.01.461 και ημερομηνία 19.6.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εγκατάσταση φώτων τροχαίας και το ρυθμιστικό σχέδιο με αριθμό ΚΚΜ 1359, 
για την αναγκαία διαμόρφωση της εν λόγω συμβολής, εγκρίθηκαν από την 
Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση Κυκλοφοριακών 
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Προβλημάτων στη συνεδρία της που έγινε στις 26.4.2004.  Το σχέδιο αυτό 
εγκρίθηκε επίσης από τα Κοινοτικά Συμβούλια Μεσόγης και Τριμιθούσας, στις 
2.5.2004 και 30.6.2004, αντίστοιχα. 

 Για την υλοποίηση του σχεδίου ΚΚΜ 1359, απαιτείται η ετοιμασία 
κατασκευαστικών σχεδίων και η απαλλοτρίωση ιδιωτικής περιουσίας.  Τα 
κατασκευαστικά σχέδια ετοιμάζονται ήδη από το Γραφείο του Επαρχιακού 
Μηχανικού ∆ημοσίων Έργων Πάφου και βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο.  
Η διαδικασία απαλλοτρίωσης ιδιωτικής γης δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί, αλλά 
θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για επίσπευση των σχετικών 
διαδικασιών. 

 Η δαπάνη για τα έργα πολιτικής μηχανικής, που υπολογίζεται να ανέλθει στις 
£120.000 περίπου, θα καλυφθεί εξολοκλήρου από πιστώσεις του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων για τη βελτίωση δρόμων/συμβολών για λόγους οδικής 
ασφάλειας. 

 Σύμφωνα με τη νενομισμένη διαδικασία, τα έξοδα αγοράς και εγκατάστασης 
των φώτων τροχαίας καταβάλλονται με συνεισφορές της Κυβέρνησης και της 
εκάστοτε Τοπικής Αρχής (2/3 Κυβέρνηση, 1/3 αρμόδια Τοπική Αρχή).  Στη 
συγκεκριμένη περίπτωση η συμβολή εμπίπτει από κοινού στη δικαιοδοσία των 
Κοινοτήτων Μεσόγης και Τριμιθούσας και θα ζητηθεί από αυτές να καταβάλουν 
από 1/6 της σχετικής δαπάνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.505, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.505, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, με αρ. 
23.06.009.01.505 και ημερομηνία 22 Ιουνίου 2007, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2007 
στο Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και ακολούθως με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ημερομηνίας 
15 Οκτωβρίου 2007 στο Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, για χειρισμό λόγω αρμοδιότητας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Πολιτική του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών είναι η κατασκευή / 
συντήρηση αλιευτικών καταφυγίων για την ασφάλεια και καλύτερο ελλιμενισμό των 
επαγγελματιών ψαράδων. 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών προγραμματίζει βελτιωτικά έργα 
στο αλιευτικό καταφύγιο Κάτω Πύργου που περιλαμβάνουν ανακατασκευή του 
καρνάγιου, επιδιόρθωση των κρηπιδωμάτων, υπερύψωση του φάρου και εκβάθυνση 
της λεκάνης. 

 Οι προσφορές για τη μελέτη και την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων 
που αφορούν τα πιο πάνω έργα αναμένεται να προκηρυχθούν αυτό το μήνα. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2007 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.553, 
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ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.553, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Το αίτημα για κατασκευή κυρτωμάτων οδοστρώματος στον κύριο δρόμο εντός 
της Κοινότητας Κελοκεδάρων εξετάστηκε σε παλαιότερη συνεδρία της Τεχνικής 
Επιτροπής του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση Κυκλοφοριακών Μελετών.  Η 
Τεχνική Επιτροπή είχε αποφασίσει ότι δεν δικαιολογείται η κατασκευή των 
κυρτωμάτων οδοστρώματος στο δρόμο αυτό γιατί υπάρχουν πολλές στροφές 
και οι οδηγοί δεν μπορούν να αναπτύξουν ψηλές ταχύτητες.  Επιπρόσθετα ο 
δρόμος έχει κατωφέρεια και με βάση τα εγκριμένα κριτήρια δεν μπορούν να 
κατασκευαστούν κυρτώματα.  Στη συνεδρία αυτή η Τεχνική Επιτροπή 
αποφάσισε να αναβαθμιστεί η σήμανση/σηματοδότηση του δρόμου για τις 
στροφές και επιπρόσθετα να τοποθετηθούν σιρίτια. 

2) Μετά την υποβολή της ερώτησης του κ. Σαρίκα, εκπρόσωπος του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων μελέτησε εκ νέου το θέμα σε επιτόπια επίσκεψη στις 5 
Νοεμβρίου 2007 στην οποία παρευρέθηκε και ο Πρόεδρος του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Κελοκεδάρων στον οποίο επεξηγήθηκε η απόφαση της Τεχνικής 
Επιτροπής.  Ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου συμφώνησε ότι το θέμα 
θα πρέπει να χειριστούν οι αρμόδιοι φορείς και ότι προκαταρκτικά θα 
αποδεχθεί την απόφαση της Τεχνικής Επιτροπής, τα μέλη της οποίας είναι 
επιστημονικά καταρτισμένα. 

3) Στη συνεδρία που έγινε στις 12 Νοεμβρίου 2007 η Τεχνική Επιτροπή 
επαναβεβαίωσε την απόφαση της ότι δεν δικαιολογείται η κατασκευή 
κυρτωμάτων οδοστρώματος στον κύριο δρόμο εντός της Κοινότητας 
Κελοκεδάρων και ότι επιπρόσθετα της αναβάθμισης της 
σήμανσης/σηματοδότησης, συστήνεται η Αστυνομία να διευθετήσει την πιο 
έντονη αστυνόμευση του ορίου ταχύτητας στην περιοχή. 

4) Η Τεχνική Επιτροπή αποφάσισε επίσης ότι προτού μελετηθούν οποιαδήποτε 
άλλα μέτρα θα πρέπει να αξιολογηθούν τα αποτελέσματα της αναβάθμισης της 
σήμανσης/σηματοδότησης του δρόμου που έχει υλοποιήσει πρόσφατα (αρχές 
Νοεμβρίου 2007).» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.015, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.02.015 του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω Ερώτημα του Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη και θα 
ήθελα να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
μέσα στα πλαίσια προώθησης της Ανάπτυξης, Λειτουργίας, ∆ιαχείρισης και 
Εκμετάλλευσης της Μαρίνας Αγίας Νάπας, αναμένει την έγκριση του Τοπικού Σχεδίου 
Αγίας Νάπας, στο οποίο περιλαμβάνεται η προτεινόμενη μαρίνα, ώστε να μπορέσει 
να συνεχίσει και να ολοκληρώσει τις διαπραγματεύσεις του με τους Προσφοροδότες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.046, 
ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.046, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη. 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
ημερομηνία 12 Σεπτεμβρίου 2007 και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα αναφορικά 
με το θέμα που προέκυψε από δημοσίευμα της εφημερίδας “Πολίτης” ημερομηνίας 24 
Αυγούστου 2007, που αφορά στη λειτουργία ιδιωτικού φροντιστηρίου σε πολυκατοικία 
στη Λευκωσία χωρίς να πληροί τους κανόνες πυρασφάλειας. 

 Αναφορικά με την επιθεώρηση του Φροντιστηρίου Palace College που 
βρίσκεται στη οδό ∆ημητσάνης 6 στο Λυκαβηττό και στεγάζεται στον 5ο όροφο του 
αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Το ιδιωτικό φροντιστήριο Palace College λειτουργεί εκεί από το 1987 
κατέχοντας τις σχετικές άδειες λειτουργίας και είναι εγγεγραμμένο στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού (αρ. Ι.Φ. 315). 

 Από πλευράς πυρασφάλειας το φροντιστήριο είχε ανάγκη από πυροσβεστήρες 
CO2 (διοξειδίου του άνθρακα) και νερού οι οποίοι και τοποθετηθήκαν. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιανδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.099, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.099 και ημερομηνία 26/9/2007 του βουλευτή 
εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

Υπογειοποίηση αρδευτικού καναλιού στην Κοινότητα Κισσόνεργας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 5 Οκτωβρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Λειτουργοί του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων πραγματοποίησαν συνάντηση 
με το Κοινοτικό Συμβούλιο Κισσόνεργας κατά την οποία αποφασίστηκε όπως το 
Τμήμα μελετήσει αρχικά τη δυνατότητα αντικατάστασης δύο μικρών τμημάτων του 
καναλιού εντός της κοινότητας, μήκους 150 μ. περίπου, με υπόγειο αγωγό, για να 
μειωθεί ο κίνδυνος στην οδική ασφάλεια. 

 Περαιτέρω, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα διερευνήσει τη δυνατότητα 
αντικατάστασης ολόκληρου του τμήματος του καναλιού που διασχίζει την οικιστική 
περιοχή της κοινότητας, μήκους 1,700 μ., με υπόγειο αγωγό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.100, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.100 ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, αναφορικά με 
το Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς  

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτησή σας και σας πληροφορώ ότι έχω 
επισκεφθεί πρόσφατα το Νοσοκομείο και γνωρίζω προσωπικά τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει.  Για επίλυση των προβλημάτων αυτών έχουν υλοποιηθεί/δρομολογηθεί 
τα εξής:- 

(i) Έχει παραληφθεί ο εξοπλισμός του Χημείου καθώς και του Τμήματος Πρώτων 
Βοηθειών του Νοσοκομείου της Πόλης Χρυσοχούς. 

(ii) Αναμένεται να τοποθετηθεί νέο ακτινολογικό μηχάνημα τον Ιούνιο του 2008 για 
το ίδιο Νοσοκομείο.  Η διαδικασία προσφορών βρίσκεται στο στάδιο της 
αξιολόγησης και η κατακύρωση αναμένεται να γίνει στις αρχές του 2008.  Ο 
χρόνος παράδοσής του από τον επιτυχόντα προσφοροδότη υπολογίζεται να 
είναι ο Ιούνιος του 2008. 

(iii) Για τη στελέχωση του Νοσοκομείου έχει προσληφθεί ήδη ένας Ιατρικός 
Λειτουργός και αναμένεται να προσληφθεί ακόμα ένας με τη λειτουργία του 
Τμήματος Πρώτων Βοηθειών, οπότε και θα συμπληρωθεί ο απαιτούμενος 
αριθμός ιατρών για το εν λόγω Νοσοκομείο. 

(iv) Η τοποθέτηση Νοσηλευτικού προσωπικού δεν είναι δυνατό να γίνει άμεσα, 
λόγω της έλλειψης που παρουσιάζεται στην αγορά εργασίας σε Νοσηλευτές.  
Το θέμα θα επανεξεταστεί μέσα στον Μάρτιο του 2008, οπότε αναμένεται η 
αποφοίτηση από τη Νοσηλευτική Σχολή νέων Νοσηλευτών. 

(v) Έχει προσληφθεί η Καθαρίστρια για πλήρωση μιας θέσης ωρομίσθιου 
προσωπικού που εγκρίθηκε για το Νοσοκομείο αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.142, 
ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.142, ημερ. 23 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Σας πληροφορώ ότι η μελέτη του προσχεδίου των περί Προσωπικού των 
Σχολικών Εφορειών Κανονισμών δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί εφ’ όσον πρόσφατα 
έχουν υποβληθεί οι απόψεις των Συντεχνιών. Το αίτημα για συμπερίληψη στους εν 
λόγω Κανονισμούς και των Βοηθών Γραφείου είναι υπόψη μας και θα τύχει χειρισμού 
εν καιρώ. 

2. Το καθεστώς εργασίας των Βοηθών Γραφείου έχει γίνει αντικείμενο συζήτησης 
σε κατά καιρούς συναντήσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, αλλά το αίτημά τους για εξομοίωση των 
Βοηθών Γραφείου με τους Επιμελητές, με την οποία αντιδρά και ο Κλάδος 
Επιμελητών, δεν έγινε αποδεκτό. 

3. Πρόσφατα έχουμε πληροφορηθεί ότι οι Βοηθοί Γραφείου έχουν υποβάλει εκ 
νέου το αίτημα αυτό στο Υπουργείο Οικονομικών για επανεξέταση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε θα μπούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, εκτός αν 
έχετε όρεξη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επικαλούμενη τον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων, η 
κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ζητά όπως συμπεριληφθεί 
στην ημερήσια διάταξη της επόμενης ορισθείσας ολομέλειας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, δηλαδή στις 17 ∆εκεμβρίου 2007, η πρόταση νόμου που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών Χρεών (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 
2007» για τελεσίδικη απόφαση της Βουλής, είτε προς ψήφιση είτε προς απόρριψή της, 
από τη στιγμή που έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Εμείς είμαστε εναντίον του να συζητηθεί αυτό το θέμα.  Με περίεργες 
διαδικασίες πέρασε από την επιτροπή.  Μετά από τη συζήτηση εξόφθαλμα 
αντισυνταγματικό είναι και με γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  
Μόνος αυτός ο λόγος είναι αρκετός, αν τηρούμε και τη συνεννόηση που έχουμε κάνει 
στη σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων, ότι αντισυνταγματικά θέματα δεν τα 
παραπέμπουμε για συζήτηση.  Μπορώ να θεωρήσω ότι, όταν πήγε στην επιτροπή, 
δεν υπήρχε η γνώση του αντισυνταγματικού, αλλά μετά από τη συνεδρίαση της 
επιτροπής και όταν συζητούσαμε την προηγούμενη φορά σε σύσκεψη των αρχηγών, 
ήταν γνωστή η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα.   

 Πιστεύω ότι η συζήτηση αυτού του θέματος μειώνει το κύρος της Βουλής.  Η 
συζήτηση αυτού του θέματος εκφεύγει από την απόφαση της σύσκεψης των αρχηγών 
και της Βουλής ακόμα.  Που πέρασε η απόφαση της σύσκεψης των αρχηγών και από 
την ολομέλεια, αν θυμάστε, ότι δε θα συζητούμε αντισυνταγματικά θέματα.  Ναι, η 
Βουλή μπορεί να συζητεί και αντισυνταγματικά θέματα κάποτε, αν δεν υπήρχε όμως 
αυτή η συνεννόηση για την προστασία του κύρους της Βουλής.  Γι’ αυτό εμείς είμαστε 
εναντίον του να συζητηθεί αυτό το θέμα.  Πρώτ’ απ’ όλα, υπάρχουν, εκτός αυτών των 
συνταγματικών θεμάτων, και θέματα επί της ουσίας.  Παραδείγματος χάριν, δεν 
υπάρχει διαφάνεια, δεν υπάρχει μελέτη αν υπάρχει ανάγκη να συζητηθεί αυτή η 
πρόταση.  Θα έπρεπε να ακουστούν και οι εκπρόσωποι του Φόρου Εισοδήματος και 
του Υπουργείου Οικονομικών, να κατατεθούν τα ονόματα και τα ποσά τα οποία 
χρωστούν, να δούμε κατά πόσο εξυπηρετούνται κάποια συγκεκριμένα άτομα του 
κεφαλαίου ή το πλατύ κοινό και τότε να το συζητήσουμε.  Και θα μπορούσαμε να το 
κάνουμε αυτό με την άνεσή μας μετά τις εκλογές.   

 Θεωρώ ότι αυτή τη στιγμή, αν δεχτούμε τη συζήτηση όχι μόνο προσβάλλουμε 
το κύρος της Βουλής, αλλά παραβαίνουμε και μια συνεννόηση που έχουμε στη 
σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων.   

 Γι’ αυτό το λόγο, θέλω να κάνω έκκληση -και το ζητώ από το επίσημο βήμα της 
Βουλής- προς τον Πρόεδρο της Βουλής μέχρι τη ∆ευτέρα να ζητήσει γνωμάτευση από 
το Γενικό Εισαγγελέα για άλλη μια φορά και να ασκήσει τα δικαιώματά του ο 
Πρόεδρος της Βουλής, για να καταδείξει αν πρέπει να συζητηθεί το θέμα αυτό ή όχι. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Σιζόπουλος, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να μπαίνουμε στην ουσία της συζήτησης του 
συγκεκριμένου ζητήματος, που θα γίνει, αν και εφόσον αποφασιστεί να συζητηθεί τη 
∆ευτέρα, εμείς θα θέλαμε από την πλευρά μας να τοποθετηθούμε υπέρ της 
συζήτησης του συγκεκριμένου θέματος.  Θεωρούμε ότι αποτελεί συνέχεια της 
ανάλογης πρότασης για φορολογική αμνηστία που έγινε το 2004 και ως εκ τούτου 
θεωρούμε ότι η άποψη του Γενικού Εισαγγελέα είναι σεβαστή, αλλά δεν μπορεί να 
δεσμεύσει τη Βουλή, για να συζητήσει μια συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Όλα τα 
υπόλοιπα θα αρκεστούμε να τα αναφέρουμε κατά τη διάρκεια της συζήτησης του 
θέματος, αν και εφόσον θα εγκριθεί να συζητηθεί τη ∆ευτέρα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Υπάρχουν άλλες απόψεις;   

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα όσα ανέφερε ο κ. Συλλούρης αποτελούν πραγματικότητα.  
Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει δει πολύ σοβαρά αυτό το θέμα και έχει εξετάσει το θέμα 
της αρχής, αν μπορεί να ζητηθεί από οποιαδήποτε κοινοβουλευτική ομάδα, κατά τη 
διαδικασία που ακολούθησε ο κ. Νεοφύτου, να περιληφθεί στην ημερήσια διάταξη της 
∆ευτέρας το θέμα.  Από την ώρα όμως που υπάρχει απόφαση ότι -ενόψει και των 
εκλογών- οποιαδήποτε θέματα προτάσεων νόμου -το οποίο θέμα συνυπογράψαμε 
παρεμπιπτόντως- αν είναι ή εκρίθηκαν αντισυνταγματικά ή μπορεί να είναι 
αντισυνταγματικά, τότε δε θα περνούν απευθείας στην ολομέλεια, εξ ου και η 
απόφαση της περασμένης εβδομάδας για αναβολή...  Κάτω από αυτές τις περιστάσεις, 
μεταξύ των δύο αρχών που έχουμε να αντιμετωπίσουμε και με δεδομένη τη 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, θεωρούμε ότι υπό άλλες περιστάσεις θα 
υποστηρίζαμε την άποψη του κ. Αβέρωφ, αλλά όχι σε τούτη τη δεδομένη στιγμή, από 
την ώρα που υπάρχει η σαφής γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 ∆ε μου μένει άλλη εκλογή από του να θέσω το θέμα σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εισήγησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για 
εγγραφή του θέματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα εγκρίνεται να συζητηθεί με δεκαέξι ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και 
δεκατέσσερις αποχές. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη ∆ευτέρα, 17 
∆εκεμβρίου 2007, στις 9.30 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.119-2007) 

 2. Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.004-2007) 

 3. Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.263-2007) 

 4. Οι περί ∆ημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής 
Σχολής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.148-2007) 

 5. Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν 
Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.253-2007) 

 6. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.273-2007) 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.298-2007) 

 8. Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών Χρεών (Ειδικές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.048.042.2007) 

 9. Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.310-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ………………………………. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στις 10.00 το πρωί, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, εφόσον είναι κοινή επιθυμία, στις 10.00 το πρωί. 

 Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.37 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Παπακώστας Κώστας 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Καρογιάν Μάριος  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κλεάνθους Νίκος Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κουτσού Νίκος  Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυπριανού Άντρος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηνικόλας Ντίνος 
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Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κυρίτσης Πάμπης Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αγορεύσεις (∆. Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Α. Αγγελίδης, Α. Νεοφύτου, Ν. 
Κατσουρίδης) με την ευκαιρία της υπογραφής της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τους αρχηγούς των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Γεώργιου Γεωργίου και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί των Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
περί του Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με την Άσκηση του Έργου τους Νόμος του 
2005», έπειτα από συζήτηση [Α. Νεοφύτου, Γ. Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, 
προεδρεύων (Κ. Παπακώστας), Ν. Κατσουρίδης]. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για τη Συγκάλυψη, Έρευνα, Κατάσχεση και ∆ήμευση των Προϊόντων 
του Εγκλήματος και τη Χρηματοδότηση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2007», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Α. 
Αγγελίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Ομήρου) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού 
Γεωργίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007» και «Οι περί Τμήματος 
Γεωργίας - Θέση ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Σ. Φυττής, Α. Αγγελίδης, 
Ζ. Κουλίας) και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή της σε νόμο. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί Παροχής Επιδόματος 
Μάνας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και ψήφισή τους σε νόμους.  

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Προϋποθέσεων ∆ιαφάνειας (Κινητές 
Αξίες προς ∆ιαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμος του 2007» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 
Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και 
ψήφισή του σε νόμο. 
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11. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2008 Νόμος του 
2007», 

β.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
του 2008 Νόμος του 2007», 

γ.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», 

δ.  «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», 

ε.  «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 2008 
Νόμος του 2007», 

στ.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2008 
Νόμος του 2007», 

ζ.  «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου του 
2008 Νόμος του 2007», 

η.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού 
Μουσείου του 2008 Νόμος του 2007», 

θ.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου του 2008 
Νόμος του 2007», 

ι.  «Ο περί  Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2008 Νόμος του 2007», 

ια.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 2008 
Νόμος του 2007», 

ιβ.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας του 2008 Νόμος του 2007», 

ιγ.  «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων του 
2008 Νόμος του 2007»,  

οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Γεώργιου Γεωργίου και ψήφισή τους σε 
νόμους. 

12. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 
2008 Νόμος του 2007», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2008 Νόμος 
του 2007», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 
2008 Νόμος του 2007», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2008 Νόμος του 2007», 

ε. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2008 
Νόμος του 2007», 
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στ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2008 Νόμος του 
2007», 

ζ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
του 2008 Νόμος του 2007», 

η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Γεωργίου, Γ. Λαμάρης, Α. Παπαδοπούλου) 
και ψήφισή τους σε νόμους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου και σε Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο 
Συντάξεων της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γεωργίου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Παπαδοπούλου) 
και έγκρισή τους. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2008 Νόμος του 2007», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. 
Γεωργίου, Μ. Σιζόπουλος, Ε. Θεοχάρους, Ντ. Ακκελίδου, Α. Κυριακίδου, Ρ. 
Ερωτοκρίτου) και ψήφισή του σε νόμο. 

16.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2008 Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Παρεμπόδισης και Καταπολέμησης της 
Νομιμοποίησης Εσόδων από Παράνομες ∆ραστηριότητες Νόμος του 2007» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αναγνώρισης και Εκτέλεσης 
Αποφάσεων Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι οποίες Επιβάλλουν 
Χρηματικές Ποινές Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιατήρησης Τηλεπικοινωνιακών 
∆εδομένων με Σκοπό τη ∆ιερεύνηση Σοβαρών Ποινικών Αδικημάτων Νόμος 
του 2007», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Γ. 
Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Αγγελίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

22. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέσεις Ταχυδρομικού 
Λειτουργού και Ταχυδρομικού ∆ιανομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2007», 

β. «Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Προϊστάμενου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007», 
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γ. «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2007» 

και έγκρισή τους. 

23. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ταμείου Συντάξεως ∆ικηγόρων (Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

24. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις Πρώτου 
Λογιστή, Ανώτερου Λογιστή, Λογιστή, Ανώτερου Λειτουργού Γενικού 
Λογιστηρίου, Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου Α΄, Λειτουργού Γενικού 
Λογιστηρίου, Ανώτερου Επιθεωρητή Λογαριασμών, Επιθεωρητή Λογαριασμών 
και Βοηθού Λογιστικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2007», 
η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γεωργίου, Α. Αγγελίδης, Ι. Νικολάου) και 
έγκρισή τους. 

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κατάργησης Ορισμένων περί 
Τροφίμων Κανονισμών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007» και 
έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί Κατάργησης Ορισμένων περί Τροφίμων 
Κανονισμών (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007». 

26. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας 
(∆ωρεά, Προμήθεια, Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και 
∆ιανομή) Ανθρώπινων Ιστών και Κυττάρων Νόμος του 2006» και ψήφισή του 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας (∆ωρεά, 
Προμήθεια, Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και ∆ιανομή) 
Ανθρώπινων Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων Προϊόντων Νόμος του 2007». 

27. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Καλλυντικών Προϊόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σιδηροδρομικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο 
με τον τίτλο «Ο περί της Σιδηροδρομικής Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εμπορευμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007». 

30. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

31. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

32. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

33. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Γ. Λαμάρης, Ε. Θεοχάρους, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. 
Κυριακίδου, Ν. Τορναρίτης) και ψήφισή του σε νόμο. 

34. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2006» και 
ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός)  Νόμος του 2007». 



 239

35. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

36. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Περιβαλλοντικής Ευθύνης όσον αφορά 
την Πρόληψη και την Αποκατάσταση Περιβαλλοντικής Ζημιάς Νόμος του 
2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

37. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 
του Όζοντος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

38. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες και 
Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 2007» και «Οι περί των Ουσιών που 
Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) 
Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

39. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Χώροι Υγειονομικής Ταφής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και 
έγκρισή τους. 

40. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 
στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

41. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007» και απόφαση για αναβολή της 
συζήτησής τους έπειτα από εισήγηση του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου. 

42. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αποχετεύσεων Αθηαίνου Κανονισμοί 
του 2007» και έγκρισή τους. 

43. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σπόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

44. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της 
Εγγραφής Κτηνιάτρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

45. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα Γεωργικά 
Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και για τους κανονισμούς «Οι 
περί Επιβολής Ποιοτικού Ελέγχου στα Γεωργικά Προϊόντα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Γιαννάκη Θωμά, 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

 

46. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

47. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς: 

α. «Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων 
που Καταναλώνουν Ενέργεια Νόμος του 2007», 

β. «Ο περί της Θερμικής Μόνωσης των Συστημάτων ∆ιανομής και 
Αποθήκευσης Θερμαντικού Ρευστού και Ζεστού Νερού Οικιακής Χρήσης 
Καταργητικός Νόμος του 2007», 
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γ. «Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων 
που Καταναλώνουν Ενέργεια (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού 
Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) Κανονισμοί του 2007», 

δ. «Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων 
που Καταναλώνουν Ενέργεια (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, Καταψύκτες 
και Συνδυασμοί τους) Κανονισμοί του 2007», 

ε. «Οι περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού Προϊόντων 
που Καταναλώνουν Ενέργεια (Στραγγαλιστικά Πηνία που Προορίζονται 
για τους Λαμπτήρες Φθορισμού) Κανονισμοί του 2007», 

στ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν 
Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Νέοι Λέβητες Ζεστού Νερού 
Τροφοδοτούμενοι με Υγρά ή Αέρια Καύσιμα) Καταργητικοί Κανονισμοί 
του 2007», 

ζ. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν 
Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Οικιακά Ηλεκτρικά Ψυγεία, 
Καταψύκτες και Συνδυασμοί τους) Καταργητικοί Κανονισμοί του 2007»,   

η. «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν 
Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Στραγγαλιστικά Πηνία που 
Προορίζονται για τους Λαμπτήρες Φθορισμού) Καταργητικοί Κανονισμοί 
του 2007», 

ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους και έγκριση των κανονισμών. 

48. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

49. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

50. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για Συνεργασία στους 
Τομείς της ∆ημόσιας Υγείας και της Ιατρικής Επιστήμης μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας 
της Αρμενίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

51. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Τεχνικής Συμφωνίας μεταξύ του 
Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, του Υπουργείου 
Άμυνας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Υπουργείου Εθνικής Άμυνας της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας και του Υπουργείου Άμυνας της ∆ημοκρατίας της 
Ρουμανίας για τη δημιουργία ενός Πολυεθνικού Συγκροτήματος Μάχης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με την Ελληνική ∆ημοκρατία ως κράτος πλαίσιο και τη 
συμμετοχή της Βουλγαρίας, της Κύπρου και της Ρουμανίας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

52. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 
Υπηρεσιών (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

53. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ικηγόρων (Νομικό Συμβούλιο) (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους. 

54. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 
Ιανουάριο του 2008, το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 

55. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 
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α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2008 Νόμος του 2007», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2008 Νόμος του 2007», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 
2008 Νόμος του 2007», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2008 Νόμος 
του 2007», 

ε. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 
2008 Νόμος του 2007», 

στ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2008 Νόμος του 2007», 

οι παρατηρήσεις των κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, ∆ημήτρη Συλλούρη, Ζαχαρία 
Κουλία, Μαρίνου Σιζόπουλου και Γεώργιου Γεωργίου, αναβολή του τέταρτου 
νομοσχεδίου και ψήφιση των υπόλοιπων νομοσχεδίων σε νόμους. 

56. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς (Συνεισφορά του ∆ήμου) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2007» και «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του ∆ήμου Πόλεως 
Χρυσοχούς (Συνεισφορά του Κράτους) (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» και 
ψήφισή τους σε νόμους. 

57. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

58. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

59. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η ανακατασκευή των πεζοδρομίων των λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή και Γρηγόρη 
Αυξεντίου στη Λάρνακα - Αίτημα για δημιουργία ταχυδρομικού γραφείου στο 
δήμο Πέγειας - Αίτημα για ενίσχυση της αστυνόμευσης στο δήμο Πέγειας - 
Αίτημα για εκπόνηση κυκλοφοριακής μελέτης για λεωφόρο στο δήμο Πέγειας - 
Κοινωνικές παροχές από τα έσοδα του Ταμείου Κοινωνικής Συνοχής.  

60. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η απουσία συστημάτων αποχέτευσης στις ορεινές κοινότητες - Κατασκευή 
αποχετευτικού συστήματος στους Αγίους Βαβατσινιάς - ∆ιαχειριστικό σχέδιο 
“Φύση 2000” για το Κάβο Γκρέκο - ∆ιαμόρφωση της συμβολής δρόμων στην 
Τριμιθούσα - Μελέτη διαμόρφωσης του χερσαίου χώρου του λιμανιού Πύργου 
Τηλλυρίας - Η κατασκευή κυρτωμάτων σε δρόμο της κοινότητας Κελοκεδάρων 
- Καθυστέρηση στην κατασκευή μαρίνας στην Αγία Νάπα - Τα προβλήματα 
από τη λειτουργία ιδιωτικού φροντιστηρίου στη Λευκωσία - Η υπογειοποίηση 
αρδευτικού καναλιού στην Κισσόνεργα - Η εγκατάσταση εξοπλισμού και 
τοποθέτηση προσωπικού στο Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς - Καθεστώς 
εργασίας των βοηθών γραφείων σε σχολεία. 

61. Συζήτηση (Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης, Μ. Σιζόπουλος, Α. Αγγελίδης) για τη 
συμπερίληψη στην ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας της Βουλής της 
πρότασης νόμου «Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών Χρεών (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
Νόμος του 2007». 



 242

 



 1

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 17ης ∆εκεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης: 10.33 π.μ.) 

(Αρ. 12) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλή σας μέρα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της έκτακτης αυτής συνεδρίας της ολομέλειας της Βουλής 
των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Να αρχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Οι ομόφωνες εκθέσεις θα θεωρούνται 
αναγνωσθείσες, όπως συνήθως. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Αποχετεύσεων 
Λάρνακας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007».   

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Επειδή έχουμε θεωρήσει ότι οι προτεινόμενες αυξήσεις των τελών είναι 
υπέρμετρες, λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι το Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Λάρνακας έχει από τα υψηλότερα τέλη παγκυπρίως και δεδομένου ότι θεωρούμε ότι 
θα επηρεαστούν αρνητικά τόσο οι καταναλωτές όσο και η φθίνουσα τουριστική 
βιομηχανία της πόλης, ζητούμε, κύριε Πρόεδρε, αναβολή, με την παράκληση το θέμα 
να πάει πίσω στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μητσόπουλε. 

 Οι άλλες ομάδες τι λένε; 

 Μάλιστα.  Συμφωνούμε.  Αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
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Συνεργατικών Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», πρόταση νόμου.  Όλοι 
στην ολομέλεια.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεδομένου ότι υπάρχει παράκληση από το σύνολο του 
συνεργατικού κινήματος και από τον έφορο να τους δώσουμε περιθώριο, διότι έχουν 
αρχίσει οι διαβουλεύσεις, για να το ρυθμίσουν μεταξύ τους, θα ζητήσουμε μία αναβολή, 
γιατί δε θεωρούμε σωστό η Βουλή, από τη στιγμή που μπορούν από μόνοι τους να το 
ρυθμίσουν, να επέμβει και να κάνει ρύθμιση.  Και, αν δεν τα βρουν μεταξύ τους, 
επανερχόμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε οι τελευταίοι που δε θα θέλαμε να διευκολύνουμε, 
όμως, εάν δεν περάσει αυτή η πρόταση νόμου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2007, δεν 
έχει καμία σημασία αν θα περάσει έστω και τη 2α Ιανουαρίου 2008.  Άρα είναι 
καλύτερα να μπει και, αν υπάρχουν αυτές οι απόψεις, καλύτερα να απορριφθεί, παρά 
να ζητούμε αναβολή, γνωρίζοντας ότι με την αναβολή αυτή η πρόταση θα είναι 
ουσιαστικά νεκρή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε, θα 
ψηφίσουμε υπέρ της αναβολής, δεδομένου ότι υπάρχει και η διαβεβαίωση ότι μέχρι τη 
νομοθετική ρύθμιση του ζητήματος δε θα υπάρχουν οποιεσδήποτε επιπτώσεις στην 
υφιστάμενη λειτουργία των συγκεκριμένων υποκαταστημάτων των συνεργατικών 
εταιρειών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει, εγώ μπορώ να δεχτώ τις διαβεβαιώσεις, αλλά δεν είμαι βέβαιος ότι 
στην πράξη, ψηφίζοντας αναβολή, δεν αγγίζουμε και την ουσία του θέματος.  Και έτσι, 
γι’ αυτό, νομίζω ότι είναι καλύτερα να συζητηθεί σήμερα και ας συνεχίσουν τις 
διαβουλεύσεις και τη νομοθετική ρύθμιση μπορούμε να την καταργήσουμε μετά, διότι 
μιλούμε για τρεις-τέσσερις περιπτώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κι εμείς θα ταχθούμε υπέρ της αναβολής, εντιμότατε, διότι θεωρούμε ότι όντως 
υπάρχει θέμα προς επίλυση μέσα από τα ίδια τα σώματα και τα όργανα του 
συνεργατισμού. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2007».   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε να αναβληθεί και να παραπεμφθεί στην επιτροπή, 
διότι δεν έχει συζητηθεί επαρκώς.  ∆ε θα ήταν σωστό να προχωρήσουμε βιαστικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή δε συζητήθηκε στην επιτροπή; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν άλλοι;  Να δώσουμε την αναβολή; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και 
πάλι ενήργησε απόλυτα καθυστερημένα στο συγκεκριμένο θέμα.  Μόνο μελετώντας το, 
νομίζω ότι θα ήταν καλό να ψηφιστεί, αλλά, αφ’ ης στιγμής ζητείται αναβολή και βάσει 
της πρακτικής που ακολουθείται, αποδεχόμαστε την αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, αντιλαμβάνομαι.  Αναβάλλεται.   
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 Ελάτε να τα αναβάλουμε όλα και να πάμε έτσι να ηρεμήσουμε!  Κατά εκεί 
οδεύουμε!   

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής 
Σχολής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ντίνα Ακκελίδου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 2007.    

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
22 του περί Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί της 
∆ημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής Κανονισμών, ώστε να διαγραφεί η 
παράγραφος (4) του Κανονισμού 13 αυτών, που καθορίζει ότι η αποτυχία σε ποσοστό 
πέραν του 50% των μαθημάτων μιας ενότητας, εξαιρουμένης της πρώτης ενότητας, 
συνεπάγεται επανάληψη της ενότητας μετά το τέλος της κανονικής διάρκειας των 
σπουδών.  Με την τροποποίηση αυτή θα διευκολυνθούν οι φοιτητές να εισέλθουν 
χωρίς απώλεια χρόνου στην αγορά εργασίας και θα επιλυθούν τα προβλήματα που 
δημιουργούνται λόγω της μεταβατικής περιόδου στην οποία εισήλθε η Νοσηλευτική 
Σχολή με την έναρξη λειτουργίας του Νοσηλευτικού Τμήματος του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου και τη μη εισαγωγή πρωτοετών φοιτητών στη σχολή από το 
έτος 2007.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που η επιτροπή είχε ενώπιόν της και το επεξηγηματικό 
σημείωμα που συνοδεύει τους υπό εξέταση κανονισμούς, η παράγραφος του 
Κανονισμού 13, που προτείνεται να διαγραφεί, δημιουργεί τα εξής προβλήματα: 

1. Η Νοσηλευτική Σχολή δε θα διοργανώσει τη διεξαγωγή των μαθημάτων για 
πρωτοετείς φοιτητές κατά την ακαδημαϊκή περίοδο Σεπτεμβρίου 2008-Ιουνίου 
2009, αλλά ούτε και θα προσφέρει τις ενότητες μαθημάτων για δευτεροετείς 
φοιτητές κατά την ακαδημαϊκή περίοδο Σεπτεμβρίου 2009-Ιουνίου 2010.  
Συναφώς, οι φοιτητές που είναι δευτεροετείς κατά την περίοδο 2007-2008, 
εφόσον αποτύχουν σε ποσοστό μαθημάτων μιας ενότητας πέραν του 50%, δε 
θα έχουν τη δυνατότητα να επαναλάβουν την ενότητα αυτή, η οποία δε θα 
προσφέρεται κατά την περίοδο 2008-2009.  

2. Το ίδιο θα συμβεί και για τους τριτοετείς φοιτητές της περιόδου 2008-2009, οι 
οποίοι, αν αποτύχουν σε ποσοστό μαθημάτων μιας ενότητας πέραν του 50%, 
δε θα έχουν τη δυνατότητα να επαναλάβουν την ενότητα αυτή κατά την 
επόμενη ακαδημαϊκή περίοδο 2009-2010.  

 Υπό το φως των πιο πάνω προβλημάτων, η προτεινόμενη τροποποίηση 
κρίνεται αναγκαία, ώστε να μπορέσουν οι τελειόφοιτοι φοιτητές να παρακαθίσουν στις 
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εξετάσεις κατά την εξεταστική περίοδο Ιανουαρίου 2008 σε όλα τα μαθήματα που 
χρωστούν και, εφόσον επιτύχουν, να παρακαθίσουν στη συνέχεια στις κρατικές 
εξετάσεις, που θα διεξαχθούν το Φεβρουάριο του 2008, για να αποφοιτήσουν.  Όσον 
αφορά τους δευτεροετείς φοιτητές της περιόδου 2007-2008 και τους τριτοετείς 
φοιτητές της περιόδου 2008-2009, αυτοί θα έχουν την ευκαιρία να παρακάθηνται σε 
εξετάσεις κατά τις εξεταστικές περιόδους του επόμενου Σεπτεμβρίου και Ιανουαρίου, 
δίχως να απαιτείται η επανάληψη από αυτούς της συγκεκριμένης ενότητας, εφόσον η 
ενότητα αυτή δε θα προσφέρεται στο πρόγραμμα της σχολής. 

 Από τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή και το επεξηγηματικό 
σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, διαπιστώνεται ότι το 
διοικητικό συμβούλιο της Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής, το ακαδημαϊκό 
συμβούλιο της Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής και η Φοιτητική Ένωση 
Νοσηλευτικής Σχολής συμφωνούν με την προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο 
τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί της ∆ημόσιας Νοσηλευτικής και 
Μαιευτικής Σχολής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Θέλει κανένας αναβολή;   

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν 
Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση 
Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Πράξεων Προσώπων που 
Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της 

Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13  ∆εκεμβρίου 
2007.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος και εκπρόσωποι της Επιτροπής 



 6

Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας που ρυθμίζει τις πράξεις προσώπων που κατέχουν εμπιστευτικές 
πληροφορίες και τις πράξεις χειραγώγησης της αγοράς, για την καλύτερη 
συμμόρφωση με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Mε τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η εναρμόνιση συγκεκριμένα με το άρθρο 
16 της Οδηγίας 2003/6/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
28ης Ιανουαρίου 2003 για τις πράξεις προσώπων που κατέχουν εμπιστευτικές 
πληροφορίες και τις πράξεις χειραγώγησης της αγοράς (κατάχρηση της αγοράς).  Το 
εν λόγω άρθρο αφορά το θέμα της συνεργασίας της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς με 
αρμόδιες εποπτικές αρχές του εξωτερικού και άλλους αρμόδιους οργανισμούς για 
σκοπούς εποπτείας του νομικού πλαισίου που διέπει τις εμπιστευτικές πληροφορίες 
και τη χειραγώγηση της αγοράς.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο:  

 προστίθενται στη βασική νομοθεσία οι αντίστοιχοι ορισμοί των όρων 
“οργανισμός” και “συναλλαγή”, οι οποίοι εκ παραδρομής δεν έχουν καθοριστεί 
μέχρι σήμερα,  

 δίδεται στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς η αρμοδιότητα να συνεργάζεται με 
αρμόδιες εποπτικές αρχές της αλλοδαπής και άλλους οργανισμούς σε 
συγκεκριμένες υποθέσεις ή να προβαίνει στην εκ μέρους τους και για 
λογαριασμό τους συλλογή πληροφοριών ή διεξαγωγή ερευνών.  

 Σημειώνεται ότι, όπως αναφέρεται στη σχετική εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η ψήφιση της  προτεινόμενης νομοθεσίας 
κρίνεται επείγουσα, αφού εκκρεμεί αίτημα αρμόδιας εποπτικής αρχής άλλου κράτους 
μέλους στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς  για παροχή πληροφοριών.  

 Το Υπουργείο Οικονομικών, με την ευκαιρία της συζήτησης του εν λόγω 
νομοσχεδίου, εισηγήθηκε στα μέλη της επιτροπής την περαιτέρω τροποποίηση της 
βασικής νομοθεσίας, για να προστεθεί στο άρθρο 48 αυτής το διαζευκτικό “ή”, που εκ 
παραδρομής είχε παραλειφθεί, ώστε να διασαφηνιστεί ότι όλοι οι τρόποι άσκησης 
εξουσιών της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς οι οποίοι παρατίθενται στις σχετικές 
παραγράφους του εδαφίου (1) αυτού είναι διαζευκτικοί.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου της και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί, ώστε να υλοποιηθεί και η αναφερόμενη πιο πάνω εισήγηση του 
αρμόδιου υπουργείου. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 θέματος, παρακαλώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 49Α.  
Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Πράξεων Προσώπων που 
Κατέχουν Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς 
(Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007».  Όλοι στην ολομέλεια.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 ∆εκεμβρίου 
2007.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ).  
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο 
της ΑΗΚ ποσού ύψους £10.740.000 και η χρήση του μέχρι το τέλος του τρέχοντος 
οικονομικού έτους για σκοπούς εξασφάλισης επιπρόσθετης εφεδρείας ηλεκτρικής 
ενέργειας.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το θέμα της 
επαρκούς παροχής ηλεκτρικής ενέργειας για το καλοκαίρι του 2008 εγέρθηκε με 
αφορμή τον καύσωνα του καλοκαιριού του 2007.  Ο Υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, λαμβάνοντας υπόψη την οριακή κατάσταση στην οποία 
βρίσκεται η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας σήμερα, έκρινε ότι επιβάλλεται να ληφθεί 
πρόνοια για εξασφάλιση επιπρόσθετης εφεδρείας ηλεκτρικής ενέργειας, ώστε να 
αποφευχθούν αρνητικές επιπτώσεις στην οικονομία από πιθανές διακοπές στην 
παροχή ηλεκτρικής ενέργειας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ανατέθηκε στην ΑΗΚ ως καθολικό παροχέα 
ηλεκτρικής ενέργειας να προχωρήσει στις απαραίτητες ενέργειες, ώστε να είναι σε 
θέση να παράσχει επιπρόσθετη εφεδρεία 50-60MW για κάλυψη της προβλεπόμενης 
αύξησης ηλεκτρικής ενέργειας για το καλοκαίρι του 2008.  Συναφώς, η ΑΗΚ εκτίμησε 
ότι είναι αναγκαία η εγκατάσταση μονάδων εφεδρείας παραγωγής και ο διευθυντής 
συστήματος μεταφοράς συνέστησε όπως κατά προτίμηση η εγκατάσταση γίνει στον 
ηλεκτροπαραγωγό σταθμό ∆εκέλειας τόσο για λόγους ευστάθειας στη λειτουργία του 
συστήματος όσο και για την ανάγκη ύπαρξης πρόνοιας έναρξης της λειτουργίας των 
μηχανών του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού ∆εκέλειας, χωρίς εξωτερική παροχή 
ηλεκτρικού ρεύματος (Black Start). 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το 
διοικητικό συμβούλιο της ΑΗΚ σε συνεδρία του ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2007, 
αφού μελέτησε την έκθεση αξιολόγησης, αποφάσισε να κατακυρώσει την προσφορά 
σε συγκεκριμένη εταιρεία που πληρούσε τους όρους του διαγωνισμού.  Η δαπάνη για 
την εκτέλεση του εν λόγω έργου ανέρχεται σε ποσό ύψους £38.800.000 και θα 
καλύπτει την αμοιβή του εργολάβου και των συμβούλων του έργου.  Οι μονάδες, που 
θα αποτελούνται από μία μέχρι πέντε μηχανές εσωτερικής καύσης, θα τεθούν σε 
πλήρη εμπορική λειτουργία την 1η Ιουνίου 2009.  Ταυτόχρονα, ο προμηθευτής των 
μονάδων θα αναλάβει επίσης την κάλυψη της αναγκαίας εφεδρείας για το καλοκαίρι 
του 2008.   

 Ακόμη, με βάση τα ίδια στοιχεία, οι ζητούμενες συμπληρωματικές πιστώσεις για 
το 2007 θα καλύψουν τη δαπάνη για το έτος 2007.  Για το έτος 2008 θα καταβληθεί 
ποσό ύψους £15.000.000 και το υπόλοιπο, για την πιο πάνω δαπάνη, ποσό ύψους 
£13.060.000 θα καταβληθεί το έτος 2009.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των πιο πάνω, επιφυλάχθηκε, λόγω στενών χρονικών περιθωρίων από τη συζήτηση 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου μέχρι την υποβολή του στην ολομέλεια του σώματος, 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του εν λόγω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Είμαστε ομόφωνοι, αντιλαμβάνομαι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 
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 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίου της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ύψους £10.740.000 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2007.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007».   

 Είναι ομόφωνο; 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστές οι θέσεις της παράταξής μας όσον αφορά τα 
θέματα των ημικρατικών οργανισμών και τη γενικότερη πολιτική μας στην καταψήφιση 
των προϋπολογισμών, από τη στιγμή που διαφωνούμε με την κυβερνητική πολιτική, 
γι’ αυτό και θα καταψηφίσουμε κι αυτό τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κυρίτσης, παρακαλώ. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, για να μπορέσει η 
Αρχή Λιμένων να λειτουργήσει, όμως θέλουμε να ψέξουμε για μία ακόμα φορά, διότι 
δεν είναι η πρώτη φορά, την τακτική της κυβέρνησης, του Υπουργείου Οικονομικών 
κυρίως, ενώ υπάρχουν συλλογικές συμφωνίες, να βρισκόμαστε εμείς μπροστά στην 
πίεση και στη δυσκολία εν μέσω μίας αντιπαράθεσης και μίας σύγκρουσης μεταξύ των 
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εργαζομένων και της κυβέρνησης, διότι ακριβώς δεν ενσωματώνονται και δεν 
υιοθετούνται συλλογικές συμφωνίες οι οποίες έχουν συμφωνηθεί μεταξύ του 
ημικρατικού οργανισμού και των εργαζομένων.  Εμείς θα ψηφίσουμε, αλλά 
ταυτόχρονα ζητούμε, αναμένουμε ότι η κυβέρνηση θα κάνει εκείνο που πρέπει, έτσι 
ώστε σύντομα να έρθουν με συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, ώστε να λυθεί 
αυτή η εκκρεμότητα, η οποία ταλαιπωρεί τον οργανισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει τον παρόντα προϋπολογισμό της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου.  Θα πρέπει να πούμε ότι δεν έχει κατατεθεί συμπληρωματικός 
προϋπολογισμός.  Έχει υπάρξει ένα προσχέδιο συμφωνίας ανάμεσα στην Αρχή 
Λιμένων Κύπρου, το οποίο όμως πρέπει, όπως είναι η συνήθης τακτική, να συζητηθεί 
εκτενέστερα στο Υπουργείο Οικονομικών.  Και έχει αναληφθεί δέσμευση από το 
Υπουργείο Οικονομικών ότι θα συζητηθεί ολόκληρη η συλλογική σύμβαση.  Σε καμία 
περίπτωση χωρίς να υπάρχει έγκριση του Υπουργείου Οικονομικών, κύριε Πρόεδρε, 
δεν έρχεται συμπληρωματικός προϋπολογισμός και δεν έγινε κάτι διαφορετικό στην 
προκειμένη περίπτωση.  Εκείνο που δεν έγινε ήταν να συζητηθούν έγκαιρα ο 
συμπληρωματικός προϋπολογισμός και η συλλογική σύμβαση, να εγκριθούν έγκαιρα 
και να έρθει ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός μαζί με τον κανονικό 
προϋπολογισμό.  Αυτό δεν έγινε.   

 Επομένως, εμείς θα ψηφίσουμε σήμερα τον προϋπολογισμό της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου και θα αναμένουμε τις εξελίξεις με τη διαβούλευση του Υπουργείου 
Οικονομικών, ευελπιστώντας ότι τουλάχιστον η συλλογική σύμβαση θα επικυρωθεί και 
θα έρθει τάχιστα και ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και από την πλευρά του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε, 
θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων Κύπρου, γιατί ακριβώς θα 
πρέπει να δώσουμε τη δυνατότητα στον οργανισμό να ανταποκριθεί στις αυξημένες 
υποχρεώσεις τις οποίες έχει αναλάβει έναντι τρίτων όσον αφορά τη λιμενική 
βιομηχανία και όχι μόνο.   

 Ταυτόχρονα, όμως, θα πρέπει να τονίσουμε με σχετική ικανοποίηση ότι τελικά 
το Υπουργείο Οικονομικών έχει ανταποκριθεί στο αίτημα των εργαζομένων να 
προχωρήσει σ’ ένα διάλογο μαζί τους για το θέμα της συλλογικής σύμβασης.  
Κάνουμε έκκληση προς την κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομικών να 
ανταποκριθούν στα αιτήματα των εργαζομένων θετικά και να ικανοποιήσουν όσα από 
τα αιτήματα αυτά δεν είναι παράλογα, για να μπορέσει να επικρατήσει βιομηχανική 
ειρήνη στο χώρο του λιμανιού.  Και, ταυτόχρονα, το συντομότερο δυνατό να 
αποσταλεί ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός στη Βουλή για έγκριση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Εμείς θεωρούμε ότι έχει εξυπηρετηθεί ο σκοπός της αναβολής με την 
πληροφόρηση που έχουμε και τις επιστολές που μας έχουν στείλει και πιστεύουμε, ναι, 
ότι τα συμφωνηθέντα πρέπει να τηρηθούν, να λυθούν οι συνδικαλιστικές διαφορές, 
αλλά ταυτόχρονα δεν μπορούμε να στερήσουμε από τον οργανισμό τη σωστή 
λειτουργία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, απλώς θέλω να είμαι δίκαιος, επειδή 
ακούστηκαν κάποια σχόλια όσον αφορά καθυστερήσεις από πλευράς του Υπουργείου 
Οικονομικών.  Η πραγματικότητα είναι ότι υποβλήθηκε αυτό το προσχέδιο της 
συλλογικής σύμβασης κάπως καθυστερημένα από την Αρχή Λιμένων Κύπρου, μετά 
που συμφώνησε με τις συντεχνίες.  Απεστάλη στο Υπουργείο Οικονομικών στις 2 
Νοεμβρίου 2007.  Και ο λόγος, όπως τουλάχιστο φάνηκε από τις συζητήσεις ενώπιον 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, ήταν ότι 
ανέμεναν ότι, όπως έγινε και πέρσι, οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών 
και ιδιαίτερα της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου θα ψηφίζονταν το Μάρτιο.  Επειδή 
ακριβώς είχαμε την ιδιομορφία των προεδρικών εκλογών στην προκειμένη περίπτωση, 
όλοι οι προϋπολογισμοί έχουν τελειώσει και έχουν ψηφιστεί από το ∆εκέμβριο.  Γι’ 
αυτό θεωρούμε εμείς ότι δεν ήταν έτοιμοι να εξετάσουν κι αυτό το συγκεκριμένο θέμα 
που αφορούσε τη συλλογική σύμβαση.  Εν πάση περιπτώσει, συμφωνήθηκε μέσω 
αυτής της σύμβασης από το διοικητικό συμβούλιο της Αρχής Λιμένων Κύπρου και τις 
συντεχνίες ότι αυτή η συμφωνία θα υπόκειται σε μετέπειτα έγκριση του Υπουργικού 
Συμβουλίου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, ένα μικρό σχόλιο.   

 ∆εν ήταν δικαιολογημένη καμιά κυβέρνηση, καμιά απολύτως, να παίρνει 
προϋπολογισμούς ημικρατικών οργανισμών από το Μάιο και να τους καταθέτει, ξέρω 
εγώ, στα πρόθυρα του νέου χρόνου ή και το Μάρτιο.  Αυτό δεν είναι, κατά τη γνώμη 
μου, δικαιολογία.  Όμως εκείνο που θέλω να πω είναι ότι ελπίζω ότι η συμφωνηθείσα 
συλλογική σύμβαση δε θα θεωρηθεί παράλογη κατά το ήμισύ της και στο τέλος το 
υπουργείο να πει «τούτα ούλλα έν’ παράλογα, άρα δεν τα δέχομαι».  Εκείνο που εγώ 
έχω πάρει ως μήνυμα είναι ότι το υπουργείο θα φέρει συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό που θα εγκρίνει ολόκληρη τη σύμβαση όπως έχει συμφωνηθεί μεταξύ 
των δύο πλευρών.  Μπορεί να ήταν εν τη ρύμη του λόγου τούτο που είπε ο φίλος μου 
ο Μαρίνος, οπόταν το αφήνω έτσι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους 
£54.022.106 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 30(ΙΙ) του 2004.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 
μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δώδεκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών Χρεών (Ειδικές 
∆ιατάξεις) Νόμος του 2007», πρόταση νόμου.    

 Ορίστε, κύριε Συλλούρη.  Το περίμενα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Επειδή πρέπει να είμαι συνεπής και με όσα συμφωνούμε και με τη 
συνταγματική τάξη, θεωρώ ότι αυτή η πρόταση νόμου είναι πολύ σοβαρή.  Πέραν των 
συνταγματικών προβλημάτων που πιθανόν να δημιουργεί -και λέω πιθανόν, παρ’ όλη 
τη βεβαιότητα που έχω από συμβουλές που πήρα από νομικούς- αλλά έστω κι αν 
είναι τόσο εξόφθαλμα κοντά στο αντισυνταγματικό, πιστεύω ότι πρέπει να αναβληθεί.  
Είναι προεκλογική περίοδος και φαίνεται ότι δεν προλάβαμε να το δούμε σωστά.  
Μπορεί ο εισηγητής του θέματος να το είχε υπόψη του από πολύ καιρό, αλλά, και από 
λίγη μελέτη που έκανα στο θέμα και από ελάχιστες πληροφορίες που πήρα, διότι το 
θέμα δεν εξετάστηκε σε βάθος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, αντιλαμβάνομαι ότι άπτεται ενός εσόδου προς το κράτος της 
τάξεως των £250 εκατομ.  Γι’ αυτό θα ζητήσω αναβολή, να το δούμε, σημειώνοντας 
και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Όλους όσοι θέλουν πράγματι να εξυπηρετήσουν το 
σκοπό και είναι αποφασισμένοι χωρίς περαιτέρω μελέτη να εξυπηρετήσουν το σκοπό 
της πρότασης νόμου θα πρέπει να τους θυμίσω ότι, επειδή είναι τόσο εξόφθαλμα 
αντισυνταγματική και μάλλον δε θα περάσει, θα πετύχουν ακριβώς το αντίθετο, διότι 
στην ίδια περίοδο δε θα μπορούν να το ξαναφέρουν.  Έτσι θα δοθεί παράταση ενός 
χρόνου με το υφιστάμενο καθεστώς.  Εμείς δεσμευόμαστε, αν δοθεί παράταση και το 
εξετάσουμε μετά τις εκλογές, να το εξετάσουμε ορθολογιστικά και, αν πρέπει να γίνει, 
να το υποστηρίξουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, δώστε μου έτσι…  Πρέπει να υπερασπιστώ το προεδρείο 
πρώτα και μετά θα σας δώσω το λόγο.   

 Επειδή μου έχει στείλει και μία επιστολή ο κ. Συλλούρης, θέλω να πω ότι 
διαχρονικά για το θέμα τούτο υπήρχε από πλευράς του προεδρείου η παραίνεση να 
προσέξουμε μήπως είναι αντισυνταγματική αυτή η πρόταση νόμου και επέμενε ο 
Πρόεδρος της Βουλής συνεχώς και στις συσκέψεις και σε κατ’ ιδίαν κουβέντες. 

 Θέλω να κάνω όμως μία διευκρίνιση, διότι μας ακούει και ο κόσμος και πρέπει 
να γνωρίζει πώς είναι ακριβώς η πραγματικότητα.  Ο Πρόεδρος της Βουλής δεν είχε 
τη δυνατότητα να απαγορεύσει τη συζήτηση.  Γιατί;  H πρόταση νόμου έχει κατατεθεί 
απ’ όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες.  Έχουν υπογράψει ηγετικά στελέχη όλων των 
κοινοβουλευτικών ομάδων και αυτό πρέπει να γίνει γνωστό.  Από εκεί και πέρα, στην 
ολομέλεια εναπόκειται να αποφασίσει κατά πόσο θα αναβάλει ή θα συζητήσει το θέμα, 
διότι μπήκε -για να μην πω όχι από το παράθυρο- μπήκε κανονικά, συζητήθηκε κατά 
κόρον στην επιτροπή και ήρθε στην ολομέλεια. 



 14

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ένα σημείο.  Το “κατά κόρον” δε θα το συζητήσω.  
Αμφιβάλλω αν έχουν στοιχεία περί τίνος πρόκειται, αφού το συζήτησαν κατά κόρον!  
Αλλά θα πω κάτι, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, να μη συζητήσουμε την ουσία… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, όχι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 … διότι τώρα συζητούμε θέμα διαδικασίας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Απλώς, να δώσω την πληροφορία ότι μετά την υπογραφή απ’ όλα τα κόμματα 
δόθηκε η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα και αυτή τη λεπτομέρεια τη θεωρώ 
σημαντική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μόνο επί της διαδικασίας, αλλά χωρίς να παραβλέψω αυτό που 
είπε ο κ. Συλλούρης, «αμφιβάλλω αν ξέρουν για τι ψηφίζουν».  Εμείς δεν το 
δεχόμαστε εν πάση περιπτώσει. 

 Θέλω να πω ότι ηγέρθη το θέμα και να μη λέμε τώρα ότι η επιστολή ήρθε μετά.  
Το θέμα ηγέρθη στη σύσκεψη, ηγέρθη από τον Πρόεδρο, το θέμα περί της 
συνταγματικότητας και αντισυνταγματικότητας.  Κατά συνέπεια, και το ΕΥΡΩΚΟ -για 
να πω τα πράγματα με το όνομά τους- όταν υπέγραφε, αυτή την κοινή λογική, ότι η 
στέρηση εσόδων πιθανόν να είναι αντισυνταγματική -διότι σίγουρα είναι 
αντισυνταγματικό, αν ζητάς από το κράτος να καταβάλλει δαπάνες- τη γνώριζε και 
προπάντων -λυπούμαι που απουσιάζει- δεν μπορεί να μην το γνώριζε αυτό ο πολύ 
καλός δικηγόρος, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΕΥΡΩΚΟ, που υπέγραφε.  
Τώρα, αν για άλλους λόγους πριν από δεκαπέντε μέρες ο κ. Συλλούρης δήλωσε στη 
σύσκεψη ότι αποσύρεται η στήριξη του Ευρωπαϊκού Κόμματος, είναι άλλη ιστορία.  Το 
ίδιο ισχύει και για την περίπτωση του ∆ημοκρατικού Κόμματος. Όταν φέρει την 
υπογραφή του κοινοβουλευτικού του εκπροσώπου, που είναι και νομικός επίσης 
πάρα πολύ καλός, δε δεχόμαστε να μας λένε ως επιχείρημα «δεν κατάλαβα ή δεν 
καταλαβαίνουμε εμείς περί τίνος μιλούμε». 

 Κατά συνέπεια, δικαίωμα του καθενός να ζητήσει αναβολή, αλλά όχι να τα 
φορτώνουμε αλλού.  Άλλαξαν οι θέσεις για άλλους λόγους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που υπήρχαν αρκετές προκλήσεις στην αναφορά, θα 
πω μόνο ότι εμείς ενιστάμεθα στην αναβολή, για τον απλό λόγο ότι συζητήθηκε στην 
επιτροπή, υπάρχει έκθεση.  Αναβλήθηκε από το σώμα εδώ και δυο βδομάδες και με 
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απόφαση της ολομέλειας του σώματος έχει αποφασιστεί να μπει σήμερα στην ατζέντα, 
για να αποφασίσουμε τελεσίδικα την ψήφιση ή την καταψήφιση. 

 Και ένα τελευταίο σχόλιο για όσους θεωρούν ότι είναι άκρως αντισυνταγματική  
αυτή η πρόταση, που εμείς δε συμφωνούμε, παρά το σεβασμό μας προς το θεσμό 
του Γενικού Εισαγγελέα.  Τι θα αλλάξει, αν αναβληθεί έστω ένα-δύο ή τρεις μήνες;  
Eίναι ο χρόνος που θα μετατρέψει ένα άκρως αντισυνταγματικό σχέδιο νόμου σε 
συνταγματικó; 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 O κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα αναφερθώ βέβαια στην υπερβολική καλοσύνη να με θεωρήσει ο 
συνάδελφος κ. Κατσουρίδης καλό δικηγόρο, αλλά θα πρέπει να πω το εξής, κύριε 
Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είστε διάσημος, κύριε Αγγελίδη, τι να κάνουμε δηλαδή; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν το αποδέχομαι ούτε και από εσάς.  Καλοσύνη 
σας, αλλά είμαι ένας απλός δικηγόρος. 

 Λοιπόν, η αύξηση και η μείωση, κύριε Πρόεδρε, συζητήθηκαν όντως στην 
επιτροπή, παρ’ όλο που δε συμμετέχω.  Είχα ενημερωθεί πλήρως από τη συνάδελφο 
κ. Παπαδοπούλου και τον κ. Παπαδόπουλο.  Αλλά η γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα, η οποία δεν υπήρχε την ώρα που όλοι συνυπογράφαμε, αναφέρεται σε 
άλλου είδους αντισυνταγματικότητα, σε άνιση μεταχείριση.  Ο Γενικός Εισαγγελέας δεν 
κλήθηκε να αναπτύξει προφορικά ή σε έκταση την άποψή του αυτή ενώπιον της 
επιτροπής.  Υπάρχει μόνο το κείμενό του.  Άρα, λοιπόν, δε μεταβάλλουμε στάση.  Το 
είπαμε και προχθές την Πέμπτη, διότι είμαστε εκ των συνυπογραψάντων.  Εδώ τίθεται 
ένα σοβαρότατο θέμα.  Έχουμε γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα ότι είναι 
αντισυνταγματικό.  Αυτό αφορά την ουσία. 

 Για το αίτημα όμως το σημερινό, όταν ήδη έχουν αναβληθεί τρία άλλα 
νομοθετήματα, διότι είναι γενικώς παραδεκτό ότι στην αναβολή, όταν ζητηθεί από ένα 
κόμμα, κατά κανόνα υπάρχει συγκατάθεση, εμείς, ναι, τασσόμεθα υπέρ της αναβολής, 
λέγοντας και εξηγώντας ότι η αναβολή αυτή θα εξυπηρετήσει και το κύρος αυτού του 
σώματος, το οποίο δε θα πρέπει να αμφισβητηθεί με αυτό το νομοθέτημα από το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο με γνώση δική μας ότι είναι αντισυνταγματικό.  Οφείλουμε κάποια 
προστασία προς το κύρος του σώματος. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το θέμα της αναβολής είχε εξαντληθεί ήδη από την 
περασμένη συνεδρία του σώματος.  Άρα δε νομίζω ότι προσφέρει οτιδήποτε η εκ νέου 
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επαναφορά του αιτήματος για αναβολή.  Σε ό,τι αφορά τη γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα ή γενικά τις γνώμες του Γενικού Εισαγγελέα, τις γνωματεύσεις του επί 
διάφορων νομοθετημάτων, είτε νομοσχεδίων είτε προτάσεων νόμου, είναι πολύ καλά 
γνωστή η θέση μας ότι υπάρχει πλήρης σεβασμός, πλην όμως η Βουλή είναι 
κυρίαρχο σώμα και αυτή αποφασίζει τελικά αν θα ψηφίσει ή αν θα απορρίψει μια 
νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα μόνο σημείο, διότι το πρώτο σημείο που είχα να πω το 
κάλυψε ο κ. Αγγελίδης, ότι η γνωμάτευση ήρθε μετά από τις υπογραφές.  Απλώς, θα 
πω σε τι θα βοηθήσει αναφορικά με τη συνταγματικότητα ή μη η αναβολή.  Αφήνω το 
ότι και για την ουσία χρειάζεται, αλλά αναφορικά με τη συνταγματικότητα θα βοηθήσει 
στην πιθανή συναίνεση της κυβέρνησης, οπότε με αυτό τον τρόπο δε θα είναι 
αντισυνταγματικό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δέκα ψήφους υπέρ και τριάντα τρεις εναντίον, η αναβολή απορρίπτεται.  
Άρα θα συζητηθεί το θέμα αυτή την ώρα.   

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών 

Χρεών (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
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πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. 
Άντρο Κυπριανού, Αβέρωφ Νεοφύτου, Ανδρέα Αγγελίδη, Γιαννάκη Ομήρου, Αντιγόνη 
Παπαδοπούλου και ∆ημήτρη Συλλούρη, σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Νοεμβρίου 2007 και στις 3 ∆εκεμβρίου 2007.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός 
Οικονομικών και ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ειδική διευθέτηση φορολογικών 
οφειλών μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2002 για ποσά τα οποία, ενώ έχουν δηλωθεί 
από τα υπόχρεα φυσικά ή νομικά πρόσωπα ή έχουν βεβαιωθεί από τον έφορο ή με 
απόφαση αρμόδιου δικαστηρίου της ∆ημοκρατίας, εξακολουθούν μέχρι στιγμής να 
είναι ανείσπρακτα. 

 Σημειώνεται ότι ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης με επιστολή του ημερομηνίας 27 
Νοεμβρίου 2007 πληροφόρησε την πρόεδρο της επιτροπής ότι, λαμβανομένου υπόψη 
του ενδεχομένου ύπαρξης συνταγματικών κωλυμάτων, κρίνει σκόπιμο να αποσύρει τη 
θετική υποστήριξη του Ευρωπαϊκού Κόμματος στην πιο πάνω πρόταση νόμου.    

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθεσία, το υπόχρεο πρόσωπο, αν προβεί 
σε διακανονισμό των φορολογικών του χρεών, σύμφωνα με τα πιο πάνω, μέσα σε 
διάστημα έξι μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου, 
απαλλάσσεται της υποχρέωσης προς καταβολή τόκων και πρόσθετων επιβαρύνσεων 
επί των φορολογητέων οφειλών. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό συζήτηση πρόταση 
νόμου η προτεινόμενη ρύθμιση θεωρείται δίκαιη υπό το φως της ειδικής φορολογικής 
διευθέτησης αδήλωτων εισοδημάτων ή κερδών για τα οποία η φορολογική 
υποχρέωση εξαντλήθηκε βάσει ειδικά ψηφισθείσας νομοθεσίας και πάλι μετά από 
πρόταση νόμου της Βουλής.  Σύμφωνα με την εν λόγω νομοθεσία, όσα εισοδήματα 
δεν είχαν δηλωθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002, αλλά δηλώθηκαν σύμφωνα με τις 
διατάξεις αυτές μεταγενέστερα, φορολογήθηκαν με μειωμένο συντελεστή προς 5%.  
Επιπρόσθετα, όπως αναφέρεται, από την προτεινόμενη ρύθμιση το κράτος θα 
επωφεληθεί από την εισροή εσόδων δεκάδων εκατομμυρίων λιρών στα ταμεία του 
λόγω ανείσπρακτων φόρων που εκκρεμούν εδώ και χρόνια.   

 Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου από την 
επιτροπή, ο εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου κ. Αβέρωφ Νεοφύτου υποστήριξε 
ότι η προτεινόμενη ρύθμιση θα αποβεί επωφελής για το δημόσιο συμφέρον, όπως 
ακριβώς έγινε και στην περίπτωση της ειδικής φορολογικής διευθέτησης (αμνηστίας) 
για αδήλωτα εισοδήματα μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2002, τα οποία με την εν λόγω 
ειδική διευθέτηση, αφότου δηλώθηκαν φορολογήθηκαν με χαμηλότερο συντελεστή, 
δίδοντας τη δυνατότητα για εισροή πολλών εκατομμυρίων λιρών στα κρατικά ταμεία.  
Όπως επιπρόσθετα υποστήριξε, από την εν λόγω φορολογική αμνηστία παρέμεινε 
εκτός η περίπτωση προσώπων που χρωστούσαν ή είχαν εκκρεμότητες στις 
φορολογικές τους δηλώσεις μέχρι το 2002, με αποτέλεσμα αυτή τη στιγμή οι τόκοι να 
ξεπερνούν το αρχικό κεφάλαιο οφειλών. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών, καταθέτοντας τις θέσεις της εκτελεστικής εξουσίας, 
δήλωσε ότι είναι κατανοητοί οι στόχοι τους οποίους εξυπηρετεί η συγκεκριμένη 
πρόταση νόμου, εγείρονται όμως πολλά ερωτηματικά.  Περαιτέρω υποστήριξε ότι 
φορολογική αμνηστία πρέπει να γίνεται σε πολύ αραιά διαστήματα, διαφορετικά η 
εξαγγελία και μόνο τέτοιας πρόθεσης δημιουργεί προβλήματα και αναποτελεσματική 
διαχείριση από το κράτος του θέματος των φορολογικών οφειλών.  Πέραν τούτου, η 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου διαφαίνεται να προσκρούει σε συνταγματικά 
προβλήματα. 
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 Επί ειδικών θεμάτων που εγείρονται σε σχέση με την προτεινόμενη ρύθμιση, ο 
αρμόδιος υπουργός έθεσε επιπρόσθετα τα ακόλουθα: 

 Πώς διασφαλίζεται ισονομία σε σχέση με όλους όσοι κατέβαλαν τις 
φορολογικές τους οφειλές κατά την εν λόγω περίοδο. 

 Πώς διασφαλίζεται η φοροεισπρακτική ικανότητα του κράτους για όλους όσοι 
δε συμμορφώνονται προς τις φορολογικές τους υποχρεώσεις, με την ελπίδα ότι 
με την πάροδο κάποιου χρονικού διαστήματος το κράτος θα επανέλθει με νέα 
φορολογική αμνηστία· εάν πληγεί η φοροεισπρακτική ικανότητα αυτή τη στιγμή, 
θα πληγεί και φορολογική ικανότητα των επόμενων χρόνων. 

 Υφίσταται το ενδεχόμενο κάποιοι να αποκομίσουν διπλό όφελος από τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, δηλαδή να έχουν επωφεληθεί από την ειδική 
φορολογική αμνηστία για αδήλωτα εισοδήματα και επιπλέον να επωφεληθούν 
και από την προτεινόμενη αμνηστία για βεβαιωθέντες ανείσπρακτους φόρους.   

 Επιπρόσθετα, ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, ο οποίος 
παρέστη στη συζήτηση του θέματος, κατέθεσε στην επιτροπή τα πιο κάτω στοιχεία σε 
σχέση με ανείσπρακτους φόρους: 

 Οι οφειλές της Εκκλησίας (φόροι κεφαλαιουχικών κερδών και ακίνητης 
ιδιοκτησίας) ανέρχονται (χωρίς τους τόκους) μέχρι το 2002 σε £40 εκατομ. για 
το 2005 και σε £39 εκατομ. για το 2006. 

 Οι υπόλοιπες φορολογικές οφειλές (χωρίς τους τόκους) (εκτός των οφειλών της 
Εκκλησίας) μέχρι το 2002, περιλαμβανομένων των υποθέσεων για τις οποίες 
έχουν ληφθεί δικαστικά μέτρα, που ανέρχονται σε £100 εκατομ., ανέρχονται για 
το 2005 σε £202,6 εκατομ. και για το 2006 σε £184,6 εκατομ.   

 Οι λοιπές οφειλές (χωρίς τους τόκους) μετά το 2002 ανέρχονται για το 2005 σε 
£64,2 εκατομ. και για το 2006 σε £65,5 εκατομ.  

 Συνολικά οι ανείσπρακτες φορολογικές οφειλές (χωρίς τους τόκους) ανέρχονται 
για το 2005 σε £306,8 εκατομ. και για το 2006 σε £290,1 εκατομ.   

 Σύμφωνα με τον ίδιο αρμόδιο, κάποιες περιπτώσεις φορολογικών οφειλών 
ήχθησαν ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου βάσει της ισχύουσας νομοθεσίας και, 
αφού αξιολογήθηκαν ως αδύνατο να εισπραχθούν (τόσο μέρος του κεφαλαίου όσο και 
οι τόκοι), έχουν διαγραφεί, ενώ η τελική κατάσταση για τις φορολογικές οφειλές του 
2007 (για τις οποίες ο τόκος θα ανέλθει στο 8% βάσει νομοθεσίας) δεν έχει ακόμη 
καταρτιστεί.   

 Τέλος, σημειώνεται από τον ίδιο αρμόδιο ότι, με βάση το άρθρο 54(Α) του περί 
Βεβαιώσεως και Εισπράξεων Νόμου, έχουν διευθετηθεί οφειλές που προκύπτουν από 
χρηματιστηριακές συναλλαγές, που ανέρχονται γύρω στα £7 εκατομ.  

 Πέραν των πιο πάνω, ο αρμόδιος υπουργός ανέφερε επίσης τα ακόλουθα: 

 Τα ανείσπρακτα ποσά από βεβαιωθέντες φόρους δεν υπερβαίνουν το 20% με 
25% των συνολικών φορολογικών εισπράξεων, με αποτέλεσμα οι 
υπολειπόμενες φορολογικές οφειλές της υπό συζήτηση περιόδου να μην είναι 
υπέρμετρα επιβαρυντικές για τα δημόσια ταμεία, με εξαίρεση τις οφειλές της 
Εκκλησίας.   

 Για φορολογικές οφειλές που αφορούν την περίοδο πριν από το 2002, το 
αρμόδιο τμήμα έχει τους κατάλληλους τρόπους χειρισμού, συνεπώς δεν ευνοεί 
την προτεινόμενη διά νόμου ειδική φορολογική διευθέτηση. 
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 Είναι ορατό το ενδεχόμενο ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να προβεί σε 
αναπομπή της προτεινόμενης νομοθεσίας, εάν τελικά ψηφιστεί σε νόμο, ή σε 
αναφορά στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.   

 Το ίδιο με το επιδιωκόμενο με την υπό συζήτηση πρόταση νόμου αποτέλεσμα 
θα επιτευχθεί από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων με βραδύτερους ρυθμούς 
χωρίς τα υπαρκτά συνταγματικά προβλήματα, την αναστάτωση που θα 
προκληθεί και τα ηθικά διλήμματα που υφίστανται (moral hazards).   

 Σημειώνεται ότι η πρόεδρος της επιτροπής κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου με 
επιστολή της ζήτησε γραπτή γνωμάτευση από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
ο οποίος ανταποκρινόμενος αναφέρει στην επιστολή του ότι η υπό συζήτηση πρόταση 
νόμου είναι αντίθετη και ασύμφωνη με τα άρθρα 24 και 28 του συντάγματος, τα οποία 
προβλέπουν το μεν πρώτο ότι έκαστος υποχρεούται να συνεισφέρει στα δημόσια 
βάρη αναλόγως των δυνάμεών του, το δε δεύτερο για την ισότητα στη μεταχείριση 
των πολιτών από το νόμο.   

 Στην ίδια γνωμάτευση αναφέρεται επιπρόσθετα ότι η υπό εξέταση περίπτωση 
διακρίνεται σαφώς από τη φορολογική αμνηστία που έγινε για τα αδήλωτα εισοδήματα 
με ειδική νομοθεσία, γιατί στην περίπτωση εκείνη δεν υπήρχαν φορολογούμενα 
πρόσωπα εν αντιθέσει με τη συγκεκριμένη περίπτωση, κατά την οποία τα 
φορολογούμενα πρόσωπα είναι υπαρκτά και των οποίων οι φορολογικές οφειλές 
έχουν βεβαιωθεί είτε με βάση τις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας είτε με απόφαση 
αρμόδιου δικαστηρίου, αλλά συνεχίζουν να εκκρεμούν.  Όπως σχετικά αναφέρεται, η 
εν λόγω πρόταση νόμου, κατά τη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
παρέχει προνόμια υπέρ προσώπων τα οποία κατά παράβαση των φορολογικών τους 
υποχρεώσεων παρέλειψαν ή αρνήθηκαν να ανταποκριθούν σ’ αυτές έναντι εκείνων οι 
οποίοι τηρώντας τις διατάξεις του νόμου ανταποκρίθηκαν έγκαιρα στις φορολογικές 
τους υποχρεώσεις ή κατέβαλαν σε περίπτωση καθυστέρησης τόκους και άλλες 
επιβαρύνσεις.  [Σχετική, σύμφωνα με το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, είναι η 
υπόθεση στην Αναφορά 2/89, Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας v. Βουλής των 
Αντιπροσώπων (1989) 3 Α.Α.∆. 1931]. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των πιο πάνω, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, εισηγείται την ψήφιση της υπό συζήτησης πρότασης 
νόμου σε νόμο, ενώ η πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ο βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, προβαίνοντας στην τοποθέτηση αυτή, δηλώνουν 
ταυτόχρονα ότι θεωρούν ότι το θέμα της συνταγματικότητας ή μη της υπό ψήφιση 
πρότασης νόμου αποτελεί θέμα το οποίο θα κριθεί σε μεταγενέστερο στάδιο βάσει 
των συνταγματικών διατάξεων και του δικαιώματος που παρέχεται στον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας να αναπέμψει τον εν λόγω νόμο ή να προχωρήσει σε αναφορά στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, όπου και τα σχετικά θέματα συνταγματικότητας είναι δυνατό να 
κριθούν.   

 Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος είχαν ζητήσει συνέχιση της συζήτησης του θέματος, τόσο επί θέματος 
ουσίας όσο και επί των υπολοίπων συνταγματικών θεμάτων που προκύπτουν, ώστε 
να επιδιωχθεί συναίνεση μεταξύ εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας και, ως εκ 
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τούτου, επιφυλάσσουν την τελική τους τοποθέτηση στη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου.  Ορίστε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μια τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ξέρω, κύριε συνάδελφε.  Αφήστε με να κάνω και εγώ τη δουλειά μου.  
Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να γίνει συζήτηση, αν υπάρχει συζήτηση, και μετά να μπούμε 
στις τροπολογίες. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

 Να παρακαλέσω τον κ. Παπακώστα να με αντικαταστήσει. 

 Συγνώμη, κύριε Συλλούρη, δεν είναι γιατί βγαίνετε εσείς στο βήμα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι σύντομος, όχι όσο σύντομη όμως ήταν η εξέταση 
του θέματος σε σχέση με τη σοβαρότητά του! 

 Εξετάζουμε ένα θέμα το οποίο είναι και νομικό και οικονομικό και συνταγματικό, 
αλλά και άπτεται ιδιαίτερα των εσόδων του κράτους.  Και θα ήθελα να σας 
πληροφορήσω απλώς, αν δεν το έχετε πληροφορηθεί, ότι μιλούμε για στέρηση 
εσόδων από το κράτος της τάξεως των £250 εκατομ.  Αυτές είναι οι πληροφορίες μου.  
Όποιος τις αμφισβητεί μπορεί να το εξετάσει από τη Βουλή ή μπορεί -και κάνω 
έκκληση στο προεδρείο- να στείλει επιστολή στον Έφορο Φόρου Εισοδήματος να μας 
πληροφορήσει για τα ακριβή νούμερα. 

 Η δική μου εκτίμηση, επειδή κάποιοι έχουν πει ότι αυτά τα λεφτά τα χρωστούν 
χιλιάδες κόσμου, είναι ότι πέραν του πενήντα τοις εκατό τα χρωστούν ελάχιστοι.  Αν 
υπάρχει στρέβλωση από τις εισπράξεις του φόρου ή τη νομοθετική κατάσταση της 
όλης υπόθεσης, ναι, εμείς είμαστε διατεθειμένοι να το εξετάσουμε.  Αλλά ελαφρά τη 
καρδία να στερήσουμε από το κράτος £250 εκατομ., όταν με δυσκολία δώσαμε 
πρόσφατα ένα φορολογικό πακέτο έκτακτο μαζί με το κανονικό, που ήταν μέχρι 200 
εκατομ. ευρώ, και τα 75 εκατομ. μάλιστα χαρακτηρίστηκαν προεκλογικά…  Αν αυτή η 
ενέργεια δεν είναι προεκλογική ενέργεια, τότε διερωτώμαι ποια άλλη ενέργεια θα 
μπορούσε να χαρακτηριστεί προεκλογική.  Στερούμε δηλαδή, με άλλα λόγια, με μια 
προεκλογική αντισυνταγματική ενέργεια από το κράτος μας £250 εκατομ.  Λεφτά τα 
οποία θα μπορούσαν στην ολότητά τους ή στο μεγαλύτερο ποσοστό τους να 
εισπραχθούν και να στηρίξουν τις τάξεις του λαού που πραγματικά έχουν ανάγκη. 

 Αλλά να πω και αυτό που είπα και κατά την ώρα που ζητούσα την αναβολή.  
Αν αυτό το σχέδιο νόμου είναι πράγματι αντισυνταγματικό και αναπεμφθεί και 
καταψηφίσουμε την αναπομπή και πάει δικαστήριο και δεν περάσει, αυτούς τους 
οποίους κάποιοι μπορεί να θέλουμε να εξυπηρετήσουμε δε θα τους εξυπηρετήσουμε.  
Eίναι γι’ αυτό το λόγο που θεωρώ ότι αυτό το θέμα θα έπρεπε να το εξετάσουμε, να 
δούμε όλες τις πτυχές του. 

 Αλλά, επαναλαμβάνω, και αν κάναμε λάθος στον τρόπο -βεβιασμένα ίσως και 
τότε- που δώσαμε τη φορολογική αμνηστία για τα λεφτά του εξωτερικού και ιδιαίτερα 
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χωρίς να ζητήσουμε να είναι επώνυμοι οι επώνυμοι και φέραμε στην Κύπρο…  Με 
όλα τα καλά και τα κακά που είχε εκείνη η ενέργειά μας, διότι δεν είχε μόνο καλά και 
μόνο όφελος για την κυπριακή οικονομία…  Οι αυξήσεις στις τιμές της γης και πολλά 
άλλα μπορεί να έχουν σχέση και με τον τρόπο και με το χρόνο που ήρθαν εκείνα τα 
λεφτά.  Αλλά και με αυτό το θέμα δεν έπρεπε να δούμε τα πράγματα με αυτή την 
εμπειρία σε περισσότερο βάθος;  ∆εν έπρεπε τότε, παραδείγματος χάριν, αλλά και 
τώρα να είναι επώνυμοι οι επώνυμοι ή αυτοί που θα χαριστούν τα μεγάλα τα ποσά;  
Αν αυτό το πράγμα δε σας ευαισθητοποιεί, τότε φοβούμαι ότι αυτή η Βουλή έχει δείξει 
ευαισθησίες υπέρμετρες σε άλλα θέματα και λιγότερη ευαισθησία σε αυτό το θέμα, το 
οποίο μπορεί να άπτεται και βασικών αρχών με τις οποίες το κράτος τούτο έπρεπε να 
λειτουργεί. 

 Eυχαριστώ. 

(Kατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. ∆ημήτρη Συλλούρη τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Κώστας Παπακώστας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ευρισκόμενος στο βήμα του κοινοβουλίου μιας ευρωπαϊκής χώρας, να 
εκφράσω τη θλίψη μου, γιατί αφήνονται υπονοούμενα για τις ευαισθησίες τόσο 
παρατάξεων όσο και όσων έδωσαν τη διαπίστευσή τους σε αυτό το σώμα.  Η 
διαφορετικότητα και η άλλη άποψη είναι απόλυτα σεβαστή και απόλυτα επιβεβλημένη 
σε ένα δημοκρατικό καθεστώς.  ∆εν αρμόζει σε όσους από εμάς θέλουμε να 
παρουσιαζόμαστε ως σύγχρονοι, ως άμεμπτοι να μιλούμε με τρόπο που να μειώνεται 
και το κύρος του σώματος και να αφήνονται υπονοούμενα για το ήθος συναδέλφων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μίλησαν κάποιοι για 
προεκλογικές δήθεν σκοπιμότητες.  Όσοι παρακολουθούν τη δημόσια συζήτηση θα 
έπρεπε να γνωρίζουν ότι αυτό το θέμα ηγέρθη από τις αρχές του 2004, αμέσως μόλις 
πέρασε η φορολογική αμνηστία, με παρεμβάσεις της παράταξής μας, με συναντήσεις 
με τον Υπουργό Οικονομικών, και υπήρξε αντικείμενο δημόσιου διαλόγου εδώ και τρία 
χρόνια.  Άρα δεν μπορώ να αντιληφθώ αν σήμερα για κάποιους υπάρχουν δήθεν 
προεκλογικές σκοπιμότητες. 

 Έγινε λόγος πολλές φορές τις τελευταίες μέρες για την αντισυνταγματικότητα 
του νόμου, ότι δήθεν υπάρχει άνιση μεταχείριση.  Και υποστηρίχθηκε με έντονο τρόπο 
από συναδέλφους που θα ανέμενα, αφού ήταν πρωτεργάτες παρόμοιας πρότασης 
νόμου για άλλο θέμα, την πολεοδομική αμνηστία, όπου και εκεί, όταν νομοθετούσε το 
σώμα, γνώριζε ποιοι είχαν παρανομίες στις οικοδομές…  ∆εν μπορεί, αν θέλουμε να 
είμαστε αξιόπιστοι προς την κοινωνία, να υπάρχουν δύο μέτρα και δύο σταθμά.  Και 
ουδείς τότε άφησε υπονοούμενο ή διανοήθηκε να αφήσει υπονοούμενο για τους 
εισηγητές της τότε πρότασης, που εκινείτο προς τη σωστή κατεύθυνση.  Και δημόσιος 
έπαινος πρέπει να επαναληφθεί για τους πρωτεργάτες της πολεοδομικής αμνηστίας.   

 Λέχθηκε επίσης ότι δήθεν το δημόσιο θα απολέσει £250 εκατομ. με αυτή την 
πρόταση.  Είμαι σίγουρος ότι δεν υπήρχε καμία πρόθεση να μη λεχθεί η αλήθεια.  Θα 
βοηθήσω τους συναδέλφους στο να έχουμε μια εικόνα για τα πραγματικά νούμερα.  
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Το είπε ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, πως οι ανείσπρακτοι 
φόροι μέχρι το 2002, που προβλέπει και αυτή η πρόταση, είναι της τάξης των £186 
εκατομ.  Εάν αυτό που ακούστηκε από το βήμα της ολομέλειας ισχύει, ότι οι τόκοι και 
οι επιβαρύνσεις για ένα φορολογικό χρέος των £186 εκατομ. είναι £250 εκατομ., είναι 
αυτός ένας επιπρόσθετος λόγος να ψηφιστεί αυτή η πρόταση.  Γιατί, όταν ψηφιζόταν 
η φορολογική αμνηστία, όσοι δε δήλωναν καθόλου φορολογητέο εισόδημα, με λίγα 
λόγια το απέκρυβαν από το Φόρο Εισοδήματος, με απόφαση αυτού του σώματος 
πλήρωσαν μόνο 5%.  Και ακούστηκε από αυτό το βήμα ότι αυτοί που δήλωσαν το 
φορολογητέο τους εισόδημα μόνο για επιβαρύνσεις και τόκους πρέπει να πληρώσουν 
150% συν, αν είναι φυσικά πρόσωπα, το 40% του φόρου και, αν είναι νομικά, πέραν 
του 30% του φορολογητέου εισοδήματος.  Άρα, εάν το 2000 υπήρχαν δύο πολίτες, ο 
ένας που δε δήλωσε ούτε ένα σεντ εισόδημα και ο άλλος που δήλωσε το εισόδημά 
του, να πούμε π.χ. £1 εκατομ. έκαστος, αυτός που δε δήλωσε ούτε ένα σεντ και ήρθε 
μετά τη φορολογική αμνηστία να πει «για κάποιους λόγους ξέχασα και είχα το 2001 
εισόδημα £1 εκατομ.» πλήρωσε £50.000 και είναι σήμερα εντάξει με τις φορολογικές 
του υποχρεώσεις και ο άλλος πολίτης που δήλωσε το εισόδημά του στο Φόρο 
Εισοδήματος και για οποιοδήποτε λόγο είχε πρόβλημα στο να αποπληρώσει τις 
οφειλές του, το φορολογικό του χρέος το 2000 ήταν £400.000, με βάση αυτό που 
ακούστηκε από τον αγαπητό συνάδελφο, σήμερα χρωστεί στο Φόρο Εισοδήματος £1 
εκατομ.  Ο ένας πλήρωσε £50.000, ο άλλος πρέπει να πληρώσει £1 εκατομ.  Εμείς δε 
λέμε με την πρόταση νόμου ότι πρέπει να πληρώσει και αυτός £50.000, να πληρώσει 
τις £400.000, που έτσι και αλλιώς δε θεωρείται σίγουρο εισόδημα για το κράτος, γιατί 
υπάρχουν ανείσπραχτοι φόροι εδώ και δεκαετίες και είναι αμφίβολο, αν δεν περάσει 
αυτή η πρόταση νόμου, αν θα μπορέσει ποτέ το κράτος να εισπράξει έστω και ένα 
σεντ, όπως δεν μπόρεσε το ποσό των £186 εκατομ., παρά τις φιλότιμες προσπάθειες 
και τα εξαιρετικά αποτελέσματα του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων των τελευταίων 
χρόνων, να το μειώσει.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θα ’θελα να κουράσω άλλο με το μονόλογο.  Θα μπορούσαμε να πούμε 
πολλά για την ίση μεταχείριση σε αυτή την ευρωπαϊκή πολιτεία.  Περιορίζομαι σε αυτά 
που έχω αναφέρει.  Εν πάση περιπτώσει, και το κλίμα των ημερών δεν επιτρέπει 
περισσότερη όξυνση και περισσότερη συζήτηση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σ’ ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Παρακαλώ, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Για την Ε∆ΕΚ το συγκεκριμένο νομοθέτημα στην ουσία αποτελεί συνέχεια της 
φορολογικής αμνηστίας που είχε ψηφιστεί το 2004 και που, όπως πολύ καλά 
γνωρίζετε, η πρωτοβουλία ανήκε στην Ε∆ΕΚ.  Θεωρούμε ότι θα μπορούσε να γίνει 
ανάλογη ρύθμιση όπως και με την περίπτωση της φορολογικής αμνηστίας, όπου το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο είχε έρθει μετά από διαβουλεύσεις που έγιναν με το 
Υπουργείο Οικονομικών.  Και αυτή ήταν η θέση και η άποψή μας, ότι και σε αυτή την 
περίπτωση ενδεχομένως να υπήρχε αυτή η δυνατότητα, η οποία και θα έπρεπε να 
είχε διερευνηθεί.  Εν πάση περιπτώσει, όμως, αυτή τη στιγμή τίθεται το ζήτημα 
ενώπιόν μας για έγκριση ή μη.   
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 Υπάρχουν ορισμένα σημεία τα οποία θα πρέπει να λάβουμε σοβαρά υπόψη.  
Τίθεται το ζήτημα καταρχάς της αντισυνταγματικότητας.  Η αντισυνταγματικότητα 
ουσιαστικά προϋποθέτει δύο στοιχεία.  Το πρώτο αφορά το αν προκαλεί επιβάρυνση 
λειτουργικών εξόδων στο κράτος. Απ’ ό,τι φαίνεται, δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
επιβάρυνση με επιπλέον λειτουργικά έξοδα στο κράτος για την υλοποίηση και την 
εφαρμογή της συγκεκριμένης νομοθεσίας.   

 Το δεύτερο είναι το ζήτημα της ισονομίας.  Επιτρέψτε μου να πω ότι αυτό είναι 
σχετικό και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο δεν μπορεί να ληφθεί σοβαρά υπόψη η όποια 
άποψη του Γενικού Εισαγγελέα, γιατί και στην περίπτωση της φορολογικής αμνηστίας 
μπορούσε κάποιος να πει ότι δεν υπήρχε ισονομία, όμως ψηφίστηκε, εγκρίθηκε και 
εφαρμόστηκε.  Μήπως στην περίπτωση όπου ο Φόρος Εισοδήματος, το Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων, έχει τη δυνατότητα να προχωρήσει σε κατ’ ιδίαν ρυθμίσεις 
φορολογικών υποχρεώσεων των πολιτών και να κάνει συμβιβασμούς για το ποσό το 
οποίο θα πρέπει ο πολίτης ή η εταιρεία να καταβάλει στο δημόσιο, για να υπάρξει η 
φορολογική του ρύθμιση, αυτό το στοιχείο χαρακτηρίζεται από ισονομία των πολιτών;  
Εδώ δεν είναι μία διαβούλευση η οποία γίνεται μεταξύ των πολιτών και του Φόρου 
Εισοδήματος και στον έναν μπορεί να χαρίσει 40%, στον άλλο μπορεί να χαρίσει 20%, 
στον άλλο μπορεί να μη χαρίσει τίποτα, για να γίνει η ρύθμιση;  Ως εκ τούτου, σε ποιο 
σημείο υπάρχει ισονομία όσον αφορά το διακανονισμό καταβολής των φορολογικών 
υποχρεώσεων των πολιτών;  Ακόμα και στο θέμα του ΦΠΑ πόσες φορές υπάρχουν 
ρυθμίσεις που πια υπάρχουν συγκεκριμένες εκπτώσεις, για να υπάρξει διευκόλυνση 
στον πολίτη ή στην εταιρεία να καταβάλει το φόρο εισοδήματος και να υπάρξει έτσι 
ρύθμιση των φορολογικών του υποχρεώσεων;   

 Από την άλλη πλευρά, η ισονομία όσον αφορά τέτοιου είδους ρυθμίσεις 
ανακαλύφθηκε μόνο στην Κύπρο;  Στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες που κατά 
καιρούς έχει εφαρμοστεί, είτε στην Ελλάδα είτε στην Ιταλία, οι οποίες τα εφαρμόζουν 
σε τακτά χρονικά διαστήματα, εκεί δεν υπάρχει παραβίαση της ισονομίας των πολιτών;  
Μόνο στην περίπτωση της Κύπρου υπάρχει παραβίαση της ισονομίας των πολιτών;   

 Πέραν αυτού, υπήρξε η φορολογική αμνηστία.  Θα υπενθυμίσω ότι και τότε, 
όταν υποβλήθηκε η αρχική πρόταση το 2003 για τη φορολογική αμνηστία από την 
πλευρά της Ε∆ΕΚ προς τον τότε Υπουργό Οικονομικών της κυβέρνησης και υπήρξε 
μια δημοσιοποίηση, υπήρξαν διάφορα σχόλια, ότι ακριβώς θα καλύψουμε τους 
φοροφυγάδες, θα δημιουργήσουμε ζητήματα έλλειψης ισονομίας κ.λπ.  Στο τέλος της 
ημέρας όμως το αποτέλεσμα ποιο ήταν;  Στο τέλος της ημέρας όλοι έχουν παραδεχθεί 
ότι η φορολογική αμνηστία όπως εφαρμόστηκε, με τα προβλήματα που 
δημιουργήθηκαν στην πορεία, δεν επέφερε μόνο στο κράτος το ποσό των £120 
εκατομ. άμεσα, το οποίο ήταν ένα σημαντικό ποσό για τη μείωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος και για την επιτυχία του Τέταρτου Προγράμματος Οικονομικής Σύγκλισης 
της Κύπρου με την Ευρωπαϊκή Ένωση, που στην ουσία συνέβαλε αποφασιστικά στην 
έξοδο της Κύπρου από τη δημοσιονομική επιτήρηση που είχαμε τεθεί, αλλά 
ταυτόχρονα τα δυόμισι χιλιάδες εκατομμύρια, τα οποία μπήκαν στην παραγωγή, 
επέφεραν επαναλαμβανόμενα έσοδα στο κράτος, από τον εταιρικό φόρο, από το 
φόρο φυσικών προσώπων, από τα μεταβιβαστικά τέλη, από το ΦΠΑ και όλα τα 
υπόλοιπα τα έσοδα, με αποτέλεσμα να υπάρξει μια σημαντική τόνωση της οικονομίας, 
με αποτέλεσμα να υπάρξουν αυξημένοι ρυθμοί οικονομικής ανάπτυξης, με 
αποτέλεσμα να υπάρχουν σημαντικές συγκλίσεις των δημοσιονομικών δεικτών, να 
υπάρχει μια μορφή δημοσιονομικής εξυγίανσης, η οποία, σε συνάρτηση και με άλλους 
παράγοντες, οδήγησε στα αποτελέσματα του μικρού οικονομικού θαύματος που 
πέτυχε η πατρίδα μας και άνοιξε διάπλατα την προοπτική αρχικά να ενταχθούμε στο 
Μηχανισμό Συναλλαγματικής Ισοτιμίας ΙΙ, τον Ιούνιο του 2005, και αργότερα, σήμερα, 
η Κύπρος να ατενίζει με αισιοδοξία και με βεβαιότητα πια το μέλλον με την ένταξή της 
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στην Ευρωζώνη την 1η Ιανουαρίου 2008.  Ως εκ τούτου, λοιπόν, θεωρούμε ότι τα 
κέρδη και τα οφέλη ήταν πολλαπλάσια για τον τόπο. 

 Αλλά, και το πιο σημαντικό, δεν είναι αυτή η “έλλειψη ισονομίας” απέναντι 
στους πολίτες που έδωσε τη δυνατότητα, μέσα από την οικονομική ευρωστία που έχει 
επιτευχθεί, να δώσουμε πια τις κοινωνικές παροχές;  Να δώσουμε τα συγκεκριμένα 
πακέτα και πρόσφατα και τα μέτρα της κοινωνικής στήριξης;  Άρα, λοιπόν, εμείς 
θεωρούμε ότι και σε αυτή την περίπτωση θα μπορέσει να υπάρξει μια αύξηση των 
εσόδων του κράτους.  Εάν είναι £186 εκατομ. οι χρωστούμενοι φόροι, εάν και εφόσον 
μέσα σε ένα χρονικό διάστημα έξι μηνών, για να απαλλαγεί κάποιος από την επιβολή 
του προστίμου και των πρόσθετων τόκων, θα πρέπει να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις 
του προς το Φόρο Εισοδήματος, ε, θεωρώ ότι η συσσώρευση ενός ποσού άλλων 
£120 εκατομ. ή £186 εκατομ., ευχόμαστε, στα δημόσια ταμεία θα είναι μια επιπλέον 
οικονομική στήριξη του κράτους και θα είναι μία απαρχή το κράτος να προχωρήσει σε 
νέα πακέτα κοινωνικών παροχών κυρίως προς τους πολίτες οι οποίοι είναι ευπαθείς, 
κυρίως στα μικρομεσαία στρώματα.   

 Από την άλλη πλευρά, θα πρέπει να υπενθυμίσουμε ότι η οποιαδήποτε 
οικονομική ανατροπή, εάν και εφόσον η Κύπρος συνέχιζε να βρίσκεται στη φάση της 
δημοσιονομικής επιτήρησης ή, πολύ χειρότερα, αν δεν πετύχαινε τους δείκτες 
σύγκλισης και προχωρούσε η διαδικασία της επιτήρησης του υπερβολικού 
δημοσιονομικού ελλείμματος, θα είχε συνέπειες και νομίζω ότι ο καθένας θα έπρεπε 
να γνωρίζει ποιες θα ήταν οι συνέπειες για τον Κύπριο πολίτη, κυρίως για το μισθωτό, 
κυρίως για το μικρομεσαίο.  Ως εκ τούτου, λοιπόν, εμείς θέλουμε να κάμουμε 
διευκόλυνση.   

 Τονίσαμε πάρα πολλές φορές ότι εμείς δεν πιστεύουμε ότι η ρύθμιση των 
φορολογικών υποχρεώσεων των πολιτών θα πρέπει να στηρίζεται αναγκαστικά σε 
πρόστιμα και σε πειθαρχικά μέτρα.  Περάσαμε σε μια νέα εποχή όπου αυτά δεν είναι 
τόσο αποτελεσματικά.  Η ρύθμιση των φορολογικών υποχρεώσεων του πολίτη θα 
πρέπει να προκύψει και μέσα από τη δημιουργία φορολογικής συνείδησης, αλλά 
ταυτόχρονα και μέσα από την παραχώρηση κινήτρων, για να υπάρχει έγκαιρη 
καταβολή των φορολογικών υποχρεώσεων και των πολιτών και των εταιρειών.  Εάν 
και εφόσον το πρόστιμο και οι τόκοι είναι ένα ποσό το οποίο υπερβαίνει τα £250 
εκατομ., τότε θα πρέπει να αναλογιστούμε ποιο είναι το ποσό των φόρων που θα 
πρέπει να καταβληθεί στο κράτος.   

 Μέσα, λοιπόν, σε αυτά τα πλαίσια, από την πλευρά της Ε∆ΕΚ, για να είμαστε 
συνεπείς και με το παρελθόν μας και με την πρότασή μας για τη φορολογική αμνηστία, 
εμείς θα υπερψηφίσουμε τη συγκεκριμένη πρόταση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε ενώπιόν μας μια πρόταση που δυστυχώς θα προκαλέσει περισσότερα 
προβλήματα απ’ όσα θα επιλύσει.  Και εμείς θα δεχθούμε ότι, όταν κατατέθηκε αυτή η 
πρόταση, ήταν καλοπροαίρετη, δε θα αποδώσουμε σκοπιμότητα.  Εξάλλου, γι’ αυτό 
την είχε υπογράψει τότε το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Όμως άλλαξαν τα δεδομένα από 
τότε μέχρι σήμερα.   
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 Σήμερα, σε αντίθεση με τότε και σε αντίθεση με τις συζητήσεις που είχαμε στην 
επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού της Βουλής, γνωρίζουμε περισσότερα 
όσον αφορά τα αντισυνταγματικά κωλύματα αυτής της συγκεκριμένης πρότασης.  
Σήμερα έχουμε -είτε συμφωνούμε μαζί της είτε διαφωνούμε μαζί της- μια γνωμάτευση 
του Γενικού Εισαγγελέα με βάση την οποία αυτή η πρόταση νόμου είναι 
αντισυνταγματική.  Επομένως, μετά την επεξεργασία της πρότασης νόμου, 
αποκαλύφθηκαν ανυπέρβλητα συνταγματικά κωλύματα.  Και αυτά σήμερα τα 
γνωρίζουμε.  Και κανένα υπονοούμενο εμείς δεν αφήνουμε.  Αυτό που λέμε είναι 
ξεκάθαρο:  Αν ψηφίσουμε σήμερα αυτή τη νομοθεσία, ψηφίζουμε μια νομοθεσία η 
οποία γνωρίζουμε ότι δε θα εφαρμοστεί και το κάνουμε απλά και μόνο για 
ψηφοθηρικούς σκοπούς.   

 Τα προβλήματα συνταγματικότητας που συζητήθηκαν στην επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού αφορούσαν το κατά πόσο αυτή η πρόταση νόμου 
θα αυξήσει τις δαπάνες, θα μειώσει μάλλον τα έσοδα του κράτους.  Όμως η 
γνωμάτευση που κατατέθηκε από το Γενικό Εισαγγελέα αναφέρεται σε άλλα 
κωλύματα, κωλύματα τα οποία είναι ανυπέρβλητα, που αφορούν την ισότητα των 
πολιτών.  Και δεν αφορά μόνο τους πολίτες που επωφελήθηκαν της φορολογικής 
αμνηστίας. είναι τρεις κατηγορίες πολιτών που έχουμε εδώ και που πρέπει να 
συγκρίνουμε:  εκείνους που επωφελήθηκαν της φορολογικής αμνηστίας, εκείνους που 
δεν πλήρωσαν τους φόρους τους και εκείνους που πλήρωσαν τους φόρους τους.  Και 
γιατί εμείς να αποφασίσουμε σήμερα ότι εκείνοι που πλήρωναν όλα αυτά τα χρόνια 
τους φόρους τους νομότυπα, ο απλός κοσμάκης, πρέπει να τεθούν σε χειρότερη 
μοίρα από εκείνους που δεν πλήρωσαν τους φόρους τους και αναγκάστηκε το κράτος 
να κινήσει νομικές διαδικασίες εναντίον τους, για να τους αναγκάσει να καταβάλουν 
όσα οι υπόλοιποι κατέβαλλαν τόσα χρόνια;   

 Αυτό είναι το θέμα που έχουμε ενώπιόν μας.  Και δεν είναι καινοφανές θέμα, 
είναι ένα θέμα που έχει αντιμετωπίσει αυτό το κράτος και αυτή η πολιτεία και στο 
παρελθόν.  Για παράδειγμα, παρόμοιο νόμο ψήφισε η Βουλή το 1989 και ο τότε 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο κ. Γλαύκος Κληρίδης, παρέπεμψε εκείνο το νόμο στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Με την απόφασή του ημερομηνίας 29 Αυγούστου του 1989 το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο αποφάσισε ότι εκείνος ο νόμος που αφορούσε την απαλλαγή του 
φόρου κληρονομιάς ήταν αντισυνταγματικός, για τους ίδιους ακριβώς λόγους που μας 
αναφέρει ο Γενικός Εισαγγελέας.  Και σ’ αυτή ακριβώς την απόφαση είναι που μας 
παρέπεμψε ο Γενικός Εισαγγελέας στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
της Βουλής και αυτή ακριβώς την απόφαση εμείς θέλαμε να συζητήσουμε.   

 Αυτή η συζήτηση... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Για σκοπούς πρακτικών, ήταν ο κ. Βασιλείου Πρόεδρος τότε και όχι ο κ. 
Κληρίδης.  Αν τον εκάμετε που το ’89 τον κ. Κληρίδη...   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εν τον εκάμαμεν! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αν ήταν αυτή η επιθυμία σας, δεν είναι κακό βεβαίως, αλλά ήταν ο κ. Βασιλείου! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ήταν η πραγματικότητα.  Συγκυβερνούσε... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Εμείς άλλα θα επιθυμούσαμε τότε, κύριε Αναστασιάδη, αλλά να δεχτώ τη 
διόρθωση, έχετε δίκαιο.   

 Λοιπόν, όσον αφορά τη συγκεκριμένη συζήτηση, εμείς αυτό που ζητήσαμε τότε 
στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού της Βουλής ήταν να συζητήσουμε 
αυτή την πρόταση νόμου στη βάση και στην έκταση και στο βάθος που απαιτούν οι 
περιστάσεις.  ∆ιακόσια πενήντα εκατομμύρια, ε, δεν μπορούν να χαριστούν, χωρίς να 
συζητήσουμε αυτά τα σημαντικά θέματα!  Αυτό ζητήσαμε εμείς ως ∆ημοκρατικό 
Κόμμα.  Και ποια ήταν η απάντηση;  Στη βιασύνη κάποιων να έρθει αυτή η πρόταση 
νόμου στη Βουλή, δε δέχθηκαν καν να καλέσουμε το Γενικό Εισαγγελέα να ’ρθει να 
μας τα εξηγήσει όλα αυτά τα θέματα, δε δέχθηκαν να τον ακούσουν!  ∆ε δέχθηκαν να 
συζητήσουμε!  Ε, για ποιο λόγο;  Τι είχαμε να κρύψουμε, όταν συζητούσαμε αυτά τα 
πράγματα, που δεν έπρεπε να ακουστεί ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού;  Με όλο το σεβασμό, αυτή η πρακτική, αυτή η συμπεριφορά δεν 
προσδίδει, νομίζω, το απαιτούμενο κύρος που χρειάζεται αυτό το σώμα.  Τώρα, ότι 
κάποιοι αρνήθηκαν να μας ακούσουν εμάς είναι γεγονός.  Όμως θεωρούμε ότι 
τουλάχιστο θα έπρεπε να ακούσουν το Γενικό Εισαγγελέα.  Εμείς θεωρούμε ότι και η 
Βουλή, όπως και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας θα πρέπει να προστατεύουν το 
σύνταγμα και την ισότητα των πολιτών μας.  Είναι και οι δύο εμπιστευματοδόχοι και 
προστάτες του συντάγματος.  

 Υπάρχει μια ειδοποιός διαφορά με τη φορολογική αμνηστία.  Στην περίπτωση 
της φορολογικής αμνηστίας -και αυτό ακριβώς αναλύει ο Γενικός Εισαγγελέας- δε 
γνωρίζαμε ποιοι ήταν εκείνοι οι φορολογούμενοι στους οποίους παρείχαμε κάποιο 
επιπρόσθετο όφελος.  Τώρα γνωρίζουμε.  Ξέρουμε τα ονόματά τους, είναι 
συγκεκριμένα άτομα.  Εξάλλου, γνωρίζουμε όλοι, διότι μας παίρνουν καθημερινά 
τηλέφωνο, για να περάσουμε τη συγκεκριμένη νομοθεσία.  Επομένως, εδώ είναι που 
υπάρχει το πρόβλημα της άνισης μεταχείρισης μεταξύ πολιτών, μεταξύ εκείνων που 
πλήρωσαν τους φόρους τους και αυτών που γνωρίζουμε πως δεν πλήρωσαν τους 
φόρους τους.  Η φορολογική αμνηστία τότε αφορούσε γενικά την αμνηστία για άτομα 
που δε γνωρίζαμε, για αδήλωτα εισοδήματα, και όχι για πρόσωπα.   

 Επομένως, εμείς θέλουμε να το τονίσουμε αυτό το πράγμα.  Ακόμα και αν 
είχαμε τη σύμφωνη γνώμη της κυβέρνησης, δε νομίζω ότι θα θεραπευόταν με αυτό 
τον τρόπο η αντισυνταγματικότητα του νόμου.  ∆εν είναι όπως στην περίπτωση όπου 
θα είχαμε αυξήσει τις δαπάνες του κράτους ή θα μειώναμε τα έσοδα του κράτους και 
με τη σύμφωνη γνώμη της κυβέρνησης θα θεραπεύονταν τα συνταγματικά κωλύματα.  
Εδώ υπάρχει μια σαφέστατη παραβίαση της αρχής της ισότητας των πολιτών μας, μια 
σαφέστατη παραβίαση των άρθρων 24 και 28 του συντάγματος που δε θα 
θεραπευόταν.  ∆εν έχει την εξουσία οποιοσδήποτε υπουργός, οποιοσδήποτε 
Πρόεδρος, οποιαδήποτε κυβέρνηση να την αναιρέσει με τη σύμφωνή της γνώμη.  Το 
σύνταγμα είναι υπεράνω όλων. 

 Υπάρχει επίσης διαφοροποίηση και με την πολεοδομική αμνηστία, γιατί εκείνη 
δεν ήταν αμνηστία.  Στο συγκεκριμένο νόμο τροποποιήσαμε κάποια κριτήρια με τα 
οποία θα κρινόταν μεταγενέστερα η έγκριση ή όχι μιας άδειας, δε χαρίζαμε χρήματα.  
Αν ήταν έτσι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Κύριε Νεοφύτου, διαφορετικοί συντελεστές, διαφορετικά κριτήρια καθορίζονται 
σε διάφορες γεωγραφικές περιοχές της Κύπρου.  ∆εν εγείρεται το θέμα της ισότητας.  
∆ιαφορετικά αντιμετωπίζεις τους πολίτες όσον αφορά τη γεωγραφική τοποθεσία στην 
οποία διαμένουν και στην τοποθεσία που κατασκευάζουν οικίες.  Αν ήταν έτσι, κάθε 
φορά που επεκτείναμε τις οικιστικές ζώνες θα είχαμε προβλήματα συνταγματικότητας.  
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∆εν είναι έτσι τα πράγματα.  ∆εν είναι αυτό που έχουμε ενώπιόν μας.   

 Και είναι εύλογες οι ανησυχίες του Υπουργείου Οικονομικών.  Όταν έρθει αυτή 
η πρόταση νόμου αμέσως μετά τη φορολογική αμνηστία, θα στείλουμε παντελώς 
λανθασμένα μηνύματα προς τους φορολογούμενους, ότι μετά από κάθε λίγα χρόνια 
θα έρχεται το κράτος και θα τους αμνηστεύει, θα τους χαρίζει τις φορολογίες του.  
Είναι γεγονός πως, αν θέλουμε ένα σύστημα φορολογίας να εφαρμόζεται με το σωστό 
τρόπο, πρέπει ο φορολογούμενος να γνωρίζει ότι έχει υποχρέωση να πληρώνει τους 
φόρους του.  Για να είναι αποδοτική μια φορολογική αμνηστία, θα πρέπει να γίνεται 
κάθε εκατό χρόνια, όχι κάθε ένα ή κάθε δύο.   

 Και ποιους θα ωφελήσει τελικά αυτός ο νόμος;  Ποιους, πράγματι;  Αυτούς που 
πλήρωναν τους φόρους τους;  Όχι.  Τον απλό κοσμάκη, που πληρώνει την 
περισσότερη φορολογία του με ΦΠΑ και με τέλη;  Όχι.  Θα ωφελήσει κατά κυριότητα 
και κατά κύριο λόγο επιχειρηματίες και εταιρείες ανάπτυξης γης, επειδή 50% των 
μισθωτών μας δεν πληρώνουν φόρο εισοδήματος.  Εκατό τοις εκατό όμως των 
εταιρειών ανάπτυξης γης και των επιχειρηματιών με αυτό το νόμο θα επωφεληθεί.  
Αυτοί είναι οι δικαιούχοι αυτού του νόμου.  Αυτούς θα ωφελήσουμε με την ψήφιση της 
συγκεκριμένης πρότασης νόμου.  Και δεν πρόκειται αυτή η πρόταση νόμου να 
επιφέρει επιπρόσθετα έσοδα στο κράτος σε σχέση με αυτά που θα λαμβάναμε έτσι κι 
αλλιώς, επειδή αυτές είναι βεβαιώσεις φόρων που ήδη έχουμε ενώπιόν μας, είναι 
λεφτά που ήδη θεωρεί το κράτος ότι έχει να εισπράττει.  ∆ε θα έρθει τίποτε 
περισσότερο μέσα.  Και εξάλλου αυτό κάνει το κράτος τα τελευταία χρόνια.  Αντίθετα 
με τον ισχυρισμό προηγουμένως, δεν είναι αμφίβολο αν το κράτος θα εισπράξει αυτά 
τα χρήματα.  Κατ’ ακρίβεια, τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού από τον Έφορο Φόρου Εισοδήματος ήταν ότι έχει 
καταφέρει να μοιράσει τα ανείσπρακτα χρέη όσον αφορά τις φορολογίες και συνεχίζει 
αυτή τη διαδικασία μέχρι σήμερα.  Συνεχίζει τις διαδικασίες διευθέτησης αυτών των 
φορολογικών χρεών.  Και εμείς με αυτή την πρόταση νόμου θα διακόψουμε αυτή τη 
διαδικασία.  Λιγότερα είναι τα χρήματα που θα εισπράξει το κράτος.   

 Επίσης, θέλω απλώς να επισημάνω ότι υπάρχουν και προχειρότητες σ’ αυτή 
την πρόταση νόμου.  Και επαναλαμβάνω ότι η εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
είναι να επανέλθει το νομοσχέδιο στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
να ξανασυζητηθεί, επειδή, για παράδειγμα, αναφέρεται μόνο σε αποφάσεις 
δικαστηρίων ή αποφάσεις του εφόρου και παραγνωρίζει πλήρως το Εφοριακό 
Συμβούλιο.  Γιατί να υπάρχει αυτή η δυσμενής διάκριση σε βάρος του Εφοριακού 
Συμβουλίου;  Ακόμα μια δυσμενής διάκριση.   

 Τέλος, τελειώνω με το εξής:  Είναι δικαίωμα όσων θέλουν να ψηφίσουν αυτό το 
νόμο να παραγνωρίζουν το Υπουργείο Οικονομικών.  Σεβαστή η θέση τους.  
∆ικαίωμά τους να παραγνωρίζουν το σύνταγμα.  Σεβαστή η θέση τους.  ∆ικαίωμά 
τους να παραγνωρίζουν τους πολίτες μας και τα δικαιώματα ισότητας.  ∆ικαίωμά τους.  
∆ικαίωμά τους να παραβλέπουν και τις αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Όμως, 
αν ψηφίσουμε αυτό το νόμο, σταλεί στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και ακυρωθεί, οι 
φορολογούμενοι τους οποίους κάποιοι θέλουν να ευνοήσουν θα βρεθούν σε 
χειρότερη μοίρα απ’ αυτή που είναι σήμερα, επειδή μετά από δέκα-δώδεκα μήνες, αν 
βγει η απόφαση και είναι ακυρωτική αυτού του νόμου, θα κληθούν να πληρώσουν 
περισσότερους τόκους, περισσότερα πρόστιμα απ’ ό,τι έχουν να πληρώσουν σήμερα.  
Θα τους βάλουμε εμείς δηλαδή με αυτή τη νομοθεσία σε χειρότερη θέση απ’ αυτή που 
είναι σήμερα.  Έτσι θέλουμε να πράξουμε;  Απροβλημάτιστα και χωρίς να 
μελετήσουμε και να εξετάσουμε αυτή τη νομοθεσία, θέλουμε να κάνουμε τα πράγματα 
χειρότερα;  Και ξέρουμε ότι και στο παρελθόν, όταν ψηφίσαμε αντισυνταγματικούς 
νόμους, εις γνώσιν μας, κάναμε τα πράγματα χειρότερα.  Βλέπετε τι έγινε με τους 
εκτάκτους.  
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 Επομένως, η δική μας εισήγηση, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, είναι να 
παραπεμφθεί ξανά αυτή η πρόταση νόμου στην επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού της Βουλής, για να συζητηθούν όλα αυτά τα θέματα.   

 Αν, παρά ταύτα, αποφασίσει η Βουλή να ψηφίσει αυτό το νόμο, εμείς έχουμε 
ακόμα μια εισήγηση:  Να δεσμευτούν τα κόμματα που θα ψηφίσουν αυτή τη 
νομοθεσία ότι, σε περίπτωση που θα ακυρωθεί ο νόμος μεταγενέστερα, θα 
καταβάλουν τις οφειλές τα ίδια τα κόμματα από την κρατική τους χορηγία, κατ’ 
αποκοπή, στους φορολογούμενους που θα βρεθούν σε χειρότερη μοίρα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πάρα πολύ που είμαι υποχρεωμένος να αρχίσω από 
το τελευταίο, «να πληρώσουν τα κόμματα, αν αποδειχτεί αντισυνταγματικό, τις όποιες 
απώλειες, είτε του κράτους είτε των πολιτών, από την κρατική χορηγία».  Να μου 
επιτρέψετε να πω ότι πρώτα απ’ όλα βλέπω έτσι έναν κρυφό καημό για το γιατί να 
υπάρχει η κρατική χορηγία προς τα κόμματα, διότι θα μπορούσε να λεχθεί «να 
πληρώσουν τα κόμματα».  Το να εντοπίζεις ένα σημείο δείχνει έτσι κάτι το οποίο το 
έχεις στο μυαλό σου, δεν το αποδέχεσαι και στην κρίσιμη στιγμή το φανερώνεις. 

 ∆εύτερον, θα πω ότι, θεωρητικά μιλώντας, γιατί είναι μόνο θεωρητικά και 
ρητορικά που τίθενται αυτά τα ερωτήματα, εμείς αποδεχόμαστε την πρόκληση και 
μάλιστα να πάει αναδρομικά, για κάθε λανθασμένη απόφαση που πήρε ένα κόμμα να 
πληρώσει και με τόκους μάλιστα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για τον Τάσσο Παπαδόπουλο πόσα να πληρώσει; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εάν, κύριε Συλλούρη, θεωρείτε ότι ήταν λάθος που υποστηρίξαμε τον κ. 
Παπαδόπουλο πριν πέντε χρόνια, που εμείς δεν το θεωρούμε, οφείλετε να σκεφτείτε 
διπλά για τούτο που κάμνετε σήμερα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εσείς θεωρείτε, που αλλάξατε ιδέα, όχι εγώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δεν είπαμε εμείς ποτέ έτσι πράγμα!  Εσείς, κατά το συνήθειό σας, βάλλετε 
στο στόμα μας άλλα των άλλων!  Εδώ είναι το βήμα της Βουλής και σας προκαλώ 
μετά από μένα να ’ρθείτε να πάρετε το λόγο και να πείτε δήλωση έστω και ενός 
στελέχους του ΑΚΕΛ ότι μετάνιωσε για πριν πέντε χρόνια. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όταν θα είμαστε στο θέμα, θα τα πω.  Τώρα δεν είναι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, τώρα να τα πεις!  Τώρα που προκαλείς και σε ακούν τα μέσα! 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν προεδρεύετε της Βουλής, για να αλλάξετε και τους κανονισμούς! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ούτε εσύ δικαιούσαι τότε να με διακόπτεις τώρα που μιλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Απόψε που θα είμαστε στο MEGA θα σου πω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη, παρακαλώ, μη διακόπτετε τον ομιλητή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καλά, ξέρεις, τώρα που έκαμες τη δήλωση τρέμουν τα πόδια μου για απόψε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη, προχωρήστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι κανέναν από μας που καθόμαστε εδώ σε 
αυτή την κοινοβουλευτική ομάδα δε μας αφορά το υπό συζήτηση θέμα.   

 Και τώρα σε κάποια άλλα σημεία που εγέρθηκαν.  Καταρχάς να μην 
παραπλανούμε.  Έγινε λόγος για  £250 εκατομ.  Ο κ. Πούφος κάθεται εδώ και εγώ θα 
τον καλέσω να τεθεί ενώπιον των ευθυνών του, διότι δεν μπορεί να λέει σε σας £250 
εκατομ. και να λέει σε μας £80 εκατομ.  Και, επειδή δεν πιστεύω ότι ο άνθρωπος λέει 
διαφορετικά πράγματα, να μην παραπλανούμε λέγοντας έναν αριθμό.  Αφήνουμε την 
εντύπωση στους πολίτες ότι χαρίζει η Βουλή £250 εκατομ. αυτή τη στιγμή.  Και είναι 
συνειδητά που το κάμνετε.  Εδώ γίνεται λόγος για £80 εκατομ. και απ’ αυτά μιλούμε 
για £15 εκατομ. που θα χαριστούν.  Τα υπόλοιπα θα τα πάρει το κράτος.   

 Τέταρτον, ψηφοθηρική ενέργεια η ψήφιση.  Καλά, καταλαβαίνω ότι δε 
γνωρίζατε, τάχατές μου, τα περί αντισυνταγματικότητας και θα εξηγήσω το “τάχατές 
μου” που είπα.  ∆ε γνωρίζατε, όταν υπογράφατε όλοι, ότι είναι ψηφοθηρικό;  ∆ηλαδή 
ανακαλύψατε τις προεκλογικές σκοπιμότητες μετά που μίλησε ο Εισαγγελέας;  Είναι ο 
Εισαγγελέας που σας εξήγησε ότι αυτοί που υπέγραψαν -και να τους θυμίσω, το 
ΑΚΕΛ, το ∆ΗΣΥ, το ΕΥΡΩΚΟ, το ∆ΗΚΟ, η Ε∆ΕΚ- υπέγραψαν για προεκλογικές 
σκοπιμότητες;  ∆ηλαδή ο κ. Πέτρος Κληρίδης τώρα γνωρίζει και τις πολιτικές 
προθέσεις του καθενός εξ ημών;   Ή εσείς απλώς χρησιμοποιείτε το Γενικό 
Εισαγγελέα, όποτε βολεύει;  Και εγώ θα το πω και το “τάχατες” ξανά.  Ούτε ο κ. 
Ερωτοκρίτου ούτε ο κ. Αγγελίδης, οι δικηγόροι -αφού δε δέχεται το “πολύ καλός” ο κ. 
Αγγελίδης- δεν καταλάβαιναν αν είναι εξόφθαλμα αντισυνταγματικός και τον 
υπέγραφαν;  Ε, πέστε την αλήθεια!  Ανάποδα είναι τα πράγματα.  Και εγώ σας 
προκαλώ, αφού δηλώσατε και εσείς, κύριε Συλλούρη, και ο κ. Νικόλας 
Παπαδόπουλος, έχετε καθήκον -και, αν δεν το κάμετε, θα σας καλέσω με το νόμο 
στην αρμόδια επιτροπή- να αποκαλύψετε τα ονόματα.  Είπατε γνωρίζετε ποιους 
αφορά.  Πέστε τους, πέστε τους, να δούμε γιατί το ΑΚΕΛ εξυπηρετεί σκοπιμότητες!  
Πέστε τους εδώ από το βήμα της Βουλής, είπατε ότι τους γνωρίζετε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τώρα θα έρθω να σου κάμω πρόταση! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι προτάσεις, ονόματα, ονόματα! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα τα βρούμε μαζί τα ονόματα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το ΑΚΕΛ ουδέποτε αρνήθηκε την επωνυμία.  Για όλα τα θέματα ζητούσε να 
γίνονται επώνυμα, ακόμα και πριν εμείς που είμαστε εδώ μπούμε στη Βουλή, πριν 
το ’91.  Άλλοι μονίμως καταψήφιζαν τα θέματα της επωνυμίας.   

 Καλά, συνέπεσαν οι ψηφοθηρικοί σκοποί του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΣΥ!  
Καταλαβαίνω αυτή την τάχατές μου λογική, την οποία προσπαθείτε να περάσετε σε 
όλη την προεκλογική εκστρατεία.  Της Ε∆ΕΚ;  Και η Ε∆ΕΚ στοχεύει να αφαιρέσει 
ψήφους από το κυβερνητικό στρατόπεδο;  Ο κ. Συλλούρης είπε ότι είναι σχεδόν 
βέβαιο ότι είναι αντισυνταγματικό.  Ο κ. Παπαδόπουλος είναι 100% βέβαιος ότι είναι 
αντισυνταγματικό.  Kαι το στηρίζουν, λέει, στην ανισότητα της μεταχείρισης.  Πολύ 
σωστά επεσήμανε ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος ότι εξ ορισμού υπάρχει άνιση μεταχείριση 
με τις εξουσίες που διά νόμου δώσαμε στον έφορο.  Κρίνει, λέει, ένα άτομο.  Κρίνει.  
Εξετάζεται μια υπόθεση, «από εκατό δώσ’ μου σαράντα, να κλείσουμε, δώσ’ μου 
εξήντα, να κλείσουμε».  ∆εν έχει η Βουλή αυτό το δικαίωμα!  Η πλειοψηφία των 
βουλευτών που θα ψηφίσει αυτό το νόμο το κάνει, για να εξυπηρετήσει κάποιους!  
Καλά, όταν ο κ. Συλλούρης πρότεινε την εξαγορά των πάρκινγκ δεν ήταν άνιση 
μεταχείριση; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πότε πρότεινα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στην επιτροπή Εσωτερικών, όταν ήμουν πρόεδρος, το έθεσες τρεις φορές.  ∆εν 
είναι άνιση μεταχείριση;  Εκείνοι που κρατούν λεφτά τα εξαγοράζουν, θα παίρνουν 
δηλαδή συντελεστή, για να κτίσουν, και όσοι δεν κρατούν δε θα το πετυχαίνουν.  Μα η 
φορολογική αμνηστία, η προηγούμενη, τι ήταν;  Τι διαφορά είχε επί της ουσίας της;  
Πάλι εκείνοι που κρατούσαν λεφτά γλίτωσαν λεφτά, με τη λογική σας, διότι τότε λέγατε 
άλλα,  λέγατε ό,τι λέμε όλοι, «αφού έτσι κι αλλιώς κινδυνεύουμε να μην πάρουμε τούτα 
τα λεφτά, ας τα πάρουμε με έναν τρόπo».  Kαι από αυτά τα λεφτά επισημάνθη ήδη ότι 
χρηματοδοτήθηκαν και τα φορολογικά πακέτα και διάφορα άλλα.   

 Υπάρχει και αυτή η αναφορά στο Γενικό Εισαγγελέα.  Εγώ λυπούμαι που δεν 
είναι εδώ η κ. Παπαδοπούλου, αφού θέλετε να πούμε όλα τα πράγματα.  Και η 
γραμματεία της επιτροπής είναι εδώ, για να με επιβεβαιώσει ή για να με διαψεύσει.  Η 
κ. Παπαδοπούλου, χωρίς να ρωτήσει την επιτροπή -δεν κρίνω αν έκαμε καλά ή κακά- 
είχε αποστείλει επιστολή στο Γενικό Εισαγγελέα, πριν συνέλθει η επιτροπή, και πήρε 
και απάντηση.  Η απάντηση ήρθε τη μέρα που συνεδρίαζε η επιτροπή, δεν 
κατατέθηκε και γνωστοποιήθηκε την επομένη.  Αφού ήταν τόσο μεγάλη η έγνοια σας 
για την αντισυνταγματικότητα, γιατί δεν κατατέθηκε την ώρα που συνεδρίαζε η 
επιτροπή;  Κρατώ τα χαρτιά και τις ημερομηνίες, κύριε Παπαδόπουλε!  ∆εν την 
κατέθεσε εκείνη την ώρα, για να σωφρονιστεί το σύνολο της επιτροπής.  Εγώ πιστεύω 
ότι, που δε γνωρίζω ποιους αφορά, πιστεύω ότι ακριβώς εδώ έγκειται το πρόβλημα.  
Φαίνεται ότι κάποιοι που γνωρίζουν δε θέλουν εκείνοι “οι αμαρτωλοί” να τύχουν αυτής 
της μεταχείρισης.  ∆εν μπορώ να βρω άλλη λογική εξήγηση, αφού όλα τα άλλα τα 
υποστήριξαν.   
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 Ακούσαμε ακόμα μια πρόκληση πολύ σοβαρή, γι’ αυτούς που παραγνωρίζουν 
το σύνταγμα, γι’ αυτούς που παραγνωρίζουν το Γενικό Εισαγγελέα, γι’ αυτούς που 
παραγνωρίζουν τις αποφάσεις των δικαστηρίων.  Καταρχάς, θα συμφωνήσω με τον κ. 
Σιζόπουλο ότι η Βουλή δεν είναι κάτω από κανέναν.  Ούτε οι θεοί του Ολύμπου είναι 
το Ανώτατο ∆ικαστήριο!  Και, αφού θέλετε, να σας θυμίσω ακόμα κάτι:  Όταν 
συγκρούστηκα, νεότατος βουλευτής στην επιτροπή Οικονομικών, με τον κ. Πική, που 
αρνήθηκε να έρθει στην επιτροπή την ημέρα που συζητείτο ο προϋπολογισμός του 
Ανωτάτου, γιατί είπε «εμείς κρίναμε, καταλήξαμε ότι είναι σωστός και δε θα έρθουμε 
να συζητήσουμε», είπα ότι κανένας δε δικαιούται να είναι πάνω από το νόμο.  
∆ιάφοροι βουλευτές, δε θα τους κατονομάσω, οι πιο πολλοί δεν είναι εδώ, υπέγραψαν 
μια απολογία εκ μέρους μου και μου ζήτησαν και εμένα να την υπογράψω και δεν την 
υπέγραψα ποτέ.  Τι σημαίνει δηλαδή;  Ότι κάποιοι έχουν το αλάνθαστο;  Και, αν έχει 
το αλάνθαστο ο Γενικός Εισαγγελέας, το ακολουθεί πάντα η εκάστοτε κυβέρνηση;  
Αμφισβητήσεις με αυτή τη λογική γίνονται πάρα πολλές.  Και κάποιοι που 
τοποθετούνται μαζί στο θέμα που θα αναφέρω τώρα, κατά τη δική μας κρίση, 
αμφισβητούν και παραγνωρίζουν το σύνταγμα.  Και μιλώ για εκείνους όλους που 
θέλουν να αλλάξουν το άρθρο 17, για να μπορούν να γίνονται άνετα οι 
παρακολουθήσεις.  Αυτό δεν είναι πρόβλημα για το ∆ημοκρατικό Κόμμα!  Πολύ 
ιερότερο δικαίωμα από το αν θα χαριστούν £20 ή £30 εκατομ. ή αν θα τα πάρει το 
κράτος!   

 Ο στόχος είναι πολύ απλός, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω.  Η ίδια λογική που 
ίσχυσε για τη φορολογική αμνηστία.  Κάποια ποσά να εισπραχθούν και να 
εισπραχθούν έγκαιρα, παρά να πηγαίνουν με τα χρόνια στα δικαστήρια και να μη 
γνωρίζουμε το αποτέλεσμα.  Είναι και μία διαφορά αντίληψης δηλαδή.  Το εξήγησε ο κ. 
Σιζόπουλος, να μου το επιτρέψετε που χρησιμοποιώ τον κ. Σιζόπουλο, αλλά το 
εξήγησε πολύ σωστά.  Αν έχω σήμερα £30 εκατομ. και τα επενδύσω έστω και ως 
κράτος, θα έχω πολύ μεγαλύτερο κέρδος, παρά αν πάρω £50 εκατομ. μετά από επτά-
οκτώ χρόνια.  Εκτός αν μας διαβεβαιώνουν ότι αύριο το πρωί, εφόσον δεν ψηφίσουμε, 
θα εισπράξουν τα £250 εκατομ., που είναι γενικώς τα οφειλόμενα ποσά.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Κυρία Παπαδοπούλου, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Επειδή άκουσα την αναφορά στο όνομά μου, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να σας πω 
το εξής:  Είναι γεγονός ότι το θέμα συζητήθηκε την πρώτη φορά στην επιτροπή 
Οικονομικών και, όταν τέθηκε το θέμα αν έπρεπε να συνεχίσουμε τη συζήτηση με την 
παρουσία του Γενικού Εισαγγελέα, ακούστηκαν απόψεις ότι έπρεπε να συνεχίσουμε 
με την παρουσία του Γενικού Εισαγγελέα.  Απλώς δεν είχαμε καλέσει το Γενικό 
Εισαγγελέα την ημέρα που είχαμε ενώπιόν μας τον Υπουργό Οικονομικών.  Έτσι, η 
δική μου η εντύπωση ήταν ότι θα συνέχιζε η συζήτηση στην επιτροπή και όχι ότι 
βεβιασμένα θα ολοκληρωνόταν η συζήτηση, χωρίς να ακούσουμε και την άλλη άποψη, 
γι’  αυτό έστειλα επιστολή, για να πάρω ακριβώς τη γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα. 

 Ήμουν και εγώ ένα από τα άτομα που είχαμε καταθέσει την πρόταση, γιατί 
είχαμε καλόπιστα πει ότι υπάρχουν πολλοί επηρεαζόμενοι μικρομεσαίοι που, λόγω 
του ΧΑΚ, είχαν απολέσει πολλά λεφτά και θα μπορούσε να εξυπηρετήσει η πρόταση 
τούτους όλους τους ανθρώπους, τους οποίους ποσώς γνωρίζαμε.  Όπως εξελίχθηκε 
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όμως η συζήτηση, ως πρόεδρος της επιτροπής, νιώθω ότι δεν εξαντλήθηκε η 
συζήτηση, ότι έπρεπε να δοθεί χρόνος.  Και είναι αυτό που ζήτησε το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα, για να μπορέσουμε ακριβώς να δούμε το θέμα, δεδομένου του γεγονότος ότι 
πήραμε εσπευσμένα μια απάντηση σε δική μου επιστολή, που πήρα το θάρρος και 
την έγραψα, γιατί ένιωσα ότι, ναι, κάπου η υπόθεση τούτη χρειάζεται μια δεύτερη 
άποψη από το Γενικό Εισαγγελέα.  ∆εν ήταν εγκληματικό να έχουμε την άποψη τούτη.  
Όταν διαβάσαμε την άποψη -και κατατέθηκε την ίδια ημέρα που επρόκειτο η επιτροπή 
να αποφασίσει, όχι την επόμενη, κύριε Κατσουρίδη- κρίθηκε ότι το θέμα ήταν πολιτικό 
και νομικό και θα ήταν καλύτερα η επιτροπή να το παραπέμψει στη σύσκεψη των 
αρχηγών των κομμάτων την Πέμπτη που θα συνεδρίαζαν, για να δουν ακριβώς αν 
υπάρχει εκείνη η πολιτική βούληση και να γίνει προσπάθεια όλοι μαζί από πολιτικής 
πλευράς να το δουν και όχι από νομικής πλευράς.  Επειδή προσωπικά δεν είμαι 
νομικός, δεν μπορούσα να πάρω αυτή την ευθύνη, γι’  αυτό το παραπέμψαμε την 
Πέμπτη στη σύσκεψη, και τελικά κατέληξε ξανά στην επιτροπή.  Η επιτροπή δεν είχε 
την ευχέρεια να το δει για δεύτερη και τρίτη φορά λόγω του πιεσμένου χρόνου, 
επομένως εγώ προσωπικά λέω ότι είναι καλύτερα να σταλεί το θέμα ξανά στην 
επιτροπή, να το δούμε διεξοδικά, για να μπορεί να έχουμε σφαιρικά όλα τα γεγονότα 
ενώπιόν μας. 

 Όσον αφορά τα ποσά, επειδή διαβουλεύθηκα με τον κ. Πούφο, είναι λάθος να 
μιλούμε για £80 εκατομ. και £15 εκατομ.  Το ποσό είναι γύρω στα £200 εκατομ., διότι 
είναι οφειλές που αφορούν την Εκκλησία, αφορούν διάφορα.  Όταν αφαιρέσεις τα 
δικηγορικά κ.λπ., με τους τόκους, είναι ένα ποσό γύρω στα £200 εκατομ.  Επομένως, 
όλες αυτές οι πληροφορίες θα έπρεπε να έρθουν και γραπτώς ενώπιον της επιτροπής, 
για να έχουμε πλήρη στοιχεία, προτού καταλήξουμε για ένα τόσο σημαντικό θέμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα εκατομμύρια τα οφειλόμενα, όχι οι τόκοι. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Οι τόκοι, κύριε Κατσουρίδη, οι τόκοι, ναι.  Και είναι εδώ ο κ. Πούφος.  Γι’  αυτό, 
επειδή μιλούμε για υπέρογκο ποσό, θα έπρεπε να έχουμε ενώπιόν μας καταστάσεις 
αναλυτικές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι εδώ ο κ. Πούφος επιτέλους!  ∆εν ξέρω αν μας επιτρέπει η διαδικασία να 
τον ρωτήσουμε... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Είναι εδώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου, παρακαλώ. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς, για σκοπούς πρακτικών, για να υπάρχουν 
κατατεθειμένες η αντικειμενικότητα και η αλήθεια, πρέπει να πούμε ότι δεν υπήρξε 
συνεννόηση με την επιτροπή και δεν υπήρξε ομοφωνία και συμφωνία.  Η κ. 
Παπαδοπούλου, ως πρόεδρος της επιτροπής, αδιαφανώς και ιεροκρυφίως, χωρίς να 
γνωρίζω και τι διημείφθη με το Γενικό Εισαγγελέα, κινήθηκε και απέσπασε εκείνη τη 
συγκεκριμένη γνωμάτευση και φυσικά ο καθένας από εσάς θα πει “οποία 
σκοπιμότης!”. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγνώμη, αλλά το τελευταίο είναι εντελώς απαράδεκτο να ακούγεται ενώπιον 
της ολομέλειας!  «Απέσπασε γνωμάτευση ιεροκρυφίως»!  Μα, συγνώμη, κύριε 
Πρόεδρε, συγνώμη, κύριε συνάδελφε, ως πρόεδρος ένιωσε την ανάγκη να ρωτήσει, 
διότι όντως τέθηκε θέμα αντισυνταγματικότητας. 

 Απ’  εκεί και πέρα, έντιμε κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι υπάρχει ακόμα 
κάτι που πρέπει να απαντηθεί για το άρθρο 17 του συντάγματος και γιατί το ∆ΗΚΟ, 
όπως αναφέρθηκε, είναι έτοιμο να δεχτεί τροποποίηση.  Μα, συγνώμη, το θέμα είναι 
πολύ σοβαρό.  Είναι αδιανόητο να αποδίδεται ευθύνη εκ των προτέρων για κάτι που 
θα τοποθετηθούμε όλοι την κατάλληλη στιγμή και μάλιστα προς ένα κόμμα, ότι δήθεν 
έχει άλλες σκοπιμότητες.  Η ίδια λογική, την οποία εξέφρασε ο κ. Σιζόπουλος, ήταν 
εκείνη που μας οδήγησε στο να υπογράψουμε και, ναι, υπογράψαμε ομόφωνα τα 
κόμματα.  Το να υπάρξει γνωμάτευση και να χρειαστεί απ’  εκεί και πέρα να γίνει 
συζήτηση ακόμα και για ξεκαθάρισμα αυτού που αναφέρθηκε ήδη, γιατί να είναι έξω οι 
αποφάσεις του φορολογικού συμβουλίου, για παράδειγμα, ή πόσο ακριβώς είναι το 
ποσό, νομίζω, καταδείχνει ότι ομαδοποιήσαμε άνισα τους πολίτες που όντως έχουν 
εκπληρώσει τις υποχρεώσεις τους με εκείνους που δεν τις έχουν εκπληρώσει.  Γι’  
αυτό, για να μη μένουν αιωρούμενα θέματα, εμείς λέμε καθαρά ότι γνώμη έχουμε και 
θα τη διατυπώνουμε.  Η γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα είναι μέχρι κάποιου βαθμού 
σεβαστή και δεσμευτική, όχι απόλυτη για τη Βουλή. 

 Εδώ όμως τίθεται ένα καθαρό θέμα για το οποίο λέγαμε και λέμε ότι χρειαζόταν 
συζήτηση.  Η ίδια λογική, λοιπόν, του να περάσει ή να μην περάσει προς 
εξυπηρέτηση άλλου δημόσιου συμφέροντος μας επιτρέπει να επαναλάβουμε το 
ερώτημα «γιατί όχι μετά τις εκλογές;».  Πού είναι η σπουδή να γίνει σήμερα αυτό το 
θέμα;  Γι’  αυτό και λέμε και εμείς, ανεξάρτητα αν κάποιοι νομίζουν ότι βρίσκονται 
εκτεθειμένοι ή όχι, το εξής απλό:  Η λογική αυτή μέσα από σωστή μελέτη θα 
μπορούσε να οδηγούσε σε σοφία του νομοθέτη μετά τις εκλογές η οποία να είναι και 
απόλυτη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε. 

 Πρώτα στο σχόλιο του κ. Κατσουρίδη ότι τρέμουν τα πόδια του, επειδή του είπα 
«θα τα πούμε απόψε στη συζήτηση».  Ο λόγος που το είπα -γιατί δε χρησιμοποιώ 
αυτή την προσέγγιση- δεν είναι για να τον εκφοβίσω και να τρέμουν τα πόδια του, 
αλλά ήθελα να πω ότι δεν είναι ώρα με αυτό το θέμα να κάνουμε πολιτική συζήτηση 
για τις προεδρικές εκλογές και για το ποιο υποψήφιο υποστηρίζει ο καθένας ή αν του 
Τάσσου Παπαδόπουλου του συμπεριφέρθηκαν με τον άλφα ή βήτα τρόπο οι του 
ΑΚΕΛ.  Θεωρώ ότι η διαδικασία δε μου επέτρεπε, έστω και μετά την πρόκληση, να 
του απαντήσω. 

 Το ότι υπογράψαμε ως Ευρωπαϊκό Κόμμα την πρόταση νόμου, την 
υπογράψαμε, για να γίνει συζήτηση.  ∆εν την υπογράψαμε, για να την ψηφίσουμε 
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ανεξάρτητα από την εξέταση του θέματος και ιδιαίτερα με τη συγκεκριμένη 
γνωμάτευση... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, μη διακόπτετε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Αναστασιάδη, θέλεις κάτι να σου απαντήσω; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Συνήθως, συζήτηση γίνεται, άμα εγγραφεί το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, σας παρακαλώ πάρα πολύ!  Αφήστε τον ομιλητή να 
τελειώσει!  Αν θέλετε να ζητήσετε το λόγο, να σας το δώσω. 

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη, προχωρήστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή μπορεί να μην παρακολουθήσατε τη συζήτηση, κύριε Αναστασιάδη, 
ηγέρθησαν και θέματα αντισυνταγματικά και θέματα επί της ουσίας.  Το θέμα αυτό 
εξετάστηκε στην επιτροπή, κατά την άποψή μας, όπως έχουμε πει, μερικώς, εξού και 
τα νούμερα που λέμε σήμερα.  Κατ’  ακρίβεια, έπρεπε τα νούμερα να είναι γραμμένα 
στην έκθεση.  Τα νούμερα έπρεπε να ήταν στην έκθεση, με δηλώσεις των πάντων, και 
να είναι συγκεκριμένα και να μας λεν ακόμα περισσότερο και ποσοστιαία σε ποιες 
τάξεις ανθρώπων αφορούν κ.λπ., αν θέλαμε να κάνουμε έρευνα ως Βουλή. 

 Όσον αφορά τα ονόματα, θα πω το εξής:  Ναι, εμείς θα θέλαμε και θα 
χαιρετίζαμε τη γνωστοποίηση, γιατί μία από τις βασικές ενστάσεις που εγώ έχω, έστω 
και εκ των υστέρων, για τη φορολογική αμνηστία, και την είπα προηγουμένως, είναι 
ότι την κάναμε ανώνυμη ιδιαίτερα για τους επώνυμους.  Εγώ θα χαιρέτιζα την 
τοποθέτηση του κ. Κατσουρίδη τα ονόματα να έρθουν στην επιτροπή με τα ποσά που 
χρωστά ο καθένας -και ας μη μου επικαλεστούν επιτρόπους και άλλα- και τότε θα 
φανεί αν εξυπηρετούμε τον πολύ κόσμο ή κάποιους συγκεκριμένους. 

 Θα ευχαριστήσω τον Αβέρωφ Νεοφύτου, που μου έδωσε δημόσιο έπαινο για 
την πρότασή μου για τις παρατυπίες στις οικοδομές, και τον κ. Κατσουρίδη για την 
αναφορά του στα  πάρκινγκ.  Να κάνετε και αναφορά, αν θέλετε, και στην πρότασή 
μου για ελάφρυνση των χρεωστών του χρηματιστηρίου.  Και εκεί μου είπατε ότι -και 
πράγματι- από κάποιο στάδιο και μετά θα είχε πρόβλημα με την Ευρωπαϊκή Ένωση 
και η πρόταση δεν προχώρησε.  Η διαφορά ποια είναι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη, να σας παρακαλέσω, επειδή είναι από τη θέση σας που 
μιλάτε... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο.  Τελειώνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 35

 Παρακαλώ, συντομεύετε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Γι’  αυτό ρώτησα αν μπορώ να μιλήσω από τη θέση μου, επειδή θα μιλούσα 
περισσότερο, και μου δώσατε την άδεια.  Τελειώνω όμως σε μισό λεπτό. 

 Ο δημόσιος έπαινος, κύριε Αβέρωφ, είναι αποδεκτός, η σύγκριση όμως δεν 
είναι αποδεκτή, διότι μιλούμε για άλλα πράγματα.  Εκείνη η πρόταση είχε επωνυμία, 
έχει διαδικασία αιτήσεων στις υπηρεσίες του κράτους, έχει μετρήσιμα κριτήρια, έχει 
μέτρο μέχρι 3% ή μέγιστο 20 τ.μ., παραδείγματος χάριν, για μια παρατυπία.  ∆ε 
νομιμοποιεί ένα ολόκληρο ξενοδοχείο, αν το διπλασιάσει κάποιος, παραδείγματος 
χάριν.  Είσαστε διατεθειμένοι εδώ να βάλουμε επωνυμία, να βάλουμε μέτρο μέχρι 
£1.000, μέχρι £2.000, μέχρι £10.000, να εξυπηρετήσουμε τους φτωχούς ανθρώπους, 
αν και συνταγματικά μπορούμε να το κάνουμε;  Όταν έρχεστε και μου λέτε «οι φτωχοί 
που χρωστούν £400.000 και θα γίνει το χρέος τους £1 εκατομ. πώς θα τα 
πληρώσουν;», τότε νομίζω ότι, ναι, έχουμε διαφορετική αντίληψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ, όσο πιο σύντομα γίνεται, από τη θέση σας.  
Να μην υπερβαίνουμε το τρίλεπτο, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

 Ξεκινούμε λέγοντας ότι μόνο και μόνο που ζητούμε από τον κ. Πούφο συνεχώς 
να παρέμβει και να μας ενημερώσει για διάφορα πράγματα είναι ένδειξη ότι δεν έχει 
ολοκληρωθεί η συζήτηση.  Και αυτό ήταν ακριβώς που ζητήσαμε εμείς, να ξαναπάει 
στην επιτροπή, να συζητήσουμε όλα αυτά τα θέματα.  Αν μας πείσει, για παράδειγμα, 
ο κ. Νεοφύτου ή ο κ. Κατσουρίδης ότι εδώ μπορούμε να εφαρμόσουμε τις ίδιες αρχές 
που, για παράδειγμα, εφαρμόσαμε με τη νομοθεσία για την πολεοδομική αμνηστία, ας 
την ονομάσουμε έτσι, αν πειστούμε, να δεχτούμε και εμείς.  Να μην τα συζητήσουμε 
αυτά τα θέματα, από τη στιγμή που φαίνεται ότι καταφανώς εγείρονται με τη 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Άλλο η τροποποίηση του συντάγματος και άλλο το τι 
κάνουμε εμείς σήμερα.  Εδώ θα παραβιάσουμε το σύνταγμα, αν προχωρήσουμε με 
την ψήφιση της συγκεκριμένης πρότασης νόμου.  Αν θέλουμε να δώσουμε την 
εξουσία στη Βουλή να ρυθμίζει τις φορολογικές υποχρεώσεις των πολιτών, να 
τροποποιήσουμε το σύνταγμα. 

 Όσον αφορά τις προεκλογικές σκοπιμότητες, εγώ ξεκίνησα λέγοντας ότι 
δέχομαι ότι ήταν καλοπροαίρετη η πρόθεση της κατάθεσης αυτής από πλευράς των 
προσώπων που την κατέθεσαν.  ∆έχομαι τις καλές προθέσεις τότε, όχι όμως σήμερα, 
που γνωρίζουμε όλα αυτά τα συνταγματικά κωλύματα που έχουν εγερθεί και με τον 
τρόπο που έχουν εγερθεί. 

 Και, τέλος, όσον αφορά την πρόκληση των ονομάτων, καμία ένσταση.  Τώρα 
να ψηφίσουμε σχετική τροπολογία μαζί με αυτή τη νομοθεσία, να δημοσιοποιηθεί και 
ο κατάλογος των ονομάτων αυτών που θα επωφεληθούν από τη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αν δηλαδή η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα είναι ότι 
μπορεί η Βουλή να κάνει την τροπολογία, συμπεραίνεται ότι τόσο ο κ. Συλλούρης όσο 
και η κ. Παπαδοπούλου, που υπέγραψαν το νόμο, είχαν υπόψη τους και τα ονόματα;  
Μα είναι δηλαδή η λογική του παραλόγου που χρησιμοποιείται;  Εδώ υπήρξε μία 
ομόφωνη απ’  όλες τις πολιτικές πλευρές κατάθεση της πρότασης νόμου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Επιτρέψτε μου, μη με διακόπτετε! 

 Εκείνο που ρωτώ, επειδή ακούω να λέγονται τα πολλά και τα διάφορα, πως 
τάχα τούτοι που θα ψηφίσουν σήμερα είναι που ξέρουν ονόματα...  Μα έπρεπε από 
την ώρα που κατετίθετο, υποτίθεται ότι η φιλοσοφία ήταν κοινή σε όλους...  Αν η 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα ήταν ότι είναι συνταγματικό δικαίωμα της Βουλής 
-και εγώ λέω είναι- τότε θα πρέπει να φέρει ακεραία την ευθύνη και το ∆ΗΚΟ.  Γνώριζε 
και θα ψήφιζε σήμερα τους επώνυμους.  Επιτέλους, ας λογικευτούμε και ας αφήσουμε 
τις θεωρίες, προκειμένου να μολύνουμε τάχατες κάποιους οι οποίοι τολμούν να 
πάρουν κάποιες αποφάσεις που εξυπηρετούν, όπως η κ. Παπαδοπούλου είπε, 
χιλιάδες συμπολίτες μας που οφείλουν φόρο εισοδήματος, που πολλαπλασιάστηκε ο 
φόρος εισοδήματος, και δε συγκαταλέγονται στους εκατομμυριούχους. 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αναστασιάδη. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά τα ποσά, εγώ δεν έχω απορία, εγώ είμαι βέβαιος.  
Και μακάρι να μπορούσε να ανέλθει στο βήμα ο έφορος, για να δείτε ότι μιλούμε για 
£80 εκατομ., £85 εκατομ.  Τα θέματα της Εκκλησίας έχουν ρυθμιστεί. 

 Η κ. Παπαδοπούλου, μιλώντας, είπε το λόγο που υπέγραψε το ∆ΗΚΟ, ότι 
περιλάμβανε και πολλούς μικρομεσαίους.  Εξαφανίστηκαν τώρα;  Ρυθμίστηκε το θέμα;  
Έφυγαν από την Κύπρο;   

 Το επόμενο:  Απορεί ο φίλος μου ο Νικόλας γιατί, λέει, με νομοθετική ρύθμιση 
τώρα θα ορίσουμε εμείς πώς θα γίνει η είσπραξη αυτών των ποσών.  Συγνώμη, δεν 
είναι όλα διά νόμου;  ∆εν είναι όλα με νομοθετικές ρυθμίσεις;  Όταν ερχόμαστε και 
λέμε ότι πάει στις £11.000 το αφορολόγητο, κατεβαίνει στις £8.000, τούτοι πληρώνουν 
τόσα, οι άλλοι πληρώνουν τόσα, δεν είναι όλα διά νόμου;  Μα εδώ είναι η μεγάλη μας 
διαφορά στην αντίληψη.  Η Βουλή είναι το υπέρτατο όργανο της βούλησης του μόνου 
κυρίαρχου, που είναι ο λαός. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Το σύνταγμα δεν είναι πάνω από το λαό!  Ούτε και το σύνταγμα!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Η Βουλή είναι αντιπρόσωποι του λαού, κύριε Παπαδόπουλε!  Αν δεν το έχετε 
αντιληφθεί, δεν έχω πρόβλημα εγώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Η Βουλή δικαιούται να τροποποιήσει και το σύνταγμα, άρα υπέρτατη εξουσία 
είναι ο λαός και αυτοί που τον αντιπροσωπεύουν.  Και, αν υπάρχει τόσος σεβασμός 
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προς τους ανεξάρτητους αξιωματούχους όπως το Γενικό Εισαγγελέα, γιατί δεν το 
βλέπουμε καθημερινά τούτο το πράγμα; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Παπαδοπούλου, παρακαλώ!  Ο κ. Κατσουρίδης δεν τέλειωσε ακόμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όταν, κύριε Πρόεδρε, ήταν η υπόθεση της φορολογικής αμνηστίας, δεν υπήρχε 
πρόβλημα ούτε συντάγματος.  Και τότε υπήρχε πρόβλημα, αν θα πούμε την αλήθεια, 
αλλά, επειδή συναίνεσε η εκτελεστική εξουσία, κυρία Παπαδοπούλου, το ∆ΗΚΟ δεν 
είχε πρόβλημα με το σύνταγμα ούτε και με το ποιους αφορούσε.  Τώρα υπάρχει 
πρόβλημα και με το σύνταγμα και με το ποιους αφορά και παραμένει σοβαρό θέμα 
αυτό δηλαδή.  Είναι πολύ σοβαρό και αφορά και τους λειτουργούς της κυβέρνησης.  
Πώς είναι δυνατό δύο βουλευτές να δηλώνουν ότι γνωρίζουν τα ονόματα και οι 
υπόλοιποι να μην τα γνωρίζουμε;  Ή απλώς το λεν, για να δημιουργούν εντυπώσεις -
που εγώ αυτό πιστεύω ότι συμβαίνει- ή, αν υπάρχουν τα ονόματα, να 
γνωστοποιηθούν σε όλους μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όπως έχουν εξελιχθεί τα πράγματα... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...τηλέφωνο ένα βουλευτή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, δε σας έδωσα το λόγο! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...για να τον ενημερώσετε για κάτι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Αντιλαμβάνομαι ότι, αν κάθε φορά που κάποιος βουλευτής λέει 
κάτι θα θέλουν οι άλλοι να απαντήσουν, δεν πρόκειται να τελειώσουμε με αυτό το 
θέμα.  Έχω την αίσθηση ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Εξαντλήθηκε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να προχωρήσουμε στις τροπολογίες, διότι υπάρχουν τροπολογίες εκ μέρους 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Οι τροπολογίες είναι ενώπιόν σας.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να τις αναγνώσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροπολογίες του βουλευτή κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (2) του άρθρου 2 της πρότασης 
νόμου με την προσθήκη στο τέλος της, αφού διαγραφεί το σημείο της τελείας, 
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των ακολούθων: 

«και τον περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμο, 
Κεφάλαιο 224, και τον περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
Νόμο του 2002.». 

2. Γίνεται εισήγηση για προσθήκη στο τέλος του εδαφίου (2) του άρθρου 3 της 
πρότασης νόμου της ακόλουθης νέας παραγράφου, αφού αντικατασταθεί η 
τελεία στο τέλος της παραγράφου (ε) από άνω τελεία: 

«(στ.)  το ποσό του οφειλόμενου φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας που ορίζεται 
υπολογίζεται και προσδιορίζεται σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, Κεφάλαιο 224.». 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θέλω να δηλώσω ότι τις τελευταίες τροπολογίες που έχει φέρει ο κ. 
Νεοφύτου εμείς δεν τις ψηφίζουμε.  Σε ό,τι αφορά την ακίνητη ιδιοκτησία και την 
άμυνα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή μιλάτε και για τις δύο τροπολογίες;  ∆ιότι θα θέσουμε σε ψηφοφορία και 
τις δύο τροπολογίες ταυτόχρονα. 

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ:  

 Ο φόρος για την άμυνα συμπεριλαμβάνεται στην πρόταση νόμου.  Είναι 
διαδικαστικό.  Η μόνη τροπολογία είναι για το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας.  Για 
διευκρίνιση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν κατάλαβα καλά, κύριε Κατσουρίδη, είναι δύο οι τροπολογίες και μιλάτε και 
για τις δύο εσείς ότι θα τις καταψηφίσετε; 

 Μάλιστα.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των τροπολογιών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι τροπολογίες απορρίπτονται με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον 
και δεκατρείς αποχές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Εξάντληση φορολογικών χρεών.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 
3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Φορολογικών Χρεών 
(Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, η πρόταση 
νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 ∆ικαιολόγηση ψήφου.   

 Επειδή ακούστηκαν πολλά περί επωνύμων και λοιπών, θέλω να πω ότι έχω 
ενδιαφέρον στην υπό ψήφιση πρόταση νόμου, την ψηφισθείσα, ως έχει ολοκληρωθεί, 
εν πάση περιπτώσει.  Αφορά εταιρεία η οποία περιήλθε στην κατοχή μου σε 
μεταγενέστερο στάδιο και διαφάνηκε ότι, ναι, έχει οφειλές, διά ταύτα απέχω της 
ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χάσικε.   

 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα επαναλάβουμε τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, της ψήφου μας.  Είναι αυτοί 
που  διατυπώσαμε ήδη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».   Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «O περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 

Αερίου(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες ׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Βαρνάβα 
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 Σταύρος Ευαγόρου Mη μέλη της επιτροπής: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Άριστος Αριστοτέλους 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Κώστας Κωνσταντίνου 

 Άγγελος Βότσης Γεώργιος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 2007. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, με τη συνοδεία λειτουργών του υπουργείου του, εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), καθώς και εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (ΑΗΚ) και των συντεχνιών του προσωπικού της. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για 
τη ρύθμιση της αγοράς φυσικού αερίου του 2004 και όπως τροποποιήθηκε 
μεταγενέστερα, ώστε να παρασχεθεί εξουσία στη ΡΑΕΚ, μέχρις ότου δημιουργηθούν 
οι προϋποθέσεις, για να καταστεί η κυπριακή αγορά αναδυόμενη, να λαμβάνει τα 
απαραίτητα μέτρα, κατά παρέκκλιση από τις υπόλοιπες διατάξεις του νόμου, με τα 
οποία να διασφαλίζεται ότι δε θα τίθεται σε σοβαρό κίνδυνο και θα επιτρέπεται η 
ανάπτυξη αναδυόμενης αγοράς σε περιβάλλον όπου δεν ισχύουν πλήρως οι κανόνες 
του ελεύθερου ανταγωνισμού, σύμφωνα με τη σχετική Ευρωπαϊκή 
Οδηγία/2003/55/ΕΚ και το νόμο.   

 Ειδικότερα, παρέχεται εξουσία στη ΡΑΕΚ να μην εκδίδει τέτοιες άδειες, μέχρις 
ότου η κυπριακή αγορά καταστεί αναδυόμενη, καθώς και εξουσία τροποποίησης και 
ανάκλησης άδειας, όταν η αγορά καταστεί αναδυόμενη, αναφορικά με άδειες που θα 
έχει εκδώσει μέχρι τότε. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, η 
Οδηγία 2003/55/ΕΚ σκοπό έχει την προστασία των αγορών φυσικού αερίου των 
κρατών μελών που δεν είναι αρκετά ώριμες, ώστε να εφαρμοστούν πλήρως σ’ αυτές 
οι κανόνες του ανταγωνισμού.  Οι διατάξεις της πιο πάνω Οδηγίας, που συντάχθηκε 
πριν από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και αφού λήφθηκαν υπόψη 
μόνο οι περιπτώσεις των δεκαπέντε κρατών μελών, δε διασφαλίζουν επαρκώς την 
προστασία αγορών στις οποίες δεν πραγματοποιήθηκε ακόμα η παράδοση φυσικού 
αερίου.  Οι πρόνοιες της Οδηγίας αυτής έχουν ενσωματωθεί στις πρόνοιες του 
σχετικού νόμου (άρθρο 42).   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του αρμόδιου υπουργείου προς τη Βουλή 
που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, σήμερα, με βάση τον ισχύοντα νόμο, η 
κυπριακή αγορά δεν είναι “αναδυόμενη αγορά”, αφού δεν έχει ακόμα 
πραγματοποιηθεί «η πρώτη εμπορική προμήθεια φυσικού αερίου στα πλαίσια της 
πρώτης μακρόχρονης σχετικής σύμβασης» για την προμήθεια φυσικού αερίου στην 
Κύπρο.  Επειδή η πρώτη εμπορική προμήθεια ενδέχεται να καθυστερήσει, με 
αποτέλεσμα να καταστεί δύσκολη η παροχή αποκλειστικών δικαιωμάτων στη ∆ημόσια 
Εταιρεία Φυσικού Αερίου (∆ΕΦΑ), και επειδή εκκρεμούν επίσης ενώπιον της ΡΑΕΚ 
δύο σχετικές αιτήσεις ιδιωτικών εταιρειών που ζητούν την εξασφάλιση άδειας 
εισαγωγής, αποθήκευσης και αεριοποίησης φυσικού αερίου, επιβάλλεται η ψήφιση σε 
νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ώστε να καταστεί η αγορά φυσικού αερίου της 
Κύπρου αναδυόμενη. 

 Στην ίδια εισηγητική έκθεση αναφέρεται επίσης ότι το Υπουργικό Συμβούλιο 
πρόσφατα έλαβε τις πιο κάτω αποφάσεις, στις οποίες αναφέρονται τα ακόλουθα:   
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1.  Απόφαση με αρ. 65.652, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2007: «Η προοπτική 
ανακήρυξης της αγοράς ως αναδυόμενης, σύμφωνα με τις Οδηγίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν προκύπτει πριν από την εισαγωγή φυσικού αερίου 
και, όταν οι συνθήκες αυτές δημιουργηθούν, το Συμβούλιο θα εξετάσει ευνοϊκά 
αυτή την προοπτική, κάτω από τις συνθήκες που θα επικρατούν τότε». 

2.  5 ∆εκεμβρίου 2007: Πρόθεση της κυπριακής κυβέρνησης να κηρύξει την αγορά 
φυσικού αερίου ως “απομονωμένη και αναδυόμενη”, με βάση τις διατάξεις του 
νόμου και της σχετικής Οδηγίας, ώστε να εξασφαλιστούν παρεκκλίσεις από 
τους κανόνες του ελεύθερου ανταγωνισμού.   

 Επιπρόσθετα, με βάση την ίδια εισηγητική έκθεση, για υλοποίηση του πιο 
πάνω στόχου πραγματοποιήθηκε στις Βρυξέλες την 21η του παρελθόντος Νοεμβρίου 
συνάντηση κυπριακής αποστολής, που αποτελείτο από εκπροσώπους του αρμόδιου 
υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τον πρόεδρο της 
ΡΑΕΚ και εκπροσώπους της ΑΗΚ, με αξιωματούχους της Γενικής ∆ιεύθυνσης 
Ενέργειας και Μεταφοράς (DG TREN) της Ευρωπαϊκής Ένωσης,  για να διευθετηθεί 
το χρονικό σημείο κήρυξης της αγοράς φυσικού αερίου ως αναδυόμενης.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ενώπιον της 
επιτροπής, ο καθ’ ύλην αρμόδιος υπουργός δήλωσε ότι είναι πρόθεση της 
κυβέρνησης η κήρυξη της αγοράς ως αναδυόμενης και για το σκοπό αυτό συντάχθηκε 
το νομοσχέδιο αυτό, σε στενή συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  Σύμφωνα με τον ίδιο, το νομοσχέδιο αυτό πρέπει να υιοθετηθεί 
αυτούσιο και άμεσα από τη Βουλή, γιατί διαφορετικά υπάρχει ο κίνδυνος η αγορά της 
Κύπρου να μην κηρυχθεί αναδυόμενη.  

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού 
εξήγησε τις νόμιμες διαδικασίες μέσω των οποίων μπορεί να ανακηρυχθεί η αγορά 
αναδυόμενη, διευκρίνισε περαιτέρω ότι σήμερα η αγορά της Κύπρου δεν είναι 
αναδυόμενη, γιατί δεν υπάρχει τη χρονική αυτή στιγμή στην Κύπρο κανένας 
προμηθευτής φυσικού αερίου.  Πρόσθεσε επίσης ότι το νομοσχέδιο αυτό διευκρινίζει 
καλύτερα τις εξουσίες της ΡΑΕΚ, ώστε η τελευταία να μπορεί να ανακαλεί ή να 
τροποποιεί άδειες.  Ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε ακόμη ότι το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο είναι εναρμονισμένο με το κοινοτικό κεκτημένο και οποιαδήποτε 
προσπάθεια τροποποίησης ή αναστολής της εφαρμογής των διατάξεών του πιθανόν 
να προκαλέσει προβλήματα και εμπερικλείει κινδύνους για τα συμφέροντα του τόπου.  
Ο ίδιος διευκρίνισε περαιτέρω ότι είναι διαφορετικές οι ρυθμίσεις για την κήρυξη της 
αγοράς ως αναδυόμενης από εκείνες για την κήρυξή της ως απομονωμένης. 

 O πρόεδρος της ΡΑΕΚ δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι εδώ και ένα χρόνο 
εκκρεμούν ενώπιόν της δύο αιτήσεις εταιρειών που ζητούν να εξασφαλίσουν άδεια 
εισαγωγής, αποθήκευσης και αεριοποίησης φυσικού αερίου.  Επιπλέον, πρόσθεσε ότι 
η ΡΑΕΚ αποφασίζει για τις άδειες με βάση κριτήρια, όπως τη βιωσιμότητα, οικονομικά 
και άλλα κριτήρια. 

 Οι εκπρόσωποι της ΑΗΚ, «ως ο μοναδικός καταναλωτής στο αρχικό στάδιο 
εισαγωγής φυσικού αερίου και άμεσα επηρεαζόμενος», κατέθεσαν ενώπιον της 
επιτροπής υπόμνημα με τις θέσεις τους, σύμφωνα με το οποίο «με το εν λόγω 
νομοσχέδιο δεν επιτυγχάνονται οι σκοποί που τέθηκαν από την κυβέρνηση για χρήση 
των δυνατοτήτων που παρέχει η Ευρωπαϊκή Οδηγία, όπως αυτές περιγράφονται στο 
πιο πάνω συμπέρασμα της σύσκεψης των Βρυξελλών την 21η Νοεμβρίου 2007.  
Αντίθετα, μεταφέρεται το βάρος της ευθύνης και οι εξουσίες στη ΡΑΕΚ, για να ενεργεί 
με τους τρόπους που περιγράφονται στο νομοσχέδιο, ώστε να μην τεθούν σε κίνδυνο 
οι σκοποί που η ∆ημοκρατία επέλεξε να επιδιώξει, όπως δικαιούται δυνάμει των 
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διατάξεων των σχετικών άρθρων της Οδηγίας και της νομοθεσίας.  Με τις 
επιπρόσθετες αυτές εξουσίες που δίδονται στη ΡΑΕΚ, εισάγονται ουσιαστικά 
διακρίσεις στο ζήτημα των αδειοδοτήσεων σε αντίθεση με το κεκτημένο και τίθεται υπό 
σοβαρότατη αμφισβήτηση η δυνατότητα επίτευξης των σκοπών που έθεσε η 
∆ημοκρατία.». 

  Οι πιο πάνω εκπρόσωποι της Αρχής πρόσθεσαν ότι συμπερασματικά η Αρχή 
θεωρεί ότι οι τροποποιήσεις στην κειμένη νομοθεσία πρέπει να καταστήσουν δυνατή 
την επίτευξη της διακηρυγμένης πολιτικής και των σκοπών που έθεσε η κυβέρνηση 
για κήρυξη της αγοράς φυσικού αερίου ως αναδυόμενης και δημιουργία του χερσαίου 
τερματικού και μπορούν να καλυφθούν, γι’ αυτό και εισηγήθηκαν την αναστολή 
ορισμένων άρθρων της νομοθεσίας και των κανονισμών με βάση την Οδηγία.  Με τις 
πιο πάνω θέσεις της ΑΗΚ συμφώνησαν και οι συντεχνίες του προσωπικού της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η συζήτηση -και χαίρομαι, γιατί γίνεται αυτή η συζήτηση, αλλά χαίρομαι και 
γιατί είναι ενώπιόν μας μια πρόταση που κατατέθηκε από την κυβέρνηση- θα μας 
δώσει την ευκαιρία να λύσουμε οριστικά τη μεθοδευμένη και σκανδαλώδη απόφαση 
της 6ης Ιουνίου, η οποία στόχευε ξεκάθαρα στην εξυπηρέτηση συγκεκριμένων 
ιδιωτικών συμφερόντων.  Όμως δε θέλω να επεκτείνω τη συζήτηση σε όσα 
τεκμηριωμένα έχω καταγγείλει για το τι έγινε.  Θα επικεντρώσω την προσοχή μου 
απλά και μόνο στα όσα αφορούν την αναδυόμενη αγορά, που και πάλι αναδεικνύουν 
τη δυσοσμία που περιβάλλει -εκτός από το αέριο- και όσους χειρίστηκαν τη 
συγκεκριμένη υπόθεση.   

 Για πρώτη φορά το θέμα της αναδυόμενης αγοράς είχε εγερθεί από το 
διοικητικό συμβούλιο της Αρχής και τις συντεχνίες της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου.  
Εάν ήτο απλώς η άποψη του διοικητικού συμβουλίου και των συντεχνιών, θα έλεγα ότι 
έχουν κάθε δικαίωμα και ίσως μάλιστα να έλεγα ότι -εάν ρωτούσατε και ως θέμα 
αρχής- εάν δεν προνοούνταν και από τους κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι 
εξαιρέσεις, κάπου θα παραβιάζαμε την αρχή της ανταγωνιστικότητας, όμως στην 
προκειμένη περίπτωση ποσώς είναι έτσι τα πράγματα.   

 Πέρα από την ξεκάθαρη Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι μικρές αγορές ή 
υπό ιδιαίτερες συνθήκες μπορούν να κηρυχθούν ως αναδυόμενες ή ως κλειστές, 
υπάρχει στην προκειμένη περίπτωση και η άποψη των εμπειρογνωμόνων.  Τόσο η 
“Advantica”, από μέρους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, όσο όμως και οι “Kellogg”, 
που έχουν εργοδοτηθεί από την κυβέρνηση, ήταν ξεκάθαροι στο θέμα. Πρώτον, ότι 
προτιμητέα είναι η χερσαία μονάδα και, δεύτερον, προκειμένου να επιτύχουμε την 
εξεύρεση ενδιαφερομένων επενδυτών με τη μέθοδο του BOT, θα έπρεπε να κάνουμε 
χρήση των εξαιρέσεων που η Ευρωπαϊκή Ένωση δίνει την ευχέρεια σε κράτη όχι μόνο 
όπως είναι η Κύπρος, η Κύπρος πολύ περισσότερο, αλλά ακόμα και η Αγγλία.  Έτσι, 
είχαμε για πρώτη φορά την άποψη των εμπειρογνωμόνων, οι οποίοι μάλιστα 
παρουσίασαν τις θέσεις τους το Φεβρουάριο του 2006 ενώπιον των ενδιαφερομένων, 
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δηλαδή του διευθυντή Ενέργειας, της ΑΗΚ, της ΡΑΕΚ και όσων εμπλέκονται.  Η θέση 
των “Kellogg” ήταν ξεκάθαρη και η συμβουλή προς την κυβέρνηση ήταν εξίσου 
ξεκάθαρη, ότι θα έπρεπε να προχωρήσει στην εξαίρεση της κυπριακής αγοράς.   

 Την ίδια ώρα όμως έχουμε ενημέρωση -αμέσως μετά την ενημέρωση προς 
τους ενδιαφερομένους- και της ιδιωτικής εταιρείας SBM, αυτής της περίφημης, της 
σπουδαίας εταιρείας, της μεγάλης εταιρείας, που ίδρυσε τη “Vasilikos”, η οποία, σε 
επιστολή της στις 19 Φεβρουαρίου 2006, διαμαρτύρεται προς τον κ. Λιλλήκα, γιατί, 
λέει, από τις συναντήσεις που είχε, στις 16 και 17, με τη ΡΑΕΚ και διάφορους 
παράγοντες του υπουργείου, πληροφορήθηκε ότι υπήρχε ο κίνδυνος να προχωρήσει 
η κυβέρνηση με βάση τις συμβουλές της “Kellogg” να κηρύξει την κυπριακή αγορά ως 
αναδυόμενη.  Αυτό αντέβαινε, κατά τους ισχυρισμούς της SBM, προς τις αρχές και 
τους κανόνες του ανταγωνισμού και, συνεπώς, ενδέχετο, με βάση τη γνωμάτευση που 
είχαν, να ευρίσκοντο εκτός της όλης προσπάθειας, που είχε εξάλλου αναλάβει με 
τόσες αντιπαροχές η εταιρεία “Apollo”.   

 Ο κ. Λιλλήκας, μόλις πήρε την επιστολή -γιατί τότε υπουργός ήταν ο κ. 
Λιλλήκας- αντέδρασε ακαριαία.  Μια ιδιωτική εταιρεία έγραφε και έλεγε την άποψή της 
και ένας υπουργός εσυγκλονίζετο.  Στις 23 Φεβρουαρίου, κατ’ εντολή του κ. Λιλλήκα, 
φεύγει επιστολή κατεπειγόντως με το χέρι προς το Γενικό Εισαγγελέα, προς τον 
πρόεδρο και τα μέλη της ΡΑΕΚ, προς τον πρόεδρο και τα μέλη της Επιτροπής 
Ανταγωνισμού.  Έπρεπε μάλιστα, κατά την επιστολή, να ήταν άμεση η αντίδραση και 
η γνώμη τους, διότι στις 2 Μαρτίου ο κ. υπουργός...  Επαναλαμβάνω τις ημερομηνίες: 
στις 19 Φεβρουαρίου έγραψε την επιστολή η SBM και εδιαμαρτύρετο και έλεγε την 
άποψή της, την 21η Φεβρουαρίου παρελήφθη από το υπουργείο, στις 23 
Φεβρουαρίου πήγε διά χειρός στους συγκεκριμένους.  Και ο κ. υπουργός οργάνωνε 
μάλιστα και συνάντηση, για να απολογηθεί ή τέλος πάντων να δώσει εξηγήσεις προς 
την  SBM.  Πραγματοποιήθηκε η συνάντηση και κανένας δε γνωρίζει τι διημείφθη.  
Όμως εκείνο που ξέρουμε είναι ότι η Νομική Υπηρεσία του κράτους απάντησε την 1η 
Μαρτίου, ακριβώς γιατί στις 2 Μαρτίου θα είχε τη συνάντηση ο κ. υπουργός.  Και είναι 
το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας που σήμερα λέει διαφορετικά και 
που έλεγε, μεταξύ άλλων, τα εξής: «Εάν τελικά η εξαίρεση αυτή δοθεί», έλεγε ότι 
δικαιούνται να αποταθούν και να πάρουν εξαίρεση, «εταιρείες όπως η SBM, “Single 
Buoy Mooring”, δε θα δικαιούνται να προμηθεύουν φυσικό αέριο την κυπριακή 
αγορά».  Παρακαλώ να το συγκρατήσετε τούτο.  Από την 1η Μαρτίου 2006 γνώριζαν 
πλέον ότι, εάν εκηρύσσετο σε αναδυομένη η κυπριακή αγορά, η SBM θα ήταν εκτός.  
Υπήρχε μόνο μία περίπτωση που μπορούσε να ήταν εντός.  Ποια ήταν;  Η εξαίρεση, 
εάν ζητούσαμε την εξαίρεση με βάση το άρθρο 28, παράγραφος (1), των κανονισμών.  
«Σ’ εκείνη την περίπτωση», προσέξετε και έχει και πάλι σημασία, «τι προβλέπεται;», 
έλεγε η Νομική Υπηρεσία του κράτους.  «Τα κράτη μέλη τα οποία δεν είναι άμεσα 
συνδεδεμένα με το διασυνδεδεμένο δίκτυο κάποιου άλλου κράτους, γιατί δεν έχουν 
αγωγό, και έχουν μόνο έναν κύριο εξωτερικό προμηθευτή μπορούν να παρεκκλίνουν 
από συγκεκριμένα άρθρα της παρούσας Οδηγίας».  ∆εν είναι ανάγκη να σας 
αναφέρω τους αριθμούς, εξάλλου είναι γραπτή η γνωμάτευση.  Προσέξετε το 
ακόλουθο:  «Η επιχείρηση προμήθειας που διαθέτει μερίδιο της αγοράς μεγαλύτερο 
του 75% θεωρείται κύριος προμηθευτής».  Και έχει μεγίστη σημασία αυτό.  Έπρεπε 
δηλαδή πρώτα να δημιουργηθεί ή να πάρει η συγκεκριμένη εταιρεία το συμβόλαιο, 
αποκλειστικός της πελάτης δε θα ήταν άλλος από την ΑΗΚ, επομένως θα εξασφάλιζε 
το 75%, και η κήρυξη ως αναδυομένης της αγοράς δε θα αφορούσε βεβαίως ούτε τη 
∆ΕΦΑ ούτε τον οποιοδήποτε.  Εξάλλου, η ∆ΕΦΑ αποφασίστηκε το Μάιο του 2007 και 
όχι τότε που μιλούμε.  Αυτό στη συνέχεια θα διαφανεί ακόμα εναργέστερο, τι σημαίνει 
και το “μακροχρόνια σύμβαση προμήθειας υγραερίου”.   

 Στη συνέχεια και ως αποτέλεσμα των πιέσεων και των πολλών αδιεξόδων, 
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μετά τη συνάντηση, αν θέλετε, της 2ας Μαρτίου, μετά από την εν λόγω γνωμάτευση, 
αποφασίζεται μεθοδικά ο τερματισμός του συμβολαίου της “Kellogg”, πρώτον,  γιατί, 
όπως ο υπουργός ισχυρίστηκε, ήταν προκατειλημμένοι υπέρ της χερσαίας και, 
δεύτερον, γιατί η  “Kellogg” είχε την άποψη πως έπρεπε να κηρυχθεί ως αναδυόμενη 
η κυπριακή αγορά.  Η “Kellogg” ήταν ο μεγάλος εχθρός, όπως και η “Advantica”, 
όπως και η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, όπως και το διοικητικό συμβούλιο της 
Αρχής Ηλεκτρισμού.  ∆εν είναι τυχαία τα όσα παρακολουθούμε όλους τούτους τους 
μήνες, απειλές για παύση του διοικητικού συμβουλίου, απειλές ή ύβρεις κατά των 
συντεχνιών, “αναρχοσυνδικαλισμούς”, έχουμε ακούσει πολλά.  Το χειρότερο όμως 
είναι τα όσα μεθοδεύονταν.  

 Σε κάποια στιγμή και λόγω των αντιδράσεων απεφάσισε η κυβέρνηση να 
ζητήσει ξανά γνωμάτευση, από την Ευρωπαϊκή Ένωση αυτή τη φορά, μέσω της 
μόνιμης αντιπροσωπίας, με την ελπίδα ότι κάπου μπορούσε, αφού έτσι συμβούλευαν 
οι νομικοί σύμβουλοι της SBM -και διέθετε σοβαρούς συμβούλους, πέραν των 
Κυπρίων συμβούλων, που ήταν εξίσου σοβαροί, πέραν δηλαδή του δικηγορικού 
γραφείου “Τάσσος Παπαδόπουλος”, διέθεταν και τους “Norton Rose” στο Λονδίνο, 
δικηγόρους και διαπρεπείς και πολύ φημισμένους- να κερδίσει χρόνο ή να απαλλαγεί 
από τα αιτήματα του διοικητικού συμβουλίου, τη γνώμη της “Kellogg” και των 
διαφόρων εμπειρογνωμόνων. 

 Στις 28 Φεβρουαρίου, αφού προκάλεσαν τη γνωμάτευση, παίρνουν 
εμπιστευτικό και επείγον μήνυμα από τη Μόνιμη Αντιπροσωπία της Κύπρου στις 
Βρυξέλλες, στο οποίο τους έλεγαν τα εξής:  «Από τους εκπροσώπους της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής αναφέρθηκε ότι η αγορά φυσικού αερίου στην Κύπρο, που 
αναμένεται να ξεκινήσει με την εισαγωγή υγροποιημένου φυσικού αερίου το 2011, 
εμπίπτει στον ορισμό της αναδυόμενης αγοράς, ήτοι: το κράτος μέλος στο οποίο η 
πρώτη εμπορική προμήθεια», προσέξετε, «της πρώτης μακροχρόνιας σύμβασής του 
για την προμήθεια φυσικού αερίου πραγματοποιήθηκε εντός των τελευταίων δέκα 
ετών».  Αν συντρέχουν αυτά, δικαιούται, πέραν των άλλων όλων.  «Στην περίπτωση 
που θα εξακολουθήσει να ισχύει η απομόνωση των δικτύων, δηλαδή απουσία 
διασυνδέσεων», στην περίπτωση δηλαδή που δε θα κατορθώσουμε να φέρνουμε 
μέσω αγωγού, «μετά τη δεκαετία, μπορεί να παραχωρηθεί παρέκκλιση από το άρθρο 
28 [...].  Τα κράτη μέλη τα οποία δεν είναι άμεσα συνδεδεμένα με το διασυνδεδεμένο 
δίκτυο κάποιου άλλου κράτους μέλους και έχουν μόνο έναν κύριο εξωτερικό 
προμηθευτή μπορούν να παρεκκλίνουν από τα άρθρα...», πάλι τα επαναλαμβάνει.  
«Η επιχείρηση προμήθειας που διαθέτει μερίδιο της αγοράς μεγαλύτερο του 75% 
θεωρείται κύριος προμηθευτής».  Καταλήγει:  «Επαφίεται στις προθέσεις της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αν επιθυμεί, να αιτηθεί παρεκκλίσεις και για τις δύο 
παραγράφους του άρθρου 28 σε μια κοινή αίτηση παραχώρησης παρεκκλίσεων, 
νοουμένου ότι η αίτηση τεκμηριώνεται κατάλληλα όσον αφορά την απομονωμένη 
αγορά και τον κύριο εξωτερικό προμηθευτή.  Ανθή Χαραλάμπους για μόνιμο 
αντιπρόσωπο».   

 Συνεχίζεται, φαίνεται, η αμφισβήτηση, διότι επέμεναν οι σοφοί νομικοί 
σύμβουλοι -κάπου το βλέπω και σήμερα- ότι κάτι δεν πάει καλά!  Έρχεται νέα 
γνωμάτευση στις 28 Μαρτίου από την κ. Ana Arana, υπεύθυνη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για τις παρεκκλίσεις.  Τους γράφει:  «Η Επιτροπή εκτιμά την προσπάθεια της 
∆ημοκρατίας της Κύπρου να εισάγει στο πορτοφόλιο των πρωτογενών ενεργειακών 
της πόρων το φυσικό αέριο.  Η Οδηγία 2003/55/ΕΚ και ειδικά το άρθρο 28, 
“Αναδυόμενες και απομονωμένες αγορές”, παρέχει συγκεκριμένες παρεκκλίσεις για τα 
κράτη μέλη τα οποία προκρίνονται ως αναδυόμενες αγορές.  Στην ουσία, εκείνα τα 
κράτη μέλη τα οποία πληρούν τους όρους ως αναδυόμενες αγορές δύνανται να 
παρεκκλίνουν από όλες τις λειτουργικές απαιτήσεις της Οδηγίας.  Ένα κράτος μέλος 
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δε χρειάζεται να ζητήσει τη σύμφωνο γνώμη της Επιτροπής, για να κάνει χρήση αυτής 
της παρέκκλισης.  Οποιαδήποτε τέτοια παρέκκλιση πρέπει απλώς να κοινοποιείται 
στην Επιτροπή». 

 ∆εν περιορίζονται σ’ αυτήν, επιμένουν και πάλι, φαίνεται, οι νομικοί μας 
σύμβουλοι, που βοηθούσαν και την SBM και κάποιους άλλους!  Στις 23 Μαΐου 2007...  
Και θα κάμω επίκληση αυτών των ημερομηνιών και στη συνέχεια, διότι, παρά τα 
έγγραφα που είχαν στα χέρια τους, θα δείτε μια υπουργική επιτροπή που 
παραγνωρίζει τα όσα ζητούσε, για να μάθει από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η κ. Ανθή 
Χαραλάμπους στέλνει και πάλι κατεπείγον το μήνυμα τούτη τη φορά από τη Μόνιμη 
Αντιπροσωπία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση προς τον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, προς την Αρχή Ενέργειας και ούτω 
καθεξής:  «Κατόπιν σχετικών οδηγιών και σε συνέχεια ταυτάριθμου μηνύματος της 
Μόνιμης Αντιπροσωπίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ημερομηνίας 2 Απριλίου, όπου 
σας αποστάληκε η γνωμοδότηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το παραπάνω θέμα, 
ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2007, η οποία επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά», φαίνεται, 
λέει σου άμπα τζι εχάσαν την τούτοι, ξαναεπισυνάψαν τους την, 28 του Μάρτη 
εστείλαν την, 23 του Μάη ξαναεπισυνάψαν την, διότι, σου λέει, για να ρωτούν, κάπου 
θα παράπεσε, «θα ήθελα να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα:  Πραγματοποιήθηκε 
σήμερα, 23 Μαΐου, σύντομη συνάντηση με αρμόδια λειτουργό της DG TREN, η οποία 
μας επανέλαβε στην ουσία τα αναφερόμενα στην εν λόγω επιστολή της, ότι δηλαδή με 
βάση τις πρόνοιες του άρθρου 28, “Αναδυόμενες και απομονωμένες αγορές”, δίδεται 
η δυνατότητα παραχώρησης εξαιρέσεων στα κράτη μέλη που η αγορά φυσικού αερίου 
χαρακτηρίζεται αναδυόμενη».  «Τα κράτη μέλη», επαναλαμβάνει, ίσως την 
κατανοήσουν αυτή τη φορά, «των οποίων η αγορά φυσικού αερίου χαρακτηρίζεται 
αναδυόμενη δε χρειάζεται να λάβουν την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, για να 
χρησιμοποιήσουν την εξαίρεση αυτή.  Απαιτείται όμως γνωστοποίηση της πρόθεσης 
αυτής στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Στη γνωστοποίηση, “notification”, δεν απαιτείται 
συμπερίληψη επεξηγήσεων ούτε εμπεριστατωμένης ανάλυσης των λόγων...» που 
οδήγησαν κ.λπ.  «Με βάση τα παραπάνω, φαίνεται ότι είναι στην ευχέρεια της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας αν θα προχωρήσει σε χρήση των εξαιρέσεων ή όχι».  Ήταν 
σαφέστατο, ξεκάθαρο από όλες τις επιστολές που επήραν, ακόμα και από τη 
γνωμάτευση του δικού μας Γενικού Εισαγγελέα, ακόμα και από τους αρμοδίους προς 
αυτό, τους αρμοδίους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι ήταν στο χέρι της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, με τους τρόπους που υπεδείκνυαν, να κηρύξει την αγορά της Κύπρου 
ως αναδυόμενη. 

 Θα έρθω τώρα, πριν να πάω στο Μάιο, στις θέσεις της κυβέρνησης.  Θα σας 
διαβάσω από το σημείωμα της 23ης Μαΐου του 2007 της υπουργικής επιτροπής για το 
θέμα της εισαγωγής, αποθήκευσης και χρήσης φυσικού αερίου στην Κύπρο.  Ποια 
ήταν τα σχόλια της υπουργικής επιτροπής προς το Υπουργικό Συμβούλιο, παρά τα 
όσα είχαν μπροστά τους;  Επαναλαμβάνω, ημερομηνίας 23 Μαΐου, δηλαδή είχαν 
υπόψη τους όλες τις προγενέστερες επιστολές που έχω αναφέρει.  Η θέση, τα σχόλια 
της υπουργικής επιτροπής επί των θέσεων των εμπλεκομένων φορέων, σελίδα 4 των 
πρακτικών: «Η θέση των συντεχνιών και του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ για 
κήρυξη της αγοράς ως αναδυόμενης, σε συνδυασμό με την ανέγερση χερσαίου 
τερματικού που να ανήκει στην ΑΗΚ, έχει νόημα μόνο στην περίπτωση του χερσαίου 
τερματικού για προστασία της επένδυσης από την εμφάνιση πιθανών τεχνολογιών 
χαμηλοτέρου κόστους».  ∆ηλαδή εδώ γίνεται ξεκάθαρο ότι επιλογή μας δεν ήταν, ως 
ισχυρίζοντο, η χερσαία και απλώς στο μεσοδιάστημα...  Θα είχε σημασία, μόνο αν 
ήταν η χερσαία.  Ε, αφού είχαμε την πλωτή κατά νουν, ήταν δυνατό να μιλούμε για τη 
χερσαία;  «Η υπουργική επιτροπή», συνεχίζουν, «θεωρεί το σενάριο αυτό σαν μια 
επικίνδυνη...». Προσέξετε, κυρίες και κύριοι, έχουμε τις γνωματεύσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, έχουμε το παράδειγμα της Αγγλίας και η υπουργική επιτροπή, στην οποία 
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συμμετείχαν ο κ. Λιλλήκας και ο κ. Μιχαηλίδης, θεωρεί ένα ανάλογο σενάριο ως 
επικίνδυνη μονοπωλιακή φόρμουλα, που θα αποβεί καταφανώς εις βάρος των 
συμφερόντων του καταναλωτή!  «Στην περίπτωση της πλωτής λύσης», προσέξετε, 
όχι να ξεχνούμε και την πλωτή λύση, «με δεδομένη τη δυνατότητα αξιοποίησης και 
νέων τεχνολογιών, όταν αυτές είναι διαθέσιμες, και με δεδομένη τη συμμετοχή», 
παρακαλώ, «της ΑΗΚ, που είναι ο κύριος πελάτης χρήστης φυσικού αερίου στη 
∆ΕΦΑ», ήταν τότε που αποφάσισαν να την κάνουν, «η αγορά στην ουσία θα κλείσει 
και ως εκ τούτου δεν είναι απαραίτητο η αγορά να κηρυχθεί αναδυόμενη».  Αυτό θα 
ίσχυε βεβαίως, αν  και εφόσον -στη συνέχεια  θα σας διαβάσω άλλο έγγραφο- δεν 
εδίδετο προβάδισμα στη συγκεκριμένη εταιρεία, την SBM ή τη “Vasilikos LNG” κατ’ 
ακρίβεια, η οποία και ως μακροχρόνιος και ο μόνος προμηθευτής θα είχε κάθε λόγο 
να κερδίσει εκείνη ουσιαστικά το μονοπώλιο.   

 Με αυτή τη σκέψη της επιτροπής, έρχεται το Υπουργικό Συμβούλιο, στις 6 
Ιουνίου, με αυτά τα δεδομένα, και ακούστε τι αποφασίζει.  Είναι το ίδιο Υπουργικό 
Συμβούλιο που αποφάσισε, ύστερα απ’ όσα απεκαλύφθησαν στις συζητήσεις και τις 
αντιδράσεις μας, που μας έστειλε το νομοσχέδιο, γιατί τώρα γίνεται να την κηρύξουμε 
αναδυόμενη.  «Το Συμβούλιο», εννοεί το Υπουργικό, «επεσήμανε επίσης ότι η 
προοπτική ανακήρυξης της αγοράς ως αναδυόμενης, σύμφωνα με τις Οδηγίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν προκύπτει...», ακούστε τώρα, είχαν γνωμάτευση, είχαν 
απαντήσεις, είχαν εισηγήσεις, είχαν υποδείξεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση, παρά 
ταύτα έλεγαν, «το ενδεχόμενο της ανακήρυξης της αγοράς ως αναδυόμενης, 
σύμφωνα με τις Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν προκύπτει πριν από την 
εισαγωγή φυσικού αερίου και, όταν οι συνθήκες αυτές δημιουργηθούν, το Συμβούλιο 
θα εξετάσει ευνοϊκά αυτή την προοπτική, κάτω από τις συνθήκες που θα επικρατούν 
τότε».  Και ερωτώ:  Έχουμε εισαγωγή φυσικού αερίου και δεν το πήραμε χαμπάρι;  
Ήρθε η πλωτή ή οποιαδήποτε άλλη μονάδα και μας παραχωρεί το αέριο;  Πώς 
αποφάσισαν σήμερα;  Γιατί τότε, πριν έξι μήνες, έλεγαν ότι δεν μπορεί να 
αποφασίσουν να ακολουθήσουν τις Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρά μόνο 
όταν και εφόσον εισαχθεί αέριο, τότε και μόνο, αν χρειαστεί, θα την κηρύξουν ως 
αναδυόμενη;   

 Θα συνεχίσω όμως με κάποιες ενδείξεις των κυβερνητικών προθέσεων.  Στις 
17 Ιουλίου 2007, μετά την εγγραφή του θέματος στη Βουλή, στην επιτροπή Ελέγχου, 
ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο κ. Αντώνης Μιχαηλίδης, σε 
παρατήρηση του κ. Χριστοδουλίδη, της ΑΗΚ νομίζω είναι, ότι η Μάλτα έχει ιδιάζουσες 
συνθήκες, είναι κλειστή η αγορά της και ουσιαστικά θα είναι ένα μονοπωλιακό 
καθεστώς, απαντά ο κ. Μιχαηλίδης με κατηγορηματικότατο τρόπο:  «Αυτή η 
κυβέρνηση δεν κλείνει αγορές, αυτή η κυβέρνηση ανοίγει αγορές και τάσσεται υπέρ 
του φιλελευθερισμού, που είναι και το πνεύμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τις κλειστές 
αγορές, όσο είναι αυτή η κυβέρνηση, ξεχάστε τες και τα μονοπώλια ξεχάστε τα!».  Και 
όμως ακόμα στις 17 Ιουλίου είχε μπροστά του και τη γνωμάτευση της 23ης του Μάη, τη 
γνωμάτευση του Μάρτη, τη γνωμάτευση που έλεγε ότι ακόμα και η Ευρωπαϊκή 
Ένωση επιτρέπει παρεκκλίσεις.   

 12 Οκτωβρίου 2007.  Υποβάλλεται σωρεία ερωτήσεων προς τον υπουργό και 
αναμένουμε απαντήσεις.  Στις 12 Οκτωβρίου απαντά, στη σελίδα, πιο συγκεκριμένα, 
10, στην παράγραφο 5, όσον αφορά την αναδυόμενη αγορά.  Ακούστε τι λέει, 12 
Οκτωβρίου, παρακαλώ, γραπτώς και όχι προφορικώς:  «Η κήρυξη της αγοράς ως 
αναδυόμενης προϋποθέτει η εμπορική προμήθεια φυσικού αερίου στα πλαίσια της 
πρώτης μακρόχρονης σχετικής σύμβασης να πραγματοποιήθηκε εντός των 
τελευταίων δέκα χρόνων».  ∆ηλαδή έπρεπε πρώτα να προμηθευτούμε το αέριο.  «Η 
άνω προϋπόθεση», προσέξετε, κυρίες και κύριοι, «δεν πληρούται επί του παρόντος 
και ως εκ τούτου δεν τίθεται καν θέμα σκέψης».  Ο υπουργός της κυβέρνησης μας 
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έλεγε γραπτώς ότι δεν ήταν δυνατό ακόμα και να διανοηθούν την κήρυξη της αγοράς 
ως αναδυόμενης, αφού ο νόμος δεν το επιτρέπει!  «Η απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου της 6ης Ιουνίου συνάδει πλήρως με το νόμο».  Ήβραν και τρόπο και 
καλύφθηκε ο νόμος!  Υπερέβησαν ακόμα και τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και τα πάντα και 
κάλυψαν το νόμο.  ∆εν υπήρχε καν η σκέψη!   

 Πρακτικά 30ής Οκτωβρίου… Τώρα αρχίζετε να καταλαβαίνετε και, όταν θα 
διαβάσω στη συνέχεια αυτά του Νιόβρη, θα δείτε τι μεθοδεύσεις έγιναν.  30 
Οκτωβρίου 2007, από τα πρακτικά της επιτροπής Ελέγχου.  Ο κ. Λιλλήκας ερωτάται 
από κάποιον, από τον κ. Κυπριανού πιο συγκεκριμένα, από το βουλευτή κ. 
Κυπριανού:  «Αν τροχοδρομηθούν αυτές οι εξελίξεις…», έκανε μια εισαγωγή ο κ. 
Κυπριανού, να πάω στο ερώτημα:  «Εφόσον, με βάση τον τρόπο που λειτουργεί η 
Ευρωπαϊκή Ένωση, παρείχε στην κυβέρνηση το δικαίωμα να διεκδικήσει να γίνει η 
αναδυόμενη αγορά, αν όντως η κυβέρνηση θεωρεί ότι οι ημικρατικοί οργανισμοί ή οι 
οργανισμοί δημόσιας ωφελείας έχουν να διαδραματίσουν ένα σημαντικό ρόλο, γιατί 
δεν τους προστάτευσε ζητώντας να μετατραπεί η αγορά μας σε αναδυόμενη;».  Τέως 
Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας: «Πρέπει πρώτα», ακούτε την πανσοφία τους, 
«μια χώρα να έχει φυσικό αέριο, δηλαδή να εισαχθεί ή να μπει στη χρήση το φυσικό 
αέριο, και μετά να ζητηθεί η αναδυόμενη αγορά.  Αυτό λέει η ευρωπαϊκή Οδηγία».   

 Τόσο πολύ έλαβαν υπόψη τις γνωματεύσεις που οι ίδιοι ζητούσαν!  Αφού όμως 
είχαν άλλη γνωμάτευση, ήταν εκείνη της SBM, που, αν έπαιρνε το κοντράτο και ήταν ο 
εισαγωγέας για πέντε χρόνια, ήταν αρκετός ο ένας, για να της δώσει το μονοπωλιακό 
καθεστώς.  Θα δείτε πιο κάτω τώρα ποιος εδικαιούτο να κηρυχθεί, από τα ίδια τα 
λόγια του προέδρου της ΡΑΕΚ, ως ο μόνος προμηθευτής και που θα είχε την ευχέρεια 
της αναδυόμενης.   

 Ο κ. Βαρνάβα ερωτά τον πρόεδρο της ΡΑΕΚ.  Ευτυχώς που δεν ήμουν εγώ 
που ρωτούσα, για να πουν ότι είναι προεκλογικές σκοπιμότητες, υπήρχαν και άλλοι 
συνάδελφοι, έντιμοι, τουλάχιστο, που όντως είχαν απορίες.  Κάτι είπε, δεν απήντησε 
σε εκείνο το οποίο ζητούσε.  «Εκείνο το οποίο έχω ρωτήσει», λέει ο κ. Βαρνάβα, 
«είναι το εξής:  Πέστε ότι εσείς προχωράτε ως ΡΑΕΚ και δίνετε την ανάλογη άδεια 
εισαγωγής φυσικού αερίου στην “Golar” αύριο και μετά από αυτή την αδειοδότηση 
αποφασίζει η κυβέρνηση να αναδείξει την αγορά αναδυομένη.  Τι γίνεται;», ρωτά ο κ. 
Βαρνάβα.  Απαντά ο πρόεδρος της ΡΑΕΚ: «Τότε θα έχει πρόβλημα».  «Ποιο είναι το 
πρόβλημα;», ρωτά ο κ. Βαρνάβα.  «Ίσως αναγκαστεί το κράτος να κηρύξει την αγορά 
αναδυόμενη υπέρ αυτού που έχει ήδη την άδεια».   

 Καταλάβατε, κυρίες και κύριοι, γιατί κάμναμε πως δεν αντιλαμβανόμασταν τις 
Oδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έπρεπε πρώτα να έρθει το αέριο;  «Κύριε 
Ιωάννου», ρωτά στη συνέχεια ο κ. Βαρνάβα, «έχετε δικαίωμα εσείς ως ΡΑΕΚ», και 
αυτό έχει σημασία και για τις τροπολογίες που πολύ ορθά φέρνει η Βουλή στο 
νομοσχέδιο της κυβέρνησης, «κύριε Ιωάννου, έχετε δικαίωμα εσείς ως ΡΑΕΚ, αν 
δώσετε την οποιαδήποτε άδεια εισαγωγής φυσικού αερίου στην “Golar”, να θέσετε τον 
οποιοδήποτε όρο περιορισμού ή τερματισμού αυτής της εισαγωγής εκ των 
προτέρων;».  «Αν έχει προηγηθεί η απόφαση του κράτους, ναι, αν όχι, όχι· έχει νόμο».   

 Πιο κάτω ερωτάται κατά πόσο δίδεται προβάδισμα στην SBM, αν της 
παραχωρηθεί, και ο κ. Ιωάννου, ο πρόεδρος της ΡΑΕΚ, απαντά, από τα πρακτικά της 
Βουλής, κυρίες και κύριοι, διαβάζω πάντοτε: «Βεβαίως, όποια εταιρεία θα 
δραστηριοποιηθεί στον τομέα θα πρέπει να εξασφαλίσει άδεια.  Από την ημέρα όμως 
κατακύρωσης τυχόν προσφοράς σε οποιαδήποτε άλλη μονάδα και υποβάλει αίτηση, 
που πρέπει να υποβάλει, είναι και μέσα στους όρους των προσφορών που θα 
εκδώσει το υπουργείο ότι πρέπει να έχει άδεια, είμαι βέβαιος ότι θα έχει εξασφαλίσει 
άδεια πριν να υλοποιηθεί».  Βεβαίως δίδεται το προβάδισμα σε εκείνη που υποτίθεται 
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ότι θα πάρει την άδεια. 

 Προχωρώ πιο κάτω.   Η κ. Κυριακίδου είχε υποβάλει μια ερώτηση, και είπα εγώ 
ότι έχει δίκαιο η κ. Κυριακίδου, και θα υποβάλω το ίδιο ερώτημα:  «Αν εν τω μεταξύ 
δοθούν άδειες σε ιδιωτικές εταιρείες, μπορεί χωρίς αποζημιώσεις να έρθει το κράτος 
και να πει “συγνώμη, αλλά τώρα ανακαλώ τις άδειες”;».  ∆ιευθυντής Υπηρεσίας 
Ενέργειας του υπουργείου:  «Όχι, αν δώσεις τις άδειες, μπορούν να ζητήσουν οι ίδιοι, 
εκείνοι, την αναδυόμενη».  Αυτές είναι οι απόψεις της ΡΑΕΚ και της Υπηρεσίας 
Ενέργειας του υπουργείου.  Γι’ αυτό και λέω ότι δικαιολογούνται απόλυτα οι 
τροπολογίες που η Βουλή ή τα συγκεκριμένα κόμματα εισηγούνται.   

 Θα έρθω τώρα, κυρίες και κύριοι, και στη γνωμάτευση, όταν πια βρεθήκαμε 
προ των αδιεξόδων.  Όταν βρέθηκε τόσο εκτεθειμένη αυτή η κυβέρνηση, απεφάσισε, 
και αφού έβλεπε τις αντιδράσεις, πρώτον, να δημιουργήσει τη ∆ΕΦΑ, αλλά την ίδια 
ώρα έπρεπε να δει και πώς έπρεπε πάλι να αφήσει ένα παράθυρο ανοικτό, να μη 
χάσουμε όλα εκείνα τα ωφελήματα της “Apollo” και των ανωνύμων μετόχων της.   

 Στις 22 Νοεμβρίου πάει η αντιπροσωπία στις Βρυξέλλες.  Συμμετέχουν ο κ. 
Χαμπουλάς, ως γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, ο κ. Κώστας Ιωάννου, πρόεδρος της ΡΑΕΚ, ο κ. Μωυσής Σταύρου, 
γενικός διευθυντής της ΑΗΚ, ο κ. Ανδρέας ∆ημητρίου, νομικός σύμβουλος της ΑΗΚ, 
και ο υπογράφων, λέει.  Τώρα, ποιος είναι ο υπογράφων… Χρίστος Γωγάκης για 
μόνιμο αντιπρόσωπο.  Ακούστε, κυρίες και κύριοι!  Η συνάντηση πραγματοποιείται 
την 21η Νοεμβρίου στα γραφεία της αρμόδιας αρχής και συναντάται με αξιωματούχους 
της Γενικής ∆ιεύθυνσης Ενέργειας και Μεταφορών, συγκεκριμένα…  Αναφέρει τα 
ονόματα, να μην κάμνω εκτενή αναφορά.  Όμως λέει για τη συνάντηση: «Ο κ. Ιωάννου 
παρουσίασε στους αξιωματούχους της συγκεκριμένης υπηρεσίας την υφιστάμενη 
κατάσταση της αγοράς φυσικού αερίου στην Κύπρο, ενώ στη συνέχεια υποβλήθηκαν 
διάφορα ερωτήματα από την κυπριακή αντιπροσωπία σχετικά με το θέμα.  Οι 
αξιωματούχοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης απάντησαν σε όλα τα ερωτήματα, 
ξεκαθαρίζοντας όμως ότι οι απαντήσεις αυτές αποτελούν ανεπίσημες θέσεις και δε 
δεσμεύουν την επιτροπή».  Και βεβαίως δε δεσμεύουν την επιτροπή.  «Τα 
συμπεράσματα της σύσκεψης», προχωρά πιο κάτω ο συγκεκριμένος αξιωματούχος, 
«όπως αυτά έχουν συμφωνηθεί από όλα τα μέλη της κυπριακής αντιπροσωπίας, 
έχουν ως εξής…», ακούστε, κυρίες και κύριοι, ποια είναι τα ομόφωνα συμπεράσματα 
του γενικού διευθυντή του υπουργείου, του γενικού διευθυντή της Αρχής, των όσων 
σας διάβασα προηγουμένως:  

 Πρώτον, «η κυβέρνηση δύναται και ενδείκνυται να ανακοινώσει αμέσως την 
πρόθεσή της να κηρύξει την αγορά φυσικού αερίου της Κύπρου ως απομονωμένη και 
αναδυομένη, με βάση τα άρθρα 28(1) και 28(2) της σχετικής Οδηγίας 2000» κ.λπ. «και 
να αναστείλει την εφαρμογή των προνοιών που αναφέρονται στα πιο πάνω άρθρα, 
επωφελούμενη έτσι των προβλεπόμενων παρεκκλίσεων υπέρ του χερσαίου 
τερματικού».  Άλλη “τραγωδία” εδώ!  Ακόμα και η Ευρωπαϊκή Ένωση μιλά για το 
χερσαίο τερματικό, παν να μας φαν την πλωτή πάλι!   

 ∆εύτερον, «η κυβέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει αμέσως στη σύσταση της 
∆ΕΦΑ, μέσω του χερσαίου, ως του καθολικού εισαγωγέα και παροχέα φυσικού αερίου 
στην Κύπρο, μέσω του χερσαίου τερματικού».  Πάλι αποφεύγεται αναφορά στην 
πλωτή.   

 Ακούστε τώρα το τρίτο και τι σημαίνει:  «Οι εκπρόσωποι της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής ανέφεραν ότι μακροχρόνιο συμβόλαιο», θυμάστε που λέγαμε ότι πρέπει να 
γίνει πρώτα η εισαγωγή και να είναι μακροχρόνιο το συμβόλαιο, «μπορεί να 
θεωρηθεί», έτσι θεωρούν οι εκπρόσωποι και έτσι έχει αποφανθεί τουλάχιστον η 
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Ευρωπαϊκή Ένωση, «οποιοδήποτε συμβόλαιο του οποίου η διάρκεια είναι ίση ή 
μεγαλύτερη του ενός έτους».  Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου προβλέπει ότι 
είναι μέχρι πέντε χρόνια που θα δοθεί η άδεια για την εισαγωγή αερίου μέσω πλωτής 
μονάδας.  Επομένως, καλύπτεται πλήρως, να δοθεί η άδεια, να προκηρυχθούν οι 
προσφορές και, αφού της τη δώσουμε, τότε θα την κηρύξουμε και ως αναδυόμενη, με 
αποτέλεσμα βεβαίως να ωφεληθεί η συγκεκριμένη εταιρεία μία δεκαετία -όπως 
προβλέπει η σχετική Οδηγία- και να δοθεί ανανέωση, σε περίπτωση που δεν μπορεί 
να έχουμε αγωγούς παροχής αερίου, και για άλλη μια δεκαετία.  Έτσι θα φτάναμε 
έξυπνα στην εικοσαετία, που ήταν η αρχική εισήγηση της υπουργικής επιτροπής, και 
θα εβολεύαμε απόλυτα τους ανώνυμους μετόχους που κρύβονται πίσω από την 
“Apollo”, που με χίλιες λίρες σύστησε με την SBM τη “Vasilikos LNG” και πήρε ή θα 
έπαιρνε, διότι πλέον αμφιβάλλω αν θα πάρει, τα όσα θα έπαιρνε.   

 Θα συνεχίσω όμως πιο κάτω, στο πέντε.  Λέει: «Στην περίπτωση τερματικού 
τύπου πλατφόρμας, νοουμένου ότι αναφέρεται στους σχετικούς όρους της 
προσφοράς και του συμβολαίου ότι η απόσβεση της επένδυσης έχει περιληφθεί στην 
προτεινόμενη τιμή του συμβολαίου, τότε ο ιδιοκτήτης του τερματικού δε θα δικαιούται 
οποιοδήποτε...».  Βεβαίως.  Αν δεν βάλεις, επομένως, ως όρους ότι θα υπάρχει στην 
τιμή η απόσβεση, θα δικαιούνται της εξαίρεσης.  Επομένως, υπάρχουν πολλά και 
διάφορα τα οποία έχουν μεθοδευτεί, προκειμένου να δημιουργήσουμε τις 
προϋποθέσεις. 

 «Από τη συζήτηση διαφάνηκε ότι αναφορικά με τις δυο υπό εξέταση 
υφιστάμενες αιτήσεις που υποβλήθηκαν ήδη στη ΡΑΕΚ, που αφορούν την εισαγωγή, 
προμήθεια και χρήση φυσικού αερίου, η διαδικασία αδειοδότησής τους δύναται να μην 
ολοκληρωθεί, αν και εφόσον αδειοδοτηθεί η ∆ΕΦΑ ως καθολικός εισαγωγέας και 
παροχέας φυσικού αερίου στην Κύπρο».  ∆ιερωτώμαι πού στηρίχθηκαν οι νέες 
συμβουλές του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, για να μας πει ότι κινδυνεύουμε, 
αν περάσουμε σήμερα τις τροπολογίες, να είμαστε ενάντια στις Οδηγίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτοί που εξέδωσαν τα ομόφωνα συμπεράσματα, από τις 
σημειώσεις που κράτησαν, από τις επαφές που είχαν με τους αρμόδιους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δε φαίνεται να κατάλαβαν τι ήταν.   

 Έβδομον, «η Κύπρος δικαιούται και ενδείκνυται να εισηγηθεί μέσω του υπό 
συζήτηση τρίτου ενεργειακού πακέτου όπως κηρυχθεί ως μικρή και απομονωμένη 
αγορά για θέματα ηλεκτρισμού» κ.λπ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω κάνει μια εκτενή αναφορά σε γεγονότα, σε 
γραπτά κείμενα, για να καταδείξω ότι όχι μόνο δεν ήταν προεκλογική σκοπιμότητα -
όπως τάχατε οι μύθοι- τα όσα έχουν καταγγελθεί, αλλά αντίθετα μέσα από τις 
τεκμηριωμένες καταγγελίες μας προλαβαίνουμε ίσως το δεύτερο σκέλος του 
εγκλήματος που επρόκειτο να συντελεστεί.  Το πρώτο ήδη σε μεγάλο βαθμό έχει 
συντελεστεί και είναι τα εκατομμύρια που χάθηκαν λόγω της εσκεμμένης ή 
μεθοδευμένης καθυστέρησης.  Το δεύτερο σκέλος ήταν η υλοποίηση με ακόμα πιο 
απρόβλεπτες τις ζημιές, είτε γιατί ποτέ δε θα μπορούσε η πλωτή να έρθει στην Κύπρο 
είτε γιατί στις τιμές της πλωτής θα έπρεπε να υπολογιστούν τα πέντε εκατομμύρια που 
θα έπαιρναν για το 40% οι κρυφοί μέτοχοι της “Apollo”, το 20% της αποκλειστικής 
χρήσης της πλωτής που θα είχαν οι μέτοχοι της “Apollo”, ακόμα και της προμήθειας 
κατά μετρικό τόνο σε δολάρια που θα εισέπρατταν από την SBM, με βάση το σύνολο 
της παραγωγής.  Μέσα από τις μεθοδεύσεις θα πηγαίναμε και στην αναδυόμενη σε 
κάποιο στάδιο, αλλά αφού εξασφαλίζαμε τα συμφέροντα πρώτα της SBM, της “Apollo” 
και όλων αυτών που διαπλέκονταν και διαπλέκονται!   

 Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εισήγησή μας είναι να ψηφιστεί με 
βάση τις τροπολογίες που εισηγείται η επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, για να 
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διασφαλίσουμε ότι αποκλείεται να συντελεστεί το έγκλημα σε βάρος ενός ημικρατικού 
οργανισμού, σε βάρος ενός ολόκληρου λαού, ο οποίος θα κληθεί να πληρώσει αυτές 
τις ζημιές, με την επιβάρυνση που θα υπάρχει πάνω στην κατανάλωση του ρεύματος, 
αφού το φυσικό αέριο δεν πρόκειται να είναι ποτέ φτηνότερο απ’ ό,τι το μαζούτ.   

 ∆ε θα μιλήσω για τους ρύπους, δε θα μιλήσω για τις όσες ζημιές υπολογίζεται 
να υποστούμε, η ουσία παραμένει μία και η εισήγηση δεδομένη.  Θα πρέπει να 
θεσπιστεί όπως τροποποιήθηκε το νομοσχέδιο, γιατί μόνο έτσι προστατεύουμε τον 
Κύπριο καταναλωτή.     

 Ευχαριστώ θερμά, κύριε Πρόεδρε.   

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νίκου Αναστασιάδη τον προεδρεύοντα της 
συνεδρίασης αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Κύπρος Χρυσοστομίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Αναστασιάδη.  

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι πάρα πολύ σύντομος. 

 Αντιλαμβανόμαστε το ότι ο κ. Αναστασιάδης έχει κάνει μία ενημέρωση βάσει 
των δικών του δεδομένων σίγουρα, εμείς όμως ως Ε∆ΕΚ διαχρονικά τασσόμασταν και 
συνεχίζουμε να τασσόμαστε σίγουρα υπέρ της κήρυξης της αγοράς ως αναδυομένης.  
Και βάσει του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, το οποίο έχουμε σήμερα, κύριε Πρόεδρε, 
ενώπιόν μας, καταλαβαίνουμε και τους φόβους και τις επιφυλάξεις οι οποίες έχουν 
τεθεί ενώπιον της επιτροπής από πλευράς των άμεσα επηρεαζομένων, των άμεσα 
επηρεαζομένων, που είναι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, που θα είναι και ο κύριος 
φορέας, μπορώ να πω, που θα χρησιμοποιεί το φυσικό αέριο. 

 Θα τονίσω επίσης, κύριε Πρόεδρε, το εξής:  Καλό θα ήταν σε τέτοιες 
περιπτώσεις, όπου έχουμε ενώπιόν μας νομοσχέδια που έχουν άμεση σχέση με τόσο 
σοβαρά θέματα στρατηγικής πολιτικής για τον τόπο μας, αυτά να κατατίθενται πολύ 
νωρίτερα, για να δίνεται η ευκαιρία στις επιτροπές να τα αναλύουν και να τα συζητούν 
ενδελεχώς, αλλά παράλληλα να δίνεται η ευκαιρία και ο χρόνος στα κόμματα από 
μόνα τους να ψάξουν, να αναζητήσουν, ώστε να πάρουν τις αποφάσεις τους. 

 Κύριε Πρόεδρε, είπα προηγουμένως ότι είναι δικαιολογημένοι οι ενδοιασμοί 
των άμεσα επηρεαζομένων σε σχέση με το τι προνοεί αυτό το νομοσχέδιο, το οποίο 
έχουμε σήμερα.  ∆ηλαδή, αν, για παράδειγμα, δώσουμε όλο το βάρος της απόφασης 
στη ΡΑΕΚ, στο ρυθμιστή ενέργειας, βάσει του τι έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, έχει τη 
δυνατότητα να προχωρήσει στο να αδειοδοτήσει και έχει τη δυνατότητα ακόμη και να 
επικαλεστεί την πρόθεση της κυβέρνησης για κήρυξη της αγοράς σε αναδυόμενη και 
να μη δώσει άδεια.  Όμως δεν παύει από το να έχει το δικαίωμα να δώσει άδεια.  Και 
με το να έχει το δικαίωμα η ΡΑΕΚ, κύριε Πρόεδρε, κανείς, μα κανείς, δεν ξέρει αν 
κάποια στιγμή, με τα συγκεκριμένα δεδομένα που θα έχει ενώπιόν της η ΡΑΕΚ, θα 
δώσει αυτή την άδεια.  Και ο φόβος είναι ότι βάσει και της ευρωπαϊκής Οδηγίας, 
άρθρο 28, για να μπορέσει ένα κράτος να κηρύξει την αγορά του σε αναδυόμενη, θα 
πρέπει ο κύριος προμηθευτής να έχει περίπου το 75% και άνω της προμήθειας της 
αγοράς…  Αν δοθεί μια τέτοια άδεια, είτε δύο είτε τρεις άδειες, από πλευράς της ΡΑΕΚ 
σε αυτούς οι οποίοι αιτούνται ήδη οι άνθρωποι, τότε σίγουρα, αν ξεπεραστεί το 25% 
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του υπολοίπου που παραμένει από το 75%, υπάρχει πράγματι και ο φόβος της μη 
κήρυξης της αγοράς σε αναδυόμενη. 

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι έχει ακουστεί και το γεγονός ότι κάποιοι 
μπορούν να πάνε και στα δικαστήρια, αν δεν ψηφίσουμε το νομοσχέδιο ως έχει.  Εγώ 
να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτοί οι οποίοι σήμερα επηρεάζονται και είναι αιτούντες 
αυτών των αδειών έχουν ήδη υποβάλει τις αιτήσεις τους προς το ρυθμιστή ενέργειας 
για την αδειοδότησή τους βάσει της σημερινής νομοθεσίας.   ∆ηλαδή, ενώ έχουν 
υποβάλει τις αιτήσεις τους πάνω σε μια άλλη βάση κριτηρίων και μια άλλη νομοθεσία, 
εμείς προχωρούμε να αλλάξουμε αυτή τη νομοθεσία.  Και γιατί το λέω;  Έτσι κι αλλιώς, 
πάλι θα διατηρούν και θα έχουν το δικαίωμα να προσφύγουν στα οποιαδήποτε 
ευρωπαϊκά δικαστήρια.  Και στην ερώτηση που υπέβαλα εγώ στον εκπρόσωπο της 
Νομικής Υπηρεσίας στην επιτροπή Εμπορίου την περασμένη Πέμπτη δόθηκε 
σαφέστατη απάντηση ότι σε κάθε περίπτωση υπάρχει το ενδεχόμενο ο καθένας που 
είναι άμεσα επηρεαζόμενος να προσφύγει στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο. 

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, εμείς ως Ε∆ΕΚ, παραμένοντας σταθεροί στις αρχικές 
μας θέσεις, ότι είμαστε υπέρ της ανάδειξης της αγοράς ως αναδυόμενης, και 
ταυτόχρονα παραμένοντας σταθεροί στην προστασία του ημικρατικού οργανισμού, 
της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, ενός οργανισμού ο οποίος έχει προσφέρει πάρα 
πολλά στο δημόσιο, είμαστε εξ αυτών που θεωρούν ότι πρέπει να τον 
προστατεύσουμε.  Και γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, ως Ε∆ΕΚ έχουμε αποφασίσει 
να στηρίξουμε τις τροπολογίες οι οποίες έχουν κατατεθεί από πλευράς του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ΑΚΕΛ αυτή τη στιγμή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ως θέμα τάξης, θα ήθελα να δηλώσει ο κ. Παπαδόπουλος αν έχει οποιοδήποτε 
ενδιαφέρον στην προκειμένη περίπτωση.  Τον έχω συμβουλεύσει, τον έχω 
παρακαλέσει, με τα δεδομένα που έχουμε στα χέρια μας και από την ώρα που οι ίδιοι 
έχουν παραδεχθεί, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και ο ίδιος, ότι διετέλεσαν και 
διατελούν δικηγόροι της “Vasilikos LNG”, της SBM και της “Apollo”, θα ήταν σοφότερο, 
το λέω για λόγους πρακτικής και δεοντολογίας και του κανονισμού της Βουλής…  Αν 
θέλει να μιλήσει, ας μιλήσει, αλλά να δηλώσει ότι όντως έχει ενδιαφέρον.  Οι 
συμφωνίες που έχουν γίνει για τη σύσταση της “Vasilikos”, για τις υπηρεσίες της 
“Apollo” έχουν συγγραφεί από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, ο οποίος, λέω, με όλο το 
σεβασμό, δε θέλω να αφήσω αιχμές, λέω ότι ως δικηγόρος ήταν μπλεγμένος, γνωρίζει 
γεγονότα και καταστάσεις, ας το δηλώσει και ας συνεχίσει να μιλήσει, αν θέλει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το θέμα της διαδικασίας, δεν έχω πρόβλημα εγώ 
να δηλώσω ότι στο παρελθόν το δικηγορικό μας γραφείο ενήργησε ως δικηγόρος της 
εταιρείας SBM. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Μέχρι πότε, κύριε Παπαδόπουλε; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν ο κ. Αναστασιάδης με άφηνε να μιλήσω στην επιτροπή Ελέγχου -που δε με 
άφησε- θα του εξηγούσα όλα αυτά τα γεγονότα και θα μπορούσε να κατανοήσει και 
ποιο συμφέρον είχε το γραφείο μας ή όχι.  Σήμερα το γραφείο μας δεν είναι δικηγόρος 
οποιασδήποτε από αυτές τις εταιρείες. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Πότε έπαψε να είναι; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, αν θέλετε, να συζητήσουμε όλα αυτά τα ζητήματα.  Εγώ 
δεν έχω κανένα απολύτως πρόβλημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να αποφευχθεί η διαλογική συζήτηση! 

 Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ο σημερινός δικηγόρος των συγκεκριμένων εταιρειών είναι άλλος.  Ο 
δικηγόρος που συνέταξε τις συγκεκριμένες συμφωνίες δεν ήμουν εγώ.  Η 
συγκεκριμένη δικηγόρος, για την ακρίβεια, βρίσκεται σήμερα στο δικηγορικό γραφείο 
του νομικού συμβούλου της ΑΗΚ.   

 Τώρα, όσον αφορά τα δικά μου προσωπικά συμφέροντα σήμερα, αυτά δεν 
υπάρχουν.  Εγώ θα μιλήσω για το νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας, που είναι η 
αναδυόμενη αγορά.  Αν θέλει ο κ. Αναστασιάδης να επεκταθούμε και να συζητήσουμε 
όλα εκείνα τα ζητήματα που συζητούμε στην επιτροπή Ελέγχου, δεν έχω κανένα 
πρόβλημα.  Ας το αποφασίσει η Βουλή και να τα συζητήσουμε.  Εγώ δεν είχα 
πρόθεση να επεκταθώ σε αυτά, παρά τις μομφές και τα υπονοούμενα που άφησε ο κ. 
Αναστασιάδης στη δική του την ομιλία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη, επί της διαδικασίας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, για να ξεκαθαρίσω, ουδεμίαν αιχμή άφησα, όταν 
μιλούσα.  Είπα ότι είχαν έγκριτους δικηγόρους, πέραν του γραφείου “Τάσσος 
Παπαδόπουλος και ΣΙΑ” και τους  “Norton Rose” του Λονδίνου.   ∆εν είπα τίποτε 
πέραν αυτού.   

 ∆εύτερον, σημασία έχει ποιος είναι ο ουσιώδης χρόνος που λήφθηκε η 
απόφαση και πότε τερματίστηκαν και κάτω από ποιες συνθήκες οι νομικές υπηρεσίες 
του συγκεκριμένου γραφείου.  Η απόφαση λήφθηκε στις 6 Ιουνίου 2007 και οι 
υπηρεσίες του γραφείου, ύστερα από όλα όσα συνέβησαν, τερματίστηκαν στις 14 
Ιουνίου.  Μέχρι και τις 14 Ιουνίου έχουμε τη μεταβίβαση των μετοχών μέσα από 



 54

συγκεκριμένα σημειώματα της τότε -άλλο πού είναι σήμερα- δικηγόρου και 
συναδέλφου σας που μαζί συνεργαζόσασταν, κύριε Παπαδόπουλε, και για τη σύνταξη 
των συμφωνιών και για τη σύσταση των εταιρειών και για όλα όσα συνέβαιναν τη 
διετία, μέχρι να βγει η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταγράφονται οι εκατέρωθεν δηλώσεις. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση  ότι δεν υπήρχε λόγος να δοθεί αυτή η δεύτερη δυνατότητα 
στον κ. Αναστασιάδη να απευθυνθεί ξανά με τα όσα είπε τώρα.  Έθεσε κάποιο 
ερώτημα στο συνάδελφο.  Απαντήθηκε.  Να προχωρήσουμε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Το πρώτο, κύριε… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μα απαντήθηκε, κύριε Αναστασιάδη, απαντήθηκε!  Σήμερα δεν έχει κανένα 
συμφέρον, λέει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταγράφεται και η θέση σας, κύριε Αγγελίδη.  Εξαιρέσεις νομίζω ότι γίνονται 
πάντοτε σε αρχηγούς.  

 Παρακαλώ τον κ. Κωνσταντίνου.  Αν έχετε κάτι επί της διαδικασίας, άλλως 
παρακαλώ τον κ. Παπαδόπουλο να λάβει το λόγο από το βήμα.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, έγινε αναφορά στην επιτροπή Ελέγχου, θα ήθελα να 
πληροφορήσω τους συναδέλφους ότι το θέμα παραμένει ανοικτό, δεν έχει κλείσει για 
την επιτροπή Ελέγχου και, αν χρειαστεί, θα συγκληθεί η επιτροπή, θα συνέλθει η 
επιτροπή, αμέσως μετά τις γιορτές.   

 Επειδή όμως ο κ. Παπαδόπουλος μόλις τώρα έχει πει ότι δεν του δόθηκε το 
δικαίωμα και δεν τον άφησε ο κ. Αναστασιάδης να μιλήσει, να πω ότι ο κ. Νικόλας 
Παπαδόπουλος δεν προσήλθε στην τελευταία συνεδρία, όταν θα του δινόταν ο λόγος, 
για να τοποθετηθεί.  Και, επειδή όντως παραμένουν εκκρεμή κάποια ζητήματα τα 
οποία έχουν σχέση με συμπεριφορές που επιδείχθηκαν από το συγκεκριμένο γραφείο, 
υπάρχουν e-mails, υπάρχουν επιστολές οι οποίες έχουν κατατεθεί και έχει γίνει 
αναφορά σ’  αυτές τις επιστολές μόλις πρόσφατα, σε πολύ πρόσφατο χρόνο, μέχρι και 
τον Ιούνιο του 2007, που στέλνονταν από το εξωτερικό προς το συγκεκριμένο γραφείο, 
και όλα αυτά έχουν καταγραφεί, ναι, αν θέλει ο κ. Παπαδόπουλος, με δική του ευθύνη, 
να τοποθετηθεί και να μιλήσει, όταν θα συνέλθει ξανά η επιτροπή, αμέσως μετά τις 
γιορτές.  Ποτέ δεν του στερήθηκε ο λόγος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ποτέ δε μου στερήθηκε ο λόγος!  Παραβρέθηκα σε πέντε συνεδρίες της 
επιτροπής Ελέγχου, μετά από αγώνα κατάφερα μία φορά να πάρω το λόγο και να 
δοκιμάσω να τοποθετηθώ επί σωρεία θεμάτων που είχαν εγερθεί και για μένα 
προσωπικά και για το γραφείο μου.  Προσπάθησα να μιλήσω και σε ένα χρονικό 
διάστημα είκοσι λεπτών η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
που ελέγχει τις διαδικασίες στην επιτροπή Ελέγχου, με διάκοψε εκατό δεκαεπτά φορές.  
∆εν έμεινε ύβρις που δεν την άκουσα, δεν έμεινε ισχυρισμός που δεν τον άκουσα και 
μέχρι σήμερα δε μου έχει δοθεί ο λόγος, για να τοποθετηθώ στην επιτροπή Ελέγχου.   

 Για την τελευταία συνεδρία που λέει ο κ. συνάδελφος, ο κ. Κωνσταντίνου, ότι 
δεν παραβρέθηκα, δεν ήταν έτσι τα πράγματα.  Υπήρχαν άλλοι καλεσμένοι, ήμουν 
δίπλα, σε άλλη επιτροπή, στην επιτροπή Οικονομικών, και συζητούσαμε 
προϋπολογισμούς και είχα δώσει εντολές στην κοινοβουλευτική μου συνεργάτιδα, αν 
ζητηθεί από εμένα να παραβρεθώ, να μου το πει, ώστε να αποχωρήσω και να πάω 
στην επιτροπή Ελέγχου.  ∆ε ζητήθηκε από εμένα να παραβρεθώ και εξακολουθώ και 
επιμένω.  ∆ε μου δόθηκε ο λόγος, παρά το ότι εγώ φορτικά και με επιμονή ζητούσα να 
μου δοθεί ο λόγος, γιατί εδώ και μήνες ακούγονται λασπολογίες και συκοφαντίες για 
το γραφείο μας.  Κατατέθηκαν αδιάψευστα στοιχεία στην επιτροπή Ελέγχου που 
διαψεύδουν αυτούς τους ισχυρισμούς και όχι μόνο, κατατέθηκαν και στοιχεία που 
αποκαλύπτουν την υποκρισία του κ. Αναστασιάδη, αλλά και του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Γι’ αυτό το λόγο δε μου δίνατε το δικαίωμα να μιλήσω στην επιτροπή 
Ελέγχου.  Γιατί θα μιλούσα για τους κρυφούς μετόχους του κ. Αναστασιάδη, τις 
διακόσιες πενήντα εταιρείες που έχει με κρυφούς μετόχους, θα μιλούσα για τις 
εταιρείες των χιλίων λιρών που πούλησε ο όμιλος εταιρειών του κ. Αναστασιάδη και 
εισέπραξε πενήντα εκατομμύρια δολάρια -και δε μας έχει εξηγήσει μέχρι σήμερα για 
ποιο λόγο έχει εισπράξει αυτά τα εκατομμύρια- και θα μιλούσα για πάρα πολλά άλλα 
πράγματα.   

 Αν θέλετε να μιλήσουμε γι’ αυτά, να μιλήσουμε γι’ αυτά.  Εγώ δεν είχα πρόθεση 
να μιλήσω γι’ αυτά ούτε είχα πρόθεση να πω ότι ο εκπρόσωπος της “Golar”, που είναι 
η ανταγωνίστρια της ΑΗΚ, προψές βρισκόταν σε προεκλογική συγκέντρωση του κ. 
Κασουλίδη.  

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου ο προεδρεύων της 
συνεδρίασης επανήλθε στην έδρα.) 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είστε εκτός θέματος και τώρα και… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Παρακαλώ, κύριε Κωνσταντίνου, μη διακόπτετε τον ομιλητή! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ας λέει ό,τι θέλει! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ!  Ξέρω ότι λέω ό,τι θέλω, ό,τι μου επιτρέπει το σύνταγμα.  



 56

Έχω την ελευθερία του λόγου και το δικαίωμα να μιλήσω, επειδή εδώ δεν είναι η 
επιτροπή Ελέγχου, κύριε Κωνσταντίνου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, προχωρήστε, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Άκουσα προηγουμένως τον κ. Αναστασιάδη και πρέπει απλά να δηλώσω ότι 
είναι κακώς πληροφορημένος όσον αφορά το νομικό πλαίσιο πάνω στο οποίο 
κατατίθεται το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Η πρώτη σύγχυση: Με πλωτή μονάδα δεν 
μπορεί να κηρυχθεί η αγορά της Κύπρου αναδυόμενη.  Η πλωτή μονάδα δε θεωρείται 
υποδομή, ώστε να χρειάζεται να κηρυχθεί η αγορά αναδυόμενη, για να αποσβέσει το 
κράτος την επένδυσή της.  Η πλωτή μονάδα, όταν τελειώσει η υπηρεσία της, 
σηκώνεται και φεύγει.  ∆ε μένει η υποδομή στο κράτος.  Επομένως, δεν εγείρεται θέμα 
η απόφαση της κυβέρνησης για αναδυόμενη αγορά να εξυπηρετεί συμφέροντα 
ιδιωτικής εταιρείας.  Η απόφαση ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2007, που ομόφωνα πάρθηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο, με βάση την ομόφωνη απόφαση της πενταμελούς 
υπουργικής επιτροπής, ήταν ακριβώς ότι το θέμα της αναδυόμενης αγοράς θα 
εξεταστεί θετικά από αυτή την κυβέρνηση.  Και έτσι εξετάζεται και γι’ αυτό 
βρισκόμαστε εδώ σήμερα.  Αυτό το νομοσχέδιο καταδεικνύει ακριβώς ότι η παρούσα 
κυβέρνηση δε θέλει να προσδώσει οποιαδήποτε πλεονεκτήματα σε οποιουσδήποτε 
τρίτους αλλά κάθε πλεονέκτημα στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Και γι’ αυτό είμαστε 
εδώ σήμερα.  Και υπάρχει ακόμα ένα στοιχείο το οποίο φαίνεται να συγχύζει ο κ. 
Αναστασιάδης.  ∆εν μπορούμε να κηρύξουμε την αγορά αναδυόμενη, εκτός αν έρθει 
φυσικό αέριο στην Κύπρο.  Τελεία και παύλα!  

Βρισκόμαστε εδώ σήμερα, για να συζητήσουμε τι θα γίνει, μέχρις ότου καταφέρει η 
Κύπρος να κηρύξει την αγορά αναδυόμενη, τι θα γίνει στο μεταξύ.  Αυτό είναι που 
συζητούμε σήμερα.  Με βάση την ευρωπαϊκή Οδηγία, που είχαμε υποχρέωση να 
ψηφίσουμε, να υλοποιήσουμε και να εφαρμόσουμε από τον Ιούλιο του 2004, είχαμε 
υποχρέωση να ανοίξουμε την αγορά παραγωγής ηλεκτρισμού με το φυσικό αέριο.  
Είχαμε υποχρέωση -όχι διακριτική ευχέρεια, υποχρέωση- να εφαρμόσουμε μια 
διαδικασία αδειοδότησης σε οποιοδήποτε ενδιαφερόμενο θέλει να υποβάλει αίτηση, 
για να παραγάγει ηλεκτρισμό με φυσικό αέριο.  ∆εν είχαμε διακριτική ευχέρεια να 
επιλέξουμε κατά πόσο θα τους δώσουμε αυτή τη διαδικασία και αν θα εφαρμόσουν 
αυτή τη διαδικασία ή όχι.  Επίσης, το αρμόδιο όργανο που θα αποφασίσει γι’  αυτές τις 
διαδικασίες και αυτές τις αιτήσεις είναι η ΡΑΕΚ, που επίσης έχει εγκαθιδρυθεί με βάση 
ευρωπαϊκή Οδηγία, και δεν έχουμε επιλογή να αποφασίσουμε κατά πόσο θα έχουμε 
τη ΡΑΕΚ ή όχι.  Επομένως, ας επικεντρωθούμε στο νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν 
μας, ας επικεντρωθούμε  στην τροπολογία που έχει κατατεθεί, γιατί είναι σοβαρά τα 
ζητήματα, και ας μην παραπλανούμε είτε με συκοφαντίες είτε με λασπολογίες.   

 Το θέμα είναι το εξής:  Θέλουμε να διασφαλίσουμε τα συμφέροντα της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου μέχρι την κήρυξη της αναδυόμενης αγοράς, ναι ή όχι;  Το 
νομοσχέδιο της κυβέρνησης εμείς θεωρούμε ότι εξασφαλίζει αυτά τα συμφέροντα, 
χωρίς να προσθέτει οποιουσδήποτε κινδύνους για νομικές διαδικασίες εναντίον της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για παραβίαση, τυχόν παραβίαση, του ευρωπαϊκού 
κεκτημένου.  Επομένως, θεωρούμε ότι με τη σύσταση της ∆ΕΦΑ, με το νομοσχέδιο 
που έχει κατατεθεί από την κυβέρνηση, που θα ρυθμίζει ακριβώς το καθεστώς 
έκδοσης αδειών μέχρι την κήρυξη της αγοράς ως αναδυόμενης, θα προστατευθούν τα 
συμφέροντα και της ΑΗΚ, αλλά και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Και εδώ να μου επιτρέψετε μια παρένθεση.  Είναι η εξαίρεση να κηρύξεις μια 
αγορά αναδυόμενη.  Η βασική αρχή είναι η σωστή, είναι όπως την είχε αναφέρει ο 
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Υπουργός Εμπορίου.  Χρειάζεται ο ανταγωνισμός, επειδή ο ανταγωνισμός εξυπηρετεί 
τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των Κυπρίων πολιτών, κρατά τις τιμές χαμηλά.  Στην 
προκειμένη περίπτωση όμως, ναι, υπάρχουν ειδικές συνθήκες οι οποίες υπαγορεύουν 
να δοκιμάσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία να κηρύξει την αγορά ως αναδυόμενη.   

 Επίσης, ακόμα μια σύγχυση, η οποία φαίνεται να επαναλαμβάνεται.  Άλλο 
πράγμα είναι η ανακοίνωση της πρόθεσης μιας κυβέρνησης να κηρύξει την αγορά της 
ως αναδυόμενη και άλλο πράγμα να την κηρύττει.  Και σωστά η Επιτροπή μάς είπε ότι 
θα πρέπει, εάν αποφασίσουμε να κηρύξουμε την αγορά αναδυόμενη, να δηλώσουμε 
την πρόθεσή μας από σήμερα.  Γιατί;  Γιατί κάθε ενδιαφερόμενος θα πρέπει να 
γνωρίζει ότι στο μέλλον ενδεχομένως η αγορά να κηρυχθεί αναδυόμενη.  Το 
νομοσχέδιο που έχει καταθέσει η κυβέρνηση προσθέτει αυτά τα πάρα πολύ σημαντικά 
στοιχεία.  Επιτρέπει στη ΡΑΕΚ, που είναι το αρμόδιο όργανο, να μην εκδώσει άδειες, 
εάν αυτές οι άδειες θα θέσουν σε κίνδυνο το μακροχρόνιο στόχο, που είναι ακριβώς η 
κήρυξη της αγοράς ως αναδυόμενης, και, σε περίπτωση που εκδώσει άδειες, που δεν 
έχει εκδώσει μέχρι σήμερα, σε περίπτωση που εκδώσει άδειες, να μπορεί να τις 
εκδώσει με μια επιφύλαξη, ότι θα τις ανακαλέσει μεταγενέστερα. Γι’  αυτό πρέπει να 
δηλωθεί η πρόθεση της κυβέρνησης σήμερα, γι’ αυτό βρισκόμαστε σήμερα ενώπιον 
αυτού του σώματος, για να περάσουμε τις συγκεκριμένες τροπολογίες.  

 Εμείς σεβόμαστε τις ανησυχίες της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, σεβόμαστε τις 
επιφυλάξεις τους, διαφωνούμε με κάποιες νομικές ερμηνείες και γι’  αυτό έχουμε 
καθήκον να υποδείξουμε ότι, ενώ συμφωνούμε στον τελικό στόχο, διαφωνούμε όσον 
αφορά τον τρόπο με τον οποίο θα υλοποιήσουμε το συγκεκριμένο στόχο.  
Επαναλαμβάνω ότι με βάση το άρθρο 4(1) της ευρωπαϊκής Οδηγίας είχαμε 
υποχρέωση να εφαρμόσουμε στην Κύπρο ένα σύστημα αδειοδότησης.  Έχω με πάρα 
πολλή προσοχή εξετάσει τη νομική γνωμάτευση που έχει δώσει η ΑΗΚ, του νομικού 
της συμβούλου, ο οποίος ισχυρίζεται ότι είχαμε τη διακριτική ευχέρεια να 
εφαρμόσουμε αυτό το σύστημα αδειοδότησης.  ∆ιαφωνούμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα.  
∆εν έχουμε τέτοια ευχέρεια.  Η μόνη ευχέρεια που δίδεται στην Κύπρο, με βάση το 
άρθρο 4(1) της ευρωπαϊκής Οδηγίας, είναι κατά πόσο οι άδειες για την κατασκευή και 
την εκμετάλλευση τερματικού με φυσικό αέριο θα εξετάζονται ταυτόχρονα και 
παράλληλα με την αδειοδότηση για την προμήθεια του φυσικού αερίου.  ∆ίδεται αυτή 
η διακριτική ευχέρεια, δηλαδή να είναι ο ίδιος ο κατασκευαστής, ο διαχειριστής και ο 
προμηθευτής.  Αυτή είναι η μόνη διακριτική ευχέρεια που δίνεται.  ∆εν υπάρχει 
διακριτική ευχέρεια για το κατά πόσο θα εφαρμόσεις αυτό το σύστημα αδειοδότησης 
για οποιονδήποτε ενδιαφέρεται να υποβάλει αίτηση και να φέρει φυσικό αέριο και με 
αυτό τον τρόπο να παράγει ηλεκτρική ενέργεια.   

 Επομένως, επαναλαμβάνουμε πως στην απόφαση της 6ης Ιουνίου 2007 το 
Υπουργικό Συμβούλιο ομόφωνα αποφάσισε πως θα εξετάσει και θα δει θετικά το 
ενδεχόμενο κήρυξης της αγοράς ως αναδυόμενης, όταν το επιτρέψουν οι περιστάσεις.  
Σήμερα δεν το επιτρέπουν οι περιστάσεις.  ∆εν πληρεί η Κύπρος τις προϋποθέσεις, 
για να κηρύξει την αγορά αναδυόμενη, επειδή δεν υπάρχει προμηθευτής αυτή τη 
στιγμή που να φέρνει φυσικό αέριο στην Κύπρο.  Είναι απλά τα πράγματα.  Είχαμε 
υποχρέωση να δώσουμε τα δικαιώματα στους τρίτους που ανέφερα προηγουμένως.   

 Και θα αναφέρω τις προϋποθέσεις, απλώς και μόνο για να ξεκαθαρίσουμε αυτό 
το θέμα.  Σήμερα δεν μπορούμε να κηρύξουμε την αγορά αναδυόμενη.  Κατά την 
άποψή μας, η τροπολογία που κατατίθεται στην ουσία θέλει να μετατρέψει την αγορά 
μας σε αναδυόμενη από σήμερα, ενώ δεν πληρεί η Κύπρος τις προϋποθέσεις.  
Πρώτη προϋπόθεση:  ∆εν πρέπει να είμαστε συνδεδεμένοι με άλλα δίκτυα.  Αυτό τον 
όρο τον πληρούμε.  Να έχουμε έναν κύριο εξωτερικό προμηθευτή φυσικού αερίου που 
θα έχει το 75% της αγοράς.  Αυτή την προϋπόθεση δεν την πληρούμε.  Και ως κράτος 
-όχι ως ΑΗΚ, ως κράτος- θα αντιμετωπίζαμε ουσιαστικά προβλήματα, αν εφαρμόζαμε 
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την Οδηγία.  Αυτό είναι ένα πιο υποκειμενικό κριτήριο, μάλλον το πληρούμε και γι’  
αυτό ακριβώς η κυβέρνηση έχει προχωρήσει και έχει καταθέσει αυτό το νομοσχέδιο, 
έχει ιδρύσει τη ∆ΕΦΑ.   

 Σημειώνω πως εδώ δεν πρόκειται για περίπτωση όπου η Κύπρος δε θα 
εφαρμόσει ευρωπαϊκή Οδηγία, θα μας στείλει προειδοποίηση η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
θα έχουμε ένα περιθώριο προειδοποίησης, για να συμμορφωθούμε, και, εάν δε 
συμμορφωθούμε, η Ευρωπαϊκή Ένωση θα μας επιβάλει οποιεσδήποτε κυρώσεις.  
Όχι.  Εάν δεν εφαρμόσουμε την Οδηγία, που, κατά την άποψή μας, η τροπολογία 
παραβιάζει την ευρωπαϊκή Οδηγία, εάν δεν εφαρμόσουμε την Οδηγία, οποιοσδήποτε 
ενδιαφερόμενος θα δικαιούται να πάρει την Κύπρο στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, όχι 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει δώσει τις δικές της απόψεις.  
Σεβαστές, πλην όμως μας το έχει ξεκαθαρίσει, τις έδωσε ανεπίσημα και με την 
επιφύλαξη ότι το αρμόδιο όργανο να κρίνει την εφαρμογή αυτής της Οδηγίας θα είναι 
το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο.  Η “Golar”, για παράδειγμα, εάν κρίνει ότι με αυτή την 
τροπολογία παραβιάζονται τα δικαιώματά της, θα μπορεί αμέσως να πάρει την Κύπρο 
στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο και θα δικαιούται να ζητήσει αποζημιώσεις, που θα κρίνει 
το δικαστήριο.  Αυτές τις αποζημιώσεις δεν είμαστε εμείς που θα τις πληρώσουμε, δεν 
είναι η ΑΗΚ που θα τις πληρώσει ούτε οι συντεχνίες της ΑΗΚ που θα τις πληρώσουν, 
είναι ο Κύπριος φορολογούμενος που θα τις πληρώσει και θεωρώ ότι το πρώτο μας 
καθήκον είναι να προστατεύσουμε και τα δικά του συμφέροντα.  Επομένως, πρέπει να 
είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί στη διαμόρφωση της οποιασδήποτε τροπολογίας. 

 Είναι δύσκολα τα νομικά θέματα.  Εγώ δεν το αμφισβητώ αυτό το πράγμα.  Γι’  
αυτό πρέπει να είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί.  ∆εν μπορούμε με ελαφρότητα να 
προβούμε σε νομοθετικές ρυθμίσεις και να αναλάβουμε αυτό το βάρος, από τη στιγμή 
που είναι ξεκάθαρη και συγκεκριμένη και ρητή η τοποθέτηση της Νομικής Υπηρεσίας, 
ότι το νομοσχέδιο που έχει καταθέσει περιορίζει τις εξουσίες της ΡΑΕΚ στο ελάχιστο 
δυνατό που επιτρέπει το ευρωπαϊκό κεκτημένο, έτσι ώστε να μην παραβιάζεται το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο.  ∆ίνεται η ευχέρεια στη ΡΑΕΚ να μη δίνει άδειες.  Εάν έρθει η 
Βουλή σήμερα και αναλάβει αυτή την εκτελεστική εξουσία και απαγορεύσει στη ΡΑΕΚ 
να δώσει τις άδειες, είναι παρέμβαση του νομοθετικού σώματος στην εκτελεστική 
εξουσία.  Εγείρονται πάρα πολλά συνταγματικά ζητήματα απ’ αυτή την παρέμβαση. 
Εμείς θεωρούμε ότι δεν μπορεί να γίνει απροβλημάτιστα, θα πρέπει να εξετασθεί αυτή 
η πτυχή.  Γι’ αυτό η εισήγηση η δική μας είναι να περάσει το νομοσχέδιο της 
κυβέρνησης σήμερα και να δεσμευτούμε όλοι, και το ∆ημοκρατικό Κόμμα δεσμεύεται, 
να εξετάσουμε την τροπολογία της ΑΗΚ σε συνεδρίες της επιτροπής Εμπορίου με την 
επόμενη ευκαιρία που θα μας επιτρέψει το άνοιγμα της Βουλής.   

 Σημειώνω κυρίως πως ακόμα και εκπρόσωποι της ΑΗΚ αναγνώρισαν ότι η 
πρόταση νόμου που έφεραν στην επιτροπή Εμπορίου προσκρούει στο ευρωπαϊκό 
κεκτημένο.  Φυσικά, η δική τους η θέση είναι ότι και το νομοσχέδιο της κυβέρνησης 
προσκρούει στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Η Νομική Υπηρεσία διαφωνεί.  Θεωρεί ότι το 
δικό της το νομοσχέδιο είναι πλήρως εναρμονισμένο, ενώ το δικό τους προσκρούει 
στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Ο καθένας από εμάς μπορεί να κρίνει κατά πόσο 
μπορούμε να αναλάβουμε εμείς το βάρος να κρίνουμε ποιος από τους δύο έχει δίκαιο, 
αλλά στο τέλος της ημέρας δεν είμαστε εμείς που θα κρίνουμε ποιος έχει δίκαιο,  είναι 
το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο και τη νύμφη θα την πληρώσει, όπως είπα προηγουμένως, 
ο Κύπριος φορολογούμενος.  Αν υπάρχει αυτή η διαφωνία μεταξύ της Νομικής 
Υπηρεσίας του κράτους και της νομικής υπηρεσίας ενός ημικρατικού οργανισμού δε 
θα πρέπει πρώτα να ακούσουμε τη Νομική Υπηρεσία του κράτους;  Έχει απόλυτο 
δίκαιο η Νομική Υπηρεσία στα ζητήματα που εγείρονται και δεν μπορούμε να τα 
παραγνωρίζουμε με ευκολία.  Πρέπει να τα αναλύσουμε, πρέπει να τα εξετάσουμε και 
πρέπει πραγματικά να σταματήσουμε αυτό το ζήτημα να το ανάγουμε, νομίζω, με 
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αυτό τον έντονο πολιτικό και κομματικό τρόπο, σε μείζον θέμα πολιτικής.  ∆εν είναι 
πολιτικό το ζήτημα που έχουμε ενώπιόν μας.  Είναι καθαρά νομικό και με αυτό τον 
τρόπο πρέπει να αντιμετωπισθεί.   

 Επίσης, πλέον της παραβίασης του άρθρου 4(1) της Οδηγίας που προτείνει 
αυτή η συγκεκριμένη τροπολογία, πέραν της ενδεχόμενης αντισυνταγματικότητας, 
επειδή αποτελεί παρέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στην εκτελεστική εξουσία, που 
στην προκειμένη περίπτωση είναι η ΡΑΕΚ, αυτή η τροπολογία έχει πάρα πολλά 
προβλήματα.  Η τροπολογία μιλά για μια επιχείρηση που θα αναλάβει ταυτόχρονα και 
την αποθήκευση και τη διανομή και την εκμετάλλευση.  Ο σχετικός νόμος διαχωρίζει 
όμως όλα αυτά.  Το ίδιο και η Οδηγία, δε μιλά για μια επιχείρηση.  Μιλά για 
προμηθευτές, μιλά για κατασκευαστές, μιλά για διανομείς.  Με αυτή την τροπολογία 
εμείς περιορίζουμε τις επιλογές της κυβέρνησης.   

 Επιπλέον, αναφέρει η τροπολογία τη δημιουργία ενός χερσαίου τερματικού 
σταθμού ως του αποκλειστικού σταθμού για την παραλαβή, αποθήκευση και 
αεριοποίηση του υγροποιημένου φυσικού αερίου.  Και λέω:  Αν τελικά, μετά από τις 
έρευνες και τις μελέτες μας, επειδή κανένας μας δεν είναι εμπειρογνώμονας, νομίζω, 
και δεν μπορεί να κρίνει αυτά τα θέματα, διαφανεί ότι το μοντέλο που θα πρέπει να 
ακολουθήσουμε στην Κύπρο είναι το μοντέλο της Αργεντινής, όπου υπάρχει ένα 
χερσαίο τερματικό και, ώσπου ή και μέχρι να ολοκληρωθεί η κατασκευή της 
αποθήκευσης, αποθηκεύουν το φυσικό αέριο σε πλοίο, με βάση την τροπολογία η 
κυβέρνησή μας δε θα μπορεί να χρησιμοποιήσει αυτό το μοντέλο και να κηρύξει την 
αγορά ως αναδυόμενη.  Μπορεί να πιστεύετε ότι έτσι πρέπει να πράξουμε.  Είμαστε 
σε θέση σήμερα εμείς να κρίνουμε, με όλα τα τεχνικά δεδομένα, ότι αυτή είναι η 
σωστή προσέγγιση;  Ότι πρέπει να αποκλείσουμε το μοντέλο της Αργεντινής στην 
προκειμένη περίπτωση;  Θα αποφασίσει η Βουλή αυτά τα θέματα και όχι οι 
εμπειρογνώμονες;   

 Επομένως, τελειώνω με το εξής:  Εδώ δε μιλούμε για αναπομπή.  ∆εν 
πρόκειται κανένας να αναπέμψει αυτό το νόμο.  Εμείς θα τον ψηφίσουμε, εμείς θα τον 
εφαρμόσουμε και εμείς θα είμαστε οι τελικοί υπεύθυνοι, σε περίπτωση που 
οποιοσδήποτε τρίτος πάρει την Κυπριακή ∆ημοκρατία σε δικαστήριο.  Θέλουμε να 
αναλάβουμε εμείς αυτή την ευθύνη, από τη στιγμή που έχουμε την ξεκάθαρη 
τοποθέτηση της Νομικής Υπηρεσίας ότι αυτή η τροπολογία αντίκειται στο ευρωπαϊκό 
κεκτημένο;  Επαναλαμβάνω την εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος, κύριοι και 
κυρίες συνάδελφοι:  Να ψηφίσουμε το νομοσχέδιο ως έχει κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία και να δεσμευτεί η ΡΑΕΚ, όπως έχει δεσμευτεί ενώπιον της 
επιτροπής Εμπορίου, ότι δεν πρόκειται να προχωρήσει σε έκδοση οποιωνδήποτε 
περαιτέρω αδειών τουλάχιστο μέχρι το Μάρτιο, όπως έχει δεσμευτεί. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αυτό και αν είναι αδιανόητο!  

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έχει δεσμευτεί ήδη η ΡΑΕΚ, κύριε Αναστασιάδη, ενώπιον της επιτροπής 
Εμπορίου!  

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε ελέησον!  

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

  Και, τρίτον, να επανεξετάσουμε την τροπολογία της ΑΗΚ σε μεταγενέστερο 
στάδιο πιο ψύχραιμα και όταν θα έχουμε εξετάσει όλα τα σχετικά δεδομένα.   
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 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε.   

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Επειδή ο κ. Παπαδόπουλος προσπάθησε να μετατοπίσει κάπου αλλού την 
προσοχή, έχω να κάνω την εξής δήλωση:  Ο κ. Παπαδόπουλος, αναφερόμενος στο 
δικηγορικό μου γραφείο, μίλησε για διακόσιες πενήντα ή τόσες εταιρείες ανωνύμων 
εταίρων.  Πρέπει να του υπομνήσω ότι, εάν η κυπριακή οικονομία στέκει, στέκει, 
ακριβώς γιατί υπάρχει το σύστημα αυτών των ανωνύμων μετόχων ιδιαίτερα όσον 
αφορά ξένους που ενδιαφέρονται να χρησιμοποιήσουν την Κύπρο ως κέντρο 
επιχειρήσεων.   

 Η πρόκλησή μου προς τον κ. Παπαδόπουλο και προς οποιονδήποτε άλλο είναι 
η ακόλουθη, κύριε Πρόεδρε:  Εάν ο κ. Παπαδόπουλος υποδείξει έστω και μια των 
εταιρειών που είναι εγγεγραμμένες στο δικηγορικό μου γραφείο, επωνύμων ή 
ανωνύμων μετόχων, που έχει λάβει μέρος σε δημόσιες προσφορές, σε προσφορές 
του δημοσίου ή του ημιδημόσιου τομέα, δηλαδή των ημικρατικών οργανισμών, από 
την ώρα που θα το υποδείξει και θα το αποδείξει, είμαι εκτός πολιτικής σκηνής!  Τον 
προκαλώ να πράξει το ίδιο, εάν και εφόσον εταιρείες Κυπρίων μετόχων που είναι 
ανώνυμες συμμετέχουν σε ανάλογες προσφορές, έχουν πάρει προσφορές του 
δημοσίου ή έχουν πάρει προσφορές των ημικρατικών οργανισμών!  Επιτέλους, εάν 
έχει οποιοδήποτε θέμα που αφορά τον Αναστασιάδη, να εγγραφεί στο Κεφάλαιο ∆΄ 
και να συζητηθεί!  Ανεύθυνες όμως δηλώσεις ή δηλώσεις που προσπαθούν να 
δημιουργήσουν προπέτασμα καπνού δεν πρόκειται να γίνουν ούτε δεκτές ούτε 
ανεκτές!  Επαναλαμβάνω και κλείνω:  Εάν έστω και μια εταιρεία του δικηγορικού μου 
γραφείου έχει κάμει την όποια προσφορά στο δημόσιο ή στον ημικρατικό τομέα ή σε 
ιδιωτικές ακόμα εταιρείες -δεν ξέρω πού, πώς, αλλά ο δημόσιος και ο ημιδημόσιος 
είναι που μας ενδιαφέρει- από αύριο ή από τη στιγμή που το αποδείξει ο κ. 
Παπαδόπουλος, είμαι εκτός πολιτικής!  Και ας το πράξει και ο ίδιος, αν τολμά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είμαι και εγώ, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μια στιγμή, κύριε Κυπριανού.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ το είπα από την αρχή, ότι δεν πρόκειται να επεκταθώ σε αυτά τα θέματα, 
δε θα μιλήσουμε για αυτά τα θέματα, επιμένει ο κ. Αναστασιάδης.  Να μιλήσουμε για 
τα συγκεκριμένα θέματα στην επιτροπή Ελέγχου, και για τρύπια κράνη και για άλλα 
πράγματα!  Αλλά εγώ έχω την εξής εισήγηση στον κ. Αναστασιάδη...  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη!  Σας παρακαλώ πολύ! 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ε, αν έχει αυτό το πολιτικό θάρρος, εγώ δεν έχω κανένα ενδοιασμό να του πω, 
ναι, όντως, να μας πει επιτέλους αν οποιαδήποτε εταιρεία για την οποία ενεργούσε το 
γραφείο μας ως εμπιστευματοδόχος έχει υποβάλει οποιαδήποτε προσφορά στο 
δημόσιο!  Και, αν δεν το αποδείξει, τότε να παραιτηθεί!  Όχι, για τις δικές του τις 
εταιρείες!  Εδώ και μήνες ακούμε λασπολογία και συκοφαντία για το δικηγορικό 
γραφείο το δικό μας.  Επιτέλους, να βγει και να μας πει εταιρεία για την οποία το δικό 
μας γραφείο ενεργούσε ως εμπιστευματοδόχος και που έχει υποβάλει προσφορά στο 
δημόσιο.  Εάν δεν το αποδείξει, τότε να αποσυρθεί και να αποχωρήσει και να 
παραιτηθεί!  Και να μην ανησυχεί, και εγώ θα πράξω το ανάλογο, αν επιτέλους 
αποδείξει αυτό το πράγμα! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη.  Μόνο… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Απλά θέλω να πω το εξής:  Επειδή η λασπολογία δεν είναι ποτέ ανεκτή, θέλω 
τη δήλωση που έκανε για τρύπια κράνη να την κάνει εκτός, διότι η εφημερίδα που το 
έγραψε… Είναι η πρώτη και η μόνη φορά που κίνησα αγωγή λιβέλλου και 
απολογήθηκε λέγοντας ότι έσφαλλε και υπάρχει και η απολογία και η αγωγή λιβέλλου.  
Συνεπώς, μαζεύετε τα λόγια σας και κοιτάξετε πώς μπορεί να θεραπεύσετε τις 
συμβάσεις της “Apollo”, της “Vasilikos” και της SBM, που με όλες τις μεθοδεύσεις…  
Και, όταν έρθει η ώρα να μιλήσουμε ακόμα για τις αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου και πόσο σκανδαλώδεις ήσαν, τότε ίσως νιώσετε την ανάγκη να 
απολογηθείτε που παίρνετε το λόγο, για να μιλάτε για πελάτες και συμφέροντα τα 
οποία υπηρετείτε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Κυπριανού έχει το λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Κύριε Παπαδόπουλε, δε θα… 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ε θα κάνετε διάλογο μεταξύ σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …αρχίσει διάλογος! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ε, για όνομα του Θεού! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Βλέπουμε ότι δε δεσμεύεται ο κ. Αναστασιάδης για εκείνο που του είπα 
προηγουμένως!  Απλώς το επισημαίνω. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Και όσα σου είπα έν’ πολλά! 
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Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το θέμα τα οποίο έχουμε ενώπιόν μας σήμερα είναι πολύ συγκεκριμένο.  Είναι 
ένα νομοσχέδιο το οποίο έχει φέρει η κυβέρνηση και αφορά την κήρυξη αναδυόμενης 
αγοράς.  Το θέμα το γενικότερο θα το συζητήσουμε σε κάποιο μεταγενέστερο στάδιο 
και έχουμε να πούμε και εμείς πάρα πολλά!  Βέβαια, επειδή άνοιξε η συζήτηση, είμαι 
υποχρεωμένος να πω κάποια πράγματα για κάποιες από τις απόψεις οι οποίες έχουν 
λεχθεί με πολύ μεγάλη συντομία βέβαια, γιατί δε θέλω να καταχρώμαι το χρόνο της 
ολομέλειας. 

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι έφτασε κοντά μας το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο με πάρα πολύ μεγάλη καθυστέρηση, με αποτέλεσμα να δημιουργηθούν 
δεδομένα τα οποία προκαλούν σοβαρά προβλήματα.  Και την ευθύνη αυτή δεν τη 
φέρει η Βουλή, τη φέρει η κυβέρνηση, η οποία έχει καθυστερήσει σε πάρα πολύ 
μεγάλο βαθμό να φέρει ενώπιόν μας τη συγκεκριμένη πρόταση.  Αυτή η πρόταση, 
όπως έχει καταδειχθεί και κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή Ελέγχου, 
μπορούσε να έρθει ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής μερικά χρόνια προηγουμένως 
και να μη φτάσουμε στο σημείο σήμερα να συζητούμε κατά πόσο θα γίνουν 
προσφυγές ή όχι.  Όφειλε, λοιπόν, η κυβέρνηση έγκαιρα, από την πρώτη στιγμή που 
διείδε ότι υπήρχε η δυνατότητα να έρθει να εκδηλώσει την πρόθεσή της να κηρύξει την 
αγορά αναδυόμενη, να το πράξει με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και ταυτόχρονα να 
πάρει και όλα τα μέτρα τα οποία θα διασφάλιζαν ότι δε θα υπήρχε κανένας κίνδυνος 
προσφυγών ή οτιδήποτε άλλο. 

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι, όταν έγινε η συζήτηση στην επιτροπή Ελέγχου, ήταν 
ξεκάθαρο, από τα πρακτικά των συναντήσεων της 22ας του Νιόβρη του 2007, ότι με 
την εξαγγελία της πρόθεσης της κυβέρνησης για μετατροπή της αγοράς σε 
αναδυόμενη θα έπρεπε να ανασταλούν και ορισμένα άρθρα, κάτι το οποίο δεν πράττει 
σήμερα η κυβέρνηση.  Και αυτό στο οποίο στοχεύει η δική μας η τροποποίηση είναι 
ακριβώς να ανασταλεί η λειτουργία των συγκεκριμένων άρθρων, για να μην υπάρχουν 
οι κίνδυνοι οι οποίοι ελλοχεύουν, όπως λέχθηκε προηγουμένως.   

 ∆εν μπορούμε εμείς να δεχτούμε ότι η ΡΑΕΚ είπε μια άποψη στην επιτροπή 
Ελέγχου και αυτή η άποψη τη δεσμεύει.  Γιατί να μην τη δεσμεύσουμε εμείς, με βάση 
και τις απόψεις τις οποίες έχει διατυπώσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, και να είμαστε 
βέβαιοι ότι δεν υπάρχει κίνδυνος η ΡΑΕΚ να παραχωρήσει άδεια σε οποιαδήποτε 
άλλη εταιρεία εκτός από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου;  Και, ξέρετε, καθίσταται πολύ 
πιο σημαντικό αυτό το οποίο λέω, εάν λάβουμε υπόψη μας ότι η εκπεφρασμένη θέση 
της κυβέρνησης τα τελευταία χρόνια είναι ότι όχι απλά και μόνο στηρίζει τους 
οργανισμούς δημόσιας ωφελείας, αλλά ότι θα τους βοηθήσει να επικρατήσουν στο 
ανταγωνιστικό περιβάλλον το οποίο δημιουργείται με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Έπρεπε, λοιπόν, η κυβέρνηση, από την πρώτη στιγμή που λέχθηκε ότι είχε 
δικαίωμα να εξαγγείλει την πρόθεσή της για μετατροπή της αγοράς σε αναδυόμενη, να 
προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση.  Και, ναι, γεννώνται πάρα πολλά 
ερωτηματικά για τους λόγους που υπήρξαν διαχρονικά όλες αυτές οι καθυστερήσεις.   

 Είναι πολιτικό ή νομικό το ζήτημα;  Η δική μας η άποψη είναι ότι είναι κυρίως 
πολιτικό και, όταν ληφθεί η πολιτική απόφαση, πρέπει να βρεθεί ο νομικός τρόπος, 
για να καλύψουμε τα συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, των Κυπρίων πολιτών, 
τα οποία εμείς εκτιμούμε ότι εξυπηρετούνται καλύτερα μέσα από τους οργανισμούς 
δημοσίας ωφελείας, μέσα από τη διαμόρφωση των σωστών συνθηκών.   

 Λέχθηκε προηγουμένως, «μα, εννά αποφασίσει η Βουλή για ένα ζήτημα για το 
οποίο θα ’πρεπε να αποφασίσουν οι εμπειρογνώμονες;».  Μα, οι εμπειρογνώμονες 
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τοποθετήθηκαν με τέσσερις διαφορετικές μελέτες για το τι θα πρέπει να κάνουμε στο 
συγκεκριμένο θέμα.  Τους αγνόησε προκλητικά η κυβέρνηση!  Τους αγνόησε 
προκλητικά το αρμόδιο υπουργείο, το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας!  Και 
επέμεναν, παρ’ όλο που είχαν τέσσερις μελέτες στα χέρια τους, επέμεναν να ψάχνουν 
να βρουν τρόπο να προωθήσουν την πλωτή μονάδα, να προχωρήσουν στη λύση της 
πλωτής μονάδας.  Και έχουμε φτάσει με πάρα πολλή καθυστέρηση σε δεδομένα τα 
οποία επιτρέπουν σε κάποιους να λεν, «επειδή επείγει να φέρουμε φυσικό αέριο, 
πρέπει να πάμε στην πλωτή μονάδα».   

 Λέχθηκε μια αντίφαση από τον κ. Παπαδόπουλο, ότι αναδυόμενη αγορά και 
πλωτή μονάδα δεν μπορεί να συνυπάρξουν, για να έρθει βέβαια να το αναιρέσει στη 
συνέχεια, λέγοντας ότι το χερσαίο τερματικό, όπως καθορίζεται από τις τροποποιήσεις 
τις οποίες προτείνουμε, ενδεχομένως να πρέπει να συνοδεύεται και από πλωτή 
μονάδα.  Μα, αν θα έχουμε αναδυόμενη αγορά και λέτε ότι δεν μπορεί να υπάρξει 
πλωτή μονάδα, όταν θα έχουμε αναδυόμενη αγορά, γιατί στη συνέχεια θα πρέπει να 
αφήνουμε ανοικτό αυτό το περιθώριο;  Αφού εσείς οι ίδιοι λέτε ότι δεν μπορεί να 
υπάρχει πλωτή μονάδα, όταν είναι αναδυόμενη η αγορά.   

 Και θα απαντήσω και στην άλλη την άποψη που διατυπώθηκε.  Η κήρυξη της 
αναδυόμενης αγοράς για πόσα χρόνια διεκδικήθηκε από την Αρχή Ηλεκτρισμού;  Για 
δέκα χρόνια.  Ως εκ τούτου, θα μπορούσε να συνυπάρξει και η πλωτή μονάδα.  Και 
εγώ δε θεωρώ ότι, και να λειτουργήσει με βάση και την πλωτή μονάδα, δεν μπορεί να 
κηρυχθεί αναδυόμενη η αγορά.  Βέβαια, είναι θέματα που θα τα ρυθμίσουν οι 
εμπειρογνώμονες αυτά, αλλά επιμένω ότι, από τη στιγμή που ζητείται για ένα 
συγκεκριμένο χρονικό διάστημα η κήρυξη της αγοράς σε αναδυόμενη -και θέλω να 
υπενθυμίσω ότι για την πλωτή μονάδα στο αρχικό στάδιο συζητείτο να παραχωρηθεί 
η άδεια για είκοσι ή είκοσι πέντε χρόνια- ε, τότε δε βλέπω ποια θα ήταν η δυσκολία να 
προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Το άλλο σημείο στο οποίο θέλω να αναφερθώ, και θέλω να το αναφέρω, έτσι 
απλώς για να δείξω πόσο μεγάλη είναι η αντίφαση μεταξύ αυτών που δηλώνει 
δημόσια η κυβέρνηση και αυτών που πράττει, είναι το εξής:  Αναφέρθηκε 
προηγουμένως από τον κ. Αναστασιάδη ότι, μόλις έστειλε μία επιστολή μία ιδιωτική 
εταιρεία και διατύπωνε κάποιες ανησυχίες, στάλθηκε την αμέσως επόμενη ημέρα 
επιστολή από τον υπουργό, από τον τότε Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας, στη 
Γενική Εισαγγελία, όχι για να γνωματεύσει για το κατά πόσο μπορεί να κηρυχθεί σε 
αναδυόμενη ή όχι η αγορά, αλλά για να γνωματεύσει στη βάση των ανησυχιών μιας 
ιδιωτικής εταιρείας, σας παρακαλώ!  Ο Γενικός Εισαγγελέας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας!  Να απαντήσει στις ανησυχίες μιας ιδιωτικής εταιρείας!  Και μας λένε εκ 
των υστέρων ότι γνωμάτευσε η Νομική Υπηρεσία.  Ξεκαθαρίστηκε από την 
εκπρόσωπο της Νομικής Υπηρεσίας ότι δε γνωμάτευσε καθόλου, ότι απλώς 
απαντούσε στις ανησυχίες τις οποίες παρέθεσε ο Υπουργός Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, ο τότε υπουργός, για μια ιδιωτική εταιρεία.  Μετά από μερικές μέρες 
έστειλε ένα ολόκληρο υπόμνημα η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και κατέγραφε τις δικές 
της τις ανησυχίες, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, οργανισμός δημόσιας ωφελείας, για 
τον οποίο η κυβέρνηση γνοιάζεται τόσο πολύ, όπως μας δηλώνει καθημερινά.  Ε, 
μέχρι σήμερα, ενώ πέρασαν μερικά χρόνια, δεν έχει πάρει καμία απάντηση η Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου για τις δικές της τις ανησυχίες!  Για την ιδιωτική εταιρεία 
στείλαμε επιστολή την επομένη στο Γενικό Εισαγγελέα, για να απαντήσει στις 
ανησυχίες της εταιρείας!  Και αυτό από μόνο του δημιουργεί πάρα πολλά ερωτηματικά 
και στέλνει μηνύματα για το ποιες σκοπιμότητες υπήρχαν πίσω από όλες αυτές τις 
κινήσεις. 

 Εγώ δεν πρόκειται να επεκταθώ άλλο, γιατί επαναλαμβάνω ότι αυτά τα 
ζητήματα θα τα συζητήσουμε σε έκταση, όταν θα συζητούμε το συγκεκριμένο θέμα 
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στην ολομέλεια της Βουλής.  Το θέμα το οποίο έχουμε ενώπιόν μας σήμερα είναι 
πολύ συγκεκριμένο.  Εμείς λέμε ότι δυστυχώς αυτό το θέμα ήρθε με πολλή 
καθυστέρηση και ήρθε μετά που ξέσπασε ο δημόσιος διάλογος, η συζήτηση, κάτω 
από το βάρος του οποίου δεν άντεξε η κυβέρνηση και υποχρεώθηκε να φέρει τη 
συγκεκριμένη νομοθεσία στη Βουλή.  Όμως, για να είναι ολοκληρωμένη αυτή η 
νομοθεσία, για να ανταποκρίνεται σε αυτά τα οποία έχουν λεχθεί από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή κατά τη διάρκεια της πρόσφατης συνάντησης που είχε η αντιπροσωπία μας 
μαζί τους, θα πρέπει να συμπληρωθεί με τις τροποποιήσεις τις οποίες έχουμε 
υποβάλει.  Επαναλαμβάνω, μας είπαν «πρέπει να εξαγγείλετε την πρόθεσή σας για 
κήρυξη αναδυόμενης αγοράς με ταυτόχρονη αναστολή των άρθρων».  Και αυτό 
επιχειρούμε εμείς σήμερα να κάνουμε, κάτι που θα έπρεπε να το κάνει η κυβέρνηση, 
γιατί είχε ξεκάθαρη τοποθέτηση ενώπιόν της από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.   

 Θέλω να καταλήξω λέγοντας και τα εξής:  ∆εν έχω καμία πρόθεση ν’ αφήσω 
καμιά αιχμή ενάντια σε κανέναν, αλλά νομίζω ότι θα ήταν καλύτερα για την πολιτική 
ζωή στον τόπο μας, αν εμείς, τα πολιτικά πρόσωπα, ήμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί για 
το πώς λειτουργούμε και το πώς ενεργούμε σε κάποιες συγκεκριμένες περιπτώσεις.  
Από τη ΡΑΕΚ μάς έχει λεχθεί ότι υπάρχουν εννιά αιτήσεις για παραχώρηση άδειας 
φυσικού αερίου και οι έξι αιτήσεις από αυτές τις εννιά εταιρείες έχουν υποβληθεί από 
το δικηγορικό γραφείο “Τάσσος Παπαδόπουλος”, του οποίου μεγάλος μέτοχος είναι, 
αντιλαμβάνομαι, ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος.  Η δική μου η άποψη είναι ότι θα 
έπρεπε ο κ. Παπαδόπουλος να είναι πολύ προσεκτικός και ίσως να έπρεπε να 
απέφευγε να τοποθετείται σε αυτά τα ζητήματα, στα οποία με τον έναν ή τον άλλο 
τρόπο εμπλέκεται το δικηγορικό γραφείο το οποίο του ανήκει, στις αιτήσεις οι οποίες 
γίνονται για άδεια φυσικού αερίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Κύριοι συνάδελφοι, εάν συνεχίσουμε... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, επί προσωπικού!  Τώρα όλα είναι επί προσωπικού!  Άμα αναφέρεται κάποιο 
όνομα και αρχίσουμε να λέμε ότι είναι επί προσωπικού και επί προσωπικού, 
αντιλαμβάνεστε πως δε θα τελειώσουμε ποτέ!  

 Έχω την εντύπωση ότι...  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

 Κύριε Χριστοφόρου, έχω την εντύπωση ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είμαι ο πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου.  Αν νομίζετε ότι όλοι είχαν 
δικαίωμα να μιλήσουν και ο πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής δε νομιμοποιείται να 
μιλήσει, εγώ θα το σεβαστώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, τρία δευτερόλεπτα.   

 ∆ιαψεύδω αυτά που είπε ο κ. Κυπριανού.  Το γραφείο μας, το δικηγορικό 
γραφείο, ουδέποτε υπέβαλε αιτήσεις στη ΡΑΕΚ.  Οι εταιρείες αυτές δεν έχουν σχέση 
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με το δικηγορικό μας γραφείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δοθεί η ευκαιρία να γίνει συζήτηση, κύριε Παπαδόπουλε.  Τώρα το θέμα 
είναι η  αναδυόμενη αγορά.   

 Θα δώσω το λόγο στον κ. Χριστοφόρου. 

 Σας παρακαλώ πολύ, όσο πιο σύντομα γίνεται. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

 Με συγχωρείτε; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή πρέπει σε πέντε λεπτά να φύγω, αν μου δίνει τη σειρά του...  Θα είμαι 
πολύ σύντομος εγώ.  Τρία λεπτά θα μιλήσω, από τη θέση μου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας. 

 Πολλοί συνάδελφοι -δεν το λέω τώρα για τον κ. Βότση, είναι συγκυρία- έρχονται 
την ώρα που θα μιλήσουν και ύστερα σηκώνονται και φεύγουν και κάποιοι πρέπει να 
συνεχίζουν να είναι εδώ, για να υπάρχει απαρτία και να ψηφίζουμε.  Στις τέσσερις η 
ώρα θα έρθουμε πίσω να συζητήσουμε τους προϋπολογισμούς και δε βλέπω κανέναν 
να το λαμβάνει υπόψη αυτό το πράγμα.  Σάμπως τζιαι ο καθένας νομίζει με το ένα του 
λεπτό ότι θα πείσει την κοινή γνώμη για τούτο το θέμα τωρά!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Βότση, θα σας δώσω μόνο...  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Από τη θέση μου, πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...μόνο τρία λεπτά, όχι περισσότερο, από τη θέση σας. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας.   

 Αν πρόκειται να συνεχιστεί η συζήτηση, θα πρέπει να καθοριστεί χρόνος.  
Συνεπώς, παρακαλώ να ορίσετε χρόνο, δύο-τρία λεπτά μάξιμουμ, και να καθορίσετε 
χρόνο εντός του οποίου, ώρα εντός της οποίας να ολοκληρωθεί η συζήτηση.  ∆εν 
μπορεί να ξεκινά η κορυφαία συζήτηση των προϋπολογισμών και μέχρι τις τέσσερις 
παρά να είμαστε στην ολομέλεια της Βουλής!  Συγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό έχω πει προηγούμενα, πως το θέμα θεωρείται ως εξαντληθέν.  Εν πάση, 
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όμως, περιπτώσει, θα δώσω το λόγο στον κ. Βότση και στον κ. Χριστοφόρου.  Για 
μόνο τρία λεπτά, κύριε Χριστοφόρου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είμαστε τζι εμείς εδώ, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, τότε... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έχουμε κι εμείς συνταγματικά δικαιώματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σας δώσω κι εσάς τρία λεπτά.  Εντάξει. 

 ∆ηλαδή σε εννέα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα με υποχρεώσουν οι συνάδελφοι να το θέσω σε ψηφοφορία.  
Επιτέλους δηλαδή, τζι εγώ έχω απόψεις για το θέμα!  Γιατί κανένας δεν μπορεί να 
σεβαστεί τους άλλους;  Η ώρα τέσσερις θα έρθουμε εδώ.  Έσιει που μας κάποιους οι 
οποίοι πρέπει να ξαναδούν τις ομιλίες τους!   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Που πρέπει να γράψουν τις ομιλίες τους! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, συγνώμη, δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι δύο παρά είκοσι η ώρα, κύριοι συνάδελφοι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θεωρώ ότι έχει εξαντληθεί το θέμα.  ∆ηλαδή στα σοβαρά!  Αφήστε που, 
όσο εκτείνεται το θέμα, παρεκτρεπόμαστε και, κατά τα άλλα, έχουμε παράπονα από 
τα μέσα ενημέρωσης! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι υποχρεωμένος να θέσω το θέμα σε ψηφοφορία.  Θεωρώ ότι έχει 
εξαντληθεί. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου δεν πρέπει 
να τίθεμαι στην ίδια βάση με όσους άλλους συναδέλφους, που δεν παρακολούθησαν 
και τις συζητήσεις, θέλουν να μιλήσουν.  Γενικά μιλώ τώρα, ως πρόεδρος της 
επιτροπής.  Αλλά, εάν έτσι έχουν τα πράγματα, εγώ θα καταστήσω σεβαστό το 
δικαίωμα που έχετε να το θέσετε σε ψηφοφορία.  Όμως πιστεύω ότι δυο-τρία χρήσιμα 
πράγματα όφειλαν να ακουστούν σε αυτή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα δοθεί η ευκαιρία ξανά, κύριε Χριστοφόρου, μην ανησυχείτε.   
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αποποιούμαι το δικαίωμά μου να μιλήσω έστω και ως 
πρόεδρος της επιτροπής Ελέγχου προς όφελος του συναδέλφου του Λευτέρη 
Χριστοφόρου. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Εάν επιμένετε, θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορία.  Θεωρώ ότι έχει εξαντληθεί.  

 Να μην τεθεί...  Ωραία.   

 Για το θέμα αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν τροπολογίες εκ 
μέρους του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΣΥ.  Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τις 
τροπολογίες.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού  

 Γίνεται εισήγηση: 

(α)  για διαγραφή των άρθρων 2 και 3 του νομοσχεδίου (που τροποποιούν 
αντίστοιχα τα άρθρα 11 και 12 του βασικού νόμου)· και  

(β)  για αντικατάσταση του άρθρου 4 αυτού (που τροποποιεί το άρθρο 42 του 
βασικού νόμου), αφού προηγουμένως αναριθμηθεί σε άρθρο 2, ως ακολούθως:   

«Τροποποίηση του 
άρθρου 42  

2. Το άρθρο 42 του βασικού νόμου τροποποιείται 
ως ακολούθως:  

του βασικού νόμου. (α) Η παράγραφος (α) του εδαφίου (1) αυτού 
τροποποιείται με τη διαγραφή της φράσης 
“κατά το χρόνο έναρξης της ισχύος του 
παρόντος Νόμου,” (πρώτη και δεύτερη 
γραμμή)· και 

 (β) το εδάφιο (2) του άρθρου 42 του βασικού 
νόμου τροποποιείται με την προσθήκη, 
αμέσως μετά την παράγραφο (δ) αυτού, της 
ακόλουθης νέας παραγράφου και της 
επιφύλαξης αυτής: 

  “(ε)  Σε περίπτωση που το Υπουργικό 
Συμβούλιο αποφασίσει την ανάθεση της 
εισαγωγής και διάθεσης του φυσικού αερίου 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία σε μία μόνο 
επιχείρηση και τη δημιουργία ενός χερσαίου 
τερματικού σταθμού ως του αποκλειστικού 
σταθμού για την παραλαβή, αποθήκευση και 
αεριοποίηση του υγροποιημένου φυσικού 
αερίου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, η 
εφαρμογή των άρθρων 8 έως 14, 16(1), (2) 
και (3), 18, 21, 22(5) και (6), 23, 27, 28, 31, 32 
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και 33 αναστέλλεται:  

   Νοείται ότι, μέχρις ότου ληφθεί 
απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο, η 
ΡΑΕΚ θα ενεργεί  κατά παρέκκλιση των πιο 
πάνω άρθρων, απέχοντας από την έκδοση 
αδειών, ώστε να διασφαλίσει ότι δε θα τεθεί σε 
σοβαρό κίνδυνο η επίτευξη του σκοπού της 
παρούσας παραγράφου.”.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θα ήθελα μια δικαιολόγηση ψήφου, πριν τεθούν σε ψηφοφορία. 

 Εγώ θα απέχω από την ψηφοφορία.  Οι απόψεις μου γύρω από το φυσικό 
αέριο είναι πολύ καλά γνωστές από το Μάρτη του 2006.  Θεωρώ ότι δεν έχουν 
εξαντληθεί άλλες εναλλακτικές επιλογές και γι’ αυτό δημιουργούνται και τα 
προβλήματα.  Ως εκ τούτου, θα απέχω από την ψηφοφορία και των τροπολογιών και 
του νομοσχεδίου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και οκτώ αποχές... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ουδεμία κατά και οκτώ αποχές... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ουδεμία εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, και ουδεμία εναντίον. 

 Επαναλαμβάνω, με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και οκτώ αποχές 
οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εκ μέρους του ∆ΗΚΟ θέλουμε να θέσουμε υπόψη ως δικαιολογία της δικής μας 
ψήφου, της αποχής, ότι η τροποποίηση σε ό,τι αφορά το άρθρο 42(β), το (ε), 
καινούριο εδάφιο, αναφέρεται στην ανάθεση της εισαγωγής και διάθεσης, που δεν 
υπάρχει στο άρθρο 8 εν πάση περιπτώσει η λέξη, και επιπλέον δεν καλύπτει όλες τις 
προβλεπόμενες άδειες το άρθρο 8.  Σοβαρότατο κενό, σοβαρότατο σφάλμα, το οποίο 
δεν είναι πολιτικό, είναι καθαρά νομικό.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Την ώρα των τροπολογιών γιατί δεν το είπες, να βάλετε μια τροπολογία...   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι.  Αυτά θα έλεγε ο συνάδελφος...  Εν του εδόθηκε η 
ευκαιρία!  Ε, αποφασίστηκε!  Απλώς το σημειώνουμε, δεν είναι μομφή.  Τουλάχιστο 
να το δούμε...   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Την ώρα των τροπολογιών είχες όλο το δικαίωμα να... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα έπρεπε την ώρα των τροπολογιών να το θέσετε ως τροπολογία, κύριε 
Αγγελίδη, αυτό το πράγμα! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είπαμε, θα εμιλούσε ο... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε, συγνώμη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν έχει σημασία, άλλο είναι η ομιλία και άλλο είναι η τροπολογία! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, ακολουθήσαμε εκείνο που νομίσαμε 
σύμφωνο με τον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Εδώ εθέσετέ το προς 
ψήφιση!   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Έννεν έτσι! 



 70

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μα, συγνώμη!  Αποφασίσατε ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ζήτησε τη δυνατότητα να πει την άποψη, δεν εδόθη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, άλλο είναι το δικαίωμα λόγου για αιτιολόγηση της ψήφου, άλλο 
είναι η τροπολογία, που μπορούσε να μπει, με βάση τα όσα λέει ο κ. Αγγελίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό είπα, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εκ των υστέρων, τροπολογίες των τροπολογιών, όταν μάλιστα ψηφίστηκε, δεν 
είναι αιτιολόγηση ψήφου.  Είχε όλη την ευχέρεια το ∆ΗΚΟ να υποβάλει τροπολογία 
πάνω στην τροπολογία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό έχω πει, κύριε... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ προτείνω το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Ακόμα δεν έχουμε ψηφίσει το σχετικό 
νομοσχέδιο.  Μπορεί να γίνει η συγκεκριμένη τροπολογία.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχουμε ένσταση.  ∆ε μας δόθηκε η δυνατότητα να το πούμε.  Συγνώμη 
δηλαδή!  

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μπορεί να γίνει άλλη τροπολογία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μπορείτε να το θέσετε ως τροπολογία, παρά το γεγονός ότι έχει ψηφισθεί... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Προφορική τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ...διότι δεν έχουμε ψηφίσει το νόμο ακόμα. 

 Θα το θέσετε ως τροπολογία, κύριε Αγγελίδη; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν έχουμε πρόβλημα.  Αν εσείς και η ολομέλεια μας 
δίνετε αυτή τη δυνατότητα προς αποφυγή σοβαρότατου νομικού σφάλματος, κατά την 
άποψή μου, ναι, είμεθα έτοιμοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον είναι σοβαρό νομικό σφάλμα, παρακαλώ να το θέσετε ως τροπολογία. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία!  Τότε, με την άδειά σας, να βάλουμε δεύτερη τροπολογία, κύριε 
Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά το ίδιο το νομοσχέδιο πλέον, που έπαψε να υπάρχει στην 
πραγματικότητα ενώπιόν σας λόγω της τροπολογίας.  Και εισήγησή μας είναι η 
τροπολογία η οποία έχει ψηφιστεί να... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έτσι είναι.  Ναι, ναι, η τροπολογία που έχει ψηφιστεί θα πρέπει, κατά τη δική 
μας εισήγηση, να τροποποιηθεί, ώστε, αντί να υπάρχει απόφαση για ανάθεση 
εισαγωγής και διάθεσης...  Πρώτα απ’ όλα, η λέξη “διάθεση” δεν πρέπει να υπάρχει, 
διότι είναι προμήθεια και όχι διάθεση.  Και, απ’ εκεί και πέρα, όλες οι προβλεπόμενες 
άδειες του άρθρου 8(1)...   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αυτή είναι η πρότασή μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όπως έχει τεθεί η τροποποίηση επί της τροπολογίας, πόσοι ψηφίζουν... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Πρώτα απ’ όλα, υπάρχει ο Κανονισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Συγνώμη, κύριε Αγγελίδη! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Ο Κανονισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων προβλέπει να γίνονται γραπτώς 
οι τροπολογίες.  Όλοι οι άλλοι υποβάλαμε γραπτώς τις τροπολογίες τις όποιες 
ψηφίσαμε.  Λέει “του άρθρου 8” κ.λπ.  Ποιος αυτή τη στιγμή είναι σε θέση να 
κατανοήσει τι είναι αυτό το οποίο θέλει να πει ο κ. Αγγελίδης, όταν, εάν και εφόσον 
είχαμε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Ένα λεπτό να ολοκληρώσω, κύριε Αγγελίδη! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εάν είχατε κατά νουν ότι θέλετε κάτι άλλο, θα έπρεπε να το βάλετε γραπτώς, 
έτσι ώστε να δοθεί η ευχέρεια στα μέλη της Βουλής να έχουν κατά νουν τι είναι αυτό 
που εισηγείστε.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω να εγείρεται και θέμα μομφής για μας, διότι 
εστερήθηκε της δυνατότητος ο συνάδελφος που θα το έθετε να το πει! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μα πότε; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Την ώρα που θα ερχόταν η σειρά του, κύριε συνάδελφε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αγγελίδη, σας παρακαλώ πάρα πολύ!   

 Το είπα προηγούμενα και θα το επαναλάβω, εγώ είχα θεωρήσει ως εξαντληθέν 
το θέμα.  Άλλο είναι το θέμα του να μιλήσει ο συνάδελφος, να τοποθετηθεί, και άλλο 
είναι το θέμα της τροπολογίας.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ωραία, κύριε Πρόεδρε, απορρίψετέ την! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας.  

 ∆ε θα αποδώσω μομφή σε κανέναν, ούτε σ’ εσάς, είναι ευθύνη όλων μας.  
Κακώς επετράπη ή και υπεδείχθη στον κ. Αγγελίδη να καταθέσει τροποποίηση, μετά 
που είχε εισέλθει η Βουλή εις τη διαδικασία τοποθέτησης επί κατατεθεισών 
τροποποιήσεων, πριν από την έναρξη της ψηφοφορίας.  Είναι αδιανόητο, αν 
επιτρέπεται, αφού μπαίνει μια τροπολογία σε ψηφοφορία, να εγείρεται εκ νέου μία 
άλλη τροπολογία.  Αυτό σημαίνει ότι η Βουλή θα προχωρούσε σε μία αέναο 
διαδικασία, μία συνεχή διαδικασία του τύπου «απερρίφθη μία τροπολογία, τότε 
υποβάλλω νέα τροπολογία, με την ελπίδα ότι ίσως επιτύχω στο στόχο μου».  Είναι 
λάθος, ούτε πιστεύω ότι οι κανονισμοί επιτρέπουν κάτι τέτοιο, και είναι ευθύνη όλων 
μας.  ∆εν επιρρίπτουμε ευθύνη σε κανέναν.   
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αφού εσείς επιμένατε! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ναι, μα το είπα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Σας υπεδείχθη, είπα, από άλλες πολιτικές ομάδες να προχωρήσετε σε 
κατάθεση τροπολογίας.  Άρα, νομίζω, να μείνουμε μέχρι εδώ, διότι είμεθα εκτός 
τάξεως, κύριε Πρόεδρε.  Λυπούμαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εδώ συζητιόταν το θέμα για δύο ώρες.  Οι εκπρόσωποι του 
∆ΗΚΟ ετοποθετήθησαν καθαρότατα ότι θα ψηφίσουν το νομοσχέδιο της κυβέρνησης 
ως έχει.  Είχαν την ευχέρεια και τη δυνατότητα να καταθέσουν όσες τροπολογίες 
ήθελαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης.  Εμείς την τροπολογία μας την ετοιμάσαμε 
εγκαίρως, την καταθέσαμε, και όχι εκ των υστέρων.  Και πιστεύουμε ότι με αυτό τον 
τρόπο κατοχυρώνονται αυτά τα οποία επιζητούσαμε, και το θέμα της αναδυόμενης 
αγοράς, αλλά και, πολύ σημαντικό για μας, το δημόσιο συμφέρον.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 ∆εδομένου τούτου και εφόσον υπάρχει και ένσταση, θα συμφωνείτε μαζί μου 
πως πρέπει να προχωρήσουμε στην ψήφιση του νόμου και οι όποιες τροποποιήσεις 
μπορούν να γίνουν σε ευθετότερο χρόνο.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ και μία αποχή τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού 
Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου όπως έχει διαμορφωθεί με τις 
τροπολογίες;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  ∆εν υπάρχουν 
νομοθετήματα για κατάθεση στη σημερινή συνεδρία.  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Ερωτήσεις δεν υπάρχουν και οι 
απαντήσεις έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.187, 

ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«ΘΕΜΑ:  Απάντηση στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη αρ. ερώτησης 
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23.06.009.01.187 ημερομηνίας 1/12/2006 με θέμα το Περιφερειακό ∆ημοτικό Ορεινής 
Λάρνακας 

 Σας πληροφορώ ότι το συγκεκριμένο έργο ευρίσκεται στο τελευταίο στάδιο της 
ετοιμασίας των εγγράφων διαγωνισμού επιλογής εργολήπτη.  Υπολείπεται η 
απαλλοτρίωση μέρους του γηπέδου. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση της απάντησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.323, ημερομηνίας 27 
Μαρτίου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας 

Μαυρονικόλα  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.323 ημερομηνίας 27.3.2007 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση της Βουλευτού Λευκωσίας κας. Ρούλας 
Μαυρονικόλα, η οποία αποστάληκε από το Γενικό ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με επιστολή του ημερομηνίας 5.4.2007, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο Έπαρχος Λευκωσίας, ως αρμόδια Αρχή σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών Νόμο, έχει ήδη προωθήσει τη λήψη δικαστικών μέτρων 
εναντίον του κ. Παναγιώτη Χατζηκυριάκου (υπόθεση με αρ. 13487/2006) για 
παράνομη κατασκευή τριών χωμάτινων δεξαμενών χοιρολυμάτων, στην 
Ορούντα, χωρίς την εξασφάλιση της απαιτούμενης άδειας οικοδομής, και η 
υπόθεση βρίσκεται υπό εκδίκαση στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας.  
Επίσης εναντίον του κ. Παναγιώτη Χατζηκυριάκου καταχωρήθηκε στις 
27.3.2007 και η ποινική υπόθεση με αρ. 6014/2007, σχετικά με την έκδοση 
προσωρινού διατάγματος αναστολής εργασιών για την κατασκευή δύο 
χωμάτινων δεξαμενών στο τεμάχιο με αρ. 557, Φ/Σχ. 29/28, στο χωριό 
Ορούντα, το οποίο έγινε απόλυτο στις 3.4.2007.  Η κυρίως υπόθεση είναι 
ορισμένη για ακρόαση/απάντηση στις κατηγορίες στις 14.4.2008. 

(β) Σε ότι αφορά το θέμα της δημιουργίας σταθμού επεξεργασίας χοιρολυμάτων 
στην περιοχή Ορούντας, αναφέρεται ότι ομάδα χοιροτρόφων, οι οποίοι 
κατέχουν χοιροτροφικά υποστατικά στην περιοχή Ορούντας, Κάτω Μονής, 
Μενοίκου και Ακακίου, έχουν συμπράξει και εγγράψει εταιρεία με σκοπό την 
ανέγερση Κοινού Βιολογικού Σταθμού Επεξεργασίας των Χοιρολυμάτων (που 
προκύπτουν από τις μονάδες της περιοχής), την παραγωγή βιοαερίου από τη 
σχετική διαδικασία και τη μετατροπή του σε ηλεκτρική ενέργεια (με 
επιχορήγηση από αντίστοιχα κυβερνητικά σχέδια), που θα διατίθεται στην Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Η εν λόγω εταιρεία κτηνοτρόφων έχει ήδη αναθέσει σε 
Σύμβουλο Μελετητή την ετοιμασία της σχετικής μελέτης, των σχεδίων και των 
απαιτούμενων τεχνικών προδιαγραφών, που θα πρέπει να υποβληθούν σε 
αρμόδια Τεχνική Επιτροπή για έγκριση.  Το Υπουργείο Εσωτερικών 
υποστηρίζει την όλη προσπάθεια, διευκολύνοντας το συντονισμό μεταξύ των 
ενδιαφερόμενων χοιροτρόφων, του Κοινοτικού Συμβουλίου και των αρμόδιων 
Τμημάτων/Υπηρεσιών των  Υπουργείων Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.372, ημερομηνίας 4 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.372 και ημερ. 04.05.2007, του βουλευτή Λευκωσίας, 
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κ. Γιώργου Περδίκη 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.001.372 και ημερ. 08.05.2007 με την οποία μας 
διαβιβάζεται η πιο πάνω Ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι το πρόβλημα των 
επανεκτιμήσεων της ακίνητης ιδιοκτησίας στις περιοχές Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας 
συζητήθηκε σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών στις 
29.06.2007, από τον τέως Υπουργό Εσωτερικών και τον Υπουργό Οικονομικών στην 
παρουσία των επηρεαζόμενων Συμβουλίων Αποχετεύσεων Παραλιμνίου και Αγίας 
Νάπας και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

 Επειδή το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας αντιμετωπίζει προβλήματα 
ικανοποιητικής στελέχωσης στον τομέα της χωρομετρίας και λόγω του όγκου 
εργασίας που έχει να διεκπεραιώσει, συμφωνήθηκε όπως η όλη εργασία 
διεκπεραιωθεί με την πρόσληψη εκτάκτων υπαλλήλων. 

 Κατά την ίδια σύσκεψη και επειδή το ίδιο πρόβλημα παρουσιάζεται παγκύπρια, 
ο Υπουργός Οικονομικών ζήτησε όπως το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
υποβάλει εμπεριστατωμένη έκθεση όπου να αναλύονται οι ανάγκες του σε 
προσωπικό με σκοπό την διεξαγωγή των επανεκτιμήσεων.  Η εν λόγω έκθεση 
ετοιμάσθηκε και θα υποβληθεί εντός των ημερών στο Υπουργείο Εσωτερικών ώστε να 
εξετασθεί σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών, με σκοπό τη λήψη απόφασης 
για την ενίσχυση του Τμήματος και τον προγραμματισμό των επανεκτιμήσεων της 
ακίνητης ιδιοκτησίας σε παγκύπρια βάση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.396, ημερομηνίας 11 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.396 και ημερ. 11.5.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με την εγγραφή των αγροτικών 

δρόμων της Κοινότητας Κοράκου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.396 και ημερ. 21.5.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ενώπιον του Επαρχιακού Κτηματολογικού Λειτουργού Λευκωσίας εκκρεμούν 
τρεις αιτήσεις, για την εγγραφή αγροτικών δρόμων της Κοινότητας Κοράκου, με 
τους αριθμούς ΑΧ636/98, ΑΧ884/03 και ΑΧ2060/07. 

(β) Για την πρώτη αίτηση έχει συμπληρωθεί η χωρομετρική/σχεδιαστική εργασία, η 
επιτόπια έρευνα και ο έλεγχος της αίτησης και εκκρεμεί η προσκόμιση των 
έγγραφων συγκαταθέσεων των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών, οι οποίες 
ζητήθηκαν κατά την επιτόπια έρευνα τον Οκτώβριο του 2000 και με γραπτή 
υπενθύμιση τον Αύγουστο του 2005, χωρίς ανταπόκριση μέχρι στιγμής από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Κοράκου. 

(γ) Για τη δεύτερη αίτηση έχει συμπληρωθεί η χωρομετρική και σχεδιαστική 
εργασία, έγινε η αναγκαία προεργασία με σκοπό τον ορισμό της για επιτόπια 
έρευνα, η οποία προγραμματίζεται να πραγματοποιηθεί και ολοκληρωθεί πριν 
το τέλος του έτους. 

(δ) Η τρίτη έχει κατατεθεί στις 8.6.2007 και εκκρεμεί στον κλάδο Χωρομετρίας του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, για την αναγκαία χωρομετρική 
εργασία.  
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2. Όπως ασφαλώς αντιλαμβάνομαι ότι γνωρίζετε, οι διαδικασίες εγγραφής 
δρόμων είναι χρονοβόρες και απαιτείται η συνεργασία και η βοήθεια των τοπικών 
αρχών για τη διεκπεραίωσή τους, πράγμα που στην προκειμένη περίπτωση, ειδικά για 
την πρώτη αίτηση, δεν υπήρξε, με αποτέλεσμα να παρατηρείται περαιτέρω 
καθυστέρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.421, ημερομηνίας 18 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.421 ημερ. 18/5/2007, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με θέματα της Κοινότητας Έμπας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας ημερ. 28/6/2007 προς τον Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σχετικά με το διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στην 
Κοινότητα, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε σχέδιο για την δημιουργία 
24 οικοπέδων και χώρο πρασίνου.  Για την προώθηση του θέματος έχουν 
εξασφαλιστεί οι απόψεις των αρμοδίων Τμημάτων/Υπηρεσιών, ενώ εκκρεμεί η 
οριοθέτηση των προτεινόμενων οικοπέδων από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, η οποία αναμένεται να γίνει σε σύντομο χρονικό διάστημα. 

3. Περαιτέρω το αίτημα της Κοινότητας για παραχώρηση στο Κοινοτικό Συμβούλιο 
τριών κρατικών οικοπέδων, για την ανέγερση κέντρου νεολαίας και ηλικιωμένων, 
τέθηκε και σε περιφερειακή σύσκεψη κατά το έτος 2003, όμως δεν προωθήθηκε 
θετικά. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η διαδικασία διάθεσης κρατικών οικοπέδων για πτωχές 
οικογένειες διέπεται από τις πρόνοιες σχετικής απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου ενώ η παραχώρηση κρατικής γης σε Κοινοτικά Συμβούλια διέπεται από 
τις πρόνοιες (για παραχώρηση κρατικής γης για σκοπούς δημόσιας ωφέλειας) του 
σχετικού Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.470, ημερομηνίας 12 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.470 ημερ. 12/6/2007, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για 

πτωχές οικογένειες στην Κοινότητα Κουκλιών 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας ημερ. 30/7/2007 προς τον Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 40.274 και ημερ. 
15/12/1993, διαχωρίστηκαν 63 οικόπεδα για τις στεγαστικές ανάγκες δικαιούχων της 
Κοινότητας (40 οικόπεδα δεσμεύτηκαν για τις ανάγκες των ιδιοκτητών γης στην 
αρχαιολογική περιοχή Κουκλιών και τα υπόλοιπα για τις ανάγκες δικαιούχων πτωχών 
οικογενειών). 

3. Αφού καλύφθηκαν οι ανάγκες που αναφέρονται πιο πάνω παρέμειναν αδιάθετα 
17 οικόπεδα από τα οποία, λόγω έλλειψης ενδιαφέροντος από τους κατοίκους της 
Κοινότητας, τα 14 παραχωρήθηκαν στον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης 
(ΚΟΑΓ), κατόπιν αιτήματος του Κοινοτικού Συμβουλίου, για διάθεση τους στα πλαίσια 
των στεγαστικών σχεδίων του Οργανισμού. 
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4. Ο Έπαρχος Πάφου θα διαθέσει σύντομα τα 3 εναπομείναντα οικόπεδα σε 
δικαιούχες πτωχές οικογένειες στην Κοινότητα και θα μελετήσει νέο αίτημα του 
Κοινοτικού Συμβουλίου για επιστροφή των 14 οικοπέδων που παραχωρήθηκαν στον 
ΚΟΑΓ, για να διατεθούν σε δικαιούχες οικογένειες, λαμβάνοντας υπόψη παράλληλα 
και το γεγονός ότι οι ιδιοκτήτες των τεμαχίων που απαλλοτριώθηκαν έχουν προσφύγει 
στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και ζητούν την επιστροφή των τεμαχίων τους.  Οι περαιτέρω 
ανάγκες σε οικόπεδα θα εξεταστούν με βάση τους ισχύοντες κανονισμούς και 
κριτήρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.485, ημερομηνίας 19 

Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου 
Αριστοτέλους 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.485 και ημερομηνία 
26.6.2007 σχετικά με ερώτηση σας που αφορά την διαδικασία αναθεώρησης και 
μελέτης των ενστάσεων για τις κοινότητες της υπαίθρου και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Η διαδικασία, αναφορικά με την αναθεώρηση των Πολεοδομικών Ζωνών της 
∆ήλωσης Πολιτικής και την διαδικασία μελέτης των ενστάσεων καθορίστηκε με 
Εγκύκλιο του Υπουργού Εσωτερικών.  Ο χρόνος ολοκλήρωσης των εν λόγω 
διαδικασιών δεν προνοείται στη νομοθεσία και οι προθεσμίες είναι 
επιδιωκόμενες και όχι αναγκαστικές.  Είναι αναμενόμενο ενόψει και των 
περιπλοκών που δυνατό να παρατηρηθούν σε τέτοιες διαδικασίες ότι συχνά 
υπάρχουν καθυστερήσεις τόσο στην μελέτη των ενστάσεων όσο και στην 
δημοσιοποίηση των σχετικών αποτελεσμάτων. 

(β) Αντίθετα με ότι συμβαίνει στη διαδικασία μελέτης των ενστάσεων για τις 
κοινότητες της υπαίθρου, η διαδικασία αναφορικά με τα Τοπικά Σχέδια έχει 
πρόσφατα τροποποιηθεί με το Νόμο 11(Ι) του 2007, ο οποίος καθορίζει κατά 
τρόπο συγκεκριμένο το χρονικό πλαίσιο εντός του οποίου θα πρέπει να 
υποβάλλονται οι ενστάσεις και το χρόνο ολοκλήρωσης της διαδικασίας μελέτης 
των ενστάσεων. 

2. Σημειώνεται ότι σύντομα θα προωθηθεί τροποποίηση της Νομοθεσίας ώστε να 
ισχύουν και για τη διαδικασία μελέτης των ενστάσεων για τη ∆ήλωση Πολιτικής, 
ρυθμίσεις ανάλογες εκείνων που ισχύουν σήμερα για τα Τοπικά Σχέδια. 

3. Η εμπλοκή των Κοινοτικών Συμβουλίων στη διαδικασία τροποποίησης, και 
οριστικοποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών, εκτιμάται ότι είναι με βάση τις 
υπάρχουσες ρυθμίσεις ικανοποιητική.  Σημειώνεται, ωστόσο, ότι κατά κανόνα τα 
αιτήματα των Κοινοτικών Συμβουλίων εκφράζουν το άθροισμα των απαιτήσεων των 
επιμέρους ιδιοκτητών γης και δεν αιτιολογούνται με βάση αντικειμενικά πολεοδομικά 
και χωροταξικά κριτήρια. 

4. Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι στις 03/08/2007 δημοσιεύθηκε η οριστικοποίηση 
των Πολεοδομικών Ζωνών για την τελευταία από τις Περιφέρειες της Επαρχίας 
Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.059, ημερομηνίας 12 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.059 και ημερ. 17.09.2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 



 79

Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.059 και ημερ. 12.09.2007, με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο βουλευτή Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα και να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών αντιμετωπίζει ευνοϊκά 
το θέμα της ανάπλασης της πλατείας γύρω από το οθωμανικό τέμενος και της 
συντήρησης των ετοιμόρροπων τουρκοκυπριακών κατοικιών στην κοινότητα Χούλου. 

 Συγκεκριμένα το θέμα συζητήθηκε, μεταξύ άλλων θεμάτων, κατά τη συνάντηση 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Χούλου με τον τέως Υπουργό Εσωτερικών, που 
πραγματοποιήθηκε στις 15.05.2007.  Κατά τη συνάντηση, ο τέως Υπουργός έδωσε 
οδηγίες όπως: 

(α) Ετοιμασθεί σχέδιο που να περιλαμβάνει τις εργασίες που ζητούνται να 
εκτελεσθούν για την ανάπλαση του χώρου, ώστε το έργο να προωθηθεί πάνω 
στη σωστή βάση.  Για το σκοπό αυτό το Κοινοτικό Συμβούλιο θα ζητήσει 
προσφορές, με την καθοδήγηση του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  
Στη συνέχεια θα μελετηθεί η προώθηση του έργου ως πολεοδομικό. 

(β) Μελετηθεί στη συνέχεια η αποκατάσταση των οικοδομών που βρίσκονται στον 
περιβάλλοντα χώρο του τεμένους και οι οποίες είναι Τ/Κ ιδιοκτησίας. 

(γ) Μελετηθεί, σε συνεννόηση με τον Τομέα ∆ιατήρησης του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, το ενδεχόμενο κήρυξης των υφιστάμενων 
παραδοσιακών βρυσών σε διατηρητέες οικοδομές. 

(δ) Εν τω μεταξύ καθαρισθεί ο χώρος με πιστώσεις του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Στις 07.09.2007, το Υπουργείο Εσωτερικών παραχώρησε στην κοινότητα 
οικονομική βοήθεια ύψους £10.000 για την κατασκευή εξωραϊστικών έργων στο 
χώρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.071, ημερομηνίας 19 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.071 και ημερ. 19.09.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.071 και ημερ. 25.09.2007, με την οποία 
μας διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση, και να σας πληροφορήσω ότι το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο έχει την ευθύνη της κατασκευής των αποχετευτικών 
έργων στις κοινότητες της υπαίθρου, ανάθεσε την ετοιμασία προκαταρκτικών 
αναγνωριστικών μελετών για εγκατάσταση κεντρικού αποχετευτικού συστήματος σε 
93 κοινότητες παγκύπρια.  Οι μελέτες εντόπισαν τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
οι εν λόγω κοινότητες και, ανάλογα με το μέγεθος τους, ιεράρχησαν την εκτέλεση των 
έργων στις κοινότητες αυτές. 

 Η μελέτη για την κοινότητα Στρουμπίου κατέδειξε ότι η κοινότητα αντιμετωπίζει 
σοβαρά προβλήματα αποχέτευσης λυμάτων και εισηγείται την κατασκευή 
αποχετευτικού συστήματος.  Εισηγείται επίσης τη συμπλεγματοποίηση της με την 
γειτνιάζουσα κοινότητα Πολεμίου, η οποία αντιμετωπίζει επίσης σοβαρά προβλήματα 
αποχέτευσης λυμάτων.  Το αποχετευτικό σύστημα θα περιλαμβάνει την κατασκευή 
κοινού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων, που σύμφωνα με τη μελέτη προτείνεται να 
κατασκευασθεί μέσα στα διοικητικά όρια Στρουμπίου.  Ετοιμάσθηκε και η 
Προκαταρκτική Εκτίμηση των Επιπτώσεων η οποία υποβλήθηκε στην Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος για την έκδοση της αναγκαίας γνωμάτευσης.  Το θέμα ωστόσο 
βρίσκεται σε στασιμότητα λόγω ένστασης που εξέφρασε η κοινότητα Πολεμίου και 
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που αφορά κυρίως τη χωροθέτηση του σταθμού. 

 Αφού συμπληρωθεί η διαδικασία από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος και 
εξασφαλισθούν οι συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων κοινοτήτων, θα προωθηθεί η 
κήρυξη της περιοχής αποχετεύσεων, η ίδρυση Συμβουλίου Αποχετεύσεων, η έκδοση 
των αναγκαίων Κανονισμών, η ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων και η 
εξασφάλιση πιστώσεων ώστε να καταστεί δυνατή η έναρξη του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.176, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.02.176, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007 

Κατασκευή Αποχετευτικού Συστήματος στην Κοινότητα Κάθηκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2007 με την οποία διαβιβάζεται 
ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κάθηκα ζήτησε την κατασκευή κεντρικού 
αποχετευτικού συστήματος γιατί τα υφιστάμενα ιδιωτικά αποχετευτικά συστήματα των 
κατοικιών παρουσιάζουν πρόβλημα απορροφητικότητας των λυμάτων, με 
αποτέλεσμα τη διαρροή τους στους ∆ημόσιους δρόμους. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει προγραμματίσει επιτόπια συνάντηση με 
την Κοινότητα για εξέταση του αιτήματός της.  Στη συνέχεια, το Τμήμα θα αναθέσει σε 
Σύμβουλους Μελετητές την εκπόνηση προκαταρκτικής Αναγνωριστικής Μελέτης.  
Στόχοι της Μελέτης αυτής θα είναι: 

(α) Η τεκμηριωμένη εκτίμηση του αποχετευτικού προβλήματος της Κοινότητας, του 
μεγέθους του και ο καθορισμός του τρόπου και χρόνου επίλυσης του, και 

(β) Η ετοιμασία ολοκληρωμένης τεκμηριωμένης έκθεσης για την Κοινότητα, σχετικά 
με την αναγκαιότητα ή μη εγκατάστασης αποχετευτικού συστήματος, κεντρικού 
ή μεμονωμένου. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.208, ημερομηνίας 9 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Φ. 
Σαρίκα με αρ. 23.06.009.02.208 και ημερομηνία 14.11.2007 σχετικά με αίτημα της 
κοινότητας Μαραθούντας για επέκταση της Οικιστικής Ζώνης και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Στην κοινότητα Μαραθούντας υπάρχει δημοσιευμένο Όριο Ανάπτυξης και όχι 
Πολεοδομικές Ζώνες. 

(β) Κατά την οκτάμηνη περίοδο υποβολής ενστάσεων, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Μαραθούντας υπέβαλε ένσταση στην οποία περιλαμβάνονται αιτήματα για 
επέκταση του Ορίου Ανάπτυξης και καθορισμό νέων Οικιστικών Ζωνών, Ζώνης 
Παραθεριστικής Κατοικίας και Βιοτεχνικής Ζώνης. 
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(γ) Η διαδικασία μελέτης των ενστάσεων δεν έχει ολοκληρωθεί ακόμη και βρίσκεται 
ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου σύμφωνα με την σχετική Νομοθεσία.  
Μετά την ολοκλήρωση θα δημοσιευθεί σχετική γνωστοποίηση στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και το Κοινοτικό Συμβούλιο θα ενημερωθεί για την 
απόφαση σε σχέση με τη συγκεκριμένη ένσταση. 

(δ) Σημειώνεται ότι η Επιτροπή Μελέτης Ενστάσεων η οποία εξέτασε 
προκαταρκτικά τις ενστάσεις εισηγήθηκε όπως εκπονηθούν Πολεοδομικές 
Ζώνες, εφόσον για τη συγκεκριμένη κοινότητα ισχύει Όριο Ανάπτυξης και στο 
πλαίσιο αυτό μελετηθούν τα επιμέρους αιτήματα της κοινότητας.  Η διαδικασία 
εκπόνησης Πολεοδομικών Ζωνών για τη Μαραθούντα αναμένεται να αρχίσει 
εντός του 2008.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δε θα μπούμε σήμερα.   

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της πρωινής συνεδρίας... 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Μισή ώρα παράταση, κύριε Πρόεδρε, διότι έχουμε καθυστερήσει.  Εισηγούμαι 
να ξεκινήσουμε στις 4.30 το απόγευμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν είναι κοινή επιθυμία...  ∆εν ξέρω... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα είχαμε ένσταση, αλλά επηρεάζονται δύο πράγματα.  
Πρώτον, θα δυσκολέψουμε τον Πρόεδρο της Βουλής, που επιθυμεί να είναι παρών 
μέχρι το τέλος -έχει ειλημμένη υποχρέωση που την εκαθόρισε με βάση το τι 
αποφασίσαμε- και, δεύτερον, θα πω ότι για δεύτερη φορά με την παράταση -τις άλλες 
χρονιές έγινε με την παραβίαση- η ομιλία η δική μας εγινόταν εκτός...  Κατά συνέπεια...   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο πρώτος ομιλητής είναι έτοιμος και ο δεύτερος είναι έτοιμος, οπόταν... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εγώ δεν είμαι έτοιμος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσύ, εντάξει, είσαι πάντα ανέτοιμος, αλλά...   

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Έλειπα στο εξωτερικό.  Να τις αναβάλουμε για αύριο τις ομιλίες των αρχηγών! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι;  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, έγινε εισήγηση για παράταση, αλλά, δεδομένων των 
δυσκολιών οι οποίες υπάρχουν...  Έχουμε ακόμα δύο ώρες μπροστά μας.  Είναι, 
νομίζω, αρκετό το χρονικό διάστημα, ώστε να μπορέσουμε να έρθουμε στις 4.00 η 
ώρα.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, εάν ξεκινήσουμε στις 5.00 τζιαι δώσω σου το δικαίωμα 
λόγου στην ώρα μου, δέχεσαι να μιλήσω τελευταίος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη, τι συμβαίνει; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε έχω πρόβλημα εγώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κάνω μια εισήγηση, να ξεκινήσουμε στις 5.00 η ώρα τη συνεδρίαση, να πάρει 
τη θέση μου ο κ. Κατσουρίδης τζιαι να μιλήσω τελευταίος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε, αφού έχω ήδη αναφέρει ότι ο ίδιος ο Πρόεδρος της Βουλής επιθυμεί να 
είναι παρών σε όλες τις ομιλίες.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ε, καλά, καλέ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εάν μείνουμε μετά τις 8.00, δε θα μπορεί. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εγώ να μείνω μετά τις 8.00, ρε κουμπάρε, τζιαι εν πειράζει! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, θέλει να σε ακούσει! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ας μεν με ακούσει!  Κύριοι, απουσίαζα στο εξωτερικό, ήρθα εψές.  Σήμερα 
εφάτε μου την ημέρα με την έκτακτη αυτή...  Ε, κάπου πρέπει να κάτσω να 
προετοιμαστώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, έχουμε δύο ώρες μπροστά μας.  Ας κάνουμε λίγη υπομονή.  
Θα προλάβουμε στις 4.00 η ώρα.   
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 Η επόμενη συνεδρία, όπως γνωρίζετε, είναι στις 4.00 η ώρα σήμερα το 
απόγευμα με μοναδικό θέμα τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008.  Θα έχουμε τις... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  Παρακαλώ, δεν έχω τελειώσει ακόμα. 

 Θα έχουμε τις ομιλίες των αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων, ξεκινώντας 
από το μικρότερο κόμμα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  1.51 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μουσκάλλης Ανδρέας 

Ακκελίδου Ντίνα Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αναστασιάδης Νίκος Νικολάου Ιωνάς 

Αντωνίου Αντώνης Ομήρου Γιαννάκης 

Αριστοτέλους Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Βότσης Άγγελος  Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θεοχάρους Ελένη Σταυριανός Πανίκκος 

Θωμά Γιαννάκης Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μητσόπουλος Τάσος  Χρυσοστομίδης Κύπρος 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», έπειτα από συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Α. 
Νεοφύτου, Μ. Σιζόπουλος, ∆. Συλλούρης, Α. Αγγελίδης). 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής 
Σχολής (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2007» και έγκρισή τους με τον τίτλο 
«Οι περί της ∆ημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007». 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν 
Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς 
(Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Συζήτηση (Α. Νεοφύτου, Π. Κυρίτσης, Α. Παπαδοπούλου, Μ. Σιζόπουλος, ∆. 
Συλλούρης, Ν. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος) για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2008 Νόμος του 2007» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

6. α. Συζήτηση (∆. Συλλούρης, Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Α. 
Αγγελίδης, Γ. Ομήρου) έπειτα από εισήγηση του κ. ∆ημήτρη Συλλούρη 
για αναβολή του θέματος «Ο περί Ρύθμισης Φορολογικών Χρεών 
(Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2007» και απόρριψη της εισήγησης. 

7. β. Η σχετική έκθεση, η συζήτηση και οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (∆. 
Συλλούρης, Α. Νεοφύτου, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Παπαδοπούλου, Λ. Χριστοφόρου, Α. Αγγελίδης, Ν. 
Αναστασιάδης), ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο και δικαιολόγηση 
της αποχής από τον κ. Σωκράτη Χάσικο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Φυσικού Αερίου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007», η συζήτηση και οι αγορεύσεις που 
ακολούθησαν (Ν. Αναστασιάδης, Γ. Βαρνάβα, Ν. Παπαδόπουλος, Κ. 
Κωνσταντίνου, Ά. Κυπριανού, Μ. Σιζόπουλος, Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, Λ. 
Χριστοφόρου) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ρύθμισης της 
Αγοράς Φυσικού Αερίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007». 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Aνέγερση περιφερειακού δημοτικού σχολείου στην Ορεινή Λάρνακας - Αίτημα 
για δημιουργία σταθμού επεξεργασίας χοιρολυμάτων - Επανεκτίμηση της αξίας 
των ακινήτων στην περιοχή του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου - 
Εγγραφή αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Κοράκου - Ο διαχωρισμός και η 
διαχείριση κυβερνητικών οικοπέδων στην Έμπα - Αίτημα της κοινότητας 
Κουκλιών Πάφου για διαχωρισμό οικοπέδων για παραχώρησή τους σε φτωχές 
οικογένειες - Αιτήματα κοινοτήτων επαρχίας Λεμεσού για τις πολεοδομικές 
ζώνες - Ανάπλαση πλατείας και συντήρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών στη 
Χούλου - Αποχετευτικό λυμάτων της κοινότητας Στρουμπιού - Κατασκευή 
αποχετευτικού συστήματος στον Κάθικα - Επέκταση της οικιστικής ζώνης της 
κοινότητας Μαραθούντας.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 17ης ∆εκεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης: 4.16 μ.μ.) 

(Αρ. 13) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της συνεδρίας ολίγον τι έκπληκτος. 

 Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καταρχάς, βλέπω έναν υπουργό μόνο εδώ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το φίλο το Σοφοκλή και έναν ασθμαίνοντα να μπαίνει στην αίθουσα. 

(Γέλια) 

 Τον Υπουργό Οικονομικών.  Ανέμενα ότι περίπου εν σώματι θα ήταν το 
Υπουργικό Συμβούλιο εδώ και εν σώματι θα ήταν και η Βουλή των Αντιπροσώπων.  
Θέλω να εκφράσω λύπη για τη μεγάλη απουσία συναδέλφων και τη μεγάλη απουσία 
υπουργών.  Θα συζητήσουμε σ’ αυτή τη συνεδρία της ολομέλειας, η οποία θα είναι 
σχεδόν τριήμερη, παρακαλώ, η οποία θα είναι σχεδόν τριήμερη, τους 
προϋπολογισμούς του κράτους. 

 Θα αρχίσουμε με τις ομιλίες των αρχηγών ή εκπροσώπων των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ξεκινώντας με τον κ. Περδίκη.   

 Α!  Συγνώμη, συγνώμη!  Αγαπητή μου Αντιγόνη, με συγχωρείς πάρα πολύ!  
Ειλικρινά, πρέπει να απολογηθώ τούτη τη φορά, έτσι από την ψυχή μου... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Μια γυναίκα που θα μιλήσει, κύριε Πρόεδρε, να μην την αδικούμε, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Έχεις απόλυτο δίκαιο!  

 Λοιπόν, η κ. Παπαδοπούλου, προεδρίνα της επιτροπής Οικονομικών της 
Βουλής, θα μας κάμει μια σύντομη αναφορά στην έκθεση της επιτροπής Οικονομικών.   

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Σύντομη.  Θα προσπαθήσω.     

(Η σχετική έκθεση, αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε η πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 

2008» 

Μέλη της Επιτροπής: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Νικόλας Παπαδόπουλος    Λευτέρης Χριστοφόρου 

   Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Σωτηρούλα Χαραλάμπους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1 

1. Εισαγωγή 

Ο κρατικός προϋπολογισμός για το οικονομικό έτος 2008, κατατέθηκε στη 
Βουλή, με βάση το Άρθρο 81 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
εντός των προβλεπόμενων συνταγματικών πλαισίων, δηλαδή τρεις μήνες πριν 
από την έναρξη του επόμενου οικονομικού έτους, στην πρώτη συνεδρία της 
ολομέλειας του σώματος της παρούσας συνόδου, στις 4 Οκτωβρίου 2007.  

Ακολούθως παραπέμφθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής και 
Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή έκθεσης προς το σώμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, άρχισε τη  
μελέτη του υπό συζήτηση προϋπολογισμού στις 11 Οκτωβρίου 2007 και  
ολοκλήρωσε τη συζήτησή του στις 26 Νοεμβρίου 2007, σε δεκαπέντε συνολικά 
συνεδρίες της.  Κατά πάγια πρακτική, η συζήτηση άρχισε με την παρουσίαση 
της οικονομικής πολιτικής και δημοσιονομικής κατάστασης από τον Υπουργό 
Οικονομικών και συνεχίστηκε με την παρουσία όλων των υπουργών και όλων 
των ανεξάρτητων αξιωματούχων, οι οποίοι παρουσίασαν τους επιμέρους 
προϋπολογισμούς των υπουργείων και/ή υπηρεσιών τους και ανέπτυξαν την 
πολιτική και τους στόχους τους για το οικονομικό έτος 2008.   

Κατά πάγια επίσης πρακτική η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού 
έκλεισε με την παρουσία του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ο 
οποίος ανέλυσε στην επιτροπή τις θέσεις και εκτιμήσεις του για την ευρύτερη 
οικονομική κατάσταση, όπως και για άλλα ειδικότερα ζητήματα δημοσιονομικής 
πολιτικής.  

Ο Υπουργός Οικονομικών κ. Μιχάλης Σαρρής προσήλθε επίσης στις 29 
Νοεμβρίου 2007 και ανέλυσε ενώπιον της ολομέλειας του σώματος τη γενική 
οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, όπως και την όλη δημοσιονομική 
κατάσταση, καθώς και τις προτεραιότητες και τους στόχους της κυβέρνησης για 
το έτος 2008, όπως διαγράφονται μέσα από τον υπό συζήτηση 
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προϋπολογισμό. 

Η επιτροπή συνήλθε επίσης σε μια συνεδρία της, στις 10 ∆εκεμβρίου 2007 για 
σκοπούς έγκρισης της παρούσας έκθεσης, όπως και αριθμού τροποποιήσεων1 
στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι οποίες κατατέθηκαν στην επιτροπή 
από το Υπουργείο Οικονομικών μετά τη λήξη της κυρίως συζήτησης.  Στη 
συνεδρία της επίσης ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2007, η επιτροπή έκρινε 
επίσης σκόπιμο να συζητήσει προκύψαντα, στο μεταξύ, ειδικά ζητήματα που 
αφορούν τη στελέχωση των ανεξάρτητων υπηρεσιών και ανεξάρτητων 
γραφείων, τα οποία είχαν εκτεθεί στο στάδιο της κυρίως συζήτησης στην 
παρουσία του Υπουργού Οικονομικών, με στόχο την προώθηση επίλυσής 
τους2.   

2. Γενικά και ειδικά διαδικαστικά ζητήματα 

 α. Γενικά διαδικαστικά ζητήματα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
προγραμματίζοντας τις εργασίες της για την τρέχουσα σύνοδο, έθεσε ως  
προτεραιότητα, παρά το βεβαρημένο πρόγραμμά της,  την έγκαιρη 
συζήτηση και υποβολή της έκθεσής της προς την ολομέλεια του 
σώματος, ώστε να καταστεί και πάλιν, όπως και κατά τις προηγούμενες 
χρονιές, δυνατή, η συζήτηση και έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού 
για το έτος 2008 από την ολομέλεια του σώματος, πριν από το τέλος του 
τρέχοντος οικονομικού έτους 3 . Ιδιαίτερη σημασία αποκτά η έγκαιρη 
έγκριση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού φέτος, πριν από τη λήξη 
του τρέχοντος οικονομικού έτους, ενόψει της επικείμενης από 1ης 
Ιανουαρίου 2008 εισαγωγής του ευρώ σε όλο το φάσμα της 
κοινωνικοοικονομικής ζωής, αλλά και του ενδεχομένου η Βουλή να 
διακόψει τις εργασίες της αμέσως μετά την περίοδο των διακοπών των 
Χριστουγέννων ενόψει των προεδρικών εκλογών της 17ης Φεβρουαρίου 
2008,    

 Η ανάγκη έγκαιρης ψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού σε νόμο 
επισημάνθηκε επίσης και από τον αρμόδιο υπουργό, ο οποίος, κατά την 
παράδοση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2008 στον Πρόεδρο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων στις 4 Οκτωβρίου 2007, διαβίβασε 
παράκληση στη Βουλή για τήρηση του ιδίου χρονοδιαγράμματος 
εργασιών, όπως ακριβώς και κατά τα προηγούμενα χρόνια της 
παρούσας διακυβέρνησης.   

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η ανάγκη έγκαιρης, σύμφωνα με το 
σύνταγμα, ψήφισης του κρατικού προϋπολογισμού σε νόμο, αποτελεί 
θέση και της επιτροπής, η οποία αναγνωρίζει την ανάγκη έναρξης 
υλοποίησης της κυβερνητικής πολιτικής για το οικονομικό έτος στο οποίο 
αυτός αφορά, αμέσως και χωρίς οποιεσδήποτε καθυστερήσεις.  Είναι 

                                                 
1  Κατατέθηκαν συνολικά 19 τροποποιήσεις στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, οι 

οποίες αναλύονται στο Παράτημα IV του Τρίτου Μέρους της παρούσας έκθεσης. 
2  Περαιτέρω λεπτομέρειες για το θέμα αυτό εκτίθενται στο Κεφάλαιο Ι του ∆εύτερου 

Μέρους της παρούσας έκθεσης. 
3  Η συζήτηση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος ορίσθηκε για τις 

17,18,19 και 20  ∆εκεμβρίου 2007. 
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γνωστό ότι η μη έγκαιρη ψήφιση του προϋπολογισμού σε νόμο, 
συνταγματικά υπαγορεύει την ανάγκη διαδοχικής, ανάλογα με το χρόνο 
καθυστέρησης, έγκρισης από τη Βουλή, δύο το πολύ δωδεκατημορίων 
για τους μήνες Ιανουάριο και Φεβρουάριο.  Το γεγονός αυτό, 
υποσκάπτει το βαθμό υλοποίησης της κυβερνητικής πολιτικής σε 
σημαντικό βαθμό, αφού μέχρι την έγκριση του ετήσιου κρατικού 
προϋπολογισμού από τη Βουλή, η κυβέρνηση δε δύναται παρά μόνο να  
ανταποκριθεί σε συμβατικές υποχρεώσεις του προηγούμενου έτους, να 
διενεργήσει δε δαπάνες μόνο για το μισθολόγιο των δημοσίων 
υπαλλήλων.   

β. Ειδικά διαδικαστικά ζητήματα 

 Η επιτροπή λαμβάνοντας υπόψη την κτηθείσα πείρα των τελευταίων 
χρόνων, όπως και την ανάγκη αυστηρής τήρησης του καθοριζόμενου 
προγράμματος συνεδριών για συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού, 
ώστε η ολοκλήρωση των εργασιών της να μην εκφεύγει των τεθέντων 
χρονοδιαγραμμάτων, προέβηκε σε έγκαιρη κατάρτιση του 
προγράμματος μελέτης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2008, του 
οποίου η οριστικοποίηση έγινε στις 24 Σεπτεμβρίου 2007.   

 Η έγκαιρη κατάρτιση του εν λόγω προγράμματος σε συνεργασία  με 
όλους τους υπουργούς και ανεξάρτητους κρατικούς αξιωματούχους που 
προσήλθαν ενώπιον της επιτροπής, κατέστησε δυνατή την αυστηρή 
τήρησή του με βάση τον αρχικό προγραμματισμό, χωρίς τις συνεχείς 
διαφοροποιήσεις που είχαν παρατηρηθεί κατά τα προηγούμενα χρόνια.  
Όπως είναι γνωστό η διαφοροποίηση του εν λόγω προγράμματος, 
αφότου έχει αρχίσει η συζήτηση των επιμέρους προϋπολογισμών 
δημιουργεί προβλήματα στο συντονισμό των εργασιών της επιτροπής 
και αναστάτωση.  Η αυστηρή τήρηση του καθορισθέντος προγράμματος 
κατά τη φετινή χρονιά, οφείλεται επίσης στην εμπέδωση εκ μέρους των 
εκπροσώπων της εκτελεστικής εξουσίας όπως και των εκπροσώπων 
των άλλων εξουσιών και των ανεξάρτητων υπηρεσιών, της ανάγκης 
συνεργασίας, αλλά και σεβασμού προς τις συνταγματικά ή με 
οποιοδήποτε άλλο τρόπο καθοριζόμενες εκάστοτε διαδικασίες 
συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού, γεγονός που σημειώνεται με 
ιδιαίτερη ευαρέσκεια. 

 Σημειώνεται επίσης ότι έγινε προσπάθεια για καθορισμό των συνεδριών 
για συζήτηση των επιμέρους προϋπολογισμών των υπουργείων στις 
αντίστοιχες μέρες, κατά τις οποίες σύμφωνα με πάγια πρακτική 
συνεδριάζουν οι καθ’  ύλην κοινοβουλευτικές επιτροπές, γεγονός του 
διευκόλυνε τους βουλευτές μέλη των επιτροπών αυτών να 
παρακολουθήσουν τις εργασίες της επιτροπής και να συμβάλουν με τις 
εξειδικευμένες γνώσεις και την πείρα τους στις συζητήσεις.  
Ενημερώθηκε επίσης γραπτώς ο γραμματέας του Υπουργικού 
Συμβουλίου για το τελικό πρόγραμμα εργασιών της επιτροπής για 
αποφυγή σύγκλησης συνεδριών του Υπουργικού Συμβουλίου σε μέρα 
και ώρα, κατά την οποία είχε ορισθεί η συζήτηση των επιμέρους 
προϋπολογισμών των υπουργείων, ώστε να μην παρακωλυθούν οι 
εργασίες της επιτροπής, αλλά ούτε και να δημιουργηθεί κώλυμα στους 
υπουργούς να προσέλθουν στην επιτροπή, σύμφωνα με το τελικό 
πρόγραμμα συζητήσεων. 

 Σύμφωνα με το καθορισθέν πρόγραμμα, η επιτροπή συζήτησε τους 
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επιμέρους προϋπολογισμούς όπως και άλλα συναφή θέματα ως 
ακολούθως: 

 Πέμπτη, 11 
Οκτωβρίου 2007 

- Υπουργός Οικονομικών 

 (Οικονομική πολιτική και δημοσιονομική 
κατάσταση) 

- Υπουργείο Οικονομικών 

- Γενικό Λογιστήριο 

- Γραφείο Προγραμματισμού  

 ∆ευτέρα, 15 
Οκτωβρίου 2007  

- Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

 ∆ευτέρα, 22 
Οκτωβρίου 2007      

- Υπουργείο Εσωτερικών 

 Τετάρτη, 24 
Οκτωβρίου 2007 

- Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων 

- Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας 

- Επιτροπή Προστασίας του  

 Aνταγωνισμού 

 Πέμπτη, 25 
Οκτωβρίου 2007 

- Υπουργείο Υγείας 

 ∆ευτέρα, 29 
Οκτωβρίου 2007 

- Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 

 Τετάρτη, 31 
Οκτωβρίου 2007 

- Αναθεωρητική Αρχή Προφορών 

- Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 

- Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 

 Πέμπτη, 1η Νοεμβρίου 
2007 

-  Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

 ∆ευτέρα, 5 Νοεμβρίου 
2007 

-  Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως

 Τετάρτη, 7 Νοεμβρίου 
2007 

-  ∆ικαστική Υπηρεσία 

-  Νομική Υπηρεσία 

-  Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 

 

 ∆ευτέρα, 12 
Νοεμβρίου 2007 

- Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
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 Τετάρτη, 14 
Νοεμβρίου 2007 

- Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

- Ελεγκτική Υπηρεσία 

- Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών 

 Πέμπτη, 15 
Νοεμβρίου 2007 

- Υπουργείο Άμυνας 

- Υπουργείο Εξωτερικών 

- Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 

- (Κονδύλια ∆ιαφώτισης) 

 Πέμπτη, 22 
Νοεμβρίου 2007 

- Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

 ∆ευτέρα, 26 
Νοεμβρίου 2007 

- ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου 

(Εκτιμήσεις αναφορικά με τη 
δημοσιονομική κατάσταση και για άλλα 
συναφή θέματα). 

- Υπουργός Οικονομικών 

(Θέματα στελέχωσης ανεξάρτητων 
υπηρεσιών/γραφείων) 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι όλα τα ζητήματα που αφορούν τον τρόπο 
μελέτης και συζήτησης του προϋπολογισμού από την επιτροπή, είχαν 
προαποφασιστεί σε ειδική συνεδρία που πραγματοποιήθηκε στις 24 
Σεπτεμβρίου 2007.  Οι ειδικές αποφάσεις προνοούσαν ειδικότερα ότι για 
σκοπούς καλύτερης διεξαγωγής των συζητήσεων θα έπρεπε σε σχέση 
με την ακολουθηθείσα πέρυσι διαδικασία, κατά τη φετινή χρονιά να 
διαφοροποιηθεί ο τρόπος συζήτησης των επιμέρους προϋπολογισμών.  
Συναφώς αποφασίστηκε ομόφωνα και καθορίστηκε συγκεκριμένης 
διάρκειας χρόνος για όλες τις κομματικές πλευρές που εκπροσωπούνται 
στην επιτροπή ανάλογα με τη δύναμη της κάθε μιας, ούτως ώστε να 
παρέχεται επαρκής χρόνος για αρχική τοποθέτηση εκ μέρους της κάθε 
πλευράς αναφορικά με τον υπό εξέταση επιμέρους προϋπολογισμό, 
όπως και για την υποβολή ερωτήσεων και τη λήψη απαντήσεων από 
τους εκπροσώπους της Εκτελεστικής Εξουσίας, ανά φάσεις.   

 Λεπτομέρειες για το τυπικό συζήτησης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
περιλαμβάνονται στο Τρίτο Μέρος της παρούσας έκθεσης ως 
Παράρτημα ΙI. 

 Οι συζητήσεις στο επίπεδο της επιτροπής κρίνεται ότι διεξήχθησαν μέσα 
σε πνεύμα συναίνεσης και ότι ο καθιερωθείς από φέτος τρόπος 
συζήτησης απέδωσε τα μέγιστα.  Όλες οι πλευρές είχαν την ευκαιρία 
μέσα από την προκαθορισθείσα διαδικασία να εκφράσουν τις θέσεις 
τους, να υποβάλουν σωρεία ερωτημάτων προς τους εκπροσώπους της 
εκτελεστικής εξουσίας και προς όλους τους άλλους αξιωματούχους να 
ζητήσουν την κατάθεση στοιχείων προφορικών και γραπτών όπως και 
άλλων διευκρινίσεων και να λάβουν αμέσως τις σχετικές απαντήσεις.    
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 Από την όλη διαδικασία προκύπτει όμως ότι για σκοπούς μεγαλύτερης 
αποτελεσματικότητας θα πρέπει στο μέλλον παράλληλα να αποφασισθεί 
ότι θα δίδεται και στους εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας κατά 
τη διάρκεια των συζητήσεων τακτή χρονική προθεσμία εντός της οποίας 
να περιορίζουν τις απαντήσεις τους.  

 Αναφορικά με άλλα ειδικά διαδικαστικά ζητήματα, σημειώνονται τα 
ακόλουθα: 

 Κατά πάγια πρακτική, για όλες τις συνεδρίες τηρήθηκαν πλήρη 
στενογραφημένα πρακτικά, τα οποία αφού αποστενογραφήθηκαν 
με γοργούς ρυθμούς και έτυχαν της δέουσας επιμέλειας, 
διανεμήθηκαν σε όλους ανεξαίρετα τους βουλευτές, για σκοπούς, 
μεταξύ άλλων, διευκόλυνσής τους για τη συζήτηση του 
προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος.  Τα εν λόγω 
πρακτικά κρίνεται ότι αποδίδουν με ακρίβεια τα διαμειφθέντα κατά 
τη διάρκεια των συζητήσεων. 

 Για όλες τις συνεδρίες τηρήθηκε ειδικό παρουσιολόγιο, το οποίο 
έτυχε προσυπογραφής από την πρόεδρο της επιτροπής, 
σύμφωνα με τις διατάξεις του Κανονισμού της Βουλής.   

 Οι παρουσίες των βουλευτών, μελών και μη μελών της επιτροπής 
στις συνεδρίες εμφαίνονται στο παρουσιολόγιο, το οποίο 
περιλαμβάνεται στο Τρίτο Μέρος της παρούσας έκθεσης ως  
Παράρτημα  III. 

 Το ποσοστό προσέλευσης βουλευτών μελών της επιτροπής, 
κρίνεται πολύ ικανοποιητικό, αφού ο μέσος όρος παρουσιών σε 
όλες τις συνεδρίες της επιτροπής ξεπέρασε το 70%. 

 Παράλληλα ψηλό ήταν όπως εμφαίνεται από το σχετικό 
παρουσιολόγιο, το ποσοστό προσέλευσης βουλευτών μη μελών 
της επιτροπής, ιδιαίτερα μελών άλλων καθ’  ύλην 
κοινοβουλευτικών επιτροπών σε συζητήσεις αντιστοίχως 
επιμέρους προϋπολογισμών.  

 Κατ’  απαίτηση της επιτροπής, η οποία είχε έγκαιρα διαβιβαστεί 
σε όλους τους υπουργούς και ανεξάρτητους αξιωματούχους, 
κατατέθηκαν εκ των προτέρων γραπτά σημειώματα/ομιλίες 
αναφορικά με ένα έκαστο των υπό εξέταση προϋπολογισμών.  
Σημειώνεται ότι για σκοπούς διευκόλυνσης της μελέτης των 
επιμέρους προϋπολογισμών, η επιτροπή είχε εκ των προτέρων 
ζητήσει την κατάθεση συγκεκριμένων στοιχείων, με στόχο αφενός 
την επίτευξη της μεγαλύτερης δυνατής ομοιομορφίας όσον αφορά 
το περιεχόμενο των γραπτών σημειωμάτων και αφετέρου την 
πληρέστερη ενημέρωσή της για ζητήματα που αφορούν τους 
προϋπολογισμούς.   

 Ειδικότερα από τους υπουργούς ζητήθηκαν τα ακόλουθα 
στοιχεία: 

- Συνολικές προϋπολογισθείσες δαπάνες για το έτος 2008 
και ανάλυσή τους σε τακτικές και αναπτυξιακές. 
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- Σύγκριση  με τις εν λόγω δαπάνες για τα έτη 2007, 2006 
και 2005 (προϋπολογισθείσες, εγκεκριμένες, πραγματικές).  
Αύξηση-μείωση σε ποσοστά και σε απόλυτους αριθμούς. 

- Μακροπρόθεσμη  πολιτική και στόχοι. 

- Μεσοπρόθεσμη πολιτική και στόχοι (τριετής ορίζοντας). 

- Βραχυπρόθεσμοι στόχοι.  (Νέα έργα προς υλοποίηση 
εντός του οικονομικού έτους, στο οποίο αναφέρεται ο υπό 
εξέταση προϋπολογισμός και αντίστοιχα κονδύλια). 

- Βαθμός υλοποίησης τρέχοντος έτους και σύγκριση με το 
βαθμό υλοποίησης των τριών τελευταίων οικονομικών 
ετών. 

- Στάδιο υλοποίησης έργων που περιλαμβάνονται στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2007 και λόγοι 
καθυστερήσεων, αν υπάρχουν. 

- Οργανόγραμμα υπηρεσιών του κάθε υπουργείου και 
διαμόρφωσή του μετά την ψήφιση του περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 1) του 2007 4 , 
εφόσον υπάρχουν πρόνοιες που επηρεάζουν τις 
υπηρεσίες του αντίστοιχου υπουργείου.  (∆ημιουργία-
κατάργηση θέσεων). 

- Αναφορά σε συγκεκριμένα κονδύλια για το έτος 2008, με τα 
οποία προωθούνται στόχοι του Εθνικού Προγράμματος 
∆ράσης για τη Στρατηγική της Λισαβόνας. 

- Βαθμός απορρόφησης κοινοτικών κονδυλίων κατά τα 
τελευταία τρία έτη. 

- Αριθμός υπηρετούντος προσωπικού (μόνιμοι, έκτακτοι, με 
σύμβαση, ωρομίσθιοι, κ.ά.) 

- Έργα που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του κάθε 
υπουργείου, τα οποία υλοποιούνται με άλλους τρόπους 
χρηματοδότησης (στρατηγικοί επενδυτές, δανεισμός και 
καταβολή από την κυβέρνηση μόνο των τοκοχρεολυσίων, 
κ.ά.) 

- Κονδύλια για έρευνα σε κάθε υπουργείο. 

- Έργα που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα κάθε υπουργείου, 
τα οποία εκτελούνται με κοινοτικά κονδύλια ή με 
συγχρηματοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ). 

 Από τους υπόλοιπους ανεξάρτητους αξιωματούχους ζητήθηκε 
ειδικότερα η κατάθεση των ακόλουθων στοιχείων: 

- Τακτικών και αναπτυξιακών δαπανών και σύγκριση με τα 
τρία τελευταία έτη 2005, 2006 και 2007). 

- Επιπρόσθετων αναγκών κάθε υπηρεσίας, αν υπάρχουν . 

                                                 
4 Νόμος υπ’  αριθμ. 38(ΙΙ) του 2007. 
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- Οργανόγραμμα υπηρεσιών, στο οποίο να γίνεται σύγκριση 
με το προηγούμενο έτος αναφορικά με το υπηρετούν 
προσωπικό.  

 Η ανταπόκριση των υπουργών και των άλλων αξιωματούχων στις 
απαιτήσεις της επιτροπής υπήρξε ιδιαίτερα θετική, αφού όλοι όσοι 
προσήλθαν ενώπιον της επιτροπής κατέθεσαν εκ των προτέρων 
και έγκαιρα τα ζητηθέντα γραπτά σημειώματα.  Όσον αφορά τη 
μορφή που προσέλαβαν τα εν λόγω σημειώματα, παρατηρείται 
ότι κατεβλήθη εμφανής προσπάθεια για ανταπόκριση προς τις 
απαιτήσεις της επιτροπής.  Η μορφή των γραπτών 
σημειωμάτων/ομιλιών για τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό 
παρατηρείται ότι ήταν εμφανώς βελτιωμένη και άκρως 
υποβοηθητική για σκοπούς εμβάθυνσης της επιτροπής στη 
μελέτη του προϋπολογισμού, με εξαίρεση μεμονωμένα υπουργεία 
τα οποία δεν ανταποκρίθηκαν παρουσιάζοντας την ίδια με 
προηγούμενα έτη, εικόνα στα σημειώματά τους.  Η επιτροπή 
παρά την ικανοποίηση που εκφράζει για τη νέα μορφή των 
γραπτών σημειωμάτων, έχει αποφασίσει για τη συζήτηση του 
επόμενου κρατικού προϋπολογισμού να καλέσει ενώπιόν της 
τους γενικούς διευθυντές όλων των υπουργείων πριν από την 
έναρξη της κυρίως συζήτησης για σκοπούς ανταλλαγής απόψεων, 
με σκοπό την επίτευξη της καλύτερης δυνατής μορφής που 
μπορούν να λάβουν τα εν λόγω σημειώματα, σε σχέση πάντα με 
τα ζητούμενα από την ίδια, στοιχεία.  Εν πάση περιπτώσει ενόψει 
της κατάρτισης του Μ∆Π, η επιτροπή επιφυλάσσεται να εκφράσει 
τις τελικές της θέσεις για τη μορφή που επιθυμεί να έχουν τα 
γραπτά σημειώματα σε σχέση με τους κρατικούς 
προϋπολογισμούς, σε εύθετο χρόνο.    

 Επιπρόσθετα στοιχεία, των οποίων είχε ζητηθεί η κατάθεση κατά 
τη διάρκεια  της εξέτασης επιμέρους προϋπολογισμών  από 
βουλευτές μέλη και μη μέλη της επιτροπής, συγκεντρώθηκαν και 
καταχωρήθηκαν σε γραπτό σημείωμα, το οποίο διαβιβάστηκε στα 
αρμόδια υπουργεία και στις άλλες ανεξάρτητες υπηρεσίες, με την 
παράκληση για κατάθεσή τους στην επιτροπή, το αργότερο μέχρι 
τις 10 ∆εκεμβρίου 2007. 

Κατάλογος των ζητηθέντων κατά τη διάρκεια των συζητήσεων 
στοιχείων κατά υπουργείο και/ή υπηρεσία έχει διανεμηθεί μαζί με 
τα στοιχεία που έχουν στο μεταξύ κατατεθεί, σε όλους τους 
βουλευτές. 

 Κατά πάγια πρακτική, η οποία κοινοποιήθηκε στους 
επηρεαζόμενους αξιωματούχους, τηρήθηκε και φέτος όπως και 
κατά τα προηγούμενα χρόνια ειδική διαδικασία ερωτήσεων, με 
βάση την οποία όλοι οι βουλευτές είχαν το δικαίωμα να 
υποβάλουν γραπτώς ερωτήσεις επί ειδικών κονδυλίων του 
προϋπολογισμού μέσα σε τεθέν χρονοδιάγραμμα, δηλαδή μέχρι 
τις 26 Νοεμβρίου 2007.  Οι ερωτήσεις αυτές διαβιβάσθηκαν από 
τη Βουλή αρμοδίως για να απαντηθούν γραπτώς.  Ως τελευταία 
ημερομηνία κατάθεσης των σχετικών απαντήσεων εκ μέρους των 
υπουργείων στη Βουλή, ορίσθηκε η 10η ∆εκεμβρίου 2007.  
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Οι υποβληθείσες ειδικές, σύμφωνα με τα πιο πάνω, ερωτήσεις και 
οι αντίστοιχες απαντήσεις βρίσκονται καταχωρημένες στο αρχείο 
της Βουλής και έχουν διανεμηθεί σε όλους τους βουλευτές. 

 Η επιτροπή επιθυμεί με την ευκαιρία της ανάλυσης των διαδικαστικών 
ζητημάτων να εκφράσει τις ευχαριστίες της προς όλα τα μέρη που έχουν 
συμβάλει στην έγκαιρη και ενδελεχή μελέτη του κρατικού προϋπολογισμού για 
το 2008.  Όλοι οι υπουργοί όπως και οι άλλοι ανεξάρτητοι αξιωματούχοι και οι 
συνεργάτες τους ανταποκρίθηκαν με προθυμία, ανέλυσαν με επάρκεια τη 
φιλοσοφία και τους στόχους των υπό συζήτηση προϋπολογισμών και 
κατέθεσαν όλα τα στοιχεία που ζητήθηκαν.   

 Ιδιαίτερη ευαρέσκεια εκφράζεται για τη συνδρομή των αρμοδίων της 
∆ιεύθυνσης Προϋπολογισμού του Υπουργείου Οικονομικών, όπως και του 
Γραφείου Προγραμματισμού, οι οποίοι σε τεχνοκρατικό επίπεδο παρέσχον 
κάθε υποστήριξη προς την επιτροπή.   

 Εκφράζεται επίσης ευαρέσκεια για τις στενογράφους, οι οποίες με ζήλο και 
πνεύμα συλλογικότητας τήρησαν και αποστενογράφησαν με γοργούς ρυθμούς 
ένα μεγάλο όγκο πρακτικών για όλες τις συνεδρίες, ανταποκρινόμενες στην 
απαίτηση της επιτροπής, ενώ ευχαριστίες επίσης εκφράζονται στη στενογράφο 
που εργάσθηκε κατ’  αποκλειστικότητα στη σύνταξη της παρούσας έκθεσης για 
την πολύτιμη συμβολή της στην άρτια παρουσίαση και έγκαιρη ολοκλήρωσή 
της.   

 Τέλος ευχαριστίες εκφράζονται και προς όλους τους άλλους υπηρεσιακούς της 
Βουλής, οι οποίοι συνέβαλαν με ζήλο και μεθοδικότητα στην επιμέλεια και 
έγκαιρη διανομή όλων των γραπτών σημειωμάτων και/ή ομιλιών, όπως και του 
υπολοίπου εγγράφου υλικού το οποίο κρίθηκε απαραίτητο για τη μελέτη του 
προϋπολογισμού.    

3. Στοιχεία και πληροφορίες 

Η παρούσα έκθεση βασίζεται όσον αφορά το Μέρος Α΄ αυτής, στα στοιχεία που 
εξάγονται από τη μελέτη των τριών τόμων του κρατικού προϋπολογισμού (Α, Β, 
Γ), από τους αναλυτικούς συγκριτικούς πίνακες για τα διάφορα μεγέθη του 
προϋπολογισμού και για τους μακροοικονομικούς δείκτες (2004-2008) που 
συνοδεύουν τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, από τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν από τον Υπουργό Οικονομικών στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής, με ειδικό σημείωμα, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2007, όπως και 
από το σημείωμα «Οικονομικές Εξελίξεις του 2007 και Προοπτικές για το 
20085».  

Για το Μέρος Β΄ της παρούσας έκθεσης, τα στοιχεία εξάγονται επίσης από τους 
τρεις τόμους του προϋπολογισμού (Α, Β, Γ) όσον αφορά τα επιμέρους 
κεφάλαια αυτού, από το Επεξηγηματικό Υπόμνημα για τον Προϋπολογισμό του 
έτους 2008 (τακτικές και αναπτυξιακές δαπάνες) και το σχετικό Παράρτημα 
αυτού, το Αναπτυξιακό Πρόγραμμα που συνοδεύει τον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό, αλλά και από τα γραπτά σημειώματα/ομιλίες που κατατέθηκαν 
εκ μέρους των κρατικών αξιωματούχων.   

Λήφθηκαν επίσης ιδιαίτερα υπόψη όσον αφορά τις παρατηρήσεις και τα σχόλια 
της επιτροπής, τα αποστενογραφηθέντα πρακτικά των συζητήσεων, καθώς 

                                                 
5  Έκδοση Υπουργείου Οικονομικών και Γραφείου Προγραμματισμού, Οκτώβριος 

2007. 
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επίσης και τα σχόλια/παρατηρήσεις των εκθέσεων της επιτροπής για τους 
κρατικούς προϋπολογισμούς προηγούμενων ετών. 

Στην παρούσα έκθεση κατεβλήθη προσπάθεια παρουσίασης της πραγματικής 
εικόνας του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, με τη συγκέντρωση και 
παράθεση όλων των αναγκαίων στοιχείων, με απώτερο, μεταξύ άλλων, στόχο 
την υποβοήθηση των μελών της Βουλής κατά τη μελέτη του προϋπολογισμού, 
όπως και για την ευχερή αποτίμηση της γενικότερης οικονομικής κατάστασης 
και εξελίξεων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2 

1. Μορφή προϋπολογισμού 

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2008 προσλαμβάνει και φέτος τη μορφή 
τριών τόμων (Α, Β, Γ).  Η μόνη διαφοροποίηση στο τυπικό μέρος του υπό 
συζήτηση προϋπολογισμού, αφορά την κατάργηση της διάκρισης των 
επεξηγηματικών υπομνημάτων σε ξεχωριστούς τόμους, ένα για τις τακτικές και 
ένα για τις αναπτυξιακές δαπάνες.  Συναφώς έχει γίνει ενοποίηση των δύο 
τόμων σε ένα τόμο (τακτικές και αναπτυξιακές δαπάνες), γεγονός που 
αξιολογείται θετικά γιατί διευκολύνει και απλοποιεί τη μελέτη του 
προϋπολογισμού.   

Περαιτέρω σημειώνεται ότι στο Επεξηγηματικό Υπόμνημα για τον 
Προϋπολογισμό του 2008 (τακτικές και αναπτυξιακές δαπάνες), έχει αρχίσει 
από φέτος να προτάσσεται για όλα τα υπουργεία, υπηρεσίες και τμήματα, 
ειδικό απόσπασμα, στο οποίο γίνεται αναφορά στο όραμα και στις βασικές 
επιδιώξεις του αντίστοιχου τμήματος ή υπηρεσίας για την τριετία 2008-2010.   

Όπως διαπιστώνεται, η νέα αυτή πρακτική αποτελεί την απαρχή της 
καθιέρωσης του τριετούς Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου (Μ∆Π), 
με βάση το οποίο οι ετήσιοι προϋπολογισμοί θα διαφοροποιηθούν σε σχέση με 
τη σημερινή καθαρά λογιστική παρουσίασή τους, στη βάση δοθεισών αρχών 
και κατευθυντήριων για την κατάρτιση του Μ∆Π, όπως σχετικά αναλύεται πιο 
κάτω. 

Σημειώνεται ότι ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός είναι εκπεφρασμένος σε 
κυπριακές λίρες, με δυνατότητα για μετατροπή του αμέσως σε ευρώ από την 1η 
Ιανουαρίου 2008, οπότε και θα τεθεί σε ισχύ ταυτόχρονα με την επίσημη 
κυκλοφορία του ενιαίου νομίσματος.  Συναφώς ως ασφαλιστική δικλίδα γίνεται 
πρόνοια στο κείμενο του νομοσχεδίου που συνοδεύει τον υπό έγκριση 
προϋπολογισμό ώστε εάν από τη μετατροπή, κατά την ημερομηνία υιοθέτησης 
του ευρώ, οποιουδήποτε σε λίρες εκπεφρασμένου ποσού, σε ευρώ, ήθελε 
προκύψει οποιοδήποτε αυξημένο ποσό σε σύγκριση με το αντίστοιχο 
προβλεπόμενο ανώτατο ποσό το οποίο προβλέπεται στον υπό έγκριση 
προϋπολογισμό, το αυξημένο αυτό ποσό δε θα θεωρείται ως υπέρβαση του εν 
λόγω ανωτάτου ποσού, αλλά θα ισχύει πλέον ως το ανώτατο καθορισθέν στον 
υπό έγκριση προϋπολογισμό, ποσό.   

Επεξηγώντας στην επιτροπή τους λόγους για τους οποίους ο υπό συζήτηση 
προϋπολογισμός όπως έχει κατατεθεί στη Βουλή δεν εκφράζεται ταυτόχρονα 
στα δύο νομίσματα, δηλαδή στο εθνικό νόμισμα και στο αναμενόμενο να 
υιοθετηθεί ενιαίο νόμισμα, ο Υπουργός Οικονομικών ανέφερε ότι σύμφωνα με 
τη νομοθεσία που ρυθμίζει τα θέματα εισαγωγής του ευρώ δεν επιτρέπεται σε 
περίληψη της πρόνοιας σε νομικό έγγραφο και η αναφορά σε ποσά 
εκπεφρασμένα σε δύο νομίσματα και συνεπακόλουθα επειδή ο κρατικός 
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προϋπολογισμός ενσωματώνεται σε νομοσχέδιο, το οποίο ψηφίζεται σε νόμο 
ώστε να καταστεί δυνατή η έναρξη υλοποίησής του, δεν ήταν δυνατή η 
αναφορά σε δύο νομίσματα.    

Ο ίδιος προϋπολογισμός προσλαμβάνει επίσης και φέτος τη μορφή 
προϋπολογισμού δαπανών, με τη συμπερίληψη των κρατικών  εσόδων και 
πάλι σε συγκεφαλαιωτικό πίνακα και την περιγραφή τους κατά κεφάλαιο του 
προϋπολογισμού και πάλι σε συγκεντρωτικό πίνακα.   

Σημειώνεται όμως ότι κατά τη φετινή συζήτηση, η φορολογική πολιτική της 
κυβέρνησης έχει αναλυθεί επαρκώς κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
από τον Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος ανταποκρινόμενος σε επιστολή της 
προέδρου της επιτροπής, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2007 κατέθεσε επίσης, 
ειδικό ενημερωτικό σημείωμα αναφορικά με τα κρατικά έσοδα για τα τρία 
τελευταία έτη, όπως και άλλες σχετικές πληροφορίες, οι οποίες παρατίθενται 
στο Κεφάλαιο 3(γ) της παρούσας έκθεσης.   

Η λεπτομερής ανάλυση των κρατικών εσόδων σημειώνεται με ιδιαίτερη 
ευαρέσκεια γιατί έχει υποβοηθήσει την επιτροπή στην αποτίμηση της 
πραγματικής δημοσιονομικής κατάστασης. 

Σημειώνεται επίσης ότι και ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός εντάσσεται στα 
πλαίσια του αναφερθέντος πιο πάνω Μ∆Π (2008-2010), το οποίο έχει 
καταρτιστεί από το Υπουργείο Οικονομικών και έχει εγκριθεί από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και είναι ο πρώτος κατά σειρά από τους τρεις προϋπολογισμούς του 
εν λόγω πλαισίου6.   

Είναι γνωστό στην επιτροπή ότι οι σύγχρονες δημοσιονομικές αντιλήψεις 
επιβάλλουν την εφαρμογή μεσοπρόθεσμων δημοσιονομικών πλαισίων, θέση 
με την οποία η επιτροπή συμφωνεί απόλυτα, έχοντας εκφράσει τη θέση αυτή 
με πολλές ευκαιρίες. 

Ειδικότερα και σύμφωνα με τη δοθείσα αρχικά ενημέρωση, η διαδικασία 
εφαρμογής της πρώτης φάσης του Μ∆Π συνεχίζεται για δεύτερη χρονιά, ενώ η 
πλήρης εφαρμογή του αναμένεται να ολοκληρωθεί σε τρεις φάσεις που θα 
διαρκέσουν πέντε χρόνια.  Κλιμάκιο του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, 
επισκέφθηκε την Κύπρο τον Απρίλιο του 2007 και παρέσχε προς το Υπουργείο 
Οικονομικών τεχνική βοήθεια για σκοπούς υλοποίησης της δεύτερης φάσης του 
Μ∆Π που θα διαρκέσει δύο χρόνια (2008-2009).   

Η καινοτομία της φάσης αυτής έγκειται στο γεγονός ότι, η κατάρτιση του 
κρατικού προϋπολογισμού θα γίνεται στη βάση προγραμμάτων και συνεπώς 
όπως αναφέρεται, κάθε υπουργείο θα πρέπει να διαμορφώσει ένα στρατηγικό 
πλαίσιο για υλοποίηση των σχεδίων/προγραμμάτων του για τα επόμενα τρία 
χρόνια, με βάση τις προτεραιότητες της κυβέρνησης που καθορίζονται από το 
Αναθεωρημένο Πρόγραμμα Σύγκλισης και το Εθνικό Πρόγραμμα για τη 
Στρατηγική της Λισαβόνας.  Ήδη με σχετική εγκύκλιο αναφορικά με τον 
προϋπολογισμό του 2008, ζητήθηκε από τα υπουργεία να υποβάλουν 
προτάσεις για τις ανάγκες τους σε σχέση με την επόμενη τριετία.   

Σύμφωνα με την ίδια ενημέρωση ως πιλοτικό πρόγραμμα έχουν καταρτισθεί για 
πρώτη φορά και προωθούνται, σύμφωνα με τα πιο πάνω, δηλαδή στη βάση 

                                                 
6  Ο αρμόδιος υπουργός επιφυλάχθηκε να αναλύσει τις βασικές αρχές του Μ∆Π στην 

επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο. 
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προγραμμάτων, οι  προϋπολογισμοί του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
και των τμημάτων του, του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, του Τμήματος 
Αναδασμού, του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, της Μετεωρολογικής 
Υπηρεσίας, του Τμήματος ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος και του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου 
Οικονομικών.   

Ο στόχος της κυβέρνησης διαλαμβάνει την κατάρτιση των προϋπολογισμών 
και για τα υπόλοιπα υπουργεία/τμήματα/ανεξάρτητες υπηρεσίες στη βάση 
προγραμμάτων, ώστε ο κρατικός προϋπολογισμός του 2010 να κατατεθεί στη 
Βουλή υπό τη νέα αυτή μορφή.   

Το Μ∆Π για την περίοδο 2008-2010, παρουσιάζει τις δαπάνες της κυβέρνησης 
στη σημερινή τους μορφή, αλλά λιγότερο λεπτομερειακά (δηλαδή σε επίπεδο 
υποομάδας άρθρων). 

Η επιτροπή υπό το φως των πιο πάνω δηλώνει ότι αναμένει σε εύθετο χρόνο 
λεπτομερή ενημέρωση για τις βασικές αρχές του Μ∆Π από τον Υπουργό 
Οικονομικών, όπως επίσης και ότι ο κρατικός προϋπολογισμός του 2009 θα 
κατατεθεί στη Βουλή υπό νέα μορφή.  

2. Βαθμός υλοποίησης προϋπολογισμού 

 Με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία, ο βαθμός υλοποίησης των αναπτυξιακών 
δαπανών για το 2007 θα διατηρηθεί στο 80%, καθ’  ην στιγμή το ποσοστό 
υλοποίησης των προϋπολογιζόμενων αναπτυξιακών δαπανών για το 2005 
ήταν 75% και για το 2006 γύρω στο 80%.  Η επιτροπή παρά τις προβλέψεις, 
που σύμφωνα με τα πιο πάνω αναφέρουν ότι ο βαθμός υλοποίησης για το 
2007 θα διατηρηθεί στο 80%, θεωρεί ότι όπως εξελίσσονται τα στοιχεία ο 
βαθμός υλοποίησης θα διαμορφωθεί τελικά πιο κάτω ή εν πάση περιπτώσει 
γύρω στο 80%.    

 Σύμφωνα πάντως με τον αρμόδιο υπουργό, συνεχίζεται η αναληφθείσα τα 
τελευταία χρόνια προσπάθεια περίληψης “ώριμων” έργων στους 
προϋπολογισμούς και η αποδέσμευση πιστώσεων για εκτέλεση έργων από την 
αρχή κάθε οικονομικού έτους. για το λόγο αυτό, το προβλεπόμενο ποσοστό 
υλοποίησης αναπτυξιακών δαπανών για το 2008 υπολογίζεται στο 85%.   

 Η επιτροπή από τη μελέτη των επιμέρους προϋπολογισμών-κεφαλαίων του 
υπό συζήτηση προϋπολογισμού διαπιστώνει συναφώς ότι σε σύγκριση με 
προηγούμενα έτη, έχει σχετικά περιοριστεί η πολιτική της δέσμευσης (+) 
διαφόρων προνοιών που αφορούν αναπτυξιακές δαπάνες, γεγονός που τη 
βρίσκει σύμφωνη, αφού υποδηλεί την πολιτική βούληση για εκτέλεση των 
αντίστοιχων αναπτυξιακών έργων χωρίς οποιεσδήποτε καθυστερήσεις, 
διαδικαστικές ή άλλες.   

 Όπως είναι γνωστό, η δέσμευση (+) συγκεκριμένων προνοιών του κρατικού 
προϋπολογισμού, ειδικά της Κατηγορίας 3 - «Αναπτυξιακές ∆απάνες» σημαίνει 
ότι ουδεμία δαπάνη μπορεί να διενεργηθεί μέχρις ότου παρασχεθούν πλήρεις 
λεπτομέρειες για το αντίστοιχο έργο ή σχέδιο για το οποίο έχει γίνει πρόνοια με 
σχετικό κονδύλι στο Γραφείο Προγραμματισμού και μέχρις ότου δοθεί 
εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών [υπό μορφή εξουσιοδοτήσεως για 
διενέργεια δαπάνης (Ε.∆.∆.)], γεγονός που στην πράξη αποδυναμώνει την 
απαιτούμενη ευελιξία στη λήψη αποφάσεων και στην προώθηση των σχετικών 
διαδικασιών από τους αρμόδιους φορείς.       
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 Περαιτέρω και σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, στο φετινό προϋπολογισμό 
γίνεται πρόνοια για παύση εφεξής της τακτικής μη συμπερίληψης στον 
προϋπολογισμό των έργων που αφορούν τον τομέα της παιδείας -τα οποία 
προηγουμένως υλοποιούνταν με δάνεια και με αποπληρωμή από την 
κυβέρνηση μόνο του τοκοχρεολυσίου- με σκοπό τη βελτίωση της διαφάνειας, 
την καλύτερη παρακολούθηση των έργων, τη μείωση του διοικητικού κόστους 
όπως και του κόστους χρηματοδότησης.  Σημειώνεται ότι το κόστος των έργων 
αυτών ανέρχεται γύρω στα £97 εκατομ. (€165,7 εκατομ) και βαρύνει τις 
αναπτυξιακές δαπάνες, που για το 2008 ανέρχονται σε £553 εκατομ. (€944.9 
εκατομ.)7 σε σύγκριση με £434 εκατομ. (€741,5 εκατομ.) το 2007 (αύξηση της 
τάξης του 27,6% λόγω της απόφασης αυτής).   

 Η επιτροπή επικροτεί τη συγκεκριμένη απόφαση, η οποία θα αρχίσει να 
υλοποιείται με τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008 και η οποία ικανοποιεί 
επίσης προηγούμενες παρατηρήσεις της θεωρώντας ότι με τον τρόπο αυτό θα 
αποδίδεται πλέον η πλήρης εικόνα των αναπτυξιακών δαπανών που 
συναποτελούν την αναπτυξιακή πολιτική της κυβέρνησης, αφού η 
προηγούμενη τακτική θεωρεί ότι δεν ήταν ορθή και ότι δημιουργούσε 
προβλήματα στην αποτίμηση της πραγματικής εικόνας του βαθμού υλοποίησης 
του συνόλου των αναπτυξιακών δαπανών.      

3. Τροποποιήσεις του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, οι οποίες 
κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών 

 Μετά τη λήξη της κυρίως συζήτησης, το Υπουργείο Οικονομικών με τρεις 
επιστολές του κατέθεσε στην επιτροπή αριθμό τροποποιήσεων στον 
κατατεθέντα προϋπολογισμό.  Σύμφωνα με το αιτιολογικό που συνοδεύει την 
κατάθεση των τροποποιήσεων αυτών, οι επιπρόσθετες πιστώσεις, των οποίων 
ζητείται έγκριση πληρωμής, οφείλονται σε υποβολή αιτημάτων από διάφορα 
υπουργεία/υπηρεσίες στο Υπουργείο Οικονομικών μετά την έγκριση του υπό 
συζήτηση προϋπολογισμού από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 6 Σεπτεμβρίου 
2007. 

 Όπως διαπιστώνεται το σύνολο των ζητούμενων επιπρόσθετων πιστώσεων με 
τις εν λόγω τροποποιήσεις ανέρχεται σε £16,8 εκατομ., ενδεικτικά δε 
αναφέρεται ότι αφορούν το σχέδιο απόσυρσης παλαιών αυτοκινήτων (£5 
εκατομ.), την πρόσληψη ειδικών αστυφυλάκων (£1 εκατομ.), την  δανειοδότηση 
του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (£8,7 εκατομ.) κ.ά.   

 Συναφώς το Υπουργικό Συμβούλιο εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών 
να καταθέσει τις εν λόγω τροποποιήσεις στη Βουλή, με σκοπό την 
ενσωμάτωσή τους στον υπό έγκριση προϋπολογισμό.    

 Επεξηγήσεις αναφορικά με τις προτεινόμενες εκ μέρους του Υπουργείου 
Οικονομικών τροποποιήσεις περιλαμβάνονται στο Τρίτο Μέρος της παρούσας 
έκθεσης ως Παράρτημα IV.     

 4. Συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί 

  Κατά τη διάρκεια του έτους 2007, η κυβέρνηση κατέθεσε στη Βουλή δύο 

                                                 
7  Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, εάν εξαιρεθούν τα έργα που αφορούν τον 

τομέα της παιδείας, το ποσοστό αύξησης των αναπτυξιακών δαπανών το 2008 σε 
σχέση με το 2007 περιορίζεται στο 5%, σύμφωνα με τη σχετική απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου.   
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συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς.  Το σύνολο των συμπληρωματικών 
πιστώσεων που ζητήθηκαν με τους δύο συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς 
ανέρχεται σε £117.863.206.   

 Ο πρώτος συμπληρωματικός προϋπολογισμός8 προβλέπει για τη δημιουργία 
653 νέων θέσεων και για την κατάργηση 100 υφιστάμενων θέσεων στη 
δημόσια υπηρεσία, όπως και για μια σειρά άλλων ρυθμίσεων, με τις οποίες 
επέρχεται αναδιοργάνωση σε διάφορες επιμέρους υπηρεσίες και τμήματα, με 
στόχο την αύξηση της παραγωγικότητας.  Για το 2007 οι ζητηθείσες πιστώσεις 
ανέρχονται σε £5.741.550, ενώ η μέση ετήσια δαπάνη ανέρχεται γύρω στα £16 
εκατομ.   

 Με το δεύτερο κατά σειρά κατατεθέντα συμπληρωματικό προϋπολογισμό9, οι 
ζητηθείσες συμπληρωματικές πιστώσεις ανέρχονται σε £112.121.656.  Το 
σύνολο όμως των αναγκαίων δαπανών για τους σκοπούς και προγράμματα για 
τα οποία είχε γίνει πρόβλεψη σ’  αυτό ανέρχεται σε £141,4 εκατομ. για το 2007, 
όπως όμως σημειώνεται στα στοιχεία που συνόδευαν το αρχικό νομοσχέδιο, 
υπήρξαν εξοικονομήσεις ύψους £29,3 εκατομ. (για τις οποίες δίδονται σχετικές 
λεπτομέρειες), με αποτέλεσμα το συνολικό κόστος να έχει μειωθεί στο ύψος 
των £112.121.656 που αναφέρεται πιο πάνω.   

 Ταυτόχρονα υπογραμμίζει ότι παρά την εμφανή περιοριστική πολιτική της 
κυβέρνησης σε σχέση με την ανάγκη κατάθεσης συμπληρωματικών 
προϋπολογισμών στη Βουλή διαρκούντος του οικονομικού έτους σε σύγκριση 
με προηγούμενα έτη10, την οποία η επιτροπή επικροτεί, σε γενικές γραμμές 
θεωρεί ότι είναι δυνατό να υπάρξει καλύτερος προγραμματισμός όσον αφορά 
τις ανάγκες για κάθε οικονομικό έτος στο στάδιο κατάρτισης του ετήσιου 
κρατικού προϋπολογισμού.  Από τη μελέτη των κατατεθέντων στοιχείων 
προκύπτει ότι, στις ζητηθείσες και εγκριθείσες συμπληρωματικές πιστώσεις για 
το 2007 περιλαμβάνονται, όπως σχετικά αναφέρεται στα κατατεθέντα στοιχεία, 
επαναλαμβανόμενες δαπάνες (μέτρα κοινωνικής συνοχής, αγορά ιατρικών 
υπηρεσιών, άλλες δαπάνες) ύψους £50,8 εκατομ.   

 Από τα ίδια στοιχεία προκύπτει βέβαια ότι στις εξοικονομήσεις, ύψους £29,3 
εκατομ., περιλαμβάνονται η μη προώθηση διαφόρων αναπτυξιακών έργων για 
λόγους άσχετους με τους αρχικούς προγραμματισμούς, όπως είναι η 
κατασκευή καταφυγίων αλιείας (μείωση ύψους £2,0 εκατομ.) λόγω ένταξης του 
έργου ως συγχρηματοδοτούμενου από κοινοτικούς πόρους για την 
Προγραμματική Περίοδο 2007-2013, όπως και το έργο εγκατάστασης 
συστήματος φωτοεπισήμανσης (μείωση ύψους £1,0 εκατομ.) λόγω εμπλοκής 

                                                 
8  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2007 Αριθ. Νόμου 

38/2(ΙΙ)/2007. 
9  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2007 Αριθ. Νόμου 

42/2(ΙΙ)/2007. 
10  Κατά το έτος 2005 είχαν κατατεθεί στη Βουλή συνολικά επτά συμπληρωματικοί του 

κρατικού προϋπολογισμού του 2005, προϋπολογισμοί, με τους οποίους 
εγκρίθηκαν συμπληρωματικές πιστώσεις ύψους £123.500.579. 

 Κατά το έτος 2006 είχαν κατατεθεί στη Βουλή συνολικά έξι συμπληρωματικοί του 
κρατικού προϋπολογισμού του 2006, προϋπολογισμοί, με τους οποίους 
εγκρίθηκαν συμπληρωματικές πιστώσεις ύψους £102.118.814 (επίδραση ύψους 
1,27% επί του ΑΕΠ για το 2006). 
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στη διαδικασία εγκατάστασης του συστήματος.   

 Παρατηρείται όμως ότι υπάρχουν συγκεκριμένα έργα, τα οποία δεν έχουν 
προωθηθεί (κτίρια φυλακών, αστυνομίας και πυροσβεστικής, κατασκευή 
καταφυγίων αλιείας, σύστημα φωτοεπισήμανσης, χώροι υγειονομικής ταφής, 
ανέγερση κτιρίων στο εξωτερικό, αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού, 
κατασκευή δρόμου από το λιμάνι Λεμεσού) για διάφορους λόγους που εν 
πολλοίς αφορούν, όπως σχετικά αναφέρεται, τη μη έγκαιρη ολοκλήρωση 
μελετών και σχεδίων ή τη μη έγκαιρη κατακύρωση προσφορών.  Η μη 
προώθηση των συγκεκριμένων έργων και συνεπακόλουθα οι ανάλογες  
εξοικονομήσεις είναι δυνατό να εκληφθεί ότι οφείλονται σε λανθασμένες 
χρονικά εκτιμήσεις ή ακόμη και σε αποφάσεις που εκ των προτέρων είναι 
γνωστό ότι οδηγούν σε λανθασμένη εικόνα.   

 Προβαίνοντας στις σχετικές επισημάνσεις, η επιτροπή λαμβάνει υπόψη ότι 
συγκεκριμένα έργα περιλαμβάνονται στους κρατικούς προϋπολογισμούς επί 
σειράν ετών, όπως είναι για παράδειγμα τα κτίρια φυλακών, της αστυνομίας και 
της πυροσβεστικής χωρίς ουσιαστική προώθηση, ενώ από το σύνολο των 
εγκριθεισών συμπληρωματικών πιστώσεων (περιλαμβανομένων των 
εξοικονομήσεων) ύψους £112.121.656 εκατομ., η πλειοψηφία αυτών αφορά 
τακτικές δαπάνες, οι οποίες θεωρείται από την επιτροπή ότι θα μπορούσαν να 
είχαν περιληφθεί εξ αρχής στον κρατικό προϋπολογισμό του 2007.  Τέτοιες 
δαπάνες αφορούν αποζημιώσεις για απαλλοτριώσεις, χορηγίες στον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ), στην Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου 
(ΚΟΠ), στον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΓ), αγορά φαρμάκων και 
εμβολίων κ.ά. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 3 

∆ημοσιονομική κατάσταση  

α. ∆ημοσιονομικές ∆εσμεύσεις 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών στην παρούσα φάση οι 
δημοσιονομικές δεσμεύσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας πηγάζουν από το 
Αναθεωρημένο Πρόγραμμα Σύγκλισης και από το Σύμφωνο Σταθερότητας και 
Ανάπτυξης.  Συναφώς οι δημοσιονομικοί στόχοι για το έτος 2006, οι οποίοι 
είχαν περιληφθεί στο Αναθεωρημένο Πρόγραμμα Σύγκλισης 2006-2010 
θεωρείται από την κυβέρνηση ότι έχουν επιτευχθεί, αφού όπως αναφέρεται, το 
δημοσιονομικό έλλειμμα έχει περιοριστεί στο 1.5% του ΑΕΠ, το δε δημόσιο 
χρέος, αντίστοιχα στο 65.3% του ΑΕΠ11.   

 Στη βάση του ότι ο δεσμευτικός κανόνας  για τα κράτη μέλη που δε συγκλίνουν 
με τον εθνικό μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό στόχο, προνοεί ότι το 
δημοσιονομικό έλλειμμά τους θα πρέπει να βελτιώνεται ετησίως τουλάχιστον 
κατά 0.5 ποσοστιαίες μονάδες του ΑΕΠ, μέχρις ότου ο εθνικός μεσοπρόθεσμος 
δημοσιονομικός στόχος επιτευχθεί, για την Κύπρο, ο στόχος αυτός έχει 
καθοριστεί στο 0.5%του ΑΕΠ για το 2008.   

                                                 
11  Η απόκλιση του δημόσιου χρέους ως ποσοστού του ΑΕΠ από τον αρχικό στόχο 

(64.7% του ΑΕΠ) οφείλεται στο χρόνο έκδοσης των γραμματίων του δημοσίου για 
το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΤΚΑ).  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι, το δημόσιο 
χρέος στο τέλος Ιανουαρίου του 2007 ως ποσοστό του ΑΕΠ είχε περιορισθεί στο 
60.4%. 
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 Με βάση τόσο το πνεύμα αυτό όσο και το Σύμφωνο Σταθερότητας και 
Ανάπτυξης, τα αυξημένα έσοδα πρέπει να διοχετεύονται κυρίως για τη μείωση 
των δημοσιονομικών ελλειμμάτων και για την επιτάχυνση της δημοσιονομικής 
εξυγίανσης.   

 Σε περίπτωση βελτιωμένων αποτελεσμάτων (σε σχέση με τα αναμενόμενα, 
όπως ήταν η περίπτωση του έτους 2006), η ελάχιστη ετήσια βελτίωση κατά 
0.5% του ΑΕΠ για τον επόμενο χρόνο, πρέπει να εφαρμόζεται στα βελτιωμένα 
αποτελέσματα του προηγούμενου έτους.  Επομένως, το δημοσιονομικό 
έλλειμμα για το 2007 θα πρέπει να περιοριστεί περίπου στο 1% του ΑΕΠ, 
ακολούθως δε το 2008 στο 0.5% του ΑΕΠ.  Σημειώνεται ότι οι στόχοι αυτοί θα 
περιληφθούν στο Αναθεωρημένο Πρόγραμμα Σύγκλισης 2007-2011 που θα 
υποβληθεί στην ΕΕ το ∆εκέμβριο του 2007. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, σύμφωνα με την κυβέρνηση, οι βασικοί άξονες του 
προϋπολογισμού του 2008, είναι οι αναθεωρημένοι δημοσιονομικοί 
στόχοι/δεσμεύσεις, το Αναθεωρημένο Πρόγραμμα Σύγκλισης 2006-2010, το 
Σύμφωνο Σταθερότητας και Ανάπτυξης και το Εθνικό Μεταρρυθμιστικό 
Πρόγραμμα για τη Στρατηγική της Λισαβόνας. 

β. ∆ημοσιονομικές Προβλέψεις 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα από τον Υπουργό Οικονομικών στις 11 
Οκτωβρίου 200712 στοιχεία, το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2007 εκτιμάται 
ότι θα περιοριστεί στο 1% του ΑΕΠ σε σύγκριση με 1.5% του ΑΕΠ το 2006, 
ενώ σε απόλυτους αριθμούς εκτιμάται στα £90 εκατομ. σε σύγκριση με £128.5 
εκατομ. το 2006.   

 Με βάση τον προϋπολογισμό του 2008, το δημοσιονομικό έλλειμμα 
προβλέπεται να περιορισθεί στο 0.5% του ΑΕΠ ή σε απόλυτους αριθμούς 
γύρω στα £50 εκατομ. 

 Ταυτόχρονα, το δημόσιο χρέος προβλέπεται να μειωθεί κατά £400 εκατομ. και 
να φθάσει, στο τέλος του 2008 στα £5.043 εκατομ. ή στο 52,5% του ΑΕΠ από 
τα £5.443 εκατομ. ή 60,9% του ΑΕΠ που υπολογίζεται να φθάσει στο τέλος του 
2007, σπάζοντας έτσι το φράγμα του 60% που αποτελεί σημαντικό στόχο -
δέσμευση προς την ΕΕ.  Η μείωση του δημόσιου χρέους για το 2008 οφείλεται 
σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό στην εξάλειψη μεγάλου μέρους του 
συσσωρευμένου εξοφλητικού αποθέματος και στο αυξημένο πλεόνασμα του 
πρωτογενούς ισοζυγίου. 

γ. Έσοδα-∆απάνες/Προϋπολογισμός 2008  

i. Έσοδα  

 Αναλύοντας τα κρατικά έσοδα, ο Υπουργός Οικονομικών σημείωσε ότι13 

                                                 
12  Σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα στοιχεία που προκύπτουν από την ομιλία του 

Υπουργού Οικονομικών στην ολομέλεια του σώματος στις 29 Νοεμβρίου 
2007 αναμένεται για το 2007 πλεόνασμα της τάξης του 1,5% του ΑΕΠ 
(βελτίωση της τάξης των £700 εκατομ.), συνεπακόλουθα δε στο τέλος του 
2008 το δημόσιο χρέος θα μειωθεί με ακόμη πιο γρήγορο ρυθμό και θα 
φτάσει το 48% του ΑΕΠ.    

13 Ενημερωτικό σημείωμα που λήφθηκε με επιστολή του γενικού διευθυντή του 
Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007. 
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οι ρυθμοί αύξησης των δημοσίων εσόδων από το 2006 και μετά 
παρουσιάζουν επιτάχυνση.  Το 2006 τα πραγματικά έσοδα αυξήθηκαν 
κατά 13,6%, σε σχέση με το 2005 (αν εξαιρεθούν τα έσοδα του 2005 
από τη φορολογική αμνηστία, τότε ο ρυθμός αύξησής τους ανέρχεται 
στο 18,2%).   

 Σημείωσε επίσης ότι η μεγάλη αύξηση των εσόδων των τελευταίων 
χρόνων έχει ενισχύσει σημαντικά τόσο το σημερινό ύψος των 
φορολογικών εσόδων όσο και τη σχέση τους προς το ΑΕΠ, ότι ο 
πενταετής μέσος ρυθμός αύξησης των εσόδων σε σχέση με τους 
ρυθμούς ανάπτυξης της οικονομίας στις πλείστες ανεπτυγμένες 
οικονομίες παραμένει σταθερός και τέλος ότι ασυνήθιστα ψηλούς 
ρυθμούς αύξησης εσόδων, (όπως ήταν το 2006 και 2007), σύμφωνα με 
τα εμπειρικά δεδομένα είναι πιθανό να τους διαδεχθούν πολύ 
χαμηλότεροι ρυθμοί, έτσι που ο πενταετής μέσος όρος να παραμείνει 
σταθερός, γύρω στο 8%-10% περίπου.   

 Επομένως, όπως ανέφερε, φυσιολογικά αναμένεται η επαναφορά του 
ρυθμού αύξησης των εσόδων στα ιστορικά επίπεδα που αυτά 
κυμαίνονταν πριν το 2005 και με τη διαπίστωση αυτή, η προβλεπόμενη 
αύξηση των εσόδων για το 2008 σε σχέση με τα αναμενόμενα έσοδα του 
2007 περιορίζεται στο 5%.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, ο προϋπολογισμός του 2008, 
προβλέπει συνολικά έσοδα, (εξαιρουμένων των δανείων), ύψους 
£3.272.4 εκατομ., σε σύγκριση με τα αναθεωρημένα έσοδα ύψους 
£3.113 εκατομ. για το 2007.   

 Ο ρυθμός αύξησης των εσόδων φθάνει το 9.6% το 2007 σε σύγκριση με 
13.6% το 2006 εν μέρει, όπως αναφέρεται, λόγω του τερματισμού των 
προσωρινών επιστροφών από τον κοινοτικό προϋπολογισμό, όπως και 
της αναμενόμενης επίπτωσης από την πρόσφατη αύξηση του 
αφορολόγητου εισοδήματος για τα φυσικά πρόσωπα.   

 Από την άλλη, ο ρυθμός αύξησης των εσόδων το 2008 υπολογίζεται να 
επιβραδυνθεί στο 5.1% λόγω της αναμενόμενης φυσιολογικής 
επαναφοράς του ρυθμού αύξησής τους στα ιστορικά επίπεδα που αυτά 
κυμαίνονταν πριν το 2005, σε συνδυασμό, όπως επίσης σημειώθηκε, με 
τις επιπτώσεις από την αύξηση του αφορολόγητου εισοδήματος και την 
αναπροσαρμογή των φορολογικών κλιμάκων, την εισαγωγή μειωμένου 
συντελεστή ΦΠΑ και την κατάργηση του φόρου κατανάλωσης για 
συγκεκριμένα αγαθά και υπηρεσίες, αλλά και λόγω της μεταρρύθμισης 
του φορολογικού συστήματος για τα μηχανοκίνητα οχήματα. 

 Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, το σύνολο των κρατικών εσόδων για 
το 2008  θα περιορισθεί στο 34.5% σε σχέση με  35.2% το 2007. 

 Όσον αφορά τις σημαντικότερες κατηγορίες εσόδων, δηλαδή των 
άμεσων  και έμμεσων φόρων, το ύψος τους, με βάση τα δοθέντα 
στοιχεία, ανέρχεται στα £2.895,5 εκατομ. και αποτελεί το 88% του 
συνόλου των εσόδων, ενώ το  υπόλοιπο 12% του συνόλου των εσόδων, 
(εξαιρουμένων των εισπράξεων από δάνεια), αφορά τα μη κατατάξιμα 
έσοδα, όπως είναι οι πωλήσεις αγαθών και υπηρεσιών και οι 
μεταβιβάσεις, που το 2008 προϋπολογίζονται στα £377 εκατομ. 

 Ως ποσοστό του ΑΕΠ τα φορολογικά έσοδα το 2008 προβλέπεται ότι θα 
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μειωθούν ελαφρά στο 30.5% σε σχέση με 31.1% το 2007, μείωση η 
οποία κατανέμεται μεταξύ της άμεσης και έμμεσης φορολογίας που ως 
ποσοστό του ΑΕΠ το 2008 περιορίζεται στο 12.1% και 18.5%, 
αντίστοιχα, σε σύγκριση με 12.4% και 18.7% το 2007.  

 Ειδικότερα τα φορολογικά έσοδα το 2008 προβλέπεται να 
επιβραδυνθούν και να αυξηθούν με ρυθμούς ύψους 5.1%, σε σύγκριση 
με ρυθμούς ύψους 16.8% το 2007, γεγονός που οφείλεται, όπως 
σημειώθηκε, στις επιπτώσεις από τις πρόσφατες φορολογικές 
τροποποιήσεις14 καθώς και στην αναμενόμενη επιβράδυνση του ρυθμού 
αύξησης των εσόδων από τον τομέα των κατασκευών και ακινήτων. 

 Ειδικότερα και σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα έσοδα από την 
άμεση φορολογία το 2008 προβλέπεται να επιβραδυνθούν και να 
αυξηθούν με ρυθμό ύψους μόλις 3.9% σε σχέση με 19.7% το 2007 και 
σε απόλυτους αριθμούς να φθάσουν περίπου τα £1.143 εκατομ., σε 
σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους £1.100 εκατομ. το 2007.  Η 
επιβράδυνση του ρυθμού αύξησης των άμεσων φόρων οφείλεται στην 
αύξηση του αφορολόγητου εισοδήματος για φυσικά πρόσωπα και στην 
αναπροσαρμογή των φορολογικών κλιμάκων, καθώς και στην 
επαναφορά (μείωση) των εισπράξεων από το φόρο κεφαλαιουχικών 
κερδών σε πιο φυσιολογικά επίπεδα.   

 Από την άλλη τα  έσοδα από την έμμεση φορολογία του 2008 
παρουσιάζουν, όπως αναφέρεται, ελαφρώς καλύτερη εικόνα σε σχέση 
με τα έσοδα από την άμεση φορολογία, προβλέπεται να επιβραδυνθούν 
και να αυξηθούν με ρυθμό ύψους 5.9% σε σχέση με 15% το 2007 και σε 
απόλυτους αριθμούς να φθάσουν περίπου τα £1.753 εκατομ., σε 
σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους £1.655 εκατομ. το 2007.  Η 
επιβράδυνση του ρυθμού αύξησης των έμμεσων φόρων, σύμφωνα με 
τους αρμοδίους, οφείλεται στη  μεταρρύθμιση του φορολογικού 
συστήματος για τα μηχανοκίνητα οχήματα, στην εισαγωγή του 
μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ και στην κατάργηση του φόρου 
κατανάλωσης σε συγκεκριμένες κατηγορίες αγαθών και υπηρεσιών. 

 Αναλυτικά από τους άμεσους φόρους, τα έσοδα από τον εταιρικό φόρο, 
το 2008 προβλέπεται να σημειώσουν επιτάχυνση και να αυξηθούν με 
ρυθμό ύψους 17.6% σε σχέση με 15.4% το 2007 και σε απόλυτους 
αριθμούς να φθάσουν τα £435 εκατομ., σε σύγκριση με αναθεωρημένα 
έσοδα ύψους £370 εκατομ. το 2007, όπως σχετικά αναφέρεται  λόγω 
ουσιαστικής βελτίωσης της επικερδότητας των επιχειρήσεων και 
ιδιαίτερα των επιχειρήσεων διεθνών δραστηριοτήτων.   

 Όσον αφορά τα έσοδα από το φόρο εισοδήματος το 2008 προβλέπεται 
να αυξηθούν με ρυθμό μικρότερο, της τάξης του 5.3% και σε απόλυτους 
αριθμούς να φθάσουν τα £267 εκατομ. σε σύγκριση με αναθεωρημένα 
έσοδα ύψους £253 εκατομ. το 2007, όπως αναφέρεται λόγω της 

                                                 
14  Στις πρόσφατες φορολογικές τροποποιήσεις περιλαμβάνονται οι επιπτώσεις από 

τη μεταρρύθμιση του φορολογικού συστήματος των μηχανοκινήτων οχημάτων, 
από την αύξηση του αφορολόγητου εισοδήματος για φυσικά πρόσωπα και την 
αναπροσαρμογή των φορολογικών κλιμάκων, από τη μείωση του συντελεστή ΦΠΑ 
από 15% σε 5% και από την κατάργηση του φόρου κατανάλωσης για 
συγκεκριμένες κατηγορίες αγαθών και υπηρεσιών. 
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αύξησης του ορίου του αφορολόγητου εισοδήματος και της 
αναπροσαρμογής των φορολογικών κλιμάκων.   

 Τα έσοδα από το φόρο κεφαλαιουχικών κερδών το 2008 αναμένεται να 
επανέλθουν σε πιο φυσιολογικά επίπεδα, να σημειώσουν πτώση κατά 
25% και σε απόλυτους αριθμούς να περιορισθούν στα £150 εκατομ., σε 
σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους £200 εκατομ. το 2007. 

 Από τους έμμεσους φόρους, τα έσοδα από το ΦΠΑ το 2008 
προβλέπεται να επιβραδυνθούν και να αυξηθούν με ρυθμό ύψους 10% 
σε σχέση με 16.6% σε απόλυτους αριθμούς και να φθάσουν τα £1.100 
εκατομ.15 σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους £1000 εκατομ. το 
2007 λόγω της διεύρυνσης της φορολογικής βάσης, της ενδυνάμωσης 
του ρόλου της εσωτερικής ζήτησης στο ρυθμό ανάπτυξης της 
οικονομίας, καθώς και της βελτίωσης της φοροεισπρακτικής ικανότητας.   

 Τα έσοδα από τους φόρους κατανάλωσης το 2008 προβλέπεται να 
επιβραδυνθούν και να αυξηθούν με ρυθμό 3.5% σε σχέση με 7.5% και 
σε απόλυτους αριθμούς να φθάσουν τα £372 εκατομ., σε σύγκριση με 
αναθεωρημένα έσοδα ύψους £360 εκατομ. το 2007 επίσης όπως 
σημειώνεται λόγω κατάργησης του φόρου κατανάλωσης για τα 
αναψυκτικά και της φορολογικής μεταρρύθμισης για τα μηχανοκίνητα 
οχήματα. 

 Τέλος, τα μη φορολογικά έσοδα για το 2008 προϋπολογίζεται να 
αυξηθούν οριακά στα £377 εκατομ., σε σύγκριση με αναθεωρημένα 
έσοδα ύψους £358 εκατομ. το 2007, παρουσιάζοντας αύξηση κατά 5.3% 
σε σύγκριση με μείωση κατά 25.8% το 2007 με βάση τα αναθεωρημένα 
έσοδα του 2007 σε σχέση με το 2006, λόγω τερματισμού των 
αντισταθμιστικών παροχών του κοινοτικού προϋπολογισμού.   

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε επίσης στην 
επιτροπή πίνακα στον οποίο παρουσιάζονται τα έσοδα από 
πετρελαιοειδή σε συσχετισμό με δοθέντα αντισταθμιστικά μέτρα ο 
οποίος περιλαμβάνεται στο Τρίτο Μέρος της παρούσας έκθεσης ως 
Παράρτημα V.   

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω και αφού διεξήλθε τον υπό 
συζήτηση κρατικό προϋπολογισμό στο σύνολό του και ανέλυσε τα 
στοιχεία που το συνοδεύουν, η επιτροπή προβαίνοντας σε 
συγκρίσεις με προηγούμενα έτη, διαπιστώνει σε σχέση με τα 
κρατικά έσοδα για το 2008, τα ακόλουθα: 

 Τα συνολικά κρατικά έσοδα (περιλαμβανομένων των 
χρηματοδοτικών εσόδων), η ανάλυσή τους σε άμεσους και 
έμμεσους φόρους, όπως και των εισπράξεων σε σχέση με αυτά, 
έχουν ως ακολούθως: 

                                                 
15  Στα προβλεπόμενα έσοδα για το ΦΠΑ έχουν συνυπολογισθεί οι προτεινόμενες 

μειώσεις του συντελεστή ΦΠΑ για συγκεκριμένες κατηγορίες αγαθών και 
υπηρεσιών.   
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Συνολικά κρατικά έσοδα 
 2002 2003 2004 

 
2005 Μετα-

βολή 
% 
2:1 
2005:
2004 

2006 
 

Μετα-
βολή 
% 
3:2 
2006:
2005 

2007 2007 Μετα-
βολή 
% 
4: 3 
2007:
2006 

2008 Μετα-
βολή 
% 
5:4 
2008: 
2007 

Αύξηση+ 
Μείωση - 
(σε 
σύγκριση 
με το 
2007) 
 

 Πραγμά- 
τικά 
 

Πραγμα- 
τικά 
 

Πραγμα- 
τικά 
 
 

Πραγμα- 
τικά 
 

 Αρχικός 
προϋπο- 
λογισμός 
 
 

Πραγμα- 
τικά 
 
 
 
 

 Προϋπο-
λογισθ. 

Αναθεωρ.  Προϋπο-
λογισθ. 

  

 £ £ £   £ £  £  £ £  £ 
Σύνολο 
Εσόδων 

3.206.638 2.974.573 3.008.03
2 

3.283.798 
 

9,2 3.194.151 3.660.958 11,5 3.315.339 3.733.000 2,2 4.133.038 10,7 400.038 

 Από τα συνολικά κρατικά έσοδα, τα κυριότερα έσοδα (άμεσοι και έμμεσοι φόροι) αναλύονται ως ακολούθως: 
Άμεσοι και έμμεσοι φόροι 

2002 2003 2004 
 

2005 Μετα- 
βολή 
% 
2:1 

           2006 
 

Μετα- 
βολή 
% 
3:2 

2007 Μετα-
βολή 
% 
4:3 

2008  Μετα-
βολή 
% 
5:4 

Πηγές 
Εσόδων 

Πραγμα-- 
τικά 
 

Πραγμα- 
τικά 
 

Πραγμα- 
τικά 
 

Πραγμα- 
τικά 
 

 Αρχικός 
προϋπο- 
λογισθ. 
 

Πραγμα- 
τικά 
 

 Προϋπο-λογισθ. 
 

  Αύξηση + 
Μείωση - (σε 
σύγκριση με 
το 2007) 
 

 

£ £ £ £  £ £  £  £ £  

Άμεσοι 
Φόροι 

 
510.665 

 
502.565 

 
637.945 

 
797.426 
(περιλ. εσόδων 
φορολο- 
γικής 
αμνηστίας) 

 
25,0 

 
680.700 

 
918.955 

 
- 15,2 

 
787.288 

 
-14,3 

 
1.142.900 

 
106.588 
(15,7%) 

 
45,2 

Έμμεσοι 
Φόροι 

799.304 1.084.826 1.205.972 1.294.397 7,3 1.338.376 αναμένεται 3,4 1.458.873   120.497 
(9,0%) 

 

 Αναλυτικά οι εισπράξεις όσον αφορά τους κυριότερους άμεσους φόρους έχουν ως ακολούθως: 
Άμεσοι φόροι 

2002 2003 2004 
 

2005 Μετα- 
βολή 
% 
2:1 

2006 Μετα- 
βολή 
% 
3:2 

2007 Μετα- 
βολή 
% 
4:3 

2008 Μετα-
βολή 
% 
5:3 

 Πραγμα- 
τικά 

Πραγμα- 
Τικά 

Πραγμα- 
Τικά 

Πραγμα- 
τικά 

 Προϋπο-
λογισθ. 
 
 

Πραγμα-
τικά 

 
 

Προϋπο-
λογισθ. 

 
 

Προϋπο-
λογισθ. 

 

£ £ £ £  £   £  £  

Φόρος 
Εισοδήματ. 
Φυσικά 
Πρόσωπα 

211.600 222.919 198.530 
 

211.067 6,3 215.500 251.537 19,2 240.088 -4,6 266.500 11,0 
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Φόρος 
Εισοδήματ.Νο
μικά 
Πρόσωπα 

214.887 171.862 207.386 242.915 17,1 230.500 320.748 32,0 260.000 -18,9 435.000 67,3 

Φόροι
Περιουσίας 

52.053 70.143 79.715 85.868 7,7 66.000 156.013 81,7 96.500 -38,1 206.500 114,0 

 Αναλυτικά οι εισπράξεις όσον αφορά τους κυριότερους έμμεσους φόρους έχουν ως ακολούθως: 

Έμμεσοι φόροι 

2002 2003 2004 
 

2005 Μετα- 
βολή 
% 
2:1 

2006 Μετα- 
βολή 
% 
3:2 
 

2007 Μετα- 
βολή 
% 
4:3 

2008 Μετά-
βολή 
% 
5:4 

 Πραγμα- 
τικά 
 

Πραγμα-
τικά 
 

Πραγμα-
τικά 
 

Πραγμα-
τικά 
 

 Προϋπο-
λογισθ. 
 
 

Πραγμα- 
τικά 

 Προϋπο-
λογισθ. 
 
 

5:4 
 

  

£ £ £ £  £ £  £  £  
Εισαγω-
γικοί  
∆ασμοί  

75.587 66.252 40.094 28.302 - 29,4 29.075 26.288 
 

-7,1 
 

27.000 - 7,1 30.213 11,9 

Φόροι 
κατανά-
λωσης  

198.890 277.283 330.848 326.358 - 1,4 370.914 334.749 2,6 329.849 - 11,1 372.513 12,9 

Φόρος 
Προστιθέ-
μενης Αξίας 

439.735 597.779 666.363 759.153 13,9 750.000 857.628 13,0 890.000 3,8 1.100.000 23,6 
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ii. ∆απάνες 

 Οι συνολικές δαπάνες που προβλέπονται στον προϋπολογισμό 
του 2008, (εξαιρουμένων των αποπληρωμών των δανείων), σύμφωνα 
με τα κατατεθέντα στοιχεία 16 , ανέρχονται στα £3.879,2 εκατομ., σε 
σύγκριση με δαπάνες ύψους £3.601,7 εκατομ. στον προϋπολογισμό του 
2007.  Η ποσοστιαία αύξηση των δαπανών του 2008 σε σχέση με τις 
δαπάνες του 2007 μειώνεται στο 7.7% σε σύγκριση με 14.8% τον 
προηγούμενο χρόνο λόγω της συγκράτησης του ρυθμού αύξησης των 
δαπανών για εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους, όπως και της μείωσης 
των δαπανών για συντάξεις λόγω επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης 
των δημοσίων υπαλλήλων στο εξηκοστό τρίτο έτος.  

 Σύμφωνα πάντα με τον αρμόδιο υπουργό, στον προϋπολογισμό του 
2008 έγινε συνειδητή προσπάθεια ανακατανομής των δαπανών μεταξύ 
των διαφόρων υπουργείων στη βάση των προτεραιοτήτων πολιτικής της 
κυβέρνησης.  Για το λόγο αυτό, όπως υπογράμμισε, υπουργεία που 
δραστηριοποιούνται κυρίως στους τομείς της παιδείας, της υγείας, της 
κοινωνικής προστασίας, της οδικής ασφάλειας και της ενέργειας 
παρουσιάζονται να έχουν μεγαλύτερες συγκριτικά αυξήσεις σε σχέση με 
άλλα υπουργεία.   

 Πίνακες συνολικών δαπανών κατά υπηρεσία/υπουργείο, όπως και 
πίνακες τακτικών και αναπτυξιακών δαπανών κατά υπουργείο, 
περιλαμβάνονται στο Τρίτο Μέρος της παρούσας έκθεσης ως 
Παράρτημα V. 

 Παράλληλα και πέραν της πιο πάνω ανακατανομής, σύμφωνα με τον 
αρμόδιο υπουργό, ανακατατάξεις δαπανών γίνονται στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό και προς όφελος των αναπτυξιακών και κοινωνικών 
τομέων με τις κατηγορίες των κοινωνικών παροχών (12.9%) και των 
κεφαλαιουχικών δαπανών (15.8%) να αυξάνονται με πολύ μεγαλύτερους 
ρυθμούς από τις υπόλοιπες κατηγορίες δαπανών, σε αντίθεση με άλλες 
κατηγορίες δαπανών όπως είναι για παράδειγμα οι δαπάνες 
προσωπικού, οι οποίες αυξάνονται με χαμηλότερους ρυθμούς. 

 Με βάση τον ίδιο αξιωματούχο, στα πλαίσια του τριπτύχου-“Ανάπτυξη-
Σταθερότητα-Ευημερία”, η κυβέρνηση θεωρεί ότι έχει ενισχύσει τα 
τελευταία χρόνια την κοινωνική συνοχή, με την εφαρμογή μιας σειράς 
μέτρων για βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των ευπαθών κυρίως 
ομάδων του πληθυσμού.   

 Προς υποστήριξη της θέσης αυτής, ο αρμόδιος υπουργός ανέφερε ότι το 
σύνολο των κοινωνικών παροχών τα τελευταία χρόνια παρουσίασε 
σημαντική άνοδο, με τις κοινωνικές παροχές (δηλαδή τα άμεσα 
χορηγήματα προς τους δικαιούχους) από τα £239 εκατομ. το 2002 να 
έχουν ανέλθει σε £500 εκατομ. το 2008, παρουσιάζοντας αύξηση της 
τάξης του 109%.   

 Συναφώς με τα πιο πάνω τόνισε και πάλιν ότι οι προϋπολογισθείσες 
κοινωνικές παροχές για το 2008 σε σχέση με το 2007, αυξάνονται κατά 
12,9% (£533 εκατομ. το 2008 σε σύγκριση με £472 εκατομ. το 2007).  

                                                 
16  Σημείωμα του Υπουργού Οικονομικών, το οποίο κατατέθηκε στην πρώτη συνεδρία 

της επιτροπής ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2007.  
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 Η επιτροπή πέραν των πιο πάνω από τη μελέτη των υπόλοιπων στοιχείων17 
που συνοδεύουν τον υπό συζήτηση διαπιστώνει ειδικότερα σε σχέση με τις 
κρατικές δαπάνες και τα ακόλουθα:     

i. Το ΑΕΠ σε τρέχουσες τιμές αναλύεται ως ακολούθως: 

2004 

(£ εκατομ.) 

2005 

(£ εκατομ.) 

2006 

(£ εκατομ.) 

2007 

(£ εκατομ.) 

2008 

(£ εκατομ.) 

(πρόβλεψη) 

7.389,80 7.861,60 8.361,70 8.939,10 9.614,20 

ii. Οι δαπάνες για τις οποίες ζητείται έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας18(στις οποίες δεν περιλαμβάνονται αυτές που 
βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας) ανέρχονται σε 
£3.236.112.087έναντι £2.930.868.959 για το 2007 (εγκεκριμένες) και 
£2.754.911.523 για το 2006 (εγκεκριμένες).  

iii. Οι συνολικές δαπάνες του κρατικού προϋπολογισμού για το 2008 
(στις οποίες περιλαμβάνονται και οι δαπάνες που βαρύνουν απευθείας 
το Πάγιο Ταμείο) ανέρχονται σε £4.395.221.595 (προϋπολογισθείσες) 
έναντι £4.089.214.583 (εγκριθείσες) για το 2007 και £3.785.484.719 
(πραγματικές) για το 2006, παρουσιάζουν δηλαδή αύξηση  κατά 
£306.007.012 για το 2008 έναντι του 2007. 

iv. Η συγκεφαλαίωση οφειλών και δαπανών, κατά κατηγορία 
δαπάνης,19 στον προϋπολογισμό του 2008 (σε σύγκριση με τα έτη 
2007 και 2006), έχει ως ακολούθως: 

                                                 
17  Τα πιο πάνω στοιχεία προκύπτουν από τους πίνακες που ο Υπουργός 

Οικονομικών κατέθεσε στην επιτροπή στις 11 Οκτωβρίου 2007, αλλά 
διαφοροποιούνται σε σχέση με τα ίδια στοιχεία που περιλαμβάνονται στους 
πίνακες του Επεξηγηματικού Υπομνήματος ειδικά σε σχέση με τα έτη 2007 και 
2008. 

18  Άρθρο 166 του Συντάγματος. 
19  Τόμος Α´, σελ. 29. 
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Συγκεφαλαίωση οφειλών και δαπανών κατά κατηγορία δαπάνης 

 2006 2007 2008  

 

 Πραγματική 
∆απάνη 

£ 

Εγκεκριμένος 
Προϋ/μός  

£ 

Εγκεκριμένος 
Προϋ/μός  

£ 

Αύξηση + 

Μείωση - 

£ 

Ολικό 3.758.484.719 4.089.214.583 4.395.221.595  306.007.012 

     

Πάγιο 
Ταμείο 

1.253.866.758 1.139.938.551 1.159.109.508 19.170.957 

     

Τακτικές 
∆απάνες 

2.203.857.084 2.515.583.777 2.682.885.921 167.302.144 

     

Αναπτυξιακ
ές ∆απάνες 

327.760.877 433.692.255 553.226.166 119.533.911 

v. Τα μεγέθη των προϋπολογισμών, όπως κατατέθηκαν στη Βουλή, 
για τα έτη 2004-2008 έχουν ως ακολούθως: 

  2004 

(£ 
εκατομ.) 

2005 

(£ 
εκατομ.) 

2006 

( £ 
εκατομ.) 

2007 

(£ 
εκατομ.) 

2008 

(£ 
εκατομ.) 

Έσοδα20 2.785,9 2.718,4 3.194,2 3.315,3 4.133,0 

∆απάνες21 3.401,8 3.555,0 3.878,8 4.070,0 4.395,2 

ΕΛΕΙΜΜΑ -616,0 -836,6 -684,7 -754,7 -262,2 

vi. Το δημόσιο χρέος (εξαιρουμένου του ενδοκυβερνητικού - 
Μάαστριχτ) σε λίρες Κύπρου και ως ποσοστό του ΑΕΠ, έχει ως 
ακολούθως: 

2004 

(£ εκατομ.) 

2005 

(£ εκατομ.) 

2006 

(£ εκατομ.) 

2007 

(£ εκατομ.) 

2008 

(£ εκατομ.) 

5.203,6 

(70,4%) 

5.442,9 

(69,2%) 

5.461,1 

(65,3%) 

5.443,6 

(60,9%) 

5.043,2 

(52,5%) 

                                                 
20  Τα ποσά που αναφέρονται πιο πάνω αφορούν τα καθαρά έσοδα, δηλαδή από το 

σκέλος των εσόδων έχουν αφαιρεθεί τα ποσά για τη χρηματοδότηση. 
21  Τα ποσά που αναφέρονται πιο πάνω αφορούν τις καθαρές πληρωμές, δηλαδή 

από το σκέλος των δαπανών έχουν αφαιρεθεί οι αποπληρωμές των δανείων. 
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vii. Κατά κατηγορία δαπάνης, η ειδικότερη ανάλυση των δαπανών 
στον προϋπολογισμό του 2008 σε σύγκριση με τις δαπάνες του 
προϋπολογισμού του 2007 και του 2006 έχει ως ακολούθως: 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 προϋπολογίζονται σε 
£553 εκατομ. έναντι £434 εκατομ. (προϋπολογισθείσες) για 
το 2007 (αύξηση 27,4%) και £300 εκατομ. (αναθεωρηθείσες) 
για το 2006.   Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς αρμοδίους το 
ποσοστό αύξησης υπερβαίνει κατά πολύ το ανώτατο 
ποσοστό αύξησης, το οποίο έχει καθορισθεί στο 5% λόγω μη 
συμπερίληψης των πιστώσεων για έργα που προηγουμένως 
γίνονταν με δάνεια (που σε απόλυτους αριθμούς ανέρχονται 
στα £90 εκατομ.22). 

 Τα κυριότερα αναπτυξιακά έργα που βρίσκονται σε εξέλιξη 
καθώς και τα νέα, των οποίων αναμένεται έναρξη 
υλοποίησης με τον  προϋπολογισμό του 2008 είναι τα 
ακόλουθα: 

- Κτιριολογικό πρόγραμμα και μηχανογράφηση των 
σχολείων, η χορηγία στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, στο 
ΤΕΠΑΚ και στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

- Αναδιοργάνωση/Αυτονόμηση των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων και εισαγωγή του Γενικού Σχεδίου Υγείας 
(ΓεΣΥ). 

- Έργα που αφορούν την ενέργεια, την ανάπτυξη 
τεχνολογικών πάρκων, την προώθηση της Κύπρου σε 
κέντρο προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, την ενίσχυση της 
γυναικείας και νεανικής επιχειρηματικότητας. 

- Προστασία και επαναφορά του περιβάλλοντος, δημιουργία 
του χώρου Υγειονομικής Ταφής Απορριμμάτων (ΧΥΤΑ). 

- Οικοδομικά έργα, όπως είναι η ανέγερση νέου κέντρου 
ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας, η επέκταση των κτιρίων 
των φυλακών, της αστυνομίας και της πυροσβεστικής. 

- Πολεοδομικά έργα που αφορούν κυρίως κυβερνητικούς 
οικισμούς και σχέδια αυτοστεγάσεως, καθώς και διάφορα 
οδικά έργα που χρηματοδοτούνται από τις τοπικές αρχές 
με την κυβέρνηση να καταβάλλει μόνο το τοκοχρεολύσιο 
που της αναλογεί, όπως είναι η Λεωφόρος Αρχαγγέλου, ο 
παρακαμπτήριος Λακατάμιας κ.λπ. 

- Υδατικά έργα, όπως είναι η συνέχιση των έργων στις 
κοιλάδες ∆ιαρίζου-Έζουσας. 

- Οδικά έργα, όπως είναι ο περιμετρικός δρόμος Λευκωσίας, 

                                                 
22  Τα δάνεια αυτά αφορούν την ανέγερση και επέκταση σχολικών κτιριών (£45 

εκατομ.), τη μηχανογράφηση των σχολείων (£15 εκατομ.), καθώς και στην 
περίληψη της ετήσιας χορηγίας προς το ΤΕΠΑΚ (£30 εκατομ.).  Με την εξαίρεση 
των προνοιών αυτών, το ποσοστό αύξησης των αναπτυξιακών δαπανών 
περιορίζεται για το 2008 στο 5%. 
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η σύνδεση του δρόμου του λιμανιού με τον 
αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου, ο δρόμος Ανθούπολης-
Παλαιχωρίου, η βελτίωση των κυκλικών κόμβων Λεμεσού, 
δρόμος Ανθούπολης-Αστρομερίτη κ.ά.  

 Οι κοινωνικές παροχές για το 2008, σε σχέση με 
προηγούμενα έτη, ανέρχονται στο σύνολό τους σε £533.176 
εκατομ., έναντι £472.336 εκατομ. για το 2007 και £430.086 για 
το 2006 (μεταβολή 12,9% σε σχέση με το 2007) και κατά κύριο 
λόγο αναλύονται ως ακολούθως: 

 2004 
(εκατομ.) 

£ 

2005 
(εκατομ.) 

£ 

2006 
(εκατομ.) 

£ 

2007 
(εκατομ.) 

£ 

2008 
(εκατομ.)  

£ 

Μεταβ. 

% 

5:4 

2008: 2007  Πραγματικές Πραγματικές Πραγματικές Προϋπολ. Προϋπολ. 

Παροχές  
παιδείας 

63.667  90.474 82.742 91.416 105.764 15,7 

Πολιτιστικές 
παροχές 

3.365 2.962 3.220 3.634  6.015 65,5 

Παροχές 
υγείας 

18.675 21.782 26.969 24.565 27.347 11,3 

Παροχές 
στέγασης 

21.024 22.348 26.542 34.440 34.446 0 

Παροχές 
κοινωνικής 
πρόνοιας 

229.904 235.397 247.599 272.996 309.539 13,4 

 Οι μεταβιβάσεις εσωτερικού ανέρχονται σε £423.262 εκατομ. 
για το 2008, (έναντι £345.025 εκατομ. για το 2007, £325.311 
εκατομ. για το 2006, £300.344 για το 2005 και £245.648 για το 
2004) και κατά κύριο λόγο αναλύονται ως ακολούθως: 

-  Οι μεταβιβάσεις προς τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης για 
το 2008 ανέρχονται σε £73.333 εκατομ. έναντι £65.607 
εκατομ. το 2007, £64.161 εκατομ. για το 2006, £53.864 
εκατομ. για το 2005 και £47.764 για το 2004. 

- Οι μεταβιβάσεις προς τους ημικρατικούς οργανισμούς 
ανέρχονται σε £175.646 εκατομ. για το 2008 έναντι 
£117.150 εκατομ.  για το 2007, £112.168 εκατομ. για το 
2006, £97.430 εκατομ. για το 2005 και £83.306 για το 
200423.  

- Η γενική κυβερνητική εισφορά στο ΤΚΑ ανέρχεται σε 
£142.000 εκατομ. για το 2008 έναντι £133.659 εκατομ. για 
το 2007, £128.625 εκατομ. για το 2006, £133.401 για το 
2005 και £100.810 εκατομ. για το 2004. 

 Για τα έργα και σχέδια που θα συγχρηματοδοτηθούν από 

                                                 
23 Περισσότερες λεπτομέρειες για τα ακριβή ποσά χορηγίας προς τις τοπικές αρχές 

περιλαμβάνονται στο Κεφάλαιο 1(6) που αναφέρεται στον προϋπολογισμό του 
Υπουργείου Εσωτερικών στο ∆εύτερο Μέρος της παρούσας έκθεσης. 
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κοινοτικούς πόρους στα πλαίσια των προγραμμάτων των 
Στόχων 2 και 3, της Αλιείας, των Κοινοτικών Πρωτοβουλιών 
“Interreg III” και “Equal”, του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 
(2007-2013), καθώς και για την Προγραμματική περίοδο 
2007-2013, η σχετική ανάλυση περιλαμβάνεται στο 
Κεφάλαιο 3 του ∆εύτερου Μέρους της παρούσας έκθεσης. 

Για το 2008 έχουν περιληφθεί στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό πιστώσεις για συγχρηματοδοτούμενα έργα, 
συνολικού ύψους £51.639 εκατομ., έναντι £47.856 για το 2007 και 
£19.571 για το 200624.   

 Αναφορικά με προτάσεις για νέες θέσεις, σημειώνονται τα 
ακόλουθα: 

- Με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό προτείνεται η 
δημιουργία 462  συνολικά νέων θέσεων σε διάφορες 
υπηρεσίες ή τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας. και 

- η κατάργηση 197 θέσεων και πάλι σε διάφορες υπηρεσίες 
ή τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας.   

 Η πλειοψηφία των υπό δημιουργία νέων θέσεων αφορά το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (160 δάσκαλοι, 60 
νηπιαγωγοί και 85 καθηγητές) και το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (73 αστυφύλακες, 4 
λοχίες και 8 υπαστυνόμοι). 

Συνοπτική κατάσταση δημιουργίας και κατάργησης θέσεων στη 
δημόσια υπηρεσία κατά υπουργείο περιλαμβάνονται στο Τρίτο 
Μέρος της παρούσας έκθεσης ως Παράρτημα V. 

 Οι δαπάνες προσωπικού, οι λειτουργικές δαπάνες και οι 
μεταβιβάσεις (σε σύγκριση με προηγούμενα έτη) έχουν ως 
ακολούθως: 

 
 ∆ΑΠΑΝΕΣ 

Πραγματ. 
∆απάνες 
2004 
 

Πραγματ. 
∆απάνες 
2005 
 

Πραγματ. 
∆απάνες 
2006 
 

Ποσ/το 
Μετα- 
βολής  
3:2 
 

Προϋπολ. 
∆απάνες 
2007 
 

Πος/το 
Μετα- 
βολής  
4:3 

Προϋπολ. 
∆απάνες 2008 

Ποσ/το 
Μετα- 
βολής  
5:4 

 (£ εκατομ.) (£ εκατομ.) (£ εκατομ.) (%) (£ εκατομ.) (%) (£ εκατομ.) (%) 
Συνολικές 
∆απάνες 
Προσωπικού 

 
1.032.421 

 
1.082.276 

 
1.167.870 

 
7,9 

 
1.246.715 

 
6,8 

 
1.267.898 

 
1,7 

                                                 
24  Για την Προγραμματική Περίοδο (2007-2013), μέσα στα πλαίσια συμφωνίας με την 

ΕΕ που επιτεύχθηκε για τη ∆ημοσιονομική Προοπτική 2007-2013 κατανέμονται 
συνολικά €795,3 εκατομ. για την ανάπτυξη της Κύπρου, από τα οποία €612,5 
εκατομ. για την Πολιτική Συνοχή (∆ιαρθρωτικά Ταμεία και Ταμείο Συνοχής €162,5 
εκατομ.), για την Αγροτική Ανάπτυξη και για την Πολιτική Αλιείας €20,3 εκατομ.) 

 Για το 2008 πιστώσεις ύψους £25 εκατομ. θα διατεθούν για υλοποίηση 
συγχρηματοδοτούμενων έργων μέσα στα πλαίσια της νέας Προγραμματικής 
Περιόδου 2007-2013, καθώς και για κάλυψη πρόσθετων δαπανών για την 
συνέχιση υλοποίησης έργων της προηγούμενης Προγραμματικής Περιόδου 2004-
2006 που λήγει το έτος του 2008. 
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(Αποδοχές, 
συντάξεις και 
φιλοδωρήματα) 
Συνολικές 
Λειτουργικές 
∆απάνες 

326.392  337.167 399.618 18,5 628.783 57,3 696.877 10,8 

Μεταβιβάσεις 797.717 884.109 925.560 4,7 1.002.596 8,3 1.137.320 13,4 

 Οι δαπάνες προσωπικού αναλύονται ειδικότερα, ως 
ακολούθως: 

 
∆ΑΠΑΝΕΣ 

Πραγματ. 
∆απάνες 
2004 
 

Πραγματ
. 
∆απάνες  
2005 
 

Πραγματ. 
∆απάνες 
2006 

Ποσ/το      
Μετα- 
βολής   
3:2 
 

Προϋπολ. 
∆απάνες  
2007 

Ποσ/το      
Μετα- 
βολής   
4:3 
 

Προϋπολ. 
∆απάνες  
2008 

Ποσ/το      
Μετα- 
βολής    
3:3 
 

 (£ εκατομ.) (£ 
εκατομ.) 

(£ εκατομ.) (%) (£ εκατομ.) (%) (£ εκατομ.) (%) 

Σύνολο 
αποδοχών 

866.429 915.525 981.794 7,2 1.030.648 5,0 1.065,163 3,3 

Συντάξεις και 
φιλο-
δωρήματα 

165,992 166.751 186.076 11,6 216.108 16,1 202.735 -6,2 

Σχόλια και παρατηρήσεις της Επιτροπής: 

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2008 είναι ο πέμπτος  προϋπολογισμός που 
κατατίθεται στη Βουλή από την παρούσα κυβέρνηση και ταυτόχρονα είναι ο τελευταίος 
προϋπολογισμός που εκφράζεται σε κυπριακές λίρες.  Είναι επίσης ο πρώτος, με τον 
οποίο η Κύπρος αναμένεται να εισέλθει στην Ευρωζώνη και που από την 1η 
Ιανουαρίου 2008 θα εκφραστεί συνεπακόλουθα σε ευρώ ώστε να καταστεί δυνατή η 
υλοποίηση των στόχων και προγραμμάτων, τους οποίους εκφράζει για το επόμενο 
οικονομικό έτος.   

Η εξέλιξη αυτή, η οποία δύναται να χαρακτηρισθεί ως ιστορική, οφείλεται στην 
υλοποίηση των στόχων του αναθεωρημένου Προγράμματος Σύγκλισης 2006-2010 και 
συνεπακόλουθα στη θετική γνωμοδότηση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και στο 
κλείδωμα της ισοτιμίας της κυπριακής λίρας με το ευρώ στις 10 Ιουνίου 2007, 
ανεξαρτήτως δε οποιωνδήποτε επιμέρους κοινοβουλευτικών θέσεων σε σχέση με τον 
καταλληλότερο χρόνο ένταξης της χώρας στην Ευρωζώνη, σημειώνεται με 
ικανοποίηση, αφού εκπληρώνει τον τεθέντα εθνικό στρατηγικό στόχο, τόσο της 
κυβέρνησης όσο και της Βουλής. 

Η δημοσιονομική πειθαρχία που άρχισε το 2003 και συνεχίστηκε κατά τη διάρκεια των 
τελευταίων χρόνων προς επίτευξη του στόχου αυτού, με τη στήριξη όλων των 
κοινοβουλευτικών πλευρών, αλλά και με τη σύμπραξη όλων των πολιτών, οδήγησε με 
σταθερότητα τη χώρα στο σκληρό πυρήνα της Ευρωζώνης, όπου η Κύπρος 
αναμένεται να συμπορευθεί με χώρες μέλη με παραδοσιακά ισχυρές οικονομίες με 
αδιαμφισβήτητα και ορατά οφέλη. 

Τα αποτελέσματα της πορείας της κυπριακής οικονομίας κατά τα τελευταία χρόνια 
εκφράζονται ειδικότερα με25: 

 Μέσο ετήσιο ρυθμό ανάπτυξης για την περίοδο 2003-3007 στο 3,6%. 

 Κατά κεφαλήν εισόδημα στο 93,7% του μέσου όρου της ΕΕ. 

 Πληθωρισμό για την περίοδο 2003-2007 κατά μέσο όρο γύρω στο 2,8%. 

 Ανεργία γύρω στο 4,2% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού για το 2007.  

                                                 
25 Τα στοιχεία προκύπτουν από την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών στις 29 

Νοεμβρίου 2007 στην ολομέλεια του σώματος. 
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 ∆ημοσιονομικό ισοζύγιο που εκφράζεται με βάση τις αρχικές προβλέψεις σε 
δημοσιονομικό έλλειμμα στο 1% του ΑΕΠ για το 2007, ενώ με βάση τις πιο 
πρόσφατες προβλέψεις σε πλεόνασμα της τάξης του 1,5% του ΑΕΠ για το 2007. 

 ∆ημόσιο χρέος, αντίστοιχα, στο 60,9% του ΑΕΠ για το 2007. 

 Ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής  με σειρά μέτρων στήριξης ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού. 

Με βάση τα επίσημα στοιχεία που το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε στην επιτροπή 
στις 11 Οκτωβρίου 2007, καταδεικνύεται σαφώς ικανοποιητική πορεία της κυπριακής 
οικονομίας για το 2007 και ευοίωνες προοπτικές  για το 2008.    

Οι αρχικές προβλέψεις για το 2008, όπως και οι σχετικές συγκρίσεις με προηγούμενα 
έτη, έχουν ειδικότερα ως ακολούθως: 

   2004 2005      
% 

2006      
% 

 2007     
% 

2008            
(Προβλέψεις)    
% 

Ρυθμός ανάπτυξης 4,2 3,9 3,8 4,2  4,1 
Ανεργία (ΕΕ∆)26 4,7 5,3 4,5  4,3  4,1 
Πληθωρισμός (Εναρμονισμένος 
∆είκτης Τιμών) 

1,9 2,0 2,2  2,2  3,0 

∆ημοσιονομικό έλλειμμα (επί 
του ΑΕΠ) 

 -4,1 -2,3 -1,5  -1,0  -0,5 

∆ημόσιο χρέος (επί του ΑΕΠ) 70,4 69,2 65,3  60,9  52,527 

Συνεπακόλουθα, βελτίωση παρατηρείται και στην εξυπηρέτηση του δημοσίου χρέους, 
η οποία επίσης με βάση τις αρχικές προβλέψεις έχει  ως ακολούθως: 

 
 

Πραγμα. 
∆απάνες 
2004            
(£ εκατομ.) 

Πραγματ. 
∆απάνες  
2005             
(£ εκατομ.) 

Πραγματ. 
∆απάνες 
2006    
(£ εκατομ.) 

Ποσ/το  
μετα-
βολής 
(%)  3:2 

Προϋπολ. 
∆απάνες 
2007   
(£ εκατομ.) 

Ποσ/το 
μετα-
βολής 
(%)  4:3  

Προϋπολ. 
∆απάνες 
2008          
(£ εκατομ.) 

Ποσ/το 
μετα-
βολής 
(%)   5:4 

Εξυπηρέτηση 
∆ημόσιου 
Χρέους 

350.244 369.482  375.267  1,6 399.226 6,4 401.706 0,6 

Η επιτροπή διαπιστώνει από τα πιο πάνω, ότι έχουν τεθεί οι βάσεις για  
μακροοικονομική σταθερότητα, με την εμφανή βελτίωση του δημοσιονομικού ισοζυγίου 
που σε πρώτη φάση εκφράζεται ειδικότερα με τη μείωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος σύμφωνα με τις αρχικές προβλέψεις στο 1% του ΑΕΠ για το 2007, ενώ 
σύμφωνα με τις πιο πρόσφατες κυβερνητικές προβλέψεις με δημοσιονομικό 
πλεόνασμα γύρω στο 1,5% του ΑΕΠ το 2007 και με πλεόνασμα 0,5% του ΑΕΠ για το 
2008, αντίστοιχα δε με τη μείωση του δημοσίου χρέους στο 60% του ΑΕΠ για το 2007, 
με προοπτική περαιτέρω μείωσής του γύρω στο 48% του ΑΕΠ για το 2008.   

∆ιαπιστώνεται παράλληλα ότι η εξέλιξη αυτή έχει επιτευχθεί χωρίς την επιβολή 
οποιασδήποτε πρόσθετης φορολογίας, (άμεσης ή έμμεσης), με ελάφρυνση των 
φορολογικών βαρών (αύξηση του αφορολόγητου ορίου και ευνοϊκή αναπροσαρμογή 
των φορολογικών κλιμάκων, όπως και με μείωση ορισμένων έμμεσων φόρων) και με 
τη συνέχιση ταυτόχρονα της προσπάθειας για ενδυνάμωση της κοινωνικής συνοχής, 
με συγκεκριμένα κοινωνικά μέτρα, το κόστος των οποίων για το 2007 ανέρχεται 

                                                 
26  Μέθοδος έρευνας εργατικού δυναμικού. 
27 Με βάση πιο πρόσφατες προβλέψεις, το 2008 θα υπάρξει πλεόνασμα 0,5% του 

ΑΕΠ, ενώ το δημόσιο χρέος για το 2008 προβλέπεται στο 48% του ΑΕΠ. 
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συνολικά σε £125 εκατομ., η πλειοψηφία των οποίων αφορά μέτρα μόνιμου 
χαρακτήρα.     

Η εικόνα αυτή ενισχύεται πάντα σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία, με τη δημιουργία 
κατά τα τελευταία πέντε χρόνια 50 000 περίπου νέων θέσεων εργασίας γεγονός που 
ισοδυναμεί με αύξηση των θέσεων εργασίας κατά 15%. 

Πέραν των πιο πάνω, σημαντικές είναι ειδικότερα οι ακόλουθες εξελίξεις: 

 Η μείωση των κρατικών δαπανών για αποπληρωμή των τόκων του δημοσίου 
χρέους, αφού όπως έχει αναφερθεί για κάθε 1% μείωση του δημοσίου χρέους 
ως ποσοστού του ΑΕΠ προκύπτει εξοικονόμηση δαπανών για τόκους ύψους £5 
εκατομ., που  η επιτροπή αναμένει εφόσον το επιτρέπουν οι δημοσιονομικές 
συνθήκες να χρησιμοποιηθούν προς όφελος αναπτυξιακών και κοινωνικών 
έργων. 

 Η αύξηση του κατά κεφαλήν εισοδήματος στο 93,7% του μέσου όρου της ΕΕ σε 
σύγκριση με 89,6% του μέσου όρου της ΕΕ το 2002. 

 Οι συνεχιζόμενοι ικανοποιητικοί ρυθμοί ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας 
που ήταν για το 2007 της τάξης του 4,2%, με πρόβλεψη ταυτόχρονα για ρυθμό 
ανάπτυξης γύρω στο  4,1% για το 2008.   

Παρά ταύτα, η επιτροπή είναι αναγκασμένη να σημειώσει τον ορατό κίνδυνο για την 
κυπριακή οικονομία που προκύπτει, όπως διαφαίνεται από πληθωριστικές πιέσεις, οι 
οποίες ανεβάζουν τον πληθωρισμό κατά τους τελευταίους μήνες στο 2,99% τον 
περασμένο Οκτώβριο, σε σύγκριση με 2,63% το Σεπτέμβριο και 2,47% τον περασμένο 
Αύγουστο28.      

Σύμφωνα με τις επίσημες εκτιμήσεις, ο ρυθμός πληθωρισμού αναμένεται να 
παρουσιάσει επίσης επιτάχυνση το 2008 γύρω στο 3%, κυρίως λόγω των ψηλών 
τιμών του πετρελαίου και των γεωργικών προϊόντων διεθνώς29 . σημειώνεται όμως 
αισιοδοξία για αναστροφή των προβλέψεων και πτωτική τάση, ενόψει της σημαντικής 
παρέκκλισης που η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει μόλις πρόσφατα εξασφαλίσει από την 
ΕΕ όσον αφορά την ανάγκη επιβολής ΦΠΑ εντός του 2008 σε διάφορες κατηγορίες 
τροφίμων και στα φάρμακα όπως και στις υπηρεσίες εστιατορίων και ξενοδοχείων.  
Σύμφωνα με την εξασφαλισθείσα παρέκκλιση, ο συντελεστής ΦΠΑ για τα τρόφιμα και 
φάρμακα θα συνεχίσει να είναι μηδενικός μέχρι το 2010, ενώ για τις υπηρεσίες 
εστιατορίων και ξενοδοχείων θα είναι επίσης μειωμένος στο  8%30 για την ίδια περίοδο.  

Η επιτροπή προβαίνοντας στις πιο πάνω παρατηρήσεις και συνοψίζοντας ταυτόχρονα 
τις θέσεις όλων των πλευρών που εκπροσωπούνται σ’  αυτήν, δηλώνει ότι η εμφανής 
βελτίωση στα δημόσια οικονομικά δε θα ήταν συνετό να δημιουργεί εφησυχασμό ή 
ευφορία.  Το ενδεχόμενο επιβράδυνσης του ρυθμού ανάπτυξης της παγκόσμιας 

                                                 
28 Στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας 

της Κύπρου στις 26 Νοεμβρίου 2007. 
29  Χωρίς την παρέκκλιση από την 1η Ιανουαρίου 2008 θα έπρεπε να επιβληθεί 

συντελεστής 5% ΦΠΑ στις πωλήσεις τροφίμων και φαρμάκων και συντελεστής 
15% στις υπηρεσίες εστιατορίων και ξενοδοχείων όπως και στις πωλήσεις 
οικοδομήσιμης γης. 

30  Η παρέκκλιση δεν επεκτείνεται στις αγοραπωλησίες οικοδομήσιμης γης που από 
την 1η Ιανουαρίου 2008 θα υπόκεινται σε κανονικό συντελεστή ΦΠΑ προς 15%.  
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οικονομίας σε συνδυασμό με τις έξωθεν πληθωριστικές πιέσεις που δημιουργούν οι 
τιμές του πετρελαίου και άλλων βασικών ειδών όπως του σιταριού, επιβάλλουν για 
όλους, κυβέρνηση και Βουλή, υπό τις περιστάσεις, σύνεση στους  προγραμματισμούς 
και λελογισμένες κρατικές δαπάνες.  

Σύμφωνα με τους κυβερνητικούς προγραμματισμούς, κατά την επόμενη τριετία 2008-
2010, στόχος παραμένει η πλήρης εξάλειψη του δημοσιονομικού ελλείμματος που θα 
σημάνει την ολοκλήρωση της δημοσιονομικής εξυγίανσης, η ενίσχυση των κοινωνικών 
και παραγωγικών τομέων με προώθηση της ανακατανομής των δημοσίων δαπανών 
προς όφελος των αναπτυξιακών και κοινωνικών δαπανών και η συναινετική 
προώθηση διαρθρωτικών αλλαγών που να διασφαλίζουν ανάπτυξη και απασχόληση 
μακροπρόθεσμα, αλλά και τη βιωσιμότητα του συνταξιοδοτικού συστήματος και του 
τομέα της υγείας. 

Η επιτροπή λαμβάνοντας υπόψη τους κυβερνητικούς, σύμφωνα με τα πιο πάνω 
στόχους, σημειώνει ταυτόχρονα τους ακόλουθους παράγοντες σε σχέση με τη 
δημοσιονομική πορεία της χώρας: 

 Είναι γνωστό ότι οι αναθεωρηθείσες πρόνοιες του Συμφώνου Σταθερότητας και 
Ανάπτυξης, τις οποίες η Κύπρος λόγω της συμμετοχής της στην Ευρωζώνη 
υποχρεούται να ακολουθεί, τής επιβάλλουν όπως τα όποια δημοσιονομικά 
πλεονάσματα διοχετεύονται κατά πρώτο λόγο προς εξυπηρέτηση του δημοσίου 
χρέους με απώτερο στόχο τη σταθερή μείωσή του. 

 Η κυπριακή οικονομία είναι ιδιαίτερα ευάλωτη στις πληθωριστικές πιέσεις, αφού 
παραμένει σχεδόν αποκλειστικά εξαρτημένη από τις εισαγωγές πετρελαιοειδών, 
συνεπώς πρέπει να λαμβάνονται προληπτικά μέτρα προς αντιμετώπιση του 
πληθωρισμού για σκοπούς διατήρησης της ανταγωνιστικότητάς των προϊόντων 
και υπηρεσιών της έναντι των εταίρων της, αλλά και τρίτων χωρών. 

 Υφίσταται ανάγκη ευθυγράμμισης με την επιτοκιακή πολιτική της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας από την 1η Ιανουαρίου 2008, γεγονός που εξαλείφει 
παντελώς σε εθνικό επίπεδο, τα μέχρι σήμερα υφιστάμενα όπλα αντιμετώπισης 
του πληθωρισμού με την αυξομείωση των εγχώριων επιτοκίων.   

Η επιτροπή υπό το φως των πιο πάνω και λαμβάνοντας υπόψη τις θέσεις αρμοδίων 
αξιωματούχων ενώπιόν της, οι οποίες αναφέρουν ότι σε πρώτο στάδιο θα πρέπει να 
πρυτανεύσει η σύνεση και η αυτοσυγκράτηση όσον αφορά τις κρατικές δαπάνες, ως το 
κυριότερο προληπτικό μέτρο διασφάλισης μακροοικονομικής σταθερότητας και 
τιθάσευσης του πληθωρισμού, χωρίς να διαφωνεί όπως το έχει ήδη δηλώσει με την 
ανάγκη αυτοσυγκράτησης στους όποιους προγραμματισμούς για κρατικές δαπάνες, 
δηλώνει ότι η συνέχιση και ενδυνάμωση της κοινωνικής συνοχής και στοχευμένης 
στήριξης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού παραμένει για όλες τις πλευρές που 
εκπροσωπούνται σε αυτή, κύριος στόχος.  Συνεπώς η συνέχιση δημοσιονομικής 
πειθαρχίας, σε καμία περίπτωση δεν πρέπει να αποβεί σε βάρος του κοινωνικού 
κράτους και παρά τις όποιες επίσημα κατατεθείσες περί του αντιθέτου θέσεις, οι 
κοινωνικές παροχές πρέπει να συνεχίσουν να κατευθύνονται στοχευμένα προς τις 
ομάδες του πληθυσμού που διαπιστωμένα έχουν τις περισσότερες ανάγκες, με 
μόνιμου και διαχρονικού χαρακτήρα κοινωνικά μέτρα, αφού κατά την κρίση της, από τα 
δημοσιονομικά αποτελέσματα διαφαίνεται ότι υφίστανται τα αναγκαία περιθώρια. 

Πέραν της πιο πάνω θέσης, η επιτροπή κρίνει όμως σκόπιμο να επιστήσει την 
προσοχή της κυβέρνησης στα ακόλουθα ζητήματα που κατά την κρίση της επηρεάζουν 
ή είναι δυνατό να επηρεάσουν αρνητικά την κυπριακή οικονομία: 

 Στο συνεχιζόμενο ψηλό ποσοστό δαπανών για το προσωπικό της δημόσιας 
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υπηρεσίας (αποδοχές, συντάξεις και φιλοδωρήματα) σε σχέση με τις υπόλοιπες 
χώρες της ΕΕ, όπως επίσης στο ψηλό ποσοστό λειτουργικών δαπανών για το 
δημόσιο τομέα στο σύνολο των κρατικών δαπανών.  Οι εν λόγω δαπάνες 
καταλαμβάνουν ουσιαστικά πέραν του 50% των κρατικών δαπανών και σε 
συνδυασμό με τις δαπάνες για εξυπηρέτηση του δημοσίου χρέους και τις 
μεταβιβάσεις (χορηγίες προς τους ημικρατικούς οργανισμούς, το ΤΚΑ κ.ά. 
ανελαστικές δαπάνες) ξεπερνούν το 80% των συνολικών κρατικών δαπανών. 

 Στην ανάγκη μέσω του κρατικού προϋπολογισμού να δοθεί εφεξής μεγαλύτερη 
έμφαση στην ανάπτυξη, αφού οι αναπτυξιακές δαπάνες από το 2003 και 
εντεύθεν διαπιστώνεται ότι παραμένουν στα ίδια επίπεδα, καθ’  ην στιγμή οι  
πραγματικές δαπάνες για τα ίδια έτη είναι επίσης χαμηλές, ιδιαίτερα στην 
παρούσα φάση που η κυπριακή οικονομία εισέρχεται σε νέα φάση.  Όπως 
προκύπτει από την πτωτική πορεία του δημόσιου χρέους και του κόστους 
εξυπηρέτησής του, υπάρχει εμφανής ευχέρεια για μεγαλύτερη έμφαση στην 
ανάπτυξη, ιδιαίτερα στην παρούσα φάση των σταθερών ρυθμών ανάπτυξης και 
της εμφανούς αύξησης των κρατικών εσόδων. 

 Στην ανάγκη επιτάχυνσης των διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων με τη 
μεταστροφή, πέραν των παραδοσιακών, προς νέες υπηρεσίες υψηλής 
προστιθέμενης αξίας, αλλά ταυτόχρονα με την αναμόρφωση του δημόσιου 
τομέα και με την αναβάθμιση της κατάρτισης του ανθρώπινου δυναμικού. 

 Στις δημοσιονομικές, μακροπρόθεσμα, πιέσεις λόγω της ορατής δημογραφικής 
γήρανσης και των υψηλών δαπανών για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, που 
υπαγορεύουν πλέον επιτακτικά την ανάγκη σημαντικής επιτάχυνσης και 
οριστικής κατάληξης του υπό εξέλιξη κοινωνικού διαλόγου για το μέλλον του 
ΤΚΑ, σε συνδυασμό ταυτόχρονα με την ταχεία αναμόρφωση του τομέα υγείας. 

 Στα χρόνια προβλήματα από τα οποία πάσχει ο δημόσιος τομέας που είναι η 
χαμηλή παραγωγικότητα, το χαμηλό ποσοστό εξοικείωσης με την τεχνολογία, οι 
απηρχαιωμένες δομές και μέθοδοι διοίκησης, χωρίς ουσιαστικά οποιοδήποτε 
στρατηγικό σχεδιασμό αναμόρφωσής του. 

 Στην καθυστέρηση που παρατηρείται σε σχέση με την εξαγγελθείσα 
αναμόρφωση του ημικρατικού τομέα, η οποία αναμένεται από το 2003 χωρίς 
οποιαδήποτε ένδειξη για τις τελικές κυβερνητικές αποφάσεις και για το χρόνο  
υλοποίησής της. 

 Στο χαμηλό ποσοστό του ΑΕΠ που διοχετεύεται στην έρευνα και ανάπτυξη, 
παρά τη σημειωθείσα αύξηση από μόλις£6,2 εκατομ. το 2002 σε £24,6 εκατομ. 
μεταξύ 2003 και 2006, το οποίο εξακολουθεί να είναι από τα χαμηλότερα στην 
ΕΕ. 

 Στην ανταγωνιστικότητα της κυπριακής οικονομίας, που σύμφωνα με 
αξιολόγηση του Παγκόσμιου Οικονομικού Φόρουμ έχει υποχωρήσει σημαντικά, 
με αποτέλεσμα η θέση της χώρας από τη 49η θέση το 2006 να καταλαμβάνει το 
2007 την 55η θέση, όπως αναφέρεται, μεταξύ άλλων, λόγω χαμηλής 
παραγωγικότητας και μισθολογικών αυξήσεων που δε συνάδουν με το ρυθμό 
αύξησης της παραγωγικότητας, όπως και λόγω γραφειοκρατίας.   

Επισημαίνοντας τα πιο πάνω, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση σε πρώτο στάδιο να 
προχωρήσει στα ακόλουθα: 

 Στη βελτίωση της αποδοτικότητας και παραγωγικότητας της δημόσιας 
υπηρεσίας με τολμηρές αποφάσεις για υιοθέτηση το ταχύτερο σύγχρονων 
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συστημάτων κινήτρων και αξιολόγησης, όπως και νέων ευέλικτων δομών 
εναλλαξιμότητας που να βασίζονται στις μεταβαλλόμενες εκάστοτε ανάγκες.  

 Σε δραστική αύξηση μέσω του κρατικού προϋπολογισμού των δαπανών για 
ανάπτυξη για την επόμενη τριετία για διασφάλιση της μακροοικονομικής 
σταθερότητας. 

 Στην ενδυνάμωση της ανταγωνιστικότητας της κυπριακής οικονομίας, με 
διασύνδεση των μισθολογικών αυξήσεων του δημόσιου τομέα με το ρυθμό 
αύξησης της παραγωγικότητας, με την τεχνολογική αναβάθμιση και 
επαγγελματική κατάρτιση του εργατικού δυναμικού, όπως και με την 
απλοποίηση των διοικητικών διαδικασιών και την εξάλειψη της γραφειοκρατίας. 

 Σε  στρατηγικό σχεδιασμό για απεξάρτηση της κυπριακής οικονομίας από τη 
στενή διασύνδεσή της από τα πετρελαιοειδή και μεταστροφή της ενεργειακής 
πολιτικής προς νέες μορφές ενέργειας. 

 Στη μεταρρύθμιση το ταχύτερο του συστήματος κοινωνικών ασφαλίσεων και 
στην προώθηση αμέσως των απαιτούμενων διαδικασιών εισαγωγής του ΓεΣΥ. 

 Στην αύξηση μέσω του κρατικού προϋπολογισμού των δαπανών για έρευνα, 
αφού ο κυβερνητικός στόχος για διοχέτευση ποσοστού 1% του ΑΕΠ μέχρι το 
2010 σε δαπάνες για έρευνα, με βάση τις πρόνοιες της στρατηγικής της 
Λισαβόνας, δε διαφαίνεται να είναι εφικτός. 

 Σε πιο αποτελεσματική προώθηση των στρατηγικών σχεδιασμών για 
αναβάθμιση και εμπλουτισμό του τουριστικού προϊόντος, αφ’  ης στιγμής ο 
τομέας εξακολουθεί να είναι η κύρια πηγή εσόδων για την κυπριακή οικονομία. 

 Στη διοχέτευση κινήτρων προς τον ιδιωτικό τομέα για τη δημιουργία 
επενδύσεων πάγιου δυναμικού, σύμφωνα με τις υποδείξεις του ∆ιοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

Τέλος, η επιτροπή ομόφωνα καλεί την κυβέρνηση να διαφυλάξει το θεσμό της 
Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής (ΑΤΑ) και παρά τις εκφρασθείσες ενώπιόν 
της θέσεις για εκσυγχρονισμό του, να διασφαλίσει το θεσμό στη βάση της τελευταίας 
συμφωνηθείσας αναμόρφωσής του το 1999, ως θεσμού που έχει δοκιμαστεί,  
θεωρείται ότι έχει πετύχει και ανταποκρίνεται στις πραγματικότητες της κυπριακής 
οικονομίας και κοινωνίας συμβάλλοντας στην εργατική ειρήνη.    

Υποβάλλοντας την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος, με την οποία 
εισηγείται την έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού του 2008 στο σύνολό του, η 
επιτροπή δηλώνει ότι η επικείμενη ένταξη στην Ευρωζώνη αποτελεί στο παρόν στάδιο 
μοναδική πρόκληση για την κυπριακή οικονομία και ότι υπάρχουν οι προϋποθέσεις 
επιτυχούς χειρισμού της νέας κατάστασης, με στόχο τη διασφάλιση μακροοικονομικής 
σταθερότητας, περαιτέρω ανόδου του βιοτικού επιπέδου, μεγαλύτερης ανάπτυξης, 
αλλά και ενίσχυσης ταυτόχρονα των κοινωνικά ασθενέστερων τάξεων.   
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1 

Επιμέρους προϋπολογισμοί των υπουργείων 

Στο παρόν Μέρος γίνεται ανάλυση των επιμέρους κεφαλαίων του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού του 2008, τα οποία αντιστοιχούν στα έντεκα υπουργεία, όπως και 
αναφορά σε επιμέρους θέματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο στάδιο της 
συζήτησης.  Καταβάλλεται προσπάθεια για παρουσίαση του οράματος και των 
στόχων κάθε υπουργείου, όπως αυτά έχουν αναλυθεί ενώπιον της επιτροπής από 
τους αρμόδιους υπουργούς και παρατίθενται αντίστοιχα τα σχόλια και οι 
παρατηρήσεις της επιτροπής σε σχέση με γενικά θέματα και εξειδικευμένα κονδύλια. 

Τα σχόλια και οι παρατηρήσεις της επιτροπής βασίζονται στο Επεξηγηματικό 
Υπόμνημα για τον Προϋπολογισμό του Έτους 2008 (τακτικές και αναπτυξιακές 
δαπάνες), στο Παράρτημα αυτού και στο Αναπτυξιακό Πρόγραμμα για το 2008, τα 
οποία αποτελούν χωριστούς τόμους, στα γραπτά σημειώματα/ομιλίες που 
κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους υπουργούς, όπως και στα 
αποστενογραφηθέντα πρακτικά των συζητήσεων που έγιναν στην επιτροπή.   

Κρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι οι επιμέρους προϋπολογισμοί των υπουργείων 
σύμφωνα με τις κατευθυντήριες γραμμές και παραμέτρους κατάρτισης του 
προϋπολογισμού που δόθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών συγκρατούνται στο 
3% του ΑΕΠ όσον αφορά τις τακτικές δαπάνες και στο 5% του ΑΕΠ αντίστοιχα όσον 
αφορά τις αναπτυξιακές δαπάνες, με απώτερο σκοπό τη συγκράτηση του ρυθμού 
αύξησης των δημοσίων δαπανών κάτω από το ρυθμό αύξησης του ΑΕΠ. 

Σημειώνεται και πάλιν ότι για πρώτη φορά, μέσα στα πλαίσια του τριετούς 
μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου που έχει αρχίσει από φέτος να υλοποιείται 
για όλα τα υπουργεία στο επεξηγηματικό υπόμνημα  που συνοδεύει τον υπό 
συζήτηση προϋπολογισμό προτάσσεται για κάθε τμήμα ή υπηρεσία του κάθε 
υπουργείου απόσπασμα, στο οποίο αναφέρεται αντιστοίχως το όραμα και οι βασικές 
επιδιώξεις της τριετίας 2008-2010. 

Στο παρόν κεφάλαιο πέραν της παράθεσης του γενικού οράματος και των κυριότερων 
στόχων κάθε υπουργείου κατά τρόπο που η σχετική αναφορά να αποτελέσει σημείο 
εκκίνησης για μελέτη και συγκρίσεις κατά τα επόμενα έτη (2009 και 2010), αφού το 
μέρος του 2008 αποτελεί μέρος του Μ∆Π, η προσπάθεια που κατεβλήθη είναι να γίνει 
αναφορά στα κυριότερα μόνο θέματα αρμοδιότητας κάθε υπουργείου.  Όπως γίνεται 
αντιληπτό στην παρούσα έκθεση δεν είναι δυνατή ούτε η παράθεση όλων 
ανεξαιρέτως των στόχων των επιμέρους τμημάτων ή υπηρεσιών, αλλά ούτε και η 
εκτεταμένη αναφορά και ανάλυση όλων των θεμάτων που εμπίπτουν στην 
αρμοδιότητα κάθε υπουργείου. 

1. Υπουργείο Άμυνας31 (Κεφ. 11) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Άμυνας για το 2008 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους £207.320.759 έναντι £198.070.686  για το 2007 
(εγκεκριμένες) και £167.263.224 για το 2006 (πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £207.302.939 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £198.055.316 (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£167.247.645 (πραγματικές) για το 2006.   Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 

                                                 
31  Η σειρά παρουσίασης των προϋπολογισμών των υπουργείων στην παρούσα 

έκθεση βασίζεται στην αλφαβητική κατάταξη των προϋπολογισμών των 
υπουργείων στο κείμενο του υπό συζήτηση προϋπολογισμού. 
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παρουσιάζουν αύξηση κατά £2.450.000. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £17.820.000 έναντι 
15.370.000 (εγκεκριμένες) για το 2007  και £15.579.000 (πραγματικές) για 
το 2006. 

Όραμα και Στόχοι: 

Όραμα του Υπουργείου Άμυνας είναι η παροχή επαρκούς προστασίας τόσο εν 
καιρώ ειρήνης όσο και εν καιρώ πολέμου.   

Σύμφωνα με τον Υπουργό Άμυνας βασικοί στόχοι του Υπουργείου Άμυνας για 
την τριετία 2008-2010 είναι η αναβάθμιση της Εθνικής Φρουράς ώστε να 
καταστεί μια τεχνολογικά και οργανωτικά σύγχρονη ευέλικτη, αξιόμαχη και 
αξιόπιστη στρατιωτική δύναμη, η οργανωτική αναδόμηση του Υπουργείου 
Άμυνας ώστε να μπορεί να ανταποκριθεί σε προκλήσεις και στην υλοποίηση 
των στόχων που τίθενται από την κυβέρνηση αναφορικά με την άμυνα του 
τόπου, η παρακολούθηση των συμφωνιών στρατιωτικής συνεργασίας 
υλοποίησης των υποχρεώσεων που προκύπτουν μέσα από αυτές και η 
προώθηση της συνεργασίας με τις συμβαλλόμενες χώρες, η συντονισμένη και 
ενεργότερη συμμετοχή σε πρωτοβουλίες τόσο της Ε.Ε. όσο και άλλων διεθνών 
οργανισμών και η προβολή του ανθρώπινου και κοινωνικού προσώπου της 
Εθνικής Φρουράς.   

Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Άμυνας παρουσιάζουν αύξηση για 
το 2008  κατά £2.450.000 ενώ στο σύνολό τους οι καθαρά αναπτυξιακές 
δαπάνες περιορίζονται σε £17.820.000 και προορίζονται για σκοπούς αγοράς 
εξοπλισμού (μηχανολογικού και ηλεκτρονικού). 

Σημειώνεται ότι στον ίδιο προϋπολογισμό δε γίνεται οποιαδήποτε πρόνοια για 
νέες θέσεις αξιωματικών και υπαξιωματικών για το 2008 (νέοι διορισμοί, 
προαγωγές, μονιμοποίηση εθελοντριών κ.ά.), παρά το γεγονός ότι σύμφωνα με 
τον αρμόδιο υπουργό βρίσκονται σε εξέλιξη διαβουλεύσεις με το Υπουργείο 
Οικονομικών για το θέμα αυτό και ότι αναμένεται να δοθεί έγκριση για τη 
δημιουργία νέων θέσεων, οπότε το θέμα θα επανέλθει στη Βουλή με 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό εντός του 2008.   

Σημειώνεται επίσης ότι στο συνολικό προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας 
πιστώνονται κονδύλια ύψους £65.000.000 έναντι £64.276.500 (εγκεκριμένα) για 
το 2007 και έναντι £60.001.720 για το 2006 (πραγματικά)  αναφορικά με τη 
λειτουργία της Εθνικής Φρουράς.  Περαιτέρω, πιστώσεις ύψους £75.000.000 
έναντι £70.000.000 για το 2007 (εγκεκριμένες) και £48.309.879 για το 2006 
(πραγματικές) διοχετεύονται για κάλυψη δαπανών για την αμυντική θωράκιση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με το άρθρο 10 της νομοθεσίας για τον 
προϋπολογισμό.  

Όπως είναι γνωστό σύμφωνα με το άρθρο 10 του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου, κανένα ποσό δε διατίθεται από το Κεφάλαιο 11.04 “Αμυντική Θωράκιση” 
χωρίς να ληφθεί εκ των προτέρων η εξουσιοδότηση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για τη διενέργεια δαπάνης, η οποία δίδεται ύστερα από 
εισηγητική πρόταση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας και αφού η 
τελευταία ενημερωθεί αρμοδίως.  Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του 
Κεφαλαίου 11.04 “Αμυντική Θωράκιση” κατά ειδικό κεφάλαιο και άρθρο 
παρατίθενται αναλυτικά σε επεξηγηματικό μνημόνιο το οποίο αποτελεί 
αναπόσπαστο μέρος του προϋπολογισμού.   
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Η ανακατανομή εγκεκριμένων δαπανών κάτω από το ίδιο ειδικό κεφάλαιο είναι 
δυνατή, νοουμένου ότι το συνολικό ποσό που θα δαπανηθεί για τις υπηρεσίες, 
σκοπούς ή προγράμματα που προβλέπονται στο επεξηγηματικό μνημόνιο δε θα 
υπερβαίνει το συνολικό ποσό που έχει χορηγηθεί για το ειδικό αυτό κεφάλαιο.         

Περαιτέρω η διενέργεια δαπάνης για υπηρεσίες, σκοπούς ή προγράμματα που 
δεν προβλέπονται στο επεξηγηματικό μνημόνιο είναι επίσης δυνατή εφόσον 
εγκριθεί σχετική τροποποίηση του επεξηγηματικού μνημονίου και αφού 
ακολουθηθούν οι πρόνοιες για ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Άμυνας και εξασφάλισης εκ των προτέρων εξουσιοδότησης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για τη διενέργεια τέτοιας δαπάνης. 

Υπό το φως των πιο πάνω, καθίσταται σαφές ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού δεν επιλαμβάνεται των ειδικότερων 
προνοιών που αφορούν δαπάνες αμυντικής θωράκισης.  Η επιτροπή από τη 
θέση αυτή περιορίζεται στο να δηλώσει ότι οι ένοπλες δυνάμεις της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας πρέπει να διατηρούνται σε βαθμίδα υψηλής αποτρεπτικής ισχύος 
για λόγους που αφορούν τόσο την προάσπιση της δημοκρατίας όσο και την 
ενίσχυση της διαπραγματευτικής ικανότητας της χώρας αναφορικά με τα μεγάλα 
εθνικά ζητήματα.  Σημειώνει συναφώς τη δήλωση του αρμόδιου υπουργού, 
σύμφωνα με την οποία η Κύπρος κατατάσσεται πέμπτη μεταξύ των 26 χωρών 
μελών του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Άμυνας σε ποσοστό αμυντικών δαπανών 
επί του ΑΕΠ.  Στη βάση αυτή και αναγνωρίζοντας την ιδιαιτερότητα και τις 
αναφυόμενες δυσκολίες σε σχέση με την έγκαιρη εξασφάλιση εξοπλιστικών 
προγραμμάτων που επηρεάζουν την πλήρη υλοποίηση των  
προϋπολογιζόμενων δαπανών για εξοπλιστικά προγράμματα, η επιτροπή καλεί 
το αρμόδιο υπουργείο να καταβάλει κάθε προσπάθεια για πλήρη αξιοποίηση 
όλων των προϋπολογιζόμενων κονδυλίων για σκοπούς αναβάθμισης της 
αμυντικής θωράκισης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και για πλήρη απορρόφησή 
τους και υλοποίηση των αντίστοιχων προγραμμάτων, λαμβάνοντας υπόψη τις 
προτεραιότητες που έχουν τεθεί, ιδιαίτερα κατά τα τελευταία χρόνια της 
αναληφθείσας σκληρής δημοσιονομικής πειθαρχίας για σκοπούς ένταξης στην . 

Επί ειδικών ζητημάτων καλείται τέλος το αρμόδιο υπουργείο να προχωρήσει 
τάχιστα στην αναδόμηση της Εθνικής Φρουράς, στην οριστική επίλυση του 
θέματος των ΕΠΥ και των  εθελοντριών και στην υλοποίηση στην πράξη της 
πρόσφατα ψηφισθείσας νομοθεσίας για την εναλλακτική κοινωνική θητεία.       

2. Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Κεφ. 12) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος για το 2008 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
£161.872.982 έναντι £169.516.068 για το 2007 (εγκεκριμένες) και 
£140.185.161 για το 2006 (πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £115.989.107 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £115.653.913 (εγκεκριμένες) για το 2007 και  
£102.817.401 ((πραγματικές) για το 2006.   Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £335.194.. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £45.883.875 έναντι 
£53.862.155  (εγκεκριμένες) για το 2007  και £37.367.760 (πραγματικές) για 
το 2006.   

 Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 
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 Το όραμα του Υπουργείου Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι 
ο εκσυγχρονισμός, η αναδόμηση και η διεύρυνση των πρωτογενών τομέων της 
οικονομίας με γνώμονα τη βελτίωση της ποιότητας ζωής του αγροτικού κόσμου.   

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
βασικοί στόχοι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
για την τριετία 2008-2010 είναι η ανάπτυξη και ο εκσυγχρονισμός του 
πρωτογενή τομέα και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της παραγωγής με 
στόχο την αύξηση του αγροτικού εισοδήματος, η ορθολογική διαχείριση των 
υδάτινων πόρων για απεξάρτηση από τις καιρικές συνθήκες αναφορικά με την 
παροχή πόσιμου νερού και την εξοικονόμηση νερού, η αειφόρος διαχείριση των 
θαλάσσιων πόρων με ταυτόχρονη ανάπτυξη της υδατοκαλλιέργειας, η 
προστασία της υγείας των ζώων και η καταπολέμηση των ζωικών ασθενειών, 
καθώς και η προστασία της δημόσιας υγείας, η προστασία του περιβάλλοντος, 
η προαγωγή της γεωργικής έρευνας, η προώθηση του αναδασμού και άλλα. 

 Προωθούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Η συνέχιση της εφαρμογής του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 
2007-2013 ως συνέχεια του προηγούμενου σχεδίου για την περίοδο 
2004-2006.  Μέσω του προγράμματος αυτού θα διατεθούν πέραν των 
£190.000.000 από τις οποίες το 50% αποτελεί κοινοτική χρηματοδότηση.  
(Για το πρόγραμμα αναμένεται η έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής). 

 Η συνέχιση της ορθολογικής διαχείρισης των υδάτινων πόρων με 
συγκεκριμένα έργα που προτείνονται στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό και αφορούν τα ακόλουθα: 

- Υπηρεσίες εμπειρογνωμόνων και συμβούλων για ετοιμασία 
μελετών για την Οδηγία Πλαίσιο για τα νερά, την Οδηγία για τα 
οικιακά λύματα, την Οδηγία για τα υπόγεια νερά, μελέτες 
αποχετευτικών συστημάτων, μελέτες σκοπιμότητας, μελέτες 
επαναχρησιμοποίησης επεξεργασμένων λυμάτων και μελέτες 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων με τη συμπερίληψη κονδυλίου 
ύψους £780.000. 

- Προώθηση κυβερνητικών υδρευτικών έργων που αφορούν 
κυρίως την υδροδότηση της περιοχής από ∆ευτερά μέχρι 
Καπέδες, την επέκταση του έργου Αναδίους για ενίσχυση της 
υδατοπρομήθειας των κοινοτήτων της ημιορεινής περιοχής 
Πάφου, για το έργο ενίσχυσης της περιοχής Σούνι-Ζανατζιά από 
το διυλιστήριο Λεμεσού με τη συμπερίληψη κονδυλίου ύψους 
£800.000. 

- Έργα για βελτίωση υδατοπρομηθειών κοινοτήτων με τη 
συμπερίληψη κονδυλίου ύψους £414.000. 

- Συνέχιση των εργασιών για επέκταση του διυλιστηρίου Λεμεσού 
και άλλα έργα στα πλαίσια του έργου νοτίου αγωγού με τη 
συμπερίληψη κονδυλίου ύψους £745.000. 

- Έναρξη εργασιών για την κατασκευή του φράγματος Φλάσου στα 
πλαίσια του αρδευτικού έργου Σολέας με τη συμπερίληψη 
κονδυλίου ύψους £300.000. 

- Συμπλήρωση των εργασιών εγκατάστασης του αγωγού Έζουσα-
Ασπρόκρεμμος, καθώς και εργασίες στα αρδευτικά έργα ∆ιαρίζου 
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με τη συμπερίληψη κονδυλίου ύψους £135.000 στα πλαίσια των 
υδατικών έργων κοιλάδας ∆ιαρίζου, Έζουσας και ύδρευσης 
ευρύτερης περιοχής Πάφου,. 

- Έναρξη των κατασκευαστικών εργασιών για τη λιμνοδεξαμενή 
Ορούντας και του κεντρικού αγωγού του φράγματος Κλήρου-
Μαλούντας-Ακακίου με τη συμπερίληψη κονδυλίου ύψους 
900.000 στα πλαίσια του υδατικού έργου δυτικής Μεσαορίας.  

- Συνέχιση των κατασκευαστικών εργασιών για την αποθηκευτική 
δεξαμενή στα πλαίσια των υδατικών έργων Πάφου με τη 
συμπερίληψη κονδυλίου ύψους £215.000. 

- Έργα για βελτίωση των διαφόρων πηγών υδατοπρομήθειας 
(διυλιστήρια, αντλιοστάσια, παροχετευτικοί αγωγοί). 

- Έργα για επαναχρησιμοποίηση των επεξεργασμένων λυμάτων 
Λευκωσίας και Λεμεσού με τη συμπερίληψη κονδυλίου ύψους 
£500.000.   

 Η συνέχιση της υλοποίησης έργων που περιλαμβάνονται στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2007 όπως είναι το αλιευτικό καταφύγιο Ζυγίου με 
πέντε κυματοθραύστες, το αλιευτικό καταφύγιο στο Πισσούρι, η 
κατασκευή ιχθυόσκαλας και άλλα. 

 Η συντήρηση και κατασκευή νέων έργων υποδομής για την προστασία 
των δασών όπως αντιπυρικών λωρίδων, δασικών δρόμων, ντεπόζιτων 
όπως και με την αγορά ενός νέου μικρού πυροσβεστικού αεροπλάνου 
(£600.000) για σκοπούς πυρόσβεσης και για την εγκατάσταση ενός 
αυτόματου συστήματος ανίχνευσης πυρκαγιών στο δάσος του Ακάμα 
(£500.000) για έγκαιρη ανίχνευση των πυρκαγιών. 

 Η ετοιμασία διαχειριστικών σχεδίων για τις δασικές περιοχές του δικτύου 
(Φύση 2000) και τις άλλες προστατευμένες δασικές περιοχές (περιοχές 
προστασίας της χλωρίδας και πανίδας και εθνικά δασικά πάρκα). 

 Η συνέχιση και αναβάθμιση προγραμμάτων για τη δημιουργία 
συστήματος αποτελεσματικού ελέγχου για τη διασφάλιση υψηλής 
υγιεινής και ασφάλειας των τροφίμων ζωικής προέλευσης από την 
πρωτογενή παραγωγή μέχρι και τη λιανική πώληση. 

 Η συνέχιση του αναδασμού σε όλες τις επαρχίες, που είχε ως 
αποτέλεσμα τη μείωση του αριθμού ιδιοκτητών κατά 28,3% αναφορικά 
με άτομα που καμία σχέση είχαν με την καλλιέργεια της γης και τη 
μεγέθυνση της ιδιοκτησίας κατά 30,77% που προέκυψε κυρίως από την 
απάλειψη των μικρών κάτω των επιτρεπόμενων ορίων ιδιοκτησιών, την 
εξασφάλιση κρατικής χαλίτικης και εκκλησιαστικής γης, τη μείωση του 
πολυτεμαχισμού κατά 41% και την εξάλειψη σχεδόν της αδιαίρετης 
δυαδικής και πολλαπλής μορφής ιδιοκτησίας.  Στον προϋπολογισμό του 
2008 περιλαμβάνονται έργα που είναι σε διάφορα στάδια εφαρμογής και 
καλύπτουν έκταση 4 242 εκταρίων (Αραδίππου, Μαρώνι, Σκαρίνου, 
Τερσεφάνου, Χοιροκοιτία και άλλα). 

 Η συνεχής βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών της Μετεωρολογικής 
Υπηρεσίας με την αγορά εντός του 2008 ενός νέου μετεωρολογικού 
ραντάρ (x-band), τη δημιουργία studio οπτικοακουστικής μετάδοσης, τη 
μεταφορά μετεωρολογικού γραφείου και παρατηρητηρίου στο 
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Αεροδρόμιο Πάφου και τη μεταφορά μετεωρολογικού γραφείου 
αεροδρόμιο Λάρνακας στο σταθμό ραδιοβολίσεων στην Αθαλάσσα.    

 Η συνέχιση μέσα στα πλαίσια της περιβαλλοντικής πολιτικής, της 
ετοιμασίας και ολοκλήρωσης των διαχειριστικών σχεδίων για τις 
περιοχές δικτύου (Φύση 2000).  (Τα σχέδια για τέσσερις περιοχές θα 
ολοκληρωθούν τον Απρίλιο του 2008 με συγκεκριμένες δράσεις για 
προστασία ειδών και οικοτόπων), η υλοποίηση των προνοιών του 
διαχειριστικού σχεδίου για την χερσόνησο του Ακάμα, η έναρξη των 
διαδικασιών (προκήρυξη προσφορών) για κατασκευή και λειτουργία 
κέντρου διαχείρισης επικινδύνων αποβλήτων και χώρων ταφής 
αμιαντούχων υλικών (η προτεινόμενη πρόνοια θα καλύψει τις δαπάνες 
που αφορούν την προκαταβολή που θα καταβληθεί για την έναρξη της 
κατασκευής και λειτουργίας του αντίστοιχου κέντρου και χώρου).   

 Παρατηρήσεις και σχόλια επιτροπής: 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος παρουσιάζουν για το 2008 μείωση κατά £7.978.280.   

Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, η μείωση αυτή οφείλεται κυρίως στην 
πρόνοια που υπήρχε στον προϋπολογισμό του Τμήματος ∆ασών του 2007 για 
την  αγορά ελικοπτέρων που δεν κατέστη δυνατό να υλοποιηθεί λόγω μη 
ανταπόκρισης της προμηθεύτριας εταιρείας στους όρους του συμβολαίου.     

Η επιτροπή επισημαίνει τόσο το γεγονός ότι στην ουσία ο αναπτυξιακός 
προϋπολογισμός του εν λόγω υπουργείου παραμένει στα ίδια επίπεδα των δύο 
τελευταίων χρόνων όσο και το χαμηλό βαθμό υλοποίησής του, ο οποίος μέχρι 
τις 30 Σεπτεμβρίου 2007, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, παρουσιάζεται 
να μην ξεπερνά το 30% των ολικών πιστώσεων (εγκεκριμένων). η επισήμανση 
αυτή κρίνεται σκόπιμη παρά το γεγονός ότι δόθηκαν διαβεβαιώσεις αρμοδίως 
ότι η υλοποίηση του αναπτυξιακού προϋπολογισμού του εν λόγω υπουργείου 
θα φτάσει μέχρι τέλους του τρέχοντος έτους τα επίπεδα των τριών τελευταίων 
ετών, θεωρώντας ότι υπάρχει σοβαρή καθυστέρηση στην προώθηση των 
προβλεπόμενων στον προϋπολογισμών έργων.   

Όσον αφορά τον κύριο τομέα αρμοδιότητας του εν λόγω υπουργείου, της 
γεωργίας-κτηνοτροφίας, είναι προφανές ότι έχει πληγεί σοβαρά μετά την ένταξη 
της Κύπρου στην Ε.Ε. λόγω του ότι θεσμικά ή διαρθρωτικά μέτρα αρμοδιότητας 
του εν λόγω υπουργείου εκφεύγουν πλέον των στενών ορίων του κρατικού 
προϋπολογισμού και συναρτώνται με εξωγενείς παραμέτρους.  Είναι επίσης 
σαφές ότι η ενίσχυση του τομέα βασίζεται πλέον σε ένα μακροπρόθεσμο 
πλαίσιο (2007-2013 32 ), στα πλαίσια του οποίου θα διατεθούν γύρω στα 
£190.000.000 (εκ των οποίων το 50%, θα διατεθεί μέσω του κρατικού 
προϋπολογισμού και το υπόλοιπο από κοινοτικούς πόρους). 

Παρά ταύτα, είναι η θέση της επιτροπής ότι ύψιστη προτεραιότητα του εν λόγω 
υπουργείου και κατ’  επέκταση της κυβέρνησης πρέπει να είναι η στήριξη του 
αγροτικού κόσμου, λόγω των πολλαπλών προβλημάτων που αντιμετωπίζει, τα 
οποία ο ίδιος ο αρμόδιος υπουργός έχει αναγνωρίσει, με την εξεύρεση 
συμβατών με το ευρωπαϊκό κεκτημένο τρόπων, στήριξης.  Όπως ο αρμόδιος 
υπουργός δήλωσε, στο υπό εκπόνηση νέο Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης θα 
καταβληθεί προσπάθεια να δοθεί προτεραιότητα ειδικά στον κλάδο των 

                                                 
32 Νέο πρόγραμμα αγροτικής ανάπτυξης το οποίο ακολουθεί εκείνο του 2004-2006. 
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αιγοπροβατοτρόφων, η επιτροπή όμως θεωρεί ορθό να στηριχθούν ανάλογα 
και άλλοι επηρεαζόμενοι κλάδοι, όπου δε και όταν αυτό επιβάλλεται, η 
κυβέρνηση να προστρέχει αμέσως με ειδικά και έκτακτα προγράμματα στήριξης.   

Ιδιαίτερη σημασία αποδίδει επίσης η επιτροπή στο υδατικό πρόβλημα και στην 
ανάγκη προώθησης και αναδιάρθρωσης του θεσμικού και οργανωτικού 
πλαισίου, με στόχο την ανάπτυξη και ορθολογική διαχείριση των περιορισμένων 
υδάτινων πόρων της Κύπρου, την ανάπτυξη εναλλακτικών πηγών νερού όπως 
και την εξεύρεση άλλων τρόπων εξασφάλισης επαρκών ποσοτήτων νερού 
κατάλληλης ποιότητας για διάφορες χρήσεις.  Η επιτροπή υποστηρίζει συναφώς 
την προώθηση της υποδομής για χρήση ανακυκλωμένου νερού όπως και την 
προώθηση δημιουργίας νέων μονάδων αφαλάτωσης στις επαρχίες Πάφου και 
Ελεύθερης Αμμοχώστου.  Παρά ταύτα, παρατηρεί ότι η αντίστοιχη πρόνοια για 
το σκοπό αυτό, η οποία έχει περιληφθεί στο υπό συζήτηση προϋπολογισμό 
ύψους £40.000 προορίζεται να καλύψει προς το παρόν μόνο χωροταξικές-
περιβαλλοντικές μελέτες σκοπιμότητας για τη δημιουργία κινητών και μόνιμων 
μονάδων αφαλάτωσης στην Πάφο και Αμμόχωστο και έξοδα προώθησης της 
μόνιμης μονάδας αφαλάτωσης στη Λεμεσό όπως και των κινητών μονάδων.  Η 
επιτροπή καλεί συναφώς την κυβέρνηση να προχωρήσει χωρίς καθυστέρηση 
στην υλοποίηση των αποφάσεων της για απάμβλυνση του υδατικού 
προβλήματος, το οποίο αποτελεί διαχρονικά μείζονος σημασίας θέμα. 

Αναφορικά με άλλα ζητήματα, η επιτροπή επισημαίνει όπως και πέρυσι τη 
μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται στην υλοποίηση της κατασκευής και 
λειτουργίας Κέντρου ∆ιαχείρισης Επικίνδυνων Αποβλήτων και Χώρων Ταφής 
Αμιαντούχων Υλικών, έργο για το οποίο στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό 
έχει περιληφθεί πρόνοια μόνο για μελέτες και σχέδια (£100.000) και καλεί την 
κυβέρνηση να προχωρήσει με γρήγορους ρυθμούς στην προώθηση των 
αναγκαίων διαδικασιών υλοποίησης του έργου.           

3. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κεφ. 13) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
για το 2008 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους £176.643.244 έναντι 
£165.535.259 για το 2007 (εγκεκριμένες) και £136.456.475  για το 2006 
(πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £155.366.994 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £150.400.979  (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£133.475.224 (πραγματικές) για το 2006.  Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £4.966.015. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £21.276.250 έναντι 
£15.134.280 (εγκεκριμένες) για το 2007  και £2.981.251 (πραγματικές) για 
το 2006.   

 Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

 Όραμα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως είναι η προστασία 
και ο σεβασμός των δικαιωμάτων του πολίτη, των δημοκρατικών αρχών και της 
κοινωνικής δικαιοσύνης.   

 Σύμφωνα με τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως βασικοί στόχοι 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως είναι η αναβάθμιση της 
απαιτούμενης υποδομής με τη βελτίωση των συνθηκών κράτησης των 
ποινικών κρατουμένων και των λαθρομεταναστών, ο τεχνολογικός 
εκσυγχρονισμός της αστυνομίας ώστε να μπορεί να αντιμετωπίσει 
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αποτελεσματικά το αυξανόμενο έγκλημα και τις υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών 
στους κρατουμένους και η δραστική αντιμετώπιση του υπερπληθυσμού στις 
φυλακές, η προώθηση της αυτονόμησης της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, η 
δημιουργία της αναγκαίας υποδομής για τη λειτουργία ενός σύγχρονου 
κρατικού αρχείου και στο νομοθετικό πεδίο προωθείται η εξάλειψη των 
διακρίσεων και η ισότητα ανδρών και γυναικών σε όλους τους τομείς και η 
συνέχιση της προώθησης πολιτικής πρόληψης τροχαίων δυστυχημάτων.  

 Προωθούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Η ανέγερση πολυδύναμου ιατρικού κέντρου στις φυλακές με δύο 
μονάδες μιας για τους ψυχασθενείς και μιας για τα εξαρτημένα από 
εξαρτησιογόνες ουσίες, άτομα, καθώς και η ανακαίνιση υφιστάμενων 
πτερύγων (πτέρυγα 1 και 2 της Κλειστής Φυλακής σε δύο φάσεις, η 
ανακαίνιση της πτέρυγας 9, η δυτική προέκταση του ορόφου της 
πτέρυγας 5, η επέκταση της Ανοικτής Φυλακής, η αναβάθμιση της 
επίπλωσης των κελιών),  ώστε να συνάδουν με τις Οδηγίες του 
Συμβουλίου της Ευρώπης.  Προωθείται επίσης η αναβάθμιση της 
ασφάλειας των φυλακών με ηλεκτρονικά και άλλα μέσα, η εγκατάσταση 
νέου ηλεκτρονικού συστήματος ασφάλειας στις πτέρυγες 5 και 8, η 
εγκατάσταση συστήματος απενεργοποίησης κινητών τηλεφώνων-
ανιχνευτού, η εγκατάσταση αψίδας ανίχνευσης εκρηκτικών και 
ναρκωτικών στην είσοδο της Κλειστής Φυλακής και άλλα.  (Για τα έργα 
αυτά θα δαπανηθεί μέσα στα επόμενα δύο χρόνια ποσό ύψους περίπου 
£20 εκατομ.).   

 Η εφαρμογή προγραμμάτων για την ομαλή επανένταξη στην κοινωνία 
και αγορά εργασιών των αποφυλακισμένων. 

 Η προώθηση των διαδικασιών έναρξης της ανέγερσης νέου κτιρίου του 
Κρατικού Αρχείου σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές και η 
προώθηση υλοποίησης της μελέτης για την οργανωτική δομή και την 
πλήρη στελέχωσή του (Για τους σκοπούς του νέου κτιρίου έχει 
περιληφθεί στον προϋπολογισμό του 2008 ποσό ύψους £1 εκατομ.). 

 Η άμεση προώθηση της ανέγερσης αστυνομικών κρατητηρίων και 
χώρων κράτησης λαθρομεταναστών. (Στον προϋπολογισμό του 2008 
έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους £4,8 εκατομ.).  

 Η αγορά δύο ελικοπτέρων έρευνας και διάσωσης με πρόνοια ύψους £2 
εκατομ. η οποία αναμένεται να δοθεί ως προκαταβολή.  

 Η υλοποίηση του εθνικού σχεδίου δράσης για την ισότητα (2007-2013) 
που καλύπτει μέτρα για την οικονομική ενδυνάμωση και τη σύζευξη 
επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής των γυναικών. 

 Η προώθηση της ανέγερσης κτιρίων της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας.  
(Στον προϋπολογισμό του 2008 έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους £1 
εκατομ.). 

 Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής:  

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως  
παρουσιάζουν για το 2008 αύξηση κατά £6.141.970.   

Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, τα προϋπολογιζόμενα συνολικά ποσά 
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δαπανών παρουσιάζουν αύξηση κατά 6,71%. από το σύνολο όμως των 
δαπανών που προϋπολογίζονται για το 2008, ποσοστό 72,45% αφορά δαπάνες 
μισθοδοσίας του προσωπικού.  

Όσον αφορά τις αναπτυξιακές δαπάνες, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία 
παρουσιάζουν αύξηση κατά 40,65% έναντι των αναπτυξιακών δαπανών που 
είχαν εγκριθεί για το 2007.  Όπως διαπιστώνεται έχει για πρώτη φορά 
περιληφθεί στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό πρόνοια ύψους £1 εκατομ. για 
την ανέγερση κτιρίου για το Κεντρικό Αρχείο.    

Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, η ουσιαστική αύξηση των αναπτυξιακών 
δαπανών αντικατοπτρίζει τη βούληση της κυβέρνησης για ενίσχυση της 
υποδομής της αστυνομίας και των φυλακών.  Μέσα στα πλαίσια αυτά 
προγραμματίζεται όπως ανέφερε η δαπάνη μέσα στα επόμενα δύο χρόνια, 
ποσού ύψους £20 εκατομ. περίπου για την ανέγερση σύγχρονων αστυνομικών 
κρατητηρίων σε όλες τις επαρχίες, χώρου κράτησης λαθρομεταναστών, 
πολυδύναμου ιατρικού κέντρου στις φυλακές, καθώς και για την ανακαίνιση 
υφιστάμενων πτερύγων στις κεντρικές φυλακές ώστε αυτές να συνάδουν με τις 
οδηγίες του Συμβουλίου της Ευρώπης.  

Η επιτροπή παρατηρεί συναφώς ότι οι προϋπολογισθείσες για το 2008 
αναπτυξιακές δαπάνες του εν λόγω υπουργείου απορροφώνται κυρίως για το 
κτιριολογικό πρόγραμμα των φυλακών (£1.800.000 για το 2008 έναντι 
£1.650.000 για το 2007) όπως και για βελτιώσεις και επεκτάσεις στα πλαίσια 
του κτιριολογικού προγράμματος της αστυνομίας (£11.900.000 για το 2008 
έναντι £9.100.000 για το 2007) και της πυροσβεστικής (£1.500.000 για το 2008 
έναντι £1.530.000 για το 2007).  Παρά το γεγονός ότι σύμφωνα με τον αρμόδιο 
υπουργό, ο βαθμός υλοποίησης του αναπτυξιακού έργου του ίδιου υπουργείου 
ήταν αισθητά καλύτερος το 2007 σε σχέση με το  2006, κατά την άποψη της 
επιτροπής παραμένει εξαιρετικά χαμηλός.  Με βάση τα δοθέντα στοιχεία, το 
ποσοστό υλοποίησης μέχρι τις 29 Οκτωβρίου 2007 ήταν για τις φυλακές 14% με 
προοπτική μέχρι τέλους του 2007 για βαθμό υλοποίησης 62%, για την 
αστυνομία 12% με προοπτική μέχρι τέλους του 2007 για την πυροσβεστική 37% 
με προοπτική μέχρι τέλους του 2007 για 70%.  

 Όπως γίνεται αντιληπτό, η τακτική συμπερίληψης προνοιών για αναπτυξιακά 
έργα στο εν λόγω υπουργείο, χωρίς καμία προοπτική υλοποίησής τους για το 
έτος για το οποίο έχουν προϋπολογισθεί συνεχίζεται για τέσσερα τουλάχιστον 
χρόνια, γεγονός που κρίνεται ως απαράδεκτο.  Σημειώνεται ότι ο τέως 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως είχε δεσμευτεί ενώπιον της 
επιτροπής ότι ο βαθμός υλοποίησης του αναπτυξιακού προγράμματος του εν 
λόγω υπουργείου για το 2006 θα προσέγγιζε το 70% με 80% χωρίς στην 
πραγματικότητα μέχρι της στιγμής να έχει επιτευχθεί  οποιαδήποτε πρόοδος 
στην υλοποίηση των αντίστοιχων έργων.  Όπως έχει επανειλημμένα αναφερθεί 
από την επιτροπή, η αναβάθμιση του κτιριολογικού προγράμματος ειδικά των 
φυλακών θα έπρεπε να είχε προχωρήσει από καιρό με πολύ γοργούς ρυθμούς, 
ιδιαίτερα κάτω από το βάρος των γνωστών προβλημάτων υπερπληθυσμού και 
των σχετικών παρατηρήσεων του Συμβουλίου της Ευρώπης.            

4. Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Κεφ. 14) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για το 2008 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους £41.094.790 
έναντι £39.091.647 για το 2007 (εγκεκριμένες) και £32.099.503. για το 2006 
(πραγματικές). 
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Οι τακτικές δαπάνες για το 200 ανέρχονται σε £11.758.530 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £11.668.807  (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£13.107.731 (πραγματικές) για το 2006.  Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £89.723. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £29.336.260 έναντι 
£27.422.840 (εγκεκριμένες) για το 2007  και £18.991.772 (πραγματικές) για 
το 2006.   

 Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

Όραμα του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι η 
αναδιάρθρωση της οικονομίας σε οικονομία της γνώσης, ώστε η Κύπρος να 
μετατραπεί σε περιφερειακό κέντρο έρευνας και υψηλής τεχνολογίας, καθώς 
και σε κέντρο προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, η ανάπτυξη και προώθηση του 
τουρισμού και η διασφάλιση επάρκειας και ποιότητας ενέργειας.    

Σύμφωνα με τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού βασικοί 
στόχοι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την τριετία 
2008-2010 είναι η προώθηση της βιομηχανίας υψηλής τεχνολογίας, η 
προώθηση των εξαγωγών γεωργικών βιομηχανικών προϊόντων και υπηρεσιών, 
η προβολή της Κύπρου ως διεθνούς επιχειρηματικού κέντρου, η ανάπτυξη του 
ηλεκτρονικού εμπορίου, η διασφάλιση ύπαρξης συνθηκών υγιούς 
ανταγωνισμού και η καταπολέμηση μονοπωλιακών και ολιγοπωλιακών 
καταστάσεων, η αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος με την υλοποίηση του 
Στρατηγικού Σχεδίου Τουριστικής Ανάπτυξης 2003-2010, η εξασφάλιση 
αειφόρου ασφαλούς ενεργειακού εφοδιασμού σε οικονομικά ανεκτή τιμή, η 
εύρυθμη λειτουργία της απελευθερωμένης αγοράς ενέργειας.   

Προωθούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Για σκοπούς ενίσχυσης της επιχειρηματικότητας και των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων, μια σειρά προγραμμάτων και σχεδίων για την ενίσχυση 
και τον εκσυγχρονισμό του μεταποιητικού τομέα στις αστικές και 
αγροτικές περιοχές, με έμφαση στην τεχνολογική αναβάθμιση των 
μονάδων, στην αύξηση της παραγωγικότητάς τους και στη δημιουργία 
νέων μονάδων που να προσανατολίζονται στην παραγωγή νέων 
προϊόντων υψηλής προστιθέμενης αξίας, αλλά και στη βελτίωση της 
ποιότητας.  

 Η συνέχιση της προώθησης σχεδίων ενίσχυσης της γυναικείας και 
νεανικής επιχειρηματικότητας που προβλέπουν για την παροχή 
οικονομικών κινήτρων και ευκαιριών κατάρτισης στις γυναίκες και νέους 
για τη δημιουργία δικών τους επιχειρηματικών μονάδων.  

 Η προώθηση της λειτουργίας της “Υπηρεσίας Μονοθυριδικής 
Πρόσβασης” για τη σύσταση επιχειρήσεων (η λειτουργία της άρχισε από 
τον Απρίλιο του 2007) με σκοπό την επιτάχυνση των απαιτούμενων 
διαδικασιών για τη σύσταση εταιρειών και απώτερο στόχο την 
εξυπηρέτηση ξένων και Κυπρίων επενδυτών. 

 Η προώθηση της λειτουργίας (πριν από το τέλος του 2007) νέου 
οργανισμού, του “Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης Ξένων 
Επενδύσεων” που θα είναι ένας μη κερδοσκοπικός οργανισμός 
ιδιωτικού δικαίου με μόνο μέτοχο το κράτος, με σκοπό την προσέλκυση 
ξένων επενδύσεων σε τομείς που συνάδουν με την αναπτυξιακή 
πολιτική της κυβέρνησης. 
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 Η προώθηση της ίδρυσης και λειτουργίας ενεργειακού κέντρου στο 
Βασιλικό για την εγκατάσταση των χερσαίων εγκαταστάσεων 
παραλαβής, αποθήκευσης και αποϋγροποίησης φυσικού αερίου (LNG) 
και του τερματικού σταθμού εισαγωγής και αποθήκευσης λειτουργικών 
και στρατηγικών αποθεμάτων πετρελαιοειδών.  (Στο μεσοδιάστημα 
διερευνάται η δυνατότητα προμήθειας φυσικού αερίου με πλωτή 
μονάδα, εφόσον μέσα από την όλη διαδικασία διαφανεί ότι θα 
προκύψουν ευνοϊκές τιμές παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας προς 
όφελος του καταναλωτή). 

 Η συνέχιση της λειτουργίας του σχεδίου παροχής χορηγιών για 
εξοικονόμηση ενέργειας και για ενθάρρυνση της χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ), καθώς και η εφαρμογή του Πενταετούς Σχεδίου 
∆ράσης για εξοικονόμηση ενέργειας, τα μέτρα του οποίου στοχεύουν 
στην επίτευξη ετήσιας εξοικονόμησης ενέργειας σε ποσοστό 
τουλάχιστον 1% της συνολικής τελικής κατανάλωσης ενέργειας στην 
Κύπρο.  Το σχέδιο αυτό περιλαμβάνει χορηγίες για την αγορά 
ηλεκτρικών υβριδικών και διπλής προώσεως οχημάτων, καθώς και 
οχημάτων με εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα κάτω από 120 g/km. 

 Η συνέχιση των προσπαθειών για μετατροπή της Κύπρου σε 
“Περιφερειακό Κέντρο Έρευνας”, με τη λειτουργία του Επιστημονικού 
Τεχνολογικού Πάρκου (ΕΤΠ) το οποίο θα αποτελέσει την υποδομή 
ανάπτυξης της έρευνας και όπου θα στεγαστούν τα υπό ίδρυση 
ερευνητικά κέντρα, τα εκκολαπτήρια επιχειρήσεων και οι καινοτόμες 
επιχειρήσεις ταχείας ανάπτυξης.  (Έχει ήδη εγκριθεί η χωροθέτηση του 
πάρκου από το Υπουργικό Συμβούλιο, έχουν ολοκληρωθεί οι αναγκαίες 
απαλλοτριώσεις και αναμένεται σύντομα η έναρξη της κατασκευής του 
οδικού δικτύου στην περιοχή).   

 Η προώθηση της ανέγερσης των κτιριακών εγκαταστάσεων του 
∆ιεθνούς Ινστιτούτου Κύπρου (∆ΙΚ) για το περιβάλλον και τη ∆ημόσια 
Υγεία σε σύνδεση με τη Σχολή ∆ημόσιας Υγείας του Πανεπιστημίου 
Χάρβαρντ. 

 Η επέκταση του πεδίου δράσης του Εθνικού Συστήματος ∆ιαπίστευσης 
και η πλήρης ενεργοποίηση του συστήματος επιθεώρησης των αρχών 
ορθής εργαστηριακής πρακτικής μέσα από τη λειτουργία του Κυπριακού 
Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας (ΚΟΠΠ). 

 Η συνέχιση της υλοποίησης της νέας βιομηχανικής πολιτικής, με σχέδια 
χορηγιών για ενίσχυση της εργαστηριακής υποδομής και για 
εργαστηριακούς ελέγχους στο εξωτερικό, καθώς και για τη συνέχιση του 
σχεδίου παροχής κυβερνητικών χορηγιών στις επιχειρήσεις τροφίμων 
και ποτών για εφαρμογή του συστήματος HACCP. 

 Η προώθηση εντός του 2008 της ανέγερσης νέου σύγχρονου 
εργαστηρίου μετρολογίας, ο βασικός εξοπλισμός του οποίου έχει 
εξαφανιστεί με οικονομική συνεισφορά της Ε.Ε κατά 75%, όπως και η 
δημιουργία επαρχιακών κλιμακίων για καλύτερη επιτήρηση και έλεγχο 
της αγοράς.   

 Η υλοποίηση ολοκληρωμένου και αναλυτικού προγράμματος δράσης 
που να παρέχει τις δυνατότητες στις κυπριακές επιχειρήσεις να 
προβάλλουν τα προϊόντα και τις υπηρεσίες τους στις διεθνείς αγορές 
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μέσα στα πλαίσια της προσπάθειας αναβάθμισης της 
ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων και της ενίσχυσης της ικανότητας 
διείσδυσης των κυπριακών προϊόντων και υπηρεσιών στις αγορές του 
εξωτερικού.         

 Η ολοκλήρωση μελέτης για τη δημιουργία στρατηγικού σχεδίου και 
σχεδίου δράσης για την προώθηση του ηλεκτρονικού εμπορίου στην 
Κύπρο. 

 Η προώθηση της συνεργασίας με συνδέσμους καταναλωτών και η 
αναβάθμιση της λειτουργίας της Μονάδας Ευρωπαϊκών ∆ικτύων του 
υπουργείου που στεγάζει τα δίκτυα SOLVIT, CPC, RAPEX, FIN-NET και 
το Ευρωπαϊκό Κέντρο Καταναλωτή Κύπρου για καλύτερη εξυπηρέτηση 
και επίλυση των προβλημάτων που προκύπτουν από τις διασυνοριακές 
αγορές των ευρωπαίων πολιτών/καταναλωτών/επαγγελματιών.  
Συναφώς προωθείται ο σχεδιασμός και η διαχείρισης “Κέντρου 
Πληροφόρησης Καταναλωτών” με διαθέσιμη τηλεφωνική γραμμή 
καταναλωτή (Consumer Direct) καθ‘ όλη τη διάρκεια της ημέρας, με 
βάση τα πρότυπα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.   

 Η αγορά νέων λογισμικών προγραμμάτων/συστημάτων για 
εκσυγχρονισμό της λειτουργίας του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη με στόχο την καλύτερη και ταχύτερη εξυπηρέτηση 
του κοινού. 

 Η προώθηση της αναθεωρημένης στρατηγικής της τουριστικής 
ανάπτυξης και σχεδίου υλοποίησης, στη βάση του οποίου έχουν 
επαναπροσδιοριστεί οι αριθμητικοί στόχοι και έχουν καθοριστεί τα έργα, 
δράσεις, ενέργειες προτεραιότητας στην τουριστική βιομηχανία. 

 Η προώθηση μεγάλων έργων τουριστικής υποδομής όπως είναι οι 
μαρίνες και η δημιουργία πρόσθετων γηπέδων γκολφ όπως και η 
δημιουργία διεθνούς συνεδριακού κέντρου στη Λεμεσό.   

 Η ενίσχυση του τουριστικού προϊόντος και η διαφοροποίησή του προς 
νέα είδη τουρισμού όπως είναι ο αθλητικός, ποδηλατικός, τουρισμός της 
υπαίθρου, ιατρικός κ.ά.   

Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού παρουσιάζουν για το 2008 αύξηση κατά £1.913.420.   

Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό βασικότερος στόχος του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι η αναδιάρθρωση της κυπριακής 
οικονομίας ώστε να καταστεί  οικονομία της γνώσης, υιοθετώντας έτσι τους 
στόχους της στρατηγικής της Λισαβόνας για μία ανταγωνιστικότερη ευρωπαϊκή 
οικονομία.  Επιβάλλεται επομένως η σταδιακή μετατροπή της Κύπρου σε 
περιφερειακό κέντρο έρευνας, τεχνολογίας και καινοτομίας και σε κέντρο 
προσέλκυσης επενδύσεων προς την κατεύθυνση της τεχνολογίας και 
ανάπτυξης.  Μέσα στα ίδια πλαίσια επιδιώκεται και η ανάπτυξη της 
ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων μέσω της δημιουργίας ευνοϊκού κλίματος 
για ανάπτυξη της επιχειρηματικότητας και για την πραγματοποίηση 
επενδύσεων.   

Η επιτροπή παρατηρεί ότι σημαντικές πρόνοιες του εν λόγω υπουργείου 
αφορούν συνεχιζόμενα σχέδια ή προγράμματα όπως είναι το Σχέδιο 
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Τεχνολογικής Αναβάθμισης και Ανάπτυξης της Βιομηχανίας (£1 εκατομ.) για 
κάλυψη δαπανών που αφορούν την παροχή κινήτρων υπό μορφή 
κυβερνητικών χορηγιών και την επιδότηση επιτοκίου με στόχο την τεχνολογική 
αναβάθμιση του μεταποιητικού τομέα, την αύξηση της παραγωγικότητας και την 
ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων, η Νέα 
Βιομηχανική Πολιτική (£3,5 εκατομ.) με διάφορα σχέδια και προγράμματα όπως 
είναι οι εγγυήσεις για δανειοδότηση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων του 
μεταποιητικού τομέα με επιδότηση του επιτοκίου, τα εκκολαπτήρια 
επιχειρήσεων, η προώθηση της έρευνας και ανάπτυξης σε υφιστάμενες 
βιομηχανίες, το σχέδιο χορηγιών για ενίσχυση εργαστηριακής υποδομής, το 
σχέδιο χορηγιών για εργαστηριακό έλεγχο στο εξωτερικό κ.ά. 

Επιπρόσθετα συνεχίζονται έργα και σχέδια που αφορούν την ενίσχυση της 
γυναικείας επιχειρηματικότητας (£400.000), την ενθάρρυνση της νεανικής 
επιχειρηματικότητας (£600.000), όπως και συναφή σχέδια που 
συγχρηματοδοτούνται από κοινοτικούς πόρους.   

Όσον αφορά τον τομέα της ενέργειας, μέσω έργων υποδομής προωθείται η 
εξασφάλιση των ενεργειακών αναγκών της Κύπρου, με τη δημιουργία ειδικότερα 
ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό όπως και μέσω σχεδίου για ενεργειακό 
προγραμματισμό, εξοικονόμηση ενέργειας και ΑΠΕ (£200.000 για το 2008 
έναντι (£150.000 για το 200733).  Όπως σχετικά αναφέρεται η υλοποίηση του 
όλου έργου τίθεται σε μακροπρόθεσμο ορίζοντα γι’  αυτό και δεν μπορεί να 
κριθεί από την επιτροπή στην παρούσα φάση.  Όπως έχει αναφερθεί από τους 
αρμοδίους στο παρόν στάδιο προωθείται η διαδικασία προσφορών για 
πρόσληψη εξειδικευμένων συμβουλευτικών οίκων οι οποίοι θα επιμεριστούν το 
ρόλο διευθυντή έργου για το εν λόγω ενεργειακό κέντρο και την ετοιμασία του 
σχεδιασμού FEED του χερσαίου τερματικού φυσικού αερίου και του σταθμού 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών, καθώς επίσης και τον καταρτισμό και 
οριστικοποίηση των σχεδίων, προδιαγραφών και όρων για την προκήρυξη 
διεθνών προσφορών κατασκευής των τερματικών σταθμών.  Σύμφωνα με τα 
κατατεθέντα στοιχεία, το έργο αναμένεται να περατωθεί τέλος του 2012 αρχές 
του 2013 νοουμένου ότι δε θα παρουσιαστούν οποιεσδήποτε απρόβλεπτες 
καθυστερήσεις.   

Η επιτροπή δηλώνει συναφώς με τα πιο πάνω ότι για να επιτευχθεί ο στόχος 
της αύξησης της συνεισφοράς των ΑΠΕ στη συνολική ενεργειακή κατανάλωση 
από 4,5% το 1995 στο 9% μέχρι το 2010 όσο και η αύξηση της παραγωγής 
ηλεκτρισμού από ΑΠΕ, από 0% σήμερα στο 6% της συνολικής παραγωγής 
μέχρι το 2010 (βάσει απαίτησης της ΕΕ) θα πρέπει καταρχήν να προχωρήσει με 
πολύ ταχείς ρυθμούς η υλοποίηση της δέουσας υποδομής όσο και ο 
επανακαθορισμός του προγραμματισμού στον τομέα της ενέργειας, αφού όπως 
έχουν τα πράγματα στο παρόν στάδιο οι στόχοι αυτοί είναι σχεδόν αδύνατο να 
επιτευχθούν.     

Πέραν των πιο πάνω παρατηρείται ότι στον ίδιο προϋπολογισμό περιλαμβάνεται 
πρόνοια για Ανάπτυξη Τεχνολογικών Πάρκων και Ινστιτούτων (£6 εκατομ. για 
το 2008 έναντι £3 εκατομ. για το 2007).   

Σημαντική είναι επίσης η λειτουργία από τον Απρίλιο του 2007 της Υπηρεσίας 
Μονοθυριδικής Πρόσβασης για την επιτάχυνση των διαδικασιών που 
απαιτούνται για τη σύσταση εταιρειών που έχει τη δυνατότητα όπως 

                                                 
33 Οι επιμέρους στόχοι προωθούνται από την Ανεξάρτητη Αρχή Ενέργειας. 
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αναφέρθηκε να παρέχει γρήγορα και αποτελεσματικά έξι διαφορετικές 
υπηρεσίες ώστε να περιορίζεται η γραφειοκρατία και να μειώνεται ο χρόνος 
σύστασης των εταιρειών.  Όπως σχετικά διαπιστώνεται η σχετική πρόνοια είναι 
ονομαστική (£10) επειδή όπως έχει αναφερθεί είναι δυνατό να προκύψουν 
εξειδικευμένες δαπάνες από τη λειτουργία της υπηρεσίας που δεν είναι δυνατό 
να περιληφθούν σε άλλα κονδύλια στον προϋπολογισμό.   

Εξίσου σημαντική θεωρεί επίσης η επιτροπή τη σύσταση και λειτουργία του 
Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης Ξένων Επενδύσεων [Cyprus Investment 
Promotion Agency-CIPA (586.000 για το 2008)], ο οποίος αναμένεται να 
λειτουργήσει πριν το τέλος του 2007 ως μη κερδοσκοπικός οργανισμός 
ιδιωτικού δικαίου με μόνο μέτοχο το κράτος.  Η επιτροπή αναμένει όπως και η 
κυβέρνηση ότι η λειτουργία του εν λόγω οργανισμού θα συμβάλει δυναμικά στην 
προσέλκυση ξένων επενδύσεων σε τομείς που συνάδουν  με την αναπτυξιακή 
πολιτική της κυβέρνησης.   

Η επιτροπή για άλλα θέματα αρμοδιότητας του ίδιου υπουργείου παρατηρεί ότι 
στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό έχει περιληφθεί πρόνοια για το 2008  
ύψους £205.010 έναντι £175.010 για το 2007 και £424.562 για το 2006 
(πραγματική) για την ανάπτυξη μαρίνων.  Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία 
βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο η ανάθεση σε στρατηγικό επενδυτή του 
έργου της ανάπτυξης της μαρίνας Λεμεσού, σε στάδιο διαπραγμάτευσης η 
ανάπτυξη της μαρίνας Αγίας Νάπας, σε στάδιο αξιολόγησης των προσφορών η 
ανάπτυξη της μαρίνας Πάφου ενώ η ανάπτυξη της μαρίνας Λάρνακας 
προωθείται ως ενιαίο έργο με την ανάπτυξη του λιμανιού Λάρνακας.  Η 
επιτροπή θεωρεί ότι το θέμα της ανάπτυξης των μαρίνων έχει καθυστερήσει 
πάρα πολύ.  Ειδικότερα θεωρεί ότι οι διαδικασίες που αφορούν την ανάπτυξη 
της μαρίνας Λεμεσού χρονολογούνται. σημειώνεται  ότι κατά τη συζήτηση του 
προϋπολογισμού του 2007 είχε αναφερθεί από τους αρμοδίους ότι οι 
διαπραγματεύσεις ομάδας του κράτους και των προσφοροδοτών που είχαν 
υποβάλει προσφορά στα πλαίσια του διαγωνισμού του Ιουλίου 2002 βρίσκονταν 
στο τελικό στάδιο για ανάληψη του έργου από στρατηγικό επενδυτή.  Περαιτέρω 
είχε αναφερθεί ότι η κατασκευή της μαρίνας Πάφου επίσης θα αναληφθεί από 
στρατηγικό επενδυτή και ότι είχε ολοκληρωθεί η προεπιλογή των 
προσφοροδοτών.  Συνεπώς η επιτροπή κρίνει ότι οι διαδικασίες είναι εξαιρετικά 
αργές για λόγους που δεν είναι κατανοητοί και ότι το θέμα της ανάπτυξης 
μαρίνων δεν μπορεί να συνεχισθεί στους ίδιους ρυθμούς. 

Συναφείς με τα πιο πάνω είναι και οι παρατηρήσεις της επιτροπής για τη 
διαδικασία προώθησης υλοποίησης του έργου που αφορά το διεθνές 
συνεδριακό κέντρο Λεμεσού, για το οποίο όπως αναφέρεται στο γραπτό 
σημείωμα του εν λόγω υπουργείου η κυβέρνηση έχει εξαγγείλει τη διάθεση £4 
εκατομ. για χρηματοδότηση του έργου χωρίς αντίστοιχα τη συμπερίληψη της 
σχετικής πρόνοιας στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό.  Οι διαδικασίες 
προώθησης τέτοιων έργων παρατηρείται ότι είναι εξαιρετικά αργές, με 
αποτέλεσμα να καθυστερεί η διαφοροποίηση του τουριστικού προϊόντος, καθ’  
ην στιγμή οι τουριστικές υπηρεσίες έχουν τη σημαντικότερη ίσως συνεισφορά 
στο ΑΕΠ της χώρας.               

5. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Κεφ. 15) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το 2008 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
£399.527.631 έναντι £354.429.202 για το 2007 (εγκεκριμένες) και 
£323.368.617  για το 2006 (πραγματικές). 
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Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £383.156.010 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £337.769.272 (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£312.877.791 (πραγματικές) για το 2006.   Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £45.386.738. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £16.216.621 έναντι 
£16.514.230 (εγκεκριμένες) για το 2007  και £10.437.186  (πραγματικές) για 
το 2006.  

 Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

Όραμα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι η 
εδραίωση μιας κοινωνίας βασισμένης στις αρχές της κοινωνικής ισότητας και 
δικαιοσύνης σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης, ποιότητας στην εργασία, 
κοινωνικής συνοχής και προστασίας για όλους τους πολίτες με προτεραιότητα 
στην ανταπόκριση στις προσδοκίες αυτών που έχουν ανάγκη κοινωνικής 
αρωγής και μέριμνας.   

Σύμφωνα με τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων  στόχοι του 
υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την τριετία 2008-2010 
είναι η εξυπηρέτηση των εργαζομένων, του εργοδότη και κάθε πολίτη, με την 
παροχή ποιοτικών υπηρεσιών, όπως αρμόζει σε ένα σύγχρονο κράτος μέλος 
της ΕΕ, με ιδιαίτερη προσέγγιση και ευαισθησία στις ευάλωτες ομάδες 
πληθυσμού, η περαιτέρω ενδυνάμωση/βελτίωση των υπηρεσιών που 
παρέχονται μέσω της δημόσιας υπηρεσίας απασχόλησης για στήριξη και 
διευκόλυνση της πρόσβασης των πολιτών σε θέσεις εργασίας, η καθίδρυση 
δομών και μηχανισμών για συνεργασία με την τοπική αυτοδιοίκηση στην 
προώθηση της απασχόλησης, η εξατομικευμένη στήριξη της πρόσβασης 
ευάλωτων ομάδων, νέων και ατόμων προχωρημένης ηλικίας σε θέσεις 
εργασίας, η έγκαιρη διάγνωση των προβλημάτων και η τεκμηρίωση αναγκών 
της αγοράς εργασίας, η προώθηση ίσων ευκαιριών για κοινωνική ενσωμάτωση 
ατόμων με αναπηρία, η προώθηση της ισότητας των φύλων, η αποτελεσματική 
διαχείριση των ροών ξένου εργατικού δυναμικού με βάση τις αναπτυξιακές 
προτεραιότητες, η σταδιακή βελτίωση των χαμηλών συντάξεων, η αύξηση των 
εσόδων του ΤΚΑ και η μείωση της αδήλωτης εργασίας, η ταχύτερη 
εξυπηρέτηση των ασφαλισμένων και των διακινούμενων εργαζομένων, η 
βελτίωση/αναβάθμιση των παρεχόμενων υπηρεσιών στο κοινό, 
εκσυγχρονισμός του σχεδίου κοινωνικών ασφαλίσεων, ο εκσυγχρονισμός και 
αναβάθμιση των υπηρεσιών κοινωνικής ευημερίας, η διασφάλιση αξιοπρεπούς 
επιπέδου διαβίωσης, η προώθηση της ενεργοποίησης και κοινωνικής 
ενσωμάτωσης ευάλωτων ομάδων πολιτών, η μείωση της συχνότητας των 
εργατικών ατυχημάτων κατά 15% μέχρι 2010, η αύξηση του αριθμού των 
επιθεωρήσεων ώστε να φθάσουν τις £5000 ανά έτος για τη σωστή εφαρμογή 
της εργατικής νομοθεσίας.      

Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων παρουσιάζουν για το  2008 μείωση κατά £297.609.   

Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό οι τακτικές δαπάνες σημειώνουν αύξηση 
κατά 13,4% και οι αναπτυξιακές δαπάνες θεωρείται ότι κυμαίνονται στα ίδια 
επίπεδα.  Οι αναπτυξιακές δαπάνες βασίζονται κυρίως στα 
συγχρηματοδοτούμενα με την ΕΕ προγράμματα μέσω των οποίων 
προωθούνται τα αναπτυξιακά έργα του εν λόγω υπουργείου (ποσοστό 47% του 
συνόλου των αναπτυξιακών δαπανών του εν λόγω υπουργείου αφορά 
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συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους έργα).  

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία 34  για το σύνολο  των 
συγχρηματοδοτούμενων έργων ο βαθμός απορρόφησης κοινοτικών πόρων 
είναι της τάξης του 21,60%.  (Η συνεισφορά της ΕΕ για τα έτη 2004, 2005 και 
2006 είναι €22.423.916 και το σύνολο των απορροφηθέντων κονδυλίων 
ανέρχεται σε €4.844.362).   

Αναφορικά με επιμέρους αρμοδιότητες του εν λόγω υπουργείου σημειώνονται 
τα ακόλουθα: 

 Το ύψος των συντάξεων έχει αυξηθεί το 2007 κατά 3,48% στο βασικό 
μέρος και κατά 2,12% στο συμπληρωματικό μέρος (για σκοπούς 
διατήρησης της αγοραστικής αξίας των παροχών του σχεδίου 
κοινωνικών ασφαλίσεων βάσει ετήσιας αναθεώρησης). 

 Το ύψος των ωφελημάτων που παραχωρήθηκαν από το σχέδιο 
κοινωνικών ασφαλίσεων το 2007 ανέρχεται περίπου στα £474 εκατομ. 
(έναντι £441 εκατομ. το 2006 και £411 εκατομ. το 2005).  

 Κατά τη διάρκεια του 2007 έχει επίσης αυξηθεί ειδική χορηγία που 
παρέχεται στους συνταξιούχους των οποίων το ποσό σύνταξης δεν 
υπερβαίνει τις £312,39.        

Πέραν των πιο πάνω σημειώνεται σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό εντός του 
2007 προωθήθηκε η αναδόμηση των ιατρικών συμβουλίων με τη σύσταση και 
λειτουργία δευτεροβάθμιου οργάνου, επεκτάθηκε η καταβολή επιδόματος 
μητρότητας κατά δύο εβδομάδες με αποτέλεσμα να καταβάλλεται επίδομα 
μητρότητας για δεκαοκτώ αντί για δεκαέξι εβδομάδες, ενώ συνεχίσθηκε ο 
κοινωνικός διάλογος με κατ’  ιδίαν συναντήσεις του αρμοδίου υπουργού με τις 
εργοδοτικές και συνδικαλιστικές οργανώσεις αναφορικά με την οικονομική 
βιωσιμότητα του ΤΚΑ35. 

Η επιτροπή σημειώνει τον πολύ σημαντικό ρόλο του εν λόγω υπουργείου για 
όλα τα θέματα εργασίας και κοινωνικών ασφαλίσεων, αλλά και για τον τομέα της 
κοινωνικής πρόνοιας που βρίσκεται υπό την αρμοδιότητά του και στα πλαίσια 
του οποίου ο αντίστοιχος κάθε φορά προϋπολογισμός εκφράζει την κοινωνική 
ευαισθησία κάθε κυβέρνησης.   

Ειδικότερα η επιτροπή δηλώνει ότι όπως διαφαίνεται από τις δηλώσεις του 
αρμόδιου υπουργού ο κοινωνικός διάλογος βρίσκεται σε καλό επίπεδο και ότι 
βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο οι διαδικασίες αναμόρφωσης του ΤΚΑ με 
στόχο τη βιωσιμότητά του μακροπρόθεσμα.  Περαιτέρω σημειώνεται ότι οι  
κοινωνικές παροχές έχουν αυξηθεί τα τελευταία χρόνια και ότι υπάρχει 
κοινωνική ευαισθησία για θέματα που αφορούν την ισότητα των δύο φύλων, την 
εμπορία γυναικών με τη δημιουργία του καταφυγίου θυμάτων και τη μέριμνα για 
τη διασφάλιση ενός αξιοπρεπούς επιπέδου διαβίωσης όλων των αναπήρων. 

Πέραν των πιο πάνω η επιτροπή υπογραμμίζει επίσης τα ακόλουθα: 

 Την  απόλυτη ανάγκη κατάληξης του κοινωνικού διαλόγου και οριστικής 

                                                 
34  Στοιχεία που αφορούν τα συγχρηματοδοτούμενα έργα, τη συνεισφορά της ΕΕ, την 

κρατική συνεισφορά και το βαθμό απορρόφησης για κάθε έργο. 
35  Ενημερωτικά στοιχεία αναφορικά με το θέμα της βιωσιμότητας του ΤΚΑ 

περιέχονται στο Κεφάλαιο…….. του ∆εύτερου Μέρους της παρούσας έκθεσης. 
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διευθέτησης των ζητημάτων που αφορούν τη διασφάλιση της 
βιωσιμότητας του ΤΚΑ μακροπρόθεσμα.  Συναφώς την πάταξη της 
αδήλωτης εργασίας και την αναθεώρηση της επενδυτικής πολιτικής 
αναφορικά με τα εισοδήματα του ταμείου. 

 Την ανάγκη λήψης αποφάσεων για αύξηση των συντάξεων, με επίκεντρο 
την ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων ώστε να εξαλειφθεί η 
υπάρχουσα οικονομική ανισοσκέλεια μεταξύ χαμηλών και υψηλών 
συντάξεων.   

 Την ανάγκη αποκέντρωσης των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας μέσα 
από συγκεκριμένο σχεδιασμό, εν ανάγκη σε συνεργασία με τις αρχές 
τοπικής αυτοδιοίκησης, ώστε να αναβαθμιστεί ο ρόλος και ο βαθμός 
εξυπηρέτησης του πολίτη. 

 Την ανάγκη ενίσχυσης των σχεδιασμών πρόληψης εργατικών 
ατυχημάτων και της περαιτέρω προαγωγής συνθηκών ασφάλειας στο 
χώρο εργασίας. 

 Την ανάγκη προώθησης των διαδικασιών για εκσυγχρονισμό των 
εργασιακών σχέσεων ιδιαίτερα μετά την έγκριση της νέας στρατηγικής για 
τους αλλοδαπούς εργαζομένους. 

 Την ανάγκη κατά προτεραιότητα επίλυσης του μεγάλου προβλήματος 
που δημιουργείται μέσα στα πλαίσια της κοινωνικής πολιτικής της 
κυβέρνησης με την αποκοπή αντιστοίχως των ποσών που παίρνουν οι 
λήπτες δημοσίου βοηθήματος για σκοπούς διαφόρων επιδομάτων  από 
το ποσά που λαμβάνουν ως δημόσιο βοήθημα, με αποτέλεσμα στην 
ουσία να μην επωφελούνται των επιπλέον επιδομάτων.  

 Την ανάγκη ολοκλήρωσης της μελέτης για χάραξη σφαιρικής πολιτικής 
για άτομα με αναπηρίες με στόχο την αναβάθμιση της Υπηρεσίας 
Μέριμνας Αναπήρων, καθώς επίσης και αναβάθμισης του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Αναπήρων το οποίο όπως έχει 
διαπιστωθεί με την ευκαιρία της συζήτησης των ετήσιων 
προϋπολογισμών του έχει παραμείνει προσηλωμένος σε απηρχαιωμένες 
μεθόδους. 

Η επιτροπή συναφώς με τα πιο πάνω σημειώνει τη δήλωση του αρμόδιου 
υπουργού σύμφωνα με την οποία ο κοινωνικός διάλογος βρίσκεται στον ορθό 
δρόμο και ότι αναμένεται σύντομα το όλο θέμα θα διευθετηθεί διασφαλίζοντας 
έτσι τη βιωσιμότητα του ΤΚΑ μέχρι το 2050.   

Σημειώνει επίσης τη δήλωση του ιδίου υπουργού, σύμφωνα με την οποία, οι 
αυξήσεις στις συντάξεις θα μπορούσαν να ήταν μεγαλύτερες και ότι ο στόχος 
της κυβέρνησης είναι οι οποιεσδήποτε  αυξήσεις να δίδονται στοχευμένα σε 
όσους λαμβάνουν χαμηλότερες συντάξεις.  

Τέλος σημειώνεται η δράση του εν λόγω υπουργείου σε θέματα που αφορούν 
διακρίσεις για άτομα με αναπηρία και η επιδειχθείσα ευαισθησία σε σχέση με 
θέματα εργοδότησης των ατόμων αυτών ειδικότερα μέσω νομοσχεδίου για 
εισαγωγή της ποσόστωσης στις προσλήψεις, για την κάρτα λειτουργικότητας 
στη βάση αντικειμενικών κριτηρίων, αλλά και την αύξηση της σχετικής χορηγίας 
για τετραπληγικούς από £185 σε £500 μηνιαίως. 

6. Υπουργείο Εσωτερικών (Κεφ. 16)  
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Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2008 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους £345.937.553 έναντι £321.599.262 για το 2007 
(εγκεκριμένες) και £268.591.817 για το 2006 (πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £226.539.673 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £210.796.742 (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£186.301.892 (πραγματικές) για το 2006.   Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £15.742.931.. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £119.322.880 έναντι 
£110.727.520 (εγκεκριμένες) για το 2007 και £82.234.649 (πραγματικές) για 
το 2006.   

 Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

Όραμα του Υπουργείου Εσωτερικών είναι η βελτίωση των στεγαστικών 
συνθηκών για τις οικογένειες των εκτοπισθέντων, των πολυτέκνων, των 
χαμηλά αμειβομένων και των κατοίκων της υπαίθρου και ιδιαίτερα των ορεινών 
περιοχών, η δημιουργία καθαρού περιβάλλοντος για προστασία της δημόσιας 
υγείας και η υιοθέτηση της περιβαλλοντικής πολιτικής της ΕΕ στον τομέα του 
περιβάλλοντος, η διασφάλιση καλύτερης ποιότητας ζωής και η αναβάθμιση του 
φυσικού και δομημένου περιβάλλοντος στα πλαίσια της βιώσιμης και 
ισόρροπης ανάπτυξης των αστικών περιοχών και των κοινοτήτων της 
υπαίθρου.     

Σύμφωνα με τον Υπουργό Εσωτερικών βασικοί στόχοι του Υπουργείου 
Εσωτερικών για την τριετία 2008-2010 είναι η εφαρμογή διαφόρων 
στεγαστικών σχεδίων/προγραμμάτων που συμβάλλουν στην απάμβλυνση του 
προβλήματος της στέγασης και γενικά στη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης 
των προσφύγων όσο και των μη προσφύγων πολιτών, η δημιουργία 
αναπτυξιακών έργων για αναβίωση των κοινοτήτων και στήριξη των κατοίκων 
των ορεινών περιοχών, η συμμόρφωση με τις κοινοτικές Οδηγίες, η ενίσχυση 
της αυτονομίας και της αποτελεσματικότητας των αρχών τοπικής διοίκησης, η 
ετοιμασία ολοκληρωμένου σχεδίου διαχείρισης των στερεών αποβλήτων, η 
ισόρροπη πολεοδομική και χωροταξική ανάπτυξη των περιοχών της Κύπρου 
(προαγωγή της βιώσιμης ανάπτυξης των πόλεων και της υπαίθρου της 
Κύπρου), η προστασία, ανάδειξη προβολή και βιώσιμη αξιοποίηση περιοχών 
φυσικής καλλονής, της πολιτιστικής και αρχιτεκτονικής κληρονομιάς, των 
ιστορικών/παραδοσιακών οικισμών και αξιόλογων μεμονωμένων οικοδομών, η 
ολοκλήρωση της συλλογής και του ελέγχου των κτηματολογικών δεδομένων σε 
παγκύπρια βάση, η ολοκλήρωση της επαναχωρομέτρησης και υιοθέτησης 
νέων αξιόπιστων σχεδίων σε ολόκληρη την ελεύθερη περιοχή της Κύπρου, η 
ολοκλήρωση της συλλογής και του ελέγχου των εκτιμητικών δεδομένων σε 
παγκύπρια βάση, εργασία που αποτελεί προαπαιτούμενο για τον 
εκσυγχρονισμό της γενικής εκτίμησης και τη διενέργεια νέας γενικής εκτίμησης 
σε τρέχουσες τιμές με τη δυνατότητα αναθεώρησής της ετησίως, η 
αναθεώρηση της νομοθεσίας που διέπει την ακίνητη ιδιοκτησία έτσι που να 
συνάδει με τα σημερινά δεδομένα και ο ανασχεδιασμός των διαδικασιών ώστε 
να συνάδουν με το νέο περιβάλλον εργασίας που έχει δημιουργηθεί με την 
εισαγωγή του συστήματος πληροφοριών γης. 

Προωθούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Η εφαρμογή διάφορων στεγαστικών σχεδίων που αφορούν 
εκτοπισθέντες και μη εκτοπισθέντες, η συνέχιση της διαχείρισης και 
συντήρησης κυβερνητικών οικισμών, η συνέχιση της έκδοσης τίτλων 
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ιδιοκτησίας σε δικαιούχους πρόσφυγες, η επιδιόρθωση οικιών 
εγκλωβισμένων κ.ά. 

 Η αύξηση της χορηγίας προς τις τοπικές αρχές αυτοδιοίκησης. 

 Η συνέχιση της κυβερνητικής συνεισφοράς για όλα τα οδικά 
πολεοδομικά έργα σε ποσοστό 80% του συνολικού κόστους και για τα 
αναπτυξιακά έργα στις κοινότητες σε ποσοστό από 70% μέχρι 100% του 
συνολικού κόστους.   

 Η συνέχιση της επιχορήγησης της δαπάνης αποχετευτικών συστημάτων 
στις κοινότητες, η οποία με βάση τα πληθυσμιακά μεγέθη κυμαίνεται 
μεταξύ 80% και 100% της όλης δαπάνης. 

 Η έναρξη εντός του 2008 των διαδικασιών για τακτή αναθεώρηση των 
τοπικών σχεδίων των μεγάλων αστικών συγκροτημάτων (Λευκωσίας-
Λεμεσού-Λάρνακας-Πάφου) και του σχεδίου περιοχής Αστικού Κέντρου 
Λεμεσού και η ολοκλήρωση της διαδικασίας και η δημοσίευση 
τροποποίησης της δήλωσης πολιτικής για την ύπαιθρο.   

 Η εφαρμογή ειδικού λογισμικού προγράμματος, με το οποίο κάθε 
ενδιαφερόμενος πολίτης που έχει υποβάλει αίτηση για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας θα έχει άμεση πρόσβαση μέσω του διαδικτύου για 
πλήρη ενημέρωσή του σχετικά με την πρόοδο στην εργασία για έκδοση 
απόφασης από την πολεοδομική αρχή.  Το πρόγραμμα αυτό 
εφαρμόζεται από την 1η Νοεμβρίου 2007.   

 Η εφαρμογή σε συνεργασία με το ΕΤΕΚ και τις επαγγελματικές 
οργανώσεις του “Εντύπου Αυτοελέγχου” για υποβολή του από τους 
μελετητές, με στόχο τη συνοπτική και ταχεία εξέταση πολεοδομικών 
αιτήσεων που αφορούν αναπτύξεις σε οικοπεδοποιημένη γη.   

 Η προώθηση της δημοσίευσης πρόσκλησης για ανάθεση 
ολοκληρωμένης μελέτης για τη σύσταση και λειτουργία ενιαίας αρχής 
ελέγχου της ανάπτυξης.   

 Η συνέχιση της συλλογής δεδομένων για εισαγωγή τους στο σύστημα 
πληροφοριών γης για σκοπούς διεξαγωγής κτηματικών συναλλαγών και 
η κάλυψη όλης της Κύπρου.   

 Η συνέχιση της επαναχωροθέτησης και υιοθέτησης νέων αξιόπιστων 
σχεδίων σύμφωνα με στρατηγικό σχέδιο με στόχο τη μείωση του χρόνου 
διεκπεραίωσης υποθέσεων και την αναβάθμιση της ακρίβειας των 
αποτυπώσεων και αξιοπιστίας των κτηματικών σχεδίων.     

 Η αποτελεσματική διαχείριση των στερεών αποβλήτων, με την 
ολοκλήρωση των κατασκευαστικών εργασιών χώρων ολοκληρωμένης 
διαχείρισης στερεών οικιακών απορριμμάτων στην επαρχία Πάφου, 
επαρχία Λάρνακας-Αμμοχώστου, στην επαρχία Λευκωσίας και Λεμεσού.   

 Ειδικότερα έχει ολοκληρωθεί η α´ φάση του χώρου ολοκληρωμένης 
διαχείρισης στην Μαραθούντα Πάφου και προωθείται η κατασκευή του 
αντίστοιχου χώρου για την επαρχία Λάρνακας-Αμμοχώστου στην 
κοινότητα Κόσης.  Ταυτόχρονα έχει ανατεθεί σε συμβουλευτικό οίκο η 
μελέτη του έργου που αφορά τις επαρχίες Λευκωσίας και Λεμεσού.  Για 
την επαρχία Λευκωσίας έχουν διαφανεί οι προσφερόμενες περιοχές για 
εγκατάσταση του εν λόγω εργοστασίου, λύσεις οι οποίες τυγχάνουν 
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συζήτησης με τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης.  Για την επαρχία 
Λεμεσού έχει προσληφθεί συμβουλευτικός οίκος, ο οποίος ετοίμασε όλες 
τις αναγκαίες μελέτες από τις οποίες διαφαίνεται ως καταλληλότερος 
χώρος η περιοχή του υφιστάμενου σκυβαλότοπου στο Βατί και δύο 
διαμετακομιστικοί σταθμοί, ένας στην περιοχή Πισσουρίου και ένας στην 
περιοχή Αγίου Μάμα.  Οι εργασίες και για τα δύο έργα προβλέπεται να 
αρχίσουν το δεύτερο εξάμηνο του 2008.   

Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 

  Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εσωτερικών παρουσιάζουν 
αύξηση για το 2008 κατά £8.595.360.   

 Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, το ποσοστό υλοποίησης των αναπτυξιακών 
δαπανών για το 2007 ανέρχεται σε 78% (πρόβλεψη) έναντι 83% για το 2006, 
στο δε σύνολό τους οι αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζουν για το 2008 
αύξηση κατά 6% έναντι του 2007. 

Σύμφωνα με τον ίδιο υπουργό συνεχίζεται κατά το 2008 η προώθηση της 
στεγαστικής και κοινωνικής πολιτικής που εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 
Υπουργείου Εσωτερικών τόσο όσον αφορά τους εκτοπισθέντες και παθόντες 
όσο και τις μη εκτοπισθείσες οικονομικά ασθενέστερες τάξεις του λαού, η 
συνέχιση της προσπάθειας για ποιοτική αναβάθμιση των υπηρεσιών που 
παρέχονται προς τον πολίτη, η συνέχιση της προσπάθειας για αναβάθμιση του 
ρόλου της τοπικής αυτοδιοίκησης με διεύρυνση των εξουσιών της και η 
εντατικοποίηση της προσπάθειας για εκσυγχρονισμό και απλοποίηση των 
διαδικασιών σε ζωτικά τμήματα του εν λόγω υπουργείου.   

Ειδικότερα όσον αφορά τις στεγαστικές ανάγκες των εκτοπισθέντων, συνεχίζεται 
η εφαρμογή πέντε σχεδίων που αφορούν τη στέγαση σε κυβερνητικό οικισμό, 
την αυτοστέγαση σε κυβερνητικό οικόπεδο, την αυτοστέγαση σε ιδιόκτητο 
οικόπεδο, την αγορά διαμερίσματος/κατοικίας και η επιδότηση ενοικίου.   

Σύμφωνα με τα στοιχεία που παρέθεσε ο αρμόδιος υπουργός, ο βαθμός 
υλοποίησης των εν λόγω στεγαστικών σχεδίων είναι ψηλός ώστε να παρέχεται 
η δυνατότητα περίληψης ιδίου ύψους κονδυλίων στον προϋπολογισμό του 
2008.   

Ειδικότερα αναφέρεται ότι για το σχέδιο που αφορά τη στέγαση σε κυβερνητικό 
οικισμό και την αυτοστέγαση σε κυβερνητικό οικόπεδο μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 
2007 είχαν εγκριθεί 379 αιτήσεις και είχε δαπανηθεί ποσό ύψους £1.250.000 
από εγκριθέν κονδύλι ύψους £1.900.000 και ανάλογη πίστωση έχει περιληφθεί 
στον προϋπολογισμό του 2008.  Όσον αφορά το σχέδιο για αυτοστέγαση σε 
ιδιόκτητο οικόπεδο μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2007 είχε δαπανηθεί ποσό ύψους 
£5 εκατομ. από συνολικό κονδύλι ύψους £8 εκατομ. και κονδύλι ιδίου ύψους 
περιλαμβάνεται επίσης στον προϋπολογισμό του 2008.  Τέλος όσον αφορά το 
σχέδιο για αγορά διαμερίσματος/κατοικίας μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2007 είχε 
δαπανηθεί κονδύλι ύψους £10 εκατομ. από συνολικό κονδύλι ύψους £13 
εκατομ. και κονδύλι ύψους £14 εκατομ. έχει επίσης περιληφθεί στον 
προϋπολογισμό του 2008.   

Αναφορικά με άλλα ζητήματα που εμπίπτουν στη στεγαστική πολιτική του εν 
λόγω υπουργείου διαπιστώνεται ότι προωθείται η αναδόμηση και ριζική 
επιδιόρθωση των κυβερνητικών οικισμών με κονδύλι ύψους £14 εκατομ. στον 
υπό συζήτηση προϋπολογισμό, ενώ για την επίλυση επιμέρους προβλημάτων 
των κατοίκων των εν λόγω οικισμών (τοποθέτηση ανελκυστήρων και άλλων 
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διευκολύνσεων κατά φάσεις σε 97 πολυκατοικίες) το σχετικό κονδύλι στον υπό 
συζήτηση προϋπολογισμό ανέρχεται στα £3 εκατομ.  Επιπλέον για τη διαχείριση 
και συντήρηση των οικισμών στέγασης εκτοπισθέντων (£13.140 οικιστικές 
μονάδες και 330 καταστήματα σε 69 κρατικούς οικισμούς) δαπανήθηκε εντός 
του 2007 ποσό ύψους £5 εκατομ. και στον προϋπολογισμό του 2008 έχει 
περιληφθεί ανάλογο κονδύλι της τάξης των £5,8 εκατομ.   

Τέλος για την επιδιόρθωση και συντήρηση κατοικιών που κτίστηκαν σε 
κυβερνητικά οικόπεδα συνεχίζεται το σχέδιο για παραχώρηση οικονομικής 
βοήθειας με ποσό ύψους μέχρι £5.000 για κατοικίες που κτίστηκαν μέχρι το 
1981, ενώ όπως αναφέρεται υπάρχει πρόθεση για κάλυψη κατοικιών που 
κτίστηκαν σε μεταγενέστερο χρόνο.   

Επιπροσθέτως των πιο πάνω, σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, συνεχίζεται η 
έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας βάσει χρονοδιαγράμματος και αναμένεται μέχρι 
τέλους του έτους να παραδοθούν περίπου £6.292 τίτλοι με προοπτική έκδοσης 
περί των £5.500 τίτλων μέχρι το τέλος του 2008.  Συνεχίζεται επίσης η παροχή 
οικοπέδων ως αντιστάθμισμα σε πρόσφυγες που κατοικούν σε 
τουρκοκυπριακές κατοικίες ή σε οικιστικές μονάδες που είναι κτισμένες σε 
τουρκοκυπριακή γη και για τις οποίες δεν είναι δυνατό να εκδοθούν τίτλοι 
ιδιοκτησίας, με τις συνολικές ανάγκες να ανέρχονται περίπου σε 13 000 
οικόπεδα.     

Τέλος όπως διαπιστώνεται σημαντικό έργο το οποίο συνεχίζεται και για το 2008 
είναι η επιδιόρθωση των οικιών των εγκλωβισμένων, με κονδύλι ύψους 
£800.000 στον προϋπολογισμό του 2008 παρά τα προβλήματα που υπάρχουν, 
όπως αναφέρεται, στη συνεργασία με την άλλη πλευρά. 

Η επιτροπή ενημερώθηκε επίσης για τα στεγαστικά σχέδια που αφορούν μη 
πρόσφυγες και την εφαρμογή του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου, το οποίο 
συνδυάζει την περιφερειακή πολιτική και την κοινωνική συνοχή με στόχο την 
ενθάρρυνση της μόνιμης εγκατάστασης δικαιούχων σε καθορισμένες κοινότητες 
ή περιοχές για αναβάθμιση της υπαίθρου, αλλά και για υποβοήθηση φτωχών 
οικογενειών, αναπήρων, πολυτέκνων και άλλων κατηγοριών να αποκτήσουν 
στέγη.  Το εν λόγω σχέδιο, σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, απευθύνεται 
τώρα σε όλη την ύπαιθρο με επέκταση των κριτηρίων ώστε να καλύπτονται 
περιοχές μέχρι 500 κατοίκων, σε απόσταση 35 χιλιομέτρων από το πλησιέστερο 
αστικό κέντρο και σε υψόμετρο 400 μέτρων.  Από την άλλη αναφέρεται ότι 
πολύτεκνες οικογένειες και άτομα με αναπηρίες για σκοπούς απόκτησης στέγης 
δεν υπόκεινται σε περιορισμούς αναφορικά με τον τόπο εγκατάστασης, το δε 
σχετικό κονδύλι ανήλθε σε  £9 εκατομ. στον προϋπολογισμό του 2007 και είναι 
αναλόγου ύψους στον προϋπολογισμό του 2008.   

∆ιαπιστώνεται τέλος ότι η κρατική στεγαστική πολιτική συμπληρώνεται με 
στεγαστικό σχέδιο διαχωρισμού και διάθεσης κρατικών οικοπέδων για φτωχές 
οικογένειες σε κοινότητες με κονδύλι ύψους £1,8 εκατομ. στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό.     

Αναφορικά με άλλα θέματα αρμοδιότητας του ίδιου υπουργείου, η επιτροπή 
διαπιστώνει την προτεινόμενη αύξηση της χορηγίας προς τις τοπικές αρχές που 
για το 2008 έχει καθοριστεί στα £35 εκατομ. για τους δήμους έναντι £31 εκατομ. 
το 2007 και σε £8 εκατομ. για τις κοινότητες έναντι £5.885.000 το 2007.  
Συνεχίζεται επίσης η πλήρης επιχορήγηση των εννέα κατεχόμενων δήμων με 
ποσό που κατά το 2008 θα ανέλθει στο £2,5 εκατομ. όπως και η συνέχιση της 
καταβολής υπό μορφή ειδικής χορηγίας ποσού ύψους £15 εκατομ. έναντι 
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απώλειας εσόδων των δήμων από την κατάργηση του επαγγελματικού φόρου 
φυσικών προσώπων.   

Όπως ο ίδιος υπουργός ανέφερε δίδεται έμφαση στην ενίσχυση της υπαίθρου η 
οποία εκφράζεται συγκρίνοντας τη χορηγία προς τις κοινότητες που το 2005 
ήταν της τάξης των £5,5 εκατομ., ενώ το 2008 ανέρχεται στα £8 εκατομ.  Παρά 
ταύτα, στόχος δεν είναι όπως αναφέρεται η οικονομική βοήθεια, αλλά και η 
αναβάθμιση των εξουσιών και η αναδιάρθρωση του συστήματος τοπικής 
αυτοδιοίκησης με γνώμονα την ικανότητα αξιοποίησης ευκαιριών που 
παρέχονται από τα ευρωπαϊκά κονδύλια.  Η πολιτική υποστήριξη της υπαίθρου 
συμπληρώνεται, όπως αναφέρεται, με επίδομα κατοίκων ορεινών περιοχών σε 
υψόμετρο πέραν των 600 μέτρων με £2,2 εκατομ. ετησίως και ποσό ύψους 
£752.000 για τα νεαρά ζευγάρια.   

Η επιτροπή υπό το φως των πιο πάνω παρά το γεγονός ότι επικροτεί τη 
συνέχιση της εκτεθείσας στεγαστικής πολιτικής, αλλά και τη στήριξη που δίδεται 
προς τις τοπικές αρχές επισημαίνει τα ακόλουθα: 

 Η συνέχιση και ενδυνάμωση της υφιστάμενης στεγαστικής πολιτικής 
αντικρίζεται με ικανοποίηση.  Παρά ταύτα, υφίστανται κάποιες πτυχές της 
πολιτικής αυτής, οι οποίες λόγω του ότι οι σχετικές αποφάσεις είχαν 
ληφθεί σε χρόνο προγενέστερο χρειάζονται εκσυγχρονισμό, αφ’  ης 
στιγμής σε τρέχουσες  σημερινές τιμές το κόστος αγοράς 
κατοικίας/διαμερίσματος ή στέγασης σε ιδιόκτητο οικόπεδο έχει ανεβεί 
υπέρμετρα, με αποτέλεσμα η παραχωρούμενη βοήθεια να μην 
ανταποκρίνεται στα σημερινά δεδομένα. 

 Πολλά κονδύλια που αφορούν τις στεγαστικές ανάγκες των προσφύγων 
και προορίζονται για συγκεκριμένα σχέδια παραμένουν σε κάποιο βαθμό 
αναξιοποίητα.  Συνεπώς θα ήταν σκόπιμο να μελετηθεί εισήγηση για 
ενοποίηση των κονδυλίων που αφορούν τους εκτοπισθέντες ώστε να 
μπορούν εύκολα να διοχετεύονται σε σχέδια που είναι πιο προσβάσιμα 
στους ενδιαφερομένους. 

 Να εξεταστεί μέσα στα πλαίσια του σχεδίου για επιδιόρθωση των οικιών 
των εγκλωβισμένων, η δυνατότητα να δίδεται στους επηρεαζόμενους 
κάποια προκαταβολή για διεκπεραίωση εργασιών ώστε να 
αντιμετωπιστούν τα προσκόμματα και άλλα προβλήματα που τίθενται 
από την άλλη πλευρά, τα οποία παρεμποδίζουν την ομαλή εκτέλεση των 
εργασιών.    

 Να προχωρήσουν με ταχύτερους ρυθμούς οι διαδικασίες που αφορούν 
τη στέγαση 514 οικογενειών που πληρούν τα κριτήρια αλλά δεν έχουν 
ακόμη στεγαστεί, ενδεχομένως με την ανέγερση νέων προσφυγικών 
οικισμών. 

 Να ενδυναμωθούν τα κριτήρια της στεγαστικής πολιτικής για 
εκτοπισθέντες όσο και για μη εκτοπισθέντες κυρίως με αύξηση των 
παραχωρούμενων ποσών επιχορήγησης και να καλύψουν επίσης 
περισσότερες κατηγορίες πληθυσμού. 

 Η ενίσχυση προς τις αρχές τοπικής διοίκησης είναι μεν σημαντική, αλλά 
σύμφωνα με κυβερνητικές εξαγγελίες θα πρέπει να ενδυναμωθεί ακόμη 
περαιτέρω ώστε να προσεγγίσει το 4% των κρατικών εσόδων από το 1% 
περίπου σήμερα. 
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Πέραν των πιο πάνω, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να προχωρήσει με την 
απλοποίηση των διαδικασιών που αφορούν το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας όπως και τις πολεοδομικές διαδικασίες, ώστε να εξυπηρετείται ο 
πολίτης μέσα από λιγότερο γραφειοκρατικές και περισσότερο διαφανείς και 
αποτελεσματικές διαδικασίες (π.χ. επίσπευση εξέτασης πολεοδομικών αδειών 
με σύγχρονους τεχνολογικά τρόπους). 

7. Υπουργείο Εξωτερικών (Κεφ. 17)  

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εξωτερικών για το 2008 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους £47.948.015 έναντι £47.040.382 για το 2007 
(εγκεκριμένες) και £31.140.814  για το 2006 (πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £43.522.915  
(προϋπολογισθείσες) έναντι £39.970.282.  (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£27.430.582 (πραγματικές) για το 2006.  Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £3.552.633. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £4.425.100 έναντι 
£7.070.100 (εγκεκριμένες) για το 2007  και £3.710.232  (πραγματικές) για το 
2006.   

 Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

Όραμα του Υπουργείου Εξωτερικών είναι η άσκηση αποτελεσματικής 
δυναμικής και πολυεπίπεδης εξωτερικής πολιτικής για τη διασφάλιση των 
εθνικών συμφερόντων της Κύπρου, προώθηση των διμερών της σχέσεων 
στους τομείς του εμπορίου, του πολιτισμού και των μεταφορών και άλλα και για 
την ενεργό συμμετοχή της Κύπρου σε όλους τους πολυμερείς διεθνείς και 
περιφερειακούς οργανισμούς.  Ανάδειξη του γεωπολιτικού ρόλου και σημασίας 
της Κύπρου ως γέφυρας Ε.Ε.-Μέσης Ανατολής. 

Σύμφωνα με την Υπουργό Εξωτερικών βασικοί στόχοι του Υπουργείου 
Εξωτερικών για την τριετία 2008-2010 είναι η προάσπιση της κρατικής 
υπόστασης της ∆ημοκρατίας στο διεθνές επίπεδο, η υποβοήθηση των 
προσπαθειών για εξεύρεση δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του 
κυπριακού προβλήματος επί τη βάσει των περί Κύπρου ψηφισμάτων και 
αποφάσεων του ΟΗΕ και των ευρωπαϊκών αρχών, η αποτροπή των σχεδίων 
της Άγκυρας για την αναγνώριση της αποσχιστικής οντότητας των 
κατεχομένων, η σωστή ενημέρωση της διεθνούς κοινότητας για όλες τις πτυχές 
του κυπριακού, η αξιοποίηση των δυνατοτήτων που παρέχονται για ανάπτυξη 
νέων συμμαχιών και συνεργασιών με άλλα κράτη μέλη, με τρόπο που να 
εξυπηρετούνται τα συμφέροντα του τόπου, αλλά και της Ευρώπης, μέσω των 
συνεπακόλουθων πολιτικών και οικονομικών οφειλών.   

Προωθούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Η υλοποίηση πενταετούς προγράμματος (2008-2012) ίδρυσης και 
σταδιακής λειτουργίας δεκαπέντε νέων διπλωματικών αποστολών σε 
κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αραβικές και ισλαμικές χώρες 
καθώς και σε χώρες που ενδέχεται να γίνουν μόνιμα μέλη του 
Συμβουλίου Ασφαλείας.  Για το 2008 έχει γίνει πρόνοια για ποσό ύψους 
£197.240 για τη λειτουργία νέας πρεσβείας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στη Σλοβενία.  Σύμφωνα με το πρόγραμμα αυτό, το οποίο εγκρίθηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο, προβλέπεται η ίδρυση τριών 
διπλωματικών αποστολών κατ’  έτος.  Προτείνεται συναφώς η 
δημιουργία σαράντα επτά (47) νέων θέσεων σε όλες τις βαθμίδες οι 
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οποίες κατανέμονται σε ολόκληρη την πενταετία.  

 Η συνέχιση της υλοποίησης του προγράμματος ανέγερσης νέων κτιρίων 
στο εξωτερικό όπως και βελτίωση των υφισταμένων με τη συμπερίληψη 
κονδυλίου ύψους £3.300.000. (Ολοκλήρωση της ανέγερσης οικήματος 
όπου θα στεγαστούν όλες οι υπηρεσίες που εδρεύουν στην Αθήνα, η 
έναρξη εργασιών ανέγερσης πρεσβευτικής κατοικίας στην Καμπέρα της 
Αυστραλίας και άλλα).   

 Η υλοποίηση προγραμμάτων επιμόρφωσης και ανάπτυξης προσωπικού 
του υπουργείου για την αποτελεσματικότερη άσκηση εξωτερικής 
πολιτικής, υπό το φως της ανάληψης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία της 
προεδρίας του συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το δεύτερο 
εξάμηνο του 2012. 

 Η υλοποίηση των στόχων της “∆ιαφώτισης” που αναλαμβάνεται από το 
υπουργείο με πρόνοια για ποσό ύψους £1.250.000 και χρήσης του 
κατόπιν αποφάσεων της Υπουργικής Επιτροπής ∆ιαφώτισης και της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής ∆ιαφώτισης για αμοιβή οίκου δημοσίων 
σχέσεων στης ΗΠΑ ($103.625 το μήνα), για επιχορήγηση 
συνεδρίων/εκδηλώσεων, εκδόσεων και άλλου διαφωτιστικού χαρακτήρα 
και για ετήσιες χορηγίες στην ΠΣΕΚΑ και την Κυπριακή Ομοσπονδία 
Αμερικής, των οποίων οι δραστηριότητες τους έχουν σχέση με τη 
διαφώτιση. 

 Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής:  

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εξωτερικών παρουσιάζονται για το 
2008 μειωμένες κατά £2.645.000.   

 Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, το μεγαλύτερο μέρος των αναπτυξιακών 
δαπανών προορίζεται για ανέγερση, επεκτάσεις και βελτιώσεις κτιρίων στο 
εξωτερικό [£3.300.000 έναντι £6.200.000 εγκριθείσες για το 2007 και 
£3.465.406 (πραγματικές) για το 2006).  Η εν λόγω μείωση οφείλεται στην 
ολοκλήρωση των εργασιών ανακαίνισης των νέων γραφείων της Υπάτης 
Αρμοστείας στο Λονδίνο και στην έναρξη των εργασιών ανέγερσης της 
πρεσβευτικής κατοικίας στην Αθήνα το 2007.   

 Η επιτροπή είναι και φέτος αναγκασμένη να σχολιάσει ότι όπως επανειλημμένα 
το έχει πράξει, ότι ο πολύ περιορισμένος στο σύνολό του προϋπολογισμός για 
το εν λόγω υπουργείο καθιστά δύσκολη την εκπλήρωση των σκοπών και του 
ρόλου του. 

 Η επιτροπή αναγνωρίζει την πολύπλευρη και σημαντικότατη αποστολή του 
Υπουργείου Εξωτερικών υπό τις κρατούσες συνθήκες σε σχέση με το κυπριακό 
πρόβλημα, αλλά και τις πολλαπλές υποχρεώσεις που πηγάζουν από τη 
συμμετοχή της χώρας στην Ε.Ε, όπως και σε άλλους διεθνείς οργανισμούς με 
ιδιαίτερη έμφαση στο Συμβούλιο της Ευρώπης.  Οι προσπάθειες της Τουρκίας 
και του ψευδοκράτους για αναβάθμιση των κατεχομένων, για δημιουργία 
οικονομικών, εμπορικών και άλλων σχέσεων με ισλαμικές και άλλες χώρες, η 
εισροή εποίκων, το θέμα της παράνομης εκμετάλλευσης των ελληνοκυπριακών 
περιουσιών στα κατεχόμενα, το θέμα της συνεχιζόμενης καταστροφής της 
πολιτιστικής κληρονομιάς, το θέμα των εγκλωβισμένων και άλλα συναφή και 
παρεμφερή ζητήματα, τα οποία η ίδια η αρμόδιος υπουργός έχει τονίσει 
ενώπιον της επιτροπής καταδεικνύουν τη νευραλγική σημασία αλλά και 
ιδιαιτερότητα του ρόλου του υπό αναφορά υπουργείου, αφού το μεγαλύτερο 
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μέρος των εργασιών του στο παρόν στάδιο απορροφάται στην προώθηση των 
πολιτικών συμφερόντων της ∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, επισημαίνεται ειδικότερα ότι ο συνολικός 
προϋπολογισμός του Υπουργείου Εξωτερικών για το 2008 παραμένει 
καθηλωμένος στα £47,9 εκατομ. (προϋπολογισθείς) έναντι £46,8 εκατομ. 
(προϋπολογισθείς) για το 2007, με τις τακτικές δαπάνες να καταλαμβάνουν το 
μεγαλύτερο μέρος [£43,5 εκατομ. (προϋπολογισθείσες) για το 2008 έναντι £39,7 
εκατομ. (προϋπολογισθείσες) για το 2007] και στις οποίες επιπρόσθετα 
περιλαμβάνονται και τα κονδύλια που αφορούν τα γραφεία τύπου και 
πληροφοριών, τα οποία από το 2005 και εντεύθεν έχουν μεταφερθεί από το 
Υπουργείο Εσωτερικών στο Υπουργείο Εξωτερικών.  Αναφέροντας τα πιο 
πάνω η επιτροπή δηλώνει ότι είναι σαφές ότι οι τακτικές δαπάνες για το εν λόγω 
υπουργείο υπέχουν εν πολλοίς θέση αναπτυξιακών δαπανών, αφού το έργο 
του υπουργείου προωθείται  πρώτιστα από το ανθρώπινο δυναμικό.  Παρά 
ταύτα, η ίδια η αποστολή του εν λόγω υπουργείου, που είναι η προώθηση των 
διπλωματικών συμφερόντων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας βασίζεται σε μια 
περιορισμένου εύρους διπλωματική υπηρεσία, όπως η ίδια η Υπουργός 
Εξωτερικών, αλλά και οι προκάτοχοι της έχουν επανειλημμένα ενώπιον της 
επιτροπής, τονίσει. 

 Ειδικότερα η επιτροπή δηλώνει ότι η στελέχωση πολλών διπλωματικών 
αποστολών με ένα μόνο διπλωμάτη που αποτελεί και τον αρχηγό της 
διπλωματικής αποστολής (σε δεκαεπτά από τις σαράντα τέσσερις αποστολές), 
αποτρέπει σε μεγάλο βαθμό την πλήρη και αποτελεσματική προώθηση των 
συμφερόντων της χώρας στις αντίστοιχες χώρες διαπίστευσης.  Το ίδιο 
αποτρεπτική θεωρεί η επιτροπή τη μη δημιουργία της κατάλληλης μόνιμης 
υποδομής επιμόρφωσης του διπλωματικού προσωπικού με τη λειτουργία 
ειδικής σχολής κατά το πρότυπο άλλων χωρών.  Σύμφωνα με την Υπουργό 
Εξωτερικών, οι δαπάνες επιμόρφωσης και ανάπτυξης του Υπουργείου 
Εξωτερικών ανέρχονται μόνο σε £64.000 και η όλη επιμόρφωση αναλαμβάνεται 
από τη ∆ιπλωματική Ακαδημία της Βιέννης, ενώ σύντομα θα θεσμοθετηθεί με 
υπογραφή συμφωνίας, η ήδη υπάρχουσα συνεργασία με τη ∆ιπλωματική 
Ακαδημία Αθηνών.,   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή με γνώμονα την ανάγκη έμφασης στην 
προληπτική διπλωματία, τα πολλαπλά καθήκοντα στην ΕΕ και τη διαχρονική 
διαπίστωση πολλών Υπουργών Εξωτερικών ότι το διπλωματικό προσωπικό της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας πρέπει να ενισχυθεί σημαντικά, καλεί την κυβέρνηση 
να επανακαθορίσει τις προτεραιότητές της σε σχέση με το εν λόγω υπουργείο 
και υπό το φως της βελτίωσης των δημοσίων οικονομικών να προχωρήσει το 
ταχύτερο σε απόφαση για σημαντική ενίσχυση του διπλωματικού σώματος με 
νέα στελέχη36, πέραν της ανάγκης επίσης πλήρους αναδιοργάνωσης της δομής 
και του τρόπου λειτουργίας του. 

 Πέραν των πιο πάνω, σημαντικότατο ζήτημα αποτελεί για την επιτροπή το θέμα 
της προώθησης κτήσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία ιδιόκτητων οικημάτων 
πρεσβειών στο εξωτερικό και για το λόγο αυτό καλεί την κυβέρνηση να 
επανακαθορίσει επίσης την πολιτική της σε σχέση με το θέμα αυτό και να λάβει 
υπόψη τα πολλαπλά μακροοικονομικά οφέλη από την απόκτηση ιδιόκτητων 

                                                 
36  Πέραν της πρόσφατης ενίσχυσης με 20 νέες θέσεις σε διάφορους βαθμούς 

ανέλιξης (διπλωματικό προσωπικό) και όχι στο βαθμό εισδοχής [Νόμος38/2(ΙΙ) του 
2007]. 
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οικημάτων στο εξωτερικό. 

 Σημειώνεται τέλος ότι τα θέματα που αφορούν τη “∆ιαφώτιση”, τα οποία 
τυγχάνουν διαχείρισης από το Υπουργείο Εξωτερικών σχολιάζονται εκτενώς 
στο Κεφάλαιο 3(α) του ∆εύτερου Μέρους της παρούσας έκθεσης. 

 8. Υπουργείο Οικονομικών (Κεφ. 18) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Οικονομικών για το 2008 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους £1.825.539.921 έναντι £1.769.582.753 για το 
2007 (εγκεκριμένες) και £1.749.049.674 για το 2006 (πραγματικές). 

Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους 
£1.151.752.250 αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο 
της ∆ημοκρατίας37. 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £633.683.151 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £613.452.863 (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£475.921.400  (πραγματικές) για το 2006.   Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £20.230.288..    

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £40.104.520 έναντι 
£24.519.380 (εγκεκριμένες) για το 2007  και £26.043.160 (πραγματικές) για 
το 2006.   

 Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

Όραμα του Υπουργείου Οικονομικών είναι η διατήρηση συνθηκών 
μακροοικονομικής σταθερότητας και υγιούς ανάπτυξης της οικονομίας. 

Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών βασικοί στόχοι του Υπουργείου 
Οικονομικών για την τριετία 2008-2010 είναι η ολοκλήρωση της 
δημοσιονομικής εξυγίανσης, η διασφάλιση της μακροχρόνιας βιωσιμότητας των 
δημόσιων οικονομικών, η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας, η 
επιτυχής συμμετοχή στη ζώνη του ευρώ και αξιοποίηση των ευκαιριών, η 
προσέλκυση ξένων επενδύσεων και η δημιουργία ποιοτικών θέσεων εργασίας 
υψηλής προστιθέμενης αξίας, η ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, η βελτίωση 
της προσφοράς υπηρεσιών προς τον πολίτη, η ανάπτυξη και αξιοποίηση του 
ανθρώπινου δυναμικού στη δημόσια υπηρεσία και η προώθηση της 
μηχανογράφησης της δημόσιας υπηρεσίας. 

Προωθούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Η συνέχιση της υλοποίησης του στρατηγικού σχεδίου για ένταξη στην  
με βασικότερο στόχο την ενημέρωση του πολίτη για ενδεχόμενες 
αυξήσεις των τιμών με τη λήψη συγκεκριμένων μέτρων όπως είναι η 
διπλή αναγραφή των τιμών, ο κώδικας δίκαιης τιμολόγησης, η λειτουργία 
των Ευρωπαρατηρητηρίων, η προώθηση χρήσης του ηλεκτρονικού 
χρήματος για αγορά προϊόντων ευρείας χρήσης και η ενίσχυση του 
ρόλου των καταναλωτών. 

 Η συνέχιση της υλοποίησης του Προγράμματος Σύγκλισης με στόχο την 
εξάλειψη του δημοσιονομικού ελλείμματος το 2009, η ολοκλήρωση του 
Μεσοπρόθεσμου ∆ημοσιονομικού Πλαισίου για τα έτη 2008-2010, η 

                                                 
37  Σύμφωνα με το άρθρο 166 του Συντάγματος, ποσά που βαρύνουν απευθείας το 

λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου δε χρειάζονται έγκριση από τη Βουλή. 
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συνέχιση της υλοποίησης του Σχεδίου ∆ράσης για τη Βελτίωση του 
Ρυθμιστικού Πλαισίου (better regulation). 

 Όσον αφορά τα κυριότερα τμήματα του υπουργείου: 

- Τμήμα Τελωνείου:  Η ενίσχυση της αποτελεσματικότητας του 
τμήματος σε τομείς δραστηριότητάς του και η μείωση 
παραβάσεων της τελωνειακής νομοθεσίας, η διασφάλιση 
ισορροπίας μεταξύ αποτελεσματικού τελωνειακού ελέγχου και της  
διευκόλυνσης του νομίμου εμπορίου και της διακίνησης επιβατών 
και φορτίου, η αναβάθμιση και στόχευση ελέγχων σε τομείς 
αυξημένης επικινδυνότητας, ο εκσυγχρονισμός και η απλοποίηση 
των τελωνειακών διαδικασιών.   

- Υπηρεσία ΦΠΑ:  Η συνέχιση της προσπάθειας για αύξηση της 
αποτελεσματικότητας της υπηρεσίας και για μείωση της 
φοροδιαφυγής και η εντατικοποίηση των μέτρων συμμόρφωσης. 

- Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων:  Η προώθηση της θέσπισης 
κανονισμών για την εφαρμογή των διατάξεων του περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου (Ταμεία Προνοίας) και η 
τροποποίησή του με στόχο την πάταξη της φοροδιαφυγής.  

- Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού:   Η λειτουργία 
τουλάχιστον δύο Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ) σε 
άλλες πόλεις και επαρχίες πέραν των ήδη λειτουργούντων, η 
εντατικοποίηση της υλοποίησης του έργου για την καταγραφή και 
τυποποίηση διαδικασιών μέσω των οποίων οργανισμοί της 
δημόσιας υπηρεσίας προσφέρουν υπηρεσίες στο κοινό με 
απώτερο σκοπό τη σύσταση κέντρου τηλεξυπηρέτησης, η 
εισαγωγή κώδικα δεοντολογίας των δημοσίων υπαλλήλων και η 
έναρξη του έργου εισαγωγής του πληροφοριακού συστήματος 
“Human Resources Management” για σφαιρική διαχείριση του 
ανθρώπινου δυναμικού της δημόσιας υπηρεσίας. 

- Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής:  Η ολοκλήρωση του 
στρατηγικού έργου νομικής πληροφόρησης, η έναρξη του 
στρατηγικού έργου διοίκησης δικαστηρίων, η ολοκλήρωση του 
νέου πληροφορικού συστήματος υγείας, η έναρξη της υλοποίησης 
του Συστήματος ∆ιαχείρισης Πόρων Ανθρώπινου ∆υναμικού 
(MIS), η συνέχιση της επέκτασης του Συστήματος 
Αυτοματοποίησης Γραφείου και σε άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες, 
καθώς επίσης και η έναρξη των έργων για την Κυβερνητική 
Αποθήκη Πληροφοριών, για την Κυβερνητική ∆ιαδικτυακή ∆ίοδο 
και του Κέντρου Υποστήριξης Χρηστών (Help Desk).    

- Γραφείο Προγραμματισμού:  Η ετοιμασία της τρίτης Έκθεσης 
Προόδου του υφιστάμενου Εθνικού Μεταρρυθμιστικού 
Προγράμματος για τη Στρατηγική της Λισαβόνας (Οκτώβριος 
2005-Οκτώβριος 2008), η ετοιμασία του νέου Μεταρρυθμιστικού 
Προγράμματος για τη Στρατηγική της Λισαβόνας (Οκτώβριος 
2008-Οκτώβριος 2011), η διαμόρφωση στρατηγικής για τον τομέα 
της έρευνας και τεχνολογικής ανάπτυξης και η σημαντική 
ενίσχυση των δραστηριοτήτων του Ιδρύματος Προώθησης 
Έρευνας, η διαμόρφωση της Εθνικής Στρατηγικής για την 
Κοινωνία της Πληροφορίας προς αξιοποίηση των δυνατοτήτων 
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που προσφέρουν οι τεχνολογίες των επικοινωνιών και της 
πληροφορίας, η συνέχιση των προσπαθειών για πλήρη 
αξιοποίηση των κονδυλίων των ∆ιαρθρωτικών Ταμείων της ΕΕ 
και του Ταμείου Συνοχής όπως και για την υλοποίηση των έργων 
της Προγραμματικής Περιόδου 2004-2006 που μπορούν να 
συγχρηματοδοτηθούν μέχρι το τέλος του 2008, των μέτρων για 
την υλοποίηση των συγχρηματοδοτούμενων έργων και για 
επιτάχυνση των διαδικασιών για πλήρη απορρόφηση των πόρων 
της Προγραμματικής Περιόδου 2007-2013 και ο σχεδιασμός και η 
έναρξη υλοποίησης προγράμματος δημοσιότητας και 
πληροφόρησης για τα προγράμματα που συγχρηματοδοτούνται 
για την περίοδο 2007-2013.     

  Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Οικονομικών παρουσιάζουν για το  
2008 αύξηση κατά £15.585.140.   

Παρατηρείται συναφώς ότι οι κυριότερες αναπτυξιακές δαπάνες προορίζονται 
για τα ακόλουθα: 

 Χορηγία στο Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας (£12.500.000). 

 ∆ιαρθρωτικά προγράμματα και σχέδια-έργα που θα 
συγχρηματοδοτούνται από πόρους της ΕΕ (£25.000.000). 

 Προετοιμασία ένταξης στην  (£1.300.000). 

Στις τακτικές δαπάνες του ιδίου υπουργείου, οι κυριότερες πιστώσεις αφορούν 
τα ακόλουθα: 

 Ειδική χορηγία για την αγορά/ανέγερση ιδιόκτητης κατοικίας έναντι της 
επιστροφής του ΦΠΑ (£15.000.000). 

 Γεωργοκτηνοτροφικές επιχορηγήσεις [Εθνικές συμπληρωματικές 
ενισχύσεις για εκταρικές επιδοτήσεις, κρατικές ενισχύσεις για εκταρικές 
επιδοτήσεις, κεφαλικές επιδοτήσεις αιγοπροβάτων-βοοειδών κ.ά. 
(£45.000.000)]. 

 Χορηγίες σε ημικρατικούς οργανισμούς (£5.000.000). 

 Έξοδα λειτουργίας Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(£6.600.000). 

 ∆άνειο στο Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (321.300.000). 

 Σχέδιο ρύθμισης αγροτικών χρεών (£5.000.000). 

 Εκπαιδευτικές χορηγίες (£43.000.000). 

 Ειδική χορηγία σε τυφλούς (£4.680.000). 

 Παροχή επιδόματος τέκνου (£94.700.000).  

 Επίδομα μάνας (£7.650.000). 

 Οικονομική βοήθεια σε αναπήρους για απόκτηση αυτοκινήτου 
(£1.850.000). 

 Οικονομική βοήθεια σε πολύτεκνες οικογένειες για απόκτηση 
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αυτοκινήτου (£2.500.000). 

Η επιτροπή αναγνωρίζει τον επιτελικό και στρατηγικό ρόλο του Υπουργείου 
Οικονομικών στο όλο φάσμα της δημόσιας υπηρεσίας αλλά και στη διαχείριση 
των επιμέρους θεμάτων που αφορούν τη δημοσιονομική πολιτική και οικονομική 
κατάσταση.  Το εν λόγω υπουργείο ως εκ της φύσεώς του δεν παρέχει χώρο 
για άσκηση εξειδικευμένης κριτικής στα πλαίσια συζήτησης του 
προϋπολογισμού.  Οι αναπτυξιακοί στόχοι του εν λόγω υπουργείου 
εκλαμβάνονται από την επιτροπή ως στόχοι γενικής πολιτικής, οι οποίοι 
εντάσσονται στα πλαίσια της ευρύτερης οικονομικής και αναπτυξιακής πολιτικής 
του κράτους που τυγχάνει εκτενούς σχολιασμού σε άλλα κεφάλαια της 
παρούσας έκθεσης.   

Στην παρούσα φάση, η επιτροπή περιορίζεται στο να δηλώσει ότι είναι εμφανής 
η επιτελική δράση του εν λόγω υπουργείου, η οποία ασκείται με επάρκεια 
σχεδιασμών και άλλων τρόπων προώθησης της γενικότερης οικονομικής 
πολιτικής του κράτους. 

∆ιαπιστώνεται συναφώς ότι ο βασικότερος στόχος του Υπουργείου 
Οικονομικών που για το 2007 ήταν η ολοκλήρωση της δημοσιονομικής 
εξυγίανσης και η πλήρης ένταξη της χώρας στην , με την υιοθέτηση του ευρώ 
μέσα στα τεθέντα χρονοδιαγράμματα σε νομοτεχνικό και οικονομικό επίπεδο 
έχει επιτευχθεί πλήρως, παρά τα διάφορα επιμέρους πρακτικά προβλήματα που 
σχετίζονται με την εισαγωγή του ευρώ στη ζωή του πολίτη.   

Περαιτέρω άλλοι ειδικότεροι στόχοι που πιστώνονται στο εν λόγω υπουργείο 
είναι η βελτίωση της φοροεισπρακτικής ικανότητας του κράτους, η 
καταπολέμηση της φοροδιαφυγής και η ενδυνάμωση της αποδοτικότητας του 
φορολογικού συστήματος με μια σειρά μέτρων νομοθετικών και άλλων, τα οποία 
έχουν ήδη εφαρμοστεί και κρίνεται ότι έχουν αποδώσει, αφού το αποτέλεσμα 
αντικατοπτρίζεται στην αυξημένη εισροή κρατικών εσόδων.     

Άλλος επίσης σημαντικός στόχος του εν λόγω υπουργείου που είναι η 
ενδυνάμωση της εξυπηρέτησης του πολίτη, η οποία έχει επιτευχθεί με τη 
λειτουργία δύο νέων Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ), ενός στη 
Λεμεσό και ενός στην Πόλη Χρυσοχούς 38 , πέραν του ήδη λειτουργούντος 
κέντρου στη Λευκωσία. 

Σημειώνεται ότι άλλα θέματα αρμοδιότητας του ίδιου υπουργείου, τα οποία 
αφορούν την υλοποίηση του Εθνικού Μεταρρυθμιστικού Προγράμματος για τη 
Στρατηγική της Λισαβόνας όπως προώθηση μεταρρυθμίσεων στον τομέα της 
υγείας και των συντάξεων και θέματα που άπτονται αρμοδιότητας του Γραφείου 
Προγραμματισμού και αφορούν συγχρηματοδοτούμενα έργα και το βαθμό 
απορρόφησης κοινοτικών πόρων, σχολιάζονται σε άλλα κεφάλαια της 
παρούσας έκθεσης.      

9. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Κεφ. 19) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για το 2008 
προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους £555.266.085 έναντι £427.110.150 
για το 2007 (εγκεκριμένες) και £404.661.008 για το 2006 (πραγματικές). 

                                                 
38  Μέχρι τις 15 Σεπτεμβρίου 2007 είχαν εξυπηρετηθεί περίπου 246 000 πολίτες και 

από τα τρία ΚΕΠ.  Προγραμματίζεται η λειτουργία δύο νέων ΚΕΠ στο Πελένδρι και 
στη Λάρνακα μέχρι το τέλος του 2007. 
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Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £405.918.085 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £376.646.890 (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£352.989.732 (πραγματικές) για το 2006.  Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £29.271.195. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £149.348.000 έναντι 
£50.463.260  (εγκεκριμένες) για το 2007  και £51.671.276 (πραγματικές) για 
το 2006.   

 Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

Όραμα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι η διασφάλιση ενός 
εκπαιδευτικού συστήματος υψηλής ποιότητας, το οποίο να ανταποκρίνεται στις 
απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής με τη δημιουργία δημόσιων σχολείων τα 
οποία να παρέχουν ίδιες ευκαιρίες επιτυχίας σε όλους τους μαθητές, χωρίς 
διακρίσεις και αποκλεισμούς, με την παραγωγή και μετάδοση γνώσεων υψηλού 
επιπέδου, την ανάπτυξη δεξιοτήτων στην έρευνα, τη μελέτη, τη σύνθεση και τη 
διαμόρφωση ανθρώπων με κριτική σκέψη, δημιουργικότητα και σύγχρονες 
αντιλήψεις.  Στο ίδιο όραμα εντάσσεται επίσης η βελτίωση της ποιότητας ζωής 
μέσω της αειφόρου ανάπτυξης και της ανάδειξης της σύγχρονης κυπριακής 
δημιουργίας στην καθημερινότητα των πολιτών, ώστε η Κύπρος να αποκτήσει 
νέα αναβαθμισμένη διεθνώς εικόνα. 

Σύμφωνα με τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού βασικοί στόχοι του 
υπουργείου για την τριετία 2008-2010 είναι η ποιοτική αναβάθμιση και η 
πλήρης αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού της εκπαίδευσης, η διοικητική 
και εκπαιδευτική αυτονόμηση των σχολικών μονάδων, η ποιοτική αναβάθμιση 
και η πλήρης αξιοποίηση του ανθρώπινου εκπαιδευτικού δυναμικού της 
εκπαίδευσης, η εισαγωγή αλλαγών στο εκπαιδευτικό περιεχόμενο σε όλες τις 
βαθμίδες εκπαίδευσης που να συνάδουν με τα σύγχρονα δεδομένα στην 
εκπαίδευση αναφορικά με τις γνώσεις, τις δεξιότητες και τις στάσεις που 
απαιτούνται για τους πολίτες του 21ου αιώνα.   

Στον τομέα του πολιτισμού στόχος είναι ο εκσυγχρονισμός και η αναβάθμιση 
της πολιτιστικής διακυβέρνησης, ο εμπλουτισμός των πολιτιστικών θεσμών και 
η περαιτέρω ανάπτυξη των εθνικών έργων πολιτισμού, η προστασία, προβολή 
και ανάδειξη της πολιτιστικής κληρονομιάς και του σύγχρονου πολιτισμού στην 
καθημερινότητα του σύγχρονου πολίτη και επισκέπτη. 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω προωθούνται τα ακόλουθα: 

 Η αναβάθμιση του κτιριολογικού προγράμματος και του προγράμματος 
πληροφορικής, έργα τα οποία υλοποιούνται με χρηματοδότηση από την 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και την Τράπεζα Αναπτύξεως του 
Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Η προώθηση της υλοποίησης της εκπαιδευτική μεταρρύθμισης σε όλες 
τις βαθμίδες της εκπαίδευσης με την αποκέντρωση του εκπαιδευτικού 
συστήματος, την αυτονόμηση της σχολικής μονάδας, την αναδόμηση 
του θεσμού των σχολικών εφορειών, την ποιοτική αναβάθμιση του 
εκπαιδευτικού προσωπικού (πρόσληψη, επιμόρφωση, αξιολόγηση, 
ανέλιξη) με έμφαση στην επιλογή και κατάρτιση των διευθυντικών 
στελεχών, την αναδιοργάνωση των σχολικών μονάδων, τη 
μεγιστοποίηση της αξιοποίησης του χρόνου των εκπαιδευτικών, τον 
εκσυγχρονισμό του περιεχομένου της σχολικής εκπαίδευσης (ωρολόγια 
και αναλυτικά προγράμματα, μεθοδολογία) σε όλα τα επίπεδα, αλλαγές 
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στην υποχρεωτική και μεταϋποχρεωτική και τριτοβάθμια εκπαίδευση και 
το άνοιγμα του σχολείου στην κοινωνία (πρόνοια για κονδύλι ύψους £5,3 
εκατομ. για το 2008, έναντι £1,3 εκατομ. για το 2007). 

 Η δημιουργία Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης και η 
αναδόμηση του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου για σκοπούς προώθησης της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης με τη δημιουργία 46 νέων θέσεων. 

 Η προώθηση της σύστασης Φορέα Πολιτιστικής Ανάπτυξης υπό τη 
διακυβέρνηση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, αντί της ενιαίας 
Αρχής Πολιτισμού που είχε αρχικά προταθεί. 

 Η υλοποίηση του στρατηγικού σχεδιασμού για την ανάπτυξη του 
πολιτισμού πάνω σε μακροπρόθεσμη προοπτική (2008-2011) και 
συγκεκριμένα η προώθηση πέραν των υφιστάμενων έργων και των 
ακόλουθων εθνικών έργων.   

- Εθνικής και Πανεπιστημιακής Βιβλιοθήκης, 

- Ιστορικού Μουσείου 

- Μουσείου Λογοτεχνίας και Λογοτεχνικού Αρχείου, 

- Μουσείου Νεότερης και Σύγχρονης Τέχνης, 

- Σχολής Καλών Τεχνών, 

- Κέντρο Κινηματογράφου, 

- Εθνικού Κέντρου για το Βιβλίο. 

Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
παρουσιάζουν αύξηση για το  2008 κατά £29.271.195.   

Σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό και όπως έχει ήδη αναφερθεί σε άλλο σημείο 
της παρούσας έκθεσης έχει αποφασιστεί και έχει αρχίσει να υλοποιείται με τον 
υπό συζήτηση προϋπολογισμό, η συμπερίληψη στον κρατικό προϋπολογισμό 
με αντίστοιχες πρόνοιες όλων των έργων που αφορούν τον τομέα της παιδείας 
και τα οποία προηγουμένως υλοποιούνταν με δάνεια και αποπληρωμή από την 
κυβέρνηση μόνο του τοκοχρεολυσίου, με σκοπό τη βελτίωση της διαφάνειας, 
την καλύτερη παρακολούθηση των έργων, τη μείωση του διοικητικού κόστους 
όπως και του κόστους χρηματοδότησης.  Το κόστος των έργων αυτών 
ανέρχεται σε απόλυτους αριθμούς σε £90 εκατομ. και αναλύεται ως ακολούθως: 

 Ανέγερση και επέκταση σχολικών κτιρίων (£45 εκατομ.). 

 Μηχανογράφηση των σχολείων (£15 εκατομ.). 

 Χορηγία προς το ΤΕΠΑΚ (£30 εκατομ.). 

Υπό το φως της εξέλιξης αυτής, στο κείμενο του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού εμφαίνεται για το 2007 ως εγκεκριμένη πρόνοια για 
αναπτυξιακές δαπάνες μόνο το ποσό των £50,5 εκατομ.  (χωρίς τη 
συμπερίληψη των προνοιών που αφορούν τα έργα που γίνονται με δάνεια).  
Στην ουσία λοιπόν η αύξηση των αναπτυξιακών δαπανών που καλύπτονται από 
τον προϋπολογισμό ανέρχεται σε £3,8 εκατομ. (περίπου 3%).  Από την άλλη, ο 
τακτικός προϋπολογισμός του ίδιου υπουργείου από £376,6 εκατομ. το 2007 
ανέρχεται στα £405,9 εκατομ. για το 2008  παρουσιάζει δηλαδή αύξηση κατά 
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£29,3 εκατομ. (ποσοστό 7,8%).  

Όπως διαπιστώνεται το μεγαλύτερο μέρος του αναπτυξιακού προϋπολογισμού 
δαπανάται για έργα σχολικής υποδομής (κτίρια, εξοπλισμός, πληροφορική), με 
στόχο τη δημιουργία νέας υλικοτεχνικής υποδομής κατά τα επόμενα χρόνια.  
∆ιαπιστώνεται επίσης ότι για το 2007 υπάρχουν καθυστερήσεις και ότι το 
ποσοστό υλοποίησης ανέρχεται σε σχέση με τα έργα αυτά γύρω στο 66,4%.  Οι 
καθυστερήσεις οφείλονται στις διαδικασίες απαλλοτριώσεων και στην 
καθυστέρηση ανάθεσης των μελετών προς τους ιδιώτες μελετητές λόγω νέων 
οδηγιών από το Γενικό Λογιστήριο.   

Σημειώνεται περαιτέρω ότι, με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία, δαπάνες 
αναπτυξιακού εκπαιδευτικού χαρακτήρα, όπως είναι τα μέτρα αντιμετώπισης 
της σχολικής αποτυχίας (μείωση μέγιστου αριθμού μαθητών κατά τάξη, ζώνες 
εκπαιδευτικής προτεραιότητας, ενισχυτική διδασκαλία), όπως και η προδημοτική 
εκπαίδευση και το ολοήμερο σχολείο καταχωρούνται στον τακτικό 
προϋπολογισμό και όχι στον αναπτυξιακό, αφού απορροφώνται κυρίως σε 
μισθούς.  

Τέλος, σημειώνεται ότι στον αναπτυξιακό προϋπολογισμό του 2008 ένα μεγάλο 
ποσό παραχωρείται για τη δημόσια τριτοβάθμια εκπαίδευση, με την κυβερνητική 
χορηγία για το Πανεπιστήμιο Κύπρου (£51 εκατομ.), τις δαπάνες για το ΤΕΠΑΚ 
(£21 εκατομ.) και τις δαπάνες για το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου (£3 
εκατομ.).   

Στον τομέα του πολιτισμού, σύμφωνα πάντα με τον αρμόδιο υπουργό, 
υλοποιείται ο στρατηγικός σχεδιασμός μέσω του οποίου θα 
συγκεκριμενοποιηθεί το όραμα της κυβέρνησης για τον πολιτισμό.  Αναφορικά 
με τη διακυβέρνηση του τομέα προτείνεται η σύσταση φορέα πολιτιστικής 
ανάπτυξης αντί της ενιαίας αρχής πολιτισμού που είχε αρχικά προταθεί.  Με 
βάση τα κατατεθέντα στοιχεία για την υλοποίηση του εν λόγω στρατηγικού 
σχεδιασμού, προκύπτει η ανάγκη αύξησης των κρατικών δαπανών για τον 
πολιτισμό για την τριετία 2008-2010.  Συγκεκριμένα, για την υλοποίηση των 
δράσεων του στρατηγικού σχεδίου για το έτος 2008 έχει περιληφθεί στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, δαπάνη ύψους £2 
εκατομ. επιπροσθέτως των υφιστάμενων πιστώσεων ύψους £13,8 εκατομ. των 
Πολιτιστικών Υπηρεσιών.  Σύμφωνα με το σχέδιο δράσης όμως οι 
σημαντικότερες μεταρρυθμίσεις και καινοτομίες προβλέπεται να 
πραγματοποιηθούν κατά τα έτη 2009-2011. 

Η επιτροπή στο παρόν στάδιο θεωρεί ως ύψιστης προτεραιότητας ζήτημα την 
προώθηση και  ολοκλήρωση της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης η οποία θα 
αντιμετωπίσει, εκτός των άλλων, δύο πολύ σοβαρά προβλήματα της κυπριακής 
κοινωνίας με πολλαπλές επιπτώσεις, δηλαδή την παραπαιδεία και τη σχολική 
αποτυχία.   

Υπό το φως της πιο πάνω τοποθέτησης, η επιτροπή δηλώνει ότι θα πρέπει να 
προχωρήσει με  γοργούς ρυθμούς η υλοποίηση αποφάσεων στα πλαίσια της εν 
λόγω μεταρρύθμισης ιδιαίτερα όπου, σύμφωνα με τον αρμόδιο υπουργό, ο 
διάλογος έχει εξαντληθεί και αναμένονται μέχρι τέλους του 2007 τελικές 
προτάσεις.  Περαιτέρω σε σχέση με τα εκκρεμούντα κεφάλαια, θα πρέπει να 
διαφυλαχθεί η πορεία του δομημένου διαλόγου, ώστε να μην υπάρξει 
αποπροσανατολισμός από το περιεχόμενο και την ουσία της επιζητούμενης 
μεταρρύθμισης.  Είναι σαφές για την επιτροπή ότι στην πορεία θα πρέπει το  
ποσοστό δαπανών για την παιδεία επί του ΑΕΠ να αυξηθεί και να ξεφύγει από 
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το 5,9% του ΑΕΠ που βρίσκεται σήμερα, ώστε να υλοποιηθούν τα μέτρα που 
προβλέπονται από την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.   

Αναφέροντας τα πιο πάνω, η επιτροπή δηλώνει ότι θεωρεί ότι κατά τα τελευταία 
χρόνια έχουν κωδικοποιηθεί οι άξονες δράσεις στα πλαίσια της εν λόγω 
μεταρρύθμισης και ότι μέσα από το διάλογο διανοίγονται νέοι ορίζοντες προς 
την ορθή πορεία.  Θεωρεί επίσης ότι στο μεταξύ εκσυγχρονίζεται η υλικοτεχνική 
υποδομή στα σχολεία ώστε να στηριχθεί η αναβάθμιση της ποιότητας της 
εκπαίδευσης, ότι έχουν ληφθεί μέτρα για την αντιμετώπιση της σχολικής 
αποτυχίας με ενισχυτική διδασκαλία στη δημοτική εκπαίδευση και προγράμματα 
στήριξης στη μέση εκπαίδευση όπως και με εξειδικευμένα παρεμβατικά 
προγράμματα, αλλά ότι χρειάζονται ακόμη πολλά έργα.  Ιδιαίτερη σημασία θα 
πρέπει επίσης να δοθεί στην εφαρμογή νέων τεχνολογιών πληροφορίας και 
επικοινωνίας στην εκπαίδευση μέσα στα πλαίσια των στόχων της στρατηγικής 
της Λισαβόνας, αλλά ταυτόχρονα το αρμόδιο υπουργείο θα πρέπει να εγκύψει 
σε ειδικότερα ζητήματα όπως είναι η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, η 
αξιολόγηση του θεσμού της προϋπηρεσιακής κατάρτισης, η εφαρμογή του 
θεσμού των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας, η επέκταση του θεσμού του 
ολοήμερου σχολείου, η επαναξιολόγηση του θεσμού της ειδικής αγωγής κ.ά. 

Στον τομέα του πολιτισμού η επιτροπή επισημαίνει την ανάγκη προώθησης της 
υλοποίησης του Φορέα Πολιτιστικής Ανάπτυξης και την ανάγκη αύξησης του 
ποσοστού δαπανών επί του ΑΕΠ για τον πολιτισμό που εξακολουθεί να 
παραμένει χαμηλό και να φτάνει μόλις το …..% επί του ΑΕΠ [αναπτυξιακές 
δαπάνες/£11.433.056 εκατομ) (προϋπολογισθείσες) για το 2008 έναντι 
£9.728.060  (εγκριθείσες) για το 2007 και £7.101.341 (πραγματικές) για το 
2006].               

10. Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Κεφ. 20) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 
2008 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους £201.239.338 έναντι 
£202.347.452 για το 2007 (εγκεκριμένες) και £191.654.895  για το 2006 
(πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £137.151.908 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £136.814.542  (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£134.612.191 (πραγματικές) για το 2006.  Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £337.366.  

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £62.063.430 έναντι 
£63.555.910 (εγκεκριμένες) για το 2007  και £55.378.081  (πραγματικές) για 
το 2006. 

Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

Όραμα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι η δημιουργία ενός 
ολοκληρωμένου και αξιόπιστου συστήματος μεταφορών, η ανάπτυξη των 
επικοινωνιών (ICT) με τον καθορισμό της κατάλληλης πολιτικής και 
ρυθμιστικού πλαισίου, η ανάπτυξη της Κύπρου ως ∆ιεθνούς Ναυτιλιακού 
Κέντρου, η ανάπτυξη της ασφάλειας των πτήσεων και η βελτίωση της 
ποιότητας των προσφερόμενων ταχυδρομικών υπηρεσιών. 

Σύμφωνα με την Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων βασικοί στόχοι του 
υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για την τριετία 2008-2010 είναι η άνετη 
και ασφαλής διακίνηση των πολιτών μέσω σύγχρονων έργων υποδομής στα 
δίκτυα αστικών, υπεραστικών και αγροτικών δρόμων, η βελτίωση στους τομείς 
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της ασφάλειας στις οδικές μεταφορές, στην εγγραφή και επιθεώρηση 
μηχανοκινήτων οχημάτων, στην έκδοση και ανανέωση αδειών κυκλοφορίας και 
οδήγησης καθώς και στην εξέταση υποψήφιων οδηγών, στην 
ολοκλήρωση/αναβάθμιση του δικτύου των αυτοκινητοδρόμων ούτως ώστε να 
εξυπηρετηθεί και η σύνδεση των αστικών κέντρων με τις ορεινές και 
απομακρυσμένες περιοχές, η ανάπτυξη/εκσυγχρονισμός του οδικού δικτύου 
της υπαίθρου, η επαρκής συντήρηση του οδικού δικτύου, η αύξηση του 
επιπέδου οδικής ασφάλειας, η βελτίωση των συνθηκών κυκλοφορίας στα 
αστικά κέντρα και γενικά στις κατοικημένες περιοχές, η διαφύλαξη του φυσικού 
περιβάλλοντος και η προστασία και βελτίωση των ακτών της νήσου. 

Προωθούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Ο συντονισμός, η διαχείριση και η παρακολούθηση της υλοποίησης του 
Στρατηγικού Σχεδίου για την Οδική Ασφάλεια 2005-2010, με απώτερο 
στόχο τη μείωση των θυμάτων σε οδικά δυστυχήματα κατά 50% μέχρι το 
2010 σε σχέση με το μέσο όρο της πενταετίας 1999-2003 με πρόνοια για 
ποσό ύψους £4.000.000 για την υλοποίηση των διαφόρων δράσεων στα 
πλαίσια του εν λόγω σχεδίου.  Οι πιστώσεις αυτές έχουν κατανεμηθεί 
στα επιμέρους κεφάλαια-υπουργεία του προϋπολογισμού, τα οποία 
εμπλέκονται στην υλοποίηση των σχετικών δράσεων. 

 Η αποτελεσματική εμπλοκή της διεύθυνσης ελέγχου στις δραστηριότητες 
των τμημάτων και υπηρεσιών του υπουργείου για θέματα συμβολαίων, 
προσφορών και προδιαγραφών που αφορούν την ανάπτυξη του οδικού 
δικτύου, την κατασκευή κτιρίων, την εκτέλεση ηλεκτρολογικών και 
μηχανολογικών έργων κ.ά. 

 Ο εκσυγχρονισμός των δημόσιων επιβατικών μεταφορών, με απώτερο 
στόχο την αύξηση της χρήσης του λεωφορείου από το 2% των 
μετακινήσεων σήμερα στο 10% στα επόμενα δέκα χρόνια.  Σχετική είναι 
η δημιουργία μόνιμης καθοδηγητικής επιτροπής εντός του 2007 για την 
προώθηση προτάσεων, μέτρων και έργων ενίσχυσης των δημόσιων 
επιβατικών μεταφορών σε ολόκληρη την Κύπρο. 

 Η ανάπτυξη και συντήρηση του οδικού δικτύου με την περίληψη στον 
προϋπολογισμό του 2008 πιστώσεων ύψους £35.140.340 και 
£14.253.000 αντίστοιχα για τα ακόλουθα, μεταξύ άλλων, έργα:   

- Την προώθηση των διαδικασιών για την εκτέλεση του έργου που 
αφορά τον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς με τη 
μέθοδο μελέτη/κατασκευή/χρηματοδότηση/λειτουργία (DFO).  Η 
διαδικασία επιλογής του επενδυτή θα ολοκληρωθεί τέλος του 
2007, η έναρξη κατασκευής του έργου προγραμματίζεται μέσα 
στο 2008 και η διάρκεια κατασκευής του θα είναι τεσσεράμισι 
χρόνια.   

- Την αναβάθμιση του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού από 
Λευκωσία μέχρι τον κόμβο Αλάμπρας μήκους 15 000 χλμ. σε έξι 
λωρίδες κυκλοφορίας. Η  προσφοροδότηση των διαφόρων έργων 
που προγραμματίζονται θα γίνει κατά φάσεις, η κατασκευή θα 
αρχίσει μέσα στο 2008 έναντι συνολικής δαπάνης £40.000.000 
περίπου και σε πρώτη φάση θα ζητηθούν προσφορές για 
κατασκευή του κόμβου ΓΣΠ. 

- Την κατασκευή του περιμετρικού αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας 
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μήκους 32 χλμ. που θα συνδέει όλους τους αυτοκινητόδρομους 
που καταλήγουν στη Λευκωσία.  Η μελέτη άρχισε στα τέλη Μαΐου 
2007 και θα ολοκληρωθεί σε διάστημα δύο χρόνων σε πέντε 
φάσεις.   

- Την αναβάθμιση του δρόμου Λεμεσού-Σαϊττά για 
αυτοκινητόδρομο τεσσάρων λωρίδων από τα Πολεμίδια μέχρι τη 
συμβολή προς Καρβουνά και Πέρα Παιδί.  Η ανάθεση της 
ετοιμασίας κατασκευαστικών σχεδίων θα γίνει μέσα στο 2008, 
εφόσον ληφθούν οι αναγκαίες εγκρίσεις. 

 Η αναβάθμιση της οδικής ασφάλειας με την εφαρμογή του σχετικού 
στρατηγικού σχεδίου που έχει υιοθετηθεί, με πρόνοια για κονδύλι ύψους 
£6,9 εκατομ. για το 2008 για σκοπούς κατασκευής πεζοδρομίων εντός 
κατοικημένων περιοχών, τη συνέχιση μέτρων κυκλοφοριακής ύφεσης σε 
σχολεία κ.ά. 

 Η συνέχιση της ανέγερσης νέων κυβερνητικών κτιρίων πρόνοια για 
κονδύλι ύψους £3,9 εκατομ. για το 2008 για σκοπούς έναρξης των 
εργασιών ανέγερσης των κεντρικών γραφείων του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, καθώς και για επεκτάσεις/βελτιώσεις σε 
υφιστάμενα κτίρια. 

 Η προώθηση δημιουργίας ανεξάρτητης Αρχής Πολιτικής Αεροπορίας με 
τη συνδρομή του οργανισμού Eurocontrol.  Αναμένεται εντός του 
Οκτωβρίου 2007 η τελική πρόταση του εν λόγω οργανισμού, ενώ 
παράλληλα έχει ανατεθεί σε νομικό σύμβουλο η νομοτεχνική 
επεξεργασία του νέου πλαισίου της αρχής και η έναρξη κοινωνικού 
διαλόγου με τους εργαζομένους.   

 Η εγκατάσταση και εφαρμογή προτύπου συστήματος διαχείρισης 
ποιότητας ISO 90.01:2000 και πιστοποίηση του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας από την Κυπριακή Εταιρεία Πιστοποίησης και τον αντίστοιχο 
Ελληνικό Οργανισμό Τυποποίησης (ΕΛΟΤ) για αναβάθμιση της 
ποιότητας των υπηρεσιών που προσφέρονται στον τομέα καταγραφής 
εκπαίδευσης και πιστοποίησης ναυτικών.  Απώτερος στόχος είναι η 
συνεπής και ομοιόμορφη διεξαγωγή της εργασίας του τμήματος για την 
επίτευξη και διατήρηση ψηλών επιπέδων ασφάλειας στα κυπριακά 
πλοία. 

 Η αναδόμηση και μετεξέλιξη των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών σε 
ανεξάρτητο οργανισμό, με απώτερο στόχο την απαλλαγή από 
πολύπλοκες και χρονοβόρες διαδικασίες, ώστε να καταστεί δυνατό ο 
τομέας να ανταγωνίζεται επί ίσοις όροις ύστερα από την 
ελευθεροποίηση της αγοράς που θα επέλθει μέχρι τις 31 ∆εκεμβρίου 
2010.     

Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
παρουσιάζουν για το 2008 μείωση κατά £1.492.480.   

Σύμφωνα με την Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων για το έτος 2008 
προϋπολογίζονται έσοδα ύψους £176.933.839 σε σύγκριση με έσοδα ύψους 
£177.719.015 για το 2007, υπάρχει δηλαδή μείωση των εσόδων της τάξης 
£785.176.000 (ποσοστό 0,4%).   
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Η οριακή μείωση των εσόδων προκύπτει κυρίως: 

 Από την αναμενόμενη μείωση των εισπράξεων του Τμήματος 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών λόγω της αποπληρωμής των έντοκων 
δόσεων του επιτυχόντα πλειοδότη στον πλειστηριασμό που διεξήχθη το 
έτος 2003 για το τέλος παραχώρησης δεύτερης άδειας κινητής 
τηλεφωνίας (η τελευταία δόση θα καταβληθεί στις 30 Νοεμβρίου 2007). 

 Από τη μείωση των εσόδων του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας από 
την παροχή υπηρεσιών στο στρατηγικό επενδυτή Hermes Airports Ltd 
από τις 12 Μαΐου 2006 (ημερομηνία παραχώρησης) και ειδικά για την 
αποζημίωση του τμήματος για το κόστος του μισθολογίου των 
ωρομισθίων που απασχολούνται στα αεροδρόμια για λογαριασμό του 
επενδυτή.  (Η αποχώρηση των όσων κρίθηκαν ότι πλεονάζουν 
ολοκληρώνεται περί το τέλος του τρέχοντος έτους). 

Σύμφωνα με την ίδια υπουργό ο βαθμός υλοποίησης του συνόλου του 
προϋπολογισμού του εν λόγω υπουργείου κατά τα τελευταία πέντε χρόνια έχει 
ως ακολούθως: 

 2002:  61,9% 

 2003:  82,6% 

 2004:  94,7% 

 2005:  89,0% 

 2006:  92,0% 

Ειδικότερα όσον αφορά τις αναπτυξιακές δαπάνες, το ποσοστό αυξομείωσης 
βαθμού υλοποίησης σε σχέση με δοθέντα βαθμό υλοποίησης 46,4% για το 
2003, έχει ως ακολούθως: 

 2004:  -6,2% 

 2005:  -3,7% 

 2006:  -4,3% 

Όπως σχετικά σημειώθηκε, σύγκριση όσον αφορά τις δαπάνες του 2007 δεν 
μπορεί προς το παρόν να διενεργηθεί, αφού οι δαπάνες γίνονται σταδιακά κατά 
τη διάρκεια του έτους και ορισμένες εργασίες για τις οποίες προορίζονται δεν 
έχουν ολοκληρωθεί.  Υπάρχει επίσης ιδιομορφία λόγω της φύσεως κάποιων 
εργασιών, όπως είναι η εκτέλεση δημοσίων έργων όπου το μεγαλύτερο μέρος 
των πληρωμών με βάση το υπό εκτέλεση συμβόλαιο γίνεται προς το τέλος του 
έτους, με αποτέλεσμα η αρχή της αναλογικότητας ως προς το ύψος των 
δαπανών και το βαθμό υλοποίησης των έργων να μην μπορεί να εφαρμοστεί για 
σκοπούς εξαγωγής στατιστικών στοιχείων.   

Η επιτροπή παρατηρεί ότι η πλειοψηφία των αναπτυξιακών δαπανών του εν 
λόγω υπουργείου απορροφάται για την ανάπτυξη και συντήρηση του οδικού 
δικτύου (£35.140.340 και £14.253.000 αντίστοιχα), ότι οι εν λόγω δαπάνες 
παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 8,2% για το 2008 σε σχέση με το 2007 που 
ήταν £39,14 εκατομ. λόγω της ολοκλήρωσης σημαντικών έργων όπως είναι οι 
πέντε από τους έξι κόμβους του παρακαμπτήριου Λεμεσού αλλά όπως 
αναφέρεται και λόγω περικοπών και αναβολής στην έναρξη ορισμένων νέων 
έργων.   
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Παρατηρείται συναφώς ότι στον προϋπολογισμό του 2008 δεν έχουν 
περιληφθεί πρόνοιες για  οποιαδήποτε νέα έργα και ότι επίσης σημαντικά οδικά 
έργα όπως είναι ο αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς προωθούνται 
με τη μέθοδο μελέτη/κατασκευή/χρηματοδότηση/λειτουργία (DBFO).  Η 
επιτροπή σημειώνει επίσης ότι για σειρά ετών περιλαμβάνονται στον 
προϋπολογισμό του ίδιου υπουργείου πρόνοιες για νέα οδικά έργα όπως είναι ο 
περιμετρικός δρόμος Λευκωσίας, η αναβάθμιση του αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Λεμεσού μεταξύ των κόμβων βιομηχανικής περιοχής Στροβόλου και 
Αλάμπρας χωρίς όμως οποιαδήποτε ουσιαστική προώθηση των απαιτούμενων 
διαδικασιών.  Ειδικά για το νέο περιμετρικό δρόμο Λευκωσίας προκύπτει σαφώς 
ότι τα προνοηθέντα κονδύλια κατά τα προηγούμενα χρόνια (£400.000 για το 
2007) που αφορούσαν κατασκευαστικά σχέδια από ιδιώτες μελετητές δεν έχουν 
προωθηθεί επαρκώς ή και καθόλου.   

Στο σημείο αυτό η επιτροπή είναι αναγκασμένη να σημειώσει ότι το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων αποτελεί το βασικότερο άξονα της γενικής 
αναπτυξιακής πολιτικής της κυβέρνησης και ότι για το λόγο αυτό θα πρέπει να 
παρουσιάζει διαχρονικά διαφορετική εικόνα από την εικόνα που παρουσιάζει τα 
τελευταία χρόνια.  Οι όποιες περικοπές στα πλαίσια δημοσιονομικής 
περισυλλογής δεν πρέπει να επηρεάζουν τον αναπτυξιακό χαρακτήρα του εν 
λόγω υπουργείου και για το λόγο αυτό καλείται η κυβέρνηση να αναθεωρήσει 
τις θέσεις της και να διοχετεύσει σε τομείς αρμοδιότητας του εν λόγω 
υπουργείου τα δέοντα κονδύλια που θα ωθήσουν την ανάπτυξη, καλώντας την 
ταυτόχρονα να προχωρήσει αμέσως σε υλοποίηση των προνοηθέντων  για 
σειρά ετών κονδυλίων, ιδιαίτερα αυτών που αφορούν οδικά έργα.    

Αναφορικά με άλλα θέματα αρμοδιότητας του εν λόγω υπουργείου και σε σχέση 
με τις βασικές επιδιώξεις της τριετίας όπως έχουν εκτεθεί πιο πάνω που 
αφορούν την ανάγκη ανάπτυξης των δημόσιων επιβατικών μεταφορών, όπως 
και αύξησης του επιπέδου οδικής ασφάλειας στις μεταφορές  η επιτροπή 
σημειώνει τους επιμέρους στόχους του εν λόγω υπουργείου που είναι η αύξηση 
της χρήσης του λεωφορείου από το 2% των μετακινήσεων σήμερα στο 10% 
μέσα στα επόμενα δέκα χρόνια.  Σχετική όπως φαίνεται είναι η σύσταση μόνιμης 
καθοδηγητικής επιτροπής για την προώθηση προτάσεων, μέτρων και έργων 
ενίσχυσης των δημόσιων επιβατικών μεταφορών σε ολόκληρη την Κύπρο, η 
οποία όπως έχει αναφερθεί έχει αρχίσει τις εργασίες της.   

Υπό το φως της εξέλιξης αυτής η επιτροπή επιφυλάσσεται να αξιολογήσει την 
όλη πορεία  υλοποίησης του επιμέρους στόχου που αφορά την αύξηση της 
χρήσης του λεωφορείου, σύμφωνα με τα πιο πάνω, σε εύθετο χρόνο.  Στο 
χρόνο αυτό θα είναι επίσης σε θέση να αξιολογήσει τη συμφωνία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή που όπως έχει καταθέσει η αρμόδια 
υπουργός αφορά χρηματοδότηση δέσμης μέτρων ειδικά για τη Λευκωσία 
(κόστους €50 εκατομ.) στα πλαίσια του Ταμείου Συνοχής και των Ταμείων 
Περιφερειακής Ανάπτυξης για την περίοδο 2007-2013.   

Τέλος μείζον θέμα θεωρεί η επιτροπή το ζήτημα της αναβάθμισης της οδικής 
ασφάλειας και την αναχαίτιση του συνεχώς αυξανόμενου ρυθμού θανατηφόρων 
τροχαίων δυστυχημάτων, σημειώνοντας τους επιμέρους τεθέντες στόχους για 
μείωση των θυμάτων σε οδικά δυστυχήματα κατά 50% μέχρι το 2010 σε σχέση 
με το μέσο όρο της πενταετίας 1999-2003.  Λόγω του ότι όπως διαπιστώνεται οι 
σχετικές πιστώσεις (£4 εκατομ.) έχουν κατανεμηθεί σε άλλα κεφάλαια-
υπουργεία για την υλοποίηση των σχετικών δράσεων, η επιτροπή 
επιφυλάσσεται να αξιολογήσει τα αποτελέσματα του εν λόγω στρατηγικού 
σχεδίου σε εύθετο χρόνο.      
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11. Υπουργείο Υγείας (Κεφ. 21) 

Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Υγείας για το 2008 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους £308.107.236 έναντι £269.555.959 για το 2007 
(εγκεκριμένες) και £264.928.340 για το 2006 (πραγματικές). 

Οι τακτικές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £291.038.286 
(προϋπολογισθείσες) έναντι £254.756.669 (εγκεκριμένες) για το 2007 και 
£237.353.843 (πραγματικές) για το 2006.   Για το 2008 οι τακτικές δαπάνες 
παρουσιάζουν αύξηση κατά £36.281.617. 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 ανέρχονται σε £16.976.950 έναντι 
£14.707.290  (εγκεκριμένες) για το 2007  και £27.485.307 (πραγματικές) για 
το 2006.   

Όραμα και βασικές επιδιώξεις τις τριετίας 2008-2010: 

Όραμα του Υπουργείου Υγείας είναι η καθολική κάλυψη των πολιτών με ένα 
σύστημα υγείας που να έχει ως επίκεντρο τον άνθρωπο κατά τρόπο άμεσο, 
ισότιμο, δίκαιο και αξιόπιστο που να παρέχει στον πολίτη υψηλό επίπεδο 
ιατροφαρμακευτικής αγωγής.   

Σύμφωνα με τον Υπουργό Υγείας βασικοί στόχοι του Υπουργείου Υγείας για 
την τριετία 2008-2010 είναι η εισαγωγή του Γενικού Σχεδίου Υγείας (ΓΕΣΥ) με 
αρχή από την πρωτοβάθμια φροντίδα περί το τέλος του 2008, η ενίσχυση της 
πρωτοβάθμιας φροντίδας υγείας με έμφαση στην κατ’  οίκον φροντίδα, ο 
εμπλουτισμός των προγραμμάτων πρόληψης και προαγωγής της υγείας, η 
αναδιοργάνωση των υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, η αυτονόμηση των 
δημόσιων νοσηλευτηρίων, η ανάπτυξη ενός αποτελεσματικού συστήματος 
πληροφορικής για την υγεία και η ανάπτυξη και αναβάθμιση του ανθρώπινου 
δυναμικού στον τομέα της υγείας. 

Ειδικότερα προωθούνται τα ακόλουθα: 

 Η στρατηγική εφαρμογή του ΓΕΣΥ, η οποία υιοθετήθηκε από το 
διοικητικό συμβούλιο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) και η 
προώθηση προσφορών για την εξασφάλιση υπηρεσιών συμβουλευτικού 
οίκου που θα υποβοηθήσει στην εφαρμογή του σχεδίου. 

 Η αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων, με τη μετατροπή τους σε 
νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου για σκοπούς αναβάθμισης του 
επιπέδου των παρεχόμενων υπηρεσιών και τη λειτουργία τους στο νέο 
ανταγωνιστικό περιβάλλον που θα δημιουργηθεί με την εισαγωγή του 
ΓΕΣΥ (κονδύλι ύψους £1.000.000 στον προϋπολογισμό του 2008). 

 Η εισαγωγή συστήματος διασφάλισης ποιότητας και διαχείρισης 
κινδύνου στα δημόσια νοσηλευτήρια για τη βελτίωση της 
παραγωγικότητας, αλλά και της ποιότητας των υπηρεσιών υγείας.  Προς 
το σκοπό αυτό έχει προχωρήσει η ετοιμασία σχεδίου δράσης για την 
εισαγωγή συστήματος ποιότητας σε όλα τα δημόσια νοσηλευτήρια και 
έχει διοριστεί Εθνική Επιτροπή για την επεξεργασία του σχεδίου και την 
υλοποίησή του.  Συναφώς το Νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας θα 
διαπιστευτεί με ένα από τα διαπιστευθέντα σώματα του εξωτερικού. 

 Η έναρξη και/ή συνέχιση των εργασιών ανέγερσης νέων κέντρων υγείας 
στην Κοφίνου, Λινόπετρα, Λατσιά, Έγκωμη και Γεροσκήπου.  Τα έργα 
αυτά χρηματοδοτούνται με συνεισφορά του κράτους κατά 80%, η οποία 
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καταβάλλεται υπό μορφή τοκοχρεολυσίου για δάνεια που συνάπτει ο 
ενδιαφερόμενος δήμος ή κοινότητα, με εγγύηση του κράτους.   

 Η ενίσχυση προγραμμάτων πρόληψης και έρευνας, με την 
εντατικοποίηση της λειτουργίας διαφόρων προγραμμάτων όπως είναι οι 
κλινικές διακοπής του καπνίσματος, το πρόγραμμα έγκαιρης 
ανακάλυψης του καρκίνου του μαστού, το αρχείο καρκίνου, το 
πρόγραμμα υγιεινής διατροφής και παχυσαρκίας, η εισαγωγή 
προγράμματος βιοπαρακολούθησης δηλαδή ελέγχου των επιπέδων 
ρυπαντών στον ανθρώπινο οργανισμό και ιδίως παιδιών κ.ά. 

 Η δημιουργία δικτύου επιδημιολογικής επιτήρησης και ελέγχου των 
λοιμωδών νοσημάτων, με την περαιτέρω αναβάθμιση του συστήματος 
με καινούργιο ηλεκτρονικό εξοπλισμό και προσαρμογή με τη βοήθεια 
εμπειρογνώμονα του στατιστικού προγράμματος, ώστε να ικανοποιεί τις 
απαιτήσεις που δημιουργούνται με την αντίστοιχη αναβάθμιση της 
βάσης δεδομένων του Ευρωπαϊκού Κέντρου Ελέγχου και Πρόληψης των 
Ασθενειών (ECDC) στη Στοκχόλμη. 

 Η λειτουργία της Μονάδας Απεξάρτησης “Γέφυρα” με υποκατάστατες 
ουσίες, η οποία έχει πρόσφατα δραστηριοποιηθεί.    

 Η προετοιμασία λειτουργίας του “Κέντρου Ανηλίκων Χρηστών” μετά από 
έκθεση Γερμανών εμπειρογνωμόνων (μέσα στα πλαίσια του 
προγράμματος διδυμοποίησης Κύπρου-Γερμανίας) για αξιολόγηση τω 
προγραμμάτων των δομών τοξικοεξαρτήσεων με στόχο την αναβάθμισή 
τους. 

 Η λειτουργία “Μονάδας Εργασιακής Αποκατάστασης” των Υπηρεσιών 
Ψυχικής Υγείας στη Λεμεσό πέραν της Λευκωσίας όπου λειτουργεί από 
το 2001. 

 Η λειτουργία “Κοινοτικού Κέντρου Ψυχικής Υγείας Ελεύθερης 
Αμμοχώστου” στο παλιό νοσοκομείο Παραλιμνίου, εφόσον γίνουν οι 
αναγκαίες κτιριακές προσαρμογές. 

 Η ανασυγκρότηση, βελτίωση των χώρων (θαλάμων, κτιρίων κ.λπ.) και η 
σημαντική αναμόρφωση του νοσοκομείου Αθαλάσσας που άρχισε το 
2006 και θα συνεχισθεί το 2007 με στόχο την ολοκλήρωσή της το 2008, 
όπου μελλοντικά θα ανεγερθούν το νέο κτίριο του Κέντρου Ψυχικής 
Υγείας, το Κέντρο Αποτοξίνωσης και Ψυχολογικής Απεξάρτησης με 
νόμιμες ουσίες (ΘΕΜΕΑ) και το Γενικό Χημείο δεδομένης της λειτουργίας 
του Νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

 Η έναρξη των εργασιών για τη διεξαγωγή κτιριολογικής μελέτης για την 
ανέγερση του Κέντρου Ψυχικής Υγείας που θα στεγασθεί στο 
Νοσοκομείο Αθαλάσσας και του Κέντρου Σωματικής Αποτοξίνωσης και 
Ψυχολογικής Απεξάρτησης που θα στεγάσει τη ΘΕΜΕΑ στην ίδια 
περιοχή μαζί με το Γενικό Χημείο. 

 Η δημιουργία ενδονοσοκομειακής μονάδας νοσηλείας για παιδιά και 
εφήβους με σοβαρά ψυχολογικά προβλήματα ή και ψυχιατρικά 
προβλήματα που χρήζουν εσωτερικής περίθαλψης.   

 Η εγκατάσταση νέων μηχανογραφικών συστημάτων και η αναβάθμιση 
των υφιστάμενων, που αφορούν λειτουργίες αυτοματισμού γραφείου, 
αξιολόγησης και εγγραφής φαρμάκων, διαχείρισης αποθηκών και 
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διαχείρισης διαγωνισμών του δημοσίου.  Σκοπός της αναβάθμισης είναι, 
εκτός από την αποτελεσματικότερη λειτουργία των συστημάτων, και η 
συμβατότητα τους με τα ευρωπαϊκά προγράμματα τηλεϊαματικής. 

 Η ενίσχυση της συνεργασίας με τον ιδιωτικό τομέα και ειδικότερα στο 
θέμα του συστήματος συμπληρωμής (co-payment) ορισμένων 
φαρμάκων που δε διατίθενται από τα δημόσια νοσηλευτήρια, όπως είναι 
για παράδειγμα η αύξηση του αριθμού των επιδοτούμενων φαρμάκων 
και η βελτίωση των διαδικασιών. 

Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Υγείας παρουσιάζουν για το 2008 
αύξηση κατά £2.269.660 εκατομ. (ποσοστό αύξησης 15,43% σε σύγκριση με τις 
εγκεκριμένες αναπτυξιακές δαπάνες για το 2007).  Περαιτέρω ο τακτικός 
προϋπολογισμός του 2008 παρουσιάζει επίσης αύξηση σε ποσοστό 14,24% και 
σε αυτό περιλαμβάνονται δαπάνες για υπερωρίες (£1.389.944 εκατομ.), 
αποζημιώσεις λειτουργών που εργάζονται με το σύστημα βάρδιας (£8.963.734 
εκατομ.) και λειτουργών επιφυλακής (£3.,120.400 εκατομ.) που αφορούν το 
ιατρικό, παραϊατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό.  

Όπως διαπιστώνεται οι κυριότερες δαπάνες στον προϋπολογισμό του 2008 
αφορούν τα ακόλουθα: 

 Την κάλυψη των μισθών των κρατικών υπαλλήλων (39,7% του συνόλου 
του προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας) (£122.271.904 εκατομ.). 

 Τους μισθούς του ωρομίσθιου προσωπικού (7,90% του συνόλου του 
προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας) (£24.219.107 εκατομ.). 

 Την αγορά φαρμάκων (£50 εκατομ.). 

 Την αγορά ιατρικού εξοπλισμού (£4.216.000 εκατομ.). 

 Την αγορά ιατρικών προμηθειών (£22.277.000 εκατομ.). 

Η επιτροπή θεωρεί ότι στο παρόν στάδιο κύριος στόχος του Υπουργείου Υγείας 
πρέπει να είναι η ταχεία προώθηση και αποτελεσματική εφαρμογή του ΓΕΣΥ, το 
οποίο ας σημειωθεί ότι έχει θεσμοθετηθεί με νομοθεσία από τις 19 Απριλίου 
2001.  Η επιτροπή αναμένει την έναρξη παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθμιας 
φροντίδας υγείας από μορφή σύμπραξης δημόσιου και ιδιωτικού τομέα μέσα 
στα πλαίσια του ΓΕΣΥ μέχρι το τέλος του 2008 όπως και η σχετική δήλωση του 
αρμόδιου υπουργού ενώπιόν της.   

Συναφώς με τα πιο πάνω, η επιτροπή παρατηρεί ότι οι διαδικασίες 
αυτονόμησης 39 ,  αναδιοργάνωσης των κρατικών νοσηλευτηρίων ως 
απαραίτητης προϋπόθεσης για την αποτελεσματική εφαρμογή του ΕΣΥ έχουν 
καθυστερήσει ταυτόχρονα όμως ότι θα πρέπει να προχωρήσουν τάχιστα και οι 
υπόλοιπες διαδικασίες που αφορούν την προετοιμασία του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας (ΑΟΥ) και των κρατικών νοσηλευτηρίων για την εφαρμογή 
του ΕΣΥ, την ετοιμασία συστήματος πληροφορικής για υποστήριξη του ΑΟΥ, 
την κοστολόγηση των υπηρεσιών που θα παρέχονται μέσω του ΕΣΥ και την 
εκπαίδευση των ιατρών που θα ενταχθούν στο ΕΣΥ ως προσωπικοί ιατροί.   

Από τα στοιχεία που κατέθεσε ο Υπουργός Υγείας διαπιστώνεται ότι προωθείται 

                                                 
39  Στον προϋπολογισμό του 2008 περιλαμβάνεται κονδύλι ύψους £1 εκατομ. 
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επίσης ο εθνικός σχεδιασμός στον τομέα της υγείας, με την εφαρμογή 
μηχανισμού αποτελεσματικού ελέγχου της διαδικασίας παραγγελίας και χρήσης 
αναλωσίμων από τα δημόσια νοσηλευτήρια μέσω προώθησης πληροφοριακών 
συστημάτων υγείας, κωδικοποίησης των φαρμακευτικών ειδών καθώς και των 
υγειονομικών αναλωσίμων και μη αναλωσίμων υλικών, όπως και η προώθηση 
συστήματος διασφάλισης ποιότητας και διαχείρισης κινδύνου σε όλα τα 
νοσηλευτήρια.   

Η επιτροπή θεωρεί τις πιο πάνω εξαγγελίες πρωτοποριακές και  πολύ 
σημαντικές και αναμένει την πλήρη υλοποίησή τους μέσα στα δοθέντα 
χρονοδιαγράμματα.  Ταυτόχρονα τονίζει από της πλευράς της, την ανάγκη 
ενίσχυσης της ανάπτυξης και εφαρμογής προληπτικών προγραμμάτων υγείας, 
όπως επίσης και την ανάγκη ίδρυσης και λειτουργίας ιατρικής σχολής στην 
Κύπρο, η οποία παρά τη δαπάνη που συνεπάγεται αποτελεί μακροπρόθεσμη 
επένδυση για την κυπριακή οικονομία40.   

Τέλος η επιτροπή επισύρει την προσοχή της κυβέρνησης σε διαχρονικές 
παρατηρήσεις της με την αφορμή της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού 
όσον αφορά το θέμα των ετήσιων δαπανών για σκοπούς αγοράς φαρμάκων, οι 
οποίες έχουν για το 2008 προϋπολογισθεί σε £49.500.000 εκατόν. έναντι 
£43.301.000 εκατόν. (εγκριθείσες)για το 2007 και £43.988.267 εκατόν. για το 
2006 (πραγματικές).  Όπως διαπιστώνεται, το σχετικό κονδύλι παρουσιάζει 
ολοένα και μεγαλύτερη αύξηση γεγονός που ανησυχεί την επιτροπή όπως έχει 
επανειλημμένα αναφερθεί, και τούτο παρά το γεγονός ότι είναι ενδεχόμενο να 
έχουν αυξηθεί οι ανάγκες ή/και οι αριθμοί των ασθενών.  Η πρόταση για πλήρη 
μηχανογράφηση του συστήματος διάθεσης φαρμάκων δεν έχει προωθηθεί, 
λύση που θα μπορούσε να απαμβλύνει το πρόβλημα, συνεπώς η επιτροπή 
καλεί την κυβέρνηση να εξεύρει τρόπους αξιολόγησης της όλης κατάστασης και 
των προβλημάτων και αδυναμιών που υπάρχουν, ώστε να προχωρήσει στην 
πιο ενδεδειγμένη υπό τας περιστάσεις λύση του προβλήματος των συνεχώς 
αυξανόμενων αναγκών σε δαπάνες για φάρμακα. 

Περαιτέρω η επιτροπή δηλώνει ότι συμφωνεί με την πρόταση για 
αναδιοργάνωση της δομής του Υπουργείου Υγείας, σχέδιο το οποίο όπως 
κατατέθηκε έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, ώστε το εν λόγω 
υπουργείο να αναλάβει το ρόλο του στρατηγικού καθοδηγητή, του στρατηγικού 
σχεδιαστή, της επίβλεψης των επιπέδων ποιότητας στο δημόσιο και ιδιωτικό 
τομέα, όπως και το ρόλο του ελέγχου και της επιθεώρησης. 

Η επιτροπή επισημαίνει επίσης την ανάγκη επίσπευσης λήψης των αναγκαίων 
αποφάσεων για αναθεώρηση του τρόπου παροχής των κρατικών χορηγιών σε 
εθελοντικές οργανώσεις, επισήμανση η οποία έχει γίνει και σε προηγούμενες 
εκθέσεις της γιατί θεωρεί ότι δεν αρκεί το ισχύον γενικό πλαίσιο παροχής των 
χορηγιών αυτών, σύμφωνα με το οποίο οι υπηρεσίες ή οι δραστηριότητες των 
εθελοντικών οργανώσεων που τυγχάνουν χορηγίας θα πρέπει να διαπιστώνεται 
απλώς ότι βρίσκονται μέσα στα πλαίσια των προτεραιοτήτων που καθορίζει το 
Υπουργείο Υγείας και να είναι υποστηρικτικές και συμπληρωματικές των 
δραστηριοτήτων και δράσεων του εν λόγω υπουργείου. 

Τέλος ικανοποίηση εκφράζεται για την εισαγωγή του συστήματος co-payment 
σε σχέση με την εξασφάλιση φαρμάκων, το οποίο έχει ενισχύσει την 

                                                 
40  Το θέμα ίδρυσης πανεπιστημιακής ιατρικής σχολής άπτεται επίσης αρμοδιότητας 

του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 
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κυκλοφορία των επιδοτούμενων φαρμάκων όπως και φαρμάκων, για τα οποία 
έχουν παρατηρηθεί ελλείψεις στην αγορά. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2 

Προϋπολογισμοί Ανεξάρτητων Υπηρεσιών 

 Στα πλαίσια συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2008, η επιτροπή 
συζήτησε τους προϋπολογισμούς των ακόλουθων υπηρεσιών και/ή 
ανεξάρτητων γραφείων41: 

α. ∆ικαστικής Υπηρεσίας (κ. Χρ. Αρτεμίδης, Πρόεδρος Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου). 

β. Νομικής Υπηρεσίας (κ. Π. Κληρίδης, Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας). 

γ. Ελεγκτικής Υπηρεσίας (κ. Χρ. Γιωρκάτζη, Γενικός Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας). 

δ. Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (κ. Ηλ. Νικολάου, Επίτροπος 
∆ιοικήσεως). 

ε. Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού (κ. Παναγιώτης Καλλής, 
Πρόεδρος της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού). 

στ. Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
(κ. Γ. Φράγκου, Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα). 

ζ. Γραφείου Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων (κ. Χρ. Ανδρέου, 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων). 

η. Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου (κ. Λ. ∆ημητρίου, Έφορος Υπηρεσίας 
Εσωτερικού Ελέγχου). 

θ. Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών (κ. Γ. Πογιατζής, Πρόεδρος 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών). 

ι. Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (κ. Κ. 
Λύρας, Έφορος Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών). 

κ. Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων (ανεξάρτητη υπηρεσία) (κ. Κλ. 
Κλεάνθους, Πρόεδρος Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων ). 

λ. Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας (κ. Λ. Κουρσουμπά, Επίτροπος 
Νομοθεσίας). 

Σχόλια και παρατηρήσεις της επιτροπής: 

                                                 
41  Κατά πάγια πρακτική δεν κλήθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της 

Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ-συνταγματική υπηρεσία), όπως και της 
Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΗ-ανεξάρτητη υπηρεσία) λόγω του ότι οι 
συγκεκριμένες υπηρεσίες στελεχώνονται αποκλειστικά με προσωπικό σε 
απόσπαση.   

 Ο προϋπολογισμός του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας κατά πάγια 
πρακτική εξετάζεται στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής μαζί με τον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Οικονομικών.    
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Όλοι οι αξιωματούχοι και άλλοι εκπρόσωποι των πιο πάνω εξουσιών και/ή 
ανεξάρτητων υπηρεσιών/γραφείων που παρέστησαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής, ανέλυσαν με επάρκεια τους στόχους και τη φιλοσοφία του έργου 
που επιτελείται στις υπηρεσίες τους όπως και των εξειδικευμένων 
προγραμμάτων τους για το 2008, προέβηκαν δε σε κατάθεση όλων των 
στοιχείων που τους ζητήθηκαν.   

Σημειώνεται ότι στην παρούσα έκθεση δεν καθίσταται δυνατή η εκτενής 
ανάλυση των προϋπολογισμών των πιο πάνω αναφερόμενων υπηρεσιών λόγω 
πολύ περιορισμένων χρονικών πλαισίων στη σύνταξή της.  Για περαιτέρω 
λεπτομέρειες όσον αφορά το έργο και τους στόχους των εν λόγω υπηρεσιών 
είναι δυνατή η πληρέστερη ενημέρωση μέσω των γραπτών σημειωμάτων που οι 
εν λόγω αξιωματούχοι κατέθεσαν στην επιτροπή.   

Υπό το φως των πιο πάνω επισημάνσεων κρίνεται σκόπιμο να γίνει ιδιαίτερη 
μνεία στα κυριότερα προβλήματα που έχουν εκτεθεί κατά τη διάρκεια των 
συζητήσεων για τους επιμέρους αυτούς προϋπολογισμούς, τα οποία όπως 
διαπιστώνεται επηρεάζουν την απρόσκοπτη  λειτουργία των αντίστοιχων 
υπηρεσιών. 

Τα ειδικότερα προβλήματα που έχουν εκτεθεί αφορούν την υποστελέχωση σε 
ορισμένες από τις εν λόγω υπηρεσίες, επιπρόσθετα δε την ανυπαρξία 
οργανικής δομής σε άλλες, κατά τρόπο που να επηρεάζεται η λειτουργικότητα 
και παραγωγικότητα των εν λόγω υπηρεσιών. 

Ιδιαίτερα προβλήματα στελέχωσης και/ή ανυπαρξίας οργανικής δομής 
διαπιστώνεται από την όλη συζήτηση ότι παρουσιάζονται στο Γραφείο της 
Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, στην Επιτροπή 
Προστασίας Ανταγωνισμού στο Γραφείο της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, στην 
Ελεγκτική Υπηρεσία, στην Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών και στο Γραφείο της Επιτρόπου Νομοθεσίας. 

Σύμφωνα με τους επηρεαζόμενους αξιωματούχους τα ειδικότερα προβλήματα 
έχουν ως ακολούθως:   

1. Ελεγκτική Υπηρεσία 

 Σύμφωνα με τη Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, στην υπηρεσία της 
παρουσιάζονται σοβαρές ελλείψεις σε προσωπικό, (διοικητικοί λειτουργοί 
όπως και άλλο απαραίτητο προσωπικό π.χ. κλητήρες).  Η έλλειψη 
διοικητικών λειτουργών έχει ως αποτέλεσμα απαραίτητες εργασίες που 
θα έπρεπε να διεκπεραιώνονται από τέτοιους λειτουργούς όπως είναι η 
τήρηση πρακτικών συνεδριάσεων, οι εργασίες συμβουλευτικών 
επιτροπών, η παρακολούθηση θεμάτων να γίνονται από την ίδια τη 
Γενικό Ελεγκτή.  

 Η ίδια αξιωματούχος υπέβαλε ειδικότερα επαναλαμβανόμενο αίτημά της 
για μισθολογική αναβάθμιση των Ανώτερων Ελεγκτών Α´ [από την Κλ. 
Α13 στην Κλ. Α14(ii)] μέσω του προϋπολογισμού του 2008, ώστε να 
προσελκυστούν κατάλληλοι υποψήφιοι στην υπηρεσία, γεγονός που 
μέχρι σήμερα δεν επιτυγχάνεται.   

 Τέλος, έθεσε και πάλι το θέμα της ευελιξίας στην πλήρωση των αναγκών 
της εν λόγω υπηρεσίας όπως και της οικονομικής αυτονομίας της 
σύμφωνα με  σχετικές επισημάνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

2. Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως: 
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 Σύμφωνα με την Επίτροπο ∆ιοικήσεως στο γραφείο της παρουσιάζονται 
προβλήματα στελέχωσης, αλλά και ικανοποιητικής διαμόρφωσης της 
υφιστάμενης δομής της υπηρεσίας, γεγονός που παρεμποδίζει την ορθή 
αξιοποίηση του υπάρχοντος προσωπικού και της όλης οργάνωσης του 
γραφείου.  Ιδιαίτερα μετά την ανάληψη από το εν λόγω γραφείο της 
Αρχής κατά του Ρατσισμού και των ∆ιακρίσεων και της Αρχής Ίσης 
Μεταχείρισης στην Απασχόλησης και στην Εργασία, όπως και  της 
ανάγκης ενισχυμένης παρουσίας στην ΕΕ η παρούσα στελέχωση δεν 
ικανοποιεί τις νέες ανάγκες.    

3. Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού: 

 Ο πρόεδρος της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, παρά το 
γεγονός ότι επεσήμανε στην επιτροπή την υφιστάμενη υποστελέχωση 
της υπηρεσίας του, δήλωσε ταυτόχρονα ότι μετά από παραστάσεις προς 
την εκτελεστική εξουσία έχει διαφανεί η ύπαρξη θετικής ανταπόκρισης και 
ότι θα δοθεί η έγκριση για πρόσληψη προσωπικού είτε με συμβόλαιο, είτε 
με έκτακτους υπαλλήλους.  Περαιτέρω όμως επεσήμανε την ανάγκη 
στελέχωσης της επιτροπής με μόνιμους υπαλλήλους στη βάση ορθής 
υποδομής, η οποία να δίδει κίνητρα στους υπαλλήλους και ευκαιρίες 
ανέλιξης, ώστε οι υπηρετούντες να μη διαφεύγουν προς άλλες 
κατευθύνσεις.    

4. Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα: 

 Η Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα προέβη 
σε έντονες παραστάσεις όπως και κατά τα προηγούμενα χρόνια σε 
σχέση με την ανάγκη δημιουργίας δομής και αντίστοιχα οργανικών 
θέσεων στο γραφείο της, αναφέροντας ότι μέχρι στιγμής όλοι οι 
λειτουργοί που υπηρετούν στο εν λόγω γραφείο είναι είτε διοικητικοί 
λειτουργοί, είτε λειτουργοί πληροφορικής, είτε εναλλάξιμο προσωπικό.  
Όπως η ίδια αξιωματούχος επεσήμανε, η στελέχωση του γραφείου της 
αποφασίζεται από άλλο τμήμα και όχι από την ίδια την Επίτροπο, μέσα 
της ορθής διαδικασίας που θα ήταν η προκήρυξη και πλήρωση 
οργανικών θέσεων.   

 Συναφώς ανέφερε ότι εκθέσεις εμπειρογνωμόνων που αξιολόγησαν την 
εν λόγω υπηρεσία επισημαίνουν ότι η λειτουργία του εν λόγω γραφείου 
με τον πιο πάνω τρόπο επηρεάζει την ανεξαρτησία του θεσμού, αφού ο 
Επίτροπος δεν έχει οποιοδήποτε λόγο είτε στην επιλογή του 
προσωπικού είτε των προσόντων αυτού. 

5. Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών: 

 Ο Έφορος Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών αναφέρθηκε στην υπό εξέλιξη μεταρρύθμιση και 
εκσυγχρονισμό του συνεργατικού κινήματος σε όλα τα επίπεδα και στη 
διαδικασία πλήρωσης κενών θέσεων οι οποίες βρίσκονται στο τελικό 
στάδιο πλήρωσής τους, επεσήμανε όμως ταυτόχρονα ότι δύο σημαντικές 
θέσεις της υπηρεσίας του οι οποίες είχαν αρχικά εγκριθεί, βρίσκονταν σε 
προχωρημένο στάδιο πλήρωσης και ήταν απαραίτητες για την ορθή 
επίβλεψη του συνεργατισμού, έχουν τελικά με πρόσφατη νομοθεσία 
καταργηθεί.  Ο ίδιος αξιωματούχος ζήτησε την επαναφορά των εν λόγω 
θέσεων (Κλίμακα Α13-κορυφή της πυραμίδας) στην υπηρεσία του μέσω 
του προϋπολογισμού 2008, ώστε αυτή να λειτουργήσει απρόσκοπτα και 
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να εκπληρώσει με επιτυχία τους στόχους της.    

6. Επίτροπος Νομοθεσίας: 

 Σύμφωνα με την Επίτροπο Νομοθεσίας, ύστερα από τις περσινές 
επισημάνσεις της επιτροπής με την ευκαιρία της συζήτησης του 
προϋπολογισμού της υπηρεσίας της, υπήρξε κάποια ενδυνάμωση του 
προσωπικού της με την απόσπαση τριών λειτουργών από τη Νομική 
Υπηρεσία, αφού το γραφείο αυτό υπάγεται ουσιαστικά στη Νομική 
Υπηρεσία, δεν αποτελεί ξεχωριστό κεφάλαιο του προϋπολογισμού και 
συνεπώς δεν μπορεί να προχωρήσει σε προσλήψεις και να 
δημιουργήσει δομή δική του.  Παρά ταύτα, η ίδια αξιωματούχος ανέφερε 
ότι το γραφείο για να λειτουργήσει ικανοποιητικά χρειάζεται διοικητικό 
όπως και γραμματειακό προσωπικό, ενώ για να αναλάβει επιπρόσθετα 
καθήκοντα ως Επίτροπος για το Παιδί χρειάζεται οπωσδήποτε 
στελέχωση με εξειδικευμένους λειτουργούς42.   

Η επιτροπή υπό το φως των πιο πάνω και των επανειλημμένων επισημάνσεων 
για τα θέματα αυτά εκ μέρους των επηρεαζόμενων αξιωματούχων με την 
ευκαιρία της συζήτησης των ετήσιων προϋπολογισμών των εν λόγω υπηρεσιών 
και κρίνοντας ότι αυτά χρήζουν επίλυσης, αποφάσισε να καλέσει ενώπιόν της, 
μετά το τέλος της κυρίως συζήτησης τον Υπουργό Οικονομικών και να 
συζητήσει τα θέματα αυτά στην παρουσία του.  

Σε συνεδρία της επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 26 Νοεμβρίου 2007, ο 
αρμόδιος υπουργός, αφού προηγουμένως ενημερώθηκε για όλα τα πιο πάνω 
ζητήματα, κλήθηκε να ενημερώσει την επιτροπή κατά πόσο η κυβέρνηση 
προτίθεται να προχωρήσει σε διευθέτηση των ζητημάτων που εγείρονται, είτε 
αμέσως όπου αυτό είναι δυνατό με ανάλογες ρυθμίσεις στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, είτε σε μεταγενέστερο στάδιο με συμπληρωματικό εντός του 
2008 προϋπολογισμό.   

Αναγνωρίζοντας τη σπουδαιότητα της λειτουργίας των ανεξάρτητων υπηρεσιών 
και ανεξάρτητων γραφείων όπως και των θεσμών οι οποίοι σχετικά πρόσφατα 
έχουν καθιδρυθεί, ο αρμόδιος υπουργός δήλωσε ότι η κυβέρνηση έχει ως 
στόχο την αποτελεσματική λειτουργία των εν λόγω οργανισμών, αλλά το 
ζητούμενο στο παρόν στάδιο είναι η επίτευξη ισορροπίας μεταξύ της ανάγκης 
ενίσχυσης των εν λόγω οργανισμών σε προσωπικό και της επίτευξης της 
μεγαλύτερης δυνατής αποτελεσματικότητας.  Όπως υποστήριξε για τη 
στελέχωση μικρών υπηρεσιών, η κυβέρνηση βρίσκεται προ του διλήμματος 
δημιουργίας μιας δαπανηρής δομής η οποία θεωρητικά και τυπικά μπορεί να 
φαίνεται εκ πρώτης όψεως αναγκαία, αλλά που όταν πρόκειται για μικρή 
υπηρεσία δημιουργεί δημοσιονομικά προβλήματα.  Η δημιουργία μόνιμης δομής 
εάν συγκριθεί με στόχους όπως είναι η εξειδίκευση και η εναλλαξιμότητα, είναι 

                                                 
42  Στο μεταξύ από ενημέρωση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του αντίστοιχου υπουργείου, 
διαπιστώνεται ότι δύο εξειδικευμένοι λειτουργοί από το εν λόγω υπουργείο έχουν 
αποσπαστεί στο αντίστοιχο γραφείο για να χειρίζονται θέματα προστασίας του 
παιδιού σύμφωνα με απαίτηση της Επιτρόπου για το παιδί η οποία διορίστηκε στο 
μεταξύ στη θέση αυτή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Περαιτέρω το 
Υπουργείο Οικονομικών στην ίδια συνεδρία πληροφόρησε την επιτροπή ότι 
επιπροσθέτως το εν λόγω γραφείο έχει στελεχωθεί με ένα διοικητικό λειτουργό και 
δύο γραφείς.  
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δυνατό, όπως υποστήριξε, να θεωρηθεί πως δεν εξυπηρετεί τα συμφέροντα του 
κράτους.   

Περαιτέρω ανέφερε ότι έχει δοθεί σημαντική ενίσχυση σε ορισμένες από τις 
επηρεαζόμενες υπηρεσίες, όπως για παράδειγμα στο Γραφείο της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως και συνέστησε την καλύτερη αξιοποίηση του υφιστάμενου 
προσωπικού από τους επηρεαζόμενους αξιωματούχους.  Ειδικά όσον αφορά 
την απαίτηση της Γενικής Ελέγκτριας για αναβάθμιση των Ανώτερων Ελεγκτών 
Α´ [από την Κλ. Α13 στην Κλ. Α14(ii)] ώστε να προσελκυσθούν στην υπηρεσία 
κατάλληλα άτομα, δήλωσε ότι κατά την άποψή του δε θα υπάρξει οποιαδήποτε 
διαφορά στη δυνατότητα για προσέλκυση κατάλληλων ατόμων για πρόσληψη.   

 Από της πλευράς των μελών της επιτροπής τονίστηκε ότι υπάρχουν θεσμοί που 
εξυπηρετούνται από τα ανεξάρτητα γραφεία και στα οποία λόγω ένταξης στην 
ΕΕ έχουν ανατεθεί νέα καθήκοντα, τα οποία είναι στελεχωμένα είτε με έκτακτους 
υπαλλήλους είτε με τη μέθοδο της μίσθωσης υπηρεσιών και ζήτησαν περαιτέρω 
πληροφόρηση για τους κυβερνητικούς προγραμματισμούς και την πολιτική 
γύρω από το θέμα αυτό.   

 Περαιτέρω από μέλη της επιτροπής τέθηκε το ζήτημα του Συνεργατισμού και 
του σκληρού και ανταγωνιστικού περιβάλλοντος μέσα στο οποίο κινείται, το 
οποίο όπως τονίστηκε υπαγορεύει την ανάγκη να δοθεί μεγαλύτερη ευελιξία και 
αυτονόμηση από τις χρονοβόρες διαδικασίες της δημόσιας υπηρεσίας ώστε να 
μπορέσει να κινηθεί γρήγορα ειδικότερα δε όσον αφορά τη στελέχωσή του.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών απαντώντας στα πιο πάνω ζητήματα δήλωσε ότι 
όσον αφορά τα προβλήματα των εκτάκτων συνεχίζεται και βρίσκεται υπό εξέλιξη 
διάλογος με συγκεκριμένες προτάσεις για επίλυση του ζητήματος κατά τρόπο 
που η λύση να μην προσκρούει σε συνταγματικές διατάξεις, ενώ όσον αφορά 
την τακτική μίσθωσης υπηρεσιών σε ορισμένα τμήματα, ότι ακολουθείται μόνο 
όπου η αντίστοιχη υπηρεσία ή γραφείο θεωρούν ότι υπάρχει παροδική και όχι 
μόνιμη ανάγκη.   

 Όσον αφορά τα ζητήματα που έχουν τεθεί για το Συνεργατισμό ανέφερε ότι εάν 
υφίσταται λόγος για ορθολογικότερη προσέγγιση, η οποία να υποβοηθάει την 
ανεξαρτησία του είναι δυνατό να ξεκινήσει ο αναγκαίος διάλογος με τη 
συνδικαλιστική πλευρά.   

 Τέλος αναφορικά με το ζήτημα της αυτονομίας ειδικά της Ελεγκτικής Υπηρεσίας 
δήλωσε ότι ουδέποτε έχει τεθεί υπό αμφισβήτηση η ανεξαρτησία του θεσμού 
από το Υπουργείο Οικονομικών, παρά το γεγονός ότι οι προτάσεις για 
στελέχωση εγκρίνονται από την κυβέρνηση, αλλά υπάρχει αμοιβαίος σεβασμός 
και πρόθεση για ταχεία ανταπόκριση προς τα αιτήματα που τίθενται από τη 
Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  

 Η επιτροπή υπό το φως των πιο πάνω και αφού έλαβε υπόψη την προσέγγιση 
της κυβερνητικής πλευράς σε σχέση με όλα τα πιο πάνω εκτεθέντα ζητήματα, 
κρίνει ότι το Υπουργείο Οικονομικών πρέπει να μελετήσει τις διάφορες πτυχές 
όλων όσων έχουν εγερθεί σε μεγαλύτερη λεπτομέρεια, ειδικά για τα ζητήματα 
που αφορούν τα ανεξάρτητα γραφεία και την ανάγκη δημιουργίας μόνιμων 
οργανικών δομών για σκοπούς ορθολογικότερης λειτουργίας τους. 

 Η επιτροπή δε θεωρεί τις θέσεις που έχουν εκφρασθεί ενώπιον της ως τελικές 
και καλεί την κυβέρνηση να προχωρήσει το ταχύτερο σε επανεξέταση όλων των 
πτυχών που υπάρχουν σε σχέση με τα ζητήματα που έχουν εκτεθεί και να 
επανέλθει στην επιτροπή με νέες ορθολογικές προτάσεις που να συνάδουν με 



 82

τη σημασία, το ρόλο και την αποστολή των εν λόγω υπηρεσιών.     

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 3  

Άλλα συναφή ζητήματα 

α. ∆ιαφώτιση 

 Μέσα στα πλαίσια συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού η 
επιτροπή, σύμφωνα με καθιερωθείσα κοινοβουλευτική πρακτική 
συζήτησε θέματα που αφορούν τη “∆ιαφώτιση”, αποδίδοντας με τον 
τρόπο αυτό ιδιαίτερη σημασία στο μείζον αυτό θέμα, οι επιμέρους στόχοι 
του οποίου αποβλέπουν στην προώθηση του κυπριακού προβλήματος.  
Η συζήτηση έγινε στην παρουσία του Κυβερνητικού Εκπροσώπου και 
της Υπουργού Εξωτερικών, αφού τα κονδύλια για τη “∆ιαφώτιση” 
περιλαμβάνονται τόσο στον προϋπολογισμό του Υπουργείου 
Εξωτερικών, όσο και στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εξωτερικών, 
κάτω από το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών. 

 Όπως έχει ήδη αναλυθεί στο Κεφάλαιο 1(7) της παρούσας έκθεσης 
αναφορικά με τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εξωτερικών, ο 
προϋπολογισμός για τη “∆ιαφώτιση” για το 2008 ανέρχεται στο ποσό 
ύψους £1.250.000 (έναντι του ιδίου ποσού (εγκεκριμένη δαπάνη για το 
2007) και ποσού ύψους £708.447 (πραγματική δαπάνη για το 2006).    

 Το αντίστοιχο κονδύλι κάτω από το Υπουργείο Εσωτερικών-Γραφείο 
Τύπου και Πληροφοριών (ΓΤΠ) ανέρχεται σε £860.000 για το 2008 
έναντι £860.600 για το 2007 και £838.617 για το 2006. 

 Σύμφωνα με ενημερωτικό σημείωμα, το οποίο κατατέθηκε από τον 
Κυβερνητικό Εκπρόσωπο για σκοπούς διαφώτισης στο εξωτερικό 
λειτουργεί η Υπουργική Επιτροπή ∆ιαφώτισης, η οποία έχει αρμοδιότητα 
για θέματα γενικής πολιτικής, όπως και η Συμβουλευτική Επιτροπή 
∆ιαφώτισης, η οποία έχει καθοδηγητικό και συμβουλευτικό ρόλο 
αναφορικά με τη διαχείριση των κονδυλίων της διαφώτισης.   

 Της Υπουργικής Επιτροπής ∆ιαφώτισης προεδρεύει ο Υπουργός 
Εξωτερικών, ο οποίος δίνει τις βασικές προϋποθέσεις της διαφωτιστικής 
προσπάθειας, ενώ με τις συγκεκριμένες διαφωτιστικές δραστηριότητες 
ασχολείται η Συμβουλευτική Επιτροπή ∆ιαφώτισης, της οποίας 
προεδρεύει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος.  Το θέμα των οίκων 
“lobbying” και δημοσίων σχέσεων χειρίζεται η Υπουργική Επιτροπή και 
το Υπουργείο Εξωτερικών.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία οι βασικοί στόχοι της διαφώτισης, που 
τέθηκαν από την Υπουργική Επιτροπή, είναι η προβολή της ειλικρινούς 
επιθυμίας και επιδίωξης της κυπριακής κυβέρνησης για επίλυση του 
κυπριακού, η επανένωση της Κύπρου, η ανάγκη  εφαρμογής της 
συμφωνίας της 8ης Ιουλίου 2006, η διαφώτιση των ξένων αλλά και των 
Τουρκοκυπρίων για τις πρωτοβουλίες της κυπριακής κυβέρνησης όσον 
αφορά το περιεχόμενο μιας λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του 
κυπριακού και η συνεχής βελτίωση της εικόνας της Κύπρου ως 
εποικοδομητικού και ενεργού μέλους της Ε.Ε. 

 Προτεραιότητα δίνεται στην αντιμετώπιση της τουρκικής προπαγάνδας 
για τη “δήθεν” απομόνωση των Τουρκοκυπρίων και την αποκάλυψη του 
πραγματικού στόχου της τουρκικής πλευράς που είναι η αναβάθμιση του 
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ψευδοκράτους, στην προβολή του θέματος του σφετερισμού των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών και της καταστροφής της πολιτιστικής 
κληρονομιάς της Κύπρου, στη δημιουργία διαύλων επικοινωνίας με την 
τουρκοκυπριακή κοινότητα και στην αξιοποίηση του ρόλου των 
αποδήμων.   

 Σύμφωνα με το ίδιο σημείωμα, οι συγκεκριμένες διαφωτιστικές 
δραστηριότητες έχουν ως ακολούθως: 

 Φιλοξενία ξένων δημοσιογράφων και προσωπικοτήτων από το 
ΓΤΠ. 

 Προβολή του θέματος της καταστροφής της πολιτιστικής 
κληρονομιάς της Κύπρου. 

 Αποκατάσταση της αλήθειας για το θέμα της “λεγόμενης” 
απομόνωσης των Τουρκοκυπρίων. 

 ∆ιαχείριση του θέματος του σφετερισμού των ελληνοκυπριακών 
περιουσιών με την έκδοση κατατοπιστικού υλικού. 

 Προβολή των θέσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο κυπριακό 
με την έκδοση κατατοπιστικού υλικού. 

 Προβολή της Κύπρου στις χώρες που ασκούν την προεδρία της 
Ε.Ε. με την επίσκεψη δημοσιογράφων από το γραπτό και 
ηλεκτρονικό τύπο της αντίστοιχης χώρας, την κυκλοφορία 
πληροφοριακού υλικού κ.ά. 

 Προβολή του θέματος της Αμμοχώστου. 

 Κυκλοφορία γενικών διαφωτιστικών εκδόσεων και ψηφιακών 
δίσκων. 

 Λειτουργία της διαδικτυακής τηλεόρασης Cyprus On Film (η 
δαπάνη για τη δημιουργία και λειτουργία της ιστοσελίδας 
καλύπτεται εξ ημισείας από το ΓΤΠ και το Υπουργείο 
Εξωτερικών). 

 Ενθάρρυνση συγγραφέων να ασχοληθούν με το κυπριακό. 

 ∆ιαφώτιση μέσω του διαδικτύου. 

 Επαφή με την ομογένεια. 

 Για όλες τις πιο πάνω δραστηριότητες, το ΓΤΠ θα δαπανήσει εντός του 
2008 ποσό ύψους £860.000.  Περαιτέρω η Συμβουλευτική Επιτροπή 
∆ιαφώτισης διαθέτει από το σχετικό κονδύλι του Υπουργείου 
Εξωτερικών ποσό ύψους £200.000 κυρίως για τη χρηματοδότηση 
κυπριακών οργανώσεων και κομμάτων που ασκούν διαφωτιστικό έργο 
στο εξωτερικό όπως και για τη χρηματοδότηση εκδηλώσεων που 
οργανώνονται από τις πρεσβείες και τις παροικίες με διαφωτιστικό 
περιεχόμενο, βάσει ειδικών κριτηρίων επιχορήγησης.  Επιχορηγούνται 
επίσης διάφορες άλλες διαφωτιστικές δραστηριότητες.  Όλες οι 
επιχορηγήσεις δίδονται νοουμένου ότι διασφαλίζεται ότι προωθούνται οι 
επίσημες θέσεις της κυπριακής κυβέρνησης. 

 Παρατηρήσεις και σχόλια της επιτροπής: 
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 Η επιτροπή υπό το φως της πιο πάνω ενημέρωσης, παρά το γεγονός ότι 
κρίνει ως αρκετά θετικά όλα τα μέτρα και άλλα προγράμματα τα οποία 
αναλαμβάνονται για σκοπούς διαφώτισης στο εξωτερικό, κρίνει 
ταυτόχρονα ότι ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εξωτερικών όσο και 
ο προϋπολογισμός του ΓΤΠ για τον ίδιο σκοπό για το 2008 παραμένει 
στα ίδια επίπεδα των τελευταίων χρόνων, ενώ για κάποιους επιμέρους 
σκοπούς μειώνεται, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται αμφιβολίες κατά 
πόσο μπορεί να στηριχθούν αποτελεσματικά οι πολιτικοί στόχοι για τους 
οποίους αυτά διατίθενται.   

 Επιπροσθέτως, η επιτροπή χωρίς να μπορεί να υπεισέλθει σε 
λεπτομέρειες και σε αξιολόγηση της αποτελεσματικότητας του έργου που 
έχει επιτελεστεί στον τομέα της διαφώτισης από αμερικάνικους οίκους 
μέχρι σήμερα, διατηρεί επίσης επιφυλάξεις για το ύψος των πιστώσεων 
που διατίθενται για τους σκοπούς αυτούς κάτω από το Υπουργείο 
Εξωτερικών.  Εν πάση περιπτώσει και σύμφωνα με σχετική ενημέρωση 
της Υπουργού Εξωτερικών έχει μόλις υπογραφεί νέα συμφωνία μεταξύ 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ενός από τους κορυφαίους αμερικάνικους 
οίκους (μηνιαίο ποσό ύψους $103.625), η οποία διαλαμβάνει την άσκηση 
lobbying στο Κογκρέσο και στην αμερικανική κυβέρνηση, αλλά και την 
προβολή του κυπριακού προβλήματος στα αμερικάνικα ΜΜΕ.  Σύμφωνα 
με την αρμόδια υπουργό πρόκειται περί ενός πολύ αξιόλογου οίκου, ο 
οποίος κρίνεται ότι αποτελεί μία καλή επιλογή της κυβέρνησης, η οποία 
θα αξιολογηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Η επιτροπή από τη θέση αυτή περιορίζεται να δηλώσει ότι θεωρεί το 
θέμα της διαφώτισης ένα πολύ σημαντικό όπλο για προώθηση του 
εθνικού προβλήματος, το οποίο πρέπει να αντιμετωπίζεται με ιδιαίτερη 
προσοχή από την κυβέρνηση.  Η μείωση κονδυλίων ή η μη 
αποτελεσματική υλοποίηση άλλων δημιουργεί ερωτηματικά για την 
αποτελεσματικότητα των τρόπων διαφώτισης που έχουν επιλεγεί (π.χ. 
προβολή και δημοσιότητα από τα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης (ΜΜΕ) 
του εξωτερικού - το σχετικό κονδύλι τα τελευταία χρόνια παρουσιάζει 
συνεχή μείωση και ανέρχεται σε £24.000 μόνο για το 2008 έναντι 
£50.000 το 2006).  Η εντατικοποίηση της διαφωτιστικής προσπάθειας και 
η επένδυση στον τομέα αυτό με περισσότερα κονδύλια αποτελεί πάγια 
και ομόφωνη θέση της επιτροπής και η κυβέρνηση καλείται να λάβει 
υπόψη την επισήμανση αυτή.   

 Τέλος, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να προχωρήσει αμέσως σε 
επαναξιολόγηση των μεθόδων διαφώτισης που ακολουθούνται μέχρι της 
στιγμής και σε εκσυγχρονισμό της ακολουθούμενης μεθοδολογίας στη 
βάση σύγχρονων μορφών ενημέρωσης, όπως είναι για παράδειγμα η 
εμπλοκή στο θέμα με σχετική ενημέρωση ξένων βουλευτών στο 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και στο Συμβούλιο της Ευρώπης.  Οι εν λόγω 
αξιωματούχοι κρίνεται ότι θα πρέπει να βρίσκονται συνεχώς ενήμεροι με 
σύγχρονους ηλεκτρονικούς τρόπους ενημέρωσης στις βασικές γλώσσες 
της ΕΕ και να διασφαλίζεται ότι όλα τα διαφωτιστικά μηνύματα πάνω σε 
εβδομαδιαία βάση θα φτάνουν στους αποδέκτες τους.  

β. ∆ιαρθρωτικά Ταμεία και Ταμείο Συνοχής (Προγραμματική περίοδος 2004-
2006) - Συγχρηματοδοτούμενα Έργα 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2008 το 
Γραφείο Προγραμματισμού κατέθεσε στην επιτροπή ενημερωτικό σημείωμα 
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αναφορικά με την πρόοδο στην υλοποίηση των έργων και την απορρόφηση 
των κοινοτικών πόρων στα πλαίσια της πιο πάνω περιόδου.  Κρίνεται σκόπιμο 
για σκοπούς ενημέρωσης των μελών της Βουλής να παρατεθούν τα στοιχεία 
και άλλες λεπτομέρειες, από τις οποίες διαφαίνεται ο βαθμός απορρόφησης 
κοινοτικών πόρων όπως και η πρόοδος στην υλοποίηση των 
συγχρηματοδοτούμενων από κοινοτικούς πόρους, έργων. 

 Από τα στοιχεία αυτά εξάγονται τα ακόλουθα: 

 Για την Προγραμματική Περίοδο 2004-2006, η ΕΕ παραχώρησε στην 
Κύπρο από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία και το Ταμείο Συνοχής ποσό 
συνολικού ύψους €109,2 εκατομ. (€55,2 εκατομ. από τα ∆ιαρθρωτικά 
Ταμεία και €54,0 εκατομ. από το Ταμείο Συνοχής).   Επιπρόσθετο ποσό 
ύψους €4,3 εκατομ. θα διατεθεί στα πλαίσια της Κοινοτικής 
Πρωτοβουλίας “Interreg” για διακρατικά, διασυνοριακά και 
διαπεριφερειακά προγράμματα, στα οποία συμμετέχει η Κύπρος και τα 
οποία τυγχάνουν διαχείρισης από τις αρχές της Ελλάδας και της 
Ισπανίας. 

 Για τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή με βάση το 
συνολικό χρηματοδοτικό πλαίσιο που έχει συμφωνηθεί με την Κύπρο, 
έχει προβεί σε ετήσια κατανομή των πόρων για κάθε πρόγραμμα, η 
οποία καθορίζεται σε χρηματοδοτικούς πίνακες και περιλαμβάνεται στα 
ενιαία έγγραφα προγραμματισμού.  Η ετήσια κατανομή των πόρων με 
βάση το σύστημα πολυετούς δημοσιονομικού προγραμματισμού που 
ακολουθείται από την ΕΕ αφορά δεσμεύσεις και όχι πραγματικές 
πληρωμές.  Με βάση το σύστημα της ΕΕ οι δεσμεύσεις κάθε χρόνου 
(2004-2006) πρέπει να δαπανηθούν και να πιστοποιηθούν στην ΕΕ, έτσι 
ώστε να ανακτηθεί η συγχρηματοδότηση από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία 
εντός τριών ετών, συμπεριλαμβανομένου του χρόνου που έχουν 
δεσμευτεί. 

 Το 2006 ήταν το πρώτο έτος κατά το οποίο ίσχυσε ο κανόνας “ν+2”.  Το 
ποσό που έπρεπε να πιστοποιηθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή πριν το 
τέλος του 2006, ώστε να αποφευχθεί η απώλεια κοινοτικών πόρων, 
υπερκαλύφθηκε για όλα τα προγράμματα (Στόχος 2-128%, Στόχος 3-
107%, “EQUAL”-136% και Αλιεία-υπερκαλύφθηκε και το 2007).  Με 
βάση τα έργα που έχουν εγκριθεί και άρχισαν να υλοποιούνται, καθώς 
και τις δεσμεύσεις των εμπλεκόμενων φορέων, αναμένεται ότι μέχρι τη 
λήξη της προγραμματικής περιόδου 2004-2006 (31.12.2008) θα έχει 
απορροφηθεί το 100% των διαθέσιμων κοινοτικών πόρων.     

 Για το 2007 τα ποσά που πρέπει να δαπανηθούν και πιστοποιηθούν 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέχρι τις 31 ∆εκεμβρίου 2007 έχουν ήδη 
υπερκαλυφθεί σε δαπάνες από τους φορείς υλοποίησης για τα 
προγράμματα του Στόχου 2, “EQUAL” και “Αλιείας”.  Για το πρόγραμμα 
του Στόχου 2 και της “EQUAL” εκκρεμεί ο έλεγχος και η πιστοποίηση 
των δαπανών στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή από τα αρμόδια όργανα και 
φορείς μέσω των διαδικασιών που έχουν καθοριστεί, ενώ για την 
“Αλιεία”, έχει ήδη πιστοποιηθεί το απαιτούμενο ποσό.  

 Για το πρόγραμμα του Στόχου 3 αναφέρεται ότι συνεχίζεται η υλοποίηση 
όλων των έργων και για κάλυψη του υπολοίπου, που απαιτείται μέσα 
στο 2007, έχει ληφθεί μια σειρά μέτρων και υπάρχει πολύ στενή 
παρακολούθηση της υλοποίησης των έργων και ιδιαίτερα της ροής των 
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πληρωμών.  Για το σκοπό αυτό το Γραφείο Προγραμματισμού σε 
συνεργασία με τον ενδιάμεσο φορέα (Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων) λειτουργεί ένα σύστημα λεπτομερούς 
παρακολούθησης των έργων ανά εβδομάδα, με σκοπό τον έγκαιρο 
εντοπισμό και την άμεση αντιμετώπιση οποιωνδήποτε προβλημάτων, 
αδυναμιών και καθυστερήσεων παρουσιάζονται. 

Για λεπτομέρειες για κάθε πρόγραμμα και ταμείο αναφέρονται τα πιο 
κάτω: 

- Πρόγραμμα Στόχου 2 (υποβαθμισμένες περιοχές) 

 Ολική δαπάνη €58,7 εκατομ. (£34,2)-Κοινοτική συνεισφορά 
€28,0 εκατομ. (£16,2 εκατομ.)   

 Μέχρι σήμερα έχουν εγκριθεί και υλοποιούνται 34 έργα συνολικού 
ύψους £39,95 εκατομ. (€69,1 εκατομ.) δηλαδή 117% της 
συνολικής δαπάνης του προγράμματος, ώστε να καλυφθούν 
περιπτώσεις καθυστερήσεων και τυχόν προβλημάτων στην 
υλοποίηση των έργων.  Από το συνολικό αριθμό έργων που 
έχουν εγκριθεί 6 κατασκευαστικά έργα έχουν ήδη ολοκληρωθεί.  
Τα έργα που έχουν εγκριθεί αφορούν σχέδια κρατικών 
ενισχύσεων προς ιδιώτες για την προώθηση μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων στους τομείς του αγροτουρισμού και της 
μεταποίησης, έργα βασικών υποδομών όπως αναπλάσεις 
δημοσίων χώρων, δημιουργία κοινωνικοπολιτιστικής υποδομής 
(π.χ. πολυδύναμα κέντρα, τοπικά πολιτιστικά κέντρα, 
εξειδικευμένα μουσεία), καθώς και υποδομές για την προώθηση 
του αγροτουρισμού όπως ποδηλατικές και θεματικές διαδρομές.   

- Πρόγραμμα Στόχου 3 (Ανθρώπινο ∆υναμικό) 

 Ολική ∆απάνη €44,0 εκατομ. (£25,3 εκατομ.)-Κοινοτική 
Συνεισφορά €22,0 εκατομ. (£12,7 εκατομ.) 

 Μέχρι σήμερα έχουν εγκριθεί και άρχισαν να υλοποιούνται 18 
έργα συνολικού ύψους £26,1 εκατομ. (€45,1 εκατομ.) δηλαδή 
103% της συνολικής δαπάνης του προγράμματος.  Τα έργα που 
έχουν εγκριθεί αφορούν την ανάπτυξη και προώθηση ενεργών 
πολιτικών στην αγορά εργασίας και στην προώθηση και βελτίωση 
των συστημάτων εκπαίδευσης, κατάρτισης και δια βίου μάθησης.   

- Πρόγραμμα Αλιείας (Ανάπτυξη/Ανταγωνιστικότητα 
Αλιευτικής Βιομηχανίας) 

 Ολική δαπάνη €7,7 εκατομ. (£4,5 εκατομ.)-Κοινοτική 
συνεισφορά €3,4 εκατομ. (£2,0 εκατομ.)  

 Μέχρι σήμερα έχουν εγκριθεί και υλοποιούνται 8 έργα συνολικού 
ποσού ύψους £4,55 εκατομ.(€7,9 εκατομ.) δηλαδή 102% της 
συνολικής δαπάνης του προγράμματος. 

- Πρόγραμμα Κοινοτική Πρωτοβουλία EQUAL (Καταπολέμηση 
των διακρίσεων στην αγορά εργασίας) 

 Ολική δαπάνη €3,6 εκατομ. (£2,0 εκατομ.)-Κοινοτική 
συνεισφορά €1,8 εκατομ. (£1,0 εκατομ.) 

 Μέχρι σήμερα έχουν εγκριθεί και άρχισαν να υλοποιούνται 11 
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έργα συνολικού ύψους £2,1 εκατομ. (€3,6 εκατομ.), δηλαδή 100% 
της συνολική δημόσιας δαπάνης του προγράμματος.  Τα έργα 
υλοποιούνται από αναπτυξιακές συμπράξεις, οι οποίες 
αποτελούνται από εταίρους του ιδιωτικού και ευρύτερου δημόσιου 
τομέα. 

- Ταμείο Συνοχής  

 (Ολική δαπάνη €84,3 εκατομ.)-Κοινοτική συνεισφορά €54,0 
εκατομ. (£31,2 εκατομ.) 

 Για την περίοδο 2004-2006 θα συγχρηματοδοτηθούν από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή τα δύο πιο κάτω έργα συνολικής δημόσιας 
δαπάνης €84,3 εκατομ., από τα οποία €54,0 εκατομ. αποτελούν 
χρηματοδότηση του Ταμείου Συνοχής: 

 Αναβάθμιση των κόμβων Αγίου Αθανασίου και 
Γερμασόγειας στον παρακαμπτήριο Λεμεσού.  Αφορά δύο 
κατασκευαστικά έργα. το έργο για τον κόμβο Αγίου 
Αθανασίου έχει ήδη ολοκληρωθεί και το έργο για τον κόμβο 
Γερμασόγειας αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το Μάρτιο 
του 2008 σύμφωνα με το υπογραφέν συμβόλαιο.  Το 
ποσοστό συγχρηματοδότησης ανέρχεται στο 62%. 

 ∆ημιουργία χώρου υγειονομικής ταφής, εργοστασίου 
διαλογής, κομποστοποίησης και καύσης για τις επαρχίες 
Λάρνακας-Αμμοχώστου.  Αφορά δύο κατασκευαστικά 
συμβόλαια, ένα για το υποέργο “Μελέτη, Κατασκευή και 
Λειτουργία ∆ιαμετακομιστικών Σταθμών Επαρχιών 
Λάρνακας-Αμμοχώστου στις θέσεις Ξυλοφάγου και 
Σκαρίνου” και ένα για το υποέργο “Μελέτη, κατασκευή και 
λειτουργία εγκαταστάσεων επεξεργασίας και διάθεσης 
απορριμμάτων επαρχιών Λάρνακας-Αμμοχώστου». 

 Οι εργασίες για το διαμετακομιστικό σταθμό Ξυλοφάγου 
έχουν ανασταλεί και εξετάζεται η μεταφορά του στη 
βιοτεχνική περιοχή Παραλιμνίου.  Οι εργασίες για την 
κατασκευή του χώρου υγειονομικής ταφής απορριμμάτων 
του βιολογικού σταθμού και του πυρσού καύσης του 
βιοαερίου έχουν επίσης ανασταλεί και εξετάζεται η 
πιθανότητα μεταφοράς τους σε άλλο χώρο που εφάπτεται 
του αρχικά σχεδιασμένου χώρου.  Οι κατασκευαστικές 
εργασίες για το διαμετακομιστικό σταθμό Σκαρίνου 
προβλέπεται να ολοκληρωθούν περί τα τέλη του 2007, ενώ 
όσον αφορά τα εργοστάσια επεξεργασίας και διάθεσης 
απορριμμάτων στην Κόση έχουν αρχίσει οι 
κατασκευαστικές εργασίες των κτιριακών εγκαταστάσεων.  
Η περίοδος υλοποίησης των συμβολαίων είναι 24 μήνες 
και το ποσοστό συγχρηματοδότησης ανέρχεται στο 66%.    

 (Πίνακες στους οποίους γίνεται λεπτομερής αναφορά στα 
έργα με τα οποία υλοποιούνται οι πιο πάνω στόχοι 
βρίσκονται καταχωρημένοι στο αρχείο της Βουλής). 

γ. Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 Ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά τη συζήτηση του 
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προϋπολογισμού του υπουργείου του κατέθεσε στην επιτροπή γραπτό 
σημείωμα από το οποίο προκύπτουν τα ακόλουθα σε σχέση με την 
αναμόρφωση του ΤΚΑ με στόχο τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητά του: 

 Η νομοθεσία για τις κοινωνικές ασφαλίσεις προβλέπει τη διεξαγωγή 
ειδικής αναλογιστικής μελέτης κάθε τρία χρόνια με στόχο τη 
μακροπρόθεσμη διατήρηση της οικονομικής βιωσιμότητας του ΤΚΑ.  Στα 
πλαίσια της μελέτης αυτής εξετάζεται η οικονομική κατάσταση του 
ταμείου και η ικανότητα του να ανταποκρίνεται στις υποχρεώσεις του. 

 Η τελευταία μελέτη του αναλογιστή υποβλήθηκε το Μάρτιο του 2005 με 
έτος αναφοράς το 2003 και αφού εξετάστηκε, σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Οικονομικών, παρουσιάστηκε στους κοινωνικούς εταίρους σε 
ειδική συνεδρία που πραγματοποιήθηκε το Μάιο του 2005.  Εκ τότε τόσο 
όσον αφορά τις προτάσεις του αναλογιστή, όσο και αναφορικά με τις 
επιπρόσθετες εισηγήσεις του υπουργείου που στοχεύουν στη 
βιωσιμότητα του ΤΚΑ και στην αναμόρφωση του συστήματος 
συντάξεων, άρχισε και συνεχίζεται κοινωνικός διάλογος.   

 Τον Ιούλιο του 2007 δόθηκε γραπτώς στους κοινωνικούς εταίρους 
η προτεινόμενη δέσμη μέτρων και στη συνεδρία που 
πραγματοποιήθηκε στις 20 Σεπτεμβρίου 2007 οι συνδικαλιστικές 
οργανώσεις επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις θέσεις τους επί 
της δέσμης αυτής το Σεπτέμβριο 2007.   

 Σχετική συνεδρία πραγματοποιήθηκε στις 25 Σεπτεμβρίου 2007, 
στην οποία οι κοινωνικοί εταίροι ανέλυσαν τις θέσεις τους, οι 
οποίες υποβλήθηκαν και γραπτώς.  Ο εν λόγω κοινωνικός 
διάλογος θα συνεχιστεί με κατ’  ιδίαν συναντήσεις του Υπουργού 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με τις εργοδοτικές και 
συνδικαλιστικές οργανώσεις και την ολοκλήρωση του κοινωνικού 
διαλόγου θα προωθηθεί νομοσχέδιο για τις αναγκαίες 
τροποποιήσεις του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου. 

 Τον Αύγουστο του 2007 ο αναλογιστής των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε συνεργασία με τον αναλογιστή του 
∆ιεθνούς Γραφείου Εργασίας (ILO) άρχισε τη διενέργεια νέας 
αναλογιστικής μελέτης με έτος αναφοράς το 2006.   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 4 

Τελικά σχόλια της επιτροπής: 

Η επιτροπή υποβάλλοντας την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για 
έγκριση του τελευταίου κρατικού προϋπολογισμού που είναι εκπεφρασμένος σε 
κυπριακές λίρες και με τον οποίο η Κυπριακή ∆ημοκρατία αναμένεται να εισέλθει στην 
Ευρωζώνη από την 1η Ιανουαρίου 2008,  εκφράζει την ιδιαίτερή της ικανοποίηση για 
την ιστορική αυτή εξέλιξη, η οποία αποτελεί το επιστέγασμα των θυσιών του κυπριακού 
λαού και εκφράζεται μέσα από τη δημοσιονομική πειθαρχία που άρχισε και συνεχίζεται 
από το 2003 και εντεύθεν.  Είναι αξιοσημείωτο ότι στο μακρύ αυτό διάστημα όλες οι 
κοινοβουλευτικές πλευρές που εκπροσωπούνται στην επιτροπή, παρά τις όποιες 
επιμέρους διαφωνίες τους είχαν στηρίξει την προσπάθεια για σταθερή πορεία προς τον 
εθνικό στόχο που αποτέλεσε και συνεχίζει να αποτελεί  η υιοθέτηση του ευρώ από την 
1η Ιανουαρίου του 2008. 

Με την παρούσα έκθεσή της, η επιτροπή εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την 
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έγκριση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού στο σύνολό του, επιφυλάσσοντας το 
δικαίωμα των μελών της να υποβάλουν τροπολογίες για περικοπές ή δεσμεύσεις 
ειδικών κονδυλίων στο στάδιο της κατά κεφάλαιο και άρθρο ψήφισης του 
προϋπολογισμού του 2008 σε νόμο.   

Οι τροποποιήσεις του υπό συζήτηση προϋπολογισμού που κατατέθηκαν από την 
κυβέρνηση (Αρ. 1 έως 19) υποβάλλονται επίσης από την επιτροπή στο σώμα για 
έγκριση ή απόρριψή τους μαζί με τις τροπολογίες των βουλευτών που αναμένεται να 
κατατεθούν στο στάδιο της συζήτησης από την ολομέλεια του σώματος. 

Επιμέρους θέσεις των κοινοβουλευτικών πλευρών που εκπροσωπούνται στην 
επιτροπή επί θεμάτων γενικής οικονομικής πολιτικής ή και για άλλα ειδικά θέματα 
αρμοδιότητας των επιμέρους υπουργείων περιέχονται στο Παράρτημα Ι του Τρίτου 
Μέρους της παρούσας έκθεσης . 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Ι 

Παρατηρήσεις κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλων κομμάτων που 
εκπροσωπούνται στην επιτροπή για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008 

(Παρατίθενται αυτούσιες με γλωσσική μόνο επεξεργασία) 

 

 

 

 

 

 

 

Σημ: Στο παρόν παράρτημα παρατίθενται οι επιμέρους θέσεις των 
κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλων κομματικών πλευρών που 
εκπροσωπούνται στην επιτροπή.  Σημειώνεται ότι όλες οι πλευρές 
δεσμεύτηκαν να καταθέσουν στη γραμματεία της επιτροπής τις θέσεις 
τους, οι οποίες να μην καταλαμβάνουν έκταση πέραν των τεσσάρων 
σελίδων, μέσα σε συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα.  Όπως διαπιστώνεται 
κάποιες πλευρές έχουν υπερβεί σε έκταση τους περιορισμούς που 
τέθηκαν, με αποτέλεσμα να μην επιτυγχάνεται δίκαιη εικόνα σε σχέση με 
τις πλευρές που κατέθεσαν έγκαιρα και βάσει των περιορισμών που 
τέθηκαν τις θέσεις τους.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εκφράζουν τη 
δυσαρέσκειά τους για την εξέλιξη αυτή.   



 

 

 
 

92

Α. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις:  

 Ο κρατικός προϋπολογισμός αποτελεί το βασικότερο εργαλείο προώθησης της 
κοινωνικοοικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης.  Όπως διαπιστώνεται ο 
κρατικός προϋπολογισμός για το 2008 αποτελεί συνέχεια του προϋπολογισμού 
του 2007. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις καταθέτει τις 
ακόλουθες παρατηρήσεις: 

1. Οι ρυθμοί ανάπτυξης της οικονομίας είναι ικανοποιητικοί, όμως επειδή 
παρατηρούνται κάποια σημάδια «κόπωσης» στην παγκόσμια οικονομία 
και ελαφράς κάμψης σε επίπεδο ΕΕ, η κυβέρνηση χρειάζεται να 
διοχετεύσει μέρος των εξοικονομήσεών της προς την κατεύθυνση της 
ενίσχυσης της ανάπτυξης. Πρόσθετα χρειάζεται να δοθούν κίνητρα 
στους τομείς της μεταποίησης και των υπηρεσιών για να διατηρηθεί ο 
ρυθμός ανάπτυξης σε ψηλά επίπεδα.  

2. Ο πληθωρισμός λόγω και εξωγενών παραγόντων ανεβαίνει επικίνδυνα. 
Ο πληθωρισμός είναι το σαράκι που τρώει τους μισθούς των 
εργαζομένων και τα πενιχρά εισοδήματα ευάλωτων οικονομικά 
στρωμάτων του λαού.  Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις εξέφρασε την ανησυχία του για τις τεράστιες αυξήσεις που 
σημειώθηκαν, ιδιαίτερα κατά τους μήνες Ιούλιο και Αύγουστο στα βασικά 
καταναλωτικά αγαθά.  Ορισμένες αυξήσεις ήταν δικαιολογημένες και 
οφείλονταν σε εξωγενείς παράγοντες, οι πλείστες όμως ήταν είτε 
αδικαιολόγητες είτε μερικώς δικαιολογημένες. Αρκετοί εμπορευόμενοι 
εκείνους τους μήνες και ενόψει της υποχρεωτικής διπλής αναγραφής 
των τιμών έσπευσαν με στόχο τη κερδοσκοπία να αυξήσουν τις τιμές 
τους προκαταβολικά για να μπορούν στη συνέχεια να ισχυριστούν ότι με 
την εισαγωγή του ευρώ δεν έχουν προχωρήσει σε αυξήσεις. 

Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις προέβλεψε 
αυτές τις συμπεριφορές και κάλεσε την κυβέρνηση να πάρει μέτρα, που 
δυστυχώς δεν έπραξε. 

 Ακόμα και τώρα που η υιοθέτηση του ευρώ βρίσκεται προ των πυλών, 
καλείται η κυβέρνηση να πάρει μέτρα, όπως είναι τα ακόλουθα: 

- Ενίσχυση της κρατικής Υπηρεσίας Προστασίας του Καταναλωτή 
(υπάρχουν επαρχίες που δε διαθέτουν λειτουργούς). 

- ∆ημοσιοποίηση των τιμών μεγάλου αριθμού προϊόντων με στόχο 
την σύγκριση και την άσκηση ελέγχου από το κοινό. 

- Παρέμβαση προς την ίδια την ΕΕ ώστε να επιτραπεί ο έλεγχος 
των τιμών συγκεκριμένων προϊόντων ή η στήριξη των 
παραγωγών είτε η επιχορήγηση των εισαγόμενων πρώτων υλών. 

- Οικονομική ενίσχυση των συνδέσμων καταναλωτών ώστε να 
επεκτείνουν τις δράσεις τους. 

- Εισαγωγή μιας συγκροτημένης κοινωνικής πολιτικής με στόχο την 
εξάλειψη της φτώχιας, με την εγκατάλειψη της πολιτικής των 
εφάπαξ βοηθημάτων. 
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- Συνυπολογισμό των όποιων μελλοντικών αυξήσεων στους 
φόρους κατανάλωσης για σκοπούς υπολογισμού της ΑΤΑ. 

3. Τα δημόσια οικονομικά συνέχισαν την καλή τους πορεία, με αποτέλεσμα 
να παρατηρηθεί δημοσιονομικό πλεόνασμα γύρω στο 1,5% - 2%. 
Πτωτική είναι επίσης και η πορεία του δημόσιου χρέους, το οποίο 
κυμαίνεται γύρω στο 60%.  Ενώ η δημοσιονομική πειθαρχία είναι 
επιβεβλημένη δεν πρέπει να είναι αυτοσκοπός.  Οι όποιες 
εξοικονομήσεις πρέπει να διοχετεύονται στην ανάπτυξη και στον 
εκσυγχρονισμό της υποδομής της οικονομίας, όπως και στην ενίσχυση 
του κοινωνικού κράτους. 

 Πάγια θέση της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις είναι ότι ο παραγόμενος πλούτος ή μέρος του πρέπει να 
διοχετεύεται προς εκείνα τα στρώματα του πληθυσμού που έχουν 
πραγματικές ανάγκες.  

4. Χωρίς να υποτιμώνται τα κατά καιρούς μέτρα κοινωνικής πολιτικής που 
εξαγγέλθηκαν από την κυβέρνηση, κρίνεται ότι η πολιτική των εφάπαξ 
επιδομάτων που τον τελευταίο καιρό ακολουθεί η κυβέρνηση πρέπει να 
εγκαταλειφθεί.  Το ζητούμενο είναι, αφού μελετηθούν οι πραγματικές 
ανάγκες, μέσα από μια συγκροτημένη κοινωνική πολιτική και μέσα από 
σταθερές αυξήσεις, σταδιακά να εξαλειφθεί η φτώχια. 

 Το πρόσφατο πακέτο που εξήγγειλε η κυβέρνηση, πέραν του καθαρά 
προεκλογικού του χαρακτήρα κινήθηκε στη λογική των εφάπαξ 
βοηθημάτων.  Χιλιάδες πολίτες, όπως οι μονογονεϊκές οικογένειες, οι 
αγρότες, οι μισθωτοί με εισοδήματα πολύ πιο κάτω από τις £10.000 
ετησίως, οι πενταμελείς οικογένειες που δεν αναγνωρίστηκαν ως 
πολύτεκνες δεν πήραν ουσιαστικά τίποτα. 

5. Ο βαθμός υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού, παρόλο που 
σε σύγκριση με παλαιότερα χρόνια είναι υψηλότερος, έχει υποχωρήσει 
ελαφρά, στο 78% έναντι του 80% που ήταν το 2006. 

6. Χρειάζεται να ληφθούν μέτρα για υλοποίηση της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης, η οποία δεν προχωρεί καθόλου ικανοποιητικά. 

7. Η κρατική χορηγία για τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης δεν έφτασε στα 
επίπεδα της δέσμευσης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

8. Οι δαπάνες για την έρευνα βρίσκονται ακόμη, παρά τα βήματα που 
έγιναν, πολύ πίσω από τους στόχους εκσυγχρονισμού της οικονομίας 
και της κοινωνίας. 

9. Ο τομέας του πολιτισμού παρά τη φετινή αύξηση, εξακολουθεί να 
παραμένει ο φτωχός συγγενής του προϋπολογισμού αλλά και της 
κοινωνίας και θεωρείται προσβλητικό μια κοινωνία η οποία παράγει 
πλούτο να μη διοχετεύει ένα μέρος του στην παραγωγή πολιτισμού. 

10. Καλύτερη μεταχείριση πρέπει να τύχει επίσης και ο τομέας του 
αθλητισμού, παρά την αύξηση που παρουσιάζουν οι σχετικές δαπάνες. 
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Β. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού:  

 Ο προϋπολογισμός του 2008 θα είναι ο πρώτος μετά την ένταξη στην 
Ευρωζώνη.  Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
θα ανέμενε συνεπώς γενναίες αλλαγές τόσο στο πραγματικό 
περιεχόμενο του προϋπολογισμού όσο και στον προγραμματισμό και τη 
φιλοσοφία της διαχείρισης των δημόσιων οικονομικών, οι οποίες θα 
προετοίμαζαν την κρατική μηχανή για την ένταξη στην Ευρωζώνη, θα 
ανέμενε γενναίες διαρθρωτικές αλλαγές στην κρατική μηχανή, στη 
διαχείριση της κρατικής περιουσίας, στη διαχείριση του ΤΚΑ, όπως και 
για την αντιμετώπιση των προβλημάτων της μειωμένης 
παραγωγικότητας και ανταγωνιστικότητας στον τομέα των ξένων 
επενδύσεων, στην αγορά εργασίας, στην ανάπτυξη, στην έρευνα και 
στην καινοτομία, στην παιδεία, υγεία και σε άλλους ζωτικούς τομείς της 
οικονομίας και της κοινωνίας.  Θα ανέμενε επίσης εισηγήσεις για 
αντιμετώπιση της ραγδαίας αύξησης των τιμών των ακινήτων, της 
άναρχης ανάπτυξης, της διόγκωσης του δημόσιου τομέα, της ακρίβιας 
σε είδη πρώτης ανάγκης, του υπερβολικού δανεισμού, των 
προβλημάτων του τουρισμού. 

 Αντ’  αυτού, ο προϋπολογισμός του 2008 αποτελεί ουσιαστικά μια 
επανάληψη των προϋπολογισμών των τελευταίων χρόνων.  Για ακόμη 
μια χρονιά παρατηρείται μια καθαρά λογιστική παρουσίαση του 
προϋπολογισμού, χωρίς νέους σχεδιασμούς, όραμα, πραγματικές  τομές 
που θα δώσουν νέα ώθηση στην οικονομία και στην κοινωνία.  

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τονίζει επίσης 
ότι η κοινωνική πολιτική μιας κυβέρνησης δεν πρέπει να χρησιμοποιείται 
ως προεκλογικό εργαλείο. Τα όποια κοινωνικά πακέτα θα πρέπει να 
μελετώνται προσεχτικά και να συμπεριλαμβάνονται στους 
προϋπολογισμούς της κυβέρνησης και όχι να εξαγγέλλονται λίγες 
βδομάδες πριν τις εκλογές για σκοπούς εντυπωσιασμού.   

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού χαιρετίζει την 
επιτυχή ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη, η οποία σηματοδοτεί το 
τέρμα μιας μακράς πορείας και μιας επίπονης προσπάθειας, που είναι 
αποτέλεσμα συλλογικών προσπαθειών και αγώνων αρκετών δεκαετιών.  
Η ένταξη στην Ευρωζώνη αποτελεί την ολοκλήρωση των ευρωπαϊκών 
στόχων της Κύπρου μετά την ένταξη στην ΕΕ που αποτελεί τη 
μεγαλύτερη εθνική επιτυχία της Κύπρου. 

 Η ένταξη στην Ευρωζώνη σηματοδοτεί ταυτόχρονα και την έναρξη μιας 
άλλης, εξίσου δύσκολης προσπάθειας της Κύπρου, ως μέλους πλέον 
αυτής.  Παρά τα πρόσφατα μακροοικονομικά επιτεύγματα για σκοπούς 
ευρωένταξης και την ωραιοποιημένη εικόνα της οικονομίας που επιχειρεί 
να παρουσιάσει  η κυβέρνηση, εντούτοις τα ακανθώδη και δυνητικά 
επικίνδυνα προβλήματα της οικονομίας δεν έχουν αντιμετωπισθεί, δεν 
έχουν επιλυθεί και δεν έχουν επαρκώς εντοπισθεί και αξιολογηθεί.  

 Τέλος, θα ανέμενε κανείς ότι αυτός ο προϋπολογισμός θα ήταν 
εκφρασμένος και σε ευρώ ώστε η προετοιμασία των προϋπολογισμών 
του 2009 και η συγκριτική  παρουσίασή τους με τους 
προϋπολογισμούς του 2008 να ήταν πιο ομαλή.  
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 1. ∆ημοσιονομικοί ∆είκτες: 

  Η σύγκλιση με τα κριτήρια του Μάαστριχτ ήταν σε μεγάλο βαθμό 
τεχνητή και σε κάποιο βαθμό υποδομική.  Βασίστηκε κυρίως σε 
πρόσκαιρους και συγκυριακούς παράγοντες. Ο ίδιος ο ∆ιοικητής 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου μίλησε για επίπλαστη 
οικονομία. 

Συγκεκριμένα η σύγκλιση οφείλεται κυρίως:  

 Στη σφιχτή κοινωνική πολιτική. 

 Στη μείωση των επενδύσεων σε δημόσιες υποδομές. 

 Στη μείωση των αμυντικών δαπανών. 

 Στα αυξημένα έσοδα από τις φορολογίες ακινήτων, τα 
οποία επί κυβέρνησης Παπαδόπουλου έχουν 
οκταπλασιαστεί και θα ξεπεράσουν φέτος τα £600 εκατομ., 
όταν το 2003 ήταν μόλις £75 εκατομ. 

 Στα έσοδα από τη φορολογική αμνηστία, τα οποία έφτασαν 
τα £130 εκατομ. 

 Στα μερίσματα από τους ημικρατικούς οργανισμούς που 
αγγίζουν τα £120 εκατομ. 

 Στα αυξημένα έσοδα από τους φόρους επί των 
πετρελαιοειδών. 

 2. Πληθωρισμός: 

 Η πρόσφατη αναθεώρηση των προβλέψεων του Υπουργείου 
Οικονομικών  για την αύξηση του πληθωρισμού το 2008 στο 3.3%, 
όταν η Κύπρος θα έχει ήδη ενταχθεί στην Ευρωζώνη, αλλά και η 
επιτάχυνση του πληθωρισμού τους τελευταίους μήνες ανησυχεί 
ιδιαίτερα την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, αφού δείχνει ότι το καμπανάκι κινδύνου για την 
κυπριακή οικονομία έχει χτυπήσει. 

 3. ∆ημόσιο Χρέος- Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

 Η μείωση του δημόσιου χρέους στο 60.9% το 2007 οφείλεται κατά 
κύριο λόγο στα αναπληρούμενα ταμεία (sinking funds) τα οποία 
θα ωριμάσουν και θα επιτραπεί από την ΕΕ να λογισθούν το 
2008 ως ενεργητικό έναντι του δημοσίου χρέους. Τα ταμεία αυτά 
όμως δεν είναι επίτευγμα της παρούσας κυβέρνησης αλλά 
εκείνων που προηγήθηκαν. Στη πραγματικότητα η κατάσταση του 
δημοσίου αλλά και του εσωτερικού χρέους είναι πολύ χειρότερη.  

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επισημαίνει το γεγονός πως το ενδοκυβερνητικό χρέος της 
κυβέρνησης, δηλαδή το ποσό που οφείλει στο ΤΚΑ έχει αυξηθεί 
από το 2002 που ήταν 2,401,5 δις (37,7% του ΑΕΠ), σε  £2.698,5 
δις (38,3% του ΑΕΠ) το 2003, σε 2.778,5 δις (38.3% του ΑΕΠ) το 
2004, σε £3.042 δις (39.3% του ΑΕΠ) το 2005, σε £3.35δις 
(40.5%) το 2006 και τέλος σε £3.65δις (41.4% του ΑΕΠ) το 2007.  
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 Παρά τη μείωση δηλαδή στο εξωτερικό χρέος παρατηρείται 
παράλληλα αύξηση του εσωτερικού δανεισμού. Αυτή η πρακτική 
είναι πολύ επικίνδυνη για το ΤΚΑ.  Η Κύπρος κατατάσσεται 
ανάμεσα στις χώρες υψηλού κινδύνου μαζί με άλλες πέντε χώρες 
της ΕΕ, με κύριο χαρακτηριστικό την ιδιαίτερα σημαντική αύξηση 
των συναφών με την ηλικία δαπανών σε μακροπρόθεσμη βάση.  
Πρόσφατες μελέτες δείχνουν ότι χωρίς επαρκή  μέτρα, το δημόσιο 
χρέος θα εξαπλασιαστεί σε 40 χρόνια λόγω του ελλείμματος του 
ΤΚΑ, αφού οι δαπάνες λόγω γήρανσης του πληθυσμού 
(συντάξεις, επιδόματα κ.ά. έξοδα) θα επιβραδύνουν σημαντικά 
τους ρυθμούς ανάπτυξης της οικονομίας.  

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τονίζει 
ότι πρέπει να υπάρξει άμεσος προγραμματισμός για 
μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των δημόσιων οικονομικών, 
λαμβανομένης υπόψη της γήρανσης του πληθυσμού.  Εάν δε 
ληφθούν μέτρα αμέσως, το ΤΚΑ κινδυνεύει να τιναχθεί στον αέρα 
μέχρι το 2018.  Σήμερα για κάθε συνταξιούχο αναλογούν τρεις 
εργαζόμενοι ενώ σε δεκαπέντε χρόνια περίπου θα αναλογούν δύο 
εργαζόμενοι για κάθε συνταξιούχο. 

4. Φορολογική Πολιτική: 

 ∆υστυχώς η κυβέρνηση επιλέγει την εύκολη οδό της είσπραξης 
αυξημένων ποσών από τις φορολογίες και την παθητική στάση 
έναντι των προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας. Στη φρενήρη 
προσπάθεια για καλυτέρευση των δεικτών για σκοπούς 
ευρωένταξης, οι κυβερνώντες εκμεταλλεύτηκαν τις συγκυριακές 
ευνοϊκές συνθήκες που επικράτησαν τα τελευταία χρόνια, χωρίς 
προηγουμένως να έχει γίνει μία εις βάθος και με προοπτική ριζική 
διάγνωση και αναδόμηση της οικονομίας, με αποτέλεσμα η 
βελτίωση των δεικτών να είναι πρόσκαιρη. 

 Χρειάζεται μια εκσυγχρονιστική μεταρρυθμιστική οικονομική 
πολιτική, η οποία να οδηγήσει σε περαιτέρω ανάπτυξη και 
αυξημένα εισοδήματα για τον κάθε Κύπριο.  Γενική θέση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι 
λιγότεροι φόροι, περισσότερη ανάπτυξη.  ∆ηλαδή αύξηση των 
εσόδων του κράτους μέσα από την ενθάρρυνση της ανάπτυξης 
και την αύξηση της παραγωγικότητας με κίνητρα μέσω της 
μείωσης της φορολογίας, με τη δημιουργία θέσεων εργασίας και 
με την ενθάρρυνση των κυπριακών και ξένων επενδύσεων με 
προγραμματισμό και ευέλικτες διαδικασίες. 

5. Κοινωνικό πακέτο - Μέτρα κοινωνικής συνοχής: 

 Η εξαγγελία μέτρων κοινωνικής πολιτικής είναι ένα θετικό στοιχείο, 
το οποίο χαιρετίζεται.  Η κυβέρνηση όμως θα έπρεπε να τολμήσει 
περισσότερο. Παράλληλα τα κοινωνικά πακέτα θα έπρεπε να 
έρθουν πολύ πιο νωρίς και σίγουρα όχι λίγο πριν τις εκλογές. 
Ιδιαίτερα το τελευταίο πακέτο κοινωνικών παροχών, το οποίο 
εξήγγειλε η κυβέρνηση θα μπορούσε να είχε συμπεριληφθεί εξ’  
αρχής στον προϋπολογισμό του 2008. 
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 Οι σκόρπιες κοινωνικές παροχές δεν αποτελούν ούτε πραγματικό 
αντιστάθμισμα σε σχέση με το σημερινό κόστος ζωής, αλλά ούτε 
και ουσιαστική βοήθεια προς τις μικρομεσαίες εισοδηματικές 
τάξεις, οι οποίες βλέπουν την αγοραστική τους δύναμη να χάνεται 
μπροστά στην καλπάζουσα ακρίβια. Οι αυξήσεις των ακινήτων 
και του πετρελαίου επέτρεψαν στη κυβέρνηση να μειώσει τα 
ελλείμματα και όχι να ασκήσει μία  αξιόπιστη δημοσιονομική 
πολιτική που να εγγυάται τη μακροπρόθεσμη ανάπτυξη και 
ανταγωνιστικότητα.  

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, θεωρεί 
ότι η κοινωνική πολιτική δεν πρέπει να είναι ισοπεδωτική, αλλά 
πρέπει να δημιουργεί κίνητρα.  Ένα σύγχρονο κοινωνικό κράτος 
στέκει μακριά από τη λογική των αναποτελεσματικών εφάπαξ 
επιδομάτων και βασίζεται στη σφαιρική αντιμετώπιση των 
προβλημάτων και στην ενίσχυση του πολίτη. 

 Το κράτος οφείλει να υιοθετήσει μηχανισμούς και διαδικασίες που 
να ρυθμίζουν την κοινωνική πολιτική, χωρίς να χρειάζεται η 
κυβέρνηση να παρεμβαίνει κάθε μερικά χρόνια και να 
εντυπωσιάζει με την εξαγγελία μέτρων.  Ο ρόλος του κράτους 
είναι να παρακολουθεί την κοινωνική πολιτική και να την 
αναθεωρεί όποτε κρίνεται αναγκαίο για να διορθώνει ανισότητες.  
Με άλλα λόγια η κοινωνική πολιτική δεν είναι και δεν πρέπει να 
είναι εργαλείο προεκλογικών σκοπιμοτήτων.   

6. Πολύτεκνοι: 

 Οι πολύτεκνες οικογένειες στην Κύπρο είναι οι πλέον βαριά 
φορολογούμενες, καθώς επίσης και η μεγαλύτερη κατηγορία 
συνεισφορέων ΦΠΑ, αφού είναι η πιο μεγάλη κατηγορία 
καταναλωτών.   

 ∆ιαπιστώνεται έλλειψη χάραξης από το κράτος ολοκληρωμένης 
πολιτικής για στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας και ελλιπής 
πολιτική στήριξης του οικογενειακού ιστού, ως ακρογωνιαίου 
λίθου της κυπριακής κοινωνίας.  ∆εν υπάρχει μια συνολική 
πολιτική, με την οποία επιλύονται τα οικονομικά προβλήματα των 
οικογενειών αυτών και ταυτόχρονα να ενθαρρύνονται οι γεννήσεις.  

 Γι' αυτό θα πρέπει να αναθεωρηθεί το φορολογικό σύστημα των 
επιδομάτων, της στρατιωτικής θητείας κ.ά. αναφορικά με τις 
πολύτεκνες οικογένειες, να γίνει δε ο ανάλογος προγραμματισμός 
όπως στις άλλες ευρωπαϊκές χώρες ώστε να μειωθεί το 
οικονομικό βάρος της οικογένειας αυτής. Θα πρέπει επίσης 
ταυτόχρονα να ληφθούν μέτρα για στήριξη και της πενταμελούς 
οικογένειας.  

7. Φτώχια: 

 Η Κύπρος είναι από τις χώρες της ΕΕ με τα χειρότερα ποσοστά 
συνταξιούχων κάτω από το όριο φτώχιας, με ποσοστό που 
αγγίζει το 55%. Τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, οι 
συνταξιούχοι, οι χαμηλά αμειβόμενοι αντιμετωπίζουν το φάσμα 
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της πείνας. τα την ίδια στιγμή ένας στους δύο συνταξιούχους 
βρίσκεται κάτω από το όριο της φτώχιας. 

8. Ακρίβια: 

 Η Κύπρος είναι η πιο ακριβή από τις νέες χώρες της  ΕΕ και η 9η 
πιο ακριβή στην ΕΕ των 27 σε είδη πρώτης ανάγκης.  Σε 
καθημερινή βάση, οι τιμές σε βασικά καταναλωτικά αγαθά 
συνεχίζουν την ανηφόρα. Το καλάθι της νοικοκυράς μειώνεται 
ολοένα και περισσότερο και κοινωνικά ευαίσθητες πληθυσμιακές 
ομάδες όπως είναι οι εργαζόμενοι, οι άνεργοι, οι χαμηλόμισθοι και 
οι συνταξιούχοι πλήττονται από τη συνεχή αύξηση των τιμών. Την 
ίδια στιγμή, το μέσο εισόδημα στην Κύπρο είναι κάτω του 
ευρωπαϊκού μέσου όρου. Με άλλα λόγια ενώ το μέσο εισόδημα 
του Κύπριου είναι πολύ χαμηλότερο του μέσου ευρωπαϊκού, το 
μέσο κόστος ζωής είναι πολύ πιο ψηλά από τον μέσο ευρωπαϊκό 
όρο.  

 Είναι γεγονός ότι λόγω εξωγενών παραγόντων υπάρχει άνοδος 
των τιμών. Αυτό όμως για το οποίο κρίνεται η κυβέρνηση, είναι το 
ότι δεν κατάφερε να δημιουργήσει αποτελεσματικούς 
μηχανισμούς ελέγχου της αισχροκέρδειας και διαφύλαξης του 
ανταγωνισμού. 

9. Ανεργία: 

 Η ανεργία στους νέους ανήλθε το 2006 στο 10%, η ανεργία των 
νέων γυναικών στο 11,1%, ενώ το 32% του συνόλου των 
εγγεγραμμένων ανέργων για το 2006 ήταν επιστήμονες. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
προτείνει τα εξής: 

 Να ενισχυθεί και να ενδυναμωθεί ο ρόλος της Εθνικής 
Επιτροπής Απασχόλησης. Να μελετηθούν σοβαρά τα αίτια 
της αύξησης της ανεργίας στους νέους και να υιοθετηθεί 
μια εθνική στρατηγική για αντιμετώπιση του προβλήματος 
στη ρίζα του, βασισμένης και στις εμπειρίες άλλων 
ευρωπαϊκών χωρών με την ίδια οικονομική υποδομή. 

 Παροχή φορολογικών κινήτρων στις επιχειρήσεις που 
αυξάνουν τις θέσεις εργασίας. 

 Αύξηση της παραγωγικότητας, με σύγχρονα μέσα και 
κίνητρα τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα και 
προώθηση στενής συνεργασίας μεταξύ δημόσιου και 
ιδιωτικού τομέα (Public Private Partnership). 

 Περαιτέρω αξιοποίηση της κοινοτικής πρωτοβουλίας 
“EQUAL” (Προώθηση της Νεανικής Απασχολησιμότητας), 
των ειδικών προγραμμάτων που προσφέρει η Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού και τα Επαρχιακά 
Κέντρα Επαγγελματικής Αρωγής. 

 Προσέλκυση περισσότερων γυναικών στην αγορά 
εργασίας και ειδικότερα σε επικερδή επαγγέλματα, μέσω 
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της δημιουργίας ευέλικτων συνθηκών που να ενισχύουν τη 
γυναικεία απασχόληση, όπως προώθηση περισσότερων 
υπηρεσιών παιδικής φροντίδας, ευέλικτο ωράριο με 
αυξημένη δυνατότητα για μερική απασχόληση  και εργασία 
τα σαββατοκύριακα. 

 10. Ανταγωνιστικότητα - επενδύσεις - καινοτομία: 

 Αναφορικά με την ανταγωνιστικότητα, τα τελευταία δύο χρόνια η 
Κύπρος έχει διολισθήσει κατά έντεκα ολόκληρες θέσεις στον 
Παγκόσμιο ∆είκτη Ανταγωνιστικότητας του Παγκόσμιου 
Οικονομικού Φόρουμ, πέφτοντας στην 55η θέση.  

 Σε έρευνα του ∆ιεθνούς Προγράμματος Ανταγωνιστικότητας 
φαίνεται ότι το πιο σοβαρό πρόβλημα το οποίο θεωρείται 
ανασταλτικός παράγοντας για να επενδύσει κάποιος στην 
κυπριακή αγορά, είναι η «μη αποτελεσματική κυβερνητική 
γραφειοκρατία», οι «κανονισμοί που εμποδίζουν την εργοδότηση», 
η «ανεπαρκής υποδομή» και σε μικρότερο βαθμό αλλ’  εξίσου 
σημαντικό, το γεγονός ότι «δεν υπάρχει σταθερή πολιτική» στους 
διάφορους τομείς των επιχειρήσεων. Η θέση της Κύπρου μπορεί 
να βελτιωθεί με τη μείωση της γραφειοκρατίας και την ενίσχυση 
της αποτελεσματικότητας του δημόσιου τομέα με διαδικασίες 
διαφάνειας και με την εισαγωγή τεχνολογίας και καινοτομίας. 
Τρανταχτό παράδειγμα το Γραφείο του Εφόρου Εταιρειών και 
Επίσημου Παραλήπτη, όπου η διαδικασία εγγραφής εταιρείας 
μπορεί να διαρκέσει μέχρι ένα μήνα, τη στιγμή που σε άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες μπορεί να γίνει την ίδια μέρα.  

11. ∆ημόσιος τομέας-Εξορθολογισμός κρατικών υπηρεσιών: 

 Ο δημόσιος τομέας, ο οποίος απορροφά το μεγαλύτερο μέρος 
των δημόσιων δαπανών (28,8% για τον προϋπολογισμό του 
2008), αντιμετωπίζει τις μεγαλύτερες αδυναμίες όπως είναι η 
γραφειοκρατία, η συνεχώς μεταβαλλόμενη πολιτική, η έλλειψη 
υποδομής για την ενθάρρυνση των επενδύσεων, η δυσκολία 
εργοδότησης προσωπικού από ευρωπαϊκές και άλλες χώρες, και 
πολλά άλλα.  

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
διαπιστώνει την ανάγκη για άμεσο εξορθολογισμό των κρατικών 
υπηρεσιών. Εισηγείται την άμεση εφαρμογή του σχεδίου που 
εκπονήθηκε από ανεξάρτητους εμπειρογνώμονες μετά από 
οδηγίες της κυβέρνησης για βελτίωση της παραγωγικότητας και 
του συστήματος αξιολόγησης των δημοσίων υπαλλήλων, την 
επιτάχυνση της διαδικασίας ενσωμάτωσης της νέας τεχνολογίας 
στο δημόσιο τομέα και μηχανογράφησης, την ανάγκη για 
εξορθολογισμό στην προσφορά υπηρεσιών του κράτους προς 
τους πολίτες, καθώς παρατηρείται εξατομίκευση, χωρίς τον 
κατάλληλο συντονισμό στην προσπάθεια διάφορων τμημάτων 
του κράτους να εξυπηρετήσουν τους πολίτες, πράγμα που 
μεταφράζεται σε μειωμένη παραγωγικότητα, τη ρύθμιση του 
θεσμού των εκτάκτων υπαλλήλων στο δημόσιο καθώς και τον 
περιορισμό των υπερωριών. 
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12. Τομέας ναυτιλίας: 

 Μέσα στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής αγοράς και συνεργασίας, η 
Κύπρος θα πρέπει να προβάλει την κυπριακή σημαία 
αναβαθμίζοντας το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας ώστε να 
αναβαθμίζει συνεχώς την αξιοπιστία του κυπριακού στόλου, με 
ενίσχυση των επιθεωρητών πλοίων και συστημάτων ελέγχου 
σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές απαιτήσεις ασφάλειας και ποιότητας 
τόσο των πλοίων όσο και των κυπριακών υπηρεσιών. Η μείωση 
του κυπριακού στόλου είναι γεγονός, το οποίο θα πρέπει να 
ανησυχήσει την κυβέρνηση.  

13. Έρευνα και τεχνολογία:  

 Η Κύπρος εξακολουθεί να παραμένει τελευταία σε σχέση με τους 
ευρωπαίους εταίρους της στον τομέα της έρευνας και τεχνολογίας. 
Η ΕΕ επιβάλει στην Κύπρο όπως μέχρι το 2010 το ποσοστό του 
ΑΕΠ που διατίθεται στην έρευνα προσεγγίσει το 1%. Οι μέχρι 
τώρα εκτιμήσεις καταδεικνύουν πως δύσκολα μπορεί να 
επιτευχθεί ο στόχος αυτός. 

 Η Κύπρος θα πρέπει να καταστεί ευρωπαϊκό πάρκο έρευνας και 
κέντρο εγγραφής εφευρέσεων, ενώ παράλληλα μπορεί να γίνει 
και το λιμάνι προώθησης νέων ευρωπαϊκών προϊόντων 
καινοτομίας στις γειτονικές χώρες.  Θα πρέπει να στραφεί στην 
ενθάρρυνση ευρωπαϊκών συνεργασιών με στόχο τη μεταφορά 
της ευρωπαϊκής γνώσης και τεχνολογίας στην Κύπρο, οι οποίες 
μπορούν να προσφέρουν τεράστιες επενδυτικές ευκαιρίες στις 
εγχώριες επιχειρήσεις. Στην Κύπρο λειτουργούν ήδη τέσσερα 
εκκολαπτήρια έρευνας και καινοτομίας. Με την πρόταση αυτή, τα 
κυπριακά εκκολαπτήρια θα αναβαθμιστούν με ευρωπαϊκές 
συνεργασίες και με την προσέλκυση Κυπρίων και ξένων 
ερευνητών, ώστε η Κύπρος να αναπτυχθεί στον τομέα των 
υπηρεσιών για την μεταφορά της νέας τεχνολογίας στις γειτονικές 
χώρες. 

14. Επιχειρηματικός ρόλος του κράτους 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού πιστεύει 
σ’ ένα διαφορετικό ρόλο του κράτους αναφορικά με τις 
επιχειρηματικές του δραστηριότητες και προτείνει: 

 Μετοχοποίηση και μερική αποκρατικοποίηση οργανισμών 
κοινής ωφελείας, όπως είναι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και τα Κυπριακά 
Ταχυδρομεία.  Στην περίπτωση αυτή το κράτος θα 
συνεχίσει να έχει τον έλεγχο, συνάμα όμως το πλαίσιο 
λειτουργίας των οργανισμών αυτών θα γίνει πολύ πιο 
ευέλικτο ενώ η απόδοση μειοψηφικού πακέτου σε κάποιο 
συνεργάτη θα ενδυναμώσει τη θέση τους στον 
ανταγωνισμό. παράλληλα θα πρέπει επίσης να 
διασφαλιστούν οι εργαζόμενοι.  

 Αποκρατικοποίηση ορισμένων κρατικών επιχειρήσεων ή 
τυχόν μειοψηφικών πακέτων μετοχών που κατέχει το 
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κράτος, οι οποίες δεν προσφέρουν στους πολίτες κάποια 
υπηρεσία γενικού συμφέροντος ή κοινής ωφελείας, όπως 
των ∆ασικών Βιομηχανιών, του  Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου, της Παγκύπριας Εταιρείας Αρτοποιείων, του 
Συνεδριακού Κέντρου και της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων. 

 Παράλληλα θα μπορούσε να γίνει ανάθεση της διαχείρισης 
κρατικής περιουσίας σε ιδιώτες, όπως έγινε με τα αεροδρόμια. Το 
κράτος μπορεί να διατηρήσει την κρατική του περιουσία, αλλά να 
αναθέσει σε ιδιώτες τη διαχείρισή της έναντι ετήσιας αμοιβής, 
αλλά και για την πραγματοποίηση επενδύσεων (μέθοδος ΒΟΤ και 
P.F.I). Με τη μέθοδο αυτή προωθείται η συνεργασία του δημόσιου 
και ιδιωτικού τομέα (Public-Private Partnership).  Θα μπορούσε 
επίσης να εφαρμοσθεί η αγορά υπηρεσιών από τον ιδιωτικό 
τομέα (π.χ. στο λιμενικό τομέα, στις υπηρεσίες καθαρισμού, 
ασφάλειας, πλυντηρίου για τα δημόσια νοσοκομεία, συντήρησης 
δημόσιων κτηρίων), μέτρο το οποίο θα βοηθήσει στη σταδιακή 
συγκράτηση του κρατικού μισθολογίου. 

15. Βιομηχανία 

 Ο μεταποιητικός τομέας αντιμετωπίζει μεγάλα προβλήματα τα 
τελευταία χρόνια και παρά τις δεσμεύσεις της κυβέρνησης για 
ανάπτυξή του δεν έγιναν αρκετά. Σύμφωνα με στοιχεία του 
Υπουργείου Οικονομικών, παρά τη μικρή αύξηση 2,6% που 
παρουσίασε ο μεταποιητικός τομέας το πρώτο εξάμηνο του 2007, 
σε σύγκριση με 2% το αντίστοιχο εξάμηνο του 2006, 
μεσοπρόθεσμα ο τομέας της μεταποίησης παρουσιάζει μια  πολύ 
μικρή ανάπτυξη της τάξης του 0,8%, αντικατοπτρίζοντας τα 
διαρθρωτικά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τομέας, που 
επηρεάζουν τη δυνατότητά του να αντεπεξέλθει στις συνθήκες 
έντονου ανταγωνισμού που διαμορφώνονται τα τελευταία χρόνια. 

16. Παιδεία 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
το 2008 παραμένει χαμηλός και απέχει πολλά εκατομμύρια λίρες 
από τη δέσμευση της Κυβέρνησης για αύξηση των δαπανών του 
8% του ΑΕΠ, ενώ αναμένονται ακόμα οι τελικές προτάσεις για τα 
μεγάλα θέματα της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης.  Επίσης, 
εκφράζεται επιφύλαξη και ταυτόχρονα αμφιβολία των 
εκπαιδευτικών οργανώσεων για το κατά πόσο το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού μπορεί να αποδείξει εμπράκτως ότι είναι 
σε θέση να υλοποιεί τα συμφωνηθέντα, ώστε να έχει νόημα.  Ο 
διάλογος για τη μεταρρύθμιση.  

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παρουσίασε νέες 
προτάσεις, ένα νέο στρατηγικό σχεδιασμό λίγους μόνο μήνες πριν 
τη λήξη της θητείας της παρούσας κυβέρνησης, με στόχο μάλιστα 
οι προτάσεις να συμφωνηθούν από όλους τους εμπλεκομένους 
μέσα σε λίγες μόνο μέρες.  Η κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού ανησυχεί ιδιαίτερα από το γεγονός ότι 
και πάλι παρουσιάζονται γενικές αρχές χωρίς αναλυτικές 
διαδικασίες υλοποίησης και το ότι τέσσερα σχεδόν χρόνια μετά 
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την εξαγγελία της μεταρρύθμισης η πρόοδος είναι ακόμη στο 
«όλα είναι συζητήσιμα». 

17. Υγεία  

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Υγείας παρουσιάζει για 
ακόμη μια φορά έλλειψη προγραμματισμού και οι πρόνοιές του 
δεν προμηνύουν καλύτερες μέρες στο τομέα της υγείας ή προς 
αντιμετώπιση των καθημερινών προβλημάτων των ασθενών και 
των πασχόντων από χρόνια νοσήματα. 

 Στον προϋπολογισμό, υπάρχει πρόνοια 500.00ΛΚ για την 
επανακοστολόγηση του ΓΕΣΥ. Εάν η εφαρμογή του δεν 
καθυστερούσε τόσο πολύ,   θα αποφεύγετο αυτή η σπατάλη 
δημοσίου χρήματος. 

 Από την άλλη στο κράτος αυτό δεν υπάρχει ένα πλήρες Γενικό 
Νοσοκομείο Παίδων και Εφήβων καθ’  ην στιγμή για το Μακάριο 
Νοσοκομείο παρουσιάζεται μείωση στον αναπτυξιακό 
προϋπολογισμό, της τάξεως των £143.700. 

 Όσον αφορά την υπό εξέλιξη δημιουργία αστικών κέντρων 
πρωτοβάθμιας περίθαλψης, σημειώνεται ότι αυτή βρίσκεται σε 
αντίθεση με τη δέσμευση του Υπουργού Υγείας για έναρξη της 
λειτουργίας του ΓΕΣΥ μέσα στο 2008, αρχικά στον τομέα της 
πρωτοβάθμιας περίθαλψης. Η πολιτική αυτή, είναι λαθεμένη, 
αφού με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, μεγάλο μέρος της 
πρωτοβάθμιας φροντίδας θα δοθεί στον ιδιωτικό τομέα και κάτι 
τέτοιο συνεπάγεται την αποσυμφόρηση του δημόσιου τομέα, άρα 
αυτή η πολιτική είναι απερίσκεπτη και άνευ μελέτης.  

 Η κατάσταση στο τομέα της υγείας καθημερινά χειροτερεύει και 
καθίσταται επικίνδυνη. 

18. ∆ικαιοσύνη και ∆ημόσια Τάξη 

 Ο προϋπολογισμός του αντίστοιχου υπουργείου για το 2008, είναι 
πρωτίστως, προϋπολογισμός τακτικών δαπανών και δαπανών 
μισθοδοσίας και δε διακρίνεται από αναπτυξιακό χαρακτήρα. Η 
επαναλαμβανόμενη συμπερίληψη στους προϋπολογισμούς 
σημαντικών αναπτυξιακών έργων, τα οποία δεν προωθούνται 
αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα για  την επίλυση σοβαρών 
χρονιζόντων ζητημάτων με ευρύτερες αρνητικές προεκτάσεις στη 
προσπάθεια αντιμετώπισης της εξάπλωσης των ναρκωτικών, των 
σοβαρών τροχαίων ατυχημάτων, της πρόληψης και καταστολής 
του εγκλήματος, της αντιμετώπισης της λαθρομετανάστευσης κ.α. 

 Η απαράδεκτη τακτική της εικονικής συμπερίληψης έργων όπως 
το Πολυδύναμο Ιατρικό Κέντρο στις Φυλακές, οι Χώροι Κράτησης 
Λαθρομεταναστών, η προμήθεια δύο σύγχρονών ελικοπτέρων, η 
ανακαίνιση των υφιστάμενων αστυνομικών κρατητηρίων και 
άλλων μείζονος σημασίας έργων ανάπτυξης διακρίνει και τον 
προϋπολογισμό του 2008 και δικαιολογεί το χαμηλό βαθμό 
υλοποίησης του αναπτυξιακού προγράμματος του εν λόγω 
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υπουργείου που ανήλθε στο 40% για το 2006, ενώ για το 2007 
δεν προβλέπεται να ξεπεράσει το 37%. 

19. Εγκληματικότητα 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κρίνει 
ως ανεπαρκή τη χρηματοδότηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για 
την Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας 2006-2010, που θα έχει 
ως αποτέλεσμα πολλές από τις δράσεις του να μην μπορούν να 
υλοποιηθούν. 

20. Αξιοκρατία-∆ιαφάνεια-Θεσμοί 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τονίζει 
το γεγονός ότι η Κύπρος υποχώρησε κατά έντεκα θέσεις από τον 
κατάλογο του Οργανισμού για τη ∆ιεθνή ∆ιαφάνεια. Ενώ το 2003 
η Κύπρος ήταν στη 28η θέση σε θέματα διαφθοράς, σήμερα 
βρίσκεται στην 39η θέση. Αυτό επιβεβαιώνει τη θέση της ομάδας 
ότι τα τελευταία χρόνια  τα σκάνδαλα, οι αδιαφανείς διαδικασίες 
και τα πλήγματα στην αξιοκρατία σημειώνουν αυξητικές τάσεις.  

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
προτείνει τα εξής:  

 Έλεγχο στα οικονομικά των πολιτικών κομμάτων και στο 
“πόθεν έσχες” των πολιτικών προσώπων αλλά και των 
στελεχών της δημόσιας διοίκησης που βρίσκονται σε θέσεις 
κλειδιά.  

 Έλεγχο στη χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων και 
υποψηφίων σε πολιτειακές εκλογές. 

 Εκσυγχρονισμό όλων των διαδικασιών προσφορών για 
έργα του δημοσίου ή προμήθειες υλικών και υπηρεσιών. Οι 
διαδικασίες πρέπει να διεξάγονται με απόλυτη διαφάνεια 
και με τρόπο που να αποκλείεται η δυνατότητα 
κυβερνητικών ή άλλων παρεμβάσεων.  Επίσης με την 
υποβολή της προσφοράς θα πρέπει να αποκαλύπτονται 
και οι πραγματικοί μέτοχοι, ενώ το κράτος δεν πρέπει να 
αποδέχεται προσφορές από μυστικούς μετόχους.  

 Ενίσχυση του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως ώστε 
να ανταποκρίνεται με επάρκεια και σε σύντομο χρονικό 
διάστημα στην αποστολή της, όπως και ενίσχυση της 
Ελεγκτικής Υπηρεσίας και όλων των άλλων ανεξάρτητων 
θεσμών. 

Γ. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος: 

 Η κατάρτιση του προϋπολογισμού του 2008 βασίστηκε στο πλαίσιο της 
οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης, όπως αντικατοπτρίζεται στο 
Πρόγραμμα ∆ιακυβέρνησης του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου και 
υλοποιείται μέσω του Προγράμματος Σύγκλισης, Σταθερότητας και του Εθνικού 
Μεταρρυθμιστικού Προγράμματος για τη Στρατηγική της Λισαβόνας. 
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 Ο προϋπολογισμός αυτός, είναι ο πρώτος που θα υλοποιηθεί με τη Κύπρο 
ενταγμένη στην Ευρωζώνη. Θέτει ψηλά στις προτεραιότητες την επιτυχή 
συμμετοχή της χώρας στην ΟΝΕ, με παράλληλη ενίσχυση του κοινωνικού 
κράτους.  Η υλοποίησή του, εξυπηρετεί την προώθηση του οράματος της 
παρούσας κυβέρνησης για ανταγωνιστική οικονομία, για ενίσχυση της 
αναπτυξιακής διάστασης και περαιτέρω για ενδυνάμωση του κοινωνικού 
κράτους, με τελικό πάντα στόχο την ευημερία του πολίτη, γιατί ο ίδιος ο πολίτης, 
ο ίδιος ο κυπριακός λαός, με θυσίες, διασφάλισε τη συμμετοχή της χώρας στην 
Ευρωζώνη. 

1. Κυπριακή Οικονομία: 

 Με ιδιαίτερη ικανοποίηση διαπιστώνεται πως η οικονομία είναι σε 
καλύτερη κατάσταση σήμερα, παρά ποτέ προηγουμένως στην ιστορία 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η κυπριακή οικονομία έχει πλέον καταστεί μία δυναμική και πιο δίκαιη 
οικονομία.  Χαιρετίζεται η έμφαση που δίνει η κυβέρνηση με τον 
προϋπολογισμό του 2005 στην ανάπτυξη, αλλά παράλληλα και στην 
επέκταση του κοινωνικού κράτους. 

 Η σωστή οικονομική πολιτική της παρούσας κυβέρνησης επέτρεψε για 
πρώτη φορά στην ιστορία ένα πλεονασματικό προϋπολογισμό. 

 Επιστέγασμα αυτής της επιτυχημένης πορείας των προηγούμενων 
τεσσεράμισι χρόνων, θα είναι η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη την 
1η Ιανουαρίου 2008. 

 Αυτή η ιστορική επιτυχία οφείλεται στον κόπο και τον μόχθο του 
κυπριακού λαού, αλλά και στη σωστή διαχείριση των δημόσιων 
οικονομικών από την  παρούσα κυβέρνηση, που κατάφερε να ανατρέψει 
την άσχημη εικόνα της οικονομίας του 2003. 

 Σε  ολόκληρη τη θητεία της, η κυβέρνηση έθεσε ψηλούς στόχους και 
τους πέτυχε. Εξίσου πετυχημένη ήταν η οικονομική της πολιτική και κατά 
το 2007, στη διάρκεια του οποίου επιτεύχθηκαν μεταξύ άλλων: 

 Ψηλοί ρυθμοί οικονομικής ανάπτυξης.  

 Παραπέρα  σύγκλιση της οικονομίας με στόχους της ΕΕ. 

 Θεαματική βελτίωση της δημοσιονομικής κατάστασης. 

 Θετικές οικονομικές εξελίξεις που διασφάλισαν το κλείδωμα μιας 
ευνοϊκής συναλλαγματικής ισοτιμίας της λίρας έναντι του ευρώ και 
επέτρεψαν την οριστική ένταξη της χώρας στην ζώνη του ευρώ 
την 1η Ιανουαρίου 2008. 

 Η επιτυχία αυτή αποτελεί δικαίωση της πολιτικής που εφάρμοσε η 
παρούσα κυβέρνηση ολόκληρη την πενταετία. ∆ημιουργεί νέες, 
ευνοϊκότερες προοπτικές λόγω της συμμετοχής στην Ευρωζώνη.  Η 
εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών επέτρεψε την βελτίωση του 
κοινωνικού προσώπου του κράτους. Η κυβέρνηση, με πρόσθετα, 
στοχευμένα  κοινωνικά μέτρα ενίσχυσε σημαντικά τις ασθενέστερες 
εισοδηματικές τάξεις του λαού. Από τη βελτίωση της οικονομίας και των 
δημόσιων οικονομικών επωφελήθηκε έμπρακτα ο Κύπριος πολίτης.  Οι 
επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας επιβεβαιώθηκαν επανειλημμένα 
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από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον αρμόδιο Ευρωπαίο Επίτροπο, 
αλλά και από άλλους έγκριτους διεθνείς οργανισμούς και οίκους 
αξιολόγησης, οι οποίοι μάλιστα  αναβάθμισαν  την πιστοληπτική 
ικανότητα της Κύπρου για διεθνή δανεισμό. 

 2. Προϋπολογισμός 2008 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος εκτιμά ότι ο 
προϋπολογισμός του 2008 περιλαμβάνει όλα τα απαραίτητα συστατικά 
στοιχεία, με βάση τα οποία μπορεί να χαρακτηριστεί ως αναπτυξιακός, 
κοινωνικός και στοχοπροσηλωμένος. Κύριοι στόχοι του είναι η  
περαιτέρω δημοσιονομική εξυγίανση, η μακροοικονομική σταθερότητα, η 
ποιοτική ανακατανομή των εσόδων και δαπανών, η προώθηση της 
οικονομικής ανάπτυξης και η ενίσχυση του κοινωνικού κράτους. 

 Με τον προϋπολογισμό του 2008 επιδιώκεται: 

 Περαιτέρω δημοσιονομική εξυγίανση. 

 Σταδιακή εξάλειψη του δημοσιονομικού ελλείμματος.  

 Παραπέρα μείωση του δημόσιου χρέους. 

 Ενίσχυση της οικονομικής δραστηριότητας. 

 Προώθηση Μ∆Π για καλύτερο προγραμματισμό, κατανομή και 
έλεγχο των δημοσίων δαπανών. 

 Ανακατανομή των κρατικών δαπανών προς όφελος των 
αναπτυξιακών και κοινωνικών δαπανών, των τομέων 
απασχόλησης, κοινωνικής συνοχής, παιδείας, υγείας, έρευνας και 
καινοτομίας, ενέργειας, περιβάλλοντος και έργων υποδομής. 

 Συνεχής βελτίωση του βιοτικού επιπέδου.  

 Ενίσχυση των χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων. 

 Καταπολέμηση της φοροδιαφυγής. 

 Περαιτέρω βελτίωση και εκσυγχρονισμός του φορολογικού 
συστήματος. 

 Ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας  και ενδυνάμωση της 
παραγωγικής βάσης της οικονομίας. 

 Πλήρης αξιοποίηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων. 

 Εκσυγχρονισμός της δημόσιας διοίκησης. 

 Βελτίωση της εξυπηρέτησης του πολίτη. 

3. Κοινωνική Πολιτική 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος σημειώνει με 
ιδιαίτερη ικανοποίηση την υλοποίηση μιας συνεπούς και γενναιόδωρης 
στοχευμένης κοινωνικής πολιτικής, κατά το 2007, με σειρά μέτρων 
κοινωνικού χαρακτήρα όπως: 

 Αύξηση των παροχών σε ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού  
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 Μείωση του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης 

 Παροχή του 4ου πακέτου μέτρων κοινωνικής συνοχής, ύψους 
£125εκ και των συμπληρωματικών μέτρων κοινωνικής συνοχής, 
ύψους £75εκ., γεγονός που υλοποιεί στην πράξη την πρόθεση για 
στοχευμένη κοινωνική πολιτική και αυξημένες κοινωνικές 
παροχές. 

 Σημειώνεται με ιδιαίτερη ικανοποίηση ότι τα έκτακτα μέτρα που 
εξαγγέλθηκαν και υλοποιήθηκαν εντός του 2007 ανέρχονται περίπου στο 
διπλάσιο των μέγιστων εισηγήσεων των κομμάτων της συνεργασίας, 
που υποβλήθηκαν την περίοδο ∆εκεμβρίου 2006-Μαρτίου 2007.   

 Σημειώνεται επίσης ότι τα πλείστα από τα μέτρα αυτά είναι μόνιμης 
φύσεως, καθώς από τα £200 εκατομ. περίπου που δόθηκαν από την 
κυβέρνηση υπό μορφή κοινωνικών παροχών το 2007, μόνο τα £30 
εκατομ. είναι ποσά εφάπαξ και μη επαναλαμβανόμενα. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος χαιρετίζει 
ιδιαίτερα τη συμπερίληψη αυξημένων κονδυλίων στον προϋπολογισμό  
του 2008 για συνέχιση της στοχευμένης  κοινωνικής πολιτικής και κατά 
το 2008. 

 Ενδεικτικά αναφέρεται ότι ο κρατικός προϋπολογισμός του 2003 περιείχε 
πρόνοιες ύψους £240 εκ. ως δαπάνες για κοινωνικές παροχές, ενώ ο 
προϋπολογισμός του 2008 περιέχει αντίστοιχες δαπάνες ύψους £550 
εκατομ.  Τονίζεται ιδιαίτερα ότι οι δαπάνες για το επίδομα τέκνου και οι 
ειδικές χορηγίες για τους συνταξιούχους έχουν σχεδόν τριπλασιαστεί σε 
σχέση με το 2002 και ότι οι δαπάνες για το επίδομα μάνας έχουν επίσης 
διπλασιαστεί σε σχέση με το 2002. 

 Μέσα σε πέντε έτη διακυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου οι 
κοινωνικές παροχές που δίδει το κράτος έχουν υπερδιπλασιαστεί. 

 Περαιτέρω ενδεικτικά στοιχεία που αξίζει τον κόπο να επισημανθούν και 
να τονιστούν: 

1. Οι αναπτυξιακές δαπάνες έχουν αυξηθεί από £220 εκατομ. το 
2003 και επί της προηγούμενης διακυβέρνησης, σε £553 εκ. το 
2008, μια αύξηση που και πάλι ξεπερνά το 100% (έχουν 
διπλασιαστεί). 

2. Οι δαπάνες για την παιδεία αυξήθηκαν από £295 εκ. το 2002 και 
επί της προηγούμενης διακυβέρνησης, σε £599 το 2008, αύξηση 
που ξεπερνά το 100% (έχουν υπερδιπλασιαστεί). 

Οι αναπτυξιακές δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού σχεδόν τετραπλασιάστηκαν από £37 το 2003 σε £149 
το 2008.  Το 2008, η Κύπρος αναλογικά θα δαπανά περισσότερα 
στην παιδεία, παρά οποιαδήποτε άλλη χώρα της ΕΕ (7,4% του 
ΑΕΠ). 

3. Οι δαπάνες για την υγεία αυξήθηκαν από £139 εκ. το 2002 και επί 
της προηγούμενης διακυβέρνησης, σε £308 το 2008, αύξηση που 
ξεπερνά το 100% (έχουν υπερδιπλασιαστεί). 
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4. Η Κύπρος είχε το 2007 ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας πέραν 
του 4%, έναν από τους πιο ψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης στην ΕΕ, 
ενώ αναμένεται ότι ο ίδιος ψηλός ρυθμός ανάπτυξης θα 
συνεχιστεί και για το 2008. 

5. Υπάρχει σήμερα σχεδόν πλήρης απασχόληση, με ανεργία της 
τάξης του 4.3% του εργατικού δυναμικού.  Από το 2003 μέχρι 
σήμερα έχουν δημιουργηθεί 50.000 νέες θέσεις εργασίας. 

6. Με την αύξηση του αφορολόγητου εισοδήματος το 2008 στις 
£11.350, η Κύπρος θα έχει ένα από τα πιο ψηλά όρια 
αφορολόγητου εισοδήματος της ΕΕ.  (∆ύο στους τρεις κύπριους 
εργαζομένους δε θα πληρώνουν πλέον φόρο εισοδήματος). 

 Η Κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος θεωρεί αναγκαία 
τη συνέργεια όλων, ώστε να επιτευχθεί μια ακόμη πιο ανταγωνιστική 
οικονομία, μακροοικονομική σταθερότητα, περαιτέρω άνοδος του 
βιοτικού επιπέδου, κοινωνική συνοχή και ευημερία.  Όπου τα δημόσια 
οικονομικά το επιτρέπουν θα υπάρχουν διεκδικήσεις για περισσότερες 
κοινωνικές παροχές, γιατί κύριο μέλημα είναι μαζί με την ανάπτυξη και 
τους υγιείς οικονομικούς δείκτες  να ευημερούν πρώτιστα και πάνω απ’ 
όλα οι άνθρωποι. 

4. Ευρωζώνη 

 Το 2008 είναι έτος ιδιαίτερα σημαντικό για την Κύπρο και το λαό της, 
αφού εισέρχονται στην Ευρωζώνη και θα συναποτελούν  μέρος του 
σκληρού πυρήνα της ΕΕ.  

 Συνυπολογίζοντας και σταθμίζοντας τις εθνικές προτεραιότητες και 
δεσμεύσεις της χώρας η ένταξη στην Ευρωζώνη εξυπηρετεί τις 
οικονομικές και κοινωνικές στοχεύσεις για: 

 ∆ιατήρηση χαμηλών επιτοκίων. 

 Άμεση πρόσβαση στις αναπτυγμένες κεφαλαιαγορές της 
Ευρωζώνης 

 Μεγαλύτερη σταθερότητα και διαφάνεια στις τιμές. 

 Αύξηση της ελκυστικότητας της Κύπρου στους ξένους επενδυτές 

 ∆ημιουργία σταθερότερου επιχειρηματικού περιβάλλοντος 

 Επιτάχυνση των ρυθμών οικονομικής ανάπτυξης,   

 ∆ημιουργία νέων θέσεων εργασίας και περαιτέρω μείωση της 
ανεργίας.  

 4. Προκλήσεις-προοπτικές 

 Η παραπέρα βελτίωση των δημόσιων οικονομικών απαιτεί συνεχή 
εγρήγορση και ορθολογιστικές τομές.  Για την κοινοβουλευτική ομάδα 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, η εμπέδωση συνθηκών μακροοικονομικής 
σταθερότητας και ανάπτυξης αποτελούν τα  ασφαλή και γερά θεμέλια για 
άσκηση μιας ακόμη πιο γενναιόδωρης κοινωνικής πολιτικής στο μέλλον. 
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 Επιβάλλεται συνεχής προσπάθεια και στοχοπροσήλωση για επίτευξη 
συνθηκών μακροοικονομικής σταθερότητας, χαμηλού πληθωρισμού και 
ταχύρυθμης ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας. 

 Για αντιμετώπιση των προκλήσεων, τονίζεται η ανάγκη για συνεχή 
εγρήγορση και ορθολογιστική πολιτική, που να διαλαμβάνει μεταξύ 
άλλων: 

 Συνέχιση της προσπάθειας για ανακατανομή των δημόσιων 
δαπανών στους τομείς της απασχόλησης και της κοινωνικής 
συνοχής.  

 Επιτάχυνση των διαδικασιών για επίτευξη του στρατηγικού 
στόχου για καθιέρωση της Κύπρου ως διεθνούς και 
περιφερειακού επενδυτικού και επιχειρηματικού κέντρου παροχής 
υπηρεσιών υψηλής προστιθέμενης αξίας. 

 Λήψη διορθωτικών μέτρων και τομών για αντιμετώπιση των 
κινδύνων πληθωριστικών τάσεων. 

 Ισχυροποίηση των θεσμών για πάταξη φαινομένων 
αισχροκέρδειας ή αδικαιολόγητων αυξήσεων στις τιμές. 

 Πιστή εφαρμογή των στρατηγικών σχεδιασμών για το Μ∆Π, την 
Εθνική Στρατηγική της Λισαβόνας και το Πρόγραμμα Σύγκλισης. 

 Περαιτέρω η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
υπήρξαν οι δέουσες ενέργειες για επιτυχή υιοθέτηση του ευρώ και ότι 
στη σχετική νομοθεσία έχουν περιληφθεί οι ασφαλιστικές δικλίδες για 
προστασία του πολίτη από τυχόν αισχροκέρδεια και στρογγυλοποίηση 
των τιμών προς τα πάνω.  Τα Ευρωπαρατηρητήρια, η Υπηρεσία 
Καταναλωτή, η ΕΠΑ και όλοι οι αρμόδιοι φορείς (υπουργεία, σύνδεσμοι 
καταναλωτών, συνδικαλιστικές και επιχειρηματικές οργανώσεις κ.ά.) 
οφείλουν να συνεργαστούν με καλή πίστη και αποτελεσματικότητα ώστε 
να διασφαλίσουν την πλήρη εφαρμογή της νομοθεσίας.  

 Πέρα από τα οικονομικά πλεονεκτήματα, η ένταξη στην Ευρωζώνη θα 
ενδυναμώσει και πολιτικά τη θέση της Κύπρου μέσα στη μεγάλη 
ευρωπαϊκή οικογένεια και θα ενισχύσει τις προσπάθειες για εξεύρεση 
βιώσιμης και λειτουργικής λύσης στο κυπριακό πρόβλημα, χωρίς 
διαιρετικές πρόνοιες για την οικονομία. 

 Κλειδί για την ομαλή ένταξη στην Ευρωζώνη είναι η  συνέργεια όλων και 
ιδιαίτερα του ίδιου του κυπριακού λαού, στον οποίο η κοινοβουλευτική 
ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος υπόσχεται να συμπαρασταθεί 
σχετικά με όποιο πρόβλημα ή δυσκολία ήθελε προκύψει.  

 Η ένταξη στην Ευρωζώνη αποτελεί πρόκληση  και πρόσκληση για 
συνέργεια, σύμπνοια και προσήλωση σε κοινούς εθνικούς και 
οικονομικούς στόχους. 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος, με στόχο την 
εξυπηρέτηση του καλώς νοούμενου συμφέροντος του τόπου και του 
λαού, θα υπερψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008 και θα 
επεξηγήσει εκτενέστερα τις θέσεις της κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια 
του σώματος.  
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∆. Παρατηρήσεις του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ: 

 1. Εισαγωγή: 

 Το Κ.Σ. Ε∆ΕΚ συμφωνεί με τις βασικές αρχές που χαρακτηρίζουν την 
έκθεση της επιτροπής για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008 και 
εκφράζει την ευαρέσκειά του για τη συμπερίληψη αρκετών εισηγήσεων 
και απόψεών του.  Όμως ταυτόχρονα επιθυμεί να καταθέσει 
συμπληρωματικές προτάσεις, εκεί όπου έχει διαφορετική άποψη από 
αυτή της πλειοψηφίας, με στόχο να συμβάλει στην παραπέρα 
μακροοικονομική σταθερότητα με την ολοκλήρωση της δημοσιονομικής 
εξυγίανσης που επιχειρείται, και κατ’  επέκταση στην θετική παρουσία 
της Κύπρου  στην Ευρωζώνη. 

 Το Κ.Σ. Ε∆ΕΚ νοιώθει δικαιωμένο αναφορικά με την πάγια θέση του για 
την όσο το δυνατό συντομότερη ένταξη στην Ευρωζώνη, δεδομένου ότι 
μέχρι το 2012 ενδεχομένως να μην υπάρξει νέος κύκλος ένταξης άλλων 
χωρών.  Η αναστολή ένταξης στην Ευρωζώνη ουσιαστικά θα 
ισοδυναμούσε με αποκλεισμό.  Η επιτυχής ένταξη στην Ευρωζώνη, 
χωρίς την επιβολή πρόσθετων φορολογιών, χωρίς μέτρα λιτότητας και 
χωρίς να μειωθούν οι κοινωνικές παροχές σημειώνεται με ικανοποίηση. 

 Ικανοποίηση εκφράζεται επίσης για την πρόταση που το Κίνημα είχε 
υποβάλει στην κυβέρνηση για αναβολή της εισαγωγής από την 1.1.2008, 
ΦΠΑ σε καταναλωτικά αγαθά (φάρμακα, παιδικά είδη κ.α.), για τα οποία 
υπήρχε μεταβατική περίοδος.  Η  κυβέρνηση έθεσε το αίτημα στα 
αρμόδια όργανα της ΕΕ και έγινε αποδεκτό, γεγονός που καταγράφεται 
σαν επιτυχία της κυβέρνησης και κατ’  επέκταση της Κύπρου.  

 Πέραν των πιο πάνω η κυβέρνηση οφείλει με συνετή διαχείριση των 
δημόσιων οικονομικών και ορθολογιστικό προγραμματισμό να 
διατηρήσει τους ψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης και να επιτύχει 
μακροοικονομική σταθερότητα.  Ταυτόχρονα όμως οφείλει να 
προγραμματίσει σειρά μέτρων με στόχο την αναδιανομή του εθνικού 
προϊόντος προς όφελος των μικρομεσαίων στρωμάτων και των 
ευπαθών ομάδων του πληθυσμού. 

 2. Μορφή προϋπολογισμού 

 Παρά το γεγονός ότι κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 2008 
κατατέθηκαν  από το Υπουργείο Οικονομικών στοιχεία για τα κρατικά 
έσοδα, θα πρέπει να επαναληφθεί η πάγια θέση του Κ.Σ. Ε∆ΕΚ, ότι ο 
κρατικός προϋπολογισμός για να είναι ολοκληρωμένος, θα πρέπει να 
περιλαμβάνει αναλυτικά και τη φορολογική πολιτική της κυβέρνησης 
ώστε η Βουλή να έχει σαφή εικόνα της δημοσιονομικής κατάστασης. 

 Ακόμα θα πρέπει για το κάθε τμήμα της δημόσιας υπηρεσίας να 
κατατίθεται ακριβής κοστολόγηση των προσφερομένων υπηρεσιών, 
καθώς και καθορισμός του δείκτη παραγωγικότητας για σκοπούς 
καθορισμού των αναπτυξιακών δαπανών, των νέων θέσεων εργασίας, 
αλλά και των μισθολογικών αυξήσεων του προσωπικού. 

 3. ∆ημοσιονομική κατάσταση 

 Ο προϋπολογισμός του 2008 διαπνέεται ουσιαστικά από την ίδια 
φιλοσοφία του αντίστοιχου του 2007 και αποσκοπεί στην παραπέρα 
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βελτίωση των δημοσιονομικών δεικτών.  Το Κ.Σ. Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι 
περιέχει μέτρα προς την ορθή κατεύθυνση, τα οποία αποσκοπούν 
περισσότερο στην επίτευξη ποσοτικών παρά ποιοτικών στόχων, που θα 
προσδώσουν στην κυπριακή οικονομία μακροοικονομική σταθερότητα. 

 Ακόμα το κράτος θα πρέπει: 
- να επαναπροσδιορίσει το ρόλο του ώστε να καταστεί πιο 

εποπτικός, επιτελικός και όχι διαχειριστικός. 

- να απομακρυνθεί από ζημιογόνες εταιρείες. 

- να φορολογήσει την υπεραξία που προκύπτει από τις 
παραχωρούμενες χαλαρώσεις και από την αλλαγή των 
πολεοδομικών ζωνών και των πολεοδομικών παρεκκλίσεων. 

- να φορολογήσει την επιχειρηματική δραστηριότητα της εκκλησίας. 

 Εν πάση περιπτώσει όσον αφορά την ανάγκη εισαγωγής στοχευμένων 
μέτρων στα πλαίσια των κοινωνικών παροχών, σημειώνεται ότι η 
κυβέρνηση θα πρέπει σταδιακά να καταργήσει τα καθολικά επιδόματα 
και  να εισαγάγει εισοδηματικά κριτήρια.  

 4. Υπουργείο Άμυνας 

 Οι ραγδαίες εξελίξεις που παρατηρούνται στην ευρύτερη περιοχή της 
Ανατολικής Μεσογείου επιβάλλουν την ενίσχυση και αξιοποίηση του 
γεωστρατηγικού ρόλου της Κύπρου.  Σαν μέλος της ΕΕ, η Κύπρος θα 
πρέπει να δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για συμμετοχή της στις 
μεγάλες πολιτικές της ΕΕ.  Στα πλαίσια αυτής της πολιτικής, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία θα πρέπει να διασφαλίσει την πλήρη συμμετοχή της στους 
μηχανισμούς της ευρωπαϊκής ασφάλειας, γι’  αυτό και θεωρείται 
αναγκαία η υποβολή αμέσως αίτησης για συμμετοχή στο Συνεταιρισμό 
για την Ειρήνη έτσι που να καταστεί εφικτή η απρόσκοπτη συμμετοχή 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή πολιτική Άμυνας και 
Ασφάλειας (ΕΠΑΑ). 

5. Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

 Θα πρέπει να προχωρήσει η ενίσχυση σε πυροσβεστικά μέσα κυρίως 
εναερίων, για την άμεση κατάσβεση πυρκαγιών ενώ ταυτόχρονα θα 
πρέπει να γίνουν ενέργειες για απεξάρτηση της χώρας από τη συνδρομή 
των Βρετανικών Βάσεων για την κατάσβεσή τους. 

 Θα πρέπει επίσης να επανεξεταστούν οι απορριφθείσες αιτήσεις για 
οικονομική στήριξη αγροτών που είχαν υποβληθεί στα πλαίσια του 
προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

6. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

 Θα πρέπει να προωθηθεί αμέσως: 

 Η λειτουργία σταθμών έρευνας και διάσωσης, με σωστή 
στελέχωση σε προσωπικό και η ενίσχυση σε ιπτάμενα και πλωτά 
μέσα. 

 Η μελέτη της δυνατότητας αυτονόμησης της λιμενικής αστυνομίας 
και ξεχωριστής ανέλιξης του προσωπικού της. 
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 Η περαιτέρω ενίσχυση των προληπτικών μέτρων οδικής 
ασφάλειας, και η εισαγωγή του θεσμού των σεμιναρίων οδικής 
συμπεριφοράς, τα οποία να καλούνται να παρακολουθούν οι 
παρανομούντες οδηγοί με αντάλλαγμα τη μη καταβολή του 
επιβληθέντος προστίμου. 

 7. Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 

 Εκφράζεται ανησυχία για τη συνεχιζόμενη καθυστέρηση στην προώθηση 
ουσιαστικών έργων τουριστικής υποδομής με αποτέλεσμα να μην 
αξιοποιούνται οι δυνατότητες για ενίσχυση του εξειδικευμένου τουρισμού, 
όπως ναυτικού, αθλητικού, ιατρικού κ.ά. 

 Ανησυχία εκφράζεται επίσης για το ζήτημα προμήθειας φυσικού αερίου 
για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας με χαμηλό κόστος, για προστασία 
του περιβάλλοντος και χωρίς κινδύνους για την ασφάλεια των 
εργαζομένων και του κοινού, γι’  αυτό καλείται η κυβέρνηση να επιλύσει 
το θέμα το ταχύτερο. 

8. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 Το Υπουργείο θα πρέπει αμέσως: 
- να επεξεργασθεί σχέδιο στα πλαίσια συγκεκριμένου 

χρονοδιαγράμματος, έτσι που οι κατώτατες συντάξεις να 
αυξηθούν σε επίπεδο πάνω από το όριο της φτώχιας. 

- να μεριμνήσει ώστε να μειωθεί ο χρόνος που μεσολαβεί από την 
υποβολή μέχρι την εξέταση από το ιατροσυμβούλιο αίτησης για 
παραχώρηση σύνταξης ανικανότητας. 

- να μελετήσει τη δυνατότητα αποκέντρωσης των υπηρεσιών 
κοινωνικής ευημερίας, ώστε να ενισχυθεί ο προληπτικός τους 
ρόλος και να αποτελέσουν ουσιαστικό παράγοντα στήριξης των 
οικογενειών που αντιμετωπίζουν προβλήματα, αλλά και των 
προσπαθειών για μείωση της διάδοσης των ναρκωτικών, όπως 
και της εφηβικής και νεανικής παραβατικότητας. 

9. Υπουργείο Εξωτερικών 

 Λαμβάνοντας υπόψη τη σοβαρή αποστολή που έχει να εκπληρώσει το 
Υπουργείο Εξωτερικών για την διαφώτιση, ο προϋπολογισμός του 
πρέπει να αυξηθεί δραστικά. 

10. Υπουργείο Εσωτερικών 

 Θα πρέπει να προχωρήσει αμέσως η λήψη μέτρων ώστε να 
αποφεύγονται οι χρονοβόρες διαδικασίες για την προώθηση 
πολεοδομικών έργων, αλλά και η υλοποίηση των εξαγγελιών για το ίδιο 
θέμα. 

 Το κόστος απόκτησης στέγης κυρίως από τα μικρομεσαία εισοδήματα 
είναι απαγορευτικό, γι’  αυτό θα πρέπει έγκαιρα να προχωρήσει η λήψη 
μέτρων στεγαστικής πολιτικής. 

 Στα πλαίσια αυτής της πολιτικής, γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του 
μέτρου της παραχώρησης κρατικών οικοπέδων σε άπορους πολίτες, με 
την παραχώρηση γης στον Κυπριακό Οργανισμό Ανάπτυξης Γης, ο 
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οποίος αφού πρώτα αναπτύξει τις οικιστικές μονάδες ακολούθως να τις 
παραχωρεί σε χαμηλές τιμές, με μακροχρόνια αποπληρωμή και με 
διαφανείς διαδικασίες σε άπορες δικαιούχες οικογένειες. 

 Τέλος σημειώνεται ότι ο θεσμός της τοπικής αυτοδιοίκησης χρήζει 
μεταρρύθμισης. 

11. Υπουργείο Οικονομικών 

 Θα πρέπει το συντομότερο δυνατό να προχωρήσει η ρύθμιση της 
εκκρεμότητας που συνεχίζεται σε σχέση με τους έκτακτους δημοσίους 
υπαλλήλους. 

12. Υπουργείο Υγείας  

 Εκφράζεται ανησυχία για την καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
προώθηση της εφαρμογής του ΓΕΣΥ.  Περαιτέρω, ανησυχία εκφράζεται 
για την ανάπτυξη αστικού τύπου εξωτερικών ιατρείων, καθώς και για την 
αδυναμία αξιοποίησης του ιδιωτικού τομέα, που θεωρούνται αρνητικές 
εξελίξεις, αφού αφενός αυξάνουν τις δαπάνες χωρίς αντίστοιχη βελτίωση 
του επιπέδου των παρεχομένων υπηρεσιών και αφετέρου μονιμοποιούν 
τις στρεβλώσεις που παρεμποδίζουν την εφαρμογή του ΕΣΥ. 

 Η εφαρμογή του ΓΕΣΥ θα πρέπει να στηρίζεται στις ακόλουθες αρχές: 
- αξιοποίηση του συνόλου του ιατρικού και παραϊατρικού 

προσωπικού. 

- ελεύθερη επιλογή γιατρού και νοσηλευτηρίου. 

- αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων. 

 Ο τομέας της υγείας βρίσκεται σε κρίσιμη καμπή. Το Κ.Σ. Ε∆ΕΚ 
προτείνει την υιοθέτηση των παρακάτω μέτρων ώστε να υπάρξει 
απάμβλυνση των υφιστάμενων προβλημάτων μέχρι την εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ: 

- Μεταφορά μέρους της πρωτοβάθμιας περίθαλψης από το 
δημόσιο στον ιδιωτικό τομέα, με στόχο την αποσυμφόρηση των 
εξωτερικών ιατρείων των νοσοκομείων και τη μείωση της 
ταλαιπωρίας των ασθενών. 

- Αγορά υπηρεσιών δευτεροβάθμιας περίθαλψης από τον ιδιωτικό 
τομέα, καθώς και παρακλινικών εξετάσεων όπου υπάρχουν 
μεγάλες λίστες αναμονής για να αποτραπούν οι επιπλοκές στους 
ασθενείς λόγω καθυστέρησης εφαρμογής θεραπείας. 

- Μετατροπή των νοσοκομείων σε αυτόνομους οικονομικούς, 
διοικητικούς και επιστημονικούς οργανισμούς για να αποκτήσουν 
ευελιξία, να μειώσουν το κόστος λειτουργίας τους και να 
μπορέσουν να λειτουργήσουν αποτελεσματικά στο νέο 
ανταγωνιστικό περιβάλλον. 

- Βελτίωση της τιμολογιακής πολιτικής για τα φάρμακα ώστε να 
αντιμετωπισθούν οι υψηλές δαπάνες, αλλά και οι ελλείψεις που 
παρατηρούνται σε φτηνά και αποτελεσματικά φάρμακα. 
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- Κοστολόγηση των υπηρεσιών που προσφέρει ο δημόσιος τομέας 
σε πραγματικές τιμές με βάση τα σημερινά δεδομένα, για 
σκοπούς χρέωσης των ασφαλιστικών εταιρειών, των ευρωπαίων 
πολιτών καθώς και των πολιτών τρίτων χωρών. 

 Τέλος εκφράζεται ευαρέσκεια για τη βελτίωση του τρόπου εργασίας των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών και αναμένεται ότι η βελτίωση αυτή θα συνεχισθεί, 
ώστε να υπάρξει πλήρης εξυγίανση του ζωτικού αυτού τομέα της δημόσιας 
υγείας. 

Ε. Παρατηρήσεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος:   

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα με αφορμή τον προϋπολογισμό του  2008, 
παραμένοντας πιστό στις αρχές και αξίες του δηλώνει ότι θα παραμείνει 
σταθερά ένας εποικοδομητικός κριτής, θα στηλιτεύει τις αδικίες και τις 
γραφειοκρατικές διαδικασίες και θα επαινεί τις πρωτοβουλίες και τις θετικές 
δράσεις προς όφελος του κοινωνικού συνόλου. 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα χαιρετίζει το γεγονός ότι ο προϋπολογισμός του 2008 
έχει κατατεθεί εντός των προβλεπόμενων συνταγματικών πλαισίων.  Επιπλέον 
θεωρεί ότι ο ίδιος προϋπολογισμός, πέρα από την ανάπτυξη που εξυπηρετεί, 
ενισχύει την κοινωνική ευαισθησία του κράτους, με την αύξηση των άμεσων 
κοινωνικών χορηγημάτων όπως είναι οι αυξήσεις στις ειδικές χορηγίες σε 
συνταξιούχους, στο επίδομα μάνας, στο επίδομα σε λήπτες δημόσιου 
βοηθήματος, καθώς επίσης με τα κοινωνικά πακέτα, τα οποία ανήλθαν από 
£314,75 εκατομ. το 2007 σε £409,40 εκατομ.  Περαιτέρω θεωρεί ότι οι 
κοινωνικές παροχές οι οποίες ανήλθαν από τα £482,5 εκατομ. το 2007 στα 
£499,5 εκατομ. είναι ενθαρρυντικές ενδείξεις ότι η οικονομία βαδίζει σε στέρεο 
έδαφος, ενώ ταυτόχρονα επιτελεί τον αναπτυξιακό της ρόλο,  τόσο με την 
ένταξη στην Ευρωζώνη, όσο και με τις επερχόμενες προκλήσεις. 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα αναμένει ακόμα μέσα από ειλικρινή συζήτηση με όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις την αναμόρφωση και τον εκσυγχρονισμό των 
συνταξιοδοτικών ταμείων με τον καθορισμό κατώτατης σύνταξης στις £500 
(862 ευρώ) για κάθε ανασφάλιστο για οποιοδήποτε λόγο, συνταξιούχο.  

 Περαιτέρω, το Ευρωπαϊκό Κόμμα αναμένει υπό μορφή στοχευόμενης 
κοινωνικής βοήθειας την ενίσχυση των δαπανών συντήρησης των 
μονογονεϊκών οικογενειών πάντα με κοινωνικά κριτήρια, όπως π.χ. ήταν η 
κάλυψη των δαπανών για ηλεκτροδότηση τέτοιων νοικοκυριών. 

 Η μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος που για πρώτη φορά καθιστά το 
ισοζύγιο πλεονασματικό, θέτει τα θεμέλια για μακροοικονομική σταθερότητα, 
ψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης, χαμηλό πληθωρισμό και αυξημένη επενδυτική 
δραστηριότητα.  Επιπλέον το Ευρωπαϊκό Κόμμα θεωρεί θα πρέπει να 
ενδυναμωθεί το κοινωνικό κράτος.  Τελικός στόχος θα πρέπει να είναι η 
αύξηση του βιοτικού επιπέδου των Κυπρίων μαζί με ανάπτυξη.  Τέλος το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα έχοντας οδηγό μία από τις ιδρυτικές του αρχές τονίζει ότι η 
οικονομία θα πρέπει να λειτουργεί προς όφελος της κοινωνίας και όχι 
αντιθέτως. 

1. ∆ιαδικασία κατάρτισης προϋπολογισμού με ορίζοντα 
δημοσιονομικού προγραμματισμού 
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 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα παρατηρεί ότι ενώ ακόμη ο κρατικός 
προϋπολογισμός είναι σε μονοετή βάση, έχει αρχίσει η πορεία 
υλοποίησης τριετούς δημοσιονομικού προγραμματισμού.  Το γεγονός 
αυτό θεωρεί ότι θα ενισχύσει τις δυνατότητες επέκτασης των έργων 
υποδομής και κυρίως των σχεδίων κοινωνικής στήριξης και συνοχής 
πάνω σε μια πιο ισχυρή και μακροπρόθεσμη βάση, χωρίς 
καθυστερήσεις και αυξήσεις του διοικητικού κόστους για το δημόσιο, 
αλλά και χωρίς απώλεια κονδυλίων που ενώ εγκρίνονται δεν 
υλοποιούνται, για διάφορους λόγους, μέσα στο δωδεκάμηνο, με 
αποτέλεσμα να χάνονται.  

2. Ενίσχυση των κονδυλίων για τη διαφώτιση: 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα θεωρεί ότι ύψιστη προτεραιότητα θα πρέπει να 
δοθεί στην οικονομική ενίσχυση και στο στρατηγικό σχεδιασμό για τη 
διαφώτιση των θέσεων της Κύπρου στο εξωτερικό.  Η επιτυχία της 
προσπάθειας αυτής θα πρέπει να ενισχυθεί τόσο με έμψυχο, όσο και με 
άψυχο υλικό. Για να είναι αποτελεσματική η όλη προσπάθεια, θα πρέπει 
να έχει την αναγκαία ευελιξία, προγραμματισμό και επαγγελματισμό 
ώστε να επιταχυνθεί η λήψη αποφάσεων.  Ακόμη θεωρεί αναγκαία τη 
συγκρότηση Ομάδας Προσωπικοτήτων από Κύπριους και άλλους 
φίλους της Κύπρου στο εξωτερικό με διεθνείς διασυνδέσεις, η οποία θα 
φέρει επίσημο τίτλο εκπροσώπησης, και θα προβάλλει τις θέσεις της 
Κύπρου (Lobbying). 

3. Προτάσεις για νέα προσφυγική πολιτική: 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα έχοντας ιδιαίτερη ευαισθησία στα άτομα που 
υπέστησαν το βάρος της εισβολής και της συνεχιζόμενης κατοχής, 
επανακαταθέτει ολοκληρωμένες προτάσεις για νέα προσφυγική πολιτική.  
Βάσει ενδελεχούς μελέτης, οι πρόσφυγες και οι παθόντες να ενισχύονται 
για τη βλάβη που υπέστησαν από την απώλεια χρήσης της ιδιοκτησίας 
τους στα κατεχόμενα και να αποκαθίσταται η δανειοληπτική τους 
ικανότητα. 

 Η συγκεκριμένη πρόταση δε θα επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό, 
και θα συνίσταται στο ότι οι οικονομικοί πόροι που θα απαιτηθούν για 
την οικονομική επανόρθωση θα προέλθουν από έσοδα από πώληση 
συντελεστή δόμησης στις ελεύθερες περιοχές, αλλά και από 
εγγυοδότηση χρημάτων τα οποία εισπράττει το κράτος από τα τέλη 
μεταβίβασης ακίνητης περιουσίας. Ενδεικτικά το 2006 βάσει επίσημων 
στοιχείων ανήλθαν στα £200 εκατομ.  Είναι απολύτως κατανοητό για το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα πως το σύστημα εγγυοδότησης θα πρέπει να 
βασιστεί σε κοινωνικά κριτήρια. 

 Παράλληλα όμως το Ευρωπαϊκό Κόμμα θεωρεί ότι  οι πρόσφυγες 
χρειάζονται περαιτέρω ενίσχυση της οικονομικής τους θέσης και 
φερεγγυότητας. Οι τελευταίες εξελίξεις καθιστούν  επιτακτικότερη  την 
ανάγκη  επανασχεδιασμού και την εισαγωγή νέας προσφυγικής 
πολιτικής . Η ισχύουσα προσφυγική πολιτική θεωρείται ανεπαρκής και 
ότι δεν καλύπτει τις ανάγκες των προσφύγων.  Γίνεται λοιπόν εισήγηση 
για δραστική αντιμετώπιση της δημιουργηθείσας κατάστασης με τη 
δημιουργία φορέα με την ονομασία «Οργανισμός Αποκατάστασης 
Περιουσιών» (ΟΑΠ), ο οποίος θα εποπτεύει και θα προτείνει 
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συγκεκριμένες λύσεις. Επιπλέον προτείνεται η ριζική αναθεώρηση και ο 
επανασχεδιασμός των πέντε στεγαστικών σχεδίων που είναι σε ισχύ και 
για ένταξη στα σχέδια αυτά των εκ μητρογονίας προσφύγων.  Θεωρεί 
ακόμη ότι θα πρέπει να γίνει αναθεώρηση και επανασχεδιασμός της 
λειτουργίας του Φορέα Ισότιμης Κατανομής των Βαρών. 

 Τέλος θεωρεί ότι θα πρέπει να γίνει εισαγωγή του θεσμού του κηδεμόνα 
διαχείρισης και ελέγχου κατεχομένων ελληνοκυπριακών περιουσιών, με 
κύριο στόχο τον τερματισμό της ανεξέλεγκτης κατάστασης 
εκμετάλλευσης των περιουσιών στα κατεχόμενα . 

4. Παιδεία: 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα δίδοντας έμφαση στην παιδεία και θεωρώντάς την 
ένα από τα βασικότερα αγαθά της κοινωνίας, χαιρετίζει την αναβάθμιση  
και ενίσχυση των ιδιωτικών κολλεγίων σε πανεπιστήμια. Θεωρεί ότι αυτό 
θα αποτελέσει πόλο έλξης για προσέλκυση περισσοτέρων φοιτητών. 
Επιπλέον θεωρεί ότι η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση θα πρέπει να 
προχωρήσει τάχιστα μέσω του διαλόγου με τους κοινωνικούς εταίρους.  

 Ένα άλλο σημαντικό γεγονός το οποίο εντοπίζεται στον προϋπολογισμό 
του 2008 για την παιδεία, το οποίο το Ευρωπαϊκό Κόμμα χαιρετίζει, είναι 
ότι παρατηρήθηκε αύξηση στις πολιτιστικές παροχές της τάξης του 66% 
σε σχέση με το 2007. 

5. Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών: 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα χαιρετίζει την επέκταση των ΚΕΠ και την αύξησή 
τους σε τέσσερα παγκύπρια και ευελπιστεί ότι ο θεσμός αυτός θα 
επεκταθεί σε ολόκληρη την Κύπρο. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙ 

ΤΥΠΙΚΟ ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ 

ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ  ∆ΙΑΘΕΣΙΜΟΥ ΧΡΟΝΟΥ ΓΙΑ ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ ΚΑΙ ΥΠΟΒΟΛΗ 
ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ ΓΙΑ ΚΑΘΕ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΟΜΑ∆Α Ή ΚΟΜΜΑ ΠΟΥ 

ΕΚΠΡΟΣΩΠΕΙΤΑΙ ΣΤΗΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ   

 ΑΚΕΛ ∆ΗΣΥ ∆ΗΚΟ Ε∆ΕΚ ΕΥΡΩΚΟ ΣΥΝΟΛΙΚΟΣ 
ΧΡΟΝΟΣ 

(ΑΝΑ 
ΦΑΣΗ) 

ΑΡΧΙΚΗ 
ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ 

 

2΄ 

 

2΄ 

 

2΄ 

 

2΄ 

 

2΄ 

 

10΄ 

Α΄  ΦΑΣΗ 6΄ 6΄ 4΄ 3΄ 2΄ 21΄ 

Β΄  ΦΑΣΗ 6΄ 6΄ 4΄ 2΄ 2΄ 20΄ 

Γ΄ ΦΑΣΗ Συμπληρωματικές/∆ιευκρινιστικές  ερωτήσεις 

ΣΥΝΟΛΙΚΟΣ 
ΧΡΟΝΟΣ ΑΝΑ 

ΚΟΜΜΑ 

 

14΄ 

 

14΄ 

 

 

10΄ 

 

7΄ 

 

6΄ 

 

Παρατηρήσεις: 

1. Παραχωρείται χρόνος δύο λεπτών σε κάθε κόμμα για σκοπούς αρχικής 
τοποθέτησης. 

2. Στον κάθε βουλευτή παραχωρείται  χρόνος τεσσάρων λεπτών κατανεμημένος 
σε δύο φάσεις ερωτήσεων. 

3. Τα μέλη της επιτροπής έχουν δικαίωμα  να παραχωρήσουν τον χρόνο τους σε 
βουλευτή του ιδίου κόμματος. 

4. Μετά το πέρας της υποβολής ερωτήσεων από κάθε κοινοβουλευτική ομάδα ή 
κόμμα, σύμφωνα με το πιο πάνω χρονοδιάγραμμα. δίδεται χρόνος για άμεση 
απάντηση στα υποβληθέντα ερωτήματα εκ μέρους των εκπροσώπων της 
εκτελεστικής εξουσίας και άλλων ανεξάρτητων αξιωματούχων. 

5. Στο Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, το οποίο δεν εκπροσωπείται στην 
επιτροπή, παραχωρείται συνολικός χρόνος τριών λεπτών κατανεμημένος σε 
δύο φάσεις ερωτήσεων. 

6. ∆εν θα επιτρέπεται η μεταφορά χρόνου από την πρώτη στην δεύτερη φάση 
ερωτήσεων και αντίστροφα. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΙΙΙ 

 

Παρουσιολόγιο για τις πραγματοποιηθείσες συνεδρίες 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

για τη μελέτη του κρατικού προϋπολογισμού του 2008 

 

 
Ημερομηνία  
Συζήτησης 

 

 
Υπουργείο/Ανεξάρτητη  

Υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

Πέμπτη 
11 Οκτωβρίου 
2007  

 Υπουργός Οικονομικών 
 (Οικονομική πολιτική και 

δημοσιονομική κατάσταση) 
 
 Υπουργείο Οικονομικών 

 Γενικό Λογιστήριο 

 Γραφείο Προγραμματισμού 

 
    
 
 Υπουργός Οικονομικών:   
 Μιχάλης Σαρρής  
 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Χρίστος Στυλιανίδης 
   

∆ευτέρα 
15 Οκτωβρίου 
2007  
 

 Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

 
Υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού: 
Αντώνης Μιχαηλίδης 
 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Άγγελος Βότσης 
Γιώργος Βαρνάβα 

   
∆ευτέρα 
22 Οκτωβρίου 
2007      

 Υπουργείο Εσωτερικών 
 

Υπουργός Εσωτερικών: 
Χρίστος Πατσαλίδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
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Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Κώστας Παπακώστας 
Σοφοκλής Φυττής 
Φειδίας Σαρίκας 
Γιώργος Περδίκης 

   
Τετάρτη  
24 Οκτωβρίου 
2007 

 Γραφείο Εφόρου Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων 

 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων: 
Χρίστος Ανδρέου 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Κώστας Παπακώστας 
Ανδρέας Μουσκάλλης 

  

 Γραφείο Επιτρόπου 
Νομοθεσίας 

 
 Επίτροπος Νομοθεσίας: 
 Λήδα Κουρσουμπά 
 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Κώστας Παπακώστας 
  

 Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού 

 
Πρόεδρος Επιτροπής 
Προστασίας του 
Ανταγωνισμού: 
Παναγιώτης Καλλής. 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού

   
Πέμπτη 
25 Οκτωβρίου 
2007 

 Υπουργείο Υγείας 
 

Υπουργός Υγείας: 
Κώστας Καδής 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
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Γιάννος Λαμάρης 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ελένη Θεοχάρους 
Στέλλα Κυριακίδου 
Κώστας Κωνσταντίνου 
Πανίκκος Σταυριανός 
Ντίνα Ακκελίδου 
Αθηνά Κυριακίδου 
Άγγελος Βότσης 

   
∆ευτέρα 
29 Οκτωβρίου 
2007 

 Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων 

 
Υπουργός Συγκοινωνιών και 
Έργων: 
Μαρία Παμπαλλή-Μαλακτού. 
 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ζαχαρίας Κουλίας  
Αντώνης Αντωνίου 
Ανδρέας Φακοντής 
Άριστος Αριστοτέλους 
Γεώργιος Γεωργίου 
Φειδίας Σαρίκας 
Γιώργος Περδίκης  

   
Τετάρτη 
31 Οκτωβρίου 
2007 

 Αναθεωρητική Αρχή 
Προφορών 

 
Πρόεδρος Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφορών : 
Γιαννάκη Πογιατζής 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Γιάννος Λαμάρης 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Σοφοκλής Φυττής 
Γιώργος Βαρνάβα 

  

 Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων 

 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
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Πρόεδρος Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφύγων: 
Κλεάνθης Κλεάνθους 

Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Γιάννος Λαμάρης 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού

  

 Υπηρεσία Εσωτερικού 
Ελέγχου 

 
Έφορος Υπηρεσίας 
Εσωτερικού Ελέγχου: 
Λάκης ∆ημητρίου 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Γιάννος Λαμάρης 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού

   
Πέμπτη 
1η Νοεμβρίου 
2007 

 Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος: 
 
Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος: 
Φώτης Φωτίου 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιαννάκης Θωμά 
Ντίνος Χατζηνικόλα 
Ανδρέας Φακοντής 
Γεώργιος Τάσσου 
Κυριάκος Χατζηγιάννη 
Σοφοκλής Φυττής 
Αντώνης Αντωνίου 
Φειδίας Σαρίκας 
Ρούλα Μαυρονικόλα 
Γιώργος Περδίκης 

   
∆ευτέρα 
5 Νοεμβρίου 
2007 

 Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

 
 Υπουργός ∆ικαιοσύνης και 

∆ημοσίας Τάξεως: 
 Σοφοκλής Σοφοκλέους 

Μέλη της επιτροπής: 

Νικόλας Παπαδόπουλος, 
αναπλ. πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ιωνάς Νικολάου 
Αριστοφάνης Γεωργίου 
Σοφοκλής Φυττής 
Κώστας Παπακώστας 
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Ρούλα Μαυρονικόλα 
Ανδρέας Μουσκάλλης 

   
Τετάρτη 
7 Νοεμβρίου 
2007 

 ∆ικαστική Υπηρεσία 
 
Πρόεδρος Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου: 
Χρίστος Αρτεμίδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ιωνάς Νικολάου 
Αριστοφάνης Γεωργίου 
Κύπρος Χρυσοστομίδης 

  

 Νομική Υπηρεσία 
 

Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας: 
Πέτρος Κληρίδης 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Γιάννος Λαμάρης 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Κύπρος Χρυσοστομίδης 
Ιωνάς Νικολάου 

  
∆ευτέρα  
12 Νοεμβρίου 
2007 

 Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 
Υπουργός Παιδείας και 
Πολιτισμού: 
Άκης Κλεάνθους 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Γιάννος Λαμάρης 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Νίκος Τορναρίτης 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
Τάκης Χατζηγεωργίου 
Αθηνά Κυριακίδου 
Γιώργος Βαρνάβα 
Γιώργος Περδίκης 

   
Τετάρτη 
14 Νοεμβρίου 
2007 

 Γραφείο Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

 
Επίτροπος ∆ιοικήσεως: 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
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Ηλιάνα Νικολάου Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ντίνος Χατζηνικόλα 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

  

 Ελεγκτική Υπηρεσία 
 

Γενική Ελέγκτρια της 
∆ημοκρατίας: 
Χρυστάλλα Γιωρκάτζη 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ντίνος Χατζηνικόλα 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
Αθηνά Κυριακίδου 

  

 Υπηρεσία Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών 

 
Έφορος Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών: 
Κωνσταντίνος Λύρας 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Ντίνος  Χατζηνικόλα 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
Αθηνά Κυριακίδου 

  Γραφείο Επιτρόπου 
Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα 
 

 Επίτροπος Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα: 

 Γούλα Φράγκου 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Τάκης Χατζηγεωργίου 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

   
Πέμπτη 
15 Νοεμβρίου 
2007 

 Υπουργείο Άμυνας 
 

Υπουργός Άμυνας: 
Χρίστος Πασιαρδής 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
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Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιαννάκης Ομήρου 
Κώστας Παπακώστας 
Άριστος Αριστοτέλους 
Σωκράτης Χάσικος 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
Γιώργος Περδίκης 

  
  Υπουργείο Εξωτερικών 

 
Υπουργός Εξωτερικών: 
Ερατώ Κοζάκου Μαρκουλλή 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Γιαννάκης Ομήρου 
Κώστας Παπακώστας 
Άριστος Αριστοτέλους 
Σωκράτης Χάσικος 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
Γιώργος Περδίκης 

  

 Γραφείο Τύπου και 
Πληροφοριών  
(Κονδύλια ∆ιαφώτισης) 
 
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 
Βασίλης Πάλμας 

Μέλη της επιτροπής: 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Άριστος Αριστοτέλους 
Χρίστος Στυλιανίδης 
Ανδρέας Θεμιστοκλέους 
Ανδρέας Αγγελίδης 
Γιώργος Περδίκης 

   
Πέμπτη  Υπουργείο Εργασίας και Μέλη της επιτροπής: 
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22 Νοεμβρίου 
2007 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
 

Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 
Αντώνης Βασιλείου 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 

Μη μέλη της επιτροπής: 

Πάμπης Κυρίτσης 
Ανδρέας Φακοντής 
Χρίστος Στυλιανίδης 
Αθηνά Κυριακίδου 
Στέλλα Κυριακίδου 
Γιώργος Βαρνάβα 
Γιώργος Περδίκης 

   
∆ευτέρα 
26 Νοεμβρίου 
2007 

 ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου 

 
Αθανάσιος Ορφανίδης 

Μέλη της επιτροπής:  

Αντιγόνη Παπαδοπούλου, 
πρόεδρος 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ IV 

Τροποποιήσεις στον κρατικό προϋπολογισμό του 2007 που κατατέθηκαν από 
το Υπουργείο Οικονομικών μετά τη λήξη της κυρίως συζήτησης από την 

επιτροπή 

Τροποποίηση Αρ. 1 

Κεφάλαιο: 130300.2 «Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές 
∆απάνες» 

Άρθρο 02103 «Αύξηση Μισθών»:  £40.194  

Άρθρο 02108 «∆έκατος Τρίτος Μισθός Εκτάκτων»:  £112.404 

Άρθρο 02111 «Ειδικοί Αστυφύλακες»:  £1.099.506 

Άρθρο 02141 «Τιμαριθμικά Επιδόματα»:  £209.322 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με αποφάσεις του ενέκρινε την ενίσχυση της 
αστυνομίας με ειδικούς αστυφύλακες για εκτέλεση διαφόρων καθηκόντων, αλλά 
και οι θέσεις αυτές δεν περιλήφθηκαν στον προϋπολογισμό του 2008.  
Συναφώς προτείνεται η συμπερίληψη στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό των 
ακολούθων: 

 8 επιπρόσθετων θέσεων ειδικών αστυφυλάκων για εκτέλεση ενταλμάτων 
που αφορούν αποκλειστικά εισφορές στο ΤΚΑ (απόφ. 64.641 ημερ. 
22.11.2006). 

 88 πρόσθετων θέσεων ειδικών αστυφυλάκων για σκοπούς ενίσχυσης 
της αστυνομικής δύναμης στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου για 
σκοπούς ασφάλειας, υπό τη ρητή προϋπόθεση ότι μετά την πρόσληψή 
τους, ειδικοί αστυφύλακες που αφυπηρετούν ή αποχωρούν δε θα 
αντικαθίστανται μέχρις ότου ο συνολικός αριθμός ειδικών αστυφυλάκων 
επανέλθει στο επίπεδο που βρισκόταν μέχρι σήμερα.  Στο συμβόλαιο 
εργασίας με το οποίο θα γίνει η πρόσληψή τους θα περιληφθεί πρόνοια 
ότι η διάρκεια της απασχόλησης των πιο πάνω ατόμων δε θα ξεπερνά 
τους δεκαοκτώ μήνες (Αρ. Απόφ. 66.049 ημερ. 12.9.2007). 

 80 πρόσθετων θέσεων ειδικών αστυφυλάκων για τη φρούρηση των 
κρατικών νοσηλευτηρίων. 

 Επιπρόσθετα στον προϋπολογισμό του 2008 περιλήφθηκε πρόνοια για τρεις 
ειδικούς αστυφύλακες για ενίσχυση της υφιστάμενης στελέχωσης του κλάδου 
φωτοεπισήμανσης του Αρχηγείου αστυνομίας.  Ο σκοπός για τον οποίο 
περιλήφθηκε η σχετική πρόνοια δεν υφίσταται πλέον, αφού έχουν αποσυρθεί οι 
κάμερες τροχαίας. 

 Για την υλοποίηση των πιο πάνω απαιτείται η τροποποίηση του νομοσχεδίου 
του προϋπολογισμού του 2008 και η συμπερίληψη πρόνοιας ύψους 
£1.461.426 κάτω από τα πιο πάνω άρθρα δαπανών του Κεφαλαίου 130300.2 
«Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές ∆απάνες». 

 Επιπρόσθετα το Υπουργείο Οικονομικών προτείνει την τροποποίηση της 
επεξήγησης έναντι της Ομάδας Άρθρων 02100 «Κρατικοί Υπάλληλοι» του 
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Κεφαλαίου ∆απανών 13.03.00.2 «Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές 
∆απάνες» του προϋπολογισμού του 2008 ως ακολούθως: 

 «02.100 Ανεξάρτητα από τι προνοείται στον παρόντα Νόμο, καμία 
εξοικονόμηση δαπάνης που προνοείται κάτω από την ομάδα άρθρων αυτή, δε 
χρησιμοποιείται για σκοπούς κάλυψης της δαπάνης πρόσληψης ειδικών 
αστυφυλάκων πέραν του αριθμού των εννιακοσίων δύο ατόμων ή για τους 
σκοπούς διενέργειας αναπληρωτικών διορισμών, υπό τη ρητή προϋπόθεση ότι 
μετά την πάροδο δεκαοκτώ μηνών και την πλήρωση των κενών θέσεων κατά 
την ημερομηνία ψήφισης του παρόντα νόμου καμία αντικατάσταση δε θα 
γίνεται λόγω αφυπηρέτησης ή αποχώρησης οιουδήποτε ειδικού αστυφύλακα 
μέχρις ότου ο συνολικός αριθμός τους επανέλθει στον αριθμό των οκτακοσίων 
δεκατεσσάρων.».   

Τροποποίηση Αρ. 2 

Κεφάλαιο: 130300.2 «Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές 
∆απάνες» 

Άρθρο:  02103 «Βασικοί Μισθοί» 

Εδάφιο:  70 Λοχίες (Κλίμακα Α8(ι)» 

Εδάφιο:  160 «++Υπαστυνόμοι [Κλίμακα Α9(ι)]» 

 Κατά την ετοιμασία του νομοσχεδίου για το περί Προϋπολογισμό του 2008, εκ 
παραδρομής στη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του εδαφίου 70 «Λοχίες 
[Κλίμακα Α8(ι)]» δεν περιλήφθηκε η ακόλουθη σημείωση: 

 «Άρθρο 12 του παρόντος Νόμου».  Το Άρθρο 12 του νομοσχεδίου του περί 
Προϋπολογισμού Νόμου του 2008 παραπέμπει στον περί συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 8) του 2002 [Νόμος 42(ΙΙ)/2002], που αφορά 
ειδικές μισθοδοτικές και άλλες ρυθμίσεις, οι οποίες εξακολουθούν να ισχύουν 
στην έκταση που δε γίνεται διαφορετική πρόνοια στον περί Προϋπολογισμό 
Νόμο του 2008. 

 Επιπρόσθετα το Υπουργικό Συμβούλιο στις 25.7.2007 (αρ. απόφ. 65.905) 
αποφάσισε: 

 Να εγκρίνει την αναθεώρηση του καταλόγου των “Μαχητών της 
Αντίστασης”, σύμφωνα με  την Απόφαση υπ’  αρ. 61.174 και ημερομηνία 
16 Νοεμβρίου 2004, ώστε ο Παναγιώτης Γιαλλούρη και Πανίκος 
Κωνσταντίνου να καταγράφονται ως λοχίες και να προαχθούν 
αναδρομικά από 1.1.2005 στο βαθμό του υπαστυνόμου. 

 Να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών να προβεί στις δέουσες 
τροποποιήσεις των προϋπολογισμών που επηρεάζονται από το 2005 
μέχρι σήμερα. 

Για διόρθωση της παράλειψης που αναφέρεται στην παράγραφο 1 και 
υλοποίηση της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, απαιτούνται 
οι πιο κάτω τροποποιήσεις στον αριθμό των θέσεων και στις στήλες των 
επεξηγήσεων έναντι του εδαφίου 70 «Λοχίες [Κλίμακα Α8(i)]» και εδαφίου 160 
«++Υπαστυνόμοι [Κλίμακα Α9(i)]» του Άρθρου 02102 Βασικοί Μισθοί του 
Κεφαλαίου 130300 «Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές ∆απάνες» 
όπως πιο κάτω: 
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 Οι αριθμοί κάτω από τις στήλες «Θέσεις 2007» και «Θέσεις 2008» έναντι 
του εδαφίου 70 «Λοχίες [Κλίμακα Α8(i)]» αντικαθίστανται με τους 
αριθμούς 552 και 556 αντίστοιχα. 

 Η σημείωση κάτω από τη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του εδαφίου 
70 «Λοχίες [Κλίμακα Α8(i)]» αντικαθίσταται με την ακόλουθη σημείωση: 

«Άρθρο 12 του παρόντος Νόμου.  Τέσσερις νέες θέσεις έναντι 
κατάργησης ισάριθμων θέσεων κάτω από το εδάφιο 160 «Υπαστυνόμοι 
[Κλίμακα Α9(i)].  ∆ύο εξειδικευμένες θέσεις θα σημειωθούν με διπλό 
σταυρό(++) μετά την πρώτη πλήρωση των υφιστάμενων κενών θέσεων.  
Οι θέσεις αυτές κενούμενες θα καταργούνται και θα αντικαθίστανται με 
ισάριθμες θέσεις Αστυνόμου Β´ [Κλίμακα Α12(ii)], Ανώτερου 
Υπαστυνόμου (Κλίμακα Α10), Υπαστυνόμου (Κλίμακα Α9), Λοχία 
(Κλίμακα Α8) και Αστυφύλακα (Κλίμακα Α5, 2η βαθμίδα), κάτω από το 
εδάφιο 100.  Οι κάτοχοι των δύο αυτών θέσεων, ανελίσσονται με ετήσιες 
προσαυξήσεις, μέχρι του ποσού £24.402, πάνω σε προσωπική βάση.  
Εβδομήντα θέσεις θα δημιουργούνται σταδιακά μετά την κατάργηση 
ισάριθμων θέσεων Υπαστυνόμου [Κλίμακα Α9(i)] κάτω από το εδάφιο 
160.  Σε περίπτωση κατάργησης θέσης για σκοπούς εφαρμογής του 
Νόμου 24(Ι)/2001, ο κάτοχος αυτής θεωρείται ότι εξακολουθεί να την 
κατέχει μαζί με όλα τα προνόμια και ωφελήματά της, μέχρις ότου ο 
κάτοχος της θέσης που καταργήθηκε με  τον  τρόπο αυτό αφυπηρετήσει 
ή διοριστεί η προαχθεί είτε σε θέση που δημιουργήθηκε είτε σε άλλη 
θέση.  [Νόμος Αρ. 38(ΙΙ) του 2007]». 

Οι αριθμοί κάτω από τις στήλες «Θέσεις 2007» και «Θέσεις 2008» έναντι 
του εδαφίου 160 «++Υπαστυνόμοι [Κλίμακα Α9(i)» αντικαθίστανται με 
τους αριθμούς 74 και 70 αντίστοιχα. 

Η σημείωση κάτω από τη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του 
προαναφερόμενου εδαφίου αντικαθίσταται με την ακόλουθη σημείωση 
«Τέσσερις θέσεις καταργήθηκαν έναντι της δημιουργίας ισάριθμων νέων 
θέσεων κάτω από το εδάφιο 70 Λοχίες [Κλίμακα Α8(i)]».  Κενούμενες οι 
θέσεις θα καταργούνται και θα αντικαθίστανται με ισάριθμες νέες θέσεις 
Λοχία [Κλίμακα A8(i)], κάτω από το εδάφιο 70.  Στους κατόχους των 
θέσεων που φθάνουν στην κορυφή της Κλίμακας Α9(i) θα παραχωρείται 
μια πρόσθετη προσαύξηση με τη συμπλήρωση δύο χρόνων 
υπηρεσίας.». 

Τροποποίηση Αρ. 3 

Κεφάλαιο: 211200.2 «Τμήμα Οδικών Μεταφορών-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες» 

 Άρθρο:  04290 «Σχέδιο Απόσυρσης Παλαιών Αυτοκινήτων» £4.999.990 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του στις 4 Ιουλίου 2007 αποφάσισε (Αρ. 
Απόφασης 65.807) να εγκρίνει μέτρα ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής, 
μεταξύ των οποίων και την απόσυρση παλαιών αυτοκινήτων. 

 Για το σκοπό αυτό το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη διάθεση ποσού ύψους 
£5 εκατομ. από τον κρατικό προϋπολογισμό για την παραχώρηση επιδότησης 
μέχρι £1000 για κάθε αυτοκίνητο παλιάς τεχνολογίας που αποσύρεται από την 
κυκλοφορία για νόμιμη ανακύκλωση. 
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 Για υλοποίηση των πιο πάνω, απαιτείται η τροποποίηση του νομοσχεδίου του 
προϋπολογισμού του 2008 και η συμπερίληψη πρόνοιας ύψους £4.999.990 
κάτω από το Άρθρο δαπανών 04290 «Σχέδιο απόσυρσης Παλαιών 
Αυτοκινήτων» του Κεφαλαίου 211200.2 «Τμήμα Οδικών Μεταφορών-Κεντρικά 
Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες» ενόψει της έναρξης υλοποίησης του εν λόγω 
σχεδίου στις αρχές του 2008.  

Τροποποίηση Αρ. 4  

Κεφάλαιο: 130300.2 «Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές 
∆απάνες» 

Άρθρο:  02102 «Βασικοί Μισθοί»   

Εδάφιο 60:  «Υπαστυνόμοι [Κλίμακα Α9(i)]»  

Κατά την ετοιμασία του νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού Νόμου 2008, 
εκ παραδρομής στη σημείωση στη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του εδαφίου 
60 «Υπαστυνόμοι [Κλίμακα Α9(i)]» δεν περιλήφθηκε η φράση «Άρθρο 12 του 
παρόντος Νόμου».  Το άρθρο 12 του νομοσχεδίου του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου του 2008 παραπέμπει στον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμο (Αρ. 9) του 2002 [Νόμος 42(ΙΙ)/2002], που αφορά σε ειδικές μισθοδοτικές 
και άλλες ρυθμίσεις οι οποίες εξακολουθούν να ισχύουν στην έκταση που δε 
γίνεται διαφορετική πρόνοια στον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 2008. 

Για διόρθωση της παράλειψης που αναφέρεται στην παράγραφο 1, απαιτείται η 
πιο κάτω τροποποίηση στη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του εδαφίου 60 
«Υπαστυνόμοι [Κλίμακα Α9(i)]» του Άρθρου 02102 «Βασικοί Μισθοί» του 
Κεφαλαίου 130300 «Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές ∆απάνες» 
όπως πιο κάτω: 

Στη σημείωση κάτω από τη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του εδαφίου 60 
«Υπαστυνόμοι [Κλίμακα Α9(i)» προστίθεται η φράση «Άρθρο 12 του παρόντος 
Νόμου.». 

Τροποποίηση Αρ. 5 

 Κεφάλαιο: 1303002.2 «Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές 
∆απάνες» 

 Άρθρο:  02102 «Βασικοί Μισθοί) 

 Εδάφιο:  170 «++Λοχίες [Κλίμακα Α8(i)] 

 Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν την προώθηση της σημείωσης της 
επεξήγησης στο εδάφιο 170 του προϋπολογισμού της αστυνομίας, ώστε να 
συνάδει με την επεξήγηση του εδαφίου 70, που αφορά τις προσωπικές και 
άλλες ρυθμίσεις. 

 Η σημείωση κάτω από τη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του εδαφίου 170 
«++Λοχίες [Κλίμακα Α8(i)] αντικαθίσταται με την ακόλουθη σημείωση.  
«Πενήντα οκτώ θέσεις καταργήθηκαν έναντι δημιουργίας ισάριθμων νέων 
θέσεων κάτω από το εδάφιο 80 «Αστυφύλακες [Κλίμακες Α3, Α5 και Α7(ii)], 
Αστυφύλακες [Κλίμακα Α7(ii)], Αστυφύλακες [Κλίμακα Α3 και Α5].  Κενούμενες 
οι θέσεις αυτές καταργούνται και θα αντικαθίστανται με ισάριθμες νέες θέσεις 
Αστυφύλακα [Κλίμακα Α3, α5 και Α7(ii)], Αστυφύλακες [Κλίμακα Α7(ii)] και 
Αστυφύλακες [Κλίμακες Α3 και Α5] κάτω από το εδάφιο 80.  Στους κατόχους 
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των θέσεων που φθάνουν στην κορυφή της Κλίμακας Α8(i) θα παραχωρείται 
μία πρόσθετη προσαύξηση με τη συμπλήρωση δύο χρόνων υπηρεσίας.». 

Τροποποίηση Αρ. 6 

 Κεφάλαιο: 140100.2 «Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
∆ιοίκηση-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες» 

 Άρθρο:  02102 «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο 1 «∆ιευθυντές Εμπορίου και Βιομηχανίας [Κλίμακα Α15(ii)]» 

 Μία θέση «∆ιευθυντή [Κλίμακα Α15(i)] κάτω από το εδάφιο 1 «∆ιευθυντές 
Εμπορίου και Βιομηχανίας [Κλίμακα Α15(ii)]» διαγράφηκε σύμφωνα με τη 
σημείωση που υπήρχε στον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 2007 [Νόμος αρ. 
53(II) του 2006]:  «Μια θέση για τον τομέα Ενέργειας και Τεχνολογίας.  Μετά 
την πρώτη πλήρωση των υφιστάμενων κενών θέσεων κατά την ημερομηνία 
ψήφισης του παρόντος Νόμου, μια θέση θα σημειωθεί με διπλό σταυρό.». 

 ∆εδομένης της διεύρυνσης των αρμοδιοτήτων και των εργασιών όλων των 
υπηρεσιών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του 
γεγονότος ότι σε σύγκριση με άλλες γενικές διευθύνσεις ο αριθμός των πέντε 
θέσεων διευθυντών δε θεωρείται υπερβολικός, προτείνεται η επαναφορά της 
θέσης και η διατήρηση του αριθμού των θέσεων ∆ιευθυντή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας [Κλίμακα Α15(i)] σε πέντε. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργείο Οικονομικών προτείνει την επαναφορά 
της θέσης «∆ιευθυντή Εμπορίου και Βιομηχανίας [Κλίμακα Α15(i)]» κάτω από 
το εδάφιο 1 του Κεφαλαίου 140100.2 «Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, ∆ιοίκηση-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες.». 

Τροποποίηση Αρ. 7 

Κεφάλαιο: 180300.2 «Τελωνεία-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες» 

Άρθρο 02102 - «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο:  35 - «Τελωνειακοί Λειτουργοί [Κλίμακες Α8, Α10 και Α11]»  

 Εδάφιο:  60 - «Εξεταστές Τελωνείων, 1ης Τάξεως [Κλίμακες Α8 και Α9(ii)] 

 Εδάφιο: 70 - «++Εξεταστές Τελωνείων [Κλίμακες Α4 και Α7(ii)]» 

 Σε συνέχεια απόφασης της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ), 
ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2002 για αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου, η 
οποία προέβλεπε για τη διεξαγωγή μελετών για όλες τις θέσεις του κρατικού 
μισθολογίου για τις οποίες απαιτούνται διαζευκτικά προσόντα, το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού (Τ∆∆Πρ.) διεξήγαγε σχετικές μελέτες στα 
τμήματα που επηρεάζονταν.  Στόχος των μελετών αυτών ήταν ο καθορισμός 
των απαιτούμενων προσόντων και η δημιουργία κατάλληλου αριθμού θέσεων 
με μισθοδοσία και ανέλιξη ανάλογη με εκείνη που ισχύει σήμερα για αντίστοιχα 
προσόντα.  Οι ρυθμίσεις που προέκυψαν από τις εν λόγω μελέτες και 
αφορούσαν τη μεταφορά προσωπικού που κατείχε πανεπιστημιακά προσόντα 
κατά την ημερομηνία συμφωνίας της ΜΕΠ στις 7 ∆εκεμβρίου 2006, 
προωθήθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) 
του 2007. 
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 Κατά τις συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για εξέταση του εν λόγω νομοσχεδίου, το Υπουργείο 
Οικονομικών ύστερα από εισήγηση της επιτροπής, ανέλαβε δέσμευση όπως η 
ίδια ρύθμιση εφαρμοστεί και για όσους υπηρετούσαν κατά την ημερομηνία της 
συμφωνίας της ΜΕΠ, αλλά απέκτησαν το πανεπιστημιακό προσόν κατά το 
χρονικό διάστημα μεταξύ της πιο πάνω ημερομηνίας και της ημερομηνίας 
ψήφισης του πιο πάνω συμπληρωματικού προϋπολογισμού, δηλαδή στις 25 
Ιουλίου 2007.  Ως εκ τούτου, στο νομοσχέδιο για τον προϋπολογισμό του 2008 
προστίθενται τα ακόλουθα: 

 Επτά θέσεις Εξεταστή Τελωνείων [Κλ. Α4 και Α7(ii)], οι οποίοι κατά τις 
7/12/2006 είχαν πανεπιστημιακό προσόν, αλλά οι έξι, στο μεταξύ, 
προήχθησαν στη θέση Εξεταστή Τελωνείων 1ης τάξης [Κλ. Α8 και Α9] και 
η μία υπέβαλε αντίγραφο ισοτιμίας του πτυχίου της μετά την εν λόγω 
ημερομηνία, μεταφέρονται και μετονομάζονται σε Τελωνειακούς 
Λειτουργούς (Κλ. Α8, Α10 και Α11). 

 ∆ύο θέσεις Εξεταστή Τελωνείων [Κλ. Α4 και Α7(ii)], οι κάτοχοι των 
οποίων απέκτησαν πανεπιστημιακό προσόν μεταξύ 7/12/2006 και 
25/7/2007, μεταφέρονται και μετονομάζονται σε Τελωνειακούς 
Λειτουργούς (Κλ. Α8, Α10 και Α11). 

 Οι θέσεις Εξεταστή Τελωνείων [Κλ. Α4 και Α7(ii)] κενούμενες 
καταργούνται και δημιουργούνται, σταδιακά, εξ ημισείας θέσεις 
Τελωνειακού Λειτουργού (Κλ. Α8, Α10 και Α11) και Βοηθού Τελωνείων 
[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)). 

Τροποποίηση Αρ. 8 

Κεφάλαιο: 180311.2 «Τελωνεία-Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας-
Τακτικές ∆απάνες» 

Άρθρο 02102 - «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο:  30 - «Λειτουργοί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Κλίμακες Α8, Α10 
και Α11)»  

 Εδάφιο:  40 - «Βοηθοί Λειτουργοί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας [Α4 και 
Α7(ii)]» 

 Εδάφιο: 40 - «Βοηθοί Λειτουργοί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας [Α4 και 
Α7(ii)]» 

Σε συνέχεια απόφασης  της ΜΕΠ ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2002 για 
αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου, η οποία προέβλεπε για τη διεξαγωγή 
μελετών για όλες τις θέσεις του κρατικού μισθολογίου για τις οποίες 
απαιτούνται διαζευκτικά προσόντα, το Τ∆∆Πρ. διεξήγαγε σχετικές μελέτες στα 
τμήματα που επηρεάζονταν.  Στόχος των μελετών αυτών ήταν ο καθορισμός 
των απαιτούμενων προσόντων και η δημιουργία κατάλληλου αριθμού θέσεων 
με μισθοδοσία και ανέλιξη ανάλογη με εκείνη που ισχύει σήμερα για αντίστοιχα 
προσόντα.  Οι ρυθμίσεις που προέκυψαν από τις εν λόγω μελέτες, αφορούσαν 
τη μεταφορά προσωπικού που κατείχε πανεπιστημιακά προσόντα κατά την 
ημερομηνία συμφωνίας στη ΜΕΠ στις 7 ∆εκεμβρίου 2006, προωθήθηκαν με 
τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007. 
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Κατά τις συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για εξέταση του εν λόγω νομοσχεδίου, το Υπουργείο 
Οικονομικών ύστερα από εισήγηση της επιτροπής, ανέλαβε δέσμευση όπως η 
ίδια ρύθμιση εφαρμοστεί και για όσους υπηρετούσαν κατά την ημερομηνία της 
συμφωνίας της ΜΕΠ, αλλά απέκτησαν το πανεπιστημιακό προσόν κατά το 
χρονικό διάστημα μεταξύ της πιο πάνω ημερομηνίας και της ημερομηνίας 
ψήφισης του πιο πάνω συμπληρωματικού προϋπολογισμού, δηλαδή στις 25 
Ιουλίου 2007.  Ως εκ τούτου, στο νομοσχέδιο για τον προϋπολογισμό του 2008 
προστίθενται τα ακόλουθα: 

 Οκτώ θέσεις Βοηθού Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας [Κλ. Α4 
και Α7(ii)], οι κάτοχοι των οποίων κατά τις 7 ∆εκεμβρίου 2006 είχαν 
πτυχίο πανεπιστημίου ή επαγγελματικά λογιστικά προσόντα, αλλά οι 
πέντε εκ παραδρομής δεν είχαν τύχει της ρύθμισης του περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμου του 2007 και οι τρεις δεν 
είχαν προσκομίσει στον προσωπικό τους φάκελο αντίγραφο του πτυχίου 
τους, μεταφέρονται και μετονομάζονται σε Λειτουργό Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Κλ. Α8, Α10 και Α11). 

 Ο κάτοχος μίας θέσης Βοηθού Λειτουργού ΦΠΑ [Κλ. Α4 και Α7(ii)], ο 
οποίος απέκτησε επαγγελματικό λογιστικό προσόν μεταξύ 7 ∆εκεμβρίου 
2006 και 25 Ιουλίου 2007 μεταφέρεται και μετονομάζεται σε Λειτουργό 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Κλ. Α8, Α10 και Α11). 

 Ο κάτοχος μίας θέσης Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Κλ. Α8, 
Α10 και Α11), ο οποίος δεν είχε πτυχίο πανεπιστημίου ή επαγγελματικό 
λογιστικό προσόν, μεταφέρεται και μετονομάζεται σε Βοηθό Λειτουργό 
ΦΠΑ [Κλ. Α4 και Α(ii)]. 

 Πέντε θέσεις Βοηθού Λειτουργού Προστιθέμενης Αξίας [Κλ. Α4 και Α7(ii)] 
καταργούνται.  Οι επόμενες πέντε θέσεις κενούμενες καταργούνται και 
δημιουργούνται ισάριθμες θέσεις Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Κλ. Α8, Α19 και Α11).  Οι υπόλοιπες είκοσι τέσσερις θέσεις 
κενούμενες καταργούνται και δημιουργούνται ισάριθμες θέσεις Βοηθού 
Προστιθέμενης Αξίας [Κλ. Α2, Α5 και Α11(ii)]. 

Τροποποίηση Αρ. 9 

Κεφάλαιο: 180400.2 «Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων-Κεντρικά Γραφεία-
Τακτικές ∆απάνες» 

Άρθρο 02102 - «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο:  55 - «++Λειτουργοί Εσωτερικών Προσόδων (Κλίμακες Α8, Α10 
και Α11)»  

 Εδάφιο:  135 - «Λειτουργοί για τις Εισπράξεις Φόρων, 1ης Τάξεως 
[Κλίμακες Α8 και Α9(i)]» 

 Σε συνέχεια απόφασης της ΜΕΠ, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2002 για 
αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου, η οποία προέβλεπε για τη διεξαγωγή 
μελετών για όλες τις θέσεις του κρατικού μισθολογίου για τις οποίες 
απαιτούνται διαζευκτικά προσόντα, το Τ∆∆Πρ. διεξήγαγε σχετικές μελέτες στα 
τμήματα που επηρεάζονταν.  Στόχος των μελετών αυτών ήταν ο καθορισμός 
των απαιτούμενων προσόντων και η δημιουργία κατάλληλου αριθμού θέσεων 
με μισθοδοσία και ανέλιξη ανάλογης με εκείνη που ισχύει σήμερα για 
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αντίστοιχα προσόντα.  Οι ρυθμίσεις που προέκυψαν από τις εν λόγω μελέτες 
και αφορούσαν τη μεταφορά προσωπικού που κατείχε πανεπιστημιακά 
προσόντα κατά την ημερομηνία συμφωνίας της ΜΕΠ (22/9/2006), 
προωθήθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) 
του 2007. 

 Κατά τις συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για εξέταση του εν λόγω νομοσχεδίου, το Υπουργείο 
Οικονομικών, ύστερα από εισήγηση της επιτροπής ανέλαβε δέσμευση όπως η 
ίδια ρύθμιση εφαρμοστεί και για όσους υπηρετούσαν κατά την ημερομηνία της 
συμφωνίας της ΜΕΠ, αλλά απέκτησαν το πανεπιστημιακό προσόν κατά τα το 
χρονικό διάστημα μεταξύ της πιο πάνω ημερομηνίας και της ημερομηνίας 
ψήφισης του πιο πάνω συμπληρωματικού προϋπολογισμού, δηλαδή 25 
Ιουλίου 2007. 

 Ως εκ τούτου, ο κάτοχος μίας θέσης Λειτουργού για τις Εισπράξεις Φόρων 1ης 
Τάξης [Κλ. Α8 και Α9(i)], ο οποίος κατά τις 22 Σεπτεμβρίου 2006 είχε 
πανεπιστημιακό προσόν, μεταφέρθηκε και μετονομάστηκε σε Λειτουργό 
Εσωτερικών Προσόδων (Κλ. Α8, Α10 και Α11). 

Τροποποίηση Αρ. 10 

Κεφάλαιο: 190200.2 «Γενικό Λογιστήριο-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες» 

Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί» 

Εδάφιο 65 «Λειτουργοί Γενικού Λογιστηρίου (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11)» 

Εδάφιο 130 «Λογιστικοί Λειτουργοί [Κλίμακες Α4 και Α7(ii)]  

 Οι εν λόγω ρυθμίσεις αποτελούν τη δεύτερη φάση υλοποίησης της απόφασης 
που λήφθηκε στη ΜΕΠ και που απορρέει από τη μελέτη διαχωρισμού των 
διαζευκτικών προσόντων για τις θέσεις του Γενικού Λογιστηρίου.  Η πρώτη 
φάση της πιο πάνω συμφωνίας, υλοποιήθηκε με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007, με τη μεταφορά στην επιστημονική 
δομή των θέσεων Λογιστικού Λειτουργού 1ης τάξης [Κλ. Α8 και Α9(i)] και άνω, οι 
κάτοχοι των οποίων διέθεταν κατά τις 24 Μαρτίου 2006 πανεπιστημιακό 
δίπλωμα ή επαγγελματικό λογιστικό προσόν. 

 Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις υλοποιείται η δεύτερη φάση της εν λόγω 
συμφωνίας.   

 Ειδικότερα: 

 Τριάντα τρεις κάτοχοι της θέσης Λογιστικού Λειτουργού [Κλ. Α4 και 
Α7(ii)], οι οποίοι κατά την ημερομηνία ψήφισης του προϋπολογισμού του 
2008 έχουν πτυχίο πανεπιστημίου σε θέμα που περιλαμβάνεται στο 
οικείο σχέδιο υπηρεσίας ή επαγγελματικό λογιστικό προσόν, 
μετονομάζονται σε Λειτουργούς Γενικού Λογιστηρίου (Κλ. Α8, Α10 και 
Α11) και μεταφέρονται από το εδάφιο 130 κάτω από το εδάφιο 65. 

 Είκοσι μία θέσεις Λειτουργού Γενικού Λογιστηρίου (Κλ. Α8, Α10 και Α11) 
σημειώνονται με διπλό σταυρό (++), ώστε ο αριθμός των θέσεων να 
καταλήξει σε σαράντα πέντε, όσες και οι ανάγκες που διαπιστώθηκαν 
από τη διενέργεια της σχετικής μελέτης. 
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Τροποποίηση Αρ. 11  

Κεφάλαιο: 200300.2 «Μέση Εκπαίδευση-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες» 

Άρθρο  02102:  «Βασικοί Μισθοί» 

Εδάφιο 100 - «Καθηγητές (Κλ. Α8, Α10 και Α11)2, Καθηγητές (Κλ. 17, Α8 
και Α10), Καθηγητές (Κλ. Α5 και Α7) 

Κεφάλαιο  200500.2 - «∆ημοτική Εκπαίδευση-Κεντρικά Γραφεία- Τακτικές 
∆απάνες» 

Εδάφιο 100 - «∆άσκαλοι (Κλ. Α8, Α10 και Α11), ∆άσκαλοι (Κλ. Α8) και 
∆άσκαλοι (Κλ. Α5 και Α7) 

Εδάφιο 120 - «Νηπιαγωγοί (Κλ. Α8, Α10 και Α11), Νηπιαγωγοί (Κλ. Α8) και 
Νηπιαγωγοί (Κλ. Α5 και Α7) 

Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του υπ’  αρ. 65.216 και ημερομηνία 
21 Μαρτίου 2007 αποφάσισε, λαμβάνοντας υπόψη την αναγκαιότητα 
δημιουργίας πρόσθετων μόνιμων θέσεων στη δημοτική και μέση εκπαίδευση, 
δεδομένου ότι υπηρετεί μεγάλος αριθμός συμβασιούχων έναντι μονίμων 
αναγκών, όπως θέσεις εκπαιδευτικών στο επίπεδο εισδοχής (δασκάλου, 
νηπιαγωγού, καθηγητή) δημιουργηθούν με τον κρατικό προϋπολογισμό του 
2008, αφού προηγουμένως διασαφηνιστεί ακριβέστερα ο αναγκαίος αριθμός. 

Στα πλαίσια της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, 
συμφωνήθηκε η δημιουργία αριθμού πρόσθετων θέσεων νηπιαγωγού, 
δασκάλου και καθηγητή, σε δύο φάσεις.  Σε πρώτη φάση συμφωνήθηκαν οι πιο 
κάτω ρυθμίσεις: 

 Η δημιουργία 250 πρόσθετων θέσεων ∆ασκάλου (Κλ. Α8, Α10 και Α11), 
∆ημοτική Εκπαίδευση, (85 από τις 250 θέσεις αφορούν την Ειδική 
Εκπαίδευση). 

 Η δημιουργία 70 πρόσθετων θέσεων Νηπιαγωγού (Κλ. Α8, Α10 και Α11), 
(∆ημοτική Εκπαίδευση). 

 Η δημιουργία 145 πρόσθετων θέσεων Καθηγητή (Κλ. Α8, Α10 και Α11) 
(Μέση Γενική Εκπαίδευση). 

Τροποποίηση Αρ. 12                  

 Κεφάλαιο: 211300.2 «Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών-
Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες» 

 Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο 85 «Τεχνικοί Μηχανικοί [Κλ. Α5(2η βαθμίδα), Α7 και Α8 (i)]» 

 Εδάφιο 105 «Τεχνικός Επιθεωρητής [Κλ. Α10(i)] 

 Εδάφιο 115 «Ανώτερος Τεχνικός [Κλ. Α9(i)]» 

 Εδάφιο 125 «++Τεχνικοί [Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] 

 Μετά τη διεξαγωγή μελέτης διαχωρισμού των διαζευκτικών προσόντων για τις 
θέσεις Τεχνικού του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, 
διαπιστώθηκε η ανάγκη κατοχής προσόντων επιπέδου τριετούς μεταλυκειακού 
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κύκλου σπουδών από τους κατόχους θέσεων στην τεχνική δομή.  Ως εκ τούτου, 
με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο του 2007 [38(ΙΙ)/2007], 
προωθήθηκαν ρυθμίσεις για τη δημιουργία νέας δομής θέσεων για τους 
κατόχους διπλώματος σχολών τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και 
παρέμειναν πέντε θέσεις Τεχνικού και τρεις θέσεις στα ανελικτικά επίπεδα για 
τα άτομα που ήταν απόφοιτοι σχολής μέσης εκπαίδευσης.  Για τις ανελικτικές 
θέσεις περιλήφθηκαν σημειώσεις, οι οποίες στην ουσία τις καταργούν, επειδή 
κατά την περίοδο προώθησης των εν λόγω ρυθμίσεων δεν υπήρχαν δικαιούχοι 
για προαγωγή ούτε θα υπήρχαν για τα επόμενα πέντε χρόνια τουλάχιστον. 

 Όμως στη συνέχεια διαπιστώθηκε ότι δύο άτομα στο επίπεδο του Τεχνικού, 
υπολογίστηκε ότι κατέχουν δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών, 
ενώ είναι απόφοιτοι λυκείου.  Ως εκ τούτου, θα πρέπει να γίνει η απαραίτητη 
διόρθωση στον προϋπολογισμό και συγκεκριμένα οι θέσεις Τεχνικού 
Μηχανικού [Κλ. Α5(2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] στο Εδάφιο 85 μειώνονται από 39 
σε 37 και οι θέσεις Τεχνικού [Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)] στο εδάφιο 125, αυξάνονται 
από πέντε σε επτά. 

 Επιπρόσθετα γίνονται και οι ανάλογες διορθώσεις στις σημειώσεις των 
ανελικτικών θέσεων, ώστε να μην αποστερούν από τα άτομα στη θέση 
Τεχνικού, τη δυνατότητα μελλοντικής προαγωγής και ανέλιξης, αφού με τις 
ρυθμίσεις που έγιναν με τον πιο πάνω συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 
2007, στην ουσία καταργούνται οι ανελικτικές θέσεις μετά την προαγωγή των 
δύο ατόμων που υπηρετούσαν στα δύο επόμενα ανελικτικά επίπεδα.   

 Ως εκ τούτου, γίνονται οι ακόλουθες αλλαγές στις σημειώσεις: 

 Εδάφιο 105 - Η θέση να σημειωθεί με διπλό σταυρό (++) όταν δε θα 
είναι δυνατή η πλήρωσή της από τη θέση του Εδαφίου 115. 

 Εδάφιο 115 - Ο διπλός σταυρός (++) διαγράφηκε.  Η θέση να σημειωθεί 
με διπλό σταυρό (++) όταν δε θα είναι δυνατή η πλήρωσή της από τις 
θέσεις του Εδαφίου 125. 

Τροποποίηση Αρ. 13 

 Κεφάλαιο:  220200.2 «Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας 
Υγείας-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες»   

 Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο 120 «Εργαστηριακοί Λειτουργοί Θαλασσαιμίας Α´  [Κλ. Α11(ii)] 

 Εδάφιο 130 «++Εργαστηριακοί Λειτουργοί Θαλασσαιμίας Α´ (Κλ. Α8, Α10 
και Α11) 

 Η μελέτη αναδιοργάνωσης των νοσοκομειακών εργαστηρίων που 
πραγματοποιήθηκε το 1997 και συμφωνήθηκε ύστερα από μακρές 
διαβουλεύσεις στα πλαίσια της ΜΕΠ, προέβλεπε, μεταξύ άλλων, όταν οι θέσεις 
Εργαστηριακού Λειτουργού Θαλασσαιμίας (Κλ. Α8, Α10 και Α11), κενώνονται, 
να καταργούνται και να δημιουργούνται ισάριθμες θέσεις Λειτουργού 
Νοσοκομειακού Εργαστηριακού (Κλ. Α8, Α10και Α11). 

 Πέραν των πιο πάνω, σύμφωνα με τα σχέδια υπηρεσίας της θέσης 
Εργαστηριακού Λειτουργού Θαλασσαιμίας σχεδόν όλα τα απαιτούμενα 
προσόντα για τη θέση (πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλος ή ισότιμο προσόν στη 
Βιοχημεία, Χημεία Βιολογία και Μικροβιολογία) εκτός από τη Γενετική, 
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περιλαμβάνονται και στο σχέδιο υπηρεσίας της θέσης του Λειτουργού 
Νοσοκομειακού Εργαστηρίου.  Επιπλέον, τα καθήκοντα που εκτελούν οι 
κάτοχοι των εν λόγω θέσεων είναι συναφή, γεγονός που διαπιστώνεται από την 
υφιστάμενη κατάσταση, αφού σήμερα απασχολούνται στα προαναφερόμενα 
εξειδικευμένα εργαστήρια τόσο Εργαστηριακοί Λειτουργοί Θαλασσαιμίας όσο 
και έκτακτοι Τεχνολόγοι Νοσοκομειακού Εργαστηρίου. 

 Όσον αφορά την ανέλιξη των τεσσάρων υπηρετούντων στη θέση 
Εργαστηριακού Λειτουργού Θαλασσαιμίας Α´ δεν ενδείκνυται η δημιουργία 
νέων θέσεων σε μια φθίνουσα δομή, όπως στη συγκεκριμένη περίπτωση.  
Ωστόσο, λόγω του ότι οι εν λόγω λειτουργοί, έχουν 22 χρόνια συνολικής 
υπηρεσίας, από τα οποία επτά χρόνια στη σημερινή τους θέση, χωρίς 
προοπτικές ανέλιξης φαίνεται να δικαιολογείται η ανέλιξή τους πάνω σε 
προσωπική βάση. 

 Με βάση τα πιο πάνω το Υπουργείο Οικονομικών προτείνει να περιληφθούν 
στον προϋπολογισμό του 2008 τα ακόλουθα: 

 Σημείωση στο εδάφιο 120 «Εργαστηριακοί Λειτουργοί Θαλασσαιμίας Α´ 
[Κλ. Α11(ii)] ως ακολούθως: 

«Οι υπηρετούντες Εργαστηριακοί Λειτουργοί Θαλασσαιμίας Α´ [Κλ. 
Α11(ii)] κατά την ημερομηνία ψήφισης του περί Προϋπολογισμού Νόμου 
του 2008 ανελίσσονται με ετήσιες προσαυξήσεις της κλίμακάς τους μέχρι 
του ποσού £30.041 που αντιστοιχεί με την κορυφή της Κλίμακας 
Α13(ii).». 

 Σημείωση στο εδάφιο 130 «++Εργαστηριακοί Λειτουργοί Θαλασσαιμίας 
(Κλ. Α8, Α10 και Α11) ως ακολούθως: 

  «Κενούμενες οι θέσεις αυτές θα αντικαθίστανται με ίσο αριθμό θέσεων 
Λειτουργού Νοσοκομειακού Εργαστηρίου (Κλ. Α8, Α10 και Α11) κάτω 
από το εδάφιο 110.  Νόμος αρ. 22(ΙΙ) του 2001.  Οι υπηρετούντες στη 
θέση Εργαστηριακού Λειτουργού Θαλασσαιμίας (Κλ. Α8, Α10 και Α11) 
κατά την ημερομηνία ψήφισης του προϋπολογισμού του 2008 να 
ανελίσσονται με ετήσιες προσαυξήσεις της κλίμακας τους μέχρι του 
ποσού των £24.302.». 

Τροποποίηση Αρ. 14 

 Κεφάλαιο:  130300.2 «Αστυνομία-Αρχηγείο Αστυνομίας-Τακτικές 
∆απάνες»   

 Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο 90 «++Ειδικοί Αστυφύλακες (Κλ. Α1, Α2 και Α5(ii)» 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 13.6.2007 (αρ. απόφ. 65.670) αποφάσισε μεταξύ 
άλλων να εγκρίνει την κατά χάριν τοποθέτηση του ειδικού αστυνομικού 
Θεόδωρου Ικκή στη μισθολογική κλίμακα Α7(ii)από την 1.7.2008. 

 Ο τακτικός ειδικός αστυνομικός Θεόδωρος Ικκής, καλύπτεται από τις γενικές 
αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 61.174 ημερομηνίας 
16.11.2004 και 64.595 ημερομηνίας 9.12.2006, αλλά επειδή αφυπηρετεί την 
1.9.2012 δε θα μπορέσει να έχει όφελος από την τοποθέτησή του σε 
προσωπική βάση στην κλίμακα του αστυνομικού γιατί αφυπηρετεί.  Για το λόγο 
αυτό ο Αρχηγός Αστυνομίας με επιστολή του προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης 
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και ∆ημοσίας Τάξεως ημερομηνίας 10.5.2006 εισηγείται την κατά χάριν 
τοποθέτησή του στη μισθολογική κλίμακα Α7+2. 

 Για υλοποίηση της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου 
απαιτείται τροποποίηση της σημείωσης στη στήλη των επεξηγήσεων έναντι του 
εδαφίου 90 «++Τακτικοί Ειδικοί Αστυφύλακες (Κλ. Α1, Α2 και 15(ii)» ως 
ακολούθως: 

 «∆εκαπέντε θέσεις καταργήθηκαν έναντι δημιουργίας ισάριθμων νέων θέσεων 
κάτω από το εδάφιο 80 «Αστυφύλακες [Κλ. Α3, Α5 και Α7(ii)]», Αστυφύλακες 
[Κλ. Α7(ii), Αστυφύλακες (Κλ. Α3 και Α5).  Ενενήντα δύο θέσεις κενούμενες θα 
καταργούνται και θα αντικαθίστανται με ισάριθμες θέσεις κάτω από το εδάφιο 
80 «Αστυφύλακες [Κλ. Α3, Α5 και Α7(ii)], Αστυφύλακες (Κλ. Α3 και Α5)]».   

 Οι υπόλοιπες οκτώ θέσεις, κενούμενες καταργούνται.  Οι κάτοχοι των δέκα 
θέσεων τα ονόματα των οποίων περιλαμβάνονται στο Μητρώο Μαχητών της 
Αντίστασης ανελίσσονται πάνω σε προσωπική βάση στις Κλίμακες Α3, Α5 και 
Α7(ii) [Νόμος Αρ. 24(Ι) του 2001].  Ο κάτοχος μίας θέσης το όνομα του οποίου 
περιλαμβάνεται στο Μητρώο Μαχητών της Αντίστασης και αφυπηρετεί την 
1.9.012 τοποθετείται στην Κλίμακα Α7(ii) από 1.7.2008.». 

 Τροποποίηση Αρ. 15 

 Κεφάλαιο:  180100.2 «Υπουργείο Οικονομικών. ∆ιοίκηση-Κεντρικά 
Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες»   

 Άρθρο 04567 «Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών»:  £112.400 

 Άρθρο:  10114 «∆άνειο στο Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών»:  
£8.700.000 

 Το νομοσχέδιο του προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2008 προβλέπει δαπάνες ύψους £45.012.400. 

 Στο εν λόγω νομοσχέδιο περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους £30 εκατομ. για την 
έκδοση δανείων, καθώς και πρόνοια για £6.712.380 για κάλυψη των 
λειτουργικών εξόδων του οργανισμού. 

 Στο νομοσχέδιο του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2008 περιλήφθηκε 
συνολική πρόνοια ύψους £27.900.000 που αφορά την κάλυψη των 
λειτουργικών εξόδων (£6.600.000) και την έκδοση δανείων του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (£21.300.000). 

 Με βάση τα πιο πάνω απαιτείται η περίληψη αυξημένης πρόνοιας ύψους 
£8.812.400 για κάλυψη του ελλείμματος του νομοσχεδίου του προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής βαρών και αφορά £112.400 για 
κάλυψη των λειτουργικών εξόδων και £8.700.000 για την έκδοση δανείων, 
καθώς και αύξηση του ύψους των εγγυήσεων που θα παραχωρήσει ο φορέας 
μέσα στο 2008 από £19.640.000 σε £23.000.00 για κάλυψη δικαιούχων 
στέγασης και επαγγελματικής δραστηριοποίησης με βάση τους περί Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας) 
Κανονισμούς του 1995. 

Τροποποίηση Αρ. 16 

 Κεφάλαιο:  180711.2 «Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού-
Γενικό ∆ιοικητικό Προσωπικό»   
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 Άρθρο 02102 «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο:  5 «Πρώτοι ∆ιοικητικοί Λειτουργοί [Κλ. Α14(ii)]»:  £12.235 

 Κεφάλαιο:  200100.2 «Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ∆ιοίκηση-
Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες» 

 Άρθρο:  02102 «Βασικοί Μισθοί»:  £152.780 

 Νέο Εδάφιο:  5 «∆ιευθυντής Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας και 
Αξιολόγησης [Κλ. Α15(i)]»:  £6.936 

 Νέο Εδάφιο:  20 «Ανώτεροι Λειτουργοί Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού 
[Κλ. Α13(ii)]»:  £22.833 

 Νέο Εδάφιο:  30 «Λειτουργοί Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού Α´ [Κλ. 
Α11(ii)]»:  £52.116 

 Νέο Εδάφιο:  40 «Λειτουργοί Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού [Κλ. Α8, 
Α10 και Α11(ii)]»:  £70.895 

 Κεφάλαιο:  200600.2 «Παιδαγωγικό Ινστιτούτο-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες» 

 Άρθρο:  02102 «Βασικοί Μισθοί»:  £43.430 

 Νέο Εδάφιο:  80 «Καθηγητές Παιδαγωγικού Ινστιτούτου [Κλ. Α11(ii)]»:  
£43.430 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 31.10.2007 αποφάσισε να 
εγκρίνει τις προτάσεις για αναδόμηση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
αναδόμηση Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και ∆ημιουργία Κέντρου Εκπαιδευτικής 
Έρευνας και Αξιολόγησης και επιπρόσθετα να εγκρίνει τη συμπερίληψη των 
πιο κάτω θέσεων στον προϋπολογισμό του 2008. 

 1 θέση ∆ιευθυντή Κέντρου Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης [Κλ. 
Α15(i)]. 

 1 θέση Πρώτου ∆ιοικητικού Λειτουργού [Κλ. Α14(ii)]. 

 4 θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού [Κλ. 
Α13(ii)]. 

 12 θέσεις Λειτουργού Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού Α´ [Κλ. Α11(ii)]. 

 27 θέσεις Λειτουργού Εκπαιδευτικού Προγραμματισμού (Κλ. Α8, Α10 και 
Α11), οι 5 εκ των οποίων έναντι κατάργησης αντίστοιχου αριθμού 
θέσεων Καθηγητή Παιδαγωγικού Ινστιτούτου [Κλ. Α11(ii)]. 

Να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού να προωθήσει όλες 
τις αναγκαίες ενέργειες για υλοποίηση των προτάσεων, περιλαμβανομένης της 
ετοιμασίας σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις και συζητήσεις τους στη 
ΜΕΠΕΥ. 

Να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών να παράσχει την αναγκαία 
βοήθεια και στήριξη στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείο Προγραμματισμού και 
να εξεύρει και διαθέσει τις αναγκαίες πιστώσεις για τις προτεινόμενες νέες 
θέσεις προσωπικού. 
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Για υλοποίηση της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου σχετικά 
με τη συμπερίληψη 44 θέσεων Λειτουργών κάτω από το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού, την κατάργηση 5 κενών θέσεων κάτω από το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο και τη δημιουργία μιας θέσης Πρώτου ∆ιοικητικού Λειτουργού κάτω 
από το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης απαιτείται η τροποποίηση του νομοσχεδίου 
για τον προϋπολογισμό του 2008.  

Τροποποίηση Αρ. 17 

 Κεφάλαιο:  200600.3 «Παιδαγωγικό Ινστιτούτο-Κεντρικά Γραφεία-
Αναπτυξιακές ∆απάνες»   

 Άρθρο 03502 «Εντόπια Εκπαίδευση»:  £1.500.000 

 Για υλοποίηση απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 
31.10.2007 σχετικά με την αναδόμηση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου και της δημιουργίας Κέντρου Εκπαιδευτικής 
Έρευνας και Αξιολόγησης προτείνεται η αύξηση κατά £1,5 εκατομ. της 
πρόνοιας που απαιτείται για επιμόρφωση των εκπαιδευτικών σε θέματα 
διοίκησης των σχολικών μονάδων και του εκπαιδευτικού συστήματος, ώστε να 
ενισχυθεί η διοικητική ικανότητα σ’  αυτά τα επίπεδα. 

 Για υλοποίηση των πιο πάνω απαιτείται η τροποποίηση του νομοσχεδίου για 
τον προϋπολογισμό του 2008. 

Τροποποίηση Αρ. 18 

 Κεφάλαιο:  110200.2 «Κυπριακός Στρατός-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές 
∆απάνες» 

 Άρθρο:  02102 «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο 50 «Ταγματάρχες [Κλίμακα Α12(ii)]» 

 Εδάφιο 90 «Ανθυπασπιστές [Κλίμακες Α8, Α9 και Α10(i)]» 

 Εδάφιο 100 «Αρχιλοχίες [Κλίμακα Α8(i)]» 

 Εδάφιο 110 «Επιλοχίες [Κλίμακα Α7(ii)]» 

 Εδάφιο 120 «Λοχίες [Κλίμακες Α4 και Α6(ii)]» 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007 
ενέκρινε το οργανόγραμμα-δομή της Εθνικής Φρουράς στους βαθμούς των 
Αξιωματικών και των Υπαξιωματικών και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Άμυνας 
να ενημερώσει τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Άμυνας και Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού. 

 Για την ομαλή λειτουργία της Εθνικής Φρουράς το Υπουργικό Συμβούλιο 
ενέκρινε παράλληλα και τη δημιουργία των πιο κάτω νέων θέσεων αξιωματικών 
και υπαξιωματικών, οι οποίες βρίσκονται μέσα στα πλαίσια του 
οργανογράμματος: 

 46 νέων θέσεων Ταγματάρχη 

 22 θέσεων Ανθυπασπιστή 

 82 θέσεων Αρχιλοχία 

 92 θέσεων Επιλοχία 
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 καθώς και την κατάργηση 70 θέσεων Λοχία. 

 Για την υλοποίηση των πιο πάνω απαιτείται τροποποίηση του νομοσχεδίου του 
προϋπολογισμού του 2008.  

Τροποποίηση Αρ. 19 

 Κεφάλαιο:  200111.2 «Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ∆ιοίκηση-
Τεχνικές Υπηρεσίες-Τακτικές ∆απάνες» 

 Άρθρο:  02102 «Βασικοί Μισθοί» 

 Εδάφιο 10 «Προϊστάμενος Τεχνικών Υπηρεσιών [Κλίμακα Α14(ii)] αντί 
[Κλίμακα Α13(ii)]» 

 Νέο Εδάφιο 20 «Ανώτεροι Αρχιτέκτονες/Μηχανικοί [Κλίμακα Α13(ii)]» 

 Εδάφιο 30 «Αρχιτέκτονες [Κλίμακες Α9, Α11 και Α12]» 

 Εδάφιο 40 «Πολιτικοί Μηχανικοί (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12)» 

 Εδάφιο 45 «Ηλεκτρολόγοι Μηχανικοί (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12)» 

 Εδάφιο 50 «Μηχανολόγοι Μηχανικοί (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12)» 

                 ++Μηχανολόγοι Μηχανικοί 1ης Τάξεως (Κλίμακες Α11 και 
Α12) και 2ας Τάξεως (Κλίμακα Α9)»     

 Εδάφιο 55 «Επιμετρητής Ποσοτήτων (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12)» 

 Εδάφιο 60 «Ανώτερος Τεχνικός Επιθεωρητής [Κλίμακα Α11(ii)]» 

 Εδάφιο 70 «Τεχνικοί Επιθεωρητές [Κλίμακα Α10(i)]]» 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007 
αποφάσισε: 

1. Να εγκρίνει την ενίσχυση των Τεχνικών Υπηρεσιών με την άμεση 
δημιουργία αριθμού μόνιμων θέσεων, σε ειδικότητες και επίπεδα που θα 
χρειαστούν στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  Οι θέσεις αυτές να 
δημιουργηθούν στην υφιστάμενη δομή του Τμήματος Τεχνικών 
Υπηρεσιών, στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για το 2008 ως ακολούθως: 

 Αναβάθμιση θέσης Προϊστάμενου Τεχνικών Υπηρεσιών σε 
Κλίμακα Α14(ii) αντί Κλίμακα Α13(ii). 

 2 θέσεις Ανώτερων Αρχιτεκτόνων/Μηχανικών [Κλίμακα Α13(ii)]. 

 6 θέσεις Αρχιτεκτόνων (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12). 

 7 θέσεις πολιτικών Μηχανικών (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12). 

 2 θέσεις Ηλεκτρολόγων Μηχανικών (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12). 

 1 θέση Μηχανολόγου Μηχανικού (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12). 

 1 θέση Επιμετρητή Ποσοτήτων (Κλίμακες Α9, Α11 και Α12). 

 1 θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή [Κλίμακα Α11(ii)]. 

 1 θέση Τεχνικού Επιθεωρητή [Κλίμακα Α10(i)]. 



 

 

 
 

140

2. Να εγκρίνει την άμεση ενίσχυση των Τεχνικών Υπηρεσιών με πρόσθετο 
έκτατο προσωπικό. 

 Για υλοποίηση των πιο πάνω απαιτείται τροποποίηση του νομοσχεδίου του 
προϋπολογισμού του 2008. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ V 
Α.  Έσοδα από Πετρελαιοειδή και Αντισταθμιστικά Μέτρα 
 Πραγματι

κά 2000      
£ εκατομ. 

Πραγματικά 
2001          

£ εκατομ. 

Μετα-
βολή   
  % 

Πραγματικά 
2002          

£ εκατομ. 

Μετα-
βολή  

%     

Πραγματικά 
2003          

£ εκατομ. 

Μετα-
βολή  

%     

Πραγματικά 
2004          

£ εκατομ. 

Μετα-
βολή  

%  

Πραγματικά 
2005          

£ εκατομ. 

Μετα-
βολή  

%     

Πραγματικά 
2006          

£ εκατομ. 

Μετα-
βολή  

%     
Σύνολο Εσόδων από Πετρελαιοειδή 64,8 66,6 2,8 89,0 33,6 177,5 99,5 201,1 13,3 207,3 3,1 214,5 3,5 
Φόρος Κατανάλωσης Πετρελαιοειδών 43,9 44,7 1,8 63,3 41,6 132,4 109,2 149,1 12,6 147,2 -1,3 149,8 1,8 
Εισπράξεις από την επιβολή ΦΠΑ στις 
πωλήσεις πετρελαιοειδών 

20,9 21,9 4,9 25,7 17,2 45,1 75,8 52,0 15,3 60,1 15,6 64,7 7,7 

Έκτακτη Εισφορά για την Άμυνα 110,4 109,1 -1,2 107,7 -1,3 92,3 -14,3 0,0 -100,00 0,0 0,0  
Αντισταθμιστικά Μέτρα 102,2 116,4 13,9 147,3 26,6 217,3 47,6 221,8 2,1 219,2 -1,2 212,7 -3,0 
Οικονομική Βοήθεια στις ΑΤΑ έναντι 
απώλειας κτηματικού και επαγγελματικού 
φόρου 

0,1 0,1 0,1 0,1 0,6 14,4 25390,
3 

14,4 0,4 14,9 3,1 18,5 24,1 

Εκπαιδευτικές Χορηγίες 19,0 25,1 32,1 26,6 6,0 33,4 25,6 35,1 5,1 44,3 26,2 35,4 -20,1 
Ειδικές Χορηγίες σε Συνταξιούχους    21,9  34,5 57,5 48,9 41,7 45,9 -6,1 46,3 0,9 
Παροχή Επιδόματος Τέκνου 17,2 19,8 15,1 27,5 38,9 69,4 152,4 83,4 20,2 85,8 2,9 86,3 0,6 
Κοινό Εξωτερικό ∆ασμολόγιο 65,9 71,4 8,3 71,2 -0,3 65,6 -7,9 40,0 -39,0 28,3 -29,3 26,2 -7,4 
Σχέδιο Επιστροφής ΦΠΑ για την 
απόκτηση 1ης κατοικίας 

0,0 0,0  0,0  0,0  0,0  0,0  4,2  

 
Σημ.:   Επιπλέον έχει αυξηθεί το αφορολόγητο εισόδημα των φυσικών προσώπων και έχει μειωθεί ο συντελεστής εταιρικού φόρου από 20%-25% σε 10%.  Η επίπτωση από αυτά τα δύο μέτρα για το 2004 ήταν £55,5 

εκατομ. και £64,1 εκατομ. αντίστοιχα. 
  * Οι εισπράξεις από την επιβολή ΦΠΑ υπολογίστηκαν με βάση τη μέση ετήσια τιμή των πετρελαιοειδών και τις πωλήσεις σύμφωνα με τις στατιστικές ενέργειας της Στατιστικής Υπηρεσίας του 

Υπουργείου Οικονομικών. 
Σχέδιο Επιστροφής ΦΠΑ για την απόκτηση 1ης κατοικίας £20 εκατομ. περίπου  
 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2007
Φόροι Κατανάλωσης: Βενζίνη μολυβδούχα 14,48 σ/λίτρο 

από 22.11.99 
14,48 σ/λίτρο  16,48 σ/λίτρο 

2.7.2002 
19,48 σ/λίτρο 19,98 σ/λίτρο 

29,4,2004 
  

  Βενζίνη αμόλυβδη 12,48 σ/λίτρο 12,48 σ/λίτρο 14,48 σ/λίτρο 
2.7.2002 

17,48 σ/λίτρο    

   Πετρέλαιο καθαρό 2 σ/λίτρο 2 σ/λίτρο 7 σ/λίτρο    
2.7.2002 

11 σ/λίτρο 
1.1.2003       
14 σ/λίτρο 
2.10.2003 

14,3 σ/λίτρο 
29.4.2004 

  

    Πετρέλαιο L.S. 2 σ/λίτρο 2 σ/λίτρο 7 σ/λίτρο    
2.7.2002 

11 σ/λίτρο 
1.1.2003       
14 σ/λίτρο 
2.10.2003 

14,3 σ/λίτρο 
29.4.2004 

  

   Πετρέλαιο ακάθαρτο 2 σ/λίτρο 2 σ/λίτρο 7 σ/λίτρο   
2.7.2002 

11 σ/λίτρο 
1.1.2003       
14 σ/λίτρο 
2.10.2003 

14,3 σ/λίτρο 
29.4.2004 

11,3 σ/λίτρο 7,3 σ/λίτρο 

Φόρος Προστιθέμενης Αξίας 8% μέχρι 
30.6.2000 
10% από 
1.7.2000 

10% 13% από   
1.7.2002 

15% από 
1.1.2003 

15% 15% 15% 

  



 

 142  

Β.  ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ /ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 
 ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2005 

Πραγμ. 
2006 
Πραγμ. 

2006/05   % 
Μεταβ. 

2007 
Προϋπολ. 

2007/06   % 
Μεταβ. 

2008 
Προϋπολ. 

2008/07   % 
Μεταβ. 

Ανεξάρτητα Γραφεία/Υπηρεσίες 38,5 39,6 2,8 47,4 19,6 50,1 5,9 
Υπουργείο Άμυνας 172,9 167,3 -3,2 198,0 18,4 207,3 4,7 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

151,4 140,2 -7,4 170,6 21,7 161,9 -5,1 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

134,8 136,5 1,2 165,8 21,5 176,6 6,5 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

22,4 32,1 43,5 39,2 22,0 41,1 4,9 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

313,7 323,4 3,1 355,0 9,8 399,5 12,5 

Υπουργείο Εσωτερικών 241,0 268,6 11,4 323,5 20,4 345,9 6,9 
Υπουργείο Εξωτερικών 33,6 31,1 -7,3 46,8 50,2 47,9 2,5 
Υπουργείο Οικονομικών 1.487,0 1.785,5 20,1 1.835,0 2,8 1.900,2 3,6 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 361,6 404,7 11,9 427,0 5,5 555,3 30,1 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 168,1 191,7 14,0 203,7 6,3 201,2 -1,2 
Υπουργείο Υγείας 228,8 264,9 15,8 270,6 2,2 308,1 13,8 

ΣΥΝΟΛΟ 3.353,7 3.785,5 12,9 4.082,5 7,8 4.395,2 7,7



 

 143  

    
Γ.  ΤΑΚΤΙΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ/ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2005 
Πραγμ. 

2006 
Πραγμ. 

2006/05   % 
Μεταβ. 

2007 
Προϋπολ. 

2007/06   % 
Μεταβ. 

2008 
Προϋπολ. 

2008/07   % 
Μεταβ. 

Ανεξάρτητα Γραφεία/Υπηρεσίες 29,6 34,0 14,9 39,8 17,3 43,0 7,9 
Υπουργείο Άμυνας 172,9 167,2 -3,2 198,0 18,4 207,3 4,7 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

103,1 102,8 -0,2 115,5 12,3 116,0 0,5 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

131,9 133,5 1,2 150,3 12,6 155,4 3,4 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

8,8 13,1 48,3 11,7 -11,1 11,8 0,9 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

305,9 312,9 2,3 337,4 7,8 383,2 13,6 

Υπουργείο Εσωτερικών 164,6 186,3 13,2 210,6 13,1 226,5 7,6 
Υπουργείο Εξωτερικών 29,4 27,4 -6,8 39,7 44,8 43,5 9,6 
Υπουργείο Οικονομικών 3,6 662,2 27,4 639,4 27,4 662,2 3,6 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 324,0 353,0 8,9 376,4 6,6 405,9 7,8 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 108,6 134,6 24,0 136,7 1,6 137,2 0,3 
Υπουργείο Υγείας 210,1 237,4 13,0 254,3 7,2 291,0 14,4 

ΣΥΝΟΛΟ 2.067,4 2.203,9 6,6 2.509,8 13,9 2.682,9 6,9
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∆.  ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ∆ΑΠΑΝΕΣ ΚΑΤΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ/ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2005 
Πραγμ. 

2006 
Πραγμ. 

2006/05   % 
Μεταβ. 

2007 
Προϋπολ. 

2007/06   % 
Μεταβ. 

2008 
Προϋπολ. 

2008/07   % 
Μεταβ. 

Ανεξάρτητα Γραφεία/Υπηρεσίες 3,7 1,0 -73,6 3,1 215,8 2,8 -9,3 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

48,3 37,4 -22,6 55,0 47,1 45,9 -16,5 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

2,9 3,0 3,7 15,3 412,3 21,3 39,3 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

13,5 19,0 40,4 27,4 44,4 29,3 7,0 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

7,7 10,4 35,4 17,0 63,0 16,2 -4,7 

Υπουργείο Εσωτερικών 76,3 82,2 7,7 112,3 36,5 119,3 6,3 
Υπουργείο Εξωτερικών 4,2 3,7 -11,3 7,1 90,6 4,4 -37,4 
Υπουργείο Οικονομικών 21,9 36,5 66,8 66,5 82,0 85,6 28,7 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 37,5 51,7 37,6 50,5 -2,2 149,3 195,5 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 57,9 55,4 -4,3 64,2 15,9 62,1 -3,3 
Υπουργείο Υγείας 18,6 27,5 47,5 15,4 -44,1 17,0 10,5 

ΣΥΝΟΛΟ 292,6 327,8 12,0 433,7 32,3 553,2 27,6
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Ε.  ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ/ΚΑΤΑΡΓΗΣΗΣ ΘΕΣΕΩΝ ΣΤΗ ∆ΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑ ∆ΗΜΙΟΥΡΓΙΑ ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ 
ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ 0 2 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 31 38 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ∆ΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ∆ΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 85 85 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 1 4 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 0 3 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 7 6 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 24 1 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 2 32 
ΓΕΝΙΚΟ ΛΟΓΙΣΤΗΡΙΟ 2 2 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 305 0 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 4 13 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 1 11 
ΣΥΝΟΛΟ 462 197 
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    ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ VI 
ΠΙΝΑΚΕΣ ΠΟΥ ΚΑΤΑΤΕΘΗΚΑΝ ΑΠΟ ΤΟ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΣΤΙΣ 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 200743 

  ΠΙΝΑΚΑΣ 1.  ΚΥΡΙΟΤΕΡΟΙ ∆ΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΟΙ  ∆ΕΙΚΤΕΣ      

  2004 2005 2006 2007 2008 

  £ εκατομ. £ εκατομ. £ εκατομ. £ εκατομ. £ εκατομ. 

Ακαθάριστο Εγχ. Προϊόν σε Τρέχουσες Τιμές ( ΛΚ εκ ) 7,389.80 7,861.60 8,361.70 8,855.50 9,478.30 

            

∆ημοσιονομικό 'Έλλειμμα ( ΛΚ εκ ) -300.1 -183.6 -128.5 -90.0 -50.0 

             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος -4.1 -2.3 -1.5 -1.0 -0.5 

            

Πρωτογενές 'Ελλειμμα/Πλεόνασμα ( ΛΚ εκ ) -56.7 86.4 144.0 200.0 245.0 

             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος -0.8 1.1 1.7 2.3 2.6 

            

∆ημόσιες Αποταμιεύσεις ( ΛΚ εκ ) -46.3 20.6 190.4 255.5 316.2 

             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος -0.6 0.3 2.3 2.9 3.3 

            

Κεφαλαιουχικές ∆απάνες ( ΛΚ εκ ) 310.1 283.0 325.9 345.5 366.2 

             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 4.2 3.6 3.9 3.9 3.9 

            

Ακαθάριστες Χρηματοδοτικές Ανάγκες ( ΛΚ εκ ) -1,079.3 -852.9 -1,019.1 -788.3 -866.7 

                                                 
43  Τα στοιχεία που αναφέρονται στους πίνακες είναι ενδεχόμενο από την εν λόγω ημερομηνία και μετά να έχουν διαφοροποιηθεί στη 

βάση δαπανών και εισπράξεων που διενεργούνται στο μεταξύ. 
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             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος -14.6 -10.8 -12.2 -8.9 -9.1 

            

∆ημόσιο Χρέος(εξαιρ. του ενδοκυβερνητικού-Μάαστριχ) ( ΛΚ εκ ) 5,203.6 5,442.9 5,461.1 5,443.6 5,043.2 

             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 70.4 69.2 65.3 61.5 53.2 

            

∆ημόσιο Εξωτερικό Χρέος (Μακροχρόνιο/ Μεσοπρόθεσμο και  1,418.0 1,338.5 1,246.2 1,308.2 1,342.7 

Βραχυχρόνιο ΛΚ εκ.)           

             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος 19.2 17.0 14.9 14.8 14.2 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 2.  ΜΕΓΕΘH ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΩΝ ΟΠΩΣ ΕΧΟΥΝ ΚΑΤΑΤΕΘΕΙ  

                      ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ ΓΙΑ ΤΑ ΕΤΗ 2004-2008 (σε εκατομμύρια λίρες) 

       
 

  2004 2005 2006 2007 2008 
 

            
 

       

ΕΣΟ∆Α 2,785.9 2,718.4 3,194.2 3,315.3 4,133.2 
 

∆ΑΠΑΝΕΣ 3,401.8 3,555.0 3,878.8 4,070.0 4,395.2 
 

      
 

ΕΛΛΕΙΜΜΑ -616.0 -836.6 -684.7 -754.7 -262.0 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3:   ΠΕΡΙΛΗΨΗ-ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ (διαφορά)  2004-2008 (σε χιλιάδες λίρες) 

  Πραγματικά Πραγματικά Διαφορά Πραγματικά Διαφορά Προϋπολ. Διαφορά Προϋπολ. Διαφορά  

  Έσοδα Έσοδα   Έσοδα   ´Εσοδα   ´Εσοδα    

  2004  2005    2006    2007    2008     

                 

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 637,945  797,426  159,481  918,955  121,529  1,100,000  181,045  1,142,900  42,900   

           

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1,205,972  1,294,397  88,425  1,439,082  144,685  1,655,000  215,918  1,752,559  97,559   

           

ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 94,514  108,401  13,887  124,763  16,362  150,000  25,237  161,440  11,440   

           

ΕΝΟΙΚΙΑ,  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ  
ΠΡΟΣΟΔΟΙ 58,336  32,954  -25,382  40,171  7,217  60,000  19,829  61,752  1,752   

           

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 89,913  97,020  7,107  79,324  -17,696  65,000  -14,324  78,494  13,494   

           

ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 70,583  82,500  11,917  145,145  62,645  73,000  -72,145  56,795  -16,205   

 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 38,241  52,505  14,264  107,421  54,916  40,000  -67,421  10,442  -29,558   

 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 5,331  851  -4,480  177  -674  0  -177  100  100   

 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 17,625  19,510  1,885  27,974  8,464  25,000  -2,974  39,792  14,792   

 Πρόσοδοι από Τόκους 7,991  7,454  -537  7,303  -151  3,000  -4,303  4,916  1,916   

 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 1,395  2,180  785  2,270  90  5,000  2,730  1,545  -3,455   

           

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 2,157,263  2,412,698  255,435  2,747,440  334,742  3,103,000  355,560  3,253,940  150,940   

           

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 850,769  871,100  20,331  913,518  42,418  630,000  -283,518  879,098  249,098   

           

Σ Υ Ν Ο Λ Ο ΕΣΟΔΩΝ 3,008,032  3,283,798  275,766  3,660,958  377,160  3,733,000  72,042  4,133,038  400,038   
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3Α:  ΠΕΡΙΛΗΨΗ-ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ (ποσοστιαία αναλογία) 2004-2008 (σε χιλιάδες λίρες) 

  Πραγματικά % Πραγματικά % Πραγματικά % Προϋπολ. % Προϋπολ. % 

  Έσοδα Αναλογία Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία 

  2004   2005   2006   2007   2008   

                      

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 637,945 29.6  797,426 33.1  918,955 33.4  1,100,000 35.4  1,142,900 35.1  

           

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1,205,972 55.9  1,294,397 53.6  1,439,082 52.4  1,655,000 53.3  1,752,559 53.9  

           
ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ 
ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 94,514 4.4  108,401 4.5  124,763 4.5  150,000 4.8  161,440 5.0  

           
ΕΝΟΙΚΙΑ,  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ  
ΠΡΟΣΟΔΟΙ 58,336 2.7  32,954 1.4  40,171 1.5  60,000 1.9  61,752 1.9  

           

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 89,913 4.2  97,020 4.0  79,324 2.9  65,000 2.1  78,494 2.4  

           

ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 70,583 3.3  82,500 3.4  145,145 5.3  73,000 2.4  56,795 1.7  

 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 38,241 1.8  52,505 2.2  107,421 3.9  40,000 1.3  10,442 0.3  

 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 5,331 0.2  851 0.0  177 0.0  0 0.0  100 0.0  

 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 17,625 0.8  19,510 0.8  27,974 1.0  25,000 0.8  39,792 1.2  

 Πρόσοδοι από Τόκους 7,991 0.4  7,454 0.3  7,303 0.3  3,000 0.1  4,916 0.2  

 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 1,395 0.1  2,180 0.1  2,270 0.1  5,000 0.2  1,545 0.0  

           

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 2,157,263 100.0 2,412,698 100.0 2,747,440 100.0 3,103,000 100.0 3,253,940 100.0 

           

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 850,769  871,100  913,518  630,000  879,098  

           

Σ Υ Ν Ο Λ Ο ΕΣΟΔΩΝ 3,008,032   3,283,798   3,660,958   3,733,000   4,133,038   
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3B:   ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ   2004-2008 (σε χιλιάδες λίρες) 

  1 2   3   4   5   

  Πραγματικά Πραγματικά Μεταβολή Πραγματικά Μεταβολή Προϋπολ. Μεταβολή Προϋπολ. Μεταβολή 

  ´Εσοδα ´Εσοδα  2:1 ´Εσοδα  3:2 ´Εσοδα  4:3 ´Έσοδα  5:4 

  2004 2005 % 2006 % 2007 % 2008 % 

                    

Α.  ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 637,945 797,426 25.0  918,955 15.2  1,100,000 19.7  1,142,900 3.9  

          

  1.  Φόρος Εισοδήματος- Φυσικά Πρόσωπα 198,530 211,067 6.3  251,537 19.2  253,000 0.6  266,500 5.3  

      Υπάλληλοι 162,654 175,569 7.9  208,946 19.0  210,000 0.5  236,500 12.6  

      Υπάλληλοι - Υπεράκτιων Εταιρειών 8,711 10,440 19.8  14,321 37.2  13,000 -9.2  0 -100.0  

      Αυτοεργοδοτούμενοι 27,165 25,058 -7.8  28,270 12.8  30,000 6.1  30,000 0.0  

          

  2.  Φόρος Εισοδήματος -Νομικά Πρόσωπα 207,386 242,915 17.1  320,748 32.0  370,000 15.4  435,000 17.6  

      Εταιρικός Φόρος 124,368 140,241 12.8  164,023 17.0  200,000 21.9  235,000 17.5  

      Εταιρικός Φόρος-Υπεράκτιες Εταιρείες 82,242 102,124 24.2  155,950 52.7  170,000 9.0  200,000 17.6  

      Άλλα 776 550 -29.1  775 40.9  0 -100.0  0 #DIV/0! 

          

  3.  Φόροι Περιουσίας 79,715 85,868 7.7  156,013 81.7  257,500 65.1  206,500 -19.8  

      Φόρος Κεφαλαιουχικών Κερδών 53,521 58,075 8.5  117,381 102.1  200,000 70.4  150,000 -25.0  

      Φόρος επί Μερισμάτων 1,709 285  685  0 -100.0  0 #DIV/0! 

      Δικαιώματα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 17,295 18,952 9.6  31,067 63.9  50,000 60.9  50,000 0.0  

      Άλλοι Φόροι Περιουσίας 7,190 8,556 19.0  6,880 -19.6  7,500 9.0  6,500 -13.3  

          

  4.  Φόροι Μηχανοκινήτων Οχημάτων 40,928 40,249 -1.7  40,274 0.1  50,000 24.1  60,000 20.0  

  5.  Άλλοι  111,386 217,327 95.1  150,383 -30.8  169,500 12.7  174,900 3.2  
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Β.  ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1,205,972 1,294,397 7.3  1,439,082 11.2  1,655,000 15.0  1,752,559 5.9  

   Εισαγωγικοί Δασμοί 40,094 28,302 -29.4  26,288 -7.1  30,000 14.1  30,213 0.7  

   Φόροι Κατανάλωσης 330,848 326,358 -1.4  334,749 2.6  360,000 7.5  372,513 3.5  

   Φόρος Προστιθεμένης Αξίας 666,363 759,153 13.9  857,628 13.0  1,000,000 16.6  1,100,000 10.0  

   Δικαιώματα Κτηματολογίου  και Χωρομετρίας 34,880 37,776 8.3  61,476 62.7  100,000 62.7  100,000 0.0  

   Φόροι Μηχανοκινήτων Οχημάτων 18,834 18,747 -0.5  18,997 1.3  10,000 -47.4  6,500 -35.0  

   Εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής 56,274 58,545 4.0  63,616 8.7  70,000 10.0  66,000 -5.7  

   Τέλη Χαρτοσήμων 20,199 23,024 14.0  30,067 30.6  35,000 16.4  35,006 0.0  

   Άλλοι  38,480 42,492 10.4  46,261 8.9  50,000 8.1  42,327 -15.3  

Γ.  ΠΩΛΗΣΗ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 94,514 108,401 14.7  124,763 15.1  150,000 20.2  161,440 7.6  

          
Δ.   ΕΝΟΙΚΙΑ  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ 

ΠΡΟΣΟΔΟΙ 58,336 32,954 -43.5  40,171 21.9  60,000 49.4  61,752 2.9  

   Ενοίκια και Δικαιώματα 37,884 12,053 -68.2  18,879 56.6  30,000 58.9  31,582 5.3  

   Άλλοι Πρόσοδοι 20,452 20,901 2.2  21,292 1.9  30,000 40.9  30,170 0.6  

   Κέρδη Κεντρικής Τράπεζας 967 958 -0.9  2,589 170.3  10,000 286.2  10,000 0.0  

   Άλλα Ωφελήματα από Επενδύσεις 4 0 -100.0  9 #DIV/0! 10 11.1  10 0.0  

   Κρατικό Λαχείο 18,890 18,891 0.0  18,472 -2.2  20,000 8.3  20,000 0.0  
          

Ε.  ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 89,913 97,020 7.9  79,324 -18.2  65,000 -18.1  78,494 20.8  

  Επιβαρύνσεις Φόρων και Τελών 26,747 30,136 12.7  27,292 -9.4  32,000 17.3  30,615 -4.3  

   Πρόστιμα και Χρηματικές Ποινές 11,311 8,820 -22.0  11,111 26.0  5,000 -55.0  8,510 70.2  

   Τέλη Αεροπορικών Ταξιδιών 19,519 27,425 40.5  9,851 -64.1  0 -100.0  0 #DIV/0! 

   Εισφορές από τα  Ταμεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων 18,108 18,763 3.6  19,100 1.8  20,000 4.7  21,890 9.5  

   Εισφορές Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 2,547 3,487 36.9  2,364 -32.2  4,000 69.2  4,897 22.4  

   'Άλλες 11,681 8,389 -28.2  9,606 14.5  4,000 -58.4  12,582 214.6  
          

ΣΤ.  ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 70,583 82,500 16.9  145,145 75.9  73,000 -49.7  56,795 -22.2  

  Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 38,241 52,505 37.3  107,421 104.6  40,000 -62.8  10,442 -73.9  
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  Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 5,331 851 -84.0  177 -79.2  0 -100.0  100 #DIV/0! 

  Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 17,625 19,510 10.7  27,974 43.4  25,000 -10.6  39,792 59.2  

  Πρόσοδοι από Τόκους 7,991 7,454 -6.7  7,303 -2.0  3,000 -58.9  4,916 63.9  

  Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 1,395 2,180 56.3  2,270 4.1  5,000 120.3  1,545 -69.1  
          

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 2,157,263 2,412,698 11.8  2,747,440 13.9  3,103,000 12.9  3,253,940 4.9  

          

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 850,769 871,100 2.4  913,518 4.9  630,000 -31.0  879,098 39.5  

 Χορηγίες 77,194 88,060 14.1  92,872 5.5  10,000 -89.2  18,508 85.1  

 Δάνεια 773,575 783,040 1.2  820,646 4.8  620,000 -24.4  860,590 38.8  

ΣΥΝΟΛΟ ΕΣΟΔΩΝ 3,008,032 3,283,798 9.2  3,660,958 11.5  3,733,000 2.0  4,133,038 10.7  
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ΔΑΠΑΝΩΝ (ποσοστιαία αναλογία) 2004-2008(σε χιλιάδες λίρες)   

                      

  Πραγματικές % Πραγματικές % Πραγματικές %  Προϋπολ. %  Προϋπολ. % 

  Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία 

  2004   2005   2006   2007   2008   

 1.    ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 1,032,421  31.2  1,082,276  32.3  1,167,870  30.9  1,246,756  30.5  1,267,898  28.8  

α.  Σύνολο αποδοχών 866,429 26.1  915,525 27.3  981,794 25.9  1,030,648 25.2  1,065,163 24.2  

β.  Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 165,992  5.0  166,751  5.0  186,076  4.9  216,108  5.3  202,735  4.6  

 2.   ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 326,392 9.8  337,167 10.1  399,618 10.6  628,783 15.4  696,877 15.9  

 Λειτουργικές Δαπάνες 143,551  4.3  157,743  4.7  183,430  4.8  179,913  4.4  202,454  4.6  

 Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 39,419  1.2  42,124  1.3  45,749  1.2  52,890  1.3  58,750  1.3  
 Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/ 

Σεμινάρια και Άλλα  9,858  0.3  13,426  0.4  13,269  0.4  19,330  0.5  18,598  0.4  

 Γεγονότα           

 Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 26,766  0.8  28,218  0.8  36,946  1.0  43,967  1.1  52,596  1.2  

 Εκδόσεις και Δημοσιότητα 7,664  0.2  8,800  0.3  9,076  0.2  13,996  0.3  14,843  0.3  

 Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 17,817  0.5  11,520  0.3  8,252  0.2  135,765  3.3  141,527  3.2  
 Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και 

Αποθεματικό 0  0.0  0  0.0  0  0.0  22,396  0.5  33,000  0.8  

 Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 81,126  2.4  75,336  2.2  102,896  2.7  160,526  3.9  175,109  4.0  

 3.    ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 797,717  24.1  884,109  26.4  925,560  24.5  1,002,596  24.6  1,137,320  25.9  

 Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 245,648  7.4  300,344  9.0  325,311  8.6  345,025  8.5  423,262  9.6  

 Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 83,672  2.5  90,630  2.7  98,000  2.6  110,230  2.7  110,911  2.5  

 Επιχορηγήσεις 86,030  2.6  67,473  2.0  56,858  1.5  67,344  1.6  63,419  1.4  

 Κοινωνικές Παροχές 373,238  11.3  417,836  12.5  430,086  11.4  472,336  11.6  533,176  12.1  

 Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 9,129  0.3  7,826  0.2  15,305  0.4  7,661  0.2  6,552  0.1  
4.    ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ   

ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 9,158  0.3  19,221  0.6  19,571  0.5  47,856  1.2  51,639  1.2  
5.   ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΧΡΕΟΥΣ 350,244  10.6  369,482  11.0  375,267  9.9  399,226  9.8  401,706  9.1  
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6.    ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 80,455  2.4  86,833  2.6  98,892  2.6  71,000  1.7  78,489  1.8  

7.    ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 161,151  4.9  153,352  4.6  150,794  4.0  205,435  5.0  245,284  5.6  

8.  ΔΑΝΕΙΑ 556,169  16.8  421,219  12.6  647,913  17.1  480,817  11.8  516,009  11.7  

                      

ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 3,313,707  100.0  3,353,659  100.0  3,785,485  100.0  4,082,469  100.0  4,395,222  100 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4Α:  ΠΕΡΙΛΗΨΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΑΝΑΛΥΣΗΣ ΔΑΠΑΝΩΝ (ποσοστιαία μεταβολή) 2004-2008 (σε χιλιάδες λίρες) 

  1 2 3   % 4   % 5   % 

  Πραγματικές Πραγματικές Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά 
Μετα- 
βολή 

  Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες 3-2 3:2 Δαπάνες 4-3  4:3 Δαπάνες 5-4  5:4 

  2004 2005 2006     2007     2008     

 1.   ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 1,032,421  1,082,276  1,167,870  85,594  7.9 1,246,756  78,886  6.8 1,267,898  21,142  1.7 

α.  Σύνολο αποδοχών 866,429 915,525 981,794 66,269 7.2 1,030,648 48,854 5.0 1,065,163 34,515 3.3 

β.  Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 165,992  166,751  186,076  19,325 11.6 216,108  30,032 16.1 202,735  -13,373 -6.2 

 2.   ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 326,392 337,167 399,618 62,451 18.5 628,783 229,165 57.3 696,877 68,094 10.8 

 Λειτουργικές Δαπάνες 143,551  157,743  183,430  25,687 16.3 179,913  -3,517 -1.9 202,454  22,541 12.5 

 Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 39,419  42,124  45,749  3,625 8.6 52,890  7,141 15.6 58,750  5,860 11.1 
 Εκπαίδευση 

Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια και 
Άλλα Γεγονότα   

9,858  13,426  13,269  -157 -1.2 19,330  6,061 45.7 18,598  -732 -3.8 

 Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 26,766  28,218  36,946  8,728 30.9 43,967  7,021 19.0 52,596  8,629 19.6 

 Εκδόσεις και Δημοσιότητα 7,664  8,800  9,076  276 3.1 13,996  4,920 54.2 14,843  847 6.1 

 Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 17,817  11,520  8,252  -3,268 -28.4 135,765  127,513 1545.2 141,527  5,762 4.2 

  Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 17,013  10,533  7,049  -3,484 -33.1 134,277  127,228 1804.9 125,000  -9,277 -6.9 
 Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και 

Αποθεματικό 0  0  0  0 #DIV/0! 22,396  22,396 #DIV/0! 33,000  10,604 47.3 

 Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 81,126  75,336  102,896  27,560 36.6 160,526  57,630 56.0 175,109  14,583 9.1 

 Άλλες Λειτουργικές Δαπάνες 191  0  0  0  0  0  0  0  

 3.    ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 797,717  884,109  925,560  41,451  4.7 1,002,596  77,036  8.3 1,137,320  134,724  13.4 

 Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 245,648  300,344  325,311  24,967 8.3 345,025  19,714 6.1 423,262  78,237 22.7 

 Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 83,672  90,630  98,000  7,370 8.1 110,230  12,230 12.5 110,911  681 0.6 

 Επιχορηγήσεις 86,030  67,473  56,858  -10,615 -15.7 67,344  10,486 18.4 63,419  -3,925 -5.8 

 Κοινωνικές Παροχές 373,238  417,836  430,086  12,250 2.9 472,336  42,250 9.8 533,176  60,840 12.9 

 Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 9,129  7,826  15,305  7,479 95.6 7,661  -7,644 -49.9 6,552  -1,109 -14.5 
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4.  ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ 
ΕΡΓΑ ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 

9,158  19,221  19,571  150,700 1.8 47,856  28,285 144.5 51,639  3,783 7.9 

5.  ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 
ΧΡΕΟΥΣ 350,244  369,482  375,267  5,785  1.6 399,226  23,959  6.4 401,706  2,480  0.6 

 Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 350,244  369,482  375,267  5,785 1.6 399,226  23,959 6.4 401,706  2,480 0.6 

6.  ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 80,455  86,833  98,892  12,059 13.9 71,000  -27,892 -28.2 78,489  7,489 10.5 

7.  ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 161,151  153,352  150,794  -2,558 -1.7 205,435  54,641 36.2 245,284  39,849 19.4 

8.  ΔΑΝΕΙΑ 556,169  421,219  647,913  226,694 53.8 480,817  -167,096 -25.8 516,009  35,192 7.3 

 Έκδοση Δανείων 20,013  23,286  21,585  -1,701 -7.3 26,800  5,215 24.2 31,100  4,300 16.0 

 Αποπληρωμές Δανείων Εξωτερικού 10,006  14,926  38,397  23,471 157.2 29,925  -8,472 -22.1 30,237  312 1.0 

 Αποπληρωμές Δανείων Εσωτερικού 70,274  90,291  405,292  315,001 348.9 279,319  -125,973 -31.1 350,835  71,516 25.6 
 Συνεισφορά στα Εξοφλητικά 

Αποθέματα 455,876  292,716  182,639  -110,077 -37.6 144,773  -37,866 -20.7 103,837  -40,936 -28.3 

ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 3,313,707  3,353,659  3,785,485  582,176  12.9 4,082,469  296,984  7.8 4,395,222  312,753  7.7 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4Β: OIKONOMIKH ANAΛΥΣΗ ΔΑΠΑΝΩΝ  2004-2008 (σε χιλιάδες λίρες)         

  1   % 1   % 2   % 3   % 4   % 

  
Πραγμα-
τικές  Προϋπολ.  Προϋπολ. 

Πραγμα-
τικές Διαφορά Μεταβολή 

Πραγμα-
τικές Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή 

  Δαπάνες 2-1 2:1 Δαπάνες 2-1 2:1 Δαπάνες 1-2 2:1 Δαπάνες 3-2 3:2 Δαπάνες 4-3 4:3 

  2004     2005     2006     2007     2008     
 1.   ΔΑΠΑΝΕΣ 

ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 
1,032,42

1 87,661 9.3 1,082,276 49,855 4.8 
1,167,87

0 85,594 7.9 1,246,756 78,886 6.8 1,267,898 21,142 1.7 

  α.   Σύνολο αποδοχών 866,429 78,423 10.0 915,525 49,096 5.7 981,794 66,269 7.2 1,030,648 48,854 5.0 1,065,163 34,515 3.3 
         Απολαβές 

προσωπικού 771,701 61,366 8.6 814,890 43,189 5.6 874,598 59,708 7.3 916,111 41,513 4.7 946,677 30,566 3.3 

          Αξιωματούχοι της 
Δημοκρατίας 3,706 153 4.3 3,847 141 3.8 4,227 380 9.9 4,808 581 13.7 5,000 192 4.0 

  Κρατικοί 
υπάλληλοι 674,216 24,836 3.8 709,721 35,505 5.3 763,748 54,027 7.6 798,248 34,500 4.5 830,202 31,954 4.0 
  Ωρομίσθιο 
Κυβερνητικό              
  Προσωπικό 93,779 36,377 63.4 101,322 7,543 8.0 106,623 5,301 5.2 113,055 6,432 6.0 111,475 -1,580 -1.4 

          Προσωπικό Εξωτερικών 
Υπηρεσιών 4,262 1,227 40.4 4,817 555 13.0 5,420 603 12.5 6,712 1,292 23.8 7,455 743 11.1 

        Συνεισφορές της 
Κυβέρνησης στο 
Τ.Κ.Α. 70,961 9,808 16.0 75,211 4,250 6.0 79,761 4,550 6.0 84,490 4,729 5.9 87,939 3,449 4.1 

        Συνεισφορές της 
Κυβέρνησης σε 
άλλα Ταμεία 4,168 4,168  4,479 311 7.5 4,628 149 3.3 5,372 744 16.1 4,923 -449 -8.4 

        Συνεισφορά της 
Κυβέρνησης στο 
Τ.Α.Θ. 16 -780  9 -7  27 18  15 -12  15 0  

        Συνεισφορά της 
Κυβέρνησης στο 
Τ.Κ.Σ. 15,321 2,634 20.8 16,119 798 5.2 17,360 1,241 7.7 17,948 588 3.4 18,154 206 1.1 

 β.   Συντάξεις και 
Φιλοδωρήματα 165,992 9,238 5.9 166,751 759 0.5 186,076 19,325 11.6 216,108 30,032 16.1 202,735 -13,373 -6.2 

                

 2. ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ 
ΔΑΠΑΝΕΣ 326,392 -210,223 -39.2 337,167 10,775 3.3 399,618 62,484 18.5 628,783 229,182 57.3 696,877 68,094 10.8 

 Λειτουργικές Δαπάνες 143,551 -8,028 -5.3 157,743 14,192 9.9 183,430 25,687 16.3 179,913 -3,517 -1.9 202,454 22,541 12.5 

 α.  Οδοιπορικά 3,169 562 21.6 3,242 73 2.3 3,687 445 13.7 4,617 930 25.2 4,774 157 3.4 

β. Λειτουργικά 
'Εξοδα Γραφείου  16,783 761 4.7 18,670 1,887 11.2 19,240 570 3.1 24,641 5,401 28.1 26,483 1,842 7.5 

γ. Λειτουργικά 
'Εξοδα Μη 
Γραφειακών 
Χώρων  22,884 -6,449 -22.0 22,442 -442 -1.9 32,469 10,027 44.7 22,558 -9,911 -30.5 26,307 3,749 16.6 

 δ.  Άλλα Λειτουργικά 
Έξοδα 12,377 -9,192 -42.6 11,700 -677 -5.5 13,136 1,436 12.3 15,417 2,281 17.4 18,755 3,338 21.7 

 ε.  Αγορά 
Αναλώσιμων 
Γραφείου 4,086 -1,449 -26.2 4,824 738 18.1 4,877 53 1.1 7,720 2,843 58.3 8,509 789 10.2 
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 στ.  Αγορά 
Αναλώσιμων Μη 
Γραφειακών 
Χώρων 84,252 7,739 10.1 96,865 12,613 15.0 110,021 13,156 13.6 104,960 -5,061 -4.6 117,626 12,666 12.1 

                Αγορά Ύδατος 16,672 -1,278 -7.1 17,978 1,306 7.8 19,476 1,498 8.3 17,790 -1,686 -8.7 17,900 110 0.6 

                Αγορά Φαρμάκων 35,767 -2,206 -5.8 45,407 9,640 27.0 44,074 -1,333 -2.9 43,417 -657 -1.5 53,092 9,675 22.3 

                Άλλες Ιατρικές 
Προμήθειες 9,294 949 11.4 9,926 632 6.8 17,377 7,451 75.1 14,915 -2,462 -14.2 16,531 1,616 10.8 

                

Συντηρήσεις και 
Επιδιορθώσεις 39,419 -4,963 -11.2 42,124 2,705 6.9 45,749 3,625 8.6 52,890 7,141 15.6 58,750 5,860 11.1 
    α.  Συντηρήσεις Κτιρίων και 

Γραφείων 7,512 -2,118 -83.1 8,872 1,360 -77.5 9,439 567 -77.6 13,751 4,312 -69.9 15,412 1,661 12.1 

    β.  Συντηρήσεις Έργων 
Υποδομής 13,154 -4,060 36.6 13,810 656 83.8 14,759 949 66.4 18,652 3,893 97.6 20,788 2,136 11.5 

    γ.  Συντηρήσεις Άλλων 
Χώρων 369 -244 -97.9 394 25 -97.0 581 187 -95.8 976 395 -93.4 1,077 101 10.3 

    δ.  Μηχανήματα, 
Μηχανολογικός και 
Άλλος Εξοπλισμός       14,206 1,273 2217.5 15,112 906 3995.4 16,781 1,669 4159.1 12,716 -4,065 2088.6 14,339 1,623 12.8 

    ε.  Τηλεπικοινωνιακός και 
Μηχανογραφικός 
Εξοπλισμός 4,020 197 -68.9 3,724 -296 -73.8 4,007 283 -73.5 6,511 2,504 -61.2 6,844 333 5.1 

    στ. Άλλες Συντηρήσεις και  
Επιδιορθώσεις 158 -11 -95.9 212 54 -94.7 182 -30 -95.1 284 102 -92.9 290 6 2.1 

Εκπαίδευση Προσωπικού/ 
Συνέδρια/Σεμινάρια και Άλλα  9,858 -732 -6.9 13,426 3,568 36.2 13,269 -157 -1.2 19,330 6,061 45.7 18,598 -732 -3.8 

Γεγονότα                

Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 26,766 5,614 26.5 28,218 1,452 5.4 36,946 8,728 30.9 43,967 7,021 19.0 52,596 8,629 19.6 

Εκδόσεις και Δημοσιότητα 7,664 -1,647 -17.7 8,800 1,136 14.8 9,076 276 3.1 13,996 4,920 54.2 14,843 847 6.1 
Δαπάνες Άμυνας και 
Αστυνόμευσης 17,817 -181,872 -91.1 11,520 -6,297 -35.3 8,252 -3,268 -28.4 135,765 127,513 1545.2 141,527 5,762 4.2 

 Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 17,013 -181,952 -91.4 10,533 -6,480 -38.1 7,049 -3,484 -33.1 134,277 127,228 1804.9 125,000 -9,277 -6.9 

Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες 
και Αποθεματικό 0 0   0 0   0 0 #DIV/0! 22,396 22,396 #DIV/0! 33,000 10,604 47.3 

Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 81,126 -18,786 -85 75,336 -5,790 -7.1 102,896 27,593 36.6 160,526 57,647 56.0 175,109 14,583 9.1 
         Επιστροφές Άμεσων 

Φόρων 18,310 -1,808 -9.0 20,770 2,460 13.4 15,881 -4,889 -23.5 18,620 2,739 17.2 20,020 1,400 7.5 

         Επιστροφές Έμμεσων 
Φόρων 62,550 -16,658 -21.0 52,948 -9,602 -15.4 66,561 13,613 25.7 140,197 73,636 110.6 153,564 13,367 9.5 

         Επιστροφές Τελών και 
Άλλων Προσόδων 266 -320 -54.6 1,568 1,302 489.5 20,437 18,869 1203.4 1,709 -18,728 -91.6 1,525 -184 -10.8 

         Επιβαρύνσεις/Τόκοι σε 
επιστροφές 0 0 0.0 50 50 0.0 17 0 0.0 0 0 0.0 0 0 0.0 

Άλλες Λειτουργικές Δαπάνες 191 191  0 -191  0 0  0 0  0 0  
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 3.  ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 797,717 69,836 9.6 884,109 86,392 10.8 925,560 41,451 4.7 1,002,596 77,036 8.3 1,137,320 134,724 13.4 
 Μεταβιβάσεις 

Εσωτερικού 245,648 -14,787 -5.7 300,344 54,696 22.3 325,311 24,967 8.3 345,025 19,714 6.1 423,262 78,237 22.7 

         Ημικρατικοί Οργανισμοί 83,306 -12,270 -12.8 97,430 14,124 17.0 112,168 14,738 15.1 117,150 4,982 4.4 175,646 58,496 49.9 

         Αρχές Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης 47,764 11,013 30.0 53,864 6,100 12.8 64,161 10,297 19.1 65,607 1,446 2.3 73,333 7,726 11.8 

         Συμβούλια / Επιτροπές / 
Οργανώσεις 4,428 -4,272 -49.1 4,568 140 3.2 6,373 1,805 39.5 7,303 930 14.6 9,308 2,005 27.5 

          Άλλες Μεταβιβάσεις 
Εσωτερικού: 110,150 -9,258 -7.8 144,482 34,332 31.2 142,609 -1,873 -1.3 154,965 12,356 8.7 164,975 10,010 6.5 

         (Γενική Κυβερνητική 
Εισφορά στο Τ.Κ.Α.) 100,810 -1,417 -1.4 133,401 32,591 32.3 128,625 -4,776 -3.6 133,659 5,034 3.9 142,000 8,341 6.2 

Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 83,672 58,953 238.5 90,630 6,958 8.3 98,000 7,370 8.1 110,230 12,230 12.5 110,911 681 0.6 

Επιχορηγήσεις  86,030 131 0.2 67,473 -18,557 -21.6 56,858 -10,615 -15.7 67,344 10,486 18.4 63,419 -3,925 -5.8 

Κοινωνικές Παροχές 373,238 23,415 2 417,836 44,598 11.9 430,086 12,250 2.9 472,336 42,250 9.8 533,176 60,840 12.9 

          Παροχές Παιδείας 63,667 3,899 6.5 90,474 26,807 42.1 82,742 -7,732 -8.5 91,416 8,674 10.5 105,764 14,348 15.7 

          Πολιτιστικές Παροχές 3,365 -232 -6.4 2,962 -403 -12.0 3,220 258 8.7 3,634 414 12.9 6,015 2,381 65.5 

          Παροχές Υγείας 18,675 -753 -3.9 21,782 3,107 16.6 26,969 5,187 23.8 24,565 -2,404 -8.9 27,347 2,782 11.3 

          Παροχές Στέγασης 21,024 -3,811 -15.3 22,348 1,324 6.3 26,542 4,194 18.8 34,440 7,898 29.8 34,446 6 0.0 

          Παροχές Κοινωνικής 
Πρόνοιας 229,904 21,520 10.3 235,397 5,493 2.4 247,599 12,202 5.2 272,996 25,397 10.3 309,539 36,543 13.4 

          Άλλες Κοινωνικές 
Παροχές 11,563 -597 -4.9 22,930 11,367 98.3 12,829 -10,101 -44.1 15,218 2,389 18.6 16,454 1,236 8.1 

          Ειδικά Ταμεία 25,040 3,389 15.7 21,943 -3,097 -12.4 30,185 8,242 37.6 30,067 -118 -0.4 33,611 3,544 11.8 

Αποζημιώσεις και Έξοδα 
Αγωγών 9,129 2,124 30.3 7,826 -1,303 -14.3 15,305 7,479 95.6 7,661 -7,644 -49.9 6,552 -1,109 -14.5 

                
4.   

 ΣΥΓΧΡΗΜΑΤ
ΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ 
ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 9,158 8,279 941.9 19,221 10,063 109.9 19,571 350 1.8 47,856 28,285 144.5 51,639 3,783 7.9 

                

5.    ΑΛΛΑ ΕΞΟΔΑ 350,244 22,345 6.8 369,482 19,238 5.5 375,267 5,785 1.6 399,226 23,959 6.4 401,706 2,480 0.6 

Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 350,244 22,345 6.8 369,482 19,238 5.5 375,267 5,785 1.6 399,226 23,959 6.4 401,706 2,480 0.6 

         Τόκοι Εσωτερικού 275,718 7,374 2.7 286,844 11,126 4.0 289,892 3,048 1.1 317,295 27,403 9.5 315,124 -2,171 -0.7 

         Τόκοι Εξωτερικού 47,640 2,519 5.6 61,564 13,924 29.2 62,090 526 0.9 56,906 -5,184 -8.3 61,243 4,337 7.6 

          Άλλοι Τόκοι Πληρωτέοι  23,983 11,235 88.1 17,998 -5,985 -25.0 20,374 2,376 13.2 22,681 2,307 11.3 23,201 520 2.3 

         Τραπεζικές Επιβαρύνσεις 2,903 1,217 72.2 3,076 173 6.0 2,911 -165 -5.4 2,344 -567 -19.5 2,138 -206 -8.8 
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6.   ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 80,455 13,689 20.5 86,833 6,378 7.9 98,892 12,059 13.9 71,000 -27,892 -28.2 78,489 7,489 10.5 

         Αγορά Γης και Κτιρίων 17,071 -21,867 -56.2 24,506 7,435 43.6 20,068 -4,438 -18.1 13,070 -6,998 -34.9 20,375 7,305 55.9 

         Αγορά Σταθερών και 
Κινητών Μηχανημάτων 20,844 5,934 39.8 18,130 -2,714 -13.0 29,149 11,019 60.8 26,170 -2,979 -10.2 24,256 -1,914 -7.3 

         Αγορά Εξοπλισμού 39,109 27,123 226.3 41,381 2,272 5.8 33,726 -7,655 -18.5 26,331 -7,395 -21.9 26,971 640 2.4 

         Κινητά Μηχανήματα 1,081 797 280.6 493 -588 -54.4 200 -293 -59.4 629 429 214.5 2,087 1,458 231.8 

         Επενδύσεις 2,350 1,702 262.7 2,323 -27 -1.1 15,749 13,426 578.0 4,800 -10,949 -69.5 4,800 0 0.0 

                

7.    ΕΡΓΑ ΥΠΟ 
ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 161,151 -5,400 -3.2 153,352 -7,799 -4.8 150,794 -2,558 -1.7 205,435 54,641 36.2 245,284 39,849 19.4 

         Ανέγερση, Επεκτάσεις και 
Βελτιώσεις Κτιρίων 55,484 3,682 7.1 46,217 -9,267 -16.7 43,903 -2,314 -5.0 62,284 18,381 41.9 103,459 41,175 66.1 

         Δρόμοι 57,600 -6,380 -10.0 58,417 817 1.4 58,236 -181 -0.3 59,302 1,066 1.8 57,451 -1,851 -3.1 

         Έργα Υποδομής 28,192 -2,288 -7.5 27,069 -1,123 -4.0 20,478 -6,591 -24.3 28,995 8,517 41.6 31,964 2,969 10.2 

         Κατασκευαστικά Έργα 14,908 -315 -2.1 16,564 1,656 11.1 22,266 5,702 34.4 47,264 24,998 112.3 44,785 -2,479 -5.2 

         Άλλα Έργα 4,967 -99 -2.0 5,085 118 2.4 5,911 826 16.2 7,590 1,679 28.4 7,625 35 0.5 

                

8.   ΔΑΝΕΙΑ 556,169 94,630 20.5 421,219 -134,950 -24.3 647,913 226,694 53.8 480,817 -167,096 -25.8 516,009 35,192 7.3 

 Έκδοση Δανείων 20,013 694 3.6 23,286 3,273 16.4 21,585 -1,701 -7.3 26,800 5,215 24.2 31,100 4,300 16.0 

 Αποπληρωμές Δανείων 
Εξωτερικού 10,006 -3,482 -25.8 14,926 4,920 49.2 38,397 23,471 157.2 29,925 -8,472 -22.1 30,237 312 1.0 

 Αποπληρωμές Δανείων 
Εσωτερικού 70,274 40,469 135.8 90,291 20,017 28.5 405,292 315,001 348.9 279,319 -125,973 -31.1 350,835 71,516 25.6 

 Συνεισφορά στα 
Εξοφλητικά Αποθέματα 455,876 56,949 14.3 292,716 -163,160 -35.8 182,639 -110,077 -37.6 144,773 -37,866 -20.7 103,837 -40,936 -28.3 

                

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 3,313,707 80,817 2.5 3,353,659 39,952 1.2 3,785,485 431,859 12.9 4,082,469 297,001 7.8 4,395,222 312,753 7.7 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 5: ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 2005 - 2008 

  Πραγματικές Πραγματικές  Προϋπολ. Αναθεωρημένος  Προϋπολ. 

  Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Προϋπολογισμός Δαπάνες 

  2005 2006 2007 2007 2008 

  £ £ £ £ £ 

ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ 3,660,021 906,208 2,759,300 2,315,000 2,589,310 

Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 0 0 40 15,000 40 

Βουλή των Αντιπροσώπων 288,264 200,000 400,080 300,000 1,200,080 

Δικαστική Υπηρεσία 3,371,757 706,208 2,359,180 2,000,000 1,389,190 

      

ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 20,842 33,411 152,200 100,000 104,200 

Νομική Υπηρεσία 13,717 19,119 70,740 50,000 50,740 

Ελεγκτική Υπηρεσία 7,125 14,292 81,430 50,000 53,430 

Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας 0 0 30 0 30 

      

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 20,445 28,657 143,310 105,900 105,860 

Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 0 0 930 900 1,330 

Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως 0 0 7,030 5,000 4,030 

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 3,444 16,930 47,060 30,000 27,060 
Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα 6,392 5,468 10,050 10,000 10,050 

Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 3,157 1,387 14,040 10,000 16,040 

Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 2,045 722 15,030 10,000 25,230 

Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 0 0 40 0 40 

Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών 5,407 4,150 49,100 40,000 22,050 

Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 0 0 30 0 30 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 24,854 15,579 15,370 15,300 17,820 

Υπουργείο Άμυνας - Διοίκηση 24,854 15,579 15,370 15,300 17,820 

      
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ 
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 48,300,261 37,367,760 53,862,155 45,030,000 45,883,875 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - 
Διοίκηση 663,074 982,022 3,983,580 2,000,000 3,511,610 

Τμήμα Γεωργίας  16,892,067 6,468,208 4,869,150 4,500,000 5,597,530 

Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 4,012,546 3,199,823 4,433,050 4,000,000 4,670,950 

Τμήμα Δασών 4,820,551 7,838,337 13,089,070 12,500,000 6,201,585 

Τμήμα  Αναπτύξεως Υδάτων  16,142,797 12,440,145 15,209,940 13,500,000 15,510,510 

Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως 565,449 643,191 832,753 750,000 909,596 

Μετεωρολογική Υπηρεσία 190,361 137,183 625,992 500,000 665,874 

Τμήμα Αναδασμού 949,766 1,638,889 2,005,000 1,800,000 2,105,060 

Μεταλλεία 146,907 180,985 195,060 180,000 255,060 

Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 1,505,485 1,540,290 2,221,520 1,800,000 2,323,530 

Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών 2,411,258 2,298,687 6,397,040 3,500,000 4,132,570 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 2,874,876 2,981,251 15,134,280 6,700,000 21,276,250 

Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως - Διοίκηση 189,726 157,924 230,060 200,000 1,315,060 

Φυλακές 114,670 140,484 2,180,050 1,000,000 2,105,050 

Αστυνομία 2,301,182 1,805,197 11,166,130 4,000,000 16,339,090 

Πυροσβεστική Υπηρεσία 269,298 877,646 1,558,040 1,500,000 1,517,050 

      
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ 
ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 13,525,162 18,991,772 27,422,840 21,700,000 29,336,260 

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού - Διοίκηση 3,998,838 4,592,918 7,506,650 6,500,000 12,114,090 

Υπηρεσίες Εμπορίου και Βιομηχανίας 9,526,324 14,398,733 19,659,150 15,000,000 16,995,130 

Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 0 121 257,040 200,000 227,040 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 7,705,722 10,437,186 16,514,230 14,480,000 16,216,621 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Διοίκηση 67,588 590,508 2,466,790 2,000,000 2,064,080 

Tμήμα Εργασίας 212,497 1,262,671 3,144,780 2,500,000 2,700,790 

Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 1,301 275 117,250 70,000 117,250 

Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 5,499,354 5,815,369 6,951,010 6,500,000 7,402,963 

Κέντρο Παραγωγικότητας 1,108,813 1,841,727 2,011,510 2,000,000 2,092,010 

Aνώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου 133,524 143,580 458,050 300,000 471,288 

Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο 274,870 100,681 150,040 100,000 155,030 

Υπηρεσία Βιομηχανικών Σχέσεων 0 2,807 19,050 10,000 20,000 

Tμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 407,775 679,568 1,195,750 1,000,000 1,193,210 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 76,343,275 82,234,649 110,727,520 92,100,000 119,322,880 

Υπουργείο Εσωτερικών - Διοίκηση 9,935,184 10,852,166 27,786,580 17,000,000 27,972,090 

Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας 5,115,074 6,401,050 8,290,060 8,000,000 8,580,560 

Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου 1,529,008 1,512,289 1,860,080 1,700,000 1,950,080 

Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας 4,384,888 5,166,154 6,613,560 6,000,000 7,156,060 

Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού 6,937,952 7,515,129 9,678,060 8,500,000 10,335,060 

Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου 4,656,816 5,888,826 9,320,070 7,500,000 10,410,070 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 18,729,486 24,559,958 32,141,290 29,000,000 29,674,300 

Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μεταναστεύσεως 0 0 30 0 30 

Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 24,789,606 19,880,537 13,005,050 13,000,000 20,578,050 

Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 211,943 212,348 285,040 200,000 368,040 

Πολιτική ΄Αμυνα 53,318 116,034 885,030 600,000 985,020 

Υπηρεσία Ασύλου 0 130,158 862,670 600,000 1,313,520 
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 4,182,750 3,710,232 7,070,100 4,400,000 4,425,100 

Υπουργείο Εξωτερικών - Διοίκηση 487,727 244,826 870,060 400,000 1,125,060 

Εξωτερικές Υπηρεσίες 3,695,023 3,465,406 6,200,040 4,000,000 3,300,040 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 15,102,467 26,043,160 24,519,380 19,550,000 40,104,520 

Υπουργείο Οικονομικών - Διοίκηση 2,412,951 16,445,660 6,570,060 5,500,000 6,460,060 

Τελωνεία 458,473 166,712 823,130 500,000 1,887,620 

Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων 10,735 20,124 72,650 50,000 171,410 

Στατιστική Υπηρεσία 1,717,069 1,573,021 2,065,050 1,800,000 2,112,050 

Τμήμα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών 43,399 3,147 55,050 50,000 147,040 

Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 27,287 96,883 711,250 500,000 569,160 

Τυπογραφείο 66,000 107,423 214,540 150,000 1,244,530 

Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 10,366,553 7,630,190 14,007,640 11,000,000 15,012,640 

Πιστοδότηση Αναπτύξεως 0 0 10 0 0 
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και  Αποθεματικό - Αναπτυξιακές 
Δαπάνες 0 0 0 0 12,500,010 

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ 6,798,046 10,476,348 46,645,110 28,500,000 45,455,090 

Γραφείο Προγραμματισμού  6,642,899 10,219,114 38,290,030 28,000,000 44,750,030 

Γενικό Λογιστήριο 155,147 257,234 855,070 500,000 705,060 
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και  Αποθεματικό - Αναπτυξιακές 
Δαπάνες 0 0 7,500,010 0 0 

      

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 37,538,368 51,671,276 50,463,260 46,430,000 149,348,000 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού - Διοίκηση 1,532,540 4,804,107 7,936,100 6,000,000 9,200,090 

Ανώτερη και Ανώτατη Εκπαίδευση 27,088,932 37,666,278 28,870,100 28,500,000 75,330,100 

Μέση Εκπαίδευση 132,400 318,463 760,150 500,000 23,625,080 

Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση 0 4,000 40,120 30,000 5,365,030 

Δημοτική Εκπαίδευση 569,778 719,512 971,120 700,000 22,903,040 
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Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 1,123,680 880,795 2,010,060 1,500,000 1,159,050 

Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 59,051 176,780 147,550 200,000 332,050 

Πολιτιστικές Υπηρεσίες 7,031,987 7,101,341 9,728,060 9,000,000 11,433,560 

      

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 57,875,162 55,378,081 63,555,910 55,300,000 62,063,430 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και `Εργων - Διοίκηση 2,789,857 2,605,043 3,353,100 3,000,000 3,353,100 

Τμήμα Δημοσίων `Εργων 47,703,778 46,393,962 45,747,340 40,000,000 45,265,900 

Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 35,105 348,682 2,059,540 1,500,000 1,847,040 

Τμήμα Αρχαιοτήτων 1,147,607 1,268,872 3,263,600 2,500,000 2,979,100 

Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 1,457,303 1,316,388 3,302,110 3,000,000 3,749,100 

Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 289,545 272,248 1,022,060 800,000 732,060 

Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 1,267,313 1,519,735 1,603,030 1,300,000 1,521,030 

Τμήμα Οδικών Μεταφορών 1,797,807 1,377,584 2,829,070 2,000,000 2,261,070 

Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 1,386,847 275,567 376,060 1,200,000 355,030 

      

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 18,627,887 27,485,307 14,707,290 11,800,000 16,976,950 

Υπουργείο Υγείας - Διοίκηση 1,440,655 1,686,244 3,010,040 2,000,000 5,054,240 

Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας 16,261,612 24,766,948 9,253,710 8,000,000 9,949,540 

Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 66,482 126,128 534,040 300,000 591,640 

Οδοντιατρικές Υπηρεσίες 70,655 34,979 122,430 100,000 139,440 

Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 93,495 39,718 836,030 600,000 349,040 

Γενικό Χημείο 694,988 831,290 951,040 800,000 893,050 

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 292,600,138 327,760,877 433,692,255 348,526,200 553,226,166 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Παπαδοπούλου.  Προτού δώσω το λόγο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ...  Προτού δώσω το λόγο στον πρώτο ομιλητή, επιτρέψτε μου να 
πω δύο λόγια για το ωρολόγιο πρόγραμμα που θα ακολουθήσουμε.  Σήμερα 
τελειώνουμε με τις αγορεύσεις των αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων.  Αύριο 
από τις δέκα συνεχίζεται η συνεδρία μέχρι τη μία, στις τρεις επανερχόμαστε και, 
αναλόγως του χρονοδιαγράμματος, θα δούμε πότε θα τελειώνουμε κάθε μέρα.  
Μεθαύριο Τετάρτη θα λειτουργήσουμε πάνω στην ίδια βάση και ελπίζω την Πέμπτη 
έγκαιρα, όχι τα μεσάνυχτα, όπως εγίνετο συνήθως, διότι δίνουμε μια ημέρα 
περισσότερο τώρα, όπως αντιλαμβάνεστε, έγκαιρα να τελειώσουμε, γιατί την Πέμπτη, 
στις επτά η ώρα, έχουμε καθορίσει και την καθεχρονική γιορτή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, για να πούμε τα “χρόνια πολλά” και τα “καλά Χριστούγεννα”, με την 
ελπίδα ότι τα Χριστούγεννα και οι γιορτές θα περάσουν χωρίς αντιπαραθέσεις, πολύ 
ανθρώπινα, με τις οικογένειές μας και με τον κόσμο βεβαίως.   

 Πρώτος λοιπόν ομιλητής είναι ο κ. Περδίκης.  Ο κάθε βουλευτής έχει είκοσι 
λεπτά.  Θα παρακαλέσω θερμά τους αρχηγούς των κοινοβουλευτικών ομάδων να 
δώσουν έγκαιρα τον κατάλογο, γιατί θέλουμε να τηρηθεί και η σειρά.   

 Κύριε Περδίκη, παρακαλώ, έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, 

Ως εκπρόσωπος στη Βουλή των Αντιπροσώπων του οργανωμένου πολιτικού 
Κινήματος των Οικολόγων της Κύπρου, αισθάνομαι αυτή την ώρα το βάρος που μας 
αναλογεί, να δώσουμε δηλαδή το εναρκτήριο λάκτισμα σε μια συζήτηση επί των 
κρατικών προϋπολογισμών για το 2008, υπό συνθήκες πλήρους προεκλογικού αγώνα. 

∆ιαμορφώνεται ένα συγκρουσιακό περιβάλλον που καθιστά βεβαίως από τη 
μια εξόχως ενδιαφέρουσα τη συζήτηση, από την άλλη όμως αισθάνομαι ότι 
ακροβατούμε στο τεντωμένο σχοινί των προεκλογικών αντιπαραθέσεων. 

Αναμένουμε εμείς, ως μέλη της Βουλής, αλλά φαντάζομαι και οι πολίτες τις 
συγκρουσιακές ομιλίες όλων των πλευρών.  Ελπίζω και εύχομαι στις επόμενες τρεις 
ολοήμερες συνεδριάσεις μας να διαψεύσουμε όσους αντιμετωπίζουν την ενιαύσια 
αυτή κορύφωση του κοινοβουλευτικού έργου, αυτή την ιερή ώρα για κάθε κοινοβούλιο, 
ως μια αρένα θεαματικών συγκρούσεων ή ως ένα συναρπαστικό θέαμα. 

Κατά την άποψή μου, παρά τις όποιες κτιριακές και αρχιτεκτονικές ομοιότητες, 
το κοινοβούλιο δεν είναι θέατρο ούτε ρωμαϊκή αρένα.  Είναι η παλαίστρα της πολιτικής 
αντιπαράθεσης επιχειρημάτων, προτάσεων και εισηγήσεων, το στάδιο της κριτικής και 
της καταδίκης ακόμα, μέσα στα όρια όμως που καθορίζει η δημοκρατία και τα 
κοινοβουλευτικά θέσμια.  

Ως Οικολόγοι, θεωρούμε πρώτιστη υποχρέωσή μας να κρίνουμε την 
κυβερνητική οικονομική πολιτική για το 2008 μέσα από την οικολογική θεώρηση και 
ιδεολογία.  Μέσα από αυτό το σκεπτικό, χωρίς πάθος, αλλά με επιμονή και 
σταθερότητα στις θέσεις και το όραμά μας για την πατρίδα και το λαό μας, εξετάσαμε 
διεξοδικά το κείμενο των κρατικών  προϋπολογισμών για το 2008, καταλήγοντας σε 
μια ιδεολογικοπολιτική κριτική τοποθέτηση. 
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∆ε μας διαφεύγει -και καλό είναι να μη διαφεύγει και στις υπόλοιπες πολιτικές 
φωνές αυτού του κοινοβουλίου- ότι ο κρατικός προϋπολογισμός συντάσσεται στη 
βάση και στο πλαίσιο του ακολουθούμενου οικονομικού μοντέλου.  Συνάδει με τις 
προδιαγραφές της ανάπτυξης, όπως καθορίζονται πλέον σε παγκόσμια κλίμακα από 
την Παγκόσμια Τράπεζα και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Οι οικονομικές πολιτικές 
των κρατών δε διαφέρουν πλέον όσον αφορά τις ιδεολογικές στοχοθετήσεις, 
εξαιρουμένων ελάχιστων περιπτώσεων, που και αυτές απλά επιβεβαιώνουν τον 
κανόνα.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, της οποίας η Κύπρος είναι μέλος, υλοποιεί το 
παγκοσμιοποιημένο σχέδιο της οικονομικής ανάπτυξης σε ευρωπαϊκό επίπεδο.   
Μπορεί οι αναφορές για την υπεράσπιση της ελεύθερης οικονομίας και του 
ανεμπόδιστου ελεύθερου ανταγωνισμού να αφαιρέθηκαν από το τελικό κείμενο της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης της Λισαβόνας, αλλά τούτο δεν επηρεάζει κατά βάση την 
ακολουθούμενη πολιτική οικονομικής ανάπτυξης. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά, η λογική της μικτής οικονομίας, της οικονομικής 
ανάπτυξης από όλους για όλους, η λογική της κοινωνικής συνοχής που στηρίζεται 
στην κοινωνική δικαιοσύνη, καθώς, τέλος, και η δική μας η λογική, η λογική των 
Οικολόγων εννοώ, της αειφορίας και της βιώσιμης ανάπτυξης μοιάζουν σαν τη 
γαρνιτούρα στο κύριο πιάτο δηλαδή της ανάπτυξης, που είναι η ανάπτυξη για την 
ανάπτυξη.  Με άλλα λόγια, εκείνης της ανάπτυξης που στοχεύει κυρίως στη 
συγκέντρωση του πλούτου σε λίγους σε πλανητικό ή τοπικό επίπεδο.   ∆εν πρέπει να 
διαφεύγει της προσοχής μας το αποτέλεσμα της πρόσφατης Παγκόσμιας ∆ιάσκεψης 
για τις Κλιματικές Αλλαγές, που έλαβε χώρα στο μακρινό Μπαλί της Ινδονησίας.  ∆έκα 
χρόνια μετά από το Πρωτόκολλο του Κιότο και παρά την τραγική επιβεβαίωση των 
πλέον δυσοίωνων προβλέψεων, οι ισχυρότερες οικονομικά χώρες του πλανήτη και 
ιδιαίτερα οι ΗΠΑ αρνούνται να αναλάβουν τις ευθύνες τους απέναντι στην πλανητική 
κρίση των κλιματικών αλλαγών προτάσσοντας οικονομικούς λόγους. 

«Επιδιώκουμε τη δικαιότερη και οικολογικότερη διαχείριση», θα αντιτάξουν οι 
φρονιμότεροι εξ ημών, «και όχι την ανατροπή του κοινωνικοοικονομικού συστήματος».  
∆ε θα διαφωνήσω επί τούτου.  Όντως, τις εφικτές λύσεις αναζητούμε, τις διαθέσιμες 
και εφαρμόσιμες μέσα στις δυσμενείς κοινωνικοοικονομικές συνθήκες του κόσμου, 
αλλά και τις ιδιαίτερες συνθήκες της πατρίδας μας.  Τούτων λεχθέντων, δε θα 
παραλείψω να υπενθυμίσω ότι το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δε μετέχει 
στη διακυβέρνηση της χώρας.  ∆ε διαθέτει υπουργό στο παρόν Υπουργικό Συμβούλιο, 
άρα δε συμμετείχε στην προετοιμασία των προϋπολογισμών.  Γι’ αυτό δεν 
αισθανόμαστε ότι χρωστούμε πίστη και υποστήριξη στην κυβερνητική πολιτική όπως 
εκφράζεται στους υπό συζήτηση προϋπολογισμούς για το 2008.  Στηρίξαμε την 
εκλογή αυτής της κυβέρνησης στη βάση ενός συμφωνημένου προγράμματος 
συνεργασίας, όμως το πρόγραμμα κυβερνητικής πολιτικής του Τάσσου 
Παπαδόπουλου θυμίζω ότι αποτέλεσε προϊόν συναίνεσης και διαλόγου βασικά μόνο 
μεταξύ των τριών κομμάτων που συγκυβερνούσαν μέχρι πριν λίγους μήνες, δηλαδή 
του ΑΚΕΛ, του ∆ΗΚΟ και της Ε∆ΕΚ. 

Μπορώ βάσιμα να υποψιαστώ, γνωρίζοντας τη διαδικασία καταρτισμού του 
κρατικού προϋπολογισμού, ότι στη διαμόρφωσή του, τουλάχιστο στο αρχικό στάδιο, 
συμμετείχαν υπουργοί που προέρχονταν και από τα τρία κόμματα.  Κατά συνέπειαν, 
υποθέτω ότι τουλάχιστον ήταν ενημερωμένα τα κόμματά τους και είχαν την ευκαιρία 
από την άνοιξη του 2007 να προτείνουν νέα προγράμματα, έργα, πολιτικές και άλλα 
διάφορα που εν τέλει να υλοποιούν ένα άλλο όραμα.  Άλλο όραμα από τι; Μα, 
εννοείται από τη μέχρι σήμερα ακολουθούμενη κυβερνητική πολιτική ανάπτυξης και 
οικονομίας, των χρόνων 2003 μέχρι 2007, για να μην πάω και πιο πριν ακόμα.  
∆υστυχώς, έχουμε ενώπιόν μας έναν προϋπολογισμό που δεν μπορεί να 
χαρακτηριστεί ούτε επαναστατικός ούτε ρηξικέλευθος.  Αντίθετα, κρίνουμε ό,τι έχουμε 
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μπροστά μας και επιλέγουμε από τις υπάρχουσες προσφερόμενες προοπτικές και 
εφαρμόσιμες προτάσεις. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, νιώθουμε ότι σημαντικές πολιτικές, έστω και αργά, 
βρίσκονται στο ξεκίνημά τους.  Η κυβέρνηση άργησε βεβαίως απελπιστικά, αλλά 
φαίνεται ότι είναι έτοιμη να προχωρήσει σε σημαντικές αποφάσεις στα θέματα της 
βιώσιμης ανάπτυξης, αποφάσεις που εμείς οι Οικολόγοι κρίνουμε ότι θα επηρεάσουν 
θετικά την οικονομία και την οικολογία στη χώρα μας. 

 Τέτοιες πολιτικές και σχέδια που βρίσκονται στην αφετηρία τους είναι τα 
ακόλουθα: 

 Η νομοθετική κατοχύρωση του θεσμού του Επιτρόπου Περιβάλλοντος και του 
Συμβουλίου Περιβάλλοντος.  ∆υστυχώς, η καθυστέρηση στον τομέα αυτό 
χρεώνεται πλέον στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού εκκρεμεί η ψήφιση του 
σχετικού νομοσχεδίου πέραν των δώδεκα μηνών.  Εμείς αντιλαμβανόμαστε το 
θεσμό του Επιτρόπου Περιβάλλοντος και του Συμβουλίου Περιβάλλοντος ως 
το αναγκαίο μεταβατικό στάδιο προς την υλοποίηση της στρατηγικής της 
στοχοθέτησης για ανεξάρτητο φορέα περιβάλλοντος. 

 Η εφαρμογή του Σχεδίου ∆ιαχείρισης της Χερσονήσου του Ακάμα και του 
ευρωπαϊκού προγράμματος περιοχών προστασίας της φύσης “Natura 2000” 
και η επέκταση των περιοχών “Natura” στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Η εφαρμογή της νομοθεσίας για τον ενεργειακό σχεδιασμό των κτιρίων, που 
ψηφίστηκε μέσα στο 2007. 

 Η ενίσχυση με προσωπικό της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος στο Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με την επισήμανση της 
ανάγκης για διοικητική της ανάπτυξη με τη λειτουργία επαρχιακών γραφείων. 

 Η εφαρμογή του Ενιαίου Στρατηγικού Σχεδίου για την Περιβαλλοντική 
Εκπαίδευση και Αγωγή, που ανακοινώθηκε πρόσφατα από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Η αύξηση των χρηματοδοτήσεων των μη κυβερνητικών περιβαλλοντικών 
οργανώσεων. 

 Η ενίσχυση των περιβαλλοντικών παραμέτρων του Σχεδίου Αγροτικής 
Ανάπτυξης μέσα από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών.   

 Η εισαγωγή προγραμμάτων ανακύκλωσης των οικιακών αποβλήτων και υλικών 
συσκευασιών.  Η εμπειρία από τη μετά πολλών εμποδίων έναρξη των 
εργασιών για τους ΧΥΤΑ και τους διαμετακομιστικούς σταθμούς στερεών 
αποβλήτων για Λάρνακα και Αμμόχωστο δημιουργεί δυσοίωνες προοπτικές 
για την υλοποίηση του προγράμματος. 

 Η λειτουργία των χώρων υγειονομικής ταφής αποβλήτων και η εκκρεμότητα 
που υπάρχει με τους χώρους για τα τοξικά και επικίνδυνα απόβλητα, όπως τα 
αμιαντούχα υλικά.  

 Η επέκταση των προγραμμάτων εξυγίανσης των λυμάτων σε πόλεις και χωριά. 
∆υστυχώς, μελανό σημείο παραμένει η αποτυχία αξιοποίησης του νερού από 
την επεξεργασία των λυμάτων και η καθυστέρηση στην υλοποίηση των 
προγραμμάτων κατασκευής αποχετευτικών συστημάτων σε περιοχές όπως τα 
ορεινά χωριά, τα χωριά της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου και στη 
δοκιμαζόμενη για σαράντα πέντε χρόνια μαρτυρική Τηλλυρία. 
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 Η εφαρμογή του Προγράμματος ∆ιαχείρισης των Ζωικών Αποβλήτων Ψόφιων 
Ζώων και Υπολειμμάτων των Σφαγείων.  Οι συχνές κρίσεις με μολυσματικές 
ασθένειες στον τομέα της κτηνοτροφίας-πτηνοτροφίας επιβάλλουν την 
περαιτέρω ενίσχυση των μηχανισμών αποτέφρωσης των ψόφιων ζώων.  

 Η κήρυξη της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς. Θέλουμε να συνεχιστεί η συνεπής πολιτική της κυπριακής 
κυβέρνησης, σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ενάντια στην αδειοδότηση των γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών, να υλοποιηθεί η “ραφοποίηση” των γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών κ.ο.κ. 

 Τέλος, η αγορά των πυροσβεστικών ελικοπτέρων και η ενίσχυση του 
νομοθετικού πλαισίου προστασίας των δασών, ιδιαίτερα όσον αφορά τα 
ιδιωτικά δάση.  Επιβάλλεται επίσης η εφαρμογή των σχεδίων αναδάσωσης και 
αποκατάστασης των καταστροφών από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού του 
2007. 

 Ο κατάλογός μου δεν μπορεί να είναι εξαντλητικός.  ∆ιακόπτω λόγω χρόνου, 
για να καταλήξω στο πολιτικό μας μήνυμα:  Αποφασίσαμε να παραμείνουμε 
συμπαραστάτες στην κυβέρνηση, προκειμένου να υλοποιήσει με τη μέγιστη δυνατή 
περιβαλλοντική ορθότητα όλα τα πιο πάνω και τα προγράμματα ή τα σχέδια βιώσιμης 
ανάπτυξης. 

 Επιλέγουμε την υπεύθυνη αλλά κριτική συμμετοχή στην ανάληψη της ευθύνης 
αντί της ρήξης και της στείρας αντιπαράθεσης.  Ελπίζουμε ότι η κυβέρνηση θα 
εκτιμήσει αυτή τη θετική αντιμετώπιση, θα αξιοποιήσει τη σκληρή πλην καλόπιστη 
κριτική μας και δε θα παρασυρθεί από τη συσκότιση που προκαλούν οι εκτυφλωτικοί 
προεκλογικοί προβολείς.  

Η θετική μας στάση έναντι των προϋπολογισμών έτσι και μόνο έτσι μπορεί να 
ερμηνευτεί, διότι, κατά τα άλλα, έχουμε να πούμε πολλά για τη φιλοσοφία που 
διαπνέει αυτό τον προϋπολογισμό, όπως και όλους τους προηγούμενους, όσους 
προηγήθηκαν, και όσους, φοβάμαι, θα ακολουθήσουν.  

 Θα αναφερθώ στις δικές μας προτάσεις  -πάλι περιληπτικά και όχι διεξοδικά- 
που αφορούν την ανάγκη ενός προϋπολογισμού που να στηρίζει τη βιώσιμη 
ανάπτυξη, άρα να δίνει απαντήσεις στις πραγματικές ανάγκες κατά τρόπο αειφορικό 
και ανθρώπινο. 

 Θυμίζω ότι κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 2007 είχαμε 
διαπιστώσει ότι οι θυσίες του κυπριακού λαού, η σκληρή δημοσιονομική πολιτική της 
κυβέρνησης, που οδήγησε σε φοβερά κενά στις δημόσιες υπηρεσίες, σε ελλείψεις 
προσωπικού και υποδομής και σε καθυστέρηση του εκσυγχρονισμού της δημόσιας 
διοίκησης, είχαν δημιουργήσει προϋποθέσεις για εφαρμογή μέσα στο 2007 μιας 
πολιτικής παροχών απ’ αυτές που συνηθίζεται να ονομάζονται “φιλολαϊκές”.  Σωστά η 
κυβέρνηση προχώρησε σε σημαντικές κοινωνικές παροχές μέσα στο 2007.  Μας 
ενδιαφέρει, ως Οικολόγους, αυτές οι παροχές να μην έχουν το χαρακτήρα του δώρου.  
Θέλουμε να έχουν θεσμικό χαρακτήρα, κοινωνικό βάθος και διάρκεια, περιβαλλοντική 
αξία και αειφορία, να προωθούν δηλαδή τη βιώσιμη ανάπτυξη. 

 Ζητήσαμε από την κυβέρνηση να εξετάσει σοβαρά τις προτάσεις του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για τη βιώσιμη ανάπτυξη, στα πλαίσια του 
αναμενόμενου τότε πακέτου κοινωνικών παροχών.  Είναι αλήθεια ότι κάποιες από τις 
εισηγήσεις μας έγιναν αποδεκτές.  Για παράδειγμα, αξίζει να γίνει αναφορά στην 
υιοθέτηση των προτάσεών μας για την απόσυρση των παλιών αυτοκινήτων, όπως 
επίσης και τη χρηματοδότηση προγράμματος για συλλογή των εγκαταλελειμμένων 
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αυτοκινήτων.  Σημειώνω επίσης με ικανοποίηση τη θέσπιση φορολογικών 
ελαφρύνσεων για την παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Πέραν των πιο πάνω, υιοθετήθηκαν μέτρα για κοινωνικές παροχές προς 
ομάδες πληθυσμού, όπως οι συνταξιούχοι, οι πολύτεκνοι, οι πενταμελείς οικογένειες, 
τα ανάπηρα άτομα, οι μονογονεϊκές οικογένειες, αλλά και ομάδες ασθενών, όπως οι 
καρκινοπαθείς, οι καρδιοπαθείς, οι ρευματοπαθείς, οι νεφροπαθείς και άλλα άτομα με 
ειδικές ανάγκες. 

 Υπάρχουν βεβαίως πολλές ελλείψεις και χρειάζεται διεύρυνση των κοινωνικών 
παροχών προς τις ευάλωτες οικονομικά ομάδες του πληθυσμού, ιδιαίτερα 
λαμβάνοντας υπόψη την ένταξη της χώρας μας από την 1η Ιανουαρίου 2008 στην 
Ευρωζώνη.  Το κράτος πρέπει επιτέλους να αναλάβει την ευθύνη του έναντι των 
υποχρεώσεών του και να μην επαναπαύεται στη δραστηριότητα ομάδων εθελοντών ή 
στα ιδιωτικά συμφέροντα, όπως συμβαίνει με το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας 
Κύπρου. 

 Χρειάζεται επίσης η ενίσχυση των παροχών στον τομέα της αντιμετώπισης της 
μάστιγας των ναρκωτικών, αλλά και της εξάρτησης από άλλες εξαρτησιογόνες ουσίες, 
όπως το τσιγάρο και το ποτό.  Άτομα με αναπηρίες, όπως τα κωφά άτομα, οι τυφλοί, 
οι παραπληγικοί, αναμένουν δικαιολογημένα την αύξηση των επιδομάτων τους.  
Οικονομική στήριξη απαιτείται και για την ύπαιθρο και ιδιαίτερα τις ορεινές περιοχές 
και τα απομακρυσμένα μας χωριά.  Επιβάλλεται να ενισχυθούν προγράμματα 
βιώσιμης ανάπτυξης για απασχόληση στην ύπαιθρο, όπως ο αγροτουρισμός και οι 
βιοτεχνίες. 

 Θεωρώ ότι επιβάλλεται η οικονομική ενίσχυση των προγραμμάτων ανάπτυξης 
των νέων τεχνολογιών, της έρευνας, της μηχανογράφησης και της νεανικής 
επιχειρηματικότητας. 

 Ένας άλλος τομέας που αφορά περισσότερο τη δημοσιονομική πολιτική έχει 
σχέση με την ενίσχυση των κρατικών υπηρεσιών προστασίας του περιβάλλοντος, των 
καταναλωτών, του ελέγχου των τιμών, της εκπόνησης επιδημιολογικών μελετών για 
την υγεία, των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, άλλων 
δημόσιων ερευνητικών κέντρων κ.λπ. 

 Θα μπορούσα να παραθέσω και πολλές άλλες εισηγήσεις, που αφορούν την 
ανακύκλωση, την οικολογική γεωργία και κτηνοτροφία, την εναλλακτική τεχνολογία κ.ά.  
Ο κατάλογος δεν είναι εξαντλητικός, αλλά ο χρόνος εξαντλείται δυστυχώς.  

 Κυρίες και κύριοι, ο χρόνος είναι αμείλικτος και επιβάλλεται να διακόψω τον ήδη 
ελλιπή μου κατάλογο επιβαλλόμενων δράσεων, για να περιοριστώ στο χρόνο που 
κατανεμήθηκε και που δικαιούμαι.  

 Εξάλλου, πρέπει να αναφερθώ και σε κάποια μόνο σοβαρά προβλήματα που 
αφορούν τη στάση μας έναντι του προϋπολογισμού που συζητάμε.  Μας απασχολεί 
για παράδειγμα ιδιαίτερα ο τομέας που αφορά τις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων.  ∆ίνεται η εντύπωση ότι το κράτος πρέπει ανυπερθέτως να 
“παράγει” έργα, για να απασχολούνται οι κατασκευαστικές εταιρείες, οι οποίες 
βεβαίως ανήκουν στα πιο μεγάλα κυπριακά τζάκια.  Παραδείγματα: οι έξι λωρίδες 
στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού αντί της λειτουργίας συστήματος 
στάθμευσης και μετεπιβίβασης και της χρήσης των μαζικών μέσων συγκοινωνίας. 

 Παρόμοια έργα είναι ο ανισόπεδος κόμβος στο “Aluminium Tower”, η 
διαπλάτυνση της λεωφόρου Καλλιπόλεως στο Λυκαβητό ή της λεωφόρου Λουκή 
Ακρίτα στον Άγιο Ανδρέα, η επέκταση της λεωφόρου Ακαδημίας στο δάσος της 
Αθαλάσσας και ο αυτοκινητόδρομος μαμούθ Πόλης Χρυσοχούς-Πάφου.  Για το 
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τελευταίο, που για μας αποτελεί κλασικό παράδειγμα διασπάθισης δημοσίου 
χρήματος, αντί να κατασκευαστεί ένας νέος δρόμος, ασφαλής και άνετος, με κόστος το 
μάξιμουμ £100 εκατομ., οδηγούμαστε σε ένα έργο που θα ξεπεράσει τα £400 εκατομ. 
τα επόμενα δέκα χρόνια, χάριν μεγάλων οικονομικών παραγόντων. 

 Από την άλλη, η κυβέρνηση χρηματοδοτεί τα σπάταλα όνειρα των δημοτικών 
αρχών για πολυτελή μέγαρα και προβολή.  Η εμμονή του δήμου Λευκωσίας στην 
ανέγερση του πολυτελούς μεγάρου πάνω στις αρχαιότητες θα στοιχίσει τουλάχιστο 
£10 εκατομ.  Τα ίδια και χειρότερα, με σπατάλη πολλών εκατομμυρίων, συμβαίνουν 
στο θέμα αναμόρφωσης της πλατείας Ελευθερίας, που υπολογίζεται να κοστίσει γύρω 
στα £15 εκατομ.  Τέλος, το κράτος πληρώνει τα υπερβολικά σχέδια ανάπτυξης 
πολυκαταστημάτων μέσα στον πολεοδομικό ιστό των πόλεων και προωθεί 
πολυδάπανα έργα, παραδείγματος χάριν τη λεωφόρο Σταυρού και αερογέφυρες σαν 
αυτή στο ΙΚΕΑ, προκειμένου να απαμβλυνθούν τα κυκλοφοριακά προβλήματα που 
δημιουργούν αμφίβολης νομιμότητας πολεοδομικές αποφάσεις. 

 Καθώς ο χρόνος μας ολοκληρώνεται, διαλέγω από τα πολλά να κάνω ειδική 
αναφορά σ’ ένα μεγάλο και επίκαιρο θέμα, την περίπτωση της πολιτικής των γηπέδων 
γκολφ, των μαρίνων και των καζίνων.  Με πρόφαση την ανάπτυξη του τουρισμού 
προωθούνται πολιτικές που ουσιαστικά εξυπηρετούν συγκεκριμένα συμφέροντα, 
αμφίβολης συνάφειας με το δημόσιο συμφέρον.  Ειδικά για τα γήπεδα γκολφ -και ενώ 
ζούμε σε συνθήκες λειψυδρίας- το κράτος προσφέρει δημόσια αγαθά που δεν είναι 
άλλα από τους συντελεστές δόμησης και το νερό σε μια μικρή ομάδα επιχειρηματιών.  
Κέρδη εκατομμυρίων λιρών αναμένονται για τους λίγους, καθώς το κράτος θα 
εισπράξει ελάχιστα, συγκριτικά με τα όσα χαρίζονται υπό μορφή δικαιωμάτων 
ανάπτυξης στους λίγους τυχερούς.  Το ίδιο συμβαίνει με την ανάπτυξη στην περιοχή 
Γεροσκήπου του γνωστού έργου “Νεάπολη”. 

 Η πρόσφατη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου φαίνεται να θέτει επιπλέον 
περιορισμούς στην ανάπτυξη των γηπέδων γκολφ και κρίνουμε ότι βρίσκεται στη 
σωστή κατεύθυνση.  Απαραίτητη όμως συμπλήρωση της απόφασης αυτής είναι η 
εκπόνηση ολοκληρωμένης μελέτης για το σύνολο των αφαλατώσεων της Κύπρου, 
που να εξετάζει το θέμα από όλες τις πλευρές και ιδιαίτερα από την πλευρά της 
πτυχής της ενέργειας. 

 Κυρίες και κύριοι, ολοκληρώνω, στο χρόνο που μου δόθηκε, με λίγα λόγια για 
την παρούσα φάση του Κυπριακού, όχι άσχετα με τα όσα σήμερα συζητάμε. 

 Είχα την ευκαιρία πρόσφατα να συμμετάσχω σε εκδηλώσεις Ελληνοκύπριων 
και Τουρκοκύπριων για τις σχεδιαζόμενες τουριστικές αναπτύξεις της Καρπασίας.  
Είδα από κοντά το τελευταίο ίσως, μαζί με τον Ακάμα, γνήσιο κυπριακό τοπίο που 
απειλείται από την επέλαση των μπουλντόζων της ανάπτυξης. ∆ιάβασα κάπου ότι 
πρόσφατα ο Πρωθυπουργός της Τουρκίας κ. Ερντογάν υπερηφανεύτηκε για την 
πολιτική του στο Κυπριακό, λέγοντας ότι τα τελευταία πέντε χρόνια, επί της δικής του 
δηλαδή διακυβέρνησης, το κατά κεφαλήν εισόδημα των Τουρκοκύπριων ανέβηκε από 
τις 5.000 δολάρια στις 10.000 δολάρια το χρόνο.  ∆εν ξέρω εάν το μέγεθος της 
αλλαγής έχει επηρεαστεί από την πτώση της αξίας του δολαρίου.  Μάλλον μπορεί να 
θεωρείται βέβαιο ότι στον κατεχόμενο βορρά μας έχουν συρρεύσει πολλά κεφάλαια 
αμφίβολης νομιμότητας και επικίνδυνης σκοπιμότητας. 

 Η κατάληψη των ελληνοκυπριακών περιουσιών, η εισαγωγή και άλλων 
εποίκων, η παραχώρηση διευκολύνσεων στο ξένο κεφάλαιο από το καθεστώς 
καταρρίπτουν πλήρως το μύθο του προοδευτικού και αντικαθεστωτικού Ταλάτ.  

 Μέσα στο 2008 επιβάλλεται να είμεθα έτοιμοι να προχωρήσουμε με επιμονή 
και αποφασιστικότητα στη διεκδίκηση των δικαιωμάτων του κυπριακού λαού. Πρέπει 



 

 173  

να αντιμετωπιστούν οι πιέσεις που επιβάλλουν κυρίως οι Βρετανοί για αναγνώριση 
του ψευδοκράτους μέσω της προώθησης του λεγόμενου “Κανονισμού Ελευθέρου 
Εμπορίου”. Χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή, ευελιξία και κινητικότητα, για να 
αντιμετωπιστούν οι κίνδυνοι αναγνώρισης του ψευδοκράτους από τις μεθοδεύσεις των 
Βρετανών και των άλλων “φίλων” μας.  ∆εν πρέπει να γίνει καμιά υποχώρηση στο 
άνοιγμα των κεφαλαίων της Τουρκίας μέχρι την υλοποίηση των συμφωνηθέντων.  
Τέλος, ενώ σωστά επιδιώκεται η μη διασύνδεση της υλοποίησης των υποχρεώσεων 
της Τουρκίας με το Κυπριακό, πρέπει επειγόντως να αξιοποιηθεί η Συμφωνία της 8ης 
Ιουλίου για σωστή προετοιμασία συνομιλιών που θα οδηγήσουν σε μια δίκαιη, 
βιώσιμη λύση στο Κυπριακό, που θα κατοχυρώνει πλήρως όλα τα ανθρώπινα 
δικαιώματα όλων των Κυπρίων, χωρίς ξένους στρατούς, βάσεις και εγγυήσεις, στη 
βάση των αρχών του ευρωπαϊκού και διεθνούς δικαίου. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Το λόγο έχει ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης, πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούσαμε με πολλή προσοχή και φέτος την εισήγηση του Υπουργού 
Οικονομικών για την κατάθεση στη Βουλή του κρατικού προϋπολογισμού της 
κυβέρνησης για το 2008.  Με ικανοποίηση διαπιστώνουμε ότι ο φετινός 
προϋπολογισμός στοχεύει στην περαιτέρω ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας, στη 
βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών και στη δημιουργία συνθηκών 
μεγαλύτερης ευημερίας για τον τόπο. 

 Η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό κάθε χρόνο δεν είναι μια απλή 
παράθεση αριθμών.  Πίσω από τα νούμερα του εκάστοτε προϋπολογισμού είναι οι 
ανάγκες των πολιτών, είναι οι προσδοκίες των νέων ανθρώπων, είναι τα όνειρα των 
παιδιών μας και καταγράφεται η οικονομική επιτυχία του κράτους μας, αλλά και οι 
προοπτικές της.  Επομένως, για εμάς στο Ευρωπαϊκό Κόμμα η σημερινή συζήτηση 
για τον προϋπολογισμό του κράτους είναι μια άκρως πολιτική λειτουργία και καθόλου 
προεκλογική συζήτηση. 

 Ως Ευρωπαϊκό Κόμμα, στεκόμαστε κριτικά και αντικειμενικά απέναντι στον 
προτεινόμενο προϋπολογισμό και καταθέτουμε τις δικές μας παραγωγικές προτάσεις 
και εισηγήσεις για την ανάπτυξη και την πρόοδο της οικονομίας και της κοινωνίας μας.   

 Το όραμα και ο στόχος μας στο Ευρωπαϊκό Κόμμα είναι η Κύπρος να 
μετατραπεί σε υπόδειγμα ευημερούσας ελεύθερης ∆ημοκρατίας και να καταστεί μια 
σύγχρονη ανεπτυγμένη χώρα στον ευρύτερο ευρωμεσογειακό χώρο.  Η Κύπρος 
μπορεί να γίνει πρότυπο κράτους σε ολόκληρο τον ευρωμεσογειακό χώρο.  Το μικρό 
της μέγεθος, που μας δημιουργεί πολλά προβλήματα, είναι ταυτόχρονα και 
πλεονέκτημα που μπορεί να χρησιμοποιηθεί για καλύτερη οργάνωση και καλύτερα 
αποτελέσματα. 

 Οι πυλώνες των προτάσεων του Ευρωπαϊκού Κόμματος αφορούν, μεταξύ 
άλλων: 

1. τη μεταρρύθμιση του κράτους, για να γίνει πιο αποτελεσματικό, 

2. την ελαχιστοποίηση της γραφειοκρατίας, 
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3. τον εκσυγχρονισμό και την ανάπτυξη της κοινωνίας, 

4. την κοινωνική ενσωμάτωση των αλλοδαπών, 

5. την ενδυνάμωση της κοινωνικής συνοχής και του κοινωνικού κράτους, 

6. τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας και της εξωστρέφειας της οικονομίας, 

7. την αύξηση της παραγωγικότητας των επιχειρήσεων, 

8. την προσέλκυση παραγωγικών επενδύσεων, 

9. την ενίσχυση της μεσαίας τάξης ως της κυρίαρχης παραγωγικής δύναμης, 

10. την ενίσχυση και την οικονομική στήριξη της κοινωνίας μας, 

11. την οικονομική και κοινωνική σύγκλιση με την Ευρώπη, 

12. την ανασυγκρότηση και ανάπτυξη της περιφέρειας, 

13. την ενίσχυση των δράσεων για περιβαλλοντική αειφορία, 

14. την αξιοποίηση της πληροφορικής και τεχνολογίας στα πλαίσια της 
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης. 

 Θα πρέπει να αξιοποιήσουμε ακόμα περισσότερο τα συγκριτικά πλεονεκτήματα 
του τόπου μας, όπως για παράδειγμα: 

 τη γεωγραφική μας θέση, 

 το κλίμα, το περιβάλλον και τον πολιτιστικό μας πλούτο, 

 την ασφάλεια και τη σταθερότητα του τόπου μας, 

 την οικονομική μας ευρωστία, 

 το μεγάλο ποσοστό πτυχιούχων που διαθέτουμε, 

 την ευρωπαϊκή ιδιότητα της χώρας μας και τώρα την ένταξή μας στην 
Ευρωζώνη.  

 Για να κτίσουμε την Κύπρο του εικοστού πρώτου αιώνα που όλοι θέλουμε, 
χρειαζόμαστε όραμα που θα έχει στο επίκεντρο μια ελεύθερη, ευημερούσα, 
δημοκρατική πατρίδα.  Για να υπηρετήσουμε αυτό το όραμα, χρειαζόμαστε άμεσο, 
μεσοπρόθεσμο και μακροπρόθεσμο σχεδιασμό.  Για να επιτευχθούν οι στόχοι, 
απαιτούνται πρακτικές πολιτικές προτάσεις.  Για να εφαρμοστούν οι πολιτικές, 
χρειάζεται πολιτική συναίνεση.  Έχουμε ανάγκη την πολιτική συναίνεση, για να 
μπορέσουμε να κάνουμε τις σοβαρές μεταρρυθμίσεις και αλλαγές που χρειάζεται ο 
τόπος μας.  Πρέπει η ανάληψη πολιτικής ευθύνης να αντικαταστήσει το λαϊκισμό.  
Πρέπει να γίνουν σοβαρές τομές και συγκρούσεις με συμφέροντα και χρειάζεται 
διάθεση ανάληψης πολιτικού κόστους.  Είναι η ώρα των μεγάλων αποφάσεων και όχι 
των μεγάλων λόγων.  Είναι η ώρα να πιστέψουμε ότι η Κύπρος μπορεί να είναι μια 
σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα στην τρίτη χιλιετία.  Είναι η ώρα της ευθύνης για όλους 
μας, και για τους πολίτες και για τους πολιτικούς.  Επιβάλλεται να φανούμε αντάξιοι 
των περιστάσεων, των προκλήσεων και των ευκαιριών. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Ευρωπαίος Επίτροπος για την Οικονομία κ. Αλμούνια, πρόσφατα στις 
Βρυξέλλες, εξέφρασε την ικανοποίησή του για την κατάσταση της κυπριακής 
οικονομίας με το χαρακτηρισμό “έξοχη” και πρόσθεσε ότι η κυβέρνηση κινείται προς 
την κατεύθυνση της εδραίωσης της δημοσιονομικής εξυγίανσης στην Κύπρο.  Αυτό 



 

 175  

πρέπει να μας ικανοποιεί όλους.  Η κυπριακή οικονομία βαδίζει σταθερά στο δρόμο 
της ανάπτυξης.  Η ευρωστία της επιτρέπει να διευρύνεται ακόμη περισσότερο η 
κοινωνική πολιτική της, με στόχο την περαιτέρω ευημερία των Κυπρίων πολιτών.  Η 
επιτυχία της κυπριακής οικονομίας οφείλεται στις αποφασιστικές ενέργειες για 
νοικοκύρεμα των δημόσιων οικονομικών.  Αυτό έγινε με την απάμβλυνση του 
προβλήματος της φοροδιαφυγής -και θέλω να εκφράσω τη λύπη μου για τη σημερινή 
εξέλιξη- την αναβάθμιση της εισπρακτικής ικανότητας του κράτους και την αύξηση των 
εσόδων, ως αποτέλεσμα του υψηλού ρυθμού ανάπτυξης της οικονομίας, χωρίς την 
εισαγωγή νέων φορολογιών, κάτι που πρέπει να χαιρετίσουμε.  

 ∆ιαπιστώνουμε με ικανοποίηση τα ακόλουθα: 

 Υπερδιπλασιάστηκαν οι κοινωνικές παροχές, που τώρα υπερβαίνουν το ένα 
τρίτο του προϋπολογισμού, με πακέτα στοχευμένων μέτρων πέραν των £250 
εκατομ., που κατευθύνθηκαν στις μη προνομιούχες ομάδες του πληθυσμού και 
οδήγησαν σε μείωση ανισοτήτων. 

 Το δημοσιονομικό έλλειμμα του 6,3%, που παρέλαβε το 2003 από την 
προηγούμενη κυβέρνηση, η παρούσα το έκανε για το 2007 πλεόνασμα 1,5% 
του ΑΕΠ.  Αυτό σημαίνει ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα των £447 εκατομ. του 
2003 της προηγούμενης κυβέρνησης μετατράπηκε από την παρούσα 
κυβέρνηση σε πλεόνασμα της τάξης των £135 εκατομ. 

Σε όσους δεν αντιλαμβάνονται ότι η ευημερία των αριθμών έχει σχέση και με 
την ευημερία των πολιτών θα ήθελα να πω ότι το πλεόνασμα αυτό εξασφαλίζει 
τη δυνατότητα χορηγιών ή επενδύσεων, αρκεί αυτές να γίνονται με 
προγραμματισμένο και στοχευμένο τρόπο, ώστε να μην τίθεται σε κίνδυνο η 
σχετική συγκράτηση των τιμών. 

 Το δημόσιο χρέος μειώθηκε από 69,8% το 2003 σε 60% το 2007 και 
αναμένεται να μειωθεί ακόμα περισσότερο και μέχρι το 2009 να φτάσει στο 
49%.   

Όμως τι σημαίνει για τους πολίτες η μείωση του δημόσιου χρέους;  Σημαίνει ότι 
λιγότερα λεφτά θα πηγαίνουν σε δόσεις για εξοικονόμηση του δημόσιου 
χρέους.  Έτσι, για κάθε επιπλέον μείωση μιας εκατοστιαίας μονάδας δημόσιου 
χρέους θα έχουμε εξοικονόμηση ποσού της τάξεως των £5 με £7 εκατομ.  
∆ηλαδή, ετησίως θα έχουμε εξοικονόμηση £70 εκατομ.  Αυτά τα λεφτά κάλλιστα 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν για κοινωνικές παροχές ή για σκοπούς 
ανάπτυξης.  Μάλιστα, η προοπτική είναι να υπερδιπλασιαστεί αυτό το ετήσιο 
ποσό σε £150 εκατομ.  Έτσι, για να μην ευημερεί ο βερμπαλισμός και ο 
λαϊκισμός και να έχουμε την πραγματική εικόνα της κυπριακής οικονομίας. 

 Ο πληθωρισμός, που είναι ο οικονομικός δείκτης που σχετίζεται με τη 
σταθεροποίηση των τιμών, βελτιώθηκε από το 4,1% στο 2% το 2007.  Ακόμα, 
παρά τις εξωγενείς αυξήσεις των τιμών, που επηρέασαν και την Κύπρο, ο 
δείκτης τιμών καταναλωτή μειώθηκε από το 4,1% στο 2,5%. 

Σίγουρα οι αυξήσεις των τιμών επηρεάζουν περισσότερο τις ασθενέστερες 
τάξεις του λαού, όμως πιστεύουμε ότι, όπως με στοχευμένο τρόπο η 
κυβέρνηση στάθηκε στο πλευρό αυτών των τάξεων του λαού με το τελευταίο 
πακέτο μέτρων των £75 εκατομ., έτσι, και σε περίπτωση νέων αυξήσεων για 
καταναλωτικά αγαθά, η κυβέρνηση και πάλι θα πρέπει να προχωρήσει σε νέο 
πακέτο στήριξης αυτών των τάξεων. 

 Ο ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας από το 1,9% το 2003 ανέβηκε στο 4% το 



 

 176  

2006, ποσοστό διπλάσιο από το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Αυξήθηκε το ποσοστό υλοποίησης των αναπτυξιακών έργων στο 82% τώρα 
από το 65% το 2003. 

 Αυξήθηκε το κατά κεφαλήν εισόδημα στο 93,7% από το 89,6% το 2002. 

 Τέλος, χαιρετίζουμε την ένταξη της Κύπρου στη Ζώνη του Ευρώ, μια εξέλιξη 
που θα συμβάλει στη θωράκιση της οικονομίας μας και θα διασφαλίσει πολλά 
και σημαντικά οφέλη για τον τόπο και τον κάθε πολίτη ξεχωριστά. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να παρουσιάσω τις προτάσεις και εισηγήσεις 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος πάνω σε μια σειρά από σημαντικά θέματα που αφορούν 
το μέλλον της κοινωνίας και της οικονομίας μας: 

 ∆ημιουργία της Οικονομικής και Κοινωνικής Επιτροπής (ΟΚΕ) 

 Οι σύγχρονες εξελίξεις στην κοινωνία και την οικονομία αποτελούν ένα σοβαρό 
πεδίο επιστημονικού, κοινωνικού και πολιτικού προβληματισμού στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Απαραίτητο συστατικό της ανάπτυξης του τόπου μας είναι ο ουσιαστικός 
κοινωνικός διάλογος, που θα έχει ως στόχο την ενίσχυση της κοινωνικής 
συνεννόησης, συναίνεσης και συνευθύνης.  Για την καθιέρωση αυτού του αναγκαίου 
κοινωνικού διαλόγου εμείς, ως Ευρωπαϊκό Κόμμα, προτείνουμε τη δημιουργία στην 
Κύπρο της ΟΚΕ, δηλαδή της Οικονομικής και Κοινωνικής Επιτροπής, ενός θεσμού 
που ισχύει σε πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Εκσυγχρονισμός του δημόσιου τομέα 

 Από την ίδρυσή του το Ευρωπαϊκό Κόμμα κατέδειξε με έμφαση την ανάγκη ότι 
η δημόσια υπηρεσία επιβάλλεται να αναδομηθεί στη βάση ενός σύγχρονου μοντέλου 
διοίκησης, που να βασίζεται στην αποτελεσματικότητα, στην οικονομία των μέσων, 
στο συστηματικό έλεγχο, στη διαφάνεια και στην αξιολόγηση.  

 Με ικανοποίηση διαπιστώνουμε σήμερα ότι κάποιες από τις προτάσεις του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος που αφορούν τον εκσυγχρονισμό του δημόσιου τομέα είτε 
έχουν ήδη υλοποιηθεί από την κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου είτε έχουν μπει σε 
τροχιά υλοποίησης.  Ενδεικτικά αναφέρω τις πρόσφατες εξαγγελίες του Υπουργού 
Εσωτερικών για τα μέτρα εκσυγχρονισμού των διαδικασιών ελέγχου της ανάπτυξης.  

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα εδώ και καιρό, με τεκμηριωμένες προτάσεις, συζήτησε 
την απλοποίηση των διαδικασιών έκδοσης πολεοδομικών αδειών με διαδοχικούς 
Υπουργούς Εσωτερικών.  Με ιδιαίτερη ικανοποίηση είδαμε τον Υπουργό Εσωτερικών 
να υιοθετεί τις προτάσεις μας και να εξαγγέλλει την ηλεκτρονική σύζευξη των 
Τμημάτων Πολεοδομίας και Κτηματολογίου.  Τα μέτρα που εξαγγέλθηκαν θα 
απλοποιήσουν ριζικά τις σημερινές διαδικασίες έκδοσης αδειών και θα μειώσουν 
σημαντικά το χρόνο έκδοσης που, σε ορισμένες περιπτώσεις, θα μειωθεί ακόμα και 
στον ένα μήνα.  Ήδη πληροφορούμαστε, γιατί μας ενδιαφέρει και παρακολουθούμε το 
θέμα, ότι υπάρχουν αιτήσεις για αξιοποίηση της διαδικασίας αυτής.  Θα κρίνουμε τα 
αρμόδια τμήματα αν θα είναι σε θέση να εκδώσουν άδεια μέσα σε ένα μήνα. 

 Επίσης, χαιρόμαστε ιδιαίτερα που η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου 
έχει λάβει σοβαρά υπόψη την πρόταση του Ευρωπαϊκού Κόμματος για αναδόμηση 
των υπουργείων και για ανακατανομή των υπηρεσιών τους κατά τρόπο που να 
μειωθεί η γραφειοκρατία και να εκλείψει η ταλαιπωρία των πολιτών.  Οι προτάσεις μας 
στοχεύουν στην καλύτερη αξιοποίηση του προσωπικού των υπουργείων, στην 
αύξηση της απόδοσης των δημόσιων λειτουργών, στην καλύτερη εξυπηρέτηση του 
πολίτη και στη μείωση του κόστους διαχείρισης των υπηρεσιών.   
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 Στην κατεύθυνση της βελτίωσης των υπηρεσιών που λαμβάνει ο πολίτης από 
το κράτος, χαιρετίζουμε τη δημιουργία των πρώτων Κέντρων Εξυπηρέτησης του 
Πολίτη και αναμένουμε την επέκταση του θεσμού αυτού σ’ ολόκληρη την Κύπρο. 

 Ακόμα, για να διασφαλίσουμε την καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη από τις 
υπηρεσίες του κράτους, έχουμε εισηγηθεί τη θεσμοθέτηση αυστηρών ποινών προς τις 
υπηρεσίες του δημοσίου σε περιπτώσεις που ταλαιπωρείται και δεν εξυπηρετείται ο 
πολίτης.  Επιπλέον, για την καλύτερη και ταχύτερη παροχή υπηρεσιών προς τους 
πολίτες, εισηγούμαστε τη μεγαλύτερη χρήση της τεχνολογίας της πληροφορικής από 
το δημόσιο. 

 Στήριξη της μεσαίας τάξης 

 Θεωρούμε πολύ σημαντική τη στήριξη της μεσαίας τάξης.  Θεωρούμε ότι η 
κοινωνική δικαιοσύνη, η κοινωνική συνοχή και η δίκαιη κατανομή του εθνικού 
εισοδήματος αποτελούν τις απαραίτητες προϋποθέσεις για την επίτευξη σταθερής και 
αειφόρου ανάπτυξης. 

 Με το νοικοκύρεμα των δημόσιων οικονομικών, σήμερα η κυπριακή οικονομία 
βαδίζει σταθερά στο δρόμο της ανάπτυξης, επιτρέποντας την εφαρμογή μιας 
φιλολαϊκής πολιτικής προς όφελος των προσφύγων, των συνταξιούχων, των 
πολύτεκνων και άλλων κοινωνικών ομάδων με ανάγκες.  Η ευρωστία της κυπριακής 
οικονομίας με τα σημερινά οικονομικά αποτελέσματα που όλοι βλέπουμε επιτρέπει όχι 
μόνο την περαιτέρω διεύρυνση του κοινωνικού κράτους, αλλά και την ενίσχυση της 
μεσαίας τάξης του τόπου, η οποία αποτελεί τη ραχοκοκαλιά της οικονομίας και της 
κοινωνίας μας.  

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα έχει καταρτίσει μια σειρά προτάσεων που αφορούν την 
παροχή κινήτρων για τεχνολογικό εκσυγχρονισμό, αναδιάρθρωση και ανάπτυξη των 
μικρών και μεσαίων επιχειρήσεων.  

 Κοινωνική πρόνοια και στήριξη 

 Είναι γεγονός ότι η παρούσα κυβέρνηση έχει υπερδιπλασιάσει τις κοινωνικές 
παροχές προς τις ασθενέστερες τάξεις του λαού.  Οι δικές μας οι προτάσεις για την 
πολιτική της κοινωνικής πρόνοιας και στήριξης είναι οι ακόλουθες: 

 Η κατώτατη σύνταξη πρέπει να φτάσει το ελάχιστο στις £500. 

 Κάθε νέο επίδομα πρέπει να στηρίζεται στη βάση εισοδηματικών κριτηρίων, 
ώστε να επιτυγχάνεται μία στοχευμένη κοινωνική πολιτική. 

 Παιδεία και πολιτισμός 

 Στο Ευρωπαϊκό Κόμμα θεωρούμε ότι η παιδεία αποτελεί αναφαίρετο δικαίωμα 
του πολίτη και η παροχή της αποτελεί καθήκον του κράτους.  Με την παιδεία 
θεμελιώνονται και προάγονται η κοινωνική ένταξη, η ανθρωπιστική καλλιέργεια και η 
συμβολή του πολίτη στην πολιτισμική, κοινωνική και οικονομική πρόοδο του τόπου. 

 Μερικές από τις εισηγήσεις μας για την παιδεία είναι και οι ακόλουθες: 

 Η ανάπτυξη δράσεων για σύνδεση της παιδείας με την έρευνα και με 
δυνατότητες και ανάγκες της αγοράς. 

 Η αναβάθμιση του σχολείου μέσα από ολοκληρωμένη χρήση του e-learning 
(ηλεκτρονική εκπαίδευση). 

 Η αναδόμηση του θεσμού των σχολικών εφοριών. 
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 Η σύσταση συμβουλίου πολιτισμού. 

 Η ανάπτυξη δράσεων πολιτιστικής διπλωματίας. 

 Το πρόβλημα της απόκτησης στέγης 

 Η στεγαστική πολιτική της κυβέρνησης στοχεύει να καλύψει τις στεγαστικές 
ανάγκες των προσφύγων, των νέων, των πολύτεκνων και των πολιτών με χαμηλά 
εισοδήματα.  Κατά την περίοδο 2003-2006 κατατέθηκαν συνολικά από τους 
εμπλεκόμενους φορείς στεγαστικές παροχές ύψους £245 εκατομ., δηλαδή κατά μέσο 
όρο περίπου £60 εκατομ. το χρόνο, ενώ το 2007 έχει διατεθεί ποσό της τάξεως των 
£89 εκατομ.  

 Για την εξασφάλιση φτηνής κατοικίας στους Κύπριους πολίτες απομένουν να 
γίνουν ακόμα πολλά.  Ένας τρόπος να μειωθούν οι τιμές είναι να αυξηθεί η προσφορά 
κατοικίας.  Αυτό μπορεί να γίνει πράξη μέσα από ρυθμίσεις, όπως η διεύρυνση των 
πολεοδομικών ζωνών, η αύξηση του συντελεστή δόμησης και η συντόμευση των 
διαδικασιών αδειοδότησης.  Σε ειδικές περιπτώσεις, όπως τα συνεταιρικά ή τα 
περίκλειστα τεμάχια, χρειάζεται να γίνει νέα προσέγγιση και εισηγούμαστε τον αστικό 
αναδασμό. 

 Η ηλεκτρονική σύζευξη των Τμημάτων Πολεοδομίας και Κτηματολογίου, που 
είχαμε προτείνει και εμείς από πέρσι -κατά την περσινή συζήτηση- έχει υιοθετηθεί και 
θα μειώσει σημαντικά το χρόνο έκδοσης αδειών.   

 Τέλος, εμείς θεωρούμε ότι επιβάλλεται η μείωση των μεταβιβαστικών ως 
αντιστάθμισμα της εισαγωγής του ΦΠΑ.  Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι ακόμα δεν έχει 
εφαρμοστεί ο ΦΠΑ και θέλουμε να ελπίζουμε ότι ο Υπουργός Οικονομικών και η 
κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου θα πετύχουν αναστολή εφαρμογής του ΦΠΑ 
πέραν του 2010.  

 Ανάγκη να καταστεί η Κύπρος κέντρο υγείας στην περιοχή   

 Οι εισηγήσεις μας σχετικά με την ανάγκη να καταστεί η Κύπρος κέντρο υγείας 
στην περιοχή είναι οι ακόλουθες: 

 Η εισαγωγή του Γενικού Συστήματος Υγείας. 

 Η αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας. 

 Η αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων. 

 Η αξιοποίηση του κλίματος και της θάλασσας για θεραπεία. 

 Η υποστήριξη ερευνητικών προγραμμάτων σύγχρονης ιατρικής. 

 Έρευνα και διαχείριση ευρωπαϊκών κονδυλίων 

 Με ικανοποίηση διαπιστώνουμε ότι η κυβέρνηση υιοθέτησε την εισήγησή μας 
για ενίσχυση της έρευνας και οι δαπάνες για έρευνα και τεχνολογική ανάπτυξη από το 
0,5% είναι σήμερα στο 1,2% του ΑΕΠ. 

 Για την ανάπτυξη της έρευνας εμείς προτείνουμε τα ακόλουθα: 

 ∆ημιουργία εθνικού συμβουλίου έρευνας. 

 Εξαίρεση της έρευνας από τη φορολογία.  

 Ενίσχυση των οργανισμών έρευνας και τεχνολογίας. 

 Τέλος, προτείνουμε την καλύτερη διαχείριση όλων των ευρωπαϊκών 
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κονδυλίων. 

 Περιφρούρηση της δημογραφικής ανάπτυξης 

 Η δική μας εισήγηση είναι να δημιουργηθεί ινστιτούτο δημογραφικής ανάπτυξης 
με σκοπό την επιστημονική έρευνα της εξέλιξης του πληθυσμού της Κύπρου και το 
σχεδιασμό δράσεων δημογραφικής ανάπτυξης, γιατί ο δείκτης γονιμότητας έχει πάει 
στο 1,5%· βρίσκεται πολύ πιο κάτω δηλαδή από τα όρια του πληθυσμού. 

 Στο σημείο αυτό οφείλουμε να αναφερθούμε στο σημαντικό ρόλο των 
πολύτεκνων οικογενειών του τόπου μας και να επιμείνουμε πεισματικά στην επίλυση 
των προβλημάτων τους.  Με ικανοποίηση δεχτήκαμε την εξαγγελία του Προέδρου για 
την αύξηση στο 10% του επιδόματος τέκνου -και μιλώ και ως πολύτεκνος εδώ- την 
επέκταση του επιδόματος πολύτεκνης μάνας και τις £10 για τον εθνοφρουρό.  Επειδή 
μιλώ και πάλι ως πολύτεκνος, λέω ότι αυτά είναι καλά, δεν είναι όμως αρκετά και οι 
πολύτεκνοι χρειάζονται περισσότερα, γιατί το χρειάζεται η δημογραφική πολιτική της 
Κύπρου.   

 Εμείς στο Ευρωπαϊκό Κόμμα θα συνεχίσουμε να εισηγούμαστε: 

 να ενισχυθούν ακόμα περισσότερο οι παροχές,  

 να παρέχονται φορολογικές ελαφρύνσεις στους πολύτεκνους, 

 να παρέχεται το δικαίωμα απόκτησης αφορολόγητου αυτοκινήτου, 

 να υπάρξουν τραπεζικές διευκολύνσεις σε περίπτωση λήψης δανείων από 
πολύτεκνες οικογένειες,  

 να δοθούν διευκολύνσεις στα άπορα και πολύτεκνα νεαρά ζευγάρια. 

 Εισηγούμαστε επίσης τη δημιουργία του φορέα ξένων εργατών και πολιτικών 
προσφύγων. 

 Εισηγούμαστε την προώθηση ήπιων μορφών ενέργειας.  Έχουμε υπόψη τα 
διεθνή δεδομένα για προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και άλλων 
τεχνολογιών ήπιων ενεργειακών μορφών με παράλληλη ενδυνάμωση των σχετικών 
ταμείων. 

 Ενίσχυση του εθελοντισμού 

 Στο Ευρωπαϊκό Κόμμα θεωρούμε ότι ήρθε η ώρα της θεσμοθέτησης της 
συνεργασίας του κράτους με τον εθελοντικό τομέα.  Η κοινωνική πρόνοια στην Κύπρο 
βασίζεται στις συντονισμένες προσπάθειες του κρατικού και του εθελοντικού τομέα. 

 Επίσης, εισηγούμαστε την αποκέντρωση από τα υπουργεία προς την τοπική 
αυτοδιοίκηση της κοινωνικής μέριμνας και την αύξηση της κρατικής χορηγίας προς τις 
εθελοντικές οργανώσεις και την τοπική αυτοδιοίκηση.   

 Οι προτάσεις μας καλύπτουν τη διοικητική μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, την αντιμετώπιση του κυκλοφοριακού προβλήματος με συγκεκριμένες 
εισηγήσεις, την ενίσχυση της περιφέρειας και την επίλυση των προβλημάτων της 
επαρχίας.  Η δική μας εισήγηση είναι να στηριχθεί η προσπάθεια των αναπτυξιακών 
εταιρειών της υπαίθρου.  Η επίλυση των χρόνιων επαρχιακών προβλημάτων 
θεωρείται άμεση ανάγκη για μας. 

 Ενίσχυση της ναυτιλίας 

 Νομίζω ότι ήρθε η ώρα για τη δημιουργία κέντρου μελετών για τη ναυτιλία, γιατί 
έχουμε πάρα πολλούς πόρους, αλλά το θεωρούμε δεδομένο.  Επίσης, πρέπει να 
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δημιουργηθεί και ναυτιλιακό επιμελητήριο. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην ΟΝΕ 

 Χαιρετίζουμε την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη και την κυκλοφορία του 
ευρώ σε λίγες μέρες στον τόπο μας.  Η κατάκτηση αυτή είναι μια μεγάλη επιτυχία 
της οικονομικής πολιτικής της Κύπρου και θυσία των εργαζομένων.   

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι διαβλέπουμε πως η Ευρωπαϊκή 
Ένωση έχει καταστεί ένα σημαντικό πεδίο διαμόρφωσης των εξελίξεων για την 
προσπάθεια επίλυσης του Κυπριακού.  Θέλω να επισημάνω την ανάγκη να 
ενισχυθεί οικονομικά το Υπουργείο Εξωτερικών, προκειμένου με τη σειρά του να 
σχεδιάσει μια ολική στρατηγική η οποία θα προβλέπει, μεταξύ άλλων: 

 την ενίσχυση των αντιπροσωπιών μας στο εξωτερικό, 

 την υλοποίηση δράσεων διαφώτισης στο εξωτερικό, 

 την επιστράτευση διεθνών προσωπικοτήτων. 

 Πέρσι καταψηφίσαμε τον προϋπολογισμό για το Υπουργείο Εξωτερικών, 
ακριβώς διότι δεν κρίναμε ότι είχαν δοθεί αρκετά.  Είμαι βέβαιος ότι, σε μία νέα 
προσέγγιση, η κυβέρνηση θα ακούσει τη δική μας φωνή για ενίσχυση του Υπουργείου 
Εξωτερικών και όλης της προσέγγισης για τη διαφώτιση.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε στο μέσο της προεκλογικής εκστρατείας και οφείλω να 
επισημάνω ότι το προεκλογικό πάθος έχει οδηγήσει σε δηλώσεις και τοποθετήσεις 
που πληγώνουν την αξιοπιστία της δικής μας πλευράς.  Αυτή την περίοδο, για καθαρά 
προεκλογικούς σκοπούς, ακούραστα κάποιοι προσπαθούν να υποδεικνύουν ότι ο 
Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και κατ’ επέκταση το 76% του κυπριακού λαού 
που είπε “όχι” στο Σχέδιο Ανάν ευθύνονται για τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουμε στο 
Κυπριακό.  ∆ε διστάζουν κάποιοι να ισχυρίζονται ότι υπάρχουν Ελληνοκύπριοι, με 
πρώτο τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που δε θέλουν λύση στο Κυπριακό. 

 Οι κατήγοροι του Προέδρου ποτέ δεν έχουν αναλογιστεί ότι με τον ατεκμηρίωτο 
αυτό τρόπο τους εξυπηρετούν την τουρκική προπαγάνδα, εξωραΐζουν το πρόσωπο 
της κατοχής και αθωώνουν την αδιαλλαξία του Ντενκτάς… του Ταλάτ.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Για μας δεν έχει ιδιαίτερη διαφορά. 

 Όσο περνά ο καιρός, διαφαίνεται ακόμη περισσότερο η ανάγκη για τη χάραξη 
μιας συνολικής στρατηγικής που θα βασίζεται στην αξιοποίηση του ευρωπαϊκού 
περιβάλλοντος και της ευρωπαϊκής πραγματικότητας.  Ακόμη, είναι αναγκαίο να 
φύγουμε από τα συνθήματα και να μιλήσουμε με ειλικρίνεια στο λαό για τις βασικές 
αρχές και το περιεχόμενο της λύσης που αποδεχόμαστε. 

 Προσωπικά θεωρώ ότι, για το Ευρωπαϊκό Κόμμα, είναι σήμερα πιο εύκολο να 
αναφερόμαστε σε λύση με βάση τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, αφού η αναφορά 
αυτή έγινε πλέον μόνιμη και σταθερή σε όλες τις τοποθετήσεις των επίσημων 
οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε όλες σχεδόν τις δηλώσεις των επισήμων 
Κύπρου και Ελλάδας. 

 Στο πλαίσιο αυτής της στρατηγικής πρέπει να γίνουν τα παρακάτω: 

 Να ξεκαθαρίσουμε ότι η λύση πρέπει να εδράζεται στις ευρωπαϊκές αρχές και 
αξίες και όχι στο Σχέδιο Ανάν. 
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 Να αξιοποιηθεί το δικαίωμα του βέτο, γιατί δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια 
ανοχής της αρνητικής στάσης της Τουρκίας. 

 Να αξιοποιήσουμε τις δομές, τις λειτουργίες και τα όργανα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Να καταγγείλουμε την Τουρκία για την εκμετάλλευση των περιουσιών μας. 

 Να εργαστούμε για την επιστροφή της Αμμοχώστου με βάση τα ψηφίσματα και 
ανεξαρτήτως άλλων υποχρεώσεων της Τουρκίας. 

 Να απαντήσουμε τεκμηριωμένα για την απομόνωση των Τουρκοκυπρίων.  Να 
εργαστούμε, για να αποδείξουμε ότι δεν υπάρχει απομόνωση και ότι απλά είναι 
ένα πολιτικό επιχείρημα της Άγκυρας που στοχεύει στο διαχωρισμό της 
Κύπρου στα δυο και στην αναβάθμιση του ψευδοκράτους.  Με τις πρόσφατες 
ενέργειές του εναντίον των Τουρκοκυπρίων που εργάζονται στις ελεύθερες 
περιοχές, το ψευδοκράτος αποδεικνύει ακόμη μια φορά ότι η απομόνωση, η 
καταπίεση, η εξόντωση στην πραγματικότητα των Τουρκοκυπρίων γίνεται από 
τον τουρκικό στρατό και τους ηγέτες της τουρκοκυπριακής κοινότητας που 
εξυπηρετούν την κατοχή. 

 Να κάνουμε προτάσεις για αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων, για 
διάνοιξη όλων των διόδων διέλευσης και για ευρύτερη απαγκίστρωση.  Μέσα 
σε αυτά τα πλαίσια εμείς βλέπουμε και πιθανή μείωση της θητείας της Εθνικής 
Φρουράς και της εφεδρείας, αφού οι λειτουργικές ανάγκες, σύμφωνα με 
στρατιωτικούς εμπειρογνώμονες, θα το επιτρέπουν και αφού πρώτα πάρουμε 
ως αντάλλαγμα την απαγκίστρωση και τη μείωση των τουρκικών στρατευμάτων. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από το βουλευτή κ. Σωτήρη Σαμψών) 

 Ναι, έχω αυτή τη θέση, κύριε Σαμψών. 

 Να θέσουμε το θέμα των εποίκων, ως αποτέλεσμα εγκλήματος, που 
παραβιάζει τη Συνθήκη της Γενεύης, αφού γίνουν οι πιο πάνω προϋποθέσεις 
που είπα. 

 Να προβάλουμε τις τελευταίες προτάσεις του Προέδρου Παπαδόπουλου για 
στήριξη των Τουρκοκυπρίων.  Εισηγούμαι η Βουλή να κάνει ειδική εκστρατεία 
ενημέρωσης άλλων κοινοβουλίων χρησιμοποιώντας το υλικό που εξέδωσε το 
Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Στα τριάμισι χρόνια από το δημοψήφισμα ακόμη διατηρείται σε ισχύ η 
προσέγγιση της πλειοψηφίας του Εθνικού Συμβουλίου για εξεύρεση λύσης στη βάση 
του Σχεδίου Ανάν.  Στο μεταξύ, ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος, πετυχαίνοντας τη 
συμφωνία υψηλού επιπέδου της 8ης Ιουλίου, άνοιξε έναν καινούριο δρόμο και 
δημιούργησε την προοπτική για διάρρηξη του αδιεξόδου και έναρξη 
διαπραγματεύσεων για επίλυση του Κυπριακού. 

 Η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου είναι υπό την αιγίδα του ΟΗΕ, στηρίζεται από τη 
γενική γραμματεία των Ηνωμένων Εθνών, τα πέντε μόνιμα μέλη του Συμβουλίου 
Ασφαλείας και την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού περιλαμβάνεται στις αρχές και τις 
αποφάσεις της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου και στη συμφωνημένη επιστολή του κ. 
Γκαμπάρι.  Η βάση για συνολική λύση του Κυπριακού θα προέλθει από τη συζήτηση 
των ουσιωδών πτυχών του προβλήματος στις επιτροπές και η συνολική λύση θα 
συμφωνηθεί τελικά μεταξύ των εκπροσώπων των δύο κοινοτήτων. 
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 Εμείς εκτιμούμε ότι μέσα στο 2008 θα υπάρξει κινητικότητα για το Κυπριακό, 
που μπορεί να μετατραπεί σε πρωτοβουλία και, αν λάβουμε υπόψη το κρίσιμο 
ραντεβού της Τουρκίας με την Ευρωπαϊκή Ένωση το 2009, είναι εφικτό να 
δημιουργήσουμε τις συνθήκες για την επίτευξη λειτουργικής και βιώσιμης λύσης στο 
Κυπριακό. 

 Ακόμη, από τώρα θα πρέπει να αξιοποιήσουμε τη γαλλική προεδρία, που θα 
είναι το δεύτερο εξάμηνο του 2008, για να βοηθήσει, ώστε να ανταποκριθεί η Τουρκία 
στις υποχρεώσεις της, αλλά και για να ενδυναμώσουμε την εμπλοκή της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στο Κυπριακό και για να ενισχύσουμε την προσπάθεια υλοποίησης της 8ης 
Ιουλίου.  Τη διεθνή υποστήριξη στην προσπάθεια της πλευράς μας για εφαρμογή της 
8ης Ιουλίου την ενισχύουν πρόσφατα δύο σημαντικά γεγονότα, τα εξής: 

1. Η δήλωση του Ρώσου Υπουργού Εξωτερικών, κατά την επίσκεψή του στην 
Κύπρο, που έγινε εν μέρει πράξη. 

2. Τα συμπεράσματα που έχουν καταγραφεί στην τελευταία έκθεση του 
Συμβουλίου Αρχηγών, στην οποία γίνεται αναφορά των υποχρεώσεων της 
Τουρκίας και σημειώνεται η αρνητική στάση της Τουρκίας, ενώ εκφράζεται η 
υποστήριξη των είκοσι επτά κρατών μελών στη συμφωνία υψηλού επιπέδου 
της 8ης Ιουλίου. 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να χαιρετίσω την υπογραφή της Μεταρρυθμιστικής 
Συνθήκης, που σηματοδότησε την ολοκλήρωση μιας επίμονης, αλλά και καθοριστικής 
διαδικασίας για το μέλλον της Ευρώπης.  Εμείς πιστεύουμε στην εμβάθυνση της 
Ευρώπης.  Ως Ευρωπαϊκό Κόμμα, εργαζόμαστε γι’ αυτή.  Θα πρέπει όμως να 
υπογραμμίσω και το γεγονός ότι στη συνθήκη αυτή περιλαμβάνεται η Χάρτα 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων των Ηνωμένων Εθνών.  Με βάση και αυτό το γεγονός, 
εμείς θεωρούμε ότι δεν είναι άδικο, δεν είναι παράλογο, δεν είναι μαξιμαλιστικό όλοι 
μαζί να ζητούμε η οποιαδήποτε λύση να εδράζεται στα ανθρώπινα δικαιώματα του 
Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στην ομιλία αυτών των προϋπολογισμών θεωρώ ότι πρέπει να σταθούμε 
ιδιαίτερα στους πρόσφυγές μας για λόγους που όλοι γνωρίζουμε και δε χρειάζεται να 
τους εξηγήσω περαιτέρω.  Οι πρόσφυγες είναι οι μεγάλοι αδικημένοι της κυπριακής 
τραγωδίας.  Παρά τη βοήθεια που δόθηκε κατά καιρούς από το κράτος, δεν έχει 
επιτευχθεί ίση κατανομή των βαρών που προέκυψαν από την τουρκική εισβολή και 
κατοχή, με αποτέλεσμα οι πρόσφυγες να είναι αυτοί που μέχρι σήμερα πληρώνουν το 
κόστος της κατοχής.  Όσα το κράτος έκανε για τους πρόσφυγες είναι λίγα και όσα 
εμείς είπαμε ή δεν κάναμε για τους πρόσφυγες είναι πολλά. 

 Εμείς στο Ευρωπαϊκό Κόμμα θεωρούμε ότι έφτασε η ώρα για γενναιόδωρη 
στήριξη του προσφυγικού κόσμου πάνω σε καθαρά ορθολογιστική βάση, όχι στη 
βάση της ελεημοσύνης.  Οι πρόσφυγές μας το δικαιούνται, διότι απέδειξαν καρτερία 
και υπομονή, παρότι εξακολουθούν να παραμένουν αδικημένοι.  Θεωρώ ότι είναι 
αυξημένη η υποχρέωσή μας να στηρίξουμε τους πρόσφυγές μας και γιατί δεν 
παρασύρθηκαν, δεν παραπλανήθηκαν, επέδειξαν αυξημένη πολιτική κρίση και 
καταψήφισαν το Σχέδιο Ανάν.  Οι πρόσφυγές μας ανεβαίνουν το δικό τους Γολγοθά 
και δεν έγιναν αντικείμενο εκμετάλλευσης ούτε τότε που τους έδιναν υποσχέσεις ότι θα 
επιστρέψουν στις περιουσίες τους ούτε και τώρα που κάποιοι προσπαθούν να τους 
πείσουν ότι έκαναν λάθος. 

 Μέχρι την ημέρα της επιστροφής εμείς εισηγούμαστε συγκεκριμένα την 
υιοθέτηση μιας νέας γενναιόδωρης ενίσχυσης του προσφυγικού κόσμου, που να 
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εδράζεται στους παρακάτω άξονες: 

 Στην πλήρη εκτίμηση της αξίας και της απώλειας χρήσης της κατεχόμενης 
περιουσίας προσφύγων και παθόντων. 

 Στην ενίσχυση της φερεγγυότητας των προσφύγων, για να γίνουν αξιόχρεοι, με 
πλήρη και μόνιμη αναγνώριση της αξίας των κατεχόμενων περιουσιών τους.  

 Στη σημαντική περαιτέρω αύξηση του διαθέσιμου προϋπολογισμού του Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ώστε να ενισχυθούν σημαντικά οι δυνατότητες 
γενναιόδωρης οικονομικής ενίσχυσης των προσφύγων και παθόντων χωρίς 
περιορισμούς στη χρήση του δανείου. 

 Στην προικοδότηση βάσει μοριοδότησης των προσφύγων και παθόντων με 
κρατική γη, η οποία να παραχωρηθεί για εκμετάλλευση μέχρι την ημέρα της 
επιστροφής. 

 Στην εξασφάλιση κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση για ενίσχυση των 
προσφύγων.  

 Στη διενέργεια πολεοδομικού σχεδιασμού σε ολόκληρη την Κύπρο, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κύπρος είναι ολόκληρη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Όλα αυτά τα μέτρα θα βοηθήσουν τον προσφυγικό κόσμο να αντέξει, γιατί ο 
γολγοθάς του θα τερματιστεί μόνο με την οριστική, βιώσιμη και λειτουργική λύση… 

 Έκλεισαν το μικρόφωνο; 

(Μη ευκρινές σχόλιο από το βουλευτή κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

(Γέλια) 

 Επηρεάζεις τα τζιαι τούτα; 

 Να επαναλάβω την τελευταία παράγραφο.  Είναι και η τελευταία 
παράγραφος… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούστηκε, κύριε Συλλούρη, ακούστηκε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ξέρω ότι ενοχλείστε να ακούτε κάποια πράγματα.  Αφού δεν ετέλειωσα, πώς 
την ακούσατε;  Και εν πάση περιπτώσει έχω ακόμα τρία λεπτά.  Θα μου πάρει μισό 
λεπτό· τα άλλα δυόμισι θα τα δώσω στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό, αν με ακούσετε. 

 Όλα αυτά τα μέτρα θα βοηθήσουν τον προσφυγικό κόσμο να αντέξει, γιατί ο 
γολγοθάς του θα τερματιστεί μόνο με μια οριστική, βιώσιμη και λειτουργική 
διευθέτηση, που να τερματίζει την κατοχή και την αδικία και να εξασφαλίζει ασφαλή 
επιστροφή όλων των προσφύγων στις εστίες και τις περιουσίες τους. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά, κύριε Συλλούρη. 

 Παρακαλώ, ο κ. Ομήρου, πρόεδρος του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, 

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού συμπίπτει με συνεχιζόμενα 
φαινόμενα αποσταθεροποιητικά της παγκόσμιας ειρήνης, ασφάλειας και 
σταθερότητας. 

 Στη δική μας περιοχή οι απειλές για την ειρήνη δεν έχουν εκλείψει, καθώς στο 
γειτονικό μας Λίβανο συντηρείται απλώς μια εύθραυστη σταθερότητα μετά την 
παράνομη επιδρομή του Ισραήλ.  Στη Μέση Ανατολή το λουτρό αίματος συνεχίζεται 
και η ειρήνη παραμένει μακρινό όνειρο, όσο δεν αναγνωρίζονται τα αναφαίρετα 
δικαιώματα του παλαιστινιακού λαού. 

 Στο Ιράκ η συνεχιζόμενη στρατιωτική κατοχή των ΗΠΑ οδήγησε τη χώρα σε 
ένα πρωτοφανές αιματοκύλισμα που βυθίζει τον ιρακινό λαό σε έναν ατέλειωτο 
εμφύλιο σπαραγμό, που απειλεί την ειρήνη στην ευρύτερη περιοχή.  Η συντηρούμενη 
απειλή εναντίον του Ιράν βαθαίνει τις ανησυχίες για μια ευρύτερη ανάφλεξη με 
απρόβλεπτες συνέπειες για την παγκόσμια ειρήνη.  Οι επιχειρήσεις του τουρκικού 
στρατού μέσα στο βόρειο Ιράκ και οι μαζικοί αεροπορικοί βομβαρδισμοί προχθές 
αναδεικνύουν και πάλι τον αποσταθεροποιητικό ρόλο της Τουρκίας στην ευρύτερη 
περιοχή. 

 Στα Βαλκάνια η επιμονή για τη μονομερή ανακήρυξη ανεξαρτησίας του 
Κοσόβου είναι δυνατό να θέσει νάρκη στις διεθνώς παραδεδεγμένες αρχές δικαίου και 
να ανοίξει τους ασκούς του Αιόλου για ένα ευρύτερο φάσμα μειονοτικών και 
αυτονομιστικών κινημάτων.  Η αδιάλλακτη συμπεριφορά της Πρώην Γιουγκοσλαβικής 
∆ημοκρατίας της Μακεδονίας στο θέμα της ονομασίας δηλητηριάζει τις σχέσεις με την 
Ελλάδα και αναδεικνύεται σε αιτία προστριβής και εντάσεων. 

 Παρά το γεγονός ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες εξακολουθούν να παραμένουν η 
παγκόσμια μονοπολική δύναμη, εντούτοις σημειώνονται ραγδαίες ανακατατάξεις στον 
παγκόσμιο καταμερισμό ισχύος.  Σε μια απρόβλεπτα γρήγορη και διαρκώς 
επιταχυνόμενη πορεία, η Ρωσική Ομοσπονδία επανέρχεται στο διεθνές προσκήνιο.  
Αυτό δεν το είχαν προβλέψει οι πολιτικοί αναλυτές ούτε τα λεγόμενα “think tanks”.  Οι 
ενεργειακές της δυνατότητες, σε συνδυασμό με την οικονομική της ανάκαμψη και την 
αναλλοίωτα διατηρούμενη στρατιωτική ισχύ, καθιερώνουν τη Ρωσία ως 
αδιαμφισβήτητο πλέον παράγοντα στο διεθνή συσχετισμό δυνάμεων.  Ταυτόχρονα, η 
συνεχιζόμενη τρομακτική οικονομική και τεχνολογική ανάπτυξη της Κίνας δημιουργεί 
συνεχώς νέα δεδομένα τα οποία διαμορφώνουν μια καινούρια παγκόσμια τάξη 
πραγμάτων.  Είναι πλέον θέμα χρόνου η οριστική ανακατανομή του ισοζυγίου στο 
διεθνές σύστημα ισχύος.  Ένας πολυπολικός κόσμος θα αποτελέσει ανακοπτικό 
παράγοντα στην ασυδοσία, την αυθαιρεσία και την αλαζονεία της μοναδικής σήμερα 
υπερδύναμης και  θα επηρεάσει θετικά τις εξελίξεις προς την κατεύθυνση της 
παγκόσμιας ειρήνης που να στηρίζεται στις αρχές του διεθνούς δικαίου. 

 Στον οικονομικό τομέα η παγκοσμιοποίηση των αγορών και των οικονομιών 
συνεχίζεται με φρενιτιώδη ταχύτητα, με παράλληλη ανάπτυξη των τεχνολογιών και 
των επικοινωνιών.  Αποτέλεσμα, η συνεχώς διευρυνόμενη άνιση κατανομή πλούτου 
και τεχνολογίας.  Οι πολλοί καλούνται να επωμισθούν το απαράδεκτο κόστος της 
διεύρυνσης του χάσματος μεταξύ πλούσιων και φτωχών ανθρώπων τόσο στις χώρες 
του Βορρά όσο και του Νότου.  Αυτή η απαράδεκτη κατάσταση τροφοδοτεί τις 
περιφερειακές κρίσεις, αλλά και το  αποκρουστικό φαινόμενο της τρομοκρατίας.   

 Να μην υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καμία αμφιβολία και να μην 
εκδηλώνονται συμπεριφορές στρουθοκαμηλισμού.  Πηγές της τρομοκρατίας είναι η 
φτώχια και όσα αυτή δημιουργεί, ο σοβινισμός, η μισαλλοδοξία, ο τυφλός φανατισμός 
και τα φαινόμενα ρατσισμού. 
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 Είναι πλέον επιτακτική η ανάγκη ενός επανακαθορισμού των σκοπών της 
παγκοσμιοποίησης, έτσι που ο πλούτος και οι ευκαιρίες να διαχέονται σε όλους, να 
αναδομηθούν οι διεθνείς αγορές, για να λειτουργούν προς όφελος όλων, αλλά και για 
να εγκαθιδρυθεί ένα αποτελεσματικό σύστημα παγκόσμιας διακυβέρνησης που να 
στηρίζεται σε μια ισορροπημένη και δίκαιη αρχιτεκτονική των διεθνών σχέσεων με την 
ταυτόχρονη αναμόρφωση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

 Στην Ευρώπη των 27, στην οποία η Κύπρος μετέχει ως ισότιμο μέλος, τα 
αιτήματα των λαών εξακολουθούν να επικεντρώνονται στον περιορισμό της ανεργίας, 
των χαμηλών ρυθμών ανάπτυξης και στην αποκόλληση από την οικονομική 
στασιμότητα.  Ο μόνος δρόμος για μια καινούρια προοδευτική πορεία είναι η 
απόρριψη των συνταγών της νεοφιλελεύθερης και νεοσυντηρητικής πολιτικής, της 
ανάλγητης, ασύδοτης και άπληστης οικονομίας της αγοράς.  Αυτές οι συνταγές 
οδηγούν σε περισσότερη φτώχια, σε κοινωνικούς αποκλεισμούς, σε κατασπατάληση 
του περιβάλλοντος.  Εμείς συντασσόμαστε με τις προτάσεις των Ευρωπαίων 
σοσιαλιστών: 

 για ανάπτυξη και εργασία για όλους, 

 για κοινωνική Ευρώπη για άνδρες και γυναίκες, 

 για υγιές περιβάλλον για το σήμερα και το αύριο, 

 για μια Ευρώπη της αλληλεγγύης, όχι των δύο ταχυτήτων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η ανθρωπότητα βρίσκεται μπροστά σε έναν πραγματικό εφιάλτη.  Η αύξηση 
της θερμοκρασίας, λόγω του φαινομένου του θερμοκηπίου, απειλεί την οικολογική 
ισορροπία και θέτει σε κίνδυνο το μέλλον του πλανήτη.  Το διοξίδιο του άνθρακα και 
άλλες εκπομπές αερίων που προκαλούν το φαινόμενο του θερμοκηπίου πρέπει 
επειγόντως να μειωθούν αισθητά παγκοσμίως, με στόχο να αποτραπεί η συνέχιση της 
αλλαγής κλίματος, που ανεξέλεγκτη θα έχει καταστρεπτικές συνέπειες για το 
περιβάλλον, για την ανθρώπινη ζωή, για την παγκόσμια οικονομία, για τις μελλοντικές 
γενιές. 

 Πρέπει να ενεργήσουμε.  Να ενεργήσουμε τώρα!  Πρέπει να σφυρηλατήσουμε 
μια παγκόσμια προοδευτική συμμαχία ενάντια στην αλλαγή κλίματος και να λάβουμε 
μέτρα σε όλα τα επίπεδα, κάθε άτομο, μέσω εθνικής και διεθνούς δράσης. 

 Για τους σοσιαλιστές η αντιμετώπιση της αλλαγής κλίματος είναι αναπόσπαστο 
μέρος της πάλης για την παγκόσμια δικαιοσύνη.  Τα φτωχότερα τμήματα της 
κοινωνίας καταβάλλουν ήδη το τίμημα της αλλαγής κλίματος, ιδιαίτερα στον 
αναπτυσσόμενο κόσμο, όπου οι σοβαρές καιρικές συνθήκες, πλημμύρες και ξηρασίες 
καταστρέφουν τις περιουσίες τους. 

 Ο κόσμος χρειάζεται ένα κοινό παγκόσμιο μέτωπο ενάντια στην αλλαγή 
κλίματος σε επίπεδο Ηνωμένων Εθνών.  Πρέπει να αξιοποιηθούν τα συμπεράσματα 
της ∆ιάσκεψης του Μπαλί, που πραγματοποιήθηκε πρόσφατα, για να επιτευχθεί μια 
νέα, δίκαιη και αληθινά αποτελεσματική, παγκόσμια συμφωνία που να αντικαθιστά το 
Πρωτόκολλο του Κιότο από το 2012 και μετά. 

 Η μάχη ενάντια στην αλλαγή κλίματος είναι όχι μόνο μια περιβαλλοντική, αλλά 
και οικονομική-κοινωνική επιταγή.  ∆ρώντας τώρα, μπορούμε να αναπτύξουμε μια νέα 
πολιτική κατεύθυνση για την πολιτική κλίματος, βασισμένη στην έξυπνη πράσινη 
ανάπτυξη, που να συνδέεται με νέες και καλύτερες θέσεις εργασίας. 
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 Η απόρριψη της Ευρωπαϊκής Συνταγματικής Συνθήκης είχε δημιουργήσει κλίμα 
παρατεταμένης αβεβαιότητας για το θεσμικό μέλλον της Ένωσης.  Η νέα Ευρωπαϊκή 
Συνταγματική Συνθήκη έθεσε τέρμα σε αυτή την εκκρεμότητα.  Η νέα Μεταρρυθμιστική 
Συνθήκη, χωρίς να καλύπτει πλήρως τις προσδοκίες των χωρών εκείνων που 
χαρακτηρίζονται από προχωρημένη ευρωπαϊκή αντίληψη, αποτελεί σταθερό βήμα 
προς τα εμπρός.  Με την εφαρμογή της μπορεί να προσβλέπουμε στην εμβάθυνση 
της Ένωσης, ενώ παράλληλα ανοίγει ο δρόμος για τη διεύρυνση, αναπτερώνοντας 
έτσι τις ελπίδες των υποψήφιων για ένταξη χωρών, ιδιαίτερα αυτών της Κροατίας και 
των δυτικών Βαλκανίων. 

 Εκτιμώντας τα πράγματα συνολικά, ιδιαίτερα σε σχέση με την ισχύουσα 
Συνθήκη της Νίκαιας, μπορεί κάποιος να διαπιστώσει ότι με τη συμβιβαστική 
απόφαση των 27 για τη νέα συνθήκη αποφεύχθηκε η κρίση και ξεπεράστηκε το 
μπλοκάρισμα και η πολιτική ακινησία των τελευταίων ετών. 

 Η Ε∆ΕΚ υποστηρίζει την επικύρωση της νέας Συνταγματικής Συνθήκης από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων το συντομότερο δυνατό. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Τριάντα τρία χρόνια και πλέον μετά την τραγωδία του ’74 οι συνέπειες της 
προδοσίας και του εγκλήματος παραμένουν αναλλοίωτες.  Οι πρόσφυγες, οι 
αγνοούμενοι, οι εγκλωβισμένοι, η παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των 
θεμελιωδών ελευθεριών του λαού μας, ως αποτέλεσμα της τουρκικής επιδρομής και 
της συνεχιζόμενης κατοχής, αποτελούν τα αμάχητα τεκμήρια της διεθνούς 
παρανομίας της Τουρκίας.  Η απόρριψη του Σχεδίου Ανάν το 2004 αποτέλεσε πράξη 
άρνησης του λαού μας να αποδεχθεί μια λύση άδικη και ετεροβαρή.  Το είπαμε και το 
επαναλαμβάνουμε:  Το “όχι” στο δημοψήφισμα δεν ήταν ασφαλώς “όχι” στη λύση του 
Κυπριακού, όπως ψευδώς κακόπιστοι τρίτοι ισχυρίστηκαν.  Ο λαός μας ενδιαφέρεται 
για λύση το συντομότερο δυνατό.  Μια λύση όμως που να είναι λειτουργική και 
βιώσιμη.  Λύση χωρίς την καταθλιπτική κηδεμονία της Τουρκίας.  Λύση δημοκρατική, 
που να στηρίζεται στο διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο. 

 Η Τουρκία και η υποχείρια δυστυχώς τουρκοκυπριακή ηγεσία οχυρωμένοι 
πίσω από το “ναι” των Τουρκοκυπρίων και των εποίκων -να μην το ξεχνάμε- στο 
δημοψήφισμα επιδιώκουν τη νομιμοποίηση της σημερινής διχοτομικής τάξης 
πραγμάτων.  Προβάλλουν παράνομες αξιώσεις για αναβάθμιση του ψευδοκράτους.  
Ζητούν άρση της δήθεν απομόνωσης, νομιμοποίηση των παράνομων λιμανιών και 
αεροδρομίων στα κατεχόμενα, εμπορικές σχέσεις με παράκαμψη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Ο κ. Γκιουλ επισκέπτεται τα κατεχόμενα και δηλώνει θρασύτατα ότι 
μοναδική λύση είναι τα δύο κράτη στη βάση των δύο λαών και των δύο θρησκειών.  Ο 
Πρόεδρος της υποψήφιας για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση χώρας που ονομάζεται 
“Τουρκία” απευθύνεται στην πολυπολιτισμική και πολυθρησκευτική Ευρώπη για 
ένταξη και την ίδια στιγμή εισηγείται στην ευρωπαϊκή Κύπρο να υπάρξει διχοτόμηση 
και δύο κράτη στη βάση των δύο θρησκειών! 

 Το μήνυμά μας προς όσους ενδιαφέρονται για λύση και για τη διαμόρφωση 
συνθηκών ειρήνης, ασφάλειας, σταθερότητας και συνεργασίας είναι ότι οφείλουν να 
στραφούν προς την πλευρά της Τουρκίας. 

 Η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου στην οποία κατέληξαν ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας με τον κ. Ταλάτ αποτελεί μέθοδο διαδικαστικής και ουσιαστικής εξόδου 
από το αδιέξοδο, που οφείλεται κατ’ αποκλειστικότητα στην τουρκική αδιαλλαξία. 
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 ∆υστυχώς, όπως διαφάνηκε από τη συνάντηση της 5ης Σεπτεμβρίου, με 
οδηγίες της Άγκυρας, ο Ταλάτ επιδιώκει αποδέσμευση από το πνεύμα και το γράμμα 
της 8ης Ιουλίου.   

 Καλούμε την τουρκοκυπριακή ηγεσία να ανταποκριθεί θετικά στις πρόσφατες 
προτάσεις του Προέδρου Παπαδόπουλου.  Να λειτουργήσουν το συντομότερο οι 
ομάδες εργασίας, για να διαμορφωθεί μια διαπραγματευτική βάση στη βάση των 
αρχών του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου που θα επιτρέψει απευθείας 
διαπραγματεύσεις, που θα ανοίξουν το δρόμο στη λύση.  Μια λύση που πρέπει να 
σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις θεμελιώδεις ελευθερίες ολόκληρου του 
κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.   

 Θα πρέπει ακόμα η Τουρκία να κατανοήσει ότι δεν είναι δυνατό να ελπίζει σε 
ομαλή εξέλιξη της ευρωπαϊκής της πορείας χωρίς την εκπλήρωση των υποχρεώσεων 
που της έχουν ανατεθεί από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης έναντι της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και χωρίς βέβαια τον τερματισμό της παράνομης στρατιωτικής κατοχής 
της Κύπρου. 

 Οι εξελίξεις των τελευταίων ημερών με τα συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου για την Τουρκία, οι δηλώσεις του Υπουργού Εξωτερικών της Ρωσίας κ. 
Λαβρόφ, και το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας ενισχύουν σημαντικά τη διεθνή 
θέση της Κύπρου.  Το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο με σαφήνεια καλεί την Τουρκία να 
υποστηρίξει τη συμφωνημένη διαδικασία της 8ης Ιουλίου, με στόχο την επίτευξη λύσης 
που να στηρίζεται στις αποφάσεις του ΟΗΕ και στις αρχές επί των οποίων εδράζεται η 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Καλείται ακόμα η Τουρκία να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της 
έναντι της Κύπρου. 

 Η αναφορά αυτή ακυρώνει και αναιρεί την αναφορά της απόφασης του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου του Ιουνίου του 2004 με την οποία εκαλείτο η Τουρκία να 
συνεχίσει τη δήθεν εποικοδομητική της στάση για τη λύση του κυπριακού 
προβλήματος.  Το Συμβούλιο Ασφαλείας με το ψήφισμά του για την ανανέωση της 
θητείας της Ειρηνευτικής ∆ύναμης υποστηρίζει την εφαρμογή της Συμφωνίας της 8ης 
Ιουλίου, ενώ δεν υιοθετεί και απορρίπτει τη θέση του γενικού γραμματέα για τη 
λεγόμενη “απομόνωση” των Τουρκοκυπρίων.  Η επιχείρηση αποενοχοποίησης της 
Τουρκίας ναυαγεί.  Εξάλλου, οι δηλώσεις του Ρώσου Υπουργού Εξωτερικών υπήρξαν 
πλήρως υποστηρικτικές των κυπριακών θέσεων. 

 Οι πιο πάνω εξελίξεις καταρρίπτουν τους ισχυρισμούς περί της διεθνούς 
απομόνωσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Το τελικό ψήφισμα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας για την ανανέωση της θητείας της Ειρηνευτικής ∆ύναμης στην Κύπρο, οι 
θέσεις των 27 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως αυτές περιέχονται στα τελικά 
συμπεράσματα του Συμβουλίου, όπως και οι θέσεις της Ρωσικής Ομοσπονδίας, 
καθώς και η στάση Κίνας και Γαλλίας δικαιώνουν τις θέσεις της Κύπρου και τη 
σταθερή διεκδικητική πολιτική του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αναμφίβολα, η ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωζώνη είναι μια 
μεγάλη στιγμή, όχι μόνο για την κυπριακή οικονομία, αλλά και για την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, ως συντεταγμένη πολιτειακή οντότητα και ως υποκείμενο του διεθνούς 
δικαίου. 

 Προφανώς, οι επιπτώσεις υπερβαίνουν τις αποκλειστικά οικονομικές 
επιπτώσεις.  Για μια χώρα όπως είναι η Κύπρος, με ανοικτό το πρόβλημα της 
τουρκικής στρατιωτικής κατοχής, η ένταξη στην Ευρωζώνη είναι κατάδηλο ότι ενισχύει 
το κύρος και το πολιτικό της εκτόπισμα μέσα στον ευρωπαϊκό χώρο. 
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 Τελικά, η υιοθέτηση του ευρώ θα έχει ουσιαστικές οικονομικές, κοινωνικές και 
πολιτικές προεκτάσεις για την Κύπρο.  Μπορεί η συμμετοχή στην Ευρωζώνη να θέτει 
περιορισμούς στην άσκηση ανεξάρτητης εθνικής οικονομικής πολιτικής, όμως η 
αξιοπιστία που συνεπάγεται εμπερικλείει σημαντικά πλεονεκτήματα.  Με την ένταξη 
στην Ευρωζώνη συγκεκριμένες πτυχές του κυπριακού προβλήματος θα 
επαναπροσδιοριστούν.  Η ροπή θα είναι προς ενοποιημένες οικονομικές δομές:  ένα 
νόμισμα, μια Κεντρική Τράπεζα, μια ενιαία οικονομία.  Αυτό σημαίνει ότι σε 
οποιαδήποτε λύση του Κυπριακού χωριστές οικονομικές δομές θα είναι αδιανόητο να 
υπάρξουν.  Το μεγάλο πολιτικό όφελος είναι προφανές.   

 Αυτό είναι και το πιο ισχυρό πολιτικό μήνυμα που εκπέμπεται από την 
ομόφωνη απόφαση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.  Μήνυμα πολύ ισχυρότερο από τις 
πρόδηλες θετικές οικονομικές επιπτώσεις. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τονίζαμε κατά τη συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών των 
προηγούμενων χρόνων ότι προτεραιότητα της κυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου 
ήταν η εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών.  Φέτος μπορούμε να διαπιστώσουμε με 
βεβαιότητα ότι αυτός ο στόχος επιτεύχθηκε.  Αμάχητο τεκμήριο της επιτυχούς 
διαχείρισης της οικονομίας την περασμένη πενταετία είναι η ένταξη στην ΟΝΕ.  Η 
ένταξη στην ΟΝΕ υπήρξε καρπός της τιθάσευσης των δημοσιονομικών δεικτών μέσα 
από μια οικονομική πολιτική που την ίδια στιγμή διαπνεόταν και από κοινωνική 
ευαισθησία. 

 Η οικονομία αναπτύσσεται με γρήγορους ρυθμούς και τα στατιστικά δεδομένα 
δείχνουν ότι η αύξηση του ΑΕΠ έχει επιταχυνθεί σε σχέση με τα προηγούμενα χρόνια.  
Η ραγδαία ανάπτυξη διαχέεται σε όλους τους τομείς, ακόμα και στην τουριστική 
βιομηχανία που μέχρι πρότινος παρουσίαζε κάμψη.  Ακόμα πιο σημαντικό είναι ότι η 
κυπριακή οικονομία αναμένεται να συνεχίσει να αναπτύσσεται με υψηλούς ρυθμούς, 
παρά τις αντίξοες συνθήκες στις διεθνείς χρηματαγορές και τη συνεχιζόμενη αύξηση 
της τιμής του πετρελαίου.  Οι αριθμοί είναι πραγματικά εντυπωσιακοί: 

 Ο ρυθμός ανάπτυξης του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος από 2% την περίοδο 
2002-2003 διπλασιάστηκε στο 4% την περίοδο 2004-2007. 

 Ο πληθωρισμός από 4% το 2003 μειώθηκε στο 2%, αν και τους τελευταίους 
μήνες και τις τελευταίες εβδομάδες παρατηρείται μία αύξηση λόγω των τιμών 
του πετρελαίου και των σιτηρών, αύξηση στις τιμές των τροφίμων δηλαδή. 

 Το δημοσιονομικό έλλειμμα, που ήταν 6,3% του ΑΕΠ, όταν ανέλαβε αυτή η 
κυβέρνηση, μετατράπηκε σε μικρό πλεόνασμα το 2007. 

 Το δημόσιο χρέος μειώθηκε από 69% του ΑΕΠ το 2003 σε 60% φέτος. 

 Ταυτόχρονα όμως, οι αριθμοί καταρρίπτουν τον ισχυρισμό ότι οι πολίτες 
πένονται.  Σε αυτή την πενταετία: 

 Το κατά κεφαλήν εισόδημα ανέβηκε από £9.100 σε £11.500. 

 Η αγοραστική δύναμη των Κυπρίων βελτιώθηκε από 89,3% σε 93,7% του 
μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης των 27. 

 Το ποσοστό των ανέργων, 4% περίπου και από τα χαμηλότερα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, ακολουθεί πτωτική τάση.  ∆ημιουργήθηκαν 50 000 νέες 
θέσεις εργασίας. 
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 Οι πολίτες λοιπόν βρίσκονται σήμερα σε καλύτερη θέση από ό,τι ήσαν πριν 
πέντε χρόνια.  Συμμετείχαν όμως όλοι οι πολίτες στην ευημερία;  Πώς διατέθηκαν τα 
αυξημένα κρατικά έσοδα;   

 Οι κοινωνικές παροχές και τα χορηγήματα προς τα ασθενέστερα στρώματα 
διπλασιάστηκαν από £369 εκατομ. το 2002 σε £746 εκατομ. το 2007.  Ως ποσοστό 
του ΑΕΠ οι δαπάνες αυξήθηκαν από 5,7% σε 8,4%.  Οι συνολικές κοινωνικές 
δαπάνες (παιδεία, υγεία, κοινωνικές υπηρεσίες) αυξήθηκαν από £1.061 εκατομ. το 
2002 σε £1.909 εκατομ. το 2007 και ανέβηκαν από 16,5% στο 21,5% του ΑΕΠ.  
∆ηλαδή μερίμνησε η κυβέρνηση για τη συμμετοχή των μη προνομιούχων στους 
καρπούς της ανάπτυξης, αλλά επένδυσε και στην ενδυνάμωση των νέων γενεών. 

 Θεμέλιο των παραπάνω επιδόσεων είναι το νοικοκύρεμα των οικονομικών του 
κράτους και η σταθερότητα στην οικονομική πολιτική που σε συνάρτηση με την ένταξη 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωζώνη δημιουργούν συνθήκες σταθερής 
ανάπτυξης.  Κανένας νέος φόρος δεν έχει επιβληθεί.  Μειώθηκε η σπατάλη, 
ενισχύθηκαν οι εισπράξεις, περιορίστηκε η φοροδιαφυγή.  

 Η βελτιωμένη δημοσιονομική επίδοση της κυπριακής οικονομίας κατά ένα 
μεγάλο μέρος ήταν αποτέλεσμα ορθολογικής συγκράτησης του ρυθμού διόγκωσης 
των δαπανών, με παράλληλη βελτίωση της φοροεισπρακτικής αποδοτικότητας των 
κυβερνητικών τμημάτων.  Αυτή η θετική εικόνα των δημοσιονομικών του κράτους 
πρέπει να διατηρηθεί, ιδιαίτερα τώρα που η Κύπρος θα είναι στη Ζώνη του Ευρώ και 
τα δημοσιονομικά του κράτους αποκτούν μεγαλύτερη βαρύτητα στην άσκηση 
οικονομικής πολιτικής.   

 Θα πρέπει ταυτόχρονα να υποδείξουμε ότι τους τελευταίους μήνες ο 
πληθωρισμός παρουσιάζει μια αυξητική πορεία, λόγω της υψηλής σχετικά τιμής του 
πετρελαίου και της ανοδικής τάσης που παρουσιάζουν οι τιμές των τροφίμων διεθνώς.  
Επειδή η αύξηση των τιμών των τροφίμων πλήττει συγκριτικά περισσότερο νοικοκυριά 
χαμηλού εισοδήματος, η κυβέρνηση ορθά προχώρησε στη λήψη στοχευμένων 
μέτρων στα πλαίσια του πρόσφατου κοινωνικού πακέτου, προκειμένου να 
αντισταθμίσει τις αρνητικές επιπτώσεις του πληθωρισμού στα οικονομικά 
ασθενέστερα στρώματα του πληθυσμού.  Με άλλα λόγια, οι πρόσφατες αυξήσεις των 
κοινωνικών παροχών ήταν απόλυτα δικαιολογημένες, γιατί έγιναν για να αποδοθεί 
κοινωνική δικαιοσύνη, και δεν πιστεύουμε ότι θα βλάψουν τη θετική εικόνα των 
δημοσιονομικών του κράτους.  Σεβόμαστε και λαμβάνουμε υπόψη τις θέσεις και του 
διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  ∆εν πιστεύουμε όμως ότι πραγματικά θα υπάρξει 
δυσμενής επίδραση των δημοσιονομικών του κράτους από τις πρόσφατες κοινωνικές 
παροχές.   

Ως Ε∆ΕΚ, υποστηρίζουμε ότι πρέπει να συνεχίσουμε να ακολουθούμε με 
συνέπεια πολιτικές που θα επιτρέψουν η βελτίωση των δημοσιονομικών να καταστεί 
ένα μόνιμο φαινόμενο, ακόμα και κάτω από αντίξοες συνθήκες.  Όμως, εκεί που η 
ελεύθερη αγορά αναδιανέμει το εισόδημα σε βάρος των οικονομικά ασθενέστερων 
συμπολιτών μας, η κυβέρνηση έχει καθήκον να παρεμβαίνει.  Με άλλα λόγια, το 
ζητούμενο δεν είναι απλά μια επιτυχημένη οικονομική πολιτική, αλλά μια επιτυχημένη 
και κοινωνικά ισορροπημένη οικονομική πολιτική, ώστε τα οφέλη από την οικονομική 
ανάπτυξη να αντανακλούν σε βελτίωση της ευημερίας όλων των πολιτών, ιδιαίτερα 
αυτών που είναι στις οικονομικά ασθενέστερες τάξεις.  

 Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά στη στόχευση των μέτρων κοινωνικής πολιτικής, 
θέλω εδώ να κάνω μια παρένθεση, για να πω ότι πράγματι χαιρετίζουμε το γεγονός 
ότι η κυβέρνηση υιοθέτησε την πάγια θέση της Ε∆ΕΚ για στοχευμένη κοινωνική 
πολιτική.  Ακόμα δεν έχουμε φθάσει σε πλήρη βεβαίως υλοποίηση αυτού του στόχου, 
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αλλά είναι πολύ ενθαρρυντικό το γεγονός ότι τα τελευταία δύο, τρία χρόνια η 
κυβέρνηση κινείται προς την κατεύθυνση υιοθέτησης μέτρων στοχευμένης κοινωνικής 
πολιτικής.  Θέση της Ε∆ΕΚ λοιπόν είναι πως όχι μόνο τα νέα, αλλά και πολλά 
υφιστάμενα μέτρα πρέπει να αναθεωρηθούν, ώστε να ωφελούν αυτούς που πράγματι 
τα έχουν ανάγκη.  Για παράδειγμα, δεν είναι σοφό το κράτος να δίνει επιδόματα σε 
νοικοκυριά που δεν τα έχουν ανάγκη, όταν με τα ίδια χρήματα θα μπορούσε να 
ενισχύσει την οικονομική θέση νοικοκυριών με εισόδημα κάτω από το όριο της 
φτώχιας.   

 Η μεγαλύτερη στόχευση των κοινωνικών παροχών είναι ο μόνος ίσως τρόπος 
το σύστημα κοινωνικής προστασίας του τόπου να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις που 
συνδέονται κυρίως με δημογραφικές αλλαγές, αλλά και με την ένταξη στην Ενωμένη 
Ευρώπη.  Η γήρανση του πληθυσμού αυξάνει τις δαπάνες του συστήματος 
κοινωνικής προστασίας σε δύο τομείς: των συντάξεων και της υγείας.  

 Τα προβλήματα επάρκειας και βιωσιμότητας του συστήματος των συντάξεων 
έχουν συζητηθεί σε διάφορα επίπεδα.  Ακόμα βρίσκεται στο Κεφάλαιο Τέταρτο η 
εξέλιξη της συζήτησης.  Η πρόσφατη αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης στο δημόσιο 
τομέα από το 60ό στο 63ο έτος είναι ένα βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση.  Όμως το 
πρόβλημα επάρκειας των συντάξεων δεν μπορεί να λυθεί σε ένα στατικό λογιστικό 
πλαίσιο, γιατί τα σχέδια σύνταξης επηρεάζονται, αλλά και επηρεάζουν τη 
συμπεριφορά και την ανάπτυξη της οικονομίας.  Μια αντιμετώπιση που αγνοεί αυτή 
την παράμετρο ίσως τελικά επιδεινώσει την ανεπάρκεια των συντάξεων.  Εξάλλου, το 
ζητούμενο δεν είναι μόνο ο αναλογιστικός ισοσκελισμός των εσόδων και δαπανών του 
ταμείου, αλλά η μεγιστοποίηση της ευημερίας του πολίτη.  Επομένως, οι λύσεις στα 
προβλήματα επάρκειας και βιωσιμότητας του συστήματος πρέπει να αναζητηθούν σε 
ένα πλαίσιο που ο εργαζόμενος έχει τη δυνατότητα να επιλέξει το χρόνο 
αφυπηρέτησής του και το ποσοστό του εισοδήματός του που θα εισφέρει για σκοπούς 
σύνταξης.  Ακόμη, ο εργαζόμενος μπορεί να έχει τη δυνατότητα να επιλέξει πώς θα 
κατανέμει το εισόδημά του διαχρονικά, αρκεί να εισφέρει υποχρεωτικά ένα ποσό που 
θα του εξασφαλίζει ένα ελάχιστο ποσό σύνταξης. 

 Οι δαπάνες για υγεία επίσης επηρεάζουν και επηρεάζονται από τη γήρανση 
του πληθυσμού: μεγαλύτερες δαπάνες για υγεία αυξάνουν τη διάρκεια ζωής, που με 
τη σειρά της αυξάνει τις δαπάνες για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.  Στην αύξηση 
των δαπανών για υγεία συντείνει και η μεγάλη τεχνολογική πρόοδος στην ιατρική και 
τη βιολογία.  Στην Κύπρο το πρόβλημα είναι ακόμη πιο έντονο, γιατί η παράλληλη 
παροχή κρατικής και ιδιωτικής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης συχνά οδηγεί σε 
σπατάλη από προσφορά των ιδίων υπηρεσιών υγείας από τον ιδιωτικό και το δημόσιο 
τομέα.  Μια ένδειξη αυτής της σπατάλης είναι το μεγάλο ποσοστό των ιδιωτικών 
δαπανών υγείας, παρ’ όλο που το 85% με 90% του πληθυσμού έχει πρόσβαση σε 
δωρεάν ή μειωμένου κόστους κρατική περίθαλψη.  Με άλλα λόγια, άτομα με δωρεάν 
κρατική περίθαλψη πληρώνουν για ιδιωτικές υπηρεσίες υγείας και φάρμακα όσο 
πληρώνουν και τα άτομα που δεν έχουν δωρεάν κρατική περίθαλψη. 

 Η εισαγωγή του Γενικού Συστήματος Υγείας είναι ο μόνος τρόπος 
αντιμετώπισης των προκλήσεων που αντιμετωπίζει ο τομέας της ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης.  Από τη μια θα μπορέσει η κυβέρνηση να βρει τους πρόσθετους πόρους, 
για να προσφέρει στον πολίτη σύγχρονης τεχνολογίας περίθαλψη, ενώ ταυτόχρονα θα 
είναι ένα εργαλείο συγκράτησης της ανεξέλεγκτης αύξησης του κόστους παροχής 
αυτής της περίθαλψης.  Όμως, για να ισχύσει αυτό, πρέπει το ΓΕΣΥ ταυτόχρονα να 
λειτουργεί και ως μηχανισμός ελέγχου του συνεχώς αυξανόμενου κόστους της 
ποιοτικής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  Για να γίνει αυτό, χρειάζονται μετρήσιμοι, 
σαφείς και ιεραρχημένοι στόχοι, παρακολούθηση των διαδικασιών που ακολουθούνται 
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για την επίτευξη των στόχων αυτών, αξιολόγηση των αποτελεσμάτων και γενικά όλες 
οι ασφαλιστικές δικλίδες που θα επιτρέψουν στο ΓΕΣΥ να λειτουργεί αποτελεσματικά. 

 Ο τρόπος με τον οποίο μια κοινωνία μπορεί να πετύχει οικονομική ευημερία 
είναι η αύξηση της παραγωγικότητας τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα.  
Και εδώ, σε ό,τι αφορά την παραγωγικότητα, πρέπει να υπογραμμίσουμε ότι 
υπολειπόμαστε του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σε ό,τι αφορά την παραγωγικότητα του δημόσιου τομέα, η Ε∆ΕΚ έχει 
επανειλημμένα προτείνει μέτρα που ενθαρρύνουν τα κυβερνητικά τμήματα να γίνουν 
περισσότερο αποτελεσματικά.  Το πιο σημαντικό είναι ο προσδιορισμός μετρήσιμων 
στόχων στη βάση των οποίων να γίνεται η αξιολόγηση και να παρέχονται κίνητρα για 
αύξηση της παραγωγικότητας τόσο στο επίπεδο των εργαζομένων όσο και στο 
επίπεδο των κυβερνητικών τμημάτων.  Χωρίς προκαθορισμένους, σαφείς και 
μετρήσιμους στόχους που να αντανακλούν στην παραγωγικότητα των υπαλλήλων και 
των τμημάτων, δεν είναι δυνατό να εφαρμοστεί σωστά κανένα σύστημα αξιολόγησης 
και χωρίς σύστημα σωστής αξιολόγησης δεν είναι δυνατό να εφαρμοστεί σωστά 
κανένα σύστημα κινήτρων για αύξηση της παραγωγικότητας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Σε αυτή την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, θέλω, από μέρους της 
Ε∆ΕΚ, να διαβεβαιώσω ότι θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για τις αναγκαίες αλλαγές 
για το αύριο.  Με τη συμμετοχή της κοινωνίας, με έλεγχο από τους πολίτες, με 
αλληλεγγύη προς τις αδύνατες ομάδες του πληθυσμού, αλλά και την αξιοποίηση της 
γνώσης, της ικανότητας και του δυναμισμού των ανθρώπων.  Για συνεχή 
αναμόρφωση του κράτους, για έλεγχο κάθε εξουσίας, για πάταξη φαινομένων 
διαφθοράς, για μια υγιή και ανταγωνιστική οικονομία, για την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση, για να προχωρήσουν οι τομείς της έρευνας και της νέας τεχνολογίας, 
για την κοινωνική συνοχή, για αξιοπρεπείς συντάξεις, για την αγροτική και 
περιφερειακή ανάπτυξη, για την προστασία του περιβάλλοντος, για την πολιτιστική 
ανάπτυξη.  Αυτό είναι ένα συμβόλαιο της Ε∆ΕΚ με το λαό, το όραμά μας για το μέλλον, 
μια στρατηγική ανάπτυξης με αλληλεγγύη και επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες 
του. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Ε∆ΕΚ διακήρυξε έγκαιρα ότι παραμένει σταθερά προσηλωμένη στις 
συνεδριακές της αποφάσεις για επιδίωξη συνεργασίας σε ό,τι αφορά τις προσεχείς 
προεδρικές εκλογές πάνω σε δημοκρατική-προοδευτική βάση που να στηρίζεται στις 
αρχές της πολιτικής ισοτιμίας και του αλληλοσεβασμού.  Ως κορυφαία κριτήρια για την 
επίτευξη μιας τέτοιας συνεργασίας καθορίσαμε μια ορθή, ρεαλιστική αλλά διεκδικητική 
πολιτική στο εθνικό μας θέμα και μια εσωτερική διακυβέρνηση που να διαπνέεται από 
κοινωνική ευαισθησία, αλληλεγγύη και συνοχή και να προωθεί τις αναγκαίες 
προοδευτικές μεταρρυθμίσεις στο πολιτικό, κοινωνικό και οικονομικό σύστημα της 
χώρας. 

 Εκτιμήσαμε ότι η παρούσα κυβέρνηση υπό τον Πρόεδρο Τάσσο Παπαδόπουλο 
έχει υλοποιήσει σε μέγιστο βαθμό το συμφωνημένο κυβερνητικό πρόγραμμα και 
ανταποκρίθηκε στις προσδοκίες του λαού μας.  Ιδιαίτερα εκτιμήσαμε τη διαχείριση του 
εθνικού θέματος από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας μέσα στα εξαιρετικά δυσμενή 
δεδομένα που κληρονόμησε, τη στάση του στο δημοψήφισμα, αλλά και την πολιτική 
για οριστικό παραμερισμό του Σχεδίου Ανάν και την τροχιοδρόμηση μιας νέας 
διαδικασίας για τη λύση, όπως επιτεύχθηκε με τη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου. 
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 Με βάση αυτές τις διαπιστώσεις και εκτιμώντας ότι η σημερινή διακυβέρνηση 
υπήρξε επιτυχής, η Ε∆ΕΚ, με αίσθημα εθνικής, δημοκρατικής και πολιτικής ευθύνης, 
αποφάσισε να στηρίξει την υποψηφιότητα Τάσσου Παπαδόπουλου στις προσεχείς 
προεδρικές εκλογές. 

 Τα μηνύματα που έρχονται από κάθε γωνιά της Κύπρου είναι ότι 
διαμορφώνεται μια ευρύτατη συμπαράταξη δυνάμεων γύρω από την υποψηφιότητα 
Τάσσου Παπαδόπουλου. 

 Καλούμε το λαό μας να συσπειρωθεί και να πυκνώσει το μέτωπο της 
αντίστασης και του αγώνα για μια δημοκρατική και βιώσιμη λύση του Κυπριακού, για 
μια κοινωνία δικαιοσύνης, αλληλεγγύης και συνοχής, στηρίζοντας αποφασιστικά την 
επανεκλογή του Τάσσου Παπαδόπουλου στην προεδρία, ως εγγύηση μιας πορείας 
εθνικά ορθής και κοινωνικά δίκαιης.  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό, εκφράζοντας την 
εμπιστοσύνη της στην κυβέρνηση και τις οικονομικές προοπτικές της χώρας μας.  
Ταυτόχρονα, αναμένουμε ότι οι προτάσεις, οι εισηγήσεις και οι απόψεις που θα 
κατατεθούν συνολικά από την κοινοβουλευτική ομάδα της Ε∆ΕΚ θα τύχουν της 
κατάλληλης αξιοποίησης για τη συνεχή βελτίωση της οικονομίας, για την ανάπτυξη, 
για την κοινωνική συνοχή. 

 Με την ευκαιρία της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού, θέλω να 
απευθύνω προς το λαό μας, εκ μέρους της Ε∆ΕΚ, μήνυμα ενότητας, συστράτευσης 
και αγωνιστικής αισιοδοξίας.  Μήνυμα συμπόρευσης για το ευτυχισμένο μέλλον της 
κοινής μας πατρίδας απευθύνουμε και προς τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας. 

 Θα αγωνιστούμε για τον τερματισμό της αναχρονιστικής τουρκικής κατοχής, για 
τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις θεμελιώδεις ελευθερίες όλων, για την απελευθέρωση 
της πατρίδας μας, για τη μεταρρύθμιση του κράτους και των θεσμών, για να είναι η 
Κύπρος χώρα ισότιμη και δημιουργική μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η Ε∆ΕΚ, με αίσθημα ευθύνης, θα σταθεί με συνέπεια σε αυτή την εθνική, 
οικονομική και κοινωνική πορεία. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γιαννάκη Ομήρου τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Κύπρος Χρυσοστομίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Μάριο 
Καρογιάν. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι υπουργοί, 

 Πρώτα, θα ήθελα να συγχαρώ την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, καθώς και το προσωπικό της Βουλής για την κοπιώδη προσπάθειά 
τους, αλλά και για το άριστο έργο που έχουν επιτελέσει. 
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 Η συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό είναι κάθε χρόνο ένα 
πολυσήμαντο γεγονός, ένα κορυφαίο κοινοβουλευτικό και πολιτικό γεγονός.  Ο 
ετήσιος προϋπολογισμός αντανακλά και εκφράζει την οικονομική και δημοσιονομική 
πολιτική της κυβέρνησης και φυσικά απεικονίζει τη γενικότερη εικόνα της κυπριακής 
οικονομίας.  Ο ετήσιος προϋπολογισμός αποτελεί μια καταγραφή των σκοπούμενων 
δαπανών του κράτους για το επόμενο οικονομικό έτος και μια απεικόνιση της 
υλοποίησης των προγραμμάτων και των προγραμματιζόμενων έργων μέσα στον ίδιο 
χρόνο.  Την ίδια ώρα όμως, η συζήτηση για τον προϋπολογισμό παρέχει την ευχέρεια 
και τη δυνατότητα για ανασκόπηση και αποτίμηση της γενικότερης οικονομικής και 
δημοσιονομικής πολιτικής της κυβέρνησης και δίνει την ευκαιρία στις πολιτικές 
δυνάμεις του τόπου να διατυπώσουν τα σημεία σύγκλισης, αλλά και τις διαφωνίες και 
τις επιφυλάξεις τους σε σχέση με την ακολουθούμενη οικονομική πολιτική.   

 Για μας του ∆ημοκρατικού Κόμματος ο δημόσιος διάλογος είναι και επιθυμητός, 
είναι και καλοδεχούμενος.  Για να είναι όμως ωφέλιμος και παραγωγικός, αλλά και για 
να συμβάλλει στον αμοιβαίο προβληματισμό, οφείλει να είναι απαλλαγμένος από 
λαϊκισμούς, αφορισμούς και αχρείαστους δογματισμούς.  Οι συναινέσεις κτίζονται στη 
βάση των τεκμηριωμένων επιχειρημάτων και των νηφάλιων και ορθολογιστικών 
προσεγγίσεων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα ήταν παράλειψη εκ μέρους μου να μην αναφερθώ πρώτ’ απ’ όλα στην 
ιστορική υπογραφή της Συνθήκης της Λισαβόνας, που πραγματοποιήθηκε πριν λίγες 
μέρες.  Μιας συνθήκης που αποτελεί κορυφαίο και καθοριστικής σημασίας γεγονός 
στην πενηντάχρονη διαδρομή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και ένα σημαντικό 
σταθμό για τους ευρωπαϊκούς θεσμούς, που αυτή η ένωση κρατών οφείλει να 
διαμορφώσει πληρέστερα, έτσι ώστε να ενισχύσει το ρόλο της στο παγκόσμιο 
σύστημα, ως θεματοφύλακας αρχών και αξιών, αλλά και ως αξιόπιστος φορέας της 
ειρηνικής συμβίωσης, της προστασίας των ανθρωπίνων και κοινωνικών δικαιωμάτων, 
της συμμετοχικής δημοκρατίας, αλλά και της ανάπτυξης, της προόδου και της 
ευημερίας των λαών. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα διαχρονικά υποστήριζε και υποστηρίζει τις 
προσπάθειες για τη θεσμική ολοκλήρωση και θα υπερψηφίσει το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο όταν αυτό αχθεί ενώπιον του σώματος.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα δε 
διακατέχεται ούτε από ευρωσκεπτικισμό ούτε από ευρωλαγνία.  Για μας η 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη είναι το προϊόν ενός συμβιβασμού, αφού διαφορετικές 
προτεραιότητες και ξεχωριστές εθνικές αντιλήψεις, προσεγγίσεις, συμφέροντα και 
επιδιώξεις έπρεπε να συγκεραστούν.  ∆εν παύει όμως να αποτελεί ένα σταθερό βήμα 
προς τον τερματισμό του θεσμικού αδιεξόδου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η 
Ευρωπαϊκή Ένωση εμπλουτίζει το θεσμικό της οπλοστάσιο, προχωρεί σε σημαντικές 
τομές και μεταρρυθμίσεις που στοχεύουν στην περαιτέρω εμβάθυνσή της και θα 
επιτρέψουν την περαιτέρω διεύρυνσή της χωρίς κλυδωνισμούς και αναταράξεις στις 
δομές, αλλά και στις πολιτικές της μέσα στο σύγχρονο, παγκοσμιοποιημένο διεθνές 
περιβάλλον.  Αυτό που έχει επιτευχθεί δεν είναι το τέλος του δρόμου.  Αντίθετα, είναι η 
απαρχή μιας εξελικτικής διαδρομής που θα καταστήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση 
οικονομικό γίγαντα που δε θα στηρίζεται σε πήλινα πολιτικά πόδια.  Ελπίζουμε και 
ευχόμαστε ότι στο σύνολό τους οι πολιτικές δυνάμεις θα υπερψηφίσουν αυτή την 
ιστορική Μεταρρυθμιστική Συνθήκη και δε θα καταγραφούν και πάλι παραδοσιακές 
φοβίες και δογματικές ιδεοληψίες, που είναι και παρωχημένες και αδιέξοδες. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Ασφαλώς, η υπογραφή της Συνθήκης της Λισαβόνας αποτελεί μία σημαντική 
εξέλιξη για τους Ευρωπαίους πολίτες στο σύνολό τους, οι οποίοι επενδύουν στην 
προοπτική της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.  Για τον κυπριακό λαό όμως η ένταξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Οικονομική και Νομισματική Ένωση αποτελεί ένα 
πολυσήμαντο και πολλαπλά επωφελές ιστορικό, πολιτικό και κοινωνικοοικονομικό 
ορόσημο.  Από την 1η Ιανουαρίου 2008 η Κύπρος θα ανήκει πλέον στο σκληρό 
πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης με την υιοθέτηση του ευρώ. 

 Ο προϋπολογισμός για το 2008 χαρακτηρίζεται από αυτή τη σημαντική 
ιδιαιτερότητα.  Αποτελεί την ολοκλήρωση μιας ιδιαίτερα πετυχημένης πενταετίας από 
την κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Η ένταξή μας στην ΟΝΕ και η υιοθέτηση 
του ευρώ ως εθνικού νομίσματος είναι ένα σημαντικό επίτευγμα το οποίο θα συμβάλει 
ιδιαίτερα στην περαιτέρω ανάπτυξη της οικονομίας μας, αλλά και στην ευημερία των 
πολιτών μας και για το οποίο όλοι πρέπει να αισθανόμαστε ευτυχείς και περήφανοι.  Η 
Κύπρος εντάχθηκε στην ΟΝΕ, στο σκληρό πυρήνα των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, με το σπαθί του κυπριακού λαού.  Όχι με πολιτικά κριτήρια και 
σκοπιμότητες ούτε ακόμη στη βάση χαριστικών διευθετήσεων ή αριθμητικών 
αλχημειών, αλλά καθαρά στη βάση των οικονομικών επιδόσεών της.  Αυτό είναι το 
επιστέγασμα της σταθερής, συνετής, νοικοκυρεμένης και υπεύθυνης οικονομικής 
πολιτικής που ακολούθησε με συνέπεια και αυστηρή προσήλωση η κυβέρνηση τα 
τελευταία χρόνια. 

 Στο σημείο αυτό θέλω να ευχαριστήσω και να συγχαρώ τις ηγεσίες των 
συνδικαλιστικών και εργοδοτικών οργανώσεων, αλλά και ολόκληρο τον κυπριακό λαό, 
που από την πρώτη στιγμή συμμερίστηκαν τη σπουδαιότητα, αλλά και την 
ωφελιμότητα του στρατηγικού στόχου της ένταξής μας στην Ευρωζώνη και που με  
εντιμότητα, ανιδιοτέλεια και υψηλό αίσθημα ευθύνης ανταποκρίθηκαν στο κάλεσμα της 
κυβέρνησης για αυτοσυγκράτηση και συνεργασία, γεγονός που επέτρεψε να 
εκπληρώσουμε τα προαπαιτούμενα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Για το ∆ημοκρατικό Κόμμα η δημιουργία μιας εύρωστης και σταθερής 
οικονομίας, μέσα από τη ζώνη χαμηλού πληθωρισμού που επιβάλλει η ΟΝΕ, αποτελεί 
το μέσο για τη βελτίωση της καθημερινότητας, την άνοδο του επιπέδου και της 
ποιότητας ζωής του κάθε πολίτη, του κάθε νοικοκυριού. 

 Η επίτευξη της δημοσιονομικής εξυγίανσης και το νοικοκύρεμα της οικονομίας 
που οδήγησαν στο μικρό οικονομικό θαύμα δεν ήταν ούτε εύκολο ούτε ιδιαίτερα 
δημοφιλές εγχείρημα, ιδιαίτερα όταν από την αντιπολίτευση είχαμε φαινόμενα 
λαϊκισμού και ακατάσχετης παροχολογίας, που, αν ικανοποιούνταν, θα ανέτρεπαν και 
θα ακύρωναν την πολιτική που ακολουθείτο.  Μια πολιτική επιβεβλημένη και 
απαραίτητη για την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη.  Η κυβέρνηση Τάσσου 
Παπαδόπουλου δεν παρασύρθηκε ούτε παρεξέκλινε από τους συμφωνημένους 
σχεδιασμούς.  Ανέλαβε πολιτικό κόστος και προχώρησε σε τομές και μεταρρυθμίσεις, 
την ώρα που μερικοί, ενώ υποστήριζαν την ένταξή μας στην ΟΝΕ, στην πράξη με τις 
λαϊκίστικες εξάρσεις και τις επιδερμικές υπεραπλουστεύσεις ναρκοθετούσαν τις 
πολιτικές που θα μας οδηγούσαν στο στόχο μας και θα μας καθιστούσαν αξιόπιστους 
και φερέγγυους στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Ιδιαίτερη σημασία έχει ο προϋπολογισμός του 2008, αφού για πρώτη φορά 
γίνεται σταδιακή υιοθέτηση ενός σύγχρονου πλαισίου διαμόρφωσης του 
προϋπολογισμού στη βάση στόχων και μεσοπρόθεσμων προγραμμάτων, στα πλαίσια 
ενός τριετούς μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου 2008-2010.  Στον 
προϋπολογισμό για το 2008 έγινε συνειδητή προσπάθεια περισυλλογής και 
ανακατανομής των δαπανών σύμφωνα με τις προτεραιότητες πολιτικής.  Τομείς 
προτεραιότητας όπως είναι η υγεία, η παιδεία, η ενέργεια, η οδική ασφάλεια, η 
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κοινωνική συνοχή παρουσιάζουν τις μεγαλύτερες συγκριτικά αυξήσεις.  Ο 
προϋπολογισμός αυτός στηρίζεται σε τρεις άξονες πολιτικής: 

 Το Πρόγραμμα Σύγκλισης/Σταθερότητας. 

 Το Εθνικό Μεταρρυθμιστικό Πρόγραμμα για τη Στρατηγική της Λισαβόνας. 

 Το πρόγραμμα διακυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου. 

 Ο προϋπολογισμός του 2008 αντανακλά τις προτεραιότητες του Εθνικού 
Μεταρρυθμιστικού Προγράμματος για τη Στρατηγική της Λισαβόνας για την Κύπρο.  
Στόχος αυτής της κυβέρνησης είναι η διασφάλιση της ανάπτυξης και της 
απασχόλησης, καθώς και της βιωσιμότητας στους τομείς των συντάξεων και της 
υγείας σε συνδυασμό πάντοτε με την εφαρμογή μέτρων στην παιδεία, στην κατάρτιση, 
στην αγορά εργασίας, καθώς και για την ενθάρρυνση της επιχειρηματικότητας.  
Ταυτόχρονα, ενδυναμώνονται οι προσπάθειες για τη βελτίωση του ρυθμιστικού 
πλαισίου και τη συνεπακόλουθη μείωση του διοικητικού κόστους που προκύπτει για 
τις επιχειρήσεις. 

 Η σημασία που έχει δώσει η κυβέρνηση στην κοινωνική και οικονομική 
ανάπτυξη αντικατοπτρίζεται στο μεγάλο ρυθμό αύξησης των αναπτυξιακών δαπανών 
και αυτό παρά τη μείωση του ρυθμού αύξησης των συνολικών δημόσιων δαπανών.  
Οι καθαρές αναπτυξιακές δαπάνες για το 2008 παρουσιάζουν αύξηση πέραν του 27%, 
φτάνοντας στα £553 εκατομ., σε σύγκριση με £434 εκατομ. το 2007.  Σημειώνουμε με 
ιδιαίτερη ικανοποίηση τις αυξημένες πιστώσεις που παραχωρούνται σε υπηρεσίες και 
έργα, όπως τα ακόλουθα: 

 Το ΤΕΠΑΚ και το Ανοικτό Πανεπιστήμιο, που σε συνδυασμό με τη δημιουργία 
των πρώτων ιδιωτικών πανεπιστημίων αναμένεται να δώσουν ιδιαίτερη 
προώθηση στον τομέα της εκπαίδευσης. 

 Το κτιριολογικό πρόγραμμα και η μηχανογράφηση των σχολείων. 

 Η αναδιοργάνωση των δημόσιων νοσηλευτηρίων και η εισαγωγή του ΓΕΣΥ, 
που θα ωφελέσουν κυρίως τις ασθενέστερες οικονομικά τάξεις του κυπριακού 
πληθυσμού. 

 Η δημιουργία του φορέα προσέλκυσης ξένων επενδύσεων της Κύπρου. 

 Η ανάπτυξη τεχνολογικών πάρκων, που αναμένεται να δημιουργήσει νέες 
θέσεις εργασίας και ευκαιρίες για τους νέους μας. 

 Η ενίσχυση της γυναικείας επιχειρηματικότητας. 

 Η προστασία και επαναφορά του περιβάλλοντος, η δημιουργία χώρου 
υγειονομικής ταφής απορριμμάτων. 

 Οικοδομικά έργα, όπως η ανέγερση νέου Κέντρου Ελέγχου Εναέριας 
Κυκλοφορίας, η επέκταση κτιρίων φυλακών, αστυνομίας και πυροσβεστικής και 
πολλά άλλα. 

 Με ιδιαίτερη ικανοποίηση σημειώνουμε επίσης τα αυξημένα ποσά που 
παραχωρούνται στον τομέα της έρευνας, έναν τομέα στον οποίο η Κύπρος υστερούσε 
τα προηγούμενα χρόνια.  Οι δαπάνες που αφορούν την έρευνα αναμένεται να 
φθάσουν τα £24,6 εκατομ., σε σύγκριση με £20,5 εκατομ. το 2007 και μόλις £6,2 
εκατομ. το 2002.  Θεωρούμε τον τομέα αυτό ως ιδιαίτερα σημαντικό, αφού πιστεύουμε 
ότι μπορεί να συμβάλει ουσιαστικά στην περαιτέρω ανάπτυξη και ανταγωνιστικότητα 
της κυπριακής οικονομίας. 
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 Η υλοποίηση της αναπτυξιακής μας πολιτικής συμπληρώνεται από τα 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είμαστε ιδιαίτερα ικανοποιημένοι από 
το ρυθμό απορρόφησης των κονδυλίων, αφού όλοι οι στόχοι που έχουν τεθεί για την 
περίοδο 2004-2007 επιτεύχθηκαν.  Έχουμε δηλαδή απορρόφηση των κονδυλίων από 
τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ένωσης σε ποσοστό πέραν του 100%.   

 Η ορθολογιστική πολιτική αυτής της κυβέρνησης έχει απτά και χειροπιαστά 
αποτελέσματα:  συνεχής αύξηση του βιοτικού επιπέδου, δημιουργία σημαντικού 
αριθμού νέων θέσεων εργασίας, ενίσχυση του κοινωνικού κράτους.  Αυτή η 
κυβέρνηση με τον καλύτερο δυνατό τρόπο κατόρθωσε να συνδυάσει υψηλούς 
ρυθμούς ανάπτυξης και μεγέθυνσης της οικονομίας με δημοσιονομική εξυγίανση, 
χωρίς την επιβολή οποιασδήποτε νέας φορολογίας.  Μείωσε σημαντικά την άμεση και 
την έμμεση φορολογία και αύξησε κατακόρυφα τις κοινωνικές δαπάνες, πάντα με 
επίκεντρο τις ασθενέστερες κοινωνικές ομάδες που έχουν τη μεγαλύτερη ανάγκη για 
κρατική στήριξη και μέριμνα.  Ο προϋπολογισμός εξυγιαίνει τα δημόσια οικονομικά και 
παράλληλα ενισχύει τους κοινωνικούς και παραγωγικούς τομείς της οικονομίας.  
Περιορίζει τη σπατάλη και ενισχύει περαιτέρω τους κοινωνικούς και αναπτυξιακούς 
τομείς.  ∆ίνει ιδιαίτερη σημασία και στήριξη στην παιδεία, στην υγεία, στα έργα 
υποδομής, στο περιβάλλον και στην έρευνα. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Σε αυτή την περίοδο διακυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου θέσαμε 
φιλόδοξους οικονομικούς και κοινωνικούς στόχους και τους πετύχαμε στο ακέραιο.  
Την περίοδο 2003-2007 ο μέσος ετήσιος ρυθμός ανάπτυξης διατηρήθηκε σταθερά 
πάνω από το 3,6% και το 2007 προβλέπεται να ανέλθει στο 4,2%.  Ο ρυθμός 
ανάπτυξης είναι σχεδόν διπλάσιος του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το 
2007 το κατά κεφαλήν ακαθάριστο εγχώριο προϊόν ανήλθε στο 93,7% του μέσου όρου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Για σκοπούς σύγκρισης επιβάλλεται να αναφέρω πως το 
2002 ο ρυθμός ανάπτυξης ήταν 2,2% και το κατά κεφαλήν ΑΕΠ ισοδυναμούσε με το 
89,6% του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Επίσης, την περίοδο 2003-2007 ο πληθωρισμός περιορίστηκε στο 2,8%.  
Ιδιαίτερα κατά το 2007, που οι τιμές των πετρελαίων και των σιτηρών πίεζαν 
ασφυκτικά, κατέστη δυνατό να περιοριστεί ο πληθωρισμός στο 2,5%.  Την ίδια 
περίοδο καταγράφηκαν αυξήσεις των μισθών κατά 5% το χρόνο, δημιουργήθηκαν 50 
000 θέσεις εργασίας, μειώθηκε το ποσοστό ανεργίας του οικονομικά ενεργού 
πληθυσμού στο 4,2%. 

 Το δημοσιονομικό ισοζύγιο σημείωσε μια θεαματική βελτίωση, από έλλειμμα 
ύψους 6,3% του ΑΕΠ το 2003 σε αναμενόμενο πλεόνασμα της τάξης του 1,5% του 
ΑΕΠ το 2007.  Σε πραγματικούς αριθμούς αυτό μεταφράζεται ως μια βελτίωση των 
£700 εκατομ.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κεντρώα φιλοσοφία της κοινωνικής δημοκρατίας με επίκεντρο τον άνθρωπο, 
που χαρακτηρίζει το ∆ημοκρατικό Κόμμα από την ημέρα της ίδρυσής του, 
αντανακλάται και στα θεαματικά αποτελέσματα του σχεδιασμού και διαχείρισης της 
οικονομικής μας πολιτικής.  Στη δική μας αντίληψη η δημοσιονομικά υγιής κατάσταση 
και η θετική τάση των διάφορων δεικτών δεν είναι ο στόχος ούτε ο αυτοσκοπός.  Είναι 
το μέσο, για να πετύχουμε καλύτερη ανάπτυξη.  Είναι το μέσο για τη βελτίωση της 
ποιότητας ζωής.  Είναι το μέσο για την άσκηση μιας ανθρώπινης πολιτικής με 
επίκεντρο τον άνθρωπο, τα προβλήματα και τις ανάγκες του.   
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 Αυτή η πολιτική, αυτή η φιλοσοφία και αυτή η μεθοδολογία είχαν ως 
αποτέλεσμα να μειωθεί το δημόσιο χρέος, να απελευθερωθούν πόροι που να 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν προς όφελος κοινωνικών και αναπτυξιακών έργων, 
λόγω μείωσης της δαπάνης για την πληρωμή των τόκων.  Κάθε 1% μείωση του 
δημόσιου χρέους από το ποσοστό του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος αντιστοιχεί 
με εξοικονόμηση £5 εκατομ.  Πέντε εκατομμύρια επιπλέον που μπορούν να διατεθούν 
σε αναπτυξιακά έργα και σε κοινωνικές παροχές.   

 Κάποιοι μας είπαν τελευταία:  «Γιατί τα στοιβάζετε και τα κάνετε κομπόδεμα;».  
Ρωτούν γιατί δε δώσαμε περισσότερα και υπόσχονται παροχές που απαιτούν τρεις 
φορές τον προϋπολογισμό της Κύπρου, για να υλοποιηθούν.   

 Αυτή η κυβέρνηση έδωσε περιεχόμενο στην κοινωνική πολιτική.  
Υπερδιπλασίασε τις κοινωνικές δαπάνες και χάρη στην επιτυχία της οικονομικής της 
πολιτικής με τρία πακέτα στοχευμένων κοινωνικών παροχών (£112 εκατομ. το 2005, 
£18 εκατομ. το 2006, συμπληρωματικά μέτρα των £125 εκατομ. το 2007 τα οποία 
είναι μόνιμου χαρακτήρα, όπως και τα πρόσφατα συμπληρωματικά μέτρα ύψους £75 
εκατομ.) μείωσε σε σημαντικό βαθμό τις ανισότητες.   

 Αυτοί που μιλούν για “ψίχουλα”, αυτοί που αποπροσανατολίζουν και 
παραμυθιάζουν το λαό, υποσχόμενοι πλημμυρίδα παροχών με στόχο απλά και μόνο 
την άγραν της ψήφου, ψαρεύουν σε θολά νερά.  Ας θυμηθούν ότι κατά καιρούς οι ίδιοι 
επέμεναν σε μικρότερου ύψους παροχές, αλλά, έστω και αργοπορημένα, ας 
αναγνωρίσουν ότι τα δοσμένα πακέτα κοινωνικής συνοχής και τα έκτακτα μέτρα για 
την αντιμετώπιση της παρουσιαζόμενης ακρίβιας, ως αποτελέσματος αμιγώς 
εξωγενών παραγόντων, είναι αποτέλεσμα μιας απόλυτα επιτυχημένης και 
ισορροπημένης οικονομικής πολιτικής στην οποία οι ίδιοι αντιδρούσαν και ακόμη 
συνεχίζουν να αντιδρούν. 

 Προφασίζονται ακόμη πως το τελευταίο πακέτο κοινωνικών παροχών είχε 
προεκλογικές σκοπιμότητες.  Ουδέν αναληθέστερον!  Τα όποια πλεονάσματα 
διοχετεύονται στοχευμένα και καλά μελετημένα πάντοτε με στόχο την ενδυνάμωση και 
την περαιτέρω διεύρυνση του κοινωνικού κράτους, αλλά και τη μείωση του δημόσιου 
χρέους.  Τα μέτρα λήφθηκαν τώρα, γιατί τώρα οριστικοποιήθηκαν τα μεγέθη της 
οικονομίας μας.  Σε κάθε περίπτωση όμως, αν υπάρχει κάποιος που πιστεύει ότι τρεις 
μήνες πριν τις προεδρικές εκλογές δεν έπρεπε οι πολίτες να απολαμβάνουν τα οφέλη 
της κοινής προσπάθειας, τώρα είναι η κατάλληλη ώρα να μας το πει. 

 Ας πάψουν επιτέλους να ισχυρίζονται ότι στην Κύπρο ευημερούν μόνο οι 
αριθμοί.  Και αυτό σε μια προσπάθεια να υποβαθμίσουν ή και να εκμηδενίσουν το 
πλούσιο έργο της κυβέρνησης. 

 Συγκεκριμένα, αυτή η κυβέρνηση πέτυχε: 

 Σημαντική αύξηση των κοινωνικών δαπανών.  Οι κοινωνικές δαπάνες θα 
διευρυνθούν από £791 εκατομ. σε £1.438 εκατομ. το 2007, σημειώνοντας 
αύξηση 82%.  Το 2008 οι δαπάνες θα διευρυνθούν περαιτέρω κατά 13,4% και 
θα φθάσουν τα £1.630 εκατομ., παρουσιάζοντας συνολική αύξηση 106% σε 
σχέση με το 2002. 

 Μείωση των πρόσθετων φόρων. 

 Η Κύπρος παρουσιάζει ένα από τα υψηλότερα αφορολόγητα εισοδήματα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και διατηρεί τη χαμηλότερη φορολογική επιβάρυνση 
προς τους εργαζομένους. 
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 Μείωση του ΦΠΑ από 15% σε 5% σε αγαθά και υπηρεσίες, κατάργηση του 
φόρου κατανάλωσης σε επιλεγμένα προϊόντα και μείωση του φόρου 
κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης. 

 ∆ιατήρηση του πληθωρισμού σε χαμηλά επίπεδα και ενίσχυση της αγοραστικής 
δύναμης των πολιτών. 

 Η εφαρμογή αυτής της οικονομικής πολιτικής και συγκράτησης εξυπηρετεί 
ταυτόχρονα τα συμφέροντα των πολιτών στην καθημερινότητά τους, αλλά ακόμη 
περισσότερο μέσω των μακροπρόθεσμων αποτελεσμάτων που εγγυόμαστε και 
διασφαλίζουμε με τη σημερινή μας πολιτική.  Αντίθετα, χωρίς υγιή δημόσια οικονομικά 
οι φιλόδοξες εξαγγελίες για αύξηση των κοινωνικών δαπανών και μείωση των 
φορολογιών αποτελούν επιταγές χωρίς αντίκρισμα.  Αποτελούν, επιτρέψτε μου, 
άκρατο λαϊκισμό και καταδεικνύουν τη δική τους πολιτική αναξιοπιστία και 
ανευθυνότητα. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε σήμερα ενώπιόν μας έναν προϋπολογισμό υψηλών οραμάτων, 
υψηλών στόχων και υψηλής ευθύνης.  Είναι ένας προϋπολογισμός που 
αντικατοπτρίζει επίσης υψηλούς δείκτες κοινωνικής δικαιοσύνης, κοινωνικής 
αλληλεγγύης και κοινωνικής συνοχής.  Στοχεύει σε ακόμα πιο υψηλούς δείκτες 
ανάπτυξης, σε ακόμα πιο υψηλά επίπεδα ευημερίας και προόδου.  Στοχεύει σε ακόμα 
καλύτερες μέρες για την Κύπρο και το λαό της. 

 Με τον προϋπολογισμό για το 2008 ολοκληρώνεται ο οικονομικός σχεδιασμός 
της πενταετούς θητείας του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου.  Με τον 
προϋπολογισμό αυτό τίθενται οι προδιαγραφές, οι κεντρικοί άξονες και οι θεμελιώδεις 
κατευθυντήριες γραμμές της υπεύθυνης, συνετής και πάντοτε επωφελούς για τον 
τόπο και το λαό οικονομικής πολιτικής που θα ακολουθήσει στην προσεχή προεδρική 
θητεία του.  Ο λαός είμαστε σίγουροι ότι, αξιολογώντας δίκαια και αντικειμενικά τα 
πεπραγμένα της κυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου και στον οικονομικό τομέα, θα 
επενδύσει τις ελπίδες και τις προσδοκίες του και την προσεχή πενταετία στον Τάσσο 
Παπαδόπουλο και την υπεύθυνη πολιτική του. 

 Αυτή η κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι, ό,τι υποσχέθηκε στο λαό το 
υλοποίησε.  Ούτε πλαστές ούτε κούφιες υπήρξαν οι υποσχέσεις.  Σε κάθε περίπτωση 
μέτρησε και αξιολόγησε τα δεδομένα.  Με συνετό προβληματισμό και υπεύθυνη 
μελέτη σχεδίασε και εφάρμοσε το πρόγραμμα διακυβέρνησης.  Ό,τι είπε το έκανε. 

 Σήμερα διαπιστώνουμε ότι πέραν του 90% των έργων που περιλαμβάνει το 
πρόγραμμα διακυβέρνησης έχει υλοποιηθεί.  Προς όσους μηδενίζουν, παραποιούν ή 
διαστρεβλώνουν τα πεπραγμένα της κυβέρνησης ένα έχουμε να πούμε:  ∆εν 
πρόκειται να απολογηθούμε, γιατί πετύχαμε ένα μικρό οικονομικό θαύμα.  ∆εν 
πρόκειται να απολογηθούμε, γιατί κατορθώσαμε να νοικοκυρέψουμε και να 
εξυγιάνουμε τα δημόσια οικονομικά.  ∆εν πρόκειται να απολογηθούμε, γιατί 
βελτιώσαμε τους δείκτες ανάπτυξης και προόδου της κυπριακής οικονομίας.  ∆εν 
πρόκειται να απολογηθούμε, γιατί καταστήσαμε εύρωστη την κυπριακή οικονομία, 
ώστε να έχει δυνατότητες το κράτος για μια ευρύτερη και αποτελεσματικότερη 
κοινωνική πολιτική. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παραδοσιακά στις συζητήσεις για τον ετήσιο προϋπολογισμό στη Βουλή, το 
Κυπριακό, καθώς και οι τρέχουσες εξελίξεις που αναπόφευκτα το επηρεάζουν έχουν 
κυρίαρχη θέση.  Τριάντα τρία χρόνια μετά την τουρκική εισβολή το κυπριακό 
πρόβλημα παραμένει το πρώτο, το κυρίαρχο θέμα συζήτησης.  Για το ∆ημοκρατικό 
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Κόμμα το κυπριακό πρόβλημα προσδιορίζει το σύνολο της πολιτικής μας δράσης και 
προσφοράς.  Ιεραρχούμε ως πρώτιστη ευθύνη και πρώτιστη υποχρέωση τον αγώνα 
για μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του κυπριακού προβλήματος.  Όλα τα 
άλλα έπονται. 

 Ως πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Κόμματος, επιθυμώ να διακηρύξω για μια 
ακόμα φορά ότι για μας τα εθνικά δίκαια είναι αδιαπραγμάτευτα.  Ο αγώνας για 
αποκατάσταση των δικαίων και των δικαιωμάτων της Κύπρου και του λαού μας είναι 
ακατάπαυστος.  Οι προσπάθειες για στήριξη και ενίσχυση της διεκδικητικής πολιτικής 
και στρατηγικής της ηγεσίας μας είναι διαρκείς.  Η έγνοια μας για τη διαμόρφωση 
συνθηκών ενδυνάμωσης του εσωτερικού μετώπου είναι μόνιμη.  Η βούλησή μας για 
διεκδίκηση μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης είναι σταθερή.   

 Οι συνθήκες που είχαμε να αντιμετωπίσουμε πριν, αλλά και μετά το 
δημοψήφισμα για το Σχέδιο Ανάν ήταν ιδιαίτερα δύσκολες.  Με αποφασιστικότητα, με 
σθένος, με συνετή και εντατική προσπάθεια το κλίμα έχει βελτιωθεί σε ικανοποιητικό 
βαθμό.  Οι θέσεις και οι απόψεις μας, οι ευαισθησίες και οι ανησυχίες μας συναντούν 
ολοένα και περισσότερη κατανόηση.  Ωστόσο, δύσκολη και ανηφορική παραμένει η 
πορεία μας.  Συνεχείς, εντατικές και επίπονες πρέπει να είναι οι παραπέρα 
προσπάθειές μας.  Πολλές μάχες μάς αναμένουν για την υπεράσπιση των 
αναφαίρετων δικαιωμάτων μας.  Καλούμε όλες τις πολιτικές δυνάμεις του τόπου και 
τον κυπριακό ελληνισμό στο σύνολό του να στηρίξουν αποφασιστικά τη διεκδικητική 
πολιτική και στρατηγική της ηγεσίας μας, την κοινή πολιτική και στρατηγική των 
κυβερνήσεων Κύπρου και Ελλάδας. 

 ∆υστυχώς όμως, ακόμη και σήμερα που θα έπρεπε να διεξάγεται ένας 
δημιουργικός διάλογος για τη γενικότερη οικονομική και δημοσιονομική πολιτική της 
κυβέρνησης, που στόχο θα είχε τη διαπίστωση σημείων σύγκλισης, αλλά και 
διαφωνιών σχετικά με την ακολουθούμενη οικονομική πολιτική, γινόμαστε μάρτυρες 
ακόμα μια φορά μιας συνειδητής προσπάθειας να καλλιεργηθεί και να εμπεδωθεί η 
εντύπωση πως ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος δε διαθέτει δήθεν ούτε στρατηγική ούτε 
πολιτική ή ακόμη ότι χρειάζεται αλλαγή στη στρατηγική μας. 

 Ακόμη, με την επίκληση επίπλαστων επιχειρημάτων και ψευδοδιλημμάτων 
επιχειρείται να καταδειχθεί πως η Κύπρος οδηγείται σε αδιέξοδα και απομόνωση.  
Πρόκειται για μια επιδερμική, ισοπεδωτική, παραπλανητική και αφοριστική 
προσέγγιση.  Αποτελεί ένα υπεραπλουστευμένο, ανέξοδο και αποσπασματικό τρόπο 
αξιολόγησης και ερμηνείας των γεγονότων.  Αυτή η έντεχνη προσπάθεια σκόπιμα 
υποβαθμίζει κοπιώδεις προσπάθειες, αμφισβητεί γνήσιες προθέσεις και αποδίδει 
ευτελή και αλλότρια κίνητρα στην ελληνοκυπριακή πλευρά.  Την ίδια ώρα όμως, 
προσφέρει το επιζητούμενο συγχωροχάρτι και το απαραίτητο άλλοθι στους βασικούς 
αρχιτέκτονες του απαράδεκτου και ετεροβαρούς Σχεδίου Ανάν για τις εσφαλμένες 
εκτιμήσεις, τις μεροληπτικές αποφάσεις, αλλά και τις αδικαιολόγητες τιμωρητικές τους 
ενέργειες σε βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μετά το συντριπτικό “όχι” του 
κυπριακού ελληνισμού. 

 ∆εν μπορεί να περάσει απαρατήρητη από την πλειοψηφία του κυπριακού λαού 
η συστηματική προσπάθεια ορισμένων που με υπερβάλλοντα ζήλο και πρωτόγνωρη 
σπουδή συχνά και συστηματικά κινδυνολογούν, υπερπροβάλλοντας τις αναμενόμενες 
δυσκολίες και προβλήματα μετά την ετυμηγορία της ελληνοκυπριακής κοινότητας.  Και 
όλα αυτά, ενώ γνωρίζουν πως τόσο πριν όσο και μετά το δημοψήφισμα ο Πρόεδρος 
Παπαδόπουλος σε καμιά περίπτωση δεν επιχείρησε να υποβαθμίσει ή να συγκαλύψει 
τους κινδύνους και τις δυσκολίες τόσο μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και αλλού. 
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 Συνεχίζουν να επιμένουν για δήθεν απομόνωση της πλευράς μας και 
καταφεύγουν σε στείρους νομικισμούς και αποδίδουν στον Πρόεδρο Παπαδόπουλο 
ένα μόνιμο αρνητισμό.  Λένε πως η πολιτική του Τάσσου Παπαδόπουλου οδήγησε 
την Κύπρο στην απομόνωση και την ίδια ώρα με μέσα εντυπωσιασμού προσπαθούν 
να αναδείξουν κάποιοι τις γνωριμίες τους, υποσχόμενοι μια Κύπρο δυνατή 
διπλωματικά, με κύρος και αξιοπιστία στο  διεθνές πολιτικό σκηνικό, στηριζόμενοι 
στην ψευδαίσθηση ότι τα χαμόγελα και οι χειραψίες έχουν να κάνουν με την ουσία και 
την αποτελεσματικότητα. 

 Αθόρυβα, χωρίς τυμπανοκρουσίες, συστηματικά, μεθοδικά και αποφασιστικά ο 
Τάσσος Παπαδόπουλος και η κυβέρνησή του δίνουν συνεχώς μεγάλες και μικρές 
μάχες για την προώθηση και την υπεράσπιση των δικαίων, των δικαιωμάτων και των 
συμφερόντων της Κύπρου και του λαού της.  Το πρόσφατο ψήφισμα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών για την ανανέωση της θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, 
καθώς και τα συμπεράσματα της πρόσφατης Συνόδου Κορυφής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης αναφορικά με την Έκθεση Προόδου της Πορείας Ένταξης της Τουρκίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελούν απτά παραδείγματα μιας διεκδικητικής, συνετής 
πολιτικής αρχών. 

 Οι πρόσφατες δηλώσεις του Ρώσου Υπουργού Εξωτερικών κ. Σεργκέι Λαβρόφ, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα απτό και χειροπιαστό αποτέλεσμα της 
αποτελεσματικής πολιτικής που εφάρμοσε ο Τάσσος Παπαδόπουλος μετά το 2004, 
που σκοπό της είχε την άμεση εμπλοκή των πέντε μόνιμων μελών του Συμβουλίου 
Ασφαλείας στις διαβουλεύσεις για την επίλυση της κυπριακής υπόθεσης στα πλαίσια 
του ΟΗΕ.  Φαίνεται την περίοδο που αυτή η κυβέρνηση έβαζε τους θεμέλιους λίθους 
αυτής της διπλωματικής επιτυχίας με επισκέψεις στο Παρίσι, αργότερα στη Ρωσία και 
την Κίνα η προσοχή τους ήταν στραμμένη αλλού. περί άλλα τύρβαζαν!  

 Σήμερα δοκιμάζονται αρχές, δοκιμάζονται αντοχές.  Αυτός ο λαός, αυτός ο 
τόπος δοκιμάζονται, γιατί κάποιοι πριν από λίγο καιρό με την ευφάνταστη και ευέλικτη 
δήθεν πολιτική τους, τις τολμηρές τους δήθεν πρωτοβουλίες και ασφαλώς βέβαια την 
πολιτική του καλού παιδιού και του χαμόγελου συνήργησαν στη διαμόρφωση ενός 
εκτρωματικού σχεδίου, το οποίο υποχρεώθηκε αυτός ο λαός να απορρίψει με το 75% 
τον Απρίλιο του 2004.  Ο κυπριακός λαός γνωρίζει πολύ καλά ποιοι είναι αυτοί.  Είναι 
εκείνοι οι οποίοι μέσα στα πλαίσια αυτής της φιλοσοφίας μάς οδηγούσαν σε 
τετελεσμένα, αυτοί οι οποίοι άκουγαν τις νουθεσίες και τα κελεύσματα των ξένων και 
εισέπρατταν τα εύσημα αυτών που ήθελαν το κλείσιμο του Κυπριακού και όχι μια 
δίκαιη και βιώσιμη λύση.  Είναι εκείνοι οι οποίοι με τις πράξεις και τις ενέργειές τους, 
τις αδυναμίες και τις αλλοπρόσαλλες τοποθετήσεις τους, αντί να προβληματιστούν, 
αντί να κάνουν την αυτοκριτική τους, αντί να κάνουν τη δική τους ενδοσκόπηση, αντί 
να πουν το δικό τους “mea culpa”, σήμερα ζητούν ρέστα.  ∆ε χάνουν ευκαιρία να 
μεγαλοποιούν τα όποια προβλήματα και δυσκολίες, δε χάνουν ευκαιρία να 
κινδυνολογούν για αναφορές ξένων παραγόντων που στο κάτω κάτω εξυπηρετούν τα 
συμφέροντα των κρατών τους, αλλά και δε χάνουν ευκαιρία να υποβαθμίζουν τα όσα 
σημαντικά πετυχαίνουμε.  Για τα όποια αρνητικά γι’ αυτούς το εξιλαστήριο θύμα, ο 
αποδιοπομπαίος τράγος είναι ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος.  Για τις όποιες επιτυχίες 
διεκδικούν το μεγαλύτερο μερίδιο.  Αυτή και αν είναι “πολιτική”.  Αυτή και αν είναι 
“υπεύθυνη στάση”!  

 Μας κατηγορούν για παρελθοντολογία, παραλείποντας να αναφέρουν ότι είναι 
εκείνοι που προσπαθούν να αποδομήσουν την πολιτική του “όχι” και να πλήξουν το 
κύρος και την αξιοπιστία του διαχειριστή του “όχι”, του Προέδρου Παπαδόπουλου, 
που σήκωσε το βάρος των αποφάσεων και των επιλογών μαζί με την πλειοψηφία του 
κυπριακού ελληνισμού να απορρίψει το σχέδιο Ανάν το οποίο θα καταργούσε την 



 

 201  

Κυπριακή ∆ημοκρατία, που δε θα επέτρεπε στους πρόσφυγες να επιστρέψουν στις 
πατρογονικές τους εστίες, που παραβίαζε πολιτικές ελευθερίες και ανθρώπινα 
δικαιώματα, που έδινε επεμβατικά δικαιώματα στην Τουρκία και εξυπηρετούσε τα 
επεκτατικά σχέδιά της.  Ένα σχέδιο που εξυπηρετούσε τους βρετανικούς σχεδιασμούς 
και τα γεωστρατηγικά συμφέροντα των Αμερικανών.  Ένα σχέδιο που θα μας 
ανάγκαζε να ζούμε στη χώρα μας ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας.  Ένα σχέδιο που 
με τις προδιαγραφές του θα οδηγούσε σε μόνιμα αδιέξοδα και παράλυση και θα 
επέτρεπε τη δεδομένη στιγμή στο τουρκοκυπριακό συνιστών κρατίδιο να διεκδικεί την 
αναγνώρισή του ως υποκειμένου διεθνούς δικαίου. 

 Αυτοί που προέβλεπαν Μικρασιατική Καταστροφή και τέλμα, αν απορρίπταμε 
το Σχέδιο Ανάν, που ζητούσαν νέο δημοψήφισμα με το ίδιο περιεχόμενο και αργότερα 
με μικρές διακοσμητικές αλλαγές προσπαθούν να αποπροσανατολίσουν και να 
προκαλέσουν ερωτηματικά και σκιές για την ιστορική απόφαση του κυπριακού 
ελληνισμού της 24ης Απριλίου του 2004. 

 Με την ηγεσία του ΑΚΕΛ, αλλά και τον κόσμο του ΑΚΕΛ, ιδιαίτερα τα τελευταία 
τεσσεράμισι χρόνια, βρεθήκαμε στα ίδια χαρακώματα.  ∆ώσαμε μαζί κοινούς αγώνες 
και κερδίσαμε μαζί σημαντικές μάχες, μικρές και μεγάλες.  Φέραμε την αλλαγή, την 
οποία θα εμβαθύνουμε και θα διευρύνουμε ακόμα περισσότερο. 

 Σήμερα η ηγεσία του ΑΚΕΛ και ο υποψήφιός της ανακαλύπτουν διαφωνίες και 
επινοούν διαφορές με τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο.  Και αυτό, για να δικαιολογήσουν 
τα αδικαιολόγητα και προφανώς να δημιουργήσουν το αναγκαίο υπόβαθρο του γιατί ο 
κ. Χριστόφιας θα πρέπει να προτιμηθεί έναντι του Προέδρου Παπαδόπουλου. 

 Είναι ακόμα νωπές στη μνήμη μας οι δηλώσεις και οι τοποθετήσεις του κ. 
Χριστόφια και άλλων ηγετικών στελεχών του ΑΚΕΛ, καθώς και η κρίση και αξιολόγησή 
τους για τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο και την πολιτική του που για τεσσεράμισι χρόνια 
από κοινού διαμορφώναμε και εφαρμόζαμε.  Κρίσεις και αξιολογήσεις που πόρρω 
απέχουν από αυτά που ακούμε τους τελευταίους μήνες.  Πράγματι, είναι εκπληκτικά 
αυτά που βιώνουμε τον τελευταίο καιρό.   

 Πολλά είναι τα “πώς” και τα “γιατί” αυτής της πολιτικής της ηγεσίας του ΑΚΕΛ, 
τα οποία δυστυχώς δε βρίσκουν πειστικές απαντήσεις.  ∆εν είναι οι ίδιοι που λίγες 
μόνο μέρες πριν από την αποχώρηση του ΑΚΕΛ από τη συνεργασία μιλούσαν 
δημόσια και χωρίς περιστροφές για την άριστη, ειλικρινή, εποικοδομητική και έντιμη 
σχέση τους με τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο;  ∆εν είναι οι ίδιοι που αποστόμωναν την 
ηγεσία του ∆ΗΣΥ, όταν κινδυνολογούσε και όταν προσπαθούσε να υποβαθμίσει τις 
όποιες πρωτοβουλίες και τις όποιες ενέργειες του Προέδρου Παπαδόπουλου και της 
κυβέρνησής του;  ∆εν είναι οι ίδιοι που χαιρέτιζαν τις πρωτοβουλίες του Προέδρου 
Παπαδόπουλου για την αντιμετώπιση της τιμωρητικής διάθεσης των ξένων και 
ιδιαίτερα των Αγγλοαμερικανών και των παραφυάδων τους;  ∆εν είναι οι ίδιοι που μαζί 
με τα υπόλοιπα κόμματα της συνεργασίας συνδιαμορφώναμε τους χειρισμούς, την 
τακτική και τους στόχους μας, για να δημιουργήσουμε τις προϋποθέσεις για το 
σπάσιμο του αδιεξόδου, την καλή προετοιμασία του εδάφους, έτσι που να 
επαναρχίσουν οι διαπραγματεύσεις με στόχο την επανένωση της πατρίδας μας, του 
λαού μας, της οικονομίας και των θεσμών;  Τι είναι εκείνο που μεσολάβησε, για να 
αρχίσει η ακύρωση, η αμφισβήτηση και η ανατροπή όλων εκείνων των πολιτικών και 
των θέσεων που τεσσεράμισι χρόνια πρέσβευαν και διατύπωναν τόσο δημόσια όσο 
και κατ’ ιδίαν;  Τι είναι εκείνο που τους οδήγησε στις σημερινές οβιδιακές 
μεταμορφώσεις και στην εκ των υστέρων μεταμφίεσή τους;   

 Εύλογα ερωτηματικά και δικαιολογημένες απορίες προκύπτουν σε σχέση με 
την παρουσιαζόμενη αλλαγή πολιτικής στάσης και συμπεριφοράς της ηγεσίας του 
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ΑΚΕΛ και του υποψηφίου της.  Γιατί, αφού διαφωνούσαν με την πολιτική του 
Προέδρου Παπαδόπουλου, δεν αποχώρησαν από την κυβέρνηση, την ώρα που 
εκδηλώθηκαν αυτές οι ούτω καλούμενες “διαφωνίες”;  Γιατί δεν αποχώρησαν από την 
κυβέρνηση, αφού έκριναν ότι η πολιτική του Προέδρου Παπαδόπουλου εδραίωνε τα 
τετελεσμένα, δεν έσπαζε το αδιέξοδο και δε δημιουργούσε προοπτικές για λύση του 
Κυπριακού;  Γιατί, ενώ σήμερα παρουσιάζονται ότι έχουν τις συνταγές για τη διάνοιξη 
του αδιεξόδου και για τη δημιουργία θετικών εξελίξεων για το Κυπριακό, δεν τις είχαν 
υποβάλει έγκαιρα τότε στον Πρόεδρο Παπαδόπουλο, για να αποφευχθούν τα ούτω 
καλούμενα “λάθη” και να αποτραπούν οι “δυσάρεστες εξελίξεις”, όπως σήμερα 
εντοπίζονται από αυτούς;  Και αν ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος δεν εισάκουε τις δικές 
τους εισηγήσεις και προτάσεις, δε θα ήταν νομιμοποιημένοι σήμερα να του ασκούν 
κριτική και να ήσαν και δικαιωμένοι; 

 Πώς είναι δυνατό να ήσαν φορείς τόσο σημαντικών, ευέλικτων προσεγγίσεων 
και απόψεων και να μην απαίτησαν από τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο, όπως το 
έκαναν και για άλλα θέματα ήσσονος σημασίας, να προβεί σε διορθωτικές κινήσεις, 
έτσι που να αποφευχθούν τα “χειρότερα” που σήμερα επινοούν, ανακαλύπτουν και 
αναμασούν;  Πώς μπόρεσε η ηγεσία του ΑΚΕΛ, όταν διακυβευόταν το ύψιστο, το 
κυρίαρχο, που είναι η πορεία του εθνικού μας θέματος, να επιδείξει τέτοια ανοχή προς 
έναν Πρόεδρο του οποίου σήμερα αμφισβητούν τις προθέσεις, την πολιτική, αλλά και 
τη συνέπειά του;  Πόσο άνετα αισθάνεται η ηγεσία του ΑΚΕΛ και ο υποψήφιός της, 
όταν σήμερα η ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θεωρεί τον εαυτό της 
δικαιωμένο, γιατί τάχατες όλα εκείνα που καταλόγιζαν τα προηγούμενα τεσσεράμισι 
χρόνια επιβεβαιώνονται και από τους μέχρι πρότινος συνεργάτες του Προέδρου 
Παπαδόπουλου;  Πόσο άνετα νιώθει η ηγεσία του ΑΚΕΛ, όταν επιχειρείται η 
αποδόμηση μιας πολιτικής που από κοινού διαμορφώσαμε στο Εθνικό Συμβούλιο και 
με σταθερότητα και συνέπεια προσπαθούμε να συνεχίζουμε να εφαρμόζουμε; 

 Σε ό,τι αφορά την ηγεσία του ΑΚΕΛ και τον υποψήφιό της, θα επαναλάβουμε 
για πολλοστή φορά:  Το ΑΚΕΛ έχει κάθε δικαίωμα να διεκδικήσει την προεδρία της 
∆ημοκρατίας με το γενικό του γραμματέα.  Ο ∆ημήτρης Χριστόφιας έχει κάθε δικαίωμα 
να διεκδικήσει την προεδρία της ∆ημοκρατίας.  Αυτό το δικαίωμα το αναγνωρίζουμε 
και το σεβόμαστε πλήρως.  Όμως τα όσα εκ των υστέρων επινοεί, παραποιεί, 
διαστρεβλώνει, ισχυρίζεται και διαδίδει το στρατόπεδο του υποψηφίου του ΑΚΕΛ, 
προκειμένου να “οριοθετήσει” την υποψηφιότητα ∆ημήτρη Χριστόφια σε σχέση με τον 
Τάσσο Παπαδόπουλο, είναι προκλητικά και κραυγαλέα και δε μας επιτρέπουν να τα 
αφήνουμε αναπάντητα.   

 Ειδικότερα, πρέπει να σημειώσουμε ακόμη μια φορά την αδυναμία του 
στρατοπέδου του υποψηφίου του ΑΚΕΛ να διαφοροποιηθεί από την πολιτική, τη 
στρατηγική και τους χειρισμούς του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου.  Μιλούν για 
“ευελιξία”, για αόριστες “πρωτοβουλίες”, για διεθνή εκστρατεία, χωρίς να 
συγκεκριμενοποιούν και κυρίως χωρίς να προσδιορίζουν το εύρος, την έκταση και το 
περιεχόμενό τους.  Πρόκειται για μια νεφελώδη πολιτική και στρατηγική που, πέρα 
από τα στερεότυπα, δεν έχει τίποτε καινούριο να προσθέσει. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Θέλω με τη σημερινή ευκαιρία να επαναλάβω ότι για το ∆ημοκρατικό Κόμμα, 
όπως και για τον Τάσσο Παπαδόπουλο, μετά το επάρατο πραξικόπημα και την 
τουρκική εισβολή η λύση είναι μια:  διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία με το σωστό 
περιεχόμενο, όπου θα διασφαλίζονται οι τρεις βασικές ελευθερίες και τα ανθρώπινα 
δικαιώματα, θα γίνονται σεβαστά τα ψηφίσματα του ΟΗΕ, οι συμφωνίες κορυφής και 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Εκείνο που μας ενδιαφέρει και το πιο σημαντικό που θα 
κριθεί δεν είναι η ονομασία της λύσης, αλλά το περιεχόμενό της. 
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 Σκόπιμα και συνειδητά προσπαθούν να υποβαθμίσουν τις επίμονες, 
πολυεπίπεδες και σύνθετες προσπάθειες για ενίσχυση των θέσεών μας τόσο στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και στα άλλα διεθνή βήματα.  Κινδυνολογώντας, 
υπερπροβάλλουν τις συνέπειες της συνεχιζόμενης κατοχής, δίνοντας την εντύπωση 
ότι εμείς ευθυνόμαστε, γιατί η Τουρκία συνεχίζει με αλαζονεία, ετσιθελισμό και 
προκλητικά να παραβιάζει το διεθνές δίκαιο και το ευρωπαϊκό κεκτημένο, 
επενδύοντας στην ατιμωρησία και στην ύποπτη ενοχή εκείνων που θα έπρεπε να 
ήταν και να είναι οι θεματοφύλακες της διεθνούς νομιμότητας. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα στήριξε και στηρίζει έμπρακτα τη διεκδικητική πολιτική 
του Προέδρου Παπαδόπουλου.  ∆εν υποτιμά τις δυσκολίες ούτε αγνοεί τους 
κινδύνους.  ∆εν ωραιοποιεί, αλλά ούτε και υποτιμά τις προσπάθειες που 
καταβάλλονται από την πλευρά μας προς την κατεύθυνση προώθησης μιας 
συμφωνημένης λύσης στο Κυπριακό, που να επανενώνει την Κύπρο, να επανενώνει 
το χώρο, το λαό, την οικονομία και τους θεσμούς της ευρωπαϊκής Κύπρου.  Το δρόμο 
για την επίτευξη αυτής της λύσης, μέσω καλά προετοιμασμένων ουσιαστικών 
διαπραγματεύσεων, μπορεί τώρα να ανοίξει και να προετοιμάσει η πλήρης και χωρίς 
όρους και προϋποθέσεις εφαρμογή της συμφωνίας που υπέγραψαν στις 8 Ιουλίου οι 
ηγέτες των δύο κοινοτήτων με πρωτοβουλίες και κοπιώδεις πολύμηνες προσπάθειες 
του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Μακριά από συνθήματα, δογματισμούς και αχρείαστους 
βερμπαλισμούς, το ∆ημοκρατικό Κόμμα με υψηλό αίσθημα ευθύνης συνεχίζει να 
υπερασπίζεται τα δίκαια και τα δικαιώματα του τόπου μας και του λαού μας.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό για το 
2007.  Θα στηρίξουμε την κυβέρνηση στις προσπάθειές της για την υλοποίηση του 
προγράμματος διακυβέρνησης, που αποτελεί συμβόλαιο τιμής με την κοινωνία.  Ένα 
πρόγραμμα με όραμα.  Ένα πρόγραμμα συγκροτημένο, τολμηρό, μεταρρυθμιστικό και 
φιλολαϊκό, έστω και αν η αντιπολίτευση έχει διαφορετική άποψη.  Αυτό το πρόγραμμα 
και αυτές οι πολιτικές, παρά τις λαϊκίστικες αντιδράσεις και τις αφοριστικές 
προσεγγίσεις, έχουν οδηγήσει την κυπριακή οικονομία στο νέο ευρωπαϊκό 
περιβάλλον χωρίς ανώφελους κραδασμούς και επικίνδυνες παλινδρομήσεις.  Είναι 
αυτό το πρόγραμμα που διασφαλίζει την οικονομική ανάπτυξη με σεβασμό προς το 
περιβάλλον, την κοινωνική ευημερία και εγγυάται ένα κράτος με πιο ανθρώπινο 
πρόσωπο. 

 Μπορεί για κάποιες κυβερνήσεις η οικονομία να μην είναι το ισχυρό χαρτί τους.  
Για την κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου η οικονομία είναι κάτι περισσότερο:  
Είναι ένα πεδίο προνομιακό, γιατί η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου 
νοικοκύρεψε την οικονομία, υπήρξε αξιόπιστη και φερέγγυα σε σχέση με τις 
υποχρεώσεις και τις δεσμεύσεις που ανέλαβε έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη 
βάση του Προγράμματος Σύγκλισης και διασφαλίζει καλύτερες μέρες για τον τόπο μας 
και για την κοινωνία μας.  Αυτή η κυβέρνηση, ανεξάρτητα από τα υψηλά 
δημοσιονομικά ελλείμματα που κληρονόμησε, δεν οδηγήθηκε στις εύκολες επιλογές 
της επιβολής νέων φορολογιών ούτε ακόμα προχώρησε στην εκποίηση περιουσιακών 
στοιχείων του κράτους, για να γεμίσει προσωρινά τα ταμεία, όπως κάποιοι 
εισηγούνταν, ούτε σπρώχθηκε σε επιλογές που να πλήττουν την ανάπτυξη ή το 
κοινωνικό κράτος.  Όλα αυτά αναγνωρίζονται από την κοινωνία, αναγνωρίζονται από 
τους κοινωνικούς εταίρους, αναγνωρίζονται από την πλειοψηφία του λαού και γι’ αυτό 
στηρίζουν τις επιλογές της και την εμπιστεύονται. 

 Ευχαριστώ. 
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(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Μάριου Καρογιάν ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Καρογιάν. 

 Να μου επιτρέψετε μια απλή παρατήρηση.  Προσωπικά είμαι πανέτοιμος να 
ακούω ακόμα χίλια επίθετα, όμως, όταν από το βήμα αυτού του σώματος αναφέρονται 
συνάδελφοι στον Πρόεδρο Παπαδόπουλο, δεν μπορεί να αναφέρονται απλώς στον κ. 
Χριστόφια.  Ήθελα να το ξεκαθαρίσω αυτό το πράγμα.  Είναι θέμα δεοντολογίας και 
τάξης.  Ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος είναι Πρόεδρος που εξελέγη από το λαό.  Ο 
Χριστόφιας είναι Πρόεδρος αυτού του σώματος που εξελέγη από αυτό το σώμα και 
εκπροσωπεί τούτη την αντιπροσωπία του λαού.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Έγινε μια -ελπίζω να είναι η πρώτη και η τελευταία συμφωνία που έγινε- μία 
συμφωνία μεταξύ Αναστασιάδη και Κατσουρίδη, έχω πληροφορηθεί. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Οριστική συμφωνία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελπίζω να έχετε λίγο χιούμορ, κύριοι συνάδελφοι, α! 

 Λοιπόν, ο κ. Αναστασιάδης ήταν στο εξωτερικό και παρακάλεσε πολύ τον κ. 
Κατσουρίδη να του αφήσει τη θέση του, για να μιλήσει τελευταίος ο κ. Αναστασιάδης.  
Παμπόνηρος ο Κατσουρίδης, όπως συνήθως, τώρα είναι επτά παρά πέντε, θα 
τελειώσει την ομιλία του, πριν αρχίσουν οι ειδήσεις, και θα αρχίσει ο κ. Αναστασιάδης 
την ομιλία του. 

 Κύριε Κατσουρίδη, έχετε το λόγο.  Έν’ γι’ αυτό που κάνω και την αβαρία εγώ 
δηλαδή.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Ο προϋπολογισμός αφορά όλες τις πτυχές της κρατικής πολιτικής: εξωτερική, άρα και 
τη διεθνή πτυχή του Κυπριακού, εσωτερική, οικονομική, κοινωνική, προσφυγική, 
αγροτική, την πολιτική για τη νεολαία κ.ά.  

 ∆εν μπορούμε να λέμε ότι το Kυπριακό και ιδιαίτερα η μη επίλυσή του 
επηρεάζει όλες τις πτυχές της πολιτικής, κοινωνικής και οικονομικής δραστηριότητας 
στον τόπο και στη σημαντικότερη στιγμή της κοινοβουλευτικής δράσης, την άσκηση 
του κοινοβουλευτικού ελέγχου επί των προϋπολογισμών, να αναμένει κάποιος από 
τους αρχηγούς ή εκπροσώπους να μην αναφερθούν σε αυτό.  

 ∆εδομένης της ιδιαιτερότητας της φετινής χρονιάς, που, αμέσως μετά την 
έγκριση των προϋπολογισμών, η Bουλή θα αναστείλει τις δραστηριότητές της μέχρι 
και τις προεδρικές εκλογές, θεωρούμε αναπόφευκτη και απαραίτητη την αναφορά σε 
γεγονότα της πενταετίας.  Ο πολιτικός λόγος δεν αρθρώνεται στο κενό.  Υπάρχει μια 
λογική και μια συνέχεια…  Για να μπορείς να τεκμηριώσεις τα σημερινά και τα 
αυριανά, θα στηριχτείς σε μια συνέχεια γεγονότων, εκτιμήσεων και δράσεων.  
Επιπλέον, ο πολιτικός λόγος δεν μπορεί να είναι άσχετος με τις εξελίξεις και με το τι 
συζητά και τι αναμένει η κοινωνία ολόκληρη.  Και αυτή την περίοδο, κυρίες και κύριοι 
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συνάδελφοι, είτε μας αρέσει είτε όχι, αυτό που επηρεάζει τους πάντες είναι οι 
επικείμενες προεδρικές εκλογές.  

 Η πρώτη σύνδεση και αναφορά που πρέπει να γίνεται, για να μπορούμε να 
τοποθετούμε τα δεδομένα μας σε ορθά πλαίσια, είναι το ευρύτερο πολιτικό πλαίσιο, 
όπως αυτό καθορίζεται σε διεθνές και περιφερειακό επίπεδο. Το πλαίσιο αυτό 
επηρεάζει τόσο τη φύση και το χαρακτήρα του κυπριακού προβλήματος όσο και τις 
προσπάθειες επίλυσής του.  Άρα, δεν μπορούμε να το αγνοούμε.  Επιβάλλεται να το 
λαμβάνουμε υπόψη όχι με λογικές του ποιος είναι αρεστός σε ποιους, που εμείς δε 
χρησιμοποιήσαμε ποτέ -αντίθετα, μέχρι και σήμερα είμαστε θύματα αυτής της λογικής, 
αφού, εν είδει κινδυνολογίας, κάποιοι χρησιμοποιούν αναχρονισμούς, για να μας 
πλήξουν- αλλά με τη λογική του ποιος μπορεί να το αναλύσει καλύτερα και να το 
αξιοποιήσει προς όφελος του λαού μας. Και βέβαια σημαντική είναι και η 
αντιμετώπιση που έχει ο οποιοσδήποτε δίκαια ή άδικα από αυτό το περιβάλλον και 
αν αυτό είναι θετικό ή αρνητικό για την υπόθεσή μας. 

 Το παγκόσμιο σκηνικό είναι δυστυχώς αρνητικό για μικρούς λαούς που 
αγωνίζονται για τα δίκαιά τους και την αξιοπρέπειά τους, όπως ο δικός μας.  Στο 
όνομα τάχατες της πάταξης της τρομοκρατίας, επιβάλλεται το “δίκαιο” του ισχυρού, 
καταστρατηγείται το διεθνές δίκαιο και ο Καταστατικός Χάρτης του ΟΗΕ. 

 Μπροστά σε αυτά τα δεδομένα, πρέπει να υιοθετήσουμε λογικές παράδοσης ή 
καλού παιδιού, απλά και μόνο για να είμαστε αρεστοί; Εμείς λέμε “όχι”.  Εμείς λέμε ότι 
υπάρχει και ένας άλλος δρόμος, αυτός του αγώνα και της διεκδίκησης, αξιοποιώντας 
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, προς όφελος του λαού μας, όλες τις δυνατότητες που 
προσφέρονται χωρίς ακρότητες και υπερβολές. 

 Μέσα σε αυτά τα πλαίσια αντιμετωπίζουμε και την πορεία μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Αντιλαμβανόμενοι τους περιορισμούς που υπάρχουν από τα πολλές φορές 
αυστηρά πλαίσια των οδηγιών των Βρυξελλών, δίνουμε τη μάχη μας σε όλα τα 
επίπεδα για άμβλυνση των αρνητικών επιπτώσεων στο λαό, για την υιοθέτηση 
εξαιρέσεων και τη μη εφαρμογή προνοιών που δεν απαιτούνται από εμάς ή που 
μπορούμε να αποφύγουμε. Μέσα στις κοινοβουλευτικές επιτροπές εξετάζουμε με 
προσοχή τις πρόνοιες των νομοσχεδίων εναρμόνισης, ώστε να προσαρμόζουμε στην 
κυπριακή πραγματικότητα τα ζητήματα με τις δυνατό λιγότερες αρνητικές επιπτώσεις 
για τους πολίτες.  

 ∆εν είμαστε ούτε ευρωσκεπτικιστές, όπως θέλουν κάποιοι να μας 
παρουσιάζουν, ούτε και ευρωλάγνοι. Είμαστε, όπως πολύ ορθά αναφέρθηκε, 
ευρωαγωνιστές. Είναι πεποίθησή μας ότι μια ενδεχόμενη δική μας προεδρία της 
∆ημοκρατίας θα εμφυσήσει σε όλα τα επίπεδα της κυβέρνησης την αντίληψη αυτή, 
από την οποία μόνο να κερδίσει έχει ο λαός. Η δική μας προσέγγιση θέλει το λαό 
κριτή και συμμέτοχο στα μεγάλα ζητήματα που τον αφορούν. 

 Πριν λίγες μέρες εγκρίθηκε από τους αρχηγούς των κυβερνήσεων και θα σταλεί 
για επικύρωση η νέα Συνταγματική Συνθήκη. Θεωρούμε ότι, δεδομένων και των 
διαδικασιών που ακολουθήθηκαν σε επίπεδο θεσμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
όπου η συζήτηση μετά την απόρριψη της Συνταγματικής Συνθήκης δε συμπεριέλαβε 
τους λαούς και τις ανησυχίες τους, θα ήταν λάθος και αντιδημοκρατικό αν εμείς οι ίδιοι 
στερούσαμε τη  δυνατότητα στον κυπριακό λαό να εκφράσει μέσα από έναν ανοικτό, 
δημόσιο κοινωνικό διάλογο τις απόψεις του. 

 Τα ίδια τα κόμματα μπορούν να εκφράσουν ολοκληρωμένα τις θέσεις τους, 
δεδομένης της σημαντικότητας του θέματος. Εμείς δεν υιοθετούμε ούτε 
απορρίπτουμε αναντίρρητα και απροβλημάτιστα πολιτικές που αφορούν άμεσα τον 
κυπριακό λαό.  Είναι γι’ αυτό που δημιουργούνται ερωτηματικά για τη σπουδή με την 
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οποία κάποιες πολιτικές δυνάμεις επιδιώκουν την άνευ συζητήσεως επικύρωση, 
προτού δούμε και μελετήσουμε καν το επίσημο κείμενο. Το ίδιο το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο προγραμμάτισε συζήτηση της συνθήκης το Φεβρουάριο.  Εξάλλου, η 
σπουδή με την οποία έγινε η επικύρωση της απορριφθείσας συνθήκης δεν απέδωσε 
ούτε για την Κύπρο ούτε για την ίδια τη συνθήκη.  Επομένως, δηλώνουμε την 
ετοιμότητά μας να συζητήσουμε δημόσια και να τοποθετηθούμε στο σωστό χρόνο, 
χωρίς να στερούμε στους εαυτούς μας το δικαίωμα της σκέψης και της θέσης. 

 Πολύ πρόσφατα εγκρίθηκαν και τα συμπεράσματα του Συμβουλίου Γενικών 
Υποθέσεων για τη διεύρυνση και την Τουρκία. Εκτιμούμε ότι σε αυτά υπάρχουν 
θετικές αναφορές, όπως συνέβη και στο παρελθόν, οι οποίες όμως παραμένουν σε 
διακηρυκτικό επίπεδο, χωρίς άσκηση ουσιαστικής πίεσης πάνω στην Τουρκία. Τα 
συμπεράσματα δεν προσφέρονται ούτε για πανηγυρισμούς ούτε για μηδενισμούς. 
Οφείλουμε να αντιμετωπίζουμε τα ζητήματα αυτά μακριά από υπερβολές και 
προεκλογικές σκοπιμότητες.  

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γενικά παραδεκτό ότι η παρούσα κυβέρνηση παρέλαβε το 
Κυπριακό σε μια φάση κατά την οποία τα αποτελέσματα της εκτροπής προδιέγραφαν 
-και εν πολλοίς καθόριζαν- το περιεχόμενο της προτεινόμενης λύσης, όπως αυτή 
τέθηκε ενώπιον του λαού, με τον τρόπο και στο χρόνο που τέθηκε. 

 Είναι πολύ γνωστή η θέση μας στο δημοψήφισμα, έστω και αν κάποιοι 
προσπαθούν να τη διαστρεβλώνουν επανειλημμένα, σκόπιμα και συνειδητά. 
Επαναλαμβάνω και από το επίσημο αυτό βήμα της Βουλής:  Και εμείς ψηφίσαμε “όχι”. 
∆ε μείναμε όμως εκεί, διότι η άρνηση από μόνη της δεν οδηγεί σε αποτελέσματα. 
Προτείναμε και διέξοδο, την οποία δυστυχώς δεν εισάκουσαν η τουρκική πλευρά και 
οι ξένοι μεσολαβητές. Προτείναμε αναβολή των δημοψηφισμάτων, για να δοθεί ο 
χρόνος για περαιτέρω διαπραγματεύσεις και βελτίωση των αρνητικών προνοιών, που 
θα κάλυπταν και τις ανησυχίες των Ελληνοκυπρίων. Αυτό είναι το ΑΚΕΛ, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι. Ξέρει να αντιστέκεται, αλλά ξέρει να δίνει λύσεις και διεξόδους, 
ακόμα και στις πιο δύσκολες συνθήκες, χωρίς να πανικοβάλλεται.  

 Η περίοδος που διέρρευσε από τα δημοψηφίσματα ήταν πολύ δύσκολη για την 
πλευρά μας. Με τη συντονισμένη προσπάθεια της κυβέρνησης, της Βουλής και 
άλλων πολιτικών δυνάμεων, κατορθώσαμε να αντιμετωπίσουμε σε μεγάλο βαθμό τις 
δυσκολίες, να αμυνθούμε, να αποκρούσουμε τις επιθέσεις και να υπερασπιστούμε τα 
νόμιμα συμφέροντά μας. δυσκολίες στις οποίες δυστυχώς συνέβαλαν με τη στάση και 
συμπεριφορά τους ορισμένες πολιτικές ηγεσίες. Σε αυτή την προσπάθεια ξεχωριστός 
ήταν ο ρόλος του Προέδρου της Βουλής και γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ ∆ημήτρη 
Χριστόφια. Εμείς δε μειώνουμε το ρόλο των δυνάμεων που συνέβαλαν σε αυτό, αλλά 
δεν ανεχόμαστε να αμφισβητούν το δικό μας, ο οποίος ήταν και καταλυτικός σε 
πολλές περιπτώσεις. Ήταν καταλυτικός, γιατί, ενώ ψηφίσαμε “όχι” -όλοι το 
γνωρίζουν- με ειλικρίνεια και συνέπεια παλεύουμε για λύση του Κυπριακού.  
Κατάληξη όλων αυτών των προσπαθειών ήταν η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, την οποία 
όχι μόνο χαιρετίσαμε, αλλά και πολλάκις διακηρύξαμε ότι αποτελεί εργαλείο για 
διάρρηξη του αδιεξόδου και προώθηση του Κυπριακού.  

 Το έχουμε διακηρύξει πολλές φορές, αλλά, επειδή σκόπιμα παραγνωρίζεται, θα 
το πούμε και πάλι.  Βασικός υπαίτιος για τη στασιμότητα στο Κυπριακό και τη μη 
επίτευξη λύσης ήταν και είναι η τουρκική πλευρά, αλλά και οι Αμερικανοβρετανοί, που 
αρνούνται να υλοποιήσουν τις δικές τους αποφάσεις περί Κύπρου.  Η τουρκική 
πλευρά έχει και την ευθύνη για τη μη πρόοδο της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου, αφού 
πρωταρχικός της στόχος ήταν και παραμένει η αναβάθμιση των θεσμών του 
ψευδοκράτους. ένα στόχο τον οποίο δυστυχώς θωπεύουν και ανέχονται χώρες 
πρωταγωνίστριες στο πρόβλημά μας, όπως η Μεγάλη Βρετανία.  Συμφωνίες όπως 
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αυτή που υπέγραψε το Ηνωμένο Βασίλειο με την Τουρκία δεν εξυπηρετούν το βασικό 
στόχο, που είναι η επίλυση του Κυπριακού, και τις καταδικάζουμε ανεπιφύλακτα. 

 Σημασία όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει και το τι κάνουμε εμείς ή τι 
δεν κάνουμε, αν θέλετε. Ακόμα και το πότε κάνουμε κάτι έχει τη δική του τεράστια 
σημασία και συνειρμούς.  

 Έχουμε κατηγορηθεί ότι ανακαλύψαμε διαφορές με τον Πρόεδρο τους 
τελευταίους τρεις μήνες, ενώ για τεσσεράμισι χρόνια συμφωνούσαμε σε όλα.  Βέβαια, 
το πρώτο που πρέπει να συμφωνήσουν μεταξύ τους αυτοί που μας κατηγορούν είναι 
αν είχαμε διαφωνίες ή όχι, διότι δεν μπορούν από τη μια να λένε ότι συμφωνούσαμε 
στα πάντα με τον Πρόεδρο και από την άλλη να μας κατηγορούν ψευδώς ότι 
δεχτήκαμε το Σχέδιο Ανάν.   

 Πριν δώσω συγκεκριμένα παραδείγματα αυτών των διαφορών, νιώθω 
υποχρεωμένος να κάνω αναφορά σε δυο-τρία σημεία της ομιλίας του κ. Μάριου 
Καρογιάν, ο οποίος δυστυχώς δεν είναι εδώ, όπως δεν ήταν και πριν εκφωνήσει την 
ομιλία του.  Τη μια λεν «δεν υπήρχαν διαφωνίες».  Τις υποδεικνύουμε.  Μόλις τις 
υποδείξουμε, η απάντηση είναι: «Με τέτοιες διαφωνίες, γιατί δε φύγατε;».  Άραγε 
αυτό ήθελαν;  Η υπεύθυνη και πατριωτική στάση την οποία πάντα ακολουθούσε το 
ΑΚΕΛ τού έλεγε ότι συνεχίζει την προσπάθεια για την υλοποίηση εκείνου που θεωρεί 
ορθό μέχρι την τελευταία στιγμή.   

 «Αδυναμία», είπε σε άλλο σημείο της ομιλίας του, «του υποψήφιου του ΑΚΕΛ 
να διαφοροποιηθεί από την πολιτική, στρατηγική και τους χειρισμούς του Προέδρου».  
Όταν διαβάσει κάποιος ολόκληρη την ομιλία -και εγώ τη διάβαζα και την άκουα 
ταυτόχρονα- θα βρει αυτά που από το 1974, ’75, ’76 η Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΕΛ 
ανάλυσε ως το Κυπριακό, την εσωτερική και τη διεθνή πτυχή του και το τι πρέπει να 
ακολουθηθεί.  Μας είναι λίγο δύσκολο να δεχτούμε μαθήματα μετά από τριάντα 
χρόνια.   

 «Πόσο άνετα νιώθει η ηγεσία του ΑΚΕΛ», διερωτήθηκε, «που ο ∆ΗΣΥ 
αποδομεί την πολιτική που αποφάσισε το Εθνικό Συμβούλιο;».  Το τι κάνει ο ∆ΗΣΥ 
ολίγον με ενδιαφέρει.  Είναι ή όχι αποδόμηση της πολιτικής του Προέδρου η τακτική 
αντίδραση προς την ιδέα της διζωνικής και δικοινοτικής ομοσπονδίας;  Είναι ή όχι 
αποδόμηση, όχι στρατηγικής και χειρισμών, της δυνατότητας λύσης του Κυπριακού ο 
μηδενισμός του ρόλου των Τουρκοκυπρίων;  Εμείς, ανεξαρτήτως διαφωνιών, με όλη 
μας τη δύναμη στηρίξαμε τον Πρόεδρο και την Κυπριακή ∆ημοκρατία χάριν της 
Κύπρου.   Και τώρα τι γίνεται;  Επικαλούνται αυτή τη στήριξη, για να μας 
κεραυνολογήσουν.   

 Ακόμα κάτι:  Η επίκληση συχνά-πυκνά του 76% χάριν της προεκλογικής 
εκστρατείας μειώνει το 76%, μειώνει τη σημασία και το ρόλο του και του ίδιου του 
λαού.  ∆ηλαδή, όσοι από εκείνους που ψηφίσαμε “όχι”, τώρα που θα ψηφίσουμε 
άλλον υποψήφιο είμαστε διαφορετικοί άνθρωποι και λιγότερο πατριώτες;   

 Τρεις φορές έγινε λόγος για το ότι δεν ακολουθεί, είπε ο πρόεδρος του ∆ΗΚΟ, 
βερμπαλισμούς.  Θα αναφερθώ μόνο σε δύο των τελευταίων τριών ημερών, που μας 
έχουν ενοχλήσει αφάνταστα:  «Οβιδιακές μεταμορφώσεις».  Θα το μεταφράσω:  Από 
αρνάκια, τέρατα!  «Ερμαφρόδιτη πολιτική», αρσενικοθήλυκη δηλαδή.  Η αχαριστία και 
η αλαζονεία στην αρχαία Ελλάδα τιμωρούνταν διά νόμου.  Εδώ εναπόκειται στο λαό 
να κρίνει και με την ψήφο του να κρίνει. και θα κρίνει.   

 Θα δώσω τώρα μερικά παραδείγματα που αποδεικνύουν τις διαφορές που 
είχαμε κατά καιρούς με τον Πρόεδρο και άλλα κόμματα που στήριζαν τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας: 
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 Πρώτον, ουσιαστική καθυστέρηση στην κωδικοποίηση, στη σύνοψη των 
θέσεων του Εθνικού Συμβουλίου, ενώ στην πορεία αυτή η σύνοψη δεν αξιοποιήθηκε 
επαρκώς είτε στον ΟΗΕ είτε εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αντιθέτως, υπήρξαν 
ακραίες δηλώσεις, τις οποίες ο ίδιος ο Πρόεδρος υποχρεώθηκε να χαρακτηρίσει 
“ιδιωτικές απόψεις” (βλέπε δηλώσεις Τζιωνή και δηλώσεις για νεκροτομεία και 
νεκροταφεία του Κυβερνητικού Εκπροσώπου).  

 ∆εύτερον, κόμματα της νυν συγκυβέρνησης διαφώνησαν τόσο με την ουσία όσο 
και με επιμέρους πτυχές των πακέτων μέτρων υπέρ των Τουρκοκυπρίων. 

 Τρίτον, παρουσιάστηκε παρατεταμένο αδιέξοδο σε σχέση με τη διάνοιξη της 
οδού Λήδρας, το οποίο, πέραν της δεδομένης τουρκικής αδιαλλαξίας, σχετιζόταν και 
με την άρνηση της δικής μας πλευράς να γίνει δεχτός ο Χάρτης του ΟΗΕ, τον οποίο 
ένα χρόνο μετά υιοθέτησε ο Πρόεδρος, όπως λέγεται τώρα, “προσωρινά”.   

 Τέταρτον, επί μακρόν ζητούσαμε τη διατήρηση της επικοινωνίας με την ηγεσία 
της τουρκοκυπριακής πλευράς, το σπάσιμο του πάγου και την επανέναρξη 
συνομιλιών. Συναντήσαμε για δεκατέσσερις μήνες συνεχή άρνηση, για να έρθουμε την 
5η Σεπτεμβρίου σε μια συνάντηση χωρίς ημερήσια διάταξη, όπως ζητούσε ο 
Πρόεδρος πριν, και με διαγεγραμμένη την αποτυχία, η οποία συνάντηση όμως 
επέτρεψε στον Ταλάτ να αφήσει στο τραπέζι δικές του προτάσεις.  Τώρα και εδώ 
χαράσσεται μια νέα θέση, που ουσιαστικά μιλά για συνομιλίες με την Τουρκία και όχι 
με τους Τουρκοκύπριους.  Και εφόσον η Τουρκία δε θέλει να συνομιλήσει;  Τότε απλά 
δε θα διεξαχθούν συνομιλίες!  Επικίνδυνες σκέψεις και πολιτικές ακροβασίες!  Εδώ 
απαντώ στην απορία του κ. Καρογιάν:  «Γιατί δεν υποδεικνύαμε τάχατες τις 
διαφορές;».  Τις  υποδεικνύαμε -αυτό είναι κλασικό παράδειγμα- αλλά μέχρι εκείνη τη 
στιγμή τα τέσσερα τετραγωνικά μέτρα ήταν θέμα αρχής.   

 Πέμπτον, ο Πρόεδρος δήλωνε ότι μέσα από την υλοποίηση της Συμφωνίας της 
8ης Ιουλίου θα διαμορφωθεί μια νέα βάση λύσης του Κυπριακού.  Σήμερα δεν άκουσα 
τίποτα πάνω σ’ αυτό το θέμα.  Εμείς θεωρούμε ότι υπάρχει η βάση και είναι το 
πλαίσιο που καθορίζει ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών, οι συμφωνίες κορυφής, το 
διεθνές και ευρωπαϊκό δίκαιο, η σύνοψη, η 8η Ιουλίου.  Τώρα πρόσφατα γίνεται 
διόρθωση πορείας, ξεχνιέται η νέα βάση και η “τρίτη συμφωνία κορυφής”, όπως 
λέχθηκε κάποια στιγμή, και γίνεται λόγος μόνο για πρωτοβουλίες. 

 Μια πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίνεται, μετριέται εκ του 
αποτελέσματός της. Και μπορεί το Κυπριακό να βρίσκεται σε στασιμότητα αυτή τη 
στιγμή με κύρια υπαιτιότητα της τουρκικής πλευράς, αλλά ούτε κι εμείς πράξαμε όλα 
όσα θα μπορούσαν να βοηθήσουν. Σε όλα αυτά τα ζητήματα και σε άλλα που δε μας 
παίρνει ο χρόνος να παρουσιάσουμε είχαμε διαφορετική θέση και προσέγγιση από 
τον Πρόεδρο και την κυβέρνηση.  

 Όλα αυτά που ήδη αναφέρθηκαν μας οδήγησαν να σκεφτούμε σοβαρά ότι 
έπρεπε να προχωρήσουμε ένα βήμα μπροστά και να δώσουμε στο λαό μια 
διαφορετική εναλλακτική επιλογή, κατά την άποψή μας καλύτερη και πιο προοδευτική. 
Όπως όλα τα άλλα κόμματα έχουν δικαίωμα να υποβάλλουν υποψηφιότητα, έτσι και 
εμείς θεωρούμε ότι είναι δικαίωμά μας.  Κατά την άποψή μας, συνιστά έλλειμμα 
δημοκρατίας το να μη μας αναγνωρίζεται αυτό το δικαίωμα.  Άλλωστε, κατά καιρούς, 
όπως ο καθένας έκρινε ότι τον εσύμφερε, μας συμβούλευε να κατεβούμε με δικό μας 
υποψήφιο.   

 Η υποβολή της υποψηφιότητας Χριστόφια δε θα έπρεπε να ξενίζει κάποιους. 
Είχαμε κατά καιρούς εκφράσει τις αντιθέσεις μας, στις οποίες έχει ήδη γίνει αναφορά.  
Θέλω να πω τούτο:  Η συσσώρευση πολλών διαφορών, όσο μικρές και αν θεωρεί 
κάποιος ότι είναι -και εμείς δε θεωρούμε ότι ήταν μικρές- οδηγεί σε κάποια φάση σε 
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ποιοτική διαφοροποίηση και διαφορά.  Ελπίζαμε σε γεφύρωση των διαφορών με το 
νέο πρόγραμμα, αλλά δε μας έδωσαν την ευκαιρία να το συζητήσουμε.  Μάλιστα, 
λέχθηκε από τηλεοράσεως ότι αίφνης είχε αυτή την παράλογη απαίτηση το ΑΚΕΛ, να 
θέλει να συζητήσει πρόγραμμα πρώτα και μετά υποψήφιο. 

 Μας ερωτούν και μας επικρίνουν για το τι διαφορετικό έχει η δική μας 
υποψηφιότητα και ποιες είναι οι δικές μας θέσεις για το αύριο σε σχέση πάντα με το 
Κυπριακό. Απαντούμε:  ∆υστυχώς, το Κυπριακό βρίσκεται σήμερα σε μια επικίνδυνη 
στασιμότητα και οι κίνδυνοι παγίωσης της διχοτόμησης είναι μεγάλοι. Τα αδιέξοδα 
είναι παρόντα. Οι προσπάθειες για μετατροπή του Κυπριακού από θέμα εισβολής και 
κατοχής σε θέμα άρσης της απομόνωσης των Τουρκοκυπρίων συνεχίζονται.  

 Έχουμε χρέος να αποτρέψουμε την οριστικοποίηση της διχοτόμησης και να 
προωθήσουμε λύση που να μας απαλλάσσει από την κατοχή και να επανενώνει την 
Κύπρο. Πιστεύουμε ακράδαντα ότι μπορούμε να υπηρετήσουμε με επιτυχία αυτό το 
στόχο.  

 Οι τελευταίες εξελίξεις με την ανανέωση της θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ και το 
προσχέδιο συμπερασμάτων του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, όσο θετικές και αν είναι, 
δεν ανατρέπουν τη γενική εικόνα. Η γενική εικόνα μπορεί να ανατραπεί με 
προγραμματισμένες, συντονισμένες ενέργειες και την ανάληψη συνεχών 
πρωτοβουλιών. Το ζητούμενο δεν είναι να αποτρέπουμε κάθε φορά αποσπασματικά 
τυχόν δυσμενείς εξελίξεις, αλλά να τροχοδρομήσουμε τέτοιες εξελίξεις που να 
ανοίξουν το δρόμο για λύση του Κυπριακού.  

 Η δική μας πρόταση συνδυάζει δύο βασικά στοιχεία: Πρώτον, διεκδίκηση μέχρι 
τέλους των βασικών αρχών λύσης του Κυπριακού και, δεύτερον, πολιτική βούληση και 
ετοιμότητα για έναν έντιμο συμβιβασμό με τους συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους, 
στα πλαίσια της δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας.  

 Θα διεκδικήσουμε μέχρι τέλους άρση της κατοχής, αποχώρηση του κατοχικού 
στρατού και απαλλαγή της Κύπρου από τον εποικισμό.  Θα διεκδικήσουμε 
αποστρατικοποίηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και απαλλαγή από τις όποιες ξένες 
εξαρτήσεις.  Θα διεκδικήσουμε μια κυριαρχία, μια διεθνή προσωπικότητα και μια 
ιθαγένεια.  Θα διεκδικήσουμε την επανένωση του κράτους, του λαού, των θεσμών και 
της οικονομίας.  Θα διεκδικήσουμε την αποκατάσταση και τη διασφάλιση των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων και βασικών ελευθεριών, περιλαμβανομένου του 
δικαιώματος των προσφύγων για επιστροφή και περιουσία.  Θα αξιοποιήσουμε εδώ, 
στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό, τα όπλα που μας προσφέρει η ευρωπαϊκή ιδιότητα της 
Κύπρου.  Καμιά κοινότητα δεν μπορεί να διασφαλίζει τα δικαιώματα των μελών της σε 
βάρος των δικαιωμάτων της άλλης κοινότητας.  

 Ταυτόχρονα, έχουμε την πολιτική βούληση να εργαστούμε για ομοσπονδιακή 
λύση του Κυπριακού.  Η ομοσπονδία χαρακτηρίστηκε ως ένας επώδυνος 
συμβιβασμός, είναι όμως ένας αναγκαίος συμβιβασμός, που αποτρέπει τη 
διχοτόμηση και οδηγεί στην επανένωση. 

 Η επιδίωξή μας για τη μορφή της λύσης δε χωρεί αντιφάσεις και ασάφειες.  Η 
διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία έχει περάσει σε σωρεία ψηφισμάτων του ΟΗΕ.  
Τυχόν στρεψοδικία μας στη μορφή της λύσης θα μας αφήσει εκτεθειμένους στη διεθνή 
κοινότητα και θα διευκολύνει το έργο της Τουρκίας για προώθηση λύσης δύο κρατών.  

 Εμείς αποδεχόμαστε ότι η ομοσπονδία προϋποθέτει την πολιτική ισότητα των 
δυο κοινοτήτων, η οποία βέβαια ερμηνεύεται σε ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και 
σε εκθέσεις γενικών γραμματέων του ΟΗΕ και δεν έχει τίποτε να κάμει με ακραίες και 
χωριστικές αντιλήψεις που υπάρχουν στην τουρκική πλευρά.  
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 Η διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία όμως έχει δεχτεί άμεσες και ξεκάθαρες 
επιθέσεις από τις ηγεσίες των κομμάτων που στηρίζουν τον Πρόεδρο.  Όλοι αυτοί 
υποσκάπτουν ουσιαστικά την αξιοπιστία του ίδιου του Προέδρου και κατ’ επέκταση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο διεθνή στίβο.  Και ο ίδιος ο Πρόεδρος όμως δεν 
μπορεί να περιπίπτει σε αντιφάσεις σε σχέση με την ομοσπονδία.  

 Κατά καιρούς ξεκινά, κύριοι συνάδελφοι, μια συζήτηση περί Σχεδίου Ανάν, κατά 
την άποψή μας αχρείαστη και ζημιογόνα.  Η θέση μας είναι πάγια και σταθερή.  
Είμαστε αντίθετοι σε επαναφορά του Σχεδίου Ανάν, για το οποίο έχει αποφασίσει 
τελεσίδικα ο λαός.  Οι μοναδικοί που το επαναφέρουν στη συζήτηση είναι από 
συγκεκριμένο επιτελείο, το οποίο μάλιστα μας έχει συγχύσει με τις αναφορές του.  
Πότε είναι στο νεκροτομείο και πότε ελλοχεύει κίνδυνος επαναφοράς του.  Και τα δυο 
δεν μπορεί να συμβαίνουν.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κοιμάται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει κοιμηθεί, όπως κοιμούνται οι αρχιεπίσκοποι, κύριε Κουλία -είσαι 
άνθρωπος της εκκλησίας- άρα δε θα ξαναξυπνήσει ούτε εκείνο ούτε και οι 
αρχιεπίσκοποι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μακάρι να είναι έτσι, κύριε Κατσουρίδη.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οποιοδήποτε καινούριο σχέδιο θα αχθεί σε δημοψήφισμα ενώπιον του λαού, ο 
οποίος θα είναι και ο τελικός κριτής, αφού θα έχει συμφωνηθεί από την πολιτική 
ηγεσία. 

 Με επίκεντρο την 8η Ιουλίου, τις αποφάσεις του ΟΗΕ και το διεθνές και 
ευρωπαϊκό δίκαιο, θα πρέπει να ακολουθηθεί μια πολιτική προς τρεις βασικές 
κατευθύνσεις: το διεθνή παράγοντα, την τουρκοκυπριακή κοινότητα και το εσωτερικό 
μέτωπο στην ελληνοκυπριακή κοινότητα.  

 Σε σχέση με το διεθνή παράγοντα θα πρέπει να ακολουθηθεί μια επιθετική 
εξωτερική πολιτική με συνεχείς και τακτικές επαφές με ξένες χώρες, ακόμα και τις 
εχθρικές.  Είτε μας αρέσει είτε όχι -και εμάς ουδέποτε μας άρεσε- αυτές αποτελούν 
σημαντικό δρώντα στην πορεία επίλυσης του Κυπριακού. 

 Η αξιοποίηση και ανάμειξη όλων των φίλων και συμμάχων της Κύπρου, όπως η 
Ρωσία, πρέπει να είναι συνεχής και όχι ευκαιριακή.  Η πρόσφατη στάση του Ρώσου 
Υπουργού Εξωτερικών, πέραν του ότι αποδεικνύει τη σταθερή και διαχρονική 
υποστήριξη της χώρας αυτής στην υπόθεσή μας -πράγμα για το οποίο έχουμε 
συμβάλει όσο λίγοι, όταν όλοι οι άλλοι κατά καιρούς απηύθυναν διάφορα κοσμητικά 
προς αυτή τη μεγάλη χώρα- ταυτόχρονα αποτελεί και δικαίωση της πάγιας πολιτικής 
του ΑΚΕΛ για εμπλοκή όλων των μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ στα 
δρώμενα του Κυπριακού.  Μια πολιτική που δυστυχώς δεν ακολουθήθηκε από την 
κυβέρνηση Κληρίδη, στην οποία πρωταγωνιστικό ρόλο διαδραμάτισε κι ο κ. 
Κασουλίδης, ως Υπουργός Εξωτερικών, με αποτέλεσμα να μονοπωλούν τις εξελίξεις 
οι Αγγλοαμερικανοί με τα γνωστά επακόλουθα. 

 Απαιτείται διαρκής διεθνοποίηση και κινητοποίηση του διεθνούς παράγοντα 
προς τη σωστή κατεύθυνση.  Τουλάχιστο, σε ό,τι αφορά εμάς, μπορώ να αναφέρω 
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ενδεικτικά και μόνο τη σταθερή θέση της ομάδας της αριστεράς στο Ευρωκοινοβούλιο, 
με πιο πρόσφατο παράδειγμα τον επικεφαλής της ομάδας κ. Βουρτζ, που καταδίκασε, 
εκ μέρους της ομάδας επαφής όλου του Ευρωκοινοβουλίου με την τουρκοκυπριακή 
κοινότητα, τη στάση της τουρκοκυπριακής ηγεσίας σε σχέση με την ομοσπονδία και 
τις δηλώσεις Γκιουλ για δύο λαούς και δύο κράτη.  

 Απαιτείται διαρκής πρωτοβουλία, που θα διατηρεί την πλευρά μας στην 
πρωτοβουλία των κινήσεων και τουλάχιστο δε θα μπορεί κανένας άσπονδος φίλος ή 
καλοθελητής να της πιστώνει ευθύνη για το αδιέξοδο.  Παράλληλα, χρειάζεται 
προληπτική πολιτική, για να αποτρέπουμε με την ενεργό μας παρέμβαση αρνητικές 
για την πλευρά μας εξελίξεις, όπως παραδείγματος χάριν η ακτοπλοϊκή γραμμή 
κατεχομένων-Συρίας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το τελευταίο διάστημα έγιναν πολλές επιθέσεις σε σχέση με την αξιοπιστία των 
τουρκοκυπριακών δυνάμεων.  Κατά την άποψή μας, αυτό κρύβει μεγάλους κινδύνους, 
οι οποίοι ελπίζουμε να μην καλλιεργούνται συνειδητά.  Αδυνατούν να κατανοήσουν 
κάποιοι ότι στην εξίσωση του Κυπριακού δύο βασικότατες μεταβλητές είναι οι 
Ελληνοκύπριοι και οι Τουρκοκύπριοι.  Χωρίς τη συγκατάθεση και των δύο λύση δεν 
πρόκειται να βρεθεί.  Με αυτούς θα συζητήσουμε και με αυτούς θα λύσουμε το 
Κυπριακό, ιδιαίτερα την εσωτερική πτυχή.  Γι’ αυτό καλούμε όσους συνεχίζουν αυτή τη 
στάση να σταματήσουν, διότι ουσιαστικά καλλιεργούν το αδύνατο της συμβίωσης.  

 Είναι πεποίθησή μας ότι απαιτούνται συνεχείς επαφές και διάλογος με τους 
Τουρκοκύπριους στην προσπάθεια για σπάσιμο του αδιεξόδου -κάτι που, ως ΑΚΕΛ, 
το κάνουμε από την επαύριον των δημοψηφισμάτων- αλλά και γεφύρωσης του 
χάσματος. Εκεί και όπου χρειάζεται ασκούμε κριτική και μάλιστα έντονη. 

 Έχοντας πίστη στην ορθότητα των θέσεών μας, δεν έχουμε να φοβηθούμε 
τίποτε από την ανάπτυξη του  διαλόγου με την τουρκοκυπριακή ηγεσία.  Με αφετηρία 
την 8η Ιουλίου θα επιδιώξουμε το γρηγορότερο να περάσουμε σε ουσιαστικές 
συνομιλίες στο επίπεδο των ηγετών των δύο κοινοτήτων.  Θα διεξάγουμε αυτές τις 
συνομιλίες με αποφασιστικότητα, εμμονή στις αρχές λύσης του Κυπριακού, αλλά και 
ευελιξία.  Ορισμένοι προσπαθούν να ταυτίσουν τον όρο “ευελιξία” με την 
“υποχωρητικότητα” απέναντι σε τουρκικές απαιτήσεις.  ∆ιαστρεβλώνουν τη θέση μας, 
όπως άλλωστε γίνεται και σε πολλά άλλα θέματα.  Η “ευελιξία” σε καμιά περίπτωση δε 
σημαίνει “υποχωρητικότητα”.  Σημαίνει “σωστή διαπραγμάτευση”, ώστε να φτάνουμε 
σε αμοιβαία αποδεκτά αποτελέσματα.  

 Πάγια διακηρυγμένη θέση μας είναι ότι το Κυπριακό είναι πρόβλημα εισβολής 
και κατοχής.  Είναι πρόβλημα καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων του λαού 
μας.  Ταυτόχρονα όμως εμείς αναγνωρίζουμε και την εσωτερική πτυχή του 
προβλήματος, που είναι επίσης υπαρκτή, την πτυχή δηλαδή που αφορά στις σχέσεις 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, την πτυχή που αφορά στη δομή του κυπριακού 
κράτους και στο ρόλο των δύο κοινοτήτων στη διαχείριση αυτού του κοινού κράτους.  
Οι Τουρκοκύπριοι είναι σημαντικότατος παράγοντας στο όλο πλέγμα του κυπριακού 
προβλήματος.  Ο καθοριστικός ρόλος της Τουρκίας, μέσα από τη στρατιωτική και 
πολιτική της παρουσία και μέσα από την παρουσία των εποίκων, είναι δεδομένος.  
Αυτό όμως δε μας επιτρέπει να υποτιμούμε ή και να μηδενίζουμε τον παράγοντα 
“Τουρκοκύπριοι”.   

 Αν τα καταφέρουμε να βρούμε μια κοινή γλώσσα, Ελληνοκύπριοι και 
Τουρκοκύπριοι, τότε σίγουρα θα δημιουργηθεί μια τέτοια δυναμική που δε θα μπορεί 
ούτε και η Τουρκία να την παραγνωρίσει.  Αν όμως ουσιαστικά αρνούμαστε το 
διάλογο με τους Τουρκοκύπριους και την ηγεσία τους, με το δικαιολογητικό ότι για όλα 
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αποφασίζει η Άγκυρα, τότε με ποιους θα συνομιλήσουμε για λύση του Κυπριακού και 
ιδιαίτερα της εσωτερικής του πτυχής;  Πώς θα φτάσουμε σε λύση που να εξυπηρετεί 
τα συμφέροντα εμάς των Κυπρίων και όχι των ξένων;  Ποιος πρέπει να είναι ο δικός 
μας ρόλος;  Μέσω της παραγνώρισης να σπρώξουμε τους Τουρκοκύπριους ακόμα 
πιο βαθιά στις αγκάλες της Άγκυρας ή με τη σωστή μας στάση να τους ελκύσουμε σε 
κοινές θέσεις και κοινό αγώνα για την επανένωση της Κύπρου;  Εμείς φυσικά 
προκρίνουμε το δεύτερο.  

 Για να φτάσουμε σε συμφωνημένη λύση του Κυπριακού, πρέπει να 
συνομιλήσουμε και με την τουρκοκυπριακή κοινότητα και την ηγεσία της.  Και είναι 
προτιμότερο να συνομιλούμε με τη σημερινή ηγεσία, όσες διαφορές και αν έχουμε με 
αυτή -και έχουμε πολλές διαφορές- παρά με ηγεσίες τύπου Ντενκτάς, που είναι 
δεδηλωμένοι θιασώτες της διχοτόμησης και αιχμάλωτοι του σοβινισμού. 

 Στο εσωτερικό μέτωπο χρειάζεται αποκατάσταση της ενότητας.  Βασικός 
άξονας της δράσης μας είναι η συλλογικότητα με στόχο τη συναίνεση.  Όλη η ιστορία 
μας, καθώς και ο πολιτικός βίος του υποψήφιου που στηρίζουμε είναι μια ιστορία 
δοσμένη στην πολιτική της ενότητας.  

 Όλα τα παραπάνω, με γνώμονα τη σταθερότητα σε αρχές όπως η διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία και η ευελιξία στην τακτική, θα μας επιτρέψουν να 
αγωνιστούμε για την επίτευξη μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης, που θα λαμβάνει 
υπόψη τα συμφέροντα και των δύο κοινοτήτων και όχι των οποιωνδήποτε ξένων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού από το κοινοβούλιο είναι μια 
κορυφαία πράξη για τα κοινοβουλευτικά θέσμια και έχει σίγουρα τη δική της μεγάλη 
σημασία.  Κάτω από το μικροσκόπιο της Βουλής για ένα τριήμερο θα τεθούν και θα 
αναδειχθούν πλείστα θέματα που σχετίζονται με το κοινωνικό, οικονομικό γίγνεσθαι, 
με τη φιλοσοφία, τις αντιλήψεις και τις προτάσεις κάθε ξεχωριστής παράταξης για την 
ευημερία των πολιτών.  Έτσι αντιλαμβανόμαστε εμείς τη λειτουργία της οικονομίας, ως 
τη βασική και συνεχή διαδικασία παραγωγής περισσότερου πλούτου, που να στοχεύει 
στην ικανοποίηση των αναγκών του ανθρώπου και του κοινωνικού συνόλου.  Αυτή η 
ικανοποίηση έχει πλέον να κάμει με τη φιλοσοφία κατανομής και ανακατανομής του 
πλούτου. 

 Κατά την περίοδο που εξετάζουμε η κυπριακή οικονομία κινήθηκε με 
ικανοποιητικούς ρυθμούς, της τάξης του 3,8%, αλλά ελαφρά πιο κάτω από τους 
ρυθμούς του 2006.  Την ίδια στιγμή όμως διάφοροι παράγοντες οδήγησαν τον 
πληθωρισμό στα ύψη, με αποτέλεσμα να ξεπεράσει κατά πολύ το φράγμα του 3%.  

 Για μας ο πληθωρισμός είναι το σαράκι που τρώει τους μισθούς των 
εργαζομένων και τα εισοδήματα των ευάλωτων στρωμάτων του λαού.  Ως ΑΚΕΛ, 
εκφράσαμε με τον πιο έντονο τρόπο τις ανησυχίες μας αυτές για τις τεράστιες 
αυξήσεις.  Υποδείξαμε, προβλέψαμε και τις συμπεριφορές ορισμένων οι οποίοι θα 
προκαλούσαν αυτή την αύξηση των τιμών.  Καλέσαμε την κυβέρνηση να πάρει μέτρα, 
κάτι που όχι μόνο δεν έπραξε, αλλά μας κατηγόρησε και για κινδυνολογία.  Μόνο και 
μόνο το γεγονός ότι η αυτόματη τιμαριθμική αναπροσαρμογή ξεπέρασε το 9%, ύψος 
ρεκόρ για την τελευταία δεκαετία, αποδεικνύει περίτρανα ότι υπήρξαν μεγάλες και 
αφύσικες για τα κυπριακά δεδομένα αυξήσεις στις τιμές.  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση για 
πολύ μεγάλο χρονικό διάστημα παρέμενε αδιάφορη και μόλις προ μερικών 
εβδομάδων και υπό την πίεση οργανωμένων συνόλων, αλλά και των πολιτών 
υποχρεώθηκε να αναγνωρίσει μερικώς ότι υπήρξαν αυξήσεις τιμών. 
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 Όσον αφορά στα δημόσια οικονομικά, είναι με ευχαρίστηση που διαπιστώνουμε 
ότι η κατάσταση είναι σαφώς βελτιωμένη.  Την ίδια στιγμή όμως που η οικονομία 
παρουσιάζει επιτυχίες και πλεονάσματα, εβδομήντα πέντε και πλέον χιλιάδες 
συνάνθρωποί μας, συνταξιούχοι, μονογονιοί και λήπτες δημόσιων βοηθημάτων, ζουν 
κάτω από το κοινωνικά καθορισμένο όριο της φτώχιας.  Από το Νιόβρη του 2005 
είχαμε εντοπίσει αυτή την κατάσταση και καλούσαμε την κυβέρνηση να οικοδομήσει 
πολιτική εξάλειψης της φτώχιας.  Επανήλθαμε, στη συνέχεια, πολλές φορές στο θέμα, 
χωρίς να εισακουστούμε.  

 Αντίθετα, μας έλεγαν ότι δεν υπάρχουν δυνατότητες και ξαφνικά, εβδομήντα 
τέσσερις μέρες πριν τις εκλογές, κάποιοι στην κυβέρνηση θυμήθηκαν ότι στην Κύπρο 
υπάρχει ανέχεια.  ∆ίκην ελεημοσύνης εξαγγέλλονται εφάπαξ ποσά ως οικονομικές 
ενέσεις, για να επιβιώσουμε, μέχρι παρακάτω.  Ποιος μπορεί στ’ αλήθεια να πείσει 
τους πολίτες ότι στην ενέργεια αυτή της κυβέρνησης δεν υπάρχει προεκλογική 
σκοπιμότητα;     

 Η πρακτική της εισαγωγής εφάπαξ παροχών αμβλύνει προσωρινά, αλλά δεν 
επιλύει το πρόβλημα της φτώχιας.  Και αυτό είναι που πρέπει να κρατήσουμε, την 
έλλειψη ολοκληρωμένης πολιτικής για αντιμετώπιση ενός μαζικού κοινωνικού 
προβλήματος.  Αφέθηκαν άνθρωποι να ζουν στη φτώχια, για να τους δοθεί την 
τελευταία στιγμή ένα δωροκουπόνι, μποναμάς, λίγο πριν τις εκλογές. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι ευρύτερα αποδεκτό ότι η χώρα μας χρειάζεται μια ηγεσία με αυξημένες 
κοινωνικές ευαισθησίες και κοινωνικό όραμα, με τελικό στόχο την εξάλειψη της 
φτώχιας.  Φορέας μιας τέτοιας αντίληψης είναι ο ∆ημήτρης Χριστόφιας.  Επιδίωξη 
είναι η διαμόρφωση ενός σύγχρονου κράτους, μέσα από ένα μικτό σύστημα 
οικονομίας, το υφιστάμενο δηλαδή, στο οποίο να συνυπάρχουν, να συνεργάζονται, να 
αλληλοσυμπληρώνονται και να αλληλοστηρίζονται η ιδιωτική, η δημόσια και η 
συνεργατική πρωτοβουλία. 

 Προς αυτή την κατεύθυνση θα εργαστούμε, για να διασφαλίσουμε την κοινωνική 
και οικονομική ανάπτυξη με επίκεντρο τον άνθρωπο, τη συνεχή προσαρμογή στα νέα 
τεχνολογικά δεδομένα και τη βελτίωση της παραγωγικότητας, τη στήριξη της 
επιχειρηματικότητας σε όλες της τις διαστάσεις, τη στήριξη των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων με ευκαιρίες και μεγαλύτερες προσβάσεις στη χρηματοδότηση, την 
αναβάθμιση του τεχνολογικού εξοπλισμού,  την εισαγωγή σύγχρονων συστημάτων 
διοίκησης και διεύθυνσης.  Θα αξιοποιήσουμε τις δυνατότητες άντλησης πόρων από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις εμπειρίες κρατών μελών.  Θα στηρίξουμε επίσης τον 
κοινωνικό χαρακτήρα των οργανισμών δημόσιας ωφέλειας, αλλά και τον τολμηρό 
εκσυγχρονισμό τους, τη μακροοικονομική σταθερότητα, την εφαρμογή νέων πολιτικών 
προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, την επένδυση στο ανθρώπινο δυναμικό, τον 
εκσυγχρονισμό και τη ριζική μεταρρύθμιση του τουριστικού τομέα, την αναβάθμιση της 
Κύπρου σε διεθνές κέντρο παροχής χρηματοοικονομικών υπηρεσιών, την 
αναβάθμιση του βιομηχανικού τομέα, τη στήριξη του συνεργατικού κινήματος με στόχο 
την παραπέρα ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισμό του, την ενίσχυση της εξωστρέφειας 
και της εξαγωγικής δραστηριότητας, το σχεδιασμό ολοκληρωμένων προγραμμάτων 
προώθησης προϊόντων και υπηρεσιών ανάπτυξης. 

 Κύριοι συνάδελφοι, οι υψηλοί ρυθμοί ανάπτυξης και η μακροοικονομική 
σταθερότητα διασφαλίζουν οφέλη για το σύνολο των πολιτών. Με τη συγκεκριμένη 
οικονομική πολιτική συνδυάζονται σύγχρονες αντιλήψεις για την ανάπτυξη μαζί με την 
κοινωνική συνοχή και τη συνεχή αναβάθμιση του κοινωνικού κράτους. 
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 Ειδικότερα σε ό,τι αφορά στο κοινωνικό κράτος, στην κοινωνική πολιτική, ο 
ηγέτης μας και υποψήφιος για την προεδρία ∆ημήτρης Χριστόφιας, στα πλαίσια μιας 
συλλογικής διακυβέρνησης, η οποία θα περιλαμβάνει προσωπικότητες από όλους 
τους χώρους, καταθέτει το δικό του προοδευτικό όραμα μιας κοινωνικής πολιτικής 
που δε θα είναι στατική, αλλά θα ανανεώνεται και θα αναβαθμίζεται συνεχώς, για να 
ανταποκρίνεται στις ανάγκες που η ίδια η ζωή δημιουργεί.   

 Για να πετύχουμε τους στόχους μας, προωθούμε τα ακόλουθα:  

1. Ριζικό εκσυγχρονισμό και αναβάθμιση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.   

2. Περαιτέρω εκσυγχρονισμό του νόμου για τα δημόσια βοηθήματα.  

3. Αύξηση των δημοσίων βοηθημάτων.  

4. ∆ημιουργία πολιτικής για τις μονογονεϊκές οικογένειες. 

5. ∆ημογραφική πολιτική προς όφελος των τρίτεκνων και πολύτεκνων οικογενειών, 
με στόχο την εκπόνηση μιας σφαιρικής κοινωνικής πολιτικής, η οποία θα 
βοηθήσει και την επίλυση του δημογραφικού, αλλά και των προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν αυτές οι ομάδες του πληθυσμού. 

6. Ολοκληρωμένη πολιτική, για να μπορούν τα άτομα της τρίτης ηλικίας να ζουν 
με αξιοπρέπεια και να μην είναι οι επαίτες της κοινωνίας.  

7. Ολοκληρωμένα προγράμματα για αντιμετώπιση των προβλημάτων των 
ατόμων με αναπηρίες.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, παρά την κριτική 
στάση και τα ελλείμματα που έχουμε εντοπίσει στον κρατικό προϋπολογισμό, έχει 
αποφασίσει να τοποθετηθεί θετικά και να υπερψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό.  
Είναι πάγια η προσέγγιση της ομάδας μας να μην παραλύουμε το κράτος, ακόμα και 
όταν διαφωνούμε.  Αυτό πράτταμε, ανεξαρτήτως κυβέρνησης, γιατί η δική μας 
προσέγγιση ήταν και είναι και θα είναι πάντα υπεύθυνη και εποικοδομητική. 

 Εμείς, παρά τις δυσκολίες, είμαστε σίγουροι ότι τελικά ο ήλιος της δικαιοσύνης 
και της λευτεριάς θα ανατείλει πάνω από την Κύπρο για το σύνολο του λαού μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Το λόγο έχει ο κ. Αναστασιάδης.  Θέλω να υπενθυμίσω μια ρήση του 
αείμνηστου Σπύρου Κυπριανού, αγαπητέ Νίκο:  «Φρόνιμα!». 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Θα είμαι όσο σας αξίζει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ για την εκτίμηση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Θα πρέπει εξαρχής να ομολογήσω ότι όντως υπήρξε συμφωνία για την αλλαγή 
σειράς και είναι η μόνη συμφωνία που έγινε με το ΑΚΕΛ, για να ανασκευάσω κάποιες 
ανησυχίες, ότι τάχατες έχουμε μυστική συμφωνία με το ΑΚΕΛ για πολλά και διάφορα.   

 Την ίδια ώρα θα πρέπει να πω ότι άκουσα με προσοχή τις προεκλογικές 
ομιλίες που έχουν εκφωνηθεί προηγουμένως.  Ειλικρινά, από τη μια, ακούγοντας το 
φίλο μου το Μάριο Καρογιάν, νόμισα ότι ζούμε στη χώρα των θαυμάτων και, από την 
άλλη, ακούγοντας το φίλο Νίκο Κατσουρίδη, ότι πρόκειται να μπούμε στη χώρα των 
θαυμάτων.  Τώρα, πώς είναι δυνατόν κόμματα που συνεργάστηκαν για τεσσεράμισι 
χρόνια να έχουν τόσο διαφορετικές και διιστάμενες θέσεις όσον αφορά τα θαύματα 
είναι ακριβώς στο λαό να κρίνει. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση των προϋπολογισμών του κράτους συμπίπτει με τη 
συμπλήρωση της πενταετούς θητείας της κυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου.  
Μιας κυβέρνησης που ανήλθε στην εξουσία με πολλά υποσχόμενα και φιλόδοξα 
προγράμματα, με μεγάλες υποσχέσεις για ολόκληρο το φάσμα του δημόσιου βίου.  Τι 
άραγε να υπενθυμίσω;  Την τοπική αυτοδιοίκηση, την οργίλη αντίδραση του 
Προέδρου στο ρουσφέτι, το γεγονός ότι δε θα επέτρεπε ποτέ να διορίζονται 
συνταξιούχοι στις διάφορες θέσεις και εκτός από κουμπάρους συνταξιούχους και 
κολλητούς δεν έχουμε σε όλα τα φάσματα του δημόσιου βίου;   

 Να μιλήσω για τις δημόσιες ακροάσεις που θα γίνονταν, έτσι ώστε να 
καταπολεμηθούν τα σκάνδαλα, και στη μεγαλύτερη -όπως οι ίδιοι παραδέχονταν και 
έλεγαν- την πιο μεγάλη, τεραστίων διαστάσεων επένδυση, την πρώτη στο είδος της, 
που ήταν η έλευση του φυσικού αερίου, το μόνο που έκαμαν ήταν σε κλειστές πόρτες 
ιδιωτικών δικηγορικών γραφείων να συνομολογούν τα όσα το πρωί είχαμε συζητήσει;  

 Να μιλήσω άραγε για τα ελικόπτερα που ακόμα θα έρθουν;  Να μιλήσω άραγε 
για τα οπλικά συστήματα από την Κίνα, που κατορθώσαμε και σε αυτό τον τομέα να 
παρουσιάσουμε τα “θαύματα”;  Να μιλήσω άραγε για πόσα άλλα;  Ο κυπριακός λαός 
κρίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και γνωρίζει πολύ περισσότερα. 

 ∆ε θα ήθελα ακόμα να κάμω μνεία όσων αφορούν την κοινωνική πολιτική, το 
κοινωνικό πρόσωπο του κράτους, όπως μας έλεγαν, το πλέγμα προστασίας των 
πολιτών.  Τι να πει κανένας, όταν το 55% των συνταξιούχων ζει κάτω από το όριο της 
φτώχιας;  Τι να πει κανένας για όσους άκουαν έκπληκτοι και κατάπληκτοι τον 
Υπουργό Εμπορίου να τους υπαγορεύει και να τους λέει: «Περιμένετε πρώτα να 
χωνέψουν τα όσα τους δώσαμε και στη συνέχεια μπορεί να αναμένουν να πάρουν κι 
άλλα».  Ω του θαύματος κι ευτυχώς υπάρχουν και οι εταιρείες δημοσκοπήσεων!  
Μόλις αντιλήφθηκαν ότι η υποψηφιότητα του κ. Παπαδόπουλου κάπου άρχισε να 
παρουσιάζει την πορεία που αναμενόταν να παρουσιάσει, όλως αιφνιδίως βρέθηκαν 
και από τα πλεονάσματα και το κομπόδεμα κάποια χρήματα, για να εξαγοραστούν οι 
ψήφοι των συνταξιούχων με εφάπαξ ποσά των £300 για όσους παίρνουν κάτω από 
£500 και άλλες £100, για να πάρει και η μάνα μου σύνταξη, που παίρνει κάτω από τις 
£700. 

 Ειλικρινά, είναι για να διερωτάται κανένας αν αυτό ήταν το κράτος πρόνοιας 
που προνοούσαν οι σοσιαλιστές, αν αυτό ήταν το κράτος πρόνοιας που υπόσχονταν 
οι κομμουνιστές, αν αυτό ήταν το κράτος που υπόσχονταν κάποιοι δήθεν κεντρώοι και, 
όπως εμφανίζονται, οι “φιλεύσπλαχνοι”, που πονούν το λαό και τις χαμηλότερα 
αμειβόμενες τάξεις. 

 Τι να πω άραγε για την παιδεία και την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση;  Το 
γεγονός ότι πέντε χρόνια, αντί να εφαρμοστεί, προγραμματίζουμε και λέμε ότι 
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χρειάζεται η επόμενη πενταετία, για να την υλοποιήσουμε;  Ή να αναφερθώ άραγε στο 
ΓΕΣΥ, που θα υλοποιείτο, αλλά και πάλι αναβάλλεται;  Να μιλήσω άραγε για τα 
κονδύλια του πολιτισμού για τα οποία, πριν τρία ακόμα χρόνια, ο ίδιος ο Πρόεδρος της 
Βουλής και γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ έλεγε ότι υπάρχει ανομβρία σε αυτά;  Ή να 
μιλήσω για την τοπική αυτοδιοίκηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που θα έπαιρνε το 
4% του προϋπολογισμού και παραμένει στο ίδιο ποσοστό, όπως και επί ημερών 
Γλαύκου Κληρίδη;  Όσοι ασχολείστε με την τοπική αυτοδιοίκηση, όσοι ασχολείστε με 
τους δήμους, όσοι ασχολείστε με τα κοινοτικά συμβούλια θα διαπιστώσετε ότι 
παραμένουμε ακόμα σταθεροί στη νομοθεσία του ’60, εκεί όπου και η νοοτροπία 
βεβαίως του Προέδρου της ∆ημοκρατίας!  Πού αναβαθμίστηκε ο θεσμός της τοπικής 
αυτοδιοίκησης;  Σε ποιο σημείο και πώς;    

 Κατά τα άλλα, «το είπαμε, το κάναμε».  Ένα θέλω να σας πω:  Το είπατε, το 
παρακάματε στο ψέμα!  Έλεος, γιατί ο λαός και παρακολουθεί και ξέρει και 
αντιλαμβάνεται και τι εκάμετε και τι επαρακάμετε! 

 Τι να πω για τα δημόσια έργα;  Ακόμα και έργα που ήταν προγραμματισμένα 
επί προηγούμενης διακυβέρνησης έχουν παραμείνει στο ράφι.  Ακόμα και έργα που 
παραλάβατε υπό εκτέλεση είναι υπό εκτέλεση.  Πού είναι οι δημόσιες επενδύσεις 
γενικότερα στο δημόσιο τομέα;   

 Τι να πω για το νευραλγικό τομέα της άμυνας;  Σας προτείναμε την αναβάθμιση, 
τον εκσυγχρονισμό και ταυτόχρονα τη μείωση της θητείας.  Και η μόνη σας απάντηση 
ήταν βεβαίως, καθ’ όλη τη διάρκεια της πενταετίας, οι βασικές δαπάνες για τους 
μισθούς, για να μην αναφερθώ στα πολλά άλλα που επισυνέβησαν για την άμυνα. 

 Να πω άραγε για την ανεργία που θα την καταπολεμούσατε και που 
περιορίζεται στο 4,2%;  Μελετήσατε ποτέ ποια είναι η ανεργία μεταξύ των νέων 
επιστημόνων, που φτάνει το 15%;  Μελέτησε κανένας, για να απαντήσει το ότι, για να 
διοριστεί ο οποιοσδήποτε, χρειάζεται το DNA της ταυτότητας που δείχνει ότι ανήκει 
στο χώρο των συγκυβερνώντων;  

Τι να πω για την εμβάθυνση της δημοκρατίας ή για τη δημοκρατία που 
επικρατεί σε ένα ευρωπαϊκό κράτος ή που θα έπρεπε να επικρατεί σε ένα ευρωπαϊκό 
κράτος,  όταν ακόμα και προ ολίγου ο κ. Καρογιάν μάς ζητούσε να κάμουμε την 
αυτοκριτική μας και να πούμε το “mea culpa”;  Γιατί;  Γιατί βρεθήκαμε μπροστά σε ένα 
δίλημμα να πούμε την άποψή μας, να πούμε αν συμφωνούμε ή διαφωνούμε.  Σε αυτό 
τον τόπο, αν διαφωνείς με τους κυβερνώντες, θα πρέπει να απολογείσαι.  Καθόσον 
υπάρχει το αλάθητο του Πάπα, το αλάθητο του αυτοκράτορα και, οσάκις διαφωνείς 
μαζί του, θα πρέπει γονυπετής να ζητήσεις συγνώμη διά το αμάρτημα να διαφωνήσεις!  
Και τι επίθετο δε δέχθηκε είτε ο αρχηγός της αντιπολίτευσης είτε τα στελέχη της 
παράταξής μου για την όποια διαφωνία εκφράσαμε;  Αν διανοηθεί κανένας ότι έπρεπε 
να απολογείστε σήμερα -και, όταν λέω “να απολογείστε”, εννοώ και τον απολογισμό 
των έργων για όσα επράξετε ή την απολογία για όσα δεν επράξετε- ακόμα ασκείτε 
μηδενιστική αντιπολίτευση λόγω της παλιάς σας τακτικής στην προηγούμενη 
πενταετία. Μα, τελειώνει η δική σας πενταετία και επιτέλους θα πρέπει να απολογείστε 
για αυτά που επράξετε, ιδιαίτερα όμως γι’  αυτά που δεν επράξετε, τα πολύ 
περισσότερα! 

 Λέτε ότι νοικοκυρέψατε την οικονομία.  Βεβαίως!  Με όσα παρακολουθούμε,  
άμυνα, κονδύλια τα πάγια, φορολογική αμνήστευση, που δεν αντιβαίνει στο σύνταγμα 
βεβαίως, που απέφερε περίπου £150 με £200 εκατομ.!  Τι να πούμε για την αύξηση 
των εσόδων από τα μεταβιβαστικά, που από £75 εκατομ. το 2002 φτάσαμε τα £650 
εκατομ., κύριε υπουργέ, τα £700 εκατομ. τόσο!  Τι να πω για το φόρο κατανάλωσης, 
που ανακαλύψαμε ότι μπορούσε να γίνει δεκτό εφάπαξ τώρα και το αίτημα το πάγιο 
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της αντιπολίτευσης για τη μείωση στο 1,3%, όπως ισχύει στην Ευρώπη.  Ύστερα από 
χρόνια ανακαλύψαμε ότι θα μπορούσε και ήταν εφικτό να γίνει.  Ευτυχώς που έχουμε 
και εκλογές!  Κατά τα άλλα, διερωτώμαι πραγματικά τι σήμερα θα λέγατε στις 
εβδομήντα ή εβδομήντα πέντε τόσες χιλιάδες που παίρνουν κάτω από £300 βοήθημα 
το χρόνο ή σύνταξη το χρόνο. 

 Όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να πω ότι δεν είναι η πρόθεσή 
μου να επεκταθώ στα της εσωτερικής διακυβέρνησης.  Αυτό θα το πράξουν με πάρα 
πολύ ακριβοδίκαιο τρόπο, τεκμηριωμένα, οι συνάδελφοί μου, που έχει ο καθένας τον 
τομέα αρμοδιότητάς του, και για την οικονομία και για τις δημόσιες συγκοινωνίες και 
για τα θέματα δικαιοσύνης και για τα θέματα παιδείας και για τα θέματα πολιτισμού.  
Εξάλλου, δεν είναι η πρόθεσή μου σήμερα να αναπτύξω τις θέσεις του υποψηφίου 
που στηρίζουμε, του Γιαννάκη Κασουλίδη.  ∆ε νομίζω ότι οι προϋπολογισμοί 
προσφέρονται, για να αναφέρεται κανένας στα προγράμματα του υποψήφιου που 
στηρίζει.  Αυτά αναπτύσσονται εκτός Βουλής.  Σήμερα κρίνεται το έργο της 
κυβέρνησης ύστερα από μια πενταετία.  Και βεβαίως έχουμε προτάσεις και βεβαίως 
πάντα είχαμε προτάσεις και βεβαίως, όταν κρίναμε, την ίδια ώρα και προτείναμε τι 
ήταν δυνατό, υποκατάστατο αυτού του οποίου επικρίναμε, να αποτελέσει την ορθή 
πολιτική, για να υπάρξει υγιής, μακροοικονομική ανάπτυξη, να δημιουργηθούν 
συνθήκες πραγματικού ανταγωνισμού, ώστε να επιτρέψουμε επιτέλους τις επενδύσεις 
και να δημιουργηθούν θέσεις πέραν του δημοσίου, ενώ την ίδια ώρα, επιτέλους, να 
συμπεριφερθούμε και ως ένα κράτος ευρωπαϊκό και στην έρευνα και στην τεχνολογία 
και αλλού.   

∆έστε τους δείκτες της Ευρώπης.  ∆έστε τους δείκτες προ της ένταξης, όταν 
κατορθώναμε μέσα από όλες εκείνες τις δυσμενείς συνθήκες, διεθνείς και ευρωπαϊκές, 
να εντάξουμε την πατρίδα μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν ήμασταν οι πρώτοι σε 
επιδόσεις.  Είμαστε σήμερα οι τελευταίοι σε επιδόσεις -αυτό και μόνο τα λέει όλα- είτε 
στις επενδύσεις είτε στην τεχνολογία είτε στους θανάτους από ναρκωτικά είτε είτε 
είτε… 

Είπα όμως ότι δε θα επεκταθώ, γιατί θέλω να πω και κάτι, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, ότι, όσο κι αν είναι κακή μια διακυβέρνηση του τόπου, δεν είναι το τέλος 
καμιάς χώρας, κανενός λαού μια δίσεκτη πενταετία.  Εκείνο που ίσως πρέπει να 
προβληματίσει τον καθένα είναι, όταν η πατρίδα μας αντιμετωπίζει κινδύνους ύπαρξης 
και ιδιαίτερα το στοιχείο του ελληνισμού διατρέχει τον κίνδυνο να παραμείνει ή όχι ή να 
διατηρηθεί ή να διαφυλαχθεί η παρουσία του σε αυτή την πατρίδα, το να 
παρακολουθείς μια ερμαφρόδιτη πολιτική -αφού σας αρέσει, να τη χρησιμοποιήσω τη 
φράση- μια αλλοπρόσαλλη πολιτική, που να σε οδηγεί από το κακό στο χειρότερο. 

Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας υπενθυμίσω ποια Κύπρο 
παρέλαβε ο κ. Παπαδόπουλος και βεβαίως κι εσάς, κύριε Χριστόφια, που, 
πιστεύοντας πως άλλαξεν ο άδρωπος, τον στηρίξατε τότε.  Να υπενθυμίσω, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι,  πως ο κ. Παπαδόπουλος παραλάμβανε από τον Πρόεδρο 
Κληρίδη μια Κύπρο πλήρως ενταγμένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έστω κι αν ήταν 
υπαρκτό το πρόβλημα.  Και σε όσους επικαλούνται τάχατες τη γεωστρατηγική θέση 
της Τουρκίας, τα συμφέροντα των Αμερικανών, των Άγγλων ή των όποιων άλλων 
διεθνών κύκλων ένα θέλω να πω:  Η Τουρκία δεν αναδύθηκε τώρα από τη θάλασσα!  
Ήταν πάντοτε εκεί με τα γεωστρατηγικά της συμφέροντα.  Ήταν πάντα υπαρκτές οι 
δυσκολίες.  Απλά και μόνο να σας αναφέρω τα όσα δήλωναν οι Τούρκοι κυβερνώντες 
στην πρόθεση ή στην τυχόν πρόθεση της Ευρώπης να κάμει αποδεκτή την Κύπρο 
στην Ευρώπη.  Έλεγαν τότε ότι, αν γίνει δεκτή η Κύπρος ως πλήρες μέλος, θα 
υπάρξει αντίδραση άνευ ορίων.   Και υπενθύμιζαν ότι τα τουρκικά πολεμικά 
αεροσκάφη απέχουν μόλις έξι λεπτά από την Κύπρο.  Κι όμως έγινε κατορθωτό, μέσα 
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από έναν οραματισμό, μια σωστή πολιτική διαχείριση, με σωστή και παραγωγική 
συνεργασία με την ελληνική κυβέρνηση του Κώστα Σημίτη και την υπόλοιπη πολιτική 
ηγεσία και βεβαίως με θυσίες του κυπριακού λαού και βεβαίως με τη στήριξη και των 
πολιτικών δυνάμεων της Κύπρου, κάναμε κατορθωτό να γίνει η Κύπρος δεκτή, έστω 
και με άλυτο το κυπριακό πρόβλημα. 

Είναι κάποιοι που έλεγαν πολλά και διάφορα.  ∆ε θέλω να αναφερθώ στο 
παρελθόν ούτε κι έχει τόση σημασία.  Μιλώ όμως για το ποια Κύπρο παραλάμβανε 
από το Γλαύκο Κληρίδη ο κ. Παπαδόπουλος.  Μια Κύπρο στην οποία οι 
Τουρκοκύπριοι κατά χιλιάδες διαδήλωναν την αντίθεσή τους στον κατοχικό στρατό, 
που ζητούσαν επανένωση, που ζητούσαν πραγματικά τότε την άρση της 
απομόνωσης, που ήθελαν λύση επανένωσης, που ανέτρεπαν τα κατοχικά δεδομένα.  
Ήταν τότε που ο διεθνής παράγοντας, είτε Ηνωμένα Έθνη είτε Ευρωπαϊκή Ένωση είτε 
όλες οι χώρες, είχε στημένη την Τουρκία στη γωνιά.  Ήταν τότε που αξιοποιήσαμε 
ακριβώς την επιθυμία της Τουρκίας για ευρωπαϊκή προοπτική, έτσι ώστε να 
επιτύχουμε αυτό το οποίο περιελάμβανε το εκλογικό πρόγραμμα του Προέδρου 
Παπαδόπουλου.  Αυτό που κατά κόρον δήλωνε ο κ. Παπαδόπουλος, αυτό που 
ομόφωνα αποφασίσαμε στο Εθνικό Συμβούλιο. Για να μη μου λένε κάποιοι ότι, ως 
αποτέλεσμα των πολιτικών διολισθήσεων τάχατες, φέραμε την Κύπρο σε 
σταυροδρόμια δύσκολα και τους δώσαμε το επάρατο εκείνο σχέδιο.   

Ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου, μετά την κατάθεση στις 11 
Νοεμβρίου του 2002, ήταν ότι το Σχέδιο Ανάν αποτελεί βάση διαπραγμάτευσης.  Είναι 
ακριβώς αυτό το σχέδιο, το τρίτο Σχέδιο Ανάν, που παρέδιδε ο Πρόεδρος Κληρίδης 
στον κ. Παπαδόπουλο, ο οποίος στις 10 του Μάρτη του 2003, στη Χάγη, το 
αποδεχόταν υπό δύο προϋποθέσεις.  Και είναι καιρός να τερματίζονται τα ψέματα, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί τα γραπτά μένουν και, μεταξύ άλλων, μένουν, γιατί 
υπάρχουν και οι αναφορές του γενικού γραμματέα.  ∆έστε την παράγραφο 56 της 
έκθεσής του, δέστε δηλώσεις του τότε Κυβερνητικού Εκπροσώπου κ. Χρυσοστομίδη, 
δέστε δηλώσεις του ιδίου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας όσον αφορά το τι δεχθήκαμε 
και τι απορρίψαμε.   

Θέσαμε δύο προϋποθέσεις, για να τεθεί το Σχέδιο Ανάν 3  σε δημοψήφισμα:   
Πρώτον, να συμπληρωθούν τα κενά των νόμων, έτσι ώστε να διασφαλίσουμε τη 
λειτουργικότητα του κράτους, και, δεύτερον, οι διεθνείς συνθήκες να ήταν 
κατακυρωμένες κατά την έναρξη εφαρμογής της συμφωνίας. ∆εσμευθήκαμε 
ταυτόχρονα ότι δε θα ανοίγαμε τα όποια άλλα κεφάλαια, έστω κι αν είχαμε 
επιφυλάξεις, αν και ο κ. Ντενκτάς θα έπραττε το ίδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Υπάρχουν δηλώσεις που δεν μπορεί να διαστραφούν.  Κι ό,τι κι αν λέμε κι 
όσο κι αν κάποιοι προσπαθούν να παρουσιάσουν τον κ. Παπαδόπουλο ως τον 
άνθρωπο που αντιστέκεται, ως τη μόνη εγγύηση, να σας υπενθυμίσω μερικές των 
δηλώσεών του.  Είμαι εγώ που δήλωνα στο συνέδριο του ΑΚΕΛ, στις 24 Απριλίου του 
2005, ότι όσοι εισηγούνται τον ενταφιασμό του σχεδίου ουσιαστικά εισηγούνται τον 
ενταφιασμό της αξιοπιστίας μας;  Είμαι εγώ άραγε που δήλωνα στις δηλώσεις του 
Υφυπουργού για Ευρωπαϊκές Υποθέσεις της Αγγλίας, του κ. ΜακΣέιν, ότι ουσιαστικά 
το σχέδιο είναι νεκρό, νομικά είναι νεκρό… Και απαντούσε ο Πρόεδρος 
Παπαδόπουλος στις 17 Νοεμβρίου του 2004, παρακαλώ, όσον αφορά τη δήλωση του 
κ. ΜακΣέιν ότι το σχέδιο είναι νεκρό, ότι μπορεί αυτή να είναι μια νομικίστικη  θεώρηση.  
Ποιος μιλούσε για νομικισμούς τώρα!  Ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος!  Αλλά όμως το 
είπε, γιατί αυτό αποτελεί πρόνοια του ίδιου του σχεδίου.  Αλλά, όπως επανειλημμένα 
έχω αναφέρει, σχέδια τα οποία έχουν ετοιμαστεί με τόσες προσπάθειες, με τη 
συμβολή τόσων πολλών ανθρώπων, παραγόντων και, αν θέλετε, κυβερνήσεων, 
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άλλες στα φανερά, άλλες στα παρασκήνια, δεν εξαφανίζονται από το τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων.   

«Να υπενθυμίσω», έλεγε ο κ. Παπαδόπουλος, «ότι η πρώτη παράγραφος 
του Σχεδίου Ανάν, που κατατέθηκε το Νιόβρη του 2002, αρχίζει έτσι:  “Αυτό το σχέδιο 
δεν ήρθε από το πουθενά.  Έχει βασιστεί πάνω σε πρόνοιες που είχαν συμφωνηθεί 
προηγουμένως σε άλλα σχέδια, που είχαν κατά καιρούς ετοιμαστεί με βάση τις 
διάφορες ενδείξεις που έδωσαν παράγοντες ή αξιωματούχοι από την Κύπρο ότι ήταν 
δυνατό να δεχθούν και, από όσα έκρινε ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ, ότι μπορούν 
να αποτελέσουν κοινό έδαφος μεταξύ των δύο πλευρών”.  Λέω ότι είναι μια συνεχής 
εξελικτική προσπάθεια και πιστεύω ότι είναι απλοποίηση του θέματος να λέμε ότι το 
σχέδιο είναι νεκρό». 

Αν θέλετε, να διαβάσω και σωρεία άλλων δηλώσεων του κ. Παπαδόπουλου, 
για να καταλάβετε πώς σήμερα μιλούμε για “αντιστάσεις” και για τα “κακά” που του 
κληροδότησε τάχατες η προηγούμενη κυβέρνηση, δεν έχω κανένα πρόβλημα, είτε 
αυτές αναφέρονται, όπως έχω πει, στις 27 Νοεμβρίου είτε και πολύ νωρίτερα, όταν 
τον Απρίλιο, μετά τα μέτρα που εξήγγειλε ο κ. Ντενκτάς, έστελλε προσωπική επιστολή 
στον κ. Ντενκτάς, με γνωστοποίηση προς το γενικό γραμματέα, ότι δε θα προσέλθει 
στον οποιοδήποτε διάλογο, αν πρώτα δεν αποδεχθεί ο κ. Ντενκτάς ότι το σχέδιο 
αποτελεί τη βάση της διαπραγμάτευσης.  Αυτά δεν τα υπέγραφε ο Αναστασιάδης· τα 
υπέγραφε ο Τάσσος Παπαδόπουλος.  Ούτε είναι ο Νίκος Αναστασιάδης που στις 17 
∆εκεμβρίου του 2003 έστελλε επιστολή στο γενικό γραμματέα και τον καλούσε άρον 
άρον να αναλάβει πρωτοβουλίες, ώστε να ξεκινήσει μια νέα διαδικασία με βάση το 
Σχέδιο Ανάν, προκειμένου να εξευρεθεί λύση πριν την 1η του Μάη του 2004, κατά την 
ένταξή μας.  Ποιος έθετε τη δική μας πλευρά μέσα σε ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα;  
Ποιος, μετά το δημοψήφισμα, δήλωνε και χαιρετούσε την πρόθεση του Ταλάτ για 
μερική εφαρμογή του Σχεδίου Ανάν;  Ποιος δήλωνε πως περιορισμένες θα ήταν οι 
αλλαγές που θα επιδιώκαμε;  Ποιος οδήγησε το Εθνικό Συμβούλιο, μέχρι τις 12 του 
Απρίλη, για έναν ολόκληρο χρόνο, να διαβουλεύεται, για να καταλήξει κατά 
συντριπτική πλειοψηφία στις κωδικοποιήσεις;  Ποιου σχεδίου, κυρίες και κύριοι;  Ποιας 
πρότασης των Ηνωμένων Εθνών, κυρίες και κύριοι, “αντιστασιακοί”;  Γιατί λέτε ότι 
τάχα ο μόνος που μπορεί να αντισταθεί και να μην επιτρέψει είναι ο σημερινός 
Πρόεδρος;   

Μα, δεν είμαστε εμείς οι οποίοι είχαμε την τόλμη, κόντρα στο ρεύμα, να 
καλέσουμε το λαό να αποδεχθεί το σχέδιο, αλλά και πρώτοι που δηλώσαμε ότι θα 
σεβαστούμε απόλυτα την ετυμηγορία του λαού;  Και να υπενθυμίσω, κυρίες και κύριοι, 
ότι εργαστήκαμε με συνέπεια προς αυτή την κατεύθυνση.  Προχωρήσαμε με συνέπεια 
να υποβάλουμε τις τροπολογίες που θα έπρεπε.  Προβλέψαμε πάρα πολύ έγκαιρα, αν 
δεν είχαμε εθνική πολιτική, τους κινδύνους που διέτρεχε η πατρίδα μας.  Έγκαιρα 
είχαμε προειδοποιήσει, καταθέτοντας μάλιστα γραπτό μνημόνιο, στις 12 του Νιόβρη 
του 2004, και προς τον Έλληνα Πρωθυπουργό, όταν ήταν εδώ, και προς τον Κύπριο 
Πρόεδρο, για την ακολουθητέα πορεία και τις διεκδικήσεις που θα έπρεπε να έχουμε 
κατά τις 17 του ∆εκέμβρη του 2004, όταν η Τουρκία θα έπαιρνε το πράσινο φως, για 
να προχωρήσει σε διάλογο ενταξιακό. Εμείς είχαμε πει τότε ότι μεγίστη των 
ανησυχιών των Ελληνοκυπρίων είναι η έλλειψη εμπιστοσύνης για το αν και κατά πόσο 
η Τουρκία θα υλοποιήσει τις πρόνοιες της όποιας λύσης. Γι’ αυτό λέγαμε στον 
Πρόεδρο Παπαδόπουλο και στον Πρωθυπουργό:  «Εκείνο που απαιτείται είναι να 
αξιώσετε στα συμπεράσματα να συμπεριληφθεί τέτοια παράγραφος, που να 
διασφαλίζει την ενταξιακή πορεία με την υλοποίηση και του τελευταίου γιώτα της 
όποιας συμφωνίας ήθελε επιτευχθεί.  Μη ζητάτε αναγνωρίσεις και πρωτόκολλα, μη 
μετατρέψετε τις τουρκοευρωπαϊκές υποχρεώσεις σε τουρκοκυπριακές διαφορές».  
∆εν εισακουστήκαμε.  Πήγαμε στα δώδεκα σημεία· θα τα ενθυμήστε όλοι.  Πήγαμε 
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στους “ηρωισμούς”.  Προχωρούσαμε με μια πολιτική εξωτερική χάριν εσωτερικής 
κατανάλωσης, για να κατορθώσουμε τι;  Έγκαιρα είχαμε προειδοποιήσει σε εκείνο το 
μνημόνιο:  «Μην αναμένετε αναγνώριση μέχρι τις 17 ∆εκεμβρίου.  Μην αναμένετε 
υλοποίηση του πρωτοκόλλου, δώστε όμως, για να επιτύχουμε την παράγραφο των 
συμπερασμάτων που θα δέσμευε την υλοποίηση, που θα ήταν η μεγίστη των 
εγγυήσεων για υλοποίηση  της όποιας συμφωνίας, τις προτάσεις.  Τι είναι αυτό που 
επιδιώκουμε, ώστε το όποιο σχέδιο να γίνει αποδεκτό και από την ελληνοκυπριακή 
πλευρά;».  ∆εν εισακουστήκαμε.   

∆ώσαμε νέο υπόμνημα προς την κυβέρνηση την 21η του Γενάρη του 
2005· εις ώτα μη ακουόντων.  Κατ’  επανάληψη είχαμε εισηγηθεί:  «Αξιοποιήστε τους 
επόμενους δώδεκα μήνες».  Σε συνέδριο που είχαμε πραγματοποιήσει το Νιόβρη του 
2005 λέγαμε ότι οι επόμενοι δώδεκα μήνες είναι κρίσιμοι.  Προβλέπαμε την αλλαγή 
στάσης μέσα στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Προβλέπαμε την αλλαγή των 
διεθνών περιφερειακών και ευρύτερων αλλαγών που θα μπορούσαν να επηρεάσουν 
δυσμενώς τη θέση μας.  Προειδοποιούσαμε ότι έπρεπε να αξιοποιήσουμε τη 
δυνατότητα ή το μεγαλύτερο, αν θέλετε, χαρτί που έδωσε ο Γλαύκος Κληρίδης στον 
Τάσσο Παπαδόπουλο, να αξιοποιήσει την παρουσία μας και την ιδιότητά μας ως 
πλήρους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Να την αξιοποιήσει προς όφελος της 
ουσίας του Κυπριακού κι όχι απλά της παραπομπής σε βάθος χρόνου.  

Και τι έγινε, κυρίες και κύριοι, μετά την κωδικοποίηση;  Φτάσαμε στα μεγάλα 
και τρομερά επιτεύγματα των Παρισίων με τα τέσσερα άλφα, για να οδηγηθούμε εν 
συνεχεία στο μεγαλύτερο των επιτευγμάτων, στη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου!  Η 
πανάκεια για λύση όλων των προβλημάτων!  Τι όμως προβλέπει η Συμφωνία της 8ης 
Ιουλίου;  Εμείς ούτε την περιφρονούμε ούτε την παραγνωρίζουμε ούτε λέμε ότι πρέπει 
να παραμεριστεί.  Όμως εκείνο που θέλω να επισημάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
είναι το τι προβλέπει η 8η Ιουλίου στην πρώτη πρώτη της παράγραφο:  ότι οι δύο 
ηγέτες δεσμεύονται να εξεύρουν λύση βασισμένη στη διζωνική δικοινοτική 
ομοσπονδία, που θα λαμβάνει υπόψη πάντοτε και θα κατοχυρώνει την πολιτική 
ισότητα. Και ερωτώ:  Εσείς που ζητάτε και λέτε ότι η επανεκλογή του Προέδρου 
Παπαδόπουλου αποτελεί ασφάλεια -είτε λέγεστε Ε∆ΕΚ είτε λέγεστε ΕΥΡΩΚΟ είτε 
λέγεστε ∆ΗΚΟ είτε και Οικολόγοι- πού συμφωνείτε μεταξύ σας στην πρώτη 
παράγραφο;  Πού άραγε και ποιου να πούμε για την αξιοπιστία που μπορεί να 
διαθέτουμε στο εσωτερικό ή το εξωτερικό, όταν, τριάντα τέσσερα χρόνια μετά, ακόμα 
δεν ξέρουμε και αναζητούμε το περιεχόμενο της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας;   

Πόσοι από σας διάβασαν τις συμφωνίες Μακαρίου-Ντενκτάς ή Κυπριανού-
Ντενκτάς, για να δείτε τι περιελάμβαναν ακόμα στα πρώτα και αρχικά στάδια;  Και 
κάθονται σήμερα να ερμηνεύουν και να μιλούν άλλοι για ευρωπαϊκές λύσεις, άλλοι για 
ενιαίο κράτος, άλλοι για το περιεχόμενο της λύσης.  Και ποιος σας είπε ότι δεν 
ενδιαφέρει τους υπόλοιπους το περιεχόμενο της λύσης;  Ποιος σας είπε ότι 
στερούμεθα εμείς πατριωτισμού;  Και ποιος είναι εκείνος που μπορεί να μας κρίνει 
εμάς που επισημαίνουμε τους κινδύνους, από την αδράνεια, ότι μας οδηγείτε στη 
διχοτόμηση;  

Οδηγούμαστε στη διχοτόμηση, κυρίες και κύριοι.  Λέμε να κατοχυρώσουμε τις 
περιουσίες, τα ατομικά δικαιώματα, τα βασικά ανθρώπινα δικαιώματα.  Πού είναι οι 
περιουσίες, για να διασφαλίσουμε δικαιώματα;  Μήπως είναι για αποζημιώσεις που 
μιλούσαμε;  Αλλάζει ή όχι η εδαφική πτυχή του Κυπριακού, ακόμα και τα βασικά 
στοιχεία λύσης του Κυπριακού, όταν σήμερα δίδονται κίνητρα ανάπτυξης της Μόρφου, 
ενώ η υπ’  αριθμόν 1 υπό ανάπτυξη περιοχή είναι οι περιουσίες στην Καρπασία;  Πώς 
θα φύγουν οι έποικοι, όταν έχουν αυξηθεί στις 180 000 και η ροή συνεχίζεται;  Πώς 
ήταν δυνατό να αναμένεται ότι τάχα θα επιτύχετε μέσα από τις αντιδράσεις και τις 
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αντιστάσεις, διότι θα είναι ο μόνος που θα ξαναπεί το “όχι”;  Μα, το ερώτημα είναι 
πόσες φορές θα πούμε “όχι” ή επιτέλους πώς θα οδηγήσουμε αυτό το λαό να πει “ναι” 
στην επανένωση, διασφαλίζοντάς του όμως εκείνα τα συστατικά της λύσης που θα 
του επιτρέπουν να νιώθει ασφάλεια για το μέλλον; 

Είναι ή όχι σε γνώση σας, κυρίες και κύριοι, ότι, ως αποτέλεσμα όλων αυτών 
των αλλαγών που επιτελούνται, από τις $4.000 το κατά κεφαλήν εισόδημα των 
Τουρκοκυπρίων έχει φτάσει στις $12.000 το χρόνο το 2006;  Είναι ή όχι σε γνώση σας, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως οι ρυθμοί ανάπτυξης ξεπερνούν το 9%, σε βάρος 
βεβαίως των Ελληνοκυπρίων και της λύσης;  Είναι ή όχι γεγονός ότι, όσο 
δημιουργείται αυτή η οικονομική ελίτ, θα έχουμε τα ίδια και στο βορρά;  Εκείνους 
δηλαδή που δε θα επιθυμούν την επανένωση, γιατί θα επηρεαστούν τα οικονομικά 
τους συμφέροντα;  Σήμερα άραγε, ο τρόπος με τον οποίο αναπτύσσεται η οικονομία 
των κατεχομένων και των ελεύθερων περιοχών βοηθά στην επανένωση της 
οικονομίας ή στις δύο ξεχωριστές και ανταγωνιστικές οικονομίες;   

Η έλλειψη επαφών επί ηγετικού επιπέδου έχει ή όχι δημιουργήσει  ένα 
ψυχολογικό τείχος, το οποίο είναι χειρότερο από το όποιο τεχνητό τείχος;  Ζούμε ή όχι 
σήμερα συνθήκες ταϊβανοποίησης;  Ζούμε ή όχι σήμερα τα αποτελέσματα μιας 
ανερμάτιστης πολιτικής, μιας ανύπαρκτης πολιτικής;  Για ποια αντίσταση μιλάτε, όταν 
έχουμε κατορθώσει η Ισλαμική ∆ιάσκεψη, που ποτέ, μα ποτέ επί προηγούμενων 
κυβερνήσεων, είτε του Γλαύκου Κληρίδη είτε του Γιώργου Βασιλείου είτε του Σπύρου 
Κυπριανού είτε του Μακάριου, δεν είχε δεχτεί και αναγνωρίσει τα όσα πρόσφατα έχει 
αναγνωρίσει:  να κάμει δεκτό στους κόλπους του το τουρκοκυπριακό κράτος με 
δικαίωμα ψήφου.  Να καλεί μάλιστα την ίδια ώρα όλες τις ισλαμικές χώρες να ανοίξουν 
εμπορικά γραφεία, έτσι ώστε να αρθεί η απομόνωση των Τουρκοκυπρίων.   
Παράδειγμα, η Συρία, η πιο πιστή φίλη.   Χάνουμε τους πιο παραδοσιακούς μας 
φίλους.  Τι συμβαίνει σήμερα με τη Συρία, μια φίλη χώρα η οποία οπωσδήποτε και 
στο παρελθόν είχε να εξαρτηθεί από την Τουρκία;  Πώς τα καταφέραμε ακόμα και 
τους Σύριους να τους δώσουμε απλώς το δικαίωμα να συμπεριφέρονται όπως 
συμπεριφέρονται;  Και το χειρότερο από όλα;  Η νέα εισβολή που παρακολουθούμε 
από λαθρομετανάστες. 

Κυρίες και κύριοι, όσο το πρόβλημα θα παραμένει άλυτο, οι κίνδυνοι θα 
αυξάνονται.  Τι να πω άραγε για το γερμανικό κοινοβούλιο;  Τι να πω για τη συμφωνία 
Αγγλίας-Τουρκίας;  Τι να πω για το ιταλικό κοινοβούλιο;  Τι να πω για την 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης; ∆ύο εκλελεγμένοι 
αντιπρόσωποι, οι λεγόμενοι “ψευδοβουλευτές”.  Τι να πω για το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο, που έχει επαφές με εκλελεγμένους αντιπροσώπους και προτείνει 
μάλιστα την αναβάθμιση των σχέσεων;  Τι να πω για τις προσπάθειες που 
καταβάλλονται για χωριστές πλέον είτε πολιτισμικές είτε πολιτικές είτε είτε είτε… 

Τι να πω, κυρίες και κύριοι, για τις επισκέψεις του Τουρκοκύπριου ηγέτη ή της 
λεγόμενης “ψευδοκυβέρνησης”, που γίνεται δεκτή πλέον είτε από την Υπουργό 
Εξωτερικών της Αμερικής είτε από τον κ. Μπαρόζο είτε από διάφορους 
αξιωματούχους της Ευρώπης;  Τι να πω… Και, αν θέλετε, παρακολουθείτε, γιατί αυτό 
είναι από μέσα μου που βγαίνει, από την αγωνία, από το σπαραγμό, γιατί 
παρακολουθώ να γίνεται αυτό που έλεγε κάποτε ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος:  
«Κυρίαρχοι στο βορρά και συνέταιροι στο νότο».  Εμείς με τους Τουρκοκύπριους 
συμπατριώτες μας θέλουμε να συμβιώσουμε, ναι, αναγνωρίζοντάς τους το πολιτικό 
δικαίωμα ισότητας.  Σε όλα τα ομόσπονδα κράτη, κυρίες και κύριοι, είναι στοιχειώδης 
κανόνας ότι οι πολιτείες, όσο μικρές ή μεγάλες κι αν είναι, στο επίπεδο της Γερουσίας 
ή της Άνω Βουλής έχουν ίσο λόγο.  Και στην Αμερική, αν πάτε, το ίδιο.  Άλλο η Βουλή 
των Αντιπροσώπων που είναι αναλογική εκπροσώπηση βασισμένη στην 
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πληθυσμιακή σύνθεση των πολιτειών.  Όμως άλλο είναι το τι πρέπει να επιδιώξουμε 
και επιτύχουμε και άλλο είναι αυτό που συμβαίνει, παραπομπή σε βάθος χρόνου της 
συμφωνίας.   

Η υλοποίηση της 8ης Ιουλίου πού είναι, κυρίες και κύριοι;  Να πούμε ότι είναι η 
αδιαλλαξία της Τουρκίας ή των Τουρκοκυπρίων;  Και θα το αρνηθώ;  Όχι.  Εκείνοι 
επιδιώκουν τους στόχους τους.  Εμείς τι κάνουμε, για να πετύχουμε αυτό που θέλουμε;  
Βάζοντας ενενήντα δύο κεφάλαια υπό επαναδιαπραγμάτευση κι ελπίζοντας ότι 
σύντομα θα λυθεί το κυπριακό πρόβλημα ή παραπέμποντάς το σε βάθος χρόνου;  
Πόσο λάβαμε υπόψη ότι μέσα από το χρόνο που περνά, που όλοι συνεκτιμούμε ότι 
θα έχει αρνητικά αποτελέσματα, το μόνο που θα επιτύχουμε είναι σταδιακά να 
επεκτείνουμε τα σύνορα της Τουρκίας στις σημερινές κατοχικές γραμμές και να τους 
καταστήσουμε συνέταιρους.  Ήδη τους καταστήσαμε συνέταιρους!  Κατά τα άλλα, 
είναι “ψευδοπολίτες” στο βορρά, αλλά “υπερπολίτες” στο νότο.  Ογδόντα με εκατό 
εκατομμύρια λίρες ξοδεύονται -και καλά ξοδεύονται- κυρίες και κύριοι, όμως με την 
προοπτική ότι ο Ελληνοκύπριος επιβαρύνεται, γιατί θα έχει και σύντομα λύση, όχι γιατί 
θα παραπεμφθεί σε βάθος χρόνου η υπόθεση της Κύπρου, για να βρεθούμε προ της 
διχοτόμησης.  ∆εν είναι για διχοτόμηση που αγωνίζετο αυτός ο λαός και οι πρόσφυγες, 
που περίμεναν τριάντα τέσσερα χρόνια.  Είναι για επανένωση της πατρίδας τους, για 
διάσωση των περιουσιών τους, για διάσωση της πολιτιστικής τους κληρονομιάς, για 
διάσωση του Αποστόλου Αντρέα.  Σας βλέπω και κουνάτε το κεφάλι σας, φίλε 
Ζαχαρία!  Για διάσωση της Καρπασίας… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

  Γίνεται να μην το κουνώ; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως και θα το κουνάτε και σιγά σιγά, κουνώντας το, θα το κτυπάτε κιόλας, 
αλλά θα είναι αργά, όταν θα το κτυπάτε εσείς το κεφάλι σας στο θρανίο! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τα δύο τρίτα των περιουσιών… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Θα συνεχίσω όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσω, γιατί 
δυστυχώς εκείνο το οποίο κρίνεται σήμερα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, έχετε λίγο το αίσθημα του χρόνου.  Σας έμειναν τέσσερα και 
κάτι λεπτά.  Έξι λεπτά, συγνώμη, έξι λεπτά. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είπαμε δίκαιη η λύση, δίκαιη η κοινωνία.  ∆ίκαιη κοινωνία σημαίνει και δίκαιη 
αντιμετώπιση.  Από τα έξι ως τα τέσσερα είναι δύο λεπτά.  ∆ύο ολόκληρα λεπτά 
μπορεί να πει κανένας πολύ περισσότερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, σας χαρίζω και δύο λεπτά, γιατί σας διακόψαμε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Είναι μέσα στα πλαίσια της μυστικής συμφωνίας 
που είχαμε, κυρίες και κύριοι, για να έχει λαβή και η φυλλάδα που εκδίδεται κάθε τόσο 
να γράφει τα όσα γράφει!  Και μη χειρότερα! 

(Γέλια) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι με πολύ πόνο ψυχής ειλικρινά που εξέθεσα 
τα όσα εξέθεσα, αλλά και με πολλή αγωνία που παρακολουθώ να ωραιοποιούνται 
ακόμα και τα χειρότερα.   

 Προχθές ήμουν στη Σύνοδο του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος και, επειδή 
άκουσα τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο να λέει ότι ομοφώνησε το σύνολο των κρατών 
της Ευρώπης στις προχθεσινές αποφάσεις, ναι, κύριες και κύριοι, ομοφώνησε για 
αναβολή της αναγνώρισης μέχρι το Μάρτη, προκειμένου να προηγηθούν οι εκλογές 
στη Σερβία.  Αυτό είναι που συμφωνήθηκε ομόφωνα!  Κατά τα άλλα, δίναμε ερμηνείες!  
Αυτή δεν είναι μια αλλαγή;  Και αντέδρασα, κυρίες και κύριοι, μαζί με τους Ρουμάνους 
και τους Τσέχους, ότι είναι αδιανόητο να θεωρείται ότι τάχατες αυτό θα είναι sui 
generis  περίπτωση και δε θα αποτελεί προηγούμενο.  Όμως η αντίδραση του 
συνόλου των υπολοίπων Ευρωπαίων, ίσως με ακόμα καμιά χώρα, είναι εντελώς 
διαφορετική.  Και αυτό μας ανησυχεί.  Το κύριο επιχείρημα ποιο είναι;  Ότι δεν 
υπάρχει διέξοδος, δεν υπάρχει προοπτική λύσης μέσα από το διάλογο. Ότι 
καθυστερήσαμε στην αναγνώριση του Κοσόβου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όχι μόνο δεν αποδεχόμαστε τη συγκεκριμένη πολιτική, αλλά λέω τους 
κινδύνους, επισημαίνω αυτά τα οποία συμβαίνουν στη διεθνή σκηνή, που δεν μπορεί 
κανένας σώφρων πολιτικός να τα παραγνωρίσει, που δεν μπορεί κανένας να 
παραγνωρίσει το γεγονός ότι 70 000 συμπατριώτες μας κατέχουν την κυπριακή 
ταυτότητα ή υπηκοότητα.  Όταν ακούω κάποιους να μιλούν για δύο χωριστά κράτη ή 
να λένε «τζιείνοι ποτζιεί τζι εμείς ποδά», είναι τότε που λέω ότι έρχεται το τέλος του 
ελληνισμού.  Κυρίες και κύριοι -και δεν είναι κινδυνολογία, όπως δεν ήταν 
κινδυνολογία τα όσα προβλέπαμε, όταν προειδοποιούσαμε για τους κινδύνους από 
την έλλειψη πολιτικής διαχείρισης της ετυμηγορίας του λαού- όταν ξεπουλήσουν τις 
περιουσίες σας, κύριε Κουλία, ή τις περιουσίες των Ελληνοκυπρίων στο βορρά, μην 
αποκλείσετε, μέσα από την απελπισία της δημογραφικής αλλοίωσης ή μέσα από μια 
άλλη πολιτική της Άγκυρας, να μετακινηθούν στο νότο διεκδικώντας τις περιουσίες 
τους, αλλά και τα πολιτικά τους δικαιώματα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Οι παρανομίες δε γίνονται αποδεκτές. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Και διερωτώμαι ειλικρινά ποια θα είναι τότε η εγγύηση του ελληνικού στοιχείου, 
αν προβοκατόρικα κάποιοι θα επιχειρήσουν αντιδράσεις -και με το “προβοκατόρικα” 
εννοώ την Άγκυρα βεβαίως- έτσι ώστε να της επιτρέψουν μια νέα επέμβαση.  
Χρειάζεται  όχι συνθήματα η Κύπρος, αλλά ωφέλιμες πολιτικές.  Όχι πολιτικές που 
αρέσουν στα αυτιά των όσων τα έχουν ανοικτά, για να ακούν συνθήματα και να 
εφησυχάζουν, αλλά πολιτικές που να οδηγήσουν επιτέλους στην επανένωση του 
τόπου μας.  Και είμαι βέβαιος πως οι Κύπριοι πολίτες γνωρίζουν, παρακολουθούν, 
αγωνιούν και θα απαντήσουν το Φεβράρη.  Θα απαντήσουν δίδοντας μια προοπτική 
ευρωπαϊκής λύσης του Κυπριακού.  “Ευρωπαϊκής λύσης” όταν λέω, για να μην 
παρεξηγηθώ και να συνταυτιστώ με τους αιθεροβάμονες, εννοώ στην οποία να έχει 
εμπλοκή η Ευρωπαϊκή Ένωση, που να έχουν εμπλοκή τα Ηνωμένα Έθνη.  Μια λύση 
η οποία δε θα παραγνωρίζει ότι είμαστε πλήρες μέλος.  Ότι πρέπει να είμαστε 
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λειτουργικό κράτος μέσα στην Ευρώπη. Ότι πρέπει να διασφαλίζονται οι 
Ελληνοκύπριοι.  Αλλά αυτό δεν είναι μέσα από ευσεβοποθισμούς και πότε θα 
αναλάβει ο οποιοσδήποτε την πρωτοβουλία, για να του πούμε ότι θα 
ξαναπροβάλουμε το “όχι”… Οι πολιτικές οι ωφέλιμες δεν κτίζονται, όταν κτίζεις 
εχθρούς, όταν από το πρωί μέχρι το βράδυ βλέπεις συνωμοσίες, όταν διακατέχεσαι 
από μια φοβία, όπως εκείνη της νοοτροπίας του ’60, όταν οι πάντες ήταν εναντίον μας 
και κανένας δεν ήταν υπέρ μας.  Πιστεύω πως αξίζει σε αυτό το λαό ένα σύγχρονο 
κράτος,  ένα κράτος απόλυτα εναρμονισμένο με τα όσα ισχύουν στην Ευρώπη.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆ε θέλησα προηγουμένως να πω οτιδήποτε, αλλά, αφού οι προλαλήσαντες 
μίλησαν για την προοπτική που προσφέρεται μέσα από τις υποψηφιότητες που 
στηρίζουν, εγώ λέω επιγραμματικά ότι, αν είναι κάποιος που ξέρει πώς λειτουργεί η 
Ευρώπη, αν είναι κάποιος που λειτούργησε κατά την τελευταία πενταετία, όταν 
κατορθώναμε το μεγαλύτερο των διπλωματικών επιτευγμάτων, δεν ήταν άλλος από το 
Γιαννάκη τον Κασουλίδη, που υπηρέτησε ως Υπουργός Εξωτερικών κτίζοντας 
συμμαχίες, υλοποιώντας οράματα του Γλαύκου Κληρίδη, συνεργαζόμενος απόλυτα με 
την ελληνική κυβέρνηση, δημιουργώντας τις προϋποθέσεις για ένα καλύτερο μέλλον 
αυτής της πατρίδας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όσους λόγους ανέφερα, αλλά και για όσους 
θα προβάλουν οι συνάδελφοί μου δεν πρόκειται να δώσουμε ψήφο εμπιστοσύνης 
στην κυβέρνηση που απέρχεται, στον απερχόμενο Πρόεδρο, γι’  αυτό και συνειδητά, 
γιατί διαφωνούμε κάθετα με τις πολιτικές, κατά κύριο λόγο στο εθνικό θέμα, θα 
καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό με εξαιρέσεις που θα αναφερθούν από τους 
συναδέλφους μου. 

Ευχαριστώ για την υπομονή.  Λυπούμαι, αν προκάλεσα αισθήματα πικρίας 
σε κάποιους· δεν ήταν η πρόθεσή μου.   

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να απαντήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι.  Θα απαντήσετε στις ομιλίες σας, κύριοι συνάδελφοι, όλοι χορταστικά.  
∆όξα τω Θεώ, έχετε από είκοσι λεπτά ο καθένας. 

 Εδώ ολοκληρώνεται η σημερινή συνεδρία. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για αύριο Τρίτη, 18 ∆εκεμβρίου 2007, στις 10.00 
το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2008  Νόμος του 2007. 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.184-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: --------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μητσόπουλος Τάσος  

Ακκελίδου Ντίνα Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αναστασιάδης Νίκος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αντωνίου Αντώνης Νικολάου Ιωνάς 

Αριστοτέλους Άριστος Ομήρου Γιαννάκης 

Βαρνάβα Γιώργος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Βότσης Άγγελος  Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπακώστας Κώστας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Καρογιάν Μάριος  Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος του 2007» και 
οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Μ. 
Καρογιάν, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Αναστασιάδης). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 18ης ∆εκεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης: 10.20 π.μ.) 

(Αρ. 14) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ) 

 Καλή σας μέρα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τη συνεδρία μας για τη συζήτηση 
των προϋπολογισμών του κράτους.  Πρώτη ομιλήτρια η κ. Ντίνα Ακκελίδου. 

 Παρακαλώ, κυρία Ακκελίδου. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη συζήτηση του προϋπολογισμού θα καταθέσω σχόλια και απόψεις για τους 
προϋπολογισμούς και την πολιτική για την υγεία και τα ναρκωτικά.   

 Η υγεία είναι κοινωνικό αγαθό και η παροχή του προς τους πολίτες αποτελεί 
ευθύνη του κράτους.  Η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη είναι δικαίωμα όλων.  Ιδιαίτερη 
μέριμνα οφείλεται σ’ αυτούς που δεν μπορούν να την αγοράσουν ή δεν έχουν εύκολη 
πρόσβαση σ’ αυτή.  Οι ίσες ευκαιρίες πρόσβασης στις υπηρεσίες υγείας για όλους 
τους πολίτες αποτελούν δείκτη κοινωνικής δικαιοσύνης. 

 Οι προβλεπόμενες δαπάνες του Υπουργείου Υγείας για το 2008 ανέρχονται σε 
£308.107.236.  Υπάρχει αύξηση 14,3% σε σχέση με τις αντίστοιχες στον 
προϋπολογισμό του 2007.  Αποτελούν το 7,1% του συνολικού προϋπολογισμού του 
κράτους και το 3,25% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.  Υπάρχει μικρή αύξηση 
των ποσοστών αυτών σε σχέση με το 2007, της τάξης του 0,51% και 0,21% 
αντίστοιχα.  Η αύξηση οφείλεται ουσιαστικά σε τακτικές δαπάνες.   

 ∆εδομένου του ότι οι ελλείψεις και ανάγκες στον τομέα της υγείας είναι μεγάλες, 
δε μας ικανοποιεί η μικρή αύξηση των κρατικών δαπανών για την υγεία ως ποσοστό 
του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος και θεωρούμε ότι επιβάλλεται εναρμόνιση με το 
επίπεδο δαπανών στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Το συνολικό κόστος της υγείας, δηλαδή η δαπάνη του κρατικού και του 
ιδιωτικού τομέα, στην τελευταία έκθεση του καθηγητή Hsiao, είχε υπολογιστεί σε 5,8% 
του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, όταν οι δημόσιες δαπάνες αποτελούσαν το 
3,1% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.   
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 Οι ανάγκες για δαπάνες στην υγεία, που απαιτούνται για ποιοτική, με συνέχεια, 
και ολοκληρωμένη φροντίδα υγείας, θα συνεχίσουν να αυξάνονται ως αποτέλεσμα, 
πρώτον, της γήρανσης του πληθυσμού που δημιουργεί αυξανόμενες ανάγκες για 
μεγαλύτερο ποσοστό του πληθυσμού, δεύτερον, της ραγδαίας ανάπτυξης νέων, πιο 
αποτελεσματικών και πιο δαπανηρών διαγνωστικών και θεραπευτικών μεθόδων, 
τρίτον, της δημιουργίας έργων υποδομής και, τέταρτον, των αυξανόμενων 
προσδοκιών του Κύπριου πολίτη. 

 Το γεγονός αυτό αποδεικνύει τη σημασία της σωστής διαχείρισης των 
ανθρώπινων και οικονομικών πόρων, της τεχνολογίας και του εξοπλισμού, καθώς και 
της βελτίωσης του συντονισμού, της οργάνωσης, του σχεδιασμού και της βιώσιμης 
ανάπτυξης του τομέα της υγείας. 

 Αυτά μπορούν να διασφαλιστούν με την εφαρμογή του Γενικού Συστήματος 
Υγείας (ΓΕΣΥ), την οικονομική και διοικητική αυτονόμηση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων, την επαρκή μηχανογράφησή τους, τη μηχανογράφηση και τον έλεγχο 
της αγοράς και της χορήγησης φαρμάκων και την εγκατάσταση μηχανισμών 
επικοινωνίας, συνεργασίας και συντονισμού μεταξύ του κρατικού και του ιδιωτικού 
τομέα υγείας.   

 Στους φετινούς προϋπολογισμούς περιλαμβάνεται χορηγία £8.365.000 για τον 
Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, με αύξηση £6.262.000 σε σχέση με τη χορηγία του 
2007.  Η αύξηση οφείλεται κυρίως στις δαπάνες για τη στελέχωσή του.  Κονδύλι £1 
εκατομ. προορίζεται για αγορά συμβουλευτικών υπηρεσιών για την αναδιοργάνωση 
και την αυτονόμηση των δημόσιων νοσηλευτηρίων.  Μας προβληματίζει κατά πόσο θα 
γίνει άλλη μία μελέτη ή θα αρχίσει να υλοποιείται στην πράξη αναδιοργάνωση μέσα 
στο 2008, οπότε προκύπτει το εύλογο ερώτημα γιατί δεν άρχισε αποκέντρωση με 
κατανομή κονδυλίων στο φετινό προϋπολογισμό προς υλοποίηση από τα ίδια τα 
νοσοκομεία, παραδείγματος χάριν για αγορά εξοπλισμού και αναλώσιμων.  Υπάρχει 
μόνο μία σκιώδης κατανομή προς το νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Υπάρχουν 
επίσης κονδύλια £1.500.000 για την εκπαίδευση προσωπικών και ειδικών ιατρών για 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ και £500.000 για επανακοστολόγηση του ΓΕΣΥ. 

 Εντούτοις, η εισαγωγή του ΓΕΣΥ προχωρεί με αργούς ρυθμούς.  Αυτό μπορεί 
να αποδοθεί αφενός στην πλήρη έλλειψη της απαιτούμενης για την εφαρμογή του 
υποδομής, που υπήρχε πριν αναλάβει η κυβέρνηση της τριμερούς συνεργασίας, 
καθώς και σε ασάφειες, κενά και ελλείψεις σημαντικών ρυθμίσεων στους περί Γενικού 
Σχεδίου Υγείας Νόμους (2001 μέχρι 2005) και αφετέρου στους αργούς ρυθμούς -
φαινόμενο που πρέπει να εκλείψει- με τους οποίους αποφασίζονται και διενεργούνται 
δαπάνες για προετοιμασία και ανταγωνιστικότητα των δημόσιων νοσηλευτηρίων και 
του Υπουργείου Υγείας.  Η αναγκαία προετοιμασία περιλαμβάνει διοικητικές και 
οργανωτικές μεταρρυθμίσεις, κατάλληλη και επαρκή στελέχωση, αλλαγή των όρων και 
των συνθηκών εργασίας του προσωπικού, πλήρη αξιοποίηση εξοπλισμού και 
ανθρώπινου δυναμικού και παράταση του χρόνου αξιοποίησής τους. Η εφαρμογή του 
ΓΕΣΥ πρέπει να υλοποιηθεί με πιο γρήγορους ρυθμούς, με οργανωμένες και 
συντονισμένες δραστηριότητες και σχεδιασμούς από τον Οργανισμό Ασφάλισης 
Υγείας, το Υπουργείο Υγείας και τον ιδιωτικό τομέα υγείας. 

 Μας προβληματίζει η φθίνουσα πορεία που παρατηρείται στη στελέχωση 
πλείστων τμημάτων των κρατικών νοσηλευτηρίων.  Το φαινόμενο των ελλείψεων 
ειδικοτήτων γίνεται πιο ανησυχητικό λόγω των συνεχών διαρροών εξειδικευμένου 
επιστημονικού προσωπικού προς τον ιδιωτικό τομέα, που δυσχεραίνουν τη λειτουργία 
των κρατικών νοσηλευτηρίων.  Αυτή η κατάσταση έχει αρνητικό αντίκτυπο όχι μόνο 
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στην εξυπηρέτηση των ασθενών και στην ποιότητα των υπηρεσιών, αλλά και στην 
ανταγωνιστικότητα των κρατικών νοσηλευτηρίων μετά από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ. 

 Η ενίσχυση και αναδιοργάνωση των δημόσιων νοσηλευτηρίων αποτελούν 
προϋποθέσεις για την αυτονόμηση, την αποδοτικότερη δυνατή λειτουργία και την 
ανταγωνιστικότητά τους.  Η αλλαγή της δομής του Υπουργείου Υγείας, ώστε να 
αναλάβει αποτελεσματικά και πλήρως το ρόλο του ως ρυθμιστή της ανάπτυξης και 
λειτουργίας του τομέα της υγείας, με επιστημονικό και μακρόπνοο σχεδιασμό, θα 
συμβάλει σε ορθολογιστική ανάπτυξη, αλλά και θα συνάδει με τις απαιτήσεις του 
ΓΕΣΥ.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Από τη μελέτη του προϋπολογισμού του 2008 διαπιστώνονται, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

1. Στον τομέα της πρόληψης νέα προγράμματα πρόληψης όπως αυτά της 
πρόληψης του καρκίνου του παχέος εντέρου, του τραχήλου της μήτρας και του 
προστάτη δε θα εισαχθούν. 

2. Για την εφαρμογή συστήματος ποιότητας και τη διαπίστευση των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων δεν υπάρχει κονδύλι.  Χωρίς αυτά θα είναι ελλιπής ο έλεγχος 
ποιότητας των υπηρεσιών. 

3. Η ανέγερση του νέου νοσοκομείου Αθαλάσσας για τις υπηρεσίες ψυχικής 
υγείας και του νέου κτιρίου για το Γενικό Χημείο, αν και κρίθηκε επείγουσα 
ανάγκη, δε θα αρχίσει ούτε τον επόμενο χρόνο. 

4. Επαναλαμβάνονται χορηγίες για έρευνα και επισημαίνουμε ότι απαιτείται 
αξιολόγηση των αποτελεσμάτων και έλεγχος των δαπανών για ερευνητικά και 
άλλα προγράμματα που επιχορηγούνται με δαπάνη του δημοσίου.   

5. Υπάρχει κονδύλι £14 εκατομ. για περίθαλψη Κυπρίων στο εξωτερικό.  Οι 
πραγματικές δαπάνες του 2006 υπερέβαιναν αυτό το κονδύλι.  Το υφιστάμενο 
σύστημα αποστολής ασθενών στο εξωτερικό πρέπει να εκσυγχρονισθεί για 
διευκόλυνση των ασθενών και των οικογενειών τους, αλλά και για ομαλή 
συνέχεια στη θεραπεία τους.  Η πρακτική μετάκλησης ιατρών εγνωσμένου 
κύρους στην Κύπρο για θεραπεία δύσκολων περιπτώσεων πρέπει να 
ενισχυθεί, ώστε ταυτόχρονα να εκπαιδεύονται οι Κύπριοι ιατροί.   

 Παράλληλα, οι επαναλαμβανόμενες αυτές δαπάνες ενισχύουν το επιχείρημα ότι 
πρέπει να διατεθούν πόροι, ώστε να αναπτυχθεί επαρκής και υψηλής ποιότητας 
υποδομή, τόσο στο δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα, εφάμιλλη κέντρων του 
εξωτερικού.  Η Κύπρος έχει τις επιστημονικές δυνατότητες να καλύψει τις ανάγκες των 
ασθενών της και να μετατραπεί σε αξιόλογο περιφερειακό ιατρικό κέντρο, εφόσον 
δημιουργηθεί η σωστή υποδομή, οργάνωση και διάρθρωση των υπηρεσιών υγείας. 

 Σ’ αυτό το στόχο θα συμβάλει αποφασιστικά η χωρίς αναβολή προώθηση της 
ίδρυσης ιατρικής σχολής, η οποία είναι επιβεβλημένη και για άλλους λόγους όπως για 
ανάπτυξη της έρευνας, συνεχή αναβάθμιση της ιατρικής, συμβολή στη διά βίου 
μάθηση και συνεχή εκσυγχρονισμό στα θέματα της υγείας. 

 Για αντιμετώπιση των ελλείψεων ειδικοτήτων και προσωπικού, αλλά και για 
αποσυμφόρηση των δημόσιων νοσοκομείων αναμένεται ότι θα αυξάνεται η αγορά 
υπηρεσιών από τον ιδιωτικό τομέα.  Η αγορά υπηρεσιών επισημαίνουμε ότι πρέπει να 
διέπεται από κανόνες και ορθές πρακτικές παραπομπών, οι δε προσφερόμενες 
υπηρεσίες πρέπει να υπόκεινται σε ποιοτικό έλεγχο. 
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 Εν τω μεταξύ, επισημαίνουμε ότι, με πρόφαση πως αναμένουμε την εφαρμογή 
του ΓΕΣΥ, καθυστερεί ή αναβάλλεται η υλοποίηση σημαντικών μέτρων και 
προγραμμάτων που στοχεύουν στην υλοποίηση του οράματος για παροχή ποιοτικής 
φροντίδας υγείας για όλους.  Με τον τρόπο αυτό εξοικονομούνται μεν οικονομικοί 
πόροι, αλλά σε βάρος της δημόσιας υγείας και της παροχής φροντίδας υγείας. 

 Μεταξύ άλλων, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Σταμάτησε η ολοκλήρωση του σχεδίου για ενίσχυση με εξοπλισμό και 
προσωπικό των αγροτικών και περιφερειακών κέντρων πρωτοβάθμιας 
φροντίδας υγείας, που είχε στόχο να έχουν τα κέντρα καθημερινά ιατρό, 
φαρμακοποιό και νοσηλευτικό προσωπικό και να εξυπηρετούν τους ασθενείς 
σε εικοσιτετράωρη βάση, καθώς και να αναβαθμιστούν οι υπηρεσίες στα 
υπόκεντρα και να εφαρμοστούν προγράμματα προληπτικής ιατρικής στην 
κοινότητα και στα σχολεία της υπαίθρου. 

2. Καθυστερεί η εφαρμογή του δεκαετούς σχεδίου δράσης για τη φροντίδα υγείας 
των ηλικιωμένων, που έχει στόχο την ποιοτική και προσαρμοσμένη στις 
εξειδικευμένες ανάγκες τους, προσιτή και οικονομικά βιώσιμη, υγειονομική 
περίθαλψη και μέριμνα. 

3. ∆εν προχωρεί γρήγορα η επέκταση της κοινοτικής νοσηλευτικής φροντίδας, 
μετά από την επιτυχή και αποτελεσματική εφαρμογή πιλοτικών προγραμμάτων. 

 Παρατηρούμε επίσης ότι προγραμματικές δηλώσεις του Προέδρου και 
εξαγγελίες υπουργών, όπως η δημιουργία κλιμακίων ογκολογικής θεραπείας σε όλες 
τις επαρχίες και ακτινοθεραπευτικού τμήματος στο Νοσοκομείο Λεμεσού, δεν 
υλοποιήθηκαν, διότι συνεπάγονται δαπάνες και στελέχωση.  Η δημιουργία των 
εξειδικευμένων αυτών υπηρεσιών, καθώς και σύγχρονων εντατικών μονάδων και 
κέντρων αποκατάστασης σε όλα τα νοσοκομεία, καθώς και ρευματολογικής, 
γηριατρικής κλινικής, κλινικής λοιμωδών νοσημάτων και κέντρων τραύματος 
συνιστούν προτεραιότητες.  Ο προγραμματισμός για δημιουργία παιδοψυχιατρικού 
τμήματος πρέπει να υλοποιηθεί γρήγορα και με τρόπο, ώστε να καλύπτονται και οι 
ανάγκες παιδιών και εφήβων που πάσχουν από νευρική ανορεξία και βουλιμία.  
Προτεραιότητα συνιστά και η δημιουργία πολυθεματικών υπηρεσιών ανακουφιστικής 
φροντίδας για χρόνιους ασθενείς που υποφέρουν από οδυνηρές ασθένειες και 
αναπηρίες, στις οποίες ενδείκνυται να αξιοποιηθεί και η υποδομή μη κυβερνητικών 
οργανώσεων. 

Ναρκωτικά 

 Τα ναρκωτικά εξακολουθούν να μαστίζουν την κυπριακή κοινωνία, παρά το 
σημαντικό έργο που επιτελέστηκε από την κυβέρνηση της τριμερούς συνεργασίας.  Η 
εθνική στρατηγική 2004-2007 και οι κρατικές θεραπευτικές δομές που αναπτύχθηκαν 
έχουν αξιολογηθεί και τα πορίσματα της αξιολόγησης πρέπει να αξιοποιηθούν.  
Αξιολόγησης πρέπει να τύχουν και τα προγράμματα που εφαρμόζουν μη κυβερνητικοί 
φορείς.  Η εθνική στρατηγική 2008-2011 πρέπει να τυγχάνει ήδη επεξεργασίας, ώστε 
να ισχύσει μέσα στο 2008. 

 ∆υστυχώς, παραμένουν σημαντικές ελλείψεις όπως το κέντρο για τους 
ανήλικους χρήστες, η υποδομή για την εφαρμογή εναλλακτικής ποινής και η 
τροποποίηση του σχετικού νόμου, ο μηχανισμός για επανένταξη στην εργασία πρώην 
χρηστών μετά από τη θεραπεία τους, κ.ά. 

 Θεραπευτικές δομές πρέπει να δημιουργηθούν σε ολόκληρη την Κύπρο.  
Χρειάζεται περαιτέρω ενίσχυση η λειτουργία του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου και τα 
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προγράμματα πρόληψης στο σχολείο, στην κοινότητα, στην εργασία και στο στρατό.  
Επιβάλλεται άμεση λειτουργία ολοκληρωμένου προγράμματος υποκατάστατων που 
να καλύπτει ολόκληρη την Κύπρο.  Απαιτείται παράλληλα προώθηση του μαζικού 
αθλητισμού και εκσυγχρονισμός της παιδείας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τα ναρκωτικά είναι πολύ σοβαρό κοινωνικό πρόβλημα που μαστίζει τη νεολαία 
και την οικογένεια.  Η αντιμετώπισή του αποτελεί υπόθεση όλων.  Απαιτεί συλλογική 
αντιμετώπιση και απόλυτη δέσμευση από την κυβέρνηση.  Πάνω απ’ όλα απαιτεί 
τομές στην κοινωνική και οικονομική πολιτική, ώστε να προσφέρουμε στους νέους μας 
περισσότερη κοινωνική δικαιοσύνη.   

 Υγιής κοινωνία δε νοείται χωρίς κοινωνικοοικονομική πολιτική που να 
προσφέρει υγιή απασχόληση, φροντίδα, σύγχρονη παιδεία, ασφάλεια, προοπτικές για 
εργασία και φροντίδα υγείας για τους νέους, χωρίς αυτά δηλαδή που θα τους 
θωρακίζουν, θα ενισχύουν τις αντοχές τους και θα τους κρατούν μακριά από 
εξαρτήσεις. 

 Ούτε νοείται εκσυγχρονισμός της κοινωνίας χωρίς εκσυγχρονισμό και 
ουσιαστική αναβάθμιση στον τομέα της υγείας, με νοικοκυρεμένη μεν και διάφανη 
διαχείριση των πόρων, αλλά χωρίς να παρεμποδίζεται από οικονομικίστικες 
προσεγγίσεις. 

 Αυτά είναι που δεσμεύεται να υλοποιήσει ο υποψήφιος Πρόεδρος ∆ημήτρης 
Χριστόφιας, εάν ο λαός τον εκλέξει Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Θα δούμε την 
υλοποίησή τους, γιατί ο λαός γνωρίζει ότι ο λόγος του αποτελεί συμβόλαιο τιμής. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. 

 Η κ. Θεοχάρους, παρακαλώ. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο της Βουλής, να πω ότι αισθάνομαι και 
ιδιαίτερη τιμή, γιατί είναι η πρώτη φορά που θα με ακούσει από τότε που έχω εκλεγεί 
βουλευτής -εννοώ να παρίσταται στην αίθουσα- εξ όσων θυμάμαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θυμάστε καλά, κυρία συνάδελφε. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Μπορεί να μη θυμάμαι, κύριε Πρόεδρε.  Συνήθως όμως θυμάμαι. 

 Μαζί με τον προϋπολογισμό του κράτους βρίσκεται ενώπιόν μας και ο 
προϋπολογισμός του Υπουργείου Υγείας για το έτος 2008.  Το έτος κλειδί και 
ορόσημο για τη δημόσια υγεία στην Κύπρο.  Οι κυβερνώντες αποφάσισαν ότι το 2008 
θα λειτουργήσει το Γενικό Σύστημα Υγείας.  Την ίδια πεποίθηση εκφράζουν και οι 
μέχρι προσφάτως συγκυβερνώντες, οίτινες διέθεσαν στην παρούσα διακυβέρνηση 
τρεις Υπουργούς Υγείας και δύο αντικαταστάτες, σύνολο πέντε υπουργούς σε ένα 
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υπουργείο, στο οποίο, σύμφωνα με τη Γενική Ελέγκτρια της ∆ημοκρατίας, υπάρχουν 
λειτουργικά προβλήματα, τα οποία επηρεάζουν άμεσα την ποιότητα της 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης που προσφέρεται στους πολίτες και οδηγούν σε 
αυξημένες και άσκοπες δαπάνες.  ∆απάνες οι οποίες ούτως ή άλλως είναι ελάχιστες, 
είναι λίγες, και όσο κι αν ανεβούν, κυρία Ακκελίδου, όσο κι αν αυξηθούν και 
πλησιάσουν τις ευρωπαϊκές, πάλι δε θα επαρκούν, διότι στερούμεθα βασικής 
υποδομής σ’ αυτό το κράτος.   

 Το μήνυμα που αφήνεται να φτάσει στο λαό είναι πως από τον Οκτώβριο του 
2008 οι πολίτες θα έχουν δωρεάν και αρίστης ποιότητος περίθαλψη, μέσα από έναν 
άνευρο, χωρίς σπαργή και δημιουργικότητα, προϋπολογισμό. 

 Βεβαίως, οι πλείστοι των πολιτών χαμογελούν πικρά, γιατί η 
αναποτελεσματικότητα των κυβερνώντων είναι γνωστή, οι παλινωδίες συνεχείς και η 
ατολμία, η ακύρωση υποσχέσεων όπως και η χρονική μετάθεση στόχων βαθιά 
εδραιωμένες στη συνείδηση του λαού.  ∆εν τους πιστεύει και δεν τους εμπιστεύεται 
πια.  Ο λαός έχει εμπειρία, έχει γνώση από τη σημαντική υποχώρηση του επιπέδου 
των προσφερομένων υπηρεσιών, αισθάνεται την τραγικότητα της αδυναμίας των 
κυβερνώντων να προσφέρουν λύσεις στον καθημερινό γολγοθά του μέσα στα 
νοσοκομεία.  Οι πλείστοι των εργαζομένων στον τομέα της υγείας επιτελούν με 
αυταπάρνηση και φιλότιμο το καθήκον τους και έτσι διασώζεται η κατάσταση, αλλά 
έχουν καταληφθεί από το αίσθημα της προσωπικής αδικίας, γιατί δεν τους έχουν 
απομείνει προοπτικές και ελπίδες και οι επιστημονικές τους προσδοκίες έχουν 
βάναυσα διαψευσθεί.  Ο τρομακτικός όγκος δουλειάς, μέσα σε αντίξοες συνθήκες και 
χωρίς επιβράβευση, μέσα σ’ ένα ισοπεδωτικό σύστημα, έχει άμεση αντανάκλαση και 
στην απόδοσή τους, αλλά και στις σχέσεις τους με τους ασθενείς και καταγράφεται 
από το αλάνθαστο λαϊκό αισθητήριο ως ένδειξη παντελούς αδιαφορίας. 

 Βεβαίως, επίκεινται προεδρικές εκλογές και η κυβέρνηση μπορεί να εξαγγέλλει 
ό,τι θέλει, αλλά εμείς εδώ θα πολεμήσουμε αναλύοντας τον προϋπολογισμό για την 
υγεία, το μέγιστο μετά από την ελευθερία αγαθό του ανθρώπου, για να δούμε αν 
υπάρχει προοπτική βελτίωσης της κατάστασης.   

 Η κυβέρνηση διατυμπάνισε διά του προηγούμενου Υπουργού Υγείας ότι όλα τα 
προβλήματα που έχουν ανακύψει μεταξύ κυβέρνησης και κοινωνικών εταίρων έχουν 
εκλείψει.  Εμείς, ως υπεύθυνη αντιπολίτευση, αφ’ ης στιγμής προσελήφθησαν οι Mac 
Kinsey, για να βοηθήσουν στη λειτουργία του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και στην 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ, και παρά τα καθημερινά τρομακτικά προβλήματα στο χώρο της 
δημόσιας υγείας, αποφύγαμε τη δημόσια αντιπαράθεση με την κυβέρνηση, στη βάση 
της λογικής ότι θα πρέπει να στηρίξουμε την εθνική υπερπροσπάθεια για την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και δυόμισι χρόνια δεν έχω 
κάνει δημοσιογραφική διάσκεψη, για να καταγγείλω οτιδήποτε αφορά το ΓΕΣΥ.  

 Όλοι είμαστε μάρτυρες της καθυστέρησης της λειτουργίας των Νοσοκομείων 
Λευκωσίας και Αμμοχώστου λόγω χειρίστου προγραμματισμού.  Παράλληλα, 
βλέπουμε να μειώνονται σημαντικά οι αναπτυξιακές δαπάνες για ημιτελή έργα, όπως 
είναι το Μακάρειο Νοσοκομείο, το μοναδικό νοσοκομείο παίδων της χώρας μας, με τα 
πάμπολλα προβλήματα, αλλά και για άλλα νοσοκομεία, κυρίως επαρχιακά. 

 Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε,  

 Για τα πρώτα δύο χρόνια μίας διακυβέρνησης μπορεί κάποιος να ισχυρίζεται 
χωρίς να γελοιοποιείται ότι φταίει η προηγούμενη κυβέρνηση.  Έχοντας όμως 
παραλάβει τα κτίρια των νοσοκομείων και κρατώντας τα σε αδράνεια, υπολειτουργία ή 
λειτουργία μέσα σε χαώδεις καταστάσεις, σίγουρα δεν μπορεί να ισχυριστεί κανείς 
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σοβαρά ότι φταίνε οι προηγούμενες κυβερνήσεις.  Πανάκριβος ιατρικός εξοπλισμός 
παρέμεινε ή παραμένει αναξιοποίητος και παράλληλα η κυβέρνηση αγοράζει τις ίδιες 
υπηρεσίες από τον ιδιωτικό τομέα και πάλι χωρίς κανένα προγραμματισμό και 
σχεδιασμό και μάλιστα με όρους που προκαλούν όχι μόνο απορίες, αλλά γενικευμένες 
συρράξεις του ιατρικού κόσμου και των βουλευτών ανεξαρτήτως κομματικής 
τοποθέτησης. 

 Κύπριοι ειδικοί με λαμπρή σταδιοδρομία στο εξωτερικό ενθαρρύνθηκαν να 
έρθουν στην Κύπρο, ιδιώτες ενθαρρύνθηκαν να κάνουν σημαντικές επενδύσεις στον 
τομέα της υγείας, αλλά αδρανοποιήθησαν άπαντες, γιατί η κυβέρνηση δεν μπορεί να 
συνάψει με διαφάνεια και εντιμότητα κάποιες συμβάσεις, που να αποβαίνουν προς 
όφελος του λαού και του τόπου και ταυτόχρονα να δίνουν κίνητρα αξιοπρεπούς 
παραμονής των επιστημόνων μας στην Κύπρο.  ∆εν μπορεί να προχωρήσει σε 
συνεργασίες που θα οδηγούν σε αποσυμφόρηση των βεβαρημένων κυβερνητικών 
υπηρεσιών. Παράδειγμα αποτελούν οι τρεις καρδιοχειρουργικές κλινικές του ιδιωτικού 
τομέα. 

 Η κυβέρνηση, παραγνωρίζοντας τη διακηρυγμένη θέση όλων των κομμάτων 
πως η Κύπρος πρέπει να μετατραπεί σε περιφερειακό ιατρικό κέντρο, μέσα από μία 
οικονομικίστικη καθαρά προσέγγιση, αποφασίζει πως είναι συμφερότερο να στέλνει 
ασθενείς στο Ωνάσειο ή στο Tel a Shomer, διότι λέει κερδίζει μερικές εκατοντάδες 
ευρώ για κάθε ασθενή.  Αλλά η κυβέρνηση δεν ανακοινώνει πόσα ξοδεύει για την 
αποστολή ασθενών στο Λονδίνο, όπου είναι πολύ ακριβότερα και όπου πάνε οι 
περισσότεροι, και δε μας λέει γιατί πολλοί απελπισμένοι και τρομαγμένοι ασθενείς 
καταφεύγουν στον ιδιωτικό τομέα στην Κύπρο ή πάνε -όχι γιατί υστερεί ο κρατικός 
τομέας, αλλά γιατί δεν προλαβαίνει να τους καλύψει- στο εξωτερικό και μετά 
υποχρεώνονται να εκλιπαρούν για επιστροφή των νοσηλίων ή να εκποιούν τη μικρή 
συνήθως περιουσία τους, για να αντεπεξέλθουν. 

 Η ιστορία του καθενός είναι περίπου η ίδια και είναι η εξής: «Περίμενα την τάδε 
εξέταση, όταν συνέβη το περιστατικό και στις πρώτες βοήθειες δε μου έδωσαν 
σημασία.».  Ερωτάμε λοιπόν πόσο κοστίζει στον τόπο η απώλεια ζωών, οι μόνιμες 
αναπηρίες, οι απουσίες από την παραγωγή, οι μετακινήσεις ολόκληρων οικογενειών 
στο εξωτερικό και πόσο κερδίζει το κράτος από την αύξηση της εμπιστοσύνης προς τα 
νοσοκομεία του τόπου μας, από την απασχόληση εργαζομένων, από τους φόρους, 
από την προσέλκυση ασθενών εκ του εξωτερικού, από την παρεμπόδιση διαρροής 
συναλλάγματος, από την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής με την εμπέδωση του περί 
δικαίου αισθήματος του λαού; 

 Προσφάτως, η κυβέρνηση αποφάσισε να λειτουργήσει τα νοσοκομεία και τα 
απογεύματα, για να εξαλείψει τις λίστες αναμονής.  Να σας θυμίσω πως ακόμα οι 
βάρδιες των νοσοκόμων αλλάζουν στις 1.00 μ.μ. και οι γιατροί αποχωρούν στις 3.00 
μ.μ.  Ούτε αυτό το απλό μέτρο συντονισμού των ωραρίων δεν έχει ληφθεί.  Ας μας πει 
όμως η κυβέρνηση πόσο κοστίζει η κατάληψη μίας χειρουργικής κλίνης από έναν 
ασθενή όστις αναμένει να χειρουργηθεί για δύο έως τρεις εβδομάδες και ας προσθέσει 
το κόστος στα συνολικά έξοδα της κάθε επέμβασης.  Τα αποτελέσματα της 
προσπάθειας, για να ελαχιστοποιηθούν οι λίστες είναι πενιχρά.  Είναι άλλη μία 
μεγαλόστομη εξαγγελία που παραμένει γράμμα κενό.   

 Αυτή η κυβέρνηση, σας θυμίζω, αγαπητοί συνάδελφοι, διέλυσε την 
παιδοκαρδιολογική κλινική του Μακάρειου Νοσοκομείου και τώρα αγοράζει πανάκριβα 
τις αντίστοιχες υπηρεσίες.  Αυτή η κυβέρνηση απέτυχε να προσφέρει ελκυστικούς 
όρους εργασίας στο δημόσιο τομέα σε παιδονευρολόγους που κλήθηκαν από το 
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εξωτερικό και προχώρησε στη σύναψη σύμβασης που χαρακτηρίστηκε από πολλούς 
παράγοντες ως σκανδαλώδης και κυρίως ως αναποτελεσματική. 

 Αυτή η κυβέρνηση διατηρεί σύμβαση με την Τράπεζα Κύπρου η οποία μέχρι 
πρότινος εχαρακτηρίζετο ως σκανδαλώδης και απαράδεκτη.  Παραδόξως, τα 
τελευταία χρόνια επικρατεί σιγή.  Η σύμβαση δεν έχει αναθεωρηθεί, εξ όσων γνωρίζω, 
και το ογκολογικό ετοιμάζεται να επεκταθεί, διότι έχει φθάσει στα όριά του με την 
παρούσα κατάσταση, με τις ευλογίες του Υπουργείου Υγείας, χωρίς να προηγηθεί 
οιαδήποτε μελέτη για τις ενδεχόμενες συνέπειες, οι κυριότερες των οποίων είναι η 
παρεμπόδιση της ολοκλήρωσης του μοναδικού αλλά λειψού νοσοκομείου παίδων που 
διαθέτει το κράτος, η δημιουργία κυκλοφοριακού χάους σε μία πολύ βεβαρημένη 
περιοχή με προβλεπτές συνέπειες σε βάρος των ασθενών, των μικρών παιδιών, των 
θαλασσαιμικών, των καρκινοπαθών και όλων των άλλων και η μονοπωλιακή 
κατοχύρωση των υπηρεσιών καρκίνου σ’ ένα ιδιωτικό ίδρυμα το οποίο συντηρεί η 
κυβέρνηση.   

 Από αυτό εδώ το βήμα προειδοποιώ και πάλι ότι είναι ηθικά επιλήψιμο να 
χρησιμοποιούνται οι ασθενείς και σύνδεσμοί τους, οι οποίοι πρώτοι βιώνουν την 
ανεπάρκεια του κράτους, ως μηχανισμός επίτευξης πολιτικής.  Τονίζω και σας ζητώ 
να θυμάστε πως είναι επικίνδυνος λαϊκισμός να παραπλανάται ο κόσμος και να 
παραπληροφορείται ότι η προσήλωση σε θέσεις αρχών για τη σωστή ανάπτυξη των 
νοσοκομείων του κράτους, στη βάση των πραγματικών αναγκών και όχι ιδιωτικών 
συμφερόντων, είναι γελοίες και ελαφρές περιβαλλοντικές ανησυχίες. 

 Ο καρκίνος καλπάζει.  Τι έχει κάνει η παρούσα κυβέρνηση σ’ αυτό τον τομέα;  
Συμφωνώ με την κ. Ακκελίδου, τίποτα!  Άφησε για χρόνια στην αδράνεια τους 
γιατρούς που εργάζονταν στο ογκολογικό του παλιού Νοσοκομείου Λευκωσίας, μετά 
από το κλείσιμό του, και μετέθεσε ένα μόνο ιατρό στη Λεμεσό, ο οποίος κάνει το παν, 
για να προσφέρει ό,τι μπορεί με τα πενιχρά μέσα που του διατίθενται.  Αλλά, αφού 
εγκαινίασε μία πινακίδα που γράφει ογκολογικό τμήμα του Νοσοκομείου Λεμεσού, 
αφέθηκε να σύρεται από το μονοπωλιακό καθεστώς που επιβάλλει το Ογκολογικό της 
Τράπεζας Κύπρου, το οποίο βεβαίως παρέχει άριστες υπηρεσίες σε ασθενείς, αλλά 
δεν μπορεί να τους καλύψει όλους.  Αυτή η κυβέρνηση έκανε και αγιασμό, χωρίς 
εγκαίνια όμως, ενός άλλου ογκολογικού τμήματος στα υπόγεια του νέου Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας, εφαρμόζοντας την πολιτική που χάραξαν άλλες ομάδες 
ασθενών. 

 Αυτή η κυβέρνηση υποσχέθηκε πολλές φορές ότι θα προχωρήσει στη 
δημιουργία ακτινοθεραπευτικού τμήματος στη Λεμεσό.  Αυτή η κυβέρνηση άφησε να 
χαθούν σημαντικές δωρεές πολιτών, όπως εκείνη της οικογένειας Μουσκή, αλλά 
κανείς δε μας έχει εξηγήσει μέχρι σήμερα το γιατί.  Μόλις πρόσφατα 
πληροφορηθήκαμε ότι δεν προχώρησαν οι διαδικασίες προκήρυξης προσφορών για 
το ακτινοθεραπευτικό τμήμα της Λεμεσού γιατί, ακούστε, μετετέθη ο λειτουργός που 
ήταν υπεύθυνος για τις προσφορές σε άλλη υπηρεσία.  Τούτο έγινε αντιληπτό μόλις 
πριν από μία βδομάδα, ενώ προβλέπεται κονδύλι αρκετών εκατομμυρίων λιρών για 
αναπτύξεις στο Νοσοκομείο Λεμεσού.  Προσέξτε τρόπο λειτουργίας!  Ένας μόνο 
λειτουργός, με ό,τι κι αν αυτό σημαίνει, είναι υπεύθυνος για αγορά πανάκριβου 
εξοπλισμού!  Φεύγει και δεν ενημερώνεται η υπηρεσία για την εκκρεμότητα, ούτε καν 
ο αντικαταστάτης του.   

 Άλλο παράδειγμα εξαιρετικού προγραμματισμού;  Προκηρύσσονται δύο θέσεις 
Λειτουργού Εκπαίδευσης στη Νοσηλευτική.  Οι υποψήφιοι περνούν τις νενομισμένες 
γραπτές και προφορικές εξετάσεις στη λεγομένη συμβουλευτική και οι θέσεις 
πηγαίνουν στην Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, όπου οι υποψήφιοι ακούνε να τους 
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λένε “περιμένετε”.  Αλλά σύντομα διαπιστώνουν ότι οι θέσεις είναι διπλοσταυρωμένες 
και καμία πρόνοια στον υπό ψήφιση προϋπολογισμό δεν υπάρχει.  Κάθε εξήγηση 
ευπρόσδεκτη, αγαπητοί συνάδελφοι, ακόμα και από την Επίτροπο ∆ιοικήσεως.   

 Όσον αφορά το τμήμα στο οποίο έγινε ο αγιασμός, δεν προβλέπονται κονδύλια 
για την ανάπτυξη ακτινοθεραπευτικού τμήματος, αλλά άκουσα ότι διεξάγεται ιδιωτικός 
έρανος από συνδέσμους για την αγορά επιταχυντή, όπως τον έρανο που έκανε στις 
εκκλησίες πρόσφατα το “Καραϊσκάκειο”.  Οι καρκινοπαθείς τελικού σταδίου δεν έχουν 
χώρους νοσηλείας εκτός από την “Αροδαφνούσα”.  ∆εν έχουν το δικαίωμα ούτε για 
έναν αξιοπρεπή θάνατο.   

 Η Μονάδα Εντατικής Θεραπείας που προγραμματίστηκε για τη Λεμεσό δεν έχει 
λειτουργήσει.  Στα νοσοκομεία γίνεται το αδιαχώρητο και οι ασθενείς περιμένουν στις 
Πρώτες Βοήθειες μέχρι και είκοσι τέσσερις ώρες, για να βρεθεί κρεβάτι.  Το κράτος δε 
διαθέτει τις απαραίτητες κλινικές όπως η γηριατρική και όχι τα γηροκομεία, όπως μας 
έλεγε ο υπουργός πρόσφατα.  Όταν λέμε γηριατρική κλινική, είναι εντελώς 
διαφορετικό θέμα από τα γηροκομεία.  ∆εν έχει νευρολογική, ρευματολογική κλινική το 
νοσοκομείο, ελλείπει νοσοκομείο εφήβων, δεν υπάρχουν τμήματα αποκατάστασης, 
δεν υπάρχει παιδοψυχιατρική κλινική, δεν υπάρχουν χώροι απεξάρτησης.   

 Το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής δεν είναι νοσοκομείο.  Αν ακούσουμε 
την κραυγή αγωνίας των ασθενών με νευρολογικές ασθένειες και αν εξετάσουμε 
αντικειμενικά τις διαδικασίες νοσηλείας τους, θα κατανοήσουμε ότι χρειάζονται 
βαθύτατες τομές και αλλαγή νοοτροπίας και πόλεμος με οργανωμένα συμφέροντα, 
πόλεμος γενικευμένος, για να μπορούμε να κοιτάζουμε τον κόσμο στα μάτια.  Ένα 
μόνο σας λέω: πολλά φάρμακα που έχουν απόλυτη ένδειξη για τη θεραπεία 
νευρολογικών παθήσεων δε χορηγούνται σε ασθενείς πάνω των εξήντα πέντε ετών.  
Το εξηκοστό πέμπτο έτος είναι το προσδόκιμο όριο επιβίωσης.  Μετά μπορεί να 
πεθάνει ο καθένας αβοήθητος.  Κανένας ασθενής δεν έχει δικαίωμα για δεύτερη 
γνώμη και αν πρέπει να παραπεμφθεί στο Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής για 
περαιτέρω αξιολόγηση, τότε χρειάζεται συμπαντική κινητοποίηση, για να επιτευχθεί. 

 Κατά τα άλλα τον Οκτώβριο θα έχουμε ΓΕΣΥ.  Άλλος ένας πακτωλός 
εκατομμυρίων για μελέτες εφαρμογής του ΓΕΣΥ.  Βεβαίως, μας κατηγορούν ότι 
μηδενίζουμε τα πάντα.  Ωραία!  Μπορεί κανείς να μας πει αν υπάρχει στοιχειώδης 
πρόνοια στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας για την ιατρική σχολή τον 
επόμενο χρόνο;  Όλοι μιλάνε για την ανάγκη να λειτουργήσει ιατρική σχολή.  Μπορεί 
να μας πει κανείς αν λειτουργεί το νοσοκομείο της Αμμοχώστου;  Μπορεί να μας πει 
κανείς αν προβλέπεται ουσιαστική βελτίωση του Νοσοκομείου Λάρνακας;  Το τι 
συμβαίνει στα περιφερειακά νοσοκομεία έχει αναπτύξει θαυμάσια η κ. Ακκελίδου.   

 Πριν από δύο βδομάδες κατετέθη στη Βουλή το ογκωδέστατο νομοσχέδιο για 
την αναθεώρηση του νόμου του ΓΕΣΥ, με τους κοινωνικούς εταίρους να 
διαμαρτύρονται, τον κόσμο να μη γνωρίζει, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων να είναι ανέτοιμο για τις εισπράξεις.  Το νομοσχέδιο για την αυτονόμηση 
των νοσοκομείων δεν έχει ακόμη κατατεθεί.  Εντούτοις, υπάρχει κονδύλι ύψους £1 
εκατομ. για μελέτη αυτονόμησης, αναδιοργάνωσης -τώρα έγινε αναδιοργάνωση των 
νοσοκομείων.  Άλλη μία μελέτη λοιπόν!  Το ίδιο κονδύλι υπήρχε και πέρσι και 
πρόπερσι, αλλά δε χρησιμοποιήθηκε και προκάλεσε την αντίδραση της Γενικής 
Ελέγκτριας της ∆ημοκρατίας.  Τα ιδιωτικά νοσοκομεία αποστελεχώνονται συνεχώς 
από το νοσηλευτικό προσωπικό και χωρίς καμιά προειδοποίηση.  Η συνεργασία του 
κράτους με τον ιδιωτικό τομέα υπήρξε μονίμως προβληματική, λόγω των 
στρεβλώσεων που παρατηρούνται από την ηγεμονική συμπεριφορά του κράτους και 
από τις άλλες εξαρτήσεις που το κατατρύχουν.  Συνεπώς, η ισορροπημένη και 
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επιστημονικά σωστή κατανομή των ασθενών, η οποία θα μπορούσε να αποβεί προς 
όφελος του συστήματος, δε γίνεται, κι αυτό δεν μπορεί να αλλάξει από τη μία μέρα 
στην άλλη και ως απόρροια των υποχρεώσεών μας έναντι του νόμου για τα 
δικαιώματα των ασθενών.   

 Το κράτος εξακολουθεί να κτίζει ιατρεία πρωτοβάθμιας περίθαλψης, ενώ είναι 
γνωστό πως η πρωτοβάθμια περίθαλψη θα ανατεθεί εν πολλοίς στους ιδιώτες.  Θα τα 
ενοικιάζει, λέει, σε ιδιώτες.  Είναι πολύ σωστή επένδυση.  Το ΓΕΣΥ θα επιβιώνει από 
τα ενοίκια.  Άκουσα ότι ένα κέντρο τέτοιο θα γίνει ή ταχυδρομείο ή Κέντρο 
Εξυπηρέτησης του Πολίτη.  ∆εν ξέρω.  Πάντως το έλεγαν οι ειδήσεις πρόσφατα.  ∆ε 
θυμάμαι.   

 Στο διάστημα που ακολουθεί θα εκπαιδευτούν γενικοί και ειδικοί ιατροί.  Ήδη 
έχετε εγκρίνει, έχουμε εγκρίνει αρκετά εκατομμύρια γι’ αυτό το σκοπό.  Ακόμη, θα 
επανακαθοριστούν οι έννοιες του οικογενειακού και του προσωπικού γιατρού και θα 
επαναπροσδιοριστούν οι μηχανισμοί παραπομπής των ειδικών ιατρών, θα βρεθούν 
νοσηλευτές, θα γίνει η κατάλληλη ενημέρωση του κόσμου.  Αρκετά μεγάλο είναι το 
κονδύλι για τη μηχανογράφηση των νοσοκομείων και του οργανισμού.  Γι’ αυτό το 
έργο προβλέπεται θέση διευθυντού με μισθό £130.000, δύο φορές δηλαδή το μισθό 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Πότε και πώς θα ολοκληρωθεί η μηχανογράφηση 
κρατικών υπηρεσιών, ιδιωτικών νοσοκομείων και οργανισμών με συμβατά συστήματα 
και η καθιέρωση και λειτουργία ηλεκτρονικής κάρτας ασθενούς, στοιχείο απαραίτητο 
για τη λειτουργία του ΓΕΣΥ, ουδείς γνωρίζει.   

 Ευτυχώς, η μεθοδολογία εφαρμογής του ΓΕΣΥ βάσει του νόμου “όλον ή ουδέν” 
έχει εγκαταλειφθεί.  Με ανακούφιση ακούσαμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να 
δηλώνει στα εγκαίνια του Νοσοκομείου Αμμοχώστου ότι το ΓΕΣΥ θα τύχει σταδιακής 
εφαρμογής, όπως πρέπει δηλαδή και όπως απαιτούν οι συνθήκες αυτού του τόπου. 

 Όσον αφορά τον ασφαλιστικό τομέα, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων δεν είναι έτοιμο ακόμη να αρχίσει τις εισπράξεις -το έχω πει κι αυτό- και 
δεν μπορεί να είναι έτοιμο, γιατί εκκρεμεί η νέα αναλογιστική μελέτη.  Ωστόσο, στον 
προϋπολογισμό υπάρχει τω όντι πρόνοια £500.000 για την επανακοστολόγηση του 
ΓΕΣΥ, ενώ η αντίστοιχη πρόνοια για το 2007 ήταν £300.000.  Άρα, εάν η 
επανακοστολόγηση γινόταν από πέρσι θα απεφεύγετο η σπατάλη τουλάχιστο 
£200.000.   

 Όπως ανέφερα ήδη, πολλά εκατομμύρια θα πληρωθούν για μελέτες εφαρμογής 
του ΓΕΣΥ.  Τουλάχιστο να τις λαμβάναμε υπόψη;  ∆εν μπορώ να αποφύγω τον 
πειρασμό και να μην αναφερθώ στην πανάκριβη μελέτη που εκπόνησε το London 
School of Economics για τα φάρμακα και η κυβέρνηση δεν την εφάρμοσε ή την 
εφάρμοσε με τέτοιο στρεβλό τρόπο που κατέρρευσε το σύστημα τιμολόγησης των 
φαρμάκων.  Κατέρρευσε και η μέθοδος της συμμετοχικής πληρωμής των φαρμάκων, 
η οποία οδήγησε τους φτωχότερους κυρίως εκ των ασθενών στην απόγνωση και την 
ομοσπονδία των ασθενών σε οργανωμένη και σθεναρή, αλλά και μαζική αντίδραση.  
Αυτή η συμμετοχική πληρωμή διαφημίστηκε ως προάγγελος δήθεν του ΓΕΣΥ.  
Ευτυχώς, που κατέρρευσε νωρίς! 

 Βεβαίως, ενόψει της νέας αναλογιστικής μελέτης, αρχικού κόστους μισού 
εκατομμυρίου λιρών, ουδείς γνωρίζει το τελικό ύψος των προσφορών του πολίτη, του 
εργοδότη, του αυτοεργοδοτουμένου, του συνταξιούχου και του κράτους.  Επί του 
παρόντος ανακοινώθηκε η επιβολή πρόσθετης φορολογίας στα τσιγάρα και στα 
οινοπνευματώδη ποτά για τη χρηματοδότηση του ΓΕΣΥ.  Αλλά ο γενικός πληθυσμός 
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δε γνωρίζει ακόμη τι θα είναι το ΓΕΣΥ και τι θα πληρώνει.  Γι’ αυτό θα αρχίσουμε 
σύντομα εκστρατεία διαφώτισης. 

 Οι προχειρότητες και οι εμβαλλωματικές λύσεις είναι η καθημερινή πρακτική και 
οι παρεμβάσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας όχι πάντοτε σωστές.  Για παράδειγμα 
η επιζωοτία του αφθώδους πυρετού αντιμετωπίσθηκε σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές 
Οδηγίες, λέει η κυβέρνηση, για την πρόληψη μεγαλύτερης καταστροφής, αλλά η ίδια 
ευαισθησία δεν επεδείχθη, όταν μας ανακοίνωσαν ότι δε θα αγοράσουμε αντιιικούς 
ορούς, ούτε καν ένα στοιχειώδες απόθεμα προστασίας των πλέον ευπαθών πολιτών, 
για να μην προβούμε σε άχρηστες δαπάνες.  Και όλα αυτά, όταν επεκρέμματο ο 
κίνδυνος της γρίπης των πτηνών.  Υπάρχει και η πρόσφατη ομολογία του κράτους ότι 
δεν μπορούμε να νεκροτομήσουμε άτομο θανόν από σπάνια νόσο, γιατί δεν έχουμε 
τον εξοπλισμό.  Το πλήρες ξεγύμνωμα αυτού του κράτους, διότι δεν μπορεί να λέει ότι 
πέραν πάσης αμφιβολίας δεν πρόκειται για τη συγκεκριμένη νόσο και παράλληλα να 
φοβείται να κάνει μία απλή νεκροτομή.  Γιατί μπορεί και να πρόκειται! 

 Όσον αφορά τα φάρμακα, για το 2008 προβλέπονται έξοδα σχεδόν £50 
εκατομ. έναντι £43 εκατομ. για το 2007.  Υπάρχει μία τεράστια αύξηση απότοκος της 
έλλειψης εκσυγχρονισμού, απότοκος της έλλειψης μηχανογράφησης και ηλεκτρονικής 
προσέγγισης του ασθενούς.  

 Κύριοι συνάδελφοι, όταν υπάρχει διαχειριστική προσέγγιση των προβλημάτων 
του τόπου χωρίς αναπτυξιακή και φιλόδοξη προσπέλαση, απλώς θα παραμένουμε 
καθηλωμένοι στα τετριμμένα.  Ο κόσμος κάνει άλματα.  Κινείται με υπερηχητικές 
ταχύτητες κι εμείς δυστυχώς κινούμεθα με τη βοϊδάμαξα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Kαι εμείς ευχαριστούμε. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Φυττής, παρακαλώ.  Προτού πάρει το λόγο ο κ. 
Φυττής, θα παρακαλέσω θερμά δώστε καταλόγους ομιλητών, για να μπορέσουμε να 
οργανώσουμε καλύτερα τη δουλειά μας.  Φρονώ ότι σήμερα μπορούν να μιλήσουν 
πέραν του καταλόγου ακόμη δύο ομιλητές.  Πρέπει να γίνει και κατάλογος για αύριο.  
Έχουμε δώσει μια μέρα περισσότερη ουσιαστικά και ελπίζω να μην καταλήξουμε και 
πάλι να τρέχουμε την τελευταία στιγμή. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Παρακαλώ, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ πλήρως με αυτό που είπατε.  Με αυτό το ρυθμό 
είναι Πέμπτη βράδυ που θα τελειώσουμε και αργά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό λέω, κύριε συνάδελφε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά εγώ θέλω να απευθυνθώ στο Συναγερμό, αν θα λύσουμε το 
πρόβλημά μας.  Εμείς είμαστε έτοιμοι να δώσουμε ακόμα και δύο ομιλητές σήμερα, αν 
είναι έτοιμοι οι συνάδελφοι.  Επειδή κάθε χρόνο είναι τα ίδια που συμβαίνουν, να 
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δώσουν όλες οι ομάδες τουλάχιστον από ένα σήμερα και τα μεγάλα κόμματα ας 
δώσουν και από δύο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα εκλάβω την τοποθέτηση του αγαπητού κ. Κατσουρίδη 
ότι, αν υπάρξει οποιοδήποτε πρόβλημα, θα ευθύνεται και πάλι “η συτζιά του 
μαύρου”… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σίγουρα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …για τον απλούστατο λόγο ότι έγιναν κάποιοι προγραμματισμοί.  Μας 
ζητήθηκε από τη γραμματεία να δώσουμε ονόματα για την πρωινή και την 
απογευματινή  συνεδρία.  Αν τώρα αναθεωρείται και διαπιστώνουμε ότι ενδεχόμενα 
να κάναμε λάθος στους υπολογισμούς μας, δε νομίζω ότι φταίει ο Συναγερμός.  Θα 
καταβάλουμε κάθε δυνατή προσπάθεια, κύριε Πρόεδρε, διότι όλοι πρέπει να 
προσπαθούμε να ξεπερνούμε προβλήματα, να βρούμε επιπρόσθετους ομιλητές για 
σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, δεν επιρρίπτεται ευθύνη σε καμιά ομάδα.  Απλώς, έκανα 
εγώ προσωπικά έναν έλεγχο του χρόνου και των ομιλητών και βρίσκω ότι θα 
μπορούσαν να ανέβουν στο βήμα ακόμα και δύο και τρεις ομιλητές σήμερα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα ήταν ακόμα πολύ καλύτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, πολύ σωστά.  Μεριμνήστε και για αύριο, σας παρακαλώ. 

 Ναι, Γιώργο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι εμείς ως Ε∆ΕΚ μπορούμε να διευκολύνουμε 
την κατάσταση.  Ο συνάδελφος ο Φειδίας ο Σαρίκας, που θα μιλούσε αύριο το πρωί, 
είναι διαθέσιμος να μιλήσει το απόγευμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ όμορφα.  Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Φυττή, παρακαλώ.  Συγνώμη. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Η συζήτηση για τον προϋπολογισμό του 2008 δημιουργεί σε όλους μας 
αισθήματα ευθύνης όχι μόνο για τα πεπραγμένα της κυβέρνησης, αλλά και γι’ αυτά 
που περιμένει ο λαός μας ως επιστέγασμα των δικών του κόπων, για να ατενίσει το 
μέλλον με περισσότερη σιγουριά. 

 Η σημασία του προϋπολογισμού είναι φέτος μεγαλύτερη, γιατί οι επερχόμενες 
προεδρικές εκλογές μάς δίνουν την ευκαιρία να εκφράσουμε τις θέσεις μας από το 
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βήμα της Βουλής, που θεωρείται ο ναός της δημοκρατίας.  Η είσοδός μας στη μεγάλη 
ευρωπαϊκή οικογένεια έχει επιφέρει στην Κύπρο μεγάλες αλλαγές, ειδικά στον 
εκσυγχρονισμό του κράτους και στο σεβασμό των αρχών του προς τους πολίτες, στα 
ανθρώπινα δικαιώματα και στις ατομικές ελευθερίες. 

 Με μεγάλη μου θλίψη παρατηρώ όμως ότι για μια ακόμη χρονιά τα ανθρώπινα 
δικαιώματα στην Κύπρο καταπατούνται παράφορα στο βωμό των συμφερόντων των 
ισχυρών κρατών.  Ο προσφυγικός κόσμος δε μειώνει τις προσδοκίες του, όπως ποτέ 
δεν έχασε τις ελπίδες του για μια λύση του Κυπριακού η οποία θα τον δικαιώνει.  Τον 
τελευταίο καιρό βέβαια γινόμαστε θεατές σε έναν ξέφρενο ανταγωνισμό δηλώσεων 
μεταξύ των επιτελείων του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΣΥ για το ποιος από τους τρεις κύριους 
υποψήφιους συνομιλεί καλύτερα και μπορεί να γίνει πιο αποδοτικός και πιστευτός 
στους Τουρκοκυπρίους.  Λες και είναι οι Τουρκοκύπριοι που ζουν την κατοχή και τις 
επιπτώσεις της, όπως είναι η διαβίωση για τριάντα τρία και πλέον χρόνια των 
προσφύγων μας σε συνοικισμούς, κάτω από αντίξοες πραγματικά συνθήκες, ή η 
απώλεια των εισοδημάτων τους και άλλα πολλά.  Βεβαίως, αναγνωρίζουμε ότι ο 
διάλογος με τους Τουρκοκυπρίους είναι σημαντικός, αλλά όσοι πιστεύουν ότι είναι οι 
ίδιοι οι Τουρκοκύπριοι που καθορίζουν το μέλλον τους, τότε μπορούμε να πούμε ότι 
παραγνωρίζουν ότι οι Τουρκοκύπριοι είναι έρμαιο του κατοχικού στρατού και της 
επέκτασης του βαθέος κράτους της Τουρκίας στην κατεχόμενη γη μας.  Η εμπειρία 
των τριάντα τριών και πλέον χρόνων έχει σίγουρα αποδείξει ότι όλες οι πολιτικές 
αποφάσεις είναι δρομολογημένες και ελεγχόμενες από την Άγκυρα. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, από το βήμα της Βουλής θα πρέπει να 
μιλήσουμε καθαρά στον κυπριακό λαό. Είναι γεγονός και γνωστό ήδη ότι 
βραχυπρόθεσμα, όταν δηλαδή θα τελειώσουν οι εκλογές στην Κύπρο, θα αρχίσουν οι 
διαδικασίες για μια νέα προσπάθεια επίλυσης του Κυπριακού.  Αυτό γιατί ένα χρόνο 
μετά, το 2009, η Τουρκία θα κληθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση και θα αξιολογηθεί για 
τις δεσμεύσεις που έχει αναλάβει.  Ο ξένος παράγοντας θα κινηθεί προς επίλυση του 
πολιτικού μας προβλήματος και ελπίζουμε με το σωστό τρόπο και προς τη σωστή 
κατεύθυνση. 

 Οι πρόσφυγες αναμένουν από τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να 
διατηρήσει τη διεκδικητικότητά του και να αναζητήσει συμφωνημένη λύση που να 
κατοχυρώνει την επιβίωση των Ελληνοκυπρίων στην Κύπρο.  Ασφαλώς, μια βιώσιμη 
λύση δεν μπορεί να παραγνωρίσει τα δικαιώματα των προσφύγων και τη διασφάλιση 
των ανθρώπινων δικαιωμάτων, όπως εφαρμόζονται σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Ο Τάσσος Παπαδόπουλος αγωνίζεται για μια καλύτερη λύση από αυτή του Σχεδίου 
Ανάν, η οποία θα είναι συμφωνημένη και δίκαιη και για τις δύο κοινότητες, για να 
μπορέσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία να λειτουργήσει χωρίς να δημιουργεί αντιδράσεις, 
να γκετοποιεί ομάδες πληθυσμών, οι οποίες βραχυπρόθεσμα ή και μακροπρόθεσμα 
θα ζητούν αλλαγές, ή και χωρίς να υπάρχει αντίδραση, εξέγερση και πάλι 
ενεργοποίηση των δικοινοτικών προβλημάτων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αυτοί που ακόμα και σήμερα μιλώντας 
κρύβουν ευσεβείς πόθους είτε για μια λύση με κεντρικό άξονα τις πρόνοιες του 
Σχεδίου Ανάν είτε θέλουν πλήρη διαχωρισμό, ας αναλογιστούν ποιες επιπτώσεις 
μπορεί να υπάρξουν από την κατάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τη 
δημιουργία ενός νέου κράτους στο οποίο οι αποφάσεις θα λαμβάνονται από όχι 
ισχυρή κεντρική κυβέρνηση, αλλά από ένα αναιμικό και ανίσχυρο προεδρικό 
συμβούλιο, στο οποίο την απόλυτη εξουσία θα έχει ο ξένος παράγοντας στη λήψη των 
τελικών αποφάσεων.  Ακόμα, πιο σοβαρό είναι το ενδεχόμενο ότι με την κατάλυση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας η Τουρκία αποενοχοποιείται σε σχέση με τις ευθύνες της και 
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κανένας δε θα μπορεί να της καταλογίσει ευθύνες ούτε για το ό,τι συνέβη, αλλά ούτε 
για ό,τι πρόκειται να συμβεί. 

 Στον αγώνα μας αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, στον οποίο όλος ο κυπριακός 
λαός άμεσα ή έμμεσα συμμετέχει, το άμεσο κόστος φανερό είναι ότι βαραίνει και το 
επωμίζεται ο προσφυγικός κόσμος.  Η εισβολή και η παρατεταμένη κατοχή της γης 
μας δεν ξεπληρώνεται ούτε διαγράφεται κατά κάποιο τρόπο, αλλά μια μελλοντική και 
δίκαιη, σωστή και βιώσιμη λύση του προβλήματος θα καταπραΰνει τον πόνο μας. 

 Μέχρι όμως να φθάσει αυτή η πολυπόθητη μέρα που θα επιστρέψουμε στις 
κατεχόμενες σήμερα πόλεις και χωριά μας, η παρούσα κυβέρνηση ίσως για πρώτη 
φορά κοίταξε τους πρόσφυγες στα μάτια και αφουγκράστηκε τις πολλές ανησυχίες και 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν.  Οι δαπάνες, παραδείγματος χάριν, για τη 
στεγαστική διευκόλυνση των προσφύγων έχουν διπλασιαστεί, αφού οι δαπάνες και 
χορηγίες για αυτοστέγαση σε κυβερνητικά οικόπεδα από £966.000 το 2002 θα 
ανέλθουν στο £1.922.000 το 2008.  Οι επιχορηγήσεις για αυτοστέγαση σε ιδιόκτητα 
οικόπεδα από  £5.257.000 το 2002 θα αυξηθούν σε £8.115.000 το 2008.  Οι χορηγίες 
αγοράς διαμερισμάτων και οικιών από πρόσφυγες το 2002 ήταν £9.448.000, ενώ το 
2008 θα ανέλθουν στα £14.084.000. 

 Σημαντικό έργο επιτελείται και από τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών, αφού οι χρονικές διαδικασίες για έγκριση των δανείων έχουν μειωθεί πάρα 
πολύ και υπολογίζεται ότι θα μειωθούν ακόμη περισσότερο.  Ενδεικτικά, αναφέρω ότι 
το 2008 και μετά έχει υπολογιστεί ότι η αναμονή για χορήγηση δανείου είναι για τα 
στεγαστικά τριάντα μήνες, τα σπουδαστικά τρεις μήνες, τα επαγγελματικά οκτώ μήνες,  
για τα νέα ζευγάρια πέντε μήνες και για ιατρικές ανάγκες άμεση δανειοδότηση. 

 Ο προϋπολογισμός του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών έχει 
αυξηθεί από £22,5 εκατομ. για το 2002 σε £68 εκατομ. για το 2008 -το περισσότερο 
μέρος ασφαλώς είναι για δάνεια και εγγυήσεις- γεγονός που αυξάνει τη φερεγγυότητα 
και ενίσχυση των προσφύγων σε συνδυασμό με τις μειωμένες χρονικές διαδικασίες 
παραχώρησης των δανείων.  Όμως, τονίζω ότι η πλήρης φερεγγυότητα θα επέλθει 
μόνο με την επιστροφή στα σπίτια και τις περιουσίες μας.  Το θέμα της 
αποκατάστασης της φερεγγυότητάς μας ως πρόσφυγες είναι ιεραρχικά υψηλά στην 
ατζέντα της κυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, αλλά, όπως πολύ καλά γνωρίζουμε, η ολοκληρωτική αποκατάσταση των 
χιλιάδων προσφύγων είναι δυσβάσταχτη και σχεδόν αδύνατη, γιατί ο άδικος εναντίον 
μας πόλεμος του 1974 έχει επιφέρει τεράστιες οικονομικές ζημιές και απώλειες 
εισοδημάτων δισεκατομμυρίων λιρών των προσφύγων.   

 Στα πλαίσια του ολοκληρωμένου σχεδιασμού στο προσφυγικό μας πρόβλημα, 
η κυβέρνηση, με ενιαίο συνολικό πρόγραμμα και στόχο, ξεκίνησε τη διαδικασία 
έκδοσης και παροχής τίτλων ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες, ένα έργο δύσκολο λόγω 
των πολλών συνοικισμών, κυβερνητικών και αυτοστέγασης.  Η παραχώρηση 
πιστοποιητικών μίσθωσης και ως αντιστάθμισμα η παραχώρηση ενός οικοπέδου σε 
αυτούς που διαμένουν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες ή έκτισαν σε τουρκοκυπριακή γη 
είναι επιπλέον μια στήριξη και ασφάλεια στην προσφυγιά. 

 Σύμφωνα με τα χρονοδιαγράμματα, η κυβέρνηση μέχρι το τέλος του 2008 θα 
έχει παραχωρήσει σε όλους τους πρόσφυγες τίτλους ιδιοκτησίας οικιστικών μονάδων 
σε κυβερνητικούς οικισμούς και σε πέντε χρόνια θα κληρωθούν στους δικαιούχους τα 
οικόπεδα που θα χωριστούν.  Η αποφασιστικότητά μας να δώσουμε λύσεις στα 
προβλήματα των προσφύγων διαφαίνεται και από τα μέτρα που εφαρμόζει η 
κυβέρνηση για τη στεγαστική προσφυγική πολιτική, που είναι τα ακόλουθα: 
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1. Αύξηση από την 1η Ιανουαρίου 2006 των παρεχόμενων χορηγιών κατά 15% σε 
ό,τι αφορά τη στέγαση σε κυβερνητικά οικόπεδα αυτοστέγασης και την αγορά 
διαμερίσματος ή κατοικίας. 

2. Αύξηση κατά 30% των εισοδηματικών κριτηρίων. 

3. Αύξηση της παρεχόμενης χορηγίας κατά 10% στις περιπτώσεις αναδόμησης 
οικισμών ή άλλων κυβερνητικών έργων. 

4. Αύξηση κατά 10% των παρεχόμενων επιδομάτων ενοικίου και κατά 15% των 
εισοδηματικών κριτηρίων. 

 Η κυβέρνηση, ενστερνιζόμενη τις ανάγκες των προσφύγων, προσπάθησε και 
θα προσπαθεί και μελετά ήδη και νέα ριζοσπαστικά μέτρα, για να συμβάλει στην 
εξασφάλιση των συνθηκών για άνετη προσωρινότητα των χιλιάδων προσφύγων μας.  
Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδό πουλου το 2008 αναμένεται να δαπανήσει 
περισσότερα από £129 εκατομ. για τον προσφυγικό κόσμο, για την άνετη 
προσωρινότητα του κόσμου αυτού που προσμένει την επιστροφή και επιμένει να έχει 
το βλέμμα στραμμένο στον κατεχόμενο Βορρά.  Επαναλαμβάνω ότι και νέα σοβαρά 
μέτρα μελετώνται προς όφελος των προσφύγων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, από το βήμα αυτό εκφράζω την πικρία μου, 
γιατί μια ευαίσθητη ομάδα της κοινωνίας μας που είναι ευρύτερα ο αγροτικός κόσμος 
τυγχάνει εκμετάλλευσης. Έγινε η αγροτική τάξη πεδίο εμπαιγμού και λαϊκισμού, 
θυσιαζόμενο στο βωμό των ψηφοθηρικών παιχνιδιών τόσο από πλευράς του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού όσο και από πλευράς του ΑΚΕΛ, που μέχρι πρότινος για 
τεσσεράμισι χρόνια συγκυβέρνησης στήριζε με θέρμη τις κυβερνητικές πολιτικές, τις 
μεταρρυθμίσεις και την ανάπτυξη και επιβίωση του αγροτικού κόσμου.  Λόγω των 
ισχνών πολιτικών τους θέσεων περιορίζονται σε στυγνή αντιπολίτευση, χωρίς να 
παραθέτουν πλήρεις, λογικές και οικονομικά εφικτές δικές τους θέσεις και ιδέες. 

 Είναι ευρέως γνωστό, παραδείγματος χάριν, ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει 
λάβει τα εύσημα από την Ευρωπαϊκή Ένωση για το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 
2007-2013, ύψους 325 εκατομ. ευρώ (£195.000.000), που η φιλοσοφία του είναι 
υποδειγματική για εφαρμογή ακόμα και σε χώρες που έχουν παράδοση στην 
ευρύτερη αγροτική οικονομία.  Εξάλλου, είναι γνωστό επίσης ότι για το Σχέδιο 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2004-2006 ξοδεύτηκαν £128.000.000 για εκσυγχρονισμό, 
αναπροσαρμογή και ανάπτυξη.  Ουδεμία εκτίμηση ή έστω ένας καλός λόγος δε 
λέγεται από την αντιπολίτευση. 

 Ο αναπτυξιακός προϋπολογισμός του Υπουργείου Γεωργίας για το 2008 είναι 
ύψους £45 εκατομ.  Ο τακτικός προϋπολογισμός ανέρχεται στα £116 εκατομ.   Τόσο ο 
προϋπολογισμός ανάπτυξης όσο και ο τακτικός έχουν μακροπρόθεσμο στόχο να 
εντάξουν σε ένα ευρύτερο πλαίσιο τον εκσυγχρονισμό, την αναδόμηση και την 
ανάπτυξη στις κατευθύνσεις της κοινής αγροτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Βασική μας προτεραιότητα είναι ο εκσυγχρονισμός των γεωργοκτηνοτροφικών 
εκμεταλλεύσεων, η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων και 
μια αειφόρος ανάπτυξη, που θα συμβάλει στη διατήρηση του αγροτικού κόσμου και τη 
βελτίωση της ποιότητας ζωής στις αγροτικές περιοχές. 

 Στο πλαίσιο αυτό εμπίπτει και η βελτίωση της παραγωγικότητας μέσω της 
παραγωγής προϊόντων με ονομασία προέλευσης και γεωγραφικής ένδειξης, αλλά και 
της βελτίωσης της μεταποίησης των υφιστάμενων, αλλά και νέων προϊόντων.  
Βάζοντας γερές βάσεις, η Κύπρος στοχεύει στην παραγωγή και διάθεση στους 
γεωργούς πιστοποιημένων σπόρων σιτηρών, κτηνοτροφικών φυτών και λαχανικών, 
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στην πλήρη προστασία από μεταλλαγμένα και ασφαλώς στην αύξηση της παραγωγής 
υγιούς πολλαπλασιαστικού υλικού φρούτων, λαχανικών και γενικά στην ποιότητα και 
ασφάλεια των τροφίμων, στην ευημερία των ζώων και στη γενετική βελτίωση και 
διάθεση ζώων στους κτηνοτρόφους με αντικειμενικό στόχο την υψηλή 
παραγωγικότητά τους και την υγεία τους. 

 Η Κύπρος, συνάδελφοι, διαχρονικά επικεντρώνεται κυρίως, για να επιλύσει το 
φλέγον θέμα του Κυπριακού, που είναι μια πληγή που αιμορραγεί εδώ και τριάντα 
τρία χρόνια, αλλά συνάμα ιεραρχεί τις ανάγκες της χώρας ανάλογα με το βαθμό 
σημασίας που έχουν αυτές. 

 Για την κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου το υδατικό πρόβλημα έτυχε 
συνεχούς αντιμετώπισης και είναι πολλές οι ενέργειες και τεράστια τα κονδύλια που 
διατίθενται γι’ αυτό το θέμα.  Ήδη βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο η κατασκευή 
χερσαίας μονάδας αφαλάτωσης στη δυτική περιοχή της Λεμεσού για την ενίσχυση του 
υδρευτικού προβλήματος, αφού η κυβέρνηση μελέτησε αντισταθμιστικά μέτρα 
υποστήριξης των κατοίκων της περιοχής.  Παράλληλα όμως, η κυβέρνηση, για να 
μπορέσει να αντιμετωπίσει άμεσα το υδρευτικό πρόβλημα της Λεμεσού, έχει 
προχωρήσει στη διαδικασία λειτουργίας κινητής μονάδας αφαλάτωσης, η οποία θα 
αρχίσει τη λειτουργία της σε μερικούς μήνες στην περιοχή Πύργου, με παροχή 
αντισταθμιστικών μέτρων κοινωνικής στήριξης των κατοίκων της ευρύτερης περιοχής.  
Με βασικό άξονα την ορθολογιστική διαχείριση των υδάτινων πόρων, η κυβέρνηση 
έχει στόχο τη βελτίωση της ποιοτικής και ποσοτικής κατάστασης των υδρευτικών 
συστημάτων και τη θέσπιση  ενός ολοκληρωμένου συστήματος προστασίας και 
βελτίωσης της ποιότητας των νερών. 

 Έχουν ήδη αποφασιστεί και προωθηθεί νέα έργα προς υλοποίηση όπως η 
αγορά υπηρεσιών εμπειρογνωμόνων και συμβούλων για εφαρμογή της Οδηγίας 
πλαίσιο για τα νερά, η χρησιμοποίηση για άρδευση του νερού των επεξεργασμένων 
λυμάτων, άλλα  μεγαλεπήβολα έργα που αφορούν την υδροδότηση της περιοχής της 
∆ευτεράς μέχρι τους Καπέδες για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας στις κοινότητες, 
τη συνέχιση των εργασιών για επέκταση του διυλιστηρίου Λεμεσού και άλλα έργα που 
αφορούν το Νότιο Αγωγό, την αύξηση της παραγωγής αφαλατωμένου νερού από το 
διυλιστήριο ∆εκέλειας κ.ά.  Υπάρχουν επίσης αρκετά υδατικά έργα τα οποία είναι υπό 
κατασκευή όπως της κοιλάδας του ∆ιαρίζου, της Έζουσας, της δυτικής Μεσαορίας και 
του Καρκώτη, της λιμνοδεξαμενής της Ορούντας, του φράγματος Κλήρου-Μαλούντας-
Ακακίου, το οποίο συμπληρώθηκε φέτος κ.ά. 

 Ως συνέπεια της εισβολής υπάρχει και ο συνωστισμός των ψαράδων, που 
έχουν μετακινηθεί στις ελεύθερες περιοχές.  Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου, 
σε συνδυασμό με προσπάθειες που έγιναν από τη Βουλή, κοίταξε με ευθύνη τα 
προβλήματα της αλιείας και την ευπαθή αυτή ομάδα και θέσπισε διάφορα μέτρα 
αντιμετώπισης των προβλημάτων όπως ανώτερο όριο στην επαγγελματική άδεια και 
ρύθμιση για την άδεια των ερασιτεχνών ψαράδων.  Η μακρόχρονη στασιμότητα ή 
έστω βραδεία βελτίωση στην αλιεία έχει συγκεντρώσει πολλά προβλήματα, τα οποία η 
κυβέρνηση έχει επιλύσει και κάποια βρίσκονται στο στάδιο επίλυσης.  Επιγραμματικά, 
αναφέρω το αλιευτικό καταφύγιο στο Ζύγι, το αλιευτικό καταφύγιο στο Πισσούρι, 
κατασκευή ιχθυόσκαλας, αγορά περιπολικού σκάφους, η εφαρμογή του Βlue Box για 
την καλύτερη παρακολούθηση και τον έλεγχο των αλιευτικών σκαφών, η οποία σκοπεί 
και στην περαιτέρω ασφάλεια των ψαράδων μας. 

 Ίσως το πιο επίκαιρο θέμα το οποίο άγγιξε τις καρδιές των Κυπρίων είναι αυτό 
της αντιμετώπισης των πυρκαγιών.  Η κυβέρνηση συνεχίζει τη συντήρηση και την 
κατασκευή νέων έργων υποδομής όπως αντιπυρικών λωρίδων, δασικών δρόμων, 
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τοποθέτηση ντεποζίτων. Η βελτίωση του σχεδιασμού διαχείρισης των δασών θα 
συνεχιστεί και θα καλυφθούν οι ανάγκες παραγωγής δενδρυλλίων, αλλά και η 
αποκατάσταση καμένων και άλλων υποβαθμισμένων δασικών περιοχών.  Η επέκταση 
του προγράμματος αφορά και τη δάσωση ιδιωτικών εκτάσεων μέσω του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης και των κινήτρων που έχουν αποφασιστεί. 

 Επιπρόσθετα, για τη στήριξη των αγροτών μας και του βιοτικού τους επιπέδου, 
η κυβέρνηση έχει καταρτίσει εθνικό πλαίσιο χορήγησης κρατικών ενισχύσεων για την 
αντιστάθμιση ζημιών που προκαλούνται από θεομηνίες, έκτακτα γεγονότα και 
δυσμενείς καιρικές συνθήκες στο γεωργικό τομέα.  Με το πλαίσιο αυτό, το οποίο 
βρίσκεται στα πλαίσια της κοινοτικής νομοθεσίας, καθορίζεται η εθνική πολιτική και 
τίθενται οι όροι και οι προϋποθέσεις για την έγκριση της καταβολής κρατικών 
ενισχύσεων, ενώ παράλληλα στοχεύεται όπως οι ενισχύσεις καταβάλλονται στους 
δικαιούχους το συντομότερο δυνατό. Ήδη το πλαίσιο στο οποίο έχουν ενσωματωθεί 
και οι απόψεις των αγροτικών οργανώσεων έχει υποβληθεί στον Έφορο Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων, η απόφαση του οποίου αναμένεται να εκδοθεί πολύ σύντομα. 

 Επίσης, έχει προωθηθεί τροποποίηση της περί γεωργικής ασφάλισης 
νομοθεσίας, η οποία εγκρίθηκε ήδη από το Υπουργικό Συμβούλιο και εκκρεμεί 
ενώπιον της Βουλής.  Μεταξύ άλλων, περιέχει και πρόνοια η οποία παρέχει στο 
διοικητικό συμβούλιο του ΟΓΑ τη δυνατότητα να εφαρμόζει ή να επιδοτεί μεθόδους και 
μέσα ενεργητικής προστασίας των καλλιεργειών από τους φυσικούς κινδύνους. 
Τέτοιες μέθοδοι ή μέσα που εφαρμόζονται σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες είναι, 
παραδείγματος χάριν, η χρησιμοποίηση εναέριων ή επίγειων μέσων για διάχυση μέσα 
στα νέφη ιωδιούχου αργύρου με σκοπό την καταστολή του χαλαζιού ή την αύξηση της 
βροχής, η επιδότηση της αγοράς και εγκατάστασης αντιχαλαζικού δικτύου ή 
αντιπαγετικών μέσων κ.ά. 

 Συνάδελφοι, διαχρονικά το πάντα επίκαιρο θέμα θεωρείται αυτό των 
δικαιωμάτων του ανθρώπου.  Η Κύπρος, σεβόμενη τους εσωτερικούς της θεσμούς, με 
γνώμονα την ανθρώπινη αξιοπρέπεια, έχει εφαρμόσει όλες τις πρόνοιες και τα άρθρα 
του συντάγματος και των ευρωπαϊκών συμβάσεων που αφορούν τα θεμελιώδη 
δικαιώματα και ελευθερίες του ανθρώπου.  Στο πλαίσιο της εναρμόνισής μας με το 
κοινοτικό κεκτημένο και μετά από την εισδοχή μας στην ευρωπαϊκή οικογένεια, 
κυβέρνηση και Βουλή των Αντιπροσώπων, ως τα αρμόδια σώματα, έχουν επικυρώσει 
μεγάλο αριθμό εσωτερικών και κοινοτικών νόμων σε συνεργασία με τους αρμόδιους 
φορείς όπως η Γενική Εισαγγελία, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, η Επίτροπος Νομοθεσίας 
κ.ά. Θεωρώ πολύ σημαντικό το έργο που επιτελούν τα Υπουργεία Εσωτερικών, 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Εργασίας, Υγείας, η επιτροπή Ανθρώπινων 
∆ικαιωμάτων της Βουλής, ανεξάρτητοι οργανισμοί, επίτροποι και άλλα σώματα, αφού 
το αντικείμενο ενασχόλησής τους ποικίλει και είναι σε μεγάλο βαθμό συνυφασμένο με 
τα ανθρώπινα δικαιώματα.  Αυτά είναι ευρύτατου φάσματος και είναι συναφή με όσα 
προστατεύουν διάφορα εξωτερικά εποπτικά όργανα όπως η Ευρωπαϊκή Ένωση, το 
Συμβούλιο της Ευρώπης, ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών και άλλοι διεθνείς μη 
κυβερνητικοί οργανισμοί.   

 Ενδεικτικά, αναφέρω ότι η κυβέρνηση και η Βουλή προώθησαν αρκετά θέματα, 
μερικά ιδιαίτερης σημασίας, που έχουν ψηφιστεί ήδη πρόσφατα, παραδείγματος 
χάριν, μέσα στο 2007 ο περί της Καταπολέμησης της Εμπορίας και της 
Εκμετάλλευσης Προσώπων και της Προστασίας των Θυμάτων Νόμος, ο περί 
Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη ∆ράση ενάντια στην Εμπορία 
Προσώπων (Κυρωτικός) Νόμος του 2007.  Πρόσφατα, έχει υιοθετηθεί επίσης από την 
κυβέρνηση και από τη Βουλή ο θεσμός του Επιτρόπου για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού 



 18

και έχει διοριστεί η αρμόδια επίτροπος, που έχει αρμοδιότητα να καλύπτει το σύνολο 
των δικαιωμάτων των παιδιών, ατομικών, πολιτικών, οικονομικών, κοινωνικών και 
μορφωτικών και να αναγνωρίζει τα παιδιά ως ισότιμους πολίτες στις σημερινές 
δημοκρατικές κοινωνίες. 

 Ένα από τα μεγαλύτερα προβλήματα που απασχολούν ολόκληρη την 
κυπριακή, αλλά και σχεδόν ολόκληρη την ευρωπαϊκή κοινωνία είναι αυτό της 
παράνομης μετανάστευσης.  Το πρόβλημα στην Κύπρο τον τελευταίο καιρό έχει πάρει 
τεράστιες διαστάσεις, αφού οι τελευταίες εξελίξεις με την παράνομη είσοδο 
αλλοδαπών στις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μέσω κυρίως των 
κατεχόμενων εδαφών μας έχουν κορυφώσει το πρόβλημα. Το πρόβλημα γίνεται 
ακόμη πιο δυσεπίλυτο, αφού οι διατάξεις της ευρωπαϊκής Οδηγίας και των σχετικών 
συμφωνιών για αποστολή των παράνομων λαθρομεταναστών στην προηγούμενη 
χώρα από την οποία έχουν έλθει δεν μπορούν να εφαρμοστούν στην περίπτωση της 
Κύπρου, γιατί το προηγούμενο σημείο απ’ όπου διέρχονται είναι αυτό των 
κατεχομένων.  Οποιαδήποτε προσπάθεια για αποστολή των λαθρομεταναστών στην 
Τουρκία απ’ όπου έρχονται στα κατεχόμενα δε γίνεται αποδεκτή, αφού η τελευταία δεν 
αναγνωρίζει την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, σεβόμενη τις ανθρώπινες ελευθερίες και τα 
δικαιώματα του ανθρώπου, έχει δημιουργήσει χώρο φιλοξενίας και προσωρινής 
φροντίδας των αιτητών ασύλου και ετοιμάζεται για τη δημιουργία παρόμοιου χώρου 
για τους λαθρομετανάστες, με όλα τα δικαιώματα που τους παρέχουν οι σχετικές 
διεθνείς και κοινοτικές συμφωνίες.  Η Υπηρεσία Ασύλου εξετάζει ένα μεγάλο όγκο 
αιτήσεων που έχουν υποβληθεί.  Η κυβέρνηση υποσχέθηκε ότι θα προωθήσει την 
επίσπευση των διαδικασιών εξέτασης των αιτήσεων ασύλου και τη βελτίωση των 
συνθηκών διαβίωσης των λαθρομεταναστών ενόσω παραμένουν στην Κύπρο. 

 Θέλω παράλληλα να εκφράσω την ανησυχία μου, γιατί, παρ’ όλο που 
διαχρονικά έχουν γίνει διακηρύξεις τόσο διεθνώς όσο και στην Ευρώπη για τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, δυστυχώς δεν υπάρχουν κοινοτικοί κυρωτικοί μηχανισμοί, με 
αποτέλεσμα πολλές χώρες, όπως η Τουρκία παραδείγματος χάριν, να παραβιάζουν 
τις διακηρύξεις και να μην υπόκεινται στις ανάλογες κυρώσεις. 

 Εν κατακλείδι, θα ήθελα να αναφερθώ επιγραμματικά στην υπογραφή από την 
κυβέρνηση της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης της Λισαβόνας και να χαιρετίσω και εγώ 
με τη σειρά μου την εξέλιξη αυτή, αφού είναι ένα μεγάλο βήμα προς την ευρωπαϊκή 
ολοκλήρωση και τη θέσπιση ενιαίας κοινής πολιτικής, με αυστηρές γραμμές 
συνεννόησης των κρατών μελών της. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

 Συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, σας εύχομαι καλές γιορτές και ευτυχές και 
παραγωγικό το νέο έτος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επίσης, κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Η κ. Μαυρονικόλα, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού είναι μια σημαντική στιγμή για το 
δημοκρατικό μας πολίτευμα και τη λειτουργία των θεσμών.  Η φετινή διαδικασία όμως 
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αποκτά ιδιαίτερη σημασία και καταγράφεται ως ιστορική στιγμή που διαμορφώνεται 
από το γεγονός ότι σε λίγες ημέρες η μικρή μας πατρίδα κάνει το μεγάλο βήμα της 
ένταξής της στην ΟΝΕ.  Ένας φιλόδοξος στόχος ο οποίος με σοβαρότητα μελετήθηκε, 
σχεδιάστηκε και υλοποιείται.  Η εξυγίανση και η δημιουργία ισχυρής οικονομίας ήταν η 
προϋπόθεση υλοποίησης του στόχου και η αναγκαιότητα, για να μπορέσει η Κύπρος 
να ανταποκριθεί στις προκλήσεις του νέου περιβάλλοντος στο οποίο εισέρχεται από 
την 1η Ιανουαρίου του 2008. 

 Για την κυβέρνηση το στοίχημα της εξυγίανσης και ισχυροποίησης της 
οικονομίας έχει κερδηθεί ως αποτέλεσμα της σωστής, καλά σχεδιασμένης πολιτικής, 
αλλά και της συνεργασίας, της κατανόησης και των θυσιών των κοινωνικών εταίρων 
και των πολιτών.  Θυσίες οι οποίες δεν πάνε χαμένες, όχι μόνο γιατί η χώρα βρίσκεται 
πλέον στον ισχυρό πυρήνα των χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και 
επειδή δόθηκε στην κυβέρνηση η ευκαιρία να ανταποδώσει προς την κοινωνία σειρά 
στοχευμένων κοινωνικών μέτρων που ξεπερνούν τα £300 εκατομ.  

 Χαιρετίζουμε αυτή την εξέλιξη, επειδή θεωρούμε πως στη σύγχρονη ευρωπαϊκή 
Κύπρο η αναμόρφωση του κοινωνικού κράτους και ο προσανατολισμός του προς το 
μέλλον προβάλλουν ως αναγκαιότητα.  Στο πλαίσιο αυτό η όποια κοινωνική πολιτική, 
πέραν της γενικότερης φιλοσοφίας και καθημερινής πρακτικής, είναι αναγκαίο να 
κινείται και προς στοχευμένες κατευθύνσεις για παροχή βοήθειας και εφαρμογή 
πολιτικών  που σκοπό έχουν την εξάλειψη των ανισοτήτων που προκαλεί το 
κοινωνικοοικονομικό σύστημα.   

 Είναι σαφές ότι τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει πάρα πολλά στον ευρύτερο 
κοινωνικό τομέα.  Ωστόσο, πρέπει ακόμα να γίνουν και άλλα, με κυριότερο την 
εξάλειψη των χαμηλών συντάξεων και κυρίως αυτών που βρίσκονται κάτω από το 
όριο της φτώχιας και επηρεάζουν σαράντα χιλιάδες συμπατριώτες μας.  Προς 
ενίσχυση αυτών των ανθρώπων έχουν γίνει σημαντικά βήματα, κυρίως μέσα από τα 
πακέτα οικονομικής στήριξης.  Παρ’ όλα αυτά, θέλουμε να πιστεύουμε ότι κατά τη 
διάρκεια της νέας πενταετίας, στο πλαίσιο της ισχυρής οικονομίας, θα δρομολογηθεί η 
οριστική επίλυση του προβλήματος.  Να θυμίσω εδώ ότι η Ε∆ΕΚ, στην προσπάθειά 
της να συμβάλει ουσιαστικά στην επίλυση του προβλήματος, κατέθεσε ολοκληρωμένη 
πρόταση για σταδιακή εξάλειψη των χαμηλών συντάξεων μέχρι το 2012, πρόταση η 
οποία συζητείται από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Η εξάλειψη της ανισότητας ανάμεσα στους πολίτες, η οποία εντοπίζεται στην 
κοινωνία μας είτε λόγω αρτιμέλειας είτε λόγω διαφορετικού φύλου, είναι μια 
αναγκαιότητα, η ικανοποίηση της οποίας εν πολλοίς θα διαμορφώσει και το επίπεδο 
του πολιτισμού μας. Στη βάση αυτή χαιρετίζουμε το γεγονός ότι στους στόχους του 
αρμόδιου Υπουργείου ∆ικαιοσύνης περιλαμβάνεται η υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης για την Ισότητα Ανδρών και Γυναικών, ενός ενιαίου πλαισίου πολιτικής της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για διάχυση της ισότητας σε όλους τους τομείς. 

 Σημαντικό θεσμό προς την κατεύθυνση της ισότητας θεωρούμε και τη 
δημιουργία της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και 
Επαγγελματική Εκπαίδευση, η οποία έχει ήδη στο ενεργητικό της τον καταρτισμό ενός 
φιλόδοξου προγράμματος δράσης, με επιπρόσθετο καθήκον την τελευταία ψήφιση 
από τη Βουλή της πρακτικής συνδρομής των θυμάτων.  Θέλουμε να πιστεύουμε ότι το 
κράτος θα εγκύψει με σοβαρότητα στην αντιμετώπιση των όποιων προβλημάτων 
ανεφύησαν, για να μπορέσει η επιτροπή να διαδραματίσει σωστά και δημιουργικά το 
σημαντικό ρόλο που της έχει ανατεθεί. 
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 Απολύτως ενταγμένη στο ευρύτερο αυτό θέμα είναι η δημιουργία συνθηκών και 
προϋποθέσεων για ισότιμη συμμετοχή των γυναικών στην αγορά εργασίας, με 
ταυτόχρονη δυνατότητα επαγγελματικής ανέλιξης.  Κατά τη διάρκεια της πενταετίας 
που επισκοπούμε έχει σημειωθεί πρόοδος με σειρά μέτρων που κινούνται προς 
υλοποίηση των στόχων που έχουν τεθεί.  Η αύξηση της άδειας τοκετού στις δεκαοχτώ 
βδομάδες συνιστά αποτελεσματικό μέτρο που συμβάλλει ουσιαστικά και 
αποφασιστικά στη συμμετοχή της γυναίκας στην αγορά εργασίας. Χαιρετίζουμε το 
μέτρο και εμμένουμε στο αίτημα για επέκταση της άδειας τοκετού στις είκοσι δύο 
βδομάδες.  Στην ίδια κατεύθυνση κινείται και η αύξηση της γονικής άδειας στις εννέα 
βδομάδες, ένα σοβαρό κοινωνικό μέτρο το οποίο πιστεύουμε ότι θα ολοκληρωθεί με 
το να καταστεί πληρωτέο μέρος της άδειας αυτής.  Πιστεύουμε ότι η βάση που έχει 
διαμορφωθεί και η φιλοσοφία που έχει υιοθετηθεί θα οδηγήσουν στη διεύρυνση της 
πολιτικής αυτής, στο πλαίσιο της οποίας θα προωθηθούν περαιτέρω μέτρα και 
διευκολύνσεις στους εργαζόμενους γονείς.  Στην υλοποίηση του σημαντικού αυτού 
στόχου θεωρούμε ότι θα συμβάλει αποφασιστικά και η επέκταση του ολοήμερου 
δημοτικού σχολείου, σε βαθμό που θα καλύψει ολόκληρη την Κύπρο. Τέλος, θα ήθελα 
να εκφράσω την ικανοποίησή μας για το διπλασιασμό της επιχορήγησης προς τις 
γυναικείες και συνδικαλιστικές οργανώσεις.  Αυτό δείχνει την εκτίμηση της κυβέρνησης 
προς το σοβαρό έργο που επιτελούν. 

 Κύριε Πρόεδρε, συζητώντας για το θέμα της ισότητας των φύλων, να μου 
επιτρέψετε να αναφερθώ σε ένα σημαντικό ζήτημα που προσωπικά με αγγίζει ως 
γυναίκα πρόσφυγα και ως πρόεδρο γυναικείας οργάνωσης.  Η αναγνώριση των εκ 
μητρογονίας προσφύγων είναι ένα ζήτημα που παραμένει ανοικτό για τριάντα τρία 
χρόνια και το οποίο επιτέλους θα πρέπει να οδηγηθεί στη λύση του.  Είναι σημαντικό 
το γεγονός ότι η σημερινή κυβέρνηση τόλμησε να αγγίξει το ευαίσθητο αυτό θέμα 
κάνοντας τα πρώτα δειλά βήματα, αποφασίζοντας να αναγνωρίσει με την έκδοση 
ειδικού πιστοποιητικού της προσφυγικής ιδιότητας και τα εκ μητρογονίας παιδιά.  
Χαιρετίζουμε πρόσφατη δήλωση του αρμόδιου Υπουργού Εσωτερικών ότι άρχισε και 
συνεχίζεται ο δομημένος διάλογος με τα ενδιαφερόμενα μέρη και εκφράζουμε τη 
βεβαιότητα ότι το πρόβλημα θα οδηγηθεί στην οριστική του λύση με την εφαρμογή της 
πλήρης ισότητας μεταξύ των εκ πατρογονίας και εκ μητρογονίας προσφύγων. 

 Με ιδιαίτερη ευαισθησία οφείλουμε να αντιμετωπίσουμε και τα σοβαρά 
προβλήματα των αναπήρων.  Η πλήρης κοινωνική ενσωμάτωσή τους και η 
διευκόλυνση άμεσης συμμετοχής τους στην καθημερινή ζωή πρέπει να είναι στόχος 
προς άμεση υλοποίηση, ανεβάζοντας έτσι το πολιτισμικό επίπεδο της κοινωνίας μας.  
Με τις προτάσεις νόμου που έχει καταθέσει στη Βουλή η Ε∆ΕΚ για θετικές διακρίσεις 
στην εργοδότηση ατόμων με αναπηρία επιδιώκεται ο τερματισμός των δυσμενών 
διακρίσεων στην εργοδότηση ατόμων με αναπηρία, τόσο στο δημόσιο και ημιδημόσιο 
τομέα όσο και στον ιδιωτικό.  Χαιρετίζουμε την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
για έναρξη διαβουλεύσεων με την ΚΥΣΑΣ και τους κοινωνικούς εταίρους για 
διαμόρφωση τελικής πρότασης προς τη Βουλή. 

 Εξετάζοντας το θέμα της αντιμετώπισης συνανθρώπων μας με προβλήματα 
αναπηρίας και ατόμων με ειδικές ικανότητες, είναι αναγκαίο να θίξουμε και το ζήτημα 
της ειδικής εκπαίδευσης, η οποία στη σύγχρονη εποχή προβάλλει ως αναγκαιότητα.  
Προς την κατεύθυνση αυτή έχουν γίνει βήματα προόδου και μπορεί να λεχθεί ότι στη 
δημοτική εκπαίδευση έχει παραχθεί αξιόλογο έργο, το οποίο είμαστε βέβαιοι ότι θα 
επεκταθεί σε όλες τις βαθμίδες της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Όλα τα παιδιά 
δικαιούνται και πρέπει να έχουν τις ίδιες δυνατότητες μόρφωσης και κοινωνικής 
ανέλιξης και η πολιτεία οφείλει να τους τις παρέχει. 



 21

 Βασικός φορέας εφαρμογής και υλοποίησης της κοινωνικής πολιτικής είναι οι 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, οι οποίες, μεταξύ άλλων, χειρίζονται ευαίσθητα 
ζητήματα που αφορούν κοινωνικούς θεσμούς.  Ως εκ τούτου, η ενίσχυση των 
υπηρεσιών θεωρείται εκ των ων ουκ άνευ.  Θεωρούμε ότι μέσα σε αυτά τα πλαίσια θα 
πρέπει άμεσα να τροχοδρομηθεί και ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων Νόμος, για να 
τροποποιηθεί.  Χαιρετίζουμε προς τούτο τη δήλωση του αρμόδιου Υπουργού 
Εργασίας ότι ο προϋπολογισμός των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας στοχεύει 
στην υλοποίηση των αναπτυξιακών προσπαθειών για τη διασφάλιση συνθηκών 
κοινωνικής συνοχής, κοινωνικής αλληλεγγύης και δικαιοσύνης και την παροχή 
κοινωνικής προστασίας προς όλους τους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η βία στην οικογένεια δειλά δειλά άρχισε να βγαίνει στην επιφάνεια, φέρνοντας 
στο προσκήνιο ένα σοβαρό πρόβλημα που προσβάλλει τον πολιτισμό και την 
κοινωνία μας. Πίσω από τον τοίχο της σιωπής κρύβεται μια απαράδεκτη και 
επικίνδυνη κατάσταση υπό το βάρος της ανασφάλειας και του φόβου της κοινωνικής 
κατακραυγής.  Η νομοθεσία μας είναι τέλεια.  Ωστόσο, οι συνθήκες δεν είναι ακόμη 
ώριμες σε βαθμό που να επιτρέπουν στα θύματα, που στη συντριπτική τους 
πλειοψηφία είναι γυναίκες και παιδιά, να καταγγέλλουν το πρόβλημα. 

 Τα παιδιά χρειάζονται την άμεση και πολυεπίπεδη στήριξη του κράτους, γι’ 
αυτό χαιρετίζουμε την υλοποίηση της εξαγγελίας διορισμού Επιτρόπου Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού.  Ένας θεσμός που πρέπει να ενισχυθεί, γι’ αυτό είναι 
αναγκαίο να αποκτήσει δικό του ανεξάρτητο προϋπολογισμό, κύριε Υπουργέ των 
Οικονομικών, αφού ο ίδιος δεν καταφέραμε να είναι ανεξάρτητος, όπως το θέλαμε, για 
να μπορέσει να αντεπεξέλθει στο έργο που του έχει ανατεθεί, ένα έργο 
ομολογουμένως δύσκολο και επίπονο. 

 Κύριε Πρόεδρε, κοινωνικό φαινόμενο που αγγίζει τα όρια της μάστιγας και 
ταλανίζει την κοινωνία και την πατρίδα μας είναι και το πρόβλημα της σωματεμπορίας, 
για το οποίο η Κύπρος βρέθηκε πολλές φορές στο στόχαστρο της ευρωπαϊκής και της 
διεθνούς κοινότητας.  Η δημιουργία του καταφυγίου υποδοχής θυμάτων 
σωματεμπορίας θεωρείται σημαντική εξέλιξη.  Ωστόσο, θα πρέπει να επισημανθεί ότι 
χρειάζεται να ληφθούν και άλλα μέτρα, με στόχο τη σωστή λειτουργία του καταφυγίου 
και τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των θυμάτων.  Είναι σημαντική στην 
παρούσα φάση η επαναδιαπραγμάτευση της λειτουργίας του καταφυγίου σε 
διαφορετικό χώρο από αυτό που άρχισε να λειτουργεί σήμερα.  Παράλληλα, είναι 
αναγκαίο να επιταχυνθεί η διαδικασία εξέτασης και εκδίκασης των καταγγελιών των 
θυμάτων, για να μην οδηγούνται οι όποιες υποθέσεις στις ελληνικές καλένδες και οι 
ύποπτοι στην αθώωσή τους λόγω έλλειψης μαρτυρίας.  Επισημαίνουμε ακόμη την 
ανάγκη μελέτης του ζητήματος που προκύπτει από το μεγάλο αριθμό χώρων 
εργασίας και τον υπερβολικό αριθμό των λεγόμενων “καλλιτέχνιδων” που 
κατακλύζουν την Κύπρο.   

 Στο στόχαστρο της διεθνούς και της ευρωπαϊκής κοινότητας βρέθηκε η Κύπρος 
και για το θέμα των συνθηκών διαβίωσης των φυλακισμένων.  Ενός προβλήματος 
που δεν οφείλεται στην αναλγησία του κράτους, αλλά κυρίως στον υπερπληθυσμό 
των φυλακών.  Η σημερινή κυβέρνηση, μέσω του αρμόδιου υπουργείου και της 
διεύθυνσης των φυλακών, έχει εγκύψει με σοβαρότητα στο ζήτημα, με στόχο την 
αποτελεσματική αντιμετώπιση του προβλήματος.  Έχουν ληφθεί μέτρα και 
καταβάλλονται προσπάθειες προς την κατεύθυνση της αξιοπρεπούς κράτησης των 
κρατουμένων.  Η συζήτηση του θέματος των φυλακών φέρνει στο προσκήνιο το 
ζήτημα της κοινοτικής εργασίας, η οποία μπορεί και πρέπει να επιβάλλεται ως ποινή 
από τα αρμόδια δικαστήρια.   Θεωρούμε αυτή την προοπτική σημαντική, αφού οδηγεί 
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στη δημιουργία συνθηκών αλληλεγγύης και βοήθειας στους καταδικασθέντες, για να 
μπορέσουν να επανενταχθούν ομαλά στην κοινωνία και όχι ως λύση για τον 
υπερπληθυσμό των φυλακών.  Προς την κατεύθυνση αυτή υπάρχει σχετική 
καθυστέρηση, γεγονός που δεν οφείλεται στην κυβέρνηση ή στο αρμόδιο υπουργείο.  
Είναι θέμα που αφορά τη δικαστική εξουσία και τους λειτουργούς της, οι οποίοι θα 
πρέπει να πειστούν να περιλάβουν στο ποινολόγιό τους και την κοινοτική εργασία. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, η σοβαρότητα των θεμάτων που 
συνθέτουν το κοινωνικό μας περιβάλλον και η αναγκαιότητα αντιμετώπισης των 
προβλημάτων που αναφύονται στο πλαίσιο του κοινωνικού κράτους δεν μπορούν να 
μας οδηγήσουν στην αδιαφορία σε σχέση με το φυσικό και το δομημένο περιβάλλον.  
Σήμερα, μπορούμε να μιλούμε για ένα κοινωνικό πρόβλημα τεραστίων διαστάσεων, 
αφού, κατά γενική ομολογία, το οικολογικό πρόβλημα έχει καταστεί πλέον μέρος της 
κοινωνικής κρίσης.  Η υποβάθμιση του περιβάλλοντος επηρεάζει την καθημερινότητα 
των ανθρώπων, λόγω της μη προβλέψιμης και εν πολλοίς ανεξέλεγκτης δράσης των 
φυσικών φαινομένων.  Το μέλλον του ανθρώπινου πολιτισμού διατρέχει ένα 
πρωτοφανή κίνδυνο και ως πολίτες του πλανήτη γη οφείλουμε να αντιδράσουμε, 
ενώνοντας τη φωνή και τις δυνάμεις μας με τους λαούς και τους πολίτες όλου του 
κόσμου.  Στη βάση αυτή είναι αναγκαίο να εξεταστεί σοβαρά η αναβάθμιση και 
ενίσχυση του Επιτρόπου Περιβάλλοντος, ο οποίος θα πρέπει να αποκτήσει εξουσίες, 
ευθύνες και καθήκοντα που θα διέπονται από το ανάλογο νομοθετικό πλαίσιο.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να πω ότι η 
δημιουργία συνθηκών κοινωνικής δικαιοσύνης και συνοχής υπό προϋποθέσεις 
ισχυρής οικονομίας υπήρξε ο στόχος της σημερινής κυβέρνησης από την πρώτη 
ημέρα ανάληψης της εξουσίας.  Με βασικό υπόβαθρο την εξυγίανση και 
ισχυροποίηση της οικονομίας, η υλοποίηση του στόχου του κοινωνικού κράτους 
τέθηκε σε εφαρμογή.  Έγιναν σημαντικά βήματα προς την ορθή κατεύθυνση με την 
εξαγγελία και υλοποίηση σειράς φιλολαϊκών μέτρων.  Έχοντας στο επίκεντρο της 
ιδεολογίας και της πολιτικής της φιλοσοφίας τον άνθρωπο, η Ε∆ΕΚ άφησε το στίγμα 
της στη διαμόρφωση της φιλολαϊκής πολιτικής, η οποία εφαρμόστηκε κατά τη διάρκεια 
της πενταετίας την οποία επισκοπούμε. 

 Τα όσα σημαντικά επιτεύχθηκαν δεν οδηγούν ασφαλώς στο τέλος του δρόμου.  
Αντιθέτως, θεωρούμε ότι χρειάζεται να γίνουν και θα γίνουν και άλλα βήματα 
προόδου.  Η Ε∆ΕΚ θα συμμετέχει ενεργά και ουσιαστικά στη νέα προσπάθεια, 
συμβάλλοντας αποφασιστικά στην περαιτέρω ενίσχυση του κοινωνικού κράτους.  
Ενισχυμένοι από την ανανέωση της λαϊκής εντολής στις επερχόμενες προεδρικές 
εκλογές, θα προασπίσουμε τα δικαιώματα των πολιτών και θα αντιμετωπίσουμε με 
ευαισθησία τα λαϊκά προβλήματα στη βάση καλά σχεδιασμένων στοχευμένων 
πολιτικών. Αυτή είναι η υπόσχεση και η δέσμευσή μας. 

 Ευχαριστώ πολύ.  Καλές γιορτές, καλό νέο έτος σε όλους. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Ρούλας Μαυρονικόλα τον Πρόεδρο της 
Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Κύπρος Χρυσοστομίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κυρία Μαυρονικόλα. 

 Σειρά έχει ο κ. Μουσκάλλης. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουν περάσει τριάντα τρία χρόνια από το πραξικόπημα και την τουρκική 
εισβολή και ακόμα συνεχίζουμε να αγωνιζόμαστε για μια δίκαιη λύση του κυπριακού 
προβλήματος, με την οποία Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι να γίνουν οι 
πραγματικοί αφέντες στο δικό τους τόπο και, στα πλαίσια μιας δικοινοτικής διζωνικής 
ομοσπονδίας, να μπορέσουν να ζήσουν, να συμβιώσουν ειρηνικά στον τόπο που 
γεννήθηκαν, στον τόπο που έζησαν. 

 Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις από την πρώτη μέρα της προσφυγιάς 
στάθηκε δίπλα από τους πρόσφυγες, αγωνίστηκε με συνέπεια και πατριωτισμό, για να 
απαλύνει τον πόνο τους, να τους στηρίξει, προωθώντας και επιλύοντας τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν.  Η αριστερά είναι διαχρονικά ο πιο πιστός φίλος 
των προσφύγων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τα στεγαστικά προβλήματα των εκτοπισθέντων ήταν και είναι πάντα πολλά και 
πολύπλοκα και χρειάζεται μεγάλη προσπάθεια και θέληση, για να επιλυθούν.  Είναι σε 
όλους γνωστό ότι το ΑΚΕΛ στα τέσσερα χρόνια που βρισκόταν στη διακυβέρνηση 
αγωνίστηκε για επίλυση του στεγαστικού προβλήματος των προσφύγων.  Είναι με 
καθοριστικές δικές του παρεμβάσεις που άλλαξαν και αυξήθηκαν τα εισοδηματικά 
κριτήρια και οι χορηγίες για τη στέγαση των εκτοπισθέντων και παθόντων, που 
προωθήθηκαν η αναδόμηση κυβερνητικών οικισμών, η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας και 
πιστοποιητικών ιδιοκατοίκησης, ο διαχωρισμός νέων κυβερνητικών οικοπέδων 
αυτοστέγασης, η αύξηση του προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών.  Με αυτά θέλω να υποδείξω ότι το ΑΚΕΛ, με συνέπεια και 
τιμιότητα, υποστήριξε το κυβερνητικό έργο χωρίς τυμπανοκρουσίες και λαϊκισμό, 
υπερβολές και άγονη κριτική.  Αυτό δε σημαίνει ότι δεν έπρεπε να γίνουν και άλλα 
πολλά.  Εμείς είμαστε ειλικρινείς με το λαό.   

 Θα αναφερθώ, αγαπητοί συνάδελφοι, στα ακόλουθα κύρια προβλήματα που, 
κατά τη γνώμη μου, πρέπει άμεσα να παρθούν μέτρα: 

1. Αναδόμηση των κυβερνητικών οικισμών  

 Είναι ένα πρόβλημα το οποίο απασχολεί καθημερινά τους πρόσφυγες.  Θα 
αναφερθώ για τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι προσφυγικοί οικισμοί στη 
Λάρνακα και Αμμόχωστο.   

 Όπως πιστεύω γνωρίζετε όλοι σας, η αναδόμηση στη Λάρνακα άρχισε πριν 
από μερικά χρόνια.  Μπορούμε να πούμε ότι στους Κυβερνητικούς Οικισμούς 
Κοκκίνων και Τσιακκιλερού σχεδόν έχει τελειώσει.  Πρέπει να ληφθούν μέτρα για 
κατεδάφιση των υπόλοιπων κατοικιών που, απ’ ό,τι γνωρίζω, δεν προνοείται η 
κατεδάφισή τους στο υφιστάμενο συμβόλαιο.  Πρέπει να δημιουργηθούν στάσεις 
λεωφορείων και στέγαστρα και να επισπευσθεί η ανέγερση των κατοικιών για όσους 
μένουν στις παλιές κατοικίες. 

 Επίσης, να παρθεί η απόφαση για δημιουργία και άλλων έργων υποδομής, 
όπως πάρκα, χώροι στάθμευσης.  Ταυτόχρονα, άμεσα πρέπει να αρχίσει η ανέγερση 
νέων πρόσθετων στεγαστικών μονάδων στους χώρους όπου παραμένουν κενοί.  
Είναι άμεση ανάγκη, διότι οι δικαιούχοι που αναμένουν εδώ και αρκετά χρόνια είναι 
κατά το πλείστον νεαρά ζευγάρια, με παιδιά τις περισσότερες φορές, που διαμένουν 
με τους γονείς τους ή ενοικιάζουν κατοικίες. 
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 Στους Αγίους Αναργύρους Α΄ πρέπει να επιταχυνθεί η αναδόμηση και να 
σχεδιαστεί και η αναδόμηση των υπόλοιπων πολυκατοικιών.  Ταυτόχρονα, πρέπει να 
ζητηθούν προσφορές για επιδιόρθωση όλων των κατοικιών, να δημιουργηθούν νέα 
πάρκα και χώροι στάθμευσης, να εξευρεθεί λύση για ανακατασκευή των υφιστάμενων 
πλατειών και πεζοδρομίων, να αναδομηθεί το εμπορικό κέντρο, τα οικήματα των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων, το ΚΑΠΗ. 

 Σ’ ό,τι αφορά τους Αγίους Αναργύρους Β΄, ν’ αρχίσει η αναδόμηση των 
πολυκατοικιών που χρήζουν τέτοιων επιδιορθώσεων και να εγκατασταθούν 
ανελκυστήρες σ΄όλες είτε αναδομηθούν είτε όχι.  Υπάρχει απόφαση σχετική του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, η οποία αναφέρει ότι έχει 
εγκριθεί η εκτέλεση έργου τοποθέτησης ανελκυστήρων σε ογδόντα τρεις υφιστάμενες 
πολυκατοικίες, στις οποίες είναι τεχνικά εφικτό, σε κυβερνητικούς οικισμούς στις 
επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας.  Και εδώ πρέπει να δημιουργηθούν νέοι 
χώροι στάθμευσης, πάρκα και πλατείες και να επιδιορθωθούν οι υφιστάμενες 
πλατείες.  Ταυτόχρονα, πρέπει να αρχίσουν οι επιδιορθώσεις όλων των υπόλοιπων 
κατοικιών. 

 Ο Κυβερνητικός Οικισμός Αγίου Ιωάννη στη Λάρνακα βρίσκεται στη χειρότερη 
στεγαστική κατάσταση απ’ όλους τους οικισμούς.  Πρέπει να γίνει άμεση αναδόμηση.  
∆ε χωρούν άλλες πλέον καθυστερήσεις.  Η υπόθεση του κυβερνητικού οικισμού στον 
Άγιο Μάμα στη Λευκωσία ας γίνει σ’ όλους τους εμπλεκομένους ιδιαίτερο μάθημα.  Το 
Υπουργείο Οικονομικών, σε τέτοιες περιπτώσεις πρέπει άμεσα να ανταποκρίνεται -
στις επείγουσες δηλαδή περιπτώσεις- με συγκεκριμένα κονδύλια και να 
ανταποκρίνεται στις αποφάσεις των τμημάτων του  Υπουργείου Εσωτερικών που 
ασχολούνται με την αναδόμηση. 

 Το πρόβλημα με τις κατοικίες χαμηλού κόστους στις κοινότητες Φρεννάρου, 
Λιοπετρίου και Σωτήρας το συζητήσαμε πολλές φορές.  Έχουμε ενημερωθεί ότι η 
ανέγερση θα αρχίσει εντός του 2008.  Ελπίζω να υλοποιηθεί η απόφαση, αφού τώρα 
υπάρχουν και τα ανάλογα κονδύλια.  Πρέπει ακόμα ο ελεύθερος χώρος που θα μείνει 
να διαχωριστεί σε οικόπεδα και να παραχωρηθούν στους δικαιούχους.  ∆εν είναι 
δύσκολο, διότι τα έργα υποδομής υπάρχουν, αφού μιλούμε για υφιστάμενους 
συνοικισμούς αυτοστέγασης. 

2. ∆ιαχωρισμός κυβερνητικών οικοπέδων αυτοστέγασης 

 Είναι ιδιαίτερα ανησυχητική η κατάσταση που επικρατεί με την πορεία 
διαχωρισμού νέων οικοπέδων αυτοστέγασης.  Έστω και αν δόθηκε έκθεση για την 
πρόοδο των εργασιών διαχωρισμού οικοπέδων και χρονοδιάγραμμα με την 
υπολογιζόμενη ημερομηνία παραχώρησης των οικοπέδων, η ζήτηση, όπως είναι 
φυσικό, αυξάνεται καθημερινά.  Με βάση τα στοιχεία που δόθηκαν στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων το Σεπτέμβρη, πληρούσαν τα κριτήρια 726 
αιτητές, ενώ υπάρχουν 387 εκκρεμείς αιτήσεις.  Σήμερα αυτοί οι αριθμοί ασφαλώς 
είναι πολύ περισσότεροι. 

 Στο ίδιο σημείωμα αναφέρεται ότι ο αριθμός των υπό διαχωρισμό οικοπέδων 
είναι 692 και υπολογίζεται να παραχωρηθούν το δεύτερο εξάμηνο του 2008.  
Σχεδιάζεται ο διαχωρισμός ακόμα 322 οικοπέδων.  Όπως βλέπουμε τα οικόπεδα δεν 
αρκούν για όλους τους δικαιούχους, ενώ μέχρι το τέλος του 2008 οι αιτητές θα 
αυξηθούν σημαντικά.  Είναι επιτακτική ανάγκη να εξευρεθεί άμεσα χαλίτικη γη για 
διαχωρισμό τέτοιων οικοπέδων.  Τα προβλήματα διαχωρισμού κυβερνητικών 
οικοπέδων, ιδιαίτερα στη Λεμεσό και Πάφο, είναι πολλά.  Τι γίνεται με την περίπτωση 
της Αχέλειας στην Πάφο;  Πότε θα εξευρεθούν νέοι χώροι στη Λεμεσό και στην 
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ευρύτερη Πάφο;  Αυτά είναι ερωτήματα που πρέπει σύντομα να απαντηθούν, διότι και 
οι πρόσφυγες αναμένουν απαντήσεις. 

 Πρέπει να επιταχυνθεί και ο χρόνος σχεδίασης και διαχωρισμού.  Υπήρξαν 
περιπτώσεις που η όλη διαδικασία διαρκούσε μερικά χρόνια.  Αυτό είναι ανεπίτρεπτο, 
κατά τη γνώμη μου, εάν τη συγκρίνουμε με τη διαδικασία διαχωρισμού οικοπέδων και 
ανέγερσης κατοικιών από ιδιώτες. 

3. Τουρκοκυπριακές συνοικίες και χωριά 

 Τα τελευταία χρόνια έχει γίνει βελτίωση στην κατάσταση που επικρατούσε, 
ιδιαίτερα στις πρώην τουρκοκυπριακές συνοικίες.  ∆εν είναι όμως αυτή η επιθυμητή 
βελτίωση που όλοι εμείς οι πρόσφυγες αναμέναμε.  Τα προβλήματα που υπάρχουν 
είναι πάρα πολλά.  Η χαμηλή ποιότητα της υποδομής τους, η κακή κατάσταση των 
κατοικιών και επαγγελματικών υποστατικών δημιουργούν άσχημη εντύπωση σ’ όσους 
κατοικούν και σ’ όσους τους επισκέπτονται.  Το πιο σημαντικό όμως είναι ότι 
δημιουργεί στους ίδιους τους πρόσφυγες κατοίκους την εντύπωση ότι είναι πολίτες 
δεύτερης κατηγορίας.  Νοιώθουν οι πρόσφυγες δικαιολογημένα αδικημένοι, όμως οι 
ανάγκες τούς διατηρούν σ’ αυτές τις περιοχές. 

 Πρέπει να εφαρμοστεί στις πρώην τουρκοκυπριακές συνοικίες και χωριά 
ολοκληρωμένο σχέδιο ανάπτυξής τους, το οποίο να περιλαμβάνει έργα όπως 
συγκοινωνιακά, παιδοκομικούς σταθμούς, ιατρικά κέντρα, γήπεδα αθλοπαιδιών, 
πάρκα και χώρους πρασίνου, βιοτεχνικές περιοχές.  Με αυτό το σχεδιασμό 
πιστεύουμε ότι οι κάτοικοί τους θα σταματήσουν να φεύγουν και να νοιώθουν 
παραμελημένοι και αδικημένοι.  Ταυτόχρονα, θα προσελκύσουν και νέα ζευγάρια τα 
οποία θα θελήσουν να εγκατασταθούν στις περιοχές αυτές. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι,  

 Θεωρώ ότι η χειρότερη μορφή στέγασης των προσφύγων είναι η στέγαση στις 
τουρκοκυπριακές κυρίως συνοικίες και χωριά.  Η κατάσταση είναι πραγματικά 
σοβαρή, προκαλεί λύπη, στεναχώρια, αλλά ταυτόχρονα και θυμό. 

4. Εγκλωβισμένοι  

 Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο της δικής μας πολιτικής είναι η βελτίωση των 
συνθηκών διαβίωσης των ηρωικών μας εγκλωβισμένων και των συνθηκών 
εκπαίδευσης των παιδιών τους.  ∆εν πρέπει να τους ξεχνούμε όπως και δεν πρέπει το 
κράτος να βλέπει τη βοήθεια που πρέπει να προσφέρει σ’ αυτούς τους ανθρώπους με 
καθαρά οικονομίστικη προσέγγιση.  Εμείς δεν το βλέπουμε ούτε το χειριζόμαστε έτσι.  
∆εν είναι απλή υπόσχεση.  Είναι υποχρέωση και σεβασμός προς τους 
εγκλωβισμένους μας.  Καλούμε ακόμα μια φορά το κράτος να φανεί αντάξιο των 
προσδοκιών των εγκλωβισμένων μας.  Η αλήθεια είναι ότι μερικά θέματα 
αναγνωρίστηκαν και επιλύθηκαν.  Πολλά όμως παραμένουν άλυτα. 

5. Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών 

 Ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών συστάθηκε με κύριο στόχο τη 
στήριξη του προσφυγικού κόσμου.  Αυτό επιτεύχθηκε με πολλούς αγώνες.  Ο φορέας 
όμως χρειάζεται στήριξη, για να αντεπεξέλθει θετικά στο έργο που επιτελεί.  
Γνωρίζουμε όλοι τα τελευταία χρόνια ότι ο προϋπολογισμός του φορέα αυξήθηκε 
σημαντικά και έφτασε τα £52 εκατομ.  Πρέπει όμως να δημιουργηθούν τέτοιες 
συνθήκες από όλους τους εμπλεκομένους όπου οι αιτήσεις να εξετάζονται σε σύντομο 
χρονικό διάστημα. 
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 Ο πρόεδρος του φορέα ανέφερε, κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του 
φορέα, ότι παίρνονται τέτοια μέτρα, για να συντομευθεί σημαντικά η εξέταση των 
αιτήσεων, ιδιαίτερα των στεγαστικών.  Αυτό θα επιτευχθεί φυσικά, εφόσον όλοι οι 
εμπλεκόμενοι συντονιστούν μεταξύ τους.  Στόχος όλων μας πρέπει να είναι όπως η 
εξέταση των αιτήσεων να γίνεται σε σύντομο χρόνο χωρίς μεγάλες καθυστερήσεις, 
που ανεβάζουν ήδη το δυσβάστακτο κόστος αγοράς ή ανέγερσης κατοικίας.  
Ταυτόχρονα, ο φορέας πρέπει να βρει και άλλους τρόπους, για να βοηθά τους 
πρόσφυγες όπως νέα στεγαστικά και επαγγελματικά δάνεια. 

 Κατά τη γνώμη μας, κυρίαρχος στόχος του φορέα πρέπει να είναι η δυνατότητά 
του να προσφέρει στους πρόσφυγες ίσες ευκαιρίες απόκτησης της απαιτούμενης 
φερεγγυότητας.  Αυτός είναι ο κυρίαρχος στόχος ίδρυσης του φορέα. 

6. Προσφυγικά αθλητικά σωματεία, πολιτιστικοί σύλλογοι, οργανώσεις 

 Ένα μεγάλο και ιστορικό κομμάτι της προσφυγιάς είναι τα αθλητικά μας 
σωματεία, οι πολιτιστικοί σύλλογοι και οι οργανώσεις.  Αναγνωρίζω ότι διαχρονικά το 
κράτος βοήθησε στη συνέχιση και ανάπτυξη της λειτουργίας τους.  Όμως, θεωρώ ότι 
το κράτος έχει τη δυνατότητα, στη φάση αυτή της οικονομικής και κοινωνικής του 
ανάπτυξης, να προσφέρει πολύ περισσότερα κονδύλια, για να μπορέσουν να 
διατηρηθούν στο δύσκολο αυτό μεταβατικό περιβάλλον.  Τα προσφυγικά και 
πολιτιστικά σωματεία και οργανώσεις είναι φάροι εθνικής και πνευματικής αντίστασης.  
Θέλουν να παραμείνουν μέχρι την επιστροφή γέφυρες που ενώνουν το παρελθόν με 
το παρόν, αλλά και με το μέλλον της πατρίδας μας. 

 Το κράτος πρέπει να λειτουργεί και να επενδύει με προτεραιότητα την 
ενδυνάμωση αυτών των αθλητικών και πολιτιστικών φάρων της προσφυγιάς.  Νιώθω 
συγκίνηση και υπερηφάνεια, όταν παρευρίσκομαι συχνά σε πολιτιστικές εκδηλώσεις 
σωματείων και οργανώσεων των κατεχόμενων δήμων και χωριών μας που διαλαλούν 
τον πόνο τους, τα ήθη και έθιμά τους, την κουλτούρα και ιστορία τους, όταν 
τραγουδούν και χορεύουν τους παραδοσιακούς τοπικούς χορούς.   

 Αλήθεια, σκεφτήκατε, αγαπητέ πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, να εκλείψουν 
αυτές οι παραδοσιακές προσφυγικές πολιτιστικές εκδηλώσεις;  Μήπως αυτό δεν είναι 
η τελική διαγραφή των πόλεων και των χωριών μας;  Μήπως η διαγραφή αυτών των 
εθίμων δε σημαίνει και πλήρη αφανισμό της ταυτότητάς μας, των βιωμάτων μας, της 
κουλτούρας μας, της ίδιας της ψυχής μας, μιας ιστορίας χιλιάδων χρόνων που 
μεταφέρεται από γενιά σε γενιά μέσα από την παράδοσή μας; 

 Πραγματική κοινωνική και πνευματική συνοχή της κυπριακής κοινωνίας είναι η 
ενθάρρυνση και συνέχιση των αθλητικών εκδηλώσεων και των πολιτιστικών 
παραδόσεων των προσφύγων μας, ενός υπερήφανου κομματιού του λαού μας που 
ανθίσταται, μάχεται και δημιουργεί μέχρι την επιστροφή. 

 Ο όρος προσφυγικό, αθλητικό, πολιτιστικό σωματείο πρέπει να διατηρεί 
πάντοτε τη ζωντάνια και αυθεντικότητά του.  ∆ε θα αφήσουμε ποτέ τη λήθη και τη 
μακροχρόνια κούραση να επηρεάσει αυτή την υπερήφανη δράση και δραστηριότητα 
όλων αυτών των σωματείων.  Πάντοτε θα είμαστε δίπλα τους, συμπαραστάτες και 
συνοδοιπόροι, μέχρι την τελική λύση του πολιτικού μας προβλήματος. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κύριο μέλημα του ΑΚΕΛ και του υποψήφιου Προέδρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια είναι, όπως ανάφερα και στην αρχή της ομιλίας μου, 
η δίκαιη λύση του κυπριακού προβλήματος.  Και αυτό, αν ήταν δυνατό, να γινόταν 
σήμερα.  Μέχρι όμως να έρθει αυτή η πολυπόθητη μέρα, εμείς θα αγωνιζόμαστε για 
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τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης του προσφυγικού κόσμου, του πιο αδικημένου 
κομματιού της κυπριακής κοινωνίας.  Γι’ αυτό εμείς θα συνεχίσουμε την πολιτική 
διαχωρισμού οικοπέδων αυτοστέγασης, λαμβάνοντας εκείνα τα μέτρα που θα 
επισπεύσουν τη διαδικασία διαχωρισμού και παραχώρησής τους, την ανέγερση νέων 
κυβερνητικών οικισμών, την πολιτική της αναδόμησης των κυβερνητικών οικισμών, 
την αύξηση των εισοδηματικών κριτηρίων και χορηγιών, για να μπορούν περισσότεροι 
πρόσφυγες να στεγαστούν, ιδιαίτερα στις δύσκολες αυτές συνθήκες που η στέγαση 
έγινε άπιαστο όνειρο για τους πλείστους συμπατριώτες μας.  Ταυτόχρονα, στόχοι μας 
είναι να δημιουργήσουμε έργα υποδομής που να βελτιώσουν την ποιότητα της ζωής 
των προσφύγων που διαμένουν σε προσφυγικούς οικισμούς και συνοικισμούς σε 
τουρκοκυπριακές συνοικίες και χωριά.  Σημαντική αύξηση κονδυλίων για 
προσφυγικά… 

 Επειδή είναι ο υπουργός εδώ, να του πω και αυτού κάποια πράγματα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πε του τα τζιαι διώ σου τζιαι δκυο λεπτά που το χρόνο μου. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 ∆ιάς μου τα; 

 Εύχομαι σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό καλά Χριστούγεννα και ευτυχισμένος ο 
καινούριος χρόνος και στους πρόσφυγές μας υπομονή, επιμονή και η Ανάσταση θά 
’ρθει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μουσκάλλη. 

 Σειρά έχει ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι με ιδιαίτερη χαρά που διαδέχομαι στο βήμα έναν αγαπητό συνάδελφο, 
πρόσφυγα βουλευτή, τον Ανδρέα Μουσκάλλη, που με πολλή γλαφυρότητα 
περιέγραψε αυτό που χαρακτηρίστηκε ανομβρία στον πολιτισμό της πενταετίας και τα 
τεράστια προσφυγικά ελλείμματα που αφήνει πίσω της η απερχόμενη κυβέρνηση.  Ως 
πρόσφυγες πιστεύω ότι αυτοί που δεν αντιλαμβάνονται αυτές τις σκληρές 
πραγματικότητες, ιδιαίτερα εμείς που ευρισκόμεθα στη Βουλή, πραγματικά θέλουν να 
συγκαλύψουν αυτό που η κυβέρνηση έπραξε όσον αφορά τον προσφυγικό κόσμο.  
Τους άφησε στο περιθώριο και στην αφάνεια, εγκαταλελειμμένους και διαγράφοντάς 
τους από τα οποιαδήποτε προγράμματα.   

 Έχουμε ενώπιόν μας τον τελευταίο προϋπολογισμό που καταθέτει η 
κυβέρνηση της πενταετίας.  Ένας προϋπολογισμός που επιβεβαιώνει τους 
προηγούμενους, προϋπολογισμός δεικτοκεντρικός.  Στα πέντε χρόνια αυτούς που 
κυνηγούσαν οι κυβερνώντες είναι τους πολίτες, για να τους φορολογήσουν και τους 
δείκτες, για να τους κατακτήσουν.  ∆εν υπήρξε εκείνη η ανθρωποκεντρική κοινωνική 
πολιτική από τον άνθρωπο για τον άνθρωπο.  ∆εν υπήρξε η κοινωνική πτυχή του 
προϋπολογισμού.  Ένας προϋπολογισμός κοινωνικά ελλειμματικός, αλλά, για να μη 
λέγεται ότι παραγνωρίζουμε ή μηδενίζουμε, ναι, είναι πλεονασματικός. Φορολογικά 
πλεονασματικός.  Τα ταμεία υπερχείλισαν από τους έμμεσους και άμεσους φόρους 
που υποβλήθηκαν στον κυπριακό λαό.  Επί μια τετραετία η κυβέρνηση καλούσε τον 
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κυπριακό λαό σε θυσίες, θυσίες τις οποίες θα τις εξαργύρωνε στο τέλος, που 
αποδείχτηκαν όμως θυσίες χωρίς αντίκρισμα.  Ένας προϋπολογισμός που δεν 
περιλαμβάνει κανένα νέο κοινωνικό μέτρο.  Ένας προϋπολογισμός ο οποίος 
πραγματικά αυξάνει άρδην τις έμμεσες και άμεσες φορολογίες και ουσιαστικά 
επιβεβαιώνει μια σκληρή πολιτική λιτότητας που επιβλήθηκε ενάντια στους πολλούς 
που παίρνουν λίγα και υπέρ των ολίγων που παίρνουν πολλά.   

 ∆ιακηρύσσουν καθημερινά ότι και μ’ αυτό τον προϋπολογισμό κατοχυρώνουν 
την ευρωστία του κράτους.  Ευρωστία του κράτους με ταυτόχρονη ουσιαστικά 
εισοδηματική συρρίκνωση των μισθωτών και των πολιτών.  Ευρωστία του κράτους και 
αδυναμία των πολιτών που βρίσκονται σ’ αυτό τον τόπο.  Το μοντέλο της οικονομίας 
όπου θέλουν εύρωστους δείκτες και εύρωστο κράτος αλλά φτωχούς πολίτες εμείς το 
απορρίπτουμε.  Το δικό μας μοντέλο ήταν, είναι και παραμένει και, από το 
Φεβρουάριο θα ευτυχίσει ο λαός να το απολαμβάνει, θα είναι μοντέλο εύρωστης 
οικονομίας, αλλά και εύρωστου κοινωνικού κράτους με εύρωστους ευημερούντες 
πολίτες.   

 Για να είμαι δίκαιος δεν ανέμενα ότι σ’ αυτούς τους προϋπολογισμούς θα 
επαναλαμβανόταν αυτό που το επικοινωνιακό επιτελείο του Προεδρικού, εν είδει 
ποιήματος και συνταγής, παραδίδει σε κάθε ομιλούντα και πραγματικά αφενός μεν 
κατανοώ πλήρως, γιατί υποχρεώνεται το κυβερνητικό στρατόπεδο να καταφεύγει στις 
ανακρίβειες και στα παραπλανητικά στοιχεία, αλλά αφετέρου δεν ανέμενα ποτέ από 
τον πρόεδρο του κυβερνώντος κόμματος, του κόμματος του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας Τάσσου Παπαδόπουλου, ότι θα διολίσθαινε και αυτός σ’ αυτή την 
τακτική του τρίπτυχου θαύματος, όπως το περιέγραψε, που για μας το τρίπτυχο ήταν 
η συνθηματολογία, η διαστρέβλωση στοιχείων και οι ανακρίβειες.   

 Βρίσκομαι ενώπιόν σας σήμερα, για να μιλήσω με στοιχεία, προκαλώντας και 
αυτούς που θα με ακολουθήσουν να απαντήσουν με στοιχεία, εγκαταλείποντας τη 
στείρα μηδενιστική αντιμετώπιση αυτών που λέγομεν και τη στείρα συνθηματολογική 
αντιπαράθεση χωρίς στοιχεία αλλά με μηδενισμούς.  Και επειδή θέλω να είμαι 
ακριβέστατος, ο πρόεδρος του ∆ΗΚΟ ανέφερε ότι αυτή η κυβέρνηση, με τον καλύτερο 
δυνατό τρόπο, κατόρθωσε να συνδυάσει υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης και 
μεγέθυνσης της οικονομίας με δημοσιονομική εξυγίανση χωρίς την επιβολή 
οποιασδήποτε νέας φορολογίας.  ∆εν ανέμενα ότι ενώπιον του κοινοβουλίου θα 
συνέχιζαν να παραμυθιάζουν τον κυπριακό λαό.  Είχαμε μέσους ρυθμούς ανάπτυξης 
4% επί της διακυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη, που ήταν υπερπολλαπλάσιοι των 
ρυθμών ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της παγκόσμιας οικονομίας και 
χαρακτηρίστηκαν οι πιο υγιείς, οι πιο εύρωστοι και οι πιο μεγάλοι ρυθμοί ανάπτυξης 
που βίωσε αυτός ο τόπος.  Εάν αυτοί σήμερα που κυβερνούν θεωρούν το 3,6%, το 
3,8% δική τους κατάκτηση, διαγράφοντας το τι έπραξε η προηγούμενη οικονομική 
διαχείριση, είναι δικαίωμά τους.  ∆εν είναι δικαίωμά τους όμως να υποτιμούν την 
κρίση αυτού του λαού και να προσβάλλουν τη νοημοσύνη του.   

 Ο λαός μας, ξέρετε, τα τελευταία πέντε χρόνια υπέστη πάρα πολλά σε μια 
δύσκολη και σκληρή πενταετία.  Υπέστη την ακρίβια, υπέστη τη συρρίκνωση των 
μισθών του, υπέστη φορολογίες.  Αυτό που δεν ανέχεται και δε δέχεται -και άντεξε σε 
όλα αυτά με την ελπίδα ότι το Φεβρουάριο πραγματικά θα απαντήσει και αυτός με το 
δικό του τρόπο και με τη δική του ολοκληρωμένη απάντηση- όμως είναι να τον 
παραπληροφορούν.  ∆εν ανέχεται ο λαός μας, και δε θεωρείται ότι είναι κατωτέρας 
νοημοσύνης, κάποιοι να προσπαθούν να τον δουλεύουν ψιλό γαζί ότι δεν 
επιβλήθηκαν φορολογίες.  Εγώ πραγματικά λέω ότι, αν ήταν έτσι, θα ήμουν ο πρώτος 
που θα τον χαιρέτιζα.   



 29

 Όμως, πέστε μου αγαπητοί συνάδελφοι, αν αυτά που θα αναγνώσω τώρα και 
θα προκαλέσω αυτούς που θα με δεχθούν στο βήμα να τα αντιστρέψουν, εάν αυτά 
που θα πω, δεν είναι φορολογίες.  Αυξήθηκε ή δεν αυξήθηκε ο ΦΠΑ για την πρώτη 
κατοικία στο 15% το 2004;  Και ας μη μας πουν πάλι το παραμύθι ότι φταίει η 
προηγούμενη κυβέρνηση.  Το 2004 ο Κύπριος πολίτης κλήθηκε να πληρώνει για την 
πρώτη κατοικία 15% ΦΠΑ.  Το επέβαλε η κυβέρνηση άλλης χώρας;  Επιβλήθηκε ή όχι 
στον Κύπριο πολίτη τέλος του ΚΟ∆ΑΠ για τα καύσιμα;  Από το 2000 μέχρι το 2008 
τριάντα πέντε εκατομμύρια φόρους πήρατε από τις τσέπες του Κύπριου πολίτη.  ∆εν 
είναι φορολογίες αυτά; Μήπως είναι κοινωνικά μέτρα και δεν τα κατάλαβε ο πολίτης;  
∆εν επιβλήθηκε ως τέλος στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας το 2004, που ανέρχεται 
σε £19 εκατομ., και πληρώνει ο Κύπριος πολίτης μαζί με το λογαριασμό του 
ηλεκτρικού ρεύματος;  Ούτε και αυτός είναι φόρος;  ∆εν επιβλήθηκε η αύξηση των 
τελών του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας;  ∆εν επέρχεται αύξηση στη γη, 
ΦΠΑ 15% που δεν κατορθώσατε να απαλλάξετε την Κύπρο στις Βρυξέλλες;  Και αυτό 
δεν το διαλαλήσατε, όπως διαλαλήσατε τα άλλα.  Αυτό δεν το κατορθώσατε ως 
Υπουργείο Οικονομικών, αυτό που υποσχέθηκε και δεσμεύτηκε ότι θα έδινε μάχη, και 
θα έρθει και αυτός ο φόρος.  Ποιανού είναι αυτός ο φόρος;   

 Όμως, το πιο σημαντικό είναι ότι, σωρευτικά βλέποντας όλα αυτά, είχαμε ή δεν 
είχαμε αύξηση στα πετρελαιοειδή όσον αφορά τους φόρους, από £50 εκατομ. που 
παραλάβατε από την “αντιλαϊκή” κυβέρνηση του Γλαύκου Κληρίδη στα £250 εκατομ.;  
Είχατε ή δεν είχατε αύξηση στις φορολογίες;   

 Και εδώ είναι που είμαι υποχρεωμένος...  Λέει ο αγαπητός πρόεδρος του 
∆ΗΚΟ τα εξής: «Μειώσαμε σημαντικά την άμεση και έμμεση φορολογία και αυξήσαμε 
κατακόρυφα τις κοινωνικές δαπάνες».  Να δούμε, σύμφωνα με τα στοιχεία του ίδιου 
του Υπουργείου Οικονομικών, πόσο μείωσαν τις άμεσες και έμμεσες φορολογίες.  Mε 
αριθμούς και στοιχεία, κύριοι, óχι με φτηνή συνθηματολογία που μας συνηθίσατε τον 
τελευταίο καιρό, για να παραποιήσετε τις πραγματικότητες και να δώσετε διαφορετική 
εικόνα στον κυπριακό λαό.   Οι άμεσοι φόροι το 2002 ανέρχονταν σε £510 εκατομ.  Το 
2008 ανέρχονται σε £1.142 δις!  Αυτό οι κυβερνώντες και το προεκλογικό 
επικοινωνιακό επιτελείο της “παραπληροφόρησης” το βλέπουν μείωση!  Οι έμμεσοι 
φόροι το 2002 ήταν £794 εκατομ. και γίνονται £1.752 δις!  Πέστε μου, αγαπητοί 
συνάδελφοι, ποιος λέει την αλήθεια;  Ποιος προσπαθεί να παραπλανήσει το λαό;  
Ποιος ψεύδεται ενώπιον του κυπριακού λαού;  Τα αφήνω όλα αυτά σε σας.   

 Και το σημαντικότερο ξέρετε ποιο είναι;  Ότι ο Κύπριος πολίτης πληρώνει πολύ 
ακριβά αυτή τη διακυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Πληρώνει £2.000 φόρους 
κατά κεφαλήν περισσότερους από ό,τι πλήρωνε με τη διακυβέρνηση του Γλαύκου 
Κληρίδη, την κατά τ’ άλλα “αντιλαϊκή” διακυβέρνηση. 

 Όμως, επειδή πολλές φορές δεν υφιστάμεθα μόνο αυτή την 
παραπληροφόρηση, αλλά υφιστάμεθα...  Και είναι η ώρα αυτή τη στιγμή, πιστεύω, 
στους προϋπολογισμούς να απομυθοποιηθεί η καλοστημένη και καλοκουρδισμένη 
προπαγάνδα του επιτελείου του Τάσσου Παπαδόπουλου, μιλώντας με ακρίβεια και 
όχι με ανακρίβεια, μιλώντας με στοιχεία και όχι με συνθήματα, μιλώντας με δεδομένα 
οικονομικά που η παρούσα κυβέρνηση μάς διοχέτευσε.  Η προηγούμενη κυβέρνηση, 
την οποία καταγγέλλετε και θεωρείτε...  Τρία είναι τα συνθήματά σας:  ότι παραλάβατε 
χάος και χρέη, ότι δε βάλατε καμιά φορολογία και ότι διπλασιάσατε τις κοινωνικές 
δαπάνες.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Υπομονή να τα ακούσετε!  Η προηγούμενη κυβέρνηση, την οποία 
καταμαρτυρείτε από πρωίας μέχρι νυκτός, η οποία έπαιρνε λίγα από τους πολίτες και 
έδινε πολλά, όταν εσείς πήρατε τα πάντα και δώσατε ψίχουλα, τη μια σύνταξη στους 
συνταξιούχους -που τους αφήσατε ένα στους δυο κάτω από το όριο της φτώχιας- ανά 
ζεύγος ηλικιωμένων τις έκανε τέσσερις!  Τέσσερις συντάξεις έδωσε η κυβέρνηση του 
Γλαύκου Κληρίδη!  Έπαιρνε το ζεύγος ηλικιωμένων μια σύνταξη, έδωσε κοινωνική 
σύνταξη στη σύζυγο που δεν εργαζόταν και έδωσε και άλλες δύο συντάξεις από £38 
στον καθένα.   

 Τη φοιτητική χορηγία τη θεσπίσαμε το ’96 και έκτοτε δεν την αυξήσατε ούτε ένα 
σεντ!  ∆ιαχειρίζεστε το κοινωνικό κράτος που σάς παραδώσαμε εμείς πριν από μια 
πενταετία. 

 Όσον αφορά το αφορολόγητο, από £2.000 η “αντιλαϊκή” κυβέρνηση του 
Γλαύκου Κληρίδη -από την οποία παραλάβατε αυτό το “βαρίδιο”, όπως το λέτε- το 
έκανε £10.000, το αύξησε 500%!  Αύξησαν αυτοί το αφορολόγητο από £10.000 σε 
£11.000 -£10.750 και £11.000- εμείς 500%, αυτοί 7,5% και είναι “φιλολαϊκή 
κυβέρνηση”!  Ας επιλέξει ο λαός!  Τι θέλει 500% αύξηση στο αφορολόγητο ή 7,5% 
ψίχουλα στην περίοδο της αποχώρησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού από τη 
διακυβέρνηση του τόπου;   

 Καταργήσαμε επαχθείς φορολογίες, αγαπητοί συνάδελφοι!  Ενθυμείσθε πολύ 
καλά επαχθείς φορολογίες, όπως ήταν το χαράτσι του ΡΙΚ και άλλες φορολογίες.  Τις 
καταργήσαμε!  Ήρθαμε και φύγαμε από την κυβέρνηση καταργώντας φορολογίες και 
δίνοντας στον Κύπριο πολίτη!  ∆ιαγράψαμε τα χρέη των προσφύγων!  Θεσπίσαμε το 
επίδομα τέκνου!  ∆ώσαμε στους αγρότες μας!  ∆ώσαμε στον προσφυγικό κόσμο 
ανάσα και ελπίδα, αυτή που του αφαιρέσατε εσείς από την πρώτη μέρα που 
αναλάβατε τη διακυβέρνηση του τόπου! 

 Σημαντικό, όπως είπα, είναι οι δείκτες της οικονομίας.  Επειδή 
πολυδιαφημίζεστε καθημερινά και υπερπροβάλλετε τη μείωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος, επειδή θεωρώ ότι η επανάληψη θα καταστεί στο τέλος μήτηρ μαθήσεως 
για κάποιους οι οποίοι είναι ανεπίδεκτοι μαθήσεως, θα επαναλάβω ότι το 2004 το 
έντυπο που εξέδωσε ο Υπουργός Οικονομικών της κυβέρνησης του Τάσσου 
Παπαδόπουλου, ο κ. Μάρκος Κυπριανού, Επίτροπος σήμερα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, έλεγε σχετικά για το έλλειμμα -αφού είπε προηγουμένως στους 
προϋπολογισμούς του 2004 ότι παραλαμβάνει οικονομία σε γερά θεμέλια- και σας 
λέω αυτολεξεί τι έλεγε ο Μάρκος Κυπριανού ακριβώς, για να μη δώσω το δικαίωμα να 
πείτε ότι είπα οτιδήποτε που δεν είναι μέσα:  «Το δυσμενές εξωτερικό περιβάλλον 
που χαρακτήρισε το 2001, λόγω κυρίως των τρομοκρατικών επιθέσεων της 11ης 
Σεπτεμβρίου, συνεχίστηκε το 2002 και το 2003, κυρίως λόγω του πολέμου του Ιράκ, 
με συνέπεια τη χαμηλή εξωτερική ζήτηση και τα δυσμενή αποτελέσματα στον 
τουρισμό, εξαιτίας εξωγενών παραγόντων.  Τα δημόσια οικονομικά επομένως 
επιδεινώθηκαν, λόγω των αυξημένων δαπανών, σε μια προσπάθεια να τονωθεί η 
ανάπτυξη, των υψηλότερων αμυντικών δαπανών» -πού τις πήγατε αυτές τις αμυντικές 
δαπάνες, ιδιαίτερα όσοι κρατάτε ρομφαία και σημαία την άμυνα του τόπου;- «και των 
χαμηλότερων από τα αναμενόμενα εσόδων, ως αποτέλεσμα της νέας φορολογικής 
μεταρρύθμισης».   

 Εμείς δε χρειαζόμαστε άλλη μαρτυρία για τη νοικοκυρεμένη οικονομική μας 
διαχείριση και ποιο ήταν το αίτιο, για να ξεφύγει κάπως το δημοσιονομικό έλλειμμα.   
Όμως, επειδή πολυδιαφημίζουν, είναι το μοναδικό όπλο που έμεινε στη φαρέτρα τους 
και το πολυδιαφημίζουν, και επειδή πολλές φορές ακούσαμε σ’ αυτή την αίθουσα να 
απευθύνεται στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό το επιτελείο του απερχόμενου Προέδρου 
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και να λέει: «Ποιους εμπιστεύεστε;  Αυτούς που μας άφησαν χρέη ή εμάς που δεν 
αφήνουμε χρέη στο λαό;», ακούστε λοιπόν ποιους πρέπει να εμπιστευθεί ο λαός!   

 ∆ημόσιο χρέος.  Το δημόσιο χρέος είναι ή δεν είναι οικονομικός δείκτης 
σημαντικότατος;  Το 2002 ανερχόταν στα £4.153.000.000.  Το 2007, επί 
διακυβέρνησής τους -που έλυσαν όλα τα δημοσιονομικά και όλα τα προβλήματα!- 
ανήλθε στα £5.376.000.000 δηλαδή, £1,2 δις μεγαλύτερο δημόσιο χρέος, σύμφωνα με 
τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονομικών!  Και ευτυχώς που είναι και ο φίλτατος 
Υπουργός Οικονομικών, που διά της συγκατανεύσεως της κεφαλής του επιβεβαιώνει 
όλα αυτά τα οποία λέω. 

(Γέλια) 

 Κατά κεφαλήν.  Το δημόσιο χρέος κατά κεφαλήν, είναι αδιαμφισβήτητα 
στοιχεία, πιστεύω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν πρόσεξα κούνημα της κεφαλής του Υπουργού Οικονομικών, κύριε 
Χριστοφόρου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όσον αφορά το δημόσιο χρέος, το κατά κεφαλήν δημόσιο χρέος ήταν το 2002 
£5.808.  Ο Γλαύκος Κληρίδης έφυγε από τη διακυβέρνηση αφήνοντας κατά κεφαλήν 
χρέος £5.808.  Φεύγετε τώρα από τη διακυβέρνηση αφήνοντάς μας, πέρα από τις 
£2.000 κατά κεφαλήν φορολογία περισσότερη, £6.823 κατά κεφαλήν δημόσιο χρέος!  
Κατορθώσατε -και είναι δικό σας επίτευγμα!- να αυξήσετε κατά κεφαλήν £1.000 το 
δημόσιο χρέος.  Και όσους τους βλέπω αγαπητούς συναδέλφους, ελπίζω να έρθουν 
με στοιχεία εδώ.   

   Ισοζύγιο πληρωμών, που αποδεικνύει τη δυνατότητα μιας οικονομίας να 
προσφέρει υπηρεσίες, να εξάγει αγαθά και προϊόντα και είναι δείκτης 
παραγωγικότητας, αλλά και υγείας μιας οικονομίας.  Εμπορικό ισοζύγιο:  Το 2002 
ανερχόταν στο £1.753 δις.  Το 2007 ανήλθε στο £2.469 δις.  Αυξήσατε κατά 50% το 
έλλειμμα στο εμπορικό ισοζύγιο!  Αυτή η παραγωγική κυβέρνηση κατόρθωσε το 
εμπορικό ισοζύγιο να το ανατρέψει 50% εις βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
Τουρισμός:  Το 2002, 17,6% του ΑΕΠ.  Το 2007, τα έσοδα 11,8% του ΑΕΠ!  Μειώσατε 
το τουριστικό προϊόν κατά 50%!  Και αυτό είναι δικό σας κατόρθωμα! 

 Και τέλος, ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών:  Είχαμε έλλειμμα επί 
διακυβέρνησης Κληρίδη £239 εκατομ.  Αυτό το ανεβάσατε στα £592 εκατομ.   Από 
3,7% του ΑΕΠ στο 6,6% του ΑΕΠ.  Το υπερδιπλασιάσατε!  Άρα, μέχρι σήμερα λέγαμε 
ότι είναι κυβέρνηση των κοινωνικών ελλειμμάτων, όμως είναι και κυβέρνηση των 
ελλειμμάτων σε βασικούς δείκτες της οικονομίας!  Ούτε και αυτό δεν κατορθώσατε με 
αυτή την παρούσα διακυβέρνηση!  Όμως, το χειρότερο, κατορθώσατε -και σας το 
αναγνωρίζω- να μειώσετε τον πρωτογενή τομέα της παραγωγής από 4% σε 3% του 
ΑΕΠ και το δευτερογενή από 19% σε 18,6%!  Αυτές είναι οι επιτυχίες και τα 
επιτεύγματα της παρούσας διακυβέρνησης!  Αυτά είναι που υπερδιαφημίζετε 
καθημερινά όσον αφορά τον υπερδιπλασιασμό των κοινωνικών παροχών.  Οποία 
εξαπάτηση του κυπριακού λαού! 

 Εδώ, στη σελ. 43, στην έκθεση που μας κατέθεσε ο Υπουργός Οικονομικών, 
κοινωνικές παροχές, ως ποσοστό του ΑΕΠ -έτσι μας λέτε για το δημοσιονομικό 
έλλειμμα- 6%, λέτε, παραλάβατε, 2% ή μηδέν παραδίδετε σήμερα.  Άρα, ως ποσοστό 
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του ΑΕΠ, 12,4% επί διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη, 12,2% σήμερα!  Συρρίκνωσαν 
το κοινωνικό κράτος!  Και αυτή είναι μια σκληρή πραγματικότητα.  Συρρικνώσατε το 
κοινωνικό κράτος!  Και μην προσπαθείτε με αλχημείες να ανατρέψετε αυτά τα 
δεδομένα.  Και είναι επόμενο να μειώθηκε αυτό το κοινωνικό κράτος, αφού δε 
συμπεριφερθήκατε με κοινωνική ευαισθησία απέναντι στο λαό. 

 Εμείς αναγνωρίζουμε ότι έγινε, μετά από πίεση και μετά από εξαναγκασμό, 
προσπάθεια να εξωραΐσετε τη συνθλιμμένη εικόνα του κοινωνικού κράτους που 
αφήνατε φεύγοντας από τη διακυβέρνηση εσχάτως.  Προσπαθήσατε την τελευταία 
στιγμή αυτά που σας ζητούσαν οι πολίτες -και εμείς οι ίδιοι- για χρόνια να τους 
δώσετε, και αρνιόσασταν συστηματικά και επανειλημμένως, να τα δώσετε.  
Προσπαθήσατε να καλύψετε τα ελλείμματα της κοινωνικής πολιτικής, όμως και εδώ 
αποτύχατε!  Αποτύχατε, γιατί...  Χθες, ξέρετε, διασφαλίσαμε την αναδυόμενη αγορά.  
Όμως, στην πολιτική υπάρχει ένας κανόνας:  Καμιά υποψηφιότητα “καταδυόμενη” δεν 
μπορεί να διασφαλιστεί εβδομήντα μέρες πριν από τις εκλογές, όσα μέτρα πρώτων 
βοηθειών και αν ληφθούν!  Ο λαός έχει κρίση, έχει θέση, έχει και άποψη.   

 Όμως, και μέσα απ’ αυτές τις λεγόμενες “κοινωνικές παροχές” κατορθώσατε και 
αφήσατε εκτός 135 000 μισθωτούς που παίρνουν κάτω από £10.000!  ∆εν τους 
δώσατε ούτε μία!  Αυτούς τους φοροσυνεπείς ανθρώπους τους αποκλείσατε από το 
πακέτο.  Σε κανένα πακέτο της κυβέρνησης δεν υπάρχει η λέξη “πρόσφυγας”.  Όσοι 
θα ευαισθητοποιηθούν σ’ αυτό το βήμα και θα μιλήσουν για τους πρόσφυγες να μας 
πουν ένα νέο μέτρο που λήφθηκε υπέρ του προσφυγικού κόσμου στα πέντε χρόνια 
της διακυβέρνησης του Τάσσου Παπαδόπουλου και να μας πουν αν υπάρχει έστω μία 
ευαίσθητη κοινωνική ομάδα του λαού που δε διαμαρτύρεται για όσα τους 
υποσχεθήκατε και δεν τα κάνατε!   

 Στους αγρότες μας επί διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη, όταν το πετρέλαιο 
ήταν 13 σεντ, επειδή υπήρχε κοινωνική και αγροτική ευαισθησία, βγήκε η κυβέρνηση 
του Γλαύκου Κληρίδη και έδωσε πακέτα στήριξης, για να στηρίξει τον αγροτικό κόσμο!  
Με 39 σεντ το πετρέλαιο -300% αύξηση- στη δική σας διακυβέρνηση ούτε ένα σεντ δε 
δόθηκε στους αγρότες!  Μόνο φρούδες ελπίδες!  ∆εσμεύτηκε ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας το 2003 ότι εντός του έτους θα ρύθμιζε τα αγροτικά χρέη και τους 
πουλάτε σήμερα ελπίδα!  Και τους πουλάτε σήμερα ελπίδα, “ψηφοθηρώντας”, 
νομισάμενοι ότι οι αγρότες -επειδή βρίσκονται στην επαρχία- δεν αντιλαμβάνονται την 
πενταετή εξαπάτηση από σας και θα ξαναακολουθήσουν και θα ξαναστηρίξουν αυτή 
την κυβέρνηση!  Αυτοί που ζουν τα προβλήματα δεν πρόκειται να παρασυρθούν από 
τη γνωστή συνθηματολογία του κυβερνητικού στρατοπέδου.  

 Ακόμα, αυτή η κυβέρνηση, επειδή έγινε πολυδιαφημιζόμενο -κενού, ναι, μεν 
περιεχομένου αλλά υπερπροβαλλόμενο- το σύνθημα «το είπαμε, το κάναμε»... Και 
μου έκανε εντύπωση που, όταν δημοσιευόταν η έκθεση της Γενικού Ελεγκτή, που 
έβριθε σκανδάλων, ενώ υπήρχε και το μεγαλύτερο σκάνδαλο, όλη η κυβέρνηση 
επιτίθετο σ’ αυτό τον ανεξάρτητο θεσμό, επέλεξε το επιτελείο του Προέδρου να βγει 
και να πει «το είπαμε, το κάναμε» και να πει ότι οι σπατάλες στο δημόσιο τομέα 
μειώθηκαν και ότι δεν υπάρχουν σκάνδαλα σ’ αυτό τον τόπο!  Και ήρθε η έκθεση για 
τη διαφθορά!  Ζώντας σ’ αυτό τον τόπο νιώθω περήφανος ως Έλληνας Κύπριος, 
αλλά σίγουρα κάποιοι μας έτρωσαν την περηφάνια μας, όταν η Κύπρος βρίσκεται 
κάτω από την Μποτσουάνα, κάτω από τη ∆ομινικανή ∆ημοκρατία, κάτω από τους 
Μακάο όσον αφορά τη διαφθορά, με επίσημα στοιχεία.   

 Και βγαίνει αυτή η κυβέρνηση και λέει: «το είπαμε, το κάναμε».  Το είπαν και το 
έκαναν, μας υποβάθμισαν στη διαφθορά!  Το είπαν και το έκαναν, μας άφησαν 
τελευταίους στο αγροτικό εισόδημα στην Ευρωπαϊκή Ένωση!  Το είπαν και το έκαναν, 
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από πρώτοι που ήμαστε το 2003 σε όλα τα επίπεδα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 
παίρναμε επαίνους και μας αναγνώρισαν, αυτή τη στιγμή φιγουράρουμε ουραγοί!  Το 
είπαν και το έκαναν, δεινοπάθησε ο κυπριακός λαός και οι κοινωνικές ομάδες σε όλη 
αυτή την πενταετία!  Αλλά θα το πει και θα το κάνει ο λαός και με την ψήφο του θα 
οδηγήσει αυτή την κυβέρνηση ταχύτερα στην έξοδο!  Και ήδη το δείχνει μέσα από τα 
στοιχεία, τα επιστημονικά, των δημοσκοπήσεων.   

 Εμείς θεωρούμε ότι αυτή τη στιγμή ο τόπος δε χρειάζεται κούφια λόγια και 
συνθηματολογίες.  Χρειάζεται απαντήσεις.  Και οφείλουν να δώσουν απαντήσεις 
ενώπιον του λαού!  Αντιλήφθηκε κανένας ποια είναι η δημογραφική πολιτική;  
Τόλμησε ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να εξαγγείλει τις £20.000 
και δημιούργησε προσδοκίες και αναταραχές στο λαό!  Πού πήγαν αυτές οι £20.000 
που θα έπαιρνε κάθε τρίτο παιδί;  Θα κατηγορηθεί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, αν 
πει ότι προστέθηκε ακόμα μια κούφια συνθηματολογία και παροχολογία στην κορυφή 
του παγόβουνου των “θα” της παρούσας κυβέρνησης;   

 Πέντε χρόνια διακυβέρνησης, αντί να υλοποιήσετε τα “θα” της προεκλογικής, 
φεύγετε από τη διακυβέρνηση του τόπου λέγοντας ακόμα “θα”!  Είναι πρωτοφανές 
αυτό το οποίο συμβαίνει.  Ποια είναι η προσφυγική σας πολιτική σήμερα;  Ποια είναι η 
αγροτική πολιτική μέσα στους προϋπολογισμούς;  Ποια είναι η στεγαστική σας 
πολιτική για τα νεαρά ζευγάρια;  Όταν παραλάβατε τη διακυβέρνηση του τόπου, και 
ένας μισθωτός μπορούσε να πάρει μέσα σε ελάχιστο χρόνο και δάνειο και σπίτι και να 
μπορέσει να το αποπληρώσει και τώρα πρέπει να υποθηκεύσει γενεές γενεών!  Ποια 
είναι η πολιτική σας κατά της ακρίβιας;  Ποια είναι η πολιτική σας κατά της φτώχιας;  
Ποια είναι η πολιτική σας γενικά;  Πέστε μας, γιατί φεύγετε μετά από πέντε χρόνια στη 
διακυβέρνηση του τόπου και, πέρα από το αλαλούμ και πέρα από τις ευθύνες που 
φορτώνεστε, δε μας παρουσιάσατε ακόμα την πολιτική!  Απλώς, προσπαθείτε με νέα 
“θα”, νομισάμενοι ότι απευθύνεστε σε τριτοκοσμική χώρα -όπως προσπαθείτε να την 
καταντήσετε με νέα “θα”- να πάρετε την ψήφο του λαού!  

 Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι τελείωσε η περίοδος παραμυθιάσματος του 
κυπριακού λαού.  Έρχεται η ώρα της κρίσης και της αλήθειας.  Ο τόπος χρειάζεται μια 
κυβέρνηση με κοινωνική ευαισθησία που να είναι πέντε χρόνια στη διακυβέρνηση επί 
τριακόσιες εξήντα πέντε μέρες και επί εικοσιτετραώρου βάσεως.  Όχι μια κυβέρνηση 
κοινωνικής ευαισθησίας ολίγων ημερών και μια κυβέρνηση που πρέπει να την 
περιμένουμε, επειδή τελεί υπό τον πανικό των δημοσκοπήσεων, να βάλει το χέρι και 
να βγάλει από τις φορολογίες που πήρε από τους πολίτες και να δώσει στον κυπριακό 
λαό.  Θέλουμε μια κυβέρνηση η οποία να θέλει και να μπορεί αυτό το συνθλιμμένο, το 
καταθλιπτικό, το συρρικνωμένο κοινωνικό κράτος να το αναστήσει!  Να δώσει ελπίδα 
στους μη προνομιούχους!  Να δώσει ελπίδα στους πολλούς που παίρνουν λίγα και 
όχι στους λίγους που παίρνουν πολλά και με τη διακυβέρνησή σας πήραν ακόμα 
περισσότερα!   

 Ό,τι είχατε να δώσετε το δώσατε με την παρουσία σας στη διακυβέρνηση του 
τόπου!  Και σίγουρα δεν το δώσατε σ’ αυτούς που είχαν ανάγκη!  Το δώσατε 
πράγματι στοχευμένα σ’ αυτούς που θέλατε να εξυπηρετήσετε, σ’ αυτούς που θέλατε 
να βολέψετε, σ’ αυτούς που θέλατε πραγματικά να έχετε στην αυλή σας, σ’ αυτούς 
που θέλατε να διακηρύσσουν από πρωίας μέχρι νυκτός ότι η κυβέρνηση δεν είναι 
μπακάλικο, κατά τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο, για να δίνει στο λαό!  Ή, κατά τον 
Υπουργό Εμπορίου -υπάρχει συναγωνισμός πώς θα ξεπεράσει ο ένας τον άλλο μέσα 
στην κυβέρνηση του τόπου για πιο σκληρά κοινωνικά μέτρα- το προσβλητικότερο που 
ειπώθηκε, ότι ο λαός πρέπει να χωνέψει όλα εκείνα που του δώσατε!  Αλλά δε 
γνωρίζουμε τι του δώσατε!  Ή, κατά το φίλτατο κ. Υπουργό Οικονομικών, οι Κύπριοι, 
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που υπερδιπλασίασαν το δανεισμό τους στην παρούσα διακυβέρνηση, δανείζονται, 
γιατί είναι μέσα στην ευφορία της καλοπέρασης και, μη έχοντας με τι άλλο να 
ασχοληθούν, απευθύνονται στις τράπεζες και δανείζονται, για να νιώθουν ότι 
ευημερούν!  Ή για το άλλο, το αμίμητο, του Υπουργού Οικονομικών, ότι, αν μειώναμε, 
όπως διακηρύτταμε εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού -μέτρο λαϊκιστικό, 
δημαγωγικό!- το φόρο κατανάλωσης του πετρελαίου θέρμανσης στο 1,3 σεντ, κατά 
τον κ. Υπουργό Οικονομικών, θα επέρχοντο χίλια μύρια κακά, θα υπήρχε 
κερδοσκοπία!  Κατά τους του επιτελείου του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου, θα 
ήταν κοινωνική αδικία και ανισότητα!   

 Υπήρξε κοινωνική αδικία και ανισότητα, δεν κοιτάξατε και τους υπολοίπους, 
αυτούς που σας εισηγούμασταν, τους αφήσατε έξω, γιατί τα μέτρα ήταν σποραδικά!  
Ήταν πραγματικά μέτρα εκτάκτου ανάγκης, μέτρα ανάγκης με τα οποία διολίσθησαν 
ακόμα περισσότερο οι υποψηφιότητες αυτών που προσδοκούσαν ότι θα μπορούσαν 
να τα αξιοποιήσουν και να ξεπεράσουν ουσιαστικά και να υπερβούν την κρίση του 
λαού! 

 Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι αυτός ο τόπος επιτέλους χρειάζεται όραμα και 
προοπτική.  Φεύγει ο τελευταίος προϋπολογισμός άνευρος, χωρίς όραμα, χωρίς 
προοπτική, χωρίς συγκεκριμένη συγκροτημένη κοινωνικοοικονομική πολιτική.  Εμείς 
δεσμευόμεθα ότι από το Φεβρουάριο αυτού του προϋπολογισμού θα 
προσπαθήσουμε να του δώσουμε και κοινωνική προοπτική.  Να υπάρξει και 
κοινωνικός προϋπολογισμός!  Και σας καλώ να μου πείτε ποιος είναι ο κοινωνικός 
προϋπολογισμός, γιατί, όσο και αν προσπάθησα, δεν μπόρεσα να τον ανακαλύψω 
μέσα σ’ αυτό τον πεπατημένο, ήδη φθαρμένο και ήδη παρωχημένο προϋπολογισμό 
της πενταετίας, που ουσιαστικά βοηθά και αυτός, για να προχωρήσει στην έξοδο μια 
κυβέρνηση που θα μείνει πραγματικά στη μνήμη του λαού ότι οδήγησε τους απλούς 
πολίτες στα όρια της απόγνωσης, αλλά ταυτόχρονα υπερχείλισε τα ταμεία με τα λεφτά 
που πήρε από τους Κύπριους πολίτες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Σειρά έχει η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Aνθρωποκεντρικός και όχι δεικτοκεντρικός ο προϋπολογισμός του 2008, κύριε 
Λευτέρη Χριστοφόρου.  Να σας πω ότι για το 2008 οι κοινωνικές παροχές αυξάνονται 
στα £550 εκατομ., ενώ το 2002 ανέρχονταν σε £240 εκατομ.  Επίσης, να πω ότι οι 
άμεσοι φόροι υπεραυξήθηκαν, αλλά, πριν το πω αυτό, θα πω ότι έχει δίκαιο ο κ. 
Χριστοφόρου.  ∆ε θα τον κατηγορήσουμε για μηδενισμό, αλλά θα του δώσουμε 
βραβείο νόμπελ στη διαστρέβλωση.  Υποβαθμίζεται η νοημοσύνη μας, κύριε 
Χριστοφόρου, όταν λέτε ότι η ευρωπαϊκή Κύπρος κατατάσσεται στη διαφθορά κάτω 
από αφρικανικές χώρες.  Θέλω απλά να σας ρωτήσω:  Πού βρισκόταν το 2002;  Με 
στοιχεία!  ∆ώστε μου τον κατάλογο.  Ευημερούν, λέει, οι αριθμοί και όχι οι άνθρωποι.  
Μα για να ευημερήσουν οι άνθρωποι, κύριε Χριστοφόρου, πρέπει πρώτα να 
ευημερήσουν οι αριθμοί!  Παραλάβαμε το 2002 μια οικονομία η οποία δυστυχώς μας 
κατέτασσε στις σχεδόν υπό πτώχευση χώρες της Λατινικής Αμερικής.  Βέβαια, δε 
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γνωρίζουν οι άνθρωποι του ∆ΗΣΥ την ευημερία των ανθρώπων, διότι, όταν μας 
παρέδιδαν το 2002, οι κοινωνικές παροχές ήταν τόσο χαμηλές και το δημοσιονομικό 
έλλειμμα στα ύψη.  Εάν οι άμεσοι φόροι αυξήθηκαν, κύριε Χριστοφόρου, δηλαδή ο 
φόρος εισοδήματος, εγώ χαίρομαι που αυξάνεται ο φόρος εισοδήματος.  Χαίρομαι 
που υπερδιπλασιάζονται οι εισφορές στο Φόρο Εισοδήματος.  Το χαιρετίζω αυτό 
διότι, για να αυξάνονται σημαίνει ότι ο κόσμος κερδίζει και πληρώνει φόρο.  Προτιμώ 
να ανήκω στους πολίτες που πληρώνουν φόρο εισοδήματος και έχω υψηλά 
εισοδήματα.  Νομίζω ότι αυτό θα το ήθελε ο κάθε Κύπριος πολίτης.   

 Για τα τέλη της γης δεν αυξήθηκαν οι φόροι.  Απλά, αυξήθηκαν οι πωλήσεις και 
θα μπορούσε κάποιος να πει ότι αυξάνονται οι πωλήσεις, όταν υπάρχει ρευστότητα 
στην κοινωνία.  Και ποιος δε θα ήθελε να διαθέτει ρευστό, για να μπορεί να αγοράζει 
γη;  Ποιος δε θα ήθελε να διαθέτει ρευστό, για να μπορεί να καταναλώνει;  Γι’ αυτό 
αυξάνεται ο φόρος κατανάλωσης.  Όσον αφορά το 15% ΦΠΑ, δεν είναι επί δικής μας 
διακυβέρνησης που μπήκε, κύριε Χριστοφόρου.  Είναι επί διακυβέρνησης του 
Γλαύκου Κληρίδη. 

 Για τα καύσιμα πρέπει να πούμε ότι στο πετρέλαιο κίνησης η Κύπρος είμαστε η 
τρίτη χαμηλότερη χώρα στην Ευρώπη όσον αφορά το φόρο της κατανάλωσης του 
πετρελαίου κίνησης.  Επί διακυβέρνησης ∆ημοκρατικού Συναγερμού ήταν ο ίδιος.  
Όσον αφορά το πετρέλαιο θέρμανσης, ως Κύπρος είμαστε η φθηνότερη, έχουμε το 
χαμηλότερο φόρο και τον έχουμε μειώσει δύο φορές από το 2002, το 2004 και το 
2007.  Επίσης, οφείλω να υπενθυμίσω στον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου ότι τούτη η 
κυβέρνηση μείωσε τις φορολογίες των αυτοκινήτων, μείωσε τις τιμές των φαρμάκων, 
επιστρέφει το ΦΠΑ στην πρώτη κατοικία και δεν είναι τούτη η κυβέρνηση που 
διαπραγματεύτηκε με την Ευρωπαϊκή Ένωση και δυστυχώς δεν πήραμε παρέκκλιση 
για την πρώτη κατοικία, κύριε Χριστοφόρου, όπως πήρε η Μάλτα που μπήκε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση μαζί μας.  Γιατί φεύγετε;  Μείνετε ν’ ακούσετε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είμαι καλεσμένος σε τηλεοπτική εκπομπή. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Επίσης, πετύχαμε να διατηρήσουμε μηδενικό συντελεστή στα τρόφιμα και στα 
φάρμακα.  Αυξήσαμε το όριο του αφορολόγητου εισοδήματος και πρέπει να σας πω 
ότι από αυτή την αύξηση του ορίου αφορολόγητου εισοδήματος 30 000 κυπριακές 
οικογένειες έχουν ωφεληθεί.  Από τις 135 000 μισθωτών που προηγούμενα είχαν 
αφορολόγητο εισόδημα, σήμερα είναι 165 000 που επωφελούνται με την αύξηση του 
αφορολόγητου εισοδήματος.  Ο κ. Χριστοφόρου μάς κατηγορεί ότι είμαστε 
φοροεισπρακτική κυβέρνηση.  Μπορεί να εισπράξαμε £700 εκατομ. φόρους, αλλά να 
σας πω ότι το  2008 δαπανούμε £800 εκατομ. περισσότερα απ’ όσα δαπανούσε ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός στους τομείς της παιδείας, της υγείας, του κοινωνικού 
κράτους και της ανάπτυξης.  Μας μίλησε για τους φτωχούς πολίτες.  Βέβαια, θέλουμε 
να βελτιώσουμε το επίπεδο της ποιότητας ζωής των φτωχών ή των χαμηλά 
αμειβομένων Κυπρίων.  Όμως, θα πρέπει να το συγκρίνουμε με το τι παραλάβαμε.  
Εάν σήμερα είναι φτωχός ο Κύπριος πολίτης με το μέσο όρο του κατά κεφαλήν 
εισοδήματός του να αγγίζει το 89% της Ευρώπης, τι θα πει για το 2003 που ο μέσος 
όρος του κατά κεφαλήν εισοδήματός του ήταν μόνο 75%; 

 Όσον αφορά το μέσο μισθό, αυξήσαμε το μέσο μισθό του Κύπριου πολίτη κατά 
26% και το μέσο όρο συντάξεως κατά 20%.  Αυξήθηκε η αγοραστική δύναμη του 
Κύπριου καταναλωτή από το 2003.  Θα ήθελα, πριν τελειώσω με τις απαντήσεις μου 
στον κ. Χριστοφόρου, να μιλήσω και για τις αμυντικές δαπάνες.  Μάλλον θα ξέχασε 
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και θα έπρεπε να πει “αμυντικές σπατάλες”, γιατί αυτές τις “αμυντικές σπατάλες” όλοι 
τις παρακολουθήσαμε επί διακυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη.  Να μας θυμίσει και 
να πει σε τούτη τη Βουλή πόσα μας στοίχισαν οι S300 και πού βρίσκονται σήμερα.  
Βρίσκονται εκτός Κύπρου και μας στοίχισαν £300 εκατομ.  Αν αυτά δεν είναι σπατάλη 
τότε τι είναι σπατάλη;  Νομίζω ότι πρέπει να μάθουμε και ελληνικά!  Kαι όσον αφορά 
το δημόσιο χρέος, παραλάβαμε ένα δημόσιο χρέος του 70% και σήμερα είναι στο 
60%.  Αυτό αναφέρεται στην έκθεση της επιτροπής Οικονομικών, της οποίας είναι 
μέλος ο κ. Χριστοφόρου και ο οποίος βοήθησε στη σύνταξη αυτής της έκθεσης.  Να 
θυμίσω ότι κάθε μείωση μόνο μιας μονάδας του δημόσιου χρέους, τούτο το κράτος 
εξοικονομεί £5 εκατομ. από τόκους. Άρα, 10 μονάδες εξοικονόμηση του δημόσιου 
χρέους είναι £50 εκατομ. εξοικονόμηση, που μπορεί αυτή η κυβέρνηση να διαθέσει 
στις κοινωνικά ευάλωτες ομάδες πληθυσμού.  Και τώρα θα μπω στην ομιλία μου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η μέρα σήμερα είναι ιστορική.  Στέκομαι απέναντί σας συγκινημένη για δύο 
λόγους.  Πρώτον, γιατί ο προϋπολογισμός του 2008 θα είναι ο τελευταίος στην ιστορία 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που συντάχθηκε στην κυπριακή λίρα, την οποία και 
αποχαιρετούμε, και θα μετατραπεί σε ευρώ μετά από σκληρή δουλειά, πολλές θυσίες, 
έτσι ώστε το όραμα του κυπριακού λαού να ενταχθεί στην Ευρωζώνη να γίνει 
πραγματικότητα.  Η ηγεσία μας στάθηκε συνεπής στις δεσμεύσεις της, με μέθοδο, 
πρόγραμμα και ορθολογισμό, αλλά προπάντων με  ανθρωποκεντρικό 
προσανατολισμό καταφέραμε να συνδυάσουμε τις κοινωνικές παροχές με τη σωστή 
διαχείριση, τιθασεύοντας τα οικονομικά της χώρας μας.  Σήμερα, στεκόμαστε ισότιμοι 
εταίροι απέναντι στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες. 

Θέματα παιδείας 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Για την παράταξή μας η παιδεία ήταν, είναι και θα είναι πάντα προτεραιότητα.  
«Με την Κύπρο στην καρδιά και το βλέμμα στο μέλλον», δε θα μπορούσαμε να 
κοιτάμε άλλο μέλλον για τη χώρα μας από τα παιδιά μας.  

 Είναι για αυτό το λόγο που η προσοχή που δόθηκε στην παιδεία από αυτή την 
κυβέρνηση μπορεί να χαρακτηριστεί ως πρωτόγνωρη στην ιστορία της ∆ημοκρατίας 
μας.  Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα για ακόμη μια φορά να μνημονεύσω τον 
αείμνηστο Πεύκιο Γεωργιάδη, έναν πολιτικό, έναν άνθρωπο που η γλυκύτητά του και 
η παραδειγματική του αγάπη προς τα παιδιά μάς έδειξε το δρόμο για μια παιδεία που 
ανταποκρίνεται στις προκλήσεις του σήμερα.  Η παιδεία του σήμερα σημαίνει 
αναβαθμισμένα δημόσια σχολεία.  Η παιδεία του σήμερα σημαίνει ίσες ευκαιρίες στην 
εκπαίδευση για όλους τους μαθητές, χωρίς διακρίσεις, χωρίς αποκλεισμούς.  Η 
παιδεία του σήμερα σημαίνει τη διαμόρφωση ατόμων με κριτική σκέψη.  Και είναι αυτή 
την παιδεία που δημιουργούμε κάθε μέρα.  Αυτές ήταν οι δεσμεύσεις μας, όταν 
αναλάβαμε την εξουσία και τις υλοποιήσαμε. Όταν μια κυβέρνηση προϋπολογίζει το 
7,4 % του ΑΕΠ στον τομέα της παιδείας, αυτή είναι μια κυβέρνηση που έχει τη ματιά 
στο μέλλον. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υλοποιούμε την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και να πω στον κ. Αναστασιάδη, 
που δεν είναι εδώ, ότι μια εκπαιδευτική μεταρρύθμιση υλοποιείται σε βάθος χρόνου.  
∆εν υλοποιείται με ένα μαγικό ραβδί, επειδή μίλησε για το πότε έγινε η εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση.  Αυτή ξεκινά και υλοποιείται σε βάθος χρόνου.  Σταθήκαμε απέναντι σε 
αυτή την πρόκληση και την κοιτάξαμε στα μάτια.  Εμείς εγκαινιάσαμε έναν κοινωνικό 
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διάλογο με όλους όσους συμμετέχουν στην εκπαίδευση, εμείς μαζί με τους 
εκπαιδευτικούς, τους μαθητές, τους γονείς και τα κόμματα.  Θεσμοθετήσαμε τρία 
συμβούλια, της ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης, της Ανώτατης Εκπαίδευσης και το 
Συμβούλιο Παιδείας, γιατί αυτό σημαίνει δημοκρατία.  Αυτό σημαίνει να 
αφουγκράζεσαι και να υιοθετείς τις επιθυμίες και να τις υλοποιείς σύμφωνα με τις 
προσδοκίες του λαού. 

 Στόχος, μέσα από αυτό τον κοινωνικό διάλογο, είναι να ανακτήσουμε τη χαμένη 
αξιοπιστία ως προς το εκπαιδευτικό μας σύστημα, ως προς το δημόσιο σχολείο με: 

 την επιμόρφωση, την αναβάθμιση, την αξιοποίηση του ανθρωπίνου δυναμικού 
της εκπαίδευσης, διότι αυτοί οι εκπαιδευτικοί θα αναλάβουν το βάρος της 
υλοποίησης της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, 

 την αυτονόμηση των σχολικών μονάδων και  

 την αναδόμηση του Υπουργείου Παιδείας. 

 Προχωρούμε σταθερά, με τόλμη και σοβαρότητα, με συνέπεια και με 
πρόγραμμα, στην υλοποίηση των στόχων μας, στην υλοποίηση της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης.  Αλλάζουμε το περιβάλλον της παιδείας.  ∆ημιουργούμε τις 
προϋποθέσεις, ώστε η Κύπρος να καταστεί περιφερειακό κέντρο εκπαίδευσης.  
∆ιασφαλίζουμε το δικαίωμα όλων των πολιτών για ελεύθερη πρόσβαση στη μόρφωση 
και στη δια βίου εκπαίδευση.   Προσφέρουμε ανθρωποκεντρική παιδεία, που απαντά 
στις προκλήσεις του 21ου αιώνα, οδηγεί στην κατάκτηση της γνώσης, αναπτύσσει 
κριτική σκέψη και συμβάλει στη διαμόρφωση του δημοκρατικού ολοκληρωμένου 
Ευρωπαίου Κύπριου πολίτη. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 «Το είπαμε, το κάναμε».  Kάναμε τα ακόλουθα:  

 Συνεπείς στις δεσμεύσεις μας θεσμοθετήσαμε την προδημοτική εκπαίδευση, 
προσφέροντας το δικαίωμα για δεκάχρονη δωρεάν εκπαίδευση σε όλα τα 
παιδιά.   

 Εφαρμόσαμε το υποχρεωτικό ολοήμερο σχολείο σε δεκαπέντε δημοτικά, ενώ 
διευρύνουμε το θεσμό του προαιρετικού ολοήμερου σχολείου από ογδόντα 
τέσσερα σε εκατό σαράντα εννέα. 

 Μειώσαμε το μέγιστο αριθμό μαθητών σε κάθε τμήμα στους είκοσι πέντε. 

 Ιδρύσαμε το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, που ξεκίνησε τη λειτουργία 
του το Σεπτέμβριο με πέντε σχολές και οχτώ τμήματα. 

 Επεκτείναμε τις σχολές του Πανεπιστημίου Κύπρου με τη δημιουργία της 
Νομικής Σχολής. 

 ∆ημιουργήσαμε το Ανοικτό Πανεπιστήμιο και βοηθήσαμε στην ενίσχυση της διά 
βίου εκπαίδευσης. 

 Ψηφίσαμε το νόμο των ιδιωτικών πανεπιστημίων και μέσα σε ένα χρόνο έχουν 
λειτουργήσει τρία ιδιωτικά πανεπιστήμια. 

 Σήμερα στην Κύπρο φοιτούν 15 000 φοιτητές στα ανώτατα ιδρύματα και η 
διευκόλυνση της πρόσβασής τους σε αυτά οδηγεί στην απάμβλυνση του 
προβλήματος της παραπαιδείας. 
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 Η ικανοποίηση των αναγκών στην ανώτατη εκπαίδευση οδηγεί επίσης στον 
περιορισμό της “φυγής” των φοιτητών μας προς τρίτες χώρες, διασφαλίζοντας 
ότι το ταλέντο του τόπου μας παραμένει εδώ στον τόπο μας, για να 
δημιουργήσει και να προσφέρει. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Προωθήσαμε σειρά μέτρων και καθιερώσαμε την ενισχυτική διδασκαλία, ώστε 
να καταπολεμηθεί η παραπαιδεία. 

 ∆ημιουργήσαμε το Αθλητικό και το Μουσικό Σχολείο. 

 ∆ιασφαλίσαμε τη σύνδεση όλων των σχολείων με το διαδίκτυο και 
εγκαταστήσαμε οκτώμισι χιλιάδες νέους ηλεκτρονικούς υπολογιστές στα 
σχολεία. 

 Από το 2003 μέχρι σήμερα κτίσαμε πενήντα εφτά καινούρια σχολεία, 
αναβαθμίσαμε εκατόν εβδομήντα, παραδώσαμε προς χρήση διακόσιες είκοσι 
μία νέες αίθουσες διδασκαλίας, τριακόσια εβδομήντα τρία νέα εργαστήρια και 
σαράντα εννέα αίθουσες πολλαπλής  χρήσης. 

 Επεκτείναμε τα πολύπλευρα προγράμματα επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών 
και δώσαμε έμφαση στην πληροφορική και στις νέες τεχνολογίες. 

 Αναβαθμίσαμε το πρόγραμμα της προϋπηρεσιακής κατάρτισης των 
εκπαιδευτικών με την ανάληψή του από το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Ενοποιήσαμε τις εξετάσεις καταργώντας το διπλό εξεταστικό σύστημα ενιαίων 
και εισαγωγικών εξετάσεων. 

 Εκσυγχρονίσαμε τη διαδικασία και τα κριτήρια για παραχώρηση υποτροφιών 
από το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου. 

 Εκσυγχρονίσαμε τις σχολικές εφορίες συνδέοντάς τις με την τοπική 
αυτοδιοίκηση και την κατευθείαν από το λαό εκλογή των σχολικών εφόρων. 

 Έχοντας επίσης ως στόχο τον εκσυγχρονισμό του καταλόγου διοριστέων και τη 
βελτίωση των αναλυτικών προγραμμάτων των σχολείων, θέλω να πιστεύω ότι ο 
διάλογος ο οποίος ξεκίνησε θα οδηγηθεί σε ένα αίσιο αποτέλεσμα, ώστε να 
ωφεληθούν τα παιδιά μας. 

Θέματα υγείας 

 ∆ε μας εκπλήσσει ποσώς η μηδενιστική προσέγγιση της φίλης Ελένης 
Θεοχάρους.  Να της θυμίσω επίσης και αυτής ότι, για να μπορέσεις να υλοποιήσεις 
έργα, πρέπει να έχεις χρήματα και τα ταμεία ήταν μείον, όταν τα παραλάβαμε το 2002.  
Να της πω επίσης ότι οι δαπάνες στον τομέα της υγείας έχουν διπλασιαστεί από £139 
εκατομ. το 2002 σε £308 εκατομ. το 2008. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Να πούμε επίσης ότι στον τομέα της υγείας είναι απεριόριστες οι ανάγκες, αλλά 
και οι πόροι περιορισμένοι.  Γι’ αυτό επιβάλλεται μια ορθολογιστική διαχείριση και 
ιεράρχηση των προτεραιοτήτων και των στόχων μας.  Γι’ αυτό και η κοινωνική 
πολιτική τούτης της κυβέρνησής μας δε σταμάτησε απέναντι στη μεγάλη πρόκληση. 
Τολμήσαμε να ανοίξουμε τα μεγαλύτερα κεφάλαια της κοινωνικής πολιτικής με 
διάθεση ριζικών αλλαγών και βελτιώσεων.  Σε αυτές δε θα μπορούσε να μην 
αντιμετωπισθούν τα προβλήματα που αντιμετώπιζε ο τομέας της υγείας στη χώρα 
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μας. Η υγεία, στα πλαίσια της κοινωνικής μας ευαισθησίας, αποτελούσε πάντοτε 
βασικό πυλώνα της κοινωνικής μας πολιτικής.  Η δυνατότητα πρόσβασης σε 
υπηρεσίες υγείας υψηλών προδιαγραφών για όλους τους πολίτες είναι και θα είναι για 
μας προτεραιότητα.  Γι’ αυτό και πετύχαμε τα ακόλουθα: 

 Ξεπεράσαμε πολλά και σημαντικά προβλήματα και πετύχαμε τη λειτουργία του 
νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, παρ’ όλη τη μεγάλη διασπάθιση του 
δημόσιου χρήματος, που έχει ορθά χαρακτηριστεί από τούτη την κυβέρνηση ως 
τρίτος Αττίλας.  

 Ολοκληρώσαμε και λειτουργήσαμε το νέο Γενικό Νοσοκομείου Αμμοχώστου.   

 Όσο για το Ογκολογικό της Τράπεζας Κύπρου θα ήθελα να ρωτήσω:  ∆εν είναι 
επί διακυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη που υπογράφτηκε η σύμβαση με την 
Τράπεζα Κύπρου;  Ποιος έχει τότε την πολιτική ευθύνη;   

 Όσον αφορά τις τρεις καρδιοχειρουργικές κλινικές, οφείλουμε να πούμε ότι 
έγινε αξιέπαινη προσπάθεια από το Υπουργείο Υγείας, για να γίνει μια 
συμφωνία.  ∆υστυχώς, ακόμα και στον τομέα της υγείας πολλές φορές 
παρατηρούμε ότι περί χρημάτων ο αγώνας.   

 Να συνεχίσω λέγοντας ότι ως κυβέρνηση πετύχαμε και τα ακόλουθα: 

 Μειώσαμε την τιμή των φαρμάκων, διασφαλίζοντας σε κάθε κυπριακή 
οικογένεια τη δυνατότητα πρόσβασης σε φθηνότερα φάρμακα. 

 ∆ημιουργήσαμε έξι νέα υγειονομικά κέντρα και αναβαθμίσαμε τα υφιστάμενα. 

 Είκοσι οκτώ νέα ασθενοφόρα ενίσχυσαν το στόλο μας. 

 Ανωτατοποιήσαμε τη Νοσηλευτική Σχολή και την εντάξαμε στο ΤΕΠΑΚ. 

 Ψηφίσαμε το νόμο για τα δικαιώματα των ασθενών.  

 ∆ημιουργήσαμε δύο νέα κέντρα απεξάρτησης από τα ναρκωτικά: “Άνωσις” στη 
Λεμεσό και “Πυξίδα” στη Λευκωσία. 

 Ολοκληρώσαμε τις απαραίτητες μελέτες που δίνουν ουσιαστικό περιεχόμενο 
στο Γενικό Σύστημα Υγείας, έτσι ώστε, μόλις ολοκληρωθεί ο διάλογος με τους 
αρμοδίους και τους κοινοτικούς εταίρους, το ΓΕΣΥ να μπορεί να μπει σε 
εφαρμογή. 

 Να πω επίσης -μια σημείωση στην κ. Ακκελίδου- ότι ολοκληρώθηκε και 
κατατέθηκε προς έγκριση και μας ενημέρωσε ο Υπουργός Υγείας στην επιτροπή 
Υγείας ότι έχει εκσυγχρονιστεί η διαδικασία αποστολής ασθενών στο εξωτερικό.  

Αθλητισμός 

 Θα παραλείψω το Υπουργείο Εργασίας, θα πω μόνο για τον αθλητισμό και για 
τη Λεμεσό.  Ως άτομο του αθλητισμού, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, με μεγάλη μου 
χαρά και ικανοποίηση παρακολουθώ τη συνεχή αναβάθμιση του κυπριακού 
αθλητισμού σε όλους τους τομείς.  Η χώρα μας κατάφερε να συνυπάρξει τον 
αθλητισμό επιδόσεων με τον κοινωνικό αθλητισμό.  Βέβαια, πάντα υπάρχουν πολλά 
να γίνουν, αλλά πρέπει πάντοτε να έχουμε όραμα και να έχουμε και τις οικονομικές 
δυνατότητες.  Πριν φύγω από τον τομέα του αθλητισμού, θα πω κάτι που λέω πάντα.  
Να πάρουμε επιτέλους την πολιτική απόφαση και να διορίσουμε γυμναστές στα 
δημοτικά, ώστε τα παιδιά μας να ξεκινήσουν σωστά τα πρώτα τους βήματα. 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας, πρέπει να πω ότι ως βουλευτής Λεμεσού οφείλω να χαιρετίσω 
τη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ στο κέντρο της πόλης μας.  Το θέλουμε να λειτουργεί ως 
πανεπιστήμιο πόλης, ώστε να αναβαθμίσει πολιτιστικά την ιστορική πόλη της 
Λεμεσού. Προσωπικά δεσμεύομαι ως προς τους ανθρώπους του ΤΕΠΑΚ ότι θα κάνω 
τα αδύνατα δυνατά να είμαι δίπλα τους. 

 Αναμένουμε εμείς οι Λεμεσιανοί στο 2008 την έναρξη της κατασκευής των 
δρόμων Λεμεσού-Αγρού και Λεμεσού-Πλατρών, ώστε να κρατηθούν ζωντανά τα 
χωριά μας, να κρατηθούν οι νέοι μας στην ύπαιθρο και είμαστε σίγουροι ότι αυτό θα 
γίνει. 

 Αναμένουμε την ανάπτυξη στο Νοσοκομείου Λεμεσού του πλήρους 
ογκολογικού θαλάμου, ώστε να ικανοποιεί τις ανάγκες του πληθυσμού της Λεμεσού 
και της Πάφου και βεβαίως για αυτό είμαστε σίγουροι ότι θα γίνει. 

 Χαιρετίζουμε επίσης ως Λεμεσιανοί  την υπόσχεση και δέσμευση του 
Προέδρου μας Τάσσου Παπαδόπουλου, σε τελευταία του επίσκεψη στη Λεμεσό, για 
τη δημιουργία του συνεδριακού κέντρου στη πόλη μας.  Η πόλη της Λεμεσού 
αναπτύσσεται σε μία όμορφη μεσογειακή πόλη αντάξια της ιστορίας της, αντάξια των 
πολιτών της. 

 Σας ευχαριστώ και σας εύχομαι ολόψυχα καλά Χριστούγεννα και είθε το 2008 
να είναι η χρονιά επίλυσης του εθνικού μας προβλήματος. 

 Ευχαριστώ, πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κ. Κυριακίδου. 

 Ο κ. Χρήστος Στυλιανίδης. 

XΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Να μου επιτρέψετε να μην ασχοληθώ καθόλου με το κυπριακό πρόβλημα.  
Άλλωστε, ο πρόεδρος του κόμματος, νομίζω, χθες το βράδυ ήταν πολύ συγκεκριμένος 
και σαφής και υιοθετούμε πλήρως την επιχειρηματολογία του και για το παρελθόν και 
για το παρόν και για το μέλλον.  Επιτρέψετέ μου επίσης να αποφύγω μια 
αριθμολαγνεία και μια παράθεση στοιχείων που άκουσα τώρα τη συνάδελφο την κ. 
Κυριακίδου να παραθέτει, με μια διάθεση να κρύψουμε την πραγματικότητα.  Πώς 
κρύβεται η πραγματικότητα;  Με αυτή την αριθμολαγνεία και την παράθεση διαφόρων 
στοιχείων, κυβερνητικών μέτρων και έργων, που αναμένει ο καθένας ότι μια 
κυβέρνηση σε μια πενταετία θα έχει κάποιο έργο -προς Θεού και να μην είχε- τελικά 
χάνουμε το δάσος για το δέντρο.   

 Θα πω κάτι, επειδή άκουσα πολλά για την παιδεία, για τα σχολεία.  Υπάρχει 
κανείς σ’ αυτή την αίθουσα ή στον κυπριακό λαό που θεωρεί ότι το δημόσιο σχολείο 
της Κύπρου, σήμερα, είναι αντάξιο μιας ευρωπαϊκής χώρας;  Πιστεύω ότι δε θα βρείτε 
ούτε ένα.  Γι’  αυτό και έχουμε αυτή τη μεγάλη μετακίνηση των μαθητών στα ιδιωτικά 
σχολεία!  Λοιπόν, νομίζω ότι πρέπει να ξεφύγουμε λίγο, αν θέλουμε να μπούμε σε μια 
σοβαρή συζήτηση, από αυτή την αριθμολαγνεία.  Κυρίως, ειδικά στο τέλος μιας 
πενταετίας, όπου κρίνεται ένας πενταετής απολογισμός, θα πρέπει να δούμε εάν αυτή 
η κυβέρνηση όντως προετοίμασε τον τόπο για αυτό που έρχεται.  Γιατί αυτή η Βουλή, 
αν έχει ένα καθήκον και μια υποχρέωση, είναι να προετοιμάζει το μέλλον για τις 
επόμενες γενιές και όχι μόνο να κάνει αριθμητικές συγκρίσεις, με στόχο να πλήξει ο 
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ένας τον άλλο.  Εμένα η κριτική μου θα εντοπιστεί εδώ:  Αυτή η κυβέρνηση σε αυτή 
την πενταετία προετοίμασε την Κύπρο, για να ενταχθεί στην Ευρωζώνη;  Αυτή η 
κυβέρνηση με τον τελευταίο προϋπολογισμό έχει δημιουργήσει προϋποθέσεις, 
διαμορφώνει υποδομές, έτσι ώστε να πούμε ότι η Κύπρος του 2008, του 2009, του 
2010 θα είναι μια Κύπρος αντάξια της ευρωπαϊκής της συμμετοχής;  Εδώ θα 
επικεντρωθώ.   

 Αλλά πριν κάνω την κριτική μου, για να μη θεωρούμαστε μηδενιστές και 
ισοπεδωτικοί, θα πούμε και δυο στοιχεία που δώσαμε ήδη τα θετικά εύσημα στην 
κυβέρνηση.  Πρώτον, η ένταξη στην Ευρωζώνη.  Το είπαμε πολλές φορές.  Έχει 
αποχωρήσει ο κ. Σαρρής, έχει και αυτός μερίδιο στα θετικά εύσημα όπως και η 
κυβέρνηση, όπως βέβαια και όλοι όσοι στηρίξαμε αυτή την πολιτική και αναμένουμε η 
ένταξη στην ΟΝΕ να είναι ένα νέο άλμα για την Κύπρο.  ∆εύτερον, ένα άλλο που 
μπορεί να πει κάποιος για αυτή την κυβέρνηση, για να μη θεωρούμαστε, 
επαναλαμβάνω, ισοπεδωτικοί, είναι όντως τα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών, τα 
οποία ήταν ένα καλό μέτρο σε ό,τι αφορά τη σχέση πολίτη-κράτους.   

 Πού είμαστε όμως;  Ξέρετε, πέρασε απαρατήρητη ή υποβαθμίστηκε η δήλωση, 
μάλλον οι δηλώσεις του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Κάποιες δηλώσεις που 
έπρεπε να κτυπήσουν καμπανάκι για όλους μας!  ∆υστυχώς, μέσα σε ένα 
προεκλογικό πυρετό, οι σωστές επισημάνεις του κ. Ορφανίδη για πολλά πράγματα, 
όσο κι’  αν είχαν τεχνοκρατική διάσταση, μπήκαν στο περιθώριο των πολιτικών 
συζητήσεων.  Όμως, ο κ. Ορφανίδης είπε μεγάλες αλήθειες και κυρίως αυτό που 
έκανε αποδιοργάνωσε μια προεκλογική προπαγάνδα, ότι όλα βαίνουν καλώς, ότι 
αυτός ο τόπος έχει μια οικονομία η οποία δε φοβάται τίποτε, που μπήκε σε μια 
λεωφόρο και είναι έτοιμη να σαρώσει ό,τι βρει εμπρός της.  Όμως, δεν είναι έτσι τα 
πράγματα.   

 Εμείς το επισημαίνουμε και θεωρούμε ότι ένα μεγάλο πρόβλημα αυτής της 
κυβέρνησης είναι ότι δεν έδωσε την εικόνα της αλήθειας, της πραγματικότητας.  Και ο 
κόσμος θα τα βρει μπροστά του.  ∆ε θα μπορέσει να συνεχίσει αυτός ο πυρετός στις 
αγοραπωλησίες ακινήτων.  Πού θα βρεθούν έσοδα για το κράτος την επόμενη 
πενταετία;  ∆ε θα μπορέσει να υπάρξει ξανά νέα φορολογική αμνηστία.  Όλα αυτά 
ήταν συγκυριακά και από τη στιγμή που βασίζεις μια οικονομική πολιτική πάνω σε μια 
συγκυριακή λογική, αντιλαμβάνεστε, θα βρεθείς πολύ σύντομα εκτεθειμένος.  Εδώ 
είναι το μεγάλο πρόβλημα, για το οποίο δυστυχώς ο προϋπολογισμός και η 
γενικότερη οικονομική φιλοσοφία που κατέθεσε η κυβέρνηση δε λέει τίποτα.  
Προσπαθεί, και εδώ είναι το αθέμιτο κατά την άποψή μας, επειδή βρισκόμαστε σε 
προεκλογική περίοδο, να διαμορφώσει δεδομένα που δεν υπάρχουν.   

 Είχαμε μια μεγάλη κόντρα και αντιπαράθεση, όταν εξαγγέλθηκε από τον κ. 
Κασουλίδη η οικονομική του πολιτική.  Ειπώθηκε τότε ότι υπάρχει ένα πρόβλημα στην 
αγοραστική δύναμη του πολίτη και ότι μειώνεται ειδικά ο ρυθμός ανάπτυξης της 
αγοραστικής δύναμης.  Χθες είχαμε επιβεβαίωση από το Eurostat, όποιος δεν έχει 
μπει ας μπει στην ιστοσελίδα του stockwatch που το έχει πάρα πολύ καλά, ότι η 
Κύπρος είναι ίσως η μοναδική χώρα στην Ευρώπη όπου μειώνεται η αγοραστική 
δύναμη.  Για το 2006 πέφτει από το 93% στο 92% και η πρόβλεψη για το 97% και το 
98% είναι ακόμα χειρότερη.  Η Ελλάδα, η “ψωροκώσταινα” που λέγαμε, είναι στο 98% 
το 2006 και θα πάει στο 100%.  Αυτά τι αποδεικνύουν;  Ότι υπάρχει ακρίβια, óτι δεν 
μπορούν με αλχημείες αριθμών να κρυφτούν αυτές οι πραγματικότητες που 
προέρχονται από το πιο έγκυρο γεγονός, το ευρωπαϊκό, που είναι το Eurostat, η 
Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία.  Ως εκ τούτου, η κυβέρνηση έπρεπε να απαντήσει 
γιατί δεν αναχαίτισε την ακρίβια των τελευταίων τριών μηνών τουλάχιστον.  Τι έγινε και 
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δεν μπόρεσε να αντιμετωπίσει τις πρόσκαιρες αυξήσεις τιμών από διάφορους 
χώρους, έτσι ώστε να μην μπουν στην περίοδο περιορισμού που θα είναι αμέσως 
μετά την ένταξή μας στην Ευρωζώνη;   

 Όταν λέγαμε για Επίτροπο Καταναλωτή, που είναι πετυχημένος θεσμός στον 
ευρωπαϊκό χώρο, πάλι έλεγαν διάφορα τρελά.  Εδώ φαίνεται ότι υπήρχε μια 
αναγκαιότητα.  Απ’ τη στιγμή που δεν κατάφερες...  Ο κ. Σαρρής και ο κ. Ορφανίδης 
έχουν τονίσει κατ’ επανάληψη ότι ξεφεύγει ο πληθωρισμός.  Μα ο πληθωρισμός τι 
πλήττει περισσότερο;  Πλήττει τα χαμηλά και τα μεσαία εισοδηματικά στρώματα!  Είναι 
γι’ αυτό που είναι μείζον πρόβλημα, και το τονίζουμε κατ’ επανάληψη, το θέμα της 
κοινωνικής συνοχής.  Πιστεύει κανείς ότι μπορούμε να συνεχίσουμε με μια καθήλωση 
της μεσαίας τάξης, που ήταν το βασικό υπόβαθρο της κοινωνικής συνοχής στην 
κυπριακή κοινωνία;  Θα υπάρξουν προβλήματα.  Θα εμφανιστούν απεργίες.  Θα 
εμφανιστούν διάφορες αντιπαραθέσεις που θα δημιουργούν προβλήματα στην 
ανάπτυξη, στην εικόνα της Κύπρου.  Ως εκ τούτου, αυτά όλα που συζητάμε θα πρέπει 
να τα δούμε με το φακό της αλήθειας, για να μπορούμε να συζητάμε και να βρίσκουμε 
λύσεις, γιατί αυτό απαιτεί και η κοινοβουλευτική μας ιδιότητα.   

 Για να μη μιλήσω για όλα τα θέματα, θα επικεντρωθώ σε τρία πράγματα.  
Πρώτον, στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στη βιωσιμότητα του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Το παρακάμπτουμε συνέχεια όλοι μας.  Οι λύσεις πρέπει 
να είναι άμεσες και ριζοσπαστικές.  Σκεφτήκαμε να μιλήσουμε ποτέ για αυτό το 
περιβόητο χρέος της κυβέρνησης των £3,5 δις προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων;  Τι θα γίνει με αυτό το χρέος;  Ποιος θα το ξοφλήσει και πότε;  Όταν 
ανοίγεται μια συζήτηση για μια μορφή μετοχοποιήσεων, όλοι βγαίνουν εναντίον.  Πού 
θα βρεθούν τα £3,5 δις, για να μη συνεχίσει το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 
είναι υποθηκευμένο σε επενδύσεις κάτω του 3% ή του 3,2%;  Τι θα γίνει με αυτό το 
πράγμα;  Ειπώθηκε κάποια στιγμή από πλευράς ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι 
πρέπει να δούμε οι μετοχοποιήσεις τι θα γίνουν, γιατί αυτό απαιτεί η σημερινή διεθνής 
συγκυρία.  Είστε νεοφιλελεύθεροι, με μια μονοκονδυλιά να διαγράψουμε πολιτικούς 
προβληματισμούς οι οποίοι είναι σε σύγχρονη κατεύθυνση.  Και ρωτώ πάλι!  Και θα 
είναι συνεχώς αυτό το ερώτημα!  Ποιος θα αποπληρώσει αυτό το μεγάλο χρέος, έτσι 
ώστε να μη δίνει ψευτοεπιδόματα και ελεημοσύνες όπως £300 εφάπαξ;  
Ξανακούστηκε να υπάρχει σε ευρωπαϊκή χώρα τέτοια αντίληψη κοινωνικής πολιτικής;  
Είμαστε σε ένα κρίσιμο σταυροδρόμι.  Χρειάζονται ριζοσπαστικές λύσεις και λύσεις 
ευρύτερης συναίνεσης και θα τις πάρουμε όλοι μας πολύ σύντομα, γι’ αυτό πρέπει να 
ξεκινήσει ο διάλογος το συντομότερο.   

 ∆εύτερον, ξένες επενδύσεις και ανεργία.  Αυτή η κυβέρνηση καυχιέται ότι 
ενέταξε την Κύπρο στην Ευρωζώνη.  Την ίδια στιγμή όμως, όταν για χρόνια εμείς 
μιλούσαμε για το Ιρλανδικό και το Φινλανδικό μοντέλο, πάλι δεχόμαστε ειρωνικά 
σχόλια.  Σήμερα, και είναι ευχάριστο, και ο Υπουργός Οικονομικών έκανε δηλώσεις 
για το Ιρλανδικό μοντέλο.  Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας μίλησε για το 
Ιρλανδικό και Φινλανδικό μοντέλο και είπε στην επιτροπή Οικονομικών το εξής: «Και 
να μην καταλήξουμε Πορτογαλία».  Τα ανακαλύψαμε στο τέλος της πενταετίας.  Αυτό 
είναι!  Εδώ εντοπίζεται η κριτική!  Εδώ έπρεπε να γίνει προετοιμασία ακριβώς, για να 
παρακολουθήσουμε τη φιλοσοφία του Ιρλανδικού μοντέλου, γιατί η Κύπρος τώρα δεν 
έχει ξένες επενδύσεις παραγωγικού χαρακτήρα που δημιουργούν νέες θέσεις 
εργασίας.  Είναι 10% και πάει πάνω συνέχεια ο αριθμός, το ποσοστό ανεργίας νέων 
πτυχιούχων.  Σας λέω ότι θα επιδεινωθεί ακόμα περισσότερο, γιατί είναι σκληρή η 
πραγματικότητα στην Ευρωζώνη, αν νομίζει κανείς ότι μπαίνει στην Ευρωζώνη και 
τελείωσε.  Εδώ ξεκινά η μεγάλη προσπάθεια!   
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 Αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει πρόταση από την κυβέρνηση για το πώς θα 
αξιοποιηθεί περαιτέρω η Κύπρος ως φορολογικό καθεστώς.  Εμείς λέμε και 
προτείνουμε:  Μήπως χρειάζεται αναπροσαρμογή;  Μήπως χρειάζεται μια συζήτηση 
για μείωση κάποιων συντελεστών;  Υπάρχουν διάφορες θέσεις και απόψεις.  Ακόμα, 
και στον τύπο γράφονται από διάφορους ειδικούς.  Ποιος τα ακούει;  Ποιος τα 
διαβάζει;  Κλεισμένοι πολλές φορές στο καβούκι πολιτικών αντιπαραθέσεων, 
αγνοούμε τις πραγματικές οικονομικές πραγματικότητες.  Θέλω να τελειώσω, για να 
δώσω ευκαιρία και σε άλλους συναδέλφους από την παράταξή μου να πουν τις πολύ 
τεκμηριωμένες τους απόψεις για τα θέματα έρευνας, τεχνολογίας και σε σχέση με τα 
ευρωπαϊκά προγράμματα.   

 Τρίτον, κάποιοι από το κυβερνητικό στρατόπεδο βαυκαλίζονται για την 100% 
αξιοποίηση των ευρωπαϊκών προγραμμάτων.  Μία ψευδαίσθηση.  Είναι κανείς σε 
αυτό τον τόπο που ανέμενε ότι τα £256 εκατομ. που είχαμε για το 2004-2006 δε θα τα 
αξιοποιούσαμε κάποια στιγμή;  Ήταν πάρα πολύ εύκολο για μια χώρα η οποία ζούσε 
στην οικονομία τη αγοράς εδώ και χρόνια.  Εδώ τα αξιοποιεί η Εσθονία, η Λεττονία, η 
Σλοβακία που θεωρούνταν χώρες που δεν είχαν καμία σχέση με την οικονομία της 
αγοράς.  Αυτό που λέμε, και πάλι έχει σχέση με το μέλλον, είναι ότι αυτή η κυβέρνηση 
δυστυχώς κυβέρνησε δίχως να δημιουργήσει υποδομές για αξιοποίηση ευρωπαϊκών 
προγραμμάτων για την εξαετία που έρχεται.  Και κυρίως επιμένουμε για πολλοστή 
φορά ότι, αν η Κύπρος συνεχίσει σε αυτό το μοτίβο, θα είναι συνεισφορέας στα 
κοινοτικά ταμεία.  Τα £850 εκατομ. για την εξαετία 2007-2013 δεν είναι πολλά.  Εμείς 
κάναμε τον υπολογισμό και η Κύπρος θα συνεισφέρει στα κοινοτικά ταμεία γύρω στο 
£1.5 δις.  Αντιλαμβάνεστε ότι ο Κύπριος φορολογούμενος θα επιδοτεί άλλες χώρες 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αντί να επιδοτείται, που ήταν ο βασικός μας στόχος.  Αυτή 
η κυβέρνηση παρά να βαυκαλίζεται, έπρεπε να προετοιμαστεί.  Κάναμε προτάσεις 
που αφορούν στην τοπική αυτοδιοίκηση, που αφορούν σε ειδικά γραφεία με νέους 
επιστήμονες.  Συζητήσαμε και τα θέματα έρευνας και τεχνολογίας, για οποία στη 
στρατηγική της Λισαβόνας υπάρχουν απεριόριστα προγράμματα που μπορεί κάποιος 
να ενταχθεί.  Τι έγινε;  Ευτυχώς, που είναι το Πανεπιστήμιο Κύπρου και 
πρωταγωνιστεί σε αυτή την προσπάθεια.  Ο κρατικός τομέας, που μας αφορά εμάς 
ως ανθρώπους της πολιτικής, δυστυχώς βρίσκεται βαθιά νυχτωμένος, βρίσκεται 
μακριά από την πραγματικότητα.   

 Η δική μου κριτική εντοπίζεται σε αυτό που είπα από την αρχή.  Είπε πολλά και 
δεν έκανε αυτή η κυβέρνηση, αλλά κυρίως δεν προετοίμασε αυτό τον τόπο για τη 
μεγάλη σκληρή πενταετία 2008-2013 που έρχεται.  Εδώ είναι η μεγάλη της ευθύνη, 
κυρίως για τις επόμενες γενιές.  Γι’ αυτό οι επόμενες γενιές, που έχουν διαίσθηση και 
ένστικτο, μέσα από τις δημοσκοπήσεις, την κρίνουν με το ότι ο κ. Παπαδόπουλος είναι 
τελευταίος από τους κύριους υποψήφιους στους ανθρώπους κάτω από 40 ετών.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

 Ευχαριστώ, κύριε Στυλιανίδη.   

 Θα διακόψουμε τώρα και θα συνεχίσουμε τη συζήτηση για στις 
προϋπολογισμούς στις 3:00 το απόγευμα. 

 Ευχαριστώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

(Ώρα διακοπής: 1.05 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.15 μ.μ.) 



 44

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε την απογευματινή συζήτηση των 
προϋπολογισμών για το 2008. 

 Καλείται στο βήμα ο κ. Πανίκκος Σταυριανός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι είσαστε παρόντες, 

 Ο τομέας της υγείας είναι ο πλέον ευαίσθητος και σημαντικός για την ευημερία 
των πολιτών.  Το θεμελιώδες αγαθό της προσφοράς υπηρεσιών υγείας ως μέτρο 
πρόληψης και ίασης πρέπει να βρίσκεται στις προτεραιότητές μας, με στόχο την 
αναβάθμιση και τη συνεχή βελτίωση.  Το κοινωνικό έργο και οι υπηρεσίες αυτού του 
πολύτιμου αγαθού δεν είναι προς οικονομική, πολιτική και μικροκομματική 
εκμετάλλευση.  Ήθελα να ήταν παρούσα η συνάδελφος, η φιλτάτη, η κ. Ελένη 
Θεοχάρους, την οποία, αν είχαν οποιοδήποτε πρόβλημα τα παιδιά μου, σίγουρα θα 
την προτιμούσα ως παιδοχειρουργό· αλλά, επειδή προσπάθησε να είναι λίγο 
μηδενιστική όσον αφορά την προσφορά των υπουργών του ΑΚΕΛ στο σύστημα 
υγείας...  Εν πάση περιπτώσει, έχω τις ομιλίες της του 2001, 2002 και 2003 στους 
προϋπολογισμούς στις οποίες φαίνεται πως η ίδια ουσιαστικά θεωρεί ότι για το θέμα 
της υγείας πράγματι δε θα πρέπει να βιαζόμαστε, αλλά χρειάζονται πάρα πολλές 
επενδύσεις και πάρα πολλή υπομονή. 

 Ένα αποτελεσματικό και αποδοτικό σύστημα υγείας πρέπει απαραίτητα να 
είναι κοινωνικά δίκαιο, να παρέχει καθολική κάλυψη στον πληθυσμό, να δίδει ίσες 
ευκαιρίες πρόσβασης στις υπηρεσίες υγείας σε όλους τους πολίτες, να αξιοποιεί 
πλήρως το υφιστάμενο δυναμικό, να περιορίζει τη σπατάλη πόρων και να διασφαλίζει 
την ποιότητα της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης προσφέροντας κίνητρα στους 
λειτουργούς της.  Και είναι βασικό, αγαπητοί συνάδελφοι, να προσφερθούν επιτέλους 
κίνητρα στους λειτουργούς του συστήματος υγείας. 

 Οι φετινοί προϋπολογισμοί του Υπουργείου Υγείας ανέρχονται στα £308 
εκατομ. και παρουσιάζουν μία αύξηση της τάξης του 14,3% σε σχέση με το 2007.  Το 
ποσοστό του προϋπολογισμού του υπουργείου σε σχέση με το ακαθάριστο εγχώριο 
προϊόν είναι στο 3,20%, ενώ το 2007 ήταν 3,45%. Οι αναπτυξιακές δαπάνες του 
υπουργείου ανέρχονται στα £17 εκατομ. 

 Ο τομέας της υγείας δε στηρίζεται όμως πάνω στη χρήση απεριόριστων 
οικονομικών πόρων.  Η ορθή διαχείριση και η εκμετάλλευση όλων των διαθέσιμων 
κονδυλίων, χωρίς διασπάθιση χρήματος και σπατάλες που προέρχονται από κακούς 
σχεδιασμούς, από έλλειψη προγραμματισμού και καθυστερήσεις, που πρέπει να 
εκλείψουν, είναι αναγκαίες. Η αύξηση των διαθέσιμων κρατικών πόρων στους τομείς 
βελτίωσης της συνολικής υγείας των πολιτών αποτελεί μέρος της αντίληψής μας για 
το κοινωνικό κράτος.  

 Η αναδιάρθρωση του υπουργείου με τη δημιουργία ευέλικτης και λειτουργικής 
δομής πρέπει να συνεχιστεί και να ολοκληρωθεί.  Η στελέχωση του υπουργείου και η 
ενίσχυση του προσωπικού με τεχνοκράτες, ειδικούς και διοικητικούς λειτουργούς, 
μόνο κέρδος μπορεί να αποφέρει τόσο στην εύρυθμη λειτουργία και άμεση 
διεκπεραίωση των εργασιών που απαιτούνται όσο και στην εξυπηρέτηση των πολιτών 
στον καίριο τομέα της δημόσιας υπηρεσίας που άπτεται της υγείας. 
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 Επίσης, η στελέχωση και συμπλήρωση της δομής στα δημόσια νοσηλευτήρια 
είναι κάτι στο οποίο θα πρέπει άμεσα να εγκύψει το υπουργείο και να δοθούν λύσεις. 
Οι ελλείψεις σε προσωπικό, ιατρικό και παραϊατρικό, η απουσία διαφόρων 
ειδικοτήτων και κλινικών από τα δημόσια νοσηλευτήρια είναι στοιχεία που δεν 
προάγουν την εξυπηρέτηση των πολιτών ασθενών και τη δημόσια υγεία στα επίπεδα 
τα οποία θέλουμε, και είναι απαίτησή μας, να υπάρχουν. 

 Η εφαρμογή σύγχρονου και αποτελεσματικού Γενικού Συστήματος Υγείας είναι 
άμεση και επιβεβλημένη ανάγκη.  Η απουσία του δημιουργεί συνθήκες μη ομαλής 
ανάπτυξης των προσφερόμενων υπηρεσιών, όχι μόνο στο δημόσιο, αλλά και στον 
ιδιωτικό τομέα, καθυστερήσεις στην ανάπτυξη και παροχή σύγχρονων ιατρικών 
υπηρεσιών και μη ορθολογική χρήση των διαθέσιμων οικονομικών πόρων.  

 Πεποίθησή μας και πολιτική μας επιλογή είναι ότι το δημόσιο θα πρέπει να 
αποτελέσει τον κεντρικό άξονα λειτουργίας και ανάπτυξης του σχεδίου υγείας με 
παράλληλη και ισόρροπη ανάπτυξη του ιδιωτικού τομέα, έτσι ώστε πάνω σε συνθήκες 
άμιλλας και υγιούς ανταγωνισμού να αλληλοσυμπληρώνονται και να προσφέρουν 
υπηρεσίες υψηλού επιπέδου στο λαό. 

 Οι πολίτες θα πρέπει να έχουν ίσες ευκαιρίες ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, 
ανεξαρτήτως κοινωνικοοικονομικής κατάστασης και τόπου διαμονής, καθώς επίσης 
θα πρέπει να διασφαλίζεται το δικαίωμα στον ασθενή της επιλογής του γιατρού και 
του νοσηλευτηρίου που θα τυγχάνει περίθαλψης. 

 Ενέργειες όπως η ανασύσταση και αναβάθμιση του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας, η στελέχωση και ενίσχυσή του με προσωπικό και με οικονομικούς πόρους 
είναι θετικά βήματα αλλά όχι αρκετά.  Η μελέτη και οι εισηγήσεις των 
εμπειρογνωμόνων, καθώς και ο σχεδιασμός για ορθή εισαγωγή του βρίσκονται στα 
χέρια του οργανισμού και του υπουργείου.  Η αυτονόμηση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων, ο εκσυγχρονισμός, η παροχή κινήτρων στους γιατρούς και το 
νοσηλευτικό προσωπικό, καθώς και η διά βίου εκπαίδευση, επιμόρφωση του 
προσωπικού για αναβάθμιση των προσφερόμενων υπηρεσιών τους προς τους 
ασθενείς, η παροχή των απαραίτητων υλικών μέσων και βοήθειας για βελτίωση της 
εργασίας τους είναι οι προτεραιότητές μας.  Όλα αυτά θα πρέπει να υλοποιηθούν 
τάχιστα για ομαλή εισαγωγή στο ΓΕΣΥ.  Εξάλλου, το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
είναι το κόμμα το οποίο είχε αναλάβει το βάρος της υλοποίησης αυτού του σχεδίου. 

 Επίσης, προτεραιότητά μας και επιβεβλημένη ανάγκη είναι η ίδρυση υψηλού 
επιπέδου ιατρικής σχολής και απορώ γιατί μέχρι σήμερα, παρ’  όλον ότι ήταν μια από 
τις εξαγγελίες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, αυτό το πράγμα δεν έχει αρχίσει να 
υλοποιείται.  Η ιατρική σχολή, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα αποτελέσει το 
σημείο αναφοράς για το ανέβασμα του επιπέδου της υγείας στην πατρίδα μας.  Οι 
γιατροί και οι ασθενείς πλέον θα έχουν ένα σημείο, ένα αρχείο, αν θέλετε, με 
ανθρώπους οι οποίοι ακαδημαϊκά θα ασχολούνται με τον τομέα της υγείας και 
επιτέλους θα πρέπει να σταματήσουν οι οποιεσδήποτε μεμψιμοιρίες και οι 
οποιεσδήποτε αναστολές γύρω απ’  αυτό το θέμα.  Η λειτουργία ακαδημαϊκής ιατρικής 
σχολής είναι παράγοντας συνεχούς εκσυγχρονισμού της υγείας, της μελέτης, της 
έρευνας, της ανάπτυξης και της αναβάθμισης της ιατρικής της ίδιας.  Με αυτή μας την 
κίνηση προχωρούμε ένα βήμα, ώστε να καταστήσουμε την Κύπρο σύγχρονο 
ανεπτυγμένο περιφερειακό κέντρο παροχής ιατρικών υπηρεσιών.   

 Ακόμη, η ένταξη της Νοσηλευτικής Σχολής στα προγράμματα του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου είναι στα θετικά για τη βελτίωση και προώθηση της υγείας.  Όμως, η 
συνέχιση ενίσχυσης της ανωτατοποιημένης Νοσηλευτικής Σχολής πρέπει να είναι στις 
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άμεσες προτεραιότητές μας.  Η προσέλκυση νέου προσοντούχου προσωπικού, η 
βελτίωση της κλινικής εκπαίδευσης των νοσηλευτών, η αναβάθμιση και βελτίωση της 
υλικοτεχνικής υποδομής, των κτιριακών εγκαταστάσεων και μέσων διδασκαλίας 
επιβάλλονται.  

 Έπειτα από μεγάλες προσπάθειες που καταβλήθηκαν, επιτέλους τα 
νοσοκομεία Λευκωσίας και Αμμοχώστου τέθηκαν στη διάθεση εξυπηρέτησης του 
λαού.  ∆ε θα ήταν προτιμότερο, κύριοι συνάδελφοι, να ήταν εκεί πέρα άδεια!  Έπρεπε 
να στελεχωθούν.  Οι υπουργοί της αριστεράς που συμμετείχαν στην κυβέρνηση 
έθεσαν αυτό το στόχο και τον πέτυχαν.  Σίγουρα, υπάρχουν προβλήματα, αλλά σ’  
αυτό, όπως έχω αναφέρει, συνέβαλε η αποφασιστικότητα των υπουργών της 
αριστεράς.  Εδώ όμως πρέπει να μιλήσουμε για την ετοιμότητα του προσωπικού, του 
νοσηλευτικού και του ιατρικού προσωπικού, και τις δυνατότητες που κατέβαλε στο να 
ξεκινήσει επιτέλους να λειτουργεί τόσο το ένα νοσοκομείο όσο και το άλλο.  
Προβλήματα όμως συνεχίζουν να υπάρχουν και θα πρέπει η αντιμετώπιση και 
απάλειψή τους να είναι άμεση. Το θέμα το οποίο προέκυψε στην πρόσβαση και 
διακίνηση από και προς το νοσοκομείο Λευκωσίας πρέπει να επιλυθεί τελεσίδικα.  Η 
στελέχωση των κλινικών και ο εξοπλισμός στο νοσοκομείο Αμμοχώστου πρέπει να 
συνεχιστούν και να συμπληρωθούν, ώστε να μην υπάρχουν ελλείψεις και να καταστεί 
αυτόνομο. 

 Το όφελος από τις μειώσεις στις τιμές των φαρμάκων, η οικονομική ενίσχυση 
από αυτό το μέτρο, είναι εμφανές στις οικονομικά ασθενέστερες τάξεις και στις 
ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού.  Η εισαγωγή, έπειτα από δική μας εισήγηση, και 
υιοθέτηση από το υπουργείο του θεσμού του βιβλιαρίου υγείας και η αναγραφή σε 
αυτό όλων των απαραίτητων στοιχείων σχετικά με τη θεραπεία και τη φαρμακευτική 
αγωγή που χορηγείται είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό μέτρο, το οποίο έχει δείξει τα 
ευεργετικά του αποτελέσματα μειώνοντας την ουρά για παραλαβή των φαρμάκων και 
συντείνοντας στον περιορισμό του γνωστού φαινομένου της πολυφαρμακίας, με 
εξοικονόμηση πόρων προς όφελος του δημοσίου και κατ΄ επέκταση των πολιτών.   

 Ένα άλλο ζήτημα το οποίο θα πρέπει να αντιμετωπιστεί είναι το σύστημα 
αποστολής ασθενών στο εξωτερικό.  Η αγαπητή συνάδελφος η Αθηνά Κυριακίδου 
αναφέρθηκε ότι έχει εκσυγχρονιστεί, τρόπον τινά, το πρόβλημα.  Όμως, λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι νυχθημερόν τόσο εμένα όσο και άλλους συναδέλφους μάς 
τηλεφωνούν, πολύ τακτικά, πολίτες, γιατί το πρόβλημα δυστυχώς δεν έχει επιλυθεί, 
για να τους βοηθήσουμε, για να πάρουμε τον Υπουργό Υγείας, ο οποίος προς τιμή 
του ανταποκρίνεται ο άνθρωπος.  Αλλά πρέπει να σταματήσει επιτέλους αυτή η 
εξάρτηση του πολίτη από το βουλευτή, για να πάρει το δικαίωμά του.  Ένα άλλο 
ζήτημα το οποίο θα μας απασχολήσει, όπως έχω αναφέρει, και χρειάζεται οργάνωση 
είναι η συνεργασία με ιατρικά κέντρα του εξωτερικού, για την οποία θα γίνεται μια 
διαχείριση και οικονομική εποπτεία και φροντίδα των σχετικών δαπανών, αλλά θα 
πρέπει, με την εισαγωγή των θεραπειών και με την επαφή με αυτά τα κέντρα όπου 
αποστέλλονται οι Κύπριοι ασθενείς, να έρχεται πίσω και γνώση στους δικούς μας 
γιατρούς στην Κύπρο και στο δικό μας προσωπικό. 

 Οι υπηρεσίες που προσφέρονται προς τους καρκινοπαθείς κινούνται προς μία 
θετική κατεύθυνση.  Για ακόμα μία φορά τονίζουμε την ύπαρξη της ετεροβαρούς 
συμφωνίας που υπάρχει με το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου.  Οι 
προσπάθειες που καταβλήθηκαν για επαναδιαπραγμάτευση πρέπει να συνεχιστούν 
και να επέλθει μία νέα συμφέρουσα για το δημόσιο και το λαό συμφωνία.  Επίσης, ως 
προτεραιότητες χαρακτηρίζονται η εύρυθμη και απρόσκοπτη λειτουργία ογκολογικής 
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κλινικής στο Νοσοκομείο Λεμεσού και η παροχή ογκολογικής θεραπείας σε όλες τις 
επαρχίες.  

 Η συμπερίληψη στα προγράμματα του υπουργείου μέτρων που να 
αποβλέπουν στην αναγκαία περίθαλψη όλων των χρόνιων παθήσεων των ασθενών 
πρέπει, και είναι επιβεβλημένο, να γίνει σε μεγαλύτερο και καλύτερο βαθμό από το 
πρώτο στάδιο και καθ’ όλη τη διάρκεια παροχής περίθαλψης, αφού και αυτός ο 
τρόπος προσέγγισης εντάσσεται στα πλαίσια της ολοκληρωμένης παροχής φροντίδας 
και θεραπείας του ασθενή. 

 Επίσης, η στήριξη των μη κυβερνητικών εθελοντικών οργανώσεων που 
προσφέρουν τη βοήθεια τους και συμπαρίστανται στο έργο του υπουργείου πρέπει να 
είναι πιο ουσιαστική.  Οι χορηγίες που δίνονται σε αυτούς τους οργανισμούς χρήζουν 
-και υπάρχουν- περιθωρίων βελτίωσης.  Κάποια κονδύλια τα οποία δίδονται και 
διατίθενται από το κράτος και το υπουργείο σε κάποια κέντρα αποκατάστασης, σε 
οργανώσεις και ιδρύματα που εξυπηρετούν μόνο κάποιες μικρές ομάδες και 
συνδέσμους μελών πρέπει να αναθεωρηθούν, ώστε να εξυπηρετούν και να είναι 
προσβάσιμα για ολόκληρο το λαό. Επίσης, επιτακτική ανάγκη είναι η δημιουργία και 
λειτουργία από το κράτος κέντρων αποκατάστασης και παροχής φροντίδας και 
ψυχολογικής στήριξης. 

 Ένα άλλο θέμα που ταλανίζει την κυπριακή κοινωνία είναι αυτό της μάστιγας 
των ναρκωτικών.  Καθημερινά ο έντυπος τύπος των εφημερίδων είναι γεμάτος με 
περιστατικά θανάτων και περιστατικά νέων ανθρώπων που χάνουν τη ζωή, ένεκα της 
εξάρτησής τους από τα ναρκωτικά.  Έχω ξαναπεί απ’  αυτό το βήμα ότι το στοίχημα 
είναι επιτέλους η απεξάρτηση του χρήστη από τον έμπορα.  Μαζί με την όλη 
συγκρότηση του συστήματος, αυτό πρέπει να είναι η βασική προαπαίτηση.  Η 
συγκρότηση κοινωνικού μετώπου, με στόχο την εμπλοκή ολόκληρης της κοινωνίας και 
των θεσμών, πρέπει να είναι ο στόχος μας. Η αποφυγή λαθών του παρελθόντος με 
προώθηση μέτρων κύρια προληπτικού χαρακτήρα, μέσα στα πλαίσια ολοκληρωμένης 
στρατηγικής, είναι η επιδίωξή μας.  Επιβάλλεται η αναθεώρηση του στρατηγικού 
σχεδίου, ώστε να προσαρμοστεί με τις σύγχρονες ανάγκες, και η έμφαση στην 
πρωτογενή πρόληψη.  Ενδεικτικές προτάσεις είναι η περαιτέρω ενίσχυση της δράσης 
και λειτουργίας του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου και ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας 
που το διέπει.  Η νομοθεσία για αντιμετώπιση των χρηστών και ουσιοεξαρτημένων 
ατόμων πρέπει να χρήζει και χρήζει άμεσα να αναθεωρηθεί. 

 Επιβεβλημένες είναι η λειτουργία πολυδύναμου κέντρου και θεραπευτικής 
μονάδας στις φυλακές, η ενίσχυση της λειτουργίας κέντρου για ανηλίκους και εφήβους 
χρήστες, η επέκταση των κέντρων πρόληψης με στόχο τη δραστηριοποίηση και 
συνεργασία με όλους τους δήμους και περιφέρειες.  Επίσης, επιβεβλημένη είναι η 
εκπόνηση σχεδίων για οικονομική, ψυχολογική και κοινωνική στήριξη των οικογενειών 
των εξαρτημένων, που είναι και αυτές θύματα του προβλήματος, για να μπορέσουν 
και αυτές να στηρίξουν τους δικούς τους ανθρώπους ασθενείς, καθώς και 
προγραμμάτων για ομαλή επανένταξή τους στην κοινωνία και στην αγορά εργασίας. 

 Ένα άλλο χρόνιο θέμα, με όχι άμεση εμπλοκή  του Υπουργείου Υγείας, αλλά το 
οποίο έχει έντονο ενδιαφέρον και θα το υποβοηθήσει στο έργο του, αφορά την 
αναβάθμιση του στρατιωτικού νοσοκομείου. Η δημιουργία και αναβάθμιση 
στρατιωτικού νοσοκομείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ύπαρξη τέτοιου ιδρύματος 
υψηλών προδιαγραφών, θα προσφέρει τεράστιες υπηρεσίες, ιδίως σε περιόδους 
κατάταξης και όχι μόνο, και θα αποφορτιστεί το έργο των επαρχιακών ιδρυμάτων με 
διοχέτευση και επιμερισμό των αρμοδιοτήτων και της προσφοράς προς τους πολίτες.  
Καλούμε τη διυπουργική επιτροπή που εξετάζει το ζήτημα της αναβάθμισης και 
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εξοπλισμού του στρατιωτικού νοσοκομείου να προχωρήσει τάχιστα στην εκτίμηση και 
αξιολόγηση του κόστους και να προσέλθει με πρόταση για έγκριση των κονδυλίων και 
άμεση έναρξη της υλοποίησης των έργων. 

 Επίσης, ένα άλλο ζήτημα το οποίο χρήζει της άμεσης αντιμετώπισης είναι η 
επέκταση επιτέλους του Νοσοκομείου Λάρνακας.  Υπενθυμίζω πως η Λάρνακα είναι 
διαχρονικά η μόνη πόλη όπου καμία κυβέρνηση μέχρι σήμερα δεν έχει επενδύσει σε 
κτιριακές εγκαταστάσεις και τεράστια προβλήματα αναφύονται από ελλείψεις χώρου.  
Κρίνεται επιβεβλημένη η μελέτη και υλοποίηση κατασκευής νέας πτέρυγας, που είχε 
κοστολογηθεί περί των £5 εκατομ. και παραπέμφθηκε στις ελληνικές καλένδες με 
άγνωστο το σημερινό κόστος υλοποίησης, που θα αποσυμφορήσει την κατάσταση και 
θα δώσει στους εργαζομένους την ευχέρεια για απρόσκοπτη παροχή υπηρεσιών 
προς τους πολίτες. 

 Επίσης, η δημιουργία ανεξάρτητης ιατροδικαστικής υπηρεσίας ή, όπως υπήρξε 
εισήγηση από κάποιους φορείς, ινστιτούτου ιατροδικαστικών ερευνών θα 
υποβοηθήσει στο έργο τους τόσο το Υπουργείο Υγείας όσο και το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης, αλλά και την κοινωνία ευρύτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Σταυριανέ. 

 Θα παρακαλέσω να υπάρξει ησυχία και ειδικά από τους συνεργάτες και όχι 
μόνο που κάθονται στα πίσω έδρανα. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Προσωπικά πιστεύω ότι το μεγαλύτερο κέρδος ενός καλού συστήματος υγείας 
ενός κράτους είναι όταν έχει τέτοιους μηχανισμούς οι οποίοι μειώνουν σταδιακά τις 
πιθανότητες του πολίτη να αρρωστήσει.  Ένα τέτοιο κράτος ονειρεύομαι!  Θα ήταν 
ευχής έργο, εάν το κράτος καθοδηγούσε τους πολίτες και μεριμνούσε για τη σωματική 
τους και την πνευματική τους αγωγή και παιδεία γύρω από την υγεία από τη στιγμή 
της σύλληψης μέχρι την αίσια συνταξιοδότησή τους και τα βαθιά γηρατειά τους.  
Επομένως, το κράτος θα πρέπει να καθοδηγεί και να επενδύει στα νέα ζευγάρια, τους 
αυριανούς γονείς -έχουμε και δημογραφικό πρόβλημα- ούτως ώστε, όταν μία γυναίκα 
κυοφορεί να ξέρει, να γνωρίζει εκ των προτέρων, τι σημαίνει μια εγκυμοσύνη και να 
συμπεριφέρεται και να αναπτύσσει τέτοια νοοτροπία μέσα από την οποία θα μειωθεί, 
πρώτον, η θνησιμότητα των κυοφορούμενων εμβρύων και, δεύτερον, των ίδιων των 
εγκύων.  Μια σωστή καθ’ όλα εγκυμοσύνη θα έχει απόδοση τεράστια στην οικονομία 
του κράτους, διότι, όταν έχουμε υγιή νεογνά, θα έχουμε και στο μέλλον υγιείς πολίτες.  
Εφόσον λοιπόν θα γνωρίζουν από τα σχολεία οι γυναίκες και οι άντρες, οι πολίτες, την 
τεράστια ευθύνη που θα έχουν ως γονείς και ότι εξυπακούεται σωστή διατροφή και 
σωστή ανατροφή, τότε μειώνουμε τον κίνδυνο της ασθένειας, αγαπητοί συνάδελφοι.  
Στη συνέχεια με σωστά προγράμματα διαπαιδαγώγησης στα βρεφοκομεία, στα 
νηπιαγωγεία, στα δημοτικά, στα γυμνάσια και στα λύκεια, στα κολέγια και στα 
πανεπιστήμια, στους χώρους εργασίας, στα οποία θα συμπεριλαμβάνεται και η 
σωματική άσκηση σε συνδυασμό με κανόνες υγιεινής του σώματος, θα πετύχουμε να 
έχουμε μείωση της βλάβης.  Εδώ προτείνω τη συνεργασία των Υπουργείων Υγείας, 
Παιδείας, Εργασίας και φυσικά του Υπουργείου Οικονομικών. Θα πρέπει να 
δημιουργηθούν κέντρα όπου θα χαίρεται ο πολίτης να ασκείται και θα πρέπει να 
εφαρμοστεί πολιτική που να εμπλέκει τον πολίτη στην αυτοεκτίμηση και στη 
συνειδητοποίηση ότι πράγματι νους υγιής απαιτεί και υγιές σώμα.  Έτσι θα δικαιωθεί 
και η αρχαία ελληνική ρήση.              
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 Θεωρώ ότι η καταπολέμηση της παιδικής παχυσαρκίας, του παιδικού διαβήτη 
και γενικά όλων των παιδικών νοσημάτων, αλλά και των καρδιοπαθειών και της κάθε 
μορφής καρκίνου, ακόμη και της τάσης προς χρήση διάφορων εξαρτησιογόνων 
ουσιών, μέσα από μια σωστή εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, που θα συμπεριλαμβάνει 
και τις γνώσεις που απέκτησαν επιστήμονες, είναι η στοχοπροσήλωση που πρέπει να 
έχει το σύστημα. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για μας η υγεία είναι δικαίωμα και όχι πολυτέλεια για τους λίγους.  Για μας η 
παροχή ποιοτικής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι δικαίωμα όλων και όχι 
πολυτέλεια όπως έχω αναφέρει.   

 Εύχομαι καλά Χριστούγεννα, καλό νέο έτος σε όλους και μέσα στο πρόγραμμα 
ειδικά του υποψήφιου Προέδρου της ∆ημοκρατίας του ∆ημήτρη Χριστόφια υπάρχουν 
πολλά φιλολαϊκά προγράμματα και ρήσεις για το θέμα της υγείας. 

 Ευχαριστώ, πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σταυριανέ. 

 Παρακαλώ, το λόγο έχει τώρα ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έντιμε κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας, ως ο πέμπτος που κατατίθεται 
από την κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου, πρέπει να κριθεί με τα υψηλότερα 
ποιοτικά κριτήρια.  Μετά από ένα ουσιαστικό διάστημα διακυβέρνησης, κάθε 
κυβέρνηση κρίνεται για το εάν διαθέτει τα πολιτικά αποθέματα και τις δημιουργικές 
δυνατότητες που να της επιτρέπουν να οικοδομήσει την πολιτεία που οραματίζονται 
όσοι τη συναποτελούν. Κρίνεται κατά πόσο δημιούργησε τις προϋποθέσεις για 
αισιόδοξο βλέμμα προς το μέλλον, με οικονομικό προγραμματισμό που να γεννά 
ελπίδα για τους πολίτες του σήμερα και για τις γενιές του αύριο.  Και αυτή η 
κυβέρνηση, μέσα στην πενταετία που διανύσαμε, μπόρεσε να ξανακαταστήσει εύφορη 
την καμένη γη που παρέλαβε.  Μπόρεσε να μετατρέψει σε καρποφόρα μία περιοχή 
που κατέστη άγονη από την αλόγιστη εκμετάλλευση, από το απρογραμμάτιστο 
ξόδεμα και από την ανικανότητα διαχείρισης των τέως κυβερνώντων. 

Η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου, η κυβέρνηση της Αλλαγής 
κλήθηκε από τον κυπριακό λαό να αναλάβει το πηδάλιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
σε ώρες δύσκολες για τον τόπο, τόσο σε σχέση με την εθνική μας υπόθεση όσο και σε 
σχέση με την εσωτερική διακυβέρνηση. Η απαλλαγή από την κυβέρνηση του 
Συναγερμού κρίθηκε από τον κυπριακό λαό απαραίτητη, κυρίως λόγω της απαίτησης 
της κοινωνίας για φυγή προς τα εμπρός.  Η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου 
ήταν γέννημα των καιρών και θρέμμα της ανάγκης για επανάκτηση της εμπιστοσύνης 
των πολιτών προς την πολιτεία τους.  Θέτοντας αυτή την ανάγκη ως πρωταρχικό 
στόχο ανταποκρίθηκε στις υποχρεώσεις της. 

 Σήμερα δεν κρίνεται μόνο ο προϋπολογισμός που κατατίθεται από την 
κυβέρνηση, αλλά κρίνεται παράλληλα και η συνολική οικονομική πολιτική που 
εφαρμόστηκε την τελευταία πενταετία, δίνοντας τη δυνατότητα για ανόρθωση της 
οικονομικής κατάστασης της χώρας.  Κρίνεται η πορεία η οποία οδήγησε την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία στο σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στη Ζώνη του 



 50

Ευρώ.  Κρίνεται η ασφαλής πορεία προς την αξιοπιστία του κράτους έναντι του 
πολίτη.  Κρίνεται η ικανότητα διοίκησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που, ως προϊόν 
των διαχρονικών θυσιών του κυπριακού λαού, πρέπει μόνο να προοδεύει, να 
ευημερεί και να βελτιώνεται. 

 Το τρίπτυχο σταθερότητα, ανάπτυξη, ευημερία συνοψίζει τη φιλοσοφία του 
κρατικού προϋπολογισμού για το 2008.  Η οικονομική σταθερότητα καθιστά την 
Κύπρο περιβάλλον ανταγωνιστικής και ευέλικτης οικονομίας με θετικό ρυθμό 
ανάπτυξης και προοπτικές ποιοτικής απασχόλησης για τους πολίτες.  Η σταθερή 
ανάπτυξη είναι απαραίτητο εχέγγυο για την ευημερία των πολιτών και για την 
κοινωνική πρόοδο, ενώ παράλληλα συμβάλλει στην επίτευξη της μεγαλύτερης 
δυνατής κοινωνικής συνοχής. 

 Η μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, η μείωση του δημόσιου χρέους, η 
αύξηση του ρυθμού ανάπτυξης και η αύξηση του κατά κεφαλήν εισοδήματος σε 
μονάδες αγοραστικής δύναμης, χωρίς να επιβληθεί ούτε μία νέα φορολογία ούτε ένα 
επιπλέον βάρος στους πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, είναι επιτεύγματα για τα 
οποία, τόσο εμείς ως στελέχη του ∆ΗΚΟ όσο και όλοι μας, πρέπει να είμαστε 
περήφανοι.  Επιπλέον, η αύξηση των κοινωνικών δαπανών κατά 207%, η παροχή 
πακέτων στοχευμένων μέτρων ύψους πέραν των £250 εκατομ., ο υπερδιπλασιασμός 
των δαπανών για την παιδεία και το ότι από το 2008 δύο στους τρεις Κύπριους δε θα 
πληρώνουν πλέον φόρο εισοδήματος είναι απτές αποδείξεις για τη δυνατότητα 
συνύπαρξης της δημοσιονομικής εξυγίανσης με το κοινωνικό κράτος. 

 Ωστόσο, παρά την ουσιαστική αύξηση του συνόλου των κοινωνικών παροχών, 
η μέριμνα για ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού δεν είναι μονοσήμαντη και δεν μπορεί 
σε καμία περίπτωση να αναγνωστεί ως τέτοια.  Η άνοδος του βιοτικού επιπέδου των 
πολιτών της ∆ημοκρατίας αφορά το σύνολο της κοινωνίας και αποτελεί το εισιτήριο 
για έξοδο από τη φτώχια για τα κατώτερα οικονομικά στρώματα.  Επιπλέον, οι 
έμμεσου τύπου παροχές, όπως η επέκταση του αφορολόγητου εισοδήματος, 
ενισχύουν δομικά τις ασθενέστερες οικονομικά τάξεις και αυξάνουν τις οικονομικές 
τους δυνατότητες.  Έτσι, παρά τη διαρκή αύξηση των κοινωνικών παροχών, όραμά 
μας είναι μία κοινωνία στην οποία οι πολίτες δε θα έχουν την ανάγκη κανενός είδους 
παροχών, αλλά θα μπορούν να λειτουργήσουν αξιοπρεπώς με την αξιοποίηση των 
εισοδημάτων τους, που θα τους παρέχουν τη δυνατότητα της άνετης συντήρησης και 
εξέλιξης. 

 Η υλοποίηση αυτού του οράματος επιτυγχάνεται μέσα από την παράλληλη 
προσέγγιση δύο πεδίων: της εκπλήρωσης των δημοσιονομικών στόχων και της 
επίτευξης της οικονομικής κοινωνικής προόδου ή απλούστερα της ευημερίας τόσο 
των αριθμών όσο και των ανθρώπων.  Η κεντρώα φιλοσοφία της κυβέρνησης δίνει τη 
δυνατότητα για επιτυχή ανταπόκριση σε αυτό το δύσκολο ζήτημα.  Η προσέγγιση της 
οικονομίας της χώρας χωρίς νεοφιλελεύθερες, αριστερίστικες ή άλλου τύπου 
αγκυλώσεις προστατεύει, αφενός, από την αριθμολαγνεία και την υποδούλωση στο 
μεγάλο κεφάλαιο και, αφετέρου, προφυλάσσει από λαϊκίστικες άλογες δαπάνες υπό 
φιλανθρωπικό προσωπείο.  Η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου έχει αποδείξει 
ότι είναι ένας αξιόπιστος και υπεύθυνος διαχειριστής της οικονομίας με ιδεολογικό 
υπόβαθρο, που καθιστά βίωμα την κοινωνική ευαισθησία και την έγνοια για ενίσχυση 
του κοινωνικού κράτους.  Η κοινωνική δημοκρατία που ξεκινήσαμε να χτίζουμε είχε ως 
απαραίτητη προϋπόθεση καταρχάς το νοικοκύρεμα της οικονομίας μας.  Το 
καταφέραμε και συνεχίζουμε, γιατί έχουμε ακόμη δρόμο να διανύσουμε, γιατί 
αποδείξαμε ότι μπορούμε. 
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 Πέρα από αυτά όμως, επιθυμώ να αναφερθώ ιδιαιτέρως στον προγραμματισμό 
των δαπανών για την αμυντική μας θωράκιση.  Ζώντας σε μία ημικατεχόμενη και υπό 
διαρκή απειλή πατρίδα, έχουμε καθήκον να συντηρούμε ένα αξιόμαχο στρατό που να 
λειτουργεί αποτρεπτικά για τα όποια επεκτατικά σχέδια εξυφαίνονται εις βάρος μας.  
Προτεραιότητα της κυβέρνησης ήταν και είναι πάντοτε η διατήρηση ενός σύγχρονου, 
αξιόμαχου και ευέλικτου στρατού με υψηλό φρόνημα.  

 Οι τακτικές αμυντικές δαπάνες για το 2008 είναι αυξημένες κατά £5 εκατομ. σε 
σχέση με το 2007 για τον τομέα των αναπτυξιακών δαπανών, κατατάσσοντας την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ανάμεσα στις πρώτες χώρες του Ευρωπαϊκού Οργανισμού 
Άμυνας σε ποσοστό αμυντικών δαπανών επί του ΑΕΠ.  Έμφαση δίνεται στην 
επένδυση επί του έμψυχου υλικού της Εθνικής Φρουράς, ώστε όσοι τη συναποτελούν 
να μπορούν να συνεισφέρουν στο μέγιστο των δυνατοτήτων τους. 

 Η διαφορά φιλοσοφίας που χαρακτηρίζει την πολιτική της κυβέρνησης του 
Τάσσου Παπαδόπουλου στον τομέα των αμυντικών δαπανών σε σχέση με την 
προηγούμενη διακυβέρνηση είναι διαφορά ουσίας.  Για εμάς η άμυνα του τόπου είναι 
ένας τομέας ιερός, που δεν μπορεί σε καμία περίπτωση να μετατρέπεται σε θέατρο 
εξυπηρέτησης μικροκομματικών σκοπιμοτήτων και διπλωματικών πειραματισμών. 
Είναι ακόμη πρόσφατες στη μνήμη των πολιτών η πυραυλολογία και οι παλικαρισμοί 
της κυβέρνησης Κληρίδη που καταξόδεψε τα χρήματα των Κυπρίων, για να 
παραγγείλει εκτοξευτήρες πυραύλων ως ντεκόρ για προεκλογικά σποτ, που ουδέποτε 
παραλήφθηκαν και ουδέποτε χρησιμοποιήθηκαν.  Η ηφαιστειολογία και η δημιουργία 
τεχνητών κρίσεων στο Κυπριακό με αντικείμενο τον ευαίσθητο τομέα της άμυνας 
οδήγησε ασφαλώς σε εξελίξεις στο εθνικό μας θέμα, οι οποίες όμως γέννησαν το 
Σχέδιο Ανάν. Οι μαθητευόμενοι μάγοι που παρουσιάζονται σήμερα ως έμπειροι 
διπλωμάτες δεν τολμούν καν να αναλάβουν το μερίδιο της ευθύνης που τους 
αναλογεί, απαξιώντας να δώσουν απαντήσεις στον κυπριακό λαό. 

 Ωστόσο, αν το προεκλογικό πυροτέχνημα του 1998 κόστισε στο λαό μας £300 
εκατομ., το προεκλογικό πυροτέχνημα του 2008, που αφορά τη μείωση της 
στρατιωτικής θητείας, είναι μικρότερου οικονομικού κόστους αλλά υψηλού εθνικού 
κινδύνου.  Πρόκειται για ξαναζεσταμένο φαγητό το οποίο αναμασά ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός και σε αυτή την εκλογική αναμέτρηση, διεκδικώντας μία χούφτα ψήφους, 
συμπαρασύροντας δυστυχώς και το ΑΚΕΛ που ως ουραγός πλειοδοτεί επίσης για 
μείωση της στρατιωτικής θητείας, πλήττοντας καίρια το ηθικό των παιδιών της Εθνικής 
Φρουράς.  Η ανάγκη περιφρούρησης της γραμμής αντιπαράταξης και επάνδρωσης 
των φυλακίων με αξιόμαχους εθνοφρουρούς υποτιμάται και τους μεταφέρεται το 
μήνυμα ότι η παρουσία τους δεν είναι απαραίτητη, λέγοντας ότι μπορούν να βγάζουν 
σκοπιά οι κάμερες, δημιουργώντας έτσι ρήγμα στην πειθαρχημένη άσκηση των 
καθηκόντων τους.  Το καθ’ ύλην αρμόδιο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς 
απορρίπτει την πρόταση για μείωση της στρατιωτικής θητείας ως αναντίστοιχη με τις 
αμυντικές επιχειρησιακές ανάγκες της χώρας μας, αλλά ο υποψήφιος του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιμένει να μοιράζει υποσχέσεις για άμεση απόλυση των 
μισών εθνοφρουρών άμα τη εκλογή του, αδιαφορώντας για τη γνώμη των ειδικών, και 
παρουσιάζεται έτοιμος να μετατρέψει την Κύπρο σε ανοχύρωτη πολιτεία, έρμαιο στις 
ορέξεις του οποιουδήποτε, λαμβάνοντας υπόψη οικονομικούς αντί στρατιωτικούς 
όρους. 

  Παράλληλα, σημειώνεται ένα οξύμωρο σχήμα που παρουσιάζει ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον. Κατηγορείται ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ότι θέλει λύση σε βάθος 
χρόνου και ότι αποτελεί εμπόδιο για την πρόοδο του διαλόγου με την άλλη πλευρά.  
Κατηγορείται ακόμη ότι εδραιώνει τη διχοτόμηση.  Οι ίδιοι που τον κατηγορούν 
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δηλώνουν ότι μπορούν να λύσουν το Κυπριακό σε μερικούς μήνες.  Ταυτόχρονα 
όμως, καταθέτουν δέσμευση για πρόσληψη χιλιάδων μόνιμων στρατιωτικών 
στελεχών, για να δημιουργήσουν ένα μόνιμο μισθοφορικό στρατό.  ∆ημιουργείται 
μέσα από αυτά η εύλογη απορία:  Αν η αντιπολίτευση συλλαμβάνεται να είναι 
ασυνεπής στις διακηρύξεις της φάσκοντας και αντιφάσκοντας αναλόγως θεματικής και 
ακροατηρίου, πώς θα είναι συνεπής ως κυβέρνηση, όταν, εκτός από το να μιλά, θα 
πρέπει κιόλας να πράττει; 

 Στον αντίποδα της εισήγησης για αποδυνάμωση και απονεύρωση της Εθνικής 
Φρουράς βρίσκεται η δική μας πρόταση που έγινε νόμος, με στόχο την πάταξη του 
φαινομένου της φυγοστρατίας.  Με την ψήφιση της νομοθεσίας για την εναλλακτική 
θητεία μειώθηκαν κατά 40% οι αιτήσεις για αναστολή λόγω επίκλησης ψυχολογικών 
προβλημάτων στη σειρά κατάταξης του περασμένου Ιουλίου.  ∆ημιουργήσαμε ένα 
δίκαιο και λειτουργικό νομικό πλαίσιο με το οποίο οι έχοντες πραγματικά προβλήματα 
θα απαλλάσσονται της θητείας χωρίς να περιθωριοποιούνται, οι προφασιζόμενοι 
λόγους και αφορμές για αποφυγή της στράτευσης δε θα ευεργετούνται και οι 
κανονικώς υπηρετούντες τη θητεία τους δε θα θυματοποιούνται.  Ειδοποιός διαφορά 
λοιπόν ανάμεσα στις δικές μας προτεραιότητες και τις διακηρύξεις της αντιπολίτευσης 
είναι το ότι εμείς θεωρούμε τους νέους μας άξιους και ικανούς, με διάθεση να 
υπηρετήσουν την πατρίδα τους όσο αυτή απειλείται, ενώ αυτοί θεωρούν ότι οι νέοι 
αναζητούν διαφυγή από την “αγγαρεία” της υπηρεσίας προς την πατρίδα και τις 
εύκολες διεξόδους από το καθήκον. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην οικοδόμηση του κυβερνητικού έργου της πενταετίας το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα είχε ρόλο πρωταγωνιστικό.  Στηρίξαμε την κυβέρνηση, στελεχώσαμε την 
κυβέρνηση και κρίναμε εποικοδομητικά την κυβέρνηση.  Αλλά σε αυτή την πορεία δεν 
ήμασταν μόνοι. Όλες οι δυνάμεις που στήριξαν την εκλογή του Τάσσου 
Παπαδόπουλου, και ιδιαίτερα η Ε∆ΕΚ και το ΑΚΕΛ, εργάστηκαν σκληρά για την 
επίτευξη του μεγαλύτερου μέρους των προγραμματικών στόχων που θέσαμε το 2003.  
Ωστόσο, σήμερα κάποιοι από τους συνεργάτες μας επιλέγουν την εγκατάλειψη του 
μετώπου των δημοκρατικών δυνάμεων. 

 Τα αποτελέσματα της συνεργασίας των δυνάμεων της Αλλαγής είναι ορατά 
στην κυπριακή κοινωνία και είναι καταγεγραμμένα από τους εταίρους της 
συνεργασίας, ο μεγαλύτερος εκ των οποίων διαπίστωνε, διαβάζω τα δικά τους τα 
λόγια, τα εξής:  «Η κυβέρνηση έδωσε δείγματα γραφής που καταδεικνύουν μια 
διαφορετική νοοτροπία και προσέγγιση στα κοινωνικοοικονομικά πράγματα του 
τόπου, στο νοικοκύρεμα της δημόσιας ζωής, στην προώθηση της αξιοκρατίας και της 
χρηστής διοίκησης.», προσθέτοντας ότι στη συνεργασία υπάρχει ειλικρίνεια και 
αμοιβαίος σεβασμός, που πρέπει συνεχώς να ενισχύονται για το καλό του τόπου και 
του λαού. 

 Στο πρόσφατο παρελθόν η ηγεσία του ΑΚΕΛ μάς παρέδιδε μαθήματα 
συμπολίτευσης. ∆ιακήρυττε τα εξής:  «Ως ΑΚΕΛ δεν είμαστε διατεθειμένοι να 
ανεχτούμε φαινόμενα λαϊκισμού και δημαγωγίας, όταν στελέχη από κόμματα της 
συμπολίτευσης, με τον πιο εύκολο τρόπο, ασκούν κριτική στην κυβέρνηση και 
συνταυτίζονται ουσιαστικά με την ισοπεδωτική αντιπολίτευση του Συναγερμού».  
Σήμερα όμως, οι ίδιοι που μας κατηγορούσαν ότι δε χειροκροτούμε αρκετά δυνατά την 
κυβέρνηση ξεπερνούν και τον ίδιο το Συναγερμό ως προς τη διάθεσή τους για 
αντιπολιτευτικό μηδενισμό. 
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 Η ηγεσία του ΑΚΕΛ επιδίδεται σήμερα σε αυτό που σε ανύποπτο χρόνο 
χαρακτήριζε ως “ισοπεδωτική αντιπολίτευση”, αλλά η τάση για ισοπέδωση γενικεύεται 
και εκτείνεται ως συνολική στάση έναντι της διαφορετικής άποψης.  Οι Κύπριοι 
πολίτες είναι ελεύθεροι να ψηφίσουν ό,τι τους επιβάλει η συνείδησή τους και έχουν την 
υποχρέωση να πράξουν ό,τι τους καθοδηγεί ο πατριωτισμός τους.  Εμείς στο ∆ΗΚΟ 
έτσι ξέρουμε να εκφραζόμαστε και έτσι αντιλαμβανόμαστε τη λειτουργία των 
κομμάτων. 

 Σήμερα παρατηρείται μία ενδιαφέρουσα εναρμόνιση των εκπροσώπων του 
∆ΗΣΥ και του ΑΚΕΛ, αφού έχουν επικρατήσει και στα δύο κόμματα εκείνες οι τάσεις 
που παραδοσιακά διακρίνονταν από την υποχωρητική νοοτροπία του καλού παιδιού, 
οπότε η παραγωγή θέσεων που χαρακτηρίζονται από παρόμοιες μέχρι όμοιες είναι 
απολύτως φυσιολογική εξέλιξη.  Τα προβεβλημένα στελέχη της πάλαι ποτέ 
πλατφόρμας του “ναι” έχουν παρεισφρήσει στα επιτελεία τόσο του Ιωάννη Κασουλίδη 
όσο και του ∆ημήτρη Χριστόφια με ρόλους μάλιστα πρωταγωνιστικούς και 
καθοδηγητικούς.  Παράλληλα, οι υγιείς αγωνιστικές φωνές στο ∆ΗΣΥ και στο ΑΚΕΛ 
παραμένουν περιθωριοποιημένες και επιλέγουν τη σιωπή της αξιοπρέπειας. 

 Παράδειγμα της ταύτισης απόψεων των δύο υποψήφιων Προέδρων είναι 
πρόσφατες συνεντεύξεις τους, στις οποίες, σε ερώτηση σχετικά με τους χειρισμούς 
που θα κάνουν στο εθνικό μας θέμα μετά από ενδεχόμενη εκλογή τους, προτάσσουν 
και οι δύο το διακαή τους πόθο για συνάντηση με τον κατοχικό ηγέτη Μεχμέτ Αλί 
Ταλάτ.  Ο μεν Κασουλίδης αναφέρει: «Την επόμενη μέρα της δικής μου εκλογής θα 
πάω πρώτα να συναντηθώ με τον Ταλάτ, πριν αναλάβω την προεδρία του κράτους 
ως εκλελεγμένος Πρόεδρος».  Ο δε Χριστόφιας επαναλαμβάνει και επαυξάνει: «Εγώ 
δεν έχω πρόβλημα να συναντηθώ με τον Ταλάτ.  Αν θέλετε, ως εκλεγμένος Πρόεδρος, 
δεν αποκλείω συνάντηση ακόμη και χωρίς ημερήσια διάταξη».  ∆ηλαδή και οι δύο 
μετατρέπουν σε θέση τη ψευδαίσθηση ότι το Κυπριακό υπάρχει ως πρόβλημα λόγω 
της επιμονής του Τάσσου Παπαδόπουλου για καλή προετοιμασία των συνομιλιών 
μέσω της εφαρμογής της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου και σε αντιδιαστολή προτείνουν 
άνευ όρων συνομιλίες, χωρίς προετοιμασία και χωρίς καθορισμένο περιεχόμενο.  
Είναι παγκοίνως αντιληπτό ότι, εάν η λύση, η όποια λύση, είναι αυτοσκοπός, δε θα 
πάρει περισσότερο από μια σύντομη συνάντηση η συνομολόγησή της. Η τουρκική 
πλευρά σε ένα διάλογο χωρίς σωστή προετοιμασία θα επαναφέρει στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων το περιεχόμενο του Σχεδίου Ανάν.  Μήπως ο κ. Κασουλίδης, αν 
είναι Πρόεδρος, θα το δεχτεί ως έχει και ο κ. Χριστόφιας θα ζητήσει κάποιες μικρές 
αλλαγές, όπως έπρατταν το 2004; 

 Είναι σαφές ότι οι προεδρικές εκλογές του ερχόμενου Φεβρουαρίου δε φέρνουν 
αντιμέτωπους υποψηφίους ως πρόσωπα, αλλά φιλοσοφίες χειρισμού της εθνικής μας 
υπόθεσης.  Οι επιλογές δεν είναι τρεις αλλά μόνο δύο:  Από τη μια η σθεναρή 
διεκδίκηση μίας καλύτερης λύσης και από την άλλη το έλλειμμα αγωνιστικότητας και 
αντιστάσεων.  Το ∆ΗΚΟ ήταν πάντα συνεπές στην επιλογή της πρώτης και ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος είναι ο υποψήφιος που ικανοποιεί τις ανάγκες και τις ανησυχίες του 
κυπριακού λαού. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού για το έτος 2008 είναι η φυσική 
εξέλιξη μιας δύσκολης πορείας εξυγίανσης της οικονομίας της χώρας μας, ανόρθωσης 
του βιοτικού επιπέδου των πολιτών της και διεύρυνσης της κοινωνικής συνοχής.  Η 
κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου πέτυχε την αλλαγή, αφού κατάφερε να δώσει 
προοπτική ελπίδας και αισιοδοξίας για τους πολίτες της Κύπρου, που μπορούν να 
αισθάνονται πλέον ασφάλεια και σιγουριά για την οικοδόμηση του προσωπικού τους 
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μέλλοντος.  Η Κύπρος δε γυρίζει πίσω στην εποχή των ελλειμμάτων, της έλλειψης 
σχεδιασμού και της αβεβαιότητας. Η Κύπρος δε γυρίζει πίσω στην περίοδο της 
αδιαφορίας και της εξυπηρέτησης των συμφερόντων των λίγων.  Η Κύπρος οδεύει 
προς τις καλύτερες μέρες που δικαιούται ο λαός της και σε αυτή την πορεία εμείς θα 
είμαστε παρόντες, συμπαραστάτες και πρωταγωνιστές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Παρακαλώ να έρθει στο βήμα ο κ. Σαρίκας.   

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι με βαθύ αίσθημα ευθύνης που τοποθετούμαι σήμερα στην ολομέλεια της 
Βουλής για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008.  Η συζήτηση αυτή αποτελεί μια 
κορυφαία στιγμή για το κοινοβούλιό μας, μια στιγμή συλλογικού προβληματισμού, 
πολιτικής ωριμότητας και ατομικής υπευθυνότητας.  Από τη μια, ο προτεινόμενος 
προϋπολογισμός αντικατοπτρίζει το όραμα της κυβέρνησης για την ανάπτυξη της 
οικονομίας και της κοινωνικής ευημερίας και, από την άλλη, δίνει τη δυνατότητα στα 
κόμματα και στους εκπροσώπους του λαού να εκφράσουν από το βήμα της Βουλής 
τις απόψεις και τις προτάσεις τους, μέσα από ένα δημοκρατικό και εποικοδομητικό 
διάλογο, για την οικονομία και τις πολιτικές που εφαρμόζονται, με στόχο την ανάπτυξη 
του τόπου και την ευημερία του πολίτη.   

 Η φετινή συζήτηση είναι ωστόσο ιδιαίτερα σημαντική καθώς συμπίπτει με την 
ολοκλήρωση της πενταετίας του Προέδρου Παπαδόπουλου, γεγονός που μας δίνει 
την ευκαιρία για έναν ευρύτερο και πληρέστερο απολογισμό.  Η Ε∆ΕΚ αισθάνεται 
απόλυτα ικανοποιημένη από την πορεία της οικονομίας μας τα τελευταία πέντε χρόνια 
και συγχαίρει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και τους υπουργούς του -και ιδιαίτερα τον 
Υπουργό Οικονομικών- για το έργο που επιτέλεσαν στην προσπάθεια του κράτους για 
δημοσιοοικονομικό νοικοκύρεμα. 

 Τα θεαματικά αποτελέσματα της οικονομίας όχι μόνο έδωσαν τη δυνατότητα να 
υλοποιήσουμε το στόχο μας για ένταξη στην Ευρωζώνη και εισαγωγή του ευρώ  από 
την 1η Ιανουαρίου 2008, αλλά δίνουν και τη δυνατότητα για υλοποίηση του 
κυβερνητικού προγράμματος, που στοχεύει στην περαιτέρω διεύρυνση του 
κοινωνικού χαρακτήρα του κράτους, στη συνέχιση της αναπτυξιακής πορείας και στη 
βελτίωση της ευημερίας ολόκληρου του κυπριακού λαού.   

 Στηρίζουμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και την κυβέρνησή του σε αυτή την 
προσπάθεια και είμαστε σίγουροι ότι με την ανανέωση της εμπιστοσύνης του λαού 
προς τον Πρόεδρο Τάσσο Παπαδόπουλο για μια νέα πενταετία όχι μόνο θα συνεχιστεί 
αυτή η πετυχημένη οικονομική πολιτική, αλλά θα αποδώσει και περισσότερους 
καρπούς.  Εγγύηση γι’ αυτό αποτελούν τα εντυπωσιακά αποτελέσματα της πενταετίας 
που διανύουμε και η πλήρης εφαρμογή του οράματος του Προέδρου όπως αυτό 
αποτυπώνεται στο προεκλογικό του πρόγραμμα.  Ένα πρόγραμμα με αναπτυξιακό 
χαρακτήρα και κοινωνική ευαισθησία, που βασίζεται στους εξής τρεις πυλώνες: 
ανάπτυξη, σταθερότητα, κοινωνική δικαιοσύνη. 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Στο πλαίσιο της σύντομης παρέμβασής μου, θα ήθελα να επικεντρωθώ κυρίως 
στα θέματα που έχουν σχέση με την τοπική αυτοδιοίκηση, την ανάπτυξη, την 
αποκέντρωση, τη γεωργία και την ύπαιθρο.  Ένα χρόνο μετά τις δημοτικές και 
κοινοτικές εκλογές, όπου όλα τα κόμματα είχαν την ευκαιρία να αναδείξουν τις 
πολιτικές και τις ευαισθησίες τους για την τοπική αυτοδιοίκηση, θα πρέπει να 
ξεκαθαρίσει από όλους μας ο τρόπος με τον οποίο θα προχωρήσουμε στην ενίσχυση 
του σημαντικότατου αυτού θεσμού, που, κατά γενική ομολογία, αποτελεί την 
πεμπτουσία της ∆ημοκρατίας, καθώς είναι το θεσμικό εκείνο όργανο που βρίσκεται 
πιο κοντά στον πολίτη. 

 Ως σοσιαλιστικό κόμμα -και κατά συνέπεια ως κατεξοχήν αυτοδιοίκητο κόμμα- 
η Ε∆ΕΚ θέτει στο επίκεντρο της πολιτικής της τον ίδιο τον πολίτη και την πραγματική 
αποκέντρωση.  Για την επίτευξη αυτού του στόχου θέτουμε δύο βασικές 
προϋποθέσεις. Πρώτον, τον εκσυγχρονισμό του υφιστάμενου θεσμικού πλαισίου, με 
κύριο στόχο την ανακατανομή των αρμοδιοτήτων και πόρων μεταξύ κεντρικού 
κράτους και τοπικής αυτοδιοίκησης, στη βάση των ευρωπαϊκών αρχών της εγγύτητας, 
της επικουρικότητας και του εταιρισμού.  Πιστεύουμε ότι τομείς όπως η παιδεία, η 
κοινωνική πολιτική, η προστασία του περιβάλλοντος, η βελτίωση της ποιότητας ζωής, 
ο πολιτισμός, ο τουρισμός, η περιφερειακή ανάπτυξη και πολλά άλλα θα μπορούσαν 
να ενταχθούν   στις στοχευμένες δράσεις των τοπικών αρχών. ∆εύτερον, την 
υιοθέτηση μιας ολοκληρωμένης δέσμης δράσεων και πρωτοβουλιών για την 
αναβάθμιση των τοπικών αρχών και την προσαρμογή τους στα νέα δεδομένα προς 
όφελος του πολίτη και του κοινωνικού συνόλου. Οι δράσεις αυτές θα πρέπει να 
αφορούν την ποιότητα ζωής των πολιτών, την προστασία του περιβάλλοντος, την 
καθαριότητα, τον εκσυγχρονισμό των υπηρεσιών και την εξυπηρέτηση του πολίτη.  
Αυτή είναι άλλωστε και η πολιτική που ακολουθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, να στρέφουμε 
δηλαδή τα βλέμματά μας προς τις έγνοιες και τις ανησυχίες, τις απόψεις και τους 
προβληματισμούς του απλού πολίτη.  

 Ζούμε σε μια εποχή που θα πρέπει να γίνουν σημαντικές μεταρρυθμίσεις.  Η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή αλλάζει σταδιακά την έννοια της συναπόφασης, με τελικό στόχο 
την αποκέντρωση των μηχανισμών λήψης αποφάσεων, ώστε οι αποφάσεις να 
λαμβάνονται όχι μόνο από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, 
αλλά και από τον ίδιο τον Ευρωπαίο πολίτη. 

 Η αρχή της επικουρικότητας και η σημασία που αποδίδει η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή στη συμβολή και στη συμμετοχή του πολίτη στη χάραξη πολιτικής και στη 
θέσπιση νομοθεσιών έχουν αναβαθμίσει τη θέση του κάθε πολίτη, ο οποίος αποκτά 
πλέον το συναίσθημα ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση όχι μόνο τον αντιπροσωπεύει, αλλά 
ότι και ο ίδιος διαδραματίζει, ή μπορεί να διαδραματίσει, ένα σημαντικό ρόλο στα 
δρώμενα. 

 Με αυτό το πνεύμα χαιρετίζουμε τις πρωτοβουλίες του Υπουργείου 
Εσωτερικών για έναρξη διαλόγου με όλους τους εμπλεκομένους στον τομέα της 
τοπικής αυτοδιοίκησης.  Στόχος είναι να καταλήξουμε σύντομα στις κατευθυντήριες 
γραμμές που θα μας επιτρέψουν να προχωρήσουμε στις απαραίτητες θεσμικές 
μεταρρυθμίσεις, έτσι ώστε να δημιουργήσουμε το πλαίσιο που θα θέσει την τοπική 
αυτοδιοίκηση της Κύπρου στην τροχιά της νέας εποχής.  Μιας εποχής που θα 
χαρακτηρίζεται από τον αναβαθμισμένο ρόλο των τοπικών αρχών και θα εδράζεται 
στα δικαιώματα του πολίτη.  Εμείς θα στηρίξουμε αυτή την πρωτοβουλία, προκειμένου 
να έχουμε σύντομα τα επιθυμητά αποτελέσματα.  

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Ένας τομέας στον οποίο δεν μπορούμε να είμαστε αδιάφοροι είναι αυτός της 
ανάπτυξης.  ∆υστυχώς, η ανάπτυξη στην Κύπρο έχει πάρει μια άναρχη πορεία με 
σοβαρές αντιθέσεις και ποικιλόμορφα προβλήματα σε σχέση με τα αστικά κέντρα και 
την περιφέρεια.  Αποτέλεσμα αυτού του φαινομένου είναι η αποψίλωση των 
αγροτικών περιοχών τόσο από πληθυσμό όσο και από εργατικό δυναμικό, με 
αναπόφευκτη συνέπεια την αδρανοποίηση φυσικών πόρων και επενδύσεων, την 
πρόκληση σοβαρών επιπτώσεων στο φυσικό περιβάλλον και την  υπερσυγκέντρωση 
πληθυσμού στις αστικές περιοχές, οι οποίες δεν ήταν σε θέση, λόγω έλλειψης της 
απαραίτητης υποδομής, να δεχθούν το μεγάλο αριθμό των κατοίκων της υπαίθρου. 

 Με αυτό το δεδομένο, πιστεύουμε ότι επιβάλλεται πλέον η εκπόνηση ενός 
γενικού χωροταξικού σχεδίου, καθώς και η εκπόνηση περιφερειακών σχεδίων 
ανάπτυξης μέσα από τα οποία θα προωθηθεί η επίλυση χωροταξικών προβλημάτων.  
Η πολεοδομική πολιτική, πέραν της δόμησης των πόλεων, πρέπει να επικεντρώνεται 
και στην επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι δομημένες περιοχές, στον 
προγραμματισμό της επέκτασης των αστικών περιοχών, αλλά και στην αντιμετώπιση 
των προβλημάτων των αγροτικών περιοχών.  

 Είναι με μεγάλη ικανοποίηση που διαπιστώνουμε ότι τα τελευταία χρόνια έχουν 
ληφθεί σημαντικές αποφάσεις για βελτίωση των διαδικασιών και της διαφάνειας σε 
ζητήματα εκπόνησης ή τροποποίησης των τοπικών σχεδίων με την εισαγωγή της 
δημόσιας ακρόασης και της στρατηγικής εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον 
στα πλαίσια του πολεοδομικού σχεδιασμού.  Σημαντικές είναι επίσης η απλοποίηση 
των διαδικασιών άσκησης πολεοδομικού ελέγχου, η απλοποίηση της διαδικασίας 
αδειοδότησης των διάφορων αναπτύξεων, η αποκέντρωση του πολεοδομικού ελέγχου 
και η ετοιμασία ρυθμιστικών σχεδίων για πολλές κοινότητες. 

 Μέσα από τους προτεινόμενους προϋπολογισμούς διαμορφώνεται ένα όραμα 
για την προώθηση σημαντικών έργων υποδομής στις πόλεις και στην ύπαιθρο και 
αποτυπώνεται η αποφασιστικότητα της κυβέρνησης να προχωρήσει στη βελτίωση 
των στεγαστικών συνθηκών για τις οικογένειες των εκτοπισθέντων, των πολυτέκνων, 
των χαμηλά αμειβομένων και των κατοίκων της υπαίθρου.  Ταυτόχρονα, προωθούνται 
η δημιουργία καθαρού περιβάλλοντος για προστασία της δημόσιας υγείας και η 
υιοθέτηση της περιβαλλοντικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ 
διασφαλίζεται η βελτίωση της ποιότητας ζωής και η αναβάθμιση του φυσικού και 
δομημένου περιβάλλοντος. 

 Σημαντικοί είναι επίσης οι στόχοι για άνετη και ασφαλή διακίνηση των πολιτών, 
μέσω σύγχρονων έργων υποδομής, στα δίκτυα αστικών, υπεραστικών και αγροτικών 
δρόμων, καθώς και για βελτίωση της ασφάλειας στις οδικές μεταφορές.  Εξίσου 
σημαντική είναι η επιδιωκόμενη αναβάθμιση του δικτύου των αυτοκινητοδρόμων, 
ούτως ώστε να εξυπηρετηθεί και η σύνδεση των αστικών κέντρων με τις ορεινές και 
απομακρυσμένες περιοχές.  Ουσιαστικά είναι και τα βήματα που καταγράφονται στον 
τομέα της συντήρησης του υφισταμένου οδικού δικτύου και στην προστασία ή 
βελτίωση των ακτών μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως Ε∆ΕΚ έχουμε την πεποίθηση ότι ο τομέας που αντιμετωπίζει ουσιαστικά 
προβλήματα είναι αυτός της γεωργοκτηνοτροφίας.  Πιστεύουμε ειλικρινά ότι στον 
ευαίσθητο αυτό τομέα μπορούν και πρέπει να ληφθούν καινοτόμες πρωτοβουλίες και 
να αναληφθούν άμεσες δράσεις για την αποτελεσματική αντιμετώπιση των σοβαρών 
δυσκολιών που υφίστανται.  Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται μια συνεχής πτωτική 
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τάση της συμμετοχής του γεωργικού τομέα στο ακαθάριστο εγχώριο προϊόν από το 
16%-17% που ήταν κατά τη δεκαετία του 1960 σε 3%-4%.  

 Η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι επιβάλλεται η υιοθέτηση μέτρων για κοινωνική και 
οικονομική χειραφέτηση της αγροτικής τάξης, με διασφάλιση αξιοπρεπούς 
εισοδήματος και δημιουργία προοπτικών επαγγελματικής επάρκειας. Το κόμμα μας 
αναγνωρίζει και εκτιμά το σημαντικό ρόλο που διαδραματίζει τόσο η ύπαιθρος όσο και 
η αγροτική τάξη στη διασφάλιση του γνήσιου χαρακτηριστικού γνωρίσματος του 
κυπριακού τοπίου αλλά και της κοινωνίας γενικότερα. 

 Η σημερινή κυβέρνηση εφάρμοσε μια πολιτική που στόχευε στην ενίσχυση και 
στήριξη του αγρότη, ενώ ταυτόχρονα προώθησε την ποιοτική αναβάθμιση της 
παραγωγής και τη διασφάλιση του σεβασμού στο περιβάλλον.  Υλοποίησε με επιτυχία 
το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2004-2006, ενισχύοντας οικονομικά τον αγροτικό 
τομέα, και σχεδίασε και υλοποιεί το νέο Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 με 
κοινοτική συνεισφορά €136 εκατομ.  ∆ημιούργησε τον Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών, ρύθμισε το πρόβλημα των αγροτικών χρεών, που βρισκόταν για πολλά 
χρόνια σε εκκρεμότητα, σχεδίασε και υλοποιεί Στρατηγικό Σχέδιο για τη Στήριξη και 
Ανάπτυξη της Αμπελουργίας, εφάρμοσε Εθνικό Σχέδιο για την Πατατοκαλλιέργεια, 
στήριξε γενναιόδωρα τους γεωργούς και κτηνοτρόφους που επλήγησαν από τις 
διάφορες θεομηνίες, πυρκαγιές και την επιδημία του αφθώδους πυρετού, χάραξε μια 
ολοκληρωμένη πολιτική για επίλυση του υδατικού προβλήματος στην Κύπρο 
προωθώντας την ίδρυση του φορέα διαχείρισης υδάτων, την κατασκευή νέων 
φραγμάτων και δικτύων ύδρευσης και άρδευσης, καθώς και σταθμών αφαλάτωσης 
στη Λεμεσό και στην Πάφο.  ∆ημιούργησε το θεσμό του Επιτρόπου Περιβάλλοντος.    

 Παρ’ όλα αυτά, η Ε∆ΕΚ εισηγείται όπως η κυβέρνηση προχωρήσει στη λήψη 
πρόσθετων μέτρων στήριξης της υπαίθρου και του αγροτικού κόσμου.  Προτείνουμε 
όπως προωθηθούν η πλήρης αξιοποίηση των δυνατοτήτων που παρέχονται από τη 
Συνθήκη Προσχώρησης σε σχέση με τις επιδοτήσεις των αγροτικών προϊόντων, η εξ 
ολοκλήρου καταβολή του λειτουργικού κόστους για τον ΟΓΑ, η αναθεώρηση της 
συνεισφοράς των κοινοτήτων σε αναπτυξιακά έργα, η αύξηση της κρατικής χορηγίας 
στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τη στήριξη του αγροτικού εισοδήματος της 
αγρότισσας, η βελτίωση των στεγαστικών σχεδίων που αφορούν την εγκατάσταση 
νέων ζευγαριών και αποδήμων στην ύπαιθρο, η παραχώρηση ετήσιου επιδόματος για 
κάθε μαθητή της ορεινής υπαίθρου και η βελτίωση των δημοσίων μεταφορών από τις 
πόλεις προς την ύπαιθρο. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ως βουλευτής Πάφου θα μου επιτρέψετε να αναφερθώ ιδιαίτερα στο 
πολυσυζητημένο Ρυθμιστικό Σχέδιο για τον Ακάμα, το οποίο δικαίως θεωρείται 
ζωτικής σημασίας για τις κοινότητες της περιοχής.  Η Ε∆ΕΚ έχει καταθέσει 
συγκεκριμένες απόψεις για την επίλυση των προβλημάτων που δημιουργεί η 
απόφαση για το διαχειριστικό σχέδιο.  Η πολιτική για κήρυξη της περιοχής σε εθνικό 
πάρκο μάς βρίσκει σύμφωνους, αφού η χερσόνησος του Ακάμα είναι μοναδικής 
ομορφιάς και θα πρέπει να προστατευθεί.  Με βάση το δεδομένο αυτό, αλλά 
αναγνωρίζοντας ταυτόχρονα και την ανάγκη κατοχύρωσης των νόμιμων δικαιωμάτων 
των κατοίκων των επηρεαζόμενων κοινοτήτων, πιστεύουμε ότι οι αποφάσεις που θα 
ληφθούν θα πρέπει να προστατεύουν το περιβάλλον από τη μια και να μη 
θυματοποιούν τους κατοίκους της περιοχής από την άλλη.  Η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι θα 
πρέπει να καταργηθεί η ζώνη προστασίας, να μειωθεί η κτηνοτροφική ζώνη, να 
περιοριστεί η περιοχή που επηρεάζεται από το σχέδιο “Φύση 2000” και να επιτραπεί η 
ανέγερση μεμονωμένης κατοικίας. 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θα μπορούσα να τελειώσω την ομιλία μου χωρίς να αναφερθώ στα 
ευρύτερα προβλήματα της επαρχίας Πάφου.  Όλοι αναγνωρίζουμε ότι η Πάφος έχει 
καταστεί σήμερα ο σημαντικότερος τουριστικός προορισμός της Κύπρου και 
ταυτόχρονα γνωρίζει μια πρωτοφανή οικοδομική ανάπτυξη.  ∆ύο δηλαδή τομείς που 
συνεισφέρουν σημαντικά στην οικονομία του τόπου μας.  Με αυτό το δεδομένο, οι 
προοπτικές για το μέλλον είναι ευοίωνες, αρκεί βέβαια να ληφθούν τα αναγκαία μέτρα, 
για να προωθηθούν τα σημαντικά έργα υποδομής που αναμφισβήτητα χρειάζεται η 
επαρχία μας, για να επιταχυνθεί η υλοποίησή τους που σήμερα εξακολουθεί να 
προχωρεί με πολύ αργούς ρυθμούς.  Τέτοια έργα είναι η κατασκευή του 
αυτοκινητόδρομου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, η δημιουργία της μαρίνας, τα 
πολεοδομικά έργα των τεσσάρων δήμων της επαρχίας, η κατασκευή των έργων 
πολιτιστικής υποδομής, όπως το κλειστό ∆ημοτικό Θέατρο Πάφου, η κατασκευή του 
δρόμου αεροδρομίου Πάφου μέχρι την περιοχή της μαρίνας, η βελτίωση των 
παραλιών με την κατασκευή κυματοθραυστών, η δημιουργία σταθμού αφαλάτωσης 
και η κατασκευή των υδατικών έργων στις κοιλάδες ∆ιαρίζου και Έζουσας. 

 Ωστόσο,  για να προωθηθεί αποτελεσματικά η απαραίτητη υποδομή, 
πιστεύουμε ότι επιβάλλεται πλέον η αναθεώρηση των διαδικασιών για τη μελέτη και 
την υλοποίηση των έργων, ούτως ώστε να μπορέσουν αυτά να προχωρήσουν μέσα 
από περισσότερο ευέλικτες διαδικασίες και πιο αποτελεσματικό συντονισμό και να 
τηρηθούν  τα χρονοδιαγράμματα που εξαγγέλλονται. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Στα πέντε χρόνια της διακυβέρνησης του Προέδρου Παπαδόπουλου έγιναν 
πολλά και σημαντικά.  Η κυβέρνηση με συλλογική δουλειά και μεγάλη προσπάθεια, με 
τολμηρές πολλές φορές αποφάσεις, αλλά και με αίσθημα ευθύνης κατόρθωσε να 
ξεπεράσει τις όποιες αντικειμενικές δυσκολίες είχαμε και έχουμε να αντιμετωπίσουμε 
και να βελτιώσει περαιτέρω την οικονομία του τόπου.  Με επιμονή και 
αποφασιστικότητα, με σύνεση και υπευθυνότητα η παρούσα κυβέρνηση προχώρησε 
στην πλήρη εξυγίανση των οικονομικών, βελτίωσε σημαντικά τους ρυθμούς 
ανάπτυξης της οικονομίας, προώθησε τα μεγάλα αναπτυξιακά έργα, πήρε αποφάσεις 
για στήριξη των ασθενέστερων ομάδων του πληθυσμού και πέτυχε τη δικαιότερη 
κατανομή των βαρών. 

 Ως Ε∆ΕΚ χαιρετίζουμε με πλήρη ικανοποίηση το έργο που επιτελέστηκε.  
Ταυτόχρονα, πιστεύουμε ότι και στη νέα περίοδο διακυβέρνησης του Προέδρου 
Παπαδόπουλου, προς το πρόσωπο του οποίου  ο κυρίαρχος λαός θα ανανεώσει την 
εμπιστοσύνη του, η προσπάθεια  θα συνεχιστεί και θα εντατικοποιηθεί, ώστε η 
Κύπρος και ο λαός μας να ατενίζουν με αισιοδοξία το μέλλον στις απαιτητικές 
συνθήκες του νέου ευρωπαϊκού μας περιβάλλοντος, αλλά και στις αντικείμενες 
δυσκολίες μιας ημικατεχόμενης πατρίδας. 

 Σας ευχαριστώ και εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα και χρόνια πολλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, το λόγο έχει ο κ. Σωτήρης Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Φίλε κύριε Πρόεδρε της Βουλής, σχεδόν θα έλεγα και φίλε κύριε Υπουργέ, αλλά 
έχει φύγει, έτσι θα μείνω στο φίλε κύριε Πρόεδρε, αγαπητές συναδέλφισσες και 
συνάδελφοι, 
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 Σε τούτο τον τόπο πραγματικά δε σε αφήνουν να αγιάσεις!  «Εντυπωσιακά 
αποτελέσματα της πενταετίας Παπαδόπουλου-Χριστόφια», λέει ο κ. Σαρίκας.  ∆ιότι 
είναι πενταετία Παπαδόπουλου-Χριστόφια! Εντυπωσιακά αποτελέσματα!  Και είναι 
τόσο εντυπωσιακά τα αποτελέσματα που τα πάντα καταρρέουν ως χάρτινοι πύργοι, 
και εντός και εκτός Κύπρου, ως παλάτια στην άμμο.   

 Λέει ο συνάδελφος Νεόφυτος Κωνσταντίνου: «Η διαφορά της διακυβέρνησης 
του Τάσσου Παπαδόπουλου και του ∆ημήτρη Χριστόφια με τη διακυβέρνηση Κληρίδη 
είναι διαφορά ουσίας».  ∆ε διαφωνώ καθόλου.  Είναι όντως διαφορά ουσίας και στην 
ουσία η διακυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη υπερείχε καταφανώς.  Αναφέρθηκε ο φίλος ο 
Νεόφυτος στα θέματα της άμυνας.  Αναφέρθηκε στο γεγονός ότι ο δικός μας ο 
υποψήφιος ο Γιαννάκης Κασουλίδης, ως δική του θέση και ως δική του προεκλογική 
δέσμευση, προτείνει τους δεκατέσσερις μήνες θητείας και λέει ότι αυτό αποτελεί 
υψηλό εθνικό κίνδυνο.  Θα του θυμίσω βεβαίως ότι χθες από αυτό εδώ το βήμα ο 
συνάδελφος ο ∆ημήτρης Συλλούρης, ο οποίος είναι ένας των εταίρων της 
συγκυβέρνησης, αυτή τη στιγμή και των συμπολιτευόμενων κομμάτων ή των 
κομμάτων που στηρίζουν τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο, υιοθέτησε περίπου τη θέση 
του Γιαννάκη Κασουλίδη για μείωση της θητείας.   

 Θα του θυμίσω όμως ότι είναι επί αυτής της συγκυβέρνησης που διαλύθηκε η 
άμυνα του τόπου.  Θα του θυμίσω ότι παρέλαβε η συγκυβέρνηση Παπαδόπουλου-
Χριστόφια διαμάντι την εθνική φρουρά και την παραδίδει ράκος.  Οι αξιωματικοί δεν 
προάγονται, οι νόμοι για τις αποστρατείες και τις προαγωγές δεν έρχονται στη Βουλή, 
για να ψηφιστούν, οι ΕΠΥ διαμαρτύρονται, οι εθελόντριες φωνάζουν, οι συντεχνίες του 
πολιτικού προσωπικού της Εθνικής Φρουράς ωρύονται.  Μας προκαλείτε!  Έχουμε 
σιωπήσει για πάρα πολύ καιρό για τα χάλια της Εθνικής Φρουράς, για το καλό του 
τόπου.  Τα μισά μας άρματα δεν κινούνται και το ξέρετε!  Τα ελικόπτερα μας δεν 
πετούν και το ξέρετε!  Οι πιλότοι κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου, οι ιπτάμενοι 
μηχανικοί παραιτούνται, οι προϋπολογισμοί πετσοκόβονται.   

 Μας μιλήσατε για προϋπολογισμούς, κύριε Νεόφυτε Κωνσταντίνου!  Το 2001 
επί διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη £128 εκατομ. στην άμυνα, το 2002  £166 
εκατομ. και κάτι ψιλά -δε λέω τα ψιλά- το 2003 £147 εκατομ. -το 2003 ήταν ο 
προϋπολογισμός που πέρασε επί διακυβέρνησης Κληρίδη- το 2004 επί της δικής σας 
διακυβέρνησης, των “υπερπατριωτών”, πέσαμε στα £56 εκατομ., στα £58 εκατομ. το 
2005, στα £60 εκατομ. το 2006  και στα £70 εκατομ. το 2007. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αθηνά Κυριακίδου) 

 ∆εν αγοράζουμε τίποτε, κυρία Κυριακίδου.  Τίποτε δεν έχουμε αγοράσει τα 
τελευταία πέντε χρόνια.  ∆ιαλύσατε την Εθνική Φρουρά.  ∆εν αφήσατε πέτρα στην 
πέτρα όρθια.  Επομένως... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Κύριε Περδίκη, με όλο το σεβασμό, δεν απευθύνομαι σε σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι παρακαλώ!   

 Μη διακόπτετε τον ομιλητή, σας παρακαλώ πολύ! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Επομένως, μη μας μιλάτε για διαφορά ουσίας.  Αν υπάρχει διαφορά ουσίας -και 
υπάρχει- είναι υπέρ της διακυβέρνησης Κληρίδη και είναι υπέρ του Γιαννάκη 
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Κασουλίδη που, με τη βοήθεια του Θεού, το Φεβράρη θα εκλεγεί Πρόεδρος και 
επιτέλους θα αλλάξουν τα πράγματα.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός παραμένει σταθερά προσηλωμένος στην 
εξεύρεση μιας δίκαιης, ειρηνικής και βιώσιμης λύσης στο κυπριακό πρόβλημα.  Μέχρι 
όμως να επιτευχθεί μια τέτοια λύση, το κράτος, η πολιτεία, εμείς όλοι είμαστε 
υποχρεωμένοι να στηρίξουμε με κάθε μέσο που διαθέτουμε και με όλη τη δύναμη της 
ψυχής μας τον προσφυγικό κόσμο.  Οι πρόσφυγες έχουν αναλάβει το μεγαλύτερο, αν 
όχι όλο,  βάρος της τουρκικής εισβολής.  Για το λόγο αυτό το κράτος οφείλει και 
πρέπει και υποχρεούται να εφαρμόσει μέτρα τα οποία θα βελτιώσουν το βιοτικό 
επίπεδο των προσφύγων και θα ενισχύσουν τον αγώνα τους για την επιβίωση -που 
διεξάγουν αυτό τον αγώνα- μέχρι τη συνολική επίλυση του προβλήματος και τη δίκαιη 
διευθέτησή του.   

 Η αρχή που πρέπει να καθοδηγεί όλους στην προσπάθειά μας αυτή είναι 
βεβαίως ότι ο πρόσφυγας, ο κάθε πρόσφυγας, δεν μπορεί και δεν πρέπει να 
προχωρεί και να επωμίζεται μόνος και αβοήθητος το κόστος της μη λύσης του 
κυπριακού προβλήματος, το βάρος της εισβολής και της κατοχής.  Το προσφυγικό 
πρόβλημα θα λυθεί βεβαίως μόνο με την επιστροφή στις πατρογονικές μας εστίες.  
Αλλά μέχρι να έρθει εκείνη η ώρα, η άγια εκείνη μέρα, οι πρόσφυγες πρέπει να τύχουν 
ουσιαστικής βοήθειας και στήριξης από το κράτος.   

 ∆υστυχώς, το κράτος, η πολιτεία διαχρονικά αποδείχθηκε κατώτερη των 
περιστάσεων όσον αφορά στους πρόσφυγες.  Η παρούσα κυβέρνηση και 
συγκυβέρνηση, συμπεριλαμβανομένου και του ανορθωτικού κόμματος του 
εργαζόμενου λαού εξ αριστερών μου, δεν απετέλεσαν την εξαίρεση στον κανόνα, 
αλλά μάλλον την περίτρανη επιβεβαίωσή του.  Το προσφυγικό δεν μπορούσε 
άλλωστε να τύχει διαφορετικής αντιμετώπισης από τη συγκυβέρνηση από τα 
υπόλοιπα θέματα εσωτερικής διακυβέρνησης.  Οι περιστάσεις όμως επέβαλλαν στη 
συγκυβέρνηση Παπαδόπουλου-Χριστόφια να μας επιδείξει μια ιδιαίτερη ευαισθησία 
στα προσφυγικά θέματα.  Οι εξελίξεις υποχρέωναν τη συγκυβέρνηση να αλλάξει 
ριζικά την υφιστάμενη προσφυγική πολιτική, να θωρακίσει τους πρόσφυγες, να τους 
προσφέρει ελπίδα και σιγουριά για το μέλλον και όχι να τους ξεγυμνώσει από κάθε 
πιθανότητα για ένα καλύτερο αύριο.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η απόφαση του κυπριακού ελληνισμού στο δημοψήφισμα του Απριλίου του 
2004, απόφαση η οποία λήφθηκε με την παρότρυνση της παρούσας κυβέρνησης και 
της τότε συγκυβέρνησης, φέρει μαζί της τρομακτικές ευθύνες.  Ευθύνες που δεν 
αφορούν μόνο τη μεσοπρόθεσμη και μακροπρόθεσμη πολιτική διαχείρισή της, αλλά 
που αφορούν επίσης τη διαχείριση της προσφυγικής πολιτικής του κράτους, πολιτικής 
που αποτελεί βεβαίως, μαζί με το περιουσιακό και το εδαφικό, το κατεξοχήν ζήτημα 
προς διευθέτηση.  Επομένως, η παρούσα κυβέρνηση έχει ιδιαίτερα αυξημένη την 
ευθύνη για ενίσχυση της φερεγγυότητας των προσφύγων και για επίλυση των 
προβλημάτων τους, διότι θα συμφωνείτε, κυρίες και κύριοι, πως δεν αρκούσε να 
καθοδηγήσουμε τον πρόσφυγα να ψηφίσει “όχι” στις πατρογονικές εστίες.  Η 
συγκεκριμένη παρότρυνση θα έπρεπε να ακολουθηθεί από συγκεκριμένα και 
ουσιαστικά μέτρα στήριξης και μέτρα ανακούφισης, ιδιαίτερα όταν ο προσανατολισμός 
είναι ο μακροχρόνιος αγώνας.  Μέτρα που θα θωράκιζαν τον προσφυγικό κόσμο, που 
θα του έδιναν τα εφόδια να συνεχίσει με περηφάνια και με αποφασιστικότητα τον 
αγώνα του, που θα του επανέφεραν την ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο γι’ αυτόν και 
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τα παιδιά του, μέτρα, τέλος, που θα του έδιναν τη δυνατότητα να αντέξει τις κακουχίες 
και την αδικία μέχρι να έρθουν καλύτερες μέρες. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ενώ εσείς εξασφαλίσατε επιστροφή στα σπίτια τους! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Θα σας απαντήσω, κύριε Βαρνάβα, μην ανησυχείτε!  Θα πάρετε απαντήσεις 
για όλα.  Αντί αυτού, η συγκυβέρνηση παρέμεινε τραγικά αγκυλωμένη σε υφιστάμενες, 
παλιές και τετριμμένες προσεγγίσεις.  Επεδίωξε βεβαίως ανεπιτυχώς -και αυτό ήταν 
μοιραίο- να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις των καιρών μέσα από τα ίδια σχέδια 
ανακούφισης, εφαρμόζοντας πεπαλαιωμένες στρατηγικές και προσφέροντας ημίμετρα 
για λύσεις.  Αρνούμενη να υιοθετήσει ριζοσπαστικές προσεγγίσεις η συγκυβέρνηση 
απέτυχε οικτρά, κυρίες και κύριοι, να θωρακίσει τον προσφυγικό κόσμο και να τον 
εξωθήσει στην ουσία -ή και τον εξώθησε στην ουσία- στη λήψη μέτρων 
αυτοπροστασίας και αυτοβοήθειας, όταν ο κόσμος αυτός κατάλαβε πως δεν 
μπορούσε πλέον να προσβλέπει στο κράτος για στήριξη και βοήθεια.  Γινόμαστε 
σήμερα λοιπόν τραγικοί μάρτυρες του ξεπουλήματος της πατρώας γης στην 
κατεχόμενη πατρίδα, κύριε Βαρνάβα.  Οι πρόσφυγες προσφεύγουν στην 
ψευδοεπιτροπή αποζημιώσεων.    Οι πρόσφυγες συμφωνούν να πουλήσουν τη γη 
τους με ιδιωτικά συμφωνητικά στους ξένους, κύριε Βαρνάβα, σε εξευτελιστικές τιμές, 
κύριε Βαρνάβα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, όχι διαλογική συζήτηση. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κάτω από το αδιάφορο βλέμμα της συγκυβέρνησής σας, κύριε Βαρνάβα, 
υψώνει τα χέρια στον ουρανό και βεβαίως όχι, για να προσευχηθεί για καλύτερες 
μέρες, γιατί οι εξ αριστερών μου αμφιβάλλω αν θα επέτρεπαν κάτι τέτοιο επί 
συγκυβέρνησής τους, αλλά, για να αναφωνήσει το γνωστό πια σε όλους “εμείς δεν 
μπορούμε να κάνουμε τίποτε”.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς δεν είμαστε στο ίδιο επιτελείο για την εκλογή Αρχιεπισκόπου;  Τι μας 
λέεις τώρα; 

(Γέλια) 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Την ίδια στιγμή χωρίς αιδώ, χωρίς ντροπή, κάποιοι “υπερπατριώτες” 
προβαίνουν σε χαρακτηρισμούς απαράδεκτους κατά των προσφύγων, όταν αυτοί, 
νικημένοι πια από την ανέχεια και από την παρατεταμένη κρατική αδιαφορία, 
αναγκάζονται να προχωρήσουν στο καταδικαστέο, να ξεπουλήσουν τη γη τους στο 
Βορρά, για να μπορέσουν να επιβιώσουν στο Νότο, και τους αποκαλούν “προδότες”, 
τους αποκαλούν “ριψάσπιδες” και προσπαθούν να τους φορτώσουν ακόμα και το 
βαρύ φορτίο μιας ενδεχόμενα κακής λύσης του κυπριακού προβλήματος.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ποιους; 
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Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Σαν ακούετε, κύριε Κουλία, για να καταλάβετε!  Βεβαίως, όταν ένας πολίτης της 
∆ημοκρατίας που δεν είναι πρόσφυγας, προχωρήσει και πουλήσει τη γη του σε 
ξένους μόνο για μερικά εκατομμύρια λίρες, αυτός είναι μάγκας, αυτός είναι έξυπνος, 
είναι μυαλό επιχειρηματικό.  Όταν όμως ο καημένος ο πρόσφυγας προσπαθήσει να 
πουλήσει τη γη του στην κατεχόμενη πατρίδα, γιατί η ίδια η πολιτεία με την αδιαφορία 
της δεν του αφήνει άλλη επιλογή, αυτός είναι “προδότης” και επικίνδυνος για την 
εθνική υπόθεση.   

 Η υφιστάμενη προσφυγική πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει 
ξοφλήσει.  Πρέπει να το καταλάβουμε.  Οι εξελίξεις τη χρεοκόπησαν.  Τα λίγα που είχε 
να προσφέρει στον προσφυγικό κόσμο τα πρόσφερε και τίποτα άλλο δεν έχει και 
τίποτα περισσότερο δεν μπορεί να δώσει.  Όσο πιο νωρίς το αντιληφθούμε τόσο πιο 
σύντομα θα βρούμε άλλους πιο σύγχρονους τρόπους και πιο ικανοποιητικούς, για να 
βοηθήσουμε τον προσφυγικό κόσμο.  Επιβάλλεται μια νέα πολιτική που να έχει 
όραμα, μια νέα πολιτική με προοπτική, μια νέα πολιτική που θα μας οδηγήσει μακριά 
από τα σημερινά αδιέξοδα, μια νέα πολιτική, τέλος, που να επιτρέψει στον κάθε 
πρόσφυγα, κύριε Κουλία, να προχωρήσει και να ατενίσει με αισιοδοξία το μέλλον. 

 Ενόσω και εφόσον επιμένουμε να χρησιμοποιούμε πεπαλαιωμένες τακτικές και 
λογιστικές προσεγγίσεις, για να επιλύσουμε σύγχρονα προσφυγικά προβλήματα και 
ενόσω και εφόσον αξιολογούμε και προχωρούμε στην ανάλυση των αναγκών των 
προσφύγων μέσα από τα στενά αναχρονιστικά πλαίσια της υφιστάμενης προσφυγικής 
πολιτικής, το κράτος θα παραμένει θλιβερά εγκλωβισμένο στην αποτυχία και ο 
πρόσφυγας θα συνεχίσει να είναι στα μάτια της πολιτείας, αλλά και των 
συμπατριωτών του, δεύτερης κατηγορίας πολίτης. 

 Στο μεταξύ το προσφυγικό προεκλογικό πρόγραμμα της συγκυβέρνησης 
Προέδρου Παπαδόπουλου και Προέδρου της Βουλής Χριστόφια -και αυτό το λέω, 
γιατί, μετά από την παρατήρηση τη χθεσινή προς τον κ. Καρογιάν, νόμιζα πως θα 
ήταν εδώ ο κ. Χριστόφιας, για να του απονέμουμε τον τίτλο του Προέδρου της Βουλής, 
γιατί έκανε παράπονο χθες, κύριε Κατσουρίδη, στον κ. Καρογιάν ότι δεν τον 
αποκάλεσε Πρόεδρο της Βουλής, τον αποκαλώ εγώ- δυστυχώς παραμένει 
ανεκπλήρωτη προεκλογική δέσμευση πέντε χρόνια μετά.   

 Χαρακτηριστικά μόνο θα σας αναφέρω μερικά παραδείγματα.  Τα 
συνεργαζόμενα κόμματα υπόσχονταν το 2003 να ιδρύσουν κεντρικό φορέα στέγασης 
των προσφύγων και να απλοποιήσουν τις διαδικασίες παροχής της ανάλογης 
οικονομικής βοήθειας.  Η υπόσχεση βεβαίως παρέμεινε στα χαρτιά και οι διαδικασίες 
έγιναν με την πάροδο του χρόνου πιο πολύπλοκες.  Το 2003 υπόσχονταν τα 
συνεργαζόμενα κόμματα να ιδρύσουν ιατρεία σε όλους τους συνοικισμούς και να 
δημιουργήσουν χώρους υγιούς απασχόλησης της νεολαίας.  Η υπόσχεση βεβαίως 
δεν υλοποιήθηκε.   

 Τα συνεργαζόμενα κόμματα υπόσχονταν το 2003 να προχωρήσουν με την 
παραχώρηση των αναγκαίων ποσών και των αναγκαίων εγγυήσεων και με την 
απλοποίηση των διαδικασιών της λειτουργίας του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
και των διαδικασιών βεβαίως έγκρισης των δανείων.  Οι διαδικασίες παραμένουν 
χρονοβόρες, δαιδαλώδεις, ενώ τα χρηματικά ποσά μικρά και τραγικά ανεπαρκή για τις 
ανάγκες του κάθε πρόσφυγα.   

 Τα συνεργαζόμενα κόμματα υπόσχονταν την εισαγωγή πιο αντικειμενικών 
κριτηρίων και τη διεύρυνση των σχεδίων αποκατάστασης της φερεγγυότητας των 
προσφύγων με βάση και τη μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου, σύμφωνα με την 
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οποία μέχρι το τέλος της δεκαετίας του 1990 οι πρόσφυγες έχασαν -ακούτε νούμερο- 
£9 δις σε απώλεια χρήσης και χαμένα εισοδήματα.  Μέχρι το τέλος της δεκαετίας του 
’90!  Έχουμε 2007.  Για τριάντα τέσσερα τόσα χρόνια οι πρόσφυγες πήραν από το 
κράτος γύρω στα £3,5 δις, αν πήραν αυτά τα ποσά.  Άρα, έχουμε ένα χάσμα αυτή τη 
στιγμή γύρω στα £8 δις με £9 δις το λιγότερο, που ο προσφυγικός κόσμος επωμίζεται, 
για να μπορούν κάποιοι να κάνουν τους “πατριώτες”.  Ούτε και αυτή η υπόσχεση 
υλοποιήθηκε του φορέα.  Ο πρόσφυγας εξακολουθεί για τριάντα τέσσερα χρόνια, 
κυρίες και κύριοι, να χρηματοδοτεί τον αγώνα για λύση και για επανένωση.  

 Υπόσχονταν τα συνεργαζόμενα κόμματα πάταξη της παρανομίας και εισαγωγή 
πιο αυστηρών κριτηρίων για δικαιότερη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  
Υπόσχονταν τη ριζική επιδιόρθωση και την ανακαίνιση των τουρκοκυπριακών 
σπιτιών.  Και αυτή η υπόσχεση έπεσε στο κενό!  Οι τουρκοκυπριακές κατοικίες 
βρίσκονται σε πανάθλια κατάσταση και οι διαμένοντες σε αυτές πρόσφυγες 
αναγκάζονται να διαβιούν κάτω από πραγματικά απαράδεκτες συνθήκες.  Και όποιος 
διαφωνεί να έρθει μαζί μας μια μέρα στους συνοικισμούς τους προσφυγικούς και στις 
τουρκοκυπριακές τις συνοικίες, για να καταλάβει το πρόβλημα.  Για τους 
τουρκοκυπριακούς κλήρους η συγκυβέρνηση απλώς επέλεξε να συνεχίσει και να 
συντηρεί ένα άκρως νοσηρό σύστημα εις βάρος των προσφύγων μας, αντί να 
επανεξετάσει και να επαναξιολογήσει το υφιστάμενο καθεστώς. 

 Μας ζητούν σήμερα, πέντε χρόνια μετά, με δύο ξεχωριστές υποψηφιότητες, 
που αποτελούν δύο όψεις από το ίδιο νόμισμα, που προσφέρουν στην ουσία όχι δύο 
αλλά μία επιλογή, την ανανέωση της εντολής για άλλα πέντε χρόνια.  Γιατί;  Για να 
πράξουν αυτά που θα έπρεπε να είχαν πράξει και δεν τα έπραξαν τα πρώτα πέντε 
χρόνια;  Για να διορθώσουν τα τραγικά τους λάθη κατά την πρώτη πενταετία της 
συγκυβέρνησης ή μήπως, για να επαναλάβουν τις προεκλογικές τους υποσχέσεις και 
να τις αφήσουν και πάλι μελάνι στο χαρτί μέχρι το 2013 που θα είναι οι επόμενες 
προεδρικές εκλογές;  Ο προσφυγικός κόσμος δεν μπορεί, κυρίες και κύριοι, να αντέξει 
άλλα πέντε χρόνια ανέχειας και αδιαφορίας.  ∆εν μπορεί να συνεχίσει να επωμίζεται 
μόνος του και αβοήθητος το κόστος της μη λύσης του Κυπριακού. 

 Εμείς αντιληφθήκαμε νωρίς πως το πρώτιστο πρόβλημα της κάθε προσφυγικής 
οικογένειας ήταν η ανάγκη ενίσχυσης της φερεγγυότητάς της.  ∆εσμευόμαστε ότι οι 
κρατικές εγγυήσεις θα δοθούν και ο κάθε πρόσφυγας θα μπορεί, αφού τύχει ταχείας 
έγκρισης από το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, μακριά από τις χρονοβόρες και 
δαιδαλώδεις διαδικασίες που υπάρχουν σήμερα, να ζητήσει δάνειο από τον όποιο 
χρηματοπιστωτικό οργανισμό σε χρόνο ρεκόρ, χρησιμοποιώντας ως εγγύηση προς το 
κράτος τη δική του περιουσία στα κατεχόμενα.   

 Καταθέσαμε προτάσεις νόμου ζητώντας από το 2004 τη δημιουργία ταμείου 
αποζημιώσεων στη ∆ημοκρατία για καταβολή χρηματικών ποσών αναφορικά με την 
απώλεια χρήσης των κατεχόμενων περιουσιών.  Ζητούμε με πρόταση νόμου την 
αντικατάσταση της κατεχόμενης γης μας με κρατική χαλίτικη γη στις ελεύθερες 
περιοχές μέχρι την επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

 Εμείς καταλάβαμε πως η στεγαστική βοήθεια που σήμερα λαμβάνουν οι νεαροί 
πρόσφυγες που φτιάχνουν τη ζωή τους είναι εγκληματικά ανεπαρκής και 
δεσμευτήκαμε και δημόσια έχουμε πει και χωρίς περιστροφές αναλαμβάνουμε την 
ευθύνη να αυξήσουμε το ποσό αυτό από £9.680, που είναι σήμερα, στις £42.000, 
κυρίες και κύριοι, που αποτελεί το 20% περίπου της αγοραίας αξίας μιας αξιοπρεπούς 
κατοικίας.  ∆εσμευτήκαμε να παραχωρήσουμε τίτλους ιδιοκτησίας σε όλους 
ανεξαίρετα τους πρόσφυγες που κατέχουν σπίτια σε κυβερνητικούς οικισμούς, σε 
αυτοστεγάσεις ή ακόμα σε τουρκοκυπριακή γη. 
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 Είμαστε υπέρ των καθαρών λύσεων.  Εμείς απορρίπτουμε τις μεσοβέζικες 
προσεγγίσεις.  Εμείς καταψηφίσαμε τα χωρίς κανένα αντίκρισμα πιστοποιητικά 
μίσθωσης, γιατί πιστεύουμε ότι οι τίτλοι ιδιοκτησίας είναι σαφώς ανώτεροι και 
καλύτεροι και μπορούν να χρησιμοποιηθούν από τον πρόσφυγα για ενίσχυση της 
φερεγγυότητάς του.  Επτάμισι χιλιάδες οικογένειες που ζουν σήμερα στην 
αβεβαιότητα θα έχουν τίτλο ιδιοκτησίας με αντίκρισμα και θα τον πάρουν από εμάς. 

 Αναγνωρίσαμε το σφάλμα του κράτους, όταν παραχωρούσε τουρκοκυπριακή 
γη σε πρόσφυγες και τους προέτρεπε να κτίσουν εκεί βαφτίζοντάς την ως κρατική.  
Και εκείνη η κατηγορία προσφύγων θα πάρει τίτλους ιδιοκτησίας και θα τους πάρει 
από εμάς.  Οποιαδήποτε άλλη προσέγγιση στο ζήτημα είναι απλώς απαράδεκτη και 
απορριπτέα.  Εμείς κατανοούμε τους πρόσφυγες που ξανάκτισαν το σπιτικό τους με 
λίγη ή καθόλου κρατική βοήθεια και καταθέσαμε πρόταση νόμου που να κατοχυρώνει 
το δικαίωμά τους να λάβουν επιπρόσθετη χρηματική επιχορήγηση στο μέλλον. 

 Συμπάσχουμε με τους πρόσφυγες εκείνους που λόγω των περιστάσεων είναι 
αδύνατη η παραχώρηση σ’ αυτούς τίτλου ιδιοκτησίας, όπως για παράδειγμα όσοι 
διαμένουν σε τουρκοκυπριακές συνοικίες ή σε τουρκοκυπριακές οικίες, και αμετάκλητα 
δεσμευόμαστε ότι θα τους παραχωρήσουμε αντισταθμιστικά μέτρα, χρήματα και 
οικόπεδο, για να ξαναφτιάξουν τη ζωή τους. 

 Αντιλαμβανόμαστε τη διαχρονική αδικία στα παιδιά των γυναικών προσφύγων 
και δεσμευόμαστε δημόσια ότι θα τους παραχωρήσουμε την ιδιότητα του πρόσφυγα 
εκ μητρογονίας με όλα τα δικαιώματα και τα ωφελήματα και δε θα αρκεστούμε να 
κρυφτούμε, όπως η παρούσα συγκυβέρνηση, πίσω από ένα πιστοποιητικό που δήθεν 
προσφέρει μια αναγνώριση της εκ μητρός προσφυγικής ιδιότητας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα προσφυγικά προβλήματα θα επιλυθούν μόνο με τη σύντομη επιστροφή στις 
πατρογονικές εστίες.  Η προσήλωσή μας σε μια τέτοια ειρηνική και δίκαιη λύση 
παραμένει αταλάντευτη, όπως αταλάντευτη παραμένει και η δέσμευσή μας για 
ριζοσπαστικές λύσεις και για ουσιαστική αντιμετώπιση του κάθε προσφυγικού 
προβλήματος μέχρι την άγια μέρα της επιστροφής.  Ποτέ μα ποτέ δε θα συναινέσουμε 
σε εκπτώσεις όσον αφορά τον προσφυγικό κόσμο!  Ποτέ μα ποτέ δε θα αποδεχτούμε 
την κατηγοριοποίηση του πρόσφυγα και τη δημιουργία προσφύγων διαφορετικών, αν 
θέλετε, ταχυτήτων! 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και ο υποψήφιος που στηρίζουμε δεσμεύονται 
πως θα φέρουν καλύτερες μέρες για τον πρόσφυγα και την πατρίδα με επιθετική 
εξωτερική και εσωτερική πολιτική, για σύντομη λύση του εθνικού μας προβλήματος 
και επιστροφή των προσφύγων στη γη τους, και με άμεσες, ριζικές, ριζοσπαστικές και 
καινοτόμες προσεγγίσεις στα φλέγοντα θέματα.   

 Εμείς μπορούμε, φτάνει εσείς που μας παρακολουθείτε από τις τηλεοράσεις 
σας, ο κυρίαρχος κυπριακός λαός, να το θελήσετε. 

 Καλά Χριστούγεννα και ο Θεός μαζί σας. 

 Καλές γιορτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαμψών. 

 Παρακαλώ το λόγο έχει τώρα ο κ. Νίκος Κουτσού. 
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 Επειδή θα είμαι ο επόμενος ομιλητής, θα παρακαλέσω τον κ. Χρυσοστομίδη να 
έχει ετοιμότητα να με αντικαταστήσει μόλις τελειώσει ο κ. Κουτσού. 

 Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω ότι θα πρέπει πρώτα να σχολιάσω κάποιες δηλώσεις του κ. Σαμψών 
και θα αρχίσω πρώτα με όσα απαράδεκτα περί Εθνικής Φρουράς είπε.  Το να λέμε 
στους πολίτες σήμερα ότι τα τεθωρακισμένα είναι ακινητοποιημένα, τα ελικόπτερα δεν 
πετούν και όλα είναι χάλια δεν κάνουμε πολιτική, κάνουμε υπόσκαψη ηθικού.  Και 
επειδή είμαστε μαζί με τον κ. Σαμψών στην επιτροπή Άμυνας, θα τον περίμενα, αν 
είχε τέτοια στοιχεία, να τα καταθέσει ενώπιον του υπουργού και των αρμοδίων.   

 Το ίδιο δυστυχώς κάνει και για τους πρόσφυγες.  Αν έχει βαρεθεί κάτι αυτός ο 
λαός, είναι τις μεγαλοστομίες και τις υποσχέσεις από αυτούς που πολλές φορές δεν 
έχουν, ούτε κατέχουν, απλώς δημιουργούν ελπίδες.  Οι πρόσφυγες αυτή την 
πενταετία...  Εμείς πολλές φορές κατακρίναμε την πολιτική της παρούσας κυβέρνησης 
και για τα θέματα της μητρογονίας και για τα θέματα των τίτλων, αλλά δεν μπορούμε 
να παραβλέψουμε το γεγονός ότι για πρώτη φορά ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών, όπως το δήλωσαν οι ίδιοι, και μάλιστα μέλη που δεν ανήκουν σε κόμματα 
φίλα προσκείμενα προς την κυβέρνηση, όσα ζήτησε πήρε.   

 Ακόμα, πολύ περισσότερο, η επεξεργασία του προγράμματος του Προέδρου 
Παπαδόπουλου για τη νέα πενταετία περιλαμβάνει πάρα πολλά πράγματα και σ’ 
αυτό, νομίζω, συμφωνούμε όλοι.  Εκεί που διαφωνούμε είναι η μεθοδολογία και οι 
τρόποι επίτευξης των στόχων.  Πού συμφωνούμε;  Στο ότι, αν καμφθεί ο πρόσφυγας, 
αν παρασυρθεί, αν δε στηριχθεί, τότε δεν έχει περιεχόμενο ο αγώνας μας, τότε έχουμε 
χάσει τα πάντα!  Πέρα από την κοινωνική αδικία, πέρα από την οικονομική αδικία είναι 
και η ανάγκη στήριξης αυτού του αγώνα.  Και αυτοί που πρόσφεραν και προσφέρουν 
και στάθηκαν και έστησαν τον αγώνα αντίστασης...  Για μένα η αποθέωση αυτής της 
αντίστασης ήταν ότι και οι πρόσφυγες και οι εγκλωβισμένοι ψήφισαν “όχι” στο 
δημοψήφισμα, όταν ήξεραν ότι τουλάχιστο κάποιο μέρος της περιουσίας τους πιθανόν 
να τους επιστρεφόταν.  Αυτοί οι άνθρωποι είπαν “όχι” και συνεχίζουν αυτό τον αγώνα.  
Έχει λοιπόν χρέος η πολιτεία, η Βουλή, η κυβέρνηση να τους στηρίξει, για να 
συνεχίσουν αυτό τον αγώνα. 

 Μπαίνοντας στο κύριο μέρος της ομιλίας μου, θέλω να αξιοποιήσω την 
πρόσκληση, θα έλεγα, του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις να συζητήσουμε το Κυπριακό κάτω από τις συνθήκες και τις προϋποθέσεις 
που συζητούμε φέτος τον προϋπολογισμό.  Είναι σωστό το ότι, έχοντας μπροστά μας 
αυτές τις εξελίξεις, τις πάρα πολύ σημαντικές, έχοντας μπροστά μας μια προεδρική 
αναμέτρηση, πρωτόγνωρη για τον τόπο, με τις δυνάμεις να είναι διαχωρισμένες σε 
βασικούς άξονες και με βασικές φιλοσοφίες, ναι, πρέπει να συζητήσουμε μπροστά στο 
λαό, αφού πολλές φορές τα μεγάλα κόμματα αρνούνται τις συζητήσεις σε δημόσια 
μέσα, όπως έκανε και ο φίλος μου ο Νίκος Κατσουρίδης, που ακόμα αρνείται να 
υλοποιήσει τη δέσμευσή του να συζητήσουμε στο ΡΙΚ, στο ραδιόφωνο τις διάφορες 
θέσεις μας.  Είναι λοιπόν ευκαιρία... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν σας προλαβαίνω, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 
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 Εννά κάνεις γυμναστική, τι να σου κάμω; 

 Θα μπω στην ουσία και θα προσπαθήσω να ακολουθήσω τη ροή των θεμάτων 
όπως τέθηκαν. 

 ∆ιεθνές περιβάλλον.  Ασφαλώς, δεν μπορεί κανένας, όταν μάλιστα έχει διεθνές 
θέμα στον τόπο του και όταν συνδέεται η επίλυση του θέματος, αλλά και η δημιουργία 
του με την αντιπαράθεση των συμφερόντων των μεγάλων δυνάμεων στην περιοχή, να 
μην κάνει τη σωστή διάγνωση για το πού βρίσκεται σήμερα το διεθνές περιβάλλον.  
Το διεθνές περιβάλλον ασφαλώς επηρεάζει, αλλά όχι τη φύση και το χαρακτήρα των 
προβλημάτων, ιδιαίτερα του Κυπριακού.  Η φύση και ο χαρακτήρας του κυπριακού 
προβλήματος είναι και παραμένει αναλλοίωτος!  Είναι θέμα εισβολής, κατοχής, είναι 
θέμα αντικατοχικού αγώνα, είναι θέμα απελευθέρωσης.  Αυτό που επηρεάζεται, και 
δεν αναφέρθηκε στην εισήγηση, είναι οι παράμετροι λύσης κάθε προβλήματος, που 
οπωσδήποτε επηρεάζονται από τις εξελίξεις στο διεθνές περιβάλλον.  Επηρεάζονται 
και με την έννοια των επιπτώσεων πάνω στις μορφές λύσης που δίνονται στα διεθνή 
προβλήματα, όπως το βλέπουμε, όπως το είδαμε και όπως το ζούμε.  Άρα, εκείνο 
που θα έπρεπε, και δυστυχώς δεν έγινε διαχρονικά, να δούμε είναι πώς η διάλυση της 
Τσεχοσλοβακίας, ως του μόνου δικοινοτικού κράτους, επηρέασε και θα επηρεάσει το 
Κυπριακό. Πώς η διάλυση της Γιουγκοσλαβίας από ομοσπονδία σε μεμονωμένα 
κράτη επηρέασε;  Πώς η διάλυση της Ένωσης Σοβιετικών Σοσιαλιστικών 
∆ημοκρατιών επηρέασε και θα επηρεάσει το Κυπριακό;  Άρα, η σημαντικότητα αυτού 
του παράγοντα αγγίζει μια πτυχή που δε συζητείται στην Κύπρο και θα περίμενε 
κανένας να συζητηθεί επιτέλους.   

 Πέρα από το διεθνές περιβάλλον, για μας έχει μεγάλη σημασία το 
περιφερειακό.  Οι εξελίξεις σήμερα, που λαμβάνουν χώρα στη Μέση Ανατολή και στις 
γύρω περιοχές, είναι τεράστιες και αναδιαμορφώνουν την ισορροπία των δυνάμεων 
στην περιοχή, κάτι που αναπόφευκτα θα επηρεάσει και επηρεάζει και το Κυπριακό και 
την Τουρκία και το Παλαιστινιακό και άλλα προβλήματα. 

 Οι Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής αποφάσισαν ότι δε θα λειτουργούν με 
πληρεξουσίους στην περιοχή, αλλά θα λειτουργούν με παρουσία δική τους, εξού και η 
εισβολή στο Αφγανιστάν, στο Ιράκ και όλες αυτές οι απειλές, η μετατροπή της Λιβύης 
σε φιλική χώρα και οι απειλές εναντίον της Συρίας και του Ιράν.  Αυτά τα πράγματα 
αναδεικνύουν περιοχές και, όπως έδειξε και ο Λίβανος, η Κύπρος δεν έχει υποτιμηθεί 
ως στρατηγικός χώρος στην περιοχή, αντίθετα έχει αναβαθμιστεί και σωστά η 
παρούσα κυβέρνηση αξιοποίησε αυτή τη συγκυρία, για να συνάψει την πρώτη ποτέ 
στρατιωτική συμμαχία με δυτική χώρα ή με οποιαδήποτε χώρα, αν θέλετε, τη Γαλλία.  
Αυτά φανερώνουν το ότι η αλλαγή δεν οδηγεί, όπως θέλουν να πιστεύουν πολλοί και 
να υποστηρίζουν, και δεν αδυνατίζει τη θέση μας στο διεθνή χώρο.   

 Σήμερα πρέπει να θυμίσω ότι ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας είναι στη Μόσχα.  
Γιατί;  ∆ιότι, η γεωενεργειακή πολιτική στην περιοχή μας μαζί με την πολιτική των 
νερών είναι από τους καθοριστικούς παράγοντες στη διαμόρφωση των συμμαχιών.  
Αφού η Ρωσία βρήκε τα πόδια της στο διεθνή χώρο, είναι φυσικό ότι θα επιδιώξει 
στους χώρους που διαχρονικά, όχι μόνο επί Σοβιετικής Ένωσης, αλλά και επί 
τσαρικής Ρωσίας, επηρέαζε, να επανέλθει, για να προασπίσει τα συμφέροντά της, 
αφού θεωρεί ότι η περιοχή που βρίσκεται σε απόσταση χιλίων χιλιομέτρων από τη 
Μόσχα δεν μπορεί να την αφήσει αδιάφορη.   

 Υπάρχει λοιπόν το ερώτημα και πρέπει να δώσουμε ο καθένας το συμπέρασμά 
του:  Είναι σήμερα οι διεθνείς εξελίξεις στην περιοχή μας πιο ευνοϊκές για την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ή πιο δυσμενείς;  Συγκριτικά και όχι με την έννοια του αρίστου, 
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ναι, είναι καλύτερες!  Πρέπει αυτό να το δώσουμε στους πολίτες, πρέπει να το 
δώσουμε στην κοινωνία, για να σταματήσει το ψυχοπλάκωμα και να σταματήσει αυτή 
η φιλολογία ότι, αν δεν κάνετε αυτό, δηλαδή, αν δεν υποχωρήσετε, η λύση είναι η 
διχοτόμηση, η λύση είναι να σας τιμωρήσουν και όλα αυτά. 

 Μπαίνουμε στο ευρωπαϊκό περιβάλλον.  Σήμερα υπάρχει ήδη μια νέα 
κατάσταση στην Ευρώπη.  Ασφαλώς και μας ως Ευρωπαϊκό Κόμμα, αλλά και 
ευρύτερα ως Ευρωπαϊκό ∆ημοκρατικό Κόμμα που λειτουργεί στα πλαίσια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δε μας ικανοποιεί η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη.  Αλλά τι 
αλλάζει;  Ανατρέπει και υπερφαλαγγίζει τη Συνθήκη της Νίκαιας και επομένως είναι 
ένα βήμα προς τα μπρος.   

 Εδώ είναι που πρέπει να δούμε και να σκεφτούμε το νέο όρο που εισήγαγε ο κ. 
Κατσουρίδης περί “ευρωαγωνιστών”.  Εγώ διερωτώμαι:  Ποιοι είναι οι “ευρωαγώνες” 
που έκαναν στη μέχρι τώρα πορεία του Κυπριακού;  Να αρχίσω από τον 
ευρωκομμουνισμό, όταν οι Ισπανοί και οι Ιταλοί διαχώριζαν τη θέση από τα τότε 
κομμουνιστικά καθεστώτα και διαμόρφωναν τη λογική του ευρωκομμουνισμού και τη 
διαφοροποίηση στην Ευρώπη της αριστεράς, για να παίξει ένα σημαντικό ρόλο;  Όταν 
είχαμε τις παρεμβάσεις για το “ΕΟΚ-ΝΑΤΟ-Συνδικάτο”; Όταν είχαμε την πολεμική για 
την υπογραφή της τελωνειακής ένωσης;  Και υπάρχει -και το καταθέτω, κύριε 
Πρόεδρε- ένα άρθρο του κ. Κατσουρίδη, τότε ως “αναπληρωτή υπεύθυνου 
διαφώτισης, μόρφωσης και προπαγάνδας”, το οποίο απαντά στο γιατί η τελωνειακή 
ένωση της Κύπρου θα είχε αρνητικές συνέπειες στο Κυπριακό και στην εν γένει 
οικονομία.  Αφού, όπως ο ίδιος δηλώνει, πρέπει να αναλύουμε τις εξελίξεις και το 
παρελθόν, για να καθορίσουμε το μέλλον, πρέπει σήμερα να κρίνουμε, όταν έπρεπε 
να παρθούν επιλογές σημαντικές, τι στήριξε ο καθένας και γιατί φτάσαμε σήμερα στην 
ένταξή μας στην Ευρώπη και στην ένταξή μας στην ΟΝΕ, που είναι και αυτό μια 
ενίσχυση.  Όταν αρνιόντουσαν και ζητούσαν δημοψήφισμα για την τελωνειακή 
συμφωνία, και πέρασε τότε από τη Βουλή ο νόμος του δημοψηφίσματος, αλλά στη 
συνέχεια δεν έχει εφαρμοστεί.  Όταν σήμερα αρνούνται την ένταξη στο Συνεταιρισμό 
για την Ειρήνη με τη δικαιολογία ότι είναι προθάλαμος του ΝΑΤΟ.  Όταν αρνούνται τη 
συμπόρευση με άλλους λαούς οι οποίοι αγωνίζονται, ναι, για την εμβάθυνση της 
δημοκρατίας, της κοινωνικής δικαιοσύνης και της αλληλεγγύης στα πλαίσια της 
Ευρώπης και της ανάπτυξής της.  Ακόμα, και για τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη 
κατέθεσαν τις διαφωνίες τους στην έκτακτη συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου που 
έκανε ο Πρόεδρος.  Και γνωρίζουν το περιεχόμενο!  Μας είχε ενημερώσει, όλα τα 
κόμματα, ο Πρόεδρος και έβγαλε και ανακοίνωση τότε το ΑΚΕΛ ότι ήταν εναντίον.  
Σήμερα λέει θα τη μελετήσει.  Μα τότε δεν περίμενε να τη μελετήσει και καταφέρθηκε 
εναντίον της!   

 Θα πάμε και στο αίτημα για δημοψήφισμα.  Ασφαλώς, είναι πολύ σωστό, αλλά 
γιατί δε ζήτησαν δημοψήφισμα και για τη Συνταγματική Συνθήκη;  Το ζητούν τώρα, 
μετά τη δέσμευση όλων των χωρών ότι δε θα γίνουν δημοψηφίσματα, πλην της 
Ιρλανδίας, και είναι σωστό και προκαλούμε, όταν θα έρθει η συνθήκη για έγκριση, να 
προτείνουν δημοψήφισμα.  Εμείς θα το υποστηρίξουμε, γιατί πρέπει επιτέλους να 
ξεκαθαρίσουν οι θέσεις, για να ξέρει και ο λαός με ποιους έχει να κάνει και τι μπορεί 
να περιμένει. 

 Θα πάω τώρα στο θέμα των δημοψηφισμάτων του Σχεδίου Ανάν και του 
Κυπριακού.  Ζήτησε το ΑΚΕΛ και έκανε κριτική στον Πρόεδρο Παπαδόπουλο ότι δεν 
κατέθεσε τις “κόκκινες γραμμές”.  Σήμερα πρέπει δημόσια να πω ότι εμείς τότε, ως 
Νέοι Ορίζοντες, με υπόμνημα στις 2 ∆εκεμβρίου 2002, καταθέσαμε έγγραφο -και είμαι 
σίγουρος ότι το έχει ο κ. Κατσουρίδης και θα το καταθέσω και στη γραμματεία- που 
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λέγαμε ακριβώς αυτό το πράγμα.  Ποια ήταν η υποστήριξή τους;  Γιατί δεν 
υποστήριξαν τότε που κατατέθηκε το Σχέδιο Ανάν ότι έπρεπε να πάμε με “κόκκινες 
γραμμές”;  Μπήκαν στη διαπραγμάτευση, είχαμε το αποτέλεσμα που είχαμε και 
θυμήθηκαν τις “κόκκινες γραμμές” τώρα που έχουν ανθυποψήφιο.  ∆ε νομίζω ότι αυτή 
είναι η υπεύθυνη πολιτική.  Εμείς λέγαμε τότε ότι έπρεπε τα θέματα να χωριστούν σε 
τρεις κατηγορίες:  Θέματα αρχών, που δεν είναι διαπραγματεύσιμα, θέματα που 
πρέπει να διαπραγματευθούμε -και τα γράφαμε με το 1, 2, 3- και θέματα που πιθανόν 
να προκύψει συμφωνία.  Παρ’ όλη τη διαφωνία μας με το Σχέδιο Ανάν, καταθέσαμε 
αυτή την άποψη.   

 Απαντώ και στην κριτική ότι είναι αλαλούμ και μωσαϊκό οι δυνάμεις που 
υποστηρίζουν τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο.  Οι δυνάμεις που υποστηρίζουν τον 
Πρόεδρο Παπαδόπουλο έμαθαν να ξεχωρίζουν ποιο είναι το δάσος και ποιο είναι το 
δέντρο.  Με πολλή παραγωγική συμμετοχή σε όλη τη διάρκεια της παρουσίας μας στο 
Εθνικό Συμβούλιο, παρά τη διαφωνία μας, καταθέταμε απόψεις, που, αν τις 
αξιοποιούσαν κάποιοι, θα είμαστε σε καλύτερο σημείο.  Ακόμα και για το 
δημοψήφισμα, ποιος κατέθεσε γραπτό υπόμνημα για τις πιθανές συνέπειες του 
δημοψηφίσματος, όταν οι άλλοι, περιλαμβανομένου και του ΑΚΕΛ, δεν έφεραν καμία 
ένσταση και συμμετείχαν στην υποεπιτροπή για τον καθορισμό των όρων διεξαγωγής 
του δημοψηφίσματος;  Σήμερα τα θυμηθήκαμε όλα, σήμερα κατηγορούμε για τα 
πάντα τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο.   

 «Ζητήσαμε», λέει, και το παρουσιάζει ως υπεύθυνη πολιτική, «την αναβολή».  
Όμως, άλλες ήταν οι δηλώσεις τότε και του κ. Χριστόφια και του κ. Κατσουρίδη και 
όλων των στελεχών του ΑΚΕΛ.  Ζητούσαν την αναβολή για λίγους μήνες, για να 
επεξηγήσουν το σχέδιο και κάτω από κάποιες προϋποθέσεις ελάχιστες να το 
στηρίξουν.  Και υπάρχουν -και το καταθέτω κι αυτό, κύριε Πρόεδρε, για τους 
συναδέλφους- οι συνεντεύξεις που έδωσαν την τότε εποχή που επιβεβαιώνουν αυτά 
τα πράγματα. γιατί, μια απειλή που ακούσαμε είναι: «καταθέστε στοιχεία».  Τα 
καταθέτουμε και επιβεβαιώνουν τις απόψεις μας και θα συνεχίσουμε, αν υπάρξει η 
συνέχεια του πολιτικού διαλόγου, να καταθέτουμε και τις άλλες.  Θυμάστε όλοι ότι, 
μετά το δημοψήφισμα, ο κ. Χριστόφιας έλεγε ότι το δικό του “όχι” είναι διαφορετικό και 
μάλιστα έκανε αναφορά και στο πρόσωπό μου και έλεγε δημόσια:  «είναι διαφορετικό 
από το “όχι” του Κουτσού».  Σήμερα προσπαθεί να πείσει τα αντίθετα, ότι όλα τα “όχι” 
ήταν το ίδιο.  Γιατί λοιπόν αυτή η αλλαγή και η μεταμόρφωση;  Γιατί θέλουμε να 
παρουσιαζόμαστε πολύ διαφορετικοί; 

 Πολύ σύντομα, θα καταλήξω και για το θέμα των Τουρκοκυπρίων.  Όποιος 
εκφράσει μια κριτική είναι σοβινιστής, είναι εθνικιστής, δε θέλει τη συμβίωση.  Εμείς 
ξεκαθαρίζουμε ότι υπάρχουν δύο επίπεδα.  Υπάρχει η ηγεσία που, ναι, είναι μέρος 
του βαθέος κράτους της Τουρκίας και δεν αρκεί να λέμε: «άλλαξε ο Ταλάτ».  Πρέπει 
να πούμε και γιατί άλλαξε, γιατί είναι το αντάλλαγμα να μπει στην εξουσία!  Εκείνο που 
μας ενδιαφέρει εμάς είναι ο απλός Τουρκοκύπριος και εκεί πρέπει να στραφούμε.  Κι 
εγώ θα ρωτήσω: Όταν προτείναμε να συνοδεύσει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στη 
Στοά του Αττάλου για την υπογραφή της συμφωνίας έστω ένας ή δύο Τουρκοκύπριοι, 
συμβολικά, σημειολογικά, ποια ήταν η θέση τους;  Όταν εισηγηθήκαμε ότι έπρεπε οι 
ευρωεκλογές να συμπεριλάβουν και να δώσουν το δικαίωμα στους Τουρκοκυπρίους 
να συμμετέχουν, ποια ήταν η θέση τους;  Όταν ζητούσαμε την εφαρμογή της 
απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην υπόθεση Ιμπραχίμ Αζίζ, ποια ήταν η θέση 
τους;  Όταν στη Βουλή ήρθαν Τουρκοκύπριοι, για πρώτη φορά μετά από το 1974, 
ποια ήταν η υποδοχή που τους επεφύλαξαν;  Όλα αυτά τα πράγματα φανερώνουν ότι 
για την ηγεσία του ΑΚΕΛ επαναπροσέγγιση σημαίνει επαφή με την ηγεσία του 
αντίστοιχου, που θεωρούν ιδεολογικά συγγενές, κόμματος.  Εμείς έχουμε διαφορετική 
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άποψη.  Οπουδήποτε και αν ανήκουν, το εισιτήριο, για να μπουν στην εξουσία είναι η 
προσαρμογή και η πειθήνια υποταγή προς την Τουρκία και τους στρατιωτικούς.  Αυτό 
δεν εμποδίζει τη διεξαγωγή συνομιλιών.  Ασφαλώς, θα γίνουν οι συνομιλίες και θα 
γίνουν με αυτόν που ορίζουν οι Τουρκοκύπριοι.  Εμποδίζει όμως και αναιρεί αυτή τη 
λογική, ότι όποιος κάνει κριτική δεν είναι προοδευτικός, είναι σοβινιστής, είναι 
εξτρεμιστής.  

 Και όσον αφορά το θέμα των προοδευτικών Τουρκοκυπρίων, παραπέμπω 
στην απάντηση που έδωσε ο Σενέρ Λεβέντ στον κ. Χριστόφια για το ποιος είναι 
προοδευτικός και λέει -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ξεκάθαρα -και το καταθέτω κι αυτό- 
το εξής:  «∆εν μπορεί να ονομάζετε εσείς, κύριε Χριστόφια, προοδευτικούς αυτούς 
που ορκίζονται συνέχιση του τουρκοκυπριακού ψευδοκράτους, που είναι άνθρωποι 
που υποστηρίζουν ότι η εισβολή δεν είναι εισβολή, αλλά επιχείρηση.  Προοδευτικοί 
είναι εκείνοι που επιμένουν ότι υπάρχει Κυπριακή ∆ημοκρατία και ότι εμείς είμαστε 
μέλη και δικαιούμαστε να ανήκουμε σ’ αυτή την Κυπριακή ∆ημοκρατία».  Και αυτό το 
λέει Τουρκοκύπριος, δεν το λέω εγώ. 

 ∆υστυχώς, ο χρόνος έχει τελειώσει. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  Τα άλλα ελπίζω να μας δοθεί η ευκαιρία να 
τα πούμε αλλού. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 
Κύπρος Χρυσοστομίδης.) 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν αρχίσω την ομιλία μου δύο ερωτήματα έχω να υποβάλω στον αγαπητό 
συνάδελφο κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου, που έχουν σχέση ασφαλώς με την ομιλία του.  
Μήπως, αγαπητέ συνάδελφε κύριε Κωνσταντίνου, ο πρόεδρος Παπαδόπουλος 
ζητούσε κάτι διαφορετικό από μικρές αλλαγές στο Σχέδιο Ανάν;  Πρώτον ερώτημα.  
∆εύτερον, μήπως η συνάντηση της 5ης Σεπτεμβρίου έγινε με συμφωνημένη ημερήσια 
διάταξη;  Σε ό,τι αφορά το φίλο μου το Σωτήρη Σαμψών, ο οποίος μας τα είπε έξω 
από τα δόντια σήμερα, ξέχασε να μας αναφέρει ότι σήμερα έγινε και η τελευταία 
πράξη, η πιο επίσημη πράξη του ενταφιασμού των S300.  Αυτό του διέφυγε να μας  
το πει.  Στο φίλο το Νίκο Κουτσού η τελευταία κατάληξη της ομιλίας μου θα δώσει 
μερικές απαντήσεις σε κάποια πράγματα.  Κατά τα άλλα, νομίζω πως ο κ. 
Κατσουρίδης, ο οποίος γνωρίζει πολύ περισσότερα από αυτά που εγώ δε γνωρίζω, 
θα δώσει τις απαιτούμενες απαντήσεις.  

 Καθημερινά γινόμαστε όλοι μάρτυρες της αυξητικής τάσης της 
εγκληματικότητας, που μαστίζει τη διεθνή κοινωνία.  Τρομοκρατία, δολοφονίες, 
ληστείες, σωματεμπόριο, οικονομικό και ηλεκτρονικό έγκλημα, εμπόριο ναρκωτικών 
και λαθρομετανάστευση είναι μερικές μορφές εγκλήματος που ευδοκιμούν διεθνώς και 
μοιραία επηρεάζουν και τη μικρή δική μας κοινωνία.  Τα φαινόμενα αυτά έχουν 
γενεσιουργά αίτια τη φτώχια και την εξαθλίωση, την κρίση θεσμών και αξιών, τον 
καταναλωτισμό και τη διαφθορά που κυριαρχούν σήμερα στη διεθνή κοινωνία και 
χαρακτηρίζουν τη νέα τάξη πραγμάτων.  Οι κυριότερες μορφές εγκληματικότητας που 
ταλανίζουν την κυπριακή κοινωνία είναι τα ναρκωτικά, η νεανική παραβατικότητα και η 
λαθρομετανάστευση.  Η κατάσταση καθίσταται τραγικότερη, γιατί μεγάλες ποσότητες 
ναρκωτικών και πληθώρα λαθρομεταναστών διοχετεύονται στις ελεύθερες περιοχές 
μέσω των κατεχομένων, χωρίς να μπορούν οι διωκτικές αρχές της ∆ημοκρατίας να 
ασκήσουν τον απαιτούμενο έλεγχο. 
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Ναρκωτικά 

 Το εμπόριο και η χρήση ναρκωτικών είναι ένα από τα πιο σοβαρά προβλήματα 
που αντιμετωπίζει όχι μόνο η κυπριακή κοινωνία, αλλά ολόκληρη η ανθρωπότητα.  
Μετά από την ένταξη της χώρας μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η συζήτηση του 
θέματος των ναρκωτικών εντάχθηκε στα πλαίσια της ευρωπαϊκής στρατηγικής για τα 
ναρκωτικά.  Ως εκ τούτου, το 2000 θεσπίστηκαν ο περί Πρόληψης της Χρήσης και 
∆ιάδοσης Ναρκωτικών και άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών Νόμος, καθώς και σχετικοί 
κανονισμοί.  Η νομοθεσία αυτή προβλέπει τη δημιουργία του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου και του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα 
Ναρκωτικά. 

 Με δική μας παρέμβαση -και το τονίζω- η παρούσα κυβέρνηση ενεργοποίησε 
άμεσα το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, το οποίο προχώρησε στην εκπόνηση της εθνικής 
στρατηγικής για την περίοδο 2004-2008 και στην κατάρτιση σχεδίων δράσης για τους 
τομείς της μείωσης της ζήτησης και της μείωσης της προσφοράς.  Παράλληλα, 
συστάθηκε το Εθνικό Κέντρο Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά, το 
οποίο αποτελεί τον επίσημο φορέα του κράτους για τη συλλογή, επεξεργασία και 
ανάλυση στοιχείων που αφορούν τη χρήση εξαρτησιογόνων ουσιών.  Τα στοιχεία 
αυτά και οι ετήσιες εκθέσεις που ετοιμάζει αποτελούν το βασικό εργαλείο για την 
προσαρμογή και εφαρμογή των επιμέρους σχεδίων δράσης για την αντιμετώπιση του 
προβλήματος των ναρκωτικών  στον τόπο μας.  ∆υστυχώς, τα στοιχεία και οι αριθμοί 
επιβεβαιώνουν μια συνεχή επιδείνωση του προβλήματος.  Μέχρι τα τέλη Οκτωβρίου 
του 2007 καταγγέλθηκαν στην αστυνομία 747 υποθέσεις, στις οποίες ενέχονταν 862 
άτομα.  Αυτό καταδεικνύει αύξηση κατά 34% των σχετικών υποθέσεων και αύξηση 
κατά 36% όσον αφορά στα ενεχόμενα πρόσωπα σε σχέση με την αντίστοιχη περίοδο 
της περσινής χρονιάς.  Πέρσι είχαμε 557 υποθέσεις με 632 εμπλεκόμενα άτομα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης 
για τα Ναρκωτικά, από το 2004 μέχρι και το Μάιο του 2007 έχουν καταχωριστεί 
πενήντα πέντε θάνατοι άμεσοι και έμμεσοι από ουσίες εξάρτησης.  Από τους πενήντα 
πέντε θανάτους οι τριάντα ένας ήταν άμεσα προερχόμενοι από χρήση ναρκωτικών, 
ενώ οι είκοσι τέσσερις προήλθαν από συνέπειες χρήσης όπως για παράδειγμα οδικά 
δυστυχήματα, αυτοκτονίες και άλλα. 

 Σύμφωνα πάντοτε με τα στοιχεία του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και 
Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά, κατά το 2006 αποτάθηκαν για θεραπεία 560 
χρήστες παράνομων ουσιών εξάρτησης.  Σήμερα λειτουργούν στην Κύπρο δεκαεπτά 
θεραπευτικές μονάδες διάφορων τύπων, όπως είναι τα συμβουλευτικά κέντρα, τα 
κλειστά προγράμματα θεραπείας, τα ανοικτά προγράμματα θεραπείας και τα 
προγράμματα με ιατρική υποστήριξη.  Είναι πεποίθησή μας ότι επιβάλλεται περαιτέρω 
στελέχωση των μονάδων αυτών με εξειδικευμένο ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό, 
για να είναι σε θέση να επιτελέσουν αποτελεσματικά το έργο τους.   

 Το σημαντικό βέβαια μετά από την αποθεραπεία είναι η επανένταξη των 
πρώην χρηστών στην κοινωνία και η αποδοχή τους από αυτή.  Γι’  αυτό και το σχέδιο 
δράσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την περίοδο 2005-2008 καλεί τα κράτη μέλη να 
βελτιώσουν την πρόσβαση στα προγράμματα αποκατάστασης και κοινωνικής 
επανένταξης.  Επιβάλλεται λοιπόν, μέσα από την εθνική στρατηγική, να εξευρεθούν 
τρόποι αναβάθμισης των προγραμμάτων επαγγελματικής κατάρτισης για τους 
χρήστες που υποβάλλονται σε θεραπεία, με στόχο την εύκολη επαγγελματική τους 
αποκατάσταση μετά από την αποθεραπεία και την ομαλή επανένταξή τους στην 
κοινωνία.  Εδώ θα πρέπει να τονίσω εμφαντικά πως στον τομέα αυτό το κράτος 
υστερεί σημαντικά. 
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 Μια άλλη πολύ σοβαρή πτυχή του προβλήματος είναι η απελπιστική 
κατάσταση στην οποία βρίσκονται οι οικογένειες των χρηστών, η καθημερινότητα των 
οποίων γίνεται δυσβάστακτη ή αφόρητη.  Συχνά επικοινωνούν μαζί μας γονείς 
χρηστών οι οποίοι δεν μπορούν να αντέξουν άλλο τη βίαιη συμπεριφορά των παιδιών 
τους.  Αυτά προσπαθούν, με βίαιο πολλές φορές τρόπο, να αποσπάσουν από τους 
γονείς τους αντικείμενα ή χρήματα, για να μπορέσουν να εξασφαλίσουν την αναγκαία 
δόση.  Το οικογενειακό αυτό δράμα γίνεται τραγικότερο, γιατί τα περισσότερα από τα 
παιδιά αυτά αρνούνται να δεχτούν βοήθεια και θεραπεία απεξάρτησης, παρά την 
παρότρυνση του οικογενειακού τους περιβάλλοντος.  Επιβάλλεται λοιπόν άμεσα να 
βρεθούν τρόποι ψυχολογικής και οικονομικής στήριξης των οικογενειών αυτών, για να 
αντέξουν το γολγοθά τους. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 Είναι καθήκον και υποχρέωση όλων μας να συμβάλουμε στην αντιμετώπιση 
της φοβερής μάστιγας των ναρκωτικών, που ταλανίζει την κοινωνία μας τα τελευταία 
χρόνια.  Είναι καθήκον και υποχρέωση τόσο της πολιτείας όσο και του καθενός από 
εμάς, με συντονισμένες προσπάθειες, να προστατεύσουμε τη νέα γενιά και να την 
κρατήσουμε μακριά από τις εξαρτησιογόνες ουσίες, προσφέροντάς της ταυτόχρονα 
νέους στόχους και όραμα ζωής.  Είναι καθήκον και υποχρέωση του κράτους να 
αυξήσει τα κονδύλια που διατίθενται στο Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, για να μπορέσει 
να ανταποκριθεί πιο τελεσφόρα στην αποστολή του. 

Εγκληματικότητα 

 Η εγκληματικότητα και ιδιαίτερα η νεανική εγκληματικότητα αυξάνονται συνεχώς 
τόσο στην Κύπρο όσο και στις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Γι’ αυτό 
κρίθηκε σκόπιμη η σύσταση Συμβουλίου για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της  
Εγκληματικότητας, το οποίο λειτουργεί από τις 15 ∆εκεμβρίου 2003.  Κυριότερος 
σκοπός της σύστασης του συμβουλίου είναι η υιοθέτηση και εφαρμογή όλων των 
αναγκαίων μέτρων και προγραμμάτων, τα οποία να βασίζονται στην ολιστική 
αντιμετώπιση του φαινομένου της εγκληματικότητας, σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές και 
άλλες διεθνείς στρατηγικές, καθώς και ο συντονισμός όλων των υπηρεσιών και 
φορέων που εμπλέκονται στην πρόληψη και αντιμετώπιση του φαινόμενου.  

 Το συμβούλιο προχώρησε στην εκπόνηση Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την 
Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας για τη χρονική περίοδο 2006-2010, 
βασικοί στόχοι του οποίου είναι η μείωση των εγκληματογόνων παραγόντων, η  
μείωση της υποτροπής και η μείωση των ευκαιριών για διάπραξη αδικημάτων.  

 Για να επιτευχθούν όμως οι πιο πάνω στόχοι, απαραίτητες προϋποθέσεις είναι 
η  άμεση εφαρμογή των επιμέρους δράσεων, ο συντονισμός των δράσεων των 
διάφορων υπηρεσιών, κυβερνητικών και μη, η ενίσχυση και σωστή στελέχωση όλων 
των εμπλεκόμενων υπουργείων και υπηρεσιών, αλλά και της γραμματείας του 
συμβουλίου.  Οι δράσεις που έχουν καταγραφεί αφορούν στο θεσμό της οικογένειας 
και του σχολείου, στα μέσα μαζικής επικοινωνίας, στην εργασία, στην ψυχαγωγία, στη 
νομοθεσία και στην κοινωνική επανένταξη των αδικοπραγούντων και των 
κρατουμένων.   

 Περαιτέρω, για την εφαρμογή του Στρατηγικού Σχεδίου ∆ράσης για την 
Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας επιβάλλεται η εξασφάλιση των 
απαραίτητων κονδυλίων, αφού δυστυχώς παρατηρείται δυσκολία στην εξασφάλιση 
κονδυλίων, με αποτέλεσμα πολλές επιμέρους δράσεις να περιορίζονται σε θεωρητικό 
επίπεδο. 
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 Όσον αφορά στο σοβαρό έγκλημα οφείλουμε να χαιρετίσουμε το γεγονός ότι 
από ένα σύνολο 6 399 καταγγελθεισών υποθέσεων, που διαπράχθηκαν την περίοδο 
από την 1η Ιανουαρίου 2007 έως την 31η Οκτωβρίου 2007, εξιχνιάστηκαν 3 326 
υποθέσεις, ανεβάζοντας το ποσοστό εξιχνίασης στο 51,98%. 

 Όσον αφορά στην πορνεία και στο σωματεμπόριο, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, πέρα από τη θέσπιση ειδικής νομοθεσίας για την καταπολέμηση της 
εμπορίας προσώπων και της σεξουαλικής παρενόχλησης ανηλίκων, από το 2001 -
μετά από εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας- συστάθηκε και 
λειτουργεί ομάδα εμπειρογνωμόνων για το συντονισμό των ενεργειών για την 
καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων και της σεξουαλικής εκμετάλλευσης 
ανηλίκων.  Τον Απρίλιο του 2004 συστάθηκε Γραφείο Καταπολέμησης Εμπορίας 
Προσώπων στο τμήμα Γ΄  του Αρχηγείου Αστυνομίας, το οποίο λειτουργεί υπό την 
άμεση εποπτεία του Βοηθού Αρχηγού Επιχειρήσεων, με σκοπό, μεταξύ άλλων, τη 
συλλογή, επεξεργασία και αξιοποίηση πληροφοριών σχετικά με την εμπορία 
προσώπων.  Σίγουρα επιβάλλεται να γίνουν ακόμη περισσότερα από όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς, κυβερνητικούς και μη, έτσι που να καταστεί δυνατόν τα 
κυκλώματα πορνείας και σεξουαλικής εκμετάλλευσης να κτυπηθούν στη ρίζα τους. 

Λαθρομετανάστευση 

 Η παράνομη είσοδος στις ελεύθερες περιοχές της Κύπρου λαθρομεταναστών 
διά μέσου της Νεκρής Ζώνης είναι ένας άλλος τομέας στον οποίο η αστυνομία καλείται 
να διαδραματίσει πολύ ουσιαστικό ρόλο.  Η προσπάθεια χιλιάδων ανθρώπων από 
γειτονικές χώρες της Ασίας και της Αφρικής να εξασφαλίσουν ένα καλύτερο αύριο γι’  
αυτούς και τα παιδιά τους οδηγεί σε έξαρση το νέο για την Κύπρο φαινόμενο, τη 
λαθρομετανάστευση.  Μετά από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 
ιδιαίτερα μετά από την καθιέρωση τακτικής ατμοπλοϊκής σύνδεσης των κατεχομένων 
με τη Συρία -αναφέρομαι στο δρομολόγιο Αμμόχωστος-Λατάκια- καθημερινά φτάνουν 
στην Κύπρο, στα κατεχόμενα και στις ελεύθερες περιοχές, δεκάδες απεγνωσμένοι 
άνθρωποι, θύματα επιτήδειων συμπατριωτών τους και των συνεργατών τους.  Το 
φαινόμενο αυτό, της λαθρομετανάστευσης έχει οικονομικές και κοινωνικές επιπτώσεις 
για το κράτος, όμως ταυτόχρονα δίνει την ευκαιρία σε επιτήδειους εργοδότες να 
εκμεταλλεύονται αυτούς τους ταλαίπωρους συνανθρώπους μας.  Η κυβέρνηση θα 
πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες της για την απάμβλυνση  αυτού του φαινομένου πριν 
είναι αργά. 

Αστυνομία 

 Σημαντικότατος είναι ο ρόλος που καλείται να διαδραματίσει  η κυπριακή 
αστυνομία  μέσα στις σημερινές συνθήκες όσον αφορά στην αντιμετώπιση της 
εγκληματικότητας και στην τήρηση του νόμου και της τάξης στο νησί.  Ο 
αναβαθμισμένος ρόλος της Κύπρου, λόγω της γεωγραφικής της θέσης, επιβαρύνει 
την αστυνομία με μια σειρά  επιπρόσθετων ευθυνών και αρμοδιοτήτων, που έχουν 
σχέση με την αστυνόμευση και προστασία των νοτιοανατολικών συνόρων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, την πάταξη του λαθρεμπορίου, την παράνομη διακίνηση και 
εμπορία ναρκωτικών, τη λαθρομετανάστευση, την έρευνα και διάσωση κ.ά.  Για το 
σκοπό αυτό επιβάλλεται, μεταξύ άλλων, η αναβάθμιση των πτητικών και πλωτών 
μέσων της αστυνομίας. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο ρόλος του αστυνομικού σώματος έχει πια διαφοροποιηθεί.  Η αστυνομία 
πρέπει να αποκτήσει όραμα και να μετατραπεί σε κοινωνική υπηρεσία, την οποία να 
στηρίζει και να αποδέχεται ο πολίτης.  Το αίσθημα ασφάλειας των πολιτών, αλλά και η 
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συνεργασία με τα αστυνομικά όργανα θα ενισχύσουν τις προσπάθειες για πρόληψη 
και εξιχνίαση του εγκλήματος.  Η συνοχή της υπηρεσίας, το ηθικό του ανθρώπινου 
δυναμικού, η αφοσίωση στο καθήκον, η έφεση για μάθηση, ο επαγγελματισμός, η 
προσφορά είναι μερικές αρετές οι οποίες ευδοκιμούν σε μια υπηρεσία, όταν μεταξύ 
των μελών της επικρατεί το αίσθημα της αξιοκρατίας.  Η αξιοκρατία προάγει την 
ευγενή άμιλλα, η οποία με τη σειρά της ανεβάζει το επίπεδο της υπηρεσίας προς 
όφελος του κοινωνικού συνόλου.  Γι’  αυτό πιστεύουμε ότι ο εκσυγχρονισμός της 
αστυνομίας και η συνεχής επιμόρφωση και εξειδίκευση του προσωπικού θα 
αποτελέσουν την αιχμή του δόρατος στην ενίσχυση του αισθήματος ασφάλειας του 
πολίτη και στην άμεση ανταπόκριση στις καθημερινές του ανάγκες. 

 Πρόσθετα, για μεγιστοποίηση της απόδοσης του ανθρώπινου δυναμικού, 
επιβάλλεται η εισαγωγή σύγχρονης τεχνολογίας, η οποία  να υποστηρίζει και να 
διευκολύνει την εργασία, ώστε η κατανομή του χρόνου του αστυνομικού μεταξύ 
αστυνόμευσης και γραφειοκρατικής εργασίας να μετακυλήσει προς όφελος της 
αστυνόμευσης, που είναι η μόνη δραστηριότητα που μπορεί να μετρηθεί, για να 
καταδειχθεί η προσφορά της αστυνομίας προς την κοινωνία. 

 Κύριε  Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όσο περίεργο και αν φαίνεται εκ πρώτης όψεως, η συνεχής όξυνση και 
επιδείνωση των προβλημάτων που έχω αναφέρει έχουν σχέση και με την κατάσταση 
γύρω από το Κυπριακό.  Το εθνικό μας πρόβλημα έχει αρνητικές προεκτάσεις και 
στην καθημερινή μας ζωή.  Η συνεχιζόμενη για ένα τρίτο του αιώνα κατοχή και η de 
facto διχοτόμηση δημιουργούν και παράπλευρες συνέπειες.  Αυτός είναι ένας 
επιπρόσθετος λόγος να μη βολευόμαστε με τη διχοτόμηση, να μην επιτρέψουμε να 
μας γίνει συνήθεια η ανώμαλη αυτή κατάσταση, να μην παρασυρόμαστε από τη 
δύναμη της αδράνειας, που ως χείριστος σύμβουλος υπαγορεύει την καταστροφική 
αυταπάτη, σύμφωνα με την οποία καλά περνάμε όπως είμαστε και συνεπώς δεν 
αξίζει τον κόπο να αγωνιζόμαστε για λύση, γιατί αυτή μπορεί να μας οδηγήσει σε 
περιπέτειες. 

 Είναι καθήκον μας να εξηγούμε συνεχώς στο λαό ότι η μη λύση δεν είναι λύση, 
ότι το status quo δεν είναι στάσιμο, αλλά μεταβάλλεται διαρκώς προς το χειρότερο και 
ότι η λανθασμένη άποψη «εκείνοι από εκεί και εμείς από εδώ» θα οδηγούσε, αν 
εφαρμοζόταν, σε ένα αμιγώς τουρκικό κράτος στα κατεχόμενα και ένα δικοινοτικό 
κράτος στις ελεύθερες περιοχές.  Γι’  αυτό πρέπει να ανησυχούμε με το παρατεταμένο 
αδιέξοδο.   

 Χρόνος; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τον πέρασες. 

Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Τελειώνω.  Για να μπορέσουμε να σπάσουμε το αδιέξοδο και να 
δημιουργήσουμε τις προϋποθέσεις ενεργού εμπλοκής του ΟΗΕ στην άμεση εφαρμογή 
της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου, έτσι που να σμικρυνθεί το χάσμα και να μπούμε σε 
διαδικασία ουσιαστικής διαπραγμάτευσης, θα πρέπει πρώτιστα να οικοδομήσουμε 
ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Παπακώστα, μη βιάζεστε!  Σας δίδει η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα 
χρόνο! 
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Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ: 

 Ευχαριστώ! 

(Γέλια) 

Ο εφιάλτης της οριστικής διχοτόμησης, που πλανάται μέσω της επιχειρούμενης 
αναβάθμισης της αποσχιστικής οντότητας σε κράτος μη αναγνωρισμένο, επιβάλλει 
εγρήγορση και όχι επανάπαυση και προσκόλληση στο παρελθόν.  

  Ο Πρόεδρος της Βουλής έχει αποδείξει έμπρακτα ότι είναι ο πιο κατάλληλος, 
για να προωθήσει την ενότητα σε επίπεδο λαού και Εθνικού Συμβουλίου, την 
ανάληψη ουσιαστικών πρωτοβουλιών, το συνδυασμό της σταθερότητας σε αρχές με 
την ευελιξία.  Η εκλογή του ∆ημήτρη Χριστόφια στην Προεδρία της ∆ημοκρατίας θα 
σπάσει τα σημερινά αδιέξοδα που εδραιώνουν καθημερινά τη διχοτόμηση και θα 
αναγεννήσει την ελπίδα για μία δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπακώστα. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάτι διαδικαστικό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:  

 Ο κ. Κουτσού την ώρα της ομιλίας του είπε τρεις φορές:  «Καταθέτω τα 
στοιχεία, για να υπάρχουν και να τα δουν οι συνάδελφοι».  Έψαξα και δε βρήκα τα 
στοιχεία που κατάθεσε.  Να παρακαλέσω, να τα καταθέσει, για να μορφωθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουτσού απουσιάζει φυσικά, αλλά κάποιος πρέπει να του δώσει το 
μήνυμα.  Ποιος;  ∆εν ξέρω.  ∆εν υπάρχει ούτε άλλος του ΕΥΡΩΚΟ εδώ.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να είναι πολλά τα στοιχεία!  Πρέπει να έρθει το φορτηγό 
να τα κατεβάσει! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εν πάση περιπτώσει, προχωρούμε.   

 Το λόγο έχει ο κ. Άγγελος Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα μπω και εγώ στον πειρασμό να ξεφύγω καταρχάς από την 
προγραμματισμένη μου ομιλία, γιατί ακούστηκαν κάποια πράγματα που νομίζω ότι θα 
πρέπει να πάρουν κάποιες απαντήσεις.   

 Ξεκινώ από το φίλο μου το Λευτέρη ο οποίος δυστυχώς δεν είναι εδώ, για να 
ακούσει.  Μας είπε πάρα πολλά, με πολλούς αριθμούς, με πολλά μαθηματικά.  Αν τα 
μαθηματικά του φίλου μου του Λευτέρη είναι όπως αυτά που κάνει στην ανάλυση των 
δημοσκοπήσεων, τότε καταλαβαίνω γιατί δεν μπορεί να εντοπίσει το μικρό οικονομικό 
θαύμα που έχει κάνει αυτή η κυβέρνηση.  Μας λέει ο φίλος Λευτέρης ότι οι 
δημοσκοπήσεις δείχνουν ποιος θα κερδίσει και ότι εμείς έχουμε πανικό.  Αν έχουν 
πανικό αυτοί τους οποίους οι δημοσκοπήσεις, όλες οι δημοσκοπήσεις, τους δείχνουν 
πρώτους από την αρχή της προεκλογικής περιόδου μέχρι σήμερα, τι να πουν αυτοί 
που τους δείχνουν δεύτερους ή συνεχώς τρίτους.  Έχει πει ότι τα στοχευμένα μέτρα 
είναι σε αυτούς που θέλουμε να έχουμε στην αυλή μας!  Ναι, αν θεωρεί αυλή μας τους 
συνταξιούχους, τις πολύτεκνες μάνες, τους πολύτεκνους, τις μονογονεϊκές οικογένειες, 
τους πάσχοντες, τους κατοίκους της υπαίθρου, ναι, θέλουμε αυτοί οι άνθρωποι να 
είναι οι άνθρωποι τους οποίους εμείς στηρίζουμε.  Αυτή η κυβέρνηση μπορεί να 
στηρίξει. 

 Ο κ. Σαμψών ασχολήθηκε με την άμυνα.  Ειλικρινά, η δική του η πλευρά, μετά 
από το κάζο που είχαμε πάθει, μετά από την τραγωδία που είχαμε πάθει με τους 
S300, νομίζω ότι δεν έπρεπε να ξανακουμπήσει το θέμα της άμυνας.  ∆εν πρέπει 
μάλιστα να συνεχίζει να σπέρνει τον πανικό, γιατί το κάζο των S300 είχε σπείρει τον 
πανικό στον κόσμο και την απογοήτευση, με το να λέει ενώπιον της Βουλής ότι τα 
άρματά μας και τα ελικόπτερά μας είναι καθηλωμένα.  Θεωρώ ότι η επιτροπή Άμυνας, 
αμέσως μετά από την πάροδο της περιόδου αυτής που η Βουλή θα είναι κλειστή, θα 
πρέπει αυτό το θέμα να το ξεκαθαρίσει και να καλέσει τον κ. Σαμψών στην επιτροπή, 
για να δούμε αυτά τα πολύ σοβαρά τα οποία έχει εκστομίσει από το βήμα της Βουλής. 

 Θα μπω δυστυχώς και στον προεδρεύοντα, ο οποίος ρώτησε με δυνατό, θα 
έλεγα, ύφος το συνάδελφο Φύτο Κωνσταντίνου το εξής:  «Ήταν συμφωνημένη η 
ημερήσια διάταξη της συνάντησης της 5ης του Σεπτέμβρη;».  Αυτά και άλλα πολλά 
έλεγαν εδώ στην Κύπρο πολλοί καλοί φίλοι, όταν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
προσπαθούσε να παλέψει, για να πετύχει τι;  Να εφαρμόσει μία συμφωνία, για την 
οποία όμως τον κατηγορούσαν ότι καθυστέρησε να πάρει πρωτοβουλίες να την 
εφαρμόσει.  «Παλιά δεν πήγαινες για καφέ, ενώ τώρα θα πάεις στη συνάντηση» του 
λέγανε.  Του λέγανε αυτό που είπε ο προεδρεύων μας ότι δεν είχε ημερήσια διάταξη 
προσυμφωνημένη, του έλεγαν ότι είναι προεκλογική περίοδος και γι’  αυτό κάνει τη 
συνάντηση, του έλεγαν ότι θα τεθούν νέα θέματα και θα είμαστε απροετοίμαστοι.  Όλα 
αυτά παραμονές που ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας πήγαινε να κάνει μία ύστατη 
προσπάθεια να περισώσει μία διαδικασία, την οποία όλοι μας υποτίθεται ότι 
στηρίζουμε, τη διαδικασία της 8ης Ιουλίου.  Άλλοι του έλεγαν ότι δε θέλει λύση, ότι 
οδηγεί τον τόπο στη διχοτόμηση.  Άλλοι άνοιγαν συζήτηση για την ομοσπονδία.  Ήταν 
η ώρα να ανοίξουμε συζήτηση για ένα θέμα το οποίο ήταν η πρώτη παράγραφος της 
συμφωνίας που ο Πρόεδρος προσπαθεί να εφαρμόσει.  Όταν τελείωσε η συνάντηση 
και η τουρκική πλευρά ήταν στη γωνιά, γιατί προσπαθούσε να ξεφύγει από αυτή τη 
συμφωνία, αντί να βάλουν στη γωνιά τον κ. Ταλάτ, ξεκίνησαν το ίδιο βιολί:  «Ξέρετε θα 
πρέπει να περιμένουμε μετά τις εκλογές να πάρουμε πρωτοβουλία».  Εμείς 
απαντήσαμε τότε, απαντούμε και τώρα!  Μέχρι την τελευταία ημέρα αυτής της θητείας 
αυτού του Προέδρου, εμείς θα αγωνιζόμαστε, για να μπορέσουμε να οδηγήσουμε το 
Κυπριακό σε καλύτερες μέρες.  Αν η εφαρμογή της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου μπορεί 
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να γίνει και αύριο, εμείς θα το κάνουμε και δε θα ακούσουμε αυτούς που μας 
συμβούλευαν να μην προχωρήσουμε, γιατί είναι προεκλογική περίοδος. 

 ∆ε θα πω άλλα γι’  αυτά.  Απλώς, θα πω ότι αυτή η κυβέρνηση και αυτός ο 
Πρόεδρος δίνει τη μάχη της Κύπρου, εκεί που τον κατηγορούν κάποιοι ότι δεν έχει 
πάρει πρωτοβουλίες.  Γιατί κάποιοι που σήμερα τον κατηγορούν ήταν στο ίδιο 
στρατόπεδο μαζί του, όταν έπαιρνε τις πρωτοβουλίες.  Ξεκίνησε από το Φεβρουάριο 
του 2006 με δική του πρωτοβουλία στο Παρίσι, όπου εξελίχθηκε η Συμφωνία της 8ης 
Ιουλίου, όπου είχαμε παρακάτω όλες τις προσπάθειες με τη συμφωνία Γκαμπάρι, με 
τις πολλές συναντήσεις των εκπροσώπων των δύο πλευρών, από τις οποίες 
δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν έχουμε αποτέλεσμα.  Και αντί όλοι να δακτυλοδείξουμε 
τον ένοχο που είναι η άλλη πλευρά και η τουρκική αδιαλλαξία, εδώ στη δική μας 
πλευρά προσπαθούμε να βάλει γκολ ο ένας του άλλου ή να βάλουν γκολ κάποιοι στον 
Πρόεδρο Παπαδόπουλο, αδικώντας τον, γιατί κάνει μία προσπάθεια -επαναλαμβάνω 
με τους μισούς από εδώ μαζί την ξεκίνησε πριν από κάποια χρόνια- για να βγούμε 
από τα αδιέξοδα του Σχεδίου Ανάν και για να οδηγήσουμε τον τόπο σε μια νέα 
διαδικασία που να μπορέσουμε να επιλύσουμε το Κυπριακό. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2008 είναι ξεχωριστή, 
αφού είναι ο τελευταίος που εκφράζεται σε κυπριακές λίρες και ο πρώτος με τον οποίο 
εισέρχεται η χώρα μας στην Ευρωζώνη.  Σε λιγότερο από δύο εβδομάδες η Κύπρος 
εντάσσεται στη Ζώνη του Ευρώ.  Για το ∆ημοκρατικό Κόμμα το γεγονός αυτό αποτελεί 
το δεύτερο μεγάλο ευρωπαϊκό στόχο μετά από την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη αποτελεί ένα τεράστιο επίτευγμα στον 
οικονομικό τομέα και οφείλεται στην πειθαρχημένη εφαρμογή της οικονομικής 
πολιτικής της κυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου, αλλά και στις θυσίες, στις 
προσπάθειες, στην αυτοσυγκράτηση και το αίσθημα ευθύνης που επέδειξαν οι 
κοινωνικοί εταίροι, οι συντεχνίες, όλοι, αλλά κυρίως ο κυπριακός λαός.  Γι’  αυτό 
ακριβώς το λόγο ο Τάσσος Παπαδόπουλος είχε δηλώσει από την αρχή και 
επανειλημμένα ότι η κυβέρνηση οφείλει να ανταποδώσει με κοινωνικές παροχές.   

 Έτσι, μετά από την ανταπόδοση μέσω τριών πακέτων μέτρων κοινωνικής 
συνοχής, ύψους £250.000.000, που κατευθύνθηκαν στοχευμένα σε μη προνομιούχες 
ομάδες του πληθυσμού, η κυβέρνηση με τα νέα μέτρα των £74.000.000 έχει 
τριπλασιάσει το σύνολο των κοινωνικών παροχών σε σύγκριση με το 2002.  Τα μέτρα 
κοινωνικής συνοχής έχουν πλέον φθάσει τα £325.000.000.  Η διαβεβαίωση ότι το 
κοινωνικό κράτος δε θα θυσιαστεί στο βωμό του ευρώ αποδεικνύεται από τα έργα και 
τους αριθμούς.  Γιατί δίνονται τώρα;  Ένα ερώτημα που μας υποβάλλετε καθημερινά.  
∆ιότι τώρα, στο τέλος του 2007, οριστικοποιούνται τα μεγέθη της οικονομίας, τώρα 
οριστικοποιείται το δημοσιονομικό πλεόνασμα, τώρα η κυπριακή οικονομία ξεπερνά 
και την πλέον αισιόδοξη πρόβλεψη.  Γι’  αυτό τώρα είναι η ώρα να μοιραστούν οι 
πολίτες τα οφέλη που και εκείνοι βοήθησαν να επιτευχθούν.  Είναι σημαντικό να 
υπενθυμίσουμε ότι όλα αυτά επιτεύχθηκαν χωρίς την επιβολή ούτε μίας νέας 
φορολογίας.  Αντίθετα, μειώθηκε ο φόρος εισοδήματος, η φορολογία στα αυτοκίνητα 
και ο ΦΠΑ σε ορισμένα προϊόντα.  Μεγάλη επιτυχία για την κυβέρνηση θεωρείται και η 
τελευταία αναβολή αύξησης συντελεστή ΦΠΑ σε τρόφιμα, φάρμακα και υπηρεσίες 
εστίασης μέχρι το 2010.  Μια αναβολή που επιτεύχθηκε χάριν της διεκδικητική 
πολιτικής της κυβέρνησης, αλλά και της αξιοπιστίας που καταφέραμε να αποκτήσουμε 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Παρ’  όλο που βρισκόμαστε σε προεκλογική περίοδο και τα επιτελεία των 
ανθυποψηφίων του Τάσσου Παπαδόπουλου προσπαθούν να συσπειρώσουν τους 
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οπαδούς τους, πολλές φορές μάλιστα παραπληροφορώντας, κανένας δεν μπορεί να 
αμφισβητήσει την πορεία της κυπριακής οικονομίας.  Απόδειξη όχι όσα λέμε εμείς, 
αλλά όσα λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Είχαμε τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για την ένταξή μας στην Ευρωζώνη.  ∆ε θα επαναλάβω τους αριθμούς, 
τους έχετε ακούσει, πιστεύω ότι τους έχετε εμπεδώσει, καταγράφονται στα όσα έχουν 
ειπωθεί στην ΕΚΟΦΙΝ και στα συγχαρητήρια που έχουν δώσει οι αρμόδιοι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο Υπουργείο Οικονομικών και στην κυβέρνησή μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το Φεβρουάριο του 2003 η Κύπρος επέλεξε την αλλαγή.  Η Κύπρος επέλεξε 
μια νέα πορεία, μια άλλη πολιτική, μια άλλη διακυβέρνηση.  Σήμερα, σχεδόν πέντε 
χρόνια μετά, η αλλαγή γίνεται πράξη.  Η φράση «το είπαμε, το κάναμε» δεν είναι ένα 
εύηχο προεκλογικό λογότυπο, αλλά μια πραγματικότητα.  Η αλλαγή είναι εμφανής σε 
όλους τους τομείς.  Ο πολίτης γίνεται επιτέλους πρωταγωνιστής.  Η σχέση του πολίτη 
με το κράτος άλλαξε με ριζοσπαστικά μέτρα, μέσω της δημιουργίας των Κέντρων 
Εξυπηρέτησης του Πολίτη.  Καθιερώθηκε η ηλεκτρονική εξυπηρέτηση των πολιτών 
μέσω διαδικτύου για τις άδειες κυκλοφορίας και τις φορολογικές δηλώσεις.  ∆ύσκολα 
θέματα τα οποία προηγούμενες κυβερνήσεις δεν τολμούσαν να αγγίξουν ρυθμίστηκαν 
με νομοθεσίες.  Αναφέρω το ωράριο λειτουργίας των καταστημάτων, τις φορολογίες 
των αυτοκινήτων με σημαντική μείωση της φορολογίας και τη δυνατότητα να μπορεί 
κάποιος να αποκτήσει ένα καλό φθηνό και ασφαλές αυτοκίνητο φιλικό προς το 
περιβάλλον.  Η αλλαγή έγινε πράξη και ο πολίτης την αντιλαμβάνεται και τη ζει 
καθημερινά.  Γενικά, την πενταετία που μας πέρασε διασφαλίστηκε η άνοδος του 
βιοτικού επιπέδου.  ∆ε θα αναφέρω τις αυξήσεις σε όλους τους δείκτες, τις έχουν 
αναφέρει και θα τις αναφέρουν και άλλοι συνάδελφοι.  ∆ιασφαλίστηκε η πλήρης, εκατό 
τοις εκατόν, απορρόφηση των πόρων από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όταν οι άλλοι 
δεσμεύονται με υποσχέσεις και με θα, εμείς αυτά τα οποία υποσχεθήκαμε τα 
πραγματοποιούμε.  «Το είπαμε, το κάναμε».   

 Πριν μπω στον τομέα της υγείας, δύο σχόλια που πρέπει να γίνουν.  Η 
αγαπητή Ελένη Θεοχάρους, η πρόεδρος της επιτροπής Υγείας, έκανε μία πολύ 
μηδενιστική προσέγγιση των θεμάτων.  Απλώς, καταγράφω ότι, αν έμεναν στην 
εξουσία, σήμερα ακόμη θα ήταν ατέλειωτο το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, όπως 
και το ΓΕΣΥ δε θα ξεκινούσε ίσως ποτέ.  Θα μπορούσα να καταλάβω την κ. 
Θεοχάρους στα όσα έχει κριτικά δηλώσει.   

 Θα πρέπει να σχολιάσω και δεν μπορώ να καταλάβω την αγαπητή και σεβαστή 
κ. Ντίνα Ακκελίδου, η οποία με την κριτική της, η οποία είναι καλοδεχούμενη μεν, στην 
ουσία αναιρεί την προσφορά τριών εκλεκτών υπουργών στην κυβέρνηση Τάσσου 
Παπαδόπουλου οι οποίοι συμμετείχαν από το πόστο του Υπουργού Υγείας -
συμπεριλαμβανομένου και της ίδιας- και ειδικά τη δουλειά, την οποία οφείλω να 
καταγράψω ως ένας από τους βουλευτές που μόνο με αυτό τον υπουργό είχα επαφή 
ως βουλευτής, του τελευταίου Υπουργού Υγείας του κ. Χάρη Χαραλάμπους, ο οποίος 
είχε κάνει εξαίρετη δουλειά στο υπουργείο.  Ήταν ένας από τους καλύτερους 
υπουργούς της κυβέρνησης.  Ειλικρινά, νομίζω ότι η κριτική που καταγράφηκε από τη 
φίλη και σεβαστή κ. Ντίνα Ακκελίδου αδικεί και τους ίδιους και το Χάρη Χαραλάμπους, 
την προσφορά του οποίου οφείλουμε, όπως και των πρώην υπουργών φίλων του 
ΑΚΕΛ, εμείς να συγχαρούμε και να καταγράψουμε ως κυβέρνηση της πενταετίας.  
 Συνεχίζοντας με την υγεία, το όραμα της κυβέρνησης παραμένει η καθολική 
κάλυψη των πολιτών με ένα σύστημα υγείας που να έχει ως επίκεντρο τον άνθρωπο, 
κατά τρόπο άμεσο, ισότιμο, δίκαιο και αξιόπιστο, και που να παρέχει στον πολίτη 
υψηλό επίπεδο ιατροφαρμακευτικής αγωγής.  Μετά από χρόνια στασιμότητας και 
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οπισθοδρόμησης, προχωρούμε με γρήγορα βήματα στην παροχή υπηρεσιών υγείας 
υψηλού επιπέδου.  Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου διασφαλίζει βελτιωμένη 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και ίσες ευκαιρίες πρόσβασης στο σύστημα υγείας για 
όλους τους πολίτες.  Την πρώτη πενταετία έγιναν πολλά.  Να αναφέρουμε ενδεικτικά 
ορισμένα από αυτά, που είναι τα ακόλουθα: 

1. Ξεκινώ με τον εθνικό σχεδιασμό στον τομέα της υγείας, όπου εγκρίθηκαν οι 
βασικές αρχές και κατευθυντήριες γραμμές που θα διέπουν τις ρυθμίσεις για 
την αυτονόμηση των κρατικών νοσηλευτηρίων.  Έχει ετοιμασθεί η στρατηγική 
για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ, έχουν θεσπιστεί οι κανονισμοί και ολοκληρώθηκαν 
οι απαραίτητες μελέτες που δίνουν ουσιαστικό περιεχόμενο στο ΓΕΣΥ, έτσι 
ώστε, μόλις ολοκληρωθεί ο διάλογος με τους αρμόδιους φορείς, το ΓΕΣΥ να 
τεθεί σε εφαρμογή το 2008 για παροχή πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας 
φροντίδας υγείας σε εξωτερικούς ασθενείς και το 2010 για παροχή υπηρεσιών 
υγείας σε εσωτερικούς ασθενείς. 

2. Έχουν διοριστεί λειτουργοί δικαιωμάτων των ασθενών σε όλα τα μεγάλα 
κρατικά νοσοκομεία. 

3. Πολλά και σημαντικά προβλήματα ξεπεράστηκαν, με αποτέλεσμα την πλήρη 
λειτουργία του νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας τον Οκτώβριο του 2006, 
ενώ το νέο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου ξεκίνησε τη λειτουργία του τον 
Ιανουάριο του 2006 και τον Ιούνιο του 2007 τέθηκαν σε λειτουργία ο 
χειρουργικός και ο ορθοπεδικός θάλαμος και το γυναικολογικό μαιευτικό τμήμα.  
∆ημιουργήθηκαν έξι νέα υγειονομικά κέντρα και αναβαθμίστηκαν τα 
υφιστάμενα.  Η Υπηρεσία Ασθενοφόρων ενισχύθηκε με είκοσι οκτώ νέα 
οχήματα.   

4. Σχετικά με τα φάρμακα έχει εφαρμοστεί η νέα τιμολογιακή πολιτική για φτηνά 
φάρμακα τον Ιανουάριο του 2005, η οποία έχει ευνοήσει σημαντικά τους 
ασθενείς που εξασφαλίζουν τα φάρμακά τους από τον ιδιωτικό τομέα.  Η τιμή 
των φαρμάκων έχει μειωθεί σημαντικά, διασφαλίζοντας σε κάθε οικογένεια τη 
δυνατότητα να έχει φαρμακευτική κάλυψη.  Ακόμα, από τις 15 Μαΐου 2007 
εφαρμόζεται ο θεσμός της συμπληρωμής (co-payment) στην παραχώρηση 
φαρμάκων, στα πλαίσια συνεργασίας με τον ιδιωτικό τομέα και αναβάθμισης 
των υπηρεσιών προς τους ασθενείς.  Αναμένουμε τη συνεχή διεύρυνση του 
καταλόγου με όσο το δυνατό περισσότερα φάρμακα και ενίσχυση της 
κυβερνητικής συνεισφοράς.   

5. Τέλος, είναι σημαντικό να αναφέρουμε τη σύσταση στρατηγικής ομάδας για την 
υγεία, με τη συμμετοχή όλων των φορέων του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, 
την αναβάθμιση της Νοσηλευτικής Σχολής και την ένταξή της από το 
Σεπτέμβριο του 2007 στο ΤΕΠΑΚ, καθώς και τη δημιουργία των δύο κέντρων 
απεξάρτησης από τα ναρκωτικά:  “Άνωσις” στη Λεμεσό και “Πυξίδα” στη 
Λευκωσία.   

Για το 2008 τα οράματα της κυβέρνησής μας είναι τα ακόλουθα: 

 Η έναρξη λειτουργίας του ΓΕΣΥ στο τέλος του 2008 αρχικά με πρωτοβάθμια 
φροντίδα υγείας.  Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρούμε το ΓΕΣΥ θέμα ύψιστης 
προτεραιότητας και ότι ένα πετυχημένο ΓΕΣΥ θα αποτελέσει μια πολύ 
σημαντική κοινωνική προσφορά για την Κύπρο, ίσως την πιο σημαντική μετά 
από τη δημιουργία του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που πρωτοστάτης 
ήταν και τότε ο Τάσσος Παπαδόπουλος ως Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Γι’  αυτό, το ∆ημοκρατικό Κόμμα επιβεβαιώνει τη 
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δέσμευσή του, για να βοηθήσει με όποιο τρόπο μπορεί τη δημιουργία ενός 
σωστού, δίκαιου, λειτουργικού και οικονομικά βιώσιμου ΓΕΣΥ μέσα στα 
χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί.  Για το σκοπό αυτό αντιπροσωπία του 
κόμματός μας έχει ήδη πραγματοποιήσει συναντήσεις τόσο με τον Οργανισμό 
Ασφάλισης Υγείας όσο και με τον Υπουργό Υγείας. 

 Η προώθηση της αυτονόμησης των δημόσιων νοσηλευτηρίων. 

 Η εισαγωγή του συστήματος διασφάλισης της ποιότητας και διαχείρισης του 
κινδύνου σε όλα τα δημόσια και ιδιωτικά νοσηλευτήρια. 

 Η αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας. 

 Η εισαγωγή της πληροφορικής σε όλα τα δημόσια νοσηλευτήρια. 

 Η ενίσχυση του ρόλου της προληπτικής παιδιατρικής. 

 Είμαστε βέβαιοι ότι, μέσω του προϋπολογισμού του Υπουργείου Υγείας για το 
2008, ο οποίος είναι αυξημένος κατά 15,40% όσον αφορά τις αναπτυξιακές δαπάνες 
και 14% όσον αφορά τον τακτικό προϋπολογισμό, η κυβέρνηση θα καταφέρει να 
πετύχει τους στόχους που έχει θέσει για καλύτερη υγεία για όλους, με την παροχή 
υπηρεσιών υγείας υψηλού επιπέδου, με βελτιωμένη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
και ίσες ευκαιρίες πρόσβασης στο σύστημα υγείας για όλους τους πολίτες. 

 Στον τομέα του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα συμφωνούμε απόλυτα με το όραμα του υπουργείου για την 
αναδιάρθρωση της οικονομίας σε οικονομία της γνώσης, ώστε η Κύπρος να 
μετατραπεί σε περιφερειακό κέντρο έρευνας και υψηλής τεχνολογίας, καθώς και σε 
κέντρο προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, ανάπτυξης και προώθησης του τουρισμού 
και διασφάλισης επάρκειας και ποιότητας ενέργειας. 

 Χαιρετίζουμε την προώθηση, για σκοπούς ενίσχυσης, της επιχειρηματικότητας 
και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, μιας σειράς προγραμμάτων και σχεδίων για την 
ενίσχυση και τον εκσυγχρονισμό του μεταποιητικού τομέα στις αστικές και αγροτικές 
περιοχές, καθώς και τη συνέχιση σχεδίων ενίσχυσης της γυναικείας και νεανικής 
επιχειρηματικότητας. 

 Σημαντικό στοιχείο η Υπηρεσία Μονοθυριδικής Πρόσβασης (One Stop Shop).  
Η σύστασή της ξεκίνησε με επιτυχία από τον Απρίλιο του 2007 και ελπίζουμε να 
συνεχίσει ακόμη πιο ισχυρή στο να εξυπηρετεί όλους όσοι έχουν αυτές τις ανάγκες.  
Αναμένουμε εντός των ημερών τη λειτουργία του Κυπριακού Οργανισμού 
Προσέλκυσης Ξένων Επενδύσεων, που θα είναι ένας μη κερδοσκοπικός οργανισμός 
ιδιωτικού δικαίου με μόνο μέτοχο το κράτος, με στόχο την προσέλκυση ξένων 
επενδύσεων στους τομείς που συνάδουν με την αναπτυξιακή πολιτική της 
κυβέρνησης.  

  Όσον αφορά την προστασία του καταναλωτή έχουμε δει τα όσα σημαντικά 
έχουν παρθεί αυτό τον καιρό με την ενίσχυση των υπηρεσιών του κράτους και 
βλέπουμε να υπάρχουν συγκεκριμένα αποτελέσματα με τη μείωση των τιμών στα είδη 
των υπεραγορών.  Θέλουμε να συνεχίσουμε.  Τονίζουμε ότι ο καταναλωτής είναι ο 
βασικός παίκτης σε αυτό τον τομέα, με την ενίσχυση πάντα του κράτους που παίρνει 
όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα.  Αναφέρω το “name and shame” και τη δημοσιοποίηση 
των τιμών.  

 Στον τουρισμό έχει επικαιροποιηθεί η στρατηγική της τουριστικής ανάπτυξης 
και έχουν επαναπροσδιοριστεί αριθμητικοί στόχοι.  Να σημειώσω εδώ ότι αναμένουμε 
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να κλείσει επιτέλους το θέμα της μαρίνας της Λεμεσού, ένα θέμα το οποίο είναι ήδη 
στο τέλος του.  Αναμένουμε ως βουλευτές της Λεμεσού ένα έργο που θα δώσει και 
στην Κύπρο, αλλά και στην πόλη μας ιδιαίτερες…  Είναι πολύ σημαντικό και θα 
πρέπει άμεσα να προχωρήσει και το διεθνές συνεδριακό κέντρο, ένα κέντρο που θα 
βοηθήσει και την πόλη μας, αλλά ευρύτερα και την Κύπρο. 

 Συμφωνούμε με την ενεργειακή πολιτική της κυβέρνησης και σημειώνουμε ότι 
πρέπει να γίνει το συντομότερο δυνατό η ίδρυση και λειτουργία του ενεργειακού 
κέντρου στο Βασιλικό για την εγκατάσταση των χερσαίων εγκαταστάσεων παραλαβής, 
αποθήκευσης και αποϋγροποίησης φυσικού αερίου.  Ο τερματικός σταθμός 
εισαγωγής και αποθήκευσης λειτουργικών και στρατηγικών αποθεμάτων 
πετρελαιοειδών να γίνει το συντομότερο πραγματικότητα. 

 Θα αφήσω κάποια πίσω, γιατί πλησιάζει να τελειώσει ο χρόνος μου.  Τα έχω 
καταθέσει γραπτώς.  Στον τομέα του Υπουργείου Εσωτερικών έχουμε αρκετά θετικά 
που έχουν γίνει.  Σημειώνω την εξαγγελία των τριάντα μέτρων για την ευκολία 
έκδοσης των πολεοδομικών αδειών, ώστε να προσφέρουμε προς αυτή την 
κατεύθυνση και να συνεισφέρουμε στην άμεση έκδοση των αδειών με όλα τα θετικά 
συνεπακόλουθα. 

 Θα κλείσω την παρέμβασή μου λέγοντας ότι αυτή η κυβέρνηση έχει πετύχει ένα 
μικρό οικονομικό θαύμα.  Τα αποτελέσματα της οικονομίας δικαιώνουν την πολιτική 
της κυβέρνησης και επιβραβεύουν την υπεύθυνη στάση που τήρησε ο κυπριακός 
λαός.  Η οικονομία μας βαδίζει σταθερά στο δρόμο της ανάπτυξης, κάτι που το 
χρειαζόμαστε και για την ενίσχυση όχι μόνο της οικονομίας, αλλά και του εθνικού μας 
θέματος, ενισχύοντας το λαό μας, ενισχύοντας, αν θέλετε, τις αντιστάσεις αυτού του 
λαού. 

 Κλείνω με ένα μήνυμα προς τον κυπριακό λαό.  Το μήνυμα που θέλω να δώσω 
είναι ένα μήνυμα εκτίμησης και σεβασμού για τον αγώνα που για τριάντα τρία χρόνια ο 
λαός μας διεξάγει υπό κατοχή, αντιστεκόμενος στις δυνάμεις των ισχυρών που 
επιβουλεύονται το νησί μας.  Ευχαριστούμε τον κυπριακό λαό που δε λυγίζει, δε 
γονατά και στέλνει το μήνυμα στον κάθε καλοθελητή ότι τούτη την πατρίδα δεν την 
ξεπουλά και συνεχίζει τον αγώνα, ένα αγώνα που δίνουμε όλοι μαζί με εντιμότητα, 
μαχητικότητα και πίστη μέχρι την άγια μέρα της λευτεριάς, που θα μπορέσουμε να 
ανάψουμε ελεύθεροι τα καντήλια στις κατεχόμενές μας εκκλησίες και στους τάφους 
των γονιών και των προγόνων μας.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Τάσος Μητσόπουλος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσουμε την κατανόησή σας και των συναδέλφων, γιατί 
κάποιοι από μας πρέπει να πάνε στην παρουσίαση του βιβλίου του πρώην Προέδρου 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του κ. Γλαύκου Κληρίδη. 

 Ευχαριστούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου.   

 Ο κ. Μητσόπουλος θα κάνει την ομιλία του; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ορίστε. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν περάσω στο κείμενο της ομιλίας μου, θα ξεκινήσω και εγώ από κάποια 
τηλεγραφικά σχόλια, αναφερόμενος στους προλαλήσαντες εκλεκτούς συναδέλφους.   
Ξεκινώντας από τον τελευταίο, το φίλο κ. Βότση, θα σχολιάσω την αναφορά του στις 
δημοσκοπήσεις και επειδή όπως ίσως κάποιοι φίλοι, μεταξύ αυτών και ο κ. Βότσης και 
ο κ. Χατζηγεωργίου, γνωρίζουν ότι εμείς ως παράταξη έχουμε μια προνομιακή σχέση 
με τα θεία, θα απαντήσω λοιπόν με την ευαγγελική ρήση: «Οι πρώτοι έσονται έσχατοι 
και οι έσχατοι πρώτοι».  Τώρα όσον αφορά τα σχόλια τα οποία έγιναν για την…  

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι για τους αμαρτωλούς που το λένε αυτό. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς είμαστε στους αναμάρτητους.   

 Λοιπόν, όσον αφορά το σχόλιο που έγινε για τους S300, νομίζω πως αυτοί οι 
οποίοι στα τεσσεράμισι χρόνια που έχουν παρέλθει δεν έχουν προσθέσει ούτε μία 
σφαίρα στο οπλικό δυναμικό της Εθνικής Φρουράς, θα έπρεπε να είναι πιο σεμνοί, 
τουλάχιστο.  Και θα πρέπει επίσης να είναι γνωστό ότι το συγκεκριμένο οπλικό 
σύστημα έχει αξιοποιηθεί πλήρως μέσα στα πλαίσια του ∆όγματος του Ενιαίου 
Αμυντικού Χώρου, που ως γνωστό συνομολογήθηκε μεταξύ του αείμνηστου 
Πρωθυπουργού Ανδρέα Παπανδρέου και του Προέδρου Γλαύκου Κληρίδη, ενώ έχει 
γίνει πλήρης αντικατάσταση του συγκεκριμένου αντιαεροπορικού συστήματος με 
εξελιγμένα συστήματα μεγαλύτερης αξίας και ίσης, αν όχι μεγαλύτερης, ικανότητας και 
ισχύος. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 O προϋπολογισμός δεν είναι λογιστικό παιγνίδι. Όπως έλεγα και πέρυσι από το 
βήμα αυτό, πίσω από την ψυχρή λογική των αριθμών κρύβονται οι προσδοκίες και οι 
ανησυχίες των συμπολιτών μας για το παρόν και το μέλλον.  Πίσω από τα νούμερα 
κρύβεται η αγωνία χιλιάδων πολιτών που με το γλίσχρο εισόδημά τους προσπαθούν 
να καλύψουν βασικές τους ανάγκες.   Κρύβεται το δράμα χιλιάδων χαμηλόμισθων και 
χαμηλοσυνταξιούχων που ζουν κάτω από το ευρωπαϊκά αποδεκτό όριο της φτώχιας.  
Κρύβεται η απογοήτευση του δημιουργικού επιχειρηματία που βλέπει τα σχέδιά του 
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να υπονομεύονται από τις γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, τη διαφθορά και την απουσία 
ενός σωστά οργανωμένου επιχειρηματικού περιβάλλοντος.  Κρύβονται τα όνειρα της 
νεολαίας μας για το αύριο που προσκρούουν στο αδιαπέραστο τείχος της 
αδιαφάνειας, της αναξιοκρατίας και του ρουσφετιού.   Κρύβονται οι προοπτικές της 
κοινωνίας και οι δυνατότητες της χώρας μας, η ποιότητα ζωής που αξίζουμε, που 
θέλουμε να έχουμε στο μέλλον εμείς και τα παιδιά μας.  Για όλους αυτούς τους λόγους 
η συζήτηση για τον προϋπολογισμό είναι άκρως πολιτική διαδικασία.  Αφορά όλους 
μας, έστω κι αν το ενδιαφέρον εντός και εκτός της αιθούσης είναι δυστυχώς δραματικά 
μειωμένο. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κρίνουμε σήμερα τον τελευταίο προϋπολογισμό μιας κυβέρνησης που ανήλθε 
στην εξουσία με σημαία της την αλλαγή.  Μια αλλαγή που από προγραμματική 
εξαγγελία έγινε δυστυχώς σημαία ευκαιρίας.  Εύλογα διερωτάται ο μέσος πολίτης το 
εξής: Τι είναι αυτό που άλλαξε στα χρόνια που πέρασαν;  Πόσο τολμηρή υπήρξε η 
κυβέρνηση, για να εξαρθρώσει τις χρόνιες παθογένειες του συστήματος, να περιορίσει 
τη γραφειοκρατία, να συγκρουστεί με τη διαφθορά και την αδιαφάνεια, να ξεριζώσει 
την αναξιοκρατία και να θωρακίσει τους θεσμούς;  

 Αυτό που δυστυχώς καταγράφηκε ήταν μια πορεία θυσιών χωρίς ελπίδα και 
προοπτική.  Είναι η πρώτη ίσως φορά στην ιστορία του τόπου μας που οι νέοι μας 
λαμβάνουν σαφή μηνύματα ότι η ποιότητα ζωής τους και το επίπεδο διαβίωσής τους 
θα είναι χειρότερο από αυτό των γονιών τους.  Αντιμετωπίζουν με δέος την προοπτική 
της επαγγελματικής αποκατάστασης, της απόκτησης στέγης, της αξιοπρεπούς 
λειτουργίας μέσα σε ένα περιβάλλον διαφάνειας, αξιοκρατίας και σεβασμού των 
θεσμών.  Οι διάφορες κινητοποιήσεις επαγγελματικών και κοινωνικών ομάδων 
αποτελούν κραυγή απόγνωσης για την ακρίβια, για τη συμπίεση της αγοραστικής 
δύναμης, για την ανασφάλεια που βιώνουν χιλιάδες νοικοκυριά, για την απουσία 
ελπίδας, σιγουριάς και προοπτικής.  

 Η ανασφάλεια αυτή τροφοδοτείται από την αντιφατικότητα της γενικότερης 
κυβερνητικής πολιτικής.  Αντί για αλλαγή, μεταρρύθμιση και εκσυγχρονισμό έχουμε 
καθήλωση σε νοοτροπίες και πρακτικές του χτες.  Αντί για ποιοτικά άλματα που θα 
μας θέσουν ξανά στην πρωτοπορία των χωρών της Ευρώπης, που ανιχνεύουν με 
πίστη και σιγουριά το αύριο, έχουμε ανακύκλωση των ίδιων αποτυχημένων πολιτικών 
του παρελθόντος.  Αντί για αύξηση της απασχόλησης έχουμε προσλήψεις στο 
δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα με μόνο κριτήριο τα πολιτικά φρονήματα.  Αντί για 
πολιτική κοινωνικής συνοχής έχουμε πρακτικές φιλόπτωχου σωματείου. 

 Η απάντηση της κυβέρνησης στην πρόκληση για κράτος πρόνοιας είναι τα 
φιλοδωρήματα απενοχοποίησης και οι μεταχρονολογημένες παροχές, οι πολλαπλά 
ακριβοπληρωμένες, αφού έχουμε έναν υπερδιπλασιασμό της έμμεσης φορολογίας, 
όπως ανέφερε το πρωί και ο μελίρρυτος συνάδελφος κ. Χριστοφόρου,  που έφτασε τα 
£1,8 δις.   

 Οι αντινομίες της κυβέρνησης όμως είναι ορατές και σε άλλους τομείς.  Άλλοτε 
η κυβέρνηση θεοποιεί την αγορά και αδιαφορεί για την κοινωνική δικαιοσύνη και 
συνοχή, με δηλώσεις προσβλητικές κατά των εργαζομένων και των πολιτών, με 
αιχμές για τα εργασιακά θέσμια και κεκτημένα, με υπονοούμενα για την ΑΤΑ και τα 
επίπεδα διαβίωσης και άλλοτε πάλι προωθεί έναν πελατειακό κρατισμό και έναν 
άκρατο κομματισμό.  Θωρακίζει θεσμικά την αδιαφάνεια αντί τη λογοδοσία, βάλλοντας 
ευθέως κατά των ανεξάρτητων αξιωματούχων του κράτους.  Προωθεί την 
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αναξιοκρατία και το νεποτισμό σε βάρος της αξιοκρατίας.  Γιγαντώνει τη 
γραφειοκρατία, την αδιαφάνεια και τον κομματισμό. 

 Η αδυναμία της κυβέρνησης να προχωρήσει σε τολμηρές αλλαγές και η 
υιοθέτηση της διαχειριστικής λογικής διατηρούν δυστυχώς τον προβληματικό 
χαρακτήρα της κυπριακής οικονομίας.  Συντηρεί μια εικονική πραγματικότητα 
ευημερίας των αριθμών, που στηρίζεται στο φούσκωμα της αγοράς των ακινήτων, 
στην εφάπαξ εισροή μη επαναλαμβανόμενων εσόδων στα κρατικά ταμεία και στην 
υπέρμετρη αύξηση της έμμεσης φορολογίας, η οποία ως γνωστόν είναι η πιο άδικη 
μορφή φορολογίας. 

 Το αναπτυξιακό μοντέλο που για χρόνια ακολουθήσαμε χρειάζεται αλλαγή με 
επενδύσεις σε κλάδους υψηλής προστιθέμενης αξίας, με σεβασμό στο περιβάλλον, με 
εισαγωγή νέων τεχνολογιών και αξιοποίηση της καινοτομίας, με επένδυση στην 
ποιότητα, στη γνώση, στην εκπαίδευση και στον άνθρωπο.  Και εδώ οι επιδόσεις 
δυστυχώς είναι πενιχρές. 

 Σε βασικούς τομείς της Στρατηγικής της Λισαβόνας η απόσταση που μας 
χωρίζει από τους τεθέντες στόχους διαρκώς μεγαλώνει.  Αντί για άλματα που μας 
υποσχέθηκε η κυβέρνηση, αρκέστηκε σε ελαφρά πηδηματάκια επί τόπου.  Κάηκε, 
όπως φαίνεται, στην προθέρμανση.  Στην ετήσια έκθεση για την ανταγωνιστικότητα η 
Κύπρος κατάφερε να χάσει έξι ολόκληρες θέσεις, καταλαμβάνοντας μόλις την 
πεντηκοστή πέμπτη θέση παγκοσμίως.  Η βαθμολογία μάλιστα της χώρας μας είναι η 
χαμηλότερη από είκοσι άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Την ίδια θέση, 
δηλαδή την πεντηκοστή πέμπτη, κατέχουμε παγκοσμίως και στα θέματα νέων 
τεχνολογιών, ενώ στα θέματα έρευνας και καινοτομίας βρισκόμαστε ακόμα πιο πίσω, 
στην εξηκοστή πρώτη θέση, πίσω από το Μαρόκο. 

 Το τεχνολογικό χάσμα που μας χωρίζει από τους εταίρους μας διαρκώς 
διευρύνεται.  Βρισκόμαστε στην εικοστή δεύτερη θέση στη διείσδυση ευρυζωνικών 
δικτύων, στην εικοστή δεύτερη θέση στη διαδικτυακή επικοινωνία με το δημόσιο, στην 
εικοστή έκτη θέση στη χρήση ευρυζωνικών συνδέσεων, στην εικοστή πέμπτη θέση 
στην πρόσβαση της εκπαίδευσης στο διαδίκτυο.  Επιπρόσθετα, στον κρίσιμο τομέα 
της έρευνας και της καινοτομίας καταλαμβάνουμε την εικοστή τέταρτη θέση, στην 
κοινωνία της πληροφορίας την εικοστή πρώτη θέση και στο κορυφαίο κεφάλαιο της 
βιώσιμης ανάπτυξης μόλις την εικοστή τέταρτη θέση.  Σε όλους δηλαδή τους δείκτες 
που καταγράφουν την πρόοδο στους επιμέρους στόχους της Στρατηγικής της 
Λισαβόνας πιάνουμε πάτο, με επιδόσεις κατά πολύ κάτω του μέσου όρου και μετά 
δυσκολίας βρισκόμαστε συνολικά στην εικοστή πρώτη θέση. 

  Σαν να μην έφταναν όλα αυτά, στο δείκτη της παγκόσμιας διαφθοράς έχουμε, 
όπως ειπώθηκε και το πρωί, καταγράψει σημαντικές απώλειες, καταλαμβάνοντας την 
τριακοστή ένατη θέση, μετά την Μποτσουάνα και άλλες εξωτικές χώρες.  Στο σημείο 
αυτό οφείλω μια απάντηση στον πρόεδρο του ∆ΗΚΟ, ο οποίος στη χθεσινή του ομιλία 
έκανε λόγο για ποσοστό απορρόφησης από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της τάξης του 
100%. Η πραγματικότητα για την Κύπρο είναι δυστυχώς δυσάρεστη. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία που έδωσε μόλις προ δύο μηνών στη δημοσιότητα η αρμόδια Επίτροπος για 
θέματα προϋπολογισμού, η Κύπρος βρίσκεται και πάλι στην τελευταία θέση, με 
ποσοστά απορρόφησης από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της τάξης του 41% και το 
καταθέτω στη γραμματεία. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα αναφερθώ και φέτος εντελώς ενδεικτικά σε προβλήματα που αντιμετωπίζει 
η εκλογική μου περιφέρεια και τούτο γιατί τα προβλήματα αυτά είναι πιεστικά, αλλά 
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κυρίως γιατί η έλλειψη πολιτικής βούλησης και κυβερνητικού ενδιαφέροντος 
δημιουργεί συνθήκες αγανάκτησης και οργής.   Είχα πέρυσι από το βήμα αυτό τονίσει 
την ανάγκη για χωρίς χρονοτριβή επιλογή του στρατηγικού επενδυτή που θα αναλάβει 
την ενιαία ανάπτυξη λιμανιού και μαρίνας.  Εξέφρασα παράλληλα την έντονη 
ανησυχία μου για το ενδεχόμενο σοβαρών χρονικών καθυστερήσεων, ακόμη και 
ανατροπής του συνολικού σχεδιασμού.  Πολύ φοβούμαι ότι οι διαγραφόμενες εξελίξεις 
με δικαιώνουν.  Στα κυβερνητικά κλιμάκια διαμορφώνεται η άποψη για τη μετάθεση 
λήψης απόφασης σε χρόνο μετά τις εκλογές, στοιχείο που προκαλεί σοβαρές 
ανησυχίες σε όλους τους οργανωμένους φορείς της πόλης.  Για το λόγο αυτό έχω 
αποστείλει επιστολή στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, διερμηνεύοντας τα αισθήματα 
αγανάκτησης που διακατέχουν τους συμπολίτες μας μπροστά σε ένα τέτοιο 
ενδεχόμενο και ζητώντας τη λήψη απόφασης χωρίς καθυστερήσεις, χωρίς υπεκφυγές.  

 Το επαρχιακό νοσοκομείο Λάρνακας έχει προ πολλού ξεπεράσει τις αντοχές 
του. Λειτουργεί χάρη στον πατριωτισμό του προσωπικού, κάτω από αντίξοες 
συνθήκες και δεν είναι υπερβολή να πω από το βήμα αυτό ότι χάνονται ζωές, κυρίες 
και κύριοι, λόγω της έλλειψης εξοπλισμού και επαρκούς υποδομής.  Χωρίς επαρκές 
λοιπόν προσωπικό, χωρίς απαραίτητο εξοπλισμό, με τους πολίτες να συνωθούνται 
στις Πρώτες Βοήθειες και στα Εξωτερικά Ιατρεία, χωρίς καρδιολογική κλινική και όλα 
αυτά προς δόξαν του κράτους πρόνοιας, η από πολλού αναμενόμενη επέκτασή του 
παραπέμπεται, χρόνο με το χρόνο, στις κυβερνητικές καλένδες, αφού δυστυχώς ούτε 
και στον προϋπολογισμό για το 2008 δεν περιλαμβάνεται κονδύλι ούτε καν για 
σχεδιασμό. 

 Το ενεργειακό κέντρο στο Βασιλικό για τη μετακίνηση των δεξαμενών 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών από το 2008, που θα έπρεπε να είναι έτοιμο, 
μετατίθεται αισίως για το 2011 κι έχει ο Θεός. 

 Τέλος, στη διάρκεια της πρόσφατης επίσκεψής του στη Λάρνακα, ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας, χωρίς πολλές περιστροφές, απέκλεισε την προοπτική εγκατάστασης 
δημόσιου πανεπιστημιακού ιδρύματος ή σχολής στην πόλη, κόβοντας έτσι το βήχα 
όσων είχαν επενδύσει σε μια τέτοια εξέλιξη, για μια γενικότερη αναζωογόνηση της 
πόλης. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην περυσινή μου ομιλία, σχολιάζοντας τις θεσμικές εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, είχα τονίσει την ανάγκη η Ευρωπαϊκή Ένωση να περάσει από τη φάση της 
περισυλλογής στην άμεση δράση.  Η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη της Λισαβόνας 
αποτελεί ώριμη έκφραση αυτής της ιστορικής αναγκαιότητας και αποτυπώνει τη 
βούληση των είκοσι επτά να προχωρήσουν συγκροτημένα στην κατεύθυνση της 
εμβάθυνσης της πολιτικής συνεργασίας.  Την ίδια ώρα, η πατρίδα μας εντάσσεται από 
την 1η του χρόνου στη Ζώνη του Ευρώ, κατακτώντας ένα στόχο στρατηγικής 
σημασίας για τον οποίο κι εμείς εργαστήκαμε σκληρά μαζί με την κυβέρνηση.  

 Όμως, δεν μπορώ να αφήσω ασχολίαστο το γεγονός ότι σε λίγες μόνο μέρες, 
πριν από τη λήξη του χρόνου, κι ενώ οι υπόλοιποι εταίροι μας θα κάνουν ένα ακόμη 
βήμα στην κατεύθυνση της ολοκλήρωσης, η Κύπρος θα βρίσκεται εκτός της Συνθήκης 
Σένγκεν, εκτός του Χώρου Σένγκεν.  Αποτελεί κι αυτό μια αρνητική επίδοση, που 
σφραγίζει την ιδιότυπη πολιτική απομόνωση, στην οποία μας έχουν οδηγήσει οι 
κυβερνητικές επιλογές.   

 Στα πέντε χρόνια που πέρασαν η κυβέρνηση απέτυχε να πρωτοστατήσει στα 
ευρωπαϊκά δρώμενα.  ∆ιατηρώντας το μονοθεματικό της χαρακτήρα και συρόμενη, 
άβουλη και μοιραία, πίσω από τις δογματικές επιλογές του βασικού κυβερνητικού της 



 85

εταίρου, μέχρι πρότινος, του ΑΚΕΛ, αρκέστηκε στο ρόλο κομπάρσου.  Απέτυχε να 
αξιοποιήσει το μεγάλο πλεονέκτημα της ένταξης είτε, για να αναδείξει το Κυπριακό 
στην ουσία του ως πρόβλημα εισβολής και κατοχής είτε, για να αναλάβει 
πρωτοβουλίες ευρωπαϊκής προοπτικής και ενόρασης.  Πρωτοβουλίες που θα μας 
βγάλουν από το φαύλο κύκλο της ηρωικής μωρίας και της εσωστρέφειας και από ένα 
μικρόκοσμο που αναπαράγει φοβίες, σύνδρομα, στερεότυπα, οξύτητα και 
αντιπαραθέσεις.   

 Αυτή η έξοδος προς το αύριο είναι η εναλλακτική πρόταση που εμείς 
καταθέτουμε στους πολίτες.  Μια πρόταση πίστης, αυτοπεποίθησης και ελπίδας για το 
μέλλον.  Ένα μέλλον που έχουμε ευθύνη να σχεδιάσουμε όλοι μαζί, χέρι με χέρι, 
δίνοντας στο λαό μας υπερηφάνεια και στην Κύπρο τη θέση και το ρόλο που της 
ταιριάζει στο σύγχρονο κόσμο. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Μητσόπουλε. 

 Το λόγο έχει ο κ. Ντίνος Χατζηνικόλας, παρακαλώ. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν να ξεκινήσω την ομιλία μου, θα ήθελα να σχολιάσω δύο από τα ζητήματα 
που έχει αναφέρει ο κ. Κουτσού στην ομιλία του.  Μας έχει πει ο κ. Κουτσού ότι έχει 
καταθέσει στοιχεία, έχει καταθέσει απόψεις, έχει καταθέσει εισηγήσεις και ζητά από το 
ΑΚΕΛ να του δώσει απαντήσεις.  Νομίζω ο κ. Κουτσού έπρεπε από τον ίδιο τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, που είναι σ’ αυτόν που έχει 
καταθέσει τα στοιχεία και τις απόψεις και τις εισηγήσεις του κινήματός του, από αυτόν 
έπρεπε  να ζητήσει απαντήσεις και όχι από άλλους.   

 Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι για πρώτη φορά από όλες τις ομιλίες του ο κ. 
Κουτσού δε βρήκε λέξη πραγματικά να πει για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, που πάντα 
αναφερόταν στην πολιτική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Αυτά έτσι ως σχολιασμό 
για τον κ. Κουτσού. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού προσφέρεται για ανάλυση 
δεδομένων, εξαγωγή συμπερασμάτων και παρουσίαση θέσεων που άπτονται  της 
oικονομικοκοινωνικής δραστηριότητας.  Οι γνωστές διεθνείς εξελίξεις, όπως αυτές 
διαμορφώνονται στα πλαίσια της λεγόμενης “νέας τάξης”, η συνεχής άνοδος στις τιμές 
του μαύρου χρυσού και η γενικότερη αρνητική κατάσταση στον παγκόσμιο χάρτη 
αναμφίβολα επηρεάζουν δυσμενώς και το πολύπαθο νησί μας. 

 Η κρίση αυτή επηρέασε και επηρεάζει όλο τον κυπριακό λαό, αφού άρχισε να 
νιώθει ότι όλο και πιο δύσκολες μέρες έρχονται για όλους μας.  Νιώθω περήφανος 
που, παρ’ όλες τις αντιξοότητες που τέθηκαν ενώπιόν του, ο Κύπριος επέδειξε 
περισσή ωριμότητα βοηθώντας την οικονομία του τόπου, παλεύοντας με τον ίδιό του 
τον εαυτό, για να αντέξει στα φαινόμενα της αισχροκέρδειας λόγω της 
στρογγυλοποίησης των τιμών προς τα άνω σε πλείστα τόσα καθημερινά αγαθά, ως 
αποτέλεσμα της ένταξής μας στην Ευρωζώνη, της ακρίβιας που καθημερινά βιώνει, 
αλλά και όλων των άλλων εξωγενών παραγόντων που κατάληξη έχουν το 
συνάνθρωπό μας. 
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 Η κυβέρνηση Παπαδόπουλου, μέσω του Υπουργείου Εμπορίου και 
Βιομηχανίας και ιδιαίτερα μέσω του προγράμματος διακυβέρνησης που από κοινού 
είχαμε συνεκτιμήσει, είχε θέσει στρατηγικούς στόχους και σχέδια δράσης, όπως αυτά 
έχουν καθορισθεί μέσω του ευρύτερου πλαισίου της αναπτυξιακής στρατηγικής της 
κυβέρνησης.  Τομείς όπως η έρευνα, η τεχνολογία, η ενέργεια, ο τουρισμός, η 
προστασία του καταναλωτή είχαν τεθεί ως παράμετροι για την ευημερία των πολιτών 
του κράτους. 

Τομέας έρευνας και ανάπτυξης της τεχνολογίας 

 Η τεχνολογία αποτελεί σήμερα μια από τις βασικότερες παραμέτρους για 
ενίσχυση της παραγωγικότητας και της οικονομικής ανάπτυξης της χώρας.  Είναι 
γεγονός πως σε αυτό τον τομέα η Κύπρος είναι πίσω συγκριτικά με άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες, με βάση τους στόχους της Στρατηγικής της Λισαβόνας, όπως ανάφερε ο 
συνάδελφος Νικόλας Παπαδόπουλος στην περσινή του ομιλία και πως μέχρι πρότινος 
η Κύπρος βρισκόταν στο ένα τέταρτο του μέσου κοινοτικού όρου στις δαπάνες για 
έρευνα και τεχνολογική ανάπτυξη και στο ένα δεύτερο του μέσου κοινοτικού όρου στο 
δείκτη οικονομίας.  Άρα, αυτή η κατάσταση είναι απαράδεκτη και συνιστά βαθύτατο 
αναχρονισμό, που δεν μπορεί να συνεχιστεί κατά τον κ. Ομήρου. 

 Συνεπώς, είναι τρομακτικά δύσκολο για την Κύπρο, χωρίς υποδομές και 
τεχνολογική κουλτούρα, να ανεβάσει το σημερινό επίπεδο δαπανών σε έρευνα από 
0,35% σε 3%, για να φτάσει τους δεσμευτικούς στόχους της Βαρκελώνης, όπως 
κατέθεσε ο συνάδελφος ∆ημήτρης Συλλούρης. 

 Το ΑΚΕΛ, δεσμευμένο μέσω του προγράμματος διακυβέρνησης και ως η κύρια 
συνιστώσα της μέχρι πρότινος συμπολίτευσης, κρίνει στα θετικά τη λειτουργία του 
Κυπριακού ∆ιεθνούς Ινστιτούτου για το Περιβάλλον και τη ∆ημόσια Υγεία σε σύνδεση 
με τη Σχολή ∆ημόσιας Υγείας του Χάρβαρντ.  Θετική είναι επίσης η δημιουργία του 
Ερευνητικού Ινστιτούτου Κύπρου.  Επισημαίνουμε την αργοπορία όσον αφορά τη 
δημιουργία Τεχνολογικού Πάρκου στη Λεμεσό, συμπέρασμα που ενισχύεται με τη 
παραδοχή του Υπουργού Εμπορίου ότι είμαστε πολύ πίσω και πως χρειαζόμαστε 
βελτίωση της εικόνας, κάτι που υιοθετεί και ο συνάδελφος Μαρίνος Σιζόπουλος, ο 
οποίος ανησυχεί με τη σειρά του και για τους αργούς ρυθμούς αύξησης των δαπανών 
όσον αφορά την έρευνα και την τεχνολογία.  Παράλληλα, προτείνουμε τη βελτίωση και 
τον εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης υποδομής, την παραχώρηση κινήτρων για 
εισαγωγή νέων τεχνολογιών, καθώς και την αξιοποίηση των αποτελεσμάτων της 
έρευνας και της καινοτομίας. 

Ενέργεια - Ανανεώσιμες πηγές ενέργειας 

 Ο τομέας της ενέργειας στόχο έχει τη βελτίωση των ενεργειακών δεικτών, 
αυξάνοντας παράλληλα τη συνεισφορά των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στο 
ενεργειακό ισοζύγιο της χώρας.  Η σχεδόν απόλυτη ενεργειακή εξάρτηση της χώρας 
μας από τα πετρελαϊκά προϊόντα προβάλλει την ανάγκη, όσο ποτέ άλλοτε, της 
εκπόνησης ενεργειακού σχεδιασμού, που να είναι προσαρμοσμένος στις ανάγκες της 
χώρας και να στηρίζεται στα κυπριακά στατιστικά δεδομένα, ένεκα του ότι οι μόνες 
εγχώριες πηγές ενέργειας είναι οι ανανεώσιμες, αποτέλεσμα της δυναμικής ηλιακής 
ακτινοβολίας που έχουμε. 

 Στον τομέα των καυσίμων η κυβέρνηση οφείλει να εγκαταλείψει τη φιλοφοβική 
στάση της έναντι του βιοντίζελ, αλλά και της παραγωγής καυσίμων από τα σκουπίδια 
και της χρήσης των αποβλήτων για την παραγωγή ενέργειας, όπως είπε και ο 
φίλτατος Περδίκης.  Η προγραμματική θέση που από κοινού τέθηκε για τη δημιουργία 
ενεργειακού κέντρου, το οποίο θα περιλαμβάνει, αποθηκεύει και αποϋγροποιεί το 
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φυσικό αέριο ή το τερματικό εισαγωγής, αποθήκευσης και διάθεσης πετρελαιοειδών, 
πρέπει να προχωρήσει τάχιστα.  Άλλωστε, εμείς, ως ΑΚΕΛ, από τις αρχές του χρόνου 
προειδοποιούσαμε ότι έχουμε αργήσει στην υλοποίηση της θέσης αυτής και αυτό 
σημαίνει σοβαρό κόστος στον Κύπριο καταναλωτή και την κυπριακή οικονομία, το 
οποίο επωμιζόμαστε και θα κληθούμε να επωμιστούμε. 

 Το γεγονός ότι αλλάζουμε συνεχώς συμβούλους, καταβάλλοντας πάρα πολλά 
λεφτά του δημοσίου, αυτό δεν πρέπει να παραγνωρίζεται, παρ’ όλο που στην ομιλία 
του ο υπουργός μάς είπε ότι δεν έχουμε καθυστερήσει.  Συνεπώς, είναι η θέση μας 
πως, βάσει των σημερινών δεδομένων και τεχνολογιών, επιβάλλεται η δημιουργία 
τερματικού ξηράς για αποθήκευση και αποϋγροποίηση του φυσικού αερίου.  Είναι δε 
αναγκαιότητα η ταυτόχρονη κήρυξη της αγοράς ως αναδυόμενη για περίοδο δέκα 
χρόνων. 

 Το ΑΚΕΛ, τεκμηριωμένα και με έγγραφα, καταδείκνυε ότι θα μπορούσαμε να 
διεκδικήσουμε και να πετύχουμε την αναδυόμενη αγορά, όταν κάποιοι απαντούσαν 
αρνητικά.  Όσον αφορά την πλωτή μονάδα κατά το ενδιάμεσο χρονικό διάστημα, στην 
επιστολή μας της 4ης Μαΐου, συγκεκριμένα αναφέραμε: «Οι προσωρινές διευθετήσεις 
τύπου πλωτής μονάδας που προωθούνται ως ενδιάμεση λύση θα καθυστερήσουν 
ακόμη περισσότερο τη μόνιμη λύση του τερματικού ξηράς και πολύ πιθανόν να 
εγκλωβίσουν την ΑΗΚ σε μια σχέση εξάρτησης για το πιο σημαντικό της καύσιμο». 

 Το ΑΚΕΛ κρίνει ως πολύ θετική τη μείωση του φόρου κατανάλωσης που 
επιβλήθηκε στα οχήματα το Νοέμβριο του 2006, αφού θέση μας ήταν και είναι ότι κάθε 
Κύπριος καταναλωτής πρέπει να είναι σε θέση να κατέχει ασφαλές και φθηνό όχημα. 
Στα θετικά καταγράφονται και η σύσταση της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου, 
καθώς και οι χορηγίες που δίνονται για την προώθηση οχημάτων διπλής προώσεως 
και ηλεκτρονικών οχημάτων. 

 Παράλληλα, προτείνουμε, πρώτον, την αξιοποίηση των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας, με απώτερο στόχο τη σταδιακή αντικατάσταση των ορυκτών καυσίμων, 
δεύτερον, τη χρήση βιοκαυσίμων που παράγονται από μη γενετικά τροποποιημένα 
φυτά, τρίτον, την προώθηση συστημάτων εξοικονόμησης ενέργειας και δημιουργίας 
ενεργειακής συνείδησης και, τέταρτον, την ορθολογική αξιοποίηση του Ταμείου των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και του υπό εφαρμογή νόμου για ρύθμιση της 
ενεργειακής απόδοσης των  κτιρίων. 

Τουρισμός 

 O τουρισμός αποτελεί τον αιμοδότη της κυπριακής οικονομίας.  Ο έντονος 
ανταγωνισμός με τους νέους τουριστικούς προορισμούς -συμπεριλαμβανομένων και 
των κατεχομένων- είναι το νέο δεδομένο που έχει ενώπιόν της και καλείται να 
αντιμετωπίσει η χώρα μας.  Ως θετικό στοιχείο κρίνεται η νέα Στρατηγική Τουριστικής 
Ανάπτυξης 2003 - 2010, αναφορικά με την οποία ο συνάδελφος κ. Σιζόπουλος 
επισημαίνει τους αργούς ρυθμούς έργων υποδομής που πρέπει να αναπτυχθούν στον 
ιατρικό, αθλητικό και ναυτικό τουρισμό, με την έννοια των μαρίνων, τη στιγμή που ήδη 
στα κατεχόμενα υπάρχουν γρήγοροι ρυθμοί ανάπτυξης σε αυτό τον τομέα και στο 
τέλος θα βρεθούμε σε δυσμενή θέση. 

 Προσθέτοντας στα λεχθέντα του συναδέλφου, θα έλεγα ότι ο τουριστικός 
τομέας χρήζει εκσυγχρονισμού και ριζικής μεταρρύθμισης.  ∆εν παραγνωρίζω το 
γεγονός ότι γίνονται και προγραμματίζονται έργα όπως οι μαρίνες Λεμεσού, Λάρνακας 
και Αγίας Νάπας.  Άλλωστε, είναι η θέση μας πως πρέπει να επισπευσθεί η εκτέλεση 
σημαντικών έργων τουριστικής υποδομής, όπως είναι και τα γήπεδα γκόλφ, με την 
επιφύλαξη όμως και την ανησυχία, την εύλογη θα έλεγα, του συναδέλφου  Γιώργου 



 88

Περδίκη, ο οποίος ανέφερε πως στον τομέα αυτό η κυβέρνηση εξυπηρετεί 
συγκεκριμένα συμφέροντα, αμφίβολης συνάφειας προς το δημόσιο συμφέρον. 

 Παράλληλα, προωθούμε νέες μορφές τουριστικού προϊόντος, όπως είναι ο 
τουρισμός υγείας, ο αθλητικός, θρησκευτικός, πολιτιστικός, κοινωνικός τουρισμός, 
αλλά και ο αγροτουρισμός, προβάλλοντας τον τουρισμό της υπαίθρου, 
δημιουργώντας καταλύματα, ταβέρνες, πολιτιστικούς χώρους πληροφόρησης, καθώς 
και γήπεδα ποδοσφαίρου, ολυμπιακά κολυμβητήρια, κλειστές αίθουσες αθλητισμού 
που θα συμβάλουν στην κάθοδο ξένων ομάδων και αθλητών για προπόνηση στην 
Κύπρο. 

 Εκείνο που πρέπει να εξευρεθεί είναι η χαμένη ταυτότητα του κυπριακού 
τουρισμού, η ταυτότητα κυπριακού τουριστικού προϊόντος.  Άλλωστε, μέσα από 
μελέτες του ΚΟΤ έχει διαφανεί και επισημαίνεται στο στρατηγικό σχέδιο επί λέξει το 
εξής: «...χωρίς ταυτότητα…», κάτι για το οποίο στη συζήτηση του προϋπολογισμού 
του Υπουργείου Εμπορίου ο υπουργός συμφώνησε.  Κατά συνέπειαν, επείγει η 
επανατοποθέτηση της Κύπρου στον τουριστικό χάρτη, σεβόμενοι πλήρως τον 
αιμοδότη και στυλοβάτη της κυπριακής οικονομίας. 

Προστασία του καταναλωτή 

 Ο καταναλωτής, στα πλαίσια της οικονομίας της άκρατης αγοράς, είναι το θύμα 
και βρίσκεται συνεχώς εκτεθειμένος στην άκρατη αύξηση των τιμών και υφίσταται 
παράλληλα και τις όποιες επιπτώσεις προκύπτουν από τον πληθωρισμό.  Στα θετικά 
καταγράφεται η λειτουργία της Γραμμής του Καταναλωτή, μέσω της οποίας οι 
καταναλωτές εκφράζουν την καταγγελία, το παράπονό τους, τα ερωτήματά τους.  
Θετική είναι επίσης η δημιουργία της Μονάδας Ευρωπαϊκών ∆ικτύων για την 
Εξυπηρέτηση του Πολίτη, Καταναλωτή, Επιχειρηματία.  Ως ΑΚΕΛ, προειδοποιούσαμε 
ότι η εισδοχή στη Ζώνη του Ευρώ και η ανεξέλεγκτη αύξηση των τιμών θα 
δημιουργούσε πληθωριστικές πιέσεις.  Συνεπώς, παραμένει σημαντική η παρέμβαση 
της πολιτείας για αποσόβηση της ανεξέλεγκτης αύξησης των τιμών και του 
πληθωρισμού, όταν ακόμη κάποιοι επιμένουν ότι στην Κύπρο δεν υπάρχει ακρίβια και 
προσθέτουν κάποιοι άλλοι «κάνουμε έναν κουμπαρά για τη δύσκολη στιγμή». 

 Επισημαίνουμε την αναγκαιότητα αύξησης του ποσού των £70.000 της 
κρατικής χορηγίας προς το Σύνδεσμο Καταναλωτών, το οποίο θεωρούμε πολύ μικρό, 
και στηρίζουμε το σύνδεσμο, προστατεύοντας παράλληλα τον απλό άνθρωπο από 
την αδημονία ορισμένων να κερδίσουν τα πάντα.  Προτείνουμε να συνεχισθεί και να 
επεκταθεί η δημοσίευση των τιμών μεγάλου αριθμού βασικών καταναλωτικών 
προϊόντων, ως επίσης προτείνουμε την ώθηση προς ψήφιση του νομοσχεδίου για τον 
εξώδικο διακανονισμό. 

Απόκτηση ιδιόκτητης στέγης 

 Οι σοβαρές αυξήσεις στις τιμές των ακινήτων καθιστούν σήμερα πολύ 
δύσκολη, αν όχι όνειρο,  την απόκτηση ιδιόκτητης στέγης για πολλούς συμπατριώτες 
μας.  Το 37% της κατεχόμενης γης μας σε συνάρτηση με τη μεγάλη απάτη του 
χρηματιστηρίου και τον αθέμιτο πλουτισμό ολίγων, που συνέπεια είχε και την αγορά 
μεγάλων τεμαχίων γης, καθώς και το δεδομένο της κρατικής χαλίτικης γης τείνουν να 
εξαλείψουν τη διαθέσιμη γη για αγορά και εκμετάλλευσή της. 

 Για τους πιο πάνω λόγους εμείς προτείνουμε, πρώτον, διεύρυνση των 
προγραμμάτων των δύο οικιστικών οργανισμών και βελτίωση των όρων 
δανειοδότησης, δεύτερον, αλλαγή των συντελεστών δόμησης και επέκταση των 
πολεοδομικών ζωνών, τρίτον, αξιοποίηση της χαλίτικης γης για παραχώρηση 
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οικοπέδων σε χαμηλές τιμές, τέταρτον, ενίσχυση της πιστωτικής δυνατότητας του 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και απλοποίηση των διαδικασιών του και, 
πέμπτον, αύξηση του κονδυλίου για τη στήριξη του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην ομιλία μου έχω χαιρετίσει πλείστες τόσες εξαγγελίες, θέσεις και ζητήματα, 
αιτήματα και χορηγίες, σαφείς δεσμεύσεις που συνομολογήθηκαν από κοινού στο 
πρόγραμμα διακυβέρνησης, φέροντας βέβαια τη σφραγίδα του ΑΚΕΛ, που υπήρξε η 
κύρια συνιστώσα των συμπολιτευόμενων κομμάτων.   Όλα αυτά συνάδελφοι, βέβαια 
το είπαμε, δεν τα κάνατε μόνοι!    

 Εδώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ασχοληθώ με κάποια σημεία της ομιλίας του 
κ. Αναστασιάδη, τα οποία χρήζουν ιδιαίτερου σχολιασμού.  Ο κ. Αναστασιάδης 
εξέφρασε τη βαθιά του λύπη, γιατί δεν υλοποιήθηκε η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.  
Από πότε ο ∆ΗΣΥ είναι υπέρ της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης;  Αν είναι υπέρ, έστω 
και τώρα, να την υιοθετούν, εμείς το χαιρετίζουμε. 

 Άφωνοι τον ακούσαμε να κατακεραυνώνει την κυβέρνηση για έλλειψη 
δημόσιων επενδύσεων στο δημόσιο τομέα.  Αποκορύφωμα του θεάτρου!  Το κόμμα 
που αποπειράθηκε να μετοχοποιήσει, να ιδιωτικοποιήσει και να ξεπουλήσει τους 
ημικρατικούς οργανισμούς, το κόμμα που καθημερινά ζητά λιγότερο κράτος, κλαίει 
τώρα για την έλλειψη δημόσιων επενδύσεων!   

 Ενδιαφέρουσα και η επόμενη θέση του κ. Αναστασιάδη.  Είπε ότι μια δίσεκτη 
πενταετία δεν είναι το τέλος ενός λαού.  Αλήθεια;  Ούτε δύο δίσεκτες πενταετίες δεν 
ήταν το τέλος ενός λαού!  Άντεξε και τα δέκα χρόνια του ∆ΗΣΥ.  ∆ιερωτάται ο κ. 
Αναστασιάδης γιατί δεν αντέδρασε η Τουρκία στην ένταξη της Κύπρου με άλυτο το 
Κυπριακό και το θεωρεί επιτυχία της τότε κυβέρνησης.  Η απάντηση είναι απλή: διότι 
οι ίδιοι δεσμεύτηκαν να αποδεχτούν το Σχέδιο Ανάν, όπως και αν διαμορφωνόταν.  
Ορθά ο κ. Αναστασιάδης δήλωσε ότι δεν είναι για τη διχοτόμηση που αγωνίζεται ο 
λαός.  Ούτε βέβαια και για το Σχέδιο Ανάν. 

 Θεωρούμε απαράδεκτο το μηδενισμό και την ειρωνεία του για τη συνάντηση 
του Παρισιού και την 8η Ιουλίου όπως και την ενόχληση που φαίνεται να του προκαλεί 
η αυξημένη δύναμη και ο ρόλος της Ρωσίας.  Όταν η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου 
υποστηρίζεται από τα πέντε μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ και την 
Ευρωπαϊκή Ένωση διερωτόμαστε γιατί ο κ. Αναστασιάδης ουσιαστικά να επιθυμεί την 
περιθωριοποίηση της Ρωσίας.  Και τέλος, δεν μπορούμε παρά να σημειώσουμε το 
νέο απόγειο κινδυνολογίας, την αναφορά του για ενδεχόμενο νέας επέμβασης της 
Τουρκίας και μάλιστα σε βάρος της ευρωπαϊκής πλέον Κύπρου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα από τη νέα εποχή, το κράτος πρέπει συνεχώς να επιδεικνύει απόλυτο 
σεβασμό στα δικαιώματα του πολίτη και στις αρχές της δημοκρατίας, της ισοπολιτείας 
και της κοινωνικής δικαιοσύνης, εξασφαλίζοντας συνθήκες προόδου και ανάπτυξης, 
βελτίωσης και διαρκούς αναβάθμισης της ποιότητας ζωής των πολιτών.  Παράλληλα, 
δεν μπορούμε να αφήσουμε τον απλό άνθρωπο έρμαιο στις ορέξεις των ξενόφερτων 
τρόπων ζωής και των μεγάλων μονοπωλίων, που με το δικό τους τρόπο προσπαθούν 
να καθυποτάξουν την κοινωνία.   

 Το ΑΚΕΛ, στην ογδοντάχρονη πορεία του, έχει χαράξει ιστορία μέσα από τους 
αγώνες του κυπριακού λαού για ελευθερία, δημοκρατία, κοινωνική πρόοδο και 
ευημερία. Ογδόντα χρόνια ασταμάτητης διεκδικητικότητας, ακούραστοι μαχητές για 
την προάσπιση των δίκαιων αιτημάτων μέχρι και του τελευταίου πολίτη, 
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ευελπιστώντας πάντοτε στην ευημερία του τόπου, με επίκεντρο  την επίλυση του 
προβλήματός μας, το ΑΚΕΛ δίκαια χαρακτηρίζεται από όλους ως η πιο σοβαρή, 
υπεύθυνη και συνεπής πολιτική δύναμη του τόπου. 

 Είναι για όλους τους πιο πάνω λόγους που η υποψηφιότητα ∆ημήτρη 
Χριστόφια αγκαλιάζει πλατιές μάζες του λαού, από όλες τις παρατάξεις και κρίνεται 
πολυσυλλεκτική.  Είναι για αυτό το λόγο που, μέρα με τη μέρα, ο ∆ημήτρης 
Χριστόφιας θέλει, μπορεί και ενώνει όλους γύρω του, αποδεχόμενος τη λαϊκή 
ετυμηγορία να είναι ο επόμενος Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας που θα φέρει τη λύση στο 
πολύπαθό μας νησί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηνικόλα. 

 Στο βήμα  ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

 Θα παρακαλέσω τον κ. Κύπρο Χρυσοστομίδη να με αντικαταστήσει για λίγο. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 
Κύπρος Χρυσοστομίδης). 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Έχω παρακολουθήσει ειλικρινά με πολύ μεγάλο ενδιαφέρον τις ομιλίες όλων 
των  προλαλησάντων συναδέλφων, τόσο από το ΑΚΕΛ όσο και από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό.  Θεωρώ σκόπιμο, τουλάχιστο ξεκινώντας από τα όσα έχουν λεχθεί 
σήμερα, να παρατηρήσω, με τη λογική του μέσου πολίτη που μας παρακολουθεί, πώς 
είναι δυνατό αυτή η κυβέρνηση να υφίσταται ένα ανηλεές σφυροκόπημα για δήθεν 
περικοπή των αμυντικών δαπανών και την ίδια στιγμή οι ίδιοι οι οποίοι κατηγορούν 
αυτή την κυβέρνηση να θεωρούν ότι θα πρέπει η Εθνική Φρουρά να μετατραπεί σε 
μια ιδιωτική εταιρεία με άτομα που θα τη στελεχώνουν που δε θα έχουν καθόλου 
σχέση με τη σημερινή φύση και το χαρακτήρα της, με καταληκτική συνέπεια να 
θεωρείται, μιας και μιλάμε για τα οπλικά συστήματα, πως θα πρέπει ίσως να 
εκποιήσουν κάποια από τα ήδη υπάρχοντα οπλικά συστήματα, γιατί πλέον θα είναι 
άχρηστα.  Νομίζουμε λοιπόν ότι η αντίφαση είναι ολοφάνερη και, αν πρέπει να 
υπάρχει συνέπεια στα επιχειρήματα, θα πρέπει να υπάρχει, γιατί αυτοί που μας 
παρακολουθούν καταλαβαίνουν.  

  Έχω ακούσει ακόμα ένα σφοδρότατο κατηγορητήριο αναφορικά με την 
εσωτερική διακυβέρνηση, ξεκινώντας από την παιδεία και την τοπική αυτοδιοίκηση.  
Επειδή δε θεωρώ σκόπιμο και είμαι από αυτούς που πιστεύουν πως η απλή 
παράθεση αριθμών, για να ανατρέψεις τους αριθμούς που είπαν προηγούμενοι 
συνάδελφοι, είναι και βαρετή και ανιαρή, αλλά και νομίζω πως δεν εξυπηρετεί τη 
δημιουργική συζήτηση από αυτό το βήμα, θα περιοριστώ μόνο να αναφέρω πως για 
την παιδεία τουλάχιστον αυτή η κυβέρνηση σε αυτόν τον προϋπολογισμό για τις 
αναπτυξιακές δαπάνες προβλέπει £149 εκατομ.  Αν πάμε στο 2002 ήταν κάτω των 
£30 εκατομ.  Αναφέρομαι βέβαια στην πλευρά εκείνων που κυβερνούσαν το 2002.  
Για τον προϋπολογισμό της τοπικής αυτοδιοίκησης, επειδή ο πρόεδρος της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης είπε: «Έμεινε καθηλωμένος στο 4% και δεν προχώρησε», 
με το γνωστό του ύφος, να υπενθυμίσω ότι το 2002 ήταν μόλις 1% οι δαπάνες για την 
τοπική αυτοδιοίκηση. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Σας παρακαλώ! 

Σύμφωνα με τα λεγόμενα του προέδρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, το 
παράπονο του ήταν ότι θα έπρεπε να ξεπεράσουν το 4%.  Εγώ λέω είναι 4%, όταν το 
2002 ήταν 1%.  Λοιπόν, αυτοί που μας ακούν καταλαβαίνουν.   

 Θα έρθω όμως σε πιο ουσιαστικά πράγματα, γιατί νομίζω θα πρέπει να 
αξιοποιούμε παραγωγικά το χρόνο.  Ακούσαμε πάρα πολλά για την εσωτερική 
διακυβέρνηση σε σχέση με το φυσικό αέριο, σε σχέση με ένα κατηγορητήριο 
δριμύτατο και οξύτατο που κατευθυνόταν με το γνωστό μοτίβο εναντίον ενός 
δικηγορικού γραφείου που έτυχε, στα πλαίσια της θεμιτής επαγγελματικής του 
δραστηριότητας, να αντιπροσωπεύει ή να μην αντιπροσωπεύει -εμένα δε με 
ενδιαφέρει, εάν αυτό ανταποκρινόταν στην πραγματικότητα- συγκεκριμένους 
προτιθέμενους επενδυτές εις το χώρο του φυσικού αερίου.  Μα, αν έχετε παράπονο 
γι’ αυτό το ζήτημα, γιατί μόλις στην τελευταία συνεδρίαση ψηφίσατε για αναβολή της 
νομοθεσίας του ασυμβιβάστου, στέλνοντάς το στις ελληνικές καλένδες; Το 
ασυμβίβαστο, το οποίο καταψηφίσατε ουσιαστικά στέλνοντάς το στον αγύριστο αυτοί 
που κάνετε παράπονο, έλεγε ότι όποιοι είναι δικηγόροι απαγορεύεται ταυτόχρονα 
όντες δημόσιοι αξιωματούχοι, βουλευτές δηλαδή, υπουργοί ή οποιοδήποτε άλλο 
αξίωμα κατέχουν, με βάση τον επισυνημμένο κατάλογο στο νομοθέτημα, να παρέχουν 
υπηρεσίες προς το δημόσιο.  Αν λοιπόν η κατηγορία είναι ότι το συγκεκριμένο 
δικηγορικό γραφείο παρείχε υπηρεσίες δικηγορικές, θεμιτές πάντα ενδεχομένως, 
εφόσον δεν υπάρχει απαγορευτική διάταξη σε συγκεκριμένους επενδυτές, γιατί δεν 
ψηφίσατε το ασυμβίβαστο;  Γιατί βγήκατε και ζητήσατε για τρίτη φορά αναβολή 
αδικαιολόγητα, εκμεταλλευόμενοι την κοινοβουλευτική πρακτική, ότι δήθεν θέλετε να 
το ξαναμελετήσετε;  Όταν μιλάτε λοιπόν για κάποια ζητήματα, να θυμάστε τι κάνατε το 
προηγούμενο εικοσιτετράωρο.   

 Η μόνη λοιπόν πρακτική δυνατότητα να τεθεί φραγμός, εάν θα πρέπει να τεθεί 
φραγμός σύμφωνα με την προοπτική κάποιων σ’ αυτές τις αθέμιτες διαπλοκές και τις 
αθέμιτες επαγγελματικές δραστηριότητες, ήταν η υπερψήφιση του ασυμβιβάστου, που 
τρεις φορές, όταν σας δόθηκε η ευκαιρία, και τις τρεις φορές ψηφίσατε να αναβληθεί, 
στέλνοντάς το στον αγύριστο.  Όμως, είναι η θέση μας, και θα την επαναλάβω απ’  
αυτό το βήμα, για να κλείσω αυτή την πτυχή, πως η συζήτηση γύρω απ’ αυτό το θέμα 
έχει πονηρά ελατήρια για κάποιους.  Ναι, υπάρχει το ζήτημα της “Golar”, μιας 
εταιρείας η οποία ήταν πρώτη στο χώρο, η οποία ελέγχεται από πρώην υπουργό της 
κυβέρνησης Κληρίδη, οι οποίοι είχαν φθάσει στο τελευταίο στάδιο να πάρουν την 
άδεια για την πλωτή μονάδα.  Η παρέμβαση λοιπόν από την αξιωματική 
αντιπολίτευση και η δημιουργία αυτής της τρικυμίας για δήθεν μυστικούς μετόχους, για 
δήθεν αθέμιτες συναλλαγές, είχε σχέση με την προώθηση αυτής της εταιρείας. 

  Όμως, μιλώντας για ήθος, τι να πρωτοθυμηθούμε κατά τη διάρκεια του 
προεκλογικού;  Την αναφορά στις Φιλιππινέζες του Προεδρικού;  Την αναφορά στους 
ανήλικους μαθητευόμενους μάγους ή όταν μιλούμε σε συναδέλφους μας να τους 
αποκαλούμε ο “λεβέντης” ή οι “λεβέντες”, φρασεολογία η οποία δεν έχει καμία σχέση 
ούτε εντός ούτε εκτός Βουλής, για να μην αναφέρω σε ποιους τόπους μπορεί να έχει 
σχέση;  Όμως,  ξέρετε πολύ καλά και ξέρουν αυτοί που μας παρακολουθούν ποιοι 
χρησιμοποιούσαν και χρησιμοποιούν αυτή τη φρασεολογία υποτιμητικά για 
κοινοβουλευτικά κόμματα ή για μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων! 

 Να έρθουμε όμως στο Κυπριακό.  Πολλά λέχθηκαν και για το στρατό κατοχής 
ότι αναβαθμίζεται.  Μα στο Σχέδιο Ανάν ο τουρκικός στρατός κατοχής θα παρέμενε 
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εσαεί, στους αιώνες των αιώνων.  Εάν λοιπόν το παράπονο είναι ότι τώρα 
αναβαθμίζεται όντας παράνομος, με το Σχέδιο Ανάν θα παρέμενε και θα 
αναβαθμιζόταν όντας νόμιμος με αυτά που ήθελαν κάποιοι να μας φέρουν, 
εξωθώντας μας να υπερψηφίσουμε το Σχέδιο Ανάν.  Παραπονιούνται και 
κλαυθμυρίζουν για την αύξηση των εποίκων, που βέβαια είναι ένα σοβαρό και 
πραγματικό γεγονός, στις εκατόν ογδόντα χιλιάδες.  Υπενθυμίζω ότι στο Σχέδιο Ανάν 
θα παρέμεναν γύρω στους εκατό χιλιάδες και, όταν ζητήσαμε τους καταλόγους από 
τον κ. Ταλάτ τότε, για να δούμε πόσοι θα έμεναν και πόσοι θα έφευγαν, ένας από τους 
λόγους που χάλασε η σούπα και δεν προχώρησε η υπόθεση με το Σχέδιο Ανάν, 
τουλάχιστο σε διαπραγματευτικό επίπεδο, ήταν γιατί ο κ. Ταλάτ αρνήθηκε να μας 
δώσει τους καταλόγους.   

 Ακόμα, λέγονται πολλά για τις περιουσίες, ότι τώρα γίνεται μια άκρατη και 
χωρίς όρια οικοπεδοποίηση, ναι, που είναι αλήθεια, αλλά, αν θέλουμε να κάνουμε 
σωστή πολιτική εκτίμηση και ανάλυση, μέχρι το 2004 η οικοπεδοποίηση έφθανε στο 
15%. Σήμερα φθάνει στα ύψη, γιατί ξεκίνησε η οικοπεδοποίηση μετά το 2004, γιατί 
απλώς οι Τούρκοι εισέπραξαν αυτό που έμεινε ως πολιτικό κεκτημένο στο Σχέδιο 
Ανάν.  Αυτοί οι οποίοι εκμαίευσαν και αυτοί οι οποίοι κατέγραψαν το Σχέδιο Ανάν, που 
το ένα δεύτερό τους τουλάχιστον ήταν εντός Κύπρου, είχαν συγκεκριμένη πρόνοια 
που έλεγε ότι όποιοι αναπτύξουν την περιουσία του Ελληνοκυπρίου πέντε χρόνια 
πριν από τη λύση και μετά από την παραπομπή της στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” 
θα είχαν δικαίωμα να την κρατήσουν πληρώνοντας μόνο αποζημίωση, με βάση τα 
δεδομένα που θα έβγαλλε η “Επιτροπή Αποζημιώσεων”.   

 Αλλά να θυμίσω και την πρόταση κάποιων οι οποίοι παρουσιάζονται 
αμύντορες και όταν μιλούν λεν στους πρόσφυγες: «Είδατε τι σας έκαναν αυτοί που 
σας παραπλάνησαν, σας πούλησαν ελπίδα και σας έβαλαν να ψηφίσετε “όχι”.»  Και 
μιλώ βεβαίως για τον κ. Αναστασιάδη!  Θα θυμίσω την πρότασή του του ∆εκεμβρίου 
του 2004, όταν σταθεροποιήθηκε στο ένα τρίτο μόνο το ποσοστό των περιουσιών στις 
οποίες υπήρχε η δυνατότητα των προσφύγων να επανέλθουν.  Εφεύρετο το 
εφεύρημα της δεύτερης εξοχικής κατοικίας -όσοι θα το θυμάστε- βάζοντας σε δίλημμα 
τους ίδιους τους πρόσφυγες είτε να αποκτήσουν σπίτι, ενώ δε θα είχαν δικαίωμα στην 
ακίνητη περιουσία, δηλαδή επί της γης όπου θα οικοδομείτο το σπίτι, είτε να έπαιρναν 
οικόπεδο επί του οποίου δε θα μπορούσαν να κτίσουν ποτέ.  Αυτά ήταν τα 
τεχνάσματα και τα εφευρήματα, για να ωραιοποιηθεί η εικόνα για το ότι έπρεπε να 
ψηφιστεί το Σχέδιο Ανάν.   

 Ακόμα, κάποιοι μίλησαν για τις οικονομικές παραμέτρους και είπαν: «Ξέρετε, 
αναπτύσσεται το ψευδοκράτος και δε θα μπορέσουμε πια, εφόσον θα δημιουργηθούν 
δύο κάστες πλουσίων εκατέρωθεν, να λύσουμε το πρόβλημα, γιατί η κάθε μια θα θέλει 
να διατηρήσει τα κεκτημένα».  Θα υπενθυμίσω ότι στο Σχέδιο Ανάν μια βασική 
πρόνοια για την οικονομία ήταν ότι θα έπρεπε να υποτιμήσουμε την κυπριακή λίρα.  
Είναι πολύ επίκαιρη αυτή η επισήμανση, ενόψει του ότι την 1η Ιανουαρίου θα 
μεταλλάξουμε το νόμισμα από λίρα σε ευρώ.  Φανταστείτε, εάν τώρα ήταν γενομένη η 
∆ημοκρατία της Κύπρου όπως την ήθελαν κάποιοι εντός και εκτός Κύπρου, με 
υποτιμημένη τη λίρα στο 30%, για να μπορέσουν οι Τουρκοκύπριοι να μας φθάσουν 
στην οικονομική ανάπτυξη σε λιγότερο χρονικό διάστημα από τα τριάντα έτη, όπως 
ήταν αρχικά υπολογισμένο.   

 Ακόμα, κάποιοι μιλούν κλαυθμυρίζοντας για την αναβάθμιση του καθεστώτος 
λόγω της στρατηγικής σημασίας Τουρκίας-Αγγλίας, αλλά και λόγω των δρομολογίων 
της Συρίας.  Εγώ θα σας πω τι είπε ο κ. Ταλάτ πριν από δέκα μέρες, όσοι το 
διαβάσατε.  Είπε:  «Μα, ξέρετε το δρομολόγιο Συρίας-κατεχομένων γίνεται εδώ και 
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δέκα χρόνια».  Εγώ δεν άκουσα κανέναν απ’ αυτούς οι οποίοι αντιπολιτεύονται τον 
Τάσσο Παπαδόπουλο να βγει και να πει: «∆έκα χρόνια;  Εμείς πρώτη φορά το 
πληροφορούμαστε ή το ξέραμε και δε μιλούσαμε».  Αυτά είπε ο κ. Ταλάτ.   

 Αλλά να σας πω κάτι:  Να είμαστε έντιμοι με τον εαυτό μας, ιδιαίτερα όσοι λένε 
ότι είναι η εξωτερική πολιτική αυτής της κυβέρνησης που οδήγησε στην αναβάθμιση, 
στην υπογραφή της στρατηγικής συμφωνίας μεταξύ Τουρκίας και κατεχομένων, αλλά 
και στην αναβάθμιση των σχέσεων των κατεχομένων με τη Συρία.  Στις 17 ∆εκεμβρίου 
1998  επισκεπτόταν ο Υπουργός Εξωτερικών της Αγγλίας Μάλκομ Ρίφκιν στο 
προεδρικό γραφείο του Ντενκτάς τον ίδιο τον Ντενκτάς με έκδοση ανακοίνωσης 
αποκαλώντας τον «Πρόεδρο».  Ποιος κυβερνούσε το 1998;  Ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος;  Ξέρετε ποιος κυβερνούσε!  Στις 3 Μαΐου 1998, είχαμε τη δήλωση 
Χόλμπρουκ περί μη εκπροσώπησης των Τουρκοκυπρίων από τον Πρόεδρο Κληρίδη 
και περί εκλελεγμένου Ντενκτάς.  Ποιος κυβερνούσε εκείνη την περίοδο, στις 3 Μαΐου, 
ο Τάσσος Παπαδόπουλος ή άλλος;  Στις 23 Ιανουαρίου 2002 έγιναν επίσημα εγκαίνια 
του γραφείου της πρεσβείας των ΗΠΑ στα κατεχόμενα με προσκλήσεις να παραστούν 
σ’ αυτά ο κ. Ντενκτάς, οι “υπουργοί” του και άλλοι “αξιωματούχοι” της Άγκυρας, 
συμπεριλαμβανομένου και του πρεσβευτή της Άγκυρας που ήταν διαπιστευμένος 
στην κατεχόμενη Κύπρο, σε εισαγωγικά πάντα οι αξιωματούχοι.  Ποιος κυβερνούσε 
τότε;  Κυβερνούσε ο Τάσσος Παπαδόπουλος;  Κυβερνούσε ο Γλαύκος Κληρίδης!  
Κάποιοι σ’ αυτή την αίθουσα φρόντισαν να πάθουν συλλογικά αμνησία και να μη το 
θυμούνται.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ήρεμα, θα πάθεις τίποτε.  Είσαι κρίμα! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ιούνιος του 2000.  Αρχίζει η λειτουργία του επίσημου γραφείου του 
ψευδοκράτους στο Συμβούλιο της Ευρώπης.  Ακούσαμε πολλά μέσα σ’ αυτή την 
αίθουσα!  Πάρα πολλά για το ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος απέτυχε να διαχειριστεί 
στα ευρωπαϊκά πολιτικά φόρα και την αυτονομία και την οντότητα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, αλλά βεβαίως και τη σωστή διαχείριση της χώρας μας.  Τον Ιούνιο του 
2000 αρχίζει η λειτουργία του επίσημου γραφείου του ψευδοκράτους στο Συμβούλιο 
της Ευρώπης, που την πλειοψηφία φέρεται να οικειοποιείται συγκεκριμένο κόμμα -δε 
μιλώ για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, μιλώ για το Συμβούλιο της Ευρώπης, που είναι 
κάτι άλλο- με τις σχέσεις που αναπτύσσει το συγκεκριμένο κόμμα σ’ αυτό το 
συμβούλιο.  Αυτό ήταν το 2000.  Ποιος κυβερνούσε το 2000;  Κυβερνούσε ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος ή κυβερνούσε κάποιος άλλος; 

  Όμως, να έρθουμε και σε κάποια ζητήματα πιο συγκεκριμένα, γιατί θα πρέπει 
να θυμηθεί ο κυπριακός λαός τι έγινε αναφορικά και με το Σχέδιο Ανάν, αλλά και τι 
αντιπροτείνουν αυτοί που σήμερα σφοδρά επικρίνουν τον Τάσσο Παπαδόπουλο. 

   Πρώτον, ακολουθώντας την ίδια τακτική αναφοράς του προέδρου του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, απ’  αυτό το βήμα εννοώ, αναφορικά με την παρουσία 
τουρκικού στρατού στην Κύπρο, το Σχέδιο Ανάν έλεγε ότι θα μείνουν μόνιμα στην 
Κύπρο τουρκικά στρατεύματα σύμφωνα με τη Συνθήκη Συμμαχίας, η οποία παραμένει 
σε ισχύ. 

   ∆εύτερον, θα ίσχυαν αποτελεσματικοί έλεγχοι για τη μετανάστευση Τούρκων 
προς στην Κύπρο μόνο για δεκαεννέα χρόνια, εκτός εάν οι Τουρκοκύπριοι 
αντιπρόσωποι, δηλαδή το Προεδρικό Συμβούλιο και η Γερουσία, υποστήριζαν τη 
συνέχιση τέτοιων περιορισμών.  Με άλλα λόγια, διασφαλιζόταν για την Τουρκία στους 
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αιώνες των αιώνων η συνεχής ροή Τούρκων πολιτών χωρίς οποιαδήποτε δυνατότητα 
αναστροφής.   

 Τρίτον, περιλαμβανόταν περιορισμός σύμφωνα με τον οποίο το 50% των 
μελών της Γερουσίας θα πρέπει να ήταν τουρκόφωνοι, δηλαδή Τουρκοκύπριοι, 
Τούρκοι εκ Τουρκίας που είχαν αποκτήσει την ιθαγένεια του Τουρκοκυπριακού 
συνιστώντος κρατιδίου.  Με αυτό τον τρόπο θα μπορούσαν να μπλοκάρουν ανά πάσα 
στιγμή τη λειτουργία του κράτους, αφού όλες οι νομοθεσίες θα έπρεπε να ετύγχανον 
έγκρισης και της Γερουσίας.  Και μια τέτοια νομοθεσία δε θα μπορούσε να υιοθετηθεί 
χωρίς την τουρκοκυπριακή συναίνεση.   

 Τέταρτον, το Σχέδιο Ανάν υποχρέωνε τους Ελληνοκυπρίους πρόσφυγες 
ιδιοκτήτες να εγκαταλείψουν τα δικαιώματά τους επί της περιουσίας τους, 
παραδίδοντάς τα στην “Επιτροπή Περιουσιών” εν αναμονή αποζημιώσεων.   

 Πέμπτον, γεωργική γη η οποία αποτελείται από μικρά τεμάχια δε θα μπορούσε 
ποτέ να επιστραφεί σε Ελληνοκυπρίους ιδιοκτήτες.   

 Έκτον, το τουρκοκυπριακό συνιστών κρατίδιο θα μπορούσε για δεκαπέντε 
χρόνια να απαγορεύσει σε οποιοδήποτε Ελληνοκύπριο ακόμη και να αγοράσει 
ακίνητη περιουσία στο έδαφος του τουρκοκυπριακού συνιστώντος κρατιδίου, εκτός και 
εάν κατοικούσε εκεί για τουλάχιστο τρία χρόνια.  Είναι απόλυτη απαγόρευση για τα 
δεκαπέντε χρόνια σ’ ό,τι αφορά νομικά πρόσωπα, δηλαδή εταιρείες κ.λπ.  

 Έβδομον, θα απαγορευόταν στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο του Λουξεμβούργου 
να αμφισβητήσει την εγκυρότητα προνοιών του σχεδίου επί του ότι δυνατόν να ήταν 
αντίθετες προς το κοινοτικό κεκτημένο ή προς σε οποιαδήποτε ευρωπαϊκή 
συνταγματική προστασία ανθρωπίνων δικαιωμάτων, ιδιαίτερα των περιουσιακών 
δικαιωμάτων.  Προς ενίσχυση αυτής της ρύθμισης οι συμπρόεδροι θα έπρεπε να 
ζητήσουν όπως η θεμελιώδης συμφωνία υιοθετηθεί με τρόπο που να θεωρείται στην 
πράξη ως πρωτογενές δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ρωτώ, και μαζί μου οι εχέφρονες πολίτες αυτού του τόπου, τι αντιπροτείνουν 
σήμερα αυτοί που αντιπολιτεύονται τον Τάσσο Παπαδόπουλο, που παρέσυρε αυτό το 
λαό, που του πούλησε ελπίδα, σύμφωνα με τα λεγόμενά τους, που τον παραπλάνησε, 
για να καταψηφίσει το Σχέδιο Ανάν και τις πρόνοιες που έχω πει;  Τι αντιπροτείνουν 
σε σχέση με αυτά τα ζητήματα που έχω αναφέρει;  ∆εν έχω ακούσει μέχρι σήμερα, 
όπως δεν έχω ακούσει μέχρι σήμερα οποιαδήποτε συγκεκριμένη επιχειρηματολογία 
από την πλευρά αυτών που κατακρίνουν γύρω από τα θέματα αυτά. 

 Όμως, θα πρέπει να λεχθούν και κάποια άλλα ζητήματα τα οποία έχουν σχέση 
με την άλλη πλευρά του άλλου προεδρικού υποψηφίου.  Κατηγορείται ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος για μειωμένη πολιτική κρίση, γιατί δέχθηκε την επί διαιτησία.  Πέραν 
του ότι στα μνημόσυνα των Μισιαούλη και Καβάζογλου τον Απρίλιο του 2005 
κατακεραύνωνε τους επικριτές του Προέδρου και έλεγε επί λέξει «αν δεχτούμε την επί 
διαιτησία τότε θα κερδίσει η Τουρκία», όμως, γιατί ενός άγονου, αντιπαραγωγικού, 
ενός Προέδρου με μειωμένη πολιτική κρίση, που δε θα μπορούσε να διαχειριστεί 
σωστά το Κυπριακό, προτεινόταν το όνομά του από τη γραμματεία του κόμματος 
προς την κεντρική επιτροπή τον Ιούλιο του 2007 ως μια από τις τρεις επιλογές;  Και οι 
τρεις επιλογές ποιες ήταν τότε;  Ήταν ο ∆ημήτρης Χριστόφιας, ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος ή τρίτος τον οποίο θα υποστήριζε η τριμερής.  Γιατί πέντε μήνες μετά 
από εκείνη την πρόταση θυμηθήκατε όλα αυτά τα οποία θυμηθήκατε για άγονη, 
αντιπαραγωγική δραστηριότητα, για μειωμένη πολιτική κρίση, ενώ τον Ιούλιο 
προτείνατε το όνομα του στην κεντρική επιτροπή;  Πώς μπορεί να γίνονται πιστευτά 
τα δήθεν μεγάλα ολισθήματα στη διαχείριση του Κυπριακού, όταν για τεσσεράμισι 
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χρόνια δε μιλούσατε και δε λέγατε οτιδήποτε.  Και τώρα αν σας ρωτήσουν απαντάτε 
και λέτε:  «Μα εμείς δε μιλούσαμε, γιατί θέλαμε να στηρίξουμε την κυβέρνηση που 
εξελέξαμε».  Μα, αν οι διαφωνίες ήταν τόσο κεφαλαιώδεις, ριζικές και μεγάλες θα 
έπρεπε να σιωπήσετε, για να στηρίξετε μια κυβέρνηση, ενώ τα λάθη κινδύνευαν να 
πλήξουν την Κύπρο και την υπόθεσή της τόσο δραστικά;  

 Θα ρωτήσω και κάτι άλλο:  Τι είναι αυτή η ιστορία με τη μυστική συμφωνία του 
ΑΚΕΛ και του Φερντί Σογιέρ;  Έχω σημειώσει με μεγάλη προσοχή αυτά που έχει πει ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας για το ότι η συμφωνία αφορούσε τη διζωνικότητα, αφορούσε 
την αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων, αφορούσε την εξασφάλιση των 
δικαιωμάτων των Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Και είπα, όταν διάβασα την 
ανακοίνωση, πιστεύω μαζί μου και πολλοί πολίτες, ότι η συμφωνία αυτή ήταν κάτι το 
σωστό τουλάχιστο σε επίπεδο διακηρυκτικό.  Μέχρι που βγήκε ο ίδιος ο Φερντί 
Σογιέρ, αμέσως μετά, και είπε: «Μα αυτά τα πράγματα δε τα συμφωνήσαμε, γιατί αυτά 
τα πράγματα είναι γνωστό στην άλλη πλευρά ότι δεν μπορούν ποτέ να υπάρξουν και 
να ισχύσουν».  Και ρωτώ λοιπόν:  Τι είναι αυτό που συμφωνήθηκε μεταξύ του ΑΚΕΛ 
και του Τουρκικού Ρεπουμπλικανικού Κόμματος;  Νομίζω ότι θα πρέπει να δοθεί μια 
εξήγηση στον κυπριακό λαό.   

 Τελειώνω με το εξής:  Απ’  αυτό το βήμα, όταν η τότε αντιπολίτευση πέρσι 
ασκούσε, στα πλαίσια του δικού της ρόλου, την επιβαλλόμενη κριτική, ο κ. Νίκος 
Κατσουρίδης, ο φίλος μου ο Νίκος Κατσουρίδης, του οποίου και την πολιτική 
προσφορά, αλλά και το μυαλό εκτιμώ, απ’  αυτό το βήμα έλεγε απαντώντας στο 
∆ημοκρατικό Συναγερμό τα εξής: «Σε ό,τι αφορά τα θέματα του χειρισμού της 
παρουσίας Τουρκοκυπρίων σε διάφορα σώματα στην Ευρώπη, δεν κατάλαβα την 
έμμεση κριτική από τη στιγμή που οι χειρισμοί ήταν κοινοί και στους χειρισμούς έχουν 
συμβάλει και βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Ούτε κατάλαβα γιατί υπάρχει 
όλη αυτή η κριτική που καταλήγει σε ένα σημείο: δε λύεται το Κυπριακό, επειδή δεν 
ενδιαφερόμαστε εμείς.  Αυτή είναι όλη η ουσία της κριτικής του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  ∆εν είναι η Τουρκία και η αδιαλλαξία της το κύριο, το αφόρητο εμπόδιο 
για τη λύση του Κυπριακού;».  Στην ομιλία του χθες ακούσαμε εντελώς διαφορετικά 
πράγματα.  Ακούσαμε για έναν Πρόεδρο, ο οποίος δεν έχει ευφάνταστες ιδέες, για 
έναν Πρόεδρο που δε μπορεί να ελιχθεί, για έναν Πρόεδρο που δεν μπορεί να 
διαπραγματευτεί, για έναν Πρόεδρο που δημιουργεί εχθρούς, για έναν Πρόεδρο που 
μπλοκάρει με τις αγκυλώσεις που τον απασχολούν την υπόθεση της Κύπρου.   

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα δύο λεπτά που μου 
έχουν απομείνει -παρακολουθώ το ρολόι, κύριε Πρόεδρε, έχω ρολόι μπροστά μου, 
έχω ακόμα δύο λεπτά μέχρι τις 6:25- θέλω να τελειώσω με ένα αισιόδοξο μήνυμα, 
λέγοντας πως, για την υπόθεση της Κύπρου, του τόπου και του λαού της, η 
υποψηφιότητα του Τάσσου Παπαδόπουλου για την επίλυση του Κυπριακού πάντα, 
γιατί αυτό μας ενδιαφέρει σε αυτή την αίθουσα, προσφέρει τα εχέγγυα μιας 
ρεαλιστικής, αποτελεσματικής, αλλά και ανθεκτικής διαπραγμάτευσης.  Ο κάθε 
πολίτης και όλοι μαζί που ακούν συλλογικά είναι σε θέση να κρίνουν, είναι σε θέση να 
αποφασίσουν και θα είναι σε θέση στις 17 του Φλεβάρη να ψηφίσουν ανάλογα.   

 Σας ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Νίκος Τορναρίτης έχει το λόγο. 
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Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, να καταθέσω τα έγγραφα για φωτοτυπίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κουτσού. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Νίκος Κουτσού καταθέτει στη γραμματεία αριθμό εγγράφων, τα 
οποία βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.) 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε πρώτα να τοποθετηθώ σε ορισμένα που ακούστηκαν σ’ 
αυτή την αίθουσα τα λεπτά που πέρασαν.  Πρώτα, θέλω να μιλήσω και να απαντήσω 
στον κ. Βότση, ο οποίος είπε ότι, αν δεν ήταν ο Τάσσος ο Παπαδόπουλος, δε θα 
τελείωνε το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  Και δε μας απαντά το ερώτημα, το οποίο 
ακούστηκε πολλές φορές:  Αν δεν ήταν ο Γλαύκος ο Κληρίδης και ο Ιωάννης ο 
Κασουλίδης και ήταν ο Τάσσος ο Παπαδόπουλος και ο Γιώργος ο Λιλλήκας θα 
βρισκόμασταν ποτέ στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Βότση;  Θα χρησιμοποιούσαν 
κάποιοι την Ευρωπαϊκή Ένωση ως ασπίδα, ως ταμπέλα, ως δόρυ, ως αρχές, ως αξίες 
και δεν ξέρω ’γω τι…   

 Ο κ. Χατζηνικόλας μάς είπε διάφορα που άκουσε, λέει, από τον κ. 
Αναστασιάδη.  Μόλις χτες το βράδυ, ο κ. Χριστόφιας είπε ότι διαβήκαμε το κατώφλι 
της διχοτόμησης.  ∆ε γνωρίζω αν χέρι χέρι ο Τάσσος ο Παπαδόπουλος με το ∆ημήτρη 
το Χριστόφια, που μας έσερναν τα τελευταία τεσσεράμισι χρόνια, διάβηκαν το κατώφλι 
της διχοτόμησης.  Εμείς γνωρίζουμε ότι έχουμε πρόγραμμα, έχουμε όραμα, έχουμε 
στρατηγική και μπορούμε να φύγουμε από το συγκεκριμένο κατώφλι. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου μίλησε για τις δαπάνες της Εθνικής Φρουράς, στις οποίες 
αναφέρθηκε ο κ. Αναστασιάδης.  Πρέπει να πω με πάσα σοβαρότητα ότι, ναι, ο 
Ιωάννης ο Κασουλίδης το πρώτο νομοθέτημα που θα φέρει σ’ αυτό το σώμα θα είναι 
το νομοθέτημα για τον εκσυγχρονισμό της Εθνικής Φρουράς, με παράλληλη μείωση 
της στρατιωτικής θητείας στους δεκατέσσερις μήνες.  Και αυτό θα επηρεάσει και τους 
σημερινούς στρατεύσιμους, τα παιδιά μας που βρίσκονται σήμερα στα στρατόπεδα.   

 Μας είπε για το 4% της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Αντιλαμβάνομαι, ενοχλούνται κάποιοι συνάδελφοι, αλλά εγώ δε διέκοψα κανέναν και 
παρακαλώ τον ίδιο σεβασμό.  Ο Τάσσος Παπαδόπουλος μάς είπε ότι θα έδιδε 4% 
στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Πού είναι άραγε το συγκεκριμένο;  Το είπαμε, δεν το 
κάναμε!  

 Μας είπε ο κ. Ερωτοκρίτου για το ασυμβίβαστο.  Ξέρετε κάτι;  Η ηθική στην 
πολιτική δεν εφαρμόζεται με νομοθεσίες.  Άραγε, δε γνωρίζω εγώ ή ο άλφα ή ο βήτα τι 
πρέπει να κάμω και τι πρέπει ν’ αποφύγω;  Ναι, εμείς ζητήσαμε αναβολή για την 
ψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, διότι, κύριοι συνάδελφοι, θέλουμε να το 
ισχυροποιήσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Ο κ. Ερωτοκρίτου έπρεπε να 
συμπληρώσει και να πει ότι όλες οι ασφαλιστικές δικλίδες που μπήκαν στο δικό του 
νομοθέτημα μπήκαν από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Άλλοι κωλυσιεργούσαν, τους 
οποίους δε γνωρίζω γιατί δεν ανέφερε.   



 97

 Θα πω ότι, έτσι, μία κατάσταση πανικού έχει καταλάβει, έχω την εντύπωση, το 
στρατόπεδο του κ. Παπαδόπουλου.  Μπορώ να αντιληφθώ τον πανικό.  Οι 
δημοσκοπήσεις δείχνουν μία ακατάπαυστη πτώση των ποσοστών του κ. 
Παπαδόπουλου.  ∆εν ανέμενα βεβαίως απόλυτο συμπαραστάτη τον κ. Ερωτοκρίτου, 
ο οποίος μας μιλούσε για το 2002 σάμπως και ο ίδιος δε βρισκόταν στη διακυβέρνηση 
Κληρίδη και δε στήριζε, και απ’ αυτό εδώ το βήμα, τις πράξεις και τις παραλείψεις της 
συγκεκριμένης διακυβέρνησης.  Μίλησε για μυστικές συμφωνίες.  ∆ε μας απάντησε 
και δε μας απάντησε κανένας και ο λαός αναμένει.  Τι έλεγε στη Στράκκα ο κ. 
Παπαδόπουλος με τον κ. Σερντάρ Ντενκτάς στις αλλεπάλληλες συναντήσεις που 
γίνονταν πίσω από την πλάτη του κυπριακού λαού, την ώρα που διχάζονταν 
οικογένειες, την ώρα που βρίσκονταν ενώπιον της συνείδησής τους οικογένειες;  
Ποιος θα μας απαντήσει;  Ο λαός θέλει μια απάντηση όχι από τον κ. Ερωτοκρίτου, 
αλλά από τον ίδιο τον Τάσσο τον Παπαδόπουλο. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη συζήτηση του προϋπολογισμού κρίνουμε τις προτάσεις και την πολιτική της 
κυβέρνησης.  Μαζί κρίνουμε και τον απολογισμό της.  Στη φετινή συζήτηση, 
φτάνοντας στους τελευταίους δυο μήνες ζωής της κυβέρνησης, πριν από την ώρα της 
κάλπης των προεδρικών, πρέπει να κρίνουμε συνολικά και την πενταετή θητεία της.  

 Όπως ακριβώς στο Κυπριακό η κατάσταση είναι απελπιστικά τελματωμένη, 
χωρίς κανένα φως ή προοπτική για το μέλλον, έτσι και στην παιδεία δεν υπάρχει 
όραμα, δεν υπάρχει δημιουργική πνοή, που να εμπνέει εμπιστοσύνη και αισιοδοξία 
στους νέους και τους γονείς τους.  Όπως ακριβώς στο εθνικό ζήτημα το μόνο που 
έχουν να πουν οι απερχόμενοι κυβερνώντες είναι να αναμασούν την ετυμηγορία του 
λαού στο δημοψήφισμα, την οποία νομίζουν ότι μπορούν να οικειοποιηθούν, έτσι και 
στα μεγάλα ερωτήματα για την παιδεία και για το σχεδιασμό ενός στερεού μέλλοντος 
για τον τόπο μας ακούμε δικαιολογίες, αλλά και προεκλογικές υποσχέσεις ωσάν να 
είμαστε στο 2003!  Όταν μια κυβέρνηση μερικούς μήνες πριν από τις εκλογές 
παρουσιάζει βεβιασμένα νέο σχεδιασμό για την εκπαίδευση, ομολογεί ένα και μόνο 
πράγμα:  τουλάχιστο δεν έκανε εκείνα που αισθάνεται ότι όφειλε να κάνει.  

 Η σχεδόν ανεξέλεγκτη έξαρση της μάστιγας των ναρκωτικών και τα συνεχή 
κρούσματα παραβατικότητας μεταξύ των νέων είναι μια γενική άποψη και πρόβλημα 
παιδείας.  Ο απολογισμός αυτής της κυβέρνησης στον εκπαιδευτικό τομέα και τον 
τομέα του πολιτισμού και του αθλητισμού υστερεί σε έργα, προγράμματα, 
εκσυγχρονιστικές τομές, αλλά υστερεί και σε όραμα και έμπνευση.  

 Η κυβέρνηση Παπαδόπουλου παρέλαβε μια χώρα που έμπαινε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ήταν έτοιμη να κάνει το ποιοτικό άλμα για μια παιδεία του 
εικοστού πρώτου αιώνα και της σύγχρονης κοινωνίας της γνώσης και των 
πληροφοριών.  Πέντε χρόνια μετά σχεδόν όλες οι προεκλογικές δεσμεύσεις του 
Τάσσου Παπαδόπουλου παραμένουν γράμμα κενό.  Πέντε χρόνια μετά παραδίδουν 
αυτή τη χώρα, που έσφυζε από ελπίδα και έφεση δημιουργικότητας, μέσα στη 
μετριότητα και την αμφιβολία, με μια εκπαίδευση που δεν μπορεί να πείσει ούτε και να 
εμπνεύσει.  

 Βασική δέσμευση και προϋπόθεση της πολιτικής τους ήταν να αυξηθούν οι 
δημόσιες δαπάνες για την παιδεία και να φτάσουν στο 8% του ΑΕΠ.  Ο φετινός 
προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει καθηλωμένος 
στο 5,8% του ΑΕΠ.  Συνολικά οι δημόσιες δαπάνες για την εκπαίδευση, ακόμα και 
όπως τις υπολογίζει η κυβέρνηση, δεν έφτασαν στο 8%.  ∆εν έφτασαν ούτε στο 7%.  
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 Η κυβέρνηση αυτή, αντί να δώσει όλα τα μέσα για μια παιδεία με όραμα και 
υψηλή αποστολή, προτίμησε τη λογική του γέρο Σκρουτζ που κάνει κομπόδεμα.  
Μάζεψαν φόρους και φόρους όλα αυτά τα χρόνια.  Πήραν ανέλπιστο δώρο από τη 
φορολογική αμνηστία κι από μερίσματα των ημικρατικών.  Τα κράτησαν όμως 
πεισματικά μέσα στο θησαυροφυλάκιο με πρόφαση την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Συμπεριφέρθηκαν ως να ήταν δικός τους ο κουμπαράς, για να έρθουν όμως, όπως 
είδαμε αυτές τις μέρες, και να προσπαθούν με έκτακτες και εκτός προγράμματος 
χορηγίες να εξαγοράσουν την ψήφο των συμπολιτών μας!  Αυτή είναι η 
πραγματικότητα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το επισημαίνω σε όσους ασχολούνται με τα ζητήματα παιδείας.  Αυτά τα £75 
με £90 εκατομ. προεκλογικών παροχών είναι εκείνο το 1% του ΑΕΠ που λείπει από 
τις δαπάνες για την παιδεία, για να φτάσουμε, όπως λέει η κυβέρνηση, το 8%.  Τα 
λόγια περιττεύουν.  «Το είπαμε, το κάναμε», λένε τώρα οι πολιτικές διαφημίσεις του 
Τάσσου Παπαδόπουλου που ζητά και νέα θητεία.  Ας δεχτούμε να παίξουμε το 
συγκεκριμένο παιχνίδι.  Ας δούμε τι είπαν και τι έκαναν ή καλύτερα τι δεν έκαναν! 

 Το 2003 υποσχέθηκαν μια σφαιρική εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.  Το 
υποσχέθηκαν, το είπαν, δεν το έκαναν!  Έμειναν στα χαρτιά, σε έναν τόμο σχεδόν 
τετρακόσιων σελίδων που ήθελε στο τέλος της ημέρας να κάνει την Κύπρο ένα νέο 
εθνοκράτος!  «Βασική μας δέσμευση η συνεχής ανάπτυξη και επιμόρφωση του 
εκπαιδευτικού προσωπικού», έλεγαν στο προεκλογικό τους πρόγραμμα, σελ. 37.  Το 
είπαν, δεν το έκαναν!  

 Στο πρόγραμμά τους το 2003 μιλούσαν για συνεχή αύξηση της παραπαιδείας, 
αύξηση της σχολικής αποτυχίας και του λειτουργικού αναλφαβητισμού.  Έλεγαν ότι 
όλα αυτά είναι συνέπειες της πολιτικής της κυβέρνησης του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Κατέληγαν με το σύνθημα:  «Φτάνει πια!».  Είπαν ότι θα πολεμήσουν 
την παραπαιδεία.  Το είπαν, τι έκαναν; 

 Ένα χρόνο αργότερα, στις 19 Νοεμβρίου 2004, ο ίδιος ο Πρόεδρος Τάσσος 
Παπαδόπουλος έλεγε:  «Αυτό το παράνομο φαινόμενο», της παραπαιδείας δηλαδή, 
«θα παταχθεί σύμφωνα με το νόμο».  Και συμπλήρωνε:  «Ούτε ανοχή θα υπάρξει 
ούτε θα αφεθεί να ξεχαστεί για όλο το εκπαιδευτικό έτος.»  Το είπε κι από τότε το 
ξέχασε.  Το είπαν, αλλά δεν το έκαναν!    

 Είπαν ότι θα γίνει διαρκής και περιοδικός εκσυγχρονισμός του αναλυτικού 
προγράμματος, των παιδαγωγικών μεθόδων και της φιλοσοφίας της παρεχόμενης 
παιδείας.  Το είπαν, δεν το έκαναν!  Αφού πέρασαν πέντε χρόνια, το υπουργείο ακόμα 
ετοιμάζει επιτροπές και αναμένει προτάσεις.  Ακόμα, αναμένονται οι αλλαγές για το 
ενιαίο λύκειο, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, το οποίο παραμένει ακέφαλο, το ολοήμερο 
σχολείο, το οποίο παραμένει εκεί που το βρήκαν.   

 «Εισαγωγή νέων μεθόδων διοίκησης και αξιολόγησης του εκπαιδευτικού 
συστήματος», έλεγαν.  Το είπαν, δεν το έκαναν!  Είπαν ότι θα γίνει αναδιαμόρφωση 
της διοικητικής δομής του Υπουργείου Παιδείας.  Το είπαν πολλές φορές, όμως δεν το 
έκαναν!  

 «∆εσμευόμαστε να προχωρήσουμε στη σύσταση εθνικής μονάδας 
εκπαιδευτικής έρευνας και αξιολόγησης», έλεγαν.  Το είπαν, δεν το έκαναν!  Είπαν 
τότε και μιλούσαν για πλήρη εφαρμογή των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας, 
των ΖΕΠ, που ίδρυσε η “κατάμαυρη κυβέρνηση” Κληρίδη.  Το είπαν, δεν το έκαναν! 
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 «Η ειδική εκπαίδευση», μας είπαν τότε, «είναι μέτρο κοινωνικής ευαισθησίας» 
και υποσχέθηκαν ολόπλευρη στήριξη των παιδιών αυτών.  Το είπαν, δεν το έκαναν 
ποτέ!  Τα παιδιά με μαθησιακές δυσκολίες έχουν καταστεί παιδιά ενός κατώτερου 
Θεού!  Καμία ουσιαστική στήριξη δεν έχουν από το φιλεύσπλαχνο κράτος της 
κυβέρνησης της Αλλαγής.  Τα παιδιά αυτά, αντί να εντάσσονται στη διαδικασία της 
μάθησης και στη ζωή του σχολείου, συνεχώς περιθωριοποιούνται.  Αποκλείονται οι 
σχετικές ειδικότητες εκπαιδευτικών, αντί να διευρύνονται.  Παντού ακούμε για 
προβλήματα στελέχωσης.  Κάποιοι ελάχιστοι ειδικοί σύμβουλοι μοιράζονται 
πάμπολλα σχολεία.  Σημειώνονται καθυστερήσεις στην αξιολόγηση των παιδιών και 
στη διάγνωση του προβλήματος.  Ε! βέβαια, δεν είναι δικό μας πρόβλημα!  Είναι 
αυτών των άμοιρων παιδιών! 

 Είπαν το 2003:  «Οι υπηρεσίες επαγγελματικού προσανατολισμού θα πρέπει 
να επεκταθούν σε όλες τις πιθανές ομάδες-στόχους όπως μαθητές δημοτικών 
σχολείων, γυμνασίων, λυκείων».  Η παραπαιδεία και η νεανική παραβατικότητα καλά 
κρατούν.  Το είπαν, δεν το έκαναν! 

 Τότε μας έλεγαν και δεσμευόντουσαν ότι η πληροφορική γίνεται μέρος της 
καθημερινής διαδικασίας.  Ναι, το είπαν, δεν το έκαναν!  Πόσες προσφορές ήρθαν στο 
Υπουργείο Παιδείας και με διαδικασίες οι οποίες ακόμα ερευνώνται.  ∆εν ξέρω που 
κατέληξαν, πώς κατέληξαν και σε ποιου την τσέπη τα χρήματα πήγαν! 

 Ίδρυση και λειτουργία ιατρικής σχολής.  Μια κορυφαία τοποθέτηση του ίδιου 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας εδώ στο πρόγραμμά του.  Το είπε, δεν το έκανε ποτέ!  
Ίδρυση σχολής καλών τεχνών στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Το είπε, δεν το έκανε!  
Είπαν ότι το ΚΥΣΑΤΣ και το ΣΕΚΑΠ πρέπει να γίνουν πιο ευέλικτα, πιο γρήγορα, πιο 
αποτελεσματικά, πρέπει να ενοποιηθούν.  Το είπαν, δεν το έκαναν ποτέ! 

 Μιλούσαν στη σελ. 42 του προγράμματος για αύξηση των δημόσιων δαπανών 
για επιστημονική έρευνα στο 3% του ΑΕΠ.  Εδώ το έχω.  Το είπαν, δεν το έκαναν!  Το 
ποσοστό ήταν το 2007 μόλις 0,43% του ΑΕΠ! 

 Το 2003 δεσμεύτηκαν για προώθηση ολοκληρωμένης πολιτιστικής πολιτικής.  
Το είπαν, δεν το έκαναν!  Είπαν τότε και για τη δημιουργία ανεξάρτητης ενιαίας αρχής 
πολιτισμού.  Το είπαν, δεν το έκαναν!  Έλεγαν στη σελ. 44:  «Θα εργαστούμε, ώστε να 
καταρτιστεί πρόγραμμα για δημιουργία έργων υποδομής όπως πολιτιστικά κέντρα, 
θέατρα, βιβλιοθήκες, εξειδικευμένα μουσεία».  Τα έκαναν ιδιώτες.  Οι κυβερνώντες το 
είπαν, δεν το έκαναν ποτέ!  «Να δημιουργηθεί», είπαν, «τράπεζα πολιτιστικής 
προσφοράς για την παροχή βοήθειας προς ερασιτεχνικούς πολιτιστικούς 
οργανισμούς».  Το είπαν, δεν το έκαναν! 

 Έχω πολλά, κύριοι συνάδελφοι, αλλά με ειδοποιούν ότι η χώρα δεν μπορεί να 
με ακούσει, διότι τελειώνει η ώρα.  Οπόταν, θα πω και θα καταλήξω λέγοντας… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Τώρα, τι κέρδισες με το παιγνίδι που έπαιξες; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα πω, κυρίες και κύριοι, σ’ αυτό το σημείο…  Θα ήθελα για ακόμα μια φορά -
και θα καταθέσω την ομιλία μου- να αναφερθώ στη μάστιγα της εποχής μας.  ∆εν 
υπάρχει αμφιβολία ότι το πρόβλημα των ναρκωτικών συνιστά σήμερα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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 Θέλετε να κατέλθω του βήματος;  Αντιλαμβάνομαι ότι σας ενόχλησα, αλλά είπα 
την αλήθεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι.  Παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επιβάλετε την τάξη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίστε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ελπίζω να τα αφαιρείτε από το χρόνο μου όλα τούτα!  Ωραία! 

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι το πρόβλημα των ναρκωτικών συνιστά σήμερα μια 
από τις πλέον σοβαρές απειλές που έχουμε ν’ αντιμετωπίσουμε ως κοινωνία και ως 
πολίτες.  Είναι ένα πρόβλημα φοβερά περίπλοκο, αλλά και πολυεπίπεδο, η διάσταση 
του οποίου απαιτεί τη χάραξη ολοκληρωμένων και αποτελεσματικών στρατηγικών.  
∆υστυχώς, αντί ουσιαστικής καταπολέμησης της μάστιγας των ναρκωτικών, 
παρακολουθήσαμε τα προηγούμενα χρόνια δεκάδες νέους να χάνονται, σύριγγες να 
βρίσκονται στα σχολεία, στα στρατόπεδα, ακόμα και στις φυλακές.  

 Είναι πεποίθησή μου ότι κυρίαρχος είναι ο ρόλος της παιδείας.  Γιατί η παιδεία 
είναι και θα έπρεπε να είναι το εργαλείο με το οποίο διαμορφώνουμε συνειδήσεις, 
χαρακτήρες και προσωπικότητες.  Πρέπει να καταφέρουμε να διαμορφώσουμε μέσω 
της παιδείας ολοκληρωμένους πολίτες, ανθρώπους με αρχές και αξίες, ιδανικά και 
στόχους, ανθρώπους με ηθική και αντιστάσεις.  Τότε είναι βέβαιο ότι θα 
δυσκολέψουμε  πολύ το ρόλο των εμπόρων του θανάτου. 

 Όταν αναφερόμαστε στη ζωή νέων ανθρώπων, δεν μπορούμε να μένουμε στις 
εντυπώσεις.  Χρειάζεται τόλμη και αποφασιστικότητα και επεξεργασία της διεθνούς 
εμπειρίας.  Χρειάζεται κυρίως πολιτική πρωτοβουλία, προκειμένου να σταματήσουμε 
να τρέχουμε πίσω από τα γεγονότα.  ∆ε χάσαμε τη μάχη, όπως μας είπε ο πρώην 
Αρχηγός της Αστυνομίας, αλλά θα τη χάσουμε, αν συνεχίσουμε με τους ίδιους 
πειραματισμούς!  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Φέτος δε θα ζητήσουμε από τους κυβερνώντες να αλλάξουν ρυθμούς και 
νοοτροπίες.  Άλλωστε, το ζητούσαμε τέσσερα χρόνια και δεν πετύχαμε τίποτε.  Φέτος, 
ευτυχώς ο λαός έχει την ευκαιρία, το Φεβρουάριο, να αλλάξει ριζικά την πορεία προς 
ένα καλύτερο μέλλον, προς ένα καλύτερο αύριο.  Το Φεβρουάριο ο λαός θα δώσει 
δυναμική απάντηση για τα προηγούμενα χρόνια της απραξίας, του πισωγυρίσματος, 
της προσπάθειας διαχωρισμού του λαού και του παραγκωνισμού των νέων 
ανθρώπων.  Εσείς οι πολίτες σήμερα έχετε την ευκαιρία στα χέρια σας! 



 101

 Καλά Χριστούγεννα, αγαπητοί συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ο κ. Αντρέας Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω την ομιλία μου, σχολιάζοντας κάποιες από τις θέσεις που 
πρόβαλαν προηγούμενα κάποιοι συνάδελφοι.  Ξεκινώ με το φίλο το Χρήστο το 
Στυλιανίδη.  Ο Χρήστος ο Στυλιανίδης έχει αναφέρει ότι, για να αντιμετωπιστεί το 
χρέος της κυβέρνησης προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, θα πρέπει η 
κυβέρνηση να προχωρήσει στη μετοχοποίηση των ημικρατικών οργανισμών, ώστε να 
εξασφαλίσει τα ανάλογα έσοδα, για να καλύψει αυτή της την οφειλή.  Πρέπει να 
θυμίσω το σώμα της Βουλής ότι παλαιότερα ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, διά του τότε 
βουλευτή του κ. Προδρόμου, μας εισηγήθηκε την επένδυση των αποθεμάτων του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο ΧΑΚ.  Εμείς, ως ΑΚΕΛ, αντισταθήκαμε και δεν 
αποδεχτήκαμε να επενδυθούν τα αποθέματα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
στο ΧΑΚ.  Αντίθετα, πολεμήσαμε ενάντια σ’ αυτή την πρόταση και διασώσαμε το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Με την κατάρρευση του ΧΑΚ θα ακολουθούσε 
φυσικά και η κατάρρευση του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Ούτε και τη νέα 
πρόταση για μετοχοποίηση των ημικρατικών οργανισμών, για να εξασφαλίσει έσοδα η 
κυβέρνηση, με στόχο την εξόφληση των χρεών της προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, αποδεχόμαστε.  ∆ιαφωνούμε κάθετα και θα σταθούμε εμπόδιο σε 
πιθανές τέτοιες ενέργειες.  Αντίθετα, εμείς θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε τους 
ημικρατικούς οργανισμούς και θα αγωνιζόμαστε, για να εκσυγχρονιστούν, να γίνουν 
πιο αποδοτικοί και πιο κερδοφόροι για το καλό του κοινωνικού συνόλου του λαού μας.  
Αναφορικά με τα χρέη της κυβέρνησης προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αυτή 
οφείλει να ξεκινήσει άμεσα τη σταδιακή αποπληρωμή των χρεών της.  Όσον αφορά τις 
επενδύσεις των αποθεματικών του ταμείου, εμείς είμαστε της άποψης ότι πρέπει, ναι, 
να επενδυθούν καλύτερα, ώστε να έχουμε καλύτερες αποδόσεις και έσοδα.  Οι 
επενδύσεις όμως αυτές πρέπει να είναι πολύ χαμηλού ή και μηδενικού ρίσκου, ώστε 
σε καμιά περίπτωση να μην τεθούν σε κίνδυνο τα αποθέματα του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

 Στην ομιλία του ο κ. Κουτσού είπε ότι ως ΑΚΕΛ ζητήσαμε να προηγηθεί 
δημοψήφισμα πριν από την επικύρωση της Συνταγματικής Συνθήκης.  ∆ιαστρέβλωσε 
τη θέση μας ο κ. Κουτσού.  Αυτό που εμείς προτάξαμε είναι να προβληματιστεί η 
Βουλή για πιθανή διεξαγωγή δημοψηφίσματος, ώστε να γίνει κατάλληλη ενημέρωση 
του κυπριακού λαού για το περιεχόμενό της. 

 Ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου στην ομιλία του μας κατηγόρησε και είπε:  «Είπαν ότι 
ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος έχει μειωμένη πολιτική κρίση».  Φαίνεται ότι αυτή είναι η 
πάγια πολιτική του επιτελείου του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Βάζουν πράγματα στο 
στόμα μας, που ποτέ δεν είπαμε.  Φαίνεται ότι υπάρχει έλλειψη επιχειρημάτων.  
Επίσης, ο κ. Ερωτοκρίτου είπε ότι δώσαμε τρεις επιλογές προς τις κομματικές ομάδες 
του ΑΚΕΛ για τον υποψήφιο Πρόεδρο που θα στηρίζαμε.  Προφανώς, είναι 
λανθασμένα πληροφορημένος.  Τέτοια πρόταση, για τρίτη δηλαδή επιλογή, δεν 
υπήρξε ποτέ.  Τον διαψεύδουμε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Κατά την περίοδο 2003-2007, η κυβέρνηση πέτυχε σημαντικούς οικονομικούς 
και κοινωνικούς στόχους.  Ο μέσος ετήσιος ρυθμός ανάπτυξης διατηρήθηκε πάνω 
από το 3,6% σε σύγκριση με το 2002, όταν κυβερνούσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, 
που ανήλθε μόλις στο 2,1%.  Ως ΑΚΕΛ εκτιμούμε ως θετικό το παραγόμενο έργο.  
Σημαντικό μερίδιο, αν όχι το σημαντικότερο του έργου που έχει παραχθεί, οφείλεται 
στο ΑΚΕΛ, το οποίο αποτελούσε το βασικότερο εταίρο αυτής της κυβέρνησης.  
Φυσικά, εκτιμούμε ότι θα μπορούσαν και έπρεπε να γίνουν περισσότερα, αλλά, λόγω 
της εμμονής των κομμάτων της συγκυβέρνησης ∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ και του Προέδρου 
Παπαδόπουλου με τη διαφωνία, όπως είναι γνωστό, του ΑΚΕΛ να ενταχθούμε στη 
Ζώνη του Ευρώ το 2008, υπήρξε συγκράτηση και περιορισμός στις αναπτυξιακές 
δαπάνες και τις κοινωνικές παροχές. 

 Ως ΑΚΕΛ ζητούσαμε την αύξηση των κονδυλίων τόσο για αναπτυξιακά έργα 
όσο και για κοινωνικές παροχές.  Στις θέσεις μας αυτές βρίσκαμε την κάθετη διαφωνία 
του Προέδρου Παπαδόπουλου και του Υπουργού Οικονομικών, με το πρόσχημα ότι η 
οικονομία του τόπου δεν αντέχει άλλα έργα και κοινωνικές παροχές, αφού υπάρχει 
έλλειψη χρημάτων.  Εβδομήντα τέσσερις μέρες πριν από τις προεδρικές εκλογές η 
κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου, ως διά μαγείας, εξηύρε τα απαραίτητα κονδύλια 
για νέο πακέτο κοινωνικών παροχών.  Ο λαός μας όμως δεν ξεγελιέται και ως ο 
υπέρτατος κριτής όλων μας ξέρει να κρίνει και να αξιολογεί τις προθέσεις και τις 
ενέργειές μας.  Την απάντησή του θα τη δώσει στην κάλπη, υπερψηφίζοντας το 
∆ημήτρη Χριστόφια ως το νέο Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, για να δει η 
Κύπρος μας και ο λαός μας καλύτερες μέρες. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τα ποσοστά υλοποίησης των αναπτυξιακών έργων στα χρόνια της 
διακυβέρνησης του τόπου από τη δεξιά παράταξη κυμαίνονταν γύρω στο 65%, ενώ 
έπεφταν κάτω από το 50%, αν η σύγκριση γινόταν για νέα έργα του προϋπολογισμού 
και όχι για συνεχιζόμενα έργα από τις προηγούμενες χρονιές.  Με τη μέθοδο αυτή ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός ικανοποιούσε προσωρινά κάποιες πολιτικές σκοπιμότητες 
και ταυτόχρονα ξεγελούσε τους Κύπριους πολίτες με τους παραπλανητικούς 
προϋπολογισμούς.  Αυτή ήταν η πραγματική εικόνα της δικής σας διακυβέρνησης, 
αγαπητοί συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και όχι όπως θέλετε εσείς να 
την ωραιοποιείτε. 

 Μια απλή σύγκριση των ποσών που εγκρίνονταν για αναπτυξιακά έργα και των 
ποσών που υλοποιούνταν τα πέντε τελευταία χρόνια είναι νομίζω πολύ παραστατική 
και χρήσιμη, για να μας παρουσιάσει την όλη κατάσταση.  Ο προϋπολογισμός του 
2002, έτους που κυβερνούσε τον τόπο ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, προέβλεπε για 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων αναπτυξιακές δαπάνες ύψους £104 εκατομ., 
από τα οποία δαπανήθηκαν μόνο τα £43 εκατομ., ποσοστό υλοποίησης που μόλις και 
πλησίαζε το 42%.  Το 2003 το ποσοστό υλοποίησης των αναπτυξιακών έργων του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων έφθασε το 67,7%, το 2004 ανήλθε στο 87,8%, 
το 2005 στο 81,6% και το 2006 στο 92%.  Το 2007 οι αναπτυξιακές δαπάνες ανήλθαν 
στα £433,7 εκατομ., ενώ στον προϋπολογισμό του 2008 προβλέπονται να φθάσουν 
τα £553 περίπου εκατομ.   

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 2008 
προνοεί συνολικά έσοδα £176.933.839 και συνολικές δαπάνες £201.239.338, σε 
σύγκριση με £177.719.015 και £202 εκατομ. περίπου αντίστοιχα για το 2007.  
∆ηλαδή, προϋπολογίζεται 0,4% μείωση των εσόδων και 0,5% μείωση των δαπανών 
σε σύγκριση με το 2007.   
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 Ο εγκεκριμένος προϋπολογισμός για τις αναπτυξιακές δαπάνες του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 2008 ανέρχεται στα £62 εκατομ. 
περίπου, είναι δηλαδή μειωμένος κατά £1,5 εκατομ., μια μείωση της τάξης του 2,3%.  
Όλα σχεδόν τα επιμέρους τμήματα του υπουργείου παρουσιάζουν μείωση στις 
προϋπολογιζόμενες αναπτυξιακές δαπάνες.  Είναι επικίνδυνο για ένα αναπτυξιακό 
υπουργείο, όπως είναι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, το οποίο 
χαρακτηρίζεται ως ο βασικός άξονας της ανάπτυξης, ως η ατμομηχανή της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, να παρουσιάζει μειωμένο προϋπολογισμό ανάπτυξης και να μην 
περιλαμβάνει κανένα νέο αναπτυξιακό έργο.  

 Ως ΑΚΕΛ χαιρετίζουμε τα θετικά αποτελέσματα του παραγόμενου έργου, αλλά 
παράλληλα εκφράζουμε τις ανησυχίες και τη δυσαρέσκειά μας για τη μείωση που 
παρουσιάζει ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 
2008 και ειδικότερα στις αναπτυξιακές δαπάνες.  

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ένας από τους κύριους τομείς ευθύνης του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων είναι η οδική ανάπτυξη, οι συγκοινωνίες και τα δημόσια μέσα μεταφοράς.  Το 
οδικό δίκτυο στην Κύπρο και ειδικότερα οι αυτοκινητόδρομοι και οι άλλοι υπεραστικοί 
δρόμοι έχουν αναβαθμιστεί σημαντικά.  Πολλά όμως μένουν ακόμα να γίνουν. 

 Στον προϋπολογισμό του 2008 προνοούνται δαπάνες, ύψους £41 εκατομ. 
περίπου, για την ανάπτυξη και συντήρηση του οδικού δικτύου.  Οι δαπάνες για την 
ανάπτυξη του οδικού δικτύου παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 8,2% σε σχέση με 
πέρσι.  Οι αυτοκινητόδρομοι αναμένεται να απορροφήσουν ποσό £20,25 εκατομ., 
ποσό μειωμένο κατά £3 εκατομ. περίπου.  Όσον αφορά το κονδύλι που 
περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του 2008 για την υλοποίηση των δράσεων στα 
πλαίσια του Στρατηγικού Σχεδίου για την Οδική Ασφάλεια 2005-2010, αυτό ανέρχεται 
στα £4 εκατομ., είναι δηλαδή μειωμένο κατά £1,5 εκατομ. σε σύγκριση με πέρσι.  Με 
λύπη μας παρατηρούμε ότι, παρ’ όλο που το θέμα της οδικής ασφάλειας είναι τόσο 
σημαντικό, δε δίνεται η απαραίτητη σημασία στα έργα αναβάθμισης της οδικής 
ασφάλειας, τα οποία συμβάλλουν στον περιορισμό των δυστυχημάτων και της 
απώλειας ανθρώπινων ζωών.  ∆υστυχώς, τα τροχαία δυστυχήματα συνεχίζουν να 
αποτελούν για τον τόπο μας μια κοινωνική μάστιγα. Κάθε χρόνο σκοτώνονται στο 
Μολώχ της ασφάλτου κατά μέσον όρο εκατόν άνθρωποι, ενώ άλλοι τρεις χιλιάδες 
διακόσιοι τραυματίζονται.  Τα βασικά αίτια των δυστυχημάτων οφείλονται στον 
ανθρώπινο παράγοντα και πιο συγκεκριμένα στον οδηγό, στο οδικό δίκτυο και στο 
επίπεδο ασφάλειας των οχημάτων.   

 Η βασική φιλοσοφία της κυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου για αντιμετώπιση 
των τροχαίων δυστυχημάτων είναι η αύξηση των κατασταλτικών μέτρων, των ποινών 
δηλαδή.  Εμείς ως ΑΚΕΛ διαφωνήσαμε και συνεχίζουμε να διαφωνούμε με αυτή τη 
φιλοσοφία.  Πιστεύουμε ότι το βάρος της προσοχής μας και τα μέτρα που πρέπει να 
ληφθούν θα πρέπει να έχουν ως βασικό τους άξονα την πρόληψη και την καλλιέργεια 
οδικής συνείδησης.  Γι’ αυτό και εμείς θα δώσουμε ιδιαίτερη σημασία και προσοχή στο 
θέμα αυτό με την εισαγωγή του μαθήματος της κυκλοφοριακής αγωγής στη δημόσια 
εκπαίδευση, την επέκταση του θεσμού των οδικών πάρκων και την αύξηση των 
κονδυλίων για τη διαφώτιση και επιμόρφωση του κοινού μέσω των έντυπων και 
ηλεκτρονικών μέσων μαζικής ενημέρωσης. 

 Με στόχο τη μείωση των θανατηφόρων δυστυχημάτων στο 50% μέχρι το 2010, 
πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου θα έπρεπε να συμπεριλάβει 
στον προϋπολογισμό του 2008 πολύ πιο αυξημένες πιστώσεις για το θέμα της 
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πρόληψης των τροχαίων δυστυχημάτων.  Το κονδύλι που περιλαμβάνεται στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το 2008 για την 
εκστρατεία πρόληψης οδικών ατυχημάτων μόλις που ανέρχεται στις £150.000, ενώ το 
κονδύλι που περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως για την εκστρατεία διαφώτισης για την οδική ασφάλεια ανέρχεται 
στις £380.000, ποσά μικρότερα από αυτά που δαπανά μια υπεραγορά για διαφήμιση 
των προϊόντων της. 

 Στο σημείο αυτό επιτρέψετέ μου να κάνω μια παρένθεση και να αναφερθώ και 
στο σοβαρό πρόβλημα των τελών κυκλοφορίας.  Το υφιστάμενο σύστημα 
παρουσιάζει στρεβλώσεις και αδικίες.  Η μετακύλιση των τελών στα καύσιμα δεν 
επιλύει το πρόβλημα. Αντίθετα, θα δημιουργήσει σοβαρά προβλήματα σε ομάδες του 
πληθυσμού όπως είναι οι ανάπηροι, που σήμερα δεν πληρώνουν τέλη, στους 
επαγγελματίες οδηγούς, καθώς και στους κατοίκους της υπαίθρου οι οποίοι διανύουν 
καθημερινά μεγάλες αποστάσεις.  Επιβάλλεται όπως η κυβέρνηση καταθέσει άμεσα 
νομοσχέδιο, όπως άλλωστε η ίδια δεσμεύτηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων ότι θα έπραττε εντός του 2007, το οποίο θα 
αποσκοπεί στην άρση των αδικιών και στρεβλώσεων που παρουσιάζει το σημερινό 
σύστημα και θα έχει ως απώτερο στόχο την κατάργηση ή την ουσιαστική μείωση των 
τελών κυκλοφορίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένας άλλος σημαντικός τομέας ευθύνης του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων είναι οι δημόσιες συγκοινωνίες.  Η απουσία για πολλά χρόνια μιας 
ολοκληρωμένης πολιτικής, η απουσία σχεδιασμού δικτύου δημόσιων συγκοινωνιών 
και η μη ενίσχυση των δημόσιων μεταφορών είχαν ως αποτέλεσμα τη συνεχή 
υποβάθμιση του τομέα και την υπερχρήση του ιδιωτικού αυτοκινήτου.  Ο ρόλος των 
δημόσιων συγκοινωνιών σε μια σύγχρονη κοινωνία είναι υψίστης σημασίας.  Οι 
δημόσιες μεταφορές και το κυκλοφοριακό είναι αναπόσπαστα μέρη του ίδιου 
προβλήματος.  Ως εκ τούτου, είναι απαραίτητη η κατασκευή ενός ολοκληρωμένου 
αστικού οδικού δικτύου πρωταρχικής σημασίας και υψηλών προδιαγραφών σε όλες 
τις πόλεις, σύμφωνα με τις πρόνοιες των τοπικών σχεδίων, έτσι ώστε να παρέχονται 
ασφαλείς συνθήκες κυκλοφορίας για όλα τα μέσα διακίνησης και τους πεζούς.  
Παράλληλα, θα πρέπει οπωσδήποτε να προωθηθεί και η αναβάθμιση των δημόσιων 
μεταφορών, έτσι που να παρέχεται στο κοινό ένα σημαντικό κίνητρο και μια 
ικανοποιητική εναλλακτική λύση εκτός από το ιδιωτικό αυτοκίνητο. 

 Το ΑΚΕΛ και η διακυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια δεσμεύονται να λάβουν 
άμεσα μια σειρά από μέτρα, σε συνεργασία με όλους τους αρμόδιους φορείς, την 
τοπική αυτοδιοίκηση και τους κοινωνικούς εταίρους, για τη σημαντική βελτίωση του 
τομέα των δημόσιων μεταφορών.  Μέτρα που θα λαμβάνουν υπόψη το δημόσιο 
συμφέρον, την καλύτερη και ασφαλέστερη εξυπηρέτηση των πολιτών, τα συμφέροντα 
των αυτοκινητιστών όλων των κλάδων, καθώς και των εργαζομένων στον κλάδο.    

 Ένας άλλος τομέας των συγκοινωνιών είναι οι αεροπορικές μεταφορές, οι 
οποίες διαδραματίζουν πολύ σημαντικό ρόλο στην ανάπτυξη της οικονομίας, η οποία, 
όπως είναι γνωστό, εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τον τουρισμό.  Ως ΑΚΕΛ 
χαιρετίζουμε τον εκσυγχρονισμό και την αναβάθμιση των αερολιμένων Λάρνακας και 
Πάφου.  ∆εν μπορούμε όμως να μην επισημάνουμε και να μην εκφράσουμε την 
έντονη δυσφορία μας γιατί ο αερολιμένας Πάφου, παρά τον εκσυγχρονισμό του, θα 
συνεχίσει να υπολειτουργεί.  Θα εξυπηρετεί κύρια εκμισθωμένες πτήσεις, με 
αποτέλεσμα τη μη ικανοποιητική και σωστή εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού και τη 
μείωση του τουριστικού ρεύματος προς την επαρχία της Πάφου.  Επιβάλλεται άμεσα η 
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λήψη μέτρων και η παροχή κινήτρων, ώστε να αυξηθούν οι πτήσεις από και προς τον 
αερολιμένα της Πάφου.  Ειδικότερα, ο εθνικός μας αερομεταφορέας θα πρέπει να 
αυξήσει τις πτήσεις του, ιδιαίτερα από και προς την Ελλάδα, καθώς και τη Μεγάλη 
Βρετανία.  

 Επίσης, θα θέλαμε να τονίσουμε την ανάγκη επίσπευσης και ολοκλήρωσης 
όλων των διαδικασιών που άπτονται της ασφάλειας πτήσεων, της ασφάλειας των 
αεροδρομίων, που φαίνεται ότι έγινε το μπαλάκι του “ping-pong” μεταξύ του αρμόδιου 
υπουργείου και της εταιρείας Hermes, καθώς και της πυρόσβεσης στα αεροδρόμια.   

 Ανησυχία εκφράζουμε ταυτόχρονα και για τον έλεγχο της εφαρμογής του 
μεγαλύτερου συμβολαίου που συνήψε η Κυπριακή ∆ημοκρατία, της ανάθεσης 
κατασκευής και διαχείρισης των αεροδρομίων. Στην έκθεσή της η Ελεγκτική Υπηρεσία 
διαπιστώνει ότι το κράτος δεν μπορεί και δεν έχει τα μέσα να ελέγξει την εφαρμογή 
του σχεδίου ανάθεσης.  Η κυβέρνηση όφειλε και οφείλει να βρει τις λύσεις, ώστε να 
μπορεί να ασκείται ο ενδεδειγμένος έλεγχος για σωστή και πλήρη εφαρμογή των 
προνοιών και των όρων του συμβολαίου από το στρατηγικό επενδυτή. 

 Ένας άλλος εξίσου σημαντικός τομέας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων είναι η εμπορική ναυτιλία.  Το κυπριακό νηολόγιο κατέχει σήμερα τη δέκατη 
θέση παγκοσμίως και την τρίτη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η συμβολή της 
ναυτιλίας στην οικονομία της Κύπρου υπολογίζεται στα £250 εκατομ., κατά κύριο λόγο 
σε ξένο συνάλλαγμα.  Μέχρι πρόσφατα, η κυπριακή σημαία βρισκόταν στη μαύρη 
λίστα διεθνών οργανισμών.  Μετά από τεράστιες προσπάθειες, σωστό 
προγραμματισμό και μεθοδική δουλειά τα τελευταία τρία χρόνια πετύχαμε την 
αφαίρεση της σημαίας μας από τη μαύρη λίστα και το 2006 την καταχώρισή της στη 
λευκή λίστα του Μνημονίου Συνεννόησης των Παρισίων.  Όμως, η ποιοτική 
αναβάθμιση σε συνάρτηση με το εμπάργκο από την Τουρκία επηρέασε ποσοτικά το 
κυπριακό νηολόγιο, με αποτέλεσμα τη μείωση των εγγεγραμμένων πλοίων.  Παρ’ όλο 
που άρχισε ήδη να φαίνεται μια ανάκαμψη σ’ αυτό τον τομέα, χρειάζεται να ληφθούν 
ακόμη αρκετά μέτρα ενίσχυσης της κυπριακής ναυτιλίας, χρειάζεται να βελτιωθεί η 
ναυτιλιακή υποδομή και οι προσφερόμενες υπηρεσίες.  Το ΑΚΕΛ και η διακυβέρνηση 
∆ημήτρη Χριστόφια δεσμεύονται να προωθήσουν μέτρα τα οποία θα βοηθήσουν προς 
αυτή την κατεύθυνση.  Μερικά από αυτά είναι τα ακόλουθα:  

1. Παραχώρηση κινήτρων, μέσα στα πλαίσια των κανονισμών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, για προσέλκυση και άλλων πλοίων στο κυπριακό νηολόγιο.  

2. Επίλυση των θεμάτων κοινωνικών ασφαλίσεων των ναυτικών με συνεργασία 
των εμπλεκόμενων υπουργείων.  

3. Συστηματική διαφώτιση και ενέργειες για την άρση του τουρκικού εμπάργκο.  

4. Επιβατική σύνδεση καταρχάς με την Ελλάδα και με άλλες γειτονικές χώρες. 

5. Περαιτέρω ενίσχυση της Κύπρου στο ∆ιεθνή Ναυτιλιακό Οργανισμό. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας, θα ήταν παράλειψή μου, ως βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου, να μην προβώ σε μια σύντομη αναφορά για την επαρχία μου.  Στα τέσσερα 
χρόνια της διακυβέρνησης του τόπου από την κυβέρνηση, στην οποία βασικός 
μέτοχος ήταν το ΑΚΕΛ, έγιναν σημαντικά έργα, τα οποία όμως δεν ήταν αρκετά, για 
να καλύψουν το χαμένο έδαφος των προηγούμενων ετών.  ∆υστυχώς, στον 
προϋπολογισμό του 2008 δεν περιλαμβάνονται νέα έργα τα οποία θα μπορούσαν να 
δώσουν μια περαιτέρω δυναμική στην επαρχία της Πάφου.   
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 Ο συνάδελφος Σοφοκλής Φυττής στην ομιλία του ανέφερε ότι η κυβέρνηση, 
στηρίζοντας τον κόσμο της υπαίθρου και τον κόσμο της υπαίθρου της Πάφου, 
συμπεριέλαβε στον προϋπολογισμό το αρδευτικό έργο της κοιλάδας του ∆ιαρίζου.  
Είναι όμως αυτό αλήθεια;  Έτσι έχουν τα πράγματα;  Η αλήθεια είναι ότι το αρδευτικό 
έργο της κοιλάδας του ∆ιαρίζου είχε εγκαταλειφθεί από την κυβέρνηση και δεν 
περιλαμβανόταν στις προτεραιότητές της.  Μετά από την εγγραφή του θέματος στην 
αρμόδια επιτροπή και μετά από αρκετές πιέσεις από την κοινοβουλευτική ομάδα του 
ΑΚΕΛ, το έργο περιλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό του 2008.   

 ∆ύο άλλα βασικά έργα που υπολογίζεται να εκτελεστούν τα επόμενα χρόνια 
στην επαρχία Πάφου είναι ο δρόμος που ενώνει τον αερολιμένα Πάφου με την 
τουριστική περιοχή και τη μαρίνα, καθώς και ο νέος αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλης 
Χρυσοχούς.  Παρ’ όλο που τα έργα αυτά είναι πρωταρχικής σημασίας, εντούτοις στον 
προϋπολογισμό του 2008 δε φαίνεται να περιλαμβάνονται σημαντικά κονδύλια προς 
υλοποίησή τους. 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να αναφέρω ότι το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
στηρίζει και υιοθετεί το αίτημα όλης της επαρχίας για κατασκευή αυτοκινητόδρομου με 
τέσσερις λωρίδες κυκλοφορίας μέχρι και την Πόλη Χρυσοχούς και καλεί την 
κυβέρνηση να υλοποιήσει την καθολική αυτή απαίτηση και να τηρήσει τα 
χρονοδιαγράμματα, ώστε να προχωρήσει απρόσκοπτα η εκτέλεση του έργου, το 
οποίο είναι νευραλγικής σημασίας για την επαρχία της Πάφου και όχι μόνο. 

 Τέλος, καλούμε την κυβέρνηση να δει με κατανόηση και να υιοθετήσει τα 
δικαιολογημένα αιτήματα των κοινοτήτων του Ακάμα, ώστε να ξεπεραστούν τα όποια 
προβλήματα και να μπορέσει να εφαρμοστεί το διαχειριστικό σχέδιο.  Την καλούμε 
επίσης να στηρίξει και να συμβάλει στην υλοποίηση των αναπτυξιακών έργων των 
δήμων και κοινοτήτων της Πάφου. 

 Σας ευχαριστώ.   

 Εύχομαι σε όλους καλές γιορτές και καλό νέο έτος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φακοντή. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο συνάδελφός μου έκανε μία αναφορά σε μένα -δεν 
είναι θέμα προσωπικό, κύριε Φακοντή- παρακαλώ, μπορώ να ρωτήσω κάτι το 
συνάδελφό μου, αν συμφωνεί; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να σημειωθεί η ερώτησή σας και να σας απαντήσει… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, να μου απαντήσει από το βήμα.  ∆εν ήθελα να τον διακόψω, όπως λέει ο 
κανονισμός, κύριε Πρόεδρε. 
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 Και η ερώτησή μου είναι η εξής, κύριε Φακοντή:  Συμφωνούμε ότι στις επιλογές 
του ΑΚΕΛ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν επιτρέπει…   

 Επιτρέπετε την ερώτηση, κύριε Φακοντή; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχει διαδικασία, κύριε… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα, ποια διαδικασία δεν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Τάκη Χατζηγεωργίου) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Καλά, είναι ο κ. Χατζηγεωργίου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν ο κ. Φακοντής δεν επιτρέπει την ερώτηση… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο κ. Φακοντής λέγεται κ. Χατζηγεωργίου;  Αν λέγεται κ. Χατζηγεωργίου, να 
απαντήσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, εάν ο κ. Φακοντής -και τον ερώτησα- δεν επιτρέπει την 
ερώτηση… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αν δεν την επιτρέπει, να το πει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …δε θα δεχτεί την ερώτηση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Τάκη Χατζηγεωργίου) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε, σε παρακαλώ, ήρεμα!  Ηρέμησε! 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ο κ. Ερωτοκρίτου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Τάκη Χατζηγεωργίου) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ηρέμησε, κύριε, ηρέμησε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ, κύριε Ερωτοκρίτου… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ηρέμησε, κύριε Τάκη! 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …δώστε το λόγο στον κ. Φακοντή.   

 Καθίστε, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Αν ο κ. Ερωτοκρίτου ήθελε να ερωτήσει, έπρεπε να ερωτήσει, όταν ήμουν στο 
βήμα.  Τώρα ήδη έχουμε κατέβει από το βήμα και νομίζω ότι δε χρειάζεται περαιτέρω 
συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φακοντή.  ∆ε σας δίδω το λόγο, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Η σημερινή συνεδρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει εδώ.  Η 
συζήτηση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

 Παρακαλώ, κύριε Ερωτοκρίτου! 

 Η συζήτηση θα συνεχιστεί αύριο στις 10.00 το πρωί.  Παρακαλώ τους κ. 
συναδέλφους Άριστο Αριστοτέλους, Ανδρέα Θεμιστοκλέους, Αντώνη Αντωνίου, που 
θα ξεκινήσουν, να είναι έτοιμοι για την πρωινή συνεδρία.   

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  7.09 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μητσόπουλος Τάσος  

Ακκελίδου Ντίνα Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αντωνίου Αντώνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Συνέχιση της συζήτησης (Ντ. Ακκελίδου, Ε. Θεοχάρους, Σ. Φυττής, Ρ. Μαυρονικόλα, 
Α. Μουσκάλλης, Λ. Χριστοφόρου, Α. Κυριακίδου, Χρ. Στυλιανίδης, Π. Σταυριανός, Ν. 
Κωνσταντίνου, Φ. Σαρίκας, Σ. Σαμψών, Ν. Κουτσού, Κ. Παπακώστας, Ά. Βότσης, Τ. 
Μητσόπουλος, Ντ. Χατζηνικόλας, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Τορναρίτης, Α. Φακοντής) για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος του 2007». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 19ης ∆εκεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης: 10.15 π.μ.) 

(Αρ. 15) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Καλημέρα σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2008… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω μια εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αν γίνεται, να κάτσουμε όλοι κοντά, για να μη δυσκολεύονται οι τηλεοράσεις να 
μας πιάνουν, ανεξαρτήτως κομμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Μην ανησυχείτε!  Πιστεύω ότι η προσέλευση θα είναι ικανοποιητική, θα 
πυκνώσει με την πάροδο του χρόνου.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχει ομιλητή, κύριε Πρόεδρε, απ’ εκεί αριστερά, στα ορεινά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

 Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Άριστος Αριστοτέλους. 

 Παρακαλώ, κύριε Αριστοτέλους. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 
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 Καταρχάς, να σας καλημερίσω, να ευχηθώ να έχουμε μια παραγωγική ημέρα 
σήμερα σε συνέχεια των προηγούμενων δύο ημερών, κατά τις οποίες συζητούνται οι 
προϋπολογισμοί της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Καταρχάς όμως, θα μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάνω ορισμένες 
εισαγωγικές παρατηρήσεις, πριν προχωρήσω στην ομιλία μου.  Παρατηρήσεις που 
έχουν σχέση με το τι έχει λεχθεί μέχρι σήμερα, παίρνοντας ορισμένα σημεία από 
διάφορες αναφορές.  Θα αναφερθώ κυρίως -και είναι κατανοητό ότι μέσα στο πνεύμα 
των ημερών και δη των επερχόμενων εκλογών ήταν αναπόφευκτο ότι κάποιοι 
συνάδελφοι οπωσδήποτε θα αναφέρονταν- στα θέματα της τρέχουσας επικαιρότητας 
που σχετίζονται με τις προεδρικές εκλογές.   

 Έχω δύο-τρία σημεία να αναφέρω σε ό,τι αφορά αυτά τα θέματα.  Το πρώτο 
αφορά κάποια αναφορά που έχει γίνει για τον κ. Χριστόφια, η οποία επαναλαμβάνεται 
κατά διαστήματα από το επιτελείο του υποψήφιου Προέδρου κ. Κασουλίδη, ότι 
αποτελεί μία όψη του ιδίου νομίσματος, δηλαδή ότι ο κ. Χριστόφιας και ο κ. 
Παπαδόπουλος είναι το ίδιο πράγμα.  Ασφαλώς, αυτό είναι κατανοητό, εντάσσεται στα 
πλαίσια της επικοινωνιακής τακτικής που αναπτύσσεται από πλευράς αυτού του 
επιτελείου.  Όμως, ο κάθε υποψήφιους, πρέπει να πούμε, έχει τη δική του ταυτότητα, 
τη δική του ιστορία και τα δικά του χαρακτηριστικά.  Ο Χριστόφιας έχει μια ξεχωριστή 
οντότητα, είναι ένας άνθρωπος ο οποίος αποδεδειγμένα ενώνει και είναι αποδεκτό 
από τον κυπριακό ελληνισμό ότι είναι συναινετικός, ότι είναι ανθρωπιστής, ότι 
κατανοεί καλύτερα τα προβλήματα του απλού κόσμου, ότι δίνει λύσεις σε 
προβλήματα.  Πέραν τούτου, ότι έχει άριστες σχέσεις με τους Τουρκοκυπρίους και 
αυτό το στοιχείο είναι σημαντικό, γιατί αποτελεί στοιχειώδες στοιχείο στρατηγικής μας 
στο εθνικό πρόβλημα η σχέση με τους Τουρκοκυπρίους.   

Εδώ είναι που εστιάζω το δεύτερο σημείο που θα ήθελα να αναφέρω, ήτοι την 
αναφορά κάποιων στο θέμα των Τουρκοκυπρίων και τον τρόπο με τον οποίο γίνεται η 
συζήτηση, που δείχνει ότι κάποιοι μάλλον προσπαθούν να το εκμεταλλευτούν 
εκλογικά.  Αυτό το θέμα και δη κάποιες συναντήσεις που έγιναν κατά διαστήματα 
μεταξύ του ΑΚΕΛ και της πλευράς των Τουρκοκυπρίων φαίνεται  να αξιοποιούνται ή 
να γίνονται αντικείμενο εκμετάλλευσης από κάποιους, για να διαστρεβλώσουν την 
πραγματικότητα και να διαμορφώσουν μια διαφορετική εικόνα από εκείνη που είναι 
στην ουσία.  Η ουσία είναι μία, ότι χρειάζεται συνεχής προσπάθεια, συνεχείς σχέσεις 
και ανάπτυξή τους με τους Τουρκοκυπρίους και αυτό είναι που κάναμε εμείς ως ΑΚΕΛ 
και αυτό είναι βέβαια το οποίο κάνει ο ίδιος ο υποψήφιος Πρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ∆ημήτρης Χριστόφιας. 

Ένα άλλο σημείο το οποίο πρέπει να αναφερθεί είναι σχετικά με την άμυνα και 
τις αναφορές που έχουν γίνει για το θέμα αυτό.  Έχει αναφερθεί ότι παρουσιάζεται 
μείωση στους προϋπολογισμούς για την άμυνα.  Αυτό είναι γεγονός, όμως πρέπει να 
πούμε ότι αυτή η μείωση δεν είναι σημερινή.  Ξεκίνησε από τα μέσα της δεκαετίας του 
’90, όταν μάλιστα η δογματολογία βρισκόταν στο αποκορύφωμά της.  Η προσπάθεια 
δημιουργίας ισοζυγίου δυνάμεων με τους Τούρκους ήταν πάγια τακτική της 
προηγούμενης κυβέρνησης.  Αυτό σε αντίθεση με τη ρητορική.   

∆εύτερον, έχει αναφερθεί από κάποιο συνάδελφο η άθλια κατάσταση που 
επικρατεί στα άρματα μάχης και στα ελικόπτερα.  Νομίζω ότι αυτός ήταν ένας ατυχής 
χαρακτηρισμός και θα πρέπει να είμαστε πολύ πιο προσεκτικοί, γιατί πράγματι τότε 
είναι που υπάρχουν επιπτώσεις στην ίδια την άμυνα και στο ηθικό των στρατιωτών.   

Έχει επίσης λεχθεί από κάποιους ότι οι S300 έχουν μεταφερθεί στην Κρήτη και 
ότι έχουν αντικατασταθεί με εξίσου καλό οπλικό σύστημα.  Αυτό όμως δεν 
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ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.  Αν μελετήσει κανείς τις προδιαγραφές των 
συστημάτων που έχουν έρθει σε σχέση με εκείνες των S300, είναι εντελώς 
διαφορετική η εικόνα.  Επίσης, έχει λεχθεί ότι εκεί που πήγαν εξυπηρετούν το ∆όγμα 
του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου.  Αυτό επίσης δεν ανταποκρίνεται στην 
πραγματικότητα, γιατί δεν είναι καν λειτουργήσιμοι, δεν μπορούν να εξομοιωθούν με 
τα συστήματα του ΝΑΤΟ και άρα παρουσιάζουν υπολειτουργικότητα, αν δεν 
βρίσκονται και σε αχρηστία!  Τέλος, πρέπει να πούμε ότι αυτό που πράγματι έπληξε 
το ηθικό στην άμυνα της Κύπρου ήταν οι χειρισμοί γύρω από το θέμα των S300 και η 
κατάληξη που είχαν.   Εν πάση περιπτώσει, αυτά νομίζω ότι θα έπρεπε να λεχθούν 
για αποκατάσταση της πραγματικότητας.   

Οι προϋπολογισμοί όμως του 2008, όπως και εκείνοι των προηγούμενων ετών, 
συζητούνται σε μια περίοδο με τα δικά της δεδομένα και χαρακτηριστικά.  Με εξελίξεις 
που αφορούν και επηρεάζουν όλο τον πλανήτη, τη γύρω περιοχή, την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και ασφαλώς την Κύπρο, την οικονομία της, την εθνική στρατηγική και 
αμυντική της πολιτική.  Με αφορμή λοιπόν το γεγονός αυτό και ενόψει των 
προεδρικών εκλογών του προσεχούς Φεβρουαρίου, θα εστιάσω τη δική μου ομιλία σε 
θέματα που αφορούν πολύ στοιχειώδεις πτυχές της στρατηγικής στο Κυπριακό, 
καθώς και τη σημασία της ενίσχυσης της αμυντικής θωράκισης.   

Η εθνική στρατηγική έχει διάφορους ορισμούς. ένα είναι όμως το κύριο 
χαρακτηριστικό των ορισμών αυτών, ότι η στρατηγική ασχολείται με την κατάκτηση 
στόχων ρεαλιστικών, ιεραρχημένων και πραγματοποιήσιμων.  Η στρατηγική 
ενδιαφέρεται κυρίως για τα μέσα κατάκτησης των στόχων αυτών.  Μελετά και 
αξιοποιεί μέσα και τρόπους για την επίτευξή τους.  Οι στόχοι είναι εθνικοί και 
εκφράζονται κυρίως από καθορισμένες κυβερνητικές θέσεις και την άσκηση της 
εθνικής πολιτικής, όπως αυτή συνήθως εκφράζεται μέσα από την εξωτερική πολιτική.  
Η σαφήνεια των στόχων αυτών και η σωστή επικοινωνία τους προς τα έσω και προς 
τα έξω αποτελεί θεμελιώδη αρχή στρατηγικής.  Για το εσωτερικό, οι συμφωνημένοι 
στόχοι αποτελούν πόλο ενότητας των δυνάμεων του λαού.  Όσον αφορά τα μέσα που 
μετέρχεται η στρατηγική, αυτά είναι πολιτικά, στρατιωτικά, νομικά, οικονομικά, 
ψυχολογικά κ.ά.   

 Σχετικά με τη σαφήνεια των στόχων και της στρατηγικής μας στο Κυπριακό, 
δυστυχώς πρέπει να ομολογήσουμε τα εξής:  Όσον αφορά τους στόχους, κατά 
διαστήματα, που έγιναν πιο συχνά τον τελευταίο καιρό, έχουμε δείγματα θέσεων και 
απόψεων είτε παλινδρόμησης είτε διαφοροποίησης των στόχων της εθνικής 
στρατηγικής αναφορικά με τη μορφή λύσης του Κυπριακού από το κυβερνητικό 
στρατόπεδο και τους υποστηρικτές της υποψηφιότητας του σημερινού Προέδρου.    
Έχουμε τοποθετήσεις μακριά από το συμφωνημένο στόχο της λύσης της διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας, τις ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού Συμβουλίου, των 
συμφωνιών κορυφής και των ψηφισμάτων του ΟΗΕ.  Ακούγονται ακόμη θέσεις για 
αλλαγή της βάσης των συνομιλιών στο Κυπριακό!   

Η αδυναμία, η απροθυμία του Προέδρου να υπογραμμίσει ευθαρσώς την 
αντίθεσή του με τις θέσεις αυτές, εφόσον διαφωνεί, εκπέμπει λανθασμένα ή έστω 
συγχυσμένα μηνύματα στο εσωτερικό και στο εξωτερικό όσον αφορά τις πραγματικές 
προθέσεις των Ελληνοκυπρίων στο Κυπριακό.  Πλήττει την αξιοπιστία και τη 
σοβαρότητά μας ως συνομιλητών στο πρόβλημα αυτό και αντιστρατεύεται ακόμα και 
τα συμφωνηθέντα της 8ης Ιουλίου.  Με θέσεις υπέρ του ενιαίου κράτους και λύσης 
Ζυρίχης συγχύζεται ο διεθνής παράγοντας όσον αφορά τις επιδιώξεις μας και 
πλήττεται η αξιοπιστία μας.  Αποδυναμώνονται οι ενέργειες φίλων και συμμάχων να 
συμβάλουν στην προώθηση λύσης του προβλήματός μας, καθιστώντας το τοπίο 
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προβληματικό και το μέλλον επισφαλές και αμφίβολο.   

Το τοπίο γίνεται ακόμα πιο νεφελώδες και ανησυχητικό όσον αφορά τους 
χειρισμούς στο εθνικό θέμα, όταν διαπιστώνονται οι εκ διαμέτρου αντίθετες και 
συγχυσμένες θέσεις που επικρατούν σχετικά με τη στρατηγική στο Κυπριακό στο νέο 
κυβερνητικό συνεταιρισμό.  Η κυβέρνηση, κατά την εξέταση των προϋπολογισμών του 
Υπουργείου Εξωτερικών, δήλωνε μέσω της αρμόδιας υπουργού ότι δε χρειάζεται 
αλλαγή στρατηγικής.  Επίσης, όπως ανάφερε στην προχθεσινή ομιλία του ο πρόεδρος 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, η στρατηγική του Προέδρου -χωρίς να την προσδιορίζει- 
αποδίδει.   

Την ίδια ώρα, ο συντονιστής του εκλογικού επιτελείου του απερχόμενου 
Προέδρου, σε πρόσφατη ραδιοφωνική εκπομπή, σκιαγράφησε τους πέντε 
σημαντικούς άξονες της στρατηγικής του, αφήνοντας όμως -ατυχώς- εντελώς έξω τον 
παράγοντα ”Ελλάδα”, που αποτελεί κύριο στήριγμά μας, όχι βέβαια ένεκα 
σκοπιμότητας αλλά προφανώς ένεκα έλλειψης σοβαρής, μελετημένης στρατηγικής. 

Από την άλλη, δύο άλλα κόμματα που υποστηρίζουν την υποψηφιότητα του 
απερχόμενου Προέδρου, αντίθετα με το τι λέει η κυβέρνηση και ο πρόεδρος του 
∆ΗΚΟ, υπέδειξαν στις ομιλίες τους στη Βουλή, αλλά και πολλές φορές 
προηγουμένως, ότι χρειάζεται νέα στρατηγική.  Αυτή η εικόνα όμως δεν είναι καθόλου 
ικανοποιητική.  Είναι εντελώς αντιφατική και δε βοηθά την εθνική υπόθεση.  
Συγχυσμένοι στόχοι και συγχυσμένη στρατηγική δεν οδηγούν πουθενά.  ∆εν μπορούν 
επαρκώς ούτε την εθνική μας υπόθεση να προωθήσουν ούτε την αποτροπή νέων 
τετελεσμένων να επιτύχουν.  Τέτοιες διαπιστώσεις δικαιολογημένα δημιουργούν 
αίσθημα αβεβαιότητας και έλλειψη σιγουριάς για τους χειρισμούς μας και επιβάλλεται 
η εικόνα αυτή να ανατραπεί.   

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Η κατάσταση στο εθνικό πρόβλημα είναι αρκετά λεπτή και ο λαός προσδοκεί 
και ελπίζει σε καλύτερες μέρες.  Για να ελπίζουμε σε καλύτερες μέρες, χρειάζονται 
σαφείς και ρεαλιστικοί στόχοι, διεκδικητική, πειστική και αξιόπιστη πολιτική, αλλά και 
ομοψυχία στο εσωτερικό.  Μέσα από την εθνική στρατηγική απαιτείται συνεχής 
διεθνής σταυροφορία και συστηματική ευρωδιεκδικητική πολιτική.  Απαιτείται 
μελετημένη και μεθοδευμένη αξιοποίηση των μέσων που έχουμε στη διάθεσή μας, 
τόσο της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και του ΟΗΕ, αλλά και άλλων φίλων χωρών, για 
προώθηση των συμφερόντων μας και για την πρόληψη δυσάρεστων εξελίξεων σε 
βάρος μας.   

Όπως έχει τονίσει ο Πρόεδρος της Βουλής και υποψήφιος για την προεδρία της 
∆ημοκρατίας ∆ημήτρης Χριστόφιας, απαιτείται εμμονή στο δίκαιο της υπόθεσής μας, 
στους συμφωνημένους στόχους και την υφιστάμενη διαπραγματευτική βάση.  
Απαιτείται πολιτική που να ενώνει και όχι να διχάζει.  Στενή συνεργασία με την 
ελληνική πλευρά, σύνεση και συλλογικότητα στους χειρισμούς.  Αναβάθμιση του 
Εθνικού Συμβουλίου και δημιουργία γεφυρών επικοινωνίας με τους Τουρκοκυπρίους.   

Στρεφόμενος τώρα στο θέμα της άμυνας, επιβάλλεται αρχικά να υπογραμμιστεί 
ότι η επίλυση του κυπριακού προβλήματος, όπως και η αποστρατικοποίηση του 
νησιού θα πρέπει να επιτευχθούν μέσα από ειρηνικές διαδικασίες, με διάλογο και 
διαπραγματεύσεις.  ∆εδομένου όμως ότι το Κυπριακό παραμένει άλυτο και η κατοχή 
και η παρουσία των τουρκικών στρατευμάτων συνεχίζει αναλλοίωτη, είναι 
επιβεβλημένη η ύπαρξη, ενίσχυση και αναβάθμιση της άμυνάς μας μέσα στα πλαίσια 
των οικονομικών μας δυνατοτήτων.  Η άμυνα της Κύπρου και ιδιαίτερα η Εθνική 
Φρουρά αποτελεί μέσο κατοχύρωσης της ασφάλειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
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εργαλείο αποτροπής κινδύνων και απειλών και στοιχείο διαπραγμάτευσης, μακριά 
από δονκιχωτισμούς, αχρείαστες περιπέτειες και αυταπάτες.  Η στενή και ειλικρινής 
συνεργασία με την Ελλάδα, στα πλαίσια των συμβατικών σχέσεων των δύο κρατών, 
είναι εκ των ων ουκ άνευ.  Συναισθανόμενοι τη σημασία της στρατηγικής αυτής 
σχέσης, ένας σημαντικός στόχος της αμυντικής μας προσπάθειας θα πρέπει να είναι ο 
περαιτέρω εξορθολογισμός της αμυντικής μας συνεργασίας και η καλύτερη 
αξιοποίηση των σχέσεών μας αυτών, καθιστώντας την αποτρεπτική μας πολιτική πιο 
αξιόπιστη και αποτελεσματική.   

Αναγνωρίζεται ασφαλώς ότι η τοπική άμυνα στην Κύπρο, όπως και η 
αποτελεσματικότητά της αποτελούν πρωταρχική ευθύνη, υποχρέωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και των ενόπλων δυνάμεών της, για να επιληφθούν αυτών των θεμάτων.  
∆εδομένου του γεγονότος αυτού και δεδομένων των αλλαγών που έχουν επέλθει στο 
πολιτικοστρατιωτικό περιβάλλον από την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το 
άνοιγμα των οδοφραγμάτων, αλλά και γιατί αυτό επιβάλλεται από τις συνθήκες στη 
σύγχρονη εποχή, χρειάζεται στρατηγική αναθεώρηση της άμυνάς μας.  Στόχος πρέπει 
να είναι να καταστεί η Εθνική Φρουρά ένας σύγχρονος, ευέλικτος στρατός, 
ευρωπαϊκών προδιαγραφών, ικανός να αντιμετωπίσει αποτελεσματικά τις προκλήσεις 
των καιρών και να εκπληρώσει τους σκοπούς της εθνικής μας στρατηγικής και 
αμυντικής πολιτικής.  Προς το σκοπό αυτό επιβάλλεται η αναδόμηση του Υπουργείου 
Άμυνας σε ό,τι αφορά τη διοικητική του δομή και την ενίσχυση των υπηρεσιών 
έρευνας και μελέτης, αμυντικού σχεδιασμού και αμυντικής πολιτικής.  Για τον 
καλύτερο συντονισμό και τη στενότερη επαφή με τις ένοπλες δυνάμεις θα πρέπει να 
προωθηθεί η συστέγαση του Γενικού Επιτελείου Εθνικής Φρουράς με το Υπουργείο 
Άμυνας.  Επίσης, θα πρέπει να προωθηθεί ο επαναπροσδιορισμός του ρόλου της 
Εθνικής Φρουράς με βάση τις υφιστάμενες ή και προβλεπόμενες συνθήκες απειλής, η 
επανεξέταση και βελτίωση του επιχειρησιακού δόγματος και του σχεδιασμού μέσα στα 
πλαίσια της γενικότερης αμυντικής πολιτικής, καθώς και η αναδιοργάνωση των 
σχηματισμών και των μονάδων.   

Για την καλύτερη αξιοποίηση των πόρων και του ανθρώπινου δυναμικού 
επιβάλλεται να εισαχθούν σύγχρονες επιστημονικές μέθοδοι διοίκησης, νέα 
τεχνολογία και εξειδικευμένος εξοπλισμός, που θα συμβάλουν στην αύξηση της 
ποιοτικής στάθμης και της αποδοτικότητας της δύναμης.  Στο σκεπτικό αυτό 
εντάσσεται και η επαναξιολόγηση και αποδοτικότερη αξιοποίηση και λειτουργία της 
εφεδρείας, η οποία αποτελεί τη σπονδυλική στήλη της άμυνάς μας.  Ο 
εκσυγχρονισμός του τρόπου λειτουργίας, εκπαίδευσης και αξιοποίησής της, με σκοπό 
τη μεγιστοποίηση της προσφοράς της, και η ταυτόχρονη εξέταση της δυνατότητας 
μείωσης του χρόνου υπηρεσίας των εφέδρων θα πρέπει να μας απασχολήσουν 
περαιτέρω.   

Το ανθρώπινο δυναμικό και η καλύτερη αξιοποίησή του αποτελεί ουσιώδες 
μέρος της προσπάθειας ποιοτικής αναβάθμισης της άμυνάς μας.  Η επίλυση των 
προβλημάτων των στελεχών και των άλλων επαγγελματιών, εθελοντών, εθελοντριών 
και του τεχνικού προσωπικού, το θέμα της ανέλιξής τους, η περαιτέρω ενίσχυση του 
επαγγελματισμού, η συνεχής κατάρτιση και η μεγιστοποίηση της προσφοράς τους και 
η σφυρηλάτηση της αξιοκρατίας είναι στοιχεία σημαντικά για την επίτευξη του στόχου 
αυτού.    

Θέμα θεμελιώδους σημασίας για την αμυντική μας πολιτική αποτελεί και η 
ανάληψη προσπάθειας για σημαντική βελτίωση των συνθηκών και του επιπέδου 
διαβίωσης, εκπαίδευσης, λειτουργίας και προσφοράς των εθνοφρουρών.  Η 
αναβάθμιση των εγκαταστάσεων και της υποδομής, η ενίσχυση της σχέσης και 
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επικοινωνίας της Εθνικής Φρουράς με την οικογένεια και το σχολείο και η περαιτέρω 
κοινωνικοποίησή της, καθώς και η καλύτερη αξιοποίηση του χρόνου υπηρεσίας της 
θητείας των κληρωτών, τόσο για σκοπούς αποτελεσματικότητας της δύναμης όσο και 
για τη μελλοντική τους σταδιοδρομία, θα προσδώσουν ένα νέο ανθρώπινο χαρακτήρα 
στην Εθνική Φρουρά.  Η προσπάθεια πρέπει να είναι να επιτευχθεί ένα νέο, 
δημιουργικό πνεύμα στη σχέση αυτή, ώστε να καταστεί η θητεία στην Εθνική Φρουρά 
μια πιο ελκυστική και ωφέλιμη υπηρεσία, η οποία να εξυπηρετεί ταυτόχρονα τους 
σκοπούς της άμυνας της Κύπρου, αλλά και να δίνει νόημα στους νέους για τη 
χρησιμότητά της.   

Συναφώς, υπογραμμίζεται η θέση του υποψηφίου Προέδρου ∆ημήτρη 
Χριστόφια να μελετήσει την προώθηση της μείωσης της θητείας από τους είκοσι πέντε 
στους δεκαεννέα μήνες, που σύμφωνα με τις μελέτες μας είναι το ελάχιστο χρονικό 
όριο στο οποίο μπορεί να μειωθεί με βάση τους συσχετισμούς δυνάμεων και το είδος 
της απειλής που αντιμετωπίζει η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η πρόταση αυτή, η οποία 
στηρίζεται σε βαθιά μελέτη του αντικειμένου, σε συνδυασμό με μια σειρά ενεργειών 
και άλλων μέτρων που πρέπει να ληφθούν, μπορεί να διατηρήσει, αλλά και να 
ενισχύσει περαιτέρω την αποτρεπτική ικανότητα της άμυνάς μας.   

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγοντας εύχομαι σε 
όλους σας καλά Χριστούγεννα, καλές γιορτές, υγεία και ευτυχία. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Άριστου Αριστοτέλους ο Πρόεδρος της 
Βουλής κατέλαβε την έδρα. ) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε.  

 Ο κ. Ανδρέας Θεμιστοκλέους, παρακαλώ. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Προτού μπω στην ουσία της ομιλίας μου, θα ήθελα να δώσω κάποιες 
απαντήσεις.  Χθες ο Φύτος Κωνσταντίνου, ο καλός ο συνάδελφος, μας ταύτισε ως 
παράταξη με το ΑΚΕΛ.  Εγείρεται μια απορία.  Γιατί να μην είναι ταυτισμένο το ∆ΗΚΟ 
με το ΑΚΕΛ, που μαζί κυβερνούσαν τον τόπο επί τεσσεράμισι χρόνια, μαζί 
αποφάσιζαν, μαζί οδηγούσαν τον τόπο εκεί που τον οδήγησαν, και γιατί να είναι ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός ταυτισμένος με το ΑΚΕΛ;  Αν αυτά που λέει σήμερα το 
ΑΚΕΛ είναι τα ίδια με αυτά που λέει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός εδώ και χρόνια, δε 
φταίει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, φταίει το ΑΚΕΛ!  Άρα, εκεί το παράπονο!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

          Για όλα, συνάδελφε, έν’ το ΑΚΕΛ που φταίει! Μεν ακούεις λόγια!   

(Γέλια) 

 Έχει και το ∆ΗΚΟ δίκαιο, έχετε και εσείς δίκαιο, έχει και το ΕΥΡΩΚΟ δίκαιο, οι 
πάντες έχουν δίκαιο! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όλοι έχουν δίκαιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Έν’ το ΑΚΕΛ που φταίει! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Βεβαίως, βγαίνουν αρκετοί συνάδελφοι εδώ, κύριε Πρόεδρε, και σας υμνούν.  
Αν βγει και κανένας και ασκήσει ολίγην κριτική, να μην καθίσταται τούτο ενοχλητικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δε με ενοχλεί καθόλου. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μα, το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. 

 Ο κ. Ομήρου είπε ότι η απόρριψη του Σχεδίου Ανάν στο δημοψήφισμα 
αποτέλεσε πράξη άρνησης του λαού μας να αποδεχτεί μια λύση άδικη και ετεροβαρή 
κ.λπ.  Σε δήλωσή του προς τους βουλευτές του κόμματος από τη Βαυαρία έλεγε τα 
εξής:  «Αν υπάρξουν οι αναγκαίες αλλαγές και βελτιώσεις στο Σχέδιο Ανάν για λύση ή 
σε οποιαδήποτε πρόταση για λύση του κυπριακού προβλήματος, ώστε να 
ικανοποιούνται θέματα της ασφάλειας, των στρατευμάτων κ.λπ., εμείς ως παράταξη 
θα την υποστηρίξουμε».  

 Ο κ. Κατσουρίδης είπε ότι…   

Έλα Νίκο, έλα ν’ ακούσεις. 

 Στην ομιλία του την πρώτη μέρα της συζητήσεως είπε: «Είμαστε αντίθετοι σε 
επαναφορά του Σχεδίου Ανάν, για το οποίο έχει αποφασίσει τελεσίδικα ο λαός.  Οι 
μοναδικοί», λέει, «που το επαναφέρουν στη συζήτηση είναι συγκεκριμένο επιτελείο, το 
οποίο μάλιστα μας έχει συγχύσει με τις αναφορές του.  Πότε είναι στο νεκροτομείο και 
πότε ελλοχεύει κίνδυνος επαναφοράς του.  Και τα δυο δεν μπορεί να συμβαίνουν.».  
Έχει δίκαιο.  ∆εν μπορεί να συμβαίνουν και τα δύο, αλλά μπορεί το Σχέδιο Ανάν να 
κοιμάται, είτε θεϊκώς είτε βιολογικώς να κοιμάται.  Θέλουν να ανέβουν στην εξουσία, 
για να το ξυπνήσουν! 

 Σε ό,τι αφορά τον κ. Παπαδόπουλο και το ∆ΗΚΟ, είναι πληθώρα οι δηλώσεις 
ότι αυτό το σχέδιο δεν μπορεί να φύγει από το τραπέζι.  Ότι είναι εκεί, όπως και όλα τα 
υπόλοιπα σχέδια.  Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να βρούμε το θάρρος να 
πούμε την αλήθεια και η αλήθεια είναι απλή:  Μετά το δημοψήφισμα σχεδόν όλες οι 
πολιτικές δυνάμεις είχαν πρόβλημα.  Τελεία και παύλα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι και όλες!   

          Α, συγνώμη!  

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ωραία, κύριε Κουλία. Έχετε δίκαιο, κύριε Κουλία, αλλά ακούστε.  29 Απριλίου 
2004, δηλώσεις του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου: «Τέτοιου είδους σχέδια 
βρίσκονται πάντα στο τραπέζι, δεν εξαφανίζονται, δεν πεθαίνουν».  Βεβαίως, ο 
Υπουργός Άμυνας είπε ότι πέθανε και ήταν στο νεκροτομείο.  10 Μαΐου 2004, 
εφημερίδα “Φιλελεύθερος”:  «Σχέδια όπως το Σχέδιο Ανάν δεν μπορεί να 
εξαφανιστούν».  Αυτή τη δήλωση την έκανε σε συνέντευξή του, σε δηλώσεις του στην 
Αγγλία.  23 Μαΐου 2004:  «Είπα», λέει, «τη στρατηγική μου στο Εθνικό Συμβούλιο και 
την ξέρει.  Το στίγμα αυτής της στρατηγικής είναι να γίνουν αλλαγές στο Σχέδιο Ανάν 
που να αίρουν τις ανησυχίες του κυπριακού λαού σε κεφάλαια του σχεδίου και δε 
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νομίζω να περιμένετε να σας πω δημοσίως και λεπτομερώς τις αλλαγές.».  Υπάρχουν 
σωρεία δηλώσεων.  Άρα, αυτό που έχω πει προηγουμένως είναι αλήθεια.   

 Με σύνθημα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την απαλλαγή από 
το Γλαύκο Κληρίδη και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, καθώς και τη μεγάλη αλλαγή που 
η νέα κυβέρνηση θα έφερνε, ύστερα από πολλές εύηχες εξαγγελίες και προσωπικές 
δεσμεύσεις του κ. Παπαδόπουλου, ο λαός έδωσε την εντολή του.  Έστειλε το Γλαύκο 
Κληρίδη στη σύνταξη, τον Τάσσο Παπαδόπουλο στο Προεδρικό και ∆ΗΚΟ, ΑΚΕΛ, 
Ε∆ΕΚ, σε μια ετερόκλητη συμμαχία, βρέθηκαν να κυβερνούν τον τόπο.   

 Για πέντε σχεδόν χρόνια η συγκυβέρνηση είχε όλους τους ημικρατικούς 
οργανισμούς, είχε την πλειοψηφία σε όλα τα δημοτικά συμβούλια και σχεδόν όλους 
τους δημάρχους.  Είχε επιπρόσθετα και μια συντριπτική κοινοβουλευτική υπεροχή.  
Με άλλα λόγια, είχε την ευκαιρία και την εξουσία να κάμει πράξη όλες τις εξαγγελίες 
της μέσα από τις οποίες οι πολίτες την ανέδειξαν στην εξουσία.   

 Εμείς δε μηδενίζουμε τα όσα θετικά έγιναν για τον τόπο και το λαό μας, αλλά, 
από την άλλη, δεν μπορούμε να αδιαφορήσουμε για όσα έγιναν λανθασμένα, για όσα 
έπρεπε να γίνουν και δεν έγιναν και για όσα εξαγγέλθηκαν και έμειναν απλά λόγια και 
εξαγγελίες. 

 Στο Κυπριακό, μέσα από λανθασμένες εκτιμήσεις και αποφάσεις του ποδαριού, 
οδηγηθήκαμε σε ένα αχρείαστο δημοψήφισμα που βαρύτατα επληρώσαμε και 
πληρώνουμε πολύ ακριβά.  Εσυγχύσαμε την ανεξαρτησία και την αξιοπρέπεια με την 
απομόνωση, εχάσαμε φίλους και συμμάχους, υποστήκαμε αλλεπάλληλες ήττες και 
πολλαπλές ταπεινώσεις.  Από θύματα της εισβολής και της κατοχής μετατραπήκαμε 
σε “θύτες” και μέσα από αντιφατικές επιλογές και λανθασμένους χειρισμούς 
βρεθήκαμε, χωρίς ουσιαστικά ανταλλάγματα για μας, στο περιθώριο της Ευρώπης και 
την ίδια ώρα η Τουρκία, απαλλαγμένη από την αδιαλλαξία λόγω της στάσης της στο 
Σχέδιο Ανάν και εξαγνισμένη για τα εγκλήματά της, ξεπέρασε αδυναμίες και εμπόδια. 

 Ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος είναι στη γενική αντίληψη χρεωμένος με τραγικά 
σφάλματα.  Λάθος η επιστολή το ∆εκέμβριο του 2003 προς το γενικό γραμματέα του 
ΟΗΕ.  Λάθος η διαπραγματευτική του αδράνεια.  Λάθος η επαίσχυντη επιδιαιτησία, 
που και ο ίδιος ομολόγησε.  Λάθος η αποδοχή των ασφυκτικών χρονοδιαγραμμάτων 
και τέλος και τραγικότερο θανάσιμο λάθος η αποδοχή των απευθείας 
δημοψηφισμάτων, όπου μας οδήγησε η επαίσχυντη επιδιαιτησία, χωρίς 
προηγουμένως να υπάρξει συμπεφωνημένη λύση. 

 Στη συνέχεια η κυβέρνηση απέτυχε να διαχειριστεί το “όχι”.  Κρύβεται συνεχώς 
πίσω από αυτό.  Αντί να το μετατρέψει σε σύμβολο ενότητας και όπλο διεκδίκησης, το 
μετέτρεψε σε καταφύγιο της απραξίας και της αμηχανίας της και βεβαίως το “όχι” είναι 
και μια πολύ καλή δικαιολογία για κάθε λάθος και σε κάθε περίπτωση και για κάθε 
περίσταση. 

 Μετά το δημοψήφισμα πηγαίνουμε στους κινδύνους χωρίς όραμα, χωρίς 
πρόγραμμα, χωρίς στόχους.  Πηγαίνουμε απροετοίμαστοι, αδύνατοι και αδύναμοι.  
Πηγαίνουμε στην τύχη αστήρικτα και ξεκρέμαστα!   

 Για τεσσεράμισι χρόνια το ΑΚΕΛ βρισκόταν στη συγκυβέρνηση και αιφνιδίως 
αποφάσισε να διεκδικήσει, μάλιστα για πρώτη φορά με τον ηγέτη του, την εξουσία και 
εδώ εγείρεται ένα απλό ερώτημα:  Ή στον κ. Χριστόφια και στο ΑΚΕΛ πήρε 
τεσσεράμισι χρόνια, για να αντιληφθούν τις αδιέξοδες πολιτικές και τους 
λανθασμένους χειρισμούς του κ. Παπαδόπουλου και τη ζημιά που αυτές οι πολιτικές 
και οι χειρισμοί τους επέφεραν στην εθνική μας υπόθεση, ή από νωρίς το 
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αντιλήφθηκαν, αλλά για χάρη της νομής και της διανομής της εξουσίας εστήριζαν τις 
αδιέξοδες αυτές πολιτικές.   Σε κάθε περίπτωση όμως, το ΑΚΕΛ και ο υποψήφιος του 
χρεώνονται είτε με πολιτική ακρισία, όπως λέγεται στην περιρρέουσα, για να μην πω 
και υποκρισία, είτε ότι έβαλαν τα μικροκομματικά τους συμφέροντα υπεράνω και εις 
βάρος του γενικού καλού!   

 Τώρα το ΑΚΕΛ διεκδικεί την προεδρία της ∆ημοκρατίας και είναι απορίας άξιον 
πώς μπορεί το ΑΚΕΛ να κυβερνήσει μια ευρωπαϊκή χώρα, όταν δεν πιστεύει στην 
Ενωμένη Ευρώπη, όταν δεν πιστεύει στην εμβάθυνση και την ολοκλήρωσή της, όταν 
δεν πιστεύει στην οικονομία της αγοράς, όταν ακόμα μέχρι και εχτές τα εμάσησε για τη 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη!  Πώς μπορεί το ΑΚΕΛ να εφαρμόσει πολιτικές στις οποίες 
ούτε καν πιστεύει το ίδιο;  Πώς μπορούν να κυβερνήσουν, όταν είναι αιχμάλωτοι μιας 
παρωχημένης ιδεολογίας και εγκλωβισμένοι  ενός βεβαρημένου παρελθόντος; 

 Πέρσι μαζί και το ΑΚΕΛ, εφέτος βεβαίως όσοι έμειναν στην κυβέρνηση ετόνιζαν 
και τονίζουν αδιάλειπτα ότι η οικονομία πάει πάρα πολύ καλά, ότι όλοι οι οικονομικοί 
δείκτες πηγαίνουν περίφημα, ότι μάλιστα όλοι μας επαινούν!  Μια μόνο ερώτηση προς 
τους πλασιέδες και τους διαφημιστές της καλής οικονομίας:  Αφού η οικονομία πάει 
τόσο καλά, άραγε γιατί τα καλά της αποτελέσματα δε φτάνουν ή γιατί δεν έφτασαν 
έγκαιρα σε όλους τους πολίτες, ιδιαίτερα σε αυτούς που τα έχουν απόλυτα ανάγκη; 

 Για μας τα αποτελέσματα της ανάπτυξης και της καλής οικονομίας πρέπει να 
διαχέονται, πρέπει να φτάνουν σ’ όλη την κοινωνία.  Θέλουμε την οικονομία γύρω από 
τον άνθρωπο και όχι τον άνθρωπο γύρω από την οικονομία.  Για μας, όταν η 
οικονομία ακμάζει, η κοινωνία πρέπει να ευημερεί.  Όταν η πατρίδα μας 
αναπτύσσεται, πρέπει να δημιουργούνται θέσεις απασχόλησης.  Όταν η Κύπρος 
εκσυγχρονίζεται και προοδεύει, αυτό αντανακλάται -πρέπει να αντανακλάται- στην 
υγεία, στην παιδεία, στην κοινωνική δικαιοσύνη και στην άμυνα. 

 Σε μια εποχή όπου τα μεγάλα προβλήματα είναι εξόχως πολιτικά και επομένως 
όλοι έπρεπε να επιδιώκουμε όχι τον ανά πενταετία συμμετέχοντα πολίτη αλλά τον 
πολίτη συνεχούς συμμετοχής, κυβερνώντες και συγκυβερνώντες, προφασιζόμενοι 
διάφορα περίεργα και παράξενα επιχειρήματα, στερούν από χιλιάδες συμπολίτες μας, 
ιδίως τους νέους, το δικαίωμα να ψηφίζουν στις χώρες διαμονής τους και τους 
υποβάλλουν σε άσκοπη ταλαιπωρία και περιττά έξοδα. 

 Παρά το γεγονός ότι η χώρα μας έχει ξεφύγει από τα αρχικά στάδια της 
αναπτυσσόμενης οικονομίας και παρά το γεγονός ότι εδώ και τέσσερα χρόνια η 
Κύπρος είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι με μεγάλη λύπη που 
διαπιστώνουμε ότι ο Οργανισμός για τη ∆ιεθνή ∆ιαφάνεια καταγράφει ότι 
κατρακυλήσαμε στην κλίμακα της διαφθοράς από την εικοστή έβδομη στην τριακοστή 
ένατη θέση.  Το 2003, με άριστα το δέκα, είχαμε επίδοση 6,1, δηλαδή τότε που 
παραλαμβάνατε την κυβέρνηση. Το 2005, δύο χρόνια αργότερα, κατρακυλήσαμε στο 
5,7 και εφέτος, το 2007, παραμονές που ζητάτε άλλοι να κυβερνήσετε και άλλοι να 
παραμείνετε στην κυβέρνηση, έχουμε φτάσει στο 5,3! 

 Είναι πρόδηλο ότι τα πολλά σκάνδαλα που ξέσπασαν από το 2003 έως και 
σήμερα δεν εταλαιπώρησαν μόνο την κυπριακή κοινωνία, αλλά έπληξαν και τη διεθνή 
εικόνα της χώρας.   

 Για μας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαφθορά και η διαπλοκή έχουν όνομα.  
Είναι η μετατροπή της πολιτικής δύναμης και των δημόσιων αξιωμάτων σε πλούτο, 
αλλά και η μετατροπή του πλούτου σε πολιτική δύναμη και σε αξιώματα!  Εμείς 
αναγνωρίζουμε τη δημιουργικότητα του ιδιωτικού κεφαλαίου και εκτιμούμε και 
στηρίζουμε την ιδιωτική πρωτοβουλία.  Την ίδια όμως ώρα θέλουμε να κάνουμε 
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ξεκάθαρο ότι δεν προσδενόμαστε σε κάστες συμφερόντων και ότι τασσόμαστε ενάντια 
στη χειραγώγηση της πολιτικής ζωής του τόπου από το κεφάλαιο.  Είναι πάγια η θέση 
μας ότι είμαστε ενάντια στο κράτος ιδιοκτήτη μέσων παραγωγής, ενάντια στο κράτος 
επιχειρηματία, ενάντια στα μονοπώλια.  Για μας, όπου υπάρχει αδιαφάνεια υπάρχει 
διαφθορά και όπου υπάρχει διαφθορά η οποία δεν καταπολεμείται μοιραία θα υπάρξει 
και παρακμή. 

 Στον προϋπολογισμό για την παιδεία διαπιστώνεται παντού η απουσία 
οράματος, η δολιότητα του μέσου όρου, η δίαιτα στον πολιτισμό, οι λογιστικές 
αλχημείες και η καθήλωση των αναπτυξιακών δαπανών.  Από την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση επήγαμε στα εθνικά επίπεδα και το εθνικό απολυτήριο, ύστερα 
αφήσαμε τα εθνικά επίπεδα και το εθνικό απολυτήριο και προχωρήσαμε στο 
στρατηγικό σχεδιασμό και τώρα, παραμονές εκλογών και στη λήξη της θητείας της 
παρούσας κυβέρνησης, αφού εχάθησαν τεσσεράμισι πολύτιμα χρόνια, κάποιοι 
ισχυρίζονται ότι όλα μπορούν να τα προλάβουν στους δύο μήνες που τους έμειναν.  
Εχθές ελέχθη από την κ. Κυριακίδου ότι ίδρυσε αυτή η κυβέρνηση τα ιδιωτικά 
πανεπιστήμια και ότι έκτισαν σχολεία πολλά.  Ναι, έκτισαν σχολεία και εχάλασαν την 
παιδεία!  ∆ημιουργήσαμε ιδιωτικά πανεπιστήμια και η κυβέρνηση τα άφησε στο έλεος 
των ιδιοκτητών τους.  Ουσιαστικά, ανεξέλεγκτα!  Χωρίς κανονισμούς, χωρίς όρους και 
προϋποθέσεις.  Έχεις απολυτήριο μέσης παιδείας;  Πληρώνεις και εγγράφεσαι, 
πληρώνεις και προάγεσαι, πληρώνεις και αποφοιτάς!  Και, αν είσαι αλλοδαπός, 
πρώτα εγγράφεσαι και μετά ελέγχεται το γνήσιο των πιστοποιητικών σου!   

 Θέλω σήμερα να κρούσω έντονα τον κώδωνα του κινδύνου για κάτι που είναι 
πολύ σοβαρό:  Αν δε ληφθούν δραστικά μέτρα, η Κύπρος, αντί κέντρο γνώσης 
υψηλών προδιαγραφών, θα μετατραπεί σε κέντρο εκμετάλλευσης και εστία 
διασυρμού, που όχι μόνο θα πλήξει την εικόνα των ανώτατων κρατικών μας 
πανεπιστημίων, που όντως είναι υψηλού επιπέδου, αλλά και θα υπονομεύσει διεθνώς 
και ιδίως στον ευρωπαϊκό χώρο το κύρος ολόκληρου του εκπαιδευτικού μας 
συστήματος.  Και όλα αυτά την ώρα που η Ευρωπαϊκή Ένωση μέσα από τη 
διαδικασία της Μπολόνιας αποφάσισε να δημιουργηθεί μέχρι το 2010 ένας ενιαίος 
ευρωπαϊκός χώρος ανώτερης και ανώτατης εκπαίδευσης που θα καταστήσει την 
Ευρωπαϊκή Ένωση την πλέον ανταγωνιστική και δυναμική οικονομία γνώσης στον 
κόσμο, με διασφαλισμένη βεβαίως την ποιότητα των παρεχόμενων πτυχίων μέσα από 
πολύ αυστηρά κριτήρια.   

 Ο ένας στους τέσσερις εκπαιδευτικούς είναι έκτακτος, η πειθαρχία έχει 
κυριολεκτικά ξεχαρβαλωθεί, οι επιθέσεις και οι καταστροφές στα σχολεία είναι 
χιλιάδων λιρών, έχουν πολλαπλασιαστεί τα κρούσματα και τα φαινόμενα επιθέσεων 
προς τους εκπαιδευτικούς και βεβαίως το ενιαίο λύκειο πάσχει από όλες τις πλευρές 
και, επειδή το ΑΚΕΛ διαφωνούσε με τον περιορισμό των εκατοντάδων και 
αλλοπρόσαλλων συνδυασμών, όπως η περιβόητη “έκθεση των επτά σοφών” 
εισηγείται, δε γίνεται τίποτε.  Κάθε προσπάθεια για τεσσεράμισι χρόνια να βελτιωθεί η 
κατάσταση σκοτωνόταν εν τη γενέσει της.  Η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση με τον τρόπο 
που εφαρμόζεται, με την αλαζονεία ορισμένων στο Υπουργείο Παιδείας, με το βαρίδι 
που λεγόταν ΑΚΕΛ τεσσεράμισι χρόνια και τις ιδεοληψίες διάφορων δήθεν 
προοδευτικών, εκείνο που πέτυχε είναι την απορρύθμιση και τη διάλυση των 
σχολείων.  Και αν συνεχίσει, όπως αυτή προτείνεται, τότε σε ανύποπτο χρόνο δε θα 
ξέρουμε ούτε ποιοι είμαστε ούτε από πού ερχόμαστε ούτε πού πηγαίνουμε και ούτε 
βεβαίως δημόσιο καλό σχολείο θα έχουμε!   

 Παιδεία, αγαπητοί συνάδελφοι, χωρίς ηθική βάση, χωρίς ηθικό και αξιακό 
περιεχόμενο δεν υπάρχει και όπου επιχειρήθηκε κάτι τέτοιο οδήγησε σε κοινωνική 
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ανωμαλία, αναστάτωση και προβλήματα.  Για μας, επειδή εμείς σεβόμαστε αυτά τα  
οποία πιστεύουμε και δεν αρνούμαστε να το κατονομάσουμε, η ηθική βάση της 
παιδείας είναι η χριστιανική μας αντίληψη για τον άνθρωπο, η ελληνική παιδεία, η 
ελληνική ιστορία και ο ελληνικός πολιτισμός. 

 Και μια και το έφερε η κουβέντα για την ιστορία και έχουν λεχθεί πάρα πολλά, 
θέλουμε επίσης να κάνουμε ξεκάθαρο σήμερα ότι, όταν η ιστορία επιστρατεύεται και 
γίνεται εργαλείο πολιτικής, τότε παύει να είναι ιστορία.  Τότε η ιστορία 
παραχαράσσεται και, όταν η ιστορία παραχαράσσεται, τότε η ιστορία τιμωρεί.  Όλοι 
κατανοούμε ότι μαζί με τους Τουρκοκυπρίους θα ζήσουμε ειρηνικά και μαζί θα 
δημιουργήσουμε τη νέα πολιτεία σε μια εξέλιξη του υφιστάμενου κράτους μας.  Όμως, 
καμιά επαναπροσέγγιση και πολύ περισσότερο η λύση δε θα έχει μέλλον και δε θα 
είναι βιώσιμη, αν δεν εδράζεται στον αμοιβαίο και απόλυτο σεβασμό της εθνικής 
καταγωγής, της θρησκευτικής συνείδησης, της ταυτότητας και της ιστορίας των δύο 
κοινοτήτων.  Και συνείδηση και ταυτότητα σημαίνει ιδιαιτερότητα.  Και ιδιαιτερότητα 
σημαίνει να τονίζεις και να εκδηλώνεις ελεύθερα τη διαφορετικότητά σου, τις διαφορές 
σου και όχι να είσαι υποχρεωμένος κάθε μέρα να υμνείς τα δήθεν κοινά στοιχεία. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για πέντε σχεδόν χρόνια η κυβέρνηση μας προσφέρει γλυκόπικρες αναμνήσεις 
και δύσκολες μέρες.  Είπε ένα “όχι” και ακολούθησαν εκατό “ναι”.  Προβλήματα που 
ελίμναζαν επί χρόνια και δεσμεύτηκε η κυβέρνηση για την επίλυσή τους όχι μόνο δεν 
έχουν επιλυθεί, αλλά έγιναν χειρότερα.  Πόθεν να ξεκινήσουμε και πού να 
καταλήξουμε;  Ναρκωτικά;  Οδικά θανατηφόρα δυστυχήματα;  Λαθρομετανάστευση;  
Ουρές στα νοσοκομεία;  Λειψυδρία;  Ανασφάλεια των πολιτών;  Εδώ είμαστε σ’ ένα 
κράτος που κλέβουν την αστυνομία!  Φανταστείτε πόση ασφάλεια μπορεί να 
παρέχεται στους πολίτες! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κάποτε ανατινάσσαν την αστυνομία! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆εν άκουσα, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κάποτε ανατινάσσαν τους αστυνομικούς σταθμούς! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ:  

 Είντα σχέση έσιει τούτο; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έχετε δίκαιο, κάποτε υπήρχε και η βία και η αντιβία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είντα ενοχλείσαι; Είντα ενοχλείς; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Γιατί μας το ανέφερες; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, για να προσθέσω στην ιστορία! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, πόσα λεπτά σας έδωσε το κόμμα σας; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ...για να αφήσει την εικόνα καθαρή. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, ετελειώσετε.   

 Εντάξει, εννά αφαιρεθούν από άλλους συναδέλφους σας, να το ξέρετε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αφήστε τον να μιλήσει, κύριε Πρόεδρε, τον άνθρωπο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχω αντίρρηση να μιλά και μια ώρα.  Εγώ θα μπορούσα να κτίσω εκατόν 
ομιλίες πάνω στην ομιλία του συναδέλφου. Εν έχω κανένα πρόβλημα για τζιείνο, 
αλλά, επειδή το κόμμα του του έχει δώσει είκοσι λεπτά, ε, αυτό του λέω. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα μου δώσει δύο λεπτά ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμένα ποιος θα μου δώσει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ναι, εντάξει, κύριε. 

 Έλα κάτσε εσύ δαμαί, ρε Ζαχαρία, επιτέλους δηλαδή!  Κύριε Ελέησον! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο τόπος χρειάζεται ένα νέο όραμα.  Νέο όραμα και πολιτικές μεγάλες.  Η 
Κύπρος δεν πρόκειται να πάει καλά με αντιευρωπαϊκές επιλογές.  Η χώρα μας 
χρειάζεται ξεκάθαρους ευρωπαϊκούς προσανατολισμούς.  Θέλουμε κυβέρνηση τίμια 
και κυρίως θέλουμε μια πατρίδα που να προοδεύει μεν με εντυπωσιακούς ρυθμούς 
οικονομικής ανάπτυξης, αλλά την ίδια ώρα θέλουμε αυτή η πατρίδα να μη χωρίζει και 
να μην ξεχωρίζει τα παιδιά της και θέλουμε αυτή την πατρίδα ελεύθερη και 
επανενωμένη. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά.   

 Ο κ. Αντωνίου, παρακαλώ, έχει το λόγο. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούμε τις τελευταίες μέρες διάφορους βουλευτές να κατηγορούν την 
κυβέρνηση για ανικανότητα να διαχειριστεί κρίσεις.  Πολύ απλά τους λέμε:  Συμβουλές 
δεχόμαστε μόνο από εκείνους που αποδεδειγμένα κατάφεραν να διαχειριστούν 
κρίσεις.  ∆ε δεχόμαστε συμβουλές και κριτική από αυτούς που δεν μπόρεσαν να 
διαχειριστούν τη μεγάλη κρίση του χρηματιστηρίου, που οδήγησε μεγάλο αριθμό 
οικογενειών στη χρεοκοπία.  ∆ε δεχόμαστε συμβουλές απ’ αυτούς που προκάλεσαν 
κρίσεις -πυραυλολογία- για να κερδίσουν προεδρικές εκλογές, αλλά δεν μπόρεσαν να 
διαχειριστούν την κρίση και αναδιπλώθηκαν ανώμαλα!   

 Ακούσαμε επίσης βουλευτή του ΑΚΕΛ να αναφέρει ότι το κόμμα του διαφωνεί 
με τη βασική φιλοσοφία και πολιτική της κυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου για 
τομείς ευθύνης του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  Να υποθέσω ότι οι μέχρι 
πρόσφατα υπουργοί του κόμματος στο εν λόγω υπουργείο προωθούσαν πολιτική με 
την οποία οι ίδιοι διαφωνούσαν;   

 Επίσης ακούστηκε να λέγεται ότι δεν περιλαμβάνονται σημαντικά κονδύλια 
στους προϋπολογισμούς του 2008 για ένα έργο νευραλγικής σημασίας για την Πάφο, 
τον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς.  Να υπενθυμίσω απλά ότι το έργο 
αυτό θα γίνει με τη μέθοδο “μελέτη-κατασκευή-χρηματοδότηση-συντήρηση”.  Γι’ αυτό 
ακριβώς το λόγο δεν περιλαμβάνονται σημαντικά κονδύλια στον προϋπολογισμό.  Το 
ίδιο ισχύει για μεγάλα έργα με στρατηγικούς επενδυτές, όπως τα αεροδρόμια και οι 
μαρίνες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μέσα από το φετινό προϋπολογισμό φαίνεται για μια ακόμη χρονιά πως 
συνεχίζεται η σταθερή πορεία ανάπτυξης της οικονομίας και η συνεχής ενίσχυση του 
κοινωνικού κράτους.  Η συζήτηση του προϋπολογισμού του 2008, αλλά και η 
ταυτόχρονη σύγκριση της οικονομικής κατάστασης και του απολογισμού για το χρόνο 
που διανύουμε αποδεικνύουν ότι η κυβέρνηση έχει πετύχει στη δημοσιονομική της 
πολιτική. 

 Αυτό που πριν μερικά χρόνια φαινόταν ανέφικτος στόχος είναι σήμερα 
πραγματικότητα.  ∆ε θα σας κουράσω δίνοντας αριθμούς, γιατί αυτό έχει γίνει από 
άλλους συναδέλφους.  Θα ήταν όμως μεγάλη παράλειψη να μην αναφερθώ στη 
δημοσιονομική εξυγίανση, τη βελτίωση της οικονομίας και τη στοχευμένη πολιτική 
κοινωνικών παροχών, τη διατήρηση υψηλών ρυθμών ανάπτυξης της οικονομίας, τη 
συγκράτηση της ανεργίας και τον περιορισμό του πληθωρισμού σε χαμηλά επίπεδα.  
Είναι μερικά μόνο από τα πιο κύρια επιτεύγματα της κυβέρνησης Τάσσου 
Παπαδόπουλου σε αυτή την πρώτη πενταετία.   

 Ο πέμπτος κατά σειρά προϋπολογισμός που καταθέτει η κυβέρνηση Τάσσου 
Παπαδόπουλου επιβεβαιώνει και φέτος ότι η οικονομία μας βρίσκεται σε καλά χέρια 
και παρουσιάζει μια πραγματική εικόνα υγιών δημόσιων οικονομικών.  Η κυπριακή 
κυβέρνηση, με την αποτελεσματική διαχείριση και το νοικοκύρεμα των 
δημοσιονομικών, είναι μεταξύ των λίγων κυβερνήσεων που στην πορεία για ένταξη 
στην Ευρωζώνη δεν έκανε χρήση των εύκολων λύσεων, της επιβολής φορολογιών, 
των αποκρατικοποιήσεων και άλλων αντιλαϊκών μέτρων, που πλήττουν το κοινωνικό 
χαρακτήρα του κράτους.  Πέτυχε την ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη Ζώνη 
του Ευρώ με άκρως κολακευτικά συμπεράσματα της αρμόδιας επιτροπής της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη σταθερότητα της οικονομίας μας και μάλιστα με 
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προοπτική συνεχούς ανοδικής πορείας και για τα επόμενα χρόνια.  Τα θεαματικά αυτά 
αποτελέσματα οφείλονται στη σωστή οικονομική πολιτική που ακολούθησε με 
συνέπεια, αλλά και στην κατανόηση, τη συνεργασία και την αυτοσυγκράτηση των 
κοινωνικών εταίρων, των συντεχνιών, του κάθε πολίτη.   

 Αποτελεί μεγάλη επιτυχία για την κυβέρνηση και για τον Υπουργό Οικονομικών 
η αναβολή αύξησης του ΦΠΑ σε τρόφιμα, φάρμακα και υπηρεσίες εστίασης μέχρι το 
2010.  Η μάχη με την ακρίβια είναι συνεχής και η κυβέρνηση δίνει αυτή τη μάχη με 
συνέπεια και αποφασιστικότητα.  Έχει ενισχύσει την Υπηρεσία Προστασίας 
Καταναλωτών με εκατόν επιθεωρητές για ενδελεχείς επιθεωρήσεις σημείων πώλησης 
αγαθών και δημοσιοποιεί τιμές, έτσι ώστε ο καταναλωτής, ο οποίος έχει τη δύναμη 
στα χέρια του, να είναι ενημερωμένος.  Ήδη στον τομέα των υπεραγορών είναι 
αισθητές οι μειώσεις στις τιμές των προϊόντων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε γενικές γραμμές κατά τη διάρκεια της ομιλίας μου θα αναφερθώ στην 
κοινωνική πολιτική,  εργασία, απασχόληση και σε σημαντικά θέματα που αφορούν την 
επαρχία της Πάφου. 

Κοινωνική πολιτική 

 Σταθερή επιδίωξη της κυβέρνησης είναι η διαμόρφωση μιας ορθολογιστικής 
προγραμματισμένης και μελετημένης κοινωνικής πολιτικής που έχει ως βάση την 
κοινωνική δικαιοσύνη, την κοινωνική αλληλεγγύη, τις ηθικοκοινωνικές αξίες του τόπου 
και την ισόρροπη αντιμετώπιση των κοινωνικών αναγκών. 

 Η πολιτική αυτή στηρίζεται στη διατήρηση συνθηκών μακροοικονομικής 
σταθερότητας και στη στοχευμένη κοινωνική πολιτική προς όφελος των ευάλωτων και 
ευπαθών ομάδων του πληθυσμού.  Η κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης, όπως 
φαίνεται στους ετήσιους προϋπολογισμούς τα τελευταία χρόνια, περιλαμβάνει 
σημαντικά αυξημένα κονδύλια.  Παρόμοια αύξηση παρουσιάζουν και οι δαπάνες 
κοινωνικής φύσης. 

 Χαιρετίζουμε την απόφαση της κυβέρνησης να ανταποκριθεί στις απρόβλεπτες 
εξελίξεις που επηρεάζουν ιδιαίτερα τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και να 
προωθήσει έκτακτα πακέτα μέτρων ενίσχυσης και κοινωνικής συνοχής.  Αυτή η 
κυβέρνηση έδωσε περιεχόμενο στην κοινωνική πολιτική.  Υπερδιπλασίασε τις 
κοινωνικές δαπάνες και χάρη στην επιτυχία της οικονομικής της πολιτικής με τέσσερα 
πακέτα στοχευμένων κοινωνικών παροχών ύψους πέραν των £325 εκατομ. μείωσε 
σημαντικά τις ανισότητες. 

Εξυπηρέτηση του πολίτη 

 Έχουν ήδη συσταθεί τέσσερα Κέντρα Εξυπηρέτησης του Πολίτη (Λευκωσία, 
Λεμεσό, Πόλη Χρυσοχούς, Πελένδρι), τα οποία προσφέρουν εξήντα τέσσερις 
διαφορετικές υπηρεσίες.  Γίνονται ενέργειες για λειτουργία σύντομα τριών ακόμη 
κέντρων στη Λάρνακα, στην ελεύθερη Αμμόχωστο και στην Πάφο. 

 Οι πιστωτικές κάρτες γίνονται αποδεκτές ως μέσο είσπραξης στο Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων, στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών, στο Γενικό Λογιστήριο και 
σε πολλές άλλες υπηρεσίες. 

Εργασία-απασχόληση 

 Κατά την περίοδο 2003-2007 το συνολικό ποσοστό απασχόλησης αυξήθηκε σε 
71,2% από 69,2% το 2003.  Παράλληλα, αυξήθηκε το ποσοστό απασχόλησης των 



 15

γυναικών σε 62,7% από 60,2% το 2003.  Μειώθηκε το ποσοστό ανεργίας σε 3,4%, 
δημιουργήθηκε αποκεντρωμένο σύστημα-δίκτυο εξυπηρέτησης του πολίτη, το οποίο 
αποτελείται από δεκατέσσερα γραφεία εργασίας παγκύπρια. Επεκτάθηκε η διάρκεια 
καταβολής του επιδόματος μητρότητας κατά δύο εβδομάδες, αυξήθηκε ο κατώτατος 
μισθός από £320, που ήταν το 2003, στις £409, ενώ ο κατώτατος μισθός μετά από 
εξάμηνη υπηρεσία αυξήθηκε από τις £340 στις £434. 

 Επίσης, κατά την περίοδο 2003-2007 υιοθετήθηκε νομοθεσία για τη ρύθμιση 
της λειτουργίας και των ωρών απασχόλησης των υπαλλήλων καταστημάτων, ώστε να 
διασφαλίζονται τα δικαιώματα μιας μεγάλης μερίδας εργαζομένων και τέθηκε τέρμα 
στην ακαταστασία και το χάος που επικρατούσε για χρόνια στην αγορά εργασίας. 

 Στον τομέα εργασίας-απασχόλησης σημαντικά θέματα που μας απασχολούν 
αφορούν τα εξής: 

 Τους άνεργους πτυχιούχους, οι οποίοι αποτελούν πηγή κοινωνικών 
προβλημάτων, αν δεν απασχολούνται στο σωστό επάγγελμα.  Παράλληλα, η 
μη αξιοποίηση της ομάδας αυτής φανερώνει σπατάλη οικονομικών πόρων που 
διατέθηκαν για τη μόρφωσή τους. 

 Τους ξένους εργάτες, οι οποίοι βραχυχρόνια επιλύουν προβλήματα ελλείψεων 
στην αγορά εργασίας, μακροχρόνια όμως αποτελούν αιτία κοινωνικών 
αναταραχών. 

Αξιοποίηση ανθρώπινου δυναμικού 

 Το ανθρώπινό μας δυναμικό αποτελεί τον πιο ουσιαστικό πλουτοπαραγωγικό 
πόρο, γι’ αυτό το λόγο επιβάλλεται η πλήρης αξιοποίηση, αλλά και προστασία του.  
Με την ελεύθερη εγκατάσταση και εργασία ατόμων σε όλες τις χώρες μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως και στην Κύπρο, ο συναγωνισμός για εργοδότηση 
μεγαλώνει.  Το ανθρώπινό μας δυναμικό πρέπει να έχει τα κατάλληλα εφόδια, ώστε 
να μπορέσει να αντεπεξέλθει στα νέα δεδομένα.  Ταυτόχρονα, θα προσδιορίζει σε 
σημαντικό βαθμό τη δυνατότητά μας να ανταγωνιστούμε με επιτυχία στο διευρυμένο 
ευρωπαϊκό χώρο, όπου επιβάλλεται μια άλλη διάσταση που είναι η αναγκαιότητα για 
το ανθρώπινό μας δυναμικό να προσαρμόζεται πιο γρήγορα και πιο εύκολα στις 
μεταβαλλόμενες συνθήκες. 

 Αναφορικά με τους απασχολουμένους, βασικό μας μέλημα είναι η αύξηση της 
παραγωγικότητας μέσω της εισαγωγής και προσαρμογής της απαιτούμενης 
τεχνολογίας, της τεχνογνωσίας και της ανάπτυξης σωστής συνείδησης έναντι της 
εργασίας.  Οι μέθοδοι διεύθυνσης, διοίκησης, οργάνωσης παραγωγής είναι θέματα 
που θα επιλυθούν με τον πιο σωστό τρόπο, εφόσον στοχεύουμε: 

 στις επενδύσεις προηγμένης τεχνολογίας, όπου εξ ορισμού η παραγωγικότητα 
είναι υψηλότερη, 

 στη μεταφορά και προσαρμογή τεχνολογίας και τεχνογνωσίας μέσω 
κοινοπραξιών με ξένους, 

 στην πιο εντατική και αναβαθμισμένη επιμόρφωση των εργοδοτών και 
εργοδοτουμένων και ιδιαίτερα στην επιμόρφωση στον τόπο της εργασίας. 

 Τα πιο πάνω μέτρα όχι μόνο επιφέρουν αυξήσεις στην παραγωγικότητα, αλλά 
βελτιώνουν και την κινητικότητα του ανθρώπινού μας δυναμικού μεταξύ των τομέων 
της οικονομίας των γεωγραφικών διαμερισμάτων και των επαγγελμάτων, κάτι που 
αποτελεί την αναγκαία προϋπόθεση για πληρέστερη αξιοποίησή του.   
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Τεχνολογία και εργασιακές σχέσεις 

 Μια βασική προϋπόθεση για επίτευξη του στόχου της πληρέστερης 
αξιοποίησης του ανθρώπινού μας δυναμικού είναι η επικράτηση ομαλών εργασιακών 
σχέσεων.  Γιατί με τις αρμονικές σχέσεις διεύθυνσης και εργατών θα είναι δυνατό να 
υιοθετηθούν ευεργετικές καινοτομίες στην αγορά εργασίας και στην παραγωγική 
διαδικασία. 

 Οι ομαλές εργασιακές σχέσεις συνιστούν το βασικό προαπαιτούμενο για 
εισαγωγή και προσαρμογή της τεχνολογίας και της τεχνογνωσίας.  Η διασφάλιση στην 
εργατική τάξη ότι συνεχίζει με την εισαγωγή της τεχνολογίας να έχει εξασφαλισμένες 
τις θέσεις εργασίες θα καταστήσει πιο άμεση και πιο εύκολα αποδεκτή τη νέα 
παραγωγική διαδικασία.  Εξάλλου, η αυξημένη παραγωγικότητα είναι ο μόνος και 
σίγουρος δρόμος για συνεχή βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του λαού και της 
ποιότητας ζωής μας. 

Ασφάλεια και υγεία εργαζομένων 

 Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου σ’ αυτή την πενταετία έδωσε μεγάλη 
σημασία σε θέματα που αφορούν την ασφάλεια και την υγεία των εργαζομένων.  
Εφαρμόζεται σχέδιο κατάρτισης των νεοεισερχομένων στην απασχόληση σε θέματα 
ασφάλειας και υγείας, το οποίο καλύπτει σε πρώτο στάδιο την οικοδομική και τη 
μεταποιητική βιομηχανία, ενώ σταδιακά θα επεκταθεί, ώστε να καλύψει όλο το φάσμα 
των οικονομικών δραστηριοτήτων.   

 Εκδόθηκαν νέοι κανονισμοί για την προστασία των εργαζομένων από το 
θόρυβο, τον αμίαντο και χημικούς παράγοντες, καθώς και για τον έλεγχο των 
ατυχημάτων μεγάλης κλίμακας.  Επεκτάθηκε η υποχρέωση των εργοδοτών να 
συστήνουν και να λειτουργούν επιτροπές ασφάλειας, καλύπτοντας έτσι όλους τους 
τομείς οικονομικής δραστηριότητας, από τις οικοδομές μέχρι και τις τράπεζες.  
Εγκρίθηκαν οι κανονισμοί οι οποίοι αποτελούν εκσυγχρονισμένο νομικό πλαίσιο για τη 
γνωστοποίηση και καταγραφή επαγγελματικών ασθενειών, ατυχημάτων και 
επικίνδυνων συμβάντων. 

Άτομα με ειδικές ανάγκες 

 Αυξήθηκε το επίδομα φροντίδας σε τετραπληγικά άτομα ανεξαρτήτως 
εισοδήματος από £185 σε £500 το μήνα, καθώς και οι δικαιούχοι από πενήντα σε 
τριακόσια άτομα.  Παρέχεται επίδομα βαριάς κινητικής αναπηρίας, το ύψος του 
οποίου σήμερα είναι £172 το μήνα. 

 Εισάγεται ο θεσμός της ποσόστωσης για πρόσληψη ατόμων με αναπηρία στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Στηρίζεται η ένταξη στην απασχόληση ατόμων με 
αναπηρίες μέσω της παροχής κινήτρων σε εργοδότες στον ιδιωτικό τομέα.  Τα 
αποτελέσματα του ειδικού σχεδίου αυτού φαίνονται άμεσα με την εργοδότηση 
πενήντα τεσσάρων ατόμων με αναπηρία, επτά εκ των οποίων σε τράπεζες. 

Συντάξεις-Βιωσιμότητα Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 Με την πρόοδο της επιστήμης και την παράταση της ανθρώπινης ζωής ο 
πληθυσμός της τρίτης ηλικίας έχει αυξηθεί κατά πολύ σε σύγκριση με το παρελθόν.  
Από εκτιμήσεις επιστημόνων που μελετούν θέματα πληθυσμιακής σύνθεσης και 
εξέλιξης, ο πληθυσμός των ηλικιωμένων συνεχώς θα αυξάνει τόσο στην Κύπρο όσο 
και στην υπόλοιπη Ευρώπη. 

 Ο Πρόεδρος Τάσσος Παπαδόπουλος και το ∆ημοκρατικό Κόμμα δίνουν 
ιδιαίτερη σημασία στα ηλικιωμένα άτομα.  Θέτουν ως στόχο τους να βοηθήσουν στην 



 17

ανεξαρτητοποίησή των με την παροχή σε αυτούς όλων των μέσων, είτε αυτά είναι 
παροχές είτε είναι άλλη βοήθεια. 

 Κατά την περίοδο 2003-2007 η βασική σύνταξη αυξήθηκε από £170 σε 
£198,42, ενώ η κατώτατη σύνταξη αυξήθηκε από £144, που ήταν το 2003, σε £168 
και η κοινωνική σύνταξη αυξήθηκε από £137, που ήταν το 2003, σε £160. 

 Επιβάλλεται όμως περαιτέρω αύξηση, ώστε να εξασφαλίζεται στους 
δικαιούχους το δικαίωμα της σωστής διαβίωσης.  Μέσα πάντοτε στα οικονομικά 
πλαίσια στα οποία μπορεί να ανταποκριθεί το κράτος.   

 Όπως είναι γνωστό σε όλους, το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 
δρομολογηθεί να λειτουργήσει με πλήρη ετοιμότητα το 2015-2020.  Με την ωρίμανσή 
του θα αναστραφεί η σημερινή εικόνα στις συντάξεις.  Θα μπορεί να δίνει αξιοπρεπείς 
συντάξεις που θα ανταποκρίνονται στις ανάγκες της κάθε εποχής.  Όμως, μια 
φιλολαϊκή κυβέρνηση δε θα μπορούσε να μείνει απαθής μέχρι την ωρίμανση του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Έτσι, η παρούσα διακυβέρνηση, ανταποκρινόμενη 
άμεσα στις ανάγκες των χαμηλοσυνταξιούχων και των άλλων ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού, προώθησε έκτακτα πακέτα μέτρων ενίσχυσης και κοινωνικής συνοχής. 

 Σε ό,τι αφορά το καίριο ζήτημα της βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και της αναμόρφωσης του σχεδίου σύνταξης, είναι ανάγκη να 
επιταχυνθεί ο διάλογος που άρχισε στη βάση της αναλογιστικής μελέτης και να 
ολοκληρωθεί το συντομότερο δυνατό.  Καλούμε το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όπως έχει δεσμευτεί, εντός του επόμενου έτους να 
καταλήξει σε κοινωνική ισορροπημένη πρόταση που θα διασφαλίζει αξιοπρεπείς 
συντάξεις, ώστε να συνάδει με το επίπεδο των μισθών και τις ανάγκες των 
συνταξιούχων.  Παράλληλα, να διασφαλίζεται η βιωσιμότητα του ταμείου, καθιστώντας 
το αυτό πιο ισχυρό και πιο ευέλικτο προς όφελος όλων των εργαζομένων και της 
κοινωνίας γενικότερα. 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Κλείνοντας την ομιλία μου, θα ήθελα να αναφερθώ σε τοπικά θέματα που 
αφορούν την επαρχία Πάφου. 

 Τα τελευταία χρόνια παρατηρήθηκε μεγάλη καθυστέρηση στην υλοποίηση 
πλείστων έργων της επαρχίας.  Τα έργα υποδομής για την επαρχία της Πάφου ήταν 
πολύ λιγότερα από τις πραγματικές ανάγκες και δε συμβάδισαν με τη ραγδαία 
ανάπτυξη που παρατηρήθηκε κυρίως στις παραλιακές περιοχές.  Σε συνδυασμό με τα 
μεγάλα προβλήματα που αντιμετωπίζει η ύπαιθρος και ο αγροτικός τομέας, όπως η 
μη έγκαιρη προσαρμογή στα νέα ευρωπαϊκά δεδομένα, το υψηλό κόστος παραγωγής, 
τα προβλήματα από ανταγωνισμό με άλλους τομείς της οικονομίας, ο πολυτεμαχισμός 
και καταμερισμός της γεωργικής γης, ο μη ικανοποιητικός συντονισμός μεταξύ 
παραγωγής και εμπορίας και τα προβλήματα από εισαγωγές γεωργικών προϊόντων, 
όλα αυτά οδηγούν ολοένα και περισσότερους συνανθρώπους μας να εγκαταλείπουν 
το γεωργικό επάγγελμα και την ύπαιθρο.   

 Σημειώνω όμως με ικανοποίηση ότι αρκετά από τα έργα που είχαν 
περιθωριοποιηθεί προηγουμένως ή έργα των οποίων η κατασκευή προχωρούσε με 
πολύ αργούς ρυθμούς τα τελευταία τρία-τέσσερα χρόνια μπήκαν στο τελικό στάδιο 
υλοποίησής τους ή τροχιοδρομείται η κατασκευή τους. 

Αεροδρόμιο Πάφου 

 Η επέκταση και η αναβάθμιση του έργου συνεχίζεται με γρήγορο ρυθμό και 



 18

αναμένεται να ολοκληρωθεί το Νοέμβριο του 2008.  Το αεροδρόμιο Πάφου ως έργο 
υποδομής που θα κοστίσει εκατομμύρια λίρες γίνεται, για να εξυπηρετήσει τα 
συμφέροντα ολόκληρης της Κύπρου.  Πάγιο αίτημα ήταν και εξακολουθεί να είναι η 
πλήρης αξιοποίηση και αναβάθμιση της λειτουργίας του, ώστε να εξυπηρετεί τους 
αρχικούς σκοπούς της κατασκευής του. 

Κατασκευή του δρόμου που θα ενώνει την τουριστική περιοχή της Κάτω Πάφου 
με το αεροδρόμιο Πάφου 

 Ο δρόμος αυτός θα εξυπηρετεί και θα διευκολύνει τη διακίνηση τόσο των 
τουριστών όσων και των ντόπιων από το αεροδρόμιο προς την τουριστική περιοχή 
της Πάφου.  Θα συμβάλει στην αποσυμφόρηση του οδικού δικτύου των δύο μεγάλων 
δήμων της επαρχίας, γιατί θα παρακάμπτει τις κατοικημένες περιοχές.  Το έργο αυτό 
πρέπει να προωθηθεί χωρίς άλλη καθυστέρηση. 

Λεωφόρος “Τάφοι Βασιλέων”-τουριστική περιοχή Πέγειας 

 Η κατασκευή του δρόμου αυτού επιβάλλεται να προωθηθεί το συντομότερο 
λόγω της επικείμενης κατασκευής της μαρίνας στην περιοχή Κισσόνεργας-Πέγειας και 
για την εξυπηρέτηση του μεγάλου τουριστικού ρεύματος που ήδη παρατηρείται προς 
την τουριστική περιοχή της Πέγειας. 

Κατασκευή μαρίνας 

 Πρόκειται για σημαντικό έργο υποδομής, μετά τον αερολιμένα, με κύριο στόχο 
να καταστεί η Πάφος ελκυστικός τουριστικός προορισμός με παράλληλη αναβάθμιση 
της ποιότητας του τουριστικού προϊόντος.  Με τη συμπλήρωση του έργου, η μαρίνα 
θα μπορεί να φιλοξενεί μεγάλο αριθμό σκαφών και θα προσφέρει ταυτόχρονα 
παρεμφερείς διευκολύνσεις υψηλής ποιότητας. 

Περιφερειακή ανάπτυξη της Πάφου 

 Το φαινόμενο της αστυφιλίας που παρατηρείται σήμερα και που έχει ως 
αποτέλεσμα τη συγκέντρωση όλου του πληθυσμού στις πόλεις και την εγκατάλειψη 
της υπαίθρου με όλες τις αρνητικές επιπτώσεις θα πρέπει να αντιμετωπιστεί με τη 
λήψη άμεσων και αποτελεσματικών μέτρων, όπως τα εξής: 

 Άμεση αντιμετώπιση των υδατικών και αρδευτικών αναγκών των κοινοτήτων 
της υπαίθρου. 

 ∆ημιουργία βιοτεχνικών περιοχών. 

 Ανάπτυξη του οδικού δικτύου της υπαίθρου. 

 Παροχή περισσότερων κινήτρων στους νέους για παραμονή τους στην 
ύπαιθρο. 

 ∆ημιουργία ολοήμερων περιφερειακών σχολείων. 

 Μέσα στα πιο πάνω πλαίσια της περιφερειακής ανάπτυξης θα πρέπει να 
αντικριστεί και το θέμα των κοινοτήτων που βρίσκονται στην περιφέρεια του Ακάμα.  
Τα αρμόδια υπουργεία σε συνεργασία πάντα με τις επηρεαζόμενες κοινότητες πρέπει 
τάχιστα να καταλήξουν στο τελικό σχέδιο διαχείρισης του Ακάμα.  Η εφαρμογή του θα 
συμβάλει στην προστασία του περιβάλλοντος της χερσονήσου και ταυτόχρονα θα 
συμβάλει στην ανάπτυξη των κοινοτήτων της περιοχής. 

∆ρόμος Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς 

 Τελειώνοντας, θέλω να κάνω ιδιαίτερη αναφορά στην κατασκευή του δρόμου 
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Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς.  Η υπογραφή του συμβολαίου για μελέτη, εκτέλεση, 
χρηματοδότηση και συντήρηση αναμένεται να γίνει αρχές του 2008.  Πρόκειται για ένα 
έργο που είναι πολύ σημαντικό για την πόλη και επαρχία της Πάφου.  Τόσο οι κάτοικοι 
της Πόλης Χρυσοχούς όσο και των παρακείμενων χωριών αποκτούν εύκολη και 
ασφαλή πρόσβαση στην πόλη της Πάφου και μέσω του υφιστάμενου 
αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου στην υπόλοιπη ελεύθερη Κύπρο.  Επιλύεται έτσι 
το χρόνιο πρόβλημα πρόσβασης που τόσο πολύ ταλαιπώρησε τους κατοίκους του 
βόρειου και δυτικού μέρους της επαρχίας Πάφου.  Επιπλέον, παρέχονται νέες 
προοπτικές τουριστικής ανάπτυξης της περιοχής, χωρίς να παραγνωρίζεται και η 
εξυπηρέτηση των αγροτών και των κτηνοτρόφων σε σχέση με τη διακίνηση των 
προϊόντων τους. 

 Θα παρακολουθούμε από κοντά την πιστή τήρηση των χρονοδιαγραμμάτων 
για προώθηση και υλοποίηση των σημαντικών αυτών έργων, που θα δώσουν μια νέα 
ώθηση στην ανάπτυξη και ευημερία της πόλης και επαρχίας της Πάφου. 

 Ευχαριστώ και εύχομαι σε όλους σας καλές γιορτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε. 

 Ο κ. Χρυσοστομίδης, παρακαλώ. 

Κ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή μετά από διάφορες αρνητικές εξελίξεις έγινε τελευταία πολύς λόγος για 
δυο θετικές εξελίξεις στο διπλωματικό πεδίο, τα Συμπεράσματα του Συμβουλίου 
Γενικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και το ψήφισμα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας για την ανανέωση της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, και δε θέλω καθόλου να υποβαθμίσω 
τη σημασία τους, όπως κάνουν άλλοι -απεναντίας- και επειδή το Κυπριακό και η 
πορεία του είναι στο κέντρο των ανησυχιών όλων μας, γιατί η λύση του δε φαίνεται 
τώρα να είναι κοντά, και επειδή από τη μια η εξωτερική μας πολιτική γενικά, στα 
Ηνωμένα Έθνη και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι κεντρικής σημασίας, καθώς και η 
διαφώτιση, αναδίφησα με πολύ ενδιαφέρον την έκθεση της Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού και τις ομιλίες και τα σημειώματα των αρμοδίων για τα θέματα 
αυτά των υπουργείων.  Όχι για να διαπιστώσω αν τα προβλεπόμενα κονδύλια είναι 
ικανοποιητικά.  Σε αυτούς τους τομείς όσο περισσότερα κονδύλια αφιερώνουμε και 
όσο αυτά χρησιμοποιούνται αποτελεσματικά τόσο το καλύτερο.  Το έκανα ως πολίτης 
και ως μέλος της Βουλής, για να διαπιστώσω τους στόχους και τα αποτελέσματα της 
εξωτερικής μας πολιτικής στα πλαίσια και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΗΕ.  Το 
διακύβευμα είναι μονίμως η αναζήτηση τρόπων προώθησης των προσπαθειών λύσης 
του Κυπριακού. 

 Προκύπτουν από την αναδίφηση γενικά παραδεκτοί στόχοι, όπως οι 
ακόλουθοι: 

 Ειρηνική, δίκαιη, βιώσιμη και λειτουργική λύση μέσω διαπραγματεύσεων στα 
πλαίσια των Ηνωμένων Εθνών, με βάση τα ψηφίσματα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας, τις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης για επανένωση της Κύπρου, 
προβολή της ειλικρινούς επιθυμίας για λύση, αποκατάσταση των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων.  

 Εφαρμογή της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου 2006.  
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 Αξιοποίηση των δυνατοτήτων από την ένταξή μας και βελτίωση της εικόνας της 
Κύπρου ως εποικοδομητικού και ενεργού μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης με 
ανάπτυξη συμμαχιών.  

 Προάσπιση της κρατικής οντότητας, αποτροπή των τουρκικών προσπαθειών 
αναβάθμισης και αναγνώρισης της αποσχιστικής οντότητας, με προτεραιότητα 
την αντιμετώπιση της τουρκικής θέσης για άρση της λεγόμενης “απομόνωσης” 
των Τουρκοκυπρίων. 

 Ουδείς διαφωνεί.  Η άπνοια και η στασιμότητα όμως που φαίνεται να επικρατεί 
τώρα δε συμφέρει κανέναν, ούτε Ελληνοκυπρίους ούτε Τουρκοκυπρίους.  Ο κίνδυνος 
της παγίωσης του status quo παραμονεύει και εμείς έχουμε υποχρέωση να 
εργαστούμε για την ανατροπή των κατοχικών δεδομένων, για να παραδώσουμε 
επανενωμένη την Κύπρο στα παιδιά μας.  Το ότι δεν το πετύχαμε μέχρι σήμερα δε 
χρειάζεται ειδική απόδειξη.  Το ερώτημα που πρέπει να μας απασχολήσει είναι αν, 
δεδομένης της τουρκικής αδιαλλαξίας, όλα όσα έγιναν ήταν ένας συνεχής αγώνας 
αποτροπής του χειρότερου, που μέχρι σήμερα έχουμε διεξαγάγει με επιτυχία.  Όμως, 
άραγε διαγνώσαμε σωστά ότι ταυτόχρονα διατρέχουμε τον κίνδυνο παγίωσης των 
κατοχικών δεδομένων;   

 Έχουμε υποχρέωση να διεκδικήσουμε και δικαίωμα να απολαύσουμε ως 
Κύπριοι ένα κοινό σπίτι σύγχρονο και λειτουργικό μέσα στο ευρύτερο οικοδόμημα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης,  όπου εν τω μεταξύ έχουμε ενταχθεί μετά από συλλογική 
απόφαση.  Είμαι βέβαιος ότι όσοι Κύπριοι, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, 
σκέφτονται σωστά επιθυμούν λύση, τα βασικά χαρακτηριστικά της οποίας δεν μπορεί 
να είναι άλλα από εκείνα ενός σύγχρονου δημοκρατικού μοντέλου διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας, με σεβασμό των δικαιωμάτων όλων των πολιτών της.  
Χρειάζεται για τούτο κοινή προσπάθεια και κοινός αγώνας.  Χρειαζόμαστε επειγόντως 
μια τέτοια λύση που να διασφαλίζει διάρκεια και όχι κατάρρευση. 

 Για να εκτιμήσουμε ψύχραιμα τα σημερινά δεδομένα, πρέπει να διαγνώσουμε 
σωστά το διεθνές και το ευρωπαϊκό περιβάλλον (ΟΗΕ και Ευρωπαϊκή Ένωση) και να 
κινηθούμε σωστά και αποτελεσματικά σε αυτά τα πλαίσια, όχι μόνο αποτρεπτικά, για 
να έχουμε θετική προοπτική για ένα βιώσιμο αποτέλεσμα.  Ας μη ξεχνούμε ότι σε 
μεγάλο βαθμό οι δύο κατευθύνσεις αλληλοτέμνονται και συγκοινωνούν. Στην 
περιρρέουσα ατμόσφαιρα κυκλοφορεί ότι το 2008 θα είναι παράθυρο ευκαιρίας.   
Είμαστε έτοιμοι για κάτι τέτοιο και για το τι θα σημαίνει η όποια ανετοιμότητά μας ή η 
όποια απροθυμία μας να εμπλακούμε με ειλικρίνεια και αποφασιστικότητα σε 
διαπραγματεύσεις, για να πετύχουμε λύση κοινά αποδεκτή;  

 Ας δούμε πρώτα την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μας έχει προβληματίσει το γεγονός 
ότι το μέγεθος των μελών της διαφοροποιείται στη βάση μιας σειράς κριτηρίων;  Αν 
στα πρώτα στάδια της ενοποίησης υπήρξε υπερεκπροσώπηση των μικρών κρατών (η 
Ευρώπη των έξι), μέσω της απόδοσης στα τελευταία αναλογικά περισσότερων 
δικαιωμάτων ως προς τις ψήφους και τη συμμετοχή στα όργανα, σήμερα η κατάσταση 
έχει διαφοροποιηθεί. Το “Big Bang” του 2004 όσον αφορά τη διεύρυνση διαμόρφωσε 
την Ευρώπη των έξι μεγάλων χωρών μελών και των δεκαεννέα μικρών έως μεσαίων -
δύο προστέθηκαν- με τα προαναφερθέντα κριτήρια.  Η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη δε 
διατηρεί την ευνοϊκή υπέρ των μικρών χωρών διαφοροποίηση. Συνεπώς, η 
αποτελεσματική συμμετοχή στην Ένωση των μικρότερων κρατών απαιτεί πρόσθετες 
προσπάθειες σε σχέση με αυτές των μεγαλύτερων εταίρων.  Είναι ευνόητο ότι οι 
προσπάθειες αυτές αφορούν τη διαμόρφωση θέσεων και πολιτικής, την προβολή των 
θέσεων αυτών, την αξιοποίηση όλων των εργαλείων που απορρέουν από την ιδιότητα 
του μέλους και τη σύναψη συμμαχιών.  Η κατάσταση που καλείται να αντιμετωπίσει 
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μία μικρή χώρα περιπλέκεται στην περίπτωση που συνυπάρχουν ιδιαίτερα 
ενδιαφέροντα ή ζωτικά συμφέροντα, όπως στη δική μας περίπτωση. 

 Η ένταξη της Κύπρου ήταν αποτέλεσμα μιας μακροχρόνιας προσπάθειας που 
στηρίχθηκε στην υποστήριξη της Ελλάδας.  Πολλοί θεωρούσαν ότι το ανοικτό μας 
πρόβλημα θα εμπόδιζε την ένταξη, όμως την πετύχαμε και η προσχώρηση της 
Κύπρου είναι ίσως ιδιαίτερη και μοναδική περίπτωση, ιδίως γιατί πραγματώθηκε σε 
πείσμα της κατοχικής Τουρκίας και των μόνιμων σχεδίων της για ακρωτηριασμό και 
αποαναγνώριση της ∆ημοκρατίας και ταυτόχρονα αναγνώριση της αποσχιστικής 
οντότητας στα κατεχόμενα ως κράτους.  Η Κύπρος προσχώρησε με όλο της το 
έδαφος σύμφωνα με το Πρωτόκολλο 10 της Συνθήκης Προσχώρησης.  Όμως, είναι 
φανερό ότι το θέμα δεν εξαντλήθηκε εδώ.  

 Επίσης, έχουμε άραγε συνυπολογίσει ότι αυτή η επιτυχία μας συνοδεύθηκε 
από ταυτόχρονες παραχωρήσεις και ανοχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την 
κατοχική δύναμη, περιθωριοποιώντας, προσωρινά ελπίζεται, αρχές και αξίες;  Πρώτα 
απ’ όλα, ως αντάλλαγμα της δόθηκε ημερομηνία έναρξης διαπραγματεύσεων και 
αργότερα το άνοιγμα κεφαλαίων.  ∆ε νομίζω ότι διαφωνεί κανείς ότι οι τελευταίες 
θετικές εξελίξεις στις Βρυξέλλες στις 10 και 14 ∆εκεμβρίου δεν είναι τίποτε άλλο από 
επανάληψη της ∆ιακήρυξης της 21ης  Σεπτεμβρίου 2005 και του διαπραγματευτικού 
πλαισίου που υιοθετήθηκε λίγες μέρες αργότερα. Όλοι όμως θυμόμαστε τον τρόπο 
που υπογράφηκε από την Τουρκία το πρωτόκολλο στη Συνθήκη της Άγκυρας.  
Πρώτα, της δόθηκαν διαβεβαιώσεις ότι η υπογραφή του δε θα σήμαινε αναγνώριση 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και δεν έγινε τελετή υπογραφής. Υπογράφηκε με 
ανταλλαγή επιστολών και μέσω αντιπροσώπων.  Ο Βρετανός πρέσβης στις 
Βρυξέλλες το υπέγραψε μόνος για όλα τα μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την 
Ευρωπαϊκή Κοινότητα, πριν το αποστείλει στον Τούρκο μόνιμο αντιπρόσωπό του, ο 
οποίος το υπέγραψε επίσης μόνος και το επέστρεψε μετά από τρεισήμισι ώρες στο 
Βρετανό.  Αργότερα ο Όλι Ρεν το υπέγραψε επίσης μόνος για την Ευρωπαϊκή 
Κοινότητα.  Γιατί όλα αυτά;  Μα, για να αποφευχθεί η όποια επαφή μεταξύ Τουρκίας 
και Κυπριακής ∆ημοκρατίας, έγιναν όλες αυτές οι τακτικές κινήσεις και η υπογραφή εξ 
αποστάσεως. Στο μεταξύ, παρά τις επανειλημμένες εκκλήσεις, η Τουρκία δεν το 
εφάρμοσε, δεν αναγνώρισε την Κυπριακή ∆ημοκρατία, δεν άνοιξε τα λιμάνια και τα 
αεροδρόμιά της, ενώ ταυτόχρονα συνεχίζει τις διαπραγματεύσεις και πριν λίγες μέρες 
άνοιξαν δύο περαιτέρω κεφάλαια. Ας μην αναφέρω την παραγνώριση από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση της παράνομης κατοχής ευρωπαϊκού εδάφους, παραπέμποντας 
για τη λύση του Κυπριακού σε διαπραγμάτευση στο πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών.  

 Έχουμε δηλαδή συνυπολογίσει τα ανταλλάγματα που είναι έτοιμη η Ευρωπαϊκή 
Ένωση να δώσει στην Τουρκία κάθε φορά που κάτι κερδίζει η Κύπρος;  Ακόμη, 
έχουμε συνυπολογίσει ότι όχι μόνο λόγω της μη αναγνώρισης της Κύπρου, αλλά και 
για άλλους λόγους η Τουρκία και η Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκονται σε πορεία 
σύγκρουσης, η οποία απλώς αναβάλλεται για λόγους εσωτερικούς και ίσως 
οικονομικούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των μελών της;  Πότε θα επισυμβεί;  Ίσως 
το 2009 με την επαναξιολόγηση της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας ή πιο πριν; Ή 
πολύ πιο αργά, όταν θα τεθεί το ερώτημα αν και πότε θα ανοίξουν τα οκτώ κεφάλαια 
που αναστάλθηκαν μέχρι νεότερης απόφασης του Συμβουλίου; Είμαστε έτοιμοι για τη 
σύγκρουση αυτή ή αναμένουμε μοιρολατρικά τις εξελίξεις; 

 Έχουμε ταυτόχρονα διαπιστώσει σωστά τις επιθυμίες του Νικολά Σαρκοζί;  Ο 
οποίος, για να συναινέσει πρώτα στη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη και προχθές στο 
άνοιγμα δύο περαιτέρω κεφαλαίων για την Τουρκία, πέτυχε την υιοθέτηση της 
πρότασής του για τη δημιουργία Ομάδας Σοφών, για να εξετάσει την περαιτέρω 
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διεύρυνση, δηλαδή τη σχέση με την Τουρκία, η οποία δε θεωρεί ότι μπορεί να 
ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ακόμη, συνυπολογίσαμε ότι στο πρόσφατο 
συνέδριο των χριστιανοδημοκρατών στη Γερμανία η ΄Ανγκελα Μέρκελ αναφέρθηκε σε 
δημιουργία προνομιακής σχέσης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας, σε 
αντίθεση με τον Υπουργό των Εξωτερικών της;  Όλα αυτά ανάγκασαν και τον Όλι Ρεν 
να δώσει μεγαλύτερη έμφαση στη δέσμευση της Ένωσης για διεξαγωγή 
διαπραγματεύσεων ένταξης με την Τουρκία παρά στον τελικό στόχο της ένταξης.   

 Γνωρίζουμε επίσης άραγε ότι πιέζεται η επόμενη προεδρία της Σλοβενίας να 
επαναφέρει -παρά τα προβλήματα- προς συζήτηση τον κανονισμό για απευθείας 
εμπόριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τα κατεχόμενα;  Θα ήταν άραγε ένα ακόμη 
αντιστάθμισμα προς την Τουρκία μετά τα τελευταία συμπεράσματα, δηλαδή να 
οδηγήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση σε ένα “αποδεκτό καθεστώς” τα κατεχόμενα, χωρίς 
αναγνώριση αλλά με παραγνώριση της παρανομίας; ΄Η ακόμη, για να συνδεθεί με 
ορισμένες ενισχυμένες συνεργασίες μετά την εφαρμογή της Μεταρρυθμιστικής 
Συνθήκης, όπως για παράδειγμα αυτής για την άμυνα;  Συνυπολογίσαμε μήπως και το 
νέο αγκάθι που λέγεται Κοσσυφοπέδιο;  Αν όλα αυτά δεν έχουν προβληματίσει όσους 
είναι επιφορτισμένοι με την άσκηση της εξωτερικής μας πολιτικής και αν δεν έχουμε 
ήδη προετοιμαστεί ανάλογα, τότε κανένας προϋπολογισμός, κανένα κονδύλι δεν 
πρέπει να μας καθησυχάζει. 

 Από την άλλη όμως, η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση μας απαλλάσσει 
από δύο ανησυχίες που συζητήθηκαν εκτεταμένα σε σχέση με τα διάφορα σχέδια ή 
ιδέες λύσης και ιδίως με το Σχέδιο Ανάν.  Φαίνεται ότι δεν είναι τώρα δυνατόν, μετά 
την ένταξή μας, να ομιλεί κανείς είτε για παρθενογένεση είτε για διαδοχή κράτους σε 
περίπτωση λύσης, έστω και αν δεν αναφέρεται ρητά ότι το νέο συνταγματικό σχήμα 
θα είναι συνέχεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. ∆ιακοπή της συνέχειας του κράτους 
μας σήμερα δε φαίνεται να είναι δυνατή.  Εξάλλου, και η ένταξή μας στην Ευρωζώνη 
αποτελεί ένα παράγοντα που θα αποτελέσει, ελπίζεται, έναν από τους αναγκαίους 
ενοποιητικούς παράγοντες για τη χώρα μας.  

 Για να πετύχουμε όμως θετικά και χειροπιαστά αποτελέσματα μέσα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι μόνο να αποτρέπουμε προσωρινά αρνητικές εξελίξεις, 
χρειάζεται επαρκής αξιοποίηση των δυνατοτήτων που παρέχει το ευρωπαϊκό πλαίσιο. 
Για παράδειγμα, ενώ μπαίνουμε στην Ευρωζώνη, δεν μπήκαμε στο χώρο του 
Σένγκεν, όπως όλα τα άλλα νέα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ζητήσαμε 
αναβολή, γιατί «δεν ήμασταν έτοιμοι». ∆ε φαίνεται όμως να πείσαμε ότι είχαμε 
σοβαρές δικαιολογίες. 

 Ακόμη και στη διαπραγμάτευση για το δημοσιονομικό πλαίσιο δεν πετύχαμε 
ένα διαρκή μηχανισμό δημοσιονομικών επιστροφών, όπως πέτυχαν άλλες χώρες.  
Πήραμε μόνο ό,τι μας έδωσε το Λουξεμβούργο. Θα μπορούσαμε ίσως να πάρουμε 
περισσότερα. Ούτε ήμασταν παρόντες με αξιώσεις στη διαπραγμάτευση της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης, για να διεκδικήσουμε ανταλλάγματα σε κάποιους τομείς.  
Παρενθετικά, τώρα θεωρούμε τη συνθήκη ένα βήμα προς τα εμπρός.  Ξεχνούμε ότι 
προέκυψε μετά από ένα τεράστιο βήμα προς τα πίσω, τη Συνταγματική Συνθήκη, που 
μειονεκτούσε, γιατί δεν ενεπλάκησαν οι ευρωπαϊκοί λαοί.  Μήπως τώρα εμπλέκονται; 

 Είναι όμως φανερό ότι πρέπει να επιδιωχθεί εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και επανασύνδεση της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας με την επίλυση του 
Κυπριακού. Με έναρξη εντατικών διαπραγματεύσεων το συντομότερο δυνατόν, πριν 
το 2009, στη βάση της 8ης Ιουλίου, και όχι μόνο, για επιδίωξη συνολικής διευθέτησης. 
Πρέπει από τώρα να εκτεθεί η Τουρκία. Εκτός εάν διαπνεόμαστε από μια κρυφή 
επιθυμία για εξοβελισμό της Τουρκίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όμως, γιατί;  Τι 
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έχουμε να κερδίσουμε; ΄Η μήπως φοβόμαστε τη διαπραγμάτευση για λύση και την 
πιθανότητα ενός νέου σχεδίου λύσης;  Μπορεί ορισμένοι, όμως η πλειοψηφία πιστεύει 
ότι πρέπει να επιδιώκουμε συνεχώς τη διαπραγμάτευση και τη λύση. 

 Ανέφερα προηγουμένως τις πολιτικές Σαρκοζί και Μέρκελ που διατηρούν 
ακόμη κάποια ασάφεια.  ∆ιερευνήσαμε μήπως αν από τις δύο αυτές χώρες στην 
εφαρμογή των πολιτικών τους μπορούν να ασκηθούν πιέσεις ή αν μπορεί να 
προκύψει όφελος ή αντάλλαγμα για την Κύπρο;  Γιατί, αν και όταν ξεκαθαριστούν και 
μετά την εφαρμογή της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης, η Κύπρος εκ των πραγμάτων θα 
βρεθεί χωρίς περιθώρια επιλογής και χωρίς κανένα μοχλό πίεσης προς την Τουρκία. 

 Πρώτιστη συνεργασία που επιβάλλεται και λόγω κοινών συμφερόντων και 
ενδιαφερόντων είναι εκείνη με την Ελλάδα.  Πρέπει μαζί να εκπονήσουμε κοινή 
στρατηγική.  ∆ε θα πρέπει να απουσιάσουμε από την Ομάδα  Σοφών.  Κύπριος ή 
Έλληνας πρέπει να είναι παρών.   

 Ας δούμε και την πλευρά των Ηνωμένων Εθνών, το φυσιολογικό πλαίσιο του 
Κυπριακού, που συνδέεται όμως αναπόφευκτα και με τις διεργασίες στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Στο τελευταίο ψήφισμά του το Συμβούλιο Ασφαλείας απηχεί τη σταθερή 
πεποίθησή του ότι την ευθύνη για την εξεύρεση λύσης φέρουν πρώτα και κύρια οι ίδιοι 
οι Κύπριοι και ότι το 2008 παρέχει ένα σημαντικό παράθυρο ευκαιρίας που πρέπει να 
αδράξουν όλες οι πλευρές στην προσπάθεια εξεύρεσης συνολικής διευθέτησης και 
σημειώνει το ρόλο των Ηνωμένων Εθνών που θέλουν να υποβοηθήσουν τα μέρη για 
τη λύση.  Χαιρετίζει τη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, υπογραμμίζει ότι μια διευθέτηση στη 
βάση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας και της πολιτικής ισότητας, όπως 
καθορίζεται στα σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, είναι επιθυμητή και 
εφικτή και προτρέπει τους δύο ηγέτες να ενεργήσουν, ώστε να τη θέσουν σε 
εφαρμογή.  Χαιρετίζει επίσης τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης.  Επαναβεβαιώνει 
ότι το status quo είναι απαράδεκτο, ότι ο χρόνος δε λειτουργεί προς όφελος μιας 
διευθέτησης και ότι οι διαπραγματεύσεις για επανένωση βρίσκονται για πάρα πολύ 
καιρό σε αδιέξοδο.  Καλεί όλα τα μέρη να επιδείξουν ευελιξία και πολιτική βούληση, 
μετρήσιμη πρόοδο, ώστε να αρχίσουν πλήρεις διαπραγματεύσεις. ∆εν αναφέρει την 
“απομόνωση” των Τουρκοκυπρίων, από την άλλη όμως δεν αποδίδει ευθύνες ούτε 
εντέλλεται το γενικό γραμματέα να αναλάβει πρωτοβουλίες ή να διορίσει ειδικό 
αντιπρόσωπο.  

 Άρα, εκείνο που πρέπει να επιδιωχθεί σε πρώτο στάδιο είναι η έναρξη επαφών 
στη βάση της 8ης Ιουλίου με την άλλη κοινότητα και, αν δεν καρποφορήσουν λόγω της 
Τουρκίας, θα πρέπει να επαναφέρουμε το θέμα στο Συμβούλιο Ασφαλείας.  

 Πιστεύω ότι τα πράγματα είναι σαφή και στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και στο επίπεδο των Ηνωμένων Εθνών.  Εκείνο που πρέπει να αξιοποιήσουμε είναι η 
γενική επιθυμία για μια καινούρια αρχή.  Όμως, για να ξεκινήσει, χρειάζονται 
πρωτοβουλίες, χρειάζεται να είμαστε ένα βήμα μπροστά και έναντι των Ηνωμένων 
Εθνών και έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Χρειάζεται να πείσουμε και το γενικό 
γραμματέα και το Συμβούλιο Ασφαλείας και τους εταίρους μας ότι εννοούμε ειλικρινά 
και αποφασιστικά να προχωρήσουμε προς διαπραγμάτευση και λύση.  Αυτά τόνιζε 
πάντοτε και τονίζει και στην παρούσα προεκλογική περίοδο συνεχώς ο Πρόεδρος της 
Βουλής  ∆ημήτρης Χριστόφιας, υποψήφιος Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Έχει και τη 
γνώση και τη θέληση γι’ αυτή την αποστολή και γι’ αυτό τον υποστηρίζουμε.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μερικά τελευταία σχόλια για όσα ακούστηκαν από ευπαίδευτους συναδέλφους 
μέχρι τώρα.  Το “όχι” του 2004 δεν είναι το τέλος της ιστορίας μας.  Εμείς που είπαμε 
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“όχι” και καταθέσαμε γραπτώς και δημόσια τις θέσεις μας, και πιστεύω τώρα η 
πλειοψηφία του 76%, δεν είπαμε “όχι”, γιατί το “όχι” ήταν ή θα ήταν η λύση.  Ούτε για 
να παραπέμψουμε στις ελληνικές καλένδες κάθε ουσιαστική προσπάθεια προώθησης 
των διεργασιών διαπραγμάτευσης και λύσης.  ∆ε φοβόμαστε ούτε τη διαπραγμάτευση 
ούτε τη λύση και κανείς δεν μπορεί να οικειοποιείται ή να καπηλεύεται το “όχι” για δικό 
του λογαριασμό.  Ούτε όμως από την άλλη φοβόμαστε ότι με προβοκάτσια ή άλλως 
πως υπάρχει κίνδυνος να επιτραπεί στην Άγκυρα νέα στρατιωτική επέμβαση. Μια 
τέτοια θέση αντιφάσκει με τη θέση ότι άλλαξαν τα πράγματα μετά την ένταξή μας στην 
Ευρώπη.   

 Τέλος, για τη συμμετοχή στην κυβέρνηση εκ μέρους του ΑΚΕΛ, φίλε κύριε 
Θεμιστοκλέους, θα πρέπει να σημειώσετε ότι το ΑΚΕΛ υπεύθυνα και πατριωτικά 
στήριξε την Κυπριακή ∆ημοκρατία και τον εκφραστή της που είναι ο Πρόεδρος, την 
ώρα που άλλοι τον κατήγγελλαν στην Ευρώπη.  Όσον αφορά την επιδιαιτησία, ο 
∆ΗΣΥ πρωταγωνίστησε στην αποδοχή της και την παραπομπή του σχεδίου σε 
δημοψήφισμα και ζητούσε και μετά το δημοψήφισμα την επαναφορά του ίδιου σχεδίου 
σε άλλο δημοψήφισμα.  Έκαστος δύο πύρας φέρει, δύο σακούλες.  Στην μπροστινή 
βλέπει τα λάθη των άλλων, στην πίσω, που δεν τη βλέπει, βρίσκονται τα δικά του 
λάθη και παραλείψεις.  Μας καταλόγισε επίσης ή καταλόγισε επίσης ο κ. 
Θεμιστοκλέους βεβαρημένο παρελθόν.  Νομίζω ότι η παράταξη στην οποία 
συμμετέχω μόνο προσφορά έχει να παρουσιάσει.  Ορισμένοι θα ήταν καλό να 
σκέφτονται, πριν μιλήσουν, και όσοι ζουν σε γυάλινο σπίτι δεν πρέπει να ρίχνουν 
πέτρες.   

 Τέλος, επειδή αναφέρθηκε στα σοβαρά ή στα επιφανειακά η αναφορά του 
Προέδρου της Βουλής ότι το Σχέδιο Ανάν κοιμάται, θα διαβάσω πρώτα απ’ όλα τη 
φράση που είπε ο ίδιος ο Πρόεδρος της Βουλής:  «Το Σχέδιο Ανάν κοιμάται, δεν 
υπάρχει, δεν το αναφέρει κανένας.  Γιατί το επαναφέρουμε εμείς;».  ∆ε χρειάζονται 
νομίζω ειδικές γραμματικές ή συντακτικές γνώσεις, φίλε κύριε Θεμιστοκλέους.  Έτσι, 
για κάθε νοήμονα άνθρωπο η φράση είναι ενιαία και τελειώνει, δεν υπάρχει.  Άλλωστε, 
αυτή είναι η σταθερή, μόνιμα επαναλαμβανόμενη θέση Χριστόφια και καμιά 
διαστρέβλωση δεν πείθει ούτε επιτρέπεται.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου, παρακαλώ. 

 Κύριε Νεοφύτου, κάμετέ του ένα σεμινάριο έξω.  Όχι εδώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι γνωστό ότι στη διεθνή πρακτική έχει καθιερωθεί ως το κριτήριο εκτίμησης 
των αμυντικών δυνατοτήτων μιας χώρας το ύψος των αμυντικών προϋπολογισμών 
και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι και για το 2008, όπως και τα προηγούμενα τέσσερα 
χρόνια, οι αμυντικοί προϋπολογισμοί της Κυπριακής ∆ημοκρατίας παραμένουν στα 
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ίδια χαμηλά επίπεδα, που αντιπροσωπεύουν το 2% περίπου του ακαθάριστου 
εθνικού προϊόντος.  Ένα από τα χαμηλότερα ποσοστά των χωρών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, ο μέσος όρος των οποίων κινείται στο 3% έως 3,5% επί του ΑΕΠ.  Και 
βέβαια, θα πρέπει να λάβουμε υπόψη ότι οι ευρωπαϊκές χώρες μετά τον ψυχρό 
πόλεμο δεν αντιμετωπίζουν καμία απολύτως απειλή, η δε μόνη αποστολή που έχουν 
είναι η συμμετοχή των ενόπλων τους δυνάμεων σε ειρηνευτικές αποστολές σε 
διάφορες χώρες του κόσμου, σε αντίθεση με την Κύπρο, η οποία έχει στο έδαφός της 
μια μόνιμη και σταθερή απειλή που προέρχεται από την παρουσία του τουρκικού 
κατοχικού στρατού, ο οποίος από το 1974 εξακολουθεί να κατέχει το 37% του 
εδάφους της. 

 Κρίνοντας λοιπόν κάποιος από το μέγεθος των αμυντικών προϋπολογισμών, 
μπορεί να εκτιμήσει και τη σημασία που η απερχόμενη κυβέρνηση έδωσε στα πέντε 
χρόνια που πέρασαν στο ζήτημα της αμυντικής θωράκισης της πατρίδας μας.  Και 
επειδή, όπως είναι γνωστό, η άμυνα δε λειτουργεί αυτοτελώς, αλλά έχει επιπτώσεις σε 
άλλους σημαντικούς τομείς, όπως είναι η εξωτερική πολιτική, δεν είναι δύσκολο να 
συμπεράνουμε ότι και η διολίσθηση του εθνικού μας θέματος στην τραγική αυτή 
κατάσταση που βρίσκεται σήμερα δεν είναι άσχετη με την κατάσταση της άμυνας στην 
πενταετία που πέρασε.  ∆ε θα αναφερθώ αναλυτικά στις πρόνοιες του 
προϋπολογισμού, κάτι άλλωστε που είδαμε στην αρμόδια επιτροπή, όμως δεν μπορώ 
παρά να επισημάνω κάποια σημεία που κρίνουμε ως πολύ σημαντικά.   

 Το πρώτο είναι ότι, αν ανατρέξει κανείς στο κεφάλαιο των νέων εξοπλιστικών 
προγραμμάτων, θα διαπιστώσει ότι στην πλειονότητά τους οι πρόνοιες για αγορά 
νέων εξοπλισμών είναι οι ίδιες με αυτές που υπήρχαν και τα τρία προηγούμενα 
χρόνια.  Αυτό σημαίνει δύο πράγματα, ότι κανένα απολύτως πρόγραμμα αγοράς νέων 
εξοπλισμών δεν υλοποιήθηκε στην πενταετία που πέρασε και ότι οι αντίστοιχες 
δαπάνες μεταφέρονται από χρόνο σε χρόνο, κάτι που καθιστά ακόμα πιο μικρές τις 
συνολικές πραγματικές δαπάνες της άμυνας.  Με λίγα λόγια, το συνολικό δαπανώμενο 
ποσό για τις αμυντικές δαπάνες της ∆ημοκρατίας είναι πολύ πιο μικρό από ό,τι 
φαίνεται στους προϋπολογισμούς.   

 Το δεύτερο που θα παρατηρήσω είναι η πρόβλεψη που υπάρχει στον 
προϋπολογισμό για διακόσιες περίπου νέες θέσεις στελεχών σε διάφορους βαθμούς.  
∆εν αντιτιθέμεθα στην πρόβλεψη αυτή, γιατί πιστεύουμε ότι οι προαγωγές των 
στελεχών μέσα στα χρονικά πλαίσια που καθορίζει ο νόμος δεν είναι απλώς μια ηθική 
ικανοποίηση για το έργο που παράγουν τα στελέχη, αλλά είναι πρώτιστα η αναγκαία 
προϋπόθεση ομαλής λειτουργίας ενός στρατού.  Το αναφέρω όμως αυτό, γιατί η 
απερχόμενη κυβέρνηση δε φρόντισε να πράξει το ίδιο και για το παρόν έτος, το 2007, 
για το οποίο όχι μόνο δεν προέβλεψε νέες θέσεις, αλλά για καθαρά προεκλογικές 
σκοπιμότητες για πρώτη φορά από το 2002 δεν προέβη σε αποστρατείες, έτσι ώστε 
να απελευθερωθούν θέσεις τις οποίες θα καλύψουν οι επόμενοι στην επετηρίδα με 
την προαγωγή τους.  Επιθυμώ στο σημείο αυτό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, να επισημάνω την παρελκυστική τακτική της κυβέρνησης που τήρησε 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας εδώ και ένα χρόνο, απέναντι στο αίτημά μας 
για κατάθεση τροποποιητικού νομοσχεδίου, έτσι ώστε να παρέχεται η δυνατότητα στα 
συμβούλια κρίσεων να προβαίνουν και σε αποστρατείες, μια και η ισχύς του 
υφιστάμενου νόμου έληξε το 2006.  Οι προεκλογικές σκοπιμότητες, δυστυχώς, δεν 
άφησαν περιθώρια για αποστρατείες το 2007.  Είχαμε επισημάνει, κύριε Πρόεδρε, και 
στον Υπουργό Άμυνας, αλλά και σε όλους όσοι είχαν την ευθύνη ότι όφειλαν να 
φέρουν ενώπιον της επιτροπής για επεξεργασία συγκεκριμένο νομοσχέδιο και, παρά 
τις διαβεβαιώσεις που έδιναν ότι τον ερχόμενο μήνα, το μεθεπόμενο μήνα θα ήταν σε 
θέση να φέρουν, δυστυχώς οι σκοπιμότητες δεν τους το επέτρεψαν μέχρι και σήμερα. 
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Έχουν περάσει εννέα μήνες και ακόμη δεν έχουν καταθέσει ενώπιον της επιτροπής, 
για να έρθει ενώπιον της ολομέλειας, τροποποιητικό νομοσχέδιο, ούτως ώστε να 
εξελιχθούν ομαλά οι διαδικασίες.  Εάν δεν είναι αυτή σκοπιμότητα που έχει σχέση και 
με τις εκλογές, να πω ότι είναι ανικανότητα, κύριε Πρόεδρε;  Ας μας απαντήσουν 
επιτέλους κάποιοι!  

 Επειδή οι πιο πάνω αναφορές μου έχουν σχέση με τα στελέχη της Εθνικής 
Φρουράς, θα ήταν παράλειψή μου να μην επισημάνω κάποιες συμπεριφορές της 
κυβέρνησης απέναντι στο κομμάτι αυτό των συμπολιτών μας, οι οποίοι σε δύσκολες 
και αντίξοες συνθήκες προσπαθούν να φέρουν εις πέρας το δύσκολο έργο που έχουν 
αναλάβει. 

Μόνιμοι αξιωματικοί 

      Η ανυπαρξία ενός σταθερού νομοθετικού πλαισίου το οποίο να ρυθμίζει κατά 
τρόπο αξιοκρατικό το θέμα της ανέλιξής τους, της αφυπηρέτησης και των οικονομικών 
δεδομένων κατά την αφυπηρέτησή τους δημιουργεί τις προϋποθέσεις ανασφάλειας 
για το μέλλον τους, γεγονός που προκαλεί αρνητικές επιπτώσεις στην απόδοσή τους.   

Μόνιμοι υπαξιωματικοί  

         Το ίδιο, οι μόνιμοι υπαξιωματικοί οι οποίοι εξελίσσονται σε αξιωματικούς μετά 
από κάποια χρόνια υπηρεσίας δε γνωρίζουν ακόμα κάτω από ποιες προϋποθέσεις θα 
αφυπηρετήσουν.  

Εθελόντριες υπαξιωματικοί 

        Εδώ και τρία χρόνια η κυβέρνηση παραλείπει συστηματικά να προβεί στη 
μονιμοποίηση και την προαγωγή των σειρών εκείνων που συμπλήρωσαν τα 
απαιτούμενα χρόνια, παραβιάζοντας όχι μόνο την υφιστάμενη επί του θέματος 
νομοθεσία, αλλά και τη βασική επιταγή του συντάγματος για την ίση μεταχείριση των 
πολιτών της ∆ημοκρατίας.   

Εθελοντές πενταετούς υποχρέωσης 

       Τα στελέχη αυτά, στα οποία στηρίζεται ουσιαστικά ο χειρισμός των οπλικών 
συστημάτων και μέσων, ζουν στην αβεβαιότητα για το τι θα ξημερώσει η άλλη μέρα, 
αφού ακόμα δεν έχει ρυθμιστεί το θέμα της αφυπηρέτησής τους, της οικονομικής τους 
αποζημίωσης και της σύνταξης που θα έχουν.  Μετά από δωδεκαετή περίπου 
υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά και αφού έχουν δημιουργήσει οικογένειες και άλλες 
υποχρεώσεις, θα πρέπει επιτέλους να εγκύψει το κράτος στα προβλήματα που 
αντιμετωπίζει η κατηγορία αυτή των στελεχών και να δώσει μια λύση, έτσι ώστε να 
παύσουν να ζουν στην ανασφάλεια για το αύριο που θα ξημερώσει.   

 Θέλω, κύριοι συνάδελφοι, να τονίσω από το βήμα αυτό ότι στο πρόγραμμα 
διακυβέρνησης που αφορά την άμυνα του υποψηφίου Προέδρου κ. Γιαννάκη 
Κασουλίδη όλα τα πιο πάνω προβλήματα των στελεχών της Εθνικής Φρουράς 
αντιμετωπίζονται με ριζοσπαστικές λύσεις που θα εφαρμόσει η νέα κυβέρνηση του κ. 
Κασουλίδη, μόλις ο κυπριακός λαός με την ψήφο του δώσει το δικαίωμα και ανεβάσει 
τον κ. Κασουλίδη στο θώκο του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Και επειδή αναφέρομαι 
στο πρόγραμμα διακυβέρνησης του κ. Κασουλίδη, δεν μπορώ παρά να αναφερθώ και 
στην πρόταση για εκσυγχρονισμό και αναδιοργάνωση της Εθνικής Φρουράς στα 
πλαίσια της οποίας θα μειωθεί και η θητεία από τους είκοσι πέντε μήνες στους 
δεκατέσσερις μήνες, μια πρόταση που εδώ και τρία χρόνια ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός διατύπωσε κατά τρόπο σαφή και πλήρως τεκμηριωμένο. Η 
συμπολίτευση, συμπεριλαμβανομένου και του συγκυβερνώντος τότε ΑΚΕΛ, χωρίς καν 
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να μπει στον κόπο να μελετήσει την πρόταση αυτή, την απέρριψε προβάλλοντας 
επιχειρήματα που όχι μόνο δε στέκουν σε καμία λογική οργάνωσης της άμυνας ενός 
κράτους αλλά ούτε ακόμα και στην κοινή λογική.   

         Τι όμως περιλαμβάνει η πρότασή μας;  Περιλαμβάνει τη ριζική αναδιοργάνωση 
και τον εκσυγχρονισμό -και το υπερτονίζω, εκσυγχρονισμό- της Εθνικής Φρουράς, με 
στόχο τη μετατροπή της από ένα στρατό θητείας οργανωμένο στη βάση της δεκαετίας 
του 1970 σε ένα σύγχρονο ημιεπαγγελματικό στρατό ευρωπαϊκών προδιαγραφών, 
ικανό να παράγει υψηλά επίπεδα αποτροπής διασφαλίζοντας κατ’ αυτό τον τρόπο την 
ειρήνη, την ασφάλεια και τη σταθερότητα στο ελεύθερο τμήμα της νήσου.  Η 
αναδιοργάνωση και ο εκσυγχρονισμός θα επιτευχθούν με την πρόσληψη 2 500 
περίπου επαγγελματιών οπλιτών, γεγονός που θα επιτρέψει τη μείωση της θητείας σε 
δεκατέσσερις μήνες, τη συγχώνευση μονάδων και στρατοπέδων, την κατάργηση 
κάποιων εφεδρικών μονάδων δευτερευούσης σημασίας, την ενίσχυση, κατά 
προτεραιότητα, του ναυτικού και της αεροπορίας, τον εκσυγχρονισμό των 
υπαρχόντων οπλικών συστημάτων, την προμήθεια νέων, όπου απαιτείται, και την 
ανάθεση υπηρεσιών που απασχολούν στρατιώτες σε μη στρατιωτικά καθήκοντα, 
όπως το συσσίτιο, τα ΚΨΜ, τις λέσχες αξιωματικών και κάποιες άλλες υπηρεσίες, σε 
ιδιώτες.  

 Την πρότασή μας συνοδεύει και τεκμηριωμένη οικονομική μελέτη, η οποία 
αποδεικνύει ότι η ∆ημοκρατία θα έχει σημαντικό οικονομικό όφελος, ικανό να 
χρηματοδοτήσει τις ανάγκες για νέα εξοπλιστικά προγράμματα και άλλες δαπάνες, τις 
οποίες ασφαλώς δεν είδαμε κατά τη διαρρεύσασα χρονική περίοδο της 
διακυβέρνησης του κ. Παπαδόπουλου.  Οι επικριτές της πρότασής μας ας ρίξουν μια 
ματιά στο τι γίνεται στις χώρες εκείνες που βρίσκονται σε συνεχείς πολέμους, όπως οι 
ΗΠΑ, η Αγγλία, η Γαλλία, αλλά και οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες οι οποίες συμμετέχουν 
σε δεκάδες ειρηνευτικές αποστολές ανά τον κόσμο και πληρώνουν βαρύ φόρο 
αίματος με τη συμμετοχή τους σε αυτές τις αποστολές.  Οι χώρες αυτές είτε έχουν 
καθαρά επαγγελματικούς στρατούς είτε η θητεία που έχουν είναι από έξι μέχρι 
δώδεκα μήνες. Να μην επαναλαμβάνουμε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, την πολιτική την οποία ακολουθήθηκε από πλευράς της συμπολίτευσης 
με το έωλο επιχείρημα ότι με την πρότασή μας αποδυναμώνεται δήθεν η άμυνα της 
πατρίδας μας, γιατί ακριβώς η πρότασή μας επιδιώκει το αντίθετο, δηλαδή την 
ενίσχυση της Εθνικής Φρουράς και την ενδυνάμωση της άμυνας.  Μήπως οι 
ευρωπαϊκές χώρες και οι χώρες του ΝΑΤΟ, όταν καταργούσαν ή μείωναν τη θητεία 
συγκροτώντας επαγγελματικούς ή ημιεπαγγελματικούς στρατούς, ήθελαν να μειώσουν 
τη μαχητική ικανότητα των στρατών τους; 

 Έρχομαι σε ένα άλλο πολύ σοβαρό, κατά την άποψή μας, θέμα που αφορά τη 
συμμετοχή της Κύπρου στο δεύτερο πυλώνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτόν της 
Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας και ειδικότερα στην Κοινή 
Ευρωπαϊκή Πολιτική Άμυνας και Ασφάλειας.  Η κυβέρνηση, αρνούμενη να υποβάλει 
αίτηση για ένταξη στο πρόγραμμα του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη, ώστε η Κύπρος 
να αποκτήσει τα μέσα και τις δυνατότητες ανταλλαγής απόρρητων πληροφοριών με 
τις χώρες μέλη του ΝΑΤΟ, δε συμμετέχει ισότιμα με τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες στις 
δομές και τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά με τον τομέα της άμυνας 
και της ασφάλειας.  Το πρόβλημα αυτό επιδεινώνεται ακόμα περισσότερο με τη στάση 
της Τουρκίας, η οποία, εκμεταλλευόμενη την ιδιότητά της ως μέλος του ΝΑΤΟ, 
προβάλλει βέτο σε κάθε συμμετοχή της Κύπρου σε δραστηριότητες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης που εμπλέκεται και το ΝΑΤΟ.  Και είναι φαντάζομαι γνωστή η περίπτωση 
αποπομπής του Κύπριου Υπουργού Άμυνας από μια τέτοια διάσκεψη ύστερα από 
απαίτηση της Τουρκίας.  Και βέβαια το πρόβλημα δεν περιορίζεται μόνο μεταξύ 
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Κύπρου και Ευρωπαϊκής Ένωσης ή Κύπρου και Τουρκίας.  Το πρόβλημα αυτό έχει 
προεκτάσεις και στο ΝΑΤΟ, αφού παρεμποδίζεται ο διάλογος μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και του ΝΑΤΟ που έχει ξεκινήσει από το 2003, αναφορικά με τη συνεργασία 
των δύο οργανισμών σε θέματα άμυνας και ασφάλειας.  Τα αδιέξοδα που δημιουργεί 
η στάση της Κύπρου με την άρνησή της να υποβάλει αίτηση για ένταξη στο 
πρόγραμμα του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη δεν πλήττουν μόνο τα συμφέροντα της 
Κύπρου, πλήττουν και τα συμφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ.  Είναι 
γι’ αυτό το λόγο που κορυφαίοι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι κάλεσαν την Κύπρο να 
προχωρήσει στην ένταξη στο πρόγραμμα αυτό. 

 Όμως, το ερώτημα που δημιουργείται, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, είναι γιατί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δεν προχωρεί στην υποβολή της 
αίτησης ένταξης στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη;  Κατανοούμε τη στάση του ΑΚΕΛ το 
οποίο για ιδεολογικούς και άλλους λόγους είναι αντίθετο με τη συμμετοχή στο 
πρόγραμμα αυτό και αυτός ήταν και ο λόγος που η κυβέρνηση δεν υπέβαλλε την 
αίτηση, όταν το ΑΚΕΛ βρισκόταν στη συγκυβέρνηση.  Σήμερα όμως το ΑΚΕΛ δε 
συμμετέχει στην κυβέρνηση, ενώ όλα ανεξαίρετα τα κόμματα που στηρίζουν την 
κυβέρνηση έχουν ταχθεί υπέρ της ένταξης της Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη.  Ποιος είναι λοιπόν ο λόγος που ακόμα και σήμερα η απερχόμενη κυβέρνηση 
αρνείται να προχωρήσει σε ένα τόσο σημαντικό τομέα;  Μήπως οι προεκλογικές 
σκοπιμότητες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας μπαίνουν και πάλι πάνω από τα εθνικά 
συμφέροντα, πιστεύοντας ότι θα χάσει κάποιους ακελικούς ψήφους, ιδίως τη δεύτερη 
Κυριακή, αν και εφόσον προχωρήσει στην υποβολή της αίτησης για ένταξη; 

 Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με ένα εξίσου σημαντικό θέμα που 
αποτελεί θέση του κόμματός μας και περιλαμβάνεται και αυτό στο πρόγραμμα 
διακυβέρνησης του υποψήφιου Προέδρου Γιαννάκη Κασουλίδη.  Πρόκειται για το 
θέμα της ύπαρξης ενόπλων δυνάμεων από το κράτος που θα προκύψει μετά τη λύση 
του Κυπριακού.  Πρόκειται για μια ουσιαστική πρόταση και αυτό είναι μια απάντηση 
στον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου, που χτες δυστυχώς με τα λεγόμενά του και την όλη του 
συμπεριφορά απέδειξε για μια ακόμα φορά τον πολιτικό γενιτσαρισμό του.  Με όλα 
αυτά που ο καθένας εύκολα αντιλαμβάνεται και κατανοεί, τον αφήνω στην κρίση του 
κάθε λογικά σκεπτόμενου πολίτη.  Πρόκειται για το θέμα, επαναλαμβάνω, της 
ύπαρξης ενόπλων δυνάμεων από το κράτος που θα προκύψει μετά τη λύση του 
Κυπριακού.  Πρόκειται για μια ουσιαστική πρόταση που αφορά τη συγκρότηση ενός 
μικρού επαγγελματικού στρατού αποτελούμενου από Ελληνοκυπρίους και 
Τουρκοκυπρίους, με σκοπό όχι μόνο την ασφάλεια του κράτους, αλλά και την 
εκπλήρωση των υποχρεώσεων που απορρέουν από διεθνείς οργανισμούς, όπως η 
συμμετοχή της Κύπρου στις ευρωπαϊκές δομές ασφάλειας και άμυνας, η συμμετοχή 
σε ειρηνευτικές αποστολές του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, η έρευνα και η 
διάσωση, η αντιμετώπιση των ασύμμετρων απειλών και άλλα σχετικά.   

 Στο σύγχρονο διεθνές σύστημα, όπως λειτουργεί, δεν είναι δυνατό να 
υπάρξουν κράτη χωρίς ένοπλες δυνάμεις.  Το κενό που θα παρατηρηθεί σε θέματα 
ασφάλειας, αλλά και σε θέματα εκπλήρωσης των διεθνών υποχρεώσεων θα το 
καλύψουν κάποιοι άλλοι και στην περίπτωση της Κύπρου αυτό το κενό θα το καλύψει 
η Τουρκία, η Βρετανία και δευτερευόντως η Ελλάδα.  Αν δε θέλουμε λοιπόν την 
παρουσία τουρκικών στρατευμάτων στο νησί και μετά τη λύση, αν δε θέλουμε 
εγγυητικά δικαιώματα και αν δε θέλουμε τους Βρετανούς στα πόδια μας, θα πρέπει οι 
νόμιμοι κάτοικοι αυτού του τόπου, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, να έχουν τις 
δικές τους μεικτές ένοπλες δυνάμεις.  Αυτό είναι ένα κορυφαίο ζήτημα για το οποίο τα 
κόμματα επιτέλους θα πρέπει να πάρουν θέση. 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα μπω σε έναν άλλο τομέα και θα πω ότι μια από τις βασικές διακηρύξεις -και 
θα έλεγα “όρκος τιμής”, όπως τον αποκάλεσε τότε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, που 
περιλαμβανόταν και στο προεκλογικό του πρόγραμμα- στο πρόγραμμα 
διακυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου το 2003 είχε να κάνει με την πάταξη της 
διαφθοράς και της διαπλοκής, την καταπολέμηση της αναξιοκρατίας, την εμπέδωση 
της χρηστής διοίκησης και της διαφάνειας.  Σήμερα το μόνο που έχουν καταφέρει οι 
κυβερνώντες με τις πράξεις και τις παραλείψεις τους είναι να ακούγονται οι 
υποσχέσεις τους σαν ένα κακόγουστο αστείο. 

 Ως πρόεδρος της επιτροπής Ελέγχου και μετά από αρκετές συνεδρίες όσον 
αφορά το φυσικό αέριο, τολμώ να πω, και το λέω με βεβαιότητα, ότι όντως πρόκειται 
για το σκάνδαλο του αιώνα.  Και το μέγα ερώτημα είναι το εξής:  Είναι ή δεν είναι 
σκάνδαλο η αναίτια εκτροπή από δύο σχετικές αποφάσεις των Υπουργικών 
Συμβουλίων της προηγούμενης κυβέρνησης, του Γλαύκου Κληρίδη, αλλά και από την 
επαναβεβαίωση της διακυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου όσον αφορά την έλευση 
φυσικού αερίου με χερσαίο τερματικό; Συνεπεία αυτού, αντί της λειτουργίας του 
χερσαίου τερματικού το 2009, όπως προβλεπόταν, οδηγούμαστε σήμερα σε βάθος 
χρόνου και αν!  

 Είναι ή δεν είναι σκάνδαλο οι εταιρείες που θα συμβάλλονταν με το δημόσιο, 
άρα και με τον Κύπριο φορολογούμενο, να έχουν επαγγελματική σχέση με το 
συγκεκριμένο δικηγορικό γραφείο;  

 Είναι ή δεν είναι σκάνδαλο η κυβέρνηση να αγνοεί επιδεικτικά τις εισηγήσεις 
της ΑΗΚ, τριών συμβουλευτικών οίκων, της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων και 
του διευθυντή Ενέργειας  και να αναθέτει τον εν λευκώ χειρισμό του θέματος στον 
Υπουργό Εμπορίου; 

 Είναι ή δεν είναι σκάνδαλο η επιβάρυνση της κυπριακής οικονομίας και του 
Κύπριου φορολογούμενου με εκατοντάδες εκατομμύρια λίρες εξαιτίας των 
λανθασμένων χειρισμών της απερχόμενης κυβέρνησης από τη σκόπιμη 
καθυστέρηση;  

 Είναι ή δεν είναι σκάνδαλο να γίνονται απευθείας προκαταρκτικές 
διαβουλεύσεις με μια και μοναδική εταιρεία που θα λάμβανε μέρος στο διαγωνισμό; 

 Είναι ή δεν είναι σκάνδαλο, αντί της απευθείας αγοράς  υγροποιημένου αερίου 
από την Αίγυπτο, να προωθείται η αγορά του ίδιου προϊόντος από εταιρεία η οποία θα 
το προμηθεύεται από την Αίγυπτο;  

 Είναι ή δεν είναι σκάνδαλο ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και άλλοι 
κυβερνητικοί αξιωματούχοι και παράγοντες, αλλά και πολιτικοί παράγοντες ενώπιον 
του κυπριακού λαού να ψεύδονται κατ’  επανάληψη και αργότερα, υπό το βάρος των 
αποκαλύψεων, να ανασκευάζουν τις δηλώσεις τους ασθμαίνοντας και να έχουμε 
ενώπιόν μας το γνωστό “mea culpa” και να αποδίδονται αυτές οι εμμονές και τα 
ψεύδη σε δήθεν παραπληροφόρηση;  Έχουμε ενώπιόν μας δήλωση, και είναι 
καταγραμμένη στα πρακτικά της επιτροπής Ελέγχου κατά τη συνεδρία στις 6 Ιουλίου 
2007, όπου ο ίδιος ανέφερε με έμφαση και κατηγορηματικό τρόπο: «Εμείς, ως 
κυβέρνηση, τασσόμαστε ενάντια στα μονοπώλια, τασσόμαστε ενάντια στις κλειστές 
αγορές.  Αυτή η κυβέρνηση ανοίγει αγορές και, ενόσω υπάρχει αυτή η κυβέρνηση, δεν 
πρόκειται να επιτρέψει τέτοιου είδους διαδικασίες.».  Μόλις πρόσφατα, πριν από λίγες 
μέρες, αυτή η κυβέρνηση άλλαξε και τις αποφάσεις της και ενήργησε κατά ακριβώς 
αντίθετο τρόπο με αυτά που δήλωνε εμφαντικά ο κ. υπουργός τον Ιούλιο του 2007 
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ενώπιον της επιτροπής Ελέγχου!  Και αυτό ας αφεθεί στην κρίση των πολιτών. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αυτό που θα πω είναι χιλιοειπωμένο, αλλά θεωρώ χρήσιμο να το επαναλάβω 
απ’ αυτό το επίσημο βήμα.  Είναι τέτοια τα μειονεκτήματα της πλωτής μονάδας έναντι 
της χερσαίας, που η σκέψη και μόνο για προώθησή της θα έπρεπε να είχε κριθεί ως 
εξαιρετικά ασύμφορη.  Πρώτον, δεν υπάρχουν διεθνείς κανονισμοί που να διέπουν τα 
θέματα λειτουργίας και ασφάλειας των πλωτών μονάδων.  ∆εύτερον, τα συστήματα 
εκφόρτωσης βρίσκονται σε νηπιακή κατάσταση, με αποτέλεσμα να εγείρονται σοβαρά 
θέματα ασφαλείας.  Τρίτον, είναι εκτεθειμένες στις καιρικές συνθήκες κι έτσι 
δημιουργούνται σοβαρά προβλήματα σταθερότητας.  Τέταρτον, δεν έχουν τη 
δυνατότητα μελλοντικής ανάπτυξης για την κάλυψη επιπλέον αναγκών.  Πέμπτον, 
έχουν μικρή διάρκεια ζωής.  Έκτον, δεν έχουν εφαρμοστεί ποτέ και πουθενά!  Με 
άλλα λόγια, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, με λιγότερο από μισό αιώνα ζωής, φιλοδοξεί να 
γίνει καινοτόμος σε θέματα ενέργειας και να διδάξει στους “αδαείς” ξένους πώς 
γίνονται αυτές οι δουλειές.  Αν αυτό δεν είναι το σκάνδαλο του αιώνα, πραγματικά δεν 
ξέρω τι άλλο θα μπορούσε να είναι! 

 Σε αυτό το σημείο θα ήθελα να στηλιτεύσω και τον τρόπο με τον οποίο 
χειρίζονται ορισμένοι το φλέγον αυτό ζήτημα.  Το αλαζονικό ύφος που συνοδεύει τις 
δηλώσεις τους. Την ευκολία με την οποία φάσκουν και αντιφάσκουν.  Τον ανεπαρκή 
πολιτικό τους πολιτισμό.  Την προσπάθεια αποφυγής να απαντούν επί της ουσίας με 
ένα στερεότυπο «δεν ξέρω», «δε θυμάμαι». ∆υστυχώς, τα μέλη της επιτροπής, αλλά 
και άλλοι συνάδελφοι είχαμε την ευκαιρία να παρακολουθήσουμε ένα θέατρο σκιών 
όπου, όταν ερωτάτο ο πρώην Υπουργός Εμπορίου κ. Λιλλήκας αν θυμάται 
οποιαδήποτε μορφή συνάντησης σε οποιοδήποτε χρονικό στάδιο με τη συγκεκριμένη 
εταιρεία, την SBM, η στερεότυπη απάντηση ήταν:  «∆ε θυμάμαι».  Του θύμιζε ο κ. 
Αναστασιάδης και τον ρωτούσε: «Κύριε Λιλλήκα, θυμάστε άλλη συνάντηση;».  «∆ε 
θυμάμαι».  Αυτό έγινε έξι φορές.  ∆ε θυμόταν ένας υπουργός ο οποίος είχε κάνει έξι 
συναντήσεις με συγκεκριμένη ξένη εταιρεία!  Τι άλλο να πούμε; 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Κώστα Κωνσταντίνου τον Πρόεδρο της 
Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Κώστας Παπακώστας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Κύριε Κωνσταντίνου, μιλάτε για είκοσι τρία λεπτά και περισσότερο, 
εικοσιτριάμισι. Απλά, σας το αναφέρω. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Την ίδια ώρα που ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στήριζε τις 
καταγγελίες του για  το σκάνδαλο του αιώνα με στοιχεία, έγγραφα και αποδείξεις, ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο Υπουργός Εμπορίου και άλλοι εμπλεκόμενοι έκαναν 
λόγο για δήθεν συκοφαντία του αιώνα ή ακόμα χειρότερα για δήθεν προεκλογικό 
τέχνασμα.  Ποιούν την νήσσαν!  Και το χειρότερο;  ∆εν μπαίνουν καν στον κόπο να 
απαντήσουν το παραμικρό επί της ουσίας!  

 Είναι πραγματικά εκπληκτικό!  Ο πατέρας της έννοιας “περιρρέουσα 
ατμόσφαιρα”, ο άνθρωπος που δεν είχε κανένα απολύτως πρόβλημα να συμβάλει στη 
σπίλωση του ονόματος αρκετών συμπατριωτών μας, να προσποιείται ότι δε συμβαίνει 
τίποτα, ενώ οι “αποδείξεις και τα χαρτόσημα” αυτού του φοβερού σκανδάλου 
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αφθονούν μπροστά του! Είναι πραγματικά εκπληκτικό! 

 Αλλά, δεν είναι μόνο αυτό.  Ανεξάρτητοι αξιωματούχοι του κράτους, όπως η 
Γενική Ελέγκτρια και η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, γίνονται ο εύκολος στόχος, μόνο και 
μόνο επειδή το απαύγασμα της επιστημονικής τους δουλειάς δε βολεύει την 
κυβερνητική προπαγάνδα. 

 Σε μια ευνομούμενη πολιτεία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο 
σεβασμός απέναντι στους θεσμούς είναι εκ των ων ουκ άνευ.  Αντιθέτως, η απαξίωση 
των θεσμών μαρτυρά έλλειμμα δημοκρατίας. 

 Τώρα, επειδή έγινε αναφορά για κάποια προβλήματα που έχουν σχέση με την 
Πάφο, τολμώ να πω ότι αυτή η κυβέρνηση παραμέλησε την Πάφο.  Και την 
παραμέλησε σε πάρα πολλούς τομείς.  Όλα τα προηγούμενα έργα τα οποία ήταν σε 
εξέλιξη από την προηγούμενη κυβέρνηση και κύρια από τον πρώην Υπουργό 
Συγκοινωνιών και Έργων κ. Αβέρωφ Νεοφύτου αφέθηκαν όλα στο έλεος του χρόνου.  
Και ο δρόμος Πόλεως-Πάφου και ο δρόμος που οδηγεί προς τη μαρίνα που, όπως 
πάμε, με βάση τα χρονοδιαγράμματα, θα γίνει η μαρίνα και δρόμος δε θα υπάρχει για 
προσπέλαση προς τη μαρίνα!  Τα υδατικά έργα Αρμίνου, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, έχουν μείνει ως ήταν ο σχεδιασμός και στο σημείο που είχαν αφεθεί από 
την προηγούμενη κυβέρνηση.  Παρήλθε η πενταετία, οι κάτοικοι της γύρω περιοχής 
ακόμα αναμένουν την εξέλιξη που θα οδηγήσει στη συμπλήρωση των έργων. 

 Τώρα, όσον αφορά τον Ακάμα, ας μας δώσουν τελικά μια απάντηση.  Τι ισχύει;  
Οι δηλώσεις του Υπουργού Γεωργίας, ο οποίος επισκεπτόμενος τις κοινότητες και δη 
την Ίνεια έδινε αφειδώς υποσχέσεις για οριστική λύση με βάση και τις επιθυμίες των 
κατοίκων, ή αυτό που μόλις πρόσφατα ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και αφού 
τον επισκέφτηκε ο κοινοτάρχης Ίνειας, για να του παραδώσει υπόμνημα, με ένα 
εντελώς απαράδεκτο για μας τρόπο τον απέπεμψε και του είπε χαρακτηριστικά 
«ξεχάστε τα όλα»;  Επιτέλους τι ισχύει;  Το «ξεχάστε τα όλα» ή οι υποσχέσεις μελών 
της κυβέρνησής του και δη του Υπουργού Γεωργίας; 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Χρόνια πολλά, καλές γιορτές με υγεία σε όλους ανεξαίρετα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Το λόγο έχει ο κ. Νίκος Κλεάνθους, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρώτα απ’ όλα θέλω και εγώ να συγχαρώ την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και τις υπηρεσίες της Βουλής για την αξιέπαινη προσπάθειά τους σε 
σχέση με την προετοιμασία της έκθεσης και όχι μόνο. 

 Οι βασικοί άξονες πολιτικής του κόμματός μας για την οικονομία έχουν 
αναλυθεί από τον πρόεδρο και άλλους συναδέλφους της κοινοβουλευτικής μας 
ομάδας και βασικά έχουν ενσωματωθεί στο προεκλογικό πρόγραμμα της κυβέρνησης.  
Ένα φιλολαϊκό πρόγραμμα, που ολοκληρώνεται με βαθμό υλοποίησης πέραν του 
90% σε μια ιδιαίτερα πετυχημένη πενταετία για την κυπριακή οικονομία και τον τόπο. 

 Η 1η Ιανουαρίου του 2008 αποτελεί σημείο αναφοράς, αφού η Κύπρος 
πετυχαίνει άλλο ένα στρατηγικό στόχο με την ένταξη στην Οικονομική Νομισματική 
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Ένωση και την υιοθέτηση του ευρώ ως του νέου νομίσματος.  Η ένταξή μας  στην 
ΟΝΕ αποτελεί ιστορικό επίτευγμα του λαού μας, που με τις δικές του  θυσίες και τη 
δική του συμβολή έγινε κατορθωτό να ενταχθούμε στο σκληρό πυρήνα των κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Βέβαια, κάτι τέτοιο δε θα ήταν εφικτό, αν αυτή η 
κυβέρνηση δεν ακολουθούσε ορθολογική οικονομική πολιτική και δεν κατόρθωνε να 
εξυγιάνει τα δημόσια οικονομικά.  Και όλα αυτά χωρίς να επιβληθούν νέες φορολογίες. 
Αντίθετα, η κυβέρνηση  ενίσχυσε το κοινωνικό κράτος και αξιοποίησε τη θετική πορεία 
των δημόσιων οικονομικών προς όφελος των πολιτών. 

 Κατά τη διάρκεια της πενταετίας το ∆ημοκρατικό Κόμμα, με ειλικρίνεια και 
συνέπεια, στα πλαίσια μιας εποικοδομητικής συνεργασίας με τα άλλα συνεργαζόμενα 
κόμματα, κατέθεσε προτάσεις πολιτικής που η κυβέρνηση ήδη εφαρμόζει ως κύριους 
άξονες της μακροπρόθεσμης οικονομικής στρατηγικής της.  Γι’  αυτό μπορούμε να 
πούμε ότι όλα τα συνεργαζόμενα κόμματα έχουμε συμβάλει με το δικό μας τρόπο, στο 
βαθμό που ο καθένας έχει συμβάλει, για να είμαστε ικανοποιημένοι από τα 
αποτελέσματα.  Έχω καταθέσει λεπτομέρειες, για να μη σας απασχολώ με 
πολυειπωμένα και με αριθμούς που ίσως να είναι κουραστικοί. 

 Ως αποτέλεσμα, το 2007 ενισχύθηκε η μακροοικονομική σταθερότητα και 
βελτιώθηκε κατά πολύ η δημοσιονομική κατάσταση.  Στους τομείς της παιδείας, της 
υγείας και των υπηρεσιών έχουν γίνει σημαντικά βήματα αναφορικά τόσο με την 
εκπαιδευτική μεταρρύθμιση όσο και με την πολιτική για τα φάρμακα και την εισαγωγή 
του ΓΕΣΥ.  Η θετική κατάσταση των οικονομικών δεδομένων δημιούργησε συνθήκες 
οικονομικοκοινωνικής σταθερότητας και προόδου.  Η ορθολογική αυτή πορεία έδωσε  
τη δυνατότητα στην κυβέρνηση να προωθήσει σειρά μέτρων για βελτίωση του 
βιοτικού επιπέδου του λαού και παράλληλα με στοχευμένες  κοινωνικές παροχές  
ανακούφισε τις ευάλωτες κοινωνικές ομάδες.  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτή την πενταετία έγιναν πολλά και σημαντικά για το λαό μας.  Υπάρχουν 
περιθώρια να γίνουν ακόμα περισσότερα προς την κατεύθυνση της ανάπτυξης και της 
ενίσχυσης των συνθηκών κοινωνικής συνοχής. 

 Έχω την πεποίθηση ότι με την ολοκλήρωση της εξυγίανσης των δημόσιων 
οικονομικών κρίνεται αναγκαία η θεσμοθέτηση μέτρων που θα ενισχύουν ακόμα 
περισσότερο το κοινωνικό κράτος και θα κατανέμουν ακόμα πιο δίκαια το εθνικό 
εισόδημα. Τέτοια μέτρα θα στοχεύουν στη στήριξη ομάδων του πληθυσμού που 
αποδεδειγμένα αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα, όπως τα μονήρη ηλικιωμένα 
άτομα, οι συνταξιούχοι με χαμηλές συντάξεις, οι μονογονεϊκές οικογένειες και άλλες 
ευάλωτες ομάδες.  

 Ιδιαίτερη στήριξη, μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του κράτους, θα πρέπει 
να δοθεί στους πρόσφυγες, αυτούς που αγόγγυστα σηκώνουν για δεκαετίες τώρα το 
μεγαλύτερο βάρος των συνεπειών της συνεχιζόμενης κατοχής.  Ας μην ξεχνούμε ότι, 
αν για ένα ευρωπαϊκό και ευνομούμενο κράτος, για μια δίκαιη κοινωνία χρειάζεται η 
κοινωνική συνοχή, αλληλεγγύη και δικαιοσύνη, για μια ημικατεχόμενη πατρίδα 
αποτελεί το απαραίτητο βάθρο αγώνα, για να αντέξουμε μέχρι την τελική δικαίωση του 
λαού μας.  

  Καλούμε επίσης την κυβέρνηση, μεταξύ άλλων, να διαφυλάξει το θεσμό της 
ΑΤΑ, ο οποίος εφαρμόζεται με μεγάλη επιτυχία διασφαλίζοντας την εργατική ειρήνη.  
Να προχωρήσει σε ένα ολοκληρωμένο σχέδιο μεταρρύθμισης και εκσυγχρονισμού 
του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η βιωσιμότητα και 
ευρωστία του.  Να επιταχύνει τη διαδικασία για ομαλή και επιτυχή εισαγωγή του 
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ΓΕΣΥ.  Να προχωρήσει σε αύξηση των δαπανών  στον τομέα της έρευνας και 
καινοτομίας.  Να προωθήσει στρατηγικό σχέδιο για ανάπτυξη του τουριστικού 
προϊόντος, το οποίο αποτελεί την κύρια πηγή των εσόδων της κυπριακής οικονομίας.  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, θέλω να εξάρω τη θετική 
στάση και τις προσπάθειες της κυβέρνησης να υλοποιηθούν μια σειρά από έργα 
υποδομής, όπως και να επιλυθούν προβλήματα που καθυστερούσαν για πολλά 
χρόνια.  

 Η Λάρνακα βρίσκεται αυτή τη στιγμή εν μέσω διαδικασιών για έργα υποδομής 
και ανάπτυξης.  Αυτά θα δώσουν νέα πνοή τόσο στην πόλη όσο και στην ευρύτερη 
περιοχή και θα ενισχύσουν το ρόλο της Λάρνακας ως πόλης για ποιοτικό τουρισμό.  Η 
Λάρνακα βρίσκεται σε τροχιά ανάπτυξης και για τούτο εκφράζουμε τη μεγάλη 
ικανοποίησή μας. Μπορούν όμως να γίνουν ακόμα περισσότερα 
συμπεριλαμβανομένης και της επίσπευσης των ήδη εν εξελίξει έργων.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση, ως βουλευτής Λάρνακας, θα συνεχίσω να προσπαθώ για την περαιτέρω 
ανάπτυξη της πόλης και επαρχίας μου. 

 Εκφράζω την ικανοποίησή μας για την πορεία των διαδικασιών που αφορούν 
το θέμα της ενιαίας ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας.  Η υλοποίηση αυτού του 
μεγαλεπήβολου έργου θα αποτελέσει το μεγαλύτερο και σημαντικότερο, μετά το 
αεροδρόμιο, έργο υποδομής για τη Λάρνακα, το οποίο θα αποτελέσει οικονομικό 
πνεύμονα για την πόλη, αλλά και για την επαρχία και θα αναβαθμίσει τη Λάρνακα σε 
ένα ξεχωριστό τουριστικό προορισμό.  Με τη συμπλήρωση του έργου, το λιμάνι της 
Λάρνακας θα καταστεί το κύριο επιβατικό λιμάνι της Κύπρου, με δυνατότητα να 
φιλοξενεί μεγάλα κρουαζιερόπλοια, ενώ η μαρίνα θα αναπτυχθεί κατά τέτοιο τρόπο, 
ώστε να μπορεί να φιλοξενεί μέχρι χίλια σκάφη, παρέχοντας τις καλύτερες δυνατές 
υπηρεσίες και διευκολύνσεις.  

 Το παραλιακό μέτωπο των Φοινικούδων θα συνεχίσει μπροστά από τη μαρίνα 
μέχρι και το λιμάνι, αναβαθμίζοντας έτσι τον υφιστάμενο πεζόδρομο σε ένα γραμμικό 
κέντρο κοινωνικής ζωής, όπου συνεπακόλουθα θα υπάρξει και εμπορική ανάπτυξη.  
Η κατασκευή και αποπεράτωση της λεωφόρου Στρατηγού Τιμάγια αποτελεί ένα από 
τα πολυπλοκότερα και σημαντικότερα έργα που κατασκευάστηκαν τα τελευταία χρόνια 
στη Λάρνακα. 

 Εκφράζω την ικανοποίησή μου για τη σύσταση του Κέντρου Εξυπηρέτησης του 
Πολίτη στη Λάρνακα και αναμένουμε τη λειτουργία του  μέχρι το τέλος του έτους, 
όπως δεσμεύτηκε το Υπουργείο Οικονομικών.  Χαιρετίζω την απόφαση για 
δημιουργία σκοπευτηρίου ολυμπιακών προδιαγραφών στη Λάρνακα, γεγονός το 
οποίο δίνει νέα ώθηση στο άθλημα της σκοποβολής, στο οποίο η Κύπρος έχει 
κερδίσει σημαντικές διακρίσεις.  Χαιρετίζουμε τη συνέχιση της ολοκλήρωσης της 
κατασκευής όλου του αναγκαίου οδικού δικτύου. 

 Παράλληλα όμως, για να είμαι συνεπής σε αυτά που λέω, δεν μπορώ να μην 
επισημάνω την αδικαιολόγητη καθυστέρηση ή ολιγωρία για κάποια άλλα έργα εξίσου 
σημαντικά για τη Λάρνακα και όχι μόνο. 

 Παρατηρούμε αδικαιολόγητη καθυστέρηση στη δημιουργία τερματικού σταθμού 
εναποθήκευσης των καυσίμων στο Βασιλικό, παρά το κλείσιμο του διυλιστηρίου και τη 
δέσμευση της κυβέρνησης για μετακίνηση όλων των συναφών εγκαταστάσεων με τη 
δημιουργία του τερματικού.  Ένα τέτοιο έργο θα επιφέρει οικονομικά οφέλη και θα 
συμβάλει στην ελευθεροποίηση της αγοράς των καυσίμων, για να μπορέσουν νέες 
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εταιρείες να εισέλθουν στην κυπριακή αγορά που σήμερα παρουσιάζει ολιγοπωλιακές 
αδυναμίες.   

         Παράλληλα, δε θα χρειάζεται να πληρώνουμε για αποθήκευση αποθεμάτων σε 
τρίτες χώρες.  Η απομάκρυνση του διυλιστηρίου και των εγκαταστάσεων 
πετρελαιοειδών και υγραερίου θα πρέπει να διασφαλισθεί και να επιταχυνθεί.  
Ιδιαίτερα οι εγκαταστάσεις υγραερίου αποτελούν ένα μεγάλο κίνδυνο για τη ζωή και 
την ασφάλεια των περίοικων και μέσα στα πλαίσια της πολιτικής της κυβέρνησης θα 
πρέπει να δοθεί προτεραιότητα για την άμεση απομάκρυνσή τους. 

 Εκφράζω τη λύπη μου για την εμφάνιση αδικαιολόγητων ενστάσεων και 
προσκομμάτων στην κατασκευή παραλιακού οδικού δικτύου που θα ενώνει τη 
Λάρνακα με το φάρο Κιτίου, παρά τη συμπερίληψη κονδυλίου στον προϋπολογισμό 
του 2007 για εκπόνηση σχετικής μελέτης.  Αποτελεί ένα φιλόδοξο, αλλά και 
ριζοσπαστικό έργο μεγάλης τουριστικής και κοινωνικής ωφέλειας, αφού θα 
απελευθερώσει τεράστιες εκτάσεις εξαιρετικής παραλίας για τους λουομένους, 
ντόπιους και ξένους. 

 Τελειώνοντας την αναφορά  στην επαρχία μου, δεν μπορώ να μην αναφερθώ 
στο δίκαιο και πάγιο αίτημα της Λάρνακας για λειτουργία πανεπιστημιακής σχολής.  
∆υστυχώς, η πρότασή μας για εγκατάσταση έστω του Ανοικτού Πανεπιστημίου στην 
πόλη μας δεν εισακούστηκε, γεγονός το οποίο καυτηριάζουμε με μεγάλη 
απογοήτευση και καλούμε την κυβέρνηση να προβεί σε διορθωτικές κινήσεις. 

 Σ’ αυτό το σημείο, επιτρέψετέ μου να κάνω ειδική αναφορά ως πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και να χαιρετίσω από αυτό το 
βήμα την ιστορική υπογραφή της Συνθήκης της Λισαβόνας  και την υπογραφή της 
Χάρτας των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων, που πραγματοποιήθηκε πριν λίγες μέρες.  Με 
την υπογραφή αυτής της συνθήκης δίνεται ένα τέλος στο θεσμικό αδιέξοδο για το 
μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έφερε η αποτυχία αποδοχής του 
ευρωσυντάγματος με την απόρριψή του στα δημοψηφίσματα στη Γαλλία και στην 
Ολλανδία.  

 Αυτή η συνθήκη αποτελεί κορυφαία και ιστορική στιγμή μέσα στην 
πενηντάχρονη πορεία της Ένωσης, αφού παρέχει τη δυνατότητα για συνέχιση της 
λειτουργίας της προβαίνοντας στις αναγκαίες μεταρρυθμίσεις και αναβαθμίζοντας το 
ρόλο των εθνικών κοινοβουλίων.  Τροχοδρομούνται σημαντικές τομές τόσο για την 
περαιτέρω διεύρυνσή της όσο και για την προοπτική αναζήτησης κοινής εξωτερικής 
πολιτικής, πράγμα που κρίνεται αναγκαίο στο παγκοσμιοποιημένο διεθνές γίγνεσθαι.  
Η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, ως προϊόν συγκερασμού διαφορετικών αντιλήψεων και 
συμφερόντων, δεν μπορεί να πάρει το χαρακτήρα του ευρωσυντάγματος.  
Εναπόκειται σε όλους εμάς να επιτευχθεί διάλογος με την κοινωνία των πολιτών,  
ώστε να προβούμε σε όλες τις απαραίτητες βελτιώσεις που θα επιτρέπουν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση την απρόσκοπτη λειτουργία και εφαρμογή του 
πολιτικοοικονομικού της ρόλου.  Άλλωστε, στόχος είναι η ένωση των λαών και όχι των 
κρατών, όπως χαρακτηριστικά υποστήριζε ο πατέρας της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης 
Ζαν Μονέ. 

 Παράλληλα όμως, συζητώντας τον προϋπολογισμό του κράτους μας, δεν 
μπορώ να μην αναφερθώ στο κυπριακό πρόβλημα. Ζούμε σε μια ημικατεχόμενη 
πατρίδα και βιώνουμε καθημερινά τις συνέπειες της εισβολής και της κατοχής. 

 Σήμερα είναι φανερό πια ότι οι γνωστές ξένες δυνάμεις όχι μόνο επιδιώκουν να 
διευκολύνουν την Τουρκία να προχωρήσει ανενόχλητη, αλλά παράλληλα να 
μεταφέρουν τις πιέσεις από την Τουρκία προς τη δική μας πλευρά.  Γι’ αυτό και 
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επινόησαν τη δήθεν “απομόνωση” των Τουρκοκυπρίων, για να τη μετατρέψουν σε 
όπλο πίεσης εναντίον μας.  

 Χωρίς πιέσεις η Τουρκία και με ανενόχλητη την ευρωπαϊκή της πορεία δε θα 
έχει λόγο για ουσιαστικές υποχωρήσεις, ώστε να εξευρεθεί μια σωστή λύση στο 
Κυπριακό, κάτι που ακυρώνει το δικό μας στρατηγικό στόχο, δηλαδή να μετατρέψουμε 
μια αυστηρά  ελεγχόμενη ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας στον καταλύτη για την 
επίτευξη μιας τέτοιας λύσης.  

 Για μας παραμένει ουσιαστικός στρατηγικός στόχος η Τουρκία μέσα από την 
εκπλήρωση των δεσμεύσεών της, που είναι αυτόνομες από τις όποιες εξελίξεις στο 
Κυπριακό, να υποχρεωθεί από τώρα και όχι σε βάθος χρόνου να ματαιώσει τους 
σχεδιασμούς της και να επιτρέψει να  ανοίξει ο δρόμος για μια σωστή λύση που θα 
μπορεί να  αποδεχθεί ο λαός μας. 

 Όσοι ξένοι θέλουν πραγματικά μια λύση, κοινά αποδεκτή, λειτουργική και 
βιώσιμη πρέπει να αντιληφθούν ότι με την ανεχτική και διευκολυντική στάση τους 
προς την Τουρκία απομακρύνουν αυτή την πιθανότητα.  Ίσως οι σύμμαχοι της 
Τουρκίας θα πρέπει να ξανασκεφτούν αν μια τέτοια εξέλιξη εξυπηρετεί 
μακροπρόθεσμα τα δικά τους γεωστρατηγικά συμφέροντα. 

 ∆ιαρκής πρέπει επίσης να είναι η προσπάθειά μας να κατανοήσουν οι 
Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας ότι ο αγώνας μας για πραγματική επανένωση 
πρέπει να είναι και δικός τους αγώνας.  Για να ζήσουμε μαζί σε μια κοινή πατρίδα 
ελεύθερη, δημοκρατική, απαλλαγμένη από στρατεύματα κατοχής, εποίκους και ξένες 
εξαρτήσεις.  Είναι ανάγκη να τους πείσουμε.  ∆ιαφορετικά, χωρίς τη δική τους 
αποδοχή πώς είναι δυνατό να υπάρξει ποτέ κοινά αποδεκτή λύση, έστω κι αν το 
κλειδί της λύσης παραμένει στην Άγκυρα; 

 Αυτό που πρώτιστα χρειάζεται σήμερα είναι ενότητα και αρραγές εσωτερικό 
μέτωπο, ώστε όλοι μαζί να αντιμετωπίσουμε τις προκλήσεις για το καλό της πατρίδας 
και του λαού μας.  ∆εν ωφελούν την υπόθεση της Κύπρου οι εκατέρωθεν 
προεκλογικοί διαξιφισμοί και οι  διαμάχες που μπορεί πολλές φορές να γίνονται για 
εσωτερική κατανάλωση. 

 Η επόμενη μέρα των εκλογών απαιτεί σίγουρα γέφυρες επικοινωνίας και 
ενότητας, γιατί μας περιμένουν νέοι αγώνες, ίσως πιο δύσκολοι και σίγουρα πιο 
ιδιόμορφοι.  Ας μην ξεχνούμε ότι η πατρίδα μας παραμένει ακόμα υπό κατοχή, 
μοιρασμένη και βασανισμένη. Μας χρειάζεται όλους.  ∆εν περισσεύει κανένας. 

 Εύχομαι η ελπίδα και η αισιοδοξία που αναδύεται μέσα από τις γιορτές των 
Χριστουγέννων να μας συνοδεύσει και να μας ενισχύσει,  για να αντιμετωπίσουμε 
ενωμένοι τις δυσκολίες που προδιαγράφονται από νωρίς μέσα στο νέο έτος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Το λόγο έχει η κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους και είναι και η τελευταία ομιλήτρια 
της πρωινής μας συνεδρίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση των προϋπολογισμών είναι μια ευκαιρία συνολικής αποτίμησης της 
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πορείας της κυπριακής οικονομίας, εκτίμησης των δημόσιων οικονομικών, 
καταγραφής της προόδου, αλλά και των κενών και παραλείψεων στον τομέα της 
κοινωνικής πολιτικής και της στήριξης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Όλα 
αυτά μέσα σ’ ένα πνεύμα δημιουργικό, μέσα σ’ ένα πνεύμα κατάθεσης θέσεων και 
προτάσεων. 

 Θεωρώ αναγκαίο να κάνω αυτή την επισήμανση, γιατί τον τελευταίο καιρό, 
ουσιαστικά από την ώρα που προβάλαμε την υποψηφιότητα του γενικού γραμματέα 
της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ, Προέδρου της Βουλής ∆ημήτρη Χριστόφια, ως 
ΑΚΕΛ κατηγορούμαστε για μηδενισμό, για παροχολογία και για ασυνέπεια.  Και 
σήμερα και χτες μπροστά απ’ αυτό το βήμα πολλοί από τους συναδέλφους που 
κατέθεσαν τις ομιλίες τους προσπάθησαν να μας αποδώσουν ότι άλλα λέγαμε 
προηγουμένως και άλλα λέμε τώρα, ότι οι υπουργοί οι δικοί μας που ήταν στην 
κυβέρνηση δεν τα έλεγαν αυτά.   

 Εγώ θέλω να πω κάτι.  Λυπούμαι πραγματικά, διότι φαίνεται ότι και τότε, όταν 
τα λέγαμε, και σήμερα δε μας ακούν.  Και το να μην ακούμε δεν είναι μία καλή 
πρακτική σ’ ένα δημοκρατικό πολίτευμα, γιατί δεν προωθεί το διάλογο, δεν προωθεί 
τη σύζευξη των θέσεων.  Εγώ θα παραθέσω στην ομιλία μου πολλά αποσπάσματα 
μέσα από την περσινή  μου ομιλία, γιατί πολλές απ’ αυτές τις θέσεις που σήμερα λέμε 
τις λέγαμε και πέρσι.  Είχαμε υπογραμμίσει και επισημάνει το γεγονός ότι η απόλυτη 
πρόσδεση σε αριθμητικούς στόχους είχε επίπτωση πάνω στην ανάπτυξη.  Και 
ειδικότερα αυτό το είχαμε επισημάνει για το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, 
όπου πολλές φορές είχε αποδειχθεί ότι έργα τα οποία εισηγείτο το υπουργείο 
περικόπτονταν από το Γραφείο Προγραμματισμού και από το Υπουργείο Οικονομικών 
μπροστά στους αριθμητικούς στόχους.   

 Το δεύτερο σημείο που θέλω να επισημάνω είναι ότι για μας η οικονομία και η 
ανάπτυξη δεν είναι έννοιες αφηρημένες ούτε έννοιες αυθύπαρκτες.  ∆εν υπάρχει 
οικονομία για την οικονομία ούτε ανάπτυξη για την ανάπτυξη.  Η οικονομία και η 
ανάπτυξη γίνεται από τους ανθρώπους και η ανάπτυξη πρέπει να καταμερίζεται μ’ ένα 
ισορροπημένο και δίκαιο τρόπο.   

 Η θεώρηση του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας και όσων τυχόν ασπάζονται 
τις ίδιες θεωρίες ότι σημασία έχει να αυξάνεται ο πλούτος μιας χώρας και δεν έχει 
τόση σημασία ποιος θα πάρει τι απ’ αυτό τον πλούτο είναι μια θεώρηση έξω από τη 
δική μας προσέγγιση για την οικονομία και την ανάπτυξη.  Είναι μια θεώρηση που 
εντείνει τις ανισότητες, που δε βοηθά στην κοινωνική συνοχή.   

 Εμείς εκτιμούμε θετικά την πορεία της κυπριακής οικονομίας όπως 
παρουσιάζεται μέσα από τα οικονομικά μεγέθη που κατατέθηκαν ενώπιόν μας.  
Σημειώνουμε ως θετικό στοιχείο την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών.  Εξάλλου, 
εργαστήκαμε γι’ αυτό το στόχο, στηρίξαμε αυτό το στόχο, διαφωνώντας όμως -και 
αυτό θέλω να το υπογραμμίσω- με όλες τις προτάσεις των προγραμμάτων σύγκλισης 
οι οποίες ήταν αντίθετες με το πρόγραμμα διακυβέρνησης.  Και ήταν αντίθετη με το 
πρόγραμμα διακυβέρνησης η πολιτική που ακολουθήθηκε και που ακολουθείται για 
επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης.  Ταυτόχρονα όμως, πέρα από την οικονομική 
σύγκλιση, πέρα από τη σύγκλιση με τους ∆είκτες του Μάαστριχτ και εφόσον η 
σύγκλιση, ναι, πρέπει να γίνεται με την Ευρώπη, υπάρχει και η ανάγκη της κοινωνικής 
σύγκλισης.  Και η κοινωνική σύγκλιση δεν έχει επιτευχθεί.   

 Στην ομιλία του κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών, ο Υπουργός 
Οικονομικών -στην ομιλία που κατάθεσε εδώ ενώπιον της ολομέλειας- έχει πει ότι το 
2002 το κατά κεφαλήν εισόδημα του Κύπριου σε σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση 
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των δεκαπέντε ήταν 89,6% και έχει πει ότι σήμερα, το 2007, είναι 93,7%.  Είναι μία 
ανόμοια σύγκριση.  ∆ιότι δεν μπορείς να συγκρίνεις το 2002 με την Ευρώπη των 
δεκαπέντε και να έρχεσαι σήμερα που έχουν ενταχθεί νέες χώρες που γνωρίζουμε το 
βιοτικό τους επίπεδο και τα αριθμητικά τους δεδομένα και να συγκρίνεις αυτά τα δύο 
και να λες ότι σε πέντε χρόνια έχει υπάρξει σχεδόν 10% αύξηση!  ∆ε δίνει την 
πραγματική διάσταση! 

 Να δούμε τη σύγκριση και την κοινωνική σύγκλιση λοιπόν.  Για δαπάνες σε 
κοινωνικές παροχές στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά το 2004 ήταν ο μέσος 
όρος 27,3%, στην Κύπρο είναι 17,8%.  Στην τετραετία η Κύπρος είχε ένα από τα 
χαμηλότερα ποσοστά αύξησης και είναι η πέμπτη χαμηλότερη χώρα στην Ευρώπη 
ανάμεσα στις είκοσι επτά σε σχέση με την αύξηση των κοινωνικών παροχών.   

 Σε σχέση με την οικονομία -γιατί για το κεφάλαιο της κοινωνικής πολιτικής και 
κοινωνικής συνοχής θα αναφερθώ εκτεταμένα αργότερα- υπάρχουν κάποια ζητήματα 
που αφορούν την ανάπτυξη της οικονομίας στα οποία πρέπει να δώσουμε ιδιαίτερη 
προσοχή παίρνοντας τα αναγκαία μέτρα, επικεντρώνοντας τη δράση μας, χωρίς να 
καλυπτόμαστε πίσω από συνθήματα και υπερβολές. 

 Θα δώσω ένα παράδειγμα το οποίο θεωρώ πάρα πολύ σημαντικό και το οποίο 
δυστυχώς προσπαθούμε να το περάσουμε έτσι στα μαλακά.  Αφορά τις επενδύσεις 
σε πάγιο κεφάλαιο και ειδικότερα σε μηχανικό εξοπλισμό οι οποίες παρουσιάζουν 
πτωτική τάση.  Σύμφωνα με τα στοιχεία της έρευνας για την οικονομία και την 
απασχόληση, την οποία καθεχρονικά μια ομάδα επιστημόνων του Ινστιτούτου 
Εργασίας της ΠΕΟ εκδίδει, η επενδυτική προσπάθεια της Κύπρου σε ό,τι αφορά τις 
επενδύσεις σε μηχανικό εξοπλισμό κατά την τελευταία τετραετία μειώνεται κατά 1,3% 
ετήσια.  Αυτό σημαίνει ότι η μεγέθυνση του ΑΕΠ στον τόπο μας από το 2003 και μετά 
δε βασίστηκε στον τεχνολογικό και οργανωτικό εκσυγχρονισμό, αλλά στην ένταση της 
εργασίας με πρόσληψη ανειδίκευτου εργατικού δυναμικού, μειωμένων γνώσεων και 
δεξιοτήτων που χαρακτηρίζεται από χαμηλή παραγωγικότητα της εργασίας.   

 Αυτό είναι μία απάντηση στη θριαμβολογία που ακούμε τις τελευταίες μέρες 
σχετικά με τις πενήντα χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας που δημιουργήθηκαν τα 
τελευταία χρόνια.  Πρέπει να υπάρξει ένας σοβαρός προβληματισμός γύρω απ’ αυτό 
το θέμα και ειδικότερα γύρω από το δίπτυχο ανάπτυξη της οικονομίας και ανάπτυξη 
της απασχόλησης, ποιότητα της απασχόλησης.   

 Εμείς ανησυχούμε, όταν γνωρίζουμε ότι η πλειοψηφία των πενήντα χιλιάδων 
νέων θέσεων εργασίας προήλθε από χαμηλής εξειδίκευσης κακοπληρωμένες θέσεις 
εργασίας, από αύξηση της έντασης της εργασίας.  Ανησυχούμε, όταν γνωρίζουμε ότι, 
ναι, είχαμε πενήντα χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, αλλά ταυτόχρονα αυτή την 
τετραετία είχαμε σαράντα επτά χιλιάδες ξένους εργαζόμενους, νέα εισροή στην 
Κύπρο.  Ανησυχούμε, όχι γιατί διακατεχόμαστε από ξενοφοβία, αλλά γιατί αυτό δείχνει 
ότι δεν έγινε σοβαρή προσπάθεια αύξησης της παραγωγικότητας με επικέντρωση 
στην τεχνολογική και μηχανολογική αναβάθμιση, χρησιμοποίηση των συγκριτικών 
πλεονεκτημάτων της κυπριακής οικονομίας και δημιουργία ποιοτικών θέσεων 
εργασίας.   

 Ακόμα ένα στοιχείο που επιβεβαιώνει αυτή μας την ανησυχία είναι το υψηλό 
ποσοστό ανεργίας ανάμεσα στους νέους και ειδικότερα ανάμεσα στους πτυχιούχους 
νέους.  Όταν, παρά τα χαμηλά ποσοστά ανεργίας, υπάρχει μόνιμα και σταθερά αυτό 
το υψηλό ποσοστό ανεργίας σε ομάδες του πληθυσμού με υψηλά εργασιακά και 
πανεπιστημιακά προσόντα, είναι φανερό ότι χρειάζεται να επικεντρωθούμε στο 
μοντέλο ανάπτυξης. 
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 Κάποιες από τις δικές μας προτάσεις είναι οι ακόλουθες: 

 Συνεχής προσαρμογή στα νέα τεχνολογικά δεδομένα, βελτίωση της 
παραγωγικότητας, ενθάρρυνση και αξιοποίηση της έρευνας και της 
καινοτομίας. 

 Στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων, που στην Κύπρο αποτελούν τη 
ραχοκοκαλιά της οικονομίας.  Μια ολοκληρωμένη πολιτική ενίσχυσης των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων, η οποία να περιλαμβάνει αναβάθμιση του 
τεχνολογικού εξοπλισμού και της υφιστάμενης υποδομής, του τρόπου και των 
μεθόδων παραγωγής, εισαγωγή σύγχρονων συστημάτων διοίκησης και 
διεύθυνσης του ανθρώπινου δυναμικού.  

 Συνεχής επένδυση στο ανθρώπινο δυναμικό. 

Κοινωνική πολιτική στήριξης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού 

 Έχω τονίσει από την αρχή της ομιλίας μου ότι εμείς, όταν μιλούμε για την 
οικονομία, μιλούμε για τον άνθρωπο.  Ιδιαίτερα, μιλούμε για εκείνους τους ανθρώπους 
που οι συνθήκες της ζωής τους τους κάνουν πιο ευάλωτους και χρειάζονται άρα 
μεγαλύτερη στήριξη και κοινωνική προστασία. 

 Μια ορθολογιστική και με όραμα κοινωνική πολιτική προϋποθέτει επιστημονική 
μελέτη των κοινωνικών προβλημάτων, έγκαιρο σχεδιασμό και θεσμοθέτηση 
δικαιωμάτων. 

 Αυτή μας την προσέγγιση προβάλαμε και διεκδικούσαμε, και όταν γινόταν η 
φορολογική μεταρρύθμιση του 2002, αλλά και μέσα από τη συνομολόγηση του 
προγράμματος διακυβέρνησης του Προέδρου Παπαδόπουλου.  Αυτή τη θέση είναι 
που προσπαθήσαμε να διοχετεύσουμε στα μέτρα κοινωνικής πολιτικής που κατά 
καιρούς εξάγγελλε η κυβέρνηση.  Και είναι γνωστό ότι ήταν ένα μόνιμο σημείο 
διαφωνίας μας με την κυβέρνηση. 

 Θα παραθέσω τρία παραδείγματα, για να στηρίξω αυτές μας τις θέσεις, που 
απαντούν και στο επιχείρημα ότι αυτά τα λέμε τώρα λόγω προεκλογικών 
σκοπιμοτήτων. 

 Φορολογική μεταρρύθμιση του 2002 και συνταξιούχοι.  Θα θυμούνται κάποιοι 
συνάδελφοι που ήταν και τότε εδώ την επιμονή μας ότι η ειδική χορηγία που δίνεται 
στις συντάξεις εν είδει δεύτερης επιταγής θα ήταν ένα προσωρινό μέτρο μέχρι να 
ολοκληρωθεί η μελέτη γύρω από το ύψος των συντάξεων, μελέτη την οποία ανέλαβε 
να κάνει το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σας παραπέμπω στην 
έκθεση της επιτροπής Οικονομικών. 

 Η δεύτερη επισήμανση που επιβεβαιώνει αυτά, πρόγραμμα διακυβέρνησης και 
συνταξιούχοι.  Όλα τα μέτρα τα οποία καταγράφονται μέσα στο πρόγραμμα και τα 
οποία μπήκαν μετά από δικές μας εισηγήσεις είναι θεσμικά μέτρα.  Θα τα αναφέρω 
παρακάτω πολύ συγκεκριμένα. 

 Και τρίτο παράδειγμα που ακριβώς δείχνει τη διαφωνία που είχαμε και που δεν 
είναι σημερινή σε αυτό το ζήτημα είναι η περσινή μου ομιλία στους προϋπολογισμούς 
που έλεγε το εξής:  «Θέλω να υπογραμμίσω ότι για το ΑΚΕΛ έχει ιδιαίτερη σημασία η 
υιοθέτηση θεσμικών μέτρων που θα εκσυγχρονίζουν και θα εμβαθύνουν την 
κοινωνική πολιτική, όπως και η εισαγωγή μέτρων που θα βελτιώνουν υφιστάμενες 
πολιτικές, γιατί αυτά τα μέτρα είναι μόνιμα και διαχρονικά».  

 Η πολιτική των χορηγιών και των επιδομάτων που δίνεται ως χάρη είναι μια 
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πολιτική μικρής πνοής, η οποία δε στηρίζεται σ’ ένα ολοκληρωμένο προγραμματισμό 
και σε μεγάλο βαθμό εντείνει τις διακρίσεις και τις στρεβλώσεις, επιτείνοντας το 
αίσθημα αδικίας και αγανάκτησης ανάμεσα στους πολίτες.  Αυτή τη θέση φαίνεται ότι 
την υιοθετούσε στις 29 του Νιόβρη ο Υπουργός Οικονομικών, όταν εδώ ενώπιον της 
Βουλής έλεγε «όχι στην αποσπασματική και απρογραμμάτιστη ικανοποίηση 
αιτημάτων που, όπως δείχνει η διεθνής εμπειρία, δεν είναι καθόλου αποτελεσματική 
σε βάθος χρόνου».  Τώρα το τι προέκυψε και σε μία εβδομάδα αυτή η θέση άλλαξε 
και ήρθαμε με ένα καινούριο πακέτο, νομίζω ότι αυτό αφήνεται στην κρίση των 
πολιτών! 

 Εγώ θέλω να πω όμως κάποια θέματα, για να αποδείξω πόσο αυτά τα  μέτρα 
τα οποία ονομάστηκαν “στοχευμένα” και τα οποία στηρίζουν τις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού μπορεί να ξεφύγουν από το στόχο τους ή να αφήσουν κάποιους στόχους 
έξω.  Και θα δώσω δύο παραδείγματα.  ∆ιότι πραγματικά, συνάδελφοι, εγώ δε νιώθω 
καλά κάθε φορά που με παίρνει ένα άτομο που έμεινε έξω από το πακέτο κοινωνικής 
συνοχής, ενώ οι κοινωνικές του πραγματικότητες χρήζουν στήριξης.  Συνταξιούχος 
εξωτερικού, του οποίου το έγκλημα είναι ότι μέσα στη φτώχια της αποικιοκρατίας τον 
πρώτο χρόνο της ανεξαρτησίας αναγκάστηκε να πάει στο εξωτερικό και σήμερα η 
σύνταξή του είναι από το εξωτερικό.  Σύνταξη £250.  ∆εν είναι “ομάδα στόχος”.  Το 
γιατί δεν είναι “ομάδα στόχος” ας το απαντήσουν αυτοί που κάνουν μία πολιτική μέσα 
στα κλειστά γραφεία, χωρίς να λαμβάνουν υπόψη τις ανάγκες της κοινωνίας.  Λήπτης 
δημοσίου βοηθήματος κάτω από εξήντα πέντε χρονών.  Ύψος δημοσίου βοηθήματος 
£222.  Κανένα στοχευμένο μέτρο δεν τον έχει περιλάβει.  ∆ύο απλά παραδείγματα, για 
να κατανοήσουμε ότι η πολιτική που γίνεται κάτω από πίεση, χωρίς κοινωνικό 
διάλογο, χωρίς μελέτη επιστημονική των οικονομικών δεδομένων μπορεί απλά να 
οδηγήσει σε στρεβλώσεις.     

 Ταυτόχρονα, θέλω να πω ότι αυτού του τύπου η πολιτική δημιουργεί και μια 
λανθασμένη εικόνα για το ρόλο του κράτους, αλλά και για τις σχέσεις πολίτη κράτους.  
∆ίνουν την εικόνα του κράτους που μοιράζει δώρα και επιταγές, δημιουργώντας μια 
στάση εξάρτησης του πολίτη που έχει ανάγκη από την καλοσύνη και τη 
φιλευσπλαχνία της εκάστοτε καλής κυβέρνησης.  Νομίζω ότι κανένας που είναι εδώ σε 
αυτή την αίθουσα δεν μπορεί να νιώθει άνετα, όταν τον παίρνουν οι συνταξιούχοι και 
τον ρωτούν:  «Θα μας δώσουν και του χρόνου αυτή την επιταγή;  Θα μας δώσουν και 
του χρόνου το επίδομα θέρμανσης;».  Αυτή την εικόνα του πολίτη και τις σχέσεις του 
με την πολιτεία, με το κράτος είναι που θέλουμε να εμπεδώσουμε;   

 Εμείς διαφωνούμε με αυτή την εικόνα.  Εμείς στηρίζουμε και προβάλλουμε 
κοινωνική πολιτική που να στηρίζεται σε θεσμικά μέτρα.  Οι ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού είναι πολίτες με δικαιώματα, στους οποίους έχουμε υποχρέωση να 
παρέχουμε τα δικαιώματα αυτά την ώρα που πρέπει και χωρίς να ταλαιπωρούνται.   

 Θα καταθέσω τώρα συγκεκριμένες προτάσεις που αφορούν την κοινωνική 
πολιτική.   

Ριζικός εκσυγχρονισμός και αναβάθμιση των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας είναι ο κατεξοχήν κρατικός φορέας 
στήριξης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Οι σημερινές δομές των 
υπηρεσιών δεν μπορούν να ανταποκριθούν στα σύγχρονα προβλήματα.  Έχουν 
ξεπεραστεί.  Χρειάζεται να γίνουν τα ακόλουθα: 

 Στήριξη των υπηρεσιών με το αναγκαίο επιστημονικό προσωπικό. 
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 Αποκέντρωση των δομών σε περιφερειακό και τοπικό επίπεδο, έτσι που να 
είναι εκεί που είναι τα προβλήματα. 

 Απλοποίηση των διαδικασιών που ακολουθούνται.  Ο πολίτης δεν είναι 
φάκελος.  Ο πολίτης είναι άνθρωπος τον οποίο πρέπει να στηρίζουμε την ώρα 
που πρέπει.   

 Περαιτέρω εκσυγχρονισμός του νόμου για τα δημόσια βοηθήματα, έτσι που να 
λαμβάνονται υπόψη οι ιδιαιτερότητες των ευπαθών ομάδων που έχουν ανάγκη 
από οικονομική και κοινωνική στήριξη.   

 Αυτά τα ζητήματα, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, δεν τα λέμε σήμερα.  Τα 
είχαμε υποδείξει, όταν γινόταν ο εκσυγχρονισμός του νόμου για τα δημόσια 
βοηθήματα, και δυστυχώς δεν καταφέραμε να πείσουμε την κυβέρνηση για την 
ορθότητα αυτών των θέσεων.  Αποτέλεσμα είναι σήμερα η περιουσία ενός ανάπηρου 
να θεωρείται ότι πρέπει να συνεχίσει να λαμβάνεται υπόψη για σκοπούς δημοσίου 
βοηθήματος και από πολλές οικογένειες που έχουν ανάπηρα παιδιά και έχουν 
μεταβιβάσει περιουσία να αποκόπτεται το δημόσιο βοήθημα ή και να βρίσκονται 
καταχρεωμένοι στο κράτος. 

Συνταξιούχοι-τρίτη ηλικία 

 Είναι ντροπή για την κοινωνία μας, και δε θα κουραστούμε να το 
επαναλαμβάνουμε, όταν ένας στους δυο συνταξιούχους ζει κάτω από το όριο της 
φτώχιας.  

 Η πολιτική και τα μέτρα τα οποία έχουμε εμείς προτείνει βασίζονται σε ένα 
κεντρικό άξονα.  Να ζουν οι συνταξιούχοι μας με αξιοπρέπεια και ποιότητα.  Τα άτομα 
της τρίτης ηλικίας δεν είναι οι επαίτες της κοινωνίας στους οποίους, όταν και εφόσον 
κρίνουμε, θα μοιράζουμε επιταγές.  ∆ε μηδενίζουμε τα μέτρα τα οποία πάρθηκαν.  
Κρίνουμε όμως το πότε πάρθηκαν και το πώς πάρθηκαν!  Κρίνουμε επίσης και την 
αποτελεσματικότητά τους. 

 Με βάση την έρευνα εισοδηματικών νοικοκυριών, σχετικής φτώχιας και 
συνθηκών διαβίωσης που δημοσιοποιήθηκε πρόσφατα, το ποσοστό φτώχιας 
ανάμεσα στα άτομα της τρίτης ηλικίας είναι 3,2 φορές πιο υψηλό από το ποσοστό 
κινδύνου φτώχιας στο σύνολο του πληθυσμού.  Στοιχεία που πρέπει ακριβώς να μας 
βάλουν σε προβληματισμό για την αποτελεσματικότητα των μέχρι σήμερα μέτρων.   

 Ένα άλλο στοιχείο δείχνει ότι οι κοινωνικές μεταβιβάσεις στην Κύπρο επιδρούν  
ναι μεν θετικά στο ποσοστό φτώχιας μειώνοντάς το κατά δεκαπέντε ποσοστιαίες 
μονάδες -και αυτό το στοιχείο το κατέθεσα και στην περσινή μου ομιλία- αλλά επίσης 
αυτή η έρευνα δείχνει ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πολύ πιο εμφανής η επίδραση 
των κοινωνικών παροχών πάνω στα άτομα που έχουν πρόβλημα φτώχιας.  Οι 
συντάξεις μειώνουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση κατά δεκαεπτά ποσοστιαίες μονάδες τη 
φτώχια και οι υπόλοιπες παροχές κατά δέκα μονάδες.    

 Στην Κύπρο τα επιδόματα και οι συντάξεις περιορίζονται στο 8,5% του ΑΕΠ, 
ενώ αυτό το ποσοστό είναι κατά 50% χαμηλότερο από τον αντίστοιχο μέσο όρο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ακριβώς μέσα σε αυτό το πλαίσιο είναι που εμείς είχαμε επιμείνει -και το έχω 
ήδη αναφέρει αυτό- να περιληφθούν στο πρόγραμμα διακυβέρνησης θεσμικά μέτρα, 
όπως  η αύξηση των χαμηλών συντάξεων, το πασχαλινό επίδομα και αυξήσεις των 
συντάξεων στο αναλογικό μέρος τους, όπως και στο βασικό μέρος. 
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 ∆υστυχώς, η πενταετία κλείνει και κανένα από αυτά τα μέτρα δεν έχει 
υιοθετηθεί.  Μάλιστα, στο θέμα του πασχαλινού επιδόματος υπήρξε μια πεισματική 
άρνηση εφαρμογής του μέτρου.  Και, επειδή είμαι σίγουρη ότι ένα επιχείρημα το οποίο 
θα λεχθεί είναι «εμείς δώσαμε περισσότερα μέσα από τα μέτρα τα οποία έχουν 
υιοθετηθεί», θέλω να επαναλάβω το εξής:  ∆εν υποβαθμίζουμε τα μέτρα και είναι 
θετικό το ότι στηρίχτηκαν οι συνταξιούχοι.  Εκείνο το οποίο όμως κρίνουμε είναι την 
αποτελεσματικότητά τους, είναι τη στάση που καλλιεργούν γύρω από το ρόλο της 
κοινωνικής πολιτικής και του κράτους.  

Μονογονεϊκές οικογένειες 

 Είναι ένα πρόβλημα υπαρκτό σήμερα για την Κύπρο, το οποίο αγγίζει περίπου    
δεκαοκτώ χιλιάδες οικογένειες.  Τα μονογονεϊκά νοικοκυριά με ένα τουλάχιστον 
εξαρτώμενο, με βάση στοιχεία, διατρέχουν διπλάσιο κίνδυνο να βρίσκονται κάτω από 
το όριο της φτώχιας απ’ αυτό του υπόλοιπου πληθυσμού.  Τα μέτρα τα οποία μέχρι 
σήμερα υπάρχουν είναι μέτρα αποσπασματικά και περιορισμένα.  Καλύπτουν μόνο 
όσους μονογονιούς είναι λήπτες δημοσίου βοηθήματος -με βάση τα στοιχεία του 
Υπουργείου Οικονομικών, γύρω στις δύο χιλιάδες- και απ’ αυτούς να πούμε, που είναι 
και λήπτες δημοσίου βοηθήματος, και πάλι η στοχευμένη πολιτική έχει αφήσει 
κάποιους έξω.  Έχει αφήσει τους μονογονιούς που παίρνουν δημόσιο βοήθημα ως 
ανίκανα για εργασία άτομα και όχι ως μονογονιοί.  Τώρα, αν είναι μονογονιοί ή όχι, 
στην κρίση τη δική σας!  Ακριβώς αυτό υποδεικνύει και την έλλειψη ολοκληρωμένης 
πολιτικής.  Μία έλλειψη την οποία υποδεικνύει και η Επίτροπος ∆ιοίκησης μέσα από 
πρόσφατη έκθεσή της, αλλά και έρευνα που έχει γίνει ανάμεσα στους μονογονιούς.   

 Η δική μας η πρόταση, που δεν είναι σημερινή και η οποία και πάλι φαίνεται 
ότι, όταν την ελέγαμε, δεν εισακούετο, αφορά τα ακόλουθα: 

 Μόνιμο επίδομα μονογονιών με βάση εισοδηματικά κριτήρια, το οποίο θα 
αφορά πολύ πιο ευρείες κατηγορίες από τη σημερινή. 

 Ειδικά μέτρα στήριξης των μονογονιών στους τομείς των σπουδών, αλλά και σε 
άλλους τομείς της ζωής τους από την ώρα που η οικογένεια λειτουργεί με τις 
ίδιες ανάγκες με μειωμένους πόρους. 

 Προγράμματα κατάρτισης, εκπαίδευσης και αναβάθμισης των επαγγελματικών 
δεξιοτήτων των μονογονιών, με στόχο την ένταξή τους στην εργασία, αλλά και 
προγράμματα ψυχοκοινωνικής στήριξης των μελών των μονογονεϊκών 
οικογενειών. 

Άτομα με αναπηρίες 

 Στην περσινή μου ομιλία στον προϋπολογισμό είχα, αφού επεσήμανα τα μέτρα 
τα οποία είχαν εισαχθεί για τα άτομα με αναπηρίες, υπογραμμίσει τα ακόλουθα: 
«Χρειάζεται φυσικά να τρέξουμε με γρηγορότερους ρυθμούς.  Είναι αναγκαίο να 
ολοκληρωθεί η συζήτηση για τη σφαιρική πολιτική για τα άτομα με αναπηρίες.  Να 
δημιουργηθεί μια δυνατή κεντρική δομή που θα ασχολείται με αυτά τα άτομα.  Να 
δούμε πολύ συγκεκριμένα το θέμα της ένταξης των αναπήρων στην εργασία.  Η 
εισαγωγή θετικών δράσεων για ένταξη αυτών των ατόμων στην εργασία και ειδικότερα 
η εισαγωγή τέτοιων μέτρων στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα είναι μία ανάγκη 
στην οποία η κυβέρνηση πρέπει να απαντήσει “παρούσα”.».  Αυτά, για να μη με 
κατηγορούν και προσωπικά εμένα κάποιοι ότι άλλα έλεγα πέρσι και άλλα λέω φέτος.   

 Το λυπηρό είναι ότι αυτή η διακυβέρνηση ολοκληρώνεται χωρίς να έχει εισαχθεί 
σφαιρική πολιτική, χωρίς να έχει υλοποιηθεί η δέσμευση για τη δημιουργία φορέα 



 42

αναπήρων.  Να πω απλά ότι η σφαιρική πολιτική υπάρχει, είναι εκεί γραμμένη από το 
2003 και πραγματικά δε γνωρίζω για ποιο λόγο έμεινε στα συρτάρια.   

 Εγώ θέλω να σημειώσω τις προσπάθειες που προσωπικά ο ίδιος ο Υπουργός 
Εργασίας έχει αναλάβει στο θέμα της ένταξης των ατόμων  με αναπηρίες στην 
εργασία. Χρειάζεται όμως μια συνολική πολιτική βούληση, η οποία να εκφραστεί 
θεσμικά και η οποία δεν έχει επιδειχθεί μέχρι στιγμής.   

 Πρόσφατα ακούσαμε ότι αποφασίστηκε η εισαγωγή της ποσόστωσης.  Ελπίζω 
ότι θα γίνουν όλες εκείνες οι ενέργειες, έτσι που να μην είναι απλώς μια διακήρυξη και 
να μη σκοντάψει σε νομικισμούς.   

 Οι δικές μας θέσεις για τα άτομα με αναπηρίες είναι σταθερές και διαχρονικές.  
∆ιαμορφώθηκαν με διάλογο με τα άτομα με αναπηρίες.  Το βασικό ζητούμενο είναι η 
αναγνώριση του κόστους της αναπηρίας, το οποίο πρέπει να βαραίνει συνολικά την 
κοινωνία και όχι το άτομο.  Αυτή την αναγνώριση δεν την έχουμε πετύχει και, όσο δεν 
το πετυχαίνουμε, θα έχουμε μια ανάπηρη κοινωνία. 

∆ημογραφική πολιτική-στήριξη της οικογένειας 

 Τα δεδομένα τα αριθμητικά είναι γνωστά.  Το σίγουρο είναι ότι δεν έχουμε 
εγκύψει με σοβαρότητα στα ζητήματα της δημογραφικής πολιτικής και της πολιτικής 
στήριξης της οικογένειας.  Τα μέτρα που πάρθηκαν έμειναν στη μέση του δρόμου.  
∆εν υλοποιήθηκε η δέσμευση να αποδοθεί η πολυτεκνική ιδιότητα στις τρίτεκνες 
οικογένειες.  Για τους δε πολύτεκνους, και αυτούς τους περιέλαβε κάπως το τελευταίο 
πακέτο μετά από πάρα πολλές διαμαρτυρίες.   

 Η χάραξη δημογραφικής πολιτικής είναι αναγκαία.  Θέλω να υπογραμμίσω, 
γιατί είναι ένα ουσιαστικό στοιχείο, ότι η πολιτική στήριξης της οικογένειας δεν αρχίζει 
και δεν τελειώνει με τα επιδόματα.  Χρειάζονται μέτρα σφαιρικά.  Ιδιαίτερα, χρειάζονται 
μέτρα στον τομέα των υποδομών φροντίδας και των διευκολύνσεων για παιδιά.   

 Πρόσφατη έρευνα από συνδικαλιστική οργάνωση -και δε θα επικαλεστώ την 
ΠΕΟ, για να μου πουν ότι επικαλούμαι το δικό μου το σπίτι- από τη ΣΕΚ, αγαπητοί 
συνάδελφοι, τι δείχνει;  ∆είχνει ότι στον τομέα των υποδομών βρισκόμαστε πολύ πίσω 
ως Κύπρος και θα διαβάσω πολύ σύντομα:  «Όπως φαίνεται από την έρευνα, το 10% 
των παιδιών από τα τέσσερα τους χρόνια μέχρι τα επτά μεγαλώνουν στο σπίτι μόνα.  
Στο σπίτι μόνα είναι επίσης και το 20% των παιδιών από οκτώ μέχρι δώδεκα χρονών, 
ενώ από τα δεκατρία χρόνια και πάνω μένουν στο σπίτι το 49% των παιδιών.».   

 Στο Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Κοινωνική Ενσωμάτωση αναφέρεται ότι 
μόλις το 18% των παιδιών ηλικίας από μηδέν μέχρι τριών χρονών καλύπτεται από 
υποδομές φροντίδας.  Αυτό το ποσοστό -και επειδή μας αρέσουν πάρα πολύ οι 
συγκρίσεις με την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους δείκτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης- είναι 
μόλις τα δύο τρίτα του στόχου που έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση σχετικά με τις 
υποδομές φροντίδας.  Η επένδυσή μας στον τομέα της παροχής διευκολύνσεων είναι 
ελλιπής.  Αφέθηκαν σχεδόν τα πάντα στον εθελοντικό τομέα, ο οποίος αναγκάζεται να 
βγαίνει στους δρόμους, για να στηρίξει οικονομικά, κοινωνικά προγράμματα στα οποία 
το κράτος δεν απαντά επαρκώς “παρόν”.   

Τομέας ισότητας 

 Τα ελλείμματα και τα κενά στα θέματα της ισότητας ευκαιριών είναι γνωστά.  
Καταγράφονται σε όλες τις σχετικές μετρήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου έχουμε 
μία πολύ ανάποδη πρωτιά δυστυχώς.  Η υιοθέτηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για 
την Ισότητα από το Υπουργικό Συμβούλιο είναι ένα βήμα το οποίο σημειώνουμε.  Το 
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ΕΣ∆Ι ήταν το αποτέλεσμα της συλλογικής προσπάθειας του γυναικείου κινήματος 
στον τόπο μας. 

 Για να λειτουργήσει φυσικά το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Ισότητα 
χρειάζονται οι απαραίτητοι πόροι και μηχανισμοί παρακολούθησης, οι οποίοι 
δυστυχώς -και αυτό καταγράφεται στο ΕΣ∆Ι- δε δόθηκαν.  ∆ε δόθηκε δηλαδή η 
αναγκαία ανθρώπινη στήριξη, για να υπάρχει μία συνολική παρακολούθηση του 
προγράμματος του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα. Χρειάζονται παράλληλα 
και πρακτικά μέτρα προώθησης της ισότητας.  Η αύξηση της άδειας και του 
επιδόματος μητρότητας είναι ένα θετικό μέτρο.   

 Κρίνοντας όμως την πενταετία στο κεφάλαιο της ισότητας -και αυτό το λέω 
πραγματικά με λύπη- πρέπει να σημειώσω ότι δεν μπορούμε να νιώθουμε περήφανοι.  
∆ε δώσαμε το απαιτούμενο βάρος στη λήψη μέτρων για εφαρμογή στην πράξη της 
ισότητας.  Αρκεστήκαμε στην ύπαρξη των νόμων.  ∆ε δημιουργήθηκε η Επιτροπή 
Ίσων Ευκαιριών που ήταν δέσμευση στο πρόγραμμα.  Αναθέσαμε τις εξουσίες στην 
Επίτροπο ∆ιοίκησης.  ∆ε δημιουργήθηκαν από το κράτος υποδομές φροντίδας των 
παιδιών, που και αυτό υπήρχε στο πρόγραμμα διακυβέρνησης.   

 Στα ζητήματα της ισότητας χρειάζεται μια ισχυρή πολιτική δέσμευση.  
Χρειάζεται να πιστεύεις στην ισότητα, να πιστεύεις ότι η κοινωνία είναι λειψή, όσο 
υπάρχουν διακρίσεις σε βάρος των γυναικών. 

 Εμείς νιώθουμε περήφανοι, γιατί η κοινωνία αναγνωρίζει ότι από τους τρεις 
υποψηφίους ο ∆ημήτρης Χριστόφιας είναι εκείνος που μπορεί να προωθήσει την 
ισότητα των φύλων.  Αυτό αποτελεί αναγνώριση της διαχρονικής μας προσπάθειας.  
Αποτελεί όμως και ένα βάρος αυτή η αναγνώριση, ένα βάρος το οποίο είμαστε έτοιμοι 
να κουβαλήσουμε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο τομέας της κοινωνικής πολιτικής και της στήριξης των ευάλωτων ομάδων του 
πληθυσμού είναι ένας τομέας με πάρα πολλές πτυχές.  Πολλές είναι οι πληγές της 
σύγχρονης κοινωνίας που χρειάζονται να κλείσουν.   

 Το ζητούμενο είναι ένα:  Πού στοχεύουμε;  Εμείς διαχρονικά είχαμε και έχουμε 
ένα στόχο, ευημερία για όλους.  Σταδιακή εξάλειψη της φτώχιας.  Μια οικονομία 
ανθηρή και γερή, η οποία αρμονικά να συζεύξει την ανάπτυξη της επιχειρηματικότητας 
με την ανάπτυξη των εργαζομένων.  Μια οικονομία που θα κατανέμει με 
ισορροπημένο τρόπο τον πλούτο, στηρίζοντας τους αδύνατους την ώρα που πρέπει, 
δίνοντάς τους δικαιώματα ζωής και όχι επιταγές φιλανθρωπίας. 

 Αυτή την ανάγκη που έχει σήμερα ο τόπος εκφράζει ο υποψήφιος Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας, Πρόεδρος της Βουλής ∆ημήτρης Χριστόφιας.  Γιατί απαντά στη 
βασική ανάγκη.  Στην ανάγκη για μια πολιτική με ανθρωπιά, για μια πολιτική που θα 
γίνεται από τους ανθρώπους και για τους ανθρώπους. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Χαραλάμπους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπω πως έχουμε ευχέρεια να μιλήσει ακόμα 
ένας συνάδελφος.  Μήπως υπάρχει στην αίθουσα κανένας εθελοντής από τους 
απογευματινούς ομιλητές;  Είναι ο κ. Γιαννάκης Θωμά.  Απουσιάζει.  Είναι η κ. Στέλλα 
Κυριακίδου.  Ο κ. Παπαδόπουλος βλέπω απουσιάζει.  Εάν είναι έτοιμος κανένας 
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συνάδελφος, θα μπορούσαμε να συνεχίσουμε με ακόμα έναν ομιλητή.  

 ∆εν είστε έτοιμη, κυρία Κυριακίδου; 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όχι. Το απόγευμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η πρωινή συνεδρία.  Θα 
συνεχίσουμε το απόγευμα, στις 3.00 μ.μ. η ώρα ακριβώς, τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Ώρα διακοπής:  12.45 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.20 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού.   Πρώτος ομιλητής είναι ο κ. Γιαννάκης Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη βασική μου ομιλία φέτος έχω αποφασίσει να ασχοληθώ μόνο με τα θέματα 
γεωργίας, λαμβάνοντας υπόψη τις τελευταίες εξελίξεις στο γεωργικό τομέα και τα 
προβλήματα τα οποία έχουν παρουσιαστεί κι έχουν ταλανίσει όχι μόνο το γεωργικό 
τομέα, αλλά και ευρύτερα την κυπριακή κοινωνία. 

 Όμως, θεωρώ σωστό να ξεκινήσω με κάποιες απαντήσεις σε προηγούμενους 
ομιλητές, ιδιαίτερα στον κ. Νίκο Κουτσού, ο οποίος στη χθεσινή του ομιλία προέβη σε 
μια ολομέτωπη επίθεση ενάντια στο ΑΚΕΛ.  Έχει εκφράσει, με ειρωνικό θα έλεγα 
τρόπο, μια πολεμική ενάντια στην πρακτική και τους αγώνες του κόμματός μας σε 
σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Καταρχάς, θα ήθελα να πω ότι τόσα πολλά επιχειρήματα διαθέτουν για το 
σήμερα, που κατέφυγαν σε άρθρα του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του κόμματός 
μας Νίκου Κατσουρίδη από το 1987.  Ακόμα λίγο θα κατέφευγαν στο 1821.  Κάποιος 
πρόγονός του πρέπει να ζούσε τότε! 

(Γέλια) 

 Η αναφορά για την οποία έκαμε λόγο ο κ. Κουτσού αποδεικνύει απλά ότι εμείς 
πάντα είχαμε ως κριτήριό μας το συμφέρον του κυπριακού λαού και μόνο.  Τότε στις 
δοσμένες συνθήκες αυτό κρίναμε ότι ήταν το συμφέρον του λαού.  Από το 1995, μέσα 
σε νέες συνθήκες, κρίναμε ότι το συμφέρον του κυπριακού λαού ήταν η πορεία μέσα 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Έκτοτε είμαστε συνεπείς σε μια απλή λογική: εντός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά με αγωνιστική διάθεση, για να κερδίζουμε όσα μπορούμε 
για το λαό μας.  Όχι να δεχόμαστε -όπως μερικοί- οτιδήποτε μας σερβιριστεί, πριν 
ακόμα διαβάσουμε το κείμενο το οποίο προτείνεται. 
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 Ο κ. Κουτσού έχει επίσης δώσει τη δική του εκδοχή για το πώς το ίδιο το ΑΚΕΛ 
εννοεί την επαναπροσέγγιση.  Μια καθ’  όλα ατυχή μέχρι επιπόλαιη θα τη 
χαρακτήριζα ερμηνεία, κατά τη δική μας αντίληψη.  Φαίνεται ότι ο κ. Κουτσού είναι 
τόσο μεγάλος θιασώτης της επαναπροσέγγισης, που, ενώ παρακολουθεί τις επαφές 
με τους Τουρκοκυπρίους στενά, όπως λέει, δεν έχει αντιληφθεί τις εκατοντάδες 
εκδηλώσεις, συναντήσεις και πολιτιστικά συναπαντήματα που διοργανώνει το ΑΚΕΛ 
με τους απλούς Τουρκοκυπρίους και στα οποία έχουν λάβει μέρος χιλιάδες 
Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι.  Εκδηλώσεις στις οποίες αργά αλλά σταθερά 
σφυρηλατείται η εμπιστοσύνη μεταξύ των δύο κοινοτήτων.   Το ΑΚΕΛ πρώτο απ’ όλα 
τα κόμματα έχει κάμει επαφές με όλους τους πολιτικούς χώρους στην τουρκοκυπριακή 
κοινότητα, εκτός από εκείνους τους πολιτικούς χώρους που είναι ταγμένοι υπέρ της 
διχοτόμησης, όπως αντίστοιχοι κύκλοι υπάρχουν δυστυχώς και στη δική μας πλευρά. 

 Ο κ. Κουτσού δεν άφησε τελικά κανένα Τουρκοκύπριο πολιτικό ηγέτη που να 
θεωρεί προοδευτικό και με τον οποίο να μπορεί να συνομιλήσει.  Είναι όμως ένα 
ερώτημα που πρέπει να απαντηθεί: Πού οδηγεί τελικά αυτή η πολιτική κι αυτή η 
προσέγγιση των πραγμάτων;  Πού οδηγεί δηλαδή η προσέγγιση ότι δεν υπάρχει 
Τουρκοκύπριος πολιτικός ηγέτης ικανός, άξιος με τον οποίο να συνομιλούμε;  Εμείς 
λέμε ότι η άρνηση -γιατί περί άρνησης πρόκειται- για οποιαδήποτε επαφή με τους 
Τουρκοκυπρίους οδηγεί με μαθηματική ακρίβεια προς τη διχοτόμηση.  Γιατί μόνο με 
τους Τουρκοκυπρίους μπορούμε να συζητήσουμε και σημαντικές πτυχές του 
Κυπριακού να συμφωνήσουμε και να λύσουμε. 

 Να επαναλάβουμε για ακόμα μια φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, για 
να φτάσουμε σε συμφωνημένη λύση του Κυπριακού, πρέπει να συνομιλήσουμε με την 
τουρκοκυπριακή κοινότητα και με την ηγεσία της και είναι προτιμότερο να 
συνομιλούμε με τη σημερινή ηγεσία, όσες διαφορές κι αν έχουμε με αυτήν -και 
δηλώνουμε ότι έχουμε πολλές διαφορές- παρά με ηγεσίες τύπου Ντενκτάς, που είναι 
δεδηλωμένοι θιασώτες της διχοτόμησης και αιχμάλωτοι του σοβινισμού.   

 Θα ήθελα επίσης να καταθέσω τη διαπίστωσή μου για τη διαχρονική συνέπεια 
με την οποία ο κ. Κουτσού υπερασπίζεται τις απόψεις του στο Κυπριακό και ιδιαίτερα 
όσον αφορά τη μορφή του κράτους που ο ίδιος και το κόμμα του επιδιώκουν να 
προκύψει ως λύση του Κυπριακού.  Ο κ. Κουτσού ανεπιφύλακτα και σταθερά 
τάσσεται υπέρ της δημιουργίας ενός ενιαίου κράτους.  Στ’  αλήθεια, ποιος Κύπριος 
πιστεύει σήμερα ότι υπάρχει η παραμικρή πιθανότητα η Τουρκία ν’ αποδεχθεί την 
ίδρυση ενός ανεξάρτητου ενιαίου κράτους στην Κύπρο, έχοντας υπόψη την πάγια 
πολιτική της, αλλά και την de facto κατάσταση;  Η απάντηση είναι, νομίζω, απλή και 
εξόφθαλμη.  Απολύτως καμιά πιθανότητα δεν υπάρχει η Τουρκία να δεχθεί να 
συζητήσει καν για την ίδρυση ενιαίου κράτους.  Ποιος λογικός άνθρωπος, όχι μόνο 
στην Κύπρο, αλλά και σε ολόκληρο τον κόσμο, είτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση είτε στον 
ΟΗΕ είτε στο Συμβούλιο Ασφαλείας, θα δεχθεί να συζητήσει στα σοβαρά αυτή τη 
θέση;  Πόσοι καλόπιστοι άνθρωποι θα μας πιστώσουν με διάθεση για λύση, όταν 
εμείς θα τους προτείνουμε λύση ενιαίου κράτους, αφού για δεκαετίες ολόκληρη η 
πολιτική ηγεσία του τόπου αγωνίζεται να προωθήσει τη λύση της διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας ως τη λύση του εφικτού;  Και μετά από δεκάδες ψηφίσματα 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και του Συμβουλίου Ασφαλείας που μιλούν και 
επιτάσσουν ότι η λύση του Κυπριακού πρέπει να είναι στη βάση της διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας; 

 Είναι λοιπόν η εισήγησή μας ότι καμιά υπεύθυνη, καμιά σοβαρή πολιτική 
δύναμη δεν μπορεί στα σοβαρά να συζητά και να προωθεί σε αυτή την ιστορική 
στιγμή τη λύση του ενιαίου κράτος, εκτός αν προωθούμε αυτή τη λύση, τη λύση του 
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ενιαίου κράτους, με στόχο να μη λύσουμε ποτέ το Κυπριακό! 

 Όπως έχω ήδη αναφέρει, εμάς στο ΑΚΕΛ δε μας ξενίζει η θέση αυτή του κ. 
Κουτσού, που είναι και συνεπής και διαχρονική.  Αυτό που μας ξενίζει είναι οι 
δηλώσεις τόσο του ιδίου του κ. Κουτσού ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δεν έχει 
βάλει νερό στο κρασί του -υπονοώντας προφανώς ότι ταυτίζεται ή είναι κοντά στις 
θέσεις του κ. Κουτσού- αλλά δυστυχώς και οι ψεσινές δηλώσεις του ίδιου του 
Προέδρου στη χοροεσπερίδα του ΕΥΡΩΚΟ, τουλάχιστον έτσι όπως μεταδόθηκαν από 
τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, σύμφωνα με τα οποία ο Πρόεδρος δήλωσε ότι οι θέσεις 
του οι πολιτικές στο Κυπριακό ταυτίζονται με αυτές του ΕΥΡΩΚΟ. 

 Όσο λοιπόν είναι άξιο απορίας πώς μπορεί να ταυτίζονται οι θέσεις του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας με τις θέσεις του κ. Κουτσού, άλλο τόσο μας εκπλήττει η 
σύμπλευση του Προέδρου Παπαδόπουλου με τον κ. Συλλούρη.  Ο κ. Παπαδόπουλος 
ως κορωνίδα των επιτυχιών του στο Κυπριακό μετά το δημοψήφισμα έχει τη 
Συμφωνία της 8ης του Ιούλη.  Μια συμφωνία όμως για την οποία ο κ. Συλλούρης είπε 
ότι, πρώτον, πρόκειται για μια ελλειμματική εξέλιξη, δεύτερον, προειδοποιούσε ότι η 
μη αναφορά στις ευρωπαϊκές αρχές και το αναμάσημα της διζωνικότητας και της 
δικοινοτικότητας σε συνδυασμό με την πολιτική ισότητα είναι δυνατό να οδηγήσουν σε 
ένα καινούριο Σχέδιο Ανάν.  Αυτά είναι από συνέντευξη του κ. Συλλούρη. 

 Εμείς δηλώνουμε απερίφραστα ότι τέτοιες προσεγγίσεις, όπως οι προσεγγίσεις 
των κ. Κουτσού και Συλλούρη, οδηγούν με μαθηματική ακρίβεια στη διχοτόμηση η 
οποία προοπτικά θα κάνει την Τουρκία κυρίαρχο στην κατεχόμενη γη μας και 
συμμέτοχο στην ελεύθερη Κύπρο, δημιουργώντας ταυτόχρονα τις προϋποθέσεις για 
πλήρη τουρκοποίηση της Κύπρου σ’ ένα δεύτερο στάδιο.  Σε αυτή την προοπτική η 
μόνη διέξοδος του κυπριακού λαού είναι η επιδίωξη με συνέπεια λύσης διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας χωρίς ξένους στρατούς, χωρίς εποίκους, με κατοχυρωμένα 
τα βασικά ανθρώπινα δικαιώματα όλων των πολιτών της.  Βασική προϋπόθεση για 
επιτυχία αυτού του αγώνα είναι η κοινή πάλη με τους συμπατριώτες μας 
Τουρκοκυπρίους, αξιοποιώντας προς αυτή την κατεύθυνση το πιο προοδευτικό, αλλά 
και κάθε διαθέσιμο τμήμα της τουρκοκυπριακής κοινότητας. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η γεωργική παραγωγή αποτέλεσε από τα πανάρχαια χρόνια την πιο σημαντική 
προϋπόθεση για τη διατήρηση της ανθρώπινης ζωής στον πλανήτη και ένα 
σημαντικότατο παράγοντα που καθόριζε και καθορίζει την ευημερία των λαών. Η 
γεωργική παραγωγή στήριξε τη ζωή στην Κύπρο από τα πανάρχαια χρόνια και οι 
καλές χρονιές έφερναν ευτυχισμένες ημέρες, ενώ τα χρόνια της ανομβρίας, οι κακές 
χρονιές, συνοδεύονταν με το σφίξιμο των ζωναριών, με την πείνα και τον υποσιτισμό 
του πληθυσμού. 

 Στις μέρες μας η παγκοσμιοποίηση του εμπορίου, η σμίκρυνση των 
αποστάσεων, ο κατακλυσμός από εισαγόμενα γεωργικά προϊόντα τείνουν να 
υποβαθμίσουν τη σημασία της γεωργίας στη συνείδηση των Κυπρίων.  Η πορεία της 
Κύπρου τα τελευταία χρόνια προς και η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η 
επιβολή του αδυσώπητου νόμου του ανταγωνισμού σε συνθήκες ελεύθερου 
εμπορίου, η αναγκαστική προσαρμογή στο ευρωπαϊκό κεκτημένο δημιούργησαν μια 
εντελώς καινούρια κατάσταση στον αγροτικό τομέα. 

 Η μη διεκδίκηση προενταξιακών κονδυλίων για προετοιμασία του τομέα που θα 
επέτρεπε στους αγρότες μας να προετοιμαστούν για τις νέες συνθήκες, η 
σπασμωδική και σε πολλές περιπτώσεις ανεύθυνη καθοδήγηση που δόθηκε 
διαχρονικά από το αρμόδιο υπουργείο στους αγρότες, η πλήρης απουσία υπεύθυνης, 
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ξεκάθαρης και στοχοπροσηλωμένης πολιτικής, η συνεχιζόμενη απουσία ολόπλευρης 
γνώσης για το τι τεκταίνεται στον τομέα της γεωργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση έφεραν 
τους πλείστους κλάδους της αγροτικής οικονομίας σε οριακό σημείο, ένα βήμα πριν 
από την καταστροφή. 

 Ο αριθμός των ανθρώπων που ασχολούνται με τη γεωργία συρρικνώθηκε 
δραστικά τα τελευταία χρόνια, ενώ η διαδικασία συρρίκνωσης συνεχίζεται ασταμάτητα.  
Η συμβολή του γεωργικού τομέα στο ΑΕΠ σμικρύνεται συνεχώς και τείνει να γίνει 
σχεδόν αμελητέα. Στις ορεινές περιοχές της Κύπρου τα περβόλια των 
φρουτοπαραγωγών γέμισαν βάτους, σημάδι οριστικής εγκατάλειψης.  Στα 
κρασοχώρια ο θάνατος του αμπελουργού σηματοδοτεί αυτόματα το θάνατο των 
αμπελιών του.   Αναλογικά, σε αρκετούς κλάδους η κατάσταση δεν είναι καλύτερη από 
αυτή που περιγράφουμε.  Η απογοήτευση είναι διάχυτη μεταξύ των αγροτών και 
δυστυχώς όχι αδικαιολόγητα. Η διαχείριση των ζητημάτων της γεωργοκτηνοτροφίας  
από το αρμόδιο υπουργείο μόνο υπεύθυνη δεν μπορεί να χαρακτηριστεί.   

 Επειδή η περίοδος που περνούμε είναι προεκλογική, θα αναφερθώ σε πολύ 
συγκεκριμένα παραδείγματα, ώστε να τεκμηριώσω την πιο πάνω θέση.  Θα 
μπορούσα να παραθέσω παραδείγματα μιλώντας για ώρες.  Λόγω του χρόνου αυτό 
είναι αδύνατο και θα περιοριστώ. 

Σχέδια Αγροτικής Ανάπτυξης 

 Χιλιάδες αγρότες έχουν αποταθεί με αιτήσεις για επιδοτήσεις, καταβάλλοντας 
μάλιστα και όχι ευκαταφρόνητα ποσά για μελέτες σε επαγγελματίες.  Οι αιτήσεις τους 
εξετάζονται για χρόνια, για να πάρουν στο τέλος πλείστοι από αυτούς μια απορριπτική 
απάντηση με τη σημείωση «αν διαφωνείτε, κάνετε ένσταση».  Εξετάζοντας 
προσεκτικά δεκάδες απορριπτικές απαντήσεις που προσκομίζουν αγρότες, κατέληξα 
στο συμπέρασμα ότι οι εξετάζοντες τις αιτήσεις ψάχνουν τρόπο να τις απορρίψουν.  
Το πολύπλοκο  των αιτήσεων τους βοηθά αφάνταστα σε αυτή την αποστολή.  Λάθη 
και άγνοια των κρατικών υπαλλήλων που παραλαμβάνουν τις αιτήσεις, λανθασμένη 
καθοδήγηση και αμέλειά τους οδηγούν τελικά στην απόρριψη των αιτήσεων των 
αγροτών. 

 Αίτηση κτηνοτρόφου που ξόδεψε πέραν των £213.000, για να δημιουργήσει μια 
σύγχρονη μάντρα, απορρίφθηκε, γιατί περιέλαβε στα δικαιολογητικά παράτυπα μια 
απόδειξη £300, την οποία, όπως βεβαιώνει ο ίδιος, την εξέτασε ο υπάλληλος που 
παρέλαβε την αίτησή του και του είπε «είναι εντάξει, άφησέ την».  Και αυτή η απόδειξη 
των £300 ήταν η αιτία ο άνθρωπος να στερηθεί επιδότησης της τάξης των £110.000.  
Ποιος θα πληρώσει σε αυτό τον άνθρωπο που οδηγείται με μαθηματική ακρίβεια σε 
καταστροφή αυτά τα χρήματα;  Πού θα βρει το δίκαιό του;  Πέρα από τα πιο πάνω, το 
τελευταίο διάστημα είχαμε αρκετές καταγγελίες για ευνοιοκρατική εξέταση διάφορων 
αιτήσεων και για αδικαιολόγητη απόρριψη πολλών άλλων αιτήσεων. 

Υδατικό 

 Η κατάσταση με το νερό είναι τραγική!  Η πλήρης απουσία υπεύθυνης 
πολιτικής  για σωστή διαχείριση του νερού οδήγησε τραγικά την πόλη της Λεμεσού να 
κινδυνεύει άμεσα το καλοκαίρι που έρχεται να διψάσει.  Ενώ έγκαιρα η επιτροπή 
Γεωργίας, από το Γενάρη του 2007, προειδοποίησε τον αρμόδιο υπουργό σε ειδική 
συνεδρία της, ενώ ο υπουργός εξάγγειλε μέτρα, τελικά τα μέτρα δεν εφαρμόστηκαν, 
με αποτέλεσμα τα φράγματα του Κούρρη και της Γερμασόγειας να είναι σήμερα 
ουσιαστικά άδεια.  Τη στιγμή που η πόλη της Λεμεσού κινδυνεύει να διψάσει, τα 
γρασίδια στα διάφορα γήπεδα γκολφ ποτίζονται με φρέσκο νερό, ενώ εκατοντάδες 
χιλιάδες τόνοι επεξεργασμένου νερού χάνονται καθημερινά.   
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 Μόνο στην ελεύθερη Αμμόχωστο λειτουργούν τριάντα χιλιάδες παράνομες 
διατρήσεις. Νόμιμες και παράνομες διατρήσεις αντλούν νερό ανεξέλεγκτα, με 
αποτέλεσμα στα Κοκκινοχώρια, στο Ακρωτήρι, στο Κίτι, στην Πάφο οι υπόγειες 
δεξαμενές να αδειάζουν, ενώ τη θέση του γλυκού νερού καταλαμβάνει θαλασσινό με 
ορατό τον κίνδυνο πλήρους καταστροφής του υδροφορέα, γεγονός που σταδιακά θα 
οδηγήσει στην ερήμωση των παράκτιων καλλιεργήσιμων γαιών, οι οποίες θα 
αλμυρίσουν και οι οποίες απειλούνται από το φαινόμενο της ερήμωσης, που οφείλεται 
στις κλιματικές αλλαγές που επηρεάζουν τον πλανήτη και τη χώρα μας. 

 Το τραγικό στην περίπτωση αυτή είναι ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Γεωργίας μάς έχουν δηλώσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι 
γνωρίζουν το τι γίνεται, γνωρίζουν και τις συνέπειες που θα προκύψουν. Όμως, δεν 
επεμβαίνουν, παρακολουθούν παθητικά, για να μην υπάρξουν αντιδράσεις και 
πολιτικό κόστος.  Αν αυτή είναι υπεύθυνη πολιτική, η οποία θα σώσει αυτή τη χώρα 
και θα την παραδώσει στις ερχόμενες γενιές Κυπρίων, εγώ το θέτω στην κρίση του 
κάθε Κύπριου! 

 Έγκαιρα λοιπόν είχαμε ζητήσει να ληφθούν μέτρα, ώστε να εξοικονομήσουμε 
νερό. Ζητήσαμε να δοθεί οικονομική στήριξη στους παραγωγούς και να μην 
καλλιεργήσουν. Η εισήγησή μας δεν ελήφθη υπόψη. Πέρα από την επαπειλούμενη 
οικολογική καταστροφή, θα πληρώσουμε πολύ περισσότερα, για να 
αποκαταστήσουμε τις ζημιές, από τα ποσά τα οποία ενδεχομένως θα δίναμε στους 
αγρότες, ώστε να μη καλλιεργήσουν τη χρονιά που πέρασε. Η απουσία 
ολοκληρωμένης πολιτικής με την οποία να αντιμετωπίζουμε την κατάσταση οδηγεί σε 
σπασμωδικές κινήσεις που το μόνο που κάνουν είναι να επιτείνουν το πρόβλημα.   

 Το ΑΚΕΛ εδώ και χρόνια ζήτησε και συνεχίζει να ζητά σύσταση αρχής υδάτων 
η οποία: 

1. να συγκεντρώσει όλη τη γνώση και όλες τις εξουσίες όσον αφορά τη διαχείριση 
των υδάτινων πόρων και να θέσει όλους τους φορείς κάτω από μια ενιαία αρχή, 

2. να αξιολογήσει τις διάφορες χρήσεις του νερού, 

3. να καθορίσει δίκαιη πολιτική τιμολόγησης, ανάλογα με τον τομέα για τον οποίο 
προορίζεται το νερό, 

4. να διαχειριστεί με ευθύνη το νερό, ώστε αυτό να υπάρχει πάντα και να 
χρησιμοποιείται με τον πιο συνετό και τον πιο παραγωγικό τρόπο.  

Χαλαζοθύελλες-θεομηνίες 

 Το 2005-2006 διάφορες περιοχές της Κύπρου επλήγησαν από σφοδρές 
χαλαζοθύελλες. Έγιναν επισκέψεις υπουργών, είδαν τα περβόλια, κτύπησαν στην 
πλάτη τους παραγωγούς με συμπόνια και δόθηκαν επίσημες διαβεβαιώσεις για 
οικονομική βοήθεια στους πληγέντες. Πριν μια βδομάδα, ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας, το αρμόδιο υπουργείο μάς ανακοίνωσε 
επίσημα ότι, παρά τα πολλά διαβήματα της επιτροπής Γεωργίας, δεν πρόκειται να 
δοθεί οποιαδήποτε βοήθεια στους πληγέντες από τις διάφορες θεομηνίες του 2005 και 
του 2006.  Έτσι, αυτοί οι αγρότες να το πάρουν απόφαση, όπως το πήραμε κι εμείς, 
ότι δυστυχώς θα μείνουν με τα παλαμάκια πάνω στην πλάτη!  ∆ε θα υπάρξει βοήθεια! 

Πυρκαγιές 

 Τον Ιούνιο του 2007 οι πυρκαγιές στην περιοχή Πελενδρίου, Σαϊττά, Κάτω 
Αμιάντου, στη Συκόπετρα, στην Καλαβασό συγκλόνισαν ολόκληρη την Κύπρο. 
∆όθηκε σε ανώτατο επίπεδο υπόσχεση για άμεση παραχώρηση βοήθειας από το 
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κράτος προς τους πληγέντες. Μερικές βδομάδες μετά ο Υπουργός Γεωργίας 
προσωπικά επισκέφθηκε το Πελένδρι και πλήρωσε πλήρως τις ζημιές, νομίζω, 
δεκαοκτώ αγροτών. 

 Πριν μερικές ημέρες ανακοινώθηκε η βοήθεια που το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσισε να δώσει στους πυρόπληκτους, η οποία θα είναι πολύ πιο μικρή από 
αυτήν που ήδη έχει δοθεί στους πρώτους και θα παραχωρηθεί υπό όρους σ΄ ένα 
διάστημα τριών ετών και όχι άμεσα. Με ποια κριτήρια πληρώθηκαν οι πρώτοι;  Με 
ποια θα πληρωθούν οι δεύτεροι;  Πώς οι δεύτεροι θα συμφωνήσουν να πάρουν 
λιγότερα από αυτά που πήραν οι πρώτοι;  Είναι αυτή, συνάδελφοι, υπεύθυνη 
κυβερνητική πολιτική; 

 Πρέπει να σας πω ότι στις κοινότητες του Κάτω Αμιάντου, του Μονιάτη και του 
Πελενδρίου ήδη ο κόσμος δηλώνει ότι δε θα πάρει, δε θα δεχθεί ούτε τον τρόπο 
πληρωμής ούτε τις αποζημιώσεις. 

Αφθώδης πυρετός 

 Θα αποφύγω συνειδητά να ασχοληθώ με λεπτομέρεια με το φάντασμα αυτού 
του “αυθάδη” πυρετού.  Συγνώμη, του αφθώδη, του αφθώδους κατ’ ακρίβεια.  Μια 
επιδημία που έψησε την Κύπρο για δυόμισι μήνες στον πυρετό με τον ιό μέχρι σήμερα 
να αγνοείται.  Χάρηκα όμως πραγματικά -δεν έχω χαιρεκακήσει, έχω χαρεί 
πραγματικά-  γιατί χθες επιτέλους, ως αποτέλεσμα της απόρριψης του δεύτερου 
φορτίου κατεψυγμένων κρεάτων στην Ελλάδα, άκουσα τον επίσημο εκπρόσωπο των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών να επαναλαμβάνει αυτό που εμείς, οι μη ειδικοί,  είπαμε από 
τις 9 Νοεμβρίου του 2007. Πρώτον, ότι δεν υπήρξε και δεν υπάρχει επιδημία.  
∆εύτερον, ότι αυτό που υπάρχει είναι μερικές εκατοντάδες οροθετικά ζώα από τα 
οποία καμιά ασθένεια δεν μπορεί να μεταδοθεί.   

         Χάρηκα πραγματικά, γιατί έστω και μετά από ενάμιση μήνα οι αρμόδιοι του 
Υπουργείου Γεωργίας αποφάσισαν να βάλουν πιο ψηλά από την πολιτική 
σκοπιμότητα τα συμφέροντα της κυπριακής κτηνοτροφίας και της οικονομίας. 
Χαίρομαι, γιατί συνειδητοποίησαν, έστω και αργά, το τεράστιο κόστος που 
δημιούργησε το ομιχλώδες τοπίο που συντήρησαν, ενώ γνώριζαν ότι δεν υπήρξε ποτέ 
επιδημία και αποφάσισαν επιτέλους να πουν την αλήθεια.    

 Όσον αφορά τις αποζημιώσεις για τον αφθώδη πυρετό, δε θα μπω σε 
λεπτομέρειες. Απλώς θα πω ότι το κυπριακό κράτος στο πρόσωπο του Υπουργείου 
Γεωργίας έχασε την αξιοπιστία του. Είναι γι’ αυτό το λόγο που οι παραγωγοί δεν 
εμπιστεύονται το ίδιο το κράτος, που οι παραγωγοί δε δέχονται να σφαγούν τα ζώα 
τους, αν δεν προπληρωθούν.  Με αυτή την ευκαιρία, παρά τα λάθη που έγιναν, καλώ 
τους κτηνοτρόφους υπεύθυνα να συνεργαστούν στενά με τις αρμόδιες υπηρεσίες, για 
να καθαρίσει οριστικά η Κύπρος από το φάντασμα του αφθώδους πυρετού.  

 Θα μπορούσαμε να μιλούμε για πολλές ώρες για όλα όσα κάνουν τον κόσμο να 
απογοητεύεται σε σχέση με τις πραγματικότητες και με τις προοπτικές της κυπριακής 
γεωργίας. Θα μπορούσαμε να μιλήσουμε με παραδείγματα και ονόματα. ∆ε θα 
εξυπηρετούσε όμως.  Οι ίδιοι οι αγρότες γνωρίζουν καλά.  Θα προσθέσω απλώς στα 
πιο πάνω στοιχεία ότι για δεύτερη συνεχή χρονιά ο προϋπολογισμός του Υπουργείου 
Γεωργίας, ενός κλάδου που κλονίζεται, μειώθηκε κατά 4,5% ή κατά £7,6 εκατομ., κάτι 
που οφείλεται αποκλειστικά στη μείωση των αναπτυξιακών δαπανών, η οποία μείωση 
είναι της τάξης του 14,8% ή περίπου κατά £8 εκατομ. 

 Χωρίς να παραγνωρίζονται τα προβλήματα άλλων κλάδων ή άλλων 
γεωγραφικών περιοχών,  ιδιαίτερα οξυμένα είναι τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
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οι ορεινές περιοχές που δοκιμάζονται λόγω της δραματικής αύξησης του κόστους 
ζωής - λόγω πετρελαίου βασικά- αλλά και της καταστροφής μεγάλου μέρους της 
δεντροκαλλιέργειας από την οποία μέχρι πρόσφατα είχαν ένα σεβαστό εισόδημα για 
τις οικογένειές τους. 

 Περαιτέρω, σε πραγματικά δεινή κατάσταση βρίσκονται σήμερα οι 
αιγοπροβατοτρόφοι οι οποίοι, πρώτον, αντιμετωπίζουν δραματική αύξηση του 
κόστους παραγωγής λόγω της ανόδου των τιμών στα σιτηρά.  ∆εύτερον, έχουν πληγεί 
καίρια λόγω των επιπτώσεων από την τρομώδη νόσο, αλλά και από τον όλο χειρισμό 
του θέματος.  Τρίτον, έχουν πληγεί καταστροφικά -και πλήττονται ακόμα- από την 
ούτω καλούμενη “επιδημία αφθώδους πυρετού” και το χειρισμό που έτυχε από το 
αρμόδιο υπουργείο.  Σύρονται στα δικαστήρια από τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης 
με τη συγκατάθεση του κράτους, γιατί οι αυτοκινητόδρομοι ή οι κοινότητες έχουν 
προχωρήσει κι έχουν βρει τις μάντρες που βρίσκονται εκεί εδώ και δεκαετίες.  Τέλος, 
ενώ το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών επιστημονικά τεκμηρίωσε ότι το επιπρόσθετο 
κόστος παραγωγής, λόγω της αύξησης των ζωοτροφών, ανερχόταν σε £5 εκατομ., 
τους δόθηκε υπόσχεση για παραχώρηση βοήθειας ενός εκατομμυρίου λιρών από τα 
de minimis,  η οποία ακόμη δεν έχει δοθεί. 

 Στο θέμα αυτό θέλω να επισημάνω με έμφαση την ετοιμότητα του υπουργού να 
δώσει περαιτέρω οικονομική βοήθεια στους κτηνοτρόφους, η οποία όμως σκόνταψε 
στο μη συμβατό με το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Εδώ και δύο μήνες όμως η ΕΚΑ, η 
αγροτική οργάνωση της αριστεράς, πρότεινε στο Υπουργείο Γεωργίας συμβατό 
σχέδιο που επιτρέπει την παραχώρηση επιπρόσθετης βοήθειας, πλην όμως 
ανταπόκριση από το κατά τα άλλα πρόθυμο υπουργείο δεν υπήρξε και φαίνεται δε θα 
υπάρξει. 

 Παρά τα πολλά και δύσκολα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο ευρύτερος 
γεωργικός τομέας, τα οποία και αναγνωρίζουμε, εμείς θεωρούμε ότι η μάχη δεν έχει 
χαθεί για τη γεωργία.  Αντίθετα, θεωρούμε ότι με συνετή, στοχοπροσηλωμένη, ικανή 
πολιτική, πολιτική η οποία θα συνομολογηθεί με το οργανωμένο αγροτικό κίνημα μέσα 
από ειλικρινή διάλογο μπορεί να χαράξει μια καινούρια μέρα για τη γεωργία του τόπου 
και την κυπριακή ύπαιθρο. Τα προβλήματα των διάφορων κλάδων μπορούν να 
αντιμετωπισθούν μέσα από καλά επιλεγμένα σχέδια, με την παραχώρηση των 
αναγκαίων χρημάτων από το κράτος και με την ταυτόχρονη λύση των πολλών 
προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι κάτοικοι της υπαίθρου. 

 Εμείς πιστεύουμε βαθιά στην ποιότητα των Κυπρίων αγροτών. 
Αντιλαμβανόμαστε ταυτόχρονα ξεκάθαρα ότι οι Κύπριοι αγρότες χρειάζονται όχι μόνο 
λόγια. Χρειάζονται οικονομική βοήθεια και στήριξη, χρειάζονται καθοδήγηση.  
Χρειάζεται, τέλος, να επανακτηθεί η εμπιστοσύνη στο κυπριακό κράτος και η πίστη 
στην προοπτική της κυπριακής αγροτικής οικονομίας. 

 Ταυτόχρονα με τα πιο πάνω, το ΑΚΕΛ δεν ξεχνά ούτε στιγμή το γεγονός ότι 
ζούμε, αγωνιζόμαστε και δημιουργούμε σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα. Σε τέτοιες 
συνθήκες η Κύπρος έχει ανάγκη ένα σύγχρονο, υγιή και εύρωστο αγροτικό τομέα, 
πάνω στον οποίο να μπορεί να στηρίζεται σε κάθε στιγμή. Ταυτόχρονα, 
επισημαίνουμε ότι χωρίς τη στήριξη του κυπριακού κράτους τα μεγάλα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν οι διάφοροι κλάδοι της αγροτικής οικονομίας είναι αδύνατο να 
λυθούν στην κατάσταση που βρίσκονται σήμερα. 

 Χρειάζεται λοιπόν να γίνει μια νέα αρχή. Χρειάζεται μια νέα προσέγγιση στα 
θέματα γεωργίας. Χρειάζεται όραμα, χρειάζεται στενή συνεργασία με τον αγροτικό 
κόσμο, χρειάζεται μια νέα σχέση που να στηρίζεται πάνω απ’  όλα στην ειλικρίνεια και 
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στη βούληση να πάμε μπροστά με πίστη στο μέλλον της γεωργίας και στο μέλλον της 
ίδιας της χώρας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θωμά, μιλάτε για είκοσι πέντε λεπτά.   

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Έχω την ανοχή της κοινοβουλευτικής ομάδας.  Ακόμα δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, προχωρήστε. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

Γενετικά τροπoποιημένοι οργανισμοί 

 Θα αποφύγω να κάμω εισαγωγή, απλώς θα πω το εξής:  Με την ευκαιρία της 
ψήφισης των τροποποιημένων κανονισμών για τις ποικιλίες των λαχανικών, το ΑΚΕΛ 
έχει δεχθεί μια μεγάλη επίθεση από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   Εμείς 
δεν εψηφίσαμε για έναν πολύ απλό λόγο.  ∆εν εψηφίσαμε την τροπολογία του 
κινήματος, γιατί επιστεύαμε ότι οι βασικοί κανονισμοί μας κάλυπταν πλήρως. 

 Με αυτή την ευκαιρία θέλω από αυτό το επίσημο βήμα να δηλώσω τα 
ακόλουθα: 

1. Η αειφορία της κυπριακής γης, η προστασία της υγείας του λαού μας από  
βλάβες που πιθανό να προέλθουν από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς είναι μόνιμη έγνοια του ΑΚΕΛ και εξαιρετικά ευαίσθητος στο θέμα 
αυτό είναι ο Πρόεδρος της Βουλής και υποψήφιος Πρόεδρος ∆ημήτρης 
Χριστόφιας. 

2. Είναι με πρωτοβουλία του ΑΚΕΛ και των βουλευτών του που απαγορεύτηκαν 
διά νόμου οι γενετικά τροποποιημένες ποικιλίες πατάτας και η πώληση 
βιοκαυσίμων που παρήχθησαν από γενετικά τροποποιημένες ποικιλίες φυτών.  
Και αντίθετα, είναι ο υποψήφιος που επέλεξε να στηρίξει το κατά τα άλλα 
ευαίσθητο Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών που ανέπεμψε το σχετικό 
νόμο. 

3. Ο αγώνας για προστασία του περιβάλλοντος απαιτεί τη συστράτευση όλων των 
πολιτικών δυνάμεων και ομάδων του κυπριακού λαού και δεν πρέπει να 
θυσιάζεται στο βωμό προεκλογικών σκοπιμοτήτων. 

4. Χιλιάδες Κύπριοι μέσα από οργανώσεις, κόμματα και εθελοντικές ενώσεις 
αγωνίζονται με συνέπεια για προστασία του περιβάλλοντος και η προσπάθεια 
μονοπώλησης αυτού του αγώνα μόνο ζημιά προσφέρει στην κοινή 
προσπάθεια. 

5. Το ΑΚΕΛ με συνέπεια βρίσκεται στην πρώτη γραμμή αυτού του αγώνα  τα 
τελευταία τουλάχιστον ογδόντα χρόνια. 

6. Η απαίτηση για κήρυξη της Κύπρου σε περιοχή ελεύθερη από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς ήταν απαίτηση του δικού μας κόμματος που 
αγκαλιάστηκε από όλες τις πολιτικές δυνάμεις, ενώ η κυβέρνηση η σημερινή 
δεν έπραξε τίποτε,  για να προωθήσει αυτό το παλλαϊκό αίτημα του κυπριακού 
λαού. 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θωμά. 

 Το λόγο έχει η κ. Στέλλα Κυριακίδου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κοινωνική πολιτική ενός κράτους πρέπει να απευθύνεται και να αφορά όλους 
τους πολίτες. Να συνενώνει τα κοινωνικά στρώματα, να στοχεύει στη δημιουργία 
προϋποθέσεων συμμετοχής και στην απόλαυση των παραγόμενων αγαθών. Η 
κοινωνική πολιτική επηρεάζει την καθημερινότητα όλων μας, την ποιότητα ζωής μας, 
την ψυχική μας ισορροπία, τον τρόπο που αντιμετωπίζουμε το μέλλον.  

 Πρέπει να εκφράζεται με τρόπο, ώστε οι πολίτες να αντιμετωπίζονται ως ίσοι 
και να το νιώθουν και στην πράξη.  Ώστε να μην επιβάλλεται να έχουν τις “σωστές 
διασυνδέσεις”, για να μην αδικηθούν. Ώστε να λειτουργεί ένας κρατικός μηχανισμός 
φιλικός προς τους πολίτες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Κυριακίδου, με συγχωρείτε, παρακαλώ.   

 Κύριοι συνάδελφοι, ακούγονται μουρμουρητά κάτω και δεν μπορεί να 
συγκεντρωθεί ο ομιλητής.  Εξάλλου, δεν ακούμε ούτε εμείς.  Σας παρακαλώ πολύ! 

 Παρακαλώ, κυρία Κυριακίδου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ώστε να λειτουργεί ένας κρατικός μηχανισμός φιλικός προς τους πολίτες,  
διαφανής, αποτελεσματικός.  ∆υστυχώς, ο πολίτης σήμερα πολλές φορές δεν ξέρει 
πού να αποταθεί και τελικά αποτείνεται στους βουλευτές, για να γίνει η δουλειά του.  
Είναι λυπηρό το ότι η κοινωνική πολιτική των τελευταίων χρόνων μεταφράζεται σε 
αποσπασματική παραχώρηση επιδομάτων. Οι κυβερνητικοί πόροι, αντί να 
επενδύονται στην πρόληψη, χρησιμοποιούνται για την πυροσβεστική αντιμετώπιση 
των συνεπειών της φτώχιας και της αποδυνάμωσης της κοινωνικής συνοχής.  

 Ο συγκεντρωτισμός των υπηρεσιών υγείας και πρόνοιας τις τοποθετεί μακριά 
από τους χώρους όπου υπάρχει ανάγκη από ομάδες του πληθυσμού υψηλού 
κινδύνου. Πόσες φορές, πράγματι, μας παίρνουν πολίτες τηλέφωνο, γιατί δεν 
καταφέρνουν να επικοινωνήσουν με τον κοινωνικό τους λειτουργό;  Πόσες φορές 
ανακαλύπτουμε ότι δεν υπάρχει σωστή καθοδήγηση, για να λαμβάνουν οι πολίτες 
αυτά που δικαιούνται;   

 Αυτή η κατάσταση δημιουργεί θυμό και απόσταση από τους πολίτες.  
Βλέπουμε μια πολιτική που οδηγείται στα τυφλά, που δεν πείθει.  ∆ημιουργεί 
σπατάλες και πολίτες διαφορετικών ταχυτήτων.  ∆ιαιωνίζει και συχνά, δυστυχώς, 
περιπλέκει τα προβλήματα.   ∆ε θα επαναλάβω στοιχεία και αριθμούς που έχουν ήδη 
ακουστεί. 

 Θα προσπαθήσω να αγγίξω μερικά θέματα των οποίων ο τρόπος επίλυσης 
πιστεύω δείχνει την έλλειψη οράματος και τις λανθασμένες επιλογές. Χωρίς να 
μηδενίζουμε όμως τα πάντα.  ∆εν είναι αυτός ο στόχος.  
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 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, δυστυχώς, σήμερα δεν υπάρχει 
χαρτογράφηση των ομάδων του πληθυσμού που θεωρούνται υψηλού κινδύνου. Ούτε 
οι ανάγκες ούτε οι υπηρεσίες που προσφέρονται είναι χαρτογραφημένες. Η σημερινή 
Κύπρος έχει ανάγκη μια διαφορετική, σύγχρονη προσέγγιση κρατικής κοινωνικής 
πολιτικής. Μια προσέγγιση εμπεριστατωμένη, που να στηρίζεται πάνω σε έρευνα και 
σε δεδομένα και να δίνει πολιτική με συνέχεια, με στόχους και προγραμματισμό σε 
βάθος χρόνου. Μια προσέγγιση που θα αντιμετωπίζει όλες τις ομάδες ως ένα 
πολυσύνθετο σύνολο και όχι αποσπασματικά.  

 Πού είναι ο μακροπρόθεσμος προγραμματισμός του κράτους; Πώς θα 
καθοριστούν προτεραιότητες και ανάγκες, όταν δεν υπάρχει κοινωνική 
χαρτογράφηση, όταν συχνά δεν υπάρχουν αρχεία, όταν συχνά δε συλλέγονται 
αξιόπιστα στοιχεία;   Το μικρό μέγεθος του κράτους μάς επιτρέπει την εύκολη 
δημιουργία μητρώων, για να κάνουμε το σωστό προγραμματισμό με βάση τις 
πραγματικές ανάγκες που υπάρχουν και όχι τις ανάγκες που ακούγονται περισσότερο. 

 Η τοπική αυτοδιοίκηση και οι μη κυβερνητικές οργανώσεις προσφέρουν 
υπηρεσίες που τελικά αναπληρούν το κράτος, αντί να το συμπληρώνουν.  Επειδή 
όμως ούτε οι δικές τους υπηρεσίες δεν είναι καταγραμμένες και αξιολογημένες, το 
κράτος λειτουργεί συχνά σπασμωδικά, αντιδρώντας, όταν μία κατάσταση φτάσει σε 
άσχημα επίπεδα.  

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, τον τελευταίο χρόνο μας έχουν 
απασχολήσει σειρά από προβλήματα που αφορούν την κοινωνία, την οικογένεια, την 
υγεία, τα άτομα σε ομάδες υψηλού κινδύνου.  Τι λύσεις έχουν τροχιοδρομηθεί;   

 Ένα από τα σοβαρότερα εγκλήματα που διεξάγεται σε παγκόσμια κλίμακα είναι 
το σωματεμπόριο ανθρώπων, στην πλειοψηφία γυναικών, με σκοπό τη σεξουαλική 
εκμετάλλευση.  Ακούσαμε πολλά στην επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το 
θέμα της σωματεμπορίας. Στοιχεία που ακόμη και για τον πλέον δύσπιστο 
καταδεικνύουν τη σοβαρότητα του προβλήματος στην Κύπρο. Πρόσφατα, 
επικυρώσαμε τη Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη ∆ράση ενάντια στην 
Εμπορία Ανθρώπων. Η υλοποίηση του Σχεδίου ∆ράσης για την Καταπολέμηση της 
Σωματεμπορίας φαίνεται να αντιμετωπίζει πολλά προβλήματα. Οι υποθέσεις στα 
δικαστήρια αργοπορούν και οι μάρτυρες εγκαταλείπουν και εξαφανίζονται. 

 Όσο για το πολυσυζητημένο κρατικό καταφύγιο για θύματα σωματεμπορίας και 
σεξουαλικής εκμετάλλευσης, εδώ και καιρό προειδοποιούσαμε για την 
ακαταλληλότητα του χώρου δίπλα στις Κεντρικές Φυλακές, ο οποίος επιλέχθηκε για 
λόγους εξοικονόμησης χρημάτων.   Αυτό το θέμα το έχει ήδη αναφέρει και η 
συνάδελφος Ρούλα Μαυρονικόλα, εκφράζοντας τις ανησυχίες της. Ενώ ξεκίνησε 
λοιπόν τη λειτουργία του το καταφύγιο στα τέλη Νοεμβρίου, ήδη μη κυβερνητικές 
οργανώσεις, στα μέσα ∆εκεμβρίου, είχαν δημοσιογραφική διάσκεψη αναφέροντας τα 
προβλήματα για τη λειτουργία του καταφύγιου.  Πέρα από τη λανθασμένη επιλογή του 
χώρου, οι οργανώσεις θεωρούν ότι το καταφύγιο δε διαθέτει την κατάλληλη 
στελέχωση και υποδομή και ότι η συνεργασία των αρμόδιων υπουργείων με τις μη 
κυβερνητικές οργανώσεις είναι ανεπαρκής.  

 Να θυμίσω απλά ότι τα καταφύγια θυμάτων βίας υπό κανονικές συνθήκες 
βρίσκονται σε περιβάλλον γειτονιάς, όπου η τοπική κοινωνία δρα προστατευτικά. 
Μετά τα γηροκομεία, βρήκαμε ένα νέο χώρο “φύλαξης” αυτών των γυναικών μέσα στο 
στόμα του λύκου!   ∆υστυχώς, τα περιστατικά βίας στην οικογένεια αυξάνονται 
συνεχώς.  

 Γράφοντας αυτή την ομιλία έβρισκα διαφορετικά στοιχεία από διαφορετικές 
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υπηρεσίες. Ο Σύνδεσμος για τη Βία στην Οικογένεια το 2006 κατέγραψε 626 θύματα. 
Η αστυνομία την ίδια χρονιά κατέγραψε 1 094 θύματα βίας.  Η Εισαγγελία έχει τα δικά 
της νούμερα, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας τα δικά τους. ∆ε γνωρίζουμε πόσες 
υποθέσεις καταλήγουν σε πέραν της μίας υπηρεσίας.  ∆ε γνωρίζουμε πόσες 
υποθέσεις δεν καταγγέλλονται.  Ποιος είναι ο πραγματικός αριθμός των θυμάτων;  Για 
τον έγκαιρο εντοπισμό περιστατικών επαναλαμβανόμενης βίας σε παιδιά πρέπει 
επιτέλους να δημιουργηθεί παγκύπριο μητρώο ανήλικων θυμάτων βίας, στο οποίο να 
έχουν πρόσβαση όλες οι υπηρεσίες.  Για να γίνει αυτό όμως, πρέπει να ενισχυθεί η 
Συμβουλευτική Επιτροπή για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην 
Οικογένεια, που δυστυχώς συνεχίζει να φυτοζωεί.  ∆ιότι έχει τα χέρια της δεμένα 
εξαιτίας του μικρού κονδυλίου και διότι δεν έχει την ευχέρεια να αποφασίζει 
ανεξάρτητα, αφού προεδρεύεται από λειτουργό των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας. Η κυβέρνηση είχε υποσχεθεί την οικονομική ενίσχυση αυτής της 
επιτροπής, αλλά δεν το έχει πράξει.  

 Θα σταθώ όμως και στο θέμα του Επιτρόπου Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
του Παιδιού. Πολύ θα ήθελα να μπορούσα απλά να χαιρετίσω αυτό το διορισμό, αλλά 
δυστυχώς δεν μπορώ.  Μετά από έντονες επιφυλάξεις από όλους, ψηφίστηκε ο 
διορισμός του επιτρόπου μερικής απασχόλησης για οικονομικούς και πάλι λόγους.  

 Σήμερα τα παιδιά μας αντιμετωπίζουν πολλά προβλήματα.  Βία, χρήση ουσιών, 
νεανική παραβατικότητα και τόσα άλλα. Και είναι επιστημονικά εξακριβωμένο ότι 
πρέπει να επενδύσουμε στην πρόληψη στις μικρές ηλικίες.  Ποιο το κόστος 
αντιμετώπισης της σχολικής αποτυχίας, της παραβατικότητας, της αυτοκαταστροφικής 
συμπεριφοράς; Μπορούμε να μετρήσουμε με οικονομικά δεδομένα τη μείωση του 
φόρτου εργασίας των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, της αστυνομίας;  

 Ο Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού έχει υπό την ευθύνη 
του έναν πληθυσμό κάπου 180 000 παιδιών από μηδέν μέχρι δεκαοκτώ ετών. Από 
μόνοι τους οι αριθμοί οδηγούν στο συμπέρασμα ότι δεν μπορεί να είναι ένας 
επίτροπος μερικής απασχόλησης. Το φωνάξαμε, αλλά δεν εισακουστήκαμε.  Οι 
πολλές αρμοδιότητες του επιτρόπου που υπάρχουν στο νόμο μπορούν να 
λειτουργήσουν ορθά, μόνο αν το Γραφείο του είναι σωστά στελεχωμένο με 
εξειδικευμένο προσωπικό.   Φοβάμαι ότι αυτό που θα διαφανεί είναι ότι ο Επίτροπος 
Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού είναι ένας κουτσουρεμένος θεσμός, αφού 
στελεχώνεται από λειτουργούς αποσπασμένους από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας που καλούνται να επιτελέσουν έργο ανεξάρτητο από τις υπηρεσίες τους. 
Πώς θα εποπτεύουν και θα κάνουν έρευνα στις ίδιές τους τις υπηρεσίες;  Θα 
περιμένουμε βέβαια να δούμε στην πράξη πώς θα λειτουργήσει αυτός ο νέος θεσμός.  

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, πολλά είναι τα προβλήματα που 
παραμένουν άλυτα τον τελευταίο χρόνο. Η Πτέρυγα Παραπληγικών του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας λειτουργεί με έναν παθολόγο. Πολυθεματική ομάδα στήριξης 
δεν υπάρχει και οι ανάγκες καλύπτονται μερικώς με την αγορά υπηρεσιών από την 
Οργάνωση Παραπληγικών. Ο εργοθεραπευτής που εργοδοτείται εδώ και μήνες δεν 
έχει εξοπλισμό για τις θεραπείες, ενώ η πισίνα για τις υδροθεραπείες ακόμη να 
λειτουργήσει. 

 Όταν μια φίλη με αναπηρία μου περιέγραψε την καθημερινότητά της, το μόνο 
που ένιωσα ήταν ντροπή.  Γιατί κάθε άλλο παρά αξιοπρέπεια είναι να πρέπει να 
απειλείς ότι θα βγεις στο δρόμο με το τροχοκάθισμα, για να κερδίσεις αυτό που όλοι 
θεωρούμε ως δεδομένο, το δικαίωμα στην αξιοπρέπειά σου.  Η ανεξάρτητη και 
αξιοπρεπής διαβίωση δεν είναι πολυτέλεια.  Είναι δικαίωμα! 
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 Όσο για τα παιδιά με ειδικές ανάγκες;  ∆υστυχώς, συνεχίζουν να βιώνουν 
παραβίαση των δικαιωμάτων τους. Η ειδική εκπαίδευση δεν προσφέρεται στο 
γυμνάσιο. ∆εν προσλαμβάνονται ειδικοί παιδαγωγοί στη μέση εκπαίδευση ούτε 
επιμορφώνονται ικανοποιητικά οι καθηγητές, ώστε να μπορούν ν’ ανταποκριθούν στα 
παιδιά με ειδικές ανάγκες στις τάξεις τους.  Και αυτά τα παιδιά σημαδεύονται για την 
υπόλοιπή τους ζωή.  Συγκινηθήκαμε όλοι με τη Ραφαέλα.  ∆εν ήταν κάτι καινούριο, 
δεν ήταν κάτι άγνωστο σε μας. Αυτά τα προβλήματα υπήρχαν, απλά δεν 
αντιμετωπίστηκαν. 

 Ζούμε την αποενοχοποίησή μας όλοι με το Ραδιομαραθώνιο, όπου βάζουμε το 
κάθε ευρώ στον κουμπαρά, αλλά στην ουσία δεν έχουμε προχωρήσει, ώστε να γίνει 
ούτε ο συντονισμός ούτε ένα αναγκαίο παγκύπριο αρχείο. Επιβάλλεται η σύσταση 
παγκύπριου μητρώου ατόμων με ειδικές ανάγκες και παιδιών με ειδικές ανάγκες.  
Χαιρετίζουμε όμως, και πρέπει να το κάνουμε, την έναρξη συνεργασίας, παρ’  όλα τα 
προβλήματα, με τρεις παιδονευρολόγους, η οποία έχει βοηθήσει σημαντικά πολλές 
οικογένειες.  

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  για το πρόβλημα των ναρκωτικών δε θα 
αναφερθώ σε αριθμούς.  Όλοι γνωρίζουμε την τραγική εικόνα των θανάτων (η Κύπρος 
έβδομη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση σήμερα).  Αυτό το θέμα είπαμε πολλές φορές 
ότι δεν είναι και δεν προσφέρεται για πολιτική εκμετάλλευση, αλλά οφείλουμε και είναι 
ευθύνη μας, πιστεύω, να εντοπίσουμε τα προβλήματα που υπάρχουν ελπίζοντας στην 
πιο αποτελεσματική αντιμετώπιση.   

 Τα στοιχεία του Ευρωπαϊκού Κέντρου Παρακολούθησης Ναρκωτικών και 
Τοξικομανίας που συγκρίνουν την Κύπρο με τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες 
καταδεικνύουν την έλλειψη που υπάρχει σε προγράμματα.  Προγράμματα 
εξειδικευμένα προς το φύλο:  Η Κύπρος είναι μία ανάμεσα σε πέντε από είκοσι εφτά 
κράτη μέλη που δεν έχει τέτοια προγράμματα.  Εξειδικευμένα προγράμματα για 
ανήλικους χρήστες, προσαρμοσμένα στις ανάγκες των εφήβων:  Η Κύπρος είναι μία 
ανάμεσα σε τρεις από είκοσι εφτά κράτη μέλη που δεν έχει τέτοιο πρόγραμμα και να 
θυμίσω ότι τις τελευταίες μέρες διαβάζουμε σχεδόν καθημερινά για μαθητές και 
μαθήτριες που κάνουν χρήση.  Προγράμματα ανταλλαγής συρίγγων:  Η Κύπρος είναι 
η μόνη χώρα από τις είκοσι εφτά που δεν το προσφέρει. 

 Με βάση την πρόσφατη έκθεση των Γερμανών εμπειρογνωμόνων του 
προγράμματος “Twinning”,  όχι μόνο υπάρχουν εμπόδια στην προσβασιμότητα στις 
υπηρεσίες αποτοξίνωσης και θεραπείας, αλλά, πέραν αυτού, οι υπηρεσίες δεν 
αξιοποιούν το δυναμικό τους στο έπακρο, αφού δέχονται λιγότερα άτομα από ό,τι είναι 
οι δυνατότητές τους. Παράλληλα, εντοπίζεται και πάλι έλλειψη συντονισμού των 
υπηρεσιών με τις μη κυβερνητικές οργανώσεις.  Το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο 
συνεχίζει να μην έχει αρμοδιότητα να ελέγχει και να αποφασίζει για τους 
προϋπολογισμούς των διαφόρων υπουργείων και υπηρεσιών κι ούτε μπορεί να 
επιβάλει και την εφαρμογή των προγραμμάτων.  

 Μέσα σε αυτά δεν υπάρχουν πολλές επιλογές για θεραπείες, δεν υπάρχουν 
υπηρεσίες για μείωση της βλάβης, εκτός από το πρόγραμμα παροχής 
υποκαταστάτων που μόλις ξεκίνησε. Το συγκεκριμένο το χαιρετίζουμε, αλλά πρέπει 
να επεκταθεί σε όλες τις επαρχίες, γιατί προβληματικοί χρήστες δεν υπάρχουν μόνο 
στη Λευκωσία.  Πέρυσι τα είπαμε ξανά εδώ σε αυτή την αίθουσα.  Φέτος τα 
επαναλαμβάνουμε και αυτή τη φορά μας επιβεβαιώνει και η έκθεση των Γερμανών 
εμπειρογνωμόνων.  Φαίνεται να είμαστε απλά κάποτε παρατηρητές ενός 
προβλήματος που καταστρέφει τη νεολαία μας. 
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 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, θα μπορούσα να συνεχίσω να 
απαριθμώ προβλήματα, ελλείψεις, υπηρεσίες που δε συντονίζονται, κονδύλια που δεν 
ξοδεύονται ή σπαταλιούνται, αλλά δεν πιστεύω ότι αυτό είναι η ουσία. Η ερώτηση που 
βάζω στον καθένα μας είναι μία: Είμαστε ικανοποιημένοι με την κοινωνική και 
οικογενειακή πολιτική της κυβέρνησης; Θα απαντήσω σαφέστατα “όχι”!  Γιατί οι 
πολίτες δεν ευημερούν, ταλαιπωρούνται.  Οι σπασμωδικές κινήσεις έχουν 
αντικαταστήσει την πολιτική και τα άτομα που βρίσκονται στο περιθώριο συνεχίζουν 
να βρίσκονται στο περιθώριο.  

 Οι παροχές που έχουν δοθεί σε μονογονιούς και άτομα με αναπηρίες 
ενισχύουν μια ομάδα, αλλά δημιουργούν ανισότητες αναμεταξύ τους.  ∆εν είναι 
ικανοποιητική αυτή η αντιμετώπιση.  Οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους.  ∆εκαοκτώ 
χιλιάδες μονογονιοί σήμερα στην Κύπρο, άνδρες και γυναίκες, χωρίς τη στήριξη των 
βρεφονηπιακών σταθμών και  του ολοήμερου σχολείου δύσκολα επιβιώνουν.   Και 
δυστυχώς είναι οι μη κυβερνητικές οργανώσεις που τρέχουν να δημιουργήσουν όλες 
αυτές τις υποδομές που έπρεπε να προσφέρονται από το κράτος. 

 Ξέρετε όμως γιατί συμβαίνουν όλα αυτά;  Γιατί δεν υπάρχει όραμα, υπάρχει μια 
επιδοματική αντιμετώπιση των κοινωνικών προβλημάτων και αυτό δε θα οδηγήσει 
ποτέ στην επίλυσή τους. Οδηγεί στο να δημιουργούμε εξαρτημένους πολίτες, όχι 
πολίτες ανεξάρτητους και αξιοπρεπείς. Οδηγεί σε μια κοινωνική μιζέρια και σε μια 
κατάθλιψη.   Είναι ανάγκη αυτό να αλλάξει και μπορεί να αλλάξει, όταν υπάρχει όραμα 
και στόχευση.  

 Έχουμε ανάγκη επιτέλους ένα κράτος που δε θα μένει αδιάφορο, δε θα 
χρονοτριβεί, δε θα είναι δύσκαμπτο μπροστά στα προβλήματα των πολιτών. Χωρίς 
αδιαφανείς διαδικασίες που προκαλούν τα αισθήματα του λαού, χωρίς άσκοπες 
καθυστερήσεις και σπατάλες, τελματωμένο στη γραφειοκρατία, όπως το βιώνουμε 
όλοι σήμερα.  Ένα κράτος που θα δημιουργεί τις προϋποθέσεις, για να δράσει η 
τοπική κοινωνία από μόνη της, για να στηρίξει και να προλάβει καταστάσεις. Ένα 
κράτος που θα εφαρμόζει στρατηγικές με προτεραιότητες βασισμένες σε στοιχεία και 
όχι με βάση τις πιέσεις από όποιες ομάδες φωνάζουν περισσότερο.  Ένα κράτος με 
καθαρό πρόσωπο.  

 Σας ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου. 

 Το λόγο έχει ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσω στην ομιλία μου, να μου 
επιτρέψετε κάποια σχόλια σε σχέση με κάποια ζητήματα και κάποια θέματα που 
ακούστηκαν σε αυτή την αίθουσα μέχρι τώρα.    

 Το πρώτο είναι για τον πανικό που κάποιοι ισχυρίζονται ότι μας έχει 
κατακυριεύσει, επειδή ο Τάσσος Παπαδόπουλος εμφανίζεται σε όλες ανεξαιρέτως τις 
δημοσκοπήσεις πρώτος.  Αφού οι φίλοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και οι φίλοι 
του ΑΚΕΛ θεωρούν ότι είναι τόσο βέβαιο ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος δε θα περάσει 
στο δεύτερο γύρο, γιατί και οι δύο επιτίθενται μόνο στον Τάσσο Παπαδόπουλο;  ∆εν 
είναι ανοίγματα που έπρεπε να μας κάνετε αυτή την περίοδο, εάν ήσασταν τόσο 
βέβαιοι ότι είναι ο Τάσσος Παπαδόπουλος που δεν προχωρά να πάει στο δεύτερο 
γύρο;  Γιατί για σαράντα λεπτά στην ομιλία του ο κ. Αναστασιάδης δε βρήκε μισή 
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κουβέντα να πει για τον Πρόεδρο της Βουλής, για τον κ. Χριστόφια;  Και παρομοίως, 
γιατί ο κ. Κατσουρίδης, για σαράντα λεπτά, το 95% της ομιλίας του είχε σχέση με τον 
Τάσσο Παπαδόπουλο και μόνο δύο τυπικές αναφορές είχαν σχέση με τον κ. 
Κασουλίδη;  Νομίζω η συμπεριφορά σας είναι η καλύτερη δημοσκόπηση ότι είναι ο 
Τάσσος Παπαδόπουλος που περνά στο δεύτερο γύρο και οι άλλοι δύο υποψήφιοι 
παίζουν στήθος με στήθος για τη δεύτερη θέση. 

 Το δεύτερο που θέλω να παρατηρήσω είναι ότι εκπλήττομαι και θλίβομαι για το 
μηδενισμό του ΑΚΕΛ που φαίνεται να συμπλέει πλέον πλήρως με το μηδενισμό του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Φυσικά, το μηδενισμό του ∆ΗΣΥ τον συνηθίσαμε εδώ και 
πέντε χρόνια.  Πλέον δε μας ξενίζει.  Τ’ ακούμε καθημερινά, τα αναμέναμε.  Όμως, 
αυτό το αντιπολιτευτικό μένος των πρώην συνεταίρων μας κάπου μας προκαλεί πάρα 
πολλά ερωτηματικά, ιδίως επειδή οι ίδιοι έλεγαν ότι ήθελαν να συνεχίσουν μια τριμερή 
συνεργασία μαζί μας.  Όταν συνεπώς το ΑΚΕΛ προβαίνει σε κριτική σε τομείς που οι 
ίδιοι είχαν υπουργούς, τι είναι δυνατό πλέον εμείς να σκεφτούμε; 

 Για παράδειγμα, πριν από λίγες μέρες ο κ. Χριστόφιας, επικρίνοντας θέματα 
που έχουν σχέση με το Υπουργείο Εσωτερικών, στην ουσία επέκρινε τον κ. Συλικιώτη 
και τον κ. Χρίστου για τις αγοραπωλησίες των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Από 
αυτό το βήμα χθες ακούσαμε τον κ. Φακοντή περίπου να μας κατηγορεί τον κ. 
Καζαμία και τον κ. Θράσου για τα αεροδρόμια και τις συγκοινωνίες.  Ακούσαμε τον κ. 
Χατζηνικόλα να αντιπολιτεύεται όλους τους υπουργούς του ΑΚΕΛ όσον αφορά την 
ομόφωνη απόφαση για το τερματικό εδώ στο Βασιλικό.  Ακούσαμε τον κ. Σταυριανό 
περίπου να αντιπολιτεύεται την κ. Ακκελίδου και φτάσαμε στο σημείο, με όλο το 
σεβασμό και όλη τη συμπάθεια που τρέφω προς την κ. Ακκελίδου, να την ακούμε 
περίπου να αντιπολιτεύεται τον ίδιό της τον εαυτό στον τομέα της υγείας!   

 Εμείς δεν πρόκειται να μηδενίσουμε το έργο των υπουργών του ΑΚΕΛ, όπως 
φαίνεται να θέλει να το μηδενίζει το ίδιο το ΑΚΕΛ.  Εμείς δεν πρόκειται να 
ισχυριστούμε ότι για όλα τα καλά ευθύνεται ο Τάσσος Παπαδόπουλος και για όλα τα 
κακά ευθύνονται οι υπουργοί του ΑΚΕΛ, όπως αντίστροφα πράττει το ΑΚΕΛ σήμερα 
για τον Τάσσο Παπαδόπουλο.  Εμείς θα τους σεβαστούμε και θα σεβαστούμε και το 
έργο των υπουργών τους, όπως απαιτούμε και εκείνοι να σέβονται το έργο του 
Τάσσου Παπαδόπουλου, το οποίο μέχρι πριν από λίγο καιρό αποκαλούσαν μια 
επιτυχημένη πενταετία!  Και τέλος, όταν ακούμε μέχρι και σήμερα για το φάντασμα του 
αφθώδους πυρετού, πρέπει πραγματικά να παρατηρήσουμε ότι φαίνεται πως το 
ΑΚΕΛ είτε δε γνωρίζει είτε δε θέλει να γνωρίζει πώς λειτουργεί η Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Επειδή είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση που έχει δηλώσει και ανακηρύξει ότι υπάρχει 
αφθώδης πυρετός στην Κύπρο, όχι εμείς.   

 Το ίδιο με το ευρώ.  Το ίδιο με τη Συνταγματική Συνθήκη που εγώ πραγματικά 
το βρίσκω ακατανόητο.  Ο Πρόεδρος της Βουλής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να μη 
μας έχει δηλώσει μέχρι σήμερα κατά πόσο, αν ο ίδιος ήταν Πρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, θα υπέγραφε αυτή τη Συνταγματική Συνθήκη.  Είναι ένα πολιτικό 
ερώτημα.  Ένα καίριο πολιτικό ερώτημα, το οποίο βρίσκεται ενώπιόν μας.  Γιατί δεν το 
απαντά;  ∆εν οφείλει να απαντήσει στον κυπριακό λαό κατά πόσο η Κύπρος, που 
διεκδικεί τα όσα διεκδικεί μέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενδεχομένως με μια 
προεδρία του κ. Χριστόφια να έρχεται σε σύγκρουση με όλα τα υπόλοιπα τα οποία 
πρεσβεύει και υπερασπίζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κρατικός προϋπολογισμός του 2008 που 
συζητάμε αυτές τις μέρες είναι ο τελευταίος προϋπολογισμός της πρώτης πενταετίας 
του Τάσσου Παπαδόπουλου και ο τελευταίος προϋπολογισμός που κατατίθεται σε 
κυπριακές λίρες.  Είναι όμως συμβολικά και ο πρώτος πλεονασματικός 
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προϋπολογισμός στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η οικονομία μας σήμερα 
είναι σε καλύτερη κατάσταση παρά ποτέ προηγουμένως.  Η κυπριακή οικονομία έχει 
πλέον καταστεί μια δυναμική και μια πιο δίκαια κοινωνία.  

        Χαιρετίζουμε την έμφαση που δίνει η κυβέρνηση σε αυτό τον προϋπολογισμό 
στην ανάπτυξη, αλλά παράλληλα και στην επέκταση του κοινωνικού κράτους.  
Επιστέγασμα αυτής της επιτυχημένης πορείας των προηγούμενων τεσσεράμισι 
χρόνων θα είναι φυσικά η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωζώνη την 1η Ιανουαρίου 
2008.  Αυτή η ιστορική επιτυχία οφείλεται στον κόπο και στο μόχθο του κυπριακού 
λαού, αλλά και στη σωστή διαχείριση των δημόσιων οικονομικών από την παρούσα 
κυβέρνηση που κατάφερε να αναστρέψει την άσχημη εικόνα της οικονομίας μας όπως 
αυτή καταγραφόταν το 2003.  Είναι γνωστά τα μαύρα χάλια που παρέλαβε η 
διακυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου στις αρχές του 2003 και δεν έχω σκοπό 
να τα επαναλάβω. Εξάλλου, τα είχε καταγράψει ο Μάρκος Κυπριανού στην ομιλία που 
ανέφερε ο κ. Χριστοφόρου, αλλά σε άλλο απόσπασμα που δε μας διάβασε ο κ. 
Χριστοφόρου και δεν πρόκειται να το ξαναδιαβάσω, γιατί το ξαναδιάβασα από αυτό το 
βήμα της Βουλής.   

 Αυτή η κυβέρνηση παρέλαβε χρέη και παραδίδει πλεονάσματα.  Παρέλαβε 
αποτυχημένες συγκλίσεις και πέτυχε το ευρώ.  Εμείς απορρίπτουμε το επιχείρημα ότι 
θυσιάστηκε οτιδήποτε σε σχέση με την ποιότητα ζωής των πολιτών μας προς 
επίτευξη αυτών των στόχων.  Αντίθετα, η σωστή οικονομική διαχείριση του Τάσσου 
Παπαδόπουλου επιτρέπει στο κράτος μας σήμερα να δίνει περισσότερη κοινωνική 
βοήθεια και κοινωνικές υπηρεσίες παρά οποιαδήποτε άλλη περίοδο στην ιστορία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Χαιρετίζουμε την πρακτική κάποιων συναδέλφων να μιλούν 
επιτέλους με στοιχεία, όταν αναφέρονται στην οικονομία της Κύπρου, γιατί μέχρι 
πρόσφατα μας είχαν συνηθίσει μόνο σε συνθήματα.  Όμως, εμείς πρέπει να 
επισημάνουμε μια αντίφαση.  Όταν εμείς επικαλούμαστε κάποια στοιχεία, θετικά 
στοιχεία, για να πείσουμε για την ευρωστία της οικονομίας μας, μας κατηγορούν ότι 
ευημερούν οι αριθμοί και όχι οι άνθρωποι.  Εκείνοι όμως δικαιούνται να επικαλούνται 
αρνητικά στοιχεία, για να μας πείσουν ότι ζούμε σε μια χώρα της φτώχιας, της πείνας, 
της μιζέριας, που βρίσκεται στα πρόθυρα της οικονομικής καταστροφής.  Εγώ λέω, αν 
θα χρησιμοποιούμε τα στοιχεία, πρέπει στο τέλος της ημέρας να ρωτήσουμε:  Η 
οικονομία μας σήμερα βρίσκεται σε μια καλή κατάσταση;  Ναι ή όχι;  Ποιος την έφερε 
εδώ μέχρι σήμερα;  ∆εν είναι η παρούσα κυβέρνηση;  

          Αν πρέπει να κρατήσουμε κάποια στοιχεία από αυτό τον προϋπολογισμό, ας 
κρατήσουμε τους αριθμούς 2 και 0.  Μηδέν για νέες φορολογίες που έχει εισάξει η 
παρούσα κυβέρνηση από την ημέρα που ανέλαβε τη διακυβέρνηση του τόπου.  Και 
τον αριθμό 2, επειδή οι δαπάνες για τις κοινωνικές παροχές, για την παιδεία, την υγεία 
και την ανάπτυξη έχουν διπλασιαστεί από το 2003 μέχρι σήμερα.  ∆εν έχουν αυξηθεί.  
Έχουν διπλασιαστεί!  Αυτή είναι η τσιγκουνιά αυτής της κυβέρνησης!  Ότι διπλασίασε 
το κοινωνικό κράτος.  Ότι οι δαπάνες για το επίδομα μάνας έχουν διπλασιαστεί.   Ότι 
οι δαπάνες για το επίδομα τέκνου και οι ειδικές χορηγίες για τους συνταξιούχους 
έχουν σχεδόν τριπλασιαστεί από το 2002.  Η θεσμοθετημένη αύξηση στις βασικές 
συντάξεις έχει ανέλθει στο 20%.  Έχουμε πέρα από τα £550 εκατομ. κοινωνικών 
παροχών στον προϋπολογισμό του 2008 -συγκρίνεται με £240 εκατομ. του 2002- 
£200 εκατομ. επιπρόσθετα για μέτρα κοινωνικής συνοχής μόνο για το 2007, εκ των 
οποίων μόνο τα £30 εκατομ. είναι εφάπαξ, τα οποία φαίνεται όλοι απορρίπτουμε.  Να 
μην τα πάρει ο κόσμος!  Ε, καλά, τα £30 εκατομ. είναι εφάπαξ και δεν τα θέλουμε.  Τα 
υπόλοιπα £170 εκατομ. που είναι θεσμοθετημένες αυξήσεις που θα έρχονται χρόνο 
με χρόνο τα απορρίπτουμε;   
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 Όσον αφορά την ανεργία, αυτή μειώθηκε από το 5% που βρισκόταν το 2003 σε 
4% το 2007, με ενδείξεις ότι θα κατέβει κάτω από το 4% το 2008.  Η ανεργία στους 
νέους ως ποσοστό των ανέργων έχει μειωθεί από το 14% στο 10%.  Πενήντα χιλιάδες 
νέες θέσεις εργασίας από το 2003.  Και δεν είμαστε εμείς που θριαμβολογούμε για 
αυτά τα αποτελέσματα, όπως αναφέρθηκε σήμερα το πρωί.  Είναι ο κόσμος που 
βρίσκει δουλειές και μπορεί και δουλεύει.   

          Έχουμε μια παγκόσμια πρωτοτυπία εδώ στην Κύπρο.  Αυτή η κυβέρνηση 
κατάφερε και πέτυχε τους εθνικούς της στόχους που αφορούσαν την οικονομία.  
Κατάφερε και πέτυχε το ευρώ, εντάχθηκε στην Ευρωζώνη και κατηγορείται γι’ αυτό.  
Ορθοπόδησε την οικονομία, εξανεμίσαμε τα ελλείμματα, κατηγορείται γι’ αυτό.  Όταν 
είχαμε ελλείμματα, μας κατηγορούσατε.  Όταν έχουμε πλεονάσματα, μας κατηγορείτε.  
Πείτε μας επιτέλους τι θέλετε να έχουμε, για να το έχουμε!  Εμείς δεν πρόκειται να 
απολογηθούμε, επειδή η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου κατάφερε να 
πετύχει τον πρώτο πλεονασματικό προϋπολογισμό στην ιστορία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  ∆εν πρόκειται να απολογηθούμε, γιατί η οικονομία μας εισπράττει μετά 
το ’74 τα εύσημα από την Ευρωπαϊκή Ένωση με την Έκθεση Αλμούνια.  ∆εν 
πρόκειται να απολογηθούμε, επειδή η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου πέτυχε 
τον εθνικό στόχο υιοθέτησης του ευρώ.  

         Και πώς τα καταφέραμε;  Με την ανάπτυξη της οικονομίας, αλλά και με την 
περισυλλογή των δαπανών.  Και να δώσουμε ένα παράδειγμα, πως καταφέραμε να 
περιορίσουμε το γραφειοκρατικό κράτος και συνεπώς τις άσκοπες δαπάνες, χωρίς 
φυσικά να θυσιάσουμε την ποιότητα των κυβερνητικών υπηρεσιών.  Εξάλλου, 
διακόσιες χιλιάδες συμπολίτες μας που έχουν χρησιμοποιήσει τα Κέντρα 
Εξυπηρέτησης του Πολίτη δεν μπορούν να έχουν λάθος για την ποιότητα των 
υπηρεσιών τους.   

 Υπενθυμίζω τις παραμονές των προεδρικών εκλογών του 2003, όταν ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός κατέθεσε ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό £400 
εκατομ. μέσα στον οποίο υπήρχαν αυξήσεις για τους μισθούς των δημοσίων 
υπαλλήλων μέχρι και 7%.  Παρά αυτές τις αυξήσεις, έχασαν τις εκλογές.  Κατάφεραν 
όμως να μας στρέψουν το δημόσιο χρέος στα ύψη.   

 Αυτή η κυβέρνηση με την ανάληψη της διακυβέρνησης του τόπου, με τη 
συνεργασία της ΠΑΣΥ∆Υ εφάρμοσε περιορισμό δημιουργίας νέων θέσεων και 
μηδενικές αυξήσεις στους μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων.  Το αποτέλεσμα; 42% 
των δαπανών του κράτους που πήγαιναν σε μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων 
περιορίστηκε, μειώθηκε σε 33% το 2008.  Αυτό σημαίνει ότι έχουμε μια περικοπή 
£350 εκατομ. που δεν καταβάλλεται σε μισθούς.  £350 εκατομ. είναι ολόκληρος ο 
προϋπολογισμός του Υπουργείου Εσωτερικών.  Όλα τα κονδύλια προς τους δήμους, 
προς τους πρόσφυγες, προς άλλους συμπολίτες μας, παροχές, τα πάντα.  £350 
εκατομ. που δε δίνουμε σε μισθούς, αλλά δίνουμε στην ανάπτυξη, δίνουμε σε 
κοινωνικές παροχές.   

 Κατηγορούμαστε καθημερινά ότι αυξήσαμε τις φορολογίες. Επαναλαμβάνω:  
Κανένα απολύτως πρόσθετο φόρο δεν έχει εφαρμόσει και δεν έχει υλοποιήσει αυτή η 
κυβέρνηση που δεν είχε ήδη αναλάβει την υποχρέωση η προηγούμενη κυβέρνηση 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να εφαρμόσει.  Αντίθετα, αυτή η κυβέρνηση μείωσε τις 
φορολογίες.  Μειώσαμε τις φορολογίες των αυτοκινήτων, τις τιμές των φαρμάκων, 
επιστρέψαμε το ΦΠΑ για την καινούρια κατοικία, μειώσαμε το ΦΠΑ στο νερό, στους 
χυμούς, έχουμε τον τρίτο πιο χαμηλό φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο κίνησης.  Ο 
φόρος κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης μειώθηκε τρεις φορές και αυτή την 
περίοδο έχουμε το ελάχιστο που επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Πετύχαμε τη μη 
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επιβολή πρόσθετου ΦΠΑ στα τρόφιμα και στα φάρμακα και με την αύξηση του 
αφορολόγητου εισοδήματος το 2008 θα έχουμε ένα από τα πιο υψηλά όρια 
αφορολόγητου εισοδήματος στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆ύο στους τρεις Κύπριους 
φορολογούμενους δεν πρόκειται να πληρώνουν φόρο εισοδήματος.   

 Είναι γεγονός ότι έχουν εισρεύσει επιπλέον έσοδα στα κρατικά ταμεία.  
Επιπλέον έσοδα όμως και επιπλέον φορολογίες είναι δύο διαφορετικά πράγματα.  Τα 
έσοδα, αντίθετα με το τι προβάλλεται καθημερινά, δεν έχουν έρθει από την αύξηση 
της αξίας της γης και από την αύξηση στα καύσιμα.  Όλες οι χώρες του κόσμου 
αντιμετωπίζουν την αύξηση της τιμής του πετρελαίου ως οικονομικό πρόβλημα της 
χώρας τους.  Στην Κύπρο η αντιπολίτευση έχει ανακαλύψει τρόπους να βγάζουμε 
υπερκέρδη.  Αν θέλετε, να συζητήσουμε άλλη φορά το ότι για κάθε έτος από το 2003 
μέχρι σήμερα κατά μέσο όρο έχουμε χάσει £20 εκατομ. από την αύξηση της τιμής του 
πετρελαίου.  Όμως, όσον αφορά τα έσοδα από άμεσες φορολογίες, 65% αυτής της 
αύξησης των εσόδων για την πενταετία 2003-2008 έχουν έρθει από το φόρο 
εισοδήματος.  Από εταιρείες, από αυτοεργοδοτούμενους και από υπαλλήλους.  64%, 
γιατί πάει καλά η οικονομία μας.  Από τη γη;  Μόνο το 14% από κεφαλαιουχικά κέρδη.   

 Παρομοίως, ο ΦΠΑ έχει αυξηθεί.  Είναι γεγονός ότι έχει αυξηθεί δραματικά.  
Επειδή έχουν αυξηθεί οι καταναλωτικές πωλήσεις!  Όταν ο πληθωρισμός μας είναι 
κατά μέσο όρο 2% κάθε έτος, οι αυξήσεις που έχουμε στο ΦΠΑ δε δικαιολογούνται 
από τις αυξήσεις της αξίας των τιμών.  Είναι λόγω των αυξημένων πωλήσεων.  Λόγω 
των αυξημένων συναλλαγών.  Ο κόσμος μας έχει περισσότερα χρήματα να διαθέσει, 
αγοράζει περισσότερα αγαθά και ως αποτέλεσμα εισπράττει το κράτος περισσότερους 
φόρους.  Πρέπει να απολογούμαστε δηλαδή γι’ αυτό;  Η ανάπτυξη της οικονομίας μας 
είναι που μας έχει φέρει επιπρόσθετα έσοδα και όχι η αύξηση οποιασδήποτε 
φορολογίας.   

 Και ερχόμαστε στην ακρίβια.  Πάρα πολύ σύντομα, επειδή φαίνεται κάποιοι 
έχουν ανακαλύψει την ακρίβια μόνο σε αυτή την πενταετία.  Προηγουμένως, τρώγαμε 
με χρυσά κουτάλια, απλά δεν το ξέραμε!  Υπάρχουν αυξήσεις, είναι γεγονός, σε 
κάποια συγκεκριμένα προϊόντα.  Όπως, για παράδειγμα, φυσικά στο πετρέλαιο, αλλά 
και στα σιτηρά.  Παγκόσμιο φαινόμενο.   Η Κύπρος δε θα μπορούσε να αποτελεί την 
εξαίρεση.  

 Πρέπει να ξεκινήσουμε λέγοντας πως η κυβέρνηση δεν ελέγχει τις τιμές.  
Βρισκόμαστε σε μια ελεύθερη αγορά και σωστά εφαρμόζουμε αυτή την ελεύθερη 
αγορά, γιατί μόνο ο υγιής ανταγωνισμός μπορεί να κρατά τις τιμές στα κατώτερα 
δυνατά επίπεδα.   

 Αυτή η κυβέρνηση ήταν ιδιαίτερα αυστηρή όσον αφορά την πάταξη της 
κερδοσκοπίας και την προστασία του ανταγωνισμού.  Αναβάθμισε τους συνδέσμους 
καταναλωτών και αύξησε τα κονδύλια τους.  Εφάρμοσε στην πράξη την πρακτική του 
“ονομάζω και επικρίνω” που είχε μείνει στα χαρτιά επί της προηγούμενης 
διακυβέρνησης.  ∆ιόρισε εκατόν επιθεωρητές που ελέγχουν τις τιμές στην αγορά.  Η 
Κύπρος είναι η μόνη από τις νέες δέκα χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
διατήρησε το δικαίωμα παγοποίησης και έρευνας των τιμών των πετρελαιοειδών σε 
περιπτώσεις που υποψιάζεται το Υπουργείο Εμπορίου πως υπάρχει αισχροκέρδεια.   
Όμως, η πραγματικότητα είναι πως η ακρίβια μπορεί να αντιμετωπιστεί στη ρίζα της 
μόνο με την ανάπτυξη της οικονομίας, η οποία θα επιφέρει νέες θέσεις εργασίας, 
αυξήσεις στους μισθούς, αυξήσεις στα εισοδήματα και τον υγιή ανταγωνισμό.  Και σε 
αυτή την ανάπτυξη η παρούσα κυβέρνηση έχει επιτύχει.   

        Παρά τις αυξήσεις σε κάποια αγαθά, ο κυπριακός λαός αποδεικνύει ότι είναι 
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οξυδερκής, δουλευταράς, επιχειρηματικός και έχει καταφέρει να αυξήσει τα διαθέσιμα 
εισοδήματά του.  Οι δείχτες της οικονομίας μας για την περίοδο 2003-2008 
παρουσιάζουν την εξής εικόνα:  Ο μέσος όρος του κατά κεφαλήν εισοδήματος του 
Κύπριου πολίτη αυξήθηκε από το 75% του μέσου όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης των 
δεκαπέντε στο 89%.  Στο 93% του μέσου όρου της Ευρώπης των είκοσι εφτά.  Ο 
μέσος μισθός έχει αυξηθεί κατά 26% από το 2002 μέχρι το 2006.  ∆ιατηρήσαμε ένα 
χαμηλό πληθωρισμό, αυξήθηκε η αγοραστική δύναμη του Κύπριου καταναλωτή και το 
ετήσιο μέσο διαθέσιμο εισόδημα του Κύπριου πολίτη έχει αυξηθεί κατά 8% από το 
2003 μέχρι σήμερα.   

 ∆εν είναι τα πάντα τέλεια και δεν ωραιοποιώ.   Φυσικά, αναγνωρίζω πως οι 
δείχτες είναι ένας μέσος όρος.  Υπάρχουν και εκείνοι οι συμπολίτες μας φυσικά που 
δε βρίσκονται στο μέσο όρο.  Εκείνοι έχουν βοηθηθεί από αυτή την κυβέρνηση όσο 
ποτέ προηγουμένως.  Όπως ανέφερα, έχει διπλασιαστεί το κοινωνικό κράτος.  
Υπενθυμίζω ότι είχαμε δεκαπέντε χιλιάδες περισσότερους συμπολίτες μας που 
ζούσαν κάτω από το όριο της φτώχιας επί της προηγούμενης κυβέρνησης, τριάντα 
χιλιάδες περισσότερους επί διακυβέρνησης του ΑΚΕΛ με το Γιώργο Βασιλείου.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγω με τα εξής:  Η οικονομική πολιτική της 
κυβέρνησης είναι μέρος της εθνικής πολιτικής μας.  Χωρίς μια γερή οικονομία η 
Κύπρος θα ήταν ευάλωτη σε εξωτερικές πιέσεις.  Χωρίς μια δυνατή οικονομία δε θα 
μπορούσαμε να προωθούμε τις θέσεις μας στο εξωτερικό.  Χωρίς μια δυνατή 
οικονομία δε θα είχαμε άμυνα και Εθνική Φρουρά.  Αλλά, βλέπουμε πρόσφατα και τις 
εξεγέρσεις των Τουρκοκυπρίων στα οδοφράγματα και βλέπουμε το πραγματικό 
πρόσωπο του κατοχικού καθεστώτος.  Βλέπουμε τους Τουρκοκυπρίους να 
μεταβαίνουν στις ελεύθερες περιοχές και να εργάζονται δίπλα μας.  Τους βλέπουμε να 
θέλουν να εμπορεύονται και να συναλλάσσονται μαζί μας, αλλά παράλληλα βλέπουμε 
την ψευδοαστυνομία να κατάσχει σοκολάτες από τα χέρια μικρών παιδιών.  Να 
εμποδίζει τη μετάβαση φορτηγών από και προς τα κατεχόμενα.  Να εμποδίζει τους 
ίδιους τους Τουρκοκυπρίους να μεταβαίνουν στις ελεύθερες περιοχές.  Είναι η 
οικονομία μας που αποδεικνύει περίτρανα ότι η δήθεν “απομόνωση” των 
Τουρκοκυπρίων είναι αποτέλεσμα του εγκάθετου καθεστώτος της Άγκυρας.  Έχουμε 
λοιπόν εθνικό καθήκον να συνεχίσουμε την πορεία ενδυνάμωσης της οικονομίας μας 
που καθιερώσαμε αυτά τα πέντε χρόνια.  ∆εν έχουμε την πολυτέλεια να πάμε πίσω 
στην περίοδο των χρεών και των ελλειμμάτων.  Γι’ αυτό χρειαζόμαστε να συνεχίσει ο 
Τάσσος Παπαδόπουλος τη σωστή διαχείριση αυτής της οικονομίας.   

 Εύχομαι χρόνια πολλά και καλές γιορτές σε σας και στις οικογένειές σας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρ’ όλο που δεν το συνηθίζω, επί προσωπικής αναφοράς.  Η ομιλία μου, είπε 
ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος, είναι κατά 95% αφιερωμένη σε επίθεση στον Πρόεδρο 
και την κυβέρνηση.  Φαίνεται ούτε την έχει ακούσει ούτε την έχει διαβάσει!  Σε 
εξακόσιες γραμμές, εβδομήντα γραμμές είναι αναφορά στον Πρόεδρο και στην 
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κυβέρνηση, κυρίως για να απαντήσω σε κατηγορίες, 11%, δεκαέξι γραμμές στον κ. 
Κασουλίδη και το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, 4 με 4,5%.  Τα υπόλοιπα είναι οι θέσεις 
του υποψηφίου και του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  ∆ικαιούμαστε, όταν τελειώνει κάποιος, να 
σηκωνόμαστε να κάνουμε παρεμβάσεις;  ∆ιότι και εγώ ήθελα να κάνω παρέμβαση για 
τον κ. Θωμά, γι’ αυτά που είπε.  Ήθελα να ξέρω ποιοι είναι οι κανόνες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κανονικά είναι εκτός διαδικασίας αυτή η παρέμβαση, αλλά εγώ προσωπικά δε 
γνώριζα τον τρόπο με τον οποίο θα μιλούσε, τι θα έλεγε ο κ. Κατσουρίδης.   

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λυπούμαι πολύ.  Πρώτον, δεν μπήκα επί της ουσίας, επί αριθμού μίλησα, αλλά 
καλώ όλους, πρωτίστως τον κ. Κουτσού που αμέσως πετάχτηκε όπως το ελατήριο, να 
μελετήσουν το σύνταγμα.  Οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι δικαιούνται.  Εσείς δε 
δικαιούστε! 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, πρώτον, να αποφεύγετε τους χαρακτηρισμούς και τα 
ελατήρια, είτε τα φυσικά είτε τα άλλα, να τα αφήσετε κατά μέρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Καταρχάς, πρέπει να αποφασίσετε.  Προεδρεύετε της Βουλής;  Ρώτησα τον 
Πρόεδρο και περιμένω απάντηση και απαντάτε εσείς.  Ε, δεν είναι συνεδρία του 
ΑΚΕΛ, κύριε Κατσουρίδη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κύριε Κουτσού, σας παρακαλώ πάρα πολύ.  Με ρωτήσατε, έδωσα μία 
απάντηση.  Θέλησε ο κ. Κατσουρίδης να κάμει μια διευκρίνιση.   

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε, με όλο το σεβασμό, να διαφωνήσω μαζί 
σας.  Με βάση τον κανονισμό της Βουλής, το άρθρο 24, αλλά και το άρθρο 30, 
μπορούν να γίνουν ερωτήσεις από βουλευτή ο οποίος είτε θίγεται προσωπικά, που 
δεν είναι η περίπτωση αυτή, είτε θέλει να επεξηγήσει οποιοδήποτε ζήτημα της 
αγόρευσής του το οποίο παρανοήθηκε.  Και αυτό έκανε ο κ. Κατσουρίδης τώρα.   Και 
έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης.  Είναι εντός του κανονισμού όπως και οποιοσδήποτε 
άλλος βουλευτής.  Όχι εχθές που προέδρευε κάποιος άλλος στη θέση σας και μιλούσε 



 63

ο κ. Φακοντής και κάποιος άλλος, που κάνει το δικηγόρο, που δεν είναι δικηγόρος του, 
από την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά, μου απαγόρευσε ουσιαστικά να 
του υποβάλω ερώτημα.  ∆ικαιούται οποιοσδήποτε βουλευτής στου οποίου την 
αγόρευση γίνεται αναφορά και θέλει να επεξηγήσει με βάση τα άρθρα 24 και 30 να το 
πράξει.  Άρα, να τηρείται το μέτρο για όλους τους βουλευτές και όχι για τον κ. 
Κατσουρίδη, ενδεχομένως, κατά χάρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Καταρχάς, δε δέχομαι το “κατά χάρη”, κύριε Ερωτοκρίτου! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εσείς το είπατε.  Είπατε «ήθελα να μάθω τι θα πει ο κ. Κατσουρίδης». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

(Σε έντονο ύφος) 

 Όχι, δεν είπα αυτό το πράγμα!  Να μην παραποιείτε αυτά τα οποία λέγω, κύριε 
Ερωτοκρίτου.  Σας παρακαλώ πολύ!  Εγώ είπα ότι ζήτησε το λόγο ο κ. Κατσουρίδης 
και δε γνώριζα σε τι θα αναφερθεί.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έπρεπε να τον διακόψετε τότε, αν ήταν εκτός τάξεως, που δεν ήταν ο 
άνθρωπος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ο κ. Κατσουρίδης όμως δεν μπήκε στο θέμα ουσίας, αλλά έκανε μια 
διευκρίνιση σε ό,τι αφορά κάποια θέματα.  ∆εν μπήκε στο θέμα ουσίας!  Γι’ αυτό τον 
άφησα να συνεχίσει.  Τώρα ο κ. Κουτσού αυτό το πράγμα το είδε... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Νομίζω ότι η συζήτηση αυτή περιττεύει.  Αν συμφωνούμε ότι με βάση τον 
κανονισμό, λόγω της διαδικασίας που γίνεται, οποιοσδήποτε βουλευτής θεωρεί ότι 
θίγεται, αν έτσι είναι η περίπτωση, ή θεωρεί σκόπιμο να δώσει διευκρινίσεις, εφόσον 
κατά παρανόηση, όπως το καταλαβαίνει ο ίδιος, αυτός που είναι πάνω στο βήμα λέει 
οτιδήποτε για την αγόρευσή του, να το πράξει.  Αλλά, να τηρείται αυτό το μέτρο για 
όλους.  Όχι μόνο κατά τρόπο ευκαιριακό ή γιατί πρέπει να ευνοηθούν κάποιοι!  Είναι 
αυτό που ήθελα να πω και νομίζω ότι ετέλειωσε η συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃                                                                                                                                     

 Εντάξει, δε δέχομαι όμως το “κατά χάρη”, εν πάση περιπτώσει. 

 Παρακαλώ, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα νομίζω εξαντλήθηκε, αλλά να μην επεκταθούμε και να 
περιορίσουμε τις εξουσίες του προεδρεύοντος.  Ο προεδρεύων καθορίζει πώς γίνεται 
η διαδικασία στη Βουλή.  Έχει αυτό το προνόμιο από τον κανονισμό.  Από την άλλη, 
όσον αφορά το θέμα που εγείρεται εδώ -ανεξάρτητα, δεν παίρνω θέση στα όσα λέει ο 
κ. Ερωτοκρίτου, πρέπει να μελετήσω τον κανονισμό- ένα πράγμα πρέπει να 
διευκρινιστεί:  Άλλες είναι οι εξουσίες που έχουν οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι 
κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλες είναι οι αρμοδιότητες που έχουν οι απλοί 
βουλευτές όσον αφορά το δικαίωμα να ομιλούν στην ολομέλεια. 



 64

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επί του θέματος, κύριε Πουργουρίδη, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κύριε Ερωτοκρίτου, σας παρακαλώ πάρα πολύ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή έκαμε αναφορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ζήτησε το λόγο ο κ. Αγγελίδης. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ωραία.  Μετά τον κ. Αγγελίδη τότε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ ότι θα μπορούσαν οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι 
να μιλήσουν, γι’ αυτό και παίρνω το λόγο, αλλά, όταν γίνεται αναφορά στο σύνταγμα 
που δεν επιτρέπει στον κ. Κουτσού να αναφερθεί επί αναλόγου προσωπικού θέματος, 
νομίζω ότι κάπου δεν είναι αρμοδιότητα απλή δική σας να κατευθύνετε τη συζήτηση 
προς κάποια κατεύθυνση, αλλά είναι δικαίωμα.  ∆ικαίωμα του κάθε βουλευτή και αυτό 
νομίζω εισηγήθηκε ο κ. Ερωτοκρίτου και νομίζω θα έπρεπε να ήταν σεβαστό και να 
τελείωνε το θέμα δίνοντας τη δική του διευκρίνιση ο κ. Κουτσού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Ευχαριστώ.   

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς για να πληροφορήσω το φίλο μου τον κ. Πουργουρίδη 
ότι τα άρθρα 24 και 30 δεν κάνουν διάκριση μεταξύ κοινοβουλευτικών εκπροσώπων 
και απλών βουλευτών.  Τα άρθρα 24 και 30 του κανονισμού ξεκινούν με τη φράση 
«ουδείς βουλευτής» και όλοι είμαστε ίσοι επ’ αυτού του θέματος το οποίο συζητούμε 
τώρα.  Γι’ αυτό, αν ήταν σε άλλη περίπτωση, ναι, οι κοινοβουλευτικοί προηγούνται, 
όταν ζητούν το λόγο για οποιοδήποτε θέμα, και προηγούνται παντός βουλευτού.  Εδώ 
δεν είναι έτσι η περίπτωση.  Είναι άλλο το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κοιτάξετε.  Θεωρώ λήξασα τη συζήτηση.  Εν πάση περιπτώσει όμως, ορισμένα 
θέματα τα οποία χρήζουν διευκρίνισης θα μπορούσε να τα διευκρινίσουμε.  Γι’ αυτά τα 
οποία λέτε, με βάση τον κανονισμό, θα μπορούσε να τα διευκρινίσουμε και θα ήταν το 
πιο αρμόδιο όργανο να διευκρινίσει αυτά τα πράγματα η σύσκεψη των αρχηγών των 
κομμάτων ή εκπροσώπων που γίνεται συνήθως στο γραφείο του Προέδρου της 
Βουλής.    

 Παρακαλώ, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 



 65

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. 

 Είχα αναφέρει ότι, επειδή κάτι λέχθηκε από τον κ. Θωμά που δεν 
ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα, ήθελα απλώς να διευκρινίσω τι είπα, διότι 
ακριβώς έχω ήδη και τα απομαγνητοφωνημένα πρακτικά.  Είπε ο κ. Θωμά ότι 
εισηγήθηκα να μην κάνουμε διάλογο με τους Τουρκοκυπρίους.  Έχω ξεκαθαρίσει και 
θα το δει και γραπτά. Για δύο επίπεδα επαφών με τους Τουρκοκυπρίους, είπα, 
διάλογο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Κύριε Κουτσού, μπαίνετε στην ουσία. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Μα αυτό έχει παραφράσει!  Τι θα πω;  Αυτό θέλω να επεξηγήσω.  Αν μου 
επιτρέπετε, να το επεξηγήσω.  Αν δε μου επιτρέπετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 ∆ε θα σας απαγορεύσω μιας και σας έδωσα το λόγο, αλλά παρακαλώ πολύ 
σύντομα πείτε αυτό το οποίο θέλετε. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Σας λέω, διαβάζω από τα απομαγνητοφωνημένα πρακτικά που ξεκαθαρίζουν 
ότι είπα: «Υπάρχουν δύο επίπεδα.  Υπάρχει η ηγεσία, με την όποια ηγεσία είμαστε 
υποχρεωμένοι να κάνουμε διάλογο και με την οποία εμείς αρνούμαστε την 
επαναπροσέγγιση, διότι είναι μέρος του βαθέος κράτους που ισχύει και στα 
κατεχόμενα.».  «Αντίθετα», είπα, «η επαναπροσέγγιση πρέπει να γίνεται με τον απλό 
Τουρκοκύπριο».   

         Eυχαριστώ πάρα πολύ.                                              

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Εν πάση περιπτώσει, θα προχωρήσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Το λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Βαρνάβα.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Μα λέγεσαι και Γεώργιος ή μόνο Γιώργος, κύριε Βαρνάβα; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Γιώργος είμαι, δεν ξέρω κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

 Εντάξει. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Το ίδιο όνομα είναι. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 
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 Λόγω του ότι η παλαιά και η νέα αντιπολίτευση έχουν αποφασίσει το μονόλογο 
για την επόμενη μιάμιση ώρα, χωρίς να δέχονται τον αντίλογο ενδιάμεσα, είμαστε 
υποχρεωμένοι να απαντήσουμε για κάποια πράγματα που έχουν ακουστεί μέχρι 
σήμερα σε αυτή την αίθουσα, γιατί σίγουρα οι αντιφάσεις και οι ανακρίβειες που έχουν 
ακουστεί είναι τέτοιες, που, όχι είκοσι λεπτά αλλά είκοσι ώρες να μας δοθούν, δεν 
αρκούν, για να απαντήσουμε. 

 Ακούσαμε χθες τον κ. Αναστασιάδη να λέει ότι για τεσσεράμισι χρόνια 
εσωτερικές διαφωνίες και δογματισμοί εντός της κυβέρνησής μας οδήγησαν στη 
στασιμότητα και στην οπισθοδρόμηση του κυπριακού προβλήματος.  Σίγουρα, 
διακαής πόθος του κ. Αναστασιάδη ήταν να περάσει το Σχέδιο Ανάν, αλλά, εάν εννοεί 
οπισθοδρόμηση τη δική του καταγγελία μετά το δημοψήφισμα στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο, σίγουρα αυτή είναι οπισθοδρόμηση!  Αν ο κ. Αναστασιάδης όμως εννοεί 
οπισθοδρόμηση τη συνάντηση των Παρισίων, τη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, που ο κ. 
Πουργουρίδης περιγελά συνεχώς, ενώ το ίδιο το κόμμα του κ. Αναστασιάδη καλεί 
στην εφαρμογή της, τότε δεν ξέρουμε.  Εάν οπισθοδρόμηση είναι η τελευταία έκθεση 
του γενικού γραμματέα για την ανανέωση της ΟΥΝΦΙΚΥΠ ή η τελευταία έκθεση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τότε δε γνωρίζουμε.  Αν οπισθοδρόμηση είναι η εμπλοκή της 
Κίνας, της Ρωσίας, της Γαλλίας και όλου του Συμβουλίου Ασφαλείας και όχι μόνο των 
Αγγλοαμερικάνων στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος, κάτι το οποίο θα 
επιθυμούσε σίγουρα ο κ. Αναστασιάδης, να ήταν μόνο οι Αγγλοαμερικάνοι, τότε δε 
γνωρίζουμε.  Μα και από την άλλη, αφού επί καθημερινής βάσης οι ίδιοι κατηγορούν 
και επιρρίπτουν τις ευθύνες στη δική μας πλευρά και στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
για τη στασιμότητα του Κυπριακού, εγώ διερωτώμαι, όπως και ο υπόλοιπος 
κυπριακός λαός, γιατί ο ξένος παράγων να μη λέει το ίδιο ακριβώς το οποίο λέει η 
αντιπολίτευση εδώ στον τόπο μας. 

 Επίσης, ακούσαμε τον κ. Αναστασιάδη να γνοιάζεται για τις περιουσίες.  
Πράγματι, υπάρχει φοβερό πρόβλημα.  Βλέπουμε τις περιουσίες μας, η μια μετά την 
άλλη να κτίζονται.  Όμως, μήπως η κυβέρνηση αυτή δεν έχει κάνει τα ανάλογα 
διαβήματα;  Όλοι μας γνωρίζουμε γιατί δεν μπορεί να μπει ένα τέλος σε αυτή την 
παραβίαση στην οποία το κατοχικό καθεστώς προβαίνει επί καθημερινής βάσης.  
Όμως, ξεχνάμε ότι ο κ. Αναστασιάδης αμέσως μετά το δημοψήφισμα ήταν αυτός ο 
οποίος κάλεσε τους Τουρκοκυπρίους να εφαρμόσουν μονομερώς τη ρήτρα του 
Σχεδίου Ανάν η οποία μιλούσε για τη χρήση των δύο τρίτων της περιουσίας μας;  
Μήπως βουλευτές του κόμματος του κ. Αναστασιάδη, εδώ από αυτό το βήμα, 
κατάγγελλαν ότι Ελληνοκύπριοι εμπλέκονται στη διαπλοκή και στην ανέγερση 
κατοικιών στις δικές μας περιουσίες και μάλιστα είπαν ότι, αν έλεγαν ονόματα, και 
δεσμεύτηκαν να πουν ονόματα, θα παθαίναμε καρδιακή προσβολή;  Μέχρι σήμερα 
δεν έχει ακουστεί ούτε μισό όνομα και εμείς λέμε και απαιτούμε ενώπιον του 
κυπριακού λαού αυτοί που γνωρίζουν να πουν.  Αν δεν πουν δημόσια αυτά τα 
ονόματα των Ελληνοκυπρίων, τότε είναι συνένοχοι!   

 Ακούσαμε τον κ. Αναστασιάδη να λέει «γιατί ζητούσε», λέει και μιλά πάντοτε για 
την έναρξη των διαπραγματεύσεων και εννοεί τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, «γιατί 
ζητούσε με επιστολές του προς το γενικό γραμματέα το ∆εκέμβρη του 2003 νέα 
πρωτοβουλία για λύση στη βάση του σχεδίου, πριν την ολοκλήρωση μάλιστα της 
ένταξής μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση;  Γιατί αποδέχθηκε και δέσμευσε την Κυπριακή 
∆ημοκρατία σε ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα και επιδιαιτησία;».   Συγνώμη, αλλά δεν 
ήταν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ο οποίος πίεζε συνεχώς τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας να απευθύνει αυτή την επιστολή;  Συγνώμη, αλλά γιατί ο κ. 
Αναστασιάδης, αφού κόπτεται, προέτρεπε τον κυπριακό λαό μία εβδομάδα πριν την 
ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση να αποδεχθεί το Σχέδιο Ανάν;  Αλλά και όσον 
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αφορά το τρίτο, τα ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα και την επιδιαιτησία, ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας είχε την τόλμη να πει το “mea culpa” και είχε την τόλμη επίσης να πει και 
την αλήθεια.  Ότι ο μόνος στην Νέα Υόρκη ο οποίος έφερε ένσταση ήταν ο Πρόεδρος 
της Ε∆ΕΚ, o Γιαννάκης Ομήρου.  Κανένας, κύριοι, δεν έφερε ένσταση.  Ούτε ο κ. 
Αναστασιάδης ούτε από πλευράς του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ και Προέδρου της 
Βουλής.  Άρα, αυτή τη στιγμή ας μην κατηγορούν τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ότι 
απεδέχθη τα χρονοδιαγράμματα και την επιδιαιτησία.  

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούσαμε χθες το συνάδελφο κ. Τορναρίτη να λέει: «Αν δεν ήταν ο Γλαύκος 
Κληρίδης», λέει, «και ο κ. Κασουλίδης, δε θα εντασσόμασταν στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση».  Ξεχνάμε όμως ένα πράγμα: την αλήθεια!  Εάν δεν ήταν η ελληνική 
κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ούτε μια μέρα δε θα βλέπαμε την ένταξή μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όλοι πολύ καλά γνωρίζουμε ότι ήταν μετά από άσκηση πίεσης 
και εκβιασμού της ελληνικής κυβέρνησης που αποδέχθηκαν τότε εκείνοι που ήταν 
εναντίον της ένταξής μας την Κύπρο, γιατί η Ελλάδα ήταν και η τελευταία χώρα που 
θα ψήφιζε τη διεύρυνση και, αν δε γινόταν δεχτή η Κύπρος, δε θα έδινε τη δική της 
αποδοχή για τη διεύρυνση.  Και επίσης, ο κυπριακός λαός είναι αυτός ο οποίος 
ενέταξε την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί αυτοί που διαπραγματεύονταν την 
ένταξη θεωρούσαν ότι είμαστε χουβαρντάδες.  Μας ζητούσαν πέντε και δίναμε δέκα 
κατά τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις.  Γι’ αυτό το λόγο όλο το οικονομικό κόστος το 
ανέχθηκε ο κυπριακός λαός.  Άρα, ας μην προσπαθούν να οικειοποιηθούν κάτι το 
οποίο έχει κερδίσει ο ίδιος ο λαός με το δικό του αγώνα!   

 Σίγουρα, ο συνάδελφος, ο φίλος, Λευτέρης Χριστοφόρου είναι γνωστός για το 
λεξιλόγιό του το πλούσιο.  Ακούσαμε “ανομβρία στον πολιτισμό της πενταετίας”, 
“προγραμματισμός δεικτοκεντρικός”, ακούσαμε ότι δεν υπάρχει πολιτική για τους 
πρόσφυγες.  Αυτά θα τα απαντήσω παρακάτω με αριθμούς και στατιστικά.  Όμως, 
ακούσαμε από το συνάδελφο Λευτέρη Χριστοφόρου να λέει  «η κυβέρνηση τελεί υπό 
τον πανικό των δημοσκοπήσεων, για να βάλει το χέρι στη τσέπη».  Aν η κυβέρνηση 
που έρχεται πάντοτε πρώτη στις δημοσκοπήσεις τελεί υπό πανικό, τότε αυτοί που 
έρχονται τρίτοι θα πρέπει σίγουρα να βρίσκονται κάτω από ψυχολογική κατάρρευση!  
Επίσης, μας είπε όλα τα επιτεύγματα της κυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη.  Τριάντα, 
σαράντα, πενήντα, δεν ξέρω.  ∆εν προλάβαινα να μετρώ.  Ε, τότε, εάν αυτή η 
κυβέρνηση που μας χαρακτήρισε και μας διηγήθηκε ο συνάδελφος Λευτέρης 
Χριστοφόρου ήταν τέτοια, γιατί ο κυπριακός λαός δεν της έδωσε ψήφο εμπιστοσύνης 
και την έστειλε στο σπίτι της το Φεβρουάριο του 2003;   

 Επίσης, αγαπητοί συνάδελφοι, λυπάμαι ειλικρινά, γιατί ακούγοντας τις ομιλίες 
των βουλευτών του ΑΚΕΛ ειλικρινά διερωτώμαι αν στα χέρια τους έχουν τις ομιλίες 
του 2001 ή τις ομιλίες του 2002.  Για παράδειγμα, ακούγοντας το συνάδελφο Αντρέα 
Φακοντή να μηδενίζει εντελώς και να λέει ότι δεν έχει γίνει τίποτα από πλευράς 
συγκοινωνιών, ειλικρινά δε θα ήθελα να βρισκόμουν στη θέση του κ. Θράσου, ώστε 
να με μηδενίζουν οι ίδιοι οι δικοί μου οι άνθρωποι. 

 Ακούσαμε στην ομιλία του κ. Κατσουρίδη, αγαπητοί συνάδελφοι, να λέει το 
εξής,  μιλάμε πάντοτε για τη Συνταγματική Συνθήκη:  «Τα ίδια τα κόμματα μπορούν να 
εκφράσουν ολοκληρωμένα τις θέσεις τους, αφού πρώτα διαβουλευθούμε κατά πόσο 
θα αποφασίσει η ίδια η Βουλή ή μέσα από δημοψήφισμα δεδομένης της 
σημαντικότητας του θέματος».  Ο κ. Κατσουρίδης εδώ και το ΑΚΕΛ προτείνουν 
δημοψήφισμα.  Συζητούμε αυτά τα πράγματα εμείς.  Αλλά, το ΑΚΕΛ δεν ήταν αυτό 
που επέκρινε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, προ μερικών μηνών, γιατί δεν ανέλαβε 
τις ευθύνες του ως Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και οδήγησε το Σχέδιο Ανάν σε 
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δημοψήφισμα;  Άρα, εδώ υπάρχουν δύο μέτρα και δύο σταθμά;   

        Ο κ. Κατσουρίδης επίσης μας είπε το εξής,  αναφερόταν σίγουρα στις αντιθέσεις 
τις οποίες το ΑΚΕΛ εξέφρασε κατά την παρουσία του στη διακυβέρνηση: «Τώρα και 
εδώ χαράσσεται μια νέα θέση, που ουσιαστικά μιλά για συνομιλίες με την Τουρκία και 
όχι με τους Τουρκοκυπρίους.  Και αν η Τουρκία δε θέλει να συνομιλήσει; Τότε απλά δε 
θα διεξαχθούν συνομιλίες!  Επικίνδυνες σκέψεις και πολιτικές ακροβασίες!».  Φαίνεται 
κάποιοι έχουν ξεχάσει ότι το κλειδί της λύσης βρίσκεται στην Άγκυρα.  Φαίνεται ότι 
κάποιοι έχουν ξεχάσει ότι το κυπριακό πρόβλημα είναι πρόβλημα εισβολής, κατοχής 
και παρουσίας σαράντα χιλιάδων κατοχικών στρατευμάτων από την Τουρκία και όχι 
των Τουρκοκυπρίων.  ∆εν τασσόμαστε εναντίον των διαπραγματεύσεων με τους 
Τουρκοκυπρίους ή την τουρκοκυπριακή ηγεσία.  Θέλουμε αποτέλεσμα όμως!  Είδαμε 
τη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου.  Την υπέγραψε ο κ. Ταλάτ.  Τον φώναξαν στην Άγκυρα, 
τον πήραν από το αυτί και από τότε δεν εφαρμόζεται αυτή η συμφωνία.  Γιατί;  Γιατί το 
τι θα κάνουν οι Τουρκοκύπριοι που είναι στην εξουσία στην άλλη πλευρά είναι αυτό 
που θα τους υποδείξει η Άγκυρα.  Άρα, ναι, το πρόβλημά μας δεν είναι με τους 
Τουρκοκυπρίους, αλλά είναι με την κατοχική δύναμη, την ίδια την Τουρκία!   

 Ακούσαμε τον κ. Κατσουρίδη να λέει:  «Μας ερωτούν και μας επικρίνουν τι το 
διαφορετικό έχει η δική μας υποψηφιότητα και ποιες είναι οι δικές μας θέσεις για το 
αύριο σε σχέση πάντα με το Κυπριακό.  Απαντούμε:  Έχουμε χρέος να αποτρέψουμε 
την οριστικοποίηση της διχοτόμησης και να προωθήσουμε λύση που να μας 
απαλλάσσει από την κατοχή και να επανενώνει την Κύπρο.  Πιστεύουμε ακράδαντα 
ότι μπορούμε να υπηρετήσουμε με επιτυχία αυτό το στόχο.».  Μα αυτή είναι η 
διαφορά τους με τον Τάσσο Παπαδόπουλο;  Λυπάμαι!  Αν συμμετείχαν σε μία 
διακυβέρνηση του τόπου για τεσσεράμισι ολόκληρα χρόνια η οποία διακυβέρνηση 
προσπαθούσε να οριστικοποιήσει τη διχοτόμηση και δεν προωθούσε λύση του 
Κυπριακού, τότε φέρουν ευθύνη και οι ίδιοι.  Επίσης, ακούσαμε να λέει το εξής ο κ. 
Κατσουρίδης στην ομιλία του:  «Η διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία έχει δεχθεί άμεσες 
και ξεκάθαρες επιθέσεις από τις ηγεσίες των κομμάτων που στηρίζουν τον Πρόεδρο.   
Όλοι αυτοί υποσκάπτουν ουσιαστικά την αξιοπιστία του Προέδρου.».  Εμάς δε μας 
ενδιαφέρει η ονομασία της λύσης.  Εμάς μας ενδιαφέρει η ουσία της λύσης.  Μήπως 
το Σχέδιο Ανάν δεν ονομαζόταν “διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία”;  Τότε το ΑΚΕΛ 
γιατί είπε “όχι”;  Ελπίζω το “όχι” του να ήταν για την ουσία και όχι απλώς επιφανειακό.   

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, μας έχει εκπλήξει με όλη τη 
σημασία της λέξης η τελευταία δήλωση που έχει κάμει ο Πρόεδρος της Βουλής και 
γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ κ. Χριστόφιας από τηλεοπτικό σταθμό σε συνέντευξή 
του.  ∆ιαβάζω, ερώτηση: «Καλούσατε τους πρώην συμμάχους σας να δεσμευτούν, 
όπως δεσμευτήκατε εσείς, για υποστήριξη Τάσσου Παπαδόπουλου, αν δεν περάσετε 
στο δεύτερο γύρο.  Επομένως, τα πράγματα περιορίζονται σε αυτό που ονομάζεται 
“τριμερής”;». Αυτή είναι η ερώτηση του δημοσιογράφου.  Απάντηση: «Έγινε μια 
δήλωση τότε η οποία είχε τη σκοπιμότητά της».  Ερώτηση δημοσιογράφου: «∆ηλαδή 
ήταν δήλωση σκοπιμότητας;».  Απάντηση:  «Βέβαια.  Έδειχναν οι δημοσκοπήσεις 
πως ένα ποσοστό 30% του ΑΚΕΛ τραβούσε προς τον Τάσσο Παπαδόπουλο τότε.  
Κατά συνέπεια, έπρεπε να φέρουμε τον κόσμο μας κοντά πρώτα απ’ όλα, γι’ αυτό 
εμείς είπαμε να μείνουμε με τον Τάσσο Παπαδόπουλο.».   Άρα, ελάτε κοντά μας.  
Τώρα, από τότε και λάθος να έγινε έχει διορθωθεί πλείστες όσες φορές από τη δική 
μας πλευρά.  Εμείς αυτή την ώρα αγωνιζόμαστε, για να κερδίσουμε όση περισσότερη 
στήριξη από τον απλό άνθρωπο και τον κόσμο.  Απ’ εκεί και πέρα το θέμα δεύτερου 
γύρου βεβαίως θα είναι μπροστά σε όλους μας.  Να κάτσουμε να το συζητήσουμε 
μέσα σε δεδομένα τα οποία θα προκύψουν την Κυριακή το βράδυ.  Άρα, εάν αυτή η 
δήλωση του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ και Προέδρου της Βουλής για τη στήριξη 
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του Τάσσου Παπαδόπουλου στο δεύτερο γύρο ήταν σκοπιμότητα, τότε ο απλóς ο 
άνθρωπος και ο κόσμος που μας παρακολουθεί αυτή τη στιγμή από τους δέκτες των 
τηλεοράσεών του δεν ξέρω κατά πόσο μπορεί να έχει συγχυστεί από τα όσα 
ακούονται αν είναι σκοπιμότητα ή έχουν σωστή βάση.  Από την άλλη, αφήνεται 
ανοιχτό το ενδεχόμενο και εγώ ρωτώ από αυτό το βήμα ξεκάθαρα:  ∆ηλαδή, αν ο κ. 
Χριστόφιας δε βρίσκεται στο δεύτερο γύρο, τότε υπάρχει ενδεχόμενο το ΑΚΕΛ ακόμη 
και να συζητήσει συνεργασία με το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και να ψηφίσει Ιωάννη 
Κασουλίδη;   

 Kύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση για τους κρατικούς προϋπολογισμούς διεξάγεται σε μια 
περίοδο προεκλογική, όπου πολλά θα ακουστούν από την παραδοσιακή 
αντιπολίτευση και από τους μέχρι πρόσφατους συγκυβερνώντες, οι οποίοι πρόσκαιρα 
έχουν ενσωματωθεί στο αντιπολιτευτικό στρατόπεδο. 

 Ιδιαίτερο χαρακτηριστικό αυτών των προϋπολογισμών είναι το γεγονός ότι είναι 
ο πρώτος ιστορικός προϋπολογισμός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ο οποίος θα 
διατεθεί μετά την ένταξή μας στην Οικονομική Νομισματική Ένωση με νόμισμα το 
ευρώ.  Ο στόχος επετεύχθη και αυτό εξαιτίας της ορθής οικονομικής πολιτικής που η 
κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου έχει εφαρμόσει τα τελευταία πέντε χρόνια.  Όπως 
όλοι μας γνωρίζουμε, μέσα από τους προϋπολογισμούς πηγάζει το μοντέλο 
ανάπτυξης, αλλά και η πορεία την οποία θα ακολουθήσει η οικονομία μας και 
γενικότερα η κοινωνία μας στα χρονικά πλαίσια υλοποίησής του. 

 Ο πέμπτος κατά σειρά προϋπολογισμός που καταθέτει η κυβέρνηση Τάσσου 
Παπαδόπουλου.  Εδώ θα ήθελα να μου επιτρέψετε να χρησιμοποιήσω ακριβώς το τι 
είπε η συνάδελφος του ΑΚΕΛ στην ομιλία της για τον περσινό προϋπολογισμό.  Λέει 
και το υιοθετώ πλήρως: «Επιβεβαιώνει… 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

 Θέλω πνευματικά δικαιώματα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είναι εσείς, κυρία Σωτηρούλα, ναι. 

Σ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: 

(Αστειευόμενη) 

 Θέλω πνευματικά δικαιώματα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 «Επιβεβαιώνει», εννοεί ο προϋπολογισμός, «ότι σήμερα ο Κύπριος πολίτης 
μπορεί να νιώθει ήσυχος ότι η οικονομία μας δε στηρίζεται στα ψεύτικα τα λόγια τα 
μεγάλα και σε μαγειρεμένους αριθμούς, αλλά σε μια πραγματική εικόνα υγιών 
δημόσιων οικονομικών». 

 Οι εκτιμήσεις μας στηρίζονται στα ακόλουθα πραγματικά δεδομένα, δύο 
αριθμούς θα πω απλώς: Το 2003 είχαμε δημοσιονομικό έλλειμμα 6,3%, δημόσιο 
χρέος 69,2%, ρυθμό ανάπτυξης 1,9%. Το 2007 είχαμε δημοσιονομικό έλλειμμα 1% με 
πιθανότητα 1,5%  πλεόνασμα, δημόσιο χρέος 60,9%, ρυθμό ανάπτυξης 4,2%. 
Πρόβλεψη για το 2008: δημοσιονομικό έλλειμμα 0,5%, δημόσιο χρέος 52,5%, 
χαμηλότερο από τη δέσμευση του 60% έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
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 Κάποιοι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και πέντε χρόνια κάνοντας 
στείρα αντιπολίτευση εθελοτυφλούν σε όλους αυτούς τους αριθμούς, που 
αποδεικνύουν την ανάπτυξη της οικονομίας, το νοικοκύρεμά της, αλλά και το 
κοινωνικό πρόσωπο που αυτή η κυβέρνηση έχει δείξει στον Κύπριο πολίτη και 
ιδιαίτερα στις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού. 

 Ακούσαμε πρόσφατα τον υποψήφιο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. 
Κασουλίδη να λέει «είναι εύκολη υπόθεση η εξυγίανση της οικονομίας».  Τότε 
διερωτόμαστε γιατί, όταν βρίσκονταν αυτοί στην εξουσία, όπου ο κ. Κασουλίδης ήταν 
μέλος της κυβέρνησης, δεν κατόρθωσαν, παρ’ όλα τα δύο προγράμματα σύγκλισης 
που είχαν προτείνει, να εξυγιάνουν την οικονομία και χρειάστηκε το τέταρτο 
πρόγραμμα που είχε καταθέσει η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου, για να το 
πετύχει. 

 Κατηγορούν για αντιλαϊκή πολιτική αυτή την κυβέρνηση.  Ποιοι;  Αυτοί που 
κατά τη δική τους διακυβέρνηση κουτσούρεψαν την ΑΤΑ, επιχείρησαν να 
καταργήσουν τις απεργίες σε συγκεκριμένους τομείς, όταν ο ΦΠΑ από το 3% πήγε 
στο 15%, το αφορολόγητο όριο, για το οποίο κόπτονται σήμερα, για έξι συνεχόμενα 
χρόνια ήταν στις £2.000 και όσες φορές αυξήθηκε ήταν γιατί έμπαιναν φορολογίες και 
ασκούντο πιέσεις από την τότε αντιπολίτευση.  Για να εμπεδώσουν όμως το φιλολαϊκό 
πρόσωπο αυτής της κυβέρνησης, παραθέτω πιο κάτω δύο άλλους συγκριτικούς 
πίνακες, οι οποίοι μιλούν από μόνοι τους.  Θα πω μόνο μερικούς αριθμούς όπως, για 
παράδειγμα, άμεσα χορηγήματα: το 2003 £193 εκατομ., το 2008 προβλέπονται £409 
εκατομ., 111% αύξηση. Παροχές κοινωνικής πρόνοιας: £208 εκατομ. το 2003, £273 
εκατομ. το 2007, £309 εκατομ. το 2008, 48,5% αύξηση.  

 Κάποιοι άλλοι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τους τελευταίους έξι μήνες 
ανακάλυψαν ότι η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης εμπεριέχει στοιχεία 
νεοφιλελευθερισμού, στοιχεία τα οποία χαρακτηρίζουν γενικά την πολιτική του 
Υπουργού Οικονομικών κ. Σαρρή.  Πώς είναι δυνατό να μην το είχαν ανακαλύψει τα 
τεσσεράμισι χρόνια που βρίσκονταν στη διακυβέρνηση του τόπου και το ανακάλυψαν 
τώρα;  Μήπως η οικονομική πολιτική μιας κυβέρνησης, που στηρίζεται πάνω στην 
υλοποίηση του προγράμματος το οποίο τη δεσμεύει έναντι του κυπριακού λαού, 
μπορεί τα πρώτα τεσσεράμισι χρόνια να είναι φιλολαϊκή, προοδευτική και 
ανθρωποκεντρική και ξαφνικά τους τελευταίους έξι μήνες να έχει γίνει νεοφιλελεύθερη; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άριστο Αριστοτέλους) 

 Συγνώμη, έχω είκοσι τρία λεπτά.   

        Πριν μερικές μέρες μας είπαν:  «Εμείς θέλουμε μια κυβέρνηση που να κτίζει 
συγκροτημένη κοινωνική πολιτική και όχι να παρουσιάζεται ως Αϊ-Βασίλης».  Πρώτον, 
αν θεωρούν ότι η κυβέρνηση κακώς έπραξε παραχωρώντας το τελευταίο 
αντισταθμιστικό πακέτο, παίζοντας κατ’ αυτούς το ρόλο του Αϊ-Βασίλη, ας 
τοποθετηθούν δημόσια καλώντας τους συνταξιούχους, τους πολύτεκνους και τις 
υπόλοιπες ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού που επωφελούνται από αυτό να μην το 
αποδεχτούν.  ∆εύτερον, θα ήθελα να τους υπενθυμίσω ότι το σύνταγμά μας 
κατοχυρώνει την παρουσία ενός Προέδρου στο αξίωμά του, για να υλοποιήσει 
πλήρως το πρόγραμμά του που τον δεσμεύει έναντι του λαού για εξήντα μήνες και όχι 
για πενήντα επτά! 

 Και το πόσο φιλολαϊκό, προοδευτικό και ανθρωποκεντρικό είναι το πρόγραμμα 
του Τάσσου Παπαδόπουλου, το οποίο θα πρέπει να υλοποιηθεί πλήρως στους εξήντα 
μήνες, το είπε στην ομιλία του κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών του 2007 ο 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ κ. Νίκος Κατσουρίδης.  Είπε τα εξής ο κ. 
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Κατσουρίδης τότε, ακριβώς πριν από ένα χρόνο:  «O κρατικός προϋπολογισμός», 
διαβάζω από την ομιλία του κ. Κατσουρίδη, «αποτελεί το βασικότερο εργαλείο 
υλοποίησης του κυβερνητικού προγράμματος.  Ένα πρόγραμμα φιλολαϊκό», εννοεί 
του Τάσσου Παπαδόπουλου, «προοδευτικό και ανθρωποκεντρικό.  Ένα πρόγραμμα 
που εκφράζει τους πόθους, τα οράματα και τις επιδιώξεις των πλατιών λαϊκών 
μαζών», το πρόγραμμα Τάσσου Παπαδόπουλου, «ένα πρόγραμμα ιδιαίτερα 
φιλόδοξο, το οποίο βλέπουμε να υλοποιείται, παρά τις δυσκολίες και κάποιες 
καθυστερήσεις που όντως παρατηρούνται.». Για να δικαιολογήσει αυτά, ο κ. 
Κατσουρίδης είπε τα εξής:  «Παραλήφθηκε ρυθμός ανάπτυξης 1,9%.  Σήμερα έχουμε 
ρυθμό», εννοούσε τότε, «3,7%.  Ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας είναι 
από τους πιο υψηλούς μεταξύ είκοσι πέντε χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.».  
Είπε επίσης:  «Παραλήφθηκε πληθωρισμός της τάξης του 4,8%, ένας ιδιαίτερα 
υψηλός πληθωρισμός ψαράκι που έτρωγε τους μισθούς των εργαζομένων».  Είπε 
επίσης:  «Και μειώθηκε στο 2,4%.  Κληρονομήθηκε ένα τεράστιο δημοσιονομικό 
έλλειμμα του 6,3% και παίζει μεταξύ 1% και 1,5%.  Η σημερινή κυβέρνηση 
παρέλαβε», λέει, «τις κοινωνικές παροχές στα £239 εκατομ.  Σήμερα έχουν σχεδόν 
διπλασιαστεί φτάνοντας τα £432 εκατομ.»,  εννοεί πάντοτε αυτά που εφάρμοζε η 
κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου μαζί τους.  «Οι παροχές για την παιδεία ήταν £48 
εκατομ. και έφθασαν το 2007 στα £82 εκατομ.   Οι παροχές για τη στέγαση από £20 
εκατομ. το 2002, πλησιάζουν τα £35 εκατομ.  Με τους ίδιους ή ακόμα και 
υψηλότερους ρυθμούς αυξήθηκαν τα επιδόματα τέκνου, τα δημόσια επιδόματα και 
άλλα.»  Ε, τότε, αγαπητοί συνάδελφοι, ο κόσμος μας ακούει!  Αν μία κυβέρνηση με 
επικεφαλής τον Τάσσο Παπαδόπουλο έχει κάνει παραδεκτό από το ΑΚΕΛ όλο αυτό 
το οικονομικό θαύμα, γιατί χρειάζεται να αλλάξει;  Απλώς διερωτόμαστε! 

 Πόση ώρα έχω; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Μισό λεπτό. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μισό λεπτό μόνο.  Εντάξει.  Να πω ότι στην ομιλία μου συμπεριλαμβάνονται 
επίσης αρκετά θέματα για τους πρόσφυγες. Για την παιδεία όμως, λόγω έλλειψης 
χρόνου δεν μπορούμε να τα αναγνώσουμε.  Θα καταθέσουμε την ομιλία μας και 
μπορεί να τη διαβάσει οποιοσδήποτε θέλει. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως Ε∆ΕΚ, συμμετέχουμε… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Υπολογίζεις ότι μας άφησες όρεξη! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όση σας έμεινε, κύριε Αβέρωφ! 

       Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ως Ε∆ΕΚ, συμμετέχουμε και μετά 
βεβαιότητας θα συνεχίσουμε να συμμετέχουμε στη διακυβέρνηση του τόπου με 
Πρόεδρο τον Τάσσο Παπαδόπουλο.  Γι’ αυτό το λόγο, ως υπεύθυνη πολιτική δύναμη, 
θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό και μοναδική μας δέσμευση έναντι του 
κυπριακού λαού είναι η πλήρης υλοποίηση του προϋπολογισμού, αλλά και η πλήρης, 
μέχρι τέλους, υλοποίηση του μελλοντικού προγράμματος του Τάσσου 
Παπαδόπουλου. 
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 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Γιώργου Βαρνάβα ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επειδή άκουσα μόλις τώρα να λέγεται ότι εμείς χαρακτηρίζαμε το πρόγραμμα 
διακυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου και λέγαμε ότι ήταν προοδευτικό και 
ανθρωποκεντρικό, απαντούμε ότι δεν μπορούσε να ήταν διαφορετικά και δεν 
μπορούσε να λέγαμε διαφορετικά, από τη στιγμή που η δική μας πλευρά ήταν μέσα 
στους βασικούς συντάκτες αυτού του προγράμματος.  Το θέμα προέκυψε στη 
συνέχεια και το θέμα ήταν πώς αυτό το πρόγραμμα εφαρμόστηκε και προς ποιες 
κατευθύνσεις εφαρμόστηκε.  Επειδή ακούστηκε και το θέμα ότι τώρα θυμηθήκαμε για 
νεοφιλελεύθερες πολιτικές, να πω ότι δεν είναι τώρα που θυμηθήκαμε, που φύγαμε -
αποσύρεται η λέξη “φύγαμε”- που διωχτήκαμε, αν θέλετε, από τη συνεργασία.  Είναι 
από της ανάληψης του Υπουργείου Οικονομικών από τον κ. Σαρρή και λόγω της 
ανοχής των οικονομικών πολιτικών που εφαρμόζονταν και από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας.  Άρα, δε θυμηθήκαμε τώρα ότι υπάρχουν νεοφιλελεύθερες πολιτικές 
που ακολουθούνται. 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα περί δήλωσης σκοπιμότητας που αποδίδεται στο 
∆ημήτρη το Χριστόφια, θα ήθελα να πω τα εξής: Οι πολίτες μπορούν να αντιληφθούν 
και να κρίνουν ποιοι πολιτεύονται με βάση σκοπιμότητες και στη βάση της 
διαστρέβλωσης.  Είναι αυτοί που ελλείψει επιχειρημάτων προσπαθούν να πλήξουν 
την υποψηφιότητα ∆ημήτρη Χριστόφια ασύστολα, κατηγορώντας τον για μειωμένες 
αντιστάσεις έναντι των ξένων και για μειωμένη πολιτική κρίση.  Είναι αυτοί που 
ρίχνουν λάσπη χαρακτηρίζοντας το ∆ημήτρη Χριστόφια επικίνδυνο για την προεδρία.  
Είναι αυτοί που επισύρουν τον μπαμπούλα της επανόδου του ∆ΗΣΥ στην εξουσία, 
αλλά ερωτοτροπούν με την ηγεσία του.  Είναι αυτοί που βλέπουν τις προεδρικές 
εκλογές σαν όχημα, για να πλήξουν το ΑΚΕΛ και να φτιάξουν τρίτο μεγάλο πόλο.  
Είναι αυτοί που, ενώ από τη μια δεσμεύονται για διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, 
από την άλλη δηλώνουν ευθαρσώς ότι με το ΕΥΡΩΚΟ, που απορρίπτει την 
ομοσπονδία, έχουν κοινές θέσεις στο Κυπριακό. 

 Η άρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου και της ηγεσίας του ∆ΗΚΟ να 
ανταποκριθούν στην πρόσκλησή μας για συνεργασία στο δεύτερο γύρο είναι σαφής 
παραδοχή ποιοι λειτουργούν στη βάση σκοπιμοτήτων.  Στα πολλά χρόνια που ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας βρίσκεται στη δημόσια πολιτική ζωή έχει πείσει τόσο για την 
ειλικρίνειά του όσο και για την εντιμότητά του.  Αυτό απαντά στο μέγα ερώτημα που 
μας τίθεται, που δεν έπρεπε να ετίθετο εγώ λέω. 

 Έχει τεθεί ακόμα ένα θέμα:  Ελπίζουν, λένε, το “όχι” που είπε το ΑΚΕΛ να ήταν 
επί της ουσίας και όχι για άλλους λόγους.  Το “όχι” του ΑΚΕΛ εξηγήθηκε στα τρία 
χρόνια που έχουν περάσει, τριάμισι, χιλιάδες φορές.  Από την πρώτη στιγμή η 
παγκύπρια συνδιάσκεψη του ΑΚΕΛ είχε πει τους λόγους και είχε πει και για θέματα 
ασφάλειας και για θέματα λειτουργικότητας και για τα οποία εμείς καταβάλαμε 
προσπάθειες, έστω και την υστάτη, να τα οδηγήσουμε προς τη σωστή κατεύθυνση, 
για να μπορέσει ο κυπριακός λαός να ψηφίσει για λύση του κυπριακού προβλήματος.  
∆υστυχώς όμως, οι παραλείψεις που έγιναν προηγουμένως, αλλά και ο τρόπος που 
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τροχιοδρομήθηκαν τα πράγματα δεν επέτρεψαν.  Και επειδή εκείνοι που ήθελαν να 
συμβάλουν προς αυτή την κατεύθυνση δεν ενήργησαν κατά θετικό τρόπο, δε δόθηκαν 
οι θετικές αλλαγές που ζητούσε το ΑΚΕΛ και ο κυπριακός λαός και γι’ αυτό δεν 
υπήρξε το “ναι” και γι’ αυτό είχαμε πει το “όχι”, αφήνοντας όμως το περιθώριο να 
συζητήσουμε στο μέλλον, για να λύσουμε το Κυπριακό, γιατί η δική μας η επιθυμία 
ήταν πραγματικά να επέλθει λύση του Κυπριακού και όχι να κεφαλαιοποιούμε μια 
απάντηση που δώσαμε σε μια δεδομένη στιγμή και να μένουμε εκεί στάσιμοι. 

 Μας είπαν τώρα για τη Συνταγματική Συνθήκη ότι άλλα είπε ο Κατσουρίδης, 
άλλα είπε ο κ. Χριστόφιας ως Πρόεδρος της Βουλής για το τι θα γίνει με τη 
Συνταγματική Συνθήκη και άλλα εισηγούνταν ότι έπρεπε να κάνει ο Πρόεδρος για το 
θέμα του δημοψηφίσματος για τη λύση.  Να πω ότι είναι δύο διαφορετικά εντελώς 
πράγματα.  Άλλο πράγμα η λύση και άλλο πράγμα η οποιαδήποτε σύμβαση η οποία 
έρχεται στη Βουλή.  Εκείνο που λέχθηκε -και ορθά λέχθηκε- ήταν ότι, ναι, πρέπει να 
μελετήσουμε πρώτα και πρέπει να συζητήσουμε τη διαδικασία που θα 
ακολουθήσουμε για το πώς θα αντιμετωπιστεί η Συνταγματική Συνθήκη.  Αυτό είναι 
που είπαμε.  Και αυτό το θέμα είναι ακόμα ένα θέμα στο οποίο φαίνεται η 
διαστρέβλωση η οποία γίνεται καθημερινά και επί σκοπού επί των θέσεων τόσο του 
ΑΚΕΛ, των στελεχών του ΑΚΕΛ, αλλά και του υποψήφιου για την προεδρία ∆ημήτρη 
Χριστόφια. 

 Έχει εκφραστεί μία θέση εδώ και παράπονο ταυτόχρονα, για ποιο λόγο αυτοί 
που μιλούν για πανικό έχουν και οι δύο συνταυτιστεί και χτυπούν ανελέητα τον 
υποψήφιο κ. Τάσσο Παπαδόπουλο.  Και έκανε και κάποιο συνειρμό.  Μήπως αυτό 
σημαίνει κάτι;   Εγώ θα αντιστρέψω αυτό το συνειρμό και θα πω ότι ο κ. Νικόλας 
Παπαδόπουλος που είπε αυτό το πράγμα στη συνέχεια υπέβαλε πέντε “κατηγορώ”.  
Και τα πέντε αφορούσαν τον υποψήφιο ∆ημήτρη Χριστόφια.  Άρα, δικαιολογείται ο 
συνειρμός περί συνεργασιών ή προθέσεων προς κάποιες άλλες κατευθύνσεις;  Μας 
είπε ο κ. Παπαδόπουλος:  «Μήπως δεν ήθελε το ΑΚΕΛ τη συνεργασία με τα άλλα 
συνεργαζόμενα κόμματα;».  Και απαντώ:  Eίναι το ΑΚΕΛ που βιάστηκε να εξαγγείλει 
υποψηφιότητα;  Είναι το ΑΚΕΛ που έκανε δηλώσεις, πριν ακόμα συνέλθουν σώματα, 
είτε του ΑΚΕΛ είτε τα δικά τους σώματα, ή μήπως είναι οι δηλώσεις και της Ε∆ΕΚ και 
του ∆ΗΚΟ;  Και εμείς, παρά το ότι ξέραμε τις εκπεφρασμένες θέσεις τους, πήγαμε στη 
συνάντηση που έπρεπε να γίνει.  Αλλά, εκεί ουσιαστικά ήταν μία τυπική συνάντηση, 
όπου μας έκλεισαν την πόρτα στη συνεργασία.  ∆εν κάθισαν να συζητήσουν κανένα 
πρόβλημα μαζί μας ούτε και κάθισαν να συζητήσουν για το ποιος θα είναι ο 
υποψήφιος των συνεργαζόμενων κομμάτων. 

 Μας λέχθηκε και για το τερματικό στο Βασιλικό.  ∆έστε τα πρακτικά της 
επιτροπής που έγινε στο Προεδρικό το Γενάρη του 2007 και εκεί θα δείτε ότι ο Χάρης 
Χαραλάμπους ετοποθετείτο ενάντια στην πλωτή.  Ο Νεοκλής ο Συλικιώτης δημόσια 
έχει πει ότι εξέφραζε τις θέσεις του ΑΚΕΛ.  Ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ το Μάιο 
του 2007 απέστειλε, πριν ακόμη ληφθούν οι αποφάσεις στις 6 Ιουνίου περί του 
τερματικού ή όχι ή περί της πλωτής, επιστολή στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας όπου 
έθετε τις θέσεις του ΑΚΕΛ.  Συνεπώς, ας μη διαστρεβλώνουν για ακόμη μια φορά 
αυτά τα πράγματα.  Μας μιλούν για σεβασμό και ειλικρινά είναι εδώ που η λέξη χάνει 
τη σημασία της.  Χθες άκουγα τον κ. Νεόφυτο Κωνσταντίνου του ∆ΗΚΟ να μιλά για το 
ότι το ΑΚΕΛ είναι ο ουραγός της πολιτικής σκηνής στην ουσία και στα θέματα τα 
στρατιωτικά.  

         Μάλιστα, αυτό είπε, κύριε! Το έχω γραμμένο, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 ∆ιάβασέ το. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ε, αυτός είναι ο σεβασμός στα άλλα κόμματα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, με συγχωρείτε πολύ.  ∆εν έχετε δικαίωμα να λέτε στον άλλο 
«διάβασέ μου το, κύριε».  Τι ρόλο παίζετε δηλαδή;  ∆εν κατάλαβα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επειδή είπε ότι το βρήκαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε, το προεδρείο εδώ ευρίσκεται, για να δίνει άδεια σε κάποιο να μιλά ή όχι, 
και δεν έχετε ζητήσει το λόγο.  Συγνώμη δηλαδή! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Eπίσης, έρχομαι σε ένα άλλο θέμα.  Ο Πρόεδρος της Βουλής, λέει ο κ. 
Παπαδόπουλος, δεν απαντά για ό,τι αφορά τα θέματα της Συνταγματικής Συνθήκης.  
Εμείς λέμε ότι ο Πρόεδρος της Βουλής είχε πάρει καθαρή θέση για μελέτη, για 
ενημέρωση, για συζήτηση της διαδικασίας και για ενημέρωση και του λαού, που είναι 
μια ουσιαστική θέση, με βάση το συμφέρον του κυπριακού λαού.  Με τον ίδιο τρόπο 
θα μπορούσε να ρωτήσουν:  Γιατί ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος ως Πρόεδρος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας δε σιωπά χάριν της Ευρωπαϊκής Ένωσης τώρα για το 
Κόσοβο για το συμφέρον του λαού;  Γιατί δε δέχθηκε τις υποδείξεις της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για το Σχέδιο Ανάν για το συμφέρον του κυπριακού λαού;   Εμείς λέμε ότι, αν 
το συμφέρον του κυπριακού λαού υπαγορεύει μια πολιτική τοποθέτηση, πρέπει να την 
κάνουμε. Γιατί όμως αρνούνται στο ∆ημήτρη Χριστόφια ή στο ΑΚΕΛ ή στους 
υποστηρικτές ∆ημήτρη Χριστόφια να ομιλούν στο όνομα του συμφέροντος του 
κυπριακού λαού, αν κρίνουν ότι μια θέση εξυπηρετεί αυτό το συμφέρον του κυπριακού 
λαού; 

 Έχουν λεχθεί και άλλα και, αφού έχω φύγει από τη γραπτή μου ομιλία…  
Κάποιοι θυμήθηκαν ότι υπάρχει ένα ταμείο, το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Και 
ενθυμήθηκαν, ενώ σήμερα ομιλούν για αυξημένο δημόσιο τομέα, να μας πουν ότι 
θέλουν τη μετοχοποίηση του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Εμείς, όπως 
διαφωνήσαμε και τότε που ήθελαν να το ρίξουν στη χοάνη του χρηματιστηρίου, και 
τώρα θα αντισταθούμε, γιατί αυτό ανήκει στα μέλη και θα αποδώσει προς όφελος 
αυτών των ανθρώπων που είναι και οι εισφορείς. 

 Άλλος συνάδελφος, ο κ. Ερωτοκρίτου, μας είπε ότι για τις μυστικές συμφωνίες 
Χριστόφια-Σογιέρ και ΑΚΕΛ-Ρεπουπλικάνικου Κόμματος άκουσε τον κ. Χριστόφια τι 
είπε.  Όμως άκουσε και τον κ. Σογιέρ να λέει ότι δεν έγιναν αυτά τα οποία λέει ο 
Χριστόφιας και δε συμφωνήθηκαν.  Και συνεχίζει:  «Οφείλει ο Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ 
να δώσουν εξήγηση».  ∆ηλαδή, τον κ. Χριστόφια δεν τον πιστεύουμε, δε δίνουμε 
εμπιστοσύνη στον Ελληνοκύπριο πολιτικό.  Στους πολιτικούς που αμφισβητούν κάθε 
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μέρα και κάθε λεπτό, Ταλάτ, Σογιέρ και όλους τους άλλους, δίνουν εμπιστοσύνη σε 
αυτό το θέμα και καλούν μάλιστα και το ΑΚΕΛ να δώσει εξηγήσεις!  Μα, οι θέσεις του 
ΑΚΕΛ σε ό,τι αφορά τα θέματα επαναπροσέγγισης και τα θέματα επαφών με τα 
τουρκοκυπριακά κόμματα φαίνονται στα κοινά ανακοινωθέντα τα οποία εκδίδονται 
μετά από κάθε συνάντηση και είναι πεντακάθαρα ότι το ΑΚΕΛ εργάζετο, εργάζεται και 
θα συνεχίσει να εργάζεται προς την κατεύθυνση της επανένωσης του λαού μας, προς 
την κατεύθυνση της συνεννόησης των δύο κοινοτήτων και προς την κατεύθυνση της 
δημιουργίας ενός εδάφους τέτοιου, που θα επιτρέψει μία συμφωνημένη λύση στην 
Κύπρο, που θα δικαιώνει το λαό της και θα του επιτρέπει να ζήσει καλύτερες μέρες 
στο μέλλον. 

 Έχω επίσης ακούσει μία δήλωση ψεσινή του Προέδρου, του κ. Τάσσου 
Παπαδόπουλου:  «Εγώ που έκανα τη Συμφωνία της 8ης του Ιούλη είμαι και ο 
καταλληλότερος να την εφαρμόσω, γι’ αυτό πρέπει να με επανεκλέξετε».  Θα έλεγα ότι 
με την ίδια λογική θα πρέπει να φέρουμε από τον τάφο τον αείμνηστο Μακάριο και τον 
αείμνηστο Σπύρο Κυπριανού, για να εφαρμόσουν τη συμφωνία Μακαρίου-Ντενκτάς 
και Κυπριανού-Ντενκτάς! 

 Πόσο χρόνο έχω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε ακόμα δέκα λεπτά, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Θεωρώ ότι είναι υποχρέωσή μου να μεταφέρω στη συζήτηση των 
προϋπολογισμών του κράτους την έντονη ανησυχία των προσφύγων, των 
εγκλωβισμένων και ευρύτερα του κυπριακού λαού, γιατί δυστυχώς συνεχίζεται ακόμη 
η στασιμότητα και οι κίνδυνοι παγιοποίησης της διχοτόμησης στο Κυπριακό, χωρίς να 
υπάρχει στον ορίζοντα οτιδήποτε χειροπιαστό που να οδηγεί σε κινητικότητα και 
επανέναρξη του διαλόγου για επίλυση του κυπριακού προβλήματος. 

 Φαίνεται ότι, παρά την υπογραφή της Συμφωνίας της 8ης του Ιούλη, την οποία 
και υποστηρίζουμε, δεν υπάρχει διάθεση για σύσταση των προβλεπόμενων 
επιτροπών, αλλά και για έναρξη ενός ουσιαστικού διαλόγου που να οδηγήσει σε 
συμφωνημένη λύση μεταξύ των δύο κοινοτήτων της Κύπρου.  Η έλλειψη πολιτικής 
βούλησης από πλευράς της Τουρκίας και η στάση της ηγεσίας των Τουρκοκυπρίων 
δημιουργούν συνθήκες συνέχισης της στασιμότητας. 

 Η έλλειψη των αναγκαίων πρωτοβουλιών την κατάλληλη στιγμή από την 
πλευρά του Προέδρου της ∆ημοκρατίας δυστυχώς επιτρέπει στην πολιτική της 
Τουρκίας να διαιωνίζει την κατοχή και να την οδηγεί σε πορεία έμμεσης ή άμεσης 
αναγνώρισης του ψευδοκράτους και να συνεχίζει την πολιτική της λεγόμενης 
“απομόνωσης” των Τουρκοκυπρίων.  Ευτυχώς που η παρέμβαση των φιλικών προς 
την Κύπρο χωρών στο Συμβούλιο Ασφαλείας απέτρεψε την υιοθέτηση της θέσης του 
γενικού γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών για άρση της λεγόμενης “απομόνωσης” των 
Τουρκοκυπρίων.  Αυτό έγινε κατορθωτό, γιατί φροντίσαμε να υπάρχουν καλές σχέσεις 
με τη Ρωσία και την Κίνα, παρά το ότι άλλοι κράτησαν μια εσφαλμένη θέση έναντι των 
δηλώσεων και θέσεων του Ρώσου Υπουργού Εξωτερικού κατά την πρόσφατη 
επίσκεψή του στην Κύπρο.  Η μη συμπερίληψη των πιο πάνω στο ψήφισμα των 
Ηνωμένων Εθνών είναι θετική εξέλιξη.  ∆εν μπορεί όμως από μόνο του αυτό να 
κρίνεται ότι αποτελεί βήμα κινητικότητας, γιατί δεν είναι.  Είναι απλώς απόκρουση 
απαράδεκτων θέσεων. 
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 Χρειάζεται να αναληφθούν κατάλληλες πρωτοβουλίες, χρονικά και ουσιαστικά, 
από την πλευρά μας, που να στηρίζονται σε αρχές και να εκφράζουν την πολιτική μας 
βούληση για διάλογο για λύση του κυπριακού προβλήματος.  Μια λύση που να 
στηρίζεται στις αρχές των Ηνωμένων Εθνών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, στις συμφωνίες κορυφής και μέσω μιας 
δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας να επανενώσει την Κύπρο και το λαό της με 
κατοχυρωμένο το δικαίωμα σε κάθε πρόσφυγα για επιστροφή. 

 Κάποιοι τον τελευταίο καιρό για προεκλογικούς λόγους και στόχους 
προσπαθούν να μειώσουν τη σημασία και την αξία της συνεργασίας και της 
συμφιλίωσης με τους Τουρκοκυπρίους, ισχυριζόμενοι ότι είναι η Τουρκία που κάνει 
κουμάντο. Άρα, τι σημασία έχουν οι σχέσεις με τους Τουρκοκυπρίους;  Εμείς τους 
απαντούμε ότι οι καλές σχέσεις των δύο κοινοτήτων είναι αναγκαίες τόσο πριν τη 
λύση όσο και μετά τη λύση.  Εμείς απαντούμε ότι ο κυπριακός λαός ενωμένος, 
Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, μπορεί να νικήσει.  Και εμείς πιστεύουμε ότι ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας από τη θέση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και θέλει και 
μπορεί να επανενώσει το λαό και την Κύπρο και είναι ο κατάλληλος, για να 
προχωρήσει σ’ αυτή την πολιτική της επανένωσης λαού και πατρίδας.  Ο κυπριακός 
λαός ενωμένος μπορεί να ασκήσει μεγάλη πίεση τόσο στην Τουρκία όσο και στη 
διεθνή κοινότητα, για να υπάρξει θετική κινητικότητα προς τη λύση. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μετά από τριάντα τέσσερα χρόνια 
προσφυγιάς τα προβλήματα που μαστίζουν τον προσφυγικό κόσμο παίρνουν νέα 
μορφή και ουσιαστικά τονίζουν ακόμη περισσότερο την έλλειψη φερεγγυότητας λόγω 
της απώλειας της οικονομικής επιφάνειας που οι πρόσφυγες είχαν πριν την εισβολή 
και κατοχή.  Ως κυριότερα προβλήματα αναδεικνύονται το στεγαστικό, η εκπαίδευση 
των παιδιών των προσφύγων, η επαγγελματική αποκατάσταση κ.ά., με τα οποία θα 
ασχοληθώ στην ομιλία μου πιο κάτω. 

 Ένα μεγάλο πρόβλημα που συνεχώς διογκούται είναι το θέμα των περιουσιών 
των Ελληνοκυπρίων που ευρίσκονται στις κατεχόμενες περιοχές, καθώς και το θέμα 
των τουρκοκυπριακών περιουσιών που ευρίσκονται στις περιοχές που ελέγχονται 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Μετά τα δημοψηφίσματα του 2004, η ηγεσία του 
ψευδοκράτους έχει προχωρήσει με ραγδαίους ρυθμούς στην οικοδόμηση των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών και την τουριστική εκμετάλλευσή τους, αλλά και την 
πώλησή τους σε ξένους.  Παρά τις συνεχείς διαμαρτυρίες και καταγγελίες της πλευράς 
μας, η ληστρική εκμετάλλευση και κατάσχεση των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα 
κατεχόμενα συνεχίζεται με αμείωτη ένταση.  Ταυτόχρονα, προωθούν, μετά τις 
πρόσφατες αποφάσεις του Ε∆Α∆, την αναγνώριση της λεγόμενης “Επιτροπής 
Αποζημιώσεων”, με σκοπό να προσελκύσουν Ελληνοκυπρίους που για διάφορους 
δικούς τους λόγους θα αποταθούν σε αυτήν.  Εμείς καλούμε τους Ελληνοκυπρίους 
ιδιοκτήτες περιουσιών στα κατεχόμενα να μη διευκολύνουν την Τουρκία με τις 
επιδιώξεις της.  Θεωρούμε τη λεγόμενη “επιτροπή” ως παράνομη και θεωρούμε ότι ο 
θύτης δεν μπορεί με κανένα τρόπο να εφαρμόσει δίκαιο και να αποδώσει δικαιοσύνη. 

 Πρέπει, κατά την άποψή μας, η κυβέρνηση να μελετήσει σε βάθος το θέμα των 
περιουσιών και, αφού λάβει κατάλληλες γνώμες, να κινηθεί προς κάθε κατεύθυνση για 
προστασία των περιουσιών της στις κατεχόμενες περιοχές.  Από την άλλη, η 
διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές γίνεται με 
ευνομία και με βάση τον περί Κηδεμόνα των Τουρκοκυπριακών Περιουσιών νόμο.  
Εκείνο όμως που πρέπει να στηλιτεύσουμε είναι εκείνους που με μόνο κριτήριο και 
κίνητρο το κέρδος έτρεξαν να αγοράσουν τις τουρκοκυπριακές περιουσίες, με 
αποτέλεσμα Ελληνοκύπριοι πρόσφυγες να ευρίσκονται υπό δίωξη από τους 
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Ελληνοκυπρίους αγοραστές των περιουσιών των Τουρκοκυπρίων. 

 Θεωρούμε ότι ορθά η κυβέρνηση λαμβάνει μέτρα προστασίας των 
Ελληνοκυπρίων που δέχονται αυτές τις διώξεις.  Πρέπει όμως περαιτέρω η 
κυβέρνηση να ετοιμάσει ολοκληρωμένο σχέδιο αντιμετώπισης αυτών των φαινομένων 
μέχρι τη λύση του Κυπριακού που θα λύσει οριστικά και το περιουσιακό θέμα.  Οι πιο 
πάνω εξελίξεις στο περιουσιακό αποδεικνύουν χαρακτηριστικά την ανάγκη ανάληψης 
πρωτοβουλιών για λύση του Κυπριακού. 

 Ακόμη ένα θέμα έχει παραμείνει σε στασιμότητα και είναι αυτό της 
καταστροφής της πολιτιστικής, αρχαιολογικής και θρησκευτικής κληρονομιάς που 
εγκαταλείφθηκε στα κατεχόμενα.  Η κλοπή, η καταστροφή, η σύληση, η μετατροπή 
των εκκλησιών σε στάβλους, καμπαρέ ή καζίνα είναι πράξεις εγκληματικές που 
πρέπει να καταδικάζονται από όλους και ιδιαίτερα από το σύγχρονο κόσμο.  Φαίνεται 
όμως ότι οι ενέργειές μας προς την ΟΥΝΕΣΚΟ και προς άλλους διεθνείς οργανισμούς 
δεν έφεραν την προστασία αυτής της κληρονομιάς μας.  Ο κατακτητής αφήνεται 
δυστυχώς να συνεχίζει την πλήρη αλλαγή των κατεχομένων στα πλαίσια της πολιτικής 
του εθνικού ξεκαθαρίσματος.  Είναι η προσπάθειά τους να σβήσουν οτιδήποτε 
υποδηλεί ότι εκεί ζούσαν κάποτε Ελληνοκύπριοι. Απαιτούμε να αναληφθεί μια 
εκστρατεία προστασίας και επαναπατρισμού της κλαπείσας κληρονομιάς μας από τις 
κατεχόμενες περιοχές. 

 Έρχομαι τώρα στα συγκεκριμένα προσφυγικά προβλήματα.  Σε ό,τι αφορά το 
στεγαστικό, έχουμε καταθέσει τις προτάσεις μας.  Θα τις καταθέτουμε αυτή την 
περίοδο και πιο συχνά.  Σε ό,τι αφορά τα θέματα φερεγγυότητας, απαιτούμε 
περισσότερη φερεγγυότητα και μείωση από το φορέα του χρόνου αναμονής των 
διαφόρων αιτητών.  Σε ό,τι αφορά τους εγκλωβισμένους, σε πρόσφατη επίσκεψή του 
στην Καρπασία, στα Καρπάσια και στον Κορμακίτη ο ∆ημήτρης Χριστόφιας έχει θέσει 
τις θέσεις μας, τις οποίες γνωρίζουν οι εγκλωβισμένοι, γι’ αυτό δε θα προχωρήσω.  Σε 
ό,τι αφορά τα θέματα των αγνοουμένων, εκείνο που θέλω να πω είναι ότι επιμένουμε 
να προχωρήσουν με πιο γρήγορους ρυθμούς τα θέματα των εκταφών, αλλά και 
ιδιαίτερα το θέμα της διερεύνησης και να υποχρεωθεί η Τουρκία να συμμορφωθεί με 
τις αποφάσεις της Τέταρτης ∆ιακρατικής Προσφυγής και να ανοίξει τους φακέλους του 
τουρκικού στρατού και να δώσει στοιχεία γι’ αυτούς τους ανθρώπους.  Σε ό,τι αφορά 
τους παθόντες, εμείς είμαστε δίπλα τους και ζητούμε την επίλυση τόσο των 
οικονομικών τους προβλημάτων όσο και του θέματος παροχής των τιμητικών 
διπλωμάτων, αλλά και της δημιουργίας των μνημείων. 

 Και θα ήθελα να κλείσω.  Εμείς είμαστε βέβαιοι ότι με Πρόεδρο το ∆ημήτρη 
Χριστόφια οι πρόσφυγες θα έχουν στο πηδάλιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έναν από 
αυτούς, γεγονός που δημιουργεί την πίστη ότι τα προβλήματα θα αντιμετωπίζονται 
άμεσα και αποτελεσματικά και το Κυπριακό θα οδηγηθεί χωρίς ταλαντεύσεις σε μία 
δίκαιη λύση. 

 Ευχαριστώ πολύ και καλά Χριστούγεννα και καλή πρωτοχρονιά σε όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Eυχαριστώ. 

 Ο κ. Χατζηγιάννη, παρακαλώ. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, 

 Πριν από λίγες μέρες έχει λήξει μία παγκόσμια συνδιάσκεψη σε σχέση με τις 
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κλιματολογικές αλλαγές.  Θα ήθελα και εκ μέρους της δικιάς μου παράταξης να 
χαιρετίσω τόσο αυτή τη συνδιάσκεψη όσο και τα αποτελέσματά της, της οποίας τα  
αποτελέσματα δίνουν την ελπίδα ότι τροχοδρομείται, ανανεώνεται μία νέα διαδικασία, 
η οποία διαδικασία μπορεί να στεφθεί από την ελπίδα ότι θα καταλήξουμε στις 
αναγκαίες δεσμεύσεις και από πλευράς κυρίως των μεγάλων δυνάμεων ως προς τις 
στοχομετρημένες υποχρεώσεις που πρέπει οι χώρες σε σχέση με τη ρύπανση να 
πετύχουν.  Ευτυχώς που και οι Ηνωμένες Πολιτείες, αλλά και άλλες χώρες όπως η 
Ινδία και η Ρωσία έχουν εμπλακεί και έχουν αναλάβει κάποιου βαθμού δέσμευση.   

        Σε σχέση με την Κύπρο, αν και στο πλαίσιο του Κιότο δεν υπήρξε εκείνη η 
δέσμευση από πλευράς της, ώστε να υπάρχει εκείνη η ποσοτική δέσμευση για μείωση 
των ρύπων, εκτιμώ ότι στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής ιδιότητάς της έχει την υποχρέωση 
και οφείλει επιτέλους να εισέλθει στην οικογένεια της ευθύνης, προκειμένου και εμείς 
ως Κύπρος να πάρουμε το μερίδιο της συνέπειας που μας αναλογεί, ώστε και ο 
ρύπος από πλευράς μας να μπει κάτω από έναν έλεγχο.  ∆εν έχουμε πάρει εκείνα τα 
μέτρα τόσο σε σχέση με τις ανακυκλώσεις όσο και σε σχέση με τη διαχείριση των 
χωματερών ή άλλων ρύπων, καθώς επίσης πάνω απ’ όλα δεν έχουμε πετύχει εκείνο 
το οποίο έπρεπε να πετύχουμε και μάλιστα πρωτοπόρα, τη χρήση εναλλακτικών 
μορφών ενέργειας.  Απέχουμε τόσο πολύ από τα ποσοστά ή από τις δυνατότητες που 
θα μπορούσαμε να πετύχουμε, με αποτέλεσμα και πάλι, επαναλαμβάνω, να μην 
αξιοποιείται τόσο η προοπτική που δίνεται στο πλαίσιο της ελεύθερης οικονομίας όσο 
και η υποχρέωσή μας στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ασχοληθώ ή να αναφερθώ εν τάχει 
και στο θέμα της γεωργίας σε σχέση με το υδατικό.  Η παρούσα κυβέρνηση παρέλαβε 
ένα πρόγραμμα το οποίο έδινε προοπτική συνολικής επίλυσης του υδατικού 
προβλήματος.  ∆υστυχώς, αυτό δεν κατέστη δυνατό.  Αυτό θα ήταν ωστόσο και το 
λιγότερο, η λιγότερη ζημιά.  Όχι μόνο δεν το πετύχαμε, διακόψαμε το πρόγραμμα, το 
οποίο πρόγραμμα, επαναλαμβάνω, θα μας έφερνε σήμερα σε μία θέση που δε θα 
αντιμετωπίζαμε πρόβλημα έλλειψης νερού και δε θα κρατούσαμε ολόκληρη την 
οικονομία σε ακινησία.  Με την ευχή και την προσδοκία ότι θα βρέξει, αναμένουμε ότι 
η Λεμεσός δε θα στερηθεί νερού.  Και ακολουθούν και οι άλλες πόλεις.  ∆εν είναι 
υπεύθυνο ωστόσο τώρα να στέλνουμε τέτοιου είδους μηνύματα ενόψει της έναρξης 
της τουριστικής περιόδου, όμως κάπου χρήζει κάποιοι υπεύθυνα να συμπεριφερθούν.  
Αυτή την υπευθυνότητα θα έπρεπε να την είχαν οι κυβερνώντες και οι 
συγκυβερνώντες της τελευταίας περιόδου, ώστε να μη βρεθούμε στα χάλια τα οποία 
βρεθήκαμε.   

 Το υδατικό έχει στριμώξει την εθνική μας οικονομία.  Το υδατικό έχει στριμώξει 
στην κυριολεξία τη γεωργία και τους γεωργούς, με αποτέλεσμα, σε συνάρτηση με τις 
αυξημένες τιμές του πετρελαίου και των πρώτων υλών, σε συνάρτηση με τις αυξήσεις 
της διεθνούς τιμής των σιτηρών, να έχουμε ένα φαινόμενο αδιεξόδου όπου θα 
κληθούμε, αν και εφόσον η φετινή χρονιά δεν είναι εκείνη η επιθυμητή, να οδηγηθούμε 
οπωσδήποτε σε θανάτωση ζωικού πληθυσμού, προκειμένου να αντιμετωπίσουμε 
αυτό το τεράστιο πρόβλημα.  Και δεν είναι καμία υπερβολή αυτή.  Αν και εφόσον η 
φετινή ανομβρία συνεχιστεί, εκεί θα οδηγηθούμε -και σημειώνουμε αυτό- και θα 
ξαναβρεθούμε, προκειμένου -πράγμα που φυσικά το απευχόμαστε- να αντιμετωπιστεί 
μία τέτοια κρίση.   

 Φίλοι και φίλες, το υδατικό πρόβλημα έπρεπε να ήταν το πρώτο όραμα ετούτης 
της κοινωνίας, της οικονομίας και της πολιτικής διακυβέρνησης ετούτου του τόπου.  
Όπως τα παλιά χρόνια δεν είχαμε δρόμους και βάλαμε ένα όραμα κάτω, κάναμε ένα 
οδικό δίκτυο με πολύ καλές προδιαγραφές -είναι λυμένο σήμερα σχεδόν στην ολότητά 
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του το πρόβλημα- επαναλαμβάνω ότι θα ήταν πολύ καλό παράδειγμα και το υδατικό 
ως όραμα, ως όνειρο τούτης της κοινωνίας να το αντιμετωπίζαμε.  Όταν σχεδιάσαμε 
αφαλατώσεις, κάποιοι τις έβαλαν στο πλευρό αφαιρώντας κονδύλια από τις 
αναπτυξιακές δαπάνες, με αποτέλεσμα να οδηγηθούμε σ’ αυτή την περίπτωση.  Κατ’ 
επανάληψη είχα προειδοποιήσει και στις καλές και στις κακές εποχές ότι χρειαζόταν 
μία διαφορετική πολιτική, ότι χρειαζόταν το πρόγραμμα των αφαλατώσεων να 
επαναδραστηριοποιηθεί.  Φωνή βοώντος εν τη ερήμω!  Αντίθετα, κάναμε 
παραστάσεις επίδειξης με ελικόπτερα πάνω από τους γεμάτους φράκτες και 
παρατηρούσαμε για δύο χρόνια το ανεπανάληπτο -για δύο χρόνια μόνο- μέσα σε 
περίοδο δύο χρόνων να αδειάσουν οι φράκτες της Κύπρου.  ∆εν είναι θέμα προς 
ανάλυση οι λόγοι για τους οποίους η διαχείριση ήταν τέτοια, που μας οδήγησε 
συντομότερα στην έλλειψη νερού, αλλά αξίζει να πούμε ότι υπήρχε μία ελλιπής 
πολιτική, αφού, όταν και εφόσον είδαμε το πρόβλημα, δε λάβαμε επίσης έγκαιρα 
μέτρα. 

 Ζητήθηκε συμπλήρωση του εισοδήματος των παραγωγών.  Και σ’ αυτό η 
κυβέρνηση ήρθε πολύ γρήγορα, γρήγορα και ως αρωγός, να πει «όχι, δεν 
ανταποκρίνομαι σ’ ένα τέτοιο αίτημα», γιατί απλούστατα δεν είχε την πολιτική 
βούληση να αντιμετωπίσει και τη μείωση των εισοδημάτων, αλλά και τα προβλήματα 
που απορρέουν από τη δική της πολιτική για τους γεωργούς.   

 Κυρίες και κύριοι, τον τελευταίο χρόνο είχαμε δύο κρίσεις που θα πρέπει να μας 
προβληματίσουν.  Η πρώτη κρίση ήταν η περίπτωση των πυρκαγιών, με αποτέλεσμα 
το κάψιμο πολλών τετραγωνικών χιλιομέτρων στο δάσος του Τροόδους, και η δεύτερη 
κρίση ήταν η κρίση του αφθώδους πυρετού.  Ένα συμπέρασμα βγάζω κι από τις δύο 
αυτές περιπτώσεις, ότι δεν είμαστε έτοιμοι, δεν έχουμε την ικανότητα να 
διαχειριστούμε κρίσεις! Αυτό είναι αλήθεια, αυτό είναι πραγματικότητα, αν λάβει κανείς 
υπόψη το αποτέλεσμα.   

 Όσο για το μεγάλο φιάσκο του αφθώδους πυρετού, όσο για τη μεγάλη αυτή 
ταπείνωση και τον εξευτελισμό, πραγματικά θα πρέπει να προβληματιστούμε.  Εγώ, 
αν ήμουν στη θέση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, θα 
έπαιρνα τη δικιά μου ευθύνη!  Εγώ, αν ήμουν στη θέση του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, θα αναλάμβανα τις ευθύνες μου γι’ αυτό, ως 
επίπτωση στο τι έχω συμβάλει, στο τι καταστροφικά έχω συμβάλει με συνέπειες στην 
εθνική οικονομία!  Και δεν ευσταθεί ο ισχυρισμός ότι πράξαμε αυτό που η Ευρωπαϊκή 
Ένωση μας έχει πει.  Λάθος, κυρίες και κύριοι!  Στις 28 Νοεμβρίου η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή μού απαντά γραπτώς τα εξής: «Η απόφαση υιοθετήθηκε», λέει, η απόφαση 
του μεγάλου φιάσκου, «από την επιτροπή, όταν οι κυπριακές αρχές επιβεβαίωσαν την 
ύπαρξη αφθώδους πυρετού στην Κύπρο».  Με άλλα λόγια, αυτό τους είπαμε, αυτό 
κάνανε!  Τους έχουμε πει ότι υπάρχει αφθώδης πυρετός στην Κύπρο και μάλιστα, αν 
κανείς μελετήσει πολύ προσεκτικά τα εσωτερικά έγγραφα της DG Sancom, θα 
καταλήξει σ’ ένα συμπέρασμα: ότι δε δείξαμε ούτε τη στοιχειώδη σοβαρότητα στο να 
σεβαστούμε εκείνες τις αναγκαίες διεργασίες που χρειαζόντουσαν.  Έγινε μία απλή 
εφαρμογή άλλου κανονισμού με απλή αντικατάσταση του ονόματος “UK” με το όνομα 
“Cyprus” σε συνεργασία του Μάρκου Κυπριανού και του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Στη μία περίπτωση όπου υπήρχε 
αποδεδειγμένος αφθώδης πυρετός με την ύπαρξη ιού εφαρμόσαμε τον ίδιο κανονισμό 
με την περίπτωση όπου υπήρχε υπόνοια και μάλιστα για αντισώματα και κανένα 
αποδεικτικό στοιχείο!  Μελετήστε τα πρακτικά της διαχειριστικής επιτροπής 
κτηνιάτρων της DG Sancom και θα δείτε το ρεζίλεμα το μεγάλο! 

 Κυρίες και κύριοι, το φιάσκο το μεγάλο του αφθώδους πυρετού, το οποίο 
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οδήγησε την εθνική οικονομία σ’ αυτή την καταστροφή, το οποίο οδήγησε την 
κτηνοτροφία σε καταστροφή, θα  πρέπει, και το επαναλαμβάνω για πολλοστή φορά, 
να μας προβληματίσει.  Ποιος ή ποια κτηνοτροφική ή άλλη μονάδα μεταποίησης 
τροφίμων θα είναι σήμερα σε θέση να εμπιστευθεί τις κρατικές υπηρεσίες, όταν της 
λένε ότι έχεις αυτό το συγκεκριμένο πρόβλημα ή παρουσιάζεις είτε ιό είτε άλλο 
πρόβλημα στα δικά σου τα τρόφιμα, μετά το μεγάλο λάθος που έγινε στην περίπτωση 
του αφθώδους πυρετού;  Συσσωρεύθηκαν τεράστια προβλήματα στην κτηνοτροφία.  
Πάνω απ’ όλα, το γεγονός ότι οι κτηνοτρόφοι μας έχουν ουσιαστικά κτυπηθεί και δεν 
είναι σε θέση πλέον να επιβιώσουν.  Ακολούθησε και μία άλλη αμέλεια κυβερνητική 
από πλευράς του υπουργού, όπου, όταν έληξε η ισχύς κάποιου νόμου και 
κανονισμού, όχι έγκαιρα, με λανθασμένη στρατηγική, επιχείρησε τη συνολική 
διαπραγμάτευση, την ομαδική διαπραγμάτευση με άλλες χώρες, με αποτέλεσμα να 
παραμένει σε εκκρεμότητα και η περίπτωση της τρομώδους νόσου.   

 Φίλοι και φίλες, όφειλε η πολιτεία να σεβαστεί τον εαυτό της, όφειλε η 
κυβέρνηση και στην περίπτωση των αποζημιώσεων να δώσει εκείνες τις κρατικές 
ενισχύσεις, όπως ήταν και η συμφωνία.  Άλλα συμφωνήθηκαν και άλλα πήγαν να 
δοθούν!  Ενώ όσον αφορά τις τέσσερις πρώτες μονάδες σεβαστήκαμε αυτό το οποίο 
συμφωνήσαμε, δώσαμε αποζημιώσεις, στη συνέχεια η κυβέρνηση τράβηξε πίσω 
χωρίς να σεβαστεί, επαναλαμβάνω, αυτό το οποίο υιοθετήθηκε και εφαρμόστηκε λίγες 
μέρες πιο πριν.   

 Όλα αυτά τα χρόνια η κυβέρνηση είχε τη δυνατότητα να ετοιμάσει νόμο 
πλαίσιο, προκειμένου να παρέχονται κρατικές ενισχύσεις.  Να παρέχονται κρατικές 
ενισχύσεις στις περιπτώσεις θεομηνιών ή στις περιπτώσεις εκείνες όπου το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο δημιουργεί κάποια προβλήματα.  Αντίθετα, αυτός ο νόμος 
πλαίσιο καθυστέρησε, και καθυστέρησε με τη δικαιολογία ότι θα υπήρχαν πολλές 
διαμαρτυρίες από τους γεωργούς, ούτως ώστε πάντοτε να υπάρχει μία απλή 
απάντηση: «Ξέρετε, δεν μπορούμε να δώσουμε, γιατί το απαγορεύει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση».  Αν υπήρχε αυτός ο νόμος πλαίσιο, θα μπορούσε να δώσει με απλή 
αναφορά στο νόμο πλαίσιο.  ∆εν το είχαν κάνει.  Παρατηρήσαμε ότι διαρκώς δινόταν 
μία απάντηση όλα αυτά τα χρόνια: «∆εν μπορούμε να δώσουμε, γιατί το απαγορεύει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  Όμως, παρατηρούμε ότι για βοήθεια των ψαράδων για ζημιές 
που προέρχονται από θεομηνίες ή ακόμη και από δελφίνια έρχεται στα πρόθυρα 
εκλογών και δίνεται αυτή η κρατική ενίσχυση.  ∆εν μπορώ να καταλάβω κάποια 
πράγματα.  Πραγματικά, δεν μπορώ να αντιληφθώ! 

Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης και άμεσες ενισχύσεις   

 Είχαμε ένα βάσανο τα τελευταία χρόνια, να αντιπαραβάλλουμε επιχειρήματα 
αυτονόητα, που άλλες χώρες εφάρμοζαν στις δικές τους περιπτώσεις.  ∆υστυχώς, η 
κυβέρνηση προσπάθησε να εξοικονομήσει κονδύλια σε βάρος του γεωργικού τομέα, 
τη στιγμή που μέσα από τις αλλαγές που ήρθαν, την παγκοσμιοποίηση, αλλά και την 
ένταξη, στα διαχρονικά κονδύλια που δινόντουσαν για τη γεωργία θα έπρεπε να 
υπήρχε και μία φυσιολογική αύξηση.  Αντίθετα, η κυβέρνηση παρουσίαζε μια σταθερή 
συμπεριφορά όπου έλεγε όχι μόνο «δε δίνω», αλλά «περικόπτω».  Και η περικοπή 
ήταν απλή και φαίνεται και μέσα από τους φετινούς προϋπολογισμούς, όπου 
υπάρχουν και προϋπολογισμοί οι οποίοι, ενώ εγκρίνονται, το ήμισυ τοις εκατόν αυτών 
δεν υλοποιείται.  Και όσο για τους αναπτυξιακούς προϋπολογισμούς, στις τρεις 
κουβέντες που λέει ο υπουργός ότι θα αναπτύξει, η μία υλοποιείται!  Αυτά νομίζω τα 
είχαμε ξεκάθαρα συζητήσει και ομαδικά συμφωνήσει στο πλαίσιο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Αγροτικά χρέη 
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 Είχαμε ένα διαχρονικό αίτημα ως προς το μέγεθος του ποσού της τάξης των 
£180 εκατομ.  Ξαφνικά, το αγγίξαμε επιχειρώντας να το επιλύσουμε με ένα ποσό της 
τάξης των £3 εκατομ. με £4 εκατομ.   Βάλαμε τέτοιους όρους, τέτοιες προϋποθέσεις, 
με αυτονόητο αποτέλεσμα κανείς να μην μπορεί να συμμετάσχει και να έχουμε αυτά 
τα πενιχρά αποτελέσματα.  Οδηγήσαμε σε μία γραφειοκρατία από την οποία η 
γεωργία μας δεν μπορεί να ξεφύγει και οδηγείται στο μαρασμό.  Οι πατατοπαραγωγοί, 
οι ελαιοπαραγωγοί, οι εσπεριδοκαλλιεργητές και οι άλλοι κλάδοι οδηγούνται με 
μαθηματική ακρίβεια στη μείωση ως προς τον αριθμό τους.  Ο έλεγχος της αγοράς και 
της εμπορίας φαίνεται να είναι άκρως προβληματικός, αφού δεν παρουσιάζεται 
κανένα αποτέλεσμα ελέγχου της αγοράς.  Έχουμε εισαγωγές ή μετακινήσεις 
προϊόντων από πλευράς των κατεχομένων μέσα από τις βρετανικές βάσεις.  Η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία κάνει μεσάνυχτα και στον έλεγχο, κάνει μεσάνυχτα και στην 
πληροφόρηση!   

Εγκλωβισμένοι 

 Κυρίες και κύριοι, σε σχέση με τους εγκλωβισμένους νομίζω ότι η δική μας 
πολιτεία δε θα πρέπει να είναι περήφανη, αφού ούτε τα στοιχειώδη δεν μπορέσαμε να 
αγγίξουμε.  Ούτε τη βασική ανάγκη τους να εκκλησιάζονται τουλάχιστο δύο με τρεις 
φορές το μήνα δεν μπορέσαμε να ικανοποιήσουμε.  Συν τοις άλλοις, πουλούμε 
πατριωτισμούς, αλλά σε βασικά προβλήματά τους δεν έχουμε ανταποκριθεί.   

 Ακούστηκε από κάποιο συνάδελφο ότι κάποιοι βουλευτές κατάγγειλαν σε 
σχέση με τις ελληνοκυπριακές περιουσίες στα κατεχόμενα.  Φίλοι και φίλες, ήμουν 
ένας από τους βουλευτές ο οποίος έδωσε πληροφορίες και στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι καταβάλλεται με σθένος μία προσπάθεια 
αυτά τα οποία συμβαίνουν σε σχέση με το κυπριακό πρόβλημα και σε σχέση με τις 
περιουσίες μας στα κατεχόμενα, αλλά και τις περιουσίες των Τουρκοκυπρίων στις 
ελεύθερες περιοχές να τα σκεπάζουμε και να μην τα αφήνουμε να αναδεικνύονται.  
∆ώσαμε τα στοιχεία στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κυρίες και κύριοι, και 
επεκτεινόμαστε, αν θέλετε, και σε σχέση με το τι συμβαίνει σήμερα με τις 
τουρκοκυπριακές περιουσίες στις ελεύθερες περιοχές, όπου οι πλείστες εξ αυτών 
πωλούνται και καταλήγουν στα χέρια των οποιωνδήποτε και στις πλείστες των 
περιπτώσεων στα χέρια του υποκόσμου.  Πρέπει κι αυτά να τα σκεπάζουμε και να 
μην τα αφήνουμε να βγαίνουν στην επιφάνεια;   

 Η Τουρκία αντιλήφθηκε αυτή την ανισοβαρή βάση της συνέχισης του αγώνα 
μας και την εκμεταλλεύεται με την πλέον μεγάλη δεξιοτεχνία.  Επιστράτευσε ξένα 
κεφάλαια και εξαγοράζει τις δικές μας περιουσίες στα κατεχόμενα μέσα από το νομικό 
πλαίσιο, το παράνομο, που η ίδια έχει δημιουργήσει.  Από περιουσίες, κυρίες και 
κύριοι, των Τουρκοκυπρίων οι οποίες πωλούνται στις ελεύθερες περιοχές φαίνεται να 
επηρεάζονται κάποιοι πρόσφυγες συνάνθρωποί μας.  Παρά τις κατ’ επανάληψη 
υποσχέσεις του κράτους, δεν υπάρχει οποιαδήποτε ανταπόκριση από πλευράς του.  
Όταν και εφόσον κάποιος μετά από την πώληση επηρεαστεί, αφήνεται στην 
υπόσχεση, μένει κρεμασμένος εκεί, χωρίς να του ανταποκρινόμαστε σε σχέση με αυτό 
το οποίο έχει δημιουργήσει όλα αυτά τα χρόνια.  Να σας αναφέρω παραδείγματα 
συγκεκριμένα όπου θερμοκηπιούχοι διώχθηκαν ή το πρόσφατο παράδειγμα που, 
αφού ανοίχτηκε η όρεξη για χρήση της περιουσίας του Τουρκοκυπρίου, πήγε και 
έβαλε άλυσο στο δικό του το σπίτι; 

 Φίλοι και φίλες, ως πρόσφυγας βουλευτής, αισθάνομαι την ανάγκη να θίξω και 
το θέμα της Αμμοχώστου.  Έγινε μία προσπάθεια, μία εκστρατεία για ένα ψήφισμα το 
οποίο τριάντα τόσες χιλιάδες άνθρωποι κλήθηκαν και υπέγραψαν.  Αν θέλετε, τους 
δημιουργήθηκε και κάποια ελπίδα, κάποια προσδοκία ότι μέσα απ’ αυτή την 
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εκστρατεία θα μπορούσαμε να διεκδικήσουμε ξανά την πόλη μας.  Με λύπη μας 
παρατηρήσαμε ότι από πλευράς της η εκτελεστική εξουσία δεν ανταποκρίθηκε ποσώς 
στο αίτημα του δήμου της πόλης και του δημάρχου της πόλης της Αμμοχώστου, με 
αποτέλεσμα τα αναγκαία εκείνα κονδύλια τα οποία χρειαζόντουσαν για σκοπούς 
διαφώτισης να μη δοθούν.  Αυτή η προσπάθεια κτυπήθηκε από πλευράς της 
εκτελεστικής εξουσίας εν τη γενέσει της.  Χάθηκε εκείνο το momentum το οποίο στην 
αρχή είχε δημιουργηθεί, προκειμένου…  Θα ήταν ένα πολύ χρήσιμο εργαλείο, εν 
πάση περιπτώσει. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 £528.000.  Μάθε να ξέρεις είντα που λαλείς! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Συνάδελφε, οι £528.000, όταν ζητιούνταν για ένα χρόνο, δεν υπήρχαν.  Όταν η 
εκστρατεία αυτή τελείωσε και το momentum χάθηκε, βρεθήκατε να διαθέτετε χρήματα, 
με αποτέλεσμα να μην είναι καθόλου αποτελεσματικά.  Έτσι είναι πάντοτε οι κινήσεις 
σας!  Εκεί χρειαζόμαστε να προχωρήσουμε σε μία εκστρατεία.  ∆εν 
ανταποκριθήκατε… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Η εκστρατεία συνεχίζεται.  Ο κ. Γαλανός, ευρωβουλευτές…   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Για όνομα του Θεού!  Να μη διαστρεβλώνουμε τζιαι τέλεια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Φυττή!  Κύριε Φυττή!  Ζητήστε το λόγο.  Αν σας επιτρέψει ο ομιλών… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, εντάξει… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αφέθηκε να νοηθεί ότι του επέτρεψε, αλλά δεν εξαρτάται από τον ομιλούντα.  
Εξαρτάται από εσάς, αν θα έπρεπε να μιλήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Αγγελίδη, μην το παίζετε δικηγόρος τώρα.  Να χαρείτε ό,τι αγαπάτε! 

 Παρακαλώ να συνεχίσει ο… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Επικαλέστηκα τον κανονισμό που αφήνει σε σας την εξουσία αυτή, κύριε 
Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, καλά, το “κύριε Φυττή” που του φωνάζω απ’ εδώ τι είναι, κύριε συνάδελφε, 
αν αγαπάς; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έμμεσα τον άφησε ο ομιλών, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή έπρεπε να σκεφτώ ότι εννά μιλήσει ο Φυττής τζιαι να του πω «μίλα, 
κύριε Φυττή»;  ∆εν κατάλαβα δηλαδή! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, εσείς ορθά τον διακόψατε είπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εντάξει.  

         Εντάξει, προχωρούμε παρακάτω. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Κώστας 
Παπακώστας.) 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι η 
πολιτική της κυβέρνησης να μην πάρει αυτό το ψήφισμα, να μην πάρει αυτή την 
εκστρατεία ως μία δυνατότητα, προκειμένου να αποβεί προς όφελος εν πάση 
περιπτώσει της δημιουργίας συγκυρίας, προς όφελος του κυπριακού προβλήματος, 
ήταν μία λανθασμένη πολιτική και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι δεν έχει επιδειχθεί 
εκείνη η αναγκαία υπεύθυνη εθνική συμπεριφορά που χρειαζόταν, ώστε να έχουμε 
κάποιο αποτέλεσμα και σε σχέση με την Αμμόχωστο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Ευχαριστώ τον κ. Χατζηγιάννη. 

 Το λόγο έχει ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα τελευταία πέντε χρόνια η οικονομία της Κύπρου κινήθηκε σε συνθήκες 
μακροοικονομικής σταθερότητας, με υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης και, με εξαίρεση τη 
φετινή χρονιά, με χαμηλό πληθωρισμό.  Η εφαρμογή του προγράμματος 
δημοσιονομικής εξυγίανσης πέτυχε τη δραστική μείωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος και του δημόσιου χρέους. 

 Συμμετείχαμε και στηρίξαμε το κυβερνητικό πρόγραμμα αυτής της 
διακυβέρνησης, που είχε -και έχει- το στίγμα μας, φιλολαϊκό χαρακτήρα.  Στα πρώτα 
χρόνια, παρά τις πολλές δυσκολίες -συνεπακόλουθο της πολιτικής της προηγούμενης 
διακυβέρνησης- κινήθηκε προς την ορθή κατεύθυνση.   

 Έχει επιτευχθεί ρυθμός ανάπτυξης κοντά στο 4% για το 2007.  Το 
δημοσιονομικό έλλειμμα και το δημόσιο χρέος έχουν μειωθεί.  Σύμφωνα με την ομιλία 
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του Υπουργού Οικονομικών, στο τέλος του χρόνου δε θα έχουμε έλλειμμα αλλά 
πλεόνασμα 1,5%, με αποτέλεσμα την περαιτέρω μείωση του δημόσιου χρέους στο 
48%. 

 Εδώ να μου επιτρέψετε να πω πως υπάρχει ένα μπέρδεμα κατάθεσης 
στοιχείων, ίσως για πρώτη φορά.  Άλλα στοιχεία στην κατάθεση του προϋπολογισμού, 
άλλα στη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, άλλα στην 
ομιλία του Υπουργού Οικονομικών εδώ στη Βουλή.  Υπάρχει ένα μπέρδεμα, ίσως 
προθέσεων πολιτικής και δυνατοτήτων εφαρμογής πολιτικής, που μπορεί να οδήγησε 
σ’ αυτό.  Θέλω να πω επίσης πως για πρώτη φορά στη σύνοψη της έκθεσης της 
επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού μεταφέρεται υποσημείωση από την 
έκθεση και γίνεται σύνοψη και αλλάζει τα στοιχεία, μάλιστα για πρόβλεψη ότι το 2008 
το δημοσιονομικό χρέος θα είναι στο 48%.  Για πρώτη φορά συμβαίνει κάτι τέτοιο!  
Είχαμε τη δυνατότητα, ως επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού -γιατί και η 
ομιλία του Υπουργού Οικονομικών στη Βουλή έγινε πριν από τη σύνταξη της έκθεσης- 
στην επιτροπή να κάνουμε την έκθεση όπως εμείς θέλαμε ως επιτροπή και όχι η 
υποσημείωση στη σελίδα 27 της έκθεσης να γίνει θέση της σύνοψης στην κατάθεση 
για τους προϋπολογισμούς εδώ από την πρόεδρο της επιτροπής. 

 Στην επίτευξη των στόχων της εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών 
σημαντικό ρόλο διαδραμάτισε η συμμετοχή του ΑΚΕΛ στην κυβέρνηση.  Το ΑΚΕΛ, 
έχοντας πλήρη επίγνωση του γεγονότος ότι μια εύρωστη οικονομία δίνει περισσότερες 
δυνατότητες για μεγαλύτερη οικονομική ανάπτυξη και άρα αύξηση του πλούτου, ο 
οποίος με την ανάλογη, βέβαια, κοινωνική ευαισθησία από μέρους της κυβέρνησης θα 
ανακατανέμεται προς όφελος των ευπαθών ομάδων του πληθυσμού, κατάφερε το 
ΑΚΕΛ να συστρατεύσει το συνδικαλιστικό κίνημα και τους πολίτες, καθιστώντας τους 
συνεργάτες στην προσπάθεια της κυβέρνησης να πετύχει τους στόχους που έθεσε. 

 Αυτοί, συνάδελφε Παπαδόπουλε, εξυγίαναν με στερήσεις την οικονομία.  ∆εν 
κατηγορήσαμε ποτέ για πλεόνασμα την κυβέρνηση, γιατί συμμετείχαμε στη 
δημιουργία του πλεονάσματος.  Συμμετείχε ο κυπριακός λαός.  Αυτό που 
στιγματίσαμε είναι τις προβλέψεις για εξυγίανση της οικονομίας, τις δυνατότητες μετά 
την εξυγίανση και την ανάγκη κοινωνικών παροχών, τις οποίες αρνηθήκατε να 
δώσετε, όταν χρειαζόταν να δοθούν. 

 Έχετε διαψεύσει, συνάδελφοι, τους ίδιους τους εαυτούς σας, που δε 
δεχόσασταν να δώσετε κοινωνικές παροχές, γιατί δε θελήσατε να δεχθείτε τις 
πραγματικές διαστάσεις της εξυγίανσης της οικονομίας.   

 Με το ΑΚΕΛ φαίνεται από την ομιλία του να συμφωνεί και ο Υπουργός 
Οικονομικών, ο οποίος, από το βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων κατά την 
παρουσίαση του κρατικού προϋπολογισμού, τόνισε: «Η επιτυχημένη πορεία της 
οικονομίας αποτελεί μέσο για τη βελτίωση της καθημερινότητας του κάθε νοικοκυριού, 
για την άνοδο του επιπέδου και της ποιότητας ζωής του κάθε πολίτη».  Και όπως 
πρόσθεσε παρακάτω, «η θετική πορεία της οικονομίας μεταφράζεται σε πρακτικά και 
χειροπιαστά οφέλη για όλους τους πολίτες που διαβιούν στην Κύπρο, για συνεχή 
άνοδο του βιοτικού επιπέδου των Κυπρίων, για δημιουργία μεγάλου αριθμού νέων 
θέσεων εργασίας, για ενίσχυση του κοινωνικού κράτους». 

 ∆υστυχώς όμως, κύριε υπουργέ -που δεν ξέρω φέτος γιατί δε μας κάνουν την 
τιμή να παρευρίσκονται- αυτό που εξάγεται ως συμπέρασμα από την πολιτική σας 
πρακτική είναι ότι η κυβέρνηση έδειξε, τα δυο τελευταία χρόνια, υπερβολικό ζήλο μόνο 
σε ό,τι αφορά τα δημόσια οικονομικά, χωρίς να αξιοποιεί τη βελτίωσή τους προς 
όφελος του κοινωνικού κράτους, αφού οι ενέργειές της ήταν σπασμωδικές και 
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ανεπαρκείς, με αποτέλεσμα να λαμβάνονται ημίμετρα για τις κοινωνικές παροχές.  
Αυτό αβίαστα βγαίνει και από την παρουσίαση του προϋπολογισμού.  Αξίζει να 
σχολιαστεί ότι αναφορικά με τα κρατικά έσοδα γίνεται σύγκριση τετραετίας 2004 με 
2008.  Είναι η παρουσίαση των στοιχείων από τον Υπουργό Οικονομικών.  Ενώ, σε 
ό,τι αφορά τις κοινωνικές παροχές, γίνεται σύγκριση εξαετίας.  Όχι μόνο πάμε πίσω 
και στο 2002, αλλά προσθέτουμε και τα προϋπολογισθέντα του 2008.  Με αυτό τον 
τρόπο, τα έσοδα από φόρους παρουσιάζονται αυξημένα κατά 57% και οι κοινωνικές 
παροχές κατά 109%.   

 Τα πράγματα όμως δεν είναι έτσι.  Η σύγκριση μεγεθών πρέπει να γίνεται σε 
αντίστοιχες χρονικές περιόδους.  Τι δείχνει η αντίστοιχη σύγκριση 2003-2008;  ∆είχνει 
ότι τα έσοδα από φόρους αυξάνονται σε αυτή την πενταετία συνολικά κατά 73,6%, 
ενώ την ίδια χρονική περίοδο οι κοινωνικές παροχές αυξάνονται κατά 52%.   

 Το πιο σημαντικό όμως στοιχείο για μας είναι ο τρόπος κατανομής ανά έτος.  
Τις πιο δύσκολες χρονιές σε σχέση με το δημοσιονομικό πρόβλημα, που ήταν από το 
2003 έως το 2005, είχαμε αύξηση στις κοινωνικές παροχές 6,1% το 2004 και 18,1% το 
2005. Την τελευταία διετία, ενώ τα έσοδα συνέχισαν με τους ίδιους ρυθμούς την 
ανοδική τους πορεία, δε συνέβηκε το ίδιο με τις κοινωνικές παροχές.  Πιο 
συγκεκριμένα, τα έσοδα το 2006 ανέβηκαν κατά 12,7% και κατά 16,8% το 2007.  Την 
ίδια περίοδο οι κοινωνικές παροχές περιορίστηκαν στο 4,4% το 2006 και, ακόμη 
περισσότερο, στο 2,7% το 2007. 

 Είναι αυτή διαφοροποίηση κατά τα δύο τελευταία χρόνια ή όχι;  ∆ιαφοροποίηση 
που έτυχε έγκαιρα και σταθερά κριτικής από το ΑΚΕΛ και όχι τώρα λόγω εκλογών, 
όπως λεν κάποιοι συνάδελφοι.  Αυτό που άμεσα μπορεί να συσχετιστεί με τις εκλογές 
είναι η πολύ πρόσφατη αύξηση στις κοινωνικές παροχές και οι πρόνοιες για το 2008 
κατά 15,6% αυξημένες, παρά τις περί αντιθέτου δηλώσεις της κυβέρνησης. 

 Ο πληθωρισμός, μέτρο σύγκρισης και της αγοραστικής δύναμης, ενώ το 2003 
ήταν στο 4% και μειώθηκε στο 2,2% το 2007, προβλέπεται ανεβασμένος στο 3% για 
το 2008.  Όχι βέβαια με ευθύνη των κοινωνικών παροχών, αλλά λόγω αδυναμίας των 
αρμόδιων υπουργείων να αναγνωρίσουν έγκαιρα και να εκτιμήσουν την ορθή 
διάσταση, τους κινδύνους αισχροκέρδειας από την επικείμενη υιοθέτηση του ευρώ με 
αδικαιολόγητες αυξήσεις στις τιμές βασικών αγαθών.  Κατ’ επέκταση, δεν υπήρξε 
λήψη αποτελεσματικών μέτρων ανατροπής και αποτροπής της κερδοσκοπίας, 
γεγονός που επιβεβαιώνεται και από το μεγαλύτερο ρυθμό αύξησης του 
πληθωρισμού στην Κύπρο σε σχέση με αυτόν όχι μόνο των χωρών της Ευρωζώνης, 
που θα κυμανθεί στο 1,9%, αλλά και με τις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.   

 Σε μια περίοδο που οι κοινωνικές παροχές ουσιαστικά μειώνονται, έχουμε 
αύξηση του πληθωρισμού.  Αυτό το γεγονός αποτελεί ακόμα ένα χαστούκι στη 
νεοφανή άποψη ότι οι κοινωνικές παροχές -αν είναι ποτέ δυνατό- δημιουργούν 
πληθωρισμό!   

 Είναι ακριβώς γι’ αυτό το λόγο που δε μας ικανοποιεί η με πολλούς τρόπους 
εκφρασθείσα κυβερνητική πολιτική των δύο τελευταίων χρόνων αναφορικά με τα 
ζητήματα της ακρίβιας και των κοινωνικών παροχών.  Μια πολιτική η οποία δεν 
αναγνωρίζει αυτά τα προβλήματα και, κατά συνέπεια, δεν τα αντιμετωπίζει 
αποφασιστικά.  ∆έστε δηλώσεις υπουργών όπως “υποτιθέμενη ακρίβια”, “βασιλιάς ο 
καταναλωτής”, «να χωνέψουν», είπε ένας υπουργός, «αυτά που δώσαμε και μετά να 
πάρουν άλλα»! 

 Φαίνεται, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, πως οι προεκλογικές δημοσκοπήσεις 
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βοηθούν και στην καλύτερη λειτουργία του πεπτικού συστήματος, γιατί εκτιμήθηκε ότι 
χωνεύτηκαν και δόθηκαν άλλες παροχές! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εδώσαν τους Alka-Seltzer αλώπως! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στη συνέχεια, φυσικά, υπήρξε παραδοχή από τον Υπουργό Οικονομικών, ο 
οποίος εξήγγειλε και προσπάθεια πάταξης της κερδοσκοπίας από την κυβέρνηση.   

 ∆υστυχώς, δεν εισακουσθήκαμε, όταν έπρεπε.  ∆ε λήφθηκαν έγκαιρα τα 
απαιτούμενα μέτρα και αντιμετωπίζει ο κυπριακός λαός τα προβλήματα από την 
ακρίβια. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο στόχος της παραπέρα εξυγίανσης παραμένει, όπως άλλωστε παραμένουν 
και οι σοβαρές δυνατότητες συγκροτημένης, θεσμοθετημένης κοινωνικής πολιτικής.  

 Τα φαινόμενα αυτά πλήττουν συγκεκριμένες ομάδες του πληθυσμού και κατά 
συνέπεια ο σχεδιασμός συγκεκριμένων πολιτικών πρέπει να είναι τέτοιος, ώστε να 
αναδιανέμει θεσμοθετημένα τον παραγόμενο πλούτο και να διατηρεί την ισορροπία 
στην κοινωνία.  Είναι φανερό ότι οι πληθωριστικές πιέσεις στα βασικά αγαθά σε 
συνδυασμό με τη ραγδαία αύξηση στις τιμές των ακινήτων και των καυσίμων 
πλήττουν κυρίως τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού. 

 Για το ΑΚΕΛ και τον υποψήφιό μας ∆ημήτρη Χριστόφια ευάλωτες ομάδες 
ασφαλώς και είναι οι συνταξιούχοι, οι ανάπηροι, οι λήπτες δημοσίου βοηθήματος, οι 
μονογονικές οικογένειες και άλλοι.  Είναι όμως, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, και οι 
χιλιάδες νέοι και νέες, τα νεαρά ζευγάρια, που έχουν ανάγκη παροχής δυνατοτήτων 
να δημιουργηθούν και να γίνουν χρήσιμοι πολίτες.  Χρειάζονται, και γι’ αυτό 
προτείνουμε, ανάμεσα σε πολλά άλλα, χωρίς ταλαντεύσεις, χωρίς ημίμετρα, αλλά 
αταλάντευτα, πολιτική αλλαγής στον τομέα της αξιοκρατίας και των ίσων ευκαιριών.  
Τερματισμό των προσπαθειών για επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στη δημόσια 
εκπαίδευση.  Αντιμετώπιση του προβλήματος εξασφάλισης στέγης, ιδιαίτερα μετά τις 
ραγδαίες αλλαγές στις τιμές ακινήτων, με παραχώρηση σε χαμηλές τιμές έτοιμων 
κατοικιών σε νέους από τα ασθενέστερα εισοδηματικά στρώματα.   

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιπρόσθετα, για το ΑΚΕΛ η ασκούμενη πολιτική σε σημαντικούς τομείς, όπως 
η παιδεία, η υγεία, η στεγαστική και η περιβαλλοντική πολιτική, καθώς και η στήριξη 
της τοπικής αυτοδιοίκησης συμπληρώνουν την κοινωνική πολιτική και αναβαθμίζουν 
την ποιότητα ζωής του απλού πολίτη. 

 Η προστασία του περιβάλλοντος είναι πλέον όρος ζωής και για τη χώρα μας, 
για όσους ζούμε σήμερα, καθώς και για τις επερχόμενες γενιές.  Είναι όρος ισόρροπης 
ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής.  Μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια, η ανάπτυξη 
περιβαλλοντικής συνείδησης αποκτά ιδιαίτερη σημασία.  ∆εν είναι λοιπόν τυχαίο το 
γεγονός ότι ως ΑΚΕΛ έχουμε δώσει ιδιαίτερη σημασία στα θέματα περιβαλλοντικής 
εκπαίδευσης.  Στη δική μας αντίληψη η προώθηση του στρατηγικού σχεδίου δράσης 
για την περιβαλλοντική εκπαίδευση με επίκεντρο την αειφορία αποτελεί προϋπόθεση 
για τη χάραξη μιας ολοκληρωμένης, σφαιρικής και συστηματικής πολιτικής για την 
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καλλιέργεια περιβαλλοντικής συνείδησης. 

 Παρά την προσπάθεια που γίνεται, ώστε να αντανακλάται στον 
προϋπολογισμό η διακηρυγμένη πολιτική της κυβέρνησης για βιώσιμη ανάπτυξη, 
έχουμε ακόμα πολύ δρόμο να διανύσουμε. 

 Σε μια περίοδο που το θέμα “ενέργεια-κλιματικές αλλαγές” απασχολεί ολόκληρο 
τον πλανήτη, είναι ανησυχητικό το γεγονός ότι η Κύπρος παραμένει μια από τις πιο 
σπάταλες ενεργειακά χώρες της Ευρώπης.   

 Στα ζητήματα της προστασίας της υγείας των καταναλωτών, ως ΑΚΕΛ 
θεωρούμε πως είναι απαραίτητη η στόχευση για ενίσχυση του ποιοτικού ελέγχου σε 
όλα τα στάδια παραγωγής τροφίμων και η συστηματοποίηση των ελέγχων για 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.  Εκφράζουμε για άλλη μια φορά την 
ανησυχία μας για το πρόβλημα της καλλιέργειας και εμπορίας των γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών και τονίζουμε ότι η λύση για τη χώρα μας βρίσκεται 
στην πλήρη απαγόρευσή τους -στόχος που χρειάζεται να παλέψουμε για επιτυχία του 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση- και όχι με αναφορές του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο για αποφάσεις που η Βουλή τολμά και λαμβάνει. 

 Ο κ. Περδίκης -δεν είναι εδώ- έκανε κριτική στη Βουλή για αργοπορία στην 
ψήφιση του νόμου για τον Επίτροπο και το Συμβούλιο Περιβάλλοντος.  Λυπούμαι να 
παρατηρήσω πως, σκόπιμα νομίζω, ξεχνά ο κ. Περδίκης κάποια πράγματα.  Ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας διόρισε Επίτροπο Περιβάλλοντος, ο οποίος προηγήθηκε   
της νομοθεσίας και, όταν το ίδιο το Υπουργικό Συμβούλιο έστειλε στη Βουλή 
νομοθεσία, αυτή η νομοθεσία αφαιρούσε αρμοδιότητες του επιτρόπου και όρους 
εντολής που του έδωσε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Αυτή η πραγματικότητα 
οδήγησε σε μεγάλες αργοπορίες και σε συγκρούσεις ακόμη ανάμεσα σε υπουργεία 
και Υπουργικό Συμβούλιο.  Καμιά ευθύνη δε φέρει η Βουλή! 

 Ταυτόχρονα, ο κ. Περδίκης πρέπει να μας ξεκαθαρίσει τελικά:  Είναι συνεπής η 
πολιτική της κυπριακής κυβέρνησης, σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ενάντια στην 
αδειοδότηση των γενετικά τροποποιημένων οργανισμών και η πολιτική του Προέδρου 
Τάσσου Παπαδόπουλου ή εξακολουθεί για τον κ. Περδίκη ο Τάσσος Παπαδόπουλος 
να είναι πράκτορας αμερικάνικων συμφερόντων σε σχέση με τους γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς;  Τι από τα δύο που δήλωσε ο κ. Περδίκης 
εξακολουθεί να ισχύει; 

 Οι πόλεις, κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε πως είναι κάτι περισσότερο από απλή 
άθροιση κτιρίων και χρήσεων.  Ως ΑΚΕΛ, θεωρούμε ότι το πρώτο βήμα 
αντιμετώπισης της συνεχούς υποβάθμισης της ποιότητας ζωής της πόλης θα πρέπει 
να είναι η ριζική αναθεώρηση της αντίληψής μας για το χαρακτήρα τους.  Οι πόλεις και 
οι λειτουργίες της πρέπει να υπηρετούν τον άνθρωπο και όχι μεμονωμένα 
συμφέροντα, “The Mall of Cyprus” ή ΙΚΕΑ.  Στόχος μας πρέπει να είναι η διαμόρφωση 
πόλεων με ανθρώπινο πρόσωπο.   

 Βασικός πυλώνας επιτυχούς αλλαγής αυτής της πραγματικότητας, αλλά και 
προαγωγής της δημοκρατίας που δίνει στον πολίτη τη δυνατότητα έκφρασης και 
άμεσης συμμετοχής αποτελεί ο θεσμός της τοπικής αυτοδιοίκησης.  Η ορθολογιστική 
λειτουργία του θεσμού ανάγει την καθημερινότητα του πολίτη σε βασική διάσταση της 
πόλης και παράλληλα τον καθιερώνει ως θεσμό διεκδικητικό και ανθρώπινο.  Αυτό 
εμάς μας ευχαριστεί.  Κάποιους ίσως να ενοχλεί και να το απεύχονται.  Είναι καιρός 
όμως η τοπική αυτοδιοίκηση να αποκτήσει ουσιαστικό νόημα, σε ένα πλαίσιο που 
επιτρέπει στους πολίτες να ρυθμίζουν οι ίδιοι τα θέματα που τους αφορούν.   
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 Εμείς προτείνουμε και διεκδικούμε μια πραγματικά αυτοδύναμη τοπική 
αυτοδιοίκηση και όχι ένα μηχανισμό διεκπεραίωσης εντολοδόχων μιας άλλης 
εξουσίας.  Προτείνουμε και διεκδικούμε ουσιαστικές θεσμικές μεταρρυθμίσεις, 
οικονομική αυτοδυναμία, στο πλαίσιο μιας πολιτικής αποκέντρωσης αρμοδιοτήτων και 
πόρων.   

 Η μη εκπλήρωση των δεσμεύσεων για χορηγία 4% στις τοπικές αρχές 
διοίκησης ασφαλώς και δεν προάγει αυτούς τους στόχους.  Μπορεί -και έχει δικαίωμα- 
ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος να υπαναχωρεί από αυτές τις υποσχέσεις.  Ας μην 
προκαλεί όμως τους πολίτες, προτρέποντας τις τοπικές αρχές να επαναφέρουν 
καταργηθέντες φόρους.  Θυμήθηκε τα διαπύλια.  Να κτίσουμε ξανά και πύλες στις 
πόλεις μας, για να εισπράττουμε διαπύλια, για να μπορέσουν να επιβιώσουν οι δήμοι 
οικονομικά! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στα ζητήματα της παιδείας, από τη μια, έχουμε μικρή αύξηση κονδυλίων, χωρίς 
βέβαια να υλοποιείται ο στόχος του 8% επί του ΑΕΠ, αφού παραμένουμε στο 6,1%, 
γιατί εμείς ποτέ δε θεωρήσαμε τα κονδύλια για το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού, όπως και τα κονδύλια για την Αστυνομική Ακαδημία και άλλα ως 
δαπάνες για την παιδεία.  Από την άλλη, όσον αφορά την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, 
το τελευταίο διάστημα, κατά τον πρόεδρο της επιτροπής για την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση, πανεπιστημιακό κ. Καζαμία, «αυτή έχει μείνει στα μισά του δρόμου» 
και «με το στρατηγικό σχεδιασμό επιχειρείτε», κατά την άποψή του, 
«αντιμεταρρύθμιση». 

 Στα πρώτα χρόνια αρκετά μέτρα και πολιτικές υλοποιήθηκαν, ενώ άλλες 
τέθηκαν σε τροχιά υλοποίησης μέσα από ένα συγκροτημένο, δομημένο διάλογο, που 
είχε αποτελέσματα.  Πολλά άλλα αναγκαία μέτρα όμως παραμένουν ανεκπλήρωτα ή, 
ακόμη χειρότερα, υλοποιούνται προς την αντίθετη κατεύθυνση από την 
προβλεπόμενη.  Τέτοια είναι τα Μεταλυκειακά Ινστιτούτα Επαγγελματικής Κατάρτισης, 
ο Φορέας Σχολικών Κτιρίων, η επέκταση των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας, η 
αναδιαμόρφωση του ωρολογίου προγράμματος, η αναδόμηση του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού.   

 Σε κεντρικά ζητήματα πολιτικής παραβιάστηκε το πρόγραμμα, όπως με την 
ίδρυση  κερδοσκοπικού χαρακτήρα ιδιωτικών πανεπιστημίων και την επέκταση του 
ορίου αφυπηρέτησης των εκπαιδευτικών στο εξηκοστό τρίτο έτος. 

 Η σημαντικότερη όμως αδυναμία, η οποία διαπερνά το σύνολο της ισχύουσας 
πραγματικότητας στο εκπαιδευτικό σύστημα, αφορά τη μη υλοποίηση του στόχου για 
μεταρρύθμιση του περιεχομένου της εκπαίδευσης και ειδικότερα τα αναλυτικά 
προγράμματα, τις παιδαγωγικές μεθόδους, τη φιλοσοφία της παρεχόμενης 
εκπαίδευσης, τα διδακτικά μέσα και βοηθήματα.  Οι συνέπειες αυτής της αδυναμίας 
είναι η διατήρηση της αρνητικής εικόνας που εξέπεμπε το εκπαιδευτικό σύστημα ως 
προς τις δυο βασικές πληγές, αυτές της παραπαιδείας και της σχολικής αποτυχίας, οι 
οποίες δεν έχουν αντιμετωπιστεί, με αποτέλεσμα να συνεχίζουν να προκαλούν 
σοβαρές αρνητικές παρενέργειες στην παιδεία και στην κοινωνία. 

 Είναι με λύπη που διαπιστώνουμε ότι ο νέος σχεδιασμός δεν απαντά στις 
προκλήσεις και δεν επιλύει τις αδυναμίες του συστήματος.  Η γενική αρχή του 
σχεδίου, η οποία μιλά για ολοκλήρωση της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, αντίκειται 
στη φιλοσοφία της επιτροπής, που χαρακτήρισε την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση ως 
κυλιόμενη διαδικασία.  Το σχέδιο που παρουσιάστηκε είναι γενικό.  Θα αναφέρω 
μερικά χαρακτηριστικά παραδείγματα που έρχονται σε αντίφαση με το μανιφέστο των 
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ακαδημαϊκών, όπως τα εξής: 

 Η διοικητική και εκπαιδευτική αυτονόμηση των σχολικών μονάδων παραπέμπει 
στις πιο νεοφιλελεύθερες θατσερικές πολιτικές και οδηγεί στην ανισότητα 
μεταξύ των σχολείων.  Ασφαλώς, δεν οδηγεί στο δημοκρατικό σχολείο της 
αγοράς του δήμου. 

 Την ίδια νεοφιλελεύθερη αντίληψη χαρακτηρίζει και η πρόταση για αξιολόγηση 
και κατάταξη των πανεπιστημίων. 

  Η θέση για εκσυγχρονισμό και διατήρηση του καταλόγου, που περιλαμβάνεται 
τόσο στο πρόγραμμα διακυβέρνησης όσο και στην έκθεση της επιτροπής, 
μετατρέπεται σε κατάργηση του καταλόγου.   

 Να θυμίσω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε πολιτική εκσυγχρονισμού 
του καταλόγου, η οποία δεν εφαρμόστηκε. 

 Στην αντίθετη κατεύθυνση κινείται και η πρόταση για το ενιαίο λύκειο, αφού μας 
παίρνει πίσω στο λύκειο επιλογής συνδυασμών.  

 Η πρόνοια για τέσσερα τεχνολογικά λύκεια και επαγγελματικές σχολές, αντί να 
ενοποιεί τη μέση εκπαίδευση, τη διαχωρίζει ακόμη περισσότερο. 

 Ακούσαμε τελευταία -ενώ αρχικά θα ολοκληρωνόταν ο διάλογος τέλος του 
χρόνου, τελειώνει ο χρόνος, δεν ολοκληρώθηκε- ακούμε τώρα, ακούσαμε από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού ότι θα κατατεθεί ο δεύτερος στρατηγικός 
σχεδιασμός.  Ας είναι έτσι και μια υποχώρηση.  Ο στρατηγικός σχεδιασμός υπάρχει, 
είναι το μανιφέστο των ακαδημαϊκών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Στην έρευνα, που αποτελεί μια από τις πιο σημαντικές δράσεις σε παγκόσμιο 
επίπεδο, παρ’ όλο που τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει βήματα, οι στόχοι που τέθηκαν 
δεν υλοποιούνται.  Η ευρωπαϊκή δέσμευση για ετήσιες δαπάνες 1% μέχρι το 2010 
φαντάζει άπιαστος στόχος, δεδομένου ότι σήμερα βρισκόμαστε κάτω από το 0,5%, 
0,43%.  ∆ε σχολιάζω το 3% που ήταν προγραμματική διακήρυξη του Τάσσου 
Παπαδόπουλου, γιατί δεν αντιμετωπίστηκαν βασικά προβλήματα αυτής της πολιτικής. 

 Αναφορικά με τα όσα έχω αναφέρει πιο πάνω, τεκμηριωμένα, μελετημένα και 
κοστολογημένα, όπως πάντοτε, από το ΑΚΕΛ, αποτελούν προγραμματική δέσμευση 
και στόχους για προώθηση και υλοποίηση από τη διακυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια 
και τα εξής: 

1. Κήρυξη της Κύπρου ως ελεύθερης ζώνης από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς. 

2. Θεσμικές μεταρρυθμίσεις και οικονομική αυτοδυναμία της τοπικής 
αυτοδιοίκησης. 

3. Επιτάχυνση της υλοποίησης της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης. 

4. Επέκταση και εμβάθυνση του δημόσιου διαλόγου για την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση. 

5. Λήψη δραστικών μέτρων τόσο για ποιοτική αναβάθμιση της υφιστάμενης 
ερευνητικής δραστηριότητας όσο και για δημιουργία νέων ερευνητικών 
ιδρυμάτων. 

6. ∆ιαχείριση των τακτικών ερευνητικών επενδύσεων.  Θα γίνεται με τρόπο 
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στοχευμένο και αποδοτικό, με την εισαγωγή ποιοτικών κριτηρίων αξιολόγησης. 

7. Στα κοινωνικά μέτρα, τερματισμό της πολιτικής των εφάπαξ δόσεων και 
αντικατάστασή της από μια ολοκληρωμένη κοινωνική πολιτική, που δε θα είναι 
στατική, αλλά θα ανανεώνεται και θα αναβαθμίζεται συνεχώς, αναλόγως των 
αναγκών που δημιουργεί η ίδια η ζωή. 

 Επιτρέψτε μου στα δύο-τρία λεπτά που έχω να κάνω κάποια σχόλια, δυο 
λεπτά.   

 Γίνεται κριτική ότι προκαλούμε με τις θέσεις μας, με την πολιτική μας.  Πότε 
συνάδελφοι;  Πέστε μας πραγματικά πότε εμείς προκαλέσαμε!  Ακούμε και 
απαντούμε, είμαστε αναγκασμένοι να απαντούμε.  Να μην το κάνουμε;  Αυτός είναι ο 
πολιτικός διάλογος;  Έτσι θέλετε τους πολιτικούς σας αντιπάλους;  Πέστε μας πότε 
εμείς προκαλέσαμε.  Όχι και να ψηλώσουμε και τα χέρια!  Μηδενίσαμε εμείς την 
πολιτική της κυβέρνησης;  Εμείς αγωνιστήκαμε και χαιρόμαστε για τις επιτυχίες της 
κυβέρνησης και κάναμε κριτική, και όταν ήμαστε μέσα και τώρα.  Πολλές προτάσεις 
των υπουργών μας απορρίφθηκαν και το γνωρίζουν οι συνεργάτες μας στην 
κυβέρνηση.   

 Αναφορικά με τις δηλώσεις ∆ημήτρη Χριστόφια για το δεύτερο γύρο, να θυμίσω 
πως, όταν ο ∆ημήτρης Χριστόφιας καλούσε τις υπόλοιπες δυνάμεις των συνεργατών 
μας να υπάρξει αμοιβαία δέσμευση για το δεύτερο γύρο, ποιος απάντησε, συνάδελφοι 
και συναδέλφισσες;  Κανείς!  Μετά ακούσαμε ότι ιδεολογικά -από κάποια στελέχη του 
∆ημοκρατικού Κόμματος- βρίσκονται πιο κοντά σε αυτούς που κατηγορούν ότι είναι οι 
καταστροφείς του τόπου.  Βέβαια, ίσως τότε που ζητούσαμε αμοιβαία δέσμευση να 
θεωρούσαν ότι πέραν πάσης αμφιβολίας θα ήταν στο δεύτερο γύρο.  Τώρα 
προβληματίζονται. 

 Τελειώνω με το εξής: Από τον Ιούλιο ερωτόμαστε καθημερινά, απαντούμε, 
ξαναπαντούμε, μας ξαναρωτούν γιατί η υποψηφιότητα ∆ημήτρη Χριστόφια.  Όσες 
φορές και να μας ρωτήσετε, δε θα δεχθείτε την απάντηση που θα πάρετε.  Αυτή είναι 
η πραγματικότητα.  Ευτυχώς όμως, τη δέχονται και την κατανοούν οι Κύπριοι πολίτες, 
γι’ αυτό στηρίζουν την υποψηφιότητα ∆ημήτρη Χριστόφια, την ενισχύουν και αυτό 
φαίνεται και από τις μετρήσεις.  Μεταφέρθηκε και εδώ αυτό το ερώτημα, μέσα από 
ομιλίες συναδέλφων και από το ∆ημοκρατικό Κόμμα και από το Σοσιαλιστικό Κίνημα 
της Ε∆ΕΚ.  Ε, συνάδελφοι, το Μάρτιο ο ∆ημήτρης Χριστόφιας θα είναι Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας και θα μας ρωτάτε: «Γιατί ήταν υποψήφιος;»! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 Το λόγο έχει η κ. Μαρία Κυριακού, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 
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 Ζητώ το λόγο.  

         Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τοποθετηθώ ως πρόεδρος της επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μια ανακρίβεια που λέχθηκε στην αρχή από τον 
κ. Λαμάρη.  Ο κ. Λαμάρης ουσιαστικά έχει πει ότι είμαι υπεύθυνη για μεταφορά μιας 
υποσημείωσης από την έκθεση στη σύνοψη και οφείλω, για να ανασκευάσω μια 
διαστρέβλωση και ανακρίβεια, να πω ότι δεν υπάρχει τίποτε εσκεμμένο όσον αφορά 
το συγκεκριμένο θέμα.   

 Γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχει μια πολυσέλιδη έκθεση της επιτροπής 
Οικονομικών, διακόσιες είκοσι έξι σελίδες.  Ήταν ανθρωπίνως αδύνατο σε δεκαπέντε 
λεπτά η πρόεδρος της επιτροπής να διαβάσει διακόσιες είκοσι έξι σελίδες.  Ως εκ 
τούτου, έγινε μια σύνοψη δεκαέξι σελίδων, που έπρεπε να τη διαβάσω ταχέως, για να 
μπορέσουμε να καλύψουμε τη φιλοσοφία της έκθεσης.  Αυτό το οποίο έγινε είναι το 
εξής:  Στη σελίδα 17 της πολυσέλιδης έκθεσης -και την καταθέτω- γράφονταν οι 
δημοσιονομικές προβλέψεις όσον αφορά το δημοσιονομικό έλλειμμα και για το 2008, 
το οποίο τότε προβλέπετο να είναι 0,5% του ΑΕΠ, σύμφωνα με τον Υπουργό 
Οικονομικών, όπως το παρουσίασε στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
στις 11 Οκτωβρίου.  Επειδή στο μεσοδιάστημα, όταν ήρθε ο υπουργός να μιλήσει 
στην ολομέλεια... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Παπαδοπούλου... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ολοκληρώνω, για να γίνει σωστή καταγραφή στα πρακτικά.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω το δικαίωμα. Έχει πει μια ανακρίβεια ο κ. Λαμάρης. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Αύριο το απόγευμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, τελειώνετε, διότι καλέσαμε ομιλήτρια... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Τελειώνω.  Στις 29 του Νιόβρη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Η ομιλήτρια είναι... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...είναι στο βήμα! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ναι.  Παρακαλώ!  Ολοκληρώνω... 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 
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 Θέλετε να πάρετε το βήμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είχα την εντύπωση πως... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 ...διότι δεν μπορεί να γράφονται ψέματα!   

 Στις 29 του Νιόβρη ο υπουργός είπε ότι δε θα έχουμε έλλειμμα και θα έχουμε 
πλεόνασμα.  Αυτό μπήκε ως υποσημείωση στη σελίδα 17 της έκθεσης.  Ξέρετε, όταν 
γίνεται μικρή σύνοψη, δεκαέξι σελίδων, δεν υπάρχουν υποσημειώσεις.  Επομένως, 
διορθώθηκε στο πρακτικό και πολύ σωστά η γραμματέας της επιτροπής, η κ. 
Ιερωνυμίδου, έγραψε ότι στις 11 Οκτωβρίου προβλέπετο δημοσιονομικό έλλειμμα, 
στις 29 Νοεμβρίου υπήρχε πλεόνασμα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Παπαδοπούλου... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 ...και καταγράφηκε αυτό το γεγονός.  Το καταθέτω, για να δείτε ότι είναι 
αντικειμενικό, για να μην ψάχνουμε ψύλλους στα άχυρα για διαστρεβλώσεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταθέστε το. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Η επιτροπή έκανε πολύ καλή δουλειά και ευχαριστώ πολύ τη γραμματεία της 
επιτροπής για τούτο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λαμάρη, σας παρακαλώ... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι, άστε με...  

         Συγνώμη, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μόνο ένα λεπτό! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Ούτε ένα λεπτό.  

         Εγώ δε χαρακτήρισα κανέναν.  Η κυρία Παπαδοπούλου ψεύτη με είπε, 
ανακρίβειες ότι είπα κτλ.  Εγώ έχω... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ:  

 Είναι ανακρίβεια τούτο που είπες! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι, δεν είναι ανακρίβεια, συναδέλφισσα! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Βεβαίως! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, παρακαλώ! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Τα καταθέτω στο προεδρείο και τα δύο. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συναδέλφισσα, κρατώ την εικοστή έβδομη σελίδα της έκθεσης και υπάρχει μια 
υποσημείωση με αριθμό 12. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Την έχω εδώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Βεβαίως.  Και εγώ την έχω, με αριθμό 12, και υπάρχει και η σύνοψη. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Και βεβαίως... 

 Εννά με αφήσετε να ολοκληρώσω; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Σας ακούω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κυρία Παπαδοπούλου!   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Και βεβαίως ποτέ δεν κατατίθεται... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ πολύ!  Άστε τον να ολοκληρώσει! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Βεβαίως δε διαβάζεται στην ολομέλεια η έκθεση των εκατό τόσων σελίδων.  
Γίνεται σύνοψη.  Και γίνεται σύνοψη, για να μπουν τα κύρια σημεία.  Όχι οι 
υποσημειώσεις!  Αυτό που έγινε σ’ αυτή την περίπτωση, μια υποσημείωση -ενώ θα 
παίρναμε από τις εκατό τόσες σελίδες τα κύρια- βρήκαμε ως κύριο την υποσημείωση 
να μεταφέρουμε! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να απολογηθούμε στην κ. Μαρία Κυριακού για την καθυστέρηση. 

 Παρακαλώ... 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ... 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Μια γραμμή μόνο, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  

         Όχι, δε θα σας επιτρέψω, κυρία Παπαδοπούλου! 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Όταν για πρώτη φορά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ πολύ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ε γίνεται έτσι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε πει αυτά τα οποία έπρεπε να πείτε, κυρία Παπαδοπούλου! 

 Παρακαλώ, κυρία Κυριακού, προχωρήστε.   

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Θα συνεχίσω απ’ εκεί που σταμάτησε η κ. Παπαδοπούλου και θα ευχαριστήσω 
τη γραμματεία των κοινοβουλευτικών επιτροπών της Βουλής, γιατί πράγματι έκαμαν 
εξαιρετική εργασία.  Ιδιαίτερη μνεία βέβαια στην Τασούλα Ιερωνυμίδου και στον 
Κωνσταντίνο τον Πηλείδη που μας άντεξαν με τις συζητήσεις που δεν έχει δει ο 
κόσμος στις τηλεοράσεις του, που τις νιώθει ίσως μετά από αυτή τη συζήτηση που 
είχαμε αυτή τη στιγμή.  Ήταν πραγματικά ηρωική η προσπάθεια της γραμματείας των 
κοινοβουλευτικών επιτροπών της Βουλής να αποδώσει την έκθεση την οποία 
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απέδωσε.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 ∆ώδεκα μέρες μας έχουν μείνει, για να μπούμε στη μεγάλη ευρωπαϊκή αγορά.  
Η μικρή Κύπρος των 788 000 πολιτών θα μπει στη μεγάλη αγορά του μισού 
δισεκατομμυρίου Ευρωπαίων πολιτών την 1η Ιανουαρίου 2008.  Μπαίνουμε στην 
καρδιά της οικονομίας της Ευρώπης, μπαίνουμε στα κέντρα αποφάσεων, μπαίνουμε 
στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα.  Ανοίγονται μπροστά μας νέες ευκαιρίες, νέες 
προοπτικές.  Εναπόκειται σε μας να πάρουμε αυτές τις προκλήσεις, να τις αρπάξουμε 
τις ευκαιρίες και να λάβουμε μέρος στην ανάπτυξη και την πρόοδο της ευρωπαϊκής 
αγοράς που ανταγωνίζεται την Αμερική, την Ιαπωνία, την Κίνα.  Ακριβώς, για να 
μπούμε στο νέο όραμα της Ευρωζώνης, ανέμενα προσωπικά ότι οι φετινοί 
προϋπολογισμοί θα έπρεπε να είχαν νέα δομή, νέες προτάσεις για μείωση της 
γραφειοκρατίας, αύξηση της παραγωγικότητας, ώστε να έρθουμε πιο κοντά στην 
ευρωπαϊκή οικονομία με νέες δημιουργικές προτάσεις.  Αντ’ αυτού, και ο φετινός 
προϋπολογισμός, που θα μεταφραστεί ελπίζουμε την 1η Ιανουαρίου 2008 σε ευρώ, 
συνεχίζει να είναι σε λίρες, με τη δικαιολογία ότι υπάρχουν νομικά κωλύματα, όπως 
μας έχουν πει.  Γι’ αυτό δεν ήταν σε ευρώ.  Είμαι νομικός και δε βρήκα αυτά τα 
κωλύματα πρέπει να πω.  Αλλά, εν πάση περιπτώσει, ελπίζω ότι το Υπουργείο 
Οικονομικών είναι έτοιμο να μεταφράσει σε ευρώ αυτό τον προϋπολογισμό.   

 Επιτρέψτε μου να χρησιμοποιήσω τις εκφράσεις που χρησιμοποιούνται στους 
ηλεκτρονικούς υπολογιστές.  Οι προϋπολογισμοί αυτοί ήταν απλά copy paste του 
προηγούμενου χρόνου και του παρά προηγούμενου χρόνου με κάποιες αλλαγές 
στους αριθμούς.  Αυτό ήταν οι προϋπολογισμοί που είχαμε μπροστά μας να 
συζητήσουμε, copy paste και στη δημοσιογραφία “ψαλίδα” η λεγόμενη!   

 Καθώς έγραφα την ομιλία μου, είχα πάρει ένα μήνυμα στο κινητό μου από 
κάποιο συμπολίτη μας, ο οποίος φαίνεται πραγματικά να ανησυχεί για τις διάφορες 
καταστάσεις, οικονομικές και μη.  Μου λέει ο πολίτης: «Σας ακούμε κάθε μέρα να μας 
μιλάτε για το ευρώ, κάθε μέρα να μας μιλάτε για τους προϋπολογισμούς του 2008.  Ο 
απλός πολίτης, εγώ θέλω να ξέρω τι σημαίνει για μένα αυτό την επόμενη μέρα.  Τι θα 
είναι για μένα;  Τι σημαίνει για το ψωμί μου, για την παιδεία μου, για την υγεία μου, για 
το καθαρό μου περιβάλλον;  Τι σημαίνει η επόμενη μέρα για τον Κύπριο πολίτη;».   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, για να γίνουν αλλαγές για τον Κύπριο πολίτη με την 
ένταξή μας στην Ευρωζώνη, θα πρέπει εμείς πρώτα να αλλάξουμε νοοτροπία.  Να 
μειώσουμε τη γραφειοκρατία, να αυξήσουμε την παραγωγικότητα με εισαγωγή νέας 
τεχνολογίας στην εργασία, με νέες μεθόδους εργασίας, με νέες μεθόδους διοίκησης, 
με κίνητρα στον ιδιωτικό τομέα, ώστε να συνεχίσει να προσθέτει αξία στην οικονομία.  
Αντ’ αυτού, ο ιδιωτικός τομέας πολεμά καθημερινά να αντιμετωπίσει τη γραφειοκρατία 
της κρατικής μηχανής, του κρατικού τομέα, που δυστυχώς, αντί να μειώνεται, συνεχώς 
αυξάνεται και ενδυναμώνεται εν ονόματι του ευρωπαϊκού κεκτημένου, που πάρα πολύ 
συχνά λανθασμένα μεταφράζεται, λανθασμένα ερμηνεύεται.  ∆ιότι δεν μπορεί η 
Ενωμένη Ευρώπη με τους κανόνες της διαφάνειας και των γρήγορων συναλλαγών να 
μας εμποδίζει συνέχεια γραφειοκρατικά.  Η υπερβολική και αχρείαστη γραφειοκρατία, 
μας έχει πει η ίδια η Ευρώπη, η ίδια η Κομισιόν, αφαιρεί την ευελιξία μας στην 
εργασία, στην παραγωγή, στην οικονομία, χωρίς να βελτιώνουμε τον έλεγχο. 

 Όπως είναι διαμορφωμένος ο σημερινός προτεινόμενος προϋπολογισμός του 
2008, το 80% των δαπανών είναι ανελαστικές.  ∆εν μπορούν να αλλάξουν.  Ενώ, 
φίλοι μου, έχουμε ακούσει ότι οι δαπάνες είναι ανελαστικές, τα έσοδα έδειξαν τεράστια 
ευελιξία.  Όπως μας ανέφερε το ίδιο το Υπουργείο Οικονομικών, τα έσοδα 
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παρουσίασαν βελτίωση της τάξης των £700 εκατομ.   

 Έχουμε, λέει, πλεόνασμα και είμαστε περήφανοι, γιατί ο φετινός 
προϋπολογισμός πρώτη φορά στην ιστορία της Ευρώπης έδειξε τέτοιο πλεόνασμα.  
Ποιος εδημιούργησε το πλεόνασμα;  Οι επιχειρήσεις του κράτους;  Οι πετυχημένες 
επιχειρήσεις και τα κέρδη που μας έφερε το κράτος;  Εμείς επληρώσαμε αυτά τα £700 
εκατομ.!  Ξέρετε ότι, σε σύγκριση με τους φόρους που επληρώσαμε το 2002, το 2006 
επληρώσαμε διπλάσιες φορολογίες;  Πρέπει να είναι περήφανος ο κυπριακός λαός 
για το πλεόνασμα ή πρέπει να ανησυχεί;  Εφόσον μπήκε αυτό το πλεόνασμα στα 
κρατικά ταμεία και δεν μπορούμε να το πάρουμε πίσω και να το βάλουμε στις τσέπες 
φαίνεται του Κύπριου πολίτη, τουλάχιστον αναμένουμε να μειωθεί το δημόσιο χρέος 
και περιμένουμε να δοθεί πίσω στον πολίτη με κάποιες κοινωνικές παροχές, με 
καλύτερους σχεδιασμούς και καλύτερες, πιο σταθερές, αν θέλετε, προτάσεις.   

Σύμφωνα με το Παγκόσμιο Οικονομικό Φόρουμ, η ανταγωνιστικότητα της 
κυπριακής οικονομίας έχει μειωθεί σημαντικά.  ∆ε θα σταθώ πολύ εδώ, το έχουμε 
ακούσει ξανά.  Από την τεσσαρακοστή ένατη θέση πήγαμε στην πεντηκοστή πέμπτη.  
Αυτά λόγω της χαμηλής παραγωγικότητάς μας, των μισθολογικών αυξήσεων που δε 
συνάδουν με το ρυθμό αύξησης της παραγωγικότητας, της γραφειοκρατίας και της 
συνεχώς μεταβαλλόμενης πολιτικής, εξαιτίας της οποίας δεν ξέρει ο επενδυτής τι του 
επιφυλάσσει η επόμενη μέρα.  Εάν το κράτος δεν τηρεί μια σταθερή πολιτική, πώς 
περιμένουμε τον ξένο επενδυτή να έρθει στην Κύπρο να επενδύσει, εάν δε νιώσει 
ασφάλεια; 

 Από το 2003 μας αναγγέλθηκε ότι θα γίνει αναμόρφωση, διαμόρφωση, 
μεταρρύθμιση του δημόσιου και ημικρατικού τομέα, ώστε να αυξηθεί η 
παραγωγικότητα.  Ακόμη περιμένουμε αυτό το σχεδιασμό.  ∆υστυχώς, αντί να 
βλέπουμε την αλήθεια στα μάτια και αντί να κάνουμε αυτοκριτική όσον αφορά τον 
τρόπο που λειτουργούμε, δίνουμε παραπλανητικές εικόνες, παραπλανητικά 
μηνύματα.  Πριν λίγο μας αναφέρθηκε ότι δημιουργήθηκαν πενήντα χιλιάδες 
καινούριες θέσεις εργασίας. Μα, όταν έχουμε τεσσερισήμισι χιλιάδες άνεργους αυτά τα 
πέντε χρόνια, κάθε χρόνο, γιατί δεν έχουν συμπληρωθεί αυτές οι θέσεις από αυτούς 
τους άνεργους και συνεχίζουμε να έχουμε άνεργους;  Κανονικά, αν είχαμε πενήντα 
χιλιάδες θέσεις εργασίας, έπρεπε να εφέρναμε και μετανάστες να συμπληρώσουν 
αυτές τις πενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας και να μην είχαμε καθόλου ανεργία!  
Μήπως μετρούμε λάθος;  Ίσως. 

 ∆υστυχώς, η Κύπρος έρχεται τελευταία στην έρευνα και στην ανάπτυξη και σε 
πολύ χαμηλά επίπεδα στην παραγωγικότητα σε σύγκριση με τις υπόλοιπες 
ευρωπαϊκές χώρες.  Ας ακούσουμε λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, τα ευρήματα του 
Παγκόσμιου Οικονομικού Φόρουμ για την ανταγωνιστικότητα της Κύπρου, ώστε να μη 
συνεχίσουμε να χάνουμε ξένες, αλλά και κυπριακές επενδύσεις.   

 Παράλληλα, ψηφίσαμε πάρα πολλές νομοθεσίες σ’ αυτό το κοινοβούλιο με τις 
οποίες ενθαρρύνουμε την ευρωπαϊκή συνοχή.  Ενθαρρύνουμε την ελεύθερη 
διακίνηση των Ευρωπαίων συμπολιτών μας και στη δική μας πατρίδα, ενθαρρύνουμε 
την ελεύθερη διακίνηση κεφαλαίων, την ελεύθερη διακίνηση των επιχειρήσεων, τη 
μεταφορά, λέει, των ευρωπαϊκών εταιρειών στην Κύπρο, της έδρας τους κ.λπ.  Αντ’ 
αυτού όμως, γράφουμε όλες αυτές τις νομοθεσίες, τις ψηφίζουμε όλες αυτές τις 
νομοθεσίες, αλλά φέρνουμε τεράστια εμπόδια στην ελεύθερη διακίνηση, στην 
ελεύθερη μεταβίβαση κεφαλαίων, είμαστε καχύποπτοι σε αυτή την ελεύθερη 
διακίνηση.  Η γραφειοκρατία εμποδίζει τους Ευρωπαίους πολίτες να έρθουν να 
εγκατασταθούν και να επενδύσουν στην πατρίδα μας προσθέτοντας και αυτοί αξία 
στην κυπριακή οικονομία.  
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 Αν δεν μπορέσουμε σύντομα να μπούμε στην ευρωπαϊκή νοοτροπία, 
δυστυχώς, φίλοι μου, εμείς οι ίδιοι θα απομονώσουμε την Κύπρο από την ευρωπαϊκή 
οικονομία.  Θα δυσκολευτούμε να ανταγωνιστούμε τις οικονομίες  των άλλων κρατών 
μελών, αφού θα έχουμε ακριβά προϊόντα.  Πιο ακριβά από την υπόλοιπη Ευρώπη και 
θα χάνουμε θέσεις εργασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Κυριακού, συγνώμη που σας διακόπτω. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάνετε ησυχία, για να σεβαστούμε 
την ομιλήτρια, παρακαλώ.  Ακούγονται ψίθυροι, θόρυβος.  ∆εν μπορεί να 
συγκεντρωθεί ο ομιλητής.  Σας παρακαλώ πολύ!  

 Προχωρήστε, κυρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Πρέπει να δημιουργήσουμε προοπτικές ανάπτυξης με μείωση της φορολογίας 
ενθαρρύνοντας την παραγωγικότητα, τις ξένες επενδύσεις και επενδύοντας στην 
έρευνα και τη νέα τεχνολογία.  Μόνο τότε θα δημιουργήσουμε νέες θέσεις εργασίας 
προσθέτοντας αξία στην οικονομία μας. 

 Αλλάζοντας θέμα πάμε στις κοινωνικές παροχές.  Αυτές δίνονται με τόσο 
μακροσκελείς και περίπλοκες διαδικασίες, που πρέπει να πούμε ότι ο πολίτης 
χρειάζεται επιστημονική βοήθεια, για να τις πάρει αυτές τις παροχές και πολλές φορές 
τα λεφτά τα οποία ανακοινώνονται χάνονται.   

 Σύμφωνα με τις επίσημες στατιστικές του κράτους, το 50% των συνταξιούχων 
μας ζει στα όρια της φτώχιας και το 13% των παιδιών μέχρι δεκαεπτά χρονών 
αντιμετωπίζει σοβαρά οικονομικά προβλήματα.  Ζουν σε δυσχερείς οικονομικές 
συνθήκες.  Εξαγγέλλοντας κοινωνικές παροχές δε λύνεται το πρόβλημα.  Πρέπει να 
γίνει μια προσπάθεια από όλους μας απλοποίησης των διαδικασιών σε σχέση με τις 
κοινωνικές παροχές.  Πρέπει να δούμε το πρόβλημα με τους ευρωπαϊκούς 
σχεδιασμούς.  Με το να ενοποιήσουμε τα συστήματα παροχής κοινωνικής βοήθειας 
χωρίς γραφειοκρατία και ταλαιπωρία στον πολίτη, ο πολίτης θα παίρνει περισσότερα 
και στο κράτος θα στοιχίζει λιγότερα.   

 Σήμερα τα δημόσια βοηθήματα δίνονται από πάρα πολλά υπουργεία.  Το 
Υπουργείο Εργασίας, το Υπουργείο Οικονομικών, το Υπουργείο Υγείας, το Υπουργείο 
Εμπορίου, το Υπουργείο Εσωτερικών.  Ο πολίτης δε γνωρίζει πού να αποταθεί, δε 
γνωρίζει τι δικαιούται, δε γνωρίζει πού θα πάει.  Άλλοι πολίτες γνωρίζουν πάρα πολύ 
καλά και μπορεί να πάρουν δύο και τρία βοηθήματα, χωρίς να ξέρει το ένα υπουργείο 
τι βοήθημα δίνει το άλλο.  Περαιτέρω, κάποια άλλα βοηθήματα δε φτάνουν ποτέ στον 
προορισμό τους.  Χάνονται παρά πολλά λεφτά, άλλοι κερδίζουν πολλά, άλλοι δεν 
παίρνουν τίποτε.  Θα πρέπει να απλοποιηθεί το σύστημα και να γίνει πιο εύκολα 
κατανοητό στον απλό πολίτη που έχει ανάγκη και να υπάρξει καλύτερος έλεγχος από 
το κράτος, καλύτερη διαχείριση προς όφελος του πολίτη, με κοινές αρχές και 
διαφάνεια, ώστε να εξασφαλίζεται αξιοπρέπεια στους συμπολίτες μας που έχουν τη 
μεγαλύτερη ανάγκη μέσα στην Ενωμένη Ευρώπη.  
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 Παράλληλα, με το κοινωνικό πρόσωπο του κράτους θα πρέπει να 
ενθαρρύνουμε την ανάπτυξη, με αποτέλεσμα τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας, 
ώστε ο κάθε ικανός πολίτης να μπορεί να έχει μια αξιοπρεπή δουλειά, υψηλό βιοτικό 
επίπεδο και να μη χρειάζεται το κράτος στο τέλος του μήνα να του δώσει την επιταγή 
επαιτείας που δε θα τον φθάσει να αντέξει μέχρι το τέλος του μήνα. 

 Επί τροχάδην· το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων φαίνεται έχει γίνει στόχος 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι θα πτωχεύσει.  Μέχρι το 2050, λέει, οι συμπολίτες μας 
που θα είναι πάνω από εξήντα πέντε χρόνων θα υπερδιπλασιαστούν, με αποτέλεσμα 
να μην μπορεί το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων να αντέξει αυτό το βάρος.  Πρέπει 
να γίνει ξανά έγκαιρα νέος σχεδιασμός για το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων με 
τομές, σοβαρές δομικές αλλαγές, ώστε να μη βρεθούμε μπροστά σε ανεπιθύμητες 
καταστάσεις.   

 Είδα σήμερα με ανησυχία τις στατιστικές από την Ευρωπαϊκή Στατιστική 
Υπηρεσία, σύμφωνα με τις οποίες η αγοραστική δύναμη του Κύπριου πολίτη 
μειώνεται.  Ενώ το 2005 είχαμε φθάσει τις ενενήντα τρεις μονάδες, το 2006 εμειώθηκε 
στις ενενήντα δύο μονάδες.  Θα μου πείτε μία μονάδα δεν είναι πολλή, αλλά, όταν ο 
μέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι εκατό μονάδες, αντιλαμβάνεστε ότι 
σημαίνει ότι πρέπει να προσπαθήσουμε να βελτιώσουμε πραγματικά τα οικονομικά 
μας.  Σημειώθηκαν σημαντικές αυξήσεις τιμών σε βασικά είδη πρώτης ανάγκης.  Αυτό 
πρέπει να μας ανησυχεί.  Γίναμε ακριβότεροι από τις ανάλογες τιμές σε πολύ 
πλουσιότερες ευρωπαϊκές χώρες.  Η πολιτεία οφείλει να δείξει στοργή στις ανάγκες 
του πολίτη με σταθερά και ορθά προγραμματισμένες κοινωνικές παροχές και όχι με 
παροχές μίας χρήσεως.  

 Τελειώνω με τις αυτούσιες δηλώσεις του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας που 
δεν είναι ούτε αντιπολιτευτικές ούτε προεκλογικές.  Λέει ο ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας τα εξής:  «Με την υιοθέτηση του ευρώ καθίσταται επιτακτικότερη η ανάγκη 
για διατήρηση του πληθωρισμού σε χαμηλά επίπεδα.  Σε διαφορετική περίπτωση 
υψηλότερος εγχώριος πληθωρισμός σε μια ενοποιημένη αγορά με ένα κοινό νόμισμα 
θα συνεπάγεται, μεταξύ άλλων, ακριβότερα κυπριακά προϊόντα και υπηρεσίες που θα 
εκτοπίζονται από την ευρωπαϊκή και τις διεθνείς αγορές, αφού θα είναι πιο ακριβά.  
Έτσι, θα κλείσουν δουλειές και θα έχουμε απώλειες θέσεων εργασίας και μεγαλύτερα 
ελλείμματα σε δημόσια οικονομικά και ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών». 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Τελειώνω αλλάζοντας νότα.  Είναι χριστουγεννιάτικη συγκυρία ότι σε δώδεκα 
μέρες θα έρθει από τη Φινλανδία το κυπριακό νόμισμα του ευρώ.  Θα έρθει από την 
αγαπημένη χώρα του αγίου των παιδιών, των Χριστουγέννων και θα ήθελα και εγώ με 
τη σειρά μου να ευχηθώ σε όλους καλές γιορτές και κάθε ευτυχία για το νέο χρόνο με 
υγεία και οικογενειακή ευτυχία και σε καλή μεριά το ευρώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακού.   

 Το λόγο έχει ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας. 

 Άτε, χωριανέ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θα παρακαλέσω πάρα πολύ τους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες, τους 
ομιλητές γενικότερα να αποφεύγονται οι χαρακτηρισμοί, για να μην προκαλούμε 
αντιδράσεις. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν έχει σχέση με τον ομιλητή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, δεν έχει σχέση με τον ομιλητή! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κουλία, έχετε το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Κατά συγκυρία, όποτε μιλώ, κύριε Πρόεδρε, προεδρεύετε.  
Φαίνεται η Καρπασία έχει την τιμητική της!   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο φετινός προϋπολογισμός ξαναβρίσκει την πατρίδα μας μοιρασμένη, με τους 
πρόσφυγες, τους εγκλωβισμένους και τους αγνοούμενους.  ∆υστυχώς, η κατοχική 
Τουρκία με τα εγκλήματά της εξακολουθεί να παραμένει στον τόπο μας και, όπως είπε 
πολύ προσφιλώς ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο κοινός εχθρός μας σε τούτο τον 
τόπο είναι οι σαράντα πέντε χιλιάδες Τούρκοι στρατιώτες.   

 Ο φετινός προϋπολογισμός έχει τα δικά του χαρακτηριστικά.  Είναι η 
ολοκλήρωση της πενταετίας, είναι η ένταξή μας στο ευρώ, όπως την έχει επισημάνει 
προηγουμένως πολύ έντονα η συνάδελφος η Μαρία η Κυριακού, είναι οι προεδρικές 
εκλογές και είναι και η αποχώρηση του σημαντικότερου πυλώνα της διακυβέρνησης, 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά, από την κυβέρνηση.  Αυτά σημαδεύουν τη φετινή διαδρομή της 
συζήτησης των προϋπολογισμών.   

 Όμως, πριν πάω στην κύρια ομιλία, θέλω να πω κάτι στη συνάδελφο τη Μαρία 
την Κυριακού που είπε προηγουμένως ότι πληρώσαμε £700 εκατομ. φόρους.  Μα εγώ 
νομίζω είναι πολλά παραπάνω.  Είναι μερικά δισεκατομμύρια.  Τους φόρους είναι οι 
πολίτες που τους πληρώνουν!  ∆ηλαδή, στην προηγούμενη διακυβέρνηση τους 
πλήρωνε ο κ. Κούρος με τον κ. Κληρίδη;  Ασφαλώς είναι από τους πολίτες που 
εισπράττονται οι φόροι! 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ήταν πλεόνασμα τα μισά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τώρα όσον αφορά το αν υπάρχει πλεόνασμα ή μη.  Όταν ήταν ελλειμματικός ο 
προϋπολογισμός, ασκείτο, και δικαίως, κριτική.  Ε, όταν αυτή η διακυβέρνηση μέσα 
από μια μεθοδευμένη, νοικοκυρεμένη και συσταρισμένη πολιτική εκατάφερε 
πραγματικά ένα σπουδαίο άθλο, αντί να τη χαιρετίζουμε, της κάνουμε και κριτική;  Και 
λεν οι συνάδελφοι «ε, έκαμε κομπόδεμα, έκαμε κουμπαρά» και ούτω καθεξής.  
Συγνώμη, αυτή η διακυβέρνηση, για να καταφέρει αυτά τα επιτεύγματα, τα κατάφερε, 
γιατί μπορούσε, γιατί είχε ένα σπουδαίο Πρόεδρο, ο οποίος είναι μεθοδικός και 
οξύνους.  Γιατί δεν τα καταφέραν και οι προηγούμενοι Προέδροι;  Θέλει αρετή και 
τόλμη και η οικονομία και το εθνικό θέμα.  Άρα λοιπόν, όσον αφορά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ πάρα πολύ!  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ασκούσατε κριτική στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, γιατί έδωσε εβδομήντα 
πέντε εκατομμύρια τωρά.  Και τα έδωκε εφάπαξ.  Ε, γιατί τα ψηφίσατε;  Αν ήσαστε 
σωστοί, κύριοι, έπρεπε να πείτε του Προέδρου «κύριε, αυτή η κυβέρνηση το κάνει για 
προεκλογικούς σκοπούς, δε θα δώσεις μια δεκάρα».  Ε, δεν μπορείτε από τη μια 
πλευρά να ψηφίζετε και από την άλλη να λέτε στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ότι το 
κάνει για ψηφοθηρικούς λόγους!  Αυτός ο Πρόεδρος σίγουρα το τελευταίο πράμα που 
θα κάνει είναι να ενεργήσει προς την κατεύθυνση ψηφοθηρικών σκοπών.   

Εδώ πρέπει να επισημάνω, μια και είμαστε σε τούτο το κεφάλαιο της 
ψηφοθηρίας, ψηφοθηρία πού έγινε;  Προχθές τη ∆ευτέρα επέρασε η Βουλή, ένθεν και 
ένθεν, εκ δεξιών και αριστερών, το νόμο για το χάρισμα των φόρων.  Αυτό και αν είναι 
ψηφοθηρική δουλειά!  ∆ηλαδή, σας παρακαλώ πολύ, είναι το ίδιο με τη φορολογική 
αμνηστία; Εκεί το 5% που προνοούσε ο νόμος τότε για άγνωστα πρόσωπα σήμαινε 
ότι, αν είχες £100.000 χρέος, θα πλήρωνες 5%, £5.000.  Αν είχες £200.000, θα 
πλήρωνες £10.000.  Τώρα, όταν ο κ. Κουλίας π.χ. χρωστεί £100 εκατομ. και θα του 
χαριστούν και αυτού που χρωστεί £10 πάλι θα του χαριστούν, είναι το ίδιο;  Και εδώ 
υπάρχει διαπιστωμένο ποιος τα οφείλει και είναι διαπιστωμένο από τη φορολογική 
υπηρεσία του κράτους.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα τι είπε;  Είπε το εξής: «Κύριε 
συνάδελφε, τούτη την εποχή που είναι προεκλογική εποχή να το αναβάλουμε το 
ζήτημα, να έρθει ο φόρος εισοδήματος να εξηγήσει σε μας ποιοι είναι που χρωστούν 
τούτα τα λεφτά».  Εγώ λέω σε τούτη την κατηγορία των ανθρώπων υπάρχουν 
πράγματι τάξεις και ομάδες του πληθυσμού, φέρ’ ειπείν όπως ήταν αυτοί που 
δραστηριοποιήθηκαν το ’74, η βαλιτσοποιία, η υποδηματοποιία, που πήγαν στο 
εξωτερικό, κάποιες από τούτες τις επιχειρήσεις οφείλουν φόρους, λέω, και δεν τα 
κατάφεραν εν τη πορεία.  Για εκείνες τις κατηγορίες των εταιρειών που δεινοπάθησαν, 
και κάμποσες είναι και προσφυγικές, να το δούμε.  Για τους μικρομεσαίους, αυτούς 
που χρωστούν £5.000, £10.000, να το δούμε.  Αλλά, δεν μπορείς, κύριε, έτσι άκριτα 
να χαρίσεις σε όλους, μικρομεσαίους, πλούσιους και μεγάλες εταιρείες, τους φόρους 
που οφείλουν!  Ε, καλά, οι εργαζόμενοι, σας παρακαλώ -και αυτό αφορά πιο πολύ την 
πλευρά την εξ αριστερών μου, κύριε Κυρίτση, που είσαι και πρόεδρος της ΠΕΟ- οι 
εργαζόμενοι που τους αποκόπτεται ο φόρος στην πηγή τι θα πουν;  Οι μισθωτοί που 
τους αποκόπτεται στην πηγή τι θα πουν;  Εκείνοι που τα πλήρωσαν τι θα πουν;  
∆ηλαδή, συγνώμη, οι πολίτες οι οποίοι…   

 Είπε ο κ. Χριστόδουλος Χριστοδούλου, ο προηγούμενος ∆ιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας: «Είναι καθήκον πατριωτικό να πληρώνεις το φόρο σου».  Και 
είναι σωστή η διαπίστωσή του.  ∆ηλαδή, οι σωστά φερόμενοι που πλήρωσαν τώρα 
γιατί να πληρώσουν;  Αυτό και αν είναι θεμέλιο στις βάσεις του οικονομικού 
συστήματος μιας ευνομούμενης πολιτείας!  Και λέω εγώ πεντακάθαρα, χωρίς καμιά 
έτσι αναστολή, ότι εκάμετέ το για καθαρά ψηφοθηρικούς λόγους!  Και γιατί δεν 
επεριμένετε, κύριε, εν ώρα;  Και γιατί να μην πληρώνει κανένας και να περιμένουν τις 
άλλες βουλευτικές εκλογές ή τις προεδρικές;  Λαλεί σου τούτοι εννά μας τα 
ξαναχαρίσουν!  Νομίζετε θα πάει καλά ο τόπος με τούτες τις μεθοδολογίες;  Είναι 
πρωτάκουστο δηλαδή και πρωτόγνωρο πραγματικά!  Είναι ένα γεγονός το οποίο 
πρέπει έτσι να υπογραμμίσουμε και να σημειώσουμε με κεφαλαία γράμματα και να 
διαμαρτυρηθούμε κατά τον πλέον έντονο τρόπο.   

 Επίσης, σε εποχή εκλογών, αγαπητοί συνάδελφοι, είμαστε προσεκτικοί, κύριοι!  
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∆εν μπορεί, ας πούμε, κάποιοι για το σημαντικότερο τομέα που έχουμε, την ασφάλεια 
του κράτους που είναι η Εθνική Φρουρά, πάνω στις ταμπέλες να γράφουν 
δεκατέσσερις μήνες θητεία ή κάποιοι άλλοι να λένε «αφού τούτοι εκάμαν το, να το 
κάμουμε και εμείς» και να λένε δεκαεννιά μήνες.  Ε, δεν μπορούμε να τα λέμε αυτά για 
ένα κρίσιμο ζήτημα το οποίο επηρεάζει την ασφάλεια του τόπου, επηρεάζει τους 
φαντάρους.  Μάλιστα, μου είπαν ότι ο κ. Κασουλίδης έστειλε και επιστολές -«αγαπητέ 
Ζαχαρία, που είσαι φαντάρος...»- σε φαντάρους!  ∆εν ξέρω πού βρήκαν τις 
διευθύνσεις, θα το δούμε εν τη πορεία.  Στέλνουν και επιστολές των φαντάρων, σας 
παρακαλώ!  Είναι σοβαρά και υπεύθυνα πράγματα;  Φυσικά, παλιά μας τέχνη 
κόσκινο!  Επειδή το ξανακάμετε με τους S300, με τα φιλμάκια πάνω κάτω καθημερινά 
και καταφέρετε τότε να κερδίσετε τις εκλογές με τούτη τη μεθοδολογία, το 
επαναλαμβάνετε!  Ε, σας λέω, αγαπητοί συνάδελφοι, να το μεταφέρετε και στον κ. 
Κασουλίδη -και φαντάζομαι να το ακούει- προσφέρουμε κακή υπηρεσία στον τόπο 
μας.  Πραγματικά προσφέρουμε κακή υπηρεσία στον τόπο μας! 

 Φυσικά, ο κ. Κασουλίδης κάνει και άλλες δουλειές.  Γράφει, ας πούμε, 5% το 
ΦΠΑ.  Βάλτε με εμένα που ξέρω τη δουλειά.  Ε, λυπούμαι, αλλά οι ενέργειες αυτές 
έχουν συνέπειες!  Και έχουν συνέπειες, γιατί είναι υπεύθυνο πολιτικό πρόσωπο, είναι 
ευρωβουλευτής και διετέλεσε και Υπουργός Εξωτερικών.  ∆εν μπορεί να χειρίζεται 
τέτοια ευαίσθητα θέματα με τόση ευκολία!   

 Να επανέλθουμε και στα του προϋπολογισμού.  Να ξεκινήσουμε από τον κ. 
Αναστασιάδη δικαίως.  Επαραχώρησέ του ο φίλος μας ο Κατσουρίδης τη θέση του και 
μίλησε.  Για να είμαι ειλικρινής, αγαπητέ Νίκο, έτσι να το πω από την αρχή, είναι 
κοινώς παραδεκτό ότι ο Νίκος ο Κατσουρίδης είναι ευφυέστατος.  ∆ε νομίζω να έχει 
κανέναν σε τούτο τον τόπο που δεν αναγνωρίζει τις ικανότητες και τις δυνατότητές 
του.  Επαραχώρησε σε μια κρίσιμη προεκλογική περίοδο τη θέση του, για να μιλήσει ο 
κ. Νίκος Αναστασιάδης.  ∆ε νομίζω ότι του γέλασε ο Αναστασιάδης!  ∆εν ξέρω.  Είναι 
ο Νίκος που αποφάσισε;  Είπαν του άλλοι να του δώσει το χρόνο του;  Σε μια κρίσιμη 
προεκλογική περίοδο για μένα υπάρχει μια σοβαρή υποψία.  Μακάρι να μην είναι έτσι, 
αγαπητέ Νίκο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, ο κ. Αναστασιάδης και ο κ. Κατσουρίδης μίλησαν και οι δύο.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ο χρόνος μετρά για σένα, Πρόεδρε, τώρα, για να ξέρεις. 

(Γέλια)  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μα, το είπα την ώρα που έπινες νερό! 

(Γέλια)  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μάλιστα. 

 Για την οικονομία.  Άμα πάμε στην ομιλία του κ. Αναστασιάδη, λέει στη δεύτερη 
σελίδα ότι το 55% των συνταξιούχων είναι κάτω από το όριο της φτώχιας.  Καλά, δέκα 
χρόνια που κυβερνούσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός άφηκέ μας πτωχούς;  Ακούω και 
από την πλευρά των συναδέλφων του ΑΚΕΛ ότι περίπου σε τούτο τον τόπο 
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εφτωχύναμε!  Εντάξει, κύριοι, μπορεί να θέλετε να κερδίσετε τις εκλογές, αλλά αυτό 
δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.  ∆ιότι ο πατέρας του συστήματος των 
κοινωνικών ασφαλίσεων ξέρετε ποιος ήταν!  Ο Τάσσος Παπαδόπουλος.  Ξέρεις πολύ 
καλά, κύριε Κυρίτση, εσύ.  Και ο υπερασπιστής αυτού του συστήματος.  Και νομίζω 
ότι αυτή η πολιτεία και αυτός ο Πρόεδρος για τους χαμηλά αμειβόμενους έκαμε ό,τι 
ήταν δυνατό και αδύνατο να πάει καλά το θέμα των συντάξεων.   

 Περίπου παρουσιάζουμε τον τόπο να λιμοκτονεί!  Να δούμε αν λιμοκτονεί 
σύμφωνα με τους αριθμούς.  Η απορρόφηση των κονδυλίων από τα ∆ιαρθρωτικά 
Ταμεία είναι 100%.  Ο προϋπολογισμός εφαρμόζεται κατά 80%.  Οι αναπτυξιακές 
δαπάνες έχουν £553 εκατομ. έναντι £434 εκατομ. τον προηγούμενο χρόνο.  Ετήσιος 
ρυθμός ανάπτυξης πέραν του 4%.  Πληθωρισμός χαμηλός.  ∆ημοσιονομικό έλλειμμα, 
ξέρετε πού ήταν, έξι κόμμα κάτι, και πού είναι τώρα.  Για τις κοινωνικές παροχές οι 
οποίες είναι μονίμου χαρακτήρα έχουμε το 2005 £112 εκατομ., το 2006 £118 εκατομ., 
το 2007 £125 εκατομ.  Και αυτά είναι μη επαναλαμβανόμενες.  ∆εν είναι που τούτα τα 
τριακοσιάλιρα που πήγαν τωρά.  Άρα λοιπόν, τούτα τα σημαντικά επιτεύγματα 
κατάφερε αυτή η κυβέρνηση, μαζί και με τους συντρόφους ασφαλώς του ΑΚΕΛ και με 
την Ε∆ΕΚ.  Οι κοινωνικές δαπάνες ήταν το 2006 £791 εκατομ., το 2007 £1,438 
εκατομ., το 2008 υπολογίζονται στα £1,630 εκατομ.  Εν σχέσει με το 2002, ε, υπάρχει 
μία αύξηση 106%!  Και οι συνάδελφοι λένε -νομίζω, αν δεν κάνω λάθος, έν’ ο φίλος 
μου ο Λευτέρης που εφεύρε τούτη τη μεθοδολογία- «ευημερούν οι αριθμοί και 
δυστυχούν οι πολίτες».  Ε, καλά, κύριοι, τωρά εννά τα βάλουμε με την αριθμητική;  
Θέλετε να την καταργήσουμε την αριθμητική;  ∆ηλαδή, τα χρήματα που κρατάτε μέσα 
στην τσέπη σας πώς τα μετράτε;  Με τις στοίβες;  Με τα κιλά;  Έτσι μετρούν την 
οικονομία, κύριε, έν’ με τους αριθμούς που τη μετρούν!   

 Μπορεί να μη σας είναι βολικό, αλλά αυτός ο Πρόεδρος και αυτή η κυβέρνηση 
έφερε σπουδαία επιτεύγματα.  Νομίζω ότι το να μηδενίζουμε με τόση ευκολία το έργο 
αυτής της κυβέρνησης είναι μέγα σφάλμα.  Και ασφαλώς, το πρόγραμμα της 
διακυβέρνησης, το κοινό πρόγραμμα που είχαμε, αγαπητέ μου φίλε Νίκο Κατσουρίδη, 
εμείς το εφαρμόσαμε κατά 90%.  ∆ηλαδή, ό,τι συμφώνησε μαζί με το ΑΚΕΛ και με την 
Ε∆ΕΚ αυτή η κυβέρνηση -και πιστώνεται προς όλους μας αφαιρουμένων των έξι 
μηνών που φύγατε- ήταν επίτευγμα αυτής της διακυβέρνησης.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα, κύριοι.  Και θέλω να επισημάνω και στους φίλους μου ότι, όποτε 
συνεργάστηκε το ∆ημοκρατικό Κόμμα με το ΑΚΕΛ, έδωσε αποτελέσματα σωστά.  Τα 
κακά μας και τα δίσεχτα χρόνια ήρθαν, όταν σκέφτηκαν...  Κι εγώ λέω κακώς 
κατήγγειλε το μίνιμουμ πρόγραμμα ο μακαρίτης ο Κυπριανού, αλλά το ΑΚΕΛ, ως 
μεγάλο κόμμα, έπρεπε να έχει το θάρρος να συγχωρήσει αυτό το λάθος, διότι το 
αποτέλεσμα ξέρετε ποιο ήταν.  Ήταν πέντε χρόνια του Βασιλείου, Ιδέες Γκάλι, που 
ήταν το προζύμι του Σχεδίου Ανάν, και τα δέκα χρόνια του Κληρίδη.  Tο αποτέλεσμα 
της δουλειάς που έκανε ο Βασιλείου ήταν το Σχέδιο Ανάν.  Άρα λοιπόν, και τώρα που 
έχει διαλυθεί αυτή η συνεργασία δεν προοιωνίζονται καλά αποτελέσματα.  Ελπίζω εν 
τη πορεία να μην είμαι μάντης κακών επί τούτου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ακόμα πού είσαι; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Λέει ο φίλος μου ο Γιώργος ακόμα πού είμαι.  Εδώ είμαι, κύριε Γεωργίου, και θα 
παρακολουθούμε τα πράγματα. 
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 Ο κ. Αναστασιάδης έκανε μια τεράστια προσπάθεια και έπαιρνε 
αποσπασματικά τις δηλώσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, για να μας πείσει ότι ο 
κ. Τάσσος Παπαδόπουλος είναι ο υπ’ αριθμόν ένα “ανανιστής”.  Αν είναι ποτέ δυνατό 
δηλαδή!  Έφερα του κ. Αναστασιάδη -λυπούμαι που δεν είναι παρών- ένα μικρό 
δώρο, να του πω τι είπε ο Τάσσος για το σχέδιο.  Υπάρχει το πλέον επίσημο 
έγγραφο, το οποίο άκουσαν κι εδώ και στην Ελλάδα και οι όπου γης Έλληνες ένιωσαν 
περηφάνια, γιατί ο τόπος αυτός είχε ένα τέτοιο Πρόεδρο, που τη δεδομένη δύσκολη 
και δίσεκτη ώρα αντιστάθηκε σε ποιους;  Στους Τούρκους, στους Αμερικάνους, στους 
Εγγλέζους και σε καμπόσους εδώ και στην Ελλάδα.  Και είπε ο Πρόεδρος στο 
διάγγελμά του:  «Συνεκτιμώντας όλα τα δεδομένα με ψυχραιμία και αντικειμενικότητα, 
αλλά με πλήρη συναίσθηση της ιστορικότητας των στιγμών και το βάρος της ευθύνης 
που μου αναλογεί, λυπούμαι ειλικρινά, γιατί δεν μπορώ να αποδεχθώ και να 
υπογράψω το Σχέδιο Ανάν, όπως τελικά διαμορφώθηκε.  Παρέλαβα κράτος διεθνώς 
αναγνωρισμένο.  ∆ε θα παραδώσω κοινότητα χωρίς δικαίωμα λόγου διεθνώς και σε 
αναζήτηση κηδεμόνα.  Και όλα αυτά έναντι κενών και παραπλανητικών δήθεν 
προσδοκιών. Έναντι της εδαφικής ψευδαίσθησης ότι η Τουρκία θα τηρήσει τις 
δεσμεύσεις της». 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆αμαί έκλαψε όμως.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆αμαί ήταν να κλαίουμε όλοι, αν επέρνα η δική σας γραμμή, κύριε Γεωργίου! 

 Επίσης, σε ένα άλλο σημαντικό σημείο, «Σε καλώ», λέει ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, «να απορρίψεις το Σχέδιο Ανάν».  Έτσι είπε ο Τάσσος.  Τώρα του λένε 
ότι περίπου υποστήριζέ το!  «Σε καλώ να πεις στις 24 του Απρίλη ένα δυνατό “όχι”.  
Σε καλώ να υπερασπιστείς το δίκαιο, την αξιοπρέπεια και την ιστορία σου.  Με 
αίσθημα ευθύνης απέναντι στην ιστορία, στο παρόν και το μέλλον της Κύπρου και του 
λαού μας, σε καλώ να μην υποθηκεύσεις το μέλλον στην πολιτική βούληση της 
Τουρκίας.  Να προασπίσεις την Κυπριακή ∆ημοκρατία, λέγοντας “όχι” στην κατάλυσή 
της.  Να συστρατευτείς για μια ελπιδοφόρα πορεία επανένωσης της πατρίδας μας 
μέσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση».  Αγαπητοί συνάδελφοι, εσείς μείνατε με την 
απόφαση του συνεδρίου σας υπέρ του Σχεδίου Ανάν. 

 Και σ’ αυτό το κείμενο του πολύ αγαπητού φίλου και συναδέλφου και προέδρου 
του ∆ΗΣΥ, του κ. Αναστασιάδη, ο οποίος έχει ένα σπουδαίο ρητορικό λόγο, είναι 
άριστος χειριστής του λόγου, άμα εν τον ηξέρει κανένας, εννά του πιστέψει δηλαδή! 

(Γέλια) 

 Αλλά, η τύχη του… Eδώ τον ξέρουμε πολύ καλά τον κ. Αναστασιάδη και το βίο 
και την πολιτεία του.  Ακούστε.  Φυσικά κάποιοι απ’ εδώ πήγαν και τον συνόδευσαν 
και στην Άγκυρα.  Πήγε στην Άγκυρα, στον Ερντογάν.  Τι του είπε;  Εστάθη πίσω από 
το σύνθημα «Όλα για την Τουρκία» και έκανε δηλώσεις.  Ε, δεν τον άκουσα να πει του 
κ. Ερντογάν «παραβιάζεις τα δικαιώματα της χώρας μου με εισβολή, κατοχή, 
εγκλωβισμένους, αγνοούμενους, άλλαξες τα τοπωνυμία, έφερες εποίκους, έβγαλες 
τους νεκρούς από τα νεκροταφεία».  Και μάλιστα, όπερ και το χειρότερο που έπραξε, 
πήγε στο Πατριαρχείο και έκανε την εξής απαράδεκτη δήλωση.  Είπε ενώπιον του 
Πατριάρχη:  «Οι Έλληνες της Κύπρου το ’55-’59», εννοώντας τους αγωνιστές του ’55-
’59, «εκάμαμε τα συνθήματα πατριωτική πράξη και η Τουρκία περίπου υποχρεώθηκε 
να διώξει τους Έλληνες από την Κωνσταντινούπολη».  Αυτά πλήττουν την υπόθεσή 
μας.  ∆εν ξέρω αν έκοψε ο νους του ότι με τούτο τον τρόπο εβοήθα, αλλά είναι 
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ξεκάθαρο ότι αυτό εζημίωνε πεντακάθαρα την υπόθεσή μας.  Και χθες στάθηκε εδώ 
και μας είπε ότι επιδιώκουμε τη διχοτόμηση, γιατί, λέει, κτίζουν τη χώρα μας, κτίζουν 
τα χωράφια μας, γιατί εννά χαλάσει ο Απόστολος Ανδρέας.  Ε, καλά, αθεόφοβε...  Να 
του πω για τον Απόστολο Ανδρέα.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, είσαι και Καρπασίτης, η διαχειριστική 
επιτροπή του Αποστόλου Ανδρέα εξεπόνησε σχέδιο με το Πανεπιστήμιο Πατρών με 
€250.000.  Όταν ήρθε η ώρα και είπαμε στις κατοχικές δυνάμεις να αναστηλωθεί, να 
συντηρηθεί το μοναστήρι, όπως έγινε και με τον τεκέ, οι κύριοι δε δέχθηκαν.  Ε, σας 
παρακαλώ, πιάστε ένα τηλέφωνο το φίλο σας τον Ερντογάν να του πείτε ότι τούτο 
που κάνει είναι απαράδεκτο!  Και πολλοί δίνουν πίστη στους Τουρκοκυπρίους, και έχει 
πάρα πολύ καλόπιστους Τουρκοκυπρίους και “αξιωματούχους” που λεν «εμείς 
δεχόμαστε, αλλά δε δέχεται η κατοχική Τουρκία».  ∆ηλαδή θέλει τον Μπουγιούκανιτ 
να πει τι γίνεται, κύριοι!  Εδώ δε σηκώνει αστεία με τους Τούρκους.  Και επειδή πάρα 
πολλοί δίνουν και πίστη ότι η τουρκοκυπριακή κοινότητα μπορεί, ε, σας λέω, αγαπητοί 
συνάδελφοι, δεν μπορεί να κουνήσει το μικρό της δαχτυλάκι.  ∆αμαί κουμάντο κάνουν 
ποιοι;  Κουμάντο κάνουν οι Τούρκοι με το στρατό τους και έχουν δηλώσει κατ’ 
επανάληψη οι Τούρκοι τι θέλουν για την Κύπρο.  Είπε ο Μπουγιούκανιτ το εξής: «Και 
αν δεν υπήρχαν ακόμα Τουρκοκύπριοι, εμείς δεν κουνούμε ένα στρατιώτη από την 
Κύπρο»!  Αυτή είναι η γραμμή της Τουρκίας και τα έργα και η πολιτεία της είναι κάτω.   

 Όμως, λέει σ’ ένα άλλο σημείο της ομιλίας του ο κ. Αναστασιάδης -παρακάλεσα 
τις στενογράφους, και τις ευχαριστώ επί τούτου, και αποστενογράφησαν τα πρακτικά 
του κ. Αναστασιάδη- στη σελίδα 14, λέει το εξής:   «Γιατί αυτό είναι από μέσα μου που 
βγαίνει, από την αγωνία, από το σπαραγμό, γιατί παρακολουθώ να γίνεται αυτό που 
έλεγε κάποτε ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος,  “κυρίαρχοι στο βορρά και συνέταιροι στο 
νότο”.  Εμείς με τους Τουρκοκυπρίους συμπατριώτες μας θέλουμε να συμβιώσουμε, 
ναι, αναγνωρίζοντάς τους το πολιτικό δικαίωμα ισότητας.  Σε όλα τα ομόσπονδα 
κράτη είναι στοιχειώδης κανόνας ότι οι πολιτείες, όσο μικρές ή μεγάλες κι αν είναι, στο 
επίπεδο της Γερουσίας ή της Άνω Βουλής έχουν ίσο λόγο.   Και στην Αμερική, αν 
πάτε, το ίδιο».  ∆ηλαδή, έν’ τούτο που εννοούν οι Τούρκοι;  Είναι πολιτεία της 
Αμερικής;  Μακάρι να ήταν έτσι!  Εδώ παραπλανεί κατάφωρα, διότι, τι ζητούν οι 
Τούρκοι;  Ζητούν να έχουν ίσο λόγο σε κάθε απόφαση.  Αν δεν έχει μια τουρκική 
ψήφο, δεν περνάς, κύριε.  Άρα λοιπόν, δεν είναι το πολιτειακό σύστημα της Αμερικής 
που μας εισηγείται.  Κι εδώ είναι μέγιστη παραπληροφόρηση αυτό που λέει ο κ. 
Αναστασιάδης επί τούτου. 

 Ασφαλώς όμως, για όλα αυτά υπάρχει μια σπουδαία απάντηση ενός 
σπουδαίου Έλληνα, την οποία να μου επιτρέψετε να σας τη διαβάσω.  Είναι του Μίκη 
Θεοδωράκη,  “Καθημερινή” των Αθηνών, 2 του Μάη:  «Αν οι δυνάμεις -όχι βέβαια οι 
πολίτες- που υποστήριξαν το “ναι” ήταν καλόπιστες, θα έπρεπε μετά το αποτέλεσμα 
να καθίσουν να σκεφτούν τι πήγε λάθος στη δική τους πολιτική, που έφτασε να 
υπερασπίζονται με φανατισμό ένα σχέδιο που απέρριπτε μια τόσο συντριπτική 
πλειοψηφία του πληθυσμού.  Αντί γι’ αυτό, από τη στιγμή που ανακοινώθηκαν τα 
αποτελέσματα, βλέπουμε να παρελαύνουν από τις τηλεοράσεις σαν να μη συνέβη 
τίποτα εξηγώντάς μας ότι δεν είναι αυτοί που στραβά αρμενίζουν, αλλά ο γιαλός που 
είναι στραβός.  Ορισμένοι έφτασαν να συμπαραταχθούν ανοιχτά με την επιδίωξη της 
Ουάσιγκτον να ανατραπεί ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος.  Ηγέτες πολιτικών κομμάτων 
στην Κύπρο και ευρωβουλευτές από την Ελλάδα πρωταγωνίστησαν στην άσκηση 
πιέσεων επί της Λευκωσίας σε διεθνή φόρουμ.  Κατηγορούν τον κυπριακό λαό ότι δε 
θέλει λύση και ότι παρασύρθηκε κατά την άσκηση του ύψιστου δημοκρατικού του 
δικαιώματος».  Εδώ οι αναφορές...  Και κάνει αρκετές αναφορές ο Μίκης Θεοδωράκης 
και καταλήγει σε αρκετά σημεία με το εξής: «Υπάρχει έντιμος και ταυτόχρονα ευφυής 
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άνθρωπος που να ονομάσει ένα τέτοιο κράτος “Ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία”;».   

 Τι λένε οι συνταγματολόγοι για το περιβόητο σχέδιο, με το οποίο κάποιοι 
ερωτοτροπούν μέχρι σήμερα;  Ακούν Σχέδιο Ανάν και...  «Το Σχέδιο Ανάν είναι 
συνταγματικό τερατούργημα και έρχεται σε πλήρη αντίθεση προς τις θεμελιώδεις 
αρχές του σεβασμού της αξιοπρέπειας του ανθρώπου και της προστασίας των 
δικαιωμάτων του ανθρώπου και της δημοκρατίας», υποστηρίζει ο πρόεδρος της 
Ένωσης Ελλήνων Συνταγματολόγων και μέλος της εκτελεστικής επιτροπής της 
∆ιεθνούς Ένωσης Συνταγματικού ∆ικαίου Κώστας Μαβιάς και ο διευθυντής του 
Ινστιτούτου Συνταγματικών Ερευνών του Πανεπιστημίου Αθηνών Γεώργιος 
Κασιμάτης.  «Κείμενο παράφρον, που καμιά ομοσπονδία δε θα μπορούσε να 
συζητήσει», το χαρακτήρισε ο καθηγητής συνταγματικού δικαίου ∆ημήτριος Τσάτσος.  
Ο κ. Βενιζέλος είπε ότι σε δυο λεπτά το ανέτρεπε και πολλά άλλα.  Αυτά τα είπε ποιος;  
Μίκης Θεοδωράκης!  Αυτό είναι βοηθητικό προς κάθε πλευρά, δεξιά και αριστερά, 
διότι, αγαπητέ μου Νίκο Κατσουρίδη, ξέρεις ότι στο ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
υπάρχει ένα διαχρονικό πρόβλημα, το οποίο έχει μια ηφαιστειογενή συμπεριφορά που 
εκδηλώνεται κατά καιρούς. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, εγώ με όλο το σεβασμό και την αγάπη.  ∆εν είμαι εξ εκείνων που 
συμπεριφέρονται διπλωματικά, αλλά νομίζω ότι και η σημερινή εξέλιξη των 
πραγμάτων δεν είναι άσχετη με τα σημερινά δεδομένα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένα λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είκοσι ένα λεπτά; 

 Πολύ σύντομα να πω το εξής, όσον αφορά την αποχώρηση του ΑΚΕΛ:  
Φυσικά, αν πείτε ότι υπάρχει συνεργασία, κάποιος θα διαμαρτυρηθεί.  Εγώ το εκτιμώ 
και το σέβομαι, αλλά δε θα μου βγάλει κανένας από το νου ότι υπάρχει μια 
προσπάθεια μεταξύ των στελεχών ΑΚΕΛ και Συναγερμού στην κοινή πορεία.  Και 
είναι όπως τα σημεία των καιρών, δεν πρόκειται να βρέξει, αν δε συννεφιάσει, αν δεν 
αστράψει και αν δε βροντήσει.  Και έχω εδώ συνεντεύξεις.  Πρώτη φορά που 
παρακολουθώ εκλογές η “Αλήθεια” φιλοξενεί συναδέλφους, όπως ο Τάκης 
Χατζηγεωργίου, πρώτος και καλύτερος!  Έτον εδώ, στην “Αλήθεια”. 

(Επιδεικνύει τα σχετικά δημοσιεύματα στο σώμα.) 

(Γέλια) 

 Ο Στέφανος Στεφάνου του επιτελείου, ο συνταγματολόγος του ΑΚΕΛ, ο κ. 
Κυρίτσης.  Και υπάρχουν κι άλλοι συνάδελφοι, δεν έχω τις εφημερίδες.  Αυτά δεν είναι 
τυχαία γεγονότα.  Μακάρι να κάνω λάθος, αλλά φαίνεται ότι, όταν λέει ο 
κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΣΥ «εγώ ψηφίζω Χριστόφια»...  Και δε νομίζω 
ο κ. Πουργουρίδης να είναι κανένα τυχαίο άτομο. Ξέρει πολύ καλά τι του γίνεται. Ένας 
πολιτικός παλιός και η επιλογή του ποια ήταν;  Ποια είναι η επιλογή;  Είπε ο κ. 
Πουργουρίδης, και νομίζω δε θα το διαψεύσει, το εξής: «Εγώ ψηφίζω το Σχέδιο Ανάν 
και με τα είκοσί μου νύχια».  Εδώ λέει ο κ. Χριστόφιας «εγώ είμαι ενωτικός κύριος».  Τι 
συσπειρώνει;  Συσπειρώνει ανθρώπους -εδώ είναι το επικίνδυνο της όλης υπόθεσης- 
που υποστήριξαν μετά φανατισμού το “ναι”.  ∆ηλαδή, με πιάνουν σύγκρυα, όταν 
βλέπω το Βασιλείου να υμνεί σήμερα το Χριστόφια που τον είπε ψεύτη, όταν ο 
Παπαπέτρου είναι στην πρώτη γραμμή,  η κ. Πραξούλα, ο κ. ∆ίγκλης!   Ε, συγνώμη, 
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αλλά για τούτα τα πράγματα, νομίζω ο άνθρωπος που θέλει να κυβερνήσει τον τόπο 
πρέπει να μας εμβάλλει σε μεγάλες ανησυχίες.   

 Θα μου πείτε ο κ. Χριστόφιας δε δικαιούται να βάλει υποψηφιότητα να είναι 
Πρόεδρος;  Εκατό φορές!  Αλλά, εδώ σήμερα τι επιλέγουμε;  Έχουμε τρεις 
υποψηφίους.  Ο Νίκος Αναστασιάδης είπε τούτο -και τελειώνω- ότι υπάρχουν δύο 
γραμμές.  Είναι η γραμμή του Τάσσου και η γραμμή των άλλων.  Και σίγουρα η 
γραμμή των απορριπτικών, που ήταν ο Μακάριος, ο Κυπριανού και ο Τάσσος, είναι 
αυτοί που αφήκαν πίσω έργο.  Συμφωνία Μακαρίου-Ντεντκάς, συμφωνία Κυπριανού-
Ντενκτάς, 8η Ιουλίου.  Άρα, αυτοί οι απορριπτικοί είναι αυτοί που επιδίωξαν 
πραγματικά να καταφέρουν λύση.  Και γιατί Τάσσο Παπαδόπουλο;  Οι άλλοι δεν είναι 
καλοί, δε θα προσφέρουν;  Εγώ λέω όλοι θέλουν να προσφέρουν, αλλά ποιος είναι 
αυτός που τη δύσκολη ώρα της κρίσης στάθηκε αντάξιος της παράδοσης του 
ελληνισμού;  Ποιος υπέστη τις πιέσεις και άντεξε;  Ποιος είχε την κρίση να εκτιμήσει τα 
ζητήματα;  Ποιος μπορεί να προσφέρει ασφάλεια έναντι του λαού του;  Νομίζω είναι 
ξεκάθαρο σε όλους μας ότι γι’ αυτή τη δυνατότητα και γι’ αυτή την ικανότητα η σωστή 
επιλογή είναι αυτή του Τάσσου Παπαδόπουλου. 

 Καλά Χριστούγεννα, κύριοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία.  Και είπα κι εγώ που μέσα μου «μα, έν’ δυνατόν ο 
φίλος μου ο Ζαχαρίας ο Κουλίας να μη σύρει καμιά πόμπα;». 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ποια είναι η πόμπα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τελευταία πόμπα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για τον Τάσσο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για τις συνεργασίες και για τα τέτοια.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Ε, προηγουμένως εψήφισές τον, κύριε Πρόεδρε, ήταν μια χαρά.  Ελπίζω να τον 
ξαναψηφίσεις δηλαδή. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν κατάλαβα;  ∆εν άκουσα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είπα, Πρόεδρέ μου, ότι την περασμένη φορά εψήφισές τον, ήταν μια χαρά.  Να 
το επαναλάβεις το εγχείρημά σου και είναι πολύ καλό. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πουργουρίδη. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ:  

 Χαίρομαι που και σ’ αυτό τον τελευταίο προϋπολογισμό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας 
επανήλθε στο γνωστό θέμα «το υπογράφω το Σχέδιο Ανάν με τα είκοσί μου».  Η 
δήλωσή μου ήταν επί λέξει η εξής:  «Αν η επιλογή είναι μεταξύ της σημερινής Κύπρου 
με τους στρατούς κατοχής και τους εποίκους και του Σχεδίου Ανάν, υπογράφω το 
Σχέδιο Ανάν με τα είκοσί μου».  Αν ο κ. Κουλίας διαφωνεί και επιλέγει τη σημερινή 
Κύπρο με τους στρατούς κατοχής και τους εποίκους, έχουμε μια διαφορά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Σύμφωνα με το Σχέδιο Ανάν, Χρήστο μου, ήταν να παν οι Τούρκοι ως τη 
Λεμεσό και την Πάφο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Ε, συγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έπρεπε να ζητήσετε το λόγο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγνώμη, Πρόεδρε μου, έθθα το ξανακάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μια φορά την παθαίνεις! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Ιωνά Νικολάου, έντζιε κάλεσά σε. 

(Γέλια) 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να πάω τζιαι να ξανάρτω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε το λόγο, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα μου επιτρέψετε να σχολιάσω προς αποκατάσταση της αλήθειας κάποιες 
από τις αναφορές που έχουν γίνει από τον κ. Κουλία.   

 Επειδή μας ακούνε και κάποιοι από τους πολίτες και οφείλουμε να λέμε πάντα 
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την αλήθεια... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Ναι, κύριε Κουλία, εισπράξατε £700 εκατομ. φόρους βάζοντας βαθιά το χέρι 
στην τσέπη του πολίτη, τόσο βαθιά που τον οδηγήσατε στη μιζέρια και την 
απογοήτευση.  Συνειδητοποιήστε το και νομίζω ότι, αν ψάξατε και κυκλοφορήσετε 
μεταξύ των πολιτών, θα το αντιληφθείτε όλοι.   

 Αντιλαμβάνομαι απόλυτα τις προσπάθειές σας να ωραιοποιήσετε την 
κατάσταση και να αποσείσετε τις βαρύτατες ευθύνες που φέρετε για τη διαχείριση του 
“όχι” και κατ’ επέκταση του Κυπριακού.  Ακούγοντας κάποιος τον κ. Κουλία μπορεί να 
αποκομίσει την εντύπωση ότι το Κυπριακό λύθηκε στις 24 του Απρίλη.  Φαίνεται πως 
για κάποιους ο χρόνος έχει σταματήσει στο δημοψήφισμα, τόσο, που ξυπνούν και 
κοιμούνται διαβάζοντας το διάγγελμα του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Μπορεί να το 
έχετε και κάτω από το μαξιλάρι σας.  Αυτό εξηγεί και την απουσία πρωτοβουλιών από 
την πλευρά μας που μας οδήγησε στα σημερινά αδιέξοδα.  Οι πολίτες, κύριοι, 
αντιλαμβάνονται τη δυσχερή κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει το Κυπριακό επί 
της διακυβέρνησης Παπαδόπουλου.  Αντιλαμβάνονται ότι η απουσία μεθοδικής, 
συνεπούς και υπεύθυνης στρατηγικής από τον Τάσσο Παπαδόπουλο οδηγεί σε 
παγίωση των τετελεσμένων της εισβολής και σε αναβάθμιση του κατοχικού 
καθεστώτος. 

 Ο πολίτης, κύριε Κουλία, αντιλαμβάνεται ότι οι έποικοι πολλαπλασιάζονται, 
αντιλαμβάνονται το ξεπούλημα των ελληνοκυπριακών περιουσιών που συνεχίζεται 
απρόσκοπτα.  Οι Τουρκοκύπριοι από ψευδοπολίτες έχουν μετατραπεί σε υπερπολίτες 
στις ελεύθερες περιοχές.  Οι αποφάσεις του Ε∆Α∆ με την πιθανή αναγνώριση της 
λεγόμενης “Επιτροπής Αποζημιώσεων” εξελίσσονται σε ωρολογιακή βόμβα.  
Αντιλαμβάνονται ότι έχουμε χάσει τους συμμάχους μας στη διεθνή σκηνή και δεν 
έχουμε πείσει τους Ευρωπαίους ότι οι θυσίες που καταβάλαμε, για να μπορέσει η 
χώρα μας να ενταχθεί πρώτη και περήφανη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, έχουν καταστεί 
μάταιες επί δικής σας διακυβέρνησης, αφού δεν καταφέρατε να αξιοποιήσετε το 
πλεονέκτημα της ένταξης.  Αντιλαμβάνονται ότι δεν καταφέρατε να εκμεταλλευτείτε τις 
ευρωτουρκικές σχέσεις προς όφελος της ουσίας του Κυπριακού.  Ούτε καν την 
παραδοσιακή φίλη χώρα της Συρίας δεν καταφέρατε να πείσετε!  

 Έχει μετατραπεί το Κυπριακό από πρόβλημα εισβολής και κατοχής σε 
πρόβλημα της δήθεν “απομόνωσης” των Τουρκοκυπρίων.  Τα συνθήματα και τα 
μεγάλα λόγια, κύριε Κουλία, δεν είναι αρκετά, για να λύσουν το Κυπριακό.  Γι’ αυτό 
δεν είναι άξιες σχολιασμού οι αναφορές σας για την επίσκεψη στην Άγκυρα και τις 
ανακρίβειες και παραποιήσεις που σκόπιμα καταφεύγετε.  Είστε γνωστός για όλα 
αυτά!   

 Η κακή διαχείριση του Κυπριακού από αυτή τη συνεργασία Παπαδόπουλου-
Χριστόφια και άλλων το μόνο το οποίο έκανε, εκτός από την ενοχοποίηση της 
αντίθετης άποψης, ήταν να παλινδρομεί για το αν το Σχέδιο Ανάν αποτελεί βάση για 
διαπραγμάτευση ή αν η 8η του Ιούλη συνιστά νέα βάση, αν το Σχέδιο Ανάν είναι νεκρό 
ή παραμένει στο τραπέζι.  Και τι εννοείτε με το σωστό περιεχόμενο της διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας;  Ευτυχώς για τον πολίτη που επιζητεί την αλήθεια. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, 

 Θα μου επιτρέψετε να σχολιάσω και τον προϋπολογισμό.  Συζητάμε τον 
τελευταίο προϋπολογισμό της κυβέρνησης Παπαδόπουλου, τον προϋπολογισμό που 
σηματοδοτεί το τέλος μιας διακυβέρνησης που από την πρώτη στιγμή διέψευσε τις 
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προσδοκίες του λαού και που αποτυπώνει ξεκάθαρα συντηρητικές επιλογές, χωρίς τις 
αναγκαίες διαρθρωτικές αλλαγές και μεταρρυθμίσεις.  Έναν προϋπολογισμό που 
ικανοποιεί λογιστικές ανάγκες και πρακτικές, που, αντί να διευκολύνει την άμεση 
αξιοποίηση της ένταξής μας στην ΟΝΕ, είναι αφυδατωμένος από στόχους και 
πολιτικές δεσμεύσεις για ανάπτυξη, επενδύσεις, κοινωνική ευημερία και ποιότητα 
ζωής.  Το τέλος της διακυβέρνησης Παπαδόπουλου σηματοδοτείται από μια 
φαινομενικά επιτυχή δημοσιονομική αριθμητική, αλλά και από μια θεαματική αποτυχία 
σε πολλά κοινωνικά, θεσμικά και οικονομικά μέτωπα, περιλαμβανομένης και της 
προετοιμασίας της οικονομίας να υποδεχτεί το ευρώ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆εν μπορεί να υπάρξει οικονομική ανάπτυξη χωρίς έννομη τάξη.  Μια αρχή 
στην οποία εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση και η οποία αποτελεί την πρώτη 
προτεραιότητα κάθε σύγχρονου δημοκρατικού κράτους, που επενδύει στην ευνομία, 
στη δημοκρατία και στο σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.   

(Στο σημείο αυτό εισέρχεται στην αίθουσα ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως κ. Σοφοκλής Σοφοκλέους.) 

 Να καλωσορίσω τον κ. υπουργό και μάλιστα θέλω να τον ευχαριστήσω, γιατί 
είναι σήμερα μαζί μας, και να σημειώσω ότι είναι ο μόνος υπουργός της κυβέρνησης 
που ήρθε, για να ακούσει πρόεδρο επιτροπής, ο οποίος… 

(Στο σημείο αυτό ακούγονται στην αίθουσα σειρήνες από την ενεργοποίηση του 
συστήματος συναγερμού.) 

 Μόλις ήρθε ο υπουργός, έπεσαν τα συστήματα ασφάλειας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ιωνά, να περιμένουμε για λίγο να δούμε τι ακριβώς 
συμβαίνει. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είπε υπερβολή ο Ιωνάς, γι’ αυτό.  Καλωσόρισε τον υπουργό! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είναι ο μόνος υπουργός που ήρθε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και ευτυχώς που είναι ο υπουργός της αστυνομίας, ούτως ώστε να μας 
συμβουλεύσει. 

 Να προχωρήσουμε; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Βεβαίως. 

 Να μου επιτρέψει ο κ. υπουργός όμως να πω εκείνα τα οποία έχω να του 
αναφέρω.   

 Γι’ αυτό κύριε υπουργέ, πείτε μας μια διαρθρωτική μεταρρύθμιση ή αλλαγή που 
έχετε κάνει και η οποία βελτίωσε την ποιότητα ζωής του πολίτη, τις δυνατότητες για 
καλύτερη ζωή για όλους, την ασφάλεια απέναντι στους διάφορους κινδύνους και την 
αυτοπεποίθησή του για την επόμενη μέρα.  Πρόσφατα, σε δημοσιογραφική διάσκεψη, 
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παρουσιάζοντας το κυβερνητικό έργο της πενταετίας, μιλήσατε για τα μέτρα που 
λάβατε και γι’ αυτά που θα λάβετε, χωρίς να αναφερθείτε στις διαρθρωτικές αλλαγές ή 
μεταρρυθμίσεις που υποσχεθήκατε προεκλογικά. Περιοριστήκατε σε απλή διαχείριση 
της διακυβέρνησης.  

 Μιλάτε για διεύρυνση της δημοκρατίας, όταν οι συνεργάτες σας για πέντε 
χρόνια δαιμονοποιούν την αντίθετη άποψη, όταν ζητούν από τους εκφραστές της να 
μετανοήσουν και τους χαρακτηρίζουν ως “νενέκους” και “συνεργάτες των Τούρκων”. 
Μιλάτε για πλήρη σεβασμό των δικαιωμάτων του πολίτη, όταν όργανα της τάξης 
ασκούν βία σε βάρος των πολιτών.  Είναι ακόμα αποτυπωμένες στη μνήμη μας οι 
εικόνες από τον ξυλοδαρμό των δύο φοιτητών, που, αν δεν ήταν οι εικόνες της 
ντροπής, οι δύο νεαροί σήμερα θα σύρονταν στα δικαστήρια ως κατηγορούμενοι. 
Θυμάστε τις εικόνες από τον ξυλοδαρμό των διαδηλωτών έξω από την αμερικάνικη 
πρεσβεία, των πατατοπαραγωγών ή των φορτηγατζήδων και των φιλάθλων στα 
γήπεδα.  Θυμάστε φυσικά και τις μονολιθικές δηλώσεις του προκατόχου σας  «η 
αστυνομία δε δέρνεται» ή «η αστυνομία έχει κάμει το καθήκον της». 

 Χαλεπόν το ποιείν, το δε κελεύσαι ράδιον.  Που σημαίνει ότι είναι δύσκολο το 
έργο, η δε υπόσχεση εύκολη.  Γι’ αυτό ήρθε η ώρα της κρίσης, της αξιολόγησης, του 
απολογισμού για το τι κάνατε και τι δεν κάνατε.  Ήρθε η ώρα να απολογηθείτε γι’ αυτά 
που υποσχεθήκατε στο λαό και δεν κάνατε, γιατί αυτά είναι σημαντικότερα από εκείνα 
που διαφημίζετε, ότι τα είπατε και τα κάνατε!  

 Πείτε μας λοιπόν, πώς εμπεδώσατε το κράτος δικαίου, όταν συγκαλύπτονται 
αδικήματα, όπως στην περίπτωση του ρουσφετιού στην Εθνική Φρουρά, την 
κατάχρηση εξουσίας στην Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού, τη διαχείριση 
μηχανέλαιων στο λιμάνι Λεμεσού, το κύκλωμα με τα κρέατα;  Πείτε μας, πώς 
εμπεδώσατε το κράτος δικαίου, όταν η δικαιοσύνη απονέμεται με τόση καθυστέρηση;  
Τα τελευταία δύο χρόνια οι καταδίκες από το Ε∆Α∆ είναι έξι φορές περισσότερες από 
εκείνες ολόκληρης της πενταετίας Κληρίδη. Πείτε μας, πώς εμπεδώσατε το κοινωνικό 
κράτος, όταν το 55% των ατόμων της τρίτης ηλικίας λαμβάνουν συντάξεις φτώχιας και 
οδηγούνται στην κατάθλιψη και την απόγνωση, αισθανόμενοι έμπρακτα την 
εγκατάλειψη και την περιθωριοποίηση που τους έχετε οδηγήσει;  

 Υποσχεθήκατε χρηστή διοίκηση στη βάση της αρχής της διαφάνειας και 
πετύχατε τον υποβιβασμό μας κατά δεκατρείς θέσεις στο δείκτη της διαφθοράς.  Μας 
φέρατε πιο κάτω και από χώρες του τρίτου κόσμου.  Για μήνες τώρα παρακολουθούμε 
απίστευτες ιστορίες διαφθοράς και αδιαφάνειας, με μυστικούς μετόχους, με συμβάσεις 
που αποκαλύπτουν αμύθητα οικονομικά συμφέροντα και ωφελήματα σε βάρος του 
κυπριακού λαού, με αποφάσεις αντίθετες με τις υποδείξεις των εμπειρογνωμόνων, με 
σκόπιμες καθυστερήσεις και ενέργειες ανατροπής αποφάσεων του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Είδαμε θύλακες παρακρατικών αντιλήψεων να αναβιώνουν στους 
κόλπους της αστυνομίας, όπως η διαρροή προσωπικών δεδομένων συνδρομητών της 
ΑΤΗΚ, με ανοχή, αν όχι και κάλυψη, αφού κανένας μέχρι σήμερα δεν έχει διωχθεί είτε 
ποινικά είτε πειθαρχικά.   

 Χαρακτηρίσατε το νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας ως το μεγαλύτερο 
σκάνδαλο από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και είπατε ότι κάποιοι τα 
πήραν. Έχετε διορίσει διερευνητική επιτροπή, η οποία εξέδωσε δύο πορίσματα που 
συμφωνούν στο ότι το κράτος έχει λάβει καλής αξίας έργο έναντι της δαπάνης που 
διενεργήθηκε και ότι ούτε ατασθαλίες ούτε διασπάθιση δημοσίου χρήματος 
διαπιστώνεται.  Έκτοτε, αν και έχουν περάσει σχεδόν δύο χρόνια, κανένας δεν 
αισθάνθηκε την ανάγκη, ούτε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ούτε υπουργός του, να 
αποσύρει ή να απολογηθεί για το περιεχόμενο των δηλώσεών του.  Αντίθετα, 
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αρνούνται επίμονα να διερευνήσουν την αγορά μηχανημάτων παρωχημένης 
τεχνολογίας και τους λόγους που καθυστέρησαν για δύο χρόνια τη λειτουργία του 
νοσοκομείου με συνολική ζημιά £8 εκατομ. 

 Μιλήσατε για καταπολέμηση του ρουσφετιού και εκρίζωση της 
κομματικοκρατίας και της ευνοιοκρατίας.  Το είπατε, όμως τι κάνατε στην πράξη; 
Κομματικοποιήσατε το κράτος και κρατικοποιήσατε το κόμμα!  Καλλιεργήσατε την 
κουμπαροκρατία, την αναξιοκρατία και το ρουσφέτι!  Τι απαντάτε, όταν ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας, πριν από λίγες μέρες, δήλωσε ότι οι ψηφοφόροι του ΑΚΕΛ δεν 
μπορούν να έχουν παράπονο από τη μεταχείρισή τους κατά τη διακυβέρνησή του, 
όταν με τις καταγγελίες του ΑΚΕΛ και της Ε∆ΕΚ αποκαλύφθηκαν κατάλογοι υμετέρων 
που ευνοήθηκαν στο στρατό ή για τα σημειώματα του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας Τάξης προς τον τότε διευθυντή φυλακών.  

 Στηρίξαμε το 2004 την εισαγωγή μετρήσιμων κριτηρίων επιλογής στην 
αστυνομία.  Πραγματικά, πιστέψαμε ότι είχατε την πρόθεση να εφαρμόσετε 
αντικειμενικά κριτήρια.  ∆υστυχώς, μας διαψεύσατε και διαψεύσατε και τις προσδοκίες 
του λαού.  Τρεις μήνες μετά την ψήφιση των κανονισμών, μειώσατε τα τυπικά 
προσόντα για προαγωγές στο βαθμό ανώτερου αξιωματικού, για να βολέψετε τους 
κομματικούς σας, τους δικούς σας, στους οποίους μέσα σε τρία χρόνια 
παραχωρήσατε δύο και τρεις προαγωγές.  Πριν συμπληρωθεί ο χρόνος, 
τροποποιήσατε τους κανονισμούς και εισάγατε στα μέτρα κάποιων δικών σας μελών 
της αστυνομίας τη βαθμολόγηση σε δέκατα της μονάδας και νέα κριτήρια.  Αν και 
περιορίσατε το ποσοστό των μονάδων της προφορικής εξέτασης, εντούτοις 
καταφέρατε να την αναδείξετε ως το μοναδικό κριτήριο επιλογής για προαγωγή.  Και 
δεν αρκούσαν όλα αυτά.  Τρία χρόνια μετά, αφού ευνοήθηκαν όσοι από τους δικούς 
σας, θα έπρεπε να ευνοηθούν και άλλοι, γι’ αυτό προτείνατε νέα τροποποίηση των 
κανονισμών και των μετρήσιμων κριτηρίων επιλογής, χωρίς να προηγηθεί 
οποιαδήποτε επιστημονική μελέτη αξιολόγησης βασισμένη στις εμπειρίες και στην 
ανάγκη εξυπηρέτησης φυσικά των άλλων κομματικών σας φίλων, που δεν μπορέσατε 
να ευνοήσετε μέχρι σήμερα.  

 Τελικά, αντί της πολυδιαφημιζόμενης εμπέδωσης της αξιοκρατίας και της 
διαφάνειας στην αστυνομία, πετύχατε τη θεσμοθέτηση της ευνοιοκρατίας και 
αναξιοκρατίας με συνεχείς τροποποιήσεις των κανονισμών.  Πετύχατε να περάσει σε 
δεύτερη μοίρα η αστυνόμευση και η άσκηση του καθήκοντος, να μετατρέψετε τους 
αστυνομικούς σε κολλεγιόπαιδες που ενδιαφέρονται να αποκτήσουν προσόντα και 
ηθικές αμοιβές.  Πετύχατε να αποδυναμώσετε το ενδιαφέρον τους στην ανάληψη 
δύσκολων και επικίνδυνων αποστολών, να μειώσετε την αποτελεσματικότητα των 
αστυνομικών, ιδιαίτερα όσων εργάζονται στην ΥΚΑΝ, στον ΟΠΕ και σε άλλους τομείς 
με επικίνδυνες αποστολές.  Αντί της ενίσχυσης της επιχειρησιακής δράσης στην 
αστυνομία, που υποσχεθήκατε προεκλογικά, πετύχατε την υπονόμευση του κύρους 
της, καθιστώντας την αδύναμη να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της κοινωνίας και των 
γεγονότων.      

 Στην Κύπρο του κ. Παπαδόπουλου και του κ. Χριστόφια και των άλλων 
συνεργών έχει χαθεί το αίσθημα της ασφάλειας, της σιγουριάς του πολίτη.  Σύμφωνα 
με το Ευρωβαρόμετρο, η εγκληματικότητα παραμένει διαχρονικά το μεγαλύτερο 
πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι Κύπριοι πολίτες.  Η ανασφάλεια έγινε συνώνυμο με 
τη διακυβέρνησή σας.  Γι’ αυτό, όταν μιλάτε για μείωση του εγκλήματος κατά 10%, 
επιτρέψετέ μου, δε λέτε ολόκληρη την αλήθεια!  Όταν το έγκλημα από τα καταγώγια 
του υποκόσμου εισέβαλε στις αυλές των σπιτιών μας, στις γειτονιές και τα σχολεία, 
όταν οι διαρρήξεις, οι κλοπές, οι εμπρησμοί, η καταστροφή περιουσίας, καθώς και η 
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διακίνηση ναρκωτικών ουσιών σημειώνουν σταθερή αύξηση χρόνο με το χρόνο. 

 Ενώ υποσχεθήκατε τη βελτίωση της κατάστασης στην αστυνομία, στις φυλακές 
και στην πυροσβεστική, για τέταρτη συνεχή χρονιά ο βαθμός υλοποίησης των 
αναπτυξιακών δαπανών του υπουργείου σας διατηρείται σε επίπεδα υποβιβασμού με 
μέσο όρο υλοποίησης το 30% με 35% το χρόνο.  Προτιμήσατε τη λιτότητα αντί της 
αναδιοργάνωσης και της αναδόμησης της αστυνομίας, του εκσυγχρονισμού και της 
βελτίωσης των κτιριακών εγκαταστάσεων.  Πετύχατε να υποβαθμίσετε το κύρος και τις 
δυνατότητες των μελών της, να αφήσετε απροστάτευτους ακόμα και τους 
αστυνομικούς σταθμούς, σε σημείο που θρασείς εγκληματίες έχουν διαρρήξει δύο 
αστυνομικές διευθύνσεις και έκλεψαν τεκμήρια από αυτές.  Και όμως μιλάτε για 
ρεζιλίκια.  Ενώ υποσχεθήκατε την καταπολέμηση του εγκλήματος και των 
ναρκωτικών, η εικόνα που απλώνεται γύρω μας γίνεται ολοένα και πιο αποκρουστική.  
Ο νέος αναρωτιέται για το μέλλον του.  

 Τα τελευταία πέντε χρόνια μετρούμε κατά μέσο όρο ενενήντα πέντε θανάτους 
το χρόνο από τροχαία ατυχήματα, με το 2007 να είναι χειρότερο από το 2006.  Από το 
2004 καταγράφηκαν εξήντα οκτώ θάνατοι από ναρκωτικά, με τους είκοσι από αυτούς 
να έχουν επέλθει το 2007.  Τα τρία τελευταία χρόνια οι δαπάνες της διαφώτισης για 
την οδική ασφάλεια ήταν μόλις £660.000 -δεν αρκούν ούτε για μια χριστουγεννιάτικη 
καμπάνια μιας υπεραγοράς- ενώ οι εισπράξεις από τα εξώδικα πρόστιμα, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, έφτασαν τα £14,3 εκατομ.  Γιατί δεν αποδέχεστε την πρότασή μας 
να δημιουργήσουμε ειδικό ταμείο, ώστε τα εξώδικα πρόστιμα να χρησιμοποιούνται για 
σκοπούς διαφώτισης και ενημέρωσης και να μην εντάσσεται και αυτή η πρακτική στη 
γενικότερη φοροεισπρακτική σας τακτική; 

 Οι αριθμοί είναι από μόνοι τους τρομακτικοί!  Η Κύπρος συγκαταλέγεται στις 
πέντε χειρότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε θανάτους από τροχαία 
ατυχήματα, ενώ είμαστε η τέταρτη σε θανάτους από ναρκωτικά και χρόνο με το χρόνο 
καταγράφουμε τη μεγαλύτερη αύξηση σε χρήστες.  

 Γι’ αυτό, κύριε υπουργέ, δε δικαιολογείται εφησυχασμός από το γεγονός ότι τα 
ποσοστά των χρηστών ναρκωτικών σε άλλες χώρες της Ευρώπης είναι υψηλότερα 
από τα δικά μας.  Γιατί μόνο όσοι θέλουν να κρύψουν την πραγματικότητα, ίσως λόγω 
των εκλογών, δεν μπορούν να αντιληφθούν ότι οι φυλακές έχουν μετατραπεί σε “τεκέ”, 
τα βαποράκια έχουν βρει το δρόμο για τα σχολεία και τα στρατόπεδα και οι 
μεγαλέμποροι των ναρκωτικών αισθάνονται ότι απολαμβάνουν ασυλίας, αφού οι 
υποθέσεις εμπορίας ναρκωτικών μειώθηκαν στις μισές.   

 Σήμερα ο πολίτης ζητά τον άλλο δρόμο.  Επιλέγει το δρόμο της ασφάλειας και 
της προοπτικής, της μετάβασης στη νέα εποχή, στην εποχή της Ευρώπης.  Επιλέγει 
το δικό μας δρόμο, που εγγυάται τον πλήρη σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
και διασφαλίζει ένα αξιοπρεπές επίπεδο ζωής για κάθε Κύπριο. Επιλέγει το δρόμο του 
εκσυγχρονισμού, της δημιουργίας και της συμμετοχής. Επιλέγει το αύριο που του 
αξίζει. 

 Εμείς είμαστε έτοιμοι να θέσουμε νέες προτεραιότητες στη διακυβέρνηση του 
τόπου, να ανανεώσουμε τη θέση του πολίτη, να δημιουργήσουμε τις ευρύτερες 
συναινέσεις για τις απαραίτητες αλλαγές που χρειάζεται ο τόπος.  ∆ε θα 
ακολουθήσουμε το δρόμο που έχετε χαράξει.  Εμείς δε θα κρύψουμε ούτε θα 
κρυβόμαστε από την αλήθεια.  Θα μιλάμε πάντα τη γλώσσα της αλήθειας, διότι οι 
προθέσεις μας είναι ξεκάθαρες.  

 Γι’ αυτό δεσμευόμαστε να κυβερνήσουμε με ειλικρίνεια και με διαφάνεια.  Με 
σαφείς στόχους και ξεκάθαρο πρόγραμμα.  Με το κεφάλι ψηλά, για να μπορούμε να 
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κοιτάζουμε τον κάθε Κύπριο στα μάτια χωρίς σκιές και εξαρτήσεις.  Με μόνο γνώμονα 
το δημόσιο συμφέρον και το καλό του πολίτη, για να φτιάξουμε από κοινού μια 
κοινωνία αξιών και αρχών, μια κοινωνία δίκαιη, έντιμη και ανθρώπινη.  Και είμαστε 
βέβαιοι ότι αυτή η δίκαιη κοινωνία, η δική μας κοινωνία θα είναι και ο νικητής.   

 Καλά Χριστούγεννα, αγαπητοί μου συνάδελφοι, και χρόνια πολλά. Να ’στε 
πάντα καλά. 

 Ευχαριστώ πολύ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Ιωνά Νικολάου. 

 Το λόγο έχει ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή έχει κυκλοφορήσει τώρα η ημερήσια διάταξη για αύριο και επειδή 
βλέπω ότι ορίστηκε και πάλι η δεκάτη πρωινή ως ώρα έναρξης, έχω την εντύπωση ότι 
μπορεί να μην προλάβουμε να τελειώσουμε, όπως ήταν προγραμματισμένο.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆υόμισι η ώρα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το δυόμισι η ώρα θα το δούμε.  Θα έλεγα ότι θα μπορούσαμε να ορίσουμε την 
ώρα λίγο ενωρίτερα, για να είμαστε βέβαιοι ότι θα προλάβουμε.  Σύμφωνα με εκείνα 
που έχουν καθοριστεί, ότι θα τελειώσουμε το πρωινό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αγγελίδη, έγινε ο προγραμματισμός.  Με διαβεβαιώνει και ο γενικός 
διευθυντής πως ο προγραμματισμός είναι εφικτό να πραγματοποιηθεί.  Αυτό που θα 
παρακαλούσα είναι να έρθουμε παρά δεκαπέντε, ούτως ώστε στις δέκα η ώρα 
ακριβώς να ξεκινήσουμε τη συνεδρία.   

 Παρακαλώ, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που πρέπει να διευκρινισθεί από σήμερα είναι ότι η 
συζήτηση θα ολοκληρωθεί κατά την πρωινή συνεδρία, ούτως ώστε να μην υπάρξει 
επιβάρυνση της απογευματινής συνεδρίας, η οποία, λόγω και των πολλών 
τροποποιήσεων που αντιλαμβάνομαι έχουν κατατεθεί, όχι μόνο από κόμματα αλλά και 
από την κυβέρνηση -τώρα έχω πάρει ένα μεγάλο αριθμό πρόσθετων τροπολογιών- 
θα είναι μία μακρά ενδεχομένως απογευματινή συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 
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 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είτε η ώρα εννέα ξεκινήσουμε, κύριε Πρόεδρε, είτε η ώρα δέκα, το πρώτο που 
θέλω να πω, υπολογίζοντας το χρόνο όλων των ομιλητών -διότι προηγουμένως 
είχαμε ρωτήσει με τον κ. Νεοφύτου πόσο χρόνο έχει ο καθένας αύριο- είναι ότι δεν 
τελειώνουμε πριν τη μία, είναι μετά.   

 Το δεύτερο είναι ότι, εξ όσων αντιλαμβάνομαι, ο Πρόεδρος της Βουλής ζήτησε 
να συνέλθει η επιτροπή Οικονομικών αύριο η ώρα οκτώμισι, για να εξετάσει τις 
τροπολογίες, γιατί δεν μπορούν να έρθουν απευθείας εδώ και να συζητούμε εδώ.  Θα 
προηγηθεί επιτροπή.  Άρα, δεκατρείς συνάδελφοι πρέπει να είναι εκεί.  Κατά 
συνέπεια, θα αρχίσουμε δέκα και θα γίνει σε κάποια στιγμή που θα συναποφασίσουμε 
αύριο ένα διάλειμμα και στη συνέχεια η ψήφιση των προϋπολογισμών.  Και μετά από 
εκείνο όποιος έχει κουράγιο -και νομίζω ότι όλοι θα έχουμε- θα πάει στη γιορτή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ενόψει τούτου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την εντύπωση πως θα 
πρέπει να ξεκινήσουμε κανονικά στις δέκα η ώρα, με την ελπίδα ότι θα τελειώσουμε 
νωρίς. 

 Ο τελευταίος ομιλητής για σήμερα είναι ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου, ο οποίος 
ήδη βρίσκεται στο βήμα.  Παρακαλώ την υπομονή σας να τελειώσει ο κ. 
Χατζηγεωργίου, οπόταν θα απελευθερωθούμε όλοι. 

 Παρακαλώ, κύριε Χατζηγεωργίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Είναι ο ελευθερωτής ο κ. Χατζηγεωργίου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ναι, είναι ο ελευθερωτής μας!           

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουν λεχθεί πάρα πολλά σε αυτές τις δύο μέρες των συζητήσεων των 
προϋπολογισμών.  Θεωρώ ότι δίκαια επικεντρώθηκε το θέμα γύρω από το κυπριακό 
πρόβλημα και θεωρώ επίσης πάρα πολύ σωστό το ότι εξαντλήθηκε μεγάλο μέρος των 
συζητήσεων γύρω από το ποιος είναι ο υποψήφιος εκείνος ο οποίος θα σπρώξει τον 
τροχό της ιστορίας προς τα εμπρός και θα φέρει επιτέλους τους Κύπριους πολίτες -
Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους- στο λιμάνι όπου εδώ και πάρα πολλές 
δεκαετίες, πέραν του μισού αιώνα, κοπιάζει αυτός ο λαός.   

 Και θα μου επιτρέψετε, αγαπητοί φίλοι, να προσπαθήσω, αν είναι δυνατό, να 
πετύχω το αδύνατο.  Να πείσω δηλαδή, αν θέλετε, ακόμα και συνάδελφους βουλευτές 
που βρίσκονται στις τάξεις του ∆ημοκρατικού Κόμματος, της Ε∆ΕΚ ή του ΕΥΡΩΚΟ ότι 
το δίκαιο βρίσκεται και με το μέρος μας.  Ποιος από εσάς, αγαπητοί συνάδελφοι, 
πίστευε ειλικρινά το 2004, όταν ψηφίζαμε “όχι” στο Σχέδιο Ανάν, ότι σήμερα η 
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κατάσταση στο Κυπριακό θα ήταν αυτή που είναι;  Σας άκουγα στους διαδρόμους και 
συζητούσαμε, πάρα πολλές φορές και κατ’  ιδίαν, πολλοί μεταξύ μας.  ∆ε λέγατε όλοι 
ότι το Κυπριακό θα λυθεί σε έξι μήνες, ένα χρόνο;  Γιατί δεν εξανίστασθε για το 
γεγονός ότι η πάροδος του χρόνου μάς έχει οδηγήσει να προσπαθούμε να 
σηκώσουμε από το στήθος μας όχι πλέον την κατοχή αλλά την ύβρη ότι ευθυνόμαστε 
για την “απομόνωση” δήθεν των Τουρκοκυπρίων;  Ποιος από εσάς πίστευε ότι οι 
έποικοι από 80 000 θα ήταν 200 000;  Ποιος από εσάς πίστευε ότι οι ελληνοκυπριακές 
περιουσίες θα είχαν καταληστευθεί και δε θα υπήρχε πολύ ζήτημα συζήτησης για την 
επιστροφή τους;  Ποιος είχε σκεφτεί ότι η Γερμανία θα είχε τη θέση που πήρε στο 
κοινοβούλιό της;  Ότι η Αγγλία θα έκανε αυτή τη στρατηγική συμφωνία με την Άγκυρα;  
Ότι ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών -άκουσον άκουσον- θα επιχειρούσε 
να φέρει στην επιφάνεια θέμα άρσης της “απομόνωσης” των Τουρκοκυπρίων;  ∆εν το 
πίστευε κανένας σας, αλλά σήμερα καμώνεστε λέγοντας «ας όψονται οι αίτιοι, είτε 
αυτοί που έφεραν το Σχέδιο Ανάν είτε αυτοί οι ξένοι οι οποίοι άλλο στόχο δεν έχουν 
παρά πώς θα καταστρέψουν τον κυπριακό ελληνισμό», ως να μην έχετε αντίληψη των 
διασυνδέσεων των διεθνών δυνάμεων και μηχανισμών.  Σαν να απουσιάζει παντελώς 
από μέσα μας η πολιτική αντίληψη και η κριτική ότι είναι η δυνατότητά μας να 
εμπλέξουμε συμμάχους στην προσπάθεια επίλυσης του κυπριακού προβλήματος!   

 Εγώ θυμούμαι, αλλά δε θα πω ονόματα, συνάδελφους που κάθονται απέναντι 
στα έδρανα, οι οποίοι σήμερα καμώνονται ότι δε βλέπουν το κακό που πάτησε πόδι 
πάνω στον κυπριακό λαό, βαρύτερο από το πόδι του Αττίλα μετά το 2004, που μου 
έλεγαν:  «Καλά, τι πάθατε;  Είναι μεγάλη υπόθεση να περιμένουμε να λυθεί σε έξι 
μήνες ή ένα χρόνο;».  ∆ε θα αναφερθώ σε δηλώσεις του ίδιου του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας που έδιδαν σαφή εικόνα ότι η λύση επίκειται ούτε σε δηλώσεις του στον 
προμαχώνα με την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Αγαπητοί φίλοι, εγώ θέλω να εξηγήσω γιατί καταλήξαμε στην απόφαση της 
αποχώρησης από το κυβερνών σχήμα;  Επειδή αγωνιούμε!  Είναι δύσκολο να το 
κατανοήσει κανείς αυτό, αλλά σας καλώ απόψε που θα ξαπλώσετε να σκεφτείτε τους 
υποψηφίους και να αφήσετε τον εαυτό σας να αναρωτηθεί ειλικρινά ποιος από τους 
υποψηφίους πραγματικά αγωνιά για την αύριο, μετά τις εκλογές του Φεβρουαρίου.  Ο 
κ. Θεμιστοκλέους, ο οποίος αγωνιά να μου πει κάτι, αντιλαμβάνομαι, έχει πει στην 
ομιλία του το εξής:  «Αντί να εργαζόμαστε για τη λύση», είπε, «εργαζόμαστε για μια 
επαναπροσέγγιση, εκείνη που εκθειάζει τα δήθεν κοινά στοιχεία». 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ∆εν είπα έτσι πράγμα εγώ! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυτής της δήλωσης, αγαπητοί συνάδελφοι, πέστε μου τη διαφορά της από τη 
δήλωση του Προέδρου της Τουρκίας, του κ. Γκιούλ, που αναφέρθηκε σε δύο 
θρησκείες και στην ανάγκη δημιουργίας δύο κρατών; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ:  

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, πρέπει ο ομιλητής… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ:  

 Έχω κάθε δικαίωμα δυνάμει της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.  Σαφέστατα ο 
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Κανονισμός 27 λέει ότι, όταν ο βουλευτής παρεκκλίνει του θέματος, ο Πρόεδρος 
υπενθυμίζει ότι πρέπει να αγορεύει επί του θέματος.  Έχω την εντύπωση ότι μπορεί 
να εισάγει την ομιλία του, όπως την εισήξε, λέγοντας ότι σωστά συζητήθηκε το 
Κυπριακό, αλλά δεν μπορεί να είναι το θέμα προς συζήτηση, απλώς για να 
δικαιολογήσει  ο ίδιος ο συνάδελφος κάτι που είπαμε στο παρελθόν.  Ιδιαίτερα, όταν 
απευθύνεται προς το ∆ΗΚΟ, την Ε∆ΕΚ και το ΕΥΡΩΚΟ που του έχουν πει ότι θα 
ελύετο το πρόβλημα στους έξι μήνες ή στον ένα χρόνο.  Ας πει και ονόματα και ας 
μπει στο θέμα που συζητούμε, που είναι ο προϋπολογισμός! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αγγελίδη, σε ό,τι αφορά το σημείο να μπει στο θέμα που είναι ο 
προϋπολογισμός, αντιλαμβάνεστε…  Πρώτα πρώτα, έχει δικαίωμα ο κάθε βουλευτής 
να μιλήσει για οποιοδήποτε θέμα, ανεξάρτητα με το θέμα του προϋπολογισμού.  Αυτό 
είναι το ένα.   

 ∆εύτερον, πόσοι από εμάς δεν έχουμε μιλήσει επί παντός επιστητού και ειδικά 
για το… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 …να επιτρέπει ισότητα, κύριε Πρόεδρε.  Εδώ εγείρω ένα συγκεκριμένο θέμα.  
Τώρα το έχω εγείρει.  Τώρα αισθάνθηκα την ανάγκη, δικαιούμαι!  ∆ικαιούμαι και διά 
του Κανονισμού 36 και διά του Κανονισμού 27.  Συγνώμη! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε συνάδελφε, δικαιούστε πράγματι διά οποιουδήποτε κανονισμού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το αν θα πει ονόματα ή όχι ο κ. Χατζηγεωργίου είναι θέμα του 
κ. Χατζηγεωργίου και μπορεί να το ζητήσουν οι συνάδελφοι.  Αλλά, ο κ. Αγγελίδης 
νομίζω ότι έπρεπε να αισθανθεί την ίδια ανάγκη και πριν λίγο.  Ήταν η ομιλία του 
φίλου μου του Ζαχαρία επί του προϋπολογισμού; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μπορούσατε να φέρετε ένσταση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί να φέρουμε ένσταση, κύριε συνάδελφε;  Είναι ελεύθερη συζήτηση στους 
προϋπολογισμούς εφ’  όλης της ύλης και εγώ μπορώ να επισημάνω… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εφ’ όλης της ύλης!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εφ’  όλης της ύλης.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κάπου πρέπει να βελτιωθεί αυτή η ύλη. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ μπορώ να επισημάνω ότι υπάρχει και ομιλία αρχηγού κόμματος που ήταν 
90% εκτός του προϋπολογισμού. και καλά έκανε ο άνθρωπος.  ∆εν είναι αυτό το θέμα 
μου.  Κατά συνέπεια, νομίζω ας αφήσουμε να προχωρήσει και θα κριθούμε όλοι από 
αυτούς που μας ακούν αν είμαστε εντός ή εκτός του θέματος.  Είναι ο τελευταίος 
ομιλητής της μέρας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Φυσικά, τα δικά μου ήταν σωστά! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, συνεχίστε την ομιλία σας.  Να αποφύγουμε τους 
όποιους χαρακτηρισμούς εκεί που δεν πρέπει, αλλά, εν πάση περιπτώσει, συνεχίστε 
την ομιλία σας και θα παρακαλέσω και τους συναδέλφους να κάνουν λίγη ησυχία, για 
να τελειώσουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί μακρηγορούμε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα επαναλάβω εδώ ότι βρίσκω δίκαιο στο δικαίωμα 
του κ. Αγγελίδη να πει αυτό που είπε, το είπε, δικαίωμά μου και εμένα να συνεχίσω με 
τον τρόπο που εγώ θέλω.  Έχει κλείσει το ζήτημα.   

 Ο κ. Φύτος Κωνσταντίνου μας είπε χθες τα εξής: «Προβεβλημένα στελέχη της 
πάλαι ποτέ πλατφόρμας του “ναι” έχουν παρεισφρύσει στα επιτελεία τόσο του Ιωάννη 
Κασουλίδη όσο και του ∆ημήτρη Χριστόφια με ρόλους πρωταγωνιστικούς και 
καθοδηγητικούς.  Παράλληλα, οι υγιείς αγωνιστικές δυνάμεις στο ∆ΗΣΥ και στο ΑΚΕΛ 
παραμένουν περιθωριοποιημένες και επιλέγουν τη σιωπή της αξιοπρέπειας».  Εκεί 
δεν αισθανθήκατε την ανάγκη να πείτε όχι μόνο ότι υπερβαίνει το όριο της συζήτησης 
περί προϋπολογισμών, αλλά ότι κάνει και έναν εισοδισμό στα κόμματα και επιχειρεί 
μία ύβρη η οποία δε γίνεται αποδεκτή;  ∆ικαίωμά σας όμως να κωφεύετε σε κάποιες 
άλλες στιγμές και κάποτε τα αυτιά σας να γίνονται δεκατέσσερα.  Και καλά κάνετε, 
όταν μιλώ εγώ, να είναι είκοσι τέσσερα!  

 Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σταθώ πάνω στην ουσία και η ουσία 
ξέρετε ποια είναι;  Είμαστε μέχρι τα μπούνια μέσα στη διχοτόμηση και δε νοιάζεστε 
όλοι! Και ξέρετε γιατί είμαστε;  ∆ιότι έχει ανατραπεί το ισοζύγιο μέσα στη διεθνή 
κοινότητα.  Έχουμε επιτυχίες τις τελευταίες μέρες και εμείς δεν είμαστε από εκείνους οι 
οποίοι μαυρίζουν τα πάντα.  Αλλά, δεν αγνοούμε και το σύνολο της εικόνας.  Έχει 
ανατραπεί το ισοζύγιο μέσα στη διεθνή κοινότητα εις βάρος της ελληνοκυπριακής 
πλευράς.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εισήγηση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Κουλία, επειδή ήσασταν στο βήμα μόλις πριν μισή ώρα, αναμηρυκάστε 
παρακαλώ τι έχετε πει και πέστε μου μία εισήγηση που κάνατε.  Ως να ευρισκόμασταν 
στην 25η Απριλίου του 2004 ήταν η ομιλία σας!  ∆εν είχε τίποτε από καμία πρόταση, 
αλλά εγώ θα σας κάνω προτάσεις. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μπορώ να σου πω κάτι, συνάδελφε; 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όχι, δεν μπορείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, σας παρακαλώ πάρα πολύ, μην παρεμβαίνετε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εμείς νομίζουμε ότι είμαστε μέσα στη διχοτόμηση και αγωνιούμε γι’  αυτή την 
εξέλιξη και νομίζουμε βάσιμα ότι υπάρχει και σύγχυση μέσα σε μερίδα του λαού και 
ηγητόρων του, δυστυχώς, που θεωρούν ότι αυτό μπορεί να είναι και καλή εξέλιξη.  Και 
θέλουμε να αποσαφηνίσουμε τη διαφορά μεταξύ του status quo που ζούμε σήμερα 
και της διχοτόμησης, είτε αυτή είναι υπογεγραμμένη είτε αυτή έρχεται ένεκεν της 
παρόδου του χρόνου χωρίς λύση.   

 Τα διακόσια χιλιόμετρα της Γραμμής Αττίλα γίνονται νόμιμη γραμμή συνόρων.  
Οι έποικοι γίνονται νόμιμοι κάτοικοι του βορείου τμήματος της Κύπρου.  Οι 40 000 του 
στρατού είναι ο νόμιμος στρατός αυτού του άλλου κρατιδίου.  Αυτή η εξέλιξη πρέπει 
να σας τρομάζει και να μην κοιμάστε τη νύκτα, εάν δε συμβάλετε μαζί με εμάς στη 
μεγάλη προσπάθεια να ανασηκώσουμε ξανά τον τροχό της ιστορίας και να τον 
σπρώξουμε προς τα εμπρός.  Έχετε περιχαρακωθεί, έχετε πάει πίσω από τα 
οδοφράγματα των θέσεών σας, προκειμένου να τις υποστηρίξετε -καλά κάνετε, έτσι 
κάνει ο καθένας, για να υποστηρίξει μία θέση που πήρε σωστά το 2004- αλλά κανένας 
σας ούτε κανένας Κύπριος υπέγραφε τότε το “όχι”, για να φτάσουμε σήμερα στην 
κατάσταση που είμαστε.  Και ο μόνος τρόπος διεξόδου είναι να ενώσουμε τις δυνάμεις 
μας με τον πολιτικό εκείνο ηγέτη, το ∆ημήτρη Χριστόφια, ο οποίος έχει τη δύναμη να 
αποτελέσει το μέσο πόλο των Ελληνοκυπρίων, να αποτελέσει τη δύναμη εκείνη η 
οποία θα δώσει ευκαιρία παραθύρου-διεξόδου με νέες πρωτοβουλίες, και όταν λέμε 
“νέες πρωτοβουλίες” σημαίνει, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι και το πρωί και το απόγευμα 
θα αγωνιάς, εάν η πρωτοβουλία σου του πρωινού δεν είχε αποτέλεσμα το απόγευμα, 
όχι να θεωρείς…  Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος είπε το πρωί σε ραδιόφωνο -το 
ενώνω με αυτό που είπα- το εξής: «Ο κ. Χριστόφιας ισχυρίζεται ότι θα υλοποιήσει την 
8η Ιουλίου».  Ποιος ισχυρίζεται;  Εγώ νομίζω ότι πιο δίκαιο είναι να πεις ισχυρίζεται 
αυτός που προσπαθεί δεκαοκτώ μήνες και δεν τα κατάφερε, παρά κάποιος ο οποίος 
δεν ανέλαβε ακόμη την προσπάθεια.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να το δοκιμάσετε δηλαδή; 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Βεβαίως!  Γιατί έχουμε εκλογές, κύριε Κουλία;  Για να μας δοθεί η ευκαιρία να 
δοκιμάσουμε.   

 Όταν δεν μπορείτε να πείσετε το διεθνή οργανισμό για την ευθύνη της άλλης 
πλευράς για τη μη υλοποίηση της 8ης Ιουλίου επί δεκαοκτώ μήνες, είναι αυτό πολιτική 
δεινότητα;  ∆εκαοκτώ μήνες, ενάμιση χρόνο και βγαίνουν τα Ηνωμένα Έθνη και 
καλούν τις δύο πλευρές να υλοποιήσουν την 8η Ιουλίου.  Ναι, εμείς έχουμε καλύτερες 
δυνατότητες υλοποίησης της 8ης Ιουλίου.  Αλλά, προς ποια κατεύθυνση θα 
οδεύσουμε, όταν στελέχη της κυβέρνησης, στελέχη κομμάτων που υποστηρίζουν την 
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κυβέρνηση δηλώνουν ότι μέσα από την 8η Ιουλίου θα αναζητήσουμε νέα βάση λύσης;  
Το είπε πριν τρεις μέρες ο κ. Σιζόπουλος στο Ράδιο Πάφος επί λέξει:  «Εμείς μέσα 
από την 8η Ιουλίου θα αναζητήσουμε νέα βάση λύσης».  Και του είπα «τουλάχιστον 
εσύ είσαι τίμιος και το λες ευθαρσώς ότι είναι αυτό που αναζητάτε».  Ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας προχθές σε συνέντευξη στο ΡΙΚ το μόνο που επιχειρούσε να κάμει, κατά 
την κρίση μου, ήταν να μη φανεί ότι αυτό που αναζητούμε είναι νέα βάση λύσης 
λέγοντας ότι η 8η Ιουλίου αναφέρεται σε συζητήσεις που θα οδηγήσουν σε λύση. Και 
λέει «εγώ προσθέτω νέα λύση».  Συνδυαζόμενο αυτό με τις θέσεις των υποστηρικτών 
του, του κ. Σιζόπουλου, του ΕΥΡΩΚΟ, νομίζω ότι εύκολα εξάγεται το συμπέρασμα ότι 
εδώ αναζητούμε διασάλευση της πιο μεγάλης εγγύησης που έχουμε, του λόγου μας 
δηλαδή και της υπογραφής μας επί τριάντα τρία χρόνια ότι ψάχνουμε λύσεις διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η ιστορία, έχει πει ένας άλλος συνάδελφος το πρωί, δεν μπορεί να αποτελεί 
πολιτικό εργαλείο.  Απόλυτη συμφωνία.  Όμως, η ιστορία δεν είναι ένας μοναδικός 
τρόπος να σκεφτόμαστε και να αναλύουμε τι πήγε στραβά;  Πώς μπορούμε να το 
διορθώσουμε;  Πώς θα μπορούσαν αλλιώς να εξελιχθούν τα γεγονότα και να 
αναπτύξουμε με αυτό τον τρόπο την κρίση μας -ο καθένας από εμάς ως ενήλικες- και, 
σε δεύτερη φάση, εγώ τολμώ να πω σε πρώτη φάση, την κρίση της νέας γενιάς, η 
οποία σε δημοσκοπήσεις δηλώνει, κατά πλειοψηφία, σε σύγκριση με τους 
μεγαλύτερους, ότι είναι η καλύτερη η λύση της διχοτόμησης;  ∆ε μας πιάνει σύγκρυο 
με αυτή την προοπτική, ότι οι νέοι μεγαλώνοντας κουβαλούν μαζί τους ένα τέτοιο 
σκεπτικό;  Και η ίδια η δημοσκόπηση έλεγε ότι περίπου τόσα τοις εκατόν, ας πούμε, 
των νέων που υποστηρίζουν το ΑΚΕΛ -και δεν ήταν μικρό το ποσοστό, μας 
ανησύχησε, κοντά στο 40%, αν δεν κάνω λάθος- έλεγαν αυτή την εξέλιξη.  Στο 
∆ημοκρατικό Συναγερμό ήταν 55%, στην Ε∆ΕΚ ήταν 70%, στο ΕΥΡΩΚΟ που θέλει 
ευρωπαϊκή λύση οι νέοι του θέλουν διχοτόμηση.  Τους κάνατε κανένα σεμινάριο;   

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Λάθος ποσοστό! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 80% των νέων να…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, η δημοσκόπηση αυτό έλεγε! 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κάνεις λάθος, πολύ μεγάλο λάθος!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρακαλώ, μη διακόπτετε.  Αν θέλετε να ζητήσετε το λόγο, ζητήστε τον, αλλά 
να μην εκφυλίσετε και δεν μπορείτε να εκφυλίσετε τη διαδικασία της συζήτησης, όταν 
βρίσκομαι εγώ στο βήμα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ η συζήτηση να μη γίνει διαλογική! 
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Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πήγα προχθές, αγαπητοί συνάδελφοι, μαζί με φίλους βουλευτές επίσκεψη- 
συζήτηση στις 10 ∆εκεμβρίου, μέρα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, στο Λύκειο του 
Αγίου Μάρκου με θέμα συζήτησης τα ανθρώπινα δικαιώματα.  Ήταν εκεί και η 
Επίτροπος για τα ∆ικαιώματα του Παιδιού και η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, η κ. Ηλιάνα 
Νικολάου.  Ανοίχθηκε μια συζήτηση -ήταν φυσικό- μαζί με τους μαθητές για το τι 
σημαίνουν ανθρώπινα δικαιώματα, πήγαμε στο ρατσισμό, πήγαμε στην ξενοφοβία, 
στο δικαίωμα στη ζωή, στη φτώχια, στην υγεία, στο δικαίωμα της συμβίωσης. 
Κουβεντιάζοντας για τη δυνατότητα να συμβιώσουμε με τους άλλους, ήταν φυσικό να 
βγει κάποια στιγμή η ανάγκη της συμβίωσης με τους Πολωνούς που ζουν εδώ, τους 
Σρι Λανκέζους πολύ σωστά, πάρα πολύ σωστά και έτσι αποσιωπάτο, κατά την κρίση 
μου, μια συζήτηση ότι προέκυψε μια κουβέντα για το ότι θα ζήσουμε με τους 
Τουρκοκυπρίους.  Βγήκε το θέμα στην επιφάνεια και θέλω να σας πω ότι είδα στα 
μάτια των παιδιών τη δίψα να συζητήσουν αυτό το ζήτημα.  ∆εν τόλμησε ποτέ κανένα 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να ανοίξει αυτή τη συζήτηση μέσα στα σχολεία.  
Το συνδέω με το θέμα που έλεγα προηγουμένως για το τι σκέφτονται σήμερα οι νέοι.  
Για ποια διχοτόμηση;  Όπως την περιέγραψα πριν.  Αν έχει κανέναν εδώ, να μου την 
περιγράψει, ότι μπορεί να είναι διαφορετική από αυτό που είπα.  Για την πάροδο του 
χρόνου. Μήπως είναι στοιχείο ο χρόνος που απλώς θα ευρίσκεται στο τέλος της 
υπογραφής μιας λύσης;  Ο χρόνος είναι συστατικό στοιχείο της λύσης πλέον.  Είναι 
μέσα στα στοιχεία της λύσης.  Ο χρόνος, οι έποικοι, τα “στρατά” είναι μερικά από 
αυτά.  ∆εν μπορεί η πάροδος ενός εικοσιτετραώρου να μη μας ανησυχεί.   

         Λοιπόν, είδα στα μάτια των παιδιών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την 
πραγματική δίψα  να συζητήσουν αυτό το ζήτημα.  Και η συζήτηση πράγματι 
εξελίχθηκε, παρά τις διαφορετικές απόψεις, εξελίχθηκε με πολύ σεβασμό προς τη 
διαφορετική άποψη. Και καταλήγω στην πρότασή μου -την έχω πει και στον Υπουργό 
Παιδείας, έστω και αν δεν είναι εδώ, δικαιούμαι να πω ότι μου είπε λίγες μέρες μετά 
ότι έχω δίκαιο- πρέπει να μπει μέσα στο σχολείο, μέσα στο θέμα της ιστορίας, όχι της 
ιστορίας που διδάσκουμε μέσα στην τάξη αλλά σε συζητήσεις με μεγάλες ομάδες 
μαθητών, η συζήτηση για το πού πάμε.  Μου είπε ότι έχω δίκαιο και πρέπει να 
συζητήσουμε με τα παιδιά μας το πού πάμε.  Γιατί αύριο είναι αυτοί που θα 
αναλάβουν να υλοποιήσουν την οποιαδήποτε λύση και αύριο είναι αυτοί που θα 
υποστούν τις συνέπειες, εάν εμείς σήμερα δεν τους δώσουμε τη δυνατότητα της 
κρίσης και της κριτικής γύρω από τα γεγονότα που έρχονται. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή μπήκα με κάποιο τρόπο στο θέμα ουσιαστικά της 
παιδείας, εγώ θέλω να πω ότι η διασύνδεση… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο λεπτά. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μου είπε πέντε πριν και έχω αντίληψη. 

 Πρέπει η διασύνδεση σχολείου και οικογένειας να γίνει πράξη.  Ονειρεύομαι, 
αγαπητοί συνάδελφοι, την ημέρα εκείνη όπου θα κτυπήσει η πόρτα ενός σπιτιού και, 
όταν ρωτήσουν οι από μέσα ποιος είναι, η απάντηση να είναι «γεια σας, ήρθαμε από 
το σχολείο».  Οι γονείς οι οποίοι ασχολούνται με τα θέματα του σχολείου, σύμφωνα με 
επίσημες ενδείξεις, είναι γύρω στο 10% και είναι κυρίως οι γονείς των οποίων τα 
παιδιά μάλλον δεν έχουν προβλήματα.  Όταν παρατηρούμε ένα πρόβλημα μέσα στο 
σχολείο, δε θα πρέπει να αρκούμαστε μόνο στη συζήτηση μέσα στο ίδιο το σχολείο 
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στο βαθμό που γίνεται ή στην προσπάθεια επίλυσης του προβλήματος μέσα στο 
σχολείο.  Θα πρέπει να καταφέρουμε να ανοίξουμε αυτή τη δίοδο επικοινωνίας μεταξύ 
σχολείου και οικογένειας. 

 Αγαπητοί συνάδελφοί, είδατε πάρα πολλές φορές νομίζω σκηνές που έχω και 
εγώ δει στους δρόμους.  Υπάρχει πιο φρικτή σκηνή από το να δεις παιδί 
δεκατεσσάρων χρονών να καπνίζει;  ∆εκαπέντε χρονών;  Και τι κάνουμε;  ∆εν 
καταφέρνουμε καν να δούμε ότι η μεγάλη δεξαμενή από την οποία παράγεται το 
πρόβλημα των ναρκωτικών είναι η δεξαμενή των καπνιστών.  Πέστε μου ένα 
ναρκομανή ο οποίος δεν πέρασε από το κάπνισμα.  Μπορεί να μου βρείτε έναν, αν θα 
τον βρείτε.  Πώς δε γίνεται αυτή η διασύνδεση;  ∆ιάβασα τόσα συγγράμματα για αυτή 
την προσπάθεια που καταβάλλεται από το κράτος για αντιμετώπιση των ναρκωτικών, 
λέει χίλιες μεθόδους, δε λέει καμιά ότι πρέπει να…  Είναι σαν να ρίχνεις νερό να 
σβήσεις μία φωτιά και δεν κλείνεις την κάνουλα του πετρελαίου!  Μπορεί να είμαστε 
τόσο τυφλοί;   

 Σήμερα στα σχολεία μας το 10% των παιδιών είναι ξένοι.  ∆εν υπάρχει 
διαδικασία εισόδου στο σχολείο.  Πηγαίνει στο σχολείο και δεν ξέρει ελληνικά και τον 
βάλλουν μέσα στην τάξη.  Πώς δε θα αναπτυχθεί η παραβατικότητα;  Χτες ένας 
καθηγητής στην Πάφο ξυλοκόπησε έναν Ελληνοπόντιο, λέει, και χτες άλλοι μαθητές 
βγήκε στην επιφάνεια ότι εκβίαζαν συμμαθητή τους ή συμμαθήτριά τους και του 
έπαιρναν εκατοντάδες λίρες το μήνα.   

         Λοιπόν, το Υπουργείο Παιδείας πρέπει να εκπονήσει μελέτη η οποία πολύ 
καθαρά να αποδεικνύει ότι ξέρει πρώτα από όλα πόσοι θα είναι οι ξένοι μαθητές σε 
δέκα χρόνια στην Κύπρο.  Υπάρχει κανένας από εμάς που ξέρει μελέτη η οποία να 
προϊδεάζει την κοινωνία μας για το πώς θα είναι αυτή η εικόνα σε δέκα χρόνια;  Και αν 
είναι 10%, περίπου είμαστε στα ίδια.  Αν είναι 20% ή 30%;  ∆ε θα πάμε σε σκηνές που 
είδαμε πρόσφατα στις παρυφές του Παρισιού;    

 Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνω λέγοντάς σας ότι πρέπει να αυξήσουμε την 
αγωνία μας γύρω από την ανάγκη άμεσης επίλυσης του Κυπριακού, και επειδή, μόλις 
πούμε έτσι, μας λένε “οποιαδήποτε λύση”, με μια λύση λειτουργική και βιώσιμη που 
να διώχνει την επικυριαρχία της Τουρκίας από τον τόπο μας, με μια λύση η οποία να 
δίνει ελπίδα στον κυπριακό λαό.  Αυτή την ελπίδα μπορεί να την υλοποιήσει ο 
υποψήφιος Πρόεδρος, Πρόεδρος της Βουλής, ο ∆ημήτρης Χριστόφιας.   

         Με αυτά, σας ευχαριστώ.  Καλό βράδυ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγεωργίου. 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω τον κ. Χατζηγεωργίου να καταθέσει αυτά τα 
στοιχεία για τις δημοσκοπήσεις, διότι θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ σημαντικό από το 
βήμα της Βουλής να λέγεται ότι τόσο μεγάλο ποσοστό είναι υπέρ της διχοτόμησης.  
Θα ήθελα να τα καταθέσει. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μα πού ζείτε, κύριε;  ∆εν έχετε δει αυτή τη δημοσκόπηση;  Σοβαρολογούμε; 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 
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 Κύριε Χατζηγεωργίου, πολύ απλό, καταθέστε τα! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να την καταθέσω. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Μια δεύτερη ερώτηση:  Έχω ακούσει τον κ. Κατσουρίδη προηγουμένως… 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αν είναι για τον κ. Κατσουρίδη, να κατέβω. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Θα έρθω σε εσάς. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εάν το διασυνδέετε…   

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 …που είπε ότι η θέση του ΑΚΕΛ ότι είμαστε κοντά στη διχοτόμηση ήταν από 
παλιά και επί Κληρίδη και είναι γεγονός.  Τότε μπορείτε να μας πείτε τι αλλαγή φέρατε;  
Εάν ήμασταν και επί Κληρίδη στη διχοτόμηση και είμαστε και τώρα, τεσσεράμισι 
χρόνια μετά τη διακυβέρνηση την κοινή, στο ίδιο σημείο, τότε τι ρόλο παίξατε; 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Κουτσού, εσείς πιστεύετε δηλαδή ότι είμαστε σε καλύτερη μοίρα;  Για 
πέστε μας.  Αγωνιάτε γι’  αυτό; 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπει ο Πρόεδρος, να σας απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!   

          Σας παρακαλώ, δε θα γίνει συζήτηση εδώ! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Υπάρχει εχέφρων άνθρωπος που δε θα δει ότι είμαστε σε χειρότερη μοίρα; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχω μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, εάν συνεχίσουμε τα ερωτήματα ο καθένας ξεχωριστά… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ είμαι εκ των παλιών βουλευτών, από το 1999.  Είπε ο 
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συνάδελφος ότι κουβέντιαζε στους διαδρόμους και είπε με συναδέλφους ότι σ’  ένα 
χρόνο θα λυθεί το Κυπριακό.  Εγώ δηλώνω ότι δε μου είπε, αλλά τα ονόματα των 
συναδέλφων που είπε να τα βάλει κάτω! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να σας δώσω εκείνον που το έδωσε γραπτώς! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αγαπητέ μου συνάδελφε, επειδή λες για τους συναδέλφους, πες τα ονόματά 
τους! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Να σας πω! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε!  Πες τα! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έναν που το έδωσε γραπτώς. 

 Τον κ. Συλλούρη που κάθεται πίσω σας.  Έδωσε το Σχέδιο Ανάν πεντέμισι σε 
έξι μήνες να το λύσουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α!   Μα έν’  ποτούτα που λαλούμε τωρά;  Κύριε ελέησον, δοξάζω τον πλάστη 
μου!  Συγνώμη δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ.  Έδωσα το λόγο στον κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δέχομαι την κριτική από οιαδήποτε κατεύθυνση 
προέρχεται.  Ένα δεν μπορώ να δεχτώ: τις επιδέξιες αποσπάσεις από την ολότητα, τη 
διαστρέβλωση και το πέρασμα του μηνύματος και της ταύτισης προσώπων της 
κυπριακής Βουλής είτε με Τουρκοκυπρίους είτε με τον κ. Γκιούλ.  Είπε ο κ. 
Χατζηγεωργίου ότι στην ομιλία μου το πρωί είπα ότι, αντί να εργαστούμε για τη λύση, 
πρέπει να εργαστούμε για την επαναπροσέγγιση.  Εγώ εκείνο το οποίο έχω πει -και 
θα διαβάσω αυτολεξεί από το κείμενο, είναι μια παράγραφος μόνο- είναι:  «Όλοι 
κατανοούμε ότι μαζί με τους Τουρκοκυπρίους θα ζήσουμε ειρηνικά και μαζί θα 
δημιουργήσουμε τη νέα πολιτεία σε μια μετεξέλιξη του υφιστάμενου κράτους.  Όμως, 
καμιά επαναπροσέγγιση και πολύ περισσότερο η λύση δε θα έχει μέλλον και δε θα 
είναι βιώσιμη, εάν δεν εδράζεται στον αμοιβαίο και απόλυτο σεβασμό της εθνικής 
καταγωγής, της θρησκευτικής συνείδησης, της ταυτότητας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα ξαναδιαβάσουμε την ομιλία, κύριε Θεμιστοκλέους; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, αυτά…   
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 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να πείτε τα σημεία εκείνα με συντομία. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Λέω τα σημεία.  Από πού ως πού ο κ. Χατζηγεωργίου άντλησε το συμπέρασμα 
ότι εγώ είμαι ταυτισμένος με τον κ. Γκιούλ;  Πόθεν ως πόθεν;     

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ένα λεπτό.   

 Κύριε Χατζηγεωργίου, παρακαλώ, απαντήστε λακωνικά. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θέλω να πω καταρχάς ότι ο συνάδελφος έχει απόλυτο δίκαιο ότι δεν είναι 
σωστό κανείς να παρομοιάζει έναν Κύπριο βουλευτή με έναν ξένο.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι ξένο, Τούρκο! 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έχω πει…   

          Και με ξένο δεν είναι σωστό, κύριε Κουλία, οποιοσδήποτε και αν είναι αυτός.  
Εάν προς τα εκεί πήγαινε το πράμα, εγώ δεν έχω κανένα πρόβλημα να σας πω ότι 
ήταν λάθος.  Είπα όμως ότι η δήλωσή σας η οποία έγινε -μπορεί να μην υπάρχει στο 
κείμενο- ότι δήθεν υπάρχουν κοινά στοιχεία, παραπέμπει στο ότι η δήλωση του κ. 
Γκιούλ προσομοίαζε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αυτό έχω πει, κύριε Χατζηγεωργίου.  Για όνομα του Θεού, υπάρχει στο κείμενο!  
Πάρτε την ομιλία από το αρχείο να τη διαβάσετε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Υπάρχει στα πρακτικά, διότι ο καθένας έχει ένα γραπτό κείμενο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, ικανοποιηθήκατε;  Εγώ έχω την εντύπωση ότι κάτι τέτοιο 
δεν περιέχει αυτό το οποίο έχετε πει.  Και διερωτώμαι γιατί λέχθηκε. 

 Παρακαλώ, ο κ. Συλλούρης και ελπίζω να είναι ο τελευταίος που ζητά το λόγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Χατζηγεωργίου είπε ότι, ίσως για να πείσουμε, 
αντιλαμβάνομαι, όσοι υποστηρίξαμε το “όχι” υποσχόμαστε και λέγαμε, και κατ’  ιδίαν 
και δεν ξέρω πώς, «λύση μέσα σε έξι μήνες ή ένα χρόνο».  Εμείς θέλουμε λύση το 
ταχύτερο δυνατό και είναι καθαρό.  Αναφέρθηκε όμως στη συνέχεια σε τοποθέτησή 
μου η οποία έγινε μετά από το δημοψήφισμα.  Και ναι, και τότε και τώρα πιστεύω ότι ο 
χρόνος είναι σημαντικός, φτάνει να μη λειτουργεί εις βάρος της ουσίας της λύσης.  
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Ναι, θα ήθελα να έχουμε λύση σε έξι μήνες και πιστεύω και τώρα το 2008 και ενόψει 
του 2009 κάνω την πρόβλεψη ότι είναι πιθανός και δυνατός και επιθυμητός, πάνω 
από όλα, χρόνος να λυθεί το Κυπριακό.  Αν αυτό που έκαμα είναι έγκλημα, 
απολογούμαι!  Αλλά, δεν μπορεί να λέει ότι αυτό το λέγαμε, για να πείσουμε τον 
κόσμο να ψηφίσει “όχι” και του τάσσαμε αμέσως λύση! 

 Όσον αφορά το θέμα των νέων και γενικά ότι ο κόσμος δε θέλει να συμβιώσει 
και θέλει διχοτόμηση, πιστεύω ότι είναι προσβολή προς τον κυπριακό λαό.  Είναι 
επίσης μία δουλειά και μία δήλωση η οποία βοηθά τους Τούρκους να ισχυρίζονται ότι 
δε θέλουμε εμείς να ζήσουμε μαζί τους.  Και ναι, όταν τους νέους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 Τελειώνω σε δέκα δευτερόλεπτα.  Όταν τους νέους τους δίνουμε την 
προοπτική λύσης πάνω στις θεωρίες του κ. Χατζηγεωργίου, να μην πάνε στις 
περιουσίες τους, να μην έχουν τα ανθρώπινα δικαιώματα, τότε δε θέλουν τη 
συμβίωση!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Συλλούρης έχει ξεπεράσει κάθε όριο!  Ούτε διευκρίνιση 
είναι, ούτε ερώτηση είναι.  Επειδή ένιωσες άβολα από ό,τι άκουσες -και δικαίωμά σου- 
έκανες ομιλία απαντητική! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μακάρι να μου δίνονται έτσι ευκαιρίες κάθε μέρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ πάρα πολύ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κανεί, κύριε Συλλούρη! Εκμεταλλεύτου εκμεταλλεύτου τις ευκαιρίες έγινες 15%!  
Λοιπόν, δεν είναι αυτό το θέμα μου, το θέμα μου είναι άλλο.  Ήταν εκτός διαδικασίας 
και δεν έπρεπε, κύριε Πρόεδρε, να δοθεί ο χρόνος.  Απάντησε στα επιχειρήματα.  Ο κ. 
Κουτσού έκανε ερώτηση.  Επί προσωπικού ήγειρε ο κ. Θεμιστοκλέους.  Τελικά, μία 
ομιλία που θα μπορούσε να σχολιαστεί από οποιονδήποτε αύριο έγινε μία γενική 
επίθεση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Φυττή, στο τέλος της ημέρας όλοι θα θέλουν να πάρουν το λόγο.   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αυτά θα συμβαίνουν, ενόσω δε μιλούμε επί του προϋπολογισμού και 
ανοίγουμε όλα τα θέματα και μπορεί να φτάσουμε και μέχρι το 1821!  Έχουμε τον 
προϋπολογισμό, να δούμε τις λεπτομέρειες, τα κονδύλια, να κάνουμε κριτική, να 
κάνουμε εισηγήσεις, αφήνουμέ τα όλα ανοικτά και πάμε και πάμε και πάμε!  Αυτά θα 
συμβαίνουν, εάν δε βάλουμε τάξη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, κύριε Φυττή.   
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          Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Η σημερινή συνεδρία έχει τερματιστεί.  Αύριο παρακαλώ στις δέκα η ώρα να 
είστε εδώ να συνεχίσουμε τη συζήτηση για τους προϋπολογισμούς.  

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.00 μ.μ.) 

 Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος 

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βότσης Άγγελος Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπακώστας Κώστας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Καρογιάν Μάριος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Συνέχιση της συζήτησης (Ά. Αριστοτέλους, Α. Θεμιστοκλέους, Α. Αντωνίου, Κ. 
Χρυσοστομίδης, Κ. Κωνσταντίνου, Ν. Κλεάνθους, Σ. Χαραλάμπους, Γ. Θωμά, Στ. 
Κυριακίδου, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κουτσού, Γ. Βαρνάβα, Α. Γεωργίου, Κ. 
Χατζηγιάννη, Γ. Λαμάρης, Α. Παπαδοπούλου, Μ. Κυριακού, Ζ. Κουλίας, Χρ. 
Πουργουρίδης, Ι. Νικολάου, Τ. Χατζηγεωργίου, Α. Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης) για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος του 2007». 

 

  

                    



 

 1

 
 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 20ής ∆εκεμβρίου 2007 

(Ώρα έναρξης: 10.00 π.μ.) 

(Αρ. 16) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Καλημέρα σας.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού για το 2008. 

 Παρακαλώ να πάρει το λόγο ο πρώτος ομιλητής, που είναι ο συνάδελφος κ. 
Γεώργιος Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 17 του Μάη του 2007 στην ολομέλεια του σώματος συζητούσαμε το θέμα 
της παράνομης εκμετάλλευσης των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα και 
τα προβλήματα που προκύπτουν από τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών 
περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές της Κύπρου.   

 Στην ομιλία μου είχα πει τα ακόλουθα: Υπάρχουν και συμπατριώτες μας οι 
οποίοι συμβάλλονται με τους σφετεριστές ανάπτυξης των περιουσιών Ελληνοκυπρίων 
στα κατεχόμενα, είτε πουλώντας τις περιουσίες τους, συνάπτοντας πωλητήριο 
έγγραφο, το οποίο χαρτοσημαίνεται από τον Έφορο Χαρτοσήμων, είτε συμμετέχοντας 
στην ανάπτυξη του δικού τους κτήματος, εγγράφοντας εταιρεία στο εξωτερικό, στην 
οποία συμμετέχουν με ανώνυμους μετόχους του εξωτερικού, καθότι το ψευδοκράτος 
δε δέχεται την εγγραφή εταιρειών όπου μέτοχοί τους είναι Ελληνοκύπριοι.   

 Παράλληλα, ανέφερα ότι υπάρχουν κτηματομεσιτικά γραφεία τα οποία πωλούν 
ελληνοκυπριακές περιουσίες στα κατεχόμενα παίρνοντας τη σχετική προμήθεια επί 
της συμφωνηθείσας αξίας και φέρνοντας σε επαφή τα συμβαλλόμενα μέρη.  Είτε 
γραφεία τα οποία εξειδικεύονται στην εγκατάσταση τουρκοκυπριακών οικογενειών 
στις ελεύθερες περιοχές, για να αποκτήσουν μόνιμη διαμονή και με εκ των προτέρων 
δέσμευσή τους με πωλητήριο έγγραφο ότι τους πουλούν -είτε στους ίδιους είτε στους 
συγγενείς είτε στους συνεργάτες τους- την περιουσία τους στις ελεύθερες περιοχές.   

 Αυτά τα στοιχεία κλήθηκα από ορισμένους συναδέλφους να τα δώσω στη 
δημοσιότητα.  Εκείνο το οποίο έπραξα, όπως ήταν και η υπόσχεσή μου, ήταν να 
δώσω αυτά τα στοιχεία στον πιο αρμόδιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στο Γενικό 
Εισαγγελέα, για την εξέταση του νόμιμου ή του παράνομου αυτών των ενεργειών.  Η 
αντίδραση ορισμένων συναδέλφων -και χθες ακόμη- από αυτό το βήμα:  



 

 2

«Αναφέρθηκε ότι κάποιοι συνάδελφοι υποσχέθηκαν να δώσουν στοιχεία στη 
δημοσιότητα και, αφού μέχρι σήμερα δεν το έχουν πράξει, είναι συνένοχοι ή συνεργοί 
σε αυτό το οποίο οι ίδιοι έχουν καταγγείλει.».   

 Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος Βασίλης Πάλμας, την επόμενη των καταγγελιών 
μας, στις 18 του Μάη, είχε δηλώσει τα εξής· και διαβάζω από δελτίο του Γραφείου 
Τύπου και Πληροφοριών:  «Η κυβέρνηση κατέχει ονόματα επωνύμων που πωλούν 
και εκμεταλλεύονται την περιουσία τους στα κατεχόμενα, αλλά, για αυτονόητους 
λόγους, δε δημοσιοποιούνται».  Είναι και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος -και, κατ’ 
επέκταση, το σύνολο της κυβέρνησης- συνεργοί ή συνένοχοι, γιατί δε δημοσιοποιούν 
τα ονόματα, τα οποία και οι ίδιοι κατέχουν όπως και εμείς; 

 Εκπληρώνοντας την υπόσχεση την οποία είχαμε δώσει σε αυτό το σώμα, στις 
31 του Μάη έδωσα αυτό το τρισέλιδο έγγραφο στο Γενικό Εισαγγελέα, όπου μέσα 
καταγράφονται οι αριθμοί εγγραφής των εταιρειών αυτών.  Πλήρη στοιχεία μετόχων 
και  διευθύνσεις προσώπων, φυσικών προσώπων, τα οποία επιβεβαιώνουν αυτά τα 
οποία κατήγγειλα.  Εμείς δεν είμαστε ντεντέκτιβ ούτε αστυνόμοι ούτε παίζουμε το ρόλο 
του Ιαβέρη.  Εμείς έχουμε υποχρέωση, ως πολιτικοί, αυτά τα οποία θεωρούμε 
παράνομα, ανεπίτρεπτα, αυτά τα οποία είναι ενάντια στα συμφέροντα του κυπριακού 
ελληνισμού, να τα καταγγέλλουμε στα αρμόδια θεσμικά όργανα του κράτους.  Αυτό 
πράξαμε.  

 Όμως, δεσμεύομαι, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν η 
απερχόμενη κυβέρνηση μου απαντήσει σε δύο ερωτήματα τα οποία είχα θέσει με 
προσωπική μου επιστολή αλλά και μέσω της Βουλής στο Υπουργείο Εσωτερικών από 
τις 15 του Απρίλη, αν η απάντησή της είναι θετική, δεσμεύομαι να δώσω στη 
δημοσιότητα αυτούς οι οποίοι κατά θετικό τρόπο, με βάση την άποψη της κυβέρνησης, 
προβαίνουν σε αυτές τις πράξεις.  Αν όχι, είναι δικαίωμα του Γενικού Εισαγγελέα να 
αποφασίσει αν θα τους διώξει ή όχι.   

 Και τα ερωτήματά μου ήταν:  Πρώτον, έχει το δικαίωμα ο Ελληνοκύπριος 
ιδιοκτήτης γης στα κατεχόμενα να συνάψει συμφωνία πώλησης της γης του με φυσικό 
ή νομικό πρόσωπο από χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη συνέχεια να τη 
μεταβιβάσει στα κατά τόπους επαρχιακά κτηματολογικά γραφεία;  ∆εύτερον, έχουν το 
δικαίωμα νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου τα οποία συστάθηκαν πριν από τις 15 
Αυγούστου του 1974 και είχαν στην κατοχή τους ιδιοκτησία, ακίνητη περιουσία στα 
κατεχόμενα, να μεταβιβάσουν τις μετοχές, άρα και το σύνολο της περιουσίας τους στα 
κατεχόμενα, σε φυσικά ή νομικά πρόσωπα από το χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης;  
Μέχρι σήμερα δεν πήρα καμία απάντηση και ούτε θα πάρω, ασφαλώς. 

 Καταληκτικά, όταν δώσαμε αυτά τα στοιχεία στο Γενικό Εισαγγελέα, στις 31 του 
Μάη του 2007, συμφώνησε απόλυτα μαζί μας ότι θα ήταν ανεπίτρεπτο, θα ήταν 
λαϊκισμός, θα ήταν αντιδεοντολογικό και ανέντιμο και θα συνιστούσε εκ μέρους μας 
συκοφαντική δυσφήμιση το να δημοσιοποιούσαμε ονόματα και στοιχεία τα οποία 
κατέχουμε, προτού οι αρμόδιες αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εξετάσουν το 
παράνομο ή όχι αυτών των ενεργειών.  Αυτά ως απάντηση σε συνάδελφο ο οποίος, 
ούτε λίγο ούτε πολύ, μας αποκάλεσε συνεργούς σε αυτό το έγκλημα το παράνομο ή 
όχι το οποίο συντελείται. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Και ο πιο καλόπιστος κριτής της απερχόμενης πλέον κυβέρνησης του Τάσσου 
Παπαδόπουλου, μελετώντας τον προϋπολογισμό του 2008, αλλά και 
παρακολουθώντας τις διάφορες συζητήσεις γύρω από αυτόν, παρατηρεί αβίαστα ότι 
πρόκειται για έναν κρατικοδίαιτο προϋπολογισμό.  Προεκλογικά, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, κυβερνήτες και πρώην συγκυβερνήτες της πάλαι ποτέ Αλλαγής -θυμάστε 
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αυτή την ταλαιπωρημένη λέξη;- μοιράζατε υποσχέσεις για μεγάλα έργα, για 
μεγαλεπήβολους σχεδιασμούς, για πρόοδο δήθεν και ανάπτυξη προς όφελος όλων 
των κλάδων της οικονομίας. 

 Πέντε σχεδόν χρόνια μετά την περιλάλητη και περισπούδαστη Αλλαγή οι 
Κύπριοι πολίτες διαπιστώνουν ότι όλα αυτά ήταν μόνο υποσχέσεις, φανφάρες και 
φιλολογικά φληναφήματα.  Θέσατε για πέντε χρόνια τον κάθε Κύπριο πολίτη σε μια 
κρατικοδίαιτη συντήρηση.  Στην ουσία κλέψατε την ψήφο του λαού για τη δήθεν 
Αλλαγή, αφού αθετήσατε το συμβόλαιό σας, καταρρακώνοντας θεσμούς και αξίες, 
συμφιλιωμένοι πλήρως με την αλαζονεία της εξουσίας, την οποία, όντως, ασκείτε με 
συνέχεια και συνέπεια και την οποία εξουσία θα ασκείτε για ακόμα δύο μήνες.  Το 
μόνο που έχει μάθει ο λαός από εσάς σήμερα είναι να πληρώνει τα σπασμένα της 
Αλλαγής και τα αδιέξοδα της πολιτικής σας σε όλους τους τομείς.  Τα οποία, ως 
συνήθως, τα φορτώνετε, ακόμα και σήμερα που πνέετε τα λοίσθια, στην προηγούμενη 
κυβέρνηση.  

∆ημόσια έργα 

 Στον προϋπολογισμό του 2008 δεν περιλαμβάνεται κανένα νέο έργο που να 
υπάγεται στον τομέα των δημόσιων έργων.  Για πέμπτη συνεχή χρονιά το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων -και κατ’ επέκταση το αρμόδιό του τμήμα- περιορίστηκε 
στους σχεδιασμούς, τη συνέχιση, τη συμπλήρωση, τη βελτίωση έργων που ξεκίνησε η 
προηγούμενη κυβέρνηση, επιβεβαιώνοντας έτσι την έλλειψη οράματος. 

 Στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου δεν περιλαμβάνεται ούτε ένα γραμμικό ή 
κυβικό μέτρο δημόσιου έργου, μικρού ή μεγάλου.  Και προκαλώ δημόσια τους 
συναδέλφους υποστηρικτές της απερχόμενης κυβέρνησης να πουν το αντίθετο.  
Πλήρης εγκατάλειψη προς δόξαν της απερχόμενης κυβέρνησης.  Η Αμμόχωστος 
όμως σε δύο μήνες θα τους δώσει την απάντηση.  

 Στο επίπεδο των σχεδιασμών παρέμειναν για άλλη μια χρονιά και δύο άλλα 
μεγάλα θέματα, τα οποία κάποιοι συνάδελφοι πέρσι αλλά και καθεχρονικά από το 
2004 από αυτό το βήμα είχαν χαρακτηρίσει ως τα μεγάλα στοιχήματα του επόμενου 
προϋπολογισμού.  Αναφέρομαι στο κυκλοφοριακό πρόβλημα, που ταλαιπωρεί 
ιδιαίτερα την πρωτεύουσα, και στις ελλιπείς δημόσιες συγκοινωνίες.  Θέλω να τονίσω 
ότι και για τα δύο αυτά θέματα οι διεργασίες για επίλυσή τους είχαν τροχοδρομηθεί 
από την προηγούμενη κυβέρνηση.  Για το πρώτο θέμα είχαμε προγραμματίσει τότε τη 
δημιουργία ενός περιμετρικού αυτοκινητόδρομου.  Τότε δεχόμασταν κριτική ότι 
καθυστερούμε, ότι πιθανό να μη λυθεί το κυκλοφοριακό.  Αφήσαμε το έργο στους 
τελικούς σχεδιασμούς.  Τους αλλάζετε συνεχώς από το 2004, κάνετε προτάσεις για 
τροποποιήσεις, ακόμη αναλύετε και δεν τολμάτε να θίξετε τα συμφέροντα 
επιχειρηματιών ανάπτυξης γης που επηρεάζονται αρνητικά από την κατασκευή αυτού 
του έργου.  Πέντε χρόνια και ακόμη συζητάτε, ακόμη μελετάτε. «Η μελέτη αυτή άρχισε 
στα τέλη του 2007 και αναμένεται να ολοκληρωθεί σε διάστημα δύο χρόνων σε πέντε 
φάσεις». Αυτά είπε το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων στη Βουλή. Το 
υποσχέθηκαν.  Ακόμη το οραματίζονται! 

 Όσον αφορά το δεύτερο θέμα, δεν ακούσαμε μέχρι σήμερα ούτε μία σοβαρή 
δέσμευση.  Έστω έναν υποτυπώδη σχεδιασμό.  Ο σχεδιασμός και το όραμα της 
απερχόμενης κυβέρνησης για τις δημόσιες συγκοινωνίες είναι οι πενήντα χιλιάδες 
λίρες που προβλέπονται στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό για την -άκουσον 
άκουσον!- διαφώτιση του κοινού για τις ανύπαρκτες δημόσιες συγκοινωνίες.  Άδουν το 
κύκνειο άσμα τους και ακόμα οραματίζονται!  Ιδού τι λέει ο προγραμματισμός του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για τις δημόσιες μεταφορές: «Όραμα και στόχοι 
του τμήματος είναι η ανάπτυξη οδικών μεταφορών που να ικανοποιούν απόλυτα το 
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δικαίωμα κινητικότητας του σύγχρονου πολίτη και να προάγουν την παραγωγή 
οικονομικού και κοινωνικού οφέλους σε συνθήκες αειφορίας και ύψιστης οδικής 
ασφάλειας». Το υποσχέθηκαν.  Ακόμη το οραματίζονται! 

Τροχαία - Οδική ασφάλεια 

 Είναι προφανές ότι τα θανατηφόρα οδικά δυστυχήματα αντί να μειώνονται, 
αυξάνονται.  Τα μέτρα που έλαβε η απερχόμενη κυβέρνηση κρίνονται ανεπαρκή για 
να σταματήσουν το μακελειό στην άσφαλτο.  Αυτή είναι η διαπίστωση όλων των 
εμπλεκόμενων φορέων και υπηρεσιών αλλά, πρωτίστως, του Κύπριου πολίτη. 

 Αναμφίβολα οι θάνατοι στην άσφαλτο δεν μπορούν να σταματήσουν από τη μια 
μέρα στην άλλη.  ∆ιαπιστώνουμε όλοι την ανάγκη  για ένα πρόγραμμα και στρατηγικό 
σχέδιο που να θέσει σταθερά και με συνέπεια τις βάσεις για τη δημιουργία οδικής 
συνείδησης και, κατά συνέπεια, την αύξηση της οδικής ασφάλειας.  Τέσσερα χρόνια 
μετά τη δημιουργία του Στρατηγικού Σχεδίου για την Οδική Ασφάλεια αποφάσισε η 
απερχόμενη κυβέρνηση να το εφαρμόσει, εφαρμόζοντας μόνο την πολιτική του 
λαπόρτου και την εισπρακτική ικανότητα του αστυνομικού της τροχαίας.  Χωρίς όραμα 
και προληπτική πολιτική, αλλά εφαρμόζοντας μόνο την κατασταλτική πολιτική του 
τιμωρητικού κράτους.  Έστω και αν εξαγγέλθηκε το στρατηγικό σχέδιο, στην ουσία 
υπάρχει παντελής έλλειψη στρατηγικής, αφού δεν υπάρχει η πολιτική βούληση της 
πρόληψης αλλά μόνο της καταστολής.  Πώς θα υλοποιηθεί το Στρατηγικό Σχέδιο για 
την Οδική Ασφάλεια, όταν η απερχόμενη κυβέρνηση διαθέτει μόνο £600.000 για το 
2008; Όσα δηλαδή διαθέτει μια εμπορική εταιρεία για τη διαφήμιση ενός 
απορρυπαντικού.   

 Ποια πολιτική βούληση επέδειξε η απερχόμενη κυβέρνηση τα τελευταία 
τέσσερα χρόνια που να αποδεικνύει την αξιοπιστία της σ' αυτό το θέμα;  Πότε, 
επιτέλους, θα μας παρουσιάσουν στη Βουλή το στρατηγικό αυτό σχέδιο και αφήνεται 
η Βουλή από μόνη της να νομοθετεί, με πανσπερμία προτάσεων νόμου, για την οδική 
ασφάλεια, χωρίς τη συνδρομή του κράτους;  Είναι με αυτά τα δεδομένα που θα 
επενδύσουμε στον ευρωπαϊκό στόχο για μείωση των θανάτων στο 50% μέχρι το 2010;  
Με όραμα το μηδέν;  Ο Κύπριος πολίτης θέλει κράτος “παιδαγωγό” και όχι κράτος 
“τιμωρό”.  Το στρατηγικό σχέδιο το υποσχέθηκαν· ακόμη το οραματίζονται.  
Υποσχέθηκαν πρόληψη, εφαρμόζουν τιμωρίες. 

 Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, μετά το τραγικό δυστύχημα της 14ης 
Αυγούστου του 2005, βρίσκεται στο επίκεντρο κάθε συζήτησης.  Είναι γνωστές οι 
πολλαπλές δεσμεύσεις της απερχόμενης κυβέρνησης, με προεξέχουσα αυτήν του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας, ότι το εν λόγω τμήμα θα τύγχανε ιδιαίτερης σημασίας και 
θα αναβαθμιζόταν τάχιστα.  Εντούτοις, δυόμισι χρόνια μετά, ο κυπριακός λαός ακόμη 
περιμένει την ποιοτική αναβάθμιση και στελέχωση, καθώς και την εξυγίανση του εν 
λόγω τμήματος.  Ακούμε από το 2005, μετά την αεροπορική τραγωδία, ότι η 
μεγαλύτερη φιλοδοξία του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων σε σχέση με την 
πολιτική αεροπορία είναι η προώθηση της αυτονόμησης του τμήματος και η μετεξέλιξή 
του σε ανεξάρτητο και αυτόνομο οργανισμό.  Το υποσχέθηκαν.  Ακόμη το 
οραματίζονται!  

 ∆υόμισι χρόνια μετά τη δέσμευση του απερχόμενου Προέδρου και ακόμη 
αναμένουν οι χαροκαμένοι της αεροπορικής τραγωδίας αλλά και ο κυπριακός λαός 
γενικότερα την απόδοση ποινικών ευθυνών στους υπαίτιους της αεροπορικής 
τραγωδίας.  Το υποσχέθηκαν, δεσμεύτηκαν, ακόμη το μελετούν.  

 Κατά την τελετή εγκατάστασής του ενώπιον της Βουλής ο απερχόμενος 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι θα πατάξει με όλες του τις δυνάμεις το 
ρουσφέτι και τη διαπλοκή.  Είχε κάνει μάλιστα και εκτενή αναφορά στην Ελεγκτική 
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Υπηρεσία του κράτους και στην ανάγκη επέκτασης και ενίσχυσης των αρμοδιοτήτων 
και εξουσιών της.   

 Πέντε χρόνια μετά η απερχόμενη κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου 
αναδεικνύεται πρύτανης στο ρουσφέτι και τη διαπλοκή.  Αυτά συμβαίνουν, γιατί η 
κυβέρνηση του απερχόμενου Προέδρου δεν μπορεί να ταυτιστεί με το μέσο πολίτη.  Η 
κυβέρνησή του δεν προλαμβάνει προβλήματα.  Είναι η κυβέρνηση του “βλέποντας και 
κάνοντας”.  ∆εν αντιλαμβάνεται την καθημερινότητα του μέσου Κύπριου.  Κυβερνά 
αλαζονικά και αυτάρεσκα, μακριά από τον κόσμο και τα προβλήματά του.  Η 
γραφειοκρατία μεγαλώνει και εμποδίζει την ανάπτυξη.   

 Η αδιαφάνεια φέρνει διαφθορά. Η Κύπρος κατρακυλά δεκατρείς θέσεις στο 
διεθνή πίνακα της διαφθοράς.  Η κοινωνία βοά για τα σκάνδαλα, όπως αυτά της 
“Sporteam” -όπου πρώην υπουργός ανέλαβε ως πλασιέ ιδιωτικών συμφερόντων- του 
αποτεφρωτήρα στο νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, των προμηθειών στα οπλικά 
συστήματα -κάτι κινέζικα και άλλα- της λεηλασίας των ασφαλιστικών ταμείων της ΑΗΚ, 
των ελικοπτέρων πυρόσβεσης ΚΑΖΑΝ, της καμπάνιας για τα ευρώ, των χρυσοφόρων 
κινήτρων στην ελίτ των γκόλφερ της Αλλαγής, όπου τρεις επώνυμοι του λεγόμενου    
“συνδέσμου γηπέδων γκολφ” μαζί με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού διαβουλεύονταν μήνες πριν για τα χρυσοφόρα κίνητρα, αφού μερίμνησαν 
προηγουμένως να αγοράσουν σε τιμή ευκαιρίας από μικροϊδιοκτήτες άγονες εκτάσεις 
γης με συντελεστή δόμησης μηδέν.  Η κορωνίδα της διαφθοράς και της διαπλοκής: το 
μεγάλο σκάνδαλο του φυσικού αερίου. 

 Η Κύπρος γυρίζει στην εποχή των “κουμπάρων”.  Τη χώρα διαχειρίζεται ένα 
σύστημα κολλητών, συνεταίρων και οικονομικών συμφερόντων.  Μας κυβερνά η 
ρεμούλα και η νομενκλατούρα της Αλλαγής.  ∆υστυχώς, κάθε μέρα που περνά έρχεται 
στη δημοσιότητα και ένα νέο κρούσμα αδιαφάνειας και διαπλοκής από την 
απερχόμενη κυβέρνηση.  Η καταρράκωση θεσμών και αξιών αποτελεί στρατηγικό 
στόχο των απερχομένων.  Το είπαν, το έκαναν.  Με πράξεις και έργα. 

 Για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και τον υποψήφιο που στηρίζουμε, τον Ιωάννη 
Κασουλίδη, τα θέματα ηθικής και διαφάνειας αποτελούν δέσμευση τιμής.  Αποτελούν 
εγγύηση για εκσυγχρονισμό των θεσμών, πάταξη της διαφθοράς, αναβάθμιση της 
ποιότητας των υπηρεσιών. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πολιτική δεν είναι θέαμα.  Μπορεί να την κατάντησαν έτσι οι διάφοροι 
σημερινοί πρωταγωνιστές της εξουσίας και νεοφανείς κομπάρσοι του κομματικού μας 
βίου, αλλά η πολιτική ήταν και παραμένει η τέχνη του συμψηφισμού δυνατοτήτων και 
πιθανοτήτων.  Με άλλα λόγια, η τέχνη του εφικτού.  Η πολιτική δεν πλάθεται με 
συνθήματα.  ∆ε χαράσσεται με το χειροκρότημα αυτών των συνθημάτων.  ∆εν 
παράγεται με ψευτοπατριωτισμούς και ηρωικές αρνήσεις των “δεν”, “όχι”, “ποτέ” που 
εκπέμπουν ανυπόφορη πολιτική δυσωδία.  Τα βαθιά ρήγματα του διχασμού που 
βιώσαμε είχαν τη σφραγίδα των συνθημάτων.  Την αλλαγή πορείας και 
προσανατολισμού του εθνικού μας θέματος την καθόριζαν διαχρονικά τα ντεσιμπέλ 
του θορύβου που εξέπεμπαν τα συνθήματα και τα κλαπατσίμπαλα που τα συνόδευαν.  
Και πάντοτε ακολουθούσε εθνική αποτυχία και τραγωδία.  Το δυστύχημα είναι πως 
την τραγωδία του ’74 τη συντηρούμε ακόμα με συνθήματα.  Συνθήματα τα οποία 
θωπεύουν, αλλά δεν προβληματίζουν.  Συνθήματα τα οποία θέλει να ακούσει ο λαός, 
για να μας χειροκροτήσει, και όχι πολιτικό λόγο που πρέπει να ακούσει, για να 
προβληματιστεί. 

 Η παράταξή μας, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, δεν επενδύει στα συνθήματα, 
επενδύει στο σώφρονα πολιτικό λόγο.  Η στρατηγική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
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θέτει τη συνολική επίλυση του Κυπριακού στην καρδιά της προόδου των 
διαπραγματεύσεων ένταξης της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι προς το 
συμφέρον της πατρίδας μας μια Τουρκία που ακολουθεί τον ευρωπαϊκό δρόμο. 
Θέλουμε μια Τουρκία που να εκπληρώνει τους όρους και τις υποχρεώσεις της έναντι 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κύπρου, με βάση τα Κριτήρια της Κοπεγχάγης και 
με τη συνεργασία της για τη συνολική λύση του Κυπριακού.  Είναι ευθύνη μας να 
καθοδηγήσουμε τις εξελίξεις για την επανασύνδεση του Κυπριακού με τις 
ευρωτουρκικές σχέσεις, για να διαδραματίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση τον καταλυτικό 
ρόλο της ως εγγυήτρια της λύσης.   

  Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φιλολογία που αναπτύσσεται κάθε τόσο από τους κομπάρσους και τους 
νεοφανείς συνοδοιπόρους του Προεδρικού γύρω από την επαναφορά του Σχεδίου 
Ανάν ως έχει ή με διακοσμητικές αλλαγές είναι εκ του πονηρού.  Αφορά μια 
προσπάθεια του κατεστημένου που κυβερνά ακόμα να εγκλωβίσει την κοινή γνώμη 
στη δική της στρατηγική, επικαλούμενη το 76% των Ελληνοκυπρίων.  Η φιλολογία 
είναι συντονισμένη, ενορχηστρωμένη και παραπλανητική.  Παραπλανούν τους πολίτες 
και με τη γνωστή ορχήστρα σε πλήρη συντονισμό περιφρονούν τις διαδικασίες του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και τις δεσμεύσεις του, όπως κατατέθηκαν τον Ιούνιο 
του 2005 στο Συμβούλιο Ασφαλείας από τον τότε βοηθό γενικό γραμματέα του ΟΗΕ,  
ότι σε μια μελλοντική πρωτοβουλία του ΟΗΕ θα αντιμετωπιστούν οι μέγιστες 
ανησυχίες της ελληνοκυπριακής πλευράς.  Ο οργανισμός μίλησε απλά, κατανοητά και, 
κυρίως, δημόσια.  Το κατεστημένο προσποιείται ότι δεν άκουσε τα μηνύματα.  Όσοι 
προσποιούνται ότι δεν καταλαβαίνουν, επιχειρούν να στήσουν ανύπαρκτα σενάρια, 
που δήθεν θα επαναφέρουν το Σχέδιο Ανάν ως έχει ή με διακοσμητικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, με συγχωρείτε.  Είμαι υποχρεωμένος να σας πω ότι μιλάτε 
ήδη είκοσι τέσσερα και μισό λεπτά.   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έχω ακόμα πέντε λεπτά.  Μου έχει παραχωρηθεί ο χρόνος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν ξέρω.  Είναι θέμα του κοινοβουλευτικού σας εκπροσώπου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.  

 Όσοι προσποιούνται ότι δεν καταλαβαίνουν, επιχειρούν να στήσουν ανύπαρκτα 
σενάρια, που δήθεν θα επαναφέρουν το Σχέδιο Ανάν ως έχει ή με διακοσμητικές 
αλλαγές.  Κανένας δεν ασχολείται με το Σχέδιο Ανάν.  Ούτε ο τέως ούτε ο νυν γενικός 
γραμματέας του ΟΗΕ.  Η γραμματεία του ΟΗΕ έχει άλλες προτεραιότητες.  Άλλωστε, 
μας το δήλωσε ο γενικός γραμματέας:  «Πρώτα συνεννοηθείτε μεταξύ σας και μετά να 
με φωνάξετε».  Οι μόνοι που ασχολούνται με το Σχέδιο Ανάν είναι οι σημερινοί 
εκφραστές και υποστηρικτές του απερχόμενου Προέδρου.  Κανένας άλλος.  ∆ίκην 
πολιτικής νεκροφιλίας και πολιτικού μηρυκασμού, τρέφονται, αναπνέουν, 
εξασφαλίζουν την πολιτική τους υπόσταση  με το Σχέδιο Ανάν. 

 Η σκηνοθεσία πρέπει να πάρει τέλος.  Όσοι έχουν αίσθηση της ιστορικής τους 
ευθύνης απέναντι στον κυπριακό ελληνισμό, δημιουργούν τις προϋποθέσεις, για να 
υπάρξουν εξελίξεις.  Όσοι έχουν άλλα στο μυαλό τους, σκηνοθετούν σενάρια, με 
στόχο την παραμονή τους στην εξουσία, οδηγώντας την πατρίδα μας σκαλί σκαλί στη 
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διχοτόμηση και στην εθνική καταστροφή.   

 Εμείς αρνούμεθα τη διχοτόμηση.  Ο κυπριακός λαός τον προσεχή Φεβράρη θα 
επενδύσει το μέλλον, την ελπίδα του για ένα καλύτερο αύριο, στον Ιωάννη Κασουλίδη.  
Και όσο για τις δημοσκοπήσεις, πολλά λέγονται.  Εγώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, ένα έχω να σας πω.  Στη διαχρονική κομματική μας πορεία οι 
πολιτικοί μας αντίπαλοι πάντοτε χαιρόντουσαν τις ημέρες των δημοσκοπήσεων, ενώ η 
παράταξή μας και οι υποψήφιοι που υποστήριζε πανηγύριζαν τις νύχτες των εκλογών. 

 Καλά Χριστούγεννα και καλή χρονιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Το λόγο έχει ο κ. Πάμπης Κυρίτσης, παρακαλώ. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όντως, έχουν ακουστεί πάρα πολλά από αυτό το βήμα αυτές τις τέσσερις 
μέρες, στα πλαίσια του δημιουργικού -θα έλεγα- διαλόγου που πρέπει να γίνεται 
ενόψει της ψήφισης του προϋπολογισμού. 

 Εγώ θα ξεκινήσω από μια χοντροειδή ή/και εκλεπτυσμένη -ανάλογα με το 
ποιος τα λέει και πώς τα λέει- προσπάθεια που έχει γίνει να εμφανιστεί το ΑΚΕΛ 
ανακόλουθο προς τις θέσεις και την πολιτική του.  Έχουμε ακούσει αρκετούς ομιλητές 
να αναφέρονται στη σύμπλευση που γίνεται μεταξύ των κομμάτων του ΑΚΕΛ και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, για το μένος το αντιπολιτευτικό που μας διακρίνει.  Την 
ίδια ώρα, άλλοι τόσοι, με την ίδια ένταση, μιλούν για το δίδυμο Χριστόφια - 
Παπαδόπουλου, μιλούν για τη συγκυβέρνηση και τους συγκυβερνώντες, μιλούν για τη 
συνεργασία και για τη διακυβέρνηση.  Φαίνεται ότι πάμε καλά, διότι, όταν έχουμε 
αυτές τις επιθέσεις και από τη μια και από την άλλη, κάπου είμαστε στο σωστό δρόμο.  
Κρατούμε τις σωστές αποστάσεις. 

 Λέχθηκε εδώ ότι…  ∆ιαβάστηκε μάλλον ένα απόσπασμα του Μίκη Θεοδωράκη 
που αναφέρεται στη στάση που κράτησαν οι πολιτικοί ηγέτες την περίοδο του 
δημοψηφίσματος.  Ο Μίκης ο Θεοδωράκης σε αυτό το απόσπασμα τεκμηριώνει ή, 
καλύτερα, εξηγεί, ίσως πιο γλαφυρά από όλους, γιατί ο ∆ημήτρης ο Χριστόφιας 
στάθηκε δίπλα στον Τάσσο Παπαδόπουλο με τον τρόπο που στάθηκε, όταν 
υπεύθυνα και συνειδητά θεώρησε ότι αυτό επιτάσσει το πατριωτικό του καθήκον.   

 Παρά το γεγονός ότι και πριν και μετά το δημοψήφισμα πολλές από τις απόψεις 
του ∆ημήτρη Χριστόφια δεν εισακούστηκαν από τον κ. Παπαδόπουλο, παρά το 
γεγονός ότι υπήρχαν διαφορές στην προσέγγιση σε αρκετά σημεία, την ώρα που η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία δεχόταν επίθεση, την ώρα που ήταν ανάγκη να στηριχτεί και ο 
Πρόεδρος, αλλά και ιδιαίτερα να στηριχτεί η χώρα απέναντι σε εκείνους οι οποίοι 
ήθελαν να χρησιμοποιήσουν και να αξιοποιήσουν το αποτέλεσμα του 
δημοψηφίσματος, για να ρίξουν τόνους κεραμίδια στο κεφάλι μας, ο ∆ημήτρης ο 
Χριστόφιας όχι απλώς ήταν δίπλα, ήταν μπροστά και “απορροφούσε” πρώτος, σε 
πολλές περιπτώσεις, αυτό το μένος και αυτές τις επιθέσεις.   

 ∆υστυχώς, από την ώρα που αποφάσισε ο ∆ημήτρης ο Χριστόφιας να είναι 
υποψήφιος, μικρόψυχα, δε βρέθηκαν πολλοί από το στρατόπεδο των υποστηρικτών 
του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου να του αποδώσουν, έστω κατ’ ελάχιστον, το εύγε που 
δικαιούνταν.  Αντίθετα, μόλις αποφάσισε να υποβάλει την υποψηφιότητά του, έγινε 
“μειωμένων αντιστάσεων, παίζει το παιγνίδι των ξένων, εργάζεται για τον Ταλάτ” και 
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δεν ξέρω τι άλλο.  Είναι αυτή η δημιουργική και έντιμη προσέγγιση;  Ας το κρίνει ο 
καθένας. 

 Ένας βουλευτής του ∆ΗΚΟ, φίλτατος κατά τα άλλα, χωρίς καμιά συστολή, 
ακούστηκε από την τηλεόραση -ήταν δίπλα μου, διότι ήμασταν μαζί- να λέει κατά λέξη: 
«Ακούστε πώς είναι τα πράγματα, Κύπριοι πολίτες:  Έχουμε τέσσερις υποψηφίους.  
Οι τρεις είναι του “ναι” και ο ένας είναι του “όχι”.».  Τώρα, πώς έγινε ο Χριστόφιας του 
“ναι” ξαφνικά, πώς το “όχι” πήρε 76% με έναν μόνο υποψήφιο να το υποστηρίζει, είναι 
άξιον απορίας!  Και αυτή η προσέγγιση, αυτού του είδους η ισοπέδωση, αυτό το μένος 
-διότι αυτό είναι μένος- δε δημιουργεί, κατά την άποψή μας, τις καλύτερες δυνατές 
προϋποθέσεις για ένα σοβαρό, ουσιαστικό διάλογο, ο οποίος να στηρίζεται πάνω σε 
επιχειρήματα.  Και δεν είναι αυτό, ασφαλώς, που αναμένει ο κόσμος από εμάς.   

 Έγινε μια αγωνιώδης προσπάθεια, για να πειστούμε ότι δεν πρέπει να 
παίρνουμε τις ενδοκυπριακές συνομιλίες στα σοβαρά.  ∆εν πρέπει να παίρνουμε τις 
συνομιλίες με τους Τουρκοκύπριους στα σοβαρά, διότι δεν έχουν καμία αξία.  Αφού 
είναι η Άγκυρα που αποφασίζει για όλα, διερωτάται κάποιος κιόλας γιατί τις κάνουμε 
με τον τρόπο που έχει τεθεί εδώ το ζήτημα.  Εμείς δε διερωτόμαστε.  Εκείνο το οποίο 
θέλω εγώ να θίξω όμως είναι ότι είναι φανερό ότι ενοχλεί -ίσως ενοχλεί πολύ- γιατί η 
αριστερά και ο ∆ημήτρης ο Χριστόφιας, ο Πρόεδρος της Βουλής, όχι μόνο έχουν 
σχέσεις, όχι μόνο έχουν διαχρονικά ανοιχτούς διαύλους επικοινωνίας με τους 
Τουρκοκύπριους, αλλά τυγχάνουν της εμπιστοσύνης και του σεβασμού το 
Τουρκοκυπρίων.  Και επειδή φαίνεται μέσα από τις δημοσκοπήσεις -κακά είναι τα 
ψέματα- ότι αυτό το πλεονέκτημα αξιολογείται ψηλά από τους πολίτες, γίνεται αυτή η 
προσπάθεια να μηδενιστεί και να ισοπεδωθεί.   

 Αυτή η σχέση όμως είναι ένα κεφάλαιο· είναι ένα κεφάλαιο για τον τόπο.  Αυτό 
το κεφάλαιο δεν έγινε στο χρηματιστήριο, γιατί άλλαξαν οι αξίες και η προσφορά και η 
ζήτηση.  Αυτό το κεφάλαιο δημιουργήθηκε μέσα από πολύχρονους, σκληρούς αγώνες, 
από θυσίες.  Λοιπόν, αυτοί που θέλουν να πετάξουν αυτό το κεφάλαιο, να το 
απαξιώσουν και να το μηδενίσουν, δεν κατανοούν ότι δεν είναι το ∆ημήτρη το 
Χριστόφια που ζημιώνουν.  Είναι την Κύπρο που ζημιώνουν.  Μειώνουν τη 
δυνατότητα, την πιθανότητα να δημιουργήσουμε κοινό μέτωπο με τους 
Τουρκοκύπριους, για να παλέψουμε μαζί για την απαλλαγή της Κύπρου από την 
κηδεμονία και την κατοχή.   

 Ο κ. Κουλίας, μεταξύ σοβαρού και αστείου -και θέλω να πιστεύω ότι ήταν 
αστείο δηλαδή, διότι, αν δεν ήταν, αλίμονό μας!- αναφέρθηκε στον κ. Κατσουρίδη, ότι 
παραχώρησε το χρόνο του στον κ. Αναστασιάδη.  Εγώ θέλω να πω κάτι εδώ.  Θεωρώ 
ότι αυτό ήταν αστείο, ακούγοντας όμως και τα υπόλοιπα επιχειρήματα που λέγονται 
για τη σύμπλευση του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΣΥ, δε βλέπω να έχουν και πολύ μεγάλη 
διαφορά από αυτό το αστείο.  ∆ηλαδή το επιχείρημα ότι κάποια στελέχη του ΑΚΕΛ 
έδωσαν συνέντευξη στην “Αλήθεια”!  Ακούστε!  Πιάσαμε τον από τα κέρατα, επειδή 
έδωσε -ξέρω ’γώ- ο Τάκης ο Χατζηγεωργίου συνέντευξη στην “Αλήθεια”, άρα…  Ή 
τώρα που κάνουμε κριτική.  Ισχυρίζονται και το ΑΚΕΛ και ο Συναγερμός ότι τα 
πρόσφατα κοινωνικά μέτρα έχουν προεκλογική σκοπιμότητα.  Αυτό είναι σύμπλευση.  
Το εξόφθαλμο δηλαδή, το πασιφανές, αυτό που καταλαβαίνει και ο μαθητής του 
δημοτικού, είναι στοιχείο, είναι αμάχητο πολιτικό επιχείρημα ότι συμπλέουμε.  
Συγνώμη, επί της ουσίας πρέπει να σταθούμε. 

 Όμως, είπε ο κ. Κουλίας -και ας με συγχωρήσει που τον αναφέρω, διότι το είπε 
εδώ μπροστά μας- ότι ο κ. Κατσουρίδης παραχώρησε το χρόνο του στον κ. 
Αναστασιάδη.  ∆εν είπε, «έδωσε τη σειρά του».  Λοιπόν, με αυτό τον τρόπο στήνονται 
και πολλά άλλα επιχειρήματα.  Ξεκινούμε.  Είπε ο κ. Χριστόφιας ότι ο Πρόεδρος 
πρέπει να είναι αρεστός στους ξένους.  Τραβούμε το ξίφος και ξιφουλκούμε, κάνουμε 
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κομμάτια αυτό το επιχείρημα.  Ο κ. Χριστόφιας, βέβαια, ποτέ δεν είπε αυτό το πράγμα, 
αλλά δεν έχει σημασία.  Είναι σαν να λες, «Ξέρετε, ο τάδε είναι κλέφτης», και μετά 
ξεκινάς μία διάλεξη για το πόσο κακό πράγμα είναι η κλοπή.  Το λέει και το ευαγγέλιο, 
το λέει και έτσι κι έτσι κι έτσι και στήνεις ένα ολόκληρο…  Το ότι είπες όμως ότι ο τάδε 
είναι κλέφτης, αυτό δεν έχει σημασία, αν είναι ή αν δεν είναι.  Έχω πολλά άλλα 
παραδείγματα να δώσω γι’  αυτό το πράγμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, φίλες και φίλοι βουλευτές,  

 Είναι βέβαια λίγο άχαρο να είσαι υποχρεωμένος να απαντάς συνεχώς σε 
υπερβολές και σε λογοπαίγνια.  Επειδή όμως μας ακούει ο κόσμος και μας 
παρακολουθεί.  Λέχθηκε ότι, «ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, που, όπως είναι γνωστό, 
είναι ο πατέρας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων…»…  Ε, συγνώμη.  Το σχέδιο 
κοινωνικών ασφαλίσεων -επειδή αναφέρθηκε και σε μένα, για να το επιβεβαιώσω- το 
σχέδιο κοινωνικών ασφαλίσεων ξεκίνησε το 1957, πριν από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, κάτω από την πίεση σκληρών αγώνων, κινητοποιήσεων και απεργιών.  
Να υπενθυμίσω ότι το αίτημα για κοινωνικές ασφαλίσεις ήταν ένα από τα κυρίαρχα 
αιτήματα των μεγάλων απεργιών του 1948 από τους αμιαντωρύχους, τους 
μεταλλωρύχους, τους οικοδόμους.  Ο κ. Παπαδόπουλος, ως Υπουργός Εργασίας 
στην αρχή της ανεξαρτησίας, είχε τη συμβολή του σε αυτό το σχέδιο, σε κάποιες 
μεταρρυθμιστικές αλλαγές.  Θετική συμβολή και αναγνωρίζεται.  Ως εκεί όμως.  Οι 
πατέρες του σχεδίου, οι πραγματικοί πατέρες είναι αυτοί που αγωνίστηκαν, για να το 
δημιουργήσουν.  Και θέλω να πω εδώ ότι η ΠΕΟ από το 1948 μέχρι το 1957 είχε δικά 
της σχέδια κοινωνικής ασφάλισης -επειδή η αποικιοκρατία αρνείτο να εφαρμόσει 
δημόσιο σχέδιο- μέσα από τις συλλογικές συμβάσεις.   

 Εκείνο που είναι το ουσιωδέστερο όμως, που πρέπει να κρατηθεί, δεν είναι το 
ποιος είναι ο πατέρας του ταμείου.  Είναι το ότι αυτοί οι πατέρες οι πραγματικοί, που 
αγωνίστηκαν, για να δημιουργήσουν αυτό το ταμείο, είναι αυτοί που αδικήθηκαν 
περισσότερο από όλους.  Και εμείς, όταν απαιτούμε και ζητούμε συντάξεις που να μην 
είναι κάτω από το όριο της φτώχιας, όταν απαιτούμε και ζητούμε συντάξεις που να μη 
στηρίζονται στη λογική του δώρου, αλλά να αναϊσορροπούν και να κάνουν το 
σύστημα δικαιότερο, έχουμε κυρίως υπόψη μας αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι, 
ενώ έδωσαν τα πάντα, για να δημιουργήσουν το σχέδιο, αυτή τη στιγμή η σύνταξή 
τους είναι μια αναξιοπρεπής σύνταξη. 

 Ερωτήθηκα επίσης τι θα πουν οι εργαζόμενοι για την απόφαση που πάρθηκε 
για τους τόκους των φόρων.  Με πολύ στόμφο μάλιστα!  Εγώ λέω, ας όψεται η 
κατάσταση, βέβαια.  Και δε θα έπρεπε να υπάρχουν αυτές οι καθυστερήσεις.  Και δε 
θα έπρεπε η Βουλή να μπαίνει μπροστά σε τέτοια διλήμματα και να ψηφίζει χάρες.  
Έπρεπε το σύστημα να είναι τέτοιο, ώστε να μη φορολογεί τον εργαζόμενο αμέσως 
και στην ώρα του και κάποιους άλλους να τους δίνει αυτή τη δυνατότητα, να τα 
στοιβάζουν για χρόνια.   

 Όμως, παρακαλώ, τι είπε ο συνάδελφος ή οι άλλοι συνάδελφοι που δεν 
ψήφισαν την τροπολογία τούτη για την αμνηστία;  Γιατί δε ρωτούμε τους 
εργαζόμενους -αφού τους ρωτούμε τώρα- τι είπαν για την αμνηστία;  Είμαστε 
επιλεκτικοί στην ευαισθησία μας;  Τώρα θυμηθήκαμε αυτή την ευαισθησία;  Υπάρχει 
ένα σκεπτικό.  Ότι με αυτό τον τρόπο θα εισπραχθούν ανείσπραχτα λεφτά, που, 
δυστυχώς, δε θα εισπράσσονταν άλλως πως.  Αν αυτό ισχύει σήμερα, δεν ίσχυε χτες;   

 Λέχθηκε ότι μας διακρίνει μένος και ότι, αν διαβάσει κανένας τις ομιλίες μας τις 
περσινές, θα διαπιστώσει χάσμα και διαφορές.  Ουδέν αναληθέστερον.  ∆ιαφορά 
στους τόνους και στο ύφος υπάρχει.  Βεβαίως υπάρχει.  Θα συζητούμε για τα 
αυτονόητα τώρα;  Είναι το ίδιο όταν ήμασταν μέσα στην κυβέρνηση με την κατάσταση 
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που είναι τώρα;  Μήπως δηλαδή ανέμενε έστω και ένας πολίτης ότι το ύφος, ο τρόπος 
που μιλούμε γι’   αυτά τα ζητήματα θα είναι ο ίδιος διά παντός;  Και εσάς το ύφος σας 
είναι διαφορετικό.  Και εσείς ήσασταν μελιστάλαχτοι, όταν μιλούσατε για το Χριστόφια, 
όταν ήταν μέσα στην κυβέρνηση, και τώρα τον περνάτε… 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Πάμπη Κυρίτση ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Γενεές δεκατέσσερις. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Άρα, δεν είναι αυτό το ζητούμενο.  Το αυτονόητο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πες το το “γενεές δεκατέσσερις”, γιατί ταιρκάζει.  Επειδή το είπε ο κ. Φυττής.  
Ξέρει τι κάμνει ο κ. Φυττής τζιαι οι συνάδελφοί του.  Πες το τζιαι συ, διότι ταιρκάζει.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Για να γραφτεί στα πρακτικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, να γραφτεί στα πρακτικά.  Εγώ δε θα μιλήσω -συγνώμη, κύριε Κυρίτση- δε 
θα μιλήσω, αλλά θέλω να σημειώσω ότι κάθεται εδώ ένας Πρόεδρος και ακούει τα εξ 
αμάξης με έναν τρόπο ο οποίος διερωτώμαι πόσο δεοντολογικός είναι. 

 Ευχαριστώ. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Μάλιστα.  Η ουσία, όμως, σ’ αυτά που λέχθηκαν πέρσι και σ’  αυτά που 
λέγονται τώρα καθόλου, μα καθόλου, δεν είναι διαφορετική.  ∆εν είπαμε πέρσι για τις 
συντάξεις και πρόπερσι;  ∆ε συγκρουστήκαμε και συγκρουόμαστε εδώ και πολύ καιρό 
και προειδοποιούσαμε ότι δεν εφαρμόζεται το γράμμα και το πνεύμα του 
προγράμματος όσον αφορά τις συντάξεις;  Γιατί εμείς επιμέναμε στη δέκατη τέταρτη 
σύνταξη και στην ενσωμάτωση της χορηγίας;  Γιατί διαφωνούμε με τη λογική του 
εφάπαξ και του δωροκουπονιού.  ∆εν εγκρίναμε από την αρχή ότι αυτή η λογική των 
στοχευμένων μέτρων δε θα πρέπει να ευτελιστεί και να εξευτελιστεί στο σημείο που 
έφτασε πρόσφατα, να μοιράζουμε τσιέκκια.  Μήπως δεν είπαμε πέρσι για τα όρια 
αφυπηρέτησης;  Φέτος θυμηθήκαμε;  ∆ε συγκρουστήκαμε γι’  αυτό το πράγμα;  Μα δε 
βλέπατε τους βουλευτές της ομάδας που εδώ και ενάμιση χρόνο καταψηφίζουν τα 
νομοσχέδια της κυβέρνησης και των ημικρατικών που έχουν σχέση με το όριο 
αφυπηρέτησης;  ∆εν οριοθετηθήκαμε πέρσι και πρόπερσι ακόμα από τις 
νεοφιλελεύθερες προσεγγίσεις του Υπουργείου Οικονομικών;  ∆εν είπαμε από την 
πρώτη στιγμή ότι… 

(Στο σημείο αυτό εισέρχεται στην αίθουσα της ολομέλειας, για να παρακολουθήσει 
μέρος της συνεδρίας της Βουλής, ο Υπουργός Οικονομικών κ. Μιχάλης Σαρρής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλωσόρισε ο φίλος μου ο Μιχάλης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Καλωσορίσατε, κύριε Υπουργέ. 
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 ∆εν αντιπαρατεθήκαμε σε τόσα άλλα ζητήματα;  ∆εν;  ∆εν;  ∆εν;  Να μην τα 
αναφέρω όλα, γιατί θα φάω την ώρα.  Πιάστε και διαβάστε.  Όχι μόνο αυτά που 
βολεύουν να λέμε.  Τελικά, ξέρετε ποιο είναι το αίσθημα που μας δημιουργείτε;  Ότι 
ακόμα και η πιο υπεύθυνη στάση που κρατήσαμε σε πάρα πολλά ζητήματα στο τέλος 
θα χρησιμοποιηθεί και ως επιχείρημα εναντίον μας. 

 Λέχθηκε εδώ ότι ο κ. Παπαδόπουλος κατηγορείται ότι δεν ανέλαβε την ευθύνη 
του, ώστε να μη δεχθεί να πάει σε δημοψήφισμα το Σχέδιο Ανάν, αφού δεν ήταν 
συμφωνημένη λύση, για να μη βρεθεί ο κυπριακός λαός -προσθέτω εγώ, διότι αυτό 
είναι το επιχείρημα- μπροστά στα διλήμματα που βρέθηκε και να μη βρεθεί στη 
δύσκολη θέση που βρέθηκε μετά την απόρριψη.  Και τώρα που αναλαμβάνει την 
ευθύνη της υπογραφής της Συνταγματικής Συνθήκης μόνος του τον επικρίνετε.  
∆ιερωτώμαι τώρα πού βρίσκετε και πώς μπορεί να γίνει τέτοια εξομοίωση.  Και 
μάλιστα από το βήμα της Βουλής!  Είναι απορίας άξιον!  Είναι το ίδιο πράγμα δηλαδή;  
∆ηλαδή τι σημαίνει;  Όταν εμείς λέμε ότι έπρεπε να αναλάβει την ευθύνη του τότε στο 
δημοψήφισμα, για να μη γίνουν αυτά που είπαμε, αυτό σημαίνει ότι από τούδε και στο 
εξής ο Τάσσος Παπαδόπουλος θα κυβερνά μόνος του με διατάγματα -ή ο εκάστοτε 
Πρόεδρος- γιατί αυτό συνεπάγεται η ανάληψη ευθύνης;  Για όνομα του Θεού!   

 Εμείς θεωρούμε ότι και η ίδια η συνθήκη αναφέρεται πολύ γλαφυρά στην 
ανάγκη ενός διαλόγου, μιας διαφάνειας, μιας δημοκρατικής συζήτησης που πρέπει να 
χαρακτηρίζει τις οποιεσδήποτε σημαντικές αποφάσεις παίρνονται στα πλαίσια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αν αυτή η συνθήκη δεν είναι σημαντικό θέμα, για να συζητηθεί 
με αυτό τον τρόπο, τότε ποιο είναι το σημαντικό θέμα;   

 Ας μην προσπαθούν κάποιοι, νομίζοντας ότι έπιασαν λαυράκι, να μας 
υποβάλλουν ερωτήσεις οι οποίες δεν είναι ούτε της ώρας ούτε έχουν ουσία αυτή τη 
στιγμή.  Εμείς βεβαίως και έχουμε απόψεις και για τη συνθήκη και για όλα.  Θα τις 
πούμε στην ώρα τους, στα πλαίσια μιας συζήτησης και ενός διαλόγου που να είναι 
δημιουργικός, να είναι παραγωγικός και να στοχεύει στο πώς διασφαλίζονται τα 
συμφέροντα όχι των μεγάλων οικονομικών κύκλων αλλά τα συμφέροντα των απλών 
ανθρώπων στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆ιότι εμείς είμαστε οι 
υπερασπιστές της κοινωνικής Ευρώπης, της Ευρώπης που κτίστηκε πάνω στα 
ερείπια του ∆εύτερου Παγκόσμιου Πολέμου, με ένα κοινωνικό μοντέλο το οποίο το 
χαρακτήριζαν και πρέπει να το χαρακτηρίζουν η κοινωνική ευαισθησία και η 
αλληλεγγύη.   

 Θα τελειώσω με το περιβόητο επιχείρημα για το τι θα κάμει ο ∆ημήτρης ο 
Χριστόφιας στο δεύτερο γύρο.  Πρέπει κάποιος να είναι πολύ απελπισμένος, 
πραγματικά, για να γαντζωθεί από ένα τόσο απλό θέμα, θεωρώντας ότι ανακάλυψε 
τον τροχό.  Είναι μάταιη, φίλοι, αυτή η συζήτηση ◌۠ για έναν απλούστατο λόγο.  Γιατί ο 
κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας, όπως και εμείς που τον υποστηρίζουμε, δε θα έχουμε 
κανένα δίλημμα και ούτε θα πρέπει να απαντήσουμε τι θα κάμουμε.  ∆ιότι θα είναι και 
στον πρώτο, θα είναι και στο δεύτερο γύρο και αυτό είναι ηλίου φαεινότερον.  Επειδή 
όμως προκαλείστε, και μάλιστα αφόρητα, απλώς θέλω να υπενθυμίσω τη δήλωση του 
κ. Αναστασιάδη, ότι θα ήταν αγνώμων ο ίδιος, αν δεν αναγνώριζε τη συμβολή του κ. 
Παπαδόπουλου στην εκλογή του κ. Κληρίδη.  Για σας δηλαδή είναι θεμιτό να 
κατηγορείτε για σύμπλευση και ταύτιση, αλλά την ίδια ώρα, όταν εσάς σας ρωτούν τι 
θα κάμετε, να λέτε ότι, «Ξέρετε, εμείς με το Συναγερμό έχουμε ιδεολογική συγγένεια.»  
Και να θεωρείτε ότι ανακαλύψατε κάτι μεγάλο αυτή τη στιγμή;  Εμείς θα ψηφίσουμε το 
Χριστόφια και την πρώτη και τη δεύτερη Κυριακή.  Έτσι θα είμαστε ήσυχοι. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

 Εύχομαι σε όλους καλές γιορτές και καλό νέο έτος.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ’στε καλά, κύριε συνάδελφε. 

 Η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου, παρακαλώ. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Υπουργέ, καλώς ήλθατε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα αποφύγω να σηκώσω το γάντι για τα προλεχθέντα.   

 Είναι πολύ φυσιολογικό, όταν συζητούμε τον κρατικό προϋπολογισμό για το 
2008 στα μέσα μιας μακράς προεκλογικής περιόδου και έντονων αντιπαραθέσεων, να 
ακούσουμε πολλά και διάφορα.  Είναι πολύ φυσικό η αντιπολίτευση να μεγεθύνει τα 
όποια αρνητικά και παραλείψεις και να διαστρεβλώνει πολλές πραγματικότητες.  ∆ικό 
μας καθήκον είναι να εξετάσουμε αντικειμενικά το όραμα, τις στρατηγικές, τις 
προκλήσεις και προοπτικές της χώρας μας στο νέο χρόνο και να ανασκευάσουμε 
μύθους ή στρεβλώσεις.  Να μιλήσουμε για το παρόν.  Να μιλήσουμε για το μέλλον. 

 Το 2008 θα είναι σίγουρα ένα έτος σταθμός στην ιστορία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Η Κύπρος μπαίνει με το σπαθί της στην Eυρωζώνη.  Πετυχαίνει το 
δεύτερο μεγάλο εθνικό της στόχο.  Γίνεται μέρος του σκληρού πυρήνα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ως Κύπρια Ελληνίδα νιώθω περήφανη για τον υπέροχο κόσμο της Κύπρου μας, 
που εργάζεται σκληρά κόντρα στην κατοχή, για να κληροδοτήσει στα παιδιά του μια 
ακέραιη πατρίδα με ψηλό βιοτικό επίπεδο και προοπτική.  Σ’ αυτό τον κόσμο 
οφείλουμε την επιτυχία μας! 

 Ως πρόσφυγας προσβλέπω στην επίτευξη του πρώτου και μέγιστου εθνικού 
μας στόχου: Την απελευθέρωση και την επανένωση του νησιού.  

 Ως βουλευτής του ∆ημοκρατικού Κόμματος εκφράζω ικανοποίηση, γιατί, 
έχοντας υλοποιήσει όσα υποσχεθήκαμε στο μέγιστο βαθμό, νομιμοποιούμαστε να 
ζητήσουμε ξανά ψήφο εμπιστοσύνης για τον Πρόεδρο Τάσσο Παπαδόπουλο, ώστε να  
συνεχίσουμε μαζί με το λαό τον αγώνα για δικαίωση και προκοπή. 

 Αποτιμώντας το κυβερνητικό έργο της πενταετίας, εκτιμούμε πως επιτελέστηκε 
μεγάλη πρόοδος σε όλους τους τομείς.  Η Κύπρος προχωρά μπροστά με 
αυτοπεποίθηση.  

 Η παρούσα κυβέρνηση εργάστηκε μεθοδικά.  Ανάτρεψε αρνητικά δεδομένα.  

 Στο Κυπριακό απέτρεψε την υιοθέτηση ενός ατιμωτικού σχεδίου λύσης. 

 Στον τομέα της οικονομίας άφησε πίσω το κακό παρελθόν της προηγούμενης 
διακυβέρνησης και της σωρείας σκανδάλων.  Εξυγίανε την οικονομία, χωρίς να 
θυσιάσει το κοινωνικό κράτος.  Επιτάχυνε την ανάπτυξη.   

 ∆ε ρίσκαρε αβεβαιότητες όσον αφορά τη μελλοντική διεύρυνση της ΟΝΕ.  
Συνυπολόγισε τους πιθανούς κινδύνους από αστάθμητους εξωγενείς 
παράγοντες και εντάσεις στη γεωπολιτική μας περιοχή.  Προνόησε και 
κατάφερε να εντάξει τη χώρα μας στην Ευρωζώνη την 1η Ιανουαρίου 2008. 

 ∆ιεθνείς οικονομικοί οργανισμοί, η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, ο Ευρωπαίος 
Επίτροπος κ. Αλμούνια, μιλούν με τα καλύτερα λόγια για το μικρό οικονομικό 
θαύμα που επιτεύχθηκε.  
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 ∆ιεθνείς οίκοι αξιολόγησης αναγνώρισαν την πρόοδο που επιτεύχθηκε, 
αναβαθμίζοντας την πιστοληπτική ικανότητα της χώρας. 

 Εμείς δεν υιοθετούμε ποσώς τη στείρα και μηδενιστική απαξίωση της 
αντιπολίτευσης.  Αξιολογούμε θετικά την οικονομία και το κυβερνητικό έργο.  Το ίδιο 
θετικά είμαστε βέβαιοι πως το αξιολογεί κάθε Κύπριος πολίτης που διαθέτει κρίση και 
δεν επηρεάζεται από μικροπολιτικές ή προεκλογικές σκοπιμότητες.  

  Εθνικό θέμα 

 Θυμούμαστε τις συνθήκες κάτω από τις οποίες ανέλαβε η σημερινή κυβέρνηση. 
Κληρονόμησε ένα καταστροφικό σχέδιο λύσης μετά από μια μακρά διαπραγματευτική 
διαδικασία που όδευε προς το τέλος της.  Οι δυνατότητες αλλαγών στο σχέδιο 
ελάχιστες.  Οι εξελίξεις προδιαγεγραμμένες.  Οι στόχοι των εμπνευστών του σχεδίου 
προκαθορισμένοι.  Έμενε να πέσουν οι υπογραφές.  ∆εν έπεσαν, γιατί τελικά ο 
Πρόεδρος και η συντριπτική πλειοψηφία του 76% του κυπριακού ελληνισμού το 
απέρριψαν αυτό το σχέδιο.  Εκείνες τις κρίσιμες ώρες αξιολογήθηκαν οι πάντες.  Οι 
πολιτικοί μας ταγοί, αν υπολόγισαν σωστά τους κινδύνους, αν αντιστάθηκαν στις 
απειλές, αν ενέδωσαν ή όχι στο ασφυκτικό σφιχταγκάλιασμα των ξένων.  Κάποιοι 
λιποψύχησαν.  Μίλησαν για μικρασιατικές καταστροφές που δεν επαληθεύτηκαν.   
Άλλοι, υπό την πίεση των λαϊκών μαζών, παλινδρομώντας μεταξύ του “ναι“ και του 
“όχι”, συντάχθηκαν μαζί μας την υστάτη, εκείνο το αξέχαστο Μεγάλο Σάββατο, όταν 
τελικά είπαν το “όχι”, για να τσιμεντώσουν το “ναι”!  Ο λαός έχει μνήμη και κρίση.  
Θυμάται ποιοι στάθηκαν αταλάντευτα στις επάλξεις και ποιοι όχι.  

 Την τελευταία τριετία δεν ακούσαμε ποτέ ένα δημόσιο mea culpa από όσους 
απειλούσαν για μικρασιατική καταστροφή και που τόλμησαν να καταγγείλουν την 
πατρίδα μας στο εξωτερικό.  Κάποιοι άλλοι συμπαρατάχθηκαν και συγκυβέρνησαν 
μαζί μας για τεσσεράμισι χρόνια.  Πέρασαν όμως προ εξαμηνίας στο αντιπολιτευτικό 
στρατόπεδο.  Έκτοτε αμφισβητούν όσα κτίσαμε μαζί.  Οικειοποιούνται όλα τα 
επιτεύγματα, αλλά αποποιούνται τις ευθύνες.  Χάριν προεκλογικών σκοπιμοτήτων, 
φορτώνουν τις ευθύνες στα άλλα μέλη της τριμερούς, σε εμάς.  Κάποιοι πολυβολούν 
καθημερινά τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο και την κυβέρνηση, λες και είναι αυτοί οι 
αίτιοι όλων των δεινών της Κύπρου.  Μηδενίζουν τα πάντα. 

 Ποτέ δεν ακούσαμε τόσο έντονη κριτική για την Άγκυρα και το ψευδοκράτος, 
για την κατοχή, τους πραγματικούς θύτες.  Η τουρκική αδιαλλαξία υποβαθμίζεται.  Η 
ύπουλη αγγλοαμερικανική στάση τυγχάνει ανοχής.  Υπερτονίζονται οι  κίνδυνοι μιας 
δήθεν επερχόμενης “διχοτόμησης”.  Κατηγορείται άμεσα ή έμμεσα ο Πρόεδρος 
Παπαδόπουλος για ακαμψία, αδιαλλαξία, απροθυμία για λύση και ως μη αρεστός 
στους ξένους. 

 Ηθελημένα ή άθελα τραβούν το χαλί κάτω από πόδια του Προέδρου, 
οπλίζοντας την τουρκική προπαγάνδα.  Παραγνωρίζουν το γεγονός ότι χάρη στις 
προσπάθειες της κυβέρνησης αποφεύχθηκε οποιαδήποτε πρόνοια αναβάθμισης του 
ψευδοκράτους από το ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας πρόσφατα για ανανέωση 
της θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ.  Παραγνωρίζουν ότι Ευρωπαϊκή Ένωση και ΟΗΕ 
στηρίζουν πλήρως τη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, γεγονός το οποίο επιτεύχθηκε και 
πάλι με πρωτοβουλία του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Υποβαθμίζουν και τη σημασία 
της σκλήρυνσης της στάσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης έναντι της Τουρκίας στα 
συμπεράσματα του τελευταίου Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.  

 Παρακολουθούμε έκπληκτοι τη μεταστροφή των μέχρι πρότινος εταίρων μας, 
την ευκολία με την οποία αποποιούνται το έργο της πενταετίας και σ’ αυτά ακόμη τα 
νευραλγικά Υπουργεία Εξωτερικών, Εσωτερικών, Υγείας και Συγκοινωνιών και Έργων, 
όπου οι υπουργοί προέρχονταν από το δικό τους χώρο. 
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 Στις περσινές τους ομιλίες κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού ήταν άκρως 
εγκωμιαστικοί για το έργο της κυβέρνησης.  Κατακεραύνωναν όντως τη μηδενιστική 
αντιπολίτευση του ∆ΗΣΥ. Έλεγαν χαρακτηριστικά πως, «Η κυβέρνηση παρέλαβε μια 
συγκεκριμένη πραγματικότητα στο Κυπριακό.  Το Κυπριακό ήταν ήδη σε φάση 
εκτροπής...».  Τόνιζαν πως, «πετύχαμε αναστροφή του κλίματος, με εξαίρεση τους 
Αγγλοαμερικανούς...».  ∆ε δίσταζαν να εκθειάζουν «τις πολλαπλάσιες προσπάθειες 
και επαφές που αναπτύσσονται από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, τον Πρόεδρο της 
Βουλής, τον Υπουργό Εξωτερικών και τα κόμματα...». 

 Τι μεσολάβησε, αλήθεια, που να δικαιολογεί τη φετινή τους στάση;  Ποιες 
ανατροπές έγιναν τους τελευταίους έξι μήνες, για να ανακαλύψουν τόση απαρέσκεια 
των ξένων εναντίον του Προέδρου μας;  Είναι πράγματι ο Πρόεδρος Τάσσος 
Παπαδόπουλος το  εμπόδιο λύσης;  Πρέπει άραγε να εκχωρήσουμε στους ξένους το 
δικαίωμα επιλογής του δικού μας Προέδρου, για να διαλέγουν τον πιο αρεστό σ’ 
αυτούς;  Με ποια κριτήρια θα τον επιλέγουν οι ξένοι;  Τα δικά μας ή τα δικά τους 
συμφέροντα; 

 Εμείς δεν τρέφουμε ψευδαισθήσεις.  Βόλευε τους ξένους να κλείσει το 
Κυπριακό όπως όπως.  Γι’ αυτούς το Σχέδιο Ανάν ήταν η ιδανική λύση.  Για μας ήταν 
η διάλυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Κάποιοι ξένοι και ντόπιοι παραμένουν 
αμετανόητοι εραστές του, ασελγώντας σε βάρος της ετυμηγορίας  και της νοημοσύνης 
του λαού.   

 Εμείς αρνούμαστε να δώσουμε το δικαίωμα να αποφασίσουν άλλοι για μας 
χωρίς εμάς.  Οι καιροί άλλαξαν.  ∆εν είμαστε ιθαγενείς σε αποικίες.  ∆εν είμαστε 
μαριονέτες στη διεθνή σκακιέρα, για να μας νταντεύουν όσοι παραμένουν φορείς 
ιμπεριαλιστικών συνδρόμων.  

 Έχουμε δικαίωμα να αποφασίζουμε οι ίδιοι για το μέλλον μας.  Έχουμε 
δικαίωμα να απορρίπτουμε νόθες λύσεις, στρεβλές λύσεις δύο κρατών ή 
συνομοσπονδίας.  Έχουμε δικαίωμα να ζητούμε λύσεις στη βάση αρχών.  

 Είμαστε πανέτοιμοι να υπογράψουμε λύση με το σωστό περιεχόμενο, που να 
διασφαλίζει τα βασικά πανανθρώπινα δικαιώματα όλων και ειδικά εμάς των 
εκτοπισμένων για επιστροφή στην πατρώα γη και στην περιουσία μας, την ελεύθερη 
διακίνηση και εγκατάσταση. ίδια δικαιώματα και όχι μόνο υποχρεώσεις ως Ευρωπαίοι 
πολίτες.  

 Απορρίπτουμε την παραμονή τουρκικών στρατευμάτων και εποίκων.  

 Απορρίπτουμε το μύθο πως τάχατες ο Πρόεδρος ή όσοι τον στηρίζουμε, δε 
θέλουμε λύση.  Θέλουμε λύση χτες, που να επανενώνει το λαό, τη χώρα, την 
οικονομία, την κοινωνία, τους θεσμούς.  Η Συμφωνία της 8ης Ιουλίου δημιουργεί 
προοπτικές.  Την υποστηρίζουν ο ΟΗΕ, το  Συμβούλιο Ασφαλείας και η Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει την πολιτική βούληση να προχωρήσει.  
Αντίθετα, η Άγκυρα και το ψευδοκράτος ροκανίζουν το χρόνο, επιδιώκοντας 
νομιμοποίηση των τετελεσμένων της εισβολής με άλλοθι τη θετική τους ψήφο στο 
δημοψήφισμα.  

 Στους Αττίλες και στην κατοχή, αγαπητοί συνάδελφοι, θα ’πρεπε να στρέφουμε 
τα πυρά μας και όχι στον Ελληνοκύπριο πολιτικό μας αντίπαλο.  Ας μην ξεχνάμε ποτέ 
τα λόγια του εθνικού μας ποιητή: «Αν μισούμαστε ανάμεσα μας, δε μας πρέπει 
λευτεριά»!  Και εμείς νυχτοξημερωνόμαστε με το όραμα της λευτεριάς και της 
επιστροφής στη γη μας.  

Πλαίσιο πολιτικής - Οικονομική κατάσταση 
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 Στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2008, που είναι ο πρώτος  που θα 
υλοποιηθεί με τη χώρα μας ενταγμένη στην Ευρωζώνη, αντανακλάται η 
ανθρωποκεντρική οικονομική φιλοσοφία του κυβερνητικού προγράμματος, όπως 
υλοποιείται στα πλαίσια του Αναθεωρημένου Προγράμματος Σύγκλισης 2006-2010 
και του Εθνικού Μεταρρυθμιστικού Προγράμματος για τη Στρατηγική της Λισαβόνας. 

 Σταθερός και αμετάκλητος στόχος μας παραμένει το τρίπτυχο “ανταγωνιστική 
οικονομία - ανάπτυξη - ενδυνάμωση του κοινωνικού κράτους”.  Ο προϋπολογισμός 
μας είναι αναπτυξιακός και κοινωνικός.  Ανακατανέμει τις δημόσιες δαπάνες προς 
όφελος της παιδείας, της υγείας, της ανάπτυξης, της κοινωνικής συνοχής. 

 Για πρώτη φορά έχουμε πλεονασματικό προϋπολογισμό στα σαράντα επτά 
χρόνια Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η οικονομία παραμένει εύρωστη και δυναμική.  Τα 
βασικά μακροοικονομικά μεγέθη σημειώνουν συνεχή και σταθερή βελτίωση.  
Συγκλίνουν με την οικονομία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Χωρίς δεικτοκεντρική διάθεση αλλά γιατί θέλουμε να τεκμηριώσουμε τις 
απόψεις μας με αδιαμφισβήτητες και διεθνώς αποδεκτές μεθόδους, παραθέτουμε 
κάποιους βασικούς δείκτες που δείχνουν ξεκάθαρα ποιοι λένε την αλήθεια και ποιοι 
λαϊκίζουν προς άγραν ψήφων. 

 Εμείς μιλούμε με αδιάψευστα στοιχεία. 

 Το 2003 η παρούσα κυβέρνηση:    

1. παρέλαβε δημοσιονομικό έλλειμμα χαλκευμένο και καταγεγραμμένο ως 3% στα 
χαρτιά, ενώ το πραγματικό έλλειμμα ανερχόταν σε 6,3% του ΑΕΠ λόγω 
κρυφών δεσμεύσεων της τότε κυβέρνησης Κληρίδη.  Η παρούσα  κυβέρνηση, 
όχι μόνο το μείωσε, αλλά το μετέτρεψε σε πλεόνασμα χωρίς νέους φόρους και 
διατηρώντας τους χαμηλότερους φορολογικούς συντελεστές στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.   

2. παρέλαβε δημόσιο χρέος που ακολουθούσε μια ξέφρενη ανοδική πορεία.  Το 
2000 ήταν 58,8% του ΑΕΠ και ανέβηκε στο 70,4% το 2004.  Η παρούσα  
κυβέρνηση το μείωσε δραστικά και έτσι σήμερα μπορούμε να μιλούμε για 
52,5% για το 2008.  Αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντικό, γιατί για κάθε 1% μείωση 
του δημόσιου χρέους εξοικονομούνται £5 εκατομ. περίπου για άσκηση 
οικονομικής και κοινωνικής πολιτικής.  

3. παρέλαβε χαμηλούς ρυθμούς ανάπτυξης, 1,9% το 2003, και σήμερα τους έχει 
υπερδιπλασιάσει, είναι 4%. ένας ρυθμός διπλάσιος του ευρωπαϊκού μέσου 
όρου.  

4. παρέλαβε πληθωρισμό ύψους 4,1% το 2003 και σήμερα τον έχει περιορίσει 
στο 2,2%. 

5. διασφάλισε τη σημαντική άνοδο του βιοτικού επιπέδου. 

6. βελτίωσε την αγοραστική δύναμη των Κυπρίων. από 89,6% το 2002 θα πάμε 
στο 93,7% το 2007.  

7. αύξησε τις αναπτυξιακές δαπάνες.  

8. αύξησε το βαθμό υλοποίησης των έργων από 62% το 2002 στο 85% το 2007.  

9. αύξησε τους μισθούς κατά 5% ετησίως και την αγοραστική δύναμη των 
νοικοκυριών κατά 12,5% την τελευταία πενταετία. 

10. δημιούργησε 50 000 νέες θέσεις εργασίας.   
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11. μείωσε την ανεργία στα χαμηλότερα επίπεδα της Ευρώπης. 

 Ευχαριστούμε τον κυπριακό λαό για τις θυσίες, τις αντοχές, την εργατικότητα 
και τους αγώνες του για πρόοδο.  Ευχαριστούμε εργοδότες και εργαζομένους για την 
υπεύθυνη στάση τους, τη συμβολή τους στον κοινωνικό διάλογο και την κοινωνική 
ειρήνη. 

 Λυπούμαστε για τη διαστρέβλωση που επιχειρείται.  Στην ενορχηστρωμένη 
κριτική της ενισχυμένης αντιπολίτευσης υπάρχουν αποστομωτικές απαντήσεις.  
Αρκετές ληφθείσες από το περσινό οπλοστάσιο των συναδέλφων του ΑΚΕΛ, όταν 
απαντούσαν πέρσι στο ∆ΗΣΥ και φέτος απαντούν οι ίδιοι στα δικά τους ερωτήματα.   

1. Πέρσι υποστήριζαν με σθένος την κοινωνικοοικονομική πολιτική της 
κυβέρνησης.  ∆εν έθεταν θέμα δεικτοκεντρικής πολιτικής, γιατί κι εκείνοι 
χρησιμοποίησαν κατά κόρον τους δείκτες, για να καταδείξουν την πρόοδο της 
οικονομίας.  Φέτος, οι ίδιοι συνάδελφοι μας κατακεραυνώνουν για 
δεικτοκεντρικές, οικονομίστικες και νεοφιλελεύθερες τάχα προσεγγίσεις.  

2. Ξαφνικά ανακάλυψε η αντιπολίτευση πως στην Κύπρο ευημερούν οι αριθμοί 
και οι άνθρωποι πένονται.  Πως η φτώχια καλπάζει.  Τα επίσημα στατιστικά 
στοιχεία της Κύπρου και της Ευρωπαϊκής Ένωσης τους διαψεύδουν.  Η φτώχια 
υποχωρεί. Το ποσοστό των ατόμων που βρίσκονται κάτω του 50% του 
διάμεσου εισοδήματος μειώθηκε από 10% το 2002 σε 8,9% το 2007. Το 
ποσοστό κάτω από το 60% μειώθηκε από 16% σε 15,8%. 

3. Πέρσι επαινούσαν την κυβέρνηση, γιατί πέτυχε μείωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος.  Φέτος την κατηγορούν για περίσσευμα, κομπόδεμα και 
“κουμπαρά”.  Η μόνιμη επωδός, «Υπουργέ, δώστα όλα», έγινε πάθος.  Κι, 
όμως, αυτή η κυβέρνηση έδωσε περισσότερα για κοινωνικές παροχές από όσα 
ζητούσαν τα ίδια τα κόμματα.  Παρά το γεγονός ότι στο Σύμφωνο Σταθερότητας 
και Ανάπτυξης τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν υποχρέωση, σε 
περιόδους ευνοϊκών οικονομικών συγκυριών, να αξιοποιούν τα αυξημένα 
δημόσια έσοδα κυρίως για μείωση των δημοσιονομικών ελλειμμάτων και του 
δημόσιου χρέους, η παρούσα κυβέρνηση, προσμετρώντας τις δυνατότητες, δε 
δίστασε να συμπληρώσει το τέταρτο κοινωνικό της πακέτο με επιπρόσθετα £75 
εκατομ. πρόσφατα για στήριξη των ασθενέστερων τάξεων του λαού. 

4. Πέρσι για τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ ο προϋπολογισμός ήταν 
νοικοκυρεμένος, πειθαρχημένος, δημοσιονομικά ισορροπημένος.  Φέτος 
κατηγορούν ότι εκφράζει μια πολιτική λιτότητας, ενώ γνωρίζουν πως οι άξονες 
της κυβερνητικής οικονομικής φιλοσοφίας δεν έχουν αλλάξει και μάλιστα 
συμμετείχαν και δικοί τους υπουργοί στην προετοιμασία του προϋπολογισμού.  

 Στο διαρκή καταιγισμό του ∆ΗΣΥ για “φορομπηχτική” δήθεν πολιτική, αύξηση 
των φόρων και διεύρυνση των δημόσιων εσόδων απαντούσαν οι βουλευτές του ΑΚΕΛ 
και εμείς συμπληρώνουμε:  

1. ∆εν μπήκε καμία φορολογία, παρά μόνο όσες αποτελούσαν συμβατικές μας 
υποχρεώσεις. 

2. Είναι με μαθηματικές αλχημείες που ερμηνεύει ο ∆ΗΣΥ ως φορομπηχτική 
πολιτική την αύξηση των κτηματολογικών εσόδων, γιατί αυτή ήταν κυρίως 
αποτέλεσμα της οικοδομικής ανάπτυξης, που θα ’πρεπε όλοι να χαιρετίζουμε. 

3. Οι φόροι κατανάλωσης στη συντριπτική τους πλειοψηφία επεβλήθησαν από 
την προηγούμενη κυβέρνηση.  

4. ∆εν μπορούμε να κάνουμε ασφαλείς -έλεγε ο κ. Ευαγόρου, απαντώντας στον κ. 
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Χριστοφόρου- συγκρίσεις ανόμοιων στοιχείων και ιδιαίτερα συγκρίσεις μισθών 
ενός Γερμανού με ενός Κύπριου.  Μπορούμε όμως να συγκρίνουμε την 
αγοραστική δύναμη του Κύπριου, που αυξήθηκε από 79% το 2003 σε 87% το 
2007 και το 2008 θα πάει στο 93%.  Υποδεικνυόταν μάλιστα πως σε 
αντιστάθμισμα της αύξησης των εσόδων από έμμεσους φόρους δίνονταν -με το 
παραπάνω- στον κόσμο κοινωνικές παροχές. 

 Επαναλαμβάνουμε πως οι αυξήσεις των κρατικών εσόδων δεν είναι 
αποτέλεσμα νέων φόρων αλλά μιας σειράς άλλων παραγόντων, όπως είναι: 

1. η ευρωστία της οικονομίας. 

2. η δυναμική ανάπτυξη στον τραπεζικό τομέα λόγω του νέου 
χρηματοοικονομικού σκηνικού. 

3. η αύξηση της κατανάλωσης λόγω ραγδαίας βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου 
του λαού. 

4. η προσέλκυση ξένων επενδύσεων και εταιρειών στην Κύπρο λόγω κυρίως του 
ευνοϊκού φορολογικού μας συστήματος, γεγονός που μας κατατάσσει στην 
όγδοη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 
Απόδειξη και η πρόσφατη έρευνα της KPMG International, η οποία κατατάσσει 
την Κύπρο πρώτη ανάμεσα στις χώρες της Ευρώπης όσον αφορά την 
ελκυστικότητα του φορολογικού της καθεστώτος.  

 Έχω στοιχεία, αγαπητοί συνάδελφοι, και για τις δηλώσεις του κ. Ευαγόρου 
αλλά και για την παρούσα έρευνα, τα οποία και καταθέτω.   

 Στις λαύρες επικρίσεις για αυξήσεις στα έσοδα από πετρελαιοειδή, 
“φορομπηχτική” πολιτική και ακρίβια απαντώ καταθέτοντας σχετικό έγγραφο του 
Υπουργείου Οικονομικών στο οποίο φαίνεται ξεκάθαρα πως: 

 η αύξηση των εσόδων από τα πετρελαιοειδή δεν οφείλεται στην αύξηση των 
συντελεστών του φόρου κατανάλωσης ούτε και του ΦΠΑ.  Το ποσοστό του 
φόρου παραμένει αμετάβλητο από το 2003 και στις δυο περιπτώσεις. 

 οι μεγάλες αυξήσεις στους φόρους επιβλήθηκαν, όταν κυβερνούσε ο ∆ΗΣΥ.  Η 
παρούσα κυβέρνηση μείωσε το φόρο στο πετρέλαιο θέρμανσης σε 1,2 σεντ 
ανά λίτρο.    

 Είναι επίσης μύθος ότι αύξησε το ΦΠΑ η κυβέρνηση στα πετρελαιοειδή. Ο  
ΦΠΑ αυξήθηκε από 8% το 2000 στο 15% την 1η Ιανουαρίου 2003, επί διακυβέρνησης 
και πάλι του ∆ΗΣΥ, και έκτοτε παραμένει αμετάβλητος.  

 Είναι βέβαια ατυχής συγκυρία που αυτήν ειδικά την περίοδο παρατηρείται μια 
δραματική επιδείνωση εξωγενών παραγόντων, όπως είναι οι αυξήσεις στις τιμές του 
πετρελαίου και των σιτηρών σε παγκόσμιο επίπεδο, που επηρεάζουν αλυσιδωτά τις 
τιμές πολλών προϊόντων της καθημερινής ζωής.  Όμως, για την προστασία του 
καταναλωτή υπάρχουν οι αναγκαίοι κρατικοί  θεσμοί, οι σύνδεσμοι καταναλωτών και 
οι νομοθεσίες, που πρέπει να εφαρμόζονται αυστηρά, ώστε να παρακολουθούνται οι 
τιμές και να πατάσσονται τα φαινόμενα αισχροκέρδειας.  

 Ολοκληρώνοντας την ενότητα για την οικονομία, δε θα αποφύγω τον πειρασμό 
να δανειστώ κάποια συμπεράσματα και πάλι από περσινές ομιλίες ακελικών 
συναδέλφων,  που έλεγαν πως, « η οικονομία μας δε στηρίζεται στα ψεύτικα τα λόγια 
τα μεγάλα και σε μαγειρεμένους αριθμούς, αλλά σε μια πραγματική εικόνα υγιών 
δημόσιων οικονομικών.... επιτεύγματα τα οποία ανταποκρίνονται στο πνεύμα και στο 
γράμμα του προεκλογικού προγράμματος του Τάσσου Παπαδόπουλου».  Αυτό ισχύει, 
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αγαπητοί συνάδελφοι, απόλυτα και φέτος.  Ο Πρόεδρος επέδειξε υποδειγματική 
συνέπεια στην εφαρμογή του προγράμματος.  ∆ικαίωμά τους, βέβαια -το οποίο 
σεβόμαστε απόλυτα- να διαστρεβλώνουν, όμως θεωρούμε ότι αυτές οι 
διαστρεβλώσεις δεν εξυπηρετούν κανέναν. 

 Έλεγαν πέρσι -κι εμείς συμφωνούμε- πως, «ο Κύπριος πολίτης μπορεί να 
νιώθει ήσυχος».  Λυπούμαστε, όμως, βαθύτατα για τις βαριές κατηγορίες που 
εκτοξεύουν εναντίον μας.  Και πιστεύουμε πως είχαμε τουλάχιστον την ίδια κοινωνική 
ευαισθησία και ανθρωποκεντρική φιλοσοφία, γι’ αυτό και συγκυβερνήσαμε τα 
προηγούμενα χρόνια. Πιστεύαμε πως είχαμε αμοιβαίο σεβασμό, γι’ αυτό και πετύχαμε.  
Πιστεύουμε ακόμη πως κακώς οι συνάδελφοι αφήνουν τέτοιες αιχμές, γιατί αυτές 
γκρεμίζουν γέφυρες που δύσκολα μπορούν να αποκατασταθούν.  Η Κύπρος, για να 
πάει μπροστά, χρειάζεται συνεργασίες, γιατί κανένας υποψήφιος δεν εκλέγεται από 
μόνος του, αν δεν υποστηριχτεί από άλλους χώρους.  Αυτό ας μην το ξεχνά κανείς.  

Κοινωνική πολιτική 

 Η παρούσα κυβέρνηση έδωσε ιδιαίτερη βαρύτητα στην εμπέδωση συνθηκών 
κοινωνικής συνοχής. Ο προϋπολογισμός του 2008 ακολουθεί την ίδια φιλοσοφία με 
αυτόν του 2007.  Είναι κοινωνικός και περιέχει συνεχή διεύρυνση όλων των 
επιδομάτων, γιατί η κυβέρνηση είχε ανεβάσει τις δαπάνες κοινωνικού χαρακτήρα και 
στοχευμένα στήριζε και στηρίζει όσους έχουν ανάγκες.   

 Από την περσινή έκθεση για την Εθνική Στρατηγική Κοινωνικής Προστασίας και 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης εκτιμήθηκε πως οι κοινωνικές παροχές μείωσαν τον 
κίνδυνο της φτώχιας.  Αυτό εξακολουθεί να ισχύει.  Υπάρχουν στοχευμένα κοινωνικά 
πακέτα      -που το 2006 και 2007 ξεπερνούν τα £200 εκατομμύρια- και αυτά επιδρούν 
θετικά όσον αφορά τη μείωση της φτώχιας.  

 Υπάρχει ακόμα έρευνα του Κέντρου Οικονομικών Ερευνών του Πανεπιστημίου 
Κύπρου που δείχνει πως τα κοινωνικά μέτρα της κυβέρνησης μειώνουν αισθητά την 
κατανομή του εισοδήματος προς όφελος των ευάλωτων ομάδων. 

 Για το ∆ΗΚΟ ουδέποτε υπήρξε αυτοσκοπός η παραγωγή του πλούτου.  Εξίσου 
μεγάλη σημασία έχει για μας η κατανομή του πλούτου, ώστε να στηριχθούν οι 
ασθενέστερες τάξεις.  Οφείλουμε να σημειώσουμε πως η παρούσα κυβέρνηση έδωσε 
τέσσερα κοινωνικά πακέτα πέραν των £330 εκατομμυρίων.  Εισήγαγε μόνιμα και 
επαναλαμβανόμενα στοχευμένα μέτρα.  Άμεσα χορηγήματα στον πολίτη, που  
υπερδιπλασιάστηκαν από το 2002 μέχρι το 2008.  Οι κοινωνικές παροχές επίσης 
έχουν αυξηθεί εκατό τοις εκατό.  Οι κοινωνικές δαπάνες υπερδιπλασιάστηκαν.  
Σημαντικές αυξήσεις σημειώθηκαν σε όλες τις ειδικές χορηγίες:  Στα επιδόματα τέκνου, 
στην ειδική χορηγία για τους συνταξιούχους, στις χορηγίες σε λήπτες δημόσιου 
βοηθήματος, στις φοιτητικές χορηγίες.  

 Η κοινωνική ευαισθησία της κυβέρνησης εκδηλώθηκε επίσης με τη δραστική 
μείωση στη φορολογία και τις τιμές των αυτοκινήτων και την αύξηση του 
αφορολόγητου εισοδήματος.  Οι εργαζόμενοι που δεν πληρώνουν φόρο εισοδήματος 
αυξήθηκαν από 135 000 σε 165 000, δηλαδή από 54% σε 66% του συνόλου. 

 Σημειώνουμε με ικανοποίηση πολλά άλλα μέτρα τα οποία έχουν γίνει.  
Επομένως, ας πάψουν να προσβάλλουν την αξιοπρέπεια του Κύπριου πολίτη κάποιοι 
ότι, τάχατες, με την παροχή πρόσφατων μέτρων εξαγοράζεται η ψήφος τους.  Αυτό 
είναι άδικο. 

 Κρίμα, συνάδελφοι, η ειδοποιός διαφορά ανάμεσά μας είναι ότι εμείς δεν 
επιδιδόμαστε στην άγραν ψήφων, αλλά στηρίζουμε αναπτυξιακά την πολιτική η οποία 
έχει στόχο την ανακατανομή των δημόσιων δαπανών.  ∆ημιουργία ευνοϊκότερου 
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κλίματος για ενίσχυση της επιχειρηματικότητας για τους νέους και  τις γυναίκες.  
Στήριξη  των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Ενθάρρυνση της χρήσης των νέων 
τεχνολογιών.  Αύξηση των κονδυλίων για την έρευνα και την καινοτομία.  

 Η κυβέρνηση προχώρησε ήδη σε σημαντικές θεσμικές μεταρρυθμίσεις και εμείς 
θέλουμε να καταλήξουμε λέγοντας τα εξής:  Τα τελευταία πέντε χρόνια είπαμε και 
κάναμε πολλά.  Ρυθμίζουμε τα χρέη των προσφύγων και τους τίτλους των 
προσφύγων.  Ενισχύουμε τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και πολλά 
άλλα. ∆ημιουργούμε πολυκέντρα νεολαίας.  Στηρίζουμε το πεδίο της τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης.  Προχωρούμε στην εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας. 
Βρισκόμαστε σε διάλογο για το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Εμείς δε 
μηδενίζουμε το έργο της κυβέρνησης.  ∆εν κινδυνολογούμε.  ∆εν ωραιοποιούμε.  
Έχουμε προκλήσεις μπροστά μας να αντιμετωπίσουμε.  Έχουμε δρόμο να 
διανύσουμε.  Όμως ξεκινήσαμε.  Προχωρούμε μπροστά πατώντας στα πόδια μας 
γερά.  Ο δρόμος μας δεν έχει πισωγυρίσματα.  ∆ε σηκώνει αμφιταλαντεύσεις και 
πειραματισμούς.  Ας μην  αφήσουμε να χαθούν όσα κατακτήσαμε με ιδρώτα.  Ας 
συνεχίσουμε με σιγουριά, εμπιστοσύνη και ασφάλεια την πορεία που εμείς χαράξαμε.  
Ο Τάσσος Παπαδόπουλος είναι επιλογή σιγουριάς και εμπιστοσύνης. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα υπερψηφίζει το φετινό προϋπολογισμό και καλούμε 
όλους και όλες να συμπορευτούν μαζί μας στη νέα εποχή με πίστη και αισιοδοξία. 

 Καλά Χριστούγεννα εύχομαι σε όλους.  Καλή χρονιά στην Ευρωζώνη! 

 ∆ική μου ευχή είναι να χτυπήσουν σύντομα οι καμπάνες της λευτεριάς σε όλες 
τις  σκλαβωμένες εκκλησιές μας και μαζί στον Αϊ-Μάμα, στον Αϊ-Γιώρκη και στην Αγία 
Παρασκευή της γενέθλιας γης μου, στη Μόρφου μας!  Το δικό μας όραμα είναι ότι 
πρέπει να υπάρξει συνέργεια, για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε μπροστά στη 
νέα εποχή χωρίς αμφιταλαντεύσεις.  Τα πισωγυρίσματα δε βοηθούν κανέναν.  Η 
προεκλογική περίοδος θα τελειώσει.  Η ουσία είναι να υπάρξουν γέφυρες 
συνεργασίας, για να παλέψουμε μαζί κόντρα στους Αττίλες και την κατοχή και 
πράγματι να πετύχουμε την επανένωση του νησιού μας και την ποθητή λευτεριά.   

 Καλά Χριστούγεννα.  

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου τον Πρόεδρο της 
Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Κώστας Παπακώστας.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ) 

 Ευχαριστώ, κυρία Παπαδοπούλου. 

 Τώρα το λόγο έχει ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Αριστοτέλης είχε πει χιλιάδες χρόνια πριν πως το μέτρο πρέπει να είναι ο 
οδηγός μας.  Γι’ αυτό και ακρότητες, είτε προς την πλευρά να παρουσιάζουμε αυτό 
τον τόπο ως τον τόπο των θαυμάτων ή ακόμα και από την άλλη πλευρά, να 
μηδενίζουμε τα πάντα, δεν μπορούν να είναι στην αντικειμενική σφαίρα και το μόνο 
που προσφέρουν είναι να αδικούμε τον τόπο μας αλλά και τους εαυτούς μας.   

 Στις ιστορικές διαδρομές των διάφορων λαών αλλά και κρατών οι εθνικές 
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επιτυχίες είναι πάντα πολύ λιγότερες από τα προβλήματα, τις δυσκολίες αλλά και τις 
εθνικές αποτυχίες.  Και όταν αυτές επιτυγχάνονται, δεν πρέπει να μηδενίζονται για 
οποιουσδήποτε προεκλογικούς ή άλλους λόγους και σκοπιμότητες.  Στη σύντομη 
ιστορία αυτού του τόπου καταγράψαμε τα τελευταία χρόνια δύο σημαντικές εθνικές 
επιτυχίες.  Την ένταξη της Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη αλλά και την εισδοχή της 
χώρας μας στη ζώνη του ευρώ.  Με τη συμβολή και τους αγώνες του κυπριακού λαού 
αλλά σχεδόν και με τη σύμφωνη γνώμη όλων των πολιτικών δυνάμεων, παρά τις 
διαφορετικές αποχρώσεις, αυτές τις εθνικές επιτυχίες πρέπει να τις καταγράφουμε και 
να τις κρατούμε ως οδοδείκτη για τις νέες προκλήσεις για το μέλλον. 

 Κύριε Πρόεδρε,   

 Να μου επιτρέψετε να ασχοληθώ πρώτα δίδοντας κάποια στοιχεία για τέσσερις 
μύθους που προσπάθησαν οι αγαπητοί συνάδελφοι να παρουσιάσουν στον τομέα της 
οικονομίας.  Και μια και είναι παρών και ο Υπουργός Οικονομικών, θα πω πως είχαμε 
έναν καλό υπουργό με ευρωπαϊκές αντιλήψεις σε μια κυβέρνηση με θολά οράματα. 
Ποιοι είναι οι τέσσερις μύθοι που κατά κόρον προσπάθησαν να εμπεδώσουν διά της 
επαναλήψεως;   

 Παρέλαβε αυτή η κυβέρνηση χρέη, παραδίδει πλεονάσματα.  Εάν για ένα 
συγκεκριμένο χρόνο, το 2007, υπάρχει δημοσιονομικό πλεόνασμα, το οποίο 
πιστώνεται σε αυτή την κυβέρνηση, παρά τις συγκυρίες που υπεδείχθησαν και από το 
∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, δεν εξαλείφεται το δημόσιο χρέος, κύριε Πρόεδρε, 
αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι.  Και για σκοπούς σωστής ενημέρωσης των 
πολιτών το 2002 το δημόσιο χρωστούσε £6,5 δισεκατομμύρια.  Στο τέλος του 2007 
χρωστούμε £9,3 δισεκατομμύρια.  Πώς είναι δυνατό να παραλάβατε χρέη και να 
παραδίδετε πλεονάσματα;  Όταν προστέθηκαν £3 δις επιπρόσθετο χρέος!  Φυσικά, 
θα πει κάποιος -μέσα από μια μάχη αριθμών- πως μειώθηκε το δημόσιο χρέος.  Ναι, 
αυτό είναι η μισή αλήθεια.  Μειώθηκε το δημόσιο χρέος ως δείκτης για το Μάαστριχτ, 
γιατί συνυπολογίζεται μόνο ο εξωτερικός δανεισμός και αυξήσαμε τον εσωτερικό 
δανεισμό. Από £2,4 δις που είχαμε δανεικά από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
το 2002 θα ξεπεράσουν το £3,6 δις το 2007.  Άρα, αυξάνοντας το εσωτερικό χρέος, 
που δε συνυπολογίζεται στο δείκτη του Μάαστριχτ, πανηγυρίζουμε για μείωση ακόμα 
και του δημόσιου χρέους.   

 Ο δεύτερος μύθος.  Μα, αυτή η κυβέρνηση ανέπτυξε την οικονομία!  Ναι, είναι 
γεγονός αναντίλεκτο ότι σε αυτή την πενταετία η προστιθέμενη αξία της οικονομικής 
παραγωγής παρουσιάζει γύρω στο 30% αύξηση.  Καταγράφεται, πιστώνεται.  Αλλά ας 
κάνουμε και σύγκριση με μια αναθεματισμένη διακυβέρνηση της πενταετίας Γλαύκου 
Κληρίδη 1998-2002.  Το ακαθάριστο εθνικό προϊόν το 1998 £7,95 δις, το 2002 €10,2 
δισεκατομμύρια.  Αύξηση 40%.  Ε, μια και κάποιοι συνάδελφοι μίλησαν για αριθμητική   
-δεν είναι στη αίθουσα τώρα- το 40% σίγουρα είναι μεγαλύτερο του 30% αυτής της 
πενταετίας.   

 Τρίτον, μίλησαν οι αγαπητοί συνάδελφοι και είπαν πως ο κόσμος σήμερα έχει 
περισσότερα χρήματα.  Και αυτό έχει κάποια δόση αλήθειας, αλλά πάλι είναι η μισή 
αλήθεια.  Πράγματι, κινείται περισσότερο χρήμα, γιατί ο κόσμος χρειάζεται να ξοδεύει 
περισσότερα, για να γεμίζει το καλάθι το καθημερινό.  Χρειάζεται πολύ περισσότερα, 
για να αγοράσει ένα διαμέρισμα.  Αλλά την ίδια στιγμή το ιδιωτικό χρέος στην Κύπρο 
είναι το ψηλότερο σε ολόκληρη την Ευρώπη.  Χρωστά ο ιδιωτικός τομέας 
€29.691.000.000.  ∆ιακόσια τέσσερα τοις εκατό πάνω από το ακαθάριστο εθνικό 
προϊόν.  Θα πει κανείς, «Μα, τα δάνεια των επιχειρήσεων μπορεί να 
συνυπολογίζονται, για να λέμε ότι οι Κύπριοι είναι χρεωμένοι;».  Το σύνολο των 
καταναλωτικών δανείων και των χρεών των κυπριακών νοικοκυριών ανέρχεται σε 
€15.460.000.000, που αντιστοιχούν κατά μέσο όρο στα €80.000 κατά νοικοκυριό. και 
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είμαστε με διαφορά.  Ο Κύπριος είναι ο πιο χρεωμένος Ευρωπαίος.  Και θα καταθέσω 
για σκοπούς πρακτικών τα στοιχεία από τη EUROSTAT, όπου κατά μέσο όρο 
βρισκόμαστε στο 204% σε σύγκριση με τους Ευρωπαίους. 

 Το τέταρτο που κτίστηκε ως μύθος:  Αυξήθηκε ο μέσος όρος εισοδήματος του 
Κύπριου.  ∆ηλαδή από 80%, λεν, που ήταν το 2002, πετύχαμε σήμερα να είμαστε στο 
93%.  Οι αριθμοί δεν είναι ψεύτικοι.  Ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.  Όμως, 
ας κάνουμε και μια σοβαρή ανάλυση.  Το 2002 ήμασταν στο 80% των δεκαπέντε 
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆εν μπορούμε να υπερηφανευόμαστε ότι 
αυξήσαμε το κατά κεφαλήν εισόδημα, σε σύγκριση με το μέσο ευρωπαϊκό όρο, επειδή 
μειώθηκε ο ευρωπαϊκός μέσος όρος με την εισδοχή δέκα φτωχών οικονομικά χωρών 
από την πρώην ανατολική Ευρώπη.  Μια χώρα που θέλει να έχει όραμα πρέπει να 
δημιουργεί συνθήκες, όπου, ναι, να μπορεί να δημιουργήσει προοπτικές, για να 
φτάσει το Λουξεμβούργο, που είναι στο 200% του μέσου εισοδήματος, και όχι να 
υπερηφανεύεσαι ότι είσαι στο 93% του μέσου όρου, επειδή μπήκαν χώρες όπως η 
Πολωνία, η Ρουμανία και η Βουλγαρία.  Που δεν τις υποτιμούμε· απλώς 
καταγράφουμε την οικονομική τους κατάσταση.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού αναπτύξω ποιο είναι το δικό μας όραμα για την οικονομία, να μου 
επιτρέψετε να κάνω μία αποτίμηση της σημερινής κατάστασης με απλά στοιχεία, για 
να ’ναι κατανοητά από τους πολίτες: 

 Για κάθε λίρα που ξοδεύεται από τα υστερήματα του Κύπριου φορολογούμενου 
σαράντα οκτώ σεντ πηγαίνουν για μισθούς και για συντήρηση της κρατικής 
μηχανής. 

 Σαράντα δύο σεντ χρειαζόμαστε για κάθε λίρα που ξοδεύει το δημόσιο για 
αποπληρωμή των χρεών, γιατί δεν υπάρχουν πλεονάσματα, και των τόκων και 
μένουν δέκα μόλις σεντ για κάθε λίρα, για να κτίσουμε σχολεία, να κάνουμε 
υποδομές, να δούμε τη δημόσια υγεία, αλλά και να κάνουμε κοινωνική πολιτική. 

 Έχουμε τη μεγαλύτερη κρατική μηχανή σ’ ολόκληρη την Ευρώπη.  Και, επειδή 
θα κάνω αρκετές αναφορές, θέλω να σημειώσω, για να μην το επαναλαμβάνω:  Η 
κριτική που θα εξασκήσουμε δεν αφορά τους κρατικούς λειτουργούς αλλά το σύστημα, 
το σύστημα που σκοτώνει και την παραγωγικότητα, αλλά και αδικεί τον κρατικό 
λειτουργό και το δημόσιο υπάλληλο.  ∆εν αρκούσε το ότι είμαστε η μεγαλύτερη 
κρατική υπηρεσία σ’ ολόκληρη την Ευρώπη· αυτή η Βουλή των Αντιπροσώπων 
πρόσθεσε πριν από μερικούς μήνες εξακόσιες νέες θέσεις εργασίας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είπα στην αρχή πως πρέπει να μας διακρίνει το μέτρο, γι’ αυτό και με 
αντικειμενικότητα θα παραθέσω τόσο τα προβλήματα της κυπριακής οικονομίας, αλλά, 
την ίδια στιγμή, και τα συγκριτικά πλεονεκτήματά μας, για να δούμε πώς μειώνουμε 
τους κινδύνους και επαυξάνουμε τα πλεονεκτήματα για το καλό του τόπου και της 
οικονομίας.  Έχουμε αύξηση κάθε χρόνο -σε επικίνδυνο βαθμό- των ανελαστικών 
δαπανών.  Παραμένει μειωμένη η παραγωγικότητα στο 75%-80% του μέσου όρου 
στην Ευρώπη.  Στην ανταγωνιστικότητα χάσαμε έντεκα θέσεις.  Το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κινδυνεύει.  Είμαστε στις χώρες υψηλού κινδύνου και, αν δεν πάρουμε 
μέτρα μέχρι το 2020, κάποιες νεότερες γενιές μπορεί να μην μπορέσουν να πάρουν 
κοινωνική σύνταξη.  Έχουμε έναν υπερβολικό δανεισμό.  Είπα για τα δεκαέξι 
δισεκατομμύρια που χρωστάει το κυπριακό νοικοκυριό αλλά και το 103% του 
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συνολικού δημόσιου χρέους, του εσωτερικού και του εξωτερικού δανεισμού, που 
αντιστοιχούν σε άλλες σαράντα χιλιάδες ευρώ για την κάθε οικογένεια.   

 Τα προβλήματα της υγείας, όπου διογκούνται οι δαπάνες με χειροτέρευση της 
ποιότητας των προσφερόμενων υπηρεσιών.  Ο τουρισμός μας περνά κρίση.  Χάσαμε 
τα τελευταία τέσσερα χρόνια σε πραγματικούς αριθμούς εισόδημα της τάξης του £1 
δισεκατομμυρίου.  Έχουμε μια μη ευέλικτη αγορά εργασίας, που καταγράφεται από 
αυτούς που μας αξιολογούν ως προς την ανταγωνιστικότητα.  Έχουμε μια δύσκαμπτη 
κρατική μηχανή, με τη γραφειοκρατία να πλήττει τις οικονομικές προοπτικές αυτού του 
τόπου, χαμηλό τεχνολογικό επίπεδο και, κυρίως, πρόβλημα στο χρόνο λήψης 
σημαντικών αποφάσεων.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι όλα μαύρα σ’ 
αυτό τον τόπο.  Έχουμε -και πρέπει να νιώθουμε περήφανοι- υψηλό μορφωτικό 
επίπεδο.  Έχουμε μια στρατηγική θέση, που μπορούμε να την εκμεταλλευτούμε στο 
χώρο της νοτιοανατολικής Ευρώπης, της ανατολικής Ευρώπης και της Μέσης 
Ανατολής.  Έχουμε -και το υπερτονίζω- την επιχειρηματικότητα των ανθρώπων μας, 
αλλά -ναι, βρίσκομαι στην αντιπολίτευση και θα το πω- ένα ευνοϊκό φορολογικό 
καθεστώς, ως αποτέλεσμα μιας φορολογικής μεταρρύθμισης που προτάθηκε από την 
προηγούμενη κυβέρνηση.  Και προς πίστιν όλων των πολιτικών δυνάμεων του τόπου, 
την στήριξαν.   

 Όμως, σε αυτό το φορολογικό ευνοϊκό καθεστώς παραμένουν κάποιες 
στρεβλώσεις που πρέπει να τις αντιμετωπίσουμε.  ∆εν μπορεί ο μεγαλομέτοχος που 
παίρνει μερίσματα εκατομμυρίων να πληρώνει μάξιμουμ φόρο εισοδήματος, εταιρικό 
φόρο, 23,5% και ο υπάλληλός του να πληρώνει φόρο με συντελεστή 30%.  Πρέπει να 
μειωθεί και ο φόρος για τα φυσικά πρόσωπα με ανώτατο συντελεστή 23,5%.  ∆εν 
μπορούμε στον τομέα των ακινήτων, που σωστά διαμαρτυρόμαστε για τις υψηλές 
τιμές, να έχουμε εισάξει το ΦΠΑ, να παραμένουν τα μεταβιβαστικά τέλη και να 
παραμένει και ο κεφαλαιουχικός φόρος 20%.  Θα σκοτώσουμε και αυτή την αγορά και 
θα πλήξουμε την οικονομία μας και δε θα μπορέσει πλέον κανένα νέο ζευγάρι να 
αποκτήσει το δικό του σπίτι ή το δικό του διαμέρισμα.   

 Κύριε Πρόεδρε, θα διαβάσω κάτι από την περσινή μου ομιλία, γιατί χρειάζεται 
κάποια πράγματα να τα επαναλαμβάνουμε: 

 «Στον κρατικό τομέα η καθημερινή τάση είναι να προστατεύει κάποιος τον 
τομέα του, να αντιστέκεται σε αλλαγές, να δημιουργεί αυτοκρατορίες και να διευρύνει 
τη σφαίρα επιρροής του.  Χρειάζεται θέληση και αποφασιστικότητα, για να 
τολμήσουμε μεταρρυθμίσεις και ριζοσπαστικές αλλαγές.  Ο πολίτης θέλει τις 
κυβερνήσεις να είναι καινοτόμες, δημιουργικές και ευφάνταστες.  Να σταματήσουν να 
συντηρούν το σύστημα και το κατεστημένο.  Τα λεφτά του δημοσίου είναι από τα 
υστερήματα των πολιτών και δεν μπορούν να σπαταλιούνται χωρίς σύνεση.  Εμείς 
θέλουμε το κράτος προσανατολισμένο προς την αγορά, με την προσοχή του 
στραμμένη στην επιμέτρηση της αποδοτικότητας.  Να ενθαρρύνει και να ανταμείβει  
την αξιέπαινη προσπάθεια.  Να ενθαρρύνει και να ανταμείβει και να ενισχύει και τον 
ιδιωτικό τομέα.  Ο πολίτης θέλει ταυτόχρονα και υπεύθυνες αντιπολιτεύσεις που να 
τολμούν να αναλαμβάνουν το πολιτικό κόστος.».   

 Και αισθάνομαι υπερήφανος για την παράταξή μου, γιατί ανέλαβε πολιτικό 
κόστος σ’ αυτή τη διακυβέρνηση, στηρίζοντας την πορεία προς το ευρώ και 
στηρίζοντας και αντιλαϊκά μέτρα, όπως η αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης.   

 Και θα ’θελα, κύριε Πρόεδρε, απ’ αυτό το βήμα να κάνω μία πρόταση.  Αν 
θέλουμε να ’μαστε υπεύθυνοι ενώπιον του λαού, κυβερνώντες και αντιπολιτευόμενοι, 
που από τον ερχόμενο Μάρτη πιστεύω πως θα αλλάξουν και οι ρόλοι…  ∆εν έχει 
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σημασία· σημασία έχει να δεσμευτούμε για το καλό της οικονομίας του τόπου.  
Ακούστηκε τις τελευταίες μέρες απ’ όλους τους συναδέλφους και απ’ τους ανήκοντες 
στην κυβέρνηση -τους ανήκοντες μέχρι πρόσφατα στην κυβέρνηση από μας τους 
αντιπολιτευόμενους- ότι χρειάζονται περισσότερες κοινωνικές παροχές.  ∆ε 
διαφωνούμε και υπερθεματίζουμε, αλλά να δεσμευτούμε, για να ’μαστε σοβαροί 
ενώπιον του κυπριακού λαού.  Για κάθε μέτρο που προτείνουμε ως παροχές να 
τολμούμε, παράλληλα, να βρίσκουμε και τους οικονομικούς πόρους για τη στήριξή 
τους, γιατί τα πλεονάσματα τα δημοσιονομικά πρέπει να τα χρησιμοποιούμε, για να 
αποπληρώσουμε το τεράστιο δημόσιο χρέος, που είναι διαχρονικά κίνδυνος για την 
οικονομία του τόπου.   

 Και εδώ είναι που μπαίνουν οι διαφορετικές σχολές.  Η μία σχολή ενδεχομένως 
να προτείνει αύξηση των φόρων.  Εμείς είμαστε κάθετα ενάντια σ’ αυτή την 
προσέγγιση, γιατί είμαστε υπέρ των λιγότερων φόρων.  Αλλά και εμείς, που ίσως να 
μην προτείνουμε αυξήσεις των φόρων, πρέπει να τολμήσουμε να μιλήσουμε για 
αποκρατικοποιήσεις· και τολμούμε και μιλούμε.  Να τολμήσουμε να μιλήσουμε για 
μείωση του σπάταλου κρατικού τομέα.  Μόνο έτσι θα ανακτήσουμε την αξιοπιστία και 
τη σοβαρότητά μας έναντι των πολιτών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για δεκαετίες τώρα στη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού συζητούμε για 
τις δαπάνες, τα κονδύλια των προϋπολογισμών, ωσάν και η οικονομία είναι μόνο η 
δημόσια οικονομία.  Ωσάν και η οικονομία είναι μόνο ο κρατικός τομέας.  Υπάρχει, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ένας άλλος τομέας που αιμοδοτεί και τροφοδοτεί την 
κυπριακή οικονομία και στηρίζει και τις κοινωνικές πολιτικές των οποιωνδήποτε 
κυβερνήσεων.  Ναι, θα τολμήσω σήμερα να μιλήσω και για τον ιδιωτικό τομέα της 
Κύπρου, για την κυπριακή επιχείρηση, για τον Κύπριο επιχειρηματία.  Ναι, και θα 
τολμήσω να μιλήσω για το κέρδος.  Και το κάνω συνειδητά.  Το κάνω συνειδητά, γιατί 
σε αυτό τον τόπο ταυτίσαμε την επιχείρηση, τον επιχειρηματία, τον ιδιωτικό τομέα και 
το κέρδος με το ανάθεμα!  Ανάθεμα είναι η ζημιά!  Ανάθεμα είναι να έχεις επιχειρήσεις 
ζημιογόνες, που να διώχνουν εργαζομένους και να τους στέλνουν στην ανεργία, και 
όχι επιχειρήσεις βιώσιμες, που έχουν κέρδος, δημιουργούν θέσεις εργασίας, 
επαναεπενδύουν για την οικονομία και στηρίζουν τα ταμεία του κράτους, για να 
μπορούμε να κάνουμε κοινωνική πολιτική.   

 Κύριε Πρόεδρε, είπα προηγουμένως για τον υπουργό τα καλά μου λόγια -ξέρει 
το σεβασμό μου- θα κάνω όμως και μια κριτική.  Αν θέλουμε να δημιουργήσουμε 
όραμα γι’ αυτό τον τόπο, πρέπει να προσπαθούμε να προσελκύσουμε ξένες 
επενδύσεις, ξένα κεφάλαια.  Ο εθνικισμός στην οικονομία δεν είναι ωφέλιμος για τον 
τόπο και ιδιαίτερα για ένα μικρό τόπο όπως η Κύπρος. 

 Έχουμε προοπτικές στην κυπριακή οικονομία.  Έχουμε τη δυνατότητα να 
καταστήσουμε τον τόπο μας ένα διεθνές αξιόπιστο κέντρο με κύρος αλλά και με 
προοπτική.  Να το καταστήσουμε κέντρο χρηματοοικονομικών υπηρεσιών, κέντρο 
υγείας, κέντρο παιδείας αλλά και τουρισμού υψηλού επιπέδου και υψηλών 
προοπτικών.  Και πρέπει να επιδιώξουμε την προσέλκυση των ξένων κεφαλαίων 
που ’ναι καθοριστική για την ανταγωνιστικότητα.  Και, ξέρετε, οι ξένες επενδύσεις και 
τα ξένα κεφάλαια έχουν κάποια κριτήρια.  ∆εν είναι μόνο οικονομικά· είναι και πολιτικά, 
είναι και κοινωνικά, κοινωνικής συμπεριφοράς.  Και χρειάζεται να έχουμε εξωστρέφεια 
και να πετύχουμε την εξωστρέφεια και για τις κυπριακές επιχειρήσεις.  Και είναι 
κομβικό, για να μπορέσουμε να ξεπεράσουμε τους περιορισμούς μίας μικρής αγοράς 
όπως είναι η Κύπρος. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εμείς έχουμε ένα όραμα για ένα σύγχρονο κράτος και μια σύγχρονη οικονομία, 
ένα ποιοτικότερο κράτος με κοινωνικές ευαισθησίες, ένα κράτος ευέλικτο, ένα κράτος 
που να ’ναι ρυθμιστής και να συντονίζει.  ∆ε θέλουμε ένα κράτος να καθαρίζει 
δρόμους και να μπογιατίζει κτίρια.  ∆ε θέλουμε ένα κράτος να μαγειρεύει και να πλένει 
σεντόνια και να καταντούμε να βλέπουμε στα νοσοκομεία μας να δίνουν δείπνο στους 
αρρώστους η ώρα 5.00 το απόγευμα, γιατί η ώρα 4.00 πρέπει να σχολάσουν οι 
μάγειρες!   

 Το κράτος πρέπει να συντονίζει σε μια σύγχρονη χώρα και χρειάζεται να 
προχωρήσουμε σε εξορθολογισμό και να επαναλάβω τη θέση μας:  Εμείς, ναι, δεν 
έχουμε κανένα πρόβλημα να το λέμε και να το τονίζουμε.  Είμαστε υπέρ των 
μετοχοποιήσεων.  Ναι, και υπέρ των μερικών αποκρατικοποιήσεων, υπέρ της 
συνεργασίας του δημόσιου με τον ιδιωτικό τομέα, με τα σύγχρονα συστήματα των 
ΒOT και των PFI, τη σωστή αξιοποίηση της κρατικής περιουσίας.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε μερικές μέρες θα έχουμε στην Κύπρο και το ευρώ.  Μίλησα προηγουμένως 
για μια μεγάλη εθνική επιτυχία.  Μια επιτυχία που είναι γεμάτη προκλήσεις, που 
χρειάζεται με σύνεση να μετατρέψουμε αυτές τις προκλήσεις σε ευκαιρίες, αλλά και με 
τον κίνδυνο να δημιουργηθούν προβλήματα, αν συνεχίσουν κάποιοι -και το 
επαναλαμβάνω- ευρισκόμενοι στη δεξιά πτέρυγα να πανηγυρίζουν και κάποιοι εξ 
αριστερών να συνεχίζουν το σκεπτικισμό και να επαναλαμβάνουν κινδυνολογίες.  Η 
πρώτη του χρόνου του 2008, που σηματοδοτεί μία μεγάλη επιτυχία και ένα μεγάλο 
κοσμοϊστορικό γεγονός για τον τόπο μας, δεν είναι το τέλος αλλά η απαρχή για νέους 
σκληρούς αγώνες.  Που, αν εργαστούμε με συλλογικότητα, θα μπορέσουμε να 
φέρουμε καλύτερες μέρες για τον τόπο μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κλείνω αναφερόμενος και στις εκλογές που έχουμε στις προσεχείς βδομάδες.  
Απ’ αυτό εδώ το βήμα…  ∆εν είναι εδώ ο Πρόεδρος της Βουλής.  Σίγουρα, όπου και 
αν είναι, θα μας ακούει ή θα καταγραφούν αυτά που θα πω.  Το ότι ο γενικός 
γραμματέας του ΑΚΕΛ κατέρχεται ως υποψήφιος αυτό και μόνο είναι ένα σημαντικό 
πολιτικό γεγονός για τον τόπο μας.  Και, ανεξάρτητα του αποτελέσματος της 
υποψηφιότητάς του, ο ιστορικός του μέλλοντος θα έχει να κάνει αναφορά σ’ αυτή την 
πολιτική πράξη του ∆ημήτρη Χριστόφια και του ΑΚΕΛ.  Όμως, την ίδια στιγμή, αυτό 
δεν απαλλάσσει το ∆ημήτρη Χριστόφια από τις πολιτικές του ευθύνες και τη 
συνυπευθυνότητα για τη σημερινή διακυβέρνηση του τόπου.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ενώπιόν μας υπάρχουν τρεις βασικές υποψηφιότητες.  Για μας όμως δύο είναι 
οι επιλογές:  Είναι η επιλογή της σύγχρονης και ευρωπαϊκής υποψηφιότητας που 
διασφαλίζει την ελπίδα και έχει όραμα για ένα καλύτερο αύριο, ένα καλύτερο 
ευρωπαϊκό αύριο για τον τόπο μας, που είναι η υποψηφιότητα του Γιαννάκη 
Κασουλίδη, και απέναντί της είναι η επιλογή των δοκιμασμένων για τεσσεράμισι 
χρόνια, του Τάσσου Παπαδόπουλου και του ∆ημήτρη Χριστόφια, επιλογή 
στασιμότητας, επιλογή σκεπτικισμού, επιλογές που δίχασαν το λαό μας. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χρειάζεται ο ήπιος πολιτικός λόγος και πρέπει να τον διαφυλάξουμε.  Ας 
έχουμε όλοι υπόψη μας πως υπάρχει και δεύτερη Κυριακή.  Κανείς δεν μπορεί να 
εκλεγεί χωρίς τη στήριξη κάποιου άλλου.  Αλλά και κάτι πιο σημαντικό.  Υπάρχει και η 
επόμενη μέρα των προεδρικών εκλογών, που, ανεξάρτητα του ποιος θα ’ναι ο νικητής, 
πρέπει να μας βρει όλους ενωμένους, γιατί πρέπει να αντιμετωπίσουμε τις δυσκολίες 
που έρχονται για τον τόπο μας το 2008.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να ευχηθώ καλά Χριστούγεννα και χρόνια πολλά σε όλους και στον κυπριακό 
ελληνισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Σταύρος Ευαγόρου. 

 Ήσουν σύντομος, κύριε Νεοφύτου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη χθεσινή του παρέμβαση ο πολύ αγαπητός συνάδελφος Νικόλας 
Παπαδόπουλος επέκρινε το Νίκο τον Κατσουρίδη, γιατί στην ομιλία του… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…   

 Κύριε Γεωργίου, σας παρακαλώ πάρα πολύ!  Ησυχία, για να ακούμε τον 
ομιλητή. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 …γιατί στην ομιλία του είχε μόνο 5% κριτική αναφορά στο Συναγερμό και 11% 
στην κυβέρνηση.  Έχω μετρήσει την ομιλία της συναδέλφισας, της κ. Παπαδοπούλου, 
και υπήρχε μηδέν ποσοστό αναφοράς στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Τα είχε με το 
ΑΚΕΛ. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από την κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου) 

(Γέλια) 

 Άκουσα με ιδιαίτερη προσοχή την αναφορά της κυρίας… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ευαγόρου, προχωρήστε, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 
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 Αν με αφήσουν, κύριε Πρόεδρε! 

 Άκουσα με ιδιαίτερη προσοχή τη στατιστική αναφορά που επιχείρησε να κάνει 
η αγαπητή συνάδελφος και πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, για να 
παρουσιάσει το μέσο κατά κεφαλή ΑΕΠ σε όρους αγοραστικής δύναμης, όπως είναι 
και όπως πρέπει να ονομάζεται, και αναφέρθηκε σε παλιές μου παρεμβάσεις, οι 
οποίες ήτο ορθές.  Πρέπει να συγκρίνουμε, να μάθουμε να συγκρίνουμε, έτσι λέει η 
στατιστική επιστήμη, όμοια πράγματα.  Συνέκρινε τα έτη προ της ένταξης στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση με έτη ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έτη ένταξης δύο 
επιπρόσθετων χωρών, της Ρουμανίας και της Βουλγαρίας.  Με βάση την αναφορά της, 
λοιπόν, ήμασταν στο 79% αγοραστική δύναμη, πήγαμε στο 87% και τώρα είμαστε στο 
93%.  Φυσιολογικά, μετά την ένταξη της Λιθουανίας, της Πολωνίας, της Λεττονίας, 
πήγαμε στο 93%.  Έχω δοκιμάσει να εντάξω στο δείγμα ακόμα δύο χώρες, για να 
καταδείξω…  Όταν μπει η Κένυα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πάει 104% και, όταν μπει η 
Μποτσουάνα, πάει 117%.  Κατά συνέπεια, όταν εντάσσεις κάποιον ο οποίος 
αγοραστικά είναι φτωχότερος από εσένα, ο μέσος όρος πηγαίνει προς τα κάτω.   

 Αυτό σίγουρα μπορώ να το συγχωρήσω στην αγαπητή συνάδελφο.  Εκείνο 
όμως που πραγματικά δε συγχωρώ είναι η αναφορά που έκαμε στο ότι δε θα 
επιλέξουμε Πρόεδρο που θα εξυπηρετεί τους ξένους.  Αυτό είναι προσβολή για τους 
ανθυποψηφίους του ∆ημήτρη Χριστόφια, είναι προσβολή για ολόκληρο τον κυπριακό 
λαό, είναι προσβολή για τον ίδιο το ∆ημήτρη το Χριστόφια, με την ιστορία και τους 
αγώνες του, να θεωρείται από οποιονδήποτε ότι είναι μειωμένων αντιστάσεων και ότι 
θα εξυπηρετήσει τα συμφέροντα των ξένων.  Εμείς δε δεχόμαστε ότι ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος είναι το τελευταίο ανάχωμα αντίστασης σ’ αυτό τον τόπο.  ∆ε 
διαχωρίζουμε εμείς σε προδότες και πατριώτες τον κυπριακό λαό! 

 Ξεκινώντας την ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να ευχαριστήσω 
πρώτιστα τους λειτουργούς της Βουλής των Αντιπροσώπων αλλά και τους 
κοινοβουλευτικούς συνεργάτες και τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, όπως και να 
συγχαρώ όλους τους συναδέλφους, γιατί πραγματικά η σημερινή συζήτηση οφείλεται 
στην επίπονη και πραγματικά κοπιώδη διαδικασία της εξέτασης του κρατικού 
προϋπολογισμού. 

 Θεωρώ ότι αυτή η συζήτηση είναι και η κορυφαία στιγμή όχι μόνο για την 
οικονομία αλλά για την ίδια τη δημοκρατία.  Είναι μια ευκαιρία κατά τρόπο 
εποικοδομητικό να ασκηθεί κριτική, να εκφραστούν θέσεις και να αποδοθούν -γιατί όχι;  
Και εμείς το πράττουμε- και τα εύσημα για τα θετικά. 

 ∆ε σας κρύβω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι νιώθω συγκινημένος, γιατί, μετά από 
δεκαετίες αγώνων και προσφοράς, κάποιοι δέχτηκαν να μας αναγνωρίσουν το 
δικαίωμα να διεκδικήσουμε την προεδρία και να κυβερνήσουμε και εμείς αυτό τον 
τόπο.  Την ίδια στιγμή, όμως, νιώθω και λύπη, γιατί, ενώ για δεκαετίες στηρίξαμε 
πολιτικούς από το χώρο του κέντρου, τη μοναδική φορά που ζητήσαμε έστω να μπει 
στο τραπέζι για συζήτηση και αυτή η πιθανότητα, αυτοί δεν ήθελαν καν να μας 
ακούσουν.  Οργανωμένα, συντονισμένα από ένα ορατό χέρι, άρχισαν να εξαγγέλλουν 
υποστήριξη στην υποψηφιότητα Τάσσου Παπαδόπουλου η οποία δεν είχε ακόμα 
εξαγγελθεί.   

 Ύστερα διερωτάται η αγαπητή συνάδελφος Αντιγόνη Παπαδοπούλου γιατί ο 
γαμπρός εγκατέλειψε τη νύφη, όπως συνηθίζει να τονίζει παραστατικά.  Μα, συγνώμη, 
όταν η νύφη λοξοκοιτάζει… 

(Γέλια) 

 Όταν η νύφη θεωρεί ότι μπορεί και χωρίς εσένα και, πάνω απ’ όλα, συνήθισε 
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να σου λέει συνεχώς όχι, ποια επιλογή σού αφήνει;  Ερωτώ.   

(Γέλια) 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ.  Παρακαλώ πάρα πολύ!  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Έχει κολλήσει η βελόνα, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς το Μάρτιο θα είμαστε 
κυβέρνηση και αυτοί ακόμα θα αναρωτιούνται γιατί φύγαμε.   

 Άκουσα με πάρα πολλή προσοχή τις ομιλίες αγαπητών συναδέλφων, όπως του 
Νικόλα Παπαδόπουλου, του Μάριου Καρογιάν, του Άγγελου Βότση.  Όλα τέλεια, όλα 
ρόδινα, όλα σε τάξη, υλοποιήθηκε το πρόγραμμα.  ∆εν είναι, λοιπόν, φυσικό και 
λογικό να σκεφτεί κάποιος ότι, όταν μια κυβέρνηση τα έκανε όλα… τα είπε και τα 
έκανε και έχει εκπληρώσει την αποστολή της στο έπακρο, ήρθε η ώρα να παραδώσει 
τα ηνία στην επόμενη, αφού δεν έχει στόχους και στο κάτω κάτω δεν της έχει μείνει 
πλέον όραμα για να εκπληρώσει;   

 Επιτρέψτε μου όμως να ξεκινήσω από τα δεξιά, από το πολύ μακρινό 
παρελθόν, όπως ο λαός το έχει αποφασίσει, να συνεχίσω με το απερχόμενο παρόν 
και να καταλήξω σίγουρα στο μέλλον και στις θέσεις του υποψήφιου για την προεδρία, 
του ∆ημήτρη Χριστόφια.   

 Υπενθυμίζω ότι με τη στήριξη εκείνων που αναζητούν σε εμάς ταυτίσεις ο 
Γλαύκος Κληρίδης εξελέγη Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας το 1993 και η πρώτη απόφαση 
που ελήφθη τον Απρίλιο του 1993 ήταν η αύξηση του ΦΠΑ και των φόρων 
κατανάλωσης.  Για να μην ξεχνούμε.  Για έξι χρόνια, το έχει πει και ο συνάδελφος ο 
Γιώργος ο Βαρνάβα, το αφορολόγητο έμεινε στις δύο χιλιάδες λίρες, δε δόθηκαν 
κοινωνικές παροχές.  Πότε δόθηκαν κοινωνικές παροχές;  Οι πρώτες στα πρόθυρα 
των εκλογών του 1998, παροχές και πύραυλοι, όταν αυξήθηκαν εκ νέου οι φόροι 
κατανάλωσης αλλά και ο φόρος προστιθέμενης αξίας και κάτω από έντονες πιέσεις 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, διότι τότε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έπαψε να 
διαθέτει πλειοψηφία στη Βουλή.   

 Την ίδια στιγμή, το 2002, υπενθυμίζω τις κοινές θέσεις ΑΚΕΛ, ∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ, τη 
δημοσιογραφική διάσκεψη Μάρκου Κυπριανού, ∆ώρου Θεοδώρου και του 
υποφαινόμενου, όπου ακριβώς για πρώτη φορά τότε, έναντι των υποχρεωτικών 
φορολογιών, είχαμε προτείνει για πρώτη φορά το επίδομα τέκνου, το επίδομα 
εθνοφρουρού, την πρόσθετη σύνταξη, την κατάργηση του επαγγελματικού φόρου, την 
κατάργηση της άμυνας κ.λπ.  Κατά συνέπεια, κανένας δε δικαιούται σήμερα να 
διεκδικεί, γιατί ήτο κατόπιν πίεσης και λόγω έλλειψης πλειοψηφίας από πλευράς 
∆ημοκρατικού Συναγερμού που επετεύχθη εκείνη η φορολογική μεταρρύθμιση με όλα 
της τα θετικά.  Εξάλλου, να υπενθυμίσω ότι είναι από αυτή την πλευρά που τρεις 
φορές τουλάχιστον εκφράστηκαν παράπονα ότι μεγάλωσε το έλλειμμα.  Γιατί εκείνοι, 
οι απέναντι και οι στο κέντρο, ζητούσαν πολύ περισσότερα απ’ ό,τι μπορούσε να 
σηκώσει η οικονομία.  Για να μην τα ξεχνούμε αυτά τα πράγματα.  Άρα, ό,τι δόθηκε, 
δόθηκε κάτω από την πίεση της τότε αντιπολίτευσης, διαφορετικά τίποτα δε θα εδίνετο.  
Ναι, είναι γεγονός ότι ο κόσμος πήρε αρκετά.  

 Ερχόμαστε στο 2003 με ένα προοδευτικό, φιλολαϊκό προς υλοποίηση 
πρόγραμμα, το οποίο έχει και τη δική μας σφραγίδα και ταυτότητα.  Και εμείς αυτή την 
ταυτότητα δεν την αρνούμαστε.  Παραλάβαμε ένα τεράστιο δημοσιονομικό έλλειμμα, 
ένα τεράστιο δημόσιο χρέος -η ανεργία ήταν στο 4,8%, ο πληθωρισμός ήταν στο 
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4,8%- και, σίγουρα, ζητώντας θυσίες από τον κυπριακό λαό, καταφέραμε να έχουμε 
την οικονομία που έχουμε σήμερα, με ψηλό ρυθμό ανάπτυξης, με μειωμένο 
δημοσιονομικό έλλειμμα, μειωμένο δημόσιο χρέος, χαμηλή ανεργία.  Έχουμε σοβαρό 
πρόβλημα με τον πληθωρισμό.  ∆υστυχώς, κάποιοι δεν εισάκουσαν δικές μας 
εισηγήσεις που είχαν σχέση με το ευρώ και την Ευρωζώνη.   

 ∆υστυχώς, μετά και σταδιακά κάποια πράγματα άρχισαν να αλλάζουν.  Άρχισε 
να υιοθετείται μια άλλη απ’ αυτήν που συμφωνήσαμε οικονομική πολιτική, 
“εμποτισμένη” με μονεταριστικές και νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις.  Άρχισε να 
ακολουθείται η πολιτική της συσσώρευσης και του “κουμπαρά”, η πολιτική των 
συγκρατημένων αιτημάτων, η πολιτική που είχε μόνο έναν άξονα, το δημοσιονομικό.  
Το κοινωνικό κράτος άρχισε να χωλαίνει, να μένει πίσω και ο κόσμος να δυσφορεί.  Η 
κυβέρνηση, δυστυχώς, δεν άκουγε.  Ασχολείτο με τους δείκτες της.  Αναπόφευκτα, 
μαζί με πολλά άλλα, το ποτήρι ξεχείλισε, η πολιτική του “όχι” άρχισε να παρεισφρέει 
και στην οικονομία.  Ζητήσαμε αναβολή της ένταξης στην Ευρωζώνη, γιατί 
διαπιστώσαμε ότι το κοινωνικό κράτος είχε μείνει πίσω, η φτώχια είχε αυξηθεί και ότι 
χρειάζετο χρόνος, αφού γνωρίζουμε ότι εντασσόμενοι στην Ευρωζώνη θα κληθούμε 
να σφίξουμε περισσότερο τα ζωνάρια, για να μπορέσουμε μέσα από τα πλεονάσματα 
να θεσμοθετήσουμε, να οικοδομήσουμε -όπως είναι και η θέση του ∆ημήτρη 
Χριστόφια- ένα σταθερό κοινωνικό κράτος μέσα από σταθερές και σταδιακές αυξήσεις 
και όχι μέσα από εφάπαξ ποσά.   

 ∆υστυχώς, η κυβέρνηση δεν αφουγκράζεται.  Φτάσαμε στο περσινό πακέτο, το 
πενιχρό, των £17,5 εκατομ. -κάποια από τα οποία ήταν και απώλεια εσόδων- και 
φέτος εξαγγέλθηκαν δύο πακέτα, για τα οποία δε νομίζω ότι μπορούμε να είμαστε 
περήφανοι.  Το ένα, της 4ης Ιουλίου, ως αντιπερισπασμός, γιατί εκείνη την ίδια ημέρα 
συνέρχετο η Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΕΛ η οποία αποφάσιζε να εισηγηθεί την 
αυτόνομη κάθοδο.   

 Και ερχόμαστε στα σημερινά.  «∆ε θα δοθούν άλλες κοινωνικές παροχές», λέει 
ο Υπουργός των Οικονομικών στις 11 Οκτωβρίου ενώπιον της επιτροπής 
Οικονομικών της Βουλής. «Θα δούμε σε τρία χρόνια».  ∆εκαπέντε Οκτωβρίου, ο 
Υπουργός Εμπορίου: «Άστε πρώτα να χωνέψουν αυτά που έχουν πάρει και μετά 
βλέπουμε».  Άλλοι βουλευτές του ∆ημοκρατικού Κόμματος μας κατηγορούσαν για 
παροχολογία, πλειοδοσία, λαϊκισμό κ.λπ.  Έρχεται ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και 
τι λέει;  «Οι υπουργοί της κυβέρνησης εξέφραζαν προσωπικές απόψεις».  Αυτό 
μπορεί να συμβαίνει μόνο στην Κύπρο και στο Μακάο.   

 Εγώ δε δέχομαι ότι ήταν προσωπικές οι απόψεις των υπουργών, αλλά χάριν 
συζήτησης να το δεχτούμε.  Έρχεται όμως ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στις 11 
Νοεμβρίου, πριν από ένα μήνα περίπου, και σε ομιλία του στην Περιστερώνα λέει: «∆ε 
θα δοθούν άλλες κοινωνικές παροχές, είναι ευαίσθητη προεκλογική περίοδος».  Και 
πέστε μου:  Τι είναι εκείνο που άλλαξε;  Μη μου πείτε ότι και ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας εξέφραζε προσωπικές απόψεις!  Άρα, εκείνο που άλλαξε ήταν οι 
δημοσκοπήσεις, ήταν η άνοδος του ∆ημήτρη Χριστόφια, με αποτέλεσμα η κυβέρνηση 
να μη γίνεται σε τόσο βαθμό πιστευτή. που έχει γίνει και ανέκδοτο.  Η σύγκρουση είναι 
πλέον με το λαό.  Στο σύνολό του ο λαός στέλνει sms και λέει:  «Στην επόμενη 
δημοσκόπηση ο Γιώργος ο Λιλλήκας θα διανέμει δωρεάν πετρέλαιο με βυτιοφόρο».  
Αυτά τα πράγματα δεν περιποιούν τιμή σε κανέναν.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Στην επόμενη δημοσκόπηση, συνάδελφοι.   

 Έρχομαι τώρα στον κρατικό προϋπολογισμό.  Ένας προϋπολογισμός, κατ’ 
εμάς, θα πρέπει να εδράζεται πάνω σε τρεις άξονες.  Ο πρώτος άξονας, σίγουρα, 
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αφού μιλούμε για προϋπολογισμό, είναι ο δημοσιονομικός.  Ναι, θέλουμε 
πειθαρχημένη οικονομία, πειθαρχημένο προϋπολογισμό, ούτως ώστε να οδηγεί σε 
εξοικονομήσεις.  Αυτές οι εξοικονομήσεις πλέον πρέπει να διοχετεύονται σε δύο 
βασικούς τομείς.  Ο ένας είναι ο τομέας της ανάπτυξης -γι’ αυτό και κρίνεται ο 
προϋπολογισμός αν είναι αναπτυξιακός ή όχι- και ο άλλος είναι ο κοινωνικός.  Σ’ αυτή 
την περίπτωση πρέπει να πούμε ότι, ναι, έχουν ενταχθεί αρκετά κονδύλια για την 
ανάπτυξη, αλλά, την ίδια στιγμή, πρέπει να επισημάνω ότι το φετινό ποσοστό 
υλοποίησης του προϋπολογισμού βρίσκεται στο 78,2% καταμετρημένο ανά υπουργείο, 
σε αντίθεση με το 80,2% του προηγούμενου χρόνου.  Αυτό είναι μία υποχώρηση.  Την 
ίδια στιγμή, όμως, όταν υλοποιήσαμε από τα £100 εκατομ. τα £78 εκατομ., £22 
εκατομ. δεν υλοποιούνται.  Στα £400 τόσα εκατομμύρια μιλούμε για ενενήντα και κάτι 
εκατομμύρια λίρες τα οποία δεν έχουν υλοποιηθεί, έργα που έχουν εξαγγελθεί.  Αν 
πάτε στην ελεύθερη Αμμόχωστο, θα διαπιστώσετε μεγάλα έργα, όπως είναι η 
λεωφόρος 1ης Απριλίου στο Παραλίμνι, η λεωφόρος Ελευθερίας και Αμμοχώστου στη 
∆ερύνεια, όπου εδώ και τρία χρόνια ακούμε συνεχώς ότι θα απελευθερωθούν τα 
κονδύλια και, δυστυχώς, τα έργα δε γίνονται.  Έφερα μόνο ένα παράδειγμα, για να 
καταδείξω ακριβώς την αδικία η οποία συμβαίνει. 

 Στον κοινωνικό τομέα, δυστυχώς, έχουμε εκτροχιαστεί.  Ξεφύγαμε από τη 
συγκροτημένη πολιτική της κοινωνικής ευαισθησίας και έχουμε μπει στην πολιτική και 
τη φιλοσοφία των εφάπαξ βοηθημάτων δίκην ελεημοσύνης.  Ο Κυβερνητικός 
Εκπρόσωπος μας είπε ότι η κυβέρνηση δεν είναι μπακάλης.  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση 
έχει μετατραπεί σε υπεραγορά και μοιράζει δωροεπιταγές τα Χριστούγεννα.  Αυτή η 
πολιτική δεν είναι η πολιτική την οποία εμείς ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
οραματιζόμαστε.  Η Κύπρος χρειάζεται μία οικονομία δημοσιονομικά πειθαρχημένη, 
να τρέχει με ψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης, αναπτυξιακά και κοινωνικά 
προσανατολισμένη.  Μια οικονομία στην οποία θα ευημερούν και οι αριθμοί, αλλά θα 
ευημερούν και οι άνθρωποι.   

 Ο αγαπητός συνάδελφος Νικόλας Παπαδόπουλος συνηθίζει πάντα να 
επαναλαμβάνει:  «Τι, πρέπει δηλαδή να απολογηθούμε γιατί έχουμε καλούς δείκτες 
και καλή οικονομία;».  Εμείς λέμε, όχι, προς Θεού, πρέπει να είμαστε όλοι περήφανοι 
γιατί έχουμε και καλή οικονομία και πλεονάσματα και καλούς δείκτες.  Όμως, πρέπει 
να απολογηθείτε, γιατί υποβαθμίσατε το κοινωνικό κράτος.  Κουτσαίνει και χωλαίνει το 
κοινωνικό κράτος, δεν καταφέρατε να εξαλείψετε τη φτώχια, δε δώσατε όσα έπρεπε 
να δοθούν και αδικείται κόσμος.  ∆όθηκαν όσα δόθηκαν με σκοπιμότητα και με το 
στανιό.  Ιδιαίτερα, πρέπει να απολογηθείτε, γιατί θεωρείτε -και είναι κρίμα που έφυγε ο 
φίλτατος Υπουργός Οικονομικών- ότι οι παροχές δημιουργούν πληθωρισμό -και αυτό 
είναι μια επικίνδυνη φιλοσοφική αντίληψη- γιατί ο δανεισμός σημαίνει ευρωστία -άλλη 
μια ακόμα περισσότερο επικίνδυνη αντίληψη- και γιατί είμαστε, όπως λέει, χώρα 
υψηλών μισθών.  Εγώ σας καλώ, αγαπητοί συνάδελφοι, να κατεβείτε κάτω στον 
κόσμο και να δείτε αν είμαστε χώρα υψηλών μισθών.  Να εντοπίσετε ποιοι είναι οι 
υψηλόμισθοι αλλά ποιοι είναι και εκείνοι οι οποίοι ζουν πίσω από τη βιτρίνα της χλιδής 
και της πολυτέλειας. 

 Ήρθε η ώρα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να μπει ένα 
τέλος σ’ αυτή την πολιτική, την πολιτική των δημοσιονομικών πλεονασμάτων αλλά και 
των ελλειμματικών παροχών.  Εμείς οραματιζόμαστε μια οικονομία εργαλείο για την 
εξυπηρέτηση του ανθρώπου και όχι τον άνθρωπο εργαλείο για την εξυπηρέτηση της 
οικονομίας.   

 Ο υποψήφιος για την προεδρία, ο ∆ημήτρης Χριστόφιας, οραματίζεται και με 
την εκλογή του θα εργαστεί για μια οικονομία εύρωστη, ευέλικτη, με υψηλούς ρυθμούς 
ανάπτυξης, με δημοσιονομική πειθαρχία αλλά και για μια οικονομία με κοινωνικές 
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ευαισθησίες για τον άνθρωπο.    

 Άκουσα την αναφορά του συναδέλφου Αβέρωφ Νεοφύτου και πραγματικά έχω 
εκπλαγεί.  Ακούγεται μια εντονότατη κριτική κατά της κυβέρνησης, η οποία εκπλήττει 
πραγματικά.  Και γιατί εκπλήττει;  Εκπλήττει, διότι, αν ο σημερινός Υπουργός 
Οικονομικών φλερτάρει και ερωτοτροπεί με νεοφιλελεύθερες αντιλήψεις, ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός τις ασπάζεται.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τις 
υπερασπίζεται, θέλει να τις εισάξει.  Σκίζει τα ιμάτιά του ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
για την ΑΤΑ και ξεχνά ότι ήθελε να την καταργήσει.  Ξεχνά ότι την κουτσούρεψε.  Αν 
είναι ποτέ δυνατόν!  Αγωνίζεται ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός -κρίνω από τις τελευταίες 
δηλώσεις για την πολιτική του φυσικού αερίου- για το μέλλον και την τύχη της Αρχής 
Ηλεκτρισμού και έρχεται εδώ, από την έδρα αυτή, να μας πει ότι θέλει να πουλήσει 
την Αρχή Ηλεκτρισμού και την Αρχή Τηλεπικοινωνιών και την Αρχή Λιμένων και την 
Αρχή Κρατικών Εκθέσεων, για να πάρει λεφτά -όπως μας είχε πει ο πολύ αγαπητός 
συνάδελφος κ. Στυλιανίδης- για να ξοφλήσουμε το Ταμείο των Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.   

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τασσόμαστε ενάντια στην 
ιδιωτικοποίηση και το ξεπούλημα των οργανισμών δημόσιας ωφέλειας.  Και όχι μόνο 
αυτό, θα τους στηρίξουμε, αλλά, σίγουρα, επίμονα ζητούμε και το ριζικό 
εκσυγχρονισμό και την ανανέωσή τους, για να μπορέσουν να αντιμετωπίσουν το 
μέλλον και τον έντονο ανταγωνισμό που έρχεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Τι έλεγε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός για την απαγόρευση των απεργιών;  Τι 
ακούσαμε σήμερα για το θέμα της κρατικής περιουσίας;  Πέρσι μας είπαν ότι έπρεπε 
να κάνουμε τον Πεδιαίο οικόπεδα.  Να τον διαχωρίσουμε, να τον πουλήσουμε, να 
πάρει λεφτά το κράτος.  Φέτος μας είπαν ότι πρέπει να τα κάνουμε όλα οικόπεδα, να 
τα ξεπουλήσουμε όλα.  

 Εξέφρασε ο φίλος πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο Νίκος 
Αναστασιάδης, τη λύπη του για την τύχη της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, την οποία 
πολέμησαν με τόσο πάθος, την οποία δεν ήθελε.  Ε, αντιλαμβάνεστε ότι ο καθένας 
στην ώρα του θα πρέπει να αποκαλύπτεται. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Επιδίωξη του ∆ημήτρη Χριστόφια, του υποψήφιου για την προεδρία της 
∆ημοκρατίας, είναι να διαμορφώσουμε ένα σύγχρονο κράτος στο οποίο να βρίσκονται 
σε αρμονία η οικονομική ανάπτυξη και η κοινωνική ευημερία.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση εμείς θα διασφαλίσουμε τη διατήρηση και τον εκσυγχρονισμό του 
υφιστάμενου συστήματος κοινωνικοοικονομικής ανάπτυξης, στο επίκεντρο της οποίας 
θα βρίσκεται ο άνθρωπος και οι ανάγκες του.  Θα προωθήσουμε πολύπλευρη και 
πολυεπίπεδη ανάπτυξη, μέσα από τη συνεχή προσαρμογή στα νέα τεχνολογικά 
δεδομένα, τη βελτίωση της παραγωγικότητας, τη χρήση της έρευνας και των 
καινοτομιών.  Θα υπερασπιστούμε τον κοινωνικό χαρακτήρα των οργανισμών 
δημόσιας ωφέλειας.  Σίγουρα θα διατηρήσουμε τη μακροοικονομική σταθερότητα 
μέσα από πειθαρχημένες δημοσιονομικές πολιτικές.  Θα συνεχίσει η μείωση του 
δημόσιου χρέους, με στόχο οι εξοικονομήσεις να διοχετεύονται στην ανάπτυξη αλλά 
και στον εκσυγχρονισμό της υποδομής της οικονομίας και του κοινωνικού κράτους.  
Χρήζει η εισαγωγή μιας ευφάνταστης πολιτικής προσέλκυσης ξένων επενδύσεων, η 
αναβάθμιση της παραγωγικότητας της οικονομίας, ο εκσυγχρονισμός και η ριζική 
μεταρρύθμιση του τουριστικού τομέα αλλά και η εφαρμογή σύγχρονης και 
ευφάνταστης πολιτικής, με στόχο τη μετατροπή της Κύπρου σε κέντρο παροχής 
υπηρεσιών.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχομαι σε όλους καλά 
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Χριστούγεννα και ευτυχισμένο τον καινούριο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου.  Ευχαριστούμε και για τις ευχές σας.   

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή χθες έκανα μία αναφορά σε μία δημοσκόπηση η οποία 
αμφισβητήθηκε και μου ζητήθηκε από τους συναδέλφους να την καταθέσω σήμερα, 
την έχω εδώ, θα την καταθέσω.  ∆ε θέλω να κάνω αναφορά στο περιεχόμενο, που 
αποδεικνύει αυτά που είπα, γιατί δε θέλω να ξανανοίξει η συζήτηση, όμως κατατίθεται 
και είναι στη διάθεση οποιουδήποτε συναδέλφου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ, κυρία Παπαδοπούλου, σύντομα. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ καταθέτω από τη “Χαραυγή”, ημερομηνίας 27 
Φεβρουαρίου 2007, όσα έλεγε ο συνάδελφος για τη σύγκριση της αγοραστικής 
δύναμης.  ∆ιότι αυτά που ανάφερα ήταν από τη δική του ομιλία και… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, μην μπείτε στην ουσία.  

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 … πέρσι δεν είπε για δεκαπέντε και είκοσι πέντε κράτη και η Μποτσουάνα και η 
Κένυα δεν μπορούν να μπουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, διότι δεν ανήκουν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Παπαδοπούλου, είπαμε να μην μπείτε στην ουσία.  Καταθέστε το 
έγγραφο. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Το καταθέτω.   

 Το δεύτερο, κύριε Πρόεδρε.  Έβαλα ερώτημα αν θα διαλέγουν οι ξένοι τον 
Πρόεδρό μας και δεν ανέφερα καθόλου τον κ. Χριστόφια.  Τίποτα άλλο, να μη γίνεται 
διαστρέβλωση.  Καταθέτω και την ομιλία μου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, το λόγο έχει ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος. 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου.  

 Ένα λεπτό, κύριε Σιζόπουλε, σας παρακαλώ πολύ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Στην παρέμβασή μου, κύριε Πρόεδρε, για λόγους ιστορίας, δεν έχω αρνηθεί ότι 
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έχω πει εκείνα που είπε η αγαπητή συνάδελφος.  Απλά, έχω καταδείξει ότι η 
στατιστική επιστήμη είναι διαχρονική και εκείνα που ίσχυαν τότε ισχύουν και σήμερα.  
Πρέπει να συγκρίνουμε πάντοτε όμοια δείγματα, όμοια ποσά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου.   

 Παρακαλώ, ο κ. Σιζόπουλος έχει το λόγο.   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητάμε σήμερα τον κρατικό προϋπολογισμό του 2008.  Αυτός ο 
προϋπολογισμός αποτελεί τον πρώτο με την Κύπρο ενταγμένη στην Ευρωζώνη και 
την υιοθέτηση του ευρώ.  Από την 1η Ιανουαρίου 2008 η πατρίδα μας υλοποιεί το 
δεύτερο μεγαλύτερο στρατηγικό της στόχο σε σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση και 
εισέρχεται οριστικά σε ένα νέο οικονομικό περιβάλλον, με πολιτικά και οικονομικά 
πλεονεκτήματα αλλά και με κινδύνους, αν δεν επιδειχθεί σοβαρότητα και 
ορθολογιστική διαχείριση των οικονομικών. 

 Η επιτυχία αυτού του στόχου θα πρέπει να σημειωθεί ότι έχει επιτευχθεί στη 
βάση αντικειμενικών και μόνο κριτηρίων, τα οποία η Κύπρος πέτυχε από μόνη της.  Σε 
αντίθεση με την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου πρωταρχικό ρόλο 
διαδραμάτιζαν οι συσχετισμοί και κύρια η στάση της Ελλάδας.  Είναι γι’ αυτό το λόγο 
που με ικανοποίηση αναφερόμαστε στη σημαντική βελτίωση την οποία έχουν 
παρουσιάσει τα τελευταία τρία χρόνια οι δημοσιονομικοί δείκτες και τη σύγκλισή τους 
με τους αντίστοιχους του Μάαστριχτ.  Η ικανοποίηση αυτή προσλαμβάνει μεγαλύτερες 
διαστάσεις, όταν κάποιος αναλογιστεί ότι η ένταξη στην Ευρωζώνη πραγματοποιείται 
χωρίς να επιβληθούν μέτρα λιτότητας... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, με συγχωρείτε που σας διακόπτω.  Κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, σας παρακαλώ πολύ, σεβαστείτε τον ομιλητή. 

 Παρακαλώ, συνεχίστε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ:  

 ... και χωρίς να συρρικνωθεί το κοινωνικό κράτος.  Αντίθετα, με τα μέτρα 
κοινωνικής συνοχής που παραχωρήθηκαν το 2007 παρατηρείται περαιτέρω ενίσχυσή 
του.  Και εδώ θα πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ότι υποτιμούμε πάρα πολύ την κρίση και 
τις επιλογές του κυπριακού λαού, αν θεωρούμε ότι οι οποιεσδήποτε κοινωνικές 
παροχές μπορούν να του αλλοιώσουν τη συνείδησή του ή μπορούν να του αλλάξουν 
την εκλογική του πεποίθηση.  Αποδείχθηκε περίτρανα και στην περίπτωση του 
δημοψηφίσματος ότι ούτε οι απειλές ούτε οι εκφοβισμοί δεν έκαμψαν την επιθυμία του 
και την πρόθεση για το τι θα ψηφίσει.  Πολύ περισσότερο οι οποιεσδήποτε κοινωνικές 
παροχές. 

 Μάλιστα, τα μέτρα αυτά έτυχαν επίκρισης από διάφορες πλευρές.  
Αδικαιολόγητα κατά την άποψή μας.  ∆εν μπορεί να καταγγέλλεται η κυβέρνηση ότι το 
μικρό πλεόνασμα που προέκυψε το μετατρέπει σε κομπόδεμα και να καλείται να 
δώσει παροχές εδώ και τώρα στο λαό και, όταν το κάνει, να καταγγέλλεται για 
προεκλογικές σκοπιμότητες.  ∆ε νομιμοποιούνται οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού να διαμαρτύρονται γι’ αυτές τις παροχές, όταν η κυβέρνησή τους, από το 
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∆εκέμβριο του 2002 μέχρι και δώδεκα μέρες πριν από τις εκλογές του Φλεβάρη του 
2003, προχώρησε σε τέσσερα συγκεκριμένα πακέτα κοινωνικών παροχών, δίνοντας 
εφάπαξ ποσά στους συνταξιούχους και εκατομμύρια λίρες σε οργανώσεις, 
ανεβάζοντας την ίδια στιγμή -λόγω του ότι δανείστηκε γι’ αυτές τις παροχές- και το 
δημοσιονομικό έλλειμμα στο 4,4% αλλά και το δημόσιο χρέος στο 64,8%. όπου τον 
επόμενο χρόνο ανέβηκε το μεν έλλειμμα στο 6,3% και το δημόσιο χρέος στο 69,3%.   

 Επειδή σε πολλές περιπτώσεις η μνήμη είναι σκόπιμα ή όχι ρηχή, η 
προσέγγιση των γεγονότων επιλεκτική, στις πλείστες των περιπτώσεων οι επιλογές 
στηρίζονται σε ευκαιριακές κομματικές σκοπιμότητες, αυτά όλα μας επιβάλλουν μια 
σύντομη αναφορά στο πρόσφατο παρελθόν, για να διαπιστώσουμε ποια ήταν η 
κατάσταση τότε και ποια είναι σήμερα.   

 Σήμερα υπάρχουν πολιτικές δυνάμεις οι οποίες πανηγυρίζουν για την ένταξη 
στην Ευρωζώνη και προσπαθούν να την παρουσιάσουν ως υλοποίηση του δικού τους 
οράματος.  Εμείς δεν αμφισβητούμε τον πατριωτισμό κανενός.  Ακόμα, δεν 
αμφισβητούμε και τη συνεισφορά κανενός στην επίτευξη και των μεγάλων και των 
μικρών στόχων της πατρίδας μας.  Όμως, δυστυχώς για κάποιους, θα πρέπει να 
υπενθυμίσουμε ότι εμείς στην Ε∆ΕΚ δεν ξεχνούμε ούτε τη στάση που τήρησαν ούτε 
τις επιλογές που ακολούθησαν σε κρίσιμα για το μέλλον της πατρίδας μας ζητήματα.   

 Υπάρχει οποιοσδήποτε που πιστεύει ότι η Κύπρος του Σχεδίου Ανάν θα 
μπορούσε, είτε με πολιτικούς είτε με οικονομικούς όρους, να ενταχθεί στην Ευρωζώνη;  
Η αποδοχή του Σχεδίου Ανάν ουσιαστικά αναιρούσε και τους πολιτικούς και τους 
οικονομικούς ευρωπαϊκούς μας προσανατολισμούς. 

 Το 2001 η Ευρωπαϊκή Ένωση, στο πλαίσιο της εναρμόνισης για την ένταξη, 
υποχρέωσε την Κύπρο να υποβάλει πρόγραμμα δημοσιονομικής σύγκλισης.  Γιατί;  
Επειδή είχαμε εύρωστη οικονομία;  Φυσικά όχι.  Επιβλήθηκε, γιατί είχαμε σοβαρές 
δημοσιονομικές αποκλίσεις.  Επειδή το δημοσιονομικό έλλειμμα και το δημόσιο χρέος 
παρουσίαζαν ανεξέλεγκτα ανοδική πορεία, ενώ ο ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης ήταν 
σχετικά χαμηλός, 2%. 

 Η κυβέρνηση τότε του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και των Ε∆Η υπέβαλε, τόσο 
το 2001 όσο και το 2002, δύο σχετικά προγράμματα σύγκλισης, τα οποία όμως δεν 
υλοποιήθηκαν.  Το 2003 η κυβέρνηση των τριών συνεργαζόμενων κομμάτων ΑΚΕΛ, 
∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ υπέβαλε το τρίτο κατά σειρά πρόγραμμα οικονομικής σύγκλισης, το 
οποίο επίσης δεν υλοποιήθηκε.  Η Κύπρος τότε είχε απολέσει την οικονομική της 
αξιοπιστία και γι’ αυτό -να μην ξεχνάμε- τέθηκε υπό δημοσιονομική επιτήρηση.   

 Θα πρέπει, τουλάχιστο στα πολιτικά πρόσωπα, τα συλλογικά όργανα των 
κομμάτων και σε όσους ασχολούνται με θέματα οικονομίας να είναι γνωστό τι σημαίνει 
δημοσιονομική επιτήρηση από πλευράς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και τι 
σημαίνει μια χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης να τεθεί στη διαδικασία του 
υπερβολικού ελλείμματος.  Με απλά λόγια, σε μια τέτοια περίπτωση, οι 
προϋπολογισμοί του κράτους ελέγχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η κυβέρνηση 
υποχρεώνεται σε επιβολή νέων φορολογιών, καθώς και σε αναστολή των κοινωνικών 
παροχών, μέχρι να επιτευχθεί η δημοσιονομική σύγκλιση.  Κοντολογίς, οι επιπτώσεις 
από τα μέτρα λιτότητας που θα επιβληθούν στους μισθωτούς και τα μικρομεσαία 
εισοδηματικά στρώματα είναι εξουθενωτικές. 

 Το 2004 η κυβέρνηση υπέβαλε το τέταρτο πρόγραμμα οικονομικής σύγκλισης.  
Πριν από την υποβολή, να υπενθυμίσω ότι είχε πραγματοποιηθεί σύσκεψη των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων με τον Υπουργό Οικονομικών, προς τον οποίο είχαμε 
διαβιβάσει τις θέσεις μας.  Αυτό το πρόγραμμα υποβλήθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
και ευτυχώς υλοποιήθηκε.  Η οικονομική αξιοπιστία αποκαταστάθηκε σε μεγάλο 
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βαθμό.  Το Μάιο του 2005 η Κύπρος εξήλθε από τη δημοσιονομική επιτήρηση και στη 
συνέχεια, μετά την υποβολή σχετικής αίτησης, εντάχθηκε στο Μηχανισμό 
Συναλλαγματικών Ισοτιμιών ΙΙ. 

 Όλοι χαιρετίσαμε την απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη συμμετοχή στο 
μηχανισμό.  Απόφαση η οποία ουσιαστικά άνοιγε το δρόμο για την ένταξη στην 
Ευρωζώνη.  Γιατί δεν επικρίθηκε τότε η κυβέρνηση για την κακή οικονομική της 
πολιτική;  Γιατί δεν επικρίθηκε για την υποβολή της αίτησης τη συγκεκριμένη στιγμή;  
Όλοι γνωρίζαμε ή τουλάχιστο θα έπρεπε να γνωρίζουμε ότι μετά θετική διετή θητεία 
στο συγκεκριμένο μηχανισμό έρχεται αναπόφευκτα και η ένταξη στην Ευρωζώνη.  Οι 
πολιτικές δυνάμεις που σήμερα επικρίνουν την κυβέρνηση, είτε για τη δήθεν κακή 
οικονομική της πολιτική είτε, γιατί θα έπρεπε να αναβάλει για κάποιο χρόνο την ένταξη 
στην Ευρωζώνη, γιατί δεν εξέφρασαν έγκαιρα τις απόψεις τους και τις διαφωνίες τους;   

 Η Ε∆ΕΚ τότε είχε επικριθεί πολλές φορές, γιατί, ενώ συμμετείχε στην 
κυβέρνηση, ασκούσε κριτική εκεί που ένιωθε ότι η ακολουθητέα πορεία ήταν 
λανθασμένη.  Όμως η στάση αυτή, στάση εντιμότητας και αντικειμενικότητας, 
εκτιμούμε ότι έχει επιδοκιμαστεί από τους πολίτες.  Γνωρίζουν ότι είμαστε ειλικρινείς. 
και τότε που ασκούσαμε εποικοδομητική κριτική και σήμερα που απονέμουμε τα 
εύσημα.  Τρανή απόδειξη η επίκληση από συναδέλφους άλλων κομμάτων -για να 
στηρίξουν τις σημερινές τους επιλογές- αποσπασμάτων από τις ομιλίες των 
βουλευτών της Ε∆ΕΚ, όταν ασκούσαμε την κριτική μας για διάφορα θέματα της 
κυβερνητική πολιτικής.  Τότε όμως οι ίδιοι μας επέκριναν για αντιπολιτευτική στάση.  
Σήμερα μας δικαιώνουν έστω και με καθυστέρηση. 

 Με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να σημειώσω, πρώτον, την ορθότητα της 
πρότασης της Ε∆ΕΚ η χώρα μας να ενταχθεί στην Ευρωζώνη το συντομότερο δυνατό 
μετά την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να μπορέσει να αξιοποιήσει τα 
οικονομικά αλλά και τα πολιτικά πλεονεκτήματα από αυτήν.  Από το γεγονός μάλιστα 
ότι το 2008 θα είναι ενδεχομένως η τελευταία διεύρυνση της Ευρωζώνης πριν από το 
2012 γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι η όποια αναβολή θα ισοδυναμούσε με αποκλεισμό 
ή με παραπομπή στις ελληνικές καλένδες. 

 Η ένταξη στην Ευρωζώνη αποφέρει στην πατρίδα μας δύο τουλάχιστο 
σημαντικά πολιτικά πλεονεκτήματα.  Αφενός, αποκλείει από το οποιοδήποτε 
μελλοντικό σχέδιο λύσης πρόνοιες αναφορικά με την οικονομική πτυχή όπως αυτές 
που περιείχε -κατά απαίτηση της Τουρκίας- το Σχέδιο Ανάν και οι οποίες θα έθεταν 
υπό αμφισβήτηση τόσο την οικονομική όσο και την πολιτική βιωσιμότητα της λύσης.  
Αφετέρου, η υιοθέτηση του ευρώ, του πλέον ισχυρού σήμερα νομίσματος στον 
πλανήτη, αποτρέπει τις όποιες προθέσεις των ξένων παραγόντων να υπονομεύσουν 
την κυπριακή λίρα, για να επιτύχουν επιβολή νόθας λύσης, ξένης προς τα 
συμφέροντα του κυπριακού ελληνισμού.  

 ∆εύτερον, τη σημαντική συμβολή που είχαν στη βελτίωση των οικονομικών 
δεικτών οι προτάσεις της Ε∆ΕΚ και κύρια η πρόταση για τη φορολογική αμνηστία.  
∆εν είναι μόνο τα £120 εκατομ. που συνέρρευσαν σε μικρό χρονικό διάστημα στα 
ταμεία του κράτους, αλλά κύρια το γεγονός ότι το μεγαλύτερο ποσό από τις δυόμισι 
χιλιάδες εκατομμύρια λίρες που αμνηστεύτηκαν διοχετεύτηκε στην αγορά και επέφερε 
νέα επαναλαμβανόμενα έσοδα για το κράτος από το ΦΠΑ, από το φόρο εισοδήματος, 
τον εταιρικό φόρο, τα τέλη μεταβίβασης κ.ά. 

 Τρίτον, εκφράζουμε την ικανοποίησή μας, γιατί η πρόταση που εισηγήθηκε η 
Ε∆ΕΚ για την αναβολή της επιβολής ΦΠΑ στην αγοραπωλησία γης, τα φάρμακα, 
καθώς και άλλα καταναλωτικά αγαθά το Σεπτέμβριο του 2006, ώστε να μη συμπέσει 
με την ένταξη στην Ευρωζώνη, έγινε αποδεκτή από την κυβέρνηση.  Και με σωστούς 
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χειρισμούς και με σωστές παρεμβάσεις κατόρθωσε να μετατεθεί η ημερομηνία 
εφαρμογής για το 2010 σε ορισμένα από αυτά τα είδη. και είμαστε σίγουροι ότι και για 
τα υπόλοιπα θα υπάρξει σχετική αναβολή.  Έτσι μειώνεται ο κίνδυνος αύξησης των 
τιμών και, κατ’ επέκταση, άνοδος του πληθωρισμού με αρνητικές συνέπειες για τους 
καταναλωτές. 

 Επικρίθηκε η κυβέρνηση των συνεργαζόμενων κομμάτων ότι επέβαλε 
φορολογίες. και ως τέτοιες αναφέρθηκαν το ΦΠΑ στην πρώτη κατοικία και στην 
αγοραπωλησία γης.  Όμως αυτό, συνάδελφοι, δεν ανταποκρίνεται στην 
πραγματικότητα.  Και προκαλώ όποιον θέλει να με διαψεύσει, γιατί η εισαγωγή του 
ΦΠΑ τόσο στην πρώτη κατοικία όσο και στην αγοραπωλησία γης έγινε αποδεκτή και 
συνυπογράφτηκε στα πλαίσια του ενταξιακού διαλόγου και της εναρμόνισης τον 
Απρίλη του 2002 από την τότε κυβέρνηση και από τον τότε επικεφαλής της 
διαπραγματευτικής ομάδας, τον κ. Βασιλείου.  Και αυτό αποτελούσε ουσιαστικά 
ανελαστική δέσμευση για την Κυπριακή ∆ημοκρατία και θα έπρεπε να είχαν 
εφαρμοστεί.  Αλλά αυτή η τοποθέτηση των συναδέλφων γεννά ένα πρόσθετο 
ερώτημα:  Γιατί δεν καταψήφισαν στη Βουλή το ΦΠΑ στην πρώτη κατοικία;  Γιατί δεν 
υιοθέτησαν την πρόταση της Ε∆ΕΚ για επιβολή ΦΠΑ 5% και ψήφισαν ΦΠΑ 15%; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσοι επικαλούνται τις γνώσεις τους για την Ευρωπαϊκή Ένωση, γνωρίζουν την 
αυστηρότητα με την οποία τα αρμόδια όργανα της Ένωσης ελέγχουν την οικονομική 
κατάσταση της κάθε χώρας μέλους.  Επίσης, γνωρίζουν πολύ καλά ότι δεν είναι 
δυνατό να μαγειρεύονται αριθμοί και δημοσιονομικοί δείκτες και οι κυρώσεις για 
οποιεσδήποτε παρατυπίες είναι αυστηρότατες. 

 Είναι γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο που η εύφημος μνεία και τα θετικά σχόλια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κυπριακή οικονομία προσλαμβάνουν ιδιαίτερη σημασία.  
∆εν είναι δυνατό να αμφισβητείται η σημαντική βελτίωση που σημείωσε τα τελευταία 
χρόνια η κυπριακή οικονομία.  Όσο και να θέλει κάποιος, δεν μπορεί να τη μειώσει, 
όταν το δημοσιονομικό έλλειμμα μειώθηκε στο 1% με τάση μηδενισμού, το δημόσιο 
χρέος μειώθηκε στο 60% με περαιτέρω μείωση, ο πληθωρισμός, παρά την αύξηση 
της διεθνούς τιμής των καυσίμων και άλλων καταναλωτικών αγαθών πρώτης ανάγκης, 
παραμένει σε σχετικά χαμηλό επίπεδο.  Το ίδιο και η ανεργία, παρά την είσοδο στην 
παραγωγή σημαντικού αριθμού κοινοτικών, Τουρκοκυπρίων και άλλων εργατών. 

 Με αυτή την ευκαιρία θα πρέπει να καταρριφθεί και ο μύθος που καλλιεργείται 
για την άσπλαχνη και φοροστραγγαλιστική κυβερνητική πολιτική.   

 Επικαλούνται οι συνάδελφοι τα αυξημένα ποσά που εισέπραξε από τους 
φόρους η κυβέρνηση.  Όμως, ποια είναι πραγματικά η αλήθεια;  Η κυβέρνηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού το 2002 εισέπραξε από τους φόρους καυσίμων, την 
έκτακτη εισφορά για την άμυνα και τους εισαγωγικούς δασμούς £304 εκατομ. -και 
προκαλώ όποιον έχει άλλα στοιχεία, να τα διαψεύσει- παραχώρησε δε, με τη μορφή 
των αντισταθμιστικών μέτρων, £147 εκατομ. και της παρέμεινε πλεόνασμα £157 
εκατομμυρίων.  Όμως, το δημόσιο έλλειμμα ήταν στο 4,4% του ΑΕΠ και το δημόσιο 
χρέος στο 64,8% του ΑΕΠ.  Η σημερινή κυβέρνηση, αντίστοιχα, το 2006 εισέπραξε 
από τους ίδιους φόρους £214,5 εκατομ., επέστρεψε με τη μορφή των κοινωνικών 
παροχών τα £213 εκατομ. και της παρέμεινε πλεόνασμα £1,5 εκατομμυρίου.  Όμως, 
το δημοσιονομικό έλλειμμα ήταν στο 1,2% και το δημόσιο χρέος μειώθηκε στο 65,2% 
του ΑΕΠ.  Αλλά και όσον αφορά το ρυθμό αύξησης των εσόδων του κράτους από τη 
φορολογία των καυσίμων:  Κατά την τριετία 2000-2002 αυτά ανέρχονταν, όσον αφορά 
την αύξηση μόνο, στα £24,2 εκατομ. ή 37%.  Αντίστοιχα, την τριετία 2004-2006 η 
αύξηση ήταν μόλις £14 εκατομ., αναλογία σε ποσοστό 7%. 
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 Η ένταξη στην Ευρωζώνη είναι φυσικό ότι δε λύνει τα προβλήματα της 
οικονομίας.  Επιβάλλει όμως σοβαρότητα χειρισμών και ορθολογιστική διαχείριση.  
Όχι μόνο δεν πρέπει να τεθούν σε δοκιμασία οι μέχρι σήμερα επιτυχίες, αλλά αντίθετα 
θα πρέπει να επιδιωχθεί η επίτευξη μακροοικονομικής σταθερότητας.   

 Η Ε∆ΕΚ δεν είναι το κόμμα που, ανάλογα με το πώς τη βολεύει, τα βλέπει είτε 
άσπρα είτε μαύρα.  Η δημοσιονομική εξυγίανση και η βελτίωση των οικονομικών 
δεικτών μάς ικανοποιεί, αλλά όχι απόλυτα.  Και ο λόγος είναι απλός:  Γιατί ο 
αυξημένος πλούτος που εισέρρευσε στην πατρίδα μας δεν έχει κατανεμηθεί 
ομοιόμορφα στα διάφορα στρώματα του πληθυσμού.  Οι πολίτες δεν έχουν ευνοηθεί 
ομοιόμορφα από αυτό.  Γι’ αυτό και ως σοσιαλιστές επιδιώκουμε την ανακατανομή 
αυτού του πλούτου προς όφελος των μικρομεσαίων εισοδηματικών τάξεων. 

 Είναι προφανές ότι δεν αναμένουμε από την κυβέρνηση, έστω και αν 
συμμετέχουμε σ’ αυτήν -και στην επόμενη που θα συμμετάσχουμε- να ακολουθήσει 
μια πλήρη σοσιαλιστική οικονομική πολιτική. 

 Κατανοούμε την πολιτική διαφορετικότητα των δυνάμεων που τη 
συναποτελούν, γι’ αυτό και οι προτάσεις μας είναι και θα εξακολουθήσουν να είναι 
ρεαλιστικές.  Θα στοχεύουν στη δημιουργία κλίματος συναντίληψης και θα αφορούν 
κύρια τρεις συγκεκριμένους τομείς δράσης:  ∆ιατήρηση υψηλού ρυθμού ανάπτυξης, 
μετατροπή της Κύπρου σε περιφερειακό χρηματοοικονομικό κέντρο, κοινωνική 
ευαισθησία που θα αφορά κυρίως τις χαμηλομεσαίες εισοδηματικές ομάδες του 
πληθυσμού. 

 Στις άμεσες οικονομικές προτεραιότητες της κυβέρνησης -και θα αγωνιστούμε 
γι’ αυτό- θα πρέπει να παραμείνουν:   

 ο έλεγχος του δημοσιονομικού ελλείμματος. 

 η επίτευξη της μακροοικονομικής σταθερότητας. 

 η αναδιανομή του εθνικού εισοδήματος. 

 Θα πρέπει να τονίσουμε ότι, παρά τη βελτίωση που παρουσιάζουν οι 
δημοσιονομικοί δείκτες και την ένταξη στην Ευρωζώνη, η Ε∆ΕΚ θέτει ως στόχο 
προτεραιότητας την αναδιανομή του εθνικού εισοδήματος προς όφελος των 
μικρομεσαίων εισοδηματικών τάξεων.  Η συνέχιση της επιτυχούς πορείας της 
οικονομίας προϋποθέτει την ανάγκη ύπαρξης ισχυρής κοινωνικής συνοχής, η οποία 
εξασφαλίζεται μέσα στα πλαίσια της διαμόρφωσης πολιτικής και κοινωνικής 
αλληλεγγύης και κοινωνικής συμμετοχής. 

 Η κοινωνική συνοχή, κατά τη δική μας την αντίληψη, εξασφαλίζεται με δράσεις 
οι οποίες να στρέφονται προς την κατεύθυνση της μείωσης της οικονομικής 
ανισότητας ανάμεσα στις χαμηλές και τις υψηλές εισοδηματικές τάξεις. 

 Αυτό θα επιτευχθεί με την αναδιανομή, όπως τόνισα, του εθνικού εισοδήματος.  
Η κυβέρνηση οφείλει να προωθήσει σειρά μέτρων, με στόχο την υλοποίηση αυτού του 
στόχου, όπως: 

 Την κατάργηση των καθολικών επιδομάτων και την αντικατάστασή τους με 
στοχευμένα επιδόματα νέου τύπου, ώστε να ενισχύονται οι ευπαθείς ομάδες 
του πληθυσμού. 

 Την κατάργηση των τελών μεταβίβασης και χαρτοσήμανσης στην πρώτη 
κατοικία για ειδικές ομάδες του πληθυσμού. 

 Την ουσιαστικότερη οικονομική ενίσχυση για σκοπούς θέρμανσης τους 
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χειμερινούς μήνες των κατοίκων των ορεινών και των ημιορεινών περιοχών. 

 Την επεξεργασία συγκεκριμένου πακέτου στεγαστικής πολιτικής για τα χαμηλά 
εισοδηματικά στρώματα, τα νεαρά ζευγάρια και όσους επιθυμούν να 
εγκαταλείψουν τις πόλεις και να επιστρέψουν στην ύπαιθρο για μόνιμη 
εγκατάσταση. 

 Την ουσιαστική ενίσχυση του κοινωνικού μισθού μέσα από τις πολιτικές που θα 
εφαρμοστούν στους τομείς της υγείας, της παιδείας, των μεταφορών. 

 Την εξασφάλιση συνθηκών εργασίας οι οποίες να στηρίζονται στην ευελιξία, 
την ασφάλεια και τη συνεχή διά βίου κατάρτιση. 

 Την ενίσχυση με κυβερνητική εισφορά από το Πάγιο Ταμείο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας των κατώτατων και των κοινωνικών συντάξεων, ώστε, στα 
πλαίσια συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος, αυτές να υπερβούν το όριο της 
φτώχιας. 

 Είμαστε ιδιαίτερα ικανοποιημένοι από το γεγονός ότι στο πρόγραμμα του 
υποψήφιου Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου υπάρχει ρητή δέσμευση, καθώς 
επίσης και συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα, ούτως ώστε, στα πλαίσια της επόμενης 
πενταετίας, οι κατώτατες συντάξεις να υπερβούν σε ποσό το όριο της φτώχιας.   

 Η υγεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί έναν από τους βασικούς 
πυλώνες της κοινωνικής πολιτικής.  Όμως, θα πρέπει να επαναλάβω για ακόμα μια 
φορά την ευθύνη του κράτους να προσφέρει τη δυνατότητα, ίσες ευκαιρίες στους 
πολίτες του να λαμβάνουν υψηλής ποιότητας ιατροφαρμακευτική περίθαλψη. και 
κυρίως σε αυτούς που δεν έχουν την οικονομική δυνατότητα να την αγοράσουν. 

 Η υλοποίηση του παραπάνω στόχου προϋποθέτει την εφαρμογή γενικού 
συστήματος υγείας υψηλών προδιαγραφών και μεγάλων προσδοκιών.  Η Κύπρος έχει 
τις δυνατότητες να το επιτύχει.  ∆ιαθέτει υψηλού επιπέδου ιατρικό και παραϊατρικό 
προσωπικό και βρίσκεται στην πρώτη θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε αναλογία 
ειδικών γιατρών ως προς τον πληθυσμό. 

 ∆υστυχώς, όμως, δεν κατορθώσαμε ακόμα να εφαρμόσουμε το Γενικό 
Σύστημα Υγείας, με αποτέλεσμα τα διαρθρωτικά προβλήματα στο χώρο της υγείας να 
οξύνονται και να διευρύνονται.  Όλα αυτά συνεπάγονται μια μη παραγωγική αύξηση 
των δαπανών για τον τομέα της υγείας. 

 Έξι και πλέον χρόνια από την ψήφιση του νόμου για το ΓΕΣΥ δεν έχουν γίνει 
ουσιαστικά βήματα, όπως εμείς θα αναμέναμε, για την εφαρμογή του.  Αντίθετα, 
μπορεί να αναφερθεί ότι κάποιες επιλογές οδηγούν σε στρέβλωση της εφαρμογής και 
στρέφονται προς την αντίθετη κατεύθυνση.  Συγκεκριμένα: 

 Ο μεγάλος αριθμός των δικαιούχων για δωρεάν ή μειωμένης συνεισφοράς 
περίθαλψη από τα κρατικά νοσηλευτήρια. 

 Η συνεχιζόμενη ανάπτυξη εξωτερικών ιατρείων αστικού τύπου, τα οποία, πέρα 
από τη μεγάλη σπατάλη οικονομικών πόρων, αντιστρατεύονται τη βασική αρχή 
του Γενικού Συστήματος Υγείας, που είναι ο οικογενειακός γιατρός και η 
αξιοποίηση του ιδιωτικού τομέα. 

 Η αδυναμία αξιοποίησης του ιδιωτικού τομέα και η ένταξή του σε ένα ενιαίο 
πλαίσιο, ούτως ώστε αυτός να οδηγείται, σε πολλές περιπτώσεις, σε συνέργεια 
των δυνάμεων και όχι σε ανταγωνισμό, όπως συμβαίνει μέχρι σήμερα. 

 Θα πρέπει λοιπόν να απαντήσουμε με υπευθυνότητα και άμεσα τι είδους 
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Γενικό Σύστημα Υγείας επιθυμούμε να εφαρμοστεί και να κατευθύνουμε τις δράσεις 
μας προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Η Ε∆ΕΚ με υπευθυνότητα τονίζει ότι η εφαρμογή του Γενικού Συστήματος 
Υγείας πρέπει να στηριχθεί στις παρακάτω αρχές: 

 Ελεύθερη επιλογή γιατρού και νοσηλευτηρίου. 

 Ελεύθερη πρόσβαση στους ειδικούς γιατρούς με σχετική οικονομική συμμετοχή 
του ασθενή. 

 ∆ιασφάλιση της οικονομικής βιωσιμότητας του συστήματος μέσα από αυστηρό 
έλεγχο. 

 ∆ιοικητική, επιστημονική και οικονομική αυτονόμηση των κρατικών 
νοσηλευτηρίων πριν από την έναρξη εφαρμογής του ΓΕΣΥ. 

 Αξιοποίηση των θετικών στοιχείων του υφιστάμενου συστήματος, καθώς και 
του συνόλου του ιατρικού και παραϊατρικού προσωπικού. 

 Οφείλουμε με ευθύτητα να προειδοποιήσουμε ότι η όλη κατάσταση που 
επικρατεί αυτή τη στιγμή, αν δεν αντιμετωπιστεί άμεσα, ενδεχομένως να οδηγήσει σε 
σοβαρούς κινδύνους τον τομέα της υγείας. 

 ∆υστυχώς, θα πρέπει να διαπιστώσουμε με λύπη ότι ο ευαίσθητος τομέας της 
υγείας, πέρα από το συγκεντρωτισμό και τη γραφειοκρατία, ταλαιπωρείται από 
σκάνδαλα και παρατυπίες οι οποίες πλήττουν την αξιοπιστία του.  Και το χειρότερο: σε 
κάποιες περιπτώσεις τέθηκαν σε κίνδυνο η υγεία και, ενδεχομένως, η ζωή ασθενών. 

 Να αναφέρω μερικά από αυτά τα οποία έχουν περιέλθει σε γνώση μας και 
έχουν συζητηθεί σε βάθος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας: 

 Το μεγάλο σκάνδαλο των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών. 

 Η παράτυπη επιστροφή χρημάτων σε φαρμακευτικές εταιρείες που παραβίαζαν 
τους όρους προσφοράς.   

 Η χρησιμοποίηση των Τουρκοκυπρίων για απορρόφηση χρημάτων τα οποία 
στη συνέχεια χρησιμοποιήθηκαν για άγνωστους σκοπούς. 

 Η χωρίς έγκριση υπέρβαση του προϋπολογισμού των Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών. 

 Η σκανδαλώδης συμφωνία ανάθεσης της λειτουργίας του μαγνητικού 
τομογράφου του νέου Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας σε ιδιωτική εταιρεία. 

 Όλα τα παραπάνω έχουν επιβεβαιωθεί από στοιχεία και έγγραφα, από τα 
πορίσματα ερευνώντων λειτουργών αλλά και ανεξάρτητων υπηρεσιών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, παρακαλώ, ο χρόνος σας έχει εξαντληθεί.  Παρακαλώ, 
συντομεύετε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ήταν είκοσι τρία τα λεπτά μου, κύριε Πρόεδρε.  Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω. 

 ∆υστυχώς, οι παραπάνω παρατυπίες και παρανομίες όχι μόνο παραμένουν 
ατιμώρητες, αλλά, αντίθετα, η στάση την οποία τηρεί η Νομική Υπηρεσία και κύρια ο 
Γενικός Εισαγγελέας, ο κατά το σύνταγμα υπεύθυνος για την προσαγωγή των ενόχων 
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στη δικαιοσύνη για πειθαρχικά ή/και ποινικά αδικήματα... ακολουθεί τακτική που 
ουσιαστικά τις υποθάλπει.  Πώς είναι δυνατό για το σκάνδαλο των Φαρμακευτικών 
Υπηρεσιών, όπου λειτουργός της Νομικής Υπηρεσίας έχει επιβεβαιώσει εκατό δύο 
πειθαρχικές παρατυπίες και δύο ποινικά αδικήματα, ο Γενικός Εισαγγελέας να κάνει τα 
στραβά μάτια και να θεωρεί ότι όλες αυτές οι καταγγελίες είναι φανταστικές και 
ανυπόστατες;  Πραγματικά διερωτόμαστε ποιους καλύπτει και γιατί. 

 Η Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερε και ο 
πρόεδρος του κόμματος στην εισαγωγική του ομιλία, θα υπερψηφίσει τους 
προϋπολογισμούς.  Ταυτόχρονα, να τονίσω την εμπιστοσύνη της προς το Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας Τάσσο Παπαδόπουλο, τον οποίο θα στηρίξει αποφασιστικά για 
επανεκλογή στις προσεχείς προεδρικές εκλογές. 

 ∆εν είναι καιρός για πειραματισμούς σε θέματα που άπτονται της επιβίωσης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του κυπριακού ελληνισμού. 

 Θα ήθελα, τελειώνοντας, πέρα από τις ευχές μου, να αναφέρω ότι εγώ 
προσωπικά, όσον αφορά την ψήφιση των προϋπολογισμών, θα καταψηφίσω το 
σχετικό κονδύλι που αφορά τη μίσθωση υπηρεσιών του μαγνητικού τομογράφου και 
θα τηρήσω, σε ένδειξη διαμαρτυρίας για την απαράδεκτη συμπεριφορά του Γενικού 
Εισαγγελέα για τα σκάνδαλα των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών, αποχή από την ψήφιση 
για το κονδύλι που αφορά τη Νομική Υπηρεσία του κράτους.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κάτι να ρωτήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Επειδή κατέθεσε ο κ. Χατζηγεωργίου αυτή τη δημοσκόπηση που είχαμε ζητήσει, 
μπορούμε να καταθέσουμε πολύ σύντομα σχόλια ή απλώς... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, για όνομα του Θεού!  Συζητούμε προϋπολογισμούς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, για όνομα του Θεού! 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ερώτησα, κύριε. 

 Συγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει, εντάξει.  Έχω πει όμως προηγούμενα να κατατεθεί το έγγραφο ή 
τερματίζεται η όλη διαδικασία. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η σημερινή ημερήσια διάταξη συνεχίζεται για τέταρτη μέρα με ένα 
συγκεκριμένο καθήκον και έργο: Νομοθετική εργασία που αφορά τον προϋπολογισμό 
του 2008. 

 Ξεκινώ με αυτή την παρατήρηση, γιατί στη συνέχεια θα κάνω κάποιες 
παρατηρήσεις που έχουν σχέση με τη δική μας αρμοδιότητα και την εξουσία.  

 Η Βουλή έχει, κατά το σύνταγμα, αρμοδιότητα να ψηφίζει για επί παντός 
θέματος νόμους, αποφάσεις και ψηφίσματα και, παράλληλα, να εγκρίνει ή όχι την 
ψήφιση του προϋπολογισμού του επόμενου έτους.  Η ψήφιση του προϋπολογισμού -
προφανώς, χιλιοειπωμένο- είναι απαραίτητη για την ομαλή λειτουργία του κράτους.  
Χωρίς αυτόν καταρρέουν οι λειτουργίες και η υπόσταση του κράτους, η ύπαρξη του 
οποίου αποτελεί το αναγκαίο υπόβαθρο στήριξης του αγώνα για μια δίκαιη λύση. 

 Σέβομαι, λοιπόν, απόλυτα την κάθε άποψη η οποία εκφράστηκε με ή χωρίς 
πάθος, αλλά, από την άλλη πλευρά, τονίζω ότι πρέπει να συντρέχουν δύο 
απαραίτητες προϋποθέσεις ή κριτήρια: πρώτον, να έχουν σχέση οι αναφορές μας, σε 
σχέση προς τον προϋπολογισμό, με τις αντοχές των δημόσιων ταμείων και, δεύτερον, 
να γίνονται με στόχο να συμβάλουν σε επίλυση αναγκών σφαιρικά και όχι απλώς 
μέσα στο πνεύμα μιας διάθεσης για αντιπολίτευση. 

 Άκουσα -και, δυστυχώς, όχι μόνο εγώ, αλλά ευρύτερα το κοινό μέσα από 
ραδιοτηλεοπτική άμεση μετάδοση- πολλές ανοίκειες, προσβλητικές ή, ακόμα, 
αναφορές με περιεχόμενο σαρκαστικό και με υπερβολή, που έχουν, νομίζω,  
ξεπεράσει το μέτρο ή την ευπρέπεια ή/και την πραγματικότητα.  Τις θεωρώ αχρείαστες, 
πραγματικά, και αντικανονικές, αφού επιφέρουν, μεταξύ άλλων, και μείωση του 
κύρους της Βουλής.  Οφείλω να παραδεχτώ, όμως, ότι έγιναν και υποδείξεις αλλά και 
τεκμηριωμένες επικρίσεις που περιέχουν αξιοσημείωτα στοιχεία.  Που είμαι βέβαιος 
ότι οι τεχνοκράτες των υπουργείων -και, πιο ειδικά, του Υπουργείου Οικονομικών και 
όχι μόνο- θα τις μελετήσουν προσεκτικά.  

 Προσωπικά και ως κοινοβουλευτική ομάδα είμεθα έτοιμοι να συζητήσουμε 
καθεμιά απ’ αυτές τις ιδέες, μόλις υπάρξει περί τούτων πιο συγκεκριμένη ξεχωριστή 
πρωτοβουλία από αυτούς που τις πρότειναν. 

 Γενικά, όμως, το κλίμα που επικράτησε ήταν και προεκλογικό.  Μοιραία 
επεκτάθηκε -κακώς, κατά την άποψή μου- σε μια αναφορά στην πενταετία, ενώ για 
κάθε ξεχωριστό έτος το οποίο έχει προηγηθεί υπήρξε συζήτηση και, βεβαίως, υπήρξε 
ψήφιση αντίστοιχων κατά έτος, ετήσιων, δηλαδή, προϋπολογισμών για όλα τα χρόνια 
που πέρασαν.  Αυτό σημαίνει ότι η Βουλή είχε εγκρίνει, είχε εξουσιοδοτήσει 
νομοθετικά εκείνα τα πλαίσια μέσα στα οποία η κυβέρνηση όφειλε να λειτουργήσει σε 
ό,τι αφορά την προσφορά της προς τον πολίτη και, βεβαίως, ευρύτερα τις διεκδικήσεις 
της ως κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Επειδή δεν έχω στόχο να συμβάλω περαιτέρω με διαφωνίες σε ό,τι αφορά 
αριθμούς, ποσοστά και στατιστικά δεδομένα, θα προχωρήσω σε κάποιες απλές 
διαπιστώσεις σε σχέση με ό,τι αφορά εμάς, τα εν οίκω δηλαδή.  Πιστεύω ότι κανένας 
από όσους μίλησαν μέχρι τώρα -και νομίζω και απ’ όσους θα μιλήσουν στη συνέχεια- 
δεν μπορεί να πείσει κανέναν άλλον για πέρα από εκείνο που κάθε άλλος από εμάς 
πιστεύει για ό,τι αφορά τον εκλεκτό για τον καθένα μας υποψήφιο Πρόεδρο.  Ως 
θεσμικό, λοιπόν, όργανο η Βουλή μάς δίνει, κατά το σύνταγμα, τη δυνατότητα να 
αντιπροσωπεύουμε απευθείας στο προεδρικό σύστημα αυτό το λαό και αυτές τις 
ανάγκες, τις απαιτήσεις, τα δικαιώματα του λαού.  Η διάκριση των εξουσιών 
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προβλέπεται, για να εξυπηρετηθεί ο κυρίαρχος λαός. και εμείς, ως αντιπρόσωποί του, 
απευθείας εκλεγόμενοι από το λαό, του οφείλουμε πιο έντονα ορθή καθοδήγηση και 
καθαρές τοποθετήσεις.  Όλες οι εξουσίες έχουν δυνατότητες/αρμοδιότητα μέχρι εκεί 
που το σύνταγμα και οι νόμοι τούς επιτρέπουν.  Με βάση, δε, και την πέμπτη 
τροποποίηση του συντάγματός μας, παράλληλα, οι εξουσίες αυτές, οι αρμοδιότητες 
περιορίζονται μέχρι το βαθμό που δεν ξεπερνούν το υπερέχον κοινοτικό κεκτημένο.  
Που ας μου επιτραπεί να πω ότι μετά την επικύρωση, αν θα υπάρξει τελικά 
επικύρωση από τις είκοσι επτά χώρες που υπέγραψαν τη Συνθήκη της Λισαβόνας, θα 
πάψει να ονομάζεται κοινοτικό κεκτημένο και θα ονομάζεται ενωσιακό κεκτημένο.   

 Εδώ είναι και το ερώτημά μας: Ποια είναι η λαϊκή εντολή στους εκλελεγμένους 
βουλευτές και στα ποσοστά που η λαϊκή ετυμηγορία προσδίδει σε κάθε κόμμα;  Είναι 
μήπως η συνεχής και αδιάλειπτη μεταξύ τους αντιπαλότητα;  Επιθυμεί ο λαός, χάριν 
του οποίου προσφέρουμε εμείς τη δική μας συμμετοχή στην έννοια του κράτους, να 
έχουμε μια ακατάπαυστη εσωτερική αντιπαλότητα στην όποια πενταετή προεδρική 
θητεία;  Είναι αυτή η προσπάθεια, είναι αυτή η εντολή του λαού ή είναι αυτό που 
εξυπηρετεί τον εισβολέα;  Από την άλλη πλευρά, η εντολή του λαού προς τους 
εκλελεγμένους βουλευτές είναι, χωριστά ο καθένας ή μέσα στην κομματική τους 
διάταξη, να αρχίζουν μηδενισμό και άκρατη επιφανειακή, εν πολλοίς, και πομπώδη, 
καμιά φορά, επίκριση προς ένα νομοθέτημα τόσο εξειδικευμένο και με τόσες 
εκατοντάδες σελίδων, με τόσες λεπτομέρειες, όπως είναι ο περί Προϋπολογισμού 
Νόμος;  Ακόμα παραπάνω, είναι η εντολή του λαού σ’ αυτό το προεδρικό σύστημα να 
είμεθα κατήγοροι, πολυβολώντας μερικοί από εμάς την κυβέρνηση που παρουσίασε 
αυτό τον προϋπολογισμό βασίζοντάς τον στα πλαίσια και στη γραμμή προηγούμενων 
προϋπολογισμών, που η Βουλή ενέκρινε, χωρίς η ίδια η κυβέρνηση να έχει τη 
δυνατότητα να ακουστεί, να απαντήσει στα όσα της καταμαρτυρούν;   

 Για να προχωρήσουμε και σε παρακάτω ερωτήματα, είναι δυνατό η λεγόμενη 
“αξιωματική αντιπολίτευση” να μη διαπιστώνει οτιδήποτε θετικό στα πέντε έτη της 
θητείας; Είναι επιτρεπτό με τους προηγούμενους προϋπολογισμούς, του 2004 -δε 
λέω το 2003 σκόπιμα- 2005, 2006 της θητείας αυτής της συγκεκριμένης Βουλής να 
γίνεται κριτική για όλη τη θητεία;  Ακόμα και για τη θητεία που είχαμε δεδομένων, 
ψηφισμένων προϋπολογισμών από το 2002 και ίσχυε για δέκα μήνες της θητείας 
αυτής της κυβέρνησης;  Είναι τούτο αντίφαση ή όχι; Μήπως, παράλληλα, αυτή η τόσο 
έντονη αμφισβήτηση της πενταετίας ουσιαστικά αποτελεί και αμφισβήτηση, μομφή 
προς την ίδια τη Βουλή  που ψήφισε τους προηγούμενους πέντε προϋπολογισμούς;   

 Ακόμα ένα παράδοξο πρέπει να διαπιστώσω και να παρατηρήσω.  Είναι 
δυνατό να τυγχάνει επίκρισης αυτή η κυβέρνηση, όταν κατά τα τεσσεράμισι χρόνια 
ήταν συμπολίτευση κάποια σημερινή αντιπολίτευση;  Είναι αδύνατο να τυγχάνει 
“υπεράσπισης” από ένα κόμμα που δεν ήταν στην κυβέρνηση τα προηγούμενα 
τεσσεράμισι χρόνια;  Και γιατί αυτόματα ονομάζονται “μωσαϊκό” όσοι εκλελεγμένοι 
βουλευτές υποστηρίζουν ότι η θητεία ήταν δημιουργική και επιτυχημένη, κατάσταση 
που τους επιτρέπει να δικαιολογούν και την ανάγκη ανανέωσης της θητείας της;   

 Πλήττει μήπως απαξιωτικά το κύρος της πολιτικής και του κοινοβουλίου η 
πολεμική αυτή διάθεση;  Είναι τούτη η αντιπαλότητα χρήσιμη σε μια ημικατεχόμενη  
πατρίδα;  Ως άτομο και ως κόμμα σάς διαβεβαιώνω ότι πολλά θα επιθυμούσαμε να 
προσθέσουμε στις δαπάνες που προβλέπει ο προϋπολογισμός προς 
αναξιοπαθούσες ή ευάλωτες ομάδες συνανθρώπων μας, για την παιδεία κ.λπ.  
Οφείλουμε όμως να είμαστε συνεπείς προς τις δυνατότητες του κράτους μας. 

 Αλλά ας σταματήσω για λίγο στο νομοθετικό έργο του έτους ή, εάν θέλετε, της 
πενταετίας.  ∆ιαπίστωση πρώτη:  Η προεδρική θητεία άρχισε την 1η Μαρτίου 2003 με 
ήδη ψηφισμένο προϋπολογισμό. ∆εύτερη διαπίστωση: στη διάρκεια της προεδρικής 
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θητείας ελάχιστες ήταν οι περιπτώσεις που δεν υπήρξε ομόφωνη ρύθμιση τόσο σε 
νόμους και ψηφίσματα όσο και σε αποφάσεις της Βουλής.  Γιατί;   

 Πρόσθετα και πιο ειδικά ας δούμε τις προτάσεις νόμου, που είναι ισότιμο 
δικαίωμα του κάθε βουλευτή και, βέβαια, της κάθε κομματικής ομάδας, νοουμένου ότι 
δεν μπορεί κάθε πρόταση να δημιουργεί δαπάνη για το κράτος.  Ποια ήταν η κατά τη 
διάρκεια του 2007 νομοθετική παραγωγή κομμάτων ή βουλευτών με σχέδια νόμου 
που θα μπορούσαν να χαρακτηριστούν ως τομές;  Ποια η πρωτοβουλία, λοιπόν;  
Μήπως η κωδικοποίηση, όπως παλαιότερα, των αρχών του διοικητικού δικαίου με την 
απόλυτη συνεργασία όλων των κομμάτων, που έδωσε μια βαθύτατη τομή στην έννοια 
του κράτους δικαίου;  Μήπως η διαπλοκή της πρότασης του κ. Ομήρου που 
ψηφίστηκε;  Μήπως ήταν τομή η καταψήφιση τροποποίησης του κ. Περδίκη για τα 
λαχανικά πριν από λίγες μέρες, που αφορούσε την απαγόρευση να είναι 
μεταλλαγμένα;  Που μάλιστα τότε, θυμηθείτε, έφερε τον Πρόεδρο της Βουλής να 
ψηφίζει μαζί με το ∆ΗΚΟ, την Ε∆ΕΚ, το ΕΥΡΩΚΟ και τους Οικολόγους ενάντια στην 
πλειοψηφία που αποτελούσαν το ΑΚΕΛ και ∆ΗΣΥ;    

 Και προχωρώ.  Μήπως ο νόμος για τα κόμματα, που ως πρόταση δική μας 
παραμένει για τρία χρόνια μη ολοκληρωμένος, έστω και αν η ψήφισή του θα 
συντελούσε στην ύπαρξη μεγαλύτερης διαφάνειας για τις λειτουργίες του κράτους, του 
κυττάρου της ∆ημοκρατίας, για τα οποία κατηγορούμαστε στο εξωτερικό, στην 
Ευρώπη ότι δεν έχουμε στο βαθμό που πρέπει ή που απαιτείται;  Μήπως η πρόταση 
που αφορά το νόμο περί Ευρωεκλογών ή ακόμα ο νόμος που αφορά, για παράδειγμα, 
τη μητρογονία, που είναι πάλι πρόταση δική μας και για την οποία χθεσινή απόφαση 
του Ανώτατου ∆ικαστηρίου αναφέρει τα εξής, μεταξύ άλλων:  «Ακόμα και με το 
συνήγορο του Γενικού Εισαγγελέα, φαίνεται να δέχεται ότι η επίμαχη πρόνοια 
απορρέει δυσμενής διάκριση σε θεωρητικό επίπεδο και ως θέμα αρχής δεν μπορεί να 
υπάρξει αντίλογος στην άποψη για ομοιόμορφη μεταχείριση μεταξύ τέκνων 
εκτοπισθέντος πατέρα και τέκνων εκτοπισθείσας μητέρας».  Και προχωρά παρακάτω: 
«Αυτό το θέμα όμως, είναι που χρειάζεται με τροποποίηση του νόμου».  Άρα, λοιπόν, 
φέρουμε ευθύνη.  ∆εν έχουμε καταφέρει να δώσουμε αυτές τις ανάγκες ως προτάσεις 
νόμου, για να υπάρξουν όλα αυτά τα οράματα, όλες αυτές οι μεγάλες ιδέες τις οποίες 
ακούσαμε έντονα.   

 Και προχωρώ παρακάτω.  Η αναφορά συναδέλφου χτες από το ∆ΗΣΥ ότι η 
τιμητική αποστράτευση, για παράδειγμα, στην Εθνική Φρουρά είναι κάτι που εκκρεμεί 
εδώ και τόσο καιρό.και αυτή την εκκρεμότητα τη θεώρησε σκοπιμότητα της 
κυβέρνησης.  Και ερωτώ:  Αφού δε θα αποτελούσε επιβάρυνση στον προϋπολογισμό, 
πού είναι η πρωτοβουλία για πρόταση νόμου η οποία να επιφέρει αυτή την 
τροποποίηση, αφού το θεωρούσε τόσο σημαντικό;  Πέραν τούτου, χτες συνάδελφος -
και πάλι στην παρουσία του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως- ανέφερε 
ότι δημιουργήθηκαν στην αστυνομία τέτοιες απαιτήσεις για τις προαγωγές, που 
περίπου έχουμε καταστήσει τους αστυνομικούς “κολεγιόπαιδες”, όπως ανέφερε.  Και 
ερωτώ:  Αν για τριάμισι χρόνια συζητούσε η Βουλή αυτές τις τροποποιήσεις και 
επέφερε σημαντικότατες τροποποιήσεις σε αυτές τις κανονιστικές ρυθμίσεις -τέτοιες 
που οι πιο πολλές από αυτές για τις οποίες κατηγορήθηκε χτες ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο οποίος ήταν παρών, ήταν δικές μας εμπνεύσεις- 
πώς είναι δυνατό να το χρησιμοποιούμε, για να πούμε ότι δεν προσέφερε τίποτε αυτό 
το κράτος και αυτή η κυβέρνηση;  Γιατί όμως ανέφερα αυτά τα μικρά παραδείγματα;  
Για να τονίσω ότι η Βουλή και η εκτελεστική εξουσία δεν αντιμάχονται, δεν είναι δύο 
συνιστώντα όργανα σε συνομοσπονδία που αποβλέπουν σε διάλυση του κράτους.  
Είναι δύο απαραίτητα στο κράτος όργανα, τα οποία οφείλουν να συνεργάζονται προς 
το καλώς νοούμενο συμφέρον του πολίτη.   
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 Για να πάμε πιο κάτω, πολύ πρόσφατα, μόλις προχθές, ψηφίσαμε νόμο ο 
οποίος ως πρόταση-έμπνευση της ίδιας της Βουλής ήταν ομόφωνη.  Μιλούμε για την 
αποφυγή, την απαλλαγή από τους τόκους και από τις επιβαρύνσεις για τη φορολογία.  
Σε κάποια στιγμή κρίθηκε από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ότι είναι 
αντισυνταγματικός.  Λέχθηκε ότι μπορεί να έχει σχέση και με την ψηφοθηρία, όταν 
ξεκινήσαμε ομόφωνα να το ζητούμε.  Ο λόγος που δεν το υποστήριξαν κάποιοι ήταν 
διότι, ενδεχομένως, θα το αναπέμψει ο Πρόεδρος.  Αυτό μπορεί να μην είναι 
μεθόδευση η οποία να εμφανίσει τον Πρόεδρο ότι λειτουργεί κατά σύνταγμα μεν, κατά 
την εισήγηση του Γενικού Εισαγγελέα, ως έχει υποχρέωση, αναπέμποντας το νόμο, 
αλλά αντιμαχόμενος, παραμονές εκλογών, μια μεγάλη ομάδα πολιτών που έχουν και 
οφείλουν να έχουν τέτοιους στόχους προς το κράτος.  Νομίζω ότι κάπου χρειάζεται το 
μέτρο για την κάθε αντιμετώπιση πραγμάτων.   

 Αφού όμως ξεκινήσαμε από το Φεβράρη του 2003, θα πρέπει να πούμε ότι η 
αξιοπρέπεια και η περηφάνια αυτού του λαού, όπως λειτούργησαν κατά το λαϊκό 
αίσθημα δικαίου και της ορθοκρισίας, επεδίωξαν και έφεραν, με βάση συγκεκριμένο 
πρόγραμμα συναίνεσης και σύγκλισης που του προτάθηκε, μια συγκεκριμένη αλλαγή 
στην κυβέρνηση, αλλαγή μιας συγκεκριμένης φιλοσοφίας, που είχε συμμετοχή στην 
παραγωγή και την εμφάνιση, το Νιόβρη του 2002, του Σχεδίου Ανάν.  Αυτή η αλλαγή 
φιλοσοφίας με τη δύναμη της λαϊκής βούλησης πέτυχε τη διάσωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με το δημοψήφισμα στις  24 Απριλίου 2004.  Η ανάγκη κοινής στάσης 
στο Κυπριακό δεν ήταν η επιδίωξη της αξιωματικής αντιπολίτευσης ούτε όταν υπήρξε 
η συμφωνία Γκαμπάρι.  Που φυσικά δεν ήλθε τυχαία. ήλθε με τη συγκεκριμένη 
προσπάθεια του Προέδρου και της κυβέρνησης τότε.  Η ισχυρή μνήμη του λαού μας 
μετρά στη διαδρομή των έργων και των αποφάσεων όλων μας.  

 Αφού μιλούμε για προεδρικές εκλογές, παρεμπιπτόντως, ας μην ξεχνούμε ότι, 
πρόσθετα, ο λαός θα μας κρίνει έχοντας υπόψη ότι την εβδομάδα 17-24 Φεβρουαρίου 
2008 η σημερινή χολή κάποιων θα μετατραπεί σε χάδι έναντι σημερινών 
προεκλογικών αντιπάλων.  Αλλά γιατί;  Τι θα αλλάξει σ’ αυτή τη βδομάδα;  Είναι η 
στιγμή που θα κυριαρχήσει η ευελιξία ή θα είναι η στιγμή που, ως νέα ύβρι προς τον 
κυρίαρχο λαό, θα τον υποχρεώσουμε να επιλέξει μεταξύ όχι δύο φιλοσοφιών αλλά 
μεταξύ δύο υποψηφίων;  Αφού πρώτα κάποιες ηγεσίες θα βρουν κοινά σημεία 
σύγκλισης για συνεργασία.  Και τότε θα καλέσουν το λαό να εγκρίνει μια σύμπλευση 
που θα είναι δημιούργημα μιας βδομάδας παρασκηνιακών κινήσεων!  Νομίζω ότι 
αξίζει κάτι παραπάνω σ’ αυτό το λαό, να ξέρει ξεκάθαρα ότι όντως σε αυτό τον τόπο 
υπήρξαν σταθερά, εξ ου και η αλλαγή που επήλθε, δύο φιλοσοφίες.  Και αυτή η 
φιλοσοφία που έχει καταστεί παρελθόν θα πρέπει να παραμείνει παρελθόν.  

 Θα προχωρήσω, όμως, σε κάτι συγκεκριμένο.  Λάθη γίνονται από όλους.  Είναι 
δυνατό να γίνονται από όλους λάθη!  Αυτός ο τόπος χρειάζεται -και εισηγούμαι αυτό 
το πράγμα- ό,τι και αν προκύψει και όταν θα ξαναβρεθούμε εδώ το Μάρτη του 2008, 
να πάρουμε την απόφαση από τώρα -είναι σαφής εισήγηση- ότι, για να μη 
διευκολύνουμε την πίεση η οποία θα ασκηθεί εναντίον της Κύπρου, θα αποφασίσουμε 
ως κομματικά όντα και ως κομματικές ομάδες να σταθούμε χωρίς άλλη επιλογή πίσω 
από τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Άλλωστε, οι κίνδυνοι για διχοτόμηση 
δεν είναι τωρινοί.  Είναι φανερό ότι προέκυψαν, διότι κάποιοι άφρονες τον Ιούλιο του 
1974 συντέλεσαν στο να υπάρξουν η εισβολή και η κατοχή.  Ως διεκδικητές, όμως, 
των δικαιωμάτων, ως μέτοχοι οποιασδήποτε πάλης για την κατάκτηση δικαιωμάτων 
νομίζω θα πρέπει να είναι αμετακίνητα δεδομένη η προσπάθειά μας και να είναι τέτοια 
που να καθιστούμε τη δήλωση του κ. Γκιουλ για δύο κράτη, δύο λαούς, δύο θρησκείες 
και δύο γλώσσες ανεφάρμοστη. Γιατί, ναι, σ’ αυτό τον τόπο η Βουλή του μέλλοντος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας πρέπει να είναι Βουλή η οποία να μπορεί να εκπροσωπεί 
και να συζητά για θέματα που θα απασχολούν τους νόμιμους πολίτες αυτού του 
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τόπου, δηλαδή Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους πολίτες.  Που θα είναι και 
Ευρωπαίοι και θα μπορούν να ελπίζουν ότι η μέλλουσα γενιά θα έχει να ζήσει όπως 
ολόκληρη η υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή με βάση τις αρχές και τις αξίες.  

 Τελειώνοντας, θα χρησιμοποιήσω την ευγενή αλλά όχι απόλυτα ικανοποιητική 
για μένα φράση ότι ο λαός θα κρίνει.  Θεωρώ καθήκον μου να διατυπώσω τη θέση 
μου, αφού έγινε αυτή η ευρύτερη συζήτηση για την πενταετία με προεκλογική μορφή, 
και να πω καθαρά ότι αυτή η προεδρική θητεία η οποία τελειώνει σε λίγους μήνες 
έφερε όντως αλλαγή εκείνου που εκπροσωπεί και που πάλι θέλει να το εμφανίσει ο 
υποψήφιος που ήταν και μέλος της τότε κυβέρνησης.  Αυτή η αλλαγή χρειάζεται να 
συνεχίσει, μπορεί και πρέπει να συνεχίσει υπό την αυτήν έμπνευση και καθοδήγηση.  
Εάν ήταν παρών ο Πρόεδρος της Βουλής, θα του απηύθυνα και του ίδιου μια σχετική 
ευχή, πρώτα, πριν από την ευχή προς όλους.  Και την ευχή μου θα την πω, έστω και 
στην απουσία του, με σεβασμό στο θεσμό του πρώτου μεταξύ ίσων.  Ας μου 
επιτραπεί να του πω ότι μας ταιριάζει και τον θέλουμε να είναι μαζί μας και το Μάρτη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Το λόγο έχει ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆εν μπορεί ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος να 
παραπονιέται ότι έγινε απολογισμός της πενταετίας, όταν ο ίδιος ο Υπουργός 
Οικονομικών, παρουσιάζοντας εδώ την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, προέβη 
σε έναν απολογισμό της πενταετίας και ανέλυσε το τι έπραξε η κυβέρνηση καθ’ όλη τη 
διάρκεια των πέντε χρόνων που βρίσκεται στην εξουσία.  Θα ήταν εκ μέρους των 
μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, επομένως, εντελώς άτοπο να μην 
απαντήσουν στον απολογισμό στον οποίο έχει προβεί ο Υπουργός Οικονομικών. που 
παρουσίασε, επαναλαμβάνω, τον απολογισμό της πενταετίας.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχω πλήρη επίγνωση του γεγονότος ότι η υπερβολή πάντα προκαλεί 
ερωτηματικά και αμφιβολίες τόσο στους αποδέκτες της όσο και σε όσους στο μέλλον 
διαβάζουν τις υπερβολές.  Συχνά, μάλιστα, προκαλεί και αντίθετα αποτελέσματα.  
Έτσι δεν έχω καμία απολύτως πρόθεση να δαιμονοποιήσω τις προθέσεις του 
απερχόμενου Προέδρου, αλλά ούτε και να μηδενίσω την προσφορά του.  Σίγουρα, ο 
περιορισμός του δημοσιονομικού ελλείμματος είναι ένα αξιομνημόνευτο κατόρθωμα 
της παρούσας κυβέρνησης.  Στα πρόσωπα των Μάρκου Κυπριανού και Μιχάλη 
Σαρρή ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος βρήκε δύο επιτυχημένους συνεργάτες.  Η ένταξη 
της Κύπρου στη ζώνη του ευρώ είναι ένα ακόμη σημαντικό κατόρθωμα της παρούσας 
κυβέρνησης.  Γενικά η διαχείριση των δημόσιων οικονομικών υπήρξε αρκετά επιτυχής.  
Στα επιτεύγματα της κυβέρνησης είναι και η δημιουργία των Κέντρων Εξυπηρέτησης 
του Πολίτη και η πολύ επιτυχημένη στελέχωση των κέντρων αυτό με εργατικούς και 
ευσυνείδητους δημόσιους υπαλλήλους.  Στα υπέρ της κυβέρνησης είναι και η αύξηση 
των κοινωνικών παροχών σε αρκετές κατηγορίες πολιτών, καθώς και το γεγονός ότι 
στη διάρκεια της πενταετούς θητείας της δεν επέβαλε αυξήσεις στους άμεσους 
φόρους.   

 Αξιολόγησα με κάθε αντικειμενικότητα το έργο του απερχόμενου Προέδρου, 
προσπάθησα να κρίνω με κάθε επιείκεια τα σφάλματά του και τις παραλείψεις του.  
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Ειδικά στους χειρισμούς του στο Κυπριακό δεν παραγνώρισα ούτε για μια στιγμή τις 
δυσκολίες που θα είχε ο κάθε Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εξαιτίας του 
πολύ σημαντικού και αναβαθμισμένου ρόλου της Τουρκίας στην εποχή της 
παντοκρατορίας των Ηνωμένων Πολιτειών, ούτε διέφυγε της προσοχής μου το 
γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια την εξωτερική πολιτική των ΗΠΑ διαμορφώνει μια 
κάστα μέτριων διπλωματών, οι οποίοι, μεθυσμένοι από την παντοδυναμία της χώρας 
τους, περιφέρουν ανά το παγκόσμιο την αλαζονεία τους, αναζητώντας υποτακτικούς 
στις κυβερνήσεις των διάφορων κρατών με τα οποία συναλλάσσονται.   

 Αυτοί οι διπλωμάτες ήταν φυσικό και αναμενόμενο να αντιδράσουν κατά τρόπο 
έντονο στο “όχι” του λαού μας στο δημοψήφισμα του Απριλίου του 2004.  Στον 
ισολογισμό που έκανα -επαναλαμβάνω, με κάθε προσοχή και αντικειμενικότητα- τα 
πλην του απερχομένου Προέδρου είναι, δυστυχώς, πολύ περισσότερα από τα συν.  
Τα λάθη του βαραίνουν πολύ περισσότερο στη ζυγαριά από τα καλά έργα που έκανε.  
Τα αρνητικά είναι, δυστυχώς, πολύ περισσότερα από τα θετικά.   

 Πολλές φορές διερωτήθηκα ποιο ήταν το κορυφαίο σφάλμα του Προέδρου 
Παπαδόπουλου.  Τα σοβαρά σφάλματα, όμως, ήταν τόσα πολλά και δυσκολευόμουν 
να δώσω απάντηση στο ερώτημα.  Ακόμα και σήμερα, παραμονές της λήξης της 
θητείας του, δεν μπορώ να ξεχωρίσω ένα σφάλμα ως το κορυφαίο.  Ταλαντεύομαι 
μεταξύ της δαιμονοποίησης της αντίθετης άποψης, με όλα τα οδυνηρά της 
συνεπακόλουθα, και της συχνής, σχεδόν συστηματικής, καταφυγής του στο ψέμα.  Το 
τίμημα που πληρώσαμε και θα συνεχίσουμε να πληρώνουμε για τα δύο αυτά πολύ 
μεγάλα σφάλματα είναι τεράστιο.  Η μεγάλη πλειοψηφία του “όχι” στο δημοψήφισμα 
και η δύναμη που του έδινε η στήριξη από το ΑΚΕΛ και γενικά την τριμερή τον έκαναν 
να συμπεριφέρεται όπως τους διπλωμάτες που διαμορφώνουν την εξωτερική πολιτική 
των ΗΠΑ, δηλαδή να συμπεριφέρεται με αλαζονεία και αυταρχισμό.   

 Τα σημάδια ήταν από την αρχή της θητείας του, δυστυχώς, άσχημα.  Στις 18 
Ιουλίου 2003 τέλεσε τα εγκαίνια του Αθλητικού Κέντρου Αγρού στην παρουσία του 
προκατόχου του Γλαύκου Κληρίδη.  Μετά το πέρας των εγκαινίων έκαμε τις 
καθιερωμένες δηλώσεις του στους δημοσιογράφους.  Εκεί έκανε τη γνωστή 
χειρονομία μπροστά στις τηλεοπτικές κάμερες, ότι η αντιπολίτευση τρελάθηκε.  
Καθολική θα ήταν η απαίτηση σε άλλες χώρες να απολογηθεί ο Πρόεδρος για το 
ολίσθημά του.  

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

 ∆υστυχώς, οι αντιδράσεις των συμπολιτευόμενων κομμάτων και ιδιαίτερα του 
ΑΚΕΛ, που ήταν το μεγαλύτερο κομμάτι της συμπολίτευσης, δεν ήταν οι 
αναμενόμενες.  Σιώπησαν μπροστά σε ένα απαράδεκτο φαινόμενο για το οποίο 
έπρεπε να μιλήσουν και να μιλήσουν με δυνατή φωνή.  Ούτε τα πλείστα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης έκαναν αυτό που τους επέβαλλε η υψηλή αποστολή τους.  Αυτή ήταν η 
αρχή της προσπάθειας του Προέδρου να δαιμονοποιήσει τις προθέσεις και τη 
συμπεριφορά της αντιπολίτευσης.  Ακολούθησαν πολλά παρόμοια και χειρότερα 
φαινόμενα στα πέντε επόμενα χρόνια.  Θα αναφερθώ ενδεικτικά σε λίγα από αυτά πιο 
κάτω.  Πριν εγκαταλείψω όμως την επίσκεψη στον Αγρό, θέλω να σχολιάσω ακόμα 
ένα θέμα σε σχέση με τα όσα λέχθηκαν και έγιναν τότε εκεί.   

 Ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος στην ομιλία του, αφού εξήρε την τεράστια 
προσφορά του Γλαύκου Κληρίδη στον τόπο με ειδική αναφορά στην ένταξη της 
Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δεσμεύτηκε δημόσια να τιμήσει η πολιτεία το 
Γλαύκο Κληρίδη για την πραγματικά μεγάλη προσφορά του.  Η θητεία του Προέδρου 
Παπαδόπουλου όπου να ’ναι λήγει και η δέσμευση αυτή παραμένει ανεκπλήρωτη. 

 Ο Γλαύκος Κληρίδης έπρεπε να είχε τιμηθεί από τον Τάσσο Παπαδόπουλο και 
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την κυβέρνησή του, γιατί υπήρξε από κυπριακής πλευράς ο μεγάλος αρχιτέκτονας του 
άθλου της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτό τον άθλο μικρόψυχοι 
υποστηρικτές του Προέδρου Παπαδόπουλου προσπαθούν συνεχώς να τον μειώσουν 
και να τον αποδώσουν σε άλλους που δεν τους ανήκει.  Ήταν, λένε, η απειλή του 
ελληνικού κοινοβουλίου για απόρριψη της διεύρυνσης με τα δέκα νέα κράτη, αν σ’  
αυτά δε περιλαμβανόταν η Κύπρος, που οδήγησε στην ένταξη της Κύπρου.  
Λησμονούν οι  μικρόψυχοι αυτοί άνθρωποι πως η απειλή αυτή του ελληνικού 
κοινοβουλίου είχε διατυπωθεί, όταν η ένταξη της Κύπρου είχε ουσιαστικά κριθεί με 
σχετικές αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και των Συμβουλίων Υπουργών 
Εξωτερικών και Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Με αυτά, βεβαίως, ουδόλως υποτιμώ την τεράστια συμβολή της Ελλάδας, 
κυβέρνησης και κοινοβουλίου, στην επίτευξη του μεγάλου εκείνου στόχου.  Η τιμή 
προς το Γλαύκο Κληρίδη θα απέληγε σε τιμή γι’  αυτούς που θα τον τιμούσαν.  Η 
παράλειψη του απερχόμενου Προέδρου να τιμήσει το Γλαύκο Κληρίδη πρέπει να είναι 
ηθελημένη και δείχνει ανάγλυφα τον τρόπο που συμπεριφέρεται στους πολιτικούς του 
αντιπάλους ο απερχόμενος Πρόεδρος. 

 Ο σεβασμός ενός αντιπάλου είναι άρρηκτα συνδεδεμένος με το σεβασμό της 
αντίθετης άποψης.  ∆εν έχω καμιά απολύτως αμφιβολία στο μυαλό μου πως, αν ο 
Γλαύκος Κληρίδης τασσόταν με όσους είπαν “όχι” στο δημοψήφισμα, θα είχε τιμηθεί 
από τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο με τις πιο υψηλές τιμητικές διακρίσεις.  Ο Γλαύκος 
Κληρίδης τον Ιούλιο του 2003 ήταν για τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο ένας ηγέτης άξιος 
τιμής και διακρίσεων από μέρους της πολιτείας.  Λίγους μήνες αργότερα ήταν για τον 
απερχόμενο Πρόεδρο απλά ένας ναιναίκος, άξιος χλεύης και αποστροφής.   

 Η δαιμονοποίηση της αντίθετης άποψης δεν περιορίστηκε μόνο στις προθέσεις 
και θέσεις της αντιπολίτευσης.  Επεκτάθηκε και στις προθέσεις και συμπεριφορές της 
γενικής γραμματείας του ΟΗΕ και πολλών κυβερνήσεων ξένων κρατών, κυρίως 
ευρωπαϊκών.  Με τη βοήθεια και τη στήριξη του ΑΚΕΛ ανέπτυξε και καλλιέργησε μια 
μίζερη εξωτερική πολιτική, που είχε ως βάση της τη θεωρία ότι οι ξένοι συνωμοτούν 
αδιάκοπα σε βάρος της Κύπρου.  Η γενική γραμματεία του ΟΗΕ, που για δεκαετίες 
ολόκληρες ήταν -μετά την Ελλάδα- το δεύτερο αποκούμπι του κυπριακού ελληνισμού, 
μετατράπηκε επί των ημερών του απερχόμενου Προέδρου σε κέντρο συνωμοσιών σε 
βάρος της Κύπρου και του λαού της. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία ενταχθήκαμε με χίλιες δυο οικονομικές 
θυσίες του λαού μας και με την ελπίδα ότι θα αποτελέσει τον καταλύτη για λύση του 
Κυπριακού, είναι για τον απερχόμενο Πρόεδρο μια ένωση κρατών και, ιδιαίτερα, για 
τον τέως Υπουργό Εξωτερικών του, τον κ. Λιλλήκα, μια ένωση κρατών που 
πρακτορεύει τα συμφέροντα της Τουρκίας.  Όλες οι κακοδαιμονίες μας οφείλονται 
στους ξένους.  Κάποιοι από αυτούς είναι φιλότουρκοι.  Άλλοι είναι ανθέλληνες.  Άλλοι 
είναι επιτήδειοι, ουδέτεροι και άλλοι υποχείρια των Αμερικανών.  Αυτά τα ίδια κράτη 
που πριν από πέντε χρόνια αντιστάθηκαν σθεναρά στις πιέσεις της Τουρκίας που 
αποσκοπούσαν στη ματαίωση της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
έχουν τώρα μετατραπεί όλα σε εχθρούς και πολέμιους των δικαίων του κυπριακού 
ελληνισμού· στην καλύτερη περίπτωση, αδιάφοροι θεατές της κατοχής της μισής μας 
πατρίδας. 

 Ο απερχόμενος Πρόεδρος και οι υποστηρικτές του αδυνατούν να αντλήσουν 
διδάγματα από τη συμπεριφορά άλλων κυβερνήσεων.  Υπάρχει άλλη ευρωπαϊκή 
κυβέρνηση τόσο ξενοφοβική όπως η δική μας;  Σίγουρα όχι.  Ο Κωνσταντίνος 
Καραμανλής είχε πει πολύ εύστοχα πως δεν υπάρχουν μικρά κράτη αλλά μικρές 
πολιτικές.  Και, πράγματι, μικρά κράτη, όπως το Λουξεμβούργο και η Φινλανδία, 
διαδραματίζουν πολύ σημαντικό ρόλο στη διαμόρφωση του ευρωπαϊκού γίγνεσθαι.  
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Μια χώρα μικρή, που δε διαθέτει φυσικούς πόρους, μόνο με τη διαμόρφωση φιλικών 
διπλωματικών σχέσεων με τα ξένα κράτη μπορεί να προωθήσει τα δίκαιά της.  Αυτή η 
μίζερη και ξενοφοβική πολιτική του απερχόμενου Προέδρου είναι παντελώς αδύνατο 
να διαμορφώσει φιλικές διπλωματικές σχέσεις με τα ξένα κράτη, εκτός βέβαια από τα 
κράτη εκείνα που ακολουθούν την ίδια μίζερη πολιτική.  Τέτοια κράτη σίγουρα 
υπάρχουν πολλά στην Αφρική, λίγα στη Λατινική Αμερική, αλλά στην Ευρώπη, εκτός 
από τη Λευκορωσία του Λουκασένκο, δεν υπάρχουν άλλα ξενοφοβικά κράτη. 

 Το Συμβούλιο της Ευρώπης στην έκθεσή του για τις καλές πρακτικές που 
αφορούν τις εκλογές αναφέρει, μεταξύ άλλων, ότι αληθινή δημοκρατία σημαίνει πολλά 
άλλα πράγματα εκτός από τις ελεύθερες εκλογές.  Ως μια από τις κύριες 
προϋποθέσεις της αληθινής δημοκρατίας καταγράφει το Συμβούλιο της Ευρώπης τη 
δυνατότητα της πλειοψηφίας να σέβεται τις αντίθετες απόψεις της μειοψηφίας.  Αυτή η 
θέση, που για πολλούς ακαδημαϊκούς και πολιτικούς αναλυτές είναι η πεμπτουσία της 
σύγχρονης δημοκρατίας, έχει καταπατηθεί κατάφωρα τα τελευταία πέντε χρόνια στην 
Κύπρο.  Όχι μόνο, δυστυχώς, από τον απερχόμενο Πρόεδρο.  Ακόμη και το 
κοινοβούλιο από ναός της δημοκρατίας και υπέρμαχος του σεβασμού της αντίθετης 
άποψης επιχειρήθηκε από κάποιους που θέλουν να παρουσιάζονται ως υπέρμαχοι 
των ιδεωδών της Ευρώπης να μετατραπεί σε χώρο κατασυκοφάντησης των 
αντιπάλων.  Για μια περίοδο, ευτυχώς μόνο λίγων μηνών, στο χώρο αυτό ξανάζησε ο 
μακαρθισμός.  Και, δυστυχώς, το ΑΚΕΛ -και το λέω με μεγάλη μου λύπη- που όφειλε 
να συντρίβει στη γένεσή της κάθε απόπειρα αναβίωσης του μακαρθισμού, γιατί ο 
Μακάρθυ είναι στο όνομα της πάταξης του κομμουνισμού που έκανε τα γνωστά 
ανοσιουργήματά του τότε στις Ηνωμένες Πολιτείες, έδειξε ασυγχώρητη ανοχή προς 
αυτούς που επιχείρησαν αυτή την αναβίωση του μακαρθισμού. 

 Κάτω από το βάρος των ανοσιουργημάτων τους οι εμπνευστές αυτής της 
προσπάθειας στην Κύπρο και μιμητές του Μακάρθυ αναγκάστηκαν να εγκαταλείψουν 
ημιτελές το έργο τους.  Ούτε καν ένα σημείωμα δεν τόλμησαν να συντάξουν, για να 
πάει αυτό το σημείωμα στην ολομέλεια για ένα θέμα που απασχόλησε για οκτώ 
ολόκληρες συνεδρίες την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως. 

 Το μεγάλο ατόπημα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του απερχόμενου Προέδρου: 
να αποκαλέσει ναιναίκους όσους ψήφισαν “ναι” στο δημοψήφισμα.  Και η απόπειρα 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως να 
στοιχειοθετήσει υπόθεση εναντίον των Ηνωμένων Εθνών για δήθεν εξαγορά 
συνειδήσεων υπέρ του “ναι” και η διαστρέβλωση πολλών προνοιών του Σχεδίου Ανάν 
σε βαθμό που συνιστούσε βάναυση κακοποίηση της αλήθειας έχουν προκαλέσει 
βαρύτατα και βαθύτατα τραύματα στις σχέσεις της Κύπρου με τα Ηνωμένα Έθνη.  Θα 
χρειαστούν πολλές και σκληρές προσπάθειες, για να επουλωθούν οι πληγές από τα 
τραύματα αυτά.  Οι υπεύθυνοι για τα ολισθήματα αυτά έχουν προκαλέσει μεγάλη 
ζημιά στην αξιοπιστία της Κύπρου στο εξωτερικό γενικά και ειδικά στο χώρο των 
Ηνωμένων Εθνών.  Μια χώρα μικρή, χωρίς αξιοπιστία λίγο, πολύ λίγο διαφέρει από 
τον κυνηγό που πηγαίνει κυνήγι με το όπλο στο χέρι αλλά χωρίς φυσίγγια στη ζώνη 
του.  Έτσι έχουν καταντήσει την Κύπρο, δυστυχώς, ο απερχόμενος Πρόεδρος και οι 
υποστηρικτές του. 

 Στο χώρο της Ευρώπης η μειωμένη αξιοπιστία της Κύπρου εξανεμίστηκε 
σχεδόν πλήρως από τις διάφορες γκάφες ολκής του απερχόμενου Προέδρου και της 
κυβέρνησής του αλλά και από τα αλλεπάλληλα χοντροειδέστατα ψέματά τους.  Ο 
απερχόμενος Πρόεδρος και οι υποστηρικτές του προσπαθούν να δικαιολογήσουν την 
ανύπαρκτη αξιοπιστία τους στο “όχι” του λαού μας στο δημοψήφισμα.  Ψεύδονται 
κατά την προσφιλή τους μέθοδο. 
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 Τον Απρίλη του 2004 η Ρωσία, όπως όλοι γνωρίζουμε, άσκησε βέτο και 
απέτρεψε την υιοθέτηση από το Συμβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ του Σχεδίου Ανάν.  
Στις 26 Απριλίου 2004, λίγες μόνο μέρες μετά την άσκηση του βέτο, συνήλθε στο 
Λουξεμβούργο η Σύνοδος των Υπουργών Εξωτερικών των είκοσι πέντε.  Στο 
καθιερωμένο επίσημο δείπνο ρώτησαν τον τότε Υπουργό Εξωτερικών κ. Ιακώβου για 
το ρωσικό βέτο.  Ο κ. Ιακώβου, με οδηγίες του απερχόμενου Προέδρου, είπε στους 
συναδέλφους του πως η Ρωσία άσκησε το βέτο από παρεξήγηση.  Ήταν, τους είπε, 
από κακή συνεννόηση και έλλειψη ενημέρωσης που ασκήθηκε το βέτο.  Αυτό ήταν 
ένα μεγάλο ψέμα και οι Ευρωπαίοι εταίροι ήξεραν πως ήταν ψέμα, γιατί δυο μέρες 
προηγουμένως ο Ρώσος Υπουργός Εξωτερικών ενημέρωσε την τρόικα της Ευρώπης 
πως το βέτο ασκήθηκε μετά από θερμή παράκληση της κυβέρνησης της Κύπρου.  
Ευτυχώς που το δείπνο εκείνο το βράδυ δεν περιλάμβανε γιαούρτι, γιατί, αν στο 
τραπέζι υπήρχε γιαούρτι, οι είκοσι τρεις Υπουργοί Εξωτερικών -εξαιρώ ασφαλώς το 
Μολυβιάτη- μέχρι σήμερα θα έριχναν ακόμα γιαούρτι στον Κύπριο ομόλογό τους. 

 Ο κ. Ιακώβου είμαι βέβαιος πως δε θα έκανε -ως έμπειρος διπλωμάτης που 
είναι και άνθρωπος χαμηλών τόνων- τέτοιο λάθος, αν δεν έπαιρνε ρητές οδηγίες από 
τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο να πει όσα είπε στους συναδέλφους του, στους 
ομολόγους του.  Ο κ. Φερχόιγκεν, ένας από τους αρχιτέκτονες της ένταξης της 
Κύπρου στην Ευρώπη, προς τον οποίο οφείλουμε ευγνώμονες ευχαριστίες για τα όσα 
έκανε, κατηγόρησε ευθέως και ανοιχτά τον Πρόεδρο Παπαδόπουλο ενώπιον του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου πως τον εξαπάτησε.  Όλοι θυμάστε το ασύστολο και 
πρωτοφανές για Πρόεδρο κράτους ψέμα που είπε στον επισκεπτόμενο την Κύπρο 
Πρόεδρο της Πολωνίας περί νέας πρωτοβουλίας του ΟΗΕ.  Αυτό το ψέμα όχι μόνο 
μας εξευτέλισε ως κράτος ενώπιον του Προέδρου της Πολωνίας, αλλά ανάγκασε τα 
Ηνωμένα Έθνη να εκδώσουν ανακοίνωση και να πουν ότι οι ισχυρισμοί του Κύπριου 
Προέδρου δεν ανταποκρίνονται στα πραγματικά γεγονότα.  Από της ίδρυσης του ΟΗΕ 
σπανιότατα έχουν εκδώσει διάψευση αρχηγού κράτους μέλους.  ∆ιάψευσαν μια φορά 
το δικτάτορα της Χιλής Πινοτσέτ και ένα, δύο Αφρικανούς ηγέτες, σύμφωνα με σχόλιο 
που έκανε τότε το έγκυρο περιοδικό “Foly Report”.  Σε διευκρινιστική ανακοίνωση 
αναγκάστηκαν να προβούν τα Ηνωμένα Έθνη και μετά την τελευταία συνάντηση του 
απερχόμενου Προέδρου με τον προηγούμενο γενικό γραμματέα των Ηνωμένων 
Εθνών κ. Κόφι Ανάν που έγινε στο Παρίσι. 

 Το επεισόδιο με το Σουηδό Υπουργό Εξωτερικών έδωσε την αφορμή να 
καταστούμε το περίγελο της Ευρώπης.  Τόσος είναι ο σεβασμός της κυβέρνησης 
Παπαδόπουλου προς την αλήθεια, που ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, για να 
δικαιολογήσει την ακύρωση της επίσκεψης της κ. Μαρκουλλή στη Σουηδία, που ήταν 
αποτέλεσμα της δήλωσης του Προέδρου Παπαδόπουλου, είπε πως η ακύρωση 
οφείλετο στο γεγονός ότι ο Σουηδός ομόλογός της θα πήγαινε στη διάσκεψη της 
Αννάπολης για το Μεσανατολικό στις 18 ∆εκεμβρίου.  Ενώ η διάσκεψη της 
Αννάπολης έγινε στις 27 Νοεμβρίου!  Αντί ο Πρόεδρος να απολογηθεί δημόσια για τις 
ατυχέστατες και εθνικά ζημιογόνες δηλώσεις του, επέμενε πως δεν είπε ότι υπάρχουν 
διαφορές απόψεων μεταξύ του Υπουργού Εξωτερικών της Σουηδίας και του 
Πρωθυπουργού της χώρας. 

 Πρόσφατα ήμουν στο Παρίσι, πριν από λίγες μέρες, και ένας Σουηδός 
βουλευτής μέλος της Πολιτικής Επιτροπής του Συμβουλίου της Ευρώπης, όχι και τόσο 
φίλος της Κύπρου, αφού με ρώτησε τι καιρό κάνει τα Χριστούγεννα στην Κύπρο που 
σκέπτεται να επισκεφτεί για διακοπές, με ρώτησε στη συνέχεια:  «Γιατί ο Πρόεδρός 
σας συνεχίζει να λέει ψέματα για τον Υπουργό Εξωτερικών της χώρας μας;»  
Ομολογώ πως ήταν από τις λίγες, τις ελάχιστες φορές που δεν ένιωσα καθόλου την 
ανάγκη να υπεραμυνθώ των πράξεων του Προέδρου της χώρας μου, ενώ σε άλλες 
περιπτώσεις, έστω κι αν διαφωνούσα, ένιωθα πάντα την ανάγκη να τον υπερασπιστώ 
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και υπεραμυνόμουνα των πολιτικών που ακολουθούσε. 

 Ο χαρακτήρας του απερχόμενου Προέδρου, που διακρίνεται από την τάση να 
συγκρούεται με τη γραμματεία των Ηνωμένων Εθνών και ξένες κυβερνήσεις χωρίς 
κανένα ουσιαστικό λόγο και από την τάση να καταφεύγει με μοναδική ευκολία σε 
ψευδείς και αβάσιμους ισχυρισμούς, έχει καταντήσει την Κύπρο το βοσκό τον ψεύτη 
ενώπιον όλων των άλλων εταίρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τόσο συγκρουσιακός 
είναι ο χαρακτήρας του, που έστειλε στο Μόνιμο Αντιπρόσωπο της Κύπρου στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης πρέσβη κ. Νίκο Αιμιλίου γραπτές οδηγίες που περιείχαν 
μειωτικούς χαρακτηρισμούς για τα μέλη του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Και επί λέξει 
κατέληγε πως εδώ χωρίζουν οι δρόμοι του Συμβουλίου της Ευρώπης και της Κύπρου. 

 Κυριολεκτικά εμβρόντητοι άκουγαν οι Μόνιμοι Αντιπρόσωποι του Συμβουλίου 
της Ευρώπης τον Κύπριο ομόλογό τους να διαβάζει το γραπτό κείμενο που του 
έστειλε  ο ίδιος ο Κύπριος Πρόεδρος.  Ο Μόνιμος Αντιπρόσωπος της Ελλάδας μού 
αποκάλυψε λίγες μέρες αργότερα πως τον έπιασε τόση απελπισία, που χρειάστηκε 
μερικά λεπτά, για να φέρει πίσω τη λαλιά του και να αρχίσει να απαντά σε ερωτήσεις 
που του υπέβαλλαν οι συνάδελφοί του άλλων χωρών. 

 Μετά το Φεβρουάριο, αν με το καλό έχουμε άλλο Πρόεδρο, θα πρέπει να 
επιδοθούμε όλοι σε μια γιγαντιαία προσπάθεια να ανακτήσει ο τόπος τη χαμένη 
αξιοπιστία του.  Χωρίς αξιοπιστία μια κυβέρνηση δε διαθέτει κύρος και χωρίς κύρος 
μια κυβέρνηση μικρού κράτους τίποτε δεν μπορεί να πετύχει.  Αν ο απερχόμενος 
Πρόεδρος επανεκλεγεί, τότε θα μείνουμε άλλα πέντε χρόνια χωρίς κύρος και 
αξιοπιστία διεθνώς.  Θα αντέξει η Κύπρος άλλα πέντε χρόνια απομόνωσης και 
παντελούς έλλειψης διεθνούς ενδιαφέροντος για το δράμα του λαού της; 

 Ας διερωτηθεί ο κάθε Κύπριος τι πέτυχε ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος, στα 
πέντε χρόνια που βρίσκεται στην εξουσία, στο Κυπριακό.  Αν είναι ικανοποιημένος 
από τους χειρισμούς του, ας τον επανεκλέξει.  Αν οι χειρισμοί του έφεραν καλύτερες 
μέρες ή δημιούργησαν, έστω, τις προϋποθέσεις, για να έρθουν καλύτερες μέρες, και 
πάλι ας τον επανεκλέξει.  Αν όμως οι χειρισμοί του, τα πείσματά του, οι υψαυχενισμοί 
του, τα ψεύδη του και η αδυναμία του να λειτουργήσει αποτελεσματικά μέσα στο 
σύγχρονο ευρωπαϊκό κλίμα της συναίνεσης, της συναντίληψης και του συμβιβασμού 
έχουν οδηγήσει το Κυπριακό ένα βήμα πριν από το χειρότερο σημείο, που είναι η 
διχοτόμηση, τότε η επανεκλογή του θα ήταν ένα μεγάλο λάθος με συνέπειες 
καταστροφικές και μη αναστρέψιμες. 

 Πριν από είκοσι τόσα χρόνια η Πρώην Γιουγκοσλαβική ∆ημοκρατία της 
Μακεδονίας εκλιπαρούσε την Ελλάδα για μια λύση στο θέμα της ονομασίας με 
σύνθετο όνομα, όπως Βόρεια Μακεδονία, Νέα Μακεδονία κ.λπ.  Η Ελλάδα πεισματικά 
αρνείτο να συζητήσει τέτοια λύση, αγνοούσε τις συστάσεις της διεθνούς κοινότητας για 
μια συμβιβαστική λύση. Τώρα που εκατό είκοσι τρία ολόκληρα κράτη έχουν 
αναγνωρίσει τη Μακεδονία απλά με το συνταγματικό της όνομα, ως ∆ημοκρατία της 
Μακεδονίας, η Ελλάδα εκλιπαρεί για λύση με σύνθετο όνομα.  Μακάρι να το πετύχει.  
Στηρίζουμε τις προσπάθειές της με όλες μας τις δυνάμεις παντού και ιδιαίτερα στο 
χώρο του Συμβουλίου της Ευρώπης, αλλά πολύ φοβούμεθα πως η ζημιά έγινε και 
είναι μάλλον ανεπανόρθωτη.  Η Πρώην Γιουγκοσλαβική ∆ημοκρατία της Μακεδονίας 
πέτυχε αυτό που ήθελε εκμεταλλευόμενη τον παράγοντα “χρόνος”.  Ο χρόνος δούλευε 
υπέρ της και εναντίον της Ελλάδας.  Και παρ’  όλο που είναι ένα κράτος από τα πλέον 
φτωχά της Ευρώπης, ένα κράτος χωρίς ισχυρούς προστάτες και συμμάχους, πέτυχε 
τους στόχους της, γιατί η Ελλάδα στο θέμα της ονομασίας ακολούθησε πολιτική που 
δεν μπορούσε να τη συμμεριστεί και να τη στηρίξει η διεθνής κοινότητα. 

 Το θέμα των τελικών συνόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης απασχολεί σήμερα 
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στα σοβαρά όλες τις κυβερνήσεις των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ιδιαίτερα ύστερα από την επιμονή του Προέδρου Σαρκοζί να περιληφθεί το θέμα αυτό 
στους όρους εντολής που δόθηκαν στους επτά σοφούς που θα εξετάσουν το μέλλον 
της Ευρώπης και θα υποβάλουν σχετική έκθεση.  Οι πιο σοβαροί αναλυτές εκτιμούν 
πως το θέμα των τελικών συνόρων, τουτέστιν το θέμα της περαιτέρω διεύρυνσης, θα 
αποφασιστεί από τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης μέσα στα επόμενα δύο με τρία 
χρόνια.  Ποιες θα είναι οι διαπραγματευτικές δυνατότητες της Κύπρου, αν το 
Κυπριακό παραμένει άλυτο και αποφασιστεί πως η Τουρκία δε θα μπορεί να καταστεί 
πλήρες μέλος; 

 Πέραν τούτου, η νέα Συνταγματική Συνθήκη καταργεί το βέτο του κάθε κράτους 
μέλους που υπήρχε μέχρι σήμερα.  Η εξέλιξη αυτή καθιστά οπωσδήποτε τη 
διαπραγματευτική θέση μικρών κρατών όπως είναι η Κύπρος πολύ πιο αδύνατη.  Τα 
μικρά κράτη τώρα, χωρίς ισχυρούς και μεγάλους σε μέγεθος συμμάχους, πολύ λίγα 
πράγματα μπορούν να επιτύχουν, σε αντίθεση με τα όσα ίσχυαν, όταν η Τουρκία 
εξασφάλιζε την ενταξιακή της πορεία και το άνοιγμα των διάφορων κεφαλαίων χωρίς 
να κάνει καμιά υποχώρηση στο Κυπριακό.  ∆υστυχώς, ο απερχόμενος Πρόεδρος όχι 
μόνο έβαλε την υπογραφή του κάτω από το έγγραφο που αποενεχοποίησε την 
Τουρκία, αλλά και στην Τουρκία επέτρεψε να προχωρεί εντελώς ανενόχλητη στην 
ενταξιακή της πορεία, χωρίς να κάνει καμία υποχώρηση στο Κυπριακό. 

 Τόσο κακοί ήταν, δυστυχώς, οι χειρισμοί του Προέδρου Παπαδόπουλου, που 
δεν πέτυχε ούτε το πιο απλό πράγμα.  Να εξαναγκαστεί δηλαδή η Τουρκία να ανοίξει 
τα λιμάνια και τα αεροδρόμιά της στα κυπριακά πλοία και αεροπλάνα.  Για το άνοιγμα 
των λιμανιών στα υπό κυπριακή σημαία πλοία ενδιαφέρονται άμεσα και ενεργά οι 
κυβερνήσεις πολλών ευρωπαϊκών κρατών, όπως οι κυβερνήσεις της Γερμανίας και 
της ∆ανίας, καθώς και ο επιχειρηματικός κόσμος ολόκληρης της Ευρώπης.  Πολύ 
έντονο είναι το ενδιαφέρον και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Αν, λοιπόν, για ένα θέμα 
που ενδιαφέρεται τόσο πολύ η Ευρωπαϊκή Ένωση ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος 
απέτυχε να εξασφαλίσει συμμαχίες, για να εξαναγκαστεί η Τουρκία σε υποχωρήσεις 
και να ανοίξει τα λιμάνια της, ερωτώ, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι:  Πώς θα 
μπορέσει ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος να εξασφαλίσει συμμαχίες, έτσι που να 
εξαναγκαστεί η Τουρκία σε υποχωρήσεις στο Κυπριακό, που είναι το μεγάλο 
ζητούμενο; 

 Λυπούμαι, ειλικρινά, που κάνω τη διαπίστωση αυτή, αλλά ο Πρόεδρος 
Παπαδόπουλος με την πολιτική που ακολουθεί ούτε τα πιο απλά πράγματα δεν 
μπορεί να επιτύχει.  Γιατί λειτουργεί και κινείται έξω από το κλίμα που επικρατεί στην 
Ευρώπη.  Όσο και να προσπαθήσει, όσο σκληρά και να εργαστεί και εργάζεται, δεν 
πρόκειται να φέρει τα προσδοκώμενα αποτελέσματα.  Στην Ευρώπη πετυχαίνουν 
μόνο εκείνοι που είναι έτοιμοι να μπουν με καλή διάθεση στη διαδικασία του πάρε-
δώσε.  ∆εν έχεις καμία προοπτική να επιτύχεις, αν δεν είσαι έτοιμος να συμβάλεις στη 
διαμόρφωση συμβιβαστικών λύσεων.  Ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος εκ της νεότητός 
του απεχθάνεται τους συμβιβασμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Πουργουρίδη, μιλάτε σχεδόν τριάντα λεπτά. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.  ∆ώστε μου δύο λεπτά και τελειώνω.  Να κλείσω το 
κεφάλαιο αυτό. 

 Του πήρε, έλεγα, γιατί απεχθάνεται εκ της νεότητός του τους συμβιβασμούς, 
σαράντα έξι ολόκληρα χρόνια, για να αντιληφθεί ότι ο συμβιβασμός που τότε 
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επέβαλλε η διεθνής κοινότητα στην Κύπρο, οι συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου, που με 
πάθος απέρριπτε ως προδοτικές, ήταν για το λαό μας μια ευλογία.  Στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση δεν έχεις την πολυτέλεια να περιμένεις χρόνια, για να αποδεχτείς ή όχι ένα 
συμβιβασμό.  Έχεις μερικές ώρες, κάποτε μερικές μέρες και, σπανίως, μερικές 
εβδομάδες.  Γι’  αυτό λέω και επιμένω πως ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος δεν μπορεί 
λόγω χαρακτήρα και νοοτροπίας να λειτουργήσει αποτελεσματικά μέσα στο σύγχρονο 
κόσμο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος, σφαιρικά κρινόμενος, δεν είναι ένας κακός 
Πρόεδρος.  Όμως, τον προσεχή Φεβράρη το πρόβλημα που καλείται ο λαός μας να 
αντιμετωπίσει δεν είναι να καταψηφίσει έναν κακό Πρόεδρο, αλλά να εκλέξει έναν 
καλύτερο.  Έναν Πρόεδρο που να μπορεί να λειτουργήσει καλύτερα μέσα στο χώρο 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έναν Πρόεδρο που να μπορεί να κατανοήσει  το πολιτικό 
περιβάλλον στο οποίο ανήκει θεσμικά η Κυπριακή ∆ημοκρατία, έναν Πρόεδρο που να 
διαθέτει το πολιτικό αισθητήριο και ικανότητα να αντιληφθεί το ευρύτερο 
γεωστρατηγικό πλαίσιο.  Έναν Πρόεδρο που δε θα βρίσκεται σε μόνιμη διάσταση με 
το ρεαλισμό και τον ορθολογισμό, έναν Πρόεδρο που θα μπορεί να επιδιώξει έναν 
εφικτό και έντιμο συμβιβασμό.  Όχι έναν αδιόρθωτο χιμαιροκυνηγό.  Ο ελληνισμός στο 
κυνήγι της χίμαιρας έχασε πολλές πατρίδες τις οποίες ακόμα θρηνούμε.  Να εκλέξει 
έναν καλύτερο Πρόεδρο, που δε θα καταφεύγει στο ψεύδος με την ίδια περίπου 
ευκολία που καταφεύγει ένας ιερέας στο “Κύριε ελέησον”, έναν Πρόεδρο που δε θα 
νομίζει ότι τα ξέρει όλα και πως ο ερχομός του στη γη δεν είναι προϊόν συνεύρεσης 
των γονέων του αλλά προϊόν θεϊκής παρέμβασης, για να σώσει τον τόπο. 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω πως ο λαός το Φεβρουάριο με 
την ψήφο του θα δώσει έναν τόπο στον τόπο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Κυπριανού.  Προτού πάρει το λόγο ο κ. 
Κυπριανού, απολογούμαι στον κ. Αγγελίδη γιατί δεν ήμουν παρών.  Είχα συνάντηση 
με πρέσβη και κύλησε ο χρόνος.  Θέλω να τον ευχαριστήσω πολύ για τις ευχές του 
και για τη διαπίστωσή του ότι ο Πρόεδρος της Βουλής είναι καλός Πρόεδρος και να 
του πω ότι όπου τον ορίσει ο λαός ως Πρόεδρο, θα είναι πάντα καλός. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τώρα που σας συνηθίσαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και εκεί θα με συνηθίσετε. 

(Γέλια) 

 Προπάντων οι φίλοι της Ε∆ΕΚ γίνεται να μη με συνηθίσουν;  Κύριε ελέησον! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οι θέσεις της κοινοβουλευτικής μας ομάδας εκφράστηκαν από τον 
κοινοβουλευτικό μας εκπρόσωπο και από τους άλλους συναδέλφους.  Στη διάρκεια 
των τελευταίων τεσσάρων ημερών προσπάθειά μας ήταν να τοποθετηθούμε σε όλα 
τα ζητήματα ισορροπημένα και όχι ισοπεδωτικά, υπεύθυνα και εποικοδομητικά.  
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Ακούστηκαν, δυστυχώς, πάρα πολλές υπερβολές.  Ακούστηκαν και χαρακτηρισμοί και 
αφορισμοί.  Αυτό νομίζω ότι είναι κάτι που δε διακρίνει τη δική μας την 
κοινοβουλευτική ομάδα.  Και αυτό, γιατί πάντοτε σεβόμαστε τη λειτουργία και των 
δημοκρατικών θεσμών αλλά και τη διαφορετική άποψη.  Και χαιρόμαστε, γιατί κάποιοι 
αναγνωρίζουν -έστω και καθυστερημένα- στο κόμμα μας και στην κοινοβουλευτική 
μας ομάδα τον πρωταγωνιστικό τους ρόλο στην υπεράσπιση θεσμών και αξιών στον 
τόπο μας.  Γιατί διαχρονικά εμείς  υπερασπιστήκαμε το δικαίωμα της διαφορετικής 
άποψης.  ∆ιαχρονικά υπερασπιστήκαμε και την ίδια τη δημοκρατία στον τόπο μας.  
Και να επισημάνω ότι είναι οι ακελικοί που διώκονταν όλα αυτά τα χρόνια, γιατί είχαν 
διαφορετική άποψη.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα επιδιώξω να σχολιάσω τα πιο σημαντικά από τα πολιτικά ζητήματα τα 
οποία έχουν εγερθεί κατά τη διάρκεια της συζήτησης των προϋπολογισμών. 

 Κατηγορείται το ΑΚΕΛ ότι διέκοψε τη συνεργασία.  Ε, να πω ότι δε μας άφησαν 
επιλογή.  ∆ε δέχθηκαν να συζητήσουμε το πρόγραμμα πάνω στο οποίο θα στηριζόταν 
η επόμενη προσπάθεια για συνεργασία.  Προαποφάσισαν για τον υποψήφιο.  
Ουσιαστικά μάς έστελλαν το μήνυμα ότι είτε θα ακολουθήσουμε τη δική τους την 
πολιτική και στο Κυπριακό και στα θέματα εσωτερικής διακυβέρνησης με τον 
υποψήφιο τον οποίο -μάλιστα- είχαν προαποφασίσει είτε η πόρτα ήταν ανοιχτή, για να 
φύγουμε από τη συνεργασία.  Μας υποχρέωσαν λοιπόν να αποχωρήσουμε από την 
τριμερή συνεργασία.  Και θα κάμω μία παρένθεση, για να πω ότι είναι παράξενη η 
αντίληψη που επικρατεί στα μυαλά κάποιων ότι, για να υπάρξει μια συνεργασία, θα 
πρέπει πάντοτε το ΑΚΕΛ να στηρίζει τις επιλογές άλλων.  Ουδέποτε άλλοι θα ήταν 
έτοιμοι να στηρίξουν επιλογές του ΑΚΕΛ.  Εμάς δε μας εκφράζει αυτή η προσέγγιση.  
Και θεωρούμε ότι ζούμε σε μια εποχή όπου αυτά τα πράγματα θα πρέπει να γίνονται 
στη βάση της αμοιβαιότητας και, το πιο σημαντικό, στη βάση μίας συγκεκριμένης 
πολιτικής πλατφόρμας και αξιολογώντας αντικειμενικά τα άτομα τα οποία καλούνται 
να καθοδηγήσουν αυτή τη συνεργασία.   

 Πέρα από τα όσα έχω πει, θέλω να πω ότι είναι δημοκρατικό δικαίωμα του 
ΑΚΕΛ να αποφασίσει κατά πόσο θα έχει δικό του υποψήφιο ή κατά πόσο θα 
υποστηρίξει κάποιον άλλον.  Και ειλικρινά διερωτώμαι:  Ενώ κάποιοι εκφράζουν 
σεβασμό σε αυτή την απόφαση του ΑΚΕΛ, την ίδια στιγμή προσπαθούν να βρουν 
αλλότρια κίνητρα, για να δικαιολογήσουν αυτή μας τη στάση.  Εμείς ξεκαθαρίζουμε ότι 
δε χρωστούμε σε κανέναν.  Στηρίξαμε, κατ’ επανάληψη, κυβερνήσεις από άλλους 
κομματικούς χώρους.  Είχαμε λοιπόν το δικαίωμα, αξιολογώντας τα δεδομένα, να 
αποφασίσουμε για το πώς θα προχωρήσουμε.   

 Πού στηρίξαμε την απόφαση την οποία πήραμε;  Γιατί γίνεται, έτσι, πολλή 
συζήτηση και γι’ αυτό το θέμα.  Τη στηρίξαμε στις ανάγκες του τόπου και του λαού, 
όπως έχουν διαμορφωθεί μετά και την παρέλευση των τελευταίων πέντε ετών.  Τη 
στηρίξαμε στην ανάγκη για επιβίωση, για απελευθέρωση και επανένωση του τόπου.  
Τη στηρίξαμε στην ανάγκη να εκσυγχρονίσουμε, να ενισχύσουμε και να 
αναβαθμίσουμε τους θεσμούς στον τόπο μας, στην ανάγκη να ανανεώσουμε την 
πολιτική ζωή του τόπου.   

 Εμείς σεβόμαστε όλους τους πολιτικούς, αλλά λέμε ότι ο τόπος μας, επιτέλους, 
έχει ανάγκη την ανάληψη της ηγεσίας από μια ηγεσία η οποία θα μπορεί να εργαστεί 
μέσα στα σύγχρονα δεδομένα˙ τα οποία μάλιστα έχουν δημιουργηθεί και από την 
ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να μη μεταφέρει αντιπαραθέσεις και φοβίες του 
παρελθόντος, οι οποίες λειτουργούν διχαστικά.   

 Θελήσαμε, λοιπόν, με την απόφασή μας να ανανεώσουμε την ελπίδα και την 
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προοπτική για ένα καλύτερο μέλλον για τον τόπο μας.  Και η ανταπόκριση της οποίας 
τυγχάνει η υποψηφιότητα του ∆ημήτρη Χριστόφια να μας επιτρέψετε να πούμε ότι 
επιβεβαιώνει πόσο ορθή ήταν η απόφαση την οποία λάβαμε.  Έχει ξεφύγει από τα 
κομματικά πλαίσια του ΑΚΕΛ η υποψηφιότητα του ∆ημήτρη Χριστόφια.  Στηρίζεται 
από άτομα τα οποία ξεφεύγουν κατά πολύ από τα κομματικά μας όρια.  Είναι μία 
πολυσυλλεκτική υποψηφιότητα, η οποία έχει καταφέρει μέσα σε σύντομο χρονικό 
διάστημα να καλύψει την απόσταση από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και να 
προβάλλει αυτή τη στιγμή ως η υποψηφιότητα με τη μεγαλύτερη δυναμική σε ό,τι 
αφορά το εκλογικό αποτέλεσμα.   

 Μας κατηγόρησαν κάποιοι ότι παραμείναμε στην εξουσία για τεσσεράμισι 
χρόνια, παρ’ όλο που είχαμε διαφωνίες, χάριν της νομής της εξουσίας.  Μα, αν μας 
ενδιέφερε η νομή της εξουσίας, είχαμε πολύ εύκολη απόφαση να πάρουμε σε αυτές 
τις προεδρικές εκλογές.  Θα στηρίζαμε ξανά τον Τάσσο Παπαδόπουλο και θα 
παραμέναμε στην εξουσία, για να απολαύσουμε, όπως λένε κάποιοι, τα αγαθά της 
διακυβέρνησης.  ∆ε λειτούργησε ποτέ με αυτό τον τρόπο το ΑΚΕΛ.  Και ούτε ήταν 
δυνατό και σε αυτή την περίπτωση να λειτουργήσει με αυτό τον τρόπο.   

 Όμως, ποιο ήταν το χρέος μας έναντι στον τόπο μας;  Τι συνέβηκε αμέσως 
μετά το δημοψήφισμα του 2004 και πώς έπρεπε να αντιδράσει το ΑΚΕΛ;  Υπήρξαν 
επιθέσεις.  Προσωπικές επιθέσεις ενάντια στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ενάντια 
στην ίδια την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Πώς έπρεπε να λειτουργήσει το ΑΚΕΛ;  
Λειτούργησε όπως λειτουργούσε πάντοτε.  Υπεύθυνα και με γνώμονα το εθνικό 
συμφέρον.  Έπρεπε να στηρίξουμε την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Και αυτός ο δρόμος 
περνούσε μέσα και από τη στήριξη του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Και αυτό 
πράξαμε, σε αντίθεση με το πώς λειτούργησαν κάποιοι άλλοι.   

 Πώς λειτουργήσαμε στη συνέχεια;  Παραμείναμε απαθείς, όντας στη 
συγκυβέρνηση;  Κάθε άλλο.  Ασκήσαμε επιρροή -δε θα πω πιέσεις αλλά επιρροή- για 
να γίνει κατορθωτό να πάμε στο Εθνικό Συμβούλιο και να συζητήσουμε τον τρόπο με 
τον οποίο θα βγαίναμε από τα αδιέξοδα στα οποία είχε οδηγηθεί το Κυπριακό.  Έγινε 
κατορθωτό με τις έντονες δικές μας πιέσεις και επιρροή να πάμε στο Εθνικό 
Συμβούλιο και να καταλήξουμε στη λεγόμενη “σύνοψη και κωδικοποίηση”.  Και, 
παρεμπιπτόντως, επειδή κάποιοι λένε ότι είναι το ΑΚΕΛ και ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός που στήριξαν εκείνες τις αποφάσεις, θέλω να σας υπενθυμίσω την 
τοποθέτηση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο συνέδριο του ΑΚΕΛ.  Ότι, εξ όσων ο 
ίδιος αντιλήφθηκε, την απόφαση εκείνη στήριξαν το ΑΚΕΛ, ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, το ∆ΗΚΟ και η Ε∆ΕΚ.  Και, μάλιστα, μας είχε πει σε εκείνο το συνέδριο -
δεν ξέρω αν προσδοκούσε σε κάτι και τα έλεγε όλα αυτά- ότι οι αποφάσεις οι οποίες 
λήφθηκαν τον δέσμευαν.   

 Ασκήσαμε επιρροή να αναληφθούν πρωτοβουλίες στο Κυπριακό.  Και 
αναλήφθηκαν πρωτοβουλίες στο Κυπριακό, στις οποίες συμμετείχαμε κι εμείς ενεργά.  
Ασκήσαμε επιρροή να υλοποιηθεί το εκλογικό πρόγραμμα, γιατί εμείς το συμβόλαιο το 
οποίο  υπογράφουμε με το λαό θέλουμε να το εκπληρώνουμε στο ακέραιο.  Και είναι 
με μεγάλη μας λύπη που υποχρεωθήκαμε σε κάποιες περιπτώσεις και όταν 
διαπιστώσαμε ότι, μετά τις επανειλημμένες συζητήσεις που είχαμε με τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας κατ’ ιδίαν, δεν εισακούονταν οι απόψεις μας, είναι με μεγάλη λύπη, 
επαναλαμβάνω, που υποχρεωθήκαμε σε αρκετές περιπτώσεις να δημοσιοποιήσουμε 
τη δική μας διαφορετική άποψη.  Και κάποιοι που γνωρίζουν πώς λειτουργεί το ΑΚΕΛ 
θα πρέπει να ξέρουν πολύ καλά ότι ήταν πολύ μεγάλη απόφαση για το ΑΚΕΛ να 
υποχρεωθεί να δημοσιοποιήσει αυτές του τις διαφωνίες.   

 Θα πω κάτι όμως, για να μην υποστηρίζουν κάποιοι ότι είναι εκ των υστέρων 
που ανακαλύψαμε τα προβλήματα.  Το ∆εκέμβριο του 2005 το ΑΚΕΛ είχε συνέδριο.  
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Τι έλεγε η απόφαση του συνεδρίου;  Σε χρόνο εντελώς ανύποπτο:  «Αποτελεί όμως 
επίσης γεγονός ότι κάτω από αυτές τις συνθήκες δεν έχουν γίνει ακόμα τόσο εμφανή 
όσα το ΑΚΕΛ επιδιώκει και διεκδικεί.  Εκείνα δηλαδή τα οικονομικά και κοινωνικά 
μέτρα τα οποία να ανταποκρίνονται πλήρως στις προσδοκίες των λαϊκών στρωμάτων 
που έχουν στηρίξει την αλλαγή και περιλαμβάνονται στο πρόγραμμα διακυβέρνησης.».  
Αυτά τα λέγαμε, επαναλαμβάνω, σε χρόνο ανύποπτο.   

 Η συνάδελφος η Σωτηρούλα Χαραλάμπους διάβασε αποσπάσματα από την 
περσινή της ομιλία, για να καταδείξει ότι και πέρσι επισημαίναμε τις αδυναμίες οι 
οποίες υπήρχαν σε ό,τι αφορά την υλοποίηση των υποσχέσεων που έδωσε η 
κυβέρνηση στους πολίτες.   

 Θα έρθω σε ένα θέμα το οποίο συζητιέται πάρα πολύ.  «Καλά, οι υπουργοί σας 
τι έκαναν στο Υπουργικό Συμβούλιο;».  Το πρώτο που θέλω να υπενθυμίσω σε όλους 
είναι η έντονη άποψη του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ότι οι υπουργοί μέσα στο 
Υπουργικό Συμβούλιο δεν εκπροσωπούσαν τα κόμματά τους και ότι έπρεπε να 
λειτουργούν ως υπουργοί της κυβέρνησης.  Είναι πάρα πολλές, όμως, οι προτάσεις οι 
οποίες υποβλήθηκαν από τους υπουργούς οι οποίοι προέρχονταν από το ΑΚΕΛ και οι 
οποίες είτε κουτσουρεύτηκαν είτε απορρίφθηκαν εντελώς.  Ως εκ τούτου, δεν μπορεί 
εκεί και όπου υπάρχουν τα θετικά, να μας λένε:  «είναι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
που τα έχει επιτελέσει» και εκεί και όπου υπάρχουν αρνητικά, να μας λένε:  «ε, γιατί οι 
υπουργοί σας δε διατύπωσαν τη διαφορετική τους άποψη;».  Οι διαφωνίες μας, 
λοιπόν, ήταν πάρα πολλές και το ξέρουν όλοι πάρα πολύ καλά.   

 Θα έρθω όμως στο Κυπριακό.  Παρ’ όλο που θα μπορούσα να αντλήσω 
παραδείγματα και από το παρελθόν, θα έρθω στο παρόν, για να πω το εξής:  
Προχθές ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είπε ότι υπάρχουν κοινές θέσεις με το 
ΕΥΡΩΚΟ.  Ποιες είναι οι θέσεις του ΕΥΡΩΚΟ σε ό,τι αφορά το Κυπριακό;  Εμμένουν 
σε λύση ενιαίου κράτους.  Επιμένουν ότι αυτή είναι πιο εφικτή από την ομοσπονδιακή 
λύση και ότι είναι η καλύτερη επιλογή την οποία έχουμε μπροστά μας.  Τι λέει το 
ΕΥΡΩΚΟ για την 8η του Ιούλη, που μας είπε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ότι 
συμφωνούν στο “όχι” και στην 8η του Ιούλη;  Έλεγε ο κ. Συλλούρης για την 8η του 
Ιούλη:  «Προειδοποιούμε ότι η μη αναφορά στις ευρωπαϊκές αρχές και το αναμάσημα 
της διζωνικότητας και της δικοινοτικότητας σε συνδυασμό με την πολιτική ισότητα είναι 
δυνατό να οδηγήσουν σε ένα άλλο Σχέδιο Ανάν.».  Αυτή είναι η προσέγγιση που έχει 
η κυβέρνηση;  Αυτή είναι η προσέγγιση του ∆ΗΚΟ, της Ε∆ΕΚ, των Οικολόγων και των 
υπολοίπων για την 8η του Ιούλη;   

 Εμείς διαφωνούμε με το ΕΥΡΩΚΟ.  Και αν, λοιπόν, ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας συμφωνεί με το ΕΥΡΩΚΟ, τότε απαντά ο ίδιος στο ερώτημα του 
επιτελείου του.  ∆ε χρειάζεται να απαντήσουμε εμείς ποιες είναι οι διαφωνίες που 
έχουμε με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας που μας υποχρέωσαν να εγκαταλείψουμε 
την τριμερή.   

 Θέλω να υπενθυμίσω όμως ακόμα κάτι.  Ότι τότε που συνεργαζόμασταν με τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, κάποιοι μιλούσαν για την ύπαρξη δεύτερου κέντρου 
εξουσίας, υπονοώντας τη Βουλή και τον Πρόεδρο της Βουλής.  Τότε όσοι είχαν 
προβλήματα, θέλω να σας υπενθυμίσω ότι έβρισκαν μόνιμα κλειστή την πόρτα του 
Προεδρικού.  ∆εν την άνοιγαν, για να ακουστούν τα προβλήματά τους και να 
επιδιωχθεί η επίλυσή τους.  Έρχονταν όλοι στον Πρόεδρο της Βουλής, γιατί ήξεραν ότι 
ήταν πάντα ανοιχτή η πόρτα του Προέδρου της Βουλής, για να ακούσει τα 
προβλήματα, να τα συζητήσει και να επιδιώξει να βρει λύσεις.  Και λειτουργούσε 
πάντοτε ως ο μεσολαβητής, για να εξευρεθούν οι λύσεις.  Εφόσον, λοιπόν, κάποιοι 
επισήμαναν ότι υπήρχε δεύτερο κέντρο εξουσίας, γιατί σήμερα μας λένε ότι ουδέποτε 
υπήρξαν διαφωνίες και, αν υπήρξαν κάποιες, ήταν τόσο μηδαμινές μέχρι και μη 
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μετρήσιμες;  

 Θα πω δύο λόγια, έτσι, πιο εκτεταμένα, για το Κυπριακό.  Ποιος έχει την 
ευθύνη για το αδιέξοδο που υπάρχει στο Κυπριακό;  Η τουρκική αδιαλλαξία και οι 
ισχυροί του πλανήτη οι οποίοι στηρίζουν την τουρκική αδιαλλαξία.  Το ερώτημα είναι:  
Με αυτά τα δεδομένα, πώς λειτουργούμε εμείς, για να καταφέρουμε να σπάσουμε το 
αδιέξοδο το οποίο υπάρχει;  Εμείς έχουμε μία συγκεκριμένη ξεκάθαρη τοποθέτηση για 
το πώς πρέπει να προχωρήσουμε.  Πρώτα και κύρια, πρέπει να έχουμε ξεκάθαρες 
θέσεις.  Πρέπει να έχουμε προσήλωση εμμονής σε αρχές.  Πρέπει να λειτουργήσουμε 
με αγωνιστικότητα αλλά, ταυτόχρονα, και με ευελιξία.  Πρέπει να διαμορφώσουμε, να 
σφυρηλατήσουμε την ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο, πρέπει να διασφαλίσουμε ότι 
θα υπάρξει μεγαλύτερη δυνατή συνεργασία με τις προοδευτικές δυνάμεις που 
επιδιώκουν και εργάζονται για την ειρήνη στην τουρκοκυπριακή κοινότητα και πρέπει 
να αναλαμβάνουμε συνεχείς πρωτοβουλίες, σωστές στο περιεχόμενο και έγκαιρες στο 
χρόνο.  Έχει τεράστια σημασία να γίνεται αυτό.   

 Ποιες είναι οι ξεκάθαρες θέσεις του ΑΚΕΛ;  Επειδή αμφισβητείται η καθαρότητα 
των θέσεων του ΑΚΕΛ, τις ανάφερε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος στην ομιλία του˙ 
για εξοικονόμηση χρόνου δε θα τις επαναλάβω.  Αλλά το ΑΚΕΛ, ο γενικός γραμματέας 
της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ έχει μιλήσει τα τελευταία χρόνια σε εκατοντάδες 
συγκεντρώσεις.  Έχει αναλύσει ολοκληρωμένα τις θέσεις του ΑΚΕΛ.  Τις έχει 
καταθέσει ολοκληρωμένα, κατ’ επανάληψη, στο Εθνικό Συμβούλιο.  Κάποιοι 
καμώνονται ότι δεν τις ξέρουν και προσπαθούν να αρπαχτούν από κάποιες λέξεις, για 
να πουν ότι ο ∆ημήτρης Χριστόφιας σήμερα διαφοροποιείται από τις διαχρονικές 
θέσεις τις οποίες υποστήριζε το ΑΚΕΛ.  Ε, δε θα περάσει αυτή η διαστρέβλωση.  Για 
τον απλούστατο λόγο ότι δεν έχει καμία σχέση με την πραγματικότητα! 

 Ποιοι είναι εκείνοι οι οποίοι δημιουργούν τη σύγχυση;  Είναι εκείνοι οι οποίοι 
μάς λένε ότι πρέπει να δημιουργήσουμε μια νέα βάση, για να λύσουμε το Κυπριακό.  
Αυτά μας έλεγαν.  Ότι θα πρέπει να βρούμε ένα νέο πλαίσιο λύσης στο Κυπριακό.  
Αυτά τα έλεγε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, αυτά τα επανέλαβε σε μερικές 
περιπτώσεις ο συντονιστής του επιτελείου του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Αυτά τα λένε 
στελέχη των κομμάτων που υποστηρίζουν τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Το 
ΕΥΡΩΚΟ μιλά για ενιαίο κράτος.  Κάποιες ηγεσίες άλλων κομμάτων λένε ότι δεν 
αποδέχονται τη διζωνικότητα.  Βέβαια, το θέμα της νέας βάσης το απάντησε ο γενικός 
γραμματέας μέσα στην έκθεσή του για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ.  Είπε ότι αυτό το πράγμα δεν 
μπορεί να συζητηθεί καν.  Και δεν άκουσα την κυβέρνηση ή τον Κυβερνητικό 
Εκπρόσωπο να αντιδρούν σε αυτή την τοποθέτηση του γενικού γραμματέα.   

 ∆εν είναι, λοιπόν, δικαιολογημένη η ανησυχία μας για όλη αυτή τη σύγχυση η 
οποία επικρατεί;  Χλευάστηκε η θέση μας για την ύπαρξη ενός μωσαϊκού θέσεων.  Ε, 
ναι, επιμένουμε ότι είναι ένα μωσαϊκό θέσεων.  Και διερωτόμαστε ποια είναι η θέση 
την οποία θα υπερασπιστεί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, όταν λέει ότι είναι κοινές οι 
θέσεις του με το Ευρωπαϊκό Κόμμα, όταν λένε τα ανώτατα στελέχη του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος ότι υποστηρίζουν τον Τάσσο Παπαδόπουλο, γιατί συγκλίνουν οι θέσεις του 
με τις θέσεις τις δικές τους στο Κυπριακό!   

 Η άλλη θέση την οποία εμείς υποστηρίζουμε στο Κυπριακό είναι η προσήλωση 
σε αρχές.  Ανέφερα προηγουμένως πως το ΑΚΕΛ και ο γενικός του γραμματέας, ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας, τοποθετήθηκαν κατ’ επανάληψη -και δεν είναι σημερινή 
προσέγγιση, είναι προσέγγιση από το 1974 αυτή η προσέγγιση του ΑΚΕΛ- για το ποιο 
θα πρέπει να είναι το πλαίσιο λύσης στο Κυπριακό.  ∆εν ήταν δική μας επιλογή η 
λύση της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  Ήταν λύση που μας επιβλήθηκε από 
το πραξικόπημα και την εισβολή.  Και, δυστυχώς, υποχρεωθήκαμε να την 
αποδεχτούμε, γιατί ξέρουμε πολύ καλά ότι είναι ο μόνος τρόπος, για να 
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επανενώσουμε την πατρίδα και το λαό μας.  Σε αντίθετη περίπτωση, θα πάμε στη 
διχοτόμηση με καταστροφικές συνέπειες για τον τόπο και το λαό μας.  Γι’ αυτό, λοιπόν, 
υποστηρίζουμε με συνέπεια τη λύση της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  Και για 
όσους οπτασιάζονται ότι το ΑΚΕΛ θα επαναφέρει το Σχέδιο Ανάν, να μου επιτραπεί 
να πω ότι απλώς και μόνο οπτασιάζονται.  Είναι ξεκάθαρες οι τοποθετήσεις του ΑΚΕΛ 
και για το συγκεκριμένο θέμα.   

 Θέλω να τους υπενθυμίσω, όμως, πώς τοποθετείται ο Τάσσος Παπαδόπουλος 
για το συγκεκριμένο ζήτημα.  Είναι επανειλημμένες οι δηλώσεις ότι δεν ήθελε να 
αλλάξει τη φιλοσοφία του Σχεδίου Ανάν και ότι θα επιδίωκε μερικές αλλαγές στο 
σχέδιο, για να μας οδηγήσει σε λύση στο Κυπριακό.  Για να ακούσουμε σήμερα, 
βέβαια, όταν ξεκίνησαν να μιλούν για τη νέα βάση, ότι:  «Μα, τότε τα λέγαμε, για να 
ξεγελάσουμε περίπου τους ξένους» -τα λέω καθ’ υπερβολήν, ερμηνεύοντας το τι 
έλεγαν-  «τα λέγαμε περίπου, για να τους ξεγελάσουμε μέχρι που να τους φέρουμε 
εδώ που θέλαμε.».  Και μετά διερωτόμαστε γιατί δεν έχουμε αξιοπιστία, όταν 
υποστηρίζουμε κάποιες θέσεις στο εξωτερικό!  Μα, εάν νομίζουμε ότι κάποιοι είναι 
ανόητοι και μπορούμε να τους κοροϊδεύουμε με αυτό τον τρόπο, ε, φυσιολογικά δε θα 
μας πιστώνουν με την απαραίτητη αξιοπιστία.   

 Θα έρθω στο θέμα της αγωνιστικότητας και της ευελιξίας.  Έχει αποδείξει ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ ότι πάντοτε ήταν ένα πολιτικό κόμμα το οποίο 
αγωνιζόταν ενάντια στις προσπάθειες των ξένων να επιβάλουν την άποψή τους, όχι 
μόνο σε βάρος του κυπριακού λαού αλλά και σε βάρος άλλων λαών του πλανήτη.  
Πόσο μάλλον, λοιπόν, στην περίπτωση που μας αφορά εμάς.  Αλλά εμείς επιμένουμε 
ότι είναι ένα το να λέμε ότι οι ξένοι έχουν αρνητικές προθέσεις -και απαντώ και στον κ. 
Πουργουρίδη με αυτό τον τρόπο- επιμένουμε ότι, ναι, κάποιοι επιδιώκουν να μας 
στριμώξουν, για να εξυπηρετήσουν τα συμφέροντα της Τουρκίας, θεωρώντας ότι με 
αυτό τον τρόπο εξυπηρετούνται και τα δικά τους τα συμφέροντα.  ∆εν έχουμε κανένα 
δισταγμό να το πούμε.  Από εκεί και πέρα, βέβαια, έχει σημασία πώς θα τους 
χειριστούμε και πώς θα επιδιώξουμε αυτό τον αρνητισμό τον οποίο έχουν έναντι των 
δικών μας των θέσεων να τον μετατρέψουμε σε θετική προσέγγιση.   

 Χρειάζεται, λοιπόν, ευελιξία.  Κάποιοι φαίνεται ότι δεν ξέρουν αυτή τη λέξη, γιατί 
τη συγχύζουν συνεχώς με την υποχωρητικότητα.  Κάποιοι μας μιλούν για “πολιτική 
του όχι”.  Μα, τι σημαίνει “πολιτική του όχι”;  “Πολιτική του όχι” σημαίνει ότι θα λέμε σε 
όλα όσα έρχονται ενώπιόν μας “όχι”;  Είναι ο πιο σίγουρος τρόπος, η πιο σίγουρη 
συνταγή, για να πάμε στη διχοτόμηση αυτή η πολιτική.  Εμείς είπαμε, ναι, ότι λέμε 
“όχι” στο Σχέδιο Ανάν και θα εργαστούμε, για να έρθει μια πρόταση η οποία θα μπορεί 
να γίνει αποδεχτή και από την πλειοψηφία και στις δύο κοινότητες, για να 
“τσιμεντώσουμε” τη λύση.  Αυτή ήταν η θέση μας και αυτή εξακολουθεί να είναι και 
σήμερα.  Όσο και αν κάποιοι θέλουν να παρερμηνεύουν αυτή την ξεκάθαρη, την 
κρυστάλλινη θέση την οποία είχαμε διατυπώσει.   

 Να πω, να αναφέρω δύο παραδείγματα για το τι εννοώ με την ευελιξία:  
Προσπαθούσαμε να πείσουμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να συναντηθεί  με τον 
Ταλάτ.  Όχι, γιατί είμαστε αφελείς και θεωρούσαμε ότι μια συνάντηση κοινωνική με τον 
Ταλάτ θα έλυε το κυπριακό πρόβλημα, αλλά, γιατί θεωρούσαμε ότι αυτό θα συνέβαλλε 
στο να σπάσει ο πάγος και να δοθεί μια ώθηση στο Κυπριακό προς τα εμπρός.  
Χλευαστήκαμε, δεχθήκαμε επιθέσεις γι’ αυτή μας την προσέγγιση, για να έρθουμε 
παραμονές προεδρικών εκλογών και να επιδιωχθεί αυτή η συνάντηση.  Και το 
ερώτημά μας είναι:  Καλά, αυτή η ευελιξία η οποία επιδεικνύεται σήμερα δεν 
μπορούσε να επιδειχθεί τότε που το λέγαμε εμείς;   

 Το θέμα του ανοίγματος της οδού Λήδρας.  Αγωνιστήκαμε να πείσουμε τον 
Πρόεδρο ότι θα έπρεπε να προβεί σε ενέργειες που θα οδηγούσαν στο άνοιγμα του 
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οδοφράγματος.  Ένας έντονος αρνητισμός και προσκόλληση σε ζητήματα τα οποία 
τότε αποκαλούσε ως θέμα αρχής για τον ίδιο.  Και έχω τις δηλώσεις, αν κάποιοι το 
αμφισβητήσουν.  Ήταν θέμα αρχής κατά πόσο θα ήταν ένα ή πέντε μέτρα πιο κάτω η 
γραμμή, μας έλεγε τότε, για να έρθει σήμερα, παραμονές προεδρικών εκλογών, να 
προβεί σε σωστές ενέργειες˙ τις οποίες εμείς και πάλι επικροτήσαμε.  Αλλά το 
ερώτημά μας είναι:  Καλά, εφόσον σήμερα γίνονται αυτές οι ενέργειες, 
αναλαμβάνονται αυτές οι πρωτοβουλίες και δε ζημιώνεται η υπόθεση της δικής μας 
της πλευράς, γιατί αυτές οι πρωτοβουλίες δεν μπορούσαν να αναληφθούν πριν από 
δεκαέξι μήνες, που υπήρχε χρονικό περιθώριο να αποδώσουν αυτές οι πρωτοβουλίες 
και να “στριμώξουμε” την τουρκική πλευρά;  Είναι ερωτήματα τα οποία θα πρέπει να 
απαντηθούν.   

 Πώς εξασφαλίζεται η ενότητα;  Επειδή μιλούμε όλοι για την ενότητα στο 
εσωτερικό μέτωπο με το σεβασμό στην αντίθετη άποψη.  Κι εμείς λέμε ότι δεν μπορεί 
να διαιωνίζεται αυτός ο διαχωρισμός του λαού σε εκείνους που υποστήριξαν το “ναι” 
και σε εκείνους που υποστήριξαν το “όχι”.  Έχει καταγραφεί η συμπεριφορά του 
καθενός τον Απρίλη του 2004 και θα λαμβάνεται υπόψη, όταν θα καλούμαστε να 
ψηφίσουμε υπέρ του ενός ή του άλλου.  Αλλά η συντήρηση αυτού του διαχωρισμού 
μεταξύ των πολιτών και των πολιτικών ηγεσιών κάθε άλλο παρά οδηγεί σε ενότητα 
στο εσωτερικό μέτωπο.  ∆ημιουργεί μια μόνιμη συγκρουσιακή σχέση, που δε 
συμβάλλει καθόλου στο να προχωρήσουμε μπροστά.   

 Υπάρχει ακόμα ένας παράγοντας με τον οποίο μπορούμε να οικοδομήσουμε 
την ενότητα.  Ποιος είναι ο θεσμός στον οποίο συζητείται το Κυπριακό;  Το Εθνικό 
Συμβούλιο.  Πρέπει να λειτουργεί, λοιπόν, σωστά και έγκαιρα το Εθνικό Συμβούλιο, να 
υπάρχει σεβασμός της αντίθετης άποψης μέσα στο Εθνικό Συμβούλιο και όχι να 
επιχειρείται η ενοχοποίηση της διαφορετικής άποψης.   

 Στο θέμα της συνεργασίας με τους Τουρκοκυπρίους έχουν αναφερθεί άλλοι 
συνάδελφοι.  Για να εξοικονομήσω χρόνο, θα πω μόνο το εξής:  Ότι, δυστυχώς, ενώ 
παρακολουθούμε να υπάρχει η θέληση και η επιθυμία σε κάποιους Τουρκοκύπριους 
πολίτες, προς το παρόν βέβαια, οι οποίοι αντιδρούν στις αποφάσεις της ηγεσίας και 
μιλούν από τηλεοράσεως -Τουρκοκύπριοι πολίτες- και λένε, «ποδά στα κατεχόμενα», 
έτσι λένε...  Ενώ βλέπουμε ότι υπάρχει, λοιπόν, μια επιθυμία για συνεργασία, αντί να 
την ενθαρρύνουμε, αντί να την ενισχύσουμε, προσπαθούμε να σκοτώσουμε και αυτές 
τις λίγες γέφυρες επικοινωνίας που υπάρχουν.  Κάποιοι δε νοιάζονται.  Στην 
προσπάθειά τους να αποδομήσουν -έτσι θεωρούν- ένα ισχυρό επιχείρημα το οποίο 
έχει η υποψηφιότητα του ∆ημήτρη Χριστόφια, στην προσπάθειά τους να 
μετατοπίσουν τη συζήτηση από ένα θέμα που είναι ενοχλητικό για τους ίδιους, δε 
νοιάζονται για το πόση ζημιά μπορεί να προκαλέσουν στις προσπάθειες επίλυσης του 
Κυπριακού.  Εκείνο που μετρά περισσότερο είναι οι οδηγίες του επικοινωνιολόγου και 
όχι το συμφέρον του τόπου.   

 Θέλω να καταλήξω με το Κυπριακό, λέγοντας ότι ο ∆ημήτρης Χριστόφιας και το 
ΑΚΕΛ δε συμβιβάζονται με τα αδιέξοδα και τα τετελεσμένα τα οποία υπάρχουν αυτή 
τη στιγμή.  ∆εν υποχωρούμε μπροστά στις δυσκολίες οι οποίες υπάρχουν, για να 
σπάσουμε αυτά τα αδιέξοδα, για να αποτρέψουμε τα τετελεσμένα και τη διχοτόμηση.  
Εμείς, ακριβώς επειδή ανησυχούμε για το ενδεχόμενο να πάμε σε διχοτόμηση, θα 
εργαστούμε για τη λύση στο Κυπριακό.  Θα καταβάλουμε κάθε προσπάθεια, 
επιδεικνύοντας αγωνιστικότητα αλλά και ευελιξία.  Και επιμένω σε αυτό.  Στόχος μας 
είναι να δημιουργηθούν συνθήκες ειρήνης, ασφάλειας και σταθερότητας αλλά και 
ευημερίας για όλους τους πολίτες.  Θέλω να πω ότι δεν έχουμε μαγικές συνταγές.  
Έχουμε πλήρη επίγνωση του πόσο δύσκολα θα είναι τα πράγματα.  Αλλά εμείς 
είμαστε αποφασισμένοι να προχωρήσουμε στο δύσκολο δρόμο και όχι στον εύκολο, ο 
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οποίος με μαθηματική ακρίβεια θα μας οδηγήσει στη διχοτόμηση.   

 Θα έρθω τώρα σε ένα άλλο θέμα, στα λίγα λεπτά που έχω στη διάθεσή μου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δύο λεπτά, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Νομίζω έχω πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετράς τα καλά, κύριε Κυπριανού, εντάξει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προσπαθώ να εξοικονομήσω, αλλά δεν τα κατάφερα. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι. 

 Είναι τα ζητήματα που αφορούν τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη και την πολιτική 
στο χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης γενικότερα.  Προσπαθούν κάποιοι να περάσουν 
το μήνυμα ότι ο ∆ημήτρης Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ, αν αναλάβουν την εξουσία, θα 
λειτουργήσουν με έναν τρόπο επικίνδυνο σε ό,τι αφορά αυτά τα ζητήματα.   

 Ο ∆ημήτρης Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ τάσσονται ανεπιφύλακτα υπέρ της 
Ευρώπης της ειρήνης, υπέρ της Ευρώπης της ασφάλειας, της Ευρώπης του 
αφοπλισμού και της σταθερότητας, της Ευρώπης της ευημερίας, της Ευρώπης της 
κοινωνικής ευαισθησίας, της Ευρώπης της κοινωνικής αλληλεγγύης.  Και είναι 
ξεκάθαρη η θέση μας.  Και έχουμε πει, κατ’ επανάληψη, ότι θα εργαστούμε μέσα από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να πετύχουμε βελτίωση σε αυτούς τους σημαντικούς 
τομείς.  Το ερώτημα, λοιπόν, το οποίο θα πρέπει να απαντηθεί είναι:  Αυτά τα 
πράγματα διασφαλίζονται από τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη την οποία έχουμε 
ενώπιόν μας;   

 Εμείς δε θέλουμε να δώσουμε βεβιασμένες απαντήσεις.  Εμείς θέλουμε να τα 
μελετήσουμε αυτά τα πράγματα, για να δούμε κατά πόσο αυτά τα οποία εμείς 
διεκδικούμε για τον κυπριακό λαό έχουν τη θέση τους μέσα στις πρόνοιες της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης.  Και θέλουμε να δούμε πόσοι άλλοι τοποθετούνται σε 
τόσο σημαντικά ζητήματα δίχως να ενημερώσουν το λαό˙ και είναι παράξενη η 
επιλεκτική τους ευαισθησία.  Σε άλλα ζητήματα -και θα το σχολιάσω και αυτό, γιατί 
λέχθηκε χθες- μας είπαν ότι θα πρέπει ο λαός να τοποθετηθεί, έστω και αν αυτό θα 
προκαλέσει προβλήματα για το μέλλον.  Γι’ αυτό το θέμα ούτε καν να ενημερωθεί ο 
κυπριακός λαός!  ∆ε χρειάζεται να ξέρει ο λαός.  Ξέρουν οι ηγέτες.  Τώρα, ποιοι 
ηγέτες ξέρουν δεν ξέρω!  Υπέγραψε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας τη 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη.  Και αυτός γνωρίζει τι είναι καλό για το λαό και τι όχι.  
Εμείς λέμε πρέπει να ενημερωθεί ο λαός.  Πρέπει να μας δοθεί και εμάς η ευκαιρία, η 
δυνατότητα να μελετήσουμε σε βάθος αυτά τα ζητήματα, να τα συζητήσουμε, να 
ανταλλάξουμε ένα δημόσιο, έναν κοινωνικό διάλογο και να τοποθετηθούμε.  ∆εν 
έχουμε κανένα πρόβλημα απολύτως να τοποθετηθούμε.   

 Και λέω το εξής, γιατί υπήρξε μία πολύ μεγάλη διαστρέβλωση και είμαι βέβαιος 
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ότι είναι συνειδητή διαστρέβλωση:  Ο ∆ημήτρης Χριστόφιας εκείνο που είπε για το 
δημοψήφισμα τότε ήταν ότι θα έπρεπε να πάει σε δημοψήφισμα μια συμφωνημένη 
λύση στο Κυπριακό.  Και δεσμεύτηκε από τα τότε ότι θα εργαστεί, για να εξασφαλίσει 
ότι θα υπάρξει μια συμφωνημένη λύση.  Και αυτή τη συμφωνημένη λύση θα την πάρει 
σε δημοψήφισμα, για να αποφασίσει ο κυπριακός λαός για το μέλλον του.  Παρ’ όλο 
που ήταν ξεκάθαρη και αυτή η θέση, κάποιοι επιμένουν να τη διαστρεβλώνουν.   

 Θα στραφώ προς τον κ. Κασουλίδη, για να του πω -επειδή και εκείνος 
επιδιώκει να υποσκάψει την υποψηφιότητα του ∆ημήτρη Χριστόφια- ότι, δυστυχώς για 
εκείνον, έχει την ατυχία να υπάρχουν μετρήσιμα κριτήρια με βάση τα οποία μπορεί  να 
κριθεί ο κ. Κασουλίδης.  Ήταν για δέκα χρόνια υπουργός σε σημαντικότατα πόστα σε 
μια κυβέρνηση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μια διόρθωση, κύριε συνάδελφε.  Ξεκίνησε ως Κυβερνητικός Εκπρόσωπος... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το ξέρω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...και τέλειωσε ως υπουργός.  Ε, εν ήταν δέκα χρόνια υπουργός.  

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το ξέρω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αλλά ήταν στην κυβέρνηση.  Απλώς για την ακρίβεια. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκάμαν την υπουργική, κύριε Πρόεδρε, όταν ανέλαβαν, αν θυμάστε καλά... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι έχει δίκαιο ο Πρόεδρος.  ∆ε θα σταθώ σε αυτό.   

 Εκείνο στο οποίο θέλω να καταλήξω είναι ότι η πολιτική η οποία ακολουθήθηκε 
τότε με την έντονη και ενεργό -την πρωταγωνιστική, θα έλεγα- συμμετοχή του κ. 
Κασουλίδη κρίθηκε και απορρίφθηκε από τον κυπριακό λαό.  ∆εν μπορεί, λοιπόν, 
σήμερα να μας παραδίδει μαθήματα αφ’ υψηλού.   

 Θα καταλήξω, λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι ο τόπος χρειάζεται νέα πνοή, 
χρειάζεται πολιτική που να ενώνει, χρειάζεται πολιτική η οποία να διακρίνεται από 
περισσότερη κοινωνική ευαισθησία και περισσότερη κοινωνική αλληλεγγύη και 
ανθρωπιά.  Και εμείς λέμε ότι ο τόπος χρειάζεται το ∆ημήτρη Χριστόφια. 

 Καλές γιορτές σε όλους και εύχομαι ο πολιτικός διάλογος να διατηρηθεί σε 
ψηλά επίπεδα στο υπόλοιπο της προεκλογικής εκστρατείας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε κι εμείς, συνάδελφε. 
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 ∆ιακόπτουμε τώρα.  Στις 5.00 μ.μ. η ώρα επανερχόμεθα, για να συζητήσουμε 
την έγκριση, για να ψηφίσουμε, δηλαδή, πάνω στον προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ.   

 Καλή όρεξη.   

(Ώρα διακοπής:  2.12 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  5.35 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φθάνουμε αισίως στο τέλος μιας πολύμοχθης, σχεδόν τετραήμερης, δουλειάς.  
Καλωσορίζω τους υπουργούς που είναι μαζί μας.  Η συζήτηση ολοκληρώθηκε και 
τώρα βρισκόμαστε στο στάδιο της ψηφοφορίας.  Το σώμα έχει ενώπιόν του τον 
κρατικό προϋπολογισμό για το 2008, όπως έχει κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία. Μετά την κατάθεση του προϋπολογισμού στη Βουλή η κυβέρνηση απέστειλε 
αριθμό τροπολογιών, οι οποίες ομόφωνα ή κατά πλειοψηφία έχουν υιοθετηθεί από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και θεωρούνται 
ενσωματωμένες στον προϋπολογισμό που τίθεται υπό την έγκριση του σώματος. 

 Στο μεταξύ και στη διάρκεια της συζήτησης στην ολομέλεια έχει επίσης 
κυκλοφορήσει μια σειρά τροπολογιών από μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  Έχει επίσης σημειωθεί η γενική 
τοποθέτηση της κάθε πλευράς σε σχέση με τον προϋπολογισμό στο σύνολό του και 
σε σχέση με κάποια κεφάλαιά του.   

 Αν συμφωνείτε, μπορούμε τώρα να προχωρήσουμε θέτοντας σε ψηφοφορία τις 
τροπολογίες που κατέθεσαν τα κόμματα.  Οι τροπολογίες έχουν διανεμηθεί σε όλους 
και δέσμη αυτών έχει δοθεί στους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους.   

 Ορίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι όπως τα έχετε αναφέρει τα πράγματα, απλά υπάρχει μια 
τροπολογία στις ήδη ενσωματωμένες που έγινε δεκτή -τουλάχιστον από την 
κοινοβουλευτική μας ομάδα- με την προϋπόθεση ότι θα έρχονταν κάποια 
συγκεκριμένα στοιχεία, τα οποία δεν έχουν έρθει μέχρι στιγμής.  Γι’  αυτό η 
κοινοβουλευτική μας ομάδα, από τη στιγμή που δεν έχουν έρθει, θα ήθελε αυτή η 
συγκεκριμένη τροπολογία που αφορά ένα κονδύλι για απόσυρση αυτοκινήτων να 
σταυρωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στην ώρα του να το σταυρώσουμε, αν θέλει και η Βουλή να το σταυρώσει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν θέλει η πλειοψηφία, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στην ώρα τους να τα βάλουμε τα πράγματα, κυρία Παπαδοπούλου.  Τζιαι τούτο 
στην ώρα του. 

 Αφήστε με να ολοκληρώσω και να τα πάρουμε ένα ένα τα πράγματα. 

 Για τις κυβερνητικές τροπολογίες, τις οποίες έχει συζητήσει η Κοινοβουλευτική 
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Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, μια έκτακτη σύσκεψη των αρχηγών 
ή/και εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών κομμάτων έχει καταλήξει στο να ψηφιστούν 
ή να μην ψηφιστούν, αναλόγως, με βάση την εισήγηση και/ή δυνατό να μη γίνουν και 
τοποθετήσεις.  Αν θέλει κάποιος να κάμει τοποθέτηση -αν το θεωρεί τόσο ανάγκη- να 
είναι του ενός λεπτού ουσιαστικά η τοποθέτηση. 

Για τις τροπολογίες των κομμάτων προτείνω να γίνεται συνοπτική αναφορά 
στο σκοπό της προτεινόμενης αλλαγής -και πάλιν, έτσι, ολιγόλογη- εφόσον κι αυτό 
κρίνεται αναγκαίο, και στη συνέχεια να τεθούν κατά σειρά σε ψηφοφορία.  Αφού 
ολοκληρωθεί η διαδικασία αυτή, να ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό στο σύνολό του, 
με τις πιθανές αλλαγές οι οποίες θα επέλθουν από τις τροπολογίες. 

Είναι γνωστό ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τον προϋπολογισμό δε θα τον 
υπερψηφίσει -έχει δηλωθεί αυτό το πράγμα- όμως έχει στοιχεία του προϋπολογισμού, 
έχει δηλώσει τι θα ψηφίσει και τι δε θα ψηφίσει, δε θα ερωτώ εκείνη την ώρα.  Απλώς 
θα κάνουμε τη γενική αναφορά εκεί πέρα και θα είναι γνωστό τι ψηφίζει και τι δεν 
ψηφίζει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

Εδώ, κύριε Κατσουρίδη, με όλο το σεβασμό και την αγάπη -δεν ξέρω αν δε 
σας τα έδωσαν αυτά- λέει: «Β.  Σχέδιο Απόσυρσης Παλαιών Αυτοκινήτων όπως 
εγέρθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο»· και μάλλον θα πρέπει να γίνεται λόγος. 

Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού το πρωί εμείς θέσαμε αυτό το θέμα, όπως και παλαιότερα φυσικά, 
του σχεδίου απόσυρσης.  Ζητήσαμε να σταλθούν τα κριτήρια, αλλά παράλληλα 
ζητήσαμε να σταλθούν και τα αυτοκίνητα, δηλαδή ο κατάλογος των αυτοκινήτων που 
συμπεριλαμβάνονται… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κατάλογος, όχι τα αυτοκίνητα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ο κατάλογος των αυτοκινήτων· αυτοκίνητα δε ζητήσαμε. 

 Στάλθηκαν τα κριτήρια, έχουμε επίμονες, πραγματικά, πληροφορίες από πάρα 
πολλούς μεταπωλητές αυτοκινήτων ότι φωτογραφίζονται ένα ή δύο συγκεκριμένα 
αυτοκίνητα και είναι γι’  αυτό το λόγο που εμείς ζητήσαμε να μας πουν ποια 
αυτοκίνητα επηρεάζονται.  ∆ε δόθηκε ο κατάλογος των αυτοκινήτων και είμαστε 
υποχρεωμένοι, μέχρι να δοθεί, να το δεσμεύσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως ήδη έχετε αναφέρει κι εσείς, εμείς έχουμε συνεδριάσει 
προ ολίγου και, για να διευκολύνουμε τη διαδικασία της Βουλής σήμερα, πήραμε τις 
πιο κάτω αποφάσεις: 

 Να πληροφορήσουμε τον Πρόεδρο και την ολομέλεια ότι, εκτός από τα 
κονδύλια της άμυνας και τα κονδύλια που πέρσι υπερψηφίσαμε -όπως τους 
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συνδέσμους αγωνιστών, το Μέλαθρο Αγωνιστών, τους προσκόπους κι άλλα κονδύλια, 
να μην τα αναφέρω τώρα, είναι καταγραμμένα στον περσινό προϋπολογισμό και 
υπάρχουν ενώπιον του σώματος- θα καταψηφίσουμε τον υπόλοιπο προϋπολογισμό. 

 Όσον αφορά τώρα τις τροπολογίες, λόγω της θέσης μας που παίρνουμε για 
καταψήφιση του προϋπολογισμού, εκτός από την τροπολογία που αφορά τα πολιτικά 
κόμματα, που ασφαλώς δεν είμαστε εναντίον, αλλά διαφωνούμε με τον τρόπο που 
δίδεται η χορηγία και θέλουμε διαφορετικό τρόπο -όπως ξέρετε εμείς υποστηρίζουμε η 
χορηγία να δίδεται σύμφωνα με τα ποσοστά των κομμάτων- θα τηρήσουμε αποχή. 

 Θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ που αφορά τον τερματικό 
σταθμό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, την πλωτή μονάδα, για λόγους αρχής και 
από εκεί και πέρα θα απόσχουμε από τις υπόλοιπες τροπολογίες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κυρία Παπαδοπούλου, για να μην κάνω διακρίσεις, τι ήθελε να πει; 

 Ήταν για το θέμα της σταύρωσης; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Να κάμω μια διευκρίνιση όσον αφορά αυτό που είχε ζητήσει ο κ. Σταύρος 
Ευαγόρου το πρωί.  ∆ύο πληροφορίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σταύρο, μιλούν για σένα. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Η μια αφορούσε την πυραμίδα των ελάχιστων θέσεων των αξιωματικών και 
υπαξιωματικών -και μας έχει δοθεί- και η άλλη αφορούσε το σχέδιο απόσυρσης και 
αντικατάστασης παλαιών οχημάτων, το οποίο επίσης μας στάλθηκε.  Αν τώρα το 
ΑΚΕΛ ζητά επιπρόσθετες πληροφορίες, μας έχει σταλθεί το σχέδιο και τις έχουμε 
ενώπιόν μας.  ∆εν ξέρω αν ικανοποιεί το ΑΚΕΛ.  Πάντως εκείνα που ζητήθηκαν το 
πρωί νομίζουμε ότι τα έχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

 Τώρα να δούμε πού εννά πάει τούτη η  ιστορία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Προφανώς, από όσα έχω πει και ιδιαίτερα από όσα έχει πει ο κ. Ευαγόρου, δε 
μας ικανοποιεί.  Θέλουμε να ξέρουμε ποια αυτοκίνητα αφορά και δεν καταλαβαίνουμε 
πού είναι η δυσκολία να λεχθεί ότι αφορά αυτά τα αυτοκίνητα. 

 Με την ευκαιρία αυτή να δηλώσω ότι θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό 
εκτός από ένα κονδύλι -στη σελίδα 1859, Κεφάλαιο 22.01.00- όπου θα τηρήσουμε 
αποχή. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και αφορά; 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφορά το Μέλαθρο Αγωνιστών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το καταψήφιζαν και τώρα θα πάνε σε αποχή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή μόλις είπατε… εγώ δεν είπα το γιατί… είπατε κάτι και 
άκουσα από κάπου μια φωνή, «είναι εκλογές».  Να πω το λόγο, διότι εδώ δεν 
μπορούμε να λέμε ό,τι θέλουμε, είναι πολύ σοβαρή στιγμή.  Καταψηφίζαμε κατά τις 
περιόδους που το μέλαθρο βασικά εξυπηρετούσε εκείνους που ο τίτλος του μελάθρου 
αφορούσε.  Αυτή τη στιγμή είναι η δική μας πληροφόρηση ότι έχει επεκταθεί και 
δέχεται τον οποιονδήποτε.  Κατά συνέπεια δεν είναι το όνομα που μας ενοχλεί, γι’  
αυτό τηρούμε αποχή. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εν τοιαύτη περιπτώσει, ο καθένας αποφασίζει ό,τι θέλει, κύριε Κουλία, 
σας παρακαλώ πολύ.  Όι να μου χαλάσετε τη συνεδρία τωρά στο λούρτιμον.  Σας 
παρακαλώ. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μια διευκρίνιση για τη δική μας θέση, κύριε Πρόεδρε, που επιβάλλεται νομίζω.  
Η θέση μας όσον αφορά τα κονδύλια του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
εξαρτάται από την ψήφιση ή όχι των τροποποιήσεων που έχουμε καταθέσει, όπως και 
πέρσι.  ∆ηλαδή, αν δεν ψηφιστούν, εμείς θα απόσχουμε της ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να πάμε ένα ένα τα πράγματα, κύριοι συνάδελφοι, για να ξεκαθαρίζουμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Στη συνέχεια θα ήθελα να μου δοθεί ο χρόνος να πω δυο πράγματα σε σχέση 
με την τροπολογία του ΑΚΕΛ για την απόσυρση των αυτοκινήτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, όταν πάμε εκεί. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν η πρώτη τροπολογία είναι από όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα και 
αντιλαμβάνομαι έχει σχέση με τη χορηγία των πολιτικών κομμάτων. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κεφάλαιο 01.04 - Άρθρο 04081 - Χορηγία Πολιτικών Κομμάτων - £4.116.000 
(σελ. 196 και 197). 
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 Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση της υφιστάμενης σημείωσης έναντι του 
σχετικού άρθρου με την ακόλουθη νέα σημείωση: 

«04081.  Η χορηγία καταβάλλεται στα πολιτικά κόμματα που εκπροσωπούνται στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων ως ακολούθως: 

α. Ποσό ύψους £16.000 παραχωρείται για κάλυψη των συνεισφορών τους στα 
αντίστοιχα πολιτικά κόμματα της ΕΕ,  

β. ίσο ποσό ύψους £86.730 κατανέμεται, ως βασική χορηγία, δηλαδή 
(£86.730x6=£520.380) και  

γ. το εναπομένον υπόλοιπο ύψους £3.579.620 κατανέμεται με βάση τα εκλογικά 
αποτελέσματα στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές. 

 Τα πολιτικά κόμματα που λαμβάνουν κυβερνητική χορηγία έχουν υποχρέωση 
να καταθέτουν το αργότερο εντός τριών μηνών από τη λήξη του οικονομικού έτους 
ελεγμένους λογαριασμούς στον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων για το ποσό 
της χορηγίας.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και δεκαεπτά αποχές η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προτεινόμενες τροπολογίες εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

 Κεφάλαιο 14.01.70 - Άρθρο 03550/03554.3 - ∆ικαιώματα Εμπειρογνωμόνων 
για Ετοιμασία Μελετών - £3.900.000 (σελ. 730). 

  Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι του σχετικού 
άρθρου: 

 «Προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη κάτω από το άρθρο αυτό για 
σκοπούς διενέργειας μελετών για χερσαίο τερματικό σταθμό εισαγωγής 
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υγροποιημένου φυσικού αερίου και αποθήκευσης πετρελαιοειδών και για πλωτή 
μονάδα εισαγωγής υγροποιημένου φυσικού αερίου και τερματικό σταθμό 
αποθήκευσης πετρελαιοειδών, που αντιστοιχεί σε ποσό ύψους £3.500.000, 
ενημερώνεται αρμοδίως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.».  

Επεξήγηση:  Το σχετικό άρθρο προορίζεται για τη διενέργεια διάφορων 
μελετών και στο σύνολό του ανέρχεται σε £3.900.000, μέρος δε αυτού ύψους 
£3.500.000 προορίζεται για τη διενέργεια επιμέρους μελέτης για χερσαίο τερματικό 
σταθμό εισαγωγής υγροποιημένου φυσικού αερίου και αποθήκευσης πετρελαιοειδών 
και για πλωτή μονάδα εισαγωγής υγροποιημένου φυσικού αερίου και τερματικό 
σταθμό αποθήκευσης πετρελαιοειδών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πενήντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

Η κοινοβουλευτική μας ομάδα έχει διαπιστώσει κάτι από τον προϋπολογισμό 
σε σχέση και με το νόμο που ψηφίστηκε προχθές, κύριε Πρόεδρε, και θα παρακαλέσω, 
με την άδειά σας, να επιτραπεί στον κ. Κλεάνθους να το αναφέρει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει συγκεκριμένη τροπολογία, για να σταυρωθεί το 
κονδύλι των £3.500.000, αν δεν απατώμαι, με την τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, σωστό. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Όμως, αυτό το κονδύλι, δυστυχώς, είναι ενιαίο για τρεις ξεχωριστές 
περιπτώσεις.  Η μια είναι για τη χερσαία  μονάδα, η άλλη είναι για την επίσης 
καθυστερημένη -να το τονίσω τώρα, με την ευκαιρία της παρουσίας του κ. υπουργού- 
για τη δημιουργία τερματικού αποθήκευσης πετρελαιοειδών.  Και ξέρουμε ποια είναι η 
σημασία της, διότι τα ολιγοπώλια δρουν ανενόχλητα, όταν δεν υπάρχει δυνατότητα για 
ξένες εταιρείες να έχουν το χώρο, για να αποθηκεύσουν τα πετρελαιοειδή.  Άρα, εμείς 
δίνουμε ιδιαίτερη σημασία, αν μπορεί να αποδεχθεί η κοινοβουλευτική ομάδα του 
ΑΚΕΛ, που έκαμε και τη συγκεκριμένη τροπολογία, στον ειδικό νόμο να γίνει ρητή 
αναφορά ότι για την πλωτή μονάδα δεν μπορεί να διατεθεί οποιοδήποτε κονδύλι.  
Άλλωστε, θα έλεγα ότι, σε σχέση με τη νομοθεσία που εντελώς πρόσφατα έχει 
ψηφιστεί, δε διανοούμαι ότι μπορεί οποιαδήποτε κυβέρνηση  να παρανομήσει και να 
μη λάβει υπόψη τη νομοθεσία η οποία έχει περάσει.  Ο λόγος δηλαδή είναι, για να μη 
θυματοποιηθούν άλλα έργα τα οποία είναι ήδη καθυστερημένα και για τα οποία δε 
διαφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Αν η δική μου απλή λογική λειτουργεί, για κάθε έργο η κυβέρνηση θα έρχεται 
άμεσα εδώ στη Βουλή να ζητά να αποδεσμευτεί το συγκεκριμένο κονδύλι που αφορά 
το συγκεκριμένο έργο και κατά συνέπεια δε θα υπάρχει καμιά καθυστέρηση και 
κανένα πρόβλημα.  Νομίζω είναι καθαρό. 

 Να προχωρήσουμε με τις τροπολογίες. 

 Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο 20.08.16 - Άρθρο 08000/08165.3 - Πολιτιστική Υποδομή - 
£3.500.000 (σελ. 1619). 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι του σχετικού 
άρθρου: 

 «Προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό για σκοπούς 
του κτιριολογικού προγράμματος-αρχιτεκτονικού διαγωνισμού που αφορά το Μέγαρο 
Πολιτισμού και που αντιστοιχεί σε ποσό ύψους £2.000.000, ενημερώνεται αρμοδίως η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και εξασφαλίζεται η 
γραπτή συγκατάθεσή της.».  

 Επεξήγηση:  Το σχετικό άρθρο αφορά ευρύτερο κονδύλι ύψους 
£3.500.000,  το οποίο προορίζεται για σκοπούς πολιτιστικής υποδομής, μέρος δε 
ύψους £2.000.000 προορίζεται για το Μέγαρο Πολιτισμού (κτιριολογικό πρόγραμμα-
αρχιτεκτονικός διαγωνισμός).   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαοκτώ ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και είκοσι αποχές  η τροπολογία 
εγκρίνεται. 

 Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κεφάλαιο 1205 - Άρθρο 03357.2 - Συντήρηση ∆ασικών ∆ρόμων και Γεφυριών - 
£6.000 (σελ. 507). 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για σκοπούς του άρθρου αυτού, να ενημερώνεται 
αρμοδίως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 Επεξήγηση: Μέρος της πρόνοιας θα διατεθεί για την επισκευή των 
δασικών δρόμων που υφίστανται φθορές κατά τη διεξαγωγή του Ράλι Κύπρος.  
Κρίνεται ότι δεν πρέπει οι δασικοί δρόμοι να χρησιμοποιούνται σε εποχή υψηλού 
κινδύνου λόγω πρόκλησης πυρκαγιών.  Για το λόγο αυτό προτείνεται η δέσμευση του 
κονδυλίου, ώστε να τεθεί όρος στο στάδιο της διάθεσής του ότι αυτό δε θα διατεθεί, 
για να καλυφθούν έξοδα αποκατάστασης ζημιών που προκλήθηκαν από τη 
διοργάνωση αγώνων ταχύτητας αυτοκινήτων από ιδιωτικό φορέα μέσα από κρατικά 
δάση σε εποχή υψηλού κινδύνου.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τέσσερις ψήφους υπέρ, τριάντα δύο εναντίον και δεκαεπτά αποχές η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κεφάλαιο 1608 - Άρθρο 08472.3 - Βελτίωση της Οδού Τσερίου στο Στρόβολο 
και στο Τσέρι και του Κεντρικού ∆ρόμου της Κοινότητας - £10.000 (σελ. 1042). 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για σκοπούς του άρθρου αυτού, να ενημερώνεται 
αρμοδίως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 Επεξήγηση:  Προτείνεται η δέσμευση του σχετικού κονδυλίου, επειδή οι 
κάτοικοι διαμαρτύρονται για τη μη διενέργεια περιβαλλοντικής μελέτης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και είκοσι δύο αποχές η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία που αφορά το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κεφάλαιο 2102 - Άρθρο 08207.3 - Νέος ∆ρόμος Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς -  
£400.000 (σελ. 1697).  

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για σκοπούς του άρθρου αυτού, να ενημερώνεται 
αρμοδίως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 Επεξήγηση:  Υπάρχει ανάγκη βελτίωσης του δρόμου, έχει όμως παρακαμφθεί 
πλήρως η μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων.  Ζητείται επανεξέταση του θέματος.  
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Η μέθοδος χρηματοδότησης οδηγεί σε μεγάλες καθυστερήσεις στην υλοποίηση του 
έργου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τέσσερις ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και δεκαεπτά αποχές η 
τροπολογία απορρίπτεται.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τη δεύτερη τροπολογία του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κεφάλαιο 2102 - Άρθρο 08211.3 - Ανακατασκευή του ∆ρόμου Λεμεσού-
Πλατρών - £200.000 (σελ. 1690).  

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για σκοπούς του άρθρου αυτού, να ενημερώνεται 
αρμοδίως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 Επεξήγηση:  Ζητείται επανεξέταση του θέματος, επειδή οι κάτοικοι του χωριού 
Λάνια ζητούν αλλαγή της όδευσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ εναντίον και δεκαεπτά αποχές η 
τροπολογία απορρίπτεται.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τρίτη τροπολογία του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κεφάλαιο 2102 - Άρθρο 08215.3 - Αναβάθμιση του Αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Λεμεσού μεταξύ των Κόμβων Βιομηχανικής Περιοχής Στροβόλου και 
Αλάμπρας - £2.000.000 (σελ. 1706).  

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για σκοπούς του άρθρου αυτού, να ενημερώνεται 
αρμοδίως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να 
εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

 Επεξήγηση:  Το έργο αυτό ενισχύει την ιδιωτική αυτοκίνηση και θα 
δημιουργήσει σοβαρά κυκλοφοριακά προβλήματα, γι’  αυτό προτείνεται η δέσμευση 
του σχετικού κονδυλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τέσσερις ψήφους υπέρ, τριάντα τρεις εναντίον και δεκαεπτά αποχές η 
τροπολογία απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος 
του 2007. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του προϋπολογισμού, όπως έχει 
διαμορφωθεί με τις τροπολογίες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα επτά ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμία αποχή ο κρατικός 
προϋπολογισμός για το 2008 ψηφίζεται σε νόμο. 

 Σας ευχαριστώ θερμά για τη συμβολή σας στη συζήτηση και την ολοκλήρωση 
αυτής της εργασίας.  Έχουν λεχθεί... Σας παρακαλώ, ένα δευτερόλεπτο.  Έχουν 
λεχθεί πολλά, είναι όλα σεβαστά, παρ’ όλο που υπήρχαν και αχρείαστα, είναι σαφές, 
από διάφορες πλευρές. δε μιλώ για συγκεκριμένη πλευρά.  Εγώ θα πω, επειδή τώρα 
φεύγουμε να πάμε να τσουγκρίσουμε τα ποτήρια μας, για να πούμε το “Καλά 
Χριστούγεννα και καλό νέο χρόνο”, ειρήνη ημίν για όλους μας, τουλάχιστο μέχρι να 
περάσουν οι γιορτές. 

 Σας ευχαριστώ θερμά, εύχομαι σε όλους να περάσετε ωραία με τις οικογένειές 
σας και όσο γίνεται λιγότερες -συνηθίζουν να λένε τα κανάλια- “κόντρες”.  Κάθε καλό. 

 Στο σημείο αυτό έχουμε φτάσει και στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής, η οποία είναι η τελευταία πριν από τις προεδρικές εκλογές.  Η επόμενη ειδική 
συνεδρία της Βουλής για την εγκατάσταση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας θα γίνει 
την Πέμπτη, 28 Φεβρουαρίου 2008, στις 4.00 το απόγευμα.  Η ημερήσια διάταξη της 
επόμενης τακτικής συνεδρίας του σώματος θα κυκλοφορήσει αργότερα. 

 Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης:  5.57 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μητσόπουλος Τάσος  

Ακκελίδου Ντίνα Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αντωνίου Αντώνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 
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Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος  Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Συνέχιση της συζήτησης (Γ. Γεωργίου, Π. Κυρίτσης, Α. Παπαδοπούλου, Α. Νεοφύτου, 
Στ. Ευαγόρου, Μ. Σιζόπουλος, Α. Αγγελίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Ά. Κυπριανού) για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε 
νόμο. 
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 (Στις 29 Φεβρουαρίου 2008 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της δέκατης 
όγδοης συνεδρίας της ∆εύτερης Συνόδου της Ένατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Ο προεδρεύων  της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα 
μέλη ότι η ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 6 Μαρτίου 
2008, στις 4.00 το απόγευμα, έχει ως ακολούθως:    

1. ∆ιαβεβαίωση των νέων βουλευτών. 

2. Εκλογή Προέδρου της Βουλής. 

 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   ---------------------------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ----------------------------------------) 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Ειδική συνεδρίαση 28ης Φεβρουαρίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ.)  

(Αρ. 17)  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κ. ΠΑΠΑΚΩΣΤΑΣ)  

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Μοναδικό θέμα της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων είναι η εγκατάσταση του νεοεκλεγέντος Προέδρου της ∆ημοκρατίας 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, ενώπιον της οποίας θα δώσει τη νενομισμένη 
διαβεβαίωση, σύμφωνα με το άρθρο 42 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η εγκατάσταση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο αξίωμά του από τη Βουλή, 
στην οποία στεγάζονται και λειτουργούν οι αντιπρόσωποι του λαού, αποτελεί 
αναγνώριση και ένδειξη απόλυτου σεβασμού στη λαϊκή κυριαρχία.  Παράλληλα, 
εκφράζει τις σχέσεις αλληλοσεβασμού και αγαστής συνεργασίας που επιβάλλεται να 
υπάρχουν μεταξύ της εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας για την ομαλή 
λειτουργία των θεσμών και του πολιτεύματος, αλλά και για τη διαφύλαξη των αρχών 
και των αξιών της κοινωνίας μας.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο κυπριακός λαός στις προεδρικές εκλογές της 24ης Φεβρουαρίου εξέφρασε τη 
βούλησή του αναδεικνύοντας στο ύπατο αξίωμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τον κ. 
∆ημήτρη Χριστόφια.  Εκ μέρους όλων των βουλευτών, καθώς και των αντιπροσώπων 
των θρησκευτικών ομάδων στη Βουλή εκφράζω θερμά και εγκάρδια συγχαρητήρια 
στον κ. Χριστόφια για την εκλογή του στο αξίωμα του Προέδρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Η εκλογή του κ. Χριστόφια αποτελεί κορύφωση και συνάμα 
αναγνώριση της πολυετούς και ευδόκιμης προσφοράς του στην κοινωνία από 
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διάφορα πολιτειακά και πολιτικά αξιώματα.  Ευχόμαστε στον κ. Πρόεδρο δύναμη και 
αντοχή, για να μπορέσει να ανταποκριθεί επιτυχώς στις ομολογουμένως πολύ 
μεγάλες ευθύνες και στο δύσκολο έργο που επωμίζεται.  Ταυτόχρονα, θέλουμε να τον 
ευχαριστήσουμε, γιατί στα εφτά χρόνια που υπηρέτησε ως Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων λειτούργησε με δημοκρατικό πνεύμα, προώθησε την 
αλληλοκατανόηση και ανέπτυξε ρόλο συναινετικό ανάμεσα στα κοινοβουλευτικά 
κόμματα, γεγονός που συνέτεινε στη μεγαλύτερη αποδοτικότητα και στην καλύτερη 
λειτουργία του κοινοβουλίου. 

 Εξάλλου, ως Πρόεδρος της Βουλής έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στην αναβάθμιση 
των σχέσεων του σώματος με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, τα κοινοβούλια των χωρών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και με τα κοινοβούλια πολλών άλλων χωρών.  
Σε συνεργασία με τους υπόλοιπους βουλευτές ανέπτυξε αποτελεσματικά την 
κοινοβουλευτική διπλωματία, εξυπηρετώντας με τον καλύτερο τρόπο την προώθηση 
των θέσεών μας στο Κυπριακό σε μια δύσκολη περίοδο έντονων ζυμώσεων στο 
διεθνή χώρο για το εθνικό μας θέμα.  Όπως ήδη έχει διαφανεί, θα ακολουθήσουν 
σύντομα πολλές άλλες διεργασίες και εξελίξεις στο Κυπριακό, που επιβάλλουν την 
ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο και τη συλλογικότητα στους χειρισμούς.   Ευχή όλων 
μας είναι να καμφθεί η αδιαλλαξία της τουρκικής πλευράς και να εξευρεθεί μια δίκαιη 
και λειτουργική λύση του Κυπριακού, ώστε να αρθεί η κατοχή, να επανενωθεί η 
πατρίδα μας και ολόκληρος ο λαός μας, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, μέσα σε 
συνθήκες ασφάλειας και σεβασμού των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των βασικών 
ελευθεριών, να χτίζει το μέλλον του με σιγουριά και αισιοδοξία.  Θέλω να 
διαβεβαιώσω τον κ. Πρόεδρο ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων και τα κόμματα που 
εκπροσωπούνται σ’ αυτή θα τον στηρίξουν στις προσπάθειές του για εξεύρεση μιας 
δίκαιης και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού. 

   Τελειώνοντας, θα ήθελα να χαιρετίσω και τον απερχόμενο Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, να τον ευχαριστήσω για την αγαστή 
συνεργασία που είχε στην πενταετή θητεία του με τη Βουλή των Αντιπροσώπων και 
να του ευχηθώ ό,τι καλύτερο τόσο στην πολιτική όσο και στην προσωπική του ζωή.  

 Θα παρακαλέσω τώρα τον κοσμήτορα της Βουλής να συνοδεύσει τον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας στο βήμα, για να δώσει τη νενομισμένη διαβεβαίωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ όπως εγερθείτε.  

 (Ο κ. Σοφοκλής Φυττής συνοδεύει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στο βήμα της 
Βουλής.) 

∆. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

(ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ) 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα και τους συνάδοντας 
αυτώ νόμους και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας και της εδαφικής ακεραιότητoς 
της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Απευθυνόμενος στους βουλευτές) 

 Μπορείτε να καθίσετε. 
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 Κύριε Πρόεδρε, μπορείτε να μείνετε στο βήμα για το λόγο σας.  Παρακαλώ, 
έχετε το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ: 

 Αγαπητέ φίλε Πρόεδρε Τάσσο Παπαδόπουλε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
βουλευτές, 

 Επιτρέψετέ μου, πρώτα απ’ όλα, να εκφράσω τις ευχαριστίες και την 
ευγνωμοσύνη μου στους πολίτες που με τίμησαν με την ψήφο τους.  Η εμπιστοσύνη 
με την οποία με έχουν αγκαλιάσει και η ισχυρή εντολή που έδωσαν με την ψήφο τους 
είναι η γερή βάση πάνω στην οποία εμείς θα στηριχθούμε, για να πάρουμε την Κύπρο 
μπροστά.  Να εγκαινιάσουμε μια νέα εποχή για την Κύπρο μας.  Μια εποχή που θα 
χαρακτηρίζεται από την εντατικοποίηση των προσπαθειών μας για επίτευξη δίκαιης, 
βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του Κυπριακού.  Μια νέα εποχή που θα έχει ως 
χαρακτηριστικά της την ανανέωση της πολιτικής ζωής του τόπου και τον 
εκσυγχρονισμό της κοινωνίας μας. 

 Θερμές ευχαριστίες εκφράζω προς όλες τις πολιτικές δυνάμεις που στήριξαν 
την υποψηφιότητά μου και εργάστηκαν ακούραστα για την εκλογή μου στην προεδρία 
της ∆ημοκρατίας.  Ευχαριστώ το κόμμα μου, το ΑΚΕΛ, και το λαϊκό κίνημα, τους 
Ενωμένους ∆ημοκράτες, την Έπαλξη Ανασυγκρότησης του Κέντρου, την 
Πρωτοβουλία Σοσιαλιστών, την Πρωτοβουλία Ελευθέρων Πολιτών και τις κινήσεις 
στήριξης της υποψηφιότητάς μου, που από την αρχή βρεθήκαμε μαζί.   Ευχαριστώ, 
επίσης, το ∆ημοκρατικό Κόμμα, το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και το Κίνημα 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών για την υποστήριξη που μου παρείχαν στο δεύτερο 
γύρο των εκλογών, συμβάλλοντας στην εκλογή μου στο ύπατο αξίωμα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Ευχαριστίες εκφράζω όχι μόνο σ’ αυτούς που με ψήφισαν, αλλά και σ’ αυτούς 
που, ασκώντας το δημοκρατικό τους δικαίωμα, έκαναν άλλες επιλογές.  Τους 
ευχαριστώ, γιατί με τη μαζική συμμετοχή τους στις εκλογές, μακριά από φανατισμούς, 
μισαλλοδοξίες και ακρότητες, έχουν επιβεβαιώσει ότι η δημοκρατία στον τόπο μας έχει 
πια ωριμάσει.  Αυτό είναι κάτι για το οποίο όλοι δικαιούμαστε να υπερηφανευόμαστε. 

 Η δημοκρατία είναι λαϊκή κατάκτηση την οποία όλοι πρέπει να διαφυλάξουμε 
ως κόρην οφθαλμού.  Η ισχυρή σχέση πολίτη και πολιτικής που υπάρχει στον τόπο 
μας είναι υγιές φαινόμενο, γιατί δείχνει ότι οι πολίτες εμπιστεύονται την πολιτική και 
τους πολιτικούς. Οι  πολίτες είναι φορείς και εκφραστές της συλλογικής συμμετοχής 
στο κοινωνικό και πολιτικό γίγνεσθαι, καθώς και εχέγγυο για την ομαλή λειτουργία του 
δημοκρατικού πολιτεύματος.   

 Θέλω, για μια ακόμα φορά, να υπογραμμίσω ότι τιμώ και σέβομαι τους 
ανθυποψηφίους μου στις προεδρικές εκλογές.  Τιμώ και σέβομαι τον κ. Κασουλίδη, με 
τον οποίο διεκδικήσαμε την προεδρία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο δεύτερο γύρο 
των προεδρικών εκλογών.   

 Το σεβασμό και την απεριόριστη εκτίμησή μου εκφράζω και προς τον Πρόεδρο 
κ. Τάσσο Παπαδόπουλο. Με τον κ. Παπαδόπουλο έχουμε αναπτύξει συνεργασία και 
προσωπική φιλία για πολλά χρόνια.  Αποκορύφωμα της συνεργασίας μας υπήρξε η 
εκλογή του στην προεδρία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας το 2003 και η προσπάθεια 
που μαζί καταβάλαμε για να πετύχουμε την αλλαγή στα χρόνια της διακυβέρνησης 
του τόπου υπό τη δική του προεδρία.  Παρά τις όποιες διαφωνίες και τις διαφορετικές 
προσεγγίσεις που στην πορεία αυτής της συνεργασίας παρουσιάστηκαν, μπορούμε 
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με βεβαιότητα να διαπιστώσουμε ότι κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης του τόπου 
από τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο επιτεύχθηκαν πολλά. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,  

 Η εκλογή μου στην προεδρία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κλείνει τον κύκλο της 
προεδρίας μου στη Βουλή των Αντιπροσώπων, που άρχισε το Μάιο του 2001.  
Πέρασαν από τότε επτά χρόνια. Χρόνια πολύ παραγωγικά για τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. Από το πλούσιο και πολυσχιδές έργο που παρήγαγε η Βουλή όλο 
αυτό το χρονικό διάστημα θα ξεχώριζα τη συμβολή της στη συλλογική και τιτάνια 
προσπάθεια πολιτειακής και πολιτικής ηγεσίας, οργανωμένων συνόλων και λαού να 
εναρμονιστεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και να καταστεί η 
χώρα μας μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης την 1η Μαΐου 2004. 

 Μια άλλη πτυχή από τη δραστηριότητα της κυπριακής Βουλής που θα 
επιθυμούσα να αναφέρω είναι η ανάπτυξη της κοινοβουλευτικής διπλωματίας και η 
δραστηριότητα για την προώθηση του κυπριακού προβλήματος διεθνώς. 

 Ο πολιτισμός, οι τέχνες και τα γράμματα κατέλαβαν ένα σημαντικό μέρος της 
γενικότερης δραστηριότητας που ανέπτυξε το κοινοβούλιο αυτή την περίοδο, εξέλιξη 
για την οποία νιώθω ιδιαίτερα υπερήφανος.   

 Από τα βάθη της καρδιάς μου θέλω να ευχαριστήσω όλες τις πολιτικές 
δυνάμεις που συνέβαλαν στην παραγωγή του πλούσιου κοινοβουλευτικού έργου αυτή 
την περίοδο. Θέλω να ευχαριστήσω τη διευθυντική ομάδα, τους λειτουργούς και το 
προσωπικό της Βουλής για την αποφασιστική τους συνδρομή στην αναβάθμιση του 
κοινοβουλευτικού και νομοθετικού έργου.  Εύχομαι σε όλους και όλες καλή δύναμη και 
καλή συνέχεια. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ιεκδίκησα την προεδρία της ∆ημοκρατίας εμφορούμενος από ένα όραμα ζωής:  
Την επίτευξη δίκαιης λύσης στο Κυπριακό και την οικοδόμηση μιας πιο δίκαιης 
κοινωνίας.  Αυτό το όραμα διαχέεται σε ολόκληρο το κυβερνητικό πρόγραμμα, το 
οποίο αποτελεί το φάρο και την πυξίδα της προεδρίας μου.  Θα αναλώσω κάθε 
ικμάδα των δυνάμεων μου και θα εργαστώ πολύ σκληρά, για να υλοποιήσω μαζί με το 
Υπουργικό Συμβούλιο που θα διορίσω τις προγραμματικές μου δεσμεύσεις.  Το 
πρόγραμμά μου είναι το συμβόλαιο τιμής με το λαό και θα το τιμήσω απόλυτα.  

 Πρώτιστο μέλημα και καθήκον της προεδρίας μου είναι η επίλυση του 
Κυπριακού.  Το έχω δηλώσει επανειλημμένα στη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου, 
το δηλώνω επίσημα ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων και του λαού και τώρα.  
Η επίλυση του Κυπριακού είναι ο βασικότερος λόγος για τον οποίο τελικά πήρα την 
απόφαση να διεκδικήσω την προεδρία της ∆ημοκρατίας.  Η επίλυση του Κυπριακού 
θα είναι η πρώτη προτεραιότητα της διακυβέρνησής μας. 

 Ο στόχος της προεδρίας μας είναι να πετύχουμε λύση δίκαιη, βιώσιμη και 
λειτουργική, που να τερματίζει την κατοχή και τον εποικισμό.  Λύση που να 
αποκαθιστά την κυριαρχία, την ανεξαρτησία, την εδαφική ακεραιότητα και την ενότητα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και να αποκλείει τα όποια δικαιώματα στρατιωτικής 
επέμβασης στα εσωτερικά ζητήματα της χώρας μας από ξένες δυνάμεις. 

 Λύση που να επανενώνει το έδαφος, το λαό, τους θεσμούς και την οικονομία 
της χώρας μας στα πλαίσια μιας διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, όπως 
προνοείται στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου Μακαρίου-Ντενκτάς του 1977 και 
Κυπριανού-Ντενκτάς του 1979.  Η ομοσπονδιακή, διζωνική, δικοινοτική Κυπριακή 
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∆ημοκρατία πρέπει να έχει μία και μόνη κυριαρχία, διεθνή προσωπικότητα και 
ιθαγένεια.  Η λύση πρέπει να στηρίζεται στα περί Κύπρου ψηφίσματα του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών και να συνάδει με το διεθνές και το κοινοτικό δίκαιο, καθώς και με 
τις διεθνείς συμβάσεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

 ∆ιεκδικούμε η λύση να αποκαθιστά και να κατοχυρώνει τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες ολόκληρου του λαού, Ελληνοκυπρίων, 
Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμένιων και Λατίνων, περιλαμβανομένου του 
δικαιώματος επιστροφής και περιουσίας των προσφύγων. 

 ∆ιεκδικούμε η λύση να προνοεί την αποχώρηση των τουρκικών κατοχικών 
στρατευμάτων και την αποστρατιωτικοποίηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Τελικός 
στόχος παραμένει η αποστρατιωτικοποίηση ολόκληρης της Κύπρου. 

 Υποστηρίζουμε με συνέπεια την πολιτική ισότητα των δύο κοινοτήτων, στα 
πλαίσια της ομοσπονδίας, όπως αυτή καθορίζεται στα σχετικά ψηφίσματα του 
Συμβουλίου Ασφαλείας. 

 Το Κυπριακό για τριάντα τέσσερα τώρα χρόνια παραμένει άλυτο, παρά τις 
πολλές προσπάθειες που κατά καιρούς έχουν αναληφθεί.  Το πρόβλημα δεν έγινε 
κατορθωτό να επιλυθεί λόγω της άρνησης της Τουρκίας να αποδεχθεί λύση που να 
είναι προς το καλώς νοούμενο συμφέρον του κυπριακού λαού.  Είναι πεποίθησή μου 
ότι έφτασε το πλήρωμα του χρόνου το πρόβλημα να επιλυθεί με ένα δίκαιο, βιώσιμο 
και λειτουργικό τρόπο και να αποκατασταθούν οι αρχές του διεθνούς δικαίου.  Αρχές 
που παραβιάζει η Τουρκία με την εισβολή που διενήργησε το 1974 και την κατοχή 
μεγάλου μέρους του εδάφους της πατρίδας μας. 

 Αφετηριακό σημείο για τη διάρρηξη του αδιεξόδου και για τη δημιουργία των 
προϋποθέσεων για συνολική διαπραγμάτευση στο Κυπριακό είναι η υλοποίηση της 
Συμφωνίας της 8ης του Ιούλη, η οποία υιοθετείται και υποστηρίζεται από τα πέντε 
μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας και από το ίδιο το Συμβούλιο Ασφαλείας.  
Εκφράζουμε την ετοιμότητά μας για διάλογο προς υλοποίηση της Συμφωνίας της 8ης 
Ιουλίου και ελπίζουμε να βρούμε ανταπόκριση από την τουρκοκυπριακή πλευρά. 

 Απευθύνομαι τούτη την επίσημη ώρα προς τους Τουρκοκύπριους 
συμπατριώτες μας, για να τους διαβεβαιώσω ότι εμφορούμαι από τις καλύτερες 
προθέσεις για συμφιλίωση και ειρηνική συμβίωση.  Τους διαβεβαιώνω για μια ακόμα 
φορά πως θα εργαστώ, ώστε να χαίρονται όλων των δικαιωμάτων ως ισότιμοι πολίτες 
της ενωμένης ομοσπονδιακής Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Θέλω όμως να επαναλάβω 
με έμφαση ότι η αποκατάσταση των δικαιωμάτων των Τουρκοκυπρίων δεν είναι 
δυνατό να λάβει χώρα σε βάρος των δικαιωμάτων των Ελληνοκυπρίων, των 
Μαρωνιτών, των Αρμένιων και των Λατίνων συμπατριωτών μας.  Κάτι τέτοιο θα έκανε 
τη λύση του Κυπριακού θνησιγενή από τα γεννοφάσκια της. 

 Έχουμε δώσει υπόσχεση στον κυπριακό λαό ότι για τη λύση του Κυπριακού θα 
αναπτύξουμε έντονη δραστηριότητα προς διάφορες κατευθύνσεις του διεθνούς 
παράγοντα. Εκφράζω την ικανοποίησή μου, γιατί αμέσως μετά τις προεδρικές εκλογές 
ο διεθνής παράγοντας δηλώνει την ετοιμότητά του να συνδράμει στις προσπάθειες για 
λύση στο Κυπριακό.  Από τούτο το επίσημο βήμα επαναβεβαιώνω τη δέσμευσή μου 
προς το λαό για την ανάληψη συνεχών πρωτοβουλιών προς την κατεύθυνση του 
διεθνούς παράγοντα, αλλά και της τουρκοκυπριακής κοινότητας για επίτευξη λύσης 
που να στηρίζεται σε αρχές.   
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 Για την εκπλήρωση της υπόσχεσής μας θα κινηθούμε προς την κατεύθυνση 
του γενικού γραμματέα και του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών. 

 Χαιρετίζουμε τη θέση του Συμβουλίου Ασφαλείας, όπως διατυπώνεται στο 
τελευταίο του ψήφισμα, που καλεί τις δύο κοινότητες να εμπλακούν εποικοδομητικά 
στις προσπάθειες για εξεύρεση λύσης από τους ίδιους τους Κυπρίους.  Εμείς θα 
εργαστούμε με πολλή συνέπεια, για να αναπτυχθεί αυτή η συνεργασία και η 
επαναπροσέγγιση με τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας, αξιοποιώντας τις 
διαχρονικές και ιστορικές σχέσεις που έχουμε οικοδομήσει μαζί τους. 

 Θεωρούμε σημαντικό όπως ο γενικός γραμματέας του διεθνούς οργανισμού, 
μέσα από την άσκηση των καλών του υπηρεσιών, συνδράμει στην προώθηση και την 
ενίσχυση του διαλόγου μεταξύ των δύο πλευρών.  Σημαντικό είναι, επίσης, όπως τα 
πέντε μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας συλλογικά διαχειριστούν το Κυπριακό 
στη βάση των αποφάσεων και των ψηφισμάτων του διεθνούς οργανισμού για την 
Κύπρο. 

 Ρόλο στις προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού μπορεί και πρέπει να 
διαδραματίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εμείς προσβλέπουμε στην αλληλεγγύη των 
Ευρωπαίων εταίρων μας και προσδοκούμε ότι θα συνδράμουν στη διάρρηξη του 
αδιεξόδου και στην επίλυση του Κυπριακού. 

 Η επίτευξη δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης στο Κυπριακό δεν είναι 
εύκολη υπόθεση.  Γνωρίζουμε τις δυσκολίες.  Κατανοούμε απόλυτα ότι θα χρειαστεί 
συνεχής, επίμονη και επίπονη δουλειά.  Το κλειδί της λύσης βρίσκεται στα χέρια της 
Άγκυρας.  Είναι η Τουρκία που πρέπει να αποφασίσει να συνεργαστεί για τη λύση.  

 Σημαντική και απαραίτητη προϋπόθεση των προσπαθειών που θα αναλάβουμε 
είναι η ύπαρξη ενότητας στο εσωτερικό μέτωπο.  Είναι η συστράτευση όλων στον 
κοινό στόχο της λύσης.  Η οικοδόμηση της ενότητας στο εσωτερικό μέτωπο και η 
ύπαρξη συναίνεσης και διαλόγου είναι μια από τις πρώτες προτεραιότητες της 
διακυβέρνησής μας. 

 Την ενότητα και τη συλλογικότητα στους χειρισμούς του Κυπριακού θα 
προωθήσουμε με την αναβάθμιση και την πιο αποτελεσματική λειτουργία του Εθνικού 
Συμβουλίου.  Οι πολιτικές δυνάμεις θα έχουν ρόλο και λόγο να διαδραματίσουν και 
αυτή η δυνατότητα θα τους δοθεί μέσα από την ουσιαστική συμμετοχή τους στο 
Εθνικό Συμβούλιο.  Η ενότητα, η συναίνεση και ο διάλογος δε θα χαρακτηρίζει την 
προεδρία μας μόνο στη διαχείριση του Κυπριακού.  Θα τη χαρακτηρίζει και στην άλλη 
σημαντική πτυχή της διακυβέρνησης του τόπου, την εσωτερική.  Ενότητα, ασφαλώς, 
δε σημαίνει εξαφάνιση ή ισοπέδωση των όποιων διαφορών.  Αυτές αντικειμενικά 
υπάρχουν.  Η ενότητα, όμως, επιβάλλει την ανάπτυξη διαλόγου και την ανάγκη 
εξεύρεσης συναινετικών λύσεων προς όφελος της χώρας και των πολιτών.  Εμείς 
επιζητούμε το διάλογο και θα προωθούμε τη σύνθεση των απόψεων.  Από την άλλη, 
βεβαίως, η κυβέρνησή μας θα προχωρήσει αποφασιστικά στην προώθηση της 
πολιτικής της και στην υλοποίηση του προγράμματός μας, το οποίο αποτελεί το 
συμβόλαιο τιμής που υπογράψαμε με το λαό. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Την ενότητα στον τόπο μας θα τη σφραγίσουμε με την κοινωνικοοικονομική 
πολιτική της διακυβέρνησής μας, που στοχεύει στην αναβάθμιση του μοντέλου της 
μικτής οικονομίας. Μοντέλο που εφαρμόζεται στην Κύπρο από την ανακήρυξη της 
ανεξαρτησίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και έχει δώσει πολλά στον τόπο μας.  Είναι 
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πεποίθησή μας ότι αυτό το μοντέλο δεν έχει εξαντλήσει τα όριά του.  Πιστεύουμε ότι 
ακόμα έχει να προσφέρει πολλά, φτάνει να το αναβαθμίσουμε, να το ενισχύσουμε και 
να το εκσυγχρονίσουμε.  Το μοντέλο της μικτής οικονομίας στηρίζεται στη συνεργασία 
μεταξύ της ιδιωτικής, της δημόσιας και της συνεργατικής πρωτοβουλίας.  Στηρίζεται 
στο συνδυασμό της επιχειρηματικότητας και της κοινωνικής συνοχής.  Στην ύπαρξη 
ισχυρής οικονομίας και υψηλών ρυθμών ανάπτυξης.  Στην ύπαρξη ανεπτυγμένου 
κοινωνικού κράτους, που θα στηρίζει τους εργαζομένους και θα ικανοποιεί τις εύλογες 
ανάγκες του πολίτη. 

 Φιλοδοξία και στόχος μου είναι, μέσα από το γόνιμο και εποικοδομητικό 
διάλογο που θα αναπτύξουμε μαζί με το λαό, να υλοποιήσουμε το κοινό όραμα όλων 
μας για την Κύπρο του μέλλοντος.  Ένα μέλλον που θα χαρακτηρίζεται από την ειρήνη 
και τη σταθερότητα. Την ασφάλεια και την απασχόληση για όλους.  Την ευημερία και 
την πρόοδο για το σύνολο της κοινωνίας, την ισονομία, την ανανέωση της πολιτικής 
ζωής και τον εκσυγχρονισμό της κυπριακής κοινωνίας, της οικονομίας και του κράτους. 

 Τα τελευταία πέντε χρόνια, με τη δική μας ουσιαστική συμμετοχή, έγινε 
κατορθωτό να ξεπεραστούν προβλήματα και να δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις που, 
εφόσον αξιοποιηθούν σωστά και αποτελεσματικά, θα οδηγήσουν σε καλύτερες 
συνθήκες ζωής, σε καλύτερες μέρες για όλους μας.  Η σχέση μας με το λαό θα είναι 
αμφίδρομη και θα βασίζεται στον αλληλοσεβασμό.  Θα βασίζεται σε αρχές, αξίες και 
ιδανικά. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία ως μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα συμμετέχει 
δραστήρια στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, με στόχο την υλοποίηση του οράματος για μια 
κοινωνική Ευρώπη.  Η Κύπρος μπορεί να καταστεί γέφυρα μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των γειτόνων μας στην περιοχή, αλλά και με χώρες που η Κύπρος 
παραδοσιακά διατηρεί στενές και φιλικές σχέσεις μέσα από το Κίνημα των 
Αδεσμεύτων. 

 Έχοντας υπόψη ότι το όραμα της κοινωνικής Ευρώπης στηρίζεται στην  
ενότητα μέσα από την αποδοχή και το σεβασμό της διαφορετικότητας και όχι στην 
ισοπέδωση και στην αλλοτρίωση των λαών και των πολιτισμών, θα αξιοποιήσουμε 
την παιδεία, τις πολιτιστικές μας αξίες, τις παραδόσεις, τα ήθη και τα έθιμά μας, τον 
αθλητισμό, για να ενισχύσουμε τις αντιστάσεις μας στις φθοροποιές επιδράσεις. 

 Μαζί θα εργαστούμε, για να ανανεώσουμε και να εκσυγχρονίσουμε το πολιτικό, 
κοινωνικό και οικονομικό σύστημα της χώρας.  Μαζί θα εργαστούμε, για να 
εκσυγχρονίσουμε τις διαδικασίες και τους μηχανισμούς άσκησης εξουσίας, έτσι ώστε 
να είναι περισσότερο φιλική και προσιτή στον πολίτη.  Ο σεβασμός προς τα 
δικαιώματα του πολίτη και τις αρχές της δημοκρατίας, της ισοπολιτείας, της 
αξιοκρατίας και της κοινωνικής δικαιοσύνης θα μας καθοδηγεί στην άσκηση της 
διακυβέρνησής μας.   

 Θα επιδιώξουμε σε όλα τα επίπεδα λήψης αποφάσεων το διάλογο και τη 
συλλογικότητα.  Σε κάθε περίπτωση ο πολίτης θα έχει λόγο και τη δική του φωνή σε 
όσα θέματα τον αφορούν και τον επηρεάζουν.  Επιδιώκουμε απλούστευση των 
διαδικασιών του δημοσίου, καταπολέμηση της γραφειοκρατίας και βελτίωση των 
υποδομών και κάθε παραμέτρου που επηρεάζει αρνητικά την καθημερινότητα και τον 
τρόπο ζωής κάθε πολίτη αυτού του τόπου. 

 Αποδίδουμε ιδιαίτερη σημασία και προσοχή στον τομέα της πληροφορικής και 
των νέων τεχνολογιών.  Στον τομέα της πληροφορικής, που αποτελεί έναν από τους 
πιο σημαντικούς πυλώνες των σύγχρονων ανεπτυγμένων κοινωνιών, θα κάνουμε 
τομές και θα επενδύσουμε σ’ αυτόν.  Μαζί με τους πολίτες θα εργαστούμε, για να 
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δώσουμε νέα πνοή και προοπτική στον τομέα αυτό, που είναι σύμφυτος με την 
πρόοδο. 

 Η ανάπτυξη της έρευνας και η υιοθέτηση και εφαρμογή νέων τεχνολογιών στον 
τομέα της βιομηχανίας θα προσδώσουν τεράστια ώθηση στην κυπριακή οικονομία.  
Θα αυξήσουν την παραγωγικότητα και θα βελτιώσουν την ανταγωνιστικότητα της 
κυπριακής βιομηχανίας.  Αυτές οι παράμετροι είναι καθοριστικές, για να μπορέσει η 
κυπριακή οικονομία να αντεπεξέλθει στα νέα δεδομένα που δημιουργούνται από τη 
συμμετοχή μας στη μεγάλη οικογένεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Τόσο στον τουρισμό όσο και σε άλλους τομείς θα πρέπει να επισπευσθεί η 
υλοποίηση των αναγκαίων έργων και υποδομών και να εφαρμοστούν 
αποτελεσματικοί μηχανισμοί υλοποίησης αποφάσεων και έργων. 

 Η συνεργασία της κυβέρνησης με την τοπική αυτοδιοίκηση θα ενισχυθεί για το 
καλό των πολιτών. Είναι αυτονόητο ότι θα υλοποιήσουμε τις δεσμεύσεις που έχουμε 
αναλάβει έναντι της τοπικής αυτοδιοίκησης.  

 Η Κύπρος μπορεί.  Γι’ αυτό θα προτάξω και θα διασφαλίσω την προώθηση και 
μετατροπή της σε κέντρο εκπαίδευσης, υγείας και παροχής υπηρεσιών, όπως έχω 
δεσμευτεί στο πρόγραμμά μου.  Η μέριμνα και η φροντίδα μας για όλες τις κοινωνικές 
ομάδες είναι δεδομένες.  Θα ήθελα όμως να κάνω μια ιδιαίτερη αναφορά στη νέα 
γενιά της Κύπρου.  Η νέα γενιά της Κύπρου αξίζει να έχει το δικό της δυναμικό ρόλο 
στην κοινωνική ζωή του τόπου μας.  Μέσα απ’ όλες τις πολιτικές μας οφείλουμε να 
δίνουμε τις ευκαιρίες για την ανάδειξη των ικανοτήτων των νέων ανθρώπων και για 
την ουσιαστική τους συμμετοχή στην κοινωνία.  Το όραμά μας για μια ασφαλή Κύπρο 
στην Ευρώπη της ειρήνης και της συνεργασίας είναι το όραμα των νέων ανθρώπων. 

 Η κοινωνική ευαισθησία και αλληλεγγύη και συνακόλουθα η ανταπόκριση στον 
ανθρώπινο πόνο θα αποτελούν τα πλέον έντονα χαρακτηριστικά γνωρίσματα της 
προεδρίας μας.  Η όλη προσωπική μου πορεία, αλλά και η ιστορία του χώρου από 
τον οποίο προέρχομαι εκτιμώ ότι συνιστούν εγγύηση για μια ανθρωποκεντρική 
πολιτική, που θα στοχεύει στη σταδιακή εξάλειψη της φτώχιας και στη συνεχή 
βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, 

 Η προεδρία μας θα είναι προεδρία για όλους τους Κυπρίους.  Τελικός κριτής 
όλων είναι ο απλός άνθρωπος, ο κυρίαρχος λαός, μπροστά στο μεγαλείο του οποίου 
υποκλίνομαι. 

 Ευχαριστώ. 

 (Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  Τα θερμά και εγκάρδιά μας συγχαρητήρια! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλέσω να παραμείνετε στις θέσεις σας, 
μέχρι να αποχωρήσουν οι φιλοξενούμενοί μας.  Ακολούθως, οι κοινοβουλευτικές 
ομάδες, κατά σειρά κοινοβουλευτικής δύναμης, θα περάσουν από το γραφείο του 
Προέδρου της Βουλής, για να συγχαρούν το νέο Πρόεδρο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

  Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.35 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος 

Αναστασιάδης Νίκος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αντωνίου Αντώνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Βαρνάβα Γιώργος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Παπακώστας Κώστας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Καρογιάν Μάριος  Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χαραλάμπους Σωτηρούλα 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος Χρυσοστομίδης Κύπρος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων  

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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1. Σύντομη ομιλία του προεδρεύοντος κ. Κώστα Παπακώστα με την ευκαιρία της 
εγκατάστασης του νεοεκλεγέντος Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. 
∆ημήτρη Χριστόφια από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

2. Η νενομισμένη διαβεβαίωση του νέου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. 
∆ημήτρη Χριστόφια ενώπιον της Βουλής και η ομιλία του ενώπιον του σώματος. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 6ης Μαρτίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.09 μ.μ.) 

(Αρ. 18) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ) 

  Βλέπω επικρατεί ενθουσιασμός, οπότε να παραμείνω εδώ! 

(Γέλια) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής και παρακαλώ τον κ. γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι η 
διαβεβαίωση των νέων βουλευτών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Στέλλας 
Μισιαούλη ∆ημητρίου, Σκεύης Κουκουμά Κούτρα, Γιαννάκη Γαβριήλ και Κλαύδιου 
Μαυροχάννα.   

 Θα ήθελα να σας παρακαλέσω, αγαπητοί συνάδελφοι, να εγερθείτε, για να 
δώσετε τη νενομισμένη διαβεβαίωση.  Θα υπαγορεύω τη διαβεβαίωση και θα 
επαναλαμβάνετε. 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ιαβεβαιώ επισήμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους… 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και τους συνάδοντας αυτώ νόμους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 …και της εδαφικής ακεραιότητος της ∆ημοκρατίας της Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, μόλις έχετε γίνει μέλη της Βουλής.  Θέλω να σας 
συγχαρώ θερμά.  Να ευχηθώ τα βέλτιστα και να ακολουθήσετε την πορεία των 
προκατόχων σας με επιτυχία. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επόμενο θέμα της ημερήσιας διάταξης είναι η 
εκλογή Προέδρου της Βουλής.  Θα παρακαλούσα να υποβληθούν οι νενομισμένες 
υποψηφιότητες.   

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα μπορούσα από το βήμα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαίως, ναι.  Απ’ όπου εσείς επιθυμείτε.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, από τη θέση μου τότε. 

 Εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
υποβάλλουμε την πρόταση όπως ο κ. Μάριος Καρογιάν, βουλευτής του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και πρόεδρος του κόμματος, είναι υποψήφιος για τη θέση του Προέδρου 
της Βουλής.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Υποστηρίζοντες; 
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 Άλλες υποψηφιότητες; 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αποτελεί πολιτική εκτίμησή μας ότι η πατρίδα μας θα αντιμετωπίσει το επόμενο 
διάστημα δύσκολες στιγμές και ότι όλοι θα κληθούμε να λάβουμε σημαντικές, αλλά και 
καθοριστικές αποφάσεις για το μέλλον του τόπου μας.  Ως εθνικά υπεύθυνη 
παράταξη, πιστεύουμε ότι οι καιροί υπαγορεύουν τη μέγιστη συνεργασία όλων 
ανεξαίρετα των πολιτικών δυνάμεων.  Αντιλαμβανόμαστε ότι, πάνω και πέρα από τις 
όποιες επιμέρους διαφωνίες, αυτό που οι πολίτες απαιτούν από τις πολιτικές ηγεσίες 
είναι τη συνεννόηση, τη συνέναιση και την εθνική υπευθυνότητα.  Να έχουμε την 
ικανότητα, αλλά και το πολιτικό θάρρος να γεφυρώνουμε τις διαφορές και να 
αφήνουμε πίσω μας όσα μας έχουν χωρίσει κι όσα μας έχουν διχάσει.  Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός, έχοντας εξέλθει από την εκλογική αναμέτρηση 
ισχυροποιημένος και ενωμένος, δεσμεύεται ότι θα πολιτευθεί με υπευθυνότητα, αλλά 
και σοβαρότητα, όπως πάντοτε έπραττε.  Μέσα σ’ αυτό το πνεύμα αντιμετωπίζουμε 
και την εκλογή του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Η κοινοβουλευτική ομάδα και το πολιτικό γραφείο του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού ομόφωνα αποφάσισαν, πρώτον, όπως η παράταξή μας μη διεκδικήσει με 
δικό της υποψήφιο την προεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων, δεύτερον, να μη 
δώσει αρνητική ψήφο στην υποψηφιότητα του προέδρου του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
κ. Μάριου Καρογιάν και, τρίτον, διατηρώντας το διακριτό ρόλο μας, ως αντιπολίτευση, 
να τηρήσουμε σήμερα αποχή στη σημερινή ψηφοφορία. 

 Έτσι, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούμε πως δίνουμε με 
τη στάση μας ένα θετικό στίγμα και πως συμβάλλουμε στη σύνθεση και τη συνέναιση 
και όχι στην αντιπαράθεση και την αντιπαλότητα και πως παραμένουμε έτοιμοι να 
στηρίξουμε σωστούς χειρισμούς όσον αφορά το εθνικό μας ζήτημα, αλλά και ορθές 
επιλογές στους τομείς της οικονομικής, κοινωνικής και ευρωπαϊκής πολιτικής.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ως ΑΚΕΛ και ως κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
επαναβεβαιώνουμε την προσήλωσή μας στη διακηρυγμένη θέση μας για ενότητα.  Με 
την εκλογή του ∆ημήτρη Χριστόφια στην προεδρία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
υλοποιούμε σήμερα την απόφασή μας για στήριξη εκπροσώπου άλλου κόμματος από 
το ΑΚΕΛ προς εκλογή στη θέση του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Η 
απόφασή μας αυτή αποτελεί έμπρακτη απόδειξη της βούλησής μας για την επίτευξη 
της αναγκαίας ενότητας.  Στα κριτήρια που εμείς θέτουμε ανταποκρίνεται η 
υποψηφιότητα του προέδρου του ∆ημοκρατικού Κόμματος, φίλου Μάριου Καρογιάν, 
τον οποίο και θα υποστηρίξουμε.  Είναι μ’ αυτή τη λογική που υποστηρίζουμε την 
υποψηφιότητα του κ. Μάριου Καρογιάν και παραμένουμε προσηλωμένοι στην 
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πολιτική της ενότητας και των συνεργασιών.  Γι’ αυτό θα συνεργαστούμε και θα 
συμπαρασταθούμε στο νέο Πρόεδρο της Βουλής, έτσι ώστε να συνεχιστεί η 
αποδοτική λειτουργία του σώματος, όπως για επτά χρόνια λειτούργησε επί προεδρίας 
του σημερινού Προέδρου της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια. 

 Ως κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, θα σταθούμε δίπλα 
στο νέο Πρόεδρο και θα λειτουργήσουμε υπεύθυνα, δημιουργικά και συναινετικά, 
όπως πάντοτε πράτταμε όλα αυτά τα χρόνια, κατά τον ίδιο τρόπο που λειτούργησε και 
ο τέως Πρόεδρος της Βουλής και νυν Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οι βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θα υποστηρίξουμε την 
υποψηφιότητα του προέδρου του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Μάριου Καρογιάν για 
την προεδρία της Βουλής.  Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, με αίσθημα 
πολιτικής ευθύνης, εκτιμώντας την ανάγκη ευρύτερων συναινέσεων, αλλά και τη 
στήριξη της συνεργασίας των κομμάτων που στηρίζουν τη νέα κυβέρνηση του 
Προέδρου ∆ημήτρη Χριστόφια, δε θα καταθέσει δική του υποψηφιότητα.  Είναι η ώρα 
συστράτευσης και συμπαράταξης δυνάμεων με μέγιστο μέλημα τον αγώνα για την 
εθνική σωτηρία.  Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θα στηρίξει το νέο Πρόεδρο της 
Βουλής, με στόχο την επιτυχή επιτέλεση των καθηκόντων που θα αναλάβει και την 
εύρυθμη και αρμονική λειτουργία του πολιτεύματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, να καλωσορίσω τους νέους συναδέλφους και 
να τους ευχηθώ καλή, δημιουργική και αποδοτική παρουσία και εργασία στο 
κοινοβούλιο και να πω πως, εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος, θεωρούμε, κάτι 
που βεβαίως είναι αυτονόητο, πως στον κοινοβουλευτισμό είναι αναγκαίες οι 
συναινέσεις και οι συγκλίσεις.   

 Με το Μάριο Καρογιάν και το ∆ημοκρατικό Κόμμα και όχι μόνο έχουμε κοινές 
ιδεολογικές και πολιτικές συγκλίσεις.  Εκτιμούμε βαθύτατα τον ήπιο πολιτικό λόγο του 
ανδρός, που χωρίς αντιπαραθέσεις και πάντα με θετική κατεύθυνση έχουμε 
παρακολουθήσει ότι επιδιώκει στις πολιτικές του στοχεύσεις.  Θεωρούμε πως από τη 
θέση του Προέδρου της Βουλής -θα υπερψηφίσουμε την υποψηφιότητά του- θα 
μπορέσει να συνεισφέρει δημιουργικά στην αναβάθμιση των λειτουργιών της Βουλής 
και δηλώνουμε πως θα του συμπαρασταθούμε και θα κάνουμε ό,τι περνά από το χέρι 
μας, για να μπορέσουμε να συνεισφέρουμε θετικά προς την κατεύθυνση αυτή. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως εκπρόσωπος του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, θέλω να δηλώσω ότι θα υποστηρίξουμε την υποψηφιότητα του φίλου 
και συναγωνιστή Μάριου Καρογιάν για την προεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ως πράξη ενότητας, ενότητας στηριγμένης στους κοινούς αγώνες για τη σωτηρία της 
Κύπρου και στην πολύχρονη συνεργασία μας με τον ίδιο και το ∆ημοκρατικό Κόμμα, 
καθώς και με όλες τις άλλες δυνάμεις που τον υποστηρίζουν, βασισμένοι στη 
σύγκλιση θέσεων σ’ ένα πλαίσιο πολιτικής στο Κυπριακό, αλλά και σε πολλά άλλα 
ζητήματα εσωτερικής διακυβέρνησης, με έμφαση στα θέματα της βιώσιμης ανάπτυξης 
και της προστασίας του περιβάλλοντος.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;  Όχι. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εις αυτό το σημείο έληξε η υποβολή 
υποψηφιοτήτων.  Εξ όσων φαίνεται, μόνο μία υποψηφιότητα υπάρχει.  Ως εκ τούτου, 
ακολουθώντας τις διαδικασίες, τους κανονισμούς και το σύνταγμα, καλώ τις κυρίες και 
κυρίους συναδέλφους να δηλώσουν πόσοι τάσσονται υπέρ της υποψηφιότητας του κ. 
Καρογιάν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Με την ψηφοφορία είναι εξόφθαλμο, ξεκάθαρο ότι η υποψηφιότητα του κ. 
Καρογιάν έχει συγκεντρώσει την απαιτούμενη πλειοψηφία.  Θα ήθελα θερμά να 
συγχαρώ το νέο Πρόεδρο της Βουλής, να του ευχηθώ τα βέλτιστα και ταυτόχρονα να 
καλέσω τον κοσμήτορα της Βουλής να συνοδεύσει το νέο Πρόεδρο στην έδρα. 



 6

(Χειροκροτήματα) 

(Στο σημείο αυτό ο εκλεγείς Πρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος Καρογιάν καταλαμβάνει 
την έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι με βαθιά συγκίνηση  και συναίσθηση ευθύνης  που αποδέχομαι  την 
εντολή και ευχαριστώ θερμά  όλους σας για τη μεγάλη τιμή που μου κάνετε να με 
αναδείξετε στο αξίωμα του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Έχω πλήρη 
επίγνωση του βάρους των ευθυνών που αναλαμβάνω.  Ευθύνες που είμαι έτοιμος, 
 με τη βοήθεια και συνεργασία όλων των πλευρών της Βουλής, όλων των βουλευτών, 
να  εκπληρώσω στο ακέραιο.  

 Ευχαριστώ θερμά το ∆ημοκρατικό Κόμμα, το κόμμα μου, που θέλησε να μου 
δώσει την ευκαιρία να εργαστώ από την έπαλξη του Προέδρου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Ευχαριστώ επίσης το ΑΚΕΛ,  το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
το Ευρωπαϊκό Κόμμα και τους Οικολόγους, που υποστήριξαν την υποψηφιότητά μου.  
Παράλληλα, επιθυμώ να εκφράσω αισθήματα κατανόησης για τη στάση που τήρησαν 
οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, προς τους οποίους εκφράζω επίσης την 
εκτίμησή μου.  Θέλω να διαβεβαιώσω όλους ότι θα καταβάλω κάθε προσπάθεια, για 
να δικαιώσω την επιλογή, την ψήφο και την εμπιστοσύνη σας. 

 Κατανοώ πλήρως ότι, ως Πρόεδρος του νομοθετικού σώματος, έχω καθήκον 
και υποχρέωση να προεδρεύω και να λειτουργώ με αυστηρή προσήλωση στο 
σύνταγμα, τους νόμους και τον κανονισμό της Βουλής.  Οφείλω να λειτουργώ με 
σταθερό μου γνώμονα τη δίκαιη ερμηνεία του κανονισμού και τη δίκαιη εφαρμογή της 
κοινοβουλευτικής πρακτικής, στα πλαίσια πάντοτε του συντάγματος, δημιουργώντας 
έτσι τις συνθήκες  για συζητήσεις που, όσο έντονα και αν διεξάγονται,  να τις διακρίνει 
ο μεστός πολιτικός λόγος, το υψηλό επίπεδο πολιτικού πολιτισμού και ο 
αλληλοσεβασμός. 

 Σε μια σύγχρονη κοινωνία και στην εποχή, αν θέλετε, της νεοτερικότητας η 
θέσπιση κανόνων δικαίου, που αποτελεί σημαντικό μέρος της νομοθετικής μας 
λειτουργίας, έχει αποκτήσει μια νέα ποιότητα και διάσταση.  Αποτελεί εξ ορισμού της 
μια λειτουργία που προαπαιτεί και απαιτεί πιο συστηματοποιημένη προσπάθεια, 
σύγχρονες ιδέες και σύγχρονες αντιλήψεις.  Η επιστημονική γνώση γίνεται όλο και πιο 
πολύ βασική πραγματική προϋπόθεση στη λειτουργία του νομοθέτη.  Με τη βοήθεια 
όλων των πλευρών του σώματος είμαι βέβαιος ότι θα δημιουργήσουμε το αναγκαίο 
υπόβαθρο προς αυτή την κατεύθυνση, απαντώντας θετικά στις συνισταμένες  της 
σύγχρονης νομοθετικής επιστήμης. 

 Θεωρώντας το κοινοβούλιό μας ως την κεντρική δεξαμενή ζύμωσης πολιτικών 
θέσεων και ως τη βασική εστία προβληματισμού, με τη δική σας συνδρομή, από 
κοινού, θα λειτουργήσουμε σε υψηλά επίπεδα δεοντολογίας, ηθικής και διαφάνειας, 
ώστε η δημοκρατία στη φυσική της κοιτίδα να τιμάται και να αναγνωρίζεται και όλοι 
μαζί να τη μετουσιώνουμε σε πράξη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η τιμητική εκλογή μου στο αξίωμα του Προέδρου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με επιφορτίζει με μια σειρά από πρόσθετες υποχρεώσεις, 
υποχρεώσεις που μου επιβάλλουν να διασφαλίσω το υψηλό επίπεδο αξιών που 
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αντανακλώνται στον κοινοβουλευτικό χώρο δράσης και ως συστατικό μέρος της 
ημερήσιας διάταξής μας, αλλά και που επιβάλλουν τη δίκαιη και ισότιμη μεταχείριση 
όλων των μελών του σώματος. 

 Προερχόμενος από τη νέα γενιά των πολιτικών,  αισθάνομαι την ανάγκη να 
αποτίσω φόρο τιμής  στους πολιτικούς που θεμελίωσαν και διαφύλαξαν την Κυπριακή 
∆ημοκρατία και που, κάτω από αντίξοες συνθήκες, υπερασπίστηκαν τα δίκαια και τα 
δικαιώματα του κυπριακού κράτους και του κυπριακού λαού.  Παράλληλα, αποτίω 
φόρο τιμής και εκφράζω θερμά αισθήματα σεβασμού και εκτίμησης σε όλους όσοι 
διετέλεσαν Πρόεδροι της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Ομολογώ ότι αισθάνομαι πολύ βαρύ το φορτίο που αναλαμβάνω.  Ως 
Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων, έχω πλήρη επίγνωση των ευθυνών μου  
και τη βούληση να εργαστώ  μέσα σε πνεύμα συνεννόησης, συνεργασίας, 
συναντίληψης και συναίνεσης, για να εκπληρώσω στον ύψιστο δυνατό βαθμό τα 
καθήκοντά μου.  Επιθυμώ και αναμένω τη συνεργασία όλων των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων και όλων των μελών της Βουλής.  Αναμένω ότι θα έχω τη βοήθεια και τη 
στήριξη όλων.  Προσβλέπω επίσης στη συνεργασία και τη βοήθεια του προσωπικού 
της Βουλής, προς το οποίο απευθύνω αισθήματα εκτίμησης και φιλίας. 

 Θεωρώ ότι υπό την προεδρία του ∆ημήτρη Χριστόφια η Βουλή των 
Αντιπροσώπων έχει κάνει σημαντικά βήματα προς την κατεύθυνση  της αναβάθμισης 
του ρόλου και του έργου της νομοθετικής εξουσίας και του εκσυγχρονισμού των 
δομών και των διαδικασιών της.  Θα καταβάλω κάθε προσπάθεια για συνέχιση αυτής 
της πορείας και για την περαιτέρω αναβάθμιση του ρόλου της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Είναι τιμή για μένα το ότι διαδέχομαι στο αξίωμα του Προέδρου της 
Βουλής το ∆ημήτρη Χριστόφια, ο οποίος με την πρόσφατη λαϊκή εντολή συνεχίζει την 
προσφορά του ως Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆εν έχω καμιά αμφιβολία 
ότι η συνεργασία μας, όχι μόνο όπως απορρέει και καθορίζεται από το σύνταγμα, 
αλλά και στη βάση των πολύ καλών φιλικών μας σχέσεων και πολιτικών θέσεων, θα 
συνεχιστεί και θα ενταθεί προς όφελος των σχέσεων εκτελεστικής και νομοθετικής 
εξουσίας και  πρωτίστως προς όφελος της Κύπρου και του λαού της. 

 Ιδιαίτερες προσπάθειες  πρέπει να καταβληθούν προς την κατεύθυνση της 
περαιτέρω ανάπτυξης της κοινοβουλευτικής διπλωματίας και γενικότερα των 
σχέσεων  του κυπριακού κοινοβουλίου με τους διεθνείς κοινοβουλευτικούς θεσμούς, 
καθώς και με τα ξένα κέντρα λήψης αποφάσεων που διαδραματίζουν ρόλο στο 
κυπριακό πρόβλημα. 

 Όντας μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κυπριακή ∆ημοκρατία προχωρεί 
στην πλήρη ενσωμάτωσή της και το κυπριακό κοινοβούλιο στην πλήρη και ενεργό 
σύνδεση και συμμετοχή του  στους ανάλογους ευρωπαϊκούς θεσμούς.  Η ενεργότερη 
συμμετοχή μας  στους θεσμούς και τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης  μας 
επιτρέπει να φιλοδοξούμε ότι  μπορούμε να είμαστε ουσιαστικοί συντελεστές του 
ευρωπαϊκού γίγνεσθαι και του ευρωπαϊκού οράματος. 

 Όλοι αντιλαμβανόμαστε ότι έρχονται κρίσιμες μάχες για την Κύπρο.  
Αναμένονται νέες κινήσεις στο κυπριακό πρόβλημα.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων, σε 
συνεργασία με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και την κυβέρνηση, καλείται να αναλάβει 
το δικό της μερίδιο στις προσπάθειες για προώθηση των στόχων και των θέσεών μας 
για την επίτευξη μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης στο κυπριακό 
πρόβλημα. 

 Σ’ αυτό το κρίσιμο σταυροδρόμι για την Κύπρο και το λαό της, σ’ αυτό το 
κρίσιμο σταυροδρόμι για  το κυπριακό πρόβλημα, η ενότητα και η συλλογικότητα 
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αποτελούν θεμελιώδεις προϋποθέσεις για μια επιτυχή διαχείριση του εθνικού μας 
θέματος.  Προς αυτή την κατεύθυνση θα εργαστώ με τη συνεργασία και τη βοήθεια, 
όπως προσδοκώ, όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων.  

 Τόσο στο κυπριακό πρόβλημα όσο και στο ευρύτατο φάσμα  των σχέσεων της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με την εκτελεστική εξουσία θα έχω ως σταθερό γνώμονα 
το συμφέρον του τόπου και του λαού μας και τα δίκαια και τα δικαιώματα του 
κυπριακού κράτους και της κυπριακής κοινωνίας.  Θα εργαστώ για δίκαιη, λειτουργική 
και βιώσιμη λύση του κυπριακού προβλήματος στη βάση των ψηφισμάτων και των 
αποφάσεων των Ηνωμένων Εθνών, των συμφωνιών υψηλού επιπέδου Μακαρίου-
Ντενκτάς και Κυπριανού-Ντενκτάς, της Συμφωνίας της 8ης Ιουλίου, των αρχών του 
διεθνούς δικαίου και των αρχών επί των οποίων εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σταθερή επιδίωξή μου  είναι μια λύση  που να απαλλάσσει την Κύπρο από τις 
συνέπειες της εισβολής και της κατοχής, που να επανενώνει το κράτος, το λαό και 
τους θεσμούς και να δημιουργεί συνθήκες αρμονικής και ειρηνικής συνύπαρξης όλων 
των νομίμων κατοίκων της χώρας, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, 
Μαρωνιτών και Λατίνων, κάτω από συνθήκες ασφάλειας, προόδου και συνεργασίας.  
Μια κοινή και ειρηνική πατρίδα που θα προσφέρει ευημερία και δικαιοσύνη στο 
σύνολο του λαού, που θα ζει, θα δημιουργεί και θα προοδεύει με κατοχυρωμένα και 
διασφαλισμένα τα δικαιώματα και τις ελευθερίες του.  Σταθερή επιδίωξή μας είναι μια 
λύση χωρίς κατοχικά στρατεύματα και εποίκους, χωρίς εκπτώσεις σε όσα θα έθεταν 
σε κίνδυνο την ειρήνη και την ασφάλεια στο μέλλον και που θα διασφαλίζει το 
δικαίωμα της επιστροφής των εκτοπισμένων στις πατρογονικές τους εστίες και 
περιουσίες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω την άποψη ότι η δημοκρατία στην Κύπρο και κατά συνέπεια και η 
κοινοβουλευτική δημοκρατία βρίσκονται σε πορεία εμβάθυνσης και διεύρυνσης.  
Έχουν ωριμάσει οι συνθήκες για περαιτέρω αναβάθμιση της ποιότητας της πολιτικής 
και της δημοκρατίας στην Κύπρο.  Πιστεύω ότι όλοι μαζί μπορούμε  να φτάσουμε σε 
ακόμα υψηλότερα επίπεδα πολιτικού πολιτισμού.  

 Με συλλογικότητα, με αλληλοσεβασμό και αλληλοεκτίμηση, με διαλεκτική και 
διαλλακτική προσέγγιση της διαφορετικής άποψης, με συναίνεση και σύνεση 
μπορούμε  να οδηγήσουμε την πολιτική ζωή του τόπου σε μια νέα εποχή, όπως αξίζει 
στην κυπριακή κοινωνία και όπως επιθυμούν οι νεότερες γενιές.  Στην προσπάθειά 
μας αυτή είμαι βέβαιος ότι θα έχουμε τη στήριξη και υποστήριξη των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης, τα οποία στο δικό τους χώρο δράσης διαδραματίζουν ιδιαίτερα 
σημαντικό ρόλο. 

 Η ενεργότερη συμμετοχή του πολίτη στα κοινά πρέπει να αποτελεί σταθερή 
επιδίωξή μας, που να απαντά στα ολοένα και περισσότερα κρούσματα πολιτικής 
απάθειας, αδιαφορίας και απαξίωσης.  Χωρίς να είναι κάποιος ισοπεδωτικός μπορεί 
να ισχυριστεί ότι η κρίση της πολιτικής, στο βαθμό που υπάρχει, είναι εκδήλωση και 
μιας γενικότερης ηθικής κρίσης, κρίσης αξιών.  Είναι μια δοκιμασία αξιών, μια κρίση 
ταυτότητας του ανθρώπου των σύγχρονων κοινωνιών.  Το κοινοβούλιό μας, ως ο 
κατεξοχήν αντιπροσωπευτικός πολιτειακός θεσμός, οφείλει να παραγάγει σύγχρονες 
πολιτικές θέσεις και να εφαρμόσει καινοτόμα προγράμματα, που θα χαρακτηρίζονται 
από ένα σύγχρονο και μεστό πολιτικό λόγο, φέρνοντας έτσι πιο κοντά στα πολιτικά 
δρώμενα τον πολίτη. 

 Σήμερα η τεχνολογία συνιστά ένα σημαντικό εργαλείο στην παραπέρα εμπλοκή 
του απλού πολίτη στη νομοθετική και στην εν γένει κοινοβουλευτική δραστηριότητα. Η 
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“ηλεκτρονική δημοκρατία”, όπως σήμερα αποκαλείται, απαντά στην επιταγή για 
αμεσότερη δημοκρατία και συμμετοχή, γι’ αυτό και πρέπει να την ενθαρρύνουμε και 
να την ενισχύσουμε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η προσοχή μας πρέπει να στραφεί και στα ζητήματα που αφορούν  τη 
βελτίωση  της λειτουργίας της Βουλής σε όλα τα επίπεδα.  Η δημιουργία και θεσμική 
κατοχύρωση νομικής υπηρεσίας του κοινοβουλίου είναι σημαντική προτεραιότητα, η 
υλοποίηση της οποίας θα τονίσει την ανεξαρτησία και την αυτονομία του σώματος, θα 
στηρίξει επιστημονικά το κοινοβουλευτικό έργο και βεβαίως θα βοηθήσει προς την 
κατεύθυνση της καλύτερης άσκησης νομοθετικού ελέγχου. 

 Η σύσταση μονάδας εισαγωγής και εφαρμογής των νέων τεχνολογιών 
τοποθετείται ψηλά στις προτεραιότητες, καθώς το ευρύτερο ευρωπαϊκό περιβάλλον 
στο οποίο βρισκόμαστε έχει κάνει σημαντικά άλματα στα θέματα αυτά, που ούτε 
πρέπει ούτε μπορούμε να αγνοούμε. 

 Η προώθηση του θέματος της ανοικοδόμησης του νέου κτιρίου του κυπριακού 
κοινοβουλίου είναι επίσης ψηλά στις προτεραιότητές μας, εφόσον το 2011 η Κύπρος 
θα αναλάβει την προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Μιλώντας για την Ευρωπαϊκή Ένωση, θα ήταν σκόπιμο να αναφερθεί ότι οι 
αυξημένες υποχρεώσεις του κοινοβουλίου, που απορρέουν από την ένταξη της 
χώρας μας στην Ένωση, συνακόλουθα επαυξάνουν τα καθήκοντα όλων των 
βουλευτών και όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων, για να ανταποκριθούμε με τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο προς όφελος του τόπου μας και του λαού μας. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων θα συνεχίσει να νοιάζεται για τις έγνοιες, τις 
αγωνίες, τις ανησυχίες του πολίτη επιδιώκοντας στενότερη σύνδεση και 
αποτελεσματικότερη επικοινωνία μαζί του.  Σημαντικός παράγοντας επιτυχίας 
παραμένει η αναβάθμιση της λειτουργίας των κοινοβουλευτικών επιτροπών, ενώ η 
παρέμβαση στα πολιτιστικά δρώμενα θα συνεχίσει να αναδεικνύει το κοινωνικό 
πρόσωπο του κοινοβουλίου, συμβάλλοντας έτσι δημιουργικά στον πολιτισμό.  Ο 
πολιτισμός είναι για κάθε χώρα, για κάθε λαό, υπόβαθρο εθνικών και κοινωνικών 
αγώνων.  Η  διαφύλαξη και η ενίσχυσή του είναι καθήκον και υποχρέωση όλων μας, 
πολύ περισσότερο για  χώρες και λαούς που αγωνίζονται για ελευθερία, για απαλλαγή 
από την ξένη κατοχή, για επανένωση κράτους και λαού. 

 Κυρίες και κύριοι  συνάδελφοι, εκφράζω και πάλι προς όλους σας θερμές 
ευχαριστίες  για την τιμή που μου έχετε κάνει να με αναδείξετε στην προεδρία της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Επιθυμώ να σας διαβεβαιώσω ότι πρώτιστη έγνοια μου 
στην άσκηση των καθηκόντων μου θα είναι η Κύπρος. 

 Σας ευχαριστώ θερμά. 

(Χειροκροτήματα) 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη σας έχει διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 
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1. Ο περί της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας για την 
τροποποίηση της Συνθήκης για 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και της 
Συνθήκης περί ιδρύσεως της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.001-2008) 

Εξωτερικών Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

2. Ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.002-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών 

3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.003-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών 

4. Ο περί της Σύμβασης 
καταρτιζόμενης από το 
Συμβούλιο βάσει του Άρθρου 34 
της Συνθήκης για την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, για την 
Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή 
επί Ποινικών Υποθέσεων  
μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του 
Πρωτοκόλλου της (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.004-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Εξωτερικών 

5. Ο περί Κυπρίων 
Ευρωβουλευτών (Αποζημίωση 
και Συντάξεις) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.005-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Συμβάσεως περί 
Παρεμποδίσεως και Τιμωρίας 
του Εγκλήματος της Γενοκτονίας 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.006-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Εξωτερικών 

7. Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας 
του ∆ιευρωπαϊκού 
Σιδηροδρομικού Συστήματος 
Μεγάλης Ταχύτητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.007-2008) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

8. Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας 
του Συμβατικού Σιδηροδρομικού 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
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Συστήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.008-2008) 

Έργων  

9. Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.009-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

10. Ο περί Αστυνομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.010-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

11. Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.011-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

12. Ο περί Υδατοκαλλιέργειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.012-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

13. Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.013-2008) 

Εσωτερικών  Περιβάλλοντος 

14. Ο περί της Σύναψης 
Καταναλωτικών Συμβάσεων 
Εκτός Εμπορικού Καταστήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.014-2008) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

15. Ο περί της Σύναψης 
Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ 
Αποστάσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.015-2008) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

16. Ο περί του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων (Υπαγωγή στην 
Αρμοδιότητα του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.016-2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων και Παιδείας  

17. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.017-2008) 

Εξωτερικών  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

18. Ο περί Κρατικού Αρχείου ∆ικαιοσύνης και Νομικών  
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.018-2008) 

∆ημοσίας Τάξεως  

19. Ο περί των Ανοικτού Τύπου 
Οργανισμών Συλλογικών 
Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες 
(ΟΣΕΚΑ) και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.019-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών  

20. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με 
Αναπηρίες για το Έτος 2008 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.020-2008) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

21. Ο περί της Σύμβασης για την 
Απαγόρευση της Χρήσης, 
Αποθήκευσης, Παραγωγής και 
Μεταφοράς των Ναρκών κατά 
Προσωπικού και για την 
Καταστροφή τους 
(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.021-2008) 

Εξωτερικών  Εξωτερικών 

22. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2002 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.022-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

  

23. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2003 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.023-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

24. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2004 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.024-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

25. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2005 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.025-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

26. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2006 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.026-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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27. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2007 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.027-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

28. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας σε Θέματα 
Ασφάλειας και Αστυνομικής 
Συνεργασίας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.028-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Εξωτερικών 

29. Οι περί της Λειτουργίας των 
Κρεοπωλείων Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.001-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

30. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.002-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

31. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης (∆ιάρθρωση και 
Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.003-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

32. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Μηχανολογικές και 
Ηλεκτρολογικές Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.004-2008) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

33. Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Ατυχήματα 
Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες 
Ουσίες) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.005-2008) 

Εξωτερικών Εσωτερικών 

34. Οι περί Μεταλλείων - Θέση 
Προϊστάμενου Υπηρεσίας 
Μεταλλείων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.006-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Νομικών 

35. Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών 
Εργαστηρίων (Εγγραφή, 
Λειτουργία και Έλεγχος) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.007-2008) 

36. Οι περί Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος 
Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.008-2008) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

37. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέση Λειτουργού 
Επιθεώρησης Πτυχίων και 
Αδειών (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.009-2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Νομικών 

38. Οι περί του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας (Πρόσληψη, 
Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.010-2008) 

Υγείας Υγείας 

39. Οι περί Παραγωγής και 
Εμπορίας Φυταρίων και 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
Κηπευτικών, εκτός των Σπόρων 
προς Σπορά (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Aρ. Φακ. 23.03.045.011-2008) 

Εξωτερικών Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

40. Οι περί Σπόρων (Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.012-2008) 

Εξωτερικών Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

41. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.013-2008) 

Εξωτερικών Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

42. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι 
Ποικιλιών των Καλλιεργούμενων 
Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.014-2008) 

Εξωτερικών Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

43. Οι περί Καταλόγου Ποικιλιών 
της Πατάτας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.015-2008) 

Εξωτερικών Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

44. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
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Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.016-2008) 

Προϋπολογισμού 

45. Οι περί Παρασκευασμάτων για 
Βρέφη και Παρασκευασμάτων 
∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.017-2008) 

Εξωτερικών Υγείας 

46. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων 
κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.018-2008) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

47. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(∆ίδακτρα) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.019-2008) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

48. Οι περί Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών - Θέσεις 
Κυβερνήτη Σκάφους 2ης Τάξης 
και Μηχανικού Σκάφους 2ης 
Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.020-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών 

49. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοικήσεως και Προσωπικού - 
Θέση Ανώτερου Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.021-2008) 

Οικονομικών  Νομικών 

50. Οι περί Τμήματος Τελωνείων 
(Υπηρεσία Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση 
Βοηθού Λειτουργού 
Προστιθέμενης Αξίας 1ης Τάξεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.022-2008) 

Οικονομικών  Νομικών 

51. Οι περί Τμήματος Τελωνείων - 
Θέσεις Τελωνειακού Λειτουργού 
και Εξεταστή Τελωνείων 1ης 
Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.023-2008) 

Οικονομικών  Νομικών 

52. Οι περί Ανακουφίσεως 
Παθόντων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.024-2008) 

Οικονομικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων- 
Αγνοουμένων- 
Παθόντων  
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53. Οι περί Συντάξεων και 
Φιλοδωρημάτων προς τους 
Υπαλλήλους της Επιτροπής του 
Κυβερνητικού Υδατικού Έργου 
Πολεμιδιών (Γαρύλλη) και 
Γερμασόγειας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.025-2008) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

54. Οι περί Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών - Θέση Κτηνιατρικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.026-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Νομικών 

55. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - 
Θέσεις Εκτελεστικού Γραμματέα, 
Λογιστικού Λειτουργού και 
Βοηθού Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.027-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

56. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.028-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών 

57. Οι περί ∆ικηγόρων (Συντάξεις 
και Χορηγήματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.029-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

58. Οι περί Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών (Σχέδιο Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.030-2008) 

Οικονομικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων  

59. Οι περί Υφαντουργικών 
Προϊόντων (Προσδιορισμός 
Ινικής Σύνθεσης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.031-2008) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

60. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 
για την Πηγή των Οικονομικών 
Πόρων Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 
2008. 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Νομικών 
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(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

61. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(Εγγραφή, Ρύθμιση και 
∆ιαχείριση Κοινόκτητων 
Οικοδομών) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

62. Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

63. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

64. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

Οικονομικών  Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

65. Οι περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Σχολείων 
Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.114.2006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

66. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

67. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.002-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

68. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες 
Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.027-2007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος  

69. Οι περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Αγρίων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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και Εκπαίδευσης Κυνηγών) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.032-2007) 

70. Οι περί Ιδιωτικών Σχολών 
Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης 
(Τέλη και ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.040-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

71. Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών 
στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.053-2007) 

Εξωτερικών  Υγείας  

72. Οι περί Ταμείου Προνοίας 
Τακτικού Ωρομίσθιου 
Προσωπικού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Παιδείας  

73. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας (Απαιτούμενα 
Προσόντα ∆ιορισμού ή 
Προαγωγής, Καθήκοντα και 
Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

Εξωτερικών  Νομικών  

74. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.086-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

75. Οι περί Μετεωρολογικής 
Υπηρεσίας - Θέση 
Μετεωρολογικού Λειτουργού  
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.092-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

 

Νομικών  

76. Οι περί Αστυνομίας 
(Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

77. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού 
(Ειδικά Μέτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

78. Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα Εξωτερικών  Υγείας  
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Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.103-2007) 

79. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου για την Υδατοπρομήθεια 
της Καθορισμένης Περιοχής του 
Χωριού Σούνι-Ζανατζιά 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.107-2007) 

Εσωτερικών Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

80. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου του Σταθμού 
Επεξεργασίας Οικιακών 
Λυμάτων και Βιομηχανικών 
Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά 
(Τέλη Απόρριψης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.115-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

81. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές 
Εξειδικευμένων Μελών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

82. Οι περί Αποχετεύσεων 
Λάρνακας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.119-2007) 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

83. Οι περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες 
Εμπορικής Χρήσης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.121-2007) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

84. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέση Επιθεωρητή 
Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.123-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Νομικών  

85. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

86. Οι περί ∆ικηγόρων (Πειθαρχική 
∆ιαδικασία) (Τροποποιητικοί) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  
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Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.126-2007) 

87. Οι περί Αστυνομίας 
(Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Γενικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.133-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

88. Οι περί Αστυνομίας (Μέλη 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) 
(Προαγωγές) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.134-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών   

89. Οι περί Αστυνομίας 
(Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.135-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

90. Οι περί Αστυνομίας 
(Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Ειδικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.136-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

91. Οι περί Αστυνομίας 
(Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.137-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

92. Οι περί Αναπτύξεως 
Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.141-2007) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και  
Βιομηχανίας 

93. Οι περί ∆ιαιτητικών Τροφίμων 
για Ειδικούς Ιατρικούς Σκοπούς 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.145-2007) 

Υγείας  Υγείας  

94. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.146-2007) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

95. Έγγραφα (Υπ. Γεωργ. 1 /2008 
και 2/2008) σύμφωνα με τους 
περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 15.17.004) 

96. Έγγραφα (Υπ. Οικ. 1 /2008 και 
2/2008) σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

97. Έγγραφα (Υπ. Συγκ. 1 /2008 και 
2/2008) σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

98. Έγγραφα (Υπ. Παιδ. 1/2008, 
2/2008 και 3/2008) σύμφωνα με 
τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

99. Έγγραφο (Υπ. Εσωτ. 1/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.008)  

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

100. Έγγραφο του Kυπριακού 
Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών που αφορά την 
παράταση έκτακτων υπαλλήλων 
σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.019) 

Κυπριακό 
Οργανισμό 
Αγροτικών 
Πληρωμών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

101. Ετήσια έκθεση της Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
έτος 2006 σύμφωνα με το 
άρθρο 116(4) του συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 05.14.007.001) 

Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας 

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

102. Ειδικά εντάλματα πληρωμής αρ. 
1 και 2  του 2008 του 
προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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Βαρών, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2008 
Νόμου του 2007 [Ν. 45(ΙΙ) του 
2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

103. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 
του 2007 του προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2007 Νόμου του 
2007 [Ν. 24(ΙΙ) του 2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

104. Ειδικά εντάλματα (αρ. 55, 57, 
59, 60, 61, 62, 63, 65, 66, 67, 
68, 69, 71, 72, 73 και 74/2007) 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 27 ∆εκεμβρίου 
2007, σύμφωνα με το εδάφιο (1) 
του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού Νόμου του 
2007  
 [N. 53 (II)/2006].  
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

105. Ειδικά εντάλματα (αρ. 75, 76, 
78, 79, 80, 81, 82 και 83/2007) 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 25 
Φεβρουαρίου 2008, σύμφωνα 
με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 
2008 Νόμου του 2007 [N. 
81(II)/2007].  
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

106. Ειδικά εντάλματα (αρ. 1, 2, 3, 
και 4/2008) αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 25 
Φεβρουαρίου 2008, σύμφωνα 
με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 
2008 Νόμου του 2007 [N. 
81(II)/2007].  
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

107. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 
του 2007 του προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(3) του περί Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου του 2007 Νόμου του 
2007 [Ν.18(II) του 2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

108. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού  του 2007 Νόμου 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

109. Προϋπολογισμός του Ταμείου 
Λαχείου Προνοίας για το έτος 
2008. 
(Αρ. Φακ. 11.23.001) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

110. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς το Ειδικό 
Ταμείο για Προώθηση και  
Ενθάρρυνση της Χρήσης των 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας, σύμφωνα με το 
εδάφιο (2) του άρθρου 5 του 
περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου για Προώθηση 
και Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2006 Νόμου του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

111. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Οργανισμό Νεολαίας 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4 του περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  
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για το 2008 Νόμου του 2007. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

112. Έκθεση του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 2 του 
Νόμου 74 του 1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

113. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων προς την Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού του 2008 Νόμου του 
2007 [Ν. 51(ΙΙ)/2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.005)  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

O περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.001-2008) 

Κυριάκο 
Χατζηγιάννη, Σωτήρη 
Σαμψών, Γεώργιο 
Γεωργίου, Λευτέρη 
Χριστοφόρου, Γιώργο 
Βαρνάβα και  
Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Περιβάλλοντος  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.263, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι έχει διακοπεί η κρατική χορηγία στο ίδρυμα “Φάρος 
Ζωής”, με αποτέλεσμα η λειτουργία του ιδρύματος να καταστεί αδύνατη, αφού δεν 
μπορεί να συντηρήσει ούτε το οίκημα ούτε τους θεραπευτές που δουλεύουν με τα 
παιδιά με ειδικές ανάγκες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους διακοπής της χορηγίας, καθώς και ποια θα 
είναι η πολιτική της κυβέρνησης όσον αφορά τις κρατικές χορηγίες σε ιδρύματα όπως 
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το πιο πάνω. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.264, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι αρμόδιες αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
ενημερώνονται από τις αρχές των βρετανικών βάσεων για τις ποσότητες προϊόντων 
(πατάτες και κρεμμύδια) που περνούν στις ελεύθερες περιοχές από τα κατεχόμενα 
μέσω Στροβιλιών και πώς προβαίνουν στους αναγκαίους ελέγχους. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.265, ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι, πέραν του μεγάλου αγωγού ο οποίος παραχωρούσε 
νερό από το φράγμα Πολεμιδιών στους αγρότες της περιοχής Πολεμιδιών, 
προστέθηκε ένας πολύ πιο μικρός αγωγός. 

 Η παραχώρηση νερού γίνεται κανονικά κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού μέσω 
των δύο αγωγών, ενώ διακόπτεται το χειμώνα μέσω του μεγάλου αγωγού λόγω της 
χρησιμοποίησής του από το ΣΑΛΑ, το οποίο διοχετεύει μέσω αυτού του αγωγού 
ανακυκλώσιμο νερό στο φράγμα των Πολεμιδιών, με αποτέλεσμα να δημιουργηθούν 
προβλήματα άρδευσης στους γεωργούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πώς προτίθεται η κυβέρνηση να επιλύσει τα εν λόγω 
προβλήματα. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.266, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του αναφορικά με την επισήμανση του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Γονέων Παιδιών με Απώλεια Ακοής για την ανεπαρκή στελέχωση των 
Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.267, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Σε υπόμνημα του Παγκύπριου Συνδέσμου Γονέων Παιδιών με Απώλεια Ακοής 
γίνεται αναφορά στην έλλειψη ειδικής αίθουσας και εξοπλισμού για ατομική στήριξη 
των παιδιών, καθώς και στην ακαταλληλότητα σε πολλά σχολεία των αιθουσών 
ειδικής διδασκαλίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του υπουργείου του στο πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.268, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Γονέων Παιδιών με Απώλεια Ακοής ζητά όπως 
ισχύσει η πρόνοια του άρθρου 5 του περί της Εισδοχής σε Ανώτερα και Ανώτατα 
Εκπαιδευτικά Ιδρύματα Νόμου και στα άτομα με ειδικές ανάγκες, όπως ισχύει στους 
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αποφοίτους των τεχνικών σχολών.  ∆ηλαδή ο σύνδεσμος ζητά την εξασφάλιση θέσης 
στα άτομα με απώλεια ακοής, νοουμένου ότι αυτά έχουν πετύχει γενικό βαθμό 
κατάταξης τουλάχιστον 70% του γενικού βαθμού κατάταξης του υποψηφίου που 
εισήχθη με τη χαμηλότερη βαθμολογία στο τμήμα της προτίμησής του.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του υπουργείου του στο πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.269, ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2008, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχουν αρκετοί χρόνιοι ασθενείς οι οποίοι 
χρειάζονται μηχανική υποστήριξη της αναπνοής και παραμένουν για μήνες στις 
μονάδες εντατικής θεραπείας των κρατικών νοσοκομείων.  Ο λόγος είναι ότι δεν τους 
παραχωρούνται μηχανήματα για κατ’ οίκον υποστήριξη της αναπνοής. 

 Η ποιότητα ζωής αυτών των ασθενών είναι χαμηλή, αφού αναγκάζονται να 
είναι συνεχώς καθηλωμένοι στα κρεβάτια τους, με άσχημες επιπτώσεις στην υγεία 
τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Πόσοι ασθενείς που χρειάζονται μηχανήματα υποστήριξης της αναπνοής 
παραμένουν μέσα σε μονάδες εντατικής θεραπείας και άλλα τμήματα των 
κρατικών νοσηλευτηρίων, λόγω του ότι δεν τους παρέχονται μηχανήματα για 
κατ’ οίκον υποστήριξη; 

2. Πόσο στοιχίζει στο κράτος κάθε ασθενής που καταλαμβάνει κρεβάτι σε μονάδα 
εντατικής θεραπείας για αναπνευστική υποστήριξη; 

3. Σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί, για να αντιμετωπίσει αυτές τις 
περιπτώσεις χρόνιων ασθενών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.270, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη φορολόγηση της κατανάλωσης του ηλεκτρικού 
ρεύματος και κατά πόσο παρέχονται ειδικές τιμές χρέωσης για σκοπούς 
γεωργοκτηνοτροφίας.  

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.271, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πώς προτίθεται η κυβέρνηση να αξιοποιήσει τους 
αχρησιμοποίητους χώρους του προσφυγικού οικισμού Κόκκινες στη Λάρνακα προς 
όφελος των προσφύγων. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.272, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2008, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Η Κύπρος είναι μία από τις χώρες με σταθερές πολιτικές θέσεις ενάντια στην 
εισαγωγή γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών στη γεωργία μας. 
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 Έχω πληροφορηθεί ότι το αρμόδιο υπουργείο πιθανόν να χρησιμοποιήσει, 
εντός των ερχόμενων εβδομάδων, στη Γ΄ γυμνασίου το βιβλίο βιολογίας του 
Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευμάτων της Ελλάδας.  Στην Ελλάδα υπάρχει 
συζήτηση κατά πόσο το βιβλίο αυτό θα έπρεπε να αλλάξει, καθότι δεν παρουσιάζει το 
θέμα των γενετικά τροποποιημένων τροφίμων με επιστημονικά αντικειμενικό τρόπο, 
με επιχειρήματα υπέρ και κατά της χρήσης αυτών.  Στο εν λόγω βιβλίο (σελ. 124) 
παρουσιάζονται μονομερώς απόψεις υπέρ των γενετικά τροποποιημένων τροφίμων, 
την ώρα που η διεθνής επιστημονική κοινότητα δεν έχει καταλήξει σε ασφαλή 
συμπεράσματα για τις επιπτώσεις από τη χρήση τους.  Στις επόμενες σελίδες οι 
μαθητές καλούνται να προβληματιστούν και να διερευνήσουν από μόνοι τους κάποια 
ζητήματα, ενώ δεν έχει προηγηθεί η παρουσίαση και των δύο απόψεων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Προτίθεται να χρησιμοποιήσει το εν λόγω βιβλίο για τη διδασκαλία του 
μαθήματος της βιολογίας στη Γ΄ γυμνασίου γι’ αυτή τη σχολική χρονιά αντί 
κυπριακής έκδοσης; 

2. Ποια η θέση της αρμόδιας υπηρεσίας και κατά πόσο προτίθεται να 
τροποποιήσει το συγκεκριμένο κομμάτι του βιβλίου για χρήση του στα σχολεία 
της Κύπρου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.273, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ποιος είναι ο συντελεστής φορολόγησης του αγροτικού 
πετρελαίου και πώς δικαιολογείται οι τράτες να αγοράζουν κατά πολύ φθηνότερα το 
αγροτικό πετρέλαιο. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.274, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το τι προτίθεται να κάνει η κυβέρνηση για το ενδεχόμενο 
αύξησης των μισθών των κοινοταρχών των κατεχόμενων χωριών όπου ζουν 
εγκλωβισμένοι και, εάν το θέμα έχει προχωρήσει μετά τη συζήτησή του στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, σε 
ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.275, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι Κύπριοι πολίτες, κάτοχοι κάρτας ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης Ευρωπαίων διακινούμενων πολιτών, όταν νοσηλεύονται σε κρατικά 
νοσοκομεία ευρωπαϊκών χωρών, πληρώνουν κάποιο ποσό, ενώ άλλοι Ευρωπαίοι 
πολίτες, κάτοχοι της ίδιας κάρτας, όταν νοσηλεύονται σε δικά μας κρατικά νοσοκομεία, 
δεν πληρώνουν. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα. 
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 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.276, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το χρονοδιάγραμμα βάσει του οποίου προτίθεται η 
κυβέρνηση να εφαρμόσει τα διάφορα μέτρα του νέου Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 
2007-2013. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.277, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι οι απόφοιτοι του Τμήματος Εκπαιδευτικής και 
Κοινωνικής Πολιτικής του Πανεπιστημίου Μακεδονίας με κατεύθυνση εκπαίδευσης 
ατόμων με ειδικές ανάγκες έχουν το δικαίωμα να καταθέσουν το πτυχίο τους στην 
εκπαιδευτική υπηρεσία και μπορούν αμέσως να εργοδοτηθούν ως εκπαιδευτικοί 
μέσης εκπαίδευσης.  Αντίθετα, οι απόφοιτοι του ίδιου τμήματος με κατεύθυνση 
συνεχούς εκπαίδευσης στερούνται του δικαιώματος κατάθεσης του πτυχίου τους στην 
εκπαιδευτική υπηρεσία και επίσης δε συμπεριλαμβάνονται στις διάφορες προκηρύξεις 
θέσεων στη δημόσια υπηρεσία, με αποτέλεσμα οι αιτήσεις τους να απορρίπτονται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το προαναφερθέν θέμα, καθώς και γιατί στα 
πανεπιστημιακά διπλώματα ή τίτλους για τη θέση Λειτουργού Προγραμμάτων του 
Ιδρύματος ∆ιαχείρισης Προγραμμάτων ∆ιά Βίου Μάθησης δε συμπεριλήφθηκε το 
πτυχίο του Τμήματος Εκπαιδευτικής και Κοινωνικής Πολιτικής με κατεύθυνση 
συνεχούς εκπαίδευσης. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.278, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο τα βιομηχανικά οικόπεδα στα Πάνω Πολεμίδια βρίσκονται σε 
ελληνοκυπριακή ή τουρκοκυπριακή γη. 

2. Στην περίπτωση που είναι σε τουρκοκυπριακή γη, εάν είναι απαλλοτριωμένα. 

3. Εάν είναι δυνατόν η διάρκεια εκμίσθωσης του οικοπέδου να είναι τριάντα τρία 
χρόνια, ώστε να μπορεί ο εκμισθωτής να το υποθηκεύει σε εμπορικούς 
τραπεζικούς οργανισμούς. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.279, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κτηνοτροφική περιοχή Κολοσσίου έχω 
πληροφορηθεί ότι έχει γίνει αποκοπή της προμήθειας νερού.  Έπειτα από ενημέρωση 
που είχα από τον πρόεδρο της κοινότητας, σας πληροφορώ ότι το νερό θα αποκοπεί 
οριστικά την 31η Ιανουαρίου 2008. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
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πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Ποιος είναι ο προγραμματισμός σχετικά με το μέλλον της εν λόγω 
κτηνοτροφικής περιοχής;  Υπάρχει σχεδιασμός μελλοντικής μετακίνησης και, 
εάν ναι, ποιος θα αναλάβει τα έξοδα; 

2. Ποια μέτρα λαμβάνονται, ώστε η κτηνοτροφική περιοχή να συνεχίζει να 
λαμβάνει νερό για την ύδρευση των ζώων; 

3. Προτίθεσθε να προχωρήσετε σε φωτισμό της κτηνοτροφικής περιοχής 
Κολοσσίου; 

4. Υπάρχει σχεδιασμός για τη διόρθωση των δρόμων στην κτηνοτροφική περιοχή 
και ποιος είναι ο υπεύθυνος;  Έχουν δοθεί κονδύλια για επιδιόρθωση των 
δρόμων μέχρι σήμερα; 

5. Νοουμένου ότι οι κτηνοτρόφοι επιθυμούν να έχουν φαξ και τηλέφωνα στις 
μονάδες τους, θα παραχωρηθεί πρόσβαση στο τηλεφωνικό δίκτυο της ΑΤΗΚ 
για τις ανάγκες των κτηνοτροφικών μονάδων; 

6. Υπάρχει πρόθεση της κυβέρνησης να επιτρέψει τη μεταβίβαση των 
υφιστάμενων κτηνοτροφικών μονάδων σε άλλα άτομα/κτηνοτρόφους;   

 Ο κάθε κτηνοτρόφος επενδύει πάρα πολύ μεγάλα ποσά για σκοπούς 
εκσυγχρονισμού της μονάδας του και, όταν θελήσει να εγκαταλείψει το 
επάγγελμα, όλα αυτά πάνε χαμένα, αφού δεν μπορεί να μεταβιβαστεί η 
μονάδα.  Θεωρείται χρήσιμο όπως δίνεται η δυνατότητα στους κτηνοτρόφους 
να μεταβιβάζουν σε άλλους κτηνοτρόφους τις μονάδες τους. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.280, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει την ανάγκη τοποθέτησης επαρκών ντεποζίτων 
νερού, καθώς και εγκατάστασης ανελκυστήρων στις προσφυγικές πολυκατοικίες στο 
δήμο Λακατάμιας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.281, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το πρόβλημα της αυθαίρετης δημιουργίας χώρων 
στάθμευσης στους προσφυγικούς συνοικισμούς στο δήμο Λακατάμιας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.282, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα για ανάληψη από το κράτος των εξόδων 
καθαρισμού στους προσφυγικούς συνοικισμούς στο δήμο Λακατάμιας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.283, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα του δήμου Λακατάμιας: 
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1. Στελέχωση του Αστυνομικού Σταθμού Λακατάμιας - Αύξηση του προσωπικού. 

2. Συχνή αστυνόμευση περιοχών και δρόμων υψηλού κινδύνου στη Λακατάμια 
(πάρκα, Γραμμικό Πάρκο, μεγάλοι δρόμοι, κυκλικοί κόμβοι, σχολεία κ.ά.). 

3. Άμεση ανταπόκριση της αστυνομίας σε περιπτώσεις οχλαγωγίας, οχληρίας, 
υπερβολικής ταχύτητας, αναγραφής αισχρών συνθημάτων κ.λπ., καθώς και 
ενίσχυση από τη Λευκωσία. 

4. Τρόποι πρόληψης/καταπολέμησης της έξαρσης ναρκωτικών και της νεανικής 
παραβατικότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.284, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα του δήμου Λακατάμιας: 

1. Ανέγερση ορόφου στο Κέντρο Υγείας Λακατάμιας. 

2. Αύξηση του ιατρικού προσωπικού. 

3. Περίφραξη του χώρου. 

Αυτοκίνητο για μεταφορά ηλικιωμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.285, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα του δήμου Λακατάμιας: 

1. Παραχώρηση χαλίτικου χώρου για τις αποθήκες του δήμου. 

2. Παραχώρηση του 4% των εσόδων του κράτους προς τους δήμους για 
μεγαλύτερη αυτονομία τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.286, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα για ανάληψη από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως του έργου σύνδεσης των προσφυγικών οικισμών στη Λακατάμια με το 
αποχετευτικό σύστημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.287, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει την ανάγκη για κατεδάφιση των πολυκατοικιών 
στον προσφυγικό συνοικισμό Αγίου Μάμαντος και για ανέγερση σύγχρονων 
οικοδομών για στέγαση των εκτοπισμένων ενοίκων τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.288, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πότε θα δοθούν τίτλοι ιδιοκτησίας στους κατοίκους του 
Συνοικισμού Αυτοστέγασης Φάση Η΄ στο Παραλίμνι, καθώς και πότε θα μπορούν να 
υποθηκεύσουν την αξία του οικοπέδου που τους παραχωρήθηκε σε εμπορική 
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τράπεζα. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.289, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους που δεν προωθούνται για έγκριση από αυτόν 
τα σχέδια υπηρεσίας του προσωπικού του κοινοτικού συμβουλίου Αυγόρου, αφού το 
κοινοτικό συμβούλιο έχει εγκρίνει ομόφωνα τα σχέδια υπηρεσίας του προσωπικού 
του, καθώς και για το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης αυτών των σχεδίων υπηρεσίας. 

 Η μη προώθηση των σχεδίων υπηρεσίας είναι εμπόδιο στις νέες προσλήψεις 
και ως εκ τούτου προκαλούνται προβλήματα δυσλειτουργίας της τοπικής αρχής. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.290, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2008, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κύπρος είναι από τις λίγες περιπτώσεις 
ευρωπαϊκών κρατών στα οποία υφίσταται για τους πολίτες το καθεστώς έκδοσης 
θεώρησης εισόδου (βίζας), όταν επιθυμούν να ταξιδέψουν σε τρίτες χώρες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Σε ποιες χώρες υφίσταται το προαναφερθέν καθεστώς για τους Κυπρίους 
πολίτες, ενώ δεν υφίσταται για άλλους Ευρωπαίους πολίτες; 

2. Σε ποιες ενέργειες έχει προβεί για την απαλλαγή των Κυπρίων πολιτών από 
την υποχρέωση έκδοσης θεώρησης εισόδου για τρίτες χώρες με βάση τον 
Κανονισμό ΕΚ 851/2005, σχετικά με τις ρυθμίσεις για την ύπαρξη 
αμοιβαιότητας, και ποια τα διαβήματα στα οποία πρέπει να προβαίνει η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.291, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις προθέσεις του κράτους να καλύψει τις ζημιές που 
υπέστη η κτηνοτροφική μονάδα “Π. Νικολάου Φάρμα ΛΤ∆” στα Πολεμίδια λόγω του 
θανάτου 148 αγελάδων από δηλητηρίαση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.292, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που δεν παραχωρείται εκταρική επιδότηση για τις 
καλλιέργειες καρυδιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.293, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Σχετικά με το μέρος των προπολεμικών χρεών το οποίο πληρώθηκε από τους 
δημόσιους υπαλλήλους κατά τη διάρκεια του 1974 έως 1979, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν υπάρχει 
σχέδιο διευθέτησής του, σε ποιο στάδιο βρίσκεται και, εάν δεν υπάρχει, τι προτίθεται 
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να κάνει η κυβέρνηση για το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.294, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι οι Κύπριοι φοιτητές δεν έχουν το δικαίωμα να 
αιτηθούν μετεγγραφή από πανεπιστήμιο σε πανεπιστήμιο ή από ΤΕΙ σε ΤΕΙ του ίδιου 
κλάδου στην Ελλάδα, σε αντίθεση με τους Ελλαδίτες φοιτητές που έχουν αυτό το 
δικαίωμα.  Θεωρούμε ότι αυτή η απαγόρευση αποτελεί διάκριση σε βάρος των 
Κυπρίων φοιτητών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν ευσταθεί η απαγόρευση αυτή και σε ποια ευρωπαϊκή ή ελληνική 
νομική βάση στηρίζεται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.295, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους το νοσοκομείο Αμμοχώστου 
δε θα αυτονομηθεί.  Η αυτονόμηση θα οδηγούσε σε ισότιμη ανάπτυξη του 
νοσοκομείου Αμμοχώστου, όπως και των άλλων νοσοκομείων. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.296, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους ένας οποιοσδήποτε δημόσιος 
λειτουργός ο οποίος εργάζεται νυχτερινές βάρδιες αμείβεται για τη συνολική διάρκεια 
της εργασίας του στη βάρδια (π.χ. καθαρίστρια, νοσηλευτής σε νοσοκομείο, 
μηχανολόγος / ηλεκτρολόγος σε νοσοκομείο), αλλά για την εφημερία / βάρδια του ο 
ιατρός πληρώνεται μόνο για ορισμένες ώρες από το συνολικό χρόνο εργασίας. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.297, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να εφαρμόσει την Οδηγία 2003 
/88/ΕΚ του ΕΚ της 4/11/03 σχετικά με ορισμένα στοιχεία της οργάνωσης του χρόνου 
εργασίας και ειδικά τις διατάξεις των άρθρων 3, 5, 6 και 8 για τους εργαζόμενους 
ιατρούς στο δημόσιο τομέα. 

 Οι διατάξεις του άρθρου 3 αφορούν τη ρύθμιση της ημερήσιας ανάπαυσης, του 
άρθρου 5 την εβδομαδιαία ανάπαυση, του άρθρου 6 τη μέγιστη εβδομαδιαία διάρκεια 
εργασίας και του άρθρου 8 τη διάρκεια της νυχτερινής εργασίας.

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.298, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το αν προτίθεται η κυβέρνηση να εφαρμόσει την απόφαση 
του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου η οποία υποχρεώνει το κράτος να πληρώνει τους 
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ιατρούς για τις on call υπηρεσίες για το συνολικό χρόνο εργασίας, ώστε να μη γίνεται 
διαχωρισμός χρόνου σε χρόνο ενεργό και χρόνο ανάπαυσης. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.299, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον αριθμό των ιατρών και του νοσηλευτικού προσωπικού 
του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου που έχουν μετατεθεί ή παραιτηθεί τα τελευταία 
τρία χρόνια συγκριτικά με τα υπόλοιπα νοσοκομεία. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.300, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους μέχρι σήμερα δεν υπάρχει 
εικοσιτετράωρη ακτινολογική κάλυψη στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου.  Αυτή η 
αδυναμία οδηγεί αρκετούς ασθενείς σε πολυέξοδες διακομιδές στα νοσοκομεία 
Λευκωσίας και Λάρνακας.  Παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε σχετικά με τον αριθμό 
των διακομιδών ανά έτος και το συνολικό κόστος αυτών. 

 Πρόσθετα, υπάρχει και ένας πολύ μεγάλος αριθμός ψυχρών περιστατικών τα 
οποία διοχετεύονται στον ιδιωτικό τομέα, τα έξοδα των οποίων επιβαρύνουν τους 
συγγενείς. 

 Θα επιθυμούσαμε να είχαμε ενημέρωση από το κράτος σχετικά με το 
χρονοδιάγραμμα επίλυσης του εν λόγω προβλήματος, σε βαθμό που να μπορεί να 
λειτουργεί ολοκληρωμένα το νοσοκομείο. 

 Επίσης, πώς καλύπτετε, ως κράτος, την ιατρική ευθύνη κατά το χρονικό 
διάστημα που δεν υπάρχει ακτινολογική κάλυψη;  Στην περίπτωση θανάτου με αίτιο 
τη μη έγκαιρη διάγνωση, λόγω έλλειψης ακτινολογικής εξέτασης, ποιος φέρει την 
ευθύνη;  Ευθύνεται ο θεράπων ιατρός ή η απουσία διαγνωστικών μέσων; 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.301, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους στο νοσοκομείο 
Αμμοχώστου παρατηρούνται τα ακόλουθα: 

1. Σοβαρή έλλειψη σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. 

2. Έλλειψη εικοσιτετράωρης ακτινολογικής κάλυψης. 

3. Έλλειψη μονάδας εντατικής θεραπείας. 

4. Έλλειψη εξοπλισμού. 

5. Εργαλεία του χειρουργικού τμήματος βρίσκονται στο νοσοκομείο Λευκωσίας. 

6. Σοβαρή έλλειψη εργαλείων στο ορθοπεδικό και γυναικολογικό τμήμα. 

7. Το ακτινολογικό μηχάνημα των ορθοπεδικών βρίσκεται στο νοσοκομείο 
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Λεμεσού. 

8. Οι αναπνευστήρες της γυναικολογικής κλινικής Αμμοχώστου βρίσκονται στο 
νοσοκομείο Πάφου. 

9. Έλλειψη φορητής θερμοκοιτίδας. 

10. Οι κλίνες που είναι ανοικτές και λειτουργήσιμες είναι πολύ λίγες σε σχέση με 
τον πληθυσμό της περιοχής. 

11. ∆ε λειτουργεί ακόμη η μονάδα εντατικής παρακολούθησης, τη στιγμή μάλιστα 
που το κράτος υποχρεώνει σε κλείσιμο ιδιωτικές κλινικές που δε διαθέτουν 
τέτοιες μονάδες.  

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.302, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το σύστημα μισθοδοσίας για υπερωρίες των έκτακτων και 
μόνιμων ιατρών στα κρατικά νοσοκομεία. 

 Πρόσθετα, παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε κατά πόσο υπάρχει διαφορετική 
αντιμετώπιση στο σύστημα μισθοδοσίας μεταξύ ιατρών στα διάφορα νοσοκομεία και 
στα διάφορα τμήματα, ποια είναι η κλίμακα και πώς δικαιολογείται.  Θα επιθυμούσαμε 
να είχαμε συγκριτικό πίνακα αμοιβών για υπερωρίες για τους ιατρούς των 
νοσοκομείων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου και Αμμοχώστου. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.303, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μπορούν οι υπάλληλοι τουριστικών επιχειρήσεων να 
συμμετέχουν σε σεμινάρια τα οποία είναι εγκεκριμένα από την Αρχή Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού, κατά τη διάρκεια του χειμώνα, όταν είναι άνεργοι.  Εάν δεν 
μπορούν, αλλά καταβάλλουν οι ίδιοι το τέλος της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού, τότε θα τους δίνεται η δυνατότητα παρακολούθησης των οποιωνδήποτε 
εγκεκριμένων σεμιναρίων. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.04.006, ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2004, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων εφαρμόζει τους περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Προστασία 
από τον Αμίαντο) Κανονισμούς του 2006 (Κ.∆.Π. 316/2006).  Οι Κανονισμοί αυτοί 
είναι πλήρως εναρμονισμένοι με τις σχετικές Οδηγίες 83/477/ΕΟΚ, 91/382/ΕΚ και 
2003/18/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι πιο πάνω Κανονισμοί, μεταξύ άλλων, προβλέπουν ότι ο εργοδότης πριν 
από την εκτέλεση οποιωνδήποτε εργασιών με αμίαντο πρέπει να αποστείλει γραπτή 
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ειδοποίηση στον Αρχιεπιθεωρητή.  Επίσης, για τις εργασίες κατεδάφισης ή 
απομάκρυνσης αμιάντου ή/και υλικών που περιέχουν αμίαντο από υποστατικά, 
κατασκευές, κλπ ο εργοδότης πρέπει να καταρτίζει σχέδιο εργασίας, να χρησιμοποιεί 
εξειδικευμένο προσωπικό που να γνωρίζει τους κινδύνους και τα μέτρα προστασίας 
από αυτούς και να τοποθετεί πινακίδες προειδοποίησης.  Το σχέδιο εργασίας 
υποβάλλεται στον Αρχιεπιθεωρητή για έγκριση και οι εργασίες δεν μπορεί να 
ξεκινήσουν πριν από την έγκριση του σχεδίου. 

 Αρμόδιοι Επιθεωρητές Εργασίας επιθεωρούν τις εργασίες με αμίαντο για να 
διαπιστώσουν και να διασφαλίσουν ότι αυτές εκτελούνται σύμφωνα με το σχέδιο 
εργασίας.  Πιστεύουμε ότι τα πιο πάνω διασφαλίζουν πλήρως την ασφάλεια και υγεία 
των εργαζόμενων κατά τις εργασίες με αμίαντο. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει 
αρμοδιότητα για το θέμα της απόρριψης των αποβλήτων αμιάντου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.04.078, ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2004, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Ο αμίαντος στην Κύπρο συνήθως συναντάται υπό μορφή αμιαντοτσιμέντου 
(αμιαντόφυλλα, αμιαντόπλακες, αμιαντοσωλήνες).  Συνήθως η παρουσία των υλικών 
αυτών γίνεται εύκολα αντιληπτή από οποιοδήποτε προτίθεται να διεξάγει εργασίες σε 
κτίρια ή κατασκευές που περιέχουν τα πιο πάνω υλικά. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, καθώς και όσα αναφέρθηκαν στην 
προηγούμενη παράγραφο, κρίνεται ότι δεν συντρέχει λόγος να καταστήσει 
υποχρεωτική την υποβολή σχεδίου για κάθε οικοδομή στην οποία εντοπίζεται και 
καταγράφεται παρουσία υλικών από αμίαντο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.04.858, 

ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2005, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.008.04.858, ημερ. 31.5.2005 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Η Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων 
(Μ.Κ.Ε.Τ.Γ.Ο.) έχει ως αρχή της να διαμαρτύρεται έντονα και να καταγγέλλει τη 
χρήση από οποιονδήποτε των παράνομων τουρκικών ονομάτων, που έδωσαν 
οι κατοχικές δυνάμεις, που αντιβαίνουν προς το σημαντικό ψήφισμα των Η.Ε., 
το οποίο επαναβεβαιώθηκε αρκετές φορές με δικές μας παραστάσεις, με το 
οποίο δεν αναγνωρίζονται από τα Η.Ε. οι παράνομες αυτές αλλαγές των 
ονομάτων. 

β. Μετά το άνοιγμα από τις κατοχικές δυνάμεις οδοφραγμάτων προς τα 
κατεχόμενα, εκδόθηκαν από Ελληνοκύπριους και κυκλοφόρησαν χάρτες με τα 
αλλαγμένα παράνομα τουρκικά ονόματα, δήθεν για εύκολο εντοπισμό των 
χωριών τους, ενώ ήταν μόνο και μόνο για το χρηματικό κέρδος.  Επειδή η 
χρήση παράνομων τουρκικών ονομάτων από ιδιώτες δεν μπορεί να διωχθεί 
ποινικώς, προβήκαμε αμέσως σε διάφορες ενέργειες, οι οποίες 
καρποφόρησαν.  Παρακολουθούμε την κατάσταση και δεν περιήλθε στη γνώση 
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μας ότι υπάρχουν σήμερα εκδόσεις από Ελληνοκύπριους και να κυκλοφορούν 
τέτοιοι χάρτες.  ∆εν γνωρίζουμε την κυκλοφορία τέτοιων χαρτών στα 
κατεχόμενα σε τουρκικές εκδόσεις. 

γ. Εξάλλου, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κυκλοφόρησε παλαιότερα 
εγκύκλιο για την εφαρμογή του συστήματος μεταγραφής του ελληνικού 
αλφαβήτου στο ρομανικό, σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Πρόσφατα, με εισήγηση της Μ.Κ.Ε.Τ.Γ.Ο. το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού κυκλοφόρησε εγκύκλιο/επιστολή με την οποία σύστηνε στο 
∆ημόσιο και Ημικρατικό τομέα, όπως για την ορθή χρήση και τη μεταγραφή στο 
ρομανικό σύστημα γραφής των τοπωνυμίων να απευθύνονται και να 
συμβουλεύονται την Επιτροπή. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.008.04.942, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2005, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.008.04.942, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2005, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση η οποία διαβιβάστηκε για πρώτη φορά 
στο Υπουργείο από τη Γραμματεία του Υπουργικού Συμβουλίου στις 14.12.2007 και 
με την οποία παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία απαλλοτρίωσης των 
συμβάσεων μισθώσεως και η ανάκτηση κατοχής των μισθίων από την Κυβέρνηση στη 
Βιομηχανική Περιοχή “Παμπούλα” στη Λάρνακα και ποια μέτρα λαμβάνονται για 
περιορισμό της οχληρίας στις γειτονικές οικιστικές περιοχές και αν υπάρχει 
χρονοδιάγραμμα για κατάργηση της Βιομηχανικής Περιοχής και σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε (αρ. απόφασης 48.229 ημερ. 7.8.1998). 

(Ι) την ανέγερση κυβερνητικών γραφείων συνολικού εμβαδού 10.000 τετρ. μέτρων 
στη Βιομηχανική Περιοχή Παμπούλας και 

(ΙΙ) τη μη ανανέωση των συμβάσεων εκμίσθωσης κυβερνητικής γης στην Περιοχή 
“Παμπούλας”, που λήγουν από το 1999 - 2003 και την εξαγορά όλων των 
σχετικών δικαιωμάτων των υπολοίπων συμβάσεων. 

2. Στη Βιομηχανική Περιοχή Παμπούλας υπάρχουν δέκα επιχειρήσεις.  Οι 
συμβάσεις μισθώσεως των πέντε επιχειρήσεων έχουν λήξει και δεν έχουν 
ανανεωθεί ως η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Για τις άλλες πέντε εν 
ισχύει συμβάσεις έχει απαλλοτριωθεί το εμπράγματο δικαίωμα και συμφέροντα 
τους (∆ιάταγμα Απαλλοτρίωσης ∆.Π. 1149 ημερ. 29.10.04) και το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει στείλει επιστολές στους επηρεαζομένους 
με τις οποίες έχει προσφέρει την εκτιμημένη αποζημίωση.  Οι επηρεαζόμενοι, 
δεν αποδέχθηκαν την εκτιμημένη αποζημίωση και ως εκ τούτου θα γίνουν 
παραπομπές στο δικαστήριο για να αποφασισθεί το ύψος της αποζημίωσης.  
Το θέμα αυτό χειρίζεται το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

3. Οι περιπτώσεις των πέντε επιχειρήσεων που οι συμβάσεις μισθώσεως έχουν 
λήξει και δεν ανανεώθηκαν αρνούνται να παραδώσουν τα υποστατικά και ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας έχει κινήσει αγωγές εναντίον τους 
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προκειμένου να εξασφαλίσει δικαστική απόφαση με την οποία να 
υποχρεωθούν να παραδώσουν ελεύθερη την κατοχή των ακινήτων. 

4. Αναφορικά με το ερώτημα ποια μέτρα λαμβάνονται για περιορισμό της 
οχληρίας στις γειτονικές οικιστικές περιοχές, πληροφορείστε ότι αυτό αφορά 
την τοπική Αρχή που είναι ο ∆ήμος Λάρνακας. 

5. Οι επηρεαζόμενοι επιχειρηματίες έχουν αντιδράσει έντονα για την κατάργηση 
της Βιομηχανικής Περιοχής “Παμπούλας” στη Λάρνακα και τις 
παραστάσεις/ενστάσεις τους εξέτασε επανειλημμένα Υπουργική Επιτροπή η 
οποία αποφάσισε να ακολουθηθεί η νόμιμη διαδικασία ανάκτησης των  
μισθίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.105, 

ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2005, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.105, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2005, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σας υποβάλω τα ακόλουθα, μετά από σχετική 
συνεννόηση με τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ): 

(α) Κατά την περίοδο ∆εκεμβρίου 2005 δεν εκκρεμούσε οποιοδήποτε αίτημα από 
την Κοινότητα του Αβδελλερού προς τον ΚΟΑ. 

(β) Υποβλήθηκαν διάφορα αιτήματα μέσω του Επάρχου Λάρνακας και σε ότι 
αφορά τη δυνατότητα δημιουργίας Αθλητικού Πάρκου στην Κοινότητα 
Αβδελλερού ο ΚΟΑ μας πληροφόρησε πως εκ πρώτης όψεως είναι δυνατή, 
επειδή μέσα από το πρόγραμμα Κοινωνικός Αθλητισμός υπάρχει η δυνατότητα 
επιχορήγησης ανοικτών γηπέδων αθλοπαιδιών.  Ο ΚΟΑ απέστειλε τις 
διαστάσεις των γηπέδων χειροσφαίρισης, καλαθόσφαιρας και πετόσφαιρας 
καθώς και αντισφαίρισης.  Στην συνέχεια ζήτησε όπως το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Αβδελλερού συνεννοηθεί με τον μελετητή του έργου και να προβούν στον 
ανάλογο σχεδιασμό. 

(γ) Σε περίπτωση που η Κοινότητα Αβδελλερού επιθυμεί και την επιχορήγηση του 
έργου από τον ΚΟΑ, τότε θα πρέπει να υποβάλει σχετικό αίτημα.  Το αίτημα 
πρέπει να συνοδεύεται από τα σχέδια και προεκτίμηση δαπάνης σύμφωνα με 
τα κριτήρια του σχεδιασμού Κοινωνικός Αθλητισμός. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.008.05.199, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2005, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Η παιδική στέγη Λάρνακας εξυπηρετεί σήμερα 21 παιδιά, εκ των οποίων τα 
11 είναι κάτω από τη νομική φροντίδα της ∆ιευθύντριας Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, ενώ τα υπόλοιπα φιλοξενούνται σε διημερεύουσα βάση. 

 Παρά την έλλειψη μεταφορικού μέσου, στο ίδρυμα καταβάλλονται προσπάθειες 
ώστε οι μετακινήσεις των παιδιών να διευθετούνται με τρόπο που να μην στερούνται 
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τα απογευματινά μαθήματα ή τις εξόδους τους.  Συγκεκριμένα, γίνεται χρήση ταξί ή 
των μεταφορικών μέσων που διαθέτουν τα φροντιστήρια και τα κόμιστρα 
πληρώνονται από το εγκεκριμένο κονδύλι “Έκτακτα” του Προϋπολογισμού.  
Παράλληλα, μέλη του προσωπικού μεταφέρουν συχνά τα παιδιά με τα ιδιωτικά τους 
αυτοκίνητα ή ακόμη τα παιδιά διανύουν κοντινές αποστάσεις με τα πόδια, πάντοτε 
όμως με συνοδεία του προσωπικού. 

 Ακριβώς λόγω της έλλειψης μεταφορικού μέσου, το Υπουργικό Συμβούλιο στις 
13.10.2005,  στο πλαίσιο των έκτακτων κοινωνικών μέτρων στήριξης των 
ασθενέστερων εισοδηματικών τάξεων που περιλαμβάνουν και το Πακέτο Μέτρων 
Κοινωνικής Συνοχής, εγκρίθηκε ποσό ύψους £40.000 για την αγορά δύο οχταθέσιων 
αυτοκινήτων για τις ανάγκες των ενοίκων στα Ιδρύματα Παιδικής Προστασίας των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.  Τα προαναφερθέντα αυτοκίνητα έχουν αγοραστεί 
πρόσφατα και το ένα από αυτά θα δοθεί στο Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 
Λάρνακας για τις ανάγκες της Παιδικής Στέγης. 

 Σημειώνεται ότι η ερώτηση αυτή έχει απαντηθεί με την επιστολή μας με αρ. 
φακ: 11.23.02/ΙΙΙ, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2006.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.199, 
ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2005, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.199, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2005, του 
βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ ότι, μετά από συνεννόηση 
με τη ∆ιευθύντρια της Παιδικής Στέγης Λάρνακας, και τηλεφωνική επικοινωνία μαζί 
της, διαπιστώνονται τα ακόλουθα: 

α. Τα παιδιά που θα μπορούσαν να φοιτούν στα Κ.Ι.Ε. είναι μόνο 3-4.  Από αυτά 
ήδη το ένα φοιτά στο Κ.Ι.Ε. Λάρνακας. 

β. Τα παιδιά δικαιούνται να φοιτούν δωρεάν. 

γ. Υπάρχει μεταφορικό μέσο.  Έχει εξασφαλιστεί πολύ πρόσφατα, αυτές τις 
μέρες, από την Υπηρεσία (Τμήμα Ευημερίας), έτσι μπορούν και τα υπόλοιπα 
παιδιά να φοιτήσουν. 

2. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.289, 
ημερομηνίας 10 Απριλίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.289, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο Στρατηγικός Σχεδιασμός για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση έχει υποβληθεί 
και έχει τύχει της έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. Απόφασης 
66.145, ημερ. 29.8.2007) για υλοποίηση, μετά από διαβούλευση και υποβολή 
απόψεων από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 
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(β) Στις 29.11.2007 έγινε δημόσια παρουσίαση του Στρατηγικού Σχεδιασμού στην 
οποία παρουσιάσθηκαν όλες οι δράσεις που περιλαμβάνονται σε αυτόν, καθώς 
επίσης και τα χρονοδιαγράμματα που τέθηκαν για την εφαρμογή τους. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.006, 

ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.008.05.01.006, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κύριου Γιώργου Περδίκη 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αναγνωρίζοντας την προσφορά και το 
έργο του καλλιτέχνη Ανδρέα Χαραλάμπους προώθησε προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο πρόταση για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στον καλλιτέχνη 
για αντιμετώπιση των συνεπειών της πυρκαγιάς που κατέστρεψε το εργαστήριο 
του. 

β. Το Υπουργικό Συμβούλιο, λαμβάνοντας υπόψη την πολύχρονη και ουσιαστική 
συμβολή στην τέχνη του ζωγράφου Ανδρέα Χαραλάμπους, αποφάσισε, με 
σκοπό την επαγγελματική επαναδραστηριοποίηση του να εγκρίνει σ’ αυτόν 
κατά χάριν οικονομική βοήθεια ύψους £50.000 (αριθμός πρότασης 1090/2006 
και αριθμός απόφασης 64.424) η οποία του έχει ήδη παραχωρηθεί από τον 
Νοέμβριο του 2006. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.008, 
ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.008, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2006, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει διαπιστώσει ότι υπάρχει πράγματι 
καταπάτηση δημόσιου χώρου από ιδιώτες, στη νότια πλευρά του σχολείου. 

β. Για τη δημιουργία πρόσθετης πρόσβασης από τα νότια για χρήση ιδιαίτερα από 
το νηπιαγωγείο, το Υπουργείο ετοίμασε σχέδιο και το υπέβαλε στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για έγκριση, επειδή η πρόσβαση βρίσκεται σε 
χώρο πρασίνου.  Το θέμα βρίσκεται ενώπιον διυπουργικής επιτροπής για 
απόφαση. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή επιπρόσθετες 
πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.023, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2006, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
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 «Αρμόδιοι Επιθεωρητές Εργασίας έχουν πραγματοποιήσει αρκετές 
επιθεωρήσεις, τόσο στο εργαστήριο όσο και σε άλλα υποστατικά του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων.  Κατά τις επιθεωρήσεις αυτές διαπιστώθηκαν παραβάσεις της 
νομοθεσίας για προστασία της ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων.  Έγιναν οι 
απαραίτητες συστάσεις και ζητήθηκε η λήψη των κατάλληλων μέτρων για άρση των 
παραβάσεων αυτών.  Για ενημέρωση σας επισυνάπτεται επιστολή που στάληκε από 
το Επαρχιακό Γραφείο Επιθεώρησης Λευκωσίας στο ∆ιευθυντή Τμήματος 
Αρχαιοτήτων με ημερ. 6.7.2006. 

 Σημειώνεται ότι ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων έχει αποστείλει 
επιστολές στο ∆ιευθυντή Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, στο ∆ιευθυντή 
∆ημοσίων Έργων, στο ∆ιευθυντή Πυροσβεστικής, στο Γενικό ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων κλπ με σκοπό την επίλυση των διάφορων 
προβλημάτων που υποδείχθηκαν από τους Επιθεωρητές. 

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έχει συμβάλει επίσης στην 
εκπαίδευση/ενημέρωση του προσωπικού για τα θέματα ασφάλειας και υγείας.  Η 
κατάσταση έχει βελτιωθεί σημαντικά, κυρίως με την επέκταση των χώρων του 
Μουσείου. 

 Έχουν ήδη δοθεί οδηγίες από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, ώστε οι Επιθεωρητές να συνεχίσουν τις προσπάθειες τους για 
περαιτέρω βελτίωση των συνθηκών ασφάλειας και υγείας στα εν λόγω υποστατικά.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.01.041, ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Κατά το 2007 έκαναν χρήση γονικής άδειας, σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
περί Γονικής Άδειας και Άδειας για Λόγους Ανωτέρας Βίας Νόμων του 2002 έως 2007, 
6 άνδρες και 98 γυναίκες.  Συνολικά, από το 2003 που τέθηκε σε εφαρμογή ο Νόμος, 
το δικαίωμα γονικής άδειας εξάσκησαν 348 εργαζόμενοι, 16 άνδρες και 332 γυναίκες. 

 Η χρήση γονικής άδειας παρουσιάζει αυξητική τάση, κυρίως για τις γυναίκες, 
ενώ το χαμηλότερο ενδιαφέρον που παρουσιάζεται από τους άνδρες οφείλεται κυρίως 
στο ότι πρόκειται για άδεια άνευ απολαβών, γεγονός που αποτελεί μεγαλύτερο 
αντικίνητρο για τους άνδρες, ως η κύρια πηγή εισοδήματος των νοικοκυριών. 

 Επιπλέον, τη χρήση γονικής άδειας αποθαρρύνει και το γεγονός ότι, σύμφωνα 
με το Νόμο, μπορεί να λαμβάνεται μόνο μετά τη λήξη της άδειας μητρότητας.  Η 
αδυναμία αυτή του Νόμου πρόκειται να εξαλειφθεί με σχετική τροποποίηση. 

 Σημειώνεται ότι και η ερώτηση αυτή έχει απαντηθεί με την επιστολή μας με αρ. 
φακ: 9.2.06, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2006.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.146, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2006, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτημα Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με ημερομ. 11/7/2007, αναφορικά με τις 
πιθανές επιπτώσεις που μπορεί να προκληθούν στην υγεία από τα ηλεκτρομαγνητικά 

πεδία που δημιουργούν οι ηλεκτρικοί αγωγοί της ηλεκτρικής ενδοδαπέδιας 
θέρμανσης. 



 41

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, η Συμβουλευτική Επιτροπή για τη ∆ιερεύνηση 
Αιτημάτων που έχουν σχέση με τη ∆ιεξαγωγή Έρευνας για Ενδεχόμενο Επηρεασμό 
της ∆ημόσιας Υγείας από Υφιστάμενους Περιβαλλοντικούς Παράγοντες σε ∆ιάφορες 
Κοινότητες, επιθυμεί να σας πληροφορήσει τα εξής: 

 Στο παρόν στάδιο, το θέμα των πολύπλευρων δυνητικών επιπτώσεων των 
ηλεκτρομαγνητικών πεδίων δεν έχει ξεκαθαρίσει για την επιστημονική κοινότητα, την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και την Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
εξακολουθεί να χρηματοδοτεί συνεχώς έρευνες γύρω από το θέμα αυτό μέσα από το 
7ο Πρόγραμμα Πλαίσιο. Η Επιτροπή κατά συνέπεια, δεν μπορεί στο παρόν στάδιο να 
δώσει μια επιστημονικά τεκμηριωμένη άποψη για το θέμα, αλλά, θα παρακολουθεί τις 
εξελίξεις. 

 Επιπλέον, υπάρχουν καθορισμένα όρια ηλεκτρομαγνητικών πεδίων σε σχετική 
σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Εάν και εφόσον χρειάζεται να γίνουν 
οποιεσδήποτε μετρήσεις των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων που δημιουργούνται από 
τους ηλεκτρικούς αγωγούς της ηλεκτρικής ενδοδαπέδιας θέρμανσης, το θέμα θα 
πρέπει να παραπεμφθεί προς διερεύνηση στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.160, ημερομηνίας 16 

Νοεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.160 και ημερ. 16.11.2006, του Βουλευτή της 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το θέμα της δημιουργίας 
προσβάσεων στα περίκλειστα τεμάχια της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς 

λόγω των οποίων δημιουργείται έλλειψη αξιοποιήσιμης γης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Φακ. 23.06.009.01.160 και ημερ. 20.11.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει αναλάβει την ετοιμασία Ρυθμιστικών 
Σχεδίων Πυρήνων ∆ήμων και Κοινοτήτων της Επαρχίας Πάφου, σε συνεργασία 
με τον ιδιωτικό τομέα, τα οποία προτείνονται να προωθηθούν στο χρονικό 
διάστημα 2007-2013 

(β) Για το σκοπό αυτό έχουν επιλεγεί σε Α΄ φάση ∆ήμοι και Κοινότητες για τους 
οποίους κατά προτεραιότητα θα εκπονηθούν τέτοια σχέδια, έπονται δε οι 
υπόλοιποι ∆ήμοι και Κοινότητες σε Β΄ φάση προτεραιότητας 

(γ) Η κοινότητα της Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς περιλαμβάνεται στον πίνακα για τα 
ρυθμιστικά σχέδια κοινοτήτων της Β΄ φάσης προτεραιότητας.  Η ολοκληρωμένη 
μελέτη του οδικού δικτύου της κοινότητας θα γίνει στα πλαίσια του Ρυθμιστικού 
Σχεδίου και θα περιλαμβάνει προτάσεις και για την ευρύτερη περιοχή μελέτης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.222, ημερομηνίας 17 
Ιανουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.222 και ημερ. 17.01.2007, του βουλευτή Αμμοχώστου, 
κ. Γεώργιου Γεωργίου  

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην αλληλογραφία που λήγει με την ταυτάριθμη 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με ημερ. 24.05.2007, η 
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οποία κοινοποιείται και στο Γενικό ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων και η οποία 
σχετίζεται με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Για την ανέγερση υποστατικών συλλογής, επεξεργασίας και διάθεσης ζωικών 
αποβλήτων στην περιοχή Μεννόγειας εκδόθηκε στο όνομα της εταιρείας Sigan 
Management Ltd, στις 07.09.2007, η Πολεοδομική Άδεια με αρ. ΛΑΡ/386/2006, κατά 
παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής, κατόπιν σχετικής Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου.  Πριν την έκδοση της εν λόγω άδειας τέθηκε όρος από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και η εταιρεία κατέβαλε στην κοινότητα Μεννόγειας το ποσό 
των £30.000 για σκοπούς αντιμετώπισης των επιπτώσεων που θα υποστεί η περιοχή 
από την παρέκκλιση.  Το ποσό αυτό θα διατεθεί για την ανάπλαση/αναβάθμιση 
ανοικτού δημόσιου χώρου πρασίνου ή και οργανωμένου πάρκου μέσα στην οικιστική 
περιοχή της κοινότητας ή για τη δημιουργία/συμπλήρωση έργων που αφορούν 
κοινοτικές διευκολύνσεις και υπηρεσίες.  Την υλοποίηση των έργων θα εποπτεύει η 
Πολεοδομική Αρχή σε συνεργασία με τον Έπαρχο Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.225, 
ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.225, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την εγκατάσταση 

κεραίας κινητής τηλεφωνίας στη χερσόνησο του Ακάμα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.01.225 και ημερομηνία 
30.1.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι τόσο η εταιρεία 
ΜΤΝ (AREEBA) όσο και η ΑΤΗΚ προσφέρουν ήδη κάλυψη της περιοχής της 
χερσονήσου του Ακάμα σε μεγάλο βαθμό.  Η πλήρης κάλυψη της περιοχής, σύμφωνα 
με την ΜΤΝ και την ΑΤΗΚ,  είναι τεχνικά αδύνατη λόγω της μορφολογίας του εδάφους 
και της ανυπαρξίας δικτύου ηλεκτροδότησης. 

2. Παρά τις τεχνικές δυσκολίες τόσο η ΜΤΝ όσο και η ΑΤΗΚ έχουν αναλάβει 
δέσμευση για περαιτέρω βελτίωση της κάλυψης της χερσονήσου στο εγγύς μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.239, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2007, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ντίνας Ακκελίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.239, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2007, της 
Βουλευτού Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κας Ντίνας Ακκελίδου 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.239 της Βουλευτού Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας, κας Ντίνας Ακκελίδου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(i) Το Υπουργείο Υγείας έχει προβεί σε ενέργειες για τη συντήρηση και βελτίωση 
των εξωτερικών ιατρείων του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

(ii) Ήδη το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, προχώρησε σε βελτιωτικές εργασίες 
συντήρησης των εσωτερικών χώρων των εξωτερικών ιατρείων Λευκωσίας, 
όπως εγκατάσταση νέων τουαλετών και εφαρμογή συστημάτων κλιματισμού. 

(iii) Ενόψει του γεγονότος ότι ακόμα καταβάλλονται προσπάθειες για να εξευρεθεί 
άλλο κατάλληλο κτίριο για τη μεταστέγαση των εξωτερικών ιατρείων, δεν έχουν 
γίνει ενέργειες για ολοκληρωτική συντήρηση του κτιρίου των εξωτερικών 
ιατρείων, οι οποίες σίγουρα θα προωθηθούν αν τελικά αποφασισθεί η 
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παραμονή των εξωτερικών ιατρείων στο συγκεκριμένο χώρο. 

 Όσον αφορά το θέμα της εύκολης και ασφαλούς πρόσβασης των εθελοντών 
στο χώρο της Τράπεζας Αίματος, σας πληροφορώ ότι ο χώρος της Αιμοδοσίας είναι 
γνωστός στους Αιμοδότες, υπάρχει εύκολη και ασφαλής πρόσβαση, με τη διαφορά ότι 
τώρα ο χώρος του Νοσοκομείου είναι περιφραγμένος και υπάρχει συγκεκριμένη 
διαδρομή που θα πρέπει να ακολουθείται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.240, ημερομηνίας 1ης 
Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 

Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.240, ημερ. 1.2.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, σχετικά με το ενδεχόμενο δημιουργίας 

αποχετευτικού συστήματος ομβρίων υδάτων στην κοινότητα Επισκοπής 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.240 και ημερ. 12.2.07, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής μας προς το ∆ιευθυντή του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων ημερ. 6.7.07 που σας κοινοποιήθηκε, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν τόσο από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, όσο και από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το θέμα της 
κατασκευής αποχετευτικού συστήματος ομβρίων υδάτων στην Επισκοπή 
απασχόλησε το Επαρχιακό Γραφείο Πάφου μετά από συνεδρίες που έγιναν στην 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου μέσα στο 2000, στα πλαίσια ενδεχόμενης μετακίνησης 
του χωριού Επισκοπή σε ασφαλέστερο χώρο, λόγω της αστάθειας των εδαφών. 

 Στα πλαίσια αυτά, ετοιμάστηκε μέσα στο έτος 2001, προκαταρκτική μελέτη και 
εκτίμηση για παροχέτευση των ομβρίων της εν λόγω Κοινότητας με εκτίμηση κόστους 
ύψους €240.000, η οποία διαβιβάστηκε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου.  Μέσα στο 
έτος 2002, έγινε αναθεώρηση της εκτίμησης η οποία ανήλθε στις €480.000. 

 Επειδή οι υπό αναφορά μελέτες ήταν προκαταρκτικές και δυνατό να μην 
ισχύουν σήμερα, θα ετοιμαστεί νέα μελέτη από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου σε 
συνεργασία με τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες, στην οποία θα ληφθούν υπόψη όλα 
τα νέα δεδομένα και πρότυπα, με σκοπό την κατασκευή αποχετευτικού ομβρίων στην 
Κοινότητα Επισκοπής Πάφου.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.263, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 
2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.263 ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2007 του 
Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.263 του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες σε συνεργασία με το Γενικό Χημείο του Κράτους 
εφαρμόζουν προγράμματα ελέγχου γενετικά τροποποιημένων οργανισμών με σκοπό 
την διαπίστωση της ορθότητας της σήμανσης τέτοιων προϊόντων και τη διασφάλιση 
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ότι δεν κυκλοφορούν στην αγορά τρόφιμα με μη εγκεκριμένους γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς. 

 Στις περιπτώσεις που εντοπίζονται μη εγκεκριμένα γενετικά τροποποιημένα 
τρόφιμα τότε αυτά δεσμεύονται, καταστρέφονται ή επανεξάγονται σε μη κράτος μέλος 
της Ε.Ε. και ενημερώνεται κατάλληλα το καταναλωτικό κοινό.  Επιπλέον 
γνωστοποιείται η περίπτωση στο Σύστημα Έγκαιρης Προειδοποίησης για Ακατάλληλα 
Τρόφιμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης (RASSF). 

 Κατά το 2006 οι Υγειονομικές Υπηρεσίες εντόπισαν στην αγορά 2 δείγματα του 
μη εγκεκριμένου ρυζιού LLRICE601 που προήρχοντο από τις Η.Π.Α..  Μετά από 
εργαστηριακές εξετάσεις από το Γενικό Χημείο του Κράτους επιβεβαιώθηκε ότι ήταν 
προϊόντα ρυζιού τα οποία δεν έτυχαν της σχετικής έγκρισης από τα αρμόδια σώματα 
της Ε.Ε. 

 Και οι δύο περιπτώσεις διαβιβάστηκαν μέσω του Συστήματος Έγκαιρης 
Προειδοποίησης για Ακατάλληλα Τρόφιμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης (RASSF) και 
έχουν εκδοθεί σχετικές ανακοινώσεις στα Μ.Μ.Ε. από τους εισαγωγείς των προϊόντων 
αυτών που αφορούσαν τις εμπορικές επωνυμίες TILDA και CHEF WAY - RICELAND.  
Όλες οι ποσότητες καταστράφηκαν στη παρουσία Υγειονομικών Επιθεωρητών.  
Συγκεκριμένα καταστράφηκαν 1080 Χ 1 kg TILDA και 1500 Χ 907γρ CHEF WAY - 
RICELAND. 

 Σχετικά με τη δημοσιοποίηση εμπορικών ονομάτων τροφίμων που περιέχουν 
εγκεκριμένους ΓΕΤΡΟ πέραν του 0,9% και δεν αναφέρεται  στη σήμανση τους, σας 
πληροφορώ πως οι περιπτώσεις αυτές δεν αφορούν θέμα ασφάλειας τροφίμων με 
βάση το άρθρο 10 του Κοινοτικού Κανονισμού παρά μόνο θέμα συμμόρφωσης με τις 
πρόνοιες των περί Σήμανσης Παρουσίασης και ∆ιαφήμισης Τροφίμων (Γενικών) 
Κανονισμών 2002-2004, γι’ αυτό και λαμβάνονται τα προβλεπόμενα από τη 
νομοθεσία μέτρα (δέσμευση, διόρθωση της σήμανσης, καταστροφή, επανεξαγωγή, 
προσαγωγή ενώπιον της δικαιοσύνης). 

 Εξάλλου για το θέμα αυτό ζητήθηκε και η άποψη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η 
οποία αναφέρει πως οι περιπτώσεις αυτές αφορούν αυστηρά θέμα σήμανσης και θα 
πρέπει να διαχωρίζεται το θέμα ασφάλειας από το θέμα επισήμανσης και κατάλληλης 
πληροφόρησης του καταναλωτή.  Για όλες τις περιπτώσεις κυκλοφορίας εγκεκριμένων 
Γενετικά Τροποποιημένων Τροφίμων έχει γίνει αξιολόγηση του κινδύνου από την 
Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων (EFSA) πριν την κυκλοφορία τους στην αγορά γι’ αυτό και 
δεν εφαρμόζεται το άρθρο 10 του Κοινοτικού Κανονισμού σ’ αυτές τις περιπτώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.265, 

ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωργίου  

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.265 και ημερ. 15.2.2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωργίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με Ερ. 23.06.009.01.265 ημερ. 20.11.2007 για το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, στην περιοχή Μενεού-Κιτίου-
Περβολιών, προωθεί την κατασκευή υπηρεσιακών δρόμων συνολικού μήκους 12 χλμ. 
περίπου. 

 Το έργο έχει χωριστεί σε δύο φάσεις (Α και Β) και η υπογραφή των σχετικών 
συμβολαίων έγινε στις 21.5.2007.  Η δαπάνη κατασκευής των έργων της Φάσης Α 
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ανέρχεται στις £2.244.324,00 (€3.834.655,20) και της Φάσης Β στις £2.434.000,00 
(€4.158.735,90).  Οι εργασίες για την κατασκευή των έργων της Φάσης Α αναμένεται 
να συμπληρωθούν σε 60 εβδομάδες και της Φάσης Β σε 78 εβδομάδες. 

2. Η παραλιακή περιοχή Περβολιών αντιμετωπίζει προβλήματα διάβρωσης τα 
τελευταία χρόνια.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, σε συνεργασία με το Εθνικό 
Μετσόβιο Πολυτεχνείο, έχει ετοιμάσει και ολοκληρώσει πρόσφατα μελέτη, η 
οποία προνοεί την κατασκευή κυματοθραυστών για την προστασία της ακτής 
από τη διάβρωση.  Έχει ετοιμαστεί, επίσης, η Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ), η οποία υποβλήθηκε στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος 
στις 28.6.2007 για εξέταση, σύμφωνα με τις πρόνοιες της σχετικής Νομοθεσίας. 

 Εφόσον η γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής είναι θετική και 
εξασφαλιστούν οι αναγκαίες πιστώσεις με δάνειο της Τοπικής Αρχής, θα 
μπορεί να προωθηθεί η διαδικασία προκήρυξης προσφορών μέσα στο 2008 
για τη σταδιακή υλοποίηση των έργων (έχει συμπεριληφθεί σχετική πρόνοια 
στις προτάσεις του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για τον Προϋπολογισμό του 
2008).» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.272, ημερομηνίας 16 

Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.272 και ημερ. 23.2.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η ερώτηση δεν αφορά την εγγραφή αγροτικών δρόμων αλλά τη διεύρυνση 
υφιστάμενων μονοπατιών και τη δημιουργία νέου δρόμου που οδηγεί στους 
Καταρράκτες του Μαυροκόλυμπου, καθώς και τη δημιουργία χώρου 
στάθμευσης και πρόσβασης προς τη φυσική πηγή Μαυροκόλυμπος στο χωριό 
Κοίλη. 

(β) Οι σχετικές ειδοποιήσεις, σύμφωνα με το άρθρο 63(2) του περί Κοινοτήτων 
Νόμου, έχουν δημοσιευθεί ως Α.∆.Π. 191 και 273 στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας στις 6.2.2004 και 20.2.2004, αντίστοιχα. 

(γ) Επειδή προέκυψαν κάποια διαδικαστικά προβλήματα και μέχρις ότου αυτά 
ξεπεραστούν, μόλις στις 20.4.2007 δημοσιεύτηκαν ως Α.∆.Π. 309 και 310 στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας τα διατάγματα έγκρισης απαλλοτρίωσης 
και στις 27.7.2007, ως Α.∆.Π. 858 και 854, οι γνωστοποιήσεις απαλλοτρίωσης. 

(δ) Εναντίον των σκοπούμενων απαλλοτριώσεων έχει υποβληθεί αριθμός 
ενστάσεων από ιδιοκτήτες επηρεαζόμενων τεμαχίων, οι οποίες εξετάζονται και 
θα τεθούν ενώπιον της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής για λήψη απόφασης 
σε επόμενη συνεδρία της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.282, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.282 ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2007 που 
αφορά την ασφαλή χρήση της Ασπαρτάμης 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.282 που υπέβαλε ο 
Βουλευτής Εκλογικής Περιφέρειας Λάρνακας κος Τάσος Μητσόπουλος και να σας 
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πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Υγείας έχει υπόψη του συγκεκριμένη έρευνα σχετικά με τις 
καρκινογόνες αντιδράσεις της ασπαρτάμης, ωστόσο υπάρχουν παράλληλα άλλες 
έγκριτες επιστημονικές μελέτες που πιστοποιούν την ασφάλεια της ασπαρτάμης.  
Πολλοί ελεγκτικοί φορείς συμπεριλαμβανομένου του Αμερικανικού Οργανισμού 
Τροφίμων και Φαρμάκων (FDA), της Μεικτής Επιτροπής για τα Πρόσθετα Τροφίμων 
της (JEFCA), του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (WHO) και του Οργανισμού 
Τροφίμων και Γεωργίας (FAO), έχουν πιστοποιήσει την ασφάλεια της ασπαρτάμης σε 
συγκεκριμένες δόσεις που δίνονται σύμφωνα με την καθιερωθείσα αποδεκτή 
ημερήσια πρόσληψη (ADI) που είναι 40 mg / kg. 

 Τον Μάιο του 2006 η Επιστημονική Επιτροπή για τα Πρόσθετα των Τροφίμων, 
των Αρωματικών Υλών και των Υλικών σ’ Επαφή με Τρόφιμα της Ευρωπαϊκής Αρχής 
για την Ασφάλεια των Τροφίμων (EFSA) εξέδωσε γνωμοδότηση κατόπιν αίτησης της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής αναφορικά με έρευνα, η οποία έγινε από ερευνητικό 
οργανισμό στην Ιταλία και η οποία κατέληξε στο συμπέρασμα ότι η μακρόχρονη 
χρήση ασπαρτάμης μπορεί να προκαλέσει διαφόρων ειδών καρκίνους στα 
πειραματόζωα.  Η Επιστημονική Επιτροπή αφού μελέτησε διεξοδικά τα πειραματικά 
αποτελέσματα του Ιταλικού Επιστημονικού Οργανισμού κατέληξε ότι με βάση όλα τα 
επιστημονικά τεκμήρια τα οποία είναι διαθέσιμα μέχρι σήμερα δεν υπάρχει ανάγκη για 
αναθεώρηση των κριτηρίων ασφάλειας της ασπαρτάμης ή για αναθεώρηση της 
καθιερωθείσας αποδεκτής ημερήσιας πρόσληψης (ADI) για την ασπαρτάμη που είναι 
τα 40 mg/kg σωματικού βάρους.  Επισυνάπτεται περίληψη της γνωμοδότησης της πιο 
πάνω επιτροπής της EFSA. 

 Το Υπουργείο Υγείας, μέσω του Γενικού Χημείου του Κράτους (ΓΧΚ) και του 
Συμβουλίου Ασφάλειας Τροφίμων (ΣΑΤ) παρακολουθεί συστηματικά όλα τα θέματα 
που έχουν σχέση με τις πρόσθετες ουσίες τροφίμων και ιδιαίτερα της ασπαρτάμης 
(Ε951) και έχει μελετήσει την συγκεκριμένη έρευνα του Ιταλικού Ινστιτούτου 
Ramanazzini. 

 Αρμόδια για την τελεσίδικη εκτίμηση των πορισμάτων της εν λόγω έρευνας 
είναι η Ευρωπαϊκή Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων (EFSA) και όχι οι αντίστοιχες αρχές 
των Κρατών μελών, η οποία και απεφάνθη (γνωμοδότηση 3/5/06) ότι δεν είναι ανάγκη 
να αναθεωρηθεί η ασφάλεια της ασπαρτάμης και η αποδεκτή ημερήσια πρόσληψη της 
(ADI=40mg/kg βάρους σώματος).  Σημειώνεται ότι το όλο θέμα της εκτίμησης 
κινδύνου από την πρόσληψη προσθέτων στην Κύπρο, και ιδιαίτερα της ασπαρτάμης, 
συζητήθηκε και σε σχετική συνεδρία του Συμβουλίου Ασφάλειας Τροφίμων στις 
30/3/07.  Κατά την συνεδρία αυτή παρουσιάστηκε και σχετική μελέτη που εκπόνησε το 
Γενικό Χημείο του Κράτους, λαμβάνοντας υπόψη αποτελέσματα ελέγχου των 
τροφίμων στην Κύπρο για την ασπαρτάμη κ.α., πρόσθετα από το 2002-2006.  Η εν 
λόγω μελέτη παρουσιάστηκε και στην σχετική επιτροπή εμπειρογνωμόνων της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής (EC kick of meeting on dietary Food Additives Intake 
15/12/06).  Τα αποτελέσματα της μελέτης αυτής κατέδειξαν, λαμβάνοντας υπόψη τα 
στοιχεία κατανάλωσης τροφίμων στην Κύπρο και ιδιαίτερα εκτιμώντας την μέγιστη 
περίπτωση κατανάλωσης αναψυκτικών, ότι η προσλαμβανόμενη μέγιστη πρόσληψη 
ασπαρτάμης είναι:  5,4mg/kg βάρους σώματος δηλαδή 10,8% της ADI της 
ασπαρτάμης. 

 Ως εκ τούτου η εκτιμηθείσα πρόσληψη ασπαρτάμης στην Κύπρο βρίσκεται σε 
ασφαλή επίπεδα.  Εν πάση περιπτώσει το όλο θέμα παρακολουθείται στενά και με 
την συμμετοχή του ΓΧΚ στην EFSA και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και αν υπάρχουν 
νεότερες πληροφορίες και δεδομένα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Κύπρος θα 



 47

δράσουν άμεσα, όπως έγινε και στην περίπτωση απαγόρευσης της χρωστικής Ε128.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.312, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.312 και ημερομηνία 19.3.2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακέλου Ερ. 23.06.009.01.312 και 
ημερομηνία 17.9.2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 56.139 και 
ημερομηνία 25.7.2002, εγκρίθηκε η καταβολή ετήσιου ποσού £260.000 στην 
Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, το οποίο θα καταβάλλεται σε μηνιαίες ισόποσες 
δόσεις στους δικαιούχους Κοινοτάρχες, υπό μορφή συνταξιοδοτικής 
αποζημίωσης, με βάση κριτήρια που καθορίζονταν σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Εσωτερικών.  Σύμφωνα δε, με την Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ. 57.453 και ημερομηνία 24.2.2003, διευρύνθηκε ο αριθμός 
των δικαιούχων Κοινοταρχών αφού περιλήφθηκαν και εκείνοι που υπηρέτησαν 
από το 1979-1989, με αποτέλεσμα το ετήσιο κόστος να ανέρχεται στις 
£507.000 περίπου. 

(β) Τα κριτήρια που καθορίστηκαν σε σύσκεψη του τότε Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Εσωτερικών με τον Πρόεδρο της Ένωσης Κοινοτήτων, 
διαλάμβαναν ότι δικαιούχοι Κοινοτάρχες είναι οι Κοινοτάρχες που δεν είναι εν 
ενεργεία, είναι πέραν των 60 ετών και οι οποίοι είχαν διατελέσει ως 
εκλελεγμένοι Κοινοτάρχες για περίοδο τουλάχιστο 30 μηνών μετά το 1979, ενώ 
το μηνιαίο ποσό καθορίστηκε στις £130. 

(γ) Συναφώς αναφέρεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αρ. 
65.782 και ημερομηνία 27.6.2007, ενέκρινε μεταξύ άλλων, την αύξηση του πιο 
πάνω ποσού σε £150 από 1.1.2008, σε £170 από 1.1.2009 και σε £200 από 
1.1.2010. 

2. Αναφορικά με το ερώτημα που τέθηκε από το Βουλευτή κ. Σαρίκα για 
παραχώρηση συνταξιοδοτικών ωφελημάτων σε Κοινοτάρχες οι οποίοι 
διορίστηκαν και υπηρετούν για πολλά χρόνια αφιλοκερδώς τις Κοινότητές τους 
στις συνοικίες των πόλεών τους, σας πληροφορώ ότι τόσο αυτό όσο και το 
θέμα συμπερίληψης των πρώην Κοινοταρχών των κατεχόμενων Κοινοτήτων, 
τέθηκαν κατά τη συνεδρία της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής της 
Βουλής που συζήτησε το θέμα περί τις αρχές του έτους 2003 και δυστυχώς δεν  
υπήρξε απόφαση για συμπερίληψή τους, ειδικότερα λόγω του πολύ μεγάλου 
αριθμού στον οποίο θα ανέρχονταν οι δικαιούχοι Κοινοτάρχες.  Ας σημειωθεί 
ότι σήμερα υπάρχουν 360 δικαιούχοι πρώην Κοινοτάρχες (αριθμός ο οποίος 
αυξομειώνεται ανάλογα) και η προβλεπόμενη δαπάνη για το έτος 2008 θα 
ανέλθει στο €1.196.000 (£700.000) περίπου. 

3. Ενόψει των ανωτέρω, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προτίθεται να προωθήσει 
την τροποποίηση των ήδη ειλημμένων Αποφάσεων του Υπουργικού 
Συμβουλίου, οι οποίες αναφέρονται πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.318, ημερομηνίας 22 

Μαρτίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.318 και ημερ. 22.3.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με την αναβάθμιση της Λεωφ. 

Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄, στα Κονιά. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.318 και ημερ. 27.3.2007, αντίγραφο της 
οποίας μου έχει διαβιβαστεί με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε 16.5.8.6 και ημερ. 23.5.2007, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η υπ’ αναφορά λεωφόρος αποτελεί μέρος του κυρίου δρόμου Πάφου - 
Επισκοπής, ο οποίος υπάγεται στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων, και στο παρόν στάδιο δεν εξετάζεται το ενδεχόμενο 
αναβάθμισης/ευθυγράμμισής του, όμως αυτός συντηρείται ετησίως από το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

(β) Όσον αφορά τη σύνδεση του πιο πάνω δρόμου με το δρόμο “ΑΧΕΠΑΝΣ”, 
δηλαδή το δρόμο που διέρχεται μπροστά από το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, η 
βελτίωση/διαμόρφωσή του μελετάται από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και τον 
κλάδο Κυκλοφοριακών Μελετών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

(γ) Επειδή τόσο η βελτίωση της Λεωφ. Αρχ. Μακαρίου του Γ΄, στα Κονιά, όσο και η 
διάνοιξη δεύτερης εξόδου της οδού ΑΧΕΠΑΝΣ, για διευκόλυνση της 
κυκλοφορίας στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου, κρίνονται ως σημαντικά έργα, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει προτείνει στο ∆ήμο την προώθηση της 
ετοιμασίας Ρυθμιστικού Σχεδίου από ιδιώτη μελετητή, θέτοντας στη διάθεσή 
του κάθε δυνατή βοήθεια/πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.349, ημερομηνίας 11 

Απριλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.349 ημερ. 11 Νοεμβρίου 2007 του Βουλευτή της 
Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Βουλευτή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
αρ. 23.06.009.01.349 ημερ. 17 Απριλίου 2007, προς τα Υπουργεία Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και Εσωτερικών σχετικά με το θέμα της 
ανταλλαγής ιδιωτικών κτημάτων που βρίσκονται στο Κάβο Γκρέκο (προστατευόμενη 
περιοχή), με δασική γη και σας πληροφορώ ότι, το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας έχει ετοιμάσει τα νέα σχέδια στα οποία φαίνεται η δασική γη που 
προτίθεται να διατεθεί και σύντομα θα διαβιβαστούν στο Τμήμα ∆ασών, το οποίο 
λόγω αρμοδιότητας, θα προωθήσει το θέμα στο Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη 
απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.358, 
ημερομηνίας 3 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.358 και ημερομηνία 3.5.2007 του Βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή σχετικά με το ενδεχόμενο 
κατασκευής δρόμου που να συνδέει Κοινότητα Αγίας Μαρινούδας με τον 

αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς παρά τον κυκλικό κόμβο που θα 
κατασκευαστεί δίπλα από τον παλιό σκυβαλότοπο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.01.358 και ημερομηνία 
7.5.2007, η οποία μας διαβιβάστηκε από τον Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου 
Εσωτερικών στις 4.9.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι ο 
ανισόπεδος κόμβος Αγίας Μαρινούδας έχει σχεδιαστεί ως κόμβος σύνδεσης δύο 
αυτοκινητόδρομων με ελεύθερη ροή της κυκλοφορίας προς όλες τις κατευθύνσεις. 

2. Τα ψηλά τεχνικά χαρακτηριστικά του κόμβου αυτού δεν επιτρέπουν τη 
δημιουργία εισόδου/εξόδου προς την Αγία Μαρινούδα, η οποία εξυπηρετείται από 
άλλους κόμβους του αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου μέσω του δευτερεύοντος 
οδικού δικτύου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.385, ημερομηνίας 9 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.009.01.385 και 
ημερομηνία 9 Μαΐου 2007 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, με αριθμό 23.06.009.01.385 και ημερ. 9 Μαΐου 2007 και σας 
πληροφορώ ότι η κατασκευή του Χώρου Υγειονομικής Ταφής Απορριμμάτων 
(Χ.Υ.Τ.Α.) Πάφου έγινε για επίλυση των σοβαρών προβλημάτων που αντιμετώπιζε ο 
σκυβαλότοπος της Αγίας Μαρινούδας καθώς επίσης και οι Τοπικές Αρχές της 
Επαρχίας Πάφου, για τη διάθεση των απορριμμάτων τους.  Ο Χ.Υ.Τ.Α. 
κατασκευάστηκε σύμφωνα με τις πρόνοιες των Περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων (Χώροι Υγειονομικής Ταφής) Κανονισμών, στους οποίους ουσιαστικά 
ενσωματώνονται οι πρόνοιες της Οδηγίας 1999/31/ΕΚ. 

2. Εν τω μεταξύ προωθείται η ολοκληρωμένη διαχείριση των απορριμμάτων της 
Πάφου, με την κατασκευή εργοστασίου, που θα περιλαμβάνει μεταξύ άλλων, μονάδα 
διαλογής και επεξεργασίας των σύμμεικτων απορριμμάτων και των πράσινων 
αποβλήτων καθώς επίσης και ανάκτηση των ανακυκλώσιμων υλικών.  Με αυτό τον 
τρόπο υλοποιείται ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα που θα έχει σαν αποτέλεσμα 
αφενός μεν τη μείωση των οικιακών απορριμμάτων που τοποθετούνται στους Χώρους 
Υγειονομικής Ταφής, με την ανάκτηση των ανακυκλώσιμων υλικών και αφετέρου τη 
βέλτιστη και ασφαλή τελική διάθεση των υπολειμμάτων στον υφιστάμενο Χώρο 
Υγειονομικής Ταφής.  Τα έργα αναμένεται να ολοκληρωθούν εντός του 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.01.392, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Μουσκάλλη 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.01.392 του Βουλευτή κ. Α. Μουσκάλλη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή με αριθμό 23.06.009.01.392, σχετικά με το ερώτημα 
του Βουλευτή κ. Α. Μουσκάλλη και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Στους ετήσιους προϋπολογισμούς του ΚΟΤ περιλαμβάνονται πρόνοιες για 
επιχορήγηση διαφόρων φορέων, περιλαμβανομένων και των Τοπικών Αρχών, για τη 
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διοργάνωση πολιτιστικών/καλλιτεχνικών εκδηλώσεων και αθλητικών διοργανώσεων. 

 Τα ποσά που παραχωρούνται καθορίζονται με βάση τις διαθέσιμες πιστώσεις 
και τη σημασία και αξία της κάθε εκδήλωσης και τη συμβολή της στην επίτευξη των 
στόχων της τουριστικής πολιτικής. 

 Ο ΚΟΤ, κατά το 2007 επιχορήγησε τον ∆ήμο Αγίας Νάπας για διοργάνωση 
καλλιτεχνικών εκδηλώσεων με συνολικό ποσό £35.000, σε σχέση με £102.000 το 
2006.  Η μειωμένη χορηγία το 2007 σε σχέση με το 2006, οφείλεται στις 
περιορισμένες πιστώσεις του Προϋπολογισμού του Οργανισμού για επιχορήγηση 
εκδηλώσεων (από £900.000 το 2006 σε £345.000 το 2007). 

 Όσον αφορά την εκδήλωση αθλητικών εκδηλώσεων κατά το 2007, δεν 
υποβλήθηκε κανένα αίτημα προς τον Οργανισμό από τον ∆ήμο Αγίας Νάπας. 

 Ο ΚΟΤ επιχορήγησε το Σωματείο Νέα Σαλαμίνα για την διοργάνωση του Youth 
Soccer Tournament, το οποίο πραγματοποιήθηκε στα βοηθητικά γήπεδα 
ποδοσφαίρου Αγίας Νάπας. 

 Επίσης, στα πλαίσια της πολιτικής του ΚΟΤ για συνεργασία με Οργανωτές 
Ταξιδιών του εξωτερικού για τη φιλοξενία ξένων ομάδων ποδοσφαίρου, ο ΚΟΤ 
στήριξε οικονομικά την έλευση στην Κύπρο αρκετών ομάδων, εκ των οποίων οι 37 
προπονήθηκαν στα γήπεδα του ∆ήμου και 14 στα γήπεδα του ξενοδοχείου Aeneas 
που βρίσκεται στην Αγία Νάπα. 

 Τελειώνοντας θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο μου είναι 
πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας δώσει πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.409, ημερομηνίας 16 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.409 και ημερ. 16.05.2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.409 και ημερ. 23.05.2007, με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο βουλευτή Πάφου, κ. 
Ανδρέα Φακοντή και να σας πληροφορήσω ότι, σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική, 
δεν είναι δυνατή η επιχορήγηση της δαπάνης για την αγορά λεωφορείου από 
κοινότητες. 

 Ως εκ τούτου και παρά το γεγονός ότι κατανοώ τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι υπερήλικες της κοινότητας, το αίτημα της κοινότητας Κάθηκα για 
την αγορά λεωφορείου για την εξυπηρέτηση των υπερήλικων κατοίκων της, που 
επιθυμούν να επισκεφθούν το Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς για την ιατρική τους 
περίθαλψη δεν μπορεί να ικανοποιηθεί. 

 Σημειώνεται εξάλλου ότι η μικρή κοινότητα Κάθηκα δε θα μπορεί, σε 
περίπτωση αγοράς του λεωφορείου, να ανταποκριθεί στη δαπάνη που συνεπάγεται η 
λειτουργία και η συντήρηση ενός τέτοιου οχήματος και που θα είναι δυσανάλογη με 
τον αριθμό των ατόμων που θα εξυπηρετεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.424, ημερομηνίας 18 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.424 και ημερ. 18.5.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη μελέτη των ρυθμιστικών σχεδίων 
του δρόμου Πάφου-Χλώρακας και του δρόμου από το ∆ημοτικό Σχολείο Έμπας προς 

Τάλα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.424 και ημερ. 31.5.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, η οποία μας διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε 16.5.6.21 και ημερ. 
17.7.2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για το τμήμα του δρόμου που ξεκινά από το δρόμο Πάφου – Χλώρακας και 
φτάνει μέχρι τη στροφή προς το Περιφερειακό Γυμνάσιο Έμπας (Λεωφ. 
Έμπας), έχει ετοιμαστεί η αποτύπωση της υφιστάμενης κατάστασης από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο και προγραμματίζεται η ετοιμασία του Ρυθμιστικού 
Σχεδίου, από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, στις αρχές του 2008, και 

(β) Όσον αφορά το δρόμο που εκτείνεται μετά το τέλος της πιο πάνω 
αναφερόμενης Λεωφόρου και διασχίζει την κοινότητα (Λεωφ. Ν. Έλληνα), το 
Ρυθμιστικό Σχέδιο προγραμματίζεται να μελετηθεί περί τα τέλη του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.432, ημερομηνίας 24 

Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.432 και ημερομηνία 24 Μαΐου, 2007, του 
Βουλευτή κ. Γεώργιου Τάσου εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.432 και ημερ. 24 Μαΐου 2007, 
που υποβλήθηκε από τον βουλευτή κ. Γεώργιο Τάσου, της εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ενημέρωση για επιλογή του χώρου σαν Περιφερειακό ∆ιαμετακομιστικό 
Σταθμό Σκυβάλων στην Κοινότητα Ξυλοφάγου έγινε προς τον Έπαρχο 
Λάρνακας και την Τοπική Αρχή. 

(β) Στην Περιβαλλοντική Μελέτη που έχει υποβληθεί από το Σύμβουλο Μηχανικό 
και έχει εγκριθεί από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος, γινόταν αναφορά και σε 
τυχόν συνέπειες στον περιβάλλοντα χώρο ή/και στην υγεία των κατοίκων. 

(γ) Όφελος για την Κοινότητα θα ήταν ότι τα έξοδα μεταφοράς των σκυβάλων της 
Κοινότητας στον Περιφερειακό ∆ιαμετακομιστικό Σταθμό θα ήταν τα ελάχιστα 
λόγω της απόστασης της Κοινότητας από το χώρο.  Τυχόν ζημιές αναφέρονται 
όπως εξήγησα πιο πάνω στην Περιβαλλοντική Μελέτη που εκπονήθηκε. 

(δ) Η επιλογή του χώρου κοντά στη Κοινότητα Ξυλοφάγου έγινε μετά από 
Τεχνοοικονομική Μελέτη που διεξήχθη από τον Τεχνικό Σύμβουλο. 

(ε) Ο Τεχνικός Σύμβουλος αφού έλαβε υπ’ όψιν του και άλλες περιοχές 
προχώρησε σε Τεχνοοικονομική Μελέτη όπου μετά από μια πολυκριτηριακή 
μέθοδο, κατάληξε στην περιοχή Ξυλοφάγου σαν την πιο κατάλληλη για 
εγκατάσταση ∆ιαμετακομιστικού Σταθμού Σκυβάλων. 

2. Ύστερα από την αρνητική στάση του Κοινοτικού Συμβουλίου Ξυλοφάγου για τη 
δημιουργία του ∆ιαμετακομιστικού Σταθμού μέσα στα όρια της Κοινότητας, το 
Υπουργείο Εσωτερικών, σε συνεννόηση με τις Τοπικές Αρχές της ελεύθερης περιοχής 
Αμμοχώστου, αποφάσισε να εξεταστεί το ενδεχόμενο κατασκευής του 
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∆ιαμετακομιστικού Σταθμού, στη βιομηχανική περιοχή Παραλιμνίου. 

3. Για την προτεινόμενη θέση έχουν ήδη εκπονηθεί η Περιβαλλοντική και η 
Τεχνοοικονομική μελέτη, οι οποίες δείχνουν ότι η νέα θέση είναι κατάλληλη και θα 
συμβάλει στην αποτελεσματικότερη εξυπηρέτηση της ευρύτερης περιοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.437, ημερομηνίας 31ης 
Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, με αρ. Ερ.:  
23.06.009.01.437 και ημερ. 8/06/07, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο 
Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκης Ομήρου, σχετικά με το 
χρονοδιάγραμμα κατασκευής και λειτουργίας του αντλιοστασίου Τ1 στα πλαίσια της 
βελτίωσης της Λεωφόρου Στρατηγού Τιμάγια και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι 
το Γραφείο Προγραμματισμού έχει εγκρίνει τη σύναψη δανείου για την προώθηση του 
εν λόγω έργου.  Ως εκ τούτου, μόλις ολοκληρωθεί η διαδικασία σύναψης του δανείου, 
ο ∆ήμος Λάρνακας σε συνεργασία με το Συμβούλιο Αποχετεύσεως Λάρνακας θα 
προωθήσουν την προκήρυξη προσφορών για την υλοποίηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.449, ημερομηνίας 7 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.449, η 
οποία υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάληκε από το 
Γενικό ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων στις 19/06/2007 (σχετική η υπενθύμιση 
με ημερομηνία 20/11/2007), και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Γερίου δεν έχει συμπεριλάβει στην ένσταση, την οποία 
υπέβαλε κατά των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας που 
δημοσιεύθηκε το 2003, οποιαδήποτε αναφορά σε σχέση με την έκταση της 
καθορισμένης Βιοτεχνικής Ζώνης.  Κατά συνέπεια, οι αρμόδιες Υπηρεσίες δεν 
έχουν επαναξιολογήσει την έκταση της καθορισμένης Ζώνης, η οποία, 
τηρουμένων των αναλογιών του πληθυσμού του Γερίου και άλλες Τοπικές 
Αρχές στην περιοχή του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας, φαίνεται ότι είναι 
ικανοποιητική (σχετικός Πίνακας που περιλαμβάνεται στο Τοπικό Σχέδιο 
Λευκωσίας επισυνάπτεται). 

(β) Σε οποιαδήποτε περίπτωση, η καθορισμένη Ζώνη δεν έχει αρχίσει ακόμα να 
αξιοποιείται από τους ιδιοκτήτες γης και, συνεπώς, η εκτίμηση για την επάρκεια 
ή μη της έκτασης της φαίνεται πρόωρη και ατεκμηρίωτη.   Παρόλα αυτά, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο μπορεί να θέσει το θέμα κατά την επόμενη τροποποίηση 
του Τοπικού Σχεδίου που προγραμματίζεται εντός του 2008. 

(γ) Σε Βιομηχανικές ή Βιοτεχνικές Ζώνες δεν υλοποιείται από το δημόσιο η 
υποδομή για το διαχωρισμό των επιμέρους ιδιοκτησιών σε οικόπεδα.  Σε 
περίπτωση που το Κοινοτικό Συμβούλιο επιθυμεί τη μετατροπή της Ζώνης σε 
Κοινοτική Βιοτεχνική Περιοχή, θα πρέπει να διαβουλευθεί με το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και να μεριμνήσει για την εκπόνηση και 
υποβολή των αναγκαίων μελετών. 

(δ) Τέλος, επισημαίνεται ότι μονάδες με εμβαδόν μεγαλύτερο των 450 τμ είναι 
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δυνατό να χωροθετηθούν και στην παραπλήσια Βιομηχανική Ζώνη Γερίου 
Περιορισμένου Βαθμού Οχληρίας, η οποία διαθέτει πολύ σημαντικά περιθώρια 
στέγασης νέων μονάδων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.453, 
ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.453 ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2007, σχετικά με την 
Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.453 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είναι υπεύθυνο για τη συντήρηση, σήμανση και 
σηματοδότηση των κύριων δρόμων ενώ μεγάλος αριθμός δρόμων 
συντηρούνται τόσο από τις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις όσο και από τους ∆ήμους.  
Όλοι οι δρόμοι της αρμοδιότητας του Τμήματος είναι γραμμοσημασμένοι και 
συντηρούνται κανονικά. 

2) Ορισμένα προβλήματα οριζόντιας σήμανσης (επιφανειακής φθοράς και 
αντανακλαστικότητας) επιλύονται στα πλαίσια των ετήσιων εργασιών συνήθους 
συντήρησης που εκτελούνται είτε από συνεργεία των Επαρχιακών Μηχανικών 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων είτε με προσφορές στις περιπτώσεις νέων 
επιστρώσεων και νέων έργων.  Για το σκοπό αυτό το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
έχει προμηθευτεί μηχανές αφαίρεσης γραμμών τις οποίες και χρησιμοποιεί 
ειδικά για μικρής έκτασης εργασίες πριν την τοποθέτηση νέων γραμμών. 

3) Έχουν δοθεί οδηγίες στους Επαρχιακούς Μηχανικούς όπως και στις 
περιπτώσεις μεγάλης έκτασης εργασιών συντήρησης της σήμανσης 
χρησιμοποιούνται, όπου κρίνεται σκόπιμο, οι υπηρεσίες του ιδιωτικού τομέα για 
την αφαίρεση της υφιστάμενης σήμανσης πριν την τοποθέτηση νέας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.01.457, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.01.457 του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.01.457 και σας πληροφορώ 
ότι η εκπεφρασμένη θέση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
καθώς και του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού είναι ότι ο κατασκηνωτικός χώρος 
Πόλης Χρυσοχούς πρέπει να αναβαθμιστεί και να συνεχίσει τη λειτουργία του. 

 Ενόψει του γεγονότος ότι η εκμίσθωση του χώρου προς τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού από το Τμήμα ∆ασών, που είναι ο ιδιοκτήτης του, λήγει τον 
Φεβρουάριο του 2010, ο ΚΟΤ έγκαιρα ζήτησε από τον αρμόδιο Υπουργό Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος τη σφαιρική συζήτηση του θέματος για να 
διασφαλιστεί τόσο η λειτουργία του χώρου μετά τη λήξη της εκμίσθωσης προς τον 
ΚΟΤ όσο και η αναβάθμιση του χώρου. 
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 Ο ΚΟΤ δεν έχει λάβει οποιαδήποτε απόφαση για να κλείσει τον κατασκηνωτικό 
χώρο, αφού δεσμεύεται με συμβόλαιο έναντι του υφιστάμενου διαχειριστή μέχρι τον 
Φεβρουάριο του 2010.  Ο Οργανισμός βρίσκεται ωστόσο σε επαφή τόσο με το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος όσο και με το ∆ήμο Πόλης 
Χρυσοχούς για να μεθοδευτεί η αναβάθμιση του χώρου, ενώ εξετάζονται διάφορες 
επιλογές για τον τρόπο διαχείρισής του. 

 Σε σχέση με την ευρύτερη πολιτική της Κυβέρνησης αναφέρεται ότι ο 
κατασκηνωτικός τουρισμός εντάσσεται στα προϊόντα διαμονής της Στρατηγικής 
Τουριστικής Ανάπτυξης.  Ο ΚΟΤ ρυθμίζει και εποπτεύει τη λειτουργία 
κατασκηνωτικών χώρων, αλλά η δημιουργία νέων χώρων επαφίεται στο ιδιωτικό 
επενδυτικό ενδιαφέρον. 

 Τελειώνοντας θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο μου είναι 
πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας δώσει πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.464, ημερομηνίας 12 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.464 ημερ. 12/6/2007, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για 

πτωχές οικογένειες στην περιοχή “Μέλανος” στην Κοινότητα Τρεμιθούσας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας ημερ. 30/7/2007 προς τον Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στο παρελθόν, το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφαση ενέκρινε αίτημα 
του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για παραχώρηση κρατικής γης στην 
τοποθεσία “Μέλανος” της Κοινότητας Τρεμιθούσας για ικανοποίηση των στεγαστικών 
αναγκών οικογενειών με μέτρια και χαμηλά εισοδήματα. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργικό Συμβούλιο ανακάλεσε την εν λόγω 
απόφαση λόγω του ότι ο Οργανισμός Αναπτύξεως Γης παρέλειψε να καταβάλει το 
απαιτούμενο ποσό για παραχώρηση της κρατικής γης, μέσα στα προβλεπόμενα 
χρονικά πλαίσια που καθορίζονται από τους περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας Κανονισμούς. 

3. Συναφώς αναφέρεται ότι στο παρόν στάδιο δεν προωθείται διαχωρισμός 
οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στην εν λόγω Κοινότητα.  Η διαδικασία 
διαχωρισμού κρατικών οικοπέδων σε Κοινότητες προωθείται μετά από υποβολή 
σχετικού αιτήματος από την Τοπική Αρχή, το οποίο τυγχάνει μελέτης/διερεύνησης από 
τον οικείο Έπαρχο για διαπίστωση των στεγαστικών αναγκών και λήψη μέτρων προς 
ικανοποίηση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.480, 
ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.480 ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι για 
την εξαγωγή της συγκεκριμένης εικόνας δεν ακολουθήθηκε η νενομισμένη διαδικασία 
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καθότι δεν ενημερώθηκε το Τμήμα Αρχαιοτήτων, ούτε παρουσιάστηκε ενώπιον της 
Επιτροπής Εξαγωγής για έκδοση της άδειας εξαγωγής. 

 Σύμφωνα με τον Περί Αρχαιοτήτων Νόμο όταν πρόκειται για εξαγωγή 
αντικειμένων προς χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα αντικείμενα προς 
εξαγωγή πρέπει να παρουσιάζονται ενώπιον τριμελούς επιτροπής που αποτελείται 
από τον ∆ιευθυντή του Τμήματος και τους δύο Εφόρους.  Βάσει του άρθρου 28(β) η 
Επιτροπή δεν δύναται να ακυρώσει την εξαγωγή οποιασδήποτε αρχαιότητας που 
χρησιμοποιήθηκε ή αφιερώθηκε για θρησκευτικό σκοπό, η οποία αποδεικνύεται προς 
ικανοποίηση της ότι προτίθεται να εξαχθεί από θρησκευτικό ή εκκλησιαστικό σώμα για 
θρησκευτικό ή εκκλησιαστικό σκοπό.  Ως εκ τούτου η Επιτροπή Εξαγωγής δεν θα 
μπορούσε να απαγορεύσει την εξαγωγή της συγκεκριμένης εικόνας, θα έπρεπε όμως 
να είχε υποβληθεί ενώπιον της το θέμα για έκδοση άδειας εξαγωγής καθώς και 
πληρωμή των απαιτούμενων τελών. 

 Σε πρόσφατη συνάντηση μου τον ∆εκέμβριο του 2007 με τον Αρχιεπίσκοπο 
Κύπρου, έθεσα το θέμα ενώπιον του και ζήτησα όπως η Αρχιεπισκοπή καθώς και τα 
άλλα Θρησκευτικά Ιδρύματα ακολουθούν τις νενομισμένες διαδικασίες του κράτους 
καθώς και τις πρόνοιες των σχετικών νομοθεσιών. 

 Παράλληλα δόθηκαν οδηγίες προς το Τμήμα Αρχαιοτήτων όπως μελετήσει το 
όλο θέμα και υποβάλει σχετικές εισηγήσεις προς το Υπουργείο για αντιμετώπιση του 
προβλήματος. 

 Απολογούμαι για την καθυστέρηση που παρουσιάστηκε στην απάντηση μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.489, ημερομηνίας 21ης 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερ. με αρ. 23.06.009.01.489, ημερ. 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.489 και ημερ. 28.6.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ειδικά στο χωριό Τίμη δεν προγραμματίζεται διαχωρισμός νέων οικοπέδων για 
αυτοστέγαση, αλλά μετά την ακύρωση του διαχωρισμού 102 οικοπέδων στην 
Αχέλεια, ύστερα από ένσταση του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και τη σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, γίνονται 
διαβουλεύσεις με όλες τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες για εξεύρεση νέου 
κατάλληλου χώρου για να καλύψει τις ανάγκες των προσφύγων στην ευρύτερη 
περιοχή της Επαρχίας Πάφου. 

(β) Ουδέποτε τέθηκε στο παρελθόν αίτημα για τη δημιουργία Πολιτιστικού Κέντρου 
και Γηπέδου Αθλοπαιδιών, όμως με την ανέγερση των Κοινοτικών Γραφείων, 
τα οποία θα διαθέτουν και Αίθουσα Πολλαπλών Χρήσεων θα μπορούσε αυτή 
να λειτουργεί και ως Πολιτιστικό Κέντρο, ούτως ώστε να αξιοποιείται όσο το 
δυνατό πιο αποδοτικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.491, 

ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«ΘΕΜΑ:  ∆ημοτικό Σχολείο Σωτήρος Λάρνακος 



 56

 Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ερώτησης του Βουλευτή 
Κ.Σ.Ε∆ΕΚ κ. Γιαννάκη Ομήρου, με αριθμό 23.06.009.01.491 ημερομηνίας 21 Ιουνίου 
2007, θα ήθελα αρχικά να απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντηση μου. 

 Για τα ερωτήματα που τίθενται στην επιστολή σας για το ∆ημοτικό Σχολείο 
Σωτήρος στη Λάρνακα, θα ήθελα να σας γνωστοποιήσω τα ακόλουθα: 

1. Ο υπαίθριος χώρος του ∆ημοτικού Σωτήρος είναι πολύ περιορισμένος και δεν 
επιτρέπει τη χωροθέτηση αίθουσας πολλαπλής χρήσης.  Λήφθηκε πρόνοια 
ώστε στο υπό κατασκευή έργο να υπάρχει η δυνατότητα ενοποίησης 2 
αιθουσών διδασκαλίας του ισογείου για τη δημιουργία ενός κλειστού χώρου 
που θα μπορούσε να χρησιμοποιείται για μικρής κλίμακας εκδηλώσεις. 

Επιπρόσθετα έχει γίνει εισήγηση από το Σύνδεσμο γονέων του σχολείου για 
ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης στον όροφο του νηπιαγωγείου που 
προγραμματίζεται να ανεγερθεί σε χώρο κοντά στο δημοτικό σχολείο.  Η 
δυνατότητα υλοποίησης της εισήγησης θα ληφθεί υπόψη στην αρχιτεκτονική 
μελέτη του νηπιαγωγείου. 

2. Στο πρόγραμμα της ∆ημοτικής Εκπαίδευσης δεν υπάρχει μάθημα 
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών.  Ωστόσο, κάθε αίθουσα διδασκαλίας διαθέτει 
θέσεις ηλεκτρονικών υπολογιστών. 

3. Το σχολείο φέτος έχει ανασχεδιαστεί πλήρως και ώστε να εξαντληθούν όλες οι 
δυνατότητες επέκτασης του διαθέσιμου χώρου.  Το μικρό εμβαδόν της 
σχολικής αυλής δε προσφέρει δυνατότητα για επιπρόσθετες επεκτάσεις 
κτιρίων. 

4. Στο υπό κατασκευή έργο περιλαμβάνεται η αναδιαμόρφωση όλου του 
υπαίθριου χώρου του σχολείου και κατασκευή μικρού εμβαδού νέου 
πλακόστρωτου στο χώρο που προσφέρεται για υπαίθριες εκδηλώσεις.  Λόγω 
του ότι η αυλή του σχολείου είναι πολύ περιορισμένη και δε μπορεί να 
επεκταθεί, διατηρούνται όσο το δυνατό οι χωμάτινες επιφάνειες που υπάρχουν. 

5. Με τα εκτελούμενα έργα θα επισκευαστούν και οι κίονες της εισόδου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.497, ημερομηνίας 21ης 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.497, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερ. 26.6.2007, με την οποία μας έχει διαβιβάσει την υπό αναφορά 
Ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με την εισήγηση του 
∆ήμου Λαπήθου για αξιοποίηση των κατεχόμενων δήμων για προβολή και διαφώτιση 
για το εθνικό μας θέμα στο εξωτερικό και ιδιαίτερα σε χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και σας πληροφορώ ότι σε συνάντηση μου που έγινε στις 30.4.2007 με την 
Ένωση Κατεχομένων ∆ήμων μεταξύ άλλων συζητήθηκε και το θέμα αυτό με αίτημα 
της Ένωσης Κατεχόμενων ∆ήμων όπως ποσό £200.000 τεθεί στη διάθεση τους για 
προβολή και διαφώτιση στο εξωτερικό.  Τελικά συμφωνήθηκε όπως η Ένωση 
υποβάλει προς το Υπουργείο Οικονομικών προϋπολογισμό με πρόγραμμα δαπανών 
για μελέτη.  Το θέμα βρίσκεται στο Υπουργείο Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
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Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.506, ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.506 και ημερ. 22.6.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με προβλήματα της Κοινότητας 

Πολεμίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.506 και ημερ. 2.7.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η κατασκευή ανοικτού οχετού για τα όμβρια ύδατα κατά μήκος του κεντρικού 
δρόμου που διασχίζει την κοινότητα έχει δρομολογηθεί και θα υλοποιηθεί από 
το Γραφείο Επάρχου Πάφου.  Στο παρόν στάδιο καταβάλλεται προσπάθεια, 
από το Κοινοτικό Συμβούλιο, να εξασφαλιστούν οι έγγραφες συγκαταθέσεις 
των ιδιοκτητών της επηρεαζόμενης ιδιοκτησίας, ώστε η υλοποίηση του έργου 
να επισπευσθεί.  Αν δεν εξασφαλιστούν όλες οι συγκαταθέσεις τότε θα πρέπει 
να κινηθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης, η οποία ως γνωστό είναι χρονοβόρα. 

(β) Τα υπόλοιπα θέματα είναι αρμοδιότητας του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, για 
τα οποία αντιλαμβάνομαι θα δοθεί απάντηση από το Γενικό ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, προς τον οποίο επίσης απευθύνθηκε η 
επιστολή σας, εν πάση όμως περιπτώσει σημειώνω ότι, σύμφωνα με 
πληροφόρηση που έχει ληφθεί από τον Έπαρχο Πάφου: 

(i) Η σηματοδότηση των δρόμων της Κοινότητας έχει πραγματοποιηθεί από 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, 

(ii) Η κατασκευή κυρτωμάτων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου που 
διασχίζει την Κοινότητα προγραμματίζεται και θα υλοποιηθεί σύντομα 
από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, και 

(iii) ∆εν προγραμματίζεται, στο παρόν στάδιο, η κατασκευή πεζοδρομίων 
στον κεντρικό δρόμο που διασχίζει την Κοινότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.510, ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.510 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα για τα προβλήματα που δημιουργούνται από τη λειτουργία 

χοιροστασίου στην κοινότητα Μαραθούντας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.01.510 και ημερ. 29/6/2007, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας αναφέρω ότι εναντίον της Εταιρείας Μάραθος Φαρμ λήφθηκαν δικαστικά 
μέτρα από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου και η ποινική υπόθεση 10972/2005 
εκδικάστηκε στις 30/11/2005.  Το ∆ικαστήριο επέβαλε χρηματικό πρόστιμο £700,00 
και εξέδωσε παράλληλα ∆ιάταγμα Κατεδάφισης των παράνομων οικοδομών εντός 
δύο μηνών.  Μέχρι σήμερα δεν προωθήθηκαν νέα δικαστικά μέτρα για Παρακοή του 
διατάγματος κατεδάφισης, επειδή οι ιδιοκτήτες της υπό αναφορά εταιρείας υπέβαλαν 
την υπ’ αριθμό ΠΑΦ/1404/05 αίτηση για εξασφάλιση Πολεοδομικής Άδειας για τη 
δημιουργία βιολογικής μονάδας επεξεργασίας των χοιρολυμάτων. 

2. Το Γραφείο του Επάρχου θα αναμένει την απόφαση του ∆ιευθυντή Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως πριν προχωρήσει στη λήψη νέων δικαστικών μέτρων.  
Εάν η απόφαση είναι θετική, τότε οι ιδιοκτήτες του χοιροστασίου θα εγκαταστήσουν 
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βιολογική μονάδα επεξεργασίας των χοιρολυμάτων και αναμένεται ότι η κατάσταση θα 
βελτιωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.517, 
ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.517 και ημερομηνία 29.6.2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα σχετικά με την τοποθέτηση οδικού 

φωτισμού κατά μήκος του παλιού δρόμου Πάφου - Λεμεσού στα όρια της κοινότητας 
Τίμης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού με αριθμό Υ.Ε.Β&Τ. 5.22.1.3.1/5 και ημερ. 22.10.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, η οποία μας διαβιβάστηκε την 1.11.2007 και σας πληροφορώ ότι ο 
ηλεκτροφωτισμός του παλαιού δρόμου Λεμεσού-Πάφου εντός της Κοινότητας Τίμης 
δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, αλλά της Τοπικής Αρχής. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ηλεκτροφωτίζει μόνο τους 
κόμβους στους αυτοκινητόδρομους και σε εξαιρετικές περιπτώσεις σημεία του οδικού 
δικτύου που αποδεδειγμένα θεωρούνται μελανά σημεία από απόψεως οδικών 
δυστυχημάτων.  Ο ηλεκτροφωτισμός δρόμων του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων εντός 
των ορίων Κοινοτήτων αφορά την ίδια την Κοινότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.536, ημερομηνίας 28 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.536 και ημερ. 28.06.2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.536 και ημερ. 03.07.2007, με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο βουλευτή Λευκωσίας κ. 
Γιώργο Περδίκη και να σας πληροφορήσω ότι στις 07.12.2007, ανατέθηκε σε ιδιώτη 
εργολάβο το έργο της ανέγερσης των κοινοτικών κτιρίων Σιάς, με συμβόλαιο αξίας 
£298.000, μέσα στα πλαίσια της διαδικασίας ζήτησης προσφορών. 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Σιάς έχει ήδη συνάψει δάνειο με κυβερνητική εγγύηση 
για το ποσό των £142.000, ώστε να καταστεί δυνατή η έναρξη του έργου που 
υπολογίζεται να αποπερατωθεί σε 18 μήνες, σύμφωνα με πρόνοιες του συμβολαίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.545, 
ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.545 και ημερομηνία 29.6.2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την επιδιόρθωση, λόγω 

καθίζησης, του οδοστρώματος σε σημείο του δρόμου Λυσού-Περιστερώνας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.01.545 και ημερομηνία 
4.7.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι η καθίζηση που έγινε 
σε σημείο του δρόμου Λυσού-Περιστερώνας στην Πάφο, θα επιδιορθωθεί στα πλαίσια 
της περιοδικής συντήρησης των δρόμων της Επαρχίας Πάφου κατά το Φεβρουάριο 
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του 2008. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων μετά από επιτόπια επίσκεψη για 
εξέταση του προβλήματος έχει καλύψει τα σημεία του δρόμου που έπαθαν καθίζηση 
με μπετόν, για απάμβλυνση του προβλήματος μέχρι και την επίλυση του στα πλαίσια 
της περιοδικής συντήρησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.557, ημερομηνίας 2 
Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.557, ημερομηνίας 02.07.2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.557 και ημερ. 06.07.2007, με την οποία 
μας διαβίβασε την Ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη, 
και να σας πληροφορήσω ότι το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Σιάς για τη 
στέγαση του ποταμού εξετάζεται σε συνεργασία με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Κατόπιν υπόδειξης του εν λόγω Τμήματος, το Κοινοτικό Συμβούλιο προέβηκε 
στην ετοιμασία υδρολογικής μελέτης αφού προηγήθηκε η αποτύπωση του χώρου η 
οποία ανατέθηκε σε ιδιώτη τοπογράφο.  Στο παρόν στάδιο ετοιμάζονται τα 
κατασκευαστικά σχέδια και η εκτίμηση της δαπάνης για την εκτέλεση του έργου, τα 
οποία υπολογίζεται να ολοκληρωθούν μέχρι το τέλος 2007. 

 Νοουμένου ότι τα σχέδια θα εγκριθούν από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, θα 
καταβληθεί στη συνέχεια προσπάθεια για την εξασφάλιση πιστώσεων για την έναρξη 
κατασκευής του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.587, 
ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.587 ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

Ανάληψη από το Κράτος της ευθύνης συντήρησης των δρόμων πρωταρχικής 
σημασίας των ∆ήμων 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.587 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, ημερομηνίας 11 Ιουλίου 2007, προς το 
Υπουργείο Εσωτερικών και η οποία μας έχει διαβιβαστεί στις 4 ∆εκεμβρίου 2007 
αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Οι δρόμοι που συντηρούνται από κάθε αρμόδια Αρχή έχουν καθοριστεί εδώ και 
πάρα πολλά χρόνια.  Έχουν γίνει στο παρελθόν διάφορες προσπάθειες και 
συνεδρίες για επανακαθορισμό του καταλόγου αυτών των δρόμων χωρίς όμως 
να επιτευχθεί συμφωνία. 

2) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων συντηρεί ουσιαστικά το σύνολο του οδικού δικτύου 
που εξυπηρετεί τροχαία κίνηση υπερτοπικής σημασίας και αναλαμβάνει τη 
συντήρηση όλων των νέων δρόμων που κατασκευάζει καθώς και των δρόμων 
εντός πόλεων που αναβαθμίζονται στα πλαίσια πολεοδομικών σχεδίων.  
Συντηρεί επίσης μεγάλο αριθμό δρόμων εντός πόλεων η χρήση των οποίων 
είναι πλέον καθαρά τοπική. 
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3) Οι δρόμοι που αναφέρονται στην ερώτηση συντηρούνται όλοι από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων. 

4) Όσον αφορά το κόστος κατανάλωσης του ρεύματος για τον φωτισμό που 
εξυπηρετεί τους κατοίκους και τις επιχειρήσεις των περιοχών αυτών που 
πληρώνουν φόρους στους ∆ήμους, αυτό πρέπει να καλύπτεται από τους 
∆ήμους όπως είναι και η ακολουθούμενη πρακτική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.589, ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.589, ημερομηνίας 20.6.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή, κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με το 
αίτημα του ∆ήμου Έγκωμης για έγκριση του υπό μελέτη Πολυδύναμου Πολιτιστικού 
Κέντρου Έγκωμης ως πολεοδομικού έργου. 

2. Η προτεινόμενη ανάπτυξη στο χώρο της παλαιάς Υδατοδεξαμενής 
περιλαμβάνει μεταξύ άλλων εκθεσιακούς χώρους, αίθουσα πολλαπλών 
χρήσεων, κέντρο συνεδρίων, βιβλιοθήκη, καφετερία, γραφεία, καθώς και 
βοηθητικούς και υποστηρικτικούς χώρους.  Στο έργο επίσης περιλαμβάνεται 
τοπιοτέχνηση των εξωτερικών χώρων και δημιουργία κήπου, αμφιθεάτρου και 
χώρου παιχνιδιού. 

3. Με βάση την ισχύουσα πρακτική, πολεοδομικά έργα θεωρούνται τα οδικά έργα, 
συμπεριλαμβανομένης της κατασκευής χώρων στάθμευσης, η διαμόρφωση 
πλατειών, χώρων πρασίνου, κ.ά.  Η προτεινόμενη ανάπτυξη δεν είναι δυνατό 
να θεωρηθεί ως πολεοδομικό έργο, εκτός από το μέρος της ανάπτυξης που 
αφορά τη διαμόρφωση των εξωτερικών χώρων, όπως περιγράφεται στην πιο 
πάνω παράγραφο. 

4. Το προτεινόμενο έργο θα μπορούσε να τύχει επιχορήγησης με βάση την 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 51.120 και ημερομηνία 
27.1.2000, σε σχέση με τη δημιουργία έργων πολιτιστικής υποδομής.  Με βάση 
την προαναφερόμενη Απόφαση, οι ∆ήμοι της ευρύτερης αστικής περιοχής είναι 
δυνατό να τύχουν επιχορήγησης για ανάπτυξη πολιτιστικής υποδομής όπως 
βιβλιοθήκη, κινηματοθέατρο, ανοικτό αμφιθέατρο, αίθουσα μουσικής, 
πινακοθήκη, κ.ά.  Οι σχετικές αιτήσεις εξετάζονται από αρμόδια Υπουργική 
Επιτροπή (Υπουργοί Παιδείας και Πολιτισμού, Εσωτερικών και Οικονομικών), 
στην οποία ο ∆ήμος Έγκωμης θα πρέπει να αποταθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.591, ημερομηνίας 11 

Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, ημερ. 27/07/07 με αρ. 
Ερ.: 23.06.009.01.591, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκης Ομήρου, σχετικά με αίτημα του ∆ήμου 
Έγκωμης για ανάληψη από το κράτος της δαπάνης για την ολοκλήρωση του 
πολεοδομικού έργου της βελτίωσης της Λεωφόρου Αρχαγγέλου και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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(α) Το έργο ανακατασκευής και αναβάθμισης της λεωφόρου Αρχαγγέλου 
αναμένεται να ενταχθεί στα πλαίσια του Άξονα Προτεραιότητας “Βασικές 
Μεταφορικές Υποδομές” του Επιχειρησιακού Προγράμματος “Αειφόρος 
Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα” για τη νέα προγραμματική περίοδο 2007-
2013.  Ο προϋπολογισμός της δημόσιας δαπάνης (κοινοτικής και εθνικής) για 
την υλοποίηση του έργου, ανέρχεται στα £12εκ. περίπου. 

(β) Σχετικά με το θέμα του καθορισμού της συνεισφοράς των ∆ήμων στα εν λόγω 
έργα, αναφέρεται ότι εκκρεμεί στο Γραφείο Προγραμματισμού η ετοιμασία 
σχετικής πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο.  Μόλις υπάρξουν 
οποιεσδήποτε εξελίξεις, θα ενημερωθείτε σχετικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.005, 

ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή 

«ΘΕΜΑ:  Απάντηση στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή αρ. ερώτησης 
23.06.009.02.005 ημερομηνίας 18/7/2007 με θέμα την έγκριση επιπλέον κονδυλίου 

για επιδιόρθωση του νηπιαγωγείου Νατάς 

 Σας πληροφορώ ότι ήδη έχουν δοθεί οδηγίες για καταβολή χορηγίας ποσού 
£8.175,00 για επισκευή του ∆ημοτικού Σχολείου και Νηπιαγωγείου Νατάς σύμφωνα 
με τα αποτελέσματα των προσφορών που προκήρυξε η Σχολική Εφορεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.012, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.02.012 της Βουλευτού κ. Στ. Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή με αριθμό 23.06.009.02.012, σχετικά με το ερώτημα 
της Βουλευτού κ. Στ. Κυριακίδου και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Σύμφωνα με τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, το πρωτάθλημα Troodos 
Open, το οποίο διοργανώνεται από την Ομοσπονδία Αντισφαίρισης, δεν 
επιχορηγήθηκε το 2007 από τον ΚΟΤ καθότι δεν πληροί τα κριτήρια του Σχεδίου 
επιχορήγησης διεθνών αθλητικών εκδηλώσεων με βάση τα οποία αξιολογούνται οι 
αιτήσεις για επιχορήγηση.  Συγκεκριμένα, η διοργάνωση έχει τοπικό κυρίως 
χαρακτήρα και με βάση τα στοιχεία που κατέχει ο ΚΟΤ στην περσινή διοργάνωση 
έλαβαν μέρος μόνο 4 ξένοι αθλητές εκ των οποίων 2 είναι ξένοι που διαμένουν στην 
Κύπρο και 2 Κύπριοι που διαμένουν στο εξωτερικό.  Βασικό κριτήριο επιχορήγησης 
των εκδηλώσεων είναι η συμμετοχή αθλητών και ομάδων από το εξωτερικό και η 
έκταση προβολής της εκδήλωσης σε διεθνή ΜΜΕ. 

 Σημειώνεται ότι για την αποκατάσταση των γηπέδων, που περιλαμβάνει την 
αντικατάσταση του υποστρώματος των τριών γηπέδων τένις, εκτιμήθηκε ότι θα 
απαιτηθεί ποσό της τάξης των 68.500 ΕΥΡΩ, ενώ το ετήσιο δικαίωμα που λαμβάνει ο 
ΚΟΤ από τον ιδιώτη διαχειριστή είναι λιγότερο από 8.500 ΕΥΡΩ ετησίως.  

 Τελειώνοντας θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο μου είναι 
πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας δώσει πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.02.014, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.02.014 του Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή με αριθμό 23.06.009.02.014, σχετικά με το ερώτημα 
του Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την εκμίσθωση δασικής γης για τη 
δημιουργία αυθύπαρκτου γηπέδου γκολφ στην Αγία Νάπα, από κοινοπραξία 
ξενοδόχων και των Τοπικών Αρχών.  Για την υπογραφή της σχετικής σύμβασης, ήταν 
αναγκαίο όπως συμφωνηθούν οι σχετικοί όροι από το Τμήμα ∆ασών του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και την κοινοπραξία, και στη 
συνέχεια, να ελεγχθούν νομοτεχνικά από τη Νομική Υπηρεσία.  Σύμφωνα με το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, η διαδικασία αυτή έχει 
ολοκληρωθεί και προωθείται η υπογραφή της σχετικής σύμβασης.  Παράλληλα, η 
κοινοπραξία έχει ενημερωθεί από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος για την ετοιμασία 
Περιβαλλοντικής Μελέτης για τη δημιουργία γηπέδου γκολφ.  

 Τελειώνοντας θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο μου είναι 
πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας δώσει πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.035, 

ημερομηνίας 17 Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.035 και ημερομηνία 17.8.2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σχετικά με το σχεδιασμό για 
κατασκευή υπέργειας διάβασης στη λεωφόρο Αγίων Αναργύρων στην Κάτω Πάφο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.02.035 και ημερομηνία 
27.8.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα της κατασκευής υπέργειας διάβασης πεζών στη Λεωφόρο Αγίων 
Αναργύρων έχει απασχολήσει τόσο το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, όσο και το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Σε συνεδρία της Συντονιστικής Επιτροπής 
Πολεοδομικών και Οδικών Μελετών (ΣΕΠΟΜ) τον Ιανουάριο του 2007, 
αποφασίστηκε να ετοιμαστεί ιδεόγραμμα από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως βάσει του οποίου να ετοιμαστεί μια προκαταρκτική εκτίμηση, η οποία 
να υποβληθεί, μεταξύ άλλων, στο Γραφείο Προγραμματισμού και στο 
Υπουργείο Οικονομικών. 

3. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως απέστειλε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
προκαταρκτικό ιδεόγραμμα με βάση το οποίο ετοιμάστηκε προκαταρκτική 
εκτίμηση ύψους £400.000, η οποία υποβλήθηκε μέσα στον Οκτώβριο στο 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Στην παρούσα φάση γίνονται 
διαβουλεύσεις μεταξύ των αρμοδίων Τμημάτων και του ∆ήμου Πάφου ούτως 
ώστε να ληφθεί απόφαση για τη λύση που μπορεί να εφαρμοστεί. 

4. Σημειώνεται ότι η κατασκευή της ανισόπεδης πεζογέφυρας βάσει των 
αποφάσεων της ΣΕΠΟΜ δεν συστήνεται από τεχνοοικονομικής άποψης. 

5. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
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Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.036, ημερομηνίας 17 
Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.036, ημερομηνίας 17.8.2007. 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, η 
οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με την επιστολή του με 
αρ. φακ. Υ.Γ.Φ.Π.Π. 2.08.06 ημερομηνίας 7.9.2007, για περαιτέρω ενημέρωσή σας 
επί του θέματος, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Στις 22.7.2003 η εταιρεία Λατομεία Φαρμακάς Λτδ υπόβαλε, με βάση τις 
πρόνοιες του άρθρου 26 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου και τους 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Παρεκκλίσεις) Κανονισμούς του 1999 και 
2005 (Κ∆Π 309/99 και Κ∆Π 120/05), την αίτηση με αρ. ΛΕΥ/825/2000 για 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης 
Πολιτικής για την επέκταση υφιστάμενου λατομείου Τάξης Α΄, για εξόρυξη 
διαβασικού πετρώματος, στο τεμάχιο με αρ. 135 (μέρος), εντός του ∆άσους 
Μαχαιρά, στα χωριά Πολιτικό και Λαζανιά.  Η αιτούμενη παρέκκλιση αφορά τις 
ακόλουθες πρόνοιες της ∆ήλωσης Πολιτικής: 

 (ι) Την παράγραφο 3(α) της Πολιτικής 9(Η), δεδομένου ότι το μεγαλύτερο 
μέρος της ανάπτυξης (σε ποσοστό 94% του συνόλου ή εμβαδόν 53.870 
τ.μ. περίπου) προτείνεται να χωροθετηθεί εκτός Λατομικής Ζώνης, σε 
“Περιοχή Εξαιρετικής Φυσικής Καλλονής” και εντός του ∆άσους Μαχαιρά 
που αποτελεί περιοχή με ιδιαίτερη οικολογική αξία, όπου η αισθητική του 
τοπίου και το φυσικό περιβάλλον θεωρούνται ιδιαίτερα αξιόλογα. 

 (ιι) Την παράγραφο 2(β) της Πολιτικής 9(Η), επειδή η ανάπτυξη αναμένεται 
να επηρεάσει ουσιωδώς την ποιότητα του περιβάλλοντος και της ζωής 
στην περιοχή. 

 (ιιι) Την παράγραφο 1(γ) της Πολιτικής 3(Α), επειδή το τμήμα του τεμαχίου 
όπου προτείνεται η ανάπτυξη δεν διαθέτει κατάλληλη, άνετη και ασφαλή 
προσπέλαση. 

 (ıv) Την παράγραφο 2(γ) της Πολιτικής 9(Η), επειδή με την προτεινόμενη 
ανάπτυξη δεν διασφαλίζεται η ασφαλής διακίνηση της τροχαίας και των 
πεζών και η δημόσια  υγεία. 

 [Αντίγραφα των πιο πάνω αναφερόμενων προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής 
επισυνάπτονται]. 

(β) Η εξέταση της υπό αναφορά αίτησης δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί.  Το 
Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων έχει εξασφαλίσει και μελετήσει τις απόψεις 
των εμπλεκόμενων φορέων, Τμημάτων και Υπηρεσιών και αποφάσισε ότι 
θεωρείται αναγκαία η διεξαγωγή ∆ημόσιας Ακρόασης, ώστε να είναι σε θέση να 
υποβάλει την αιτιολογημένη εισήγησή του προς το Υπουργικό Συμβούλιο για 
λήψη απόφασης.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.039, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.039, ημερ. 30 Αυγούστου 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.039 και ημερ. 
27/9/2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.   Ο αριθμός των ληπτών δημοσίου βοηθήματος παγκύπρια τα τελευταία πέντε 
χρόνια φαίνεται στον πιο κάτω πίνακα: 

ΕΤΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ 
ΠΕΡΙΠΤΩΣΕΩΝ 

ΑΡΙΘΜΟΣ 
ΑΤΟΜΩΝ 

ΥΨΟΣ ∆ΑΠΑΝΗΣ 
(£) 

2002 16311 19921 49.235.590 

2003 16470 20692 52.634.057 

2004 16660 21425 53.388.517 

2005 16620 22026 57.605.991 

2006 18239 25663 64.584.464 

Μέχρι 31/10/2007 19684 29729 60.200.000 

  

2. Στο μηχανογραφημένο σύστημα των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας δεν 
καταχωρούνταν μέχρι το 2006 στοιχεία που να διαχωρίζουν τους λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος κατά εθνικότητα.  Μετά την έγκριση τον Απρίλη του 2006 
του Περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου (Αρ. 95(Ι) του 2006), 
στον οποίο εισήχθησαν πρόνοιες για παραχώρηση δημόσιου βοηθήματος σε 
ευρωπαίους πολίτες και υπηκόους τρίτων χωρών, προωθήθηκαν οι αναγκαίες 
αλλαγές στο μηχανογραφημένο σύστημα των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας για τήρηση στοιχείων κατά εθνικότητα.  Οι αλλαγές αυτές 
ολοκληρώθηκαν τον Απρίλιο του 2007 και άρχισε η καταχώρηση των 
δεδομένων.  Η εικόνα των ληπτών του μηνός Σεπτεμβρίου 2007, κατά 
εθνικότητα, φαίνεται στο συνημμένο πίνακα.  Η εικόνα αυτή θα πρέπει να 
θεωρηθεί ως προκαταρκτική, λόγω του ότι η χρονική περίοδος που τέθηκε σε 
εφαρμογή η καταχώρηση των στοιχείων είναι πολύ μικρή.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.054, ημερομηνίας 12 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.054, ημερομηνίας 17/09/2007, του Βουλευτή 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. Ερ. 23.06.009.02.054 και ημερομηνία 17/09/2007, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Κοινότητα Λετύμπου απέχει από την Πάφο 16 χιλιόμετρα, και σε αυτή 
διαμένουν 270 περίπου κάτοικοι.  Η μεγάλη πλειοψηφία των κατοίκων είναι 
ηλικιωμένοι και ασχολούνται παραδοσιακά με την Γεωργοκτηνοτροφία. 
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(β) Στην κοινότητα Λετύμπου δεν υπάρχει καθορισμένη Κτηνοτροφική ζώνη με 
βάση την πολιτική 9(∆)5(β) της ∆ήλωσης Πολιτικής, γι’ αυτό και παραδοσιακά 
μερικοί ηλικιωμένοι διατηρούν από παλιά μέχρι σήμερα, μικρό αριθμό ζώων σε 
πρόχειρα κατασκευασμένα υποστατικά μέσα στο χωριό. 

(γ) Οι κτηνοτρόφοι που διατηρούσαν υποστατικό εντός του χωριού ήταν δέκα.  
Μετά από διερεύνηση καταγγελιών, έχει σταλεί από τον Έπαρχο Πάφου 
επιστολή σε 10 άτομα που διατηρούν ζώα σε πρόχειρα κατασκευασμένα 
υποστατικά μέσα στο χωρίο ότι θα ληφθούν ∆ικαστικά μέτρα εναντίον τους για 
τις παράνομες οικοδομές/υποστατικά˙  Οι έξι από αυτούς έχουν συμμορφωθεί.  
Εναντίον των άλλων τεσσάρων προσώπων, που δεν συμμορφώθηκαν, θα 
κινηθεί η διαδικασία λήψης δικαστικών μέτρων εναντίον τους, από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, σε συνεργασία με την Νομική Υπηρεσία του 
Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.058, ημερομηνίας 12 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.058, ημερ. 12.9.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το θέμα της επέκτασης του 

υφιστάμενου κοιμητηρίου στην Κοινότητα Λετύμπου, για κάλυψη των αναγκών της 
κοινότητας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.058 και ημερ. 17.9.07, καθώς και στην 
ταυτάριθμη επιστολή του Υπουργείου Εσωτερικών προς την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου ημερ. 11.10.07, αντίγραφο της οποίας έχει κοινοποιηθεί και στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα της Κοινότητας Λετύμπους για απόκτηση γης με σκοπό την 
ανέγερση νέου κοιμητηρίου, υποβλήθηκε για πρώτη φορά το 2001 και αφορούσε το 
ιδιωτικό τεμάχιο με αρ. 584, Φ/Σχ. 45/30, έκτασης 4 δεκαρίων και 348 τ.μ., η δε 
αγοραία αξία του ανερχόταν στις £40.000 περίπου (€68.344). 

 Επειδή το Κοινοτικό Συμβούλιο δεν μπορούσε να διαθέσει το απαιτούμενο 
ποσό για την απόκτηση του, η προσπάθεια εγκαταλείφθηκε.  Στη συνέχεια, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο αποφάσισε την επέκταση του υφιστάμενου κοιμητηρίου επί του 
γειτονικού τεμαχίου με αρ. 1479, Φ/Σχ. 45/30, ιδιοκτησίας της εκκλησίας του χωριού, 
το οποίο θα παραχωρείτο στην Κοινότητα για τον πιο πάνω σκοπό. 

 Λόγω της πυκνότητας των τάφων, η πρόσβαση προς το χώρο επέκτασης του 
κοιμητηρίου δεν ήταν δυνατή και, ως εκ τούτου, έπρεπε να δημιουργηθεί προσπέλαση 
προς το νέο κοιμητήριο.  Για το σκοπό αυτό, το υφιστάμενο αργάκι θα έπρεπε να 
κλείσει με οχετό, ώστε να λειτουργεί ως δρόμος.  Η απαιτούμενη δαπάνη ανερχόταν 
στις £60.000 (€102.516), γι’ αυτό και η προσπάθεια του Κοινοτικού Συμβουλίου πάλιν 
εγκαταλείφθηκε. 

 Το εν λόγω Κοινοτικό Συμβούλιο, με σχετική επιστολή του πληροφόρησε το 
Γραφείο του Επάρχου Πάφου για την πρόθεση του να αποκτήσει με αγορά το ιδιωτικό 
τεμάχιο με αρ. 1416, Φ/Σχ. 45/30, για τη δημιουργία νέου κοιμητηρίου.  Πριν το 
γραφείο του Επάρχου Πάφου προχωρήσει σε έρευνα καταλληλότητας του χώρου, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο πληροφόρησε το γραφείο του, ότι δεν θα προχωρήσει σε 
περαιτέρω διαβούλευση με τον ιδιοκτήτη του υπό αναφορά τεμαχίου και ότι οι 
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πιθανότητες να καταλήξουν στην αγορά του πιο πάνω τεμαχίου είναι ανύπαρκτες. 

 Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω φαίνεται καθαρά ότι το θέμα εκκρεμεί 
ενώπιον του Κοινοτικού Συμβουλίου, το οποίο και θα πρέπει να πάρει τελική 
απόφαση ως αρμόδια αρχή επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.061, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.02.061 του Βουλευτή κ. Φ. Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή με αριθμό 23.06.009.02.061, σχετικά με το ερώτημα 
του Βουλευτή κ. Φ. Σαρίκα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εξαγγέλθηκε Σχέδιο 
Χορηγιών για μικρομεσαίες επιχειρήσεις για επενδύσεις στον Αγροτουρισμό 2004-
2006, σε χωριά της υπαίθρου, που περιλαμβάνονται στην περιοχή του Στόχου 2.  Στα 
χωριά αυτά περιλαμβάνεται και η Κοινότητα της Λετύμπου.  Σύντομα, αναμένεται, στα 
πλαίσια της νέας Προγραμματικής περιόδου 2007-2013, να εγκριθεί ανάλογο Σχέδιο, 
το οποίο θα εφαρμόζεται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου 
Εσωτερικών. 

 Η Κοινότητα Λετύμπου, θα μπορούσε επίσης να αξιοποιήσει και άλλα Σχέδια 
Χορηγιών που προσφέρονται από τις Επαρχιακές ∆ιοικήσεις για εξωραϊστικά έργα 
καθώς και τα Μέτρα του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης που προωθούνται από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

 Τελειώνοντας θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο μου είναι 
πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας δώσει πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.065, 
ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.065 και ημερομηνία 19.9.2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη βελτίωση δρόμων που 

οδηγούν στην Αναρίτα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.02.065 και ημερομηνία 3.10.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τη βελτίωση των δρόμων που 
οδηγούν στην Αναρίτα: 

1. ∆ρόμος Τίμης-Αναρίτας 

 Η μελέτη είναι έτοιμη και στάληκε στο Κτηματολόγιο και στις Υπηρεσίες για τις 
δικές τους μελέτες/απαλλοτριώσεις στις 17/4/2007.  Το έργο περιλαμβάνεται 
στον Προϋπολογισμό του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και θα προωθηθεί μετά 
τη δημοσίευση των απαλλοτριώσεων. 

2. ∆ρόμος που οδηγεί στην Αναρίτα από τον κόμβο του αυτοκινητοδρόμου 
Λεμεσού-Πάφου 

 Μέσα στο 2008 προγραμματίζεται να μελετηθεί η δυνατότητα 
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βελτίωσης/ευθυγράμμισης δύο υφιστάμενων στροφών που θεωρούνται 
επικίνδυνες.  Το έργο έχει ήδη περιληφθεί στους Προϋπολογισμούς του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

3. Παρακαμπτήριος προς ΚΕΝ 

 Η μελέτη για την κατασκευή παρακαμπτηρίου Αναρίτας που να οδηγεί προς το 
ΚΕΝ Αναρίτας έχει ολοκληρωθεί.  Αναμένεται η σχετική περιβαλλοντική έγκριση 
και η αποστολή των τελικών σχεδίων και πινάκων από το Κτηματολόγιο για 
δημοσίευση των απαλλοτριώσεων ούτως ώστε να μπορεί να προωθηθεί η 
διαδικασία προσφορών για κατασκευή του έργου.  Το έργο περιλαμβάνεται 
στους Προϋπολογισμούς του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.066, 
ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα  

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.066 ημερομηνίας 19.9.2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη μελέτη για την 
κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου της κοινότητας Αναρίτας που οδηγεί 

προς το ΚΕΝ Αναρίτας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.02.066 και ημερομηνία 
3.10.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι έχει ολοκληρωθεί η 
μελέτη για την κατασκευή του παρακαμπτήριου που θα οδηγεί προς το ΚΕΝ Αναρίτας.  
Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων αναμένει τη σχετική περιβαλλοντική έγκριση και την 
αποστολή των τελικών σχεδίων και πινάκων από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, για δημοσίευση των απαλλοτριώσεων ούτως ώστε να μπορεί να 
προωθηθεί η διαδικασία προσφορών για την κατασκευή του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.073, ημερομηνίας 19 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.073, ημερ. 19.9.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το θέμα της χωροθέτησης του 

κοιμητηρίου του ∆ήμου Πάφου στην Κοινότητα Αχέλειας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.073 και ημερ. 24.9.07, σχετικά με πιο 
πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι γίνονται διαβουλεύσεις με τις Τοπικές Αρχές 
της περιοχής, συμπεριλαμβανομένου και της κοινότητας Αχέλειας, για την 
χωροθέτηση του νέου κοιμητηρίου του ∆ήμου Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.074, ημερομηνίας 19 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Φειδίας Σαρίκας όσον αφορά το στάδιο που 
βρίσκεται ο διαχωρισμός οικοπέδων αυτοστέγασης στην Κοινότητα Αχέλειας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γραφείου της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
αρ. Ερ. 23.06.009.02.074 και ημερ. 25.9.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε σχέδιο για τον διαχωρισμό 104 
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οικοπέδων σε κρατική γη στην Αχέλεια στην τοποθεσία “Μωρόκαμπος” και 
σχέδιο διαχωρισμού 16 οικοπέδων τα οποία θα παραχωρηθούν σε φτωχές 
οικογένειες της κοινότητας. 

3. Η πιο πάνω διαδικασία δεν εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο λόγω των 
αρνητικών απόψεων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, ενόψει του ότι το συγκεκριμένο τεμάχιο χρησιμοποιείται από το 
Τμήμα Γεωργίας για γεωργικούς σκοπούς. 

4. Μετά την πιο πάνω εξέλιξη πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου με όλα τα εμπλεκόμενα Κυβερνητικά Τμήματα για εξεύρεση 
άλλου κατάλληλου χώρου.  Εντοπίστηκαν κατ’ αρχή τα κρατικά τεμάχια αρ. 26 
ή και 247 Φ/Σχ. 45/43 W2 και 45/51 στο χωριό Έμπα για το διαχωρισμό 
κρατικών οικοπέδων.  Αναμένονται οι απόψεις των Τμημάτων για την 
καταλληλότητα του χώρου που έχει εντοπιστεί. 

5. Τέλος, αναφέρεται ότι μετά από διαβουλεύσεις με το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στάληκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως εισήγηση ώστε η υποδομή η οποία θα στηρίξει τα οικόπεδα για 
φτωχές οικογένειες (20 οικόπεδα), στηρίξει παράλληλα και τα οικόπεδα τα 
οποία θα διαχωριστούν εκατέρωθεν του πιο πάνω δρόμου, τα οποία 
ανέρχονται σε 32.  Η απάντηση εκκρεμεί στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.075, ημερομηνίας 19 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.075 ημερ. 19.9.2007 του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.02.075 ημερ. 25.9.2007, 
σχετικά με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αχέλειας για τη διάθεση κρατικής γης 
για τη δημιουργία πλατείας και πολιτιστικού Κέντρου. 

 Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει εξετάσει την αίτηση και 
λήφθηκαν οι απόψεις των Τμημάτων Αναπτύξεως Υδάτων Γεωργίας και Πολεοδομίας 
οι οποίες είναι θετικές.  Αναμένονται οι απόψεις του Επάρχου Πάφου. 

 Καταβάλλεται κάθε προσπάθεια για τη συμπλήρωση της, ώστε να μελετηθεί 
από την Υπουργική Επιτροπή και ακολούθως από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 
αρχές του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.077, ημερομηνίας 19 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.077, ημερ. 19.9.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την κατασκευή αποχετευτικού 
συστήματος ομβρίων υδάτων στην Κοινότητα Αναρίτας, για αντιμετώπιση των 

προβλημάτων στην περιοχή του ΚΕΝ και σε δρόμους της κοινότητας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.077 και ημερ. 24.9.07, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν, διαπιστώθηκε ότι 
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το θέμα των ομβρίων υδάτων από το ΚΕΝ Αναρίτας και την κατοικημένη περιοχή του 
χωριού, έχει απασχολήσει το γραφείο του Επάρχου Πάφου και έχει συζητηθεί σε 
αρκετές συνεδρίες που έγιναν για το σκοπό αυτό.  Για το συγκεκριμένο πρόβλημα, 
έχει ενημερωθεί και γραπτώς και το Υπουργείο Άμυνας. 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αναρίτας έχει ετοιμάσει σε συνεργασία με ιδιώτη 
μελετητή, υδρολογική μελέτη της περιοχής η οποία έχει διαβιβασθεί στο Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων για παρατηρήσεις/εισηγήσεις και με την παράκληση όπως ετοιμάσει 
και τα κατασκευαστικά σχέδια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.078, 

ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.078, ημερομηνίας 21 Σεπτεμβρίου 2007, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας προς τη Γενική 
∆ιευθύντρια, με ημερομηνία 27 Σεπτεμβρίου 2007 και αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.078, 
και σημειώνω τα εξής: 

(α) Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προέβη τελευταία (Ιούλιος 2005) σε 
αναθεώρηση των Κανονισμών Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων, 
συμπεριλαμβανομένης και της πρόνοιας που αναφέρεται στην Ελλιπή Φοίτηση, 
η οποία έτυχε της έγκρισης της Βουλής των Αντιπροσώπων και έχει ως εξής 
{άρθρα 13 (1) (δ) (i)-(iii) και 13 (2Α)}: 

 “... (i)  Ανεξάρτητα από οποιεσδήποτε διατάξεις του βασικού νόμου ή των 
κανονισμών που εκδίδονται με βάση αυτόν, μαθητές που απουσιάζουν από το 
σχολείο λόγω σοβαρής ασθένειας και οι δικαιολογημένες απουσίες τους είναι 
περισσότερες από όσες καθορίζονται στο βασικό νόμο και τους κανονισμούς 
που εκδίδονται με βάση αυτόν, μπορούν να υποβάλλουν αίτηση για να 
παρακαθήσουν στις εξετάσεις Σεπτεμβρίου. 

 (ιι) Σε τέτοια περίπτωση, οι μαθητές παραπέμπονται για εξέταση σε 
ιατροσυμβούλιο, το οποίο υποβάλλει σχετική έκθεση. 

 (iii) Ο καθηγητικός σύλλογος, αφού μελετήσει την έκθεση του 
ιατροσυμβουλίου, αποφασίζει ανάλογα και υποβάλλει την απόφασή του στην 
αρμόδια αρχή για τελική κρίση... 

 ...  Ο Καθηγητικός Σύλλογος έχει τη διακριτική εξουσία σε ειδικές περιπτώσεις, 
δεόντως αιτιολογημένες μαθητών που παρουσιάζουν σοβαρά προβλήματα 
υγείας, με την προσκόμιση ιατρικού πιστοποιητικού, να αποφασίζει διαφορετικά 
από ό,τι προβλέπουν οι διατάξεις των παραγράφων (1) και (2) του Κανονισμού 
13, αν τούτο επιβάλλει το καλώς νοούμενο συμφέρον της εκπαίδευσης.”. 

(β) Είναι κατανοητό ότι βάσει και των πιο πάνω Κανονισμών τηρείται απόλυτα η 
αρχή της επιείκειας, αφού εναπόκειται στη διακριτική ευχέρεια του Καθηγητικού 
Συλλόγου να αποφασίσει για τη στασιμότητα των μαθητών ή την παραπομπή 
τους στις εξετάσεις Σεπτεμβρίου ή και το δικαίωμά τους να παρακαθίσουν στις 
εξετάσεις Ιουνίου, νοουμένου ότι προηγείται η εκ βάθους μελέτη όλων των 
σημαντικών παραμέτρων που αφορούν την κάθε περίπτωση στασιμότητας 
μαθητή. 

(γ) Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, προς το παρόν, δεν 
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προτίθεται να προβεί σε τροποποίηση των Κανονισμών αναφορικά με την 
Ελλιπή Φοίτηση, αφού οι υφιστάμενοι Κανονισμοί είναι σε πλήρη συνάρτηση με 
τις υποδείξεις προς συμμόρφωση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως που 
εμπεριέχονται στην έκθεσή της με αρ. Α/Π 1301/2007. 

(δ) Στη συγκεκριμένη περίπτωση που αναφέρεται στην έκθεση της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως, ο Καθηγητικός Σύλλογος του σχολείου, λαμβάνοντας υπόψη τις 
απόψεις της Επιτρόπου, επέτρεψε στο μαθητή να παρακαθίσει στις 
ανεξετάσεις του Σεπτεμβρίου 2007 και με βάση τα αποτελέσματα, ο μαθητής 
προβιβάστηκε. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.082, ημερομηνίας 17 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με αίτημα του ∆ήμου Λευκάρων για 
συμπερίληψη του στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.082 και ημερ. 8/10/2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο ∆ήμος Λευκάρων με επιστολή του στο Υπουργείο Εσωτερικών ζήτησε όπως 
ενταχθεί στις κοινότητες που καλύπτονται από το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο με 
τη δικαιολογία ότι απέχει πέραν των 35 χιλιομέτρων από το πλησιέστερο αστικό 
κέντρο και βρίσκεται σε υψόμετρο πέραν των 450 μέτρων.  Ο ∆ήμος Λευκάρων 
κατοικείται σήμερα από 950 μόνιμους κατοίκους, βρίσκεται σε απόσταση 37 
χιλιομέτρων από το πλησιέστερο αστικό κέντρο και το υψόμετρο του είναι 
πέραν των 450 μ. 

3. Με βάση τα κριτήρια “μια Κοινότητα δύναται να ενταχθεί στο Ενιαίο Στεγαστικό 
Σχέδιο νοουμένου ότι ο πληθυσμός της είναι μέχρι 500 κατοίκους ή απέχει 35 
χιλιόμετρα από το πλησιέστερο αστικό κέντρο ή βρίσκεται σε υψόμετρο πέραν 
των 450 μ”. 

4. Ο Αν. Έπαρχος Λάρνακας σε πρόσφατη επιστολή του εισηγείται την 
ικανοποίηση του αιτήματος του ∆ήμου Λευκάρων, συνεκτιμώντας το γεγονός 
ότι ο ∆ήμος Λευκάρων μαστίζεται από αστυφιλία και λαμβανομένου υπόψη ότι 
ένας από τους στόχους του σχεδίου είναι και η ένταξη κοινοτήτων που 
αντιμετωπίζουν πρόβλημα πληθυσμιακής αποψίλωσης. 

5. Το όλο θέμα θα μελετηθεί στα πλαίσια γενικής αναθεώρησης του Ενιαίου 
Στεγαστικού Σχεδίου όπου και θα υποβληθεί σχετική πρόταση προς το 
Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.085, ημερομηνίας 26 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.085 και ημερ. 26.09.2007 του βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.085 και ημερ. 08.10.2007, με την οποία 
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μας διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Κρήτου Τέρρα ζητά τον εξωραϊσμό του νερόμυλου και του παλιού 
πλυσταριού όπως και τον εξωραϊσμό του κεφαλόβρυσου. 

 Ο νερόμυλος και το πλυσταριό βρίσκονται σε γη ιδιωτικής ακίνητης ιδιοκτησίας.  
Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για το οποίο υπάρχει και η σχετική απόφαση 
του Κοινοτικού Συμβουλίου, θεωρείται κατ’ αρχήν δικαιολογημένο και θα πρέπει να 
μελετηθεί περαιτέρω, αφού διερευνηθεί το ιδιοκτησιακό καθεστώς της εν λόγω γης σε 
συνεργασία με το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και την Υπηρεσία 
∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών.  Σημειώνεται ότι καμιά εργασία δεν μπορεί να εκτελεστεί, 
χωρίς προηγουμένως η γη να περιέλθει στην ιδιοκτησία του Κοινοτικού Συμβουλίου. 

 Όσον αφορά το κεφαλόβρυσο, αναφέρεται ότι πρόκειται για νέο αίτημα το 
οποίο θα μελετηθεί, αφού προηγουμένως εξασφαλισθεί η αναγκαία απόφαση του 
Κοινοτικού Συμβουλίου, σε μελλοντική συνεδρία του.  Για το θέμα αυτό ενημερώθηκε 
ήδη το Κοινοτικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.087, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.087, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.02.087 και ημερομηνία 26 Σεπτεμβρίου 2007, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12 
Οκτωβρίου 2007, σχετικά με την Υδατοπρομήθεια Κρήτου Τέρρα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Σε έρευνα που διεξήχθη από το Επαρχιακό Γραφείο Αναπτύξεως Υδάτων 
Πάφου σε συνεργασία με το Κοινοτικό Συμβούλιο Κρήτου Τέρρα, έχει διαφανεί ότι δεν 
υπάρχουν παλιές γεωτρήσεις οι οποίες θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν για 
ενίσχυση της Υδατοπρομήθειας της Κοινότητας.  Σήμερα η Κοινότητα υδροδοτείται 
από τη γεώτρηση αρ.24/93, της οποία η απόδοση είναι 8 m3 /ώρα, με μέγιστη δηλαδή 
ημερήσια ποσότητα νερού, γύρω στα 100 m3. 

2. Η ενίσχυση της Υδατοπρομήθειας της Κοινότητας Κρήτου Τέρρα, καθώς και 
άλλων κοινοτήτων της ημιορεινής περιοχής Πάφου, θα επιτευχθεί με την υλοποίηση 
του έργου κατασκευής του διυλιστηρίου στο Φράγμα Κανναβιούς, που αναμένεται να 
λειτουργήσει μέσα σε τέσσερα χρόνια. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.088, 
ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.088 και ημερομηνία 26.9.2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την βελτίωση του δρόμου 

∆ρούσειας-Πόλης Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.02.088 και ημερομηνία 
8.10.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
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ακόλουθα: 

(α) Η προκήρυξη προσφορών για τη βελτίωση του τελευταίου τμήματος του 
δρόμου μεταξύ ∆ρούσειας και Πόλης Χρυσοχούς (Χ.∆. 25-28.5), θα καταστεί 
δυνατή μετά τη δημοσίευση των απαλλοτριώσεων. 

(β) Τα σχετικά κατασκευαστικά σχέδια έχουν ολοκληρωθεί, αλλά έχουν 
διαπιστωθεί κάποιες ασυμφωνίες στα σχέδια απαλλοτρίωσης, και αναμένονται 
τα τροποποιημένα σχέδια και πίνακες απαλλοτρίωσης για επιβεβαίωση, ούτως 
ώστε να προωθηθεί η δημοσίευση των απαλλοτριώσεων. 

(γ) Η έναρξη του έργου τοποθετείται το 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.095, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.02.095 του Βουλευτή κ. Φ. Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή με αριθμό 23.06.009.02.095, σχετικά με το ερώτημα 
του Βουλευτή κ. Φ. Σαρίκα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Η θέση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού καθώς και του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού είναι ότι ο κατασκηνωτικός χώρος Πόλης 
Χρυσοχούς πρέπει να αναβαθμιστεί και να συνεχίσει τη λειτουργία του. 

 Ο ΚΟΤ δεν έχει λάβει οποιαδήποτε απόφαση για να κλείσει τον κατασκηνωτικό 
χώρο, αφού δεσμεύεται με συμβόλαιο έναντι του υφιστάμενου διαχειριστή μέχρι τον 
Φεβρουάριο του 2010.  Ο Οργανισμός βρίσκεται ωστόσο σε επαφή τόσο με το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος όσο και με το ∆ήμο Πόλης 
Χρυσοχούς για να μεθοδευτεί η αναβάθμιση του χώρου, ενώ εξετάζονται διάφορες 
επιλογές για τον τρόπο διαχείρισής του. 

 Σε σχέση με την ευρύτερη πολιτική της Κυβέρνησης αναφέρεται ότι ο 
κατασκηνωτικός τουρισμός εντάσσεται στα προϊόντα διαμονής της Στρατηγικής 
Τουριστικής Ανάπτυξης.  Ο ΚΟΤ ρυθμίζει και εποπτεύει τη λειτουργία 
κατασκηνωτικών χώρων, αλλά η δημιουργία νέων χώρων επαφίεται στο ιδιωτικό 
επενδυτικό ενδιαφέρον. 

 Τελειώνοντας θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο μου είναι 
πάντοτε στη διάθεσή σας για να σας δώσει πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινήσεις 
σε σχέση με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.097, ημερομηνίας 26 

Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.097, ημερ. 26.9.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το θέμα της δημιουργίας νέου 

κοιμητηρίου στην Κοινότητα Κισσόνεργας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.097 και ημερ. 8.10.07, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Κισσόνεργας 
αποφάσισε ομόφωνα όπως προχωρήσει στην απαλλοτρίωση του τεμαχίου με αρ. 32, 
Φ/Σχ. 45/34Ε2, το οποίο κρίθηκε κατάλληλο από όλα τα αρμόδια Τμήματα και 
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Υπηρεσίες (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, Υπηρεσία Περιβάλλοντος, Τμήμα 
Γεωλογικής Επισκόπησης, Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, Τμήμα Αναδασμού και 
Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας) για τη δημιουργία νέου 
κοιμητηρίου. 

 Σημειώνεται επίσης ότι το ∆ιάταγμα Απαλλοτρίωσης δημοσιεύθηκε στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 4198 και ημερ. 9.11.07.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.101, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.101, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 14 Ιανουαρίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, σε σχέση με τη δημιουργία γραμμικού 
πάρκου στην Πόλη Χρυσοχούς, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αίτημα του ∆ήμου για τη δημιουργία γραμμικού πάρκου κατά μήκος της 
κοίτης του Ποταμού της Πόλης Χρυσοχούς, αντιμετωπίζεται θετικά από το Υπουργείο 
και θα προωθηθεί μέσα στα πλαίσια του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για την Περιοχή 
“Ποταμός Σκούλλη” του ∆ικτύου “Φύση 2000”. 

 Η ετοιμασία του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος 
βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο και η ολοκλήρωση της όλης διαδικασίας 
αναμένεται να συμπληρωθεί μέχρι το τέλος του 2008 ή στις αρχές του 2009, οπότε και 
θα μπορεί να αρχίσει η ετοιμασία των Σχεδίων του Πάρκου, που θα λάβει υπόψη τους 
περιορισμούς και τα στοιχεία που θα περιλαμβάνονται στο Σχέδιο ∆ιαχείρισης. 

 Σημειώνεται ότι στο προκαταρκτικό κείμενο του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου έχει 
περιληφθεί πρόνοια για τη δημιουργία του Γραμμικού Πάρκου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.106, 

ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.02.106, ημερ. 27 Σεπτεμβρίου 2007, του 
Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους αναφορικά με το 
αίτημα του ∆ήμου Λεμεσού για παραχώρηση σε αυτόν αντισταθμιστικά τέλη από τη 

λειτουργία του λιμανιού της πόλης 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ ότι το αίτημα του ∆ήμου 
Λεμεσού για την παραχώρηση σ’ αυτόν αντισταθμιστικών τελών από τη λειτουργία του 
λιμανιού της πόλης είχε εγερθεί τόσο από τον πρώην όσο και από τον νυν ∆ήμαρχο 
Λεμεσού στη βάση του ότι η λειτουργία του λιμανιού Λεμεσού στην πόλη της Λεμεσού 
δυνατόν να συνεπάγεται κάποια περιβαλλοντική επιβάρυνση.  Ωστόσο, για τους 
λόγους που αναφέρονται πιο κάτω, πιστεύεται ότι η λειτουργία του λιμανιού στην 
πόλη της Λεμεσού έχει συμβάλει και εξακολουθεί να συμβάλλει σημαντικά στην 
οικονομική ανάπτυξη της πόλης και τα οφέλη ως σύνολο υπερκαλύπτουν τις 
αρνητικές περιβαλλοντικές επιπτώσεις, για τις οποίες λαμβάνονται μέτρα για μείωση. 
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(α) Ευκαιρίες απασχόλησης 

 Πέραν του προσωπικού το οποίο απασχολεί η Αρχή Λιμένων, στο λιμάνι 
Λεμεσού, απασχολούνται πολλές άλλες τάξεις εργαζομένων/χρηστών του 
λιμανιού όπως για παράδειγμα οι λιμενεργάτες, οι αδειούχοι αχθοφόροι, οι 
ναυτικοί πράκτορες, οι εκτελωνιστές, οι τροφοδότες πλοίων, οι ιδιοκτήτες 
ιδιωτικών γερανών κλπ.  Συνεπώς, η λειτουργία του λιμανιού στην πόλη της 
Λεμεσού παρέχει σε πολλούς πολίτες της Λεμεσού εργασία και μάλιστα, θα 
μπορούσε να ειπωθεί, πολλές φορές, με ψηλά εισοδήματα.  Αυτό, κατά την 
άποψή μας, απομακρύνει ή/και μειώνει την ανεργία, τόσο για την πόλη της 
Λεμεσού και όσο και της Κύπρου γενικότερα.  Επιπρόσθετα θα μπορούσε να 
ειπωθεί ότι δημιουργεί τις προϋποθέσεις για ψηλό βιοτικό επίπεδο για την 
πόλη της Λεμεσού. 

(β) Τουρισμός 

 Όπως είναι γνωστό, το λιμάνι της Λεμεσού αποτελεί ενδιάμεσο σταθμό για 
κρουαζιερόπλοια.  Κατά τη διάρκεια της παραμονής των κρουαζιεροπλοίων 
στο λιμάνι, πολλοί από τους επιβάτες επισκέπτονται την πόλη της Λεμεσού είτε 
για να δουν διάφορους αρχαιολογικούς χώρους είτε για να κάμουν τα ψώνια 
τους κλπ.  Οι τουρίστες αυτοί, πέραν του ότι δυνατόν να επισκεφθούν ξανά την 
πόλη της Λεμεσού, συμβάλλουν θετικά στην προβολή της πόλης της Λεμεσού 
στο εξωτερικό, ενεργούν δηλαδή ως πρεσβευτές της πόλης της Λεμεσού.  
Επιπρόσθετα όλοι αυτοί οι τουρίστες αφήνουν στην πόλη της Λεμεσού αρκετά 
οικονομικά οφέλη. 

(γ) ∆ιοργάνωση συνεδρίων κ.λπ. 

 Κατά καιρούς οργανώνονται στην πόλη της Λεμεσού διάφορα συνέδρια κλπ 
που έχουν ως αντικείμενό τους τη λιμενική βιομηχανία.  Εκτός από τη διεθνή 
προβολή που μπορεί να έχει η πόλη της Λεμεσού από τέτοιες εκδηλώσεις 
σίγουρα αυτές συνεπάγονται και οικονομικά οφέλη για την πόλη της Λεμεσού. 

(δ) ∆ιεθνής προβολή της πόλης της Λεμεσού 

 Η πόλη της Λεμεσού έχει καταστεί γνωστή στο ναυτιλιακό κόσμο διεθνώς λόγω 
του λιμανιού της.  Τα πλοία που είναι γραμμένα στο Κυπριακό Νηολόγιο έχουν 
ως “home port” το λιμάνι της Λεμεσού. 

 Η Λεμεσός περιλαμβάνεται μεταξύ των τριών πρώτων κέντρων 
ναυτοδιαχείρισης στο κόσμο αφού μεγάλα γραφεία ναυτοδιαχείρισης, 
ανεξάρτητα από το αν τα πλοία που διαχειρίζονται ανήκουν στο Κυπριακό 
Νηολόγιο ή όχι, έχουν ως έδρα τους τη Λεμεσό. 

(ε) Προστιθέμενη αξία 

 Η λειτουργία του λιμανιού Λεμεσού έχει δώσει στην πόλη της Λεμεσού 
“προστιθέμενη αξία” με όλα τα θετικά συνεπαγόμενα στην περαιτέρω 
οικονομική ανάπτυξη. 

(στ) ∆ιαπύλια 

 Σύμφωνα με τον περί ∆ήμων Νόμο (Νόμος 111/85, άρθρο 122) οποιοδήποτε 
πρόσωπο μεταφέρει στα δημοτικά όρια ενός δήμου είτε για διάθεση, είτε για 
συσκευασία, βιομηχανοποίηση ή επεξεργασία ή για εξαγωγή από αυτόν 
οποιωνδήποτε αγαθών είτε αυτά είναι εισαγόμενα ή προέρχονται από 
οποιοδήποτε μέρος της ∆ημοκρατίας καταβάλλει στο ∆ήμο διαπύλια, δηλαδή 
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δικαιώματα τα οποία καθορίζονται με δημοτικούς κανονισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.117, ημερομηνίας 8 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 

Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.117, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, αναφορικά με το θέμα της 

παραχώρησης οικονομικής βοήθειας στην Κοινότητα Φοίτης για αποπληρωμή δανείου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.117 και ημερ. 16.10.2007 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο Φοίτης προέβη 
σε σύναψη δανείου ύψους £60.000 για την απόκτηση, με απαλλοτρίωση, παλιάς 
πετρόκτιστης παραδοσιακής οικοδομής, με την ονομασία “Σπίτι του ∆ασονόμου”, για 
χρήση ως Πολιτιστικό κέντρο και μουσείο. 

 Η αναπαλαίωση της κατοικίας, η οποία έχει κριθεί ως διατηρητέα, υπολογίζεται 
να στοιχίσει £200.000 περίπου. 

 Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας 
για την αποπληρωμή της ετήσιας δόσης του δανείου, που ανέρχεται στις £9.000 
περίπου, συζητήθηκε και στην περιφερειακή σύσκεψη στη Σίμου στις 19.10.2007.  
Σχετικά είχε αναφερθεί ότι σε περίπτωση που αγορασθεί/απαλλοτριωθεί από κάποιο 
Κοινοτικό Συμβούλιο, γη με υφιστάμενο κτίριο, τότε η αξία του κτιρίου θα μπορούσε να 
επιστραφεί στην κοινότητα μέσω του Προϋπολογισμού.  Ενόψει τούτου είχε ζητηθεί 
από το Κοινοτικό Συμβούλιο να προβεί σε εκτίμηση του υφιστάμενου κτιρίου με την 
ονομασία “Σπίτι του ∆ασονόμου” ανεξάρτητα από την τιμή της γης, ούτως ώστε το 
εκτιμημένο ποσό να περιληφθεί στον Προϋπολογισμό και να επιστραφεί στην 
κοινότητα. 

 Σύμφωνα με τις πιο πάνω οδηγίες η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου έχει ζητήσει, 
από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό να προβεί σε εκτίμηση της κατοικίας.  
Αναμένεται η έκθεση εκτίμησης της κατοικίας για περαιτέρω προώθηση της 
διαδικασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.120, 
ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.120, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 12 Οκτωβρίου 2007 σε σχέση 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η ακαδημαϊκή αναγνώριση των πανεπιστημιακών τίτλων σπουδών που κατέχει 
κάποιος, και αφορούν επαγγέλματα σχετικά με την υγεία, την εκπαίδευση, την 
ασφάλεια των μηχανημάτων και κατασκευών κλπ., αποτελεί μεν προϋπόθεση 
για να αποκτήσει το άτομο αυτό επαγγελματική αναγνώριση, αλλά 
επιπρόσθετα η επαγγελματική αναγνώριση συνεπάγεται την ικανοποίηση και 
διαφόρων άλλων απαιτήσεων. 

3. Στο παρόν στάδιο το πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ., καθώς 
επίσης οι αρχές και τα κριτήρια αναγνώρισης ισοτιμίας και αντιστοιχίας 
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καθορίζονται από τους περί «Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης και την Παροχή Σχετικών Πληροφοριών» Νόμους 68(Ι) 
του 1996 έως 26(Ι) του 2006.  Επιπλέον, το Επιστημονικό Τεχνικό 
Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ) είναι ο θεσμοθετημένος Τεχνικός Σύμβουλος της 
Πολιτείας και οργανισμός όλων των Κυπρίων Μηχανικών.  Το πλαίσιο των 
αρμοδιοτήτων του Ε.Τ.Ε.Κ., καθορίζεται με τους περί Επιστημονικού 
Τεχνολογικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμους του 224/1990 έως 105/2006 και 
ως εκ τούτου το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν είναι δυνατόν να 
παρέμβει με οποιοδήποτε τρόπο στη διαδικασία λήψης αποφάσεων ή άλλων 
ενεργειών του Επιμελητηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.123, ημερομηνίας 9 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.123, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, αναφορικά με το θέμα 
της συμμετοχής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη ∆ιεθνή Έκθεση Κτηματομεσιτών 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στη επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.ο2.123 και ημερ. 9.10.2007 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι τόσο το Υπουργείο όσο και ο 
Σύνδεσμος Εγγραφής Κτηματομεσιτών δεν είχαν υπόψη τους ότι θα πραγματοποιηθεί 
∆ιεθνής Έκθεση Κτηματομεσιτών στο Ηνωμένο Βασίλειο το τελευταίο τρίμηνο του 
2007.  Ως εκ τούτου η Κυπριακή ∆ημοκρατία δε συμμετείχε στην υπό αναφορά 
έκθεση, αν τελικά έχει γίνει.  Πιστεύεται, όμως, ότι το Υπουργείο Εσωτερικών δε θα 
μπορούσε να λάβει μέρος σε μια ιδιωτική έκθεση κτηματομεσιτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.127, 
ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.127 και ημερ. 9.10.2007 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με την κατασκευή του δυτικού 

παρακαμπτήριου δρόμου της πλατείας στο ∆ήμο Πόλεως Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.127 και ημερ. 16.10.2007, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Έχουν ετοιμαστεί από ιδιώτη μελετητή κατασκευαστικά σχέδια για το πιο πάνω 
έργο, καθώς και σχέδια με τη λωρίδα κατάληψης του έργου, για σκοπούς 
απαλλοτρίωσης της αναγκαίας λωρίδας γης.  Όταν τα εν λόγω σχέδια για τις 
απαλλοτριώσεις ελέγχθηκαν από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, διαφάνηκε ότι 
αυτά είχαν αποκλίσεις από το ρυθμιστικό σχέδιο του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως. 

3. Ακολούθως, έγινε συνάντηση επιτόπου με εκπροσώπους των Τμημάτων 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και ∆ημοσίων 
Έργων, του ∆ήμου Πόλεως Χρυσοχούς και του μελετητή, στον οποίο δόθηκαν 
συγκεκριμένες οδηγίες για τροποποίηση των σχεδίων του.  Ο μελετητής 
προχώρησε με τις αλλαγές που συμφωνήθηκαν, όμως από δεύτερο έλεγχο 
που έγινε φάνηκε ότι δεν είχε λυθεί το πρόβλημα. 

4. Για τελική διευθέτηση του θέματος έγινε συνεδρία στις 4.2.2008 στα Γραφεία 
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του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, στην οποία παρευρέθηκε ο 
∆ήμαρχος και ο ∆ημοτικός Μηχανικός Πόλεως Χρυσοχούς, εκπρόσωποι των 
Τμημάτων Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, Πολεοδομίας και Οικήσεως και 
∆ημοσίων Έργων, καθώς και ο μελετητής.  Στην εν λόγω συνεδρία, δόθηκαν 
εξηγήσεις για τα προβλήματα που παρουσιάστηκαν και επεξηγήθηκε στο 
μελετητή ο τρόπος με τον οποίο θα λύσει το πρόβλημα.  Συμφωνήθηκε επίσης, 
όπως ο μελετητής κάνει τις αναγκαίες τροποποιήσεις μέχρι τις 15.2.2008 και 
ακολουθήσει και επιτόπου έλεγχος της ορθότητας.  Στη συνέχεια θα 
συμπληρωθεί η εργασία από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, με 
στόχο εντός του Μαΐου, 2008, να δημοσιευτεί η γνωστοποίηση της 
απαλλοτρίωσης.  Παράλληλα, ο μελετητής θα συμπληρώσει κάποιες 
εκκρεμότητες των κατασκευαστικών σχεδίων. 

5. Με βάση τα πιο πάνω και εφόσον διευθετηθεί το θέμα των πιστώσεων (δάνεια 
Τοπικής Αρχής) το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα καταβάλει προσπάθειες για τη 
ζήτηση των προσφορών περί το Σεπτέμβριο-Οκτώβριο, 2008, νοουμένου ότι το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας διευθετήσει το θέμα των 
απαλλοτριώσεων σύμφωνα με τα πιο πάνω χρονοδιαγράμματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.130, 
ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.130 και ημερομηνία 9.10.2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με το αίτημα της κοινότητας 

Πωμού για κατασκευή τοίχου αντιστήριξης και επένδυση του με πέτρα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.02.130 και ημερομηνία 
16.10.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων δεν προγραμματίζει, στο παρόν στάδιο, την κατασκευή τοίχων 
αντιστήριξης κατά μήκος του κύριου δρόμου στον Πωμό. 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατασκευάζει τέτοια έργα κατά προτεραιότητα σε 
ορεινές περιοχές ή σε περιοχές όπου παρουσιάζονται κατολισθήσεις στα πράνη των 
δρόμων, λόγω ασταθών εδαφών.  Η περιοχή Πωμού δεν παρουσιάζει αυτή τη στιγμή 
σοβαρά προβλήματα κατολισθήσεων. 

3. Παρακαλώ σημειώστε ότι σε περίπτωση που παρουσιαστούν προβλήματα 
κατολισθήσεων στην περιοχή αυτή θα ληφθούν άμεσα τα κατάλληλα μέτρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.131, 
ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.131, ημερομηνίας 9.10.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Πωμού 

για κατασκευή πεζοδρομίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.02.131 και ημερομηνία 
16.10.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και να σας πληροφορήσω ότι κατόπιν 
αιτημάτων των κοινοτήτων που βρίσκονται κατά μήκος του παραλιακού δρόμου 
Πόλης-Πωμού λήφθηκε απόφαση για κατασκευή πεζοδρομίων στις κατοικημένες 
περιοχές των κοινοτήτων Αργάκας, Αγίας Μαρίνας και Πωμού.  Τα έργα αυτά θα 
προωθηθούν κατά φάσεις λόγω ψηλής δαπάνης και σύμφωνα με τις προτεραιότητες 
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που καθορίστηκαν από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

2. Στην πρώτη φάση έχουν ετοιμαστεί οι μελέτες για τμήματα του δρόμου εντός 
Αργάκας και Αγίας Μαρίνας και προωθείται η διαδικασία προσφορών. 

3. Για τα πεζοδρόμια εντός Πωμού, θα προωθηθούν οι σχετικές μελέτες σε 
συνεννόηση και με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μέσα στο 2008.  Στη 
συνέχεια και αφού εγκριθούν οι ανάλογες πιστώσεις στον Προϋπολογισμό, θα 
προωθηθεί η κατασκευή του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.132, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«∆ημιουργία Γραμμικού Πάρκου στο ∆ήμο Πόλης Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή με αρ. 
23.06.009.02.132 και ημερ. 10.10.2007, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερ. 16.10.2007 στο Γενικό 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος έχει προτείνει 38 περιοχές για ένταξη στο ∆ίκτυο “ΦΥΣΗ 2000” και 
βρίσκεται στο στάδιο ετοιμασίας ∆ιαχειριστικών Σχεδίων για τις περιοχές αυτές. 

 Το συγκεκριμένο έργο αφορά τον ποταμό Χρυσοχούς ο οποίος εμπίπτει στα 
όρια της προτεινόμενης περιοχής “Σκούλλη”.  Ως εκ τούτου, το αίτημα του ∆ήμου 
Πόλης Χρυσοχούς θα εξεταστεί στα πλαίσια του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου της περιοχής 
με την εισαγωγή σχετικών δράσεων και προνοιών.  Το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο 
αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του 2007.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.132, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.132 ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων  με ημερομηνία 16 Οκτωβρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται 
ερώτηση του βουλευτή κ. Ανδρέα Φακοντή, και σας πληροφορώ ότι το αίτημα του 
∆ήμου της Πόλης Χρυσοχούς για δημιουργία γραμμικού πάρκου κατά μήκος του 
ποταμού στην Πόλη Χρυσοχούς, έχει εξεταστεί από τους μελετητές που ετοίμασαν το 
∆ιαχειριστικό Σχέδιο για την ευρύτερη περιοχή, η οποία εντάσσεται στο ∆ίκτυο 
προστατευόμενων περιοχών “Φύση 2000”. 

 Το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο, το οποίο συμπεριλαμβάνει τη δημιουργία του πάρκου, 
έχει ολοκληρωθεί και θα συζητηθεί με τους εμπλεκόμενους φορείς μέσα στους 
προσεχείς μήνες.  Αφού αυτό οριστικοποιηθεί, αναμένεται ότι τα κατασκευαστικά έργα 
για το πάρκο θα αρχίσουν εντός του 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.133, ημερομηνίας 10 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 
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Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.133, ημερομηνίας 10.10.2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.133 και ημερ. 16.10.2007, με την οποία μου 
διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, και να 
σας πληροφορήσω ότι δεν είναι δυνατή η χρηματοδότηση του αποχετευτικού έργου 
Πόλης Χρυσοχούς από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επειδή με 
βάση την υφιστάμενη πολιτική, η δαπάνη κατασκευής των αποχετευτικών έργων 
στους ∆ήμους δεν χρηματοδοτούνται από την Κυβέρνηση. 

 Σημειώνεται ότι τα έργα που προτείνονται για χρηματοδότηση από Ταμεία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να συγχρηματοδοτούνται  από το Κράτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.135, 

ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.135 ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα εξής: 

1. Η εκκλησία της κοινότητας Κλαυδιάς, είχε μετατραπεί σε μουσουλμανικό 
τέμενος κατά την διάρκεια της τουρκοκρατίας,  μετά το 1571 και σ’ αυτή την 
χρήση παρέμεινε μέχρι το 1974 με την αποχώρηση των Τουρκοκύπριων 
κατοίκων του χωριού.  Το ιδιοκτησιακό καθεστώς της εκκλησίας/τεμένους 
παραμένει στον ΕΦΚΑΦ και υπάρχουν ακόμα δεκαπέντε παρόμοιες 
περιπτώσεις στις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις πόλεις 
και επαρχίες Λευκωσίας, Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου.  Το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων κήρυξε το 1977 την εκκλησία/τέμενος στην Κλαυδιά σε αρχαίο 
μνημείο και στην συνέχεια άρχισε η συστηματική συντήρηση του η οποία 
ολοκληρώθηκε το 2007. 

Η επιστημονική δεοντολογία που τηρείται για όλα τα μνημεία ανεξαιρέτως, είναι 
ο απόλυτος σεβασμός των ιστορικών φάσεων τους.  Για όλα τα μνημεία που 
υπήρξαν εκκλησίες και μετατράπηκαν σε τεμένη και είναι αρχαία μνημεία, εφ’ 
όσον ιδιοκτήτης παραμένει το ΕΦΚΑΦ, δεν υπάρχει καμιά πρόθεση αλλαγής 
χρήσης.  Τα περισσότερα από αυτά είναι συντηρημένα και επισκέψιμα ως 
μνημεία.  ∆εν είναι εις γνώση μας εάν έχει σταλεί οποιοσδήποτε κατάλογος 
μνημείων στην UNESCO, αλλά πάντοτε τα μνημεία αυτά αναφέρονται και με 
τις δύο ιδιότητες τους ως εκκλησίες/τεμένη. 

2. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει κηρύξει ως αρχαία μνημεία εκκλησίες και τεμένη 
που βρίσκονται σε τουρκοκυπριακά χωριά και έχει προχωρήσει στην 
συντήρηση τους όπως π.χ. την εκκλησία της Παναγίας στο Κιβισίλι, στην 
εκκλησία του Αρχαγγέλου στον Άγιο Νικόλαο Πάφου και στην εκκλησία της 
Παναγίας στην Κοφίνου. 

3. Τα κατάλοιπα του χριστιανικού ναού που βρίσκονται στην Κοφίνου θα 
εξεταστούν από Λειτουργούς του Τμήματος Αρχαιοτήτων και εφ’ όσον 
πληρούν τα κριτήρια θα προχωρήσουμε στην διαδικασία κήρυξης τους σε 
Αρχαίο Μνημείο και στη συνέχεια θα προγραμματιστεί η συντήρηση τους. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να απολογηθώ για την καθυστέρηση που 
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παρατηρήθηκε στην απάντηση της ερώτησης σας, η οποία οφείλεται στο γεγονός ότι 
η επιστολή σας στάληκε αρχικά στον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού και στην συνέχεια διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.138, 

ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.138 και ημερομηνία 22.10.2007 του Βουλευτή 
κ. Κυριάκου Χ” Γιάννη 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χ“ Γιάννη, σε σχέση με τη διάρθρωση των υπηρεσιών 
ελέγχου εναέριας κυκλοφορίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Για την αναδιάρθρωση των υπηρεσιών Αεροναυτιλίας της Κύπρου, έχει 
ετοιμαστεί μελέτη εμπειρογνωμόνων του EUROCONTROL.  Στη βάση της 
μελέτης, εγκρίθηκε αριθμός νέων θέσεων από το Υπουργικό Συμβούλιο, οι 
οποίες, 58 στο σύνολο, πρόκειται να κατατεθούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με πρόταση συμπληρωματικού προϋπολογισμού, για έγκριση. 

2. Στην πιο πάνω πρόταση προβλέπεται μόνιμη θέση Προϊστάμενου Ελέγχου 
Ροής.  Με την πλήρωση της θέσης, θα ακολουθήσει η οργάνωση της μονάδας 
με ανάθεση συγκεκριμένων καθηκόντων σε υφιστάμενο προσωπικό (Ελεγκτές 
Εναέριας Κυκλοφορίας και Λειτουργούς Αεροπορικών Κινήσεων). 

3. Οι Υπηρεσίες Αεροναυτιλίας της Κύπρου, έχουν πιστοποιηθεί σύμφωνα με τον 
Κανονισμό 2096/05, τον Ιούνιο 2007.  Συνεχίζεται έντονη εργασία για 
ικανοποίηση και των πρόσθετων απαιτήσεων του Κανονισμού.  Το Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας καταβάλλει προσπάθειες για συνεχή βελτίωση των 
παρεχομένων υπηρεσιών. 

4. Η διαδικασία εξεύρεσης χώρου και ανέγερσης Νέου Κτιρίου Κέντρου Ελέγχου 
όπως είναι γνωστό αντιμετώπισε δυσκολίες και καθυστερήσεις, στο παρελθόν 
λόγω ενστάσεων στη χωροθέτηση από τα εμπλεκόμενα σύνολα (∆ημοτικές 
Αρχές και Προσωπικό Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας) και στη συνέχεια, 
λόγω ενστάσεων κατά τη διαδικασία επιλογής του προσφοροδότη για την 
ανέγερση του κτιρίου.  Τα συμβόλαια κατασκευής υπογράφηκαν τον Ιούνιο του 
2006 και το κτίριο αναμένεται να παραδοθεί τον Ιούνιο του 2008.  Ο 
εργοστασιακός έλεγχος του συστήματος Lefco ολοκληρώθηκε επιτυχώς το 
∆εκέμβριο του 2006.  Ο εξοπλισμός άρχισε να εγκαθίσταται σε χώρο που 
νοικιάστηκε προσωρινά με σκοπό να ελέγχεται από την κατασκευάστρια 
εταιρεία, με στόχο την προκαταρκτική παράδοση του το Μάρτιο του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.139, ημερομηνίας 18 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.139, ημερ. 18.10.2007 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας με ημερ. 16.11.2007, προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 



 81

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σχετικά με τα ερωτήματα 1 και 3 που αφορούν τα ακίνητα που εμπίπτουν στον 
Οικισμό Αγίου Ιωάννη στα Κ. Πολεμίδια και αποτελούν Τ/Κ ιδιοκτησία διαβιβάζονται: 

(α) Πιστοποιητικό Έρευνας Ακίνητης Ιδιοκτησίας για τα Τ/Κ ακίνητα, και 

(β) Τοπογραφικό Σχέδιο, στο οποίο φαίνονται σε περίγραμμα τα ακίνητα Τ/Κ 
ιδιοκτησίας. 

(γ) Χρονοδιάγραμμα της πορείας έκδοσης των τίτλων ιδιοκτησίας στους 
πρόσφυγες. 

2. Αναφορικά με το ερώτημα 2 πληροφορείστε ότι: 

 (α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ανέλαβε την Αναδόμηση και 
Επιδιόρθωση των κτιρίων σε 7 Κυβερνητικούς Οικισμούς (Π. Λακατάμια, 
Στρόβολος ΙΙ και Άγιος Παύλος στη Λευκωσία, Άγιοι Ανάργυροι και 
Μακάριος ΙΙΙ στη Λάρνακα, Άγιος Αθανάσιος και Λινόπετρα στη Λεμεσό).  
Ολόκληρο το έργο αφορά €170.860.144 (£100 εκ.) και υπολείπονται 
εργασίες ύψους €80.304.268 (£45 εκ.) περίπου, οι οποίες αναμένεται να 
εκτελεσθούν μέσα στα επόμενα 5 χρόνια. 

 (β) Ταυτόχρονα το Τμήμα, ύστερα από οδηγίες μου, ανέλαβε την εξέταση 
της κατάστασης των κτιρίων σε όλους του Κυβερνητικούς Οικισμούς και 
έχει ήδη καταρτιστεί σχετική έκθεση η οποία παρουσιάζει την κατάσταση 
των οικιστικών μονάδων σε κάθε Οικισμό.  Από την έκθεση διεφάνη η 
ανάγκη περαιτέρω εξέτασης για τα κτίρια των Κυβερνητικών Οικισμών 
Αγίου Μάμα στη Λευκωσία και Καψάλου και Αγίου Ιωάννη στη Λεμεσό.  
Για τον Οικισμό Αγίου Μάμαντος καταρτίστηκε ήδη και υποβλήθηκε πιο 
λεπτομερής έκθεση με συγκεκριμένο τρόπο επέμβασης στα κτίρια, 
εκτίμηση κόστους, καθώς και προβλεπόμενος χρόνος διεκπεραίωσης 
των εργασιών. 

 (γ) Αναφορικά με τους Κυβερνητικούς Οικισμούς Αγίου Ιωάννη και 
Καψάλου στη Λεμεσό το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προέβηκε σε 
εργαστηριακούς ελέγχους και βρίσκεται στο στάδιο εξέτασης του τρόπου 
επέμβασης και σύντομα θα ετοιμαστεί και θα υποβληθεί στο Υπουργείο 
σχετική έκθεση. 

 (δ) Όσον αφορά τους Κυβερνητικούς Οικισμούς Λατσιών (Άγιος Ελευθέριος, 
Απόστολος Λουκάς και Απόστολος Ανδρέας) η πρώτη εξέταση έδειξε ότι 
τα κτίρια αυτά δεν παρουσιάζουν σοβαρά προβλήματα, ώστε να 
χρειάζονται σοβαρή επέμβαση και μπορούν να συντηρούνται. 

3. Σχετικά με τα ερωτήματα 4 και 5, επιπρόσθετα με όσα σημειώνονται στην Παρ. 
2 ανωτέρω, αναφέρεται ότι όλοι οι Κυβερνητικοί Οικισμοί, καθώς και τα ιδιωτικά 
κτίρια σ’ όλη την Κύπρο, τα οποία έχουν ανεγερθεί προ της υιοθέτησης του 
Αντισεισμικού Κανονισμού, ο οποίος άρχισε να εφαρμόζεται το 1993, έχουν 
μελετηθεί με τις τότε παραμέτρους.  Επομένως στα κτίρια των Κυβερνητικών 
Οικισμών έχουν εφαρμοστεί οι τότε πρόνοιες στην Στατική μελέτη, όπως και για 
κάθε κτίριο της εποχής. 

4. Σε σχέση με το ερώτημα 6, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως παραχωρεί 
οικονομική βοήθεια για προσθήκη ντους/αποχωρητηρίου στο ισόγειο σε 
συνταξιούχους που κατοικούν σε διώροφες κατοικίες, στις οποίες το 
ντους/αποχωρητήριο βρίσκεται στον πρώτο όροφο.  Το ποσό της οικονομικής 
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βοήθειας είναι από €1.366,88 (£800) έως €5.125,80 (£3000) και εξαρτάται από 
τον τύπο της προσθήκης, τη θέση κατασκευής και το εμβαδόν.  Πιστεύεται ότι 
το ποσό που παραχωρείται για προσθήκη ντους/αποχωρητηρίου είναι 
ικανοποιητικό. 

5. Αναφορικά με τη δυνατότητα εγκατάστασης ανελκυστήρων, πληροφορείστε ότι 
καμιά πολυκατοικία του Κυβερνητικού Οικισμού Αγίου Ιωάννη δυστυχώς δεν 
επιδέχεται προσθήκη ανελκυστήρα. 

6. Το πρόβλημα στο πέρασμα της οικίας της κας Παπαναγιώτη προέκυψε κατά 
την κατασκευή οχετού στην περιοχή, οι εργασίες όμως έχουν αποπερατωθεί 
και το πρόβλημα έχει ήδη διευθετηθεί. 

7. Τέλος, πληροφορείστε ότι όσον αφορά το κοινό σύστημα αποχέτευσης των 
κατοικιών φαίνεται ότι καμιά άλλη διευθέτηση δεν είναι εφικτή, πλην της 
σύνθεσης μελλοντικά με το Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.143, ημερομηνίας 24 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.143, ημερ. 24.10.2007 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Γεωργίου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας με ημερ. 10.12.2007, προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Σήμερα υπάρχουν πράγματι, στο Συνοικισμό Αυτοστέγασης Λιοπετρίου, 
δρόμοι που χρειάζονται επιδιόρθωση, η εργασία όμως δεν έγινε λόγω της 
αναμενόμενης εκτέλεσης των έργων για κατασκευή του Κεντρικού 
Αποχετευτικού Συστήματος Οικιακών Λυμάτων. 

(β) Επειδή όμως υπήρξε καθυστέρηση στην εκτέλεση του πιο πάνω έργου, οι 
δρόμοι του Συνοικισμού θα επιθεωρηθούν ξανά και θα γίνουν οι αναγκαίες 
επιδιορθώσεις, όπου τούτο κριθεί αναγκαίο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.146, ημερομηνίας 24 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.146, ημερ. 24.10.2007 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας με ημερ. 27.11.2007, προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
σχετικά με το Εμπορικό Κέντρο στο Συνοικισμό Αυτοστέγασης Εκτοπισθέντων στο 
Λιοπέτρι και σας πληροφορώ ότι το τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει 
σχέδια τόσον για την επέκταση του Εμπορικού Κέντρου, όσον και τη διαμόρφωση του 
χώρου στάθμευσης, η δε όλη εργασία αναμένεται να γίνει εντός του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
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Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.147, ημερομηνίας 24 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Γεώργιου Γεωργίου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.147, ημερ. 24.10.2007 του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας με ημερ. 27.11.2007, προς τον Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μετά από επιτόπια έρευνα του αρμόδιου Λειτουργού της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης Αμμοχώστου διαπιστώθηκε ότι στο Συνοικισμό Αυτοστέγασης 
Εκτοπισθέντων Λιοπετρίου υπάρχουν πεζόδρομοι που χρειάζονται κάποια 
βελτίωση, παρά το γεγονός ότι δεν διαπιστώθηκε αποκοπή πασσάλων. 

(β) Οι αναγκαίες βελτιώσεις έχουν καταγραφεί από τις Τεχνικές Υπηρεσίες της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου και οι σχετικές εργασίες θα γίνουν 
σύντομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.152, ημερομηνίας 24 

Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.152 και ημερ. 24.10.2007  

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.152 και ημερ. 29.10.2007, με την οποία μας 
διαβίβασε την Ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών εφαρμόζει ήδη 
Σχέδιο σύμφωνα με το οποίο παραχωρείται οικονομική βοήθεια για τη 
συμπλεγματοποίηση των υπηρεσιών των Κοινοτήτων, έτσι που να ενθαρρύνονται τα 
Κοινοτικά Συμβούλια προς αυτή την κατεύθυνση.  Ήδη το Σχέδιο αυτό λειτουργεί με 
επιτυχία στους τομείς των σκυβάλων, αποχετευτικών και κοινών γραφειακών 
υπηρεσιών σε μικρές κοινότητες.  Για το Σχέδιο αυτό είναι ενήμερη η Ένωση 
Κοινοτήτων Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.153, ημερομηνίας 24 

Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με αίτημα της Ένωσης 
Κοινοτήτων για αύξηση των κονδυλίων που παραχωρούνται σε νεαρά ζευγάρια που 

θα κατοικήσουν στην ύπαιθρο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Ερ. 23.06.009.02.153 και ημερ. 29/10/2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 7/9/2006 το Ενιαίο Στεγαστικό 
Σχέδιο και η εφαρμογή του άρχισε από 1/1/2007.  Σκοπός του Ενιαίου 
Στεγαστικού Σχεδίου είναι η παροχή οικονομικής βοήθειας για διευκόλυνση 
βασικά μη προσφυγικών οικογενειών χωρίς ιδιόκτητη κατοικία για απόκτηση 
στέγης, και ταυτόχρονα η στήριξη μικρών και απομακρυσμένων κοινοτήτων. 
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3. Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο εδράζεται σε δύο βασικούς άξονες, την 
περιφερειακή πολιτική και την κοινωνική πολιτική (πολύτεκνους, ανάπηρους).  
Συγκεκριμένα: 

 (α) Ο άξονας της περιφερειακής πολιτικής έχει ως στόχο την αντιμετώπιση 
του προβλήματος της πληθυσμιακής αποψίλωσης της υπαίθρου με την 
ενθάρρυνση μόνιμης εγκατάστασης δικαιούχων σε Κοινότητες με 
πληθυσμό μέχρι 500 κατοίκους και με πληθυσμό μεγαλύτερο των 500 
κατοίκων νοουμένου ότι η απόσταση από το αστικό κέντρο είναι άνω 
των 35 χλμ ή/και όταν το υψόμετρο είναι άνω των 450 μ.  Επίσης το 
Σχέδιο τυγχάνει εφαρμογής σε καθορισμένες περιοχές κατά μήκος της 
Πράσινης Γραμμής Λευκωσίας – Αγ. ∆ομετίου και σε καθορισμένες 
Κοινότητες που γειτνιάζουν με τη Γραμμή Αντιπαράθεσης.  Τονίζεται ότι 
δεν υπάρχουν εισοδηματικά κριτήρια για τους δικαιούχους. 

 (β) Ο άξονας της κοινωνικής πολιτικής αποσκοπεί στην παροχή 
ωφελημάτων σε πολύτεκνες οικογένειες και σε άτομα με αναπηρίες να 
αποκτήσουν στέγη χωρίς περιορισμό στον τόπο εγκατάστασης.  
∆ιευκρινίζεται ότι τόσο οι πολύτεκνες οικογένειες όσο και τα άτομα με 
αναπηρίες, όταν επιλέξουν να εγκατασταθούν στις περιοχές που 
καλύπτει ο άξονας περιφερειακής πολιτικής δε θα ισχύουν εισοδηματικά 
κριτήρια.  Όταν όμως επιλέξουν να εγκατασταθούν σε οποιαδήποτε άλλη 
περιοχή της ∆ημοκρατίας ισχύουν εισοδηματικά κριτήρια. 

4. Η παρεχόμενη από το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο συνολική βοήθεια είναι η 
ακόλουθη: 

 (α) Για την ανέγερση / αγορά κατοικίας / διαμερίσματος για σκοπούς 
ιδιοκατοίκησης στις περιοχές που καλύπτονται από τον άξονα 
περιφερειακής πολιτικής, παρέχεται χορηγία ύψους £8.000 και 
χαμηλότοκο δάνειο από £20.000 - £48.000, ανάλογα με το μέγεθος της 
οικογένειας. 

 (β) Για την ανέγερση / αγορά κατοικίας από πολύτεκνες οικογένειες ή 
ανάπηρους σε περιοχές που καλύπτονται από τον άξονα κοινωνικής 
πολιτικής, παρέχεται κρατική χορηγία από £4.000 - £8.000 και 
χαμηλότοκο δάνειο από £20.000 - £48.000, ανάλογα με τη σύνθεση της 
οικογένειας και νοουμένου ότι πληρούνται τα εισοδηματικά κριτήρια. 

 (γ) Για τη Βελτίωση / επέκταση ιδιόκτητης κατοικίας / διαμερίσματος για 
σκοπούς ιδιοκατοίκησης παρέχεται χορηγία ύψους 50% της δαπάνης με 
κατώτατο ποσό £1.000 και ανώτατο ποσό £4.000 και χαμηλότοκο δάνειο 
από £1.000 μέχρι £6.000. 

5. Το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται στη διαδικασία επανεξέτασης της 
στεγαστικής πολιτικής.  Τα αναγκαία στοιχεία και εισηγήσεις αξιοποιούνται 
μέσα στα πλαίσια μιας κοινωνικοοικονομικής μελέτης που γίνεται με τη 
συνεργασία του Υπουργείου Οικονομικών για να χαραχθεί η νέα στεγαστική 
πολιτική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.162, ημερομηνίας 24 

Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.162, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του Βουλευτή 
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Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και πιο συγκεκριμένα στην εκπόνηση 
σχεδίου ανάπτυξης που να καλύπτει τη γεωγραφική επικράτεια της Κύπρου.  
Επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι στο Στρατηγικό Σχέδιο Ανάπτυξης 2007-2013 
(σελ. 167), που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 13/6/2007, 
συμπεριλαμβάνεται ως προτεινόμενο μέτρο “η εκπόνηση νέου Σχεδίου για τη Νήσο 
(Island plan) ώστε να υπάρχει ένα σαφές πλαίσιο αναφοράς και στρατηγικού 
σχεδιασμού της Νήσου και ένα συγκεκριμένο πλαίσιο καθοδήγησης στην ετοιμασία 
τοπικών σχεδίων.”. » 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.163, ημερομηνίας 24 

Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.163 και ημερ. 24.10.2007 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.02.163 και ημερ. 26.10.2007, με την οποία μας 
διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση του βουλευτή Λευκωσίας, κ. Γιαννάκη Ομήρου και 
να σας πληροφορήσω ότι, στο παρόν στάδιο, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν εξετάζει 
θέμα δημιουργίας επαρχίας Τροόδους, η οποία να συμπεριλαμβάνει τις 99 κοινότητες 
που βρίσκονται σε υψόμετρο μεγαλύτερο των 600 μέτρων.  Σημειώνεται ωστόσο ότι 
στο Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται σε εξέλιξη διαδικασία επεξεργασίας σχεδίου 
αναδιάρθρωσης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.167, 

ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.167, ημερομηνίας 24/10/2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αίτημα Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για επίσπευση κύριων οδικών αρτηριών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.167, ημερομηνίας 26/10/2007 με την οποία 
μας στάληκε η πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τα θέματα 
που θίγονται: 

1. Ανθούπολη - Παλαιχώρι 

 Τμήμα του αυτοκινητόδρομου από Ανθούπολη μέχρι Ανάγυια (7χλμ.) έχει 
ενταχθεί στον Περιμετρικό Αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας.  Η μελέτη για την 
ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων άρχισε στις 30/5/2007 και η διάρκεια 
της βάσει συμβολαίου θα είναι 2 χρόνια.  Ο περιμετρικός αυτοκινητόδρομος θα 
προωθηθεί σε 5 φάσεις και η έναρξη της διαδικασίας κατασκευής του 
τοποθετείται το 2010 εφ’ όσον δεν υπάρξουν προβλήματα/καθυστερήσεις στις 
μελέτες και απαλλοτριώσεις και νοουμένου ότι διατεθούν οι αναγκαίες 
πιστώσεις. 

 Η μελέτη για το εναπομείναν τμήμα από τα Ανάγυια μέχρι την πρόσβαση 
Καλού Χωριού (12χλμ.) θα ανατεθεί επίσης σε ιδιώτες μελετητές.  Οι σχετικές 
προσφορές έχουν ζητηθεί και λήγουν την 1/2/2008.  Η διάρκεια της μελέτης θα 
είναι 18 μήνες.  Η προώθηση της κατασκευής του έργου τοποθετείται το 2010-
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11 αναλόγως, εφ’ όσον διατεθούν οι αναγκαίες πιστώσεις και ολοκληρωθούν 
έγκαιρα οι μελέτες και απαλλοτριώσεις. 

2. Κοκκινοτριμιθιά-Ευρύχου 

 Έχει συμπληρωθεί το τμήμα Κοκκινοτριμιθιάς-∆ένειας.  Το τμήμα ∆ένειας-
Αστρομερίτη το οποίο διέρχεται από τη νεκρή ζώνη δεν μπορεί να προωθηθεί 
στο παρόν στάδιο λόγω των προβλημάτων που παρουσιάστηκαν στην 
ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων ένεκα της άρνησης των Ηνωμένων 
Εθνών να παράσχουν έγκριση/προστασία στους μελετητές να εισέλθουν στην 
περιοχή.  Το θέμα χειρίζεται το Υπουργείο Εξωτερικών.  Για το τελευταίο τμήμα 
από Αστρομερίτη μέχρι Ευρύχου έχουν ολοκληρωθεί αναγκαίες προμελέτες, 
εξασφαλίστηκε η περιβαλλοντική έγκριση και μέσα στο 1ο τρίμηνο του 2008 
αναμένεται ότι θα προωθηθεί η διαδικασία προσφορών για ετοιμασία των 
αναγκαίων κατασκευαστικών σχεδίων. 

3. Λεμεσός-Σαϊττάς 

 Έχουν ολοκληρωθεί οι αναγκαίες προκαταρκτικές μελέτες και αναμένεται 
σύντομα η περιβαλλοντική έγκριση.  Η ζήτηση προσφορών για ανάθεση των 
κατασκευαστικών σχεδίων προγραμματίζεται περί το τέλος Ιανουαρίου, 2008.  
Η διάρκεια της μελέτης θα είναι 2 χρόνια. 

4. Λεμεσός-Αγρός 

 Η βελτίωση του δρόμου Λεμεσού-Αγρού προωθείται ως εξής: 

 α) Βελτιωτικές εργασίες στο τμήμα Χ.∆. 18+800, πριν το Καλό Χωριό 

  Οι εργασίες άρχισαν στις 11/7/2007 και συμπληρώθηκαν τον Ιανουάριο 
του 2007. 

 β) Κατασκευή παρακαμπτηρίου Καλού Χωριού και Ζωοπηγής μήκους 
4χλμ. 

  Η μελέτη είναι ουσιαστικά έτοιμη και ήδη έχουν αποσταλεί τα 
σχέδια/πίνακες απαλλοτρίωσης για δημοσίευση.  Η έναρξη του έργου 
τοποθετείται περί τα τέλη του 2008, εφ’ όσον εξασφαλιστούν οι 
αναγκαίες εγκρίσεις, με διάρκεια κατασκευής 2 χρόνια.  Οι απόψεις της 
Περιβαλλοντικής Αρχής έχουν ληφθεί. 

 γ) Βελτίωση/παράκαμψη του τμήματος Κάτω Μύλου-Αγρού μήκους 3 χλμ. 

  Έχει ληφθεί γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής.  Η μελέτη άρχισε 
στις 4/2/2007 και η διάρκεια θα είναι 64 βδομάδες.  Έναρξη εργασιών 
τοποθετείται το 2010, νοουμένου ότι ολοκληρωθούν έγκαιρα οι μελέτες 
και απαλλοτριώσεις. 

 δ) Κατασκευή ανηφορικής λωρίδας μεταξύ Χ.∆. 16+600 - 18+600 

  Η μελέτη είναι ουσιαστικά έτοιμη και στάληκε στο Κτηματολόγιο τον Μάιο 
του 2006 για τις απαλλοτριώσεις.  Θα προηγηθεί όμως πλήρης 
περιβαλλοντική μελέτη. 

 ε) Κατασκευή συνδετήριου δρόμου στην περιοχή Παραμύθας με το δρόμο 
Λεμεσού-Σαϊττά για παράκαμψη της Παλώδιας και Αγίας Φύλας μήκους 
2,5χλμ. 

  Η μελέτη ετοιμάζεται από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και θα προηγηθεί 
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πλήρης περιβαλλοντική μελέτη. 

 στ) Βελτιωτικές εργασίες στα τμήματα του δρόμου Λεμεσού-Αγρού που δεν 
θα αναβαθμιστούν (τμήμα Αγίας Φύλας - Παλώδια - και τμήμα Ζωοπηγή 
- Κ. Μύλος) 

  Στα τμήματα αυτά θα γίνεται σταδιακά ασφαλτόστρωση ερεισμάτων, 
επένδυση αυλακιών και κατασκευή χαμηλών τοίχων για προστασία από 
τις κατολισθήσεις. 

 Για τα έργα (δ) και (ε) πιο πάνω ετοιμάζεται, κατόπιν γνωμάτευσης της 
Περιβαλλοντικής Αρχής, πλήρης Περιβαλλοντική Μελέτη η οποία άρχισε στις 
14/2/2007 με διάρκεια ένα χρόνο. 

5. Πάφος-Πόλης 

 Το έργο προωθείται με την μέθοδο DBFO (Μελέτη, Κατασκευή, 
Χρηματοδότηση, Λειτουργία).  Έχουν ήδη αξιολογηθεί οι προσφορές που 
υποβλήθηκαν και μέχρι τέλος του Ιανουαρίου, 2008, αναμένεται να επιλεγεί ο 
προτιμητέος προσφοροδότης με τον οποίο θα γίνουν οι διαπραγματεύσεις για 
την υπογραφή της σχετικής συμφωνίας για κατασκευή του έργου.  Η διάρκεια 
του έργου θα είναι 4,5 χρόνια. 

6. Αυτοκινητόδρομος που θα ενώνει τις Κοινότητες του Τροόδους 

 Οι κοινότητες Τροόδους θα εξυπηρετούνται από τους αυτοκινητόδρομους 
Λεμεσού-Σαϊττά και Κοκκινοτριμιθιάς-Ευρύχου, για τους οποίους γίνεται 
αναφορά πιο πάνω και με το υπόλοιπο κύριο αγροτικό δίκτυο που οδηγεί σ’ 
αυτές το οποίο συνεχώς αναβαθμίζεται.  Η επέκταση του δικτύου των 
αυτοκινητόδρομων μέχρι τις Κοινότητες της περιοχής Τροόδους δεν είναι 
εφικτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.168, ημερομηνίας 24 

Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.168, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να παρατηρήσω ότι όσον 
αφορά τα αναπτυξιακά έργα, η Ένωση Κοινοτήτων συμμετέχει σε συμβουλευτική 
βάση, στην ετοιμασία του Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης, το οποίο συμπεριλαμβάνει 
και τα μεγάλα αναπτυξιακά έργα που θα προωθηθούν.  Συμμετέχει επίσης πάνω στην 
ίδια βάση, στις Επιτροπές Παρακολούθησης για τα αναπτυξιακά έργα που 
συγχρηματοδοτούνται από την Ε.Ε.  Επίσης οι Κοινότητες, για τα αναπτυξιακά τους 
έργα, συνεργάζονται με τις οικείες επαρχιακές διοικήσεις και οι προτάσεις τους 
παρουσιάζονται στους προϋπολογισμούς του κάθε χρόνου.  Έχουμε την άποψη ότι 
μέσα από τα πιο πάνω, τόσο η Ένωση, όσο και οι Κοινότητες έχουν κάθε ευχέρεια να 
παρουσιάζουν τις προτάσεις τους και να έχουν γνώση των όσων προωθούνται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.168, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.168, ημερομηνίας 24/10/2007 του Βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: 23.06.009.02.168 και ημερ. 
26/10/2007 προς τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, αντίγραφο της οποίας μας διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών 
με την παράκληση να απαντήσουμε στα θέματα που μας αφορούν, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Παραδοσιακά τα εργασιακά θέματα, περιλαμβανομένων και των θεμάτων 
ασφάλειας και υγείας στην εργασία, αποτελούν αντικείμενο κοινωνικού 
διαλόγου μεταξύ του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
των οργανώσεων του Εργοδοτών και των Εργοδοτουμένων. 

Για το σκοπό αυτό, λειτουργούν από χρόνια το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα 
που ασχολείται με θέματα εργατικής πολιτικής, καθώς και το Παγκύπριο 
Συμβούλιο Ασφάλειας και Υγείας που εγκαθιδρύθηκε με βάση τους περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμους.  Όταν κρίνεται αναγκαίο, σε 
συσκέψεις που συγκαλούνται για το σκοπό αυτό, καλούνται και εκπρόσωποι 
∆ήμων ή Κοινοτήτων.  Ήδη για τη βελτίωση της προστασίας των εργαζομένων 
στις οικοδομικές εργασίες, ορίστηκε Τεχνική Επιτροπή του Παγκύπριου 
Συμβουλίου Ασφάλειας και Υγείας στην οποία μετέχει με εκπρόσωπο της η 
Ένωση ∆ήμων. 

Όσον αφορά το θέμα της γενικότερης συμμετοχής της τοπικής αυτοδιοίκησης 
σε θέματα ασφάλειας και υγείας στην εργασία, αυτό θα τεθεί στο Εργατικό 
Συμβουλευτικό Σώμα για συζήτηση. 

2. Η ουσιαστική συμμετοχή στη λήψη αποφάσεων σε θέματα που αφορούν το 
περιβάλλον και ειδικότερα σε θέματα που άπτονται των αρμοδιοτήτων του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και που αφορούν τον 
Έλεγχο της Βιομηχανικής Ρύπανσης και Ποιότητας Αέρα είναι νομικά 
κατοχυρωμένη για την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Στην Τεχνική Επιτροπή για την Προστασία του Περιβάλλοντος, η οποία 
ιδρύθηκε με βάση τις πρόνοιες των περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας Νόμων του 2002 (Ν. 187(Ι)/2002) και 2007 (Ν. 85(Ι)/2007) και του 
περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμου του 2002 (Ν. 106(Ι)/2002) 
συμμετέχουν για να εκφέρουν τις απόψεις τους για τους όρους λειτουργίας που 
καθορίζονται στις σχετικές Άδειες, οι ∆ήμοι καθώς και τα Κοινοτικά Συμβούλια 
τα οποία δυνατό να επηρεάζονται από τη λειτουργία μιας βιομηχανικής ή 
κτηνοτροφικής εγκατάστασης. 

Επιπρόσθετα από τα πιο πάνω, οι Ενώσεις ∆ήμων και Κοινοτήτων 
εκπροσωπούνται στις συνεδρίες της Τεχνικής Επιτροπής για την Προστασία 
του Περιβάλλοντος στις οποίες συζητούνται τα μέτρα που πρέπει να 
λαμβάνονται για βελτίωση της ποιότητας του αέρα στην Κύπρο με βάση 
σχετική πρόνοια του περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα Νόμου του 
2002 (Ν. 188(Ι)/2002).» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.168, 
ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.168 ημερ. 24 Οκτωβρίου 2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση η οποία μας έχει διαβιβαστεί από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, επιθυμούμε να θέσουμε υπόψη σας τα εξής, για τις πτυχές 
που αφορούν το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει ετοιμάσει στρατηγικό σχέδιο για τον 
Πολιτισμό, η σύναψη του οποίου έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο στη 
συνεδρία του ημερ. 4/10/07. 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες του στρατηγικού αυτού σχεδίου, οι αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης θα αποτελούν έναν από τους σημαντικότερους στρατηγικούς εταίρους 
στην ανάπτυξη και υλοποίηση της εθνικής πολιτικής για τον πολιτισμό και ιδιαίτερα 
στον τομέα της προστασίας και προβολής της πολιτιστικής κληρονομιάς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.175, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.175, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2007 με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα και σας 
πληροφορώ ότι το σχέδιο αντικατάστασης του δικτύου υδροδότησης της Κοινότητας 
Θελέτρας περιλαμβάνεται στον Προϋπολογισμό του Κράτους για το 2008 και ως εκ 
τούτου αναμένεται ότι η υλοποίηση του Έργου θα αρχίσει μέσα στον επόμενο χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.02.177, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.177 ημερ. 25 Οκτωβρίου 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την κοινότητα Κάθηκα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε πρόσφατη σύσκεψη που έγινε στο Γραφείο του Επάρχου Πάφου, με θέμα 
την επέκταση των ορίων υδατοπρομήθειας της Κοινότητας Κάθηκα, αποφασίστηκε 
όπως προχωρήσει άμεσα η επέκταση των ορίων Υδατοπρομήθειας για κάλυψη 
επιπρόσθετων οικιστικών ζωνών (Κα10β & Κα8δ). 

 Όσον αφορά την ένταξη Τουριστικών Ζωνών στα όρια υδατοπρομήθειας, 
αποφασίσθηκε όπως αυτό επανεξετασθεί μελλοντικά, δεδομένου ότι η αύξηση των 
διαθέσιμων ποσοτήτων πόσιμου νερού που θα προέλθουν από το νέο διυλιστήριο 
Κανναβιούς, αναμένεται να πραγματοποιηθεί περί το τέλος του 2010.  

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.178, ημερομηνίας 30 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
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Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.178, ημερ. 30.10.2007 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής, με ημερ. 23.11.2007, του Γενικού 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών προς τον ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ ότι στο ∆άσος Άχνας 
προχωρεί ο διαχωρισμός 35 οικοπέδων, μετά την επίλυση των προβλημάτων που 
είχαν σχέση με τα αρχαιολογικά ευρήματα. 

2. Η μελέτη, καθώς και η κατασκευή του οδικού δικτύου έχουν ανατεθεί στις 
Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου και τα έργα αναμένεται 
να αρχίσουν εντός Φεβρουαρίου 2008.  Η παραχώρηση των οικοπέδων θα γίνει τέλος 
Μαρτίου 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.182, ημερομηνίας 30 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.182 ημερ. 30 Οκτωβρίου 2007 του Βουλευτή 
της Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. Ερ. 23.06.009.02.182 ημερ. 30 Οκτωβρίου 
2007, σχετικά με το θέμα της επαναχωρομέτρησης της Κοινότητας Λιοπετρίου και σας 
πληροφορώ ότι για σκοπούς επαναχωρομέτρησης, η Κοινότητα Λιοπετρίου έχει 
διαχωριστεί σε δέκα τμήματα.  Για τα εννιά τμήματα έχουν ετοιμαστεί, δημοσιευτεί και 
υιοθετηθεί τα νέα σχέδια.  Κατά την ετοιμασία των νέων σχεδίων για το δέκατο τμήμα 
που αφορά τον πυρήνα του χωριού, εξακριβώθηκε ότι υπάρχουν σημαντικές διαφορές 
μεταξύ των υφιστάμενων σχεδίων και της σημερινής επιτόπου κατάστασης των 
τεμαχίων.  Το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας καταβάλλει κάθε δυνατή 
προσπάθεια ώστε να δημοσιευτούν τα νέα σχέδια μέσα στο πρώτο τρίμηνο του 
2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.183, ημερομηνίας 30 
Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.183 ημερ. 30.10.2007 του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Φακ. 23.06.009.02.183 ημερ. 6.11.2007, σχετικά με την τακτική 
που ακολουθείται κατά την εξέταση αιτήσεων για παραχώρηση άδειας ανόρυξης 
διάτρησης σε κρατική γη και μεταφοράς νερού εκτός αυτής και σας ενημερώνω τα 
ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τη μέχρι σήμερα ακολουθούμενη τακτική η οποία συνάδει με τις 
πρόνοιες των περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμών του 
1989-2005, στις περιπτώσεις όπου παραχωρείται άδεια χρήσης κρατικής γης για 
ανόρυξη διάτρησης πρέπει απαραίτητα να εξασφαλιστεί δικαίωμα διάβασης και 
τοποθέτησης υδροσωλήνων για μεταφορά του νερού εκτός της κρατικής γης, 
καταβάλλοντας σχετική αποζημίωση. 

 Σε περίπτωση κατά την οποία δεν καταβληθεί η αποζημίωση συνιστά 
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παράνομη επέμβαση στην κρατική γη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.185, 
ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.185, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
6.11.07, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με το ∆ημοτικό Σχολείο 
∆ασούπολης: 

1. Φύλαξη και Προστασία του Σχολείου 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με βάση τη συχνότητα των κρουσμάτων 
παραβατικής συμπεριφοράς, ζημιών ή και διαρρήξεων στα σχολεία, εφαρμόζει 
τα εξής μέτρα, νοουμένου ότι θα ζητηθεί και από την αρμόδια Σχολική Εφορεία: 

 (α) Εγκατάσταση συστήματος συναγερμού. 

 (β) Εγκατάσταση προβολέων για φωτισμό των σχολείων κατά τις βραδινές 
ώρες. 

 (γ) Τοποθέτηση ψηλής περίφραξης ή καγκελόπορτας για απαγόρευση 
πρόσβασης στα κλιμακοστάσια, στις αίθουσες διδασκαλίας, στα γραφεία 
και σε άλλους κλειστούς χώρους. 

 (δ) Τοποθέτηση μεταλλικών σχαρών σε πορτοπαράθυρα αιθουσών στις 
οποίες φυλάσσονται πολύτιμα υλικά (π.χ. αίθουσες ηλεκτρονικών 
υπολογιστών, εργαστηριακοί χώροι κ.α.). 

 (ε) Σε περιπτώσεις όπου κρίνεται απαραίτητο, διενεργούνται συχνές 
περιπολίες από την Αστυνομία, κατόπιν συνεννόησης με την οικεία 
Αστυνομική ∆ιεύθυνση. 

2. Περίφραξη του Εργοταξίου  

 Σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας ενημερώνω ότι υπάρχει ήδη προσωρινή 
περίφραξη του εργοταξίου όπου γίνονται τα αντισεισμικά έργα.  Το Υπουργείο 
είναι ενήμερο ότι το εργοτάξιο δέχεται συχνά καταστροφές από εξωσχολικούς 
σε ώρες που δε λειτουργεί το σχολείο, γι’ αυτό και οι αρμόδιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού μεριμνούν ώστε να γίνονται συνεχείς 
επιδιορθώσεις.  Όσον αφορά την επιδιόρθωση/αντικατάσταση της υφιστάμενης 
περίφραξης του σχολείου, σας πληροφορώ ότι αυτή περιλαμβάνεται στο 
συμβόλαιο της αντισεισμικής αναβάθμισης, το οποίο λήγει το Σεπτέμβρη του 
2008.  Συγκεκριμένα, η κατασκευή της περίφραξης έχει προγραμματισθεί για να 
υλοποιηθεί το καλοκαίρι του 2008. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προέτρεψε το 
Σύνδεσμο Γονέων και Κηδεμόνων του σχολείου όπως απευθυνθεί στην οικεία Σχολική 
Εφορεία για άμεσες ενέργειες, σε ότι αφορά τα σημεία 1α-1ε που αναφέρονται πιο 
πάνω, αφού η περίφραξη του σχολείου αναμένεται να πραγματοποιηθεί το καλοκαίρι 
του 2008. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή επιπρόσθετες 
πληροφορίες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.186, ημερομηνίας 31ης 
Οκτωβρίου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ελένης 

Θεοχάρους 

«Θέμα:  Απάντηση της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου σε ερώτηση της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, κας Ελένης Θεοχάρους σχετικά με τον αποκλεισμό 

πολιτικών προσώπων από τηλεοπτικούς σταθμούς 

 Σας διαβιβάζω την απάντηση της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου με Αρ. 
Φακ. 5.4.02 και ημερ. 21.1.2008 στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.186, ημερομηνίας 
31.10.2007 που υποβλήθηκε από την αξιότιμο βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού, κα Ελένη Θεοχάρους: 

 “Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ασκώντας τις εξουσίες που τις παρέχονται 
από τον περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμο 7(Ι)/98 (όπως 
τροποποιήθηκε μεταγενέστερα) και τους απορρέοντες από αυτόν Κανονισμούς καθώς 
και από περιορισμένο αριθμό άρθρων του περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
Νόμου (Κεφάλαιο 300 Α), έχει  κατά καιρούς εξετάσει υποθέσεις εναντίον σταθμών, οι 
οποίες αφορούσαν, μεταξύ άλλων, σε θέματα ίσης μεταχείρισης πολιτικών 
προσώπων από σταθμούς και έχει επιβάλει, για παραβάσεις του προαναφερθέντος 
Νόμου και Κανονισμών  τις ακόλουθες ποινές (τα στοιχεία αφορούν τα τρία τελευταία 
έτη, ήτοι 2004, 2005 και 2006, καθώς επίσης και τα μέχρι σήμερα στοιχεία αναφορικά 
με το έτος 2007). 

Έτος 2004  

 Κατά το 2004 η Αρχή εξέτασε συνολικά 392 περιπτώσεις πιθανών 
παραβάσεων από τις οποίες κρίθηκε ότι υπάρχει εκ πρώτης όψεως παράβαση στις 
193 και προωθήθηκαν σε “Υποθέσεις” του 2004 και 2005. 

 Συνολικά οι Υποθέσεις του 2004 ανέρχονται σε 140.  Από τις 74 υποθέσεις που 
εκδικάστηκαν και εκδόθηκαν αποφάσεις (μέχρι τις 25.4.2005), για 57 υποθέσεις 
στοιχειοθετήθηκαν παραβάσεις και λήφθηκαν αποφάσεις ως εξής: 

Απόφαση Αρ. Υποθέσεων 

Αναστολή Λειτουργίας 5 

∆ιοικητικό Πρόστιμο 21 

Προειδοποίηση  27 

Σύσταση  4 

∆εν στοιχειοθετήθηκε παράβαση 11 

Παράβαση χωρίς κύρωση λόγω 
συμμόρφωσης 

1 

Τερματισμός 5 

 

 Κατά το έτος 2004 επιβλήθηκαν διοικητικά πρόστιμα ύψους 36.000 Λ.Κ. 

Έτος 2005 

 Κατά το έτος 2005, η Αρχή διερεύνησε ή εξέτασε συνολικά 457 περιπτώσεις 
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πιθανών παραβάσεων από τις οποίες κρίθηκε ότι στις 216 υπάρχει εκ πρώτης όψεως 
υπόθεση και προωθήθηκαν σε “Υποθέσεις”. 

 Για 66 Υποθέσεις είχε στοιχειοθετηθεί παράβαση αλλά με το τέλος του έτους η 
επιβολή κύρωσης ακόμα εκκρεμούσε ενώπιον της Αρχής.  Για 90 υποθέσεις 
επιβλήθηκαν κυρώσεις ως ακολούθως: 

Απόφαση Αρ. Υποθέσεων 

Ανάκληση Άδειας 1 

Αναστολή Λειτουργίας 3 

∆ιοικητικό Πρόστιμο 41 

Προειδοποίηση  33 

Σύσταση  4 

∆εν στοιχειοθετήθηκε παράβαση 5 

Παράβαση χωρίς κύρωση λόγω 
συμμόρφωσης 

1 

Τερματισμός 5 

 

 Κατά την διάρκεια του έτους 2005 επιβλήθηκαν διοικητικά πρόστιμα ύψους 
115.420 Λ.Κ. 

Έτος 2006 

 Κατά το έτος 2006, η Αρχή διερεύνησε ή εξέτασε συνολικά 402 περιπτώσεις 
πιθανών παραβάσεων από τις οποίες κρίθηκε ότι στις 159 υπάρχει εκ πρώτης όψεως 
υπόθεση και προωθήθηκαν σε “Υποθέσεις”. 

 Για 72 Υποθέσεις είχε στοιχειοθετηθεί παράβαση αλλά με το τέλος του έτους η 
επιβολή κύρωσης ακόμα εκκρεμούσε ενώπιον της Αρχής.  Για 88 υποθέσεις 
επιβλήθηκαν κυρώσεις ως ακολούθως: 

Απόφαση Αρ. Υποθέσεων 

Αναστολή Λειτουργίας 2 

∆ιοικητικό Πρόστιμο 57 

Προειδοποίηση  17 

Σύσταση  0 

∆εν στοιχειοθετήθηκε παράβαση 1 

Κύρωση με αναστολή   2 

Τερματισμός 9 

  

 Κατά την διάρκεια του έτους 2006 επιβλήθηκαν διοικητικά πρόστιμα ύψους 
286.300 Λ.Κ. 
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Έτος 2007 

 Κατά το τρέχον έτος η Αρχή έχει εξετάσει και λάβει απόφαση σε 104 υποθέσεις 
από τις οποίες οι 72 έχουν κοινοποιηθεί στους σταθμούς.  Για τις υπόλοιπες 31 έχει 
ληφθεί απόφαση και εκκρεμεί η αποστολή τους στους σταθμούς. 

Απόφαση Αρ. Υποθέσεων 

Αναστολή Λειτουργίας 0 

∆ιοικητικό Πρόστιμο 44 (+21)* 

Προειδοποίηση  24 +  (9)* 

Σύσταση  0 

∆εν στοιχειοθετήθηκε παράβαση 1 

Παράβαση χωρίς κύρωση 3 

Τερματισμός 0 + (1)* 

 

 Κατά την διάρκεια του έτους 2007 επιβλήθηκαν διοικητικά πρόστιμα ύψους 
129.550 Λ.Κ. + (28.550 Λ.Κ.)* 

 *  Σε παρένθεση καταγράφονται οι αποφάσεις οι οποίες δεν έχουν ακόμα 
κοινοποιηθεί στους σταθμούς. 

 Στο σημείο αυτό θα πρέπει να επισημανθούν τα εξής: 

 Στην επικράτεια της ∆ημοκρατίας λειτουργούν σήμερα 71 αδειούχοι 
ραδιοτηλεοπτικοί σταθμοί (συμπεριλαμβανομένων των τηλεοπτικών και 
ραδιοφωνικών καναλιών του Ρ.Ι.Κ.). 

 Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ασκεί τις εξουσίες που της παρέχονται βάσει 
του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου 7(Ι)/98 και των 
απορρεόντων από αυτόν Κανονισμών, ως επίσης και  από τον περί Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου Νόμο (Κεφαλαίο 200 Α) και με βάση αυτές παρεμβαίνει  σε 
περιπτώσεις που σταθμοί παραβαίνουν την Νομοθεσία.  Η παρέμβαση δεν είναι 
προληπτική αλλά κατασταλτική. 

 Θα πρέπει ωστόσο να σημειωθεί ότι οι παρεμβάσεις της Αρχής γίνονται στη 
βάση δειγματοληπτικού ελέγχου ενώ, στην προκειμένη περίπτωση, όσον αφορά 
δηλαδή στην ίση μεταχείριση πολιτικών προσώπων από σταθμούς, η Αρχή βασίζεται 
ως επί το πλείστον σε παράπονα που της υποβάλλονται από επηρεαζόμενα άτομα.   

 Θα πρέπει επίσης να σημειωθεί ότι η Αρχή δεν διαθέτει εκείνους τους 
μηχανισμούς, ούτε και είναι σε θέση να παρακολουθεί επί εικοσιτετραώρου βάσεως τα 
προγράμματα όλων των αδειούχων σταθμών, ούτως ώστε να γνωρίζει κατά πόσον 
υπάρχουν αποκλεισμοί και/ή άνιση μεταχείριση πολιτικών προσώπων από διάφορους 
σταθμούς.  Ως εκ τούτου, για τις περιπτώσεις αυτές η Αρχή για να προχωρήσει στην 
εξέταση υπόθεσης για πιθανές παραβάσεις από σταθμούς βασίζεται, μεταξύ άλλων 
σε συγκεκριμένα παράπονα που υποβάλλονται από ενδιαφερόμενα πρόσωπα, 
εναντίον συγκεκριμένων σταθμών.  

 Επισημαίνεται ότι μέχρι και το 2004, δεν είχαν εγκριθεί, από τη Βουλή οι 
σχετικοί Κανονισμοί που διέπουν την ισότιμη μεταχείριση πολιτικών προσώπων, 
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εκπροσώπων κομμάτων και υποψηφίων σε εκλογές, παρόλες τις παροτρύνσεις τις 
Αρχής για έγκρισή τους.  Ως εκ τούτου και μέχρι την προαναφερθείσα χρονιά, η Αρχή 
βασιζόταν στην ουσία μόνο στο άρθρο 45(1) του προαναφερθέντος Νόμου, το οποίο 
είναι γενικό και αφορά, μεταξύ άλλων, στην υποχρέωση των σταθμών να 
μεταχειρίζονται ισότιμα και χωρίς διακρίσεις τη νομοθετική και την εκτελεστική εξουσία, 
τα πολιτικά κόμματα, υποψήφιους βουλευτές κλπ. για να εξετάσει και να 
στοιχειοθετήσει υπόθεση εναντίον των σταθμών για πιθανές παραβάσεις.  Οι εν λόγω 
Κανονισμοί, όπως και οι πρόνοιες που ρυθμίζουν την πολιτική διαφήμιση εγκρίθηκαν 
και τέθηκαν σε ισχύ μετά τον Απρίλιο του 2004. 

 Από το 2004 μέχρι σήμερα, η Αρχή έλαβε μόνο δύο παράπονα που 
αφορούσαν σε άνιση μεταχείριση πολιτικού προσώπου από σταθμό ήτοι, ένα 
παράπονο εναντίον του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, στην πρώτη περίπτωση, 
και ένα εναντίον του τοπικού τηλεοπτικού σταθμού “New Extra” στη δεύτερη 
περίπτωση.  Η Αρχή εξέτασε ενδελεχώς τα δύο παράπονα και έλαβε συγκεκριμένες 
αποφάσεις βασιζόμενη, μεταξύ άλλων, τόσο στα σχετικά στοιχεία που είχε ενώπιόν 
της, όσο και στις πρόνοιες της Νομοθεσίας που ίσχυαν κατά τις συγκεκριμένες 
περιόδους. 

 Στη καταγγελία πολιτικού προσώπου για αποκλεισμό του από το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου, κατά το 2004, (Κανάλι ΡΙΚ1), και παρά το γεγονός ότι ο λειτουργός 
που χειριζόταν την υπόθεση έκρινε ότι όντως ο παραπονούμενος δεν έτυχε 
αντικειμενικής αντιμετώπισης, δεν προέκυπτε ωστόσο ούτε από τον περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμο 7(Ι) του 1998, όπως αυτός 
τροποποιήθηκε μεταγενέστερα, αλλά ούτε και από τον περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Νόμο Κεφ. 300Α, όπως αυτός τροποποιήθηκε μεταγενέστερα, αρμοδιότητα στην Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης να εξετάζει περιπτώσεις εκπομπών του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου, που δεν χαρακτηρίζονται από αντικειμενικότητα και πολυφωνία.  

 Όσο αφορά στην καταγγελία πολιτικού προσώπου για αποκλεισμό του από τον 
τοπικό τηλεοπτικό σταθμό “New Extra”, κατά το έτος 2005, σημειώνεται ότι ο 
παραπονούμενος, προφανώς εκ παραδρομής, είχε δηλώσει λανθασμένη ημερομηνία 
μετάδοσης εκπομπής (από την οποία αποκλείστηκε), με αποτέλεσμα να μην 
προκύψει οποιοδήποτε ενοχοποιητικό στοιχείο για το σταθμό κατά την διερεύνηση 
των εκπομπών που μεταδόθηκαν την μέρα που ανάφερε το παραπονούμενο 
πρόσωπο. 

 Όταν διαπιστώθηκε το λάθος αυτό, είχε ήδη εκπνεύσει το διάστημα των 15 
ημερών που ο σταθμός (με βάση τις πρόνοιες της Νομοθεσίας) έχει την υποχρέωση 
να φυλάει αντίγραφα των εκπομπών του, με αποτέλεσμα να είναι αδύνατη η 
οποιαδήποτε διερεύνηση λόγω απουσίας του οπτικού υλικού. 

 ∆εύτερο παράπονο που υποβλήθηκε από τον ίδιο παραπονούμενο εναντίον 
του ίδιου σταθμού, για αποκλεισμό του από τηλεοπτικές συζητήσεις του σταθμού κατά 
την προεκλογική εκστρατεία του 2006 (Βουλευτικές εκλογές), δεν μπορούσε να 
διερευνηθεί καθότι υποβλήθηκε εκπρόθεσμα με αποτέλεσμα να μην δύναται η Αρχή 
(με βάση τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας) να ζητήσει αντίγραφο της επίμαχης 
εκπομπής από το σταθμό. 

 Παρ’ όλα αυτά και για σκοπούς ενημέρωσης σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με το άρθρο 3(2)(γ) του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Σταθμών Νόμου 7(1) του 1998 (όπως αυτός τροποποιήθηκε μεταγενέστερα), η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου έχει, μεταξύ άλλων, αρμοδιότητα να εξετάζει αυτεπάγγελτα 
ή έπειτα από παραστάσεις, ζητήματα σχετικά με την τήρηση των αρχών που 
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καθορίζονται από το άρθρο 45(1) του ιδίου Νόμου. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 45(1) του πιο πάνω Νόμου, «οι αδειούχοι σταθμοί 
οφείλουν να μεταχειρίζονται ισότιμα και χωρίς διακρίσεις ειδικότερα κατά τη διάρκεια 
της προεκλογικής περιόδου τη νομοθετική και την εκτελεστική εξουσία, τα πολιτικά 
κόμματα, τους υποψήφιους Προέδρους, τους Βουλευτές, τους συνδικαλιστικούς και 
κοινωνικούς φορείς, τις δημοτικές και κοινοτικές αρχές και τους πολίτες γενικά, χωρίς 
ωστόσο να επηρεάζεται το δικαίωμα του δημοσιογράφου στην αξιολόγηση των 
γεγονότων και καταστάσεων σύμφωνα με την ειδησεογραφική τους αξία και σημασία». 

 Όπως προκύπτει από τα προαναφερθέντα, το άρθρο 45(1) του πιο πάνω 
Νόμου  αναφέρεται στην υποχρέωση των σταθμών να μεταχειρίζονται ισότιμα τους 
υποψηφίους βουλευτές και τα υποψήφια βουλευτικά κόμματα, χωρίς ωστόσο να 
καθορίζει τα κριτήρια ή τη μέθοδο αξιολόγησης της ισότιμης μεταχείρισης.  

 Βάσει του άρθρου 51 του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
Νόμου, «για την καλύτερη εφαρμογή του παρόντος Νόμου η Αρχή εκδίδει, με την 
έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, Κανονισμούς» οι οποίοι μπορούν να ρυθμίζουν 
μεταξύ άλλων, «την ισότιμη μεταχείριση των πολιτικών κομμάτων ιδιαίτερα κατά τη 
διάρκεια προεκλογικής περιόδου, καθώς και των υποψηφίων Προέδρων και 
Βουλευτών…».  

 Με βάση το άρθρο 51 του πιο πάνω Νόμου και για την πρακτικότερη και 
ορθότερη εφαρμογή του άρθρου 45(1) του ιδίου Νόμου, η Αρχή εξέδωσε τους περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Ίση μεταχείριση Κομμάτων και 
Υποψηφίων) Κανονισμούς του 2001, οι οποίοι εγκρίθηκαν από το Υπουργικό 
Συμβούλιο και στη συνέχεια κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Οι 
Κανονισμοί αυτοί συζητήθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στις 
7.3.2001 και στις 14.3.2001.  Οι πιο πάνω Κανονισμοί εκδόθηκαν το 2006 
(Κανονισμοί περί Ίσης Μεταχείρισης Κομμάτων και Υποψηφίων του 2006 
(193/2006)). 

 Η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, πάντοτε μέσα στα πλαίσια της Νομοθεσίας, 
προσπαθεί να προλαμβάνει οποιεσδήποτε ενέργειες από μέρους των σταθμών που 
πιθανό να οδηγήσουν σε αποκλεισμούς πολιτικών προσώπων από τα ηλεκτρονικά 
μέσα με τακτικές αποστολές εγκυκλίων ή/και άλλων οδηγιών.  Ιδιαίτερα κατά την 
περίοδο οποιωνδήποτε εκλογών, και ιδιαίτερα κατά τη διάρκεια της προεκλογικής 
περιόδου, η Αρχή παρακολουθεί πολύ στενά (πάντοτε φυσικά στα πλαίσια των 
δυνατοτήτων της τόσο σε σχέση με τον αριθμό του προσωπικού (10 λειτουργοί για 71 
σταθμούς), όσο και σε σχέση τεχνικής υποδομής (τρόποι και μηχανήματα 
καταγραφής)).  Ωστόσο, όπως ήδη προαναφέραμε, η Αρχή δεν είναι σε θέση να 
γνωρίζει ανά πάσα στιγμή εάν κάποιο πολιτικό πρόσωπο με βάση τα δικά του 
στοιχεία που διαθέτει, τυγχάνει αποκλεισμού από συγκεκριμένους σταθμούς παρά 
μόνο εάν υποβληθεί έγκαιρα καταγγελία ενώπιον της.  

 Σε τέτοιες περιπτώσεις η αντίδρασή της Αρχής θα είναι όσο το δυνατό πιο 
άμεση εφόσον φυσικά στοιχειοθετηθεί μέσα από τη δέουσα διερεύνηση η όποια 
καταγγελία για πιθανές παραβάσεις από συγκεκριμένο σταθμό.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Μιχαηλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.189, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.189, ημερομηνίας 01.11.2007, που υποβλήθηκε από 
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το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.189 ημερομηνίας 
06.11.2007 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση που αφορά καταγγελίες ότι αριθμός 
πρατηριούχων επιχειρεί τη νόθευση του πετρελαίου θέρμανσης με μηχανέλαια με 
απώτερο στόχο το περαιτέρω κέρδος, καθώς και τη συχνότητα διενέργειας τέτοιων 
ελέγχων, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ως αρμόδια αρχή για την 
εφαρμογή της νομοθεσίας που ρυθμίζει τις προδιαγραφές των πετρελαιοειδών 
και καυσίμων που διατίθενται στην Κυπριακή αγορά, διενεργεί συστηματικά 
τυχαίους ελέγχους σε πετρελαιοειδή όλων των τύπων, προκειμένου να 
διαπιστωθεί κατά πόσο πληρούν τις καθοριζόμενες από τη νομοθεσία 
προδιαγραφές. 

2. Στα πλαίσια αποτελεσματικότερης εφαρμογής της νομοθεσίας, το Μάιο του 
2007, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προμηθεύτηκε 
Κινητή Εργαστηριακή Μονάδα για έλεγχο της ποιότητας των πετρελαιοειδών 
και καυσίμων, η οποία παρέχει τη δυνατότητα διεξαγωγής επιτόπιων ελέγχων.  
Από τον Ιούνιο του 2007, οι τυχαίοι έλεγχοι στα πετρελαιοειδή έχουν 
εντατικοποιηθεί και γίνονται επί καθημερινής βάσης, και παράλληλα, 
διερευνώνται παράπονα καταναλωτών σχετικά με την ποιότητα των 
πετρελαιοειδών. 

3. Μέχρι σήμερα, κατά το 2007 έχουν διενεργηθεί 322 έλεγχοι, οι οποίοι κάλυψαν 
όλες τις επαρχίες της Κύπρου και αφορούσαν δείγματα που λήφθηκαν από 
πρατήρια πετρελαιοειδών (συνολικά 105), δεξαμενές πετρελαιοειδών σε 
επιχειρήσεις, αποθήκες καυσίμων σε πλοία και ντεπόζιτα φορτηγών οχημάτων.  
Εντοπίστηκαν δύο δείγματα πετρελαιοειδών που δεν πληρούσαν τις 
προδιαγραφές, ένα δείγμα βενζίνης 98 οκτανίων και ένα δείγμα ντίζελ κίνησης, 
και εφαρμόστηκαν οι διαδικασίες που καθορίζονται στη νομοθεσία. 

4. Όσον αφορά τις καταγγελίες για νόθευση του πετρελαίου θέρμανσης με 
μηχανέλαια, από τους ελέγχους που έχουν διενεργηθεί σε συνολικά 18 
δείγματα πετρελαίου θέρμανσης, δεν εντοπίστηκαν δείγματα νοθευμένα ή που 
δεν πληρούσαν τις προδιαγραφές.  Σημειώνεται ότι οι 16 έλεγχοι σε δείγματα 
πετρελαιοειδών διενεργήθηκαν τον Νοέμβριο του 2007, ενώ οι έλεγχοι σε 
δείγματα πετρελαίου θέρμανσης συνεχίζονται και κατά το ∆εκέμβριο. 

5. Σε περίπτωση που ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Αντρέας 
Φακοντής, κατέχει στοιχεία για νοθεία του πετρελαίου θέρμανσης με 
μηχανέλαια, παρακαλώ όπως διαβιβάσει τα σχετικά στοιχεία στο Υπουργείο 
για διερεύνηση.  Σημειώνεται ότι τέτοιου είδους νοθείες γίνονται συνήθως κατά 
τη μεταφορά του πετρελαίου θέρμανσης από το πρατήριο στους πελάτες, 
γεγονός που καθιστά δύσκολο τον εντοπισμό τους, εκτός και εάν υπάρχουν 
σχετικά στοιχεία. 

6.  Πρόθεση του Υπουργείου στο οποίο προΐσταμαι είναι η συνέχιση των ελέγχων 
στα πετρελαιοειδή ώστε να διασφαλίζεται ότι στην κυπριακή αγορά διατίθενται 
πετρελαιοειδή που πληρούν τις καθοριζόμενες από τη νομοθεσία 
προδιαγραφές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.191, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.191, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 Νοεμβρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γ. Τάσου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει μελετήσει λεπτομερώς το θέμα και αντί 
αποθηκευτικού - εμπλουτιστικού φράγματος χωρητικότητας 250.000 κ.μ., όπως ήταν 
το αρχικό αίτημα, πρότεινε την κατασκευή δύο φραγμάτων, ένα στον ποταμό 
Καμμίτση χωρητικότητας 1,000,000 κ.μ. και ένα στον ποταμό Αρχάγγελο 
χωρητικότητας 205,000 κ.μ., για αντιπλημμυρικούς κυρίως σκοπούς, με στόχο την 
προστασία των περιοχών Αραδίππου και Λειβαδιών.  Έχουν ήδη διεξαχθεί μελέτες 
σκοπιμότητας και περιβαλλοντικές μελέτες για τα πιο πάνω έργα.  Για το φράγμα 
Καμμίτση έχει δοθεί θετική γνωμάτευση από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος, ενώ για το 
φράγμα Αρχαγγέλου έχουν προκύψει κάποια προβλήματα, τα οποία θα επιλυθούν 
σύντομα.  Το κόστος των έργων ανέρχεται στα £4 εκ. 

 Παρά τις προσπάθειες μας, δυστυχώς δεν κατέστη δυνατόν να περιληφθεί 
πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2008 για την τελική μελέτη των δύο φραγμάτων.  
Το έργο όμως παραμένει στον κατάλογο των έργων που προωθεί το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για υλοποίηση και θα καταβληθεί 
προσπάθεια ώστε η απαιτούμενη δαπάνη για την τελική μελέτη του έργου να 
περιληφθεί στον προϋπολογισμό του 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.200, ημερομηνίας 9 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.200 ημερ. 9.11.2007 του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα  

∆ιάθεση κρατικής γης στην κοινότητα Κονιών για τη δημιουργία αθλητικών 
εγκαταστάσεων  

Αίτηση Α∆Χ 102/05 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.200 και ημερομηνία 13.11.2007, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ, ότι για την εν λόγω αίτηση, έχουν 
ήδη εξασφαλιστεί οι απόψεις των αρμοδίων Τμημάτων. 

2. Στο παρόν στάδιο, η αίτηση βρίσκεται στον Κλάδο Εκτιμήσεων του (Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας) για τον υπολογισμό της αξίας της αιτούμενης γης και 
ακολούθως, έχουν δοθεί οδηγίες να διαβιβαστεί αμέσως στο ∆ιευθυντή του Τμήματος 
για την άμεση προώθηση της στην Υπουργική Επιτροπή, για μελέτη και λήψη 
απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.204, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την επιδιόρθωση της λιμνοδεξαμενής 
του Αρδευτικού Τμήματος Στατού - Αγίου Φωτίου και Κοιλίνιας, με σκοπό τη μείωση 
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των διαρροών και σας πληροφορώ ότι στον Προϋπολογισμό του 2008, 
περιλαμβάνεται ποσό ύψους £100.000 για την επένδυση της λιμνοδεξαμενής με 
υδατοστεγή μεμβράνη. 

 Μετά την έγκριση του προϋπολογισμού του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, το 
Τμήμα θα προχωρήσει στην προκήρυξη προσφορών για προμήθεια και εγκατάσταση 
της μεμβράνης, με στόχο οι κατασκευαστικές εργασίες να αρχίσουν περί τα μέσα 
Οκτωβρίου, περίοδος κατά την οποία η λιμνοδεξαμενή αναμένεται ότι θα έχει αδειάσει. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.205, ημερομηνίας 9 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα με αρ. 23.06.009.02.205, η οποία στάληκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 19/11/07, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι το πρόβλημα που δημιουργήθηκε στην κοινότητα Στατού - Αγίου 
Φωτίου, λόγω της ανέγερσης μη αδειούχων και αυθαίρετων επεκτάσεων σε 
οικοδομές, οι οποίες έγιναν με ευθύνη των ιδιοκτητών και όχι οποιουδήποτε άλλου, 
εξετάζεται ήδη στο πλαίσιο της αναθεώρησης του κειμένου της ∆ήλωσης Πολιτικής. 

2. Στη σχετική διαδικασία συμμετέχει και η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, ενώ έχει 
ενημερωθεί σχετικά και ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.211, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.211 ημερ. 9 Νοεμβρίου 2007, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 13 Νοεμβρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων δεν εκπονεί υδρολογικές μελέτες για 
λογαριασμό Κοινοτικών ή άλλων Αρχών.  Η Κοινότητα Μαραθούντας μπορεί να 
αναθέσει την εκπόνηση υδρολογικής μελέτης, αν αυτή χρειάζεται για τον σχεδιασμό 
τοπικών έργων (αντιπλημμυρικά έργα, παροχέτευση ομβρίων υδάτων, κλπ), σε 
ιδιώτες μελετητές.  Το Τ.Α.Υ. θα μπορούσε να συμβάλλει στην αξιολόγηση μιας 
τέτοιας μελέτης εάν του ζητηθεί. 

 Το αίτημα της Κοινότητας για την κατασκευή συστήματος διοχέτευσης ομβρίων 
υδάτων αφορά την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου. 

 Όσον αφορά την κατασκευή αποχετευτικού συστήματος οικιακών λυμάτων, η 
Κοινότητα δεν έχει εκφράσει μέχρι σήμερα προς το Τ.Α.Υ. την ύπαρξη οποιουδήποτε 
αποχετευτικού προβλήματος και γι’ αυτό το λόγο δεν έχει συμπεριληφθεί στις 
Κοινότητες της Επαρχίας Πάφου για τις οποίες έχουν διεξαχθεί Προκαταρκτικές 
Αναγνωριστικές Μελέτες.  Ως εκ τούτου, δεν υπάρχει τεκμηριωμένη εκτίμηση του 
αποχετευτικού προβλήματος της Κοινότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Υγείας κ. Κώστα 
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Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.212, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2007, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα:  Ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, με αρ. 23.06.009.02.212 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του κ. Τάσου Μητσόπουλου, με αρ. 
23.06.009.02.212, ημερομηνίας 15/11/2007, σχετικά με το φαρμακευτικό σκεύασμα 
Trasylol και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Το φαρμακευτικό προϊόν Trasylol (aprotinin) διαθέτει “ειδική άδεια 
κυκλοφορίας”, η οποία εκδίδεται με βάση το άρθρο 13Α των περί Φαρμάκων 
Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμων 70(Ι) 2001 - 
2007 και το άρθρο 126α της οδηγίας 2004/27/EC και η οποία έχει ανασταλεί με 
απόφαση του Συμβουλίου Φαρμάκων την 27η Νοεμβρίου 2007. 

 Από τα προκαταρκτικά αποτελέσματα της μελέτης BART (Blood conservation 
using Antifibrinolytics in a Randomized Trial) προέκυψε ότι υπάρχει μια αύξηση στη 
θνησιμότητα από κάθε αιτία στους ασθενείς που λάμβαναν aprotinin σε σύγκριση με 
τους ασθενείς που λάμβαναν άλλα αντιαιμορραγικά φάρμακα, όπως aminocaproic 
acid ή traxenamic acid.  Σημειώνεται ότι η μελέτη BART έχει διακοπεί, ενώ τα τελικά 
αποτελέσματα είναι υπό μελέτη και αξιολόγηση από τα αρμόδια κοινοτικά όργανα, 
αφού το θέμα έχει ενταχθεί σε διαδικασία παραπομπής για αναθεώρηση του προφίλ 
ασφάλειας βάσει του άρθρου 33 του κοινοτικού κώδικα σχετικά με τα φαρμακευτικά 
προϊόντα για ανθρώπινη χρήση (οδηγία 2001/83/EC).  Αναμένεται από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή η έγκριση μιας απόφασης εφαρμόσιμης σε όλες τις χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και σε αναμονή της απόφασης από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, το Συμβούλιο Φαρμάκων αποφάσισε στη συνεδρίαση του στις 27 
Νοεμβρίου 2007 την αναστολή της “ειδικής άδειας κυκλοφορίας”, του προϊόντος 
Trasylol.  Η απόφαση συνάδει με τη σύσταση του Ευρωπαϊκού Οργανισμού 
Φαρμάκων (ΕΜΕΑ). 

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, αναφέρεται για ενημέρωση σας, ότι η Επιτροπή 
Φαρμάκων για Ανθρώπινη Χρήση (CHMP) και η Ομάδα Εργασίας για την 
Φαρμακοεπαγρύπνηση του ΕΜΕΑ αξιολόγησαν τόσο τα αποτελέσματα της μελέτης 
BART όσο και τα αποτελέσματα άλλων μελετών ασφάλειας και κατέληξαν στο 
συμπέρασμα ότι οι κίνδυνοι από τη χρήση του πιο πάνω προϊόντος είναι 
περισσότεροι από τα οφέλη και ότι οι άδειες κυκλοφορίας σε εκείνα τα κράτη μέλη 
όπου κυκλοφορούν πρέπει να ανασταλούν.  Σχετικό δελτίο τύπου εκδόθηκε στις 
22/11/2007 κατόπιν οδηγιών του ΕΜΕΑ και διατίθεται στην ιστοσελίδα των 
Φαρμακευτικών Υπηρεσιών καθώς και του ΕΜΕΑ (www.emea.europa.eu).  H CHMP 
συνέστησε επίσης την εκκίνηση της διαδικασίας παραπομπής κάτω από το άρθρο 33 
της οδηγίας 2001/83/EC ώστε να καταλήξει σε ένα ολοκληρωμένο συμπέρασμα για τη 
χρήση των φαρμακευτικών προϊόντων που περιέχουν aprotinin.  Η άποψη της CHMP 
διαβιβάστηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για έγκριση μιας απόφασης εφαρμόσιμης σε 
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες ενημερώθηκαν στις 5/11/2007 από την εταιρεία 
Bayer ότι αποφάσισε να αναστείλει προσωρινά την παγκόσμια διάθεση του Trasylol 
και προέβησαν σε σχετική ανακοίνωση τύπου την ίδια μέρα [η οποία διατίθεται στην 
ιστοσελίδα των Υπηρεσιών:  (www.moh.gov.cy/phs)].  Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 
έδωσαν επίσης τις δέουσες οδηγίες προς τα φαρμακεία του ∆ημόσιου Τομέα για 
αναστολή της διάθεσης του προϊόντος και για ανάλογη ενημέρωση των θαλάμων των 
κλινικών και των γιατρών.  Στάληκε επίσης επιστολή προς τους επαγγελματίες της 
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υγείας, από την εταιρεία μετά από συνεννόηση με τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες, 
ενημερώνοντας τους για τα νέα δεδομένα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.214, ημερομηνίας 19 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σχετικά με ερώτημα κατά πόσο το 
∆ασάκι της Άχνας θεωρείται ακριτική περιοχή και ποία είναι τα ωφελήματα των 

κατοίκων του χωριού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.214 και ημερ. 22/11/2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Κοινότητα Άχνας ήταν ενταγμένη στο Στεγαστικό Σχέδιο Ενθάρρυνσης 
Ζευγαριών να εγκατασταθούν σε Κοινότητες που γειτνιάζουν με τη Γραμμή 
Αντιπαράθεσης.  Το εν λόγω Σχέδιο μαζί με άλλα τέσσερα Στεγαστικά Σχέδια 
του Υπουργείου Εσωτερικών έχουν ενοποιηθεί στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο το 
οποίο έχει τεθεί σε εφαρμογή από 1.1.2007. 

3. Η παρεχόμενη από το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο συνολική βοήθεια είναι η 
ακόλουθη: 

 (α) Για την ανέγερση/αγορά κατοικίας/διαμερίσματος για σκοπούς 
ιδιοκατοίκησης στις περιοχές που καλύπτονται από τον άξονα 
περιφερειακής πολιτικής, παρέχεται χορηγία ύψους £8.000 και 
χαμηλότοκο δάνειο από £20.000 - £48.000, ανάλογα με τη σύνθεση της 
οικογένειας και νοουμένου ότι πληρούνται τα εισοδηματικά κριτήρια. 

 (β) Για τη βελτίωση/επέκταση ιδιόκτητης κατοικίας/διαμερίσματος για 
σκοπούς ιδιοκατοίκησης παρέχεται χορηγία ύψους 50% της δαπάνης με 
κατώτατο ποσό £1.000 και ανώτατο ποσό £4.000 και χαμηλότοκο δάνειο 
από £1.000 μέχρι £6.000. 

4. Το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται στη διαδικασία επανεξέτασης της 
στεγαστικής πολιτικής του Κράτους.  Τα αναγκαία στοιχεία και εισηγήσεις 
αξιοποιούνται μέσα στα πλαίσια μιας κοινωνικοοικονομικής μελέτης που γίνεται 
με τη συνεργασία του Υπουργείου Οικονομικών για να χαραχθεί η νέα 
στεγαστική πολιτική.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.217, 
ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Κύπρου Χρυσοστομίδη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.217, ημερ. 20/11/2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Κύπρου Χρυσοστομίδη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.02.217 ημερ. 23/11/07 
για την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι, μετά από σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στις 25/10/2007, ο 
Πρόεδρος και τα τρία μέλη που παραιτήθηκαν από τη Σχολική Εφορεία Επισκοπειού 
απέσυραν τις παραιτήσεις τους και επανήλθαν στη θέση τους.  Έκτοτε η Σχολική 
Εφορεία Επισκοπείου λειτουργεί κανονικά. 
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2. Όσον αφορά τη λειτουργία Περιφερειακού ∆ημοτικού σχολείου στα Πέρα 
Ορεινής, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει αρχίσει διαβουλεύσεις με τους 
γονείς τόσο του σχολείου Επισκοπείου (Α – Ε τάξεις δημοτικού και τάξη 
προδημοτικής) όσο και του Νηπιαγωγείου Πέρα Ορεινής σχετικά με τα οφέλη που θα 
έχουν τα παιδιά τους με τη φοίτηση σε μεγαλύτερη σχολική μονάδα. 

3. Υπογραμμίζεται πως το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν προτίθεται να 
επιβάλει στους γονείς οποιαδήποτε απόφαση σε σχέση με αυτό το θέμα.  Αντίθετα οι 
γονείς των εμπλεκόμενων σχολείων θα κληθούν να ψηφίσουν για το ενδεχόμενο 
κλεισίματος του ∆ημοτικού Σχολείου Επισκοπειού και τη λειτουργία Περιφερειακού 
Σχολείου Ταμασού.  Το ∆ημοτικό Σχολείο Επισκοπειού θα κλείσει μόνο εάν συμφωνεί 
το 75% των γονέων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.218, 
ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.218, ημερ. 20.11.2007 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

α. Από του 1967 τα Ην. Έθνη ανέλαβαν με ∆ιασκέψεις και Συνόδους 
Εμπειρογνωμόνων την τυποποίηση των γεωγραφικών ονομάτων όλου του 
κόσμου και κάλεσαν τα κράτη μέλη τους να συμμετάσχουν σ’ αυτό το 
πρόγραμμα.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία ανταποκρίθηκε θετικά στην πρόσκληση 
των Ην. Εθνών και με απόφαση του Υπουργικού συμβουλίου Αρ. 15769 της 
21.4.77 διόρισε τη Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή Τυποποίησης Γεωγραφικών 
Ονομάτων (Μ.Κ.Ε.Τ.Γ.Ο.), η οποία σήμερα λειτουργεί σύμφωνα με τον περί 
διαδικασίας Τυποποίησης των Γεωγραφικών Ονομάτων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας Νόμο του 1998 έως 2001 και τους κανονισμούς που ψηφίστηκαν 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, και είναι η μόνη αρμόδια Επιτροπή 
Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων. 

β. Οι κύριοι λόγοι του παγκόσμιου προγράμματος είναι η ενιαία χρήση των ορθών 
τοπωνυμίων, της αποτελεσματικής επικοινωνίας παγκοσμίως και της 
διαφύλαξης των τοπωνυμίων τα οποία προσδιορίζουν και αντικατοπτρίζουν την 
κουλτούρα, την πολιτιστική κληρονομιά, την παράδοση και τη φυσιογνωμία του 
τόπου. 

γ. Η τυποποίηση των γεωγραφικών ονομάτων συμπεριλαμβάνει και μεταγραφή 
των μη ρομανικών γραφικών συστημάτων, όπως π.χ. του αραβικού, του 
εβραϊκού, του ελληνικού, του κινέζικου κ.ά. σε ρομανικό σύστημα γραφής, 
αντιληπτό επικοινωνιακό σύστημα παγκοσμίως.  Σε ό,τι αφορά το ελληνικό 
αλφάβητο η Ελλάδα και η Κύπρος, ως ομόγλωσσες χώρες συνεργάστηκαν και 
ετοίμασαν τη μεταγραφή του ελληνικού αλφαβήτου σε ρομανικό σύστημα 
γραφής, το οποίο ύστερα από διεξοδική συζήτηση στην Ομάδα 
Εμπειρογνωμόνων των Η.Ε. για αρκετό χρόνο εγκρίθηκε από την Πέμπτη 
∆ιάσκεψη το 1987 (Απόφ. V/19) ως διεθνές σύστημα το ΕΛΟΤ 743. 

δ. Η εγκεκριμένη από τα Η.Ε. μεταγραφή του ελληνικού αλφαβήτου εγκρίθηκε και 
από τον ∆ιεθνή Οργανισμό Τυποποίησης, ως πρότυπο του με τα στοιχεία ISO 
843.3. 
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ε. Την εφαρμογή από τις Υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας της επίσημης μεταγραφής 
του Ελληνικού αλφαβήτου σε ρομανικό σύστημα γραφής, όπως εγκρίθηκε από 
τα Η.Ε., επικύρωσε το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφαση του Αρ. 31.075 την 
15.12.1988.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού κυκλοφόρησε κατά 
καιρούς εγκυκλίους για την εφαρμογή του συστήματος αυτού.  Να σημειωθεί ότι 
το εν λόγω σύστημα με απόφαση του Υπουργού Προεδρίας εφαρμόζεται 
πλήρως σε όλη την Ελληνική Επικράτεια. 

στ. Η σημασία της έγκρισης διεθνούς συστήματος απόδοσης της ελληνικής 
γλώσσας έχει τεράστια σημασία, ώστε να έχουν τα ονόματα της Κύπρου διεθνή 
υπόσταση. 

ζ. Όλα τα σχετικά με την ερώτηση σας, καθώς και κατάλογος των ονομάτων των 
πόλεων και των χωριών της Κύπρου, βρίσκονται στον επισυναπτόμενο Οδηγό 
Τυποποίησης Ονομάτων, τον οποίο πρόσφατα εξέδωσε η αρμόδια Μόνιμη 
Κυπριακή Επιτροπή Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων.» 

Σημείωση: Τα επισυναπτόμενα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.219, ημερομηνίας 20 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.219 και ημερομηνία 
23 Νοεμβρίου 2007 με την οποία διαβιβάζεται ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη σχετικά με την παροχή ειδικής χορηγίας σε πρόσφυγες που ανέγειραν 
κατοικία σε συνοικισμό αυτοστέγασης και δεν έχουν ακόμη τίτλο ιδιοκτησίας και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί Ειδικής Χορηγίας (Αγορά ή Ανέγερση Κατοικίας) Νόμο, 
(Ν.91(Ι)/2006), απαραίτητος όρος για την παραχώρηση της εν λόγω χορηγίας είναι 
όπως ο αιτητής έχει την κυριότητα της κατοικίας για την οποία υποβάλλεται το αίτημα 
για χορηγία.  Κατά την εξέταση των αιτήσεων, παρουσιάστηκαν περιπτώσεις 
προσφύγων που ανήγειραν την κατοικία τους σε κυβερνητικό οικόπεδο (χαλίτικη ή 
τουρκοκυπριακή γη) έπειτα από παραχώρηση σ’ αυτούς σχετικής άδειας χρήσης, 
καθώς και προσώπων που ανήγειραν την κατοικία τους πάνω από υφιστάμενες 
κατοικίες των γονιών τους.  Και στις δύο πιο πάνω περιπτώσεις οι αιτητές δεν είναι οι 
εγγεγραμμένοι ιδιοκτήτες της οικοδομήσιμης γης με συνέπεια να μην είναι δικαιούχοι 
της χορηγίας. 

 Για την επίλυση του θέματος το Υπουργείο Οικονομικών έχει προβεί στη 
διαδικασία τροποποίησης της νομοθεσίας ώστε αυτή να καλύπτει και τις περιπτώσεις 
ανέγερσης κατοικίας από πρόσφυγες και ιδιώτες σε οικοδομήσιμη γη, της οποίας δεν 
έχουν την κυριότητα, αλλά η οποία ανήκει στο κράτος ή σε συγγενικά πρόσωπα. 

 Σημειώνεται ότι οι σχετικές με το θέμα αιτήσεις που έχουν ήδη υποβληθεί δεν 
έχουν απορριφθεί, αλλά παραμένουν σε εκκρεμότητα μέχρις ότου οριστικοποιηθεί η 
τροποποίηση της νομοθεσίας. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.220, 
ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
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Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση 23.06.009.02.220/20.11.07 του Βουλευτή Γ. Περδίκη 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας ημερ. 23/11/2007 και να σας 
πληροφορήσω ότι ήδη έχουν απομακρυνθεί από όλα τα σχολικά κτίρια κατασκευές 
που περιέχουν αμίαντο. 

 Μεμονωμένες κατασκευές πολύ περιορισμένης έκτασης που δεν έχουν 
εντοπιστεί πιθανόν να διέφυγαν της διερεύνησης που έγινε. 

 Σε ορισμένα σχολεία υπάρχουν υποστατικά του Σώματος προσκόπων των 
οποίων τμήματα είναι κατασκευασμένα με αμιαντοτσιμέντο. 

 Έχει ζητηθεί από το Σώμα προσκόπων όπως τα υποστατικά συντηρούνται 
συστηματικά μέχρι να γίνουν διευθετήσεις για απομάκρυνση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2007 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.221, ημερομηνίας 20 
Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.02.221 και ημερομηνία 
23/11/2007 και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

 Η διαδικασία της ∆ημόσιας Ακρόασης δεν προγραμματίζεται να εφαρμοσθεί 
στην περίπτωση της αναθεώρησης και τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών των 
κοινοτήτων όπου ισχύει η ∆ήλωση Πολιτικής και ο λόγος δεν είναι νομοτυπικός, αλλά 
πρακτικός.  Ουσιαστικά η αναθεώρηση αφορά περισσότερες από 300 κοινότητες, θα 
γίνεται παράλληλα και ταυτόχρονα, μέσα από μια διαδικασία, στην οποία 
συμμετέχουν, μεταξύ άλλων, και τα Κοινοτικά Συμβούλια, η οποία είναι εκ των 
πραγμάτων χρονοβόρα και περίπλοκη.  Η διενέργεια Ακροάσεων για τόσες 
Κοινότητες αναπόφευκτα θα έχει ως αποτέλεσμα καθυστερήσεις που δεν μπορεί να 
εκτιμηθεί πόσο θα διαρκέσουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.222, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.222 ημερ. 20 Νοεμβρίου 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 23 Νοεμβρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από διαβουλεύσεις της Κοινότητας Θελέτρας με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου, έχουν προκαταρκτικά επιλεγεί τρεις χώροι σε απαλλοτριωμένη γη για τη 
δημιουργία νέων οικοπέδων.  Στον ένα από τους τρεις χώρους υπάρχει νεαρό δάσος, 
το οποίο θα επηρεαστεί μερικώς από τη σκοπούμενη ανάπτυξη. 

 Εν τω μεταξύ, το Κοινοτικό Συμβούλιο Θελέτρας έχει προτείνει προς την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση την αξιοποίηση τέταρτου απαλλοτριωμένου χώρου ώστε να μην 
επηρεαστεί το αλσύλλιο. 

 Το Τμήμα ∆ασών θα έλθει σε συνεννόηση με τον Έπαρχο Πάφου και το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, με στόχο να καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια για να 
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μην επηρεαστεί το πράσινο ή άλλα στοιχεία του περιβάλλοντος από το διαχωρισμό 
των οικοπέδων και την οικιστική ανάπτυξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.224, 
ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.224, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με αρ. φακ. 
23.06.009.02.224 ημερ. 23.11.2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα του βάρους της σχολικής τσάντας απασχόλησε και απασχολεί το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού γιατί είναι θέμα που επηρεάζει την υγεία 
των μαθητών μας.  Επισημαίνεται ότι το συγκεκριμένο θέμα είχε συζητηθεί και 
στο παρελθόν (18 Μαρτίου 2003) στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας της 
Βουλής στην παρουσία όλων των εμπλεκόμενων φορέων. 

2. Έχουν γίνει δειγματοληπτικές έρευνες σε διάφορα σχολεία (δημοτικά και 
γυμνάσια) που καταδεικνύουν ότι το μέσο βάρος της τσάντας των παιδιών του 
δημοτικού είναι 5,6 kg και του γυμνασίου 7 kg.  Λαμβάνοντας υπόψη το 
γεγονός ότι το μέσο βάρος των παιδιών του δημοτικού σχολείου είναι 35 kg και 
του Γυμνασίου 58 kg φαίνεται ότι πράγματι υπάρχει πρόβλημα σε ό,τι αφορά το 
βάρος της σχολικής τσάντας αφού με βάση τις απόψεις των ειδικών, το βάρος 
αυτό δεν πρέπει να υπερβαίνει το 10% του βάρους των παιδιών. 

3. Επισημαίνεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, γνωρίζει τις 
επιπτώσεις που έχει στην υγεία των παιδιών το βάρος της τσάντας και μεριμνά 
με κάθε τρόπο στην αντιμετώπιση του προβλήματος. 

4. Σε ό,τι αφορά τη ∆ημοτική Εκπαίδευση, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
έχει προβεί και συνεχίζει να προβαίνει στη λήψη μέτρων για την απάμβλυνση 
και κατά το δυνατό την εξάλειψη του προβλήματος.  Συγκεκριμένα: 

α) Στην αρχή κάθε σχολικής χρονιάς υπενθυμίζεται στους εκπαιδευτικούς 
με σχετική εγκύκλιο ότι πρέπει να δίνεται μεγάλη προσοχή στη σχολική 
τσάντα των παιδιών.  Ταυτόχρονα, οι Επιθεωρητές ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης θέτουν το θέμα στα σχολεία με τις πρώτες επισκέψεις τους 
μέσα στο Σεπτέμβρη και συστήνουν στους διευθυντές και δασκάλους να 
προβαίνουν συνεχώς σε όλες τις ενδεδειγμένες ενέργειες για πλήρη 
εφαρμογή των οδηγιών της εγκυκλίου, συστήνοντας μάλιστα 
συγκεκριμένα μέτρα για αντιμετώπιση του προβλήματος (τρόπος 
μεταφοράς της σχολικής τσάντας, είδος της τσάντας, συστάσεις προς 
τους γονείς, γραπτές οδηγίες στα ενημερωτικά φυλλάδια προς τους 
γονείς, συστάσεις για παραμονή κάποιων βιβλίων στην τάξη κ.ά.). 

 Σύμφωνα με την εγκύκλιο και τις οδηγίες των Επιθεωρητών, τα παιδιά 
μέσα στη σχολική τους τσάντα πρέπει να έχουν μόνο τα βιβλία και τα 
τετράδια των μαθημάτων της ημέρας και όχι όλα τα βιβλία και τα 
τετράδια που τους έχουν δοθεί. 

β) Καλούνται, επίσης, οι εκπαιδευτικοί να συζητήσουν το πρόβλημα που 
δημιουργείται με το βάρος της σχολικής τσάντας σε συνεδρία του 
διδακτικού προσωπικού και να προχωρήσουν στη λήψη των 
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απαραίτητων μέτρων στη δική τους σχολική μονάδα για την 
αντιμετώπισή του. 

γ) Επίσης, καλείται το διδακτικό προσωπικό να ενημερώσει και να 
ευαισθητοποιήσει προς αυτή την κατεύθυνση τους μαθητές και τους 
γονείς από τους οποίους εξαρτάται σε πολύ μεγάλο βαθμό η επιτυχία 
της όλης προσπάθειας.  Γίνεται εισήγηση στους γονείς να συμβουλεύουν 
τα παιδιά τους και με διακριτικό τρόπο να ελέγχουν καθημερινά την 
τσάντα των παιδιών τους, ώστε αυτή να περιέχει μόνο τα απαραίτητα 
σχολικά βιβλία και γραφική ύλη, σύμφωνα με το ημερήσιο πρόγραμμα 
των παιδιών. 

δ) Πέρα από τις οδηγίες των διευθυντών προς τα παιδιά και τους γονείς, οι 
Επιθεωρητές αναπτύσσουν το συγκεκριμένο θέμα, πολύ συχνά, στις 
διαλέξεις που δίνουν τα βράδια προς τους γονείς. 

ε) Για το θέμα της σχολικής τσάντας γίνεται, επίσης, αναφορά στην 
Ιστοσελίδα της ∆ημοτικής Εκπαίδευσης καθώς και στο Χάρτη 
∆ικαιωμάτων του Πολίτη (για τη ∆ημοτική Εκπαίδευση), ώστε να 
ευαισθητοποιηθούν και να λάβουν τα απαραίτητα μέτρα όλοι οι 
εμπλεκόμενοι φορείς. 

5. Σε ό,τι αφορά τη Μέση Εκπαίδευση, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με 
εγκυκλίους προς τους ∆ιευθυντές/ντριες Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης γίνεται 
εισήγηση: 

α) Ο υπεύθυνος τμήματος να τονίσει στα παιδιά, ότι πρέπει να μεταφέρουν 
μόνο τα απαραίτητα βιβλία και τετράδια για κάθε μέρα. 

β) Οι καθηγητές να ενημερώνουν τους μαθητές ποια ακριβώς 
βιβλία/τετράδια θα τους είναι απαραίτητα σε κάθε μάθημα. 

γ) Εάν για κάποια μαθήματα είναι αρκετό ένα βιβλίο για κάθε θρανίο (π.χ. 
Γραμματική ή Συντακτικό Νεοελληνικής Γλώσσας), να συμφωνηθεί ποιο 
από τα δύο παιδιά θα το φέρνει. 

δ) Τα τετράδια να μην είναι ογκώδη.  Θα μπορούσε π.χ. αντί για ένα 
τετράδιο των 100 φύλλων ολόχρονα, να χρησιμοποιηθούν δύο των 50 
φύλλων (ένα για κάθε τετράμηνο). 

ε) Να αξιοποιηθούν περισσότερο οι ατομικοί χώροι “lockers”, που 
υπάρχουν στα περισσότερα Λύκεια για τη φύλαξη βιβλίων που δεν θ’ 
αξιοποιηθούν για εργασία στο σπίτι. 

 Τέλος επισημαίνεται, μετά από έρευνα στο διαδίκτυο, ότι το θέμα της  
υπέρβαρης σχολικής τσάντας αντιμετωπίζουν και σχολεία σε άλλα μέρη του κόσμου, 
χωρίς να έχει δοθεί ικανοποιητική λύση προς αντιμετώπιση του συγκεκριμένου 
προβλήματος. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.225, 

ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.225, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007 βουλευτή 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.225 και ημερ. 23.11.2007 
σχετικά με την ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.225, ημερ. 20.11.2007, του βουλευτή 
κυρίου Γιώργου Περδίκη σε σχέση με πληροφόρηση που είχε για την ύπαρξη 
ρύπανσης ορισμένων ανατολικών περιοχών της Πάφου με σκουπίδια και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας δεν έχει γραφείο στην Πάφο επειδή εκεί δεν 
υπάρχει λιμάνι στο οποίο να ελλιμενίζονται ποντοπόρα πλοία τα οποία να 
εμπίπτουν στις πρόνοιες για έλεγχο στο πλαίσιο ενάσκησης Ελέγχου Κράτους 
Λιμένα (Νόμος 47(Ι)/2001 όπως τροποποιήθηκε με το Νόμο 27(Ι)/2004).  
Συνεπώς δε δικαιολογείται η ύπαρξη και η στελέχωση γραφείου του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας στη Πάφο. 

3. Ο έλεγχος πλοίων που διέρχονται τόσο από την θαλάσσια περιοχή της Πάφου 
όσο και από άλλες θαλάσσιες περιοχές της ∆ημοκρατίας δεν αποτελεί 
συμβατική υποχρέωση της ∆ημοκρατίας.  Η δε μεταφορά και η επιβίβαση 
Επιθεωρητών του  Τμήματος σε πλοία τα οποία διέρχονται θαλάσσιων 
περιοχών της ∆ημοκρατίας είναι πρακτικά αδύνατη. 

4. Έλεγχοι πλοίων, περιλαμβανομένων των επιβατηγών κρουαζιερόπλοιων 
διενεργούνται με βάση τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας σε πλοία τα οποία 
ελλιμενίζονται στα λιμάνια της ∆ημοκρατίας (στη Λεμεσό, Βασιλικό και 
Λάρνακα).  Στο πλαίσιο του ελέγχου αυτού που διενεργείται στα λιμάνια (Port 
State Control), ιδιαίτερη έμφαση δίνεται στο σύστημα περισυλλογής και 
διαχείρισης των αποβλήτων και σκουπιδιών που τα πλοία είναι υποχρεωμένα 
να εφαρμόζουν.  Σημειώνεται ότι στα λιμάνια της ∆ημοκρατίας υπάρχει 
υποδομή και λειτουργούν εγκαταστάσεις ευκολιών υποδοχής και περισυλλογής 
αποβλήτων και σκουπιδιών από πλοία.  Κρουαζιερόπλοια που συχνά 
διέρχονται των ανατολικών ακτών της Πάφου είναι συνήθως αυτά που 
αναχωρούν από τη Λεμεσό με προορισμό νησιά της Ελλάδας.  Το Τμήμα 
Εμπορικής Ναυτιλίας, με βάση τις εμπειρίες από τις επιθεωρήσεις και ελέγχους 
που διενεργεί, θεωρεί το ενδεχόμενο της παράνομης απόρριψης σκουπιδιών 
από τα κρουαζιερόπλοια αυτά ως απομακρυσμένο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.226, 

ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.226 και ημερομηνία 20 Νοεμβρίου 2007 του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2007, σχετικά με 
Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.226, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας κ. Γιώργου Περδίκη για το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1) Τα αιτήματα για τοποθέτηση κυρτωμάτων αξιολογούνται από την αρμόδια 
διατμηματική Επιτροπή (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την 
Επίλυση Κυκλοφοριακών Τμημάτων) την οποία απαρτίζουν εκπρόσωποι του 
Αρχηγού Αστυνομίας, του Γενικού ∆ιευθυντή Γραφείου Προγραμματισμού, του 
∆ιευθυντή Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας 
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και Οικήσεως και της Ένωσης ∆ήμων.  Στη συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής 
εκπροσωπείται και η αρμόδια Τοπική Αρχή.  Τα σχετικά αιτήματα εξετάζονται 
και σε επιτόπιες επισκέψεις αρμοδίων λειτουργών της Αστυνομίας, του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και της Τοπικής Αρχής ώστε να αξιολογούνται οι 
κυκλοφοριακές συνθήκες στην περιοχή και τυχόν προβλήματα οδικής 
ασφάλειας. 

2) Στη πόλη της Πάφου έχει υποβληθεί μεγάλος αριθμός εισηγήσεων/αιτημάτων 
για κατασκευή κυρτωμάτων τόσο από την Αστυνομία και το ∆ήμο Πάφου όσο 
και από πολίτες που αντιμετωπίζουν προβλήματα οδικής ασφάλειας από τις 
αυξημένες ταχύτητες που αναπτύσσουν οι οδηγοί.  Η Τεχνική Επιτροπή έκρινε 
δικαιολογημένη την κατασκευή κυρτωμάτων σε 15 οδούς στα δημοτικά όρια της 
Πάφου.  Την κατασκευή των κυρτωμάτων προωθεί το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
ή ο ∆ήμος Πάφου ανάλογα με ποιος έχει την αρμοδιότητα για το δρόμο στον 
οποίο εγκρίθηκε η κατασκευή τους. 

3) Σύμφωνα με τα στατιστικά στοιχεία της Αστυνομίας, οι εκπρόσωποι του 
Αρχηγού Αστυνομίας έχουν ενημερώσει την Τεχνική Επιτροπή ότι σε όλους 
τους δρόμους όπου είχαν καταγραφεί δυστυχήματα πριν την κατασκευή 
κυρτωμάτων μετά την κατασκευή των κυρτωμάτων δεν καταγράφτηκε κανένα 
δυστύχημα.  Σημειώνεται επίσης ότι εκπρόσωποι των Τοπικών Αρχών 
αναφέρουν ότι η κατασκευή κυρτωμάτων είναι το πιο αποτελεσματικό μέτρο 
που έχει συμβάλει στην ουσιαστική αναβάθμιση της οδικής ασφάλειας στους 
∆ήμους/Κοινότητες τους. 

4) Σημειώνεται τέλος ότι όπως έχει ενημερωθεί ο αρμόδιος λειτουργός του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων από εκπρόσωπο του Αστυνομικού ∆ιευθυντή 
Πάφου, ο ∆ήμος Πάφου έχει πρόσφατα τοποθετήσει αυθαίρετα πλαστικά 
κυρτώματα σε μεγάλο αριθμό οικιστικών οδών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.228, ημερομηνίας 22 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.228, ημερ. 22.11.2007 του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας με ημερ. 18.1.2008, προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σε όλους τους Κυβερνητικούς Οικισμούς, παγκύπρια, υπάρχουν 504 
υφιστάμενες πολυκατοικίες.  Από αυτές οι 101 επιδέχονται προσθήκη 
ανελκυστήρα, με βάση τεχνικά κριτήρια που έθεσε το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, ενώ οι 403 δεν επιδέχονται. 

(β) Επισυνάπτονται Κατάλογοι που δείχνουν, κατά επαρχία, την πιο πάνω εικόνα 
και ξεχωριστά για κάθε Οικισμό, με οδούς και αριθμούς των πολυκατοικιών. 

(γ) Στο χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης, που επίσης επισυνάπτεται φαίνεται η 
δυνατότητα του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως αποπεράτωσης 
ολόκληρου του έργου.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.231, 

ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.231 ημερομηνίας 29/11/2007 
που υπέβαλε η Βουλευτής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κα Ρούλα Μαυρονικόλα 
(η επιστολή σας ημερ. 7/12/2007 είναι σχετική) αναφορικά με το ερώτημα, κατά πόσο 
το πιστοποιητικό ασθένειας που εκδίδεται από το γιατρό που παρακολουθεί το παιδί 
εκπαιδευτικού μπορεί να θεωρηθεί επαρκές δικαιολογητικό, για να χρεωθεί ως άδεια 
ασθένειας στον εκπαιδευτικό και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η άδεια των εκπαιδευτικών ρυθμίζεται με τους περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) Κανονισμούς, Κ∆Π 307/93 και περιλαμβάνει 
την άδεια απουσίας με ή χωρίς απολαβές, την άδεια ασθένειας με ή χωρίς 
απολαβές καθώς επίσης και την εκπαιδευτική άδεια με ή χωρίς απολαβές. 

(β) Η άδεια ασθένειας με ή χωρίς απολαβές ρυθμίζεται με τους Κανονισμούς 6-11 
της Κ∆Π 307/93 και αφορά την περίπτωση που, ασφαλώς, θα ασθενήσει ο 
ίδιος ο εκπαιδευτικός. 

(γ) Σε περίπτωση που θα ασθενήσει το παιδί του εκπαιδευτικού ή άλλο μέλος της 
οικογένειάς του, το πιστοποιητικό ασθένειας είναι για να δικαιολογήσει την 
απουσία του εκπαιδευτικού, ώστε να του χορηγηθεί άδεια απουσίας με ή χωρίς 
απολαβές, ανάλογα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.241, 
ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.241, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με τη διανομή 

της αλληλογραφίας στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.241, ημερομηνίας 29 
Νοεμβρίου 2007, που υποβλήθηκε από τον κ. Φειδία Σαρίκα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου, αναφορικά με τη διανομή της αλληλογραφίας στην κοινότητα 
Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων, της Επαρχίας Πάφου, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Σ’ ότι αφορά γενικά την ταχυδρομική εξυπηρέτηση που προσφέρεται σήμερα 
στην κοινότητα Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων, αυτή κρίνεται ικανοποιητική.  Στην 
κοινότητα λειτουργεί Ταχυδρομικό Πρακτορείο υπό τη διεύθυνση Ταχυδρομικού 
Πράκτορα ο οποίος παραδίδει καθημερινά την αλληλογραφία στους κατοίκους της 
κοινότητας μέσω των Αγροτικών Ιδιωτικών Ταχυδρομικών Θυρίδων που έχουν 
εγκατασταθεί και παραχωρηθεί δωρεάν, ενώ παράλληλα ασχολείται με την πώληση 
γραμματοσήμων και άλλου ταχυδρομικού υλικού. 

 Ειδικότερα για το θέμα της κατ’ οίκον διανομής της αλληλογραφίας, αναφέρεται 
ότι η κοινότητα δεν πληροί τα κριτήρια που έχουν τεθεί, δηλαδή πληθυσμός πάνω 
από 200 κατοίκους, ονοματοδότηση δρόμων και αρίθμηση υποστατικών.  Ο 
πληθυσμός της κοινότητας είναι 60 κάτοικοι και ο όγκος της αλληλογραφίας είναι 
περίπου 10 ταχυδρομικά αντικείμενα την ημέρα. 

 Το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών ωστόσο θα παρακολουθεί τις εξελίξεις και 
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εφόσον τα δεδομένα διαφοροποιηθούν θα προχωρήσει στις ανάλογες ενέργειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.242, ημερομηνίας 29 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα με αρ. 23.06.009.02.242 και ημερομηνία 6.12.2007 σχετικά με αίτημα της 
κοινότητας Ελεδιώ για επέκταση της Οικιστικής Ζώνης και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Στην κοινότητα Ελεδιώ υπάρχει δημοσιευμένο Όριο Ανάπτυξης και όχι 
Πολεοδομικές Ζώνες. 

(β) Κατά την οκτάμηνη περίοδο υποβολής ενστάσεων, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Ελεδιώ υπέβαλε ένσταση, στην οποία περιλαμβανόταν αίτημα για καθορισμό 
Οικιστικών Ζωνών. 

(γ) Το Υπουργικό Συμβούλιο αφού μελέτησε τις ενστάσεις σύμφωνα με τη 
Νομοθεσία ενέκρινε την επαναδημοσίευση του Ορίου Ανάπτυξης.  Το Όριο 
Ανάπτυξης Ελεδιώ οριστικοποιήθηκε με την δημοσίευση γνωστοποίησης αρ. 
1285 στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με αρ. 4204, ημερομηνίας 
14.12.2007.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο ενημερώθηκε για το αποτέλεσμα της 
ένστασης του με σχετική επιστολή του Υπουργείου Εσωτερικών ημερομηνίας 
9/1/2008. 

(δ) Το αίτημα της Κοινότητας θα μπορούσε να αξιολογηθεί στα πλαίσια της 
διαδικασίας εκπόνησης Πολεοδομικών Ζωνών για τη διοικητική περιοχή 
Ελεδιώ, που αναμένεται να αρχίσει εντός του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.243, ημερομηνίας 29 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.243, ημερ. 29/11/2007, του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φ. Σαρίκα, με θέμα την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για 

κατασκευή βελτιωτικών Έργων στο Κοιμητήριο της Κοινότητας Νατάς. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.02.243 και ημερ. 
6.12.07, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι ήδη στο Κοινοτικό 
Συμβούλιο χορηγήθηκε οικονομική βοήθεια ύψους (10000) Κ.Λ. το έτος 2005 για την 
επέκταση του Κοιμητηρίου, και δεν δικαιολογείται οποιαδήποτε άλλη βοήθεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.244, ημερομηνίας 29 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Φ. 
Σαρίκα με αρ. 23.06.009.02.244 και ημερομηνία 6.12.2007 σχετικά με αίτημα της 
κοινότητας Νατάς για επέκταση της Οικιστικής Ζώνης και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Στην κοινότητα Νατάς υπάρχει δημοσιευμένο Όριο Ανάπτυξης και όχι 
Πολεοδομικές Ζώνες. 

(β) Κατά την οκτάμηνη περίοδο υποβολής ενστάσεων, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Νατάς υπέβαλε ένσταση, στην οποία περιλαμβανόταν αίτημα για καθορισμό 
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Οικιστικών Ζωνών. 

(γ) Το Υπουργικό Συμβούλιο αφού μελέτησε τις ενστάσεις σύμφωνα με τη 
Νομοθεσία ενέκρινε την επαναδημοσίευση του Ορίου Ανάπτυξης (με μικρή 
διόρθωση των σχεδίων).  Το Όριο Ανάπτυξης Νατάς οριστικοποιήθηκε με την 
δημοσίευση γνωστοποίησης αρ. 1285 στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας με αρ. 4204, ημερομηνίας 14.12.2007.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο 
ενημερώθηκε για το αποτέλεσμα της ένστασης του με σχετική επιστολή του 
Υπουργείου Εσωτερικών ημερομηνίας 3/1/2008. 

(δ) Το αίτημα της Κοινότητας θα μπορούσε να αξιολογηθεί στα πλαίσια της 
διαδικασίας εκπόνησης Πολεοδομικών Ζωνών για τη διοικητική περιοχή Νατάς, 
που αναμένεται να αρχίσει εντός του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Άκη Κλεάνθους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.247, 

ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα  

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.09.02.247, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με 
ημερομηνία 6.12.07, και να σας πληροφορήσω ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού έχουν δώσει οδηγίες στον Πρόεδρο του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Νατάς να προχωρήσει στη συντήρηση του δημοτικού 
σχολείου της κοινότητας σύμφωνα με την κατακυρωμένη προσφορά. 

 Επισημαίνεται ότι η δαπάνη για την εκτέλεση της εργασίας θα καλυφθεί με 
χορηγία του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή επιπρόσθετες 
πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.02.254, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.254, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 ∆εκεμβρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, και σας πληροφορώ ότι για την ενίσχυση 
της πυροπροστασίας της περιοχής Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων προγραμματίζεται η 
κατασκευή μιας επιπλέον αντιπυρικής λωρίδας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.255, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.255 και ημ. 5 ∆εκεμβρίου 2007 του Βουλευτή 
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Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής με ημ. 6 
∆εκεμβρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.02.255 και ημ. 5 
∆εκεμβρίου 2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τους Κοινοτικούς Κανονισμούς 866/2004/ΕΚ και 1480/2004/ΕΚ που 
αφορούν το εμπόριο γεωργικών προϊόντων διαμέσου της “πράσινης γραμμής”, 
το Τουρκοκυπριακό Εμπορικό Επιμελητήριο έχει καθορισθεί ως η αρμόδια 
αρχή για την έκδοση των βεβαιώσεων που απαιτούνται για την πιστοποίηση 
της προέλευσης των προϊόντων. 

2. Συγκεκριμένα, με βάση το Άρθρο 4, Παράγραφος 5 του Κοινοτικού Κανονισμού 
1480/2004/ΕΚ, το έγγραφο της πιστοποίησης της προέλευσης εκδίδεται από το 
Τουρκοκυπριακό Εμπορικό Επιμελητήριο ή άλλο Οργανισμό με τέτοια 
αρμοδιότητα, σε συμφωνία με την Κυπριακή ∆ημοκρατία, ο οποίος θα τηρεί 
αρχεία όλων των εν λόγω εγγράφων και θα παρακολουθεί τον όγκο και το είδος 
των εμπορευμάτων που διασχίζουν την “πράσινη γραμμή”. 

3. Ως εκ τούτου, οι Ελληνοκυπριακές Αγροτικές Οργανώσεις δεν μπορούν να 
εκδίδουν τα πιστοποιητικά αυτά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.257, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.257, ημερομηνίας 5/12/2007, της 
Βουλευτού Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κυρίας Στέλλας Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.257, ημερομηνίας 
6/12/2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατά το έτος 2007, το Κέντρο Οικογενειακής Καθοδήγησης Λευκωσίας ήταν 
στελεχωμένο με ένα Λειτουργό Ευημερίας των  Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας, ένα Ψυχολόγο των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και ένα Ψυχολόγο 
με μίσθωση υπηρεσιών.  Αναμένεται ότι το 2008, η στελέχωση του Κέντρου θα 
παραμείνει η ίδια. 

2. Ο Λειτουργός Ευημερίας εργάζεται αποκλειστικά στο Κέντρο, ο Ψυχολόγος των 
Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας απασχολείται 3 μέρες τη βδομάδα ενώ ο ιδιώτης 
Ψυχολόγος προσφέρει υπηρεσίες 15 ώρες τη βδομάδα. 

3. Κατά μέσο όρο από τη μέρα λειτουργίας του Κέντρου εξυπηρετούνται ετησίως 
95 οικογένειες. 

4. Το Κέντρο Οικογενειακής Καθοδήγησης αναλαμβάνει περιπτώσεις οικογενειών 
ή ατόμων που αντιμετωπίζουν συγκεκριμένες δυσκολίες και ζητούν βοήθεια 
στην αντιμετώπισή τους όπως είναι: 

 Η επικοινωνία στην οικογένεια/διαπροσωπικές σχέσεις των μελών 

 Οι σχέσεις του ζεύγους 

 Ο χειρισμός παιδιών και εφήβων 

 Κρίσεις (π.χ. πένθος, διαζύγιο, ασθένεια) 
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 Στο Κέντρο εξυπηρετούνται οικογένειες οι οποίες είτε παραπέμπονται από το 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας ή από άλλες Υπηρεσίες όπως η Υπηρεσία 
Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας, είτε αποτείνονται απευθείας στο Κέντρο ζητώντας βοήθεια 
για να αντιμετωπίσουν δυσκολίες που αντιμετωπίζουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2008 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Μαρίας Μαλαχτού-Παμπαλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.261, 
ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.261 και ημερ. 6.12.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή σχετικά με την εκπόνηση 

κυκλοφοριακής μελέτης και αναβάθμιση της λεωφόρου Αγίου Γεωργίου στην 
Πέγεια 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.261 και ημερ. 2.1.2008, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα της οδικής ασφάλειας στη Λεωφ. Αγίου Γεωργίου στην Πέγεια έχει 
μελετηθεί από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με το ∆ήμο Πέγειας, 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και την Αστυνομία.  Σε σειρά 
συνεδριάσεων που έγιναν στο ∆ήμο Πέγειας μεταξύ των αρμοδίων, προτάθηκε 
σειρά μέτρων, τα οποία αναμένεται ότι θα συμβάλουν στην επίλυση των 
κυκλοφοριακών προβλημάτων και στην αύξηση της οδικής ασφάλειας στο 
δρόμο αυτό. 

3. Τα προτεινόμενα μέτρα συνοπτικά διαλαμβάνουν: 

 Κατασκευή 2 κυκλικών κόμβων στις συμβολές της Λεωφ. Αγίου 
Γεωργίου με την οδό Κόλπου Κοραλλίων και με τις οδούς 
Μαάς/Ψαλιδιών, καθώς και διαμόρφωση της συμβολής με την οδό 
Μιχαλάκη Κυπριανού. 

 Κατασκευή κτιστής νησίδας στη Λεωφ. Αγίου Γεωργίου σε μήκος 1050μ. 
μεταξύ των 2 κυκλικών κόμβων. 

 ∆ιαπλάτυνση του ασφαλτικού οδοστρώματος, ούτως ώστε η λωρίδα 
κυκλοφορίας να είναι 3,5μ. και διαμόρφωση χωμάτινου ερείσματος σε 
πλάτος 2,5μ. στο τμήμα που θα κατασκευαστεί νησίδα. 

 Αναβάθμιση της σήμανσης/σηματοδότησης. 

 Κατασκευή υπερυψωμένης συμβολής της Λεωφ. Αγίου Γεωργίου με τις 
οδούς Ακανθούς/Οδυσσέα Ανδρούτσου. 

 Ηλεκτροφωτισμό των κυκλικών κόμβων (από το ∆ήμο Πέγειας). 

Τα έργα αυτά θα προωθηθούν για άμεση αντιμετώπιση του προβλήματος 
οδικής ασφάλειας, μέχρι να καταστεί δυνατή η ριζική αναβάθμιση του δρόμου 
με βάση πολεοδομικό σχεδιασμό, που προωθείται από το ∆ήμο σε συνεργασία 
με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

4. Τα σχέδια έχουν ετοιμαστεί από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και σύντομα θα 
ολοκληρωθούν οι σχετικές εκτιμήσεις για να εξασφαλιστούν οι αναγκαίες 
πιστώσεις.  Τα έργα αναμένεται ν’ αρχίσουν μέσα στο 2008 και να 
ολοκληρωθούν μέσα στο 2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2008 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
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Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.262, ημερομηνίας 10 
∆εκεμβρίου 2007, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας 

Κυριακού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.262 
ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου, 2007 η οποία απευθύνθηκε προς τον Αν. Γενικό 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ακολούθως μου 
διαβιβάστηκε σχετικά με το ερώτημα που υπέβαλε η βουλευτής εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κα Μαρία Κυριακού στις 10 ∆εκεμβρίου, 2007 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

Ι. Στα πλαίσια της φορολογικής μεταρρύθμισης του 2002 υιοθετήθηκαν τότε οι 
ελάχιστοι συντελεστές φόρων κατανάλωσης και ΦΠΑ που προβλέπει το 
κοινοτικό κεκτημένο σε συνδυασμό με την ουσιαστική μείωση της άμεσης 
φορολογίας και παράλληλα εισήχθησαν διάφορες κοινωνικές παροχές ή 
διευρύνθηκαν υφιστάμενες όπως το επίδομα τέκνου, οι ειδικές χορηγίες σε 
συνταξιούχους, η κοινωνική σύνταξη, οι εκπαιδευτικές χορηγίες, το επίδομα 
εθνοφρουρού, το επίδομα τυφλών και άλλες. 

ΙΙ. Επιπρόσθετα ιδρύθηκε το Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής.  Στο Ταμείο 
καταβάλλονται τα έσοδα από την επιβολή τέλους εισφοράς ύψους 2% στις 
αποδοχές των μισθωτών.  Τα έσοδα αυτά προς όφελος του Ταμείου 
Κοινωνικής Συνοχής κατά την περίοδο 2003-2007 ανήλθαν στα 483,3 εκ. ευρώ. 

ΙΙΙ. Τα εν λόγω έσοδα έχουν κατατεθεί στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας και 
έχουν χρησιμοποιηθεί για κάλυψη μέρους της χρηματοδότησης των πιο κάτω 
κοινωνικών παροχών κατά την αντίστοιχη περίοδο ως ακολούθως: 

 € εκ. 

Επίδομα τέκνου 716,8 

Σχέδιο Επιστροφής ΦΠΑ για την απόκτηση 1ης κατοικίας 126,4 

Ειδικές Χορηγίες σε συνταξιούχους 387,1 

Εκπαιδευτικές Χορηγίες 327,2 

Κοινωνική Σύνταξη 271,5 

Επίδομα Μάνας 40,4 

Έκτακτα Πακέτα Μέτρων 131,4 

ΣΥΝΟΛΟ 2.000,8.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Αντώνη Βασιλείου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.263, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.263, ημερομηνίας 18 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.263 και ημερ. 
16/1/2008 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ίδρυμα “Φάρος Ζωής” λειτουργεί το πρόγραμμα “Κέντρο Παροχής 
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Υπηρεσιών” σε παιδιά με ειδικές ανάγκες, το οποίο παρέχει θεραπείες 
(εργοθεραπεία, λογοθεραπεία, φυσιοθεραπεία, υδροθεραπεία, ψυχολογική 
παρέμβαση, ειδική εκπαίδευση) και ημερήσια φροντίδα κατά τους καλοκαιρινούς 
μήνες από τις 8πμ μέχρι τις 3μμ και τους υπόλοιπους μήνες από τις 2μμ μέχρι τις 5μμ.  
Το Ίδρυμα επιχορηγήθηκε με το ποσό των £12.000, στο πλαίσιο της Προκήρυξης του 
Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών με αρ. 2/2007, το ∆εκέμβριο του 2007, για τις 
δραστηριότητες του που εμπίπτουν στο πεδίο της κοινωνικής φροντίδας.  Παράλληλα, 
καθοδηγήθηκε να υποβάλει αίτηση στο Υπουργείο Υγείας για το 2008, για 
επιχορήγηση των θεραπειών που παρέχονται στο Κέντρο. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, επιχορηγεί, στο πλαίσιο του πιο πάνω Σχεδίου, Οργανώσεις 
για τα προγράμματά τους που εμπίπτουν στο πεδίο της κοινωνικής φροντίδας, που 
αποτελεί αρμοδιότητα των Υπηρεσιών αυτών. 

 Τέλος, όσον αφορά τις δραστηριότητες των Οργανώσεων που εμπίπτουν στις 
αρμοδιότητες άλλου Υπουργείου, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας πάντοτε 
καθοδηγούν τις Οργανώσεις να απευθύνονται στο αρμόδιο Υπουργείο, για 
επιχορήγησή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.264, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.264 και ημ. 19 ∆εκεμβρίου 2007 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής με ημ. 16 
Ιανουαρίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.02.264 και ημ. 
19 ∆εκεμβρίου 2007 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το εμπόριο των γεωργικών προϊόντων από τα κατεχόμενα προς τις ελεύθερες 
περιοχές της ∆ημοκρατίας διενεργείται διαμέσου των επίσημων σημείων που 
έχουν αναγνωρισθεί για το σκοπό αυτό, με βάση τον Κοινοτικό Κανονισμό για 
την πράσινη γραμμή 866/2004/ΕΚ. 

2. Ειδικά για το σημείο διέλευσης στα Στροβίλια αναφέρεται ότι μόνον πατάτες 
έχουν μεταφερθεί στις ελεύθερες περιοχές και ακολουθήθηκε η κανονική 
διαδικασία που προβλέπεται από τον πιο πάνω Κανονισμό, σε συνεργασία με 
τις Αρχές των Βρετανικών Βάσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Μιχάλη Σαρρή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.273, ημερομηνίας 18 
Ιανουαρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.273, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Επιθυμώ ν’ αναφερθώ στην υπ’ αριθμό 23.06.009.02.273 ημερομηνίας 18 
Ιανουαρίου 2008 ερώτηση, με την οποία ο βουλευτής κος Κυριάκος Χατζηγιάννης 
ζητά να πληροφορηθεί 

(α) ποιος είναι ο συντελεστής φορολόγησης του αγροτικού πετρελαίου, και 
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(β) πώς δικαιολογείται οι τράτες να αγοράζουν κατά πολύ φθηνότερα το αγροτικό 
πετρέλαιο. 

 Καθόσον αφορά το ερώτημα (α) πληροφορείσθε ότι, 

(i) με βάση τη σχετική με τους φόρους κατανάλωσης νομοθεσία, το πετρέλαιο που 
χρησιμοποιείται αποκλειστικά για γεωργικούς σκοπούς ιχνηθετείται ή και 
χρωματίζεται με την προσθήκη ιχνηθέτη και ειδικού χρώματος και διατίθεται σε 
δικαιούχους χρήστες, απαλλαγμένο από το φόρο κατανάλωσης, 

(ii) η παραχώρηση της υπό αναφορά απαλλαγής έχει ρυθμισθεί με βάση τους περί 
Παραχώρησης Αφορολόγητου Πετρελαίου για Γεωργικούς Σκοπούς 
Κανονισμούς (Κ∆Π 50/2003) όπως έχουν τροποποιηθεί με τις Κ∆Π 586/2003 
και Κ∆Π 797/2004. 

 Με βάση τις υπό αναφορά διατάξεις οι δικαιούχοι χρήστες γεωργικού 
πετρελαίου δεν καταβάλλουν φόρο κατανάλωσης, καταβάλλουν όμως τον 
αναλογούντα Φόρο Προστιθέμενης Αξίας. 

 Σημειώνεται ότι, ειδικά όσον αφορά τα φυσικά πρόσωπα που είναι 
εγγεγραμμένα στο Ειδικό Καθεστώς των Αγροτών του ΦΠΑ, ο Φόρος Προστιθέμενης 
Αξίας που πληρώνουν για το γεωργικό πετρέλαιο τους επιστρέφεται σε κατοπινότερο 
στάδιο στα πλαίσια του υπό αναφορά καθεστώτος.  

 Καθόσον αφορά το ερώτημα (β), πληροφορείσθε ότι οι τράτες, ενόψει του 
γεγονότος ότι αλιεύουν σε διεθνή ύδατα, εφοδιάζονται με ναυτιλιακό πετρέλαιο το 
οποίο δεν επιβαρύνεται ούτε με φόρο κατανάλωσης αλλά ούτε και με Φόρο 
Προστιθέμενης Αξίας.  Κατ’ επέκταση, η τιμή στην οποία αγοράζουν τα καύσιμά τους 
οι τράτες είναι χαμηλότερη από την τιμή που καταβάλλουν, κατά τη στιγμή της 
προμήθειάς τους, οι δικαιούχοι χρήστες για το γεωργικό πετρέλαιο.  Τελικά όμως, 
όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, με την επιστροφή του ΦΠΑ, ούτε οι δικαιούχοι χρήστες 
για το αγροτικό πετρέλαιο επιβαρύνονται με οποιοδήποτε φόρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Φεβρουαρίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Φώτη Φωτίου στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.291, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.291, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, με αρ. 
23.06.009.02.291 η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2008 στον Γενικό 
∆ιευθυντή Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Έχει ζητηθεί από τον αγελαδοτρόφο (Π. Νικολάου Φάρμα Λτδ) μέσω του 
δικηγόρου του κ. Πανίκου Συμεού, όπως διαβιβάσει επιστολή προς τον Υπουργό 
Οικονομικών για παραχώρηση προς αυτόν “κατά χάριν” οικονομικής βοήθειας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δε θα μπούμε σήμερα. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 13  
Μαρτίου 2008, στις 4.00 μ.μ. το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2003.  

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.023.2003) 

 2.  Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.263-2007) 

 3.  O περί των Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών 
∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περί του 
Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με την Άσκηση του 
Έργου τους Νόμος του 2005. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.036.2005) 

 4.  Ο περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.076-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων 
πάνω από το όριο της φτώχιας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2007) 

 2.  «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις 
νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 3.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση 
από  την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 4.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, 
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η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 5.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006). 

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα 
που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 
προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 9.  «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
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Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 
παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου 
Χατζηνικόλα και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Οι πληροφορίες που 
εμπλέκουν την Κύπρο σε διεθνές λαθρεμπόριο 
τσιγάρων και οι ενέργειες της κυβέρνησης προς 
διαλεύκανση των καταγγελιών και αποκατάσταση 
του καλού ονόματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή  κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.371.2006) 

 13.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται: «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 14.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 
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 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του σώματος. 

(Ώρα λήξης:  4.37 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Αναστασιάδης Νίκος Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αντωνίου Αντώνης Λαμάρης Γιάννος 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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1. ∆ιαβεβαίωση των τεσσάρων νέων βουλευτών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους. 

2. α. Υποβολή από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, της υποψηφιότητας του κ. Μάριου 
Καρογιάν για το αξίωμα του Προέδρου της Βουλής και δικαιολόγηση της 
ψήφου των κομμάτων από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, από τον κ. 
Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, από τον κ. Γιαννάκη Ομήρου εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου εκ 
μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος και από τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

β. Εκλογή του κ. Μάριου Καρογιάν στο αξίωμα του Προέδρου της Βουλής 
και ομιλία του. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ιακοπή της κρατικής χορηγίας στο ίδρυμα “Φάρος Ζωής” - Τα προϊόντα που 
περνούν στις ελεύθερες περιοχές από τα κατεχόμενα μέσω Στροβιλιών - 
Προβλήματα από την παραχώρηση νερού για άρδευση από το φράγμα 
Πολεμιδιών - Ανεπαρκής στελέχωση των Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής 
Αγωγής και Εκπαίδευσης - Έλλειψη ειδικής αίθουσας και εξοπλισμού για παιδιά 
με απώλεια ακοής - Αίτημα για εφαρμογή του περί της Εισδοχής σε Ανώτερα 
και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα Νόμου και για τα άτομα με απώλεια ακοής 
- Κατ’ οίκον υποστήριξη της αναπνοής χρόνιων ασθενών - Φορολόγηση 
ηλεκτρικού ρεύματος και χρέωση γεωργοκτηνοτρόφων - Αξιοποίηση 
αχρησιμοποίητων χώρων στον προσφυγικό οικισμό Κόκκινες στη Λάρνακα - Η 
χρήση του βιβλίου βιολογίας της Ελλάδας στη Γ΄ γυμνασίου σε σχέση με τα 
γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα - Φορολόγηση αγροτικού πετρελαίου και 
πώλησή του στις τράτες φθηνότερα - Οι μισθοί των κοινοταρχών των 
κατεχόμενων χωριών όπου ζουν εγκλωβισμένοι - Χρέωση Κυπρίων κατόχων 
ειδικής κάρτας σε ευρωπαϊκά κρατικά νοσοκομεία - Χρονοδιάγραμμα 
εφαρμογής του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 - Πτυχίο του 
Τμήματος Εκπαιδευτικής και Κοινωνικής Πολιτικής του Πανεπιστημίου 
Μακεδονίας με κατεύθυνση συνεχούς εκπαίδευσης - Ερωτήματα σχετικά με τα 
βιομηχανικά οικόπεδα στα Πάνω Πολεμίδια - Ερωτήματα σχετικά με την 
κτηνοτροφική περιοχή Κολοσσίου - Ανάγκη εγκατάστασης ντεποζίτων νερού 
και ανελκυστήρων στις προσφυγικές πολυκατοικίες στη Λακατάμια - Αυθαίρετη 
δημιουργία χώρων στάθμευσης στους προσφυγικούς συνοικισμούς Λακατάμιας 
- Καθαρισμός προσφυγικών συνοικισμών Λακατάμιας με έξοδα του κράτους - 
Αιτήματα δήμου Λακατάμιας για θέματα αστυνόμευσης της περιοχής - Αιτήματα 
σχετικά με το Κέντρο Υγείας Λακατάμιας - Αιτήματα δήμου Λακατάμιας για 
χαλίτικο χώρο και παραχώρηση κρατικών εσόδων στους δήμους - Έργο 
σύνδεσης των προσφυγικών οικισμών Λακατάμιας με το αποχετευτικό σύστημα 
- Ανάγκη ανέγερσης σύγχρονων οικοδομών στον προσφυγικό συνοικισμό 
Αγίου Μάμαντος - Τίτλοι ιδιοκτησίας στους κατοίκους του Συνοικισμού 
Αυτοστέγασης Φάση Η΄ στο Παραλίμνι - Μη προώθηση των σχεδίων 
υπηρεσίας του προσωπικού του κοινοτικού συμβουλίου Αυγόρου - Έκδοση 
θεώρησης εισόδου Κυπρίων σε τρίτες χώρες - Ανάγκη κράτησης αποζημίωσης 
της κτηνοτροφικής μονάδας “Π. Νικολάου Φάρμα ΛΤ∆” - Μη παραχώρηση 
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εκταρικής επιδότησης για τις καλλιέργειες καρυδιών - ∆ιευθέτηση μέρους 
προπολεμικών χρεών - ∆ικαίωμα Κυπρίων φοιτητών για μετεγγραφή σε 
διαφορετικό πανεπιστήμιο του ίδιου κλάδου στην Ελλάδα - Αυτονόμηση 
νοσοκομείου Αμμοχώστου - ∆ιακρίσεις στις αμοιβές για την εργασία σε βάρδια 
μεταξύ ιατρών και άλλων δημόσιων υπαλλήλων - Οργάνωση των κατηγοριών 
του χρόνου εργασίας των γιατρών στη δημόσια υπηρεσία - Οι on call 
υπηρεσίες των ιατρών - Ο αριθμός των ιατρών και του νοσηλευτικού 
προσωπικού του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου που έχουν μετατεθεί ή 
παραιτηθεί - Έλλειψη εικοσιτετράωρης ακτινολογικής κάλυψης στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου - Ελλείψεις στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου - 
Σύστημα μισθοδοσίας για υπερωρίες των ιατρών στα κρατικά νοσοκομεία - 
∆υνατότητα συμμετοχής τουριστικών υπαλλήλων σε σεμινάρια της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού.  

5. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η διαχείριση των αποβλήτων από αμίαντο - Ανάγκη εντοπισμού και 
καταγραφής στοιχείων αμιάντου σε κτίρια - Κυκλοφορία στην αγορά χαρτών 
των κατεχομένων με παράνομα από τους Τούρκους αλλοιωμένα τοπωνύμια - 
Η Βιομηχανική Περιοχή  “Παμπούλα” - Αίτημα για κατασκευή γηπέδου 
ποδοσφαίρου στην αυλή του σχολείου της κοινότητας Αβδελλερού - Αίτημα για 
μεταφορά σε ιδιωτικό ή κρατικό φροντιστήριο των παιδιών της Παιδικής Στέγης 
Λάρνακας - Στρατηγική για τη δημόσια περιβαλλοντική εκπαίδευση - Το 
πληγέν από την πυρκαγιά πολιτιστικό κέντρο του Ανδρέα Χαραλάμπους - 
Πρόβλημα πρόσβασης στο ∆΄ ∆ημοτικό Σχολείο Αγλαντζιάς - Οι συνθήκες 
εργασίας στο εργαστήριο συντήρησης του Τμήματος Αρχαιοτήτων - Η 
εφαρμογή του περί Γονικής Άδειας Νόμου - Επιπτώσεις στην υγεία από την 
ηλεκτρική ενδοδαπέδια θέρμανση - ∆ημιουργία προσβάσεων στα περίκλειστα 
τεμάχια της Αγίας Μαρίνας Πάφου - Λειτουργία αποτεφρωτήρα ζώων στη 
Μεννόγεια - Αίτημα για τοποθέτηση κεραίας κινητής τηλεφωνίας στη 
Χερσόνησο του Ακάμα - Το μέλλον των εξωτερικών ιατρείων του παλιού 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Αίτημα της κοινότητας Επισκοπής Πάφου 
για δημιουργία αποχετευτικού συστήματος ομβρίων υδάτων - Παρουσία 
γενετικά τροποποιημένων ουσιών σε προϊόντα χωρίς σήμανση - Η παράλια 
ανάπτυξη της περιοχής Μενεού-Κιτίου-Περβολιών - Εγγραφή αγροτικών 
δρόμων ως δημόσιων στην κοινότητα Κοίλης - Ενδείξεις για καρκινογόνες 
επιδράσεις της ασπαρτάμης - Παροχή συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων σε 
κοινοτάρχες - Ευθυγράμμιση της λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου στα 
Κονιά - Ερωτήματα σχετικά με την περιοχή του Κάβο Γκρέκο - Αίτημα της Αγίας 
Μαρινούδας στην Πάφο για σύνδεση με τον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης 
Χρυσοχούς - Οι προδιαγραφές του ΧΥΤΑ Πάφου - Ο προϋπολογισμός του 
ΚΟΤ για το δήμο Αγίας Νάπας για το έτος 2007 - Αίτημα της κοινότητας Κάθικα 
για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για την αγορά μικρού λεωφορείου - 
Ρυθμιστικά σχέδια του δρόμου προς την κοινότητα Έμπας - Αντιδράσεις της 
κοινότητας Ξυλοφάγου στη δημιουργία σταθμού σκυβάλων - Κατασκευή 
αντλιοστασίου στη Λάρνακα για αντιμετώπιση πλημμυρών - Βιοτεχνική ζώνη 
στην κοινότητα Γερίου - Προβλήματα στις γραμμές οριζόντιας σήμανσης στους 
δρόμους - Η πολιτική της κυβέρνησης σε σχέση με τους κατασκηνωτικούς 
χώρους - ∆ιαχωρισμός χαλίτικης γης στην Τριμιθούσα - Η εικόνα που δόθηκε 
στον Πάπα Βενέδικτο από την Ιερά Σύνοδο - Αιτήματα προσφυγικών 
οικογενειών της Τίμης - Αιτήματα του ∆ημοτικού Σχολείου Σωτήρος στη 
Λάρνακα - Αίτημα του δήμου Λαπήθου για αξιοποίηση των κατεχόμενων 
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δήμων για προβολή του Κυπριακού - Προβλήματα της κοινότητας Πολεμίου - 
Αντιμετώπιση των προβλημάτων από τη λειτουργία χοιροστασίου στη 
Μαραθούντα - Τοποθέτηση οδικού φωτισμού στον παλιό δρόμο Πάφου-
Λεμεσού στα όρια της Τίμης - Αίτημα Σιας για αύξηση του κυβερνητικού ποσού 
για ανέγερση κοινοτικού κτιρίου - Επιδιόρθωση του δρόμου Λυσό-
Περιστερώνας - Καθυστέρηση στη στέγαση μέρους του ποταμού στη Σια - 
Αίτημα του δήμου Έγκωμης για συντήρηση από το κράτος δρόμων 
πρωταρχικής σημασίας - Αίτημα του δήμου Έγκωμης για έγκριση υπό μελέτη 
πολιτιστικού κέντρου ως πολεοδομικού έργου - Αίτημα του δήμου Έγκωμης για 
ολοκλήρωση οδικού έργου με κρατική δαπάνη - Αίτημα της κοινότητας Νατάς 
για παραχώρηση επιπλέον κονδυλίου για επιδιόρθωση του νηπιαγωγείου - 
Ακύρωση του Ανοικτού Πρωταθλήματος Αντισφαίρισης Τροόδους και διακοπή 
της χορηγίας του - Καθυστέρηση στην κατασκευή του κοινού γηπέδου γκολφ 
Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου - Κατασκευή υπέργειας διάβασης σε δημοτικό 
σχολείο της Πάφου - Τα σχέδια επαναλειτουργίας του λατομείου στο Φιλάνι - 
Ερωτήματα σχετικά με τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος - Απομάκρυνση των 
παράνομων κτηνοτροφικών υποστατικών από τη Λετύμπου - Επέκταση του 
κοιμητηρίου στη Λετύμπου - Ένταξη της κοινότητας Λετύμπου στο Σχέδιο 
Αγροτουρισμού - Βελτίωση των δρόμων προς την Αναρίτα - Κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου στην κοινότητα Αναρίτας - Χωροθέτηση του 
κοιμητηρίου στην κοινότητα Αχέλειας - Ο διαχωρισμός οικοπέδων στην Αχέλεια 
για τους πρόσφυγες - Αίτημα της κοινότητας Αχέλειας για παραχώρηση 
κρατικής γης για δημιουργία πλατείας και πολιτιστικού κέντρου - Κατασκευή 
αποχετευτικού συστήματος ομβρίων υδάτων στην Αναρίτα - Οι κανονισμοί 
λειτουργίας των δημόσιων σχολείων μέσης εκπαίδευσης - Αίτημα δήμου 
Λευκάρων για συμπερίληψή του στο Σχέδιο Επιχορήγησης Πρώτης Κατοικίας - 
Η ανάπλαση του χώρου του κεφαλόβρυσου και του μύλου στην Κρίτου Τέρα - 
Ενίσχυση της υδατοπρομήθειας στην Κρίτου Τέρα - Προκήρυξη προσφορών 
για το δρόμο ∆ρούσιας-Πόλης Χρυσοχούς - Παραχώρηση του κατασκηνωτικού 
χώρου στο δήμο Πόλης Χρυσοχούς - Απαλλοτρίωση τεμαχίου για δημιουργία 
κοιμητηρίου στην Κισσόνεργα - Η μελέτη για το γραμμικό πάρκο στην Πόλη 
Χρυσοχούς - Η παραχώρηση αντισταθμιστικών τελών από τη λειτουργία του 
λιμανιού στο δήμο Λεμεσού - Αίτημα για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας 
στο κοινοτικό συμβούλιο Φύτης - Πτυχιούχοι κολεγίων και εγγραφή στους 
καταλόγους του ΕΤΕΚ - Συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη ∆ιεθνή 
Έκθεση Κτηματομεσιτών στο Ηνωμένο Βασίλειο - Κατασκευή παρακαμπτήριου 
δρόμου στην Πόλη Χρυσοχούς - Κατασκευή τοίχων αντιστήριξης στον Πομό - 
Αίτημα της κοινότητας Πομού για κατασκευή πεζοδρομίων - Αίτημα του δήμου 
Πόλης Χρυσοχούς για δημιουργία γραμμικού πάρκου - Αίτημα του δήμου 
Πόλης Χρυσοχούς για επιχορήγηση του βιολογικού σταθμού επεξεργασίας 
λυμάτων από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της ΕΕ - Ερωτήματα για την πολιτιστική 
μας κληρονομιά σε τουρκοκυπριακά χωριά - Οι υπηρεσίες ελέγχου εναέριας 
κυκλοφορίας - Το πρόβλημα του προσφυγικού οικισμού Αγίου Ιωάννη στα 
Κάτω Πολεμίδια - Ασφαλτόστρωση των δρόμων στο συνοικισμό αυτοστέγασης 
Λιοπετρίου - Προβλήματα οχληρίας και ρύπανσης από μοτοσικλετιστές στο 
συνοικισμό Λιοπετρίου - Κίνδυνος από τροχοφόρα στους πεζόδρομους του 
συνοικισμού Λιοπετρίου - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 
παραχώρηση οικονομικών κινήτρων για συμπλεγματοποίηση των υπηρεσιών 
των κοινοτήτων - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για αύξηση των 
κονδυλίων σε νεαρά ζευγάρια που επιθυμούν να κατοικήσουν στην ύπαιθρο - 
Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για εκπόνηση σχεδίου ανάπτυξης - 
Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για δημιουργία επαρχίας Τροόδους - 
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Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για κατασκευή κύριων οδικών 
αρτηριών - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για συμμετοχή στη λήψη 
αποφάσεων - Αλλαγή του δικτύου ύδρευσης στη Θελέτρα - Επέκταση των 
ορίων ύδρευσης στον Κάθικα - Καθυστέρηση στην παραχώρηση προσφυγικών 
οικοπέδων στο ∆ασάκι Άχνας - Σχέδιο επαναχωρομέτρησης της κοινότητας 
Λιοπετρίου - Άδεια ανόρυξης φρέατος και άρδευσης από γεωργοκτηνοτρόφους 
- Το πρόβλημα εισόδου εξωσχολικών προσώπων στο ∆ημοτικό Σχολείο 
∆ασούπολης - Η επιβολή ποινών από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και 
το θέμα του αποκλεισμού πολιτικών προσώπων από τηλεοπτικούς σταθμούς - 
Καταγγελίες για νόθευση του πετρελαίου θέρμανσης - Ανάγκη κατασκευής 
φράγματος στον ποταμό Καμμύτση στην Αραδίππου - Παραχώρηση κρατικής 
γης για αθλητικές εγκαταστάσεις στην κοινότητα Κονιών - Επιδιόρθωση λίμνης 
στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου - Επίλυση προβλήματος βιοτεχνιών στην 
κοινότητα Αγίου Φωτίου - Εκπόνηση υδρολογικής μελέτης και κατασκευή 
αποχετευτικού στην κοινότητα Μαραθούντας - Απόσυρση φαρμάκου για 
καρδιοπαθείς - Παροχή οικονομικής βοήθειας στους κατοίκους του χωριού 
∆ασάκι Άχνας ως ακριτικής περιοχής - Προβλήματα στην κοινότητα 
Επισκοπειού από την παραίτηση μελών της σχολικής εφορίας - Κατάλογος 
ονομάτων των πόλεων, χωριών και τοποθεσιών με λατινικό αλφάβητο - Ειδική 
χορηγία για την αγορά ή ανέγερση καινούριας κατοικίας σε συνοικισμούς 
αυτοστέγασης - Σχέδιο αποξήλωσης στεγών αμιάντου από τα δημόσια και 
ιδιωτικά εκπαιδευτήρια - ∆ιαδικασία αναθεώρησης ζωνών ανάπτυξης στις 
κοινότητες της υπαίθρου - Η κοπή δέντρων για δημιουργία οικοπέδων σε μικρό 
δάσος στη Θελέτρα - Το πρόβλημα της υπέρβαρης σχολικής τσάντας για τα 
παιδιά - Μόλυνση των παραλιών της Πάφου από τα σκουπίδια διερχόμενων 
πλοίων - Ανεξέλεγκτη τοποθέτηση κυρτωμάτων στην πόλη της Πάφου - Η 
τοποθέτηση ανελκυστήρων στις πολυκατοικίες των προσφυγικών οικισμών - 
Πιστοποιητικό ασθενείας παιδιών ως άδεια ασθενείας των εκπαιδευτικών 
γονιών τους - Πρόβλημα διανομής του ταχυδρομείου στην κοινότητα Αγίας 
Μαρίνας Κελοκεδάρων - Η επέκταση της οικιστικής ζώνης στην κοινότητα 
Ελεδιό - Αίτημα της κοινότητας Νατάς για κατασκευή βελτιωτικών έργων στο 
κοιμητήριο - Αίτημα της κοινότητας Νατάς για επέκταση των πολεοδομικών 
ζωνών - Συντήρηση του ∆ημοτικού Σχολείου Νατάς - ∆ημιουργία ζωνών 
πυροπροστασίας στην Αγία Μαρίνα Κελοκεδάρων - Βεβαιώσεις παραγωγής 
προϊόντων Ελληνοκυπρίων εγκλωβισμένων - Η λειτουργία του Κέντρου 
Οικογενειακής Καθοδήγησης Λευκωσίας - Αίτημα για εκπόνηση κυκλοφοριακής 
μελέτης για λεωφόρο στο δήμο Πέγειας - Κοινωνικές παροχές από τα έσοδα 
του Ταμείου Κοινωνικής Συνοχής - ∆ιακοπή της κρατικής χορηγίας στο ίδρυμα 
“Φάρος Ζωής” - Τα προϊόντα που περνούν στις ελεύθερες περιοχές από τα 
κατεχόμενα μέσω Στροβιλιών - Φορολόγηση αγροτικού πετρελαίου και πώλησή 
του στις τράτες φθηνότερα - Ανάγκη κράτησης αποζημίωσης της κτηνοτροφικής 
μονάδας “Π. Νικολάου Φάρμα ΛΤ∆”.  



 
 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 13ης Μαρτίου 2008 

 (Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ.)  

(Αρ. 19)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τη 
γραμματεία να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, σας 
πληροφορώ ότι η Επιτροπή Επιλογής συνήλθε σε συνεδρία της και υιοθέτησε 
αλλαγές στη σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών τις οποίες εισηγήθηκαν τα 
κόμματα.  Οι αλλαγές είναι αποτέλεσμα της υπουργοποίησης κάποιων μελών του 
σώματος, καθώς και της ανάληψης του αξιώματος του Προέδρου της Βουλής από τον 
κ. Μάριο Καρογιάν και αφορούν αποκλειστικά τα μέλη των επιτροπών που 
προέρχονται από τις κοινοβουλευτικές ομάδες ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος.  Όλες οι αλλαγές που έγιναν έχουν ενσωματωθεί στον 
κατάλογο των κοινοβουλευτικών επιτροπών, ο οποίος θα διανεμηθεί σε όλους, 
αμέσως μόλις δακτυλογραφηθεί.  Στο παρόν στάδιο θα σας αναγνωσθούν μόνο οι 
αλλαγές που αφορούν τη σύνθεση των κοινοβουλευτικών επιτροπών.  Κατά τα άλλα, 
η σύνθεσή τους παραμένει ως είχε.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το κείμενο με τις αλλαγές που έχουν 
επέλθει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αλλαγές στη σύνθεση κοινοβουλευτικών επιτροπών   

 Της Επιτροπής Επιλογής του σώματος προεδρεύει ex officio ο Πρόεδρος της 
Βουλής κ. Μάριος Καρογιάν και από πλευράς ∆ΗΚΟ ορίζεται ως νέο μέλος ο κ. Νίκος 
Κλεάνθους.    

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας:  Ο κ. Γιαννάκης Γαβριήλ ορίζεται ως νέο 
μέλος εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 
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 Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα:  Αποχωρεί ο κ. 
Τάκης Χατζηγεωργίου και νέο μέλος ορίζεται ο κ. Ανδρέας Μουσκάλλης εκ μέρους του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών:  Νέος πρόεδρος της επιτροπής 
ορίζεται ο κ. Σταύρος Ευαγόρου εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών:  Αποχωρεί ο κ. Σταύρος Ευαγόρου και 
ορίζεται νέο μέλος εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις η κ. Σκεύη 
Κουκουμά.  Επίσης, νέο μέλος εκ μέρους του ∆ΗΚΟ ορίζεται ο κ. Νίκος Κλεάνθους.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων:  Ο κ. 
Αντρέας Φακοντής ορίζεται ως νέος αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής και η κ. 
Σκεύη Κουκουμά ως νέο μέλος εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών:  Ο κ. Γιάννος Λαμάρης ορίζεται ως 
αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής και ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου ως νέο μέλος 
εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων:  Η κ. Στέλλα Μισιαούλη 
∆ημητρίου ορίζεται ως νέο μέλος εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως:  
Αποχωρεί ο κ. Ντίνος Χατζηνικόλας και ορίζονται δύο νέα μέλη, οι κ. Γιαννάκης 
Γαβριήλ και Κλαύδιος Μαυροχάννας εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών:  Νέα 
πρόεδρος της επιτροπής ορίζεται η κ. Ντίνα Ακκελίδου, αναπληρώτρια πρόεδρος η κ. 
Σκεύη Κουκουμά, σε αντικατάσταση του κ. Ανδρέα Μουσκάλλη, και ως νέο μέλος 
ορίζεται η κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών:  Νέα μέλη της επιτροπής ορίζονται οι κ. 
Άριστος Αριστοτέλους και Γιαννάκης Θωμά εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού:  Νέο μέλος της 
επιτροπής ορίζεται ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις.  

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας:  Αποχωρεί ο κ. Ανδρέας Μουσκάλλης και 
νέο μέλος ορίζεται ο κ. Γιαννάκης Γαβριήλ εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος:  Νέο μέλος ορίζεται ο κ. Άγγελος 
Βότσης εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΚΟ.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων:  Αναπληρωτής πρόεδρος ορίζεται ο κ. Ανδρέας Μουσκάλλης εκ μέρους 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και νέο μέλος ο κ. Κλαύδιος Μαυροχάννας εκ 
μέρους του ίδιου κόμματος.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων:  Νέο μέλος ορίζεται ο κ. 
Κλαύδιος Μαυροχάννας εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.   

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας:  Αποχωρεί ο κ. Τάκης Χατζηγεωργίου και 
ορίζεται ως νέο μέλος η κ. Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου εκ μέρους του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 
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 Ad Hoc Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τον Κανονισμό της Βουλής:  Της 
επιτροπής προεδρεύει ex officio ο Πρόεδρος του σώματος κ. Μάριος Καρογιάν. 

 Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Πόθεν Έσχες:  Της επιτροπής 
προεδρεύει ο Πρόεδρος του σώματος κ. Μάριος Καρογιάν και ως αναπληρωματικό 
μέλος από πλευράς του ∆ΗΚΟ ορίζεται ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε γραμματέα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, εάν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 
αναγνωσθείσες.  

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Πτωχεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Για το θέμα 
αυτό έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Και οι δύο εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
που κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Χρήστο Πουργουρίδη, Ιωνά Νικολάου, 
Σωκράτη Χάσικο, Τάσο Μητσόπουλο και Μαρία Κυριακού, εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το βουλευτή κ. 
Ζαχαρία Κουλία, σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 5 Οκτωβρίου 2006 και 29 Νοεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Έφορος 
Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, της Υπηρεσίας 
Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΟΒΕΚ, του Συνδέσμου 
Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου, του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, 
του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας και της 
Επιτροπής Αποκαταστάσεως ∆ικαιωμάτων Πτωχευσάντων. 

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου κατατέθηκε κατά την 
παρελθούσα βουλευτική περίοδο και εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών σε αρκετές συνεδρίες της.  Ωστόσο, η εξέτασή της δεν ολοκληρώθηκε εν 
αναμονή της κατάθεσης σχετικού νομοσχεδίου, που, σύμφωνα με τους κυβερνητικούς 
αρμόδιους, ετοιμαζόταν με σκοπό τη γενικότερη τροποποίηση της ισχύουσας 
νομοθεσίας που διέπει την πτώχευση, έτσι ώστε τα δύο σχέδια νόμου να εξεταστούν 
παράλληλα.  Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε τελικά στις 16 Φεβρουαρίου 2006 και 
εξετάστηκε σε αρκετές συνεδρίες της επιτροπής μαζί με την πρόταση νόμου.  Στο 
παρόν στάδιο αναμένεται η αναθεώρηση μεγάλου αριθμού των προνοιών του 
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νομοσχεδίου από τους κυβερνητικούς αρμόδιους, όπως ζητήθηκε από την επιτροπή 
στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιόν της.  ∆εδομένου ότι το εν λόγω 
νομοσχέδιο δεν καλύπτει το αντικείμενο και τους σκοπούς της πρότασης νόμου και 
δεδομένης της ανάγκης για άμεση ρύθμιση των θεμάτων που περιλαμβάνονται σ’ 
αυτήν, η επιτροπή αποφάσισε την προώθησή της ενώπιον του σώματος.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας 
που διέπει την πτώχευση, έτσι ώστε να διευκολυνθεί η αποκατάσταση των 
πτωχευσάντων και να διασφαλιστούν για τα πρόσωπα αυτά κάποια βασικά είδη για τη 
συνέχιση της εργασίας τους και τη διαβίωση των οικογενειών τους. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση 
νόμου και όσα κατέθεσαν στην επιτροπή οι εισηγητές της, η ισχύουσα νομοθεσία 
θεσπίστηκε πριν από πάρα πολλά χρόνια και συγκεκριμένα το 1931, όταν τα 
συναλλακτικά και κοινωνικά ήθη ήταν πολύ διαφορετικά, γι’ αυτό και κρίθηκε αναγκαίο 
να υιοθετηθούν τα ακόλουθα μέτρα: 

1. Η αποκατάσταση πτωχεύσαντος που διέπραξε ποινικά αδικήματα να γίνεται με 
αίτηση στο δικαστήριο σε χρονικό διάστημα μεταξύ πέντε και δεκαπέντε 
χρόνων. 

2. Η άμεση αποκατάσταση πτωχεύσαντος μετά τα δύο χρόνια, αν έχει περιουσία 
κάτω των £200. 

3. Η άμεση αποκατάσταση πτωχεύσαντος μετά τα τρία χρόνια στις άλλες 
περιπτώσεις. 

4. Η κατάργηση των εκθέσεων του Επίσημου Παραλήπτη. 

5. Η δυνατότητα του Επίσημου Παραλήπτη να υποβάλλει αίτηση για μη 
αποκατάσταση του πτωχεύσαντα μετά τις περιόδους δύο και τριών χρόνων, ως 
ανωτέρω, αν συντρέχουν καθορισμένοι λόγοι. 

6. Η παραχώρηση στον πτωχεύσαντα της χρήσης του αυτοκινήτου του και των 
λοιπών χρειωδών για την καθημερινή του διαβίωση. 

7. Η μη ακύρωση της ασφάλειας ζωής του προς όφελος της οικογένειάς του. 

Περαιτέρω, όπως επισήμαναν οι εισηγητές της πρότασης νόμου, τα μέτρα που 
προτείνονται στοχεύουν στην επίσπευση από τον Επίσημο Παραλήπτη των 
διαδικασιών εκποίησης περιουσίας, αν υπάρχει, και πληρωμής των χρεών, στην 
επαναφορά του πτωχεύσαντος στο ενεργό εργατικό δυναμικό, στην απλοποίηση των 
διαδικασιών και στην πιο δίκαιη διαχείριση της περιουσίας του πτωχεύσαντος. 

 Στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου διατυπώθηκαν από τις 
ενδιαφερόμενες πλευρές επισημάνσεις, διαφωνίες και επιφυλάξεις, οι οποίες, μεταξύ 
άλλων, επικεντρώνονται στα ακόλουθα θέματα: 

1. Τη διαγραφή ή μη των χρεών του πτωχεύσαντα που αποκαθίσταται και τη 
δυνατότητα λήψης δικαστικών μέτρων εναντίον του αποκατασταθέντα. 

2. Τη δημοσίευση πριν από την αποκατάσταση πτωχεύσαντα σχετικής 
ειδοποίησης και τη δυνατότητα υποβολής ενστάσεων από πιστωτές κατά της 
αποκατάστασης του πτωχεύσαντα. 

3. Τη δυνατότητα αποκατάστασης του πτωχεύσαντα χωρίς την προηγούμενη 
συγκατάθεση των πιστωτών. 
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4. Τη διατήρηση ασφαλιστηρίου προς όφελος της οικογένειας του πτωχεύσαντα 
και τον καθορισμό του δικαιούχου που θα εισπράξει το ασφάλισμα με τη λήξη 
του συμβολαίου ή με το θάνατο του πτωχεύσαντα.   

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη για τα πιο πάνω ζητήματα και 
λαμβάνοντας υπόψη σχετικές εισηγήσεις των μελών της και των εμπλεκόμενων 
φορέων, η επιτροπή αποφάσισε να επιφέρει στο κείμενο της πρότασης νόμου σειρά 
τροποποιήσεων που αφορούν τον τρόπο και τη διαδικασία της αποκατάστασης του 
πτωχεύσαντα. 

 Ειδικότερα, στο αναθεωρημένο κείμενο της πρότασης νόμου προβλέπεται 
αφενός η διατήρηση των διατάξεων του άρθρου 27 της ισχύουσας νομοθεσίας με 
βάση τις οποίες ο πτωχεύσας δύναται οποτεδήποτε μετά την κήρυξή του σε 
πτώχευση να υποβάλει αίτηση στο δικαστήριο για έκδοση διατάγματος 
αποκατάστασης και αφετέρου η προσθήκη νέου άρθρου 27Α στην υφιστάμενη 
νομοθεσία, το οποίο προβλέπει κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Την αυτοδίκαιη αποκατάσταση του πτωχεύσαντα με την πάροδο πέντε ετών 
και, σε περίπτωση διάπραξης από αυτόν ορισμένων αδικημάτων, με την 
πάροδο δεκαπέντε ετών από την ημερομηνία έκδοσης του διατάγματος 
πτώχευσης. 

2. Την υποχρέωση του πτωχεύσαντα να δημοσιεύει ειδοποίηση πτώχευσης 
σαράντα πέντε μέρες πριν από την ημερομηνία αυτοδίκαιης αποκατάστασής 
του. 

3. Τη δυνατότητα του Επίσημου Παραλήπτη να υποβάλλει, πριν από την πάροδο 
των πέντε ετών, ένσταση στο δικαστήριο για την αυτοδίκαιη αποκατάσταση του 
πτωχεύσαντα λόγω διάπραξης από αυτόν οποιωνδήποτε από τα καθοριζόμενα 
αδικήματα, οπότε το δικαστήριο δεν επιτρέπει την αποκατάστασή του. 

4. Τη δυνατότητα του Επίσημου Παραλήπτη, πριν από την πάροδο της περιόδου 
αυτοδίκαιης αποκατάστασης, να υποβάλλει ένσταση αναστολής της 
αποκατάστασης για λόγους που σχετίζονται με τη μη συμμόρφωση του 
πτωχεύσαντα με συγκεκριμένες υποχρεώσεις του.  Στην περίπτωση αυτή το 
δικαστήριο θα δύναται είτε να επιτρέψει την αποκατάσταση του πτωχεύσαντα, 
εφόσον δεν ικανοποιηθεί από τους λόγους που προβάλλει ο Επίσημος 
Παραλήπτης για αναστολή της, είτε να την αναστείλει για περίοδο μέχρι δύο έτη.  
Επιπρόσθετα, προβλέπεται η δυνατότητα του Επίσημου Παραλήπτη, πριν από 
την πάροδο της περιόδου αναστολής, να υποβάλλει νέα αίτηση για αναστολή. 

 Αναφορικά με τις διατάξεις του αναθεωρημένου κειμένου, ο εκπρόσωπος του 
Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη επισήμανε την ανάγκη να 
συγκεκριμενοποιηθεί το είδος της ασφάλειας ζωής προς όφελος της οικογένειας του 
πτωχεύσαντα που, όπως προτείνεται, δε θα διανέμεται μεταξύ των πιστωτών. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου δήλωσε στην επιτροπή 
ότι συμφωνεί με τις διατάξεις του αναθεωρημένου κειμένου της πρότασης νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επισήμανε ότι οι πρόνοιες του προτεινόμενου άρθρου 42, οι οποίες προβλέπουν ότι 
δε διανέμονται μεταξύ των πιστωτών τα εργαλεία, τα βιβλία, τα αυτοκίνητα και άλλος 
εξοπλισμός που είναι απαραίτητος στον πτωχεύσαντα για προσωπική χρήση στην 
εργασία του, καλύπτονται από άλλη διάταξη του ίδιου άρθρου στην ισχύουσα 
νομοθεσία.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την ισχύουσα διάταξη, δε διανέμεται μεταξύ 
των πιστωτών όλη η περιουσία που εξαιρείται από την εκτέλεση με βάση 
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οποιονδήποτε ισχύοντα νόμο και συνεπώς η διάταξη αυτή παραπέμπει στη σχετική 
διάταξη του άρθρου 16 του περί Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμου, όπου καθορίζεται ότι τα 
υπό αναφορά περιουσιακά στοιχεία εξαιρούνται από την εκτέλεση μέχρι συνολικής 
αξίας £3.000. 

 Σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα, η επιτροπή αποφάσισε να διατηρήσει την 
υπό αναφορά διάταξη της πρότασης νόμου, αφού διασαφηνιστεί στο κείμενό της ότι 
αυτή θα ισχύει ανεξάρτητα από άλλη ισχύουσα νομοθετική σχετική διάταξη και μόνο 
καθόσον αφορά περιουσιακά στοιχεία συνολικής αξίας μέχρι 10.000 ευρώ. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή αποφάσισε να μειώσει από πέντε σε τέσσερα χρόνια 
τη χρονική περίοδο μετά την πάροδο της οποίας ο πτωχεύσας αποκαθίσταται 
αυτοδικαίως.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού διαμόρφωσε το αναθεωρημένο 
κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε να ενσωματωθούν σ’ αυτό οι πιο πάνω αποφάσεις 
της, καθώς και ορισμένες επιμέρους τροποποιήσεις που, κατά την άποψή της, 
κρίθηκαν αναγκαίες, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή της σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Πτωχεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της 
πρότασης νόμου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την 
πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σωκράτης Χάσικος Μαρία Κυριακού 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Όπως είναι γνωστό, για την πιο πάνω πρόταση νόμου έχει ήδη κυκλοφορήσει 
στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 
Ύστερα όμως από την αναβολή της συζήτησής της από την ολομέλεια στις 13 
∆εκεμβρίου 2007, η επιτροπή επανεξέτασε την υπό αναφορά πρόταση νόμου σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Μαρτίου 2008.  

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης της πρότασης νόμου, η επιτροπή επισήμανε την 
ανάγκη για περαιτέρω τροποποίηση της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει την 
πτώχευση, ώστε να διασαφηνιστούν οι διατάξεις της που αφορούν τα αποτελέσματα 
της έκδοσης διατάγματος αποκατάστασης.  Ειδικότερα, η επιτροπή αποφάσισε να 
τροποποιήσει το εδάφιο (4) του άρθρου 30 της ισχύουσας νομοθεσίας, έτσι ώστε να 
διασαφηνιστεί ότι το διάταγμα αποκατάστασης απαλλάσσει τον πτωχεύσαντα μόνο 
από τα χρέη τα οποία μέχρι την ημερομηνία έκδοσής του, εξ ολοκλήρου ή μερικώς, 
πληρώθηκαν, διευθετήθηκαν, συμβιβάστηκαν ή συμφωνήθηκε ότι έχουν ικανοποιηθεί.   
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 Συναφώς, η επιτροπή αποφάσισε την προσθήκη ρητής διάταξης στο 
προτεινόμενο νέο άρθρο 27Α, που αφορά τις περιπτώσεις αυτοδίκαιης 
αποκατάστασης, έτσι ώστε να διασαφηνιστεί ότι οι διατάξεις των άρθρων 29 και 30 
της ισχύουσας νομοθεσίας θα εφαρμόζονται κατ’ αναλογία και στην περίπτωση που ο 
πτωχεύσας αποκαθίσταται αυτοδικαίως, χωρίς να έχει εκδοθεί διάταγμα 
αποκατάστασης από το δικαστήριο.   

 Παράλληλα, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τις καθυστερήσεις που 
παρατηρούνται στην ολοκλήρωση της πτωχευτικής διαδικασίας, κρίνει σκόπιμο να 
τονίσει ότι θα πρέπει η όλη διαδικασία να προωθείται και να ολοκληρώνεται το 
ταχύτερο δυνατό, χωρίς αδικαιολόγητες καθυστερήσεις, προκειμένου να καταστεί 
δυνατή η εφαρμογή των διατάξεων τόσο της ισχύουσας όσο και της προτεινόμενης 
νομοθεσίας που αφορούν την αποκατάσταση του πτωχεύσαντος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί από την 
ίδια, σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Οι μόνοι που δεν πρέπει να μιλήσουν είναι οι δικηγόροι. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ζητάς πολλά! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Νομίζω ότι το θέμα εξετάστηκε από την επιτροπή Νομικών και ως πρόεδρός 
της έχω υποχρέωση να πω δύο-τρία πράγματα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η προτεινόμενη νομοθεσία έχει ως σκοπό να 
διευκολύνει την αποκατάσταση των πτωχευσάντων και να διασφαλίσει για τα 
πρόσωπα αυτά κάποια βασικά είδη αναγκαία για την εργασία ή τη διαβίωσή τους.  Η 
νομοθεσία που ισχύει σήμερα και ρυθμίζει την αποκατάσταση του πτωχεύσαντος 
θεσπίστηκε το 1931 και με βεβαιότητα, έχοντας υπόψη τη συναλλακτική πρακτική που 
ακολουθείται σήμερα, νομίζω ότι όλοι θα υποστηρίξουμε ότι την έχει ξεπεράσει ο 
χρόνος.   

 ∆υστυχώς, το μέτρο της πτώχευσης, το οποίο ρυθμίστηκε με σκοπό τη 
διασφάλιση, τη διαφύλαξη της πληρωμής των χρεών και την επαναφορά του 
πτωχεύσαντος στο ενεργό εργατικό δυναμικό, έχει μετατραπεί για πολλούς σε μέτρο 
στο οποίο κάποιοι καταφεύγουν θεωρώντας ότι με αυτό θα απολαύουν της 
δυνατότητας να αποφεύγουν την πληρωμή των χρηματικών τους υποχρεώσεων.  Οι 
συνέπειες αυτής της πρακτικής είναι αρνητικές τόσο στις χρηματοοικονομικές 
συναλλαγές όσο και στη δυνατότητα της οικονομικής επαναδραστηριοποίησης των 
προσώπων αυτών.  Είναι πολλές οι περιπτώσεις που οι χρηματικές απαιτήσεις για 
χρόνια παραμένουν ανικανοποίητες έστω και στο ελάχιστο, γιατί ο οφειλέτης είναι σε 
πτώχευση και δεν μπορεί να αποκατασταθεί, αφού αδυνατεί να εξοφλήσει όλες του τις 
υποχρεώσεις.  Είναι επίσης πολλές οι περιπτώσεις προσώπων που η πτώχευση 
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αποτελεί γι’ αυτούς εμπόδιο για την οικονομική τους επαναδραστηριοποίηση με 
συνέπειες κοινωνικές και οικονομικές για τον τόπο.   

 Με την αυτόματη αποκατάσταση του πτωχεύσαντος στα τέσσερα ή στα 
δεκαπέντε χρόνια, όπως προνοείται στο προτεινόμενο νομοσχέδιο, και τις 
ασφαλιστικές δικλίδες που ρυθμίζονται σ’ αυτό, πιστεύουμε ότι δίνεται η δυνατότητα 
για οικονομική επαναδραστηριοποίηση των προσώπων αυτών και παράλληλα γίνεται 
επιτρεπτή η σταδιακή εξόφληση των χρηματικών τους οφειλών.  Γι’ αυτό πιστεύουμε 
ότι ο προβληματισμός ότι αποδυναμώνεται ο πιστωτής, που έχει κατατεθεί στην 
επιτροπή κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου, για να εισπράξει τις απαιτήσεις του, 
δεν ευσταθεί, αφού δεν έχει τέτοια δυνατότητα σήμερα λόγω της μακρόχρονης 
παραμονής των προσώπων αυτών υπό καθεστώς πτώχευσης.  Με την 
αποκατάσταση και την οικονομική επαναδραστηριοποίησή τους, έχοντας φυσικά 
υπόψη ότι τα χρέη δε διαγράφονται μετά από την αποκατάσταση, παραχωρείται η 
δυνατότητα τόσο στον πιστωτή όσο και στον οφειλέτη να διευθετήσουν τις χρηματικές 
τους εκκρεμότητες. 

 Θέλω όμως με την ευκαιρία αυτή και εκ μέρους όλων των μελών της επιτροπής, 
με σκοπό ουσιαστικά την προστασία της εφαρμογής του μέτρου αυτού, να επισημάνω 
προς το αρμόδιο υπουργείο και τον Έφορο Εταιρειών τις καθυστερήσεις που 
παρατηρούνται στη συμπλήρωση της πτωχευτικής διαδικασίας.  ∆ιαδικασία που 
δυστυχώς παρατείνει τη διάρκεια παραμονής κάποιου σε πτώχευση για δεκαπέντε, 
ακόμα και για είκοσι χρόνια.  Γι’ αυτό εισηγούμαστε ως επιτροπή την άμεση 
αναθεώρηση των διαδικασιών, ώστε αυτές να καταστούν αποτελεσματικότερες και 
λιγότερο χρονοβόρες, την περαιτέρω στελέχωση του τμήματος, εάν τούτο κρίνεται 
αναγκαίο, την ανάθεση των καθηκόντων του Παραλήπτη σε προσοντούχους ιδιώτες 
και τον καθορισμό διαδικασίας μέσω της οποίας θα ασκείται εποπτικός έλεγχος για 
την ταχύτερη διεκπεραίωση των διαδικασιών αυτών.  Επισημαίνουμε ότι η διασφάλιση 
της εφαρμογής των διατάξεων τόσο της ισχύουσας νομοθεσίας όσο και της 
προτεινόμενης επιβάλλει την άμεση εφαρμογή των μέτρων αυτών, γι’ αυτό ως 
επιτροπή είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε οποιεσδήποτε εισηγήσεις στα πλαίσια της 
ευρύτερης αναθεώρησης ενός νόμου του οποίου οι βασικές πρόνοιες παραμένουν 
αναλλοίωτες από το 1931.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τώρα που τέλειωσε ο κ. Νικολάου, θέλω να πω, εάν δε θα διαβάζονται οι 
εκθέσεις και θα λένε απόψεις οι βουλευτές, να λένε απόψεις, όχι να κάνουν περιγραφή 
της έκθεσης.  
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν είναι περιγραφή της έκθεσης, διότι όλα αυτά τα οποία έχω επισημάνει, 
κύριε Κατσουρίδη…   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Λυπούμαι, απλώς κάνατε μια επισήμανση μετά από τη δική μου την εισήγηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αχ, Χριστέ μου! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έτσι είναι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έκαμες περιγραφή! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να την αποφύγεις... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έκαμες περιγραφή, στα σοβαρά! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν ήταν περιγραφή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, καλά!  Θα δεις! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ.  Παρακαλώ! 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008.  

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Και γι’ αυτό το θέμα 
έχει κυκλοφορήσει συμπληρωματική έκθεση.  Και οι δύο εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 2007. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Σχολικών Εφορειών Νόμου, ώστε κάθε σχολική μονάδα η οποία λειτουργεί αυτόνομα 
με δική της διεύθυνση [νηπιαγωγείο, δημοτικό σχολείο κύκλου Α΄ (τάξεις Α΄-Γ΄), 
δημοτικό σχολείο κύκλου Β΄ (τάξεις ∆΄-Στ΄), δημοτικό σχολείο ενιαίο (τάξεις Α΄-Στ΄), 
σχολείο δημοτικής εκπαίδευσης (παιδιά ηλικίας τριών ετών μέχρι Στ΄ τάξη)] να 
θεωρείται σχολείο δημοτικής εκπαίδευσης και συνεπώς να δικαιούται να συστήνει δική 
της συμβουλευτική επιτροπή και να έχει δικό της ταμείο διευθυντή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, τα νηπιαγωγεία που είναι στον ίδιο χώρο 
με τα δημοτικά, όπως και τα δημοτικά σχολεία κύκλου Α΄ και κύκλου Β΄ 
θεωρούνται ως μια σχολική μονάδα, στην οποία λειτουργεί μια συμβουλευτική 
επιτροπή, με ένα ταμείο διευθυντή με βάση το συνολικό αριθμό παιδιών 
προδημοτικής τάξης κύκλου Α΄ και κύκλου Β΄.  Η πρόνοια αυτή όμως 
δημιουργεί σωρεία προβλημάτων, στην επίλυση των οποίων θα συμβάλει η 
προώθηση του τροποποιητικού νομοσχεδίου και θα άρει την αδικία έναντι των 
μικρών κυρίως σχολείων.  Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο τροποποιείται 
ο ορισμός του όρου “σχολείο δημοτικής εκπαίδευσης”, ώστε να σημαίνει 
σχολείο το οποίο λειτουργεί ως αυτόνομη σχολική μονάδα με δική της 
διεύθυνση και να καλύπτει την προδημοτική ή/και τη δημοτική εκπαίδευση. 
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 Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία για το ταμείο του διευθυντή για τη σχολική 
χρονιά 2007-2008 απαιτείται ποσό ύψους £255.120, ενώ με βάση το 
τροποποιητικό νομοσχέδιο θα απαιτηθεί ποσό ύψους £371.924.  Το επιπλέον 
δηλαδή ποσό που θα απαιτηθεί είναι μόνο £116.804 και θεωρείται πολύ μικρό 
σε σχέση με τα οφέλη που θα επέλθουν, όταν ψηφιστεί σε νόμο το εν λόγω 
νομοσχέδιο, λόγω της αποκέντρωσης και της άμεσης εξυπηρέτησης των 
σχολικών μονάδων.   

 Επισημαίνεται ότι στους προϋπολογισμούς του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για το 2008 και συγκεκριμένα στον προϋπολογισμό των σχολικών 
εφοριών έχει ληφθεί πρόνοια για συμπερίληψη του ποσού που απαιτείται με 
βάση τον προτεινόμενο νόμο. 

 Τα εμπλεκόμενα μέρη και συγκεκριμένα η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή 
Σχολικών Εφορειών και η ΠΟΕ∆ διαβίβασαν γραπτώς προς την επιτροπή τις 
ομόφωνες θέσεις τους για προώθηση της ψήφισης του νομοσχεδίου. 

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, επειδή δεν κατέστη δυνατό 
να διαμορφώσουν άποψη σε σχέση με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, επιφυλάχθηκαν 
να τοποθετηθούν κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.  

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας ετοίμασε σχετική έκθεση, η οποία κυκλοφόρησε στις 14 ∆εκεμβρίου 2007.  
Με απόφαση όμως της ολομέλειας της Βουλής, στις 17 ∆εκεμβρίου 2007, ύστερα από 
σχετικό αίτημα της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, η 
συζήτησή του αναβλήθηκε, γι’ αυτό και κρίθηκε σκόπιμο αυτό να επανεξεταστεί από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας για τελική τοποθέτηση όλων των πλευρών 
της.   

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή επανεξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 2008, κατά την οποία όλα 
τα μέλη της δήλωσαν ότι υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγούνται την ψήφισή του σε νόμο, αφού πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχολικών Εφορειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 2 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα αναβάλλεται και θα καταβληθεί προσπάθεια να ψηφιστεί 
το ταχύτερο δυνατό. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία και με την 
απόσυρση του θέματος αυτού τελειώνει η νομοθετική εργασία για σήμερα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θα ήθελα να κάνω μια αναφορά στο υπ’ αριθμόν 3.   

 Βέβαια, πολύ σωστά είπατε ότι η συμφωνία είναι να ψηφιστεί το συντομότερο 
δυνατό, αλλά θέλω να σημειωθεί ότι είναι ομόφωνη η τοποθέτηση όλων των 
κομμάτων, και δεν υπάρχει σε αυτό οποιαδήποτε άμιλλα ή προσπάθεια να ξεχωρίσει 
οποιοσδήποτε, ότι αυτό το θέμα, του ασυμβίβαστου δηλαδή, θα λυθεί μέσα στο 
Μάρτιο.  Και έχουμε ορίσει και ημερομηνία, τις 27 Μαρτίου, ότι θα το λύσουμε οριστικά.  
Αυτό τουλάχιστον είναι η κοινή μας απόφαση και νομίζω είναι καλό να λεχθεί, για να 
ξεκαθαριστεί κάθε αμφιβολία που πιθανόν να προκύψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, το θέμα, αν μπορέσουμε και ολοκληρώσουμε τη διαδικασία 
μέχρι τις 27, οπωσδήποτε θα εγκριθεί στις 27, εάν όχι, θα καταβληθεί κάθε δυνατή 
προσπάθεια να εγκριθεί το ταχύτερο δυνατό.  ∆ε νομίζω ότι πρέπει να σκαλώσουμε 
σε μια ημερομηνία, μια εβδομάδα πάνω, μια εβδομάδα κάτω, δεκαπέντε μέρες πάνω, 
δεκαπέντε μέρες κάτω, για ένα νομοσχέδιο που θέλουμε να το επεξεργαστούμε με τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο.  Ευχαριστώ για τις παρατηρήσεις σας, εν πάση περιπτώσει.  

 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
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αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Aρ. 3) 
Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.032-2008) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Συγκοινωνιών και Έργων 

2. Έγγραφο (Υπ. Άμυνας 1/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1985 έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.011) 

Άμυνας Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Έγγραφο (Υπ. Οικονομικών 
3/2008) σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1985 έως 1991. 

(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Έκθεση για μεταφορά πιστώσεων 
από τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αγροτικών Πληρωμών σύμφωνα 
με το άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών Νόμου του 
2007. 

(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Κυπριακό 
Οργανισμό 
Αγροτικών 
Πληρωμών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 

(Αρ. Φακ. 23.02.049.002-2008) 

Κυριάκο Χατζηγιάννη και 
Σωτήρη Σαμψών εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



 14

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 
δοθεί γραπτώς.   

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.304, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πρόοδο του θέματος της στέγασης του συνδέσμου για άτομα 
με αυτισμό.  Θα θέλαμε να πληροφορηθούμε κατά πόσο θα παραχωρηθεί τελικά ο 
χώρος που βρίσκεται στο Κολόσσι, για να χρησιμοποιηθεί από το σύνδεσμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.305, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους της μείωσης της κρατικής χορηγίας στο σύνδεσμο για 
άτομα με αυτισμό.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.103, ημερομηνίας 
27 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου 

Αριστοτέλους 

«Θέμα: Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.103, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. Ερ. 23.06.009.02.103 και ημερ. 11.10.2007, σχετικά με το πιο πάνω και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών έχει ετοιμάσει πρόταση για άμεση αντιμετώπιση 
του προβλήματος των δημόσιων επιβατικών μεταφορών στην Κύπρο και για βελτίωση 
των υπηρεσιών που προσφέρονται στο κοινό από τα δημόσια μέσα μεταφοράς.  
Περιληπτικά, η πρόταση του Τμήματος Οδικών Μεταφορών προβλέπει την απ’ 
ευθείας ανάθεση της υπηρεσίας στους υφιστάμενους παρόχους για μια μεταβατική 
περίοδο περίπου 10 ετών, με την προϋπόθεση ότι αυτοί θα αντικαταστήσουν τον 
στόλο των λεωφορείων τους και θα αναβαθμίσουν το επίπεδο της υπηρεσίας που 
παρέχουν. 

 Με βάση την πιο πάνω πρόταση, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών θα καθορίζει 
τον αριθμό / τύπο των λεωφορείων, τις διαδρομές, τις συχνότητες, καθώς και τις άλλες 
παραμέτρους που αφορούν το επίπεδο της υπηρεσίας που θα παρέχεται.  Το 
σύστημα αποζημίωσης θα αντικατασταθεί από σύνθετο σύστημα μίσθωσης 
υπηρεσιών σύμφωνα με το οποίο οι πάροχοι θα λαμβάνουν το υπολογισμένο κόστος 
τους για την εκτέλεση της υπηρεσίας που παρέχουν, καθώς επίσης και ποσοστό επί 
των εισπράξεων από την έκδοση εισιτηρίων, παρέχοντας με αυτό τον τρόπο κίνητρο 
για αύξηση των χρηστών των λεωφορείων και για αναβάθμιση της παρεχόμενης προς 
τους πολίτες υπηρεσίας.  Μετά την πάροδο της περιόδου ανάθεσης, θα ανατεθεί το 
έργο αυτό των δημόσιων μεταφορών σε εργολάβο μετά από ανοικτό διαγωνισμό, 
σύμφωνα με τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η πρόταση του Τμήματος Οδικών Μεταφορών έχει εγκριθεί από τη μόνιμη 
Καθοδηγητική Επιτροπή που έχει συσταθεί με την απόφαση του Υπουργικού 
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Συμβουλίου με αριθμό 65.529 και ημερ. 16.5.2007, στη συνεδρία της που έγινε στις 
30.8.2007. 

 Η πρόταση έχει ήδη παρουσιαστεί στις αυτοκινητιστικές οργανώσεις και τους 
εμπλεκόμενους φορείς σε πρώτη δημόσια συζήτηση στις 24.10.2007.  Επισυνάπτεται 
για ενημέρωση σας η εν λόγω παρουσίαση. 

 Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών θεωρεί ότι η υλοποίηση της πρότασης τους, θα 
αντιμετωπίσει συνολικά το πρόβλημα ανεπάρκειας δημόσιων επιβατικών μεταφορών 
τόσο στα αστικά κέντρα αλλά και στην περιφέρεια.» 

Σημείωση:   Τα επισυναπτόμενα έγγραφα βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την  ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.230, ημερομηνίας 22 
Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.230, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.230 και ημερομηνία 
28/11/2007, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη που 
αφορά τα προβλήματα των κτιριακών εγκαταστάσεων και της ασφάλειας που 
αντιμετωπίζει το Παγκύπριο Γυμνάσιο και η Σεβέρειος Βιβλιοθήκη και σας 
πληροφορώ τα εξής: 

α) Η Σχολική Εφορεία Λευκωσίας, μετά από οδηγίες του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού προχώρησε, κατά την περίοδο 1/9/2007 - 31/1/2008, σε βελτιωτικά 
έργα μικρής κλίμακας με δαπάνη ύψους €150.000 που αφορούσαν τις 
ηλεκτρικές εγκαταστάσεις, τη στέγη και τις υδρορροές, βαψίματα εσωτερικών 
και εξωτερικών χώρων, βελτιώσεις και διαμορφώσεις διαφόρων αιθουσών και 
γραφείων και αντικατάσταση παραθύρων και μωσαϊκών όπου κρίθηκε 
αναγκαίο. 

β) Στους προϋπολογισμούς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού έχει εγκριθεί 
συνολική δαπάνη ύψους €3,23 εκατομμυρίων για την αντισεισμική αναβάθμιση, 
αναπαλαίωση και εκσυγχρονισμό της κτιριακής υποδομής του Παγκύπριου 
Γυμνασίου, με τη συμπερίληψη του ποσού των €341.720 στους 
προϋπολογισμούς του 2008, για έναρξη των εργασιών με την αγορά 
Συμβουλευτικών Υπηρεσιών Αρχιτέκτονα, Πολιτικού Μηχανικού, Μηχανολόγου 
Ηλεκτρολόγου και Επιμετρητή Ποσοτήτων για την ετοιμασία της μελέτης για τα 
πιο πάνω έργα.  Οι προσφορές για τους πιο πάνω συμβούλους έληξαν στις 
18/1/2008 και ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία αξιολόγησης των 
υποβληθεισών προσφορών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  

 Το πρώτο θέμα, «Η ανάγκη αύξησης των χαμηλών συντάξεων πάνω από το 
όριο της φτώχιας», θέμα που έχει εγγραφεί με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου και για το οποίο έχουν μιλήσει ομιλητές από όλα τα κόμματα κατά τη 
συνεδρία της 6ης ∆εκεμβρίου, κρίνεται ότι έχει εξαντληθεί.  Ο εισηγητής του θέματος κ. 
Γιαννάκης Ομήρου συμφωνεί με τη θέση αυτή, επομένως το θέμα θεωρείται λήξαν. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 20 Μαρτίου 2008, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας του ∆ιευρωπαϊκού 
Σιδηροδρομικού Συστήματος Μεγάλης Ταχύτητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.007-2008) 

 2. Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας του Συμβατικού 
Σιδηροδρομικού Συστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.008-2008) 

 3. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.306-2007) 

 4. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2003. 
(Αρ. Φακ. 23.01.259.2003) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις νέες 
συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 2. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  την 
πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 3. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η άμεση 
ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο 
του καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής 
του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 4. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου αντιμετώπισης του 
καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  
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 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Προστασία του περιβάλλοντος από 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής  
Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής  
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η πρόοδος της 
Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς 
υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. 
Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη και Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 8. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για 
αρμονική ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό κέντρο της 
πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. 
Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που τιτλοφορείται «Το 
πρόβλημα της διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. 
Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι 
πληροφορίες που εμπλέκουν την Κύπρο σε διεθνές 
λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι ενέργειες της κυβέρνησης προς 
διαλεύκανση των καταγγελιών και αποκατάσταση του καλού 
ονόματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή  κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.371.2006) 
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 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην 
Κύπρο της κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. 
Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 13. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής αυτοδιοίκησης και η 
αναθεώρηση του θεσμικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία 
της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. Ελένης 
Θεοχάρους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 14. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Ενημέρωση από τον πρόεδρο του Συμβουλίου 
Εγκληματικότητας για το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την 
Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 15. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του 
Συστήματος Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 
ανάγκη συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών κοινοβουλίων 
και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των βουλευτών κ. 
Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη και Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 (Ώρα λήξης: 4.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 
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Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ανακοίνωση των αλλαγών που επήλθαν στη σύνθεση της Επιτροπής Επιλογής 
και κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003», η αγόρευση του κ. Ιωνά 
Νικολάου και ψήφισή της σε νόμο. 

3. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Σχολικών 
Εφορειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο 
με τον τίτλο «Ο περί Σχολικών Εφορειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Στέγαση του συνδέσμου για άτομα με αυτισμό - Μείωση κρατικής χορηγίας στο 
σύνδεσμο για άτομα με αυτισμό.  

6. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα του δήμου Λεμεσού για επίλυση του κυκλοφοριακού προβλήματος - 
Προβλήματα σχετικά με τις κτιριακές εγκαταστάσεις και την ασφάλεια στο 
Παγκύπριο Γυμνάσιο και τη Σεβέρειο Βιβλιοθήκη.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 20ής Μαρτίου 2008 

(Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ.) 

(Αρ. 20) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα σε όλους. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

 Τα πρώτα δύο θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της 
∆ιαλειτουργικότητας του ∆ιευρωπαϊκού Σιδηροδρομικού Συστήματος Μεγάλης 
Ταχύτητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας 
του Συμβατικού Σιδηροδρομικού Συστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τα 
νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας του 

∆ιευρωπαϊκού Σιδηροδρομικού Συστήματος Μεγάλης Ταχύτητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας του 
Συμβατικού Σιδηροδρομικού Συστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Γεώργιος Τάσου  

 Αντώνης Αντωνίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Αριστοτέλους     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τα πιο πάνω 
νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαρτίου 2008.  Στη 
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συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των δύο υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η εναρμόνιση της 
νομοθεσίας με την κοινοτική Οδηγία 2007/32/ΕΚ της Επιτροπής, της 1ης Ιουνίου 2007, 
η οποία τροποποιεί τις δύο προηγούμενες Οδηγίες 96/48/ΕΚ και 2001/16/ΕΚ, οι 
οποίες είχαν υιοθετηθεί στην εθνική νομοθεσία με τον περί της ∆ιαλειτουργικότητας 
του ∆ιευρωπαϊκού Σιδηροδρομικού Συστήματος Μεγάλης Ταχύτητας Νόμο του 2006 
[Αρ. 165(Ι) του 2006] και τον περί της ∆ιαλειτουργικότητας του Συμβατικού 
Σιδηροδρομικού Συστήματος Νόμο του 2006 [Αρ. 166(Ι) του 2006]. 

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, η ημερομηνία υιοθέτησης της υπό 
αναφορά Οδηγίας στην εθνική νομοθεσία ήταν η 2α ∆εκεμβρίου 2007. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων δήλωσαν στην επιτροπή πως 
με τους νόμους που προτείνονται αντικαθίσταται το Παράρτημα VI εκάστης των δύο 
βασικών νομοθεσιών από νέο Παράρτημα VI, το οποίο αφορά τα διαδικαστικά 
ζητήματα ελέγχου των σιδηροδρομικών υποσυστημάτων, σύμφωνα με την Οδηγία 
2007/32/ΕΚ.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των 
νομοσχεδίων σε νόμους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω δυο λόγια, γιατί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή θα διερωτάται ο κόσμος γιατί περνούμε τέτοιες 
νομοθεσίες για τα τρένα -έχει και μαθητές που είναι πάνω και μας ακούν- να πούμε ότι 
είναι ευρωπαϊκή Οδηγία.  Μας είπαν «παρά το ότι δεν έχετε τρένα, πρέπει να περάσει 
η νομοθεσία».  Πέρασε από την επιτροπή…  Κάποιους μας πάτησαν τα τρένα! 

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Αντικατάσταση του Παραρτήματος VI του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας του 
∆ιευρωπαϊκού Σιδηροδρομικού Συστήματος Μεγάλης Ταχύτητας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος VI του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας του 
Συμβατικού Σιδηροδρομικού Συστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας   
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 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Άριστος Αριστοτέλους Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαρτίου 2008.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίας αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, ώστε τα τέλη κυκλοφορίας 
που αφορούν συνδυασμούς οχημάτων και φορτηγών οχημάτων με μικτό βάρος άνω 
των δώδεκα τόνων, τα οποία καθορίζονται στη βασική νομοθεσία σε λίρες Κύπρου, να 
μετατραπούν σε ευρώ, όπως ακριβώς αναφέρονται στη σχετική Oδηγία που καθορίζει 
τα ελάχιστα ποσά τελών κυκλοφορίας τέτοιων οχημάτων. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, τα εν 
λόγω τέλη κυκλοφορίας σε λίρες Κύπρου καθορίστηκαν με τον περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικό) Νόμο του 2001 [Αρ. 38(Ι) του 
2001], ο οποίος υιοθέτησε την Οδηγία 1999/62/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου, της 17ης Ιουνίου 1999, υπολογίζοντας τα τέλη με βάση την τότε 
ισχύουσα ισοτιμία σε κυπριακές λίρες. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Μέρους Ι του παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2003», αποσύρεται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
Έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.029-2008) 

Υγείας Υγείας 

2. Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών 
Πληροφορικής - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Πληροφορικής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.033-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Οι περί Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Εσωτερικών 
Προσόδων, Λειτουργού 
Εσωτερικών Προσόδων Α΄ και 
Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.034-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008) 

Υγείας Υγείας 

5. Έγγραφο (Υπ. Συγκ. 3/2008) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. Έγγραφα (Υπ. Εργ. 1/2008 και 
2/2008) σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία Νόμους του 1995 έως 
2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.007) 

Ασφαλίσεων 

7. Έγγραφο της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς που αφορά την 
πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων 
σύμφωνα με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.017) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 του 
2008 του προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με το 
άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2008 Νόμου του 2007 [Ν.45(II) 
του 2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. ∆ημοσιονομική έκθεση για το έτος 
2007, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) 
του συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 13.06.001) 

Οικονομικών Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και 
Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.003-2008) 

Κυριάκο 
Χατζηγιάννη εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

2. Ο περί Σκύλων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.004-2008) 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εξετάζοντας τα όσα περιέχονται στο Κεφάλαιο ∆εύτερο και 
ειδικά το υπ’ αριθμόν 4, που αφορά και πειθαρχία, έχουμε την εντύπωση ότι θα ήταν 
πιο ορθό, διότι έχουμε διαπιστώσει ότι δε συμπίπτουν σε όλους τους νόμους των 
εξειδικευμένων επαγγελμάτων οι όροι και οι προϋποθέσεις άσκησης πειθαρχικής 
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δίωξης και ύστερα δίκαιης πειθαρχικής δίκης, να είναι αυτή η εξέταση του θέματος 
ταυτόχρονη από την επιτροπή Υγείας και την επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει κάποια ένσταση σε αυτά που έχει πει ο κ. Αγγελίδης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Από κοινού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

  Είναι για άλλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αν έχει τελειώσει εκείνο, να πω για το άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είναι για το δεύτερο και το τρίτο θέμα, τα οποία είναι δύο σχέδια υπηρεσίας.  ∆ε 
θα πω ότι τα διεκδικούμε ως επιτροπή Νομικών, αλλά είθισται να κατατίθενται στην 
επιτροπή Νομικών.  Και αυτό το λέω, γιατί πιθανό να έγινε η διόρθωση στο δικό σας 
κείμενο, οπόταν δεν… 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ αναφέρομαι στις προτάσεις νόμου, το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, 
που είναι δική μου πρόταση νόμου και τιτλοφορείται «Ο περί Σκύλων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Αντιλαμβάνομαι ότι ο περί Σκύλων έχει 
μελετηθεί παλαιότερα στην επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αλλά οι 
συγκεκριμένες τροπολογίες έχουν να κάνουν με τους αδέσποτους σκύλους,  ένα 
πρόβλημα το οποίο ταλανίζει και είναι εγγεγραμμένο στην επιτροπή Περιβάλλοντος.  
Είχαμε ζητήσει να πάει στην επιτροπή Περιβάλλοντος το θέμα αυτό και δεν ξέρω γιατί 
έχει μπει εδώ στην επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων.  Η δική μου εισήγηση, ως 
εγγράψαντος το θέμα και την πρόταση νόμου, είναι να πάει στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος, αν δεν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην εισήγηση του κ. Περδίκη; 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επειδή και στις δύο προεδρεύουν βουλευτές της δικής μας 
ομάδας και επειδή υπήρξε θέμα και στο παρελθόν, εμείς παρακαλούμε να πάνε και 
στις δύο, για να μην υπάρχει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Κατσουρίδη. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω μου διέφυγε.  Για τα υπ’ αριθμόν 1 και 4 θέματα ισχύει το ίδιο που είπα 
προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαφέστατος. 

 Ο κ. Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» θεωρούμε ότι πλέον αρμόδια να το εξετάσει είναι 
η επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων.  Αφορά το μέλι και θεωρούμε ότι πλέον 
αρμόδια να το εξετάσει είναι η επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση του κ. Θωμά; 

 Συμφωνείτε.  Ωραία. 

 Πάμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί 
γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.306, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην αυτονόμηση της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.307, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι καθυστερεί αδικαιολόγητα η πληρωμή του επιδόματος 
ανεργίας σε πολλούς δικαιούχους της επαρχίας Αμμοχώστου και πιθανώς και άλλων 
επαρχιών της Κύπρου. 

 Θα ήθελα να σας αναφέρω ότι υπάρχουν δηλωμένοι άνεργοι στο Γραφείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων Αμμοχώστου που υπογράφουν από το τέλος 
του 2007 και ακόμα δεν έχουν πάρει επιταγή επιδόματος ανεργίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Γιατί καθυστερεί η πληρωμή του επιδόματος ανεργίας στους δικαιούχους της 
ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου; 

2. Σε ποιες άλλες επαρχίες παρουσιάζεται αυτό το πρόβλημα; 

3. Τι προτίθεται να κάνει το αρμόδιο υπουργείο για την επίλυση αυτού του 
προβλήματος, το οποίο παρουσιάστηκε και τον προηγούμενο χρόνο; 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.308, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το υπουργείο να προβεί σε αναθεώρηση του 
υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου που διέπει τη δημιουργία σχολών χορού, έτσι 
ώστε να συνάδει με την ευρωπαϊκή νομοθεσία, που, σύμφωνα με πληροφορίες, θα 
πρέπει να τεθεί σε εφαρμογή από τα κράτη μέλη το 2010. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εν λόγω νομοθεσία, αλλά και το υφιστάμενο 
ρυθμιστικό πλαίσιο που αφορά στη δημιουργία σχολών ή ακαδημιών χορού, 
καθορίζονται επακριβώς και αυστηρώς κριτήρια που αφορούν στην υποδομή των 
σχολών, στην υγεία και ασφάλεια των μαθητών, αλλά και τα ακαδημαϊκά/πρακτικά 
προσόντα που απαιτούνται για τους εκπαιδευτές-καθηγητές χορού. 

 Τέλος, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός κατά πόσο προτίθεται να προβεί το 
υπουργείο στη σύσταση ειδικής επιτροπής αποτελούμενης από ειδικούς επιστήμονες 
(γνώστες των ρυθμιστικών αλλαγών της ευρωπαϊκής νομοθεσίας) οι οποίοι θα 
προβούν στην καταγραφή της χορευτικής λαογραφίας της Κύπρου.  Σημειώνεται ότι 
κάτι τέτοιο θα κατοχυρώσει και θα προωθήσει παράλληλα το συγκεκριμένο κομμάτι 
της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.309, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη   

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αποτέλεσμα που είχε το αίτημα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2007, στα πλαίσια της Συνόδου του Συμβουλίου Γεωργίας 
και Αλιείας, προς το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για στήριξη 
των κρατών μελών τα οποία έχουν πληγεί από την ανομβρία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.310, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη   

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποια συγχρηματοδοτούμενα προγράμματα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με 
την Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ζητηθεί επιστροφή των χρημάτων που δε 
δαπανήθηκαν; 

2. Ποιο είναι το ύψος του ποσού που ζητείται να επιστραφεί;  

3. Για ποιους λόγους έχει ζητηθεί η επιστροφή χρημάτων; 

4. Ποιες οι ενέργειες των αρμόδιων τμημάτων επί του θέματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.311, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Μουσκάλλη    
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει μεγάλη δυσφορία και αγανάκτηση μεταξύ των 
πολιτών κατόχων μηχανοκίνητων οχημάτων δημόσιας χρήσης εξαιτίας της 
καθυστέρησης που παρατηρείται στην εξέταση της μηχανής των εν λόγω 
μηχανοκίνητων οχημάτων από τα κυβερνητικά επαρχιακά συνεργεία ΜΟΤ στη 
Λάρνακα.   

 Συγκεκριμένα, αναφέρεται ότι κάτοχοι αυτοκινήτων δημόσιας χρήσης καλούνται 
από το αρμόδιο τμήμα για εξέταση μετά την παρέλευση τριών έως έξι μηνών.  
 Η καθυστέρηση αυτή δημιουργεί πολλά προβλήματα στους ιδιοκτήτες των 
μηχανοκίνητων οχημάτων που δεν τους εκδίδεται άδεια κυκλοφορίας των οχημάτων 
τους και η αστυνομία τούς καταγγέλλει, διότι είναι αναγκασμένοι να κυκλοφορούν τα 
οχήματά τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς προτίθεται να λύσει το ανησυχητικό αυτό φαινόμενο της 
ταλαιπωρίας και της μεγάλης καθυστέρησης που παρατηρείται στην εξέταση και 
έκδοση πιστοποιητικών καταλληλότητας των πιο πάνω μηχανοκίνητων οχημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.312, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Το πρόβλημα της παχυσαρκίας και ειδικότερα της παιδικής παχυσαρκίας έχει 
πάρει παγκόσμια διαστάσεις επιδημίας.  Η παχυσαρκία προκαλεί μια σειρά χρόνιων 
νοσημάτων, συμπεριλαμβανομένων του διαβήτη, του καρκίνου και των 
καρδιοπαθειών.  Τα ανθυγιεινά διατροφικά πρότυπα και η έλλειψη σωματικής 
άσκησης αποτελούν κύρια αίτια ασθενειών, που μπορούν να αποφευχθούν, και 
πρόωρων θανάτων. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει θέσει το θέμα της διατροφής πολύ ψηλά στις 
προτεραιότητές της, με στόχο να μειωθούν τα ποσοστά παχυσαρκίας των Ευρωπαίων 
πολιτών μέχρι το 2010.  Η Ευρωπαϊκή Πλατφόρμα ∆ράσης για τη ∆ίαιτα, τη Σωματική 
∆ραστηριότητα και την Υγεία και άλλες επιτροπές έχουν άμεσο στόχο τη 
δραστηριοποίηση των κρατών μελών για την υλοποίηση του στόχου αυτού.  Η Λευκή 
Βίβλος για μία ευρωπαϊκή στρατηγική για θέματα υγείας που έχουν σχέση με τη 
διατροφή, το υπερβολικό βάρος και την παχυσαρκία και η Πράσινη Βίβλος για την 
προώθηση της υγιεινής διατροφής και της σωματικής άσκησης δίνουν ξεκάθαρες 
κατευθυντήριες γραμμές στα κράτη μέλη.  Ταυτόχρονα, η Παγκόσμια Οργάνωση 
Υγείας στηρίζει αυτές τις ενέργειες με διάφορα προγράμματα. 

 Με βάση τις στατιστικές, η Κύπρος κατέχει μία από τις υψηλότερες θέσεις 
ανάμεσα στις χώρες με πρόβλημα παχυσαρκίας.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο και σε ποιο βαθμό η Κύπρος συμμετέχει στα διάφορα 
προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας κατά 
της παχυσαρκίας, κατά πόσο υπάρχει συγκεκριμένος επιστήμονας που να ασχολείται 
με τα προγράμματα διατροφής στο αρμόδιο υπουργείο και αν υπάρχει εθνικό σχέδιο 
δράσης για τη διατροφή το οποίο η Κύπρος εφαρμόζει.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.361, ημερομηνίας 
3 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
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«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.361 και ημερομηνία 3.5.2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή σχετικά με το ενδεχόμενο 
κατασκευής δεύτερης εξόδου από την Κοινότητα Αγίας Βαρβάρας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών 
προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό 16.5.2.6.1 και 
ημερομηνία 4.9.2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Αρμόδιος λειτουργός του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων διευθέτησε επιτόπου 
επίσκεψη για εξέταση του θέματος στην οποία παρευρέθηκε και εκπρόσωπος 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίας Βαρβάρας, ο οποίος τον ενημέρωσε ότι η 
Κοινότητα Αγίας Βαρβάρας εισηγείται όπως κατασκευαστούν δύο 
επιπρόσθετες προσβάσεις από τον κύριο δρόμο Αγία Βαρβάρα-Αξύλου (Ε606) 
προς την Κοινότητα στα σημεία Α και Β όπως φαίνονται στο σχέδιο αρ. 
ΚΚΜ/ΟΑ/ΑΓ∆.1 που επισυνάπτεται. 

3. Στο σημείο Α σύμφωνα με τα σχέδια του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, 
βάσει των οποίων έγινε ο παρακείμενος διαχωρισμός οικοπέδων, υπάρχει 
πρόνοια για δημιουργία συμβολής, η οποία θα συνδέει τον κύριο δρόμο με το 
δευτερεύον οδικό δίκτυο. 

4. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων με στόχο την εξυπηρέτηση της Κοινότητας και 
ταυτόχρονα για λόγους οδικής ασφάλειας και καλύτερης διαχείρισης της 
κυκλοφορίας, συστήνει όπως κατασκευαστεί μόνο η συμβολή στο σημείο Α 
όπως έχει προβλεφθεί και κατά το διαχωρισμό των παρακείμενων οικοπέδων.  
Με την κατασκευή της προτεινόμενης συμβολής θα πρέπει να μετακινηθεί και 
το σημείο αλλαγής του ορίου ταχύτητας από 65 χλμ/ώρα σε 80 χλμ/ώρα. 

5. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, αφού λάβει τη σχετική έγκριση από την 
Αστυνομία, θα προωθήσει, εντός του πρώτου εξαμήνου του 2008, τις 
νενομισμένες διαδικασίες για την κατασκευή της πρόσβασης προς την 
Κοινότητα και της σχετικής μείωσης του ορίου ταχύτητας στο τμήμα του δρόμου 
παρά την πρόσβαση αυτή.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.096, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, με αρ. Ερ.:  
23.06.009.02.096 και ημερ. 8/10/07, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο 
Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδίας Σαρίκας και να σας 
πληροφορήσω ότι η μελέτη για το δυτικό παρακαμπτήριο δρόμο στην Πόλη 
Χρυσοχούς βρίσκεται στο στάδιο της ετοιμασίας των κατασκευαστικών σχεδίων. 

2. Σημειώνεται ότι τα κατασκευαστικά σχέδια μελετούνται από ιδιώτη μελετητή 
μετά από ανάθεση με τη διαδικασία των προσφορών από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων με συμβόλαιο διάρκειας 70 εβδομάδων και ημερομηνία έναρξης των 
εργασιών τις 29/01/01.  Με βάση τα πιο πάνω, είναι φανερό ότι η μελέτη των 
κατασκευαστικών σχεδίων βρίσκεται εκτός χρονοδιαγραμμάτων αφού μέχρι 
σήμερα δεν έχουν παραδοθεί τα τελικά σχέδια και έγγραφα για τη ζήτηση των 
προσφορών για υλοποίηση του Έργου. 
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3. Όσον αφορά τα σχέδια Απαλλοτρίωσης/Επίταξης της έκτασης γης που είναι 
αναγκαία για το Έργο, αναφέρεται ότι, μετά από υπόδειξη από τον ιδιώτη 
μελετητή του άξονα του δρόμου στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
ετοιμάστηκαν προκαταρκτικά σχέδια Απαλλοτρίωσης/Επίταξης, τα οποία 
στάληκαν στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για σχετικό έλεγχο, τον 
Νοέμβριο του 2006.  Από τον έλεγχο που έγινε, διαφάνηκε ότι υπήρχαν 
σοβαρές διαφορές με το Ρυθμιστικό Σχέδιο και κατ’ επέκταση διαφοροποίηση 
του επηρεασμού παρόδιων ιδιοκτησιών.  Οι διαφορές αυτές υποδείχθηκαν στο 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας τον Ιανουάριο του 2007 και στη 
συνέχεια σε συσκέψεις που έγιναν μεταξύ εκπροσώπων του ∆ήμου, του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, αποφασίσθηκε να γίνουν από 
ιδιώτη μελετητή οι απαραίτητες διορθώσεις στα κατασκευαστικά σχέδια και κατ’ 
επέκταση διόρθωση των σχεδίων Απαλλοτρίωσης/Επίταξης. 

4. Τα διορθωμένα όρια Απαλλοτρίωσης/Επίταξης, στάληκαν από τον ιδιώτη 
μελετητή στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως τον Νοέμβριο του 2007 και 
μετά από έλεγχο που έγινε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
παρατηρήθηκαν και πάλι διαφορές από το Ρυθμιστικό Σχέδιο και από τα όσα 
συμφωνήθηκαν στις πιο πάνω αναφερόμενες συσκέψεις.  Για επιβεβαίωση των 
διαφορών αυτών και επίσπευση των διαδικασιών διόρθωσής τους, στάληκαν οι 
συντεταγμένες των ορίων Απαλλοτρίωσης στο Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας για εφαρμογή τους σε επίσημη κτηματολογική βάση, ώστε στη 
συνέχεια να συγκληθεί σύσκεψη για συζήτηση και επιβεβαίωση των σχεδίων 
αυτών.  Τέθηκε στόχος για δημοσίευση της Γνωστοποίησης Απαλλοτρίωσης 
και του ∆ιατάγματος Επίταξης τον Μάρτιο/Απρίλιο του 2008. 

5. Όσον αφορά τις πιστώσεις για την κατασκευή του Έργου, σημειώνεται ότι, το 
Έργο αυτό περιλαμβάνεται στο ενοποιημένο δάνειο με βάση την Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου για χρηματοδότηση των νέων Πολεοδομικών Έργων 
με το ποσό των €4.271.504 περίπου (£2.500.000). 

6. Είμαι στη διάθεσή σας για περαιτέρω πληροφορίες/διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.233, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.233, ημερ. 29/11/2007 του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.233 και ημερ. 
6/12/2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με το άρθρο 3(1) του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
Νόμου (Ν.95(Ι)2006), οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας παρέχουν δημόσιο 
βοήθημα, σε κάθε πολίτη της ∆ημοκρατίας, ο οποίος έχει τη νόμιμη συνήθη διαμονή 
του για συνεχή περίοδο τουλάχιστο ενός έτους, στις ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία 
περιοχές και του οποίου το εισόδημα και οι άλλοι οικονομικοί πόροι δεν επαρκούν για 
την ικανοποίηση των βασικών και ειδικών αναγκών του, σύμφωνα με τις διατάξεις του 
εν λόγω Νόμου. 

 Ενόψει των πιο πάνω, οικογένειες που έχουν αποκτήσει τρίδυμα και 
αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα περιλαμβανομένης της ανάγκης για 
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φροντίδα, μπορούν να υποβάλουν αίτηση δημόσιου βοηθήματος, η οποία εξετάζεται 
στη βάση εισοδηματικών κριτηρίων. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι με τις Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου με 
αρ. 28.574 ημερ. 21/5/1987 και αρ. 63.612 ημερ. 5/4/2006, εγκρίθηκε η παραχώρηση 
των πιο κάτω ωφελημάτων σε οικογένειες που αποκτούν τρίδυμα και άνω. 

(α) Στις περιπτώσεις δημοσίων υπαλλήλων (συμπεριλαμβανομένων και των 
εκτάκτων) και υπαλλήλων Ημικρατικών Οργανισμών παραχωρούνται: 

 Άδεια με πλήρεις απολαβές για περίοδο 12 μηνών. 

 Επίδομα £50 το μήνα για περίοδο 12 μηνών. 

(β) Στις άλλες περιπτώσεις εφάπαξ επίδομα, ύψους £3.000. 

(γ) Εξέταση ενδεχόμενου παροχής οικονομικής βοήθειας για κάλυψη πρόσθετων 
στεγαστικών αναγκών των οικογενειών αυτών. 

 Τέλος, επισημαίνεται ότι, η αύξηση του επιδόματος τέκνου εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Οικονομικών και η μείωση των διδάκτρων για φοίτηση 
των παιδιών σε δημόσια νηπιαγωγεία ανήκει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.02.256, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2007, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.256, ημερ. 5 ∆εκεμβρίου, 2007 της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κας Στέλλας Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.256 και ημερ. 7/12/07 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σταθερός στόχος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι η επαγγελματική 
αποκατάσταση ληπτών δημόσιου βοηθήματος με την ένταξή τους στην αγορά 
εργασίας και επομένως την απεξάρτησή τους από το δημόσιο βοήθημα.  Έχοντας 
υπόψη τον πιο πάνω στόχο, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας εισήγαγαν στο Νόμο 
περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών, πρόνοιες που ενθαρρύνουν λήπτες στην 
απασχόληση.  Συγκεκριμένα στον περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμο 
95(Ι) του 2006, το Άρθρο 9(2) προβλέπει ότι: 

 “Εάν ο λήπτης δημόσιου βοηθήματος ή ο σύζυγος ή η σύζυγος ή ο συμβίος ή η 
συμβία του, αντίστοιχα, εργοδοτηθεί μετά από ανεργία τουλάχιστο έξι μηνών, θα 
συνεχίσει να λαμβάνει δημόσιο βοήθημα για τον ίδιο και τους εξαρτώμενους του για 
τους επόμενους δώδεκα μήνες, ως ακολούθως: 

(α) πλήρη δικαιώματα για τους τέσσερις πρώτους μήνες μετά την εργοδότησή του, 

(β) δύο τρίτα των πιο πάνω δικαιωμάτων για τους επόμενους τέσσερις μήνες, και 

(γ) ένα τρίτο των πιο πάνω δικαιωμάτων για τους επόμενους τέσσερις μήνες”. 

 Επίσης, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας λειτουργούν το “Έργο για την 
επαγγελματική κατάρτιση και προώθηση στην απασχόληση ληπτών δημόσιου 
βοηθήματος”.  Το Έργο αυτό αποσκοπεί στην απεξάρτηση ομάδας ληπτών από το 
δημόσιο βοήθημα, στην αναβάθμιση των υφιστάμενων δεξιοτήτων τους, στην 
επαγγελματική τους αποκατάσταση και στη διευκόλυνση της κοινωνικής τους ένταξης.  
Το Έργο αυτό, το οποίο συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο, 
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έχει ως στόχο την προώθηση της ισότητας ευκαιριών πρόσβασης στην αγορά 
εργασίας για όλους και ειδικότερα για εκείνους που απειλούνται με κοινωνικό 
αποκλεισμό.  Για την υλοποίηση του Έργου, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 
προέβηκαν στη μίσθωση υπηρεσιών Συμβούλων, οι οποίοι στηρίζουν τους λήπτες 
∆ημοσίου Βοηθήματος στην διαδικασία της κοινωνικής τους ενσωμάτωσης. 

 Με την εφαρμογή του πιο πάνω Έργου, επιδιώκεται η κατάρτιση 400 ληπτών 
δημόσιου βοηθήματος (240 άνδρες και 160 γυναίκες).  Αναμένεται ότι 65% των 
ληπτών που θα ωφεληθούν από το πρόγραμμα θα ενταχθούν στο εργατικό δυναμικό.  
Μέχρι στιγμής έχουν καταρτιστεί 317 λήπτες δημόσιου βοηθήματος και εντάχθηκαν 
στην αγορά εργασίας 55 άτομα.  Αξίζει να σημειωθεί ότι άλλοι 83 λήπτες δημόσιου 
βοηθήματος εξασφάλισαν από μόνοι τους εργασία μετά την ολοκλήρωση των 
μαθημάτων κατάρτισης. 

 Τέλος, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας μελετούν επιπρόσθετα μέτρα για 
την ενεργοποίηση ληπτών δημοσίου βοηθήματος, με απώτερο στόχο την κοινωνική 
ενσωμάτωσή τους, όπως η συμπερίληψη πρόνοιας στον περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων 
και Υπηρεσιών Νόμο, με βάση την οποία οι λήπτες δημόσιου βοηθήματος θα 
μπορούν να προσφέρουν εθελοντική εργασία σε κοινωφελή ιδρύματα ή αλλού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.258, ημερομηνίας 

6 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.258 που υποβλήθηκε από το 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο στις 6.12.2007, 
σχετικά με την επιδιόρθωση των πεζοδρομίων των λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή και 
Γρηγόρη Αυξεντίου στη Λάρνακα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το συνολικό κόστος της επιδιόρθωσης των πεζοδρομίων στις πιο πάνω 
λεωφόρους ανήλθε στο ποσόν των £19.800. 

3. Οι επιδιορθώσεις που έγιναν δεν εντάσσονται στα πλαίσια του ρυθμιστικού 
σχεδίου για τις εν λόγω λεωφόρους γιατί η οριστικοποίηση του εξετάζεται 
ακόμη από το ∆ήμο Λάρνακας. 

4. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων συντηρεί, όπου κρίνεται απαραίτητο, τα 
υφιστάμενα πεζοδρόμια σε δρόμους της δικαιοδοσίας του για σκοπούς 
ασφάλειας των πεζών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.265, ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.265 ημερ. 27 ∆εκεμβρίου 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 Ιανουαρίου 2007, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Αρδευτικό Τμήμα Πολεμιδιών είναι ενταγμένο στο Κυβερνητικό Υδατικό 
Έργο Γερμασόγειας Πολεμιδιών και έχει πηγή νερού το Φράγμα Πολεμιδιών.  Η 
προμήθεια του νερού γίνεται διαμέσου κεντρικού αγωγού διαμέτρου 500χιλ. ο οποίος 
ξεκινά από το φράγμα, διέρχεται από το Α/Τ Πολεμιδιών και καταλήγει στην περιοχή 
των αγροκτημάτων δυτικά της Λεμεσού. 
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 Μετά το τέλος της αρδευτικής περιόδου (Οκτώβριος) και πριν ξεκινήσει η 
επόμενη (Απρίλιος) ο αγωγός αυτός χρησιμοποιείται για άντληση ανακυκλωμένου 
νερού που προέρχεται από το Βιολογικό Σταθμό του ΣΑΛΑ στη Μονή προς 
αποθήκευση στο Φράγμα Πολεμιδιών. 

 Κατά την περίοδο αυτή που οι ανάγκες σε νερό είναι μειωμένες, η 
παραχώρηση νερού προς το Αρδευτικό Τμήμα γίνεται διαμέσου αγωγού διαμέτρου 
200χιλ.  Το πρόβλημα της μη ικανοποιητικής ποσότητας νερού που παραχωρείται 
από τον αγωγό των 200χιλ. παρουσιάστηκε προς το τέλος της αρδευτικής περιόδου, 
όταν υποχρεωτικά σταμάτησε η παροχή νερού από τον υδατοφράκτη ένεκα 
προβλήματος που παρουσιάστηκε με την ποιότητα του νερού.  Για βελτίωση της 
ποιότητας του νερού, έγινε εμπλουτισμός μέσα στην κοίτη του ποταμού, οπότε έγινε 
φιλτράρισμα του νερού και παράλληλα αυξήθηκε η ποσότητα που μπορούσε να 
μεταφερθεί. 

 Η μειωμένη παροχετευτική δυνατότητα του αγωγού των 200χιλ. σε σχέση με τις 
ανάγκες του Α/Τ έχει επισημανθεί, και θα επιλυθεί οριστικά με την τοποθέτηση νέου 
αγωγού μεγαλύτερης διαμέτρου, μέσα στα πλαίσια της προγραμματιζόμενης 
μετακίνησης του αντλητικού συγκροτήματος του ανακυκλωμένου νερού που βρίσκεται 
κατάντι του φράγματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.266, 
ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.266, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με ημερομηνία 16 Ιανουαρίου 2008, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Γονέων Παιδιών με Απώλεια Ακοής δεν έχει θέσει 
στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, οποιοδήποτε θέμα που να σχετίζεται 
με τη στελέχωση των Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής Αγωγής και 
Εκπαίδευσης.  Σημειώνεται ότι, στις 21 ∆εκεμβρίου 2007, υπήρξε συνάντηση 
του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού με το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Σχολής 
Κωφών και τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Γονέων Παιδιών με Απώλεια Ακοής, 
χωρίς να εγερθεί τέτοιο θέμα. 

2. Οι Επαρχιακές Επιτροπές Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης λειτουργούν σε 
κάθε επαρχία και σύμφωνα με το Άρθρο 5(2)(α) του περί Αγωγής και 
Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμου 113(Ι)/1999, αποτελούνται 
από: 

 i. έναν Πρώτο Λειτουργό Εκπαίδευσης του Υπουργείου, ως πρόεδρο 

 ii. έναν εκπρόσωπο της οικείας βαθμίδας εκπαίδευσης του Υπουργείου, 
ανάλογα με την περίπτωση 

iii. έναν εκπαιδευτικό ειδικής εκπαίδευσης 

iv. έναν εκπαιδευτικό ψυχολόγο 

v. έναν κλινικό ψυχολόγο 
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vi. έναν κοινωνικό λειτουργό και 

vii. ένα λογοπαθολόγο. 

3. Τα μέλη των Επαρχιακών Επιτροπών, η θητεία των οποίων είναι τριετής, 
διορίζονται από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού.  Ο Υπουργός διορίζει 
στις Επαρχιακές Επιτροπές Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης λειτουργούς από 
όλες τις πιο πάνω ειδικότητες, κάποιοι από τους οποίους προτείνονται από 
συναρμόδια Υπουργεία (Υγείας και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων). 

4. Τα Γραφεία των Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, σε 
όλες τις επαρχίες, στελεχώνονται από διοικητικό και γραμματειακό προσωπικό, 
ενώ το έργο των Επιτροπών υποβοηθείται από Συνδετικούς Λειτουργούς, οι 
οποίοι λειτουργούν ως σύνδεσμος των Επιτροπών με τα σχολεία και τους 
γονείς των παιδιών με ειδικές ανάγκες. 

5. Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, σημειώνεται ότι παρουσιάζονται κάποιες 
καθυστερήσεις λόγω του μεγάλου φόρτου εργασίας των Επαρχιακών 
Επιτροπών σε ορισμένες περιπτώσεις.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
καταβάλλει προσπάθειες για αντιμετώπιση αυτών των προβλημάτων με την 
ενίσχυση της διοικητικής υποστήριξης των Επιτροπών.  Επιπρόσθετα στους 
σχεδιασμούς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προβλέπεται η όλη 
αναθεώρηση του συστήματος εντοπισμού, αξιολόγησης και στήριξης μαθητών 
με ειδικές ανάγκες, με στόχο τη βελτίωσή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.270, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.270 του Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη αναφορικά με τη 
φορολόγηση της κατανάλωσης του ηλεκτρικού ρεύματος και κατά πόσο παρέχονται 
ειδικές τιμές χρέωσης για σκοπούς γεωργοκτηνοτροφίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου 23.06.009.02.270 ημερομηνίας 28.1.2008, σχετικά 
με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με πληροφορίες που λήφθηκαν από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, 
οι φορολογίες / επιβαρύνσεις οι οποίες επιβάλλονται επί της κατανάλωσης του 
ηλεκτρικού ρεύματος, είναι οι εξής: 

 (α) Φόρος Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ) 15%. 

 (β) Τέλος Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 0,22 Ευρωσέντ /kWh. 

 (γ) Η τιμή του καυσίμου που λαμβάνεται υπόψη για υπολογισμό της ρήτρας 
καυσίμων των διατιμήσεων επιβαρύνεται με τη συνδρομή προς τον 
Κυπριακό Οργανισμό ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών που 
ανέρχεται σε 9,9€ ανά τόνο καυσίμου. 

2. Αναφορικά με τις τιμές χρέωσης για σύνδεση γεωργοκτηνοτροφικών 
υποστατικών, μετά από Γνωμάτευση του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων τον Σεπτέμβριο του 2006 ότι το Σχέδιο Αγροτικής πολιτικής της 
ΑΗΚ που εφαρμοζόταν επιβαλλόταν να καταργηθεί, λόγω του ότι δεν ήταν 
σύμφωνο με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, ετοιμάσθηκε νέο Σχέδιο, με τη 
συνεργασία της ΑΗΚ, του Υπουργείου Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού 
και του Υπουργείου Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 
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 Το νέο Σχέδιο έχει τύχει της έγκρισης του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων και εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων στην οποία 
κατατέθηκε από το Υπουργείο αυτό, στις 5.12.2007 μαζί με τους περί 
Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 2007 που 
διέπουν το υπό αναφορά Σχέδιο.  Περαιτέρω σημειώνεται ότι με σχετική 
επιστολή του Υπουργείου, ημερομηνίας 11.12.2008, ζητήθηκε η απόσυρση των 
Κανονισμών και η επανακατάθεσή τους, με την επανέναρξη των εργασιών της 
Βουλής, μετά τις προεδρικές εκλογές.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Πρώτο θέμα… 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, ναι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Προτού περάσουμε στο πρώτο θέμα, θα παρακαλούσα να δείτε το υπ’ αριθμόν 
11 θέμα, που αφορά Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως με τίτλο «Οι πληροφορίες που εμπλέκουν την Κύπρο σε 
διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι ενέργειες της κυβέρνησης προς διαλεύκανση 
των καταγγελιών και αποκατάσταση του καλού ονόματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας».  Να σας παρακαλέσω όπως διαγραφεί από τον κατάλογο, διότι είναι 
έτοιμη η έκθεση.  ∆ε θα γίνει συζήτηση και να κυκλοφορήσει προς τους αρμοδίους, ως 
είθισται με την κοινοβουλευτική πρακτική.  Οπόταν αποφορτίζεται και ο κατάλογος.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι πληροφορίες που εμπλέκουν την 

Κύπρο σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι ενέργειες της κυβέρνησης 
προς διαλεύκανση των καταγγελιών και αποκατάσταση του καλού ονόματος 

της Κυπριακής ∆ημοκρατίας» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Γιώργος Περδίκης Νίκος Κλεάνθους 

 Γιαννάκης Θωμά Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Χρήστος Πουργουρίδης  

1. ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΠΛΑΙΣΙΟ ΜΕΛΕΤΗΣ 

 Η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων της προηγούμενης βουλευτικής 
περιόδου αποφάσισε την εγγραφή του πιο πάνω θέματος στις 12 Ιουλίου 2001, 
ύστερα από εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και στη συνέχεια την 
παραπομπή του προς εξέταση από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και τη σύνταξη σχετικής έκθεσης. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
εξέτασε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στο διάστημα από τον Απρίλιο μέχρι τον Οκτώβριο του 2002.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα Τελωνείων) 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (αστυνομία), του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Μονάδας Καταπολέμησης 
Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Θέτοντας τα πλαίσια μελέτης του όλου θέματος,  η επιτροπή έλαβε ιδιαίτερα 
υπόψη αφενός το γεγονός ότι η εντολή για την εξέτασή του λήφθηκε από την 
ολομέλεια του σώματος και αφετέρου το γεγονός ότι η ολομέλεια του σώματος 
επέλεξε για την εξέτασή του την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, την επιτροπή που κατεξοχήν ασχολείται με τους 
θεσμούς και τις αξίες. 

 Συνεπακόλουθα, η επιτροπή ερμηνεύοντας την εντολή αυτή του σώματος και  
συναισθανόμενη  το βάρος της ευθύνης που πάγια προκαλεί κάθε ζήτημα που 
άπτεται θεσμών και αξιών -ανεξάρτητα από πρόσωπα, γεγονότα, τόπο, χρόνο, 
αιτία και αποτέλεσμα- έκρινε ότι η όλη εξέταση του υπό αναφορά θέματος 
πρέπει να περιστραφεί πρωτίστως γύρω από τη θεσμική και γενική 
οικονομικοπολιτική πτυχή του, χωρίς βέβαια να την αφήνει αδιάφορη και το 
θλιβερό φαινόμενο του διεθνούς λαθρεμπορίου τσιγάρων.  Ταυτόχρονα, η 
επιτροπή θεώρησε αναγκαία καταρχάς την ενημέρωσή της στις τρεις βασικές 
πτυχές/άξονες του θέματος, δηλαδή την ύπαρξη πληροφοριών που εμπλέκουν 
την Κύπρο σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων, τις ενέργειες της κυβέρνησης 
προς διαλεύκανση τέτοιων καταγγελιών και τις ενέργειες της κυβέρνησης προς 
αποκατάσταση του καλού ονόματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η κατ’ 
ουσίαν ενημέρωση της επιτροπής για οποιοδήποτε επιμέρους θέμα αφέθηκε να 
αποφασιστεί κατά την πορεία της μελέτης, λαμβάνοντας υπόψη για κάθε 
περίπτωση τη σημασία και την υφή του κάθε ζητήματος.   

 Τον Ιούνιο του 2002 η τότε Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως ετοίμασε προσχέδιο έκθεσης για το όλο θέμα και γι’  
αυτό σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε τον Οκτώβρη του 2002, 
αποφάσισε τα ακόλουθα: 

 α. Να αποστείλει σχετική επιστολή στο Υπουργείο Εξωτερικών, ώστε να 
τύχει καλύτερης ενημέρωσης για τα μέτρα που προτίθενται να λάβουν οι 
εξωτερικές υπηρεσίες του υπουργείου αυτού, για να διαφυλαχθεί το 
καλό όνομα της Κύπρου στο εξωτερικό σε σχέση και με τη διασύνδεσή 
της με το διεθνές ζήτημα του λαθρεμπορίου τσιγάρων, αλλά και για τη 
συμβολή της Κύπρου στη διεθνή εκστρατεία εναντίον του λαθρεμπορίου 
αυτού. 

 β. Να αποστείλει σχετική επιστολή στο Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας με την οποία να ζητείται ενημέρωση για το γενικότερο θέμα 
και για τη διερεύνηση από τη ΜΟΚΑΣ των εκκρεμουσών υποθέσεων. 

 Στη συνέχεια η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως της παρούσας βουλευτικής περιόδου αποφάσισε την επανεγγραφή 
του θέματος για σκοπούς επανεξέτασής του, στις 14 Σεπτεμβρίου 2006, ύστερα 
από εισήγηση του μέλους της κ. Γιώργου Περδίκη.  Η νέα κοινοβουλευτική 
επιτροπή εξέτασε το θέμα σε αριθμό συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από το Σεπτέμβριο του 2006 μέχρι τον 
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Οκτώβριο του 2007.  Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και 
παρέστησαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως (αστυνομία), του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα 
Τελωνείων) και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.      

2. ΕΙΣΑΓΩΓΗ ΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ 

 Σύμφωνα με τον εισηγητή του θέματος κ. Γιώργο Περδίκη, αφορμή για την 
εγγραφή του θέματος για πρώτη φορά υπήρξε αριθμός δημοσιευμάτων στο 
διεθνή και εγχώριο τύπο την εποχή εκείνη, δηλαδή το 2001.  Τα δημοσιεύματα 
αυτά αναφέρονταν στο διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και παρουσίαζαν την 
Κύπρο ως άμεσα ή έμμεσα εμπλεκόμενη στο παράνομο αυτό εμπόριο είτε 
μέσω των λιμανιών της είτε μέσω δραστηριοτήτων Κυπρίων στην Κύπρο και 
στο εξωτερικό.  Παρόμοιες υποψίες ή και καταγγελίες ενέχουν και διάφορες 
άλλες προφορικές δηλώσεις ή συστάσεις, καθώς και γραπτές εκθέσεις ξένων 
πολιτικών παραγόντων.  Ως ενδεικτικά παραδείγματα για την κατάσταση που 
περιέγραψε πιο πάνω ο εισηγητής ανέφερε ορισμένα γεγονότα, τα κυριότερα 
από τα οποία παρατίθενται συνοπτικά πιο κάτω: 

α. Ο τότε Ιταλός Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Αλφρέντο Μαντοβάνο 
παρουσιάζοντας το βιβλίο “Miliardi in fumo”, το οποίο συνέγραψε ο ίδιος, 
ανάμεσα σε άλλα, τόνισε πως είναι αδιανόητο η Ευρωπαϊκή Ένωση να 
εγκρίνει την ένταξη μιας χώρας όπως είναι η Κύπρος που αποτελεί 
κόμβο λαθρεμπορίου τσιγάρων προς τις ευρωπαϊκές χώρες.  Η 
προειδοποίηση αυτή του κ. Μαντοβάνο διαβιβάστηκε και επίσημα στην 
κυπριακή κυβέρνηση το ∆εκέμβριο του 2001 μέσω της κυπριακής 
πρεσβείας στη Ρώμη.  Σημειώνεται ότι ο κ. Μαντοβάνο, πρώην 
δικαστικός, υπήρξε πρόεδρος της ad hoc επιτροπής του ιταλικού 
κοινοβουλίου η οποία σε έκθεσή της, ημερομηνίας 5 Μαΐου 2001, 
κατονόμασε την Κύπρο ως “κέντρο λαθρεμπορίου τσιγάρων”. 

β. Σε έκθεση της επιτροπής Οικονομικών του βρετανικού κοινοβουλίου 
αναφερόταν ότι δύο βρετανικές εταιρείες πώλησαν στην Κύπρο εννέα 
δισεκατομμύρια πακέτα τσιγάρα, ο τύπος των οποίων δεν είναι 
δημοφιλής στους Κυπρίους καπνιστές.  Σύμφωνα με τους Βρετανούς, τα 
τσιγάρα αυτά επανεισήχθησαν λαθραία στην Ευρωπαϊκή Ένωση από 
κυπριακές εταιρείες  μέσω Κύπρου. 

γ Ο Ολλανδός τότε ευρωβουλευτής και μέλος της Μικτής 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Κύπρου-Ευρωπαϊκής Ένωσης κ. Μπράτχο 
Προνκ, εκφράζοντας τη δυσαρέσκειά του για το ρόλο της Κύπρου στο 
διεθνές λαθρεμπόριο, ψήφισε εναντίον της έγκρισης της έκθεσης του 
Ζακ Πόος για την Κύπρο.  Ο κ. Προνκ διατύπωσε τις καταγγελίες του και 
στον πρέσβη της Κύπρου στη Χάγη. 

δ. Σε αγωγή που άσκησαν δέκα χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εναντίον 
δύο καπνοβιομηχανιών στις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής για 
λαθρεμπόριο τσιγάρων στο Ιράκ αναφέρεται ότι τα τσιγάρα 
διαμετακομίστηκαν στο Ιράκ μέσω Κύπρου.  

 Στη συνέχεια ο εισηγητής του θέματος, σχολιάζοντας τη στάση της τότε 
κυπριακής κυβέρνησης απέναντι σ’ όλα αυτά τα στοιχεία και τις κατηγορίες που, 
κατά την άποψή του, οδηγούν σε διεθνή διασυρμό της Κύπρου, τόνισε ότι μέχρι 
σήμερα η κυβέρνηση δεν επέδειξε την αναγκαία εγρήγορση προς την 
κατεύθυνση της διαλεύκανσης αυτών των κατηγοριών και πάταξης της 
παρανομίας, στην περίπτωση βέβαια που αυτές οι κατηγορίες ευσταθούν.  
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Στην αντίθετη περίπτωση που αυτές οι καταγγελίες δεν ευσταθούν, η 
κυβέρνηση θα έπρεπε να ενεργήσει τα δέοντα προς απάντηση στα ξένα 
δημοσιεύματα και προς αποκατάσταση του καλού ονόματος της Κύπρου. 

 Καταλήγοντας, ο εισηγητής διευκρίνισε τότε ότι, παρ’  όλον ότι δε θεωρούσε την 
υπόθεση του διεθνούς λαθρεμπορίου τσιγάρων ως κυπριακή υπόθεση, 
θεωρούσε ανεξήγητη την έλλειψη “σοβαρής” πολιτικής βούλησης από την 
κυβέρνηση για μεγαλύτερη συμβολή στην πάταξη του φαινομένου του 
λαθρεμπορίου τσιγάρων και για διερεύνηση των σχετικών με αυτό καταγγελιών 
και δημοσιευμάτων που εμπλέκουν την Κύπρο.  Τέλος, εξέφρασε την εκτίμηση 
ότι η εξέταση του θέματος στην πρώτη φάση, στα πλαίσια που 
προδιαγράφηκαν πιο πάνω από την επιτροπή, θα έχει ως αποτέλεσμα να 
καταδειχθεί τόσο η πραγματική διάσταση της κατάστασης όσο και τα αναγκαία 
μέτρα ή ενέργειες προς αντιμετώπισή της.  

 Επανεισάγοντας το υπό αναφορά θέμα στη νέα Βουλή, ο εισηγητής του και 
αναπληρωτής πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως κ. Γιώργος Περδίκης ζήτησε την επανεξέτασή του από 
την επιτροπή για τους πιο κάτω λόγους: 

α. Σύμφωνα με νεότερες πληροφορίες του ιδίου, κυπριακές εταιρείες έχουν 
ήδη καταγγελθεί στο εξωτερικό για εμπλοκή σε υποθέσεις λαθρεμπορίου 
τσιγάρων μέσω Κύπρου.  Σύμφωνα με κάποιες πληροφορίες, υπήρξε 
τουλάχιστο μία καταδικαστική απόφαση που αφορά κυπριακές 
επιχειρήσεις.  Το Τμήμα Τελωνείων προέβη σε αριθμό κατασχέσεων 
φορτίων τσιγάρων στο λιμάνι Λεμεσού που είχαν δηλωθεί ως ελληνικό 
προϊόν.  Οι υποθέσεις αυτές απασχόλησαν την κοινή γνώμη και 
αποτελούν ενδείξεις ότι το λαθρεμπόριο συνεχίζεται και αφορά και την 
Κύπρο. 

β. Μια νέα μορφή λαθρεμπορίου τσιγάρων εμφανίστηκε στον ενδιάμεσο 
χρόνο που μεσολάβησε από την εγγραφή και τη συζήτηση του θέματος 
το 2001-2002 και αφορά το λαθρεμπόριο τσιγάρων από τα κατεχόμενα.  
Η εμπλοκή αλλοδαπών και μάλιστα επισκεπτών στην Κύπρο αποτελεί 
ένδειξη ότι η Κύπρος έχει αποκτήσει σε ορισμένους κύκλους του 
εξωτερικού τη φήμη χώρας όπου, λόγω της έκρυθμης κατάστασης και 
της ύπαρξης κατεχόμενων εδαφών, υπάρχει περιθώριο για λαθρεμπόριο 
τσιγάρων.  Σημειώνεται ότι οι ποσότητες σε αυτή την περίπτωση είναι 
συνήθως μικρές. 

 Περαιτέρω, ο εισηγητής του θέματος αναφέρθηκε στην ανάγκη επέκτασης και 
ενίσχυσης των υπηρεσιών ελέγχου που διενεργείται σχετικά με την πάταξη του 
φαινομένου, προσθέτοντας ότι η αντιμετώπιση της παράνομης αυτής 
δραστηριότητας πρέπει να είναι το μόνιμο μέλημα των αρχών. 

 Επίσης, ο πρόεδρος της επιτροπής τόνισε επιπρόσθετα ότι για ακόμη μία φορά 
ολόκληρη η Κυπριακή ∆ημοκρατία βρίσκεται εκτεθειμένη με δημόσια συζήτηση, 
η οποία είδε το φως της δημοσιότητας στα πρωτοσέλιδα των εφημερίδων και 
των μέσων μαζικής ενημέρωσης, σύμφωνα με την οποία διερευνάται από τις 
υπηρεσίες του οικονομικού εγκλήματος της αστυνομίας και του Υπουργείου 
Οικονομικών υπόθεση εμπλοκής επιχειρηματιών και γενικά εμπλοκής της 
Κύπρου στο λαθρεμπόριο τσιγάρων.  Σύμφωνα με τον ίδιο, οφείλει η επιτροπή 
να εισαγάγει ξανά το κεφάλαιο αυτό, για να πληροφορηθεί από τους αρμόδιους 
φορείς της πολιτείας και να ακούσει ξανά τις εισηγήσεις τους, αλλά και να 
ενημερωθεί περαιτέρω για το ποια δραστικά μέτρα έχουν ληφθεί από το 2002 
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μέχρι το 2006, διότι ο πολίτης έχει την άποψη ότι τίποτε σημαντικό ή σχεδόν 
τίποτε σημαντικό δεν έχει γίνει μέχρι σήμερα. 

3. ΕΡΩΤΗΜΑΤΑ/ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΠΟΥ ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΑΝ ΤΗΝ ΕΠΙΤΡΟΠΗ 

 Στη βάση του πλαισίου μελέτης που τέθηκε και υπό το φως αφενός των 
στοιχείων/γεγονότων που ανέφερε ο εισηγητής του θέματος και αφετέρου των 
γεγονότων ή ζητημάτων που ανεφύησαν στην πορεία της ενημέρωσης που 
αρμοδίως είχε, η επιτροπή κάλεσε τους κυβερνητικούς αρμοδίους να 
απαντήσουν κυρίως στα αρχικά ή ενδιάμεσα ερωτήματα: 

α. κατά πόσο γνώριζαν την ύπαρξη δημοσιευμάτων στον εγχώριο ή ξένο 
τύπο ή την ύπαρξη δηλώσεων ή εκθέσεων ξένων πολιτικών 
παραγόντων που εμπλέκουν την Κύπρο σε λαθρεμπόριο τσιγάρων, 

β. ποιες υπήρξαν οι ενέργειες της κυβέρνησης προς διαλεύκανση τέτοιων 
καταγγελιών, αν αυτές πράγματι υπήρξαν και αν ήταν σε γνώση της, 

γ. ποια η στάση της κυβέρνησης, στην περίπτωση που τέτοιες καταγγελίες 
εκ πρώτης όψεως κρίνονταν βάσιμες ή στην περίπτωση που τυχόν 
διερεύνησή τους κατέληγε στο συμπέρασμα ότι είναι βάσιμες, 

δ. ποιες οι ενέργειες της κυβέρνησης προς αποκατάσταση του καλού 
ονόματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στην περίπτωση που η τυχόν 
διερεύνηση καταδείκνυε ότι οι καταγγελίες ήταν ανυπόστατες, 

ε. ποια μέτρα διοικητικά, νομικά ή άλλα λαμβάνονται ή είναι ανάγκη να 
ληφθούν για σκοπούς πρόληψης ή καταστολής του λαθρεμπορίου 
τσιγάρων ή διαμετακόμισης φορτίων τσιγάρων με πρόθεση να τύχουν 
λαθρεμπορίας, 

στ. ποιο το οικονομικό όφελος από τη διεξαγωγή διαμετακομιστικού 
εμπορίου τσιγάρων και το αντίστοιχο κόστος από την τυχόν απαγόρευσή 
του, 

ζ. πώς αντιμετωπίζουν άλλες χώρες το διαμετακομιστικό εμπόριο 
τσιγάρων και 

η. ποια η συμβολή της Κύπρου στην προσπάθεια πάταξης του φαινομένου 
του διεθνούς λαθρεμπορίου τσιγάρων.   

4. ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΕΙΣ/ΘΕΣΕΙΣ ΕΜΠΛΕΚΟΜΕΝΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 

 α. Υπουργείο Εξωτερικών (ΥΠΕΞ) 

 Γενικά 

i. Στο πλαίσιο της προσπάθειας των κρατικών αρχών για διαφύλαξη 
του καλού ονόματος της Κύπρου στο εξωτερικό σε σχέση με τη 
δημοσιοποίηση δυσφημιστικών για την Κύπρο άρθρων στα ξένα 
μέσα μαζικής ενημέρωσης, καθώς και ως μέτρο ενίσχυσης της 
συμβολής της Κύπρου στη διεθνή εκστρατεία κατά του 
λαθρεμπορίου τσιγάρων, το Υπουργείο Εξωτερικών είχε 
υιοθετήσει ορισμένα μέτρα στη βάση συγκεκριμένου σκοπού.   

 Ειδικότερα, με τα μέτρα αυτά σκοπείται η αντίκρουση καταγγελιών 
που έχουν αρνητικές επιπτώσεις στη δημόσια διεθνή εικόνα της 
Κύπρου και η μεταφορά προς τις εσωτερικές αρμόδιες αρχές της 
∆ημοκρατίας των μηνυμάτων τα οποία δημοσιοποιούνται στο 
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εξωτερικό, τόσο από ξένα μέσα μαζικής ενημέρωσης όσο και από 
αρμόδιες αρχές του εξωτερικού, ώστε τα μηνύματα αυτά να 
αξιολογούνται και να λαμβάνονται υπόψη στη συνεχή 
προσπάθεια για βελτίωση των υφιστάμενων συστημάτων και 
πρακτικών. 

 Πέρα από τον πιο πάνω σκοπό, επιδιώκεται επίσης η 
διευκόλυνση της ανταλλαγής πληροφοριών μεταξύ αρμόδιων 
αρχών του εξωτερικού και του εσωτερικού και η συνδρομή στην 
πληρέστερη πληροφόρηση του κοινού στο εξωτερικό, πάντα στα 
πλαίσια των αρμοδιοτήτων του ΥΠΕΞ. 

 ii. Συγκεκριμένα, για την επίτευξη των πιο πάνω σκοπών το ΥΠΕΞ, 
σε στενή συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές της ∆ημοκρατίας: 

 Εντοπίζει, σε συνεργασία με τα κατά τόπους γραφεία 
τύπου, άρθρα ή άλλες δημοσιογραφικές πληροφορίες που 
αναφέρονται στην Κύπρο. 

 Συλλέγει και κοινοποιεί τα στοιχεία αυτά στις αρμόδιες 
αρχές της ∆ημοκρατίας και ιδίως στο Γενικό Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, στο Τμήμα Τελωνείων και σε 
οποιαδήποτε άλλη αρμόδια κρατική υπηρεσία κρίνεται 
τούτο αναγκαίο, για σκοπούς ενημέρωσης και αξιοποίησης 
των πληροφοριών, αλλά και για τις δέουσες ενέργειες.   

 Μελετά και επιδιώκει τη διασταύρωση των πληροφοριών 
που συλλέγονται, ώστε τόσο να διαφανούν οι λεπτομέρειες 
των υποθέσεων όσο και να καταδειχθούν τα τυχόν κίνητρα 
των ΜΜΕ.  Οι διπλωματικές αποστολές της ∆ημοκρατίας 
επιδίωκαν τη συνεργασία και την επικοινωνία με τους 
εκπροσώπους των τοπικών ΜΜΕ και προσπαθούσαν να 
τους παράσχουν κάθε δυνατή διευκόλυνση, με σκοπό την 
αρτιότερη ενημέρωσή τους, ώστε να αποφεύγεται η 
δυσμενής αντιμετώπιση της Κύπρου. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι σε αρκετές περιπτώσεις οι πληροφορίες 
στα ξένα ΜΜΕ που εμπλέκουν την Κύπρο σε διάφορες 
παράνομες δραστηριότητες έβλεπαν το φως της 
δημοσιότητας χωρίς την προηγούμενη διασταύρωσή τους 
με αυτές των αρμόδιων κυπριακών αρχών και χωρίς τη 
στοιχειοθέτηση της άμεσης σχέσης μεταξύ κυπριακών 
αρμόδιων αρχών και παράνομων δραστηριοτήτων.  Οι 
αρμόδιες κρατικές αρχές τόσο της Κύπρου όσο και του 
εξωτερικού αναγνώριζαν πως η πρακτική αυτή θεωρείται 
δεοντολογικά και επιστημονικά αμφιλεγόμενη, αφού δεν 
οδηγεί στην αλήθεια.  Για το λόγο αυτό οι υπηρεσίες του 
κράτους επιδίωκαν και επιδιώκουν να ζητούν διευκρινίσεις 
και να ελέγχουν τις πληροφορίες, εφόσον τους παρέχονται, 
ώστε να επιτυγχάνεται η απαραίτητη αξιολόγηση και 
αξιοποίησή τους προς όφελος της Κύπρου. 

iii. Στις περιπτώσεις που τα στοιχεία τα οποία δημοσιοποιούνται 
δημιουργούν ζήτημα στις σχέσεις Κύπρου και ξένης κυβερνήσεως, 
οι υπηρεσίες του ΥΠΕΞ προβαίνουν σε συνεννοήσεις με τις 
αρμόδιες αρχές, ώστε να υπάρξει η απαραίτητη συνεργασία, με 
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σκοπό την εξακρίβωση των οποιωνδήποτε καταγγελιών.  Για το 
σκοπό αυτό επιλέγονται η διπλωματική οδός, ώστε να 
διασφαλιστεί η ομαλότητα στις σχέσεις της Κύπρου με την ξένη 
χώρα, να αποφευχθεί αχρείαστη τριβή και να επιτευχθεί η μέγιστη 
δυνατή συνεργασία, βασικός στόχος της οποίας είναι η πάταξη 
του διεθνούς φαινομένου της λαθρεμπορίας προϊόντων και η 
εγκληματική συμπεριφορά που σχετίζεται με αυτή τη 
δραστηριότητα, καθώς και η διαφύλαξη της δημόσιας εικόνας της 
Κύπρου.  Στην περίπτωση που οι καταγγελίες που 
προσάπτονταν εναντίον της Κύπρου ήταν επαρκώς 
τεκμηριωμένες εκδηλωνόταν απερίφραστα η θετική προδιάθεση 
της Κύπρου για συνεργασία. 

iv. Στις περιπτώσεις όπου κρίνεται αναγκαίο οι υπηρεσίες του ΥΠΕΞ 
συντάσσουν απαντητικές επιστολές ή άρθρα με τη συνδρομή των 
κατά τόπους γραφείων τύπου και τα αποστέλλουν προς 
δημοσίευση.  Για το σκοπό αυτό χρησιμοποιούνται στοιχεία που 
παρέχονται από τις αρμόδιες υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας (Τμήμα 
Τελωνείων, Νομική Υπηρεσία, Κεντρική Τράπεζα, αστυνομία κτλ.) 
που αναφέρονται τόσο στις δραστηριότητες των αρχών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας όσο και σε αναφορές διεθνών 
οργανισμών ή ξένων κυβερνήσεων που παρουσιάζουν 
τεκμηριωμένα παραδείγματα επιτυχούς δραστηριοποίησης της 
Κύπρου στον τομέα της καταπολέμησης του λαθρεμπορίου. 

v. Στο μέλλον το ΥΠΕΞ προτίθεται να βελτιώσει την όλη 
δραστηριότητά του στον τομέα αυτό.  Ειδικότερα, προτίθεται να 
συνεχίσει να παρακολουθεί το θέμα, με στόχο τη διάγνωση 
ενδεχόμενης τάσης όσον αφορά στο είδος των ζητημάτων που 
εμπλέκουν το όνομα της Κύπρου, καθώς και ως προς το ζήτημα 
της πηγής και των καναλιών διάδοσης των πληροφοριών αυτών.  
Προκαταρκτικά, το ΥΠΕΞ επικέντρωνε την προσοχή του στις 
ειδήσεις που παρουσιάζονταν στις χώρες των Βαλκανίων, καθώς 
και στην εμπλοκή του ονόματος της Κύπρου στην υπόθεση της 
νομικής διαμάχης μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
αμερικανικών καπνοβιομηχανιών που κατηγορούνταν για 
διάπραξη λαθρεμπορίου τσιγάρων. 

vi. Επίσης, το ΥΠΕΞ ενδιαφέρεται ιδιαίτερα και για τις υποθέσεις στις 
οποίες, εκτός από την αναφορά του ονόματος της Κύπρου ως 
διαμετακομιστικού σταθμού, γίνεται και συσχέτιση των 
παράνομων αυτών δραστηριοτήτων με τη δράση εταιρειών που 
ενδεχομένως να έδρευαν στην Κύπρο, γεγονός που σχετιζόταν 
και με την προσπάθεια για καταπολέμηση του ξεπλύματος 
παράνομου χρήματος.  Σημειώνεται ότι το ΥΠΕΞ για το σκοπό 
αυτό, πέραν της ανάσχεσης των δυσφημιστικών για την Κύπρο 
κατηγοριών, επιδιώκει να μεταφέρει τα δέοντα μηνύματα στο 
εσωτερικό και ειδικά στις κρατικές υπηρεσίες και στους φορείς 
που σχετίζονται άμεσα με τη σύσταση, λειτουργία και 
συμπεριφορά εταιρειών που ασχολούνται με αυτό το 
επιχειρηματικό αντικείμενο στην Κύπρο. 

 Το ΥΠΕΞ προτίθεται να εντατικοποιήσει την προσπάθειά του για 
ενημέρωση των αρμόδιων αρχών των ξένων κυβερνήσεων, στις 
περιπτώσεις όπου απαιτείται, σχετικά με τη δραστηριοποίησή του 



 24

στον τομέα της πάταξης του λαθρεμπορίου τσιγάρων.  Για το 
σκοπό αυτό το ΥΠΕΞ απέστειλε μήνυμα προς τις αποστολές της 
Κύπρου στο εξωτερικό για εκ νέου έλεγχο όλων των 
πληροφοριών που συνέλεξαν μέχρι στιγμής, καθώς και για τις 
δράσεις στις οποίες είχαν προβεί για το θέμα.  Αρκετές από τις 
αποστολές απάντησαν. 

vii. Το ΥΠΕΞ σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές προτίθεται να 
συντάξει μνημόνιο, καθώς και κατάλογο με στοιχεία όπου θα 
παρουσιάζονταν οι δραστηριότητες των κυπριακών αρχών στον 
τομέα της πάταξης του λαθρεμπορίου, το υφιστάμενο νομικό 
πλαίσιο, η συνεργασία με τις ξένες κυβερνήσεις, οι επιτυχίες που 
σημείωσε η Κύπρος και η αναγνώριση της προσφοράς των 
υπηρεσιών της από αντίστοιχες υπηρεσίες του εξωτερικού.  Τα 
έγγραφα αυτά τέθηκαν υπόψη των διπλωματικών αποστολών για 
μελλοντική χρήση κατά το δέοντα τρόπο. 

 Ειδικά, όσον αφορά τις ειδικές περιπτώσεις οι οποίες αναφέρθηκαν ενδεικτικά 
από τον εισηγητή του θέματος ως παραδείγματα καταγγελιών που ενέπλεκαν την 
Κύπρο σε διεθνές λαθρεμπόριο και για τις οποίες γίνεται μνεία στο πιο πάνω Μέρος 2 
της παρούσας έκθεσης, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε τα 
ακόλουθα: 

i. Στην περίπτωση του τότε Ιταλού Υφυπουργού Εσωτερικών κ. Αλφρέντο 
Μαντοβάνο υπήρξε συνάντηση του τότε πρέσβη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ιταλία με τον κ. Μαντοβάνο.  Κατά τη συνάντηση αυτή 
δόθηκαν εξηγήσεις στον Ιταλό υφυπουργό και του επισημάνθηκε ότι 
υπάρχει συνεργασία μεταξύ των αρμόδιων κυπριακών αρχών και των 
αντίστοιχων ιταλικών αρχών.  Οι εξηγήσεις αυτές θεωρήθηκαν 
ικανοποιητικές από τον κ. Μαντοβάνο, ο οποίος, εν πάση περιπτώσει, 
λόγω της θέσης του θα έπρεπε να γνωρίζει για την υπό αναφορά 
συνεργασία. 

ii. Στην περίπτωση του τότε Ολλανδού ευρωβουλευτή και μέλους της 
Μικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Κύπρου - Ευρωπαϊκής Ένωσης  κ. 
Μπράτχο Προνκ υπήρξε επίσης ενημέρωσή του από τον τότε Κύπριο 
πρέσβη στη Χάγη με βάση σημείωμα που ετοίμασε το Τμήμα Τελωνείων. 

β. Υπουργείο Οικονομικών - Τμήμα Τελωνείων 

i. Με βάση την κείμενη νομοθεσία, η εξαγωγή ή εισαγωγή τσιγάρων από ή 
προς την Κύπρο, καθώς και το διαμετακομιστικό εμπόριο τσιγάρων, η 
διακίνηση δηλαδή τσιγάρων μέσω της Κύπρου, επιτρέπονται, νοουμένου 
ότι τηρούνται όλες οι διαδικασίες και οι όροι που τίθενται από τη σχετική 
νομοθεσία.  Αυτό που απαγορεύεται είναι η λαθραία εισαγωγή, εξαγωγή 
ή διακίνηση τσιγάρων.  Λαθραία εισαγωγή υπάρχει στην περίπτωση που 
εισάγονται τσιγάρα σε μια χώρα με σκοπό να καταναλωθούν σ’ αυτή 
χωρίς την καταβολή των νενομισμένων φόρων και δασμών στη χώρα 
αυτή.  Λαθραία διακίνηση τσιγάρων υπάρχει στην περίπτωση που κατά 
την εισαγωγή και επανεξαγωγή τσιγάρων από κάποια χώρα δε 
δηλώνονται τα αληθή στοιχεία αναφορικά με το περιεχόμενο ή την 
ποσότητα του εμπορευματοκιβωτίου, τη χώρα προορισμού του 
εμπορευματοκιβωτίου, το πλοίο με το οποίο θα μεταφερθεί  ή την 
ημερομηνία μεταφόρτωσής τους σε άλλο πλοίο. 

ii. Αρμόδια αρχή για τον έλεγχο των εισαγωγών/εξαγωγών και του 



 25

διαμετακομιστικού εμπορίου είναι το Τμήμα Τελωνείων, που υπάγεται 
στο Υπουργείο Οικονομικών.  Στο τμήμα αυτό λειτουργεί ειδικός κλάδος 
για το εμπόριο και τη διακίνηση τσιγάρων, ο τομέας διερευνήσεων, στον 
οποίο υπηρετούν δώδεκα άτομα.  Ο κλάδος αυτός ασχολείται με την 
ανάλυση στοιχείων που αφορούν το εμπόριο τσιγάρων, καθώς και με 
την αναγκαία ενημέρωση προς διάφορες κατευθύνσεις η οποία 
προκύπτει από την ανάλυση αυτή.  Η ενημέρωση περιλαμβάνει την 
καταχώριση στοιχείων στους φακέλους που τηρούνται για τους σκοπούς 
του κλάδου αυτού, την ενημέρωση των υπευθύνων στο εν λόγω τμήμα 
προσώπων για τυχόν ατασθαλίες ή άλλα σημαντικά στοιχεία, καθώς και 
την πληροφόρηση ξένων αρμόδιων αρχών.  Η ενημέρωση των 
τελευταίων δυνατό να γίνεται είτε αυτεπάγγελτα είτε κατόπιν σχετικών 
αιτημάτων που συχνά υποβάλλονται στα πλαίσια διοικητικής 
συνεργασίας, στον τομέα αυτό, με άλλες χώρες.  Ο πιο πάνω κλάδος 
είναι ο μοναδικός κλάδος στο Τμήμα Τελωνείων που έχει ήδη 
μηχανογραφηθεί, ενώ η μηχανογράφηση των υπόλοιπων κλάδων δεν 
έχει ακόμα ολοκληρωθεί.  Σημειώνεται ότι η συντελεσθείσα 
μηχανογράφηση του υπό αναφορά κλάδου υπήρξε προϊόν της 
πρωτοβουλίας συγκεκριμένου υπαλλήλου, ενέργεια την οποία η 
προϊστάμενη αρχή όχι απλώς ενέκρινε, αλλά και ενθάρρυνε.  
Σημειώνεται περαιτέρω ότι, όπως εμφαντικά επισημάνθηκε, για την 
άσκηση καθηκόντων όπως αυτά της καταχώρισης, ανάλυσης και 
αναφοράς στοιχείων, καθώς και της σύνταξης εκθέσεων σχετικών με το 
αντικείμενο του κλάδου αυτού απαιτούνται ειδικές ικανότητες και 
εκπαίδευση. 

iii. Στα πλαίσια του διαμετακομιστικού εμπορίου στην Κύπρο διακρίνονται οι 
ακόλουθες τρεις κατηγορίες εμπορευματοκιβωτίων, η καθεμιά εκ των 
οποίων έχει διαφορετικό κόστος για κάθε εμπορευματοκιβώτιο: 

 Πρώτη κατηγορία:  Το εμπορευματοκιβώτιο ξεφορτώνεται στην αποθήκη 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου, ακολούθως μεταφέρεται σε αποθήκη 
αποταμίευσης εντός της Κύπρου για ξεφόρτωμα και μετά για φόρτωση 
σε άλλο εμπορευματοκιβώτιο το οποίο προορίζεται για εξαγωγή.  Στην 
περίπτωση αυτή ο μέσος όρος του κόστους είναι περίπου £450.  Το 
ποσό αυτό αφορά έξοδα για στιβαδόρους, γερανούς, σάλα, γενικά 
λιμενικά δικαιώματα, αποθηκευτικά, δικαιώματα πράκτορα, έξοδα 
μεταφοράς στην αποθήκη αποταμίευσης, εκτελωνιστικά, εκφορτωτικά, 
φόρτωση του εμπορευματοκιβωτίου, μεταφορά στο λιμάνι και 
οποιαδήποτε άλλα ποσά απαιτούνται για τη φόρτωση και μεταφορά του 
εμπορευματοκιβωτίου.  Στο ποσό αυτό δεν περιλαμβάνεται οποιοδήποτε 
ποσό που αφορά το πλοίο, όπως είναι η πετρέλευση, η τροφοδοσία, η 
αλλαγή πληρώματος κ.λπ. 

 ∆εύτερη κατηγορία:  Το εμπορευματοκιβώτιο ξεφορτώνεται στην 
αποθήκη της Αρχής Λιμένων Κύπρου και από εκεί φορτώνεται σε άλλο 
εμπορευματοκιβώτιο για εξαγωγή χωρίς να μεταφερθεί ενδιάμεσα σε 
αποθήκη αποταμίευσης.  Στην περίπτωση αυτή ο μέσος όρος του 
κόστους είναι περίπου £400 και δεν περιλαμβάνει τα έξοδα που 
αφορούν το πλοίο. 

 Τρίτη κατηγορία: Το εμπορευματοκιβώτιο ξεφορτώνεται και 
επαναφορτώνεται για εξαγωγή με το ίδιο εμπορευματοκιβώτιο μέσα στην 
ελεύθερη ζώνη και χωρίς οποιαδήποτε επέμβαση.  Στην περίπτωση 
αυτή ο μέσος όρος του κόστους είναι £140 και αφορά μόνο τα καθαρά 
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έξοδα για διαμετακόμιση, χωρίς και πάλι να περιλαμβάνει οποιοδήποτε 
ποσό που αφορά το ίδιο το πλοίο. 

iv. Κατά το έτος 2001 διακινήθηκαν/μεταφορτώθηκαν περίπου 2 500 
εμπορευματοκιβώτια τσιγάρων τα οποία εμπίπτουν στην πρώτη και 
δεύτερη κατηγορία και τα οποία υπολογίζεται ότι απέφεραν στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία έσοδα ύψους περίπου £1.000.000 - £1.125.000. 

v. Πριν από το 2000 υπήρξαν κάποιες περιπτώσεις κατασχέσεων που 
αφορούσαν υποθέσεις είτε απομίμησης μάρκας τσιγάρων είτε 
αναληθούς δήλωσης περιεχομένου εμπορευματοκιβωτίου, κατά 
παράβαση της τελωνειακής νομοθεσίας.  Συγκεκριμένα, σε μια 
περίπτωση, μετά από σχετικό έλεγχο του περιεχομένου του 
εμπορευματοκιβωτίου, βρέθηκε ότι, ενώ είχε δηλωθεί ότι αυτό περιείχε 
παιχνίδια, στην πραγματικότητα επρόκειτο για τσιγάρα. 

vi. Σημειώνεται ότι σε τέτοιες περιπτώσεις αναληθούς δήλωσης, παρ’  όλο 
που αυτή καθαυτήν η παράβαση δε συνιστά λαθρεμπόριο, δημιουργεί 
εύλογη υποψία για πρόθεση διάπραξης λαθρεμπορίου σε κάποιο 
μεταγενέστερο στάδιο, σε κάποιον από τους επόμενους προορισμούς 
του φορτίου.   

vii. Στο εξωτερικό, παρ’  όλο που, ως γνωστό, είχαν γίνει αρκετές 
κατασχέσεις φορτίων τσιγάρων, κάποια από τα οποία διακινήθηκαν 
μέσω Κύπρου, μέχρι τότε δεν αποδείχθηκε σε καμιά περίπτωση 
εμπλοκή της Κύπρου σε λαθρεμπόριο και, όπως ήδη λέχθηκε, η 
κατάσχεση δε συνιστούσε από μόνη της απόδειξη διάπραξης 
λαθρεμπορίου.  

viii. Από το 1998, όταν άρχισε και το θέμα του διεθνούς λαθρεμπορίου 
τσιγάρων, στο οποίο φερόταν να εμπλέκεται και η Κύπρος, υπό την 
έννοια ότι πιθανό να χρησιμοποιούνταν τα λιμάνια της για τέτοιο 
λαθρεμπόριο, το Τμήμα Τελωνείων είχε λάβει μια σειρά από μέτρα.  Τα 
περισσότερα από τα μέτρα αυτά λήφθηκαν υπό τη μορφή εγκυκλίων και 
τα κυριότερα είναι: 

Πρώτον, υποχρεωτική κατάθεση στο Τμήμα Τελωνείων της αίτησης για 
φόρτωση που καταθέτει ο εξαγωγέας στο ναυτιλιακό πράκτορα.  Το 
μέτρο αυτό συμβάλλει στην αποφυγή οποιασδήποτε παραπλάνησης 
των αρχών για την πραγματική φύση των εμπορευμάτων, έτσι που στη 
συνέχεια να καθίσταται δυνατό να ενημερωθούν από το Τμήμα 
Τελωνείων όλες οι εμπλεκόμενες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 
περιεχόμενο του εμπορευματοκιβωτίου, την ποσότητα των τσιγάρων, το 
πλοίο και τον προορισμό του. 

 ∆εύτερον, απαγόρευση διόρθωσης του δηλωτικού του πλοίου.  Αυτό 
σημαίνει ότι απαγορεύεται η εκ των υστέρων, εν πλω ή άλλως πως, 
διόρθωση του δηλωτικού που κατατίθεται στο τελωνείο για κάθε 
εξαγωγή ή διακίνηση τσιγάρων μέσω της Κύπρου και στο οποίο 
αναφέρεται η ποσότητα τσιγάρων, ο αριθμός των εμπορευματοκιβωτίων, 
το πλοίο στο οποίο θα φορτωθούν, η ημερομηνία αναχώρησής του από 
την Κύπρο και η χώρα του προορισμού του. 

 Τρίτον, απαγόρευση φόρτωσης τσιγάρων χύμα σε οποιαδήποτε πλοία.  
Το μέτρο αυτό στοχεύει στην αποτροπή της παράνομης μεταφοράς 
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τσιγάρων από ένα πλοίο στο οποίο βρίσκονται χύμα τσιγάρα, χωρίς 
εμπορευματοκιβώτιο, σε άλλο πλοιάριο που τυχόν το προσεγγίσει. 

 Τέταρτον, απαγόρευση μεταφοράς τσιγάρων με πλοιάρια κάτω των 250 
τόνων ή με πλοία με τα οποία δεν είναι συνήθης η μεταφορά 
εμπορευμάτων. 

 Πέμπτον, διοικητική συνεργασία μεταξύ Κύπρου και ΟΛΑΦ, η οποία 
είναι το όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για πάταξη του λαθρεμπορίου.  
Στα πλαίσια της συνεργασίας αυτής, η ΟΛΑΦ ζήτησε και της 
παρασχέθηκαν από το Τμήμα Τελωνείων όλα τα στοιχεία που θα 
βοηθούσαν στη στοιχειοθέτηση της αγωγής που τελικά άσκησε η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις Ηνωμένες Πολιτείες εναντίον κάποιων 
εταιρειών.  Επίσης, αναφέρεται ότι, στα πλαίσια της ίδιας συνεργασίας, 
ζητήθηκε η απόσπαση ενός υπαλλήλου του Τμήματος Τελωνείων, για να 
εργαστεί στο γραφείο του οργανισμού αυτού στις Βρυξέλλες.  Η 
ζητηθείσα απόσπαση εγκρίθηκε από την πλευρά της Κύπρου, στην 
προσπάθεια της τελευταίας να συμβάλει στην καταπολέμηση του 
διεθνούς λαθρεμπορίου τσιγάρων. 

 Έκτον, συνεργασία μεταξύ των εμπλεκόμενων υπηρεσιών στην Κύπρο, 
κυρίως διά της αλληλοενημέρωσής τους, όταν και όπου τούτο κρίνεται 
αναγκαίο, για σκοπούς συντονισμένου χειρισμού κάθε περίπτωσης που 
προκύπτει και άπτεται του σοβαρού θέματος του λαθρεμπορίου.  
Ιδιαίτερα αναφορικά με τυχόν δημοσιεύματα στο εξωτερικό, το 
Υπουργείο Οικονομικών ενημερώνεται λεπτομερώς από το Υπουργείο 
Εξωτερικών, προς το οποίο παρέχονται όλες οι αναγκαίες ή ζητούμενες 
απαντήσεις. 

ix. Επιπρόσθετα με τα γενικά ή εξειδικευμένα μέτρα που λαμβάνονταν, 
σημαντικό κριτήριο για τη διαμόρφωση της κρίσης αν ένα φορτίο είναι 
ύποπτο είναι ο τύπος και η ποσότητα των τσιγάρων σε σχέση με τον 
προορισμό τους.  Συναφώς, έγινε αναφορά σε ένα από τα παραδείγματα 
που έδωσε ο εισηγητής του θέματος όπου επισημάνθηκε ότι σε μια 
περίπτωση εξήχθησαν από την Αγγλία προς την Κύπρο εννέα 
δισεκατομμύρια πακέτα τσιγάρα, ποσότητα που ευθύς εξαρχής, όντως, 
κρίνεται υπερβολική για κατανάλωση στην Κύπρο σε σχέση με τον 
πληθυσμό της.  Ως εκ τούτου, το φορτίο αυτό με προορισμό την Κύπρο 
κρίθηκε ύποπτο, ωστόσο οι αγγλικές αρχές δεν απαγόρευσαν την 
εξαγωγή του, γιατί ακριβώς η υπερβολική ποσότητα δε συνιστούσε από 
μόνη της παράβαση του νόμου.  Συνεπακόλουθα, ούτε και η Κύπρος 
στη συνέχεια απαγόρευσε την επανεξαγωγή του ίδιου φορτίου προς 
άλλο προορισμό, αφού στην Κύπρο είχε δηλωθεί νόμιμα και τηρήθηκαν 
οι νενομισμένες διαδικασίες.  Επομένως, η κάθε χώρα προστατεύει τα 
δικά της σύνορα με τη βοήθεια συχνά της σχετικής ενημέρωσης που έχει, 
είτε κατόπιν αιτήματός της είτε με την πρωτοβουλία της χώρας που την 
παρέχει, όπως συχνά πράττει και η Κύπρος. 

x. Εξίσου καθοριστικό στοιχείο για τη θεώρηση ενός φορτίου ως ύποπτου 
συνιστά και ο τύπος των τσιγάρων.  Συγκεκριμένα, στην περίπτωση που 
ένα φορτίο με ορισμένο τύπο τσιγάρων έχει προορισμό χώρα όπου ο 
τύπος αυτός δεν καταναλώνεται, συνάγεται το συμπέρασμα ότι ο 
προορισμός αυτός αναμφίβολα δε θα είναι και ο τελικός του προορισμός 
όπου θα εισαχθεί νόμιμα για κατανάλωση.  Τόσο στην περίπτωση αυτή 
όσο και στην προηγούμενη απαιτείται προσεκτική παρακολούθηση και 
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λεπτομερής ανάλυση στοιχείων. 

 Συμπερασματικά, οι θέσεις του Τμήματος Τελωνείων συνοψίζονται στα πιο 
κάτω:   

i. Με βάση τα τότε δεδομένα στην Κύπρο και στο εξωτερικό τα μέτρα που 
λαμβάνονταν από τις κυπριακές αρχές και συγκεκριμένα από το Τμήμα 
Τελωνείων κρίθηκαν ικανοποιητικά. 

ii. Ενδεικτικό αποτέλεσμα του ασκούμενου ελέγχου και γενικά της λήψης 
όλων των μέτρων που λαμβάνονταν στον τομέα αυτό συνιστά το 
γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια η διαμετακόμιση τσιγάρων μέσω 
Κύπρου ήταν φθίνουσα, προφανώς λόγω της αυστηρότητας των μέτρων 
στον τομέα αυτό.  Από την καταχώριση και ανάλυση στοιχείων σχετικά 
με το εμπόριο τσιγάρων καθίστατο δυνατή η παροχή αποτελεσματικής 
πληροφόρησης και ικανοποιητικής παρακολούθησης, στις περιπτώσεις 
που αυτή κρινόταν επιβεβλημένη.  Από τη θετική αυτή λειτουργία 
εξαιρούνται κάποιες χώρες, οι πλείστες των οποίων είναι γνωστές και οι 
οποίες, ελλείψει διοικητικής συνεργασίας που να τις δεσμεύει, δεν είναι 
πρόθυμες να ενημερώσουν ή απαντήσουν σε σχετικά αιτήματα των 
κυπριακών αρχών.   

iii. Κατά την ανάλυση λαμβάνονται υπόψη όλα τα στοιχεία και, με βάση την 
εμπειρία που αποκτήθηκε, είναι δυνατό να επισημαίνονται εκείνα τα 
στοιχεία που καθιστούν ένα φορτίο ύποπτο.  Παράλληλα, η σχετική 
ενημέρωση περί ύποπτου φορτίου προς τις χώρες στις οποίες θα ήταν 
χρήσιμη η παροχή τέτοιας πληροφορίας γινόταν τάχιστα, έτσι ώστε να 
καθίστατο δυνατό γι’ αυτές να ενεργήσουν έγκαιρα για την πρόληψη ή 
καταστολή του λαθρεμπορίου, ανάλογα με την περίπτωση.  Η 
ενημέρωση αυτή, είτε κατόπιν αιτήματος είτε αυτεπάγγελτα, εντάσσεται 
πια στην πάγια τακτική δράσης του Τμήματος Τελωνείων.  
Αναμφισβήτητα, πέρα από την προστασία των δικών της συνόρων, η 
Κύπρος ενδιαφέρεται και συμβάλλει στην καταπολέμηση του διεθνούς 
λαθρεμπορίου. 

iv. Όπως είναι ευρύτατα αποδεκτό, η συμβολή της Κύπρου στην 
προσπάθεια αυτή είναι αξιόλογη.  Η εκτίμηση αυτή καταδεικνύεται μέσα 
από την πληθώρα των επιστολών από ξένες αρμόδιες αρχές οι οποίες 
συγχαίρουν το Τμήμα Τελωνείων για την κατά περίπτωση συνδρομή του 
προς αυτές.  Επιπρόσθετα, θετική αξιολόγηση για τη βοήθεια που 
παρεχόταν από τις κυπριακές αρχές προς την Ευρωπαϊκή Ένωση 
καταγράφεται και σε δύο εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, του 1997 
και του 2000.  Εξάλλου, δεδομένου ότι τα μέτρα που λαμβάνονταν δεν 
ήταν στατικά, λήφθηκε πολιτική απόφαση να εντατικοποιηθούν ή να 
ληφθούν οποιαδήποτε νέα μέτρα που κρίνονταν αναγκαία και ικανά να 
βοηθήσουν περαιτέρω οποιαδήποτε χώρα στην καταπολέμηση του 
λαθρεμπορίου τσιγάρων. 

Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, η διευθύντρια του Τμήματος Τελωνείων 
πρόσθεσε και τα ακόλουθα: 

i. Το Τμήμα Τελωνείων συνεργάζεται στενά με την αστυνομία για την 
πάταξη του φαινομένου του λαθρεμπορίου τσιγάρων και το Τμήμα 
Τελωνείων έχει εξουσίες με τις οποίες δικαιούται να προβεί σε σύλληψη 
και έρευνα υπόπτων. 
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ii. ∆εν μπορούν να ληφθούν και να εφαρμοστούν τέτοια μέτρα που θα 
εξαλείψουν το φαινόμενο του λαθρεμπορίου τσιγάρων, λαμβάνονται 
όμως μέτρα για τον περιορισμό του φαινομένου αυτού. 

iii. Το 2006, σύμφωνα με στοιχεία του τμήματος, στο Βέλγιο κατασχέθηκαν 
τρία εμπορευματοκιβώτια που περιείχαν τσιγάρα, στη Γαλλία σαράντα, 
στη Γερμανία εκατό σαράντα τέσσερα, στην Ισπανία δεκαπέντε, στην 
Ιταλία τριάντα τέσσερα, στην Ουγγαρία εκατόν ογδόντα τρία, στη Μάλτα 
τέσσερα, στην Ολλανδία δεκαοκτώ, στην Πολωνία εξήντα εννέα κ.λπ. 

iv. Πρόσφατα το τμήμα εντόπισε δύο περιπτώσεις λαθρεμπορίου τσιγάρων, 
τα οποία θα διοχετεύονταν, κατά την εκτίμηση του τμήματος, σε 
ευρωπαϊκή χώρα.  Πρέπει να γνωρίζει κάποιος ότι μετά την 1η Μαΐου 
2004 η Κύπρος ως εξωτερικό σύνορο της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει 
ακόμη πιο “ευαίσθητη θέση”, διότι, όταν έρχονται τσιγάρα στην Κύπρο, 
έστω και αν είναι υπό διαμετακόμιση, για να πάνε, με τελικό προορισμό, 
σε ευρωπαϊκή χώρα, αν στο μανιφέστο δεν αναγράφεται ο όρος 
“τσιγάρα” και αν αναγράφεται π.χ. “ροκανίδια”, αυτό σημαίνει ότι, 
μπαίνοντας το εμπορευματοκιβώτιο σε μια ευρωπαϊκή χώρα, δεν 
υπάρχει τρόπος να ελεγχθεί 100% το εμπορευματοκιβώτιο αυτό.  Με 
αυτή τη διαδικασία υπάρχει ενδεχόμενο να μην πληρωθούν περίπου 
£100.000 φόροι, έτσι κάποιος μπορεί εύκολα να αντιληφθεί πόσο 
μεγάλο κέρδος υπάρχει στο λαθρεμπόριο τσιγάρων. 

v. Από το 2001-2002 το Τμήμα Τελωνείων έχει πάρει πληθώρα μέτρων για 
πάταξη του λαθρεμπορίου και ένα από τα μέτρα που έλαβε το τμήμα 
είναι ότι για οποιαδήποτε εξαγωγή τσιγάρων σε τρίτες χώρες, με κίνδυνο 
να επιστρέψουν πίσω και να φύγουν ξανά με άλλο όνομα, πρέπει πλέον 
να αποστέλλεται πιστοποιητικό στο τμήμα ότι έχει φθάσει το 
εμπορευματοκιβώτιο στο λιμάνι της άλλης γειτονικής τρίτης χώρας. 

vi. Σημαντικό είναι επίσης το γεγονός ότι υπήρξε μείωση του λαθρεμπορίου 
τσιγάρων μέσω Κύπρου γύρω στο 95% και αυτός ο αριθμός 
παρουσιάζεται σε διεθνή συνέδρια στα οποία καλείται να παρευρεθεί το 
Τμήμα Τελωνείων, αφού στόχος του είναι να μη χρησιμοποιείται η 
Κύπρος ως διαμετακομιστικός σταθμός λαθρεμπορίου. 

vii. Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι η διαμετακόμιση τσιγάρων μέσω 
Κύπρου είναι νόμιμη.  Το τμήμα πιστεύει ότι πρέπει να γίνεται 
διαμετακόμιση τσιγάρων μέσω Κύπρου, διότι αυτό βοηθά παρά πολύ 
στην οικονομία του τόπου. 

viii. Το βασικότερο μέτρο που έχει πάρει το Τμήμα Τελωνείων, σε 
συνεργασία με το Ευρωπαϊκό Γραφείο Καταπολέμησης της Απάτης 
(OLAF), το οποίο είναι μονάδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ασχολείται 
και με το λαθρεμπόριο τσιγάρων, είναι ότι, όταν υπάρχει οποιοδήποτε 
φορτίο το οποίο μεταφέρεται από την Κύπρο σε χώρα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, υπάρχει ενημέρωση και από το τμήμα και από την OLAF, 
σύμφωνα με ειδική συμφωνία, για φορτία για τα οποία υπάρχει κίνδυνος 
λαθρεμπορίου. 

ix. Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι ο διευθυντής της OLAF κ. Μπρούνερ, 
όταν η OLAF εξέδιδε την επίσημη έκθεσή της για τις εργασίες της, 
έστειλε στο Τμήμα Τελωνείων e-mail, το οποίο δημοσίευσε το τμήμα 
στην ιστοσελίδα του, που αναφέρει τα εξής:  «Cyprus is an important 
partner in the fight against cigarettes smuggler.  Cyprus notifies OLAF of 
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all significant shipments of cigarettes».  Είναι καθήκον του τμήματος να 
ειδοποιεί για τέτοια κιβώτια με τσιγάρα που εισέρχονται σε άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες, με σκοπό να γίνονται οι κατάλληλοι έλεγχοι στις 
άλλες χώρες. 

x. Άλλο μέτρο που παίρνει το Τμήμα Τελωνείων είναι ότι οποιαδήποτε 
τσιγάρα έρχονται από τρίτες χώρες στην Κύπρο και είναι δηλωμένα για 
διαμετακόμιση παρακολουθούνται μέχρι τον τελικό τους προορισμό, 
μέχρι τις τελικές δηλώσεις που θα κάνουν.  Όμως είναι σημαντικό να 
αναφερθεί ότι, όποια μέτρα και αν πάρει το Τμήμα Τελωνείων, αυτά 
ισχύουν για ένα άλφα χρονικό διάστημα, διότι, όταν εμπλέκονται σε 
υποθέσεις πολλών εκατομμυρίων λιρών, πάντοτε υπάρχει ο κίνδυνος να 
βρίσκονται από τους λαθρεμπόρους τρόποι να διαφεύγουν.  Ως εκ 
τούτου, το τμήμα μετά από ορισμένο χρονικό διάστημα πρέπει να 
προβαίνει στην εφαρμογή άλλων μέτρων και ούτω καθεξής. 

xi. Στην OLAF υπάρχει ήδη αποσπασμένος υπάλληλος του Τμήματος 
Τελωνείων. 

xii. Το τμήμα πρέπει συνέχεια να είναι σε επαγρύπνηση και πρέπει να 
ελέγχει διεξοδικά τα εμπορευματοκιβώτια, για να εκλείψει το φαινόμενο 
του λαθρεμπορίου. 

xiii. Πολλές χώρες, όπως η Αγγλία, έχουν στείλει στο Τμήμα Τελωνείων 
δεκάδες επιστολές με τις οποίες εκφράζουν τα συγχαρητήριά τους για 
την πάταξη του λαθρεμπορίου τσιγάρων από το τμήμα. 

xiv. Το Τμήμα Τελωνείων, και γενικά η Κυπριακή ∆ημοκρατία, προχωρεί 
στην υιοθέτηση κάποιων άλλων μέτρων για την πάταξη του φαινομένου 
με την εισαγωγή ενός μηχανήματος μέσα στο οποίο θα περιέρχονται όλα 
τα εμπορευματοκιβώτια και στο οποίο θα φαίνεται επακριβώς το 
περιεχόμενο των εμπορευματοκιβωτίων.  Αυτό το μηχάνημα στοιχίζει 
περίπου 12 εκατομ. ευρώ και γίνονται προσπάθειες, ώστε το τμήμα να 
το αποκτήσει.  Αυτός θεωρείται σημαντικός παράγοντας, γιατί, όπως 
αντιλαμβάνεται οποιοσδήποτε, θα είναι εκατοντάδες χιλιάδες τα 
εμπορευματοκιβώτια που θα περνούν από αυτό το μηχάνημα.  Για το 
θέμα αυτό το τμήμα έχει συμπεριλάβει μέσα στον προϋπολογισμό του 
2007 σχετικό κονδύλι. 

xv. ∆εν είναι σωστό η διευθύντρια του τμήματος να προβεί σε ανακοινώσιμη 
δήλωση και να αναφέρει  όλα τα μέτρα που έχει λάβει το Τμήμα 
Τελωνείων για την πάταξη του φαινομένου, διότι υπάρχει ο φόβος οι 
λαθρέμποροι, γνωρίζοντάς τα, να βρουν άλλους τρόπους για το 
λαθρεμπόριο τσιγάρων. 

xvi. Η Κύπρος δεν είναι αγορά στην οποία θα έρθουν τσιγάρα από άλλες 
χώρες και θα τύχουν λαθρεμπορίας εντός, διότι υπάρχει το “marketing” 
που καταδεικνύει πως καταναλώνονται στην Κύπρο τα τσιγάρα.  Έχει 
σημασία αν έρχονται τα τσιγάρα από τρίτη χώρα, για να 
διαμετακομιστούν από την Κύπρο σε άλλη ευρωπαϊκή χώρα.  Ο τελικός 
έλεγχος γίνεται στη χώρα προορισμού, όμως το Τμήμα Τελωνείων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει ευθύνη και πρέπει να ελέγχει τα πάντα.  
∆εν πρέπει να αφήνει ένα εμπορευματοκιβώτιο να πηγαίνει σε άλλη 
ευρωπαϊκή χώρα και να μην προβαίνει τους ανάλογους ελέγχους. 

xvii. Το Τμήμα Τελωνείων πληροφορεί την αστυνομία για τις περιπτώσεις 
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λαθρεμπορίου τσιγάρων, αλλά είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι το 
τμήμα μπορεί να κατάσχει τσιγάρα και να προβαίνει στη διαδικασία για 
ποινικές διώξεις. 

xviii. Από την 1η Ιουνίου 2003 μέχρι σήμερα υπάρχουν ενενήντα έξι 
καταδικαστικές αποφάσεις για λαθρεμπόριο τσιγάρων μέσω των 
κατεχομένων. 

xix. Από κατάσχεση ποσοτήτων τσιγάρων η φορολογική επιβάρυνση 
ανέρχεται στο ποσό των £110.000.  Γι’  αυτό το θέμα το τμήμα προβαίνει 
σε ποινικές διώξεις. 

xx. Το τμήμα έχει διακριτική ευχέρεια για κάποιες υποθέσεις που αφορούν 
ατομικές περιπτώσεις να προβαίνει σε ποινική δίωξη ενώπιον 
δικαστηρίου, ενώ για κάποιες άλλες μπορεί να επιβάλλει ένα είδους 
πρόστιμο και να κατάσχει τα τσιγάρα.  Η πολιτική απόφαση όμως, η 
οποία τηρείται απόλυτα από το τμήμα, είναι ότι μέχρι έξι κουτιά  τσιγάρα 
επιβάλλει πρόστιμο και από επτά κουτιά και άνω, που θεωρείται πλέον 
εμπόριο, προβαίνει σε ποινική δίωξη.  Σε όλες τις περιπτώσεις τα 
τσιγάρα κατάσχονται. 

xxi. Όλες τις εξουσίες που έχει η αστυνομία τις έχουν και οι ανακριτές του 
Τμήματος Τελωνείων.  Το τμήμα έχει δικό του σύστημα πληροφοριών 
και συνεργάζεται άριστα με την αστυνομία.  Σε ορισμένες περιπτώσεις 
δημιουργείται και ομάδα διερεύνησης που αποτελείται και από 
τελωνειακούς λειτουργούς και από μέλη της αστυνομίας.  Το Τμήμα 
Τελωνείων χρησιμοποιεί και πληροφοριοδότες, των οποίων όμως ούτε 
σε διαδικασία ενώπιον δικαστηρίου αποκαλύπτει τα ονόματα. 

xxii. Το Τμήμα Τελωνείων αποτελείται από διάφορους τομείς και κλάδους.  Ο 
ένας είναι ο κλάδος διερεύνησης και ο άλλος είναι ο κλάδος του 
συστήματος πληροφοριών.  Για τον τελευταίο κλάδο υπάρχει υπεύθυνος 
που εποπτεύει τους λειτουργούς του κλάδου αυτού και είναι υπόλογος 
στη διευθύντρια του Τμήματος Τελωνείων.  Όταν υπάρχει σοβαρή 
πληροφορία, τότε ο κλάδος διερεύνησης προβαίνει σε οποιαδήποτε 
ενέργεια. 

xxiii. Για να παταχθεί το φαινόμενο του λαθρεμπορίου, ένας λογικός τρόπος 
είναι να μειωθούν δραστικά οι φόροι των τσιγάρων.  Όμως γι’  αυτό το 
θέμα δεν υπάρχει επιλογή της Κύπρου, διότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα 
πετρέλαια, τα τσιγάρα και τα οινοπνευματώδη επιβαρύνονται 
αναγκαστικά με φορολογία με ελάχιστους συντελεστές.  Υπάρχουν όμως 
χώρες που εφαρμόζουν τριπλάσιους συντελεστές σε σχέση με αυτούς 
που εφαρμόζονται στην Κύπρο.   

Σε αυτό το σημείο είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι η διευθύντρια του Τμήματος 
Τελωνείου κατάθεσε στην επιτροπή υπόμνημα του τμήματος στο οποίο γίνεται 
αναφορά σε: 

 κατάλογο κατασχέσεων τσιγάρων από την 1η Ιανουαρίου 2003 
μέχρι το Σεπτέμβριο του 2006,   

 κατάλογο περιπτώσεων κατασχέσεων τσιγάρων που 
εκδικάστηκαν από την 1η Ιουνίου 2003 μέχρι και σήμερα,   

 μέτρα που έλαβε το Τμήμα Τελωνείων για την καταπολέμηση του 
λαθρεμπορίου τσιγάρων.   
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Το υπόμνημα αυτό έχει διανεμηθεί στα μέλη της επιτροπής και βρίσκεται 
στον οικείο φάκελο στο Αρχείο της Βουλής των Αντιπροσώπων.  

 γ. Αρχηγείο Αστυνομίας Κύπρου 

i. Τα αδικήματα που αφορούν το λαθρεμπόριο τσιγάρων 
θεωρούνται τελωνειακά αδικήματα. 

ii. Η αστυνομία έχει στενή συνεργασία με το Τμήμα Τελωνείων και 
για ό,τι περιέλθει στην αντίληψη της αστυνομίας πληροφορεί 
κατευθείαν το τμήμα για περαιτέρω ενέργειες που πρέπει να 
γίνουν. 

iii. Η αστυνομία συνεργάζεται και με ξένες χώρες, αν και εφόσον 
ζητήσουν οποιεσδήποτε πληροφορίες μέσω INTERPOL, 
προβαίνει στις αναγκαίες ανακρίσεις και διαβιβάζει τα νόμιμα 
στοιχεία που μπορεί να διαβιβάσει για την υποβοήθηση των 
ανακρίσεων που διεξάγονται σε άλλες χώρες σε σχέση με 
συγκεκριμένα αδικήματα. 

iv. Η αστυνομία δεν έχει διερευνήσει αδικήματα λαθρεμπορίου, διότι 
όλα αυτά παραπέμπονται στο Τμήμα Τελωνείων.  Σημαντικό είναι 
να αναφερθεί ότι ούτε το Τμήμα του Οικονομικού Εγκλήματος έχει 
άμεση σχέση με τέτοιους είδους αδικήματα. 

v. ∆εδομένης της αρμοδιότητας του Τμήματος Τελωνείων για την 
εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας για εισαγωγές και εξαγωγές 
προϊόντων, η εμπλοκή της αστυνομίας στο όλο θέμα του 
λαθρεμπορίου περιορίζεται μόνο στη συνεργασία της με την 
INTERPOL και μέσω αυτής στη συνεργασία της και με άλλες 
χώρες. 

vi. Συγκεκριμένα, η αστυνομία απαντά στα μηνύματα τα οποία 
λαμβάνει μέσω της INTERPOL με τα οποία ζητούνται 
πληροφορίες σχετικά με εταιρείες ή άτομα.  Συχνά οι 
πληροφορίες που δίδονται εξασφαλίζονται σε συνεργασία με το 
Τμήμα Τελωνείων.   

 δ. Γραφείο Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 

  Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, η οποία παρευρέθηκε στις 
συνεδρίες της επιτροπής και εκπροσωπούσε και τη ΜΟΚΑΣ, δήλωσε τα 
ακόλουθα: 

i. Το γενικό θέμα της διάπραξης τελωνειακών αδικημάτων κατά 
παράβαση της σχετικής νομοθεσίας αφορά τη Νομική Υπηρεσία.  
Τα θέματα που σχετίζονται με την ειδική νομοθεσία για τη 
συγκάλυψη, έρευνα και δήμευση εσόδων από ορισμένες 
εγκληματικές πράξεις και πιο συγκεκριμένα για τα αδικήματα 
συγκάλυψης ή, όπως καλούνται, διαφορετικά αδικήματα 
ξεπλύματος βρόμικου χρήματος αφορούν τη ΜΟΚΑΣ.  
Σημειώνεται ότι η μονάδα αυτή, της οποίας προΐσταται 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, είναι, μεταξύ άλλων, υπεύθυνη για τη συλλογή, 
ταξινόμηση, αξιολόγηση και ανάλυση πληροφοριών σε σχέση με 
αδικήματα συγκάλυψης και διενεργεί έρευνες όπου υπάρχουν 
εύλογες υποψίες ότι έχει διαπραχθεί αδίκημα συγκάλυψης.  
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Σημειώνεται επίσης ότι η ΜΟΚΑΣ μόλις πρόσφατα απέκτησε 
αρμοδιότητα να διερευνά ισχυρισμούς που διατυπώνονται είτε 
στο εξωτερικό είτε στην Κύπρο και οι οποίοι αφορούν διακίνηση 
χρημάτων που είναι προϊόν λαθρεμπορίου, ύστερα από 
τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας με επέκταση του 
καταλόγου των γενεσιουργών αδικημάτων. 

ii. Η ΜΟΚΑΣ συνεργάζεται με αντίστοιχες μονάδες στο εξωτερικό 
προς τις οποίες παρέχει τις εκάστοτε ζητούμενες από αυτήν 
πληροφορίες, αφού βέβαια της δοθούν στοιχεία για διάπραξη 
συγκεκριμένου αδικήματος από πρόσωπα ή εταιρείες 
εγγεγραμμένες στην Κύπρο. 

iii. Όλα τα δημοσιεύματα στα οποία έγινε αναφορά από τον εισηγητή 
του θέματος είχαν ήδη τεθεί υπόψη της Νομικής Υπηρεσίας από 
το Υπουργείο Εξωτερικών.  Στις περιπτώσεις που η υπηρεσία 
αυτή έχει οποιαδήποτε γνώση σχετική με το περιεχόμενο τέτοιων 
δημοσιευμάτων διαβιβάζεται στο Υπουργείο Εξωτερικών, έτσι 
ώστε να δοθούν οι αναγκαίες εξηγήσεις όπου τελικά χρειάζεται. 

iv. Οι περιπτώσεις που αναφέρθηκαν πράγματι αφορούσαν 
περιπτώσεις που διακινήθηκαν νόμιμα μέσω Κύπρου και τα 
πιθανά αδικήματα διαπράχθηκαν στο εξωτερικό.  Ωστόσο, τα 
διάφορα δημοσιεύματα απασχολούσαν σοβαρά τη Νομική 
Υπηρεσία, καθώς και τη ΜΟΚΑΣ και ήδη κάποιες υποθέσεις 
διερευνήθηκαν σε συνεργασία με αντίστοιχες μονάδες στο 
εξωτερικό.  Όταν σε δημοσιεύματα γίνεται αναφορά σε 
συγκεκριμένες εταιρείες που είτε εδρεύουν στην Κύπρο είτε έχουν 
κάποια σχέση με την Κύπρο, η ΜΟΚΑΣ, στο βαθμό που έχει 
αρμοδιότητα, δεν αναμένει να της ζητηθούν πληροφορίες από 
αντίστοιχες μονάδες στο εξωτερικό, αλλά αρχίζει τη διερεύνηση 
αυτεπάγγελτα.  Σημειώνεται βέβαια ότι η διερεύνηση τέτοιων 
υποθέσεων είναι δύσκολη λόγω των χρονοβόρων διαδικασιών και 
του γεγονότος ότι οι πλείστες πληροφορίες πρέπει να συλλεγούν 
από το εξωτερικό.  Σημειώνεται επίσης ότι από το γεγονός και 
μόνο ότι η διερεύνηση κάποιων υποθέσεων βρισκόταν υπό 
εξέλιξη δεν κρίθηκε ασφαλές να εξαχθεί το συμπέρασμα ότι τα 
τσιγάρα που διακινούνται μέσω Κύπρου λαθρεμπορεύονται στο 
εξωτερικό ή/και ότι τα παράνομα χρήματα έρχονται στην Κύπρο.   

ε. Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου 

 Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου είχε αποφασίσει και εφαρμόζει δύο 
βασικά μέτρα με βασική επιδίωξη να παρεμποδίσει τη χρησιμοποίηση 
κυπριακών εταιρειών σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων. 

 i. Απαγορευόταν στις τράπεζες να δέχονται καταθέσεις από 
πελάτες τους σε μετρητά τα οποία ξεπερνούν τις εκατό χιλιάδες 
λίρες το χρόνο και το μέτρο αυτό εφαρμοζόταν με μεγάλη 
αυστηρότητα. 

 ii. Ζητήθηκε από τις κυπριακές τράπεζες οι οποίες έχουν πελάτες 
που ασχολούνται με εμπόριο τσιγάρων να παρακολουθούν με 
ιδιαίτερη προσοχή τους λογαριασμούς τέτοιων πελατών και να 
αναφέρουν στη ΜΟΚΑΣ οποιαδήποτε στοιχεία προκαλούν την 
υποψία διάπραξης παρανομίας. 



 34

 Ουσιαστικά η λήψη των μέτρων αυτών αποφασίστηκε ύστερα από τη 
διαπίστωση που προέκυψε μετά από σχετική έρευνα ότι γύρω στο 1995, 
πριν από τη θέσπιση της νομοθεσίας για τα αδικήματα συγκάλυψης, στα 
πλαίσια διαμετακομιστικού εμπορίου τσιγάρων, εισάγονταν και 
κατατίθεντο στην Κύπρο σε εξωτερικούς λογαριασμούς υπεράκτιων 
εταιρειών πολύ μεγάλα ποσά μετρητών, τα οποία, αφού επανεξάγονταν 
από την Κύπρο, κατέληγαν ως πληρωμή σε εταιρείες κατασκευής 
τσιγάρων στο εξωτερικό.  Η απάντηση στο ερώτημα γιατί οι συναλλαγές 
αυτές γίνονταν σε μετρητά ήταν ότι σε ορισμένες χώρες της Ευρώπης, 
όπως για παράδειγμα στις πρώην χώρες της Γιουγκοσλαβίας, το 
τραπεζικό σύστημα ήταν τόσο υποανάπτυκτο και αναξιόπιστο, ώστε 
όλες οι εμπορικές συναλλαγές γίνονταν σε μετρητά.  Ωστόσο, η 
δικαιολογία αυτή δεν κρίθηκε ικανοποιητική για τα δεδομένα και το 
τραπεζικό σύστημα της Κύπρου, έτσι ώστε τελικά απαγορεύτηκε η κατ’ 
αυτόν τον τρόπο εισαγωγή μετρητών. 

 Κατά συνέπεια, η κατά καιρούς κατηγορία για την Κύπρο δεν ήταν η 
ανάμειξη Κυπρίων σε λαθρεμπόριο, αλλά η διαμετακόμιση μέσω 
Κύπρου ύποπτων φορτίων που λαθρεμπορεύονταν μετά που έφευγαν 
από την Κύπρο. 

 Συγκρινόμενη η Κύπρος με άλλες χώρες που είναι και αυτές κέντρα  
υπεράκτιων εταιρειών και έχουν ένα σύστημα παρόμοιο με το δικό μας, 
όπως για παράδειγμα το Γιβραλτάρ, δεν υστερεί σε αυστηρότητα ως 
προς το εν λόγω σύστημα. 

5. ∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ/ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

α. Γενικά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, μετά 
τη διεξοδική μελέτη όλων των γεγονότων και στοιχείων που συνθέτουν το όλο 
θέμα, καθώς και των δικών της διαπιστώσεων που προέκυψαν από την 
ενημέρωση που της έγινε, έχει προχωρήσει στην εξαγωγή των 
συμπερασμάτων που αναφέρονται στο ειδικό μέρος του κεφαλαίου αυτού. 

 Η επιτροπή αισθάνεται την ανάγκη να τονίσει το γεγονός ότι οι διαπιστώσεις και 
τα συμπεράσματά της, παρ’  όλον ότι θεωρητικά εξωθούνται από την 
“υποκειμενική” κρίση ενός εκάστου των μελών της, ύστερα από γόνιμη και υγιή 
διεργασία, με μοναδικό γνώμονα τη διαπίστωση της πραγματικής κατάστασης, 
αβίαστα καταλήγουν σε αντικειμενικές κρίσεις, διαπιστώσεις και εκτιμήσεις της 
επιτροπής, όπως ακριβώς επιβάλλεται στην περίπτωση θεσμικών συλλογικών 
οργάνων όπως είναι και η ίδια. 

β. Ειδικά 

 Αφετηρία για την εξαγωγή συμπερασμάτων αποτέλεσε η απάντηση στο 
ερώτημα αν όντως υπάρχουν καταγγελίες που εμπλέκουν την Κύπρο σε 
λαθρεμπόριο τσιγάρων και, αν ναι, κατά πόσο τέτοιες καταγγελίες σε 
δημοσιεύματα, δηλώσεις ή εκθέσεις ξένων πολιτικών παραγόντων ήταν 
γνωστές στις αρμόδιες κυπριακές αρχές. 

 Με βάση τα όσα αναφέρθηκαν από τους εκπροσώπους όλων των αρμόδιων 
υπηρεσιών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, οι υπό αναφορά καταγγελίες ήταν 
γνωστές, λόγω κυρίως της στενής συνεργασίας του ΥΠΕΞ με τις άλλες 
αρμόδιες αρχές της ∆ημοκρατίας.  Το σύστημα εντοπισμού, μεταφοράς προς 
τις εσωτερικές αρμόδιες αρχές, διερεύνησης, αντίκρουσης ή αντιμετώπισης 
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τέτοιων καταγγελιών ή γενικά δημοσιογραφικών πληροφοριών, το οποίο 
λειτουργεί με βασικό συντονιστή το ΥΠΕΞ, φαίνεται να λειτουργεί με 
ικανοποιητικά αποτελέσματα, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι δεν υπάρχουν 
περιθώρια βελτίωσης.  Η ανάγκη βελτίωσης όμως αφορά κυρίως το στάδιο της 
απάντησης ή αντίκρουσης δημοσιευμάτων ή άλλων καταγγελιών.   

 ∆εδομένου λοιπόν ότι οι πληροφορίες ή οι καταγγελίες είναι γνωστές, 
διαπιστώνεται ότι στη συνέχεια η διερεύνησή τους γίνεται αυτεπάγγελτα ή 
κατόπιν αιτήματος.  Το αίτημα δυνατό να προέρχεται είτε από το εσωτερικό, 
στα πλαίσια της μεταξύ των υπηρεσιών συνεργασίας, είτε και κατευθείαν από 
το εξωτερικό.  Η διαπίστωση ότι δεν αφήνονται αδιερεύνητες τέτοιου είδους 
πληροφορίες ικανοποιεί, αλλά δεν πείθει απόλυτα ότι σε ορισμένες 
περιπτώσεις δεν πρόκειται για τυπική μόνο και όχι σε βάθος διερεύνηση.   

 Η εντύπωση αυτή αφορά κυρίως τα τεκταινόμενα σε προηγούμενα χρόνια  
γύρω στο 1995.  Ειδικότερα, αφορά τη σημειωθείσα τότε εισαγωγή μεγάλων 
ποσών μετρητών στα πλαίσια του διαμετακομιστικού εμπορίου τσιγάρων που 
κατατίθεντο σε εξωτερικούς λογαριασμούς υπεράκτιων εταιρειών.  Τελικά τα 
περισσότερα από αυτά τα μετρητά κατέληγαν ως πληρωμή σε εταιρείες 
κατασκευής τσιγάρων στο εξωτερικό.  Το φαινόμενο αυτό, παρ’  όλο που 
τυπικά δεν ήταν σε αντίθεση με την τότε ισχύουσα νομοθεσία, θα έπρεπε να 
ανησυχήσει πιο γρήγορα και πιο έντονα τις αρμόδιες κυπριακές αρχές, 
αποτελώντας αντικείμενο ειδικής και ουσιαστικότερης διερεύνησης, έτσι ώστε 
να λαμβάνονταν πιο έγκαιρα τα δέοντα μέτρα, τα οποία τελικά λήφθηκαν ειδικά 
για την αντιμετώπιση της ύποπτης αυτής κατάστασης.  Μια πιο αυστηρή, 
πειστική και έγκαιρη αντιμετώπιση της τότε κατάστασης πιθανό να εμπόδιζε τη 
δημιουργία στο εξωτερικό μιας αρνητικής προκατάληψης για την Κύπρο. 

 Αναφορικά με τις ενέργειες της κυβέρνησης προς αποκατάσταση του καλού 
ονόματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στις περιπτώσεις που η διεξαχθείσα 
διερεύνηση κατέδειξε ότι οι καταγγελίες ήταν ανυπόστατες, διαπιστώνεται ότι 
από μέρους των αρμόδιων κυπριακών αρχών και κυρίως του ΥΠΕΞ γενικά δεν 
αφήνονται τέτοιες καταγγελίες χωρίς τη δέουσα απάντηση, διευκρίνιση ή 
επεξήγηση, ανάλογα με την περίπτωση.  Ωστόσο, σε συγκεκριμένες 
περιπτώσεις καταγγελιών, οι οποίες αναφέρθηκαν από τον εισηγητή του 
θέματος, ενώ δόθηκαν εμπεριστατωμένες απαντήσεις/επεξηγήσεις ή ακόμα 
έγιναν και ειδικές συναντήσεις με τα πρόσωπα τα οποία είχαν προβεί στις 
ανυπόστατες καταγγελίες, το κοινό, στο οποίο οι εν λόγω καταγγελίες είχαν 
δημοσιοποιηθεί, δεν ενημερώθηκε ποτέ για το ανυπόστατο των εν λόγω 
καταγγελιών.  Κατά συνέπεια, οι δοθείσες απαντήσεις δεν υπήρξαν από μόνες 
τους ικανές να αποκαταστήσουν το καλό όνομα της Κύπρου.  Άρα η όλη 
ενέργεια της κυβέρνησης υπήρξε ελλιπής και κατά μία έννοια ανεπιτυχής.  Ως 
εκ τούτου, συνάγεται το συμπέρασμα ότι σε τέτοιες περιπτώσεις η όλη δράση 
της κυβέρνησης θα πρέπει να στοχεύει όχι απλά στο να αποτρέψει στο μέλλον 
τη δημοσιοποίηση των ίδιων ή παρόμοιων καταγγελιών από την ίδια πηγή, 
αλλά πρώτιστα πρέπει να στοχεύει και στην αποκατάσταση της ίδιας της ζημιάς 
που η καταγγελία προκαλεί. Είναι προφανές ότι ενόσω η ζημιά υφίσταται -και 
στην προκειμένη περίπτωση η ζημιά είναι η αρνητική εντύπωση- ο ζημιωθείς 
δεν αποκαθίσταται. 

 Καθόσον αφορά την κείμενη νομοθεσία, διαπιστώνεται ότι τα διοικητικά, νομικά 
ή άλλα μέτρα που λαμβάνονται δε φαίνεται να υστερούν σε αυστηρότητα από 
αυτά που λαμβάνονται σε άλλες χώρες.  Αντίθετα, σύμφωνα με τα στοιχεία που 
δόθηκαν στην επιτροπή, οι κατηγορίες που κατά καιρούς προσάπτονται 
εναντίον της Κύπρου δεν είναι ότι διεξάγεται λαθρεμπόριο στην Κύπρο, ότι 
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δηλαδή εισάγονται παράνομα τσιγάρα στην Κύπρο, αλλά ότι μέσω των 
λιμανιών της διακινούνται τσιγάρα που τελικά λαθρεμπορεύονται σε άλλη χώρα, 
η οποία όμως, σύμφωνα με στοιχεία, συνήθως δεν είναι ο αμέσως επόμενος 
προορισμός μετά την Κύπρο, αλλά ένας από τους πολλούς επόμενους 
προορισμούς του ύποπτου φορτίου.   

 Το γεγονός αυτό αποδίδεται κυρίως στο επίπεδο των υπηρεσιών που 
παρέχονται από τις αρμόδιες αρχές.  Αυτό συνιστά ένα θετικό στοιχείο για την 
Κύπρο γενικά και ειδικά για το έργο που επιτελείται από το Τμήμα Τελωνείων.  
Η ενημέρωση και η πληροφόρηση που παρέχει το Τμήμα Τελωνείων, καθώς 
και η παρακολούθηση που διεξάγει, φαίνεται να είναι όντως τέτοιου επιπέδου 
που αποτρέπουν σε κάποιο βαθμό τους επίδοξους λαθρεμπόρους από το να 
λαθρεμπορευτούν φορτίο τσιγάρων στον αμέσως επόμενο προορισμό μετά την 
Κύπρο.  Και τούτο γιατί, όπως εξηγήθηκε, αν επιχειρήσουν κάτι τέτοιο, στον 
επόμενο προορισμό θα κινδυνεύουν άμεσα να εντοπιστούν από τις εκεί καλά 
πληροφορημένες από τις αντίστοιχες κυπριακές αρμόδιες αρχές.  Ενισχυτικό 
της διαπίστωσης αυτής είναι και το γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια το 
διαμετακομιστικό εμπόριο τσιγάρων μέσω Κύπρου φθίνει.   

 Καθόσον αφορά την εικόνα της Κύπρου στο εξωτερικό, διαπιστώνεται ότι, 
όπως αναφέρθηκε ήδη και πιο πάνω, εξακολουθεί να υπάρχει καχυποψία 
εναντίον της Κύπρου ένεκα της αρνητικής εικόνας του παρελθόντος και από 
αυτή την εικόνα εκπηγάζουν ακόμα κατηγορίες, οι οποίες όμως είναι πια 
μεμονωμένες.   

 Ταυτόχρονα όμως, διαπιστώνεται ότι επίσημοι κρατικοί φορείς στο εξωτερικό, 
συμπεριλαμβανομένης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, συγχαίρουν τις αρμόδιες 
αρχές της Κύπρου για τον έλεγχο που ασκούν στο εσωτερικό και τη βοήθεια 
που παρέχουν σε άλλες χώρες στον τομέα αυτό.  Η θετική αξιολόγηση της 
αποτελεσματικότητας της δράσης κυβέρνησης από εξωτερικούς κρατικούς ή 
άλλους φορείς αφορά βέβαια αυτό που συμβαίνει σήμερα.  ∆εδομένου όμως 
ότι λόγω της φύσης του όλου θέματος, όπως τονίζεται και από τους 
κυβερνητικούς αρμόδιους, τίποτα στον τομέα αυτό δεν είναι στατικό, δε 
διασφαλίζεται ότι αυτό που σήμερα είναι και κρίνεται αποτελεσματικό, θα 
συνεχίσει και στο μέλλον τη θετική του πορεία.  Γι’ αυτό η επιτροπή επικροτεί 
και ενθαρρύνει την πρόθεση του ΥΠΕΞ για εκ νέου έλεγχο όλων των 
πληροφοριών που έχουν συλλεγεί μέχρι σήμερα, καθώς και σχετικών 
ενεργειών στις οποίες έχουν προβεί οι επίσημες κρατικές αποστολές της 
Κύπρου στο εξωτερικό για το θέμα αυτό, με απώτερο στόχο την 
επαναξιολόγησή τους και την ενημέρωση στο εξωτερικό μέσω των 
διπλωματικών αποστολών της κυβέρνησης για την όλη δράση της γενικά στον 
τομέα της πάταξης του λαθρεμπορίου.  Επίσης η επιτροπή επικροτεί την 
προτροπή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου προς τις κυπριακές τράπεζες 
να είναι ιδιαίτερα ευαίσθητες και κριτικές στα θέματα αυτά και να μη διστάζουν 
να καταγγέλλουν οτιδήποτε ύποπτο στη ΜΟΚΑΣ.  Ως εκ τούτου, αναμένεται ότι 
οι τράπεζες θα ανταποκριθούν δεόντως στην προτροπή αυτή. 

 Η επιτροπή εκφράζει την ανησυχία της για την έκταση που λαμβάνει το 
λαθρεμπόριο τσιγάρων με τα κατεχόμενα.  Ιδιαίτερα ανησυχητική είναι η 
εμπλοκή αλλοδαπών στην παράνομη διακίνηση τσιγάρων μέσω κατεχομένων. 

 Οπωσδήποτε η επίτευξη  των πιο πάνω στόχων είναι δύσκολη και ανάλογα 
δύσκολη και επίπονη θα πρέπει να είναι και η προσπάθεια για την επίτευξή 
τους.  Το βασικό εφαλτήριο για το σκοπό αυτό είναι η πολιτική βούληση.  
Επίσης τέτοια προσπάθεια προϋποθέτει και κατάλληλα καταρτισμένο 
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προσωπικό, σύγχρονα μέσα και εξοπλισμό, ανάλογα εκσυγχρονισμένη 
νομοθεσία και φυσικά διάθεση των αναγκαίων οικονομικών πόρων.  Κατά 
συνέπεια, απαιτείται συνεχής μελέτη και ανάλυση των παραμέτρων που 
συνθέτουν το πρόβλημα και καταρτισμός σχεδίου δράσης για την αντιμετώπισή 
του.  Εξάλλου, δεδομένου ότι οι λαθρέμποροι μετέρχονται νέων 
εκσυγχρονισμένων μεθόδων, θα πρέπει οι αρμόδιες αρχές να επαγρυπνούν 
και να υιοθετούν έγκαιρα νέα μέτρα εφάμιλλα των μεθόδων των λαθρεμπόρων.  

 Στα πλαίσια αυτά, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να επισπεύσει την 
προμήθεια του αναγκαίου εξοπλισμού και δη του μηχανήματος για την 
αναβάθμιση των δυνατοτήτων του Τμήματος Τελωνείων. 

 Συνεπακόλουθα, η επιτροπή, κατανοώντας τόσο το εύρος όσο και το βάθος του 
πεδίου δράσης σε σχέση με το λαθρεμπόριο και την πάταξή του και 
συνεκτιμώντας την ήδη καταβληθείσα προς το σκοπό αυτό προσπάθεια, 
θεωρεί απαραίτητη τη βαθμιαία αλλά και ποιοτική από κάθε άποψη 
αναβάθμιση και εξειδίκευση εκείνων των υπηρεσιών που έχουν ταχθεί στον 
αγώνα κατά του λαθρεμπορίου τσιγάρων και των ανεπιθύμητων 
συνεπακόλουθων αυτού τόσο εντός όσο και εκτός των ορίων της Κύπρου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επανερχόμαστε στο πρώτο θέμα του Τέταρτου Κεφαλαίου:  «Η ανάγκη 
στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  Το θέμα έχει εγγραφεί με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία 
Σαρίκα.  Τη συζήτηση θα ανοίξει ο εισηγητής του θέματος κ. Σαρίκας και ακολούθως 
θα μιλήσει ο κ. Φυττής. 

 Το λόγο έχει ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θεωρεί τη σημερινή συζήτηση ως  ένα 
αξιόλογο βήμα προς την κατεύθυνση της ανάληψης, μέσα από μια στενή συνεργασία 
της κυβέρνησης και της Βουλής των Αντιπροσώπων, των αναγκαίων πρωτοβουλιών 
και δράσεων που χρειάζονται για την αναζωογόνηση της αγροτικής οικονομίας και τη 
στήριξη, την ενδυνάμωση του αγροτικού κόσμου, ο οποίος αντιμετωπίζει πολύμορφες 
δυσκολίες και προβλήματα.  Με γνήσιο ενδιαφέρον και θέληση για ουσιαστικά μέτρα, 
χωρίς αφορισμούς και απλουστεύσεις, σκύβουμε πάνω από τα προβλήματα του 
γεωργοκτηνοτροφικού τομέα, για να δούμε στην πράξη πώς μπορούμε να 
απαντήσουμε στις προκλήσεις, να μειώσουμε τις δυσκολίες και τις αρνητικές 
συνέπειες και να αξιοποιήσουμε τις ευκαιρίες στο περιβάλλον της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν σίγουρα ένα ορόσημο και 
η ανάγκη εναρμόνισης με την Κοινή Αγροτική Πολιτική δημιούργησε ασφαλώς νέες 
συνθήκες, αλλά και καθόρισε ένα νέο τρόπο δράσης.  Από τη μια, έχει χαθεί η 
δυνατότητα χάραξης μιας αυτόνομης εθνικής πολιτικής, με την αδυναμία του κράτους 
να αναλαμβάνει σε πολλές περιπτώσεις δράσεις ή και αντιδράσεις, για να έρθει 
αρωγός σε καταστάσεις έκτακτων περιστάσεων.  Από την άλλη όμως, η άσκηση της 
πολιτικής εντάσσεται πλέον κάτω από την ομπρέλα της κοινοτικής αλληλεγγύης, 
όπως συμβαίνει με τη συγχρηματοδότηση της ανάπτυξης, με στόχο πάντοτε τη 
διασφάλιση της ορθής χρήσης των πόρων με βάση τους κανονισμούς, που πολλές 
φορές δημιουργούν χρονοβόρες διαδικασίες. 
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 Όταν το 1960 η Κύπρος έγινε ανεξάρτητο κράτος, είχε έντονα αγροτικό 
χαρακτήρα με το 64% του συνολικού πληθυσμού να έχει τη μόνιμη κατοικία του στις 
αγροτικές περιοχές και το σαράντα και πλέον τοις εκατό του οικονομικά ενεργού 
πληθυσμού να ασχολείται με τη γεωργία.  Από τότε μέχρι σήμερα η Κύπρος πέρασε 
από όλα τα γνωστά στάδια που χαρακτηρίζουν τις ραγδαία αναπτυσσόμενες 
οικονομίες: γεωργικός τομέας,  ανάπτυξη του δευτερογενούς τομέα της οικονομίας 
αρχικά και του τριτογενούς στη συνέχεια, ευαισθητοποίηση του κοινού σε θέματα 
περιβάλλοντος, αναζήτηση νέων προσεγγίσεων για αειφόρο ανάπτυξη και 
αναγνώριση του πολυδιάστατου ρόλου της γεωργίας. 

 Η έξοδος του πληθυσμού από την ύπαιθρο προς τις πόλεις άρχισε από τη 
δεκαετία του 1960, επιταχύνθηκε όμως δραματικά με την τουρκική εισβολή του 1974 
και από το επίπεδο του 58%, που ήταν το 1973, έφθασε το 47% το 1976 και το 32% 
το 1992.  Κατά την περίοδο αυτή οι περισσότερες κοινότητες της υπαίθρου, ιδιαίτερα 
στις ορεινές και ημιορεινές περιοχές, απώλεσαν το πενήντα και πλέον τοις εκατό του 
πληθυσμού τους, μερικές μάλιστα έχασαν μέχρι και το 80%.  Αντίθετα, ο πληθυσμός 
των αστικών περιοχών αυξήθηκε από 262 000 το 1976 σε 407 000 το 1992.  Στη 
συνέχεια παρουσιάστηκε μια σχετική σταθεροποίηση του αγροτικού πληθυσμού, τα 
αίτια της οποίας σχετίζονται με την ανάπτυξη του οδικού δικτύου και την αναβάθμιση 
των προσφερόμενων υπηρεσιών στην ύπαιθρο, σε συνάρτηση με την αύξηση του 
κόστους και τη μείωση της ποιότητας ζωής στα μεγάλα αστικά κέντρα και τη 
μεταστροφή των αντιλήψεων προς μια πιο ανθρωποκεντρική και ποιοτική διάσταση 
της σύγχρονης ζωής.  Ο πρωτογενής τομέας, που βασικά αποτελείται από τη γεωργία, 
την αλιεία, τα δάση και τον ορυκτό πλούτο, από το 21% υποχώρησε δραματικά και 
σήμερα αναλογεί περίπου στο 3,1% του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος. 

 Οι διάφορες κυβερνήσεις κατέβαλαν διαχρονικά μεγάλες προσπάθειες να 
αναπτύξουν το δευτερογενή τομέα, αρχικά με επιτυχία, ενώ στη συνέχεια με 
σημαντική μείωση που δεν ξεπερνούσε το 18,6% του ΑΕΠ, παρά τη δασμολογική και 
άλλη προστασία και τις σημαντικές επιδοτήσεις προς τη βιομηχανία.  Το οικονομικό 
θαύμα της Κύπρου επιτελέστηκε μετά το 1980 στον τομέα των υπηρεσιών και τον 
τριτογενή τομέα, με σημαντική αύξηση της συνεισφοράς του στο ακαθάριστο εθνικό 
προϊόν από το 53% στο 71%.  Σήμερα η οικονομία της Κύπρου στηρίζεται κατά κύριο 
λόγο στον τουρισμό, την επισιτιστική βιομηχανία, το εμπόριο, τις μεταφορές και την 
προσφορά υπηρεσιών.  Η συνεισφορά του ευρύτερου γεωργικού τομέα στην 
απασχόληση του οικονομικά ενεργού πληθυσμού συρρικνώθηκε και δεν ξεπερνά 
σήμερα το 8% και ο γεωργικός τομέας προσφέρει σήμερα γύρω στο 3% του ΑΕΠ. 

 Η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι επιβάλλεται η υιοθέτηση μέτρων για κοινωνική και 
οικονομική χειραφέτηση της αγροτικής τάξης, με διασφάλιση αξιοπρεπούς 
εισοδήματος και δημιουργία προοπτικών επαγγελματικής επάρκειας.  Το κόμμα μας 
αναγνωρίζει και εκτιμά το σημαντικό ρόλο που διαδραματίζει τόσο η ύπαιθρος όσο και 
η αγροτική τάξη στη διασφάλιση του γνήσιου χαρακτηριστικού γνωρίσματος του 
κυπριακού τοπίου, αλλά και της κοινωνίας γενικότερα.  Η προηγούμενη κυβέρνηση 
εφάρμοσε μια πολιτική που στόχευε στην ενίσχυση και τη στήριξη του αγρότη, ενώ 
ταυτόχρονα προώθησε την ποιοτική αναβάθμιση της παραγωγής και τη διασφάλιση 
του σεβασμού στο περιβάλλον. 

 Από τη νέα κυβέρνηση αναμένουμε ότι θα βελτιώσει και θα εκσυγχρονίσει το 
γεωργικό τομέα, θα εργαστεί μεθοδικά για την ανασυγκρότηση του κοινωνικού και 
οικονομικού ιστού των αγροτικών περιοχών, την αειφόρο διαχείριση των φυσικών 
πόρων, την προστασία του περιβάλλοντος, καθώς και τη διάσωση και τη διατήρηση 
της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Η νέα κυβέρνηση καλείται να αξιοποιήσει σωστά 
το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 με τη διάθεση €325.000.000.  Σε 
συνεργασία με τους αγρότες και τις αγροτικές οργανώσεις θα πρέπει να προσπαθήσει 
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να δώσει μια νέα ελπίδα στους αγρότες και την ύπαιθρο.  Η κυπριακή οικονομία και 
ειδικότερα η αγροτική οικονομία βρίσκεται σε μια μεταβατική φάση που οφείλεται στο 
νέο οικονομικό περιβάλλον που δημιουργήθηκε με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

 Τέσσερα χρόνια μετά την ένταξη η οικονομία προσαρμόζεται ακόμη στο νέο 
κανονιστικό πλαίσιο, ενώ λειτουργεί σε συνθήκες πλήρους ανταγωνισμού εντός της 
εσωτερικής αγοράς.  Η συνεχής φιλελευθεροποίηση του διεθνούς εμπορίου και η 
επέκταση των συμφωνιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα πλαίσια της 
Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας εντείνουν τις ανταγωνιστικές πιέσεις που δέχονται τα 
κυπριακά γεωργικά προϊόντα τόσο από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και 
από τρίτες χώρες. 

 Σοβαρό πρόβλημα και αδυναμία του γεωργικού τομέα στην Κύπρο είναι το 
χαμηλό επίπεδο μόρφωσης και εκπαίδευσης όσων ασχολούνται με τον τομέα της 
γεωργίας, σε συνδυασμό με τη γήρανση του αγροτικού πληθυσμού, το μικρό αριθμό 
ερευνητικών κέντρων, την απουσία πανεπιστημίου που να καλύπτει τον τομέα της 
γεωργίας.  Όλα αυτά αποτελούν τροχοπέδη για καινοτόμες δράσεις με άμεση 
αρνητική επίδραση στην ανταγωνιστικότητα του τομέα.  Υπάρχει λοιπόν ανάγκη 
λήψης μέτρων για τη βελτίωση της ηλικιακής δομής των απασχολουμένων στον 
ευρύτερο γεωργικό τομέα, καθώς και της προώθησης της διά βίου εκπαίδευσης στον 
αγροτικό πληθυσμό.  Υπάρχει ανάγκη για εκπαίδευση σε θέματα επιχειρηματικότητας, 
οικονομικής διαχείρισης, διαχείρισης του νερού, καινοτόμων πρακτικών για νέα 
πρότυπα και υποχρεώσεις, ποιότητα και υγιεινή των τροφίμων και ευημερία των ζώων. 

 Ο δείκτης παραγωγικότητας της εργασίας στον αγροτικό τομέα φαίνεται ότι 
κατατάσσει την Κύπρο στη δέκατη έκτη θέση σε σχέση με τα είκοσι επτά κράτη μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γεγονός που δείχνει τα σημαντικά περιθώρια βελτίωσης 
που υπάρχουν.  Ο δείκτης αυτός είναι ενδεικτικός της ανταγωνιστικότητας, της 
ανάγκης για εκσυγχρονισμό, αναδιάρθρωση και στήριξη καινοτόμων δράσεων, καθώς 
και της ανάγκης για βελτίωση του ανθρώπινου δυναμικού.  Ο πληθυσμός των 
αγροτικών περιοχών αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα και στην πλειοψηφία του 
ασχολείται κυρίως με τον πρωτογενή τομέα της γεωργίας, στον οποίο παρατηρείται 
μια πτωτική τάση. 

 Η πτωτική τάση του αριθμού των απασχολουμένων στον πρωτογενή τομέα 
αποδίδεται στη μειωμένη ελκυστικότητα του γεωργικού επαγγέλματος.  Το γεωργικό 
επάγγελμα δεν είναι ελκυστικό, λόγω των χαμηλών εισοδημάτων που αποφέρει, σε 
συνδυασμό με το μεγάλο βαθμό αβεβαιότητας και εξάρτησης από αστάθμητους 
παράγοντες, όπως είναι οι καιρικές συνθήκες.  Επιπλέον, έχει καθιερωθεί στην 
αντίληψη των πολιτών ως υποδεέστερο και χαμηλής κοινωνικής αποδοχής.  Είναι γι’ 
αυτό που υπάρχει ανάγκη για ενθάρρυνση της διαφοροποίησης και εναλλακτικών 
δραστηριοτήτων στις αγροτικές περιοχές, όπως η δημιουργία βιοτεχνιών για τα 
αγροτικά προϊόντα και την παραγωγή προϊόντων που αποφέρουν καλύτερα 
εισοδήματα, όπως από οργανικές καλλιέργειες και προϊόντα ονομασίας προέλευσης. 

 Είναι σημαντικό επίσης να προωθηθεί ο αγροτουρισμός με τη δημιουργία 
τουριστικών καταλυμάτων, εστιατορίων, καφενείων και καταστημάτων με 
παραδοσιακά προϊόντα.  Σημαντικό είναι επίσης να τονίσουμε ότι ο γεωργικός τομέας 
συνεισφέρει 3,1% στο ΑΕΠ, 6,7% στην απασχόληση και 21,2% στις εξαγωγές.  Τα 
σημαντικότερα κυπριακά γεωργικά προϊόντα είναι τυπικά μεσογειακά, όπως πατάτες, 
λαχανικά, εσπεριδοειδή, ελιές και αμπελοοινικά προϊόντα.  Τα κυριότερα προϊόντα 
ζωϊκής παραγωγής είναι το κρέας (βοδινό, πουλερικών, αιγοπρόβειο) και το γάλα. 
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 Νομίζω θα είναι χρήσιμο να κάνουμε μια σύντομη αναφορά στους διάφορους 
τομείς, στα προβλήματα και τις προοπτικές τους.  Ο τομέας των σιτηρών 
αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα λόγω του πολυτεμαχισμού και του μικρού κλήρου.  Η 
προγραμματισμένη μείωση των επιδοτήσεων αναμένεται να μειώσει περαιτέρω τον 
αριθμό των γεωργών που ασχολούνται με τις καλλιέργειες αυτές.  Γι’ αυτό χρειάζεται 
να προχωρήσει η αναδιάρθρωση προς μεγαλύτερα τεμάχια και η εξεύρεση 
εναλλακτικών χρήσεων της γης που θα ελευθερωθεί.  Ο τομέας των εσπεριδοειδών, 
πέρα από τα γενικά προβλήματα, αντιμετωπίζει πρόβλημα εμπορίας λόγω μειωμένης 
ζήτησης στις αγορές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε τρίτες χώρες.  Η παραγωγή 
εσπεριδοειδών σήμερα έχει ανάγκη να προσαρμοστεί στο ανταγωνιστικό περιβάλλον, 
για να μειωθεί το πρόβλημα της διάθεσης και εμπορίας τους. 

 Ο ελαιοκομικός τομέας συνεισφέρει τόσο στη στήριξη του γεωργικού 
εισοδήματος όσο και στη διατήρηση και στην αναβάθμιση του αγροτικού τοπίου.  
Άμεσες ανάγκες του κλάδου αποτελούν ο εκσυγχρονισμός και η εφαρμογή των νέων 
βελτιωμένων τεχνικών καλλιέργειας, η βελτίωση των συνθηκών συγκομιδής, ο 
εκσυγχρονισμός των ελαιοτριβείων, η καλύτερη οργάνωση της εμπορίας και η 
ενδυνάμωση του ρόλου των οργανώσεων παραγωγής. 

 Στον αμπελοοινικό τομέα, από τα σημαντικότερα προβλήματα είναι η χαμηλή 
ανταγωνιστικότητα που προκύπτει από τον πολυτεμαχισμό, το γερασμένο πληθυσμό 
των αμπελουργικών κοινοτήτων, τη μη προσφορά ικανοποιητικών καλλιεργητικών 
φροντίδων και τις μη ικανοποιητικές επενδύσεις στα αμπέλια, κυρίως λόγω των 
χαμηλών εισοδημάτων των αμπελουργών.  Σημαντικό πρόβλημα εμπορίας 
αποτελούν και οι δυσκολίες διάθεσης της παραγωγής στις οινοβιομηχανίες σε 
ικανοποιητικές τιμές εξαιτίας και των προβλημάτων ποιότητας.  Στην εξομάλυνση των 
προβλημάτων εμπορίας του τομέα μπορεί να συμβάλει και η στροφή προς τα 
εμφιαλωμένα κρασιά ποιότητας και ιδιαίτερα προς τα κρασιά ονομασίας προέλευσης, 
τα οποία θα παράγονται με βάση ντόπιες παραδοσιακές ποικιλίες.  Συνεπώς, ο 
τομέας χρειάζεται αναδιάρθρωση, αλλά και στήριξη για βελτίωση τόσο των 
καλλιεργητικών φροντίδων όσο και των συνθηκών οινοποίησης. 

 Οι τομείς της χοιροτροφίας, αγελαδοτροφίας και πτηνοτροφίας, παρά το 
γεγονός ότι δεν είναι αρκετά ανταγωνιστικοί, αντιμετωπίζουν εξειδικευμένα 
προβλήματα, όπως είναι η εξάρτηση από τις ζωοτροφές από τις αγορές του 
εξωτερικού.  Υπάρχει λοιπόν ανάγκη ενίσχυσης του τομέα παραγωγής ζωοτροφών, 
για να αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα της κυπριακής κτηνοτροφίας. 

 Με βάση τα πιο πάνω, είναι φανερό ότι η μακροπρόθεσμη πολιτική όσον 
αφορά τον τομέα της γεωργοκτηνοτροφίας, πέρα από τον εκσυγχρονισμό των 
γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων και τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των 
κυπριακών προϊόντων του πρωτογενούς, αλλά και του δευτερογενούς τομέα, έχει ως 
βασικούς στόχους την αειφόρο ανάπτυξη, τη διατήρηση του αγροτικού πληθυσμού 
στην ύπαιθρο, τη βελτίωση της ποιότητας ζωής στις αγροτικές περιοχές.  Για να 
πετύχουμε όλα αυτά, χρειάζεται, κατά την άποψή μας, να ληφθούν αποφάσεις και να 
προωθηθούν μέτρα τα οποία θα ανακουφίσουν τη γεωργοκτηνοτροφία και τον 
αγροτικό πληθυσμό. 

 Γι’ αυτό προτείνουμε τα εξής: 

 Yλοποίηση του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, που περιλαμβάνει 
πρόνοιες για εκσυγχρονισμό των γεωργικών και κτηνοτροφικών 
εκμεταλλεύσεων, ενίσχυση των νέων γεωργών, δημιουργία και εκσυγχρονισμό 
μονάδων μεταποίησης και εμπορίας προϊόντων, στήριξη των αγροτών σε 
μειονεκτικές περιοχές. 
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 Στήριξη της βιοκαλλιέργειας με προγράμματα στρεμματικής ενίσχυσης και 
κάλυψης δαπανών για προβολή και προώθηση προϊόντων. 

 Κήρυξη της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς. 

 Εκπαίδευση και πληροφόρηση των γεωργών σε θέματα παραγωγής και 
εμπορίας. 

 Αναβάθμιση του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών. 

 Κατασκευή έργων υποδομής σε αγροτικές περιοχές. 

 Αντιμετώπιση του υδατικού προβλήματος και καλλιέργεια υδατικής συνείδησης. 

 Παραχώρηση κρατικών ενισχύσεων για προγράμματα που δεν καλύπτονται 
από το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013. 

 Ενθάρρυνση της σύστασης και λειτουργίας ομάδων παραγωγών. 

 Πρόωρη συνταξιοδότηση των αγροτών. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταληκτικά, ως Ε∆ΕΚ, πιστεύουμε ότι η πολύπλευρη στήριξη του αγροτικού 
κόσμου μέσα από μια σύγχρονη αντίληψη και μια καινοτόμο πολιτική, που θα 
εδράζεται στις πραγματικότητες που βιώνουμε ως νέο μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και θα εμφορείται από ένα νέο όραμα για την κυπριακή ύπαιθρο και το 
περιβάλλον, είναι ο μόνος δρόμος για τη μετάβαση από το παραδοσιακό μοντέλο στο 
εκσυγχρονισμένο μοντέλο των γεωργοκτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων.  Με τον τρόπο 
αυτό θα υπάρξει βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των κυπριακών προϊόντων, τόσο 
του πρωτογενούς όσο και του δευτερογενούς τομέα, πράγμα που θα βοηθήσει τη 
διατήρηση του αγροτικού πληθυσμού στην ύπαιθρο και τη βελτίωση της ποιότητας 
ζωής στις αγροτικές περιοχές. 

 Στέλνουμε προς όλους τους εμπλεκόμενους το μήνυμα ότι νοιαζόμαστε για τον 
αγροτικό κόσμο και τα προβλήματά του, ότι όλοι πρέπει να δουλέψουμε προς την ίδια 
κατεύθυνση του εκσυγχρονισμού και της ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας και ότι 
όλοι μαζί μπορούμε να διεκδικούμε και να πετύχουμε ένα καλύτερο αύριο για τον 
αγροτικό κόσμο του νησιού μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σαρίκα.   

 Το λόγο έχει ο κ. Φυττής σ’ ένα από τα προνομιακά πεδία του, τον αγροτικό 
κόσμο. 

 Κύριε Φυττή, έχετε το λόγο. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, κύριε υπουργέ, σας καλωσορίζουμε κατά τη 
συζήτηση αυτού του θέματος. 

 Αγαπητοί φίλοι,  
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 Μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση μπορούμε να πούμε ότι 
βρεθήκαμε σ’ ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον, όχι και πολύ καλά προετοιμασμένοι.  Γι’ 
αυτό και τώρα παρουσιάζονται οξύτερα τα προβλήματα, συνεπικουρούσης και της 
μεγάλης ανομβρίας, η οποία για τέταρτη χρονιά μαστίζει την Κύπρο.  Η ανομβρία η 
φετινή είναι η χειρότερη μέσα σ’ αυτή τη δεκαετία και πρέπει να δούμε τα θέματα της 
προστασίας των αγροτών μας και μέσα στους αγρότες εμείς κατατάσσουμε τόσο τους 
γεωργούς και τους κτηνοτρόφους όσο και μια άλλη μερίδα, τους ψαράδες, αλλά και 
τους κατοίκους της υπαίθρου.  Είναι γνωστό -τo ανέφερε και ο συνάδελφος ο Φειδίας- 
ότι όσο πάει η γεωργία μας συρρικνούται, γιατί δέχεται ανηλεή επίθεση από τους 
άλλους τομείς, όπου είναι μεγαλύτερο το εισόδημα.  Το εισόδημα από τη γεωργία, το 
μέσο εισόδημα του γεωργού, είναι κάτω του μέσου όρου όλων των άλλων τομέων.  
Απασχολεί περίπου 7,5% του ενεργού οικονομικά πληθυσμού, προσφέρει στο 
ακαθάριστο εθνικό προϊόν 3,5%, ενώ παλαιότερα ήταν πολύ πολύ ψηλά, και απ’ 
όσους απασχολούνται στη γεωργία το 75% απασχολείται μερικώς.  Μόνο το 25% 
απασχολείται πλήρως στη γεωργία, γύρω στις 8 000 οικογένειες ή 26 000 με 27 000 
πρόσωπα.   

 Το ότι απασχολούνται μερικώς είναι απότοκο της όλης ιδιοκτησιακής 
κατάστασης στην Κύπρο, όπου ο κάθε άνθρωπος, ο κάθε πολίτης θέλει να έχει και 
ένα κομμάτι γης και από παλιά με το νόμο της κληρονομίας, που διαδεχόντουσαν τα 
παιδιά τους γονείς, έπαιρναν κομμάτια γης και αυτά είτε ήταν με χερσαίες καλλιέργειες 
είτε ήταν περβόλια είτε ήταν οικόπεδα.  Ο καθένας θέλει να έχει στην Κύπρο έστω και 
ένα κομμάτι γης.  Εάν, λόγω της καταγωγής του και λόγω του ενδιαφέροντός του, 
θέλει να ασχοληθεί με τη γεωργία, είναι τόσο κοντινές οι αποστάσεις στην Κύπρο, που 
μπορεί να απασχοληθεί.  Επειδή μπήκαμε και στην Ευρώπη και δικαιούται ο κάθε 
πολίτης που ασχολείται και έχει έστω και λίγα δέντρα να πάρει τις εκταρικές ή άλλες 
επιδοτήσεις από το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης, βρίσκουμε ότι πάρα πολλοί, ακόμα 
και τμηματάρχες, είχαμε αρχηγούς αστυνομίας και βουλευτές έχουμε, ασχολούνται 
έστω και λίγο με τη γεωργία, με την περιποίηση δέντρων.  Αυτό είναι καλό.  Όμως 
από την άλλη, οι πλήρως απασχολούμενοι γεωργοί μειώνονται, γιατί μειώνεται και το 
εισόδημα.  Και σ’ αυτό συμβάλλουν οι πέντε συντελεστές παραγωγής.   

 Μας έμαθαν στη γεωπονία, τότε που σπουδάζαμε, ότι οι συντελεστές 
παραγωγής είναι τρεις: το έδαφος, η εργασία και το κεφάλαιο.  Όμως στην Κύπρο έχει 
προστεθεί και το νερό, αλλά και παγκοσμίως έχει προστεθεί και η τεχνογνωσία.  Και 
στους πέντε λοιπόν συντελεστές παραγωγής στην Κύπρο έχουμε προβλήματα.   

 Έδαφος:  Το έδαφος είναι η γη που καλλιεργούμε.  Εκτός του ότι -καλά λέει ο 
Σωτήρης- το 38% του εδάφους έχει καταληφθεί από τα τουρκικά στρατεύματα και οι 
πρόσφυγες γεωργοί χρησιμοποιούν, έστω μερικώς, αυτές τις 868 000 σκάλες 
τουρκοκυπριακής γης και μερικές είναι ακαλλιέργητες, πάρα πολλοί έχουν μείνει χωρίς 
το επάγγελμά τους.   

 ∆εύτερον, πάρα πολλή γεωργική γη καταλαμβάνεται από τους άλλους τομείς.  
Μία ανηλεής επίθεση από τον τουριστικό τομέα, από τον οικιστικό τομέα, από το 
βιομηχανικό τομέα κτλ.  Η καλή γεωργική γη συρρικνούται.  Σιγά σιγά με τη διάσπαρτη 
ανάπτυξη θα μας μείνουν τα βουνά κτλ.  Βλέπετε ότι και οι έξι πόλεις μας ή οι εφτά 
πόλεις μας, αν βάλουμε και το Παραλίμνι, είναι στο κέντρο εύφορων πεδιάδων και 
επεκτείνονται εις βάρος της γεωργικής γης.   

 ∆υστυχώς, δεν ακολουθούμε παραδείγματα άλλων χωρών, το έχω πει αυτό και 
άλλες φορές.  Τι κάνει το Ισραήλ;  Επιτρέπει την ανέγερση χωριών ή την επέκτασή 
τους σε λοφώδεις ή ορεινές περιοχές.  ∆εν μπαίνουν ποτέ σε καλλιεργήσιμη γη, 
εύφορη, την οποία χρειάζονται, για να παράγουν τρόφιμα.  Τι κάνει η Αυστρία, η 
Γερμανία, η Γαλλία;  Τα χωριά τους και η πόλη τους είναι συγκεντρωμένα με σχέδιο 
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κτλ.  ∆εν είναι διάσπαρτες πολιτείες, τις οποίες πολλές φορές χαρακτηρίζω 
“διάσπαρτες διαδηλώσεις”.  Άμα δείτε τις περιοχές παραδείγματος χάριν Πύργου, 
Παρεκκλησιάς, Μονής, κάθε λόφος έχει και σπίτι ή έπαυλη, κάθε λαγκάδι, κάθε 
ποταμός, κάθε χωράφι ή εδώ στο Παλιομέτοχο και γενικά παντού.  Η μόνη 
συγκεντρωμένη κοινότητα είναι τα Λεύκαρα, για να πάρετε ένα κοντινό παράδειγμα.  
Συγκεντρωμένη όπως ήταν, δεν απλούται πολλά. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ευτυχώς, που δεν πήγες στην Πάφο! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Στην Πάφο, αγαπητέ μου, είναι χειρότερα.  ∆ηλαδή είπα να μη σας το πω, αλλά 
είπα κάποια κοντινά. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εχάρισέ σας την, επειδή είναι ο υπουργός δίπλα. 

(Γέλια) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Όσον αφορά την εργασία:  Λόγω του χαμηλού εισοδήματος των γεωργών, οι 
γεωργοί μας προτιμούν να σπουδάζουν τα παιδιά τους ή προσπαθούν να τους βρουν 
εργοδότηση αλλού και προσπαθούν να φέρουν ξένους εργάτες.  Όταν το Τμήμα 
Μεταναστεύσεως και Αλλοδαπών στέλλει τους λαθρομετανάστες να βρουν στη 
γεωργία και κτηνοτροφία εργοδότηση, επειδή η σύμβαση για τους μισθούς στη 
γεωργία και κτηνοτροφία είναι χαμηλή και τα επιδόματα που παίρνουν από το Τμήμα 
Ευημερίας είναι περισσότερα, πολλές φορές προτιμούν να μην εργοδοτούνται και έτσι 
να παίρνουν μόνο τα επιδόματα.   

 Έχουμε πρόβλημα και στο εργατικό, το κεφάλαιο.  Είναι το μικρότερο 
πρόβλημα που έχουμε, γιατί με το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης και με τα σχέδια του 
ΚΟΑΠ μπορούν να πάρουν και -θα σας πω αργότερα, διότι έχω αρκετό χρόνο 
σήμερα- θα σας πω πόσα λεφτά μπορούν να πάρουν οι νέοι που θέλουν να 
ασχοληθούν με τη γεωργία.  Υπάρχουν λεφτά.  Φτάνει ένας να έχει όρεξη, να έχει γη, 
συγκεντρωμένο κτήμα και κυρίως να έχει και νερό. 

 Όσον αφορά την τεχνογνωσία: Και εδώ έχουμε πρόβλημα, αγαπητοί, γιατί δεν 
έχουμε στην Κύπρο σχολή η οποία να εκπαιδεύει γεωργούς.  ∆οκιμάσαμε πολλές 
φορές να κάμουμε γεωργική σχολή, όπως υπήρχε στου Μόρφου· δεν τα καταφέραμε.  
Λέει το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης ότι πρέπει να εκπαιδεύονται κάπου 250 ώρες και 
κάποια άλλα, αλλά νομίζω εδώ έχουμε πρόβλημα· δεν έχει προωθηθεί σωστά ή και 
έγκαιρα αυτό το σχέδιο.   

 Όσον αφορά τα διάφορα προβλήματα:  Το υδατικό έχουμε πει πολλές φορές 
ότι είναι το δεύτερο μεγάλο μας πρόβλημα μετά το εθνικό.  Ως τρίτο πολλοί 
κατατάσσουν -και εγώ μαζί- την εξάπλωση των ναρκωτικών.  Πολλοί προτιμούν να 
κατατάσσουν άλλο πρόβλημα ως τρίτο, αλλά το δεύτερο είναι το υδατικό.  
Συνυφασμένο με το νερό για άρδευση είναι το νερό για ύδρευση.  Το νερό που 
πίνουμε, που δίνουμε στα σπίτια μας, που δίνουμε στους τουρίστες μας.  Η 
κυβέρνηση προχωρεί με μονάδες αφαλάτωσης.  Είναι συνυφασμένο, διότι, αν 
κάμουμε μονάδες αφαλάτωσης γρήγορα, που να ικανοποιούν την υδροδότηση, την 
υδατοπρομήθεια των χωριών, των πόλεων, των τουριστικών περιοχών, ίσως 
εξοικονομηθεί και λίγο νερό για την άρδευση.  Σ’ αυτό το θέμα των μονάδων, πιστεύω 
ότι ο κ. υπουργός και ο προηγούμενος υπουργός έχουν εξαγγείλει κάποιες μονάδες: 



 44

κινητή μονάδα στον Πύργο, κινητή μονάδα στην Πάφο, αυξάνουν την παροχή νερού 
της μονάδας της ∆εκέλειας, της μονάδας της Λάρνακας και σχεδιάζεται και μονάδα 
στην Πάφο.  Επίσης, για φέτος σχεδιάζεται η μεταφορά νερού.  Ήδη μας ανακοίνωσε 
το πρωί ο κ. υπουργός ότι οκτώ εκατομμύρια τόνους νερό μπορεί να μας διαθέσει η 
Ελλάδα, νοουμένου ότι κάνουμε την ανάλογη υποδομή στη Λεμεσό, αγκυροβόλιο, για 
να έρχεται το νερό αυτό και να πηγαίνει αμέσως για διάθεση στη Λεμεσό, όπου έχει 
και το μεγαλύτερο πρόβλημα.  Εάν λοιπόν αυτά προωθηθούν γρήγορα μέσα στους 
επόμενους πέντε-έξι μήνες, θα εξοικονομήσουμε, θα έχουμε το έλλειμμα των πενήντα 
επτά εκατομμυρίων τόνων το οποίο χρειαζόμαστε για υδατοπρομήθεια.   

 Λοιπόν, όσον αφορά το υδατικό... 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Φυττή, μισό λεπτό; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Επιτρέπεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, θα ήθελα να επισημάνω σε τούτο που είπετε ότι, τώρα που ανεδείχθη 
στην προεδρία ο Χριστόφιας, θα ποτίζουμε τους συναδέλφους νερό ελληνικό! 

(Γέλια) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Νερό είναι υδρογόνο 2, οξυγόνο 1.  Όποθεν και αν το φέρεις, το ίδιο πράμα 
είναι! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Φυττή, συνεχίστε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, όσον αφορά το υδατικό, αγαπητοί συνάδελφοι, ορισμένα σημεία: Για 
την άρδευση μας υπεσχέθη ο κ. υπουργός -είναι εδώ και το επαναλαμβάνω- ότι την 
ερχόμενη βδομάδα θα κάμει ανακοινώσεις για νερό για άρδευση, ποια θα είναι τα 
μέτρα που θα ληφθούν.  Θα κοπεί εντελώς το νερό από τις μόνιμες καλλιέργειες, που 
θα είναι ένα πλήγμα για τις δενδρώδεις καλλιέργειες;  Πού θα βρούμε νερό, για να 
αρδεύσουν οι γεωργοί μας, για να βγάλουν έστω και λίγο εισόδημα;  Και προκύπτει το 
θέμα πώς θα αναπληρωθεί το εισόδημα των γεωργών μας φέτος το 2008, λόγω αυτής 
της μεγάλης ανομβρίας.   

 Ή είμαστε αποφασισμένοι να στηρίξουμε αυτή την αγροτική τάξη, μέσα στο 
μεγάλο ανταγωνιστικό περιβάλλον που είμαστε, στην Ευρώπη, ή αυτή η τάξη, 
αγαπητοί φίλοι, θα εξαλειφθεί.  Θα μαζευτούν όλοι στις πόλεις να γίνουν θυρωροί, να 
γίνουν κηπουροί στα ξενοδοχεία και δε θα υπάρχει ύπαιθρος.  Αλλά, όπως όλοι 
γνωρίζετε, η ύπαιθρος είναι ζωτικής σημασίας για μια χώρα.  ∆εν είναι μόνο πόλεις.  Η 
ύπαιθρος είναι και προστασία του περιβάλλοντος.  Όταν έρχονται αυτά τα 
εκατομμύρια των τουριστών, θέλουν να δουν και ύπαιθρο, θέλουν να δουν πολιτισμό, 
θέλουν να δουν περιβάλλον, θέλουν να δουν χωριά, θέλουν να δουν αγριολούλουδα, 
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θέλουν να δουν καλλιέργειες.  ∆εν είναι μόνο για τις πισίνες, δεν είναι μόνο για τη 
θάλασσα ή τον ήλιο, ο οποίος πολλές φορές τους  προκαλεί και εγκαύματα.   

 Λοιπόν, δημιουργία της ενιαίας αρχής υδάτων: Επιτέλους, αυτό το θέμα ήρθε 
στη Βουλή παλαιότερα, πρέπει να συζητηθεί.  ∆εν μπορεί κάποιοι να το προβάλλουν 
ως απαίτηση, κάποιοι να σιωπούν, κάποιοι να λένε ότι είναι στο Γενικό Εισαγγελέα και 
μελετάται αν στέκει συνταγματικά, διότι ο υπόγειος πλούτος είναι η περιουσία του 
κράτους κ.λπ.  Πρέπει να λήξει αυτό το θέμα και εμείς συμφωνούμε ότι πρέπει να 
δημιουργηθεί αυτή η ενιαία αρχή υδάτων, να ρυθμίζει τα θέματα του νερού.  ∆ιότι είναι 
γεγονός ότι κάποιοι τυχεροί με τις γεωτρήσεις τους ή με τις πηγές τους έχουν νερό και 
κάποιοι δίπλα τους, που ο υπόγειος πλούτος περνά και από το χωράφι τους ή από 
την περιοχή τους ή από το χωριό τους, δεν έχουν.  Πρέπει να γίνει κάποια ρύθμιση σε 
αυτό το θέμα.   

 Τα γήπεδα του γκολφ: Εμείς απαιτούμε αυστηρή τήρηση της απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου για μη παραχώρηση νερού στα γκολφ.  Πρέπει όποιος θέλει 
να δημιουργήσει γκολφ να κάμει τη δική του παραγωγή νερού από αφαλάτωση ή από 
επεξεργασία λυμάτων, αν μπορεί.  ∆ιαφορετικά, να μην το κάμει.  ∆ιότι έδωσε η 
κυβέρνηση σοβαρά κίνητρα για δημιουργία των γκολφ, για εμπλουτισμό του 
“τουριστικού προïόντος”, όπως το λένε, αλλά πρέπει να βρουν και τις δικές τους 
πηγές.  Οι φράχτες της Κύπρου έγιναν για τη γεωργία και για την υδατοπρομήθεια.  ∆ε 
θα δεχθούμε να συνεχίσει το φαινόμενο για κάποια γκολφ ή για νέα, αν σκέφτονται 
κάποιοι, να δίδουν νερό.  Βεβαίως, φέτος δεν έχει, αλλά δε μιλούμε μόνο για φέτος, 
μιλούμε διαχρονικά. 

 Για τις μονάδες αφαλάτωσης έχουμε μιλήσει.   

 Η ένταξη του ανακυκλωμένου νερού:  Ένα σοβαρό θέμα.  Μία μεγάλη σοβαρή 
ποσότητα νερού.  Όπως γνωρίζετε, συνάδελφοι, έγιναν μέχρι τώρα βιολογικοί σταθμοί 
και μονάδες επεξεργασίας λυμάτων στη Βαθιά Γωνιά, στη Μονή -και, απ’ ό,τι ακούω, 
το νερό εκεί είναι περιζήτητο, το επεξεργασμένο της τριτοβάθμιας επεξεργασίας- στην 
Ανθούπολη, στην Πάφο και στις ορεινές περιοχές, έγιναν στις Πλάτρες, στην 
Κυπερούντα, στον Αγρό και στο Πελέντρι.   

 Υπάρχει κάποια σοβαρή καθυστέρηση στη δημιουργία των δικτύων διανομής 
του νερού.  Υπολογίζεται ότι αυτή τη στιγμή παράγεται νερό 14 εκατομ. τόνων, νερό 
με το οποίο ορισμένοι καλλιεργούν και δεν έχουν κανένα πρόβλημα.  Ακόμη, μπορεί 
να καλλιεργηθούν και να ποτιστούν δέντρα, φυτά για την κτηνοτροφία κτλ.  Μόνο για 
τα φυλλώδη λαχανικά θα μπορούσε ένας να πει ότι -για ψυχολογικούς λόγους- δεν 
πρέπει να ραντίζονται με τεχνητή βροχή.  Όμως, όλα τα άλλα δέχονται αυτή την 
τριτοβάθμια επεξεργασία του νερού, το οποίο είναι σχεδόν καθαρό, πλήρως καθαρό.   

 Προβλήματα υπάρχουν στα ορεινά, προβλήματα αποχετευτικά.  Και να 
σκεφτείτε, συνάδελφοι, ότι μέχρι το 2013 η Κύπρος είναι δεσμευμένη -δεν ξέρω αν θα 
πάρουμε παράταση- να κάνει αποχετευτικά σε όλες τις πόλεις και κοινότητες που 
έχουν πάνω από 2 000 κατοίκους.   

 Επομένως, αυτό το πράγμα, ότι αυτά τα αποχετευτικά πρέπει να προωθηθούν, 
πρέπει να το σκεφτούμε πολύ σοβαρά ως κυβέρνηση, ως Βουλή, ως λαός, ως 
αγροτικές οργανώσεις, γιατί στη συνέχεια, αν δεν προωθηθούν και δεν κατορθώσουμε 
να πάρουμε παράταση, θα μας τιμωρήσουν, θα πέφτει πρόστιμο και επιπλέον 
χάνουμε και το νερό, το οποίο έχουμε τόση μεγάλη ανάγκη. 

 Ένα σοβαρό πρόβλημα με το υπόγειο νερό είναι η υφαλμύριση σε ορισμένες 
περιοχές.  Λόγω των πολλών διατρήσεων, της υπεράντλησης νερού σε ορισμένες 
περιοχές, όπως στα Κοκκινοχώρια, στο Παραμάλι, λίγο στην Πάφο, λίγο στην περιοχή 
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Κιτίου, έχει αλμυρίσει το υπόγειο νερό, όπως έγινε πριν από την εισβολή στην 
Αμμόχωστο, όπου δεν είχαν νερό να ποτίσουν και ξεράθηκαν οι πορτοκαλεώνες, και 
λίγο στη Μόρφου.  Αυτό το πράγμα συμβαίνει, γιατί από την υπεράντληση κάθεται το 
υπόγειο υδρόστρωμα γλυκού νερού και έρχεται σιγά σιγά το θαλάσσιο και το 
υπερκαλύπτει.  Και αυτό το πράγμα, για να “τραβήσει” πίσω, πρέπει να υπάρχει 
μεγάλη βροχόπτωση, μεγάλη εισροή νερού στα υπόγεια, για να το σπρώξει πίσω.  Τι 
γίνεται όμως στο ενδιάμεσο;  Όταν ποτίζει ένας το χώμα με υφάλμυρο, το χώμα 
αλμυρίζει.  Για να ξεαλμυρίσει, χρειάζονται πενήντα χρόνια.   

 Επομένως εδώ, φέτος, που έχουμε τη μεγάλη μας ανομβρία, πρέπει να 
σκεφτούμε, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, τι θα κάνουμε.  Θα συνεχίσουμε να 
αντλούμε και να υπεραντλούμε σ’ αυτές τις περιοχές και παράλληλα να εισέρχεται το 
θαλάσσιο νερό και να συνεχίσει και από την άλλη να αλμυρίζει και το χώμα ή θα 
βρούμε να αντικαταστήσουμε το εισόδημα αυτών των ανθρώπων, για να μη 
συνεχίσουν την υπεράντληση;  Είναι ένα μεγάλο δίλημμα, το οποίο πρέπει να σκεφτεί 
η κυβέρνηση.  

 Βλέπετε, το πρόβλημα του νερού σε άλλες χώρες οι οποίες μας ανταγωνίζονται, 
με μεγάλη επιτυχία, δεν υπάρχει.  Θα αντιληφθείτε ότι..  Έκανα δεκαοκτώ, είκοσι 
μήνες στην Ολλανδία, που είναι μια χώρα με άμμο, στην οποία παράγουν τα πάντα με 
πολύ χαμηλές θερμοκρασίες, και εμείς που έχουμε το καλύτερο κλίμα, με τριακόσιων 
ημερών -ίσως και παραπάνω τώρα- ηλιοφάνεια, δεν κατορθώσαμε να κάνουμε έναν 
τέτοιο προγραμματισμό και να εξάγουμε παγκόσμια...  Εμείς να εξάγουμε λουλούδια, 
εμείς να εξάγουμε λαχανικά, εμείς να εξάγουμε φυτά δέσμης, φυτά γλάστρας, εμείς να 
εξάγουμε μανιτάρια και ούτω καθεξής.  Εξάγει, αγαπητοί μου, η Ολλανδία, που είναι 
μια χώρα όλη άμμος! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Είναι το κόστος. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το κόστος παραγωγής στην Ολλανδία είναι πιο υψηλό. 

 Πάμε στη γεωργία.  Όπως είπα, το πρώτο θέμα που μας απασχολεί, για να 
επιβιώσει η γεωργία -και του χρόνου, τουλάχιστο, να γίνει με νέες μεθόδους, με νέες 
καλλιέργειες, με αναδιάρθρωση καλλιεργειών- είναι να επιβιώσουν οι γεωργοί μας, για 
να μην εγκαταλείψουν το επάγγελμά τους.  Και σ’ αυτό το θέμα πρέπει να γίνει μια 
σωστή χρήση του νερού.  Οι ξηρικές καλλιέργειες είναι “total loss”!  Έχουν ξηραθεί τα 
σιτηρά μας, δεν υπάρχει σανός, άρχισαν να γίνονται εισαγωγές σανού για την 
επιβίωση των ζώων μας, εισάγουμε σιτηρά για την κτηνοτροφία σε πιο υψηλές τιμές.   

 Βεβαίως, η κυβέρνηση -και θα σας τα πω, για να ακουστούν- βοήθησε τους 
γεωργοκτηνοτρόφους.  Για το 2007 και το 2008 έχει αναλυθεί στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή το πρόβλημά μας, ότι έχουμε ζημιές και ανομβρία και μείωση εισοδήματος 
πάνω από το 30%, και αναμένονται αποφάσεις.  ∆ηλαδή τι αποφάσεις;  Έγκριση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής να ενισχυθούν οι γεωργοί, οι κτηνοτρόφοι με κρατικές 
ενισχύσεις.  ∆εν έχει κονδύλια από την Ευρώπη, είναι με κρατικές ενισχύσεις.  Και θα 
ήθελα να γνωρίζετε ότι το 2007 η επιπρόσθετη κρατική ενίσχυση για τα σιτηρά σε 
μειονεκτικές ή μη περιοχές ήταν £2 (€3,42) το δεκάριο.  Για το σανό θα δοθούν αρχές 
Απριλίου του 2008.  Για τα σιτηρά επίσης θα δοθούν €17,1 έως €18,8 ανά δεκάριο και 
για τα ψυχανθή €24 ανά δεκάριο.  Οι αιγοπροβατοτρόφοι πήραν περίπου €3,42 ανά 
ζώο, υπό τη μορφή του de minimis, το οποίο δεν μπορεί να δίνεται και συνεχώς.  Οι 
χοιροτρόφοι πήραν από το σχέδιο κρατικών ενισχύσεων €5.130.000 για σφαγή των 
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υπέρβαρων χοίρων.  Όσον αφορά τα σιτηρά, θα εκτιμηθούν επίσης οι ζημιές από τον 
ΟΓΑ.   

 Όποιος ταξιδεύει στην επαρχία Λευκωσίας λυπάται η ψυχή του, όταν βλέπει ότι 
τα σπαρτά έγιναν πέντε πόντους και έχουν ξηραθεί.  Λίγο πράσινο υπάρχει στη 
Λεμεσό και λίγο στην Πάφο.  Καμιά φορά διερωτώμαι η παροιμία «Αν γιωρκήσει η 
Μεσαρκά, τρώνε μάνες τζιαι παιδκιά, αν γιωρκήσει η Πάφου, πκιάσ’ τα ρούχα σου 
τζιαι χάθου» αν αληθεύει.  Αλλά φαίνεται έτσι συμβαίνει φέτος! 

 Λοιπόν, όσον αφορά την εγκατάσταση στην ύπαιθρο νέων γεωργών, το 
γεωργικό επάγγελμα, για να επιβιώσει στην Κύπρο...  Είναι τραγικό δηλαδή το ότι 
συζητούμε υπ’ αυτές τις ακατάλληλες, τραγικές συνθήκες φέτος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Φυττή...   

 Κύριε Φυττή, με την άδειά σας... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα εξαντλήσετε όλο το χρόνο του ∆ημοκρατικού Κόμματος;  Έχετε μέχρι 
στιγμής είκοσι λεπτά. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Συμφωνήσαμε μέχρι είκοσι πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μου έχουν πει ότι δε δήλωσε ακόμα κάποιος από το ∆ΗΚΟ, αλλά είκοσι πέντε 
λεπτά θα μιλήσω.  Αν βρεθεί άλλος, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Προχωρήστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά μείνει ανοικτό... 

 Συγνώμη, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά μείνει ανοικτό τζιαι την άλλη βδομάδα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ε, βέβαια.   
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(Γελώντας) 

 Αν δε βρεθεί άλλος, να μιλήσω τζιαι την άλλη φορά;  Είσαι καλός... 

 Λοιπόν, για την ενίσχυση της πρώτης εγκατάστασης στην ύπαιθρο νέων 
αγροτών, αγαπητοί συνάδελφοι... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μιλάς σαν να μεν είμαστε δαμαί... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα χάνει χρόνο ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ∆εν πειράζει, κύριε Πρόεδρε. 

 Η γήρανση του αγροτικού πληθυσμού και η απροθυμία νέων ανθρώπων να 
εγκατασταθούν στην ύπαιθρο και να εργαστούν στον τομέα της γεωργίας είναι από τα 
πιο σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο γεωργικός τομέας.  Το μέτρο της 
εγκατάστασης στην ύπαιθρο νέων γεωργών αποτελεί κίνητρο για την παραμονή νέων 
ανθρώπων στην ύπαιθρο και την ηλικιακή ανανέωση του αγροτικού πληθυσμού.  Το 
μέτρο της ενίσχυσης της πρώτης εγκατάστασης στην ύπαιθρο -το οποίο οι χώρες με 
μακράν παράδοση το έχουν κάνει προ πολλών δεκαετιών- εμείς τώρα το κάνουμε, τα 
τελευταία χρόνια, και δίνουμε κάποια κίνητρα για την εγκατάσταση νέων γεωργών και 
κάποια δάνεια για αγορά γης.  Τώρα με την Ευρώπη δίνονται κάπως παραπάνω, 
αλλά όχι πλήρη.  ∆ηλαδή δεν είναι ελκυστικά, για να σπρώξουν ένα νέο γεωργό, ένα 
νέο γεωπόνο, έστω ένα νέο να πάει να εγκατασταθεί στο χωριό, παρ’ όλον ότι 
υπάρχει και το νέο σχέδιο στεγάσεως που μπορεί ένας να πάρει κίνητρα, για να 
εγκατασταθεί σε ένα χωριό και να δουλέψει τη γη.   

 Τα προβλήματα, είπαμε, είναι πολλά.  Είναι θέμα γης, είναι θέμα νερού, είναι 
θέμα εισοδήματος.  Όμως, με βάση τα μέτρα του Υπουργείου Γεωργίας, μπορούν να 
δοθούν €25.000, αν η δαπάνη είναι μέχρι €100.000, €30.000, αν η δαπάνη είναι από 
€100.000 μέχρι €180.000 και ούτω καθεξής.  Είναι χαμηλά ποσά μεν, αλλά είναι 
ένδειξη ότι θα μπορούσε να ήταν και περισσότερα. 

 Επίσης, σε μειονεκτικές περιοχές η ενίσχυση είναι 50% για τους μη νέους και 
60% για τους νέους.  Για τις υπόλοιπες περιοχές 50%.  Γενικά υπάρχει μια ώθηση και 
υποβοήθηση των νέων, όμως θα μπορούσαμε να πούμε ότι είναι λίγοι οι νέοι που 
ελκύονται από τη γεωργία και αυτό το πράγμα πρέπει να μας προβληματίσει, όπως 
επίσης πρέπει να μας προβληματίσει και το εξής γεγονός:  πάρα πολλοί οι οποίοι 
βγαίνουν με σύνταξη στα πενήντα πέντε τους ή στα εξήντα τους και έχουν τη γη, 
έχουν τα περβόλια, απασχολούνται εκεί.  Έχουμε εισηγηθεί πολλές φορές στο Τμήμα 
Γεωργίας να βρει κάποια κίνητρα, συμβατά με το ευρωπαϊκό κεκτημένο, που να 
ενθαρρύνονται αυτοί οι άνθρωποι είτε να εγκατασταθούν στο χωριό, που είναι η γη 
τους, είτε να πηγαινοέρχονται, αλλά να μην εγκαταλείψουν τη γη τους.  Είναι πάρα 
πολλοί αυτοί οι οποίοι βγαίνουν με σύνταξη και απασχολούνται στη γεωργία.  Υπάρχει 
βεβαίως από την άλλη το σχέδιο πρόωρης συνταξιοδότησης, νοουμένου ότι βάζεις 
ένα παιδί στη γεωργία, του δίνεις τη γη, ο ίδιος παίρνεις μια σύνταξη πρόωρη και 
πηγαίνεις και κάθεσαι σπίτι ή βοηθάς αλλιώς το παιδί σου.  Όμως, όταν δεν έχεις 
παιδί να ασχοληθεί με τη γεωργία και θέλεις ο ίδιος να το κάνεις, τότε πρέπει να 
υπάρχει κάποιο κίνητρο να μην εγκαταλειφθεί η γη.  ∆ηλαδή σημασία -και τελειώνω, 
κύριε Πρόεδρε, και αν είναι ξαναμιλούμε την άλλη Πέμπτη... 

(Γέλια) 
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...σημασία έχει να κρατηθεί ο αγροτικός μας κόσμος.  Είμαστε στο νοτιοανατολικό, στο 
δυτικό άκρο της Μεσογείου, μας πλήττουν όλες αυτές οι ανομβρίες, ενώ έρχονται τα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στο ανατολικό. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Στο ανατολικό, με συγχωρείτε.   

 Ενώ έρχονται τα σύννεφα από την Ελλάδα, μεταξύ Κύπρου και Κρήτης 
στρίβουν προς την Τουρκία, γιατί έρχονται οι θερμές αέριες μάζες από τη Σαουδική 
Αραβία ή από τη Σαχάρα.   

 Το φαινόμενο της απερήμωσης πρέπει να μας προβληματίσει, είναι γραμμένο 
στις επιτροπές.  Η Κύπρος ερημοποιείται λόγω των καιρικών συνθηκών.  Πρέπει να 
προσαρμοστούμε και να λάβουμε μέτρα.  Στις νότιες ακτές της Κύπρου -που τις 
παρατηρώ τακτικά- ξηραίνονται τα δέντρα, οι θάμνοι.  Αυτό είναι σοβαρό πρόβλημα.  
Πρέπει να μας προβληματίσει.  Τι θα κάνουμε;  Ο πληθυσμός αυτός επιβίωσε για 
αιώνες και ήταν προσανατολισμένος στη γεωργία και στην κτηνοτροφία.  Τώρα ο 
υπόλοιπος πληθυσμός -είναι ένα πράγμα το οποίο τονίζουμε- πρέπει να στηρίξει αυτή 
την τάξη των αγροτών, για να επιβιώσει, διαφορετικά δε θα έχουμε ύπαιθρο.  Και η 
ύπαιθρος, επαναλαμβάνω για τελευταία φορά και κλείνω, είναι απαραίτητη για την 
ύπαρξη του κυπριακού κράτους. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Φυττή. 

(Αστειευόμενος) 

 Όπως όλοι έχουμε διαπιστώσει, βρισκόταν σε “θηριώδη” κατάσταση ο κ. 
Φυττής, αν και πολύ αναλυτικός. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής μας συνεδρίας.  Η 
επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 27 Μαρτίου 2008, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. O περί των Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων των 
Αξιωματούχων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και περί του Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με 
την Άσκηση του Έργου τους Νόμος του 
2005. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.036.2005) 

 2. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.205-2007) 

 3. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.225-2007) 

 4. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.226-2007) 

 5. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.227-2007) 

 6. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.017-2008)  

 7. Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.2006) 

 8. Ο περί της Συμφωνίας για τη ∆ιατήρηση της 
Αφρικοευρωασιατικής Υδρόβιας 
Πτηνοπανίδας (Kυρωτικός) Νόμος του 
2006. 
(Aρ. Φακ. 23.01.175.2006) 

 9. Ο περί της Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2002. 
(Αρ. Φακ. 23.01.069.2002) 

 10. Ο περί Ορισμένων Αξιωματικών του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας ή της Εθνικής 
Φρουράς και Υπαλλήλων του Υπουργείου 
Άμυνας (∆ήλωση και Έλεγχος Περιουσίας) 
Νόμος του 2005. 
(Αρ. Φακ. 23.01.220.2005) 

 11. O περί της Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.096-2007) 

 12. O περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.059-2007) 

 13. Ο περί του Τμήματος Αρχαιοτήτων 
(Υπαγωγή στην Αρμοδιότητα του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.016-2008) 

 14. Ο περί της Ευρωπαϊκής Σύμβασης - Πλαίσιο 
για ∆ιασυνοριακή Συνεργασία μεταξύ 
Τοπικών Κοινοτήτων ή Αρχών και περί 
Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2007. 
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(Αρ.Φακ.23.01.048.087-2007) 

 15. Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.136-2007) 

 16. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων 
Σχολείων Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.114.2008) 

 17. Οι περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Μηχανολογικές και Ηλεκτρολογικές 
Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.004-2008) 

 18. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (∆ίδακτρα) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.019-2008) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης 
μέσα στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη 
της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Φειδία Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 

 2.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική 
δράση από  την πολιτεία και την 
κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 3.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια 
υγεία, η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός 
στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα 
προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 
75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
του ομάδας). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 4.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού 
σχεδίου αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 5.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που 
τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής 
Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το θέμα που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και 
εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της 
Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας στο 
πλαίσιο της απόφασης της Βαρκελώνης 
και η πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Τάσου 
Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη και 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 8.  «Προβλήματα και προοπτικές του 
κυπριακού τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η ανάγκη έγκαιρης λήψης 
μέτρων για αρμονική ένταξη της 
λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 
παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
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πρόταση των βουλευτών κ. Γιάννου 
Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα και Πανίκκου 
Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού 
μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Κώστα 
Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά και Πανίκκου 
Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο 
της κοινοτικής νομοθεσίας για την 
προστασία των προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου 
Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 12.  «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του 
θεσμικού πλαισίου που διέπει τη 
λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
βουλευτού κ. Ελένης Θεοχάρους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 13.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου 
Εγκληματικότητας για το Εθνικό Σχέδιο 
∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 14.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του 
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Συστήματος Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και η ανάγκη συμμετοχής στη 
διαδικασία των εθνικών κοινοβουλίων και 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Τάσου 
Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη και 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Περδίκης Γιώργος 

Θωμά Γιαννάκης Πουργουρίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κλεάνθους Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Σκεύη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυπριανού Άντρος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κυρίτσης Πάμπης Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας του ∆ιευρωπαϊκού 
Σιδηροδρομικού Συστήματος Μεγάλης Ταχύτητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008» και «Ο περί της ∆ιαλειτουργικότητας του Συμβατικού Σιδηροδρομικού 
Συστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», οι σύντομες παρατηρήσεις 
του κ. Ζαχαρία Κουλία και ψήφισή τους σε νόμους. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο 
με τον τίτλο «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου - Καθυστέρηση 
πληρωμής του επιδόματος ανεργίας σε δικαιούχους της επαρχίας Αμμοχώστου 
- Αναθεώρηση νομοθετικού πλαισίου για δημιουργία σχολών χορού και 
καταγραφή της χορευτικής λαογραφίας της Κύπρου - Αίτημα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για στήριξή της εξαιτίας της 
ανομβρίας - Αίτημα για επιστροφή χρημάτων από συγχρηματοδοτούμενα 
προγράμματα Κυπριακής ∆ημοκρατίας-Ευρωπαϊκής Ένωσης - Καθυστέρηση 
στην εξέταση οχημάτων δημόσιας χρήσης από τα κυβερνητικά επαρχιακά 
συνεργεία ΜΟΤ στη Λάρνακα - Το πρόβλημα της παχυσαρκίας και η 
αντιμετώπισή του. 

5. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα της κοινότητας Αγίας Βαρβάρας Πάφου για κατασκευή δρόμου - Ο 
δυτικός παρακαμπτήριος δρόμος στην Πόλη Χρυσοχούς - Αυξημένα έξοδα των 
οικογενειών με τρίδυμα - Προγράμματα για την κοινωνική αποκατάσταση 
ατόμων που λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα - Η ανακατασκευή των πεζοδρομίων 
των λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή και Γρηγόρη Αυξεντίου στη Λάρνακα - 
Προβλήματα από την παραχώρηση νερού για άρδευση από το φράγμα 
Πολεμιδιών - Ανεπαρκής στελέχωση των Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής 
Αγωγής και Εκπαίδευσης - Φορολόγηση ηλεκτρικού ρεύματος και χρέωση 
γεωργοκτηνοτρόφων. 

6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για το θέμα που τιτλοφορείται «Οι πληροφορίες που εμπλέκουν την 
Κύπρο σε διεθνές λαθρεμπόριο τσιγάρων και οι ενέργειες της κυβέρνησης 
προς διαλεύκανση των καταγγελιών και αποκατάσταση του καλού ονόματος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας» και λήξη του θέματος. 

7. Συνέχιση της συζήτησης (Φ. Σαρίκας, Σ. Φυττής) για το θέμα «Η ανάγκη 
στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη της 
Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 27ης  Μαρτίου 2008 

(Ώρα έναρξης:  4.21 μ.μ.) 

(Αρ. 21) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

 Το υπ' αριθμόν 1 θέμα είναι πρόταση νόμου και τιτλοφορείται «Ο περί των 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περί του Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με την Άσκηση του 
Έργου τους Νόμος του 2005».  Για το θέμα αυτό έχουν κυκλοφορήσει δεύτερη και 
τρίτη συμπληρωματική έκθεση.  Η τρίτη και τελική έκθεση είναι ομόφωνη.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί των 

Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περί του Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με την 

Άσκηση του Έργου τους Νόμος του 2005» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Γιώργος Περδίκης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Ανδρέας Θεμιστοκλέους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που κατέθεσε στη Βουλή ο πρόεδρος της 
επιτροπής κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου, σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στο διάστημα μεταξύ Οκτωβρίου 2006 και Ιουλίου 2007 στην παρουσία του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, η παρούσα πρόταση νόμου είχε κατατεθεί στην αμέσως 
προηγούμενη βουλευτική περίοδο και έτυχε μελέτης από την τότε Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως σε πολλές συνεδρίες της, χωρίς 
όμως να προωθηθεί στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Σκοπός της παρούσας πρότασης νόμου είναι η θεσμοθέτηση νομοθετικού 
πλαισίου το οποίο να καθορίζει ορισμένα ιδιότυπα ασυμβίβαστα (sui generis) κατά την 
άσκηση του έργου ορισμένων αξιωματούχων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αιρετών ή 
διορισμένων, πέραν των ρητά καθοριζομένων στο σύνταγμα ή σε άλλο νόμο της 
∆ημοκρατίας. 

 Περαιτέρω, η πρόταση νόμου στην ουσία καθορίζει τα πλαίσια μέσα στα οποία 
οι κρατικοί αξιωματούχοι οφείλουν να λειτουργούν καθ’  όλη τη διάρκεια της περιόδου 
κατά την οποία κατέχουν το αξίωμά τους, υπέχοντας βασικά και θέση κανόνων 
δεοντολογίας. 

 Καθίσταται σαφές ότι οι κρατικοί αξιωματούχοι, αναλαμβάνοντας το αξίωμά 
τους, είναι αυτονόητο, ακόμη και όταν αυτό δεν αναφέρεται ρητά σε οποιαδήποτε 
νομοθεσία, ότι πρέπει να παραιτηθούν από κάθε είδους επαγγελματική δραστηριότητα 
που έχει συνάφεια με το δημόσιο ή ημικρατικό τομέα, ιδιαίτερα όταν ο αξιωματούχος 
συμμετέχει κατά τη στιγμή της ανάληψης των καθηκόντων του σε επαγγελματικό οίκο 
που προσφέρει υπηρεσίες (νομικές, ελεγκτικές, λογιστικές, διαφημιστικές κ.ά.). 

 Στην πράξη όμως παραμένει το ζήτημα της αφανούς τρόπον τινά συμμετοχής 
τέτοιων αξιωματούχων υπό οποιαδήποτε ιδιότητα σε επαγγελματικό οίκο, 
οικογενειακή εταιρεία ή συνεταιρισμό που προ της ανάληψης των καθηκόντων του 
αξιωματούχου προσέφερε ή δύναται να προσφέρει υπηρεσίες στο δημόσιο.  Τέτοια 
είναι η περίπτωση που, ενώ ο ίδιος ο αξιωματούχος, ως είναι αναμενόμενο, έχει 
αποσυρθεί από την ενεργό δράση, η οικογενειακή ή άλλη εταιρεία στην οποία ο ίδιος 
είναι μέτοχος ή ο επαγγελματικός οίκος στον οποίο ο ίδιος συμμετέχει υπό 
οποιαδήποτε ιδιότητα, ως μέτοχος ή αξιωματούχος εταιρείας, συνεχίζει να ασκεί 
επαγγελματικές δραστηριότητες οι οποίες δύναται σε κάποιο δεδομένο χρονικό σημείο 
να θεωρηθεί ότι εξασφαλίστηκαν υπέρ του συγκεκριμένου οίκου ή της εταιρείας, λόγω 
ακριβώς του δημόσιου αξιώματος και της επιρροής, άμεσης ή έμμεσης, που δύναται 
αυτός να ασκεί στις διαδικασίες. 

 Συνεπώς, η ανάγκη διασφάλισης ότι το δημόσιο αξίωμα δε θα αποβαίνει 
παράγοντας ο οποίος θα συνηγορεί με οποιοδήποτε τρόπο στο να εξασφαλιστεί η 
προσφορά τέτοιων υπηρεσιών προς το δημόσιο ή τον ημικρατικό τομέα ή προς 
δημόσια εταιρεία καθιστά απαραίτητο τον καθορισμό απαγορευτικού πλαισίου. 

 Από τις προτεινόμενες ρυθμίσεις έχουν σκόπιμα εξαιρεθεί ορισμένοι κρατικοί 
αξιωματούχοι τους οποίους η κοινή γνώμη τοποθετεί και πρέπει να τοποθετεί πάνω 
και πέρα από οποιασδήποτε αμφιβολία.  Αυτοί είναι ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος και τα μέλη του Ανώτατου ∆ικαστηρίου, καθώς και τα 
υπόλοιπα μέλη της δικαστικής εξουσίας. 
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 Σε  αυτό το σημείο σημαντικό είναι να αναφερθούν οι αρχικές πρόνοιες της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου όπως κατατέθηκε στη Βουλή.  Ενδεικτικά, προβλέπονταν 
τα ακόλουθα: 

1. Τα πλαίσια μέσα στα οποία οι κρατικοί αξιωματούχοι οφείλουν να λειτουργούν 
καθ’  όλη τη διάρκεια της περιόδου κατά την οποία ασκούν το αξίωμά τους, 
υπέχοντας βασικά θέση κανόνων δεοντολογίας, αφού δεν προβλέπεται 
οποιαδήποτε ποινή ή άλλη κύρωση. 

2. Ρητά οι ενέργειες, δραστηριότητες ή ιδιότητες που δεν επιτρέπεται να ασκούν οι 
κρατικοί αξιωματούχοι καθ’  όλη τη διάρκεια της θητείας τους στο αξίωμα. 

3. Η υποχρέωση κρατικού αξιωματούχου πριν από την αποδοχή αξιώματος να 
προβαίνει σε γραπτή αποκάλυψη προς το διορίζον όργανο οποιουδήποτε 
υφιστάμενου ασυμβιβάστου, σύμφωνα με την πρόταση νόμου.  Σε περίπτωση 
διαπίστωσης ασυμβιβάστου, δεν επιτρέπεται ο αξιωματούχος να αποδεχθεί το 
αξίωμα, εκτός αν προηγουμένως προβεί σε γραπτή δήλωση δέσμευσης για 
παραίτηση, αποξένωση ή τερματισμό από την ενέργεια που αποτελεί 
ασυμβίβαστο. 

4. Η περίπτωση παράλειψης αποκάλυψης, κατά την οποία το διορίζον όργανο 
μπορεί να προβεί σε ανάκληση ή τερματισμό του συγκεκριμένου διορισμού.  
Αυτό ισχύει και όταν η ασυμβίβαστη ενέργεια, δραστηριότητα ή ιδιότητα έγινε 
κατά τη διάρκεια της θητείας στο αξίωμα του αξιωματούχου. 

5. Καθορίζεται ότι οι πράξεις που αποτελούν ασυμβίβαστο είναι εξ υπαρχής 
άκυρες και ο αξιωματούχος θα φέρει τις έννομες συνέπειες. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, αφού χαιρέτισε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, εισηγήθηκε ορισμένες τροποποιήσεις, οι οποίες υιοθετήθηκαν από 
τον εισηγητή και τα μέλη της επιτροπής, που αφορούν κυρίως τη λειτουργικότητα και 
την πρακτική εφαρμογή του προτεινόμενου νομοθετήματος, και υπογράμμισε ότι με 
τέτοιου είδους νομοθετήματα αποφεύγεται η διαπλοκή σε πολιτικό και κρατικό 
επίπεδο και εμπεδώνεται η χρηστή διοίκηση. 

 Ειδικότερα, η υπό αναφορά πρόταση νόμου, όπως αυτή διαμορφώθηκε από 
την επιτροπή, περιέχει, ανάμεσα σε άλλα, τα ακόλουθα: 

1. Πίνακα όπου περιέχεται κατάλογος των αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας στον 
οποίο προστέθηκαν ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, ο Γενικός Ελεγκτής 
της ∆ημοκρατίας και ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης. 

2. Ρύθμιση με την οποία καθιδρύεται επιτροπή, η Επιτροπή ∆ιερεύνησης 
Ασυμβιβάστου, η οποία αποτελείται από ένα συνταξιούχο δικαστή, ο οποίος 
ενεργεί ως πρόεδρος της επιτροπής, από έναν ανώτερο πρώτο ελεγκτή του 
Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, από ένα νομικό λειτουργό του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και από το γενικό διευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, που ενεργούν ως μέλη και διορίζονται από 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής δε 
λαμβάνουν χρηματική αποζημίωση για τις υπηρεσίες τους στην επιτροπή.  Η 
επιτροπή διερευνά αυτεπάγγελτα ή κατόπιν καταγγελίας ή μετά από γραπτή 
αποκάλυψη του προσώπου που αναλαμβάνει κάποιο αξίωμα, σύμφωνα με το 
άρθρο 5.1 του νομοθετήματος. 

3. Ρύθμιση με την οποία καθορίζεται η υποχρέωση κρατικού αξιωματούχου πριν 
από την αποδοχή αξιώματος να προβαίνει σε γραπτή αποκάλυψη προς το 
διορίζον όργανο οποιουδήποτε υφιστάμενου ασυμβιβάστου, σύμφωνα με την 
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πρόταση νόμου.  Σε περίπτωση διαπίστωσης ασυμβιβάστου, δεν επιτρέπεται ο 
αξιωματούχος να αποδεχθεί το αξίωμα, εκτός αν προηγουμένως προβεί σε 
γραπτή δήλωση δέσμευσης για παραίτηση, αποξένωση ή τερματισμό από την 
ενέργεια που αποτελεί ασυμβίβαστο. 

4. Ρύθμιση σύμφωνα με την οποία η διαπίστωση από την Επιτροπή ∆ιερεύνησης 
Ασυμβιβάστου, μετά από διερεύνηση καταγγελίας ή αυτεπαγγέλτως, αποτελεί 
νόμιμη αιτία για το διορίζον όργανο να ανακαλέσει ή τερματίσει το συγκεκριμένο 
διορισμό.  Αν το ασυμβίβαστο ή η παράλειψη αποκάλυψης αφορά αιρετούς 
αξιωματούχους, αφού ερευνηθεί και διαπιστωθεί από την επιτροπή το πόρισμα, 
τότε δημοσιεύεται χωρίς οποιαδήποτε άλλη εισήγηση. 

5. Καθορισμό ρητά των ενεργειών και των δραστηριοτήτων που δεν επιτρέπεται 
να ασκούνται από τους κρατικούς αξιωματούχους καθ’  όλη τη διάρκεια της 
θητείας τους στο αξίωμα.   

6. Ρύθμιση σύμφωνα με την οποία οποιοδήποτε πρόσωπο προβεί ενώπιον της 
επιτροπής σε ψευδείς ή αναληθείς δηλώσεις ή καταθέσει έγγραφα πλαστά ή 
ψευδή είναι υπαίτιος αδικήματος και υπόκειται σε χρηματική ποινή ύψους 
£1.000 ή σε φυλάκιση ενός έτους ή και στις δύο αυτές ποινές. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής, εισηγητής της υπό αναφορά πρότασης νόμου, 
βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και ο αναπληρωτής πρόεδρος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί των 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περί του Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με την 
Άσκηση του Έργου τους Νόμος του 2005» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Γιώργος Περδίκης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Χρήστος Πουργουρίδης 

 Όπως είναι γνωστό, η πιο πάνω πρόταση νόμου περιελήφθη στην ημερήσια 
διάταξη της ολομέλειας του σώματος για συζήτηση στις 4 Οκτωβρίου 2007, αλλά στη 
συνέχεια, με απόφαση του σώματος, η συζήτησή της αναβλήθηκε και η πρόταση 
νόμου παραπέμφθηκε εκ νέου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για περαιτέρω μελέτη.  Σημειώνεται ότι στην αρχική έκθεση 
της επιτροπής, που υποβλήθηκε στην ολομέλεια του σώματος τον Οκτώβριο του 2007, 
περιλαμβάνονται όλα τα στοιχεία σε σχέση με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της εν 



 5

λόγω πρότασης νόμου, καθώς και το όλο ιστορικό της εξέτασής της μέχρι το στάδιο 
εκείνο.   

 Η επιτροπή μελέτησε εκ νέου το κείμενο της πρότασης νόμου σε πολλές 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 11 Οκτωβρίου μέχρι 
και τις 6 ∆εκεμβρίου 2007.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, ο Γενικός 
Λογιστής της ∆ημοκρατίας, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου και ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Εσωτερικών.  Παράλληλα, η επιτροπή ζήτησε και έλαβε 
γραπτώς τις θέσεις του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για την πρόταση νόμου. 

 Σκοπός της πιο πάνω πρότασης νόμου είναι η θεσμοθέτηση νομοθετικού 
πλαισίου το οποίο να καθορίζει ορισμένα ιδιότυπα ασυμβίβαστα (sui generis) κατά την 
άσκηση του έργου ορισμένων αξιωματούχων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αιρετών ή 
διορισμένων, πέραν των ρητά καθοριζομένων στο σύνταγμα ή σε άλλο νόμο της 
∆ημοκρατίας. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης της πιο πάνω πρότασης νόμου, την 
επιτροπή προβλημάτισαν ιδιαίτερα τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Το ενδεχόμενο να περιληφθούν σε αυτήν πρόσθετες περιπτώσεις 
ασυμβιβάστου. 

2. Το ενδεχόμενο να διευρυνθούν οι εξαιρέσεις για τις οποίες δεν εφαρμόζεται το 
ασυμβίβαστο. 

3. Η σύνθεση της Επιτροπής ∆ιερεύνησης Ασυμβιβάστου, καθώς και το όργανο 
που θα τη διορίζει. 

4. Το ενδεχόμενο προσθήκης ή αφαίρεσης αξιωματούχων που περιλαμβάνονται 
στον κατάλογο των αξιωματούχων στους οποίους τυγχάνει εφαρμογής το 
προβλεπόμενο ασυμβίβαστο. 

5. Επιμέρους ζητήματα τα οποία μπορεί να συμβάλουν στην καλύτερη 
λειτουργικότητα του προτεινόμενου νόμου. 

 Εκφράζοντας η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας τις απόψεις της ενώπιον της 
επιτροπής για το ενδεχόμενο η ίδια ή λειτουργός του γραφείου της να περιλαμβάνεται 
στην Επιτροπή ∆ιερεύνησης Ασυμβιβάστου, δήλωσε ότι κάτι τέτοιο, παρά το γεγονός 
ότι αποτελεί τιμή για την ίδια, βρίσκεται εντελώς εκτός των πλαισίων της αρμοδιότητάς 
της.  Παράλληλα, όπως ανέφερε, μια τέτοια ρύθμιση θα δημιουργούσε σύγκρουση 
αρμοδιοτήτων, αφού τα πρόσωπα που περιλαμβάνονται στον κατάλογο των 
αξιωματούχων βρίσκονται υπό τον έλεγχο του γραφείου της και ελέγχονται σε ό,τι 
αφορά την οικονομική διαχείριση. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια του προβληματισμού της για τη σύνθεση της 
Επιτροπής ∆ιερεύνησης Ασυμβιβάστου, είχε την ευκαιρία να ανταλλάξει επίσης 
απόψεις για το θέμα με το Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας, το γενικό διευθυντή του 
Υπουργείου Οικονομικών, τον Έφορο Εσωτερικού Ελέγχου και το διευθυντή του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού.  Στα πλαίσια της συζήτησης αυτής 
ανταλλάχθηκαν απόψεις και επιχειρήματα για τις νομικές, ουσιαστικές και πρακτικές 
πτυχές που εγείρονται σε σχέση με την ενδεχόμενη ανάληψη των καθηκόντων μέλους 
της Επιτροπής ∆ιερεύνησης Ασυμβιβάστου από τα πιο πάνω πρόσωπα. 

 Στις 22 Νοεμβρίου 2007 στάλθηκε από την επιτροπή επιστολή προς το Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με την οποία του διαβιβάστηκε το τελικό κείμενο της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου όπως διαμορφώθηκε από την επιτροπή, με την 
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παράκληση να διατυπώσει γραπτώς οποιεσδήποτε παρατηρήσεις ή απόψεις του σε 
σχέση με το κείμενο.  Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας σε απαντητική 
επιστολή του προς την επιτροπή, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2007, τόνισε ότι δεν έχει 
οποιεσδήποτε παρατηρήσεις ουσίας επί της πρότασης νόμου, αλλά συμβούλευσε την 
επιτροπή σε νομοτεχνικά ζητήματα που θα καθιστούσαν το νομοθέτημα πιο 
λειτουργικό.  Όλες οι παρατηρήσεις του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
υιοθετήθηκαν ομόφωνα από την επιτροπή και ενσωματώθηκαν στην πρόταση νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, αφού 
έλαβε σοβαρά υπόψη της τα όσα κατέθεσαν ενώπιόν της οι προσκεκλημένοι, καθώς 
και ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας γραπτώς, έκρινε σκόπιμο να επιφέρει στο 
κείμενο της πρότασης νόμου αριθμό τροποποιήσεων, ως ακολούθως:     

1. Συμπεριλήφθηκαν δύο νέες πρόσθετες περιπτώσεις ασυμβιβάστου στο σχετικό 
άρθρο της πρότασης νόμου που καθιερώνει το ασυμβίβαστο και ειδικότερα: 

α. η περίπτωση του ασυμβιβάστου με την ιδιότητα διοικητικού συμβούλου, 
προέδρου ή μέλους διοικητικού συμβουλίου δημόσιας εταιρείας και  

β. η περίπτωση του ασυμβιβάστου με την ιδιότητα μέλους διοικητικού 
συμβουλίου ή διευθυντή ιδιωτικής εταιρείας ή με την ιδιότητα μέλους 
διοικητικού συμβουλίου ή διευθυντή ημικρατικού οργανισμού που 
ασχολούνται με ηλεκτρονικά ή έντυπα μέσα ενημέρωσης.   

2. Εξαιρέθηκαν από το σχετικό άρθρο της πρότασης νόμου που καθιερώνει το 
ασυμβίβαστο η ιδιότητα μέλους διοικητικού συμβουλίου ή νομικού συμβούλου ή 
απλού μετόχου σε δημόσιες εταιρείες που προάγουν την εξυπηρέτηση 
συλλογικών συμφερόντων τοπικής ή περιφερειακής ανάπτυξης, καθώς και η 
προσφορά υπηρεσιών σε συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες και σε δημόσια 
εταιρεία που βασικός μέτοχός της είναι τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα. 

3. Προβλέφθηκε ότι ο πρόεδρος και τα μέλη της Επιτροπής ∆ιερεύνησης 
Ασυμβιβάστου θα διορίζονται από το Υπουργικό Συμβούλιο αντί από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, όπως προβλεπόταν αρχικά. 

4. Καθορίστηκε ότι η Επιτροπή ∆ιερεύνησης Ασυμβιβάστου θα συνεδριάζει, όταν 
παρίστανται τρία μέλη της.  Η ρύθμιση αυτή κρίθηκε αναγκαία, για να 
καθίσταται δυνατή η συνεδρίαση της επιτροπής, όταν ο πρόεδρός της κωλύεται  

5. Τροποποιήθηκε η έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, έτσι ώστε για 
το πρόσωπο που εμπίπτει στην κατηγορία των αιρετών αξιωματούχων η ισχύς 
του να αρχίζει από την επόμενη εκλογή του αξιωματούχου στο αξίωμα και για 
το πρόσωπο που εμπίπτει στην κατηγορία των μη αιρετών αξιωματούχων να 
αρχίζει από τον επόμενο διορισμό του αξιωματούχου στο αξίωμα, με χρονικό 
σημείο εφαρμογής και στις δύο περιπτώσεις τη δημοσίευση της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου μετά την ψήφισή της σε νόμο. 

6. Προστέθηκε στον πίνακα των αξιωματούχων που καλύπτονται από τις 
πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου ο Επίτροπος Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού. 

7. Υπό το φως των απόψεων της Γενικού Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας, κρίθηκε 
σκόπιμο να οριστεί ως μέλος της Επιτροπής ∆ιερεύνησης Ασυμβιβάστου ο 
Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, αντί ο Ανώτερος Πρώτος Ελεγκτής που 
υπάγεται στο Γραφείο του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας όπως ήταν η 
αρχική ρύθμιση. 
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8. Κατόπιν προφορικής συνεννόησης που είχε ο πρόεδρος της επιτροπής με τον 
Υπουργό Οικονομικών, προστέθηκε πρόνοια στο κείμενο της πρότασης νόμου 
που καθορίζει ότι τα έξοδα παραστάσεων του προέδρου της Επιτροπής 
∆ιερεύνησης Ασυμβιβάστου, που σύμφωνα με την πρόταση νόμου 
προβλέπεται να  είναι συνταξιούχος δικαστής, θα ρυθμιστούν με κανονισμούς 
που θα εκδώσει το Υπουργικό Συμβούλιο.   

9. Επήλθε αριθμός βελτιώσεων στο κείμενο της πρότασης νόμου νομοτεχνικής 
και άλλης φύσης για την καλύτερη λειτουργικότητά του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και παράλληλα εισηγητής της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και ο 
αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο 
όπως αυτή έχει διαμορφωθεί με βάση τα πιο πάνω. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

∆εύτερη συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο 

περί των Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων των 
Αξιωματούχων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περί του Ασυμβιβάστου ή μη 

αυτών με την Άσκηση του Έργου τους Νόμος του 2005» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Γιώργος Περδίκης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Όπως είναι γνωστό, η πιο πάνω πρόταση νόμου περιελήφθη στην ημερήσια 
διάταξη της ολομέλειας του σώματος για συζήτηση στις 13 Μαρτίου 2008, αλλά στη 
συνέχεια, με απόφαση του σώματος, η συζήτησή της αναβλήθηκε και η πρόταση 
νόμου παραπέμφθηκε εκ νέου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για περαιτέρω μελέτη.  Σημειώνεται ότι στην αρχική έκθεση 
της επιτροπής, που υποβλήθηκε στην ολομέλεια του σώματος τον Οκτώβριο του 2007, 
περιλαμβάνονται όλα τα στοιχεία σε σχέση με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της εν 
λόγω πρότασης νόμου, καθώς και το όλο ιστορικό της εξέτασής της μέχρι το στάδιο 
εκείνο.   

 Η επιτροπή μελέτησε εκ νέου το κείμενο της πρότασης νόμου σε συνεδρία της 
που πραγματοποιήθηκε στις 20 Μαρτίου 2008, στα πλαίσια της οποίας ο πρόεδρος 
και τα μέλη της έκριναν σκόπιμο να επιφέρουν στο κείμενο της πιο πάνω πρότασης 
νόμου περαιτέρω τροποποιήσεις, που αναμένεται να καταστήσουν λειτουργικότερη 
την εφαρμογή του όλου νομοθετήματος και σαφέστερες τις πρόνοιές του. 

 Οι τροποποιήσεις αυτές αφορούν ειδικότερα τα ακόλουθα: 
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1. Στο άρθρο 2 του νομοθετήματος, που αφορά την ερμηνεία, η έννοια του όρου 
“νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου” τροποποιείται με τρόπο, ώστε να 
συμπεριλαμβάνονται σ’ αυτόν και νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, 
ανεξάρτητα αν τα κεφάλαιά τους παρέχονται ή είναι εγγυημένα από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

2. Στο άρθρο 3, εδάφιο (2), παράγραφος (β) του νομοθετήματος, που αφορά τις 
εξαιρέσεις από την ιδιότητα του ασυμβίβαστου, προστίθεται για τους 
αξιωματούχους και η ιδιότητα μέλους διοικητικού συμβουλίου ή νομικού 
συμβούλου ή απλού μετόχου σε “νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου”, όταν 
αυτό προάγει τον αθλητισμό και τις καλές τέχνες. 

Επίσης, στο ίδιο άρθρο, εδάφιο (2), παράγραφος (γ) απαλείφεται η λέξη 
“βασικός” από την αρχικά προβλεπόμενη έννοια του “βασικού μετόχου”, με 
στόχο να μη θεωρείται ασυμβίβαστο για τους αξιωματούχους η προσφορά 
υπηρεσιών στις συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες και σε δημόσιες εταιρείες 
όπου “μέτοχος” είναι τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, ανεξάρτητα από τον 
αριθμό των μετοχών που κατέχουν τα τελευταία.   

 Θα πρέπει να αναφερθεί ότι ο πρόεδρος της επιτροπής, αφού εξουσιοδοτήθηκε 
ομόφωνα από τα μέλη της, απέστειλε στις 20 Μαρτίου 2008 επιστολή στον Πρόεδρο 
της Βουλής, ενημερώνοντάς τον ότι η συζήτηση για όλες τις πτυχές που αφορούν την 
πιο πάνω πρόταση νόμου έχει λήξει χωρίς περιθώριο για οποιαδήποτε άλλη 
συζήτηση και ότι θα πρέπει να προχωρήσει η επιψήφισή της στην ολομέλεια την 
Πέμπτη 27 Μαρτίου 2008. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής έχουν την πεποίθηση πως αν η εν 
λόγω πρόταση νόμου υπερψηφιστεί, θα αποτελεί δραστική βελτίωση στο χτύπημα 
στη διαπλοκή μεταξύ των πολιτικών και ιδιωτικών τους συμφερόντων, μια κατάσταση 
που ταλαιπωρεί για χρόνια το δημόσιο βίο της χώρας, απαξιώνοντας την πολιτική στα 
μάτια των πολιτών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως τάσσεται ομόφωνα υπέρ της ψήφισης της πιο πάνω πρότασης 
νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το υπό συζήτηση νομοθέτημα, μετά από μια αρκετά, ομολογουμένως, μεγάλη 
διαδρομή, η οποία δεν έμεινε ασημείωτη, εννοώ δεν πέρασε απαρατήρητη, από τα 
μέσα μαζικής επικοινωνίας, που παρακολουθούσαν την πορεία αυτού του τεράστιας 
θεσμικής σημασίας νομοθετήματος, κατέληξε σήμερα μπροστά στην ολομέλεια της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για ψήφιση, υπερψήφιση ή καταψήφιση.  Έχοντας βέβαια 
υπόψη ότι η τελευταία έκθεση η οποία συντάχθηκε δηλώνει ότι προτείνεται ομόφωνα 
η υπερψήφιση του νομοθετήματος, είμαι βέβαιος ότι θα υπερψηφιστεί χωρίς 
οποιαδήποτε επιφύλαξη. 

 Αν πήρα το λόγο, είναι γιατί θέλω ως πρόεδρος της επιτροπής πρώτα να 
ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους μου ανεξαίρετα για την κοπιώδη, σκληρή και 
επίπονη εργασία που έγινε γύρω από το νομοθέτημα αυτό από τον Οκτώβριο του 
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2006 μέχρι σήμερα.  Ομοίως νομίζω πως θα πρέπει να ευχαριστήσουμε και το 
προσωπικό της Βουλής, τους γραμματείς και τις στενογράφους, που είχαν την ευγενή 
καλοσύνη να στενογραφούν και να αποστενογραφούν τα πρακτικά σε κάθε 
συνεδρίαση για σκοπούς καλύτερης απόδοσης των λεγομένων.   

 Το υπό συζήτηση νομοθέτημα έχω την άποψη πως συνιστά ένα τεράστιας 
σημασίας θεσμικό διάβημα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία που στοχεύει στη δραστική 
βελτίωση του φαινομένου που αποκαλείται διαπλοκή μεταξύ των πολιτικών και των 
ιδιωτικών τους συμφερόντων, των πολιτικών ή καλύτερα των πολιτειακών 
αξιωματούχων -για να μη μένουμε μόνο στους πολιτικούς- γιατί με βάση τον 
επισυνημμένο κατάλογο στο υπό συζήτηση νομοθέτημα μια σωρεία αξιωματούχων, 
που προϊούσης της συζήτησης γύρω από το θέμα αυτό διευρύνετο, ξεκινά από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και καταλήγει σε προέδρους και μέλη διαφόρων 
επιτροπάτων, όπως είναι αυτά τα οποία συστήθηκαν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία στα 
πλαίσια της εναρμόνισης.   

 Η άσκηση λοιπόν οποιουδήποτε  επαγγέλματος συγκεκριμένα από τους 
αξιωματούχους αυτούς που στόχο έχει την παροχή υπηρεσιών, στα πλαίσια αυτού 
του επαγγέλματος, γιατί ασκούσαν το επάγγελμα αυτό, προτού εκλεγούν πολιτειακοί 
αξιωματούχοι ή προτού διορισθούν αξιωματούχοι, που στόχο έχει, λέω, την παροχή 
υπηρεσιών προς το κράτος αυτό απαγορεύεται.  Απαγορεύεται για τον εξής 
απλούστατο λόγο:  ∆εν είναι δυνατό αιρετός αξιωματούχος ο οποίος, για να 
περιοριστούμε στα του οίκου μας, είναι ενδεχομένως βουλευτής να ασκεί κατά τρόπο 
αποδοτικό, πειστικό και ακέραιο, αντικειμενικά και αμερόληπτα τον οποιοδήποτε 
κοινοβουλευτικό έλεγχο την ίδια στιγμή που είναι εξαρτώμενος επαγγελματίας από το 
κράτος είτε στο δημόσιο είτε στον ημιδημόσιο τομέα.  Και πάρα πολλά ζητήματα που 
απασχόλησαν στο πρόσφατο παρελθόν αυτή τη Βουλή και απετέλεσαν αιχμές του 
προεκλογικού στις προεδρικές εκλογές ενδεχομένως να είχαν αποφευχθεί, αν αυτός ο 
νόμος εψηφίζετο ενωρίτερα.  Ακόμα περισσότερο, για τους διοριζόμενους 
αξιωματούχους, δεν μπορεί κάποιος να συμμετέχει, παραδείγματος χάριν -μου έρχεται 
στο μυαλό τώρα η Επιτροπή Ενέργειας- ως πρόεδρος και μέλος της Επιτροπής 
Ενέργειας, που διαχειρίζεται αυτό τον εθνικό πλούτο, και την ίδια στιγμή ο ίδιος να 
φροντίζει να παρέχει υπηρεσίες στον τομέα αυτό στο δημόσιο ή ημιδημόσιο τομέα, 
αποκομίζοντας εκατομμύρια λίρες.  Είναι κάτι που δε συμβαδίζει ούτε με την κοινή 
λογική ούτε, πολύ περισσότερο, όμως με τη σύγχρονη πολιτική ηθική.   

 ∆έχομαι, και νομίζω ότι είναι κοινή διαπίστωση από όλους όσοι ασχολήθηκαν 
με το θέμα αυτό, ότι το υπό συζήτηση νομοθέτημα δεν αποτελεί την ιδεατή 
αποτύπωση των όσων θα θέλαμε να ισχύουν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία γύρω από 
το θέμα αυτό.  Είναι όμως μια αρχή και από κάπου έπρεπε να ξεκινήσουμε.  Υπάρχει 
πάρα πολύς δρόμος, για να καλυφθεί, μέχρι να φτάσουμε στο σημείο που είναι 
σήμερα τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη ή ακόμα και πολιτείες όπως οι Ηνωμένες 
Πολιτείες της Αμερικής, όπου εκεί αρκεί να αναφέρω ότι υπάρχει ασυμβίβαστο όχι 
μόνο κατά την περίοδο που είσαι στο πολιτειακό αξίωμα, είτε αιρετός είτε διοριζόμενος, 
αλλά και όταν αποχωρήσεις, νοουμένου ότι δημιουργείται η εντύπωση ότι προτίθεσαι 
να επέμβεις, για να επηρεάσεις οποιονδήποτε.   

 Επ’ αυτού του σημείου ακριβώς είμαι υποχρεωμένος να εξάρω και να 
υπενθυμίσω ταυτόχρονα το άλλο νομοθέτημα το οποίο ρύθμισε τα του ασυμβιβάστου, 
με εισηγητή τον πρόεδρο της Ε∆ΕΚ κ. Γιαννάκη Ομήρου, που ψηφίσαμε πολύ πιο 
πριν από τις τελευταίες προεδρικές εκλογές, εάν αυτό είναι ένα κομβικό χρονικό 
σημείο αναφοράς, και που απαγορεύει σε αξιωματούχους -οφείλω να το υπενθυμίσω, 
γιατί συναρτάται με το υπό συζήτηση νομοθέτημα- οι οποίοι διατελούν σε καθ’ ύλην 
αρμόδιο τομέα ως δημόσιοι αξιωματούχοι, ως πολιτειακοί αξιωματούχοι, μετά την 
αφυπηρέτησή τους, στα επόμενα δύο έτη, να συμμετέχουν σ’ οποιαδήποτε ιδιωτική 
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επιχείρηση ή ιδιωτική εργασία στον τομέα αυτό.  Παραδείγματος χάριν, κάποιος ο 
οποίος ήταν Υπουργός Υγείας -για να μείνω στο παράδειγμα αυτό- ή Υπουργός 
Οικονομικών δεν επιτρέπεται μετά την ψήφιση του νόμου να ασκεί οποιοδήποτε 
επάγγελμα ή επιχείρηση που έχει σχέση με τον τομέα αυτό.   

 Είναι λοιπόν και τα δύο νομοθετήματα -και αυτό στο οποίο έχω κάνει αναφορά, 
αλλά και το σημερινό- κατά την άποψή μου, ένα θεσμικό διάβημα αδιάσπαστο και 
αδιαίρετο που νομίζω ότι τιμά τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Πάρα πολλή συζήτηση 
έγινε γι’ αυτό το κεφάλαιο, της διαπλοκής και της ανάρμοστης συμπεριφοράς από 
τους πολιτικούς, με όλα τα γνωστά αποτελέσματα και συνέπειες, που πάρα πολλές 
φορές επαναλάβαμε από αυτό το βήμα, την απαξίωση της πολιτικής, την εκδίωξη της 
πολιτικής μακριά από τους νέους που παρακολουθούν το βίο και την πολιτεία των 
πολιτικών.   

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να τελειώσω, 
πως οποιεσδήποτε τροποποιήσεις ή βελτιώσεις του νόμου θα είναι καλοδεχούμενες 
μετά την υπερψήφισή του.  Ήδη ξοδέψαμε πάρα πολλούς μήνες συζητώντας το θέμα 
αυτό και νομίζουμε ότι υπό τις περιστάσεις σ’ αυτό το χρονικό σημείο φτάσαμε σ’ αυτό 
που ήταν το κατάλληλο και υπό τις περιστάσεις ορθό.  Επιδέχεται βελτιώσεις ο νόμος, 
όμως θα πρέπει να τον βελτιώσουμε, αφού τον δοκιμάσουμε πρώτα μέσα στην ίδια τη 
ζωή, αφού δούμε πώς αποδίδει, αφού δούμε τα μειονεκτήματά του.  Επαναλαμβάνω 
ότι είναι καλοδεχούμενες οποιεσδήποτε τροποποιήσεις.   

 Θεωρώ -και τελειώνω- πως η υπερψήφιση αυτού του νομοθετήματος 
αποκαθιστά τη χαμένη τιμή των πολιτικών σε κάποιο μέτρο.  Στο χέρι μας είναι να το 
πράξουμε και οφείλουμε να το πράξουμε με καθαρή συνείδηση, για να δώσουμε τα 
σωστά μηνύματα όχι μόνο στους πολίτες που παρακολουθούν αλλά ιδιαίτερα στους 
πιο νεαρούς από τους πολίτες, οι οποίοι, όταν θα φύγουμε εμείς απ’ αυτά τα αξιώματα, 
θα έρθουν να μας αντικαταστήσουν. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Νιώθω την ανάγκη μετά από μια εβδομάδα να απολογηθώ στο συνάδελφο 
Ιωνά Νικολάου, διότι την περασμένη φορά πήρα το λόγο να κάνω παρατήρηση ότι 
βγήκε και διάβαζε, έκανε περίληψη της έκθεσης.  Επειδή το επανέλαβε ο φίλος μου ο 
Ρίκκος σήμερα, απολογούμαι στον Ιωνά!  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν έκανα καμία περίληψη της έκθεσης.  Η έκθεση, κύριε Κατσουρίδη…  

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, χωρίς πρόθεση οποιαδήποτε αντιδικίας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα δεν υπάρχει λόγος για αντιδικία. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν έκαμα καμία αναφορά στα σημεία της έκθεσης.  Η έκθεση αναφέρεται στα 
τεχνικά θέματα και στην ουσία του νομοθετήματος. εγώ αναφέρθηκα στη σκοπιμότητα 
και στα πολιτικά μηνύματα και τήρησα και τον κανονισμό, δε μίλησα ως συνήθως, 
όπως και επιβάλλεται, κατά την αγόρευση αυτή από γραπτό κείμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Χαριτολογώντας, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι όντως ο κ. Κατσουρίδης έχει 
χιούμορ.  Κατάφερε να κάνει παρατήρηση στον κ. Ερωτοκρίτου, χωρίς να κάνει 
παρατήρηση στον κ. Ερωτοκρίτου!   

 Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά έχω καλυφθεί από την εισήγηση του κ. 
Ερωτοκρίτου. Για τα πρακτικά και μόνο θα ήθελα να καταγραφεί ότι, επειδή είμαι μέσα 
σ’ αυτούς που φανατικά υποστήριξαν την καθιέρωση του ασυμβίβαστου, θεωρώ ότι 
είναι ευθύνη, υποχρέωση και καθήκον μου να χαιρετίσω τη σημερινή ομοφωνία σε 
αυτό που έχουμε καταλήξει.  Έστω και αν φαίνεται ολίγον συμβιβασμένο ασυμβίβαστο, 
εντούτοις υιοθετώ πλήρως την προσέγγιση του συνάδελφου και προέδρου της 
επιτροπής μας κ. Ερωτοκρίτου ότι υπό τις συνθήκες είναι μια αρχή.  Οποιαδήποτε 
περαιτέρω φιλοδοξία ή προσδοκία γύρω από αυτό το θέμα του ασυμβίβαστου πρέπει 
να έρθει ενώπιόν μας και ενώπιον της κοινωνίας, αφού δοκιμασθεί το νομοθέτημα το 
οποίο θα ψηφίσουμε σήμερα.  Όπως λένε και οι ομοεθνείς μας Αθηναίοι, απ’ το 
ολότελα, καλή και η Παναγιώταινα!  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά της Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε το 
συγκεκριμένο νομοθέτημα, γιατί θεωρούμε ακριβώς ότι αποτελεί ακόμα ένα πρόσθετο 
βήμα στη δημιουργία ενός δικτύου διαφάνειας και αποτροπής οποιασδήποτε μορφής 
διαπλοκής των πολιτειακών αξιωματούχων με ιδιωτικά ή άλλου είδους συμφέροντα.  
Και αυτό θεωρούμε ότι είναι ένα νομοσχέδιο που συμβάλλει στον εκσυγχρονισμό της 
πολιτικής ζωής του τόπου και ταυτόχρονα δημιουργεί τις προϋποθέσεις 
αποκατάστασης εμπιστοσύνης ανάμεσα στην κοινωνία των πολιτών, στους 
πολιτειακούς αξιωματούχους και τα πολιτικά πρόσωπα.  Θεωρούμε όμως ότι ακόμα 
χρειάζονται αρκετά να γίνουν προς αυτή την κατεύθυνση, ότι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων σύντομα θα πρέπει να προχωρήσει στην ψήφιση και άλλων 
νομοσχεδίων τα οποία είτε εκκρεμούν είτε θα κατατεθούν.  Ταυτόχρονα, να τονίσουμε 
ότι αποτελεί μια ξεχωριστή τιμή για τη Βουλή των Αντιπροσώπων το γεγονός ότι 
σήμερα υπερψηφίζει τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Η κρίση που υπάρχει ανάμεσα στους πολιτικούς, τους κρατικούς 
αξιωματούχους, τα κόμματα και την πολιτική, από τη μια, και την κοινωνία και τους 
πολίτες, από την άλλη, είναι εξόχως κρίση εμπιστοσύνης.  Θεωρούμε τον παρόντα 
νόμο ναι μεν ως ένα μικρό βήμα, αλλά θεωρούμε ότι βρίσκεται προς την ορθή 
κατεύθυνση.  Και, για να γίνουμε πιο αναλυτικοί στο τι εννοούμε, ας απαντήσει ο 
καθένας και η καθεμιά από εμάς τα εξής αμείλικτα ερωτήματα:  Είναι άραγε πολιτικά 
θεμιτό ο πατέρας ή ο σύζυγος βουλευτής ή υπουργός να είναι σχεδόν κάθε μέρα στο 
λογιστικό ή ελεγκτικό ή δικηγορικό του γραφείο και να λέμε ότι θα του απαγορεύσουμε 
να αναλαμβάνει συγκεκριμένες εργασίες και την ίδια ώρα τις ίδιες εργασίες να τις 
αναλαμβάνει ο γιος, η κόρη ή η σύζυγος του συγκεκριμένου αξιωματούχου;  Είμαστε 
άραγε πιστευτοί στον κόσμο ότι θέλουμε πράγματι να περιορίσουμε σε ανεκτό και 
μικρό βαθμό τη διαπλοκή, όταν απαγορεύουμε από τη μια στον πολιτειακό ή κρατικό 
αξιωματούχο να αναλαμβάνει προσφορές του δημοσίου, ενώ την ίδια ώρα το 
επιτρέπουμε σε εταιρεία που βασικός μέτοχος είναι στενό συγγενικό του πρόσωπο;  
Όταν είσαι υπουργός ή τμηματάρχης ή άλλος ανώτατος δημόσιος υπάλληλος και οι 
περιουσίες που αγόρασες ή κληρονόμησες μπαίνουν ξαφνικά στις οικιστικές ζώνες, 
μπορείς να πείσεις κανέναν ότι αυτό έγινε χωρίς τις δικές σου προσπάθειες, χωρίς το 
δικό σου κύρος;  Είναι άραγε ή δεν είναι πρόκληση προς το λαό και τους πολίτες, όταν 
αυτοί που έχουν επιλεγεί για την εξυγίανση ημικρατικών οργανισμών ξαφνικά, στο 
τέλος της θητείας τους, γίνονται πολλές φορές -και έγινε στο παρελθόν- πλουσιότεροι;  
Και, αν οι κρατικοί αξιωματούχοι, οι βουλευτές, οι υπουργοί, οι επίτροποι, οι ανώτατοι 
δημόσιοι υπάλληλοι, οι συνδικαλιστές, οι δήμαρχοι, τέλος πάντων η ηγεσία ενός λαού 
δίνει την εικόνα ότι αποσυντίθεται ηθικά, τι ηθική αντοχή άραγε περιμένουμε από τους 
απλούς πολίτες;  Πώς μπορούμε από τους απλούς πολίτες να απαιτούμε να στέκονται 
στο ύψος της πολιτικής ηθικής, όταν εμείς οι ίδιοι μέσα από την κουλτούρα μας, τη 
συμπεριφορά μας, τη νοοτροπία μας δεν καταδεικνύουμε ότι κινούμαστε προς την ίδια 
κατεύθυνση;     

 Και εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να μου επιτραπεί να πω το εξής:  Η 
διαφθορά και η διαπλοκή πρέπει να αποκτήσουν το όνομά τους.  Εμείς, όταν 
αναφερόμαστε σ’ αυτές τις δύο έννοιες, εννοούμε ακριβώς τρία πράγματα.  Πρώτον, 
ότι η διαφθορά και η διαπλοκή είναι η πολιτική δύναμη και τα δημόσια αξιώματα και 
κάποιες θέσεις του δημοσίου να μετατρέπονται σε πλούτο.  ∆εύτερον, όταν η 
διαφθορά προχωρά ανενόχλητη, μαζί με τη διαπλοκή, υπονομεύεται στην ουσία αυτή 
καθεαυτή η ουσία της δημοκρατίας.  Τρίτον, η καταπολέμηση αυτών των δύο μεγάλων 
κακών της πολιτικής ζωής είναι καλό να γίνεται με νόμους, αλλά, το κυριότερο, πρέπει 
να γίνεται μέσα από το δημόσιο βίο όσων ασχολούνται με τη δημόσια ζωή.   

 Πολλές φορές ακούσαμε σ’ αυτή τη Βουλή -εγώ λιγότερο, οι περισσότεροι από 
σας περισσότερο-  ότι προσκρούουμε σε συνταγματικές διατάξεις.  Ειλικρινά, ακόμα 
δεν έχω καταλάβει το λόγο γιατί μέσα από τη λαϊκή κυριαρχία δεν προχωρούμε σε μια 
ισορροπημένη τροποποίηση εκείνων των διατάξεων που είναι εμπόδιο γι’ αυτά που 
θέλουμε να κάνουμε και θωρακισμένοι με αυτή τη λαϊκή κυριαρχία να προχωρήσουμε 
ανενόχλητοι, ανεμπόδιστοι να δώσουμε εκείνα τα οποία πρέπει κάποτε επιτέλους να 
δώσουμε.  Ή τουλάχιστον, αν δεν μπορούμε να προχωρήσουμε σε εκείνες τις 
συνταγματικές τροποποιήσεις, πάλι να βγούμε ξεκάθαρα στο λαό και να του το πούμε 
ότι δεν μπορούμε να κάνουμε την άλφα ή βήτα συνταγματική τροποποίηση. 

 Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν παλαιότερα η γυναίκα του 
Καίσαρα έπρεπε να είναι και να φαίνεται τίμια, σήμερα τίμιες πρέπει να είναι και να 
φαίνονται οι εργασίες του, οι δοσοληψίες του, οι συναλλαγές του και οι μελέτες του και 
ασφαλώς ο Καισαρίωνας, το παιδί του Καίσαρα, να υπηρετεί και τη στρατιωτική του 
θητεία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ναι, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου θα πω ότι εμείς ως ΑΚΕΛ χαιρετίζουμε την 
ψήφιση του συγκεκριμένου νομοθετήματος.  Είναι ένα σημαντικό βήμα προς την ορθή 
κατεύθυνση.  Θα πρέπει να πούμε όμως ότι η καλλιέργεια του πολιτικού    πολιτισμού 
μεταξύ των πολιτικών είναι ένα βήμα και για αναγκαστικές νομοθεσίες, είναι θέμα και 
επιπέδου και πρακτικών που εφαρμόζονται σε κάθε ξεχωριστό κόμμα.  Χαιρετίζουμε 
λοιπόν την ψήφιση της συγκεκριμένης πρότασης νόμου ως ένα σημαντικό βήμα προς 
τη σωστή κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μετά από μια προσπάθεια η οποία διήρκεσε αρκετό χρονικό διάστημα, αλλά 
που έφτασε ενώπιον της ολομέλειας ως ομόφωνο θέμα, για να προωθηθεί σήμερα 
στην ψήφιση, θεωρούμε ότι ό,τι προσθέσουμε θα ήταν περιττή πολυτέλεια.  Γι’ αυτό 
περιοριζόμαστε στο να πούμε ότι, αφού δε θα τύχει άμεσης εφαρμογής μετά από την 
ψήφισή του, θα πρέπει να έχουμε το χρόνο -και εμείς επιφυλασσόμεθα επ’ αυτού- 
στην πρόκληση/πρόσκληση του προέδρου της επιτροπής να δούμε, σε σύντομο 
χρόνο, αν χρειάζονται και να υποβάλουμε κάποιες ιδέες για τροποποιήσεις. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να σημειώσω ότι τα θέματα που συζητούμε, τα 
θέματα που καλύπτονται με αυτή την πρόταση νόμου, είναι θέματα που ανάγονται 
στην κουλτούρα ενός λαού.  Αν δε δημιουργήσουμε τις προϋποθέσεις εκείνες που η 
κοινωνία να απορρίπτει αυτές τις συμπεριφορές, με νόμους τέτοιους ή όσο καλούς 
νόμους κι αν κάνουμε, τα φαινόμενα αυτά δε θα τα περιορίσουμε, διότι είναι 
ψευδαίσθηση νομίζω να πιστεύουμε ότι αυτά τα φαινόμενα μπορούν να εξαλειφθούν.  
Τα φαινόμενα αυτά υπάρχουν σε όλες τις κοινωνίες.  Στόχος όλων των προηγμένων 
κοινωνιών είναι να τα περιορίσουν σε επίπεδα τέτοια που μια κοινωνία να λέει «έκαμα 
εκείνο που μπορούσα, ώστε να τα περιορίσω σε υποφερτά επίπεδα».  Κλειδί σε αυτή 
την προσπάθεια, που είναι μια μεγάλη προσπάθεια, είναι μια διαχρονική προσπάθεια, 
είναι να δημιουργηθεί η σωστή νοοτροπία στο λαό και εμείς ως οι πολιτικοί ηγέτες του 
λαού πρέπει με τη συμπεριφορά μας, κύρια και πάνω απ’ όλα, να προσπαθούμε να 
καθιερωθούν αυτές οι νοοτροπίες στην ευρύτερη κοινωνία.  Μόνο έτσι θα μπορέσουμε 
να αντιμετωπίσουμε με επιτυχία το πολύπλοκο αυτό θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ασυμβίβαστο.  Άρθρο 3. 

 Σύσταση, αρμοδιότητες, λειτουργία Επιτροπής ∆ιερεύνησης Ασυμβιβάστου.  
Άρθρο 4. 

 Υποχρέωση αποκάλυψης υφιστάμενης ασυμβίβαστης οικονομικής σχέσης.  
Άρθρο 5. 

 Ακυρότητα πράξεων που συνιστούν ασυμβίβαστο.  Άρθρο 6. 

 Πράξεις που επιφέρουν ποινή.  Άρθρο 7. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση 
των Καθηκόντων Ορισμένων Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 
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Μαρτίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση, σύμφωνα με τις διατάξεις 
του περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού της 
∆ημοκρατίας Νόμου, Ν.112(Ι)/2002, όπως αυτός τροποποιήθηκε, της παρασχεθείσας 
από τον Υπουργό Οικονομικών, διά και εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
εγγύησης για την αποπληρωμή δανείου που έχει συναφθεί μεταξύ του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λάρνακας και της Marfin Popular Bank Public Co Ltd, ποσού ύψους 
€8.543.007 (Λ.Κ. 5.000.000), το οποίο θα χρησιμοποιηθεί για την αναχρηματοδότηση 
υφιστάμενων κυβερνητικών δανείων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση η οποία συνοδεύει το νομοσχέδιο, το 
Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του ενέκρινε την παραχώρηση 
κυβερνητικής εγγύησης δανείου ύψους €8.543.007 (Λ.Κ. 5.000.000) από τη Marfin 
Popular Bank Public Co Ltd προς το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας, με τους 
όρους που αναγράφονται πιο κάτω, και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών, εκ 
μέρους της κυβέρνησης, να υπογράψει τη σχετική συμφωνία εγγύησης και να προβεί 
στις απαραίτητες ενέργειες για την ετοιμασία, σε συνεργασία με το Γενικό Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, του σχετικού νομοσχεδίου για κύρωση της συμφωνίας εγγύησης. 

 Οι όροι σύναψης του δανείου είναι οι ακόλουθοι: 

1. Νόμισμα: Λίρες Κύπρου (το οποίο έχει μετατραπεί σε ευρώ).   

2. Επιτόκιο: Ετήσιο κυμαινόμενο επιτόκιο Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου συν 
περιθώριο 0,13%. 

3. Περίοδος αποπληρωμής: 25 χρόνια με 5 χρόνια περίοδο χάριτος. 

4. Εξασφάλιση δανείων: Κυβερνητική εγγύηση. 

5. Περιθώριο με την υιοθέτηση του ευρώ: Έξι μηνών Euribor συν περιθώριο 
0,13%. 

6. Προμήθεια/Τραπεζικά δικαιώματα: Μηδέν. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή με τα 
προβλεπόμενα ποσά να αναφέρονται σε λίρες Κύπρου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή ζήτησε 
από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών όπως τα προνοούμενα σ’ αυτό 
ποσά μετατραπούν από λίρες Κύπρου σε ευρώ προτού αυτό τεθεί ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος για ψήφιση, αφού η λίρα έχει υποκατασταθεί από το ευρώ. 

 Περαιτέρω, τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι αυτό πρέπει να 
ισχύσει πλέον ως βασική αρχή για όλα τα νομοσχέδια που κατατίθενται εφεξής στη 
Βουλή, στα οποία, όπου υπάρχει αναφορά σε ποσά, πρέπει αυτά να εκφράζονται 
απαραίτητα σε ευρώ και όχι σε λίρες Κύπρου. 

 Συνεπώς, το Υπουργείο Οικονομικών απέστειλε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 
19 Μαρτίου 2008, με την οποία προβαίνει σε διόρθωση του νομοσχεδίου και σε 
αντικατάσταση των ποσών τα οποία αναγράφονται σε αυτό από λίρες Κύπρου σε 
ευρώ. 

 Στην εν λόγω επιστολή αναφέρεται επίσης ότι, έπειτα από συνεννόηση των 
εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, 
διαπιστώθηκε ότι δεν απαιτείται η απόσυρση και επανακατάθεση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου για σκοπούς της αναγκαίας διόρθωσής του μετά την υιοθέτηση του ευρώ. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε  
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της,  κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σχετικής συμφωνίας 
δανειοδότησης, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως 
«Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το Ευρωπαϊκό Κόμμα έχουν επιφυλαχθεί να 
τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε το παρόν νομοσχέδιο, σημειώνοντας 
ακόμα μια φορά ότι θα παρακολουθούμε και θα εξετάζουμε ενδελεχώς σε νέα 
νομοσχέδια το επιτόκιο που συμφωνείται, γιατί πρέπει το κράτος να καταβάλλει κάθε 
δυνατή προσπάθεια να επιτυγχάνει το καλύτερο δυνατό επιτόκιο σε τέτοιες συμφωνίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Από το Ευρωπαϊκό Κόμμα; 

 Κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα το καταψηφίσουμε με την ίδια αρχή που 
καταψηφίσαμε προηγούμενους προϋπολογισμούς.  Εφόσον είχε αποφασιστεί... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε, συγνώμη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μην προσπαθείτε να ταυτιστείτε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Προσπαθούμε μόνο στα αποχετευτικά. 

(Γέλια) 

 Εφόσον είχε αποφασιστεί τα δάνεια να ενοποιηθούν, έπρεπε αυτή η αρχή να 
τηρηθεί.  ∆εν τηρείται αυτή η αρχή και εμείς το καταψηφίζουμε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα 1 
έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 3, 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007», «Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007», «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Μαρτίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με τις διατάξεις 
του περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών και του Λογιστικού της 
∆ημοκρατίας Νόμου, Νόμος αριθμός 112(Ι)/2002, όπως αυτός τροποποιήθηκε, της 
παρασχεθείσας από τον Υπουργό Οικονομικών, διά και εκ μέρους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, εγγύησης για την αποπληρωμή δανείου που έχει συναφθεί μεταξύ του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (ΣΑΛΑ) και της Λαϊκής Κυπριακής 
Τράπεζας Λτδ., για ποσό ύψους €14.693.972,40 (ΛΚ8.600.000), το οποίο θα 
χρησιμοποιηθεί για τη χρηματοδότηση καθορισμένων έργων ομβρίων υδάτων.  Το 
δάνειο θα αποπληρωθεί κατά τα 4/5 από το κράτος. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το σχετικό 
νόμο, της παρασχεθείσας από τον Υπουργό Οικονομικών, διά και εκ μέρους της 
Kυπριακής ∆ημοκρατίας, εγγύησης για την αποπληρωμή δανείου που έχει συναφθεί 
μεταξύ του ΣΑΛΑ και της Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας Λτδ., για ποσό ύψους 
€3.417.202,88 (ΛΚ2.000.000), το οποίο θα χρησιμοποιηθεί για τη χρηματοδότηση των 
έργων επέκτασης της τριτοβάθμιας επεξεργασίας στο εργοστάσιο επεξεργασίας 
λυμάτων στη Μονή.  Το δάνειο θα αποπληρωθεί εξ ολοκλήρου από το κράτος. 
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 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το σχετικό νόμο, 
της παρασχεθείσας από τον Υπουργό Οικονομικών, διά και εκ μέρους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, εγγύησης για την αποπληρωμή δανείου που έχει συναφθεί μεταξύ του 
ΣΑΛΑ και της Λαϊκής Κυπριακής Τράπεζας Λτδ., για ποσό ύψους €5.125.804,32 
(ΛΚ3.000.000), το οποίο θα χρησιμοποιηθεί για την εξόφληση τριών υφιστάμενων 
δανείων του συμβουλίου αυτού προς την κυβέρνηση, που φέρουν τόκο 6% ετησίως.  
Το δάνειο θα αποπληρωθεί εξ ολοκλήρου από το ΣΑΛΑ. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα νομοσχέδια, το 
Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του ενέκρινε την παραχώρηση 
κυβερνητικής εγγύησης τριών δανείων συνολικού ύψους €23.236.976,60 
(ΛΚ13.600.000,00) από τη Λαϊκή Κυπριακή Τράπεζα Λτδ, με τους όρους που 
αναφέρονται πιο κάτω, και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών να υπογράψει 
εκ μέρους της κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας τις σχετικές συμφωνίες εγγύησης και να 
προβεί στις απαραίτητες ενέργειες για την ετοιμασία, σε συνεργασία με το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των σχετικών νομοσχεδίων για κύρωση των 
συμφωνιών εγγύησης, τα οποία να υποβληθούν στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
έγκριση.  Μετά την πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ετοιμάστηκαν σε 
συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία τα υπό αναφορά νομοσχέδια για σκοπούς 
κύρωσης των συμφωνιών εγγύησης. 

 Οι όροι σύναψης των δανείων έχουν ως ακολούθως: 

 Νόμισμα:  Λίρες Κύπρου (το οποίο έχει μετατραπεί σε ευρώ). 

 Eπιτόκιο:   Ετήσιο κυμαινόμενο επιτόκιο Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου συν 
περιθώριο 0,135%. 

 Περίοδος αποπληρωμής:  Είκοσι χρόνια συν πέντε χρόνια ως περίοδος χάριτος 
αναφορικά με τα δάνεια των £8,6 εκατομ. και £2 εκατομ. και δεκαπέντε χρόνια 
αναφορικά με το δάνειο των £3 εκατομ. 

 Εξασφάλιση δανείων:  Κυβερνητική εγγύηση. 

 Έξοδα μελέτης και αξιολόγησης:  £2.000 (και για τα τρία δάνεια). 

 Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια κατατέθηκαν στη Βουλή με τα 
προβλεπόμενα ποσά να αναφέρονται σε λίρες Κύπρου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, η επιτροπή ζήτησε 
από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών όπως τα προνοούμενα σ’ αυτά 
ποσά μετατραπούν από λίρες Κύπρου σε ευρώ, προτού αυτά τεθούν ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος για ψήφιση, αφού η λίρα έχει υποκατασταθεί από το ευρώ. 

 Περαιτέρω, τα μέλη της επιτροπής εξέφρασαν την άποψη ότι αυτό πρέπει να 
ισχύσει πλέον ως βασική αρχή για όλα τα νομοσχέδια που κατατίθενται εφεξής στη 
Βουλή, στα οποία, εάν υπάρχει αναφορά σε ποσά, αυτά πρέπει να εκφράζονται 
απαραίτητα σε ευρώ και όχι σε λίρες Κύπρου. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών απέστειλε σχετική επιστολή, 
ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2008, με την οποία προέβη σε διόρθωση των νομοσχεδίων 
με αντικατάσταση των ποσών τα οποία αναγράφονται σε αυτά από λίρες Κύπρου σε 
ευρώ.  Στην εν λόγω επιστολή αναφέρεται επίσης ότι, μετά από συνεννόηση των 
εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, 
διαπιστώθηκε ότι δεν απαιτείται η απόσυρση και επανακατάθεση των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων για σκοπούς της αναγκαίας διόρθωσής τους μετά την υιοθέτηση του 
ευρώ. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων σε 
νόμους για την κατά νόμο κύρωση των σχετικών συμφωνιών δανειοδότησης, εφόσον 
τροποποιηθούν αντίστοιχα οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως εξής: 

 «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008». 

 «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008». 

 «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2008». 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των υπό 
αναφορά νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

2. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 

3. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το Ευρωπαϊκό Κόμμα έχουν επιφυλαχθεί να 
τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε όπως στην προηγούμενη τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καταψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.  

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ισχύει το ίδιο όπως προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε,  σαράντα επτά ψήφοι υπέρ, 
τρεις εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή τα άρθρα 1 
έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ισχύει το ίδιο, κύριε Πρόεδρε, όπως το προηγούμενο. 



 22

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ισχύει το ίδιο, επομένως τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά,  κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωσης της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ισχύει το ίδιο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το ίδιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επομένως, με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή τα 
άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Άριστος Αριστοτέλους Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαρτίου 2008.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του 
ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Συνδέσμου Εκπροσώπων Αεροπορικών Εταιρειών στην Κύπρο (BARIC) και των 
Κυπριακών Αερογραμμών.  Η “Eurocypria”, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ρύθμιση της χρησιμοποίησης των 
υποηχητικών πολιτικών αεροπλάνων, σύμφωνα με τις διατάξεις της κοινοτικής 
Οδηγίας 2006/93/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 12ης Νοεμβρίου 2006.  
Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί 
Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, έτσι ώστε να ενσωματωθούν σ’ αυτόν οι διατάξεις της 
εν λόγω κοινοτικής Οδηγίας και ταυτόχρονα να καταργηθούν οι διατάξεις εκείνες της 
υφιστάμενης νομοθεσίας που αντίκεινται στην κοινοτική νομοθεσία. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, ευρύτερος 
στόχος του τελευταίου είναι η προστασία του περιβάλλοντος από κινδύνους που 
προκαλούνται από τον επίγειο ή εναέριο χειρισμό αεροσκαφών.  Γι’ αυτό προβλέπεται 
ρητά στην Οδηγία ότι τα κράτη μέλη πρέπει να θεσπίζουν κανόνες κυρώσεων για τις 
παραβάσεις των διατάξεων της εθνικής νομοθεσίας που θεσπίζεται για συμμόρφωση 
με την εν λόγω Οδηγία. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις επιδιώξεις και τους σκοπούς του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 203 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Κατάργηση των άρθρων 204 μέχρι 208 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 213 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 260 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος το 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας για τη ∆ιατήρηση της 
Αφρικοευρωασιατικής Υδρόβιας Πτηνοπανίδας (Κυρωτικός) Νόμος του 2006».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο 
που τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας για τη ∆ιατήρηση της 

Αφρικοευρωασιατικής Υδρόβιας Πτηνοπανίδας (Κυρωτικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 
διάστημα μεταξύ 15ης Φεβρουαρίου 2006 και 20ής Μαρτίου 2008.  Στο στάδιο της 
μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Ταμείου Θήρας του Υπουργείου 
Εσωτερικών. 

 Με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η κύρωση της Συμφωνίας για τη 
∆ιατήρηση της Αφρικοευρωασιατικής Υδρόβιας Πτηνοπανίδας (ΑΕWA), η οποία 
συνάφθηκε στη Χάγη το 1995, αποτελεί μέρος της Σύμβασης της Βόννης και τέθηκε 
σε εφαρμογή το Νοέμβριο του 1999, μετά την επικύρωσή της από τον απαιτούμενο 
από τη συμφωνία αριθμό κρατών.  Η προσχώρηση στην πιο πάνω συμφωνία 
εγκρίθηκε με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 62.263 και ημερομηνία 
22 Ιουνίου 2005.  Η ψήφιση του νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 
νόμο κύρωση της πιο πάνω συμφωνίας βάσει του άρθρου 169.2 του συντάγματος. 

 Σκοπός της συμφωνίας είναι η προστασία των μεταναστευτικών ειδών 
υδρόβιας πτηνοπανίδας, η διατήρησή τους σε ικανοποιητικούς αριθμούς και η 
προστασία και αποκατάσταση των βιοτόπων τους.  Η φιλοσοφία της συνίσταται στο 
ότι πρέπει να λαμβάνονται ολοκληρωμένα μέτρα διαχείρισης και προστασίας απ’ όλες 
τις χώρες από τις οποίες τα πτηνά μετακινούνται για εξασφάλιση αποτελεσματικής 
προστασίας, λαμβάνοντας υπόψη ότι αυτά τα είδη συμβάλλουν στη βιολογική, 
οικολογική, εκπαιδευτική, κοινωνική και οικονομική ανάπτυξη. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του Ταμείου Θήρας, με βάση τις πρόνοιες της εν λόγω συμφωνίας, 
επισημαίνονται τα εξής: 

1. Υποχρεώνονται τα κράτη μέλη να διασφαλίσουν την αυστηρή προστασία των 
μεταναστευτικών ειδών άγριας πανίδας που απειλούνται με εξαφάνιση, τον 
καθορισμό ενός ικανοποιητικού δικτύου βιοτόπων για την προστασία και 
διαχείρισή τους με σκοπό την προστασία αυτών των πτηνών, 
περιλαμβανομένης και της αποκατάστασης των περιοχών που έχουν υποστεί 
υποβάθμιση, και τη διερεύνηση των προβλημάτων και απειλών που 
αντιμετωπίζουν τα είδη αυτά.  Γίνεται επίσης πρόβλεψη για απαγόρευση 
εισαγωγής και απελευθέρωσης στο φυσικό περιβάλλον μη τοπικών ειδών 
υδρόβιας πτηνοπανίδας, ενθάρρυνση ερευνητικών προγραμμάτων και 
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υιοθέτηση σχετικού σχεδίου δράσης, το οποίο επισυνάπτεται και 
περιλαμβάνεται στη συμφωνία.  Τα κράτη μέλη έχουν τη δυνατότητα να 
εφαρμόσουν πιο αυστηρές νομοθεσίες και πιο αυστηρούς ελέγχους. 

2. Λαμβάνεται πρόνοια για παροχή των απαραίτητων πληροφοριών, έτσι ώστε τα 
κράτη μέλη να λαμβάνουν τις σωστές αποφάσεις αναφορικά με την προστασία 
και διαχείριση των βιοτόπων και των ειδών.  Προνοούνται επίσης μηχανισμοί 
ανταλλαγής πληροφοριών μεταξύ των κρατών μελών, συνυπολογισμός των 
επιπτώσεων από διάφορα έργα υποδομής και λήψη διορθωτικών μέτρων, για 
να διασφαλιστεί η διατήρηση των ειδών σε ικανοποιητικό βαθμό. 

3. Όσον αφορά τη διεξαγωγή του κυνηγίου, καθορίζεται ότι η νομοθεσία των 
κρατών μελών θα πρέπει να συνάδει με το πνεύμα της ορθολογικής θήρευσης, 
πρέπει να συλλέγονται στοιχεία κάρπωσης σε συνεργασία με τα άλλα κράτη 
μέλη, να λαμβάνονται μέτρα, για να παταχθεί η λαθροθηρία, να απαγορευτεί η 
τοποθέτηση δηλητηρίων, να απαγορευτεί η χρήση σκαγιών με μόλυβδο στους 
υγροτόπους και να διοργανώνονται μαθήματα κυνηγετικής επιμόρφωσης για 
τους κυνηγούς.  Όλα τα πιο πάνω ζητήματα ρυθμίζονται και από την 
ευρωπαϊκή Οδηγία για τα άγρια πτηνά, η οποία έχει υιοθετηθεί στην εσωτερική 
μας νομοθεσία με τον περί της Προστασίας  και ∆ιαχείρισης των Αγρίων 
Πτηνών και των Θηραμάτων Νόμο [Ν. 152 (Ι)/2003] και ήδη εφαρμόζεται από 
την Υπηρεσία του Ταμείου Θήρας μέσω του Υπουργείου Εσωτερικών. 

4. Επισημαίνεται ότι το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με αρ. απόφασης 
8647/05 και ημερομηνία 30 Ιανουαρίου 2006, αποφάσισε τη σύναψη από την 
Ευρωπαϊκή Κοινότητα της συμφωνίας για τη διατήρηση των αποδημητικών 
υδρόβιων πτηνών της Αφρικής και της Ευρωασίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Ταμείου Θήρας δήλωσαν στην επιτροπή ότι το θέμα της 
συμφωνίας αφορά υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας της Κύπρου όχι μόνο βάσει της 
ίδιας της συμφωνίας, αλλά και σε σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία, όπως 
έχει αναφερθεί πιο πάνω, έχει ήδη συνάψει τη συμφωνία.  Οι ίδιοι διαβεβαίωσαν την 
επιτροπή ότι, παρά την πρόνοια που περιέχεται στη συμφωνία αναφορικά με την 
απαγόρευση χρήσης σκαγιών που περιέχουν μόλυβδο, η κύρωση και εφαρμογή της 
δε θα επηρεάσει οποιαδήποτε δραστηριότητα σκοπευτηρίων στο έδαφος της 
∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, στα πλαίσια της εξέτασης του 
νομοσχεδίου, απέστειλε επιστολή, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2007, στον Υπουργό 
Εσωτερικών, με κοινοποίηση στον προϊστάμενο του Ταμείου Θήρας, διαβιβάζοντας 
την παράκλησή της το υπουργείο να προβεί σε ενημέρωση των ενδιαφερομένων για 
το περιεχόμενο και τις πιθανές επιπτώσεις της σχετικής συμφωνίας και ακολούθως να 
ενημερώσει την επιτροπή για το αποτέλεσμα. 

 Ο προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας, ανταποκρινόμενος στο πιο πάνω αίτημα 
της επιτροπής, με επιστολή του, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2007, την πληροφόρησε 
ότι προέβη  σε ενημέρωση των ενδιαφερομένων, στους οποίους δόθηκε περιθώριο 
δεκαπέντε ημερών, για να εκφράσουν απόψεις για την εν λόγω συμφωνία, αλλά το 
πιο πάνω διάστημα παρήλθε χωρίς να σταλούν οποιεσδήποτε απόψεις στο Ταμείο 
Θήρας.  Στη συνέχεια, ωστόσο, οι εκπρόσωποι της Σκοπευτικής Οργάνωσης 
Ελεύθερης Περιοχής Αμμοχώστου με επιστολή τους, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, 
που απευθυνόταν παράλληλα στον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος, στο δήμαρχο Παραλιμνίου και στον προϊστάμενο του Ταμείου Θήρας, 
επισήμαναν, μεταξύ άλλων, ότι, επειδή με βάση τις διαβεβαιώσεις του Ταμείου Θήρας 



 27

το σκοπευτήριό τους δεν επηρεάζεται, δε φέρουν ένσταση όσον αφορά την κύρωση 
της σύμβασης αυτής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, επιπρόσθετα με όλα τα πιο πάνω, 
για να μπορέσει να ολοκληρώσει την εξέταση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ζήτησε από 
το Ταμείο Θήρας να της αποστείλει την αναγκαία μετάφραση στην ελληνική γλώσσα 
του κειμένου της συμφωνίας, ώστε να καταστεί δυνατή η ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της 
εν λόγω συμφωνίας, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
της Συμφωνίας για τη ∆ιατήρηση της Αφρικοευρωασιατικής Υδρόβιας Πτηνοπανίδας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μάλιστα, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παράταξή μας θα υπερψηφίσει τη σύμβαση, 
ωστόσο όμως, όπως αναγράφεται και στην έκθεση, νοείται, και μετά από διαβεβαίωση 
από την εκτελεστική εξουσία, ότι ούτε με τον έμμεσο ούτε και με τον άμεσο τρόπο 
μπορεί να επηρεαστεί η λειτουργία οποιασδήποτε μονάδας μέσα από αυτή τη 
σύμβαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για τη ∆ιατήρηση της 
Αφρικοευρωασιατικής Υδρόβιας Πτηνοπανίδας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 9 μέχρι τον αριθμό 18 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Να μπούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ικηγόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.030-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

2. Ο περί Ορισμένων 
Αξιωματούχων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας (∆ήλωση και 
Έλεγχος Περιουσίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.031-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.032-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής 
Επισκοπήσεως - Θέσεις 
Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και 
Βοηθού Αρχιεπιστάτη 
∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.036-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Νομικών 

5. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και 
Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.037-2008) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

6. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (Σχέδιο Συντάξεων 
και Χορηγημάτων στους 
Υπαλλήλους του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού και 
στους Εξαρτωμένους τους 
Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.038-2008) 

7. Έγγραφο (Υπ. Παιδ. 4/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.010) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 
 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

1. Ο περί της Ρύθμισης της 
Λειτουργίας Καταστημάτων και 
των Όρων Απασχόλησης των 
Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.005-2008) 

Γιώργο Βαρνάβα, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.313, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Σύμφωνα με δημοσιευμένα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας 
(Eurostat) της 10ης Μαρτίου 2008, η Κύπρος κατά το 2006 βρισκόταν στην τελευταία 
θέση μεταξύ των είκοσι επτά κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά τις 
δαπάνες για τον τομέα της έρευνας και ανάπτυξης, που ως ποσοστό του ακαθάριστου 
εθνικού προϊόντος είναι 0,4%. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ως προς το ποιος είναι ο προγραμματισμός και ποια μέτρα 
λαμβάνονται, έτσι ώστε η Κύπρος να ανατρέψει αυτή την κατάσταση και να 
προχωρήσει πιο δυναμικά στην εκπλήρωση αυτού του σημαντικού για την 
ανταγωνιστικότητα της οικονομίας στόχου της Στρατηγικής της Λισαβόνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.314, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η παρατεταμένη ξηρασία έχει πλήξει καίρια και τον τομέα της 
δενδροκαλλιέργειας.  Ήδη ολόκληροι κλάδοι του συγκεκριμένου τομέα, π.χ. 
ελαιοπαραγωγοί, φρουτοπαραγωγοί, έχουν οδηγηθεί σε ολοκληρωτική σχεδόν 
καταστροφή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους πρακτικούς τρόπους στήριξης του τομέα της 
δενδροκαλλιέργειας, καθώς και το είδος της αποζημίωσης που προτίθεται το 
υπουργείο να παραχωρήσει, για να καλύψει τις καταγραφείσες ζημιές και την απώλεια 
εισοδημάτων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.315, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αίτημα των ορεινών κοινοτήτων Λάρνακας αναφορικά με την 
ασφαλτόστρωση του δρόμου που συνδέει την κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς με το 
Μαχαιρά και την αποπεράτωση του δρόμου που συνδέει την κοινότητα Οδούς με το 
Μαχαιρά με την ολοκλήρωση της ασφαλτόστρωσης και την τοποθέτηση στηθαίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.316, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πρόοδο των εργασιών κατασκευής του νέου ∆ημοτικού 
Σχολείου Ορεινής που θα καλύψει τις ανάγκες των κοινοτήτων Αγίων Βαβατσινιάς, 
Οράς και Μελίνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.317, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2008, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο εξέδωσε απόφαση με αριθμό 64.146 στις 27 Ιουλίου 
2006 για τη δημιουργία Κέντρου Αίματος, σύμφωνα με τις Οδηγίες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης 2002/98/ΕΚ, 2004/33/ΕΚ, 2005/61/ΕΚ και 2005/62/ΕΚ. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Έχει εφαρμοστεί η πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου; 

2. Αν δεν έχει εφαρμοστεί, ποιοι οι λόγοι για τη μη εφαρμογή της; 

3. Με ποιους μηχανισμούς και σε ποιο βαθμό εξασφαλίζεται η ασφάλεια, η 
ποιότητα και η επάρκεια του αίματος χωρίς την εφαρμογή της πιο πάνω 
απόφασης; 

4. Θα υπάρξουν κυρώσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη μη εφαρμογή των 
Οδηγιών;» 

(Η απάντηση του αρμόδιου υπουργού) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2008 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.290, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 
2008, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας ημερ. 15.02.2008 και σχετικά με ερωτήσεις οι 
οποίες υποβλήθηκαν από την Έντιμο Βουλευτή κ. Στέλλα Κυριακίδου οι οποίες 
αφορούν στην υποχρέωση έκδοσης θεώρησης εισόδου Κυπρίων Πολιτών σε τρίτες 
χώρες, αναφέρω τα κάτωθι: 

1. Όσο αφορά στο πρώτο ερώτημα της εντίμου Βουλευτού, επισυνάπτεται ο 
κατάλογος των τρίτων χωρών που δεν ζητούν θεώρηση εισόδου για τους 
πολίτες της ∆ημοκρατίας.  Όλες οι άλλες τρίτες χώρες ζητούν θεώρηση με τις 
πιο σημαντικές από αυτές τις ΗΠΑ, Καναδά, Αυστραλία και Βραζιλία. 

2. Το Υπουργείο Εξωτερικών διά των εκπροσώπων του στην Ομάδα εργασίας για 
τις Θεωρήσεις εισόδου προέβη σε σειρά ενεργειών τόσο προς την Προεδρία 
όσο και προς την Επιτροπή της ΕΕ για ίση μεταχείριση και απαλλαγή των 
Κυπρίων πολιτών από την υποχρέωση θεώρησης εισόδου.  Το θέμα τυγχάνει 
χειρισμού από την Ευρωπαϊκή Ένωση και συγκεκριμένα την Επιτροπή η οποία 
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διαπραγματεύεται εκ μέρους όλων των κρατών μελών για το θέμα με βάση και 
την αρχή της αμοιβαιότητας και στη βάση του Κανονισμού ΕΚ 851/2005.  Στο 
παρόν στάδιο η Επιτροπή διαπραγματεύεται με την Βραζιλία και τις ΗΠΑ.  
Συναφώς εκτιμάται ότι η θετική κατάληξη με τις ΗΠΑ θα αποτελέσει καταλύτη 
για όλες τις άλλες τρίτες χώρες.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  
Έχουμε συνέχεια της συζήτησης του θέματος «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής 
τάξης μέσα στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  
Είναι ένα θέμα το οποίο έχει εγγραφεί με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα.   

 Θα παρακαλούσα όπως στο βήμα ανέλθει ο κ. Κωστάκης Κωνσταντίνου από 
το ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η 
συμμετοχή μας από το 2004 στην Κοινή Αγροτική Πολιτική επιτείνουν την 
αναγκαιότητα για διαρθρωτικές αλλαγές και καινοτόμες πολιτικές στον πρωτογενή 
τομέα της οικονομίας.  Επιπρόσθετα, η φιλελευθεροποίηση του διεθνούς εμπορίου και 
η επέκταση των συμφωνιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα πλαίσια της 
Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας δημιουργούν ένα σκληρό περιβάλλον για τη χώρα μας, 
η οποία λόγω της γεωγραφικής της θέσης απορροφά το μεγαλύτερο μέρος των 
ανταγωνιστικών πιέσεων.   

 Σύμφωνα με τα τελευταία στατιστικά στοιχεία, στην αγροτική οικονομία 
απασχολούνται μόλις 14 000 άνθρωποι, ήτοι 9,2% του ενεργού πληθυσμού και ο 
μέσος κλήρος διαμορφώνεται στα 3,6 εκτάρια κατά μέσο όρο.  Τα αγροτικά προϊόντα, 
κυρίως μεσογειακά, τα οποία παράγει η Κύπρος καταλαμβάνουν ένα ποσοστό που 
αγγίζει το 20% των εξαγωγών.  Η συνολική καλλιεργήσιμη έκταση είναι 134 000 
εκτάρια και αποτελεί το 14,5% της συνολικής έκτασης του ελεύθερου τμήματος του 
νησιού.  Η αγροτική οικονομία συμμετέχει στη διαμόρφωση του ΑΕΠ κατά 3,5%.  Αυτά 
τα στατιστικά στοιχεία, συγκρινόμενα με τα αντίστοιχα του παρελθόντος, θα πρέπει να 
μας προβληματίσουν έντονα.   

 Η αγροτική οικονομία, που αποτελεί τη βάση της ανάπτυξης και της συνοχής 
του κοινωνικού ιστού της υπαίθρου, διέρχεται σήμερα μια περίοδο παρατεταμένης 
κρίσης, με κύρια χαρακτηριστικά το χαμηλό ρυθμό ανάπτυξης, τη μικρή έως 
ανύπαρκτη παραγωγική δραστηριότητα, τη μείωση των γεωργικών εισοδημάτων, τη 
γήρανση του αγροτικού πληθυσμού και την εγκατάλειψη της υπαίθρου, τη 
συρρίκνωση της συνεισφοράς της γεωργίας στο ακαθάριστο εθνικό προϊόν και στην 
απασχόληση.   

 Στόχος μας από τούδε και στο εξής πρέπει να είναι η ανακοπή αυτής της 
φθίνουσας πορείας του πρωτογενούς τομέα, πάντοτε στη βάση ρεαλιστικών 
εκτιμήσεων, δράσεων και πολιτικών.  Ως πολιτεία, έχουμε χρέος να προωθήσουμε μια 
ολοκληρωμένη στρατηγική με βραχυπρόθεσμα, μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα 
μέτρα για την επιβίωση του τομέα και τη στήριξη της αγροτικής τάξης.  Βασική μας 
προτεραιότητα πρέπει να είναι η διατήρηση των γεωργών στο επάγγελμα, με την 
άμεση μείωση του κόστους παραγωγής και την αποτελεσματική προώθηση των 
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γεωργικών προϊόντων στις αγορές.  Αυτό θα μπορούσε να γίνει με την εφαρμογή 
μέτρων, όπως είναι τα εξής: 

 Η ριζική αναθεώρηση της υδατικής πολιτικής και η άμεση δημιουργία 
πρόσθετων μονάδων αφαλάτωσης, ώστε να επιλυθούν οριστικά τα 
προβλήματα ύδρευσης και άρδευσης, με μακροπρόθεσμο στόχο την 
απεξάρτηση της Κύπρου από τις καιρικές συνθήκες. 

 Η αύξηση του συντελεστή επιστροφής του φόρου προστιθέμενης αξίας για 
όσους μετέχουν στο ειδικό καθεστώς για τους αγρότες και η κατάργηση της 
επιβολής φορολογίας επί των επιδοτήσεων και των αποζημιώσεων. 

 Η πλήρης επιδότηση της εγκατάστασης υποδομών για την παραγωγή 
ηλεκτρικού ρεύματος από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και ο καθορισμός 
ειδικού ωραρίου για την παροχή φθηνού ηλεκτρικού ρεύματος στους αγρότες 
για χρήση στη γεωργία. 

 Η επαναπροκήρυξη του Σχεδίου Ρύθμισης των Αγροτικών Χρεών με 
περιορισμό των γραφειοκρατικών όρων και προϋποθέσεων για τους 
δικαιούχους, με στόχο την απορρόφηση ολόκληρου του εγκεκριμένου ποσού 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η στρατηγική συνεργασία στον τομέα των μεταφορών με φίλες γειτονικές 
χώρες.  

 Η σύσταση και λειτουργία φορέων προώθησης των κυπριακών προϊόντων και 
η κατοχύρωση των ονομασιών προέλευσης των παραδοσιακών 
γεωργοκτηνοτροφικών μας προϊόντων. 

 Η απελευθέρωση της αγοράς εργασίας για εργάτες που προέρχονται από 
χώρες του ευρωπαϊκού οικονομικού χώρου και η αποδοχή των ξένων εργατών 
από τρίτες χώρες με πλήρη εξάλειψη των γραφειοκρατικών διαδικασιών. 

 Η βελτίωση του συστήματος αγροτικών πληρωμών μέσω της απλοποίησης 
των διαδικασιών υποβολής και εξέτασης των αιτήσεων, με στόχο την άμεση 
πληρωμή των δικαιούχων.   

 Παράλληλα, με τη σταθεροποίηση του αγροτικού τομέα μπορούν να ληφθούν 
ορισμένα μεσοπρόθεσμα μέτρα για την περαιτέρω ανάπτυξή του, καθώς και τη 
στήριξη του εισοδήματος του Κύπριου αγρότη.  Μέσα από την υλοποίηση αυτών των 
μέτρων θα έχουμε τη δυνατότητα να προετοιμάσουμε τις θέσεις μας και να 
προασπίσουμε τα συμφέροντά μας ενόψει της επαναδιαπραγμάτευσης της Κοινής 
Αγροτικής Πολιτικής το 2009.  Τα μέτρα αυτά θα μπορούσε να είναι η ετοιμασία 
ολοκληρωμένων εθνικών στρατηγικών σχεδίων και προγραμμάτων για κάθε τομέα, 
κλάδο και προϊόν, με στόχο την ανάπτυξη, την εισοδηματική στήριξη και την επίλυση 
των υφιστάμενων προβλημάτων, μέτρα όπως τα εξής: 

 Η διατήρηση της συνολικής στήριξης στην κυπριακή γεωργία και κτηνοτροφία 
και μετά το 2011, χρόνο κατά τον οποίο λήγει η περίοδος που έχει επιτραπεί 
στην Κύπρο να επιδοτεί με εθνικούς πόρους τη γεωργία, αλλά και με άλλες 
μορφές βοήθειας, συμβατές με το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Η κατάθεση στην Ευρωπαϊκή Ένωση ενός τεκμηριωμένου και 
στοιχειοθετημένου αιτήματος για αναγνώριση των ειδικών συνθηκών και 
προβλημάτων που αντιμετωπίζει η γεωργική, κτηνοτροφική, δασική και 
αλιευτική δραστηριότητα στην Κύπρο, με στόχο τη διασφάλιση του αγροτικού 
εισοδήματος.   
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 Η προώθηση της παραγωγής βιολογικών προϊόντων και η έμφαση σε προϊόντα 
με συγκριτικό πλεονέκτημα για τη χώρα μας, όπως τα πρώιμα μεσογειακά 
προϊόντα.   

 Η στροφή της αγροτικής παραγωγής από την ποσότητα στην ποιότητα, σε 
πλήρη αρμονία με τις σύγχρονες τάσεις που αποτυπώνονται και στη νέα Κοινή 
Αγροτική Πολιτική. 

 Η στήριξη των αγροτών που ασχολούνται αποκλειστικά με τη γεωργία και η 
ενθάρρυνση της δραστηριοποίησης στη γεωργία ως συμπληρωματικό 
επάγγελμα. 

 Η άμεση τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας, με στόχο τη διεύρυνση 
της ασφαλιστικής κάλυψης που παρέχεται από τον Οργανισμό Γεωργικών 
Ασφαλίσεων.   

 Ταυτόχρονα με τις πιο πάνω στρατηγικές, οφείλουμε να εισάξουμε στην 
αγροτική οικονομία την καινοτομία και την προσαρμοστικότητα στις νέες εξελίξεις, 
εντάσσοντας στην παραγωγική διαδικασία νέους κλάδους και εκσυγχρονίζοντας τις 
υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.   

 Ενδεικτικά, αναφέρω τα εξής μέτρα: 

 Εφαρμογή του θεσμού των εθνικών φυσικών πάρκων στις ορεινές και 
ημιορεινές περιοχές στα πρότυπα άλλων ευρωπαϊκών χωρών ως του θεσμού 
που θα προωθήσει εναλλακτικές μορφές ανάπτυξης, όπως ο αγροτουρισμός.  

 Προώθηση της ιδιωτικής και κοινοτικής δασοπονίας, καθώς και της σύνθετης 
διαχείρισης φυσικών πόρων και άγριας ζωής μέσα σε ιδιωτική και κρατική γη, 
με στόχο τη διαχείριση των εγκαταλειμμένων και ανεκμετάλλευτων φυσικών 
εκτάσεων του νησιού.  Αυτό το μέτρο θα συνέβαλλε αποφασιστικά στην 
ανάπτυξη και την επιχειρηματικότητα σε νέους τομείς, τη δημιουργία νέων 
θέσεων εργασίας και την προστασία της υπαίθρου από ενδεχόμενες φυσικές 
καταστροφές. 

 Ριζική οργανωτική αναδιάρθρωση των υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ώστε να αποκτήσουν τη δυνατότητα να 
ανταποκρίνονται αποτελεσματικά στις πολλαπλές υποχρεώσεις που 
προκύπτουν από την ένταξη στην Ενωμένη Ευρώπη, να παρακολουθούν 
συστηματικά τις εξελίξεις και να μετέχουν ενεργά στη διαμόρφωση της 
αγροτικής πολιτικής. 

 Στροφή της επιστημονικής έρευνας στους τομείς της γεωργίας και των φυσικών 
πόρων προς τις ανάγκες της κυπριακής οικονομίας και σε προγράμματα που 
θα έχουν οικονομική απόδοση για τον Κύπριο αγρότη.   

 Ενίσχυση υπηρεσιών για τη διαγνωστική ικανότητα ασθενειών των ζώων, για 
προγράμματα εκρίζωσης ασθενειών και ελέγχων για την ασφάλεια τροφίμων, 
ώστε να αποκατασταθεί πλήρως η εμπιστοσύνη του καταναλωτή στην υγιεινή 
παραγωγή των τροφίμων. 

 Αναβάθμιση του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών μέσω της ανάπτυξης 
συνεργασιών με ερευνητικά κέντρα από την Κύπρο και το εξωτερικό.   

 Τέλος, ίδρυση και ανάπτυξη συμβουλευτικών υπηρεσιών ενημέρωσης, 
επιμόρφωσης και καθοδήγησης των αγροτών. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Αυτό που χρειάζεται σήμερα ο τόπος είναι σχέδιο, όραμα και προοπτική.  Ως 
πολιτεία, πρέπει να μεριμνήσουμε, ώστε ο αγροτικός τομέας στην Κύπρο να σταθεί 
ξανά στα πόδια του και να αποτελέσει παράγοντα επανασύστασης του οικονομικού 
ιστού της υπαίθρου και της κοινωνικής συνοχής. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Κώστα Κωνσταντίνου τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ): 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι η κ. Ρούλα Μαυρονικόλα. 

 Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το μέλλον της αγροτικής τάξης, της υπαίθρου και του ευρύτερου γεωργικού 
τομέα είναι ζήτημα πρωταρχικής σημασίας που απασχολεί την ίδια την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, η οποία αναγνωρίζοντας την αξία και το ρόλο της στο ευρύτερο πλαίσιο 
κοινωνικής και οικονομικής ανάπτυξης αναζητεί, σχεδιάζει και προωθεί μέτρα 
στήριξης των ανθρώπων και των αγροτικών περιοχών και επαγγελμάτων.  Μέτρα τα 
οποία βεβαίως στηρίζονται στις νέες σύγχρονες συνθήκες που είναι αποτέλεσμα της 
τεχνολογικής ανάπτυξης και στη δημιουργία εκείνων των προϋποθέσεων προς 
ικανοποίηση βασικών ανθρώπινων αναγκών, έτσι που από τη μια να τερματίζεται το 
κύμα αστυφιλίας και από την άλλη να οδηγούνται νέοι άνθρωποι στην ύπαιθρο και 
στα αγροτικά επαγγέλματα. 

 Για την Κύπρο το θέμα που συζητάμε είναι ιδιαιτέρως σημαντικό, γιατί ακριβώς 
η φθίνουσα πορεία της αγροτικής τάξης σταδιακά οδηγεί στην αλλοίωση του 
χαρακτήρα της κυπριακής υπαίθρου, η οποία κατά γενική ομολογία αποτελεί το 
βασικό χαρακτηριστικό γνώρισμα της εθνικής μας ταυτότητας, στην οποία 
εμπεριέχεται η λαϊκή κληρονομιά και το φυσικό περιβάλλον. 

 Στο πέρασμα των χρόνων και σε δύσκολες για τον τόπο στιγμές ο Κύπριος 
αγρότης στήριξε ουσιαστικά και αποτελεσματικά την οικονομία, την κοινωνία και την 
ίδια την ύπαρξη της μικρής μας πατρίδας.  Και είναι αυτός ένας επιπρόσθετος λόγος 
για τον οποίο επιβάλλεται να εγκύψουμε με ιδιαίτερη σοβαρότητα στα τεράστια 
προβλήματα των αγροτών και της κυπριακής υπαίθρου. 

 Η αγροτική τάξη βρίσκεται σε κατάσταση σταδιακής αποσύνθεσης, ως 
αποτέλεσμα της πορείας εισοδηματικής φτώχιας που παρατηρείται τα τελευταία 
χρόνια.  Ο γεωργικός τομέας βρίσκεται σε φθίνουσα διαδικασία με το μέλλον της 
πρωτογενούς παραγωγής να εμφανίζεται ζοφερό. 

 Ο πληθυσμός της υπαίθρου μετακινείται στις πόλεις, γεγονός που οδηγεί 
παραδοσιακές γεωργικές περιοχές στην εγκατάλειψη.  Εξέλιξη που δημιουργεί 
κινδύνους και απειλεί τον παραδοσιακό κοινωνικό ιστό της Κύπρου, με όλες τις 
συνέπειες σε όλους τους τομείς της κοινωνικής, πολιτικής και εθνικής ζωής του τόπου.  
∆ιαπίστωση η οποία λειτουργεί και ως σήμα κινδύνου για την ανάγκη στήριξης της 
όποιας προόδου σε γερά θεμέλια, για να μπορέσει η Κύπρος να επιβιώσει στο 
δύσκολο και σκληρά ανταγωνιστικό περιβάλλον της Ευρώπης. 
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 Η αναγνώριση της σκληρής πραγματικότητας θα πρέπει να οδηγήσει την 
πολιτεία και το οργανωμένο κράτος να αντιδράσουν σε πρακτικό επίπεδο με τη λήψη 
και υλοποίηση συγκεκριμένων μέτρων, στο πλαίσιο της ευρύτερης οικονομικής 
ανάπτυξης του τόπου, η οποία δεν είναι δυνατόν να είναι μονομερής και μονοδιάστατη, 
στηριζόμενη σε έναν και μόνο τομέα, ο οποίος επηρεάζεται άμεσα από εξωγενείς 
παράγοντες και εξελίξεις ή γεγονότα σε διεθνές επίπεδο. 

 Η οικονομική ανάπτυξη, για να είναι υγιής, πρέπει να είναι πολυεπίπεδη και να 
στηρίζεται σε γερά θεμέλια.  Και ακριβώς σε μια τέτοια προοπτική ο αγροτικός τομέας 
έχει τη δική του κυρίαρχη θέση και το δικό του σημαντικό ρόλο να διαδραματίσει. 

 Η ύπαιθρος έχει ανάγκη μέτρων ευρύτερης αγροτικής ανάπτυξης, όπως 
βελτίωση οδικού δικτύου, ποιοτική και ποσοτική αναβάθμιση κέντρων υγείας, 
δημιουργία επαρκώς εξοπλισμένων και στελεχωμένων χώρων υγιούς και 
δημιουργικής απασχόλησης και ψυχαγωγίας, καθώς και ουσιαστικά κίνητρα στο 
δευτερογενή τομέα αγροτικής παραγωγής, στη μεταποίηση. 

 Την ίδια στιγμή είναι αναγκαίο να μελετηθεί η δυνατότητα προώθησης μέτρων 
περαιτέρω οικονομικής στήριξης της αγροτικής τάξης.  Ενδεικτικά, αναφέρω το 
οικογενειακό επίδομα για κατοίκους ορεινών περιοχών, το επίδομα μαθητών και την 
αύξηση της κρατικής εισφοράς στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Παράλληλα, ως μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κύπρος οφείλει να 
αξιοποιήσει πλήρως τις δυνατότητες που προσφέρονται στο πλαίσιο της Κοινής 
Αγροτικής Πολιτικής. 

 Η Ε∆ΕΚ πρότεινε και προτείνει τα εξής: 

 Αξιοποίηση των ευκαιριών και των δυνατοτήτων που παρέχει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

 Απορρόφηση των κονδυλίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο μέγιστο δυνατό 
βαθμό. 

 Συζητώντας όμως το θέμα της στήριξης της αγροτικής τάξης δεν μπορούμε να 
μην κάνουμε αναφορά στο καυτό ζήτημα της επικαιρότητας.  Το πρόβλημα της 
έλλειψης νερού δηλαδή, που ταλανίζει το σύνολο του πληθυσμού και απειλεί με 
σοβαρές επιπτώσεις τον ευρύτερο γεωργικό τομέα. 

 Θέλουμε να πιστεύουμε ότι τον εφιάλτη της λειψυδρίας θα τον ζήσουμε για 
τελευταία φορά φέτος και για περιορισμένο χρονικό διάστημα.  Αυτό σημαίνει ότι 
επιβάλλεται βραχυπρόθεσμος και μεσοπρόθεσμος σχεδιασμός, αλλά κυρίως 
καθορισμός ολοκληρωμένης στρατηγικής για οριστική αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Το νερό είναι βασικό υλικό πρώτης ανάγκης για τον κάθε πολίτη και σημαντικό 
εργαλείο για τον Κύπριο αγρότη.  Και ακριβώς η διασφάλιση συνεχούς παραχώρησης 
του αγαθού αυτού είναι υποχρέωση της πολιτείας ανεξαρτήτως καιρικών συνθηκών.  
Τα μέσα και οι δυνατότητες υπάρχουν κι αυτά καλούμαστε να αξιοποιήσουμε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να μου επιτρέψετε να επισημάνω ότι στο πλαίσιο της προσπάθειας στήριξης 
της αγροτικής τάξης είναι αναγκαίο να εστιάσουμε την προσοχή μας και στην Κύπρια 
αγρότισσα, η οποία χωρίς αμφιβολία αποτελεί ουσιαστικό μέρος και σε πολλές 
περιπτώσεις τη ραχοκοκαλιά της υπαίθρου και της αγροτικής πολιτικής. 

 Μπαίνοντας σε μια τέτοια διαδικασία ασφαλώς και δεν πρωτοπορούμε, από τη 
στιγμή που η αναβάθμιση του ρόλου της αγρότισσας και η δημιουργία συνθηκών 
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πλήρους ισότητας στον ευρύτερο γεωργικό τομέα είναι θέματα που απασχολούν την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και τα συλλογικά της όργανα. Στο πλαίσιο αυτό προωθείται η 
βελτίωση των συνθηκών και η ενίσχυση των γυναικών στις αγροτικές περιοχές. 

 Ο ρόλος της Κύπριας αγρότισσας είναι πολύπλευρος και ιδιαιτέρως σημαντικός 
όχι μόνο με οικονομικούς όρους, αλλά και σε κοινωνικό επίπεδο, από τη στιγμή που 
συμβάλλει αποφασιστικά στη διατήρηση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, στην 
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και στην αντιμετώπιση του σοβαρού 
προβλήματος της υπογεννητικότητας. 

 Οι αγρότισσες αποτελούν το 12% του πληθυσμού της Κύπρου, το 40% του 
εργατικού δυναμικού στη γεωργία και συμβάλλουν κατά 50% στο εισόδημα μιας 
αγροτικής οικογένειας.  Από τα δεδομένα και τα στοιχεία αυτά προκύπτει σαφώς και ο 
καθοριστικός ρόλος της αγρότισσας στην κοινωνία της υπαίθρου.  Και είναι ακριβώς 
αυτό το ρόλο που καλούμαστε να διατηρήσουμε και να ενισχύσουμε στο πλαίσιο 
διαμόρφωσης μιας άλλου είδους αγροτικής ανάπτυξης, κύρια χαρακτηριστικά της 
οποίας θα πρέπει να είναι η ποιότητα του προϊόντος, η σύνδεσή της με τον τουρισμό, 
την υγεία, την παιδεία και τον πολιτισμό. 

 Η Ε∆ΕΚ ανέκαθεν στήριζε τα δικαιώματα και την αναβάθμιση του ρόλου και της 
θέσης της γυναίκας σε γενική βάση.  Ειδικά όμως για την Κύπρια αγρότισσα και πριν 
από μερικά χρόνια εισηγήθηκε συγκεκριμένα μέτρα τα οποία κινούνται και προωθούν 
την αγροτική πολιτική του κόμματός μας στις νέες συνθήκες που διαμορφώνονται με 
την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ενδεικτικά, αναφέρω τα εξής: 

 Αναδόμηση της αγροτουριστικής πολιτικής. 

 Βελτίωση και διεύρυνση των κινήτρων για μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

 Προώθηση της γυναικείας επιχειρηματικότητας στην ύπαιθρο. 

 Ενίσχυση των παραδοσιακών επαγγελμάτων. 

 Αναβάθμιση των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών προς την αγρότισσα. 

 Συνταξιοδότηση στο πεντηκοστό όγδοο έτος της ηλικίας, αφού το επάγγελμα 
της αγρότισσας κατατάσσεται στα λεγόμενα “βαριά επαγγέλματα”. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή ύπαιθρος φθίνει.  Ο αγροτικός πληθυσμός, ιδιαίτερα ο γυναικείος, 
γηράσκει, ενώ η αγροτική απασχόληση ελκύει όλο και λιγότερο νέους ανθρώπους.  
Τις συνέπειες αυτής της πραγματικότητας αρχίσαμε ήδη να τις βιώνουμε και είμαστε 
σε θέση να προβλέψουμε τι μέλλει γενέσθαι, εάν τα πράγματα αφεθούν να 
συνεχίσουν την πορεία τους.   

 Πιστεύουμε ότι δεν μπορούμε να παραμείνουμε απαθείς μπροστά στην 
απαράδεκτη αυτή κατάσταση.  Αντιθέτως, οφείλουμε να αντιδράσουμε αποφασιστικά 
προς την κατεύθυνση της στήριξης της αγροτικής τάξης και της κυπριακής υπαίθρου.  
Ενώνοντας τη φωνή και τις δυνάμεις μας με τους Ευρωπαίους εταίρους μας 
οφείλουμε  να διαμορφώσουμε και να στηρίξουμε μια αποτελεσματική στρατηγική για 
την ανάπτυξη της υπαίθρου και την αντιμετώπιση των τοπικών και περιφερειακών 
ανισοτήτων. 

 Είναι αναγκαίο να κινητοποιηθεί και να ενεργοποιηθεί όλο το ανθρώπινο 
δυναμικό στις αγροτικές περιοχές και να αναληφθούν δράσεις που να 
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ανταποκρίνονται στις ανάγκες των πολιτών, στη βάση ενός σύγχρονου μοντέλου 
γεωργικής ανάπτυξης και στην αρχή της ισότητας ευκαιριών. 

 Η πολιτεία και το οργανωμένο κράτος οφείλουν να εγκύψουν με σοβαρότητα 
στο όλο θέμα.  Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι στο προεκλογικό πρόγραμμά του ο 
νεοεκλεγείς Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας περιέλαβε σοβαρές δεσμεύσεις, η υλοποίηση 
των οποίων οδηγεί στην αναβάθμιση της αγροτικής τάξης και της κυπριακής υπαίθρου. 

 Επισημαίνουμε τη θέση για στήριξη του αγροτικού εισοδήματος με τη 
δημιουργία πρόσθετων εναλλακτικών προτάσεων απασχόλησης και νέων θέσεων 
εργασίας, με την παροχή αυξημένων κινήτρων και φορολογικών ελαφρύνσεων, καθώς 
και με την προώθηση ειδικών κινήτρων ενίσχυσης νέων ζευγαριών για παραμονή τους 
σε ορεινές, απομακρυσμένες και φθίνουσες περιοχές. 

 Θέλουμε να πιστεύουμε ότι οι δεσμεύσεις θα τηρηθούν και οι υποσχέσεις θα 
υλοποιηθούν.  Από δικής μας πλευράς δηλώνουμε έτοιμοι να συμβάλουμε 
αποφασιστικά, ουσιαστικά και δημιουργικά στην όλη προσπάθεια στηρίζοντας θετικές 
ενέργειες και δράσεις που κινούνται προς την ορθή κατεύθυνση. 

 Τα προβλήματα είναι δεδομένα.  ∆εδομένες όμως είναι και οι δυνατότητες που 
προσφέρονται μέσα στο ευρωπαϊκό περιβάλλον, στο οποίο η Κύπρος είναι ισότιμο 
μέλος.  Αυτό που χρειάζεται είναι το όραμα, η φαντασία, ο σχεδιασμός, η υλοποίηση 
μέτρων και η αξιοποίηση όλων των δυνατοτήτων που μας προσφέρονται. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. 

 Το λόγο έχει ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πιστεύω ότι τα τελευταία χρόνια όποιος εκφέρει τις λέξεις ή τις έννοιες 
“αγρότης”, “αγρότισσα”, “αγροτικός τομέας”, πονά πραγματικά.  Ίσως είναι από τους 
τομείς που διαχρονικά στήριξαν και κράτησαν όχι μόνο την εθνική οικονομία, όχι μόνο 
την ύπαιθρο αλλά ευρύτερα την εθνική, κοινωνική και οικονομική συνοχή.  Και τα 
τελευταία χρόνια βλέπουμε αυτός ο τομέας να συρρικνώνεται με γεωμετρική πρόοδο, 
χωρίς να υπάρχει δύναμη ανάσχεσης και αναχαίτισης αυτής της συρρίκνωσης του 
αγροτικού τομέα. 

 Λυπούμαι που είμαι υποχρεωμένος να αναφέρω αριθμούς οι οποίοι 
πραγματικά αποτελούν ηχηρό κόλαφο για την πολιτεία, που δεν κατόρθωσε έναν τόσο 
ζωτικό τομέα, όχι μόνο ιστορικά αλλά και οικονομικά· και επιμένω, οικονομικά...  ∆εν 
είναι τυχαίο το ότι μεγάλες οικονομίες, που δε στηρίζονται στον πρωτογενή τομέα 
παραγωγής τους, όπως είναι οι Ηνωμένες Πολιτείες αλλά και η ίδια η Ευρωπαϊκή 
Ένωση, φρόντισαν να προστατεύσουν, να διαφυλάξουν και να θωρακίσουν τόσο την 
αγροτική οικονομία όσο και τους αγρότες και το αγροτικό εισόδημα.  Είναι γνωστό ότι 
η Ευρωπαϊκή Ένωση από ιδρύσεώς της διαθέτει πέραν του 50% των πόρων της είτε 
στο Ταμείο Αγροτικών Επενδύσεων, το γνωστό FEOGA, είτε στην Κοινή Αγροτική 
Πολιτική.  Οι ίδιοι οι Αμερικάνοι, που κανένας δε θα μπορούσε, εάν έβλεπε εξωτερικά 
το ζήτημα, να θεωρήσει ότι ασχολούνται με την αγροτική οικονομία, θα δείτε ότι 
επενδύουν τεράστια ποσά και προστατεύουν και θωρακίζουν τους αγρότες.  Είναι 
πραγματικά αξιοπερίεργο πώς η μικρή Κύπρος, που έχει ανάγκη την ύπαιθρό της, την 
άφησε να αποψιλωθεί και πώς η μικρή Κύπρος, που έχει ανάγκη τους αγρότες της, 
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που αυτοί οι αγρότες στήριξαν σε δύσκολα χρόνια την οικονομία του τόπου, τους 
άφησε στο έλεος του Θεού.  Είναι προσβλητικό για μια Κύπρο που μπήκε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση να είναι τελευταία στο γεωργικό εισόδημα, -2,1% στο ακαθάριστο 
εθνικό προϊόν, όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο μέσος όρος είναι 5,6% στις χώρες 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και συγχρόνως να βλέπουμε τα τελευταία χρόνια να 
μειώνεται το γεωργικό εισόδημα, να είμεθα η μοναδική χώρα που μειώθηκε το 
γεωργικό εισόδημα κατά 25% περίπου,εν αντιθέσει με άλλες χώρες στις οποίες 
αυξήθηκε. 

 Εμείς θεωρούμε ότι εδώ και τώρα πρέπει να ληφθούν μέτρα στήριξης και δεν 
είναι μόνο φιλολογίες.  Για να υπάρξουν μέτρα στήριξης του αγροτικού τομέα, 
πρώτιστο και σημαντικό, πρέπει να κάνεις βιώσιμη την παρουσία και την παραμονή 
των αγροτών στην ύπαιθρο.  Και για να καταστεί βιώσιμη η παρουσία τους, πρέπει να 
μειωθεί το κόστος παραγωγής.  Όταν ο αγρότης πληρώνει όσο πληρώνει το 
πετρέλαιο, για να αντλήσει νερό, για να μπορέσει να ποτίσει τις καλλιέργειές του, όταν 
ταυτόχρονα πληρώνει το πετρέλαιο στις πιο ψηλές τιμές ίσως της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, πώς θα μπορέσει να είναι ανταγωνιστικός και θα μπορέσει ουσιαστικά να 
αξιοποιήσει τη γη του και να είναι και κερδοφόρα, όταν εδώ στην Κύπρο οι μεσάζοντες 
είναι αυτοί οι οποίοι ουσιαστικά απομυζούν το κέρδος των αγροτικών προϊόντων;   

 Θα αναφέρω ένα παράδειγμα που είναι χαρακτηριστικό και απασχόλησε την 
κοινή γνώμη.  Το κέρδος που έχει το τελευταίο περίπτερο που πουλά το γάλα στους 
καταναλωτές, το κέρδος αυτό είναι πολύ μεγαλύτερο από την τιμή που πληρώνεται ο 
παραγωγός.  Ο παραγωγός, ο οποίος θυσίασε την οικογένειά του, αναμένει απ’ αυτό 
το εισόδημα, για να επιβιώσει και έχει τεράστια κόστα παραγωγής, παίρνει λιγότερο 
εισόδημα από το κέρδος που έχει ο τελευταίος περιπτερούχος ο οποίος πουλά το 
γάλα στον καταναλωτή.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχεις απόλυτο δίκαιο! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αυτό το σύστημα των μεσαζόντων κατακρεούργησε τον αγροτικό τομέα.   

 Και ένα άλλο πολύ σοβαρό, αν έχω χρόνο.  Βλέπουμε ότι τα τελευταία χρόνια -
και δε δίνει κανένας σημασία- το εμπορικό έλλειμμα, το έλλειμμα στο ισοζύγιο το 
εμπορικό, έφτασε στα τρία δις, 30% του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος.  Και περνά 
απαρατήρητο.  Τι σημαίνει εμπορικό ισοζύγιο;  Εισαγωγές-εξαγωγές αγαθών και 
υπηρεσιών.  Τι σημαίνει αυτό;  Η Κύπρος παλαιότερα είχε και ένα σημαντικό έσοδο 
από τις αγροτικές εξαγωγές, από τις εξαγωγές αγροτικών προϊόντων.  Ίσως είμαστε η 
μοναδική χώρα με τόσα συγκριτικά πλεονεκτήματα στα φυσικά μας χαρακτηριστικά 
που δεν έχουμε ισχυρά αγροτικά προϊόντα να μας εκπροσωπούν στο εξωτερικό, αλλά 
ταυτόχρονα αυξήθηκαν και οι εισαγωγές αγροτικών προϊόντων από το εξωτερικό.  
Ένας παράγοντας που επιβάρυνε αυτό το εμπορικό ισοζύγιο είναι και αυτή η 
κατάσταση.   

 Εγώ θα τελειώσω λέγοντας ότι κουράστηκαν και οι αγρότες με τα μεγάλα, τα 
πολλά τα λόγια.  ∆ε θα μπω στον πειρασμό να αναγνώσω τα προγράμματα στους 
προεκλογικούς.  Όλα μέσα έχουν λύση.  Αυτή είναι η πραγματικότητα η σκληρή.  
Εμείς ευελπιστούμε ότι με τη νέα κυβέρνηση αυτά τουλάχιστον που καταγράφονται 
στο προεκλογικό πρόγραμμα που έχω ενώπιόν μου θα τηρηθούν και θα εφαρμοστούν.  
Θα διαβάσω μόνο δύο φράσεις… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Μείνε που το Σεπτέμβρη.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆ύο φράσεις:  «Ύπαιθρος», λέει, «χωρίς αγρότες δεν μπορεί να υπάρξει και 
εθνική οικονομία με χειμαζόμενο αγροτικό τομέα δεν έχει προοπτική».   

 Εμείς το υιοθετούμε πλήρως και θα το παρακολουθούμε στην εφαρμογή και 
στην πράξη.  Εδώ θα είμαστε και θα είμαστε οι πρώτοι που θα στηρίξουμε και θα 
υποστηρίξουμε μέτρα ενίσχυσης του αγροτικού τομέα, ισχυροποίησης του αγροτικού 
εισοδήματος και παραμονής των αγροτών μας στην ύπαιθρο· που ήδη την 
αποψίλωσαν εδώ και αρκετά χρόνια στη θέα όλων εμάς που ζούμε ή αυτών που ζουν 
στις πόλεις. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άλλος ομιλητής στο σημερινό κατάλογο δεν 
υπάρχει, έτσι φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 
Απριλίου, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.228-2007) 

 2.  Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου 
της Ρύπανσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.313-2007) 

 3.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.314-2007) 

 4.  Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.308-2007) 

 5.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.309-2007) 

 6.  Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.030-2008) 

 7.  Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.119-2007) 

 8.  Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων προς τους 
Υπαλλήλους της Επιτροπής του Κυβερνητικού 
Υδατικού Έργου Πολεμιδιών (Γαρύλλη) και 
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Γερμασόγειας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.025-2008) 

 9.  Οι περί Υφαντουργικών Προϊόντων (Προσδιορισμός 
Ινικής Σύνθεσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.031-2008) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις 
νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Φειδία 
Σαρίκα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2007) 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 3.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 4.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 5.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
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τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 8.  «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού μέσω του 
διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 11.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 12.  «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
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αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 13.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 14.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ανάγκη 
συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος  

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματικές εκθέσεις για την πρόταση νόμου «Ο περί των 
Επαγγελματικών και Άλλων Συναφών ∆ραστηριοτήτων των Αξιωματούχων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περί του Ασυμβιβάστου ή μη αυτών με την 
Άσκηση του Έργου τους Νόμοι του 2005», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Μ. Σιζόπουλος, Α. Θεμιστοκλέους, 
Γ. Θωμά, Α. Αγγελίδης, Χρ. Πουργουρίδης) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο 
«Ο περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των Καθηκόντων Ορισμένων 
Αξιωματούχων της ∆ημοκρατίας Ορισμένων Επαγγελματικών και Άλλων 
Συναφών ∆ραστηριοτήτων τους Νόμος του 2008».  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια:  

α.   «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) Νόμος του 2007», 

β.   «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2007», 

γ.    «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Κυρωτικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2007»,  
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 και ψήφισή τους σε νόμους. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο.   

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για τη ∆ιατήρηση της 
Αφρικοευρωασιατικής Υδρόβιας Πτηνοπανίδας (Κυρωτικός) Νόμος του 2006», 
οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και ψήφισή του σε 
νόμο. 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Τομέας έρευνας και ανάπτυξης στην Κύπρο - Στήριξη του τομέα της 
δενδροκαλλιέργειας - Βελτίωση των δρόμων Αγίων Βαβατσινιάς-Μαχαιρά και 
Οδούς-Μαχαιρά - Πρόοδος εργασιών κατασκευής νέου ∆ημοτικού Σχολείου 
Ορεινής - Απόφαση για δημιουργία Κέντρου Αίματος. 

8. Απάντηση υπουργού στην ακόλουθη ερώτηση βουλευτή: 

 Έκδοση θεώρησης εισόδου Κυπρίων σε τρίτες χώρες.  

9. Συνέχιση της συζήτησης (Κ. Κωνσταντίνου, Ρ. Μαυρονικόλα, Λ. Χριστοφόρου) 
για το θέμα «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις νέες συνθήκες 
μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 3ης Απριλίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ.) 

(Αρ. 22) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της συνεδρίας.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 

αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε, όπως πάντα, με τη νομοθετική εργασία.  

Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, να συνεχίσουμε την πρακτική οι ομόφωνες 

εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες.  Έχω τη σύμφωνη γνώμη σας; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 1, 2 και 3 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 

περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
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2007», «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007», αντίστοιχα.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τα νομοσχέδια που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης   

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Νίκος Τορναρίτης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ελένη Θεοχάρους  Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε τα υπό αναφορά 

νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαρτίου 2008.  Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία Περιβάλλοντος), 

του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Επιθεώρησης 

Εργασίας), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας,  του ΚΕΒΕ, της 

ΟΕΒ και του Παγκύπριου Συνδέσμου Χοιροτρόφων.  Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, το 

ΕΤΕΚ, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και το 

Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 

εκπροσωπήθηκαν στην πιο πάνω συνεδρία.  

 Σκοπός και των τριών υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι να διασφαλιστεί η 

πλήρης και ορθή ενσωμάτωση στην κυπριακή νομοθεσία των διατάξεων της Οδηγίας 

96/61/ΕΚ του Συμβουλίου της 24ης Σεπτεμβρίου 1996 σχετικά με την ολοκληρωμένη 
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πρόληψη και έλεγχο της ρύπανσης (ΙPPC), όπως τροποποιήθηκε τελευταία από τον 

Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 166/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 

18ης Ιανουαρίου 2006 για τη σύσταση ευρωπαϊκού μητρώου έκλυσης και μεταφοράς 

ρύπων και για την τροποποίηση των Οδηγιών 91/689/ΕΟΚ και 96/61/ΕΟΚ του 

Συμβουλίου, σύμφωνα με υποδείξεις της Επιτροπής των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.   

 Οι προτεινόμενες πρόνοιες των υπό συζήτηση νομοσχεδίων αφορούν ειδικότερα 

τα ακόλουθα: 

1. Με το πρώτο τροποποιητικό νομοσχέδιο, για το οποίο αρμοδιότητα έχει το 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, προστίθενται στον υφιστάμενο 

νόμο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας νέοι ορισμοί, που αφορούν τη 

«μεταβολή της λειτουργίας» και την «ουσιαστική μεταβολή της λειτουργίας».  

Επιπρόσθετα συμπεριλαμβάνονται διατάξεις που προνοούν για την απαγόρευση 

της ουσιαστικής μεταβολής της λειτουργίας μιας εγκατάστασης χωρίς τη χορήγηση 

άδειας εκπομπής αερίων αποβλήτων από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

 Περαιτέρω, στο εν λόγω τροποποιητικό νομοσχέδιο περιλαμβάνονται διατάξεις 

που προνοούν για τη χορήγηση της πιο πάνω άδειας σε μεγάλες βιομηχανικές και 

κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις μόνο στις περιπτώσεις εκείνες όπου τηρούνται 

επιπρόσθετα με τις πρόνοιες του πιο πάνω νόμου περί Ελέγχου της Ρύπανσης 

της Ατμόσφαιρας, οι πρόνοιες του νόμου περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 

Ελέγχου της Ρύπανσης.  Στο νομοσχέδιο αυτό περιλαμβάνονται επίσης διατάξεις 

που αφορούν το περιεχόμενο της αίτησης που υποβάλλεται για σκοπούς 

εξασφάλισης της πιο πάνω άδειας και συγκεκριμένα την υποχρέωση για υποβολή 

πληροφοριών αναφορικά με τα μέτρα που θα λάβει ο φορέας εκμετάλλευσης μιας 

εγκατάστασης για συμμόρφωση με τις διατάξεις του πιο πάνω νόμου περί της 

Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης. 
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2. Με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, για το οποίο αρμοδιότητα έχουν από 

κοινού τα Υπουργεία Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τροποποιείται ο υφιστάμενος νόμος περί της 

Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης, έτσι ώστε να 

ενσωματωθούν σ’ αυτόν οι διατάξεις της πιο πάνω Οδηγίας, που αφορούν, μεταξύ 

άλλων: 

α. την έκδοση αδειών απόρριψης αποβλήτων για τις υφιστάμενες 

εγκαταστάσεις, ώστε να διασφαλίζεται ότι το αργότερο μέχρι τις 30 

Οκτωβρίου 2007 θα λειτουργούν σύμφωνα με τις πρόνοιες της εν λόγω 

Οδηγίας· 

β. την πρόσβαση του κοινού στα αποτελέσματα που διαθέτει η αρμόδια αρχή 

από την παρακολούθηση των απορρίψεων ή εκπομπών των βιομηχανικών 

εγκαταστάσεων που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας· 

γ. τις οριακές τιμές εκπομπής ή/και τα τεχνικά μέτρα που οφείλουν να τηρούν οι 

βιομηχανικές εγκαταστάσεις που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της 

Οδηγίας, όπως καθορίζονται και από άλλες Οδηγίες· 

δ. την υποβολή πρόσθετων όρων για σκοπούς τήρησης ποιοτικών προτύπων 

περιβάλλοντος στις περιπτώσεις όπου εφαρμόζονται· 

ε. τους όρους της άδειας απόρριψης που πρέπει να τηρούνται, ώστε να 

εξασφαλίζεται η προστασία της ατμόσφαιρας, των νερών και του εδάφους, 

επιτυγχάνοντας έτσι υψηλό επίπεδο προστασίας του περιβάλλοντος στο 

σύνολό του. 

3. Με το τρίτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, για το οποίο αρμοδιότητα έχει το Υπουργείο 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, τροποποιείται ο υφιστάμενος 

νόμος περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών, έτσι ώστε να ενσωματωθούν στον 

τελευταίο οι διατάξεις της εν λόγω Οδηγίας που αφορούν, μεταξύ άλλων: 
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α. το δικαίωμα της αρμόδιας αρχής να χορηγεί άδεια απόρριψης αποβλήτων 

στις περιπτώσεις που δεν ικανοποιούνται οι διατάξεις του περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης των Νερών Νόμου και του περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης 

και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμου· 

β. τη ρύθμιση των περιπτώσεων «μεταβολής της λειτουργίας» της 

εγκατάστασης· 

γ. την υποχρέωση υποβολής νέας αίτησης για χορήγηση άδειας απόρριψης, σε 

περίπτωση «ουσιαστικής μεταβολής της λειτουργίας» της εγκατάστασης, και 

την πραγματοποίηση της απόρριψης μόνο εφόσον χορηγηθεί άδεια· 

δ. την παρακολούθηση της εξέλιξης των βέλτιστων διαθέσιμων τεχνικών και της 

κατάστασης του περιβάλλοντος από την τεχνική επιτροπή· 

ε. τη συμπερίληψη στην αίτηση για εξασφάλιση άδειας των εναλλακτικών 

επιλογών και περίληψης μη τεχνικού περιεχομένου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό σημείωμα που 

συνοδεύει τα υπό αναφορά νομοσχέδια, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις προέκυψαν 

ως αποτέλεσμα προειδοποιητικής επιστολής που στάλθηκε από την Ευρωπαϊκή 

Επιτροπή αναφορικά με τις ελλείψεις που εντοπίστηκαν στην ενσωμάτωση της πιο 

πάνω Οδηγίας IPPC για την ολοκληρωμένη πρόληψη και έλεγχο της ρύπανσης, γι’ αυτό 

και επιβάλλεται να γίνει η ταυτόχρονη υιοθέτησή τους το συντομότερο δυνατό. 

 Όλοι οι εμπλεκόμενοι που παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής 

συμφώνησαν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις που επιφέρουν τα υπό αναφορά 

εναρμονιστικά νομοσχέδια.   

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε 

υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των 

τριών υπό αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή τους σε νόμους. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2007. 

2.  Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

3.  Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 12Α.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου εδαφίου (1Α) στο άρθρο 

16 αυτού.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 20Α και 20Β.  

Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 11Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και 

Ελέγχου της Ρύπανσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 18Α, 18Β και 

18Γ.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 20Α.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4 και 5 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 

περί Προστασίας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο 
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περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007», αντίστοιχα.  

Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Προστασίας της 

Μητρότητας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Aντώνης Αντωνίου    

 Σκεύη Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαρτίου 2008.  

Στην εν λόγω συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Εργασίας και Υπηρεσίες Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των 

συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ 

και του Κυπριακού Συνδέσμου Οικογενειακού Προγραμματισμού.  Η εργοδοτική 

οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 

επιτροπής. 

 Σκοπός του πρώτου υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Προστασίας της Μητρότητας Νόμου με την επέκταση της διάρκειας της άδειας 

μητρότητας μισθωτής γυναίκας που έχει αναλάβει τη φροντίδα παιδιού ηλικίας κάτω των 

δώδεκα ετών, λόγω υιοθεσίας, από δεκατέσσερις εβδομάδες, που είναι σήμερα, σε 

δεκαέξι εβδομάδες. 
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 Αντίστοιχα, σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου με την επέκταση της περιόδου χορήγησης του 

επιδόματος μητρότητας, λόγω υιοθεσίας τέκνου, από δεκατέσσερις σε δεκαέξι 

εβδομάδες. 

 Σύμφωνα με την κοινή εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα υπό αναφορά 

νομοσχέδια, καθώς και τα στοιχεία που έθεσαν ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι προτεινόμενες 

τροποποιήσεις κρίνονται αναγκαίες μετά την επέκταση της άδειας και του επιδόματος  

μητρότητας για τις φυσικές μητέρες κατά δύο βδομάδες με τους τροποποιητικούς 

νόμους περί Προστασίας της Μητρότητας και περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Ν. 

109(Ι)/2007 και Ν. 110(Ι)/2007, αντίστοιχα, οι οποίοι τέθηκαν σε ισχύ από τις 25 Ιουλίου 

2007.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο, όπως εξήγησαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, κρίθηκε σκόπιμο 

οι προτεινόμενες τροποποιήσεις να έχουν αναδρομική ισχύ, με ημερομηνία έναρξης της 

ισχύος τους την 25η Ιουλίου 2007, προκειμένου να αρθεί η διάκριση ή η αδικία που έγινε 

σε βάρος των γυναικών μισθωτών που αποκτούν παιδί με υιοθεσία σε σχέση με τις 

φυσικές μητέρες. 

 Η εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Οικογενειακού Προγραμματισμού, 

αφού κατέθεσε και σχετικό σημείωμα στην επιτροπή, εξέφρασε τη συμφωνία του 

συνδέσμου με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και της 

εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τις προτεινόμενες 

ρυθμίσεις. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, 

υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και 

ομόφωνα εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή τους σε νόμους, αφού 
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προηγουμένως τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί 

Προστασίας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει το νομοσχέδιο αυτό που 

αφορά την επέκταση της διάρκειας της άδειας μητρότητας για τη γυναίκα που υιοθέτησε 

παιδί κάτω των δώδεκα ετών.  Την ίδια στιγμή όμως ζητούμε από το Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όπως καταθέσει νομοσχέδιο και για 

επέκταση/παράταση της άδειας μητρότητας για όσες γυναίκες, για όσες μητέρες έχουν 

πρόωρο τοκετό, κάτι για το οποίο συμφωνούν όλα τα μέλη της επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Μητρότητας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο 

Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-

Αγνοουμένων-Παθόντων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 

Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής 

Φερεγγυότητας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής  

 Ανδρέας Μουσκάλλης Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Νίκος Κουτσού 

 Σωτήρης Σαμψών  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρίασή της, που 

πραγματοποιήθηκε στις 26 Μαρτίου 2008.  Στο στάδιο της εξέτασης των προτεινόμενων 

κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών, του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ) 

και ο πρόεδρος της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σκοπός των εν λόγω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 16 του περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 

Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) Νόμου, είναι η τροποποίηση των 

βασικών κανονισμών για το Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας, 

ώστε να επιτευχθεί η ομαλή εισαγωγή του ευρώ στα ποσά των δανείων που 
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παραχωρούνται από τον ΚΦΙΚΒ μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 

Φερεγγυότητας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς αυτούς, το 

διοικητικό συμβούλιο του ΚΦΙΚΒ, συμμορφούμενο με το περιεχόμενο των διάφορων 

εγκυκλίων του Υπουργείου Οικονομικών αναφορικά με τις αναγκαίες προεργασίες που 

πρέπει να γίνουν για την ομαλή εισαγωγή του ευρώ στην Κύπρο, μελέτησε τις 

προεργασίες που πρέπει να γίνουν εκ μέρους του ΚΦΙΚΒ για την ομαλή εισαγωγή του 

ευρώ στα διάφορα σχέδιά του. 

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στην ίδια εισηγητική έκθεση, μετά από μελέτη του 

όλου θέματος, το διοικητικό συμβούλιο του ΚΦΙΚΒ κατέληξε στο συμπέρασμα ότι, έστω 

και εάν γίνει στρογγυλοποίηση σε ευρώ των ποσών των δανείων που παραχωρούνται 

μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας, αυτά δε θα είναι και 

πάλι εύχρηστα τόσο από τους επηρεαζόμενους αιτητές όσο και από το προσωπικό του 

ΚΦΙΚΒ.  Για το λόγο αυτό προχώρησε στην ετοιμασία των προτεινόμενων 

τροποποιητικών κανονισμών και κριτηρίων του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 

Φερεγγυότητας, ώστε τα παρεχόμενα ποσά δανείων να αυξομειωθούν ανάλογα, με 

σκοπό αυτά να καταστούν εύχρηστα. 

 Ειδικότερα, το διοικητικό συμβούλιο του ΚΦΙΚΒ εισηγείται όπως τα παρεχόμενα 

ποσά δανείων τροποποιηθούν, όπως φαίνεται στην τρίτη στήλη του πιο κάτω πίνακα: 

Υφιστάμενα 

ποσά σε λίρες 

Κύπρου 

Μετατροπή σε 

ευρώ των 

υφιστάμενων 

ποσών 

Υπό εισήγηση 

τροποποίηση σε 

ευρώ 

Αντίστοιχο ποσό 

της υπό εισήγηση 

τροποποίησης σε 

λίρες Κύπρου 

75.000 128.145,11 130.000 76.086 

60.000 102.516,09 105.000 61.454 
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50.000    85.430,07  85.000 49.748 

40.000   68.344,06  70.000 40.969 

30.000   51.258,01  50.000 29.264 

10.000   17.086,01  17.000  9.950 

  4.500     7.688,71   8.000 4.682 

  3.500     5.980,11   6.000 3.512 

  2.000    3.417,20  3.500 2.049 

  1.500    2.562,90  2.500 1.463 

  1.000    1.708,60  1.700   995 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των προνοιών των υπό αναφορά κανονισμών, η 

εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, τοποθετούμενη στην εισήγηση των μελών 

της επιτροπής για τη δυνατότητα αύξησης όλων των ποσών των παρεχόμενων δανείων 

μετά τη μετατροπή τους σε ευρώ, δήλωσε ότι κάτι τέτοιο απαιτεί νέα σχετική έγκριση 

του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής δήλωσε ότι η επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο θα 

εξετάσει οποιεσδήποτε αλλαγές προκύψουν σε σχέση με τη λειτουργία του ΚΦΙΚΒ.  

Παράλληλα, δήλωσε ότι η επιτροπή προτίθεται να μελετήσει τόσο τη δυνατότητα 

αύξησης των παρεχόμενων ποσών δανείων που παρουσιάζονται μειωμένα στους υπό 

συζήτηση κανονισμούς μετά τη μετατροπή τους σε ευρώ όσο και την περαιτέρω αύξηση 

αυτών για τα οποία γίνεται εισήγηση να αυξηθούν με τους υπό συζήτηση κανονισμούς.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-

Παθόντων, με βάση τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των εν 

λόγω κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Αποχετεύσεων 

Λάρνακας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Να σας πληροφορήσω ότι η πρώτη 

έκθεση για το θέμα αυτό είχε κυκλοφορήσει το 2007.  Τώρα έχει κυκλοφορήσει και 

συμπληρωματική έκθεση, η οποία είναι ομόφωνη.  Και οι δύο εκθέσεις θεωρούνται 

αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης Άγγελος Βότσης 

 Γιάννος Λαμάρης Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά 

κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 ∆εκεμβρίου 

2007.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 

Λάρνακας (ΣΑΛ), του ΠΑΣΥΞΕ, του ΣΤΕΚ, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών 

και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 
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 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 του 

περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των περί 

Αποχετεύσεων Λάρνακας Κανονισμών, ώστε να αυξηθούν τα τέλη που επιβάλλονται με 

βάση τους υπό τροποποίηση κανονισμούς, για να καταστεί δυνατή η υλοποίηση του 

χρηματοδοτικού προγράμματος της δεύτερης φάσης του αποχετευτικού συστήματος 

Λάρνακας, το οποίο θα ολοκληρωθεί το 2025. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους 

του Υπουργείου Εσωτερικών και του ΣΑΛ, οι προτεινόμενες με τους υπό συζήτηση 

κανονισμούς αυξήσεις των ισχυόντων τελών κρίθηκαν αναγκαίες, για να καταστεί 

δυνατή η υλοποίηση του χρηματοδοτικού προγράμματος της δεύτερης φάσης του 

αποχετευτικού συστήματος Λάρνακας.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το υπό αναφορά 

χρηματοδοτικό πρόγραμμα ετοιμάστηκε από το ΣΑΛ σε συνεργασία με την Ευρωπαϊκή 

Τράπεζα Επενδύσεων, η οποία είναι ο βασικός χρηματοδότης του εν λόγω συμβουλίου 

και η οποία έθεσε ως προϋπόθεση για τη δανειοδότησή του την εφαρμογή του εν λόγω 

προγράμματος από το συμβούλιο για την υλοποίηση της πιο πάνω φάσης.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για να καταστεί δυνατή η υλοποίηση του 

χρηματοδοτικού προγράμματος της δεύτερης φάσης του αποχετευτικού συστήματος 

Λάρνακας, τα τέλη τα οποία απαιτείται να επιβληθούν σταδιακά μέχρι το 2025 θα 

πρέπει να είναι μεγαλύτερα από τα ισχύοντα στους βασικούς κανονισμούς, γι’ αυτό και 

το ΣΑΛ, σε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών, ετοίμασε και κατέθεσε στη Βουλή 

τους υπό συζήτηση κανονισμούς. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, το υπό 

αναφορά συμβούλιο δε δύναται να επιβάλει αύξηση των τελών πέραν του ύψους που 

προβλέπεται από το χρηματοδοτικό πρόγραμμα του αποχετευτικού συστήματος 

Λάρνακας.   
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 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, η επιτροπή ζήτησε 

πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τα προτεινόμενα τέλη.  Στη βάση της 

ενημέρωσης που έτυχε, η επιτροπή διαφώνησε τόσο με το γεγονός ότι οι προτεινόμενες 

αυξήσεις που θα επιβάλλονται σταδιακά με τους υπό αναφορά κανονισμούς 

περιλαμβάνονται στο υπό αναφορά χρηματοδοτικό πρόγραμμα αντί στο κείμενο των εν 

λόγω κανονισμών όσο και με το γεγονός ότι η Βουλή καλείται να εγκρίνει τέλη μέχρι το 

έτος 2025. 

 Υπό το φως των πιο πάνω διαφωνιών της, η επιτροπή, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, κάλεσε το Υπουργείο 

Εσωτερικών όπως, σε συνεργασία με το ΣΑΛ, καταθέσει αναθεωρημένο κείμενο των 

υπό συζήτηση κανονισμών στο οποίο να περιλαμβάνεται κλιμακωτή αύξηση των 

ισχυόντων τελών μόνο για τα επόμενα πέντε χρόνια.  

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, ενεργώντας στη βάση όλων όσα ζητήθηκαν από την 

επιτροπή, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών, με τους 

οποίους προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Καθορίζονται τα ανώτατα ετήσια τέλη τα οποία δύναται το ΣΑΛ να επιβάλει σε 

κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακινήτου ή υποστατικού το οποίο βρίσκεται μέσα στην 

περιοχή η οποία θα εξυπηρετηθεί ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστημα 

αποχέτευσης λυμάτων του εν λόγω συμβουλίου, το οποίο θα κατασκευαστεί κατά 

τη διάρκεια της πρώτης φάσης του συστήματος αποχέτευσης λυμάτων Λάρνακας, 

ως ακολούθως: 

α.  Για ξενοδοχεία, αδειούχα οργανωμένα διαμερίσματα, βιομηχανικές ζώνες, 

διυλιστήρια, αεροδρόμιο από 1,2 σεντ για κάθε λίρα επί της εκτιμημένης 

αξίας του ακινήτου, που ισχύει σήμερα, σε 1,38 σεντ κλιμακωτά από την 1η 

Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 1,20 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 
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 μέχρι 1,25 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 1,31 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 1,38 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

β. Για κατοικίες ή και άλλα ακίνητα ή υποστατικά από 0,36 σεντ για κάθε λίρα 

επί της εκτιμημένης αξίας του ακινήτου, που ισχύει σήμερα, σε 0,60 σεντ 

κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 0,40 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 0,45 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 0,52 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 0,60 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

2. Καθορίζονται τα ανώτατα ετήσια τέλη τα οποία δύναται το ΣΑΛ να επιβάλει σε 

κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακινήτου ή υποστατικού το οποίο βρίσκεται μέσα στην 

περιοχή η οποία θα εξυπηρετηθεί ή μπορεί να εξυπηρετηθεί από το σύστημα 

αποχέτευσης λυμάτων του εν λόγω συμβουλίου, το οποίο θα κατασκευαστεί κατά 

τη διάρκεια της δεύτερης φάσης του συστήματος αποχέτευσης λυμάτων Λάρνακας, 

ως ακολούθως: 

α.  Για ξενοδοχεία, αδειούχα οργανωμένα διαμερίσματα, βιομηχανικές ζώνες, 

διυλιστήρια, αεροδρόμιο σε 1,38 σεντ για κάθε λίρα επί της εκτιμημένης αξίας 

του ακινήτου κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 1,20 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009,  

 μέχρι 1,25 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 1,31 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 1,38 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012.  

β. Για κατοικίες ή και άλλα ακίνητα ή υποστατικά σε 0,60 σεντ για κάθε λίρα επί  

της εκτιμημένης αξίας του ακινήτου κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 
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 μέχρι 0,40 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 0,45 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 0,52 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 0,60 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

3. Καθορίζονται τα ανώτατα ετήσια τέλη τα οποία δύναται το ΣΑΛ να επιβάλει σε 

κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο ακινήτου ή υποστατικού το οποίο βρίσκεται μέσα στην 

περιοχή του εν λόγω συμβουλίου η οποία θα εξυπηρετηθεί ή μπορεί να 

εξυπηρετηθεί από το σύστημα αποχέτευσης ομβρίων υδάτων του συμβουλίου από 

0,05 σεντ για κάθε λίρα επί της εκτιμημένης αξίας του ακινήτου σε 0,15 κλιμακωτά 

από την 1η Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 0,10 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 0,12 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 0,13 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 0,15 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

4. Αυξάνεται το ανώτατο όριο τέλους που επιβάλλεται από το ΣΑΛ με βάση την 

κατανάλωση νερού:  

α. από 25 σεντ, που επιβάλλεται σήμερα για κάθε κυβικό μέτρο νερού που 

καταναλώνει ο ιδιοκτήτης ή ο κάτοχος υποστατικού από το Συμβούλιο 

Υδατοπρομήθειας Λάρνακας και το οποίο εξυπηρετείται από το σύστημα 

αποχέτευσης λυμάτων του ΣΑΛ, σε 33 σεντ και 

β. από 25 σεντ, που επιβάλλεται στους ιδιοκτήτες ή κατόχους υποστατικών οι 

οποίοι προμηθεύονται νερό από άλλη πηγή εκτός του Συμβουλίου 

Υδατοπρομήθειας Λάρνακας και το οποίο καθορίζεται ανάλογα με τα κυβικά 

μέτρα λυμάτων ή βιομηχανικών απορριμματικών υγρών τα οποία 

εκκενώνονται στον υπόνομο οικοδομής, σε 33 σεντ 
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κλιμακωτά από την 1η Ιανουαρίου 2008: 

 μέχρι 22 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 

 μέχρι 25 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2010, 

 μέχρι 29 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2011, 

 μέχρι 33 σεντ έως την 31η ∆εκεμβρίου 2012. 

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΥΞΕ και του ΣΤΕΚ δήλωσαν στην επιτροπή ότι οι 

προτεινόμενες με τους υπό συζήτηση κανονισμούς αυξήσεις είναι μεγάλες και θα έχουν 

ως αποτέλεσμα την περαιτέρω αύξηση των διάφορων προβλημάτων που ήδη 

αντιμετωπίζει σήμερα η ξενοδοχειακή βιομηχανία.  

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας 

Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής τόνισαν στην επιτροπή την ανάγκη 

επίσπευσης από το αρμόδιο υπουργείο της διαδικασίας επανεκτίμησης των ακινήτων 

που βρίσκονται στις περιοχές των συμβουλίων αποχετεύσεων.  Επιπρόσθετα, ο 

εκπρόσωπος του  Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών επισήμανε την ανάγκη 

επιχορήγησης από την κυβέρνηση των διάφορων τελών που επιβάλλονται από τα 

συμβούλια αποχετεύσεων, για να μην επιβαρύνονται με όλα τα ποσά των 

προτεινόμενων αυξήσεων οι καταναλωτές. 

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, αφού έλαβαν υπόψη όλα 

όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των 

υπό συζήτηση κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, αναπλ. πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Άγγελος Βότσης 
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 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης  

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε τους υπό αναφορά 

κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η 

Μαρτίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου Προγραμματισμού και του 

Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας.   

 Θα πρέπει να αναφερθεί ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών έχει ήδη 

κυκλοφορήσει έκθεσή της για τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη 

Βουλή από το 2007 και επανακατατέθηκαν το 2008 με αναθεωρημένο τίτλο.  Στην 

αρχική  τους κατάθεση οι κανονισμοί αυτοί τιτλοφορούνταν ως «Οι περί Αποχετεύσεων 

Λάρνακας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007», τίτλο τον οποίο φέρει και η 

αρχική έκθεση της επιτροπής.    

 Σημειώνεται ότι στην εν λόγω έκθεση της επιτροπής, που κυκλοφόρησε στις 13 

∆εκεμβρίου 2007, περιλαμβάνονται οι σκοποί και οι επιδιώξεις των προτεινόμενων 

κανονισμών, καθώς και όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν σε σχέση με αυτούς από τους 

αρμοδίους στην επιτροπή. 

 Κατά την υπό αναφορά επανεξέταση τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν περαιτέρω 

διευκρινίσεις από τους αρμοδίους, στα πλαίσια των οποίων οι τελευταίοι 

επαναβεβαίωσαν τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών 

όπως έχουν τελικά τροποποιηθεί, έτσι ώστε η ισχύς τους να αρχίζει από τη δημοσίευσή 

τους και όχι από την 1η Ιανουαρίου 2008, για να αποφευχθεί οποιαδήποτε αναδρομική 

επιβολή τελών.  Με την τροποποίηση αυτή της επιτροπής συμφώνησαν και οι 

εκπρόσωποι της εκτελεστικής εξουσίας. 



 23

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων προς τους 

Υπαλλήλους της Επιτροπής του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πολεμιδιών (Γαρύλλη) 

και Γερμασόγειας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Εξ όσων αντιλαμβάνομαι, 

∆ΗΣΥ, ∆ΗΚΟ, Ε∆ΕΚ είναι υπέρ, ΑΚΕΛ, Οικολόγοι εναντίον.  Η έκθεση δεν είναι 

ομόφωνη και παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να τη 

διαβάσει. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι γνωστό.  Νομίζω ότι δε χρειάζεται να διαβαστεί η 

έκθεση· είναι απλό το θέμα.  Έχουμε ψηφίσει παρόμοια θέματα κατ’ επανάληψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής εισηγείται να μη διαβαστεί η έκθεση.  

Υπάρχει ένσταση στην εισήγηση αυτή;   

 ∆ε βλέπω ένσταση.   

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 

που τιτλοφορούνται «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων προς τους 

Υπαλλήλους της Επιτροπής του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πολεμιδιών 

(Γαρύλλη) και Γερμασόγειας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 
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 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 

σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος 

∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής 

του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πολεμιδιών (Γαρύλλη) και Γερμασόγειας.  Οι 

συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ, ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 

εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 4Α 

και 24 του περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 

Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων προς τους Υπαλλήλους της Επιτροπής του 

Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πολεμιδιών (Γαρύλλη) και Γερμασόγειας Κανονισμών, 

έτσι ώστε να επεκταθεί το όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των υπαλλήλων της 

Επιτροπής του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πολεμιδιών (Γαρύλλη) και Γερμασόγειας 

από το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, κατά ανάλογο τρόπο με τις 

ρυθμίσεις που ισχύουν ήδη για τους δημόσιους υπαλλήλους.   

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα 

ακόλουθα: 

1. Η επέκταση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των πιο πάνω υπαλλήλων 

στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, η οποία θα ισχύσει καθ’  ολοκληρίαν από 

την 1η Ιουλίου 2008 για τους υπαλλήλους που συμπληρώνουν το εξηκοστό έτος 

της ηλικίας τους κατά ή μετά την εν λόγω ημερομηνία.   

2. Ο καθορισμός της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των υπαλλήλων οι οποίοι 
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συμπληρώνουν το εξηκοστό έτος της ηλικίας τους μεταξύ της ημερομηνίας 

έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών και της 30ής Ιουνίου 2008, 

συμπεριλαμβανομένων και των δύο ημερομηνιών, στο εξηκοστό δεύτερο έτος.   

3. Ο καθορισμός του εφάπαξ ποσού που θα καταβάλλεται στους πιο πάνω 

υπαλλήλους κατά την αφυπηρέτησή τους με τη συμπλήρωση του εξηκοστού 

πρώτου, του εξηκοστού δεύτερου και του εξηκοστού τρίτου έτους της ηλικίας τους, 

αντίστοιχα, καθώς και της ηλικίας και του ποσού που θα καταβάλλεται σ’  αυτούς 

στις περιπτώσεις που υποβάλουν αίτηση για οικειοθελή πρόωρη αφυπηρέτηση.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της Επιτροπής του Κυβερνητικού 

Υδατικού Έργου Πολεμιδιών (Γαρύλλη) και Γερμασόγειας δήλωσαν πως με τους υπό 

αναφορά κανονισμούς υλοποιείται σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για 

υιοθέτηση της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης και στους υπαλλήλους της 

Επιτροπής του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πολεμιδιών (Γαρύλλη) και Γερμασόγειας, 

κατ’  ανάλογο τρόπο με τις ρυθμίσεις που ήδη ισχύουν για τους δημόσιους υπαλλήλους.   

  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ με γραπτό υπόμνημα που απέστειλε στην 

επιτροπή διατυπώνει τη θέση ότι υιοθετεί πλήρως τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 

ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 

Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται, ως θέμα αρχής, την απόρριψη των 

υπό αναφορά κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 

∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 

της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθετούν τις πρόνοιες 

των υπό αναφορά κανονισμών.    
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εισηγείται, 

κατά πλειοψηφία των μελών της, την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών.  

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη το μικρό αριθμό 

εργοδοτουμένων που υπάγονται στο ταμείο της υπό αναφορά επιτροπής, καλεί την 

εκτελεστική εξουσία να μελετήσει το ενδεχόμενο ενοποίησης διάφορων τέτοιων ταμείων 

των οποίων ο αριθμός των εργοδοτουμένων είναι μικρός, με σκοπό τη διασφάλιση της 

βιωσιμότητας της λειτουργίας τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και είκοσι μία εναντίον. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Υφαντουργικών Προϊόντων (Προσδιορισμός 

Ινικής Σύνθεσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 

θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 

κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Υφαντουργικών Προϊόντων 

(Προσδιορισμός Ινικής Σύνθεσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο πάνω 

κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η  

Μαρτίου 2008.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

∆ημοκρατίας. Το Γενικό Χημείο του Κράτους, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 

εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, για τους λόγους που παρατίθενται σε 

σχετική επιστολή του προς την επιτροπή. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 35 του 

περί Εμπορικών Περιγραφών Νόμου, είναι η τροποποίηση των βασικών κανονισμών 

για τον προσδιορισμό της ινικής σύνθεσης των υφαντουργικών προϊόντων με στόχο την 

περαιτέρω εναρμόνισή τους με το κοινοτικό κεκτημένο. 

 Σύμφωνα με τα όσα διαλαμβάνονται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει 

τους υπό αναφορά κανονισμούς, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι η αρμόδια αρχή για την εφαρμογή 

των περί Υφαντουργικών Προϊόντων (Προσδιορισμός Ινικής Σύνθεσης) 

Κανονισμών. 
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2. Η Οδηγία 2007/4/ΕΚ προσαρμόστηκε στην τεχνική πρόοδο, με επέκταση του 

πεδίου εφαρμογής της με την προσθήκη νέου είδους υφάνσιμης ίνας στον 

κατάλογο των ινών που παρατίθενται στα σχετικά παραρτήματα της εν λόγω 

Οδηγίας, και επομένως η τροποποίηση του παραρτήματος των περί 

Υφαντουργικών Προϊόντων (Προσδιορισμός Ινικής Σύνθεσης) Κανονισμών του 

2001 και 2007 κρίνεται αναγκαία για σκοπούς εναρμόνισης, ώστε να 

συμπεριληφθεί και η νέα υφάνσιμη ίνα στο σχετικό πίνακα στον οποίο 

καθορίζονται και οι αντίστοιχες μέθοδοι δοκιμών. 

3. ∆εν τίθεται θέμα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κεκτημένο. 

4. Υπάρχει η δυνατότητα υλοποίησης των προνοιών των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι, ενώ, σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα, η χρονική 

δέσμευση της Κύπρου για την υιοθέτηση της Οδηγίας αυτής είναι η 2α Φεβρουαρίου 

2008, οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν ενώπιον της Βουλής για έγκριση στις 4 

Μαρτίου 2008. 

 Το Γενικό Χημείο του Κράτους σε σχετική επιστολή του προς την επιτροπή, όπως 

έχει ήδη αναφερθεί, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2008, αναφέρει ότι αδυνατεί να 

ανταποκριθεί στις απαιτήσεις που επιβάλλονται σ’ αυτό από τον περί Εμπορικών 

Περιγραφών Νόμο, λόγω πολλών άλλων υποχρεώσεων που έχουν προκύψει από την 

ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών όπως αυτοί έχουν κατατεθεί 

από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Ερχόμαστε τώρα στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 

κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε πρόταση για διαφοροποίηση; 

         ∆εν υπάρχει.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 

επιτροπές 

1. Ο περί Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.01.049.033-

2008) 

Εργασίας και 

Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων 

2. Ο περί της Συμφωνίας 

Συνεργασίας μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της 

Κυβέρνησης του Λιβάνου 

για την Αεροναυτική και 

Ναυτική Έρευνα και 

Εξωτερικών Εξωτερικών 
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∆ιάσωση (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.01.049.034-

2008) 

3. Οι περί Υπουργείου 

Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 

και Περιβάλλοντος 

(Υπηρεσία Περιβάλλοντος) - 

Θέση Λειτουργού Φυσικού 

Περιβάλλοντος (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.039-

2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 

Πόρων και 

Περιβάλλοντος 

Νομικών 

4. Έγγραφα (Υπ. Εμπ. 1 και 

2/2008) σύμφωνα με τους 

περί Πρόσληψης Έκτακτων 

Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 

και Εκπαιδευτική Υπηρεσία 

Νόμους του 1995 έως 2004. 

(Αρ. Φακ. 15.17.005) 

Εμπορίου, 

Βιομηχανίας και 

Τουρισμού 

Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 

επιτροπή 

Ο περί Προστασίας και 

∆ιαχείρισης Αγρίων Πτηνών και 

Άντρο Κυπριανού, 

βουλευτή εκλογικής 

Εσωτερικών 
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Θηραμάτων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.02.049.006-2008) 

περιφέρειας 

Λευκωσίας, 

Γιάννο Λαμάρη, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού, 

Τάκη Χατζηγεωργίου, 

Ιωνά Νικολάου, 

Χρήστο Στυλιανίδη, 

Νίκο Τορναρίτη, 

Νεόφυτο 

Κωνσταντίνου, 

βουλευτές εκλογικής 

περιφέρειας 

Λευκωσίας, 

Άγγελο Βότση, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού, 

Φειδία Σαρίκα, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου, 

και Ρίκκο Ερωτοκρίτου, 

βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στο Τρίτο Κεφάλαιο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν δοθεί 

γραπτώς.   
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(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Mαρτίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 

Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.022, ημερομηνίας 27 Ιουλίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου 

«Ερώτηση Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Γεώργιου Γεωργίου 

σχετικά με την επιδιόρθωση κατοικιών των εγκλωβισμένων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 

με αρ. Ερ. 23.06.009.02.022 και ημερ. 27/8/2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στις 19/5/2006 εγκρίθηκε από τη ∆ιυπουργική Επιτροπή για πρώτη φορά 

Ολοκληρωμένο Σχέδιο επιδιόρθωσης των κατοικιών των εγκλωβισμένων, 

συνολικού κόστους £1.5 εκ.  Η υλοποίηση του έργου άρχισε εντός του 2007.  

Συνολικά έχουν υποβληθεί 232 αιτήσεις στην Ομάδα Ανοικοδόμησης και 

Επανεγκατάστασης. 

(β) Το 2007 η Επιτροπή Αξιολόγησης ενέκρινε συνολική βοήθεια £279.450 για 41 

κατοικίες.  Τα χρήματα που διατέθηκαν το 2007 για δουλειές που έγιναν και για 

προκαταβολή προγραμματισμένων εργασιών ανέρχονται σε £159.616.  Στον 

προϋπολογισμό του 2008 υπάρχει διαθέσιμο κονδύλι £800.000 για το πιο πάνω 

σκοπό. 

(γ) Στις 28 Ιανουαρίου, έχει πραγματοποιηθεί η πρώτη συνεδρία της Επιτροπής 

Αξιολόγησης για το 2008, στην οποία έχουν εγκριθεί 21 αιτήσεις για συνολική 

βοήθεια €255.343 και έχει παραχωρηθεί περίπου ποσό €145.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Mαρτίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 

Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.216, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.216, ημερ. 20.11.2007 του Bουλευτή Eκλογικής 

Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας 

με ημερ. 17.12.2007, προς τον Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων και 

σας πληροφορώ ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως θα προωθήσει το διαχωρισμό 

16 νέων οικοπέδων, τα οποία είναι επέκταση της Περιοχής Θ΄ και 50 οικοπέδων, τα 

οποία αποτελούν επέκταση της Περιοχής Β΄.   

 2.  Τα πιο πάνω οικόπεδα αναμένεται να παραχωρηθούν σε ένα περίπου χρόνο.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα στην ημερησία 

διάταξη βρίσκεται το θέμα «Η ανάγκη στήριξης της αγροτικής τάξης μέσα στις νέες 

συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση».  Θέμα εγγραφέν με 

εισήγηση του βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα.  Συνέχιση της συζήτησης σήμερα.  

Στον κατάλογο ενώπιον του προεδρείου πρώτος ομιλητής είναι ο κ. Ντίνος 

Χατζηνικόλας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, στο βήμα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ξεκινώντας κάποιος να αναλύσει τη σημερινή κατάσταση της αγροτικής οικονομίας 

στην Κύπρο, το πιο σωστό θα ήταν να εξετάσει ιστορικά την πορεία της, πριν από το 

1960, μετά την ανεξαρτησία και μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Πριν από το 1960 η συντριπτική πλειοψηφία των Κυπρίων ασχολείτο με τη 

γεωργοκτηνοτροφία ως κύριο επάγγελμα, παρ’ όλες τις φορολογίες, τις δυσκολίες, τις 

αντιξοότητες, τα μέτρα και τους εξαναγκασμούς που επέβαλλε η τότε αγγλική αποικιακή 

κυβέρνηση. 
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 Μετά την ανεξαρτησία, ακόμα και με την ανάπτυξη του δευτερογενούς και 

τριτογενούς τομέα της οικονομίας μας, η αγροτική οικονομία αποτελούσε έναν από τους 

κύριους τομείς απασχόλησης και η συνεισφορά της στην εθνική οικονομία 

εξακολουθούσε να είναι σε πολύ υψηλά επίπεδα.  Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι 

μετά τα τραγικά γεγονότα του 1974 το μοναδικό εισόδημα από τις εξαγωγές της Κύπρου 

στο εξωτερικό ερχόταν μόνο από τις εξαγωγές γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, αφού 

ο πόλεμος και η κατοχή είχαν καταστρέψει τη βιομηχανία και τον τομέα των υπηρεσιών 

στον τόπο μας. 

 Οι κυριότεροι εξαγωγικοί προορισμοί των προϊόντων μας ήταν οι χώρες της 

Κοινοπολιτείας -κυρίως το Ηνωμένο Βασίλειο- οι αδέσμευτες και οι πρώην 

σοσιαλιστικές χώρες, ακόμα και οι χώρες της τότε ΕΟΚ. 

 Με την ένταξη της Μεγάλης Βρετανίας στην ΕΟΚ, την εφαρμογή της Κοινής 

Αγροτικής Πολιτικής της ΕΟΚ και την υιοθέτηση της GATT από εκατό τριάντα και πλέον 

χώρες, τα αγροτικά προϊόντα της Κύπρου για διάφορους λόγους, που θα αναλύσω πιο 

κάτω, άρχισαν να εκτοπίζονται από ομοειδή προϊόντα άλλων χωρών σε όλες τις ξένες 

αγορές, ακόμα και στην ίδια την κυπριακή αγορά. 

 Τα λάθη, οι παραλείψεις, οι ετσιθελισμοί, η μη σωστή αντιμετώπιση των θέσεων 

του αγροτικού κινήματος και κυρίως της ΕΚΑ από τις εκάστοτε κυβερνήσεις, αλλά και 

των διάφορων κοινοβουλευτικών ομάδων μέσα στη Βουλή, σε συνδυασμό και με 

άλλους εξωγενείς παράγοντες και με το ξηρό κλίμα της Κύπρου, έχουν επιφέρει 

ανεπανόρθωτες ζημιές στην αγροτική μας οικονομία, με αποτέλεσμα η συνεισφορά της 

σήμερα στο εθνικό εισόδημα να είναι κάτω από το 4%. 

 Αιτήματα του αγροτικού κινήματος, όπως δημιουργία συμβουλίων εμπορίας, 

ίδρυση ενιαίου φορέα διαχείρισης υδάτων, ανακατανομή και ενοποίηση του γεωργικού 

κλήρου, κυβερνητική βοήθεια προς τους γεωργούς για επενδύσεις σε νέες τεχνολογίες 

και νέες ποικιλίες, σε αναδιαρθρώσεις ακόμα των διάφορων γεωργικών καλλιεργειών, 
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αγροτικά χρέη, επιδοτήσεις εξαγωγών και αρκετά άλλα, δεν εισακούστηκαν όσο θα 

έπρεπε, με αποτέλεσμα να βρεθούμε στην τραγική κατάσταση που βρισκόμαστε 

σήμερα. 

 Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ στο πόσο σωστή ήταν η εκτίμηση της ΕΚΑ για τα 

προβλήματα που θα παρουσιάζονταν στην αγροτική μας οικονομία, όταν από το 1972, 

σε συνάντηση της τότε ηγεσίας της με τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

αείμνηστο Αρχιεπίσκοπο Μακάριο, παρέδωσε σ’ αυτόν εμπεριστατωμένη μελέτη που 

αποδείκνυε πέραν πάσης αμφιβολίας ότι, αν δε λαμβάνονταν τα απαιτούμενα μέτρα, η 

σύνδεση ή και η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα επέφερε 

ανεπανόρθωτα πλήγματα στον αγροτικό κόσμο.  Γι’ αυτούς τους φόβους και τις 

ανησυχίες του αγροτικού κινήματος είχαν ενημερωθεί και οι μετέπειτα Πρόεδροι της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας, χωρίς ωστόσο να παρθούν οι απαιτούμενες αποφάσεις, εκτός 

από κάποια σπασμωδικά μέτρα, τα οποία δε βοήθησαν και δε στήριξαν όσο θα έπρεπε 

τη γεωργοκτηνοτροφία μας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Συνεχίστε, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Το μεγαλύτερο δυστυχώς πλήγμα δέχθηκε η αγροτική τάξη της Κύπρου, όταν 

ξεκίνησαν οι προενταξιακές συνομιλίες για την εναρμόνισή μας με το ευρωπαϊκό 

κεκτημένο.  Παρ’ όλες τις εκκλήσεις και τις φωνές τότε ολόκληρου του αγροτικού 

κινήματος ότι θα έπρεπε ο Πρόεδρος και ο διαπραγματευτής της Κύπρου να 

ενημερώνουν και να ενημερώνονται από το αγροτικό κίνημα, οι εκκλήσεις δεν 
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εισακούστηκαν και όλες οι αποφάσεις πάρθηκαν στις Βρυξέλλες ερήμην του αγροτικού 

κόσμου της Κύπρου. 

 Ποια όμως ήταν τα ζητήματα που έθεταν τότε όλες οι αγροτικές οργανώσεις του 

τόπου μας;  Εδώ θα προσπαθήσω να απαριθμήσω μερικά που, κατά τη γνώμη μου, αν 

υιοθετούνταν, ο αγροτικός κόσμος θα ήταν σήμερα σε πολύ καλύτερη μοίρα: 

1. Όπως έγινε με όλες τις χώρες που εντάχθηκαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στα 

στάδια της εναρμόνισης απορρόφησαν τεράστια κονδύλια για την εναρμόνισή τους 

στον αγροτικό τομέα, το ίδιο έπρεπε να ζητήσει και η Κύπρος, πράγμα που 

δυστυχώς δεν έγινε. 

2. Στις συνομιλίες θα έπρεπε να τονιστούν οι ιδιαιτερότητες της Κύπρου όσον αφορά 

το υψηλό κόστος παραγωγής και διάθεσης λόγω του ξηροθερμικού της κλίματος 

και της έλλειψης νερού, το ότι η Κύπρος είναι δυστυχώς μοιρασμένη, ο μικρός 

γεωργικός κλήρος, το κόστος εξαγωγής, τα κίνητρα που θα έπρεπε να δοθούν για 

τις ξηρικές καλλιέργειες κ.ά. 

3. Η χρηματοδότηση από κοινοτικούς πόρους των διάφορων σχεδίων ανάπτυξης 

εκείνων των κλάδων της αγροτικής μας οικονομίας που είχαν μέλλον και θα 

απέφεραν και τα απαιτούμενα εισοδήματα. 

4. Η ίδρυση και λειτουργία του ΚΟΑΠ, κάτι που δυστυχώς άργησε να γίνει και έγινε 

μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

5. Η ανάγκη ενίσχυσης της προσπάθειας από κρατικούς πόρους, καθώς και άλλα 

αιτήματα τα οποία δεν εισακούστηκαν και δυστυχώς οι προβλέψεις του αγροτικού 

μας κινήματος για την καταστροφή της αγροτικής μας οικονομίας επαληθεύτηκαν 

με το χειρότερο τρόπο. 

 Ποιος θα μπορούσε στ’ αλήθεια να φανταστεί ότι η Κύπρος από χώρα εξαγωγής 

αγροτικών προϊόντων θα καταντούσε χωματερή για τα δικά της προϊόντα και θα γινόταν 

χώρα εισαγωγής ξένων ομοειδών προϊόντων; 
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 Με τα σημερινά δεδομένα που έχει δημιουργήσει η παρούσα κατάσταση, 

προβάλλει το εύστοχο ερώτημα κατά πόσον έχει μέλλον η αγροτική μας οικονομία ή θα 

την αφήσουμε να καταστραφεί τελειωτικά.  Νομίζω πως όλοι μας συμφωνούμε ότι η 

αγροτική τάξη πρέπει να στηριχθεί ποικιλοτρόπως από το κράτος, κάτω από τις νέες 

συνθήκες που δημιουργήθηκαν μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η νέα κυβέρνηση του Προέδρου ∆ημήτρη Χριστόφια έχει περιλάβει στο 

πρόγραμμά της και θέσεις που πιστεύω ότι με την εφαρμογή τους θα επιλύσουν αρκετά 

από τα προβλήματα. 

 Εδώ να μου επιτρέψετε να αναφερθώ περιληπτικά στο ίδιο το πρόγραμμα που 

αφορά το κεφάλαιο “αγρότες”.  Η αγροτική οικονομία τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια 

πέρασε μέσα από τις συμπληγάδες της φιλελευθεροποίησης του εμπορίου και της 

μονόπλευρης εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο με σοβαρές επιπτώσεις στον 

αγροτικό κόσμο.  Γίναμε μάρτυρες της συρρίκνωσης του αγροτικού εισοδήματος με την 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την πλήρη διαφοροποίηση των 

συνθηκών. 

 Η απλή παρακολούθηση των τεκταινομένων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η 

παθητική μηχανιστική μεταφορά τους στις κυπριακές συνθήκες δε δημιουργούν 

προϋποθέσεις ανάκαμψης των αγροτικών κλάδων, δε συμβάλλουν στην υπέρβαση των 

διαρθρωτικών αδυναμιών και δε συντελούν στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των 

κυπριακών αγροτικών προϊόντων, η οποία επιτυγχάνεται πρωτίστως με την αύξηση της 

παραγωγικότητας και τη μείωση του κόστους παραγωγής. 

 Τι προτείνεται;  Βασικός άξονας άσκησης αναπτυξιακής αγροτικής πολιτικής είναι 

ο ορθολογικός συνδυασμός κοινοτικών προγραμμάτων και εθνικών σχεδίων, ώστε να 

επιτυγχάνεται το μεγαλύτερο δυνατό όφελος για τους παραγωγούς όλων των αγροτικών 

κλάδων, όπως: 

 η μέγιστη κεφαλαιουχική επένδυση για εκσυγχρονισμό της παραγωγικής 
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διαδικασίας, η επίλυση χωροταξικών προβλημάτων και η συνεχής βελτίωση της 

υποδομής των κτηνοτροφικών μονάδων,  

 η μείωση του κόστους παραγωγής και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των 

παραγόμενων προϊόντων. 

 Η προώθηση και διατήρηση μιας συνεχούς αναπτυξιακής αγροτικής πολιτικής θα 

επιτευχθεί μέσω δύο βασικών πυλώνων, του συγχρηματοδοτούμενου από κοινοτικά και 

εθνικά κονδύλια Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 και των 

αναπτυξιακών δαπανών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

και άλλων υπηρεσιών του δημόσιου και ημιδημόσιου τομέα. 

 Η προώθηση και διατήρηση αναπτυξιακής αγροτικής πολιτικής δεν είναι αρκετή 

για την ενίσχυση και στήριξη του αγροτικού εισοδήματος και τη συγκράτηση του κόσμου 

στην ύπαιθρο, ιδιαίτερα σε ευαίσθητες περιοχές, όπως οι ορεινές, απομακρυσμένες και 

μειονεκτικές.  Γι’ αυτό με το σχεδιασμό και την προώθηση σειράς μέτρων θα 

δημιουργήσουμε όλες τις βασικές προϋποθέσεις για την πρακτική εφαρμογή του 

πολυλειτουργικού ρόλου του αγρότη, με τη δημιουργία πρόσθετων εναλλακτικών 

προτάσεων απασχόλησης και νέων θέσεων εργασίας, με την ανάπτυξη επιμέρους 

βιοτεχνικών μονάδων, συμπεριλαμβανομένων και μονάδων μεταποίησης, καθώς και με 

την παροχή αυξημένων κινήτρων και φορολογικών ελαφρύνσεων στους κατοίκους των 

περιοχών αυτών. 

 Η αναζωογόνηση της υπαίθρου και η αναβάθμιση της ποιότητας ζωής στις 

κοινότητες θα ενισχυθούν με ειδικά προγράμματα αγροτουρισμού, στα οποία θα 

εμπλακούν οι φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης και ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού 

για την προσέλκυση εσωτερικού τουρισμού, αλλά κυρίως για την παροχή ειδικών 

πακέτων για τουρίστες άλλων χωρών. 

 Στο πρόγραμμα γίνεται επίσης ενδελεχής αναφορά στο υδατικό, στη γεωργική 

έρευνα, στην κτηνοτροφία και τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, στη γεωργική ασφάλιση, στην 
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αλιεία, στα δάση, καθώς και σε αρκετά άλλα θέματα που αφορούν τη στήριξη της 

υπαίθρου και της αγροτικής τάξης. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εδώ που έχουμε φτάσει, η ανάγκη στήριξης της αγροτικής οικονομίας της Κύπρου 

είναι υπόθεση όλων μας.  Το κράτος, η Βουλή, το αγροτικό κίνημα και όλοι όσοι 

εμπλέκονται στο θέμα αυτό πρέπει από κοινού, με ένα σωστό και εποικοδομητικό 

διάλογο, να φροντίσουμε να ξεπεραστούν και να επιλυθούν όλες οι δυσκολίες και τα 

προβλήματα που ταλανίζουν την αγροτική τάξη και την ύπαιθρο.  Για ιστορικούς, 

οικονομικούς, πολιτιστικούς και περιβαλλοντικούς λόγους η αγροτική οικονομία και η 

ύπαιθρος πρέπει να στηριχθούν και να ορθοποδήσουν.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηνικόλα. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Σωτήρης Σαμψών από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Φίλε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο αγροτικός κόσμος στην Κύπρο βρίσκεται στο χείλος του γκρεμού.  Οι αγρότες 

μας βρίσκονται αντιμέτωποι, Τάκη, με το ενδεχόμενο πλήρους και ολικής καταστροφής.  

Σειρά κρατικών λαθών, σειρά παραλείψεων και η επί σειρά ετών παντελής έλλειψη 

διορατικότητας και σωστού μακροπρόθεσμου προγραμματισμού μάς οδήγησαν στη 

δεινή θέση στην οποία βρίσκεται σήμερα η γεωργία και η αγροτική τάξη.  Η Κοινή 

Αγροτική Πολιτική, γνωστή ως ΚΑΠ, εισήχθηκε πριν από πενήντα τόσα χρόνια, με 

σκοπό την εξάλειψη των ελλείψεων που αντιμετώπιζε τότε η Ευρώπη… 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Στα φθαρτά. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 
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 Με συγχωρείτε;   

 Α!  Όσον αφορά στην παραγωγή γεωργικών προϊόντων. 

 Καλά, κύριε συνάδελφε, να μας διακόπτουν οι εξ αριστερών αλλά τζιαι οι εκ δεξιών; 

 Για πολλές δεκαετίες, λοιπόν, η Κοινή Αγροτική Πολιτική βασιζόταν στην 

επιδότηση της παραγωγής.  Με εγγυημένες τιμές, οι οποίες αψηφούσαν τους απλούς 

κανόνες της προσφοράς και της ζήτησης, οι Ευρωπαίοι αγρότες παρήγαγαν μεγάλες 

ποσότητες γεωργικών προϊόντων, τα οποία βεβαίως έμεναν απούλητα.  Οι επιδοτήσεις 

των τιμών απορροφούσαν μέχρι και το 70%, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του 

προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ παράλληλα οι αγρότες κέρδιζαν πολύ 

λιγότερα απ’ όσα κανείς θα ανέμενε.   

 Σήμερα η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει επιτέλους κατανοήσει πως οι αγρότες 

χρειάζονται κάτι παραπάνω από απλές επιδοτήσεις και επιτέλους έχει στραφεί από την 

εγγύηση τιμών στην εγγύηση της σταθερότητας των εισοδημάτων τους μέσα από 

πληρωμές άμεσες.  Η καινούργια Κοινή Αγροτική Πολιτική που εφαρμόστηκε μόλις το 

2003 έχει επιφέρει ριζοσπαστικές αλλαγές στον κόσμο της υπαίθρου.  Έχει εισαγάγει 

μία κοινωνική και πολιτιστική διάσταση στις προσπάθειες της Ευρωπαϊκής Ένωσης να 

προστατέψει τη ζωή της υπαίθρου.  Οι αγρότες είναι λοιπόν στην Ευρώπη πια το 

επίκεντρο μίας πολιτικής η οποία συμφέρει και τους ίδιους και την κοινωνία γενικότερα.  

Κάτω από τη νέα αυτή Κοινή Αγροτική Πολιτική οι αγρότες αντιμετωπίζονται ως 

επιχειρηματίες οι οποίοι έχουν την ελευθερία να παράγουν ότι αυτοί επιθυμούν, με βάση 

τη ζήτηση και τις απαιτήσεις της αγοράς και όχι βεβαίως με βάση τις αποφάσεις των 

πολιτικών.   

 Η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική εστιάζεται με τον τρόπο αυτό στην ποιότητα της 

ζωής των αγροτών και, αν θέλετε, έχει αντικαταστήσει τις παρωχημένες αντιλήψεις οι 

οποίες έδιδαν σημασία μόνο στη γεωργική παραγωγή, χωρίς να εστιάζονται καθόλου 

στον αγρότη.  Οι αγρότες από παραγωγοί τροφής έχουν μετατραπεί στα μάτια της 
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Ευρώπης σε πολίτες που ζουν στις αγροτικές περιοχές και οι οποίοι έχουν απόλυτο 

δικαίωμα επιλογής ως προς το πού θα ζουν και πώς θα ζουν, τι θα παράγουν και πόσο 

κερδοφόρο θα είναι αυτό.  Παράλληλα, η νέα ευρωπαϊκή πολιτική έχει στραμμένη την 

προσοχή της προς τις επόμενες γενιές αγροτών, διαφυλάττοντας έτσι την επιβίωση της 

αγροτικής κοινωνίας με όλα τα κοινωνικά, πολιτιστικά, αλλά και τα εθνικά κυρίως οφέλη 

που αυτό συνεπάγεται.   

 Η προσπάθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης να βοηθήσει την καλυτέρευση της 

διαβίωσης των αγροτών εκφράζεται εν μέρει και από το γεγονός πως μέρος των 

κονδυλίων που στο παρελθόν προσφέρονταν για την εγγύηση των τιμών διατίθενται 

σήμερα για την καλυτέρευση των συνθηκών διαβίωσης αυτών που ζουν εκτός πόλεων.  

Στην Κοινή Αγροτική Πολιτική περιλαμβάνονται προγράμματα αναβίωσης της υπαίθρου, 

ενώ παράλληλα κονδύλια που έχουν απελευθερωθεί χάρη στην κατάργηση των 

επιδοτήσεων έχουν μεταφερθεί στα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία και στα Ταμεία Συνοχής.  Αυτά 

τα χρήματα, ενώ φαινομενικά είναι άσχετα με τη γεωργία, αποτελούν μέρος μίας ενιαίας 

πολιτικής για την ανάπτυξη της υπαίθρου. 

 Το γεγονός αυτό είναι, αντιλαμβάνεστε, σημαντικό για την Κύπρο, αφού η γήρανση 

του αγροτικού πληθυσμού και οι προοπτικές διαδοχής του αποτελεί ένα από τα βασικά 

εμπόδια στη βιωσιμότητα των αγροτικών μονάδων.  Χαρακτηριστικό είναι πως σήμερα 

το 37% των αγροτών μας έχουν ηλικία μεγαλύτερη των πενήντα πέντε ετών, ενώ μόλις 

το 13% είναι κάτω από τριάντα πέντε. 

 Οι νέοι, ιδιαίτερα τα παιδιά των σημερινών αγροτών, είναι η μόνη ελπίδα για την 

επιβίωση του κλάδου, αλλά και της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Η Ευρωπαϊκή 

Ένωση προσφέρει στους νέους αγρότες πέρα από τις εκταρικές επιδοτήσεις και πιο 

υψηλές επενδυτικές ενισχύσεις, γεγονός σημαντικό, μια και το μεγάλο κόστος που 

απαιτείται, για να εισέλθουν οι νέοι στον κλάδο στην Κύπρο, σημαίνει ότι, για να μπουν 
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στο επάγγελμα νέοι, θα πρέπει να έχουν σχέση με τον τομέα εκ των προτέρων και να 

γίνουν, αν θέλετε, αποδέκτες ειδικής βοήθειας. 

 Η συμβολή της γεωργίας στην οικονομία της Κύπρου ήταν κατά την πρώτη 

δεκαετία μετά από την ανεξαρτησία της τάξης του 21% περίπου.  Σήμερα η υποχώρηση 

είναι δραματική.  Είναι γύρω στο 3% με 3,5%.  Το μεγάλο συνεπώς ερώτημα που 

τίθεται είναι απλό: Θέλουμε ή δε θέλουμε γεωργία στην Κύπρο;  Θέλουμε ή δε θέλουμε 

αγροτική τάξη;  Θέλουμε ή δε θέλουμε ύπαιθρο;  Θεωρώ πως η απάντηση είναι και 

φανερή και αυτονόητη.  Λόγοι κοινωνικοί, λόγοι περιβαλλοντικοί, αλλά ιδιαίτερα λόγοι 

εθνικοί επιβάλλουν τη στήριξη των αγροτών μας και την ενίσχυση της υπαίθρου. 

 Το επόμενο επομένως μέγα ερώτημα είναι η Κύπρος πώς μπορεί με τον καλύτερο 

τρόπο να εκμεταλλευτεί… 

 Αφήνω τον κ. Κατσουρίδη να αποχωρήσει και να συνεχίσω! 

…τις ευκαιρίες που μας δίδει η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Το νέο οικονομικό περιβάλλον στην Ευρώπη περιστρέφεται γύρω από την αρχή 

του ανταγωνισμού και υποχρεώνει τους παραγωγούς να αναζητούν μεθόδους 

παραγωγής που μειώνουν τα δικά τους έξοδα, ενώ ταυτόχρονα βελτιώνουν την 

ποιότητα των προϊόντων τους.  Αυτό ακριβώς το σημείο είναι και το πιο σημαντικό 

χαρακτηριστικό του νέου ευρωπαϊκού περιβάλλοντος: το μέλλον του κάθε γεωργού 

εξαρτάται όχι τόσο από την ποσότητα που παράγει, αλλά από την ποιότητα των 

προϊόντων του.  Αυτό είναι το μυστικό της επιβίωσης και σ’ αυτό θα πρέπει να εστιαστεί 

η προσοχή αυτών που ασχολούνται με τη γεωργία στην Κύπρο.   

 Η νέα λοιπόν Κοινή Αγροτική Πολιτική έχει στραφεί από την ποσότητα της 

παραγωγής, την οποία επιβράβευε στο παρελθόν με εγγυημένες τιμές, στην 

επιβράβευση της ποιότητας.  Εστιάζεται ακριβώς στην ανταγωνιστικότητα και τον 

εκσυγχρονισμό.  Το μεγάλο ζητούμενο από την πολιτεία, και προσέξτε εδώ, από το 

κράτος, από την κυβέρνηση είναι πώς θα εφαρμόσει τις αρχές του ανταγωνισμού με 
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τρόπο που να φροντίζει, ώστε να προστατεύει εκείνους που χάνουν από τον 

ανταγωνισμό.  Μία ανησυχία που, ενώ ισχύει στους υπόλοιπους τομείς της οικονομίας, 

για την Κύπρο και τη γεωργία έχει σημαντικές ιδιαιτερότητες.   

 Ο καιρός και η σχετικά μεγάλη απόσταση της Κύπρου από τις δυτικές αγορές της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι μόνο δύο από τις ιδιαιτερότητες αυτές.  Υπάρχουν όμως και 

δεδομένα τα οποία μπορεί η κυβέρνηση να κοντρολάρει και να ελέγξει, για παράδειγμα 

τη ρύπανση η οποία μειώνει… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Καλωσόρισ’ τον! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ω, κύριε Κατσουρίδη, καλωσορίσατε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 …την παραγωγικότητα, την αποτελεσματικότερη προστασία από πυρκαγιές, την 

επιδότηση του αγροτικού πετρελαίου και του ηλεκτρισμού, την απάλειψη των αγροτικών 

χρεών και πολλά άλλα.   

 Βεβαίως, η αποφυγή λαθών και βραχυπρόθεσμων κυβερνητικών σχεδιασμών, 

όπως για παράδειγμα το θέμα της αφαλάτωσης, αντιλαμβάνεστε πως αποτελεί ένα 

άλλο μεγάλο σημαντικό ζήτημα.  Μερικά χρόνια ικανοποιητικής βροχόπτωσης, όπως 

πολύ καλά γνωρίζουν οι γεωργοί, δεν ανατρέπουν το μακροπρόθεσμο πρόβλημα της 

ανομβρίας.  Και ο “Παναγροτικός”, συνάδελφε -δεν τον βλέπω εδώ τον προλαλήσαντα- 

είχε από το 2006 μαζί με το ∆ημοκρατικό Συναγερμό κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου 

για το τι θα αντιμετωπίζαμε φέτος αναφορικά με το νερό και την ανομβρία. 

 Εν πάση περιπτώσει, η πολιτεία συνεπώς έχει σοβαρές ευθύνες και υποχρεώσεις 

έναντι των αγροτών, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη πως καμιά προετοιμασία στην ουσία 
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δεν έγινε διαχρονικά για την ένταξή τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θα πρέπει όμως και 

οι ίδιοι οι αγρότες να δράσουν.  Κι αυτό θα πρέπει να το καταλάβουν.  Ο συνεταιρισμός, 

η ασφάλιση κατά των κινδύνων, η προστασία του περιβάλλοντος, χωρίς την οποία 

υπάρχουν μακροπρόθεσμα αρνητικές επιπτώσεις στην παραγωγικότητα, η συνεχής 

ενημέρωση και κατάρτιση για τις νέες μεθόδους παραγωγής, για τη διαθέσιμη 

τεχνολογία, για τα δικαιώματά τους στην Ευρώπη μπορούν να συμβάλουν σημαντικά 

στη μείωση των κινδύνων της γεωργικής παραγωγής. 

 Επιτρέπονται όμως και προσφέρονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες 

επιπρόσθετες λύσεις.  Επιτρέπεται έτσι η κρατική βοήθεια σε όσους έχουν πληγεί από 

την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με τρόπο ώστε η καθαρή οικονομική θέση του 

τομέα να παραμένει άθικτη.  Οι προδιαγραφές της ένταξης προβλέπουν πως, σε 

περίπτωση που δεν αρκούν τα διαρθρωτικά κονδύλια που παρέχονται από την 

Ευρωπαϊκή Ένωση, η κυβέρνηση δικαιούται να προσθέσει στα κονδύλια εκείνα 

διαφορετικά κονδύλια, άλλα, αν θέλετε, κονδύλια από τον κρατικό προϋπολογισμό, για 

να βοηθήσει τομείς που έχουν πληγεί από την ένταξη.  Ο ισχυρισμός πως η Ευρώπη 

δεν επιτρέπει κρατικές ενισχύσεις δεν είναι αληθής.  Η Ευρώπη δεν μπορεί να 

επισείεται ως μπαμπούλας ή ως δικαιολογία για κρατική απραξία ή για κυβερνητική 

άρνηση να στηρίξει τον αγροτικό κόσμο. 

 Η Ευρώπη δεν επιτρέπει επιδοτήσεις, ναι, αλλά άλλου είδους ενισχύσεις και τις 

επιτρέπει και τις επικροτεί.  Το κράτος μπορεί για παράδειγμα να παρέχει βοήθεια για 

την έξοδο από το επάγγελμα στους γεωργούς εκείνους που θεωρούν την επιλογή αυτή 

επιθυμητή.  Και πέρα από την επιλογή της εξόδου, η Ευρωπαϊκή Ένωση παρέχει 

επίσης κι άλλες επιλογές όπως τις εκταρικές επιδοτήσεις, τις ενισχύσεις επενδύσεων, 

επιλογές που προσφέρουν την ευκαιρία για την αύξηση της παραγωγικότητας, αλλά και 

για την είσοδο των νέων αγροτών στον τομέα, με πολλαπλά θετικά αποτελέσματα.  

Υπάρχουν επίσης και οι ευκαιρίες για τις εναλλακτικές χρήσεις των τεμαχίων 
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παραγωγής.  Μέσα στα πλαίσια της προσπάθειας για προστασία του περιβάλλοντος, η 

Ευρωπαϊκή Ένωση προσφέρει οικονομική βοήθεια για την προώθηση εναλλακτικών 

χρήσεων της καλλιεργήσιμης γης. 

 Η απόκτηση του αποκλειστικού δικαιώματος ονομασίας και η σχετική προστασία 

που αυτό συνεπάγεται αποτελεί μία άλλη επιλογή που προσφέρει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Για παράδειγμα, οι πατάτες μας που παράγονται σε χώμα ιδιαίτερο, όπως στα 

Κοκκινοχώρια, θα μπορούσαν να λάβουν αυτή την προστασία.  Τα δύο εμπόδια που 

υπάρχουν, αυτό των αρχικών δαπανών και αυτό της περισυλλογής των πληροφοριών, 

μπορούν να ελαχιστοποιηθούν με κυβερνητική οικονομική βοήθεια και όχι μόνο χωρίς 

τη σύγκρουση με την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και με τις ευλογίες της. 

 Το υφιστάμενο σχέδιο για την ποιοτική αναβάθμιση της πατατοκαλλιέργειας 

πρέπει να παρέχει την αναγκαία νομική και τεχνική βοήθεια στους πατατοπαραγωγούς, 

για να μπορέσουν να παραγάγουν με τέτοιο τρόπο, που να λάβουν πιστοποιητικά 

προστατευμένης ονομασίας προέλευσης.  Οι προδιαγραφές που θα πρέπει να 

τηρηθούν, οι μέθοδοι που θα πρέπει να ακολουθηθούν, οι μέθοδοι λίπανσης, η 

αποφυγή της νιτρορρύπανσης, η αγορά των κατάλληλων σπόρων, αυτά όλα αποτελούν 

θέματα για τα οποία το σχέδιο για την ποιοτική ανάπτυξη της πατατοκαλλιέργειας 

πρέπει και μπορεί να προβλέπει σημαντική κρατική βοήθεια για τους γεωργούς.  

Βοήθεια προβλέπεται ακόμα και για την εκστρατεία προώθησης των πατατών που 

υπάγονται στο σχέδιο.   

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση υπογραμμίζει συνέχεια πως οι αγρότες, για να γίνουν 

αποδέκτες των απευθείας πληρωμών, πρέπει να πληρούν κάποια κριτήρια που 

αφορούν στην προστασία του περιβάλλοντος, στην υγεία των σοδειών και των ζώων, 

στην ποιότητα της παραγωγής κ.λπ.  Αυτό σημαίνει για την Κύπρο πως θα πρέπει να 

γίνει μία σημαντική προσαρμογή στις μεθόδους παραγωγής.  Θα πρέπει με λίγα λόγια 

οι αγρότες μας να γίνουν πιο ευέλικτοι, πιο επιχειρηματικοί και θα πρέπει η εισαγωγή 
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καινοτομιών να γίνει σε μεγαλύτερη έκταση.  Εκτός από την απευθείας βοήθεια που 

προσφέρει η Ευρώπη στην προσπάθεια αυτή, η Ευρωπαϊκή Ένωση επιτρέπει στις 

εθνικές κυβερνήσεις να κινηθούν ανεξάρτητα από τα προγράμματά της.  Στη νέα αυτή 

πραγματικότητα επιβάλλεται λοιπόν η κυβέρνησή μας να κινηθεί άμεσα.   

 Θα πρέπει επίσης να ληφθεί υπόψη και το πρόβλημα που υφίσταται σε σχέση με 

τους πρόσφυγες γεωργούς μας, οι οποίοι, μη κατέχοντες τίτλο ιδιοκτησίας της γης που 

τους παραχωρήθηκε, για να την καλλιεργούν, εκ των πραγμάτων δεν μπορούν να 

επενδύσουν σε μακροπρόθεσμες βελτιώσεις της γης τους. 

 Το μέλλον της αγροτικής οικονομίας στο νέο ευρωπαϊκό περιβάλλον μπορεί, φίλες 

και φίλοι, να είναι πολύ καλύτερο απ’ ό,τι διαφαίνεται σήμερα, φτάνει η κυβέρνηση να 

εκμεταλλευτεί τα πλεονεκτήματα που η χώρα μας απόκτησε από την ένταξή μας στην 

ευρωπαϊκή οικογένεια.  Αν όμως η Κύπρος συνεχίσει να κινείται σπασμωδικά και χωρίς 

στρατηγική και σχεδιασμούς στο θέμα της αγροτικής πολιτικής, δυστυχώς τότε υπάρχει 

ο κίνδυνος αυτά τα οφέλη της ένταξης να χαθούν και οι αγρότες μας να είναι 

καταδικασμένοι στον αφανισμό.  Είναι λοιπόν καιρός να προχωρήσουμε σε 

μακροπρόθεσμα στρατηγικά μέτρα, που θα φέρουν την ουσιαστική και την 

ανταγωνιστική αγροτική ανάπτυξη και που θα ξαναδώσουν την ελπίδα και τη σιγουριά 

στον αγροτικό μας κόσμο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαμψών. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι η κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου από το ∆ημοκρατικό 

Κόμμα. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η γεωργία αποτελεί σημαντικό και ευαίσθητο τομέα.  ∆έχτηκε, μετά την ένταξή μας 

στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αρνητικές επιπτώσεις λόγω κυρίως ανεπαρκούς 
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προενταξιακής προετοιμασίας.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση επιδιώκει με την κοινή γεωργική 

της πολιτική ικανοποιητικό βιοτικό επίπεδο για γεωργούς, ποιοτικά τρόφιμα με δίκαιη 

τιμολόγηση για καταναλωτές, διατήρηση της κληρονομιάς της υπαίθρου, 

προσαρμοστικότητα στις μεταβαλλόμενες ανάγκες της κοινωνίας, όσον αφορά την 

ασφάλεια τροφίμων, περιβαλλοντική αειφορία και σχέση κόστους και 

αποτελεσματικότητας.  

 Η Κοινή Αγροτική Πολιτική απορροφά μεγάλο ποσοστό του προϋπολογισμού της 

Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το καθεστώς επιδότησης παραγομένων προϊόντων σταδιακά 

αντικαθίσταται με άμεση ενίσχυση των γεωργών.  Όμως η γεωργία ως πηγή 

απασχόλησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση υποβαθμίζεται σταδιακά λόγω εκσυγχρονισμού 

και στροφής της οικονομίας προς τις υπηρεσίες.  ∆ίδεται, ως εκ τούτου, βαρύτητα στο 

ρόλο των γεωργών για προστασία του περιβάλλοντος, ανάπτυξη της υπαίθρου, στη 

δασοκομία, βιοποικιλότητα και διαφοροποίηση της αγροτικής οικονομίας με δημιουργία 

εναλλακτικών θέσεων απασχόλησης.  Παρόμοιες πολιτικές και προκλήσεις καλείται να 

εφαρμόσει η Κύπρος με το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης της Λισαβόνας και τα πολυετή 

Στρατηγικά Σχέδια Αγροτικής Ανάπτυξης. 

 Μια επισκόπηση στη σημερινή κυπριακή αγροτική πραγματικότητα καταδεικνύει 

πως τέσσερα χρόνια μετά την ευρωπαϊκή μας ολοκλήρωση η κυπριακή οικονομία 

γενικά και η αγροτική οικονομία ειδικά βρίσκονται σε μια μεταβατική φάση.  

Προσαρμόζονται σε νέα κανονιστικά πλαίσια.  Λειτουργούν σε συνθήκες πλήρους 

ανταγωνισμού.  Τα κυπριακά γεωργικά προϊόντα δέχονται οξύ ανταγωνισμό από 

ομοειδή προϊόντα χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και τρίτων χωρών λόγω 

παγκοσμιοποίησης, φιλελευθεροποίησης του εμπορίου και της Ευρωµεσογειακής 

Συνεργασίας.  Η συνεισφορά του γεωργικού/δασικού τομέα και της βιομηχανίας 

τροφίμων στην κυπριακή οικονομία παραμένει αρκετά σημαντική, παρά τη διαχρονική 

μείωσή της.  
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 Ο γεωργικός τομέας ως σύνολο  διαδραματίζει σημαντικό ρόλο στην ανάπτυξη, 

απασχόληση και επίτευξη των στόχων της Στρατηγικής της Λισαβόνας.  Συνεισφέρει 

ποσοστό 3,1% στο ΑΕΠ, 6,7% στην απασχόληση, 21,2% στις εξαγωγές.  Από το 77,5% 

της γεωργικής μας παραγωγής αναλογεί στα σιτηρά 43,4%, στα κτηνοτροφικά φυτά 

15,5%, στα αμπέλια 11%, στις ελιές και χαρουπιές 7,6%.  Σημαντική είναι και η 

συνεισφορά του τομέα βιομηχανίας τροφίμων.   

 Ενδιαφέροντα στοιχεία.  Από τη γενική απογραφή γεωργίας του 2003 για την 

Κύπρο σημειώνουμε τα ακόλουθα:  Υπάρχει γήρανση του αγροτικού πληθυσμού της 

Κύπρου, αφού το 76,1% των κατόχων γεωργικών εκμεταλλεύσεων είναι άνω των 

σαράντα πέντε ετών και από αυτούς το 48,5% είναι άνω των πενήντα πέντε ετών.   

Εντοπίζεται χαμηλό επίπεδο μόρφωσης και εκπαίδευσης του αγροτικού κόσμου, μικρός 

αριθμός ερευνητικών κέντρων, απουσία εθνικού πανεπιστημίου που να καλύπτει 

επαρκώς το γεωργικό τομέα.  Υπάρχει περιορισμένη επιστημονική έρευνα σε εθνικό 

επίπεδο.  Οι επιλέξιμες μειονεκτικές περιοχές αποτελούν το 74% των ελεύθερων 

εδαφών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και περιλαμβάνουν τριακόσιες δεκαπέντε 

κοινότητες με το 51% περίπου του συνόλου της γεωργικής γης.  Οι ορεινές περιοχές 

αποτελούν το 15,6% της έκτασης που ελέγχεται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, με το 

10% από αυτές να είναι γεωργική γη με ιδιάζοντα προβλήματα, όπως είναι η αστυφιλία, 

περιορισμένες καλλιεργητικές περιόδους και υψηλό κόστος παραγωγής.  

 Ως αδύνατα σημεία της κυπριακής αγροτικής οικονομίας θεωρούνται επιπρόσθετα 

το μικρό μέγεθος και ο πολυτεμαχισμός του αγροτικού κλήρου στις σιτοκαλλιέργειες, 

πατατοκαλλιέργειες, στον ελαιοκομικό τομέα, στην αμπελοκαλλιέργεια, το ξηροθερµικό 

κλίμα, το έντονο ανάγλυφο του εδάφους, η χαμηλή γονιμότητα των εδαφών και η 

λειψυδρία.  Επίσης, η γειτνίαση της Κύπρου με χώρες της Ευρωµεσογειακής 

Συνεργασίας µε παρόμοια προϊόντα, που οξύνει τον ανταγωνισμό, οι χαμηλές 

αμειπτικές τιμές των αγροτικών προϊόντων, η μεγάλη εξάρτηση χοιροτρόφων, 
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αγελαδοτρόφων και πτηνοτρόφων από εισαγωγές σιτηρών και ζωοτροφών από το 

εξωτερικό και οι μεγάλες δαπάνες στη διαχείριση αποβλήτων.  Ως εκ τούτου, υπάρχει 

ακριβώς προοπτική για καλλιέργειες βιολογικών προϊόντων, αλλά και στον τομέα 

βιομηχανίας τροφίμων για παραδοσιακά γεωργικά προϊόντα, που συνδέονται με την 

ιστορία του τόπου μας και έχουν δυνατότητες αυξημένης παραγωγής και διάθεσης και 

στο εξωτερικό. 

 Τα δυνατά μας σημεία ως κυπριακής αγροτικής οικονομίας συμπεριλαμβάνουν την 

εργατικότητα του Κύπριου αγρότη και της αγρότισσας, τους ισχυρούς δεσμούς με την 

παράδοση του τόπου μας, την ύπαρξη επιχειρηματικού τύπου μονάδων ικανοποιητικού 

μεγέθους σε τομείς όπως η χοιροτροφία και αγελαδοτροφία.  Αναφέρονται επίσης οι 

κλιµατολογικές συνθήκες που ευνοούν παραγωγή πρώιμων μεσογειακών προϊόντων 

και η επίδραση του τουρισμού. 

  Συνάδελφοι, 

 Ο αγροτικός κόσμος παλεύει για τη ζήση του, συνεισφέροντας στην οικονομία του 

τόπου, στην περιβαλλοντική αειφορία, στη βιοποικιλότητα, στη διατήρηση του 

πληθυσμού στις αγροτικές περιοχές.  Μαστίζεται όμως από πολλαπλά προβλήματα, 

αστυφιλία, περιορισμένες υποδομές υγείας, παιδείας και θέσεις απασχόλησης, το 

ανεπαρκές συγκοινωνιακό δίκτυο στην ύπαιθρο και ειδικά στη δυτική Λευκωσία, την 

ελλιπή υποδομή συμφιλίωσης οικογενειακών και αγροτικών υποχρεώσεων. 

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα χαιρετίζουμε τη δημιουργία και ενεργοποίηση 

οργανώσεων και ενώσεων παραγωγών για ενδυνάμωση και αναδόμηση του 

πρωτογενούς τομέα, τη ρύθμιση των αγροτικών χρεών, που έχει ήδη ξεκινήσει, την 

προσπάθεια κατοχύρωσης προϊόντων, της ονομασίας προέλευσης προϊόντων, και 

βελτίωσης του Σχεδίου Γεωργικής Ασφάλισης.  Το υδατικό πρόβλημα χρήζει άμεσης 

αντιμετώπισης, επίσπευσης βραχυπρόθεσμων λύσεων και άμεσης δημιουργίας 

μονάδας αφαλάτωσης. 
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 Στηρίξαμε το Στρατηγικό Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης για το 2004-2006 με 

συνολική παραχώρηση £138 εκατομ. στους αγρότες μας.  Θα παρακολουθούμε στενά 

την υλοποίηση του Εθνικού Στρατηγικού Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης για το 

2007-2013, με δράσεις συνολικού ύψους €325 εκατομ., γιατί εκεί υπάρχουν βασικοί 

άξονες αναδιάρθρωσης της γεωργοκτηνοτροφικής μας παραγωγής για ενίσχυση των 

νέων γεωργών, δημιουργία και εκσυγχρονισμό μονάδων μεταποίησης, παροχή 

εξισωτικών πληρωμών, διατήρηση του παραδοσιακού τοπίου, προστασία της 

βιοποικιλότητας και προώθηση βιολογικών γεωργικών προϊόντων.  

 ∆ιαχρονική έννοια μας είναι η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας, η πάταξη της 

αστυφιλίας, η βελτίωση της ποιότητας ζωής στις αγροτικές περιοχές, η διαφύλαξη της 

πολιτιστικής μας κληρονομιάς και η στήριξη των νέων μας.  Ως ∆ΗΚΟ προτείνουμε 

περαιτέρω διαχρονική προώθηση προγραμμάτων εκπαίδευσης και διά βίου 

εκπαίδευσης του αγροτικού μας κόσμου και ιδίως των ενηλίκων, εισαγωγή καινοτόμων 

μεθόδων παραγωγής, σύγχρονου τεχνολογικού εξοπλισμού, λογισμικής υποστήριξης 

και εισαγωγή ΤΠΕ.  Προτείνουμε επίσης περαιτέρω έρευνα και ανάπτυξη, συνεργασία 

µε ερευνητικά ιδρύματα για βελτίωση των μεθόδων τυποποίησης, αποθήκευσης, 

συσκευασίας και διάθεσης προϊόντων, αλλά και νέων γεωργικών προϊόντων υψηλής 

προστιθέμενης αξίας, οικονομική ενίσχυση του αγροτικού πληθυσμού και συνέχιση των 

στοχευμένων μέτρων κοινωνικής πολιτικής, όπως τα μέτρα που είχαν ήδη ληφθεί την 

προηγούμενη πενταετία.  Εμείς επιμένουμε στη συνέχισή τους. 

 Πιστεύουμε πως μόνο μέσα από τον ορθολογικό συνδυασμό κοινοτικών 

προγραμμάτων και εθνικών σχεδίων μπορεί να στηρίξουμε τον αγροτικό κόσμο και την 

ύπαιθρό μας, που αποτελούν ό,τι πιο ανόθευτο και υγιές υπάρχει όσον αφορά τον 

παραδοσιακό τρόπο ζωής, τα ήθη και τα έθιμα της ημικατεχόμενής μας πατρίδας.   

 Έχουμε χρέος ως κυβέρνηση, ως Βουλή, αλλά και ως λαός να στηρίξουμε τους 

αγρότες και τις αγρότισσες, ιδιαίτερα τους πρόσφυγες αγρότες, μέχρι την ευλογημένη 
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ώρα που θα επιστρέψουν στα δικά τους κτήματα στις κατεχόμενες περιοχές, περνώντας 

από τα λόγια στα έργα.  Ιδού η Ρόδος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Παπαδοπούλου. 

 Ο επόμενος ομιλητής στον κατάλογο ομιλητών που έχω ενώπιόν μου είναι ο κ. 

Ρίκκος Ερωτοκρίτου, αλλά δεν τον βλέπω στην αίθουσα.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου είναι στη συνεδρία της επιτροπής Νομικών.  Κάπου έγινε μια 

έκτακτη σύσκεψη. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να μείνει στο τέλος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγνώμη; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να μείνει τελευταίος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε.  Όχι τελευταίος.  Να μπει ένας ομιλητής τώρα και να τον 

φωνάξω.  Αν μπορεί, να έρθει.  Στον κατάλογο που έχω εγώ είναι ο κ. Βαρνάβα.   

 Γιώργο, δε θα μιλήσεις εσύ; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει.  Να μιλήσει ο επόμενος ομιλητής και θα τον φωνάξω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης είναι ο επόμενος ομιλητής, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αγροτική τάξη, έτσι αναφέρεται στον τίτλο του θέματος, είναι κυρίως οι ίδιοι οι 

άνθρωποι της Κύπρου που ασχολούνται με τις αγροτικές δραστηριότητες, δηλαδή οι 

γεωργοί, κτηνοτρόφοι και αλιείς.  ∆εν είναι μόνο αριθμοί, που αναφέρθηκαν πολύ στις 

ομιλίες που ακούσαμε, όπως η συμμετοχή στο ΑΕΠ, το πραγματικό κατά εργάτη 

εισόδημα, τα έσοδα, τα κέρδη κ.λπ. 

 Ως οικολόγοι θεωρούμε ότι είναι ίσως πολύ αργά να αναστραφεί η φθίνουσα 

πορεία της κυπριακής αγροτιάς.  Μετά το κτύπημα του ξεριζωμού του 1974 και της 

βίαιης αστικοποίησης της πλειοψηφίας του αγροτικού πληθυσμού, τη στροφή των 

Κυπρίων σε άλλες δραστηριότητες, όπως ο τουρισμός και οι υπηρεσίες, ήρθε η ένταξη 

της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία προκάλεσε την τελευταία και ίσως 

ύστατη κρίση στην κυπριακή αγροτιά. 

 Η αγροτική τάξη της Κύπρου φαίνεται να αντιμετωπίζει βαθιά κρίση μετά την 

ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τα αίτια της κρίσης αυτής αναζητούνται 

συνήθως σε εξωγενείς παράγοντες, όπως η αύξηση στην τιμή του πετρελαίου, η 

κατάργηση  ή ο περιορισμός των επιδοτήσεων από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η αύξηση 

της τιμής πολλών αγροχημικών προϊόντων, οι περιορισμοί που τέθηκαν σε σχέση με 

την υγιεινή των παραγόμενων τροφίμων και τις προδιαγραφές εμπορίας, οι κλιματικές 

αλλαγές, η έλλειψη νερού και ούτω καθεξής. 

 Είναι η άποψή μου και θέση του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών της 

Κύπρου ότι οι περισσότερες από τις εξελίξεις αυτές ήταν προβλέψιμες.  ∆υστυχώς, οι 

εκάστοτε κυβερνήσεις δεν ανέλαβαν την πολιτική ευθύνη να προβούν στην αναγκαία 

προετοιμασία.  Σε αυτό συνέβαλε, δυστυχώς, και η απροθυμία των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων των αγροτών να υιοθετήσουν μια πιο ριζοσπαστική πολιτική έναντι των 

προδιαγραμμένων και προδιαγραφόμενων τότε εξελίξεων.   
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 Όλοι γνώριζαν ότι η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα οδηγούσε σε κρίση τη 

γεωργική παραγωγή.  Οι επιδοτούμενες και παροχοδίαιτες καλλιέργειες, οι 

δραστηριότητες που δεν είναι ανταγωνιστικές, ο κρατικός προστατευτισμός και άλλα 

παρόμοια επί των οποίων στηρίχθηκε για χρόνια η ευημερία των αγροτών μας είχαν 

ημερομηνία λήξης.  ∆εν έγιναν οι απαιτούμενες αλλαγές.  Όσοι καθόριζαν αγροτικές 

πολιτικές ή συμμετείχαν στον καθορισμό των αγροτικών πολιτικών παρέλειψαν να 

προωθήσουν την απεξάρτηση από το πετρέλαιο και τα αγροχημικά προϊόντα.  Η 

βιολογική καλλιέργεια ήρθε στην Κύπρο μετά την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

Σήμερα σημειώνει αλματώδη αύξηση, με την Κύπρο να κατατάσσεται πρώτη σε 

ανάπτυξη της βιολογικής γεωργίας τα τελευταία πέντε χρόνια ανάμεσα στις είκοσι επτά 

χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά ίσως να είναι πολύ αργά.   

 Αργά είναι σίγουρα και για την οικολογική κτηνοτροφία.  Ιδιαίτερα όσον αφορά την 

κτηνοτροφία, μαστίζεται από ασθένειες που έχουν γενετικό χαρακτήρα και δύσκολα 

αντιμετωπίζονται.  Οι παραδοσιακές ράτσες αντικαταστάθηκαν χωρίς πολλή σκέψη, με 

στόχο το πρόσκαιρο και εύκολο κέρδος, αντικαταστάθηκαν, λέω, από ράτσες που 

αποδείχτηκαν λιγότερο ανθεκτικές σε γενετικές ασθένειες.  Άργησε πάρα πολύ η 

εφαρμογή προγραμμάτων αντιμετώπισης των ασθενειών αυτών, καθώς και, ακόμα 

περισσότερο, η ενίσχυση και επαναφορά των ντόπιων, κυπριακών, φυλών ζώων.  

 Η άκρατη ανάπτυξη της λεγόμενης ερασιτεχνικής αλιείας υπέσκαψε τα αλιευτικά 

αποθέματα, υποβάθμισε το θαλάσσιο περιβάλλον και οδήγησε τους επαγγελματίες 

αλιείς στα όρια της εξαφάνισης.   

 Προγράμματα σύζευξης της αγροτικής παραγωγής και της προστασίας του 

περιβάλλοντος άρχισαν να εφαρμόζονται μόλις το 2004 με το πρώτο Σχέδιο Ενιαίας 

Αγροτικής Ανάπτυξης.  ∆εν εφαρμόστηκαν σύγχρονες ενεργειακές μέθοδοι των 

ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στη γεωργική παραγωγή.  ∆εν έγινε αλλαγή των 
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καλλιεργειών με γνώμονα την ανταγωνιστικότητα και την εξοικείωση με τις συνθήκες της 

Κύπρου, όπως είναι η έλλειψη του νερού.   

 Καταγράφουμε επίσης την απουσία προγραμμάτων περιφερειακής διακίνησης και 

εμπορίας των αγροτικών προϊόντων.  Μικρές βιοτεχνίες μεταποίησης των αγροτικών 

προϊόντων, αγροτουριστικές μονάδες ή μονάδες ψυχαγωγικού χαρακτήρα, όπως τα 

θεματικά πάρκα, δεν έγιναν ή δεν έγιναν αρκετά έγκαιρα και σε τέτοιο βαθμό, ώστε να 

αποτρέψουν την αποψίλωση της υπαίθρου από το ενεργό ανθρώπινο δυναμικό.  Το 

ίδιο μπορεί να ειπωθεί και για την απουσία για χρόνια προγραμμάτων ενίσχυσης της 

παραμονής των νέων ανθρώπων και των ζευγαριών και οικογενειών στην ύπαιθρο.  

Αντίθετα, ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια η αγροτική παραγωγή και προπαντός η 

κτηνοτροφία στηρίχθηκαν στην οικονομία της έντασης, βασισμένη στο εισαγόμενο 

ανθρώπινο δυναμικό, γεγονός που μπορεί μεν να αποτελεί πρόσκαιρη λύση ανάγκης, 

αλλά μακροχρόνια υποβαθμίζει την ποιότητα της παραγωγής και καθιστά περαιτέρω 

απροσπέλαστη και αφιλόξενη δραστηριότητα για τους Κυπρίους την ενασχόληση με τη 

γεωργία και την κτηνοτροφία.  Ιδιαίτερα σκληρές γίνονται οι συνθήκες για τις Κύπριες 

αγρότισσες, οι οποίες φαίνεται να έχουν ιδιαίτερα πληγεί από την κρίση της αγροτικής 

τάξης.  

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών στηρίζει το όραμα για μια οικολογική 

ανάπτυξη της αγροτικής παραγωγής που να βασίζεται στο σεβασμό της φύσης και στην 

προσαρμογή στα μέτρα και τις δυνατότητες του τόπου.  Η μετρημένη και ισοζυγισμένη 

αγροτική ανάπτυξη οδηγεί στην αειφορία.  Εισηγούμαστε τη στήριξη της εγκατάστασης 

και δραστηριοποίησης νέων ανθρώπων στην ύπαιθρο, την υποστήριξη του αγροτικού 

εισοδήματος, την προσφορά κοινωνικών υπηρεσιών και άλλων ευκολιών στην υγεία, 

στην παιδεία, στην ψυχαγωγία σε όλους τους κατοίκους της υπαίθρου κάθε ηλικίας. 

 Η ανάπτυξη της αγροτικής παραγωγής πρέπει να στηρίζεται στην ανάπτυξη των 

αγροτικών οικισμών και κοινωνιών, μακριά από την εντατική μονοκαλλιέργεια, τις 
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γενετικά τροποποιημένες ποικιλίες και ράτσες, τα φυτοφάρμακα, τις ενεργοβόρες και 

υδροβόρες καλλιέργειες.  Η φύση μπορεί να θρέψει τους ανθρώπους.  Αρκεί να την 

εμπιστευτούμε και να την αγαπήσουμε.  Η συσσώρευση του πλούτου και η ανισότητα 

της κατανομής του δεν μπορεί να αποτελούν τη λύση ή το στόχο της αγροτικής 

ανάπτυξης σε τοπική ή παγκόσμια κλίμακα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Φακοντής είναι έτοιμος να μιλήσει; 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, στο βήμα, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια γίναμε μάρτυρες της συρρίκνωσης του αγροτικού 

τομέα.  Η αγροτική οικονομία δοκιμάστηκε από τη φιλελευθεροποίηση του εμπορίου και 

τη μονόπλευρη εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο, η οποία επέφερε σοβαρές 

αρνητικές επιπτώσεις στον αγροτικό κόσμο.   

 Η συρρίκνωση του ευρύτερου τομέα της γεωργίας είχε ως αποτέλεσμα τη μείωση 

του ποσοστού συνεισφοράς της αγροτικής οικονομίας στο ΑΕΠ.  Ενδεικτικά, αναφέρω 

ότι το ποσοστό αυτό το 1975 ανήλθε στο 18%, το 1995 στο 4,9%, ενώ το 2007 

κυμάνθηκε γύρω στο 2,5%.  Στο σύνολο του οικονομικά ενεργού πληθυσμού το 

ποσοστό του πλήρως απασχολούμενου πληθυσμού στην αγροτική οικονομία για το 

1976 ήταν 18,9%, για το 1995 10,7%, ενώ για το 2007 περιορίστηκε στο 8% περίπου.   

 Μετά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την πλήρη διαφοροποίηση των 

συνθηκών, ο περιορισμός του ποσοστού της συνεισφοράς της αγροτικής οικονομίας 
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στο ΑΕΠ συνοδεύτηκε από μια περαιτέρω συρρίκνωση του αγροτικού εισοδήματος.  Το 

αγροτικό εισόδημα στην Κύπρο παρουσιάζεται σημαντικά μειωμένο και υπολείπεται του 

μέσου κοινοτικού όρου κατά 15,6 μονάδες.  Η συρρίκνωση αυτή επηρέασε περισσότερο 

μερικούς βασικούς κλάδους της γεωργίας και της κτηνοτροφίας επηρεάζοντας έτσι 

αρνητικά το βιοτικό επίπεδο των κατοίκων της υπαίθρου, ιδιαίτερα των αγροτικών 

περιοχών, των οποίων το εισόδημα εξαρτάται κύρια είτε από τη γεωργία είτε από την 

κτηνοτροφία. 

 Η αρνητική αυτή εξέλιξη μαζί με τη συρρίκνωση της καλής γεωργικής γης στο 

βωμό της οικοδομικής ανάπτυξης και το μεγάλο ανταγωνισμό, καθώς επίσης και η 

δραματική αύξηση του κόστους παραγωγής κύρια λόγω της αύξησης των τιμών του 

πετρελαίου οδηγούν τους γεωργοκτηνοτρόφους στην έξοδο από το επάγγελμα αυτό.  

 ∆υστυχώς, η απλή παρακολούθηση των τεκταινομένων στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

και η παθητική μεταφορά τους στις κυπριακές συνθήκες δε δημιούργησαν τις αναγκαίες 

προϋποθέσεις για ανάκαμψη των αγροτικών κλάδων, δε συνέβαλαν στην υπέρβαση 

των διαρθρωτικών αδυναμιών και σίγουρα δε συντέλεσαν στη βελτίωση της 

ανταγωνιστικότητας των κυπριακών αγροτικών προϊόντων, η οποία επιτυγχάνεται 

πρωτίστως με την αύξηση της παραγωγικότητας και τη μείωση του κόστους παραγωγής.   

 Μέσα από τις εμπειρίες της ενταξιακής διαδικασίας, καθώς και τη στενή 

συνεργασία με το οργανωμένο αγροτικό κίνημα και όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, 

αναγνωρίζουμε ότι ο βασικός άξονας άσκησης αναπτυξιακής αγροτικής πολιτικής θα 

πρέπει να είναι ο ορθολογικός συνδυασμός κοινοτικών προγραμμάτων και εθνικών 

σχεδίων, όπως παραδείγματος χάριν το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, 

καθώς και οι αναπτυξιακές δαπάνες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 

Περιβάλλοντος και των υπηρεσιών του δημόσιου και ημιδημόσιου τομέα, έτσι ώστε να 

επιτευχθεί το μεγαλύτερο δυνατό όφελος για ολόκληρη την αγροτική οικονομία, όπως η 

μέγιστη κεφαλαιουχική επένδυση για εκσυγχρονισμό της παραγωγικής διαδικασίας, η 
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επίλυση των χωροταξικών προβλημάτων και η συνεχής βελτίωση της υποδομής των 

κτηνοτροφικών μονάδων, η μείωση του κόστους παραγωγής και η βελτίωση της 

ανταγωνιστικότητας των παραγόμενων προϊόντων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συρρίκνωση του αγροτικού εισοδήματος και η εγκατάλειψη της υπαίθρου, 

ιδιαίτερα των ευαίσθητων περιοχών, ορεινών και απομακρυσμένων, δεν μπορεί να 

αντιμετωπιστεί μόνο με την προώθηση και διατήρηση της αναπτυξιακής αγροτικής 

πολιτικής.  Επιβάλλεται ο σχεδιασμός και η προώθηση σειράς μέτρων που θα 

δημιουργήσουν τις βασικές προϋποθέσεις για την πρακτική εφαρμογή του 

πολυλειτουργικού ρόλου του αγρότη. 

 Επιβάλλεται η παροχή μιας σειράς κοινωνικών μέτρων, ελκυστικών προς τους 

νέους επιστήμονες και τα νέα ζευγάρια για παραμονή τους ή ακόμα και επιστροφή τους 

σε ορεινές, ημιορεινές και απομακρυσμένες μειονεκτικές περιοχές.   

 Ένας άλλος σημαντικός παράγοντας ο οποίος θα συνεισφέρει στην 

αναζωογόνηση της υπαίθρου και στην αναβάθμιση της ποιότητας ζωής στις κοινότητες 

είναι ο αγροτουρισμός, ο οποίος θα προσελκύσει τον εσωτερικό τουρισμό, αλλά και 

τους τουρίστες άλλων χωρών.  

 Τέλος, εξίσου σημαντικός παράγοντας είναι και η αναβάθμιση του οδικού δικτύου 

που συνδέει  την ύπαιθρο με τις πόλεις.  Με την αναβάθμιση του οδικού δικτύου θα 

καταστεί πιο εύκολη και πιο γρήγορη η πρόσβαση των πολιτών από και προς την 

ύπαιθρο, κάτι που θα βοηθήσει πολύ στην ανατροπή της αστυφιλίας και της ερήμωσης 

των ορεινών και απομακρυσμένων περιοχών. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αναλύοντας τους επιμέρους τομείς του ευρύτερου γεωργικού τομέα, μπορούμε να 

εντοπίσουμε τα προβλήματά τους.  Όσον αφορά στον τομέα των σιτηρών, το 

μεγαλύτερο πρόβλημα προκύπτει λόγω του πολυτεμαχισμού και του μικρού κλήρου.  
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Επίσης, η ανομβρία ή και οι άκαιρες βροχοπτώσεις συμβάλλουν σημαντικά στην 

ποιοτική και ποσοτική υποβάθμιση των σιτηρών.  Τα προβλήματα αυτά και σε 

συνδυασμό με την εξαγγελία για μείωση της εκταρικής επιδότησης έχουν δυσχεράνει 

πολύ τον κλάδο της σιτοκαλλιέργειας. 

 Πέραν των προβλημάτων αυτών, η σιτοκαλλιέργεια πλήγηκε και από την 

απόρριψη όλων σχεδόν των αιτητών για το Μέτρο 1.1.1. του Σχεδίου Αγροτικής 

Ανάπτυξης 2004-2006, κρίνοντας τις επιχειρήσεις τους ως μη βιώσιμες.  Οι 

περισσότεροι αιτητές είχαν ήδη αγοράσει τα αιτηθέντα μηχανήματα και εξοπλισμό, κάτι 

που επιβάρυνε ακόμα περισσότερο την οικονομική τους κατάσταση.  Ως ΑΚΕΛ, 

αναμένουμε άμεση εξέταση των ενστάσεων και λήψη αποφάσεων, η οποία θα δικαιώνει 

τους σιτοκαλλιεργητές.   

 Η αμπελοκαλλιέργεια είναι ένας άλλος κλάδος της αγροτικής οικονομίας με χρόνια 

διαρθρωτικά προβλήματα, όπως παραδείγματος χάριν τα χαμηλά εισοδήματα των 

αμπελουργών, οι πληθυσμιακά γερασμένες κοινότητες οι οποίες απασχολούνται στον 

κλάδο, η χαμηλή ανταγωνιστικότητα των αμπελουργικών προϊόντων και η δυσκολία 

διάθεσης των κυπριακών κρασιών. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το άνοιγμα των συνόρων μέσα 

στα πλαίσια του Παγκόσμιου Οργανισμού Εμπορίου συνέβαλαν στο να κατακλυστεί η 

κυπριακή αγορά από φτηνά κρασιά ευρωπαϊκών και μη χωρών, καθώς και στη 

συρρίκνωση των εξαγωγών κρασιών που απορροφούσε το μεγαλύτερο όγκο της 

εγχώριας παραγωγής σταφυλιών.  Έχει παρατηρηθεί ότι, ενώ η κατανάλωση κρασιού 

στην Κύπρο αυξάνεται, εντούτοις μειώνεται συνεχώς η δυνατότητα διάθεσης των 

κυπριακών κρασιών.  Οι φθίνουσες τάσεις που επικρατούν στην κυπριακή αμπελουργία 

θα ενταθούν περισσότερο με την έγκριση της μεταρρύθμισης της Κοινής Οργάνωσης 

Αγοράς Οίνου που μεθοδεύει η Επιτροπή στις Βρυξέλλες.  Η μεταρρύθμιση αυτή 

στοχεύει στην εκρίζωση 200 000 εκταρίων αμπελιών στην Ευρωπαϊκή Ένωση -στην 
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Κύπρο είναι 15 000- στην απλοποίηση της σήμανσης για κρασιά γεωργικής 

προέλευσης και στην απελευθέρωση των οινολογικών πρακτικών. 

 Ως ΑΚΕΛ, πιστεύουμε ότι το ζητούμενο για ανακοπή της φθίνουσας πορείας της 

αμπελοκαλλιέργειας δεν είναι μόνο η λήψη μέτρων για εξασφάλιση αμειπτικών τιμών για 

τον αμπελουργό και τη διασφάλιση ενός ικανοποιητικού εισοδήματος που είναι 

επιβεβλημένο, αλλά και η τροποποίηση της διαδικασίας και του περιεχομένου της 

μεταρρύθμισης της Κοινής Οργάνωσης Αγοράς Οίνου, ώστε να επιτευχθεί πραγματική 

αναδιάρθρωση στην αμπελοκαλλιέργεια. 

 Η αιγοπροβατοτροφία, η χοιροτροφία και η αγελαδοτροφία είναι τρεις από τους 

βασικούς κλάδους της κτηνοτροφίας μας που αντιμετωπίζουν πολλαπλά προβλήματα.  

Τα σημαντικότερα από αυτά είναι τα χωροταξικά προβλήματα τα οποία μπαίνουν 

τροχοπέδη στην αναβάθμιση και τον εκσυγχρονισμό του τομέα της κτηνοτροφίας.  Στα 

προβλήματα αυτά έχει προστεθεί και η μείωση της παραγωγής ντόπιων χονδροειδών 

τροφών, σανού, ως αποτέλεσμα της μειωμένης και μη κανονικής κατανομής στο χρόνο 

της βροχόπτωσης.  Η φυσιολογικά αυξημένη ζήτηση σε σανό και η μειωμένη προσφορά 

έχουν εκτινάξει τις τιμές προς τα πάνω και σε συνδυασμό με την αυξημένη τιμή του 

κριθαριού, όχι μόνο τοπικά, αλλά και διεθνώς, έχουν ανεβάσει κατακόρυφα το κόστος 

διατροφής των ζώων.  Οι τιμές έχουν τετραπλασιαστεί σε σύγκριση με τις τιμές προ 

ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σημαντικό πλήγμα στην αιγοπροβατοτροφία επέφεραν και η ασθένεια φάντασμα 

του αφθώδους πυρετού και η ασθένεια της τρομώδους νόσου.  Ιδιαίτερα η ασθένεια της 

τρομώδους νόσου πρέπει να αντιμετωπισθεί σύντομα και αποφασιστικά, γιατί 

κατάντησε γάγγραινα για την αιγοπροβατοτροφία του τόπου μας.  Το ΑΚΕΛ ασπάζεται 

τις θέσεις του αγροτικού κινήματος για άμεση και ουσιαστική στήριξη της 

αιγοπροβατοτροφίας που οδηγείται ολοταχώς προς εξαφάνιση και καλεί την κυβέρνηση 

να μελετήσει την προώθηση του εθνικού σχεδίου στήριξης του κλάδου αυτού.  
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 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να κάνω μια ιδιαίτερη αναφορά στο υδατικό πρόβλημα, 

το δεύτερο σοβαρότερο πρόβλημα που ταλανίζει τον τόπο μας.  Το νερό είναι ένας από 

τους βασικούς συντελεστές της παραγωγής στο νησί μας.  ∆υστυχώς, η ανομβρία είναι 

ένα μείζον γενικό πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε τα τελευταία χρόνια, και πιο έντονα 

το 2007 και 2008, και έχει πλήξει κύρια το γεωργικό τομέα.  Υπήρξε περιορισμός στην 

παροχή νερού από τα κυβερνητικά υδατικά έργα, σε σημείο που το τελευταίο διάστημα 

τερματίστηκε πλήρως η παροχή για τις ανοικτές εποχιακές καλλιέργειες, για αρκετά 

θερμοκήπια, καθώς και για κήπους εσπεριδοειδών που αρδεύονται από το Νότιο 

Αγωγό και το φράγμα της Γερμασόγειας.  Η ακραία αυτή κατάσταση, η οποία 

δημιουργήθηκε λόγω της ανομβρίας και της λειψυδρίας και της μη έγκαιρης λήψης 

μέτρων, επέδρασε αρνητικά στο ύψος και την ποιότητα της παραγωγής, με αποτέλεσμα 

τη συρρίκνωση και τον εξανεμισμό του αγροτικού εισοδήματος των απασχολούμενων 

με τις εποχιακές καλλιέργειες, των φρουτοπαραγωγών, των εσπεριδοκαλλιεργητών και 

άλλων παραγωγών και των ξηρικών καλλιεργειών.  

 Ως ΑΚΕΛ, κρίνουμε αναγκαία τη στήριξη των πληγέντων από την ανομβρία 

παραγωγών.  Ταυτόχρονα, με μεγάλη ικανοποίηση βλέπουμε ότι η νέα κυβέρνηση δίνει 

ιδιαίτερη σημασία στην επίλυση του υδατικού και στην απεξάρτησή μας από τις καιρικές 

συνθήκες με μέτρα άμεσα, βραχυπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα.  Τα κυριότερα μέτρα 

που θα ληφθούν προς την κατεύθυνση αυτή είναι η θεσμοθέτηση ανεξάρτητου φορέα 

διαχείρισης του υδάτινου πλούτου, η καλλιέργεια υδατικής συνείδησης στους πολίτες, η 

ανανέωση των υδρευτικών συστημάτων για παροχή νερού, ώστε να μειωθούν ακόμα 

και να εξαλειφθούν οι απώλειές του, να τεθεί σε προτεραιότητα η παροχή νερού για 

γεωργική χρήση παρέχοντας κίνητρα για την καλύτερη δυνατή αξιοποίησή του και για 

χρήση προηγμένων αρδευτικών συστημάτων, η δημιουργική προσέγγιση της κοινοτικής 

Οδηγίας για τους υδάτινους πόρους, με απώτερο στόχο τη μείωση του κόστους νερού 
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για άρδευση, η περαιτέρω χρήση εξαγνισμένου νερού, ιδιαίτερα σε καλλιέργειες 

κτηνοτροφικών φυτών για κατασκευή χονδροειδών ζωοτροφών και η επιτάχυνση των 

διαδικασιών για κατασκευή μονάδων αφαλάτωσης. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, αφουγκραζόμενη την άσχημη κατάσταση στην 

οποία έχει επέλθει ο αγροτικός μας κόσμος, έχει μελετήσει και έχει καταθέσει προτάσεις 

και μέτρα τα οποία θα συμβάλουν στην αντιμετώπιση της φθίνουσας πορείας και στη 

στήριξη του τομέα.  Συγκεκριμένα, η κυβέρνηση δεσμεύεται να υλοποιήσει τα εξής 

μέτρα: 

1. Αναδιάρθρωση και αναδόμηση γεωργικών και κτηνοτροφικών κλάδων με το 

συνεχή εκσυγχρονισμό τους μέσω κοινοτικών και εθνικών σχεδίων. 

2. Συγκεκριμένα μέτρα για μείωση του κόστους παραγωγής και βελτίωση της 

ανταγωνιστικότητας των παραγόμενων προϊόντων. 

3. Ενίσχυση κεφαλαιουχικών επενδύσεων σε έργα υποδομής με αύξηση των 

αναπτυξιακών δαπανών του κράτους για τον ευρύτερο γεωργικό τομέα.   

4. Αύξηση δαπανών επιστημονικής γεωργικής έρευνας και προώθηση των 

αποτελεσμάτων της, τόσο σε επίπεδο παραγωγικής διαδικασίας όσο και αγοράς.  

5. Θεσμοθέτηση ανεξάρτητου φορέα διαχείρισης υδάτων για ορθολογική χρήση και 

απρόσκοπτη παροχή νερού για ύδρευση και άρδευση για γεωργική χρήση. 

6. Συνεχής βελτίωση των γεωργικών ασφαλίσεων με παροχή ουσιαστικότερων 

αποζημιώσεων για όλα τα φυσικά αίτια και επιδημίες. 

7. Συμβολή στην ανάπτυξη επιχειρησιακών αγροτικών μονάδων και παράλληλη 

ενδυνάμωση και ενίσχυση μικρομεσαίων οικογενειακών γεωργικών και 

κτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων. 

8. Ενίσχυση του πολυλειτουργικού ρόλου του κατοίκου της υπαίθρου ως φορέα 

ενίσχυσης των αγροτικών περιοχών με τη δημιουργία κατάλληλης υποδομής για 
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νέες θέσεις εργασίας και τη βελτίωση και ενίσχυση των οικιστικών προγραμμάτων, 

ιδιαίτερα για τις ορεινές, απομακρυσμένες και μειονεκτικές περιοχές. 

9. Προώθηση της αειφόρου ανάπτυξης της υπαίθρου, με επίκεντρο της προσοχής 

μας κύρια στους κατοίκους με παροχή των αναγκαίων αντισταθμιστικών μέτρων. 

10. Εξασφάλιση επαρκούς αγροτικού εισοδήματος με την παράλληλη αύξηση στη 

βάση μεσοπρόθεσμου σχεδιασμού της συνεισφοράς του ευρύτερου γεωργικού και 

κτηνοτροφικού τομέα στην εθνική οικονομία. 

11. Αντιμετώπιση των αγροτικών ζητημάτων και των θεμάτων ανάπτυξης της 

υπαίθρου με το φακό της ευρύτερης κοινωνικής ευαισθησίας και την αναγκαία 

διεκδίκηση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω την ανάγκη για συλλογική δουλειά.  Η ανάγκη για 

στήριξη της αγροτικής τάξης, ιδιαίτερα μέσα στις νέες συνθήκες, όπως έχουν 

διαμορφωθεί μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι ένα σημαντικό 

ζήτημα στο οποίο θα πρέπει όλοι εμείς να εγκύψουμε και να εργαστούμε σκληρά για να 

σταματήσουμε τη φθίνουσα πορεία και να δώσουμε μια νέα πνοή στην αγροτική 

οικονομία και στον αγροτικό μας κόσμο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι και ο κ. Αντωνίου είναι στον κατάλογο.  Είστε έτοιμος, κύριε 

συνάδελφε;   

 Παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Γίνεται του ∆ΗΚΟ και να μην είναι έτοιμος, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι γεγονός ότι η κατεξοχήν αγροτική περιοχή της Κύπρου είναι η Πάφος σήμερα. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η εναρμόνιση με την Κοινή 

Αγροτική Πολιτική έχουν δημιουργήσει νέα δεδομένα και συνθήκες στην αγροτική 

οικονομία.  Η άσκηση πολιτικής για την αγροτική ανάπτυξη εντάσσεται πλέον κάτω από 

την ομπρέλα της κοινοτικής αλληλεγγύης.   

 Στόχος της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής είναι να εξασφαλίσει ικανοποιητικό βιοτικό 

επίπεδο για τους γεωργούς, ποιοτικά τρόφιμα σε δίκαιες τιμές για τους καταναλωτές και 

τη διατήρηση του περιβάλλοντος και της κληρονομιάς της υπαίθρου.  Με τον 

εκσυγχρονισμό της γεωργίας και τη στροφή της οικονομίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

περισσότερο προς τον τομέα της παροχής υπηρεσιών η γεωργία απώλεσε τη σημασία 

της ως πηγή απασχόλησης.  Αυτό σημαίνει ότι η επιβίωση των αγροτικών οικονομιών 

δεν μπορεί πλέον να θεωρείται δεδομένη.   

 Στην Κύπρο η αγροτική οικονομία αντιμετωπίζει πολλά προβλήματα λόγω των 

ιδιαιτεροτήτων που χαρακτηρίζουν τη χώρα μας, αλλά και λόγω των νέων δεδομένων 

που δημιούργησε η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και των αναγκαστικών 

αλλαγών που έχουν επέλθει.  Παράλληλα, ο αυξανόμενος διεθνής ανταγωνισμός και οι 

πολύ χαμηλές τιμές των γεωργικών και κτηνοτροφικών προϊόντων που προσφέρουν 

άλλες χώρες έχουν περιορίσει την κυπριακή αγροτική οικονομία σε πολύ χαμηλά 

επίπεδα.   

 Η έλλειψη υδάτινων πόρων και η συνεχόμενη ανομβρία των τελευταίων χρόνων 

έχουν δημιουργήσει σοβαρά προβλήματα επιβίωσης τόσο στη γεωργία όσο και στην 

κτηνοτροφία.  Η ελεύθερη διακίνηση προϊόντων από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, 

σε συνδυασμό με το ψηλό κόστος παραγωγής που χαρακτηρίζει τα δικά μας προϊόντα, 

όπως ψηλά εργατικά και μεταφορικά, ναύλα, δημιουργούν μεγάλα προβλήματα 

διάθεσής τους στη ντόπια αγορά, με αποτέλεσμα οι γεωργοκτηνοτρόφοι μας να 
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απειλούνται με οικονομική καταστροφή.  Ο μη συντονισμός μεταξύ παραγωγής και 

εμπορίας προϊόντων δημιουργεί σοβαρά προβλήματα σωστού προγραμματισμού για 

τους παραγωγούς.  Η απουσία πανεπιστημίου και ερευνητικών κέντρων στον τομέα της 

γεωργίας και η αδυναμία του κράτους να προσφέρει στους γεωργούς ικανοποιητικό 

επίπεδο μόρφωσης και εκπαίδευσης στο αντικείμενό τους έχει αρνητικές επιπτώσεις 

στον τομέα της γεωργίας.  Είναι επίσης γεγονός ότι ο πολυτεμαχισμός και ο 

κατατεμαχισμός της γεωργικής γης σε μικρούς γεωργικούς κλήρους καθιστά ασύμφορη 

και μη βιώσιμη τη γεωργική εκμετάλλευση.   

 Αναγνωρίζοντας πως η ύπαιθρος αποτελεί το κύτταρο της κοινωνίας μας και ότι 

λόγοι εθνικοί, κοινωνικοί και περιβαλλοντικοί επιβάλλουν τη διατήρηση και ενίσχυση της 

αγροτικής τάξης, η πολιτεία και το οργανωμένο κράτος οφείλουν να αντιδράσουν άμεσα 

με πρακτικά μέτρα και με υλοποίηση συγκεκριμένων αποφάσεων για στήριξη της 

αγροτικής οικονομίας, για να μπορέσει να επιβιώσει στο δύσκολο και ανταγωνιστικό 

ευρωπαϊκό περιβάλλον.   

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα καλεί την κυβέρνηση να αξιοποιήσει πλήρως τις 

δυνατότητες που προσφέρονται στην Κύπρο ως ισότιμο μέλος της Ευρωπαϊκής 

Ένωσης μέσα στα πλαίσια της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και, παράλληλα, εισηγείται 

τα πιο κάτω μέτρα: 

 Αναδιάρθρωση των καλλιεργειών και των παραγωγικών κλάδων με βάση τα 

συγκριτικά πλεονεκτήματα που διαθέτει η Κύπρος έναντι των υπόλοιπων χωρών 

της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ολοκληρωμένη αντιμετώπιση των προβλημάτων της υπαίθρου με σχέδια ενιαίας 

περιφερειακής ανάπτυξης, που θα περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, τα αναγκαία 

έργα υποδομής, όπως είναι το οδικό δίκτυο, αρδευτικά και αποχετευτικά έργα, 

περιφερειακά σχολεία, βελτιωμένα σχέδια οικιστικής ανάπτυξης, καθώς και την 

ενθάρρυνση του αγροτουρισμού και την ίδρυση μικρών βιοτεχνιών στην ύπαιθρο.   
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 Ουσιαστικά μέτρα ενθάρρυνσης της εγκατάστασης και παραμονής των νέων 

αγροτών στην ύπαιθρο.   

 Εισαγωγή στα σχολεία συστηματικής εκπαίδευσης για τους μαθητές που θα τους 

ενδιέφερε η επαγγελματική ενασχόλησή τους με τη γεωργοκτηνοτροφία.   

 Ενίσχυση της βιοκαλλιέργειας και των προϊόντων προέλευσης.   

 Ενίσχυση των ομάδων παραγωγών.   

 Εξεύρεση και εξασφάλιση υδάτινων πόρων μέσω των μονάδων αφαλάτωσης, της 

αξιοποίησης των λυμάτων τριτοβάθμιας επεξεργασίας και της σωστής διαχείρισης 

των υδάτινων πόρων με τη δημιουργία ενιαίας αρχής υδάτων.   

 Βελτίωση και επέκταση του σχεδίου γεωργικής ασφάλισης για όλες τις γεωργικές 

καλλιέργειες και εξασφάλιση του εισοδήματος του γεωργού από αντίξοες καιρικές 

συνθήκες με την επέκταση της κάλυψης από τον ΟΓΑ.   

 Η καλύτερη οργάνωση και λειτουργία του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 

Πληρωμών θα επιλύσει τα προβλήματα που παρατηρούνται με τις καθυστερήσεις 

στις πληρωμές των γεωργών.   

 Βελτίωση της ποιότητας των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων και μείωση του 

κόστους παραγωγής με διάφορα επενδυτικά σχέδια, ώστε να μπορούν να 

ανταγωνίζονται τα αντίστοιχα ξένα προϊόντα.   

 Επιτάχυνση των διαδικασιών για εγγραφή του χαλλουμιού και άλλων 

παραδοσιακών προϊόντων ως κυπριακών προϊόντων.   

 Προώθηση της αναγραφής της χώρας προέλευσης σε όλα τα γεωργικά και 

κτηνοτροφικά προϊόντα για προστασία του γεωργού και του καταναλωτή, ώστε να 

αποφεύγεται η παραπλάνηση και ο αθέμιτος ανταγωνισμός.     

 Περαιτέρω συντονισμός μεταξύ γεωργικής έρευνας και γεωργικών 

συμβουλευτικών υπηρεσιών με ιεράρχηση των ερευνητικών προγραμμάτων.   
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 Σχέδια επιμόρφωσης των γεωργών πάνω στο αντικείμενό τους.   

 Ενθάρρυνση της τεχνολογικής αναβάθμισης του γεωργικού τομέα και ενίσχυση 

των υπηρεσιών φυτοϋγειονομικού και ζωοϋγειονομικού ελέγχου με παράλληλη 

δημιουργία κατάλληλων έργων υποδομής στα λιμάνια και στα αεροδρόμια.   

 Λήψη μέτρων για προστασία της γόνιμης γεωργικής γης από μη γεωργική 

αξιοποίηση, χωρίς να επηρεάζονται τα συμφέροντα των γεωργών ιδιοκτητών της.  

 Αναθεώρηση των προτεραιοτήτων μεταξύ τομέων της οικονομίας, αυξάνοντας τη 

βαρύτητα που θα πρέπει να δοθεί στο γεωργικό τομέα.   

 Ενίσχυση των προγραμμάτων κοινοτικής ανάπτυξης και κοινωνικής ευημερίας, 

ώστε να βοηθηθούν επαρκώς και τα άτομα τρίτης ηλικίας που κατοικούν στην 

ύπαιθρο.   

 Αύξηση της κοινωνικής σύνταξης για την αγρότισσα.   

 Παράλληλα, μείωση και κατάργηση ορισμένων φορολογιών και επιβαρύνσεων του 

αγροτικού κόσμου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η αρνητική πορεία της αγροτικής οικονομίας είναι γεγονός αδιαμφισβήτητο.  Γι’ 

αυτό το λόγο χρειάζονται αποτελεσματικές αποφάσεις με άμεση εφαρμογή, για να 

αντιστραφεί η φθίνουσα πορεία.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα στέκεται κοντά στην ύπαιθρο, 

νοιάζεται για τα προβλήματά της και διεκδικεί ένα καλύτερο αύριο για τον αγροτικό 

κόσμο.  Χαιρετίζει τις προεκλογικές εξαγγελίες του νέου Προέδρου της ∆ημοκρατίας 

πάνω στα θέματα που αφορούν άμεσα ή έμμεσα την αγροτική οικονομία και δηλώνει 

την ετοιμότητά του να συνεργαστεί για υλοποίησή τους το συντομότερο δυνατό.  Η 

αγροτική οικονομία πρέπει να ορθοποδήσει και να ενισχυθεί, για να διαδραματίσει το 

ρόλο που αντικειμενικά της ανήκει στην ευρύτερη κυπριακή οικονομία. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα έχει ολοκληρωθεί.  Έτσι φτάσαμε στο τέλος της 

σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 10 Απριλίου 

2008, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 

Αναπηρίες για το Έτος 2008 Νόμος του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.01.049.020-2008) 

 2.  Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης 

Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.302-2007) 

 3.  Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 

Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.315-2007) 

 4.  Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος 

του 2006. 

(Αρ. Φακ. 23.01.065.2006) 

 5.  Οι περί ∆ικηγόρων (Πειθαρχική ∆ιαδικασία) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.126-2007) 

 6.  Οι περί Μεταλλείων - Θέση Προϊσταμένου 
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Υπηρεσίας Μεταλλείων (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.006-2008) 

 7.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 

Λειτουργού Επιθεώρησης Πτυχίων και Αδειών 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.009-2008) 

 8.  Οι περί Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών - 

Θέσεις Κυβερνήτη Σκάφους 2ης Τάξης και Μηχανικού 

Σκάφους 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.020-2008) 

 9.  Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 

Προσωπικού - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.021-2008) 

 10.  Οι περί Τμήματος Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου 

Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Βοηθού Λειτουργού 

Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 1ης Τάξεως (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.022-2008) 

 11.  Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση 

Κτηνιατρικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.045.026-2008) 

 12.  Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέσεις Εκτελεστικού 

Γραμματέα, Λογιστικού Λειτουργού και Βοηθού 

Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.027-2008) 

 13.  Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέσεις 

Ανώτερου Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων, 

Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων Α΄ και 

Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.034-2008) 

 14.  Οι περί Παρασκευασμάτων για Βρέφη και 

Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας 

Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.017-2008) 

 15.  Οι περί ∆ιαιτητικών Τροφίμων για Ειδικούς Ιατρικούς 

Σκοπούς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.145-2007) 

 16.  Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών στα Τρόφιμα 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.053-2007) 

 17.  Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυταρίων και 

Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κηπευτικών, εκτός των 

Σπόρων προς Σπορά (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
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του 2008. 

(Aρ. Φακ. 23.03.045.011-2008) 

 18.  Οι περί Καταλόγου Ποικιλιών της Πατάτας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.015-2008) 

 19.  Οι περί Σπόρων (Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.012-2008) 

 20.  Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.013-2008) 

 21.  Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 

Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.014-2008) 

 22.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 

(Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.045.008-2008) 

 23.  Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.040-2007) 

 24.  Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν 

Εμπιστευτικές Πληροφορίες και των Πράξεων 
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Χειραγώγησης της Αγοράς (Κατάχρηση Αγοράς) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 

(Αρ. Φακ. 23.01.048.213-2007) 

 25.  Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2004. 

(Αρ. Φακ. 23.01.368.2004) 

 26.  Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2004. 

(Αρ. Φακ. 23.01.369.2004) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  

την πολιτεία και την κοινωνία». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 2.  «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 

άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 

προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 

Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 

Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 

Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 

εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 

μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 

(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 3.  «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 

αντιμετώπισης του καπνίσματος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 

Γιώργου Περδίκη). 

(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 4.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  

«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 

τροποποιημένους οργανισμούς». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 

(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 5.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 

προβλήματα επαναπατριζομένων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  

(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
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τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 

Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 

Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής».

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 

Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 

(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 7.  «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 

τουρισμού». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 

(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 

ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 

Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 

κέντρο της πόλης». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 

και Πανίκκου Σταυριανού). 

(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 

Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 

Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
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θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 

διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 

υλικού μέσω του διαδικτύου». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 

και Πανίκκου Σταυριανού). 

(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 

κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 

προσωπικών δεδομένων». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 

βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 

(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 11.  «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 

πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 

Ελένης Θεοχάρους). 

 (Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 12.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 

Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 

Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 

θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
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πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 

Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 

Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 

Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 

Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 

(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 13.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 

τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 

Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 

ανάγκη συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 

κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  

(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 

βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 

Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 

(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αντωνίου Αντώνης Λαμάρης Γιάννος 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 
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Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 
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α. «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2007», 

β. «Ο περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», 

γ. «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2007» 

και ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Ελέγχου της 

Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και του τρίτου με 

τον τίτλο «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2008». 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Προστασίας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2007», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Αντώνη Αντωνίου και 

ψήφισή τους σε νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Προστασίας της 

Μητρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και του δεύτερου με τον τίτλο «Ο 

περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο 

Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2008» και έγκρισή τους. 

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί 

Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2007» και 

έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2008». 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων προς τους 

Υπαλλήλους της Επιτροπής του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Πολεμιδιών 
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(Γαρύλλη) και Γερμασόγειας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή 

τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υφαντουργικών Προϊόντων 

(Προσδιορισμός Ινικής Σύνθεσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και 

έγκρισή τους. 

7. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η επιδιόρθωση των κατοικιών των εγκλωβισμένων - ∆ιαχωρισμός προσφυγικών 

οικοπέδων. 

9. Συνέχιση της συζήτησης (Ντ. Χατζηνικόλας, Σ. Σαμψών, Α. Παπαδοπούλου, Γ. 

Περδίκης, Α. Φακοντής, Α. Αντωνίου) για το θέμα «Η ανάγκη στήριξης της 

αγροτικής τάξης μέσα στις νέες συνθήκες μετά την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση» και λήξη του θέματος. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 10ης Απριλίου 2008  

(Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ.) 

(Αρ. 23)  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το Έτος 2008 Νόμος του 
2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το Έτος 

2008 Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 
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Μαρτίου και στις 7 Απριλίου του 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και ο πρόεδρος και άλλοι 
αρμόδιοι της διαχειριστικής επιτροπής του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες (ΚΕΑΑ). 

 Σημειώνεται ότι ο υπό αναφορά προϋπολογισμός κατατέθηκε στη Βουλή με τα 
προβλεπόμενα ποσά να αναφέρονται σε λίρες Κύπρου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προϋπολογισμού, η επιτροπή ζήτησε από τους 
αρμοδίους όπως τα προνοούμενα ποσά μετατραπούν από λίρες Κύπρου σε ευρώ 
προτού το νομοσχέδιο τεθεί ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για ψήφιση. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων απέστειλε 
σχετική επιστολή, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2008, με την οποία προέβη σε διόρθωση 
του υπό αναφορά προϋπολογισμού, με τη μετατροπή των ποσών τα οποία 
αναγράφονται σε αυτόν από λίρες Κύπρου σε ευρώ. 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΕΑΑ για το 2008 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€391.945  (αγορές πρώτων υλών, επιδόματα κ.ά.) και έσοδα ύψους €308.078, τα 
οποία προέρχονται κυρίως από πωλήσεις αντικειμένων που κατασκευάζονται στο 
ΚΕΑΑ (€277.152), καθώς και από τόκους και επενδύσεις (€29.047). 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του 
ταμείου, η διαφορά των €83.867 μεταξύ εσόδων και δαπανών είναι σκόπιμη και 
στοχεύει στην αξιοποίηση μέρους του αποθεματικού του ταμείου για προγράμματα 
επαγγελματικής αποκατάστασης των αναπήρων έξω από το ΚΕΑΑ.  Σύμφωνα με την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, την 31η ∆εκεμβρίου 2006 το Ειδικό 
Ταμείο του ΚΕΑΑ είχε ταμειακά διαθέσιμα €859.532. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Ειδικό 
Ταμείο του ΚΕΑΑ λειτουργούσε καταρχάς και για μεγάλη χρονική περίοδο άτυπα, 
αλλά από το 2000 η λειτουργία του ρυθμίστηκε με νόμο. 

 Τη διαχειριστική επιτροπή απαρτίζουν ο διευθυντής του Τμήματος Εργασίας 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως πρόεδρος, ο 
προϊστάμενος της αρμόδιας υπηρεσίας του Τμήματος Εργασίας, ένας εκπρόσωπος 
του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας και δύο εκπρόσωποι των οργανώσεων των 
ατόμων με αναπηρία. 

 Σκοπός του Ειδικού Ταμείου του ΚΕΑΑ είναι η επαγγελματική αποκατάσταση 
και η ευημερία των ατόμων με αναπηρία.  Το ΚΕΑΑ συμβάλλει επίσης στην ευρύτερη 
επιδίωξη της κυβερνητικής πολιτικής για τα άτομα με αναπηρία, η οποία στοχεύει, 
μεταξύ άλλων, στην κοινωνική ενσωμάτωσή τους και στην παροχή ίσων ευκαιριών για 
απασχόληση. 

 Οι εκπρόσωποι της διαχειριστικής επιτροπής του ταμείου, ενημερώνοντας την 
επιτροπή, ανέφεραν ότι το ΚΕΑΑ πραγματοποιεί έσοδα τα οποία προέρχονται κυρίως 
από πωλήσεις αντικειμένων που κατασκευάζονται στα εργαστήρια προστατευόμενης 
απασχόλησης, όπως υποδήματα, καρεκλάκια και κεντήματα, και τα κυριότερα έξοδά 
του αφορούν αγορές πρώτων υλών, επιδόματα και φιλοδωρήματα παραγωγής. 

 Περαιτέρω, οι προαναφερθέντες εκπρόσωποι διευκρίνισαν ότι το ΚΕΑΑ δε 
στηρίζεται μόνο στο Ειδικό Ταμείο, αλλά και σε δαπάνες που διενεργεί η κυβέρνηση 
μέσω του κρατικού προϋπολογισμού, αφού οι δαπάνες για το προσωπικό του ΚΕΑΑ, 
τα ενοίκια, καθώς και άλλες δαπάνες καταβάλλονται από τον κρατικό προϋπολογισμό. 
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 Στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, τα μέλη της 
επιτροπής δήλωσαν ότι χρήζει άμεσου επαναπροσδιορισμού ο ρόλος του Ειδικού 
Ταμείου του ΚΕΑΑ, κάτι το οποίο έχει καθυστερήσει για αρκετά χρόνια, αφού στην 
ουσία το ΚΕΑΑ δεν εκπληρώνει το ρόλο για τον οποίο έχει συσταθεί παρά μόνο 
λειτουργεί ως “καταφύγιο” για τα άτομα με αναπηρία, χωρίς να τα προετοιμάζει για 
επαγγελματική αποκατάσταση και κοινωνική ενσωμάτωση με την παροχή ίσων 
ευκαιριών για απασχόληση στην αγορά εργασίας, σκοπός για τον οποίο 
δημιουργήθηκε. 

 Επιπρόσθετα, τα μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι, μέσα στα πλαίσια του 
επαναπροσδιορισμού του ρόλου του ΚΕΑΑ, θα πρέπει να τεθεί εκ νέου ιεράρχηση 
των προτεραιοτήτων και στόχων του σύμφωνα και με διεθνή πρότυπα, τα οποία θα 
συμβάλλουν ουσιαστικά στην αποδοτικότερη λειτουργία του όλου θεσμού. 

 Περαιτέρω, τα μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι χρειάζεται να 
επανεξεταστούν και να αναθεωρηθούν τα σχέδια και προγράμματα κατάρτισης τα 
οποία παρέχονται από το ΚΕΑΑ.  Ειδικότερη αναφορά έγινε στο Σχέδιο για 
∆ημιουργία και Λειτουργία Μικρών Μονάδων για Σκοπούς Αυτοεργοδότησης Ατόμων 
με Αναπηρία, για το οποίο υπάρχει πρόνοια στον υπό αναφορά προϋπολογισμό για 
€85.430 (£50.000).  Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, από το 
συγκεκριμένο σχέδιο, κατά τη διάρκεια του 2007, ωφελήθηκαν μόνο έξι άτομα. 

 Τα μέλη της επιτροπής επισήμαναν ότι το ποσό το οποίο παρέχεται ως 
οικονομική βοήθεια, σύμφωνα με το σχέδιο αυτό, εξακολουθεί να είναι πολύ χαμηλό 
για τους σκοπούς για τους οποίους αυτό παραχωρείται, με αποτέλεσμα να μην 
ανταποκρίνεται στις πραγματικές ανάγκες των ατόμων που επιθυμούν να 
αυτοεργοδοτηθούν με τον τρόπο αυτό. 

 Επ’  αυτών των θεμάτων ο πρόεδρος του ταμείου δήλωσε ότι όντως η 
κατάσταση ως έχει δεν είναι ικανοποιητική και χρειάζεται άμεσος επανακαθορισμός 
του τρόπου λειτουργίας του ΚΕΑΑ. 

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ανέφεραν ότι το υπουργείο έχει διαμορφώσει τη θέση του αναφορικά με 
τον επανακαθορισμό του ρόλου του ΚΕΑΑ με βάση τόσο τις εισηγήσεις ειδικής 
μελέτης ιδιώτη συμβούλου, που πραγματοποιήθηκε το 2006, όσο και ενδοϋπηρεσιακή 
μελέτη.  Η μελέτη αυτή αφορά την αναδιοργάνωση της λειτουργίας του τομέα της 
επαγγελματικής εκπαίδευσης και αποκατάστασης των ατόμων με αναπηρίες 
γενικότερα, λαμβάνοντας υπόψη τα σημερινά δεδομένα τόσο του ΚΕΑΑ όσο και 
άλλων φορέων και δομών, όπως π.χ. το Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου, που 
υπολειτουργούν και χρειάζεται να ενταχθούν σε ένα κοινό πλαίσιο με κοινό όραμα, 
προσανατολισμό και στόχους.  Συναφώς, αναφέρθηκε ότι με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου στις 6 Φεβρουαρίου 2008 εγκρίθηκε η δημιουργία νέου 
τμήματος στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες.  Ανάμεσα στα διαρθρωτικά μέτρα 
που το νέο τμήμα αναλαμβάνει να προωθήσει σε διαβούλευση με την Κυπριακή 
Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων είναι και ο εκσυγχρονισμός του ΚΕΑΑ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του 
υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του εν 
λόγω νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε.  Υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά τη δική μας, κύριε Πρόεδρε, και για σκοπούς πρακτικών για 
ακόμα μια χρονιά θα ψηφίσουμε υπέρ της έγκρισης του συγκεκριμένου 
προϋπολογισμού, παρά το γεγονός ότι δεν είμαστε μέχρι στιγμής ικανοποιημένοι από 
τις εργασίες του συγκεκριμένου κέντρου, από τις επιδόσεις τις οποίες παρουσιάζει και 
γενικά διαπιστώνουμε ότι δεν έχει προχωρήσει μία ορθολογιστική μελέτη για τον 
καλύτερο δυνατό τρόπο αξιοποίησης του συγκεκριμένου κέντρου προς όφελος της 
επαγγελματικής αποκατάστασης των αναπήρων.  ∆ιαπίστωσή μας είναι ότι 
περισσότερο το συγκεκριμένο κέντρο λειτουργεί σαν οικοτροφείο, παρά ως κέντρο 
επαγγελματικής αποκατάστασης και επανένταξης των ατόμων στην κοινωνία.   

 Ως εκ τούτου, εμείς αναμένουμε ότι με την καινούρια πολιτική ηγεσία στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και με τις ευαισθησίες τις οποίες η 
σημερινή υπουργός είχε επιδείξει παλαιότερα στην επιτροπή Οικονομικών γι’ αυτά τα 
ζητήματα θα υπάρξει κάποια εξέλιξη στο συγκεκριμένο ζήτημα προς τη θετική 
κατεύθυνση.  Έτσι, ουσιαστικά δίνουμε πίστωση χρόνου, για να υπάρξουν όλες αυτές 
οι αλλαγές οι οποίες θεωρούμε ότι είναι αναγκαίες να συμβούν στο συγκεκριμένο 
κέντρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Και ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι πραγματικά πάρα πολύ 
σύντομος.  Σκόπευα να ήμουν, αλλά ιδιαίτερα μετά από την τοποθέτηση του κ. 
συναδέλφου δε χρειάζεται καν να πω κάτι περισσότερο.   

 Ως λίγο παλαιότερος του κ. Σιζόπουλου στη Βουλή θυμάμαι ότι ήταν η πρώτη 
μου τοποθέτηση για τούτο το θέμα ακριβώς η ίδια.  Ε, πρέπει όμως, κύριε Πρόεδρε, 
αυτό το “εδήλωσαν” ή “επεσήμαναν” κάποια στιγμή να γραφτεί και πάλι.  ∆ιότι σε κάθε 
έκθεση που κάνει η συγκεκριμένη επιτροπή, με όλο το σεβασμό και την εκτίμηση προς 
τα μέλη της, κάθε χρόνο ξαναεπισημαίνεται και ξαναδηλώνεται ότι πρέπει να 
επανεξεταστεί και να επανασχεδιαστεί η λειτουργία του κέντρου.  Ε, κάποια στιγμή 
πρέπει να μπει τζιαι μια τελεία.  Κάποια στιγμή πρέπει να παρθούν κάποιες 
αποφάσεις!   

 Θεωρώ κι εγώ και ελπίζω, επειδή η νυν Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ήταν μέλος της επιτροπής, γνωρίζει πάρα πολύ καλά το θέμα και 
πιστεύω ότι έχει και την αποφασιστικότητα, ότι την επόμενη χρονιά δε θα έχουμε 
τέτοιου είδους παρατηρήσεις.  Και πιστεύω ότι η Βουλή θα σταθεί συμπαραστάτης και 
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συνεργός στην προσπάθεια της νέας υπουργού να μην υπάρξει ξανά παρατήρηση για 
την ανάγκη επαναπροσδιορισμού και επανασχεδιασμού των στόχων και των 
λειτουργιών του κέντρου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Ως πρόεδρος της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι συμφωνώ με 
τους προλαλήσαντες.  Τόσο ο κ. Σιζόπουλος όσο και ο κ. Περδίκης δεν ήταν παρόντες 
την ώρα της συνεδρίας της επιτροπής Οικονομικών.  Έχουμε έντονα τοποθετηθεί 
όσον αφορά ακριβώς το ρόλο επαναπροσδιορισμού του ειδικού ταμείου του Κέντρου 
Αποκατάστασης Αναπήρων.  Μάλιστα, έχουμε πει ότι δε μας ικανοποιεί να είναι 
καταφύγιο για άτομα με αναπηρίες.  Εμείς θεωρούμε ότι πρέπει οι καλές πρακτικές 
που υπάρχουν σε διάφορες χώρες ευρωπαϊκές και ιδίως στις σκανδιναβικές χώρες να 
αποτελέσουν τη βάση προβληματισμού και ιεράρχησης νέων προτεραιοτήτων.  Και 
έχουμε πει ότι με βάση αυτά τα διεθνή πρότυπα πρέπει να λειτουργήσει το Κέντρο 
Αποκατάστασης Αναπήρων.  Αυτό είναι ένα αίτημα πάγιο.  Τα τελευταία έξι χρόνια 
που είμαι στη Βουλή το συζητήσαμε επανειλημμένα.  Και εκείνο το οποίο αναμένουμε 
είναι ακριβώς το νέο σχέδιο το οποίο τώρα έχει ετοιμαστεί -έγιναν δύο έρευνες, η μια 
έγινε από το “Intercollege” πριν από ενάμιση χρόνο- και είναι στα σκαριά αξιολόγησης 
της μελέτης. Εμείς αναμένουμε ακριβώς τη λειτουργία τούτων των νέων μικρών 
μονάδων, για να τις εκσυγχρονίσουμε, για να μπορεί το άτομο με αναπηρία όχι απλά 
να πηγαίνει εκεί και να μαθαίνει πώς να φτιάχνει καλάθια, αλλά να μπει και στους 
ηλεκτρονικούς υπολογιστές και σε άλλους τομείς.  

 Ο λόγος της δικής μου παρέμβασης είναι ότι και εμείς είμαστε πολύ αυστηροί, 
όλα τα μέλη που παρευρέθηκαν και είπαμε ότι αναμένουμε σύντομα να μας φέρουν 
ιεραρχημένες τις υποδείξεις της μελέτης και θα παρακολουθήσουμε στενά ως 
επιτροπή Οικονομικών πώς υλοποιείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού, θα ήθελα μία διόρθωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ προσωπικά παρευρισκόμουν την ημέρα που συζητιόταν ο 
προϋπολογισμός.  Απλά, όταν δόθηκε η συγκατάθεση των κομμάτων για την έγκριση, 
απουσίαζα στο εξωτερικό, γι’ αυτό δε συμπεριλαμβάνεται το όνομά μου.  Γι’ αυτό 
θέλω να γίνει διόρθωση στα πρακτικά, γιατί η κ. Παπαδοπούλου είπε ότι απουσίαζα 
από τη συνεδρία.  ∆εν απουσίαζα.  Ήμουν παρών!   

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.  Θα γίνει η διόρθωση.   

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο επαναπροσδιορισμός του ρόλου του κέντρου είναι το 
ζητούμενο και ομόφωνα η επιτροπή Οικονομικών πλειστάκις, τα τελευταία τουλάχιστο 
χρόνια που θυμάμαι, είχε ζητήσει από τις αρμόδιες υπηρεσίες να προχωρήσουν σε 
κάποιες μελέτες.  Έχουν γίνει κάποιες μελέτες, με καθυστέρηση πρέπει να πω.  Τις 
έχουμε ενώπιόν μας, η ίδια η κυβέρνηση τις έχει ενώπιόν της, αξιολογούνται από το 
αρμόδιο υπουργείο και ευελπιστούμε ότι πολύ σύντομα, δηλαδή μέχρι τον επόμενο 
χρόνο που θα έχουμε τον προϋπολογισμό, θα έχουμε και εισηγήσεις, αλλά και 
δράσεις προς την κατεύθυνση των νέων μέτρων για επαγγελματική αποκατάσταση 
ατόμων με αναπηρίες.   

 Την ίδια στιγμή όμως, να μου επιτραπεί να διαφωνήσω με κάτι.  Όσο έντονοι 
και αν είμαστε στην επιτροπή Οικονομικών ελέγχοντας τον προϋπολογισμό, 
αναζητώντας το σωστό ρόλο του κέντρου, δεν μπορούμε κατά την άποψή μου να 
πούμε ως επιτροπή Οικονομικών ή ως Βουλή, ως κοινοβούλιο “τελεία” και, επειδή δεν 
επαναπροσδιορίστηκε ο ρόλος ή δεν ευρέθησαν άλλες δράσεις, να πούμε «δεν 
εγκρίνουμε τον προϋπολογισμό», έστω με τις αδυναμίες που υπάρχουν.  Αυτό το 
πράγμα πιστεύω θα εθυματοποιούσε κόσμο ο οποίος έτσι κι αλλιώς από την ίδια τη 
ζωή θυματοποιείται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα των ευαισθησιών μας όσον αφορά 
τους ανάπηρους πρέπει να το κάνουμε πράξη.  Εγώ τουλάχιστο γι’ αυτό το θέμα είναι 
η τέταρτη φορά που μιλώ και δυστυχώς δεν έχω διαπιστώσει καμία εξέλιξη στο όλο 
θέμα.  Είναι εκεί και υπάρχει το κέντρο μόνο στο όνομα.  Κανένας ανάπηρος δεν 
εξυπηρετείται.  Και ειλικρινά διερωτώμαι γιατί μετά από τόσα χρόνια δεν έχει γίνει 
οτιδήποτε και μιλούν οι συνάδελφοι για τον επόμενο χρόνο, το μεθεπόμενο.  Ε, 
τουλάχιστο πέντε χρόνια, έξι χρόνια διακυβέρνησης δεν έχουμε δει τίποτε.  Ας το 
δούμε έστω και τώρα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακού ήθελε το λόγο. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Έχω καλυφθεί ως επί το πλείστον από τους συναδέλφους, αλλά η αλήθεια είναι 
ότι τα τελευταία πέντε χρόνια πραγματικά γίνεται μια συνεχής συζήτηση τόσο στην 
επιτροπή Οικονομικών όσο και στην επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
πάνω στο θέμα αυτό.  Βλέπουμε ότι δεν υπάρχει καμία πρόοδος.  Εγώ δε βλέπω 
μελέτες οι οποίες να έχουν ουσιαστική σημασία.  Ο κόσμος έχει αλλάξει, έχει γίνει 
ηλεκτρονικός, έχει προχωρήσει.  ∆εν μπορεί ένας ανάπηρος συνεχώς να μαθαίνει να 
κάνει καλάθια ή παπούτσια ή άρβυλα!  Αυτό πλέον είναι στο παρελθόν και γι’ αυτό το 
λόγο πρέπει να δώσουμε την αξιοπρέπεια στους ανθρώπους αυτούς, οι οποίοι 
μπορούν να προσφέρουν μέσω άλλων επαγγελμάτων, τα οποία είναι πιο σύγχρονα 
και πιο αποδοτικά για τους ίδιους. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.  Έχω καλυφθεί από τους άλλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μισό δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.  Αναγκάζομαι να πάρω το λόγο, γιατί έχει 
λεχθεί προηγουμένως ότι τα τελευταία πέντε χρόνια εν έγινε τίποτε κτλ.  Θέλω να πω 
το εξής:  Ο προϋπολογισμός του Κέντρου Αποκατάστασης Ανάπηρων έρχεται τα 
τελευταία τέσσερα χρόνια μόνο στη Βουλή.  Προηγουμένως, ούτε καν κατατίθετο στη 
Βουλή, «από παράληψη» μας είχαν πει!  Νόμιζαν ότι δεν εχρειάζετο να κατατίθεται 
στη Βουλή.  Επομένως, ναι, τα τελευταία τέσσερα χρόνια είναι μπροστά μας και 
συζητούμε αυτό το θέμα.  

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε…   

 Συγνώμη, δεν επιτρέπεται.  Μου δίνετε το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να τον πάρετε, ναι. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα των αναπήρων δεν έχει ημερομηνία λήξης.  Είναι 
διαχρονικό και είναι εκεί το πρόβλημα.  Και δε νομίζω ότι ευσταθεί αυτός ο 
συγκεκριμένος λόγος, α, επειδή οι προϋπολογισμοί ήρθαν τα τελευταία τέσσερα 
χρόνια.  Κάθε μέρα είμαστε όλοι μαζί με τους ανάπηρους και, όταν έχουμε να δείξουμε 
τους εαυτούς μας προς τα κανάλια και αλλού, φαινόμαστε βασιλικότεροι του βασιλέως.  
Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα! Ας κάνουμε πράξη αυτά που λέμε όλοι μας!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Αλλού το πάεις! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Έτσι είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κέντρου Επαγγελματικής 
Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία ποσού ύψους €391.945 για τη χρήση του έτους 
που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6.        

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το Έτος 2008 
Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Πανίκκος Σταυριανός  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Απριλίου 2008.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.    

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας 
της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης με την 
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Οδηγία 2003/33/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης 
Μαΐου για την προσέγγιση των νομοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων 
των κρατών μελών όσον αφορά τη διαφήμιση και τη χορηγία υπέρ των προϊόντων 
καπνού.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, προτείνονται, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η αντικατάσταση του ορισμού του όρου “διαφήμιση” με νέο ορισμό, όπως 
ακριβώς προβλέπεται στη σχετική Οδηγία. 

2. Η προσθήκη των όρων “τρίτη χώρα” και “χορηγία”, καθώς και των ορισμών 
τους. Σημειώνεται ότι ο όρος “χορηγία” δεν περιλαμβάνεται ως ξεχωριστός 
όρος στην υφιστάμενη νομοθεσία, αλλά εμπεριέχεται ερμηνευτικά στον όρο 
“διαφήμιση”. 

3. Η προσθήκη του όρου “υπηρεσίες της κοινωνίας της πληροφορίας” και του 
ορισμού του με την προσθήκη του νέου άρθρου 5Α. 

4. Η τροποποίηση των διατάξεων που προβλέπουν την ολοκληρωτική 
απαγόρευση της διαφήμισης των καπνικών προϊόντων, ώστε να καθορίζονται 
οι συγκεκριμένες απαγορεύσεις που προβλέπει η Οδηγία, περιλαμβανομένης 
και της ρητής απαγόρευσης της διαφήμισης και των χορηγιών μέσω 
ηλεκτρονικών μηνυμάτων ή μηνυμάτων που περιέχονται στο διαδίκτυο.  
Παράλληλα, με την εν λόγω τροποποίηση προτείνεται η εξαίρεση της 
απαγόρευσης της διαφήμισης υπέρ των εντύπων που προορίζονται 
αποκλειστικά για τους επαγγελματίες του εμπορίου καπνού και των εντύπων 
που τυπώνονται και εκδίδονται σε τρίτες χώρες, εφόσον η κοινοτική αγορά δεν 
είναι ο κύριος προορισμός τους. 

5. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία δίνεται το δικαίωμα σε φυσικά ή νομικά 
πρόσωπα ή οργανισμούς που έχουν έννομο συμφέρον να προσφεύγουν στο 
δικαστήριο για την κατάργηση διαφημίσεων, χορηγιών ή άλλων 
δραστηριοτήτων που είναι ασυμβίβαστες με τις διατάξεις της βασικής 
νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, η ημερομηνία υιοθέτησης της υπό 
αναφορά Οδηγίας στην εθνική νομοθεσία ήταν η 31η  Ιουλίου 2005.  Σημειώνεται ότι 
το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 13 
∆εκεμβρίου 2007.   

 Στο στάδιο της μελέτης του εν λόγω νομοσχεδίου από την επιτροπή, η 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκε 
νομοτεχνικές και άλλες διορθώσεις στο προτεινόμενο κείμενο, οι οποίες έγιναν 
αποδεκτές από την επιτροπή.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε το κείμενο σύμφωνα με τα πιο πάνω, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα δευτερόλεπτο από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.   

 Είναι μια έκκληση προς την εκτελεστική εξουσία, για να εφαρμόσει 
αποτελεσματικά τους νόμους που αφορούν το κάπνισμα, ιδιαίτερα στα εστιατόρια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ύο λέξεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ποιος έλεγχος; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη παραρτήματος.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος 
του Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί ∆ικηγόρων (Πειθαρχική ∆ιαδικασία) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ικηγόρων (Πειθαρχική ∆ιαδικασία) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Απριλίου 2008.  Στη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα 
άρθρα 17 και 32 του περί ∆ικηγόρων Νόμου, είναι η κάλυψη κενών που 
διαπιστώθηκαν στην πειθαρχική διαδικασία και η βελτίωση της λειτουργίας του 
Πειθαρχικού Συμβουλίου. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από 
τους εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, με τις 
προτεινόμενες αλλαγές στους κανονισμούς καθίστανται σαφέστερες οι εξουσίες του 
Πειθαρχικού Συμβουλίου ως πειθαρχικού σώματος και προβλέπεται ότι το Πειθαρχικό 
Συμβούλιο θα ασκεί καλύτερο έλεγχο στη διαδικασία που προηγείται της πειθαρχικής 
δίκης.  Παράλληλα, περιορίζονται οι εξουσίες του ερευνώντα λειτουργού στο μέτρο 
που είναι αναγκαίο για τη διευκόλυνση της διαδικασίας. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου ανέφερε στην επιτροπή 
ότι για τις υποθέσεις που χαρακτηρίζονται απλές δε χρειάζεται ο διορισμός ερευνώντα 
λειτουργού, κάτι που είχε ως αποτέλεσμα να οδηγούμαστε σε μακροχρόνιες 
διαδικασίες.  Όπως ανέφερε ο ίδιος, υπάρχουν υποθέσεις που επαφίενται στη 
διακριτική ευχέρεια του Πειθαρχικού Συμβουλίου. ως εκ τούτου, δε χρειάζεται ο 
διορισμός ερευνώντα λειτουργού. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί καταρτίστηκαν από το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε συνεργασία με τον Παγκύπριο ∆ικηγορικό 
Σύλλογο. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν  υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 6 μέχρι και τον αριθμό 13 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Οι περί Μεταλλείων - Θέση Προϊσταμένου Υπηρεσίας Μεταλλείων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας 
- Θέση Λειτουργού Επιθεώρησης Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008», «Οι περί Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών - Θέσεις Κυβερνήτη 
Σκάφους 2ης Τάξης και Μηχανικού Σκάφους 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008», «Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Θέση 
Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι 
περί Τμήματος Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση Βοηθού 
Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008», «Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Κτηνιατρικού Επιθεωρητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέσεις 
Εκτελεστικού Γραμματέα, Λογιστικού Λειτουργού και Βοηθού Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί Τμήματος 
Εσωτερικών Προσόδων - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων, 
Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων Α΄ και Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες ׃ 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 3 Απριλίου 2008. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση του 
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υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Προϊσταμένου Υπηρεσίας Μεταλλείων 
στα Μεταλλεία, έτσι ώστε να εκσυγχρονιστεί, για να μη δυσχεραίνεται το έργο της 
Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ). 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία έπειτα από σχετική 
εισήγηση της Ε∆Υ προς τον Υπουργό Οικονομικών. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός 
σχεδίου υπηρεσίας για τη νέα θέση Λειτουργού Επιθεώρησης Πτυχίων και Αδειών 
που δημιουργήθηκε στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, η οποία εγκρίθηκε στα πλαίσια 
του συμπληρωματικού προϋπολογισμού για το 2005 [Ν. 42(ΙΙ) του 2005], για την 
ενίσχυση της Μονάδας Ασφάλειας Πτήσεων του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, στο υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα συνήθη 
προσόντα για τη σωστή στελέχωση του Τομέα Ασφάλειας των Πτήσεων, σύμφωνα με 
τη γενική πολιτική που εφαρμόζεται για τις θέσεις του ίδιου επιπέδου στη δημόσια 
υπηρεσία. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 
άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Κυβερνήτη Σκάφους 2ης Τάξης και 
Μηχανικού Σκάφους 2ης Τάξης στο Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, έτσι ώστε 
να εκσυγχρονιστούν, για να μη δυσχεραίνεται το έργο της Ε∆Υ. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία έπειτα από σχετική 
εισήγηση της Ε∆Υ προς τον Υπουργό Οικονομικών.   

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός νέου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού, ώστε στα 
απαιτούμενα προσόντα να προβλέπεται, αντί της πενταετούς, τριετής τουλάχιστον 
υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη θέση Γραμματειακού Λειτουργού. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η τροποποίηση κατέστη αναγκαία για σκοπούς εναρμόνισης με τα άλλα 
σχέδια υπηρεσίας ομοειδών δομών του ίδιου επιπέδου. 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η δημιουργία 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 1ης 
Τάξεως, η οποία είναι θέση προαγωγής και η οποία δημιουργήθηκε για σκοπούς 
ανέλιξης σ’ αυτήν των υπαλλήλων οι οποίοι λόγω μη κατοχής πανεπιστημιακών 
προσόντων δεν μπορούν να ενταχθούν στην επιστημονική ή τεχνική πυραμίδα στην 
Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, στο Τμήμα Τελωνείων.   

 Σκοπός των έκτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 
άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση του 
υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Κτηνιατρικού Επιθεωρητή, στις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, έτσι ώστε να εκσυγχρονιστεί, για να μη δυσχεραίνεται το 
έργο της Ε∆Υ. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 



 14

κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία έπειτα από σχετική 
εισήγηση της Ε∆Υ προς τον Υπουργό Οικονομικών. 

 Σκοπός των έβδομων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 11 και 33 του περί Οργανισμού Νεολαίας Νόμου, είναι η αντικατάσταση 
του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Εκτελεστικού Γραμματέα στον Οργανισμό 
Νεολαίας, έτσι ώστε να αναβαθμιστεί η θέση από Α9 σε Α14.  Όπως αναφέρεται στην 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η αναβάθμιση 
εγκρίθηκε με τον προϋπολογισμό του οργανισμού για το 2007.  Επιπλέον, από θέση 
πρώτου διορισμού, γίνεται θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς σκοπείται περαιτέρω η τροποποίηση των 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Λογιστικού Λειτουργού και Βοηθού Γραμματειακού 
Λειτουργού στον Οργανισμό Νεολαίας, έτσι ώστε να συνάδουν με αυτά των 
αντίστοιχων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία. 

 Σκοπός των όγδοων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 
των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός 
σχεδίων υπηρεσίας για τις νέες θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων, 
Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων Α΄ και Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων, στο 
Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, στα οποία περιλήφθηκαν τα συνήθη καθήκοντα και 
προσόντα που απαιτούνται στις θέσεις του ίδιου επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία. 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό 
αναφορά κανονισμούς, οι εν λόγω θέσεις δημιουργήθηκαν στα πλαίσια της κατανομής 
των θέσεων του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων σε τρεις δομές, την επαγγελματική, 
την επιστημονική και τη βοηθητική δομή. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της 
αρμόδιας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού για σχέδια υπηρεσίας.  
Περαιτέρω, σημειώνεται ότι τα σχέδια υπηρεσίας που αφορούν τον Οργανισμό 
Νεολαίας, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, έτυχαν επεξεργασίας από τον Οργανισμό Νεολαίας και το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Μεταλλείων - Θέση Προϊσταμένου Υπηρεσίας Μεταλλείων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

2. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση Λειτουργού Επιθεώρησης 
Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

3. Οι περί Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών - Θέσεις Κυβερνήτη 
Σκάφους 2ης Τάξης και Μηχανικού Σκάφους 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 

4. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Θέση Ανώτερου 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

5. Οι περί Τμήματος Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - Θέση 
Βοηθού Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 1ης Τάξεως (Σχέδια 
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Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

6. Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Κτηνιατρικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

7. Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέσεις Εκτελεστικού Γραμματέα, Λογιστικού 
Λειτουργού και Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 

8. Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Εσωτερικών Προσόδων, Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων Α΄ και 
Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 8 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών υπ’ αριθμόν 12; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Παρασκευασμάτων για Βρέφη και 
Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Παρασκευασμάτων για Βρέφη και Παρασκευασμάτων 

∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Κώστας Κωνσταντίνου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
του Συμβουλίου Τροφίμων. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η εναρμόνιση της 
κυπριακής νομοθεσίας με την Οδηγία 2006/141/ΕΚ της Επιτροπής της 22ας 
∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τα παρασκευάσματα για βρέφη και τα παρασκευάσματα 
δεύτερης βρεφικής ηλικίας, καθώς και με την Οδηγία 92/52/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 
18ης Ιουνίου 1992 για τα παρασκευάσματα για βρέφη και τα παρασκευάσματα της 
δεύτερης βρεφικής ηλικίας που προορίζονται για εξαγωγή σε τρίτες χώρες.  Τα κράτη 
μέλη όφειλαν να υιοθετήσουν στην εσωτερική έννομη τάξη τους την πρώτη υπό 
αναφορά Οδηγία μέχρι την 31η  ∆εκεμβρίου 2007 και να τη θέσουν σε εφαρμογή την 
31η ∆εκεμβρίου 2009.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και του Συμβουλίου 
Τροφίμων, οι προτεινόμενοι κανονισμοί καθορίζουν, μεταξύ άλλων, τις προδιαγραφές 
παρασκευής, πώλησης και σήμανσης των παρασκευασμάτων για βρέφη και των 
παρασκευασμάτων δεύτερης βρεφικής ηλικίας.  Επιπρόσθετα, με τους ίδιους 
κανονισμούς επιβάλλονται υποχρεώσεις προς τους παρασκευαστές, εισαγωγείς, 
διανομείς και πωλητές τέτοιων προϊόντων όσον αφορά τη διαφήμιση και την 
προώθησή τους.  Παράλληλα, η υιοθέτηση των Οδηγιών αυτών συμβάλλει σημαντικά 
στον πληρέστερο έλεγχο των παρασκευασμάτων για βρέφη και των 
παρασκευασμάτων δεύτερης βρεφικής ηλικίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο των κανονισμών από νομοτεχνικής 
πλευράς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Οι περί ∆ιαιτητικών Τροφίμων για Ειδικούς 
Ιατρικούς Σκοπούς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ιαιτητικών Τροφίμων για Ειδικούς Ιατρικούς Σκοπούς 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Κώστας Κωνσταντίνου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 
Συμβουλίου Τροφίμων. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η εναρμόνιση της 
κυπριακής νομοθεσίας με τα άρθρα 16 έως 18 της Οδηγίας 2006/141/ΕΚ της 
Επιτροπής της 22ας ∆εκεμβρίου 2006, σχετικά με τα παρασκευάσματα για βρέφη και 
τα παρασκευάσματα δεύτερης βρεφικής ηλικίας και την τροποποίηση της Οδηγίας 
1999/21/EK.  Τα κράτη μέλη όφειλαν να υιοθετήσουν στην εσωτερική έννομη τάξη 
τους την πρώτη υπό αναφορά Οδηγία μέχρι την 31η  ∆εκεμβρίου 2007 και να τη 
θέσουν σε εφαρμογή την 31η ∆εκεμβρίου 2009.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και του Συμβουλίου 
Τροφίμων, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, οι κανονισμοί καθορίζουν τα διαιτητικά τρόφιμα που προορίζονται για 
ειδικούς ιατρικούς σκοπούς και ειδικότερα την ελάχιστη ποσότητα μαγγανίου που 
μπορεί να προστίθεται σε τρόφιμα που προορίζονται για βρέφη.  Παράλληλα, η 
υιοθέτηση της Οδηγίας αυτής συμβάλλει σημαντικά στον πληρέστερο έλεγχο των 
διαιτητικών τροφίμων για ειδικούς ιατρικούς σκοπούς που προορίζονται για βρέφη. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των εν λόγω κανονισμών 
όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών στα Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου  

Στέλλα Κυριακίδου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

Κώστας Κωνσταντίνου Αθηνά Κυριακίδου  

Πανίκκος Σταυριανός Άγγελος Βότσης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε  
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Απριλίου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Συμβουλίου Τροφίμων.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η εναρμόνιση της 
κυπριακής νομοθεσίας με την Οδηγία 2006/52/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 5ης Ιουλίου 2006 σχετικά με την τροποποίηση της Οδηγίας 
95/2/ΕΚ για τα πρόσθετα τροφίμων πλην των χρωστικών και των γλυκαντικών και της 
Οδηγίας 94/35/ΕΚ για τα γλυκαντικά που προορίζονται να χρησιμοποιηθούν στα 
τρόφιμα. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει 
τους υπό αναφορά κανονισμούς, η εν λόγω Οδηγία έχει ως απώτερο στόχο τον 
αποτελεσματικότερο έλεγχο των τροφίμων που περιέχουν γλυκαντικές ουσίες, ούτως 
ώστε να εξασφαλίζεται υψηλό επίπεδο προστασίας της ανθρώπινης υγείας. 
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 Η ημερομηνία υιοθέτησης της υπό αναφορά Οδηγίας στην εσωτερική έννομη 
τάξη ήταν η 15η Φεβρουαρίου 2008 και η έναρξη της ισχύος της η 15η Αυγούστου 
2008. 

Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυταρίων και 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κηπευτικών, εκτός των Σπόρων προς Σπορά 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας 
Φυταρίων και Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κηπευτικών, εκτός των Σπόρων 

προς Σπορά (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής  

 Ντίνος Χατζηνικόλας Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής  Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Μαρτίου και στις 3 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Παραγωγής και Εμπορίας 
Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων και το 
Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 
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 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 14 του περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο στον 
τομέα του ελέγχου και εμπορίας του πολλαπλασιαστικού υλικού των κηπευτικών, και 
ειδικότερα, η εναρμόνιση με την Οδηγία 2006/124/EK της Επιτροπής, της 5ης 
∆εκεμβρίου 2006, για τροποποίηση της Οδηγίας 92/33/ΕΟΚ του Συμβουλίου για την 
εμπορία φυταρίων και πολλαπλασιαστικού υλικού κηπευτικών εκτός των σπόρων 
προς σπορά και της Οδηγίας 2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου περί εμπορίας σπόρων 
προς σπορά κηπευτικών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία τα οποία κατέθεσε στην επιτροπή το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με τους προτεινόμενους κανονισμούς 
αντικαθίσταται το Παράρτημα Ι των βασικών κανονισμών, που αφορά τον κατάλογο 
των γενών και ειδών των φυτών που καλύπτονται από το πεδίο εφαρμογής των 
βασικών κανονισμών. 

 Συγκεκριμένα, οι αλλαγές που προτείνονται σε σχέση με τους βασικούς 
κανονισμούς είναι οι ακόλουθες: 

1. Η τροποποίηση ορισμένων από τις βοτανικές ονομασίες που χρησιμοποιούνται 
στην υφιστάμενη νομοθεσία για το πολλαπλασιαστικό υλικό φυταρίων 
κηπευτικών, λόγω νέων επιστημονικών δεδομένων και για να είναι 
εναρμονισμένες με τις κοινά αποδεκτές ονομασίες σε διεθνές επίπεδο. 

2. Η επέκταση της εφαρμογής της νομοθεσίας που αφορά το πολλαπλασιαστικό 
υλικό φυταρίων κηπευτικών στο καλαμπόκι και στο σχοινόπρασο. 

 Eπισημαίνεται ότι, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή, η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να συμμορφωθεί με τις πρόνοιες της 
Οδηγίας 2006/124/EK το αργότερο μέχρι την 30ή Ιουνίου 2007.  Αυτό όμως δεν 
κατέστη δυνατό, γιατί, όπως αναφέρεται, ενώ η Οδηγία προγραμματιζόταν να 
μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο με τη μορφή διατάγματος, η σχετική εξουσιοδοτική 
διάταξη για την έκδοση διαταγμάτων από τον αρμόδιο υπουργό δεν υιοθετήθηκε από 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της ψήφισης του περί Παραγωγής και 
Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμου του 2007.  Περαιτέρω, 
διευκρινίζεται ότι η μη έγκαιρη έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών δεν κατέστη 
δυνατή λόγω της μη έγκαιρης κατάθεσής τους στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού 
αυτοί κατατέθηκαν στις  6 Μαρτίου 2008. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα πιο πάνω στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην 
επιτροπή, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

 ∆ε ζητήθηκε παρέκκλιση ή οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση, γιατί η νομοθεσία 
αυτή πρέπει να εφαρμοστεί για λόγους ισοδυναμίας του πολλαπλασιαστικού 
υλικού κηπευτικών σε όλη την Ευρωπαϊκή Κοινότητα.  Επιπλέον, το νομοθετικό 
αυτό πλαίσιο διασφαλίζει την ποιότητα του πολλαπλασιαστικού υλικού, που 
είναι μεγάλης σημασίας για τους παραγωγούς. 

 Εκτιμάται ότι η Κύπρος είναι σε θέση να εφαρμόσει την προτεινόμενη 
νομοθεσία, γιατί υπάρχει η απαραίτητη υπηρεσία και υποδομή. 

 Από την προτεινόμενη νομοθεσία δεν αναμένεται οποιαδήποτε αρνητική 
οικονομική επίδραση σε πολίτες ή αρχές ή οργανώσεις ή ομάδες.  Αντίθετα, 
πιστεύεται ότι οι επιδράσεις θα είναι θετικές, γιατί διασφαλίζονται τα 
συμφέροντα των ιδιωτών με τις διαδικασίες που καθορίζονται. 
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 Για τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών ενημερώθηκε σχετικά το 
Συμβούλιο Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού, στο 
οποίο εκπροσωπούνται και ιδιώτες (Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων, παραγωγοί 
πολλαπλασιαστικού υλικού). 

 ∆εν αναμένεται άμεσο κόστος από την εφαρμογή των κανονισμών που 
προτείνονται, γιατί τυγχάνουν ήδη εφαρμογής σχετικοί κανονισμοί. 

 Το μακροχρόνιο κόστος για την εφαρμογή της νομοθεσίας θα είναι σταθερό ή 
και μειωμένο, λόγω της εμπλοκής του ιδιωτικού τομέα στην παραγωγή του 
πολλαπλασιαστικού υλικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί Καταλόγου Ποικιλιών της Πατάτας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Καταλόγου Ποικιλιών της 

Πατάτας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Μαρτίου και στις 3 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Παραγωγής και Εμπορίας 
Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
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“Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Η  Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων και το 
Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’  όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 14 του περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο ως προς 
το πρωτόκολλο που πρέπει να ακολουθείται σε σχέση με την εγγραφή των ποικιλιών 
πατάτας στον εθνικό κατάλογο ποικιλιών πατάτας και συγκεκριμένα τον καθορισμό 
των προϋποθέσεων που πρέπει να τηρούνται κατά την περιγραφή των ποικιλιών, 
καθώς και των χαρακτηριστικών που πρέπει να περιγραφούν, για να γίνει αποδεκτή 
για σκοπούς εγγραφής μια ποικιλία πατάτας. 

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς σκοπείται η εναρμόνιση της 
εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2007/48/ΕΚ της Επιτροπής της 26ης Ιουλίου 2007, 
που τροποποιεί την Οδηγία 2003/90/ΕΚ για τη θέσπιση μέτρων εφαρμογής του 
άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/53/ΕΚ του Συμβουλίου, όσον αφορά τα ελάχιστα 
χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες 
προϋποθέσεις για την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών. 

 Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση η οποία συνοδεύει το 
κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών, η Κυπριακή ∆ημοκρατία με βάση σχετική 
δέσμευσή της προς την Ευρωπαϊκή Ένωση έπρεπε να είχε συμμορφωθεί με τις 
διατάξεις της πιο πάνω κοινοτικής Οδηγίας μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2007, κάτι το 
οποίο δεν κατέστη δυνατό λόγω της μη έγκαιρης κατάθεσης των κανονισμών στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού αυτοί κατατέθηκαν στις 6 Μαρτίου 2008. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι, λόγω της καθυστέρησης που σημειώθηκε, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
απέστειλε σχετική προειδοποιητική επιστολή προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία για τη 
μη μεταφορά της υπό αναφορά Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο. 

 Περαιτέρω, στην προαναφερθείσα εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το κείμενο 
των εν λόγω κανονισμών σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 Εκτιμάται ότι η Κύπρος είναι σε θέση να εφαρμόσει την προτεινόμενη 
νομοθεσία, γιατί υπάρχει η απαραίτητη υπηρεσία. 

 Από την προτεινόμενη νομοθεσία δεν αναμένεται οποιαδήποτε αρνητική 
οικονομική επίδραση σε πολίτες ή αρχές ή οργανώσεις ή ομάδες.  Αντίθετα, 
δημιουργούνται οι προϋποθέσεις, εφόσον μια ποικιλία πατάτας εγγραφεί στην 
Κύπρο, να μπορεί να διατίθεται εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Για τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών έχει ενημερωθεί σχετικά το 
Συμβούλιο Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού, στο 
οποίο εκπροσωπούνται και ιδιώτες (Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων, 
παραγωγοί πολλαπλασιαστικού υλικού). 

 ∆εν αναμένεται άμεσο κόστος από την εφαρμογή τους, γιατί δεν υπάρχει 
ενδιαφέρον μέχρι στιγμής για εγγραφή ποικιλιών πατάτας στην Κύπρο.  Εάν 
υπάρξει ενδιαφέρον, το κόστος της περιγραφής μιας ποικιλίας θα καταβάλλεται 
από τον ενδιαφερόμενο σύμφωνα με τον Κανονισμό 23 των βασικών 
κανονισμών. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί Σπόρων (Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Σπόρων (Τέλη) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Μαρτίου και στις 3 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και 
του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος”.  Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας και το Κυπριακό Ίδρυμα 
Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η ρύθμιση του ύψους των τελών που θα 
καταβάλλονται σε περίπτωση ανάθεσης της διεξαγωγής των δοκιμών διακριτότητας, 
ομοιομορφίας και σταθερότητας (∆ΟΣ), που είναι απαραίτητες για την εγγραφή 
ποικιλιών όλων των ειδών στον εθνικό κατάλογο ποικιλιών, ή και των δοκιμών 
καλλιεργητικής αξίας και χρήσης (ΚΑΧ), που είναι απαραίτητες για την εγγραφή των 
ποικιλιών των φυτών μεγάλης καλλιέργειας, στο Εξεταστικό Κέντρο του Ινστιτούτου 
Γεωργικών Ερευνών ή σε περίπτωση ανάθεσης της διεξαγωγής των ∆ΟΣ δοκιμών σε 
εξεταστικό κέντρο άλλου κράτους μέλους ή τρίτης χώρας. 
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 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Γεωργίας, η ανάγκη αναθεώρησης 
του ύψους των τελών που θα καταβάλλονται για τη διεξαγωγή των ∆ΟΣ και ΚΑΧ 
δοκιμών, που είναι απαραίτητες για την εγγραφή των ποικιλιών στον εθνικό κατάλογο 
της Κύπρου, προέκυψε μετά από σχετική γνωμάτευση του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων. 

 Ειδικότερα, όπως ανέφερε η ίδια εκπρόσωπος, τα καθορισμένα στους 
βασικούς κανονισμούς τέλη για τις ∆ΟΣ και ΚΑΧ δοκιμές είναι μειωμένα κατά το ήμισυ 
περίπου σε σύγκριση με τα πραγματικά τέλη που απαιτούνται από το Εξεταστικό 
Κέντρο του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών.  Αποτέλεσμα αυτού, διευκρίνισε η ίδια, 
είναι το Τμήμα Γεωργίας να καταβάλλει από σχετικό κονδύλι του ετήσιου 
προϋπολογισμού του τα πραγματικά τέλη που απαιτούνται από το Εξεταστικό Κέντρο 
του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών ή τα τέλη που απαιτούνται από εξεταστικό 
κέντρο άλλου κράτους μέλους ή τρίτης χώρας.  Σύμφωνα με την προαναφερόμενη 
γνωμάτευση του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, δήλωσε η ίδια, αυτό 
αποτελεί κρατική ενίσχυση και γι’  αυτό θα πρέπει να τροποποιηθεί, για να συνάδει με 
τη νομοθεσία για τις κρατικές ενισχύσεις. 

 Επεξηγώντας τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών στην επιτροπή, η 
ίδια εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω ότι, όταν οι ∆ΟΣ και ΚΑΧ δοκιμές θα διεξάγονται 
στο Εξεταστικό Κέντρο του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, θα καταβάλλονται τα 
προτεινόμενα στους υπό συζήτηση κανονισμούς τέλη, ενώ, σε περίπτωση που οι 
∆ΟΣ δοκιμές ανατεθούν από το Τμήμα Γεωργίας σε άλλο κράτος μέλος ή τρίτη χώρα, 
θα πρέπει να καταβάλλεται ολόκληρο το αντίτιμο που θα απαιτείται για τη διεξαγωγή 
των δοκιμών αυτών, όπως αυτό εκάστοτε θα καθορίζεται μεταξύ του Τμήματος 
Γεωργίας και του άλλου κράτους μέλους ή της τρίτης χώρας. 

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος διευκρίνισε ότι με την εφαρμογή των 
προτεινόμενων κανονισμών αναμένεται να αυξηθούν τα τέλη που θα καταβάλλονται 
για εγγραφή νέων ποικιλιών στον εθνικό κατάλογο ποικιλιών και ότι η ανάθεση των 
∆ΟΣ δοκιμών σε άλλο κράτος μέλος ή τρίτη χώρα θα γίνεται μόνο για τα είδη για τα 
οποία το Εξεταστικό Κέντρο του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών δε θα είναι σε θέση 
να διενεργήσει τις δοκιμές αυτές το ίδιο. 

 Σύμφωνα με όσα διαλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση του Τμήματος 
Γεωργίας που συνοδεύει το κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών, για τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις ενημερώθηκαν σχετικά το Σποροπαραγωγικό Κέντρο 
του Τμήματος Γεωργίας, το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, οι αγροτικές οργανώσεις 
και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας. 

 Επισημαίνεται περαιτέρω ότι, λόγω του ότι τα προτεινόμενα στους υπό 
συζήτηση κανονισμούς τέλη καθορίζονταν σε κυπριακές λίρες, το Τμήμα Γεωργίας 
κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο των υπό συζήτηση κανονισμών στο 
οποίο, πέρα από τη μετατροπή των προτεινόμενων τελών σε ευρώ, γίνεται επιπλέον 
εισήγηση για μικρή αύξησή τους για σκοπούς στρογγυλοποίησης. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας δήλωσε διευκρινιστικά ότι η 
προτεινόμενη αύξηση των τελών στο αναθεωρημένο κείμενο των υπό αναφορά 
κανονισμών κρίθηκε σκόπιμη, ώστε αυτά να καταστούν εύχρηστα κατά τις συναλλαγές 
με τους αιτητές. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί από την εκτελεστική εξουσία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 20 και 21 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί 
Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι 
Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε μαζί τους 
υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Μαρτίου και στις 3 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και 
του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος”.  Εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας και του 
Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των 
άρθρων 6 και 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα των σπόρων προς σπορά, ειδικότερα όσον 
αφορά τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση, 
καθώς επίσης και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την εξέταση ορισμένων ποικιλιών 
λαχανικών και γεωργικών ειδών, αντίστοιχα. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, οι πρώτοι υπό αναφορά 
κανονισμοί εισηγούνται την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 
2007/49/ΕΚ της Επιτροπής της 26ης Ιουλίου 2007 για τροποποίηση της Οδηγίας 
2003/91/ΕΚ για τη θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 της Οδηγίας 
2002/55/ΕΚ του Συμβουλίου όσον αφορά τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να 
καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την εξέταση 
ορισμένων ποικιλιών κηπευτικών ειδών.  Οι δεύτεροι υπό αναφορά κανονισμοί, 
σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, εισηγούνται την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με 
την Οδηγία 2007/48/ΕΚ της Επιτροπής της 27ης Ιουλίου 2007 για τροποποίηση της 
Οδηγίας 2003/90/ΕΚ για τη θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 της 
Οδηγίας 2002/53/ΕΚ του Συμβουλίου όσον αφορά τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που 
πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση, καθώς και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για 
την εξέταση ορισμένων ποικιλιών γεωργικών φυτών. 

 Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση η οποία συνοδεύει τα 
κείμενα των υπό αναφορά κανονισμών, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έπρεπε, με βάση 
δέσμευσή της, να είχε συμμορφωθεί με τις διατάξεις των πιο πάνω κοινοτικών 
Οδηγιών μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2007, κάτι το οποίο δεν κατέστη δυνατό λόγω της 
μη έγκαιρης κατάθεσης των κανονισμών στη Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού αυτοί 
κατατέθηκαν στις 6 Μαρτίου 2008.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
στην επιτροπή ότι λόγω της καθυστέρησης που σημειώθηκε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
απέστειλε σχετική προειδοποιητική επιστολή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για τη μη 
μεταφορά των υπό αναφορά Οδηγιών στο εθνικό δίκαιο. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας, επεξηγώντας και αναλύοντας στην 
επιτροπή τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών, ανέφερε ότι οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις αφορούν τον καθορισμό των λαχανικών και των γεωργικών ειδών που 
θα εξετάζονται για σκοπούς εγγραφής τους στον εθνικό κατάλογο με βάση 
συγκεκριμένα πρωτόκολλα του Κοινοτικού Γραφείου Φυτικών Ποικιλιών, καθώς και τα 
είδη των λαχανικών και των γεωργικών ειδών που θα εξετάζονται με βάση 
συγκεκριμένες κατευθυντήριες γραμμές του ∆ιεθνούς Οργανισμού Προστασίας των 
Φυτικών Ποικιλιών UPOV. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, και οι δύο υπό αναφορά κανονισμοί 
αφορούν τεχνικά θέματα και γι’ αυτό άμεσα επηρεαζόμενο από τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις είναι το Εξεταστικό Κέντρο του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, το 
οποίο διενεργεί δοκιμές για σκοπούς εγγραφής ποικιλιών στον εθνικό κατάλογο 
ποικιλιών.  Συγκεκριμένα, οι δοκιμές αυτές θα πρέπει να διενεργούνται, αναλόγως του 
είδους, με βάση τα συγκεκριμένα πρωτόκολλα του Κοινοτικού Γραφείου Φυσικών 
Ποικιλιών ή τις συγκεκριμένες κατευθυντήριες γραμμές του ∆ιεθνούς Οργανισμού 
Προστασίας των Φυτικών Ποικιλιών UPOV, όπως αυτά καθορίζονται στα 
παραρτήματα των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε περαιτέρω ότι για τις πρόνοιες των 
προτεινόμενων κανονισμών ενημερώθηκαν τόσο οι αγροτικές οργανώσεις όσο και ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας και το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, οι 
οποίοι δεν εξέφρασαν οποιεσδήποτε αντιρρήσεις. 

 Σύμφωνα με όσα διαλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση η οποία συνοδεύει τα 
κείμενα των υπό αναφορά κανονισμών, εκτιμάται ότι δεν αναμένεται να υπάρξουν 
οποιεσδήποτε αρνητικές επιπτώσεις από την υιοθέτηση των προτεινόμενων 
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κανονισμών, αλλά ούτε και οποιαδήποτε αύξηση τόσο του άμεσου όσο και του 
μακροχρόνιου κόστους σε σύγκριση με το υφιστάμενο κόστος για την εφαρμογή της 
περί Σπόρων νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ιωνάς Νικολάου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
27 Μαρτίου και 3 Απριλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής και ο αναπληρωτής διευθυντής ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ.  Η 
εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 
Κανονισμών, έτσι ώστε να αυξηθεί το ανώτατο όριο απολαβών των εργοδοτουμένων 
που λαμβάνεται υπόψη από τους εργοδότες για σκοπούς καταβολής του τέλους 
ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού από 847,47 ευρώ (496 λίρες Κύπρου) την 
εβδομάδα ή 3.671,78 ευρώ (2.149 λίρες Κύπρου) το μήνα, που είναι σήμερα, σε 885 
ευρώ την εβδομάδα ή 3.836 ευρώ το μήνα. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, 
καθώς και τα στοιχεία που έθεσε ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής της 
Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, το ύψος του ανώτατου ορίου απολαβών 
για σκοπούς καταβολής του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού έχει καθοριστεί, 
για πρακτικούς λόγους, στο ίδιο ύψος με το ανώτατο όριο των απολαβών επί των 
οποίων εισπράττονται οι εισφορές στο Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό με βάση 
τους περί Τερματισμού Απασχολήσεως (Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό) 
Κανονισμούς.  Σημειώνεται ότι η είσπραξη του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου 
δυναμικού γίνεται από το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων για λογαριασμό της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού μέσω του ίδιου μηχανισμού με τον οποίο 
εισπράττονται οι εισφορές στο Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η Βουλή έχει ήδη εγκρίνει την αύξηση του ανώτατου 
ορίου ασφαλιστέων αποδοχών που λαμβάνονται υπόψη για σκοπούς υπολογισμού 
των εισφορών στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και που κατ’ αναλογία 
λαμβάνονται υπόψη για τον υπολογισμό του τέλους για πλεονάζον προσωπικό με 
πρόσφατη τροποποίηση των περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμών 
(Κ∆Π 561/2007).  Κατά συνέπεια, τα προτεινόμενα με τους παρόντες κανονισμούς 
ανώτατα ποσά αποδοχών είναι τα ίδια με τα ανώτατα ποσά αποδοχών που 
προβλέπονται στους περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις θα ισχύουν από την 1η Μαΐου 2008. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ 
εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Αντίθετα, ο εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασε τη 
διαφωνία της οργάνωσής του με την προτεινόμενη αύξηση του ανώτατου ορίου 
αποδοχών και κατά συνέπεια του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού, λόγω 
των σοβαρών προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι κυπριακές επιχειρήσεις.  Ο ίδιος 
εκπρόσωπος δήλωσε ότι οι επιχειρήσεις προσβλέπουν στη συμπαράσταση της 
πολιτείας και γι’ αυτό θεωρούν ότι η μη προώθηση της υπό συζήτηση αύξησης θα 
αποτελούσε μια συμβολική κίνηση στήριξης των επιχειρήσεων από την πολιτεία. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, 
υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό 
και ομόφωνα εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τέλη 

και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 8 
Μαΐου 2007 και 2 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια της μελέτης των εν λόγω κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ-ΟΕΒ) και του Συνδέσμου 
Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης Κύπρου (ΣΙΑΕΚ-ΚΕΒΕ). 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του περί 
Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Ιδιωτικών 
Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα) Κανονισμών, ώστε να 
αρθούν οι αδυναμίες που υπάρχουν σ’ αυτούς σε σχέση με τον καθορισμό των τελών 
που απαιτούνται για την εκπαιδευτική αξιολόγηση-πιστοποίηση κάθε κλάδου 
σπουδών των ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. Ειδικότερα, με τους υπό 
μελέτη κανονισμούς ρυθμίζεται η διαδικασία καταβολής των εν λόγω τελών 
αξιολόγησης-πιστοποίησης. 

 Οι υπό αναφορά κανονισμοί εξετάστηκαν μαζί με σχετικό νομοσχέδιο που 
τροποποιούσε τον πιο πάνω νόμο και το οποίο, όπως είναι γνωστό, ψηφίστηκε ήδη 
σε νόμο το ∆εκέμβριο του 2007.  Με βάση το νομοσχέδιο αυτό, μεταξύ άλλων, 
καθοριζόταν το ύψος των τελών αξιολόγησης-πιστοποίησης κάθε κλάδου σπουδών τα 
οποία πρέπει να καταβάλλουν οι ιδιωτικές σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

 Επισημαίνεται ότι μετά από αίτημα της επιτροπής, η οποία έλαβε υπόψη τις 
εισηγήσεις των εκπροσώπων των  ιδιωτικών σχολών τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, το 
ύψος των πιο πάνω τελών, με τη σύμφωνη γνώμη και του αρμόδιου υπουργείου, 
μειώθηκε σημαντικά. 
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 Οι θέσεις όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών καταγράφηκαν αναλυτικά στην 
έκθεση που είχε ετοιμαστεί και κυκλοφορήσει στην ολομέλεια για το νομοσχέδιο που 
αναφέρεται πιο πάνω. 

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι των εν λόγω ιδιωτικών σχολών είχαν εκφράσει τις 
γενικότερες θέσεις τους που αφορούν την ανάγκη για στήριξή τους από το κράτος και 
την ανάγκη για μείωση ή κατάργηση των διάφορων τελών/δικαιωμάτων που 
προβλέπονται στους ισχύοντες κανονισμούς σε σχέση με τα δικαιώματα εξέτασης, τα 
τέλη εγγραφής στα μητρώα, τα δικαιώματα επιθεώρησης κ.λπ., τέλη τα οποία όμως 
δεν εμπίπτουν στις προτεινόμενες τροποποιήσεις των υπό εξέταση κανονισμών.   

 Ωστόσο, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
επιφυλάχθηκαν να μελετήσουν τις πιο πάνω εισηγήσεις των ενδιαφερόμενων 
πλευρών, ώστε, όπου είναι εφικτό, να ληφθούν υπόψη σε ενδεχόμενη μελλοντική 
τροποποίηση των υφιστάμενων κανονισμών, η οποία θα ρυθμίζει ολοκληρωμένα το 
θέμα των τελών και δικαιωμάτων.  

 Στα πλαίσια της μελέτης των υπό συζήτηση κανονισμών, η επιτροπή έκρινε 
σκόπιμο να ζητήσει από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να προβεί στη 
μετατροπή σε ευρώ συγκεκριμένου ποσού τέλους που προβλέπεται σε κυπριακές 
λίρες.  Η πιο πάνω μετατροπή σε ευρώ ενσωματώθηκε στο κείμενο των κανονισμών. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τις 
τροποποιήσεις που προτείνονται στους υπό συζήτηση κανονισμούς και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 24, 25 και 26 αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Εδώ ολοκληρώνεται η νομοθετική εργασία.   

 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας 
Τροποποίησης της 
Συμφωνίας  για το Καθεστώς 

Εξωτερικών Εξωτερικών 
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στη ∆ημοκρατία του 
Στρατιωτικού και Άλλου 
Προσωπικού του Βασιλείου 
της Ολλανδίας στο Πλαίσιο 
της Αποστολής της UNIFIL 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.035-
2008) 

2. Ο περί της Προώθησης της 
Χρήσης Βιοκαυσίμων ή 
Άλλων Ανανεώσιμων 
Καυσίμων για τις Μεταφορές 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.036-
2008) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

3. Ο περί ∆ικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.037-
2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

4. Ο περί Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.038-
2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

5. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών 
και Υπηρεσιών ∆ημόσιας 
Υγείας - Θέση Ανώτερου 
Επιθεωρητή/τριας 
Ακτινογράφου 
(Ακτινοθεραπείας) (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.040-
2008) 

Υγείας Νομικών 

6. Οι περί Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου - 
Θέση Ανώτατου Εκτελεστικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045-041-
2008) 

Οικονομικών Νομικών 

7. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοικήσεως και Προσωπικού 
(Κυπριακή Ακαδημία 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης) - Θέση 

Οικονομικών Νομικών 
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Ανώτερου Λειτουργού 
Επιμόρφωσης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.042-
2008) 

8. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - 
Θέση Πρώτου Λογιστή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.043-
2008) 

Οικονομικών Νομικών 

9. Οι περί Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Λειτουργός 
Περιοχών Λιμένων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.044-
2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

10. Οι περί Πολιτιστικών 
Υπηρεσιών - Θέσεις 
∆ιευθυντή, Ανώτερου 
Μορφωτικού Λειτουργού, 
Μορφωτικού Λειτουργού Α΄, 
Μορφωτικού Λειτουργού και 
Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.046-
2008) 

Παιδείας και Πολιτισμού Νομικών 

11. Έγγραφο του Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης αρ. 
1/2008 που αφορά την 
πρόσληψη έκτακτων 
υπαλλήλων σύμφωνα με τον 
περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 
1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.006) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Έγγραφο (Υπ. Εργ. 3/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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13. Έγγραφο (Υπ. Οικον. 4/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.007-
2008) 

Γιώργο Βαρνάβα εκ 
μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

2. Ο περί Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.008-
2008) 

Ελένη Θεοχάρους εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και Άγγελο 
Βότση εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος 

Υγείας 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ναι, το δεύτερο νομοσχέδιο, «Ο περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων 
ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008», παραπέμπεται στην επιτροπή Περιβάλλοντος. Αλλά, επειδή τα καύσιμα, αλλά 
και οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας υπόκεινται στην εξέταση και τη μελέτη της 
επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, θεωρώ σωστό και χρήσιμο να γίνει κοινή 
συνεδρίαση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κοινή συνεδρίαση; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ναι, να το δουν και οι δύο επιτροπές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Για τις μεταφορές μιλάμε, όχι για τα βιοκαύσιμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 ∆εν πρόκειται φυσικά για τα βιοκαύσιμα.  ∆αμαί πρόκειται για την προσπάθεια 
της κυβέρνησης να αποσυρθεί η σχετική πρόνοια που έβαλε η Βουλή για την 
απαγόρευση της χρήσης βιοκαυσίμων για γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.   

 Το θέμα αφορά μάλλον τα περιβαλλοντικά ευαίσθητα μέλη της περιβαλλοντικής 
επιτροπής της Βουλής.  Αν έν’ περιβαλλοντικά ευαίσθητα και τα μέλη της επιτροπής 
Εμπορίου και Βιομηχανίας της Βουλής, που είναι, εγώ δεν έχω ένσταση.  Εν ξέρω ο 
πρόεδρος της επιτροπής τι λέει.  Ό,τι πει ο πρόεδρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ πολύ απλό.  ∆εν έχει σχέση με την εμπορία των 
βιοκαυσίμων, παρά το σχετικό τίτλο.  Είναι ακριβώς εκείνο το νομοσχέδιο με το 
γνωστό άρθρο 6 το οποίο ψήφισε η Βουλή, ανέπεμψε ο Πρόεδρος, είμαστε σε 
διαδικασία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού ξαναεπιχειρεί η κυβέρνηση να το αφαιρέσει, 
για να μεν μπει το πρόστιμο.  Ε, έν’ η επιτροπή Περιβάλλοντος που το εξέτασε.  Αν 
θέλουν οι συνάδελφοι να το δούμε μαζί, εν έχουμε πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μέσα στα πλαίσια της συναδελφικής αλληλεγγύης, τους παραχωρούμε τα 
βιοκαύσιμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, παραμένει στην επιτροπή Περιβάλλοντος. 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.318, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου    

 «Η αποπεράτωση του νέου δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας είναι ζωτικής 
σημασίας για την οικονομική και τουριστική ανάπτυξη της πόλης και των κοινοτήτων 
της ευρύτερης περιοχής.  Σημειώνεται ωστόσο σημαντική καθυστέρηση ως προς την 
υλοποίηση της τρίτης και τέταρτης φάσης του έργου. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις διαδικασίες και τα ακριβή χρονοδιαγράμματα έναρξης και 
ολοκλήρωσης της τρίτης και τέταρτης φάσης του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.319, ημερομηνίας 7 Aπριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου    

 «Παρατηρείται ήδη σημαντική χρονική καθυστέρηση στην υλοποίηση της 
δεύτερης φάσης της λεωφόρου Αλέξανδρου Παναγούλη μεταξύ Λάρνακας και 
Λειβαδιών. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τις διαδικασίες και τα ακριβή χρονοδιαγράμματα 
έναρξης και ολοκλήρωσης της δεύτερης φάσης της εν λόγω λεωφόρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.320, ημερομηνίας 7 Aπριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Oμήρου    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Ιδαλίου για αύξηση της 
κρατικής χορηγίας προς τους δήμους στο 4% επί των εσόδων του κράτους, όπως 
υποσχέθηκε η κυβέρνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.321, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Ιδαλίου εν σχέσει με την 
προώθηση του έργου αναπαλαίωσης του Νερόμυλου του Αγριδίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.322, ημερομηνίας 7 Aπριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Oμήρου    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι η θέση του σχετικά με το αίτημα του δήμου Ιδαλίου για 
προώθηση δημιουργίας βοτανικού πάρκου και γεωργικού μουσείου σε κρατική γη που 
βρίσκεται στο ∆άλι και τη διαχειρίζεται το Τμήμα Υδάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.323, ημερομηνίας 8 Aπριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Oμήρου    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα δημιουργίας αιθουσών βιβλιοθήκης και 
διαλέξεων στο νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.324, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει την επείγουσα ανάγκη πρόσληψης 
αναισθησιολόγων και ορθοπαιδικών στο νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.325, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το πρόβλημα έλλειψης αναλώσιμων 
υλικών στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.326, ημερομηνίας 8 Aπριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει την επείγουσα ανάγκη πρόσληψης βοηθητικού 
προσωπικού και πιο συγκεκριμένα γενικών βοηθών στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.327, ημερομηνίας 8 Aπριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Oμήρου    
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Ιδαλίου μέρος της εδαφικής 
έκτασης του δήμου που εφάπτεται της Νεκρής Ζώνης να θεωρείται ακριτική περιοχή 
για σκοπούς στεγαστικών προγραμμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.328, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου    

 «Αίτημα του δήμου Ιδαλίου είναι να επιτραπεί εντός των δημοτικών ορίων ο 
διαχωρισμός οικοπέδων κρατικής γης και η παραχώρησή τους σε φτωχές οικογένειες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.329, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 « Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Ιδαλίου για υιοθέτηση 
τοπικού σχεδίου εντός των δημοτικών του ορίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.330, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 « Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα πορίσματα των ερευνών που έχουν γίνει για τις 
πυρκαγιές στο Σαϊττά και στο Πελένδρι.» 

(Η απάντηση του αρμόδιου υπουργού) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Aπριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.249 και 23.06.009.02.252, 

ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

«Ερωτήσεις Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα αρ. 23.06.009.02.252, ημερ. 29.11.2007 και 
αρ. 23.06.009.02.249 ημερ. 29.11.2007 

 Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.02.252 και αρ. 23.06.009.02.249, ημερομηνίας 6 
∆εκεμβρίου 2007 που αφορούν το αίτημα της Κοινότητας Ελεδιώ για παραχώρηση 
τουρκοκυπριακού τεμαχίου με σκοπό τη δημιουργία γηπέδου για τις ανάγκες της 
κοινότητας και την κατεδάφιση της ετοιμόρροπης οικοδομής η οποία εχρησιμοποιείτο 
ως τουρκοκυπριακή λέσχη στην Κοινότητα Αξύλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)   Το αίτημα της Κοινότητας Ελεδιώ εξετάστηκε στη συνεδρία της Επαρχιακής 
Ειδικής Επιτροπής για την παραχώρηση Τ/Κ κενών χώρων στις 16.11.2007 και 
ο Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών ενώπιον του οποίου τέθηκαν τα πρακτικά της, 
αποφάσισε όπως το θέμα τεθεί ενώπιον της Συμβουλευτικής Επιτροπής κατά 
την επόμενη της συνεδρία, με θετικές συστάσεις και με τον όρο ότι θα έχει 
εξασφαλιστεί η συγκατάθεση του επηρεαζόμενου εκτοπισμένου και θα 
αντικατασταθεί ο κλήρος του. 

(β)  Όσον αφορά την κατεδάφιση ετοιμόρροπης οικοδομής στην Κοινότητα Αξύλου 
πληροφορείστε ότι η περίπτωση τελεί υπό εξέταση σύμφωνα με τις συνήθεις 
διαδικασίες που τηρούνται στις περιπτώσεις ετοιμόρροπων υποστατικών. 

2. Για την τελική κατάληξη επί των δύο θεμάτων θα ενημερωθείτε ανάλογα.» 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, δε θα μπούμε σήμερα, μετά το Πάσχα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι υπάρχει 
εισήγηση εκ μέρους του κ. Γιαννάκη Ομήρου, προέδρου του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, για την εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Οι 
σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους».   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 Λοιπόν, επίσης υπάρχει εισήγηση εκ μέρους του κ. Χρήστου Πουργουρίδη, 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου) 

 Κυρία Παπαδοπούλου! 

 Επίσης υπάρχει εισήγηση εκ μέρους του κ. Χρήστου Πουργουρίδη, 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όπως εγγραφεί στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο και συζητηθεί με τη μορφή του επείγοντος εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το θέμα «Η στρατηγική 
διαχείρισης των υδάτων».   

 Αντιλαμβάνομαι ότι εκ των πραγμάτων η έναρξη της συζήτησης του θέματος θα 
γίνει μετά τις διακοπές του Πάσχα.   

 Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 17 
Απριλίου του 2008, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος 
του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.2006) 

 2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.229-2007) 

 3. O περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.224-2007) 

 4. Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης και 
Εκπαίδευσης Κυνηγών) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.032-2007) 

 5. Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών 
και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.006-2008) 
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 6.  Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.282.2006) 

 7.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.002-2007) 

 8. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
(∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.037-2008) 

 9. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιο 
Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους 
του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και στους 
Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.038-2008) 

 10.  Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων 
Εκτός Εμπορικού Καταστήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.014-2008) 

 11. Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ 
Αποστάσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.015-2008) 

 12. Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2005 Νόμου του 2005 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.317-2007) 

 13. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών 
και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.018-2008) 

 14. Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 
(Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην 
Παροχή Αυτών) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.287-2007) 

 15. Ο περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή 
Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.036-2008) 

 16. Ο περί Εγκατάστασης και Χρήσης Αυτόματων 
Εξωτερικών Απινιδωτών Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.301-2007) 

 17. Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.103-2007) 

 18. Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.049.008-2008) 

 19. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 
Ύλες Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.121-2007) 

 20. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του 
χωριού Σούνι-Ζανατζιά (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.107-2007) 

 21. Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2004.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.007.2004) 

 22. Ο περί της Προστασίας των ∆ικαιωμάτων των 
Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας 
του Εργοδότη (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.305-2007) 

 23. Οι περί Τμήματος Τελωνείων - Θέσεις Τελωνειακού 
Λειτουργού και Εξεταστή Τελωνείων 1ης Τάξεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.023-2008) 

 24. Οι περί της Λειτουργίας των Κρεοπωλείων 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.001-2008) 

 25. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.002-2008) 

 26. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.003-2008) 

 27. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Ατυχήματα 
Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες Ουσίες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.005-2008) 

 28. Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων 
(Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.045.007-2008) 

 29. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
(Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.010-2008) 

 30. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.016-2008) 

 31. Οι περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.024-2008) 

 32. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.028-2008) 

 33. Οι περί ∆ικηγόρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.029-2008) 

 34. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

 35. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση 
και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

 36. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

 37. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

 38. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

 39. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο 
Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

 40. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.027-2007) 

 41. Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού Ωρομίσθιου 
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Προσωπικού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007) 

 42. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, 
Καθήκοντα και Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

 43. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.086-2007) 

 44. Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση 
Μετεωρολογικού Λειτουργού  (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.092-2007) 

 45. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

 46. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

 47. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του Σταθμού 
Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών 
Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά (Τέλη Απόρριψης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.115-2007) 

 48. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων 
Μελών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007) 

 49. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 
Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.123-2007) 

 50. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007) 

 51. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Γενικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.133-2007) 

 52. Οι περί Αστυνομίας (Μέλη Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) 
(Προαγωγές) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.134-2007) 
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 53. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.135-2007) 

 54. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Ειδικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.136-2007) 

 55. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.137-2007) 

 56. Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.141-2007) 

 57. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.146-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η στρατηγική διαχείρισης των υδάτων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού   
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του 
ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.002-2008) 

 2. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 3. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 4. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 
προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 8. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 
ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
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βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 12. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 14. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 
ανάγκη συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 15. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.50 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κουκουμά Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος  Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Άντρος Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Στέλλα  Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακού Μαρία Φακοντής Αντρέας 

Κυρίτσης Πάμπης  Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες για το Έτος 2008 
Νόμος του 2008», η συζήτηση που ακολούθησε (Μ. Σιζόπουλος, Γ. Περδίκης, 
Α. Παπαδοπούλου, Στ. Ευαγόρου, Γ. Τάσου, Μ. Κυριακού, Γ. Λαμάρης) και 
ψήφισή του σε νόμο. 
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2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», οι σύντομες παρατηρήσεις 
των κ. Χρήστου Πουργουρίδη και Γιώργου Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ικηγόρων (Πειθαρχική ∆ιαδικασία) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους.  

4. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Μεταλλείων - Θέση Προϊσταμένου Υπηρεσίας Μεταλλείων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

 β. «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση Λειτουργού 
Επιθεώρησης Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008», 

 γ. «Οι περί Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών - Θέσεις Κυβερνήτη 
Σκάφους 2ης Τάξης και Μηχανικού Σκάφους 2ης Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

 δ. «Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Θέση 
Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008», 

 ε. «Οι περί Τμήματος Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) 
- Θέση Βοηθού Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 1ης Τάξεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

 στ. «Οι περί Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Κτηνιατρικού Επιθεωρητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

 ζ. «Οι περί Οργανισμού Νεολαίας - Θέσεις Εκτελεστικού Γραμματέα, 
Λογιστικού Λειτουργού και Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

 η. «Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων, Λειτουργού Εσωτερικών 
Προσόδων Α΄ και Λειτουργού Εσωτερικών Προσόδων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» 

 και έγκρισή τους.  

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Παρασκευασμάτων για Βρέφη και 
Παρασκευασμάτων ∆εύτερης Βρεφικής Ηλικίας Κανονισμοί του 2008» και 
έγκρισή τους.  

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ιαιτητικών Τροφίμων για Ειδικούς 
Ιατρικούς Σκοπούς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους.  

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Γλυκαντικών Ουσιών στα Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους.  

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυταρίων 
και Πολλαπλασιαστικού Υλικού Κηπευτικών, εκτός των Σπόρων προς Σπορά 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Καταλόγου Ποικιλιών της Πατάτας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 
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10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 
και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τέλη και ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 
και έγκρισή τους. 

14. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Καθυστέρηση στην αποπεράτωση του νέου δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας - 
Καθυστέρηση στην υλοποίηση λεωφόρου στη Λάρνακα - Αίτημα του δήμου 
Ιδαλίου για αύξηση της κρατικής χορηγίας προς τους δήμους - Αίτημα του 
δήμου Ιδαλίου σχετικά με το έργο αναπαλαίωσης του Νερόμυλου του Αγριδίου 
- Αίτημα του δήμου Ιδαλίου για δημιουργία βοτανικού πάρκου και γεωργικού 
μουσείου σε κρατική γη στο ∆άλι - Αίτημα για δημιουργία αιθουσών 
βιβλιοθήκης και διαλέξεων στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - Ανάγκη 
πρόσληψης αναισθησιολόγων και ορθοπαιδικών στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας - Έλλειψη αναλώσιμων υλικών στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - 
Ανάγκη πρόσληψης βοηθητικού προσωπικού στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας - Αίτημα για επέκταση της ακριτικής περιοχής στο δήμο Ιδαλίου για 
σκοπούς στεγαστικών προγραμμάτων - Αίτημα του δήμου Ιδαλίου για 
διαχωρισμό οικοπέδων - Αίτημα του δήμου Ιδαλίου για υιοθέτηση τοπικού 
σχεδίου - Πορίσματα ερευνών για τις πυρκαγιές στο Σαϊττά και στο Πελένδρι.  

16. Απάντηση υπουργού στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτή: 

 Αίτημα για κατεδάφιση ετοιμόρροπης οικοδομής στην κοινότητα Αξύλου - 
Παραχώρηση τουρκοκυπριακού τεμαχίου στην κοινότητα Ελεδιό για δημιουργία 
γηπέδου. 

17. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο των ακόλουθων θεμάτων: 

α. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές αλλαγές και η ανάγκη 
λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους»  

 (Θέμα εγγραφέν έπειτα από εισήγηση του κ. Γιαννάκη Ομήρου.) 

 β. «Η στρατηγική διαχείρισης των υδάτων»  
  (Θέμα εγγραφέν έπειτα από εισήγηση του κ. Χρήστου Πουργουρίδη εκ 

μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.) 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 17ηςΑπριλίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.40 μ.μ.) 

(Αρ. 24) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  

 Kηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θεωρώ ότι είναι χρέος μας να 
αναφερθούμε σε δύο επικείμενες θλιβερές επετείους, στην επέτειο του 
πραξικοπήματος των συνταγματαρχών στην Ελλάδα την 21η Απριλίου του 1967 και 
στην επέτειο της γενοκτονίας των Αρμενίων από τους Νεότουρκους το 1915. 

 Το ξημέρωμα της 21ης Απριλίου 1967 βύθισε για εφτά χρόνια στο σκοτάδι την 
Ελλάδα και επέφερε πολλά δεινά στον ελληνισμό, καθώς και την τραγωδία της 
Κύπρου.  Η χούντα επέβαλε ένα στυγνό δικτατορικό καθεστώς και με τη δύναμη των 
τανκς καταπάτησε τη δημοκρατία και τη νομιμότητα, καθώς και τα ανθρώπινα 
δικαιώματα του ελληνικού λαού για εφτά χρόνια.  Η δημοκρατία, που γεννήθηκε στην 
Ελλάδα, έμελλε να δολοφονηθεί από κάποιους φανατικούς, μισαλλόδοξους και 
ξενοκίνητους Έλληνες στρατιωτικούς. 

 Οι άφρονες και παράφρονες συνταγματάρχες δεν κατόρθωσαν φυσικά να 
υποδουλώσουν το φρόνημα του ελληνικού λαού, ο οποίος δε συμβιβάστηκε με τη 
δικτατορία.  Πολλοί είναι εκείνοι που είχαν το σθένος να αντισταθούν στο χουντικό 
καθεστώς.  Υπήρξαν και ηρωικές πράξεις αντίστασης.  Πολλά ήταν και τα θύματα της 
δικτατορίας που βασανίστηκαν, φυλακίστηκαν, εκτοπίστηκαν και καταδιώχθηκαν.  
Αποκορύφωμα των αγώνων του ελληνικού λαού κατά της χούντας ήταν η ηρωική 
εξέγερση του Πολυτεχνείου, που αποτελεί μια κορυφαία πράξη αντίστασης στο 
σκοταδισμό και προάσπισης της δημοκρατίας. 
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 Πρέπει να μην ξεχνούμε, τόσο εμείς εδώ στην Κύπρο όσο και ο ελληνικός λαός, 
ότι στην πτώση της χούντας οδήγησε η τραγωδία της Κύπρου.  Με λίγα λόγια, 
χρειάστηκε να θυσιαστεί η Κύπρος, για να τερματιστεί η δικτατορία στην Ελλάδα.  Η 
Κύπρος και ο λαός της, που υπήρξαν τα μεγαλύτερα θύματα της χούντας των 
Αθηνών, συνεχίζουν να βιώνουν τις συνέπειες της προδοσίας και της τουρκικής 
εισβολής που επακολούθησε.  Συνεχίζουν παράλληλα να αγωνίζονται για τη δικαίωσή 
τους και για την αποκατάσταση των δικαίων και των δικαιωμάτων τους, που θα ’ρθουν 
μόνο αν υπάρξει μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του Κυπριακού στη βάση 
αρχών. 

 Συγχαίροντας την Ελλάδα για τη σταθερή, δημοκρατική της πορεία μετά την 
κατάρρευση της χούντας, επαναλαμβάνουμε για μια ακόμα φορά ότι για τον κυπριακό 
ελληνισμό η Ελλάδα αποτελεί το κύριο στήριγμά του.  Είμαστε σίγουροι ότι η Ελλάδα, 
κυβέρνηση, πολιτικές δυνάμεις και λαός, στηρίζει και τις σημερινές προσπάθειες της 
Κύπρου και του λαού της για αποκατάσταση των δικαίων και των δικαιωμάτων τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένα από τα μεγαλύτερα και πιο αποτρόπαια εγκλήματα στη σύγχρονη ιστορία 
είναι η γενοκτονία των Αρμενίων από τους Νεότουρκους.  Οι ένοχοι δυστυχώς 
παραμένουν ατιμώρητοι και τα θύματα αδικαίωτα.  Σήμερα φέρνουμε στη μνήμη το 
μεγάλο αυτό έγκλημα.  Αποτίουμε φόρο τιμής στα θύματα της γενοκτονίας των 
Αρμενίων.  Καταδικάζουμε για μια ακόμα φορά το στυγερό έγκλημα και τους 
εγκληματίες.  Επαναδιακηρύσσουμε ταυτόχρονα την έκκλησή μας για παγκόσμια 
καταδίκη και αναγνώριση της γενοκτονίας των Αρμενίων και καλούμε την Τουρκία να 
αναγνωρίσει επιτέλους και να παραδεχθεί το έγκλημά της. 

 Η κυπριακή Βουλή επαναλαμβάνει για μια ακόμα φορά τη σταθερή και συνεπή 
υποστήριξή της στο αίτημα του φίλου αρμενικού λαού, αλλά και ολόκληρης της 
δημοκρατικής ανθρωπότητας για αναγνώριση της γενοκτονίας των Αρμενίων ως ενός 
στυγνού εγκλήματος. 

 Η Κύπρος, που βίωσε επίσης την τουρκική βαρβαρότητα και που συνεχίζει να 
υφίσταται τις συνέπειες της τουρκικής εισβολής, απευθύνει χαιρετισμό τιμής και 
εκτίμησης προς τον αρμενικό λαό και ιδιαίτερα προς τους Αρμενίους συμπατριώτες 
μας, απευθύνοντας παράλληλα μήνυμα αλληλεγγύης και συμπαράστασης. 

 Νομίζω ότι μου επιτρέπετε και μια προσωπική αναφορά:  Αισθάνομαι την 
ανάγκη να καταθέσω την ευγνωμοσύνη όλων των Αρμενίων για τη σταθερή και 
ειλικρινή συμπαράσταση του κυπριακού ελληνισμού και του ελληνισμού γενικότερα, 
που εκδηλώνεται και σε σχέση με τη γενοκτονία των Αρμενίων, αλλά και στη βάση 
των διαχρονικών δεσμών φιλίας που συνδέουν τους Αρμενίους και τους Έλληνες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τιμώντας τα θύματα της γενοκτονίας των 
Αρμενίων, καθώς και τα θύματα της χούντας των Αθηνών, σας καλώ να τηρήσουμε 
μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία η μνήμη τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Καλώ τώρα στο βήμα τον εκπρόσωπο των Αρμενίων, το φίλο Βαρτκές 
Μαχτεσιάν. 

Β. ΜΑΧΤΕΣΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έντιμε κύριε υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Οι αγώνες των λαών για ελευθερία, ανεξαρτησία και δικαίωση θα συνεχίζονται 
και αυτό δεν πιστεύω πως είναι κάτι που τελειώνει ποτέ.  Αυτό είναι το μήνυμα που 
απευθύνει η επέτειος της γενοκτονίας των Αρμενίων, μιας γενοκτονίας της οποίας τα 
θύματα αναμένουν τη δικαίωσή τους.  Ως Αρμένιος και με την ιδιότητα του  
εκπροσώπου της αρμενικής κοινότητας στο νησί μας, αλλά και ως Κύπριος πολίτης, 
θα ήθελα να τονίσω ότι το μήνυμα που απευθύνει η θλιβερή αυτή επέτειος είναι 
μήνυμα αναγνώρισης και αποκατάστασης των θυμάτων, ένα σάλπισμα ειρήνης και 
δικαίου, που σήμερα, την εποχή που συχνά εκδηλώνεται αδιαφορία για τον άνθρωπο 
και το δίκαιο, δυστυχώς είναι περισσότερο επίκαιρο από ποτέ. 

 Το 1915 είναι μία χρονολογία που θυμίζει ένα μεγάλο τραγικό σκοτάδι της 
αρμενικής ιστορίας.  Η τουρκική κυβέρνηση, κατευθυνόμενη από τους Ταλαάτ, Ενβέρ 
και Τζεμάλ, οργάνωσε τη συστηματική εξόντωση του αρμένικου πληθυσμού στην 
Τουρκία.  Στόχος ήταν να εξαφανιστεί από τη χώρα μία χριστιανική φυλή η οποία 
στεκόταν εμπόδιο στις τουρκικές φιλοδοξίες.  Αυτή η πράξη, ένα χρόνο μετά την 
έναρξη του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου, ήταν η τελευταία πράξη στη μακρά ιστορία 
καταπίεσης των Αρμενίων από τους Οθωμανούς. 

 Καθώς τέσσερις από τις μεγάλες δυνάμεις πολεμούσαν μεταξύ τους και οι 
άλλες δύο ήταν σύμμαχοί της, η Τουρκία σκέφτηκε πως η στιγμή ήταν κατάλληλη.  
Υπέθεσε ότι, όταν θα είχε φέρει εις πέρας το σχέδιό της, οι μεγάλες δυνάμεις θα 
βρίσκονταν μπροστά σε ένα τετελεσμένο γεγονός και θα της συγχωρούσαν το 
έγκλημά της.  Τα γεγονότα που περιγράφονται σε εκθέσεις απολύτως αξιόπιστων 
αυτοπτών μαρτύρων ξεπερνούν σε βαρβαρότητα και τις πιο απάνθρωπες πράξεις 
που είχαν διαπραχτεί ή σχεδιαστεί στην παγκόσμια ιστορία.  

 Οι γραπτές οδηγίες του τότε Υπουργού Εσωτερικών Ταλαάτ προς την τουρκική 
διοίκηση βρέθηκαν αργότερα στη νομαρχία Χαλεπίου, μετά την τουρκική καταστροφή 
στη Συρία το 1918, και εξεδόθησαν.  Τα έγγραφα αυτά αναδημοσιεύτηκαν στην “Daily 
Telegraph” στις 29 Μαΐου του 1922. 

 Μεταξύ άλλων και το ακόλουθο τηλεγράφημα:  «Προς τη νομαρχία Χαλεπίου.  
Σύμφωνα με προγενέστερη κοινοποίηση, η κυβέρνηση αποφάσισε την ολοκληρωτική 
εξόντωση όλων των Αρμενίων που μένουν στην Τουρκία.  Όποιος δε συμφωνεί με τη 
διαταγή αυτή δε θα θεωρείται πλέον μέλος της διοικήσεως.  Καμία διάκριση δε θα γίνει 
για γυναίκες, παιδιά και ανάπηρους.  Όσο τραγικά και αν είναι τα μέσα εξοντώσεως 
και αφού καταπνιγεί η φωνή της συνειδήσεως, πρέπει να τεθεί τέλος εις την ύπαρξή 
τους.  13 Σεπτεμβρίου 1915.  Ο Υπουργός Εσωτερικών Ταλαάτ.». 

 ∆εν κατάφεραν όμως να καταπνίξουν τη φωνή της συνείδησης, έστω και αν ο 
σουλτάνος Αμπντούλ Χαμίτ, μεταξύ άλλων, είχε πει:  «Ο καλύτερος τρόπος για να 
τελειώνουμε με το αρμένικο ζήτημα είναι να τελειώνουμε με τους Αρμενίους».  Οι 
Αρμένιοι κατάφεραν μέσα από μακροχρόνιους αγώνες να πείσουν σε μεγάλο βαθμό 
τη διεθνή κοινή γνώμη για τα δίκαια του αρμενικού λαού.  Ακατάπαυστα αγωνιζόμαστε 
για την περαιτέρω διεθνοποίηση και επίλυση του αρμενικού ζητήματος, για 
αναγνώριση και καταδίκη της γενοκτονίας  και ανάληψη των ευθυνών που αυτή  
συνεπάγεται. 
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 Και εδώ,  από το βήμα της κυπριακής Βουλής, θεωρώ υποχρέωσή μου για 
ακόμη μια φορά να αποτίσω φόρο τιμής στoν αείμνηστο Πρόεδρο Σπύρο Κυπριανού, 
ο οποίος υπήρξε ο πρώτος πολιτικός άνδρας που από το βήμα της Γενικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών έθιξε το έγκλημα της αρμενικής 
γενοκτονίας, που έπρεπε να καταδικαστεί.  

 Θα ήθελα επίσης να ευχαριστήσω το σύνολο του κυπριακού λαού για τη στάση 
που τήρησε στο θέμα της αναγνώρισης της γενοκτονίας των Αρμενίων από τους 
Τούρκους.  Η κυπριακή Βουλή των Αντιπροσώπων ήταν το πρώτο κοινοβούλιο στην 
Ευρώπη που όχι μόνο αναγνώρισε το έγκλημα, αλλά και καταδίκασε με 
κατηγορηματικό τρόπο την Τουρκία για τη διάπραξή του.  

 Η έντονη δραστηριότητα της αρμενικής διασποράς βοήθησε ώστε στις 18 
Ιουνίου του 1988 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, με πρωτοβουλία κυρίως Ελλήνων και 
Γάλλων ευρωβουλευτών, να αναγνωρίσει την αρμενική γενοκτονία, προτρέποντας 
παράλληλα την Τουρκία να παραδεχτεί το έγκλημα και να εξομαλύνει τις σχέσεις της 
με την Αρμενία.  Παρ’ όλον ότι έχουν περάσει είκοσι χρόνια από τότε, η Τουρκία με 
επιμονή αρνείται να έχει διπλωματικές σχέσεις με τη ∆ημοκρατία της Αρμενίας και 
συνεχίζει να επιβάλλει εμπάργκο σε βάρος της. 

 Τη γενοκτονία αναγνώρισαν ακολούθως και πολλά άλλα εθνικά κοινοβούλια, 
μεταξύ των οποίων η Βουλή των Ελλήνων, η Γαλλική Εθνοσυνέλευση και η Ρωσική 
∆ούμα.  Αξιοσημείωτη είναι και η απόφαση των αρχηγών όλων των γερμανικών 
κομμάτων στο γερμανικό κοινοβούλιο να ζητήσουν συγνώμη από τον αρμενικό λαό, 
επειδή η Γερμανία, ως σύμμαχος της Τουρκίας τότε, δεν την απέτρεψε από του να 
διαπράξει το φρικτό αυτό έγκλημα.  Η Πολωνία, ο Καναδάς, ο Λίβανος, το Βέλγιο, η 
Ουρουγουάη, η Αργεντινή και σαράντα από τις πενήντα μία πολιτείες των Ηνωμένων 
Πολιτειών της Αμερικής έχουν αναγνωρίσει την αρμενική γενοκτονία. 

 Η γενοκτονία των Αρμενίων είναι μια από τις μεγαλύτερες ανθρώπινες 
τραγωδίες με παγκόσμιες προεκτάσεις, που δεν αφήνει ήσυχη, ακόμη και σήμερα, τη 
συνείδηση ανθρώπων και κρατών.  Όμως η 24η Απριλίου του 1915 δεν πρέπει  να 
περιοριστεί σε επέτειο μιας θλιβερής, τραγικής και αποτρόπαιας πράξης.  Ο αρμενικός 
λαός δεν επιδιώκει η μνήμη αυτή να είναι μια ευκαιρία θρήνων, οδυρμών και 
έκφρασης απελπισίας, αλλά κυρίως μια ευκαιρία για έναν απολογισμό του αγώνα που 
διεξάγει με επιτυχία μέχρι σήμερα, με στόχο την τελική του δικαίωση. 

 Είναι στίγμα για τη σημερινή Τουρκία, που δε βρίσκει το θάρρος της συγνώμης, 
που, αν και βέβαια δε θα σβήσει το χθες, αποτελεί όμως προϋπόθεση για ένα 
διαφορετικό αύριο. 

 Είναι καιρός πλέον η πολιτική ηγεσία της Τουρκίας να βρει το θάρρος να 
αναγνωρίσει τα εγκλήματα που διέπραξαν οι προηγούμενες τουρκικές κυβερνήσεις, 
δικαιώνοντας τα θύματα όχι μόνο της γενοκτονίας των Αρμενίων, αλλά και των 
Ελλήνων, Κυπρίων, Κούρδων, Αράβων, Ποντίων και άλλων λαών, με την ελπίδα ότι 
θα ενταχθεί κάποτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η ιστορία της ανθρωπότητας μας έχει διδάξει δυστυχώς ότι διεθνή εγκλήματα, 
όπως η γενοκτονία, όταν παραμένουν ατιμώρητα, εύκολα μπορεί να  επαναληφθούν.  
Για παράδειγμα, ο Αδόλφος  Χίτλερ, μιλώντας στους στρατιωτικούς αρχηγούς του 
Τρίτου Ράιχ, που συνήλθαν στις 22 Αυγούστου του 1939, για να τους αναγγείλει την 
ημερομηνία του πολέμου εναντίον της Πολωνίας και για να τους δώσει οδηγίες, είπε:  
«Η δύναμή μας πρέπει να βασίζεται στην ταχύτητα και τη σκληρότητά μας.  Έχω 
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δώσει  οδηγίες σε ειδικές μονάδες των Ες-Ες να βαδίσουν προς το πολωνικό μέτωπο 
και να σκοτώσουν χωρίς οίκτο άνδρες, γυναίκες και παιδιά.  Σήμερα ποιος μιλάει 
ακόμη για την εξολόθρευση των Αρμενίων;».  Συνεχίζοντας, ο Χίτλερ είχε πει επίσης 
ότι τους νικητές ποτέ δε θα τους ρωτήσουν τι έκαναν και γιατί το έκαναν. 

 Ούτε τα λόγια του Χίτλερ ούτε οποιουδήποτε άλλου Χίτλερ κατάφεραν ή θα 
καταφέρουν να λυγίσουν την αγωνιστικότητα του αρμένικου λαού.  Τον αγώνα που 
αρχίσαμε οφείλουμε να συνεχίσουμε ακατάπαυστα μέχρι τη δικαίωση.  Είναι θέμα 
εθνικού χρέους, καθήκοντος και τιμής. 

 Το “αρμενικό τσουνάμι”, όπως το αποκάλεσε ο Tούρκος δημοσιογράφος Αλή 
Μπιράντ, ξεκίνησε την πορεία του…  

 Εμείς ξέρουμε πως το γολγοθά και τη σταύρωση πάντα ακολουθεί η ανάσταση, 
φτάνει να πιστεύουμε στο θαύμα και ενεργά να πολεμούμε το άδικο. 

 Σας ευχαριστώ πολύ και καλή  Ανάσταση!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Μαχτεσιάν. 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να καλωσορίσω στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον 
Αναπληρωτή Πρόεδρο της βρετανικής Βουλής των Κοινοτήτων Σερ Μάικλ Λορντ και 
τη Λαίδη Τζένη Λορντ.  Εκ μέρους όλων των μελών και εμού προσωπικά, τους 
εύχομαι μια καρποφόρα και ευχάριστη παραμονή στην Κύπρο.  Είμαι βέβαιος ότι η 
επίσκεψη του Σερ Μάικλ Λορντ θα συμβάλει στην περαιτέρω ενίσχυση των ιστορικών 
σχέσεων μεταξύ των δύο κοινοβουλίων μας, των χωρών μας γενικότερα, αλλά και 
μεταξύ του βρετανικού και του κυπριακού λαού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει ένα νομοσχέδιο το οποίο θα 
κατατεθεί σήμερα και για το οποίο υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον και να 
ψηφιστεί σήμερα.  Το νομοσχέδιο αυτό είναι «Ο περί της Προστασίας του 
Ανταγωνισμού Νόμος του 2008». 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, το νομοσχέδιο κηρύσσεται επείγον και 
παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. Να 
παρακαλέσω τον πρόεδρο και τα μέλη της αρμόδιας επιτροπής να αποσυρθούν. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. O περί Προϋπολογισμού του 
2005 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.039-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2006 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.049.040-2008) 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2007 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.041-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.042-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί της Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.044-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

6. Οι περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.046-2008) 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 

7. Οι περί Αρχαιοτήτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.047-2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

8. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Γενικοί) (Αρ. 2) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.048-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. Οι περί Τμήματος 
Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας - Θέσεις 
Χωρομέτρη, Σχεδιαστή, 
Φωτολιθογράφου, Ανώτερου 
Χωρομέτρη, Ανώτερου 
Σχεδιαστή, Ανώτερου 
Φωτολιθογράφου, Τεχνικού 
Μηχανικού, Τεχνικού 
Μηχανικού Χωρομετρίας, 
Τεχνικού Μηχανικού 
Χαρτογραφίας, Τεχνικού 
Μηχανικού Φωτολιθογραφίας,  
Τεχνικού Μηχανικού 
Χωρομετρίας 1ης Τάξεως, 
Τεχνικού Μηχανικού 
Χαρτογραφίας 1ης Τάξεως και 
Τεχνικού Μηχανικού 
Φωτολιθογραφίας 1ης Τάξεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

Εσωτερικών Νομικών 
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του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.049-2008) 

10. Οι περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Ζώων κατά τη 
Σφαγή ή Θανάτωσή τους) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.050-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

11. Οι περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων 
(Μεταφορά των Ζώων) 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.051-2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

12. Έγγραφο αρ. 1/2008 του 
Συμβουλίου Ζωοτροφών και 
Προσθετικών των Ζωοτροφών 
που αφορά την παράταση 
έκτακτων υπαλλήλων σύμφωνα 
με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 
1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.0) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Έγγραφα (Υπ. Εσωτ. 2/2008 
και 3/2008) σύμφωνα με τους 
περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

14. Έγγραφο (Υπ. Γεωργ. 3/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.004)  

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

15. Έκθεση του Υπουργού 
Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, 
ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) 
του Νόμου 77/88. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 
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16. Έκθεση του Υπουργού 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων στον 
Κυπριακό Οργανισμό 
Τουρισμού για μεταφορά 
κονδυλίων από άρθρα που 
έχουν εξοικονομήσεις σε άρθρα 
που έχουν έλλειμμα δυνάμει 
του άρθρου 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού Νόμου του 2007. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.009-2008) 

Νίκο Τορναρίτη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Παιδείας 

2. Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.010-2008) 

Ανδρέα Θεμιστοκλέους 
και Αθηνά Κυριακίδου, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού  

Παιδείας 

3. 
 

Ο περί του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες 
και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.011-2008) 

Λευτέρη Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

4. Ο περί ∆ικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.012-2008) 

Ιωνά Νικολάου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, Ανδρέα 
Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και Γιαννάκη 
Ομήρου εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ

Νομικών 

5. Ο περί Καταδολίευσης των εκ 
∆ικαστικής Αποφάσεως 
Πιστωτών Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.013-2008) 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Προχωρούμε τώρα με τη νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα, αν δεν 
υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 2 και 3 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και 
«Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια που 
τιτλοφορούνται «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 

του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιάννος Λαμάρης Άγγελος Βότσης  

 Τάκης Χατζηγεωργίου Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα υπό αναφορά 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η Μαρτίου και στις 
7 Απριλίου 2008.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ).   

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, έτσι ώστε να παρασχεθεί η εξουσία στην 
αρμόδια αρχή να μπορεί να επιβάλλει κατά τη χορήγηση άδειας σχετικά με τη διάνοιξη 
ή διαίρεση οποιασδήποτε γης για οικοδομικούς σκοπούς και όρο για την εκτέλεση των 
αναγκαίων εργασιών αναφορικά με την εγκατάσταση δικτύου ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών σε κατάλληλες περιπτώσεις.   

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
∆ήμων Νόμου, έτσι ώστε: 

1. να παρασχεθεί στο δημοτικό συμβούλιο η εξουσία να εγκρίνει, υπό τους όρους 
που το ίδιο θα αποφασίζει, τη χρήση δημόσιων πεζοδρομίων για την 
εγκατάσταση και λειτουργία περιπτέρων, την τοποθέτηση καρεκλών και 
τραπεζιών, την εγκατάσταση παροχέων ηλεκτρονικών επικοινωνιών ή 
οποιωνδήποτε άλλων συναφών εγκαταστάσεων ή κατασκευών και 

2. να καθοριστεί σ’ αυτόν ότι τα έξοδα των εργασιών ανύψωσης φρεατίων, 
μετακίνησης ή υπογειοποίησης δικτύων και γενικά μετακίνησης οποιουδήποτε 
εξοπλισμού παροχέων ηλεκτρονικών επικοινωνιών εξαιτίας οδικών 
βελτιωτικών έργων των δήμων θα επιβαρύνουν τον παροχέα ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών.   
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, η τροποποίηση των υπό αναφορά 
βασικών νομοθεσιών κρίθηκε αναγκαία έπειτα από τη διαβίβαση αιτιολογημένης 
γνώμης της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Κυπριακή ∆ημοκρατία σχετικά με την 
Παράβαση 4138/2006 αναφορικά με τα δικαιώματα διέλευσης στο οδικό δίκτυο 
παροχέων ηλεκτρονικών επικοινωνιών.  

 Σημειώνεται ότι η διαβίβαση αιτιολογημένης γνώμης από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή αποτελεί το δεύτερο στάδιο της διαδικασίας επί παραβάσει, με βάση το 
άρθρο 226 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία που κατέθεσαν οι εν λόγω κυβερνητικοί αρμόδιοι 
στην επιτροπή, η τοποθέτηση υπόγειων δικτύων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, καθώς και δικτύων για την 
υδατοπρομήθεια και τις αποχετεύσεις στο οδικό δίκτυο ρυθμιζόταν από συμφωνίες 
των εν λόγω Αρχών που έγιναν με το συντονισμό του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  Με τις συμφωνίες αυτές καθοριζόταν ο 
χώρος τοποθέτησης των υπόγειων υπηρεσιών κάτω από τα πεζοδρόμια και το 
ασφαλτικό οδόστρωμα.   

 Με την ελευθεροποίηση της αγοράς των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, οι 
ιδιωτικές εταιρείες στον τομέα αυτό άρχισαν να υποβάλλουν αιτήσεις για τοποθέτηση 
υπόγειων καλωδίων στο οδικό δίκτυο, οι οποίες όμως λόγω στενότητας χώρου ήταν 
δύσκολο να γίνουν αποδεκτές.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, 
αναγνωρίζοντας τα υπό αναφορά προβλήματα που δημιουργούνται, αποφάσισε τη 
σύσταση τεχνικής επιτροπής για τον καθορισμό πολιτικής επί των δικαιωμάτων 
εγκατάστασης δικτύων ηλεκτρονικών επικοινωνιών στο οδικό δίκτυο, η οποία, αφού 
έλαβε υπόψη τις υφιστάμενες συνθήκες και διαδικασίες, υπέβαλε στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων εισηγήσεις για ικανοποίηση των αναγκών όλων των 
οργανισμών/εταιρειών που δραστηριοποιούνται στον τομέα των ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών.  Οι εν λόγω εισηγήσεις αναφέρονται σε γραπτό υπόμνημα που 
κατατέθηκε στην επιτροπή από το Υπουργείο Εσωτερικών.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι προτεινόμενες με τα υπό αναφορά νομοσχέδια 
τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες για την υλοποίηση των σκοπών της έκθεσης της 
εν λόγω τεχνικής επιτροπής που συστάθηκε για τον καθορισμό πολιτικής επί των 
δικαιωμάτων διέλευσης στο οδικό δίκτυο παροχέων ηλεκτρονικών επικοινωνιών, η 
οποία εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 64.278 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2006.  Περαιτέρω, με την εν λόγω απόφασή του το 
Υπουργικό Συμβούλιο κάλεσε τις εμπλεκόμενες με το όλο θέμα υπηρεσίες να 
προβούν άμεσα σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες για την τροποποίηση των υπό 
αναφορά βασικών νομοθεσιών.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά νομοσχεδίων.   

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, παρ’ όλο που συμφώνησαν με 
τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που τροποποιεί τον περί ∆ήμων Νόμο, υποστήριξαν 
πως, για να καταστεί δυνατή η εφαρμογή της προτεινόμενης πρόνοιάς του με την 
οποία παρέχεται στο δημοτικό συμβούλιο η εξουσία να εγκρίνει υπό όρους τη χρήση 
δημόσιων πεζοδρομίων για την εγκατάσταση και λειτουργία περιπτέρων, την 
τοποθέτηση καρεκλών και τραπεζιών, την εγκατάσταση παροχέων ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών ή οποιωνδήποτε άλλων συναφών εγκαταστάσεων ή κατασκευών, θα 
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πρέπει επιπρόσθετα να γίνει και σχετική τροποποίηση στο νόμο που διέπει την 
ακίνητη ιδιοκτησία.   

 Ο διευθυντής του ΕΤΕΚ δήλωσε πως, παρ’ όλο που το ΕΤΕΚ δε διαφωνεί με 
την προτεινόμενη ρύθμιση που στοχεύει στην αντιμετώπιση των προβλημάτων που 
παρατηρούνται στον τομέα των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, εκφράζει τη διαφωνία του 
για τον τρόπο που η εξουσία αυτή παρέχεται στα δημοτικά συμβούλια και εισηγήθηκε 
την ανάγκη καθορισμού κριτηρίων με βάση τα οποία θα αξιοποιείται η διαχείριση της 
χρήσης των πεζοδρομιών.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατά τη 
δεύτερη συνεδρία ενημέρωσε την επιτροπή ότι η πρώτη υπό αναφορά προτεινόμενη 
τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου θα πρέπει να απαλειφθεί λόγω νομικού 
κωλύματος που παρατηρείται, δεδομένου ότι τα πεζοδρόμια θεωρούνται ιδιοκτησία 
της ∆ημοκρατίας και για το λόγο αυτό τα δημοτικά συμβούλια δεν έχουν το δικαίωμα 
χρήσης τους.  Ως εκ τούτου, σημείωσε η ίδια, για να παρασχεθεί τέτοιο δικαίωμα στα 
δημοτικά συμβούλια, απαιτείται να τροποποιηθεί προηγουμένως το άρθρο 18 του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, με τρόπο ώστε 
το Υπουργικό Συμβούλιο να δύναται στη βάση κριτηρίων τα οποία θα καθοριστούν με 
κανονισμούς να παραχωρήσει τέτοιο δικαίωμα χρήσης στους δήμους.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών συμφώνησαν με τη θέση που 
εξέφρασε η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
δήλωσαν πως για το θέμα αυτό το υπουργείο τους θα καταθέσει σχετικό νομοσχέδιο 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ευθετότερο χρόνο.  Παράλληλα, κατέθεσαν στην 
επιτροπή νέο αναθεωρημένο κείμενο του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου, στο 
οποίο δεν περιλαμβάνεται η πρόνοια για την οποία η εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε ότι δημιουργεί νομικό κώλυμα.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο του πρώτου όσο 
και του διαμορφωμένου από την εκτελεστική εξουσία κειμένου του δεύτερου υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή τη ψήφισή τους σε 
νόμους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται αντίστοιχα ως «Ο 
περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο 
περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 89 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4 και 5 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης 
και Εκπαίδευσης Κυνηγών) Κανονισμοί του 2008» και «Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης και Εκπαίδευσης Κυνηγών) Κανονισμοί του 

2008» και για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2008» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιάννος Λαμάρης Άγγελος Βότσης 
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 Τάκης Χατζηγεωργίου Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 8ης Οκτωβρίου και 7ης Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Ταμείου 
Θήρας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Κυπριακής 
Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας Ζωής και της Σκοπευτικής 
Ομοσπονδίας Κύπρου.  Στην τελευταία συνεδρία της η επιτροπή μελέτησε με τους 
υπό συζήτηση κανονισμούς και την υπό αναφορά πρόταση νόμου.   

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
94(1) και 71 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
Νόμου, σκοπείται η θέσπιση κανονισμών που διέπουν τη διαδικασία εξάσκησης και 
εκπαίδευσης κυνηγών από κυνηγετικούς συλλόγους.   

 Σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή κατά την 
προηγούμενη βουλευτική περίοδο και στα πλαίσια της εξέτασής τους η επιτροπή 
ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο όπως διασαφηνίσει περαιτέρω στο κείμενό τους 
ορισμένα θέματα που αφορούν τους χώρους εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι εν λόγω κανονισμοί αποσύρθηκαν από την 
εκτελεστική εξουσία, η οποία, αφού διαμόρφωσε το κείμενό τους στη βάση της πιο 
πάνω απόφασης της επιτροπής, κατέθεσε στη Βουλή τους υπό συζήτηση 
κανονισμούς.   

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα:   

1. Παρέχεται η δυνατότητα σε κυνηγετικό σύλλογο να υποβάλλει αίτηση στον 
Υπουργό Εσωτερικών για απόκτηση άδειας για εξάσκηση και εκπαίδευση των 
μελών του ή άλλων κατόχων άδειας κυνηγίου. 

2. Παρέχεται η δυνατότητα έκδοσης από τον εν λόγω υπουργό άδειας εξάσκησης 
και εκπαίδευσης κυνηγών σε κάθε κυνηγετικό σύλλογο, ο συνολικός αριθμός 
των οποίων δε θα υπερβαίνει τις δύο ετησίως και των οποίων η χρονική 
διάρκεια καθορίζεται σε δύο συνεχόμενες ημέρες για κάθε άδεια. 

3. Καθορίζονται οι όροι εξάσκησης και εκπαίδευσης των μελών κυνηγετικού 
συλλόγου ή άλλων κατόχων άδειας κυνηγίου, στις περιπτώσεις που 
κυνηγετικός σύλλογος έχει εξασφαλίσει άδεια εξάσκησης και εκπαίδευσης 
κυνηγών, δυνάμει των διατάξεων των προτεινόμενων  κανονισμών. 

4. Προβλέπεται ότι οι υπό αναφορά χώροι εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών 
δε θα βρίσκονται εντός απαγορευμένων περιοχών κυνηγίου ή εντός περιοχών 
που έχουν χαρακτηριστεί ως σημαντικές για τα πουλιά.  Παράλληλα, 
καθορίζονται οι αποστάσεις που οι χώροι αυτοί πρέπει να απέχουν από 
οικιστικές περιοχές, από μεμονωμένες κατοικίες και από μονοπάτια της φύσης, 
καθώς και η έκταση που τέτοιοι χώροι δύναται να καταλαμβάνουν.   

5. Καθορίζεται η χρονική περίοδος κατά την οποία δύναται να χορηγείται άδεια 
εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών. 
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6. Προβλέπεται ο διορισμός από τον Υπουργό Εσωτερικών προσώπου ως 
υπευθύνου για την εξάσκηση και εκπαίδευση των κυνηγών για τη λήψη όλων 
των ενδεικνυόμενων μέτρων για την ομαλή διεξαγωγή της εν λόγω εξάσκησης 
και καθορίζονται τα προσόντα που απαιτείται να κατέχει το πρόσωπο αυτό. 

7. Καθορίζεται η υποχρέωση του διοικητικού συμβουλίου κυνηγετικού συλλόγου 
να διατηρεί σε ισχύ ασφαλιστήριο αναφορικά με την προσωπική ασφάλεια 
όλων των συμμετεχόντων στην εκπαίδευση και την ευθύνη του κυνηγετικού 
συλλόγου έναντι τρίτου. 

8. Καθορίζονται τα τέλη που καταβάλλονται για τη χορήγηση άδειας εξάσκησης 
και εκπαίδευσης κυνηγών. 

9. Καθίσταται αδίκημα η παράβαση οποιουδήποτε από τους καθοριζόμενους 
στους υπό συζήτηση κανονισμούς όρους εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το διευθυντή του 
Ταμείου Θήρας, στον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων Νόμο περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, και διατάξεις που αφορούν την 
εξάσκηση και την εκπαίδευση των κυνηγών.  Με τους υπό συζήτηση κανονισμούς, 
πρόσθεσε ο ίδιος, καθορίζονται ειδικότερα οι προϋποθέσεις δημιουργίας χώρων 
εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών, καθώς και η διαδικασία λειτουργίας τους και 
σκοπείται η  εξοικείωση των κυνηγών με τη χρήση του όπλου, καθώς και η απόκτηση 
των σκοπευτικών ικανοτήτων που θα τους βοηθήσουν να αποκτήσουν τις 
απαραίτητες γνώσεις για τα όπλα, ώστε να τα χειρίζονται υπεύθυνα.  Περαιτέρω, 
δήλωσε ο ίδιος, η εξάσκησή τους στοχεύει στο να συμβάλει στην αποφυγή/μείωση 
των τραυματισμών των κυνηγών ή των συνοδών τους κατά την περίοδο του κυνηγίου, 
καθώς και στην αύξηση του ενδιαφέροντος των πολιτών για το άθλημα της 
σκοποβολής.   

 Οι εκπρόσωποι της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας 
Ζωής, παρ’ όλο που συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών, υπέβαλαν στην επιτροπή τις ακόλουθες εισηγήσεις για 
τροποποίηση του κειμένου τους: 

1. Την τροποποίηση της πρόνοιάς τους με την οποία ως υπεύθυνος του χώρου 
εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών ορίζεται ο πρόεδρος του κυνηγετικού 
συλλόγου, νοουμένου ότι αυτός είναι ηλικίας μεγαλύτερης των τριάντα ετών και 
κάτοχος άδειας κυνηγίου για τουλάχιστο πέντε χρόνια και, σε περίπτωση που 
αυτός δεν πληρεί τις προϋποθέσεις αυτές, ορίζεται το πρόσωπο που είναι ο 
αμέσως επόμενος στην ιεραρχία του διοικητικού συμβουλίου του κυνηγετικού 
συλλόγου, έτσι ώστε να απαλειφθούν οι πιο πάνω προϋποθέσεις, 
υποστηρίζοντας ότι αυτές περιορίζουν το δικαίωμα των μελών κυνηγετικού 
συλλόγου τα οποία δεν κατέχουν τα πιο  πάνω προσόντα να εκλεγούν στο 
αξίωμα του προέδρου του. 

2. Την προσθήκη σ’ αυτούς πρόνοιας σύμφωνα με την οποία να απαιτείται η 
συμπλήρωση από τον υπεύθυνο που ορίζεται για την εξάσκηση και εκπαίδευση 
κυνηγών ενυπόγραφης δήλωσης ότι αποδέχεται το διορισμό του ως 
υπευθύνου. 

Οι εκπρόσωποι της Σκοπευτικής Ομοσπονδίας Κύπρου εξέφρασαν την 
αντίθεση της ομοσπονδίας για τη φιλοσοφία και την ανάγκη θέσπισης των υπό 
αναφορά κανονισμών, υποστηρίζοντας, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το κράτος έχει επενδύσει εκατομμύρια λίρες για την κατασκευή σύγχρονων 
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σκοπευτηρίων, γι’ αυτό και θα πρέπει αυτά να αποτελούν τους μοναδικούς 
χώρους εξάσκησης του αθλήματος της σκοποβολής, τόσο για σκοπούς 
ασφάλειας των συμμετεχόντων σ’ αυτά όσο και για σκοπούς συμβατότητας με 
τα ισχύοντα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

2. Με τους προτεινόμενους κανονισμούς θα παρέχονται ειδικές άδειες εξάσκησης 
των κυνηγών σε ακατάλληλους χώρους, ενώ ήδη λειτουργούν για το σκοπό 
αυτό σε όλες σχεδόν τις επαρχίες εγκεκριμένα σκοπευτήρια, βάσει των 
προνοιών του περί Σκοπευτηρίων Νόμου και του περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων Νόμου.   

3. Η προτεινόμενη λειτουργία των χώρων εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών 
θα οδηγήσει τα επαρχιακά σκοπευτήρια, τα οποία κατασκευάστηκαν με έξοδα 
του κράτους, σε οικονομικό μαρασμό.   

Πέραν των πιο πάνω θέσεών τους, οι ίδιοι εκπρόσωποι υπέβαλαν τις 
ακόλουθες εισηγήσεις για τροποποίηση ορισμένων διατάξεων των υπό συζήτηση 
κανονισμών:    

1. Την προσθήκη σ’ αυτούς πρόνοιας με την οποία να απαγορεύεται η δημιουργία 
χώρων εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών σε απόσταση μικρότερη των 
τριάντα χιλιομέτρων από το πλησιέστερο επαρχιακό σκοπευτήριο που ανήκει 
σε σκοπευτική οργάνωση μέλος της Σκοπευτικής Ομοσπονδίας Κύπρου. 

2. Την αύξηση των καθοριζόμενων σ’ αυτούς ποινών.   

3. Την προσθήκη σ’ αυτούς πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η μεταφορά των 
κυνηγετικών όπλων από τους κυνηγούς στους υπό αναφορά χώρους 
εξάσκησης και εκπαίδευσης να γίνεται έπειτα από σχετική άδεια που εκδίδεται 
από την αστυνομία, δυνάμει των διατάξεων του περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων Νόμου.   

4. Την προσθήκη σ’ αυτούς πρόνοιας με την οποία να παρέχεται δικαίωμα σε 
οποιοδήποτε μέλος της αστυνομίας ή θηροφύλακα να εισέρχεται στο χώρο 
εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών, για να επιθεωρεί την τήρηση των 
διατάξεων των υπό συζήτηση κανονισμών.   

Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση κανονισμών, μέλη της επιτροπής 
εισηγήθηκαν την προσθήκη σ’ αυτούς πρόνοιας με την οποία να θεσμοθετείται η 
ποινική ευθύνη του υπευθύνου που ορίζεται στο χώρο εξάσκησης και εκπαίδευσης 
κυνηγών, δυνάμει των διατάξεων των υπό συζήτηση κανονισμών, σε περίπτωση που 
επισυμβεί ατύχημα στον εν λόγω χώρο.    

Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ 
όλο που συμφώνησε με την πιο πάνω αναφερόμενη εισήγηση για θεσμοθέτηση της 
ποινικής ευθύνης του υπευθύνου, δήλωσε πως τέτοια πρόνοια δεν μπορεί να εισαχθεί 
στους υπό συζήτηση κανονισμούς, γιατί δεν υπάρχει οποιαδήποτε εξουσιοδοτική 
προς τούτο διάταξη στη βασική νομοθεσία που διέπει την προστασία και διαχείριση 
άγριων πτηνών και θηραμάτων, με βάση την οποία εκδίδονται οι υπό συζήτηση 
κανονισμοί.  Συναφώς, δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος, για να θεσμοθετηθεί η πιο πάνω 
εισήγηση, απαιτείται τροποποίηση της διάταξης της υπό αναφορά βασικής 
νομοθεσίας με την οποία παρέχεται εξουσία έκδοσης κανονισμών.  Περαιτέρω, ο ίδιος 
εκπρόσωπος δήλωσε στην επιτροπή πως η προτεινόμενη στους υπό συζήτηση 
κανονισμούς διάταξη με την οποία καθίσταται αδίκημα η παράβαση από πρόσωπο 
οποιουδήποτε όρου εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών θα πρέπει να απαλειφθεί, 
γιατί δεν υπάρχει οποιαδήποτε εξουσιοδοτική προς τούτο διάταξη στην υπό αναφορά 
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βασική νομοθεσία.   Παράλληλα, δήλωσε πως για την αντιμετώπιση του νομικού 
αυτού προβλήματος θα πρέπει να τροποποιηθεί η βασική νομοθεσία που διέπει την 
προστασία και διαχείριση άγριων πτηνών και θηραμάτων με την προσθήκη σ’ αυτή 
σχετικής πρόνοιας που να ρυθμίζει το όλο θέμα.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει το κείμενο των υπό συζήτηση 
κανονισμών ως ακολούθως:  

1. Με την προσθήκη πρόνοιας στη διάταξή του με την οποία καθορίζονται οι 
περιοχές στις οποίες δύναται να δημιουργηθούν χώροι εξάσκησης και 
εκπαίδευσης κυνηγών, έτσι ώστε: 

α. να απαγορεύεται η δημιουργία τέτοιων χώρων και σε περιοχές που 
έχουν χαρακτηριστεί ως περιοχές προστασίας της φύσης και 

β. οι χώροι αυτοί να απέχουν, πέραν των αποστάσεων που καθορίζονται 
για τις οικιστικές περιοχές:   

i. τουλάχιστο τριακόσια μέτρα από μεμονωμένες κατοικίες ή από 
βιομηχανικά, βιοτεχνικά ή κτηνοτροφικά υποστατικά και 

ii. πεντακόσια μέτρα από μονοπάτια της φύσης ή από περιοχές που 
έχουν χαρακτηριστεί ως σημαντικές για τα πουλιά ή ως περιοχές 
προστασίας της φύσης. 

2. Με την τροποποίηση της σχετικής διάταξής του με την οποία προβλέπεται ότι ο 
υπεύθυνος του χώρου εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών θα πρέπει, μεταξύ 
άλλων προϋποθέσεων που καθορίζονται, να είναι ηλικίας μεγαλύτερης των 
τριάντα ετών, έτσι ώστε το εν λόγω πρόσωπο να είναι ηλικίας μεγαλύτερης των 
είκοσι πέντε ετών.    

3. Με την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία απαιτείται η 
συμπλήρωση από τον υπεύθυνο για την εξάσκηση και εκπαίδευση κυνηγών 
ενυπόγραφης δήλωσης ότι αποδέχεται το διορισμό του ως υπευθύνου. 

4. Με την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η μεταφορά των 
κυνηγετικών όπλων από τους κυνηγούς στο χώρο εξάσκησης και εκπαίδευσης 
κυνηγών θα διέπεται από τις σχετικές διατάξεις του περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων Νόμου.   

5. Με την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία παρέχεται εξουσία 
σε οποιοδήποτε μέλος της αστυνομίας ή θηροφύλακα να εισέρχεται σε χώρο 
εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών, για να επιθεωρεί την τήρηση των 
διατάξεων των υπό συζήτηση κανονισμών. 

6. Με τη διαγραφή της πρόνοιάς του με την οποία καθίσταται αδίκημα η 
παράβαση από πρόσωπο οποιουδήποτε από τους καθοριζόμενους σ’ αυτό 
όρους εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών, λόγω του πιο πάνω 
αναφερόμενου από τον εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας νομικού κωλύματος που παρατηρείται.   

 Περαιτέρω, υπό το φως των πιο πάνω θέσεων που εξέφρασε ο εκπρόσωπος 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στην επιτροπή, ο πρόεδρος 
και τα μέλη της κ. Άντρος Κυπριανού, Γιάννος Λαμάρης, Τάκης  Χατζηγεωργίου, 
Ιωνάς  Νικολάου, Χρήστος Στυλιανίδης, Νίκος Τορναρίτης, Νεόφυτος Κωνσταντίνου, 
Άγγελος Βότσης, Φειδίας Σαρίκας και Ρίκκος Ερωτοκρίτου κατέθεσαν την υπό 
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αναφορά πρόταση νόμου στη Βουλή.   

 Σκοπός του υπό αναφορά προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί 
Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου, έτσι ώστε να 
θεσμοθετηθεί η ποινική ευθύνη του υπευθύνου που ορίζεται στους χώρους 
διεξαγωγής της εξάσκησης και εκπαίδευσης κυνηγών, δυνάμει των διατάξεων των 
υπό συζήτηση κανονισμών, σε περίπτωση ατυχήματος στον εν λόγω χώρο.  
Σημειώνεται ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις έγιναν στη βάση των εισηγήσεων 
που κατέθεσε γραπτώς ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, για να αντιμετωπιστούν άμεσα τα υπό αναφορά 
νομικά κωλύματα που αναμένονται να δημιουργηθούν. 

 Ειδικότερα, με την υπό αναφορά πρόταση νόμου προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Εισάγεται πρόνοια στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία σύμφωνα με την 
οποία πρόσωπο που παραβαίνει τις διατάξεις κανονισμών που εκδίδονται 
δυνάμει των προνοιών της ή οποιοδήποτε όρο εξάσκησης και εκπαίδευσης 
κυνηγών που προβλέπεται σε άδεια η οποία εκδίδεται δυνάμει τέτοιων 
κανονισμών είναι ένοχο αδικήματος.  Παράλληλα, καθορίζονται οι ποινές που 
επισύρονται σε περίπτωση καταδίκης του εν λόγω προσώπου. 

2. Εισάγεται πρόνοια στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία σύμφωνα με την 
οποία, σε περίπτωση ατυχήματος που προκλήθηκε λόγω παράβασης από τον 
υπεύθυνο οποιασδήποτε από τις υποχρεώσεις του, που προβλέπονται σε 
κανονισμούς δυνάμει των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας, ο εν λόγω 
υπεύθυνος είναι ένοχος αδικήματος.  Παράλληλα, καθορίζονται οι ποινές που 
επισύρονται σε περίπτωση καταδίκης του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διαμόρφωσε το κείμενο των 
υπό συζήτηση κανονισμών με βάση τις πιο πάνω αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την έγκρισή τους.  Παράλληλα, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, να πω μισή κουβέντα από τη θέση μου, 
επειδή θα είμαι πάρα πολύ σύντομος. 

 Αισθάνομαι ότι πρέπει να καταγραφούν οι επιφυλάξεις των οικολόγων γι’  αυτά 
τα δύο θέματα, τους κανονισμούς και την πρόταση νόμου.  Παρά το γεγονός ότι έγινε 
πολύχρονη εργασία και συστηματική εργασία στην επιτροπή Εσωτερικών, έχω την 
εντύπωση ότι υπάρχουν αρκετές ασάφειες οι οποίες τυχόν να προκαλέσουν 
δυσλειτουργία και δυσκολία στην εφαρμογή. 

 Ομολογώ ότι είναι με πολλή επιφύλαξη που θα ψηφίσουμε αυτά τα δύο 
νομοθετήματα και θα τα ψηφίσουμε κυρίως από έκφραση εκτίμησης προς τον 
πρόεδρο της επιτροπής Εσωτερικών και τα μέλη της επιτροπής, με τα οποία 
εργαστήκαμε μαζί, για να καλύψουμε όσα κενά μπορούσαν να καλυφθούν.  Έγιναν, 
πρέπει να πω, στα τρία τέταρτά τους αποδεκτές οι επιφυλάξεις των οικολόγων, γι’  
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αυτό και μόνο από εκτίμηση προς την καλή θέληση της επιτροπής εγώ τα ψηφίζω, 
καταθέτοντας όμως και τις επιφυλάξεις μου για την εφαρμογή αυτών των κανονισμών 
και της πρότασης νόμου.  Έχουμε πολλή ανησυχία αν θα καταφέρουμε να 
εφαρμόσουμε πιστά μία νομοθεσία αρκετά περίπλοκη και που χρειάζεται αρκετές 
δυνάμεις και προσωπικό, για να μπορέσει να ελεγχθεί και να εφαρμοστεί σωστά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καταγράφονται οι επιφυλάξεις του κ. Περδίκη. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 94 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 6 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής 
Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) Νόμος του 2006».  Για το θέμα αυτό υπάρχει και 
συμπληρωματική έκθεση, στην οποία αναφέρεται ότι το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσαμε για αναβολή μιας εβδομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

 Ο κ. Κουλίας. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα, λόγω της πρακτικής που εφαρμόζεται στο 
κοινοβούλιο, δεν υπάρχει ένσταση για την αναβολή που ζητούν οι συνάδελφοι, όμως 
πρέπει να ενημερωθεί το σώμα ότι έχουμε μία τελευταία προειδοποίηση από την 
πλευρά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι η 28η του Απρίλη.  Είναι η δεύτερη 
αναβολή που ζητείται, χρονολογείται αυτή η διαδικασία του συγκεκριμένου 
νομοσχεδίου και πρέπει να λάβουμε υπόψη μας ότι είναι οι διακοπές και μετά η 
επόμενη συνεδρία θα είναι στις 8 Μαΐου.  Απλώς το αναφέρω, για να ξέρουμε η 
αναβολή αυτή  τι συνέπειες θα έχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
ενίσταται στο αίτημα για αναβολή του νομοσχεδίου αυτού.  Ναι, ως είθισται, αν 
υπάρχει ομοφωνία, παραπέμπεται ένα θέμα για συζήτηση στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή, για να επανέλθει μετά τροποποιημένο, αλλά εδώ πρόκειται 
για ένα εναρμονιστικό νομοσχέδιο το οποίο συζητήσαμε κατά το 2007 σε δύο 
συνεδριάσεις της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής, τέθηκε το θέμα στην 
ολομέλεια πέρσι το Μάρτιο, αν δεν απατώμαι, αναβλήθηκε και εκείνο το οποίο έχει 
αναφέρει και ο συνάδελφος ισχύει, όντως μέχρι τις 24 με 28 του Απρίλη θα πρέπει 
αυτό το νομοσχέδιο να ψηφιστεί.  Τόσο οι αρμόδιοι κυβερνητικοί λειτουργοί όσο και η 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα ήταν κατηγορηματικοί, παρά το 
γεγονός ότι υπάρχουν εκκρεμούσες δικαστικές διαδικασίες στο ∆ικαστήριο των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, η Κυπριακή ∆ημοκρατία υποχρεούται να το ψηφίσει.  ∆εν 
υπάρχει χρόνος αναβολής.  Επειδή επίκεινται και οι γιορτές, θα είμαστε εκπρόθεσμοι.  
Ε, ας αναλάβουν την ευθύνη αυτοί που θα πάρουν την απόφαση για τα πρόστιμα τα 
οποία θα έρθουν μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να τοποθετηθεί; 

 Θέτω σε ψηφοφορία την εισήγηση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Πόσοι είναι υπέρ της εισήγησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, τότε αναβάλλεται το θέμα για την επόμενη συνεδρία της Βουλής. 

 Το υπ’  αριθμόν 7 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 8 και 9 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού και στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση δεν είναι 
ομόφωνη και παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να 
τη διαβάσει. 

 Ναι, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή το θέμα είναι χιλιοσυζητημένο, η διαφωνία είναι για το 
θέμα της παράτασης στο 63ο, δε νομίζω ότι χρειάζεται ούτε και η έκθεση ούτε και 
συζήτηση καν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστές οι θέσεις των διαφόρων πτερύγων στη Βουλή 
αναφορικά με το θέμα και θα συμφωνήσουμε και εμείς ότι παρέλκει η ανάγκη να 
αναγνωσθεί η έκθεση.  Είναι δεδομένες.  Εμείς, χωρίς να θέλω να ανοίξω το κεφάλαιο 
και να μιλήσω επί της αρχής, θα επαναλάβω μόνο ότι σταθερά ψηφίζουμε εναντίον για 
διαφορετικούς λόγους απ’ αυτούς που ψηφίζει εναντίον το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις.  Των άλλων, των υπολοίπων, νομίζω είναι δεδομένη στα επανειλημμένα 
νομοθετήματα που ήρθαν η τοποθέτησή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Επομένως, η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
(∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και 

«Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και 
στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Σταύρος Ευαγόρου 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Μουσκάλλης  
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 Κυριάκος Χατζηγιάννη Άγγελος Βότσης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 
Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ) και των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
ΟΗΟ-ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΕΥΚΟΤ, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των παρόντων τροποποιητικών κανονισμών, που εκδίδονται με βάση 
τις πρόνοιες του περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμου,  είναι η 
συμμόρφωση του ΚΟΤ με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για επέκταση 
του ορίου αφυπηρέτησης και για τους υπαλλήλους των ημικρατικών οργανισμών, η 
οποία διαβιβάστηκε στον οργανισμό με την εγκύκλιο επιστολή του γενικού διευθυντή 
του Υπουργείου Οικονομικών, με αριθμό φακέλου 15.39.05/4 και ημερομηνία 22 
Αυγούστου 2005.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
δήλωσε  ότι το υπουργείο συμφωνεί με την προώθηση των εν λόγω κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος της ΣΕΚ ανέφερε ότι συμφωνεί με το περιεχόμενο των υπό 
εξέταση κανονισμών. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΟ εξέφρασε τη διαφωνία του σε ό,τι αφορά την 
προώθηση των εν λόγω κανονισμών, ενώ ανέφερε παράλληλα ότι, εφόσον αυτοί οι 
κανονισμοί εκκρεμούσαν, θα έπρεπε δεδομένης της εκλογής νέας κυβέρνησης να 
γίνουν εκ νέου συζητήσεις με τις συντεχνίες. 

 H Koινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
τα πιο πάνω, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. O πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος υιοθετούν τις προτεινόμενες με τους υπό αναφορά κανονισμούς 
τροποποιήσεις, γι’ αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται εναντίον της έγκρισης των εν λόγω 
κανονισμών από τη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’  αριθμόν 8 κανονισμών; 

 Κύριε Χατζηγιάννη, δε σε βλέπω να είσαι πολύ ενθουσιώδης.  Έχεις κάτω το... 

(Γέλια) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και δεκαέξι εναντίον οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υπ’  αριθμόν 9 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και δεκαέξι εναντίον οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 10 και 11 έχουν επίσης κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων Εκτός Εμπορικού 
Καταστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί της Σύναψης 
Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ Αποστάσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τα 
νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών 

Συμβάσεων Εκτός Εμπορικού Καταστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008» και «Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ Αποστάσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Μουσκάλλης 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννη Άγγελος Βότσης 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τα 
νομοσχέδια που αναφέρονται πιο πάνω σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Απριλίου 2008. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών.  Η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’  όλο 
που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  Ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας δεν κατέστη δυνατόν να παρευρεθεί, αλλά 
διεμήνυσε ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες των εν λόγω τροποποιητικών νομοσχεδίων. 

 Σκοπός των εν λόγω νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση των βασικών νόμων με 
την προσθήκη νέων άρθρων, έτσι ώστε να δίδεται η δυνατότητα στο διευθυντή της 
Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών κατά τη διαπίστωση 
παράβασης, μετά από εξέταση ή/και διερεύνηση παραπόνου ή/και αυτεπάγγελτης 
έρευνας, να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο στον παραβάτη ανάλογα με τη φύση και τη 
βαρύτητα αυτής. 

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται περαιτέρω στα επεξηγηματικά σημειώματα 
που συνοδεύουν τα υπό αναφορά νομοσχέδια, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Στα νέα άρθρα καθορίζονται οι εξουσίες της εντεταλμένης υπηρεσίας κατά την 
έρευνα και εξέταση των παραβάσεων, όπως είναι η εξουσία για επιβολή 
διοικητικών προστίμων στις περιπτώσεις όπου διαπιστώνεται παράβαση και το 
δικαίωμα να ζητεί με αίτησή της προς το δικαστήριο την έκδοση απαγορευτικού 
ή προστακτικού διατάγματος. 

2. Επιπρόσθετα, προστίθενται στα νομοσχέδια και νέα άρθρα, τα οποία 
προνοούν για την επιβολή διοικητικών προστίμων και την άσκηση ιεραρχικής 
προσφυγής ενώπιον του αρμόδιου υπουργού, τον τρόπο και τη διαδικασία που 
θα ακολουθείται κατά την επίδοση στους ενδιαφερομένους κάθε απόφασης της 
εντεταλμένης υπηρεσίας, την τεκμηρίωση ισχυρισμών κατά την εκδίκαση των 
ιεραρχικών προσφυγών προς τον υπουργό και την ευθύνη αξιωματούχων, 
υπαλλήλων, νομικών προσώπων, κ.λπ. 

3. Εντεταλμένη υπηρεσία για σκοπούς επιτήρησης της αγοράς και εφαρμογής των 
νομοσχεδίων είναι η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία διαθέτει την 
αναγκαία υποδομή και τους μηχανισμούς για την εφαρμογή και τον έλεγχο των 
νομοσχεδίων. 

4. ∆εν αναμένεται να υπάρξουν αισθητές οικονομικές επιπτώσεις σε πολίτες, 
αρχές, οργανώσεις ή ομάδες συμφερόντων της χώρας μας από την εφαρμογή 
των προνοιών των νομοσχεδίων. 

5. ∆εν αναμένεται να υπάρξουν γενικότερες οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες 
επιπτώσεις από την εφαρμογή των νομοσχεδίων. 

6. ∆εν κρίθηκε σκόπιμο να γίνουν οποιεσδήποτε συναντήσεις και επαφές με 
ενδιαφερόμενες οργανώσεις ή άλλες ομάδες επηρεαζομένων, καθότι ο αριθμός 
των εμπορευομένων που σήμερα ασχολούνται με τις πωλήσεις εξ  
αποστάσεως ή εκτός εμπορικού καταστήματος είναι πολύ μικρός και δεν είναι 
οργανωμένοι. 
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7. ∆εν αναμένεται να υπάρξει οποιοδήποτε άμεσο ή μακροχρόνιο επιπρόσθετο 
οικονομικό κόστος από την εφαρμογή των τροποποιητικών νομοσχεδίων. 

 Σημειώνεται ότι στις 9 Απριλίου 2008 το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού απέστειλε προς το γενικό διευθυντή της Βουλής σχετική επιστολή 
ζητώντας να αντικατασταθούν τα ποσά που αναφέρονται στο κείμενο των 
νομοσχεδίων σε κυπριακές λίρες από ποσά σε ευρώ. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω 
νομοσχεδίων, έγινε εισήγηση για κάποιες βελτιώσεις στο κείμενο των νομοσχεδίων, οι 
οποίες έγιναν αποδεκτές τόσο από την επιτροπή όσο και από τους εκπροσώπους του 
αρμόδιου υπουργείου και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν τελικά 
διαμορφωθεί, σε νόμους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’  
αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 13Α, 13Β και 
13Γ.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 16Α.  Άρθρο 
4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών 
Συμβάσεων Εκτός Εμπορικού Καταστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 16Α, 16Β και 
16Γ.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 22Α.  Άρθρο 
4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών 
Συμβάσεων εξ Αποστάσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού 
του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2005 Νόμου του 2005 Νόμος του 2007».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2005 Νόμου του 2005 Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Γεώργιος Τάσου Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Απριλίου 2008.  Στο στάδιο της 
μελέτης του κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου 
Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, καθώς και 
εκπρόσωποι  του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του 
προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2005, ώστε να καλυφθούν 
ορισμένες πρόσθετες απρόβλεπτες δαπάνες που σημειώθηκαν κατά τη διάρκεια του 
οικονομικού έτους 2005.   
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 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Αύξηση του ποσού που προνοεί το άρθρο 317 «Λειτουργία Κυπριακού 
Ερευνητικού και Ακαδημαϊκού ∆ικτύου (ΚΕΑ∆)», για να καλυφθούν πρόσθετες 
απρόβλεπτες σχετικές δαπάνες, ύψους £113.604, που σημειώθηκαν κατά τη 
διάρκεια του οικονομικού έτους 2005. 

2. Αύξηση του ποσού που προνοεί το άρθρο 502 «∆απάνες από 
Εισφορές/∆ωρεές/ Κληροδοτήματα/Έσοδα κ.ά.», για να καλυφθούν πρόσθετες 
απρόβλεπτες σχετικές δαπάνες, ύψους £863.997, που σημειώθηκαν κατά τη 
διάρκεια του οικονομικού έτους 2005. 

3. Αύξηση του ποσού που προνοεί το άρθρο 503 «∆απάνες από 
χρηματοδοτήσεις για Εξωτερικά Ερευνητικά Προγράμματα», για να καλυφθούν 
πρόσθετες απρόβλεπτες σχετικές δαπάνες, ύψους £1.008.857, που 
σημειώθηκαν κατά τη διάρκεια του οικονομικού έτους 2005. 

4. Αύξηση του ποσού που προνοεί το άρθρο 504 «∆απάνες από Μεταπτυχιακά 
∆ίδακτρα», για να καλυφθούν πρόσθετες απρόβλεπτες σχετικές δαπάνες, 
ύψους £254.957, που σημειώθηκαν κατά τη διάρκεια του οικονομικού έτους 
2005. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
να ενημερωθούν πληρέστερα για τους λόγους των απρόβλεπτων σχετικών δαπανών 
που παρατηρήθηκαν κατά το οικονομικό έτος 2005 και υπέβαλαν για το σκοπό αυτό 
διευκρινιστικές ερωτήσεις.   

 Οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής 
ότι οι πιο πάνω τροποποιήσεις του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για 
το 2005 ετοιμάστηκαν και προωθήθηκαν αμέσως μετά από τις σχετικές υποδείξεις του 
Γραφείου Προγραμματισμού και του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή. 

 Όπως επισήμαναν οι ίδιοι, ορισμένες δαπάνες, όπως αυτές των ερευνητικών 
προγραμμάτων και των εισφορών/δωρεών, δεν μπορούν να προβλεφθούν εκ των 
προτέρων και η αρχική εκτίμηση που γίνεται πιθανόν να μην είναι η σωστή.  
Ειδικότερα, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η λειτουργία του ΚΕΑ∆ άρχισε το 
2006. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού τόνισε ενώπιον της 
επιτροπής ότι δεν επηρεάζεται ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 
2005 όσον αφορά το συνολικό ύψος του και συνεπώς δεν επιβαρύνεται ο κρατικός 
προϋπολογισμός, αφού τα επιπλέον ποσά καλύπτονται από έσοδα του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου Προγραμματισμού επισήμανε ότι, ως αρχή, θα 
πρέπει να αποφεύγονται οι υπερβάσεις και, όταν συμβαίνει κάτι τέτοιο, θα πρέπει να 
γίνονται οι ανάλογες τροποποιήσεις έγκαιρα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί κατά πλειοψηφία των μελών της 
τις προτεινόμενες με το υπό αναφορά νομοσχέδιο τροποποιήσεις, γι’ αυτό και 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής, καθώς και τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος κατά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί για το 
εν λόγω νομοσχέδιο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2005 Νόμου του 2005 Νόμος του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 

Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Γεώργιος Τάσου Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Απριλίου 2008.  Στο 
στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των 
άρθρων 19, 20 και 32 του περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση 
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του Κανονισμού 2 των περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων 
κατά Σχολή) Κανονισμών, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η ίδρυση στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου Σχολείου Ελληνικής Γλώσσας, μέσα στα πλαίσια της Φιλοσοφικής Σχολής 
του. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό εξέταση 
κανονισμούς, με την ίδρυση του Σχολείου Ελληνικής Γλώσσας επιδιώκονται τα 
ακόλουθα: 

1. Η ικανοποίηση των αναγκών για εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας από ομάδες 
φοιτητών του Πανεπιστημίου Κύπρου που δεν είναι φυσικοί ομιλητές της 
ελληνικής γλώσσας, όπως είναι οι Έλληνες και οι Κύπριοι της διασποράς, οι 
διεθνείς φοιτητές των προγραμμάτων ανταλλαγής φοιτητών κ.λπ.   

2. Η εξοικείωση των φοιτητών, ειδικότερα όσων εντάσσονται στα προγράμματα 
ανταλλαγής, με την κυπριακή διάλεκτο για διευκόλυνση της επικοινωνίας τους 
εντός του καθημερινού τους περιβάλλοντος κατά τη διαμονή τους στη χώρα 
μας. 

3. Η εξοικείωση των φοιτητών με την κουλτούρα, τον πολιτισμό και την ιστορία της 
Κύπρου. 

4. Η συμβολή στην προσέλκυση ξένων φοιτητών στο Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω κανονισμών οι εκπρόσωποι του 
Πανεπιστημίου Κύπρου ανέφεραν, μεταξύ άλλων, ότι η υπό συζήτηση προτεινόμενη 
τροποποίηση αποσκοπεί ουσιαστικά στη θεσμοθέτηση του εν λόγω σχολείου, αφού 
αυτό βρίσκεται ήδη σε λειτουργία με μεγάλη επιτυχία από το 1998.  Συμπληρώνοντας, 
δήλωσαν ότι το πιο πάνω σχολείο παρέχει σήμερα τρία διαφορετικά προγράμματα 
που εξυπηρετούν τις ανάγκες διάφορων ομάδων φοιτητών αναφορικά με την ελληνική 
γλώσσα και τον κυπριακό πολιτισμό.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση 
των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.)   

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) Νόμος του 
2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης 
Ανδρών και Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή 

Αυτών) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 
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 Ντίνα Ακκελίδου, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σκεύη Κουκουμά  Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Κυριακίδου  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 
μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 26 Μαρτίου, 2 και 9 Απριλίου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Αρχή Ισότητας), της 
Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών και της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ.  
Η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η ενσωμάτωση της Οδηγίας 
2004/113/ΕΚ του Συμβουλίου της 13ης ∆εκεμβρίου 2004 στο εθνικό δίκαιο.  
Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθεσία θεσπίζεται το γενικό πλαίσιο για 
εφαρμογή της αρχής της ίσης μεταχείρισης ανδρών και γυναικών στην πρόσβαση σε 
αγαθά και υπηρεσίες και στην παροχή αυτών, η οποία μέχρι σήμερα περιοριζόταν 
στον τομέα της απασχόλησης και στα επαγγελματικά σχέδια συντάξεων.  

 Σημειώνεται ότι η πιο πάνω Οδηγία έπρεπε να είχε μεταφερθεί στην εσωτερική 
έννομη τάξη μέχρι την 21η ∆εκεμβρίου 2007.  Για το λόγο αυτό, η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή απέστειλε προειδοποιητική επιστολή, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2008, με 
την οποία δίνεται χρονικό περιθώριο δύο μηνών στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για 
ενσωμάτωση της Οδηγίας. 

 Το υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνει διατάξεις που προβλέπουν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Καθορισμό των εννοιών της άμεσης και έμμεσης διάκρισης λόγω φύλου, της 
παρενόχλησης και της σεξουαλικής παρενόχλησης. 

2. Απαγόρευση κάθε μορφής διάκρισης λόγω φύλου στους τομείς που εμπίπτουν 
στο πεδίο εφαρμογής του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, καθώς και απαγόρευση 
των διακρίσεων λόγω φύλου σε σχέση με τους αναλογιστικούς παράγοντες 
που καθορίζουν τα ασφάλιστρα σε ασφαλιστικά συμβόλαια και σε άλλες 
συναφείς χρηματοοικονομικές υπηρεσίες, με δυνατότητα εξαιρέσεων για 
συγκεκριμένες μεταβατικές περιόδους, όπως καθορίζονται στην εν λόγω 
Οδηγία. 

3. Αντιστροφή του βάρους απόδειξης -όπως και σε όλες τις νομοθεσίες κατά των 
διακρίσεων- προστασία των θυμάτων έναντι αντιποίνων, δικαίωμα των 
θυμάτων ή/και οργανώσεων που τα εκπροσωπούν ή τα υποστηρίζουν να 
αποτείνονται είτε στον Επίτροπο ∆ιοικήσεως, ως Αρχή Ισότητας, είτε στα 
αρμόδια δικαστήρια για τη διεκδίκηση των δικαιωμάτων τους, καθώς και 
παροχή ανεξάρτητης συνδρομής από μη κυβερνητικές οργανώσεις προς τα 
θύματα διακρίσεων, με σκοπό την προώθηση των καταγγελιών τους. 

4. Καθορισμό των υποχρεώσεων των αρμόδιων αρχών για ενημέρωση των 
ενδιαφερόμενων προσώπων και προαγωγή του διαλόγου με τους φορείς που 
δραστηριοποιούνται στον τομέα της καταπολέμησης των φυλετικών 
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διακρίσεων, καθώς και ετοιμασία και υποβολή σχετικών εκθέσεων για 
εφαρμογή της υπό αναφορά Οδηγίας.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το νομοσχέδιο, η προτεινόμενη νομοθεσία αναμένεται να επηρεάσει όλους 
τους φορείς δημόσιου και ιδιωτικού τομέα οι οποίοι προσφέρουν αγαθά και 
υπηρεσίες, καθώς και το σύνολο των πολιτών που έχουν πρόσβαση σε αυτά και 
ενδιαφέρονται να τα αποκτήσουν ή να τα χρησιμοποιήσουν. 

 Στην ίδια έκθεση αναφέρεται ότι η υπό μελέτη νομοθεσία συνεπάγεται τόσο 
διοικητικό όσο και οικονομικό κόστος εφαρμογής για το δημόσιο τομέα, το οποίο 
απορρέει από: 

 την επέκταση των αρμοδιοτήτων της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την 
εξωδικαστική διερεύνηση καταγγελιών και 

 την επέκταση των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως αναφορικά με την επιχορήγηση μη κυβερνητικών οργανώσεων για την 
παροχή ανεξάρτητης συνδρομής στα θύματα διακρίσεων, την ανάληψη 
επιπρόσθετων καθηκόντων και ευθυνών για συντονισμό της εφαρμογής του 
νόμου και τη διοχέτευση σχετικών πληροφοριών, καθώς και την ετοιμασία και 
υποβολή έκθεσης προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναφορικά με την εφαρμογή 
του νόμου.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται 
στην ίδια έκθεση, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξεως έχει εκφράσει την 
αδυναμία του να αναλάβει τα πρόσθετα καθήκοντα που του ανατίθενται με τον εν 
λόγω νόμο, εάν δεν ενισχυθεί προηγουμένως με τους αναγκαίους οικονομικούς 
πόρους και ανθρώπινο δυναμικό. 

 Ειδικότερα, σε σχέση με το κόστος χρηματοδότησης των μη κυβερνητικών 
οργανώσεων που θα παρέχουν ανεξάρτητη συνδρομή, το εν λόγω υπουργείο 
σημειώνει, στην ίδια εισηγητική έκθεση, ότι δεν κατέστη δυνατό να εκτιμηθεί λόγω 
έλλειψης προηγούμενων εμπειριών και επαρκούς πληροφόρησης σε σχέση με την 
εξωτερική ανάθεση παροχής συνδρομής. 

 Για το σκοπό αυτό έχει περιληφθεί πρόνοια στους προϋπολογισμούς του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ύψους £50.000, η οποία, σύμφωνα με 
τις εκτιμήσεις του ίδιου υπουργείου, θα είναι ικανοποιητική, για να καλύψει τη 
χρηματοδότηση των μη κυβερνητικών οργανώσεων και την αγορά υπηρεσιών 
εξωτερικού συνεργάτη, για να αναλάβει τα επιπρόσθετα καθήκοντα που ανατίθενται 
στο υπουργείο.  Το ποσό αυτό αναμένεται να αναθεωρηθεί ανάλογα, σύμφωνα με την 
εμπειρία που θα αποκτηθεί, όταν ο νόμος τεθεί σε εφαρμογή. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως εξήγησε λεπτομερώς τις πρόνοιες της νομοθεσίας 
που προτείνεται και τους προβληματισμούς που απασχόλησαν το εν λόγω υπουργείο. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών διευκρίνισε 
ότι, παρ’ όλο που το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προνοεί για ισότητα των δύο φύλων 
σε όλα τα αγαθά και υπηρεσίες, ειδικά για τον τομέα των ασφαλιστικών και άλλων 
συναφών χρηματοοικονομικών υπηρεσιών παρέχεται στην Έφορο Ασφαλίσεων, υπό 
ορισμένες προϋποθέσεις, η δυνατότητα να καθορίζει περιπτώσεις όπου η χρήση του 
φύλου αποτελεί καθοριστικό παράγοντα στην αξιολόγηση του κινδύνου και ως εκ 
τούτου να επιτρέπει αναλογικές διαφορές μεταξύ των ατομικών ασφαλίστρων και 
παροχών των ασφαλιζομένων.  Στην προκειμένη περίπτωση, όπως εξήγησε η ίδια, ο 
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Σύνδεσμος Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου διεκπεραίωσε αναλογιστική μελέτη για 
τον ασφαλιστικό κλάδο ζωής, η οποία κατέδειξε ότι η θνησιμότητα των γυναικών είναι 
χαμηλότερη από αυτή των αντρών.  Σύμφωνα με την πιο πάνω εκπρόσωπο, η 
Έφορος Ασφαλίσεων, αφού αποδέχτηκε την εν λόγω μελέτη, ενημέρωσε σχετικά την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, της οποίας εξασφαλίστηκε η έγκριση, ώστε να γίνονται 
αποδεκτές σχετικές αναλογικές διαφοροποιήσεις μεταξύ των δύο φύλων στα θέματα 
ασφαλίστρων και παροχών του κλάδου ζωής.  Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε 
περαιτέρω ότι το γεγονός αυτό επηρεάζει ευνοϊκά το γυναικείο φύλο, ενώ 
συμπλήρωσε, τέλος, ότι για τους υπόλοιπους κλάδους ασφάλισης δεν υπάρχουν 
αντίστοιχες μελέτες και ούτε μπορούν να διεξαχθούν, αφού περιλαμβάνουν στατιστικά 
πολύ μικρό αριθμό ασφαλιστικών συμβολαίων.    

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας διευκρίνισε ότι η προτεινόμενη 
νομοθεσία δεν προνοεί για την εφαρμογή της στα υφιστάμενα ασφαλιστικά συμβόλαια 
αλλά μόνο στα νέα, δηλαδή όσα συνάφθηκαν ή ανανεώθηκαν κατά την 21η 
∆εκεμβρίου 2007, ημερομηνία κατά την οποία η νομοθεσία θα έπρεπε να είχε τεθεί σε 
ισχύ, ή μεταγενέστερα.   

 Τα υπόλοιπα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση δήλωσαν 
ότι συμφωνούν με τις διατάξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του υπό συζήτηση νομοθετήματος, η επιτροπή 
εξέφρασε τον έντονο προβληματισμό της σε σχέση με το ασαφές περιεχόμενο της 
ανεξάρτητης συνδρομής που θα παρέχουν οι μη κυβερνητικές οργανώσεις, 
παρατηρώντας ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι το δεύτερο που τίθεται ενώπιον 
της επιτροπής για μελέτη και ψήφιση χωρίς να έχει προσδιοριστεί η συνδρομή που θα 
παρέχεται στα θύματα διακρίσεων.  Για το λόγο αυτό ζήτησαν από τα αρμόδια όργανα 
της εκτελεστικής εξουσίας να προχωρήσουν άμεσα στη σύνταξη και κατάθεση στη 
Βουλή κανονισμών που να ρυθμίζουν το θέμα αυτό.   

 Με την ευκαιρία αυτή, η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας ανέφερε ότι οι 
σχετικοί κανονισμοί, η έκδοση των οποίων προβλέπεται από το άρθρο 13 του 
νομοσχεδίου, θα ρυθμίζουν τις διαδικασίες παροχής ανεξάρτητης συνδρομής σε ό,τι 
αφορά κυρίως τον καθορισμό των μη κυβερνητικών οργανώσεων και το ύψος του 
ποσού που αυτές θα λαμβάνουν ως χρηματοδότηση.  Η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε 
ότι, ανεξάρτητα από τις διατάξεις της προτεινόμενης νομοθεσίας, οποιαδήποτε μη 
κυβερνητική οργάνωση θεωρεί ότι διαθέτει τα μέσα και θέλει να παρέχει ανεξάρτητη 
συνδρομή προς θύματα διακρίσεων θα μπορεί να το κάνει, ανεξάρτητα από το αν 
δέχεται ή όχι κρατική χρηματοδότηση.   

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να ζητήσει από το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως να προβεί στη μετατροπή από κυπριακές λίρες σε 
ευρώ των προβλεπόμενων στο νομοσχέδιο ποσών αναφορικά με το ύψος των 
ποινών που θα επιβάλλονται σε όσους καταδικάζονται για παράβαση της νομοθεσίας.  
Η πιο πάνω μετατροπή ενσωματώθηκε στο κείμενο του νομοσχεδίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, 
αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του νόμου.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής και εξαιρέσεις.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση των διακρίσεων.  Άρθρο 5. 

 Θετικές δράσεις.  Άρθρο 6. 

 Αναλογιστικοί παράγοντες, μεταβατικές διατάξεις και επιφυλάξεις.  Άρθρο 7. 

 ∆ικαστική προστασία.  Άρθρο 8. 

 Εξώδικη προστασία και προώθηση της αρχής της ίσης μεταχείρισης από τον 
Επίτροπο ∆ιοικήσεως.  Άρθρο 9. 

 Αντιστροφή του βάρους απόδειξης.  Άρθρο 10. 

 Εκπροσώπηση από οργανώσεις.  Άρθρο 11. 

 Προστασία έναντι αντιποίνων.  Άρθρο 12. 

 Παροχή ανεξάρτητης συνδρομής στα θύματα διακρίσεων.  Άρθρο 13. 

 ∆ιάλογος με σχετικούς φορείς και διάχυση πληροφοριών.  Άρθρο 14. 

 Κατάργηση ή ακυρότητα αντίθετων ρυθμίσεων.  Άρθρο 15. 

 Ποινικά αδικήματα και κυρώσεις.  Άρθρο 16. 

 Υποβολή έκθεσης προς την Επιτροπή.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) Νόμος του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 15 και 16 δεν είναι έτοιμα. 
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 Το υπ’  αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Κώστας Κωνσταντίνου  Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας και του Συμβουλίου Τροφίμων. Το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η εναρμόνιση της 
κυπριακής νομοθεσίας με την Οδηγία 2006/52/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 5ης Ιουλίου 2006 σχετικά με την τροποποίηση της Οδηγίας 
95/2/ΕΚ για τα πρόσθετα τροφίμων πλην των χρωστικών και των γλυκαντικών και της 
Οδηγίας 94/35/ΕΚ για τα γλυκαντικά που προορίζονται να χρησιμοποιηθούν στα 
τρόφιμα.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας και την εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η εν λόγω Οδηγία τροποποιεί την 
Οδηγία 95/2/ΕΚ με απώτερο στόχο την ενσωμάτωση τόσο στο κοινοτικό όσο και στο 
εθνικό δίκαιο των τεχνικών εξελίξεων στον τομέα των πρόσθετων των τροφίμων. 

 Η ημερομηνία υιοθέτησης της υπό αναφορά Οδηγίας στην εσωτερική έννομη 
τάξη ήταν η 15η Φεβρουαρίου 2008. Συναφώς, λόγω της καθυστέρησης που 
σημειώθηκε, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε σχετική προειδοποιητική επιστολή 
προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία για τη μη μεταφορά της εν λόγω Οδηγίας στο εθνικό 
δίκαιο. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο των κανονισμών από 
νομοτεχνικής πλευράς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση 
των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Είναι πρόταση 
νόμου... 

 (Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Συγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι έτοιμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι έτοιμο.  Ωραία! 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω είχε συζητηθεί και στη σύσκεψη ότι δεν μπορεί να ψηφιστεί σήμερα, 
διότι η έκθεση θα κυκλοφορούσε και κυκλοφόρησε σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, πολύ ωραία!  Αναβάλλεται το θέμα. 

 Το υπ’  αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 
Ύλες Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 

(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 
Απριλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
διευθυντής της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, των Εταιρειών Εμπορίας και Χρήσης Εκρηκτικών Υλών “Explomin” και 
“Ελληνική Μεταλλευτική Εταιρεία” και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.   

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 
του περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, σκοπείται η ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας, ειδικότερα των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες 
Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμών, με την Οδηγία 93/15/ΕΟΚ του Συμβουλίου που 
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αφορά την εμπορία και τον έλεγχο των εκρηκτικών υλών εμπορικής χρήσης, οι 
πρόνοιες της οποίας έχουν ήδη ενσωματωθεί στους προαναφερθέντες κανονισμούς. 

  Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το διευθυντή 
της Υπηρεσίας Μεταλλείων, οι πρόνοιες της υπό αναφορά Οδηγίας που αφορούν τις 
βασικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν οι εκρηκτικές ύλες που κατασκευάζονται 
στα εργοτάξια για απευθείας χρήση είχαν παρερμηνευθεί τόσο από την επιτροπή που 
επικουρεί την Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναφορικά με την εφαρμογή της Οδηγίας όσο και 
από τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με αποτέλεσμα την καθολική εξαίρεση 
των εν λόγω εκρηκτικών υλών από το πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας αυτής κατά την 
υιοθέτησή της στις εθνικές νομοθεσίες των κρατών μελών. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, αφού το όλο θέμα επισημάνθηκε και 
επανεξετάστηκε από τις νομικές υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, κυκλοφόρησε 
σχετικό καθοδηγητικό έγγραφο το οποίο αναφέρει ότι όλες οι εκρηκτικές ύλες πρέπει 
να συμμορφώνονται με τις βασικές απαιτήσεις που καθορίζονται στην υπό αναφορά 
Οδηγία και, δεδομένου ότι αυτές διατίθενται στην αγορά, πρέπει να φέρουν τη 
σήμανση συμμόρφωσης “CE”.  Σύμφωνα με το ίδιο έγγραφο, από τις διατάξεις της εν 
λόγω Οδηγίας που αφορούν τη σήμανση συμμόρφωσης “CE” εξαιρούνται μόνο οι 
εκρηκτικές ύλες που χρησιμοποιούνται από τον κατασκευαστή τους αποκλειστικά για 
δική του χρήση.   

 Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι, σε σχέση με το σημείο τοποθέτησης της 
σήμανσης συμμόρφωσης “CE” των εκρηκτικών υλών που κατασκευάζονται και 
χρησιμοποιούνται στα εργοτάξια, στο ίδιο καθοδηγητικό έγγραφο αναφέρεται ότι, όταν 
αυτές δεν προορίζονται για ιδίαν χρήση του κατασκευαστή τους, η εν λόγω σήμανση 
μπορεί να τοποθετείται στον αναμικτήρα/δοχείο όπου περιέχονται οι εκρηκτικές ύλες ή 
ο εν λόγω αναμικτήρας/δοχείο μπορεί να συνοδεύεται από τα σχετικά έγγραφα που 
αποδεικνύουν τη συμμόρφωση της περιεχόμενης εκρηκτικής ύλης. 

 Σύμφωνα με τα διευκρινιστικά στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στη 
∆ημοκρατία υπάρχουν μόνο κατασκευαστές/χρήστες εκρηκτικών υλών που 
κατασκευάζονται στα εργοτάξια και προορίζονται για ιδίαν χρήση.  Παράλληλα, στα 
ίδια στοιχεία, αναφέρεται ότι οι πρόνοιες του καθοδηγητικού εγγράφου εφαρμόζονται 
ήδη στη ∆ημοκρατία, στα πλαίσια της ασφαλούς κατασκευής και χρήσης των 
εκρηκτικών υλών που κατασκευάζονται για ιδίαν χρήση στα εργοτάξια με βάση τον 
περί Εκρηκτικών Υλών Νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι προτεινόμενες με τους υπό αναφορά 
κανονισμούς τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε οι διατάξεις της εθνικής 
νομοθεσίας και ειδικότερα των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες 
Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμών να συνάδουν με το περιεχόμενο του εν λόγω 
καθοδηγητικού εγγράφου, το οποίο έγινε αποδεκτό από τα κράτη μέλη.  

 Συγκεκριμένα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα:   

1. Τροποποιείται η πρόνοια των βασικών κανονισμών που αφορά το πεδίο 
εφαρμογής τους σε σχέση με τις απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν οι 
εκρηκτικές ύλες και τα πυρομαχικά, ώστε να μην εξαιρούνται από αυτό οι 
εκρηκτικές ύλες που χρησιμοποιούνται αμέσως μετά την κατασκευή τους στο 
χώρο κατασκευής τους. 

2. Τροποποιείται η πρόνοια των βασικών κανονισμών που αφορά τη σήμανση 
συμμόρφωσης των εκρηκτικών υλών, ώστε να ρυθμιστεί η σήμανση 
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συμμόρφωσης των εκρηκτικών υλών που κατασκευάζονται στα εργοτάξια 
χρήσης τους και παράλληλα να εξαιρεθούν  από τη σήμανση συμμόρφωσης οι 
εκρηκτικές ύλες που χρησιμοποιούνται αποκλειστικά από τον κατασκευαστή 
τους για ιδίαν χρήση. 

3. Προστίθεται νέος κανονισμός στο Μέρος ΙΙ των βασικών κανονισμών, που 
αφορά τη διάθεση των εκρηκτικών υλών στην αγορά, ο οποίος εξαιρεί τα 
πυρομαχικά από τις βασικές απαιτήσεις των υπόλοιπων εκρηκτικών, αφού γι’  
αυτά ισχύουν άλλες βασικές απαιτήσεις που περιέχονται στο Μέρος ΙΙΙ των 
βασικών κανονισμών, που αφορά τη διάθεση πυρομαχικών στην κυπριακή 
αγορά. 

 Οι εκπρόσωποι των Εταιρειών Εμπορίας και Χρήσης Εκρηκτικών Υλών 
“Explomin” και “Ελληνική Μεταλλευτική Εταιρεία” συμφώνησαν με τις πρόνοιες των 
υπό αναφορά κανονισμών.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση 
των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 20 θέμα είναι «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του χωριού Σούνι-Ζανατζιά 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου 

για την Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του χωριού Σούνι-
Ζανατζιά (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 
Απριλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.   
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 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
4, 4Α και 24 του περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης 
Περιοχής του χωριού Σούνι-Ζανατζιά Κανονισμών, ώστε να αυξηθούν τόσο η τιμή 
πώλησης του νερού του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Σουνίου-Ζανατζιάς προς την 
τοπική αρχή όσο και τα ισχύοντα δικαιώματα σύνδεσης που καταβάλλονται για 
χορήγηση δικαιώματος παροχής νερού από το εν λόγω έργο σε ιδιοκτήτη ή κάτοχο 
ακίνητης ιδιοκτησίας που βρίσκεται μέσα στην καθορισμένη περιοχή του υπό 
αναφορά έργου σε σχέση με την ακίνητη ιδιοκτησία της οποίας είναι ιδιοκτήτης ή 
κάτοχος. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, η Επιτροπή του Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου Σουνίου- Ζανατζιάς, λαμβάνοντας υπόψη αφενός μεν τα έργα που απαιτούνται 
για τη βελτίωση της υδατοπρομήθειας του εν λόγω έργου, αφετέρου δε το γεγονός ότι 
η τιμή πώλησης του νερού προς την τοπική αρχή παρέμεινε στα 7 σεντ ανά κυβικό 
μέτρο, όπως είχε καθοριστεί στα πρώτα χρόνια λειτουργίας του έργου, καθώς και το 
κόστος παραγωγής και μεταφοράς του νερού, έκρινε αναγκαία την αύξηση της τιμής 
πώλησης του νερού προς την τοπική αρχή, όπως εμφαίνεται στο επισυναπτόμενο 
στην παρούσα έκθεση παράρτημα.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, επειδή τα υφιστάμενα δικαιώματα 
σύνδεσης που καταβάλλονται για παροχή νερού από το εν λόγω έργο έχουν 
καθοριστεί με τη θέσπιση των περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του χωριού Σούνι-Ζανατζιά Κανονισμών 
το 1991 και έκτοτε δεν έχουν αναθεωρηθεί, η Επιτροπή του Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου Σουνίου-Ζανατζιάς έκρινε αναγκαία την αύξησή τους σύμφωνα με το υπό 
αναφορά επισυναπτόμενο παράρτημα. 

 Επιπρόσθετα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς εισάγεται δικαίωμα 
σύνδεσης που θα καταβάλλεται στις περιπτώσεις παροχής νερού από το εν λόγω 
έργο σε κολυμβητικές δεξαμενές, όπως εμφαίνεται στο επισυναπτόμενο παράρτημα. 

 Επισημαίνεται επίσης ότι, λόγω του ότι τα προτεινόμενα στους υπό συζήτηση 
κανονισμούς δικαιώματα σύνδεσης, καθώς και το προτεινόμενο τέλος πώλησης νερού 
στην τοπική αρχή καθορίζονταν σε κυπριακές λίρες, το Υπουργείο Εσωτερικών 
κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, στο οποίο, πέρα 
από τη μετατροπή των κυπριακών λιρών σε ευρώ, προτείνεται επιπρόσθετα μικρή 
αυξομείωσή τους για σκοπούς στρογγυλοποίησης, ώστε αυτά να καταστούν 
εύχρηστα.   

 Τα προτεινόμενα σε ευρώ δικαιώματα σύνδεσης και το προτεινόμενο σε ευρώ 
τέλος πώλησης του νερού προς την τοπική αρχή εμφαίνονται στην τρίτη στήλη του 
επισυναπτόμενου παραρτήματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, 
όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Τιμή πώλησης νερού προς την τοπική αρχή 

Υφιστάμενη τιμή 
πώλησης σε κυπριακές 

Προτεινόμενη τιμή πώλησης 
σε 

Προτεινόμενη τιμή 
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λίρες κυπριακές λίρες  πώλησης σε ευρώ 

7 σεντ 15 σεντ 26 σεντ 

∆ικαιώματα σύνδεσης για παροχή νερού 

 Υφιστάμενα 
δικαιώματα 
σύνδεσης σε 
κυπριακές 

λίρες 

Νέα δικαιώματα 
σύνδεσης που 
εισάγονται 
με τους 

προτεινόμενους 
κανονισμούς σε 
κυπριακές λίρες 

Προτεινόμενα 
δικαιώματα 
σύνδεσης σε 

κυπριακές λίρες

Προτεινόμενα 
δικαιώματα 
σύνδεσης σε 

ευρώ  

Τουριστικά 
συγκροτήματα 

    

(α)  Ξενοδοχεία, 
οργανωμένα 
διαμερίσματα 
(Bungalows) 

£100 η κλίνη  £250 η κλίνη €425 η κλίνη 

(β) 
 

£225 για  
κάθε δεκάριο 

 £350 για  
κάθε δεκάριο 

€600 για 
κάθε δεκάριο 

Κατοικίες - 
∆ιαμερίσματα 

£250 για κάθε 
100 τ.μ. 
εμβαδού ή 
μέρος τους 

 (i) £1.000 για  
εμβαδόν 
μέχρι  

 250 τ.μ. 

(ii) £1 για  
 κάθε τ.μ.  
 που 

  υπερβαίνει 
  τα 250 τ.μ. 

(i) €1.700 για 
  εμβαδόν 

μέχρι  
250 τ.μ. 

(ii) €2 για 
κάθε τ.μ. 
που 
υπερβαίνει 
τα 250 τ.μ. 

Καταστήματα £100 για κάθε 
50 τ.μ. 
εμβαδού ή 
μέρος τους 

 £200 για κάθε 
50 τ.μ. 
εμβαδού ή 
μέρος τους 

€340 για 
κάθε 50 τ.μ. 
εμβαδού ή 
μέρος τους 

Άλλες 
οικοδομές 

£2 για κάθε 
τ.μ. οικοδομής 

 £5 για κάθε 
τ.μ. οικοδομής 

€8,5 για κάθε 
τ.μ. 
οικοδομής 

Οικόπεδα (i) £500 για 
οικόπεδα 
εμβαδού 
μέχρι  

 520 τ.μ. 

(ii) £1 για κάθε 
τ.μ. που 
υπερβαίνει 
τα 520 τ.μ. 
για 
οικόπεδα 

 (i) £1.000 για 
οικόπεδα 
εμβαδού 
μέχρι  

 800 τ.μ. 

(ii) £1 για κάθε 
τ.μ. που 
υπερβαίνει 
τα 800 τ.μ. 

(i) €1.700 για 
οικόπεδα 
εμβαδού 
μέχρι  

 800 τ.μ. 

(ii) €2 για 
κάθε τ.μ. 
που 
υπερβαίνει 
τα 800 τ.μ. 
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στις 
πολεοδο-
μικές 
ζώνες Η1 
και Η3 

(iii) 25 σεντ για 
κάθε τ.μ.  
που 
υπερβαίνει 
τα 520 τ.μ. 
για 
οικόπεδα 
στις 
πολεοδο-
μικές 
ζώνες Η6 
και Η7 

Κολυμβητικές 
δεξαμενές 

 (i) £500 μέχρι 
20 τ.μ. 

(ii) £1.000 άνω 
των 20 τ.μ. 

 (i) €850 
μέχρι  
20 τ.μ. 

(ii) €1.700 
άνω των 
20 τ.μ. 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση 
των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού 
∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004».  Είναι πρόταση νόμου.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2004» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το μέλος της βουλευτή κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε συνεδρίες της 
που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 13 Μαρτίου και 10 Απριλίου 
2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή κατά 
την προηγούμενη βουλευτική περίοδο κατά την οποία άρχισε η εξέτασή της από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Γενικών 
Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμου, έτσι ώστε να συμπεριληφθεί σ’  αυτόν ο 
ορισμός της έννοιας “έννομο συμφέρον” κατά τρόπο που να περιλαμβάνει τόσο το 
υλικό όσο και το ηθικό συμφέρον.  Σύμφωνα με τον εισηγητή της πρότασης νόμου, η 
τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία δεδομένου ότι, σύμφωνα με τη νομολογία, το ηθικό 
έννομο συμφέρον έχει κατ’  επανάληψη αποτελέσει λόγο νομιμοποίησης αιτητών σε 
διαδικασίες ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, σύμφωνα με το άρθρο 146 του 
συντάγματος, και δεδομένου ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία πρέπει να ανταποκρίνεται σε 
όλες τις αρχές ενός σύγχρονου κράτους δικαίου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου η εκπρόσωπος 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, επαναλαμβάνοντας τη θέση του 
υπουργείου, όπως αυτή εκφράστηκε κατά την απελθούσα βουλευτική περίοδο, 
δήλωσε ότι η συμπερίληψη του ορισμού του έννομου συμφέροντος στο νόμο δεν 
κρίνεται σκόπιμη.  Συγκεκριμένα, υποστήριξε ότι προτείνεται μια θεωρητική ερμηνεία 
του όρου αυτού, στην οποία ελλοχεύει ο κίνδυνος να περιοριστεί η σχετική νομολογία 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, το οποίο κατά την άσκηση του δικαστικού ελέγχου των 
διοικητικών πράξεων ερμηνεύει τον όρο αυτό σύμφωνα με τα δεδομένα της κάθε 
περίπτωσης ξεχωριστά. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
στην επιτροπή ότι διαφωνεί με την προτεινόμενη ρύθμιση, αφού από νομοτεχνικής 
άποψης στον ίδιο το νόμο δεν αναφέρεται η έννοια του όρου “έννομο συμφέρον”· 
συνεπώς δεν είναι δυνατή και η περίληψη αναφοράς του στις ερμηνευτικές διατάξεις 
του νόμου.  Περαιτέρω, όπως ανέφερε η ίδια, η υπό αναφορά πρόταση νόμου δε 
συνάδει με την πρόθεση του νομοθέτη, που ήταν να δοθούν οι κατευθυντήριες 
γραμμές στη δράση της δημόσιας διοίκησης.  Σύμφωνα με την ίδια, θα πρέπει να 
διατηρηθεί η ευχέρεια του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στη διαμόρφωση νομολογίας σε 
σχέση με το έννομο συμφέρον για κάθε περίπτωση που εξετάζεται ξεχωριστά. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, προχώρησε στην 
επαναδιατύπωση του κειμένου της πρότασης νόμου, με την εισαγωγή ρύθμισης στο 
άρθρο 6 της ισχύουσας νομοθεσίας που αφορά τα έννομα αποτελέσματα των 
διοικητικών πράξεων.  Ειδικότερα, η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης 
με την εισαγωγή διατάξεων που προβλέπουν τα ακόλουθα: 

1. Τη δυνατότητα προσφυγής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο προσώπου του οποίου 
προσεβλήθη ίδιον, ενεστώς, έννομο συμφέρον από απόφαση, πράξη ή 
παράλειψη οπουδήποτε οργάνου, αρχής ή προσώπου που ασκεί εκτελεστική ή 
διοικητική λειτουργία, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 146 του 
συντάγματος. 
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2. Τον καθορισμό της έννοιας του εννόμου συμφέροντος στη βάση της σχετικής 
νομολογίας και θεωρίας του διοικητικού δικαίου. 

3. Την επιβάρυνση του προσφεύγοντα με το βάρος της απόδειξης της ύπαρξης 
έννομου συμφέροντος για την προσβολή οποιασδήποτε απόφασης, πράξης ή 
παράλειψης. 

4.  Την παροχή δυνατότητας σε νομικά πρόσωπα, όπως εταιρείες, σωματεία και 
συντεχνίες, να προσβάλλουν απόφαση, πράξη ή παράλειψη που αφορά άμεσα 
τα ίδια ή που θίγει τα συμφέροντα της ολότητας ή μέρους των μελών τους ή τα 
συμφέροντα που προστατεύονται από τους σκοπούς τους. 

5. Την παρεμπόδιση της δημιουργίας έννομου συμφέροντος στις περιπτώσεις 
που η προσβαλλόμενη πράξη έχει εκδοθεί προς ικανοποίηση αιτήματος του 
προσφεύγοντος, κατόπιν υποβολής σχετικής αίτησης ή την οποία έχει 
προκαλέσει ή στην οποία έχει συναινέσει ή την οποία έχει αποδεχθεί ο ίδιος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι σκοπός της 
ισχύουσας νομοθεσίας είναι να τεθούν οι κατευθυντήριες γραμμές στον τρόπο δράσης 
της δημόσιας διοίκησης, κατέληξε στην πιο πάνω ρύθμιση θεωρώντας ότι με αυτή δεν 
περιορίζεται η διακριτική ευχέρεια του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στη διαμόρφωση της 
σχετικής νομολογίας, παρά μόνο τίθενται κατευθυντήριες γραμμές καθόσον αφορά την 
ερμηνεία του όρου “έννομο συμφέρον” από το Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί το πιο πάνω 
διαμορφωμένο κείμενο της πρότασης νόμου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της 
σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί από την επιτροπή. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν στην επιτροπή ότι στο στάδιο αυτό διαφωνούν με 
την προώθηση της υπό αναφορά πρότασης νόμου ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος για συζήτηση, θεωρώντας ότι το όλο θέμα χρήζει περαιτέρω μελέτης, γι’  
αυτό και, στην περίπτωση προώθησής της, προτίθενται να ζητήσουν την αναβολή της 
συζήτησής της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχουμε αναφέρει και στην επιτροπή, εμείς είχαμε 
διαφωνήσει στο ότι ολοκληρώθηκε η συζήτηση αυτού του νομοσχεδίου και εκφράσαμε 
απ’ εκεί την πρόθεσή μας να ζητήσουμε αναβολή στην ολομέλεια, για να δοθεί 
περαιτέρω χρόνος στην επιτροπή και να εκφράσουμε τις απόψεις μας.  Γι’ αυτό και 
ζητούμε σήμερα, που είναι η πρώτη φορά που έρχεται στην ολομέλεια, αναβολή, για 
να επανέλθει στην επιτροπή στην επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα θέμα το οποίο θα έλεγα συζητούμε από το 2004, με 
πρόταση νόμου του συνάδελφου κ. Αγγελίδη.  Έχουμε καλέσει Γενικό Εισαγγελέα, 
δικαστές, δικηγόρους, Υπουργείο ∆ικαιοσύνης...  Νομίζω κάναμε μια εξαντλητικότατη 
συζήτηση σε πρώτη φάση, επαναφέραμέ το ξανά για συζήτηση, κάναμε νέες 
εισηγήσεις για αλλαγές με βάση τα όσα είχαμε ακούσει και φθάσαμε σε ένα  σημείο 
που πιστεύουμε ότι κάπου εξαντλήθηκε η συζήτηση γύρω από το θέμα και αυτό 
πιστεύει η πλειοψηφία της επιτροπής.  ∆ε θα φέρω ένσταση στο να αναβληθεί 
σήμερα.  Θα θεωρούσα όμως σωστό να είναι ξανά στην ημερήσια διάταξη στην 
αμέσως επόμενη συνεδρία της ολομέλειας.  Αλλά, να ξαναπάει στην επιτροπή, για να 
συζητήσουμε τι περισσότερο από αυτά τα οποία έχουμε συζητήσει και για τα οποία η 
πλειοψηφία συμφωνεί;  Υπάρχουν κάποιοι ενδοιασμοί από κάποια ομάδα 
συναδέλφων βουλευτών.  Αντιλαμβάνομαι ότι είναι απλώς θέμα απόφασης.  ∆εν 
υπάρχει μέσος όρος στη ρύθμιση.  Ή θα το ρυθμίσουμε ή δε θα το ρυθμίσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν αμφισβητώ αυτό που είπε ο κ. Νικολάου, αλλά θέλω 
να θυμίσω μια πρακτική, η οποία πάει να αλλάξει.  Έχω έτσι ένα πνεύμα...  
Σχηματίζεται μία πλειοψηφία, έχουμε την ισχύ, την περνούμε.  Πάρα πολλές φορές 
έχουμε εγείρει ένα ζήτημα.  Το κάθε κόμμα λειτουργεί με τον τρόπο του.  Εμείς 
λειτουργούμε με ένα συγκεκριμένο τρόπο και πάρα πολλές φορές στο παρελθόν 
είχαμε ζητήσει και έγινε σεβαστό.  ∆ιότι σε μας δεν είναι αρκετό ούτε οι βουλευτές της 
επιτροπής ούτε η κοινοβουλευτική ομάδα ορισμένα που θεωρούνται σοβαρά θέματα -
και είναι, όπως αυτό- να εγκρίνονται απλώς από την κοινοβουλευτική ομάδα.  Κατά 
συνέπεια, δε σημαίνει κάθε φορά ότι, επειδή εξαντλήθηκε η συζήτηση μεταξύ των 
συναδέλφων σε μια συγκεκριμένη επιτροπή, έχει εξαντληθεί η συζήτηση του θέματος 
και εκεί ο καθένας παίρνει τις αποφάσεις του.   

 Το δεύτερο το οποίο θέλω να πω.... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Μπορείτε να το κάμετε, κύριε Αβέρωφ.   

 Επειδή τέθηκε αυτό το θέμα πολύ αυστηρά το πρωί από τον κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου, θέλω να πω ό,τι είπα στη σύσκεψη, για να το ακούσουν και οι συνάδελφοι.  
Με βάση αυτή τη νέα προσέγγιση που βλέπω από πλευράς ορισμένων 
κοινοβουλευτικών ομάδων, δήλωσα το πρωί και δηλώνω και τώρα, για κάθε θέμα 
πλέον θα θέλω να δηλώνουν οι συνάδελφοι με βάση τον κανονισμό το δικό τους 
έννομο συμφέρον την ώρα που συζητείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

 Παρ’ όλο που εμείς δεν ψηφίσαμε εναντίον του να δοθεί αναβολή, όπως ζήτησε 
το ΑΚΕΛ προηγουμένως, θέλω να θυμίσω στον κ. Κατσουρίδη ότι αυτή την πρακτική 
εμφαντικά την έσπασε και το ΑΚΕΛ, όταν ψηφιζόταν ο νόμος για τη φορολογική 
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αμνηστία προεκλογικά.  Όχι μόνο έσπασε η πρακτική κατά την οποία ένα κόμμα, όταν 
ζητά αναβολή, να του δίδεται, αλλά και η πρακτική των συναινέσεων στη σύσκεψη 
των αρχηγών κομμάτων.  Γι’ αυτό το λόγο να μην επικαλούμαστε πρακτικές τις οποίες 
ήδη εμείς έχουμε διαλύσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς, το μόνο συμφέρον που μπορώ να δηλώσω σ’ αυτή 
τη διαδικασία για την οποία μιλούμε τώρα είναι ότι απλώς σκέφτηκα κάποτε το 2004 
να την υποβάλω στην κοινοβουλευτική μου ομάδα αυτή την πρόταση, να γίνει 
αποδεκτή και να εκκρεμεί έκτοτε.  Κανένα άλλο έννομο συμφέρον και κανένα άλλο 
συμφέρον μπορώ να έχω μ’ αυτή την τροποποίηση.  Η τροποποίηση αυτή είναι 
ανάγκη, διότι ήταν ένα κενό στη νομοθεσία, διότι η νομολογία μας -κατά την άποψη 
της πλειοψηφίας τουλάχιστο της επιτροπής- καθόριζε αυτό το ηθικό έννομο συμφέρον 
και θα μπορούσε να υπήρχε από την αρχή.  Χωρίς να υπεισέρχομαι στο θέμα εάν 
υπάρχει ή όχι αξίωμα ή αρχή για αναβολή, θα υποστηρίξω την άποψη ότι θα είναι 
αναβολή, για να είμεθα ενώπιον της ολομέλειας και πάλι και όχι στην επιτροπή.  Από 
το 2004 ως σήμερα εξήντλησε τη διαδρομή που μπορούσε να ακολουθήσει στην 
επιτροπή.  Μένει πλέον θέμα, ναι, απόψεων και πλειοψηφίας.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αν δεν υπάρχει άλλος συνάδελφος, κύριε Πρόεδρε, διότι θα δευτερολογήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, τότε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι μια καλή ευκαιρία τώρα γι’ αυτό το θέμα, νομίζω, να 
υπενθυμίσουμε κάποια πράγματα.   

 Πρώτον, πως με βάση τον κανονισμό δεν μπορεί να ζητείται περισσότερο της 
μίας αναβολής, προκειμένου το θέμα να πάει πίσω στην επιτροπή.  Και αυτή η 
πρακτική έχει ανατραπεί.  Για θεσμικής σημασίας ζητήματα τα οποία ήρθαν ενώπιον 
αυτής της Βουλής, όπως το υπό συζήτηση που είναι τεράστιας θεσμικής σημασίας, 
αναιτιολόγητα, εκμεταλλευόμενοι την κοινοβουλευτική πρακτική ή την κοινοβουλευτική 
φιλοφρόνηση με την οποία κατά κανόνα αντιμετωπίζει η μία πτέρυγα την άλλη, όταν 
ζητά αναβολή, πάρα πολλές αναβολές έχουν δοθεί αναιτιολόγητα, απλά και μόνο γιατί 
εζητείτο αναβολή.  Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, πρέπει τα πράγματα να μπουν στη θέση 
τους πια!  Να τηρηθεί ο κανονισμός, ώστε να μην επιτρέπεται η αναβολή περισσότερο 
της μιας φοράς, για να πάει στην επιτροπή, πρώτον.   

 ∆εύτερον, αν θα πάει στην επιτροπή, θα πρέπει να πάει αιτιολογημένα.  Η 
κοινοβουλευτική φιλοφρονητική χειρονομία ότι δεν ανοίγουμε συζήτηση με την άλλη 
πλευρά που αιτεί την αναβολή και δεν μπαίνουμε στην ουσία να συζητήσουμε τους 
λόγους της αναβολής δεν μπορεί να φθάνει μέχρι του σημείου της καταχρηστικής 
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άσκησης και να ζητείται επανειλημμένα αναβολή, χωρίς να δίδεται στοιχειωδώς 
κάποιος αιτιολογικός λόγος που να είναι βάσιμος. 

 Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών στην προκείμενη 
περίπτωση λέει ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση.  Ωραία, ποια άλλη ανάγκη μαρτύρων 
έχουμε ή ποια άλλη πληροφόρηση πρέπει να δοθεί, για να μη δεχθούμε ότι δεν 
εξαντλήθηκε και ότι πρέπει να πάει πίσω;  

 Κατά συνέπεια, όλα αυτά πρέπει να τα έχουμε υπόψη.  Εγώ, κύριε Πρόεδρε, 
προσωπικά -και δεν είναι θέμα συμφέροντος στενότερου ή ευρύτερου- για 
συγκεκριμένα θεσμικά νομοθετήματα που αφορούσαν τη συγκεκριμένη επιτροπή της 
οποίας τυγχάνει να προεδρεύω έτυχε να γίνω μάρτυς και παρατηρητής αυτών των 
συνεχών αναβολών.  Τουλάχιστον, επειδή δε θέλω να τα κάνουν αυτά κάποιοι σε 
θέματα τα οποία αφορούν την επιτροπή μου, δε θα συναινέσουμε ούτε να γίνονται σε 
βάρος άλλων επιτροπών, ιδιαίτερα όταν είναι τόσο σημαντικής σημασίας τα θέματα. 

 Εμείς είμαστε εναντίον της αναβολής.  ∆εν έχει δοθεί τεκμηρίωση γιατί πρέπει 
να πάει πίσω στην επιτροπή και δεν έχει δοθεί καν τεκμηρίωση γιατί πρέπει να δοθεί 
η αναβολή και να μείνει μετέωρη στο γραφείο της γραμματείας μέχρι την επόμενη 
βδομάδα.  Για να διαλογιστεί ποιος;  ∆εν έχω καταλάβει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω επί του θέματος, απλώς για να διευκρινίσω 
καταρχάς το εξής: ∆εν είναι για να αλλάξουμε καμία πρακτική.  Ούτε είμαστε η 
πλειοψηφία και αποφασίζουμε.  Είχαμε πραγματικά εξαντλήσει όλα τα περιθώρια 
συζήτησης στην επιτροπή.  Μάλιστα, κάποιες απόψεις που κατατέθηκαν και από τους 
βουλευτές συναδέλφους της ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις είχαν συζητηθεί 
και το δικό μου, στο ίδιο πλαίσιο, “συμφέρον” το οποίο λέει ο κ. Αγγελίδης είναι ότι 
έπιασα από εκείνες τις εισηγήσεις και διαμόρφωσα ένα κείμενο στη βάση και εκείνων 
των εισηγήσεων, ώστε να μπορέσουμε να έχουμε μια βασική αρχή.  Οι γενικές αρχές 
του διοικητικού δικαίου, ένας νόμος που ψηφίστηκε το ’99, είχε ως στόχο να θέσει διά 
νόμου κάποια ουσιαστικά θέματα που επηρέαζαν και καθορίζονταν από τη νομολογία 
του δικαστηρίου, για να υπάρχει μία συνέπεια και μία συνέχεια και αυτό είναι εκείνο το 
οποίο επιχειρείται να γίνει με αυτή την πρόταση νόμου.  Ουσιαστικά, θα καθοριστεί το 
έννομο συμφέρον και θα υπάρχει μία συνέχεια και μία συνέπεια αυτών που ορίζονται 
με τη νομολογία του δικαστηρίου.  Τα έχουμε συζητήσει εξαντλητικά.  Ή θα το 
ρυθμίσουμε ή δε θα το ρυθμίσουμε.  ∆εν υπάρχει μέση οδός.  ∆εν υπάρχει κάτι το 
οποίο μπορούμε να ρυθμίσουμε με οποιαδήποτε διαφορετική σκέψη.   

 Γι’ αυτό επιμένουμε ότι δεν υπάρχει οτιδήποτε περισσότερο το οποίο μπορεί να 
συζητηθεί στην επιτροπή.  Ευχαρίστως, να δοθεί μία βδομάδα αναβολής για την 
επόμενη συνεδρία στην ολομέλεια, ώστε οι συνάδελφοι να έχουν και το χρόνο να 
τοποθετηθούν επί του συγκεκριμένου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συναινέσουμε στην αναβολή, δεν είναι γι’ αυτό που ήθελα 
να μιλήσω.  Επειδή ηγέρθη αυτό το θέμα του προσωπικού ή επαγγελματικού -το 
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χαρακτήρισε έννομο συμφέρον ο κ. Κατσουρίδης, νομίζω προσωπικό ή 
επαγγελματικό θα ήθελε να πει- και επειδή είναι σημαντικό αυτό το θέμα, θέλω να πω 
το εξής:  ∆ε θέλω να γίνω αυτόκλητος δικηγόρος του διαπρεπούς άλλωστε δικηγόρου 
κ. Ανδρέα Αγγελίδη, αλλά, εάν επικρατήσει αυτή η λογική, ξέρετε, οι δικηγόροι δε θα 
μπορούν να μιλούν επί νομικών θεμάτων στη Βουλή, οι γιατροί επί ιατρικών και ούτω 
καθεξής.  Πρέπει να είμαστε προσεκτικοί.  Πρέπει να τεκμηριώνεται ότι υπάρχει είτε 
άμεσο είτε έμμεσο προσωπικό ή επαγγελματικό συμφέρον, διαφορετικά θα 
αυτοφιμωθούμε σε αυτό το σώμα.  Γι’ αυτό καλά είναι να προσέξουμε να καθοριστεί 
με βάση και τη νομολογία και τη διεθνή κοινοβουλευτική πρακτική που καθορίζει ότι 
υπάρχει πράγματι προσωπικό ή επαγγελματικό συμφέρον, διαφορετικά θα έχουμε 
παρεξηγήσεις και παρερμηνείες και κινδύνους σε ό,τι αφορά το δικαίωμα των μελών 
του σώματος να τοποθετούνται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ο τελευταίος που θα μπορούσε να κάνει το δικηγόρο του κ. Κατσουρίδη είμαι 
εγώ.  Αλλά, νομίζω ότι αυτό που ήθελε να πει είναι αυτό που λέει και ο κανονισμός.  
Ότι δε φιμώνεται οποιοσδήποτε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε.  Ο κανονισμός είναι 
σαφής.  Πρέπει να δηλώνεται η προσωπική σχέση, το ενδιαφέρον ή το συμφέρον του 
καθενός μας, όταν τοποθετείται ή προτρέπει οτιδήποτε στη Βουλή.  Εντάξει, δεν το 
εφαρμόζουμε, δε νομίζω ότι έγινε κανένα έγκλημα ως τωρά που δεν το έχουμε 
εφαρμόσει, αλλά είναι καλά με την ευκαιρία που τέθηκε να το βάλουμε σε μια τάξη και 
να εφαρμόσουμε σωστά τον κανονισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Σε αυτή την περίπτωση δεν εγείρεται ένα τέτοιο θέμα, διότι είναι αυτόδηλο και 
πασίδηλο ότι, όταν ένας δικηγόρος, ένας νομικός τοποθετείται ή αναλαμβάνει 
νομοθετική πρωτοβουλία επί ενός τέτοιου θέματος, δε χρειάζεται να το δηλώσει.  Είναι 
αυτόδηλο και κοινό τοις πάσι, κοινό στα μέλη της Βουλής τουλάχιστον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό, διότι εγείρεται θέμα πολύ σοβαρό, ωσάν να έχουμε 
συμφέρον από αυτό το νομοσχέδιο!  Πραγματικά δηλαδή και διερωτώμαι.  Ενίσταμαι 
γι’ αυτό το οποίο ουσιαστικά προσπαθούν να επιχειρήσουν κάποιοι.  Το να ψηφίζουμε 
ένα νόμο σημαίνει ότι, επειδή κάποιος είναι δικηγόρος, έχει συμφέρον;  Πραγματικά, 
διερωτώμαι τι είναι εκείνο που εννοείτε κάποιοι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αβέρωφ, προηγούμαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγνώμη, κύριε Αγγελίδη. 

 Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας.  Πρώτον, να κάμω έκκληση στο 
προεδρείο.  Εζητήθη μία αναβολή.  Συζητήσαμε τη μισή ουσία.  Άρχισα να 
καταλαβαίνω και εγώ ποιο είναι το θέμα τώρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η ουσία δεν έχει αγγιχτεί, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω ότι είτε ψηφίζουμε αναβολή είτε όχι και όλα τα άλλα θα τα πούμε, όταν 
θα συζητηθεί το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ θα δώσω το δικαίωμα σε όλους τους συναδέλφους που θέλουν να 
εκφράσουν και να διαβιβάσουν την άποψή τους. 

 Κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς μια διόρθωση σε σχέση με τον αγαπητό, κατά τα άλλα, 
φίλο κ. Περδίκη.  «Να δηλώνουμε το συμφέρον», είπε.  Λυπούμαι!  Έχει δηλωθεί κατ’ 
επανάληψη από συναδέλφους και στην ολομέλεια και σε επιτροπές εκεί που υπήρχε 
το συμφέρον.  Άρα λοιπόν, τούτη η διόρθωση είναι αναγκαία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, θα το βάλω σε ψηφοφορία.  Ή μάλλον θα το θέσω διαφορετικά.  
Εισήγηση, πρόταση είναι να αναβληθεί για την επόμενη συνεδρία της Βουλής, για να 
δοθεί η ευκαιρία και στην κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις να 
πάρει την τελική της θέση.  Επομένως, στην επόμενη συνεδρία θα είναι στην 
ημερήσια διάταξη και θα κλείσει το θέμα αυτό. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί της Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας του Εργοδότη 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Προστασίας των 
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∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας του 
Εργοδότη (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 
Απριλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ 
και ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην εν λόγω συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας περί Προστασίας των ∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση 
Αφερεγγυότητας του Εργοδότη, έτσι ώστε τα διοικητικά έξοδα του Ταμείου για την 
Προστασία των ∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας 
του Εργοδότη να καλύπτονται από το ίδιο το ταμείο. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, καθώς και τα στοιχεία που κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής ο 
εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Γενικός Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας είχε επισημάνει με επιστολή της, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2006, την 
ανάγκη άμεσης τροποποίησης της βασικής νομοθεσίας, έτσι ώστε το Ταμείο για την 
Προστασία των ∆ικαιωμάτων των Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας 
του Εργοδότη να επιβαρύνεται το ίδιο με τα διοικητικά του έξοδα.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα μέλη του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος, 
καθώς και τα μέλη του Συμβουλίου του Ταμείου για την Προστασία των ∆ικαιωμάτων 
των Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας του Εργοδότη τάχθηκαν υπέρ 
της προώθησης της υπό εξέταση τροποποίησης. 

 Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΣΕΚ και η εργοδοτική οργάνωση ΟΕΒ 
διαμήνυσαν στην επιτροπή τη συμφωνία τους με την προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υιοθετούν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγούνται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 9Α.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας των ∆ικαιωμάτων 
των Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας του Εργοδότη 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 23 μέχρι και τον αριθμό 57 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο νομοσχέδιο που έχουμε κηρύξει ως επείγον στην αρχή 
της συνεδρίας και τιτλοφορείται «Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος 
του 2008».  Έχει κυκλοφορήσει η έκθεση της επιτροπής και όλες οι πλευρές έχουν 
επιφυλαχθεί να τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού 

Νόμος του 2008» 

Παρόντες ׃ 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Μαρίνος Σιζόπουλος, 
  εκπροσωπώντας  
 Σταύρος Ευαγόρου τον κ. Γιώργο Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε αυθημερόν 
το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας 
και κηρύχθηκε επείγον. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι αφενός η θέσπιση κανόνων 
προστασίας του ανταγωνισμού στη ∆ημοκρατία, οι οποίοι εφαρμόζονται σε τομείς 
όπου δεν εφαρμόζεται το κοινοτικό δίκαιο του ανταγωνισμού, και αφετέρου η 
αποτελεσματική εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1/2003 του Συμβουλίου της 16ης 
∆εκεμβρίου 2002 για την εφαρμογή των κανόνων ανταγωνισμού που προβλέπονται 
στα άρθρα 81 και 82 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.   

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει 
το εν λόγω εναρμονιστικό νομοσχέδιο, τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της 
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επιτροπής, αλλά και τις πρόνοιες του ίδιου του νομοσχεδίου, προκύπτουν τα 
ακόλουθα: 

1. Ο Κανονισμός αρ. 1/2003 αναφέρεται κυρίως στις διαδικασίες διεξαγωγής 
ερευνών από τις Υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στα κράτη μέλη και, 
αντίστροφα, στην παροχή δυνατότητας στις Υπηρεσίες των Εθνικών 
Επιτροπών Ανταγωνισμού να βοηθούν τις αρμόδιες Υπηρεσίες της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής κατά τις έρευνές τους σε σχέση με υποθέσεις που 
αφορούν τον ανταγωνισμό.    

2. Σκοπός του Κανονισμού αρ. 1/2003 του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου είναι να 
καταστήσει πιο αποτελεσματικό το ρόλο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην 
εφαρμογή της νομοθεσίας του ανταγωνισμού, όπως αυτή ορίζεται στα άρθρα 
81 (περιοριστικές πρακτικές) και 82 (αντιμονοπωλιακές πρακτικές) της 
Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.  Ο κανονισμός αυτός αποκεντρώνει τις 
εργασίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και εισάγει ρυθμίσεις οι οποίες είναι 
προσαρμοσμένες στις προκλήσεις της ενοποιημένης πλέον αγοράς και της 
διεύρυνσης της Κοινότητας.  Παρέχει επίσης εξουσία στις εθνικές αρχές 
ανταγωνισμού και στα εθνικά δικαστήρια για εφαρμογή του κοινοτικού 
κεκτημένου (άρθρα 81 και 82 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας) 
πέραν των εθνικών νομοθεσιών του ανταγωνισμού. 

3. Ενόψει της υποχρέωσης για υιοθέτηση, στα πλαίσια της εναρμόνισης του 
δικαίου του ανταγωνισμού στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, του Κανονισμού του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου με αρ. 1/2003, ο οποίος τέθηκε σε ισχύ από την 1η 
Μαΐου 2004 σε όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κρίνεται σκόπιμη 
η αντικατάσταση του περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμου [Ν. 
207/89 μέχρι (Αρ. 2) του 2000], που ισχύει σήμερα, με το παρόν νομοσχέδιο. 

4. Στο παρόν νομοσχέδιο η Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού (ΕΠΑ) 
ορίζεται ως η αρμόδια αρχή ανταγωνισμού της ∆ημοκρατίας, στην οποία το 
κοινοτικό δίκαιο του ανταγωνισμού και ιδιαίτερα ο Κανονισμός (ΕΚ) αρ. 1/2003 
αναθέτει ορισμένες αρμοδιότητες ελέγχου. 

5. Προτείνεται όπως η υπό ανασυγκρότηση Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού είναι πενταμελής και απαρτίζεται από τον πρόεδρο και τέσσερα 
άλλα μέλη που θα υπηρετούν πάνω σε πλήρη βάση, με όρους που θα 
καθορίσει με σχετική απόφασή του το Υπουργικό Συμβούλιο, έπειτα από 
πρόταση του αρμόδιου υπουργού, καθώς και τέσσερα αναπληρωματικά μέλη.  
Ο πρόεδρος και τα τέσσερα μέλη της ΕΠΑ θα υπηρετούν υπό καθεστώς 
πλήρους απασχόλησης.  Ο πρόεδρος της ΕΠΑ είναι πρόσωπο εγνωσμένου 
κύρους και ήθους, με ειδικευμένη γνώση και πείρα στα νομικά, και ικανό να 
συμβάλει στην πραγμάτωση των σκοπών της εν λόγω νομοθεσίας. Το 
καθεστώς της πλήρους απασχόλησης του προέδρου και των υπόλοιπων 
μελών της ΕΠΑ θα εξασφαλίσει την ενεργότερη συμμετοχή τους στην εξέταση 
υποθέσεων, με αποτέλεσμα την ορθή και σε βάθος ανάλυση των δεδομένων 
που συνθέτουν τις διάφορες υποθέσεις και τη λήψη των ενδεδειγμένων 
αποφάσεων με γρηγορότερο ρυθμό. Η θητεία του προέδρου και των μελών 
είναι πενταετής και δύναται να ανανεωθεί μόνο μία φορά.   

6. Περιλαμβάνεται πρόνοια για δημιουργία θέσης ∆ιευθυντή της Υπηρεσίας της 
Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού, ώστε να διαχωριστούν οι 
διοικητικές ευθύνες του προέδρου της, ο οποίος με βάση τον υφιστάμενο νόμο 
προΐσταται της Υπηρεσίας της ΕΠΑ.  Ο διευθυντής της Υπηρεσίας της ΕΠΑ θα 
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προΐσταται διοικητικά και θα είναι υπεύθυνος γι’ αυτή.  Ο πρόεδρος είναι η 
αρμόδια αρχή για τους σκοπούς του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και 
ενεργεί συνήθως μέσω του διευθυντή της Υπηρεσίας της ΕΠΑ. 

7. ∆εν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κεκτημένο ή 
ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση.  

8. Εκτιμάται ότι δε θα υπάρξουν ιδιαίτερα προβλήματα στην υλοποίηση των 
προνοιών της προτεινόμενης νομοθεσίας.  

9. ∆εν αναμένεται ότι πολίτες, αρχές, οργανώσεις ή ομάδες συμφερόντων της 
χώρας μας θα επιβαρυνθούν με επιπρόσθετο οικονομικό κόστος. 

10. Εκτιμάται ότι δεν υπάρχουν γενικότερες οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες 
επιπτώσεις από την εισαγωγή της προτεινόμενης νομοθεσίας.  Η άμεση 
οικονομική επιβάρυνση που θα επέλθει από την εφαρμογή του προτεινόμενου 
νόμου οφείλεται στην αντιμισθία των πέντε μελών της ΕΠΑ που θα εργάζονται 
υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης και στη δημιουργία θέσης ∆ιευθυντή της 
Υπηρεσίας της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού.  ∆εν υπάρχει 
οποιοδήποτε άλλο μακροχρόνιο κόστος. 

11. Ο προτεινόμενος νόμος ετοιμάστηκε με τη σύμφωνη γνώμη της ΕΠΑ, με την 
οποία υπήρξε συνεχής επαφή, και εγκρίθηκε με χθεσινή απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Όπως είναι γνωστό, ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων εκκρεμεί από τις 
16 Φεβρουαρίου 2006 νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί της Προστασίας του 
Ανταγωνισμού Νόμος του 2006».  Το υπό αναφορά νομοσχέδιο συζητήθηκε σε 
αριθμό συνεδριάσεων της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκαν από το Φεβρουάριο 
του 2006 μέχρι και τον Απρίλιο του 2008.   

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου του 2006 κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Συντονιστή Εναρμόνισης, της ΕΠΑ, 
του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών 
και Ποιότητας Ζωής.   

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου του 2006 εκφράστηκαν από μέλη της 
επιτροπής επιμέρους παρατηρήσεις και εισηγήσεις επί των προνοιών του.  
Ειδικότερα, έγινε, ανάμεσα σ’ άλλα, εισήγηση όπως εξαιρεθούν από το πεδίο 
εφαρμογής του νόμου οι συμπράξεις μεταξύ παραγωγών στα πλαίσια οργάνωσης 
παραγωγών, η οποία έχει αναγνωριστεί από την αρμόδια εθνική αρχή με βάση τις 
πρόνοιες του περί της Αναγνώρισης των Οργανώσεων Παραγωγών 
Γεωργοκτηνοτροφικών Προϊόντων Νόμου.  Το αρμόδιο υπουργείο δεσμεύτηκε να 
μελετήσει την πιο πάνω εισήγηση εντός του επόμενου μηνός, ώστε να βρεθεί λύση σε 
συνεργασία και με την επιτροπή.   

 Σημειώνεται ότι μετά την κατάθεση του εκκρεμούντος νομοσχεδίου του 2006 η 
εκτελεστική εξουσία, στη βάση της ανταλλαγής απόψεων που διεξήγετο για το όλο 
θέμα, αναθεώρησε αρκετές φορές το αρχικό κείμενό του. 

 Εν τω μεταξύ, δεδομένου του μεγάλου αριθμού των διαφοροποιήσεων που 
προέκυψαν στο αρχικό νομοσχέδιο του 2006 και με στόχο την ανάγκη για άμεση 
αντιμετώπιση του ζητήματος της εύρυθμης λειτουργίας του θεσμού της ΕΠΑ, 
ετοιμάστηκε το παρόν νομοσχέδιο, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο 
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στις 16 Απριλίου 2008.  Σημειώνεται ότι στη σχετική επιστολή του Υπουργείου 
Εξωτερικών με την οποία ζητείται η κατάθεση του παρόντος νομοσχεδίου παράλληλα 
ζητείται η απόσυρση του εκκρεμούντος νομοσχεδίου με τίτλο «Ο περί της Προστασίας 
του Ανταγωνισμού Νόμος του 2006».   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του υπό 
εξέταση νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή και με την επιφύλαξη της τελικής τοποθέτησης του 
προέδρου και των μελών της επιτροπής γύρω από το νομοσχέδιο, η επιτροπή τονίζει 
την ανάγκη στήριξης του θεσμού και της εύρυθμης λειτουργίας της ΕΠΑ και για το 
σκοπό αυτό δηλώνει ότι θα παρακολουθεί στενά το όλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψτε μου, ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου, να εκφράσω και να 
διερμηνεύσω τα αισθήματα ευαρέσκειας, αλλά και να χαιρετίσω ταυτόχρονα την 
παρουσία του αγαπητού έντιμου Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού· 
που πιστεύω ότι για τη Βουλή είναι πρωτοποριακό και είναι παράδειγμα προς μίμηση 
το ότι ψηφίζεται ένα τόσο σημαντικό νομοσχέδιο.  Ταυτόχρονα, επιδαψιλεύει τιμή ημίν 
αλλά και σεβασμό στη Βουλή το ότι θα παρευρεθεί στη συζήτηση αυτού του 
συγκεκριμένου νομοθετήματος.  Όμως, ταυτόχρονα, να χαιρετίσω και την παρουσία 
του προέδρου της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού.  

 Πρέπει να ομολογήσω ότι η επιτροπή Εμπορίου ανάλωσε πολλές 
συνεδριάσεις, αλλά πολύ περισσότερο και φιλότιμο και καλή πρόθεση και σωστές 
θέσεις και προτάσεις και απόψεις.  Και σ’ αυτή την προσπάθεια πρέπει να ομολογήσω 
ότι επικουρούμεθα και από το νέο πρόεδρο της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού, του οποίου η παρουσία ήταν χρησιμότατη, καθώς και από τις 
αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς 
και του κυρίου υπουργού.   

 Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα τελευταία χρόνια ο θεσμός της Επιτροπής 
Προστασίας Ανταγωνισμού ατύχησε.  Χρειαζόταν πραγματικά μια σημαντική 
προσπάθεια και κίνηση προς τα εμπρός, για να μπορέσει αυτός ο θεσμός να 
επαναλειτουργήσει.  Το νομοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε και με τις βελτιώσεις που 
ενσωματώθηκαν πιστεύουμε ότι δημιούργησε ένα πλαίσιο που βρίσκεται ένα βήμα πιο 
μπροστά από αυτό που ίσχυε προηγουμένως.  Θεωρούμε ότι για μακρό χρονικό 
διάστημα η Κύπρος ήταν ανοχύρωτη όσον αφορά την υπηρεσία προστασίας του 
ανταγωνισμού.  Υπήρξαν προβλήματα, δυσλειτουργίες, τα οποία δεν επιλύθηκαν 
αίφνης όλα αλλά με τη δική μας συμβολή.  Και ως Βουλή με την ψήφιση αυτού του 
νομοθετήματος θέλω με συγκρατημένη αισιοδοξία να εκφράσω ότι δίνουμε ένα 
θεσμικό όπλο που θεωρείται ισχυρό και ικανό να επιλύσει χρονίζοντα προβλήματα.  Ο 
θεσμός χρειάζεται βελτίωση, δεν επιλύονται όλα τα προβλήματα. 

 Θεωρώ ότι η επιτροπή -και το καταγράφουμε στην έκθεση- θα παραμείνει 
άγρυπνο μάτι στην παρακολούθηση των εργασιών της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού, γιατί έχει να κάνει με την προστασία του ανταγωνισμού και, πολύ 
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περισσότερο, με την προστασία των συμφερόντων των καταναλωτών και την πάταξη 
νοσηρών φαινομένων στην αγορά.  ∆ιακυβεύονται πολλά εκατομμύρια λίρες μέσα 
από τις αποφάσεις της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού.  Έτσι, εμείς θεωρούμε 
ότι η πενταμελής επιτροπή η οποία θα λειτουργήσει, θα απαρτίζεται από άτομα 
εγνωσμένου κύρους, ήθους, αξιοπιστίας, αντικειμενικότητας και, πολύ περισσότερο, 
θα αποτελούν ασπίδα στην όποια  διαβλητότητα ή στον όποιο επηρεασμό που θα 
προέρχεται έξωθεν, για να μπορέσουν να επιτελέσουν στο ακέραιο το υψηλό τους 
καθήκον.   

 Θεωρούμε ακόμα ότι δε φτάνει μόνο το θεσμικό πλαίσιο, για να λειτουργήσει.  
Είχαμε τη χαρά κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου να έχουμε διαρκή διαβούλευση και 
με  τον κ. υπουργό, ο οποίος εξέφρασε την πολιτική βούληση να ενισχύσει 
ποικιλοτρόπως αυτό το θεσμό, για να μπορέσει να λειτουργήσει.  Αναμένουμε ότι η 
υπηρεσία θα ενισχυθεί με το προσωπικό εκείνο το οποίο θα ανταποκρίνεται σε ένα 
πολύ περίπλοκο και επαχθές έργο που θα έχει να επιτελέσει.  Πρέπει να πούμε ότι η 
σωστή λειτουργία του θεσμού δεν προστατεύει μόνο τον πολίτη από τον 
ανταγωνισμό, αλλά ταυτόχρονα δημιουργεί και σημαντικά έσοδα για το ίδιο το κράτος.   

 Εμείς θεωρούμε ότι η επιτροπή Εμπορίου προσπάθησε μέσα σε αυτό το 
σύντομο χρονικό διάστημα να επιληφθεί όλων των προνοιών και διατάξεων.  Αν και 
δεν είναι θέμα του νομοσχεδίου, μέσα από αυτή την εμπειρία επιτρέψτε μου να 
επαναφέρω ακόμα ένα αίτημα της Βουλής.  Χωρίς να θέλω να ψέξω κανέναν, θα πω 
ότι, πραγματικά, αν δεν είχαμε τη βοήθεια του υπουργείου και του προέδρου της 
Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, για να ολοκληρώσουμε το νομοσχέδιο, η 
Νομική Υπηρεσία του κράτους δεν μπόρεσε, στο βαθμό που εμείς αναμέναμε, να 
ανταποκριθεί, για να επισπευσθεί η ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, με αποτέλεσμα 
να υποχρεωθούμε να το θέσουμε κατεπειγόντως.  Είναι ακόμα αυτόματο και 
επιτακτικό το αίτημα και η ανάγκη να υπάρξει νομική υπηρεσία στην ίδια τη Βουλή. 

 Κλείνοντας, θέλω να αναφέρω ότι μέσα στην έκθεση της επιτροπής θέσαμε ένα 
ζήτημα το οποίο βρισκόταν και προς συζήτηση αλλά και ως τροποποίηση για αλλαγή 
του νομοσχεδίου και αφορά τις οργανώσεις παραγωγών.  Υπάρχει δέσμευση του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ότι θα επεξεργαστεί το όλο ζήτημα 
και εντός ενός μηνός από την επαναλειτουργία της Βουλής θα μπορέσει να επανέλθει 
με συγκεκριμένη πρόταση νόμου.  Αναμένουμε ότι θα τηρηθεί αυτή η δέσμευση, 
διαφορετικά η επιτροπή θα αποφασίσει πώς θα διαχειριστεί το όλο ζήτημα που 
προκύπτει, πιθανώς, ως κενό μέσα στο νομοθέτημα. 

 Και πάλι, κλείνοντας, θέλω να πω ότι η προσπάθεια και η πρόθεσή μας ήταν 
μια και μοναδική:  Να εξυπηρετηθεί το δημόσιο συμφέρον, να στηριχθούν και να 
θωρακισθούν οι καταναλωτές αλλά και ο υγιής ανταγωνισμός και, πολύ περισσότερο, 
να υπάρχει ένας θεσμός ο οποίος θα τιμά την Κύπρο και δε θα την εκθέτει ενώπιον 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης -αλλά και ενώπιον σοβαρών επιχειρήσεων, οργανισμών- 
και θα αποτελεί τον παράγοντα, ούτως ώστε να αισθάνεται ο καθένας που 
δραστηριοποιείται στην Κύπρο, είτε προερχόμενος από το εξωτερικό είτε βρισκόμενος 
στο εσωτερικό, ότι θα τύχει δίκαιης και αντικειμενικής μεταχείρισης.  Εκφράζω τις 
ολόψυχες ευχαριστίες της επιτροπής για τη στήριξη που είχαμε από τον παρόντα 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού -που επισημαίνω την παρουσία του, 
γιατί είναι ένα σημαντικό, πρωτοφανές για τα ιστορικά της Βουλής, γεγονός να 
παρευρίσκεται υπουργός στην ψήφιση αυτού του σημαντικού νομοθετήματος- και 
ευελπιστούμε ότι η επιτροπή θα εισακούεται, όπως τουλάχιστον μέχρι σήμερα έχουμε 
την εμπειρία μέσα από την άψογη και εποικοδομητική συνεργασία που είχαμε με το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βέβαια, κύριε Υπουργέ, μετά τα εύσημα που έδωσε ο κ. Χριστοφόρου, πρέπει 
να νιώθετε πολύ ευτυχής. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς ως συνέχεια… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆εν ακούγεται, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να πω του κ. υπουργού, ως συνέχεια του σχολίου που έκαμε ο 
Πρόεδρος της Βουλής, και του φίλου μας του Κωστάκη Χριστοφόρου ότι ο πρόεδρος 
της επιτροπής Εμπορίου τα ίδια καλά λόγια είπε για τον πρώτο Υπουργό Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού της προηγούμενης κυβέρνησης και για το δεύτερο και 
μετά ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τούς στόλισε στο δόξα Πατρί! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βέβαια, να μη χαλάσουμε την ατμόσφαιρα μετά τα τόσα καλά που είπε ο 
Λευτέρης για τον υπουργό και για τον Κωστάκη Χριστοφόρου.  Να κρατήσουμε την 
ατμόσφαιρα έτσι καλή.   

 Λοιπόν, να δώσω το λόγο στον κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις θα ήθελα με τη σειρά μου να 
συγχαρώ τόσο την κυβέρνηση, τον καθ’  ύλην αρμόδιο υπουργό, αλλά και τον 
πρόεδρο της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, γιατί μέσα σε τόσο σύντομο 
χρονικό διάστημα καταφέραμε μια μεγάλη αδυναμία, η οποία δημιουργήθηκε από την 
παραίτηση του προηγούμενου προέδρου, να την επιλύσουμε, για να μπορέσει, 
επιτέλους, η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού να λειτουργήσει.  

 Έχουμε ενώπιόν μας ένα νέο νομοσχέδιο, το οποίο σίγουρα θα πρέπει να 
δοκιμαστεί και από τη ζωή -και αυτή, αντιλαμβάνομαι, ήταν και η συναντίληψη όλων 
όσων βοήθησαν ή συνέβαλαν στην επεξεργασία της νομοθεσίας- και να επανέλθουμε, 
για να μπορέσουμε να τελειοποιήσουμε εκείνο το οποίο έχουμε ενώπιόν μας σήμερα 
προς ψήφιση. 

 Την ίδια στιγμή, σίγουρα, όρος, αν θέλετε, ή απαίτησή μας είναι εκείνη η 
προσθήκη που αφορά τις οργανώσεις των παραγωγών να συμπεριληφθεί και γι’  αυτό 
υπάρχει η δέσμευση να επανέλθουμε εντός ενός μηνός. 

 Από εκεί και πέρα, πρέπει να πούμε -κι οφείλω να το πω- ότι η ιστορία της 
Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού είναι μια πονεμένη ιστορία, που για διάφορους 
λόγους, είτε λόγω παραιτήσεων είτε λόγω άλλων αδυναμιών, δεν κατάφερε να 
λειτουργήσει.  Κι εκεί που αναμέναμε να καταστεί η επιτροπή ο προστάτης άγιος των 
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καταναλωτών, δυστυχώς, εγκατέλειψε τους καταναλωτές ή εγκαταλείφθηκαν οι 
καταναλωτές στο έλεος των καρτέλ και των μονοπωλίων, τα οποία -δυστυχώς ακόμα 
στην Κύπρο- ζουν και βασιλεύουν. 

 Η κοινωνία και ιδιαίτερα το μικρό μέγεθος της οικονομίας ευνοεί την ύπαρξη 
αυτών των καρτέλ και των ολιγοπωλίων, τα οποία θέλουμε να πιστεύουμε, είμαστε 
σίγουροι μάλλον, ότι η Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού, έχοντας ενώπιόν της 
αρκετές καταγγελίες και άλλα αυτεπάγγελτα αλλά και καταγγελίες που έγιναν ενώπιον 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, καταγγελίες που έγιναν 
από εμάς, που γίνονται καθημερινά και αφορούν νευραλγικούς τομείς της οικονομίας, 
θα ξεκινήσουμε κολυμπώντας στα βαθιά νερά και να μην έχουμε φαινόμενα 
κυνηγητού ημικρατικών οργανισμών, που ήταν η εύκολη λύση, όπως είχαμε 
προηγούμενα, με το να επιβάλλεται πρόστιμο της τάξης των 20 εκατομ. σε ημικρατικό 
οργανισμό, αλλά για το ίδιο ακριβώς αδίκημα να “χαϊδεύονται” κάποιοι άλλοι μεγάλοι 
οργανισμοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Βεβαίως πρέπει να θεωρήσουμε κι εμείς ότι αποτελεί αναγκαία εξέλιξη και 
πρόοδο, αλλά πρέπει να πω ότι η σκληρή γλώσσα της νομικής λέει ότι μέσα σε αυτό 
το κείμενο υπάρχουν κάποια θέματα που μπορεί να χρειαστούν νομοτεχνική 
βελτίωση· και ως εκ τούτου επιφυλάσσουμε αυτό το δικαίωμα.  Πρέπει να αναφέρω, 
για παράδειγμα, το άρθρο 53, εδάφιο (4), το οποίο λέει ότι ό,τι έχει γίνει 
προηγουμένως και δεν έχει ολοκληρωθεί, συνεχίζει από την επιτροπή με βάση τις 
διατάξεις του παρόντος νόμου.  Θα πρέπει τουλάχιστον αυτό το σημείο το οποίο είχα 
την ευκαιρία να προσέξω -κι άλλα σημεία υπάρχουν- θα πρέπει να γίνει, τουλάχιστον, 
ότι θεωρείται ότι παραμένει σε εκκρεμότητα ενώπιον της επιτροπής, για να λυθεί 
δυνάμει του νόμου αυτού.  ∆εν επιτρέπεται ένα συλλογικό όργανο με συγκεκριμένη 
σύνθεση να έχει προχωρήσει σε κάποιο βαθμό και να έρθει άλλο όργανο να το 
συνεχίσει.  

 Όπως αυτό υπάρχουν κι άλλα τέτοια μικρά, τα οποία επιφυλασσόμαστε να τα 
θίξουμε σε μεταγενέστερο στάδιο.  Αλλά τούτο, με την άδειά σας, εισηγούμαι όπως 
γίνει αυτή η αναγκαία τροποποίηση, ώστε να ξεπεράσουμε ένα εκ των κωλυμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα είναι επείγον και θα πρέπει οπωσδήποτε να 
ψηφιστεί σήμερα.  Πράγματι, είναι λυπηρό το πώς φτάσαμε ουσιαστικά ένα τόσο 
σοβαρό νομοσχέδιο να το συζητούμε αυτή τη στιγμή υπό τη μορφή του κατεπείγοντος.  
∆ε θα μπω στη συζήτηση γιατί φτάσαμε ως εδώ, αλλά εκείνο το οποίο ουσιαστικά 
θέλω να παρατηρήσω είναι ότι, ναι, πράγματι αυτό το κείμενο νόμου βελτιώνει το 
ισχύον νομικό καθεστώς μέχρι σήμερα.  Είναι προς το καλύτερο, όμως υπάρχουν 
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θέματα τα οποία χρήζουν περαιτέρω μελέτης, στοιχεία τα οποία μπορούμε να βρούμε 
μέσα και από την εφαρμογή της νομοθεσίας, την οποία εμείς ως ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός θα παρακολουθήσουμε στενά και θα παρέμβουμε με προτάσεις, ώστε να 
βελτιώσουμε περισσότερο το κείμενο. 

 Όμως, θέλω να επισημάνω και κάτι.  Σημαντικό στοιχείο για τη σωστή 
εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας είναι και η επιλογή των ατόμων που θα γίνει, για να 
αποτελέσουν την πενταμελή επιτροπή.  Και το επισημαίνουμε αυτό και τον τρόπο με 
τον οποίο θα λειτουργήσουν αυτά τα μέλη στα πλαίσια της εφαρμογής αυτής της 
νομοθεσίας.  Και το επισημαίνουμε, γιατί, πράγματι, αν όλοι γνοιαζόμαστε -και 
πιστεύω ότι όλοι γνοιαζόμαστε- για τη σωστή εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας και για 
να πατάξουμε όλα εκείνα τα κακώς γενόμενα στον τόπο στα πλαίσια του περιορισμού 
του ελεύθερου ανταγωνισμού, πιστεύω ότι πρέπει να λειτουργήσουμε προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Να γίνουν σωστές επιλογές ανθρώπων οι οποίοι θα αποτελέσουν την 
πενταμελή επιτροπή και στα πλαίσια αυτά αυτοί οι άνθρωποι να λειτουργήσουν πιστά 
με το νόμο, όπως αυτός διαμορφώνεται σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα επαναλάβω τους άλλους συναδέλφους, για να πω το 
ρόλο τον οποίο θέλουμε να έχει αυτή η επιτροπή, ούτε θα επαναλάβω ότι σίγουρα 
κανένας δεν μπορεί να είναι ικανοποιημένος για το μέχρι σήμερα ρόλο αυτής της 
επιτροπής.  Εκείνο που θα πω είναι ότι ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, όλα τα κόμματα, αντιμετωπίσαμε με κάθε καλή θέληση, κάναμε ό,τι 
χρειαζόταν, για να περάσει το συντομότερο δυνατό αυτός ο νόμος και γι’ αυτό 
ακριβώς σήμερα φαίνεται να είναι ενώπιον της ολομέλειας για ψήφιση.  Μπορεί να 
υπάρχουν κάποια προβλήματα νομοτεχνικά τα οποία, εάν εισακουόμασταν, με 
κάποιες εισηγήσεις που είχαμε κάνει ως επιτροπή προς τη Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας, ίσως να μην τα είχαμε σήμερα ενώπιόν μας, όμως σίγουρα είναι μία 
πολύ ουσιαστική βελτίωση.  Επίσης, θα καταγράψω ότι πλέον η επιτροπή αυτή θα 
αποτελείται από πέντε μέλη, τον πρόεδρο συν τέσσερα μέλη, τα οποία θα λειτουργούν 
υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης.  Είναι ένα σημείο που ενισχύει, θέλουμε να 
πιστεύουμε, την επιτροπή, αλλά παράλληλα αυξάνει και τις απαιτήσεις που έχουμε 
προς αυτή την επιτροπή, τόσο εμείς όσο και ο κυπριακός λαός.  Ελπίζουμε και θα 
είμαστε εδώ από κοινού να βοηθήσουμε, αν υπάρχουν άλλα προβλήματα, στην 
καλύτερη λειτουργία αυτής της επιτροπής, για να τα επιλύσουμε όσο μπορούμε από 
τη δική μας πλευρά, ως Βουλή, αλλά επιμένω και καταγράφω την απαίτησή μας να 
λειτουργήσει επιτέλους αυτή η επιτροπή στον καλύτερο δυνατό βαθμό, όπως ο 
κυπριακός λαός την έχει τάξει και αναμένει από αυτή να κάνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ δε θα συμφωνήσω με τους προλαλήσαντες συναδέλφους αναφορικά με το 
ότι ανακαλύφθηκε ο τροχός με την επαναδιάταξη της σύνθεσης της Επιτροπής 
Προστασίας Ανταγωνισμού βρίσκοντας πέντε μέλη ακέραιου χαρακτήρα, ηθικά 
άμεμπτους, επαγγελματικού ύψους, κύρους και απόδοσης.  ∆εν είναι εκεί το 
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πρόβλημα.  Θα συμφωνήσω με βάση τα όσα έχω ακούσει από το συνάδελφό μου, τον 
κ. Σταύρο Ευαγόρου, για τα όσα έχουν γίνει στο παρελθόν και που είδαν το φως της 
δημοσιότητας και που καμάρωσε όλος ο κυπριακός λαός σε σχέση με τα έργα και τις 
ημέρες ή τουλάχιστον κάποια από αυτά των διορισμένων αξιωματούχων, αλλά και 
των πράξεων και των παραλείψεων της επιτροπής.   

 Εμείς νομίζουμε πως η αποτελεσματική λειτουργία της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού βασίζεται πάνω σε κάτι άλλο, που ευθύνη έχει η Βουλή και η 
εκτελεστική εξουσία πρώτιστα και όχι η ίδια η επιτροπή ή οποιαδήποτε νομοθετήματα 
διέπουν την αναδιάταξη ή την εσωτερική διάρθρωσή της, στα νομοθετήματα, σωρεία 
παραπληρωματικών ή συμπληρωματικών νόμων, για επιβαλλόμενη αρμόζουσα 
συμπεριφορά αιρετών και διοριζόμενων αξιωματούχων της πολιτείας, οι οποίοι λόγω 
του αξιώματος έχουν τη δυνατότητα να έχουν εσωτερική πληροφόρηση.  Αυτό που 
αποκαλείται στα αγγλικά “inside information”, προκειμένου για ζητήματα που διέπει ο 
νόμος για την προστασία του ανταγωνισμού, δηλαδή δεσπόζουσα θέση, 
μονοπωλιακή κατάσταση, καταχρηστική άσκηση της οικονομικής δύναμης σε βάρος 
άλλων που ασκούν την ίδια εμπορική δραστηριότητα.   

 Εάν η πολιτεία δεν καταλάβει ότι, για να βοηθήσει το έργο της επιτροπής, θα 
πρέπει να έρθουν ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων τάχιστα θεσμικής 
σημασίας ζητήματα και νομοθετήματα που να εξοπλίζουν την Επιτροπή Προστασίας 
Ανταγωνισμού στην εμβέλεια της δημόσιας δραστηριότητάς της, που είναι η 
εμπέδωση συνθηκών υγιούς ανταγωνισμού, για να μην μπορούν αξιωματούχοι αιρετοί 
και διοριζόμενοι με διαπλοκή, η οποία θα ξεκινά από τον επιχειρηματικό κόσμο και θα 
καταλήγει στους πολιτικούς εκφραστές, να αποκομιστούν τα οφέλη και να 
δημιουργηθούν οι ανεπιθύμητες καταστάσεις, τότε η Επιτροπή Προστασίας 
Ανταγωνισμού δεν έχει, σας διαβεβαιώνω, καμία προβλεπτή ή μελλοντική εξέλιξη που 
να δικαιώνει τα όσα ωραία ακαδημαϊκά και θεωρητικά ακούστηκαν σ’ αυτή την 
αίθουσα.   

 Ποιοι κάνουν αυτές τις μονοπωλιακές καταστάσεις και παραβαίνουν τους 
κοινοτικούς νόμους αλλά ιδιαίτερα τη νομοθεσία η οποία εφαρμόζεται κατόπιν 
κοινοτικών Οδηγιών;  Είναι αυτός που κάνει τυρόπιτες ή ταχινόπιτες ή πουλά 
αναψυκτικά στις γειτονιές;  Είναι αυτός ο οποίος έχει ένα μικρό κατάστημα και δεν έχει 
καμία πολιτική γνωριμία ή καμία οικονομική υπεροχή;  Είναι άνθρωποι που έχουν 
οικονομική υπεροχή και που εμπεδώνουν την οικονομική υπεροχή με τη διαπλοκή 
που υπάρχει με αυτούς οι οποίοι μπορούν να τους δώσουν κάλυψη και όχι μόνο, 
ιδιαίτερα πληροφορίες.  Επαναλαμβάνω, ιδιαίτερα πληροφορίες που αφορούν 
εμπορικές δραστηριότητες εμβελείας, ολκής και επιφανείας, είτε είναι στον ιδιωτικό 
τομέα είτε είναι στον τραπεζικό τομέα είτε είναι στον τομέα των δραστηριοτήτων των 
ημικρατικών οργανισμών είτε αφορούν τις τηλεπικοινωνίες είτε αφορούν τον 
ηλεκτρισμό είτε αφορούν παρόμοιας φύσεως δραστηριότητες.   

 Κατά συνέπεια, επειδή αυτές οι τοποθετήσεις ακούγονται δημόσια, είναι 
εισήγησή μας να μην τροφοδοτείται και να ακούει ο κυπριακός λαός τοποθετήσεις οι 
οποίες είναι μόνο ευχολόγιο από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Εμείς πιστεύουμε ότι 
θα πρέπει να συνοδεύονται οι τοποθετήσεις αυτές από πρακτικές υποδείξεις, που 
μπορεί να μην είναι ευχάριστες αλλά ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.  Ωστόσο, 
το συγκεκριμένο νομοθέτημα, το σημερινό, που συνοδεύεται από την αγωνία του 
φίλου Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο οποίος υποδηλώνει με την 
παρουσία του σήμερα στη Βουλή ότι θα πρέπει το νομοθέτημα αυτό να υπερψηφιστεί 
το συντομότερο, ενώ θεωρούμε ότι δεν είναι πανάκεια, καθόλου, για την επίλυση των 
προβλημάτων που ζήσαμε όλοι γύρω από την αποδοτική λειτουργία της επιτροπής, 
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ενώ θεωρούμε ότι δεν είναι καν μία αρχή, είναι πολύ πιο κάτω απ’ αυτό που συνήθως 
λέμε είναι μία αρχή, εντούτοις θα το υπερψηφίσουμε, επιμένοντας ότι ο μεγάλος 
συνυπεύθυνος ή ο μοναδικός υπεύθυνος, για το εάν αυτές οι θεσμικής σημασίας 
ρυθμίσεις, που έχουν όλες οι πολιτισμένες χώρες, δε δουλεύουν καλά, δεν είναι οι 
επιτροπές και το διοικητικό προσωπικό, αλλά είναι η διαπλοκή.  Ευθύνεται η πολιτεία 
γενικότερα, ευθύνονται οι υποχρεωτικές θεσμικές κινήσεις που πρέπει να κάνουμε και 
βεβαίως ενίοτε, για να μην πω σταθερά, τα θεσμικά όργανα της πολιτείας -να 
χρησιμοποιήσω γενική έκφραση- που το καλύτερο που κάνουν είναι να σφυρίζουν 
αδιάφορα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ∆ίχως να υπάρχει θέμα σημαντικών διαφωνιών, κύριε Πρόεδρε, σ’ αυτά που 
ελέχθησαν, νομίζω, μιας και άνοιξε το θέμα γενικά των ρυθμιστικών αρχών και 
ειδικότερα της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, που είναι μείζον θέμα για την 
προστασία του καταναλωτή και γενικά για τον υγιή ανταγωνισμό σε μία ελεύθερη 
αγορά, ότι το πενταμελές μόνιμο προσωπικό αποκτά μ’ αυτή τη νομοθεσία, η οποία 
όντως έχει κάποια νομοτεχνικά προβλήματα και είναι λίγο του ποδαριού, για να 
είμαστε ειλικρινείς, με βάση ευρωπαϊκά τουλάχιστον πρότυπα, δομή μεγάλη και 
ουσιαστική, η οποία πρέπει να αξιοποιηθεί πάρα πολύ, έτσι ώστε να εξυπηρετήσει και 
άλλες ανάγκες ρυθμίσεων προβλημάτων της αγοράς. 

 Τι εννοώ;  Υπάρχει μία τακτική…  Ως μικρό κράτος θα έχουμε μεγάλο 
πρόβλημα, εάν αποκτήσει ο καθένας ένα μικρό βασίλειο ρυθμιστικής αρχής.  Θα είναι 
υπέρογκο το κόστος για το κράτος, εάν αφεθούμε σ’ αυτή τη λογική.  Θεωρώ ότι το 
επόμενό μας βήμα, που θα πρέπει να συζητήσουμε, είναι το πώς αυτή ακριβώς η 
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού, που αποκτά ένα επαρκές προσωπικό, θα 
μπορέσει να παίξει ακριβώς αυτό το σημαντικό ρόλο αυτής της αρχής.  Και πρέπει το 
συντομότερο να το δούμε διασυνδέοντας τις δραστηριότητες και αρμοδιότητές της με 
τις άλλες ρυθμιστικές αρχές, έτσι ώστε να κρατήσουμε το κόστος χαμηλά, γιατί κάποια 
στιγμή μπορεί να βρεθούμε προ εκπλήξεων με όλο αυτό το κόστος, που δε θα μπορεί 
το μικρό κυπριακό κράτος να εξυπηρετεί.  Προσωπικά ξέρω ότι σε ευρωπαϊκές χώρες, 
όπως Μεγάλη Βρετανία και Γερμανία, η επιτροπή ανταγωνισμού, με τόσο μικρό 
προσωπικό αλλά με δυνατότητα αγοράς υπηρεσιών ή άλλων ανάλογων 
δραστηριοτήτων, εξυπηρετεί τα μέγιστα όλη τη διαδικασία του υγιούς ανταγωνισμού.  
Το θέτω ως προβληματισμό, επειδή περνούμε αυτό το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα απλώς να πω εκ μέρους της δικής μας ομάδας 
ότι, λαμβάνοντας υπόψη τη διαχρονική αδυναμία του κυπριακού κράτους να 
εφαρμόσει αποτελεσματικά οποιουσδήποτε από τους νόμους του, δεν πρέπει να 
τρέφουμε μεγάλες προσδοκίες ενώπιον της ολομέλειας και να δημιουργούμε ενώπιον 
του κυπριακού λαού την εντύπωση ότι, μ’ αυτό το νόμο και με τα πέντε πρόσωπα που 
θα διοριστούν, θα μπορέσει η κυπριακή πολιτεία αυτό που για δεκαετίες δεν 
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κατόρθωσε και δεν πέτυχε, δηλαδή να εφαρμόζονται αποτελεσματικά οι νόμοι στην 
Κύπρο, να εφαρμόσει αυτή τη φορά.  Τούτου λεχθέντος, δεν πρέπει να σταματήσουν 
οι προσπάθειες για την αποτελεσματική εφαρμογή των νόμων, κυρίως σ’ ένα 
νευραλγικότατο τομέα, όπως είναι ο υπό συζήτηση νευραλγικότατος τομέας.   

 Εμείς επιφυλασσόμεθα να κρίνουμε το έργο της επιτροπής.  Αναμένουμε να 
δούμε τα πρόσωπα που θα αποτελέσουν την πενταμελή ομάδα αυτής της επιτροπής 
και να κρίνουμε το έργο.  Επί του παρόντος περιοριζόμεθα να πούμε ότι θα 
στηρίξουμε όλες τις προσπάθειες, για να καταστεί αυτή η επιτροπή αποτελεσματικό 
όργανο, γιατί ο ρόλος της στη σύγχρονη Κύπρο είναι πελώριος, όσον κι αν έχουμε 
μέσα μας τη δυσκολία να νιώσουμε σιγουριά πως επιτέλους οι νόμοι στην Κύπρο δε 
θα είναι για τη μικρή μαρίδα και θα πιάνουν κάποτε και τα μεγάλα ψάρια.  Ως τώρα 
έπιαναν κάτι μαριδούλες και κάτι μικρά ψαράκια.  Ελπίζω αυτή η τακτική να μη 
συνεχίσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι ιδιαίτερα σύντομος.  Απλώς, θα ήθελα να κάνω μία 
υπογράμμιση ουσιαστικά σε σχέση με το θέμα του ότι εξακολουθεί να παραμένει 
ανοικτή η εκκρεμότητα ως προς τις ομάδες παραγωγών και ως εκ τούτου μέσα από 
την έκθεση φαίνεται η δέσμευση του υπουργείου να μελετήσει το θέμα.  Θεωρώ ότι 
δεν είναι αρκετή η μελέτη.  Θα πρέπει να υπάρξει δέσμευση, ώστε μαζί με την 
επιτροπή να ρυθμιστεί το θέμα αυτό, γιατί αλλιώς θα υπάρξει μία διαχρονική 
εκκρεμότητα επί του θέματος με τεράστιες συνέπειες σε σχέση με τις ομάδες 
παραγωγών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, έχει νομίζω εξαντληθεί η συζήτηση.  Από τις τοποθετήσεις 
των πλευρών φαίνεται ξεκάθαρη η θετική τους τοποθέτηση, παρότι έχει επισημανθεί 
ότι υπάρχουν κάποια ζητήματα που χρήζουν κάποιων επιπρόσθετων διευκρινίσεων ή 
διορθώσεων.  Άρα, τίποτε δε μας εμποδίζει από το να προχωρήσουμε τη δεδομένη 
στιγμή να κάνουμε τις κατάλληλες διορθωτικές κινήσεις ή τις συμπληρωματικές.  

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, κάτι θέλετε να πείτε; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είχα ζητήσει την άδεια να θεωρηθεί ως αίτημα 
προφορικό, αφού ήταν τόσο κατεπείγουσα αυτή η τροποποίηση, όπως έχουμε 
διαπιστώσει, αν μπορούμε να προλάβουμε, νοουμένου ότι θα θεωρήσει η ολομέλεια 
ότι είναι πράγματι αναγκαία να γίνει, ας την κάνουμε.  Είναι στο 53(4) οι τελευταίες 
τρεις γραμμές.  Αντί των λέξεων «συνεχίζει από την επιτροπή με βάση τις διατάξεις 
του παρόντος Νόμου χωρίς να επηρεάζεται η εγκυρότητα» να μπει «θεωρείται 
εκκρεμούσα ενώπιον της επιτροπής με βάση τις διατάξεις του παρόντος Νόμου».   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν άκουσα καμιά διαφωνία επ’ αυτού που είπατε, κύριε Αγγελίδη, άρα η 
σιωπή σημαίνει συναίνεση, έτσι όπως την έχω αντιληφθεί. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Απαγόρευση περιοριστικών του ανταγωνισμού συμπράξεων και ακυρότητα 
αυτών.  Άρθρο 3. 

 Συμπράξεις οι οποίες εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του άρθρου 3(1) και 
είναι επιτρεπόμενες και έγκυρες.  Άρθρο 4. 

 Εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρμογής του άρθρου 3.  Άρθρο 5. 

 Καταχρηστική εκμετάλλευση δεσπόζουσας θέσης ή σχέσης οικονομικής 
εξάρτησης.  Άρθρο 6. 

 Εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

 Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού.  Άρθρο 8. 

 Συγκρότηση και λειτουργία της Επιτροπής.  Άρθρο 9. 

 Αντιμισθία, όροι εργασίας και άλλα ωφελήματα Προέδρου, μελών και 
αναπληρωματικών μελών.  Άρθρο 10. 

 Φύση υπηρεσίας Προέδρου και άλλων μελών της Επιτροπής.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση ιδιωτικής απασχόλησης Προέδρου και άλλων μελών της 
Επιτροπής.  Άρθρο 12. 

 Κένωση θέσης.  Άρθρο 13. 

 Εξουσίες Προέδρου.  Άρθρο 14. 

 Σύγκληση συνεδρίας.  Άρθρο 15. 

 Απαρτία και λήψη αποφάσεων.  Άρθρο 16. 

 Κανόνες που διέπουν την ενώπιον της Επιτροπής διαδικασία.  Άρθρο 17. 

 Αποφάσεις της Επιτροπής.  Άρθρο 18. 

 Υπηρεσία της Επιτροπής.  Άρθρο 19. 

 Αρμοδιότητες της Υπηρεσίας.  Άρθρο 20. 

 Ενημέρωση Υπουργού για προστασία των καταναλωτών.  Άρθρο 21. 

 Τήρηση Μητρώων.  Άρθρο 22. 

 Αρμοδιότητες της Επιτροπής.  Άρθρο 23. 
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 Εξουσίες της Επιτροπής επί διαπίστωσης παραβάσεων των άρθρων 3 και/ή 6.
 Άρθρο 24. 

 Εξουσίες της Επιτροπής επί διαπίστωσης παραβάσεων των Άρθρων 81ΕΚ 
ή/και 82ΕΚ.  Άρθρο 25. 

 Χαρακτήρας της διαδικασίας.  Άρθρο 26. 

 Ανάκληση ή τροποποίηση απόφασης της Επιτροπής.  Άρθρο 27. 

 Προσωρινά μέτρα.  Άρθρο 28. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή Συμπράξεων και ∆εσποζουσών Θέσεων.  Άρθρο 29. 

 Εξουσία της Επιτροπής προς συλλογή πληροφοριών.  Άρθρο 30. 

 Εξουσία της Επιτροπής προς έρευνα.  Άρθρο 31. 

 Επί τόπου έρευνες άλλων χώρων.  Άρθρο 32. 

 Υποχρέωση προς εχεμύθεια για την προστασία επιχειρηματικών απορρήτων 
και πληροφοριών εμπιστευτικής φύσης.  Άρθρο 33. 

 Υποχρέωση δημόσιων υπαλλήλων προς ανακοίνωση πληροφοριών.  Άρθρο 
34. 

 Καταγγελία παραβάσεων των άρθρων 3 και/ή 6 του παρόντος Νόμου και/ή των 
Άρθρων 81ΕΚ και/ή 82 ΕΚ.  Άρθρο 35. 

 Παράλειψη συμμόρφωσης με απόφαση της Επιτροπής.  Άρθρο 36.  

 Παράλειψη συμμόρφωσης με απόφαση της Επιτροπής για τη λήψη 
προσωρινών μέτρων.  Άρθρο 37. 

 Ποινικό αδίκημα περί την παράβαση της υποχρέωσης προς εχεμύθεια.  Άρθρο 
38. 

 Ευθύνη νομικών προσώπων.  Άρθρο 39. 

 Αγωγή για αποζημίωση.  Άρθρο 40. 

 Προθεσμία επιβολής διοικητικών προστίμων από την Επιτροπή.  Άρθρο 41. 

 ∆ιαδικασία επιβολής διοικητικών προστίμων από την Επιτροπή.  Άρθρο 42. 

 Λήψη δικαστικών μέτρων προς είσπραξη των επιβαλλόμενων από την 
Επιτροπή διοικητικών προστίμων.  Άρθρο 43. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου σε ένωση επιχειρήσεων.  Άρθρο 44. 

 Κλητεύσεις ενώπιον της Επιτροπής.  Άρθρο 45. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 46. 

 Έκδοση διαδικαστικών κανονισμών.  Άρθρο 47. 

 Έκθεση δραστηριοτήτων Επιτροπής.  Άρθρο 48. 

 Ευθύνη Προέδρου, μελών και αναπληρωματικών μελών της Επιτροπής, μελών 
της Υπηρεσίας και άλλων.  Άρθρο 49. 

 Κατ’ αναλογία εφαρμογή του κοινοτικού δίκαιου του ανταγωνισμού.  Άρθρο 50. 

 ∆ιατάγματα Υπουργού.  Άρθρο 51. 
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 Κατάργηση.  Άρθρο 52. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 53. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 53 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 53 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού 
Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

  Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.331, ημερομηνίας 10 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Με την εμφάνιση του υδατικού προβλήματος η κυβέρνηση αποφάσισε να 
υλοποιήσει σχέδιο κατασκευής μονάδων αφαλάτωσης (χερσαίων και πλωτών), για την 
αντιμετώπιση της παρατεταμένης λειψυδρίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για το συνολικό αριθμό μονάδων αφαλάτωσης (χερσαίων και πλωτών) που 
πρόκειται να κατασκευαστούν, 

2. για τους ακριβείς χώρους κατασκευής των νέων μονάδων, 

3. για τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησης του σχεδιασμού και 

4. κατά πόσο η ΑΗΚ διαθέτει υποδομή αφαλάτωσης η οποία μπορεί να 
αξιοποιηθεί για σκοπούς ενίσχυσης του υδατικού ισοζυγίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.332, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 
Μαθικολώνης για έγκριση δανείου για την απαιτούμενη δαπάνη διαμόρφωσης της 
κεντρικής πλατείας της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.333, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 
Μαθικολώνης για κάλυψη των απαιτούμενων εξόδων εγγραφής των αγροτικών 
δρόμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.334, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Φασούλλας 
Λεμεσού για κάλυψη από το κράτος της απαιτούμενης δαπάνης για ηλεκτροφωτισμό 
του κύριου δρόμου Φασούλλας-Λεμεσού, ο οποίος λόγω των πολλών στροφών είναι 
εξαιρετικά επικίνδυνος για την τροχαία κίνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.335, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου εγείρει τα εξής 
αιτήματα/προβλήματα που αφορούν τη λιμενική βιομηχανία: 

1. Ανάγκη επέκτασης, αναβάθμισης, εξοπλισμού και καλύτερης οργάνωσης και 
λειτουργίας του λιμανιού της Λεμεσού, ώστε να μπορεί να ανταποκρίνεται 
πληρέστερα στις νέες ανάγκες εξυπηρέτησης του κυπριακού εμπορίου, του 
διαμετακομιστικού φορτίου και της επιβατικής και τουριστικής κίνησης.  Η 
αναβάθμιση της υφιστάμενης αίθουσας επιβατών και η κατασκευή της 
προγραμματισθείσας νέας αίθουσας είναι υψίστης προτεραιότητας. 

2. Προώθηση της ειλημμένης απόφασης, για να καταστεί το λιμάνι Λάρνακας 
κυρίως λιμάνι κρουαζιερόπλοιων και διασφάλιση του εργασιακού παρόντος και 
μέλλοντος των απασχολούμενων εργατοϋπαλλήλων. 

3. Επίλυση του προβλήματος της καθυστέρησης που παρατηρείται στον έλεγχο 
πλοίων που αντιμετωπίζουν ελλείψεις.  Η καθυστέρηση σημειώνεται λόγω μη 
καταβολής αμοιβής για υπερωρίες απασχόλησης στους αρμόδιους 
επιθεωρητές. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προγραμματίζει να αντιμετωπίσει και να λύσει τα πιο πάνω 
προβλήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.336, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αψιούς για 
ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου ανάπλασης του πυρήνα της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.337, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 
Μαθικολώνης για οδική σύνδεση με τη γειτονική κοινότητα Φασούλλας.  Αίτημα για 
έγκριση δανείου για ασφαλτόστρωση του δρόμου Μαθικολώνης-Φασούλλας μέσω του 
αναμεταδοτικού σταθμού της ΑΤΗΚ εκκρεμεί στο Υπουργείο Οικονομικών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.338, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αψιούς 
Λεμεσού για κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.339, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Αψιούς 
Λεμεσού για επέκταση της οικιστικής ζώνης, καθώς και για δημιουργία 
παραθεριστικής και γεωργικής ζώνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.340, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Κάτω Πολεμιδιών για 
προώθηση του έργου δημιουργίας βιοτεχνικής περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.341, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Κάτω Πολεμιδιών για 
συνεισφορά της κυβέρνησης στις δαπάνες που απαιτούνται για τα έργα 
τοπιοτέχνησης των υπέργειων γεφυρών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.342, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Κάτω Πολεμιδιών για 
παραχώρηση αντισταθμιστικών ωφελημάτων λόγω της μεγάλης απώλειας 
εισοδημάτων από την ύπαρξη μεγάλης έκτασης τουρκοκυπριακής γης και της 
συνακόλουθης αδυναμίας είσπραξης κτηματικών φόρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.343, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Κάτω Πολεμιδιών για 
μετακίνηση της κτηνοτροφικής περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.344, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Παλόδειας 
για ευθυγράμμιση-διαπλάτυνση του δρόμου Νίκου Ευαγόρου-Χανίων, με στόχο την 
ασφαλή διακίνηση αυτοκινήτων και μεγάλων στρατιωτικών οχημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.345, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Παλόδειας 
για ενίσχυση της κοινότητας με πυροσβεστικές αντλίες και ντεπόζιτα, για να 
ανταποκρίνεται σε έκτακτες ανάγκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.346, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Παλόδειας 
για επέκταση και αναβάθμιση των πολεοδομικών ζωνών στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.347, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Παλόδειας 
για λήψη μέτρων όσον αφορά στην ασφάλεια των κατοίκων από τη λειτουργία του 
πεδίου βολής και από τις εγκαταστάσεις στα στρατόπεδα Παλόδειας-Παραμíθας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.348, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Παλόδειας 
για βελτίωση των δρόμων εντός της κοινότητας και πιο συγκεκριμένα των οδών 
Ελευθερίας, Νίκου Ευαγόρου και Αβενίτας, καθώς και για κατασκευή πεζοδρομίων και 
πεζοδρόμου στην περιοχή Αβενίτας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.349, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Παλόδειας 
για επίσπευση της κατασκευής/εγκατάστασης του νέου αγωγού υδροδότησης από το 
Καλό Χωριό Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.350, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τα πρόσφατα γεγονότα στο Θιβέτ, οι σκηνές επεισοδίων και συγκρούσεων 
που αναμεταδόθηκαν από τα διεθνή ειδησεογραφικά πρακτορεία, καθώς και οι 
καταγγελίες διεθνών ανθρωπιστικών οργανώσεων, εγείρουν σοβαρά ερωτήματα ως 
προς τα θέματα προστασίας των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των πολιτικών 
ελευθεριών. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, των παραδοσιακών σχέσεων που η Κύπρος 
διατηρεί με την Κίνα αλλά και της αδιαπραγμάτευτης προσήλωσης της χώρας μας στις 
οικουμενικές αξίες και αρχές της ελευθερίας, της δημοκρατίας και των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη στάση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έναντι των εξελίξεων 
αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.351, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Γεράσας Λεμεσού για 
οικονομική ενίσχυση της λειτουργίας του αρδευτικού συστήματος της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.352, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Γεράσας Λεμεσού για 
επιτάχυνση των διαδικασιών για διαχωρισμό χαλίτικης γης και παραχώρηση 
οικοπέδων σε νεαρά ζευγάρια.  Το κοινοτικό συμβούλιο εκφράζει έντονη διαμαρτυρία 
για την επί εξαετία καθυστέρηση προώθησης του πιο πάνω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.353, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Γεράσας Λεμεσού για 
κρατική οικονομική συνεισφορά για τη συλλογή των σκύβαλων.  Τέτοια οικονομική 
βοήθεια παραχωρείται ήδη σε γειτονικές κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.354, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Γεράσας Λεμεσού για 
επέκταση της οικιστικής ζώνης της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.355, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Γεράσας Λεμεσού για 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για αποπεράτωση της εκκλησίας της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.356, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Γερμασόγειας για κατασκευή 
του Συνεδριακού Κέντρου εντός των δημοτικών του ορίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.357, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ο δήμος Γερμασόγειας υποβάλλει αίτημα όπως το “∆ασούδι”, το οποίο 
εκμισθώθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του 1975 στον ΚΟΤ, αποδοθεί 
στο δήμο.  Νοουμένου ότι ο περί Προστασίας της Παραλίας Νόμος αναθέτει ευθύνες 
και αρμοδιότητες επί των παραλιών στην τοπική αυτοδιοίκηση, το αίτημα κρίνεται 
δίκαιο.  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του επί του θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.358, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Γερμασόγειας για διαγραφή 
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ποσού £2,5 εκατομ. περίπου που επεβλήθη στο δήμο ως τέλος για άντληση πόσιμου 
νερού από το υδροφόρο στρώμα της κοίτης του ποταμού Γερμασόγειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.359, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ο δήμος Γερμασόγειας εγείρει αίτημα για συνεισφορά της κυβέρνησης κατά 
80% στην απαιτούμενη δαπάνη κατασκευής παράλληλων κυματοθραυστών, που 
στοχεύουν τόσο στην προστασία όσο και στη βελτίωση των παραλιών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του υπουργείου του σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.360, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου 

 «Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του θέματος “Ενημέρωση της επιτροπής για 
την πρόοδο των εργασιών για την αναδόμηση των συνοικισμών Κόκκινες, 
Τσιακκιλερό και Άγιοι Ανάργυροι Α΄ στη Λάρνακα” (Αρ. φακ. 23.04.024.401-2007) 
ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων, έθεσα προσωπικά το ερώτημα κατά πόσο το αρμόδιο 
Υπουργείο Εσωτερικών και ειδικά η Πολεοδομία σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Οικονομικών μπορούν να παρουσιάσουν συνοπτική εικόνα σε πρόγραμμα 
επεξεργασίας δεδομένων - Excel και διοικητική περίληψη (Executive Summary) των 
πιο κάτω στοιχείων: 

 Ανέγερση κυβερνητικών οικισμών 

 Όνομα του κυβερνητικού οικισμού/επαρχία 

 Πρόγραμμα υλοποίησης έργου/εκτελεσθέν έργο 

 Χρονοδιάγραμμα υλοποίησης/εκτέλεσης 

 Κόστος έργου 

 Πραγματικό κόστος 

 Συνολικό κόστος 

 Ημερομηνία έναρξης υλοποίησης του έργου 

 Ημερομηνία ολοκλήρωσης του έργου 

 Λόγοι καθυστέρησης 

 Επιτυχών προσφοροδότης 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.361, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων (τμήμα Λεμεσού) για αύξηση της χορηγίας του κράτους 
προς τις οργανώσεις των αναπήρων με αξιοποίηση και των σχετικών κονδυλίων του 
Ευρωπαϊκού Κοινοτικού Ταμείου για τα άτομα με αναπηρίες.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.362, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων (τμήμα Λεμεσού) για συμμετοχή και εμπλοκή των ατόμων 
με αναπηρίες στη λήψη των αποφάσεων που τους αφορούν σύμφωνα και με 
υπάρχουσες ευρωπαϊκές Οδηγίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.363, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων (τμήμα Λεμεσού) για σύσταση φορέα ενημέρωσης και 
στήριξης των δικαιωμάτων των αναπήρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.364, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων (τμήμα Λεμεσού) για εκπόνηση προγραμμάτων στήριξης 
των ατόμων με αναπηρία άνω των δεκαπέντε ετών στους τομείς της υγείας και της 
κοινωνικής ενσωμάτωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.365, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων (τμήμα Λεμεσού) για αύξηση των μηνιαίων επιδομάτων 
προς τα άτομα με αναπηρίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.366, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων (τμήμα Λεμεσού) για εκσυγχρονισμό των νόμων και των 
κανονισμών σε σχέση με τα δικαιώματα των ατόμων με αναπηρίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.367, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποιο λόγο ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει 
προχωρήσει στην έγκριση άδειας επέκτασης λατομείου στην περιοχή της 
κοινότητας Ξυλοφάγου, παρά την άρνηση του κοινοτικού συμβουλίου να 
συγκατατεθεί στην έκδοση της σχετικής άδειας; 

2. Γιατί παραγνωρίστηκε το κοινοτικό συμβούλιο και δε λήφθηκαν υπόψη οι θέσεις 
του; 
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3. Για ποιο λόγο μέχρι σήμερα δεν έχει αποκατασταθεί ο λαξευμένος χώρος και 
γιατί δε λήφθηκαν οποιαδήποτε δικαστικά μέτρα εναντίον των παρανομούντων 
λατόμων; 

4. Πότε αναμένεται η αποκατάσταση του χώρου και γιατί το αρμόδιο Τμήμα 
Μεταλλείων μέχρι σήμερα δεν απαίτησε την εφαρμογή των όρων έκδοσης της 
άδειας λατομείου; 

5. Ποια αντισταθμιστικά μέτρα δόθηκαν στην κοινότητα; 

6. Ποια οφέλη και ποιες ζημιές θα προκύψουν για την κοινότητα; 

7. Πόσα εκτάρια γης έχουν παραχωρηθεί και σε ποιους;  Υπάρχει σκέψη για 
κλείσιμό του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.368, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η κυβέρνηση να προβεί σε οικονομική 
ενίσχυση προς τους γεωργούς των οποίων οι καλλιέργειες έχουν επηρεαστεί από 
κατολισθήσεις όγκων χώματος, λάσπης και πετρών, λόγω της διάβρωσης που υπέστη 
το έδαφος από τις πυρκαγιές στις περιοχές Πελενδρίου και Αμιάντου.  Επίσης, τα 
τεμάχια μερικών γεωργών έχουν καεί και λόγω διάβρωσης ισοπεδώθηκαν και δεν 
μπορούν να ξαναφυτευτούν.  Το κόστος για να ξαναγίνουν καλλιεργήσιμα αυτά τα 
τεμάχια είναι πολύ υψηλό για τα δεδομένα των κατοίκων της περιοχής. 

 Παρακαλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι αρμόδιες υπηρεσίες έχουν πρόθεση να προβούν στη 
δημιουργία έργων εκεί και όπου έντονα εμφανίζεται το πρόβλημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.369, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα θέματα: 

1. Κατά το Μάρτιο του 2007 υπήρχαν στο φράκτη των Πολεμιδιών γύρω στα δύο 
εκατομ. τόνοι νερό (προερχόμενο από βροχή και επεξεργασμένα λύματα).  Οι 
γεωργοί των Πολεμιδιών είχαν αγοράσει γύρω στους 350 000 τόνους.  Πώς 
έχει διατεθεί το υπόλοιπο του νερού και σε ποιους, καθώς και ποια είναι η 
ποσότητα επεξεργασμένου νερού που έχει προστεθεί από το Μάρτιο του 2007 
μέχρι το Μάρτιο του 2008; 

2. Ποια η πολιτική για άντληση νερού από ιδιωτικές γεωτρήσεις στο παρόν στάδιο 
και πώς αυτή εφαρμόζεται για σκοπούς γεωργίας και κτηνοτροφίας; 

3. Προτίθεται η κυβέρνηση να δώσει προτεραιότητα στους επαγγελματίες 
γεωργούς για χρήση νερού σε περίοδο ανομβρίας ή και έλλειψης νερού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.370, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η πρόταση για δημιουργία αρχής ελέγχου 
τροφίμων και πότε υπολογίζεται να υποβληθεί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.371, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον αριθμό των σπιτιών στα οποία διαμένουν πρόσφυγες 
που κατέχουν τίτλο ιδιοκτησίας και των οποίων οι στέγες είναι από αμίαντο.  
Παρακαλώ όπως τα στοιχεία δοθούν για κάθε προσφυγικό οικισμό ανά επαρχία 
ξεχωριστά. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.478, ημερομηνίας 20 
Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.478, ημερομηνίας 20.6.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.01.478 και ημερ. 21.11.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, σας ενημερώνω ότι η Κυβέρνηση και ειδικότερα το Υπουργείο 
Εσωτερικών, στα πλαίσια της ενίσχυσης των προσπαθειών διατήρησης της μνήμης 
όλων των κατεχόμενων περιοχών μας και όχι μόνο της Κερύνειας, αλλά και της 
σύνδεσης των προσφύγων με τον τόπο τους, παραχωρεί οικονομική βοήθεια με τις 
πιο κάτω μορφές: 

(α) 100% επιχορήγηση του ελλείμματος των προϋπολογισμών των κατεχόμενων 
∆ήμων, ποσό το οποίο ξεπερνά τα €4 εκ. ετησίως και καλύπτει, μεταξύ άλλων, 
την οργάνωση εκδηλώσεων και για διαφώτιση. 

(β) Επιχορήγηση, τις πλείστες φορές κατά 100%, εκδηλώσεων, συνεστιάσεων και 
άλλων δραστηριοτήτων που οργανώνουν κατεχόμενες κοινότητες. 

(γ) Επιχορήγηση λειτουργικών και άλλων εξόδων αθλητικών, χορευτικών και 
άλλων οργανωμένων προσφυγικών σωματείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.056, ημερομηνίας 

12 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.056 και ημερ. 12.9.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα σχετικά με την επένδυση με πέτρα των τοίχων 

κατά μήκος του κύριου δρόμου της Κοινότητας Χούλου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.056 και ημερ. 17.9.2007, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν 
προγραμματίζει στο παρόν στάδιο την επένδυση των τοίχων αντιστήριξης κατά μήκος 
του κυρίου δρόμου εντός της Κοινότητας Χούλου. 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι στους Προϋπολογισμούς του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων δεν περιλαμβάνονται πιστώσεις για τέτοιου είδους εξωραϊστικά έργα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.060, ημερομηνίας 
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12 Σεπτεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.060 και ημερ. 12.9.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα σχετικά με την κατασκευή του παρακαμπτήριου 

Χούλου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.060 και ημερ. 17.9.2007, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Παρακαμπτήριος Χούλου 

 Η κατασκευή του παρακαμπτηρίου Χούλου περιλαμβάνεται στους 
Προϋπολογισμούς του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων.  Στη φάση αυτή 
ετοιμάζεται μελέτη από ιδιώτες μελετητές.  Παράλληλα, έχει ήδη επιλεγεί η 
όδευση που θα ακολουθηθεί και τα σχετικά σχέδια έχουν σταλεί στις Υπηρεσίες 
και στο Κτηματολόγιο, τον Ιούνιο του 2007, για τις δικές τους 
μελέτες/απαλλοτριώσεις. 

(β) Συντήρηση στην είσοδο της Κοινότητας 

 Η συντήρηση του δρόμου στην είσοδο της Κοινότητας αφορά την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου, στην αρμοδιότητα της οποίας υπάγεται ο υφιστάμενος 
δρόμος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.197, ημερομηνίας 5 

Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.197, ημερομηνίας 5.11.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.197 και ημερ. 9.11.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα σας πληροφορώ ότι, για σκοπούς οικονομικής στήριξης των Αρχών 
Τοπικής ∆ιοίκησης (∆ήμων και Κοινοτήτων), στόχος της παρούσας Κυβέρνησης είναι 
η σταδιακή αύξηση της κρατικής χορηγίας που τους παραχωρείται μέχρι το ποσοστό 
του 4% των καθαρών εσόδων του Κρατικού Προϋπολογισμού και η παράλληλη 
δημιουργία τέτοιων συνθηκών και προϋποθέσεων ώστε να διασφαλίζεται στο μέγιστο 
βαθμό η οικονομική αυτοτέλεια των Αρχών αυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.227, ημερομηνίας 

21ης Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.227 και ημερ. 23.11.2007, του Βουλευτή κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χ” Γιάννη, σε σχέση με το Τμήμα Τροφοδοσίας των 
Κυπριακών Αερογραμμών και σας διαβιβάζεται η ακόλουθη απαντητική επιστολή του 
Προϊσταμένου Συντονισμού του Γραφείου Προέδρου και Εμπορικού 
Προγραμματισμού των Κυπριακών Αερογραμμών, στην οποία περιέχονται οι 
απαντήσεις της εταιρείας στα ερωτήματα που τέθηκαν και τα οποία αφορούν μόνο τις 
Κυπριακές Αερογραμμές: 
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 “Αναφορικά με τα ερωτήματα που έχει εγείρει ο βουλευτής του ∆ΗΣΥ κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννης και τα οποία μας έχει κοινοποιήσει η ∆ιεύθυνση του 
Υπουργείου σας με επιστολή ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2008 θα ήθελα να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Στο πλαίσιο του Σχεδίου Αναδιάρθρωσης της Εταιρείας με βάση το οποίο οι 
Κυπριακές Αερογραμμές εξασφάλισαν άδεια από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 
δανειοδότηση με κυβερνητική εγγύηση, αναλαμβάνοντας δέσμευση για υλοποίησή 
του, διατυπώνεται σαφέστατη υπόδειξη ως προς την ανάγκη αναζήτησης εταίρων για 
κοινοπραξίες σε τομείς όπως το Τμήμα Τροφοδοσίας και η Επίγεια Εξυπηρέτηση.  (Η 
σχετική πρόνοια περιλαμβάνεται στην Τρίτη Φάση εφαρμογής του Σχεδίου σελίδα 91 
παράγραφος 6.4. και επισυνάπτεται). 

 Για το θέμα της επίγειας εξυπηρέτησης οι Κυπριακές Αερογραμμές έχουν 
συγκροτήσει κοινοπραξία με την εταιρεία Swissport, εξασφαλίζοντας ήδη, όπως είναι 
γνωστό, την μία από τις δύο άδειες από την Hermes Airports, εφόσον προηγουμένως 
φρόντισαν να διασφαλίσουν πλήρως όλα τα δικαιώματα και ωφελήματα του 
προσωπικού που θα μεταφερθεί στην νέα Εταιρεία. 

 Για το Τμήμα Τροφοδοσίας δεν έχει ακόμη αποφασιστεί η συγκεκριμένη μορφή 
της σύμπραξης που θα επιδιωχθεί.  Ωστόσο, με δεδομένο το γεγονός ότι η υπόδειξη 
αυτή υπογραμμίζεται στο Σχέδιο Αναδιάρθρωσης της Εταιρείας, η ∆ιοίκηση και η 
∆ιεύθυνση της Εταιρείας, κρίνοντας ότι πρόκειται για ένα σωστικό μέτρο που θα 
συμβάλει σημαντικά στην μείωση των κόστων λειτουργίας και στην αύξηση των 
εσόδων, προτίθενται φέτος να προωθήσουν την υλοποίηση της. 

 Παρόλο που οι πρόνοιες του Σχεδίου Αναδιάρθρωσης είναι γνωστές στις 
Συντεχνίες, ο πρόεδρος της Εταιρείας ενημέρωσε τους εκπροσώπους τους για τις πιο 
πάνω προθέσεις της ∆ιοίκησης - ∆ιεύθυνσης σε κοινή συνάντηση που 
πραγματοποιήθηκε στις 27.12.2007.  Όταν θα υπάρξουν οποιεσδήποτε νέες εξελίξεις 
και θα συγκεκριμενοποιηθούν οι τελικές προσεγγίσεις της Εταιρείας επί του θέματος οι 
εκπρόσωποι των Συντεχνιών θα ενημερωθούν με πλήρη διαφάνεια.  Εξάλλου ο 
διάλογος με τις Συντεχνίες είναι συνεχής και ουδέποτε υπήρξε άρνηση από την 
∆ιοίκηση ή την ∆ιεύθυνση να γίνει οποιαδήποτε ενημέρωση όταν υπάρχει αντικείμενο 
για ενημέρωση. 

 Όπως και την περίπτωση του Τμήματος Επίγειας Εξυπηρέτησης, έτσι και για το 
Τμήμα Τροφοδοσίας το πρώτο μέλημα και προτεραιότητα της Εταιρείας πριν την 
σύμπηξη της όποιας συνεργασίας, θα είναι η δέσμευση του οποιουδήποτε 
μελλοντικού εταίρου μας στην πλήρη διασφάλιση των ωφελημάτων και δικαιωμάτων 
του προσωπικού. 

 Η μείωση των μισθών στις Κυπριακές Αερογραμμές είναι ένα καθολικό μέτρο 
που επηρεάζει όλο το προσωπικό και απορρέει από την εφαρμογή του Σχεδίου 
Αναδιάρθρωσης από το 2005.  Το μέτρο αυτό ήταν αναγκαίο για να μπορέσει η 
Εταιρεία να παρατείνει την λειτουργία της και να καταβάλει ύστατη προσπάθεια για 
επιβίωση. 

 Είμαστε πάντοτε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πληροφορίες.”.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.
 Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Aπριλίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.02.276, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.276 και ημ. 22 Ιανουαρίου 2008 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής με ημ. 1η 
Φεβρουαρίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.02.276 και ημ. 
22 Ιανουαρίου 2008 και σας διαβιβάζω πίνακα με το προκαταρκτικό χρονοδιάγραμμα 
υλοποίησης του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, έχοντας υπόψη τα 
μέχρι στιγμής δεδομένα.»   

Σημείωση: Tα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.297, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.297 ημερ. 4 Μαρτίου 2008 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.297 και ημερ. 11 
Μαρτίου 2008 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της εφαρμογής της περί Οργάνωσης του Χρόνου Εργασίας 
Νομοθεσίας στη δημόσια υπηρεσία έχει απασχολήσει κατ’ επανάληψη το Τμήμα 
Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το 
οποίο, για το σκοπό αυτό είχε και συναντήσεις με εκπροσώπους του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Υπουργείου Υγείας. 

 Επισημαίνεται ότι κατόπιν σχετικής συνεννόησης του Τμήματος Εργασιακών 
Σχέσεων με το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, το τελευταίο έχει εκδώσει 
σχετική εγκύκλιο, με την οποία επεξηγούνται αναλυτικά όλες οι πρόνοιες και 
υποχρεώσεις που πηγάζουν από τη σχετική νομοθεσία.  Αναμένονται οι απαντήσεις 
των διαφόρων Τμημάτων ώστε να καταστεί δυνατή η αξιολόγηση και εντοπισμός 
οποιωνδήποτε προβλημάτων που πιθανό να αντιμετωπίζουν συγκεκριμένα Τμήματα 
ή συγκεκριμένες κατηγορίες εργαζομένων στο δημόσιο τομέα. 

 Με τη λήψη και αξιολόγηση των σχετικών απαντήσεων, θα καταστεί δυνατή η 
τροχοδρόμηση των αναγκαίων μέτρων για να διασφαλιστεί η καθολική εφαρμογή του 
Νόμου στο δημόσιο τομέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.303, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.303, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να παραθέσω τα ακόλουθα: 

 Τεχνική Επιτροπή στην οποία συμμετέχουν διευθυντικά στελέχη τμημάτων του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Κέντρο Παραγωγικότητας, Τμήμα 
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Εργασιακών Σχέσεων, Τμήμα Εργασίας, Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
Μονάδα Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου και Ανώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο) και 
εκπρόσωποι της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων, του Συνδέσμου 
Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου, υπό την Προεδρία του ∆ιευθυντή του ΚΕΠΑ, 
επεξεργάζεται σχέδιο κατάρτισης/επιμόρφωσης εργαζομένων στην ξενοδοχειακή 
βιομηχανία κατά τη διάρκεια της χειμερινής περιόδου που οι ξενοδοχειακές μονάδες 
βρίσκονται σε αναστολή εργασιών. 

 Σημειώνεται ότι η Τεχνική Επιτροπή συστάθηκε με απόφαση του Εργατικού 
Συμβουλευτικού Σώματος και υποστηρίζεται από τους Κοινωνικούς Εταίρους με τους 
οποίους το θέμα συζητήθηκε και με τη συνεργασία των οποίων το θέμα τυγχάνει 
χειρισμού. 

 Στόχος είναι τα προγράμματα κατάρτισης να τεθούν σε εφαρμογή από τη 
χειμερινή περίοδο 2008-2009 και να καλύψουν το σύνολο των εργαζομένων που 
ευρίσκονται σε αναστολή εργασιών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με σχετική θεσμική ρύθμιση, που εφαρμόζεται για σειρά 
ετών από τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τυγχάνει της αποδοχής των 
κοινωνικών εταίρων, οι εργοδοτούμενοι σε επιχειρήσεις στην ξενοδοχειακή βιομηχανία 
που βρίσκονται σε προσωρινή αναστολή εργασιών κατά την περίοδο Νοεμβρίου-
Μαρτίου, λαμβάνουν επίδομα ανεργίας αλλά η υπηρεσία τους δεν διακόπτεται και 
θεωρείται συνεχής, δεδομένου ότι, ο εργοδότης συνεχίζει κατά την περίοδο αυτή να 
καταβάλλει μέρος (ποσοστό 2,8%) του μισθού τους. 

 Συνεπώς, οι υπάλληλοι τουριστικών επιχειρήσεων μπορούν να συμμετέχουν σε 
εγκεκριμένα από την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού σεμινάρια και 
προγράμματα κατάρτισης κατά την περίοδο προσωρινής αναστολής εργασιών με 
έγκριση του εργοδότη τους. 

 Σημειώνεται ότι, για να επωφεληθούν οι επιχειρήσεις και οι εργοδοτούμενοι 
τους από την επιχορήγηση της Αρχής, θα πρέπει οι εργοδότες να καταβάλουν μέρος 
της δαπάνης για συμμετοχή, που κυμαίνεται από 30% μέχρι 50% ανάλογα με το 
μέγεθος της επιχείρησης, σύμφωνα με τους ισχύοντες κανονισμούς για τις κρατικές 
ενισχύσεις. 

 Όσον αφορά τους άνεργους που δεν ανήκουν στην πιο πάνω κατηγορία, 
δηλαδή δεν διατηρείται η υπηρεσία τους στον εργοδότη, αυτοί δεν καταβάλλουν 
οποιαδήποτε συνεισφορά στην Αρχή, αλλά δύνανται να συμμετέχουν σε εγκεκριμένα 
προγράμματα της Αρχής που απευθύνονται σε ανέργους, όπως τα προγράμματα 
Ταχύρρυθμης Αρχικής Κατάρτισης και τα Συγχρηματοδοτούμενα Σχέδια από το 
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο, με βάση τους όρους των Σχεδίων της Αρχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.305, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2008, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.305, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κας Ρούλας Μαυρονικόλα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.305 ημερ. 11/3/2008 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος για Άτομα με Αυτισμό ή αυτιστικά χαρακτηριστικά 
λειτουργεί στη Λεμεσό το Κέντρο Παρέμβασης (Κέντρο Ημέρας και Θεραπευτικό 
Κέντρο), το οποίο επιχορηγείται στο πλαίσιο του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών.  Για το 
2006 ο Σύνδεσμος πήρε συνολική χορηγία ύψους £46.500 και για το 2007, συνολική 
χορηγία ύψους £47.000.  Επομένως, η χορηγία προς το Σύνδεσμο, δεν μειώθηκε. 

 Ο αναφερόμενος Σύνδεσμος προγραμματίζει να λειτουργήσει παρόμοιο 
πρόγραμμα και στη Λευκωσία, βρίσκεται δε σε εξέλιξη συνεργασία του με τα 
Υπουργεία Υγείας και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Για το σκοπό αυτό, ο 
Σύνδεσμος επιχορηγήθηκε από το κονδύλι των κρατικών χορηγιών του 2007, με το 
ποσό των £20.000, για να έχει τη δυνατότητα να προχωρήσει τις διαδικασίες 
υλοποίησης του δεύτερου Κέντρου μέχρι να δοθούν οι χορηγίες του 2008. 

 Οι οικονομικές ανάγκες των προγραμμάτων του Συνδέσμου θα μελετηθούν με 
την απαραίτητη κατανόηση και ευαισθησία και στο πλαίσιο του Προϋπολογισμού του 
2008, νοουμένου ότι θα υποβληθούν σχετικές αιτήσεις από το Σύνδεσμο που θα 
πληρούν τις πρόνοιες του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών για το 2008.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δε θα μπούμε σήμερα.  Μετά το Πάσχα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την Πέμπτη, 8 Μαΐου 
2008, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.282.2006) 

 2. Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2004.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.007.2004) 

 3. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.002-2007) 

 4. Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή 
Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.289-2007) 

 5. Ο περί των Κυπρίων Ευρωβουλευτών (Αποζημίωση 
και Συντάξεις) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.005-2008) 

 6. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.207-2007) 

 7. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.215-2007) 

 8. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.033-2008) 

 9. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του Σταθμού 
Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών 
Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά (Τέλη Απόρριψης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.115-2007) 

 10. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Aρ. 3) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.032-2008) 

 11. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος 
Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.180-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η στρατηγική διαχείρισης των υδάτων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Χρήστου Πουργουρίδη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.002-2008) 

 2. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από 
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 3. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 4. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 8. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 
ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική ένταξη 
της λειτουργίας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό κέντρο της 
πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού μέσω του 
διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
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και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 12. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού  
κ. Ελένης Θεοχάρους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 14. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ανάγκη 
συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 15. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θεοχάρους Ελένη Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής κ. Μάριου Καρογιάν για τις μαύρες επετείους 
του χουντικού πραξικοπήματος στην Ελλάδα την 21η Απριλίου 1967 και της 
γενοκτονίας των Αρμενίων, ομιλία του κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν για την επέτειο της 
γενοκτονίας των Αρμενίων και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των 
θυμάτων. 

2. Χαιρετισμός από τον Πρόεδρο του σώματος της παρουσίας στην αίθουσα της 
ολομέλειας του Αναπληρωτή Προέδρου της Βουλής των Κοινοτήτων Σερ Μάικλ 
Λορντ. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 
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4. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2007» και «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007» και ψήφισή τους σε νόμους, του 
πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και του δεύτερου με τον τίτλο «Ο περί 
∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων 
Πτηνών και Θηραμάτων (Χώροι Εξάσκησης και Εκπαίδευσης Κυνηγών) 
Κανονισμοί του 2008» και για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008», οι παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη, έγκριση των κανονισμών 
και ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008». 

6. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση 
από Πλοία) Νόμος του 2006», έπειτα από εισήγηση του κ. Νίκου Κατσουρίδη 
και τις παρατηρήσεις των κ. Ζαχαρία Κουλία και Γεώργιου Γεωργίου. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
(∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και 
«Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και 
στους Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. 
Νίκου Κατσουρίδη και Ρίκκου Ερωτοκρίτου και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων 
Εκτός Εμπορικού Καταστήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο 
περί της Σύναψης Καταναλωτικών Συμβάσεων εξ Αποστάσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή τους σε νόμους. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2005 Νόμου του 2005 Νόμος του 2007» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και 
έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 
(Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) Νόμος του 
2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ποικίλων Ουσιών στα Τρόφιμα 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 
Ύλες Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή 
τους. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου για την 
Υδατοπρομήθεια της Καθορισμένης Περιοχής του χωριού Σούνι-Ζανατζιά 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 
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15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού 
∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004» και απόφαση για αναβολή της, 
έπειτα από συζήτηση (Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, ∆. 
Συλλούρης, Α. Αγγελίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Γ. Περδίκης). 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας των ∆ικαιωμάτων των 
Εργοδοτουμένων σε Περίπτωση Αφερεγγυότητας του Εργοδότη 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος 
του 2008», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, 
Ν. Κατσουρίδης, Στ. Ευαγόρου, Α. Αγγελίδης, Ι. Νικολάου, Ά. Βότσης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Χρ. Στυλιανίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Κ. Χατζηγιάννη) και ψήφισή 
του σε νόμο. 

18. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Σχέδιο κατασκευής μονάδων αφαλάτωσης - Αίτημα της κοινότητας 
Μαθικολώνης για έγκριση δανείου για διαμόρφωση πλατείας - Αίτημα της 
κοινότητας Μαθικολώνης για κάλυψη των εξόδων εγγραφής αγροτικών δρόμων 
- Αίτημα της κοινότητας Φασούλλας για κάλυψη δαπάνης για ηλεκτροφωτισμό 
δρόμου - Αιτήματα/προβλήματα του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου 
- Αίτημα της κοινότητας Αψιούς για ετοιμασία σχεδίου ανάπλασης του κέντρου 
της κοινότητας - Αίτημα της κοινότητας Μαθικολώνης για οδική σύνδεση με τη 
Φασούλλα - Αίτημα για κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα 
Αψιούς - Αίτημα για επέκταση της οικιστικής και δημιουργία παραθεριστικής και 
γεωργικής ζώνης στην Αψιού - Αίτημα για δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στα 
Κάτω Πολεμίδια - Αίτημα δήμου Κάτω Πολεμιδιών για συνεισφορά της 
κυβέρνησης στις δαπάνες τοπιοτέχνησης γεφυρών - Απώλεια εισοδημάτων 
δήμου Κάτω Πολεμιδιών από τη μη είσπραξη κτηματικών φόρων και 
αντισταθμιστικά ωφελήματα - Αίτημα του δήμου Κάτω Πολεμιδιών για 
μετακίνηση της κτηνοτροφικής περιοχής - Αίτημα για ευθυγράμμιση-
διαπλάτυνση δρόμου στην κοινότητα Παλόδειας - Αίτημα για ενίσχυση της 
κοινότητας Παλόδειας με πυροσβεστικές αντλίες και ντεπόζιτα - Αίτημα για 
επέκταση των πολεοδομικών ζωνών στην κοινότητα Παλόδειας - Αίτημα για 
λήψη μέτρων για την ασφάλεια των κατοίκων της Παλόδειας από τη λειτουργία 
πεδίου βολής - Αίτημα για βελτίωση δρόμων, κατασκευή πεζοδρομίων και 
πεζοδρόμου στην κοινότητα Παλόδειας - Αίτημα για επίσπευση της 
κατασκευής/εγκατάστασης νέου αγωγού υδροδότησης από το Καλό Χωριό 
στην Παλόδεια - Οι παραβάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των 
πολιτικών ελευθεριών στο Θιβέτ και η στάση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - 
Αίτημα για οικονομική ενίσχυση της λειτουργίας του αρδευτικού συστήματος της 
κοινότητας Γεράσας - Αίτημα Γεράσας για διαχωρισμό χαλίτικης γης και 
παραχώρηση οικοπέδων σε νεαρά ζευγάρια - Αίτημα Γεράσας για κρατική 
οικονομική συνεισφορά για τη συλλογή των σκυβάλων - Aίτημα Γεράσας για 
επέκταση της οικιστικής ζώνης της κοινότητας - Αίτημα Γεράσας για 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για αποπεράτωση της εκκλησίας στην 
κοινότητα - Αίτημα του δήμου Γερμασόγειας για κατασκευή του Συνεδριακού 
Κέντρου εντός των δημοτικών του ορίων - Αίτημα του δήμου Γερμασόγειας για 
επιστροφή της περιοχής “∆ασούδι” στο δήμο - Αίτημα του δήμου Γερμασόγειας 
για διαγραφή τέλους για άντληση νερού από τον ποταμό Γερμασόγειας - Αίτημα 
δήμου Γερμασόγειας για συνεισφορά της κυβέρνησης στη δαπάνη κατασκευής  
κυματοθραυστών - Παρουσίαση στοιχείων αναφορικά με την ανέγερση 
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κυβερνητικών οικισμών - Aίτημα Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης 
Αναπήρων για αύξηση της χορηγίας στις οργανώσεις των αναπήρων - Αίτημα 
Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων για συμμετοχή των 
ατόμων με αναπηρίες στη λήψη αποφάσεων που τους αφορούν - Αίτημα 
Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων για σύσταση φορέα 
ενημέρωσης και στήριξης των δικαιωμάτων των αναπήρων - Αίτημα της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων για προγράμματα 
στήριξης των ατόμων με αναπηρία άνω των δεκαπέντε ετών - Αίτημα της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων για αύξηση των μηνιαίων 
επιδομάτων προς τα άτομα με αναπηρίες - Αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων για εκσυγχρονισμό των νόμων σε σχέση με τα 
δικαιώματα των ατόμων με αναπηρίες - Άδεια επέκτασης λατομείου στην 
κοινότητα Ξυλοφάγου - Οικονομική ενίσχυση των πληγέντων από τις πυρκαγιές 
γεωργών στις περιοχές Πελενδρίου και Αμιάντου - Ερωτήματα σε σχέση με την 
ανομβρία και την έλλειψη νερού - ∆ημιουργία αρχής ελέγχου τροφίμων - 
Προσφυγικά σπίτια με στέγες από αμίαντο.  

19. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα για αναβάθμιση της κρατικής βοήθειας των οργανωμένων συνόλων των 
προσφύγων Κερύνειας - Επένδυση τοίχων με πέτρα στη Χούλου - Κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου και συντήρηση δρόμου στη Χούλου - Αίτημα δήμου 
Λατσιών για αύξηση της κρατικής χορηγίας στους δήμους - Το Τμήμα 
Τροφοδοσίας των Κυπριακών Αερογραμμών - Χρονοδιάγραμμα εφαρμογής 
του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 - Οργάνωση των κατηγοριών του 
χρόνου εργασίας των γιατρών στη δημόσια υπηρεσία - ∆υνατότητα συμμετοχής 
τουριστικών υπαλλήλων σε σεμινάρια της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού - Μείωση κρατικής χορηγίας στο σύνδεσμο για άτομα με αυτισμό. 

 

 

 



 

 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 8ης Μαΐου 2008 

(Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ.) 

(Αρ. 25) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα  και Χριστός Ανέστη. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το φετινό Πάσχα η Κύπρος θρήνησε την απώλεια ενός σπουδαίου τέκνου της, 
ενός φλογερού πατριώτη, ενός μεγάλου δημιουργού, ενός αξιαγάπητου ανθρώπου. 

 Εκ μέρους όλων των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, ως ελάχιστο φόρο 
τιμής στο λαμπρό τέκνο της Κύπρου Μάριο Τόκα, καταθέτω στη σημερινή μας πρώτη 
συνεδρία μετά τον αδόκητο θάνατό του τα αισθήματα της οδύνης μας αλλά και της 
ευγνωμοσύνης μας για όσα πολλά και σπουδαία μάς πρόσφερε στα πενήντα τέσσερα 
χρόνια που πρόλαβε να ζήσει. 

 Τα έργα του, τα τραγούδια του θα μας συντροφεύουν πάντα.  Το ήθος του θα μας 
υποδεικνύει την ορθή στάση ζωής.  Η μεγάλη του καρδιά, το πλατύ του χαμόγελο, ο 
γλυκύτατος χαρακτήρας του θα είναι οδοδείκτες για μια ανώτερη συμπεριφορά. 

 Ο πατριωτισμός και η φιλοπατρία του ας οριοθετούν τις αντιστάσεις και τις 
αντοχές μας και ας μας κρατούν σε εγρήγορση στις επάλξεις του αγώνα για τη 
διεκδίκηση των δικαίων και των δικαιωμάτων μας. 
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 Ως ελάχιστο φόρο τιμής και ως οφειλή στο μεγάλο και λαμπρό δημιουργό η 
Βουλή των Αντιπροσώπων θα πρωτοστατήσει σε δραστηριότητες και ενέργειες που θα 
αναδεικνύουν το έργο και την προσφορά του και θα συντηρούν τη μνήμη του. 

 Μνημονεύοντας το Μάριο Τόκα θα σιγοψιθυρίζουμε τα τραγούδια του και συχνά 
θα τα επαναλαμβάνουμε και στις ώρες της παρέας και της ξεγνοιασιάς αλλά και στις 
ώρες του αγώνα και της απαντοχής που θα ακολουθήσουν. 

 Εκ μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων εκφράζω τη θλίψη και την οδύνη 
όλων των μελών της για τον αδόκητο θάνατο του Μάριου Τόκα και τα ειλικρινή μας 
συλλυπητήρια προς την οικογένειά του. 

 Η θλίψη και η οδύνη που φέρνει η φυσική απουσία του Μάριου Τόκα μετριάζονται 
από το πλούσιο και αδαπάνητο έργο που μας αφήνει, από το ασίγαστο πάθος του για 
τη μουσική, το ασυμβίβαστο πνεύμα του, τα αναπαλλοτρίωτα πιστεύω του, την 
αδιάπτωτη έγνοια του για την πατρίδα του, τη συνέπεια και την υπευθυνότητα που τον 
χαρακτήριζαν σε κάθε του δραστηριότητα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ελάχιστο φόρο τιμής στο μεγάλο απόντα σάς καλώ να τηρήσουμε ενός λεπτού 
σιγή στη μνήμη του. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία η μνήμη του. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα πλαίσια των εκδηλώσεων του φετινού Μαραθωνίου Αγάπης Αγνοουμένων, 
που άρχισαν στις 5 Μαΐου και ολοκληρώνονται την Κυριακή, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων τονίζει για μια ακόμα φορά την ανάγκη για την πλήρη διακρίβωση της 
τύχης όλων των αγνοουμένων. 

 Παράλληλα, η Βουλή εκφράζει την ειλικρινή συμπάθειά της στις τραγικά 
δοκιμαζόμενες οικογένειες των αγνοουμένων και επαναδηλώνει την αμέριστη 
συμπαράστασή της στον αγώνα τους για τη διακρίβωση της τύχης των προσφιλών τους 
προσώπων. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καλεί τα κοινοβούλια των μόνιμων και άλλων 
μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας, τη ∆ιεθνή ∆ιακοινοβουλευτική Ένωση, το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και την Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης να ασκήσουν κάθε δυνατή επιρροή στην Τουρκία, έτσι ώστε να συνεργαστεί 
προς υλοποίηση των σχετικών αποφάσεων και ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών για 
τη διακρίβωση της τύχης των αγνοουμένων και τον τερματισμό του δράματος των 
οικογενειών τους. 

 Σημειώνουμε με ικανοποίηση τη λειτουργία του ανθρωπολογικού εργαστηρίου και 
την πρόοδο που παρατηρείται στον τομέα των εκταφών, αλλά εκφράζουμε τις έντονες 
ανησυχίες μας για τη στασιμότητα που παρατηρείται στη διαδικασία για ταυτοποίηση 
των λειψάνων.  Γι’  αυτό το λόγο καλούμε όλους τους εμπλεκόμενους φορείς να λάβουν 
τάχιστα όλα τα ενδεικνυόμενα μέτρα. 

 Τέλος, επαναλαμβάνουμε ότι θεωρούμε την επίλυση του θέματος των 
αγνοουμένων πρωταρχικής σημασίας και σε συνεργασία με την κυβέρνηση θα 
εντείνουμε τις προσπάθειες, για να υποχρεωθεί η τουρκική πλευρά να συμμορφωθεί με 
την απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και να 
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συνεργαστεί για την αποτελεσματική διακρίβωση της τύχης ενός εκάστου των 
αγνοουμένων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο… 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα αγνοουμένων, που έχετε πει κάποια πράγματα, ως 
πρόεδρος της επιτροπής θεωρώ ότι μπορεί αυτή η δήλωση την οποία έχετε αναγνώσει 
να μετατραπεί σε ψήφισμα της Βουλής ως έχει. κάτι το οποίο γινόταν και στο παρελθόν 
και κάτι το οποίο θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί διεθνώς για βοήθεια στο θέμα των 
αγνοουμένων.   

 Γι’  αυτό εισηγούμαι στην ολομέλεια να εγκριθεί ως ψήφισμα η δήλωση την οποία 
ο Πρόεδρος έχει αναγνώσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση από τους συναδέλφους; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο:  Νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται 
αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα, «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) Νόμος του 
2006», αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες. 

 Το υπ’  αριθμόν 2 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί των 
Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004».  Η έκθεση 
έχει ήδη αναγνωσθεί σε προηγούμενη συνεδρίαση. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα να μεταφέρω τη θέση της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας στην 
ολομέλεια της Βουλής και να πω ότι εμείς θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου, όπως 
αυτή τελικώς έχει διαμορφωθεί από την επιτροπή Νομικών κατά πλειοψηφία.  
Θεωρούμε ότι το θέμα το οποίο μπαίνει μπροστά στην ολομέλεια είναι ένα θέμα θεσμικό 
και ένα θέμα δημιουργίας και, αν θέλετε, κατευθυντήριων γραμμών που πρέπει να δίνει 
η νομοθεσία προς τη δικαστική εξουσία και η δικαστική εξουσία με τη σειρά της να τηρεί 
αυτές τις κατευθυντήριες γραμμές.  Για μας τόσο τα κοινοβούλια όσο και η δικαστική 
εξουσία πρέπει να είναι τα μέσα μέσα από τα οποία να αναπτύσσεται η δημοκρατία και 
να δίνεται η δυνατότητα περαιτέρω προόδου της κοινωνίας.   

 Στην παρούσα περίπτωση ο συνταγματικός νομοθέτης θέλησε να δώσει ως 
έννομο συμφέρον το ενεστός ίδιον έννομο συμφέρον που κάποιος είχε σχετικά με μία 
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διοικητική πράξη, απόφαση ή παράλειψη.  Και από εκεί και πέρα το κατά πόσο υπήρχε 
αυτό το ενεστός συμφέρον και ο επηρεασμός ή η βλάβη σε αυτό το συμφέρον αφηνόταν 
να ερμηνευθεί από τα δικαστήρια.  Τι επιδιώκεται τώρα με αυτή την τροποποίηση;  Στις 
γενικές αρχές του διοικητικού δικαίου, που είναι ένας νόμος που θα πρέπει να διέπει τη 
φιλοσοφία τρόπου λειτουργίας της διοίκησης, ερχόμαστε να βάλουμε κάτι το οποίο εκ 
πρώτης όψεως δε θεωρείται ότι θα μπορούσε να μπει σε αυτό το νόμο.  Όμως το 
βάζουμε εδώ, γιατί ήταν, ενδεχόμενα, ο καταλληλότερος τόπος να μπει, εφόσον δεν 
υπήρχε οποιαδήποτε άλλη, σχετική με αυτά τα θέματα, νομοθεσία.  Αυτό είναι το ένα. 

 Το δεύτερο είναι το φιλοσοφικό ερώτημα που μπαίνει πάντοτε μπροστά στην 
κοινωνία και μπροστά στους νομικούς και μπροστά στο κάθε νομοθετικό σώμα.  Πρέπει 
όλα τα ζητήματα να ρυθμίζονται εξαντλητικά ή θα πρέπει και κάποια να αφήνονται με 
απλές κατευθυντήριες γραμμές, για να μπορεί να υπάρχει ευελιξία και ανάπτυξη;  Εμείς 
πάντοτε εννοούμε την προοδευτική ανάπτυξη.   

 Ή το άλλο ερώτημα που τίθεται:  Όταν διαφωνούμε με όποιες αποφάσεις βγάζει 
το Ανώτατο ∆ικαστήριο, εμείς πρέπει υποχρεωτικά να ερχόμαστε να νομοθετούμε κάτι 
διαφορετικό από εκείνο που αποφασίστηκε στο Ανώτατο ∆ικαστήριο;   

 Είναι ένα ερώτημα.  Αυτό το πράγμα είναι ορθό να γίνεται ή μήπως είναι 
παρέμβαση της νομοθετικής εξουσίας στη δικαστική εξουσία, κάτι το οποίο απαγορεύει 
το άρθρο 54 του συντάγματος και κάτι για το οποίο θα πρέπει να είμαστε ιδιαίτερα 
ευαίσθητοι, ενόσω υφίσταται το Κυπριακό άλυτο και ενόσω γίνεται και συζήτηση και 
ενόσω θέλουμε να παρουσιαστούμε ότι στην Κύπρο οι θεσμοί και οι τρεις εξουσίες 
λειτουργούν ορθά;  Τι γίνεται με αυτό το οποίο έχουμε σήμερα ενώπιόν μας και καλείται 
η ολομέλεια να ψηφίσει;  Επιδιώκεται η διατύπωση κάποιων εννοιών και κάποιων 
συμφερόντων.  Αυτή η διατύπωση, όπως έγινε παραδεκτό και στην επιτροπή, γι’  αυτό 
το θέμα ειδικά που ονομάζεται έννομο συμφέρον δεν μπορεί ποτέ να είναι εξαντλητική.  
Γι’  αυτό και τώρα που συζητούμε στην ολομέλεια, αλλά και μόλις θα σηκώσουμε το χέρι 
μας και θα ψηφίσουμε ή θα καταψηφίσουμε, αυτή η πρόταση που θα εγκριθεί ή δε θα 
εγκριθεί θα είναι ανεπαρκής, γιατί η κοινωνία προχωρεί.   

 Συνεπώς, αυτό που επιδιώκεται, δηλαδή η διεύρυνση εκείνων που μπορούν να 
προσφεύγουν στο Ανώτατο ∆ικαστήριο με νομική ρύθμιση, κατά την άποψή μας, δεν 
είναι ορθό να γίνεται με αυτό τον τρόπο, αλλά να αφήνεται στο δικαστήριο να κρίνει αν 
εκείνο το συμφέρον που επικαλείται κάποιος είναι τέτοιο που χρειάζεται ο έλεγχος της 
νομιμότητας από πλευράς Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και ταυτόχρονα η παρέμβαση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου για να προστατεύσει τον πολίτη.   

 Πού είναι όμως το κύριο ζήτημα για το οποίο ερχόμαστε τώρα να ψηφίσουμε και 
έγινε η συζήτηση για δύο χρόνια στην επιτροπή Νομικών;  Είναι στο ηθικό συμφέρον, 
όχι στο υλικό, το οποίο ήταν χειροπιαστό και μπορούσε να εντοπιστεί και να ερμηνευτεί.  
Όλη η συζήτηση και όλη η ιστορία που βρισκόμαστε εδώ στην ολομέλεια είναι για το 
ηθικό συμφέρον.  Και διερωτώμαι:  Το ηθικό συμφέρον είναι κάτι το οποίο μπορεί να 
ρυθμιστεί;  Είναι κάτι το οποίο μπορεί νόμος να το διαβλέψει, να το προβλέψει και να το 
καλύψει επαρκώς;  Ή θα πρέπει κάθε φορά αυτό το ηθικό συμφέρον να το ακούει 
εκείνος που έχει την αρμοδιότητα να το ακούσει και να κρίνει αν αυτό πρέπει να γίνει 
αποδεκτό ή αν δεν πρέπει να γίνει αποδεκτό;   

 Φοβούμαι ότι με τον τρόπο που γίνεται αυτή η ρύθμιση θα επέλθει μια μεγάλη 
αναστάτωση στον τρόπο λειτουργίας της διοίκησης. αλλά ιδιαίτερα μεγάλη αναστάτωση 
θα επέλθει στα αναπτυξιακά έργα.  Εδώ, σε αυτή τη Βουλή, κατατίθενται προτάσεις, 
όποτε ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό, ότι, όπου δεν έγινε η τάδε μελέτη, δεν πρέπει να 
εγκριθεί αυτό το αναπτυξιακό έργο.  Τώρα, με αυτές τις πρόνοιες αυτής της νομοθεσίας 
λέμε ότι εκείνος που το λέει αυτό εδώ στη Βουλή νομιμοποιείται να κάνει προσφυγή 
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ενάντια σε αυτή την απόφαση.  Και σας λέω και σας ερωτώ:  Ποιο έργο αναπτυξιακό δε 
θα έχει και από πεντακόσιες προσφυγές στο Ανώτατο ∆ικαστήριο με αυτή τη νομοθεσία 
που κάνουμε;  Θέλουμε να κάνουμε έργα ή δε θέλουμε να κάνουμε έργα σε αυτό τον 
τόπο;  Θέλουμε να προχωρήσει η κοινωνία ή δε θέλουμε να προχωρήσει η κοινωνία;   

 Υπάρχει ακόμα ένα ζήτημα το οποίο θα ήθελα να αναφέρω.  Στην παράγραφο 7 
της πρότασης γίνεται εισήγηση ότι εκείνοι που ζητούν κάτι και το παίρνουν από τη 
διοίκηση δε θα έχουν δικαίωμα να προσφύγουν.  Λογικό.  Αν εκείνο που πήραν αυτοί οι 
κάποιοι επηρεάζει το δικό μου ή το δικό σου ή το συμφέρον κάποιου άλλου γείτονα, 
εκείνος δε θα έχει δικαίωμα να προσφύγει;  Και γιατί δε θα έχει;  Είναι και αυτό ένα θέμα 
το οποίο πρέπει να δούμε. 

 Συνεπώς, αγαπητοί συνάδελφοι, κατά την άποψή μας, αυτή η νομοθεσία θα 
δημιουργήσει, αν ψηφιστεί, περισσότερα προβλήματα από εκείνα τα οποία η πρόταση 
επεδίωκε να επιλύσει.  Γι’  αυτό και εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα θα την 
καταψηφίσουμε.   

 Κλείνοντας και φεύγοντας από το βήμα, θα ήθελα να πω ότι δεν είναι ορθό να 
νομοθετούμε για θέματα για τα οποία έχουμε, ενδεχόμενα, κάποιο ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
ή μας αφορούν.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τέθηκε ένα βασικό ερώτημα από τον ευπαίδευτο συνάδελφο αναφορικά με την 
κατοχύρωση της δημοκρατίας.  Θα μπορούσε κάποιος να διερωτηθεί πώς μπορεί να 
κατοχυρώνεται η δημοκρατία, όταν η ασάφεια και η ανασφάλεια του δικαίου δεν 
επιτρέπει την εφαρμογή βασικών αρχών της δημοκρατίας, όπως, για παράδειγμα, την 
ισοπολιτεία ή την ισονομία ή τις ίσες ευκαιρίες και τη σαφή πρόσβαση στα δικαστήρια ή 
όπως, για παράδειγμα, την ίση μεταχείριση και τη σαφή προστασία του δικαιώματος του 
πολίτη έναντι της διοίκησης.  Έχω αναφέρει αυτές τις αρχές, γιατί με τον καθορισμό της 
έννοιας του έννομου συμφέροντος ουσιαστικά υλοποιούμε την πρόνοια του άρθρου 146 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με την οποία παρέχεται η δυνατότητα σε 
πρόσωπο νομικό ή φυσικό να προσφύγει στο δικαστήριο, για να προστατεύσει τα 
δικαιώματά του.  Γιατί, όπως είναι σήμερα διατυπωμένο και όπως ουσιαστικά έχει 
διαμορφωθεί μέσα από τη νομολογία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, η ασάφεια που 
υπάρχει δεν επιτρέπει στον πολίτη να αναγνωρίσει την  ύπαρξη του δικαιώματος αυτού, 
για να προσφύγει στο δικαστήριο και να αναζητήσει την προστασία των δικαιωμάτων 
του, αλλά επιτρέπει την αυθαιρεσία σε ορισμένες περιπτώσεις από πλευράς της 
εκτελεστικής εξουσίας ως διοίκησης, ως διοικητικό όργανο, που εκδίδει πράξεις οι 
οποίες έχουν συνέπειες θετικές ή αρνητικές προς τον πολίτη το διοικούμενο. 

 Το θέμα αυτό εντάχθηκε στη νομοθεσία για τις γενικές αρχές του διοικητικού 
δικαίου, στο Νόμο 158(Ι) του 1999, γιατί αποτελεί και αυτό μία αρχή βασική του 
διοικητικού δικαίου.  Συνεπώς, δεν είναι ξένο σώμα στη νομοθεσία στην οποία το 
εντάξαμε.  Αποτελεί ένα αναπόσπαστο μέρος αυτής της νομοθεσίας, η οποία ουσιαστικά 
στοχεύει να συμπληρώσει αυτό που έλειπε από τις αρχές, τις κατοχυρωμένες πια και 
νομοθετικά -όχι μόνο νομολογιακά- αρχές του διοικητικού δικαίου.  Τις αρχές δηλαδή με 
βάση τις οποίες απλά μπορεί ο πολίτης να αναζητήσει την προστασία των δικαιωμάτων 
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του από τη διοίκηση, είτε αυτή είναι τοπική αυτοδιοίκηση είτε αυτή είναι διοίκηση η οποία 
ασκείται στα πλαίσια της εκτελεστικής εξουσίας. 

 Ο καθορισμός ουσιαστικά της έννοιας του έννομου συμφέροντος επιχειρείται στα 
πλαίσια των αποδεκτών αρχών της νομολογίας και της νομικής θεωρίας όπως αυτή 
διατυπώνεται σε πολλά συγγράμματα καθηγητών.  Και δε σας αποκρύβω, γιατί ήμουν 
ένας από εκείνους οι οποίοι συμμετείχαν στην αναμόρφωση της πρότασης που είχε 
καταθέσει ο συνάδελφος κ. Αγγελίδης, είναι ακριβώς η διατύπωση η οποία 
καταγράφεται κατά λέξη και γράμμα στα συγγράμματα αυτών των ευπαίδευτων 
ακαδημαϊκών, οι οποίοι έχουν ενδιατρίψει ιδιαίτερα επί του θέματος αυτού. 

 Με τη ρύθμιση του έννομου συμφέροντος ουσιαστικά καθορίζονται τα κριτήρια με 
βάση τα οποία το δικαστήριο μπορεί να διαπιστώσει κατά πόσο κάποιος μπορεί να 
προσβάλει μια διοικητική πράξη ή παράλειψη με μια νομική ή πραγματική κατάσταση η 
οποία αναγνωρίζεται στο δίκαιο, όταν η προσβαλλόμενη αυτή πράξη ή παράλειψη έχει 
συνέπεια την πρόκληση ηθικής ή υλικής βλάβης.  Ουσιαστικά διευκρινίζεται με τη 
νομοθεσία αυτή ότι δεν είναι μόνο η υλική βλάβη που δημιουργεί έννομο συμφέρον, 
αλλά και η ηθική, που δεν έχει δηλαδή άμεση υλική συνέπεια που αυτή μπορεί να 
εκτιμάται σε χρήμα, που δε συνιστά δηλαδή περιουσιακή ζημιά, αλλά αφορά 
καταστάσεις που έχουν ηθική αξία για τον προσφεύγοντα, όπως, για παράδειγμα, τον 
κάτοικο ορισμένης περιοχής κατά την άδεια ίδρυσης και λειτουργίας βιομηχανίας σε 
τμήμα της περιοχής που έχει χαρακτηριστεί τόπος ιδιαίτερου φυσικού κάλλους. 

 Υπάρχει κανένα πρόβλημα, κύριε Κατσουρίδη, διότι ακούω σας να… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πάρα πολλά. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ωραία, να το συζητήσουμε. 

 Εδώ είμαστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είπαμε τίποτε! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Επειδή σας ακούω να συζητάτε έτσι εκεί μεταξύ σας και δεν είναι σωστό να μη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωράτε, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λοιπόν, θα προχωρήσω.  Ή, όπως, για παράδειγμα, εναντίον και πράξης 
κατασκευής δημόσιου έργου που έχει ως συνέπεια την υποβάθμιση του περιβάλλοντος 
ή της ποιότητας της ζωής ορισμένης περιοχής και των κατοίκων αυτής της περιοχής.  
Επιπρόσθετα, με τον καθορισμό της έννοιας του έννομου συμφέροντος διευκρινίζεται, 
κατά τρόπο πια σαφή, ότι τα νομικά πρόσωπα, εταιρείες, σωματεία, συντεχνίες, 
δύνανται να προσβάλλουν απόφαση, πράξη ή παράλειψη που αφορά τα ίδια, αλλά και 
που θίγουν συμφέροντα της ολότητας ή μέρους των μελών τους και τα οποία αυτά 
συμφέροντα στο καταστατικό τους προστατεύονται από αυτά τα νομικά πρόσωπα.   
∆ηλαδή, δεν περιορίζεται μόνο στις περιπτώσεις, όπως σήμερα αναγνωρίζεται από τη 
νομολογία, που η πράξη ή η παράλειψη αφορά τα ίδια τα νομικά πρόσωπα, αλλά 
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αφορά και την προστασία των συμφερόντων μελών τους, όπως, για παράδειγμα, τις  
συντεχνίες ή και άλλα οργανωμένα νομικά πρόσωπα τα οποία έχουν τη δυνατότητα να 
προστατεύουν τα συμφέροντα των μελών τους. 

 Με τις δύο αυτές βασικές ρυθμίσεις, δηλαδή της έννοιας του έννομου 
συμφέροντος και του καθορισμού της δυνατότητας προσφυγής στο δικαστήριο εναντίον 
διοικητικής πράξης από πρόσωπα, αποσαφηνίζεται πλήρως ένα θέμα για το οποίο 
υπάρχουν συγκρουόμενες απόψεις στη νομολογία του δικαστηρίου και του οποίου 
δυστυχώς η ασάφεια αυτή δεν επιτρέπει σε πολλούς πολίτες ακόμα και σήμερα να 
μπορούν να αναζητήσουν την προστασία των δικαιωμάτων τους.  Πιστεύω ότι οι 
απόψεις αυτές ανταποκρίνονται πλήρως στις σύγχρονες αντιλήψεις μιας κοινωνίας, 
στην οποία η διοίκηση επιβάλλεται να επιδεικνύει τον απαιτούμενο σεβασμό στο 
περιβάλλον, στην ποιότητα ζωής, στην υγεία των πολιτών της. 

 Άφησα να σχολιάσω όμως και την αναφορά του συναδέλφου -αν και αυτό σε 
κάποιο βαθμό μπορεί να το έχω συζητήσει με τα όσα έχω πει προηγουμένως- τον 
ισχυρισμό του περί της αναγκαιότητας αυτής της ρύθμισης, δηλαδή αν μπορεί 
ουσιαστικά από μόνη της η νομολογία εξελικτικά να αναμορφώνει και να καθορίζει ποιο 
είναι αυτό το έννομο συμφέρον.  Θέλω να επισημάνω ότι η άποψη αυτή αντανακλά  
γενικά το αν πραγματικά υπήρξε ανάγκη ρύθμισης των γενικών αρχών του διοικητικού 
δικαίου με πρόνοια νόμου, με νόμο.  Η αναγκαιότητα αυτή διαπιστώθηκε με την 
ομόφωνη ψήφιση του νόμου το 1999, όταν η Βουλή έκρινε ότι θα έπρεπε αυτές οι αρχές 
να κατοχυρωθούν διά νόμου και να μην ανατρέπονται από το δικαστήριο, είτε με τη μια 
απόφαση είτε με την άλλη απόφαση, και να εφαρμόζονται κατά τρόπο ενιαίο σε όλες τις 
περιπτώσεις. 

 Επιπρόσθετα, πιστεύω ότι η ρύθμιση αυτή είναι επιβεβλημένη, γιατί με την 
αποσαφήνιση της έννοιας του έννομου συμφέροντος προστατεύεται, όπως έχω πει, το 
συνταγματικό δικαίωμα του πολίτη να προσφύγει στο δικαστήριο, να αναζητήσει 
προστασία από πράξεις ή παραλείψεις κάποιων οργάνων, για τα οποία μάλιστα θα σας 
πω ότι πολλές φορές ως σώμα έχουμε τοποθετηθεί.  Και,  αν θέλετε, έτσι για να σας 
επισημάνω κάποια από αυτά, είναι η περίπτωση, για παράδειγμα, ενός λατομείου που 
λειτουργεί σε μια περιοχή που μπορεί να επηρεάζει την ποιότητα ζωής και το 
περιβάλλον μιας κοινότητας και των κατοίκων της.  Είναι οι περιπτώσεις λειτουργίας, για 
παράδειγμα, κάποιων μονάδων μεγάλης, θα έλεγα, οχληρίας μέσα σε μια περιοχή η 
οποία προστατεύεται είτε με νομοθεσίες, τις οποίες εμείς ψηφίζουμε, είτε ακόμα με 
πράξεις οι οποίες εκδίδονται από διοικητικά όργανα.  Παράδειγμα αποτελούν οι 
προστατευόμενες περιοχές του Ακάμα ή άλλες περιοχές τις οποίες έχουμε καθορίσει. 

 Η νομοθετική ρύθμιση καθιστά εφικτή και προσιτή τη δυνατότητα στα πρόσωπα 
που επηρεάζεται η ποιότητα ζωής, η υγεία, το περιβάλλον να προσφύγουν στο 
δικαστήριο και να εξεταστεί η νομιμότητα της έκδοσης αυτής της πράξης ή η νομιμότητα 
της παράλειψης ενός οργάνου να προχωρήσει σε μια συγκεκριμένη ενέργεια.  ∆εν 
πιστεύω ότι λειτουργεί περιοριστικά σε σχέση με το δικαίωμα του πολίτη, αλλά αντίθετα 
η ψήφιση αυτής της προτεινόμενης νομοθεσίας ουσιαστικά θα λειτουργήσει ευεργετικά 
τόσο προς τον πολίτη, αλλά και στη διοίκηση, η οποία πρέπει να λειτουργεί στη βάση 
κάποιων αρχών, γι’ αυτό εμείς τασσόμαστε υπέρ της ψήφισης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος.  ∆εν είμαι νομικός, αλλά πιστεύω ότι 
διαθέτω τον κοινό νου και θα παρακαλέσω όλους τους συναδέλφους να κρίνουν το 



 8

νομοσχέδιο με τον κοινό νου.  Εγώ, ακούγοντας την επιχειρηματολογία υπέρ του 
νομοσχεδίου, προβληματίζομαι σοβαρά -έστω και στην ηλικία που έφθασα- διά 
αλληλογραφίας να γίνω δικηγόρος, διότι αντιλαμβάνομαι ότι θα υπερπολλαπλασιαστούν 
οι υποθέσεις ενώπιον των δικαστηρίων. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ο Θεός να σε βοηθήσει, συνάδελφε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα είναι ότι ο Θεός δε θα βοηθήσει τον τόπο με αυτή τη νομοθεσία!  Απλώς, 
θα πλουτίσουν κάποιοι που θα έχουν πολύ περισσότερες υποθέσεις.  ∆εύτερο βασικό 
επιχείρημα: και τώρα δικαιούται ο πολίτης να προσφύγει στο δικαστήριο, και τώρα, και 
όχι να λέμε ότι δε δικαιούται.  Τρίτον, εγώ θέλω να σας διαβάσω, διότι εδώ είναι η ουσία, 
τι λέει το εδάφιο 4:  «Το έννομο συμφέρον αφορά κάθε πραγματική ή νομική κατάσταση 
που αναγνωρίζεται από το δίκαιο», δηλαδή, με τον κοινό νου που διαθέτω, είτε φυσικό 
πρόσωπο είτε νομικό, όπως μας εξηγήθηκε, είτε συντεχνία είτε κοινότητα είτε 
οποιονδήποτε, «από την οποία φυσικό ή νομικό πρόσωπο, βάσει ενός ειδικού δεσμού, 
αντλεί ωφέλεια η οποία θίγεται άμεσα ή έμμεσα», λέει, «από την προσβαλλόμενη 
απόφαση, πράξη ή παράλειψη με την οποία μεταβλήθηκε ή δε ρυθμίστηκε, με συνέπεια 
την πρόκληση υλικής ή ηθικής βλάβης σε αυτό». 

 Λοιπόν, θα το απλοποιήσω με το παράδειγμα του κ. Ιωνά Νικολάου για τον 
Ακάμα, τον οποίο ανέφερε. Αν τηρηθεί η ζώνη προστασίας, όπως ήταν ο αρχικός 
σχεδιασμός, δικαιούνται οι κάτοικοι να προσφύγουν, γιατί θίγεται το υλικό τους 
συμφέρον.  Αν δεν τηρηθεί, δικαιούνται να προσφύγουν οι περιβαλλοντιστές, για να 
προστατεύσουν το περιβάλλον.  Αν ένας δρόμος περάσει μέσα από το οικόπεδό μου, 
δικαιούμαι να προσφύγω, γιατί έχω υλική ζημιά.  Και αν τελικά δικαιωθώ και περάσει 
από το οικόπεδο του άλλου, θίγεται ο άλλος και προσφεύγει εκείνος.  Πέστε μου, σας 
παρακαλώ, με αυτή τη λογική πότε θα γίνει έργο;  Και ας αφήσουμε τα νομικίστικα!  Επί 
της ουσίας απλά θα πολλαπλασιαστεί η δουλειά των δικηγόρων και εμείς δεν μπορούμε 
να ψηφίσουμε κάτι τέτοιο.  Τουλάχιστον, εισηγούμαστε να αναβληθεί το θέμα και να το 
ξαναμελετήσουμε όλοι πάρα πολύ σοβαρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παραχωρεί τη θέση του σε εμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τεθεί σε ψηφοφορία για αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, πριν μιλήσουμε.  Είναι διαδικαστικό το θέμα. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας.  Εφόσον βρίσκομαι στο βήμα, θέλω να μιλήσω επί της 
διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Ερωτοκρίτου; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εγώ δεν ξέρω καμιά πρόνοια του κανονισμού της Βουλής που να επιτρέπει να 
μπει σε ψηφοφορία ζήτημα αναβολής, όταν ξεκίνησε συζήτηση επί της αρχής.  Αν 
προβλέπει κάτι τέτοιο ο κανονισμός… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έτυχε πολλές φορές, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έγινε πολλές φορές.  Ο κανονισμός δεν το επιτρέπει, κύριε Κατσουρίδη.  Και εγώ 
δε θα συμφωνήσω, εκτός αν ο Πρόεδρος μού εισηγηθεί, κατά παράβαση της πρόνοιας 
του κανονισμού, να κατέβω από το βήμα και να θέσει το θέμα σε ψηφοφορία.  Αλλά, 
επαναλαμβάνω, δεν υπάρχει κανονισμός που να λέει ότι, ενώ ξεκινά η συζήτηση και 
συζητούμε επί της αρχής, ιδιαίτερα μετά που μιλήσατε εσείς, κύριε Κατσουρίδη, δύναται 
κανείς να ζητά αναβολή, αφού μίλησαν προηγουμένως άλλοι δύο ομιλητές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η πρακτική συνιστά… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η πρακτική δεν ανατρέπει τον κανονισμό.  

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.  Νομίζω ότι θα είναι πρωτοφανές, αν γίνει κάτι 
τέτοιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επί αυτού του ειδικού θέματος θα έλεγα το εξής:  Απόφαση της Βουλής…  
Μπορεί να αποφασίσει διαφορετικά και να προχωρήσει, γιατί είναι απόφαση Βουλής.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είναι ρητή η αναφορά, νομίζω, στον κανονισμό ότι δε διακόπτεται η συζήτηση επί 
ενός θέματος που αρχίζει.  Και είναι ρητή αναφορά στον κανονισμό της Βουλής.  
Συνεπώς, δεν μπορούμε να τον ανατρέψουμε με οποιαδήποτε απόφαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τότε, κύριε Πρόεδρε, ρωτώ τους ίδιους συναδέλφους, που πολλές φορές 
ψηφίσαμε παρόμοια πράγματα, γιατί το έκαναν εν γνώσει τους.  Η πρακτική αποτελεί 
και δίκαιο και να μην περιπαιζόμαστε εδώ μεταξύ μας και όχι όπως βολεύει κάθε φορά 
τους νομικούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ προσωπικά, για να είμαι δίκαιος, δε θα θέσω σε ψηφοφορία το θέμα.  
Έχει αρχίσει η συζήτησή του.  Ο κανονισμός είναι σαφής.  Έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης 
ότι προηγουμένως είχαν συντελεστεί τέτοιου είδους ζητήματα και έχει δίκαιο να τα 
επικαλείται.  Όμως, νομίζω ότι είναι η ώρα να ακολουθήσουμε κάποιες διαδικασίες 
ομοιόμορφες, για να μην υπάρχουν τέτοιου είδους παλινδρομήσεις στο μέλλον. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα εγείρω ένα άλλο ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μου. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Υπάρχει μία πρόνοια η οποία υποχρεώνει εμάς τους βουλευτές, όταν 
συζητιούνται κάποια ζητήματα στα οποία με τον έναν ή τον άλλο τρόπο εμπλεκόμαστε, 
να το δηλώνουμε είτε στις επιτροπές είτε στην ολομέλεια.  Θέλω λοιπόν να υποβάλω το 
εξής απλό ερώτημα, παράκληση:  Τα ζητήματα τα οποία επιθυμούμε να ρυθμίσουμε 
έχουν κριθεί σε υποθέσεις του δικαστηρίου με τις οποίες είχαν σχέση συνάδελφοι;  Και 
αν ναι, σε πόσες περιπτώσεις; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπενθυμίζω τον ευπαίδευτο συνάδελφό μου ότι είναι εκτός του 
κανονισμού αυτά που λέει και αυτός.  Τα ζητήματα του συμφέροντος που γίνεται  
αναφορά οφείλεται να δηλώνονται με βάση τον κανονισμό πριν από την ψηφοφορία.  
Λοιπόν, δε φθάσαμε στο θέμα της ψηφοφορίας.  Αν ο κ. Κυπριανού έχει πρόβλημα με 
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αυτά και ξέρει συναδέλφους οι οποίοι εμπλέκονται, όταν θα γίνει η ψηφοφορία, να 
ζητήσει να δηλώσουν. 

 Παρακαλώ, να συνεχίσει η διαδικασία.  Αν έχω το λόγο, να βγω στο βήμα και ο 
κανονισμός είναι σαφής.  ∆ε θα κάνουμε νέο κανονισμό, επειδή θέλουν κάποιοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, έχω ξεκαθαρίσει τη θέση μου.  Γι’ αυτό το λόγο σας δίνω το 
λόγο να τοποθετηθείτε.  Θα μιλήσουν και άλλοι συνάδελφοι και στο τέλος θα μπει σε 
ψηφοφορία.  Έχετε το λόγο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα ξεκινήσω από το τελευταίο το οποίο έθιξε ο φίλος μου Άντρος Κυπριανού, όχι 
γιατί θέλω να μείνω στη διαδικασία την οποία ήγειρε και για την οποία ο Πρόεδρος έχει 
αποφασίσει τελεσίδικα, αλλά γιατί ήταν θέμα το οποίο ήγειρε και ο κ. Κατσουρίδης, ως 
ένα από τα επιχειρήματα, ότι δηλαδή,  εάν υπερψηφιστεί το συγκεκριμένο νομοθέτημα, 
θα υπερπολλαπλασιαστούν δήθεν οι υποθέσεις ενώπιον των δικαστηρίων και κάποιοι 
θα γίνουν πλούσιοι, υπονοώντας τους δικηγόρους.  Και βεβαίως στη συνέχεια ο κ. 
Κυπριανού έθιξε το θέμα ότι θα πρέπει να δηλωθεί το συμφέρον.  Πρώτα και πάνω από 
όλα, θα πρέπει να πω ότι είναι εκτός και πέρα από κάθε λογική αυτά που ισχυρίζεται η 
κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, που θεωρώ κατά τεκμήριο ότι 
εκπροσωπείται από τα όσα έχουν πει οι δύο προηγούμενοι συνάδελφοι, για τον εξής 
λόγο:  Εάν ψηφίζαμε οποιοδήποτε θέμα υγείας, θα έπρεπε οι γιατροί… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, με συγχωρείτε μισό λεπτό.  Θέλω να παρακαλέσω τους 
συναδέλφους από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, λίγο πιο 
ήρεμα, για να μπορούμε να ακούμε τι λέει ο συνάδελφος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είναι προβληματισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο προβληματισμός είναι ωραίος, όμως να μη δημιουργούμε θόρυβο, για να 
μπορεί ο κ. Ερωτοκρίτου και οι άλλοι συνάδελφοι να ακούμε αυτά που λέει. 

 Μάλιστα, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εάν ψηφίζαμε θέματα που αφορούν την υγεία, θα έπρεπε οι γιατροί μέλη της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, εάν με οποιαδήποτε λογική οποιουδήποτε συναδέλφου 
αυξάνεται η δουλειά τους γενικά ή απρόσωπα, να ευρίσκονται υπό κατηγορία, υπό 
στιγματισμό, ότι έχουν διαπλοκή, γιατί ψηφίζουν συγκεκριμένο νομοθέτημα το οποίο 
αφορά την υγεία και που συνεπαγόμενα, όπως το κατάλαβε ο κ. Κυπριανού 
προηγουμένως, αυξάνει τα εισοδήματά τους;  ∆εν είναι έτσι που εννοεί ο κανονισμός σε 
σχέση με το συμφέρον που πρέπει να δηλώνεται.  Και υπάρχει σωρεία αποφάσεων στα 
ζητήματα της κοινοβουλευτικής πρακτικής -όσοι θέλουν να διαβάσουν, στη βιβλιοθήκη 
της Βουλής υπάρχουν καθοδηγητικοί τόμοι οι οποίοι αφορούν την πρακτική και του 
ελληνικού κοινοβουλίου και του αγγλικού κοινοβουλίου- όταν ψηφίζεις νομοθέτημα ή 
λαμβάνεις μέρος σε ψηφοφορία που συγκεκριμένα ατομικά σε ευνοεί, θα πρέπει να το 
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δηλώσεις. όχι το επαγγελματικό σου σώμα γενικά και απρόσωπα, γιατί, αν ήταν έτσι, το 
ίδιο θα ίσχυε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Αβέρωφ, παρακαλώ!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …θα έπρεπε να ισχύει και για όσα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων είναι 
λογιστές, που θα έπρεπε ομοίως να απέχουν, για όσα μέλη της Βουλής των 
Αντιπροσώπων είναι αρχιτέκτονες, όταν ψηφίζουν πολεοδομικούς κανονισμούς, και 
ούτω καθεξής.  Εξάλλου, για να κλείσω το κεφάλαιο αυτό, θεωρώ τουλάχιστον 
αξιοκατάκριτο, με όλη την εκτίμηση και το σεβασμό σε αυτή την αίθουσα, να 
εκτοξεύονται ελαφρά τη καρδία αυτού του είδους αιχμές για ολόκληρη επαγγελματική 
τάξη συλλογικά. Επειδή τυγχάνει το θέμα να είναι νομικό, συζητήθηκε στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και βεβαίως, όπως όλοι γνωρίζουμε, ένας 
σεβαστός αριθμός των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων είναι νομικοί.  Εάν 
ξεκινήσουμε με αυτή τη λογική και με αυτή την προσέγγιση, λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά 
κρούω τον κώδωνα του κινδύνου ότι το επίπεδο ανταλλαγής επιχειρημάτων θα πέσει 
πάρα πολύ χαμηλά.  Συλλογικά, οι πολίτες που μας παρακολουθούν δε θα εκτιμούν 
ούτε τους δικηγόρους μέλη ούτε τους μη δικηγόρους μέλη, οι οποίοι θα κατηγορούν ο 
ένας τον άλλο μ’ αυτού του είδους τα αστήρικτα επιχειρήματα και το καταλαβαίνουμε 
όλοι ότι είναι αστήρικτα.   

 Έρχομαι τώρα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Θέλετε να υποβάλετε ερώτηση, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε θέλω.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ε, άμα δε θέλετε, θέλω να έχετε υπομονή και να με αφήσετε να τελειώσω!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το “όλοι μας” δε με καλύπτει εμένα τουλάχιστο, γι’ αυτό να το πεις για τον εαυτό 
σου.  Τι σημαίνει το «όλοι μας το αντιλαμβανόμαστε»;  Εμείς είμαστε τρελοί που το 
θέσαμε; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχω πει για το θέμα και με όλη την εκτίμηση και το σεβασμό προς την 
κοινοβουλευτική σας πείρα σάς προκαλώ, αν θέλετε, με την καλή έννοια, όταν τελειώσει 
η συζήτηση από την ολομέλεια, να πάμε να κοιτάξουμε μαζί, για να δείτε ότι το 
“συμφέρον” για το οποίο μιλά ο κανονισμός δεν είναι συμφέρον όπως το καταλαβαίνετε 
εσύ προσωπικά, αγαπητέ κύριε Κατσουρίδη, και ο κ. Άντρος Κυπριανού.  Λοιπόν, άστε 
με να τελειώσω! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Θα σου απαντήσω μετά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχω ακούσει τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου να προβληματίζεται αναφορικά με τα 
εξής: Πρώτον, πού θα έπρεπε να μπει αυτός ο νόμος;  Είναι ένας από τους λόγους της 
ένστασής τους.  ∆ε νομίζω αυτό να είναι λόγος, επειδή μπήκε στο κεντρικό νομοθέτημα 
που υπάρχει -το μοναδικό μετά το σύνταγμα για τις γενικές αρχές του διοικητικού 
δικαίου- να λέμε ότι δεν είναι σωστός ο τόπος του και σε μια τέτοια περίπτωση είναι ένα 
από τα μειονεκτήματα.   

 ∆εύτερον, εγώ ειλικρινά δεν έχω καταλάβει, αν και είμαι και εγώ δικηγόρος, ότι η 
νομοθεσία αυτή στοχεύει να ποδηγετήσει με οποιοδήποτε τρόπο το Ανώτατο 
∆ικαστήριο.  Χωρίς να θέλω να εμπλακώ στα νομικά…  Το έχω πει πάρα πολλές φορές, 
από το βήμα αυτό πρέπει να μιλούμε πολιτικά και εγώ θα μιλήσω πολιτικά πρώτα.  Το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο έχει αναγνωρίσει σε κάποιες περιπτώσεις με την ισχύουσα μέχρι 
σήμερα  νομοθεσία και την πρόνοια του άρθρου 146 του συντάγματος ότι μπορεί να 
υπάρξει ηθικό συμφέρον.  Όταν λέμε “ηθικό συμφέρον” εννοούμε ένα συμφέρον το 
οποίο να έχει τα ιδιαίτερα εκείνα χαρακτηριστικά τα οποία να μην είναι αυστηρώς 
περιουσιακά ή να απολήγουν σε υλική ζημιά.  Από την άλλη πλευρά όμως, ουδέποτε το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο γνωμοδότησε ότι η προϋπόθεση που απαιτείται, για να αποδεχτεί 
την ύπαρξη του ηθικού συμφέροντος, δυνατό να είναι σε σχέση με τη βλάβη και την 
ηθική βλάβη.  Και τις περισσότερες φορές που απέρριψε τις οποιεσδήποτε προσφυγές 
ενώπιόν του, το Ανώτατο ∆ικαστήριο δεν τις απέρριψε, επειδή το συμφέρον ήταν ηθικό.  
Τις απέρριψε, επειδή η βλάβη ήταν ηθική.  Άρα, το νομοθέτημα έρχεται και προτείνει 
πολύ ορθά, για να ξεκαθαρίσει το θέμα, ότι όποιος υφίσταται ηθική βλάβη, όπως 
καθορίζεται στο νόμο, θα δικαιούται να πάει ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.   

 Για να το ξεκαθαρίσουμε, είναι αναχρονισμός ή είναι εκσυγχρονισμός;  Είναι 
εκσυγχρονισμός.  Γιατί;  Γιατί απλούστατα στο εξωτερικό αυτή η ιστορία του ηθικού 
έννομου συμφέροντος και της ηθικής βλάβης συνδέεται, αν ανοίξετε τα βιβλία στα οποία 
έκαμε αναφορά ο κ. Ιωνάς Νικολάου, θα δείτε ότι συνδέεται πάντα με τη συλλογική 
αγωγή, με το “collective records”, όπως ονομάζεται στα αγγλικά, δηλαδή ότι πολλοί 
πολίτες που θεωρούν ότι θίγονται τα συμφέροντα αυτά “τα ηθικά”, όπως τα έχουμε 
προσδιορίσει προηγουμένως και δε θα τα επαναλάβω, μπορούν να πηγαίνουν 
συλλογικά ενώπιον του δικαστηρίου και να λένε:  «Ένα μεταλλείο επηρεάζει και 
επιβαρύνει το περιβάλλον.  ∆εν επιβαρύνει το σπίτι μου μόνο.  ∆εν έχω ανάγκη να 
αποδείξω ότι έχω υποστεί συγκεκριμένη υλική ζημιά».  Μαζί με άλλους δέκα κατοίκους 
του χωριού ή μια οργάνωση η οποία ενεργεί ως “ενεργοί πολίτες” και θέλει να 
προστατέψει το χωριό ή την περιοχή παίρνουμε το λατομείο στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, 
χωρίς να έχει αποδειχτεί οποιαδήποτε ζημιά, απλώς και μόνο γιατί θεωρείται ότι 
υπάρχει επιβάρυνση του περιβάλλοντος.  Όλα αυτά δεν μπορούσαν να γίνουν 
προηγουμένως.   

 Στο εξωτερικό οι αγωγές αυτές είναι αναχρονισμός ή είναι εκσυγχρονισμός;  
Νομίζω ότι είναι εκσυγχρονισμός.  Απλώς και μόνο παρακολουθώντας ομάδες πολιτών 
στην Αμερική και στην Ευρώπη που οδήγησαν ενώπιον των δικαστηρίων ολόκληρους 
οικονομικούς κολοσσούς, υποχρεώνοντάς τους να απέχουν από τη μόλυνση του 
περιβάλλοντος ή να απέχουν από επεμβάσεις οι οποίες επηρέαζαν την ποιότητα ζωής 
των πολιτών ανεξάρτητα από την απόδειξη περιουσιακής βλάβης ή ζημιάς, αρκεί να 
αναλογιστούμε μόνο αυτό και να πούμε ότι είναι εκσυγχρονισμός.   

 Έχω ακούσει ότι θα εμποδίζεται η διενέργεια έργων και μάλιστα το έχω ακούσει 
από το φίλο μου τον Αριστοφάνη Γεωργίου, ο οποίος είναι και αυτός δικηγόρος.  Μα 
καλά, πότε σε αυτή την πολιτεία, είτε όταν έγιναν απαλλοτριώσεις με την παρούσα 



 14

νομοθεσία είτε όταν θα γίνουν με αυτήν που θα ψηφίσουμε, θα μπορεί οποιοσδήποτε να 
πηγαίνει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και να λέει: «Εγώ έχω ηθικό έννομο συμφέρον και 
προσβάλλω την απαλλοτρίωση.»;  ∆ε θα γίνεται κάτι τέτοιο!  ∆εν είχε καμία σχέση η 
νομοθεσία αυτή με την ακύρωση των έργων που ισχυρίστηκαν οι ομιλητές 
προηγουμένως.  Τα έργα, αν θα ακυρωθούν, θα ακυρωθούν για άλλους λόγους που 
ισχύουν με βάση νομοθεσία και κανονισμούς που έχουν ισχύ από την ίδρυση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και δε θα ακυρωθούν, που είναι εξαιρετικά δύσκολο ούτως ή 
άλλως, με αυτό το νόμο.  Αυτός ο νόμος δεν μπορεί ποτέ να χρησιμοποιηθεί, για να 
ακυρωθεί οποιοδήποτε έργο, είτε έργο ανάπτυξης είτε έργο το οποίο στοχεύει στην 
εξυπηρέτηση της κοινής ωφελείας.   

 Πέραν τούτου, βάλλοντας τα πράγματα κάτω, και αν ακόμα κάποιος θα ήθελε να 
κρίνει με αυτό το νόμο την ηθική βλάβη, το ηθικό συμφέρον και την ηθική ζημιά που θα 
καλείται να προσμετρήσει το δικαστήριο, δε θα καλείται να την προσμετρήσει μόνο σε 
σχέση με αυτούς που  προσφεύγουν, αλλά θα καλείται να την προσμετρήσει σε σχέση 
με το γενικότερο ηθικό συμφέρον.  Αν το γενικότερο ηθικό συμφέρον, δηλαδή του λαού 
του τόπου που δεν είναι από αυτούς που προσφεύγουν, είναι ισχυρότερο και βαρύτερο 
από αυτών που προσφεύγουν, τότε δεν υπάρχει λόγος να ακυρωθεί οποιοδήποτε έργο.  
Εάν βεβαίως δεν είναι ισχυρότερο, τότε θα αποφασίσει το δικαστήριο. 

 Εγώ θέλω να πω το εξής και τελειώνω: Η νομοθεσία αυτή αποτελεί 
εκσυγχρονισμό. Η νομοθεσία αυτή αποτελεί ένα βήμα παραπέρα ουσιαστικό για το 
βάθεμα και το πλάτεμα μιας δημοκρατίας την οποία έχουν ανάγκη οι πολίτες 
περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη φορά, ενόψει του ότι η πολιτεία, ο διοικητικός, ο 
κρατικός μηχανισμός αποδεικνύεται χρόνο με το χρόνο, μήνα με το μήνα περισσότερο 
ανάλγητος και περισσότερο αδιάφορος.  Και δεν έχει σχέση με την κυβέρνηση που 
κυβερνά αυτό που λέω, ο κρατικός μηχανισμός είναι πάντα εκεί σε σχέση με τα αιτήματα 
και τις διεκδικήσεις των πολιτών,  ανεξάρτητα από την κυβέρνηση που κυβερνά. 

 Είμαστε θεματοφύλακες των δικαιωμάτων των πολιτών ως Βουλή των 
Αντιπροσώπων;  Το ερώτημα είναι ρητορικό.  Είμαστε θεματοφύλακες.  Γιατί, όταν θα 
δώσουμε αυτό το δικαίωμα, το βαθύτατα δημοκρατικό, το δραστικό, το σημαντικό και το 
ουσιαστικό με επιχειρήματα αυτού του είδους, ενδεχομένως κάποιοι να μη θέλουμε να 
το δώσουμε.  Εμείς θέλουμε να το δώσουμε, γιατί οι πολίτες αυτής της χώρας το αξίζουν, 
το δικαιούνται και πρέπει να τους το δώσουμε, για να το ασκήσουν εκσυγχρονιστικά, 
όπως γίνεται σε όλες τις χώρες της Ευρώπης και βεβαίως στις πολιτείες της Αμερικής. 

 Ευχαριστώ.        

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να σας ρωτήσω κάτι διαδικαστικό.  Επειδή έψαξα, διάβαζα, όση ώρα μιλούσε ο 
συνάδελφος, τον κανονισμό, δε βρήκα -μπορεί να είναι λάθος μου, παράλειψή μου, ας 
με πληροφορήσει κάποιος- κάπου που να λέει ότι δεν επιτρέπεται η αναβολή ή η αίτηση 
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για αναβολή, μετά που θα ξεκινήσει η συζήτηση.  Στις επιτροπές, ναι.  Στην ολομέλεια, 
δεν το βρήκα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αποφασίστηκε τούτο, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε παρακαλώ πολύ, κύριε!  Αποφασίστηκε, επειδή είπατε «το προνοεί ο 
κανονισμός».  Πού το προνοεί; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη... 

 Ζητώ να πάρω το λόγο, να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πού το προνοεί; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ παρακαλώ -και ο κ. Κατσουρίδης είναι ο πρώτος ο οποίος 
κόπτεται για την εφαρμογή του κανονισμού- να μη δοθεί απάντηση στο ερώτημα του κ. 
Κατσουρίδη.  Για ποιο λόγο;  ∆ιότι η ολομέλεια δεν είναι βήμα, για να υποβάλλουμε 
ερωτήματα στον Πρόεδρο.  Όταν έκαμε το αίτημά του, το αίτημά του απερρίφθη από το 
προεδρείο, αφού άκουσε τα εκατέρωθεν επιχειρήματα και είπε «εγώ δε θα διακόψω τη 
διαδικασία».  Θα υποβάλουμε τώρα ερώτημα, για να πάρουμε απάντηση αν ήταν ορθή 
η διακοπή ή όχι;  Εγώ ενίσταμαι σ’ αυτή τη διαδικασία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τη διαδικασία την καθορίζει η ολομέλεια του σώματος και 
επομένως...  Βεβαίως, πάντα σε θέματα ρύθμισης, τον πρώτο και τελευταίο λόγο έχει ο 
Πρόεδρος, αλλά τη διαδικασία την καθορίζει η ολομέλεια του σώματος.   

 Επειδή το θέμα έχει πάρει διαστάσεις και είναι προς το συμφέρον του σώματος 
το θέμα να αναβληθεί για μια εβδομάδα, ανεξάρτητα από το αν ο κανονισμός το προνοεί, 
όπως ο Πρόεδρος το έχει πει, η δική μας παράκληση, για να προστατευθεί το κύρος του 
σώματος αυτού, λόγω των διαστάσεων που έχει πάρει η συζήτηση με τις δηλώσεις που 
έχουν γίνει, χωρίς εμείς να υιοθετούμε ότι από αυτή τη νομοθεσία εξυπηρετούνται 
οποιαδήποτε συμφέροντα δικηγόρων...  ∆ιότι, απλούστατα, η νομοθεσία αυτή διευρύνει 
τον κύκλο των ανθρώπων που μπορούν να ζητήσουν έλεγχο της νομιμότητας.  Αυτό 
κάνει η νομοθεσία.  Αν προηγουμένως μπορούσαν να ζητήσουν έλεγχο της νομιμότητας 
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εκατόν άνθρωποι που ήταν οι ιδιοκτήτες της γης που επηρεαζόταν, τώρα θα μπορούν 
να το ζητήσουν ενδεχομένως εκατό δέκα, να περιληφθούν σε αυτούς και δέκα άνθρωποι 
που μπορεί να είναι οργανισμοί για περιβαλλοντικά θέματα, να είναι οργανισμοί 
προστασίας ασθενών, αν είναι θέμα που αφορά τους ασθενείς, να είναι οργανώσεις που 
αφορούν τους φιλόζωους, αν είναι θέματα που αφορούν τα ζώα.   

 Εντούτοις, νομίζω ότι ο καλύτερος τρόπος είναι να αναβληθεί για μια εβδομάδα 
το θέμα, να δοθεί ο χρόνος να προβληματιστούν όλες οι πλευρές με βάση τα όσα έχουν 
ακουστεί στην αίθουσα της ολομέλειας και να το δούμε την ερχόμενη Πέμπτη με καθαρό 
μυαλό και λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα έχουν λεχθεί.  Εμείς, ως κοινοβουλευτική 
ομάδα, παρ’ όλο που πήραμε απόφαση να ταχθούμε υπέρ της πρότασης νόμου, είμεθα 
έτοιμοι να επανεξετάσουμε το όλο θέμα με βάση τα όσα έχουν θέσει κάποιοι βουλευτές 
του ΑΚΕΛ.   

 Παρακαλούμε, επομένως, θερμά τον Πρόεδρο, ανεξάρτητα αν αισθάνεται ότι 
εφαρμόζει αυστηρά τον κανονισμό... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μα, ποιο κανονισμό, κύριε Πουργουρίδη;  ∆ε λέει έτσι πράγμα ο κανονισμός! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, το κατά πόσο υπάρχει τέτοιος κανονισμός ή όχι, δε θα το 
συζητήσουμε αυτή τη στιγμή.  Λέμε εμείς, ως κοινοβουλευτική ομάδα:  Είτε υπάρχει 
κανονισμός που το ρυθμίζει ρητά είτε όχι, η Βουλή είναι κυρίαρχο σώμα, μπορεί να 
πάρει απόφαση να αναβάλει τη συνεδρία.  ∆εν έχει κανέναν να μας εμποδίσει και το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο είπε ότι είμεθα κυρίαρχοι στο να ρυθμίζουμε τη διαδικασία μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι αρκετό να λέει ο κ. Πουργουρίδης ότι δε συμφωνεί με 
αναφορές σε σχέση με πλουτισμό δικηγόρων.  Για να αναβληθεί η σημερινή συζήτηση 
για την άλλη Πέμπτη, θα πρέπει να αποσυρθούν και να γίνει απολογία γι’ αυτά που 
έχουν λεχθεί.  Έχουν πλήξει κατά τρόπο ανεπανόρθωτο… Υπό την προεδρία 
βουλευτού του ΑΚΕΛ για δύο χρόνια προσπαθούσε αυτή η Βουλή να δημιουργήσει ένα 
νόμο, ο οποίος ήταν όχι κρύσταλλο μόνο, ήταν η μεγαλύτερη τομή δικαίου που έγινε 
ποτέ στην κυπριακή νομοθεσία!  Και αν διαβάσει κανένας το ιστορικό...  Και το ξέρω 
διότι, κατά καλή τύχη, μου έχει επιτραπεί, με την έγκριση του κ. Χριστόφια, ενόσω ήταν 
Πρόεδρος -εσείς το ξέρετε επίσης, κύριε Πρόεδρε- να ετοιμάσω μια εργασία της Βουλής 
γι’ αυτό το πράγμα και είναι έτοιμη και περιμένει την παρουσίαση.  Αν διαβάσει κανένας 
λοιπόν το ιστορικό του πώς προέκυψε, θα δει ότι η κωδικοποίηση που υπάρχει 
επέβαλλε αυτή τη βελτίωση όχι μόνο ως εκσυγχρονισμό, αλλά διότι η κωδικοποίηση 
που έγινε ήταν αρχών δικαίου που έχει αποφασίσει το δικαστήριο.  Από την ώρα που το 
δικαστήριο έχει αποφασίσει για το ηθικό έννομο συμφέρον, ήταν το τέλος της ιστορίας.  
Όχι να αναζητούμε “μάγους” ή κάποιους άλλους οι οποίοι έρχονται να παραπλανήσουν 
το σώμα, για να εξασφαλίσουν πολλαπλότητα υποθέσεων!   

 Παράλληλα -και τελειώνω- είμαστε και ανακόλουθοι για τον εξής απλούστατο 
λόγο:  Έχουμε ψηφίσει ήδη νομοθεσία η οποία λέει στα μεγάλα έργα -για τα οποία 
σήμερα θυμηθήκαμε ότι μπορεί να μην επιτρέπουμε τη διασφάλιση της εκτέλεσής τους- 
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να είναι ακόμα δυνατή η δημόσια ακρόαση και συζήτηση πριν την προώθηση.  Σκεφτείτε 
το δικαίωμα που δόθηκε στον απλό πολίτη ήδη διά της νομοθεσίας, που είναι και 
ευρωπαϊκή και την οποία βέβαια ο αγαπητός συνάδελφος την ξέρει καλύτερα ίσως και 
από εμένα.  Και εδώ τι ερχόμαστε να πούμε;  Για κάτι το οποίο έχει ήδη ως νομολογία 
καθιερωθεί αναζητούμε συνέπειες και άλλες σκέψεις. Είναι εκπληκτικό!   

 Εμείς θα επιμένουμε λοιπόν ότι, αν δεν υπάρξει απολογία και απόσυρση αυτής 
της δήλωσης, δε θα δεχθούμε την αναβολή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν είπαμε ότι κάποιος απ’ εδώ -και ορθά απαντήθηκε 
από τον κ. Ερωτοκρίτου- έχει συμφέρον να πλουτίσει.  Εγώ είπα ότι θα 
πολλαπλασιαστούν οι υποθέσεις και, κατ’ επέκταση, για το σύνολο των δικηγόρων θα 
πολλαπλασιαστούν και τα εισοδήματα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆εύτερον, επειδή εδώ εγώ κλείνω δεκαοκτώ χρόνια στη Βουλή και παρ’ όλη τη 
δήλωση σεβασμού του συναδέλφου κ. Ερωτοκρίτου, με παρουσίασε περίπου ως 
άνθρωπο που δε γνωρίζει τον κανονισμό και μου είπε ότι η ολομέλεια δεν είναι 
σεμινάριο, για να ρωτώ να μαθαίνω.  Ο κανονισμός είναι σαφέστατος και λέει στο άρθρο 
31 «δύναται να αναβληθεί».  Πουθενά δε λέει ότι, επειδή ξεκίνησε, δεν επιτρέπεται 
αναβολή.  Ο Πρόεδρος -που σέβομαι αυτό που είπε- το είπε στη βάση της δήλωσης ότι 
ο κανονισμός το απαγορεύει.  ∆εν το απαγορεύει!  Το αντίθετο, ρητά λέει: «Αναβολή 
συζητήσεως θέματος της ημερησίας διατάξεως.  Συζήτηση αναφερόμενη σε οιονδήποτε 
θέμα της ημερησίας διατάξεως δύναται να αναβληθεί για την επόμενη συνεδρία της 
Βουλής τη αιτήσει της πλειοψηφίας των παρόντων κατά τη συνεδρίαση βουλευτών.».  
∆ε λέει ούτε πριν ούτε κατά ούτε μετά την έναρξη της συζήτησης!   

 Λοιπόν, δεν είναι όμως εδώ η ουσία του θέματος.  Η ουσία του θέματος είναι ότι, 
όταν υπάρχουν θέματα -κατά τη γνώμη μας- για τα οποία έστω και τη δωδεκάτη 
εγείρονται ζητήματα σοβαρά που αφορούν την ανάπτυξη στον τόπο, σωστά μέχρι τώρα 
η Βουλή είχε την πρακτική να προχωρεί σε αναβολή.  Το ζητούμενο δεν είναι ποιος θα 
δικαιωθεί.  Το ζητούμενο είναι να κάνουμε το καλύτερο δυνατό υπό τις περιστάσεις.  
Είναι ντροπή δηλαδή να παραδεχτούμε ότι -και ως σύνολο, και οι πενήντα έξι- στο 
δώδεκα παρά ένα μπορεί να κάνουμε λάθος και να το ξανασκεφτούμε;   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ντροπή δεν είναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία!  Κατά συνέπεια... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα είναι ότι μπορούσε να γίνει το αίτημα αναβολής έγκαιρα, χωρίς τους 
χαρακτηρισμούς.  Και αν θέλετε να θυμηθείτε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 ...αν κάποιος που δαμαί, σε τούτη την ολομέλεια, αλλά και στις επιτροπές, 
δηλώνει, όταν είναι δικηγόρος σε νομικό πρόσωπο δημοσίου δικαίου, είμαι εγώ και 
υπάρχουν τα πρακτικά.  Άρα λοιπόν, μην ξεκινάτε να λέτε όσα έχετε πει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν ξεκινήσαμε, κύριε Αγγελίδη... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ...περισσότερο από εκείνα που είπε ο κ. Κυπριανού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν ελέχθη... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άντρο Κυπριανού) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ!  Κύριε Κυπριανού, σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν ελέχθη για συνάδελφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, προχωρήστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ρώτησε ο κ. Ερωτοκρίτου -και σωστά- αν αφορά τους γιατρούς, σωστό.  Και αν 
αφορά τους οικονομολόγους, όπως εμένα, και πάλι σωστό.  ∆ηλαδή υπάρχουν 
νομοθεσίες που πολλαπλασιάζουν τη δουλειά.  Αυτό δε σημαίνει ότι την προτείνω.  Και 
ο κανονισμός είναι σαφής.  Στην επιτροπή δηλώνω, αν έχω έννομο συμφέρον.  Όχι στο 
τέλος να μεταθέσουμε το θέμα από την ουσία του, που είναι αν πάμε να κάνουμε το 
σωστό ή όχι.  Αν εγώ είπα κάτι που εκλήφθηκε ως προσωπική επίθεση σε 
οποιονδήποτε, και το αποσύρω και απολογούμαι.  Εγώ μίλησα και μιλήσαμε γενικά για 
το ότι θα πολλαπλασιαστούν οι δουλειές των δικηγόρων.  Εξ ου και η αναφορά «έστω 
και τώρα να πάμε να σπουδάσουμε νομικά»! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ ήμουν δεύτερος, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Επειδή είναι... 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...και ο κ. Αγγελίδης ζητά από εμένα να απαντήσω. 

 Εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε ζήτησα να απαντήσετε, κύριε... 



 19

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, είπατε έτσι με έναν εριστικό... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είπα «εκάμετε χαρακτηρισμό», κύριε. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με έναν πολύ εριστικό τρόπο, κύριε Αγγελίδη, διεκδικήσατε απολογία.   

 Λέω λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι εγώ είχα υποβάλει ένα ερώτημα/παράκληση.  
∆εν είπα τίποτε.  Είπα λοιπόν -και το επαναλαμβάνω, επειδή ο κ. Ερωτοκρίτου μου 
έκαμε πολλά μαθήματα από το βήμα- κάτι πολύ συγκεκριμένο και όχι γενικό και αόριστο.  
Είπα ότι πάμε να ρυθμίσουμε κάποιες συγκεκριμένες πρόνοιες νομοθεσίας -
συγκεκριμένες πρόνοιες- και ρώτησα, με την παράκληση να μας πουν οι συνάδελφοι:   
«Κάποιοι συνάδελφοι από εδώ στην αίθουσα πήραν υποθέσεις στο δικαστήριο που 
κρίθηκαν πάνω στις συγκεκριμένες πρόνοιες, τις οποίες συζητούμε σήμερα, για να 
τροποποιήσουμε;».  Και παρακάλεσα, αν είναι δυνατό, αν έγινε αυτό το πράγμα, να μας 
λεχθεί εδώ στην ολομέλεια.  Τίποτε άλλο δεν είπα.  ∆εν άφησα αιχμή ενάντια σε κανέναν, 
γι’ αυτό δεν απολογούμαι για τίποτε! 

 Θέλω να πω και το εξής όμως, κύριε Πρόεδρε.  Επειδή μου έκαμε τζιαι ένα 
άλλο μάθημα ο κ. Ερωτοκρίτου, εγώ δεν είμαι νομικός, αλλά νομίζω ότι είναι καλύτερα 
για τους νομικούς, όταν βκαίννουν τζιαι παραδίδουν μαθήματα νομικής, να διαβάζουν οι 
ίδιοι τον κανονισμό.  Λέει λοιπόν ο κανονισμός, το άρθρο 44, για τις επιτροπές, αλλά 
αντιλαμβάνομαι ότι κατ’ αναλογία αναφέρεται και στην ολομέλεια:  «Όταν ένα μέλος μιας 
επιτροπής έχει άμεσο προσωπικό συμφέρον σε σχέση με το θέμα που η επιτροπή του 
εξετάζει, οφείλει να το δηλώσει κατά την έναρξη της συνεδρίας».  Όχι την ώρα που 
γίνεται η ψηφοφορία, όπως ήταν το μάθημα που μου παρέδωσε ο κ. Ερωτοκρίτου!  
Απλώς, τον καλώ να διαβάσει τον κανονισμό.  Και δεν απολογούμαι για τίποτα, κύριε 
Πρόεδρε! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εν πρώτοις, είμαι ο τελευταίος που θέλω να εξελιχθεί αυτή η 
συζήτηση σε διεκδίκηση γνώσεως ή καλύτερης γνώσεως του κανονισμού από τους 
συναδέλφους.  Όμως, έγιναν αναφορές επανειλημμένα προσωπικά στα όσα έχω πει.  
Πρώτον, του κ. Κατσουρίδη, που επικαλείται ότι το εθιμικό δίκαιο το κοινοβουλευτικό 
υπερισχύει του κανονισμού, θα του υπενθυμίσω πως με βάση το εθιμικό δίκαιο, δηλαδή 
την πρακτική, είθισται να ζητείται η αναβολή προ της έναρξης της συζήτησης.  Κατά 
συνέπεια, είναι περίπου πρωτοφανές ή εντελώς εξαιρετικά σπάνιο να προκύπτει ζήτημα 
να διακοπεί η συζήτηση... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι λέει ο κανονισμός; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να τελειώσω, κύριε Κατσουρίδη, να τελειώσω! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ!  Σας παρακαλώ! 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, προχωρήστε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Υπάρχει μια σαφής διαφορά μεταξύ του σταδίου πριν από την έναρξη της 
συζήτησης και μετά.  Ποια είναι η διαφορά, που ξεχνά ο κ. Κατσουρίδης; Είναι ότι με 
βάση... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κανονισμός... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

  Άστε τον κανονισμό, κύριε Κατσουρίδη!  Εγώ σας άκουσα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κανονισμός λέει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, σας παρακαλώ! 

 Πριν την έναρξη της συζήτησης είθισται, στα πλαίσια μιας κοινοβουλευτικής 
φιλοφρονητικής στάσης, όταν ζητά οποιαδήποτε ομάδα αναβολή, να μην αμφισβητείται 
από την άλλη πλευρά και να μην επιτρέπει ορθά ο Πρόεδρος να μπούμε στους λόγους 
της αναβολής.  Όταν ξεκινήσει η συζήτηση όμως, δεν είναι κοινοβουλευτική πρακτική να 
γίνεται κατάχρηση της κοινοβουλευτικής φιλοφρονητικής στάσης που τηρείται πριν την 
έναρξη της συζήτησης σε κάθε αναβολή, που μίλησε ο κ. Κατσουρίδης, και να μη θέλει 
να του ζητήσουμε το λόγο, γιατί ζητά τη διακοπή, ενώ ξεκίνησε η συζήτηση.  Να ποιος 
είναι ο καθοριστικός διαφορετικός λόγος.  Και αν θέλουμε να είμαστε σωστοί, να ακούμε 
τι λέει ο άλλος. 

 ∆εύτερον, ο κ. Κυπριανού ζήτησε και είπε… Εγώ δεν έχω κανένα φόβο να 
απαντήσω σε αυτά που με έναν έμμεσο τρόπο, υπό την έννοια αιχμηρών εκτοξεύσεων, 
λέγονται, έστω και αν παρουσιάζεται ότι δεν αφορούν οποιονδήποτε εντός της αίθουσας.  
Όταν ο κ. Κυπριανού λέει «να μας πουν ποιοι από τους συναδέλφους πήραν υποθέσεις 
στο δικαστήριο»… Πώς τις πήραν;  Τις πήραν ως διάδικοι ή τις πήραν απλώς 
βοηθώντας άλλους;  Τις πήραν ως δικηγόροι.  Για να τις πάρουν ως δικηγόροι, όπως το 
εννοεί ο κ. Κυπριανού, είχαν συμφέρον και, εφόσον είχαν συμφέρον, άρα είναι 
στιγματισμένοι, κατά τη λογική την οποία αρνείται ότι εννοεί και αρνείται περαιτέρω να 
απολογηθεί.  Κατά τον ίδιο τρόπο και εμείς θα επιμείνουμε στη μη αναβολή, εκτός αν 
απολογηθεί ο κ. Κυπριανού.  Ο κ. Κατσουρίδης απολογήθηκε, νομίζω, διευκρινίζοντας ή 
τουλάχιστον εμένα με ικανοποιεί με τα όσα είπε στη δευτερολογία του.   Ο κ. Κυπριανού 
όμως επιμένοντας παραμένει εκτεθειμένος και δεν πρόκειται ούτε εμείς να συναινέσουμε 
στην αναβολή. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βέβαια, κύριε Πρόεδρε, με λύπη διαπιστώνω ότι έχουμε εκτραπεί προ πολλού 
από την ουσία του θέματος, αλλά και από τα διαδικαστικά θέματα που προκύπτουν από 
την ουσία.  Εγώ δεν έχω ένσταση να ψηφίσω υπέρ της αναβολής, είναι η δεύτερη φορά 
όμως που ψηφίζουμε υπέρ αναβολής, το θυμίζω, και δε σηκώνει τρίτη αναβολή.  Και, 
επειδή όσοι δεν έχουμε μιλήσει αισθανόμαστε ότι αυτή η διακοπή μάς αδικεί, επιτρέψτε 
μου να πω ότι εγώ υποστηρίζω την ψήφιση της πρότασης νόμου και επιφυλάσσομαι να 
αναλύσω τους λόγους που το υποστηρίζω αυτό στην επόμενη συνεδρίαση.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ήθελε πληροφόρηση ο κ. Κυπριανού, θα του τη δώσω.  
Αν ήταν στην επιτροπή, θα είχε αντίγραφο απόφασης της ολομέλειας του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου η οποία αναγνώρισε το ηθικό έννομο συμφέρον και δυστυχώς για την 
υπόθεσή του ο δικηγόρος που κέρδισε αυτή την υπόθεση ήμουν εγώ.  ∆εν την έχασα, 
για να ζητήσω ανατροπή.  Απλώς, συνέβη να ήμουν και δικηγόρος ενός ανθρώπου ο 
οποίος προχώρησε με προσφυγή εναντίον λατομείου και μετρούσε το δικαστήριο αν η 
απόσταση ήταν 500 ή λιγότερα μέτρα το σπίτι του, για να δει αν τον επηρέαζε.  Και ήταν 
λιγότερο από 500 μέτρα και άρα τον επηρέαζε και άρα κέρδισε την προσφυγή του.   

 Εδώ απλώς δίδει τη δυνατότητα στον απλό πολίτη, είτε σαν άτομο είτε σαν 
φυσικό πρόσωπο είτε σαν νομικό πρόσωπο, ή σε ομάδα πολιτών να διεκδικεί τον 
έλεγχο του κύρους διοικητικών πράξεων.  Αν οι πράξεις είναι νόμιμες, δεν έχουν να 
ανησυχούν για οτιδήποτε.  Άρα, λοιπόν, ούτε και τα έργα θα σταματήσουν ποτέ, αν είναι 
νόμιμα.  Αν κάνουν προσφυγές κάποιοι, θα τις κάνουν.  Άρα, λοιπόν, να πούμε και την 
πραγματικότητα.  Εδώ μέχρι προχθές, με κωδικοποιημένο το νόμο από το 1999, 
δικαστήριο αποφάσισε κάτι διαφορετικό από το νόμο και χρειάστηκε το εφετείο, για να 
τον ανατρέψει.  Άρα, λοιπόν, δεν επεμβαίνουμε ούτε στη δικαστική εξουσία ούτε στη 
δικαστική ύλη.  Συντελούμε στο ξεκαθάρισμα εννοιών, για να διευκολύνουμε τον απλό 
πολίτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει εισήγηση από τον κ. Κατσουρίδη για αναβολή για μια βδομάδα.  
Παρ’ όλο που το προεδρείο έχει δώσει τη δική του την ερμηνεία και τη δική του τη θέση, 
ώστε να δοθεί στις διάφορες ομάδες η δυνατότητα να το ξανασκεφτούν, ενδεχομένως να 
το ξανασυζητήσουν και να ληφθεί από την ολομέλεια της Βουλής η πιο σωστή, υπό τις 
περιστάσεις, απόφαση και θέση, δε θα επιμείνω στην αρχική μου θέση.  Θα θέσω σε 
ψηφοφορία την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη για αναβολή για μια βδομάδα.  Όμως θέλω 
να ξεκαθαρίσω ότι είναι αναβολή για μια βδομάδα, που σημαίνει ότι την ερχόμενη 
βδομάδα θα είναι στην ημερησία διάταξη.  Το κάνω, γιατί η αποτελεσματικότητα της 
Βουλής και των αποφάσεών της είναι πιο σημαντική από την όποια δογματική θέση 
μπορεί ο Πρόεδρος του σώματος να έχει τη συγκεκριμένη στιγμή.  Για αυτό το λόγο η 
πρόταση του κ. Κατσουρίδη τίθεται προς ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής για μια βδομάδα; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναβάλλεται για μια βδομάδα.  Συγνώμη;  Αποχή… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τότε είναι τριάντα δύο με μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλω όμως να πω και κάτι, ιδιαίτερα μετά από τη συζήτηση που έγινε.  Ήταν 
χρήσιμη, ήταν ωφέλιμη τούτη η συζήτηση, η ανταλλαγή των απόψεων, οι τοποθετήσεις 
που έγιναν.  Θέλω να πιστεύω ότι κανένας δεν είχε πρόθεση να προσβάλει ή να μειώσει 
κανένα συνάδελφο, κανένας δεν είχε την πρόθεση ή τη διάθεση να προσβάλει την 
αξιοπρέπεια του όποιου συναδέλφου και θεωρώ, για να μη γίνουν και παρερμηνείες ή 
να φύγουν λανθασμένα μηνύματα, ότι δεν ήταν πρόθεση κανενός να θίξει την 
ακεραιότητα του χαρακτήρα, την επαγγελματική, αλλά και τη σωστή δουλειά που κάνει 
είτε ως βουλευτής είτε ως φορέας της εντολής του λαού.  Θέλω να το πω, για να μην 
υπάρχει οποιαδήποτε παρερμηνεία ή οποιαδήποτε άλλη ερμηνεία προς τα έξω.  

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα.  Είναι «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντρέας Φακοντής  Γεώργιος Τάσου  

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 13 
Μαρτίου 2007 μέχρι τις 6 Μαΐου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), του 
Συνδέσμου Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (ΣΕΜΟ), του Συνδέσμου 
Εισαγωγέων Οχημάτων, της Παγκύπριας Ένωσης Επαγγελματιών Αυτοκινητιστών 
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(ΠΕΕΑ), του Συνδέσμου Εμπορίας Ειδών Αυτοκινήτου (ΣΕΜΕΑ), της ΠΟΒΕΚ, του 
Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου, του Κυπριακού Συνδέσμου Αγώνων Επιτάχυνσης 
(CYDRA), της Κυπριακής Ομοσπονδίας Αγωνιστικού Αυτοκινήτου, των Ανεξάρτητων 
Κυπριακών Λεσχών Αυτοκινητιστών και της Κυπριακής Ομοσπονδίας Μοτοσικλέτας. Το 
ΚΕΒΕ, η Συνομοσπονδία Επαγγελματιών Αυτοκινητιστών Κύπρου (ΣΕΕΑΚ), ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Αδειών Α΄ και ∆΄ (ΠΣΕΑ), καθώς και ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Εμπορίας Αυτοκινήτων (ΠΑΣΕΑ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 
του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, είναι ο 
εκσυγχρονισμός των βασικών κανονισμών για τα μηχανοκίνητα οχήματα και την τροχαία 
κίνηση.  Ειδικότερα, οι υπό αναφορά κανονισμοί περιλαμβάνουν πρόνοιες που αφορούν 
την οδική ασφάλεια, την πώληση, τη μεταβίβαση και την κυκλοφορία των 
μηχανοκίνητων οχημάτων και πρόνοιες που εναρμονίζουν τους εν λόγω κανονισμούς με 
τους περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων Νόμους και Κανονισμούς.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και 
την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις, όπως αυτές κατατέθηκαν στη Βουλή, αφορούν στις ακόλουθες 
κατηγορίες: 

1. Τροποποιήσεις που αφορούν την οδική ασφάλεια: 

α. Καθίσταται υποχρεωτική η λειτουργία των πρόσθιων φανών των 
μοτοσικλετών κατά τη διάρκεια της ημέρας.   

β. Εκσυγχρονίζονται οι γενικές πρόνοιες που αφορούν τις υποχρεώσεις των 
οδηγών και επιβατών των μηχανοκίνητων οχημάτων για την πιο εύρυθμη 
και ασφαλή οδική κυκλοφορία.   

γ. Εκσυγχρονίζονται οι πρόνοιες που αφορούν τις υποχρεώσεις των οδηγών 
και επιβατών μηχανοκίνητων δικύκλων, τρικύκλων και τετρακύκλων και 
εισάγεται πρόνοια για την προσωρινή κατακράτηση των οχημάτων αυτών, 
όταν ο οδηγός ή επιβάτης παραλείπει να φέρει προστατευτικό κράνος.   

δ. Βελτιώνονται οι πρόνοιες που αφορούν τις υποχρεώσεις των οδηγών 
μηχανοκίνητων οχημάτων για την αναφορά οδικών δυστυχημάτων. 

ε. Εισάγονται νέες λεπτομερείς πρόνοιες για τη ρύθμιση της τροχαίας 
κίνησης με τη χρήση φωτεινών σηματοδοτών, καθώς επίσης και πρόνοιες 
για την ομαλή και ασφαλή οδική κυκλοφορία στους αυτοκινητόδρομους, 
στους δρόμους ταχείας κυκλοφορίας και στους κυκλικούς κόμβους.   

2. Τροποποιήσεις, ώστε οι νέοι κανονισμοί να συνάδουν με τις τελευταίες 
τροποποιήσεις των περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων Νόμων και Κανονισμών. 

3. Τροποποιήσεις σχετικές με την πώληση, τη μεταβίβαση και την κυκλοφορία των 
μηχανοκίνητων οχημάτων: 

α. Εισάγονται πρόνοιες για τη δημιουργία μητρώου εγγραφής αγωνιστικών 
μηχανοκίνητων οχημάτων, τον καθορισμό κριτηρίων εγγραφής και τον 
αποτελεσματικό έλεγχο της ασφαλούς χρήσης και οδικής κυκλοφορίας των 
οχημάτων αυτών. 

β. Αναθεωρούνται οι πρόνοιες για την εισαγωγή μεταχειρισμένων οχημάτων, 
ώστε να ρυθμιστεί το θέμα των μεταχειρισμένων οχημάτων που εισάγονται 
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από κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και από τρίτες χώρες, καθώς 
και τα θέματα της εγγραφής μεταχειρισμένων μοτοσικλετών, φορτηγών και 
ρυμουλκουμένων  που εισάγονται από το εξωτερικό. 

γ. Εισάγεται πρόνοια για τη διάθεση προς πώληση στο κοινό διακριτικών 
σημείων ταυτότητας μηχανοκίνητων οχημάτων.   

δ. Εισάγεται πρόνοια για πρόσθετες υποχρεώσεις του ιδιοκτήτη και 
αγοραστή μηχανοκίνητου οχήματος σχετικά με τη μεταβίβαση του 
οχήματος και την ενημέρωση του Εφόρου. 

ε. Αναθεωρούνται οι πρόνοιες για την έκδοση αδειών κυκλοφορίας και 
ρυθμίζεται η καταβολή τελών για την έκδοση άδειας κυκλοφορίας για 
μέρος του έτους.   

στ. Αναθεωρούνται οι πρόνοιες για την εγγραφή και κυκλοφορία 
ρυμουλκούμενων οχημάτων σχετικά με τη ρυμούλκηση περισσότερων 
από ένα ρυμουλκουμένων και με το σύστημα πέδησης συγκεκριμένης 
κατηγορίας ρυμουλκουμένων. 

 Στο στάδιο της μελέτης των εν λόγω κανονισμών ενώπιον της επιτροπής οι 
ενδιαφερόμενοι οι οποίοι παρευρέθηκαν στις συνεδριάσεις εξέφρασαν διάφορες 
απόψεις, οι οποίες συνοψίζονται στα ακόλουθα:   

 Οι εκπρόσωποι της ΠΕΕΑ, σχολιάζοντας τον προτεινόμενο Κανονισμό 8, που 
αφορά το φορτίο σε λεωφορεία, εισηγήθηκαν την τροποποίησή του, ώστε για το 
υπέρβαρο φορτίο που μεταφέρεται με το όχημα να μην ευθύνεται ο οδηγός.  Παράλληλα, 
εισηγήθηκαν την τροποποίηση του προτεινόμενου Κανονισμού 60 που αφορά την 
άσεμνη ή απρεπή συμπεριφορά σε οχήματα δημόσιας χρήσης, ώστε να ευθύνεται ο 
πραγματικά υπαίτιος και όχι πάντα ο οδηγός.   

 Οι εκπρόσωποι των Ανεξάρτητων Κυπριακών Λεσχών Αυτοκινητιστών 
εισηγήθηκαν την τροποποίηση του προτεινόμενου Κανονισμού 10, ώστε να καθοριστεί 
επακριβώς το επιτρεπόμενο όριο θορύβου και να μην αφήνεται ο καθορισμός αυτός 
στην εξουσία του Εφόρου.  Παράλληλα, εισηγήθηκαν την προσθήκη πρόνοιας στους 
κανονισμούς για επιτρεπόμενες μετατροπές οχημάτων. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΜΟ εισηγήθηκαν την τροποποίηση του προτεινόμενου 
κανονισμού που προβλέπει την εγγραφή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία μεταχειρισμένων 
αυτοκινήτων από το εξωτερικό, ώστε η προβλεπόμενη ηλικία για σκοπούς εγγραφής να 
μειωθεί από τα πέντε στα τρία χρόνια.   

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών και ζήτησαν την άμεση έγκρισή τους από τη Βουλή. 

 Οι εκπρόσωποι της Κυπριακής Ομοσπονδίας Μοτοσικλέτας με γραπτό 
υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή εισηγήθηκαν την προσθήκη στον 
προτεινόμενο κανονισμό, που αφορά την εγγραφή αγωνιστικού μηχανοκίνητου 
οχήματος, της ∆ιεθνούς Ομοσπονδίας Μοτοσικλέτας (FIM), η οποία είναι αρμόδια να 
εκδίδει πιστοποιητικό που περιέχει αιτιολογημένη σύσταση και βεβαίωση ότι οι 
προδιαγραφές του οχήματος συνάδουν με τους εγκεκριμένους τεχνικούς κανονισμούς 
της εν λόγω ομοσπονδίας.  Παράλληλα, εισηγήθηκαν τη διαγραφή της υποπαραγράφου 
(β) της παραγράφου (2) του Κανονισμού 59 που αφορά την κατακράτηση του οχήματος 
για εβδομήντα δύο (72) ώρες, σε περίπτωση παράλειψης του οδηγού ή του προσώπου 
που μεταφέρεται να φέρει προστατευτικό κράνος.  Επιπρόσθετα, εισηγήθηκαν όπως 
προστεθεί στους κανονισμούς πρόνοια, ώστε και οι ποδηλάτες να είναι υποχρεωμένοι 
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να φέρουν κράνος και οι προβλεπόμενες προδιαγραφές του τύπου των κρανών να 
γίνουν σαφέστερες.    

 Οι εκπρόσωποι της Κυπριακής Ομοσπονδίας Αγωνιστικού Αυτοκινήτου 
εισηγήθηκαν όπως η εγγραφή αγωνιστικού μηχανοκίνητου οχήματος γίνεται κατόπιν 
έκδοσης πιστοποιητικού από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, το οποίο να περιέχει 
αιτιολογημένη σύσταση και βεβαίωση ότι οι προδιαγραφές του οχήματος συνάδουν με 
τους εγκεκριμένους τεχνικούς κανονισμούς και όχι κατόπιν έκδοσης πιστοποιητικού από 
τις προτεινόμενες ομοσπονδίες.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν τη 
συμφωνία τους για δημιουργία μητρώου αγωνιστικών αυτοκινήτων και για καθορισμό 
των διαδικασιών διακίνησης των αυτοκινήτων αυτών μέσα στο οδικό δίκτυο. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ και της ΣΕΜΕΑ εισηγήθηκαν την επίσπευση του 
θέματος που αφορά στον καθορισμό του επιτρεπόμενου ορίου θορύβου.  Επιπρόσθετα, 
οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν την ανάγκη καθορισμού προδιαγραφών για επιτρεπόμενες 
μετατροπές οχημάτων.  Την ίδια άποψη συμμερίστηκαν και οι εκπρόσωποι του CYDRA. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Αυτοκινήτου συμφώνησε με την 
υφιστάμενη πρόνοια των κανονισμών που ορίζει τη ∆ιεθνή Ομοσπονδία Αυτοκινήτου 
(FIA) αρμόδια να εκδίδει πιστοποιητικό που περιέχει αιτιολογημένη σύσταση και 
βεβαίωση ότι οι προδιαγραφές του αγωνιστικού οχήματος για το οποίο ζητείται εγγραφή 
συνάδουν με τους εγκεκριμένους τεχνικούς κανονισμούς της εν λόγω ομοσπονδίας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε σοβαρά 
υπόψη όσα τέθηκαν ενώπιόν της από όλους τους ενδιαφερόμενους, κάλεσε τους 
κυβερνητικούς αρμόδιους να μελετήσουν τις θέσεις/εισηγήσεις που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή και όπου είναι δυνατό και ορθό να προβούν σε συγκεκριμένες εισηγήσεις για 
τροποποίηση των προτεινόμενων κανονισμών.  Ακολούθως η επιτροπή ζήτησε από 
τους ίδιους αρμόδιους όπως το αναθεωρημένο κείμενο με τις προτεινόμενες εισηγήσεις 
κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής για περαιτέρω συζήτηση.  

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, με βάση την πιο πάνω απόφαση της 
επιτροπής, μελέτησε εκ νέου τους προτεινόμενους κανονισμούς και, σε συνεννόηση με 
το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και την αστυνομία, κατέληξε σε 
συγκεκριμένες εισηγήσεις, αντίγραφο των οποίων κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής.  Να 
σημειωθεί ότι στις εισηγήσεις αυτές περιλαμβάνονται και εισηγήσεις οι οποίες δεν 
απασχόλησαν την επιτροπή στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών αυτών, αλλά ήταν 
το αποτέλεσμα περαιτέρω μελέτης του όλου θέματος από το υπουργείο, γι’ αυτό και 
κρίθηκε ότι είναι ορθό να ενσωματωθούν στους υπό συζήτηση κανονισμούς.   

 Οι υπό αναφορά εισηγήσεις αφορούν, μεταξύ άλλων, αντικαταστάσεις όρων και 
ορισμών στους βασικούς κανονισμούς, θέματα εγγραφής οχημάτων τα οποία εισάγονται 
ή μεταφέρονται μεταχειρισμένα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, θέματα ευθύνης του νέου 
ιδιοκτήτη μηχανοκίνητου οχήματος, θέματα φορτίων σε λεωφορεία και θέματα 
υποχρεώσεων οδηγών και επιβατών μοτοσικλετών ή μοτοποδηλάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τις πιο πάνω 
εισηγήσεις, όπως αυτές κατατέθηκαν ενώπιόν της, και επέφερε μικρές αλλαγές στο 
κείμενο των κανονισμών, οι οποίες έτυχαν της συναίνεσης των κυβερνητικών αρμόδιων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο των κανονισμών σύμφωνα με τις πιο πάνω 
αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.    

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή 
Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 
το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα 

Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Απριλίου και 
στις 5 Μαΐου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της ερμηνείας του όρου 
“νόμισμα”, ώστε να καλύπτει, μετά την υιοθέτηση του ευρώ από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, τόσο το ευρώ ως νομίμως κυκλοφορούν χρήμα όσο και την κυπριακή λίρα, 
για όσο χρονικό διάστημα θα γίνεται δεκτή για ανταλλαγή από την Κεντρική Τράπεζα της 
Κύπρου. 

 Επίσης, με το υπό αναφορά  νομοσχέδιο σκοπείται η αφαίρεση από το βασικό 
νόμο των ακολούθων: 

1. Επικαλύψεις με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 2182/2004 σχετικά με τα μετάλλια και τις 
μάρκες που προσομοιάζουν με κέρματα ευρώ. 

2. Πρόνοιες που δε συνάδουν με την απόφαση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2003, σχετικά με τις ονομαστικές αξίες, τις 
προδιαγραφές, την αναπαραγωγή, την ανταλλαγή και την απόσυρση των 
τραπεζογραμματίων ευρώ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
τροποποίηση που επιδιώκεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο αποσκοπεί στην 
εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο σε ό,τι αφορά την παραχάραξη του νομίσματος 
και στον εκσυγχρονισμό της σχετικής νομοθεσίας.  Ως εκ τούτου, στον προτεινόμενο 
νόμο περιλαμβάνονται διατάξεις που αφορούν την προστασία ενάντια στην παραχάραξη 
και την κιβδηλεία, τη θέσπιση νέων ποινών και της ποινικής ευθύνης των νομικών 
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προσώπων για τη διάπραξη των εν λόγω αδικημάτων, καθώς και την εισαγωγή μέτρων 
και διαδικασιών για τον εντοπισμό παραχαραγμένων νομισμάτων. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, με το εν 
λόγω νομοσχέδιο γίνονται οι απαραίτητες τροποποιήσεις, ώστε η σχετική νομοθεσία να 
συνάδει με την απόφαση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας της 20ής Μαρτίου 2003, 
σχετικά με τις ονομαστικές αξίες, τις προδιαγραφές, την αναπαραγωγή, την ανταλλαγή 
και την απόσυρση των τραπεζογραμματίων ευρώ. 

 Επιπρόσθετα, με βάση τους ίδιους εκπροσώπους, ο βασικός νόμος 
τροποποιείται, ώστε πρόσωπο το οποίο παραβιάζει οποιαδήποτε από τις υποχρεώσεις 
επιβάλλουν οι σχετικές διατάξεις του Κανονισμού (ΕΚ) 2182/2004 να είναι ένοχο 
αδικήματος και, σε περίπτωση καταδίκης του, να τιμωρείται με χρηματική ποινή που δεν 
υπερβαίνει τις €50.000.  Οι σχετικές διατάξεις του Κανονισμού (ΕΚ) 2182/2004 
απαγορεύουν την παραγωγή, πώληση, εισαγωγή και διανομή μεταλλίων και μαρκών 
που προσομοιάζουν με κέρματα ευρώ.  Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου ανέφεραν επίσης ότι η χρηματική ποινή που επιβάλλεται (μέχρι €50.000) 
αφορά μόνο παραβάσεις σχετικές με νομίσματα και όχι με χαρτονομίσματα.   

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι η εν λόγω χρηματική ποινή καθορίστηκε με 
βάση εισήγηση της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας και του Νομικού Τμήματος της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, που έκριναν ότι αυτή είναι ανάλογη με άλλες ποινές 
για συναφή αδικήματα και συνάδει απολύτως με το υπάρχον νομικό πλαίσιο. 

 Οι εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου ανέφεραν επίσης ότι η 
προτεινόμενη χρηματική ποινή θεωρείται αποτρεπτική και δε χρειάζεται να προνοείται 
και ποινή φυλάκισης, διότι κάτι τέτοιο δε θα ήταν ανάλογο με τις ποινές που 
επιβάλλονται για παρόμοια αδικήματα. 

 Σημειώνεται επίσης ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 6 
∆εκεμβρίου 2007 και προνοούσε ημερομηνία έναρξης της ισχύος του νόμου την 1η 
Ιανουαρίου 2008, αλλά δεν κατέστη δυνατή η ολοκλήρωση της εξέτασής του στο 
διάστημα αυτό.  Συναφώς, σύμφωνα και με σχετική επιστολή της Νομικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, δεν είναι δυνατή η αναδρομική ισχύς 
του προτεινόμενου νόμου, καθότι περιέχει πρόνοιες που προβλέπουν αδικήματα και 
ποινές και ως γνωστόν οι ποινικές διατάξεις των νόμων δεν είναι δυνατό να έχουν 
αναδρομική ισχύ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου της και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα 
Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί των Κυπρίων Ευρωβουλευτών 
(Αποζημίωση και Συντάξεις) Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 
το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Κυπρίων Ευρωβουλευτών 

(Αποζημίωση και Συντάξεις) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Απριλίου και 5 
Μαΐου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο Επικεφαλής του 
Γραφείου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στην Κύπρο, καθώς και οι Κύπριοι 
ευρωβουλευτές κ. Αδάμος Αδάμου και Μάριος Ματσάκης. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου το 
οποίο να διέπει την αποζημίωση και συνταξιοδότηση των Κυπρίων ευρωβουλευτών κατ’ 
αναλογία των όσων ισχύουν για τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στη σχετική 
νομοθεσία που ρυθμίζει τα της εκλογής για ανάδειξη των Κυπρίων μελών του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου υπάρχει νομοθετικό κενό ως προς την παραχώρηση 
σύνταξης, αλλά και ως προς τις απολαβές τους, οι οποίες καταβάλλονται με πρόνοια 
του ετήσιου κρατικού προϋπολογισμού. 

 Σύμφωνα με την υφιστάμενη ρύθμιση, οι Κύπριοι ευρωβουλευτές που 
εξελέγησαν για την κοινοβουλευτική περίοδο 2004-2009 δε δικαιούνται καταβολή 
οποιωνδήποτε συνταξιοδοτικών ωφελημάτων από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, κάτι το 
οποίο ισχύει για όλους τους άλλους ευρωβουλευτές. 

 Περαιτέρω, με βάση τα ισχύοντα σήμερα, παρέχεται στους ευρωβουλευτές η 
δυνατότητα να λαμβάνουν, με την εθελοντική από αυτούς καταβολή εισφορών, σύνταξη 
(επικουρική σύνταξη) από προαιρετικό ταμείο που συνέστησε το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο και το οποίο συνιστά ιδιωτικό φορέα, χωρίς την καταβολή από το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο οποιασδήποτε εισφοράς. 

 Όπως δήλωσαν οι Κύπριοι ευρωβουλευτές, οι ίδιοι δε συμμετέχουν στο ταμείο 
αυτό, το οποίο σε καμιά περίπτωση δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι υποκαθιστά αυτό που 
πρέπει να υπάρξει, δηλαδή μια θεσμοθετημένη ρύθμιση η οποία να έχει ως αποτέλεσμα 
την απόλυτη εξομοίωση με τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα που δικαιούνται να 
λαμβάνουν τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Σύμφωνα με στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή, η πλειονότητα των 
ευρωβουλευτών λαμβάνουν ωφελήματα αντίστοιχα με αυτά που λαμβάνουν τα μέλη των 
εθνικών τους κοινοβουλίων, τα οποία καλύπτονται από τους κρατικούς 
προϋπολογισμούς των χωρών μελών. 

 Εντούτοις, σύμφωνα με την ίδια πληροφόρηση, τροχοδρομείται η διαφοροποίηση 
της υφιστάμενης κατάστασης με την εκλογή των νέων μελών του Ευρωκοινοβουλίου και 
με την έναρξη ισχύος του νέου ευρωπαϊκού νομοθετικού πλαισίου, που υπολογίζεται να 
ισχύσει από τον Ιούλιο του 2009, σύμφωνα με το οποίο οι απολαβές και τα ωφελήματα 
των ευρωβουλευτών θα καλύπτονται μελλοντικά από τον κοινοτικό προϋπολογισμό και 
όχι από τους αντίστοιχους κρατικούς προϋπολογισμούς. 

 Όπως δήλωσαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η ισχύς της 
νομοθετικής ρύθμισης που προτείνεται θα είναι προσωρινή, για να καλυφθεί το 
νομοθετικό κενό μέχρι το 2009.  Συγκεκριμένα η ισχύς του παρόντος Νόμου λογίζεται ότι 
αρχίζει από την 20ή Ιουλίου 2004, ημερομηνία έναρξης της παρούσας κοινοβουλευτικής 
περιόδου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, και θα λήξει την ημερομηνία έναρξης 
καταβολής στους ευρωβουλευτές των αντίστοιχων ή άλλων παρόμοιων ωφελημάτων 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ως αποτελέσματος της θέσπισης του «Ενιαίου 
Καθεστώτος των Βουλευτών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου», σύμφωνα με την 
απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου με αριθμό 2005/684/ΕΚ, Ευρατόμ, και 
ημερομηνία 28 Σεπτεμβρίου 2005. 

 Όσον αφορά την καταβολή των ωφελημάτων αυτών από τον κοινοτικό 
προϋπολογισμό, σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 
οι Κύπριοι ευρωβουλευτές ανέφεραν ότι στο Ευρωκοινοβούλιο υπάρχει η πρόθεση για 
εξομοίωση όλων των ευρωβουλευτών, ούτως ώστε να μην υπάρχουν μεγάλες 
διακυμάνσεις μεταξύ των ωφελημάτων που λαμβάνουν οι ευρωβουλευτές αναλόγως της 
χώρας προελεύσεως, και προωθούνται οι απαραίτητες διεργασίες προς εκπλήρωση του 
στόχου αυτού.  Εντούτοις, όπως ανέφεραν οι ίδιοι, θα παραχωρείται αρχικά το δικαίωμα 
επιλογής στις χώρες μέλη (opt-in/opt-out) για περίοδο πέντε χρόνων αναφορικά με το 
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κατά πόσο θέλουν να τεθεί το νέο αυτό ενιαίο καθεστώς σε εφαρμογή άμεσα από το 
2009 ή μεταγενέστερα. 

 Στο τελικό στάδιο της εξέτασης του όλου θέματος, οι Κύπριοι ευρωβουλευτές 
εξέφρασαν τη δυσαρέσκειά τους για το γεγονός ότι έχει ήδη καθυστερήσει πολύ η 
απαραίτητη αυτή νομοθετική ρύθμιση.  Το θέμα, δήλωσαν, έχει τεθεί και συζητηθεί 
επανειλημμένα σε όλα τα επίπεδα και είναι καιρός πλέον να τακτοποιηθεί με τρόπο, 
ώστε οι Κύπριοι ευρωβουλευτές να λαμβάνουν τα ίδια ωφελήματα με αυτά των μελών 
της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ανέφεραν επίσης ότι, παρ’ όλο που το νομοσχέδιο θα 
μπορούσε να καλύψει περισσότερους τομείς, δηλώνουν ικανοποιημένοι με το 
περιεχόμενό του και τις προβλεπόμενες σ’ αυτό ρυθμίσεις και συμφωνούν με την 
ψήφισή του, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 O κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟY: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση που είμαι.   

 Πραγματικά έχω διαβάσει την έκθεση και νομίζω ότι παραμένουν κάποια σημεία 
τα οποία είναι αδιευκρίνιστα και πρέπει να διευκρινιστούν.  Αν μπορεί η πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών, να τα διευκρινίσει, διαφορετικά, για να μην παίρνω το λόγο, για 
μένα είναι πάρα πολύ σοβαρά τα ζητήματα και εισηγούμαι να μην υπερψηφιστεί το 
νομοθέτημα.   

 Πάρα πολύ σύντομα.  Το πρώτο ζήτημα:  Υπάρχει ένα ταμείο στο οποίο οι 
Κύπριοι ευρωβουλευτές θα έπρεπε να συνεισφέρουν, τυπικό ή άτυπο, δεν έχει σημασία, 
από τα χρήματα τα οποία παίρνουμε ως αντιμισθία, για να καλυφθούν συνταξιοδοτικά 
μέχρι το 2009, όταν θα εισαχθεί, με βάση τον κοινοτικό προϋπολογισμό, το 
συγκεκριμένο ταμείο που θα τους καλύπτει.  Οι Κύπριοι ευρωβουλευτές έχουν δώσει 
εξηγήσεις γιατί δε συμμετέχουν σε αυτό το προσωρινό ταμείο μέχρι το 2009 με την 
αποκοπή;  Απ’  ό,τι έχω πληροφορηθεί, το ποσό που απαιτείται είναι 500 ευρώ.   

 ∆εύτερον, με την εισαγωγή του κοινοτικού προϋπολογισμού το 2009, που θα 
καλύψει τους ευρωβουλευτές, από ό,τι φαίνεται από την έκθεση, παραμένει 
αδιευκρίνιστο το εξής:  Ο κοινοτικός νόμος θα ισχύει αναδρομικά από το 2004, που ήταν 
η ημερομηνία εκλογής αυτών των ευρωβουλευτών σε αυτή τη σύνοδο, με αποτέλεσμα 
οι ευρωβουλευτές, οι υπό συζήτηση, για την περίοδο 2004-2009 να απολαύουν διπλών 
συνταξιοδοτικών ωφελημάτων;   Εάν είναι έτσι, τότε θα πρέπει, αν υπερψηφιστεί η 
νομοθεσία αυτή, να βρεθεί ένας τρόπος αυτά τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα, ενόσω και 
εφόσον ο κοινοτικός νόμος θα ισχύει αναδρομικά από το 2004, να επιστραφούν στο 
ταμείο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στο οποίο βεβαίως -και δεν τους κακίζω για το ότι 
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υπηρετούν εκτός Κύπρου- δεν έχουν κάμει καμία συνεισφορά.  Άρα καλούνται να 
πάρουν από ένα ταμείο που δεν έχουν πληρώσει, δεν ήθελαν να συμμορφωθούν με μια 
παράκληση που ενδεχομένως τους έγινε για συμμετοχή στο προσωρινό ευρωπαϊκό 
ταμείο και ενδέχεται, με τη θέσπιση του νέου κοινοτικού νόμου το 2009, για την ίδια 
περίοδο, 2004-2009, που θα καλύπτονται  από τα χρήματα του κυπριακού ταμείου, να 
καλύπτονται διπλά και από τα χρήματα του κοινοτικού ταμείου.  Αν είναι έτσι, θα πρέπει 
να γίνει πρόνοια, για να επιστραφούν στο ταμείο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Θέλω αυτές τις εξηγήσεις ως μέλος της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Τις θεωρώ 
κρίσιμες, τις θεωρώ αποφασιστικές, σέβομαι τους συναδέλφους μας στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο, καταλαβαίνω γιατί ήρθε αυτό το νομοθέτημα από την επιτροπή 
Οικονομικών στην ολομέλεια, αλλά αυτές οι εξηγήσεις, αν έχουν δοθεί, θα πρέπει να 
λεχθούν και στην ολομέλεια, αν δεν έχουν δοθεί, εισηγούμαι να μην προχωρήσει η 
υπερψήφιση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, παρά μόνο μέχρις ότου και εφόσον 
δοθούν οι εξηγήσεις αυτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ορισμένα από τα θέματα που έθεσε ο κ. Ερωτοκρίτου δεν 
έχουν διευκρινιστεί, πραγματικά εμείς συμφωνούμε με την αναβολή.  Θέλουμε να 
καλύψουμε τους ευρωβουλευτές αλλά κατά το σωστό τρόπο, όχι κατά τρόπο που να 
δημιουργήσει άλλα ερωτήματα.  Επομένως, εμείς θεωρούμε ότι δε χάθηκε ο κόσμος, αν 
δώσουμε μια βδομάδα αναβολή, να απαντηθούν τα συγκεκριμένα ερωτήματα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, αλλά κοιτάξτε, θα πω μόνο για ένα θέμα που έθεσε.  Κάποιος θα παίρνει 
εισόδημα από κάτι που δεν καταβάλλει ο ίδιος, όταν όλοι οι άλλοι καταβάλλουν για 
παράδειγμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Να μου επιτρέψετε να δώσω μόνο ορισμένες απαντήσεις στα ερωτήματα που 
τέθηκαν.  Τα ίδια ερωτήματα, αυτούσια όπως τέθηκαν σήμερα από τον κ. Ερωτοκρίτου, 
δεν τέθηκαν από την επιτροπή, γιατί αυτό το αίτημα είχε υποβληθεί στην εκτελεστική 
εξουσία, εγκρίθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και είναι νομοθεσία της εκτελεστικής 
εξουσίας.  Αυτή είναι προσωρινή ρύθμιση, η οποία γίνεται, γιατί όντως υπάρχει ένα 
νομοθετικό κενό, που καλύπτει τα συνταξιοδοτικά δικαιώματα ατόμων που έχουν εκλεγεί 
για πρώτη φορά στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Σήμερα δικαιούνται να παίρνουν 
επικουρική σύνταξη από προαιρετικό ταμείο, το οποίο είναι ιδιωτικός φορέας, και εκεί 
συμβάλλουν οι ίδιοι, όταν είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Κάποιοι από τους 
ευρωβουλευτές άλλων χωρών δίνουν μια συνεισφορά, οι δικοί μας ευρωβουλευτές 
αρνούνται να το πράξουν και είχαν υποβάλει αίτημα στην εκτελεστική εξουσία.  Όμως το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο έχει ακριβώς προσωρινή ισχύ, από 20 Ιουλίου 2004 μέχρι 
σήμερα, γιατί από του χρόνου, από τις 20 Ιουλίου 2009, θα ισχύσει ενιαίο μισθολόγιο και 
ενιαίες συντάξεις στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.   

 Εμείς δε φέρουμε ένσταση να αναβληθεί και να πάει πίσω, να τεθούν τα 
συγκεκριμένα ερωτήματα, γιατί έχω και εγώ δει κάποιες άλλες πτυχές και συμφωνώ ότι 
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έπρεπε να υπάρξει μια σφαιρική ρύθμιση και για τις συντάξεις και για τα χρόνια 
υπηρεσίας, γιατί τέθηκαν και άλλα ερωτήματα παρεμφερώς, τα οποία δεν καλύπτονται 
με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, και έπρεπε η εκτελεστική εξουσία να το εξέταζε 
σφαιρικά το θέμα και να ερχόταν εδώ ολοκληρωμένη εισήγηση.  ∆ε διαφωνώ ως 
πρόεδρος της επιτροπής να επανέλθει, να τεθούν τα ερωτήματα στους αρμόδιους και να 
επανέλθουμε με πιο ολοκληρωμένη εισήγηση και, αν είναι δυνατό, να φέρει και νέα 
νομοθεσία η εκτελεστική εξουσία πιο ορθολογιστικά σκεπτόμενη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμαστε έτοιμοι, κύριε Πρόεδρε, αλλά ας αναβληθεί το θέμα για δεκαπέντε μέρες, 
για να παρασχεθεί χρόνος, να πάει πίσω στην επιτροπή, να το δει, να το μελετήσει.  
Άλλωστε, αν ομογνωμήσουμε να ψηφιστεί και τεθεί θέμα, μπορούμε να πάμε 
αναδρομικά πίσω, να καλύψουμε την οποιαδήποτε περίοδο θα χαθεί με τις δεκαπέντε 
μέρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, γι’ αυτό θα αναβληθεί το θέμα για δύο εβδομάδες.   

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για 
το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 Απριλίου και 
στις 5 Μαΐου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρων 
Κατανάλωσης Νόμου, ώστε οι διατάξεις του να συνάδουν πλήρως με τις διατάξεις της 
Οδηγίας 95/59/ΕΚ του Συμβουλίου της 27ης Νοεμβρίου 1995 αναφορικά με τους φόρους, 
πλην των φόρων κύκλου εργασιών, οι οποίοι επιβαρύνουν την κατανάλωση 
επεξεργασμένων καπνών. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο τροποποιείται ο ορισμός για τα “πούρα ή σιγαρίλος”, 
που περιλαμβάνεται στο άρθρο 81(1)(β) του βασικού νόμου, ώστε να προστεθεί η 
φράση «αν είναι δυνατό, να καπνίζονται ως έχουν», αφού στα πλαίσια εφαρμογής της 
υφιστάμενης νομοθεσίας διαπιστώθηκε ότι, κατά τη μεταφορά της προαναφερθείσας 
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Οδηγίας στην εθνική νομοθεσία, η εν λόγω φράση εκ παραδρομής δε συμπεριλήφθηκε 
στον αντίστοιχο ορισμό. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό εξέταση νομοσχέδιο, 
λόγω της παράλειψης αυτής ενδέχεται, στην περίπτωση εισαγωγής καπνικών 
προϊόντων στη ∆ημοκρατία, αυτά λανθασμένα να θεωρηθούν “πούρα ή σιγαρίλος” αντί 
“άλλα καπνά για κάπνισμα”, με αποτέλεσμα να επιβαρύνονται με τον υψηλότερο 
συντελεστή (ΕΦΚ) των “πούρων ή σιγαρίλος” αντί με το συντελεστή ειδικού φόρου 
κατανάλωσης των “άλλων καπνών για κάπνισμα”. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, οι βουλευτές μέλη της 
επιτροπής υπέβαλαν, μεταξύ άλλων, διευκρινιστικές ερωτήσεις αναφορικά με τους 
φορολογικούς συντελεστές που επιβάλλονται στα καπνά.  Η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών διασαφήνισε ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο δεν αποσκοπεί 
στην αλλαγή οποιουδήποτε φορολογικού συντελεστή που επιβάλλεται στα είδη καπνού, 
αλλά στοχεύει απλώς στη διόρθωση του ορισμού, ώστε να μην υπάρξει ενδεχόμενο 
λανθασμένης επιβολής φορολογίας και να επιτευχθεί πλήρης και ορθή ενσωμάτωση της 
σχετικής κοινοτικής Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου της και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου,  γι’ 
αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού πρώτα τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008».   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 81 του βασικού νόμου.   Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 34

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008».   Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες ׃ 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Ιωνάς Νικολάου 

 Αντρέας Φακοντής Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σκεύη Κουκουμά Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 
17 Απριλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και 
ΚΕΒΕ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμου, έτσι ώστε, πρώτον, να αυξηθούν οι υφιστάμενες χρηματικές ποινές 
και ποινές φυλάκισης, δεύτερον, να θεσπιστούν ποινές φυλάκισης για ορισμένα 
αδικήματα που ήδη ορίζονται στο νόμο αυτό και τιμωρούνται σήμερα μόνο με 
χρηματικές ποινές και, τρίτον, να αυξηθεί το πρόσθετο τέλος που επιβάλλεται σε 
περίπτωση μη έγκαιρης καταβολής των οφειλόμενων εισφορών.   

 Ειδικότερα, προτείνονται τα ακόλουθα: 

1. Για το αδίκημα της καθυστέρησης ή παρακώλυσης επιθεωρητή στην ενάσκηση 
των εξουσιών του, της άρνησης παροχής πληροφοριών ή παρουσίασης 
εγγράφων και της απόκρυψης ή παρεμπόδισης προσώπου να εμφανιστεί 
ενώπιον επιθεωρητή, άρθρο 66(3) του βασικού νόμου, προτείνεται το ανώτατο 
όριο της χρηματικής ποινής να αυξηθεί από €854, που είναι σήμερα, σε €1.700 
και να θεσπιστεί παράλληλα ποινή φυλάκισης μέχρι ενός έτους, η οποία θα 
μπορεί να επιβάλλεται διαζευκτικά ή σωρευτικά με τη χρηματική ποινή. 

2. Για το αδίκημα της παράλειψης ή αμέλειας καταβολής εισφοράς ή πρόσθετου 
τέλους, άρθρο 80(1) του βασικού νόμου, προτείνεται σε περίπτωση πρώτης 
καταδίκης χρηματική ποινή μέχρι €3.400 ή φυλάκιση ενός έτους ή και οι δύο 
ποινές και σε περίπτωση δεύτερης ή κατ’ επανάληψη καταδίκης χρηματική ποινή 
μέχρι €5.000 ή φυλάκιση μέχρι δύο ετών ή και τα δύο.  Η ποινή που ισχύει 
σήμερα γι’ αυτό το αδίκημα είναι χρηματική ποινή μέχρι €1.281. 
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3. Για το αδίκημα της ψευδούς δήλωσης προς εξασφάλιση παροχής και της 
παρουσίασης εγγράφων με ψευδές περιεχόμενο προς εξασφάλιση παροχής, 
άρθρο 80(6) του βασικού νόμου, προτείνεται αύξηση του ανώτατου ορίου 
χρηματικής ποινής που ισχύει σήμερα από €1.708 σε €8.500 και προτείνεται 
παράλληλα η θέσπιση ποινής φυλάκισης μέχρι τριών ετών, η οποία θα μπορεί να 
επιβάλλεται διαζευκτικά ή σωρευτικά με τη χρηματική ποινή. 

4. Για το αδίκημα της παράβασης οποιασδήποτε διάταξης του βασικού νόμου ή των 
δυνάμει αυτού εκδοθέντων κανονισμών, για τις περιπτώσεις που δεν 
προβλέπεται άλλη ποινή, άρθρο 80(8) του βασικού νόμου, προτείνεται αύξηση 
του ανώτατου ορίου χρηματικής ποινής από €854, που είναι σήμερα, σε €1.700, 
καθώς και η θέσπιση ποινής φυλάκισης μέχρι ενός έτους, η οποία θα μπορεί να 
επιβάλλεται διαζευκτικά ή σωρευτικά με τη χρηματική ποινή. 

5. Για το αδίκημα της μη έγκαιρης καταβολής των οφειλόμενων εισφορών, άρθρο 
73(1)(θ) του βασικού νόμου, προτείνεται η αύξηση του πρόσθετου τέλους που 
επιβάλλεται από 15%, που είναι σήμερα, σε 27%.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με 
τους σχετικούς κανονισμούς, η προθεσμία που προβλέπεται για την πληρωμή 
των οφειλόμενων εισφορών είναι για τους εργοδότες ένας μήνας μετά τη λήξη 
κάθε μήνα εισφορών και για τους αυτοτελώς εργαζομένους ένας μήνας και δέκα 
ημέρες από τη λήξη κάθε τριμήνου.   

Ο εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες προκειμένου να εκσυγχρονιστούν οι 
ποινές, για να συνάδουν με τη σημερινή πραγματικότητα, το κόστος ζωής, τους 
διάφορους δείκτες, όπως είναι ο δείκτης πληθωρισμού, καθώς και τους μισθούς του 
συνόλου της οικονομίας.   

Περαιτέρω, ο ίδιος επισήμανε ότι ο αριθμός των ποινικών υποθέσεων που 
καταχωρίζονται κάθε χρόνο για παραβάσεις του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου 
έχει αυξηθεί δραματικά, γεγονός που καταδεικνύει ότι οι υφιστάμενες ποινές δεν ασκούν 
τον προληπτικό και αποτρεπτικό τους ρόλο, λόγω του ότι είναι πολύ ελαφρές.  
Ενδεικτικά, δήλωσε ότι το 2006 καταχωρίστηκαν στα επαρχιακά δικαστήρια της 
∆ημοκρατίας συνολικά 9 961 νέες ποινικές υποθέσεις, από τις οποίες οι 3 879 
αφορούσαν εργοδότες και οι 6 082 αυτοτελώς εργαζομένους.   

Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ εξέφρασαν 
ανεπιφύλακτα τη συμφωνία τους με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις και ανέφεραν ότι 
οι βαρύτερες ποινές θα συμβάλουν στην αποτροπή και κατά συνέπεια στη μείωση των 
παραβάσεων που αφορούν τη νομοθεσία αυτή. 

Αντίθετα, οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ 
τάχθηκαν εναντίον της εισαγωγής της ποινής της φυλάκισης για αδικήματα που μέχρι 
σήμερα τιμωρούνταν μόνο με χρηματική ποινή.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι διαφώνησαν 
επίσης με τις αυξήσεις των υφιστάμενων ποινών, καθώς και του πρόσθετου τέλους, τις 
οποίες θεωρούν υπερβολικές και αδικαιολόγητες.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, έτσι 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 66 του βασικού νόμου.   Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 73 του βασικού νόμου.   Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 80 του βασικού νόμου.   Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 10 και 11 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  
Εδώ ολοκληρώνεται η νομοθετική εργασία.   

 Πάμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Κύρωσης των Πράξεων του 
23ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας 
Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.045-2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

2. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Γαλλικής ∆ημοκρατίας, για Συνεργασία 
σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος 

Εξωτερικών Εξωτερικών και 
Άμυνας 
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του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.046-2008) 

3. Ο περί του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Υγείας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.047-2008) 

Υγείας Υγείας 

4. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.048-2008) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων 

5. Ο περί της Ταξινόμησης της 
Ακατέργαστης Ξυλείας (Καταργητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.049-2008) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

6. Ο περί της Συμφωνίας για το Καθεστώς 
∆υνάμεων μεταξύ της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και των Ηνωμένων Εθνών 
σχετικά με την Υποστήριξη, 
Συμπλήρωση και Ενίσχυση της ∆ύναμης 
των Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο (the 
United Nations Interim Force in 
Lebanon-UNIFYL) (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.050-2008) 

Εξωτερικών Εξωτερικών 

7. Ο περί Ελέγχου των Παραπλανητικών 
και Συγκριτικών ∆ιαφημίσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.051-2008) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

8. Ο περί Οργανωμένων Ταξιδιών, 
∆ιακοπών και Περιηγήσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.052-2008) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

9. Ο περί της Αναγνώρισης της Κυπριακής 
Νοηματικής Γλώσσας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.053-2008) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

10. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος (Αρ. 
1) του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.054-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.052-2008) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 
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12. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.053-2008) 

Οικονομικών Νομικών 

13. Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για 
Επαφή με Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.054-2008) 

Εξωτερικών Υγείας 

14. Οι περί Στρατιωτικών Μεταλλίων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.055-2008) 

Άμυνας Άμυνας 

15. Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.056-2008) 

Άμυνας Άμυνας 

16. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.032-2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

17. Έγγραφο της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
που αφορά την παράταση έκτακτων 
υπαλλήλων σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.011) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

18. Έγγραφο του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού που αφορά την πρόσληψη  
έκτακτων υπαλλήλων σύμφωνα με τον 
περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 
1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.005) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

19. Έγγραφο (Υπ. Παιδείας 5/2008) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.010) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

20. Έγγραφα (Υπ. Συγκοιν. 4 και 5/2008) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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21. Έγγραφο (Υπ. Εργασίας 4/2008) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.007) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

22. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 του 
2007 του προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, σύμφωνα με 
το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2007 
Νόμου του 2007 [Ν. 24(ΙΙ) του 2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

23. Έκθεση προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από 30 
Ιουνίου μέχρι 31η ∆εκεμβρίου 2007. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν 
από 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
 (Αρ.φακ. 23.02.049.014-2008) 

Ιωνά Νικολάου, 
βουλευτή 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Νομικών 

2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ.2) Νόμος του 
2008. 
(Αρ.φακ. 23.02.049.015-2008) 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Εσωτερικών 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα, «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 2008 
Νόμος (Αρ. 1) του 2008», είναι θέμα που απασχόλησε την επιτροπή Παιδείας της 
Βουλής και νομίζω ότι πρέπει να συζητηθεί στην επιτροπή Παιδείας, όπως με 
ενημέρωσε και η γραμματεία της Βουλής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου) 

 Έτσι ακριβώς είναι, κυρία Παπαδοπούλου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Είναι προϋπολογισμός και πιστεύω ότι οι προϋπολογισμοί πρέπει να 
συζητούνται στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και, αν θέλει η επιτροπή 
Παιδείας, μπορεί να παραστεί και να συζητήσει μαζί μας.  να είναι κοινή η συνεδρία.  Ως 
θέμα αρχής, οι προϋπολογισμοί είναι στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και μπορεί να έρθουν ο πρόεδρος ή τα μέλη της επιτροπής Παιδείας και να είναι 
παρόντες στη συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Τορναρίτης.  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆ε θέλω να δημιουργήσω θέμα, αλλά το θέμα των δασκάλων ειδικής 
εκπαίδευσης είναι καθαρά θέμα της επιτροπής Παιδείας και έχω την εντύπωση ότι η 
επιτροπή Παιδείας συζητά και ψηφίζει και άλλους προϋπολογισμούς.  Αν θέλετε, να 
τους μεταφέρουμε όλους σε όλες τις επιτροπές, να ησυχάζουμε.  ∆εν είναι θέμα εδώ 
πέρα διεκδίκησης. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Έντζιε θέμα διεκδίκησης. είναι προϋπολογισμοί. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η επιτροπή Παιδείας γνωρίζει τούτο το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, υπάρχει δυσκολία οι δύο επιτροπές να συνέλθουν από κοινού και να δουν 
το συγκεκριμένο θέμα; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Όχι. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Η κ. Παπαδοπούλου συμμετέχει στην επιτροπή Παιδείας, οπότε θα ενημερωθεί. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Συμμετέχω ως άτομο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εγώ λέω και οι δύο επιτροπές να το δουν από κοινού.  ∆ε νομίζω να υπάρχει 
καμιά δυσκολία.  Το αποτέλεσμα έχει την πιο μεγάλη αξία. 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί 
γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.372, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί έχουν αποκλειστεί από τον κατάλογο των ειδικοτήτων προς 
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επιμόρφωση μέσα στα πλαίσια του Προγράμματος Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης οι 
καθηγητές της ρωσικής γλώσσας, την ώρα που οι καθηγητές διδασκαλίας άλλων 
γλωσσών έχουν κληθεί να συμμετάσχουν στο πρόγραμμα. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είχε δεσμευτεί προφορικά 
για τη συμπερίληψη της εν λόγω ειδικότητας στο Πρόγραμμα Προϋπηρεσιακής 
Κατάρτισης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.373, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου     

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Παλόδειας για 
παραχώρηση ανταποδοτικών ωφελημάτων από το δήμο Λεμεσού στην κοινότητα, λόγω 
της ρύπανσης που προκαλείται από τη διέλευση σκυβαλοφόρων οχημάτων από τους 
δρόμους της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.374, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Το Ενιαίο Στεγαστικό ∆άνειο προνοεί μέγιστο εμβαδό ανέγερσης κατοικίας τα 
230 τ.μ.  Ο δήμος Αθηένου εγείρει αίτημα για κατάργηση του κριτηρίου μέγιστου 
εμβαδού αναφορικά με τις περιοχές που εφάπτονται της γραμμής αντιπαράταξης, ώστε 
να δοθεί η δυνατότητα ουσιαστικής ανάπτυξης των περιοχών αυτών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το εν λόγω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.375, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Αθηένου για την τάχιστη 
ολοκλήρωση των διαδικασιών του Κτηματολογίου για επανεκτίμηση της ακίνητης 
περιουσίας. 

 Σήμερα ο δήμος εισπράττει δημοτικά τέλη ακίνητης ιδιοκτησίας με βάση τις 
εκτιμημένες αξίες του 1980, με αποτέλεσμα να χάνονται σοβαρά ποσά εσόδων για το 
δήμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.376, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Αθηένου για διάνοιξη της 
διόδου Πυροΐου, η οποία θα εξασφαλίσει πρόσβαση των Αθηενιτών κυρίως, αλλά και 
των Λαρνακέων στην περιοχή Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.377, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου     

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Αθηένου για οικονομική 
ενίσχυση για ανέγερση δημοτικού αθλητικού κέντρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.378, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου     
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ποιος προγραμματισμός υπάρχει για την κατασκευή 
φράγματος στον ποταμό Γιαλιά, το οποίο θα εξυπηρετήσει τις κοινότητες Αγίας 
Βαρβάρας, Μαθιάτη, Κοτσιάτη, Πέρα Χωρίου Νήσου, Ιδαλίου και Ποταμιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.379, ημερομηνίας 18 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη     

 «Στις 11 Μαρτίου 2008 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο επικύρωσε την πρόταση για 
δημιουργία Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Καινοτομίας και Τεχνολογίας.  Η δράση του 
ινστιτούτου θα βασιστεί σε συνεργασίες που θα γίνουν με κοινότητες γνώσης και 
καινοτομίας (knowledge and innovation communities), συνεργασίες δηλαδή δημόσιου 
και ιδιωτικού τομέα, πανεπιστημιακών δικτύων, ερευνητικών οργανισμών και ιδιωτικών 
επιχειρήσεων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιος είναι ο προγραμματισμός και ποια μέτρα λαμβάνονται, έτσι ώστε 
να προωθηθούν και να υποβοηθούν τέτοιου είδους συνεργασίες εντός Κύπρου, αλλά 
και να αναπτυχθεί τέτοιου είδους συνεργασία με οργανισμούς και επιχειρήσεις του 
εξωτερικού, για να υπάρξει ενεργός συμμετοχή της Κύπρου σε αυτό το φιλόδοξο και 
πρωτοποριακό εγχείρημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.380, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η λειψυδρία που μαστίζει τη χώρα μας μάς υποχρεώνει να αξιοποιούμε όλες τις 
προσφερόμενες πηγές νερού.  Το κράτος, προκειμένου να υδροδοτήσει τις πόλεις και τα 
χωριά μας, καταφεύγει σε πολυδάπανες λύσεις, όπως μεταφορά νερού από γειτονικές 
χώρες, αφαλάτωση κ.λπ.  Παραδόξως, τα νερά του ποταμού Καρκώτη στην κοιλάδα της 
Σολιάς φαίνεται να παραμένουν αναξιοποίητα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η αξιοποίηση των νερών του ποταμού 
Καρκώτη και η κατασκευή φράγματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.381, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για επέκταση 
του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Αστρομερίτη μέχρι την Ευρύχου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.382, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα για ανέγερση κτιρίου του Περιφερειακού 
∆ημοτικού Σχολείου Γαλάτας-Κακοπετριάς στην περιοχή Αγίου Γεωργίου Περαχωρίτη 
μεταξύ Γαλάτας και Κακοπετριάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.383, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα    

  «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για κατασκευή 
αποχετευτικού συστήματος.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.384, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα    

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για μείωση 
της συνεισφοράς της στην εκτέλεση κοινοτικών έργων από 30% σε 20%.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.385, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα    

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πώς αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα, που τέθηκαν από το κοινοτικό συμβούλιο 
Κακοπετριάς: 

1. Επιδιόρθωση επικίνδυνου τοίχου στο κέντρο της κοινότητας. 

2. Επιδιόρθωση πεζοδρομίων στη λεωφόρο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄. 

3. Επένδυση καμαρών στο πάρκο Έλενας Σωφρονίου με πέτρα περιοχής. 

4. ∆ιαπλάτυνση δρόμου και κατασκευή τοίχου αντιστήριξης στη λεωφόρο 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ (Χαρ. Σωφρονίου-Κατώι). 

5. Επιδιόρθωση αυλακιού στην οδό Ανδρέου Μάμαντος (επένδυσή του με πέτρα 
ποταμού). 

6. Επένδυση όλων των τοίχων στο Μνημείο Ηρώων με πέτρα περιοχής. 

7. Κατασκευή πεζοδρομίων στην οδό Αφεντικών. 

8. Επένδυση όλων των τοίχων στην οδό Αφεντικών με πέτρα περιοχής. 

9. Επαναλειτουργία οχετού ομβρίων υδάτων στην οδό Ανδρέου Μάμαντος (από τον 
υπεραστικό δρόμο μέχρι την οικία Λεύκου Ορεινού). 

10. Επιδιόρθωση-ανακατασκευή οχετού στη λεωφόρο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ 
(από το κέντρο “Οινοκόρος” μέχρι το τέρμα οικοπέδου Κ. Χριστοδούλου). 

11. Βελτιωτικά έργα στη συμβολή του δρόμου Κακοπετριάς-Πάινγουντ με την οδό 
Αφεντικών (αλτ δρόμου εις οικία Τσίγκη). 

12. Βελτίωση των σημάνσεων στις λωρίδες του δρόμου που οδηγούν στο κοινοτικό 
στάδιο και στην οδό Έσσω Γειτονιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.386, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Αραδίππου σε σχέση με την άμεση ανάγκη 
αναθεώρησης του τοπικού σχεδίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.387, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Αραδίππου για κατασκευή δρόμου προς την 
περιοχή της Παναγίας των Αμπελιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.388, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του δήμου Αραδίππου για προώθηση του 
έργου του αποχετευτικού συστήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.389, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο χωριό Πέρα Πεδί Λεμεσού παρατήρησα ότι στη 
μέση του δρόμου της οδού Τιμίου Σταυρού βρίσκεται ένα δέντρο λίγο πριν το αλτ με τον 
κεντρικό δρόμο της οδού Ανεξαρτησίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το συγκεκριμένο δέντρο αποτελεί κίνδυνο για την οδική 
ασφάλεια και, εάν ναι, ποια μέτρα προτίθεται να λάβει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.390, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο τα οικόπεδα στο Αλεθρικό που παραχωρήθηκαν πρόσφατα 
σε πρόσφυγες για αυτοστέγαση είναι σε τεμάχιο ιδιοκτησίας Τουρκοκυπρίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.391, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με: 

1.   τους λόγους για τους οποίους δεν προχωρεί η υλοποίηση του έργου στο δημόσιο 
νηπιαγωγείο στην Αυγόρου σε σχέση με τις κτιριακές ανάγκες που υπάρχουν 
(αμμοδόχος με στέγαστρο, επιδιορθώσεις αποχωρητηρίων κτλ.), καθώς και το 
ενδεχόμενο χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου, 

2.   τους λόγους για τους οποίους έχει μείνει στάσιμη η διαδικασία απαλλοτρίωσης 
του τεμαχίου για ανέγερση σύγχρονου νηπιαγωγείου για τις ανάγκες της 
κοινότητας, καθώς και το ενδεχόμενο χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης της 
διαδικασίας, 

3.   τους λόγους για την καθυστέρηση στη διάνοιξη δρόμου πρόσβασης προς το 
δημοτικό και το δημόσιο νηπιαγωγείο, καθώς και το ενδεχόμενο χρονοδιάγραμμα 
υλοποίησης της διάνοιξης δρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.392, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο: 

1.   προτίθεται η κυβέρνηση να διαχωρίσει οικόπεδα στον προσφυγικό συνοικισμό 
ΑΗΚ ∆εκέλειας και, εάν ναι, ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του 
διαχωρισμού, 

2.   έχει γίνει έρευνα για τις αιτίες θανάτων στον προσφυγικό συνοικισμό ΑΗΚ 
∆εκέλειας και, εάν ναι, ποια είναι τα αποτελέσματά της, 

3.   έχουν δοθεί αντισταθμιστικά οφέλη στην κοινότητα Ορμίδειας λόγω των έργων 
της ΑΗΚ και, εάν ναι, ποια είναι αυτά.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.393, ημερομηνίας 24 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το κατά πόσο υπάρχει αρχείο καταγραφής θανάτων και των 
αιτιών των θανάτων αυτών ανά το παγκύπριο από το 2000 μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.394, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για αύξηση 
του συντελεστή δόμησης στις πολεοδομικές ζώνες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.395, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για κατασκευή 
φράγματος στην περιοχή Σολιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.396, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Καλαβασού για 
αναθεώρηση των οικιστικών ζωνών στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.397, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Καλαβασού για 
αποζημιώσεις προς τους πληγέντες από τις πυρκαγιές του περασμένου καλοκαιριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.398, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Καλαβασού για κατασκευή 
του κυκλοφοριακού κόμβου στη διασταύρωση Καλαβασού-Ζυγίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.399, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Καλαβασού για εγγραφή 
των αγροτικών δρόμων στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.400, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμπου για κατασκευή 
πλαγιόδρομου προς τη βιοτεχνική περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.401, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμπου για ταχεία 
εκτέλεση των αναγκαίων βελτιωτικών έργων στο αλιευτικό καταφύγιο της ∆εκέλειας, που 
πρέπει να περιλαμβάνουν ενίσχυση του προστατευτικού λιμενοβραχίονα και εκβάθυνση 
και σμίκρυνση της εισόδου στο λιμάνι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.402, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμπου για μείωση 
της συνεισφοράς της κοινότητας στα αναπτυξιακά έργα από 30% σε 10%.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.403, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμπου για κατασκευή 
κοινοτικού αμφιθεάτρου και ψυχαγωγικού θεματικού πάρκου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.404, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμπου για 
δημιουργία κεντρικής πλατείας στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.405, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμβου για 
συμπλήρωση των αναγκαίων έργων στο νέο κοιμητήριο Ξυλοτύμβου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.406, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ξυλοτύμβου για δημιουργία 
πάρκου καλλιτεχνών (λαϊκών ποιητών, ζωγράφων κ.λπ.).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.407, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Αγίας Άννας για 
παραχώρηση οικοπέδων σε άπορες οικογένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.408, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Αγίας Άννας για διαγραφή 
του χρέους £5.500 προς την Υδατοπρομήθεια, το οποίο δημιουργήθηκε λόγω 
διαρροών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.409, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Αγίας Άννας για 
παραχώρηση πυροσβεστικού οχήματος στην κοινότητα λόγω κινδύνων από τη 
γειτνίασή της με το Πεδίο Βολής Καλού Χωριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.410, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

«Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Αγίας Άννας για παραχώρηση 
αντισταθμιστικών ωφελημάτων εξαιτίας της κυβερνητικής πρόθεσης για δημιουργία 
αιολικών πάρκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.411, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Αγίας Άννας για 
παραχώρηση ποσού £8.000 περίπου για διευθέτηση οφειλής προς την Υπηρεσία 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.412, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για προώθηση 
της αναγκαίας απαλλοτρίωσης γης στην κοινότητα για δημιουργία γηπέδου 
ποδοσφαίρου και στίβου κλασικού αθλητισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.413, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για κατασκευή 
πεζοδρομίων στο δημόσιο δρόμο Χοιροκοιτίας-Βάβλας μέχρι το κοινοτικό γήπεδο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.414, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για επένδυση 
με πέτρα του τοίχου αντιστήριξης στο κέντρο του χωριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.415, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για αύξηση 
του συντελεστή ανάπτυξης στην περιοχή αναδασμού από 6% σε 10%, όπως ισχύει και 
σε άλλες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.416, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για 
αναστήλωση του Χανιού της Θέκλας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.417, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για κατασκευή 
έργου παροχέτευσης ομβρίων υδάτων σε παρακείμενο ποταμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.418, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το υπουργείο του να ενισχύσει σε ανθρώπινο 
δυναμικό το Ίδρυμα Μαργαρίτας Λιασίδου στην Πάφο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.419, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Μουσκάλλη  

 «Σε πρόσφατη συνάντησή μου με το κοινοτικό συμβούλιο Περβολιών μού 
υπεβλήθη το διαχρονικό αίτημα της κοινότητας για ανέγερση δημοτικού σχολείου.  Το 
υπουργείο έχει καταρχάς δεσμεύσει τεμάχιο στα Περβόλια για το σκοπό αυτό. 

 Έχω πληροφορηθεί ότι ο ιδιοκτήτης του εν λόγω τεμαχίου υπέβαλε πρόσφατα 
στην Πολεοδομία Λάρνακας αίτηση διαχωρισμού του τεμαχίου αυτού που δεσμεύτηκε 
για την ανέγερση του δημοτικού σχολείου. 

 Επιβάλλεται η επίσπευση των διαδικασιών για εξασφάλιση του εν λόγω τεμαχίου 
το συντομότερο δυνατό προς αποφυγή οποιωνδήποτε δυσάρεστων και ανεπιθύμητων 
εξελίξεων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο προτίθεται να ενεργήσει προς την κατεύθυνση αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.420, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ελέγξει και ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς είναι δυνατό το ΡΙΚ, που επιδοτείται από τον Κύπριο πολίτη, να 
μεταδίδει στις 30 Απριλίου 2008, παραμονή αργίας, στις 9.25 το βράδυ εκπομπή του κ. 
Λαζόπουλου που περιλάμβανε σωρεία αισχρών και ακατονόμαστων λέξεων και 
εκφράσεων και όπως αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τη συγκεκριμένη 
εκπομπή σε κασέτα. 

 Με αφορμή το πιο πάνω περιστατικό, παρακαλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός 
όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον έλεγχο που ασκείται στο ΡΙΚ 
από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, αλλά και σε ποιες ενέργειες προβαίνει η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία προς όφελος της κοινωνίας μας και ιδιαίτερα των μικρών παιδιών, 
όταν προβάλλονται εκπομπές σε μέρες και ώρες που μπορεί να τις παρακολουθούν και 
παιδιά.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.521, ημερομηνίας 

25 Ιουνίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.01.521, ημερομηνία 29.6.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη, σχετικά με την εγκατάσταση κεραίας κινητής 

τηλεφωνίας στην Κοινότητα Προδρόμου 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.01.521 και ημερομηνία 
29.6.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, μετά από 
σχετική διερεύνηση του θέματος: 

(α) Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών πραγματοποίησε μετρήσεις σύμφωνα με 
τη μεθοδολογία που καθορίζεται στη σύσταση της Επιτροπής Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών CEPT/ECC/REC/(02)04 με τίτλο “Measuring Non Ionizing 
Radiation (9 kHz -300 GHz)”.  Ο συντελεστής έκθεσης σε όλες τις περιπτώσεις 
είναι πολλές εκατοντάδες φορές χαμηλότερος του ανώτατου επιτρεπτού ορίου 
που καθορίζεται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/EC και των 
προτύπων της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από μη-Ιονίζουσα Ακτινοβολία 
(ICNIRP). 

(β) Η κεραία αυτή έχει ύψος 24 μέτρα και φαίνεται ότι, σύμφωνα με το ∆ιάταγμα 341 
“περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Γενικό (Τροποποιητικό) ∆ιάταγμα Ανάπτυξης 
του 2006” (Κ∆Π341/2006), το οποίο εκδόθηκε από τον Υπουργό Εσωτερικών 
στις 21.8.2006, είναι ανάπτυξη που εξαιρείται από την υποχρέωση εξασφάλισης 
Πολεοδομικής Άδειας. 

2. Σε περίπτωση που απαιτείται άδεια οικοδομής σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως 
Οδών και Οικοδομών Νόμο, αρμόδια οικοδομική αρχή, για να διερευνήσει εάν 
εξουσιοδοτημένη επιχείρηση έχει εξασφαλίσει τέτοια άδεια, στην προκειμένη περίπτωση 
είναι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.068, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.068 και ημερ. 19.09.2007 του βουλευτή Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.068 και ημερ. 02.10.2007 με την οποία 
μας διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σε συνέχεια της απόφασης του Κοινοτικού Συμβουλίου Αναρίτας για την 
απαλλοτρίωση ιδιωτικής ακίνητης ιδιοκτησίας με σκοπό τη διαπλάτυνση δρόμου, 
την κατασκευή πεζοδρομίων, τη δημιουργία χώρου στάθμευσης και πλατείας και 
την ανέγερση νηπιαγωγείου, προωθήθηκε η δημοσίευση, στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με ημερ. 05.01.2006, της αναγκαίας Ειδοποίησης με 
βάση τον περί Κοινοτήτων Νόμο.  Με σκοπό την τήρηση των προνοιών του εν 
λόγω Νόμου, κλήθηκε το Κοινοτικό Συμβούλιο Αναρίτας να αναρτήσει την 
Ειδοποίηση σε περίοπτα μέρη της κοινότητας, να την επιδώσει στους 
επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες και να διορίσει ιδιώτη εκτιμητή για την εκτίμηση της 
αξίας της υπό απαλλοτρίωση γης.  Αφού υποβληθεί η εκτίμηση της αγοραίας 
αξίας της υπό απαλλοτρίωση γης μαζί με την αναγκαία έκθεση του Επάρχου 
Πάφου, το Υπουργείο θα προωθήσει τη δημοσίευση του ∆ιατάγματος Έγκρισης 
Απαλλοτρίωσης. 

2. Τονίζεται ότι, σύμφωνα με την υφιστάμενη διαδικασία, μετά τη συμπλήρωση της 
διαδικασίας που προβλέπει ο περί Κοινοτήτων Νόμος, θα προωθηθεί η 
δημοσίευση Γνωστοποίησης Απαλλοτρίωσης και ∆ιατάγματος Απαλλοτρίωσης με 
βάση τον περί Αναγκαστικής Απαλλοτρίωσης Νόμο.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Aπριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.154, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα: Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.154 που υπoβλήθηκε από το Βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου αναφορικά με τη δυνατότητα εκχώρησης των εισπράξεων από 
μεταβιβάσεις ακινήτων σε κοινότητες, σύμφωνα με σχετικό αίτημα της Ένωσης 

Κοινοτήτων Κύπρου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με την οποία μας έχει διαβιβασθεί η ερώτηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.154 και ημερομηνία 26.10.2007 αναφορικά με το 
πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι τα τέλη μεταβίβασης ακινήτων ή και άλλης 
μορφής φορολογίες αποτελούν μέρος των προσόδων της ∆ημοκρατίας και οποιαδήποτε 
διάθεση τους γίνεται μέσω του προϋπολογισμού του Κράτους. 

2.   Επί του παρόντος δεν μελετάται οποιαδήποτε αλλαγή στην υφιστάμενη 
Νομοθεσία, μελετάται όμως η αύξηση της χορηγίας που παραχωρείται στην Τοπική 
Αυτοδιοίκηση, με βάση το πρόγραμμα ∆ιακυβέρνησης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.173, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.173 και ημερ. 25.10.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την αναβάθμιση του δρόμου που 

συνδέει τις Κοινότητες Θελέτρα και Στρουμπί 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.173 και ημερ. 30.10.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος είναι αγροτικός, έχει μήκος 2,2, χλμ. και δεν έχει 
συγκοινωνιακή σημασία.  Η χρήση του γίνεται κυρίως από τους κατοίκους των 
δύο κοινοτήτων για αγροτικούς σκοπούς. 

(β) Πάγια πολιτική είναι η μη ασφαλτόστρωση αγροτικών δρόμων, και, ως εκ τούτου, 
αυτός θα βελτιώνεται σταδιακά από τα διαθέσιμα κονδύλια για βελτίωση 
αγροτικών δρόμων, ανάλογα με τις προτεραιότητες που θα καθορίζει κάθε χρόνο 
το ίδιο το Κοινοτικό Συμβούλιο Θελέτρας. 

(γ) Για την εγγραφή και βελτίωση του δρόμου έχει προωθηθεί η διαδικασία 
απαλλοτρίωσης και έχουν δημοσιευθεί ∆ιατάγματα απαλλοτρίωσης και επίταξης. 

(δ) Το θέμα έχει συζητηθεί και σε περιφερειακή συνάντηση του Υπουργείου 
Εσωτερικών που πραγματοποιήθηκε τον περασμένο Οκτώβριο και 
αποφασίστηκε πως δεν ενδείκνυται η διαπλάτυνση του δρόμου επειδή αυτός 
είναι αγροτικός.   

(ε) Στην ίδια σύσκεψη δόθηκαν οδηγίες στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό 
να προβεί στην οριοθέτηση του δρόμου, σε κάποια προβληματικά σημεία, για να 
καταστεί δυνατή η διάνοιξή του στο σωστό πλάτος και, προς το σκοπό αυτό, 
παραχωρήθηκε οικονομική βοήθεια ύψους £5.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Απριλίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.187, ημερομηνίας 1ης 
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Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, σχετικά με το 
ερώτημα 23.06.009.02.187 του Βουλευτή κ. Νίκου Τορναρίτη με θέμα την πολυγλωσσία 
στα δημόσια σχολεία και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
προχωρεί, όπως είναι γνωστό, σε μια ολοκληρωμένη αναδιάρθρωση και εκσυγχρονισμό 
του εκπαιδευτικού μας συστήματος μέσα στα πλαίσια της Εκπαιδευτικής 
Μεταρρύθμισης. 

 Η δημοσιοποίηση του Στρατηγικού Σχεδιασμού για την Παιδεία (Σεπτέμβριος 
2007) αποτέλεσε το έναυσμα μιας καταληκτικής προσπάθειας κοινωνικού διαλόγου με 
στόχο τη συμφωνημένη λήψη αποφάσεων για όλο το φάσμα των εκκρεμούντων 
εκπαιδευτικών ζητημάτων. 

 Στο αναθεωρημένο κείμενο του Στρατηγικού Σχεδιασμού για την Παιδεία, το 
οποίο δημοσιοποιήθηκε στις 3 Ιανουαρίου 2008 μετά από ευρεία διαβούλευση με όλους 
τους ενδιαφερόμενους φορείς, γίνεται πρόνοια για αλλαγές στο Ενιαίο Λύκειο.  Μεταξύ 
άλλων, προτείνεται ο άμεσος περιορισμός των επιλογών των μαθητών στη Β΄ και Γ΄ 
τάξη του Ενιαίου Λυκείου με τέτοιο τρόπο ώστε να μην υπάρχει η πιθανότητα επιλογής 
δέσμης μαθημάτων που δεν οδηγούν πουθενά σε σχέση με τους επιδιωκόμενους 
στόχους, αλλά και να αρθεί η παρατηρούμενη δυσλειτουργία του ωρολογίου 
προγράμματος στις δύο τελευταίες τάξεις του Ενιαίου Λυκείου και να ξεπεραστούν τα 
προβλήματα στη στελέχωση των σχολικών μονάδων. 

 Στο αναθεωρημένο κείμενο του Στρατηγικού Σχεδιασμού δε γίνεται λόγος για 
περιορισμό των επιλογών ξένων γλωσσών στο Ενιαίο Λύκειο, χωρίς αυτό να αποκλείει 
το ενδεχόμενο να υπάρξει κάποια διαφοροποίηση, στα πλαίσια των αλλαγών που θα 
γίνουν.  Ακόμα και σε τέτοια περίπτωση, η εκμάθηση ξένων γλωσσών στο σύνολο του 
εκπαιδευτικού μας συστήματος, περιλαμβανομένης της δεκάχρονης υποχρεωτικής 
εκπαίδευσης και της διά βίου εκπαίδευσης, θα ενισχυθεί.» 

Aπάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.201, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Eρώτηση με αρ. 23.06.009.02.201, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με το θέμα της 

παραχώρησης αντισταθμιστικών μέτρων στην Κοινότητα Κονιών λόγω του επηρεασμού 
της από τους αυτοκινητόδρομους Πάφου-Λεμεσού και Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.201 και ημερ. 14.11.2007 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι καταρχήν η Κοινότητα δεν επηρεάζεται 
από τον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς και σύμφωνα με τον Κοινοτάρχη 
Κονιών ζητούνται τα πιο κάτω αντισταθμιστικά μέτρα: 

1.   Eπίσπευση των διαδικασιών για τη βελτίωση των δρόμων που συνδέουν 
την κοινότητα με τη βιοτεχνική περιοχή του χωριού και εκτέλεση του έργου 
ως Πολεοδομικό 

 Για τη βελτίωση του δρόμου ετοιμάζεται ρυθμιστικό σχέδιο από το ∆ιευθυντή του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο θα είναι έτοιμο και θα αποσταλεί 
σύντομα στο Κοινοτικό Συμβούλιο Κονιών για απόψεις και έγκριση.  Θέμα 
εκτέλεσης του έργου ως Πολεοδομικό δεν έχει τεθεί ακόμα από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο Κονιών, γι’ αυτό και μέχρι σήμερα δεν εξετάστηκε.  Το αίτημα θα τεθεί 
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από το Κοινοτικό Συμβούλιο Κονιών στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως κατά 
την εξέταση/έγκριση του ρυθμιστικού σχεδίου. 

2.   Παραχώρηση κρατικής γης για δημιουργία γηπέδου αθλοπαιδιών 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο υπέβαλε το 2005 αίτηση για παραχώρηση μέρους του 
κρατικού τεμαχίου αρ. 332, Φ /Σχ. 51/4 για δημιουργία γηπέδου αθλοπαιδιών.  
Έχουν ληφθεί οι απόψεις όλων των εμπλεκόμενων Κυβερνητικών Τμημάτων και 
Υπηρεσιών και πολύ σύντομα θα υποβληθεί εισήγηση για λήψη απόφασης από 
το Υπουργικό Συμβούλιο. 

3.   Βελτίωση της Λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου 

 Ο εν λόγω δρόμος εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων.  
Ξεκινά από τον Κυκλικό Κόμβο “Κονιών”, που βρίσκεται στο τέρμα του 
Αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου, διασχίζει την κατοικημένη περιοχή Κονιών 
και καταλήγει στις Κοινότητες Άρμου-Μαραθούντα-Επισκοπή.  Αίτημα του 
Κοινοτικoύ Συμβουλίου είναι η βελτίωση του Τμήματος αυτού που διέρχεται της 
κατοικημένης περιοχής Κονιών, κυρίως για λόγους οδικής ασφάλειας.  Το αίτημα 
αυτό συζητήθηκε κατά την επίσκεψη του Υπουργού Εσωτερικών κ. Α. Χρίστου 
στην Μαραθούντα στις 02.06.2005 και δόθηκαν οδηγίες όπως το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως μελετήσει το αίτημα.  Το θέμα μελετήθηκε από το εν 
λόγω Τμήμα και προτάθηκε στο ∆ήμο Πάφου η ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου 
από ιδιώτες μελετητές με τη βοήθεια του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως.  
Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κονιών ζητεί όπως το θέμα της αναβάθμισης της 
Λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου αποσυνδεθεί από την κατασκευή της 
γέφυρας προς το Νοσοκομείο και την εμπλοκή του ∆ήμου Πάφου και όπως 
υπάρξει συνεργασία Κοινοτικού Συμβουλίου και Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως για ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου. 

4.   Βελτίωση του δρόμου από τον Αυτοκινητόδρομο προς την Κοινότητα 
Κονιών (τοποθέτηση οδικού φωτισμού) και επίστρωση με πρέμιξ 
συνδετήριου δρόμου που κατασκευάσθηκε από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων παράλληλα με τον Αυτοκινητόδρομο, όταν εκτελούντο οι εργασίες 
κατασκευής του 

 Το αίτημα αυτό συζητήθηκε κατά την προαναφερθείσα επίσκεψη του Υπουργού 
Εσωτερικών κ. Α. Χρίστου στην Μαραθούντα στις 02.06.2005 όπου ο 
Επαρχιακός Μηχανικός του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων ανέφερε ότι η 
εγκατάσταση οδικού φωτισμού θα μελετηθεί.  Ενόψει τούτου το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων τοποθέτησε οδικό φωτισμό σε ορισμένα σημεία του Αυτοκινητόδρομου 
για σκοπούς οδικής ασφάλειας.  Αν οι Τοπικές Αρχές επιθυμούν να τοποθετηθεί 
οδικός φωτισμός και σε επιπρόσθετα σημεία, τότε θα πρέπει να επωμισθούν το 
κόστος. 

 Όσον αφορά στο δεύτερο αίτημα για επίστρωση με πρέμιξ του δρόμου που 
διανοίχθηκε με την κατασκευή του αυτοκινητόδρομου, το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων δε μπορεί να αναλάβει τη συντήρησή του επειδή θεωρείται δρόμος της 
Κοινότητας και συνεπώς θα πρέπει να συντηρείται από το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κονιών.  Ο εν λόγω δρόμος είχε διανοιχθεί για αποκατάσταση δημοσίου 
μονοπατιού που επηρεάστηκε από τη διάνοιξη του Αυτοκινητόδρομου.»  

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.215, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην Κοινοβουλευτική Ερώτηση αρ. Ερ. 23.06.009.02.215 και 
ημερομηνία 23.11.2007 σχετικά με ερώτηση του Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη που αφορά το διαχωρισμό οικοπέδων στη Βιοτεχνική Περιοχή (Γ Φάση) 
στο ∆άσος Άχνας και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει το Σχέδιο Γενικής ∆ιάταξης 
για τον διαχωρισμό 27 νέων οικοπέδων, το οποίο στάληκε για απόψεις στα 
αρμόδια Τμήματα, αφού έχει εξασφαλιστεί και η έγκριση των Βρεττανικών 
Βάσεων. 

(β) Ο Υπουργός Εσωτερικών έχει εγκρίνει τον διαχωρισμό σε πρώτη φάση 12 
οικοπέδων για την επαγγελματική αυτοστέγαση των εκτοπισθέντων και για την 
προκύπτουσα δαπάνη υπάρχει σχετική πρόνοια στον Προϋπολογισμό 2008. 

 Σημειώνεται ότι μέχρι τώρα έχουν διαχωριστεί 60 επαγγελματικά οικόπεδα, τα 
οποία έχουν παραχωρηθεί σε δικαιούχους βιοτέχνες οι οποίοι διαμένουν στο ∆άσος 
Άχνας ή κατάγονται από την Άχνα και διαμένουν σε γειτονικές Κοινότητες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαϊδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.234, ημερομηνίας 

29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.234 ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του 
Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με τον αποκλεισμό της Εταιρείας Κ. 
Υπεραστικά Λεωφορεία Λτδ., από το σχέδιο επιδότησης περιφερειακών εταιρειών 

Λεωφορείων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ.: 23.06.009.02.234 και ημερομηνίας 
6.12.2007, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και θα ήθελα να απολογηθώ καταρχήν για την 
καθυστέρηση στην απάντηση μας. 

 Πληροφορείσθε ότι το Σχέδιο Στήριξης Περιφερειακών Εταιρειών Λεωφορείων 
(Π.Ε.Α.Λ.), δυνάμει του οποίου το Κράτος επιδοτεί, υπό κάποιες προϋποθέσεις τις 
περιφερειακές εταιρείες, αφορά μόνο τις εταιρείες αστικών και αγροτικών λεωφορείων.  
Αυτός είναι και ο λόγος που η εταιρεία Κ. Υπεραστικά Λεωφορεία Λτδ., που είναι 
εταιρεία Υπεραστικών Λεωφορείων, δε δικαιούται επιχορήγηση. 

 Το 2000 είχε αποφασιστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο η επέκταση του Σχεδίου 
και εφαρμογή του και σε σχέση με τα υπεραστικά λεωφορεία και ταξί.  Επρόκειτο όμως 
για μερική επέκταση και αφορούσε μόνο τη δανειοδότηση των εταιρειών από τους 
δανειστικούς Επιτρόπους με ευνοϊκούς όρους και την επιδότηση της άδειας 
κυκλοφορίας υπό κάποιες προϋποθέσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.235, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.235 και ημερομηνία 29/11/2007 
του Βουλευτή Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή που αποστάληκε με επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6/12/2007 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με τις Αποφάσεις του με αρ. 36.309 και 
ημερ. 25.10.91, αρ. 38.188 και ημερ. 16.10.92 και αρ. 40.185 και ημερ. 24.11.93, 
καθόρισε την Κυβερνητική πολιτική σχετικά με τη δημιουργία Βιοτεχνικών Περιοχών, 
που συνοψίζεται ως εξής: 
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(α) Αρμοδιότητα για τη δημιουργία και συντήρηση Βιοτεχνικών Περιοχών έχουν οι 
Αρχές Τοπικής ∆ιοίκησης (∆ήμοι και Κοινοτικά Συμβούλια). 

(β)  Η Κυβέρνηση επιχορηγεί τις Αρχές Τοπικής ∆ιοίκησης για τη δημιουργία 
Βιοτεχνικών Περιοχών με τα 2/3 της δαπάνης για τα έργα υποδομής μόνο, 
νοουμένου ότι η Τεχνοοικονομική Μελέτη που θα ετοιμάζεται από την 
ενδιαφερόμενη Αρχή εγκρίνεται από την Κυβέρνηση. 

(γ) Αρμόδια Υπηρεσιακή Επιτροπή (Υπουργεία Εσωτερικών, Οικονομικών και 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Γραφείο Προγραμματισμού και Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως), θα εξετάσει την μελέτη και θα εισηγείται αναλόγως 
την έγκριση της στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

(δ) Η κάθε ενδιαφερόμενη Τοπική Αρχή συνάπτει δάνειο με Κυβερνητική εγγύηση 
από πηγές άλλες από τους κυβερνητικούς Επιτρόπους (Συνεργατική Κεντρική 
Τράπεζα, κ.α) για ολόκληρο το κόστος των έργων υποδομής και η Κυβέρνηση 
καταβάλλει κάθε χρόνο το τοκοχρεολύσιο που της αναλογεί, μέχρι να καταβληθεί 
η συνεισφορά της. 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Χρυσοχούς δεν φαίνεται να έχει υποβάλει στο 
Υπουργείο Εσωτερικών σχετικό αίτημα που να συνοδεύεται από Τεχνοοικονομική 
Μελέτη ώστε να εξεταστεί σύμφωνα με τις αναφερόμενες Αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.248, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.248 και ημερ. 29.11.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το θέμα κατασκευής κυρτωμάτων και 
πεζοδρομίων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου εντός της Κοινότητας Νατά, καθώς και 

της διαπλάτυνσης δρόμων εντός της εν λόγω Κοινότητας. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.248 και ημερ. 6.12.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα για την κατασκευή κυρτωμάτων και πεζοδρομίων κατά μήκος του 
κεντρικού δρόμου εντός της Κοινότητας είναι της αρμοδιότητας του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων.  Από διερεύνηση του θέματος από το Γραφείο Επάρχου 
Πάφου, έχει διαπιστωθεί ότι έχει εγκριθεί το αίτημα για την κατασκευή 
κυρτωμάτων και αναμένεται η αποδέσμευση του σχετικού κονδυλίου για την 
υλοποίηση του έργου, ενώ για την κατασκευή πεζοδρομίων αναμένεται να 
πραγματοποιηθεί σύντομα επιτόπια έρευνα και μελέτη, και 

(β) Για το αίτημα για τη διαπλάτυνση δρόμων εντός της Κοινότητας και την 
κατασκευή τοίχων αντιστήριξης, το οποίο υποβλήθηκε πρόσφατα στο Γραφείο 
Επάρχου, έχει συμβουλευθεί το Κοινοτικό Συμβούλιο να αποταθεί στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως για την εξασφάλιση της γραμμής ρυμοτομίας των 
επηρεαζόμενων τεμαχίων, ώστε στη συνέχεια να εξασφαλίσει τις συγκαταθέσεις 
των ιδιοκτητών τους για να καταστεί δυνατή η διαπλάτυνση των δρόμων αυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Απριλίου 2008 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Κύπρου Χρυσοστομίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.260, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.260, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2007 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.260, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 
2007 του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή με θέμα το θεσμό 
του “αστυνομικού της γειτονιάς” στο ∆ήμο Πέγειας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο θεσμός της Κοινοτικής Αστυνόμευσης στον ∆ήμο Πέγειας έχει εφαρμοστεί από 
τις 8/5/2006 με την τοποθέτηση ενός μέλους της Αστυνομίας. 

 Σύμφωνα με σχετική μελέτη που διενεργήθηκε το 2004, η περιοχή Πέγειας έχει 
έκταση περίπου 10 τετραγωνικά χιλιόμετρα και 7000 κατοίκους.  Με αυτά τα δεδομένα 
έχει διαχωριστεί σε δύο τομείς σε έκαστο των οποίων θα έπρεπε να τοποθετηθεί ένας 
Αστυνομικός της Γειτονιάς.  Λόγω έλλειψης προσωπικού, τοποθετήθηκε ένας 
Αστυνομικός για όλο το ∆ήμο, ο οποίος εκτελεί αξιόλογο έργο που είναι πολύ βοηθητικό 
για κάλυψη των γενικότερων αναγκών αστυνόμευσης της περιοχής του Σταθμού. 

 Η επέκταση του θεσμού της Κοινοτικής Αστυνόμευσης, που ας σημειωθεί τώρα 
λειτουργεί σε πιλοτική μορφή, είναι θέμα γενικότερης πολιτικής απόφασης, η οποία θα 
ληφθεί αφού μελετηθούν τόσο το αποτέλεσμα της μέχρι σήμερα εφαρμογής του, όσο και 
η δυνατότητα κάλυψης των αναμενόμενων αναγκών σε ανθρώπινο δυναμικό και 
υλικοτεχνικών μέσων. 

 Στο παρόν στάδιο, το αίτημα για ενίσχυση του θεσμού του “αστυνομικού της 
γειτονιάς” στο ∆ήμο Πέγειας με ακόμα ένα αστυνομικό, δεν μπορεί να ικανοποιηθεί 
λόγω έλλειψης προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.278, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση αρ. 23.06.009.02.278 και ημερομηνία 28.1.2008 του 
Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη που αποστάληκε από το Γενικό 
∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού στις 1/2/2008 και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών στις 13/2/2008, 
σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων στη Βιοτεχνική Περιοχή Πάνω Πολεμιδιών και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 23/3/2003 ενέκρινε σχέδιο επαγγελματικής 
αυτοστέγασης εκτοπισθέντων βιοτεχνών με τη δημιουργία 28 νέων βιοτεχνικών 
οικοπέδων.  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε σχέδια για τον εν 
λόγω διαχωρισμό και η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού έχει συστήσει Επιτροπή 
για την παραχώρηση των οικοπέδων με συγκεκριμένα κριτήρια. 

(β) Τα τεμάχια που είχαν επιλεγεί για τον αναφερόμενο διαχωρισμό είναι Τ/Κ 
ιδιοκτησίας και έχουν απαλλοτριωθεί.  Η διάρκεια εκμίσθωσης των βιοτεχνικών 
οικοπέδων είναι δυνατό να καθοριστεί στα 16 χρόνια, με βάση πολιτική που 
ισχύει για παρόμοιες περιπτώσεις εκμίσθωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαΐου 2008 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως κ. Κύπρου Χρυσοστομίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.306, 

ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.306, ημερ. 13 Μαρτίου 2008, του βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, ο 
οποίος ζητά να πληροφορήσω τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεμαι να 
προχωρήσω στην αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας Κύπρου και σας 
πληροφορώ ότι άρχισε ήδη στην Επιτροπή Νομικών της Βουλής των Αντιπροσώπων η 
συζήτηση του θέματος.  Η πρώτη συνεδρία έγινε στις 17 Απριλίου 2008 και πρόθεση 
μου είναι να βοηθήσω στη λήψη θετικής απόφασης από την Επιτροπή Νομικών, το 
συντομότερο δυνατό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.307, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
την οποία μας διαβιβάσατε με την επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.02.307 και 
ημερομηνία 18 Μαρτίου 2008 σε σχέση με καθυστέρηση στην πληρωμή επιδόματος 
ανεργίας σε δικαιούχους της επαρχίας Αμμοχώστου και ενδεχομένως και άλλων 
επαρχιών και επιθυμώ να παραθέσω τα πιο κάτω σχετικά με το θέμα αυτό: 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επίδομα 
ανεργίας καταβάλλεται σε ασφαλισμένους μισθωτούς που ικανοποιούν τις σχετικές 
προϋποθέσεις εισφοράς και είναι άνεργοι, ικανοί και διαθέσιμοι για εργασία.  Για να 
διαπιστωθεί αν ο αιτητής που απαιτεί επίδομα ανεργίας είναι άνεργος, ικανός και 
διαθέσιμος για εργασία ζητείται απ΄ αυτόν να παρουσιάζεται σε τακτά χρονικά 
διαστήματα σε ένα από τα Επαρχιακά Γραφεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων και να 
υπογράφει το Μητρώο Ανέργων.  Με την προσέλευση και υπογραφή του Μητρώου για 
δεύτερη φορά επιβεβαιώνεται η ανεργία του για την περίοδο που μεσολαβεί μεταξύ της 
πρώτης εγγραφής και της δεύτερης υπογραφής του.  Η διαδικασία των υπογραφών σε 
τακτά χρονικά διαστήματα, τα οποία καθορίζονται από το Επαρχιακό Γραφείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, συνεχίζεται ενόσω ο αιτητής παραμένει άνεργος, ικανός και 
διαθέσιμος για εργασία και απαιτεί επίδομα ανεργίας.  Οι αιτήσεις για επίδομα ανεργίας 
εξετάζονται από Εξεταστές Απαιτήσεων οι οποίοι εκδίδουν την απόφασή τους, κατά 
πόσο οι αιτητές είναι δικαιούχοι ή όχι σε επίδομα. 

 Ο Κλάδος Επιδόματος Ανεργίας των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
καταβάλλει κάθε προσπάθεια, ώστε οι αιτητές να πληρώνονται το επίδομα τους έγκαιρα, 
αν είναι δυνατό κάθε μήνα.  Παρατηρείται όμως κάποια καθυστέρηση για τους μήνες 
∆εκέμβριο, Ιανουάριο, Φεβρουάριο κάθε χρόνο, λόγω της κατακόρυφης αύξησης των 
ανέργων που οφείλεται στην αναστολή εργασιών της τουριστικής βιομηχανίας 
(ξενοδοχείων, εστιατορίων, καταστημάτων κ.λπ.). 

 Η αναστολή εργασιών διαρκεί από το Νοέμβριο κάθε χρόνου μέχρι το Μάρτιο του 
επόμενου χρόνου και επηρεάζει περισσότερο τις επαρχίες Αμμοχώστου και Λάρνακας.  
Σύμφωνα με τα στοιχεία των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων οι άνεργοι στην 
επαρχία Αμμοχώστου τον Οκτώβριο του 2007 ήταν 303 και αυξήθηκαν το Νοέμβριο του 
2007 σε 2192, το ∆εκέμβριο του 2007 σε 2065, τον Ιανουάριο του 2008 σε 4821 και τον 
Φεβρουάριο 2008 σε 4749. 

 Από τα πιο πάνω είναι φανερό ότι την περίοδο αυτή λόγω του μεγάλου αριθμού 
ανέργων δημιουργείται υπερβολικός φόρτος εργασίας.  Προς τούτο καταβάλλεται κάθε 
δυνατή προσπάθεια από το υπάρχον προσωπικό για την όσο το δυνατό πιο έγκαιρη 
πληρωμή του επιδόματος ανεργίας στους ανέργους.  Το προσωπικό του Τμήματος 
εργάζεται και εκτός των ωρών εργασίας χωρίς επιπλέον πληρωμή.  Επίσης ο κλάδος 
Επιδόματος Ανεργίας ενισχύεται την πιο πάνω περίοδο με Λειτουργούς άλλων Κλάδων, 
έστω και για λίγο χρόνο, για να μη δημιουργηθεί πρόβλημα στους άλλους Κλάδους.  
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Επιπρόσθετα ο κλάδος έχει ζητήσει ενίσχυση με δύο επιπλέον Εξεταστές (ένας 
αφυπηρέτησε και ένας μετακινήθηκε σε άλλον Κλάδο), για την όσο γίνεται πιο έγκαιρη 
πληρωμή των ανέργων στο μέλλον. 

 Τέλος αναφέρω ότι έχει ήδη ολοκληρωθεί η πληρωμή επιδόματος ανεργίας για 
αιτήσεις του Ιανουαρίου 2008 και έχει αρχίσει η εξέταση των αιτήσεων του Φεβρουαρίου 
2008, η οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί σε δύο εβδομάδες.  Κατά την εν λόγω 
εξέταση, θα γίνεται ταυτόχρονα πληρωμή μέχρι το Μάρτιο, νοουμένου ότι υπάρχει 
περίοδος ανεργίας. 

 Είμαστε στη διάθεση σας για περαιτέρω πληροφορίες/διευκρινίσεις αν 
χρειαστείτε.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Το πρώτο θέμα 
τιτλοφορείται «Η στρατηγική διαχείρισης των υδάτων» και έχει εγγραφεί με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού κ. Χρήστου Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας.   

 Ο λόγος είναι στον κ. Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από το τέλος της δεκαετίας του 1960 άρχισαν οι ειδικοί να προβλέπουν πως οι 
πόλεμοι στα χρόνια που θα ακολουθούσαν θα εγίνοντο για τα νερά των ποταμών και 
των λιμνών.  Οι ποσότητες του πόσιμου νερού άρχισαν να παρουσιάζουν ανησυχητική 
μείωση εδώ και σαράντα χρόνια περίπου.  Η βιομηχανική πρόοδος και αύξηση του 
βιοτικού επιπέδου των λαών οδήγησαν σε αλματώδη αύξηση των ποσοτήτων νερού 
που καταναλώνεται σε παγκόσμια κλίμακα.  Την ίδια ώρα οι διαθέσιμες ποσότητες 
νερού κατάλληλου για ανθρώπινη χρήση άρχισαν να παρουσιάζουν δραστική μείωση 
λόγω των κλιματολογικών αλλαγών, της υπερθέρμανσης του πλανήτη μας, αλλά και 
λόγω της μόλυνσης των ποταμών, των λιμνών και των υπόγειων υδάτινων πόρων.  
Χωρίς καμία αμφιβολία το νερό είναι σήμερα αγαθό σε ανεπάρκεια.   

 Είναι φανερό ότι απαιτείται πλέον μια πολιτική ολοκληρωμένης διαχείρισης των 
υδάτινων πόρων.  Σε ευρωπαϊκό επίπεδο, η Οδηγία Πλαίσιο για το Νερό (2000/60) έχει 
θέσει το πολιτικό και θεσμικό πλαίσιο για την προστασία και διαχείριση των υδάτων, με 
στόχο να επιτευχθεί μέχρι το 2015 μια ικανοποιητική κατάσταση για όλα τα επιφανειακά 
και υπόγεια νερά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η Οδηγία στοχεύει στη δημιουργία μιας 
κουλτούρας για το νερό που θα διασφαλίζει το ότι η κάλυψη των ανθρωπίνων και 
κοινωνικών αναγκών δεν αγνοεί την υποχρέωση να εξασφαλίζουμε επαρκείς και 
κατάλληλες ποσότητες νερού και για τις ανάγκες των φυσικών οικοσυστημάτων.  
Σύνθημα και κανόνας ζωής του κάθε Ευρωπαίου πολίτη πρέπει να γίνει:  «Το νερό για 
τη ζωή, αλλά και νερό για την αειφόρο ανάπτυξη».  Αν στερήσουμε τα φυσικά 
οικοσυστήματα από τις αναγκαίες ποσότητες κατάλληλου νερού, θα αποφύγουμε 
ενδεχομένως το θάνατο από δίψα, αλλά σίγουρα δε θα αποφύγουμε ένα σωρό 
ασθένειες και επιδημίες, που θα προκύψουν ως φυσική συνέπεια της καταστροφής των 
φυσικών οικοσυστημάτων.  Τα φυσικά οικοσυστήματα προσφέρουν στον άνθρωπο ένα 
άλλο πολύτιμο αγαθό, ίσως πολύ πιο πολύτιμο από το νερό, το οξυγόνο. 

 Αλλαγές σε πολιτικές, προτεραιότητες, αλλά και σε καθημερινές συνήθειες, με 
στόχο την εξοικονόμηση νερού, είναι σήμερα μια επείγουσα προτεραιότητα.  Η 
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εφαρμογή μιας ολοκληρωμένης πολιτικής διαχείρισης και προστασίας των υδάτινων 
πόρων προϋποθέτει ενημέρωση και ευαισθητοποίηση των πολιτών, καθώς και 
ουσιαστική συμμετοχή τους στη λήψη και εφαρμογή των μέτρων.  Και τούτο, γιατί ο 
πολίτης μπορεί να συμβάλει στον περιορισμό της σπατάλης νερού μέσα στην πόλη και 
την κοινότητά του.  Μικρές αλλαγές στη συμπεριφορά του πολίτη μπορεί να έχουν ως 
αποτέλεσμα μεγάλο όφελος για το περιβάλλον από την εξοικονόμηση νερού, αλλά και 
ανάλογο όφελος στην οικογενειακή οικονομία.   

 Για να καταδειχθεί η ορθότητα της θέσης πως μικρές αλλαγές στη συμπεριφορά 
του πολίτη μπορεί να προσφέρουν μεγάλο όφελος, παραθέτω τα πιο κάτω απλά 
στατιστικά στοιχεία: 

 Όταν μια βρύση στάζει σταγόνα σταγόνα, μέσα σε ένα χρόνο μπορεί να οδηγήσει 
σε απώλεια νερού που θα επαρκούσε για να γεμίσουμε τουλάχιστο τριάντα πέντε  
φορές μια μπανιέρα. 

 Ένα καζανάκι που τρέχει μπορεί να αδειάσει μέσα σε μια μέρα νερό που θα έπινε 
σε πενήντα μέρες ένας άνθρωπος. 

 Όταν πλένουμε τα δόντια μας ή τα χέρια μας αφήνοντας συνεχώς τη βρύση 
ανοικτή στη διάρκεια του πλυσίματος, χωρίς ασφαλώς να τη χρειαζόμαστε, 
σπαταλάμε μέσα σε ένα λεπτό νερό που θα γέμιζε δέκα μεγάλα μπουκάλια, το 
νερό που χρειάζεται δηλαδή μια τετραμελής οικογένεια για να πιει και για να 
μαγειρέψει μέσα σε μια μέρα. 

 Όπως αναφέρεται στην Ευρωπαϊκή ∆ιακήρυξη για μια Νέα Κουλτούρα για το 
Νερό, που έγινε στη Μαδρίτη το Φεβρουάριο του 2005, «απαιτούνται σήμερα βαθιές 
αλλαγές στο σύστημα αξιών μας, στην κατανόηση της φύσης, στις ηθικές μας αρχές και 
στον τρόπο ζωής μας.  Συνοπτικά, υπάρχει ανάγκη για αλλαγή κουλτούρας, για τη 
δημιουργία μιας νέας κουλτούρας για το νερό... Μιας νέας κουλτούρας που θα 
αναγνωρίζει τις πολλαπλές διαστάσεις των ηθικών, περιβαλλοντικών, κοινωνικών, 
οικονομικών, πολιτικών και συγκινησιακών αξιών που εμπεριέχονται στα υδατικά 
οικοσυστήματα.  Στη βάση της παγκόσμιας αρχής του σεβασμού για τη ζωή, ποτάμια, 
λίμνες, πηγές, υγρότοποι και υπόγεια αποθέματα πρέπει να θεωρούνται ως 
“κληρονομιά της βιόσφαιρας” και θα πρέπει να τυγχάνουν χρήσης από τις κοινότητες και 
τους δημόσιους φορείς, με στόχο τη διασφάλιση της δημοκρατικής και βιώσιμης 
διαχείρισης». 

 Το σημείο-κλειδί για την προώθηση μιας νέας κουλτούρας για το νερό είναι η 
ενδυνάμωση των προσπαθειών εκπαίδευσης.  Το 2006 είχε χαρακτηρισθεί ως έτος με 
θεματικό περιβαλλοντικό περιεχόμενο “Νερό-Γαλάζιος Πλανήτης”, στο πλαίσιο της 
“∆εκαετίας Εκπαίδευσης για τη Βιωσιμότητα”.  Προγράμματα εκπαίδευσης πάνω στη 
βιώσιμη διαχείριση των υδάτινων πόρων και την εξοικονόμηση νερού έχουν ήδη 
εφαρμοστεί σε χώρες όπως οι Ηνωμένες Πολιτείες, η Μεγάλη Βρετανία, η Ισπανία και η 
Αυστραλία.  Στην Κύπρο, παρ’ όλο που εδώ και πολλούς αιώνες αντιμετωπίζουμε 
σοβαρότατα προβλήματα από τις συχνές και παρατεταμένες ανομβρίες, καμία 
απολύτως προσπάθεια δεν έχει γίνει μέχρι σήμερα, για να εφαρμοσθούν τα κατάλληλα 
προγράμματα εκπαίδευσης.   

 Στο πρόγραμμα  διακυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια, κάτω από το κεφάλαιο 
“Υδάτινοι πόροι”, δυστυχώς δεν υπάρχει καμία αναφορά σε τέτοια εκπαιδευτικά 
προγράμματα ούτε και στην ανάγκη δημιουργίας νέας κουλτούρας, αλλά ούτε και 
αναφορά στην ευρωπαϊκή Οδηγία που είμαστε υποχρεωμένοι, ως Κύπρος, να 
εφαρμόσουμε.  Τα μέτρα που προτείνει βέβαια το πρόγραμμα διακυβέρνησης είναι μεν 
χρήσιμα, αλλά παντελώς ανεπαρκή και αναποτελεσματικά, για να αντιμετωπίσουν το 
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πρόβλημα που έχουμε ενώπιόν μας.  Επιβάλλεται η άμεση υιοθέτηση νέας 
κυβερνητικής πολιτικής, που να έχει ως κεντρικό της άξονα τη δημιουργία νέας 
κουλτούρας. 

 Με τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης -και ευτυχώς υπάρχουν μπόλικοι πόροι 
προς την κατεύθυνση αυτή τους οποίους μπορούμε να εκμεταλλευτούμε- επιβάλλεται να 
ξεκινήσει ένα πρότυπο εκπαιδευτικό και κοινωνικό πρόγραμμα με θέμα την 
εξοικονόμηση νερού και τη διαχείριση των υδάτινων πόρων.  Το πρόγραμμα θα πρέπει 
να περιλαμβάνει τόσο πτυχές ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης όσο και εφαρμογή 
ήπιων τεχνικών και μέτρων εξοικονόμησης νερού.  Το πρόγραμμα θα πρέπει να 
περιλαμβάνει επίσης την οργάνωση σεμιναρίων που να απευθύνονται προς όλες 
εκείνες τις τάξεις των πολιτών που διαμορφώνουν την κοινή γνώμη.  Το πρόγραμμα θα 
πρέπει να έχει οπωσδήποτε βραχυπρόθεσμους, αλλά και μακροπρόθεσμους στόχους. 

 Άμεσος στόχος του προγράμματος θα πρέπει να είναι η εμπέδωση από τον 
κυπριακό λαό της άποψης πως, με απλούς τρόπους και με πιο υπεύθυνη συμπεριφορά, 
μπορούμε να μειώσουμε την κατανάλωση νερού τουλάχιστο κατά 20% χωρίς περικοπές.  
Τέτοια μείωση πέτυχαν άλλες χώρες.  Γιατί εμείς να μην μπορούμε να πετύχουμε το ίδιο; 

 Όταν πριν λίγα χρόνια η Αττική έφτασε στα όρια της δίψας, η εκτεταμένη και καλά 
σχεδιασμένη καμπάνια ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης, σε συνδυασμό με την 
αύξηση του τιμολογίου, είχε ως αποτέλεσμα τη μείωση της κατανάλωσης κατά 30% 
περίπου.  Η απομάκρυνση του κινδύνου της δίψας με τη μεταφορά νερού από τον 
Εύηνο ποταμό είχε ως αποτέλεσμα η κατανάλωση νερού όχι μόνο να επανέλθει στα 
προηγούμενα επίπεδα, αλλά και να παρατηρηθεί περαιτέρω σημαντική αύξηση.  
Έρευνα κατέδειξε πως ο ενεργός ρόλος των μαθητών στην περίοδο εκείνη συνέβαλε 
ουσιαστικά στην πιο πάνω μείωση επηρεάζοντας το οικογενειακό τους περιβάλλον. 

 Εμείς θεωρούμε σημαντικό μέτρο τη διατήρηση μιας σχετικά χαμηλής τιμής, ας 
πούμε την υφιστάμενη, για τις ποσότητες  που είναι λογικά αναγκαίες για μια μέση 
οικογένεια και ουσιαστική αύξηση της τιμής για τις όποιες επιπρόσθετες ποσότητες, με 
κλιμακωτές αυξήσεις, που να καθιστούν τη σπατάλη πολύ ακριβή συνήθεια.  

 Στη Βοστώνη, την εποχή του κυβερνήτη ∆ουκάκη, 1987 έως 1994, οι αρχές 
εγκατέστησαν δωρεάν συσκευές εξοικονόμησης νερού σε τριακόσιες εξήντα δύο 
χιλιάδες κατοικίες.  Τις έδωσε δωρεάν το κράτος.  Το μέτρο αυτό, σε συνδυασμό με 
ουσιαστική αύξηση στην τιμή του νερού, οδήγησε σε εξοικονόμηση έξι έως εννιά 
εκατομμυρίων γαλονιών νερού την ημέρα στη μητροπολιτική περιοχή της Βοστώνης.  
Επίσης, ένα εκτεταμένο πρόγραμμα ελέγχου διαρροών που εφάρμοσε η Βοστώνη, τόσο 
του δημόσιου δικτύου όσο και των εγκαταστάσεων βιομηχανιών και υπηρεσιών, 
οδήγησε σε περαιτέρω ουσιαστική εξοικονόμηση νερού, της τάξεως του 25%.  Αυτή την 
τάξη του 25% εύκολα μπορούμε να επιτύχουμε στην Κύπρο, αν ελέγξουμε τις διαρροές 
που υπάρχουν.  Εκεί έπρεπε να είχε επικεντρώσει η κυβέρνηση τις προτεραιότητές της, 
διότι παρατηρούνται σε όλα τα συστήματα υδροδότησης των πόλεων και κοινοτήτων 
μεγάλες διαρροές, που, αν αλλάζονταν τα δίκτυα με μια ταχύρρυθμη διαδικασία που θα 
επιδοτούσε η κυβέρνηση, αυτή την εξοικονόμηση του 20% με 25% θα την είχαμε 
επιτύχει μέσα σε διάστημα ολίγων μηνών. 

 Στη Σαραγόσα της Ισπανίας, μια περιοχή που συνορεύει και έχει τα ίδια 
προβλήματα με μας, το 1995 άρχισε η εφαρμογή ενός προγράμματος εξοικονόμησης 
νερού με προϋπολογισμό χρηματοδοτούμενο κατά 50% από το ευρωπαϊκό πρόγραμμα 
“Life-Environment” και κατά 50% από το δήμο της Σαραγόσας και την τοπική κυβέρνηση.  
Στο πλαίσιο του προγράμματος τοποθετήθηκαν νέες συσκευές δωρεάν, παραδείγματος 
χάριν βρύσες, καζανάκια, ντουζιέρες, έγιναν κατάλληλες προσθήκες και βελτιώσεις σε 
παλιές συσκευές, προωθήθηκαν οικιακές επιδοτημένες συσκευές, πλυντήρια πιάτων και 
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ρούχων, αποτελεσματικής χρήσης νερού, που, σε συνδυασμό με εκτεταμένη 
ενημέρωση και ευαισθητοποίηση των πολιτών, είχαν στόχο την αλλαγή συνηθειών.  
Ένα χρόνο μετά την εφαρμογή των σχεδίων είχε επιτευχθεί -και η περίπτωση της 
Σαραγόσας είναι πολύ σχετική, γιατί ο πληθυσμός της ήταν περίπου τριακόσιες χιλιάδες 
νοικοκυριά- εξοικονόμηση ενός δισεκατομμυρίου εκατόν εβδομήντα έξι εκατομμυρίων 
λίτρων νερού.  Πριν από την καμπάνια ένα στα τρία σπίτια εφάρμοζαν κάποια μέτρα 
εξοικονόμησης νερού, μετά τη λήξη της καμπάνιας δύο στα τρία σπίτια εφάρμοζαν 
μέτρα εξοικονόμησης. Περίπου 300 000 πολίτες, το 50%, είχαν υιοθετήσει διαφορετικές 
συνήθειες στην κατανάλωση νερού.   

 Το σύνολο του πληθυσμού της Σαραγόσας είναι σαν της Κύπρου.  Πριν από την 
εκστρατεία το 60% του πληθυσμού δεν είχε ιδέα για μέτρα μείωσης της σπατάλης του 
νερού.  Μετά την καμπάνια το ποσοστό αυτό μειώθηκε στο 28%.  Φανταστείτε πόσοι 
Κύπριοι πολίτες δε γνωρίζουν σήμερα τίποτε γύρω από την ανάγκη μείωσης της 
σπατάλης νερού, όταν, μετά από εκτεταμένη καμπάνια διάρκειας ενός έτους, 30% 
περίπου δε γνώριζαν τίποτε για την ανάγκη μείωσης της σπατάλης του νερού.  Ενώ το 
κόστος προμήθειας και επεξεργασίας νερού ήταν ένα ευρώ στη Σαραγόσα για κάθε 
χίλια λίτρα νερού, τα έξοδα του προγράμματος για αντικατάσταση των βρυσών κ.λπ., 
που προανέφερα,  αύξησαν το κόστος κατά 30 σεντ του ευρώ ανά χίλια λίτρα.  ∆εν ήταν 
καθόλου μεγάλο ποσό.   

 Τα πιο πάνω παραδείγματα μας δείχνουν το δρόμο.  Είμεθα δεσμευμένοι έναντι 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ορθή διαχείριση των υδάτινων πόρων.  Είμεθα 
υποχρεωμένοι να προσφέρουμε στο λαό μας επαρκείς ποσότητες νερού πάνω σε 
καθημερινή βάση.  Τασσόμεθα εναντίον του μέτρου των αποκοπών.  Όπως πιο πάνω 
καταδείξαμε, εξοικονόμηση της τάξης του 30% μπορεί να επιτευχθεί με άλλα μέτρα.    

 Έχουμε την άποψη ότι τα γήπεδα γκολφ που υπάρχουν και λειτουργούν σήμερα 
στην Κύπρο αρκούν.  Η απόφαση για δημιουργία άλλων, επιπρόσθετων γηπέδων 
γκολφ που να τους παρέχεται νερό από τα φράγματά μας και τις πηγές μας θα πρέπει 
να αναθεωρηθεί.  Ας εξασφαλίσουν υδάτινους πόρους οι ίδιοι  οι ιδιοκτήτες των 
γηπέδων γκολφ και ας τα δημιουργήσουν.   

 Οι αποφάσεις της προηγούμενης κυβέρνησης για τη διαχείριση των υδάτινων 
πόρων μας υπήρξαν λανθασμένες έως καταστροφικές.  Χωρίς διάθεση άσκησης 
κριτικής για ένα θέμα τόσο σημαντικό, που, για να αντιμετωπισθεί με επιτυχία, 
χρειάζεται ουσιαστική συμβολή όλων μας και ενότητα γύρω από το στόχο αυτό, δεν 
μπορούμε να παρασιωπήσουμε τις ευθύνες εκείνων που μας οδήγησαν στα όρια της 
δίψας.  Ούτε και μπορούμε να μην υποδείξουμε πως ούτε η τωρινή κυβέρνηση έχει 
συγκροτημένη και καλά σχεδιασμένη στρατηγική για το πελώριο αυτό θέμα, αφού, όπως 
ήδη καταδείξαμε, δεν υπάρχει καμιά στρατηγική στο πρόγραμμα διακυβέρνησης του 
Προέδρου Χριστόφια για τη δημιουργία νέας κουλτούρας, που χωρίς την ανάγκη αυτή 
δεν μπορεί να γίνει τίποτε απολύτως το αποτελεσματικό.  ∆υστυχώς, η νέα κυβέρνηση 
επιμένει σε μια πολιτική που ευνοεί τη συνέχιση της κατασπατάλησης των ούτως ή 
άλλως περιορισμένων υδάτινων πόρων της χώρας.   

 Καλούμε την κυβέρνηση σε συνολικό σχεδιασμό εξοικονόμησης και προστασίας 
του νερού, περιλαμβανομένης και της αναδιάρθρωσης των καλλιεργειών.  Καλούμε την 
κυβέρνηση να αντλήσει διδάγματα από άλλες χώρες και άλλες περιοχές και να 
εφαρμόσει αμέσως μέτρα που θα δημιουργήσουν μια νέα κουλτούρα στα πλαίσια της 
ευρωπαϊκής Οδηγίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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Ευχαριστώ, κύριε Πουργουρίδη. 

 Το λόγο έχει ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ:  

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, 

Από το 1990 μια μελέτη της ∆ιεθνούς Τράπεζας είχε καταγράψει τα προβλήματα 
διαχείρισης και τα ελλείμματα στην πολιτική της διαχείρισης των υδατικών πόρων της 
Κύπρου και προτάθηκε μια σειρά μέτρων και προτάσεων για μια ολοκληρωμένη και 
αειφόρο υδατική στρατηγική.  Μέτρα τα οποία οι από τότε μέχρι σήμερα κυβερνήσεις 
δυστυχώς έχουν αγνοήσει, παρά το γεγονός ότι στους ίδιους άξονες και δράσεις, καθώς 
και στόχους για μια σύγχρονη υδατική πολιτική αναφέρεται με σαφήνεια και η 
ευρωπαϊκή Οδηγία Πλαίσιο για τα ύδατα 2000/60/ΕΚ, στην οποία ενδεικτικά αναφέρεται 
ότι το νερό δεν είναι εμπορικό προϊόν, όπως όλα τα άλλα, αλλά αποτελεί κληρονομιά 
που πρέπει να προστατεύεται και να τυγχάνει κατάλληλης μεταχείρισης. 

Εμείς ως οικολόγοι διαχρονικά έχουμε προτείνει λύσεις μέσα στα πλαίσια αυτής 
της μελέτης της ∆ιεθνούς Τράπεζας και της ευρωπαϊκής Οδηγίας, που, αν είχαν 
εφαρμοστεί προ καιρού, δε θα μας έφερναν στην ανάγκη τώρα για άμεση εγκατάσταση 
σταθμών αφαλάτωσης και μεταφορά νερού με δεξαμενόπλοια από το εξωτερικό, 
ιδιαίτερα μέσα στις συνθήκες των έντονων κλιματικών αλλαγών που ζούμε σήμερα, 
αποτέλεσμα της αλόγιστης ανάπτυξης και της έλλειψης μέτρων από τη διεθνή κοινότητα 
και τις κυβερνήσεις.   

Οι λύσεις στις οποίες σήμερα προστρέχει η Κύπρος είναι πανάκριβες, τόσο 
οικονομικά όσο και περιβαλλοντικά.  Έγιναν όμως “αναγκαίες” λόγω έλλειψης 
διαχρονικής πολιτικής και κυρίως λόγω έλλειψης πραγματικής πολιτικής βούλησης.  
Από την άλλη, οι πολίτες, οι αγρότες, αλλά και ουσιώδεις υπηρεσίες καλούνται να 
υποστούν αμφίβολης αποτελεσματικότητας, αλλά και οδυνηρές περικοπές νερού.  

Είναι ανάγκη λοιπόν να υπενθυμίσουμε τι είχαμε ως οικολόγοι προτείνει.  
Ζητούμε εκ νέου από την κυβέρνηση να δώσει προτεραιότητα στην υιοθέτηση των εξής 
εισηγήσεων: 

1. Σύσταση ενιαίου φορέα υδάτων   

Θα πρέπει να θεσμοθετηθεί το συντομότερο ενιαίος φορέας υδάτων στον οποίο 
να συμμετέχουν όλοι όσοι ασχολούνται με το νερό.  Χωρίς την άμεση δημιουργία 
ενός φορέα που να διαχειρίζεται μια ενιαία πολιτική και να ελέγχει την εφαρμογή 
της, δεν μπορούν να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα.  Το νερό αποτελεί εθνικό 
πλούτο και πρέπει να υπάρχει διαφάνεια για τον τρόπο διάθεσής του μέσω 
ετήσιας έκθεσης του ενιαίου φορέα υδάτων που να κατατίθεται και να συζητείται 
στη Βουλή.  

2. Εκσυγχρονισμός του δικτύου υδατοπρομήθειας 

 Άμεση αντικατάσταση των σωλήνων αμιάντου, που όχι μόνο ευθύνονται 
για τις περισσότερες διαρροές, αλλά υπάρχουν υπόνοιες ότι ευθύνονται και 
για κρούσματα καρκίνου του γαστρεντερικού συστήματος.   

 Αντικατάσταση των προβληματικών δικτύων.  Τα δίκτυα διανομής εκτός 
των μεγάλων υδατοπρομηθειών χάνουν μεγάλες ποσότητες νερού.  
Παραδείγματος χάριν, από την έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας προκύπτει 
ότι στο Φρένναρος έχει χαθεί 46% από το νερό, στη Γερμασόγεια το 40% 
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κ.ά.  Το 2005 συνολικά, σύμφωνα με τα στοιχεία, έχουν χαθεί στα δίκτυα 
μεταφοράς και διανομής 8 εκατομ. κυβικά μέτρα νερού.   

 Εγκατάσταση υδρομετρητών.  Με έκπληξη πληροφορούμαστε ότι το ένα 
τρίτο των κοινοτήτων δεν έχουν υδρομετρητές στα σπίτια, άρα δε 
γνωρίζουν ούτε πόσο νερό καταναλώνουν ούτε πόσο χάνουν από τα 
δίκτυα. 

 Εκσυγχρονισμός συστημάτων άρδευσης ειδικά στις ορεινές περιοχές, όπου 
ακόμη οι λιγοστοί γεωργοί μας ποτίζουν τα περιβόλια τους με 
πεπαλαιωμένα αυλάκια, που συνεχώς σκάζουν και προκαλούν διαρροές 
και διάβρωση του εδάφους. 

3. Ανανεώσιμες λύσεις  

 Προτείνουμε, για παράδειγμα, να δοθεί προτεραιότητα στη δημιουργία των 
βιολογικών σταθμών επεξεργασίας λυμάτων.  Να αντικατασταθεί επίσης 
το πόσιμο νερό που χρησιμοποιείται τώρα για άρδευση.  Μια πρόσφατη 
έρευνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει καταδείξει ότι η Κύπρος βρίσκεται 
τρίτη από το τέλος στην εφαρμογή της Οδηγίας για τους σταθμούς 
επεξεργασίας οικιακών λυμάτων.  Είμαστε δυστυχώς ουραγοί.     

 Να χρησιμοποιηθούν τα επεξεργασμένα λύματα των Συμβουλίων 
Αποχετεύσεων στη γεωργία.   

 Να προκηρυχθεί άμεσα η εγκατάσταση συστημάτων ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας στους υφιστάμενους σταθμούς αφαλάτωσης και στους σταθμούς 
που θα ολοκληρωθούν μέχρι το τέλους του έτους, εννοώ αυτόν της Μονής, 
για να μπορούν να μετριασθούν οι επιπτώσεις στο περιβάλλον και στο 
ενεργειακό ισοζύγιο από τη λειτουργία τους.   

 Στη γεωργία να γίνει επανεξέταση των ειδών που καλλιεργούμε και των 
αναγκών τους σε νερό.   

 Να αξιοποιηθούν τα υφάλμυρα νερά με ήπιες μορφές αφαλάτωσης. 

 Να ληφθούν μέτρα απορρύπανσης του πλούσιου υδροφορέα της 
Λευκωσίας και Λεμεσού από τα οικιακά λύματα.  

 Να γίνει μελέτη οικολογικής αποθήκευσης υδάτινων πόρων στους 
τεχνικούς και φυσικούς αποταμιευτήρες.  

4. Επανεξέταση κυβερνητικών αναπτυξιακών πολιτικών  

 Να παγοποιηθεί άμεσα η διαδικασία αδειοδότησης γηπέδων γκολφ.  Ο 
φυσικός και σπάνιος πόρος του νερού χαραμίζεται, για να ποτίζονται 
εκατοντάδες εκτάρια γρασίδι και να υδροδοτούνται χιλιάδες πολυτελείς 
επαύλεις.  Άλλωστε, γι’ αυτές τις επαύλεις είναι που γίνονται τα γήπεδα 
γκολφ.  Τα σχέδια πώλησης γης και εξοχικών κατοικιών εξυπηρετούνται 
από τα πλουσιοπάροχα και σκανδαλώδη κίνητρα που έδωσαν όλες οι 
κυβερνήσεις τα τελευταία είκοσι χρόνια στους επιχειρηματίες ανάπτυξης.  
Είκοσι χρόνια “χρηματοδοτείται” η ανάπτυξη των οικισμών γκολφ, για να 
αντιμετωπιστεί, τάχα, η εποχικότητα του κυπριακού τουρισμού, και το 
αποτέλεσμα είναι μηδέν.  Κάποιοι έχουν θησαυρίσει, αλλά η εποχικότητα 
δεν έχει αντιμετωπιστεί.  Αυτή η διαπίστωση αποδεικνύει ότι τα γήπεδα 
γκολφ αποτελούν την πρόφαση.  Το κέρδος των μεγάλων συμφερόντων 
είναι η αιτία.  Είμαστε κατά των γηπέδων γκολφ, γιατί είναι καταστροφικά 
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για το τοπικό περιβάλλον και το τοπίο και κατασπαταλούν το νερό, που 
είναι πλέον παραπάνω και από πολύτιμο.  Ζητούμε από την κυβέρνηση να 
σταματήσει αμέσως τις διαδικασίες παραχώρησης νέων αδειών για 
γήπεδα γκολφ και να περιορίσει την παροχή νερού σε υφιστάμενα γήπεδα 
γκολφ και στους οικισμούς γκολφ στο ελάχιστο.   

 Να επανεξεταστεί επίσης η παραχώρηση αδειών οικοδομής από 
πολεοδομικές αρχές για τη δημιουργία πισινών.  Σήμερα έχω καταθέσει 
πρόταση νόμου με βάση την οποία δικαιούνται οι πολεοδομικές αρχές να 
θέτουν τέτοιους περιορισμούς και ελπίζω να ψηφιστεί σύντομα.  Υπάρχουν 
πολλές χιλιάδες πισίνες στο νησί, που κατακρατούν και εξατμίζουν πόσιμο 
νερό που αντιστοιχεί με τις ετήσιες ανάγκες πολλών χιλιάδων ανθρώπων.   

 Τα υπόγεια νερά χρειάζονται προστασία από τα κτηνοτροφικά λύματα, 
λιπάσματα και φυτοφάρμακα.   

 Μεγάλης έκτασης οικιστικές αναπτύξεις θα πρέπει να υποχρεώνονται να 
προπληρώνουν την εγκατάσταση σωλήνων του αποχετευτικού και της 
ύδρευσης.   

 Να αναθεωρηθεί η ισχύουσα τιμολόγηση του νερού.  Με βάση την Οδηγία 
2000/60/ΕΚ, θα πρέπει μέχρι το 2010 το νερό να χρεώνεται στην αξία του.   

 Να συλλέγονται τα όμβρια ύδατα των κτιρίων και των οδών με τη χρήση 
ειδικού εξοπλισμού.  

5. Έκτακτα μέτρα μείωσης της κατανάλωσης και όχι αποκοπές ή περικοπές 

 Να μειωθεί η παροχή προς τις υδατοπρομήθειες και από τις 
υδατοπρομήθειες προς τα σπίτια κατά 30%, με συνεχή όμως ροή και 
χωρίς αποκοπές.  Η περικοπή στην υδατοπρομήθεια προκαλεί περαιτέρω 
βλάβες, διαρροές στο δίκτυο, κίνδυνο μολύνσεων και γενικά πολύ λίγο 
προσφέρουν στην εξοικονόμηση νερού.  

 Να επιχορηγηθεί έως και 100% η εγκατάσταση συστημάτων επεξεργασίας 
των “γκρίζων” οικιακών λυμάτων, δηλαδή του νερού που χρησιμοποιούμε 
στους νιπτήρες, στα πλυντήρια και στα μπάνια μας, προς οικίες και 
επιχειρήσεις.  Η πρακτική αυτή, για την οποία γίνεται ειδική αναφορά στην 
ανακοίνωση της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων  στις 18 Ιουλίου 
2007 προς το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, επιτρέπει τη μείωση της 
κατανάλωσης ανά κάτοικο κατά 40%.  Με την εφαρμογή συστημάτων 
εξοικονόμησης και επαναχρησιμοποίησης του νερού μπορεί, σύμφωνα με 
τις εκτιμήσεις μας, η κατανάλωση να μειωθεί σε 300 λίτρα την ημέρα ανά 
οικιστική μονάδα τεσσάρων ατόμων.  Συνεπώς, μια οικιστική μονάδα 
μπορεί να εξοικονομήσει 110 περίπου τόνους νερό το χρόνο.  Τα δέκα 
τελευταία χρόνια, σας πληροφορώ, υπολογίζεται ότι κτίστηκαν στην 
Κύπρο 118 973 οικιστικές μονάδες.  Μιλούμε μόνο για κατοικίες και όχι για 
ξενοδοχεία, δημόσια κτίρια, εστιατόρια κ.λπ.  Με την εφαρμογή 
συστημάτων εξοικονόμησης και επαναχρησιμοποίησης νερού στην 
ύδρευση θα μπορούσαμε να είχαμε εξοικονομήσει γύρω στα 60 εκατομ. 
κυβικά μέτρα νερού.  Παράλληλα, έτσι για να δώσω μια εικόνα, για να 
καταλάβετε, τα ίδια χρόνια, τα δέκα τελευταία χρόνια, έχει αγοράσει η 
κυβέρνηση 215 εκατομ. κυβικά μέτρα αφαλατωμένου νερού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Περδίκη, σχεδόν ολοκληρώνεται ο χρόνος σας.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τελειώνω σε ένα λεπτό ή δύο.  

 Συμπέρασμα, με εξοικονόμηση, με επαναχρησιμοποίηση του νερού μόνο στα νέα 
κτίρια θα μπορούσαμε να αποφύγουμε το 26% της αφαλάτωσης.   

 Εν κατακλείδι, θα έλεγα ότι τα πιο πάνω μέτρα οδηγούν σε εξοικονόμηση της 
τάξης του 40%, γεγονός που καθιστά την ανάγκη της αφαλάτωσης σχεδόν αχρείαστη.  
Στόχος πρέπει να είναι η μείωση της εξάρτησης της ύδρευσης από την αφαλάτωση, η 
χρησιμοποίηση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας για την αφαλάτωση και η άρδευση της 
γεωργικής παραγωγής από επεξεργασμένα λύματα.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση μας καλεί να 
αναζητήσουμε τη λύση στο πρόβλημα της λειψυδρίας πρώτα στη σωστή διαχείριση των 
υδάτινων πόρων και μετά στη χρηματοδότηση νέων υποδομών υδροδότησης, όπως η 
αφαλάτωση.   

Οι οικολόγοι ζητούν επίμονα την εφαρμογή αυτής της αρχής.  Επιμένουμε να 
αντιμετωπίζουμε κριτικά την πανάκεια της αφαλάτωσης και ζητούμε ορθή διαχείριση.  Ο 
ουρανός μπορεί κάποτε να βρέξει.  Η θάλασσα θα είναι πάντα εκεί, για να αφαλατώνεται.  
Στα αφαλατωμένα μυαλά των αρμοδίων πότε θα βρέξει λίγη σωφροσύνη, λίγη 
προνοητικότητα και ολίγον έστω όραμα;  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε και ποιητικό οίστρο, κύριε Περδίκη, μπράβο! 

 Ο κ. Φυττής. 

 Κύριε Φυττή, αριθμός σελίδων; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαέξι, μάλιστα.  Έχετε το λόγο. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

Οι δύσκολες αυτές στιγμές που περνάει η Κύπρος με το πρόβλημα της 
λειψυδρίας μάς δίνει την ώθηση να πάρουμε άμεσα μέτρα για την αντιμετώπιση του 
διαχρονικού αυτού προβλήματος.  Όπως όλοι γνωρίζουμε, οι κλιματολογικές αλλαγές 
του πλανήτη ανησυχούν ολόκληρη την ανθρωπότητα.  Αρκεί να σας ενημερώσω ότι το 
2006 ονομάστηκε από την UNESCO έτος για την εξοικονόμηση του νερού. 

Θα μπορούσαμε να προσδιορίσουμε την πολιτική της διαχείρισης των υδάτων 
διακρίνοντάς τη σε δύο κατηγορίες, στις οποίες θα αναφερθώ.  Η πρώτη αφορά τους 
γενικούς προβληματισμούς κάποιων χωρών οι οποίες παρουσιάζουν παρόμοια υδατικά 
προβλήματα με τη δική μας.  Σε αυτή την κατηγορία εμπίπτουν και οι ευρωπαϊκές 
Οδηγίες, αλλά και οι κατευθυντήριες γραμμές που εκδίδουν οι αρμόδιες ευρωπαϊκές 
αρχές.  Η δεύτερη κατηγορία αφορά την εμπειρική μας μεθοδολογία, αφού αυτή έχει να 
κάνει με τις ρεαλιστικές συνθήκες που επικρατούν σε κάθε χώρα. 



 65

Τι είναι η διαχείριση των υδάτινων πόρων;  ∆ιαχείριση των υδάτινων πόρων, 
σύμφωνα με τους καθηγητές, είναι η συντονισμένη δράση ανάμεσα σε δύο πόλους, τους 
υδατικούς πόρους, φυσική προσφορά, και τη χρήση του νερού, ζήτηση, σήμερα και στο 
μέλλον για τη διαχείριση των υδάτινων πόρων.  

Στόχοι και σκοποί της διαχείρισης των υδάτινων πόρων είναι, πρώτον, να 
προμηθεύει νερό επαρκούς ποσότητας και κατάλληλης ποιότητας για την κατά το 
δυνατό ικανοποίηση των οικιακών, αγροτικών, βιομηχανικών, ενεργειακών και άλλων 
αναγκών,  δεύτερον, να προστατεύει τους υδάτινους πόρους από τη ρύπανση και, 
τρίτον, να παρέχει ικανοποιητική προστασία από τα ακραία υδρολογικά φαινόμενα. 

Πρόσφατα, πριν ένα-δυο χρόνια, η αναφορά ενός Ισπανού πολίτη προς την 
Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρξε η αφορμή για τη σύνταξη μιας γνωμοδότησης από τον 
ευρωβουλευτή της Νέας ∆ημοκρατίας κ. Νίκο Βακάλη, η οποία παρουσιάστηκε πριν λίγο 
καιρό στην Επιτροπή Περιφερειακής Ανάπτυξης (REGI) του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  
Το αίτημα του αναφέροντος ήταν να θεσπισθεί ένα ευρωπαϊκό νομοθετικό πλαίσιο για 
μία κοινή διαχείριση των υδάτων της Ευρώπης, με σκοπό την άρση των περιφερειακών 
ανισοτήτων στην ποσότητα του διαθέσιμου νερού.  Η αναφορά βασίζεται στην αρχή της 
αλληλεγγύης, που διέπει την πολιτική συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

Σήμερα, κατά τον κ. Βακάλη, που τόνισε στην έκθεσή του ότι οι μεσογειακές 
χώρες πλήττονται ολοένα και περισσότερο από φαινόμενα ξηρασίας και ερημοποίησης, 
υπάρχει για όλους η κοινοτική πολιτική για τα νερά.  Παραδείγματος χάριν, υπάρχει η 
Οδηγία Πλαίσιο 2000/60 περί υδάτων, η οποία στοχεύει στην καλή οικολογική 
κατάσταση των υδάτων.  Η εν λόγω Οδηγία περιέχει σειρά μέτρων για τη διαχείριση των 
υδάτων, ενώ στοχεύει και στο μετριασμό των συνεπειών των πλημμυρών και της 
ξηρασίας.   

Η νομοθεσία αντιμετωπίζει το θέμα της βιώσιμης διαχείρισης των υδάτων τόσο 
ποιοτικά όσο εμμέσως και ποσοτικά.  Καλεί δε τα κράτη μέλη να διαχειριστούν τις 
υδάτινες μονάδες σε εθνικό και, όπου αρμόζει, διασυνοριακό επίπεδο.  Σημαντικό δε 
στοιχείο της Οδηγίας είναι η απαίτησή της για δημόσια διαβούλευση, ούτως ώστε όλοι οι 
εμπλεκόμενοι φορείς και πολίτες να συναποφασίζουν για την ορθολογιστική διαχείριση 
του νερού.  ∆ίδεται ιδιαίτερη έμφαση στην αρχή της αλληλεγγύης, που 
συμπεριλαμβάνεται στην Οδηγία. 

Συμπέρασμα πολλών, αλλά και του ίδιου του κ. Βακάλη είναι ότι πρέπει να 
αναλάβει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μια πρωτοβουλία, για να αντιμετωπιστεί η ξηρασία, 
που όλο και συμβαίνει περισσότερο.  Υπάρχει προς τούτο δυνατότητα χρηματοδότησης 
τόσο της διαχείρισης των υδάτων, που εμπεριέχεται στην Οδηγία Πλαίσιο για τα νερά, 
όσο και της πρόληψης των φυσικών κινδύνων, κυρίως των πλημμυρών.  Οι δυνατότητες 
αυτές παρέχονται από το Ταμείο Συνοχής και το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής 
Ανάπτυξης. 

 Αναφορικά με την προστασία των υπογείων υδάτων, επειδή η υποβάθμιση των 
υπογείων υδάτων είναι σε πολλές περιοχές κρίσιμη -και είναι και στην Κύπρο μας- θα 
πρέπει να ληφθούν ριζικά μέτρα προστασίας και ανάκαμψης των υδροφορέων.  
Σύμφωνα με την πρόσφατη σχετική Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2000/60, οι 
μέθοδοι αειφορικής διαχείρισης των υπόγειων υδατικών πόρων είναι, μεταξύ άλλων, 
πρώτον, η εφαρμογή μέτρων μείωσης των τοπικών πηγών ρύπανσης, όπως βόθρων, 
αλλά και των διάχυτων, γεωργικής κυρίως προέλευσης, πηγών ρύπανσης, 
φυτοφαρμάκων, νιτρικών, με την υιοθέτηση ορθών γεωργικών πρακτικών, δεύτερον, ο 
περιορισμός των απωλειών ύδατος, τρίτον, η υποκατάσταση υπογείων υδάτων με 
επιφανειακά, μέσω της κατασκευής έργων συλλογής επιφανειακών νερών και μεθόδων 
ανάκτησης και επαναχρησιμοποίησης επεξεργασμένων υγρών αποβλήτων, ο τεχνητός 
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εμπλουτισμός των υδροφορέων, η ουσιαστική μείωση των αντλήσεων υπόγειου νερού 
με αντίστοιχη εξοικονόμηση νερού για άρδευση. 

 Για την αντιμετώπιση των διαφόρων προβλημάτων που υπάρχουν οι διάφορες 
μεσογειακές κυρίως χώρες έχουν σχηματίσει επιτροπές.  Εάν πάρουμε το παράδειγμα 
της Ελλάδας, η Ελλάδα έχει θεσπίσει ένα εικοσιπενταμελές μόνιμο Εθνικό Συμβούλιο 
∆ιαχείρισης Υδάτων, το οποίο ασχολείται αποκλειστικά με τη διαχείριση και την 
εξοικονόμηση των υδάτινων πόρων.  Το συμβούλιο θα συγκαλείται από τον πρόεδρό 
του τουλάχιστο μια φορά το χρόνο και έχει ως σκοπό, πρώτον, να γνωμοδοτεί προς την 
Εθνική Επιτροπή Υδάτων για τα εθνικά προγράμματα προστασίας και διαχείρισης του 
υδατικού δυναμικού της χώρας, δεύτερον, να λαμβάνει γνώση της ετήσιας έκθεσης την 
οποία του υποβάλλει η Εθνική Επιτροπή Υδάτων σχετικά με την κατάσταση του 
υδάτινου περιβάλλοντος της χώρας, την εφαρμογή της νομοθεσίας για την προστασία 
και διαχείριση των υδάτων, καθώς και για τη συμβατότητα με το κοινοτικό κεκτημένο. 

Η πρόταση του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι όπως συσταθεί ένα παρόμοιο 
μόνιμο συμβούλιο, μέχρι να δημιουργηθεί ο ενιαίος φορέας υδάτων, αν τελικά 
δημιουργηθεί.  Στο εθνικό αυτό συμβούλιο θα συμμετέχει ο αρμόδιος υπουργός για 
θέματα υδατικής πολιτικής μαζί με τεχνοκράτες του Υπουργείου Γεωργίας, αλλά και τους 
διευθυντές των συμβουλίων υδατοπρομήθειας και άλλους αρμοδίους του ιδιωτικού 
τομέα.  Το συμβούλιο αυτό θα συμπληρώνουν ακαδημαϊκοί οι οποίοι γνωρίζουν καλά το 
αντικείμενο. 

Τι έγινε στην Κύπρο;  Έχουμε το Τμήμα Υδάτων μέσα στο Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ανεξαρτήτως συμβούλιου υδατοπρομήθειας, και, 
λόγω της κρίσεως που έχουμε φέτος, σχηματίστηκε μια ad hoc επιτροπή κρίσεως κάτω 
από τον Υπουργό Γεωργίας.  Μία επιτροπή η οποία δεν είναι μόνιμη, είναι προσωρινή 
και δεν μπορεί να χειριστεί νομοθετικά και πρακτικά όλα τα προβλήματα που έχουμε, 
ενώ άλλες χώρες όχι μόνο έχουν μόνιμες επιτροπές, αλλά έχουν και Υπουργεία Υδάτων.  
Και ένα σπάνιο είδος όπως εξελίσσεται το νερό το εκτιμούμε, όταν αρχίζει και σπανίζει, 
και θα πρέπει να το προσέχουμε σαν τα μάτια μας, αν θέλουμε να επιβιώσουμε σ’ αυτό 
τον τόπο.   

Πάμε σε ένα άλλο θέμα, γιατί ο χρόνος μας τρέχει.   

 Υπάρχουν πολλές νομοθεσίες για τα θέματα των νερών.  Ξέρετε πόσες 
νομοθεσίες αφορούν τα νερά;  Να σας διαβάσω ορισμένες.  Ο περί Κυβερνητικών 
Υδατικών Έργων, ο περί Φρεάτων Νόμος, ο περί Αρδευτικών Συνδέσμων, ο περί 
Αρδευτικών Τμημάτων, ο περί Ποταμών, ο περί ∆ικαιωμάτων κ.λπ., ο περί 
Υδατοπρομήθειας, πάρα πολλοί νόμοι, ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των Υδάτων 
Νόμος, Κεφ. 541, ο περί Ειδικών Μέτρων Νόμος, που προστατεύει τους υδροφορείς, ο 
περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας Νόμος, γιατί το νερό από αρτεσιανά, όπως είναι τα 
κεφαλόβρυσα της επαρχίας Κερύνειας, είναι ακίνητη περιουσία, μας δίνουν τίτλο ως να 
είναι ακίνητη περιουσία και μεταβιβάζεται ως να είναι κτήμα, σπίτι. 

 Όλες αυτές οι νομοθεσίες και άλλες πολλές, που δεν είχα δυστυχώς το χρόνο να 
τις βρω, είναι δεκάδες, μας θυμίζουν τις νομοθεσίες για το περιβάλλον, που λέγαμε για 
δεκαετίες, μέσα στο ’70 και ’80, ότι είναι διάσπαρτες οι νομοθεσίες.   Θέλουν ενοποίηση, 
θέλουν απλοποίηση.  Έγινε βεβαίως η Υπηρεσία Περιβάλλοντος, αλλά εξακολουθούν 
και εκεί οι νομοθεσίες να είναι διάσπαρτες.  Αναφορικά με το νερό, υπάρχουν 
διάσπαρτες πρόνοιες σε πάρα πολλές νομοθεσίες και είναι πάρα πολλοί οι αρμόδιοι.  
Αν θέλουμε να έχουμε ορθή διαχείριση, πρέπει να αρχίσουμε απ’ αυτό το απλό.  
Πρώτον, ένα εθνικό συμβούλιο και, δεύτερον, να γίνει μια νομοπαρασκευαστική 
επιτροπή. Και τουλάχιστον εκεί που μπορεί να συμβαδίσουν, να ενοποιηθούν και να 
απλοποιηθούν οι νομοθεσίες, να γίνει.   
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 Ενιαίος φορέας.  Όλοι λέμε για ενιαίο φορέα.  Πότε θα γίνει ουδείς γνωρίζει.  Μας 
λένε ότι επεξεργάζεται σχετικό νομοσχέδιο η Γενική Εισαγγελία.  Πότε θα ’ρθει;  Είπαμε 
ότι, όσο σπανίζει ένα είδος, αρχίζουμε να το σκεφτόμαστε και να το εκτιμούμε 
περισσότερο, όπως εκτιμούμε εμείς οι πρόσφυγες τους τόπους μας.  Όταν τους χάσαμε, 
προσωρινά ελπίζω, αρχίσαμε να θυμούμαστε και την κάθε πέτρα.  Ενόσω ήμασταν 
μέσα, είχαμε έτσι… τους θεωρούσαμε δεδομένους.  Το νερό λοιπόν είναι βασικό αγαθό 
και θα πρέπει να το προστατεύσουμε και να το διαχειριστούμε σωστά.   
 Η υπερβολική άντληση.  Τα έχουμε πει και μια άλλη φορά.  Η υφαλμύριση των 
υπογείων υδάτων.  Αν θέλουμε να καταστραφεί ο τόπος μας, θα συνεχίζουμε την 
υφαλμύριση, η οποία προέρχεται από την υπεράντληση.  Χιλιάδες διατρήσεις.  Έχω 
κάνει εκτιμήσεις στα Κοκκινοχώρια λόγω της προηγούμενής μου δουλειάς.  Πολλές 
φορές στη διάρκεια των εκτιμήσεων βρίσκαμε σωλήνες, λάστιχα τα οποία έβγαιναν από 
ένα σημείο.  Μα, από πού έρχεται;  Πού είναι η διάτρηση;  Ψάχναμε και τη βρίσκαμε 
κρυμμένη μετά από μία έκταση.  Έβγαζαν νύχτα τις διατρήσεις.  Τι να κάνουν οι 
άνθρωποι;  Αφού δεν έχουν νερό, έβγαζαν κρυφά διατρήσεις, κατά εκατοντάδες, κατά 
χιλιάδες…  Μας είπε κάποιος υπουργός ότι είναι τριάντα χιλιάδες.  Είναι περισσότερες, 
σας διαβεβαιώ.  Σε κάθε κομμάτι βρίσκαμε πέντε με έξι.  Τι θα γίνει;  Η υπεράντληση 
καταστρέφει το υδρόστρωμα, καταστρέφει το χώμα με το άλας το οποίο βγάζει και αυτό 
το πράγμα θα επιταχύνει την ερημοποίηση.   
 Λοιπόν, πρέπει να γίνει ορθή τιμολόγηση του νερού.  Μία ορθή διαχείριση. ∆εν 
μπορεί να μην υπάρχει σωστή τιμολόγηση νερού οικιακής, βιομηχανικής, τουριστικής 
και γεωργικής χρήσης!   

 Κάτι είπε ο συνάδελφος, ο κ. Πουργουρίδης, το οποίο θα επαναλάβω και εγώ, το 
οποίο πρέπει να μελετηθεί.  Μας έστειλε και το Τμήμα Υδάτων ένα φυλλάδιο με τις 
εφημερίδες:  Ο επηρεασμός του περιβάλλοντος ή της βλάστησης λόγω μη ροής των 
νερών των ποταμών λόγω της κατασκευής των φραγμάτων και της αποκοπής του 
νερού συμβάλλει στην καταστροφή του περιβάλλοντος, συμβάλλει στη μη βλάστηση ή 
δε συμβάλλει;  Ένα θέμα το οποίο πρέπει να μελετηθεί.  ∆ιότι, ναι μεν κόβουμε το νερό 
και το βάζουμε στις δεξαμενές, αλλά, από την άλλη, υπάρχει και αυτό το φαινόμενο.  Και 
αυτό είναι μέρος της διαχείρισης του νερού.  ∆ιότι σε ορισμένες περιοχές, λόγω 
δικαιωμάτων, αφήνουν λίγο νερό και τρέχει στους ποταμούς, για να διατηρούνται τα 
υπόγεια νερά σε κάποια καλή στάθμη και για να εμπλουτίζεται το περιβάλλον.   

 Είναι η ρύπανση με λιπάσματα και φυτοφάρμακα.  Η ενημέρωση και η διαφώτιση 
των γεωργών, των βιομηχάνων, των τουριστικών φορέων, των κτηνοτρόφων, του 
κοινού γενικά για την υδατοπρομήθεια, για τις μεθόδους εξοικονόμησης διαχείρισης 
νερού και της μη σπατάλης νερού.  Αυτό το μέρος το έχει εξαντλήσει και το έχει 
αναπτύξει πολύ καλά ο προηγούμενος συνάδελφος, ο κ. Πουργουρίδης.  Θα πω μόνο 
το παράδειγμα ότι σε σχολεία άλλων χωρών γίνονται μαθήματα.  Στο Ντουμπάι, που 
αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα ξηρασίας, ένα σοβαρό μάθημα στα σχολεία τους 
είναι η σωστή χρήση του νερού, η σωστή επιμόρφωση των παιδιών με μαθήματα.  
Όπως και στο Ισραήλ, όπου μία μέρα της εβδομάδος βγάζουν τους μαθητές έξω για 
περιποίηση των δέντρων, όπως έχουν και άλλα σωστά συστήματα.   

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο βουλευτής κ. 
Χρήστος Πουργουρίδης.) 

 Για κάθε πεθαμένο φυτεύουν και ένα δέντρο, όπως φύτεψαν δέντρα για όλους 
τους πεθαμένους του ∆ευτέρου Παγκοσμίου Πολέμου.  Αυτοί φροντίζουν, έχουν 
προγράμματα, έχουν θέματα τα οποία… Από μαθητές τούς μαθαίνουν.  Όχι να 
παίρνουμε έκτακτα μέτρα, όταν είμαστε σε περίοδο κρίσεως!   
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 Η διαχείριση του νερού των διατρήσεων σε οικιστικές περιοχές.  Λέμε όλοι ότι 
βγάλαμε διατρήσεις στα οικόπεδά μας και, αβέρτα, πότισε ποτζεί, πότισε ποδά!  ∆ε 
γίνεται!  Πρέπει να μπαίνουν μετρητές και σ’ αυτές τις διατρήσεις, διότι το υδρόστρωμα, 
ακόμα και κάτω από τις πόλεις, ακόμα και στις οικιστικές περιοχές, δεν είναι 
ανεξάντλητο.  Πρέπει να μπαίνουν ρολόγια.  Αυτό το πράγμα είναι η διαχείριση που θα 
το κάνει.   

 Λοιπόν, το νερό που βγάζουμε από τις διατρήσεις.  Ένα θέμα το οποίο πρέπει να 
χειριστεί η κυβέρνηση.  Ξέρετε πόσα είναι τώρα το αγροτικό πετρέλαιο;  Σήμερα;  75,4 
σεντ το λίτρο.  Του γεωργού, ο οποίος αντλεί με αυτό το πετρέλαιο, για να γεμίσει τη 
δεξαμενή του ή να ποτίσει, του συμφέρει να βγάλει γεωργικά προϊόντα;  Πώς θα 
επιβιώσει;  Πώς θα βγάλει προϊόντα με αυτή την τιμή του αγροτικού πετρελαίου;  ∆ε θα 
πρέπει να σκεφτούμε, ως Βουλή, ως κυβέρνηση, ως λαός, ότι πρέπει αυτοί οι άνθρωποι 
να βοηθηθούν;  ∆ιαφορετικά, πώς θέλουμε να επιβιώσει η αγροτική τάξη;  ∆ιότι το νερό 
είναι διπλό θέμα.  Είναι για την υδατοπρομήθεια, είναι για τη γεωργία, είναι και για την 
κτηνοτροφία.  Είναι και για τη βιομηχανία ασφαλώς και για τον τουρισμό.  Γι’ αυτό είπα 
προηγουμένως σωστή τιμολογιακή πολιτική για όλους τους τομείς.   

 Το τελευταίο θέμα που θέλω να αναπτύξω είναι το εξής:  Συχνά πυκνά 
τελευταίως δημοσιεύματα Τουρκοκυπρίων, τα οποία αναδημοσιεύονται στις δικές μας 
εφημερίδες, λεν ότι θα φέρουν νερό από την Τουρκία.  ∆οκίμασαν να φέρουν με μεγάλες 
φούσκες.  ∆εν τα κατάφεραν.  Τώρα σκέφτονται, προτείνουν και σιγά σιγά βάζουν την 
ιδέα -για να την εγκολπωθούν και Ελληνοκύπριοι- να φέρουν νερό από την Τουρκία.  Τι 
είναι αυτό το πράγμα;  Είναι, για να υπάρξει μια δέσμευση της Κύπρου, ίσως από τώρα, 
που υπάρχει κατοχή, και να συνεχίσει και μετά.  Ίσως να δεσμεύσουν, να βρουν και 
κονδύλια απ’ αλλού.  Αυτή η στήριξη στην Τουρκία δε θα βγει σε κανένα καλό.  Είναι ο 
εκβιασμός τον οποίο έκανε στη Συρία.   

 Και για να τελειώσω, πρέπει από τώρα ο ελληνοκυπριακός λαός, η κυβέρνηση, η 
Βουλή να πουν ότι αυτό το πράγμα δεν το δέχονται με τίποτε!  Η Κύπρος είναι 
ενταγμένη στην Ευρωπαϊκή Ένωση ολόκληρη.  ∆εν μπορούν να παραβιάσουν την 
υφαλοκρηπίδα της Κύπρου και να φέρουν νερό από την Τουρκία, γιατί αυτή τη στιγμή, 
αυτή την περίοδο έχουμε ανάγκη.   

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

 Εάν με την πάροδο του χρόνου αυτό το πράγμα γίνει κατορθωτό, εμείς οι 
Ελληνοκύπριοι που χορεύοντας τραγουδούσαμε το «ένα νερό, κυρα-Βαγγελιώ, ένα νερό, 
κρυό νερό»… 

(Γέλια) 

 …τι θα χορεύουμε και θα λέμε;  «Ένα νερό, κυρα-Τουρκιά, ένα νερό, τζι ας έν’ τζ’ 
ακριβό»; 

(Γέλια) 

 «Κι από πούθε κατεβαίνει, Βαγγελιώ μου, παινεμένη;». 

 Εμείς θα λέμε:  «Κι από πούθε  μας το φέρνεις, ω Τουρκιά μας, τιμημένη!». 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια βουλευτών) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, πραγματικά, μας άφησε άφωνους ο Σοφοκλής!  Εξαιρετική η 
παρουσίαση… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το τελευταίο κομμάτι να διανεμηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα διανεμηθεί, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Γελώντας) 

 Το τελευταίο κομμάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω το συνάδελφο το Γιώργο τον Τάσου να πάρει το λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια βουλευτών) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πρόεδρε, διαφωνούν οι Παραλιμνίτες, διότι έχασε τη δουλειά της η Πελαγία! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω πάντως ότι έχασαν τζείνοι που έφυαν πρόωρα που τη Βουλή.  Εγώ έτσι 
νομίζω. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Βέβαια, κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είμαι ποιητής, όπως το φίλο το Φυττή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα αναδειχθείς και εσύ, Γιώργο! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 …αλλά απλώς εγώ θα πω κάποια γεγονότα που συμβαίνουν σήμερα στην 
Κύπρο, διότι ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος έχει καλύψει ένα άλλο μέρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Συζητούμε σήμερα, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα από τα 
σοβαρότερα προβλήματα που αντιμετωπίζει η πατρίδα μας τα τελευταία χρόνια.  
Συζητούμε το μέγα θέμα που λέγεται «Υδατικό και η διαχείρισή του».  Ένα πρόβλημα 
που αφέθηκε από τους συγκυβερνώντες της τελευταίας πενταετίας και εξελίχθηκε ως το 
δεύτερο μέγα εθνικό θέμα μετά το Κυπριακό.   

 Η παρατεταμένη ανομβρία της φετινής χρονιάς δημιούργησε ακόμα περισσότερα 
και σοβαρότερα προβλήματα τόσο για την ύδρευση όσο και για την άρδευση.  Η όλη 
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κατάσταση περιγράφεται ως τραγική και, ειδικότερα για τους αγρότες μας, ως 
απελπιστική και καταστροφική.   

 Η μη ύπαρξη συγκεκριμένης πολιτικής από την απελθούσα κυβέρνηση οδήγησε 
τον κυπριακό λαό σε περιπέτειες, με αποτέλεσμα να του στερεί το πιο βασικό αγαθό, 
όπως είναι το νερό, λόγω του κακού προγραμματισμού.  Όπου βρεθεί και όπου σταθεί ο 
καθένας από εμάς, το θέμα που συζητείται καθημερινά στα καφενεία, στα σχολεία, 
στους στρατώνες, στα εστιατόρια, στα ξενοδοχεία, στις βιομηχανίες, στα νοσοκομεία, 
στους αγρούς, στις πόλεις και στα χωριά είναι το υδατικό και οι περικοπές στην παροχή 
νερού.  Συζητείται, γιατί είναι το πιο καυτό πρόβλημα που επηρέασε και θα συνεχίσει να 
επηρεάζει όλο τον κυπριακό πληθυσμό.   

 Οι αγρότες μας οδηγούνται μέρα με τη μέρα στον αφανισμό από την ανυπαρξία 
ολοκληρωμένης αγροτικής πολιτικής και ειδικότερα μετά την απόφαση αποκοπής 
εντελώς της παροχής νερού στις αρδευόμενες περιοχές.   

 Επικρίνουμε την ολιγωρία, την αδιαφορία, την προχειρότητα και την έλλειψη 
διορατικότητας που επιδείχθηκε σ’ αυτό τον τομέα τα τελευταία χρόνια, αφήνοντας έτσι 
την Κύπρο χωρίς νερό, παρά τις επανειλημμένες προειδοποιήσεις μας από αυτό το 
βήμα στις συζητήσεις των προϋπολογισμών, αλλά και μέσα από δημοσιογραφικές 
διασκέψεις.   

 Όλα τα φράγματα έχουν στερέψει και ο κίνδυνος της λειψυδρίας δεν είναι πλέον 
ορατός αλλά υπαρκτός και εντός των πυλών.  Τις συνέπειες τις βιώνουμε όλοι μας 
καθημερινά.  Τις βιώνει ο κάθε πολίτης, τις βιώνει ο γεωργός και ο κτηνοτρόφος.  Η 
λειψυδρία είναι πλέον γεγονός και μέρα με την ημέρα λόγω του καλοκαιριού θα μας 
αγγίζει περισσότερο, αφού το όλο πρόβλημα δεν μπορεί να λυθεί αμέσως.  Η 
ολοκληρωμένη λύση του προβλήματος θα πάρει περίπου τρία χρόνια, για να μπορέσει 
να γίνει πλήρης απεξάρτηση των αναγκών μας σε νερό από τη βροχόπτωση.  Η λύση 
του υδατικού προβλήματος, δυστυχώς, δεν έγινε ποτέ πραγματικότητα για διάφορους 
λόγους, αλλά και σκοπιμότητες.  Σκοπιμότητες και αδιαφορία που δεν επέτρεψαν τη 
σωστή, αλλά και προγραμματισμένη διαχείριση του νερού.  Η εγκληματική αδιαφορία, 
αλλά και η αμέλεια μάς οδήγησαν στα σημερινά αδιέξοδα που εν έτει 2008 η ευρωπαϊκή 
Κύπρος του εικοστού πρώτου αιώνα στερείται του πιο σημαντικού αγαθού που λέγεται 
“νερό”.   

 Η σημερινή διάσταση του όλου προβλήματος ξεφεύγει από τα όρια της λογικής, 
γιατί, δυστυχώς, οδηγηθήκαμε σ’ αυτή την τραγωδία από την ανευθυνότητα, αλλά και 
την αδιαφορία που επιδείχθηκε από την προηγούμενη κυβέρνηση.  Από την πρώτη 
στιγμή της διακυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη έγινε η επισήμανση του όλου 
προβλήματος, έγιναν οι αναγκαίες μελέτες και οι δύο αφαλατώσεις στη Λάρνακα έγιναν 
πραγματικότητα και με την προοπτική της κατασκευής της τρίτης αφαλάτωσης στο 
Ζακάκι.  Είναι γνωστό γιατί δεν κατασκευάστηκε η τρίτη μονάδα, αφού η πλειοψηφία της 
Βουλής με ψήφους του ΑΚΕΛ, της Ε∆ΕΚ και ενός αριθμού βουλευτών του ∆ΗΚΟ το 
2000 δεν ψηφίστηκε το σχετικό κονδύλι.  Εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, 
σταθήκαμε συμπαραστάτες σ’ αυτή την προσπάθεια της τότε κυβέρνησης.  Είναι εδώ 
που πρέπει να τονίσω πόσο σοφή, αλλά και σωστή ήταν η πολιτική της διακυβέρνησης 
του Γλαύκου Κληρίδη, η οποία προχώρησε τότε σ’ ένα ολοκληρωμένο σχέδιο 
δημιουργίας μονάδων αφαλάτωσης σε όλη την Κύπρο, για να επιλύσει αυτό το σοβαρό 
πρόβλημα.  Σκεφτείτε πού θα βρισκόταν η Κύπρος σήμερα χωρίς τις δύο αφαλατώσεις!  
Η αναστολή αυτής της πολιτικής στην προσπάθεια να εξοικονομηθούν επιπρόσθετα 
λεφτά για το κομπόδεμά μας μάς έφερε σ’ αυτά τα χάλια και με όλα τα συνεπακόλουθα.   

 Σ’ αυτό το σημείο θεωρώ σκόπιμο να αναφερθώ σε ένα απόσπασμα από την 
ομιλία μου στη Βουλή για τους προϋπολογισμούς του 2003, όπου, επί λέξει, έλεγα:  
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«Πέραν της οικονομικής στήριξης προς τους αγρότες, η κυβέρνηση, μέσα στα πλαίσια 
της ευρύτερής της πολιτικής, προχώρησε στην εκτέλεση και συνέχιση διάφορων έργων 
υποδομής για στήριξη του γεωργικού τομέα, όπως είναι τα φράγματα Κανναβιού και 
Ταμασού, το διυλιστήριο Ασπρόκρεμμου, τα αρδευτικά έργα σε διάφορες περιοχές.  
Έλυσε επίσης μια και διά παντός το υδρευτικό πρόβλημα που μας ταλαιπωρούσε τα 
τελευταία χρόνια.  Η κατάθεση του νομοσχεδίου για την ίδρυση του φορέα υδάτων είναι 
πλέον γεγονός και με την ψήφισή του σε νόμο θα έχουμε τη δυνατότητα να 
διαχειριζόμαστε όσο το δυνατό καλύτερα τα υδατικά μας θέματα.  Η κυβέρνησή μας 
επίσης ετοίμασε μελέτες για κατασκευή νέων φραγμάτων, όπως είναι για παράδειγμα το 
φράγμα στο Ακάκι, ενώ πολύ σύντομα η ζήτηση προσφορών και η κατοχύρωση του 
νέου σταθμού αφαλάτωσης στην περιοχή Λεμεσού θα αποτελεί γεγονός.».   

 ∆υστυχώς, η όλη διαδικασία έμεινε στα χαρτιά με την αλλαγή της κυβέρνησης.  
Τα τελευταία χρόνια απ’ αυτό το βήμα και κάθε χρόνο προειδοποιούσαμε, αλλά και 
απαιτούσαμε την άμεση προώθηση της δημιουργίας νέων αφαλατώσεων και του φορέα 
διεύθυνσης διαχείρισης υδάτων.  Με ημίμετρα, όπως η ομάδα διαχείρισης υδατικής 
κρίσης, δε λύνεται το όλο πρόβλημα.  Ήρθε η ώρα, χωρίς πλέον παλινδρομήσεις, αλλά 
και χωρίς καθυστερήσεις, έστω και τώρα, να προχωρήσει η δημιουργία του φορέα 
διεύθυνσης διαχείρισης υδάτων και να δημιουργηθεί η υδατική συνείδηση, καθώς και η 
λήψη μέτρων για τη σπατάλη και για την εξοικονόμηση του νερού.   

 Στόχος πλέον όλων μας πρέπει να είναι, με την εμπλοκή όλων των 
ενδιαφερόμενων φορέων, να προχωρήσουμε μπροστά στον εντοπισμό και την επίλυση 
όλων των τοπικών και παγκύπριων ζητημάτων και προβλημάτων που θεωρούνται 
σημαντικά για μια ορθολογική και βιώσιμη διαχείριση των νερών.  Με τη συμμετοχή των 
κυβερνητικών φορέων, των αγροτικών οργανώσεων, των συνδέσμων ξενοδόχων, των 
βιομηχάνων, των καταναλωτών, των συμβουλίων αποχετεύσεων, των συμβουλίων 
υδατοπρομήθειας, των περιβαλλοντικών οργανώσεων και άλλων φορέων να βρεθεί η 
σωστή εκτίμηση όλων των ζητημάτων που άπτονται της ορθής διαχείρισης των υδάτων 
του τόπου μας, για να μπορέσουμε να προχωρήσουμε στην υλοποίηση του στόχου για 
την ορθή στρατηγική διαχείριση.   

 ∆υστυχώς, μέχρι σήμερα δεν μπορέσαμε να οργανώσουμε μια σωστή διαχείριση 
με τα γνωστά και σοβαρά προβλήματα που προέκυψαν τώρα, με την εφαρμογή των 
περιοριστικών μέτρων από πλευράς της κυβέρνησης, που δε μας βρίσκει καθόλου 
σύμφωνους.  Μέτρα που δημιουργούν σοβαρά προβλήματα σε όλους τους τομείς.  Τα 
προβλήματα που δημιουργούνται σ’ αυτή την προσπάθεια εξοικονόμησης νερού, τόσο 
σε παγκύπρια βάση όσο και σε τοπικό επίπεδο, πρέπει να μελετηθούν και να βρεθούν 
οι λύσεις τους το συντομότερο δυνατό, γιατί έτσι μόνο μπορούμε να ελπίζουμε σε μια 
αφύπνιση του όλου ζητήματος και απαλλαγή από την ταλαιπωρία που υφίσταται ο 
καθένας από εμάς από την έλλειψη νερού.  Σ’ αυτή την προσπάθεια πρέπει όλοι οι 
φορείς, με βαρύνουσα την ευθύνη της κυβέρνησης και ειδικότερα του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων, που καλείται να αναλάβει αυτό το ρόλο μέχρι που να γίνει ο 
φορέας, να αξιοποιήσουν όλες τις υπάρχουσες ποσότητες νερού που προέρχονται από 
την επαναχρησιμοποίηση των επεξεργαζόμενων λυμάτων, των αφαλατώσεων, των 
υπόγειων νερών, αλλά και των φραγμάτων με τις λιγοστές υπάρχουσες διαθέσιμες 
ποσότητες νερού για την ορθολογιστική διαχείριση αυτού του εθνικού πλούτου.  Έναν  
πλούτο που δεν μπόρεσαν οι κυβερνήσεις του χθες να δώσουν στο λαό, φτάνοντας 
σήμερα έτσι στην πιο κρίσιμη περίοδο της έλλειψής του.   

 Η ανορθόδοξη, αλλά και η ξεχωριστή διαχείριση του νερού από το κάθε 
συμβούλιο υδατοπρομήθειας δημιουργεί σωρεία προβλημάτων με τα γνωστά 
αποτελέσματα.  Βλέπουμε να δημιουργούνται πολίτες δύο ταχυτήτων, όπως συμβαίνει 
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βέβαια και στην τιμολογιακή πολιτική του νερού που οι τιμές διαφέρουν.  Η ευρωπαϊκή 
Οδηγία πλαίσιο για το πιο πάνω θέμα είναι σχετική.   

 Σήμερα αντιμετωπίζουμε σοβαρή έλλειψη πόσιμου νερού, αρδεύσιμου, 
προβλήματα υπεράντλησης υπόγειων νερών και διείσδυσης αλμυρού νερού στον 
υδροφόρο ορίζοντα.  Η μεγάλη οικιστική ανάπτυξη που παρατηρείται τα τελευταία 
χρόνια και τα γήπεδα γκολφ ασκούν ακόμη περισσότερη πίεση στην αυξανόμενη ζήτηση 
νερού που δυστυχώς δεν υπάρχει, γιατί θελήσαμε να αυξήσουμε το κομπόδεμα με 
ακόμη μερικά εκατομμύρια.  Θυσιάσαμε την προοπτική της υδατικής επάρκειας για χάρη 
της οικονομίας, οδηγώντας το λαό σε περιπέτειες.  Περιπέτειες που βλάπτουν την 
εθνική οικονομία, που βλάπτουν τη βιομηχανία, την υγεία, τον τουρισμό και ειδικότερα 
τους αγρότες μας, οι οποίοι έχουν καταστραφεί οικονομικά.  Αρκετοί είναι απ’ αυτούς 
που δεν μπορούν να καλλιεργήσουν τις φυτείες τους από την έλλειψη νερού και όσοι 
συνεχίζουν να βρίσκονται στο επάγγελμα χαροπαλεύουν, προσπαθώντας μέσα από τις 
δικές τους διατρήσεις να ποτίσουν τις καλλιέργειές τους με το λιγοστό και κακής 
ποιότητας νερό που αντλούν, με αποτέλεσμα να μην μπορούν πλέον να επιβιώσουν.  
Βρίσκονται σε απελπιστική κατάσταση, αναμένοντας τη στήριξή τους από το κράτος που, 
δυστυχώς, μέχρι σήμερα δεν έχει δείξει κάποια δείγματα γραφής στο πώς θα 
αντιμετωπίσει το όλο πρόβλημα που έχει δημιουργήσει η ανομβρία σε όλους τους 
κλάδους της γεωργικής παραγωγής.  Χρειάζονται άμεση οικονομική στήριξη.  

 Μέσα απ’ αυτή την ταλαιπωρία που υφίσταται ο κυπριακός λαός, αναδεικνύεται 
πλέον ένα πολύ πιο σοβαρό πρόβλημα και αυτό αφορά το αρδευτικό δίκτυο στις 
πλείστες περιοχές των πόλεων και των χωριών.  Λόγω των πεπαλαιωμένων 
εγκαταστάσεων του υδρευτικού δικτύου προκαλείται απώλεια νερού σε ποσοστό πέραν 
του 30%.  Εάν είναι δυνατό!  ∆υστυχώς, το αφήσαμε στο έλεος του Θεού!  Ειλικρινά, 
πόση ανευθυνότητα!   

 Καλούμε όλους τους εμπλεκόμενους να εγκύψουν πάνω σ’ αυτό το θέμα και, 
όπου υπάρχει δυνατότητα βελτίωσης ή επιδιόρθωσης των υδρευτικών δικτύων, να γίνει 
πάραυτα, γιατί είναι απαράδεκτο να γίνονται προσπάθειες να πληρώσουμε €35 εκατομ. 
για οκτώ εκατομμύρια κυβικά μέτρα νερού που θα έρθουν από την Ελλάδα -εάν έρθουν- 
και παράλληλα να χάνονται τόσες μεγάλες ποσότητες στα δίκτυα ύδρευσης!   

 ∆υστυχώς, για την εξοικονόμηση κάποιων εκατομμυρίων δεν έγινε 
πραγματικότητα η τρίτη αφαλάτωση, που εάν γινόταν, όπως είχε προγραμματιστεί, τότε 
σίγουρα θα υπήρχαν και αρκετά αποθέματα εκατομμυρίων κυβικών μέτρων νερού στα 
φράγματα -γύρω στα ογδόντα με εκατόν εκατομμύρια κυβικά μέτρα- που θα μπορούσαν 
να χρησιμοποιηθούν για τη γεωργία και για άλλους σκοπούς.   

 Τίθεται λοιπόν το μέγα ερώτημα:  Ποιοι ευθύνονται και γιατί μέχρι σήμερα δεν 
έχουν πάρει την ευθύνη και δεν έχουν απολογηθεί δημόσια;  ∆ιερωτήθηκε κανείς από 
εμάς, εάν αύριο το πρωί ή αυτή τη στιγμή που μιλούμε η μία εκ των δύο αφαλατώσεων 
ή και οι δύο πάθουν κάποια ζημιά, μια και μιλούμε για μηχανές, τι θα γίνει;  Σε ποια 
δεινή θέση θα βρεθούμε, από τη στιγμή που ούτε τα στρατηγικά αποθέματα νερού, αλλά 
ούτε και οι αναγκαίες αποθηκευμένες ποσότητες υπάρχουν, για να καλύψουν τις 
τρέχουσες ανάγκες του κάθε νοικοκυριού, της βιομηχανίας, του τουρισμού και άλλων 
τομέων;   

 Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση εδώ και τώρα να μην παλινδρομήσει σε 
ατέρμονες συζητήσεις.  Πρέπει, εάν θέλει να σώσει τον τουρισμό, τη γεωργία, την υγεία, 
τη βιομηχανία, τα σχολεία, τους στρατώνες και όλο τον κυπριακό λαό από τη δίνη της 
έλλειψης νερού, πρέπει εδώ και τώρα να πάρει άμεσες αποφάσεις και μέσα από 
συνοπτικές νόμιμες διαδικασίες να προχωρήσει στην επίλυση του όλου υδατικού 
προβλήματος, δημιουργώντας τις αναγκαίες αφαλατώσεις, κινητές ή μη, το συντομότερο 
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δυνατό.  Το ίδιο να ισχύσει και για τους ιδιώτες οι οποίοι θέλουν να εγκαταστήσουν τις 
δικές τους μικρές αφαλατώσεις.   

 Ταυτόχρονα, χωρίς καθυστέρηση το Τμήμα Υδάτων να δώσει έγκριση για 
αδειοδότηση όλων των αιτήσεων που εκκρεμούν για ανόρυξη διατρήσεως στους 
επαγγελματίες αγρότες και μόνο και όχι να τους ταλαιπωρεί, εάν θέλει κάποιοι απ’ 
αυτούς να παραμείνουν στα χωράφια τους.  Πρέπει άμεσα να προχωρήσει στην 
ανόρυξη γεωτρήσεων σε διάφορα σημεία της υπαίθρου, τόσο για 
γεωργοκτηνοτροφικούς σκοπούς όσο και για υδρευτικούς, και να παραχωρήσει το νερό 
στους επηρεαζομένους.   

 Ήρθε η ώρα που πρέπει η κυβέρνηση να εκπονήσει σχέδια για στελέχωση με 
ανθρώπινο δυναμικό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και να του αναθέσει 
αναβαθμισμένο ρόλο για πιο εύρυθμη και πιο αποτελεσματική λειτουργία του δικτύου 
ύδρευσης ανά το παγκύπριο και εκσυγχρονισμό του, για να περιοριστούν οι απώλειες.  
Η κυβέρνηση πρέπει να μεριμνήσει, έτσι ώστε να υπάρξει καλύτερος συντονισμός 
μεταξύ των υπηρεσιών των εμπλεκόμενων υπουργείων για καλύτερη και πιο 
αποτελεσματική διαχείριση των διάφορων κυβερνητικών υδατικών έργων.  Να 
προχωρήσει άμεσα η κατάθεση του νομοσχεδίου για τη δημιουργία του φορέα 
διεύθυνσης διαχείρισης υδάτων με τη συμμετοχή όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών 
για καλύτερο συντονισμό για τη διαχείριση του εθνικού πλούτου που λέγεται “νερό”.  Τα 
περιθώρια καθημερινώς στενεύουν.  Η λειψυδρία, αλλά και η ξηρασία είναι εντός των 
πυλών.  Χρειαζόμαστε άμεσες και σωστές λύσεις.  Ημίμετρα σε αυτή την προσπάθεια δε 
χωρούν.   

 Η Κύπρος, όπως και η Μάλτα είναι οι φτωχές σε νερό χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, όπως μας έχει χαρακτηρίσει η ίδια η Ευρώπη.  Η Μάλτα όμως έχει επιλύσει το 
δικό της πρόβλημα λειψυδρίας και μας έχει δείξει το δρόμο.  Τα προβλήματα της 
ανομβρίας γνωστά.  Εάν θέλουμε σωστή ανάπτυξη, ποιότητα ζωής, όμορφο περιβάλλον, 
αλλά και την υγεία μας, πρέπει να έχουμε αυτό το ύψιστο αγαθό που λέγεται “νερό”.  Και 
για να το έχουμε, πρέπει να υπάρχει σωστή στρατηγική διαχείρισή του.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Τάσου.   

 Εδώ, κυρίες και κύριοι, φθάσαμε στο τέλος της σημερινής μας συνεδρίας.  Η 
επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 15 Μαΐου, στις 4.00 
το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2004.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.007.2004) 

 2. Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του Σταθμού 
Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών 
Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά (Τέλη Απόρριψης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.115-2007) 

 3. Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
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του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.261-2007) 

 4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.267-2007) 

 5. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
2008 Νόμος (Αρ.1) του 2008. 
( Αρ. Φακ. 23.01.049.054-2008) 

 6. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και 
Αναγνώριση Πιστοποιητικών και Ναυτική 
Εκπαίδευση) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.311-2007)  

 7. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.027-2007) 

 8. Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού Πληροφορικής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.033-2008) 

 9. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008) 

 10. Ο περί Ηλεκτρολογικών και Μηχανολογικών 
Εγκαταστάσεων και Ηλεκτρικών Συσκευών (Έλεγχος 
και Ασφάλεια) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.112.2006) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η στρατηγική διαχείρισης των υδάτων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού   
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Χρήστου Πουργουρίδη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.002-2008) 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

 2. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 3. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
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Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 4. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 8. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
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βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού μέσω του 
διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 12. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 14. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ανάγκη 
συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 
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 15. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. 
Γιαννάκη  Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6:49 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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Μαντοβάνη Μπενίτο 

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο θάνατο του Κύπριου μουσικοσυνθέτη 
Μάριου Τόκα και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο Μαραθώνιο Αγάπης Αγνοουμένων και το 
σύντομο σχόλιο του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου. 

3. Συζήτηση (Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ά. 
Κυπριανού, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης, Γ. Περδίκης, Πρόεδρος) για το 
θέμα «Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2004» και απόφαση για αναβολή του. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομίσματος (Παραχάραξη και Άλλα Συναφή 
Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Κυπρίων Ευρωβουλευτών (Αποζημίωση 
και Συντάξεις) Νόμος του 2008» και απόφαση για αναβολή του, έπειτα από 
συζήτηση (Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Παπαδοπούλου, Χρ. 
Πουργουρίδης). 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

9. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

11. Προϋπηρεσιακή κατάρτιση για τους καθηγητές της ρωσικής γλώσσας - Aίτημα για 
παραχώρηση ανταποδοτικών ωφελημάτων από το δήμο Λεμεσού στην κοινότητα 
Παλόδειας - Αίτημα για κατάργηση του κριτηρίου μέγιστου εμβαδού στη γραμμή 
αντιπαράταξης στην Αθηένου - Αίτημα για επανεκτίμηση της ακίνητης περιουσίας 
από το Κτηματολόγιο στην Αθηένου  - Αίτημα για διάνοιξη της διόδου Πυροΐου 
στην Αθηένου - Αίτημα του δήμου Αθηένου για οικονομική ενίσχυση για ανέγερση 
δημοτικού αθλητικού κέντρου - Προγραμματισμός για κατασκευή φράγματος στον 
ποταμό Γιαλιά - ∆ημιουργία Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Καινοτομίας και 
Τεχνολογίας - Αξιοποίηση του ποταμού Καρκώτη και κατασκευή φράγματος - 
Aίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για επέκταση του αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Αστρομερίτη μέχρι την Ευρύχου - Αίτημα για ανέγερση κτιρίου του 
Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Γαλάτας-Κακοπετριάς - Αίτημα της 
κοινότητας Κακοπετριάς για κατασκευή αποχετευτικού συστήματος - Αίτημα για 
μείωση της συνεισφοράς της κοινότητας Κακοπετριάς στην εκτέλεση κοινοτικών 
έργων - Αιτήματα για πραγματοποίηση βελτιωτικών έργων στην κοινότητα 
Κακοπετριάς - Aίτημα του δήμου Αραδίππου για αναθεώρηση του τοπικού 
σχεδίου - Αίτημα για κατασκευή δρόμου προς την περιοχή της Παναγίας των 
Αμπελιών στην Αραδίππου - Το αποχετευτικό σύστημα στην Αραδίππου - 
Ύπαρξη δέντρου πριν από αλτ στο Πέρα Πεδί Λεμεσού - Παραχώρηση 
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οικοπέδων σε πρόσφυγες στο Αλεθρικό - Καθυστέρηση στην υλοποίηση έργων 
στην κοινότητα Αυγόρου - Θέματα που αφορούν τον προσφυγικό συνοικισμό 
ΑΗΚ ∆εκέλειας και την κοινότητα Ορμίδειας - Αρχείο καταγραφής θανάτων - 
Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για αύξηση του συντελεστή δόμησης στις 
πολεοδομικές ζώνες - Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για κατασκευή 
φράγματος στη Σολιά - Αίτημα για αναθεώρηση των οικιστικών ζωνών στην 
κοινότητα Καλαβασού - Αίτημα της κοινότητας Καλαβασού για αποζημιώσεις 
προς τους πληγέντες από τις πυρκαγιές - Αίτημα της κοινότητας Καλαβασού για 
κατασκευή του κυκλοφοριακού κόμβου στη διασταύρωση Καλαβασού-Ζυγίου - 
Αίτημα κοινότητας Καλαβασού για εγγραφή των αγροτικών δρόμων στην 
κοινότητα - Αίτημα κοινότητας Ξυλοτύμπου για κατασκευή πλαγιόδρομου προς τη 
βιοτεχνική περιοχή - Αίτημα κοινότητας Ξυλοτύμπου για εκτέλεση βελτιωτικών 
έργων στο αλιευτικό καταφύγιο της ∆εκέλειας - Αίτημα της κοινότητας 
Ξυλοτύμπου για μείωση της συνεισφοράς της στα αναπτυξιακά έργα - Αίτημα 
κοινότητας Ξυλοτύμπου για κατασκευή κοινοτικού αμφιθεάτρου και θεματικού 
πάρκου - Αίτημα κοινότητας Ξυλοτύμπου για δημιουργία κεντρικής πλατείας - 
Αίτημα Ξυλοτύμβου για εκτέλεση έργων στο κοιμητήριο της κοινότητας - Αίτημα 
Ξυλοτύμβου για δημιουργία πάρκου καλλιτεχνών - Αίτημα Αγίας Άννας για 
παραχώρηση οικοπέδων σε άπορες οικογένειες - Αίτημα Αγίας Άννας για 
διαγραφή χρέους προς την Υδατοπρομήθεια - Αίτημα Αγίας Άννας για 
παραχώρηση πυροσβεστικού οχήματος - Αίτημα Αγίας Άννας για παραχώρηση 
αντισταθμιστικών ωφελημάτων λόγω της πρόθεσης για δημιουργία αιολικών 
πάρκων - Αίτημα της κοινότητας Αγίας Άννας για παραχώρηση ποσού για 
διευθέτηση οφειλής - Αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για απαλλοτρίωση γης 
για δημιουργία γηπέδου - Αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για κατασκευή 
πεζοδρομίων - Αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για επένδυση με πέτρα τοίχου 
αντιστήριξης - Αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για αύξηση του συντελεστή 
ανάπτυξης - Αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για αναστήλωση του Χανιού της 
Θέκλας - Αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για κατασκευή έργου παροχέτευσης 
ομβρίων υδάτων - Ενίσχυση σε ανθρώπινο δυναμικό του Ιδρύματος Μαργαρίτας 
Λιασίδου στην Πάφο - Εξασφάλιση τεμαχίου στα Περβόλια για ανέγερση 
δημοτικού σχολείου - Έλεγχος εκπομπών του ΡΙΚ από την Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

13. Τοποθέτηση κεραίας κινητής τηλεφωνίας χωρίς άδεια στην κοινότητα Προδρόμου 
- Ανέγερση χώρου στάθμευσης και κοινοτικού νηπιαγωγείου στην Αναρίτα - 
Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για εκχώρηση προς τις κοινότητες 
μέρους των εσόδων από τα τέλη κυκλοφορίας και τις μεταβιβάσεις ακινήτων - 
Αναβάθμιση του δρόμου Θελέτρας-Στρουμπιού - Η πολιτική για την 
πολυγλωσσία στην εκπαίδευση - Αντισταθμιστικά οφέλη στην κοινότητα Κονιών 
λόγω του επηρεασμού της από αυτοκινητοδρόμους - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων 
στη βιοτεχνική περιοχή στο ∆ασάκι Άχνας - Αποκλεισμός εταιρείας υπεραστικών 
λεωφορείων από το σχέδιο επιδότησης των περιφερειακών εταιρειών 
λεωφορείων - Αίτημα για δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στη Χρυσοχού - 
Κατασκευή κυρτωμάτων και πεζοδρομίων στην κοινότητα Νατάς - Αίτημα για 
ενίσχυση της αστυνόμευσης στο δήμο Πέγειας - Ερωτήματα σχετικά με τα 
βιομηχανικά οικόπεδα στα Πάνω Πολεμίδια - Αυτονόμηση της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας Κύπρου - Καθυστέρηση πληρωμής του επιδόματος ανεργίας σε 
δικαιούχους της επαρχίας Αμμοχώστου.  
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14. Αγορεύσεις (Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Περδίκης, Σ. Φυττής, Γ. Τάσου) για το θέμα «Η 
στρατηγική διαχείρισης των υδάτων». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 15ης Μαΐου 2008  

 (Ώρα έναρξης:  4.25 μ.μ.)  

(Αρ. 26)  

  
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Σύμφωνα με την πρακτική που ακολουθείται θα παρακαλούσα οι ομόφωνες 
εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Το πρώτο θέμα της σημερινής συνεδρίας είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται 
«Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2004».  Είναι πρόταση νόμου.  ∆εν είναι ομόφωνη.  Το ΑΚΕΛ είναι εναντίον.  Η 
έκθεση έχει ήδη αναγνωσθεί.  Ανεβλήθη μετά από απόφαση της ολομέλειας στην 
προηγούμενη συνεδρίαση. 

 Ο κ. Ιωνάς. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Πράγματι το θέμα είχε αρχίσει να συζητιέται στην προηγούμενη συνεδρία της 
ολομέλειας και ανεβλήθη για σήμερα.  Όμως, εν τω μεταξύ, μετά από τη συζήτηση 
που είχε γίνει, επικοινώνησε μαζί μου ο έντιμος Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, 
ο οποίος, αν και παρευρέθηκε σε συνεδρία της επιτροπής το Μάιο του 2004 και δεν 
εξέφρασε προηγουμένως την άποψή του καθόσον αφορά τη συνταγματικότητα ή την 
ισχυριζόμενη αντισυνταγματικότητα της πρότασης, μου εξέφρασε προσωπικά 
κάποιους ενδοιασμούς και ερωτηματικά καθόσον αφορά θέματα που σχετίζονται με τη 
συνταγματικότητα της πρότασης νόμου.   

 Έχω ενημερώσει τα μέλη της επιτροπής και με συμφωνία ζητούμε αναβολή της 
συζήτησης του θέματος αυτού και παραπομπή την ίδια ώρα στην επιτροπή Νομικών, 
ώστε να έχουμε την ευκαιρία να ακούσουμε τις απόψεις του Γενικού Εισαγγελέα.  
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Θέλω επίσης να επισημάνω ότι όλα τα μέλη της επιτροπής διατηρούν τις απόψεις 
τους καθόσον αφορά την αναγκαιότητα ή μη της ψήφισης της σχετικής πρότασης 
νόμου.  Είναι ουσιαστικά, για να ακούσουμε, να δώσουμε την ευκαιρία στο Γενικό 
Εισαγγελέα να μας πει την άποψή του, και να τη συζητήσουμε, γύρω από το θέμα 
αυτό.   

 Γι’ αυτό εισηγούμαστε όπως το θέμα αναβληθεί για δύο βδομάδες, ώστε να 
παραπεμφθεί στην επιτροπή, για να συζητηθεί την επόμενη Πέμπτη.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι έχει συμφωνηθεί στην επιτροπή.  Κατά συνέπεια, 
αναβάλλεται η συζήτηση του θέματος.  

 Το δεύτερο θέμα, το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, είναι «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού 
Έργου του Σταθμού Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών Αποβλήτων 
στη Βαθιά Γωνιά (Τέλη Απόρριψης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου 
του Σταθμού Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών Αποβλήτων 
στη Βαθιά Γωνιά (Τέλη Απόρριψης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008»  

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Γεώργιος Τάσου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3, 10 και 
17 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και της 
Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του ΚΕΒΕ, του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας, του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας, 
του Συνδέσμου Βοθροκαθαριστών Λευκωσίας και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, 
ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”, καθώς και ο κοινοτάρχης Γερίου.  Η 
εργοδοτική οργάνωση ΠΟΒΕΚ και οι αυτοκινητιστικές οργανώσεις ΠΕΕΑ και ΣΕΑΚ, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
4, 24 και 24Α του περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων Νόμου, είναι η τροποποίηση 



 3

των περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του Σταθμού Επεξεργασίας Οικιακών 
Λυμάτων και Βιομηχανικών Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά (Τέλη Απόρριψης) 
Κανονισμών του 2005, ώστε να καταργηθούν τα τέλη απόρριψης οικιακών λυμάτων 
στο σταθμό αυτό που προέρχονται από νοικοκυριά αναδρομικά από την 1η 
Ιανουαρίου 2007. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, τα 
υφιστάμενα τέλη απόρριψης οικιακών λυμάτων και βιομηχανικών αποβλήτων, που 
έχουν καθοριστεί με την έγκριση των αντίστοιχων τροποποιητικών κανονισμών που 
εγκρίθηκαν το 2005, κρίθηκε αναγκαίο να επιβληθούν μετά από σχετική απόφαση του 
Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων.  Ειδικότερα, σύμφωνα με την εν λόγω 
απόφαση, που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 13 
∆εκεμβρίου 2002, η μη επιβολή τελών σε βιομηχανικά απόβλητα, καθώς και σε 
οικιακά λύματα που προέρχονται από επιχειρήσεις συνιστά κρατική ενίσχυση, ενώ 
διευκρινίζεται περαιτέρω ότι η μη επιβολή τελών σε οικιακά λύματα που προέρχονται 
από νοικοκυριά δε συνιστά κρατική ενίσχυση και είναι επιτρεπτή. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, από την ημερομηνία επιβολής των 
τελών αυτών υπήρχαν έντονες αντιδράσεις από τους βοθροκαθαριστές σε σχέση με 
τα τέλη απόρριψης οικιακών λυμάτων, ενώ από τον Ιανουάριο του 2007 οι ίδιοι 
αρνούνται την παραλαβή τιμολογίων από το σταθμό της Βαθιάς Γωνιάς για πληρωμή 
των τελών απόρριψης.  Θέση τους, σύμφωνα με τα υπό αναφορά στοιχεία, είναι ότι η 
επιβολή τελών οδήγησε σε αθέμιτο ανταγωνισμό μεταξύ τους, αφού κάποιοι 
συνάδελφοί τους, αντί να μεταφέρουν τα λύματα στο σταθμό της Βαθιάς Γωνιάς, τα 
απορρίπτουν παράνομα σε χωράφια ή αγωγούς των Συμβουλίων Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας και Λάρνακας.   

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σημειώνεται ότι με τη δημιουργία 
του σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην Ανθούπολη πριν το τέλος του έτους και 
νέου σταθμού στη Βαθιά Γωνιά από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας πριν το 
τέλος του 2009 αναμένεται σταδιακή μείωση των οικιακών λυμάτων που θα 
καταλήγουν στο Σταθμό Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών 
Αποβλήτων της Βαθιάς Γωνιάς, αφού θεωρείται δεδομένο ότι το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας θα επιδιώξει την ταχύτερη δυνατή σύνδεση των 
προβληματικών περιοχών της ευρύτερης Λευκωσίας με το αποχετευτικό δίκτυο.  Τα 
επόμενα τρία περίπου χρόνια το μεγαλύτερο μέρος της Λευκωσίας θα εξυπηρετείται 
από το αποχετευτικό δίκτυο, με αποτέλεσμα το επάγγελμα των βοθροκαθαριστών να 
πάψει να υφίσταται.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, κρίθηκε αναγκαία η τροποποίηση των βασικών 
κανονισμών, με σκοπό την κατάργηση των τελών απόρριψης οικιακών λυμάτων που 
προέρχονται από νοικοκυριά, με αποτέλεσμα την απώλεια εσόδων για το κράτος που 
υπολογίζεται να ανέρχεται κατά μέσο όρο στις £142.689 περίπου το χρόνο. 

 Επισημαίνεται ότι, λόγω του ότι τα προτεινόμενα στους υπό συζήτηση 
κανονισμούς τέλη απόρριψης οικιακών λυμάτων και βιομηχανικών αποβλήτων 
καθορίζονταν σε κυπριακές λίρες, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κατέθεσε στην επιτροπή 
αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών αυτών για μετατροπή των κυπριακών λιρών 
σε ευρώ. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, συμφωνώντας με τις πρόνοιες 
των υπό συζήτηση κανονισμών, ανέφερε στην επιτροπή ότι με την υιοθέτησή τους 
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αναμένεται να εξαλειφθεί ο ανταγωνισμός ο οποίος έχει δημιουργηθεί μεταξύ των 
βοθροκαθαριστών και κατ’ επέκταση κανένας από αυτούς δε θα απορρίπτει 
παράνομα τα λύματα σε χωράφια ή αγωγούς, ενώ παράλληλα διευκρίνισε ότι με την 
επέκταση του αποχετευτικού δικτύου και την εξυπηρέτηση από αυτό των 
επηρεαζόμενων περιοχών αναμένεται η εξάλειψη τέτοιων φαινομένων. 

   Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος και ο εκπρόσωπος του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας, επισημαίνοντας στην επιτροπή τις θετικές 
επιπτώσεις από την υιοθέτηση των υπό συζήτηση κανονισμών, δήλωσαν ότι με την 
εφαρμογή τους αναμένεται ότι θα αποτραπούν ή ακόμα και θα εξαλειφθούν τα 
φαινόμενα της παράνομης απόρριψης λυμάτων σε φρεάτια, ρυάκια και αυλάκια. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Βοθροκαθαριστών Λευκωσίας, συμφωνώντας 
με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών, ανέφερε πως, λόγω 
του ότι το επάγγελμα του βοθροκαθαριστή άρχισε να φθίνει, επιβάλλεται η περαιτέρω 
λήψη μέτρων για οικονομική στήριξη και αποζημίωση των βοθροκαθαριστών. 

 Η εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, αφού ανέφερε ότι η Ένωση 
∆ήμων Κύπρου συμφωνεί με την προτεινόμενη κατάργηση των τελών απόρριψης 
οικιακών λυμάτων που προέρχονται από νοικοκυριά, εισηγήθηκε την κατάργηση και 
των τελών που καταβάλλονται από τους δήμους για απόρριψη λάσπης που 
προέρχεται από την επεξεργασία οικιακών λυμάτων από νοικοκυριά σε βιολογικούς 
σταθμούς των δήμων.  

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου ανέφερε στην επιτροπή ότι η 
Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου υιοθετεί τις θέσεις της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και 
εισηγήθηκε την κατάργηση των τελών που καταβάλλονται από τις κοινότητες για 
απόρριψη λάσπης που προέρχεται από την επεξεργασία οικιακών λυμάτων από 
νοικοκυριά σε βιολογικούς σταθμούς των κοινοτήτων. 

 Ο κοινοτάρχης Γερίου επεσήμανε στην επιτροπή ότι η κοινότητα Γερίου 
επηρεάζεται άμεσα από τη λειτουργία του σταθμού επεξεργασίας οικιακών λυμάτων 
και βιομηχανικών αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά, αφού οι δρόμοι της κοινότητας 
χρησιμοποιούνται από τα βυτιοφόρα, με αποτέλεσμα, εκτός από τη φθορά τους, τη 
δημιουργία κυκλοφοριακού προβλήματος, λόγω της ελλιπούς σήμανσής τους, που 
επηρεάζει την ασφάλεια των κατοίκων της περιοχής.  Για το λόγο αυτό, ανέφερε ο 
ίδιος, καθίσταται αναγκαία η παροχή αντισταθμιστικών μέτρων στην κοινότητα, ώστε 
αυτή να μπορέσει να προχωρήσει στην υλοποίηση των αναγκαίων βελτιωτικών έργων.     

 Το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο, σε γραπτό υπόμνημά 
του προς την επιτροπή, αναφέρει ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών, ενώ παράλληλα ζητά όπως η κατάργηση των τελών απόρριψης οικιακών 
λυμάτων επεκταθεί, για να καλύψει και αυτά που προέρχονται από επιχειρήσεις, ώστε 
να υπάρχει ομοιόμορφος χειρισμός όλων των οικιακών λυμάτων. 

 Η Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε τους εκπροσώπους του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με τον Έφορο Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων, να μελετήσουν και να ενημερώσουν την επιτροπή σε σχέση με την 
εισήγηση της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για την 
κατάργηση των τελών απόρριψης λάσπης που προέρχεται από την επεξεργασία 
οικιακών λυμάτων από νοικοκυριά στους βιολογικούς σταθμούς των δήμων και των 
κοινοτήτων.  Παράλληλα, η επιτροπή ζήτησε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εσωτερικών να συγκαλέσουν σύσκεψη στην παρουσία εκπροσώπων όλων των 
αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων και της κοινότητας Γερίου, ώστε να εξεταστούν και 
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να αξιολογηθούν τα προβλήματα που δημιουργήθηκαν στην περιοχή αυτή, λόγω της 
λειτουργίας του σταθμού της Βαθιάς Γωνιάς, και στη συνέχεια να την ενημερώσουν 
σχετικά για τα τυχόν μέτρα που πρέπει να ληφθούν για αντιμετώπισή τους. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι θα συσταθεί ειδική επιτροπή, αποτελούμενη από 
εκπροσώπους του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του Γραφείου του Επάρχου, για 
αξιολόγηση των προβλημάτων της κοινότητας Γερίου λόγω της λειτουργίας του 
σταθμού της Βαθιάς Γωνιάς.    

 Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, σε γραπτό υπόμνημά του σε σχέση 
με την εισήγηση της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 
κατάργηση των τελών απόρριψης λάσπης που προέρχεται από την επεξεργασία 
οικιακών λυμάτων από νοικοκυριά στους βιολογικούς σταθμούς των δημοτικών και 
κοινοτικών συμβουλίων, αναφέρει ότι αυτό είναι εφικτό.  Ειδικότερα, αναφέρεται ότι, 
επειδή η επεξεργασία οικιακών λυμάτων στους βιολογικούς σταθμούς των δήμων και 
κοινοτήτων ασκείται από τα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων τους, μια εκ των οποίων είναι και η προστασία του περιβάλλοντος προς 
όφελος του συνόλου, δε θεωρούνται επιχειρήσεις.  Όμως, ακόμα και αν θεωρηθεί ότι η 
συγκεκριμένη δραστηριότητά τους είναι οικονομικής φύσης, δεν τίθεται θέμα κρατικής 
ενίσχυσης, καθότι αυτό δε νοθεύει τις συναλλαγές μεταξύ κρατών μελών, γιατί η 
επεξεργασία λυμάτων δεν αποτελεί αντικείμενο συναλλαγών μεταξύ κρατών μελών, 
αλλά προορίζεται σε μια αυστηρά συγκεκριμένη γεωγραφική περιοχή χωρίς τη 
δυνατότητα ύπαρξης ανταγωνισμού.  Ως εκ τούτου, η απαλλαγή των δημοτικών και 
κοινοτικών συμβουλίων από την υποχρέωση καταβολής τελών απόρριψης της 
λάσπης από την επεξεργασία οικιακών λυμάτων από νοικοκυριά δε συνιστά κρατική 
ενίσχυση και μπορεί να εφαρμοστεί, ενώ οι επιχειρήσεις που απορρίπτουν λάσπη στο 
σταθμό της Βαθιάς Γωνιάς πρέπει να εξακολουθήσουν να καταβάλλουν τα 
προβλεπόμενα τέλη.  Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι τα δημοτικά και κοινοτικά 
συμβούλια, όπως και ο σταθμός της Βαθιάς Γωνιάς, θα πρέπει να επιβάλλουν τέλη 
στις επιχειρήσεις που βρίσκονται εντός των ορίων τους και που χρησιμοποιούν τους 
βιολογικούς σταθμούς, τα οποία να αντικατοπτρίζουν το λειτουργικό και 
κεφαλαιουχικό κόστος που συνεπάγεται η προσφορά της εν λόγω υπηρεσίας, γιατί σε 
διαφορετική περίπτωση τα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια θα παρέχουν 
παράνομες κρατικές ενισχύσεις. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
σε συνεργασία με την εκπρόσωπο του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, υιοθετώντας 
την εισήγηση της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου μετά 
και από σχετική γνωμάτευση του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, κατέθεσε 
στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο των υπό συζήτηση κανονισμών στους οποίους 
προβλέπεται η κατάργηση του τέλους απόρριψης λάσπης που προέρχεται από 
σταθμούς επεξεργασίας οικιακών λυμάτων νοικοκυριών δήμων, κοινοτήτων και άλλων 
κυβερνητικών έργων από την 1η Ιανουαρίου 2008, ενώ εξακολουθεί να υφίσταται η 
προβλεπόμενη υποχρέωση καταβολής τέλους για απόρριψη λάσπης που προέρχεται 
από σταθμούς επεξεργασίας βιομηχανικών αποβλήτων και από σταθμούς 
επεξεργασίας οικιακών λυμάτων ιδιωτικών επιχειρήσεων.  Περαιτέρω, η ίδια 
εκπρόσωπος, ανέφερε ότι οι υπολογιζόμενες απώλειες του κράτους σε έσοδα από την 
κατάργηση του τέλους απόρριψης λάσπης που προέρχεται από την επεξεργασία 
οικιακών λυμάτων από νοικοκυριά στους βιολογικούς σταθμούς των δημοτικών και 
κοινοτικών συμβουλίων δεν είναι μεγάλες.  
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί από την εκτελεστική εξουσία, 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκρισή τους.   

 Παράλληλα, και με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή επισημαίνοντας τη 
σοβαρότητα των προβλημάτων που δημιουργούνται στην κοινότητα Γερίου, λόγω της 
λειτουργίας του Σταθμού Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών 
Αποβλήτων στη Βαθιά Γωνιά, καλεί την εκτελεστική εξουσία, και ειδικότερα την ειδική 
επιτροπή που θα συσταθεί για αντιμετώπιση των προβλημάτων,  να ενεργήσει άμεσα 
για αντιμετώπισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κανένας. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών 
και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12  
Μαΐου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ), η Έφορος Ασφαλίσεων και εκπρόσωποι 
της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της 
Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμου για 
σκοπούς εναρμόνισης με την κοινοτική Οδηγία 2005/68/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Νοεμβρίου 2005 σχετικά με τις 
αντασφαλίσεις και την τροποποίηση των Οδηγιών 73/239/ΕΟΚ, 92/49/ΕΟΚ του 
Συμβουλίου, καθώς και των Οδηγιών 98/78/ΕΚ και 2002/83/ΕΚ. 
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 Οι προαναφερόμενες Οδηγίες έχουν ήδη ενσωματωθεί στο κυπριακό δίκαιο και 
συγκεκριμένα στον περί Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμο. 

 Ειδικότερα, σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θέσπιση κανονιστικού πλαισίου για 
την εποπτεία των αντασφαλιστικών δραστηριοτήτων.  Συγκεκριμένα, η αρμόδια αρχή 
του κράτους μέλους καταγωγής μιας αντασφαλιστικής επιχείρησης θα πρέπει να είναι 
υπεύθυνη για την εποπτεία της οικονομικής ευρωστίας της αντασφαλιστικής 
επιχείρησης ιδίως όσον αφορά τη φερεγγυότητά της, τη σύσταση επαρκών τεχνικών 
προβλέψεων και αποθεματικών και τα ενδεδειγμένα περιουσιακά στοιχεία. 

 Η αρμόδια υπηρεσία για την εφαρμογή της νέας τροποποιητικής νομοθεσίας 
είναι η Υπηρεσία Ελέγχου Ασφαλιστικών Εταιρειών του Υπουργείου Οικονομικών, η 
οποία είναι η αρμόδια εποπτική αρχή ελέγχου των ασφαλιστικών και αντασφαλιστικών 
εταιρειών. 

 Σημειώνεται ότι για το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το οποίο μεταφέρει στην 
εσωτερική έννομη τάξη Οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, 
στάλθηκε από την Επιτροπή των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων προειδοποιητική επιστολή 
με αριθμό παράβασης 2008/0028.  Η προειδοποιητική επιστολή, η οποία στάλθηκε 
στις 29 Ιανουαρίου 2008, αφορά τη μη έγκαιρη κοινοποίηση της μεταφοράς της 
Οδηγίας στο εσωτερικό δίκαιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η προθεσμία μεταφοράς 
της Οδηγίας έληξε στις 10 ∆εκεμβρίου 2007 και ζητήθηκε παράταση της προθεσμίας 
απάντησης στην προειδοποιητική επιστολή μέχρι τις 29 Μαΐου 2008.  Το αίτημα αυτό 
εγκρίθηκε από την Επιτροπή των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων στις 4 Μαρτίου 2008. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, καθώς και 
την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η Οδηγία 2005/68/ΕΚ σκοπό 
έχει τη θέσπιση κανονιστικού πλαισίου για την εποπτεία των αντασφαλιστικών 
δραστηριοτήτων εντός της Κοινότητας.  Η εν λόγω Οδηγία ακολουθεί την προσέγγιση 
της κοινοτικής Οδηγίας που έχει υιοθετηθεί για την πρωτασφάλιση και ρυθμίζει την 
αμοιβαία αναγνώριση των συστημάτων έκδοσης αδειών και εποπτικού ελέγχου. 

 Συναφώς, η ανάληψη και η άσκηση αντασφαλιστικών δραστηριοτήτων 
υπόκεινται στη χορήγηση μιας και μοναδικής άδειας από τις αρχές του μέλους όπου η 
αντασφαλιστική επιχείρηση έχει την εταιρική της έδρα.  Η άδεια αυτή επιτρέπει σε μια 
επιχείρηση να ασκεί τις δραστηριότητές της σε ολόκληρη την Κοινότητα, υπό το 
καθεστώς είτε της ελεύθερης εγκατάστασης είτε της ελεύθερης παροχής υπηρεσιών.  
Η εποπτεία θα ασκείται από την εποπτική αρχή του κράτους μέλους καταγωγής της εν 
λόγω αντασφαλιστικής επιχείρησης. 

 Η εν λόγω Οδηγία ισχύει για τις αντασφαλιστικές επιχειρήσεις που ασκούν 
αποκλειστικά αντασφαλιστικές δραστηριότητες, καθώς και για τις λεγόμενες “δέσμιες” 
αντασφαλιστικές επιχειρήσεις οι οποίες ιδρύονται ή κατέχονται από χρηματοπιστωτική 
επιχείρηση που δεν είναι ασφαλιστική ή αντασφαλιστική ή από όμιλο ασφαλιστικών ή 
αντασφαλιστικών επιχειρήσεων για τις οποίες ισχύει συμπληρωματική εποπτεία με 
σκοπό την παροχή αντασφαλιστικής κάλυψης αποκλειστικά για τους κινδύνους της 
επιχείρησης ή επιχειρήσεων ή ομίλου/ων στους οποίους ανήκει. 

 Επιπρόσθετα, για να εξασφαλίζεται η οικονομική ευρωστία των ασφαλιστικών 
επιχειρήσεων που ασκούν και αντασφαλιστικές δραστηριότητες, οι διατάξεις της 
παρούσας Οδηγίας που διέπουν το περιθώριο φερεγγυότητας των αντασφαλιστικών 
επιχειρήσεων ισχύουν και για τις αντασφαλιστικές δραστηριότητες αυτών των 
ασφαλιστικών επιχειρήσεων, εφόσον ο όγκος των αντασφαλιστικών δραστηριοτήτων 
τους αποτελεί σημαντικό μέρος των συνολικών δραστηριοτήτων τους. 
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 Οι αντασφαλιστικές επιχειρήσεις πρέπει να περιορίζουν το αντικείμενό τους 
στις αντασφαλιστικές και συναφείς δραστηριότητες (π.χ. παροχή στατιστικών ή 
αναλογιστικών συμβουλών, ανάλυση κινδύνων ή έρευνα για τους πελάτες τους).  Η 
αρμόδια αρχή του κράτους μέλους καταγωγής μιας αντασφαλιστικής επιχείρησης θα 
πρέπει να είναι υπεύθυνη για την εποπτεία της οικονομικής ευρωστίας της 
αντασφαλιστικής επιχείρησης ιδίως όσον αφορά τη φερεγγυότητά της, τη σύσταση 
επαρκών τεχνικών προβλέψεων και αποθεματικών και τα ενδεδειγμένα περιουσιακά 
στοιχεία.   

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, το ισχύον κοινοτικό πλαίσιο για τις ασφαλίσεις θα πρέπει να 
αναπροσαρμοστεί, έτσι ώστε να ληφθεί υπόψη το νέο σύστημα εποπτείας των 
αντασφαλιστικών επιχειρήσεων που θεσπίζεται με την παρούσα Οδηγία, καθώς και 
για να εξασφαλιστεί ένα ομοιόμορφο κανονιστικό πλαίσιο για ολόκληρο τον τομέα των 
ασφαλίσεων. 

 Άμεσα επηρεαζόμενη οργάνωση από την εφαρμογή της νομοθεσίας είναι ο 
ΣΑΕΚ, εκπρόσωποι του οποίου δήλωσαν ικανοποιημένοι σε μεγάλο βαθμό από το 
νομοσχέδιο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι του 
ΣΑΕΚ δήλωσαν ότι η βασική νομοθεσία είναι δυσνόητη και χρήζει επανεξέτασης με 
σκοπό την απλοποίησή της. 

 Η Έφορος Ασφαλίσεων δήλωσε ότι συμφωνεί με την πιο πάνω δήλωση και 
ανέφερε ότι η βασική νομοθεσία έχει από το 2004 δεχτεί πολλές τροποποιήσεις λόγω 
εναρμόνισης, με αποτέλεσμα να είναι περίπλοκη και δυσνόητη σε αρκετά σημεία. 

 Τα μέλη της επιτροπής, υιοθετώντας την πιο πάνω θέση, μετέφεραν αίτημα 
προς τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας όπως το θέμα εξεταστεί, ώστε να γίνουν 
οι απαραίτητες ενέργειες και να υλοποιηθούν συγκεκριμένες εισηγήσεις οι οποίες θα 
καταστήσουν τη νομοθεσία απλούστερη και πιο κατανοητή. 

 Περαιτέρω, κατόπιν εισήγησης των μελών της επιτροπής για σκοπούς 
νομοτεχνικής σαφήνειας, στο υπό εξέταση νομοσχέδιο προστίθεται ο όρος και ο 
ορισμός “αντασφαλιστική επιχείρηση κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή του 
Ευρωπαϊκού Οικονομικού Χώρου”, όπως έχει διαμορφωθεί σε συνεργασία με τη 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας σύμφωνα και με σχετική επιστολή ημερομηνίας 9 
Μαΐου 2008. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 
της βουλευτών του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κυρία Πρόεδρε, επειδή από την έκθεση απουσιάζει η θέση της Ε∆ΕΚ, για 
σκοπούς πρακτικών θα τονίσουμε ότι η Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το ίδιο και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, κυρία Πρόεδρε, θα υπερψηφίσει το 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 68Α.  Άρθρο 
10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 69 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 107 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 113Α και 
113Β.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 122Α.  Άρθρο 
17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 193 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 
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 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Ένατου 
Παραρτήματος.  Άρθρο 23. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 24. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 24; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 24 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 
Μαΐου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του Πέμπτου 
Παραρτήματος του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η 
εφαρμογή μειωμένου συντελεστή φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) προς πέντε τοις 
εκατόν (5%), αντί του κανονικού συντελεστή δεκαπέντε τοις εκατόν (15%), στις 
εισαγωγές αντικειμένων αρχαιολογικής αξίας. 
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 Σύμφωνα με το άρθρο 103 της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου της 
Ευρώπης της 28ης Νοεμβρίου 2006, η οποία διέπει την εφαρμογή του ΦΠΑ σε όλες τις 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρέχεται στα κράτη μέλη η ευχέρεια εφαρμογής 
μειωμένου συντελεστή στις εισαγωγές αντικειμένων αρχαιολογικής αξίας.  Περαιτέρω, 
το άρθρο 99 της υπό αναφορά Οδηγίας προβλέπει ότι ο μειωμένος συντελεστής ΦΠΑ 
που έχει ως δικαίωμα το κάθε κράτος μέλος να εφαρμόσει δεν μπορεί να είναι 
κατώτερος του πέντε τοις εκατόν (5%). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό εξέταση νομοσχέδιο, 
η εφαρμογή μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ στις εν λόγω εισαγωγές θα συμβάλει στη 
μείωση του κόστους εισαγωγής κυπριακών αρχαιοτήτων, ως ένα μέτρο ενθάρρυνσης 
και διευκόλυνσης του επαναπατρισμού τους. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, τα μέλη της επιτροπής 
υπέβαλαν, μεταξύ άλλων, διευκρινιστικές ερωτήσεις αναφορικά με τους συντελεστές 
ΦΠΑ που επιβάλλονται στα αρχαιολογικά αντικείμενα και στα άλλα έργα τέχνης.  
Περαιτέρω, ήγειραν το θέμα της φορολόγησης κλεμμένων αρχαιοτήτων της 
κατεχόμενης Κύπρου, όταν αυτές επαναπατρίζονται, και διατύπωσαν τη θέση ότι, 
εφόσον οι εισαγωγές αφορούν επαναπατρισμό κλεμμένης ιδιοκτησίας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, δε δικαιολογείται η φορολογική μεταχείρισή τους κατά τον ίδιο τρόπο με 
οποιεσδήποτε άλλες αρχαιότητες.  Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών 
διασαφήνισε ότι η υπό αναφορά Οδηγία δεν επιτρέπει άλλη μεταχείριση από αυτήν 
που προτείνεται στο υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Συναφώς, η επιτροπή, παρά το γεγονός ότι αποφάσισε να προωθήσει το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο προς την ολομέλεια του σώματος για ψήφιση, απέστειλε 
σχετική επιστολή, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2008, στους αρμόδιους υπουργούς, 
διαβιβάζοντας αίτημά της όπως προχωρήσουν αμέσως σε διαβουλεύσεις με τα 
αρμόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με στόχο την επίτευξη συμφωνίας είτε για 
πλήρη απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής ΦΠΑ είτε για επιβολή μηδενικού 
συντελεστή ΦΠΑ (0%) στις εν λόγω εισαγωγές.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις του πιο 
πάνω νομοσχεδίου, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο, αφού πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και γι’ αυτό το θέμα, κυρία Πρόεδρε, εμείς θα ταχθούμε υπέρ, αλλά ταυτόχρονα 
θα θέλαμε να επαναλάβουμε αυτό που ήδη έχει συμπεριληφθεί και στην έκθεση ότι θα 
πρέπει η εκτελεστική εξουσία, το συντομότερο δυνατό, να προχωρήσει σε 
διαβουλεύσεις με την Ευρωπαϊκή Ένωση, ούτως ώστε να επιτευχθεί εξαίρεση στην 
υποχρέωση καταβολής ΦΠΑ για τον επαναπατρισμό κλεμμένων κυπριακών 
αρχαιοτήτων ως αποτέλεσμα της τουρκικής εισβολής, οι οποίες διατίθενται στο 
εξωτερικό και οι οποίες αγοράζονται είτε από Κυπρίους είτε από διάφορους άλλους 
οργανισμούς με στόχο τον επαναπατρισμό τους.  Θεωρούμε ότι είναι απαράδεκτο 
κάτω από τέτοιες συνθήκες να καταβάλλεται, και έστω μειωμένος συντελεστής, ΦΠΑ 
γι’ αυτές τις περιπτώσεις.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Απλά, η επισήμανση του κ. Σιζόπουλου είναι σωστή και η απόφαση της 
επιτροπής ήταν να σταλεί επιστολή και στάλθηκε ήδη στις 6 Μαΐου 2008, ώστε οι 
κλεμμένοι θησαυροί μας που επαναπατρίζονται να μην έχουν κανένα φόρο.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με την άδειά σας, κυρία Πρόεδρε, από τη θέση μου.  Και ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός συμφωνεί με τη θέση ότι θα πρέπει να είναι μηδενικός ο συντελεστής για 
κλεμμένες αρχαιότητες οι οποίες επιστρέφουν πίσω στην Κύπρο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχει άλλος ομιλητής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

   Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
2008 Νόμος (Αρ. 1) του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος (Αρ. 1)  του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου  Νίκος Κουτσού 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 Μαΐου 2008.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας συμβολικού ποσού ύψους δέκα 
ευρώ (€10) για την υλοποίηση   συμφωνίας σχετικά με το διαχωρισμό θέσεων που 
αφορούν την ειδική εκπαίδευση και τη δημιουργία νέας δομής τόσο στο επίπεδο 
εισδοχής όσο και σε θέσεις προαγωγής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
υλοποίηση της υπό συζήτηση συμφωνίας, η οποία επιτεύχθηκε μεταξύ του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού και της ΠΟΕ∆, στα πλαίσια της ΜΕΠΕΥ, προνοεί ειδικότερα τα 
ακόλουθα: 

1. Τη δημιουργία σε πρώτο στάδιο νέων θέσεων στο επίπεδο εισδοχής (θέση 
Ειδικού Εκπαιδευτικού) με τη μεταφορά ογδόντα πέντε (85) κενών θέσεων 
∆ασκάλου (κλίμακες Α8, Α10 και Α11) που έχουν εγκριθεί με τον 
προϋπολογισμό του 2008 για την ειδική εκπαίδευση και τη μετονομασία τους 
σε Ειδικούς Εκπαιδευτικούς  (κλίμακες Α8, Α10 και Α11). 

2. Τη δημιουργία ξεχωριστών θέσεων ανέλιξης με τη μεταφορά και μετονομασία 
αριθμού θέσεων Βοηθού ∆ιευθυντή και ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης στον προϋπολογισμό του 2009. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμβολικής συμπληρωματικής πίστωσης, για 
σκοπούς υλοποίησης των ρυθμίσεων της προαναφερθείσας συμφωνίας, και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 
έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας 
ποσού €10 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του 2008 Νόμος (Αρ. 1) του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και 
Αναγνώριση Πιστοποιητικών και Ναυτική Εκπαίδευση) Νόμος του 2007».  Η έκθεση 
είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής  Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και 
Αναγνώριση Πιστοποιητικών και Ναυτική Εκπαίδευση) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος     Κλαύδιος Μαυροχάννας   

 Αντώνης Αντωνίου                            Γεώργιος Τάσου  

 Αντρέας Φακοντής                          Τάσος Μητσόπουλος  

 Άριστος Αριστοτέλους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Απριλίου και 6 
Μαΐου 2008.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
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∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου και της Παγκύπριας 
Συντεχνίας Μεταφορών, Λιμενεργατών, Ναυτεργατών και Γενικών Εργατοϋπαλλήλων 
(ΠΕΟ).  Η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Πλοιάρχων 
Εμπορικού Ναυτικού, η Ομοσπονδία Μεταφορών Πετρελαιοειδών και Γεωργίας 
Κύπρου (ΣΕΚ),  ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Επαγγελματικών Τουριστικών 
Σκαφών και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Κυβερνητών και Πληρωμάτων Σκαφών 
Αναψυχής, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι αφενός η αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή της ∆ιεθνούς Σύμβασης περί Προτύπων Εκπαίδευσης, Έκδοσης 
Πιστοποιητικών και Τήρησης Φυλακών των Ναυτικών του 1978 (STCW) και αφετέρου 
η εναρμόνιση με την Οδηγία 2001/25/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 14ης Απριλίου 2001 για το ελάχιστο επίπεδο εκπαίδευσης των 
ναυτικών, όπως τροποποιήθηκε από την Οδηγία 2005/45/ΕΚ σχετικά με την αμοιβαία 
αναγνώριση πιστοποιητικών των ναυτικών τα οποία εκδίδονται από τα κράτη μέλη. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το 
πιο πάνω νομοσχέδιο ρυθμίζει, μεταξύ άλλων, την έκδοση από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, την έκδοση από άλλη χώρα και την αναγνώριση από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία, καθώς και τη θεώρηση πιστοποιητικών ναυτικής ικανότητας ναυτικών 
που εργάζονται σε θαλασσοπλοούντα κυπριακά πλοία, περιλαμβανομένων των 
προϋποθέσεων/προσόντων τα οποία οι εν λόγω ναυτικοί πρέπει να πληρούν ως 
προς την εξασφάλιση τέτοιων πιστοποιητικών.  

 Επιπρόσθετα, το νομοσχέδιο προβλέπει την εποπτεία, έγκριση και αναγνώριση 
από την αρμόδια αρχή προγραμμάτων εκπαίδευσης και σχολών ναυτικής 
εκπαίδευσης.   

 Η προτεινόμενη νομοθεσία εφαρμόζεται επί πλοιάρχων και ναυτικών οι οποίοι 
είναι είτε πολίτες κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε πολίτες τρίτου 
κράτους και εργάζονται σε θαλασσοπλοούν κυπριακό πλοίο.   

 Από το πεδίο εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας εξαιρούνται οι 
ακόλουθες περιπτώσεις: 

1. Τα πολεμικά πλοία ή πλοία των οποίων η κυριότητα ή η εκμετάλλευση ανήκει 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία και τα οποία χρησιμοποιούνται για κρατική μη 
εμπορική υπηρεσία. 

2. Τα αλιευτικά σκάφη. 

3. Τα σκάφη αναψυχής που δε χρησιμοποιούνται για εμπορικούς σκοπούς. 

4. Τα ξύλινα πλοία πρωτόγονης ναυπήγησης. 

 Ας σημειωθεί ότι με τον προτεινόμενο νόμο καταργείται η υφιστάμενη 
νομοθεσία περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και Αναγνώριση Πιστοποιητικών και 
Ναυτική Εκπαίδευση) και επαναθεσπίζεται νέο νομικό πλαίσιο που ρυθμίζει το εν 
λόγω θέμα. 

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, η προθεσμία συμμόρφωσης των 
κρατών μελών με τις κοινοτικές διατάξεις ήταν η 20ή Οκτωβρίου 2007, αλλά το εν 
λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 13 ∆εκεμβρίου 
2007.   
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 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 

 Αξιωματικοί.  Άρθρο 5. 

 Πιστοποιητικά ναυτικής ικανότητας.  Άρθρο 6. 

 Κατ’ εξαίρεση άδεια.  Άρθρο 7. 

 ∆ιάκριση πιστοποιητικών.  Άρθρο 8. 

 Πιστοποιητικά κλάδου προσωπικού καταστρώματος.  Άρθρο 9. 

 Πιστοποιητικά κλάδου προσωπικού μηχανής.  Άρθρο 10. 

 Πιστοποιητικά εκτελέσεως φυλακής κατώτερου πληρώματος.  Άρθρο 11. 

 Πιστοποιητικό πλοιάρχου.  Άρθρο 12. 

 Πιστοποιητικό υποπλοιάρχου.  Άρθρο 13. 

 Πιστοποιητικό αξιωματικού υπεύθυνου φυλακής ναυσιπλοΐας.  Άρθρο 14. 

 Πιστοποιητικό πρώτου μηχανικού.  Άρθρο 15. 

 Πιστοποιητικό δεύτερου μηχανικού.  Άρθρο 16. 

 Πιστοποιητικό αξιωματικού υπεύθυνου φυλακής μηχανοστασίου.  Άρθρο 17. 

 Πιστοποιητικό Κυβερνήτη μικρού επιβατηγού σκάφους.  Άρθρο 18. 

 Πιστοποιητικό μελών πληρώματος που αποτελούν μέρος φυλακής.  Άρθρο 19. 

 Πιστοποιητικό πληρώματος που αποτελεί μέρος φυλακής σε επανδρωμένο 
μηχανοστάσιο ή έχει οριστεί να εκτελεί καθήκοντα σε περιοδικά μη επανδρωμένο 
μηχανοστάσιο.  Άρθρο 20. 

 Προσωπικό Ραδιοεπικοινωνιών.  Άρθρο 21. 

 Προσωπικό δεξαμενόπλοιων.  Άρθρο 22. 

 Προσωπικό επιβατηγών πλοίων RO-RO.  Άρθρο 23. 
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 Προσωπικό επιβατηγών πλοίων.  Άρθρο 24. 

 Πιστοποιητικό βασικής εκπαίδευσης ασφαλείας.  Άρθρο 25. 

 Πιστοποιητικό χειριστή σκάφους επιβίωσης ή λέμβου διάσωσης.  Άρθρο 26. 

 Πιστοποιητικό χειριστή ταχύπλοου λέμβου διάσωσης.  Άρθρο 27. 

 Πιστοποιητικό εκπαίδευσης προχωρημένου επιπέδου αντιμετώπισης 
πυρκαγιών.  Άρθρο 28. 

 Πιστοποιητικό εκπαίδευσης για παροχή ιατρικών πρώτων βοηθειών σε πλοίο.  
Άρθρο 29. 

 Πιστοποιητικό εκπαίδευσης για παροχή ιατρικής μέριμνας σε πλοίο.  Άρθρο 30. 

 Πιστοποιητικό εκπαίδευσης αξιωματικού ασφάλειας πλοίου.  Άρθρο 31. 

 Πιστοποιητικά εκπαίδευσης σύμφωνα με το Μέρος Β του Κώδικα STCW.  
Άρθρο 32. 

 Προϋποθέσεις για τη χορήγηση πιστοποιητικών.  Άρθρο 33. 

 Υπολογισμός πλεονάζοντος χρόνου.  Άρθρο 34. 

 Απόδειξη θαλάσσιας υπηρεσίας.  Άρθρο 35. 

 Αναγνώριση Θαλάσσιας υπηρεσίας που αποκτήθηκε στο Πολεμικό Ναυτικό.  
Άρθρο 36. 

 Έλεγχος προσόντων.  Άρθρο 37. 

 Ποινικό αδίκημα περί την έκδοση ή προσκόμιση ψευδούς πιστοποιητικού ή 
εγγράφου.  Άρθρο 38. 

 Έκδοση και τύπος πιστοποιητικών.  Άρθρο 39. 

 Ισχύς πιστοποιητικών και θεωρήσεων πιστοποιητικών.  Άρθρο 40. 

 Μητρώο Πιστοποιητικών.  Άρθρο 41. 

 Απώλεια, φθορά ή καταστροφή πιστοποιητικών.  Άρθρο 42. 

 Θεώρηση πιστοποιητικών.  Άρθρο 43. 

 Επανακύρωση και επέκταση της ισχύος πιστοποιητικών.  Άρθρο 44. 

 Απόρριψη της αιτήσεως προς έκδοση ή επανακύρωση πιστοποιητικού.  Άρθρο 
45. 

 Απόκτηση πιστοποιητικού από κατόχους πιστοποιητικού ξένης χώρας.  Άρθρο 
46. 

 Πιστοποιητικό Κυβερνήτη ακτοπλοϊκών επιβατηγών σκαφών.  Άρθρο 47. 

 Αναγνώριση πιστοποιητικών κράτους μέλους ή τρίτης χώρας.  Άρθρο 48. 

 Πρόληψη της απάτης και άλλων παράνομων πρακτικών.  Άρθρο 49. 

 Εποπτεία ναυτικής εκπαίδευσης.  Άρθρο 50. 

 Αναγνώριση σχολής ναυτικής εκπαίδευσης.  Άρθρο 51. 

 Επιθεώρηση σχολών ναυτικής εκπαίδευσης.  Άρθρο 52. 
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 Έλεγχος εκπαιδευτικών προγραμμάτων.  Άρθρο 53. 

 Περιοδική αξιολόγηση.  Άρθρο 54. 

 Έλεγχος και επιθεώρηση πλοίων άλλων χωρών.  Άρθρο 55. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 56. 

 Κατάργηση νόμων.  Άρθρο 57. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 57; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 57 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και 
Αναγνώριση Πιστοποιητικών και Ναυτική Εκπαίδευση) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   

 Ο κ. Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Η ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα εγκρίνει τους κανονισμούς.  
Ωστόσο, να τονίσουμε ότι ακριβώς με την ίδια ένταση και υποχρέωση σε σχέση με 
τους περιορισμούς θα πρέπει να παρθεί και από πλευράς Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου απόφαση υποχρέωσης της για μείωση των ρύπων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Μη 
Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής  
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 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ελένη Θεοχάρους  Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 
διάστημα μεταξύ 26 Απριλίου 2007 και 8 Μαΐου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης των 
κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας), 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού [Υπηρεσία Βιομηχανίας 
(Ενέργεια)], του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
(Υπηρεσία Περιβάλλοντος), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της 
Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και του Κυπριακού 
Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria). 

 Οι υπό αναφορά κανονισμοί, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 21 του 
περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμου, τροποποιούν τους 
υφιστάμενους κανονισμούς, με σκοπό τον εκσυγχρονισμό και την επέκταση του 
νομοθετικού πλαισίου που διέπει τις μη αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις.  
Συγκεκριμένα, στους προτεινόμενους κανονισμούς καθορίζονται τα εξής: 

1. Συγκεκριμένες οριακές τιμές εκπομπής αερίων ρύπων κατά την καύση ξηρών 
πυρήνων ελιάς και περιβλημάτων ξηρών καρπών σε κλιβάνους. 

2. Η υποχρέωση των ιδιοκτητών μικρής ισχύος κλιβάνων να τηρούν στοιχεία και 
πληροφορίες αναφορικά με τη συντήρηση των κλιβάνων και τις εκπομπές 
αερίων ρύπων. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει τους κανονισμούς, επισημαίνονται τα εξής: 

1. Στον υφιστάμενο βασικό νόμο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας, ο 
οποίος εναρμονίζει την κυπριακή νομοθεσία με την ευρωπαϊκή Οδηγία 
84/360/ΕΟΚ σχετικά με την καταπολέμηση της ατμοσφαιρικής ρύπανσης από 
βιομηχανικές εγκαταστάσεις, οι εγκαταστάσεις διακρίνονται σε αδειοδοτούμενες 
και μη αδειοδοτούμενες, ως ακολούθως: 

α. Αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις θεωρούνται οι μεγάλης δυναμικότητας 
και δυνητικά ρυπογόνες εγκαταστάσεις.  Οι φορείς εκμετάλλευσης των 
εγκαταστάσεων αυτών, με βάση το άρθρο 8 του προαναφερθέντος 
νόμου, υποχρεούνται να υποβάλουν αίτηση στον Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για εξασφάλιση άδειας εκπομπής αερίων 
αποβλήτων, στην οποία καθορίζονται συγκεκριμένοι όροι λειτουργίας και 
όρια εκπομπής.  Ο έλεγχος αυτών των αδειοδοτούμενων 
εγκαταστάσεων που καλύπτονται με ευρωπαϊκές Οδηγίες έχει ρυθμιστεί 
ήδη νομοθετικά με την εισαγωγή σειράς σχετικών εναρμονιστικών 
κανονισμών. 

β. Μη αδειοδοτούμενες θεωρούνται οι μικρής δυναμικότητας εγκαταστάσεις 
και οι εγκαταστάσεις των οποίων οι διεργασίες είναι απλές και 
επιδέχονται ομαδοποίηση (π.χ. κλίβανοι, λέβητες, σκυροθραυστικά, 
ασφαλτικά).  Για τις εγκαταστάσεις αυτές δεν υπάρχει προς το παρόν 
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ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Οι φορείς εκμετάλλευσης των εγκαταστάσεων 
αυτών δεν απαιτείται να εξασφαλίσουν από τον Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων άδεια εκπομπής αερίων αποβλήτων, 
υποχρεούνται όμως να τηρούν γενικούς όρους λειτουργίας, οι οποίοι 
καθορίζονται στους υφιστάμενους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμούς.  Ο 
αριθμός των μη αδειοδοτούμενων εγκαταστάσεων αποτελεί και την 
πλειονότητα των εγκαταστάσεων στην Κύπρο και ο έλεγχός τους 
ρυθμίζεται με βάση τους πιο πάνω κανονισμούς.  

2. Η εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών θα συμβάλει στην προστασία της 
ποιότητας της ατμόσφαιρας με τον έλεγχο των εκπομπών αερίων ρύπων από 
κλιβάνους που χρησιμοποιούν ως καύσιμο ξηρούς πυρήνες καρπών ελιάς και 
περιβλήματα ξηρών καρπών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών ενώπιον της 
επιτροπής, οι εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας παρέθεσαν τους 
λόγους για τους οποίους προέκυψε η ανάγκη για τον καθορισμό των οριακών τιμών 
εκπομπής από την καύση ξηρών πυρήνων καρπών ελιάς σε κλιβάνους.  Ειδικότερα, 
οι εν λόγω εκπρόσωποι κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής σχετικό σημείωμα, στο 
οποίο, μεταξύ άλλων, αναφέρονται τα εξής: 

 Υποβλήθηκαν στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας έντονα παράπονα για 
οχληρία από πρόσωπα των οποίων οι οικίες γειτνιάζουν με οικίες ή άλλες 
εγκαταστάσεις όπου χρησιμοποιούνται ελαιοπυρήνες για καύση σε κλιβάνους. 

 Παρουσιάζονται αυξημένες εκπομπές ρύπων (σκόνη, μονοξίδιο του άνθρακα, 
πολυκυκλικοί αρωματικοί υδρογονάνθρακες, διοξίνες) στις περιπτώσεις όπου 
χρησιμοποιούνται ελαιοπυρήνες ως καύσιμη ύλη.    

 Έχουν μετρηθεί στην ατμόσφαιρα της Κύπρου υψηλές συγκεντρώσεις 
σωματιδιακής σκόνης.  Συγκεκριμένα, το 2005 στη Λευκωσία παρατηρήθηκαν 
179 υπερβάσεις του ορίου ποιότητας σωματιδιακής σκόνης σε σχέση με 35 
υπερβάσεις που επιτρέπει η ευρωπαϊκή νομοθεσία.  Για το λόγο αυτό η 
Κύπρος είναι υποχρεωμένη να ετοιμάσει εθνικό σχέδιο δράσης και να 
ενημερώσει την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τα μέτρα που λαμβάνει για μείωση 
της σωματιδιακής σκόνης. 

 Οι ελαιοπυρήνες, λόγω των χημικών ουσιών που περιέχουν, πρέπει να 
τυγχάνουν επεξεργασίας για αφαίρεση των οργανικών ενώσεων και της 
υγρασίας προτού χρησιμοποιηθούν σε μικρής ισχύος κλιβάνους, ώστε να 
επιτυγχάνονται καλή καύση και χαμηλές εκπομπές.  Επισημαίνεται ότι το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας δεν αποκλείει τη χρήση των ελαιοπυρήνων για 
καύση τους σε κλιβάνους, νοουμένου ότι αυτή θα γίνει σε κατάλληλα 
σχεδιασμένους κλιβάνους με τη χρήση προσαρτημάτων, όπου απαιτείται, για 
επίτευξη των προτεινόμενων ορίων.  Οι ελαιοπυρήνες χωρίς επεξεργασία 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν σε κλιβάνους μεγάλων βιομηχανικών μονάδων ή 
στα τσιμεντοποιεία.  

 Προτού υποβληθούν οι εν λόγω κανονισμοί στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
έγκριση, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας διεξήγαγε έρευνα μέσω διαδικτύου 
και διαπίστωσε ότι στην αγορά υπάρχουν κλίβανοι που χρησιμοποιούν βιομάζα 
ως καύσιμο, οι εκπομπές των οποίων συνάδουν με τα προτεινόμενα όρια.   
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Ως εκ τούτου, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας θεωρεί ότι η επίτευξη των 
προτεινόμενων ορίων είναι εφικτή. 

 Οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, οι οποίοι συμφωνούν με τις 
τροποποιήσεις που επιφέρουν οι υπό αναφορά κανονισμοί, επισήμαναν ότι, ως 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος, ευνοούν τη χρήση πυρηνόξυλου ως καυσίμου για σκοπούς 
εξοικονόμησης ενέργειας, εφαρμόζοντας έτσι τη βασική αρχή της Ευρωπαϊκής 
Στρατηγικής Αποβλήτων “Waste to Energy”, νοουμένου ότι αυτό θα χρησιμοποιείται 
σε κλιβάνους μεγάλων βιομηχανικών μονάδων ή στα τσιμεντοποιεία, όπου οι 
εκπομπές ρύπων μπορούν να ελεγχθούν και να είναι εντός των ορίων, και όχι σε 
μικρούς οικιακούς κλιβάνους, οι οποίοι προκαλούν προβλήματα οχληρίας και δεν είναι 
σε θέση να τηρούν τις οριακές τιμές εκπομπής. 

 Σημειώνεται ότι η επιτροπή έχει πληροφορηθεί ότι παραχωρείται σχετική 
επιχορήγηση από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε 
αιτητές/ιδιοκτήτες εγκαταστάσεων στις οποίες λειτουργούν μικρής δυναμικότητας 
κλίβανοι/λέβητες οι οποίοι χρησιμοποιούν ως καύσιμη ύλη βιομάζα.  Για το λόγο αυτό 
η επιτροπή ζήτησε πληρέστερη ενημέρωση για το όλο θέμα από το αρμόδιο 
υπουργείο, υποδεικνύοντας, παράλληλα, ότι οι πρόνοιες των προτεινόμενων 
κανονισμών δεν πρέπει να συγκρούονται με το πιο πάνω σχέδιο επιδότησης που 
προωθείται στα πλαίσια εφαρμογής του Νόμου περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Βιομηχανίας (Ενέργεια) του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αναφερόμενοι στο εν λόγω 
σχέδιο επιδότησης, το οποίο εφαρμόζεται στα πλαίσια του πιο πάνω νόμου, 
επισήμαναν ότι αυτό λήγει στις 19 ∆εκεμβρίου 2008.  Γι’ αυτό, οι ίδιοι εκπρόσωποι, 
χωρίς να διαφωνούν με τους προτεινόμενους κανονισμούς, εισηγήθηκαν την 
προσθήκη μεταβατικής διάταξης σ’ αυτούς, χρονικής διάρκειας τριών χρόνων περίπου, 
ώστε να παρασχεθεί ικανοποιητικός χρόνος για συμμόρφωση και προσαρμογή στις 
νέες απαιτήσεις που τίθενται με τους εν λόγω κανονισμούς.  Παράλληλα, κατά τη 
χρονική αυτή περίοδο θα μπορούν να αναβαθμιστούν οι υφιστάμενοι κλίβανοι με την 
προσθήκη κατάλληλου προσαρτήματος (φίλτρου) για το οποίο θα παρέχεται σχετική 
επιδότηση. 

 Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ (εισαγωγείς κλιβάνων και λεβήτων) 
δήλωσαν ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς επιβάλλονται πολύ αυστηρές 
πρόνοιες, ίσως οι υψηλότερες σ’ όλη την Ευρώπη, αφού οι οριακές τιμές εκπομπής 
αερίων ρύπων που καθορίζονται σ’ αυτές είναι ιδιαίτερα δύσκολο να τηρηθούν.  Τα 
έξοδα επίσης προσαρμογής και ειδικότερα η τοποθέτηση προσαρτημάτων και ειδικών 
φίλτρων είναι ιδιαίτερα δαπανηρή.  Παράλληλα, οι ίδιοι εκπρόσωποι κατέθεσαν 
στοιχεία για τεκμηρίωση των θέσεών τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ελαιοτριβείων 
δήλωσαν ότι ο σύνδεσμός τους θα επηρεαστεί σημαντικά από τυχόν έγκριση των 
προτεινόμενων κανονισμών.  Όπως επισήμαναν οι ίδιοι και στη σχετική επιστολή τους 
που κατέθεσαν στην επιτροπή, το σημείο διαφωνίας τους έγκειται στο ότι τα όρια 
εκπομπής μονοξιδίου του άνθρακα στα αέρια απόβλητα, που καθορίζονται με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς στα 200 mg/Nm3, είναι τέτοια που, αν αυτοί εγκριθούν, 
θα απαγορευτεί ουσιαστικά η χρήση πυρηνοκαυστήρα στα ελαιοτριβεία και στα άλλα 
υποστατικά, αφού τα όρια αυτά είναι πολύ δύσκολο έως αδύνατο να τηρηθούν. 

 Σύμφωνα επίσης με τους ίδιους εκπροσώπους, η έγκριση των κανονισμών 
αυτών θα αναγκάσει τα ελαιοτριβεία να εγκαταστήσουν καυστήρες πετρελαίου, το 
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κόστος των οποίων είναι πολύ υψηλό, οπότε αυτό θα μετακυλιστεί στους γεωργούς με 
όλα τα συνεπακόλουθα αποτελέσματα.   

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου δήλωσαν ότι για σκοπούς προστασίας της υγείας των πολιτών και για την 
προστασία του περιβάλλοντος, γενικότερα, συμφωνούν με την ανάγκη θέσπισης 
συγκεκριμένων οριακών τιμών εκπομπής αερίων ρύπων.  Παράλληλα, όμως, οι ίδιοι 
επισήμαναν την ανάγκη ενημέρωσης του κοινού όσον αφορά την αγορά των 
κατάλληλων οικιακών κλιβάνων, διότι η πρόληψη είναι πάντοτε καλύτερη από την 
καταστολή. 

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ, χωρίς να διαφωνεί με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς, επισήμανε τη δυσκολία όσον αφορά τη σωστή επιθεώρηση και την 
άσκηση ελέγχου της λειτουργίας των εγκαταστάσεων οικιακών κλιβάνων και λεβήτων. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της μελέτης των κανονισμών και με γνώμονα την 
εξεύρεση συμβιβαστικής λύσης στο όλο θέμα, ζήτησε από τις εμπλεκόμενες 
υπηρεσίες και τη Νομική Υπηρεσία να μελετήσουν προσεκτικά όλες τις παραμέτρους 
του θέματος, ώστε η ενδεχόμενη έγκριση των κανονισμών να συμβάλει στην καλύτερη 
προστασία του περιβάλλοντος, χωρίς όμως, όσο είναι εφικτό, να έχει αρνητικές 
συνέπειες στα συμφέροντα των επηρεαζόμενων πλευρών, όπως επισημάνθηκε πιο 
πάνω. 

 Ειδικότερα, η επιτροπή, προς αυτή την κατεύθυνση, εισηγήθηκε να διερευνηθεί 
κατά πόσο μπορεί να προστεθεί μεταβατική διάταξη διάρκειας πέντε χρόνων, ώστε να 
παρέχεται η δυνατότητα σταδιακής απόσυρσης ή αναβάθμισης των υφιστάμενων 
κλιβάνων/λεβήτων και απόσβεσης του κόστους εγκατάστασής τους. 

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας και η Υπηρεσία Βιομηχανίας (Ενέργεια), σε 
συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, επαναδιατύπωσαν το κείμενο των κανονισμών, 
ώστε να προστεθεί σ’ αυτό μεταβατική διάταξη, σύμφωνα με τα πιο πάνω.  Ειδικότερα, 
με βάση τη μεταβατική αυτή διάταξη, προβλέπεται ότι οι προτεινόμενες πρόνοιες των 
υπό συζήτηση κανονισμών όσον αφορά τους κλιβάνους (οι οποίοι χρησιμοποιούν ως 
καύσιμο ξηρούς πυρήνες καρπών ελιάς ή περιβλήματα ξηρών καρπών) που θα έχουν 
εγκατασταθεί πριν από τις 19 ∆εκεμβρίου 2008 για περίοδο πέντε ετών δε θα 
τυγχάνουν εφαρμογής, αλλά θα ισχύουν οι πρόνοιες των υφιστάμενων κανονισμών.  
Μετά την πάροδο των πέντε ετών θα τυγχάνουν εφαρμογής οι διατάξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών για όλες τις περιπτώσεις κλιβάνων, υφιστάμενων και 
νέων.   

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, κατά 
πλειοψηφία, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και εισηγείται 
στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια της Βουλής 
κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα θέματα με τους αριθμούς 8, 9 και 10 
αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.  

 Και εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Περνούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της Ιταλικής 
∆ημοκρατίας για την 
Ενδυνάμωση της Αμοιβαίας 
Συνεργασίας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.055-2008) 

Οικονομικών Εξωτερικών 

2. O περί της Συμφωνίας 
Σταθεροποίησης και Σύνδεσης 
μεταξύ των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων και των Κρατών 
Μελών τους αφενός, και της 
∆ημοκρατίας της Αλβανίας, 
αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.056-2008) 

Εξωτερικών Εξωτερικών 

3. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Επιθεώρησης 
Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.057-2008) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Νομικών 

4. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοικήσεως και Προσωπικού - 
Θέσεις ∆ιευθυντή και Λειτουργού 
∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 
Προσωπικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.058-2008) 

Οικονομικών Νομικών 

5. Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών 
Πληροφορικής - Θέση Ανώτερου 

Οικονομικών Νομικών 
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Λειτουργού Πληροφορικής 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.033-2008) 

 

6. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008) 

Υγείας 

 

Υγείας 

7. Έγγραφο (Υπ. Παιδ. 5/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Έγγραφο (Υπ. ∆ικ. 1/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.003) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

9. Έγγραφο (Υπ. Οικ. 5/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

10. Έγγραφο (Υπ. Εμπ. 3/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.005) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

11. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Κυπριακό Οργανισμό 
Αθλητισμού, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού  του 2007 Νόμου 
του 2007. 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Παραγραφής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.016-2008) 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

Νομικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.421, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το επακριβές χρονοδιάγραμμα της ανέγερσης των νέων 
κατοικιών και της κατεδάφισης των υπόλοιπων κατοικιών στον προσφυγικό 
συνοικισμό Σωτήρας Αμμοχώστου, καθώς επίσης και σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι 
εργασίες αναδόμησης στους προσφυγικούς συνοικισμούς Φρεννάρους και 
Λιοπετρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.422, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Έχω ενημερωθεί ότι θα τεθεί σύντομα σε λειτουργία ο νέος Παιδιατρικός 
Θάλαμος απέναντι από τον Παιδοογκολογικό Θάλαμο στο Μακάρειο Νοσοκομείο.  
Αυτό θα έχει ως αποτέλεσμα τα παιδιά του Παιδοογκολογικού Θαλάμου να μην 
μπορούν να κυκλοφορήσουν στον κοινό χώρο έξω από το θάλαμό τους που 
χρησιμοποιούσαν μέχρι τώρα για παιγνίδι και ξεκούραση και θα εγκλωβιστούν σε 
πολύ περιορισμένο χώρο, λόγω του κινδύνου λοιμώξεων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται να γίνει η μεταφορά του Παιδοογκολογικού 
Θαλάμου σε νέο χώρο και πώς θα ικανοποιηθούν οι ανάγκες των παιδιών του 
Παιδοογκολογικού μέχρι την τελική μεταφορά των θαλάμων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.423, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα:  

1. Ποιες είναι οι προθέσεις της κυβέρνησης αναφορικά με την απόφαση του 
προηγούμενου Υπουργικού Συμβουλίου για μετατροπή των λιμανιών Κάτω 
Πάφου και Λατσιού σε μαρίνες; 

2.  Σε περίπτωση που υιοθετηθεί η απόφαση του προηγούμενου Υπουργικού 
Συμβουλίου, υπάρχει πρόθεση για εκπόνηση τεχνοοικονομικής και 
περιβαλλοντικής μελέτης; 

3. Υπάρχει η δυνατότητα λειτουργίας μαρίνας στο χώρο του λιμανιού Κάτω 
Πάφου, ο οποίος έχει συμπεριληφθεί στα μνημεία παγκόσμιας κληρονομιάς;» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.424, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Kατά τη συνάντησή μου με εκπροσώπους του Παγκύπριου Αντιαναιμικού 
Συνδέσμου στην επαρχία Πάφου, μου τέθηκαν τα εξής δύο αιτήματα:  

1.   Ανάγκη τοποθέτησης και δεύτερου ιατρού στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού, 
ώστε να καλύπτει τις αυξημένες ανάγκες των θαλασσαιμικών ατόμων των 
επαρχιών Πάφου και Λεμεσού. 

2.  Ανάγκη δημιουργίας αυτόνομης θαλασσαιμικής κλινικής στο Γενικό Νοσοκομείο 
Πάφου.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετώνται τα προαναφερθέντα αιτήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.425, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί το Γραφείο Προγραμματισμού και κατ’ επέκταση το Υπουργείο 
Οικονομικών δεν έχουν δώσει ακόμα τη συγκατάθεσή τους για αποδέσμευση των 
κονδυλίων για απαλλοτρίωση των τεμαχίων που επηρεάζονται από την όδευση του 
δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.426, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα Ηνωμένα Έθνη έχουν αποφασίσει ότι από την 1η 
Μαΐου 2009 πρόκειται να καταστεί παράνομη η απόρριψη οποιωνδήποτε αποβλήτων 
από τα πλοία στη Μεσόγειο θάλασσα.  Σύμφωνα με την πληροφορία μου, η 
απαγόρευση αφορά όλα τα πλαστικά, συμπεριλαμβανομένων των συνθετικών 
σχοινιών, του συνδετικού διχτυού ψαρέματος, των πλαστικών σακούλων σκουπιδιών 
κ.λπ.  Επίσης, στην απαγόρευση συμπεριλαμβάνονται όλα τα απόβλητα από χαρτί, 
γυαλί, μέταλλο, υλικές συσκευασίες κ.ο.κ. 

 Η απαγόρευση αυτή υιοθετήθηκε από την Παγκόσμια Οργάνωση Ναυτιλίας 
κατά τη διάρκεια της πρόσφατης συνεδρίας της επιτροπής για την προστασία του 
θαλάσσιου περιβάλλοντος.  Η εφαρμογή των μέτρων απαγόρευσης αναβλήθηκε για 
ένα χρόνο, ώστε να δοθεί περιθώριο στα κράτη να δημιουργήσουν τις κατάλληλες 
υποδομές παραλαβής των αποβλήτων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να κάνει το υπουργείο του προς εφαρμογή του νέου 
κανονισμού, δεδομένου ότι κρίνεται πως το χρονικό περιθώριο προσαρμογής δεν 
είναι πολύ μεγάλο και η Κύπρος διαθέτει πολλά αλιευτικά σκάφη, σκάφη αναψυχής 
και εμπορικά πλοία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.427, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι η Επιτροπή Επιλογής ∆ικαιούχων Κυβερνητικών 
Οικοπέδων εξέτασε και ενέκρινε την παραχώρηση οικοπέδων σε άπορες οικογένειες 
στο Λιοπέτρι από το τέλος του 2006. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι διαδικασίες υλοποίησης του σχεδίου 
αυτού, καθώς και για τους λόγους καθυστέρησής του. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.428, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κοινότητα Αγίας Μαρινούδας στην Πάφο 
διαμαρτύρεται για δυσοσμία που προέρχεται από το χοιροστάσιο που λειτουργεί στην 
περιοχή.  Οι κάτοικοι ετοιμάζονται για διαμαρτυρίες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να αντιμετωπιστούν τα 
προβλήματα δυσοσμίας από το χοιροστάσιο, και εάν υπάρχουν σχέδια για 
απομάκρυνσή του σε άλλη, κατάλληλη περιοχή.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.442, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.442, ημερομηνίας 31.5.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) ∆ρόμος Αλέξανδρου Παναγούλη 

 Το ρυθμιστικό σχέδιο που αφορά την ολοκλήρωση της Β’ Φάσης του ∆ρόμου 
Πρωταρχικής Σημασίας που συνδέει τη Λεωφόρο Στρατηγού Τιμάγια με τον 
παρακαμπτήριο δρόμο Αραδίππου-∆εκέλειας (Λεωφ. Αλεξ. Παναγούλη) έχει 
ετοιμαστεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και διαβιβάστηκε στο 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων, τα 
οποία υπολογίζεται να ολοκληρωθούν σε ένα χρόνο. 

(β) Αντιπλημμυρικό έργο στα όρια με το ∆ήμο Αραδίππου 

 Το θέμα εξετάζεται από τα αρμόδια Κυβερνητικά Τμήματα και τους ∆ήμους 
Λάρνακας και Αραδίππου ώστε να προωθηθεί η κατασκευή του. 

(γ) Πάρκο εντός της τουρκοκυπριακής συνοικίας 

 Ο ∆ήμος Λάρνακας ζητά όπως ο Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών παραχωρήσει το 
ποσό των £90.000 για τη δημιουργία του πάρκου σε χώρο ιδιοκτησίας του 
Τμήματος ∆ασών που εκμισθώθηκε στο ∆ήμο. 

 Το θέμα διερευνάται από την αρμόδια Υπηρεσία.»  

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.456, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.456, και ημερ. 7.6.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σχετικά με τη βελτίωση της οδού 

Ακροπόλεως, στο Γέρι 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.01.456 και ημερ. 26.6.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 (α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος, ο οποίος συνδέει την κοινότητα Γερίου με το νέο 
Λύκειο Λατσιών, υποδεικνύεται με κόκκινο χρώμα στο σχέδιο που 
επισυνάπτεται. 

 (β) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Γερίου και του συνδέσμου γονέων 
αναφέρεται στο τμήμα της οδού Ακροπόλεως το οποίο υποδεικνύεται με κίτρινο 
χρώμα στο ίδιο σχέδιο.  Το τμήμα αυτό του δρόμου, παρόλο ότι υφίσταται 
επιτόπου, δεν είναι εγγεγραμμένο και γι’ αυτό καμμιά εργασία δεν μπορεί να 
εκτελεστεί στο εύρος κατάληψής του. 

(γ) Η όδευση της οδού Ακροπόλεως θα αποκοπεί μελλοντικά σε δύο σημεία, όπως 
φαίνεται στο σχέδιο, από τους προβλεπόμενους από το Τοπικό Σχέδιο 
Λευκωσίας δρόμους πρωταρχικής σημασίας και άρα η σημερινή απευθείας 
σύνδεση του κέντρου της κοινότητας με το Λύκειο, διαμέσου της οδού αυτής, 
δεν θα υφίσταται. 

(δ) Το τμήμα της οδού Ακροπόλεως που φαίνεται με γαλάζιο χρώμα στο σχέδιο 
εμπίπτει στη ζώνη Γα4-Κα8, υφίσταται επιτόπου και λειτουργεί ως δημόσιος 
δρόμος.  Για το τμήμα αυτό ετοιμάζεται πρόταση από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, ώστε να αποτελέσει το βασικό συλλεκτήριο άξονα της περιοχής, 
στη διατομή του οποίου θα καταβληθεί προσπάθεια να ενταχθεί και 
ποδηλατόδρομος, με στόχο την εξυπηρέτηση του προβλεπόμενου στο Τοπικό 
Σχέδιο ∆ημοτικού Σχολείου και την ενθάρρυνση της χρήσης εναλλακτικών 
μέσων κυκλοφορίας.  Ο άξονας αυτός προβλέπεται να συνδεθεί με το δίκτυο 
των δρόμων πρωταρχικής σημασίας της περιοχής περίπου στο σημείο Γ, όπως 
φαίνεται με κόκκινη διακεκομμένη γραμμή στο σχέδιο. 

(ε) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως προωθεί την υλοποίηση του οδικού 
δικτύου που προβλέπεται στο Τοπικό Σχέδιο, η οποία υποδεικνύεται με 
πορτοκαλί χρώμα στο σχέδιο, η οποία θα εξυπηρετεί τον ίδιο σκοπό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.469, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.469 και ημερ. 12.6.2007, του Βουλευτή της εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή, σχετικά με τη δυνατότητα αύξησης των 

κονδυλίων προς την Κοινότητα Τσάδας, ώστε να καταστεί δυνατή η κατασκευή και 
επίστρωση με πρέμιξ των δρόμων εντός και εκτός της οικιστικής περιοχής 

  Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων  με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.469 και ημερ. 19.6.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στον προϋπολογισμό του 2007 εγκρίθηκαν και διατέθηκαν £20.000 για τη 
βελτίωση και ασφαλτόστρωση δρόμων εντός της Κοινότητας, £18.000 για τη 
συντήρηση των αγροτικών δρόμων και £4.500 για τη βελτίωση των 
αμπελουργικών δρόμων, και  

(β) Στον προϋπολογισμό του 2008 έγινε πρόταση για διάθεση £25.000, £22.000 
και £4.000, για τους πιο πάνω σκοπούς και τελικά εγκρίθηκαν £21.999, 
£21.999 και £4.500, αντίστοιχα.  
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2. Όπως διαπιστώνετε από τα ανωτέρω, τόσο τα προταθέντα όσο και τα 
εγκριθέντα κονδύλια είναι αυξημένα σε σχέση με αυτά του 2007.  Σημειώνεται 
ότι περαιτέρω αύξηση των κονδυλίων προς όφελος της κοινότητας Τσάδας, 
ενδεχόμενα να αποβεί σε βάρος άλλων κοινοτήτων της Επαρχίας Πάφου, των 
οποίων οι ανάγκες είναι πιο πιεστικές και οι οικονομικές δυνατότητες πιο 
περιορισμένες. 

3. Σημειώνεται περαιτέρω ότι έχει εγκριθεί αύξηση κατά 6% των κονδυλίων για 
εκτέλεση έργων ανάπτυξης στην Επαρχία Πάφου κατά το 2008, μέρος των 
οποίων θα απορροφήσει και η κοινότητα Τσάδας. 

4. Τέλος σημειώνεται ότι τα κονδύλια που αφορούν στη συντήρηση αγροτικών 
δρόμων δεν μπορούν να διατεθούν για την επίστρωση των δρόμων αυτών με 
πρέμιξ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.548, ημερομηνίας 29  Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.548 και ημερ. 29.06.2007, του Βουλευτή της 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την επίστρωση με 

πρέμιξ των δρόμων της κοινότητας Τάλας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.01.548 και ημερ. 4.7.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

(α) Κατά τη διάρκεια του 2007 έχουν επιστρωθεί με πρέμιξ οι οδοί Μεγάλου 
Αλεξάνδρου και Μερσινουδιών, με συνολικό κόστος £31.022.50, το οποίο 
χρηματοδοτήθηκε από το ταμείο της Κοινότητας και έχει υποβληθεί αίτημα στον 
Έπαρχο Πάφου για την κάλυψή του, το οποίο εξετάζεται, και 

(β)   Για τους υπόλοιπους δρόμους της κοινότητας που παρουσιάζουν προβλήματα 
και χρήζουν επιδιόρθωσης, ετοιμάζεται μελέτη και κοστολόγηση, από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Τάλας, με βάση την οποία θα ζητήσει την παραχώρηση 
δανείου με εγγύηση του κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.089, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.089, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή  εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με την 

κατασκευή έργων υποδομής στην Κοινότητα Ίνειας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.089 και ημερ. 26.09.2007 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 (α) Το θέμα κατασκευής έργων υποδομής στις νέες οικιστικές περιοχές της 
Κοινότητας Ίνειας, ώστε να δημιουργηθούν δυνατότητες ανάπτυξης στην 
περιοχή, συζητήθηκε σε δύο συσκέψεις που πραγματοποιήθηκαν στην 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου.  

 (β) Στις 10.12.2007 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη αναφορικά με την επέκταση των 
ορίων υδατοπρομήθειας σε διάφορες κοινότητες της Επαρχίας Πάφου, 
συμπεριλαμβανομένης και της Κοινότητας Ίνειας.  Στη σύσκεψη αποφασίσθηκε 
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η ένταξη της νέας οικιστικής ζώνης Κα10β βορειοδυτικά του πυρήνα της 
Κοινότητας εντός των ορίων υδατοπρομήθειας.  Περαιτέρω συμφωνήθηκε ότι 
το θέμα θα επανεξετασθεί κατόπιν μελέτης και αποτύπωσης των υφιστάμενων 
δρόμων, σε συνεννόηση με το Κοινοτικό Συμβούλιο Ίνειας, οπόταν και θα 
διαφανεί κατά πόσον είναι δυνατόν να σχεδιασθεί από το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων δίκτυο υδροδότησης της ζώνης αυτής.  

(γ) Σε νέα συνάντηση στις 12.12.2007, στην οποία παρευρέθηκε ο κ. Φ. Σαρίκας 
και ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου Ίνειας συζητήθηκε το θέμα της 
δημιουργίας δρόμων στις νέες οικιστικές περιοχές και η δυνατότητα 
ηλεκτροδότησης και υδροδότησης των περιοχών, ώστε να δημιουργηθούν 
δυνατότητες ανάπτυξης.  Ο Έπαρχος Πάφου, στην εν λόγω συνάντηση, 
εισηγήθηκε στο Κοινοτικό Συμβούλιο Ίνειας όπως προχωρήσει στο σχεδιασμό 
ρυθμιστικού σχεδίου, όσον αφορά στους βασικούς άξονες σε μέρος των νέων 
οικιστικών περιοχών.  Αυτό θα μπορούσε να ετοιμάσει ιδιώτης Μελετητής σε 
συνεργασία με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.  Θα μπορούσε να 
επιτευχθεί χρηματοδότηση της μελέτης του έργου είτε από τον Προϋπολογισμό 
Ανάπτυξης είτε από κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

(δ) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ίνειας προτίθεται άμεσα να προωθήσει την διαδικασία 
του σχεδιασμού ρυθμιστικού σχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.114, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.114, και ημερ. 8.10.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, σχετικά με την ασφαλτόστρωση δρόμου 

εντός της Κοινότητας Φοίτη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.114 και ημερ. 15.10.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος, ο οποίος ξεκινά από το ∆ημοτικό Σχολείο μέχρι τη 
συμβολή του με δρόμο προς τις Κοινότητες Μηλιά και Λάσα, είναι δημόσιος και 
έχει μήκος περίπου 600 μ. 

(β)   Μεγάλο μέρος του ήταν επιστρωμένο με μπετόν και πρόσφατα, μετά από 
απόφαση του Κοινοτικού Συμβουλίου, έχει επιστρωθεί εξολοκλήρου με μπετόν. 

(γ)   Στον προϋπολογισμό του 2008, εγκρίθηκε πρόνοια ύψους €25.629 για 
βελτίωση δρόμων μέσα στην κατοικημένη περιοχή της Κοινότητας Φοίτη και 
εναπόκειται στο Κοινοτικό Συμβούλιο, ως αρμόδια αρχή, να ιεραρχήσει τις 
προτεραιότητές του και να αποφασίσει αν επιθυμεί τη διάθεση του ποσού για 
την ασφαλτόστρωση του συγκεκριμένου δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.125, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή 

 «Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.125, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Ανδρέα Φακοντή, αναφορικά με το αίτημα 
για προώθηση του σχεδιασμού και της κατασκευής της πλατείας στα Νέα ∆ήματα. 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.125 και ημερ. 16.10.2007 σχετικά με το 
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πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι αναμένεται η συνέχιση και η 
ολοκλήρωση του σχεδιασμού του  υπό αναφορά έργου από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεων.  Μόλις ολοκληρωθεί ο σχεδιασμός του έργου, υπάρχει πρόνοια για 
προώθηση εκτέλεσης του έργου από τα Κονδύλια Ανάπτυξης της Κοινότητας από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου.»  

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.174, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.174, ημερ. 25.10.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το θέμα της επέκτασης του 

κοιμητηρίου της κοινότητας Θελέτρας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.174 και ημερ. 30.10.07, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το υφιστάμενο κοιμητήριο που εξυπηρετεί την κοινότητα Θελέτρας είναι πλήρες 
και ως εκ τούτου, χρειάζεται η επέκτασή του.  Συγκεκριμένα, το υφιστάμενο 
κοιμητήριο βρίσκεται σε κρατική γη που έχει απαλλοτριωθεί για τους σκοπούς 
μετακίνησης του χωριού και περιβάλλεται από γη που χρησιμοποιείται ως 
χώρος πρασίνου, χωρίς ωστόσο να έχει διευκρινισθεί ακόμη αν έχει 
χαρακτηρισθεί ως τέτοιος, από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Θελέτρας επιθυμεί την επέκταση του κοιμητηρίου σε 
αυτό το χώρο και γι’ αυτό προτού ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση, θα πρέπει να 
διευκρινιστεί το καθεστώς της γης και να επιλυθούν οποιαδήποτε νομικά 
προβλήματα που τυχόν προκύψουν. 

(γ) Το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει συμβουλευθεί να αποταθεί σε ιδιώτη χωρομέτρη 
για να αποτυπώσει σε σχέδιο το υφιστάμενο κοιμητήριο και την προσπέλαση 
του σ’ αυτό, καθώς και την προτεινόμενη επέκταση προκειμένου να διερευνηθεί 
κατά πόσο ο υπό αναφορά χώρος είναι κατάλληλος για την επέκταση του 
κοιμητηρίου από υγειονομικής και γεωλογικής πλευράς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.267, ημερομηνίας 28 
∆εκεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.267, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2007, του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με ημερομηνία 14 Ιανουαρίου 2008, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατά τη σχολική χρονιά 2007-2008, φοιτούν 85 παιδιά με απώλεια ακοής στη 
∆ημοτική Εκπαίδευση, 93 στη Μέση Εκπαίδευση και 17 στην Τεχνική 
Εκπαίδευση.  Τα παιδιά που φοιτούν στη ∆ημοτική Εκπαίδευση στηρίζονται 
από εκπαιδευτικούς με εξειδικευμένα προσόντα στα προβλήματα ακοής, ενώ 
αρκετά από αυτά λαμβάνουν επιπρόσθετη στήριξη από τους δασκάλους των 
τάξεων τους, μετά από σχετικές αποφάσεις των Επαρχιακών Επιτροπών.  Τα 
παιδιά που φοιτούν στη Μέση Γενική και στη Μέση Τεχνική Εκπαίδευση 
στηρίζονται από τους εκπαιδευτικούς των διαφόρων ειδικοτήτων, ενώ 



 32

παρακολουθούνται και από τρεις συνδετικούς λειτουργούς, οι οποίοι έχουν 
εξειδικευμένα προσόντα στα προβλήματα ακοής. 

2. Σε όλες τις περιπτώσεις που εγγράφονται σε σχολεία ή εντοπίζονται αργότερα 
παιδιά με απώλεια ακοής, τα παιδιά λαμβάνουν τη στήριξή τους σε ειδικά 
διαμορφωμένες αίθουσες, στις οποίες μπορεί να παρέχεται στήριξη και σε άλλα 
παιδιά με ειδικές ανάγκες (ειδική εκπαίδευση, λογοθεραπεία).  Σημειώνεται ότι 
με βάση τους περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
Κανονισμούς 186(Ι)/2001, Άρθρο 79, σε κάθε σχολείο λειτουργούν δύο ειδικές 
αίθουσες, όπου η μία μπορεί να εξυπηρετήσει και τα παιδιά με προβλήματα 
ακοής ή όρασης.  Σε όλα τα νέα σχολεία, τα οποία σχεδιάζονται και 
ανεγείρονται, μετά το 2001, γίνεται πρόνοια για τη δημιουργία των πιο πάνω 
αιθουσών, ενώ σε πολλά σχολεία, όλων των βαθμίδων εκπαίδευσης, ήδη 
έχουν διαμορφωθεί, εκεί όπου είναι εφικτό με βάση τις ειδικές συνθήκες που 
επικρατούν στο σχολείο (σε περίπτωση που δεν πρόκειται για σχολείο με 
περιορισμένους χώρους για επέκταση), μέχρι και τρεις αίθουσες στήριξης, έτσι 
ώστε τα παιδιά με απώλεια ακοής να λαμβάνουν τη στήριξή τους σε ξεχωριστή 
αίθουσα. 

3. Στις συνηθισμένες τάξεις, όπου φοιτούν παιδιά με απώλεια ακοής, τοποθετείται 
πλαστικό δάπεδο, κουρτίνες ή οποιαδήποτε άλλη διαρρύθμιση ζητηθεί από τις 
αρμόδιες κατά τόπους Επαρχιακές Επιτροπές, ανάλογα με τις αξιολογήσεις 
των ειδικών και τις ατομικές ανάγκες των συγκεκριμένων παιδιών.  Παράλληλα 
γίνεται και ανάλογη ενημέρωση των γενικών εκπαιδευτικών από τους 
συνδετικούς λειτουργούς και τους δασκάλους ειδικής εκπαίδευσης/κωφών.  
Σημειώνουμε ότι φέτος όλοι οι γενικοί εκπαιδευτικοί, στις τάξεις των οποίων 
φοιτούν παιδιά με απώλεια ακοής, κλήθηκαν και παρακολούθησαν στην αρχή 
της σχολικής χρονιάς ημερίδα για τους τρόπους αντιμετώπισης και στήριξης 
των παιδιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.271, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου  

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη σχετικά με την αξιοποίηση των αχρησιμοποίητων χώρων στον 

Κυβερνητικό Οικισμό Κόκκινες στη Λάρνακα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.271 και ημερ. 15/1/2008, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και  σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 (α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε σχέδια Γενικής ∆ιάταξης για 
τους κενούς χώρους που έχουν προκύψει μετά την αναδόμηση των 
Κυβερνητικών Οικισμών Κόκκινες και Τσακκιλερό στη Λάρνακα. 

 (β) Με βάση τα σχέδια αυτά υπάρχει η δυνατότητα ανέγερσης για μεν τον 
Κυβερνητικό Οικισμό Κόκκινες επιπλέον 200 περίπου οικιστικών μονάδων, για 
δε τον Κυβερνητικό Οικισμό Τσακκιλερό επιπλέον 185 περίπου οικιστικών 
μονάδων. 

 (γ) Για την υλοποίηση του πιο πάνω Σχεδίου, εκτιμάται ότι θα δαπανηθεί ποσό 
€23.920.420 (£14 εκ.) περίπου και θα χρειαστεί χρονικό διάστημα 5 ετών 
περίπου για την υλοποίησή του. 
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 (δ) Έχει υποβληθεί σχετική Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση 
του πιο πάνω Σχεδίου και τη συμπερίληψη στους Προϋπολογισμούς τους 
Κράτους των απαιτούμενων ποσών για την υλοποίηση του εν λόγω έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.272, ημερομηνίας 17 
Ιανουαρίου 2008, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 

Κυριακίδου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.272, ημερ. 17.01.2008, της Βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κας Στέλλας Κυριακίδου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 6.12.2007 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Έγκαιρα δόθηκαν γραπτές οδηγίες προς όλους τους καθηγητές Βιολογίας και 
Φυσιογνωστικών ώστε να εξετάζονται και οι αρνητικές επιδράσεις που μπορεί να 
προκαλούν οι γενετικά τροποποιημένοι οργανισμοί στην υγεία του ανθρώπου και στην 
οικολογική ισορροπία των οικοσυστημάτων γενικότερα. 

 Επισυνάπτουμε αντίγραφο των γραπτών οδηγιών που δόθηκαν στους 
καθηγητές Βιολογίας και Φυσιογνωστικών κατά τη διάρκεια των σεμιναρίων που 
έγιναν από 12-15 Φεβρουαρίου 2008. 

 Αν με την παραλαβή, από την Ελλάδα, των νέων βιβλίων Βιολογίας Γ΄ τάξης 
Γυμνασίου για το σχολικό έτος 2008-2009, διαπιστωθεί ότι δεν έγιναν οι σχετικές 
τροποποιήσεις, τότε οι πιο πάνω οδηγίες θα πολλαπλασιαστούν και ενσωματωθούν 
στα νέα βιβλία που θα παραληφθούν.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.      
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.280, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.280, ημερομηνίας 31.1.2008 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον Αν. 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
9.2.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 (α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως διεξήγαγε σχετική μελέτη και καθόρισε, 
με βάση τεχνικά κριτήρια, τους τύπους και τον αριθμό των υφιστάμενων 
πολυκατοικιών, σε όλους τους Κυβερνητικούς Οικισμούς, οι οποίες επιδέχονται 
προσθήκη ανελκυστήρα.  Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφασή του αρ. 
65.716 ημερομηνίας 19.6.2007, ενέκρινε την εκτέλεση του Έργου τοποθέτησης 
ανελκυστήρων σε 83 πολυκατοικίες Κυβερνητικών Οικισμών στις Επαρχίες 
Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας, στις οποίες είναι τεχνικά εφικτό 
(επισυνάπτεται σχετικός κατάλογος για την Επαρχία Λευκωσίας).  Αναμένεται 
σύντομα η προκήρυξη προσφορών για την τοποθέτηση ανελκυστήρων σε 
πέντε πολυκατοικίες στην Επαρχία Λευκωσίας, ενώ ετοιμάζονται σχέδια και 
έγγραφα για την προκήρυξη προσφορών και για άλλες Επαρχίες.  Ολόκληρο το 
έργο θα συνεχίσει για να ολοκληρωθεί σταδιακά σε δύο περίπου χρόνια.  



 34

(β) Σε ότι αφορά το θέμα της τοποθέτησης ντεποζίτων νερού σε πολυκατοικίες της 
περιοχής Λακατάμιας, αναφέρεται ότι οι εργασίες θα αρχίσουν με την έναρξη 
των εργασιών των συμβολαίων γενικής συντήρησης, τα οποία προβλέπεται να 
κατακυρωθούν πολύ σύντομα.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.285, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.285 ημερ. 31 Ιανουαρίου 2008 του Βουλευτή της 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.02. 285 και ημερ. 9 Φεβρουαρίου 2008, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα (αιτήματα του ∆ήμου Λακατάμιας) και σας ενημερώνω 
τα ακόλουθα: 

α) Παραχώρηση κρατικής γης για την ανέγερση αποθηκών του ∆ήμου: 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, στη συνεδρία του ημερ. 9.5.2007 απέρριψε την 
αίτηση του ∆ήμου Λακατάμιας για την εκμίσθωση τμήματος της κοίτης του 
ποταμού Πεδιαίου για τους ακόλουθους λόγους: 

 (i) Η αίτηση δεν καλύπτεται από τους περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμούς του 1989-2005. 

 (ii) Η αιτούμενη κρατική γη βρίσκεται σε Ζώνη Προστασίας ∆α1 του Τοπικού 
Σχεδίου Λευκωσίας, μέσα στην οποία δεν επιτρέπεται αποθηκευτική 
ανάπτυξη και  

 (iii) με την επέμβαση που έχει γίνει από το ∆ήμο, έχει επιβαρυνθεί αρνητικά 
η διατήρηση του φυσικού περιβάλλοντος και του οικοσυστήματος στην 
περιοχή. 

 Μετά την κοινοποίηση από το Επαρχιακό Κτηματολόγιο Λευκωσίας της 
Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ο ∆ήμος Λακατάμιας, με παραστάσεις 
του προς τον Υπουργό Εσωτερικών ζήτησε επανεξέταση της αίτησης.  Το 
Υπουργείο Εσωτερικών στις 29.2.2008 κάλεσε το ∆ήμο Λακατάμιας να 
υποβάλει στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας νέα αίτηση με σκοπό την 
επανεξέταση του αιτήματός του από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

β) Παραχώρηση του 4% των εσόδων του Κράτους προς τους ∆ήμους για 
μεγαλύτερη αυτονομία τους. 

 Στόχος του Κράτους είναι η σταδιακή αύξηση της κρατικής χορηγίας προς τους 
∆ήμους και τις Κοινότητες μέχρι το ποσοστό του 4% των καθαρών εσόδων του 
Κρατικού Προϋπολογισμού, με σκοπό την οικονομική στήριξη των Αρχών Τοπικής 
∆ιοίκησης.  Παράλληλα θα δημιουργηθούν τέτοιες συνθήκες και προϋποθέσεις ώστε 
να διασφαλίζεται στο μέγιστο βαθμό η οικονομική αυτοτέλεια των Αρχών αυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.288, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.288, ημερομηνίας 4.2.2008 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον 
Αν. Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του 
ημερομηνίας 9.2.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Στον υπό αναφορά Συνοικισμό Αυτοστέγασης Φάση “Η”, στο Παραλίμνι, έχουν 
διαχωριστεί 30 οικόπεδα.  Η διαδικασία εγγραφής στο όνομα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προγραμματίστηκε να γίνει εντός του 2008 και ήδη βρίσκεται σε 
εξέλιξη, και συγκεκριμένα στο στάδιο της επιβεβαίωσης του σχεδίου και του 
ελέγχου της νομιμότητας των κτιρίων.  Η διαδικασία, όμως, αυτή δεν μπορεί να 
ολοκληρωθεί γιατί μέρος του Συνοικισμού, και ειδικότερα ορισμένες ή μέρος 
ορισμένων οικιστικών μονάδων και μέρος του οδικού δικτύου, βρίσκονται σε γη 
που έχει απαλλοτριωθεί, αλλά εκκρεμεί το θέμα της καταβολής της 
αποζημίωσης σε ιδιοκτήτη ενός από τα εμπλεκόμενα τεμάχια, ο οποίος δεν έχει 
αποδεχτεί την αποζημίωση που του προσφέρθηκε και προτίθεται να αποταθεί 
στο ∆ικαστήριο για καθορισμό της αποζημίωσης.  Για το λόγο αυτό δεν μπορεί 
να γίνει άμεσα η εγγραφή όλων των οικοπέδων στο όνομα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, έτσι ώστε να μπορεί στη συνέχεια να γίνει μεταγραφή στους 
δικαιούχους.  Μελετάται το ενδεχόμενο να προωθηθεί η διαδικασία εγγραφής 
μόνο των οικιστικών μονάδων που δεν επηρεάζονται από την πιο πάνω 
εκκρεμότητα. 

(β) Σε ότι αφορά τη δυνατότητα υποθήκευσης των εν λόγω οικοπέδων σε 
Εμπορικές Τράπεζες, αναφέρεται ότι υποθήκευση μπορεί να γίνει αμέσως μετά 
τη μεταγραφή των οικιστικών μονάδων στα ονόματα των δικαιούχων.  
Σύμφωνα με τους σχετικούς Κανονισμούς, δεν επιτρέπεται η μεταβίβαση της 
οικιστικής μονάδας πριν παρέλθουν πέντε (5) χρόνια από την ημερομηνία 
εγγραφής της στο όνομα του δικαιούχου, εκτός δυνάμει δωρεάς από γονείς σε 
τέκνα, ενώ δεν υπάρχει οποιοσδήποτε περιορισμός για υποθήκευση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαΐου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.304, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2008, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.304, ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κας Ρούλας Μαυρονικόλα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.304 ημερ. 11/3/2008 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων στο παρόν στάδιο δεν είναι σε θέση να πάρουν οριστική απόφαση για 
τον τρόπο αξιοποίησης του κτιρίου στο Κολόσσι.  Η πρόταση του Συνδέσμου για 
Άτομα με Αυτισμό συνεκτιμάται ανάμεσα σε άλλες προτάσεις που έχουν ληφθεί από 
διάφορους φορείς για το συγκεκριμένο κτίριο, περιλαμβανομένης και της πιθανότητας 
αξιοποίησης του κτιρίου από τις ίδιες τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, που έχουν 
αυξημένες κτιριακές ανάγκες. 

 Η απάντηση στο Σύνδεσμο για Άτομα με Αυτισμό θα είναι δυνατή μέχρι το 
τέλος του 2008, νοουμένου ότι μέχρι τότε θα ολοκληρωθεί η μελέτη όλων των 
παραγόντων/παραμέτρων που οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έχουν ενώπιόν 
τους.» 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Περνούμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα 
συνεχίσουμε σήμερα και θα ολοκληρώσουμε τη συζήτηση του θέματος «Η στρατηγική 
διαχείρισης των υδάτων» που έχει εγγραφεί με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. 
Χρήστου Πουργουρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λίγη ησυχία! 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κατάλογος των ομιλητών είπαμε ότι, επειδή πιθανόν να μην έχετε ακούσει, 
σήμερα εξαντλείται.  Σήμερα ολοκληρώνεται η συζήτηση του θέματος.  Οι ομιλητές με 
τη σειρά που θα μιλήσουν είναι οι βουλευτές Ντίνος Χατζηνικόλας από το ΑΚΕΛ, 
Χατζηγιάννη Κυριάκος από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, δεύτερος ο Κωστάκης 
Κωνσταντίνου από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, Αντώνης Αντωνίου από το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, Φειδίας Σαρίκας από την Ε∆ΕΚ, Ρίκκος Ερωτοκρίτου από το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα, Γιώργος Βαρνάβα από την Ε∆ΕΚ και Γιαννάκης Θωμά από το 
ΑΚΕΛ.  Ο χρόνος που σας έχει απομείνει, και τον γνωρίζετε, παρακαλώ να τηρηθεί.   

 Καλώ στο βήμα τον κ. Χατζηνικόλα. 

 (Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πόσος είναι ο συνολικός χρόνος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο συνολικός χρόνος που έχει απομείνει είναι εξήντα λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όλων των ομάδων.  Από το χαρτί που έχουμε εδώ δεν μπορώ να καταλάβω 
πόσος χρόνος είναι.   

 Ποιο είναι το υπόλοιπο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχει εξήντα λεπτά το ΑΚΕΛ, έχει σαράντα πέντε λεπτά ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, το ∆ΗΚΟ είκοσι τέσσερα λεπτά, η Ε∆ΕΚ είκοσι πέντε, το ΕΥΡΩΚΟ είκοσι.  
Συνολικά.  Η κατανομή του χρόνου στους βουλευτές αφορά το ίδιο… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε μίλησε το ΑΚΕΛ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, δε μιλήσαμε την περασμένη εβδομάδα, άνθρωπε;  ∆ε γίνεται.  Είναι λάθος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, κύριε Κατσουρίδη, είχε εξήντα λεπτά και μίλησαν 
για δεκαπέντε λεπτά στην προηγούμενη συνεδρίαση, άρα απομένουν σαράντα πέντε.  
Το ∆ΗΚΟ είχε σαράντα λεπτά, χρησιμοποίησε στην περασμένη συνεδρία τα δεκαέξι 
και απομένουν είκοσι τέσσερα.   
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Υπήρχε και τρίτος ομιλητής, κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, δε μίλησε. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Του ΑΚΕΛ δε μίλησαν.  Μίλησαν μόνο του Συναγερμού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει.  Ο Ρίκκος δε μίλησε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επίσης, ενημερώθηκα τώρα ότι και ο κ. Γιώργος Βαρνάβα δε θα μιλήσει 
σήμερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα μιλήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ε θα μιλήσει, ναι.  Ολοκληρώνεται σήμερα…   

 Ναι, νομίζω ότι μπορούμε να αρχίσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από την αρχαιότητα μέχρι σήμερα ένα από τα μεγαλύτερα προβλήματα που 
αντιμετώπιζε και αντιμετωπίζει αυτό το πολύπαθο νησί είναι οι παρατεταμένες 
ανομβρίες, με συνεπακόλουθο την έλλειψη νερού.  ∆ε θα ήθελα να κάνω ιστορική 
αναφορά στο πόσες φορές έχει εγκαταλειφθεί η Κύπρος από τους κατοίκους της λόγω 
της ανομβρίας, κάτι εξάλλου στο οποίο έχουν αναφερθεί την προηγούμενη φορά άλλοι 
συνάδελφοι. 

 Μετά την ανεξαρτησία της Κύπρου όλες οι εκάστοτε κυβερνήσεις, θέλοντας να 
αντιμετωπίσουν αυτό το πρόβλημα και να καταστήσουν την Κύπρο αυτάρκη σε νερό, 
προχώρησαν στην κατασκευή παραποτάμιων δεξαμενών και φραγμάτων για 
αποθήκευση επαρκών ποσοτήτων νερού σε περιόδους ξηρασίας.  Αυτό τον τρόπο, 
αυτά τα σχέδια και αυτά τα έργα τα είχαμε επικροτήσει όλοι, πιστεύοντας ότι θα 
έλυναν πραγματικά το πρόβλημα της λειψυδρίας και ότι η Κύπρος δε θα αντιμετώπιζε 
πια τέτοια προβλήματα, αφού η χωρητικότητα αυτών των υδατικών έργων έδινε τα 
εχέγγυα για τη “σωστή” αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Μάλιστα, με το ξεκίνημα της κατασκευής αυτών των έργων, το ΑΚΕΛ μαζί με το 
αγροτικό κίνημα της ΕΚΑ πρόβαλλαν σε ανύποπτο χρόνο το αίτημα για τη δημιουργία 
ενιαίου φορέα διαχείρισης υδάτων, κάτι το οποίο δυστυχώς δεν έγινε αντιληπτό και 
αποδεκτό από κάποιους, με αποτέλεσμα μέχρι σήμερα να μην έχει ψηφιστεί και 
συσταθεί πραγματικός τέτοιος φορέας, ο οποίος και θα διαχειριζόταν και θα κατένειμε 
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σωστά όλα τα αποθέματα των υπογείων, αλλά και των συσσωρευμένων ποσοτήτων 
νερού τόσο στην ύδρευση όσο και στην άρδευση.   

 Στην αρχή δεν υπήρχαν σοβαρά προβλήματα, αφού αυτά τα υδατικά έργα και 
οι γεωτρήσεις επαρκούσαν για τις ανάγκες των κατοίκων και της γεωργίας χωρίς 
κανένα απολύτως πρόβλημα.  Αυτό από μόνο του έδειχνε ότι τα μέτρα που πάρθηκαν 
έδιναν και τις λύσεις που χρειάζονταν ακόμα και μετά την τουρκική εισβολή και κατοχή 
και την απώλεια αρκετών πηγών και παρ’ όλη ακόμα την ανάπτυξη της βιομηχανίας 
και την κατακόρυφη άνοδο του τουρισμού που απαιτούσαν ακόμα μεγαλύτερες 
ποσότητες νερού. 

 Μέχρι και την προηγούμενη δεκαετία και ενώ έγιναν τεράστια άλματα προόδου 
όσον αφορά την εγκατάσταση βελτιωμένων συστημάτων άρδευσης, η 
γεωργοκτηνοτροφία εξακολουθούσε να καταναλώνει πέραν του 60% των ποσοτήτων 
νερού που υπήρχαν διαθέσιμα.  ∆υστυχώς, τα τελευταία χρόνια και με την αλλαγή των 
κλιματολογικών συνθηκών, οι επιπτώσεις από τις παρατεταμένες ανομβρίες στον 
τόπο μας έχουν δημιουργήσει νέα δεδομένα, τα οποία δείχνουν ότι η μέχρι πρότινος 
πολιτική ήταν μεν σωστή, αλλά έπρεπε να γίνουν και άλλα έργα, όπως η παραγωγή 
νερού από αφαλατώσεις, οι οποίες και θα συμπλήρωναν τις απαιτούμενες ανάγκες. 

 Σήμερα είμαστε όλοι μάρτυρες μιας άνευ προηγουμένου ανομβρίας, που 
μαστίζει τον τόπο μας εδώ και τέσσερα χρόνια, με αποτέλεσμα να υπάρχει τεράστια 
έλλειψη νερού.  Οι επιπτώσεις είναι ορατές παντού, στο σπίτι μας, στις πόλεις, στα 
χωριά, στους χώρους εργασίας, στη βιομηχανία, στον τουρισμό, στη γεωργία και στο 
περιβάλλον γενικότερα.  Σαν να μην έφταναν όλες αυτές οι επιπτώσεις, την όλη 
κατάσταση ήρθαν να επιβαρύνουν ακόμα περισσότερο οι μεγάλες πυρκαγιές που 
ξέσπασαν τα τελευταία χρόνια στον τόπο μας.  Τα αποτελέσματα είναι τραγικά.  Οι 
απασχολούμενοι στη γεωργία τα τελευταία χρόνια, λόγω της έλλειψης νερού και της 
απώλειας των εισοδημάτων τους, έχουν σχεδόν όλοι εγκαταλείψει το επάγγελμά τους 
και έχουν καταφύγει στην εξεύρεση άλλων επαγγελμάτων, για να επιβιώσουν.  Τα 
νοικοκυριά δεν έχουν τις απαιτούμενες ποσότητες νερού για τις ανάγκες τους και ο 
τουρισμός και η βιομηχανία κινδυνεύουν να κλείσουν, αν δεν τους παραχωρηθεί 
αρκετό νερό για τις ανάγκες τους.   

 Μπροστά σ’ αυτή την τραγική κατάσταση και για την πρόληψη χειρότερων 
καταστάσεων, η κυβέρνηση προχώρησε στην εισαγωγή νερού από το εξωτερικό, ως 
μέτρο αντιμετώπισης των σημερινών προβλημάτων, χωρίς όμως αυτό να αποτελεί 
σταθερή λύση.  Τι πρέπει λοιπόν να γίνει;  Πώς θα βγούμε από αυτή τη δύσκολη 
κατάσταση;  Πώς πρέπει να διαχειριστούμε το υδατικό, για να μην ξανάχουμε τέτοια 
προβλήματα;  ∆υστυχώς, τον τελευταίο καιρό, αντί η προσπάθεια όλων μας να είναι 
το πώς θα βοηθήσουμε στο να εξευρεθούν οι καταλληλότερες λύσεις, κάποιοι 
αναλώνονται στο να επιρρίψουν ευθύνες ο ένας στον άλλο για το ποιος φταίει γι’ αυτή 
την κατάσταση.  Εγώ λέω να αποφασίσει ο καθένας από μόνος του τι μερίδιο ευθύνης 
αναλογεί στον καθένα και να έρθει στο διάλογο με συγκεκριμένες εισηγήσεις για το 
ξεπέρασμα αυτών των δυσκολιών.  Λάθη και παραλείψεις έγιναν στο παρελθόν, όμως 
πρέπει να σταθούμε μόνο σ’ αυτό ή να ψάξουμε να βρούμε και άλλες λύσεις;  Υπάρχει 
δηλαδή κάποιος που ξέρει ή έχει έτοιμη τη συνταγή λύσης και την κρατεί για τον εαυτό 
του;  Ο καθένας από εμάς πρέπει να βάλει και το δικό του λιθαράκι σ’ αυτό που 
λέγεται “λύση”;   

 Στο ερώτημα τι πρέπει να γίνει, για να βγούμε από τη δύσκολη αυτή κατάσταση, 
όλοι μας θα απαντήσουμε ότι μόνο η αφαλάτωση θα μας δώσει νερό και μόνο η 
αφαλάτωση θα λύσει το πρόβλημα.  Σίγουρα η αφαλάτωση είναι ένας τρόπος.  Θα 
είναι όμως σωστό να ακούσουμε κάποιους που λένε ότι πρέπει να γεμίσουμε τις 
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παραλίες μας με εργοστάσια αφαλάτωσης, απρογραμμάτιστα, χωρίς να μετρήσουμε 
τις απαιτούμενες ανάγκες και χωρίς τις απαιτούμενες περιβαλλοντικές μελέτες;  Πόσα 
λάθη στ’ αλήθεια έχουν γίνει μέχρι σήμερα όσον αφορά το κεφάλαιο “αφαλάτωση”;  
Κάποιοι, κρυμμένοι πίσω από τα μεγάλα συμφέροντα, δεν προχώρησαν, όπως θα 
έπρεπε, στη δημιουργία τέτοιων μονάδων και κάποιοι άλλοι μας μιλούσαν για 
στρατηγικά αποθέματα, τα οποία δυστυχώς φάνηκε εκ των υστέρων ότι δεν υπήρχαν 
και κωλυσιεργούσαν απαράδεκτα στην ετοιμασία ενός ολοκληρωμένου σχεδίου το 
οποίο και θα μας έλυνε το πρόβλημα.   

 Η νέα κυβέρνηση με Πρόεδρο το ∆ημήτρη Χριστόφια, βρίσκοντας μπροστά της 
αυτή την τραγική κατάσταση, έδειξε από την αρχή την αποφασιστικότητά της για την 
επίλυση του υδατικού προχωρώντας στην ετοιμασία σχεδίων για άμεσες, 
μεσοπρόθεσμες και μακροπρόθεσμες λύσεις. 

 Ο σωστός προγραμματισμός, οι σωστές λύσεις και η σωστή διαχείριση όλων 
των αποθεμάτων νερού που έχουμε σήμερα και θα έχουμε και στο μέλλον είναι 
σίγουρα το εχέγγυο για την απρόσκοπτη ροή νερού στους καταναλωτές για ύδρευση, 
αλλά και για άρδευση.  Η προστασία των υπόγειων νερών από διάφορους κινδύνους, 
των πηγών που υπάρχουν ακόμα, καθώς και τον υπόλοιπων ποσοτήτων που 
μπορούμε να έχουμε κάτω από τον αυστηρό έλεγχο και τη σωστή διαχείριση από ένα 
σωστό φορέα διαχείρισης υδάτων είναι αυτό το οποίο θα αποτελέσει τη σιγουριά και 
την ασφάλεια όλων όσων χρησιμοποιούν το νερό για όλες τις χρήσεις.  Η 
αναδιάρθρωση της γεωργίας, η παροχή κινήτρων για εξοικονόμηση νερού σε όλους 
τους τομείς, καθώς και η καλλιέργεια υδατικής συνείδησης σε όλο τον πληθυσμό θα 
βοηθήσουν στην παραπέρα εξοικονόμηση αυτού του πολύτιμου αγαθού, το οποίο 
όλοι μας πρέπει να προσέξουμε ως κόρη οφθαλμού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο επόμενος ομιλητής. ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν το νερό είναι από τα πολυτιμότερα αγαθά, τότε για την Κύπρο ισχύει η 
γνωστή αρχαιοελληνική ρήση:  «Το νερό είναι η αρχή των πάντων».  Το ξηροθερμικό 
κλίμα και οι συχνές ανομβρίες των τελευταίων χρόνων, σε συνδυασμό με τις 
επιστημονικές προβλέψεις για την ερημοποίηση της Κύπρου στο διόλου μακρινό 2050, 
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου και μας θέτουν όλους ενώπιον ιστορικών ευθυνών.  
Αν αδιαφορήσουμε, αν κωλυσιεργήσουμε, αν επιδείξουμε αναβλητικότητα ή 
επιπολαιότητα, οι επιπτώσεις στην ποιότητα ζωής των κατοίκων, στο σύνολο του 
αγροτικού τομέα, στην τουριστική μας βιομηχανία και στην οικονομία γενικότερα θα 
είναι καταστροφικές και θα γυρίσουν τη χώρα πολλά χρόνια πίσω. 

 Από τη δεκαετία του ’60 μέχρι σήμερα οι εκθέσεις των εμπειρογνωμόνων 
τόνιζαν πάντα την ανάγκη μιας μακρόπνοης εθνικής πολιτικής σε σχέση με το υδατικό 
πρόβλημα, επισήμανση που δυστυχώς δε λήφθηκε σοβαρά υπόψη από τις 
περισσότερες κυβερνήσεις του τόπου.  Ως αποτέλεσμα και σύμφωνα με τα επίσημα 
στατιστικά στοιχεία, η Κύπρος είναι πια μαζί με τη Μάλτα οι φτωχότερες χώρες σε 
υδατικό δυναμικό από τα είκοσι επτά κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆εν είναι 
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λοιπόν διόλου υπερβολικό να επαναλάβουμε ότι όντως το υδατικό είναι το δεύτερο 
μεγαλύτερο πρόβλημα που αντιμετωπίζει ο τόπος μετά το εθνικό μας πρόβλημα.   

 Αν επιχειρήσουμε μια σύντομη ιστορική αναδρομή, θα επισημάνουμε σοβαρά 
λάθη ή παραλείψεις και θα οδηγηθούμε σε σκληρά συμπεράσματα.  Η κυβέρνηση 
Γλαύκου Κληρίδη, αντιλαμβανόμενη πρώτη τη σοβαρότητα και το μέγεθος του 
προβλήματος, το είχε τοποθετήσει ψηλά στην ιεραρχία των πολιτικών της και είχε 
μεριμνήσει έγκαιρα και στο μέτρο του δυνατού, ώστε η διαχείριση να μπει σε μια 
σωστή τροχιά.  Μπορεί τελικά να μην πρόλαβε να επιλύσει το υδατικό μας πρόβλημα, 
έβαλε όμως γερές βάσεις για την επίλυσή του, παραδίδοντας δύο μονάδες 
αφαλάτωσης και προγραμματίζοντας τη δημιουργία άλλων δύο.  Από την άλλη, η 
κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου ούτε υλοποίησε ούτε τροποποίησε έστω και αυτό 
το πρόγραμμα και το μόνο που έκανε ήταν να τα κάνει θάλασσα, αναβιβάζοντας τις 
μπακαλίστικες εκτιμήσεις σε παραγωγή υδατικής πολιτικής και ξεχειλίζοντας το ποτάμι 
της επιπολαιότητας με ατάκες του τύπου «θα περάσουμε και φέτος».  ∆υστυχώς, 
σπαταλήσαμε πολύτιμο χρόνο και σήμερα τρέχουμε λαχανιασμένοι και άνυδροι πίσω 
από τις εξελίξεις. 

 Τα ίδια κόμματα λοιπόν που ευθύνονται για την τραγική κατάσταση στην οποία 
έχει περιέλθει το υδατικό μας πρόβλημα τα τελευταία χρόνια καλούνται τώρα να 
συμμαζέψουν τα ασυμμάζευτα.  Τα πρώτα δείγματα γραφής δείχνουν ότι μπορεί να 
θέλουν, αλλά δυστυχώς δεν μπορούν.  Οι βεβιασμένες και πρόχειρες εξαγγελίες που 
ανακοινώθηκαν πρόσφατα, η έλλειψη ενός στρατηγικού πλάνου και μιας 
ολοκληρωμένης πολιτικής, αλλά και το μπάχαλο που δημιουργήθηκε με το σενάριο 
της μεταφοράς νερού από το Λίβανο αποτελούν σαφή προμηνύματα ότι και η νέα 
διακυβέρνηση θα ακολουθήσει την πεπατημένη. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, ως υπεύθυνη πολιτική δύναμη και στα πλαίσια 
του ρόλου του ως αξιωματικής αντιπολίτευσης, έχει ήδη καταθέσει μια σειρά από 
προτάσεις για την αντιμετώπιση του υδατικού μας προβλήματος.  Προτάσεις που 
δυστυχώς -και το λέω με λύπη μου- φτάνουν εις ώτα μη ακουόντων.  Υπενθυμίζω, 
χάριν συζήτησης, μερικές από αυτές, όπως η μελέτη ανάπτυξης μηχανισμών αγοράς 
για την πιο ορθολογιστική χρήση των υδάτινων πόρων και για την παραγωγή 
πρόσθετων ποσοτήτων νερού, η άμεση δημιουργία των βιολογικών σταθμών 
επεξεργασίας λυμάτων, ώστε ποσότητες νερού να διοχετευθούν προς τη γεωργία και 
να περιοριστεί η επέκταση της μόλυνσης των υπόγειων νερών, η βελτίωση του 
δικτύου υδροδότησης, με στόχο τον περιορισμό των απωλειών, και η ανάληψη μιας 
εκστρατείας ενημέρωσης των πολιτών για τρόπους εξοικονόμησης νερού. 

 Σε αυτό το τελευταίο σημείο θα ήθελα να σταθώ για λίγο, διότι το θεωρώ ως 
ακρογωνιαίο λίθο της στρατηγικής για τη διαχείριση του υδατικού πάνω σε 
μακροπρόθεσμη βάση.  Έχουμε ακούσει πολλές φορές και έχουμε οι ίδιοι επαναλάβει 
με τρόπο κουραστικό την ανάγκη για καλλιέργεια υδατικής συνείδησης.  Όμως αυτό 
δεν είναι καθόλου εύκολο και δεν μπορεί να έρθει από τον ουρανό.  Βασικό 
προαπαιτούμενο είναι η επίτευξη μιας μίνιμουμ σύγκλισης απόψεων ανάμεσα στις 
πολιτικές δυνάμεις του τόπου, βασισμένης στις νέες τάσεις που διαμορφώνονται σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο και στη νέα παγκόσμια κουλτούρα περί οικολογίας.  Μόνο έτσι θα 
εξασφαλιστεί η συνέπεια και η συνέχεια της απαιτούμενης πολιτικής.  Η δημοτική, η 
μέση, η ανώτερη και ανώτατη εκπαίδευση μπορούν και πρέπει να διαδραματίσουν 
σημαντικό ρόλο σε αυτό το εγχείρημα καλλιεργώντας στους αυριανούς πολίτες του 
τόπου τη γνώση, την υδατική συνείδηση και την υπευθυνότητα ως αναπόσπαστο 
κομμάτι μιας γενικότερης περιβαλλοντικής παιδείας.  Η αρχή της αειφορίας και της 
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βιώσιμης ανάπτυξης πρέπει επιτέλους να εξελιχθεί στον οδικό μας χάρτη για το 
μέλλον. 

 Πέρα από αυτό όμως, ως οργανωμένη πολιτεία, οφείλουμε να καταστρώσουμε 
μια ολοκληρωμένη στρατηγική που να συνδυάζει την αντιμετώπιση των 
βραχυπρόθεσμων αναγκών με την αειφόρο ανάπτυξη των υδάτινων πόρων.  
Ενδεικτικά αναφέρω ορισμένα μέτρα προς αυτή την κατεύθυνση, όπως τα ακόλουθα: 

1. Η αξιοποίηση της Οδηγίας Πλαισίου 2000/60 της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη 
διαχείριση των υδάτινων πόρων και η ενοποίηση της σχετικής νομοθεσίας. 

2. Η δημιουργία μιας θεσμικά ανεξάρτητης και διοικητικά ευέλικτης αρχής 
διαχείρισης υδάτινων πόρων. 

3. Η καταγραφή των υπόγειων νερών που έχουν απομείνει, σε ποιες περιοχές 
εντοπίζονται και πώς μπορούν να διατηρηθούν ως στρατηγικά αποθέματα. 

4. Η θέσπιση αυστηρών ποινών ή προστίμων ως αποθαρρυντικό μέτρο για όσους 
εκ των πολιτών, αγροτών ή επιχειρηματιών κατασπαταλούν το νερό. 

5. Η άμεση δημιουργία πρόσθετων μονάδων αφαλάτωσης πέρα από την πλωτή 
μονάδα του Πύργου και της Πάφου για την οριστική απεξάρτηση της Κύπρου 
από τις κλιματολογικές συνθήκες. 

6. Η διαρκής συνεργασία του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος με ανεξάρτητους εμπειρογνώμονες. 

7. Η ριζική αναθεώρηση της αγροτικής μας πολιτικής με τη στροφή της 
παραγωγής σε καλλιέργειες που απαιτούν λιγότερη κατανάλωση νερού.   

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στο κρίσιμο σταυροδρόμι που βρισκόμαστε οι αποσπασματικές και 
σπασμωδικές αντιδράσεις δεν αποτελούν λύση.  Η ποιότητα ζωής των κατοίκων 
αυτού του τόπου απειλείται πλέον άμεσα, ο ταλαιπωρημένος αγροτικός τομέας 
επιβαρύνεται ακόμα περισσότερο και η τουριστική μας βιομηχανία πλήττεται 
ανεπανόρθωτα.  Αυτό είναι ένα εφιαλτικό σενάριο που οφείλουμε να το αποτρέψουμε.  
Το χρωστάμε στις τωρινές γενιές, αλλά κυρίως στις γενιές που έρχονται. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε.   

 Ο κ. Αντώνης Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το υδατικό έχει εξελιχθεί σε ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα της κοινωνίας 
μας, λόγω των μεγάλων κλιματολογικών αλλαγών που μαστίζουν τον πλανήτη μας.   
Στην Κύπρο για τέταρτη συνεχόμενη χρονιά η βροχόπτωση είναι πολύ χαμηλότερη 
της κανονικής.  Η παρατεταμένη ανομβρία έχει οξύνει το πρόβλημα, που πλέον  
επεκτείνεται και στον τομέα της ύδρευσης, πέραν του τομέα της άρδευσης. Ως 
αποτέλεσμα της παρατεταμένης χαμηλής βροχόπτωσης, η εισροή νερού στα 
φράγματα ήταν πολύ περιορισμένη και τα αποθέματα νερού στα περισσότερα 
φράγματα ουσιαστικά έχουν εξαντληθεί. 



 42

 Κάτω από αυτές τις συνθήκες οι πόλεις και πολλές κοινότητες αντιμετωπίζουν 
σοβαρά προβλήματα έλλειψης πόσιμου νερού.  Ιδιαίτερα, μεγαλύτερα προβλήματα 
αντιμετωπίζουν οι περιοχές που καλύπτονται από τα υδατικά έργα του Ενιαίου 
Σχεδίου του Νότιου Αγωγού, δηλαδή η Λευκωσία, η Λεμεσός, η Λάρνακα και όλες οι  
κοινότητες της ελεύθερης Αμμοχώστου.  Το πρόβλημα θα οξυνθεί ακόμα περισσότερο 
με πιθανή χαμηλή βροχόπτωση την επόμενη χρονιά με τον κίνδυνο έλλειψης πόσιμου 
νερού. 

 Αναγνωρίζοντας την ανησυχία πολλών κρατών μελών, μεταξύ των οποίων και 
η Κύπρος, καθώς και την επιδείνωση της κατάστασης αναφορικά με το φαινόμενο της 
λειψυδρίας και της ξηρασίας, που μαστίζουν πολλές περιοχές της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και κυρίως μεσογειακές, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αξιολογεί την κατάσταση για 
καλύτερη αντιμετώπιση του φαινομένου.  Ήδη σε ανακοίνωσή της, που δημοσιεύτηκε 
στις 18 Ιουλίου 2007, αναφέρεται σε αρχική δέσμη πολιτικών εναλλακτικών 
δυνατοτήτων και αναφέρει θέματα που θα πρέπει να ληφθούν υπόψη, για να 
εξασφαλιστεί η διαθεσιμότητα του νερού για ανθρώπινες, οικονομικές και κοινωνικές 
δραστηριότητες. 

 Μεταξύ άλλων, γίνεται αναφορά σε πλήρη και σωστή εφαρμογή της Oδηγίας 
Πλαίσιο 2000/60 ΕΚ για το νερό, καθώς και στην ανάγκη για ορθή τιμολόγηση του 
νερού με γνώμονα την αρχή «ο χρήστης πληρώνει».  Επίσης, σύμφωνα με την 
ανακοίνωση, επιβάλλεται να λαμβάνεται σοβαρά υπόψη η κατάλληλη κατανομή κατά 
τη χρήση του νερού μεταξύ των επιμέρους οικονομικών τομέων.  Επίσης, αναφέρεται 
ότι η χάραξη πολιτικής πρέπει να βασίζεται σε “σαφή ιεράρχηση του νερού”, με την 
έννοια ότι επιβάλλεται να καταστεί προτεραιότητα η εξοικονόμησή του.  Αποφάσεις για 
τη λειτουργία νέων υποδομών, για να αυξηθεί η παραγωγή νερού, πρέπει να 
παίρνονται, αφού πρώτα εξαντληθούν όλα τα άλλα μέτρα και κυρίως η σωστή και 
αποτελεσματική διαχείριση της ζήτησης.  Πρέπει να υπάρχουν προγραμματισμός και 
χάραξη πολιτικής σε τομείς που έχουν άμεση ή έμμεση  σχέση με το περιβάλλον και 
ειδικότερα το νερό, όπως είναι η γεωργία και ο τουρισμός, για να προσαρμόζονται στις 
διαθέσιμες ποσότητες νερού. 

 Το θέμα της λειψυδρίας και ξηρασίας στην Ευρώπη απασχόλησε και το 
Συμβούλιο Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε σύνοδό του, που 
πραγματοποιήθηκε το Σεπτέμβριο του 2007.  Το Συμβούλιο τόνισε χαρακτηριστικά ότι, 
για να επιτευχθούν οι στόχοι για αντιμετώπιση της λειψυδρίας, χρειάζεται μια 
ολοκληρωμένη προσέγγιση και καινούρια σχέδια δράσης.  Μεταξύ άλλων, το 
Συμβούλιο εισηγείται, προτείνει την εφαρμογή ενιαίου σχεδίου διαχείρισης των 
υδάτινων πόρων και καλύτερη διαχείριση στην προσφορά και στη ζήτηση του νερού, 
σχεδιασμό της χρήσης της γης, έχοντας υπόψη τα υδάτινα οικοσυστήματα, 
προσαρμογή της ανάπτυξης, ώστε να διασφαλίζεται η αειφόρος διαχείριση του νερού, 
λήψη εκπαιδευτικών μέτρων για σωστή και αποτελεσματική χρήση του νερού, καθώς 
επίσης και συνεχή μελέτη και ετοιμασία σχεδίων δράσεων, πρόληψης και ετοιμότητας 
και όχι μόνο διαχείριση κρίσεων.  Στην Κύπρο αρκετά από τα μέτρα αυτά διαχείρισης, 
που αναφέρονται τόσο στην ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και στο 
Συμβούλιο Υπουργών, έχουν εφαρμοστεί ή εφαρμόζονται. 

 Μέτρα που θα βοηθήσουν στην αντιμετώπιση της λειψυδρίας τόσο 
βραχυπρόθεσμα όσο και μακροπρόθεσμα έχουν τροχιοδρομηθεί επί της 
προηγούμενης διακυβέρνησης.  Πολλές από αυτές τις αποφάσεις έχουν υλοποιηθεί ή 
βρίσκονται στο στάδιο υλοποίησής τους, όπως η αναβάθμιση των μονάδων  
αφαλάτωσης ∆εκέλειας και Λάρνακας με την αύξηση της παραγωγής νερού σε 18 000 
κυβικά μετρά νερού ημερησίως, που βρίσκεται ήδη στο τελικό στάδιο.  Η κινητή 
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μονάδα αφαλάτωσης στην περιοχή Πύργου Λεμεσού, παρά τις μεγάλες αντιδράσεις, 
έχει προγραμματιστεί να υλοποιηθεί και να ξεκινήσει παραγωγή 20 000 κυβικών 
μέτρων νερού ημερησίως  μέσα στο Σεπτέμβριο.  Παράλληλα, έχει παρθεί πολιτική 
απόφαση για κατασκευή μονάδας αφαλάτωσης στην επαρχία Πάφου, έτσι ώστε να 
ενισχύει τις αποθηκευμένες ποσότητες νερού στο φράγμα του Ασπρόκρεμμου.  Έχει 
προκηρυχθεί διεθνής διαγωνισμός για κατασκευή μεγάλης μονάδας αφαλάτωσης στην 
περιοχή Επισκοπής, με δυνατότητα παραγωγής μέχρι και 60 000 κυβικά μέτρα νερού.  
Σε αρκετές κοινότητες έχει προγραμματιστεί η χρησιμοποίηση υφιστάμενων 
γεωτρήσεων, αλλά και η ταυτόχρονη ανόρυξη νέων γεωτρήσεων, έτσι ώστε να 
υποβοηθηθεί το υδατικό δίκτυο με επιπλέον ποσότητες νερού.  Έχουν 
προγραμματιστεί τα απαραίτητα έργα, ώστε να ενταχθεί το ανακυκλωμένο νερό από 
τα αποχετευτικά συστήματα της ευρύτερης περιοχής Λευκωσίας στο αρδευτικό δίκτυο.  
Με αυτό το μέτρο δίνεται η δυνατότητα να εξοικονομηθούν μεγάλες ποσότητες νερού, 
που θα χρησιμοποιηθούν για σκοπούς ύδρευσης. 

 Παρά τη λήψη αυτών των μέτρων και τα επιτυχή, αλλά και δαπανηρά μέτρα 
διαχείρισης τόσο της ζήτησης όσο και της προσφοράς, το πρόβλημα της λειψυδρίας 
παραμένει.  Η κατάσταση αναμένεται να επιδεινωθεί με τις κλιματολογικές αλλαγές, 
που οδηγούν τις τελευταίες δεκαετίες σε συστηματική μείωση της βροχόπτωσης και 
ταυτόχρονη αύξηση της θερμοκρασίας. 

 Τι επιπλέον πρέπει να γίνει για ελαχιστοποίηση του προβλήματος και σταδιακή 
απεξάρτηση της Κύπρου από τις καιρικές συνθήκες;  Αυτό είναι ένα ερώτημα που 
προβληματίζει και ανησυχεί την κάθε κυβέρνηση, αλλά και τον κάθε ευσυνείδητο 
πολίτη. 

 Τα μέτρα για εξοικονόμηση και καλύτερη χρήση του νερού πρέπει να 
συνεχιστούν.  Η μεταφορά νερού από την Ελλάδα είναι ένα προσωρινό μέτρο για 
κάλυψη των άμεσων αναγκών.  Παράλληλα, χρειάζεται να υιοθετηθεί μια σειρά από 
άλλα μέτρα: 

 Συνεχής εκπαίδευση, αλλά και ενημέρωση για καινούριες ιδέες και τεχνολογίες 
που εφαρμόζονται σε άλλες χώρες, ώστε να μπορούν με γρήγορους και 
ευέλικτους τρόπους να εφαρμόζονται και στην Κύπρο. 

 Καλύτερη διαχείριση και οικονομικότερη χρήση του νερού με σύγχρονες 
τεχνολογίες κυρίως σε οικιστικές περιοχές, εφαρμογή υποχρεωτικών 
κανονισμών στα είδη υγιεινής των κατοικιών και κυρίως των κοινόχρηστων 
χώρων με εγκατάσταση συστημάτων με λιγότερη χρήση νερού.  

 Αύξηση των οικονομικών κινήτρων για εγκατάσταση συστημάτων επεξεργασίας 
και χρήσης ημιακάθαρτων νερών σε οικιστικές μονάδες και οικονομική βοήθεια 
για ανόρυξη γεωτρήσεων και σύνδεσή τους με το σύστημα αποχωρητηρίων. 

 Αναβάθμιση των συστημάτων υδροδότησης των δήμων και κοινοτήτων, έτσι 
ώστε να μη σπαταλώνται μεγάλες ποσότητες πόσιμου νερού από διαρροές, 
που παρατηρούνται πολύ συχνά στα συστήματα.  Οι απώλειες αυτές πολύ 
συχνά αγγίζουν το ποσοστό του 40%.  Επιβάλλεται δηλαδή άμεσα η 
προώθηση και αντικατάσταση πεπαλαιωμένων δικτύων ύδρευσης για μείωση 
των διαρροών. 

 Τοποθέτηση αγωγών για αντικατάσταση αυλακιών που χρησιμοποιούνται για 
την άρδευση.   

 Εφαρμογή συστήματος ελέγχου και παρακολούθησης του δικτύου ύδρευσης.  
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 Καλύτερη διαχείριση του επεξεργασμένου νερού.  Όλες οι παραγόμενες 
ποσότητες νερού να διοχετεύονται στο αρδευτικό δίκτυο.  

 Έλεγχος στις χιλιάδες πισίνες, που υπάρχουν σε όλη την Κύπρο, στις οποίες 
σπαταλώνται εκατοντάδες χιλιάδες τόνοι πόσιμου νερού κάθε χρόνο.  

 Απαγόρευση της χρήσης νερού για πότισμα γρασιδιών, γηπέδων και ξένων για 
το κλίμα μας φυτών με μεγάλες απαιτήσεις σε νερό.  

 Επανεξέταση των ειδών που καλλιεργούμε και των αναγκών τους σε νερό. 

 Επαναξιολόγηση των αποφάσεων που έχουν παρθεί για τα γήπεδα γκολφ. 

 Έλεγχος της υπεράντλησης και της ποιοτικής υποβάθμισης των υδατικών μας 
αποθεμάτων. 

 ∆ιεξαγωγή εξαντλητικού διαλόγου για το μέλλον της γεωργίας στην Κύπρο, που 
είναι άμεσα συνυφασμένο με την υδατική πολιτική, και αναδιάρθρωση των 
αγροτικών μας δραστηριοτήτων και καλλιεργειών, λόγω ακριβώς της 
παρατηρούμενης τάσης εξάντλησης των υδατικών αποθεμάτων. 

 Υιοθέτηση μέτρων για τη συλλογή και χρήση του νερού της βροχής. 

 Προστασία από τα κτηνοτροφικά λύματα, λιπάσματα και φυτοφάρμακα των 
υπόγειων υδάτων.  

 Έλεγχος της ρύπανσης που προκαλείται στα νερά από τις βιομηχανικές 
δραστηριότητες στις αστικές περιοχές. 

 Κατασκευή κεντρικών συστημάτων αποχέτευσης σε δήμους, κοινότητες και 
συμπλέγματα κοινοτήτων για προστασία των υπογείων στρωμάτων και 
ταυτόχρονη χρήση του ανακυκλωμένου νερού. 

 Κοινή τιμολόγηση του νερού για κάθε περιοχή, με βάση την Οδηγία 2000/60 ΕΚ. 

 Εντατικοποίηση της εκστρατείας εξοικονόμησης νερού, κυρίως όταν 
προβλέπονται εποχές ανομβρίας. 

 ∆ιεξαγωγή διαφωτιστικής εκστρατείας για τη δημιουργία υδατικής συνείδησης 
για εξοικονόμηση νερού, η οποία να περιλαμβάνει δημοσιεύσεις στον τύπο, 
προβολή διαφημίσεων σε όλα τα τηλεοπτικά και ραδιοφωνικά κανάλια, επιβολή 
προστίμων και διαλέξεις στα σχολεία. 

 Τα μέτρα που έχουν αναφερθεί και αρκετά άλλα πρέπει να αποτελέσουν τα 
κύρια σημεία αναφοράς του  φορέα  διαχείρισης υδάτινων πόρων, στον οποίο θα 
συμμετέχουν όλοι οι εμπλεκόμενοι.  Έφτασε η ώρα να υλοποιηθεί η υπόσχεση 
πολλών κυβερνήσεων για τη δημιουργία του φορέα, για να επιλύσουμε, στο βαθμό 
που μπορεί να επιλυθεί, το σοβαρό πρόβλημα της λειψυδρίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε.  

 Παρακαλώ, ο κ. Φειδίας Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 
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 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η τραγική κατάσταση στην οποία βρίσκεται σήμερα η Κύπρος με το πρόβλημα 
της λειψυδρίας μάς έχει οδηγήσει στο να αντιληφθούμε ότι το νερό στην Κύπρο είναι 
εθνικός πλούτος, τον οποίο οφείλαμε διαχρονικά να προστατεύσουμε και να 
διαχειριστούμε σωστά, ώστε σε περιόδους δύσκολες, όπως αυτή που διανύουμε, να 
είναι μικρότερες οι επιπτώσεις στην οικονομία του τόπου και την ποιότητα ζωής των 
πολιτών. 

 Είναι κοινή διαπίστωση ότι κατά τα τελευταία δέκα χρόνια οι διάφορες 
κυβερνήσεις απέτυχαν να διαγνώσουν έγκαιρα το πρόβλημα και να χαράξουν μια 
μακροπρόθεσμη πολιτική αντιμετώπισής του.  Υπήρξε αδικαιολόγητος εφησυχασμός 
και λανθασμένοι χειρισμοί που μας οδήγησαν στη σημερινή τραγική κατάσταση.  
Σίγουρα, δεν είναι η ώρα καταμερισμού ευθυνών για τα λάθη και τις παραλείψεις.  
Τώρα είναι η ώρα για έναν από κοινού προβληματισμό, καταθέτοντας απόψεις και 
εισηγήσεις για το πώς βγαίνουμε από τα σημερινά αδιέξοδα, για να αντιμετωπίσουμε 
ριζικά το μεγάλο πρόβλημα της λειψυδρίας στην Κύπρο.  Το πρόβλημα δεν είναι 
τυχαίο γεγονός, αλλά είναι πρόβλημα των κλιματικών αλλαγών, που εμφανίζονται σε 
ολόκληρο τον πλανήτη, παράλληλα με την αύξηση της ζήτησης λόγω του ρυθμού 
ανάπτυξης.   

 Η παρατεταμένη ανομβρία στην Κύπρο για σειρά ετών ήταν κάτι που 
καταδεικνυόταν μέσα από την ανάλυση και την επεξεργασία των μετεωρολογικών 
δεδομένων διάρκειας πέραν των εκατό χρόνων.  Η ετήσια και συνεχώς σταθερά 
αυξανόμενη ζήτηση πόσιμου νερού λόγω της τεράστιας οικοδομικής ανάπτυξης, σε 
συνδυασμό με την κατανάλωση του 70% των υδατικών μας αποθεμάτων στη γεωργία, 
χωρίς τη λήψη ουσιαστικών μέτρων αντιμετώπισης του προβλήματος, μας οδήγησε 
στην τραγική σημερινή κατάσταση, μια κατάσταση η οποία επηρεάζει σε μεγάλο 
βαθμό την οικονομία του τόπου και την ποιότητα ζωής των πολιτών.  ∆ημιούργησε 
καταστροφικές συνέπειες στη γεωργία, με τους γεωργούς, που χάνουν τα εισοδήματά 
τους, σήμερα να βρίσκονται σε κατάσταση απόγνωσης, δημιούργησε προβλήματα 
στην τουριστική και οικοδομική βιομηχανία, με τους οργανωτές ταξιδίων και τους 
υποψήφιους αγοραστές ακινήτων να προβληματίζονται κατά πόσο η Κύπρος 
προσφέρει πλέον την ποιότητα ζωής που ανέμεναν. 

 Φαίνεται ότι η Κύπρος θα αντιμετωπίζει ολοένα και εντονότερα φαινόμενα 
ανομβρίας και λειψυδρίας σε συνδυασμό με άλλα αλληλοσχετιζόμενα φαινόμενα των 
κλιματικών αλλαγών, όπως είναι οι δασικές πυρκαγιές, η εντονότερη διάβρωση των 
εδαφών και άλλα, γεγονός που αδιαμφισβήτητα δημιουργεί αδυναμία εμπλουτισμού 
των επιφανειακών και υπόγειων φυσικών υδατικών δεξαμενών. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση, αναγνωρίζοντας την ανησυχία πολλών κρατών μελών, 
μεταξύ των οποίων και η Κύπρος, καθώς και την επιδείνωση της κατάστασης 
αναφορικά με τα φαινόμενα της λειψυδρίας και ξηρασίας, που μαστίζουν πολλές 
περιοχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχει αναλάβει μια σε βάθος αξιολόγηση της 
κατάστασης.  Σκοπός είναι να ξεκινήσει ο διάλογος σχετικά με τους τρόπους με τους 
οποίους η Ευρώπη μπορεί να αντιμετωπίσει τα φαινόμενα λειψυδρίας και ξηρασίας, 
ενώ στο περιβάλλον δεσπόζει η αλλαγή του κλίματος.  Στόχος είναι η εξαγγελία 
δέσμης πολιτικών εναλλακτικών δυνατοτήτων, που θα πρέπει να ληφθούν υπόψη, για 
να εξασφαλιστεί η διαθεσιμότητα του νερού για τις ανθρώπινες, οικονομικές και 
κοινωνικές δραστηριότητες. 

 Στο επίκεντρο των πολιτικών εναλλακτικών δυνατοτήτων που προτείνονται 
βρίσκεται η ανάγκη για πλήρη και σωστή εφαρμογή της Οδηγίας Πλαίσιο 2000/60 των 
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Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων για τα ύδατα.  Για να επιτευχθούν οι στόχοι της υδατικής 
πολιτικής και για να επιτευχθεί πρόοδος προς την αειφόρο ανάπτυξη, θεμελιώδης 
απαίτηση είναι μια ολοκληρωμένη προσέγγιση για την αντιμετώπιση των ζητημάτων 
της λειψυδρίας και της ξηρασίας.  Στην προσέγγιση αυτή θα πρέπει να 
περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, η ουσιαστική εφαρμογή ολοκληρωμένης διαχείρισης 
των υδάτινων πόρων, η ενίσχυση των πολιτικών για τη διαχείριση της ζήτησης νερού 
και την εξοικονόμηση νερού, η εφαρμογή της αρχής «ο ρυπαίνων πληρώνει», η 
ενσωμάτωση ζητημάτων αειφόρου χρήσεως του νερού σε άλλες πολιτικές, όπως είναι 
η γεωργία, η δασοκομία, η περιφερειακή ανάπτυξη, ο τουρισμός και η παραγωγή 
ενέργειας. 

 Τα τελευταία χρόνια εφαρμόστηκαν στην Κύπρο αρκετά μέτρα διαχείρισης της 
ζήτησης του νερού που περιλαμβάνονται στους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
όμως το πρόβλημα της λειψυδρίας παραμένει και η κατάσταση αναμένεται να 
επιδεινωθεί με τις κλιματικές αλλαγές, που οδήγησαν τις τελευταίες δεκαετίες σε μια 
συστηματική μείωση της βροχόπτωσης, σε συνδυασμό με την αύξηση της 
θερμοκρασίας και των συχνών περιστατικών μακρών περιόδων ανομβρίας, 
προκαλώντας προβλήματα στην ανάπτυξη, το περιβάλλον και τη δημόσια υγεία.  Είναι 
γι’ αυτό που χρειάζεται άμεσα να εφαρμοστεί μια μεσοπρόθεσμη και μακροπρόθεσμη 
στρατηγική στον τομέα των υδάτων για την εξασφάλιση επαρκών ποσοτήτων νερού 
κατάλληλης ποιότητας για τις διάφορες χρήσεις, μέσω της ορθολογικής, 
αποτελεσματικής και αειφόρου ανάπτυξης, χρήσης, διαχείρισης και προστασίας των 
υδάτινων πόρων.  Στόχος πρέπει να είναι η πλήρης απεξάρτηση της παροχής 
πόσιμου νερού από τις καιρικές συνθήκες στα μεγάλα αστικά και τουριστικά κέντρα με 
τη δημιουργία μονάδων αφαλάτωσης. 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εκφράζει την ικανοποίησή του για την 
αποφασιστικότητα της νέας κυβέρνησης για αντιμετώπιση του προβλήματος, 
λαμβάνοντας σημαντικές αποφάσεις, όπως η μεταφορά νερού από την Ελλάδα, η 
αύξηση της απόδοσης των υφιστάμενων μονάδων αφαλάτωσης, η προώθηση της 
διαδικασίας εγκατάστασης κινητής μονάδας για τις ανάγκες της αστικής περιοχής 
Λεμεσού, η απόφαση για αδειοδότηση εγκατάστασης μικρών μονάδων αφαλάτωσης 
από διάφορες επιχειρήσεις και η αξιοποίηση των στρατηγικών αποθεμάτων σε 
διάφορες περιοχές. 

 Παρ’ όλα αυτά, υπάρχουν πολλά μέτρα που πρέπει να ληφθούν, γι’ αυτό το 
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ προτείνει τα ακόλουθα: 

 Άμεση προώθηση της δημιουργίας ενιαίου φορέα υδάτων. 

 Έναρξη εντατικής προσπάθειας για εξοικονόμηση με την καλλιέργεια υδατικής 
συνείδησης. 

 ∆ημιουργία μονάδων αφαλάτωσης σε διάφορα αστικά και τουριστικά κέντρα. 

 Λήψη μέτρων για μείωση των απωλειών από τα υδρευτικά δίκτυα των πόλεων 
και των κοινοτήτων. 

 Αυστηρή αστυνόμευση και επιβολή κυρώσεων στη σπατάλη νερού. 

 Για την κάθε οικοδομή να υποβάλλεται σχέδιο εξοικονόμησης νερού. 

 Απαγόρευση χρήσης πόσιμου νερού στα εργοτάξια και τις πισίνες. 

 Τα γήπεδα γκολφ να υδροδοτούνται αποκλειστικά από σταθμούς αφαλάτωσης. 
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 Έναρξη διαλόγου για καθορισμό νέας πολιτικής στον τομέα της γεωργίας με 
την προώθηση ειδικών φυτειών και καλλιεργειών. 

 Εφαρμογή πολιτικής αυξητικής τιμολόγησης, βασισμένης σε κριτήρια, για 
αποτροπή της αδικαιολόγητης υπερκατανάλωσης σε επιχειρήσεις και 
νοικοκυριά. 

 Αξιοποίηση του επεξεργασμένου νερού των διαφόρων σταθμών επεξεργασίας 
λυμάτων. 

 Εφαρμογή κινήτρων για εγκατάσταση στις κατοικίες συστημάτων 
εξοικονόμησης νερού στα ντους και τα αποχωρητήρια.  

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Το πρόβλημα της λειψυδρίας είναι σίγουρα μια ανοικτή πληγή για τον Κύπριο 
πολίτη, ο οποίος περιμένει από το κράτος να προχωρήσει στη λήψη των αναγκαίων 
αποφάσεων και την εκτέλεση των αναγκαίων έργων για αντιμετώπιση της σημερινής 
τραγικής κατάστασης.  Το θέμα του νερού αποτελεί ανοικτή πρόκληση για την 
κυβέρνηση και τους τεχνοκράτες της.  Εμείς θα στηρίξουμε την κάθε απόφαση και την 
κάθε πρωτοβουλία η οποία θα μας βγάλει από τα σημερινά αδιέξοδα και θα δώσει 
ελπίδα στον Κύπριο πολίτη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ακούσει με προσοχή το τι έχουν πει οι προηγούμενοι συνάδελφοι και με 
όλη την εκτίμηση και το σεβασμό δε θα συμφωνήσω απόλυτα με τα όσα έχουν λεχθεί 
από τους προλαλήσαντες. 

 Ακούστηκε ότι πολλά αποφασίστηκαν και υλοποιήθηκαν, νερό όμως 
εξακολουθεί να μην υπάρχει!  Έχω ακούσει ότι οι αρχαίοι ημών πρόγονοι, για να 
αποφύγουν τη λειψυδρία, μετανάστευαν.  Ε, ελπίζω να μην είναι η λύση η οποία θα 
προταθεί απ’ αυτή την κυβέρνηση, να μεταναστεύσουμε ομαδικά, γιατί αδυνατεί να 
λύσει το πρόβλημα του νερού! 

 ∆εν επιτρέπεται εφησυχασμός ούτε βέβαια… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, να σας διακόψω; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι είναι βουλευτής της αντιπολίτευσης που το είπε.  Γιατί 
μας το φορτώνεις; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, το είπε ο κ. Χατζηνικόλας.  Έκανε μια ιστορική αναφορά και είπε ότι… 
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ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

  Μετά είπα ότι αναφέρθηκαν άλλοι σε τούτο το θέμα και δε θα κάνω ιστορική 
αναφορά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εντάξει, εντάξει. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Αλλά έντζιε πιστεύκω να μεν πιστεύκεις ότι έχουν καταστρέψει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μου τρώτε το χρόνο μου, μου τρώτε το χρόνο μου!  Παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να συνεχίσουμε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, αν έχω το λόγο... 

 Εφησυχασμός και λανθασμένοι χειρισμοί περαιτέρω δεν επιτρέπονται.  Και 
αναμφίβολα νομίζω ότι η διερμήνευση του κοινού αισθήματος σ’ αυτή την αίθουσα, για 
τους ακροατές που ακούν, είναι ότι, ναι, υπάρχει έντονη ανησυχία στο νομοθετικό 
σώμα για την τύχη του υδατικού προβλήματος και μοιραία θα οδηγηθούμε, εάν 
θέλουμε να συζητούμε σοβαρά το θέμα αυτό, και σε κριτική, κριτική κεντρική, κριτική 
πυρηνική, αν θέλετε, σε σχέση με τα λάθη και τις παραλείψεις όχι βέβαια αυτής της 
κυβέρνησης μόνο, μέχρι σήμερα, αλλά και των προηγουμένων.  Και εδώ δεν ισχύει 
βεβαίως το γνωστό και το σύνηθες από τους εκάστοτε κυβερνώντες ότι φταιν οι 
προηγούμενοι, διότι κάλλιστα μπορεί κάποιος να θυμηθεί ότι οι παρόντες που 
κυβερνούν κυβερνούσαν και σε προηγούμενες κυβερνήσεις ή τουλάχιστο σε 
προηγούμενη. 

 Όμως, ας έρθουμε στην ουσία των πραγμάτων.  Άκουσα να μιλούν για το 
πρόβλημα του νερού και δεν έχει γίνει διαχωρισμός μεταξύ νερού άρδευσης και νερού 
ύδρευσης, δηλαδή του νερού που χρησιμοποιούμε για να πίνουμε και του νερού για 
να ποτίζουμε.   

 Με βάση τα στοιχεία τα οποία τηρούνται στο Τμήμα Γεωργίας, οι συνολικές 
ανάγκες σε νερό για την Κύπρο είναι 240 mcm, δηλαδή 240 εκατομ. κυβικά μέτρα.  
Απ’ αυτά το 75%, δηλαδή τα 180 περίπου εκατομ., είναι για τις αρδεύσεις και το 
υπόλοιπο 25%, δηλαδή τα 55 εκατομ., για την ύδρευση, συμπεριλαμβανομένων σ’ 
αυτή την ποσότητα και αυτών της ξενοδοχειακής βιομηχανίας ή και για οποιαδήποτε 
άλλη χρήση εκτός από την άρδευση.  Άρα η μερίδα του λέοντος είναι στην άρδευση 
και όχι στην ύδρευση.  Και, αν θα πρέπει να κάνουμε όχι μόνο κριτική, αλλά και να 
ασχοληθούμε με το θέμα από την άποψη των περικοπών, χωρίς να παραλείπουμε 
την ύδρευση, θα πρέπει πρώτα να επικεντρωθούμε στην άρδευση.   

 Στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, να μου επιτρέψετε να πω σε συντομία, 
ακολουθείτο στο εσωτερικό του Υπουργείου Γεωργίας…  Και εδώ παρενθετικά θα 
πρέπει να πω ότι ίσως θα έπρεπε να ήταν παρών ο φίλος Υπουργός Γεωργίας 
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σήμερα -θα πρέπει κάτι να του έχει τύχει, για να μην είναι παρών, γιατί ήταν στις 
προηγούμενες συνεδριάσεις και συζητήσεις για το θέμα- γιατί τα όσα θα πω αφορούν 
το δικό του υπουργείο, την εσωτερική διάρθρωση που έχει σχέση με τη δυνατότητα 
διαχείρισης του νερού και θα ήταν καλά να τα ακούσει.   

 Για να εξορθολογιστούν οι αρδεύσεις, από την εγκαθίδρυση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας μέχρι το 1967, λόγω της ραγδαίας ανάπτυξης της αγροτικής οικονομίας, 
εφαρμόστηκε ορθότατα ένα σχέδιο που άκουε στο όνομα “Σχέδιο Χρήσεως Ύδατος”, 
με αποκλειστική αποστολή την ορθή διαχείριση της χρήσης του νερού άρδευσης, 
δηλαδή της μεγαλύτερης ποσότητας από τους υδάτινους πόρους, όπως λέχθηκε 
προηγουμένως.  Με βάση δε το τι ετηρείτο μέχρι τη διάλυση του τμήματος, η δουλειά 
αυτού του κλάδου ήταν η παροχή τεχνικής βοήθειας προς τους γεωργούς σχετικά με 
τη διαφώτισή τους για την ωφελιμότητα της ορθολογιστικής χρήσης του νερού, η 
χαρτογράφηση και υψομέτρηση των κτημάτων που θα ποτίζονταν, η εκπόνηση και 
σχεδίαση των βελτιωμένων συστημάτων άρδευσης, η ετοιμασία λεπτομερούς 
κοστολογίου των σωλήνων και εξαρτημάτων που απαιτούνται για την εγκατάσταση 
των συστημάτων.  Κυριότατα -θα το υπερτονίσω, γιατί θα μιλήσω επί μακρόν σχετικά 
μ’ αυτό που θα πω τώρα- ήταν η ετοιμασία ωραρίων άρδευσης, δηλαδή ποιες ώρες, 
με ποιες ποσότητες, ανάλογα με τις δυνατότητες που υπήρχαν, θα ποτίζονται τα 
κτήματα, οι υδραυλικοί υπολογισμοί και η εποπτεία του ποτίσματος για συγκεκριμένο 
κτήμα.   

 Η εφαρμογή του σχεδίου λοιπόν ανατέθηκε στον Κλάδο Χρήσης Ύδατος, που 
στα χρόνια της λειτουργίας του ήταν ο μεγαλύτερος και ο πολυπληθέστερος κλάδος 
στο Υπουργείο Γεωργίας.  Μέσα σε είκοσι πέντε χρόνια, μέχρι το 1999, η διαχείριση 
ήταν άψογη, με αποτέλεσμα διεθνείς και αμερικάνικες βραβεύσεις και επαίνους από 
εμπειρογνώμονες αναφορικά με την αντιμετώπιση του ζητήματος να έχουν να 
παρουσιάσουν οι υπεύθυνοι του κλάδου.  Αντιμετωπίστηκαν όλες οι ανομβρίες, 
χειρότερες από τη φετινή και της τελευταίας οκταετίας, με επιτυχία, διαχειριζόμενος ο 
κλάδος σωστά τα ζητήματα του νερού άρδευσης. 

 Οι οδηγίες για ορθολογιστική χρήση και περικοπές, αλλά και οι ποσοστώσεις 
στο αρδευτικό δινόντουσαν από τον Κλάδο Χρήσης Ύδατος προς το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, που είναι ξεχωριστό τμήμα, όπως όλοι ξέρουμε, του 
Υπουργείου Γεωργίας.  Ήταν σαφώς διαχωρισμένες οι αρμοδιότητες.  Το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων κατασκεύαζε φράγματα, βιολογικούς σταθμούς, φρόντιζε να 
ανευρίσκει νέες ποσότητες νερού, ενώ η διαχείριση του υπάρχοντος νερού, ιδιαίτερα 
στα ζητήματα της άρδευσης, γινόταν από τον Κλάδο Χρήσης Ύδατος, δηλαδή από 
έναν κλάδο ο οποίος υπαγόταν στο Τμήμα Γεωργίας.   

 Το 1999 ξαφνικά ανατρέπονται όλα.  ∆ιευθυντής του Τμήματος Γεωργίας 
αναλαμβάνει κάποιος που προέρχεται από την κτηνοτροφία.  Παρενθετικά εδώ να 
υπενθυμίσω στους έντιμους συναδέλφους και συναδέλφισσες ότι, όταν έρχονται 
σχέδια υπηρεσίας -χαμογελά ο Ανδρέας Αγγελίδης, γιατί κατάλαβε για ποιο πράγμα 
θα μιλήσω- όταν έρχονται σχέδια υπηρεσίας στην επιτροπή Νομικών και μετά σ’ αυτή 
την αίθουσα, οι περισσότεροι από εμάς -και δεν εξαιρώ ούτε τον εαυτό μου, τον 
βάλλω μέσα- πολλές φορές μπορεί να διερωτόμαστε γιατί γίνονται συγκρούσεις, 
πολλές φορές ομηρικές, που συνεχίζουν από την επιτροπή στην ολομέλεια, σε σχέση 
με το εξής, παραδείγματος χάριν:  Αν επικεφαλής ενός τμήματος στο Υπουργείο 
Γεωργίας θα είναι γεωπόνος ή θα επιτρέπεται να είναι και χημικός ή θα επιτρέπεται να 
είναι και κτηνίατρος.  Να λοιπόν που έχουν τεράστια σημασία τα ζητήματα αυτά, όπως 
είχε το 1999, όταν διευθυντής του Τμήματος Γεωργίας ανέλαβε κάποιος ο οποίος δεν 
είχε καμία ιδέα και αντίληψη για τη διαχείριση του νερού, που προερχόταν από την 



 50

κτηνοτροφία!  Και αποφασίστηκε στα πλαίσια της εναρμόνισης -φανταστικά ή 
υπαρκτά, δεν έχει σημασία- ότι δε χρειάζεται πια ο κλάδος, με το αιτιολογικό ότι οι 
κοινοτικές νομοθεσίες θα έρθουν σωρηδόν, για να ρυθμίσουν το ζήτημα από κοινοτική 
άποψη.   

 ∆ιαλύεται λοιπόν ο κλάδος ως αχρείαστος, προσωπικό το οποίο απασχολείτο 
στο μεγαλύτερο κλάδο του Τμήματος Γεωργίας είτε αφυπηρετεί σταδιακά με τα χρόνια 
υπηρεσίας είτε μετακινείται σε άλλους κλάδους ή σε άλλα τμήματα.  Και, όταν κάποιοι 
διερωτήθηκαν «μα καλά, το ζήτημα του νερού και της στρατηγικής σημασίας που έχει 
η διαχείρισή του», όπως είναι ο τίτλος σήμερα του θέματος που συζητούμε στο 
Κεφάλαιο ∆΄, «πού πάει;», η απάντηση που δόθηκε τότε ήταν ότι προέχει το ξήλωμα 
οχληρών υποστατικών λόγων κτηνοτροφικών δραστηριοτήτων… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Παρακαλώ, κύριε… 

 …ότι προέχει το ξήλωμα οχληρών υποστατικών λόγω κτηνοτροφικών 
δραστηριοτήτων και ότι το θέμα της διαχείρισης της στρατηγικής ιδιαίτερα του νερού 
είναι κάτι που δεν πρέπει να απασχολεί κανέναν.   

 Ο κλάδος τελικά συγχωνεύεται με άλλους τρεις κλάδους, της εδαφολογίας και 
θρέψης φυτών, των εγγείων βελτιώσεων και της αγρομηχανικής.  Αλλάζει όνομα, κατά 
το δοκούν του τότε διευθυντή, μετονομάζεται σε “Κλάδο Χρήσεως Γης και Ύδατος”, 
ωσάν το πρόβλημα της χρήσεως της γης από την άποψη τη γεωργική, δηλαδή τη 
γενικότερη προσέγγιση που αφορά τη χρήση της γης στην αγροτική οικονομία, να 
ήταν τόσο πολύ πιο σοβαρό από τη στρατηγική διαχείριση του νερού ή ωσάν να 
μπορούσε να υπάρξει στην αγροτική οικονομία γη χωρίς να υπάρχει νερό, που είναι 
το προαπαιτούμενο, με αποτέλεσμα σταδιακά με την αποψίλωση του προσωπικού, 
όπως έχω πει προηγουμένως, σήμερα -και προκαλώ, με την καλή έννοια, 
οποιοδήποτε από τους συναδέλφους να το επιβεβαιώσει ή να το διαψεύσει- σήμερα σ’ 
αυτό το συμπτυγμένο κλάδο να υπηρετεί και να απασχολείται ένα μόνο άτομο, 
αποσπασμένο στον κλάδο της άρδευσης, που δεν ασχολείται, γιατί του ανατίθενται 
άλλα καθήκοντα,  οπότε καταλαβαίνετε ότι με τη διαχείριση του 75% του νερού, του 
75% του νερού, δηλαδή του νερού που απαιτείται για την άρδευση, δεν ασχολείται 
κανείς αρμοδίως, σε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά, από το 1999.   

 Όταν ο έντιμος Υπουργός Γεωργίας ή ο παρών υπουργός ή οι προηγούμενοι 
υπουργοί, που δεν τους αδικώ, καλούν, ως μη γνώστες του αντικειμένου -επειδή δεν 
είναι τεχνοκράτες και είναι πολιτικοί- αρμοδίους, για να τους διαφωτίσουν για το 
ζήτημα της στρατηγικής διαχείρισης του νερού, τι γνώμες ακούν;  Από ποιους τις 
ακούν;   

 Είδαμε στο φως της δημοσιότητας και έγινε αναφορά από τους προηγούμενους 
συναδέλφους…  Συστάθηκαν ομάδες αντιμετώπισης της υδάτινης κρίσεως.  Βγαίνει ο 
Επίτροπος Περιβάλλοντος και λέει ότι ξοδεύεται άσκοπα και αλόγιστα το νερό στις 
κοινότητες, γιατί δεν υπάρχουν κεντρικοί υδρομετρητές, για να μπορεί η κοινότητα να 
ελέγχει.  ∆ιαπιστώσεις δηλαδή.  Αλλά για τους σκοπούς της στρατηγικής διαχείρισης 
του νερού που έχουν σχέση με το ωράριο της άρδευσης, που έχουν σχέση με την 
παροχή των συμβουλών, που έχουν σχέση με την υψομετρική μελέτη των κτημάτων 
που πρέπει να αρδεύονται, για το πώς να αρδεύονται και με ποια ποσότητα να 
αρδεύονται ποιος δίδει τις συμβουλές;  Εκτός του ότι δεν υπάρχει αρμοδίως κανένας 
να τις δώσει, ακούστε τι έγινε στο Υπουργείο Γεωργίας, για να δείτε ότι περίπου 
ισοδυναμεί με σκάνδαλο αυτό το οποίο έγινε, αφού διαλύθηκε ο κλάδος. 
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 Κάποιοι από το Υπουργείο Γεωργίας αποφασίζουν -γεωπόνοι όντες- τα ωράρια 
άρδευσης, εφόσον ο κλάδος διαλύθηκε, να ανατεθούν ιδιωτικά σε γεωπόνους με 
πληρωμή χρημάτων, δηλαδή το κράτος, αντί το ίδιο να έρχεται και να διαχειρίζεται τη 
στρατηγική, εάν υπήρχε στρατηγική, για το ζήτημα του νερού, που ήταν και είναι 
εθνικό ζήτημα, αναθέτει σε ανθρώπους που δεν έχουν καμία πείρα και καμία γνώση 
για τη στρατηγική διαχείριση του νερού.  ∆ε νομίζω να ισχυρίζεται σοβαρά κάποιος 
γεωπόνος ότι μπορεί να έχει γνώσεις για το πώς γίνεται η διαχείριση του νερού της 
άρδευσης -μπορεί να έχει γνώσεις για κάτι άλλο- γιατί και γνώση και 
εμπειρογνωμοσύνη, αλλά και ιδιαίτερα πείρα απαιτεί το θέμα αυτό, που ο κλάδος που 
τα συγκέντρωνε αποψιλώθηκε και διαλύθηκε, με αποτέλεσμα να σμπαραλιαστεί και να 
διαλυθεί εντελώς η παρακολούθηση στοιχειωδώς, αν όχι της στρατηγικής, τουλάχιστο 
μιας επιβαλλόμενης παρακολούθησης για το τι γίνεται με το νερό της άρδευσης. 

 Υπολογίζεται, με βάση δημοσιεύματα, ότι η σπατάλη του νερού στην άρδευση 
ισοδυναμεί με το 30% το χρόνο, δηλαδή με 40 εκατομ. τόνους το χρόνο.  Αν 
υπολογίσουμε τα εννιά χρόνια από το 1999 μέχρι το 2008, ενώ συνεχίζει να είναι σε 
εξέλιξη το έτος αυτό, εννέα επί σαράντα, 360 εκατομ. τόνοι νερού χάθηκαν, γιατί η 
πολιτεία ήταν ανίκανη κυριολεκτικά με αρμόδιους φορείς να παρακολουθήσει και να 
ελέγξει και να υλοποιήσει οποιαδήποτε στρατηγική στο θέμα αυτό.   

 Είναι γι’ αυτό το λόγο που θα πρέπει να μιλήσουμε κεντρικά και να μιλήσουμε 
πυρηνικά.  Μπορεί να είναι καλές οι ιστορικές αναφορές για το τι εγίνετο στο 
παρελθόν από τους Κυπρίους προγόνους μας, για να αντιμετωπίσουν τη λειψυδρία, ή 
να είναι σωστό να λέμε ότι οι κυβερνήσεις έκαναν κάποια έργα, για να αντιμετωπίσουν 
ή να αναβαθμίσουν, να αναπτύξουν τη δυνατότητα χρήσεως του νερού, αλλά πώς 
οδηγηθήκαμε σ’ αυτή τη δεινότατη θέση;   

 Έχουμε εισηγήσεις: Το πρώτο που πρέπει να γίνει είναι η επαναφορά και 
επανίδρυση του Κλάδου Χρήσης Ύδατος.  Εάν μιλήσετε με κάποιους από τους 
λειτουργούς του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και του Τμήματος Γεωργίας, θα σας πουν ότι είναι εκ 
των ων ουκ άνευ.  ∆εν είναι δυνατό να μην υπάρχει εμπιστευμένος και εντεταλμένος 
κλάδος για τη στρατηγική διαχείριση του νερού άρδευσης, που είναι το 75%, σχεδόν 
80% των υδάτινων πόρων, και να αφήνεται με τον τρόπο αυτό η διαχείριση να γίνεται 
όπως έχω πει.  Θα πρέπει να εκπαιδευτούν οι γεωπόνοι, τουλάχιστον εφόσον δόθηκε 
στην ιδιωτική πρωτοβουλία.  Αυτό βεβαίως θα πρέπει να αφορά και τους εντίμους 
συναδέλφους της αριστεράς -εδώ θα συνηγορήσω μαζί τους ότι η ιδιωτική 
πρωτοβουλία ή η ιδιωτική πλευρά που παρενέβη ήταν επιπλέον καταστροφική στην 
ακύρωση της οποιασδήποτε στρατηγικής- να φροντίσουν, εφόσον κυβερνούν, να 
εκπαιδευτούν οι γεωπόνοι στη χρήση του νερού της άρδευσης, για να μπορούν να 
πληροφορούν και να εκπαιδεύουν αποτελεσματικά τους αγρότες και το υπόλοιπο 
προσωπικό. 

 Τελειώνω με το εξής:  Έχω μπροστά μου ένα άρθρο από τα πολλά τα οποία 
έχουν δημοσιευτεί αναφορικά με τους τρόπους αντιμετώπισης του προβλήματος.  
Είναι ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2008.  ∆εν έχει σημασία από ποια εφημερίδα.  Είναι 
ένα εμπεριστατωμένο άρθρο από μία ημερήσια εφημερίδα βεβαίως που κυκλοφορεί 
στην Κύπρο.  Ο δημοσιογράφος δούλεψε σκληρά, για να το συντάξει.  Ήταν περίπου 
μιάμιση σελίδα στην εφημερίδα, όταν το πρόβλημα άρχισε να αποκτά εκρηκτικές 
διαστάσεις.  Αφού μελέτησε ο άνθρωπος και πολύ σωστά μίλησε με ανθρώπους που 
κατέχουν το ζήτημα, ακούστε τι πρέπει να γίνει, για να αντιμετωπιστεί το υδατικό 
πρόβλημα:  Επιλογή καλλιεργειών λιγότερο υδροφόρων και ανθεκτικών σε περιόδους 
ξηρασίας, συνέχιση της ενθάρρυνσης για βελτιωμένα συστήματα άρδευσης, έλεγχος 
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του αρδευτικού νερού στους παράκτιους υδροφορείς στους οποίους έχει εντοπιστεί 
διείσδυση θαλασσίου νερού ή σε άλλους υπογείους αλατούχους σχηματισμούς, 
προστασία και αναπλήρωση των υπογείων νερών, έλεγχος της υπεράντλησης 
υπογείων υδάτων, δημιουργία υδατικής συνείδησης, επαναχρησιμοποίηση του 
ανακυκλωμένου νερού, καθιέρωση ισχυρών κινήτρων, ενθάρρυνση χρήσης 
βελτιωμένων συστημάτων άρδευσης, κίνητρα για επαναχρησιμοποίηση του γκρίζου 
νερού, περιορισμός νερών υδροφόρων αναπτύξεων σε περιοχές με ανεπάρκεια νερού, 
μεγαλύτερη ενημέρωση του κοινού για τους κινδύνους της απερήμωσης.   

 Όλα αυτά πού ανήκουν;  Ποιος είναι ο αρμόδιος σ’ αυτή την πολιτεία, για να τα 
παρακολουθήσει;  Γενικά και απρόσωπα το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος ή ειδικότερα το Τμήμα Γεωργίας ή το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων;  Αν 
εξετάσετε τι αρμοδιότητες έχει το κάθε τμήμα σε σχέση με τα ζητήματα αυτά, δε θα 
βρείτε αρμοδιότητα συγκεκριμένη που να αφορά τη δυνατότητα αποτελεσματικής 
διαχείρισης, και μάλιστα στρατηγικά, του νερού άρδευσης -όπως πολύ σωστά έχει 
επισημάνει ο δημοσιογράφος εδώ ότι είναι το 75% της υδάτινης ποσότητας που 
χρησιμοποιείται- από κανένα αρμόδιο.  Άρα, τι παραπονιόμαστε;  Η πολιτεία δεν έχει 
αρμοδίους, για να παρακολουθήσουν, να ελέγξουν και να δώσουν κατεύθυνση για την 
οποιαδήποτε στρατηγική.   

 Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι θα 
πρέπει να βάλουμε το χέρι επί τον τύπον των ήλων.  ∆εν είναι μόνο τα γήπεδα γκολφ.  
∆εν είναι μόνο οι παράνομες διατρήσεις.  ∆εν είναι μόνο το να εκλιπαρούμε με την 
Επίτροπό μας, την κ. Βασιλείου, και πάλι στην Ευρωπαϊκή Ένωση για δεύτερη φορά 
να τύχουμε εξαίρεσης και βοήθειας.  Ήδη έγινε μία φορά και η κ. Βασιλείου πολύ ορθά 
είπε:  «Ξέρετε, είναι εξαιρετικά δύσκολο».  Όταν θα πάμε για δεύτερη φορά στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση -καταλαβαίνετε ότι μόνο δεκαπέντε φορές έγινε τούτο το πράγμα 
για δεκαπέντε χώρες και, αν πάμε εμείς ξανά για δεύτερη φορά, θα είμαστε η 
μοναδική χώρα που θα απευθύνεται εκ δευτέρου -θα έχουμε σκληρότερη απάντηση.  
Θα πρέπει πρώτα και πάνω απ’ όλα να δούμε αν έχουμε αρμόδιους φορείς, αρμόδια 
όργανα, αν το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κάνει καλά τη 
δουλειά του, αλλά και στο τέλος τέλος γιατί αυτός ο Κλάδος Χρήσης Ύδατος, που 
αφορά το 75% των υδατίνων πόρων, διαλύθηκε κάτω από αυτές τις καταστρεπτικές 
συνθήκες και συνέπειες.  Να ένα καλό θέμα που ίσως θα πρέπει να συζητήσει η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη. 

 Έχετε το υπόλοιπο του χρόνου. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 ∆ηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆έκα λεπτά. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 
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 Θα αποφύγω επομένως να επαναλάβω οτιδήποτε έχει ειπωθεί, για σκοπούς 
εξοικονόμησης χρόνου. 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός υποστηρίζει και θα έλεγα πρωτοστατεί, ώστε να 
υπερασπιστούμε την εφαρμογή της ευρωπαϊκής Οδηγίας Πλαίσιο περί υδάτων 
2000/60, να πούμε ότι η συγκεκριμένη αυτή Οδηγία πρέπει να εφαρμοστεί.  Όμως θα 
πρέπει να τονιστεί ότι σε καμία περίπτωση δεν καλύπτει το υδατικό αδιέξοδο που 
αντιμετωπίζει η Κύπρος.  Με τα σημερινά δεδομένα είμαστε της άποψης ότι θα πρέπει 
να πραγματοποιηθεί άμεσα η αναθεώρηση της υδατικής πολιτικής της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας πάνω στη βάση κάλυψης των συνολικών αναγκών της νήσου, ώστε η 
Κύπρος να μπορέσει να διατηρήσει τόσο το ωραίο περιβάλλον, με τους υγροτόπους 
και με τους βιοτόπους, όσο και όλους τους παραγωγικούς τομείς της οικονομίας της, 
ως επίσης και τον τουριστικό τομέα.   

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα πρέπει να αναλάβει την ευθύνη τόσο του 
επιστημονικού όσο και του τεχνικού ελέγχου και είμαστε υπέρ της ίδρυσης κεντρικού 
φορέα υδάτων, αφού το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα πρέπει να εδραιωθεί θεσμικά 
ακόμη περισσότερο για την αναθεώρηση της σημερινής υδατικής πολιτικής με κύριο 
στόχο τη βέλτιστη διαχείριση των υδάτινων πόρων.  Σειρά από μέτρα θα πρέπει να 
χαρακτηρίζουν μία βέλτιστη πολιτική διαχείριση των υδάτινών μας πόρων .  
Ενδιάμεσες αξιολογήσεις ωστόσο της υδατικής πολιτικής θα πρέπει και είναι 
απαραίτητο να γίνονται στο πλαίσιο της νέας ευθύνης του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων.   

 Εισηγούμαστε όπως άμεσα η κυβέρνηση ετοιμάσει ολοκληρωμένη μελέτη για 
την εκτίμηση των επιπτώσεων στο περιβάλλον από την έλλειψη νερού· αυτή η μελέτη 
δεν έχει γίνει μέχρι στιγμής.  Το κράτος θα έπρεπε να είχε ήδη στα χέρια του την 
έρευνα της αξιολόγησης της επίτευξης των στόχων του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης, 
κυρίως σε συνάρτηση με τους περιβαλλοντικούς στόχους.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Λόγοι ευθύνης έναντι των πολιτών αυτού του τόπου επιβάλλουν την πλήρη 
διερεύνηση και διαπίστωση των λόγων για τους οποίους δεν υλοποιήθηκαν οι 
αποφάσεις για λήψη μέτρων επίλυσης του υδατικού προβλήματος στην Κύπρο.  Θα 
ανέμενε κάποιος από αυτή την κυβέρνηση, αφού εξετάσει, να μας πει ποιοι 
ευθύνονται.  Αν μάλιστα εγείρεται θέμα οποιωνδήποτε ευθυνών, θα ανέμενα από το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να αναζητήσει ευθύνες από εκείνους που είχαν 
την ευθύνη να εξασφαλίσουν στο λαό το πιο σημαντικό και πολύτιμο αγαθό.   

 Είναι καιρός, πιστεύω, να σταματήσουμε αυτές τις καταστάσεις.  ∆εν μπορούν 
κάποιοι υπεύθυνοι να συμπεριφέρονται μ’ αυτό τον τρόπο.  Πρέπει ο καθένας μας να 
αναλαμβάνει τις ευθύνες του, να είναι υπεύθυνος για τις πράξεις του και κυρίως, πάνω 
απ’ όλα, για τις δικές του παραλείψεις.  Κάποιοι έχουν θέσει σε κίνδυνο τη δημόσια 
ασφάλεια του κράτους και της δικής μας κοινωνίας, πρόσθετα από το ότι κάποιοι 
έχουν οδηγήσει τον τόπο σε οικονομική εξόντωση του γεωργικού τομέα και θέτουν σε 
άμεσο κίνδυνο τον τουριστικό μας τομέα, το ότι κάποιοι, η Κυπριακή ∆ημοκρατία πετά 
υπό μορφή εφάπαξ ποσό ύψους £40 εκατομ. για τη μεταφορά νερού ως ύστατο, 
πρόχειρο και αντιπεριβαλλοντικό μέτρο μίας μόνο χρήσης, παρακαλώ!  Ποιος θα 
πληρώσει αυτά τα £40 εκατομ.;  Ποιος πολίτης θα πληρώσει;  Οι πολίτες μήπως ή το 
κράτος;  Και ποιοι πολίτες θα πληρώσουν;  Κάποιοι, επαναλαμβάνω, θα πρέπει να 
αναλάβουν την ευθύνη αυτής της ντροπής και του αποτελέσματος.  Μας έχουν φέρει 
στο σημείο όπου υπάρχει ο τεράστιος κίνδυνος να βρεθούμε μπροστά στην ανάγκη 
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επιβίωσης, ως λαός και κοινωνία, σε έναν υπαρξιακό κίνδυνο.  Μην επαναλάβει κανείς 
το παλαιό επιχείρημα ότι ήταν ισοπεδωτική αντιπολίτευση οι δικές μας 
προειδοποιήσεις, όταν πριν από αρκετά χρόνια φωνάζαμε για την πορεία και κάναμε 
τις προειδοποιήσεις.  Τότε η απάντηση ήταν ότι προβαίναμε ή κάναμε ισοπεδωτική 
κριτική! 

 Στην περίπτωση όπου και του χρόνου συνεχιστεί, κυρίες και κύριοι, η ανομβρία 
και η μη ικανοποίηση υδατικών αναγκών από τις καιρικές συνθήκες, θα έχουμε πολύ 
μεγαλύτερο κίνδυνο.  Τότε λοιπόν ενδέχεται να βρεθούμε σε υπαρξιακή ανάγκη και 
ένα πολύ μεγάλο δίλημμα.  Η Τουρκία τρίβει τα χέρια να μας εκμεταλλευτεί, 
προσφέροντας ύδωρ έναντι γης και δημιουργώντας έναν ακόμα ομφάλιο λώρο 
αντίστοιχο του τουρκικού στρατού κατοχής, χωρίς πιο πριν να λυθεί μάλιστα το 
κυπριακό πρόβλημα.  Υπάρχουν συγκεκριμένες πληροφορίες ότι η δική μας πλευρά 
βολιδοσκοπείται για το ενδεχόμενο να γίνει αποδεκτή η προσφορά της Τουρκίας για 
παραχώρηση νερού.  Πέραν της δυνατότητας μεταφοράς που προσφέρει η Τουρκία, ο 
μεγάλος κίνδυνος είναι η μεταφορά νερού μέσω τριών υποθαλάσσιων αγωγών 
διαμέτρου ενάμισι μέτρου έκαστος.  Το project έχει ξεκινήσει.  Εταιρεία αγγλική έχει 
αναλάβει και η τεχνογνωσία είναι ισραηλινής προέλευσης.   

 Κυρίες και κύριοι,  

 Θα πρέπει να εκτιμήσουμε και να μελετήσουμε τις πραγματικές επιπτώσεις που 
έχει ή που μπορεί να προκαλέσει στον πληθωρισμό η έλλειψη νερού.  Μελέτησα, θα 
έλεγα με ιδιαίτερη προσοχή, το θέμα της επίδρασης των περικοπών νερού στις τιμές 
και τον πληθωρισμό.  Καταλήγω σε δύο συμπεράσματα: Πρώτον, οι περικοπές 
επηρεάζουν πολύ λίγο τον πληθωρισμό· μιλώ για το νερό μόνο.  ∆εύτερον, όμως ο 
πληθωρισμός θα αυξηθεί ανησυχητικά μέσα από τα προϊόντα που είναι ιδιαίτερα 
εξαρτώμενα από την έλλειψη νερού και θα οδηγηθούμε σε αυξήσεις λόγω μειωμένης 
παραγωγής και προσφοράς προϊόντων. 

 Η βαρύτητα του νερού στο δείκτη τιμών του καταναλωτή είναι μόλις 54 μονάδες 
στις 10 000, ενώ το εμφιαλωμένο είναι μόνο 14 μονάδες.  Επίσης, να αναφέρω ότι, 
ακόμα και στην περίπτωση όπου υπάρχει αύξηση της τιμής του νερού κατά 5%, ο 
πληθωρισμός θα επηρεαστεί μόνο κατά 0,03% και, εάν η αύξηση του νερού είναι 10%, 
τότε ο πληθωρισμός θα ανέλθει -και πάλι επαναλαμβάνω- μόνο στο ύψος του 0,07%.  
Στην περίπτωση όπου η αύξηση ανέλθει στο 30%, τότε ο πληθωρισμός -και πάλι 
επαναλαμβάνω- θα επηρεαστεί κατά πολύ λίγο, 0,21%. 

 Από τη μία οι καταναλωτές αναγκάζονται να εξοικονομήσουν νερό και ως 
αποτέλεσμα πληρώνουν λιγότερο.  Επιπρόσθετα, επειδή το σύστημα τιμολόγησης 
είναι κλιμακωτό προς τα πάνω, οι καταναλωτές θα χρεώνονται με χαμηλότερη οριακή 
χρέωση.  Αυτό θα μπορείτε να το δείτε στο λογαριασμό του νερού.  Από την άλλη 
όμως παρατηρείται αύξηση στην τιμή του νερού από ιδιώτες που κουβαλούν νερό με 
βυτιοφόρα, με αποτέλεσμα τα νοικοκυριά και οι επιχειρήσεις να αγοράζουν νερό σε 
αυξημένες τιμές.  Οι επιχειρήσεις είναι βέβαιο ότι θα μετακυλήσουν το κόστος στους 
καταναλωτές.  Αν οι περικοπές νερού συνεχιστούν επ’ αόριστον, τα νοικοκυριά και οι 
επιχειρήσεις θα αναγκαστούν να βρουν άλλους επιπρόσθετους τρόπους υδροδότησης 
με επιπρόσθετα έξοδα, όπως παραδείγματος χάριν δεύτερο ντεπόζιτο, αγορές 
επιπρόσθετων ποσοτήτων νερού, διατρήσεις και σωρεία από άλλες υποχρεώσεις ή 
βάσανα που θα υφίστανται οι Κύπριοι πολίτες.  ∆εν αναφέρομαι στην ποιότητα του 
πόσιμου νερού και στις συνέπειες που ενδεχομένως να έχει στην υγεία του πολίτη.   

 Ένα συμπέρασμα που βγαίνει από αυτή τη μελέτη μου είναι ότι το νερό, ως 
μερίδιο του πληθωρισμού, είναι ένα ουσιαστικά ελεύθερο αγαθό και εδώ πέρα τίθεται 
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θέμα ευθύνης και της δικιάς μας της Βουλής.  ∆ηλαδή, όσο και να καταναλώσει κανείς, 
μικρή θα είναι η επίδραση στην αύξηση του πληθωρισμού.  Αντίθετα όμως, θέλω να 
τονίσω τη σημασία που έχουν τα εξαρτώμενα από την έλλειψη νερού προϊόντα στον 
πληθωρισμό.  Εδώ παρατηρούμε μία ανησυχητική τάση και απευχόμαστε πραγματικά 
να συμβεί.  Στην περίπτωση όπου η τιμή των εξαρτώμενων από το νερό προϊόντων 
αυξηθεί κατά μόνο 5%, τότε ο πληθωρισμός θα αυξηθεί, ως συνέπεια της έλλειψης 
νερού, κατά 0,51%.  Στην περίπτωση ωστόσο αύξησης των τιμών κατά 20%, τότε θα 
υπάρξει αύξηση πληθωρισμού κατά 2%, εξέλιξη πολύ ανησυχητική για την οικονομία 
μας και το βαλάντιο του Κύπριου πολίτη. 

 Η τιμή του νερού για γεωργικούς σκοπούς έχει σταδιακά αυξηθεί στα επίπεδα 
του κόστους, δηλαδή στα 11 σεντ, όπως αυτό έχει υπολογιστεί από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή· δηλαδή υπήρχε προσαρμογή.  Ωστόσο όμως, θεωρώ ως μεγάλη 
πρόκληση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου υπ’ αριθμόν 59.156, στις 17 
∆εκεμβρίου 2003, να παραχωρήσει σε γήπεδα γκολφ νερό στην τιμή των 4,5 σεντ με 
αιτιολογικό την άντληση από υδροφορέα που εμπλουτίζεται από ανακυκλωμένο νερό.   

 Κυρίες και κύριοι,  

 Ακούμε για την καταστροφή στο γεωργικό τομέα.  Ας επιχειρήσουμε λίγο να την 
ποσομετρήσουμε.  Η εθνική οικονομία έχει πληγεί τόσο ανεπανόρθωτα από την 
έλλειψη, επαναλαμβάνω, του νερού.  Κυρίως η γεωργία και η κτηνοτροφία έχουν 
επηρεαστεί εξοντωτικά και δεν είναι αυτό υπερβολή· ειπώθηκε απ’ όλους σχεδόν τους 
προλαλήσαντες.  Η μειωμένη παραγωγή κατά τα έτη 2007 και 2008 θα οδηγήσει σε 
απώλεια εισοδημάτων, καθώς επίσης και σε απώλεια αγορών.  Η ντόπια κυπριακή 
αγορά έχει πλέον φλομώσει με εισαγόμενα προϊόντα τα οποία παρουσιάζουν μία 
σημαντική αύξηση της τιμής.  Παράλληλα, τα κυπριακά προϊόντα έχουν απολέσει τις 
αγορές του εξωτερικού, όπου παραδοσιακά τοποθετούνταν.  Το μέγεθος της 
καταστροφής από την έλλειψη του νερού για το 2008 ανέρχεται κατά κλάδο στα 
εποχιακά στα £27 εκατομ., στις δενδρώδεις καλλιέργειες στα £41 εκατομ., στα 
αμπέλια στα £8,3 εκατομ., με αποκορύφωμα τις συνέπειες στην κτηνοτροφία μας. 
Λόγω της αύξησης των τιμών των σιτηρών, καθώς επίσης των χονδροειδών τροφών, 
εξαιτίας της αποφυγής βόσκησης, έχουμε εδώ πέρα μία αύξηση της τάξης των £30 
εκατομ.  

 Σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Ένωση, η ξηρασία σε μία χώρα θεωρείται 
καταστροφή και οι χώρες που πλήττονται απ’ αυτή δικαιούνται αποζημιώσεις, 
νοουμένου ότι εφαρμόζεται το άρθρο 9 της Οδηγίας.  Η υδατική κατάσταση στην 
Κύπρο σε σχέση με άλλα ευρωπαϊκά κράτη είναι ιδιαίτερα ανησυχητική.  Ειπώθηκε 
προηγουμένως από συνάδελφο ότι υπάρχει εξελικτική έλλειψη νερού κι αυτό θα 
πρέπει να το έχουμε κατά νουν στους ευρύτερους σχεδιασμούς και της οικονομίας, 
αλλά και της πορείας του τόπου.  Η Κύπρος και η Μάλτα χαρακτηρίζονται από 
λειψυδρία και δεν αντιμετωπίζουν απλά παροδικές ανομβρίες.  Ωστόσο, να τονίσουμε 
τη στρατηγική της Μάλτας η οποία έχει επιλύσει το πρόβλημά της μέσα από τις 
μονάδες αφαλάτωσης.   

 Ποια είναι η πρότασή μας;  Η πρόταση η δική μας στηρίζεται σε τέσσερις 
βασικούς, ξεκάθαρους και κρυστάλλινους άξονες:   

 Πρώτος είναι η εξοικονόμηση και η διαμόρφωση κουλτούρας κατανάλωσης.  
Και επαναλαμβάνω εδώ πέρα εξοικονομούμε ποσότητες νερού, παρά να τρέχουμε εκ 
των υστέρων να τις παραγάγουμε ή να τις δημιουργήσουμε ή να περιμένουμε από το 
Θεό να μας τις στείλει ως θείο δώρο.  Σε σχέση με την εξοικονόμηση του νερού 
νομίζω ειπώθηκαν αρκετά από αρκετούς συναδέλφους και δε χρειάζεται να κάνω 
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οποιαδήποτε επανάληψη.  Ωστόσο, θέλω να υπογραμμίσω κάτι: Σε απόλυτη 
συνάρτηση υπάρχει και η ανάγκη για εξοικονόμηση ενέργειας και πρέπει να δοθεί 
ιδιαίτερη έμφαση.  Και στον τομέα αυτό, που σχετίζεται τουλάχιστο με το θέμα των 
αφαλατώσεων, θα αντιμετωπίσουμε ακριβώς το ίδιο πρόβλημα, θα βρεθούμε στο ίδιο 
αδιέξοδο όπως και στο θέμα του νερού.   

 Ο δεύτερος άξονας της δικής μας πολιτικής είναι οι διαρροές και έχουμε θέσει 
ένα στόχο ο οποίος δεν μπορεί να ξεπερνά το 5% σε απόλυτους αριθμούς ως προς 
τις διαρροές.  Έλεγχος και διαπίστωση απωλειών ποσοτήτων νερού στα δίκτυα 
μεταφοράς ή στα αποχετευτικά συστήματα, συστήματα ύδρευσης και άρδευσης με 
κύριο στόχο τη βελτίωση των δικτύων, με φιλόδοξο στόχο, επαναλαμβάνω, τον 
περιορισμό κάτω του 5% των απωλειών.  Και εδώ πέρα υπήρχε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, ευθύνη για τα τόσα χρόνια που γνωρίζαμε όλοι το πρόβλημα και 
επιτρέπαμε σε κοινοτικά συμβούλια ή δήμους να έχουν απώλειες της τάξης του 49%.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πλησιάζετε, κύριε Χατζηγιάννη; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Πλησιάζω, νομίζω. 

 Ο τρίτος άξονας είναι οι αφαλατώσεις, κυρίες και κύριοι.  Κάποιοι επιχείρησαν 
να βασίσουν την πολιτική της αντίδρασής τους έναντι των αφαλατώσεων σε 
παραπλανήσεις, θα έλεγα, θέτοντας μάλιστα το εξής δίλημμα: «Ξέρετε, όταν 
χρησιμοποιούμε αφαλατώσεις, θα οδηγηθούμε σε αυξημένες ανάγκες ενέργειας, κατ’ 
επέκταση σε αυξημένους ρύπους και θα έχουμε άλλο δίλημμα».  Αυτό είναι η μισή 
αλήθεια.  Η αλήθεια είναι μία, ότι υπήρχε προκατάληψη, υπήρχε πολιτική 
δραστηριότητα κατά των αφαλατώσεων και δημιουργήσαμε προκατάληψη, χωρίς να 
έχουμε το πολιτικό θάρρος και σθένος να πάρουμε τις ευθύνες μας και να αλλάξουμε 
αμέσως τη δική μας την πολιτική,  να την προσαρμόσουμε στις ανάγκες.   

Κάποιοι δυστυχώς…  Μπορώ να πω και η σημερινή νέα κυβέρνηση 
εξακολουθεί να διατηρεί αυτές τις επιφυλάξεις και να μην προχωρεί στη δημιουργία 
και σύσταση τόσων μονάδων αφαλάτωσης όσων είναι χρήσιμες, προκειμένου η 
Κύπρος να καταστεί απόλυτα αυτάρκης όχι μόνο για σκοπούς άρδευσης, αλλά και για 
σκοπούς ύδρευσης.  Παρέδωσαν το 2003 μονάδες αφαλάτωσης, και αυτήν της 
∆εκέλειας και αυτήν της Λάρνακας, η οποία είχε παραγωγή 16 εκατομ. τόνων, σε τιμή 
μάλιστα €0,68, και έγινε η ανακαίνιση της ∆εκέλειας στο σύστημα 
αυτοχρηματοδότησης το 2007.  ∆ηλαδή το 1997 είχαμε μονάδα αφαλάτωσης, το 2001 
μονάδα αφαλάτωσης και το 2007 μονάδα αφαλάτωσης μετά από προβληματισμό και 
διαπίστωση της ανάγκης, επειδή κάποιοι είχαν επιφύλαξη.  Γιατί σκέφτηκαν αργά το 
2007;  Γιατί ενθυμήθηκαν τόσο αργά να επανέλθουν πίσω στις μονάδες αφαλάτωσης;  
Σήμερα οι αρδευτικές ανάγκες της Λευκωσίας, Λάρνακας και Αμμοχώστου είναι 44 
εκατομ…. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, παρακαλώ, τελειώνετε! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.  
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 Οι μονάδες αφαλάτωσης ικανοποιούν ουσιαστικά κατά 75% τις ανάγκες σε 
πόσιμο νερό.  Ως εκ τούτου και από την άποψη αυτή παρατηρούμε να υπάρχει μία 
απόλυτη δικαιολογία γιατί πρέπει να οδηγηθούμε εκεί.   

 Επιτρέψτε μου τελειώνοντας να κλείσω, λέγοντας ότι το σύνολο της ηλεκτρικής 
ενέργειας που χρησιμοποιείται απ’ όλες τις μονάδες αφαλάτωσης στην Κύπρο δεν 
ξεπερνά το 3,45%.  Αυτό το 3,45% με μία πολύ μικρή προσπάθεια μπορούμε να το 
εξοικονομήσουμε από τη γενική κατανάλωση, ώστε να επιλύσουμε το ζωτικής για μας 
σημασίας θέμα του υδατικού προβλήματος.   

 Είναι επίσης -και κλείνω… 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Έχει είκοσι λεπτά που μιλάς! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κλείνω, συνάδελφε, μην ανησυχείς! 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 ∆εν ανησυχώ! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Να χαιρετίσω τις ημιτελείς έστω αποφάσεις που έχετε πάρει σε σχέση με τις 
αφαλατώσεις κατόπιν νέων προβληματισμών σας, προχωρώντας, έστω και τώρα, να 
επεκτείνετε τη μονάδα της ∆εκέλειας, να επεκτείνετε τη μονάδα της Λάρνακας, να 
κάνετε την κινητή μονάδα στη Μονή, να δημιουργήσετε μία νέα μόνιμη μονάδα στη 
Λεμεσό, μία κινητή μονάδα στην Πάφο και να προγραμματίζετε, με το ενδεχόμενο 
πενταετίας, μία νέα μονάδα στην Πάφο.   

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ο δρόμος είναι μονόδρομος.  Οδηγούμαστε προς τις αφαλατώσεις, αρκεί 
ωστόσο να μη χάσουμε άλλο χρόνο, προκειμένου η Κύπρος να στερηθεί ή να πληγεί 
θανάσιμα η οικονομία της και η κοινωνία της. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ. Γιαννάκης Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

(Αστειευόμενος) 

 Λοιπόν, συνάδελφοι, έχω πενήντα έξι λεπτά στη διάθεσή μου.  Θα ζητήσω την 
επιείκειά σας, για να μιλήσω ακόμα μισή ώρα! 

 Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος, χωρίς όμως να παραλείψω κάποια 
πράγματα που πρέπει να ειπωθούν.   

 Έχω αποφασίσει, συζητώντας με τον εαυτό μου και ετοιμαζόμενος για τη 
συζήτηση, να μην είμαι αντιπαραθετικός ούτε εριστικός για το τι έγινε ή δεν έγινε, 
όμως, επειδή έχει ασκηθεί κριτική, είμαι υπόχρεος κάποια πράγματα να τα απαντήσω 
σε ήπιο τόνο. 
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 Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να πούμε ότι αυτή η κυβέρνηση έχει κληρονομήσει μια 
δεδομένη κατάσταση, την οποία γνωρίζουμε όλοι.  Ήμασταν περίπου μπροστά στην 
κρίση, όταν εξελέγη αυτή η κυβέρνηση.  Και το δίλημμα στο οποίο έπρεπε να 
απαντήσει ήταν το εξής:  Θα πάρουμε, υπό το καθεστώς της κρίσης, αποφάσεις οι 
οποίες θα λειτουργήσουν μακροπρόθεσμα ή θα πάρουμε μέτρα, για να 
αντιμετωπίσουμε τις συνθήκες της κρίσης και ψύχραιμα αλλά άμεσα να 
αποφασίσουμε μια ολοκληρωμένη και μακρόπνοη πολιτική, η οποία να αντιμετωπίζει 
το θέμα του υδατικού;  Και αυτή η κυβέρνηση έχει αποφασίσει το δεύτερο.  Ότι, υπό 
συνθήκες κρίσης, παίρνουμε τα αναγκαία μέτρα, για να διασφαλίσουμε το νερό για 
τους πολίτες, όμως η μακρόπνοη πολιτική, η πολιτική που θα λειτουργήσει και θα 
απεξαρτήσει την Κύπρο από τις καιρικές συνθήκες θα πρέπει να γίνει σύντομα μεν, με 
άνεση όμως, ώστε οι λύσεις οι οποίες θα επιλεγούν να είναι και ολοκληρωμένες και 
ολόπλευρες και οικονομικές.  Γιατί η παραγωγή νερού από αφαλατώσεις είναι 
αναγκαία. Μπορεί να γίνει με ένα κόστος των 80 σεντ της λίρας, όπως μας πρότεινε η 
κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού πριν από δέκα χρόνια, ή μπορεί να γίνει με 
ένα πολύ μικρότερο κόστος χρησιμοποιώντας την αιολική ενέργεια, την ηλιακή 
ενέργεια, με τρόπο που να είναι και φιλική προς το περιβάλλον η όλη διαδικασία της 
παραγωγής νερού, αλλά και οικονομική για την τσέπη των πολιτών και του κράτους. 

 Είναι γεγονός ότι η Κύπρος και η Μάλτα είναι οι φτωχότερες στην Ευρώπη 
όσον αφορά το νερό, όμως δεν είναι κάτι το καινούριο.  Έτσι ήταν πάντα λόγω της 
γεωγραφικής τοποθέτησης και του κλίματος αυτών των χωρών.  Ούτε είναι πολύ 
εύκολο να πούμε ότι θα θέσουμε στόχο, η Κύπρος ή η Μάλτα, να ξεπεράσουμε σε 
νερά τη Γερμανία ή οποιαδήποτε άλλη βόρεια χώρα. Γι’  αυτό το λόγο, επιδιώκοντας 
την αποτελεσματική λύση του προβλήματος, δεν πρέπει να χάνουμε τον μπούσουλα.  

Επίσης, θα έλεγα ότι έχει γίνει μεγάλη συζήτηση κατά πόσο πλήττεται ή δεν 
πλήττεται η τουριστική βιομηχανία.  ∆εν έχει πληγεί, συνάδελφοι, από την έλλειψη 
νερού.  Έχουν αποφασιστεί κι έχουν ληφθεί μέτρα και δε θα πληγεί με κανένα τρόπο η 
τουριστική βιομηχανία.  Αντίθετα, πλήττεται από την κινδυνολογία και τις πολλές 
συζητήσεις οι οποίες εν πολλοίς είναι άσκοπες, εφόσον ξεκαθάρισε ότι θα δοθεί στις 
βιομηχανίες αυτές όσο νερό χρειάζονται.  Όμως, οι συζητήσεις μεταφέρονται και 
δημιουργούν προβληματισμό στους τουρίστες που ετοιμάζονται να ταξιδέψουν στην 
Κύπρο, κατά πόσο πρέπει να πάνε σε μια χώρα που οι ίδιοι οι κάτοικοι λένε ότι δε θα 
έχουν νερό να κάνουν μπάνιο!  Είναι γεγονός όμως ότι η γεωργία έχει δεχθεί καίριο 
πλήγμα και θα ασχοληθώ στη συνέχεια με τα θέματα της γεωργίας.   

Επίσης, για την κριτική που γίνεται εύκολα για την απόφαση αυτής της 
κυβέρνησης να φέρει νερό από την Ελλάδα, διερωτόμαστε, συνάδελφοι, τι προτείνετε.  
Έπρεπε να μη φέρουμε νερό από την Ελλάδα;  Βλέπετε άλλο τρόπο να παραγάγουμε 
οκτώ εκατομμύρια τόνους νερό και να μη ρισκάρουμε ότι θα έρθει μια στιγμή που θα 
πούμε στις πόλεις και στα χωριά «λυπούμαστε, δεν υπάρχει άλλο νερό»;  Νομίζω ότι 
υπό τις περιστάσεις ήταν μια πολύ σωστή κίνηση της κυβέρνησης, για να 
αντιμετωπίσουμε την κατάσταση.   

Κι αν η προσπάθεια μεταφοράς νερού από το Λίβανο έχει αποτύχει, όχι για 
λόγους που αφορούν την κυπριακή κυβέρνηση αλλά με μια απόφαση του Λιβάνου η 
οποία είχε ουσιαστικά τροχιοδρομηθεί λόγω εσωτερικών αντιδράσεων, δε νομίζω ότι 
είναι κάτι το οποίο πρέπει να το χρησιμοποιούμε ως κάτι που είναι ενάντια σε αυτή 
την κυβέρνηση.  Σωστά η κυβέρνηση είχε προσανατολιστεί σε μια γειτονική χώρα, με 
το μικρότερο δυνατό κόστος, για να φέρει νερό.  Αν δεν ευδοκίμησε αυτή η 
προσπάθεια, δεν είναι κάτι το θετικό, αλλά, εν πάση περιπτώσει, δεν είναι μια 
αποτυχία η οποία οφείλεται σε κακούς χειρισμούς της κυβέρνησης. Γι’  αυτό, φίλοι, 
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νομίζω ότι, αντιμετωπίζοντας μια δύσκολη κατάσταση, πρέπει να είμαστε προσεκτικοί 
στην κριτική, η οποία πρέπει να είναι εποικοδομητική.  

Τέλος, θέλω να συμφωνήσω με την κριτική που έχει ασκήσει ο συνάδελφος 
Ρίκκος Ερωτοκρίτου για τη σημασία που είχε η κατάργηση του συγκεκριμένου 
τμήματος από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, η οποία 
απόφαση είχε τις δικές της συνέπειες και για τη γεωργία και για το υδατικό ισοζύγιο 
στην Κύπρο και για την προσπάθεια εξοικονόμησης νερού.  Έχει δυναμιτίσει τη 
γενικότερη προσπάθεια σε σχέση με τη σωστή διαχείριση των υδάτινων πόρων στην 
Κύπρο.  Ο συνάδελφος Ρίκκος Ερωτοκρίτου πρέπει να πούμε ότι πολύ τεκμηριωμένα, 
πολύ σωστά και κατά ένα τρόπο ολοκληρωμένο έχει παρουσιάσει το τι έγινε. 

Αγαπητοί φίλοι, 

Τα τελευταία χρόνια, τόσο στην Κύπρο όσο και διεθνώς, η συζήτηση για το 
νερό έχει καταλάβει και καταλαμβάνει συνεχώς πιο εξέχουσα θέση στα θέματα 
πολιτικής και οικονομίας.  Το νερό, ως αγαθό απόλυτα απαραίτητο, αλλά και 
προϋπόθεση για τη συνέχιση της ζωής, λιγοστεύει επικίνδυνα σε μεγάλες περιοχές 
του πλανήτη και μοιραία γίνεται αντικείμενο πολιτικών αντιπαραθέσεων, αλλά και 
μέσο προώθησης πολιτικών από συγκεκριμένα κράτη.  Μια τέτοια προσπάθεια 
προώθησης πολιτικών βλέπουμε στην περίπτωση της Τουρκίας.  Όμως, αγαπητέ 
συνάδελφε Κυριάκο, η κυβέρνηση έχει απορρίψει από την πρώτη στιγμή αυτές τις 
φήμες που άρχισαν να δημοσιεύονται σε κάποιες εφημερίδες.  ∆ε θεωρώ σωστό 
λοιπόν ότι στη βάση κάποιων σεναρίων, τα οποία απέρριψε αμέσως η κυβέρνηση, 
πρέπει να κτίζουμε μια κινδυνολογία ή μια πολιτική πανικού  του τύπου «αμάν, θα μας 
δώσουν νερό, για να τους δώσουμε γη».   ∆εν υπάρχει τέτοιο πράγμα.  Γι’  αυτό το 
λόγο αυτή η κυβέρνηση θα απεξαρτήσει την Κύπρο από τις καιρικές συνθήκες, θα 
παράξει νερό μέσα από μια ολοκληρωμένη πολιτική, χωρίς να μπούμε ούτε σε 
εξάρτηση από την Τουρκία ούτε σε εξάρτηση από οποιονδήποτε άλλο γι’  αυτό το 
στρατηγικό αγαθό που ονομάζεται “νερό”. 

Οι ειδήσεις, αγαπητοί φίλοι, ότι σε άλλες ηπείρους χιλιάδες άτομα πεθαίνουν 
καθημερινά, γιατί δεν έχουν ένα ποτήρι καθαρό νερό να πιουν, δεν είναι κάτι το νέο.  
Ένας που βλέπει προσεκτικά την τηλεόραση και τις ειδήσεις διαπιστώνει ότι κάθε 
μέρα παιδιά πεθαίνουν, άνθρωποι λιώνουν από τις αρρώστιες, από τα μολυσμένα 
νερά και γιατί δεν έχουν ένα ποτήρι νερό καθαρό.  Είναι λοιπόν ένα πρόβλημα που 
είναι οξυμμένο και το οποίο εμφανίζεται μπροστά μας. 

Η νέα κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια από τις πρώτες μέρες που ανέλαβε 
την εξουσία βρέθηκε αντιμέτωπη με το πρόβλημα αυτό.  Με μια σειρά μέτρων που 
έχουν αποφασιστεί, όπως περικοπές, εισαγωγή οκτώ εκατομμυρίων τόνων νερού από 
την Ελλάδα κ.λπ. -δε θα επαναλάβω τα μέτρα- διαφαίνεται η αντιμετώπιση της κρίσης 
στους επόμενους μήνες, με το θέμα όμως ανοικτό, για να αντιμετωπίσουμε μέσα από 
μια ολοκληρωμένη πολιτική συνολικά τα θέματα που αφορούν την υδατική πολιτική. 

Λύσεις όπως οι περικοπές είναι σίγουρα επώδυνες για τους πολίτες και 
αντιλαϊκές.  Στις συνθήκες όμως που λήφθηκε η συγκεκριμένη απόφαση, το ζήτημα 
δεν ήταν αν έπρεπε ή δεν έπρεπε να τη λάβουμε.  Το ζήτημα ήταν κατά πόσο θα 
παίρναμε αυτή την επώδυνη απόφαση, για να μπορούμε να είμαστε σίγουροι ότι και 
τους επόμενους μήνες, έστω και με περικοπές, θα μπορούσαμε να προσφέρουμε 
νερό στον κόσμο ή κατά πόσο θα το παίζαμε χουβαρντάδες, δε θα κάναμε περικοπές 
και θα ερχόμασταν σε μια στιγμή και θα λέγαμε «δυστυχώς, επτωχεύσαμεν»!   Νομίζω 
ότι η δεύτερη επιλογή ήταν απαράδεκτη να περάσει από το νου οποιουδήποτε και η 
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κυβέρνηση δεν είχε επιλογή και σωστά προχώρησε στη λύση των περικοπών και στα 
άλλα μέτρα τα οποία έχει εξαγγείλει. 

Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

Το κυπριακό κράτος στα χρόνια της ανεξαρτησίας έκτισε ένα αξιοζήλευτο 
σύστημα υδατοφρακτών και αγωγών, μονάδων αφαλάτωσης, υδατική υποδομή η 
οποία δεν πρέπει να υποτιμάται, αλλά ούτε και να παραγνωρίζεται.  Ήταν μια μικρή 
επανάσταση, όταν λήφθηκε η απόφαση, νομίζω επί Σπύρου Κυπριανού, να κτιστεί το 
φράγμα της Άλασσας και να μεταφέρουμε νερό από τη μια γωνιά της Κύπρου στην 
άλλη για την παραγωγή πατάτας και για τις καλλιέργειες εκεί.  ∆εν πρέπει να τα 
υποτιμούμε αυτά, γιατί σήμερα αντιμετωπίζουμε κάποια προβλήματα.  Όπως επίσης 
και τους άλλους υδατοφράκτες, τις δεξαμενές και άλλα που έχουν γίνει. 

 Όμως, αρνητικές εξελίξεις στις κλιματολογικές συνθήκες διεθνώς που 
επηρεάζουν τα τελευταία χρόνια και την περιοχή μας, την περιοχή της ανατολικής 
Μεσογείου, που συνεχώς τείνουν να χειροτερεύουν, έχουν δημιουργήσει νέα 
δεδομένα όσον αφορά το υδατικό.  Ταυτόχρονα, πρέπει να επισημάνουμε ότι η 
ανάπτυξη της οικονομίας και του τουρισμού απαιτούν όλο και περισσότερο νερό, για 
να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες της οικονομίας.   

 Έχοντας λοιπόν κατά νου τόσο τη σημαντική υδατική υποδομή που διαθέτουμε 
ως κράτος όσο και τις συνεχώς αυξανόμενες ανάγκες για νερό, επισημαίνουμε μια 
σειρά από αδυναμίες και αντιφάσεις που υπάρχουν στην υδατική πολιτική.  Αδυναμίες 
και αντιφάσεις οι οποίες πρέπει να αντιμετωπιστούν άμεσα και αποτελεσματικά, αν 
θέλουμε ως λαός να μη βρεθούμε μπροστά σε πιο δύσκολες συνθήκες στο μέλλον.   

 Θα πρέπει να πω ότι αυτά που θα αναφέρω παρακάτω δεν έχουν γεννηθεί 
χθες ή προχθές.  Υπάρχουν διαχρονικά, γιατί υπάρχει πλήρης απουσία 
ολοκληρωμένης πολιτικής.  Στην Κύπρο λοιπόν υπάρχουν και αντλούν νερό 
ανεξέλεγκτα χιλιάδες διατρήσεις νόμιμες και παράνομες.  Οι παράνομες χωρίς άδεια, 
οι νόμιμες χωρίς έλεγχο για το πόσο νερό αντλούν.  Αποτέλεσμα αυτής της πρακτικής 
είναι το καταστροφικό αλμύρισμα του παράκτιου, προς το παρόν, υδροφορέα, γιατί, 
αν συνεχίσει αυτή η πολιτική, το αλμυρό νερό θα εισχωρήσει και στα ενδότερα.  Το 
αλμύρισμα των χωραφιών που αρδεύονται με το νερό αυτών των διατρήσεων είναι 
ένα γεγονός που προοπτικά θα επιταχύνει το φαινόμενο της ερημοποίησης της γης 
μας, ένα φαινόμενο από τη βόρειο Αφρική που εξαπλώνεται και δυστυχώς απειλεί την 
αειφορία της κυπριακής γης.   

 Ενώ η Κύπρος αντιμετωπίζει πλήρη έλλειψη νερού για τη γεωργία, δεν υπάρχει 
ολοκληρωμένο πρόγραμμα για τη χρήση του επεξεργασμένου νερού που παράγεται 
με αποτελεσματικά συστήματα, με αποτέλεσμα αυτό το νερό στο μεγαλύτερο του όγκο 
να χάνεται ή να χρησιμοποιείται άσκοπα ή αντιπαραγωγικά.  Απουσιάζει παντελώς 
οποιοδήποτε όραμα ή σχεδιασμός για αλλαγές στο γεωργικό τομέα, κατά τρόπο που 
να προβλέπει, πρώτον, την πλήρη αξιοποίηση του επεξεργασμένου νερού, δεύτερον, 
την καλλιέργεια νέων ειδών με λιγότερες απαιτήσεις σε νερό και, τρίτον, την 
αξιοποίηση της πρωιμότητας -ενός σημαντικού παράγοντα για τα γεωργικά προϊόντα- 
στην παραγωγή αγροτικών προϊόντων, γεγονός που μπορεί να αποδειχθεί και να 
φέρει μια καινούρια εποχή στο γεωργικό τομέα της Κύπρου, σ’  ένα τομέα ο οποίος 
παραδεκτά φυλλορροεί. 

 Το παράδειγμα του γειτονικού Ισραήλ για τα είδη που καλλιεργούν, για τον 
τρόπο που εκμεταλλεύονται το επεξεργασμένο νερό, τον τρόπο που χρησιμοποιούν 
τα πιο σύγχρονα συστήματα άρδευσης, ώστε να έχουν τη μεγαλύτερη εξοικονόμηση, 
πρέπει και να μελετηθεί και να γίνει παράδειγμα για μας.  Εμείς αντιμετωπίζουμε πολύ 
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καλύτερες συνθήκες από το Ισραήλ και θα μπορούσαμε με μια ολοκληρωμένη 
πολιτική να έχουμε πολύ καλύτερα αποτελέσματα.  Το Ισραήλ όμως έχει πολιτική, ενώ 
εμείς δεν έχουμε μέχρι αυτή τη στιγμή.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Αφαλατώσεις! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Θα τα πούμε και για τις αφαλατώσεις. 

 Οι κάτοικοι των ορεινών περιοχών έχουν σοβαρότατα παράπονα και 
σοβαρότατους περιορισμούς στη χρησιμοποίηση των νερών των ποταμών που 
πηγάζουν από τα περβόλια τους και περνούν δίπλα από τα περιβόλια τους.  ∆εν τους 
επιτρέπουμε να χρησιμοποιήσουν το νερό, με αποτέλεσμα το νερό να καταλήγει στην 
Άλασσα, να καταλήγει στα Κοκκινοχώρια.  Πολύ καλά, λέω πολύ καλά.  Αλλά, την ίδια 
ώρα οι αγρότες των ορεινών περιοχών, που είναι κατά τεκμήριο φτωχότεροι κι έχουν 
να κάνουν με πολύ αντίξοες συνθήκες και αντιοικονομικές καλλιέργειες, χρειάζεται να 
αντλούν νερό καίγοντας πετρέλαιο και είναι περίπου σαν να ποτίζουν τις φυτείες τους 
με πετρέλαιο!  Τόσο είναι το κόστος, πολλές φορές είναι και πενταπλάσιο μέχρι και 
δεκαπλάσιο από την τιμή του νερού που περνά δίπλα από τα περβόλια τους και 
αγοράζεται από τους αγρότες των πεδινών περιοχών.  Κι εδώ λέμε ότι το νερό πρέπει 
να πηγαίνει στις πεδινές περιοχές, που είναι κι εύφορες και παράγουν και 
συνεισφέρουν, αλλά με τον ίδιο τρόπο πρέπει να δούμε και τους αγρότες στις ορεινές 
περιοχές που τους αναγκάζουμε να αντλούν νερό από τα έγκατα της γης με ένα 
τεράστιο κόστος.   

Σε μια χώρα που η κάθε σταγόνα νερού μετρά, ένα ποσοστό περίπου 30% 
των νερών της ύδρευσης χάνεται λόγω διαρροών και προβλημάτων στα συστήματα 
ύδρευσης.  Ένα άλλο 30% χάνεται λόγω των αντιοικονομικών τρόπων με τους 
οποίους χρησιμοποιείται το νερό στη γεωργία.  Σε μια χώρα που η κάθε σταγόνα 
νερού μετρά, χιλιάδες πισίνες γεμίζουν από τα συστήματα ύδρευσης των πόλεων και 
των κοινοτήτων.  Ενώ η χώρα ετοιμάζεται να μεταφέρει νερό από την Ελλάδα με τα 
τάνκερ, έναντι πολύ ακριβού τιμήματος αναγκαστικά, κάποιοι πλένουν τις αυλές τους 
με λάστιχο ανενόχλητοι, γιατί αυτοί που έχουν την ευθύνη να εποπτεύουν τη σωστή 
χρήση του νερού αμελούν ή κλείνουν τα μάτια τους.  Σε μια χώρα με οξύ υδατικό 
πρόβλημα, τα γήπεδα γκολφ αυξάνονται απορροφώντας όλο και μεγαλύτερες 
διαθέσιμες ποσότητες από το καλύτερο νερό, το νερό που φυλάγεται στους 
υδατοφράκτες και που κατά τεκμήριο είναι το καλύτερο νερό που διαθέτει αυτή η 
χώρα. 

 Όλα αυτά τα αντιφατικά και αρνητικά που έχουμε αναφέρει πιο πάνω πρέπει να 
αντιμετωπιστούν στα πλαίσια μιας ολοκληρωμένης υδατικής πολιτικής.  ∆εν είναι 
θέματα που έχουν προκύψει χτες ή σήμερα.  ∆εν είναι ούτε και θέματα που θα λυθούν 
αμέσως ως διά μαγείας.  Πρέπει, όμως, αποφασιστικά, άμεσα και μεθοδικά να 
ξεκινήσει και να ολοκληρωθεί η προσπάθεια, για να ρυθμιστούν αυτά τα θέματα τόσο 
με άμεσες πολιτικές αποφάσεις όσο και με καλά επεξεργασμένες και ολοκληρωμένες 
πολιτικές. 

 Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Βασική προϋπόθεση, για να υπάρξει μια ολοκληρωμένη πολιτική στα θέματα 
του νερού, αποτελεί η σύσταση και λειτουργία ενιαίου φορέα υδάτων στη βάση της 
πρότασης και της φιλοσοφίας που πρότεινε το ΑΚΕΛ εδώ και πάρα πολλά χρόνια.  Η 
ενιαία αρχή υδάτων πρέπει να είναι ανεξάρτητη, πρέπει να συγκεντρώσει όλη την 
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εξουσία για αξιολόγηση, τιμολόγηση, διαχείριση των υδάτινων πόρων και πρέπει να 
αξιολογήσει όλες τις διαθέσιμες πηγές και ποσότητες νερού που υπάρχουν ή μπορούν 
να δημιουργηθούν και να αξιολογήσει τις χρήσεις, τις προτεραιότητες και την τιμή του 
νερού για κάθε χρήση.   

 Είμαστε σίγουροι ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και η κυβέρνησή του θα 
υλοποιήσουν τις υποσχέσεις για δημιουργία της ενιαίας αρχής υδάτων με τη 
μεγαλύτερη δυνατή ταχύτητα, ώστε να δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις για τη χάραξη 
πλέον ολοκληρωμένης και αξιόπιστης υδατικής πολιτικής, η οποία θα αποκλείσει 
οριστικά την περίπτωση να ξαναβρεθούμε μπροστά σε παρόμοια κατάσταση με αυτήν 
που βρεθήκαμε στις αρχές του 2008.  Μια υδατική πολιτική που θα οδηγήσει στην 
αξιοποίηση της κάθε σταγόνας νερού κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο.    

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Μπαίνοντας στο τελευταίο μέρος της ομιλίας μου, θέλω να επισημάνω ότι 
συνειδητά έχω αποφύγει να υπεισέλθω σε ζητήματα και σε κριτική για παλαιότερους 
χειρισμούς, είτε γιατί μέχρι σήμερα δεν υπάρχει ενιαία αρχή ή ο φορέας υδάτων είτε 
για τα θέματα της αφαλάτωσης είτε για άλλα ζητήματα.  Αυτή η στάση δεν είναι τυχαία.  
Το υδατικό είναι το δεύτερο μεγάλο ζήτημα που απασχολεί τον τόπο και πρέπει να 
υπάρξει ομοψυχία στην αντιμετώπισή του.  Η προσέγγισή μας στο θέμα αυτό πρέπει 
να γίνεται με γνώμονα το πώς συμβάλλουμε θετικά και δημιουργικά στην επίλυσή του 
και το πώς πετυχαίνουμε το καλύτερο δυνατό χωρίς να επιδιώκουμε να πετύχει ο ένας 
ενάντια στον άλλο, είτε μέσα από το κοινοβούλιο είτε αλλού, πολιτικές και πύρρειες 
νίκες σε σχέση με το υδατικό.  ∆ιότι είμαστε όλοι μαζί συλλογικά υπόλογοι ενώπιον 
του κυπριακού λαού ο οποίος μας έχει εκλέξει και περιμένει από εμάς να λύσουμε τα 
μικρότερα αλλά και τα μεγαλύτερα ζητήματα που τον απασχολούν.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Αν το υδατικό είναι το δεύτερο εθνικό πρόβλημα και εάν του πρώτου εθνικού 
προβλήματος, το οποίο είναι το Κυπριακό, η επίλυσή του δεν εξαρτάται από εμάς, είτε 
γιατί η Τουρκία δεν επιθυμεί είτε γιατί δεν επιτρέπει την επίλυσή του, το υδατικό και η 
επίλυσή του εξαρτάται μόνο από εμάς, ιδίως από την πολιτική μας βούληση αλλά και 
από την ικανότητά μας να χαράξουμε και να εφαρμόσουμε μια ολοκληρωμένη και 
έξυπνη πολιτική.   

 Συζητώντας για το υδατικό, θέλουμε με έμφαση να τονίσουμε ότι πρωτεύον 
ζήτημα είναι η διασφάλιση νερού για τους πολίτες και για τα ζώα.  Αυτή πρέπει να 
είναι πάντοτε η πρώτη προτεραιότητα κάθε σχεδιασμού.  Ταυτόχρονα, όμως, πρέπει 
να διασφαλιστεί και η επιβίωση του αγροτικού κόσμου. Μια ομάδα των αγροτών, με τη 
βοήθεια του νερού και με την προϋπόθεση του νερού, παράγει τρόφιμα άκρως 
απαραίτητα για τη διατροφή του πληθυσμού.  Ταυτόχρονα, η γεωργική παραγωγή 
διασφαλίζει το εισόδημα των αγροτών και των οικογενειών τους.  Όταν ως 
οργανωμένο κυπριακό κράτος και ως κοινωνία λαμβάνουμε την πολιτική απόφαση να 
μη δίνουμε νερό στους αγρότες -και όχι αδικαιολόγητα- γιατί, όταν δεν υπάρχει νερό, 
είναι λογικό να διασφαλίσουμε πρώτα απ’ όλα το νερό που χρειάζεται για να πίνει ο 
κόσμος και μετά να δώσουμε για τις καλλιέργειες…  Όμως, όταν παίρνουμε αυτή την 
απόφαση, πρέπει αυτών των ανθρώπων, που τους έχουμε στερήσει το δικαίωμα να 
έχουν εργασία και να έχουν εισόδημα, θα πρέπει να διασφαλίσουμε την επιβίωση των 
ιδίων και των οικογενειών τους.  Θα πρέπει, λοιπόν, όταν, χάριν του γενικού καλού, 
στερούμε τη δυνατότητα εργασίας και εισοδήματος στους αγρότες, θα πρέπει να 
υπάρξει μια ολοκληρωμένη πολιτική, για να δίνουμε στους αγρότες τόσα όσα 
χρειάζονται για να επιβιώσουν.   
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 Θα εξετάσω το ίδιο ζήτημα και από μια άλλη σκοπιά.  Ο κύριος όγκος του 
διαθέσιμου νερού ξοδεύεται για τη γεωργία.  Αν αποζημιώναμε έγκαιρα, στα πλαίσια 
μιας ολοκληρωμένης πολιτικής, τους γεωργούς, λέγοντάς τους: «Μη φυτέψετε, θα σας 
στηρίξουμε», θα εξοικονομούσαμε όσο νερό χρειάζεται, ώστε σήμερα να μην είμαστε 
μπροστά στην πιεστική ανάγκη να φέρνουμε νερό από την Ελλάδα, το οποίο θα 
στοιχίσει αρκετές δεκάδες εκατομμύρια ευρώ.  Η λύση της επιδότησης, λοιπόν, των 
αγροτών ήταν μια πιο συμφέρουσα και μια πιο οικονομική προσέγγιση για το 
κυπριακό κράτος.   

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 Ένα κεντρικό θέμα στις συζητήσεις για το υδατικό είναι αυτό των 
αφαλατώσεων.  Με αυτή την ευκαιρία θέλω να κάνω ξεκάθαρη την πολιτική του ΑΚΕΛ 
στο συγκεκριμένο θέμα.  Το ΑΚΕΛ δεν έχει απολύτως κανένα πρόβλημα με τις νέες 
τεχνολογίες.  Εμείς πιστεύουμε όμως ότι πρέπει να εξαντληθούν, στα πλαίσια μιας 
ολοκληρωμένης πολιτικής, όλα τα περιθώρια χρηστής διαχείρισης και εξοικονόμησης 
νερού, η οποία δεν πρέπει να οδηγεί σε στέρηση και ταλαιπωρία τους πολίτες.  Το 
νερό πρέπει να τυγχάνει διαχείρισης κατά τρόπο απόλυτα ορθολογιστικό.  
Ταυτόχρονα, θεωρούμε τις αφαλατώσεις αναγκαίο στοιχείο μιας ολοκληρωμένης 
πολιτικής και υποδομής, η οποία θα απεξαρτήσει την Κύπρο οριστικά από τις καιρικές 
συνθήκες.  Το ζήτημα αυτό, δηλαδή το ζήτημα των αφαλατώσεων, στα πλαίσια μιας 
ολοκληρωμένης στρατηγικής για επίλυση του υδατικού, πρέπει να αντιμετωπιστεί 
άμεσα και θα πρέπει να επιδιώξουμε τέτοιες τεχνολογίες αφαλάτωσης, που, πρώτον, 
να είναι αξιόπιστες και, δεύτερον, να είναι φιλικές κατά το δυνατό με το περιβάλλον, 
χρησιμοποιώντας εναλλακτικές πηγές ενέργειας, ώστε μακροπρόθεσμα η παραγωγή 
νερού να είναι μια οικονομική διαδικασία, εφόσον δε θα στηρίζεται στο πετρέλαιο και 
στις κλασικές πηγές ενέργειας και δε θα παράγει ρύπους. διά τους οποίους γνωρίζετε 
ότι πρέπει να πληρώνουμε την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Θέλω να επισημάνω ότι πολλοί συνάδελφοι βουλευτές, όλοι οι συνάδελφοι που 
έχουν μιλήσει, στα πλαίσια των ομιλιών τους σε αυτή τη συζήτηση, έχουν προτείνει 
πολύ σημαντικά μέτρα και εισηγήσεις, τα οποία εμείς εισηγούμαστε ότι η εκτελεστική 
εξουσία πρέπει να μελετήσει και να λάβει πολύ σοβαρά υπόψη, στα πλαίσια της 
ολοκληρωμένης αυτής στρατηγικής για την αντιμετώπιση του υδατικού.  ∆ε θα 
επαναλάβω αυτά τα μέτρα για τα οποία έχουν γίνει εισηγήσεις, γιατί θα κάνω μια απλή 
επανάληψη.  Είναι καταγραμμένα και νομίζω ότι αυτοί που τους ενδιαφέρει άμεσα θα 
πρέπει να εγκύψουν και να τα δουν.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Συνοψίζοντας και κλείνοντας, από την κατάσταση, όπως έχει περιγραφεί τόσο 
από εμένα όσο και από άλλους συναδέλφους οι οποίοι μίλησαν προηγουμένως, 
γίνεται αντιληπτό ότι χρειάζεται το “χτίσιμο” μιας ολοκληρωμένης και υπεύθυνης 
υδατικής πολιτικής από την αρχή.  ∆εν υπάρχει τίποτε πάνω στο οποίο να 
μπορέσουμε να στηριχτούμε, για να “χτίσουμε”.  Πρέπει να αποφασίσουμε αυτή την 
πολιτική από την αρχή μέχρι το τέλος.  Προϋπόθεση για χάραξη και εφαρμογή τέτοιας 
πολιτικής είναι η θεσμοθέτηση και η άμεση λειτουργία της ενιαίας αρχής υδάτων, κάτι 
για το οποίο υπόλογη ενώπιον της νομοθετικής εξουσίας είναι η νέα κυβέρνηση, να 
την προωθήσει για ψήφιση και να τη θέσει άμεσα σε λειτουργία.   

 Πιστεύουμε ότι η νέα κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια θα κάνει πράξη το 
όραμα του κυπριακού λαού για οριστική επίλυση του υδατικού.  Για τούτο θα χρειαστεί 
τη στήριξη όλων των πολιτικών δυνάμεων.  Η άσκηση προληπτικής κριτικής στην 
κυβέρνηση, η οποία, εν πάση περιπτώσει, είναι καλοδεχούμενη -που σημειώνω ότι 
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εκλέγηκε πριν από δυόμισι μήνες για ένα πρόβλημα που κληρονομήθηκε- δεν 
αποτελεί εποικοδομητική στάση.  Γι’ αυτό εμείς θεωρούμε ότι πρέπει να δοθεί 
πίστωση χρόνου στη νέα κυβέρνηση, πρώτον, και, δεύτερον, πρέπει συλλογικά και 
υπεύθυνα να εργαστούμε όλοι μαζί για τη χάραξη και την υλοποίηση μιας 
ολοκληρωμένης, βιώσιμης και αξιόπιστης υδατικής πολιτικής. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ.   

 Σας πληροφορώ ότι με τη λήξη της συζήτησης του θέματος αυτού θα σταλθούν 
οι ομιλίες στο αρμόδιο υπουργείο, για να ληφθούν υπόψη οι απόψεις και εισηγήσεις 
των βουλευτών.  Επίσης, σας πληροφορώ ότι στην επόμενη συνεδρία τα θέματα που 
θα συζητηθούν στο Κεφάλαιο Τέταρτο είναι τα θέματα υπ’ αριθμόν 3 και 4, που έχουν 
σχέση με το κάπνισμα και τιτλοφορούνται: «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια 
υγεία, η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί Προστασίας της 
Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]» και «Η ανάγκη 
εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου αντιμετώπισης του καπνίσματος». 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που τιτλοφορείται «Καρκίνος: Ανάγκη για 
αποτελεσματική δράση από  την πολιτεία και την κοινωνία», λόγω του ότι ο εισηγητής 
του θέματος κ. Περδίκης θα απουσιάζει, θα αναβληθεί.   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο το σέβας, θα πρέπει να κλείσει το θέμα από βουλευτή 
κόμματος ο οποίος ενέγραψε το θέμα.  Με μία τρίλεπτη παρέμβασή του ο κ. Τάσου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Μέσα από αυτή τη συζήτηση βγήκε η κυπριακή ρήση που λέει: «Το πάθημα να 
μας γίνει μάθημα».  Γι’ αυτό πιστεύω ότι από τα λάθη του παρελθόντος πρέπει να 
διδαχθούμε για το μέλλον και πρέπει οπωσδήποτε χωρίς χρονοτριβή και χωρίς 
καθυστέρηση η σημερινή κυβέρνηση, που θέλει να της δοθεί παράταση -ιδού η Ρόδος, 
ιδού και το πήδημα- να αποδείξει στην πράξη ότι τα λόγια θα γίνουν έργα και σίγουρα, 
σύντομα να έχουμε νερό και να απαλλάξουμε τα νοικοκυριά και ιδιαίτερα τους αγρότες 
μας από την ταλαιπωρία, για να μπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι να επιβιώσουν.  Μιας 
και αναφέρομαι στους αγρότες, καλούμε την κυβέρνηση το συντομότερο δυνατό και 
χωρίς προστριβές και καθυστερήσεις να έρθει να στηρίξει αυτό τον τομέα, γιατί αυτοί 
οι άνθρωποι αργοπεθαίνουν στους αγρούς. έστω και αυτοί οι λίγοι που έμειναν, εάν 
έμειναν. 

 Ταυτόχρονα, την ίδια ώρα, χωρίς χρονοτριβή να κατατεθεί το νομοσχέδιο όσον 
αφορά το θέμα της διαχείρισης των υδάτων.  Γιατί μέσα από εκείνο τον οργανισμό, 
μόνο τότε θα λυθούν τα προβλήματα, είτε ονομάζονται τιμολόγηση ή άλλως πώς.  Γι’ 
αυτό, εν κατακλείδι, λέμε ότι εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, θα σταθούμε και θα 
υποστηρίξουμε κάθε ενέργεια προς τη σωστή κατεύθυνση, ούτως ώστε αυτός ο τόπος 
να πάψει να βασανίζεται και να ταλαιπωρείται από την έλλειψη νερού. 
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 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες   και   κύριοι   συνάδελφοι,   εδώ   φτάσαμε   στο  τέλος   της   σημερινής 
συνεδρίας. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 22 Μαΐου 2008, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί των Κυπρίων Ευρωβουλευτών (Αποζημίωση 
και Συντάξεις) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.005-2008) 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.022-2008) 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του 2003 (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.023-2008) 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του 2004 (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.024-2008) 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του 2005 (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.025-2008) 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του 2006 (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.026-2008) 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.027-2008) 

 8. O περί Προϋπολογισμού του 2005 (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.039-2008) 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του 2006 (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.040-2008) 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.041-2008) 

 11. Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης 
και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008.  
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.049.008-2008) 

 12. Ο περί Αναγνώρισης των Επαγγελματικών 
Προσόντων Νόμος του 2007. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.048.312-2007) 

 13. Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.016-2008) 
(Πρόταση νόμου). 

 14. Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.047-2008) 

 15. Οι περί Τμήματος Τελωνείων - Θέσεις Τελωνειακού 
Λειτουργού και Εξεταστή Τελωνείων 1ης Τάξεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.023-2008) 

 16. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκοπήσεως - 
Θέσεις Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και Βοηθού 
Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.036-2008) 

 17. Οι περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος (Υπηρεσία Περιβάλλοντος) - Θέση 
Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.039-2008) 

 18. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Ανώτερου 
Επιθεωρητή/τριας Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.040-2008) 

 19. Οι περί Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου - Θέση 
Ανώτατου Εκτελεστικού ∆ιευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.041-2008) 

 20. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 
Προσωπικού (Κυπριακή Ακαδημία ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης) - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Επιμόρφωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.042-2008) 

 21. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση Πρώτου Λογιστή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.043-2008) 

 22. Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις ∆ιευθυντή, 
Ανώτερου Μορφωτικού Λειτουργού, Μορφωτικού 
Λειτουργού Α΄, Μορφωτικού Λειτουργού και 
Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.045-2008) 



 67

 23. Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - 
Θέσεις Χωρομέτρη, Σχεδιαστή, Φωτολιθογράφου, 
Ανώτερου Χωρομέτρη, Ανώτερου Σχεδιαστή, 
Ανώτερου Φωτολιθογράφου, Τεχνικού Μηχανικού, 
Τεχνικού Μηχανικού Χωρομετρίας, Τεχνικού 
Μηχανικού Χαρτογραφίας, Τεχνικού Μηχανικού 
Φωτολιθογραφίας,  Τεχνικού Μηχανικού 
Χωρομετρίας 1ης Τάξεως, Τεχνικού Μηχανικού 
Χαρτογραφίας 1ης Τάξεως και Τεχνικού Μηχανικού 
Φωτολιθογραφίας 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.049-2008) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 2. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 3. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 7. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού μέσω του 
διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 11. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
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πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ανάγκη 
συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 14. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. 
Γιαννάκη  Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 
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∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί των Γενικών Αρχών του 
∆ιοικητικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004», έπειτα από εισήγηση 
του προέδρου της επιτροπής Ιωνά Νικολάου. 

2. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του 
Σταθμού Επεξεργασίας Οικιακών Λυμάτων και Βιομηχανικών Αποβλήτων στη 
Βαθιά Γωνιά (Τέλη Απόρριψης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και 
έγκρισή τους. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2007», η συζήτηση που ακολούθησε (Μ. 
Σιζόπουλος, Α. Παπαδοπούλου, Μ. Κυριακού) και ψήφισή του σε νόμο με τον 
τίτλο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
2008 Νόμος (Αρ. 1) του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 
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6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Έκδοση και 
Αναγνώριση Πιστοποιητικών και Ναυτική Εκπαίδευση) Νόμος του 2007» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
και έγκρισή τους. 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Εργασίες αναδόμησης σε προσφυγικούς συνοικισμούς - Λειτουργία νέου 
Παιδιατρικού Θαλάμου και μεταφορά του Παιδοογκολογικού Θαλάμου του 
Μακάρειου Νοσοκομείου - Μετατροπή των λιμανιών Κάτω Πάφου και Λατσιού 
σε μαρίνες - Αιτήματα του Παγκύπριου Αντιαναιμικού Συνδέσμου που αφορούν 
τα νοσοκομεία Λεμεσού και Πάφου - Αποδέσμευση κονδυλίων για 
απαλλοτρίωση τεμαχίων με σκοπό την όδευση του δρόμου Πάφου-Πόλης 
Χρυσοχούς - Η εφαρμογή της απόφασης της Παγκόσμιας Οργάνωσης 
Ναυτιλίας για παράνομη απόρριψη αποβλήτων από πλοία στη Μεσόγειο - Η 
υλοποίηση του σχεδίου παραχώρησης οικοπέδων σε άπορες οικογένειες στο 
Λιοπέτρι - Προβλήματα δυσοσμίας από χοιροστάσιο στην Αγία Μαρινούδα 
στην Πάφο. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η ολοκλήρωση έργων στο δήμο Λάρνακας - Αίτημα για ασφαλτόστρωση 
δρόμου και δημιουργία ποδηλατόδρομου από το Γέρι στο Λύκειο Λατσιών - 
Αίτημα της κοινότητας Τσάδας για αύξηση των κονδυλίων του κρατικού 
προϋπολογισμού για κατασκευή δρόμων - Επίστρωση δρόμων στην Τάλα με 
πρέμιξ - Ανάπτυξη της νέας οικιστικής περιοχής στην Ίνεια - Αίτημα για 
ασφαλτόστρωση δρόμου στη Φύτη - Κατασκευή πλατείας στην κοινότητα Νέων 
∆ημμάτων - Επέκταση του κοιμητηρίου της κοινότητας Θελέτρας - Έλλειψη 
ειδικής αίθουσας και εξοπλισμού για παιδιά με απώλεια ακοής - Αξιοποίηση 
αχρησιμοποίητων χώρων στον προσφυγικό οικισμό Κόκκινες στη Λάρνακα - Η 
χρήση του βιβλίου βιολογίας της Ελλάδας στη Γ΄ γυμνασίου σε σχέση με τα 
γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα - Ανάγκη εγκατάστασης ντεποζίτων νερού και 
ανελκυστήρων στις προσφυγικές πολυκατοικίες στη Λακατάμια - Αιτήματα 
δήμου Λακατάμιας για χαλίτικο χώρο και παραχώρηση κρατικών εσόδων στους 
δήμους - Τίτλοι ιδιοκτησίας στους κατοίκους του Συνοικισμού Αυτοστέγασης 
Φάση Η΄ στο Παραλίμνι - Στέγαση του συνδέσμου για άτομα με αυτισμό. 

11. Συνέχιση της συζήτησης (Ντ. Χατζηνικόλας, Κ. Κωνσταντίνου, Α. Αντωνίου, Φ. 
Σαρίκας, Ρ. Ερωτοκρίτου, Κ. Χατζηγιάννη, Γ. Θωμά, Γ. Τάσου) για το θέμα «Η 
στρατηγική διαχείρισης των υδάτων» και λήξη του θέματος. 

 

                                    

                                     ----------------------------------------------------------------- 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 22ας Μαΐου 2008 

(Ώρα έναρξης:  4.30 μ.μ.) 

(Αρ. 27) 

 
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε όπως πάντα με τη νομοθετική εργασία.  
Θα παρακαλούσα να συνεχίσουμε την πρακτική, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι 
ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Yπάρχει ένσταση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί των Κυπρίων 
Ευρωβουλευτών (Αποζημίωση και Συντάξεις) Νόμος του 2008».  Γι’  αυτό το θέμα έχει 
κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Κυπρίων 

Ευρωβουλευτών (Αποζημίωση και Συντάξεις) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο, του οποίου είχε υποβληθεί η έκθεση στην ολομέλεια του 
σώματος για ψήφισή του στις 8 Μαΐου 2008, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 19 Μαΐου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών.   

 Όπως είναι γνωστό, σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η θέσπιση 
νομοθετικού πλαισίου το οποίο να διέπει την αποζημίωση και συνταξιοδότηση των 
Κυπρίων ευρωβουλευτών κατ’ αναλογία των όσων ισχύουν για τα μέλη της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του πιο πάνω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος, κατόπιν παρατηρήσεων που υποβλήθηκαν από βουλευτές, προέκυψε η 
ανάγκη διευκρίνισης ορισμένων σημείων επί του ευρύτερου θέματος που αφορά το 
σύνολο των ωφελημάτων των ευρωβουλευτών και από πού αυτά καταβάλλονται.  Το 
όλο ζήτημα παραπέμφθηκε εκ νέου στην επιτροπή με απόφαση από την ολομέλεια 
για αναβολή της συζήτησής του για δεκαπέντε ημέρες.   

 Το κυριότερο σημείο το οποίο κρίθηκε ότι χρήζει περαιτέρω διευκρίνισης αφορά 
κυρίως την ύπαρξη ταμείου, στο οποίο, όπως είχε αναφερθεί, οι Κύπριοι 
ευρωβουλευτές θα έπρεπε να συνεισφέρουν για κάλυψη των συνταξιοδοτικών τους 
δικαιωμάτων μέχρι το έτος 2009, οπότε και η κάλυψη αυτών θα αναληφθεί από τον 
κοινοτικό προϋπολογισμό.  Σημείο επίσης προς διευκρίνιση αποτελεί το κατά πόσο, 
με την εφαρμογή του νέου καθεστώτος που θα ισχύσει από το έτος 2009 με κοινοτική 
νομοθεσία, θα υπάρξει αναδρομική κάλυψη από τον κοινοτικό προϋπολογισμό των 
συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των ευρωβουλευτών, οπότε σε τέτοια περίπτωση οι 
ευρωβουλευτές θα λάβουν διπλά συνταξιοδοτικά ωφελήματα τόσο από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και από το εθνικό δίκαιο.   

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του όλου ζητήματος κατατέθηκε ενώπιον της 
επιτροπής επιστολή, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, από τον ευρωβουλευτή κ. 
Παναγιώτη ∆ημητρίου, στην οποία δίδονται διευκρινίσεις σε σχέση με τα πιο πάνω 
ζητήματα.  Από την εν λόγω επιστολή προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Το κάθε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει υποχρέωση, με βάση τις 
ισχύουσες ευρωπαϊκές συνθήκες, να καταβάλλει στα μέλη του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου που προέρχονται από αυτό την ίδια αντιμισθία και τα ίδια 
ωφελήματα που παρέχονται στους εθνικούς βουλευτές.  Αυτό το καθεστώς θα 
ισχύει μέχρι τις επόμενες ευρωεκλογές. 

2. Οι Κύπριοι ευρωβουλευτές, παρά την υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
πέραν της αντιμισθίας δεν έχουν ούτε συνταξιοδοτική κάλυψη ούτε 
απολαμβάνουν τα υπόλοιπα ωφελήματα που έχουν τα μέλη της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

3. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο καταβάλλει σε όλα τα μέλη του ημερήσια 
αποζημίωση ύψους €287 (διαμονή, διατροφή) για κάθε ημερήσια συμμετοχή 
τους στις εργασίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, όπως και αποζημίωση 
ταξιδιωτικών εξόδων, ενώ δεν παρέχεται κανένα συνταξιοδοτικό ωφέλημα από 
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στα μέλη του. 
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4. Λειτουργεί συνταξιοδοτικό ταμείο, το οποίο συστάθηκε από ευρωβουλευτές και 
λειτουργεί ως καθαρά ιδιωτικό ταμείο, στο οποίο συμμετέχουν εθελοντικά 
όποιοι ευρωβουλευτές επιθυμούν με αποκλειστική δική τους συνεισφορά €900 
περίπου κάθε μήνα.  Το Ευρωκοινοβούλιο δεν έχει κανένα ρόλο, καμία 
συνεισφορά και καμία ανάμειξη στο εν λόγω ταμείο ιδιωτικής ασφάλισης. 

5. Οι πιο πάνω διευθετήσεις ισχύουν μέχρι τη λήξη της θητείας του παρόντος 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  Από τον Ιούλιο του 2009 και μετέπειτα, δηλαδή για 
το νέο Ευρωκοινοβούλιο, το οποίο θα προκύψει από τις ευρωεκλογές του 2009, 
και σε καμιά περίπτωση αναδρομικά, θα ισχύσει νέο καθεστώς, οπότε τόσο η 
αντιμισθία όσο και τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα θα καταβάλλονται από το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, εκτός αν ένα μέλος επιλέξει να μείνει ενταγμένο στο 
εθνικό σχέδιο συντάξεων, εφόσον υπάρχει στη χώρα του. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η επιτροπή απέστειλε επίσης επιστολή προς το 
Υπουργείο Οικονομικών, με ημερομηνία 13 Μαΐου 2008, με την οποία τα σχετικά 
ερωτήματα συγκεκριμενοποιούνται ως ακολούθως: 

1. Ποιο είναι το ισχύον καθεστώς όσον αφορά τις απολαβές και τα ωφελήματα 
των ευρωβουλευτών στις υπόλοιπες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης;  
Ειδικότερα, σε πόσες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης το συνταξιοδοτικό 
ζήτημα των βουλευτών ρυθμίζεται αυτόβουλα, τι καταβάλλεται στον κάθε 
ευρωβουλευτή από το κράτος μέλος και τι από το Ευρωκοινοβούλιο, κατά 
πόσο το ύψος της αντιμισθίας που καταβάλλεται στους ευρωβουλευτές είναι το 
ίδιο σε όλα τα κράτη μέλη και ποιες είναι οι ακριβείς αποκοπές σε κάθε κράτος 
μέλος; 

2. Οι όποιες ρυθμίσεις στα κράτη μέλη είναι προσωρινές ή όχι; 

3. Ποιες είναι οι ακριβείς απολαβές των Κυπρίων ευρωβουλευτών (αντιμισθία και 
άλλα ωφελήματα/επιδόματα) και από πού ακριβώς καταβάλλονται, από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ή απευθείας από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο; 

 Το Υπουργείο Οικονομικών, σε απάντηση στην προαναφερθείσα επιστολή, 
κατέθεσε στην επιτροπή σχετικό σημείωμα όσο και επιστολή, ημερομηνίας 20 Μαΐου 
2008, δηλώνοντας ταυτόχρονα ότι δεν είναι σε θέση να συλλέξει όλα τα ζητηθέντα, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, στοιχεία μέσα στις τεθείσες προθεσμίες.  Συναφώς, από το 
σχετικό σημείωμα προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Οι Κύπριοι ευρωβουλευτές που εκλέχθηκαν για την κοινοβουλευτική περίοδο 
2004-2009 δε δικαιούνται την καταβολή οποιωνδήποτε συνταξιοδοτικών 
ωφελημάτων από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.   

2. Στη σχετική νομοθεσία που ρυθμίζει τα της εκλογής για ανάδειξη των Κυπρίων 
μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου υπάρχει νομοθετικό κενό ως προς την 
παραχώρηση σύνταξης, αλλά και ως προς τις απολαβές τους (που 
καταβάλλονται με πρόνοια που γίνεται στους ετήσιους προϋπολογισμούς) και 
αυτό κρίνεται ότι θα πρέπει να καλυφθεί. 

3. Με βάση τα ισχύοντα σήμερα, παρέχεται στους ευρωβουλευτές η δυνατότητα 
να λαμβάνουν, με την εθελοντική από πλευράς τους καταβολή εισφορών, 
σύνταξη (επικουρική) από προαιρετικό ταμείο που συνέστησε το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο και συνιστά ιδιωτικό φορέα, χωρίς την καταβολή από πλευράς του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου οποιασδήποτε εισφοράς.  Σημειώνεται ότι μόνο 
ένας από τους έξι Κυπρίους ευρωβουλευτές συμμετέχει στο προαιρετικό αυτό 
ταμείο. 
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4. Η ισχύς της προτεινόμενης νομοθετικής ρύθμισης θα είναι προσωρινή.  
Συγκεκριμένα, θα έχει ισχύ από την έναρξη της θητείας των ευρωβουλευτών 
(20 Ιουλίου 2004) μέχρι τη 19η Ιουλίου 2009, ημερομηνία λήξης της θητείας 
τους.  Από την έναρξη της νέας κοινοβουλευτικής περιόδου του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου τα προαναφερθέντα θέματα θα ρυθμίζονται με ενιαίο τρόπο για 
όλους τους ευρωβουλευτές και το οικονομικό κόστος θα αναλαμβάνεται από το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

 Η επιτροπή, υπό το φως όλων των πιο πάνω, αποφάσισε ότι στο παρόν 
στάδιο ενδείκνυται η προώθηση και ψήφιση του σχετικού νομοσχεδίου από την 
ολομέλεια του σώματος.  Αναφορικά με άλλα ζητήματα που δεν έχουν διευκρινιστεί 
ακόμη και αφορούν το καθεστώς που ισχύει σε άλλες χώρες, όπως το ύψος των 
ωφελημάτων που καταβάλλονται από άλλες χώρες στους ευρωβουλευτές ή και η 
ανάγκη κάλυψης και άλλων αναγκών των Κυπρίων ευρωβουλευτών, η επιτροπή 
θεωρεί ότι η συζήτηση μπορεί να συνεχιστεί σε εύθετο χρόνο.  Λαμβάνοντας την 
απόφασή της αυτή, η επιτροπή έλαβε υπόψη επιστολή που τέθηκε ενώπιόν της από 
το Υπουργείο Εξωτερικών, η οποία απευθύνεται από τον Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, με την οποία ζητούνται οι απόψεις 
του κυπριακού κοινοβουλίου για διάφορα θέματα.  Τα ζητήματα για τα οποία ζητούνται 
απόψεις αφορούν το ενδεχόμενο έγκρισης κατά παρέκκλιση των ρυθμίσεων που θα 
ισχύσουν το 2009 από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, εθνικών ρυθμίσεων αναφορικά με 
την καταβολή αποζημίωσης, μεταβατικής αποζημίωσης, σύνταξης γήρατος και 
σύνταξης επιζώντων για μεταβατικό διάστημα μέχρι και δύο κοινοβουλευτικών 
περιόδων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου (μέχρι το 2019).  Όπως σχετικά αναφέρεται, 
η ανάληψη τέτοιων ρυθμίσεων από το κράτος μέλος πρέπει να εξασφαλίζει την 
ισότητα μεταξύ των βουλευτών του εθνικού κοινοβουλίου και του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου, όπως και την ανάληψη των σχετικών πληρωμών από τον κρατικό 
προϋπολογισμό.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
της επανεξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, σύμφωνα με τα προαναφερθέντα, 
κατά πλειοψηφία της προέδρου και του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι το ΕΥΡΩΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.    

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πολύ ορθά, πέραν της παρατήρησής σας ότι θα τοποθετηθούμε στην 
ολομέλεια, να υπενθυμίσω πως ένας από τους βασικούς λόγους που αναβλήθηκε και 
πήγε πίσω για σκοπούς διερεύνησης ήταν και το συγκεκριμένο ζήτημα -το οποίο 
υποστηρίχθηκε μάλιστα από το ΑΚΕΛ, από ό,τι θυμούμαι από τον κ. Κατσουρίδη- το 
οποίο έλεγε πώς είναι δυνατό οι ευρωβουλευτές να παίρνουν συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα, πέραν όλων των άλλων, όταν δεν καταβάλλουν οποιαδήποτε χρήματα 
στο ημεδαπό κυπριακό ταμείο;   
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 Έχω διαβάσει προσεκτικά τις εκθέσεις και. την πρώτη και τη συμπληρωματική.  
Αυτό το θέμα παραμένει αδιευκρίνιστο.  ∆ιευκρινίστηκαν άλλα ζητήματα. 
παραδείγματος χάριν το ότι δε θα παίρνουν από δύο πηγές συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα, γιατί το κοινοτικό συνταξιοδοτικό σχέδιο, το οποίο θα μπει σε ισχύ από το 
2009, δε θα λειτουργήσει αναδρομικά.  Αυτό καλώς.  Μας είναι καλή διαφώτιση και 
μας διαφωτίζει.  Αλλά το άλλο;  Πώς είναι δυνατό…;  ∆ηλαδή με ποια έξωθεν καλή 
μαρτυρία -και οφείλουμε να το πούμε ευθέως- αξιωματούχος της πολιτείας που είναι 
ευρωβουλευτής ή και απλός βουλευτής θα αξιούσε συνταξιοδοτικά ωφελήματα από το 
δημόσιο ταμείο που συνεισφέρουν οι φορολογούμενοι πολίτες, όταν ο ίδιος δεν έχει 
συνεισφέρει;  Παραμένει το ζήτημα κατά την άποψή μας. 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι για σκοπούς τοποθέτησης που πήρα το λόγο, 
θα κρατήσουμε τουλάχιστον αποχή, ενόσω δε διευκρινίζεται το ζήτημα αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χατζηγεωργίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι, άμα δει κανένας το θέμα υπό την έννοια του δικαίου, 
θα δει ότι αυτοί οι άνθρωποι υπηρετούν όπως και ημείς την Κύπρο και έχουν ένα 
μειονέκτημα.  ∆ε θα πάρουν σύνταξη, ενώ οι υπόλοιποι βουλευτές -εκείνοι είναι 
ευρωβουλευτές- θα έχουν και θεωρώ ότι είναι λογικό να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγεωργίου. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κάτι πολύ απλό.  Ενδεχομένως να είμαι λανθασμένος, αλλά τουλάχιστο σε 
εμάς αυτή η πληροφόρηση έχει φτάσει, ότι ούτε εμείς δεν καταβάλλουμε 
συνταξιοδοτικές εισφορές, αλλά έχουμε συνταξιοδοτικά ωφελήματα και κατά αναλογία 
αυτό να γίνεται και με τους ευρωβουλευτές.  Έτσι λέχθηκε σε εμάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Πρέπει να πω ότι το θέμα απασχόλησε ξανά την επιτροπή Οικονομικών.  
Έχουμε θέσει τρία ερωτήματα στους αρμοδίους και του Υπουργείου Οικονομικών.  
Πήραμε και επιστολές που στάλθηκαν από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και στον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και έχουμε πάρει τις απαντήσεις ότι αυτή είναι μια 
προσωρινή ρύθμιση, η οποία γίνεται, για να άρει μία αδικία, διότι τα τελευταία πέντε 
χρόνια οι πρώτοι ευρωβουλευτές που ανέδειξε η Κυπριακή ∆ημοκρατία στο 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δε λαμβάνουν σύνταξη.  Υπάρχει μια ρύθμιση αντίστοιχη σε 
πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης -είναι προσωρινή- και θα παίρνουν ακριβώς 
την ίδια σύνταξη όπως δικαιούνται οι εθνικοί νομοθέτες, οι εθνικοί βουλευτές.  Τα άλλα 
ωφελήματα -μας έχει δοθεί εξήγηση- είναι ξεχωριστό θέμα και ουσιαστικά δε θα 
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μπούμε σε εκείνο το θέμα.  Εκείνο το οποίο ρυθμίζουμε σήμερα είναι μόνο τα 
συνταξιοδοτικά μέχρι το 2009, ούτως ώστε να μην είναι ακάλυπτοι από αυτής της 
πλευράς, διότι το ιδιωτικό ταμείο δεν καλύπτει και από το 2009 και μετά όλα αυτά θα 
διευθετηθούν μέσω του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Παπαδοπούλου. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θέλω απλώς να τονίσω το σημείο ότι εμείς δεν έχουμε ένσταση να πάρουν 
οποιαδήποτε ωφελήματα… αν είχαμε όλες τις πληροφορίες.  Θέλουμε να έχουμε τις 
ακριβείς πληροφορίες, τις συμφωνίες και τα έγγραφα που υπέγραψαν οι 
ευρωβουλευτές με την οικονομική διεύθυνση του Ευρωκοινοβουλίου.  Αυτό είναι που 
θα καταδείξει τι ακριβώς έχουν δηλώσει εν σχέσει με το τι δικαιούνται ή τι θεωρούσαν 
ότι δικαιούνται από την Κύπρο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ωφελήματα ευρωβουλευτών.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη και λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές τα άρθρα 1 
μέχρι 4 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Κυπρίων Ευρωβουλευτών 
(Αποζημίωση και Συντάξεις) Νόμος του 2008. 

  ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τρεις αποχές το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’  αριθμόν 2 μέχρι τον αριθμό 10 δεν είναι έτοιμα.   

 Το υπ’  αριθμόν 11 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Αναμένονται στην ολομέλεια οι 
τοποθετήσεις του ΑΚΕΛ και της Ε∆ΕΚ.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και 

Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Κώστας Κωνσταντίνου    Άγγελος Βότσης 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στην επιτροπή από την πρόεδρό της εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και από το μέλος της 
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βουλευτή Άγγελο Βότση εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις  17 Απριλίου 2008.   

 Η εν λόγω πρόταση νόμου ήταν αποτέλεσμα εκτεταμένης συζήτησης στην 
επιτροπή του αυτεπάγγελτου θέματος «Το πρόβλημα που έχει δημιουργηθεί στα 
ιδιωτικά νοσηλευτήρια από την 1η Ιανουαρίου 2008, μετά την έναρξη της ισχύος των 
σχετικών προνοιών της νομοθεσίας που αφορά τις απαιτήσεις σε νοσηλευτικό 
προσωπικό των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων», στα πλαίσια των οποίων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ), του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Νοσηλευτών και Μαιών, του Συμβουλίου Νοσηλευτικής και Μαιευτικής και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ και ΣΕΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΠΕΟ, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για τα 
ιδιωτικά νοσηλευτήρια, έτσι ώστε να ανασταλεί για δύο ακόμα χρόνια η ισχύς των 
προνοιών της που καθορίζουν τις απαιτήσεις για νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό σ’ 
αυτά.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης και την αιτιολογική έκθεση που 
συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, η εν λόγω τροποποίηση κρίνεται 
αναγκαία, καθότι τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλήματα 
στελέχωσης, λόγω της τεράστιας έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού που 
παρατηρείται τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προαναφερθέντος θέματος, ο πρόεδρος του ΠΙΣ, 
με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε στην επιτροπή, ανέλυσε τις δυσκολίες που 
υπάρχουν στην εξεύρεση νοσηλευτικού προσωπικού στην Κύπρο και στο εξωτερικό 
και ως εκ τούτου την αδυναμία των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων να στελεχώσουν τα 
νοσηλευτήρια με το διά νόμου απαιτούμενο προσωπικό.  Ως αποτέλεσμα της 
κατάστασης αυτής, ο ίδιος ζήτησε να ανασταλεί περαιτέρω η ισχύς των προνοιών της 
νομοθεσίας που καθορίζουν τις συγκεκριμένες απαιτήσεις, μέχρι να εκλείψει το 
πρόβλημα αυτό, και εν πάση περιπτώσει, αν αυτό δεν καθίσταται εφικτό, να ανασταλεί 
η ισχύς των εν λόγω προνοιών για τουλάχιστο τρία χρόνια, έτσι ώστε να μην 
αναγκαστούν τα πλείστα των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων να κλείσουν. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων 
ζήτησαν επίσης να ανασταλεί η ισχύς των προνοιών της νομοθεσίας που αφορούν τις 
συγκεκριμένες απαιτήσεις σε νοσηλευτικό προσωπικό, μέχρι το Υπουργείο Υγείας να 
μεριμνήσει για την εξεύρεση τέτοιου προσωπικού, για να στελεχωθούν τα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια.   

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσηλευτών και Μαιών 
εξέφρασαν αρχικά την έντονη ανησυχία τους στην ενδεχόμενη αναστολή της ισχύος 
των προνοιών της νομοθεσίας που καθορίζουν τις απαιτήσεις για νοσηλευτικό και 
λοιπό προσωπικό στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, δηλώνοντας ότι μια τέτοια ενέργεια 
ενδέχεται να οδηγήσει σε επικίνδυνα επίπεδα νοσηλείας προς τους πολίτες.   Σε 
μεταγενέστερη όμως συνεδρία της επιτροπής για το ίδιο θέμα δήλωσαν ενώπιόν της 
πως δεν ενίστανται στη διετή αναστολή, νοουμένου ότι τα νοσηλευτήρια θα διαθέτουν 
στη βάρδια επαγγελματίες νοσηλευτές. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, με γραπτό σημείωμα που κατέθεσαν 
ενώπιον της επιτροπής, λαμβάνοντας υπόψη την έλλειψη νοσηλευτικού προσωπικού 
που υπάρχει στην Κύπρο, αλλά και το πρωταρχικό μέλημα για ασφάλεια των 
ασθενών, όπου και αν αυτοί νοσηλεύονται, συναίνεσαν στη διά νόμου παραχώρηση 
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διετούς αναστολής της ισχύος των προνοιών της νομοθεσίας που καθορίζουν τις 
απαιτήσεις για νοσηλευτικό προσωπικό στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ και ΣΕΚ δε 
διαφώνησαν με την προτεινόμενη αναστολή, νοουμένου ότι θα υπάρχουν 
ασφαλιστικές δικλίδες, ώστε να μην τίθεται σε κίνδυνο η νοσηλεία των πολιτών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επισήμανε πως ο προτεινόμενος νόμος πρέπει να έχει αναδρομική ισχύ από την 1η 
Ιανουαρίου 2008, ημερομηνία κατά την οποία έληξε η υφιστάμενη διά νόμου αναστολή 
ισχύος των συγκεκριμένων προνοιών.  

 Η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και κυρίως την ασφάλεια των 
ασθενών, αλλά και την τεράστια έλλειψη νοσηλευτικού προσωπικού που υπάρχει 
στην Κύπρο και στο εξωτερικό, εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου σε νόμο.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί της προτάσεως νόμου 
κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ όπως έχουμε τις τοποθετήσεις των δύο κομμάτων. 

 Ναι, κύριε Σταυριανέ. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου με την άδειά σας.  Εμείς σαν κοινοβουλευτική 
ομάδα προτείνουμε, αντί δύο χρόνια, την αναβολή και αναστολή της εφαρμογής του 
νόμου για ένα χρόνο και ουσιαστικά να δεσμευτεί το υπουργείο ότι θα καταβάλει 
προσπάθειες σε εύλογο χρονικό διάστημα να δώσει λύση πάνω στο θέμα το οποίο 
έχει προκύψει με τους νοσηλευτές και τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια.  Ουσιαστικά ο λόγος 
της διαφοροποίησής μας είναι ότι κάποτε πρέπει να τελειώνει αυτό το θέμα και οι 
πολίτες να χαίρονται το αγαθό της υγείας όπως ακριβώς πρέπει και οφείλουμε να τους 
το προσφέρουμε.   

 Και ουσιαστικά εμείς θέτουμε ως θέση τη θέση μας για αναστολή του νόμου 
μόνο για ένα χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θεωρούμε ότι η αναστολή για ένα χρόνο τελικά ουσιαστικά θα εξυπηρετήσει 
μόνο για μερικούς μήνες, λαμβάνοντας υπόψη ότι ο χρόνος θα λήξει την 31η 
∆εκεμβρίου 2008 και ήδη βρισκόμαστε στα τέλη Μαΐου και θα χρειαστεί να ξεκινήσουν 
ενδεχομένως κάποιες διαβουλεύσεις για το θέμα της ρύθμισης.  Θεωρούμε ότι δε θα 
ήταν εποικοδομητικό να υιοθετήσουμε την πρόταση του ενός χρόνου, που θα πρέπει 
να ομολογήσουμε ότι ήταν η αρχική μας πρόθεση, όταν το θέμα αυτό είχε συζητηθεί 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας.  
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 Γι’ αυτό μετά από δεύτερη σκέψη και δεδομένου ακριβώς ότι θα πρέπει να 
παρασχεθεί ικανοποιητικός χρόνος, για να γίνουν οι κατάλληλες ρυθμίσεις, τελικά 
εμείς από την πλευρά μας θα στηρίξουμε την πρόταση για την αναστολή για δύο 
χρόνια.  Όμως, παράλληλα, θα επισημάνουμε για ακόμα μία φορά το γεγονός ότι δεν 
έχουμε μέχρι στιγμής πειστεί ότι καταβάλλονται ουσιαστικές προσπάθειες για την 
επίλυση αυτού του σοβαρού θέματος που έχει σχέση με τους νοσηλευτές που 
υπηρετούν κυρίως στον ιδιωτικό τομέα, δεδομένου ότι ο κρατικός τομέας απορροφά 
σχεδόν το σύνολο των νοσηλευτών που αυτή τη στιγμή αποφοιτούν από τα διάφορα 
ιδρύματα και έτσι δημιουργείται μία άνιση μεταχείριση του ιδιωτικού τομέα σε σχέση με 
το δημόσιο τομέα.  ∆υστυχώς, πολλές προτάσεις τις οποίες κατά καιρούς είχαμε 
καταθέσει για τη λύση του συγκεκριμένου ζητήματος φαίνεται ότι μέχρι στιγμής δεν 
έχουν αξιολογηθεί σωστά, δεν έχουν υιοθετηθεί και το θέμα παραμένει σε 
εκκρεμότητα.  Εμείς θα δώσουμε αυτή την πίστωση χρόνου και θα επανέλθουμε εν 
καιρώ, για να συζητήσουμε ακριβώς τις λεπτομέρειες επίλυσης του ζητήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Έχοντας πάρει τις τοποθετήσεις των κομμάτων, αντιλαμβάνομαι ότι είμεθα 
ομόφωνοι.  Υπάρχει τροπολογία -έτσι ερμηνεύω τη θέση του ΑΚΕΛ- η λέξη “δύο” να 
αντικατασταθεί με τη φράση “ένα έτος” και θα θέσω την τροπολογία σε ψηφοφορία 
στο κατάλληλο στάδιο στη διάρκεια της δεύτερης ανάγνωσης της πρότασης νόμου.           

 Ποιοι θέλουν να μιλήσουν επί του θέματος ως θέμα αρχής πλέον; 

 Η κ. Θεοχάρους, παρακαλώ. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,  

 Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε.   

 Εμείς, όταν τέθηκε για πρώτη φορά το ζήτημα της αναστολής του νόμου, 
ήμασταν κάθετα εναντίον, για να τηρούνται οι αυστηρές προδιαγραφές που απαιτούμε 
για τη νοσηλεία των Κυπρίων ασθενών.  Ωστόσο, έχοντας να αντιμετωπίσουμε το 
πρόβλημα της έλλειψης νοσηλευτών, το οποίο διαχειρίστηκαν οι υπουργοί της 
προηγούμενης κυβέρνησης -και συγκεκριμένα οι υπουργοί του ΑΚΕΛ- και οι οποίοι 
πλείστες όσες φορές μάς είπαν ενώπιον της επιτροπής Υγείας ότι το πρόβλημα είναι 
επί θύραις  η επίλυσή του, το πρόβλημα επιλύεται στην επόμενη αποφοίτηση των 
φοιτητών της Νοσηλευτικής Σχολής και είδαμε ότι τίποτα δε γινόταν, δε λαμβάνονταν 
υπόψη οι νέες ανάγκες, δεν ελαμβάνετο υπόψη η ανάγκη λειτουργίας νέων 
νοσοκομείων, νέων κλινικών…  Η λειτουργία των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων -και 
νομίζω ότι είναι αφέλεια να πιστεύει κανείς ότι μπορεί να προσελκύσει κανείς στον 
ιδιωτικό τομέα νοσηλευτές που ήδη υπηρετούν στον κρατικό- και δεδομένου ότι ήδη 
πέρασαν σχεδόν έξι μήνες από την ημέρα που θα έπρεπε να είχε ψηφιστεί αυτός ο 
νόμος, για να είχε νόημα ή να ανασταλεί η λειτουργία του, και αν λάβουμε υπόψη ότι 
δεν έχει γίνει καμία κίνηση προσέλκυσης νοσηλευτών από το εξωτερικό ή και την 
πρόταση της ίδιας της κυβέρνησης -της τωρινής- η οποία είχε προτείνει την αναστολή 
για δύο χρόνια, δεν μπορούμε να δούμε με διαφορετικό φακό, παρά μόνο να 
υποστηρίξουμε την πρόταση για την αναστολή για τα επόμενα δύο χρόνια.   

 Ήδη, όπως σας έχω πει και όπως λέχθηκε από προλαλήσαντες συναδέλφους, 
σε έξι μήνες, σε πέντε μήνες θα είμαστε και πάλι στην ίδια δεινή θέση να αναζητούμε 
λύσεις για το πρόβλημα της αναστολής της λειτουργίας του νόμου περί Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων.  Όλα αυτά τα χρόνια η κυβέρνηση δεν έχει καταβάλει τις δέουσες 
προσπάθειες για την προσέλκυση νοσηλευτών από το εξωτερικό, αλλά οφείλω να 
καταθέσω ότι ούτε και από μέρους των ιδιοκτητών των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων 
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κατεβλήθη ιδιαίτερα μεγάλη προσπάθεια, για να προσελκύσουν νοσηλευτές από το 
εξωτερικό.  Ωστόσο και προ του γεγονότος ότι ο κρατικός τομέας βρίσκεται σήμερα 
στα όριά του -σε δεινή θέση μπορώ να πω- με την υπερπληθώρα των ατόμων τα 
οποία αποτείνονται σε αυτόν για νοσηλεία, εάν κλείσουμε και τα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια, καταλαβαίνετε ότι το όλο οικοδόμημα θα καταρρεύσει.           

 Γι’  αυτούς τους λόγους προτείνουμε την αναστολή για δύο χρόνια.  
Προτείνουμε την αυστηρή εφαρμογή των όσων ισχύουν αυτή τη στιγμή, για να 
διασφαλιστεί η ασφάλεια των ασθενών, η ποιότητα της νοσηλείας και καλούμε και την 
κυβέρνηση και τους ιδιοκτήτες ιδιωτικών νοσηλευτηρίων να κινηθούν προς την 
κατεύθυνση της εξεύρεσης νοσηλευτών.  Βεβαίως, ήδη λειτουργούν τέσσερις ιδιωτικές 
νοσηλευτικές σχολές και ένα κρατικό πανεπιστήμιο. δεν ξέρω αν θα φτάσουμε κάποια 
στιγμή στην υπερπληθώρα νοσηλευτών και δε θα ξέρουμε τι θα τους κάνουμε.  Αλλά, 
ας έρθει εκείνη η ώρα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.   

 Ειλικρινά, αν πιστεύαμε ότι υπήρχε δυνατότητα τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια μέχρι 
τέλος του χρόνου να επίλυαν το πρόβλημα με τους νοσηλευτές, σίγουρα θα ψηφίζαμε 
την τροπολογία των φίλων του ΑΚΕΛ.  Όμως γνωρίζουμε και εμείς και οι φίλοι του 
ΑΚΕΛ -γιατί στην ίδια επιτροπή βρισκόμαστε- ότι είναι αδύνατο.  Είναι πρακτικά 
αδύνατο να επιλύσουμε το πρόβλημα.  Όχι στο χρόνο που μιλούμε, γιατί ήδη οι πέντε 
μήνες έχουν περάσει.  Άρα νομίζω ότι θα βάζαμε απλώς τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια 
ξανά σε μία πίεση που ίσως βοηθούσε -που πάλι δε θα βοηθούσε, γιατί δεν μπορούν 
να “ανακαλύψουν” νοσηλευτές- και θα συζητούσαμε το ίδιο θέμα σε τέσσερις μήνες, 
για να τους δώσουμε άλλη παράταση.   

 Με  την  πρόταση  νόμου  που  κάνουμε  σήμερα  δίνοντας  τα  δύο  χρόνια - 
υπενθυμίζω ότι το αίτημα ήταν για τρία χρόνια παράταση και έχουμε καταλήξει στα 
δύο χρόνια, αίτημα το οποίο έχει γίνει αποδεκτό από το υπουργείο και το υπουργείο 
έχει αποδεχθεί την πρόταση νόμου την οποία σήμερα καταθέτουμε- δε σημαίνει ότι θα 
εγκαταλείψουμε τις προσπάθειες επίλυσης του προβλήματος.  ∆ηλώνουμε σε αυτό το 
βήμα τώρα ότι και σαν επιτροπή, στην επιτροπή Υγείας, θα παρακολουθούμε 
συνεχώς το θέμα, ώστε να μην αναγκαστούμε να έρθουμε σε ενάμιση χρόνο να 
συζητούμε το ίδιο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το τραγικό σε αυτή την υπόθεση είναι πως ούτε οι υποστηρικτές του ενός έτους 
ούτε οι υποστηρικτές των δύο ετών -του ενός έτους κάποιων μηνών δηλαδή- φαίνεται 
ότι έχουν λύση να προτείνουν, για να τεκμηριώσουν την πρότασή τους αναφορικά με 
την οριστική και τελεσίδικη επίλυση του προβλήματος.  Λέω να προτείνουν, για να 
τεκμηριώσουν, όχι γιατί θα το λύσουν οι ίδιοι οι βουλευτές, αλλά γιατί με διαβούλευση 
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με την κυβέρνηση θα μπορούσαν να είχαν πάρει στοιχεία  που να τεκμηριώνουν την 
πρόταση.  Εμάς μας ανησυχεί εξαιρετικά αυτό το δεδομένο.  Φανταστείτε -και δε θέλω 
να δημιουργήσω ούτε αίσθημα πανικού ούτε, βέβαια, να δημαγωγήσω- σε ένα 
νοσηλευτήριο από αυτά όπου εργοδοτούνται από αυτούς που δεν έχουν τα προσόντα 
να συμβεί ένα δυστυχές γεγονός και τα πρωτοσέλιδα των εφημερίδων τα επόμενα 
εικοσιτετράωρα να λένε: «Μα, όταν πήγε πριν κάποια εικοσιτετράωρα στη Βουλή το 
θέμα, οι βουλευτές φρόντισαν να παραμείνουν αυτοί που δεν ήταν προσοντούχοι και 
κάποιοι από αυτούς που δεν ήταν προσοντούχοι είναι αυτοί που επόπτευαν εκείνο το 
βράδυ.»!  ∆ηλαδή καταλαβαίνουμε όλοι ότι αυτή η ιστορία δεν μπορεί να 
αντιμετωπίζεται επιφανειακά.   

 Εμείς τείνουμε προς την άποψη των δύο ετών και θα ψηφίσουμε για τα δύο έτη 
για δύο λόγους:  Ο πρώτος λόγος είναι γιατί ήδη η λογική του ενός έτους ισοδυναμεί 
με έξι μήνες, παρά το ότι, αν ήταν σωστό το έτος -δώδεκα μήνες- μπορεί να ήταν 
ορθότερη η λογική του ΑΚΕΛ, γιατί με τη συνεχή παρακολούθηση του θέματος, που 
ήταν να ξαναέρθει ενώπιον της Βουλής σε ένα χρόνο, θα μπορούσε να ασκηθεί και ο 
απαιτούμενος έλεγχος.  Αλλά ο χρόνος των έξι μηνών που έχουν μείνει είναι 
ελάχιστος, αναμένεται να μη γίνει όχι σχεδόν τίποτα, τίποτα απολύτως στους έξι μήνες.  
Εδώ δε θα γίνει τίποτα στα δύο χρόνια από ό,τι πιθανολογείται, όχι στους έξι μήνες.   

 Τελειώνω με το εξής:  Η οποιαδήποτε επόμενη αναβολή -και αυτή δεν είναι η 
πρώτη που δίνεται- δε θα πρέπει να οδηγηθεί ξανά στην ολομέλεια -θέλουμε να 
παρακαλέσουμε θερμά όλους όσους εμπλέκονται- παρά μόνο όταν θα είναι σε θέση 
να τεκμηριώσουν ορθολογιστικά και αποδοτικά την τελική λύση του προβλήματος στο 
επόμενο χρονοδιάγραμμα που θα καλύπτει η επόμενη αναβολή προς την οποία 
οδεύουμε.  Εμείς θα ψηφίσουμε τα δύο έτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.  Νομίζω πως συμφωνούμε όλοι 
πως θα πρέπει να συμμορφωθούν και να εναρμονιστούν με τα αναγκαία δεδομένα, 
γιατί αφορά την υγεία του πολίτη.  Τώρα είναι θέμα άποψης αν βοηθά τις κλινικές ο 
ένας χρόνος ή τα δύο χρόνια.  Αν στο μυαλό μας έχουμε ότι ούτε στα δύο χρόνια θα 
λυθεί το πρόβλημα, είναι μια άλλη προσέγγιση.  Επομένως, εμείς πιστεύουμε πως 
όσο παρατείνουμε αυτό το χρονικό διάστημα, και ούτε συμφωνούμε ότι έξι μήνες 
μένουν, γιατί και οι άλλοι έξι μήνες του χρόνου ήταν στη διάθεσή τους πάλι και ήταν 
υπόχρεοι να κάνουν ενέργειες, για να συμμορφωθούν…  Επομένως, δε λέμε ότι ο 
ένας χρόνος είναι έξι μήνες.  Ήταν ένας χρόνος.  Εν πάση περιπτώσει. 

 ∆εν είναι όλη η αλήθεια που λέχθηκε.  Ένα ζήτημα είναι η έλλειψη 
νοσηλευτικού προσωπικού.  Η άλλη μισή αλήθεια είναι ότι δε γίνεται καμιά ουσιαστική 
προσπάθεια από τους πλείστους που διαθέτουν κλινικές.  Βολεύονται με ξένο 
νοσηλευτικό προσωπικό, γιατί είναι και πιο φθηνό, δε δίνουν τα ανάλογα λεφτά, για να 
προσελκύσουν νοσηλευτικό προσωπικό και πλείστοι δε δέχονται να προσαρμοστούν 
και σε συλλογικές συμβάσεις, που είναι αποτρεπτικό, για να προσελκύσουν 
προσωπικό. 

 ∆εν είχα σκοπό να μιλήσω, αλλά υποχρεώθηκα, για να πω και κάτι άλλο.  Οι 
ευθύνες είναι διαχρονικές. Να θυμίσω πως για πολλά χρόνια επί προηγούμενων 
κυβερνήσεων το Υπουργείο Παιδείας δεν έδινε θέσεις νοσηλευτών στα πανεπιστήμια 
της Ελλάδας.  Και να θυμίσω το 2003 τη μεγάλη συζήτηση που έγινε, για να δοθούν οι 
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διακόσιες πενήντα δύο θέσεις που δε δίνονταν ούτε ανακοινώνονταν, γιατί τότε το 
Υπουργείο Παιδείας θεωρούσε πως δεν είχαν ζήτηση αυτές οι θέσεις.   Ανάμεσα σε 
αυτές ήταν οι εκατό πενήντα δύο θέσεις νοσηλευτών στις σχολές νοσηλευτικής της 
Ελλάδας, οι οποίες τώρα δίνονται.  Ταυτόχρονα, έχουν διπλασιαστεί οι θέσεις στη 
Νοσηλευτική Σχολή της Κύπρου και σήμερα είναι διακόσιες πενήντα θέσεις, ενώ ήταν 
κάπου εκατό τέσσερις πριν τρία, τέσσερα χρόνια.  Και ευελπιστούμε ότι με τη 
λειτουργία του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου θα υπάρξει και αναβάθμιση ποιοτική 
αυτών των θέσεων.  Επομένως, ας βάζουμε τα πράγματα όπως είναι.  Μας ενδιαφέρει 
η υγεία του πολίτη και αυτό που πρέπει να έχουμε υπόψη μας όλοι είναι ότι πρέπει να 
πάρουμε μέτρα, ώστε να εφαρμοστεί η νομοθεσία, για να υπάρξει σωστή προσέγγιση 
του ασθενούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου, παρακαλώ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Εδώ γίνεται μια πλειοδοσία για το ποιος 
ενδιαφέρεται περισσότερο για την υγεία του πολίτη.  Νομίζω ότι όλοι ενδιαφερόμαστε 
εξίσου.  Το ζητούμενο είναι, όταν εσυζητείτο στην επιτροπή Υγείας, αυτά τα οποία 
λέχθηκαν από μεριάς του υπουργείου, δηλαδή και από μεριάς κυβέρνησης μάς 
διαβεβαίωσαν ότι δεν μπορούσαν να καλυφθούν οι ανάγκες στην Κύπρο όσον αφορά 
τα δημόσια νοσηλευτήρια και τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, λαμβάνοντας πάντοτε υπόψη 
και την ανάπτυξη των δημόσιων νοσηλευτηρίων. 

 Πρέπει εδώ να πούμε ότι η δεύτερη εντατική του νοσοκομείου Λεμεσού δε 
λειτουργεί, ο Ογκολογικός Θάλαμος του νοσοκομείου Λεμεσού δε λειτουργεί ένεκα 
έλλειψης νοσηλευτών και τόσες άλλες κλινικές δε λειτουργούν ένεκα έλλειψης 
νοσηλευτών.  Άρα, η άποψη είναι ότι αυτοί οι οποίοι θα αποφοιτήσουν στο εγγύς 
μέλλον θα απορροφηθούν από το δημόσιο τομέα.  Και δεν έχει κανένα από εμάς να 
αμφισβητήσει το ότι είναι πολύ πιο ελκυστικός ο δημόσιος τομέας από τον ιδιωτικό 
τομέα για πολλούς λόγους και είναι σε όλους γνωστό. 

 Άρα, με κριτήριο και μόνο τη διαβεβαίωση του Υπουργείου Υγείας ότι μπορεί να 
λυθεί το πρόβλημα στα δύο χρόνια -διότι εγώ προσωπικά θεωρώ ότι στα δύο χρόνια 
πάλι εδώ θα είμαστε να συζητούμε, γιατί είναι παγκόσμια έλλειψη το θέμα των 
νοσηλευτών- εμείς υποστηρίζουμε την αναστολή της εφαρμογής του νόμου για δύο 
χρόνια.  Επίσης, να πω ότι τα ιδιωτικά ιδρύματα που έχουν το μεγαλύτερο πρόβλημα 
είναι οι μικρές κλινικές.  Και σίγουρα εκεί μπορεί να μην υπάρχουν οι νοσηλευτές, 
αλλά βέβαια υπάρχει και ο θεράπων γιατρός, ο οποίος έχει και εκείνος μια σημαντική 
ευθύνη έναντι του ασθενούς του. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ. 

 Ναι,  κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα είμαι λίγο κυνικός.  Νομίζω σε δύο χρόνια, αν θα 
συζητούμε το θέμα, θα είναι διπλό.  Θα συζητούμε κατά πόσο έχουμε αρκετούς 
μεταφραστές, για να συνεννοείται ο νοσηλευτής με τον άρρωστο! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να πρωτομιλήσουν; 

 Όχι.  Η κ. Θεοχάρους να δευτερολογήσει, παρακαλώ. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Καταρχάς, κάτι που παρέλειψα να πω ευθύς 
εξαρχής είναι ότι δεν έχω κανένα συμφέρον, ούτε έννομο ούτε έκνομο, ούτε έτσι ούτε 
αλλιώς, από αυτή την ιστορία.  Αυτό νομίζω ότι πρέπει να καταγραφεί. 

 Όσον αφορά τα λεχθέντα, ιδίως από το φίλο το Ρίκκο τον Ερωτοκρίτου, πως το 
πρόβλημα δε θα έχει επιλυθεί, εμείς έχουμε θέσει ενώπιον της κυβέρνησης αρκετές 
εναλλακτικές λύσεις και όχι μόνο το τελευταίο εξάμηνο, αλλά και πολύ παλαιότερα, 
όπως είναι, για παράδειγμα, η προσέλκυση ελληνόφωνων νοσηλευτών πεντάχρονων 
σπουδών από πανεπιστήμια της Αλβανίας, από τις χώρες της Κεντρικής Ασίας και 
προσφάτως αγγλóφωνων πτυχιούχων πανεπιστημίου από την Ινδία.  Οφείλει η 
κυβέρνηση λόγω της οξείας ζήτησης νοσηλευτών, λόγω του γεγονότος ότι πρέπει να 
βοηθήσει την κατάσταση και λαμβάνοντας υπόψη και τις σπουδές αυτών των 
ανθρώπων να διευκολύνει την έλευσή τους και την εργοδότησή τους στην Κύπρο.  Αν 
αναμένουμε ότι θα αποφοιτήσουν οι δικοί μας και θα καλύψουν τις ανάγκες και θα 
καλύψουν και τις ιδιωτικές κλινικές, σίγουρα σε δύο χρόνια θα είμαστε στη θέση που 
περιέγραψε ο κ. Συλλούρης.  Αλλά πρέπει να τονίσω ότι όσοι νοσηλευτές έρχονται 
από το εξωτερικό και εργάζονται στον ιδιωτικό τομέα σε πάρα πολύ μικρό χρονικό 
διάστημα μιλούν θαυμάσια την ελληνική και καλύπτουν τις ανάγκες της υπηρεσίας 
τους. 

 Τώρα, όσον αφορά το ζήτημα των σπουδών στην Ελλάδα, θα ήθελα να θυμίσω 
ότι πάρα πολλοί από αυτούς πήγαν και σπούδασαν στα ΤΕΙ και επέστρεψαν στη 
σχολή μαιών και εμείς τους ζητούμε να κάνουν και ένα χρόνο στις δικές μας τις σχολές, 
για να εξισώσουν το πτυχίο τους.  Καταλαβαίνετε…  Βεβαίως, έτσι είναι, κύριε Λαμάρη, 
όπως σας τα λέω… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Νοσηλεύτριες υγείας. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Νοσηλεύτριες υγείας, οι μαίες…  Εν πάση περιπτώσει, μια πληθώρα 
πτυχιούχων οι οποίοι θα μπορούσαν κάλλιστα να εργοδοτηθούν.  Αν επισπεύσουμε 
τις διαδικασίες, δε θα είμαστε στη δεινή θέση σε δύο χρόνια να ξανασυζητάμε τα ίδια 
πράγματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Θεοχάρους. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
δεκαεπτά αποχές. 

 Θέτω την τροπολογία του ΑΚΕΛ, που ουσιαστικά λέει να τροποποιηθεί η 
επιφύλαξη του άρθρου 5 του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του αριθμού 2010 
με τον αριθμό 2009, σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 ∆εκαεπτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, τριάντα μία εναντίον 
και καμία αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχει ένσταση για την έγκριση της πρότασης νόμου. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία 
εναντίον και δεκαεπτά αποχές. 

  Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Αναγνώρισης των Επαγγελματικών 
Προσόντων Νόμος του 2007».  Στην έκθεση αναφέρεται ότι όλοι θα τοποθετηθούν 
στην ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Αναγνώρισης των 

Επαγγελματικών Προσόντων Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ιωνάς Νικολάου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
27 Μαρτίου, 10 και 17 Απριλίου και 8 και 15 Μαΐου 2008.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Εθνικός Συντονιστής για Αμοιβαία 
Αναγνώριση Επαγγελματικών Προσόντων, εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργανισμού 
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Τουρισμού, του ΕΤΕΚ, του Συμβουλίου Εγγραφής Φυσιοθεραπευτών, του 
Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, 
ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
εναρμόνιση της κυπριακής έννομης τάξης με το κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα της 
αναγνώρισης των επαγγελματικών προσόντων και συγκεκριμένα η εναρμόνιση με την 
Οδηγία 2005/36/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 7ης 
Σεπτεμβρίου 2005, σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων και 
με το σημείο V του Παραρτήματος της Οδηγίας 2006/100/ΕΚ του Συμβουλίου, της 20ης 
Νοεμβρίου 2006, για την προσαρμογή ορισμένων Οδηγιών στον τομέα της ελεύθερης 
κυκλοφορίας των προσώπων, λόγω της προσχώρησης της Βουλγαρίας και της 
Ρουμανίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής ο Εθνικός 
Συντονιστής για Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών Προσόντων, καθώς και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η Οδηγία 2005/36/ΕΚ 
καταργεί τις τρεις προγενέστερες Οδηγίες του Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης 
Επαγγελματικών Προσόντων (Οδηγία 89/48/ΕΟΚ, Οδηγία 92/51/ΕΟΚ και Οδηγία 
99/42/ΕΚ) και μεταρρυθμίζει και ενοποιεί το σύστημα αναγνώρισης των 
επαγγελματικών προσόντων, προκειμένου να απλουστευθούν οι διαδικασίες 
αναγνώρισης επαγγελματικών προσόντων και να επιτευχθεί η ευελιξία των αγορών 
της εργασίας και η περαιτέρω απελευθέρωση της παροχής υπηρεσιών.  

 Σημειώνεται ότι οι προαναφερόμενες οδηγίες του Γενικού Συστήματος 
Αναγνώρισης Επαγγελματικών Προσόντων είχαν ενσωματωθεί στο δίκαιο της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας με τον περί Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης των 
Επαγγελματικών Προσόντων Νόμο [Ν. 179(Ι)/2002, Ν. 129(Ι) του 2003], τον περί του 
∆εύτερου Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμο 
[Ν. 121(Ι)/2003 και Ν. 36(Ι)/2005] και με τον περί του Τρίτου Συστήματος 
Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμο [Ν. 157(Ι)/2004].   

 Με το υπό εξέταση νομοσχέδιο καταργούνται οι προαναφερόμενες νομοθεσίες 
και ενοποιούνται σε ένα εκσυγχρονισμένο κείμενο, σύμφωνα με τις πρόνοιες της 
Οδηγίας 2005/36/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη νομοθεσία βασίζεται στην αρχή 
της αμοιβαιότητας και παρέχει την ευχέρεια στους πολίτες των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, των χωρών του Ευρωπαϊκού Οικονομικού Χώρου και της 
Ελβετίας, οι οποίοι απέκτησαν τα επαγγελματικά τους προσόντα εκτός της 
∆ημοκρατίας και μπορούν να ασκήσουν ένα κατοχυρωμένο επάγγελμα στη χώρα τους, 
να ασκούν ως ελεύθεροι επαγγελματίες ή μισθωτοί το ίδιο κατοχυρωμένο επάγγελμα 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Επισημαίνεται ότι η υπό εξέταση νομοθεσία αφορά γύρω 
στα εβδομήντα νομοθετικά κατοχυρωμένα επαγγέλματα. 

 Συναφώς, ο Εθνικός Συντονιστής για Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών 
Προσόντων διευκρίνισε ότι τα επτά τομεακά επαγγέλματα, του ιατρού, του κτηνιάτρου, 
της μαίας, του νοσηλευτή, του οδοντιάτρου, του φαρμακοποιού και του αρχιτέκτονα, 
τα οποία επίσης ρυθμίζονται με την Οδηγία 2005/36/ΕΚ σχετικά με την αναγνώριση 
των επαγγελματικών προσόντων, δε ρυθμίζονται στο υπό εξέταση νομοσχέδιο αλλά 
σε ειδικές νομοθεσίες, οι οποίες επίσης θα πρέπει να εναρμονιστούν και γι’ αυτό 
σύντομα αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή τροποποιητικά νομοσχέδια των 
αντίστοιχων νομοθεσιών. 

 Οι κυριότερες πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι οι ακόλουθες: 
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1. Προβλέπεται η δυνατότητα προσωρινής και περιστασιακής παροχής 
υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία από επαγγελματία που είναι νόμιμα 
εγκατεστημένος σε άλλο κράτος μέλος.  Σημειώνεται ότι η δυνατότητα της 
προσωρινής και περιστασιακής παροχής υπηρεσιών δεν υπάρχει στην υπό 
κατάργηση νομοθεσία, συνεπώς πρόκειται για καινούρια πρόνοια.   

 Ο προσωρινός και περιστασιακός χαρακτήρας της παροχής εκτιμάται κατά 
περίπτωση, σε συνάρτηση με τη διάρκεια, τη συχνότητα, την περιοδικότητα και 
το συνεχή χαρακτήρα της συγκεκριμένης παροχής.  Σημειώνεται ότι οι 
επαγγελματίες οι οποίοι είναι εγκατεστημένοι σε άλλο κράτος μέλος και 
παρέχουν περιστασιακά τις υπηρεσίες τους στη ∆ημοκρατία απαλλάσσονται 
από τις απαιτήσεις που επιβάλλονται στους επαγγελματίες που είναι 
εγκατεστημένοι στη ∆ημοκρατία και που αφορούν: 

 α. την αδειοδότηση, την καταχώριση ή την προσχώρηση σε επαγγελματικό 
φορέα.  Κατ’ εξαίρεση, για σκοπούς εφαρμογής πειθαρχικών διατάξεων 
προβλέπεται η δυνατότητα προσωρινής εγγραφής που γίνεται αυτόματα 
ή τυπικής προσχώρησης σε επαγγελματική οργάνωση και  

 β. την εγγραφή σε φορέα κοινωνικής ασφάλισης δημόσιου δικαίου.  Ο 
επαγγελματίας που παρέχει προσωρινά τις υπηρεσίες του στη 
∆ημοκρατία απλώς ενημερώνει το φορέα κοινωνικής ασφάλισης 
δημόσιου δικαίου πριν από τη συγκεκριμένη παροχή υπηρεσιών ή, σε 
περίπτωση έκτακτης ανάγκης, μετά τη συγκεκριμένη παροχή. 

2. Κατά την πρώτη μετακίνηση του επαγγελματία από άλλο κράτος μέλος, για να 
παρέχει προσωρινά υπηρεσίες στη ∆ημοκρατία, ο επαγγελματίας οφείλει να 
ενημερώνει με γραπτή δήλωσή του το αρμόδιο για το οικείο επάγγελμα όργανο 
για οποιεσδήποτε ασφαλιστικές εγγυήσεις ή μέσα προσωπικής ή συλλογικής 
προστασίας όσον αφορά την επαγγελματική ευθύνη.  Επίσης, ο επαγγελματίας 
οφείλει να συνοδεύει την εν λόγω δήλωσή του με τα ακόλουθα δικαιολογητικά: 

α.   Aπόδειξη ιθαγένειας. 

β.   Bεβαίωση ότι ο πάροχος είναι νόμιμα εγκατεστημένος σε κράτος μέλος 
για την άσκηση των οικείων δραστηριοτήτων και ότι δεν έχει απαγορευθεί, 
έστω και προσωρινά, η άσκηση αυτών των δραστηριοτήτων τη στιγμή 
της χορήγησης της βεβαίωσης. 

γ.     Aποδεικτικά των επαγγελματικών του προσόντων. 

δ.    Για τις περιπτώσεις των μη νομοθετικά κατοχυρωμένων επαγγελμάτων 
στο κράτος μέλος εγκατάστασης την απόδειξη με κάθε μέσο ότι ο 
πάροχος έχει ασκήσει τις εν λόγω δραστηριότητες επί δύο τουλάχιστον 
έτη στο διάστημα των δέκα προηγούμενων ετών. 

ε.   Για επαγγέλματα στον τομέα της ασφάλειας, εφόσον απαιτείται για τους 
πολίτες της ∆ημοκρατίας, λευκό ποινικό μητρώο. 

3. Η προσωρινή παροχή υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία από επαγγελματία που είναι 
εγκατεστημένος σε άλλο κράτος μέλος πραγματοποιείται με βάση τον 
επαγγελματικό τίτλο του κράτους μέλους εγκατάστασης, ο οποίος αναγράφεται 
στην επίσημη γλώσσα του κράτους μέλους εγκατάστασης. 

 Σημειώνεται ότι στην περίπτωση προσωρινής και περιστασιακής άσκησης στη 
∆ημοκρατία νομοθετικά κατοχυρωμένου επαγγέλματος που έχει επιπτώσεις 
στη δημόσια υγεία ή ασφάλεια, το αρμόδιο ανάλογα με την περίπτωση όργανο 
μπορεί να προβαίνει σε έλεγχο των επαγγελματικών προσόντων του παρόχου 
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πριν από την πρώτη παροχή υπηρεσιών.  Ο προηγούμενος έλεγχος είναι 
δυνατός μόνο εφόσον αποσκοπεί στην αποφυγή σοβαρής βλάβης της υγείας ή 
της ασφάλειας του αποδέκτη της υπηρεσίας, λόγω έλλειψης επαγγελματικών 
προσόντων του παρόχου και εφόσον δεν υπερβαίνει τα αναγκαία για την 
επίτευξη αυτού του στόχου όρια.  

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση ουσιαστικής διαφοράς ανάμεσα στα 
επαγγελματικά προσόντα του παρόχου και στην απαιτούμενη εκπαίδευση στη 
∆ημοκρατία και στο βαθμό που η διαφορά αυτή μπορεί να είναι επιβλαβής για 
τη δημόσια υγεία ή ασφάλεια, παρέχεται στον πάροχο η δυνατότητα να 
αποδείξει ότι έχει αποκτήσει τις γνώσεις και ικανότητες που του έλειπαν, ιδίως 
μέσω δοκιμασίας επάρκειας. 

4. Όσον αφορά το δικαίωμα εγκατάστασης στη ∆ημοκρατία επαγγελματία που 
κατάγεται από άλλο κράτος μέλος, το νομοσχέδιο προβλέπει ξεχωριστή 
διαδικασία.  Στο άρθρο 15 του προτεινόμενου νόμου ορίζονται πέντε 
διαφορετικά επίπεδα προσόντων και στο άρθρο 17 του προτεινόμενου νόμου 
ορίζονται οι προϋποθέσεις αναγνώρισης επαγγελματικών προσόντων, 
προκειμένου ένας επαγγελματίας να εγκατασταθεί στη ∆ημοκρατία για την 
άσκηση νομοθετικά κατοχυρωμένου επαγγέλματος. 

 Ειδικότερα, προβλέπεται ότι τα αρμόδια όργανα, που είναι τα συμβούλια 
εγγραφής των διάφορων επαγγελμάτων, επιτρέπουν την άσκηση του οικείου 
επαγγέλματος υπό τους ίδιους όρους με εκείνους που ισχύουν για τους πολίτες 
της ∆ημοκρατίας, νοουμένου ότι, πρώτον, οι τίτλοι εκπαίδευσης ή οι βεβαιώσεις 
επάρκειας έχουν χορηγηθεί από αρμόδια αρχή κράτους μέλους και, δεύτερον, 
οι τίτλοι αυτοί ή οι βεβαιώσεις επάρκειας βεβαιώνουν επίπεδο επαγγελματικών 
προσόντων τουλάχιστον ισοδύναμο με το αμέσως προηγούμενο επίπεδο 
εκείνου που απαιτείται στη ∆ημοκρατία. 

5. Τα αρμόδια όργανα διενεργούν δοκιμασία επάρκειας, προκειμένου να εκτιμηθεί 
η ικανότητα του επαγγελματία να ασκήσει νομοθετικά κατοχυρωμένο 
επάγγελμα στη ∆ημοκρατία.  Για τη διενέργεια του ελέγχου αυτού το αρμόδιο 
όργανο προβαίνει σε σύγκριση της εκπαίδευσης που απαιτείται στη 
∆ημοκρατία με την εκπαίδευση του αιτητή και καταρτίζει κατάλογο των τομέων 
γνώσεων που δεν καλύπτονται από το δίπλωμα ή τον τίτλο εκπαίδευσης που 
κατέχει ο αιτητής. 

6. Το αρμόδιο όργανο για την αναγνώριση του δικαιώματος ασκήσεως 
επαγγέλματος στη ∆ημοκρατία έχει τη δυνατότητα να επιβάλει αντισταθμιστικά 
μέτρα στον αιτητή, δηλαδή να απαιτήσει από αυτόν την πραγματοποίηση 
πρακτικής άσκησης προσαρμογής μέχρι τρία χρόνια ή να τον υποβάλει σε 
δοκιμασία επάρκειας, εφόσον διαπιστώσει συγκεκριμένες ελλείψεις, όπως είναι, 
για παράδειγμα, η περίπτωση όπου η εκπαίδευση που έχει λάβει ο αιτητής 
αφορά τομείς γνώσεων ουσιωδώς διαφορετικούς από εκείνους που 
καλύπτονται από τον απαιτούμενο τίτλο εκπαίδευσης στη ∆ημοκρατία. 

 Σημειώνεται ότι καταρχήν ο αιτητής έχει την ευχέρεια επιλογής ανάμεσα στην 
πρακτική άσκηση προσαρμογής και τη δοκιμασία επάρκειας.  Παρ’ όλα αυτά, 
αν το αρμόδιο όργανο θεωρεί ότι ο αιτητής δε θα πρέπει να έχει αυτή την 
επιλογή, ενημερώνει σχετικά τα άλλα κράτη μέλη και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
για την προτεινόμενη παρέκκλιση αιτιολογώντας κατάλληλα τη θέση του.  Για 
την παρέκκλιση αποφασίζει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 
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7. Στο νομοσχέδιο ορίζονται επίσης οι προϋποθέσεις αναγνώρισης 
επαγγελματικής πείρας που αποκτήθηκε σε άλλο κράτος μέλος για σκοπούς 
άσκησης συγκεκριμένης επαγγελματικής δραστηριότητας στη ∆ημοκρατία. 

 Ανάλογα με την κατηγορία επαγγέλματος, τίθενται διαφορετικά χρονικά όρια 
άσκησης του επαγγέλματος υπό καθεστώς αυτοαπασχολουμένου ή/και 
διευθυντή επιχείρησης ή/και μισθωτού, προκειμένου να θεωρηθεί η 
προηγούμενη άσκηση της συγκεκριμένης δραστηριότητας σε άλλο κράτος 
μέλος επαρκής απόδειξη γνώσεων και ικανοτήτων.   

8. Το αρμόδιο όργανο για την αναγνώριση του δικαιώματος ασκήσεως 
επαγγέλματος στη ∆ημοκρατία μπορεί να απαιτεί από τον αιτητή τα έγγραφα 
και πιστοποιητικά που περιγράφονται στο Παράρτημα V του νομοσχεδίου, 
όπως είναι, για παράδειγμα, το αποδεικτικό της ιθαγένειας του ενδιαφερομένου, 
αντίγραφο των βεβαιώσεων επάρκειας ή των τίτλων εκπαίδευσης ή των 
βεβαιώσεων της επαγγελματικής πείρας του ενδιαφερομένου ή έγγραφο 
σχετικό με τη σωματική ή ψυχική υγεία του αιτητή κ.λπ.  Τα αρμόδια όργανα 
διασφαλίζουν το απόρρητο των παρεχόμενων πληροφοριών. 

9.  Η διαδικασία εξέτασης της αίτησης για την εξασφάλιση άδειας για την άσκηση 
νομοθετικώς κατοχυρωμένου επαγγέλματος πρέπει να ολοκληρώνεται το 
συντομότερο δυνατό και το αργότερο μέσα σε τρεις μήνες από την κατάθεση 
του πλήρους φακέλου του αιτητή. 

 Πολίτες άλλων κρατών μελών που αποκτούν το δικαίωμα να ασκούν 
νομοθετικά κατοχυρωμένο επάγγελμα, σύμφωνα με την προαναφερόμενη 
διαδικασία, φέρουν τον επαγγελματικό τίτλο που ισχύει στη ∆ημοκρατία και 
αντιστοιχεί στο εν λόγω επάγγελμα και κάνουν χρήση της ενδεχόμενης 
σύντμησής του. 

10. Επιπλέον, τίθεται ως όρος για την άσκηση επαγγέλματος στη ∆ημοκρατία ο 
επαγγελματίας να διαθέτει τις απαιτούμενες γλωσσικές γνώσεις για την άσκηση 
του συγκεκριμένου επαγγέλματος.  Σημειώνεται ότι ο όρος αυτός δεν υπάρχει 
στην υπό κατάργηση νομοθεσία και πρόκειται για καινούρια πρόνοια. 

11. Το νομοσχέδιο ρυθμίζει επίσης τη διοικητική συνεργασία ανάμεσα στις 
αρμόδιες αρχές της ∆ημοκρατίας και του κράτους μέλους καταγωγής του 
εκάστοτε ενδιαφερόμενου επαγγελματία. 

12. Το Υπουργικό Συμβούλιο ορίζει ένα φυσικό πρόσωπο ως Εθνικό Συντονιστή 
των δραστηριοτήτων των εμπλεκομένων στη διαδικασία αναγνώρισης αρχών.  
Ο Εθνικός Συντονιστής:  

α. διασφαλίζει την ομοιόμορφη εφαρμογή του υπό συζήτηση νόμου, 

β. συγκεντρώνει κάθε χρήσιμη για την εφαρμογή του υπό εξέταση νόμου 
πληροφορία και  

γ. εκπροσωπεί τη ∆ημοκρατία στην ομάδα συντονιστών που συγκαλείται 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Περαιτέρω, ο Εθνικός Συντονιστής διαβιβάζει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή κάθε 
δύο χρόνια έκθεση για την εφαρμογή του ισχύοντος γενικού συστήματος 
αναγνώρισης επαγγελματικών προσόντων.  Η έκθεση περιλαμβάνει στατιστική 
καταγραφή των ειλημμένων αποφάσεων, καθώς και περιγραφή των 
κυριότερων προβλημάτων που απορρέουν από την εφαρμογή της νομοθεσίας. 



 21

13. Τέλος, το Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ορίζεται ως σημείο επαφής και οφείλει, μεταξύ άλλων, να παρέχει 
στους πολίτες και στα σημεία επαφής των άλλων κρατών μελών κάθε χρήσιμη 
πληροφορία σχετική με τη διαδικασία αναγνώρισης των επαγγελματικών 
προσόντων, καθώς και πληροφορίες για την εθνική εργατική και κοινωνική 
νομοθεσία ή για τους κανόνες δεοντολογίας, εκεί όπου υπάρχουν. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο Εθνικός Συντονιστής για Αμοιβαία Αναγνώριση 
Επαγγελματικών Προσόντων τόνισαν στα μέλη της επιτροπής ότι κρίνεται αναγκαία η 
άμεση προώθηση του νομοσχεδίου αυτού, γιατί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη 
προσφύγει εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας λόγω της μη υιοθέτησης της 
κοινοτικής αυτής νομοθεσίας και υπάρχει ο κίνδυνος επιβολής προστίμου στη 
∆ημοκρατία. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με ενημερωτικά στοιχεία που έθεσαν ενώπιον της 
επιτροπής οι υπηρεσίες της Βουλής, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφάσισε να 
παραπέμψει οκτώ κράτη μέλη (Αυστρία, Βέλγιο, Κύπρο, Γαλλία, Ελλάδα, Ιρλανδία, 
Λουξεμβούργο και Ισπανία) στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, λόγω του ότι δεν έχουν 
κοινοποιήσει στην Επιτροπή τα μέτρα που όφειλαν να λάβουν κατ’ εφαρμογή της 
Οδηγίας 2006/100/ΕΚ, η οποία προβλέπει ορισμένες τεχνικές προσαρμογές των 
οδηγιών για τα επαγγελματικά προσόντα, μετά την προσχώρηση της Βουλγαρίας και 
της Ρουμανίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση την 1η Ιανουαρίου 2007. Η προθεσμία για τη 
μεταφορά της Οδηγίας 2006/100/ΕΚ στο εθνικό δίκαιο έληξε την 1η Ιανουαρίου 2007. 

 Σημειώνεται ότι στο διάστημα που μεσολάβησε από την κατάθεση του 
νομοσχεδίου στη Βουλή και ενόσω η επιτροπή μελετούσε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο η Οδηγία 2005/36/ΕΚ τροποποιήθηκε με σχετικό ∆ιορθωτικό (Corrigenda) 
και με τον Κανονισμό 1430/2007, που εξέδωσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις 5 
∆εκεμβρίου 2007 για την τροποποίηση των Παραρτημάτων ΙΙ και ΙΙΙ της εν λόγω 
Οδηγίας.  Οι τροποποιήσεις αυτές προέκυψαν ύστερα από σχετικά αιτήματα 
τεσσάρων κρατών μελών, της Γερμανίας, του Λουξεμβούργου, της Αυστρίας και της 
Ιταλίας, για αλλαγές στις ονομασίες ή στο περιεχόμενο της εκπαίδευσης 
συγκεκριμένων επαγγελμάτων στα Παραρτήματα της Οδηγίας.  Γι’ αυτό το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής στην πορεία 
εξέτασης του νομοσχεδίου αναθεωρημένο κείμενο των Παραρτημάτων του 
νομοσχεδίου, έτσι ώστε να υπάρχει εναρμόνιση με τις πρόσφατες τροποποιήσεις στην 
κοινοτική νομοθεσία.  Οι αλλαγές αφορούν καθαρά τεχνικά θέματα και δεν 
επηρεάζουν τις ουσιαστικές διατάξεις του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο πρόεδρος και τα 
μέλη της επιτροπής αναφέρθηκαν στο ενδεχόμενο ύπαρξης σύγκρουσης ανάμεσα σε 
διατάξεις ειδικού νόμου που ρυθμίζει συγκεκριμένο επάγγελμα, όπως είναι, για 
παράδειγμα, ο νόμος που ρυθμίζει το επάγγελμα των κτηματομεσιτών, και της 
προτεινόμενης νομοθεσίας, στην οποία επίσης εμπίπτει το εν λόγω επάγγελμα.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
απαντώντας στο πιο πάνω εγερθέν ζήτημα, ανέφερε ότι το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ήδη μελετά όλες τις επηρεαζόμενες ειδικές νομοθεσίες 
και, όπου διαπιστώνεται σύγκρουση με διατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, θα 
ετοιμάζονται τροποποιητικά νομοσχέδια προς άρση αυτής της σύγκρουσης. 

 Οι εκπρόσωποι των κυριότερων οργάνων αρμόδιων για την εξέταση αιτήσεων 
για την άσκηση νομοθετικά κατοχυρωμένων επαγγελμάτων στη ∆ημοκρατία, όπως 
είναι το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ), ο Κυπριακός 
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Οργανισμός Τουρισμού (ΚΟΤ), το Συμβούλιο Εγγραφής Κτηματομεσιτών και 
Φυσιοθεραπευτών, το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και το Τμήμα 
Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, δήλωσαν ότι είχαν 
γνώση για τις προτεινόμενες αλλαγές που επέρχονται με το νομοσχέδιο στο γενικό 
σύστημα αναγνώρισης επαγγελματικών προσόντων και εξέφρασαν ανεπιφύλακτα τη 
συμφωνία τους με τις πρόνοιές του. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και 
των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν επίσης τη συμφωνία τους 
με την προτεινόμενη νομοθεσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
 Μπορώ να έχω τις τοποθετήσεις πρώτα των κομμάτων, προτού δώσω το 
δικαίωμα για ομιλητές επί θέματος αρχής, αν υπάρχουν; 

 Κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του ∆ΗΚΟ δηλώνω ότι θα ψηφίσουμε αυτό το νόμο 
ως υποχρέωση και έναντι της Ευρώπης βεβαίως, αλλά θεωρούμε καθήκον μας να 
αναφέρουμε από το βήμα εδώ της Βουλής ότι αυτός ο νόμος θα διαμορφώσει κατά 
καίριο τρόπο, εντελώς διαφορετικά από ό,τι γνωρίζουμε, επαγγέλματα και δικαιώματα 
και ως εκ τούτου εισηγούμαστε όπως ο απλός πολίτης ενδιαφερθεί να γνωρίσει και να 
μπορεί να εφαρμόσει αυτό το νόμο. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυρίτση. 

 Ναι, κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα υποστηρίξουμε το νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Μαυρονικόλα. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τι θα κάνει; 

 Κύριε Στυλιανίδη, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Και εμείς, είναι γνωστό ότι από τη στιγμή που είναι και εναρμονιστικό, 
πιστεύουμε ότι πρέπει να υποστηριχθεί. Απλώς, θα καταθέσουμε δύο απόψεις τις 
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οποίες καταθέσαμε και στην επιτροπή Εργασίας.  Η μία έχει σχέση με αυτό που είπε 
και ο κ. Αγγελίδης προηγουμένως, ότι όντως θα ανατρέψει σε μεγάλο βαθμό ένα 
τμήμα της αγοράς εργασίας και γι’ αυτό το λόγο θα πρέπει να υπάρξει πάρα πολύ 
σοβαρή ενημέρωση και θεωρούμε ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, έχοντας τον πρωταγωνιστικό ρόλο, πρέπει να βοηθήσει και 
επαγγελματικές ομάδες και επαγγελματικές κατηγορίες και απλούς πολίτες να 
ενημερωθούν σωστά. 

 Το άλλο το οποίο θέλουμε να υπομνήσουμε είναι ότι για ένα τόσο σοβαρό 
νομοσχέδιο, αν ακολουθείτο η διαδικασία, που ήδη ακολουθήθηκε από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, να ενημερώνονται τα εθνικά κοινοβούλια, μπορούσε το 
κυπριακό κοινοβούλιο με μία σωστή εκ των προτέρων ενημέρωση να διαδραματίσει 
ένα ρόλο σε αυτή τη διαβούλευση κατευθείαν με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και 
πιστεύω ότι, έχοντας μια εμπειρία που αποκτήσαμε εξαιτίας πτυχιούχων, ειδικά στα 
τομεακά  επαγγέλματα, από διάφορες χώρες με διάφορα κριτήρια απόκτησης 
κάποιων προσόντων, θα συμβάλλαμε και εμείς με αυτό τον τρόπο στη διαμόρφωση 
αυτής της ευρωπαϊκής Οδηγίας. 

 Πιστεύω ότι πρέπει να προσέξουμε πάρα πολύ αυτό το θέμα της επαφής μας 
με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και θα πρέπει να αξιοποιήσουμε αυτό που μας παρέχει 
και η αναμενόμενη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη.  Ήταν ένα μειονέκτημα το οποίο θα 
βρούμε μπροστά μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Στυλιανίδη. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα ψηφίσουμε και εμείς υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ναι, κύριε Ιωνά. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω μια επισήμανση καθόσον αφορά την 
προτεινόμενη νομοθεσία.  Είναι γεγονός ότι είναι εναρμονιστική και με βάση το 
σύνταγμά μας αυτή η νομοθεσία θα υπερισχύει οποιασδήποτε άλλης εθνικής 
νομοθεσίας, γιατί είναι και δεσμευτική.  Όμως, υπάρχουν νομοθεσίες οι οποίες 
εφαρμόζονται σήμερα και ρυθμίζουν επαγγέλματα και οι οποίες δυστυχώς είναι σε 
σύγκρουση με τη νομοθεσία αυτή, όπως, για παράδειγμα, η ρύθμιση των 
κτηματομεσιτών, όπως, για παράδειγμα, των λογοθεραπευτών ή των 
φυσιοθεραπευτών ακόμα ή ακόμα και κάποιων άλλων, όπως οπτικών και κάποιων τα 
οποία ρυθμίζονται από το νόμο του ΕΤΕΚ κ.λπ. 

 Θέλω με αυτή την ευκαιρία -θα ψηφίσουμε αυτή τη νομοθεσία, γιατί επιβάλλεται 
να την ψηφίσουμε τώρα και δεν μπορούμε να καθυστερήσουμε άλλο- να πω ότι θα 
πρέπει η αρμόδια υπηρεσία, η Νομική Υπηρεσία και τα αρμόδια υπουργεία να 
προχωρήσουν άμεσα στην τροποποίηση των σχετικών εθνικών νομοθεσιών, της 
δικής μας νομοθεσίας που επηρεάζει τα συγκεκριμένα επαγγέλματα.  Υπάρχουν 
νομοθεσίες οι οποίες ρυθμίζουν επαγγελματικά προσόντα, επαγγελματικούς τίτλους, 
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καθορίζουν τους όρους άσκησης ενός επαγγέλματος και οι οποίες ουσιαστικά με την 
αναγνώριση, με την ψήφιση και έγκριση αυτής της νομοθεσίας θα βρεθούν να είναι σε 
σύγκρουση με επαγγελματικά προσόντα ή τίτλους ή ακόμα και όρους άσκησης 
επαγγέλματος που αναγνωρίζονται σε άλλες χώρες κράτη μέλη και τα οποία 
δυστυχώς θα εφαρμοστούν με την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας μέσα στα πλαίσια 
της ελεύθερης εγκατάστασης και ελεύθερης παροχής υπηρεσιών και στην Κύπρο.  
∆ιότι, ένας Εγγλέζος πια ο οποίος ήταν του Συνδέσμου Κτηματομεσιτών θα μπορεί να 
έρθει στην Κύπρο να ασκήσει το επάγγελμα. 

 Είναι ένα σοβαρό θέμα το οποίο είχαμε παλαιότερα, για το συγκεκριμένο των 
κτηματομεσιτών, συζητήσει στην επιτροπή Εσωτερικών, αλλά με την ψήφιση της 
γενικής αυτής νομοθεσίας πρέπει να δούμε σφαιρικά όλα τα επαγγέλματα.  Γι’ αυτό η 
δική μου η παράκληση είναι μετά από την ψήφιση να γίνει ένα διάβημα στην 
εκτελεστική εξουσία όπως προχωρήσουν και εξετάσουν τις σχετικές νομοθεσίες που 
υφίστανται και ρυθμίζουν επαγγέλματα στον τόπο μας, για να μη βρίσκονται σε 
σύγκρουση και ο πολίτης να διερωτάται ποια τελοσπάντων ισχύει.  Η νομοθεσία που 
ψηφίσαμε και ίσχυε μέχρι τώρα ή η νομοθεσία που ψηφίσαμε κατόπιν Οδηγίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι... 

 Ναι, κύριε Κυρίτση, θα σας δώσω το λόγο. 

 Αντιλαμβάνομαι όμως ότι είναι κοινή η επιθυμία όλων των πλευρών ανεξαίρετα 
αυτές οι δυσκολίες που υπάρχουν και θα προκύψουν από την υπερψήφιση του 
εναρμονιστικού αυτού νομοσχεδίου να αντιμετωπιστούν το ταχύτερο δυνατό, να 
γίνουν οι αναγκαίες τροποποιήσεις της εθνικής μας νομοθεσίας, έτσι που ο πολίτης να 
ξέρει πού ακριβώς στέκει!   

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νιώθω την ανάγκη, επειδή ακούν μας τζιαι μέσα μαζικής 
ενημέρωσης, να κάμω μια διευκρίνιση και ως πρόεδρος της επιτροπής.   

 Εδώ ψηφίζοντας το νομοσχέδιο δε ρυθμίζουμε επαγγέλματα.  ∆εν υπάρχει 
τέτοιο ζήτημα στο παρόν νομοσχέδιο.  Τα επαγγέλματα ρυθμίζονται από τη νομοθεσία 
την κυπριακή.  Εκείνο που κάνουμε είναι ότι ρυθμίζουμε τη διαδικασία αναγνώρισης 
επαγγελματικών προσόντων, όταν ένας φεύγει από τη χώρα του τζιαι πάει σε μια 
άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Υπάρχει περίπτωση αυτή η διαδικασία να 
ρυθμίζεται από κάποιους νόμους δικούς μας, αλλά έχουν δεσμευτεί η Γενική 
Εισαγγελία και ο συντονιστής, ο Εθνικός Συντονιστής, ότι σε κάποιες περιπτώσεις, 
όπου υπάρχει μια αντίφαση μεταξύ των υφιστάμενων νομοθεσιών και αυτού που 
ψηφίζουμε, θα έρθουν με συμπληρωματικά νομοσχέδια, για να αρθεί αυτή η αντίφαση.  
Εν πάση όμως περιπτώσει, το ουσιώδες, κατά την άποψή μου, που πρέπει να είναι 
ξεκάθαρο είναι ότι δε ρυθμίζουμε επαγγέλματα σήμερα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν αντιλαμβάνομαι ότι υπήρξε αυτή η παρανόηση, ότι ρυθμίζουμε 
επαγγέλματα.  Εκείνο που είναι καθαρό είναι ότι, όπως και εσείς ο ίδιος είπατε, 
υπάρχει μια ανάγκη να εναρμονιστεί η εθνική νομοθεσία με αυτό που ψηφίζουμε.  Άρα, 
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νομίζω να μεταβιβάσουμε την παράκληση προς την εκτελεστική εξουσία αυτή η 
εναρμόνιση να γίνει το ταχύτερο δυνατό. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, κανένας δεν είπε ούτε λέει ότι ρυθμίζονται οι 
προϋποθέσεις ή η διαδικασία άσκησης επαγγελμάτων.  Πρόκειται για την αναγνώριση, 
για τη διαδικαστική αναγνώριση των προσόντων.  Και εδώ, επειδή το πράγμα δεν 
είναι απλό, να υπενθυμίσω ότι δεν είναι για σκοπούς εξεύρεσης εργασίας το ζήτημα 
της αναγνώρισης των προσόντων, όπως με τα ακαδημαϊκά προσόντα που θα πάει 
στο ΣΕΚΑΠ ή στο ΚΥΣΑΤΣ για ισοτιμία ή αντιστοιχία.  ∆εν πρόκειται περί αυτού!   

 Εδώ, παραδείγματος χάριν, όταν κάποιος θέλει...  Να μιλήσω για το επάγγελμα 
των δικηγόρων, επειδή τυγχάνει να είμαι δικηγόρος.  Όποιος δικηγόρος έρθει από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση θα πάρει το πτυχίο του στο Γενικό Εισαγγελέα, για να το 
παρουσιάσει και για να του το εγκρίνει, για να δικαιούται να εγγραφεί και να αρχίσει η 
καθορισμένη περίοδος της εξάσκησης ως δικηγόρος, όχι ως ασκούμενος, με βάση τη 
νομοθεσία που λέει ο κ. Κυρίτσης, την ξεχωριστή, που είναι σωστό.  Όχι με βάση αυτή 
τη νομοθεσία.  Κατά τον ίδιο τρόπο και άλλα επαγγέλματα.   

 Φανταστείτε λοιπόν, όταν αυτή η νομοθεσία, αφού έχει ψηφιστεί σε 
συμμόρφωση άλλων κοινοτικών Οδηγιών, δε συμβαδίζει με τη συγκεκριμένη, η οποία 
αποτελεί μια συνολική και σφαιρική προσέγγιση με τη δημιουργία εθνικού φορέα 
περίπου για την αναγνώριση αυτών των προσόντων, τι μπάχαλο μπορεί να προκύψει!   

 Πρέπει λοιπόν, όπως πολύ ορθά είπατε, το κράτος να συστήσει μία επιτροπή ή 
ένα φορέα τάχιστα -όχι μόνο η Νομική Υπηρεσία, διότι η Νομική Υπηρεσία, μόνο όταν 
προκύψει πρόβλημα προφανέστατα, θα το επιληφθεί, τουλάχιστον έτσι το 
καταλαβαίνω- και να υποβάλει η κυβέρνηση προς τη Νομική Υπηρεσία ή μέσω του 
Επιτρόπου Νομοθεσίας ότι θα υπάρχουν αυτές οι στρεβλώσεις ή αντιφάσεις λόγω 
αυτής της νομοθεσίας και ότι πρέπει συνολικά να γίνουν οι επιμέρους τροποποιήσεις.  
Και αυτό πρέπει να γίνει εντός τακτής προθεσμίας.  ∆ιότι θα παρατηρηθούν τα εξής 
προβλήματα:  Εάν έρθει κάποιος αλλοδαπός -εννοώ από την Ευρωπαϊκή Ένωση- τον 
Ιούνιο μήνα και υποβάλει την αίτησή του, για να μπορέσει να ασκήσει το επάγγελμα 
στην Κύπρο, θα είναι διαφορετικό το καθεστώς σε σχέση με αυτό που θα ισχύει μετά 
από ένα χρόνο, όταν ενδεχομένως θα έχει αλλάξει.  Καταλαβαίνετε ότι αυτή η 
δημιουργία διαφορετικών ταχυτήτων επαγγελματιών, όπου ενδεχομένως η διαδικασία 
να είναι πιο αυστηρή μεταγενέστερα, γιατί θα είναι πιο συντεταγμένη, ε, δεν είναι κάτι 
που βοηθά στην καλύτερη εικόνα της χώρας μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να πω τίποτε, αλλά, επειδή ξάνοιξε πολλά η 
συζήτηση, θέλω να πω το εξής:  Υπάρχει μια άλλη νομοθεσία η οποία ήδη έχει 
συζητηθεί στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και η οποία θα είναι πολύ σαρωτική σε ό,τι 
αφορά τα επαγγέλματα.  Επειδή ακούω κάποιες ανησυχίες να εκφράζονται τώρα εδώ, 
ενώ στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είχαν υπερψηφιστεί κάποιες πολύ χειρότερες 
νομοθεσίες.  Επέρασε μια νομοθεσία η οποία θα φιλελευθεροποιήσει πλήρως τα 
επαγγέλματα, το επάγγελμα του πολιτικού μηχανικού και του αρχιτέκτονα, του 
φαρμακοποιού, των λογιστών.  Και, όταν θα έρθει εκείνη η νομοθεσία, η οποία θα 
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έρθει μόλις υπερψηφιστεί η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, τα πράγματα θα είναι πάρα 
πολύ χειρότερα από αυτό που συζητούμε σήμερα!  Έτσι απλώς, για να τα ξέρουμε 
αυτά τα πράγματα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ηλαδή τα κακά έν’ πίσω μας! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι υποχρεωτική, κύριε Κουλία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου.  Θα δευτερολογήσετε; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν εκφράσαμε ανησυχίες καθόσον αφορά τη ρύθμιση.  
Εκφράσαμε και επισημάναμε την ανησυχία μας καθόσον αφορά τη σύγκρουση 
νομοθεσιών και ότι θα πρέπει να γίνουν διορθώσεις στους νόμους που ρυθμίζουν τα 
επαγγέλματα στην Κύπρο που επηρεάζονται και επηρεάζονται από αυτή τη νομοθεσία 
που θα ψηφίσουμε σήμερα.   

 Αλλά, απλώς θέλω να τονίσω κάτι.  Στο άρθρο 9 του νόμου του προτεινόμενου 
λέει «η ελεύθερη παροχή υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία δεν περιορίζεται για λόγους που 
αφορούν τα επαγγελματικά προσόντα».  Αναγνωρίζεται το επαγγελματικό προσόν σε 
μια χώρα κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Από αυτά που αναφέρονται εδώ, 
ελεύθερα μπορεί να έρθει να ασκήσει το επάγγελμα στην Κύπρο με την εγκατάσταση 
του, όπως είναι η προϋπόθεση του νόμου, χωρίς να μπορείς να του επιβάλεις 
περιορισμό για το επαγγελματικό του προσόν.  Και, όταν λέω “επαγγελματικό 
προσόν”, είναι για παράδειγμα να είναι μέλος ενός ινστιτούτου, λόγου χάρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ. 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη.   

 Παρακαλώ να συντομεύουμε, διότι νομίζω εξαντλήθηκε η συζήτηση. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

   Απλώς, επειδή έχω μια έντονη διαφωνία με τον κ. Κυπριανού τζιαι θέλω να 
την καταθέσω.   

 Καταρχάς, νομίζω ότι, από τη στιγμή που αποδεχθήκαμε να είμαστε μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και πιστεύουμε στην ενιαία αγορά, η ελεύθερη διακίνηση 
επαγγελμάτων και η φιλελευθεροποίηση αυτού του γεγονότος είναι προς όφελος απ’ 
ό,τι φαίνεται από συγκεκριμένα στοιχεία όλων των οικονομιών και όλων των κρατών 
μελών.   

 Αλλά, αυτό που συμβαίνει εδώ είναι κάτι άλλο.  Σε ό,τι αφορά ειδικά τα τομεακά 
επαγγέλματα, υπάρχει ένα πρόβλημα ενιαίων κριτηρίων.  ∆ηλαδή, υπάρχουν χώρες 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση όπου, ειδικά στα ιατρικά επαγγέλματα, μια ειδικότητα 
αποκτιέται με λιγότερα χρόνια άσκησης της ειδικότητας απ’ ό,τι στις δυτικές χώρες.  
Είναι εδώ που θα εντοπιστεί το πρόβλημα και πουθενά αλλού.  Εμείς δεν εκφράσαμε 
ανησυχίες, απλώς εισηγηθήκαμε μια ενιαία ρύθμιση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θα μεταβιβάσουμε την παράκληση του σώματος προς την εκτελεστική 
εξουσία, για να επιληφθεί το ταχύτερο δυνατό των οποιωνδήποτε αναγκαίων 
νομοθετικών ρυθμίσεων πρέπει να γίνουν.  Την ίδια ώρα το σώμα επιφορτίζει τον 
πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων να παρακολουθούν το θέμα, έτσι που να βεβαιωθούν ότι η θέσπιση των 
αναγκαίων νομοθεσιών θα γίνει το ταχύτερο δυνατό. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 ∆οκιμασία επάρκειας.  Άρθρο 4. 

 Επαγγελματική εκπαίδευση και κατάρτιση.  Άρθρο 5. 

 Επαγγελματικές ενώσεις ή οργανισμοί.  Άρθρο 6. 

 Πρακτική άσκηση προσαρμογής.  Άρθρο 7. 

 Αποτελέσματα αναγνώρισης.  Άρθρο 8. 

 Αρχή της ελεύθερης παροχής υπηρεσιών.  Άρθρο 9. 

 Απαλλαγές.  Άρθρο 10. 

 Προηγούμενη δήλωση σε περίπτωση μετακίνησης του παρόχου.  Άρθρο 11. 

 ∆ιοικητική συνεργασία.  Άρθρο 12. 

 Πληροφορίες προς τους αποδέκτες της υπηρεσίας.  Άρθρο 13. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 14. 

 Επίπεδα προσόντων.  Άρθρο 15. 

 Εξομοιούμενη εκπαίδευση.  Άρθρο 16. 

 Προϋποθέσεις αναγνώρισης.  Άρθρο 17. 

 Αντισταθμιστικά μέτρα.  Άρθρο 18. 

 Απαλλαγή από αντισταθμιστικά μέτρα λόγω κοινών βάσεων.  Άρθρο 19. 

 Απαιτήσεις σχετικά με την επαγγελματική πείρα.  Άρθρο 20. 

 ∆ραστηριότητες του Καταλόγου Ι του Παραρτήματος IV.  Άρθρο 21. 

 ∆ραστηριότητες του Καταλόγου ΙΙ του Παραρτήματος IV.  Άρθρο 22. 

 ∆ραστηριότητες του Καταλόγου ΙΙΙ του Παραρτήματος IV.  Άρθρο 23. 

 Έγγραφα και διατυπώσεις.  Άρθρο 24. 

 ∆ιαδικασία αναγνώρισης των επαγγελματικών προσόντων.  Άρθρο 25. 

 Χρήση του επαγγελματικού τίτλου.  Άρθρο 26. 

 Γλωσσικές γνώσεις.  Άρθρο 27. 
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 Χρήση του τίτλου εκπαίδευσης.  Άρθρο 28. 

 Αρμόδιες αρχές.  Άρθρο 29. 

 Εθνικός Συντονιστής.  Άρθρο 30. 

 Σημείο Επαφής.  Άρθρο 31. 

 Εκθέσεις.  Άρθρο 32. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 33. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 34. 

 ∆ιατάγματα.  Άρθρο 35. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση όπως εγκριθούν τα άρθρα 1 έως 35. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 35 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης των Επαγγελματικών 
Προσόντων Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008».  Πρόκειται για πρόταση νόμου.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης          

 Tάσος Μητσόπουλος          Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου       Γιαννάκης Ομήρου           

 Άριστος Αριστοτέλους         Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

       Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από την ίδια, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 
Μαΐου 2008. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η αναστολή της εφαρμογής των διατάξεων 
του περί Παραγραφής Νόμου, Κεφ. 15, μέχρι την 31η Μαρτίου 2009, ώστε να δοθεί ο 
αναγκαίος χρόνος για τον εκσυγχρονισμό και την αναθεώρησή του. 
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 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για την κατάθεση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου 
προέκυψε στα πλαίσια αυτεπάγγελτης εξέτασης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών συναφούς θέματος που ενέγραψαν τα μέλη της βουλευτές κ. Ιωνάς Νικολάου, 
Αριστοφάνης Γεωργίου και Ανδρέας Αγγελίδης, με τίτλο «Τα προβλήματα που 
συνεπάγεται η εφαρμογή του περί Παραγραφής Νόμου, Κεφ. 15», ύστερα από 
γραπτές παραστάσεις της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας και με σκοπό 
τη διακρίβωση των δυσκολιών στην εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας.  Στη συνεδρία 
της επιτροπής, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 15 Μαΐου 2008, κατά την οποία 
εξετάστηκε το υπό αναφορά θέμα, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, καθώς και 
εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, της 
Κεντρικής Συνεργατικής Τράπεζας, του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών και της 
Παγκύπριας Συνεργατικής Ομοσπονδίας. 

 Στα πλαίσια της όλης συζήτησης του πιο πάνω θέματος που προηγήθηκε, 
υπήρξε κοινή θέση όλων όσοι παρευρέθηκαν στη σχετική συνεδρία της επιτροπής ότι 
για σκοπούς ασφάλειας των συναλλαγών είναι αναγκαία η εφαρμογή νομοθετικής 
ρύθμισης της περιόδου παραγραφής.  Ωστόσο, κοινή ήταν και η διαπίστωση ότι ο 
περί Παραγραφής Νόμος, Κεφ. 15, ο οποίος θεσπίστηκε το 1945, παρουσιάζει πολλά 
κενά και αδυναμίες, γι’ αυτό απαιτείται να αναθεωρηθούν οι διατάξεις του.  Αυτό 
οφείλεται αφενός στο γεγονός ότι από τη θέσπισή του μέχρι σήμερα επήλθαν 
σημαντικές κοινωνικοοικονομικές αλλαγές που τον καθιστούν αναχρονιστικό και 
αφετέρου στο ότι ύστερα από την πολύχρονη αναστολή της εφαρμογής του 
επανειλημμένα με διάφορες νομοθετικές ρυθμίσεις επανατέθηκε σε ισχύ την 1η Ιουνίου 
2005, με αποτέλεσμα τώρα να διαπιστώνονται οι πιο πάνω αδυναμίες του. 

 Ειδικότερα, από την πλευρά του χρηματοπιστωτικού τομέα επισημάνθηκε το 
γεγονός ότι οι ασάφειες και τα κενά του εν λόγω νόμου δημιουργούν σοβαρά 
προβλήματα στην εφαρμογή του, καθώς και άνιση μεταχείριση μεταξύ των διάφορων 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων, τα οποία, στην προσπάθειά τους να διασφαλίσουν τα 
συμφέροντά τους, θα οδηγήσουν μαζικά στα δικαστήρια πολίτες χρεώστες τους.  
Συγκεκριμένα, μεταξύ άλλων, επισημάνθηκε στην επιτροπή ότι στον υπό αναφορά 
νόμο υπάρχει ασάφεια ως προς το χρόνο γένεσης ενός αγώγιμου δικαιώματος από 
τον οποίο αρχίζει να υπολογίζεται η περίοδος παραγραφής, καθώς και κατά πόσο 
στην έννοια του όρου “τράπεζα” περιλαμβάνονται και τα συνεργατικά πιστωτικά 
ιδρύματα, αλλά και οι θυγατρικές εταιρείες των τραπεζών, ώστε και για τις οφειλές από 
και προς αυτά να ισχύει η ίδια περίοδος παραγραφής που ισχύει σε σχέση με τις 
τράπεζες. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου ανέφερε στην επιτροπή 
ότι, ως αποτέλεσμα της πολύχρονης αναστολής των διατάξεων για την παραγραφή 
των χρεών, οδηγούνται τώρα στο δικαστήριο υποθέσεις που αφορούν πολύ παλιά 
χρέη τα οποία δεν μπορούν να αποδειχθούν και ως εκ τούτου οι υποθέσεις 
απορρίπτονται λόγω μη διασφάλισης της διεξαγωγής δίκαιης δίκης.  Συναφώς, 
επισήμανε την ανάγκη όπως οποιαδήποτε απόφαση για παραπέρα αναστολή της 
εφαρμογής του εν λόγω νόμου  περιοριστεί στην απόλυτα αναγκαία χρονική περίοδο 
προς το σκοπό του εκσυγχρονισμού των διατάξεών του με την ετοιμασία 
ολοκληρωμένης νομοθεσίας, στην οποία να κωδικοποιούνται όλες οι ισχύουσες 
διατάξεις που αφορούν την παραγραφή. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, αφού συμφώνησε με τις πιο πάνω 
επισημάνσεις του προέδρου του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, 
ανταποκρινόμενος στη σχετική παράκληση της επιτροπής, ανέλαβε τη δέσμευση για 
ετοιμασία ολοκληρωμένης νομοθετικής ρύθμισης για την παραγραφή.  Παράλληλα, 
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τόνισε ότι τέτοια ρύθμιση άπτεται μεν νομικών πτυχών, αλλά περισσότερο σχετίζεται 
με οικονομικά ζητήματα και με το όλο χρηματοπιστωτικό σύστημα.  Ως εκ τούτου, για 
την υλοποίηση του έργου αυτού που ανέλαβε, ζήτησε τη συνδρομή των εμπορικών 
τραπεζών και του συνεργατικού κινήματος, του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, 
του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και όλων των εμπλεκομένων στα ζητήματα αυτά.  
Περαιτέρω, συμφώνησε με την άποψη της επιτροπής ότι το αναμενόμενο νομοσχέδιο 
θα πρέπει να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι το τέλος του τρέχοντος 
έτους, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα έγκαιρης εξέτασής του από την επιτροπή 
και ψήφισής του σε νόμο, για να καταστεί δυνατή η έναρξη της εφαρμογής του μέχρι 
την 31η Μαρτίου 2009, ημερομηνία κατά την οποία θα λήξει η προτεινόμενη με την 
υπό συζήτηση πρόταση νόμου αναστολή του ισχύοντος νόμου. 

 Στη βάση των πιο πάνω, όλοι όσοι παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με την ανάγκη κατάθεσης και προώθησης για ψήφιση της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο.  
Παράλληλα, η επιτροπή αναμένει ότι όλοι οι εμπλεκόμενοι θα συμβάλουν θετικά στην 
υλοποίηση των πιο πάνω δεσμεύσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της επιτροπής, πέραν της αναφοράς που γίνεται 
στην έκθεση, θα ήθελα να υποβάλω και μέσω της ολομέλειας την εξής παράκληση:  Η 
επιτροπή εισηγείται στην ολομέλεια την παράταση της παραγραφής μέχρι την 31η 
Μαρτίου του 2009, για να παρασχεθεί η δυνατότητα στη Νομική Υπηρεσία, όπου ο 
Γενικός Εισαγγελέας ενώπιον της επιτροπής ανέλαβε τη δέσμευση να προχωρήσει 
στον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας η οποία ψηφίστηκε για πρώτη φορά και ισχύει με 
τις ίδιες διατάξεις από το 1944.  Γι’ αυτό το λόγο θέλω να υποβάλω την εξής 
παράκληση προς τη Νομική Υπηρεσία και την εκτελεστική εξουσία:  αυτή η 
δυνατότητα της παράτασης να παραχωρηθεί για τελευταία φορά!  Παραχωρήθηκε 
ξανά πριν από ένα χρόνο περίπου.  Θα παραχωρηθεί και αυτή τη φορά για τελευταία 
φορά, για να δοθεί η ευκαιρία να προχωρήσουν άμεσα στον εκσυγχρονισμό της 
νομοθεσίας.  ∆ιότι δεν μπορεί να υπάρχει ένα κράτος το οποίο να θέλει να ρυθμίζει 
όλα τα θέματα μέσα στα πλαίσια του κράτους δικαίου και να μην έχει σε εφαρμογή 
πρόνοιες παραγραφής αξιώσεων.  Γι’ αυτό η παράκλησή μας είναι να είναι η τελευταία 
φορά που παραχωρείται αυτή η δυνατότητα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Για ακόμα μία φορά έχουμε ενώπιόν μας μια πρόταση νόμου για την αναστολή 
της εφαρμογής του περί Παραγραφής Νόμου, του Κεφαλαίου 15, και, επειδή η θέση 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος δεν καταγράφεται επακριβώς στην έκθεση -είναι γεγονός 
ότι πριν από λίγο είχαμε την ευκαιρία να δούμε την έκθεση για τη σχετική πρόταση 
νόμου- θέλω να ξεκαθαρίσω κι εγώ κάτι σε ό,τι αφορά τη δική μας θέση.   
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 Ναι, ακούσαμε τα επιχειρήματα και των τραπεζών και των άλλων 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων ότι δημιουργείται μια σύγχυση με τη σχετική 
νομοθεσία.  Ακούσαμε τα επιχειρήματα και ευσεβάστως εμείς λέμε το εξής:  
Περισσότερη σύγχυση δημιουργείται από τη μη εφαρμογή του νόμου!  Κι εμείς, ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα, θέλουμε να τονίσουμε ότι δεν πρόκειται να συναινέσουμε ούτε κι 
εμείς σε εκ νέου αναστολή της εφαρμογής της νομοθεσίας, γιατί αυτό το θέμα είναι ένα 
θέμα που αφορά ολόκληρη την οικονομία του τόπου.  ∆ε συμφέρει σε κανέναν να 
υπάρχουν αγωγές που δικάζονται δεκαπέντε και είκοσι χρόνια μετά που εγέρθηκε το 
αγώγιμο δικαίωμα, το δάνειο, για παράδειγμα. Πού θα βρεις τη μαρτυρία να τη φέρεις 
μετά από δεκαπέντε χρόνια, για να πείσεις τον άλλο για κάτι που έγινε μετά από τόσο 
καιρό;  Είναι θέμα που αφορά τη μεθοδολογία και την αξιολόγηση ακριβώς των 
εταιρειών μας.  Είναι θέμα που αφορά τη φερεγγυότητα των εταιρειών μας.  
Αντιλαμβάνεστε τι σημαίνει μια εταιρεία να γνωρίζει ότι μπορεί να έχει υποχρεώσεις 
για γεγονότα που έγιναν πριν από είκοσι χρόνια!  Επομένως, σεβαστά τα 
επιχειρήματα που ακούστηκαν.  Είμαστε εδώ, για να συζητήσουμε οποιαδήποτε 
εισήγηση τροποποίησης αυτής της νομοθεσίας, κι εμείς θα τη συζητήσουμε με 
καλοπιστία, για να καταστήσουμε ακριβώς αυτό το νόμο και πιο δίκαιο και πιο 
αποδοτικό.  Αλλά, την 31η Μαρτίου του 2009 εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, θα 
αναμένουμε να εφαρμοστεί η νομοθεσία και δε θα συναινέσουμε σε οποιαδήποτε εκ 
νέου παράταση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θέλουμε να τονίσουμε ότι δεχθήκαμε αυτή την τελευταία 
εννιάμηνη παράταση, ουσιαστικά για να μπορεί να επέλθει εκσυγχρονισμός και να 
δημιουργηθεί νομοθεσία που να κρίνει με ίσο μέτρο κρίσης οργανισμούς, φορείς, 
νομικά ή φυσικά πρόσωπα με τις ίδιες ιδιότητες ή επαγγέλματα.  Υπάρχει μια έντονη 
ανισότητα μεταξύ τραπεζών και συνεργατικού κινήματος και υπάρχουν και άλλα 
προβλήματα.  Γι’ αυτό δεχθήκαμε τους εννιά μήνες μετά τη ρητή διαβεβαίωση της 
Νομικής Υπηρεσίας ότι μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου θα είναι έτοιμο το νέο νομοσχέδιο, 
το οποίο θα έρθει. 

 Το δεύτερο θέμα το οποίο θα πρέπει να τονιστεί εδώ, γιατί θα δοθεί το μήνυμα 
περί αναστολής του περί Παραγραφής Νόμου, είναι ότι υπάρχουν νόμοι που δεν 
αναστέλλονται και υπάρχουν υποθέσεις κόσμου που θα παραγραφούν που δεν 
καλύπτονται απ’ αυτό το νόμο.  Γι’ αυτό ας μελετήσει ο καθένας πού εμπίπτει η 
υπόθεσή του, για να μην έχουμε ισχυρισμούς ότι το κοινοβούλιο παραπλάνησε 
πολίτες.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μαΐου 2008.  
Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκε και παρευρέθηκε στην επιτροπή ο 
διευθυντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων, συνοδευόμενος από λειτουργό του τμήματός 
του.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
35 του περί Αρχαιοτήτων Νόμου, είναι η μετατροπή των τελών που προβλέπονται με 
τους υφιστάμενους κανονισμούς για επισκέψεις σε μουσεία και αρχαία μνημεία από 
λίρες σε ευρώ. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων και την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, με τους τελευταίους, στην 
περίπτωση που τα υφιστάμενα τέλη ανέρχονται σε £1.00 μετατρέπονται σε €1,70 και 
στην περίπτωση που ανέρχονται σε £2 μετατρέπονται σε €3,40.  Παράλληλα, το 
δελτίο εισόδου μιας (1) ημέρας που εκδίδει ο διευθυντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων 
έναντι τέλους £4 μετατρέπεται σε €6,80 και το δελτίο εισόδου για περίοδο επτά (7) 
ημερών έναντι τέλους £10 μετατρέπεται σε €17,10.   

 Ας σημειωθεί ότι με την προτεινόμενη στρογγυλοποίηση των εν λόγω τελών 
από €1,71 σε €1,70 το κράτος θα έχει ετήσια απώλεια των εισπράξεών του γύρω στα 
€10.500. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Τελωνείων - Θέσεις 
Τελωνειακού Λειτουργού και Εξεταστή Τελωνείων 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Τελωνείων - Θέσεις Τελωνειακού 

Λειτουργού και Εξεταστή Τελωνείων 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης  

 Τάσος Μητσόπουλος  Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 
3 Απριλίου και 15 Μαΐου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής η διευθύντρια του Τμήματος Τελωνείων και 
εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, της ΠΑΣΥ∆Υ και των επηρεαζόμενων υπαλλήλων. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Τελωνειακού 
Λειτουργού και Εξεταστή Τελωνείων 1ης Τάξεως στο Τμήμα Τελωνείων, ώστε αυτά να 
συνάδουν με τις ρυθμίσεις που εγκρίθηκαν στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής 
Προσωπικού για αναδιοργάνωση του Τμήματος Τελωνείων και υλοποιήθηκαν με τον 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 [Ν. 38(ΙΙ) του 2007]. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας είναι το αποτέλεσμα της μελέτης 
οργάνωσης, στελέχωσης και βαθμολογικής διάρθρωσης των θέσεων του Τμήματος 
Τελωνείων για διαχωρισμό των θέσεων Εξεταστή Τελωνείων [Κλ. Α4 και Α7(ii)], για τις 
οποίες απαιτούνται διαζευκτικά προσόντα, καθώς και της απόφασης που λήφθηκε 
στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού για την αναδιοργάνωση του 
Τμήματος Τελωνείων.  Συγκεκριμένα, αποφασίστηκε η μεταφορά στην επιστημονική 
πυραμίδα των υπηρετούντων στην τεχνική πυραμίδα υπαλλήλων, οι οποίοι είναι 
κάτοχοι πανεπιστημιακού τίτλου σπουδών.  Οι εναπομείνασες θέσεις Εξεταστή 
Τελωνείων [Κλ. Α4 και Α7(ii)], οι κάτοχοι των οποίων δεν κατέχουν πανεπιστημιακό 
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τίτλο σπουδών, όταν κενώνονται θα καταργούνται και θα αντικαθίστανται από θέσεις 
Τελωνειακού Λειτουργού (Κλ. Α8, Α10 και 11) και Βοηθού Τελωνειακού Λειτουργού 
[Κλ. Α2, Α5 και Α7(ii)], ώστε να καταργηθεί σταδιακά εξ ολοκλήρου η πυραμίδα των 
θέσεων με διαζευκτικά προσόντα.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις για τη θέση 
Τελωνειακού Λειτουργού αφορούν, μεταξύ άλλων, τη μετατροπή της από θέση 
πρώτου διορισμού και προαγωγής σε θέση πρώτου διορισμού, όπως και οι 
υπόλοιπες θέσεις του επιπέδου εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, τη συμπερίληψη στα 
απαιτούμενα ακαδημαϊκά προσόντα της κατοχής τίτλου σπουδών στις πολιτικές 
επιστήμες και τον καθορισμό, ως πλεονεκτήματος, της διετούς τουλάχιστο πείρας της 
σχετικής με τα καθήκοντα της θέσης.   

 Όσον αφορά το σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Εξεταστή Τελωνείων 1ης Τάξεως, 
λόγω της ύπαρξης μεγάλου αριθμού κενών θέσεων οι οποίες δεν μπορούν να 
πληρωθούν με το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας, κρίθηκε αναγκαία η συμπερίληψη 
σημείωσης σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που δεν υπάρχουν υποψήφιοι οι 
οποίοι να κατέχουν τα απαιτούμενα προσόντα της δεκαπενταετούς τουλάχιστον 
υπηρεσίας στη θέση Εξεταστή Τελωνείων, από την οποία πενταετής τουλάχιστον 
υπηρεσία στην Κλίμακα Α7, να μπορούν να προάγονται υπάλληλοι με δεκατριετή 
τουλάχιστο συνολική υπηρεσία στη θέση Εξεταστή Τελωνείων, από την οποία 
μονοετής τουλάχιστον υπηρεσία στην Κλίμακα Α7.   

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής, οι εκπρόσωποι των 
ενδιαφερόμενων υπαλλήλων εξέφρασαν την αντίθεσή τους στην προτεινόμενη 
τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Εξεταστή Τελωνείων 1ης Τάξεως, 
καταθέτοντας ταυτόχρονα σχετικά υπομνήματα.  Οι πιο πάνω εκπρόσωποι ανέφεραν, 
μεταξύ άλλων, ότι η προτεινόμενη τροποποίηση θυματοποιεί όσους κατέχουν 
πανεπιστημιακά προσόντα, την επιστημονική πυραμίδα και μεγάλο αριθμό 
τελωνειακών υπαλλήλων που υποχρεωτικά και παρά τη θέλησή τους μεταφέρθηκαν 
από την τεχνική στην επιστημονική πυραμίδα.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τους ίδιους 
εκπροσώπους, με τη μείωση των απαιτούμενων χρόνων υπηρεσίας στην Κλίμακα Α7, 
που θεωρείται ως προϋπόθεση προαγωγής, εκμηδενίζεται η αξία της αρχαιότητας 
μεταξύ υπηρετούντων υπαλλήλων που δικαιούνται να διεκδικήσουν την υπό αναφορά 
θέση.   

 Η διευθύντρια του Τμήματος Τελωνείων, αφού αναφέρθηκε στους λόγους που 
οδήγησαν στην ανάγκη αναδιοργάνωσης του τμήματος με τη μεταφορά στην 
επιστημονική πυραμίδα των υπηρετούντων στην τεχνική πυραμίδα υπαλλήλων οι 
οποίοι είναι κάτοχοι πανεπιστημιακού τίτλου σπουδών, καθώς και τη σταδιακή 
κατάργηση της πυραμίδας των θέσεων με διαζευκτικά προσόντα, επισήμανε ότι 
θεωρεί αδικαιολόγητη τη διαφωνία που εξέφρασαν οι προαναφερθέντες 
ενδιαφερόμενοι υπάλληλοι, αφού, όπως ανέφερε, οι υπάλληλοι που έχουν 
προβάδισμα θα είναι υποψήφιοι για προαγωγή στη θέση Εξεταστή Τελωνείων 1ης 
Τάξεως, άλλοι απ’ αυτούς το 2016 και άλλοι το 2018, αν και εφόσον επιτύχουν στις 
σχετικές εξετάσεις.  Τέλος, η ίδια τόνισε εμφαντικά ότι ανάλογες ρυθμίσεις στη βάση 
της αναδιοργάνωσης του Τμήματος Τελωνείων έγιναν και για άλλες θέσεις του 
τμήματος και ως εκ τούτου δεν μπορεί να υπάρξει διαφοροποίηση για τις υπό 
συζήτηση θέσεις, αφού κάτι τέτοιο θα συνιστούσε άνιση μεταχείριση.  Με τη θέση αυτή 
συμφώνησε και ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ, ο οποίος ανέφερε ότι τέτοιες ρυθμίσεις 
έγιναν και σε άλλα τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα περαιτέρω στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στα 
πλαίσια της αρμόδιας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού για σχέδια 
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υπηρεσίας.  Περαιτέρω, με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση σχεδίων υπηρεσίας 
συμφωνεί και η ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 16 μέχρι 23 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκοπήσεως - Θέσεις Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και 
Βοηθού Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι 
περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος) - Θέση Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
- Θέση Ανώτερου Επιθεωρητή/τριας Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου - Θέση 
Ανώτατου Εκτελεστικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι 
περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού (Κυπριακή Ακαδημία ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης) - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Επιμόρφωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση Πρώτου Λογιστή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις 
∆ιευθυντή, Ανώτερου Μορφωτικού Λειτουργού, Μορφωτικού Λειτουργού Α΄, 
Μορφωτικού Λειτουργού και Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008» και «Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Θέσεις Χωρομέτρη, 
Σχεδιαστή, Φωτολιθογράφου, Ανώτερου Χωρομέτρη, Ανώτερου Σχεδιαστή, Ανώτερου 
Φωτολιθογράφου, Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού Μηχανικού Χωρομετρίας, Τεχνικού 
Μηχανικού Χαρτογραφίας, Τεχνικού Μηχανικού Φωτολιθογραφίας, Τεχνικού 
Μηχανικού Χωρομετρίας 1ης Τάξεως, Τεχνικού Μηχανικού Χαρτογραφίας 1ης Τάξεως 
και Τεχνικού Μηχανικού Φωτολιθογραφίας 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 15 Μαΐου 2008. 
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 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
και εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, με εξαίρεση τους τέταρτους υπό αναφορά κανονισμούς που 
εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 4 του περί Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμου. 

 Σκοπός ειδικότερα των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και Βοηθού 
Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων στο Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως, έτσι ώστε να 
εκσυγχρονιστούν, για να μη δυσχεραίνεται το έργο της Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας (Ε∆Υ). 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία έπειτα από σχετική 
εισήγηση της Ε∆Υ προς τον Υπουργό Οικονομικών. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος στο Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία Περιβάλλοντος), έτσι ώστε 
να εκσυγχρονιστεί, για να μη δυσχεραίνεται το έργο της Ε∆Υ. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία έπειτα από σχετική 
εισήγηση της Ε∆Υ προς τον Υπουργό Οικονομικών. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Επιθεωρητή/τριας Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) 
στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας, έτσι ώστε να καταστεί 
δυνατή η πλήρωση της υπό αναφορά θέσης. 

 Ειδικότερα, προστίθεται σημείωση στα απαιτούμενα προσόντα σύμφωνα με 
την οποία κατά την πρώτη πλήρωση της θέσης, αν δεν υπάρχουν υποψήφιοι με 
τριετή τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Επιθεωρητή/τριας (Ακτινοθεραπείας), να 
μπορούν να θεωρηθούν υποψήφιοι και υπάλληλοι με εξαετή τουλάχιστο συνολική 
υπηρεσία στις θέσεις Επιθεωρητή/τριας Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) και 
Ανώτερου/ης Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας), από την οποία η διετής τουλάχιστον 
υπηρεσία να είναι στη θέση Επιθεωρητή/τριας Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία, για να μπορεί να 
πληρωθεί η θέση το συντομότερο δυνατό, ώστε ο κλάδος Ακτινογράφων 
(Ακτινοθεραπείας) να μην παραμένει ακέφαλος, για σκοπούς καλύτερης εποπτείας και 
απρόσκοπτης λειτουργίας των υπηρεσιών. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη θέση Ανώτατου Εκτελεστικού ∆ιευθυντή στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για την υπό αναφορά θέση κατέστη 
αναγκαίος ύστερα από πρόσφατη τροποποίηση του περί Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) Νόμου, με βάση την οποία στην 
έννοια του όρου “γενικός διευθυντής” περιλαμβάνεται και ο ανώτατος εκτελεστικός 
λειτουργός του νομικού προσώπου.  Το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας 
διαμορφώθηκε κατά τρόπο που να συνάδει με τα σχέδια υπηρεσίας των θέσεων 
γενικού διευθυντή τόσο της δημόσιας υπηρεσίας όσο και του ευρύτερου δημόσιου 
τομέα. 
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 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η δημιουργία σχεδίου υπηρεσίας για τη 
νέα θέση Ανώτερου Λειτουργού Επιμόρφωσης στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 
Προσωπικού (Κυπριακή Ακαδημία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης), η οποία είναι θέση 
προαγωγής και δημιουργήθηκε για σκοπούς ολοκλήρωσης της δομής και 
ενδυνάμωσης της στελέχωσης της Κυπριακής Ακαδημίας ∆ημόσιας ∆ιοίκησης, ώστε 
αυτή να μπορεί να ανταποκριθεί στον αναπτυξιακό ρόλο που επιτελεί και στις 
υποχρεώσεις που έχει αναλάβει. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω 
κανονισμούς, στο υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα συνήθη 
καθήκοντα και προσόντα που απαιτούνται για τις θέσεις του ίδιου επιπέδου στη 
δημόσια υπηρεσία.  Ειδικότερα, περιλήφθηκε ως απαιτούμενο βασικό προσόν η 
τριετής υπηρεσία στην αμέσως κατώτερη θέση του Λειτουργού Επιμόρφωσης Α´.   

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Λογιστή στο Γενικό Λογιστήριο, έτσι ώστε να 
εκσυγχρονιστεί, για να μη δυσχεραίνεται το έργο της Ε∆Υ. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία έπειτα από σχετική 
εισήγηση της Ε∆Υ προς τον Υπουργό Οικονομικών. 

 Σκοπός των έβδομων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου Μορφωτικού Λειτουργού, 
Μορφωτικού Λειτουργού Α´, Μορφωτικού Λειτουργού και Βιβλιοθηκονόμου στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Πολιτιστικές Υπηρεσίες), έτσι ώστε αυτά να 
καταστούν πιο λειτουργικά και αποτελεσματικά στην εφαρμογή τους. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις συνίστανται στην αποσαφήνιση 
προνοιών και στον εκσυγχρονισμό των προσόντων και των καθηκόντων, με τρόπο 
που να αντικατοπτρίζουν και να συνάδουν με τα σημερινά δεδομένα.   

 Σκοπός των όγδοων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Χωρομέτρη, Σχεδιαστή, Φωτολιθογράφου, Ανώτερου 
Χωρομέτρη, Ανώτερου Σχεδιαστή, Ανώτερου Φωτολιθογράφου της τεχνικής 
πυραμίδας του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, καθώς και ο καταρτισμός 
σχεδίων υπηρεσίας των νέων θέσεων Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού Μηχανικού 
Χωρομετρίας, Τεχνικού Μηχανικού Χαρτογραφίας, Τεχνικού Μηχανικού 
Φωτολιθογραφίας, Τεχνικού Μηχανικού Χωρομετρίας 1ης Τάξεως, Τεχνικού 
Μηχανικού Χαρτογραφίας 1ης Τάξεως και Τεχνικού Μηχανικού Φωτολιθογραφίας 1ης 
Τάξεως του τμήματος, οι οποίες δημιουργήθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο του 2007 [Ν.38(ii) του 2007].   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο καταρτισμός 
των πιο πάνω σχεδίων υπηρεσίας για τις εν λόγω νέες θέσεις κρίθηκε αναγκαίος στα 
πλαίσια της μελέτης αξιολόγησης και βαθμολογικής διάρθρωσης των θέσεων που 
απαιτούν διαζευκτικά προσόντα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκοπήσεως - Θέσεις Αρχιεπιστάτη 
∆ιατρήσεων και Βοηθού Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
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Κανονισμοί του 2008. 

2. Οι περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος) - Θέση Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 

3. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση Ανώτερου 
Επιθεωρητή/τριας Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 

4. Οι περί Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου - Θέση Ανώτατου Εκτελεστικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

5. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού (Κυπριακή Ακαδημία 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης) - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Επιμόρφωσης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

6. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση Πρώτου Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 

7. Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου Μορφωτικού 
Λειτουργού, Μορφωτικού Λειτουργού Α΄, Μορφωτικού Λειτουργού και 
Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

8. Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Θέσεις Χωρομέτρη, 
Σχεδιαστή, Φωτολιθογράφου, Ανώτερου Χωρομέτρη, Ανώτερου Σχεδιαστή, 
Ανώτερου Φωτολιθογράφου, Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού Μηχανικού 
Χωρομετρίας, Τεχνικού Μηχανικού Χαρτογραφίας, Τεχνικού Μηχανικού 
Φωτολιθογραφίας,  Τεχνικού Μηχανικού Χωρομετρίας 1ης Τάξεως, Τεχνικού 
Μηχανικού Χαρτογραφίας 1ης Τάξεως και Τεχνικού Μηχανικού Φωτολιθογραφίας 
1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 16 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 17 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 18 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 19 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 19 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 20 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 21 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 22 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 22 εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 23 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί υπ’ αριθμόν 23 εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με τον κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. 

 

 

 

 

 

Ο περί Ίσης Μεταχείρισης 
Ανδρών και Γυναικών στην 
Απασχόληση και στην 
Επαγγελματική Εκπαίδευση 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.057-
2008) 

Εξωτερικών Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών 
και Γυναικών 

2. Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για την 
Ίδια Εργασία ή για Εργασία 
Ίσης Αξίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.058-
2008) 

Εξωτερικών Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών 
και Γυναικών 

3. Ο περί Μεταχειρίσεως 
Ανδρών και Γυναικών στα 
Επαγγελματικά Σχέδια 
Κοινωνικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.059-
2008) 

Εξωτερικών Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών 
και Γυναικών και 
Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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4. Ο περί της ∆ιαχείρισης της 
Ποιότητας των Νερών 
Κολύμβησης Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.060-
2008) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

5. Ο περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.061-
2008) 

Εξωτερικών Περιβάλλοντος 

6. Ο περί Προστασίας της 
Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.062-
2008) 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

7. Ο περί της ∆ιεθνούς 
Σύμβασης κατά του Ντόπινγκ 
στον Αθλητισμό (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.063-
2008) 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας 

8. Οι περί Τμήματος  
Εσωτερικών Προσόδων - 
Θέση Βοηθού Εσωτερικών 
Προσόδων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.059-
2008) 

Οικονομικών Νομικών 

9. Οι περί Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών - Θέσεις 
∆ιευθυντή και Αρχιεπιστάτη 
(Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.060-
2008) 

Συγκοινωνιών και Έργων Νομικών 

10. Οι περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων 
(∆ιαγραφή Οφειλόμενων 
Φορολογικών Χρεών) 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.061-
2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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11. Έγγραφο (Αρ. 2/2008) του 
Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης που αφορά την 
παράταση υπηρεσιών 
έκτακτων υπαλλήλων 
σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 
1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.006) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Έγγραφο (Υπ. Εσωτ. 5/2008) 
σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.008) 

Εσωτερικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Κατάλογος θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία για τις 
οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν πανεπιστημιακό 
δίπλωμα ή ισότιμο προσόν 
και  για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση σε θέματα που 
καθορίζονται από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 
έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

14. Κατάλογος θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία για τις 
οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν πανεπιστημιακό 
δίπλωμα ή ισότιμο προσόν 
και  για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, 
αλλά η αξιολόγηση για 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 
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 επιλογή γίνεται και πάλι με 
βάση τα ίδια κριτήρια που 
καθορίζονται στους περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμους του 1998 
έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

15. Κατάλογος θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 
του κυβερνητικού μισθολογίου 
και για την πλήρωση των 
οποίων θα ακολουθούνται οι 
διατάξεις των περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμων. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

16. Κατάλογος θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία για τις 
οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν πανεπιστημιακό 
δίπλωμα ή ισότιμο προσόν 
και για την πλήρωση των 
οποίων θα ακολουθούνται οι 
διατάξεις των περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμων. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

17. Κατάλογος θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 
του κυβερνητικού μισθολογίου 
και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 
έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 
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18. Κατάλογος θέσεων εισδοχής 
στη δημόσια υπηρεσία των 
οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 
του κυβερνητικού μισθολογίου 
και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, 
αλλά η αξιολόγηση για 
επιλογή γίνεται και πάλι με 
βάση τα ίδια κριτήρια που 
καθορίζονται στους περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμους του 1998 
έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

19. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων προς την Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού του 
2008 Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 10.04.005) 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

20. Έκθεση του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων δυνάμει 
των διατάξεων του άρθρου 2 
του Νόμου 74 του 1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Θεοχάρους, παρακαλώ. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Θα παρακαλούσα το υπ’ αριθμόν 4 θέμα να κατατεθεί και στην επιτροπή 
Υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 
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 ∆ε βλέπω να υπάρχει, άρα γίνεται αποδεκτή η εισήγηση. 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.429, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο τοπικός σκυβαλότοπος της περιοχής Πισσουρίου 
βρίσκεται ακόμα σε λειτουργία, με αποτέλεσμα να καίγονται τα σκουπίδια και να 
μολύνεται επικίνδυνα η περιοχή.  Στο σκυβαλότοπο εντοπίζονται συχνά ψόφια ζώα, 
λάστιχα να καίγονται, τοξικές ουσίες και άλλα επικίνδυνα υλικά.  Σύμφωνα με τις 
ευρωπαϊκές Οδηγίες και την κυπριακή νομοθεσία, ο σκυβαλότοπος είναι παράνομος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να κλείσει ο σκυβαλότοπος Πισσουρίου και να 
αποκατασταθεί η περιοχή σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και την κυπριακή 
νομοθεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.430, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως είναι γνωστό, οι κοινοτικοί κάτοικοι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχουν 
το δικαίωμα να συμμετέχουν στις ευρωεκλογές, αλλά και στην εκλογή των μελών των 
τοπικών συμβουλίων σε δήμους και κοινότητες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει σχεδιασμός και πότε αναμένεται να διευθετηθεί το 
δικαίωμα των κοινοτικών κατοίκων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να συμμετέχουν στην 
εκλογή των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.431, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως όλοι γνωρίζουμε, η Ευρωπαϊκή Ένωση ζητά από τα κράτη μέλη να 
εφαρμόσουν τη διαφάνεια και να κατοχυρώσουν έμπρακτα το δικαίωμα του πολίτη 
στην πληροφόρηση.  Ήδη η χώρα μας έχει εφαρμόσει αρκετές καινούριες πρακτικές 
πληροφόρησης του κοινού.  Όμως, φαίνεται ότι υπάρχει ακόμα κενό όσον αφορά τις 
πληροφορίες για τα χαρακτηριστικά των οικοδομών στις κατοικημένες περιοχές των 
πόλεων και των χωριών μας.  Οι πολίτες πρέπει να έχουν το δικαίωμα να γνωρίζουν 
ποια είναι τα σχέδια ανάπτυξης στα γειτονικά τους τεμάχια και ποιοι είναι, όταν 
υπάρχουν, οι σχεδιασμοί του ιδιοκτήτη της γης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιαδήποτε σκέψη θέσπισης διαδικασίας ενημέρωσης 
των πολιτών για προγραμματιζόμενες αναπτύξεις σε περιοχές εντός των οικιστικών 
ζωνών πόλεων ή χωριών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.432, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παλαιότερα λειτουργούσε στην ύπαιθρο ένας πολύ επιτυχημένος θεσμός, 
αυτός του αγροφύλακα.  Για λόγους άγνωστους σε μένα, ο θεσμός αυτός έχει 
καταργηθεί, όμως τα προβλήματα της υπαίθρου, λόγω και της σε μεγάλο βαθμό 
εγκατάλειψής της, έχουν πολλαπλασιαστεί.  Ιδιαίτερα είναι βέβαιο ότι η έλλειψη 
αγροφυλάκων υποβοηθά στην παρανομία, όπως π.χ. την απόρριψη λυμάτων και 
αποβλήτων, την παράνομη λατόμηση, την παράνομη εκκοπή δέντρων κ.ο.κ.  
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να εισηγηθεί την επαναφορά του θεσμού του 
αγροφύλακα με εξουσίες που να επιτρέπουν τον αποτελεσματικό έλεγχο όλων των 
παράνομων δραστηριοτήτων που τυχόν να υπάρχουν στην ύπαιθρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.433, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Τον τελευταίο καιρό είχαμε μεγάλο αριθμό τροχαίων δυστυχημάτων με θύματα 
πεζούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τα μέτρα που λαμβάνει για την ασφάλεια των πεζών. 

2. Τις έρευνες που έχει διεξαγάγει όσον αφορά τα τροχαία δυστυχήματα των 
τελευταίων χρόνων με θύματα πεζούς, καθώς και τις αιτίες αυτών των 
δυστυχημάτων. 

3. Τον προγραμματισμό για δημιουργία διαβάσεων πεζών σε κύριους δρόμους. 

4. Κατά πόσο προγραμματίζεται συγκεκριμένη εκστρατεία στοχευμένη στους 
οδηγούς για ευαισθητοποίησή τους σχετικά με την επικίνδυνη οδήγηση και τη 
σωστή αντιμετώπιση των πεζών. 

 Παρακαλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός όπως αποστείλει τις στατιστικές 
των τελευταίων δέκα χρόνων για τα τροχαία δυστυχήματα με θύματα πεζούς, 
αιτιολογήσει την τελευταία απόφαση του αρμόδιου τμήματος για επιβολή προστίμων 
σε πεζούς και καταθέσει τα δεδομένα πάνω στα οποία έχει στηριχθεί αυτή η 
απόφαση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.434, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν ληφθεί μέτρα για απομάκρυνση παράνομων 
μανδρών που υπάρχουν στην κοινότητα Πενταλιάς της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.435, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει μελετηθεί το αίτημα της κοινότητας Πενταλιάς στην 
επαρχία Πάφου για παραχώρηση των αδιάθετων οικοπέδων σε απόδημους 
Πενταλιώτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.436, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η ανόρυξη νέας γεώτρησης για 
απρόσκοπτη προμήθεια νερού στη δεξαμενή που βρίσκεται στην κοινότητα 
Γαλαταριάς στην επαρχία Πάφου, με στόχο την ενίσχυση της άρδευσης στην 
περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.437, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η συντήρηση του δρόμου που οδηγεί 
προς την κοινότητα Γαλαταριάς, στην επαρχία Πάφου, ο οποίος βρίσκεται σε πολύ 
κακή κατάσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.438, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο τα κριτήρια για την παραχώρηση των οικοπέδων του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης στην κοινότητα ∆ρύμου, στην επαρχία 
Πάφου, καλύπτουν τους αιτητές κατοίκους της εν λόγω κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.439, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη για κατασκευή διυλιστηρίου στα 
όρια της κοινότητας Φύτης, στην επαρχία Πάφου, και κατά πόσο έχουν ζητηθεί οι 
απόψεις της κοινότητας για τη χωροθέτησή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.440, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζονται η διαπλάτυνση και η επίστρωση με 
πρέμιξ του δρόμου Φύτης-Αναδιούς-Σταυρού της Ψώκας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.441, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επισκευή των κακοτεχνιών στο νέο 
∆ημοτικό Σχολείο Γιόλου στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.442, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε η κοινότητα Γιόλου στην επαρχία Πάφου να 
περιληφθεί στις κοινότητες που μπορούν να αξιοποιήσουν το στεγαστικό σχέδιο για τη 
στήριξη νέων ζευγαριών και φτωχών οικογενειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.443, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας 
Γιόλου στην επαρχία Πάφου: 

1. Η μελέτη και η κατασκευή πεζοδρομίων κατά μήκος του κύριου δρόμου εντός 
των ορίων της κοινότητας. 

2.   Η μελέτη και η κατασκευή οχετού ομβρίων υδάτων από την οδό Ανεξαρτησίας 
προς την οδό Ιάκωβου Πατάτσου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.444, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο καθορίζεται η αμοιβή των διανομέων αλληλογραφίας 
στις διάφορες κοινότητες και κατά πόσο μελετάται η αύξηση αυτής της αμοιβής, στις 
περιπτώσεις που υπάρχει ουσιαστική αύξηση του χρόνου απασχόλησής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.445, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται η μελέτη για διαμόρφωση της πλατείας της 
κοινότητας Κοιλίνειας στην επαρχία Πάφου και η μελέτη για διαπλάτυνση του δρόμου 
που διασχίζει την κοινότητα με την κατασκευή των αναγκαίων τοίχων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.446, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η διαπλάτυνση και συντήρηση του 
δρόμου που οδηγεί προς την κοινότητα Κοιλίνειας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.447, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η τοποθέτηση τεχνικού εξαερισμού στις 
αποθήκες του Επαρχιακού Κτηματολογίου Πάφου, οι οποίες βρίσκονται σε υπόγειο 
χώρο, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται πολύ ανθυγιεινές συνθήκες για το 
προσωπικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.448, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να καλύψει τη μεγάλη έλλειψη γραφειακού και 
τεχνικού προσωπικού στα πιο κάτω κυβερνητικά τμήματα/υπηρεσίες της επαρχίας 
Πάφου: 

1. Επαρχιακό Κτηματολόγιο, 

2. Επαρχιακό ταχυδρομείο, 

3. Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, 

4. Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.449, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επίστρωση με πρέμιξ του δρόμου που 
συνδέει την κοινότητα της ∆ρύμου, στην επαρχία Πάφου, με τα οικόπεδα του 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.450, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται διαχωρισμός νέων οικοπέδων στα όρια της 
κοινότητας των Κουκλιών, στην επαρχία Πάφου, για παραχώρησή τους σε φτωχές 
οικογένειες της κοινότητας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.451, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για 
παραχώρηση των κρατικών γεωργικών κλήρων (τσιφλίκια) στους κατόχους τους με τη 
διαδικασία της ενοικιαγοράς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.452, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να μελετηθεί το αίτημα της κοινότητας των 
Κουκλιών για ανταλλαγή των περιουσιών που βρίσκονται σε αρχαιολογικές ζώνες με 
μηδενικό συντελεστή δόμησης με ίσης αξίας κρατικά τεμάχια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.453, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη της αίτησης για παραχώρηση 
άδειας δημιουργίας αιολικού πάρκου στα όρια της κοινότητας Κουκλιών της επαρχίας 
Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.454, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει μελετηθεί το αίτημα της κοινότητας Μαραθούντας 
στην επαρχία Πάφου για δημιουργία εξόδου προς την κοινότητα από το νέο 
αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.455, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το αίτημα για δημιουργία αιολικού πάρκου στα 
όρια της κοινότητας της Μαραθούντας στην επαρχία Πάφου και κατά πόσο έχουν 
ληφθεί οι απόψεις του κοινοτικού συμβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.456, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επέκταση των ορίων του Τοπικού 
Σχεδίου Πάφου και κατά πόσο θα συμπεριληφθεί στην εν λόγω επέκταση και η 
κοινότητα Κουκλιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.457, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα πιο κάτω αιτήματα της επαρχίας Πάφου: 

1. Η μελέτη χωροθέτησης και κατασκευής χώρου αδρανών υλικών. 

2. Η αναβάθμιση του ΧΥΤΑ Πάφου με την κατασκευή εργοστασίου αξιοποίησης 
και ανακύκλωσης μέρους των απορριμμάτων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.458, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα έχουν ληφθεί για την απομάκρυνση του χοιροστασίου που 
βρίσκεται στα όρια της κοινότητας Μαραθούντας, στην επαρχία Πάφου, στο οποίο 
υπάρχουν πολλές παρανομίες και η λειτουργία του δημιουργεί σοβαρά προβλήματα 
υγείας σε ολόκληρη την περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.459, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα αιτήματα της κοινότητας Κουκλιών στην 
επαρχία Πάφου για δημιουργία τουριστικής παραλίας και καταφυγίου σκαφών, καθώς 
και δημιουργία δημόσιου δρόμου που να οδηγεί προς την περιοχή της τουριστικής 
παραλίας και του καταφυγίου σκαφών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.460, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τη διαδικασία πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος. 

2. Τα ονόματα των προσληφθέντων. 

3. Την ημερομηνία πρόσληψης και τα προσόντα. 

4. Τον τρόπο μοριοδότησης και το κατά πόσο αυτός συνάδει με το θεσμοθετημένο 
τρόπο μοριοδότησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.461, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Κεντρικό Λιμεναρχείο Χίου έχει εκδώσει 
ενημερωτικά φυλλάδια για την επικινδυνότητα του δηλητηριώδους ψαριού 
“λαγοκέφαλος”.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες, το ψάρι αυτό έχει εντοπιστεί στη 
Μυτιλήνη και στη Ρόδο, αλλά και στα νερά της Κύπρου, καθώς εισήλθε πρόσφατα στη 
Μεσόγειο από την Ερυθρά Θάλασσα.  Είναι δηλητηριώδες, διότι περιέχει στα 
σπλάχνα και στο δέρμα του μια τοξίνη η οποία προκαλεί το θάνατο από μυική 
παράλυση.  Επίσης, προκαλεί αναπνευστικές διαταραχές και ανεπάρκεια του 
κυκλοφορικού συστήματος. 

  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν ληφθεί από τις αρμόδιες αρχές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, ώστε όλοι οι ψαράδες, ανεξάρτητα από την κατηγορία άδειας που 
κατέχουν, να έχουν πληροφορηθεί για τους κινδύνους που αφορούν το δηλητηριώδες 
ψάρι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.462, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ένα παραδοσιακό δέντρο της κυπριακής χλωρίδας, 
χαρακτηριστικό του κυπριακού τοπίου, η χαρουπιά, κινδυνεύει να εξαφανιστεί.  Η 
εγκατάλειψη της καλλιέργειάς της και η έλλειψη φροντίδας έχουν μετατρέψει τις 
χαρουπιές σε εύκολο στόχο για διάφορα τρωκτικά.  Οι πόντικες κατατρώγουν το φλοιό 



 50

τους και οι χαρουπιές ξεραίνονται, ενώ άνθρωποι ασυνείδητοι τις κόβουν κρυφά και 
παράνομα για την παραγωγή ξυλοκαρβούνων ή ξύλων για το τζάκι. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν λαμβάνεται φροντίδα για την επαναβλάστηση των καμένων 
δέντρων με την αποκοπή των πολλών παραφυάδων και γενικά αν υπάρχει 
πρόγραμμα διάσωσης της χαρουπιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.463, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πάρα πολλή συζήτηση γίνεται τελευταία για τα γήπεδα γκολφ και για τη 
σημασία τους στην ανάπτυξη του ποιοτικού τουρισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πόσοι τουρίστες επισκέφτηκαν την Κύπρο τα τελευταία δέκα χρόνια, 
από το 1997 μέχρι το 2007, και δήλωσαν ως σκοπό και προορισμό της επίσκεψής 
τους τα γήπεδα γκολφ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.464, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Toν τελευταίο καιρό έχουν συμβεί δύο θανατηφόρα περιστατικά από 
ανατροπή γεωργικών ελκυστήρων (τρακτέρ).  Προφανώς, δύο άνθρωποι θα ζούσαν 
αν υπήρχαν στα τρακτέρ τους κουβούκλια ασφαλείας.  ∆υστυχώς, γνωρίζουμε ότι σε 
πολλά τρακτέρ παλαιού τύπου δεν μπορούν να τοποθετηθούν τέτοια κουβούκλια, 
όμως υπάρχει δυνατότητα αντικατάστασης αυτών των τρακτέρ μέσα σε τακτό χρονικό 
διάστημα.Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόγραμμα απόσυρσης των επικίνδυνων τρακτέρ στα 
οποία δεν μπορεί να εφαρμοστεί κουβούκλιο ασφαλείας και παράλληλα αν υπάρχουν 
σχέδια επιδότησης της τοποθέτησης κουβουκλίων ασφαλείας όπου αυτό είναι 
δυνατό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.465, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφορικά με τις διαδικασίες διάλυσης κυτταροστατικών φαρμάκων για τον 
Παιδοογκολογικό Θάλαμο στο Μακάρειο Νοσοκομείο, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Τι μέτρα προστασίας λαμβάνονται για το προσωπικό με βάση τον περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμο; 

2. Έχει καταρτιστεί το νοσηλευτικό προσωπικό του νοσοκομείου που χειρίζεται 
κυτταροστατικά φάρμακα σε διαδικασίες ασφάλειας κατά τη διάλυση των 
φαρμάκων; 

3. Έχει γίνει εκπαίδευση για την αντιμετώπιση διασποράς των κυτταροστατικών 
φαρμάκων σύμφωνα με τις προδιαγραφές της Ευρωπαϊκής και της ∆ιεθνούς 
Εταιρείας Φαρμακευτικής Ογκολογίας και έχουν αγοραστεί τα ανάλογα πακέτα 
(spill kits); 

 Ποια είναι η διαδικασία ελέγχου που γίνεται από το υπουργείο τόσο για την 
ασφάλεια του προσωπικού, αλλά και για την ποιότητα του τελικού προϊόντος 
αναφορικά με την αγωγή των ασθενών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.466, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες και ποιες θεραπευτικές κοινότητες και κέντρα απεξάρτησης λειτουργούν 
σήμερα στην Κύπρο; 

2.     Mε ποια ποσά χρηματοδοτούνται ετησίως από τον κρατικό προϋπολογισμό; 

3.    Θεωρούνται τα ποσά αυτά επαρκή, για να καλύψουν τις ανάγκες των 
κοινοτήτων, δεδομένου και του αυξημένου αριθμού των κρουσμάτων που 
παρατηρούνται τα τελευταία χρόνια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.467, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Υπάρχουν πληροφορίες ότι έχουν ανασταλεί ή καθυστερούν οι μελέτες για την 
εκτέλεση της γ΄ φάσης της αναδιαμόρφωσης του δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Αληθεύει η πιο πάνω πληροφορία; 

2.     Πότε προγραμματίζεται η έναρξη και αποπεράτωση του όλου έργου και ποιο θα 
είναι το κόστος; 

3.    Ο λόγος της καθυστέρησης οφείλεται στη μελέτη του ενδεχομένου έναρξης και 
εκτέλεσης της γ΄ και δ΄ φάσης του πιο πάνω δρόμου ταυτόχρονα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.468, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από δημοσιεύματα στον τύπο ότι το Υπουργικό 
Συμβούλιο παραχώρησε οικονομική βοήθεια ύψους £45.000 (€76.887 περίπου) στην 
Αρμενική Μητρόπολη Κύπρου για αναπαλαίωση αρμενικού κοιμητηρίου στη 
Λευκωσία.  Θεωρώ σημαντικό να ενισχυθεί η αρμενική θρησκευτική ομάδα ως προς 
τη διατήρηση και τον εξωραϊσμό των ιερών της χώρων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα σχέδια ανάπτυξης του παλαιού αρμενικού κοιμητηρίου, καθώς 
και ποια είναι η προγραμματιζόμενη από την κυβέρνηση οικονομική βοήθεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.469, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι άμεσες επιπτώσεις, με τη μορφή πονοκεφάλων, έλλειψης συγκέντρωσης, 
αϋπνίας, εξασθένησης του ανοσοποιητικού συστήματος κ.ά., αποτελούν πλέον 
καθημερινά συμπτώματα στους διαμένοντες πλησίον των κεραιών κινητής τηλεφωνίας.  
Οι μακροπρόθεσμες βλάβες στην υγεία έχουν ήδη τεκμηριωθεί και επιδημιολογικά.  Η 
Αυστρία, για να μην ξεπερνά τα όρια της συνολικής εκπεμπόμενης ακτινοβολίας, στις 
αστικές περιοχές εφάρμοσε πολλές και μικρής εκπομπής κεραίες κινητής τηλεφωνίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πόσες κεραίες κινητής τηλεφωνίας είναι εγκατεστημένες στην Κύπρο και πόσες 
από τις εν λόγω κεραίες είναι αδειοδοτημένες; 

2.      Ποια η διαδικασία αδειοδότησης; 

3.     Ποια τα αποδεκτά επίπεδα ακτινοβολίας που πρέπει να έχουν οι κεραίες; 
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4.    Πόσες έχουν περιβαλλοντική έγκριση; 

5. Tι γίνεται με την οπτική ρύπανση του περιβάλλοντος και ποια η πρακτική που 
ακολουθείται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.470, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι θα ανεγερθεί αποθηκευτικός χώρος πόσιμου νερού 
στην περιοχή Φρεννάρους, για να καλύπτει τις ανάγκες των κατοίκων της ελεύθερης 
περιοχής Αμμοχώστου σε περιπτώσεις διακοπής της υδροδότησης ή σε περιπτώσεις 
βλάβης του συστήματος υδροδότησης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι διαδικασίες για την ανέγερση του χώρου 
αυτού και τους λόγους καθυστέρησης στην υλοποίηση του εν λόγω έργου.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.412, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.412 και ημερ. 16.05.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 
Ανδρέα Φακοντή. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού με αρ. φακ. 14.11.02.10/5 και ημερ. 13.08.2007 με την οποία μας 
διαβίβασε την πιο πάνω Ερώτηση, όπως και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.412 και ημερ. 20.11.2007, 
σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Λέμπας για την ανέγερση πολιτιστικού κέντρου 
και γραφείου κοινοτάρχη. 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Λέμπας ζητά τη δημιουργία πολιτιστικού κέντρου και 
κοινοτικού κτιρίου που θα περιλαμβάνει και γραφείο του Κοινοτικού Συμβουλίου, σε 
κτίριο Τ/Κ ιδιοκτησίας που είναι εκμισθωμένο στο όνομα του για χρήση ως πολιτιστικό 
κέντρο/παραδοσιακό κοινοτικό καφενείο.  Για την αλλαγή της χρήσης του εν λόγω 
κτιρίου έχει ήδη εξασφαλισθεί η έγκριση του Κηδεμόνα Τ/Κ Περιουσιών. 

3.  Η δαπάνη εκτέλεσης των αναγκαίων εργασιών για τη διαμόρφωση του εν λόγω 
κτιρίου υπολογίζεται να ανέλθει στις €180.000 και νοουμένου ότι εξασφαλισθούν οι 
αναγκαίες πιστώσεις θα γίνει δυνατή η έναρξη των εργασιών. 

4. Εν τω μεταξύ, κατά τη συνεδρία του που πραγματοποιήθηκε στις 03.01.2008, 
το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη δημιουργία πολιτιστικού χωριού στην κοινότητα 
Λέμπας και τη διάθεση για το σκοπό αυτό, ποσού ύψους £300.000 (€512.580,43) 
κατά ανώτατο όριο από το κονδύλι για την υλοποίηση του Στρατηγικού Σχεδίου για 
τον Πολιτισμό.   Συνοπτικά, το πολιτιστικό χωριό θα περιλαμβάνει την αξιοποίηση του 
υφιστάμενου αρχαιολογικού χώρου, βελτιωτικές εργασίες στις υφιστάμενες 
εγκαταστάσεις του Κολεγίου Στας Παράσχου και των χώρων φιλοξενίας των φοιτητών 
και τη δημιουργία άλλων εγκαταστάσεων.  Κατά την ίδια συνεδρία του, το Υπουργικό 
Συμβούλιο εξουσιοδότησε τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού να προβεί στις 
αναγκαίες ενέργειες για υλοποίηση του εν λόγω έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.424, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.424 και ημερ. 18.5.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη μελέτη των ρυθμιστικών σχεδίων 
του δρόμου Πάφου-Χλώρακας και του δρόμου από το ∆ημοτικό Σχολείο Έμπας προς 

Τάλα. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.01.424 και ημερ. 31.5.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, η οποία μου έχει κοινοποιηθεί με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε.16.5.6.21 και ημερ. 
17.7.2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Αναφορικά με το δρόμο Πάφου-Χλώρακας έχει ετοιμαστεί η αποτύπωση του 
δρόμου, από ιδιώτη μελετητή που διόρισε το Κοινοτικό Συμβούλιο Έμπας, με 
βάση την υφιστάμενη κατάσταση και προγραμματίζεται η ετοιμασία ρυθμιστικού 
σχεδίου από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, εντός του πρώτου 
εξαμήνου του έτους, ενώ η υλοποίηση του έργου τοποθετείται περί το 2010-
2011. 

(β) Αναφορικά με το δρόμο από το ∆ημοτικό Σχολείο Έμπας προς Τάλα (Λεωφ. Ν. 
Έλληνα) το ρυθμιστικό σχέδιο προγραμματίζεται να μελετηθεί από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως περί το τέλος του 2008, και η υλοποίηση του έργου 
τοποθετείται περί το 2010-2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.454, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.454, ημερομηνίας 7.6.2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση που διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών από το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Η διασφάλιση της λειτουργίας παιχνιδότοπων, λούνα παρκ, τσίρκων, 
υδροπάρκων, κλπ. κάτω από συνθήκες πλήρους ασφάλειας και νομιμότητας, αφορά 
αρμοδιότητες διαφόρων Τμημάτων και Υπηρεσιών και ειδικότερα - 

 Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (θέματα εργασιακών συνθηκών, ρύπανσης 
της ατμόσφαιρας, ασφάλειας εξοπλισμού και εγκαταστάσεων κλπ.) 

 Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (θέματα πυρασφάλειας, μέσων διαφυγής κλπ.) 

 Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικής Υπηρεσίας (ασφάλεια ηλεκτρικών και 
μηχανολογικών εγκαταστάσεων) 

 Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (τήρηση όρων και Κανονισμών παροχής/χρήσης 
ηλεκτρικής ενέργειας) 

 Υγειονομικών Υπηρεσιών (διασφάλιση υγιεινής δημοσίων χώρων, χώρων 
ετοιμασίας και διάθεσης φαγητού, αποχετεύσεων/αποχωρητηρίων, λειτουργίας 
δημόσιων κολυμβητικών δεξαμενών κλπ.) (σε περιοχές εντός δημοτικών ορίων 
η αρμοδιότητα αυτή ανήκει στους οικείους δήμους) 

 Τοπικών Αρχών (έκδοση αδειών λειτουργίας, έλεγχος εγκαταστάσεων, 
ασφάλεια παιδότοπων/πάρκων κλπ.) 
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Σε ότι αφορά τους ∆ήμους η ασφάλεια των χρηστών των διαφόρων 
υποστατικών (οικιακών, εμπορικών, ψυχαγωγικών κλπ.) διασφαλίζεται, έμμεσα, με 
πρόνοιες στις ακόλουθες νομοθεσίες: 

- Η περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νομοθεσία (πολεοδομική άδεια για το 
είδος και την ένταση χρήσης της προτεινόμενης ανάπτυξης) 

- Η περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νομοθεσία, Κεφ. 96 (άδεια για τα 
τεχνικά χαρακτηριστικά της οικοδομής) 

- Η περί ∆ήμων Νομοθεσία (με την οποία δίνεται άδεια λειτουργίας για 
συγκεκριμένα είδη υποστατικών). 

 Οι υπό αναφορά νομοθεσίες έχουν βέβαια ως απώτερο στόχο την προστασία 
των χρηστών, όμως οι πρόνοιες τους επικεντρώνονται στα τεχνικά χαρακτηριστικά 
του υποστατικού, των εγκαταστάσεων και του εξοπλισμού του και δεν υπεισέρχονται 
σε θέματα απόδοσης ευθυνών σε περίπτωση ατυχημάτων ή ασφαλιστικής κάλυψης 
των πιθανών θυμάτων. 

 Όπως έχει προαναφερθεί, για κάποια είδη υποστατικών (π.χ. λούνα παρκ, κλπ.) 
οι ∆ήμοι εκδίδουν ετήσια άδεια λειτουργίας, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί ∆ήμων 
Νόμου (άρθρο 112).  Στα πλαίσια της άδειας αυτής, τα εν λόγω υποστατικά 
επιθεωρούνται από το ∆ήμο για τήρηση θεμάτων της αρμοδιότητας του καθώς και 
από την Πυροσβεστική Υπηρεσία και την Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία για θέματα 
της δικής τους αρμοδιότητας. 

 Τέλος σημειώνεται ότι τα γενικότερα θέματα ασφάλειας και υγείας σε 
εργασιακούς χώρους, τόσο σε σχέση με τους εργοδοτούμενους όσο και σε σχέση με 
τους χρήστες των χωρών αυτών, διέπονται από την περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία νομοθεσία και αρμόδια αρχή για την εφαρμογή της είναι το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Σε ότι αφορά τις Κοινότητες, κατά τη μελέτη των αιτήσεων για έκδοση 
οικοδομικής άδειας, ζητούνται ανάλογα με την κάθε περίπτωση και οι απόψεις άλλων 
Κυβερνητικών Υπηρεσιών και Τμημάτων όπως π.χ. του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας κ.ά., ώστε να 
τεθούν οι απαραίτητοι όροι στην άδεια οικοδομής για να διασφαλίζεται η ασφαλής 
χρήση των διαφόρων παιχνιδιών από το κοινό. 

 ∆εν υπάρχει ειδικό νομοθετικό πλαίσιο το οποίο να προνοεί για την ασφάλεια 
των παιδιών και των άλλων χρηστών των πάρκων και των παιχνιδότοπων που 
υπάρχουν στις Κοινότητες. 

 Σε περίπτωση ατυχήματος επιβάλλεται να διερευνηθούν τα αίτια και οι 
συνθήκες κάτω από τις οποίες έγινε.  Αν υπάρχουν νομικές ευθύνες της Τοπικής 
Αρχής αυτές θα κριθούν από το ∆ικαστήριο, νοουμένου ότι θα υπάρξει σχετική αγωγή 
από παραπονούμενους πολίτες. 

 Είναι στην αποκλειστική αρμοδιότητα της κάθε Τοπικής Αρχής να προβεί στις 
δέουσες ενέργειες για ασφαλιστική κάλυψη των πιθανών θυμάτων από ατυχήματα. 

 Περιοδικοί έλεγχοι ασφαλείας για τη λειτουργία των Κοινοτικών 
παιδότοπων/πάρκων, είναι στην αποκλειστική αρμοδιότητα των κατά τόπους Τοπικών 
Αρχών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.01.486, 23.06.009.02.166 και 

23.06.009.02.207, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2007, 24 Oκτωβρίου 2007 και 9 
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Νοεμβρίου 2007, των  βουλευτών κ. Άριστου Αριστοτέλους, Γιαννάκη Ομήρου  
και Φειδία Σαρίκα, εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Λευκωσίας και Πάφου,    

αντίστοιχα 

«Ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.01.486, 23.06.009.02.166 και 23.06.009.02.207 των 
Βουλευτών κ.κ. Αριστοτέλους, Ομήρου και Σαρίκα αντίστοιχα, σχετικά με τις 

καθυστερήσεις στην εγγραφή των αγροτικών δρόμων 

 Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 26.6.2007, 26.10.2007 και 14.11.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι έχει επιχειρηθεί να βελτιωθεί η κατάσταση με 
τροποποίηση του περί Οδών και Οικοδομών Νόμου, ώστε οι δρόμοι που υφίστανται 
επιτόπου και χρησιμοποιούνται επί σειρά ετών χωρίς να εγείρεται οποιαδήποτε 
αξίωση από τους ιδιοκτήτες της επηρεαζόμενης ιδιοκτησίας να εγγράφονται με ειδική 
διαδικασία, όμως η θέση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ήταν ότι η εγγραφή 
αγροτικών δρόμων, η οποία συνεπάγεται επηρεασμό ιδιοκτησίας και συνιστά στέρηση 
ιδιοκτησίας με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 23 του Συντάγματος, μόνο με 
αναγκαστική απαλλοτρίωση είναι αποδεκτή. 

2. Εν όψει αυτής της εξέλιξης και αναγνωρίζοντας το μέγεθος του προβλήματος 
έχουν αποφασιστεί τα ακόλουθα, τα οποία έχω ήδη διαμηνύσει στην Ένωση 
Κοινοτήτων Κύπρου: 

 (α)   Να δίδεται προτεραιότητα στην εγγραφή δρόμων σε απόσταση ενός χλμ 
από τον πυρήνα της Κοινότητας. 

 (β)  Να καταβάλλεται εντονότερη προσπάθεια από τα Κοινοτικά Συμβούλια 
για εξασφάλιση της συγκατάθεσης των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών. 

 (γ)   Να συσταθούν σε κάθε Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο ειδικές 
ομάδες για επίσπευση των διαδικασιών εγγραφής αγροτικών δρόμων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.538, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.538 και ημερ. 29.6.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την επιδιόρθωση του δρόμου που 
οδηγεί στην Κοινότητα Τραχυπέδουλα από το δρόμο Χολετριών-Κελοκεδάρων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.01.538 και ημερ. 6.7.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, η οποία μου κοινοποιήθηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. Υ.Ε.Σ16.5.8.6 και ημερ. 4.10.2007, 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος είναι χωρητικός και η συντήρησή του γίνεται από τις 
Τεχνικές Υπηρεσίες του Επάρχου Πάφου.  Το μήκος του είναι περίπου 4 χλμ, 
είναι επιστρωμένος με πρέμιξ και η κατάστασή του είναι πολύ καλή. 

(β) Στον προϋπολογισμό του 2008 έχει εγκριθεί ποσό ύψους €68.172 για τη 
συνέχιση των εργασιών κατασκευής αυλακιών και παγκέτων από σκυρόδεμα 
και την κατασκευή μικρών τοίχων αντιστήριξης, καθώς επίσης για τη 
βελτίωση/συντήρηση του οδοστρώματος με επίστρωση με πρέμιξ, όπου 
χρειάζεται.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.007, ημερομηνίας 18 Ιουλίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.007 ημερομηνίας 18.7.2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας ημερομηνίας 14.12.2007 προς το 
Βουλευτή κ. Ανδρέα Φακοντή, σχετικά με το πιο πάνω θέμα σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών διερεύνησε περαιτέρω το αίτημα που αφορά στο 
διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων στην κοινότητα Μαμωνιών στην Πάφο, και 
διαπίστωσε ότι δεν υπάρχει αριθμός οικογενειών που να πληρούν τα 
απαραίτητα κριτήρια, ώστε να δικαιολογείται η προώθηση της διαδικασίας 
διαχωρισμού οικοπέδων.  ∆ιαπιστώθηκε επίσης, ότι η αναγκαιότητα αυτή δεν 
αποδεικνύεται ούτε και για την κοινότητα Χολετριών. 

(β) Συναφώς, αναφέρεται ότι το Υπουργείο Εσωτερικών θα τερματίσει 
οποιαδήποτε ενέργεια αφορά στο διαχωρισμό οικοπέδων στις κοινότητες 
Μαμωνιών και Χολετριών για διάθεση σε φτωχές οικογένειες.  Η απόφαση θα 
τύχει αναθεώρησης εάν στο μέλλον παρουσιαστεί αίτημα που αφορά 
ικανοποιητικό αριθμό αιτητών που πληρούν τα κριτήρια βάση του σχετικού 
Σχεδίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.050, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.050 ημερομηνίας 12.9.2007 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.02.050 και ημερομηνία 17.9.2007 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας ημερομηνίας 10.10.2007 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κρήτου Μαρόττου για απαλλοτρίωση 
ιδιωτικής γης για διαχωρισμό οικοπέδων, το οποίο εντάσσεται στο πλαίσιο του 
κρατικού Στεγαστικού Σχεδίου που αφορά στο διαχωρισμό και διάθεση 
κρατικών οικοπέδων για φτωχές οικογένειες σε κοινότητες, εξετάστηκε από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου και διαπιστώθηκε ότι τα τεμάχια που 
υποδείχθηκαν βρίσκονται εκτός οικιστικής ζώνης. 

(β) Επίσης σας πληροφορώ ότι δεν υπάρχει διαθέσιμη κρατική γη στην περιοχή 
και ότι ο αριθμός των δικαιούχων οικογενειών που ενδιαφέρονται να 
αποκτήσουν κρατικό οικόπεδο για να επιλύσουν το στεγαστικό τους πρόβλημα 
είναι πολύ περιορισμένος. 

(γ) Με βάση τα σημερινά δεδομένα η απαλλοτρίωση ιδιωτικής γης είναι δαπανηρή 
και χρονοβόρα, με ενδεχόμενο να οδηγήσει τη ∆ημοκρατία σε νομικές 
περιπλοκές, αφού σύμφωνα με τη νομολογία προτού απαλλοτριωθεί ιδιωτική 
γη για σκοπούς δημοσίου συμφέροντος προηγείται λεπτομερής μελέτη στην 
οποία καταδεικνύεται η καταλληλότερη γη για αυτό το σκοπό. 

(δ) Περαιτέρω, το υπό αναφορά αίτημα τέθηκε και σε περιφερειακή σύσκεψη στις 
19.10.2007 όμως δεν προωθήθηκε θετικά.  Ο προκάτοχος μου συμβούλευσε 
ήδη το Κοινοτικό Συμβούλιο να επανεξετάσει την απόφαση του, 
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υποδεικνύοντας ότι οι ενδιαφερόμενες οικογένειες μπορούν να ωφεληθούν από 
τα υφιστάμενα στεγαστικά σχέδια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.090, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.090, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με τον 

εξωραϊσμό των δρόμων στην Κοινότητα Ίνειας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.090 και ημερ. 08.10.2007 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Στις 12 ∆εκεμβρίου 2007 πραγματοποιήθηκε συνάντηση μεταξύ του βουλευτή, 
κ. Φειδία Σαρίκα, του Προέδρου του Κοινοτικού Συμβουλίου Ίνειας, κ. Σάββα 
Χαραλάμπους, και του Επάρχου Πάφου, στην οποία ένα από τα θέματα που 
συζητήθηκαν ήταν και ο εξωραϊσμός των δρόμων εντός της Κοινότητας Ίνειας. Η 
Κοινότητα ζητά τον εξωραϊσμό των τοίχων που υπάρχουν κατά μήκος διαφόρων 
δρόμων της Κοινότητας με την επένδυσή τους με πέτρα. 

 Ο κ. Έπαρχος ενημέρωσε το Κοινοτικό Συμβούλιο ότι εφόσον οι επηρεαζόμενοι 
δρόμοι είναι αρμοδιότητας του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, το θέμα αφορά κονδύλι 
που χειρίζεται το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και συμβούλευσε το Κοινοτικό Συμβούλιο 
να αποταθεί στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για εξέταση του αιτήματός του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.092, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.092 και ημερ. 26.9.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη βελτίωση του χωμάτινου δρόμου 

που συνδέει τις Κοινότητες ∆ρούσιας και Αρόδων. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.092 και ημερ. 5.10.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος είναι εγγεγραμμένος αγροτικός δρόμος μήκους 
περίπου 2 χλμ, του οποίου τμήμα περίπου 1.200 μ. εμπίπτει στα διοικητικά 
όρια της ∆ρούσιας και είναι επιστρωμένος με πρέμιξ, ενώ το υπόλοιπο μέρος 
του, μήκους περίπου 800 μ., εμπίπτει στα διοικητικά όρια των Κάτω Αρόδων 
και είναι χωμάτινο. 

(β) Η βελτίωση των αγροτικών δρόμων κάθε κοινότητας εμπίπτει στην 
αρμοδιότητα των οικείων Κοινοτικών Συμβουλίων και, ως εκ τούτου, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Κάτω Αρόδων θα πρέπει να ιεραρχήσει τις ανάγκες του 
σχετικά με τη βελτίωση των αγροτικών δρόμων και, αν θεωρεί ότι ο υπ’ 
αναφορά δρόμος αποτελεί προτεραιότητα, τότε θα πρέπει να προγραμματίσει 
τη βελτίωσή του με βάση τα κονδύλια που περιλαμβάνονται στον 
προϋπολογισμό. 

(γ) Στον προϋπολογισμό του 2008 έχει εγκριθεί ποσό ύψους €20.503 για τη 
συντήρηση/βελτίωση/κατασκευή αγροτικών δρόμων της κοινότητας Κάτω 
Αρόδων, το οποίο, παρά την πάγια πολιτική για μη ασφαλτόστρωση αγροτικών 
δρόμων, μπορεί να διατεθεί για τον πιο πάνω σκοπό, δεδομένου ότι ο δρόμος 
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συνδέει τις δύο κοινότητες, όμως στο παρόν στάδιο, το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κάτω Αρόδων δεν προτίθεται να προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.151, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου  

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.151 του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερ. 29.10.2007, με την οποία μας διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η κρατική χορηγία από (£5,7 εκ.) €9,7 εκ. που ήταν 
κατά το 2007 αυξήθηκε περίπου κατά 50% για το 2008 και έφθασε στο ύψος των 
€13.7 εκ (£8 εκ.).» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.202, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.202 και ημερ. 9.11.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την κατασκευή δρόμου από την 
Κοινότητα Κονιών προς τη βιοτεχνική περιοχή και το Γυμνάσιο Αγίου Θεοδώρου. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.202 και ημερ. 13.11.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα έχει συζητηθεί κατά τη διάρκεια περιφερειακής σύσκεψης που 
πραγματοποιήθηκε στις 2.6.2005 και είχαν δοθεί οδηγίες στο ∆ιευθυντή 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου.  Αυτό 
έχει ολοκληρωθεί και θα αποσταλεί στο Κοινοτικό Συμβούλιο Κονιών για 
απόψεις/έγκριση, στις επόμενες λίγες μέρες, και 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κονιών, σύμφωνα με πληροφορίες του Επάρχου 
Πάφου, προτίθεται να ζητήσει την εκτέλεση του έργου ως Πολεοδομικό, το 
οποίο θα πρέπει να τύχει της έγκρισης του ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, σε συνεργασία με το Γραφείο Προγραμματισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 τoυ Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.206, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.206, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με τη διαδικασία 

εξασφάλισης άδειας οικοδομής για τα Κοινοτικά Κτίρια στην Κοινότητα Στατός-Άγιος 
Φώτιος 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.206 και ημερ. 14.11.2007 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το αίτημα για εξασφάλιση άδειας 
οικοδομής για τα Κοινοτικά Κτίρια Στατού-Αγίου Φωτίου στο παρόν στάδιο δεν μπορεί 
να ικανοποιηθεί, γιατί τα κτίρια έχουν ανεγερθεί σε χώρο, ο οποίος απαλλοτριώθηκε 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, στα πλαίσια μετακίνησης του χωριού λόγω 
εδαφολογικών προβλημάτων, και ως εκ τούτου δεν ανήκει στο Κοινοτικό Συμβούλιο.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.250, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.250 ημερομηνίας 29.11.2007 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.02.250 και ημερομηνία 29.11.2007 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας ημερομηνίας 4.2.2008 
προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών διερεύνησε περαιτέρω το αίτημα που αφορά στο 
διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων στην κοινότητα Ελεδιού στην Πάφο, και 
διαπίστωσε ότι έχει ανασταλεί μια διαδικασία που ξεκίνησε το 2003 και 
αφορούσε στο διαχωρισμό δεκατριών (13) οικοπέδων σε τουρκοκυπριακή γη, 
λόγω των διεργασιών σχετικά με την επίλυση του Κυπριακού. 

(β) Σε περιφερειακή σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 2.7.2007 στην 
Αμαργέτη το Κοινοτικό Συμβούλιο Ελεδιού έθεσε ως αίτημα το διαχωρισμό 
οικοπέδων για φτωχές οικογένειες σε ελληνοκυπριακή γη.  Το αίτημα αυτό 
μελετάται από το Υπουργείο, επειδή, με βάση τα νέα κριτήρια που καθόρισε το 
Υπουργικό Συμβούλιο στην Απόφαση του με αρ. 63.926 και ημερομηνία 
22.6.2006 η διερεύνηση του αιτήματος προϋποθέτει τη διενέργεια έρευνας για 
τις πραγματικές ανάγκες που υπάρχουν στο χωριό για διαχωρισμό οικοπέδων. 

(γ) Συναφώς, το Υπουργείο Εσωτερικών για να μπορέσει να ολοκληρώσει την 
εξέταση του αιτήματος, με επιστολή του προς τον Πρόεδρο του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ελεδιούς με ημερομηνία 14.12.2007 ζήτησε και περιμένει την 
προσκόμιση από το Κοινοτικό Συμβούλιο των απαραίτητων στοιχείων που να 
αποδεικνύουν την αναγκαιότητα του διαχωρισμού οικοπέδων στο χωριό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.282, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.282, ημερομηνίας 31.1.2008 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον Αν. 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
9.2.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής για την αναβάθμιση των Κυβερνητικών 
Οικισμών, η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να προωθήσει ένα νέο Πρόγραμμα 
∆ιαμόρφωσης Ανοικτών/∆ημόσιων Χώρων, με στόχο τη βελτίωση της 
ποιότητας του οικιστικού τους περιβάλλοντος. 

(β) Στα πιο πάνω πλαίσια, το Κράτος, μέσω του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, επιχορηγεί μεταξύ άλλων και την καθαριότητα των Κυβερνητικών 
Οικισμών που γίνεται από την οικεία Τοπική Αρχή.  Η διαδικασία για την 
εξασφάλιση της επιχορήγησης είναι η ακόλουθη: 

 (i) Ετοιμάζεται αναλυτική εκτίμηση της δαπάνης για κάθε Οικισμό από την 
Τοπική Αρχή. 
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 (ii) Εγκρίνεται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως η επιχορήγηση της 
δαπάνης για εκτέλεση της εργασίας, ανάλογα με τα διαθέσιμα κονδύλια. 

 (iii) Εκτελείται η εργασία (καθαριότητα) από την Τοπική Αρχή, ελέγχεται από 
το αναφερόμενο Τμήμα και διενεργείται η πληρωμή. 

(γ) Για το έτος 2007 το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει παραχωρήσει στο 
∆ήμο Λακατάμιας οικονομική βοήθεια ύψους £10.000 (€17.086) για το σκοπό 
αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.286, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.286, ημερομηνίας 31.1.2008 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον Αν. 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
9.2.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Την ετοιμασία όρων προσφορών και στη συνέχεια την επίβλεψη των 
κατασκευαστικών εργασιών για τις συνδέσεις των Κυβερνητικών Οικισμών και 
Συνοικισμών Αυτοστέγασης με τα κεντρικά αποχετευτικά δίκτυα των 
Συμβουλίων Αποχετεύσεων, σε όλες τις Επαρχίες, αναλαμβάνει μέχρι σήμερα 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, και συγκεκριμένα ο Τομέας 
Υγειονολόγων Μηχανικών του Τμήματος.  Παράλληλα, ο Τομέας αυτός 
ασχολείται και με την κατασκευή Κεντρικών Αποχετευτικών ∆ικτύων σε 
ορισμένα χωριά και έχει τώρα την επίβλεψη των εργασιών του κεντρικού 
αποχετευτικού δικτύου και της βιολογικής μονάδας στο χωριό Λυθροδόντας, 
έργο το οποίο αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του 2008. 

(β) Με το υφιστάμενο προσωπικό του, που προς το παρόν αποτελείται από δύο 
μηχανικούς και ένα τεχνικό για όλες τις Επαρχίες, ο εν λόγω Τομέας του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως αδυνατεί να προχωρήσει με την ζήτηση 
προσφορών για σύνδεση των προσφυγικών Οικισμών της Λακατάμιας με το 
κεντρικό αποχετευτικό του Συμβουλίου Αποχετεύσεως Λευκωσίας πριν το 
τέλος του χρόνου. 

(γ) Ενόψει της αναδιάρθρωσης, που θα γίνει πολύ σύντομα στο υπό αναφορά 
τμήμα, και με την παραχώρηση ακόμα ενός Τεχνικού, ο Τομέας των 
Υγειονολόγων Μηχανικών θα μπορέσει να προχωρήσει με τις εργασίες 
ετοιμασίας όρων για ζήτηση προσφορών, έτσι ώστε οι εργασίες σύνδεσης του 
Κυβερνητικού Οικισμού “Αγίου Μάμα”, σε πρώτο στάδιο, αρχίσουν μέχρι το 
Νοέμβριο του 2008.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.287, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.287, ημερομηνίας 31.1.2008 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον Αν. 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
9.2.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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(α) Το αρμόδιο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ήδη προβεί σε ενέργειες για 
τη μεταστέγαση των κατοίκων δύο υφιστάμενων πολυκατοικιών και επτά 
υφιστάμενων κατοικιών του Κυβερνητικού Οικισμού Αγίου Μάμα, στην Κ. 
Λακατάμια, για τις οποίες προκήρυξε προσφορές κατεδάφισής τους και στο 
παρόν στάδιο ετοιμάζει σχέδια και έγγραφα για να προκηρύξει, το συντομότερο, 
προσφορές για την αναδόμησή τους. 

(β) Για το έτος 2008, με οδηγίες του Υπουργού Εσωτερικών, θα χρησιμοποιηθούν 
για την προώθηση του υπό αναφορά έργου χρήματα από εξοικονομήσεις και 
επιπλέον ποσό £1 εκ., το οποίο υποσχέθηκε να εξασφαλίσει για τον σκοπό 
αυτό ο Υπουργός Οικονομικών.  Παράλληλα, για την έγκριση της ολικής 
δαπάνης του έργου Αναδόμησης του Κυβερνητικού Οικισμού Αγίου Μάμα και 
τη συμπερίληψη των αναγκαίων πιστώσεων στους ετήσιους Προϋπολογισμούς 
του Κράτους, ετοιμάζεται σχετική Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο. 

(γ) Το έργο της Αναδόμησης θα συνεχίσει και θα ολοκληρωθεί σταδιακά, με βάση 
τις δυνατότητες μεταστέγασης των κατοίκων και την έγκριση των αναγκαίων 
κονδυλίων στους προϋπολογισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.322, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με Αρ. 23.06.009.02.322 ημερομηνίας 7/4/2008 του βουλευτή της 
εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση με την οποία ζητείται η θέση του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στο αίτημα του ∆ήμου 
Ιδαλίου για προώθηση της ∆ημιουργίας Βοτανικού Πάρκου σε κρατική γη στο ∆άλι και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της παραχώρησης άδειας χρήσης του τεμαχίου αρ. 692 του Φ/Σχ 
ΧΧΧ/57W1 για δημιουργία Βοτανικού Κήπου τέθηκε με επιστολή του ∆ήμου προς το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος επικροτώντας την ιδέα, παρέπεμψε το θέμα στο 
Υπουργείο Εσωτερικών στην αρμοδιότητα του οποίου είναι το θέμα της 
παραχώρησης κρατικής γης. 

 Ήδη το Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του ημερομηνίας 18/3/2008 
ζήτησε από το ∆ήμαρχο Ιδαλίου την υποβολή σχετικής αίτησης στον Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Λειτουργό Λευκωσίας.  Επισυνάπτεται η σχετική αλληλογραφία για 
πληρέστερη ενημέρωση.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.336,  23.06.009.02.346 και 

23.06.009.02.354, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.354, 23.06.009.02.346 και 
23.06.009.02.336 που υποβλήθηκαν από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Ομήρου σε 
σχέση με τις Πολεοδομικές Ζώνες των Κοινοτήτων Γεράσας, Παλώδειας και Αψιούς, 
αντίστοιχα, οι οποίες στάληκαν με επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής 
των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16/4/2008 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι 
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τα αιτήματα και οι εισηγήσεις των τριών αναφερόμενων Κοινοτήτων, αλλά και όλων 
των κοινοτήτων, γενικότερα, για την τροποποίηση των Πολεοδομικών τους Ζωνών θα 
εξετασθούν και αξιολογηθούν στα πλαίσια της τακτής αναθεώρησης τους, η οποία 
πρόκειται να αρχίσει κατά το πρώτο εξάμηνο του 2008. 

 Σημειώνεται, ότι ήδη προωθείται η προεργασία που είναι αναγκαία για την 
έναρξη της ανωτέρω διαδικασίας, στην οποία θα κληθούν να συμμετάσχουν ενεργά 
και τα Κοινοτικά Συμβούλια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.361, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.361 ημερομηνίας 11.04.2008 του Βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου, που μας αποστείλατε με την επιστολή σας ημερομηνίας 16.04.2008 
αναφορικά με τα αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων 
(τμήμα Λεμεσού) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με τη νέα προγραμματική περίοδο 2007-2013 σχεδιάζονται νέα προγράμματα 
για τα Άτομα με Αναπηρίες στα οποία μέσω της Κυπριακής Συνομοσπονδίας 
Οργανώσεων Αναπήρων θα κληθούν όλες οι Οργανώσεις να συμμετάσχουν. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως το αρμόδιο 
Υπουργείο για θέματα που αφορούν τα Άτομα με Αναπηρίες είναι πάντα πρόθυμο να 
ανταποκριθεί στις αυξημένες ανάγκες αυτής της ευάλωτης ομάδας του πληθυσμού, 
έχοντας θέσει ως προτεραιότητα να προσθέσει ποιότητα στη ζωή των Ατόμων με 
Αναπηρίες και να ανοίξει νέες προοπτικές για την ένταξη και την κοινωνική 
ενσωμάτωση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.362, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.362 ημερομηνίας 11.04.2008 του Βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου, που μας αποστείλατε με την επιστολή σας ημερομηνίας 16.04.2008 
αναφορικά με τα αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων 
(τμήμα Λεμεσού) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Κυπριακή Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) καθιερώθηκε 
ως ο κοινωνικός εταίρος του κράτους για τα θέματα που αφορούν τα Άτομα με 
Αναπηρία (σύμφωνα με τον περί της ∆ιαδικασίας ∆ιαβούλευσης Κρατικών και Άλλων 
Υπηρεσιών σε Θέματα που αφορούν τα Άτομα με Αναπηρίες Νόμος του 2006). 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως το αρμόδιο 
Υπουργείο για θέματα που αφορούν τα Άτομα με Αναπηρίες είναι πάντα πρόθυμο να 
ανταποκριθεί στις αυξημένες ανάγκες αυτής της ευάλωτης ομάδας του πληθυσμού, 
έχοντας θέσει ως προτεραιότητα να προσθέσει ποιότητα στη ζωή των Ατόμων με 
Αναπηρίες και να ανοίξει νέες προοπτικές για την ένταξη και την κοινωνική 
ενσωμάτωση τους.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.363, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.363 ημερομηνίας 11.04.2008 του Βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου, που μας αποστείλατε με την επιστολή σας ημερομηνίας 16.04.2008 
αναφορικά με τα αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων 
(τμήμα Λεμεσού) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αναφορικά με το αίτημα της Π.Ο.Α.Α. Λεμεσού για σύσταση φορέα 
ενημέρωσης και στήριξης των δικαιωμάτων των Ατόμων με Αναπηρίες, αναφέρεται ότι 
το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αποφάσισε την ενίσχυση των 
διοικητικών δομών του με την ίδρυση νέου Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες (ΤΚΕΑΑ).  Το νέο Τμήμα θα ενισχύσει τις προσπάθειες για πιο 
αποτελεσματική παρακολούθηση, συντονισμό και έλεγχο της εφαρμογής της 
νομοθεσίας καθώς και των πολιτικών που προωθούνται με στόχο την αύξηση της 
ποιότητας ζωής των ατόμων με αναπηρίες.  Βασική αρμοδιότητα του νέου Τμήματος 
είναι η ενημέρωση της κοινής γνώμης και ιδιαίτερα των Ατόμων με Αναπηρίες για τα 
δικαιώματα τους. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως το αρμόδιο 
Υπουργείο για θέματα που αφορούν τα Άτομα με Αναπηρίες είναι πάντα πρόθυμο να 
ανταποκριθεί στις αυξημένες ανάγκες αυτής της ευάλωτης ομάδας του πληθυσμού, 
έχοντας θέσει ως προτεραιότητα να προσθέσει ποιότητα στη ζωή των Ατόμων με 
Αναπηρίες και να ανοίξει νέες προοπτικές για την ένταξη και την κοινωνική 
ενσωμάτωση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.365, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.365 ημερομηνίας 11.04.2008 του Βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου, που μας αποστείλατε με την επιστολή σας ημερομηνίας 16.04.2008 
αναφορικά με τα αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων 
(τμήμα Λεμεσού) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε ότι αφορά το αίτημα της Π.Ο.Α.Α. Λεμεσού για αύξηση των μηνιαίων 
επιδομάτων προς τα Άτομα με Αναπηρίες, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων εξετάζει όλα τα αιτήματα που υποβάλλονται από την Κυπριακή 
Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) μέσω των θεσμοθετημένων 
διαδικασιών.  Επισημαίνεται ότι σύμφωνα με το πρόγραμμα διακυβέρνησης θα 
επιδιωχθεί η διαφοροποίηση των επιδομάτων και βοηθημάτων που αφορούν τα 
Άτομα με Αναπηρίες με τρόπο που να καλύπτουν τις αυξημένες ανάγκες τους. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως το αρμόδιο 
Υπουργείο για θέματα που αφορούν τα Άτομα με Αναπηρίες είναι πάντα πρόθυμο να 
ανταποκριθεί στις αυξημένες ανάγκες αυτής της ευάλωτης ομάδας του πληθυσμού, 
έχοντας θέσει ως προτεραιότητα να προσθέσει ποιότητα στη ζωή των Ατόμων με 
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Αναπηρίες και να ανοίξει νέες προοπτικές για την ένταξη και την κοινωνική 
ενσωμάτωση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Μαΐου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.366, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.02.366 ημερομηνίας 11.04.2008 του Βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιαννάκη 
Ομήρου, που μας αποστείλατε με την επιστολή σας ημερομηνίας 16.04.2008 
αναφορικά με τα αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων 
(τμήμα Λεμεσού) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κυπριακή νομοθεσία είναι πλήρως εναρμονισμένη με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο σε ότι αφορά την προστασία και τη διασφάλιση των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων των ατόμων με αναπηρίες.  Επιπρόσθετα, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, ήταν 
από τις πρώτες χώρες που υπέγραψαν το Μάρτιο του 2007, τη Σύμβαση των 
Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες, καθώς και το 
Προαιρετικό Πρωτόκολλο της Σύμβασης. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως το αρμόδιο 
Υπουργείο για θέματα που αφορούν τα Άτομα με Αναπηρίες είναι πάντα πρόθυμο να 
ανταποκριθεί στις αυξημένες ανάγκες αυτής της ευάλωτης ομάδας του πληθυσμού, 
έχοντας θέσει ως προτεραιότητα να προσθέσει ποιότητα στη ζωή των Ατόμων με 
Αναπηρίες και να ανοίξει νέες προοπτικές για την ένταξη και την κοινωνική 
ενσωμάτωση τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.386, ημερομηνίας 23 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.386 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Ομήρου σε σχέση με το αίτημα του ∆ήμου Αραδίππου για 
την τροποποίηση του Τοπικού Σχεδίου Λάρνακας και επιθυμώ να σας πληροφορήσω 
ότι εντός Μαΐου 2008 θα αρχίσει να υλοποιείται η διαδικασία τροποποίησης των 
Τοπικών Σχεδίων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου, με βάση τις πρόνοιες 
της Νομοθεσίας και τις σχετικές οδηγίες που θα δοθούν. 

2. Ο ∆ήμος Αραδίππου και κάθε Τοπική Αρχή θα κληθούν να διαδραματίσουν 
ουσιώδη ρόλο στις ανωτέρω διαδικασίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

 Σήμερα θα αρχίσει η συζήτηση των υπ’ αριθμόν 1 και 2 θεμάτων.  Το υπ’ 
αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Το κάπνισμα: Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί Προστασίας της 
Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]».  Το θέμα 
εγγράφηκε με εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας.  Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Η ανάγκη εφαρμογής 
στρατηγικού σχεδίου αντιμετώπισης του καπνίσματος», εγγραφέν με εισήγηση του 
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βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη.  Η συζήτηση των δύο αυτών θεμάτων θα ολοκληρωθεί 
την προσεχή Πέμπτη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λόγω της απουσίας και του συναδέλφου κ. Περδίκη, ο 
συνάδελφος κ. Άγγελος Βότσης, που θα μιλούσε τρίτος, όπως και εγώ, που έχω 
εισηγηθεί την εγγραφή του υπ’ αριθμόν 1 θέματος εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
μου ομάδας, θα παραχωρήσουμε το βήμα σήμερα αποκλειστικά στις τρεις 
συναδέλφισσες οι οποίες θα μιλήσουν σήμερα.  Είναι η κ. Αθηνά Κυριακίδου, η κ. 
Ντίνα Ακκελίδου και η κυρία... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Και η κ. Θεοχάρους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Θεοχάρους. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Α, συγνώμη!  ∆εν είναι στον κατάλογο.  Απολογούμαι!  Τέσσερις 
συναδέλφισσες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Θεοχάρους δεν ευρίσκεται στον κατάλογο, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι θέλει 
να ομιλήσει. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δικαιούται, ναι.   

 Θα αφήσουμε λοιπόν το βήμα στις συναδέλφισσες. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον το βήμα παραχωρείται στις τρεις αγαπητές συναδέλφους, να 
αρχίσουμε, νομίζω, με την πρόεδρο της επιτροπής Υγείας. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όχι, είναι το ∆ΗΚΟ πρώτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, τότε θα ακολουθήσω τον κατάλογο, όπου πρώτη είναι η κ. Αθηνά 
Κυριακίδου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι συνάδελφοι καπνιστές να μείνουν έξω ή να έρθουν μέσα; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εμείς εννά αποχωρήσουμε, κύριε Πρόεδρε.  Είμαστε υπό καταδίωξη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν υπάρχει καμιά καταδίωξη των καπνιστών!  Όσοι θέλουν μπορούν να 
περάσουν έξω να καπνίσουν και να επανέλθουν στην αίθουσα, για να ακούσουν τον 
εξάψαλμο! 

 Παρακαλώ, κυρία Κυριακίδου, έχετε το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουμε εγγράψει, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, στο Κεφάλαιο Τέταρτο για 
συζήτηση το θέμα που σχετίζεται με τις επιπτώσεις του καπνίσματος στη δημόσια 
υγεία, την άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί Προστασίας της 
Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου του 2002.   

 Η εγγραφή του εν λόγω θέματος για συζήτηση στη Βουλή πηγάζει από την 
ανησυχία του κόμματός μας για τις επιπτώσεις του καπνίσματος στη δημόσια υγεία 
λόγω της μη εφαρμογής του νόμου, από τα ανησυχητικά πορίσματα της έρευνας του 
Ινστιτούτου Χάρβαρντ Κύπρου, τα οποία αποτυπώνουν το μέγεθος του προβλήματος, 
και από την ανάγκη ανάπτυξης μιας στρατηγικής για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και προστασίας των νέων από το κάπνισμα.   

 Ο νόμος προνοεί για τη λήψη μέτρων με σκοπό τον περιορισμό του 
καπνίσματος.  Επιτρέπει επίσης το κάπνισμα σε ειδικά διαρρυθμισμένους δημόσιους 
χώρους για καπνιστές, που διαθέτουν και επαρκές σύστημα εξαερισμού.  Απαγορεύει 
επίσης την πώληση καπνού σε ανηλίκους. 

 Παρ’ όλο που ο νόμος ψηφίστηκε πριν έξι ολόκληρα χρόνια, δεν εφαρμόζεται 
δυστυχώς στην Κύπρο, ένα κράτος που όλοι θέλουμε να πιστεύουμε ότι είναι 
ευρωπαϊκό.  Άλλα ευρωπαϊκά κράτη έχουν εφαρμόσει την απαγόρευση του 
καπνίσματος σε όλους ανεξαίρετα τους δημόσιους χώρους, χωρίς εκπτώσεις, χωρίς 
συμβιβασμούς και παραθυράκια.   

 Στη Γαλλία, στη Γερμανία, στη Μάλτα, όπως και στις πλείστες ευρωπαϊκές 
χώρες, ακόμα και στην Τουρκία, απαγορεύεται το κάπνισμα σε όλους ανεξαίρετα τους 
δημόσιους χώρους.  Στην Ελλάδα η απαγόρευση θα ξεκινήσει από την 1η Ιανουαρίου 
2009. 

 Ας ακολουθήσουμε και εμείς, ως Κύπριοι, το καλό παράδειγμα των Ευρωπαίων 
εταίρων μας, αν θέλουμε πραγματικά να έχουμε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος που 
μεριμνά για την υγεία των πολιτών του.  Ας αποφασίσουμε τι θέλουμε.  
Αναγνωρίζουμε τις βλαβερές για τη δημόσια υγεία επιπτώσεις του καπνίσματος;  Αν 
ναι, τότε ας ψηφίσουμε το ίδιο καθεστώς που ισχύει σε όλη την Ευρώπη, απαγόρευση 
δηλαδή του καπνίσματος σε όλους τους δημόσιους χώρους χωρίς περιορισμούς και 
εκπτώσεις.  Ας προστατεύσουμε τους παθητικούς καπνιστές από τους θανάσιμους 
κινδύνους του καπνού.   
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 Το κάπνισμα έχει συνδεθεί, αγαπητοί συνάδελφοι, με πολλά σοβαρά 
προβλήματα υγείας, που έχουν επιπτώσεις τόσο στους καπνιστές όσο και στους μη 
καπνιστές που εκτίθενται στον καπνό.  Το κάπνισμα αποτελεί τον κύριο άμεσο 
αιτιολογικό παράγοντα για τον καρκίνο πνευμόνων και είναι ένας από τους 
αιτιολογικούς παράγοντες για τον καρκίνο της στοματικής κοιλότητας, τον καρκίνο 
στομάχου και της ουροδόχου κύστης, τον καρκίνο του οισοφάγου, τον αυχενικό 
καρκίνο και τον καρκίνο του μαστού.  Το κάπνισμα είναι επίσης ένας συμβάλλων 
αιτιολογικός παράγοντας για την καρδιοαγγειακή πάθηση, συμπεριλαμβανομένων των 
στεφανιαίων καρδιακών παθήσεων και της εγκεφαλοαγγειακής ασθένειας.  ∆ιάφορες 
άλλες αναπνευστικές ασθένειες επίσης συνδέονται με το κάπνισμα, όπως η χρόνια 
βρογχίτιδα, το εμφύσημα και η χρόνια παρεμποδιστική πνευμονική πάθηση.   

 Σύμφωνα με τα ιατρικά ερευνητικά συμπεράσματα, περίπου 30% των 
περιπτώσεων νοσηρότητας από τις ασθένειες καρκίνου, 90% των περιπτώσεων 
καρκίνου των πνευμόνων, 25% των περιπτώσεων της νοσηρότητας από ισχαιμικές 
καρδιακές παθήσεις και 75% των περιπτώσεων της νοσηρότητας από τις χρόνιες 
αναπνευστικές παθήσεις, συμπεριλαμβανομένου του εμφυσήματος και της 
βρογχίτιδας, αποδίδονται στο κάπνισμα.  Η θνησιμότητα λόγω του καπνίσματος είναι 
ένα σημαντικό πρόβλημα στην κοινωνία.  Τα τσιγάρα σκοτώνουν τους μισούς από 
όλους τους χρήστες και κατά μέσο όρο τους χρήστες στη μέση ηλικία, μεταξύ του 
τριακοστού πέμπτου και του εξηκοστού ένατου έτους της ηλικίας.  Κανένα άλλο 
καταναλωτικό προϊόν δεν είναι τόσο επικίνδυνο όσο το τσιγάρο.   

 Ιδιαίτερα ανησυχητικά για τη δημόσια υγεία και την υγεία των νέων μας είναι τα 
αποτελέσματα μεγάλης επιδημιολογικής έρευνας για το κάπνισμα, που έγινε για 
πρώτη φορά στην Κύπρο σε 13 000 μαθητές γυμνασίων και λυκείων.  Στην έρευνα 
συμμετείχαν και 2 097 καθηγητές.  Η έρευνα έγινε το 2006 από το Ινστιτούτο 
Χάρβαρντ Κύπρου σε συνεργασία με το Κέντρο Ελέγχου Ασθενειών της Αμερικής, τον 
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και το 
Υπουργείο Υγείας και καταγράφει πλήρως τις τάσεις και όλους τους παράγοντες που 
σχετίζονται με το κάπνισμα και τη νεολαία της Κύπρου.  Σύμφωνα με τα 
αποτελέσματα της έρευνας, τα ποσοστά των καπνιστών είναι πολύ υψηλά.  Περίπου 
ένας στους τρεις Κυπρίους άντρες και μία στις δέκα Κυπρίες γυναίκες δεκαπέντε 
χρονών και άνω καπνίζουν σε συστηματική βάση.  Επίσης, διαπιστώθηκε ότι 
αυξάνεται ο αριθμός των κοριτσιών που καπνίζουν, φαινόμενο που είναι ιδιαίτερα 
ανησυχητικό.  Από την έρευνα προκύπτει ότι δεν εφαρμόζεται ο νόμος που 
απαγορεύει την πώληση ειδών καπνού σε ανηλίκους.  Ο νόμος δηλώνει ξεκάθαρα ότι 
είναι απαγορευμένο να πωλήσει κάποιος πολίτης προϊόντα καπνού σε άτομο που 
είναι κάτω των δεκαοκτώ ετών.   

 Αναλυτικά, τα αποτελέσματα της έρευνας είναι τα εξής:  Υπάρχει αυξητική τάση 
στη συχνότητα του καπνίσματος σε όλες τις επαρχίες όσο οι μαθητές προχωρούν ανά 
τάξη.  Οι μαθήτριες καπνίζουν σχεδόν το διπλάσιο απ’ ό,τι οι ενήλικες γυναίκες.  
Ποσοστό 35,7% των αγοριών καπνίζουν, σε σύγκριση με ποσοστό 38,1% των 
ενήλικων ανδρών που καπνίζουν, δηλαδή τα αγόρια καπνίζουν περίπου όσο οι 
ενήλικοι άντρες.  Το 65,3% των μαθητών γυμνασίου και το 48,7% των μαθητών 
λυκείου αγοράζουν από μόνοι τους τα τσιγάρα από κάποιο κατάστημα, παρ’ όλο που 
υπάρχει ρητή απαγόρευση στο νόμο.  Το 97% των μαθητών γυμνασίου και το 88,8% 
των μαθητών λυκείου που αγόρασαν τσιγάρα από κάποιο κατάστημα δε βρήκαν 
απολύτως κανένα εμπόδιο, παρά το γεγονός ότι είναι ανήλικοι.  Το 43% των μαθητών 
λυκείου καπνίζουν σε δημόσιους χώρους, το 13% στο σπίτι, το 3% σε κοινωνικά 
γεγονότα, το 5% σε σπίτια φίλων και το 17% στα σχολεία κατά τη διάρκεια των 
σχολικών ωρών,  το 2% στους σχολικούς χώρους κατά τη διάρκεια των σχολικών 
ωρών και το 17% σε άλλους χώρους.  Το 10% των μαθητών στα γυμνάσια καπνίζουν, 
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το 30% των μαθητών στα λύκεια καπνίζουν.  Σχεδόν το 90% των μαθητών στα λύκεια 
και σχεδόν το 5% των μαθητών στα γυμνάσια βλέπουν τους καθηγητές τους να 
καπνίζουν μέσα στο σχολικό χώρο.  Το 40% των καθηγητών και το 30% των 
καθηγητριών επίσης καπνίζουν.  Σχεδόν το 90% των καθηγητών επιθυμεί να τεθούν 
απαγορευτικοί κανόνες για το κάπνισμα στους μαθητές εντός του σχολείου και μόνο 
το 60% των καθηγητών επιθυμεί να τεθούν απαγορευτικοί κανόνες για το κάπνισμα 
στους ίδιους εντός του σχολείου.  Οι καθηγητές, στο 70% των γυμνασίων και στο 73% 
των λυκείων, πιστεύουν ότι πρέπει να υπάρχει μια προληπτική διαπαιδαγώγηση των 
μαθητών για την απαγόρευση να καπνίζουν στα σχολεία.   

 Άλλες πρόσφατες επιστημονικές έρευνες σχετικά με τη νεολαία και το κάπνισμα 
έδειξαν κάποιες ιδιαίτερα ανησυχητικές τάσεις για τους έφηβους καπνιστές.  Όσοι 
έφηβοι καπνίζουν είναι πιο επιρρεπείς στη χρήση ναρκωτικών.  Πολλοί νέοι δυστυχώς 
εθίζονται στο τσιγάρο, στο αλκοόλ και στα ναρκωτικά.  Ο εθισμός στο κάπνισμα, στο 
αλκοόλ και στα ναρκωτικά έχει τραγικές επιπτώσεις τόσο στην υγεία των νέων όσο και 
στο κοινωνικό σύνολο.  Οι νεολαίοι είναι αδύναμοι να αντιμετωπίσουν το σωματικό και 
ψυχικό εθισμό που προκαλούν οι εξαρτήσεις.   Σε μια χώρα όπου οι νεολαίοι 
υποφέρουν από εθισμούς δημιουργούνται τεράστια κοινωνικά και οικονομικά 
προβλήματα, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως η αύξηση και της εγκληματικότητας. 

 Η έρευνα για το κάπνισμα που διεξήγαγε το Ινστιτούτο Χάρβαρντ Κύπρου 
απέδειξε πόσο σοβαρή και θλιβερή είναι η κατάσταση στο νησί μας.  ∆υστυχώς, οι 
Κύπριοι που δεν είναι καπνιστές αναγκάζονται να αναπνέουν καθημερινά μολυσμένο 
αέρα εξαιτίας του παθητικού καπνίσματος.  Η κατάσταση που επικρατεί σε χώρους 
αναψυχής, όπως εστιατόρια, ταβέρνες, μπαρ και νυκτερινά κέντρα, καθώς και σε 
άλλους δημόσιους χώρους είναι τουλάχιστο τραγική και εγκυμονεί σοβαρούς 
κινδύνους για την υγεία των πολιτών.  Η ποιότητα του αέρα που αναπνέουν οι πολίτες 
δεν είναι απλά υποβαθμισμένη. οι πνεύμονες των ανθρώπων γεμίζουν με βλαβερές 
ουσίες, όπως χημικές και τοξικές ουσίες.  Ενήλικοι, έφηβοι και παιδιά είναι 
εκτεθειμένοι στο παθητικό κάπνισμα, με τη σωματιδιακή ρύπανση να βρίσκεται σε 
πολύ επικίνδυνα επίπεδα.   

 Παρουσιάζοντας τα αποτελέσματα της έρευνας για την ποιότητα του αέρα σε 
εσωτερικούς χώρους φιλοξενίας στην Κύπρο σε σχέση με το κάπνισμα, ο καθηγητής 
της Σχολής ∆ημόσιας Υγείας του Πανεπιστημίου Χάρβαρντ κ. Gregory Connolly 
δήλωσε ότι είναι απαράδεκτα υψηλά τα επίπεδα σωματιδιακής ρύπανσης που 
μετρήθηκαν και συγκεκριμένα είναι δέκα φορές υψηλότερα από αυτά των ΗΠΑ και 
οκτώ φορές υψηλότερα από αυτά άλλων ευρωπαϊκών χωρών.  Ο καθηγητής ανέφερε 
ότι, παρ’ όλο που υπάρχει νομοθεσία στην Κύπρο που ρυθμίζει αυτά τα θέματα, αυτή 
δεν εφαρμόζεται και επομένως οι κάτοικοι της νήσου δεν προστατεύονται από το 
παθητικό κάπνισμα.  Ο ερευνητής τόνισε επίσης ότι το κάπνισμα είναι ο μεγαλύτερος 
εχθρός για τη δημόσια υγεία, αλλά το κράτος μας γυρίζει την πλάτη στο πρόβλημα.  Η 
πιο τραγική συνέπεια είναι ότι 50 000 παιδιά θα πεθάνουν πρώιμα εμφανίζοντας 
καρκίνο του πνεύμονα, καρδιοπάθειες και άλλες ασθένειες που συνδέονται με το 
παθητικό κάπνισμα. 

 Τα αποτελέσματα της έρευνας είναι άκρως ανησυχητικά για την υγεία των 
πολιτών και αποδεικνύουν ότι ο αέρας στους εσωτερικούς χώρους είναι μολυσμένος.  
Η έρευνα κατέδειξε ότι σε κοινόχρηστους χώρους με διακεκριμένες περιοχές για 
καπνιστές και μη καπνιστές η ποιότητα της ρύπανσης είναι παντού η ίδια και σε πολύ 
υψηλά επίπεδα.  Επομένως, το μέτρο αυτό, το οποίο έχουμε ψηφίσει στη νομοθεσία 
μας, δεν είναι αποτελεσματικό, αφού δεν παρέχει καμιά απολύτως προστασία στους 
μη καπνιστές.  Η Κύπρος πρέπει αμέσως να εγκρίνει νομοθεσία που να απαγορεύει 
το κάπνισμα σε όλους τους δημόσιους χώρους.  Η πολιτεία και εμείς ως νομοθέτες 
οφείλουμε να προστατεύσουμε την υγεία όλων των πολιτών. 
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 Πρώτος στόχος θα πρέπει να είναι η άμεση εφαρμογή ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην Κύπρο.  Το στρατηγικό πρόγραμμα 
θα πρέπει να περιλαμβάνει έναν αριθμό άμεσων μέτρων:  Να εφαρμοστεί δυναμικά το 
μέτρο που απαγορεύει την πώληση ειδών καπνού σε ανηλίκους, να δημιουργηθούν 
προγράμματα πρόληψης και διακοπής του καπνίσματος στους νέους, να απαγορευθεί 
το κάπνισμα αυστηρά στα σχολεία και από τους μαθητές, αλλά και από όλο το 
προσωπικό, να δημιουργηθούν προγράμματα εκπαίδευσης των καθηγητών για την 
πρόληψη και διακοπή του καπνίσματος στους μαθητές, να εφαρμοστεί η απαγόρευση 
του καπνίσματος σε όλους ανεξαίρετα τους δημόσιους χώρους.   

 Κυβερνητικοί φορείς, αλλά και μη κυβερνητικές οργανώσεις μπορεί να 
συμβάλουμε θετικά στην εφαρμογή ενός στρατηγικού προγράμματος για τον έλεγχο 
του καπνίσματος στην Κύπρο.  Το Υπουργείο Υγείας, αλλά και οργανώσεις όπως η 
Ιατρική Ένωση της Κύπρου, η Οδοντιατρική Ένωση, η Ένωση Φαρμακοποιών, ο 
Αντικαρκινικός Σύνδεσμος, η Ομάδα κατά του Καπνίσματος μπορούμε όλοι μαζί να 
συνεργαστούμε με σκοπό την προστασία της δημόσιας υγείας και την πάταξη του 
καπνίσματος. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου. 

 Η επόμενη ομιλήτρια είναι η κ. Ακκελίδου.  Παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

   Έχει ομιλήσει δεκατρία λεπτά, κύριε Αγγελίδη, η συνάδελφος.  Έχετε άλλα 
είκοσι επτά λεπτά για τον κ. Βότση και τους άλλους συναδέλφους βουλευτές του οίκου 
του. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το κάπνισμα αποτελεί το κυριότερο αίτιο θανάτου στις ανεπτυγμένες χώρες.  
Παγκοσμίως, εκατομμύρια άνθρωποι πεθαίνουν κάθε χρόνο από ασθένειες που 
προκαλεί το κάπνισμα και, σύμφωνα με στοιχεία της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας, 
αν αυτές οι τάσεις δεν ανακοπούν, προβλέπεται ότι το 2020 ο αριθμός τους θα 
ξεπεράσει τα 10 εκατομ., κύριοι συνάδελφοι.  Μέχρι το 2030  θα σκοτώνει κάθε χρόνο 
έναν στους έξι ενήλικες.  

 Στην Ευρωπαϊκή Ένωση περίπου 650 000 άνθρωποι χάνουν τη ζωή τους κάθε 
χρόνο από ασθένειες σχετιζόμενες με το κάπνισμα, από τους οποίους σχεδόν οι μισοί 
αφορούν άτομα ηλικίας μεταξύ τριάντα πέντε και εξήντα εννέα χρονών, δηλαδή πολύ 
κάτω από το μέσο όρο του προσδόκιμου ζωής, και 13 εκατομ. υποφέρουν από 
προβλήματα υγείας, επειδή καπνίζουν.  

 Οι ασθένειες για την εμφάνιση των οποίων είναι αποδεδειγμένα υπεύθυνο το 
κάπνισμα ή σε μεγάλο βαθμό συνυπεύθυνο με άλλους παράγοντες είναι ο καρκίνος,  
κυρίως ο καρκίνος του πνεύμονα, αλλά και άλλες μορφές καρκίνου, όπως του 
στόματος, του φάρυγγα, του λάρυγγα, της γλώσσας, της ουροδόχου κύστης, του 
παγκρέατος, του παχέος εντέρου, των φωνητικών χορδών, οι καρδιαγγειακές 
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παθήσεις, τα εγκεφαλικά, αναπνευστικές παθήσεις και ασθένειες του ουροποιητικού 
και πεπτικού συστήματος.   

 Οι κίνδυνοι για την υγεία από το κάπνισμα οφείλονται στη χημική σύσταση του 
καπνού που παράγει ένα τσιγάρο, όταν καίγεται.  Το κυριότερο συστατικό του καπνού 
είναι η νικοτίνη. Ο καπνός περιέχει επίσης μονοξίδιο του άνθρακα και 4 000 περίπου 
άλλες χημικές ουσίες, από τις οποίες περισσότερες από εκατό πενήντα είναι 
αποδεδειγμένα τοξικές και, μεταξύ αυτών, οι πενήντα είναι καρκινογόνες.  Ιδιαίτερα 
καρκινογόνος είναι η πίσσα του τσιγάρου, η οποία αποτελεί ένα παχύρρευστο μείγμα 
πολλών ουσιών, κυρίως άνθρακα, πολυπυρηνικών αρωματικών υδρογονανθράκων, 
φαινόλης και οργανικών βάσεων, που επικάθεται στους πνεύμονες.  Έχει υπολογιστεί 
ότι, κάθε φορά που ένας καπνιστής ανάβει ένα τσιγάρο, δηλητηριάζει τον οργανισμό 
του με αυτές τις ουσίες και αφαιρεί επτάμισι λεπτά από τη ζωή του.  

 Πιο συγκλονιστικές ακόμη είναι οι επιπτώσεις του καπνίσματος στα έμβρυα, τα 
βρέφη και τα παιδιά.  Το κάπνισμα στη διάρκεια της εγκυμοσύνης επιβαρύνει σοβαρά 
την υγεία του εμβρύου και συνδέεται με τη γέννηση λιποβαρών βρεφών, πρόωρους 
τοκετούς, αποβολές εμβρύων. Η νικοτίνη περνά επίσης στο μητρικό γάλα και 
μεταφέρεται στον παρθένο οργανισμό του βρέφους που θηλάζει δηλητηριάζοντάς το. 
Οι γυναίκες που καπνίζουν κατά τη διάρκεια της εγκυμοσύνης και του θηλασμού 
εκθέτουν έτσι το παιδί τους στον κίνδυνο να προσβληθεί από σοβαρές ασθένειες και 
να υποστεί μόνιμες βλάβες, μερικές από τις οποίες εμφανίζονται αργότερα στην 
ενήλικη ζωή του.  Αν ένα παιδί αρχίσει το ίδιο να καπνίζει πριν από την ηλικία των 
δεκαπέντε ετών, το προσδόκιμο ζωής του μειώνεται κατά οκτώ έτη.   

 Οι επιπτώσεις του παθητικού καπνίσματος στην υγεία των μη καπνιστών είναι 
εξίσου σοβαρές.  Η βλαπτική επίδραση του καπνού πλήττει και τα άτομα που δεν 
καπνίζουν, εισπνέουν όμως τον καπνό από τα αναμμένα τσιγάρα άλλων ατόμων σε 
εσωτερικούς χώρους, που είναι δηλαδή παθητικοί καπνιστές.  Σημειώνεται ότι μόνο το 
15% του καπνού των τσιγάρων εισπνέεται απευθείας από τον καπνιστή, ενώ το 85%  
παράγεται από το αναμμένο τσιγάρο ανάμεσα στις ρουφηξιές και ρυπαίνει τον αέρα 
εκθέτοντας σε παθητικό κάπνισμα τους μη καπνίζοντες.  Μερικές μάλιστα από τις 
τοξικές ουσίες του καπνού συγκεντρώνονται μόνο στον περιβαλλοντικό καπνό που 
εισπνέεται κατά το παθητικό κάπνισμα και όχι στον κύριο καπνό που εισπνέεται 
άμεσα από τον καπνιστή.  

 Ο καρκίνος του πνεύμονα, οι καρδιοπάθειες, οι αναπνευστικές παθήσεις και οι 
άλλες ασθένειες απειλούν εκτός από τους ενεργητικούς και τους παθητικούς 
καπνιστές. Ο περιβαλλοντικός καπνός κατατάσσεται από το ∆ιεθνές Γραφείο 
Καρκίνου ως καρκινογόνος πρώτης κατηγορίας, με όριο ασφάλειας τη μηδενική 
έκθεση.  Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις επιπτώσεις του 
παθητικού καπνίσματος, το παθητικό κάπνισμα σκοτώνει 79 000 μη καπνιστές στις 
είκοσι πέντε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης κάθε χρόνο και το τραγικότερο είναι ότι 
τα περισσότερα από αυτά τα θύματα δηλητηριάζονται στο σπίτι.  Ο κίνδυνος για 
καρδιακές παθήσεις αυξάνεται κατά 25% για τους παθητικούς καπνιστές, έχουν 
δηλαδή δύο φορές μεγαλύτερη πιθανότητα να εμφανίσουν καρδιοπάθεια σε σχέση με 
τους μη καπνιστές και επίσης μία έως τέσσερις φορές αυξημένη νοσηρότητα και 15% 
υψηλότερο κίνδυνο θανάτου. 

 Ιδιαίτερα επιβλαβές είναι το παθητικό κάπνισμα για τα παιδιά, όπως και το 
κάπνισμα.  Όσο μεγαλύτερη και πιο παρατεταμένη είναι η έκθεση παιδιών στο 
παθητικό κάπνισμα τόσο μεγαλύτερος είναι ο κίνδυνος να προσβληθούν από καρκίνο 
του πνεύμονα στην ενήλικη ζωή τους. Επίσης, διατρέχουν αυξημένο κίνδυνο 
εμφάνισης χρόνιων αποφρακτικών νόσων των πνευμόνων, όπως εμφυσήματος, 
χρόνιας βρογχίτιδας, αναπνευστικών λοιμώξεων και άλλων ασθενειών.  Σύμφωνα με 
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έρευνα που εκπόνησε η Πνευμονολογική Κλινική του Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου 
Θεσσαλονίκης, σε δείγμα 11 000 παιδιών ηλικίας εννέα με δώδεκα χρονών το 16,3% 
των παιδιών με γονείς καπνιστές είχε προσβληθεί από διάφορες πνευμονοπάθειες και 
παρουσίαζε απόχρεμψη, συριγμό και μόνιμο βήχα.  

 Το παθητικό κάπνισμα επηρεάζει ακόμα και τα έμβρυα των εγκύων που 
εκτίθενται στο παθητικό κάπνισμα, έστω και αν αυτές δεν καπνίζουν. Το 1994 Καναδοί 
επιστήμονες εντόπισαν ίχνη νικοτίνης και κοτινίνης, ένα μεταβολίτη της νικοτίνης, στο 
μαλλί εμβρύου που γέννησε παθητική καπνίστρια και όχι καπνίστρια μητέρα.  Τα 
βρέφη διατρέχουν αυξημένο κίνδυνο αιφνίδιου βρεφικού θανάτου και γενικά πρόωρου 
θανάτου στη βρεφική ηλικία, καθυστερημένης ενδομητρικής ανάπτυξης, χαμηλού 
βάρους στη γέννηση.    

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σύμφωνα με επιστημονικά δεδομένα, τα συστήματα εξαερισμού δεν 
προστατεύουν επαρκώς από την έκθεση στο παθητικό κάπνισμα.  Αυτό είναι ένας 
μύθος που καταρρέει.  Ακόμα και τα πιο ακριβά συστήματα εξαερισμού δεν μπορούν 
να απομακρύνουν όλη τη σωματιδιακή ύλη και τα αέρια που περιέχονται στον καπνό 
των τσιγάρων.  Μόνο η πλήρης απαγόρευση του καπνίσματος σε δημόσιους χώρους 
δημιουργεί περιβάλλοντα απαλλαγμένα από καπνό και μειώνει αποδεδειγμένα τον 
καρκίνο του πνεύμονα κατά 8% και το άσθμα ή τη χρόνια βρογχίτιδα μέχρι και 30%.  
Επιπρόσθετα, η αυστηρή εφαρμογή της απαγόρευσης του καπνίσματος σε δημόσιους 
χώρους στηρίζει τους καπνιστές που θέλουν να διακόψουν το κάπνισμα στην τήρηση 
της απόφασης αυτής.  Είναι αποδεδειγμένο ότι περιβάλλοντα που είναι απαλλαγμένα 
από καπνό υποστηρίζονται ευρέως όχι μόνο από μη καπνιστές, αλλά και από 
καπνιστές και ότι προστατεύουν παιδιά και ενήλικες.  

 Η Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας, για όλους αυτούς τους λόγους, καθιέρωσε 
από το 1987 την 31η Μαΐου ως Παγκόσμια Ημέρα μη Καπνίσματος, με σκοπό ακριβώς 
την ευαισθητοποίηση και ενημέρωση για το κάπνισμα, αλλά και την κινητοποίηση 
όλων των χωρών μελών της, μεταξύ των οποίων και η Κύπρος, για ρύθμιση και 
πλήρη έλεγχο όλων των πτυχών που σχετίζονται με το κάπνισμα. 

 Επιπρόσθετα, υιοθέτησε το Μάιο του 2003 Σύμβαση Πλαίσιο για την 
Καταπολέμηση του Καπνίσματος, την οποία επίσης υπέγραψε η Κύπρος και που 
τέθηκε σε ισχύ το Φεβρουάριο του 2005.  Η συνθήκη απαιτεί από τις χώρες μέλη:  

1. να επιβάλουν περιορισμούς στη διαφήμιση, χορηγία και προώθηση του καπνού,  

2. να καθιερώσουν νέα συσκευασία και επισήμανση για τα προϊόντα καπνού,  

3. να θεσμοθετήσουν νέους ελέγχους για καθαρό αέρα στους εσωτερικούς 
χώρους και  

4. να ενισχύσουν τη νομοθεσία εναντίον του λαθρεμπορίου καπνού.  

 Σήμερα σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης  υπάρχει σαφής τάση για 
περιβάλλοντα χωρίς κάπνισμα και εφαρμόζονται νομοθεσίες για ρύθμιση του 
καπνίσματος, το πεδίο όμως εφαρμογής διαφέρει.  Πλήρης απαγόρευση του 
καπνίσματος σε όλους τους κλειστούς δημόσιους χώρους και όλους τους χώρους 
εργασίας, συμπεριλαμβανομένων των μπαρ και των εστιατορίων, θεσπίστηκε στην 
Ιρλανδία το Μάρτιο του 2004 και σε ολόκληρο το Ηνωμένο Βασίλειο μέχρι το 
καλοκαίρι του 2007.  Η Νορβηγία, η Ιταλία, η Μάλτα, η Σουηδία και η Σκωτία 
απαγόρευσαν το κάπνισμα σε δημόσιους χώρους.  Απαγόρευση στους κλειστούς 
δημόσιους χώρους και στους χώρους εργασίας θεσπίστηκε στο Βέλγιο, στην Κύπρο, 
στην Εσθονία, στη Φινλανδία, στην Ολλανδία, στη Σλοβενία και στην Ισπανία. 
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 Η έρευνα του ευρωβαρόμετρου το Μάιο του 2007 με θέμα “Η στάση των 
Ευρωπαίων απέναντι στο κάπνισμα” καταδεικνύει αυτό που ανέφερα προηγουμένως, 
ότι δηλαδή οι περιορισμοί έχουν ευρεία αποδοχή όχι μόνο από μη καπνιστές, αλλά και 
από καπνιστές.  Παρ’ όλα τούτα, το 32% των Ευρωπαίων εξακολουθούν να είναι 
καπνιστές.  Η έρευνα επίσης διαπιστώνει σημαντική μείωση της κατανάλωσης σε 
σχέση με την προηγούμενη έρευνα του 2002, μολονότι ο αριθμός των καπνιστών 
παραμένει υψηλός.  Η μεγάλη αυτή υποστήριξη του κοινού ενισχύει τη δυναμική για 
υλοποίηση του στόχου της Επιτροπής για μια Ευρώπη απαλλαγμένη από το 
κάπνισμα στους δημόσιους χώρους και τους χώρους εργασίας μέχρι το 2009.   

 Υπάρχουν στοιχεία που μαρτυρούν πως μια συνολική, καθολική, απαγόρευση 
του καπνίσματος στους κοινόχρηστους χώρους εφαρμόζεται πιο εύκολα και δε 
δημιουργεί συζητήσεις και συγχύσεις παρά μια μερική απαγόρευση.  Η συμμόρφωση 
με τη νομοθεσία στην Ιρλανδία και Νορβηγία ήταν μεγαλύτερη, όταν εφαρμόστηκε το 
2004 η ολική απαγόρευση και όχι όταν ίσχυε η μερική απαγόρευση.   

 Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ζητά ακόμα περισσότερα και αυστηρότερα μέτρα 
σε σχέση με τον καπνό, όπως είναι τα ακόλουθα:   

1. Απόλυτη απαγόρευση του καπνίσματος σε όλους τους κλειστούς χώρους 
εργασίας, συμπεριλαμβανομένων των καταστημάτων εστίασης, και σε όλα τα 
κλειστά δημόσια κτίρια και μεταφορικά μέσα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Απαγόρευση σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση της πώλησης προϊόντων καπνού 
σε άτομα ηλικίας κάτω των δεκαοχτώ ετών και μέτρα, για να διευκολυνθούν να 
σταματήσουν το κάπνισμα όσοι καπνιστές το επιθυμούν.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι Κύπριοι κατέχουν τη 
δεύτερη θέση στο κάπνισμα μεταξύ των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με 
πρώτη την Ελλάδα.  Στην Κύπρο υπολογίζεται ότι πεθαίνουν κάθε χρόνο από 
ασθένειες που σχετίζονται με το κάπνισμα 600-700 άτομα άνω των τριάντα πέντε 
ετών.  Οι ασθένειες και οι πρόωροι θάνατοι εξαιτίας του καπνίσματος επιβαρύνουν την 
οικονομία και την παραγωγικότητα.  Έχει υπολογιστεί παλαιότερα ότι το κόστος στις 
υπηρεσίες υγείας αυξάνεται κατά £28 εκατομ., ενώ το έμμεσο κόστος υπολογίζεται 
άνω των £100 εκατομ. ετησίως. 

 ∆εύτερον, ο έλεγχος του καπνίσματος ρυθμίζεται μεν στην Κύπρο από τον περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμο του 2002 έως 2004 και τους 
κανονισμούς, αλλά η νομοθεσία αυτή, παρότι αυστηρή, αρκετά αυστηρή, μπορεί να 
γίνει αυστηρότερη και χρειάζεται βελτίωση και συνεχή προσαρμογή στα νέα δεδομένα.  
Πάνω απ’ όλα όμως δεν ελέγχεται αυστηρά η εφαρμογή της.  Στην πραγματικότητα η 
μέχρι σήμερα συμμόρφωση προς τις απαγορεύσεις είναι πολύ ελλιπής.    

 Πρόσφατες μελέτες στην Κύπρο από το Intercollege και το Ινστιτούτο 
Χάρβαρντ -έχει αναφερθεί η συνάδελφος Αθηνά Κυριακίδου σε αυτές. δε θα τις 
επαναλάβω, απλώς θα επισημάνω ορισμένα σημεία- καταδεικνύουν τα ακόλουθα: 

1. Η νομοθεσία  που απαγορεύει την πώληση προϊόντων καπνού σε ανηλίκους 
δεν εφαρμόζεται στην πράξη και οι πλείστοι μαθητές, φοιτητές και νέοι που 
ρωτήθηκαν απάντησαν ότι μπορούν να προμηθευτούν τσιγάρα πολύ εύκολα. 

2. Η νομοθεσία  που απαγορεύει το κάπνισμα σε κλειστούς δημόσιους χώρους 
δεν εφαρμόζεται στην πράξη και αυτό καταδεικνύεται από τα υψηλά επίπεδα 
ρύπανσης σε κλειστούς χώρους.  Αποτέλεσμα της απαράδεκτης αυτής 
κατάστασης, κύριοι συνάδελφοι, κυρίες συνάδελφοι, είναι ότι ανήλικοι και νέοι, 
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όπως ασφαλώς και οι ενήλικες, είναι ιδιαίτερα εκτεθειμένοι, παρατεταμένα και 
σε υψηλά επίπεδα ρύπανσης εκτεθειμένοι και αυτό πρέπει να σταματήσει.   

3. Υπάρχει ανησυχητική έξαρση του καπνίσματος ανάμεσα σε εφήβους.  Ποσοστό 
6,2% των μαθητών του γυμνασίου δήλωσε ότι καπνίζει, 23,2% των μαθητών 
του λυκείου δήλωσε ότι καπνίζει και τα ποσοστά είναι υψηλότερα σε 
ωριμότερους νέους και στους στρατιώτες.   

4. Άλλο σημείο που κατεδείχθη από τις έρευνες είναι ότι δε γίνεται επαρκής 
διαφώτιση στους μαθητές από γονείς, δάσκαλους, γιατρούς και καθηγητές.   

 Θλιβερές επιδόσεις παρουσιάζουμε και στην καταπάτηση του δικαιώματος 
κυρίως των παιδιών μας για ένα υγιές περιβάλλον μέσα στο ίδιό μας το σπίτι, για ένα 
περιβάλλον απαλλαγμένο από το παθητικό κάπνισμα.  Σε πρόσφατη πιλοτική έρευνα 
της Εθνικής Επιτροπής για το Περιβάλλον και την Υγεία του Παιδιού διαπιστώθηκε ότι 
σε ποσοστό 42,7% των σπιτιών ο ένας τουλάχιστο γονέας είναι καπνιστής, το 68% 
των καπνιστών καπνίζει στην παρουσία των παιδιών πάντοτε ή περιστασιακά, 
ποσοστό περίπου 28% καπνίζει και μέσα στο αυτοκίνητο στην παρουσία των παιδιών, 
το 64-80% των γονέων δε γνώριζε τις επιπτώσεις του παθητικού καπνίσματος.  

 Μέχρι σήμερα η αντικαπνιστική πολιτική στην πατρίδα μας υστερεί σε σχέση με 
άλλες ευρωπαϊκές  χώρες, υστερεί πολύ.  Το κάπνισμα και το παθητικό κάπνισμα 
πρέπει να αντιμετωπιστούν με στρατηγικό σχεδιασμό για την εφαρμογή σφαιρικής και 
αποτελεσματικής πολιτικής, όπως έγινε σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, με βασικούς 
στόχους την πρόληψη και διακοπή του καπνίσματος, καθώς και την προστασία από 
το παθητικό κάπνισμα.  Ο στρατηγικός σχεδιασμός πρέπει να περιλαμβάνει τα 
ακόλουθα: 

1. Εφαρμογή στην πράξη της ισχύουσας νομοθεσίας, βελτίωση και συνεχή 
εκσυγχρονισμό της.  

2. Αυστηρή παρακολούθηση της εφαρμογής της νομοθεσίας. 

3. Μέτρα για μείωση της ζήτησης και απαγόρευση της προσφοράς προϊόντων 
καπνού σε παιδιά και εφήβους.  

4. ∆ιαμόρφωση και εφαρμογή δράσεων και προγραμμάτων πρόληψης του 
καπνίσματος.  

5. Παροχή βοήθειας και στήριξης σε όσους επιθυμούν να σταματήσουν το 
κάπνισμα. 

6. Αγωγή σε θέματα υγείας με προτεραιότητα την καθιέρωση υγιούς τρόπου 
ζωής.  Η αντικαπνιστική εκστρατεία στα σχολεία πρέπει να είναι συστηματική 
και συνεχής.  Στα σχολεία πρέπει να δημιουργηθεί ένα περιβάλλον που θα 
αποθαρρύνει το κάπνισμα και θα καταπολεμά και ενοχοποιεί το παθητικό 
κάπνισμα.   

7. Βελτίωση της τεκμηριωμένης ενημέρωσης που παρέχεται κυρίως σε παιδιά και 
γονείς γενικά.  Τα παιδιά πρέπει να μάθουν να διεκδικούν το δικαίωμά τους 
μέσα στο σπίτι για καθαρό περιβάλλον απαλλαγμένο από το παθητικό 
κάπνισμα και οι γονείς πρέπει να μάθουν ότι, όταν καπνίζουν στο σπίτι και στο 
αυτοκίνητο, καταστρέφουν την υγεία των ίδιων των παιδιών τους και ότι πρέπει 
να σταματήσουν τη θανατηφόρα αυτή συνήθεια.  Οι γονείς πρέπει να 
ενημερωθούν ότι οφείλουν να προστατέψουν τα παιδιά από τον καπνό των 
τσιγάρων τους.  
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8. Λήψη μέτρων για απαγόρευση της διαφήμισης και της εμπορίας προϊόντων 
καπνού και της έμμεσης προώθησης των καπνικών προϊόντων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το κάπνισμα δεν αντιμετωπίζεται βέβαια μόνο με απαγορεύσεις και απειλές 
κυρώσεων ούτε όμως επιτρέπεται ανοχή και αδράνεια.  Η ενημέρωση των πολιτών με 
δημόσια συζήτηση, άρθρα και μελέτες στον τύπο, καθώς και τεκμηριωμένες 
αποδείξεις για την επικινδυνότητα του καπνίσματος και του παθητικού καπνίσματος 
βοηθά να γίνει αποδεκτή και να διευκολυνθεί η εφαρμογή της απαγόρευσης σε 
δημόσιους χώρους.  Είναι μια αποτελεσματική στρατηγική που δοκιμάστηκε με 
επιτυχία σε χώρες όπως η Ιρλανδία, η Σουηδία, η Ισπανία, η Γαλλία και το Bέλγιο.  Η 
συμβολή των μέσων μαζικής ενημέρωσης στην προσπάθεια ευαισθητοποίησης  του 
πολίτη είναι πολύ σημαντική.  

 Η πολιτεία και τα όργανά της οφείλουν να λάβουν πιο αποτελεσματικά μέτρα, 
για να εφαρμοστεί η νομοθεσία στην πατρίδα μας και να ελαχιστοποιηθεί η κοινωνική 
αποδοχή του καπνίσματος, που αποδεδειγμένα σκοτώνει καπνιστές και μη καπνιστές 
και θέτει σε κίνδυνο τη δημόσια υγεία και, το βασικότερο, την υγεία των παιδιών.  Η 
επένδυση στη διαφύλαξη της υγείας των παιδιών αποτελεί σημαντικότατη ευθύνη όχι 
μόνο των γονιών, αλλά και της πολιτείας.  Γι’ αυτό και πρέπει να δίνεται η οφειλόμενη 
έμφαση στην αποτελεσματική προστασία τους από το παθητικό κάπνισμα, αλλά και 
στην πρόληψη του καπνίσματος.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Ακκελίδου.   

 Έχει μιλήσει είκοσι λεπτά η κ. Ακκελίδου, κύριε Γεωργίου, άρα μένουν άλλα 
σαράντα λεπτά στην ομάδα σας.   

 Το λόγο έχει η κ. Θεοχάρους τώρα.  Παρακαλώ, κυρία Θεοχάρους. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή υπάρχει κάποιος λόγος για τον οποίο πρέπει να φύγει 
λίγο νωρίτερα η κ. Παπαδοπούλου και δεν υπάρχει ένσταση να γίνει αυτή η αλλαγή, 
να μας επιτρέψετε να μιλήσει η κ. Παπαδοπούλου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Άμα δεν υπάρχει ένσταση, οπωσδήποτε ναι. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Εντάξει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πόση ώρα, κυρία Παπαδοπούλου; 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Λιγότερο από την προηγούμενη ομιλήτρια. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κανείς δε θα μπορούσε να φανταστεί ότι τα φύλλα του καπνού που κάπνιζαν οι 
ιθαγενείς στο νέο κόσμο που ανακάλυψε ο Κολόμβος θα έμπαιναν αρχικά σε βασιλικά 
παλάτια, στα πλουσιότερα σαλόνια και στην αριστοκρατία της Ευρώπης και πως 
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σταδιακά το ταπεινό αυτό φυτό των ιθαγενών θα έπαιρνε τέτοιες διαστάσεις, 
επεκτάσεις και προεκτάσεις στη ζωή των ανθρώπων τόσους αιώνες μετά.  Ούτε και 
σήμερα ακόμη δε συνειδητοποιούμε πόσο το κάπνισμα έχει μετατραπεί σε μια από τις 
πιο επικίνδυνες μάστιγες της σύγχρονης κοινωνίας και πως η διάδοσή του συνιστά 
επικίνδυνο εθισμό.   

 Πολλοί οι λόγοι που ωθούν στο κάπνισμα.  Οι κοινωνικές αντιλήψεις γι’ αυτό το 
θέμα ποικίλλουν και αλλάζουν.  Κάποιοι αναφέρουν ότι οφείλεται σε ανασφάλεια, 
άλλοι σε μιμητισμό, περιέργεια ή ότι πρόκειται για ένδειξη ανδρισμού ή μαγκιάς, 
κοινωνικής δήθεν καταξίωσης ή άγχους, τάσης φυγής από την πραγματικότητα, αλλά 
και επηρεασμού από τη συνεχή διαφήμιση, που συνήθως εξυπηρετεί οικονομικά 
συμφέροντα. 

 Μια ενδεικτική ματιά στα διεθνή στατιστικά στοιχεία τρομάζει:  Περίπου 
δεκαπέντε δισεκατομμύρια τσιγάρα πωλούνται καθημερινά.  Λόγω καπνίσματος, 
δεκατρία εκατομμύρια  άνθρωποι σε ολόκληρη την Ευρώπη υποφέρουν από κάποια 
σοβαρή χρόνια ασθένεια.  Εξακόσιες πενήντα χιλιάδες Ευρωπαίοι πεθαίνουν ετησίως.  
Περισσότεροι από τετρακόσια πενήντα εκατομμύρια άνθρωποι πέθαναν παγκοσμίως, 
σύμφωνα με εκτιμήσεις του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ) στο διάστημα από 
το 2000 μέχρι το 2005.  Βρετανία, Γερμανία και Πολωνία κατέχουν τα σκήπτρα στους 
θανάτους λόγω καπνίσματος.  Ανάλογα υψηλός είναι και ο αριθμός θανάτων σε  
Ελλάδα και ∆ανία.  Σήμερα το ένα τρίτο του παγκόσμιου ενήλικου πληθυσμού, δηλαδή 
1,1 δις άνθρωποι, είναι καπνιστές.  Μέχρι το 2030, εάν οι σύγχρονες τάσεις 
συνεχιστούν, το κάπνισμα θα σκοτώνει ένα στους έξι ανθρώπους.  Κάθε οκτώ 
δευτερόλεπτα κάποιος πεθαίνει από το κάπνισμα.  Ο κατάλογος αυτών των 
φρικιαστικών στατιστικών είναι μακρύς.  δε θα τον συνεχίσω.   

 Ας δούμε τι συμβαίνει στην Κύπρο:  Σύμφωνα με έρευνα της Σχολής ∆ημόσιας 
Υγείας του Πανεπιστημίου Χάρβαρντ, τα επίπεδα σωματιδιακής ρύπανσης σε 
εσωτερικούς χώρους είναι δέκα φορές υψηλότερα από αυτά των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής και οκτώ φορές υψηλότερα από τα επίπεδα άλλων ευρωπαϊκών χωρών.  Η 
σχετική εθνική νομοθεσία της Κύπρου δεν εφαρμόζεται.  Οι Κύπριοι δεν 
προστατευόμαστε από το παθητικό κάπνισμα.  Η εφαρμογή του Στρατηγικού 
Προγράμματος για Έλεγχο του Καπνίσματος, που εκπόνησε το Ινστιτούτο Χάρβαρντ 
Κύπρου για λογαριασμό της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εκκρεμεί.  Μια δεύτερη έρευνα 
του ινστιτούτου για τη διαφήμιση και πώληση των προϊόντων καπνού κατέδειξε πως ο 
νόμος για απαγόρευση πώλησης προϊόντων καπνού δεν εφαρμόζεται σε ποσοστό 
88% των περιπτώσεων.  Το αποτέλεσμα είναι εξακόσιοι συμπατριώτες μας να χάνουν 
ετησίως τη ζωή τους λόγω καπνίσματος.   

 Η συχνότητα του καπνίσματος είναι ιδιαίτερα ανησυχητική.  Σε αγόρια ηλικίας 
δεκαπέντε, δεκαέξι ετών στην Κύπρο -και δυστυχώς σ’ αυτή την ηλικία είναι 
υψηλότερο το ποσοστό σε σύγκριση με την Ευρώπη, τη Μεσόγειο, ορισμένες 
πολιτείες της Αμερικής- το ποσοστό είναι 36%, ενώ τα αντίστοιχα ποσοστά σε Ελλάδα 
και Τουρκία είναι 22% και 19%.  Κακό πρότυπο συνιστούν όσοι καθηγητές καπνίζουν 
αρειμανίως σε σχολικούς χώρους, αλλά και όσοι εν γνώσει τους παραβιάζουν τη 
νομοθεσία, καπνίζοντας σε συνεδριάσεις, δημόσιους χώρους, όπου το κάπνισμα 
απαγορεύεται. 

 Αξίζει επίσης να τεθεί για προβληματισμό η τραγική πρόβλεψη πως πενήντα 
χιλιάδες Κυπριόπουλα θα πεθάνουν πρώιμα τα επόμενα χρόνια από καρκίνο του 
πνεύμονα, καρδιοπάθειες και άλλες ασθένειες.  Όλα αυτά από οικονομικής πλευράς  
έχουν σημαντικές επιπτώσεις και επιβαρύνουν την οικονομία, γιατί απουσία λόγω 
περίθαλψης ή ασθενειών οπωσδήποτε μειώνει την παραγωγικότητα και για 
περίθαλψη απαιτούνται πολλά εκατομμύρια ευρώ. 
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 Ευρωπαϊκή Ένωση:  Η δημόσια υγεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση συνεπάγεται 
διάθεση περίπου €50 εκατομ. ετησίως στο Πρόγραμμα για Προστασία της ∆ημόσιας 
Υγείας.  Για το διάστημα από το 2007 μέχρι το 2013 στο πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για τη δημόσια υγεία δίδεται έμφαση σε τρεις συνιστώσες: 

 Πρώτον, στην προστασία από τους κινδύνους για τη δημόσια υγεία που 
στοχεύει, ανάμεσα σ’ άλλα, στη βελτίωση της ικανότητας αντιμετώπισης των 
διασυνοριακών κινδύνων και στη βελτίωση της ασφάλειας των ασθενών. 

 ∆εύτερος άξονας είναι η προώθηση καλύτερης υγείας για όλους με στόχο τη 
μείωση των ανισοτήτων στον τομέα της υγείας.  Στο δεύτερο αυτό άξονα εξετάζονται 
οι επιπτώσεις που έχουν στην υγεία η κακή διατροφή, το κάπνισμα, το αλκοόλ, τα 
ναρκωτικά, οι γενετικοί παράγοντες, τα προβλήματα ψυχικής υγείας, όπως επίσης και 
το κοινωνικό και φυσικό περιβάλλον. 

 Στον τρίτο άξονα το αίτημα είναι να βελτιωθεί η πληροφόρηση και η γνώση σε 
τομείς όπου η Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί να προσδώσει προστιθέμενη αξία, 
συγκεντρώνοντας εμπειρογνωμοσύνη από διάφορες χώρες όσον αφορά σπάνιες 
ασθένειες, παιδικές ασθένειες και παρέχοντας, μέσω της δικτυακής πύλης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενημέρωση σε όλους για τη δημόσια υγεία.  

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση πραγματοποιεί δυναμική εκστρατεία κατά του 
καπνίσματος.  Την 1η Αυγούστου 2005 τέθηκε σε ισχύ η απαγόρευση σε όλη την 
Ευρωπαϊκή Ένωση των περισσότερων μορφών διαφήμισης των προϊόντων καπνού 
και της χορηγίας εκδηλώσεων από τις καπνοβιομηχανίες.  

 Οι κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης περιορίζουν τη χρήση προσθέτων και 
ουσιών που προκαλούν εθισμό, καθιστούν υποχρεωτική την προειδοποίηση σχετικά 
με τους κινδύνους του καπνίσματος για την υγεία, απαγορεύουν παραπλανητικούς 
ισχυρισμούς, καθορίζοντας τα ανώτατα επίπεδα πίσσας, μονοξιδίου του άνθρακα και 
νικοτίνης στα τσιγάρα.  

 Επιπρόσθετα, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιοθέτησε στις 24 Οκτωβρίου του 
2007, με πεντακόσιες εξήντα μία ψήφους υπέρ, έκθεση του κ. Karl-Heinz Florenz για 
την Πράσινη Βίβλο με τίτλο “Για μια Ευρώπη απαλλαγμένη από το κάπνισμα”, 
καλώντας την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να κατατάξει τον καπνό ως καρκινογόνο 
παράγοντα πρώτης κατηγορίας.  Επιπλέον, η Ευρωπαϊκή Ένωση καλεί τα κράτη μέλη 
να απαγορεύσουν εντός δύο ετών το κάπνισμα σε όλους τους εργασιακούς χώρους, 
αλλά και σε χώρους φαγητού, σε δημόσια κτίρια και μεταφορικά μέσα και το εφαρμόζει 
στο ίδιο το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Εδώ είναι η πρόκληση, να το εφαρμόσουμε και 
στο δικό μας κοινοβούλιο, γιατί υπάρχουν δυστυχώς καπνιστές που παραβιάζουν 
τους δικούς μας νόμους μέσα στο εθνικό μας κοινοβούλιο. 

 Το δεύτερο και σημαντικό είναι ότι ο αριθμός των καπνιστών πρέπει να μειωθεί 
κατά 50% μέχρι το 2050.  Ανάμεσα σε άλλα, ζητά η Ευρωπαϊκή Ένωση από τα κράτη 
μέλη να συμπεριλάβουν εμφανέστερες εικονογραφημένες προειδοποιήσεις με 
υποχρεωτική απαγόρευση πώλησης καπνού σε άτομα κάτω των δεκαοκτώ ετών και 
επιμένει στην απομάκρυνση προϊόντων καπνού από προθήκες αυτοεξυπηρέτησης 
λιανικού εμπορίου.   

 Υπάρχει πλειάδα καλών πρακτικών και μέτρων στις εθνικές νομοθεσίες των 
ευρωπαϊκών χωρών.  Αναφέρω μόνο μερικά:  Στην Ιρλανδία από το 2004 
νομοθετήθηκε η απαγόρευση του καπνίσματος σε χώρους εργασίας, μπαρ και 
εστιατόρια.   Αντικαπνιστική νομοθεσία με εξαιρέσεις θεσπίστηκε στην Ιταλία, Μάλτα 
και Σουηδία το 2005, στη Λιθουανία το 2007 και στη Γαλλία το Φεβρουάριο του 2007.  
Το κάπνισμα απαγορεύεται σε κλειστούς δημόσιους χώρους και στους χώρους 



 77

εργασίας στο Βέλγιο, Κύπρο, Εσθονία, Φινλανδία, Ολλανδία, Σλοβενία και Ισπανία.  
Στη Γαλλία και Ολλανδία εφαρμόζονται τα τελευταία χρόνια ειδικά προγράμματα 
αγωγής υγείας που συμπεριλαμβάνουν κυρίως πρόληψη του καπνίσματος.  Εδώ η 
παρέμβαση γίνεται στην πρώτη εφηβική ηλικία, απευθύνεται σε παιδιά ηλικίας κάτω 
των πέντε χρονών, ακριβώς για να έχει προληπτικό χαρακτήρα.  Στη Σουηδία και στην 
Πορτογαλία τα προγράμματα συνδυάστηκαν με προσπάθειες καλλιέργειας νέων 
κοινωνικών στάσεων.   

 Αυτό το οποίο επιδιώκεται είναι η απομυθοποίηση της εικόνας του καπνιστή, 
που παλαιότερα, στις αρχές του εικοστού αιώνα, βλέπαμε τους πρωταγωνιστές σε 
διάφορες σειρές και σε ταινίες να καπνίζουν αρειμανίως.  Αυτή την εικόνα του 
καπνιστή προσπαθούν να την απομυθοποιήσουν.  Στη Γαλλία, Γερμανία και Ολλανδία 
έχει δραστικά αυξηθεί ο φόρος στα τσιγάρα από το 2004 και αυτή η καλή πρακτική 
έφερε πολύ καλά αποτελέσματα.  

 Στην Κύπρο τα μέτρα αναχαίτισης της επιδημίας είναι πολλά.  Ο έλεγχος του 
καπνίσματος ρυθμίζεται από τους περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμους του 2002 έως 2004 και τους κανονισμούς τους, νομοθεσία που 
είναι πλήρως εναρμονισμένη με την ευρωπαϊκή νομοθεσία.  Η νομοθεσία στην Κύπρο 
είναι αρκετά αυστηρή.  Το πρόβλημα όμως είναι ότι δεν εφαρμόζεται πλήρως.   

 Η δική μας πρόταση, ως ∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι να εμμείνουμε στην 
αυστηρή εφαρμογή της νομοθεσίας και στην υιοθέτηση και έμπρακτη εφαρμογή 
καλών πρακτικών που πέτυχαν άλλες χώρες και στον τόπο μας.  Ιδίως, να δώσουμε 
έμφαση στην αύξηση της τιμής του καπνού σε επίπεδα που να αποθαρρύνουν το 
κάπνισμα στους νέους.  Αυτό το μέτρο ήταν ιδιαίτερα επιτυχημένο, όταν εφαρμόστηκε 
στη Γαλλία, στη Γερμανία και στην Ολλανδία, και μείωσε την εξάπλωση της χρήσης. 

   Άλλα μέτρα που προτείνουμε είναι να υπάρχει αυστηρή απαγόρευση στις 
διαφημίσεις προϊόντων καπνού και να τηρείται αυτή η απαγόρευση.  Να εκπαιδεύονται 
οι νέοι μας με αποτρεπτικές εικόνες για τις βλαβερές επιπτώσεις και συνέπειες του 
καπνίσματος.  Να υπάρχουν προγράμματα ακριβώς για τερματισμό του καπνίσματος 
με συμβουλές για τη θεραπεία σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης και η ίδια η 
πολιτεία να φροντίσει, ώστε να ενθαρρύνει τη συμμετοχή των καπνιστών σε τέτοια 
προγράμματα απεξάρτησης.  Τα ασφαλιστικά ταμεία θα πρέπει να καλύπτουν το 
κόστος για τις αναγκαίες θεραπείες απεξάρτησης.  

 Εν κατακλείδι, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, θεωρούμε πως 
έχουμε τεράστια ευθύνη όλοι μας να διαπαιδαγωγήσουμε σωστά τα παιδιά μας, να τα 
ενθαρρύνουμε να έχουν όχι μόνο υψηλούς στόχους στη ζωή τους, αλλά να επιλέγουν 
σωστά και τα υγιή πρότυπα, τα οποία πρέπει να ακολουθούν.  Να τα μάθουμε να 
βρίσκουν δημιουργικές διεξόδους στον αθλητισμό, τις τέχνες, τα γράμματα.  Να τα 
μάθουμε να σκέφτονται κριτικά, να μη μιμούνται χωρίς προβληματισμό τους άλλους, 
απλώς επειδή το να καπνίζεις σήμερα είναι μαγκιά.  Θα πρέπει να μάθουν να 
συμπεριφέρονται υπεύθυνα, με μέτρο, σύνεση και αυτοσεβασμό.  Και αυτός ο ρόλος 
ανήκει σε μας:  πρώτα στους γονιούς, μετά στους δασκάλους και μετά στον κοινωνικό 
περίγυρο.  Το κάπνισμα είναι σίγουρα μια μορφή εξάρτησης.  Ας βρούμε τρόπους να 
δράσουμε όλοι συλλογικά.  Να είμαστε προμηθείς και όχι επιμηθείς.  

 Το δικό μου προσωπικό κάλεσμα σε όλους είναι να σεβαστούμε τους 
παθητικούς καπνιστές.  Οι παθητικοί καπνιστές δεν μπορούν διαρκώς να 
διαμαρτύρονται ότι τρέχουν τα μάτια τους ή ότι έχουν προβλήματα.  Είναι όμως πολύ 
σημαντικό σε κλειστές συνεδρίες, σε κλειστούς χώρους εμείς οι ίδιοι οι νομοθέτες να 
εφαρμόζουμε τους νόμους, γιατί, σε τελευταία ανάλυση, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 



 78

είναι στραμμένα σε μας και η κυπριακή κοινωνία αναμένει πρώτα από μας να 
εφαρμόζουμε τους νόμους που εμείς οι ίδιοι ψηφίζουμε. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ, κυρία Παπαδοπούλου. 

 Η κ. Θεοχάρους, παρακαλώ. 

 Κύριε Αγγελίδη, έχει μιλήσει για δεκατρία λεπτά η συνάδελφος κ. 
Παπαδοπούλου.  Σας έχουν απομείνει συνεπώς μόνο δεκατέσσερα λεπτά. 

 Κυρία Θεοχάρους. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν είμαι καπνίστρια, ωστόσο η σχέση μου με το κάπνισμα είναι ιδιαίτερα 
συγκινησιακή, όσον αφορά το πρώτο τσιγάρο που κάπνισα.  Έγινε στη διάρκεια ενός 
σκασιαρχείου στην τετάρτη γυμνασίου μέσα στο λιμάνι της Κερύνειας και είναι γι’ αυτό 
το λόγο που αντιμετωπίζω με κατανόηση τους καπνιστές.  

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ήσουν μόνη σου; 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ:  

 Όχι, δεν ήμουν μόνη μου, ήμασταν οι μαθητές και μαθήτριες της τετάρτης 
γυμνασίου.   

 Από την ώρα που είπαμε ότι θα μιλήσω εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, έχω συνέχεια στο νου μου το θεατρικό έργο του Αντόν Τσέχωφ “Οι 
βλαβερές συνέπειες του καπνού” και νομίζω ότι, αν περιφέρουμε τη συζήτηση γύρω 
από ό,τι επισημαίνεται με την έννοια “βλαβερές συνέπειες” του καπνού, θα 
οδηγήσουμε και σε μια σωστή έξοδο ένα θέμα που απασχολεί όλους μας. Αλλά, όπως 
συμβαίνει πάντοτε, τα λέμε μεταξύ μας! 

 Το κάπνισμα είναι μια εξάρτηση που οδηγεί σε άλλες εξαρτήσεις και η 
διακύμανση των αντιδράσεων γύρω απ ’ αυτό ξεκινάει από τον τρόπο συμπεριφοράς 
στις αραβικές χώρες σήμερα -εξ ου και η φράση «καπνίζει σαν αράπης»- μέχρι το 
“smoking ban” της Ιρλανδίας και της Σκοτίας, την πλήρη απαγόρευση, αλλά και την 
αντικαπνιστική υστερία που βασανίζει τις Ηνωμένες Πολιτείες, θα μπορούσαμε να 
πούμε.   

 Είναι και ζήτημα αισθητικής.  ∆εν είναι ωραίο το θέαμα κάποιοι άνθρωποι να 
καπνίζουν, αλλά να μην ξεχνάμε ότι η γοητεία των καπνιστών έδρασε μέσα από το 
σινεμά για πάρα πολλά χρόνια.  Ήταν ένας συνεχής βομβαρδισμός που συμβάδιζε 
πάντοτε με την “κρυφή γοητεία της μπουρζουαζίας” και αυτό το αντιλαμβάνεστε όλοι.  
Άρα, δεν είναι εύκολο μέσα από αφορισμούς να ξεφύγουμε από αυτές τις επιρροές 
που για χρόνια ήταν πρότυπα για τη νεολαία.   

 Το κάπνισμα προκαλεί καρκίνο που είναι νόσος της φθοράς.  Μέσα στον καπνό 
του τσιγάρου υπάρχουν πενήντα γνωστές καρκινογόνες ουσίες, όπως είναι το 
βενζοπυρένιο, το οποίο βεβαίως προέρχεται από το χαρτί.  Προκαλεί καρκίνο των 
πνευμόνων και το 30% των καρκινοπαθών στις Ηνωμένες Πολιτείες θα μπορούσαν να 
είχαν αποφύγει τον καρκίνο, εάν δεν κάπνιζαν.  Προκαλεί ακόμα καρκίνο των χειλέων, 
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του λάρυγγα, του φάρυγγα, επιθηλιώματα στα χείλη, κυρίως για όσους καπνίζουν 
προϊόντα εκτός τσιγάρων, άλλα καπνικά προϊόντα και πούρα.  Προκαλεί αγγειακές 
παθήσεις οι οποίες μπορεί να οδηγήσουν σε καρδιακή ανεπάρκεια, σε εγκεφαλικά 
επεισόδια, σε σεξουαλική ανεπάρκεια, σε εμφυσήματα και βρογχίτιδες.   

 Ένα ποσοστό 2% μέχρι 10% του πληθυσμού έχει μεγαλύτερες πιθανότητες να 
αναπτύξει καρκίνο ανάμεσα στους καπνιστές παρά στους μη καπνιστές.  Επίσης, έχει 
αναλυθεί έντονα η βλαβερή επίδραση, η βλαπτική επίδραση του καπνίσματος στις 
εγκύους και κατά συνέπεια στο έμβρυο και στο κύημα.  Γεννιούνται παιδιά με 
μικροκεφαλία, μικρά παιδιά και 400 000 θάνατοι προώρων παρατηρούνται κάθε 
χρόνο στις Ηνωμένες Πολιτείες, από λόγους που σχετίζονται άμεσα με το κάπνισμα, 
ενώ έχει αναλυθεί και η βλαβερή επίδραση του καπνίσματος σε παιδιά τα οποία 
θηλάζουν, διότι οι βλαπτικές ουσίες περνούν μέσω της κυκλοφορίας στο γάλα της 
θηλαζούσης μητέρας. 

 Επιπλέον, έχουμε τις βλάβες που προκαλούνται στους παθητικούς καπνιστές, 
τις βλάβες ειδικά στα παιδιά μας τα οποία βρίσκονται πέριξ των καπνιζόντων και, 
όσον αφορά επιβιώσαντες καρκινοπαθείς, η βλάβη την οποία υφίστανται από το 
κάπνισμα είναι τρομακτικά μεγαλύτερη απ’ ό,τι σε έναν υγιή πολίτη.    

 Στην Κύπρο, όπως έχει αναλυθεί θαυμάσια και παρουσιάστηκαν πρόσφατες 
έρευνες κυρίως του Ινστιτούτου Χάρβαρντ, έχει παρατηρηθεί αύξηση των ανηλίκων 
που καπνίζουν, αύξηση των γυναικών που καπνίζουν και πολύ περισσότερο αύξηση 
των κοριτσιών, των μαθητριών οι οποίες καπνίζουν. Και όλα αυτά, ενώ έχουμε πάρει 
σύντονα μέτρα αντιμετώπισης του καπνίσματος.  Αυτό δείχνει ότι έχουμε αποτύχει.  Η 
εκστρατεία την οποία έχουμε κάμει έχει αποτύχει!   

 Υπάρχουν ορισμένα μη δεσμευτικά ψηφίσματα τα οποία περιλαμβάνονται και 
στην Πράσινη Βίβλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τον έλεγχο του καπνίσματος, για 
τον έλεγχο των βλαβερών συνεπειών διάφορων παραγόντων στους χώρους εργασίας 
και διαβίωσης των ανθρώπων.  Εκείνο που ψάχνουμε τώρα είναι ένα ισορροπημένο 
πλαίσιο για τον έλεγχο του καπνίσματος, λαμβάνοντας υπόψη ότι ένας καπνιστής 
ενήλικας, ο οποίος έχει πλήρη επίγνωση των βλαπτικών συνεπειών του καπνού, 
γνωρίζοντας ότι του έχει δημιουργηθεί εξάρτηση και, όπως έχω πει, είναι ενήλικας, 
θεωρεί ότι είναι καταπάτηση των δικαιωμάτων του η απαγόρευση στο να καπνίζει.  
Βεβαίως, η ελεύθερη επιλογή είναι δικαίωμα, αλλά πρέπει να βασίζεται στη γνώση και 
το δικαίωμα να σταματάει εκεί που αρχίζουν οι υποχρεώσεις, δηλαδή να μη βλάπτει 
τον περίγυρό του.  Εξ ου και, αν θυμάστε, όταν ψηφίζαμε το νόμο για τον έλεγχο του 
καπνίσματος, είχαμε απαγορεύσει το κάπνισμα από τον οδηγό, όταν υπάρχει και άλλο 
άτομο μέσα στο αυτοκίνητο, ύστερα...  Μάλλον ανάποδα, πρώτα, όταν είναι έγκυος 
γυναίκα, όταν υπάρχει άλλο άτομο και, στο τέλος, όταν είναι μόνος του ο οδηγός, 
μπορεί να καπνίζει.   

 Για να καθορίσουμε ένα στρατηγικό σχέδιο ελέγχου του καπνίσματος, πρέπει 
να λάβουν μέρος όλοι οι κοινωνικοί εταίροι σε ένα κοινωνικό διάλογο.  Όπως σας έχω 
πει, με τους αφορισμούς δεν έχουμε πετύχει να μειώσουμε το κάπνισμα.  Με το νόμο, 
όπως πολύ σωστά έχει αναλυθεί, απαγορεύεται το κάπνισμα στους δημόσιους 
χώρους.  Για παράδειγμα, στα εστιατόρια απαιτείται η ύπαρξη ενός συγκεκριμένου 
χώρου με δικό του ανεξάρτητο εξαερισμό, ο οποίος θα χρησιμοποιείται από τους 
καπνιστές.  Ποια είναι η μόλα που έχουν βρει τώρα οι εστιάτορες;  Λένε «ξέρετε, το 
κατάστημά μας είναι μόνο για καπνιστές» και έτσι αποφεύγουν τη λειτουργία χώρου 
για μη καπνιστές!  Όσον αφορά την απαγόρευση πώλησης καπνικών προϊόντων σε 
ανήλικα άτομα και την παραδειγματική τιμωρία των παραβατών, δε γνωρίζω σε ποιο 
βαθμό έχει εφαρμοστεί αυτός ο νόμος.  Αλλά, να σας πω, ίσως να το έχετε ακούσει 
και ψες, εν πάση περιπτώσει, μου είπαν ότι χτες είπε ο Λαζόπουλος ότι σε λίγο τα 
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παιδιά θα λένε «γιαγιά, πήγαινε πάρε μου τα τσιγάρα, γιατί απαγορεύεται να τα πάρω 
εγώ»!   

 Η απαγόρευση της διαφήμισης είναι ένα μέτρο το οποίο έχει πετύχει.  Ακόμη 
και η διαφήμιση στο ράλι έχει σταματήσει στη χώρα μας.  Η αναγραφή επάνω στα 
τσιγάρα ορισμένων συνθημάτων τα οποία καθορίζουν τη βλαπτικότητά τους είναι ένα 
μέτρο που σωστά έχει εφαρμοστεί.  Η θέση μέσα στα περίπτερα όπου μπορούν να 
τοποθετούνται τα τσιγάρα είναι ένα ακόμη στοιχείο το οποίο δυστυχώς δεν 
εφαρμόζεται.  ∆ηλαδή, μπαίνοντας στα διάφορα περίπτερα βλέπει κανείς εκτεθειμένα 
τσιγάρα, που μπορούν να προκαλέσουν.   

 Τα προγράμματα εταιρικής κοινωνικής ευθύνης με συμμετοχή όλων των 
εμπλεκομένων και η σύλληψη του σφυγμού της κοινωνίας, των ανησυχιών της 
κοινωνίας μπορούν να δράσουν καταλυτικά για την εφαρμογή μιας αντικαπνιστικής 
εκστρατείας.   

        Θεωρούμε ότι είναι απαραίτητο να λειτουργήσουν σχολεία ελεύθερα καπνού.  
Κάποια σχολεία είναι, έχουν κηρυχθεί “σχολεία ελεύθερα καπνού” με την απαγόρευση 
της διακίνησης των τσιγάρων.  ∆εν μπορεί οι καθηγητές σε σχολεία ελεύθερα καπνού 
να καπνίζουν!  Μου έχει τύχει να δω σχολείο όπου ο χώρος όπου οι καθηγητές 
συγκεντρώνονταν στα διαλείμματα ήταν ένα γυάλινο δωμάτιο το οποίο προφανώς 
κάποτε ήταν άτριο εντός του οποίου υπήρχαν, δεν ξέρω πόσες, εκατοντάδες γόπες, 
αποτσίγαρα.   

        ∆εύτερο κύριο στοιχείο είναι η αγωγή υγείας.  Όχι πια, όταν το παιδί θα πάει στο 
δημοτικό!  Πολύ πιο πριν, όταν δέχεται τις βλαπτικές επιδράσεις από τη μητέρα που 
καπνίζει, από τον πατέρα που καπνίζει, από τον περίγυρο που καπνίζει! Μου έχουν 
πει εκπαιδευτικοί οι οποίοι έχουν προσπαθήσει να εισαγάγουν στην αγωγή υγείας την 
έννοια της αντικαπνιστικής εκστρατείας ότι τα παιδιά, όταν πάνε στο σπίτι και δουν 
τους γονείς τους, τα νήπια ορμούν εναντίον της μητέρας και του πατέρα, όταν πάνε να 
ανάψουν τσιγάρο, και προσπαθούν να τους το απαγορεύσουν!   

 Η αγωγή υγείας βέβαια ξεκινάει και από την καθαριότητα.  Όχι αποτσίγαρα 
στους δρόμους, καθαρές πόλεις, καθαροί δρόμοι, καθαρά πεζοδρόμια, σπίτια, 
γραφεία.  Η ενασχόληση με τον αθλητισμό είναι ένα στοιχείο το οποίο οδηγεί προς την 
κατεύθυνση της αποφυγής του καπνίσματος, γιατί και ο συναγωνισμός, ο 
ανταγωνισμός ο οποίος δημιουργείται δεν μπορεί να συμβαδίζει με την καταπόνηση 
του καπνίσματος.   

 Η πρότασή μας είναι η Βουλή να κηρυχθεί ως αυστηρά αντικαπνιστικό κτίριο, 
ένα κτίριο στο οποίο δε θα καπνίζει κανείς.  Όποιος επιθυμεί να καπνίσει θα μπορεί να 
εξέρχεται της Βουλής και να πηγαίνει σε ειδικό χώρο.  Η αύξηση της τιμής των 
τσιγάρων είναι μια υποχρέωση της πολιτείας, διότι τα κονδύλια για την αντιμετώπιση 
των συνεπειών του καπνίσματος είναι πάρα πολύ μεγάλα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν αναλογιστείτε πόσα λεφτά πληρώνει αυτό το 
κράτος για κάθε μέρα νοσηλείας ενός ατόμου το οποίο πάσχει από καρκίνο σε μια 
μονάδα εντατικής νοσηλείας μετά από χειρουργείο, καταλαβαίνετε πόσα είναι τα έξοδα 
τα οποία καλείται να καταβάλει το κράτος, γιατί κάποιοι θέλουν να καπνίζουν.  Τα ίδια 
σημαντικά κονδύλια απαιτούνται για τη χημειοθεραπεία.  Η απώλεια εργατοωρών από 
τη μη προσέλευση στην εργασία και πολλοί άλλοι οικονομικοί παράγοντες 
επιβαρύνουν την οικονομία.   

 Τέλος, η στήριξη των προσπαθειών απεξάρτησης από το κάπνισμα.  
Υπάρχουν τρόποι, για να απαλλαγεί κανείς από την κακή, τη θανατηφόρο συνήθεια 
του καπνίσματος.  Γι’  αυτό το λόγο νομίζω ότι η πολιτεία θα πρέπει να ενδιατρίψει και 
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προς αυτή την κατεύθυνση μέσα στα πλαίσια της κοινωνικής συμμετοχής και της 
κοινωνικής συνυπευθυνότητας.   

 Τώρα, η πλήρης απαγόρευση του καπνίσματος, η απότομη, αν θέλετε, 
εφαρμογή της απαγόρευσης του καπνίσματος, εκτός από τις οποιεσδήποτε 
κοινωνικές αντιδράσεις, θα έχει και οικονομικές συνέπειες, με την απώλεια θέσεων 
εργασίας.  Φυσικά, αυτό δεν πρόκειται να επηρεάσει άμεσα τον τόπο μας, αλλά, 
επειδή είμαστε ένα κομμάτι ενός μεγάλου οργανισμού, οφείλουμε να το έχουμε υπόψη 
μας.   

 Η απώλεια φόρων κατανάλωσης από τα έσοδα της κυβέρνησης και κυρίως η 
απώλεια θέσεων εργασίας και στο εμπόριο και στην εμπορία εν γένει των καπνικών 
προϊόντων είναι παράγοντες οι οποίοι πάντοτε συνυπολογίζονται από αυτούς που 
μετρούν ακόμη και την τελευταία δεκάρα.   

 Όλα αυτά πρέπει να γίνουν με στροφή προς πλέον υγιεινές καλλιέργειες.  
Πρέπει να προσμετρηθεί το κέρδος από την αποφυγή των ασθενειών, να 
προσμετρηθεί το κέρδος από τις αυξημένες εργατοώρες που θα χρησιμοποιούνται 
από τον πολίτη, που δε θα χρησιμοποιούνται, γιατί θα έχει άδεια ασθενείας, και από 
την αύξηση της παραγωγικότητας, δεδομένου ότι ένας καπνιστής έχει μειωμένη 
παραγωγικότητα λόγω του ότι στην καλύτερη περίπτωση θα σταματήσει τρεις, 
τέσσερις, πέντε φορές στη δουλειά του, για να καπνίσει.   

 Επίσης, τα έξοδα της διαφώτισης δεν είναι τόσο μεγάλα, ώστε να σκεφτεί 
κανείς ότι είναι απαγορευτικά και συνεπώς θα πρέπει να αποφύγουμε τις εναλλακτικές 
μορφές μόρφωσης.  Θα πρέπει να στηρίξουμε τα σχολεία και την αγωγή υγείας, όπως 
σας έχω πει προηγουμένως, στα πλαίσια και της κοινωνικής συμμετοχής και 
επαναλαμβάνω ότι εκείνο που πρέπει να είναι ο στόχος μας ο άμεσος, ως 
υποδειγμάτων, αν θέλετε, για την κοινωνία, είναι μια Βουλή χωρίς καπνό! 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ πολύ, κυρία Θεοχάρους.  Έχετε μιλήσει για δεκατέσσερα 
λεπτά, έτσι η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει άλλα 
σαράντα έξι λεπτά στη διάθεσή της για την επόμενη Πέμπτη που θα κλείσουμε το 
θέμα αυτό.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι η κ. 
Αντιγόνη Παπαδοπούλου ζητά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος την εγγραφή στο Κεφάλαιο ∆΄ του θέματος «Πανευρωπαϊκή 
εκστρατεία κοινοβουλίων ενάντια στη βία κατά των γυναικών - Απολογισμός και 
προκλήσεις για νέες δράσεις».  Αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 29 Μαΐου 2008, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 
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 1. Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2004.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.007.2004) 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.022-2008) 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του 2003 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.023-2008) 

 4. Ο περί Προϋπολογισμού του 2004 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.024-2008) 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του 2005 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.025-2008) 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του 2006 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.026-2008) 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.027-2008) 

 8. O περί Προϋπολογισμού του 2005 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.039-2008) 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του 2006 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.040-2008) 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.01.049.041-2008) 

 11. Ο περί της Πρόληψης και της Αντιμετώπισης της 
Βίας, της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και Συναφών 
Αδικημάτων και της Προστασίας του Κοινού στους 
Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου) 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.032-2007) 

 12. Ο περί της Αντιμετώπισης της Βίας, της 
Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και Συναφών 
Αδικημάτων στους Αθλητικούς Χώρους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.015.2006)  

 13. Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και 
των Κρατών Μελών τους αφενός και της 
∆ημοκρατίας της Αλβανίας αφετέρου (Κυρωτικός) 
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Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.056-2008) 

 14. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.120-2007) 

 15. Ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής Νόμος του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.182-2007) 

 16. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.029-2008) 

 17. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008) 

 18. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.046-2008) 

 19. Οι περί Στρατιωτικών Μεταλλίων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.055-2008) 

 20. Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.056-2008) 

 21. Ο περί Ρυθμίσεως Ορισμένων Ανακριτικών 
Εξουσιών (Μυστικοί Ανακριτές) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.178-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το κάπνισμα:  Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η 
άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην 
Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί 
Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του 
Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.007.2007) 

 2. «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
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(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.008.2007)  

 3. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα 
που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 
προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 7. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 
παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
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Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 11. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 
ανάγκη συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 14. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 15. «Πανευρωπαϊκή εκστρατεία κοινοβουλίων ενάντια 
στη βία κατά των γυναικών - Απολογισμός και 
προκλήσεις για νέες δράσεις». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της  βουλευτού  
 κ. Αντιγόνης  Παπαδοπούλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003-2008) 

  
 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.26 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Κυπρίων 
Ευρωβουλευτών (Αποζημίωση και Συντάξεις) Νόμος του 2008», η συζήτηση 
που ακολούθησε (Ρ. Ερωτοκρίτου, Τ. Χατζηγεωργίου, Ά. Κυπριανού, Α. 
Παπαδοπούλου, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», οι αγορεύσεις 
και η συζήτηση που ακολούθησαν (Π. Σταυριανός, Μ. Σιζόπουλος, Ε. 
Θεοχάρους, Ά. Βότσης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Λαμάρης, Α. Κυριακίδου, ∆. 
Συλλούρης) και ψήφισή της σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αναγνώρισης των Επαγγελματικών 
Προσόντων Νόμος του 2007», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν 
(Α. Αγγελίδης, Χρ. Στυλιανίδης, Ι. Νικολάου, προεδρεύων, Π. Κυρίτσης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ά. Κυπριανού) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ι. Νικολάου, Ν. 
Παπαδόπουλος, Α. Γεωργίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Τελωνείων - Θέσεις 
Τελωνειακού Λειτουργού και Εξεταστή Τελωνείων 1ης Τάξεως (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

7. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκοπήσεως - Θέσεις Αρχιεπιστάτη 
∆ιατρήσεων και Βοηθού Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008», 

β. «Οι περί Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
(Υπηρεσία Περιβάλλοντος) - Θέση Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

γ. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Ανώτερου Επιθεωρητή/τριας Ακτινογράφου (Ακτινοθεραπείας) (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

δ. «Οι περί Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου - Θέση Ανώτατου 
Εκτελεστικού ∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

ε. «Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού (Κυπριακή 
Ακαδημία ∆ημόσιας ∆ιοίκησης) - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Επιμόρφωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

στ. «Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέση Πρώτου Λογιστή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 
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ζ. «Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις ∆ιευθυντή, Ανώτερου 
Μορφωτικού Λειτουργού, Μορφωτικού Λειτουργού Α΄, Μορφωτικού 
Λειτουργού και Βιβλιοθηκονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008», 

η. «Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Θέσεις Χωρομέτρη, 
Σχεδιαστή, Φωτολιθογράφου, Ανώτερου Χωρομέτρη, Ανώτερου 
Σχεδιαστή, Ανώτερου Φωτολιθογράφου, Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού 
Μηχανικού Χωρομετρίας, Τεχνικού Μηχανικού Χαρτογραφίας, Τεχνικού 
Μηχανικού Φωτολιθογραφίας, Τεχνικού Μηχανικού Χωρομετρίας 1ης 
Τάξεως, Τεχνικού Μηχανικού Χαρτογραφίας 1ης Τάξεως και Τεχνικού 
Μηχανικού Φωτολιθογραφίας 1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008» 

και έγκρισή τους. 

8. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Προβλήματα από τη λειτουργία σκυβαλότοπου στο Πισσούρι - Αίτημα για 
συμμετοχή των κοινοτικών κατοίκων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην εκλογή 
των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων - Αίτημα για θέσπιση διαδικασίας 
ενημέρωσης των πολιτών για προγραμματιζόμενες αναπτύξεις σε οικιστικές 
περιοχές - Επαναφορά του θεσμού του αγροφύλακα στην ύπαιθρο - 
Ερωτήματα για τα τροχαία δυστυχήματα με θύματα πεζούς - Απομάκρυνση 
παράνομων μανδρών της κοινότητας Πενταλιάς - Παραχώρηση αδιάθετων 
οικοπέδων στην Πενταλιά - Ανάγκη ανόρυξης γεώτρησης στη Γαλαταριά για 
ενίσχυση της άρδευσης - Αίτημα για συντήρηση δρόμου προς την κοινότητα 
Γαλαταριάς - Κριτήρια παραχώρησης οικοπέδων στην κοινότητα ∆ρύμου - 
Μελέτη για κατασκευή διυλιστηρίου στη Φύτη - Βελτίωση του δρόμου Φύτης-
Αναδιούς-Σταυρού της Ψώκας - Κακοτεχνίες στο νέο ∆ημοτικό Σχολείο Γιόλου - 
Αίτημα για συμπερίληψη της κοινότητας Γιόλου στο στεγαστικό σχέδιο για 
στήριξη των νέων ζευγαριών και φτωχών οικογενειών - Κατασκευή 
πεζοδρομίων και οχετού ομβρίων υδάτων στη Γιόλου - Η αμοιβή των 
διανομέων αλληλογραφίας στις κοινότητες - Μελέτες για έργα στην κοινότητα 
Κοιλίνειας - ∆ιαπλάτυνση και συντήρηση του δρόμου προς την Κοιλίνεια - Οι 
συνθήκες εργασίας στο Επαρχιακό Κτηματολόγιο Πάφου - Προβλήματα 
στελέχωσης σε κυβερνητικά τμήματα/υπηρεσίες της επαρχίας Πάφου - 
Επίστρωση με πρέμιξ δρόμου της κοινότητας ∆ρύμου - ∆ιαχωρισμός 
οικοπέδων στην κοινότητα Κουκλιών για παραχώρησή τους σε φτωχές 
οικογένειες - Αίτημα κοινότητας Κουκλιών για παραχώρηση κρατικών 
γεωργικών κλήρων με ενοικιαγορά - Αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για 
ανταλλαγή περιουσιών σε αρχαιολογικές ζώνες με κρατικά τεμάχια - Αίτηση για 
δημιουργία αιολικού πάρκου στα Κούκλια - ∆ημιουργία εξόδου από τον 
αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς προς τη Μαραθούντα - Αίτημα 
Μαραθούντας για δημιουργία αιολικού πάρκου - Επέκταση των ορίων του 
Τοπικού Σχεδίου Πάφου - Αίτημα της επαρχίας Πάφου για κατασκευή χώρων 
αδρανών υλικών και αναβάθμιση του ΧΥΤΑ Πάφου - Απομάκρυνση του 
χοιροστασίου της κοινότητας Μαραθούντας - Αιτήματα της κοινότητας 
Κουκλιών για δημιουργία τουριστικής παραλίας και καταφυγίου σκαφών - 
Πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος - Ενημέρωση 
ψαράδων για το δηλητηριώδες ψάρι “λαγοκέφαλος” - ∆ιάσωση των 
χαρουπόδεντρων - Αριθμός τουριστών που επισκέφτηκαν την Κύπρο για τα 
γήπεδα γκολφ τα τελευταία δέκα χρόνια - Κουβούκλια ασφαλείας στα τρακτέρ - 
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∆ιαδικασίες διάλυσης κυτταροστατικών φαρμάκων - Θεραπευτικές κοινότητες 
και κέντρα απεξάρτησης στην Κύπρο - Aναδιαμόρφωση του δρόμου Λάρνακας-
∆εκέλειας - Οικονομική βοήθεια για αναπαλαίωση αρμενικού κοιμητηρίου στη 
Λευκωσία - Κεραίες κινητής τηλεφωνίας - Ανέγερση αποθηκευτικού χώρου στο 
Φρένναρος. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα για ανέγερση πολιτιστικού κέντρου/γραφείου κοινοτάρχη στη Λέμπα - 
Ρυθμιστικά σχέδια του δρόμου προς την κοινότητα Έμπας - Το νομοθετικό 
πλαίσιο για την ασφάλεια παιδιών και άλλων χρηστών στους παιδότοπους - 
Παράπονα για καθυστέρηση στην εγγραφή αγροτικών δρόμων - Επιδιόρθωση 
δρόμου στην κοινότητα Τραχυπέδουλας - Αίτημα της κοινότητας Χολετριών για 
διαχωρισμό οικοπέδων - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων στην Κρίτου Μαρόττου - 
Εξωραϊσμός δρόμων στην Ίνεια - Η βελτίωση του δρόμου ∆ρούσιας-Αρόδων - 
Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για αύξηση της κρατικής χορηγίας 
προς τα κοινοτικά συμβούλια - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για 
προώθηση της εγγραφής αγροτικών δρόμων - Κατασκευή δρόμου στην 
κοινότητα Κονιών - ∆ιαδικασία εξασφάλισης άδειας οικοδομής για τα κοινοτικά 
κτίρια στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου - Καθυστέρηση στην εγγραφή 
αγροτικών δρόμων σε κοινότητες της επαρχίας Πάφου - ∆ιαχωρισμός 
οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην κοινότητα Ελεδιό - Καθαρισμός 
προσφυγικών συνοικισμών Λακατάμιας με έξοδα του κράτους - Έργο 
σύνδεσης των προσφυγικών οικισμών Λακατάμιας με το αποχετευτικό σύστημα 
- Ανάγκη ανέγερσης σύγχρονων οικοδομών στον προσφυγικό συνοικισμό 
Αγίου Μάμαντος - Αίτημα του δήμου Ιδαλίου για δημιουργία βοτανικού πάρκου 
και γεωργικού μουσείου σε κρατική γη στο ∆άλι - Αίτημα της κοινότητας Αψιούς 
για ετοιμασία σχεδίου ανάπλασης του κέντρου της κοινότητας - Αίτημα για 
επέκταση των πολεοδομικών ζωνών στην κοινότητα Παλόδειας - Aίτημα 
Γεράσας για επέκταση της οικιστικής ζώνης της κοινότητας - Aίτημα 
Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων για αύξηση της χορηγίας 
στις οργανώσεις των αναπήρων - Αίτημα Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων για συμμετοχή των ατόμων με αναπηρίες στη 
λήψη αποφάσεων που τους αφορούν - Αίτημα Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων για σύσταση φορέα ενημέρωσης και στήριξης των 
δικαιωμάτων των αναπήρων - Αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων για αύξηση των μηνιαίων επιδομάτων προς τα 
άτομα με αναπηρίες - Αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης 
Αναπήρων για εκσυγχρονισμό των νόμων σε σχέση με τα δικαιώματα των 
ατόμων με αναπηρίες - Aίτημα του δήμου Αραδίππου για αναθεώρηση του 
τοπικού σχεδίου. 

11. Αγορεύσεις (Α. Κυριακίδου, Ντ. Ακκελίδου, Α. Παπαδοπούλου, Ε. Θεοχάρους) 
για τα θέματα:  «Το κάπνισμα:  Οι επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η άμεση 
ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού προγράμματος για έλεγχο του 
καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα εφαρμογής του περί Προστασίας 
της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)/2002]» και «Η 
ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου αντιμετώπισης του καπνίσματος». 

12. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Πανευρωπαϊκή εκστρατεία 
κοινοβουλίων ενάντια στη βία κατά των γυναικών - Απολογισμός και 
προκλήσεις για νέες δράσεις», έπειτα από εισήγηση της κ. Αντιγόνης 
Παπαδοπούλου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 29ης Μαΐου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.40 μ.μ.) 

(Αρ. 28) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα… 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μία παράκληση για την ώρα έναρξης.  Να αρχίζουμε στην ώρα μας είναι η 
παράκληση, διότι έχουμε και μετά καθορισμένα άλλα και το ένα επηρεάζει το άλλο 
αλυσιδωτά.  Γι’ αυτό οι κοινοβουλευτικές ομάδες, αν έχουν συνεδρία, όπως έχουμε 
εμείς, τέσσερις παρά πέντε να διακόπτουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ε, βεβαίως, κύριε Κατσουρίδη, δε φταίνε οι κοινοβουλευτικές ομάδες.  Πάντα 
φταίει ο Πρόεδρος.  Άρα δική μου ευθύνη! 

 Λοιπόν, θα παρακαλούσα, εάν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 
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 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί των Γενικών 
Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004».  Είναι πρόταση 
νόμου.  Για το θέμα έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Αντιλαμβάνομαι 
ότι δεν είναι ομόφωνο.  Θα ήθελα να ρωτήσω το συνάδελφο κ. Ιωνά Νικολάου κατά 
πόσο θέλει να διαβάσει την έκθεση ή να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η αρχική έκθεση είχε κατατεθεί στην ολομέλεια σε προηγούμενη συνεδρία και 
δε διαβάστηκε.  Νομίζω ότι ούτε η συμπληρωματική έκθεση χρειάζεται να διαβαστεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την 
πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού 

∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Όπως είναι γνωστό, για την πιο πάνω πρόταση νόμου η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση, με 
ημερομηνία 15 Απριλίου 2008.  Ως αποτέλεσμα των συζητήσεων που διεξήχθηκαν και 
κατόπιν απόφασης της ολομέλειας του σώματος, που λήφθηκε κατά τη συνεδρία της 
που πραγματοποιήθηκε στις 15 Μαΐου 2008, η υπό αναφορά πρόταση νόμου 
παραπέμφθηκε για επανεξέταση από την επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαΐου 2008.  Στα πλαίσια της 
επανεξέτασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.  

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας εξέφρασε τη διαφωνία του για την προτεινόμενη 
ρύθμιση στην οποία περιλαμβάνεται, μεταξύ άλλων, ερμηνευτική διάταξη για την 
έννοια του όρου “έννομο συμφέρον”.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η έννοια του όρου “έννομο 
συμφέρον” είναι έννοια που προβλέπεται στο σύνταγμα και δεν μπορεί ο νομοθέτης 
να ερμηνεύει ή να αναδιατυπώνει ένα συνταγματικό όρο, αφού την αποκλειστική 
δικαιοδοσία να ερμηνεύει νόμους -και ιδιαίτερα το σύνταγμα- έχει μόνο το δικαστήριο.  
Συνεπώς, δεν είναι δυνατό ο νομοθέτης να δεσμεύει το δικαστήριο στο πώς θα 
ερμηνεύσει τον όρο αυτό σε κάθε περίπτωση που εξετάζει ξεχωριστά. 

 Επιπρόσθετα, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας εξέφρασε τη διαφωνία 
του και σε σχέση με την πρόνοια της πρότασης σύμφωνα με την οποία παρέχεται η 
δυνατότητα στα νομικά πρόσωπα να προσβάλουν απόφαση, πράξη ή παράλειψη που 
αφορά άμεσα τα ίδια ή που θίγει τα συμφέροντα της ολότητας ή σημαντικού μέρους 
των μελών τους, καθώς και απόφαση, πράξη ή παράλειψη που θίγει συμφέροντα που 
προστατεύονται από τους σκοπούς τους, εφόσον η προστασία των συμφερόντων 
αυτών εμπίπτει στους σκοπούς τους.  Όπως ανέφερε ο ίδιος, δεν είναι δυνατό να 
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προβλεφθεί με νόμο η παραχώρηση δικαιωμάτων πέραν αυτών που προνοεί το 
σύνταγμα, στην προκειμένη περίπτωση το άρθρο 146 του συντάγματος. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ανέφερε 
στην επιτροπή ότι συμφωνεί με τις θέσεις που εξέφρασε ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου επιφυλάχθηκε να 
υποβάλει γραπτώς τις απόψεις του στην επιτροπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής εμμένουν 
στις αρχικές τους τοποθετήσεις, όπως αυτές καταγράφονται στην έκθεση που 
κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής στις 15 Απριλίου 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.  Πιστεύω το θέμα έχει 
εξαντληθεί, απλά να πω κάποια πρόσθετα στοιχεία τα οποία, από την προηγούμενη 
συνεδρία μέχρι σήμερα έχουν κατατεθεί και στην επιτροπή, αλλά έχουν περιέλθει και 
σε γνώση μας.  Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης συμφωνεί με την άποψή μας.  Ο Γενικός 
Εισαγγελέας, που κλήθηκε εκεί, θεωρεί ότι αυτή η πρόταση είναι αντισυνταγματική και 
εξήγησε τους λόγους γιατί είναι αντισυνταγματική: γιατί διευρύνει τον κύκλο εκείνων 
που μπορούν να έχουν έννομο συμφέρον και αυτό κατά την άποψή του εκφεύγει των 
αρχών λειτουργίας του Ανώτατου ∆ικαστηρίου, αλλά και του συντάγματος του ιδίου.  
Περαιτέρω, για όσο και για όσους ενδιαφέρει, και ο τέως Γενικός Εισαγγελέας 
απευθύνθηκε στην επιτροπή με παρόμοιες απόψεις.   

 Συνεπώς, η θέση που έχουμε εκφράσει έχει ενισχυθεί από πολλούς, συν τον 
πρόεδρο του ∆ικηγορικού Συλλόγου Κύπρου, τον κ. Ιωαννίδη.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ καθηκόντως θα ήθελα να πω, ναι, πράγματι είχα ζητήσει την 
προηγούμενη φορά αναβολή της συζήτησης του θέματος, ώστε να παραστεί ο Γενικός 
Εισαγγελέας, ο οποίος ήθελε να εκφράσει τις δικές του απόψεις περί της 
συνταγματικότητας ή μη της πρότασης που έχουμε ενώπιόν μας.   

 Είναι γεγονός ότι ο Γενικός Εισαγγελέας στην επιτροπή έχει εκφράσει την 
άποψη ότι η διάταξη αυτή ερμηνεύει έννοια που ορίζεται στο σύνταγμα και γι’ αυτό το 
λόγο είναι αντισυνταγματική.  Τα μέλη της επιτροπής είχαν τις δικές τους απόψεις και 
ειδικότερα κάποιες επιφυλάξεις.  Κάποιοι συμφώνησαν με την άποψη του Γενικού 
Εισαγγελέα, κάποιοι άλλοι δε είχαν επιφυλάξεις για το αν το άρθρο 4 της πρότασης 
νόμου είναι ερμηνευτικό ή όχι.  Έτσι, διατήρησαν τις αρχικές τους θέσεις, όπως αυτές 
αναφέρονται στην πρώτη έκθεση, η οποία κατατέθηκε στην ολομέλεια.   

 Μάλιστα, εμείς, ως κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
λάβαμε ιδιαίτερα, θα έλεγα, υπόψιν την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα.  Πιστεύουμε 
όμως ότι η προτεινόμενη ρύθμιση δεν επιχειρεί ερμηνεία όρου του Συντάγματος, αλλά 
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κωδικοποιεί τις προϋποθέσεις και τα κριτήρια που η νομολογία του Ανώτατου 
∆ικαστηρίου έχει καθιερώσει στα πλαίσια εξέτασης της ύπαρξης του έννομου 
συμφέροντος.  ∆εν ερμηνεύουμε δηλαδή έναν ορισμό ο οποίος αναφέρεται στο ίδιο το 
σύνταγμα.  Οι προϋποθέσεις και τα κριτήρια αυτά αντανακλώνται πλήρως στις 
αποφάσεις του Ανώτατου ∆ικαστηρίου.  Μάλιστα, είναι ακριβής αντιγραφή, θα έλεγα, 
η αναφορά στο άρθρο 4 από απόφαση του δικαστηρίου.  Με την ίδια λογική, αυτή η 
ολομέλεια το 1999 ενέκρινε το νόμο που αναφέρεται ως «ο περί Γενικές Αρχές του 
∆ιοικητικού ∆ικαίου», κωδικοποιώντας τις αποφάσεις, τις αρχές που το Ανώτατο 
∆ικαστήριο είχε καθορίσει μέσα από τη νομολογία.  Το εάν συνιστά ερμηνεία του όρου 
του συντάγματος ή κωδικοποίηση των προϋποθέσεων και κριτηρίων διαπίστωσης του 
εννόμου συμφέροντος σίγουρα είναι ένα θέμα για το οποίο τελικός κριτής θα είναι το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο, με οποιαδήποτε ευκαιρία μπορεί να του δοθεί στη βάση 
εφαρμογής του συντάγματος.   

 Θέλω επίσης να επισημάνω ότι δεν είναι η πρώτη φορά που στη Βουλή 
ψηφίζουμε ένα νόμο για τον οποίο υπάρχουν αυτού του είδους οι διαφωνίες, είτε 
μεταξύ μας είτε ακόμα και με θέση που εκφράζει ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας.  Ούτε 
και είναι η πρώτη φορά που υπάρχουν αμφιβολίες για το εάν πράγματι αυτός ο νόμος 
μπορεί να είναι ή όχι αντισυνταγματικός.  Αυτή είναι όμως η αρμοδιότητα της Βουλής, 
μέσα από τους νόμους να δίδει και τα ανάλογα μηνύματα.  Και θέλω να επαναλάβω 
ότι με τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου διευρύνουμε την έννοια του όρου 
“δημοκρατία”.  ∆ιευρύνεται η κατοχύρωση των ατομικών δικαιωμάτων του πολίτη, 
όπως αυτά περιλαμβάνονται στο ίδιο το σύνταγμά μας.  Και αυτή είναι η προσπάθειά 
μας.  Και εάν είναι ή όχι συνταγματική αυτή προσπάθεια δεν είναι η πρώτη φορά που 
θα κληθεί το Ανώτατο ∆ικαστήριο να αποφασίσει.   

 Συνεπώς, πολιτικά εμείς πιστεύουμε ότι αυτή η θέση είναι απόλυτα σωστή και 
γι’ αυτό το λόγο τασσόμαστε και επιμένουμε στην αρχική μας θέση, γιατί θεωρούμε ότι 
είναι μια διεύρυνση των δικαιωμάτων του πολίτη.  Μια διεύρυνση των αρχών της 
δημοκρατίας, οι οποίες θα έπρεπε να εφαρμόζονται και στο δικό μας τόπο, όπως 
εφαρμόζονται σε πλείστες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

  Κύριε Πρόεδρε, 

         Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας είναι ένας συνταγματικά ανεξάρτητος 
αξιωματούχος, του οποίου η γνώμη είναι απόλυτα σεβαστή, ιδιαίτερα στα πλαίσια της 
συνεργασίας που έχει με τη Βουλή των Αντιπροσώπων και της λειτουργίας του να τη 
συμβουλεύει.  ∆ε σημαίνει όμως ότι κατέχει την απόλυτη σοφία.  Εξάλλου, στα νομικά, 
όπως και στην πολιτική, ο καθένας μπορεί να διατηρεί τις απόψεις του, νοουμένου ότι 
μπορεί να τις τεκμηριώνει.  Και, για να διορθώσω, με όλη την εκτίμηση, τα όσα 
λέχθηκαν προηγουμένως από το φίλο μου τον Αριστοφάνη Γεωργίου, ο Γενικός 
Εισαγγελέας δεν είπε ότι είναι αντισυνταγματικό με την έννοια του ότι προσκρούει σε 
διατάξεις του συντάγματος.  Είπε ότι δεν παρέχεται η δυνατότητα να δίδεται δικαίωμα 
σε πολίτες που δεν προνοείται στο σύνταγμα.  Ε, δε δίδεται δικαίωμα!  Το δικαίωμα να 
πάεις στο Ανώτατο ∆ικαστήριο και να ζητήσεις με διοικητική προσφυγή τη θεραπεία 
υπάρχει εκεί, προβλέπεται από το άρθρο 146 του συντάγματος. 
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 Αυτό που γίνεται με τη νέα υπό συζήτηση νομοθεσία είναι να διευρύνεται ο 
κύκλος των ατόμων που μπορούν πια συλλογικά και ατομικά να πάνε στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο.  Άρα, δεν είναι κάτι το οποίο προσκρούει στο σύνταγμα.  Ο καθένας 
μπορεί να διατηρεί τις απόψεις του.  Πολιτικά όμως ομιλούντες, για να μη χανόμαστε 
σε νομικές συζητήσεις, που πρέπει να τις περιορίζουμε, όπως όλοι ξέρουμε, ιδιαίτερα 
όταν αφορούν πολιτικά ζητήματα, αυτό που έχει σημασία είναι το βάθεμα και το 
πλάτεμα των δημοκρατικών δικαιωμάτων των πολιτών!  

 Εξάλλου, στην ευρωπαϊκή Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, που θα έρθει εντός των 
επόμενων εβδομάδων για να την ψηφίσουμε, υπάρχουν δικαιώματα που δεν 
προνοούνται στο κυπριακό σύνταγμα.  ∆ιερωτώμαι εάν ο έντιμος Γενικός Εισαγγελέας 
θα έρθει κάποτε σε μία εκ των επιτροπών της Βουλής και θα πει «με βάση τα 
προνοούμενα δικαιώματα στο σύνταγμα το δικό μας, δε δικαιούστε ή δεν υπάρχει 
δυνατότητα να επικυρώσετε άλλα δικαιώματα τα οποία προβλέπονται σε άλλα 
κείμενα»!  ∆εν είναι έτσι.  Η ερμηνεία αυτή δε μας βρίσκει σύμφωνους.   

 Εμείς επιμένουμε στην πολιτική διάσταση των πραγμάτων.  Θέλουμε να 
υπερψηφιστεί, το χρωστάμε στους πολίτες.  Οι πολίτες είναι ταλαιπωρημένοι σ’ αυτό 
τον τόπο από τη γραφειοκρατία της δημόσιας διοίκησης διαχρονικά και απρόσωπα.  
Γίνονται επεμβάσεις στο θέμα της ποιότητας της ζωής τους, της υγείας, της 
καθημερινότητας και, επειδή δεν τους αφορά άμεσα αλλά αντανακλαστικά, δεν 
μπορούν να πάνε στο δικαστήριο να βρουν το δίκαιό τους!  Εμείς θέλουμε να τους 
δοθεί το δικαίωμα και συλλογικά και ατομικά να μπορούν να πηγαίνουν, για να βρουν 
το δίκαιό τους από τη δικαστική εξουσία. 

 Εισηγούμαστε την υπερψήφιση του νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από τη θέση μου, αν επιτρέπεται, κύριε Πρόεδρε, γιατί θα είμαι όντως 
σύντομος.  Εξάλλου, στις διάφορες φάσεις της συζήτησης από την ολομέλεια, όσο 
συζητήθηκε και όπως συζητήθηκε το θέμα, μου δόθηκε η ευκαιρία να εκφράσω τη 
σαφή τοποθέτηση του Κινήματος των Οικολόγων υπέρ αυτής της πρότασης νόμου, η 
οποία όντως εμείς θεωρούμε ότι διευρύνει τα πολιτικά δικαιώματα των πολιτών, πέρα 
από τα οποιαδήποτε πιθανά ή ενδεχόμενα συμφέροντα οποιασδήποτε τάξης 
επαγγελματιών.   

 Θα ήθελα απλά να πληροφορήσω το σώμα ότι το 2007, με τη σύμφωνη γνώμη 
της Γενικής Εισαγγελίας, είχαμε εναρμονίσει την κυπριακή νομοθεσία με βάση ένα 
εναρμονιστικό νομοσχέδιο στο νόμο περί Περιβαλλοντικής Ευθύνης, όσον αφορά την 
πρόληψη και την αποκατάσταση περιβαλλοντικής ζημιάς, με συγκεκριμένη πρόνοια η 
οποία αναγνωρίζει έννομο συμφέρον σε φυσικά και νομικά πρόσωπα τα οποία 
ενδέχεται να επηρεαστούν από περιβαλλοντική ζημιά.  Είναι συγκεκριμένα το άρθρο 
17 του συγκεκριμένου νόμου, τον οποίο ψήφισε ομόφωνα η ολομέλεια, το οποίο 
αναγνωρίζει σε πρόσωπα που αναφέρονται σε προηγούμενο εδάφιο, που είναι 
φυσικά και νομικά πρόσωπα που επηρεάζονται ή ενδέχεται να επηρεαστούν από 
περιβαλλοντική ζημιά, ότι έχουν το δικαίωμα να προσφύγουν κατά της αρμόδιας 
αρχής, με βάση το άρθρο 146 του συντάγματος. 

 Άρα, ουσιαστικά, επειδή έγινε πάρα πολλή συζήτηση σε κάποια φάση για το 
ενδεχόμενο μέσα από τη συγκεκριμένη νομοθεσία που ψηφίζουμε σήμερα να 
διευρυνθεί το δικαίωμα προσφυγής στη δικαιοσύνη σε περιβαλλοντικές οργανώσεις 
είτε σε άτομα περιβαλλοντιστές, θέλω να πληροφορηθούμε και να το έχουμε υπόψιν 
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μας ότι αυτό έχει ήδη γίνει!  Έχει ήδη γίνει μέσα από άλλη νομοθεσία, εναρμονιστική.  
Αυτό που κάνουμε σήμερα με την ψήφιση της νομοθεσίας αυτής είναι αυτό που 
ειπώθηκε και από άλλους συναδέλφους, η κωδικοποίηση!  ∆ηλαδή, γίνεται ένα 
γενικότερο συστάρισμα της νομοθεσίας για να το πω έτσι απλά.  ∆εν είμαι ευτυχώς ή 
δυστυχώς νομικός, για να το ντύσω με τη νομική ορολογία.  Γίνεται ένα συγύρισμα της 
νομοθεσίας, για να υπάρχει μια κωδικοποίηση, μία φόρμουλα που να αφορά όλους 
και όχι μόνο τις περιβαλλοντικές οργανώσεις ή τους περιβαλλοντιστές.  Ακούστηκε 
στη συζήτηση επανειλημμένα και τα παραδείγματα που έφεραν οι αγαπητοί 
συνάδελφοι γύρω από αυτό το θέμα είχαν να κάνουν με την περιβαλλοντική ζημιά, 
είχαν να κάνουν με τη δυνατότητα παρέμβασης και τα αναφερόμενα δεδικασμένα 
είχαν να κάνουν με περιβαλλοντικά θέματα.  Γι’ αυτό εμείς έχουμε ιδιαίτερη ευαισθησία 
στο θέμα αυτό, θεωρώντας ότι έτσι κωδικοποιούνται η νομοθεσία, οι αποφάσεις των 
δικαστηρίων, οι προηγούμενες νομοθεσίες που ψήφισε η Βουλή.  Αυτό που κάνουμε 
σήμερα είναι εντελώς θεμιτό και πιστεύω ότι είναι και εκσυγχρονιστικό και 
ενδυναμώνει και την έννοια της δημοκρατίας και των δικαιωμάτων του πολίτη.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς είναι σεβαστές οι απόψεις του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας.  Όμως, θα επαναλάβω αυτό που και στο παρελθόν έχω πει κατ’  
επανάληψη ότι αυτό το σώμα δεν τελεί ούτε υπό δικαστική απαγόρευση ούτε υπό την 
κηδεμονία του Γενικού Εισαγγελέα.  Είναι κατεξοχήν όργανο λαϊκής κυριαρχίας, είναι 
κυρίαρχο όργανο και αποφασίζει πότε και πώς θα νομοθετήσει.  Απ’  εκεί και πέρα 
υπάρχουν οι συνταγματικές πρόνοιες στη διάθεση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να 
αναπέμψει μια νομοθεσία, να προσφύγει με τη διαδικασία της αναφοράς ενώπιον του 
Ανωτάτου ή Συνταγματικού ∆ικαστηρίου, για να αποφανθεί περί της 
συνταγματικότητας μιας νομοθεσίας. 

 Ε, αυτή η Βουλή διανύει το τεσσαρακοστό όγδοο έτος της ηλικίας της, έχει 
ενηλικιωθεί αυτή η Βουλή, και είναι καιρός να πάψουμε να λειτουργούμε κάτω από 
φοβίες και σύνδρομα, τα οποία ίσως να εδικαιολογούντο κατά τα πρώτα έτη 
λειτουργίας του σώματος.  Τώρα, επί της ουσίας νομίζω δε θα επαναλάβω τα 
επιχειρήματα που έχουν αναπτυχθεί. ∆εν υπάρχει αποστέρηση του δικαστηρίου να 
διαμορφώνει νομολογία.  Καθορίζονται κατευθυντήριες γραμμές εντός του πνεύματος 
της νομολογίας που ήδη έχει διαμορφώσει το Ανώτατο ∆ικαστήριο όλα αυτά τα 
χρόνια.  Συνεπώς, εμείς θα ταχθούμε υπέρ της υιοθέτησης αυτής της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θα ξεκινήσω από ένα άλλο σημείο.  Νομίζω ότι η συζήτηση ενώπιον της 
ολομέλειας της Βουλής έδωσε την ευκαιρία να θυμηθούμε όλοι, εντός, αλλά και εκτός 
της Βουλής, ότι πράγματι το 1999 η κωδικοποίηση, που με πρωτοβουλία της Βουλής 
έγινε, βοήθησε τη διοίκηση, αλλά και το διοικούμενο.  Γιατί;  ∆ιότι τις αρχές δικαίου 
είναι δύσκολο να μπορεί να τις ανιχνεύσει κανένας με απλό τρόπο.  Και παράλληλα 
διασκορπισμένες σε ένα τεράστιο όγκο από βιβλιογραφία του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου 
καταγράφηκαν με απλό τρόπο και σύντομο σε εξήντα ένα άρθρα.  Στο τριακοστό τρίτο 
άρθρο αυτού του νόμου, που υπάρχει από το 1999, λέμε τα εξής:  «Τηρουμένων των 
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διατάξεων του άρθρου 29 του συντάγματος, το δικαίωμα αναφοράς»...  Και προχωρά 
ο νομοθέτης στην κωδικοποίηση που έχει βγει από τη νομολογία, με σαφή αναφορά 
στο άρθρο 29 του συντάγματος, και δεν επεμβαίνει, δεν το αλλοιώνει, απλώς 
κωδικοποιεί.  Αυτό, λοιπόν, γίνεται με ταπεινή εισήγηση δική μου και αυτή η 
τροποποίηση σίγουρα παρέχει τη δυνατότητα για μια ακόμα φορά στον απλό πολίτη 
και όχι μόνο στον επιστήμονα ή στο δικηγόρο να γνωρίζει την έκταση των 
δικαιωμάτων του μέσα από μια απλή και σαφή διατύπωση.  Μάλιστα, αυτή η 
τροποποίηση τηρεί την ανάγκη ότι αυτός που θα προσφύγει δεν έχει αυτόματα υπέρ 
αυτού το δικαίωμα τούτο.  Φέρει το βάρος της απόδειξης.  Άρα λοιπόν, παραμένει η 
εξουσία αναλλοίωτη ενώπιον του δικαστηρίου να δεχτεί ή όχι ότι έχει πράγματι υλικό, 
ίσον χρηματικό, ή ηθικό έννομο συμφέρον.  Γι’  αυτό νομίζω ότι η λειτουργία, όπως 
έχει φανεί μέσα από τις εκθέσεις αυτής της επιτροπής και κατ’  επέκταση όλης της 
ολομέλειας, θα είναι λειτουργία προς εξυπηρέτηση του απλού πολίτη. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μιας και όλοι οι συνάδελφοι μίλησαν από τη θέση τους, να μιλήσω και εγώ από 
τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα ξεκινήσω την παρέμβασή μου με το να πω ότι αδυνατώ να κατανοήσω πώς 
μπορεί να θεωρηθεί αντισυνταγματική μια πρόταση νόμου που λέει αυτά που είπε το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο στις αποφάσεις του.  ∆ηλαδή, το Ανώτατο ∆ικαστήριο μπορεί να 
πει ότι έχει δικαίωμα να προσφύγει ένας ενώπιόν του, αρκεί να έχει ηθικό έννομο 
συμφέρον, και εμείς, ως Βουλή, δεν μπορούμε να πούμε αυτό το πράγμα;  Είναι 
πραγματικά ακατανόητη η θέση αυτή και δεν μπορώ να την παρακολουθήσω.  Γιατί, 
θα μου πείτε τότε, αφού το είπε το Ανώτατο ∆ικαστήριο, να το πούμε και εμείς;  
Πρέπει να το πούμε και εμείς, διότι απλούστατα, αν βρεθούν άλλοι τρεις δικαστές 
αύριο του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, μπορούν να πουν κάτι το διαφορετικό, ενώ από τη 
στιγμή που το θεσμοθετήσει η Βουλή είναι νόμος και δεσμεύει τους πάντες. 

 ∆εύτερον, θα δώσω μια προέκταση σ’  αυτά που είπε ο κ. Ομήρου, με τον 
οποίο συμφωνώ απόλυτα.  Αυτή η Βουλή πρέπει να επιδιώκει διεύρυνση των 
δικαιωμάτων της.  Αυτή η Βουλή πρέπει να επιδιώκει διεύρυνση των εξουσιών της και 
είναι καθήκον της όπου νομίζει ότι υπάρχει ένα θέμα που χρήζει ρύθμισης να το 
ρυθμίζει.  Και απ’  εκεί και πέρα, όπως εύστοχα έχει πει ο πρόεδρος του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αν άλλες εξουσίες κρίνουν ότι αυτό που είπε η Βουλή δε 
συνάδει με το σύνταγμα, ας προσβάλουν την απόφαση της Βουλής.  Εμείς όμως δεν 
πρέπει να στερούμαστε του πολιτικού μας λόγου, εκτός στις περιπτώσεις εκείνες που 
είναι καταφανώς αντισυνταγματικό αυτό το οποίο πάμε να κάνουμε.  Στην προκείμενη 
περίπτωση σίγουρα δεν είναι καταφανώς. 

 Υπάρχουν αμφισβητούμενες απόψεις.  Όπως ήδη ανέφερα, γιατί να μην 
μπορούμε να πούμε εμείς αυτό το οποίο λέει το Ανώτατο ∆ικαστήριο;  Εμείς 
εκφράζουμε πολιτικές θέσεις και ένα νόμο που εκφράζει πολιτικές θέσεις ας τον κρίνει 
το Ανώτατο ∆ικαστήριο ως αντισυνταγματικό, αν τον οδηγήσει εκεί ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας.  Είναι δεκάδες νόμους που έχουμε ψηφίσει και υπάρχει αμφισβήτηση 
ως προς τη συνταγματικότητά τους, όμως είναι εκεί και κανένας δεν τους πρόσβαλε 
ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και μας δεσμεύουν.  Όπως πολύ σωστά έχει 
λεχθεί από άλλους συναδέλφους, αυτή είναι μια δημοκρατική κατάκτηση που όλοι 
πρέπει να την υπεραμυνθούμε.  ∆εν ευσταθεί το επιχείρημα ότι, αν διευρυνθούν τα 
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δικαιώματα εκείνων που έχουν το δικαίωμα να ελέγξουν τη νομιμότητα μιας 
διοικητικής πράξης, δε θα γίνονται έργα.  Έργα δε σταματούν ποτέ.  Για να σταματήσει 
η κατασκευή ενός έργου, μικρού ή μεγάλου, πρέπει να γίνει προσφυγή ενώπιον του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και το Ανώτατο ∆ικαστήριο να εκδώσει διάταγμα αναστολής 
των εργασιών, που δεν το εκδίδει ποτέ παρά μόνο σε περιπτώσεις που είναι 
προφανώς παράνομη η πράξη της διοίκησης.  Ε, μα, άμα είναι προφανώς παράνομη, 
νομίζω το δικαίωμα να ελέγξει τη νομιμότητα πρέπει να το έχει και ο τελευταίος 
πολίτης, όχι μόνο ο άμεσα ενδιαφερόμενος, αλλά και ο τελευταίος πολίτης.  Γι’  αυτό 
και στην Ηπειρωτική Ευρώπη έχουν... Εις δε την Ιταλία από την εποχή της Ρωμαϊκής 
Αυτοκρατορίας καθιερώθηκε το “action popularis”, από την εποχή του Καίσαρα που 
δικαιούται ο μέσος πολίτης να προσφύγει στο δικαστήριο και να πει ότι αυτή η πράξη 
είναι παράνομη και θέλω να ελεγχθεί.  Ε, όχι στην Κύπρο, 2 000 χρόνια μετά που 
έζησε ο Καίσαρας, να πάμε να δώσουμε αυτό το δικαίωμα στους πολίτες και να μας 
λέγουν ότι είναι αντισυνταγματικό να το κάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ.  Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Εμείς θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου, 
όμως θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν μπορώ να συμφωνήσω με τις προσεγγίσεις ότι 
πρέπει η Βουλή δι’  αυτού του τρόπου να προσπαθεί να διευρύνει τις εξουσίες της.  
∆εν υπάρχει περισσότερη δημοκρατία, όταν διευρύνει η Βουλή τις εξουσίες της, αλλά 
όταν τηρούμε το διαχωρισμό των εξουσιών.  Και δε δέχομαι ούτε και την αρχή ότι, 
ανεξάρτητα του τι λέει ο Γενικός Εισαγγελέας, εμείς θα ψηφίζουμε, για να δώσουμε 
πολιτικό μήνυμα.  Αν ήταν ξεκάθαρη η τοποθέτηση του Γενικού Εισαγγελέα, τότε η 
στάση μας μπορεί να ήταν διαφορετική.  Στην περίπτωση αυτή δεν ήταν ξεκάθαρη η 
θέση του Γενικού Εισαγγελέα και στις περιπτώσεις που θα πάμε εναντίον της γνώμης 
του Γενικού Εισαγγελέα πρέπει να είμαστε πάρα πάρα πολύ προσεκτικοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ.  Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχα πει ότι θα είμαι σύντομος και ήμουν ο συντομότερος από 
όσους είχαν πάρει το λόγο σήμερα, γιατί η μεγάλη και εκτενής συζήτηση έγινε την 
προηγούμενη φορά.  Θα ξεκινήσω όμως, γιατί χρειάζεται να δοθούν κάποιες 
απαντήσεις. 

 Λέχθηκε εδώ ότι πρέπει να σταματήσουμε να πολιτευόμαστε κάτω από φοβίες 
και σύνδρομα.  Εμείς πολιτευόμαστε για ογδόντα και πέρα χρόνια στο στίβο των 
αγώνων και έχουμε καταλήξει στο ότι, αν καταλαμβανόμασταν από φοβίες, σήμερα η 
Κύπρος δε θα ήταν αυτή που είναι και δε θα είχε την πρόοδο που έχει.  
Πολιτευόμαστε έτσι αγωνιστικά και στο κοινοβούλιο και παλέψαμε με όλες τις 
υπόλοιπες δυνάμεις και κατακτήσαμε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, που κάποτε δεν 
υπήρχε εδώ, γιατί ήταν στα πλαίσια και στις δυνατότητες που έπρεπε το κοινοβούλιο 
να έχει.  Πήραμε αυτή την αρμοδιότητα, την ασκούμε και πρέπει να την ασκούμε 
συνετά, σοβαρά και καθημερινά. 
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 Έχω ακούσει το εξής:  Μα γιατί διαφωνούν, όταν διευρύνουμε τη δημοκρατία;  
Εμείς λέμε ότι δημοκρατία είναι, όταν ο πολίτης έχει τα δικαιώματά του και αυτά τα 
δικαιώματα προστατεύονται από όλους τους θεσμούς αυτής της πολιτείας.  Συνεπώς, 
εμείς εκείνο το οποίο δε θέλουμε είναι να θεσμοθετήσουμε καταχρηστικά δικαιώματα, 
γιατί στην παρούσα περίπτωση το άνοιγμα της χοάνης είναι τέτοιο το οποίο 
ενδεχόμενα να θέτει σε κίνδυνους την ομαλή λειτουργία αυτού του τόπου, την ομαλή 
ανάπτυξη και τη δημοκρατική πρόοδο, που πρέπει να έχουμε σε κάθε βήμα της ζωής 
μας. 

 Έχω ακούσει να λέγεται ότι αδυνατούν να κατανοήσουν γιατί κάποιοι είναι 
εναντίον,  αφού νομοθετικά ρυθμίζεται κάτι το οποίο νομολογιακά είναι ρυθμισμένο.  
Και εγώ πραγματικά αντιστρέφω το ερώτημα.  Εφόσον είναι ρυθμισμένο και εφόσον 
δεν κινδυνεύει, ποια είναι η ανάγκη να προχωρήσουμε σε νομοθετική ρύθμιση;  Ας 
απαντήσει ο καθένας αυτό το ερώτημα. 

 Το άλλο, οι αρχές του διοικητικού δικαίου ήταν μια αναγκαιότητα για την 
κυπριακή κοινωνία και έχουμε πρωτοστατήσει, για να γίνουν εκείνες οι αρχές του 
διοικητικού δικαίου.  Ναι, γιατί ο πολίτης εκεί θα γνώριζε πώς πρέπει να λειτουργήσει 
ο ίδιος, αλλά περισσότερο σε εκείνες τις αρχές είπαμε πώς η διοίκηση πρέπει να 
σκέφτεται και πώς πρέπει να σέβεται τον πολίτη και τα δικαιώματά του.  Εδώ, όπως 
όλοι παραδέχτηκαν, αυτό το οποίο θεσμοθετείται ήταν εκτός της φιλοσοφίας εκείνου 
του νόμου, αλλά, επειδή δεν υπήρχε πού αλλού να το βάλουν, το έβαλαν σ’  αυτό το 
νόμο.  Τα έχουμε πει και την προηγούμενη φορά. 

 Το άλλο ερώτημα:  Μπορείς να διευρύνεις -φιλοσοφικό ερώτημα- αυτά που 
προβλέπει το σύνταγμα χωρίς τροποποίηση του συντάγματος, με απλή νομοθεσία;  
Και πάλι έχει απαντηθεί αυτό το πράγμα κατ’  επανάληψη.  Όχι!  Αυτό είναι που 
επιχειρείται σήμερα!  Έχουμε ακούσει επίσης ότι εμείς εδώ θα νομοθετούμε και 
κάποιοι άλλοι ας μεριμνήσουν να πάει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο που έχει εξουσία να 
μας κρίνει, αν είναι συνταγματικό ή όχι. 

 Θέλω να πω το εξής:  Εμείς εδώ, ναι, νομοθετούμε.  Εμείς εδώ όμως, 
αναλαμβάνοντας τα καθήκοντά μας, είμαστε οι πρώτοι που ορκιζόμαστε πίστη στο 
σύνταγμα.  Γι’  αυτό δεν πρέπει να ξεχνούμε σε κάθε λειτουργία μας αυτή τη 
διαβεβαίωση την οποία δίνουμε.  Αν υπάρχουν θέματα για τα οποία πρέπει να 
στείλεις πολιτικά μηνύματα, υπάρχει το Τέταρτο Κεφάλαιο, στο οποίο μπορείς να 
εγγράψεις θέματα και μπορείς να στείλεις τα πολιτικά σου μηνύματα.  Και υπάρχουν 
και οι αποφάσεις και του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που έχουν καθορίσει τα πλαίσια 
λειτουργίας του Τέταρτου Κεφαλαίου και τι μπορούμε να πούμε και τι μπορούμε να 
απαιτήσουμε, τι να ζητήσουμε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Κάποιοι εμφάνισαν το βάρος αποδείξεως και είπαν ότι, μα, αφού θα έχει το 
βάρος αποδείξεως εκείνος που του δίνουμε το δικαίωμα.  Σήμερα τι γίνεται;  Εκείνος 
που επικαλείται θέμα συμφέροντος, πάλι και τώρα είναι υπόχρεος να αποδείξει αυτό 
το συμφέρον του.  Άρα, δεν αλλάζουμε τίποτε προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Ορθά είπε ο κ. Πουργουρίδης ότι με την καταχώριση μιας προσφυγής στο 
Ανώτατο ∆ικαστήριο δεν αναστέλλεται ένα έργο, εκτός αν εκδοθεί διάταγμα.  
Μπορούν όμως κάποιες υποθέσεις να κριθούν στα θέματα ουσίας και κάποιες 
υποθέσεις να κριθούν στα θέματα τύποις.  Και στις δύο περιπτώσεις το κόστος ενός 
έργου που θα κριθεί για ένα τυπικό θέμα και όχι ουσιαστικό θα επισύρει αυξημένο 
κόστος και αποζημιώσεις προς κάποιες κατευθύνσεις.  Άρα, μπορεί το έργο να γίνει, 
αλλά μπορεί να γίνει με ένα πολύ μεγαλύτερο κόστος και μετά από πολλή ταλαιπωρία.  
Συνεπώς, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η πεποίθησή μας ότι, ναι, έχουμε δικαιώματα 
ως βουλευτές, έχουμε δικαιώματα ως κοινοβούλιο, αλλά πρέπει να σεβόμαστε τη 
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διάκριση των εξουσιών, αν και εμείς απαιτούμε από τις άλλες εξουσίες να μας 
σέβονται, και ταυτόχρονα θα πρέπει με τις πολιτικές μας να οδηγούμε τα πράγματα 
προς την πρόοδο και προς τη μεγαλύτερη και περισσότερη δημοκρατία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Νομίζω υπάρχει παρεξήγηση, διότι ο συνάδελφος ανέσυρε το λάβαρο του 
κομματικού πατριωτισμού.  Εγώ δε μίλησα για κανένα κόμμα και την ιστορία και την 
προσφορά οιουδήποτε κόμματος.  Εγώ μίλησα για το θεσμό, για την εξουσία που 
ονομάζεται “νομοθετική εξουσία”, “Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας”, και, ειρήσθω εν παρόδω, στο προεδρικό σύστημα του δικού μας τύπου 
υπάρχει πιο σκληρή διάκριση εξουσιών σε σχέση με τα κοινοβουλευτικά συστήματα.  
∆εν ξέρω αν υπάρχει άλλη χώρα, εκτός από τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, ίσως 
και τη Γαλλία, που έχει ένα μικτό σύστημα, όπου είναι τόσο σκληρή και απόλυτη η 
διάκριση των εξουσιών, κατά τη θεωρία του Μοντεσκιέ.  Έτσι είναι!  Υπάρχει διάκριση 
εξουσιών!  Το θέμα όμως είναι ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων και μπορεί και πρέπει 
να ασκεί τα κυριαρχικά της δικαιώματα!  Τόσο απλό! 

 Να μου επιτραπεί να πω λοιπόν ότι, επειδή ζω αυτή τη Βουλή τρεις δεκαετίες 
τώρα, ναι, πολλές φορές αυτή η Βουλή λειτούργησε υπό το κράτος φοβίας και 
συνδρόμων και αναστολών.  Εδώ επρόκειτο να εκλέξουμε Πρόεδρο της Βουλής -δεν 
ξέρω, δύο δεκαετίες πριν, τότε που εξελέγη ο κ. Λυσσαρίδης- και θυμούμαι ότι 
αποταθήκαμε στο δικαστήριο να μας πει πώς θα εκλέξουμε Πρόεδρο της Βουλής.  ∆εν 
μπορέσαμε δηλαδή σ’ αυτό το σώμα να αποφασίσουμε να ερμηνεύσουμε εμείς το 
σύνταγμα, για να υπάρξει ψηφοφορία η οποία να οδηγήσει σε εκλογή Προέδρου της 
Βουλής.  Συνεπώς, ναι, εγώ πιστεύω ότι εξακολουθεί να πλανάται πάνω απ’ αυτό το 
σώμα αυτή η φοβία.  Και, για να μη μείνει στα πρακτικά αναπάντητο, για τον κ. 
Συλλούρη, ο οποίος περίπου είπε ότι, όταν ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
έχει αντίθετη άποψη, αυτό το σώμα δεν πρέπει να νομοθετεί...  Για όνομα του Θεού!  
Υπάρχει περίπτωση δηλαδή να αποδεχθούμε αυτή την άποψη;  «Και ψηφίζει», είπε ο 
κ. Συλλούρης, «επειδή ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας σ’ αυτή την 
περίπτωση δεν ήταν απόλυτος».  Ε, τότε είναι που μπαίνει κάτω από κηδεμονία 
οριστικά και αμετάκλητα η Βουλή των Αντιπροσώπων! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι διαδικαστικό το θέμα που θέλω να θέσω.  Την περασμένη 
φορά συζητούσαμε μιάμιση ώρα την ουσία του θέματος.  Σήμερα το μόνο καινούριο 
στοιχείο που ήταν υπό την κρίση της ολομέλειας ήταν η τοποθέτηση του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Έχει σαράντα λεπτά που συζητούμε, φύγαμε από το 
θέμα τώρα και συζητούμε για εξουσίες της Βουλής των Αντιπροσώπων, εξουσίες του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, σύγκρουση εξουσιών.  Προτείνω να λήξει η συζήτηση εδώ, να 
ψηφίσουμε, να τελειώσουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Με προλάβατε, κύριε Κατσουρίδη, αλλά η δημοκρατία λέει να δώσουμε τη 
δυνατότητα σε όλους να μιλήσουν, γι’ αυτό δε θέλω να δυσαρεστήσω κανέναν. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε διαφωνώ με τη θέση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ΑΚΕΛ, κύριε 
Πρόεδρε, αλλά θέλω να μην μπει τώρα το θέμα σε ψηφοφορία, γιατί πρέπει να πω 
ένα επιχείρημα, που θέλω τριάντα δευτερόλεπτα να το πω.  ∆εσμευτικές για τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων είναι μόνο οι αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου όσον αφορά 
τη συνταγματικότητα οποιουδήποτε νόμου· κανενός άλλου.  Εμείς διατηρούμε το 
δικαίωμα να ψηφίζουμε νόμους που, κατά τη γνώμη μας, πρέπει να τους ψηφίσουμε.  
Απ’ εκεί και πέρα, ας έρθει ο οιοσδήποτε έχει το δικαίωμα να προσβάλει αυτούς τους 
νόμους να τους προσβάλει και να κριθεί η συνταγματικότητά τους από το Ανώτατο 
∆ικαστήριο.   

 Όσον αφορά τώρα τη συζήτηση, έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης ότι ήταν νέο 
στοιχείο το σημερινό, αλλά την προηγούμενη φορά, να του υπενθυμίσω, δεν 
ολοκληρώθηκε η συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κλείνουμε με τον κ. Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Αν έχει κάποιος αντιληφθεί ότι είπα πως θα 
ψηφίζουμε μετά που θα παίρνουμε άδεια από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
κάτι τέτοιο δεν είπα.  Θέλω να θυμίσω ότι ακόμα και αυτή η Βουλή, διά της σύσκεψης 
των εκπροσώπων, έχει αποφασίσει ότι αντισυνταγματικά νομοθετήματα δε θα τα 
ψηφίζει, για λόγους καλύτερης και σωστότερης πρακτικής.  Φυσικά, έχουμε βία σ’ 
αυτή τη Βουλή να ψηφιστούν νόμοι, όπως αυτός που απορρίφθηκε πρόσφατα από το 
δικαστήριο για τη φορολογική αμνηστία, που ήταν εμφανέστατα αντισυνταγματικοί.  
Θυμίζω ακόμη ότι δεν είναι όλα τα κόμματα που είχαν την ίδια ευαισθησία που έχουν 
σήμερα για τη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Αυτό που έχω πει 
είναι δύο πράγματα, ότι θα πρέπει με φειδώ να ψηφίζουμε προτάσεις νόμου που είναι 
αντισυνταγματικές, για λόγους προστασίας και της δημοκρατίας και της λειτουργίας 
του διαχωρισμού των εξουσιών, αλλά και προστασίας της εικόνας της Βουλής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχω δεκαπέντε δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μόνο! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρ’ όλο που είμαι δεσμευμένος από την απόφαση της ομάδας μου, και θα τη 
στηρίξω, θέλω να καταγράψω και στα πρακτικά της Βουλής και να χαιρετίσω την 
ευαισθησία -και το εννοώ- και τον προβληματισμό των συναδέλφων εξ αριστερών για 
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θέματα που άπτονται των τυχόν επιπτώσεων νομοθεσιών πάνω στο ευρύτερο 
δημόσιο, αλλά και ιδιωτικό συμφέρον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έκανα μία εισήγηση, η οποία δεν έγινε δεκτή.  Θέλω να πω ότι 
είναι η τελευταία φορά που υιοθετεί η ομάδα μας τούτη τη στάση της ανοχής.  Μίλησε 
ένας άνθρωπος, μίλησαν και αρκετοί συνάδελφοι, για να του απαντήσουν.  Έχω 
πολλές απόψεις κι εγώ προσωπικά και άλλα μέλη της ομάδας για τα θέματα και για τις 
μπηχτές που κατευθύνθηκαν προς την πλευρά μας είτε από τον κ. Συλλούρη είτε από 
τον κ. Νεοφύτου τώρα.  Για τελευταία φορά θα τηρήσουμε αυτό που ζητούμε.  Αν 
όμως η έδρα είναι αποφασισμένη ότι όποιος σηκώνει το χέρι θα μιλά, σας δηλώνω ότι 
από την επόμενη Πέμπτη θα μιλούν οκτώ με δέκα βουλευτές του ΑΚΕΛ για κάθε θέμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, να τεθεί σε ψηφοφορία το συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις 
εναντίον και καμία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού 
∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή 
το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 έως 10 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2003 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2004 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2005 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2006 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2005 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2006 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» και «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που αναφέρονται στα επισυνημμένα παραρτήματα 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο Παράρτημα Α΄ σε τέσσερις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Μαρτίου και στις 12, 19 και 26 Μαΐου 2008.  
Μελέτησε επίσης τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο Παράρτημα Β΄ σε τρεις 
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συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12, 19 και 26 Μαΐου 2008.  Στο στάδιο 
της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός όλων των νόμων που προτείνονται με τα υπό αναφορά νομοσχέδια 
είναι η τροποποίηση προϋπολογισμών προηγούμενων ετών, η οποία κρίνεται 
αναγκαία, ώστε να μπορούν να παραχωρηθούν αναδρομικά μισθολογικές 
αναβαθμίσεις και άλλες προσωπικές ρυθμίσεις οι οποίες απορρέουν από ήδη 
ψηφισθέντα νόμο [Νόμος αρ. 38(ΙΙ) του 2007]. 

 Ειδικότερα, η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε σε νόμο τον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 [Νόμος αρ. 38(ΙΙ) του 
2007], στον οποίο περιλαμβάνονται ρυθμίσεις για τη δημιουργία νέων θέσεων και την 
κατάργηση υφισταμένων, καθώς επίσης η σημείωση και η διαγραφή του διπλού 
σταυρού (++) σε συγκεκριμένες θέσεις. 

 Στον υπό αναφορά νόμο υπάρχει επίσης πρόνοια για την αναπροσαρμογή της 
μισθοδοσίας αναφορικά με επτακόσιες ογδόντα έξι θέσεις (786) και για προσωπικές 
ρυθμίσεις που αφορούν ογδόντα (80) θέσεις.  Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του 
Υπουργείου Οικονομικών, η αναπροσαρμογή της μισθοδοσίας των επτακοσίων 
ογδόντα έξι (786)  θέσεων προέκυψε ως αποτέλεσμα μελέτης διαχωρισμού των 
διαζευκτικών προσόντων σε κατηγορίες θέσεων (π.χ. οικονομικοί και τεχνικοί κλάδοι), 
στα σχέδια υπηρεσίας των οποίων προβλέπονται τέτοια προσόντα.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στα πλαίσια της συμφωνίας με την ΠΑΣΥ∆Υ για 
αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου το 2002 αναλήφθηκε η υποχρέωση για 
διεξαγωγή των πιο πάνω μελετών· ανάλογα δε με τα πορίσματα θα έπρεπε να 
καθοριστούν τα βαθμολογικά επίπεδα των θέσεων και κατ’ επέκταση να αποδοθεί η 
αντίστοιχη μισθοδοτική κλίμακα, με βάση τα συμφωνηθέντα στο ενιαίο κρατικό 
μισθολόγιο.  Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, απώτερος στόχος είναι η 
πρόσληψη προσωπικού στη δημόσια υπηρεσία σε τρεις αμιγείς κατηγορίες, δηλαδή, 
πρώτον, αποφοίτους σχολής μέσης εκπαίδευσης, δεύτερον, αποφοίτους σχολών 
τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και, τρίτον, αποφοίτους πανεπιστημίων. 

 Ειδικότερα, οι ρυθμίσεις αφορούν: 

1. συμφωνίες που επιτεύχθηκαν στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού 
(ΜΕΠ) για τη δημιουργία νέων/πρόσθετων θέσεων, την κατάργηση θέσεων, τη 
μεταφορά και μετονομασία θέσεων, τη σημείωση με διπλό σταυρό (++) 
θέσεων, τη διαγραφή του διπλού σταυρού (++) από θέσεις, την 
αναπροσαρμογή της μισθοδοτικής κλίμακας θέσεων και προσωπικές ρυθμίσεις 
που αφορούν θέσεις· 

2. ειλημμένες αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου για τη δημιουργία νέων/ 
πρόσθετων θέσεων· 

3. άλλες δεσμεύσεις που αναλήφθηκαν κατά καιρούς για τη δημιουργία νέων/ 
πρόσθετων θέσεων, την κατάργηση θέσεων, τη μεταφορά και μετονομασία 
θέσεων, την αναπροσαρμογή της μισθοδοτικής κλίμακας θέσεων και 
προσωπικές ρυθμίσεις που αφορούν θέσεις. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στις πιο πάνω 
ρυθμίσεις, που εγκρίθηκαν με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (αρ. απόφασης 
65.216) την 21η Μαρτίου 2007, περιλαμβάνονται επίσης ρυθμίσεις που έχουν 
αναδρομική ισχύ. 
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 Συναφώς, με βάση τα πιο πάνω, παρίσταται ανάγκη τροποποίησης των περί 
Προϋπολογισμών Νόμων του 2002 μέχρι 2007, έτσι ώστε να τεθούν σε ισχύ οι 
ρυθμίσεις αναδρομικά. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, οι εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών κατέθεσαν στην επιτροπή στοιχεία αναφορικά με το 
επιπρόσθετο κόστος της προνοούμενης αναδρομικής ρύθμισης. 

 Το επιπρόσθετο κόστος των αναδρομικών δαπανών αναφορικά με τα 
νομοσχέδια του Παραρτήματος Α΄ ανέρχεται σε €375.200 και των νομοσχεδίων του 
Παραρτήματος Β΄ σε €7.563. 

 Συναφώς, το συνολικό κόστος των ρυθμίσεων που προνοούνται από το 
σύνολο των νομοσχεδίων ανέρχεται σε €382.763. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και του μέλους 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης των υπό συζήτηση νομοσχεδίων σε νόμους, όπως αυτά 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των νομοσχεδίων στην ολομέλεια του 
σώματος.  

 ∆ιαμορφώνοντας την πιο πάνω θέση πλειοψηφίας, τα μέλη της επιτροπής τα 
οποία τάσσονται υπέρ της ψήφισης των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους 
έλαβαν υπόψη τα ακόλουθα: 

1. Οι προνοούμενες με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια ρυθμίσεις αποτελούν τη 
συνέχεια ρυθμίσεων που περιλαμβάνονται σε ήδη ψηφισθέντα νόμο [Νόμος 
αρ. 38(ΙΙ) του 2007] και το υπόλοιπο συμφωνίας που επιτεύχθηκε μεταξύ του 
Υπουργείου Οικονομικών, της ΠΑΣΥ∆Υ και της ΜΕΠ για την αναβάθμιση 
θέσεων με αναδρομική ισχύ. 

2. Ειδικά όσον αφορά τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και επιπροσθέτως των όσων 
αναφέρονται στην παράγραφο 1, το γεγονός ότι οι προνοούμενες ρυθμίσεις 
αφορούν αναβαθμίσεις θέσεων και όχι τη θέσπιση νέων θέσεων.  Όπως είναι 
γνωστό, η εν λόγω κοινοβουλευτική ομάδα για λόγους αρχής διατηρεί πάγια 
θέση, με βάση την οποία τάσσεται εναντίον της μεγέθυνσης της δημόσιας 
υπηρεσίας και συνεπακόλουθα εναντίον της δημιουργίας νέων θέσεων, 
καταψηφίζοντας τα όποια νομοσχέδια άγονται ενώπιον της Βουλής για τη 
δημιουργία νέων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α΄ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 2003 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 2004 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 2005 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

5. Ο περί Προϋπολογισμού του 2006 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
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6. Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β΄ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 2005 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 2006 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θα 
υπερψηφίσουν τα συγκεκριμένα νομοσχέδια.  Όμως, εγώ προσωπικά, για να είμαι 
συνεπής με τη θέση την οποία είχα διατυπώσει και κατά την ψήφιση των 
συγκεκριμένων νομοσχεδίων που αφορούσαν την αναβάθμιση των συγκεκριμένων 
θέσεων στη δημόσια υπηρεσία, θα τηρήσω και σήμερα θέση και στάση αποχής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 14.03 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 18.03 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 18.04 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 18.05 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 19.02 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 21.09 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2002 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 14.03 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 18.03 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 18.04 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 18.05 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων του Κεφαλαίου 19.02 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Υποδιαίρεσης Άρθρων 
100 “Αποδοχές Κρατικών Υπαλλήλων” του Κεφαλαίου 21.09 του Πρώτου Πίνακα του 
βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2003 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 03.08 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.03 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.04 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.05 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 19.02 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 21.09 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2004 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 03.08 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 13.03 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 13.04 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 17.02 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.03 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.04 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.05 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 19.02 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 9; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2005 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 03.08 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 13.03 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 17.02 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.03 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.04 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.05 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 19.02 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 22.03 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 9; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2006 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 13.03 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2007 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 22.01 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 



 

 26

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2005 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 22.01 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2006 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 13.02 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.03 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.0311 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.04 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 5. 
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 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 21.13 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος των Άρθρων 3, 4, 5 και 6 του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2007 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί της Πρόληψης και της Αντιμετώπισης της Βίας, της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς 
και Συναφών Αδικημάτων και της Προστασίας του Κοινού στους Αθλητικούς Χώρους 
Νόμος του 2007» και «Ο περί της Αντιμετώπισης της Βίας, της Ανάρμοστης 
Συμπεριφοράς και Συναφών Αδικημάτων στους Αθλητικούς Χώρους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006». 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είχαμε ενημερώσει και το πρωί τη σύσκεψη, η δική μας 
κοινοβουλευτική ομάδα θα ήθελε ακόμα οκτώ ημέρες, για να έχει τις τελικές της θέσεις 
επί του τελικού κειμένου το οποίο έχει διαμορφωθεί και το έχουμε πάρει σήμερα στα 
χέρια μας.  Έχω θέσει το θέμα και έχω ενημερώσει και την επιτροπή το πρωί.  Υπήρξε 
μία παράκληση, λόγω απουσίας του προέδρου της επιτροπής την άλλη Πέμπτη, να 
είναι για δεκαπέντε ημέρες η αναβολή.  ∆ε θα είχαμε ένσταση γι’ αυτό το πράγμα.  Γι’ 
αυτό θα παρακαλούσα να αναβληθεί για δεκαπέντε ημέρες το όλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι.  Όμως, εάν θα γίνει αποδεκτή η αναβολή 
που ζητά το ΑΚΕΛ, λόγω του ότι προσωπικά είμαι ένας εκ των δύο εισηγητών της 
μίας από τις δύο προτάσεις νόμου και θα απουσιάζω στο εξωτερικό στις 12 Ιουνίου 
2008, τότε παράκληση είναι, εάν θα δοθεί αναβολή, να δοθεί για τρεις εβδομάδες, 
ώστε να είμαι παρών στη συζήτηση του συγκεκριμένου θέματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στη συγκεκριμένη εισήγηση του κ. Βαρνάβα; 

 ∆εν υπάρχει.  Αναβάλλεται τότε η συζήτηση των δύο θεμάτων για τρεις 
εβδομάδες. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 είναι «Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και Σύνδεσης 
μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός και της 
∆ημοκρατίας της Αλβανίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2008». Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και Σύνδεσης μεταξύ 
των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός και της 

∆ημοκρατίας της Αλβανίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2008» 
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Παρόντες ׃ 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κουκουμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 21η Μαΐου 2008.  Στη 
συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών 
και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 
169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας Σταθεροποίησης 
και Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους 
αφενός και της ∆ημοκρατίας της Αλβανίας αφετέρου, η οποία υπογράφηκε στο 
Λουξεμβούργο στις 12 Ιουνίου 2006. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε στα μέλη της επιτροπής 
ότι η υπό εξέταση συμφωνία έχει τη μορφή κλασικής συμφωνίας σύνδεσης, η οποία 
θα ενισχύσει τους δεσμούς και θα επεκτείνει τις σχέσεις της Αλβανίας με την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη μέλη της. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 1 της συμφωνίας, οι στόχοι της σύνδεσης που 
εγκαθιδρύεται είναι, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθοι: 

1. Η στήριξη των προσπαθειών της Αλβανίας για ενίσχυση της δημοκρατίας και 
του κράτους δικαίου. 

2. Η στήριξη τόσο της πολιτικής, οικονομικής και θεσμικής σταθερότητας στην 
Αλβανία όσο και της σταθερότητας στην περιοχή. 

3. Η δημιουργία κατάλληλου πλαισίου διεξαγωγής πολιτικού διαλόγου που θα 
επιτρέψει την ανάπτυξη στενών πολιτικών σχέσεων μεταξύ των μερών. 

4. Η στήριξη των προσπαθειών της Αλβανίας, για να αναπτύξει την οικονομική και 
διεθνή συνεργασία της, μεταξύ άλλων, μέσω της εναρμόνισης της νομοθεσίας 
της με εκείνη της Κοινότητας. 

5. Η στήριξη των προσπαθειών της Αλβανίας για την ολοκλήρωση της μετάβασής 
της σε μια λειτουργούσα οικονομία της αγοράς και για την ανάπτυξη σταδιακά 
μιας ζώνης ελεύθερων συναλλαγών μεταξύ της Κοινότητας και της Αλβανίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
τάσσονται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το Σύμφωνο Σταθερότητας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και των χωρών των ∆υτικών Βαλκανίων είναι μία πάρα πολύ σημαντική συμφωνία και 
είναι μία από τις κύριες προτεραιότητες της εξωτερικής πολιτικής της Ενωμένης 
Ευρώπης.  Η δική μας ομάδα θα υπερψηφίσει και θα κυρώσει τη συμφωνία, γιατί 
είμαστε υπέρμαχοι του να δοθεί η δυνατότητα σε μία ταλαιπωρημένη περιοχή την 
τελευταία δεκαετία, που είναι τα ∆υτικά Βαλκάνια, να δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις 
και οι προοπτικές για την ένταξή τους στην Ενωμένη Ευρώπη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή στην έκθεση αναφέρεται ότι θα τοποθετηθούμε στην 
ολομέλεια, να πω ότι είμαστε θετικοί και θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πω ότι η ομάδα μας θα απέχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς θα ψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κι εμείς, κύριε Πρόεδρε, έχουμε ήδη ταχθεί υπέρ.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα θέσω σε ψηφοφορία το συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
δεκατρείς αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός 
και της ∆ημοκρατίας της Αλβανίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατρείς αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε με το υπ’ αριθμόν 14 θέμα, που είναι «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών 
και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τo νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Τορναρίτης 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 31ης Μαρτίου 
και 19ης Μαΐου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και του Επιστημονικού, Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ). 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, ώστε: 

1. να απλουστευθεί και επιταχυνθεί ο τρόπος καθορισμού εντύπων για την 
υποβολή αιτήσεων,  δυνάμει του πιο πάνω βασικού νόμου, καθώς και η 
διαδικασία εξέτασης τέτοιων αιτήσεων και 

2. να δύνανται να εξαιρεθούν από την υποχρέωση εξασφάλισης άδειας, δυνάμει 
του πιο πάνω νόμου, ορισμένες κατασκευές που εμπίπτουν στον όρο 
“οικοδομή” και οι οποίες βρίσκονται είτε οπουδήποτε είτε σε καθορισμένη 
περιοχή, όπως είναι οι κεραίες τηλεοράσεων διάφορων μεγεθών και τύπων, τα 
ντεπόζιτα νερού στις οροφές οικοδομών και οι κλιματιστικές συσκευές στο 
εξωτερικό οικοδομών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, στον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο, ο οποίος θεσπίστηκε 
το 1959, παρ’ όλες τις κατά καιρούς τροποποιήσεις που υπέστη, δεν έχει μέχρι 
σήμερα καταστεί δυνατή η εισαγωγή προνοιών που να διευκολύνουν και επιταχύνουν 
τη λειτουργία του συστήματος οικοδομικού ελέγχου, ώστε αυτό να είναι σε θέση να 
ανταποκριθεί με στοιχειώδη επάρκεια στα δεδομένα της σύγχρονης εποχής ή στην 
ποικιλία και τη συχνότητα της ανάπτυξης. 

 Ειδικότερα, οι κυριότερες αδυναμίες που παρουσιάζονται στην εφαρμογή της 
υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, είναι οι 
ακόλουθες: 

1. Η έλλειψη θεσμοθετημένης ρύθμισης για το συντονισμό του τρόπου με τον 
οποίο οι τριάντα οικοδομικές αρχές ασκούν τις εξουσίες και αρμοδιότητές τους, 
που απορρέουν από τη βασική νομοθεσία, που να διασφαλίζει την 
ομοιομορφία, συνέπεια και συνέχεια του συστήματος οικοδομικού ελέγχου, με 
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αποτέλεσμα οι εν λόγω οικοδομικές αρχές να εφαρμόζουν διαφορετικές 
πρακτικές και τρόπους εφαρμογής της νομοθεσίας. 

2. Η όλη κατάσταση που επικρατεί είναι περίπλοκη και απαράδεκτη για ένα 
σύγχρονο κράτος, με αποτέλεσμα να δημιουργεί πολλά προβλήματα και 
απίστευτες καθυστερήσεις, για τις οποίες ο Υπουργός Εσωτερικών, κατ’ 
επανάληψη, γίνεται δέκτης έντονων διαμαρτυριών και κριτικής των πολιτών.  

3. Οι πρωτοβουλίες που λαμβάνονται από το Υπουργείο Εσωτερικών, κατά τους 
τελευταίους είκοσι μήνες περίπου, σε ό,τι αφορά τις διαδικασίες πολεοδομικού 
ελέγχου, παρ’ όλο που δημιουργούν σημαντικές και σε ορισμένες περιπτώσεις 
δραματικές αλλαγές και βελτιώσεις, παραμένουν ατελείς και ατελέσφορες, λόγω 
της αδυναμίας της πολιτείας να συντονίσει, καθοδηγήσει και εποπτεύσει 
συνολικά και ολοκληρωμένα το σύστημα οικοδομικού ελέγχου, το οποίο 
λειτουργεί ουσιαστικά με περιορισμένες προσπάθειες συντονισμού σε 
εθελοντική βάση.  

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με στόχο την 
αντιμετώπιση των πιο πάνω αδυναμιών και χωρίς να επιδιώκει να περιορίσει άμεσα ή 
έμμεσα τις εξουσίες των οικοδομικών αρχών, κατέθεσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
στη Βουλή.  Με το εν λόγω νομοσχέδιο θεσμοθετείται ο μηχανισμός που θα παρέχει 
τη δυνατότητα, μεταξύ άλλων, να ορίζονται κοινά έντυπα αιτήσεων, αδειών και άλλων 
εγγράφων, καθώς και κοινές διαδικασίες για σκοπούς ομοιομορφίας.  Επιπρόσθετα, 
με τον προτεινόμενο μηχανισμό παρέχεται η δυνατότητα να ορίζεται δεσμευτικός 
χρόνος ανταπόκρισης για διάφορους τύπους αιτήσεων σε σχέση με οικοδομές και να 
καθορίζoνται διαδικασίες ελέγχου και πρότυπα ανταπόκρισης των οικοδομικών 
αρχών.  

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο ρυθμίζονται τα ακόλουθα: 

1. Παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών να καθορίζει με διάταγμα 
τον τύπο και τον τρόπο υποβολής αίτησης για έκδοση άδειας για οποιαδήποτε 
οδό ή οικοδομή με βάση τις πρόνοιες του βασικού νόμου, καθώς και τη 
διαδικασία υποβολής και εξέτασης αίτησης για έκδοση άδειας, 
περιλαμβανομένου του χρονικού περιθωρίου για την ολοκλήρωση της 
εξέτασης.  Περαιτέρω, παρέχεται η 
δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών, σε περίπτωση που το κρίνει αναγκαίο, 
να εκδίδει οδηγίες προς τις αρμόδιες αρχές για συντονισμό των χειρισμών των 
θεμάτων που αφορούν τα πιο πάνω. 

2. Εισάγεται πρόνοια στη βασική νομοθεσία με την οποία διασαφηνίζεται ότι άδεια 
που παρέχεται δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας είναι δυνατό να αφορά συγκεκριμένο τμήμα οικοδομής ή 
προσαρτήματα σε αυτή και η εν λόγω άδεια δε θα αποτελεί άδεια για άλλα 
τμήματα της οικοδομής για τα οποία δεν έχει εκδοθεί άδεια έπειτα από εξέταση 
σχετικής αίτησης. 

3. Εισάγεται πρόνοια στη βασική νομοθεσία με την οποία διασαφηνίζεται ότι ο 
έλεγχος που ασκείται από την αρμόδια αρχή με βάση τις σχετικές πρόνοιές της 
θα περιορίζεται μόνο σε θέματα που εμπίπτουν στις διατάξεις της και δε θα 
επεκτείνεται σε θέματα που εμπίπτουν στις διατάξεις άλλων νομοθεσιών. 

4. Παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών να εξαιρεί, με 
αιτιολογημένο διάταγμα που θα δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, οποιεσδήποτε κατηγορίες κατασκευών που εμπίπτουν στον 
ορισμό του όρου “οικοδομή”, οι οποίες καθορίζονται στο εν λόγω διάταγμα, 
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από την υποχρέωση εξασφάλισης οποιασδήποτε άδειας δυνάμει των 
διατάξεων της βασικής νομοθεσίας.  Τέτοιες κατηγορίες κατασκευών 
θεωρούνται οι αντένες τηλεοράσεων, τα ντεπόζιτα νερού στην οροφή 
οικοδομής, οι κλιματιστικές συσκευές στο εξωτερικό οικοδομής, καθώς και άλλα 
παρόμοιας φύσης προσαρτήματα σε οικοδομή. 

5. Προβλέπεται ότι το πιο πάνω αναφερόμενο διάταγμα θα δύναται να εκδίδεται 
είτε ως Γενικό ∆ιάταγμα Εξαίρεσης, το οποίο θα εφαρμόζεται γενικά σε κάθε 
οικοδομή υπό τους όρους που δυνατό να καθορίζονται στο διάταγμα, είτε ως 
Ειδικό ∆ιάταγμα Εξαίρεσης, το οποίο θα εφαρμόζεται μόνο σε κάθε οικοδομή ή 
ακίνητη ιδιοκτησία που βρίσκεται σε περιοχή που καθορίζεται στο διάταγμα ή 
σε κατηγορία οικοδομών η οποία θα ορίζεται επίσης στο διάταγμα. 

6. Προβλέπεται ότι οικοδομή που εξαιρείται από την υποχρέωση εξασφάλισης 
οποιασδήποτε άδειας, σύμφωνα με τις πιο πάνω αναφερόμενες πρόνοιες, θα 
θεωρείται ως αδειούχα οικοδομή για τους σκοπούς οποιουδήποτε νόμου ή 
κανονισμού που απαιτεί ως προϋπόθεση εφαρμογής του την έκδοση άδειας 
δυνάμει των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων εισηγήθηκαν στην 
επιτροπή την τροποποίηση της προτεινόμενης διάταξης του νομοσχεδίου με την 
οποία παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών να καθορίζει με διάταγμα 
κατηγορίες κατασκευών που θα εξαιρούνται από την υποχρέωση εξασφάλισης άδειας, 
ώστε να περιληφθούν στις εν λόγω κατηγορίες κατασκευών και οι σταθμοί 
ραδιοεπικοινωνίας που τοποθετούνται σε νόμιμα ανεγερθέντες ιστούς. 

 Ο πρόεδρος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου δήλωσε στην επιτροπή πως, παρ’ 
όλο που η Ένωση ∆ήμων Κύπρου διατηρεί ορισμένες επιφυλάξεις σε σχέση με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου που προβλέπουν την έκδοση διαταγμάτων από τον 
Υπουργό Εσωτερικών, δεν ενίσταται στην ψήφισή του από τη Βουλή, αφού με την 
εφαρμογή των προνοιών του αναμένεται, όπως υποστήριξαν οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, να επέλθει επιτάχυνση των ισχυουσών διαδικασιών.   

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ δήλωσε πως, παρ’ όλο που η προτεινόμενη 
πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία παρέχεται η δυνατότητα αδειοδότησης 
συγκεκριμένου τμήματος οικοδομής ή οποιουδήποτε προσαρτήματος σε αυτή 
ενδέχεται να επιλύσει υφιστάμενα προβλήματα, το ΕΤΕΚ διαφωνεί επί θέματος αρχής 
και υποστηρίζει ότι η προτεινόμενη ρύθμιση προέρχεται από την αδυναμία του 
κράτους να εφαρμόσει τις πρόνοιες της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας.  
Παράλληλα, εισηγήθηκε στην επιτροπή την τροποποίηση της σχετικής διάταξης του 
νομοσχεδίου με την οποία καθορίζονται οι κατηγορίες κατασκευών οι οποίες θα 
εξαιρούνται από την εξασφάλιση άδειας, δυνάμει των διατάξεων της βασικής 
νομοθεσίας, ώστε για τις εν λόγω κατασκευές να απαιτείται η κατάθεση 
πιστοποιητικού καταλληλότητας στην αρμόδια αρχή από μελετητή.   

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, η επιτροπή ζήτησε 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου από 
τους κυβερνητικούς αρμοδίους και, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ζήτησε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών να διαμορφώσουν το 
κείμενο του νομοσχεδίου, με τρόπο ώστε να διασαφηνίζονται περαιτέρω ορισμένες 
πρόνοιές του.   

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, ενεργώντας στη βάση της πιο πάνω απόφασης της 
επιτροπής και υιοθετώντας την πιο πάνω αναφερόμενη εισήγηση που υπέβαλαν οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, κατέθεσε σε μεταγενέστερο 
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στάδιο ανάλογα αναθεωρημένο κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στην 
επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει την προτεινόμενη πρόνοια του 
αναθεωρημένου κειμένου του υπό αναφορά νομοσχεδίου με την οποία παρέχεται η 
δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών να καθορίζει με διάταγμα τον τύπο και τον 
τρόπο υποβολής αίτησης για έκδοση άδειας για οποιαδήποτε οδό ή οικοδομή, με 
βάση τις πρόνοιες του βασικού νόμου, καθώς και τη διαδικασία υποβολής και 
εξέτασης της αίτησης για έκδοση άδειας, περιλαμβανομένου του χρονικού περιθωρίου 
για την ολοκλήρωση της εξέτασης, ώστε ο υπουργός να εκδίδει το εν λόγω διάταγμα 
έπειτα από διαβούλευσή του με τις αρμόδιες αρχές. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, για να κάνω την αναγκαία και σχετική 
διευκρίνιση. Βέβαια, σωστά αναφέρεται στην έκθεση ότι είναι ομόφωνο, με την έννοια 
ότι στη συνεδρίαση που πάρθηκε η απόφαση απουσίαζα στο εξωτερικό.  Από την 
αρχή όμως, ως Κίνημα Οικολόγων είχαμε διατυπώσει τις επιφυλάξεις μας, τις 
αντιρρήσεις μας και τις αμφιβολίες μας για το σχετικό νομοθέτημα.  Έγινε, πρέπει να 
πω, μια προσπάθεια από την επιτροπή Εσωτερικών να διασκεδαστούν αυτές οι 
αμφιβολίες και επιφυλάξεις, αλλά το τελικό κείμενο δε μας ικανοποιεί!   

        Εμείς θεωρούμε ότι η Βουλή με αυτό το νομοσχέδιο, ψηφίζοντας αυτό το 
νομοσχέδιο, συναινεί σε μια σαφή προσπάθεια της εκτελεστικής εξουσίας να 
ψαλιδίσει, να καψαλίσει τις εξουσίες της τοπικής αυτοδιοίκησης. Στο όνομα της 
αποτελεσματικότητας και της ταχύτερης διεκπεραίωσης πολιτικών που εκπορεύονται 
από την εκτελεστική εξουσία, ανοίγονται διαδικασίες και δυνατότητες. ∆εν αφορούν τη 
συγκεκριμένη κυβέρνηση ή το συγκεκριμένο υπουργό, θέλω να εξηγηθώ, για να μην 
παρεξηγηθώ! Αλλά, το παράθυρο είναι εκεί, η διαδικασία είναι εκεί και δίνεται η 
δυνατότητα στον υπουργό, μέσω διαταγμάτων, να εξαιρεί από τις συγκεκριμένες 
εξουσίες που έχουν η τοπική αυτοδιοίκηση και οι δήμοι και εν μέρει με κάποιο τρόπο 
και οι κοινότητες συγκεκριμένες εξουσίες που έχουν να κάνουν με την έκδοση άδειας 
οικοδομής.  Και μάλιστα, είναι η υποψία σαφής -όχι μόνο δική μου, αλλά πιστεύω και 
άλλων μελών της επιτροπής Εσωτερικών- ότι οι συγκεκριμένες αναφορές του 
νομοσχεδίου έχουν να κάνουν με τη διευκόλυνση της επέκτασης του δικτύου κινητής 
τηλεφωνίας στην Κύπρο, για το οποίο δεχόμαστε ήδη αρκετές πιέσεις και από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Εμείς θεωρούμε ότι αυτή η Βουλή έχει καθήκον και υποχρέωση, αλλά και τιμή, 
αν θέλετε, να υποστηρίζει τη διεύρυνση, την εμβάθυνση και την εξυγίανση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης.  Αυτή η διεύρυνση, η εμβάθυνση και η εξυγίανση -και το τονίζω- δε 
γίνεται μέσα από το κουτσούρεμα των αρμοδιοτήτων της τοπικής αυτοδιοίκησης, γι’ 
αυτό και δε θα ψηφίσουμε το περί ου ο λόγος νομοθέτημα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη, έχετε το λόγο ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ταχθήκαμε υπέρ, διότι απλούστατα υπάρχει ένα αλαλούμ 
εντύπων!  Κάθε δήμος έχει τα δικά του έντυπα και ο κόσμος δεν ξέρει.  Κυρίως σε 
περιοχές στη Λεμεσό, που έχει τέσσερις-πέντε δήμους, παρουσιάζεται ένα κωμικό 
φαινόμενο.  Ενώ, όταν είναι ο υπουργός που θα το κάνει, θα είναι ενιαία τα έντυπα. Ε, 
δε νομίζω ότι από τα έντυπα να περιορίζονται ή να διευρύνονται εξουσίες!  
Απλούστατα, δίνεται η ευκαιρία στον υπουργό να καθιερώσει έντυπα κοινά που να 
διευκολύνουν τον κόσμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Απλά, επιπρόσθετα από τα όσα έχει αναφέρει ο κοινοβουλευτικός μας 
εκπρόσωπος, θέλω να επισημάνω το εξής:  Σε καμιά περίπτωση δεν επιδιώκουμε να 
ψαλιδίσουμε τις εξουσίες της τοπικής αυτοδιοίκησης!  Αν υπήρχε ένα τέτοιο θέμα, 
πρώτον, η ίδια η τοπική αυτοδιοίκηση δε θα ήταν υπέρ και, δεύτερον, σίγουρα θα 
ήμασταν και εμείς εναντίον.  Ούτε επίσης να περιορίσουμε τις οποιεσδήποτε εξουσίες 
που έχουν να κάνουν με τις αρμοδιότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης αναφορικά με 
την έκδοση αδειών οικοδομής.  Εκείνο που ουσιαστικά επιχειρείται είναι… Ρυθμίζει 
απλά θέματα διαδικασίας, ρητά μάλιστα, και για τον τύπο και για τον τρόπο και για το 
ποια στοιχεία θα πρέπει να υποβληθούν.  Όταν μάλιστα διαπιστώνουμε ότι σε πολλές 
περιπτώσεις ζητούνται κάποια στοιχεία, υποβάλλονται αυτά, μετά που θα εξεταστεί η 
αίτηση, ζητούνται κάποια επιπρόσθετα, στη συνέχεια κάποια άλλα και, πριν να 
ολοκληρωθεί ή συμπληρωθεί η εξέταση μιας αίτησης, κάποια άλλα!   Και όλα αυτά 
παρατείνουν τις διαδικασίες κατά τρόπο μάλιστα απαράδεκτο, που ουσιαστικά δεν 
είναι προς όφελος του πολίτη.  Είναι αυτά τα θέματα που θέλουμε να ρυθμίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Εδώ μιλάμε για τον περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών και πολύ σωστά έχει 
αναφερθεί από τον τελευταίο συνάδελφο ότι η ίδια η Ένωση ∆ήμων Κύπρου και η 
Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου έχουν υιοθετήσει τις αλλαγές.  Γιατί όντως υπάρχει μια 
τεράστια ανομοιομορφία στην αίτηση, στον τρόπο εξέτασης. Μια αρχή εξετάζει με τον 
άλφα τρόπο μια άδεια, άλλη αρχή με άλλο τρόπο!  Εδώ επιχειρείται -και μακάρι να 
γίνει κατορθωτό, μακάρι- μια ενοποίηση, μια ομοιομορφία και μια απλοποίηση.  Και η 
εξαίρεση η οποία πιθανό να προβληματίσει και όλους προβλημάτισε, γι’ αυτό το 
συζητούσαμε δύο μήνες στην επιτροπή και ζητήσαμε πάρα πολλές εξηγήσεις, είναι 
κατά πόσο όντως αφαιρούνται εξουσίες από την τοπική αυτοδιοίκηση, που δε 
συμβαίνει κάτι τέτοιο, αλλά και αν μπορεί ο όποιος υπουργός να εκμεταλλευτεί μέσα 
από διάταγμα αυτή του τη δυνατότητα.  Αλλά, υπάρχει ένα σημαντικό στοιχείο, η 
ρύθμιση των πολεοδομικών ζητημάτων γίνεται με τον περί Πολεοδομίας και Οικήσεως 
Νόμο.  Εκεί ρυθμίζονται τα πολεοδομικά ζητήματα.  Εδώ μιλούμε για στατικούς 
υπολογισμούς.   
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 Όσον αφορά τις κεραίες ραδιοεπικοινωνίας, που ζήτησε όντως το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων να εξαιρεθεί μέσα από διάταγμα η αδειοδότησή τους, εδώ 
έχουμε προβλέψει εμείς, ώστε να εξαιρούνται, εφόσον θα τοποθετούνται σε νόμιμους 
ιστούς.  Επομένως, για να είναι ένας νόμιμος ιστός κεραίας, σημαίνει ότι έχει 
εξασφαλίσει άδεια.  Επαναλαμβάνω: μακάρι με αυτό να βοηθήσουμε, ώστε να 
απλοποιήσουμε τις διαδικασίες που ταλαιπωρούν για χρόνια τους πολίτες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αρχικά είχαμε την εντύπωση ότι γίνεται μια προσπάθεια 
αφαίρεσης εξουσιών από τις τοπικές αρχές.  Αλλά, όταν η Ένωση ∆ήμων Κύπρου και 
η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, που ήταν παρούσες στη συνεδρία της επιτροπής, 
είχαν εκφράσει την άποψη ότι συμφωνούν με αυτή τη νομοθεσία, διότι θα βοηθηθεί η 
διαδικασία, ούτως ώστε πιο ευέλικτα να μπορούν να επιλαμβάνονται θεμάτων, όπως 
είναι η εξαίρεση κάποιων ειδών ανάπτυξης από την υποχρέωση να εξασφαλίζουν 
άδειες, τότε και εμείς διαφοροποιήσαμε τη θέση μας και αποδεχτήκαμε την πρόταση 
του υπουργείου, για να ταχθούμε υπέρ αυτής της νομοθεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Και εμείς ακριβώς είχαμε όλοι τις ίδιες  επιφυλάξεις 
γι’ αυτό.  Για δύο μήνες συζητούσαμε αυτό το θέμα.  Εκείνο που έγειρε την πλάστιγγα 
όντως ήταν η δήλωση της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, η οποία εν τη σοφία της 
αποφάσισε ότι δεν ενοχλείται από αυτή την πρόνοια.  Άρα, και τα μέλη της επιτροπής 
κατέληξαν ότι θα μπορούσαν να δώσουν αυτή την εξουσία στον υπουργό, 
λαμβανομένου υπόψη των πλεονεκτημάτων που έχουν παρουσιαστεί σε σχέση με την 
ταχύτητα.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο και εμείς θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 8; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και 
καμιά αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και 
καμιά αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής Νόμος του 
2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός  Άγγελος Βότσης 

 Ντίνα Ακκελίδου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Απριλίου και 22 Μαΐου 2008.  Στα 
πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου (ΠΙΣ) και του Συνδέσμου Ιατρικής 
Φυσικής και Βιοϊατρικής Μηχανικής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ρύθμιση της άσκησης του 
επαγγέλματος των φυσικών ιατρικής.    

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και το επεξηγηματικό 
σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το τελευταίο προβλέπει, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τη δημιουργία Συμβουλίου Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής, το οποίο είναι θα 
αρμόδιο για την εγγραφή φυσικών ιατρικής και για τη χορήγηση άδειας 
ασκήσεως του επαγγέλματος του φυσικού ιατρικής, καθώς και για 
οποιεσδήποτε άλλες εξουσίες και αρμοδιότητες χορηγούνται σ’ αυτό δυνάμει 
του προτεινόμενου νόμου. 

2. Την κατάρτιση και τήρηση Μητρώου Φυσικών Ιατρικής. 

3. Τα προσόντα και τη διαδικασία εγγραφής στο μητρώο. 

4. Τη σύσταση πειθαρχικού συμβουλίου και τη ρύθμιση της πειθαρχικής 
διαδικασίας. 

5. Την ίδρυση Συλλόγου Φυσικών Ιατρικής αποτελούμενου από όλους τους 
εγγεγραμμένους φυσικούς ιατρικής που ασκούν το επάγγελμά τους στη 
∆ημοκρατία. 

6. Τον καθορισμό των ποινικών αδικημάτων. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επέφερε στο κείμενο μικρές μόνο νομοτεχνικές αλλαγές, μετά από 
υπόδειξη των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως τελικά 
διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Συμβούλιο.  Άρθρο 3. 

 ∆ιορισμός Εφόρου.  Άρθρο 4. 

 Πρώτη συγκρότηση του συμβουλίου.  Άρθρο 5. 

 Μητρώο Φυσικών Ιατρικής.  Άρθρο 6. 

 Προσόντα για εγγραφή.  Άρθρο 7. 

 ∆ιαδικασία εγγραφής.  Άρθρο 8. 

 Άσκηση επαγγέλματος.  Άρθρο 9. 

 Άδεια άσκησης επαγγέλματος.  Άρθρο 10. 

 Άσκηση του επαγγέλματος του φυσικού ιατρικής μετά από άδεια του 
συμβουλίου.  Άρθρο 11. 

 Παροχή υπηρεσιών από πολίτες κρατών μελών.  Άρθρο 12. 

 Πειθαρχικό Συμβούλιο.  Άρθρο 13. 

 Πειθαρχική δίωξη.  Άρθρο 14. 

 Πειθαρχική έρευνα.  Άρθρο 15. 

 Πειθαρχική διαδικασία.  Άρθρο 16. 

 Πειθαρχικές ποινές.  Άρθρο 17. 

 Σύλλογος Φυσικών Ιατρικής Κύπρου.  Άρθρο 18. 

 Τακτική γενική συνέλευση συλλόγου.  Άρθρο 19.  

 ∆ιαδικασία και λήψη αποφάσεων από το συμβούλιο του συλλόγου.  Άρθρο 20. 

 Έκτακτη γενική συνέλευση.  Άρθρο 21. 

 Συνδρομή στο σύλλογο.  Άρθρο 22. 

 Εξουσίες του συμβουλίου του συλλόγου.  Άρθρο 23. 

 ∆όλιες ή λανθασμένες καταχωρήσεις.  Άρθρο 24. 

 Ποινικά αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 25. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 26. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 27. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ. 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 27 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 27 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής Νόμος 
του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 16 και 17 δεν είναι έτοιμα. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 18 θέμα, που είναι «Ο περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 2008». 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

         Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παράκληση της κοινοβουλευτικής μας ομάδας είναι όπως δοθεί 
μια εβδομάδα αναβολή.  Να πω ακριβώς για ποιο λόγο.  Πρόθεσή μας είναι τον 
Κανονισμό 8, ο οποίος προβλέπει την πλήρωση των κενωθεισών θέσεων σε ένα 
νηπιαγωγείο, να τον ρυθμίσουμε με συγκεκριμένα κριτήρια και δεν είμαστε έτοιμοι γι’ 
αυτή την τροπολογία.  Γι’ αυτό ζητούμε μια εβδομάδα αναβολή.  Κατανοούμε πως 
υπάρχει το επείγον του πράγματος, γιατί πρέπει να γίνουν οι τοποθετήσεις των 
δασκάλων, αλλά νομίζω ότι δε θα δημιουργήσουμε πρόβλημα σοβαρό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση προς την εισήγηση του κ. Λαμάρη; 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, πάντως κατανοούμε το γεγονός ότι το ΑΚΕΛ θέλει να 
καταθέσει τροπολογία, μόνο να παραμείνουμε στη μια εβδομάδα, διότι και το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού πιέζει για την έγκριση των συγκεκριμένων 
κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, η συγκεκριμένη εισήγηση ήταν για μια εβδομάδα.  Άρα 
λοιπόν, γίνεται αποδεκτή η εισήγηση.   
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Απλώς -το είπε ο κ. Λαμάρης- θέλουμε να  επαναλάβουμε ότι θεωρούνται 
επείγοντες οι κανονισμοί αυτοί και μια διευθέτηση που είχαμε στην επιτροπή είναι να 
περάσει και, αν θέλουμε, να κάνουμε μετά τροπολογία.  Επομένως, αν η εισήγηση για 
μια εβδομάδα αναβολή συνοδεύεται και με το ότι, αν τελικά δεν καταλήξουμε σ’ αυτό 
το θέμα, θα ψηφιστεί με την προοπτική να γίνει τροπολογία, συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω οι προθέσεις ήταν πρόδηλες του κ. Λαμάρη και της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Άρα λοιπόν, μια εβδομάδα αναβολή. 

 Τα υπ’ αριθμόν 19 και 20 θέματα της ημερήσιας διάταξης έχουν κοινή έκθεση 
και τιτλοφορούνται «Οι περί Στρατιωτικών Μεταλλίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008» και «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Στρατιωτικών Μεταλλίων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της 

∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 

 Σωτήρης Σαμψών, αναπλ. πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Ζαχαρίας Κουλίας 

 Σωκράτης Χάσικος Νίκος Κουτσού 

 Κώστας Κωνσταντίνου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Μαΐου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και ο 
Υπαρχηγός της Εθνικής Φρουράς, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες. 

 Με τους πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 27 του περί Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των 
ισχυόντων κανονισμών περί Στρατιωτικών Μεταλλίων, ώστε τα μέλη του στρατού να 
δύνανται να φέρουν επί της στολής τους και μη στρατιωτικά μετάλλια που τους 
απονέμονται με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, καθώς και στρατιωτικά 
μετάλλια που τους απονέμονται από ξένα κράτη ή ενώσεις κρατών ή από διεθνείς 
οργανισμούς έπειτα από αίτημά τους και σχετική έγκριση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

 Με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 27 του περί Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμου, σκοπείται η τροποποίηση των 
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ισχυόντων κανονισμών περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της ∆ημοκρατίας, ώστε 
να εισαχθεί νέα διαμνημόνευση, πέραν των ήδη καθοριζόμενων σ’ αυτούς 
διαμνημονεύσεων, η οποία θα απονέμεται σε αξιωματικούς και υπαξιωματικούς του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας για τη συμμετοχή τους σε ειρηνευτικές ή ανθρωπιστικές 
αποστολές εκτός της επικράτειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Άμυνας, για τους πρώτους υπό αναφορά 
κανονισμούς, με βάση τις διατάξεις των περί Στρατιωτικών Μεταλλίων Κανονισμών, 
στα μέλη του Στρατού της ∆ημοκρατίας απονέμονται μόνο στρατιωτικά μετάλλια 
έπειτα από αιτιολογημένη πρόταση, η οποία υποβάλλεται ιεραρχικά από τον Αρχηγό 
της Εθνικής Φρουράς.  Τα εν λόγω στρατιωτικά μετάλλια απονέμονται με διάταγμα 
του Υπουργικού Συμβουλίου, που εκδίδεται έπειτα από πρόταση του Υπουργού 
Άμυνας και δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  Τα μέλη του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τις διατάξεις των υπό αναφορά βασικών 
κανονισμών, δύνανται να φέρουν επί της στολής τους και στρατιωτικά μετάλλια που 
τους απονέμονται από ξένα κράτη έπειτα από έγκριση του Υπουργού Άμυνας. 

 Το Υπουργείο Άμυνας, λαμβάνοντας υπόψη ότι σε ορισμένες περιπτώσεις 
απονέμονται σε μέλη του Στρατού της ∆ημοκρατίας  μη στρατιωτικά μετάλλια με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, καθώς και στρατιωτικά μετάλλια που 
προέρχονται από ξένα κράτη ή από ενώσεις κρατών ή από διεθνείς οργανισμούς, τα 
οποία, με βάση τις ισχύουσες νομοθετικές διατάξεις, τα εν λόγω μέλη δε δύνανται να 
φέρουν επί της στολής τους, έκρινε σκόπιμο να καταθέσει τους προαναφερθέντες 
τροποποιητικούς κανονισμούς, ώστε τα μέλη του στρατού να δύνανται να φέρουν επί 
της στολής τους και τα εν λόγω μετάλλια.  Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα 
απονεμήθηκαν σε μέλη του στρατού τα ακόλουθα μετάλλια, τα οποία, λόγω της 
ισχύουσας νομοθεσίας, τα εν λόγω μέλη δε δύνανται να φέρουν: 

1. Το Μετάλλιο Ανδρείας Προασπιστή της ∆ημοκρατίας, έπειτα από σχετική 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, το οποίο απονεμήθηκε, σύμφωνα με το 
άρθρο 12 του περί Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου 1974 ως Ημέρας Μνήμης και 
Τιμής των Πεσόντων και Αγωνισθέντων για τη ∆ημοκρατία Νόμου, στα μέλη 
του στρατού που είναι εγγεγραμμένα στο Μητρώο Μαχητών της Αντίστασης. 

2. Στρατιωτικά μετάλλια λόγω της συμμετοχής τους σε διάφορες αποστολές εκτός 
της επικράτειας της ∆ημοκρατίας, υπό την αιγίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
των Ηνωμένων Εθνών ή άλλων διεθνών οργανισμών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Άμυνας για τους δεύτερους υπό αναφορά 
κανονισμούς, στους ισχύοντες περί ∆ιαμνημονεύσεων του Στρατού της ∆ημοκρατίας 
Κανονισμούς προβλέπεται, υπό ορισμένες προϋποθέσεις, η απονομή των 
καθοριζόμενων σ’ αυτούς διαμνημονεύσεων.  Οι εν λόγω διαμνημονεύσεις 
απονέμονται μόνο σε αξιωματικούς με απόφαση του Υπουργού Άμυνας, που 
εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς, υποδηλώνουν την 
εκτέλεση ορισμένων καθηκόντων ή υπηρεσίας από αξιωματικούς στο Στρατό της 
∆ημοκρατίας, εκφράζονται με αντίστοιχο μετάλλιο, διεμβολή ή δίπλωμα και 
διακρίνονται σε έξι (6) κατηγορίες. 

 Οι διαμνημονεύσεις για την Εθνική Φρουρά, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, 
ρυθμίζονται στους περί ∆ιαμνημονεύσεων της Εθνικής Φρουράς Κανονισμούς, οι 
οποίοι προβλέπουν ότι αυτές είναι οι καθοριζόμενες στους περί ∆ιαμνημονεύσεων του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας Κανονισμούς. 
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 Ειδικότερα, με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται τα 
ακόλουθα: 

1. Εισάγεται νέα διαμνημόνευση στους βασικούς κανονισμούς με την ονομασία 
“∆ιαμνημόνευση Συμμετοχής σε Ειρηνευτικές ή Ανθρωπιστικές Αποστολές”, η 
οποία:  

α. θα απονέμεται σε αξιωματικούς και υπαξιωματικούς του Στρατού της 
∆ημοκρατίας για την ευδόκιμη συμμετοχή τους σε ειρηνευτικές ή 
ανθρωπιστικές αποστολές εκτός της επικράτειας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, υπό την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών, της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ή άλλων διεθνών οργανισμών, ως αναγνώριση και ηθική 
επιβράβευση των προσπαθειών τους, 

 β. θα απονέμεται με την προϋπόθεση ότι ο αξιωματικός ή ο υπαξιωματικός 
θα παραμείνει στην περιοχή ανάπτυξης της ειρηνευτικής ή 
ανθρωπιστικής δύναμης για χρονικό διάστημα το οποίο θα είναι ίσο με 
το ήμισυ του χρονικού διαστήματος για το οποίο εγκρίθηκε αρχικά η 
συμμετοχή του και όχι βραχύτερο των εξήντα (60) ημερών.  Η 
προϋπόθεση αυτή δεν απαιτείται στις περιπτώσεις που ο αξιωματικός ή 
ο υπαξιωματικός, κατά τη διάρκεια της συμμετοχής του σε ειρηνευτική ή 
ανθρωπιστική αποστολή, φονεύθηκε ή τραυματίστηκε σοβαρά ή 
εκτέλεσε επικίνδυνες αποστολές κατόπιν εντολής από εξουσιοδοτημένο 
προς τούτο αρμόδιο όργανο, 

γ. είναι μόνο μίας τάξης και, για σκοπούς διάκρισης τυχόν πολλαπλών 
απονομών, θα τοποθετείται στην ταινία του διασήμου ή στη διεμβολή 
ένας επάργυρος αστερίσκος για κάθε νέα απονομή μέχρι τους τρεις (3). 

2. Παρέχεται η δυνατότητα απονομής της υπό αναφορά νέας διαμνημόνευσης και 
στους αξιωματικούς και υπαξιωματικούς που είχαν συμμετάσχει στο παρελθόν 
σε ειρηνευτικές ή ανθρωπιστικές αποστολές και πληρούν τις προϋποθέσεις για 
την απονομή της. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του 
μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των πρώτων και δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών και εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού διαφώνησαν με την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών και δήλωσαν ότι, ενόσω η κυβέρνηση δεν προχωρεί στην υποβολή 
αίτησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για ένταξή της στο “Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη”, θεωρούν εμπαιγμό της Βουλής την κατάθεση από την εκτελεστική εξουσία 
των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι ρυθμίζουν την απονομή μεταλλίων και 
διαμνημονεύσεων σε μέλη του στρατού λόγω της συμμετοχής τους σε διάφορες 
αποστολές εκτός της επικράτειας της ∆ημοκρατίας, υπό την αιγίδα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, των Ηνωμένων Εθνών ή άλλων διεθνών οργανισμών.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. Νίκος 
Κουτσού, με την ευκαιρία αυτή, υποστήριξε πως η εκτελεστική εξουσία οφείλει να 
ολοκληρώσει τη διαδικασία απονομής μεταλλίων στα πρόσωπα τα οποία πολέμησαν 
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το 1974 και τα οποία προτάθηκαν από τις μονάδες τους ή άλλα αρμόδια σώματα για 
την εν λόγω απονομή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η απονομή τιμητικών διακρίσεων και ηθικών αμοιβών στα στελέχη της Εθνικής 
Φρουράς αποτελεί υποχρέωση της πολιτείας απέναντι στο δύσκολο και επίμονο έργο 
το οποίο επιτελούν κατά τη διάρκεια της υπηρεσίας τους, τόσο όσον αφορά την 
ειρήνη, αλλά και στον πόλεμο.  Αυτός ήταν και ο λόγος που ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός το 2000 κατέθεσε στη Βουλή σχετική πρόταση νόμου, η οποία 
υπερψηφίστηκε, και για πρώτη φορά στελέχη της Εθνικής Φρουράς είχαν το δικαίωμα 
να έχουν ακριβώς την απονομή αυτών των τιμητικών διακρίσεων. Αυτά τα στελέχη 
που ευσυνείδητα και πιστά εκτελούν το καθήκον τους, έχοντας στη διάθεσή τους 
πλέον διαμνημονεύσεις και μετάλλια.   

 Η σημερινή κυβέρνηση κατάρτισε τους τροποποιητικούς κανονισμούς, τους 
οποίους έχουμε ενώπιόν μας, προκειμένου να δικαιούνται να φέρουν στη στολή τους 
τις τιμητικές διακρίσεις τα στελέχη εκείνα στα οποία απονεμήθηκαν διακρίσεις από 
ξένες χώρες εξαιτίας της συμμετοχής τους σε ειρηνευτικές αποστολές του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων οργανισμών ως επιβράβευση 
των δικών τους προσπαθειών.   

 Θεωρούμε ότι η κατάθεση των τροποποιητικών κανονισμών από την παρούσα 
κυβέρνηση αποτελεί εμπαιγμό προς τη Βουλή, δεδομένου ότι η κυβέρνηση αρνείται να 
υποβάλει αίτηση συμμετοχής στο πρόγραμμα “Συνεταιρισμός για την Ειρήνη”!  Ένα 
πρόγραμμα που θα επιτρέψει στην Κυπριακή ∆ημοκρατία να συμμετέχει απρόσκοπτα 
στις δομές ασφάλειας και άμυνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κατά συνέπεια στις 
ειρηνευτικές αποστολές που η Ευρωπαϊκή Ένωση αναλαμβάνει σε χώρες όπου 
διακυβεύεται η διεθνής ασφάλεια και η ειρήνη.   

        Όπως είναι γνωστό, εξαιτίας τη μη συμμετοχής της Κύπρου στο πρόγραμμα 
αυτό, οι δραστηριότητες της Κύπρου στον κρίσιμο αυτό τομέα της κοινής εξωτερικής 
πολιτικής και πολιτικής ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης βρίσκονται υπό την 
αίρεση της Τουρκίας, η οποία ως υποψήφια χώρα και χώρα μέλος του ΝΑΤΟ ασκεί 
βέτο, κάθε φορά που η Κύπρος επιθυμεί να συμμετάσχει στις δραστηριότητες αυτές 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι σε όλους γνωστή άλλωστε η περίπτωση αποπομπής 
του Κύπριου Υπουργού Άμυνας κατόπιν επιμονής της Τουρκίας από σύσκεψη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στην οποία θα συζητούντο απόρρητα ζητήματα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Η άρνηση της κυβέρνησης να υποβάλει αίτηση για ένταξη στο πρόγραμμα 
“Συνεταιρισμός για την Ειρήνη” αποδεικνύει την πολιτική φιλοσοφία και αντίληψη που 
έχει απέναντι στα ζητήματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ιδιαίτερα σ’ αυτό της 
διεθνούς ασφάλειας και ειρήνης και κατ’ επέκταση στη συμμετοχή ανδρών της Εθνικής 
Φρουράς στις ειρηνευτικές αποστολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το να έρχεται από 
την άλλη να φέρνει τροποποιητικούς κανονισμούς για το δίκαιο και τα άλλα αιτήματα 
της στρατιωτικής ηγεσίας να φέρουν τα στελέχη στη στολή τους τις τιμητικές διακρίσεις 
που τους έχουν απονεμηθεί από ξένες χώρες εξαιτίας της συμμετοχής τους σε 
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ειρηνευτικές αποστολές αποτελεί κραυγαλέα αντίφαση, αλλά και εμπαιγμό προς τη 
Βουλή!   

 Είναι γ’ αυτό το λόγο που εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, θα 
καταψηφίσουμε τους κανονισμούς. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να τοποθετηθεί; 

 Ναι, ο κ. Κουτσού.   

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβανόμαστε το θέμα της πολιτικής 
διάστασης της κατάθεσης αίτησης ένταξης και είναι γνωστό ότι το Ευρωπαϊκό Κόμμα 
είναι υπέρ.  Αλλά θεωρούμε ότι δεν μπορεί να έχει καμία σχέση με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο.  Στο κάτω κάτω θα μπορούσε, εάν αφορούσε επιχειρήσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης μόνο, να πει κάποιος ότι: «Ε, κάπου κολλά»!  Αλλά, όταν 
μιλούμε για επιχειρήσεις των Ηνωμένων Εθνών και άλλων διεθνών οργανισμών, 
νομίζω ότι είναι λάθος να τα συνδέουμε αυτά τα πράγματα.   

 Εκείνο όμως που πρέπει να συνδέσουμε, κύριε Πρόεδρε, είναι την έλλειψη 
αναγνώρισης της δικής μας πολιτείας προς τους ανθρώπους οι οποίοι το 1974 -πέραν 
όσων έχουν ήδη τιμηθεί- που πολέμησαν, που τραυματίστηκαν και που έχουν 
προταθεί για επ’ ανδραγαθία τιμητική διάκριση… και αυτά η πολιτεία αρνείται ακόμα 
και σήμερα ή παραλείπει -αν θέλετε- να τα δώσει.  Να φτιάξουμε τα του οίκου μας, να 
συμπεριφερθούμε σ’ αυτούς τους ανθρώπους όπως πρέπει.  Γιατί είχαμε και το 
πρόβλημα των παθόντων στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων προχθές, οι οποίοι θεωρούν ότι τους 
στερείται μια τιμητική διάκριση.  Άλλοι βρίσκονται στα πρόθυρα, λόγω ηλικίας, 
κάποιων εξελίξεων, άλλοι έχουν ήδη υποστεί τις εξελίξεις και τη φθορά του χρόνου και 
οι οικογένειές τους περιμένουν μια αναγνώριση από το κράτος.   

 Εδώ φροντίζουμε -και σωστά αν θέλετε- γιατί με την εμπλοκή μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση θα συμμετέχουμε σε περισσότερες, έστω και αν δεν είμαστε στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, διεθνείς πρωτοβουλίες μέσα από το σωστό νομικό 
καθεστώς, το οποίο κατέθεσε η Κύπρος, της έγκρισης από το Συμβούλιο Ασφαλείας 
των επιχειρήσεων και συλλογικά από την Ευρωπαϊκή Ένωση και δε λύνουμε ένα 
απλό πρόβλημα που έχουμε μπροστά μας.  Εμείς θα το ψηφίσουμε, αλλά 
απευθύνουμε παράκληση προς την εκτελεστική εξουσία να λύσει αυτό το θέμα των 
τιμητικών διακρίσεων για ανθρώπους που έχουν υποστεί όσα έχουν υποστεί το 1974. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για μας είναι μια απλή τροποποίηση των υφιστάμενων 
κανονισμών, που παρέχει στην πολιτεία το δικαίωμα να τιμήσει τους αξιωματικούς και 
τους υπαξιωματικούς που τιμούν την Κύπρο και το λαό μας στο εξωτερικό, εκεί που 
έχουν συγκεκριμένες αποστολές.  Είναι ξεχωριστά θέματα και λυπούμαι να 
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παρατηρήσω ότι δε συνδέεται το θέμα του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη με τις 
υφιστάμενες τροποποιήσεις που έχουμε ενώπιόν μας.  Και όσον αφορά το θέμα όπως 
τίθεται από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, εμείς δε θα εμπλακούμε στη συζήτηση.  Είναι 
γνωστή και ξεκάθαρη η θέση μας και αν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θέλει να το 
εγγράψει σε κάποια αρμόδια επιτροπή, εκεί θα το συζητήσουμε.  Αλλά εδώ σήμερα 
είναι εντελώς ξεχωριστό θέμα.  Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε τις 
υφιστάμενες τροποποιήσεις των κανονισμών.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Και εμείς θα υπερψηφίσουμε τους κανονισμούς.  Είναι μια οφειλή της πολιτείας 
προς τους θεματικούς, προς τα στελέχη της Εθνικής Φρουράς.  Νομίζω ότι αφορά και 
μετάλλια που έχουν απονεμηθεί από τη ∆ημοκρατία για τη συμμετοχή στην αντίσταση 
κατά του πραξικοπήματος.  Συνεπώς, δεν περιορίζεται μόνο σε μετάλλια ή 
διαμνημονεύσεις που δίνονται ή εκδίδονται ή απονέμονται από ξένες χώρες.   

 Εν πάση περιπτώσει, είναι γεγονός ότι δεν υπάρχει αλληλουχία των δύο 
θεμάτων, δηλαδή της ένταξης της Κύπρου ή της πλήρους συμμετοχής σ’ αυτό που 
ονομάζεται ευρωπαϊκή πολιτική άμυνας και ασφάλειας και του συγκεκριμένου 
θέματος.  Είναι πολύ καλά γνωστές οι απόψεις της Ε∆ΕΚ, ότι είμαστε υπέρ της 
πλήρους συμμετοχής στην ευρωπαϊκή άμυνα και ασφάλεια, σ’ αυτό τον πολύ 
σημαντικό πυλώνα πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το θέμα είναι εγγεγραμμένο 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. έχει εγγραφεί εδώ και δύο χρόνια, μετά την 
εκλογή της παρούσας Βουλής.  Κάποια στιγμή θα συζητηθεί και είναι ορθό να γίνει μια 
συζήτηση στην ολομέλεια, γιατί είναι ένα θέμα, κατά τη γνώμη μας, πολύ θεμελιώδους 
σημασίας για τις ευρωπαϊκές πολιτικές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, έντεκα εναντίον και μία αποχή οι κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα της ημερήσιας διάταξης αποσύρεται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. 

 

 

 

 

 

Ο περί Κανονισμών 
Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών, Εγγράφων και 
Υλικού και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.064-
2008) 

Εξωτερικών Eυρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

2. Ο περί της Συμφωνίας 
Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και 
των Κρατών Μελών τους 
αφενός και της ∆ημοκρατίας 
του Μαυροβουνίου αφετέρου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.065-
2008) 

Εξωτερικών Εξωτερικών 

3. Ο περί της Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
από Ορισμένα Έργα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.066-
2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Περιβάλλοντος 

4. Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.067-
2008) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

5. Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3)  

Εσωτερικών Εσωτερικών 
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Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.068-
2008) 

6. Οι περί Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού - Θέση Ειδικού 
Εκπαιδευτικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.062-
2008) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

7. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις 
Ανώτερου Επιθεωρητή 
Αερολιμένα, Επιθεωρητή 
Αερολιμένα Α´, Επιθεωρητή 
Αερολιμένα και Βοηθού 
Αερολιμένα (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.063-
2008) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Νομικών 

8. Οι περί Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση 
Επιθεωρητή Γεωργικής 
Ασφάλισης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.064-
2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Νομικών 

9. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - 
Θέση Λειτουργού Γεωργίας 
Α´ (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.065-
2008) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Νομικών 

10. Οι περί Υπηρεσίας του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.066-
2008) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

11. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης 
Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών στον 
Τομέα της Ενέργειας και για 
Συναφή Θέματα (Γενικοί) 
Κανονισμοί της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 

Γενικό Λογιστήριο 
της ∆ημοκρατίας 

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 
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2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.067-
2008) 

12. Έγγραφο του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας (αρ. 1/2008) που 
αφορά την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων 
σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 
1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.016) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

13. Ειδικά εντάλματα πληρωμής 
(αρ. 5, 7, 8, 9, 10, 12, 13, 14 
και 16) αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις 
22 Μαΐου 2008, σύμφωνα με 
το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού 
του 2008 Νόμου του 2007 [N. 
81(II)/2007].  
(Αρ. Φακ. 13.04.003) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.018-
2008) 

Γιαννάκη Ομήρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Άμυνας 

2. Ο περί Οικογενειακών 
∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.019-
2008) 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Νομικών 

3. Ο περί Εκλογής Μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.020-
2008) 

Χρήστο Στυλιανίδη εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.471, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τις σφοδρές ενστάσεις του κοινοτικού συμβουλίου 
Πάνω Ζώδιας στη σχεδιαζόμενη από το Τμήμα Υδάτων κατασκευή βιολογικού 
σταθμού λυμάτων σε απόσταση τριακoσίων μέτρων από τα χωράφια των προσφύγων 
Ζωδιατών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.472, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τις σφοδρές ενστάσεις του κοινοτικού συμβουλίου 
Πάνω Ζώδιας για τη σχεδιαζόμενη όδευση του νέου αυτοκινητοδρόμου 
Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη-Ευρύχου μέσα από τα χωράφια των προσφύγων 
Ζωδιατών στη Νεκρή Ζώνη και πώς αντιμετωπίζει την εισήγηση για μετακίνηση της 
όδευσης διακόσια μέτρα νοτιότερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.473, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τo αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Πάνω 
Ζώδιας για δημιουργία οικιστικής ζώνης στη Νεκρή Ζώνη, λαμβανομένου υπόψη του 
γεγονότος ότι δεν υπάρχει ζωδιάτικη γη στις ελεύθερες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.474, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πόσα διατάγματα δικαστηρίου έχουν εκτελεστεί για νοσηλεία χρηστών 
εξαρτησιογόνων ουσιών στο Nοσοκομείο Αθαλάσσας τα τελευταία πέντε χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.475, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο πραγματοποιούνται σεμινάρια καρδιοαναπνευστικής 
αναζωογόνησης για δασκάλους, καθηγητές, μαθητές και γονείς και, αν ναι, κατά πόσο 
ανανεώνονται οι γνώσεις αυτές σε τακτικά διαστήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.476, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο είναι το συνολικό κόστος συμμετοχής της Κύπρου στο διαγωνισμό της 
Eurovision; 

2.    Μελετάται το ενδεχόμενο μη συμμετοχής της Κύπρου στο διαγωνισμό μετά από 
μία σειρά αποτυχιών;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.477, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Μετά από δήλωση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού το Μάρτιο του 
2008 με την οποία εξέφραζε την προσωπική του αντίθεση σχετικά με τη μαθητική 
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στολή, μου δημιουργήθηκε η εντύπωση ότι σύντομα θα υπάρξει κατάργησή της.  Κατά 
την περσινή χρονιά υπήρξε ανάλογος δημόσιος προβληματισμός, ωστόσο η τελική 
απόφαση για τη μαθητική στολή πάρθηκε στις 6 Σεπτεμβρίου 2007. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει θέμα κατάργησης της μαθητικής στολής ή όχι, 
κατά πόσο αυτή πρόκειται να αλλάξει και, εάν ναι, πότε θα ληφθεί η τελική απόφαση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.478, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η τελική έκθεση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για την αξιολόγηση των μέτρων που λαμβάνονται κατά της νόσου της 
σπογγώδους εγκεφαλοπάθειας των αμνοεριφίων δεν είναι καθόλου θετική για τις 
κυπριακές αρχές.  Παρ’ όλο που κάποια μέτρα λήφθηκαν, υπάρχουν ακόμη πολλά να 
γίνουν, με αποτέλεσμα η προοπτική για την πρόληψη και εξάλειψη της ασθένειας στην 
Κύπρο να παραμένει περιορισμένη. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να αντιμετωπιστεί η σπογγώδης 
εγκεφαλοπάθεια των αμνοεριφίων, γιατί, όπως φαίνεται, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
εντοπίζει ελλείψεις, και πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει τις επισημάνσεις της εν λόγω 
έκθεσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.479, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πάρα πολλή συζήτηση έγινε πρόσφατα για τις παρεχόμενες ποσότητες νερού 
από κυβερνητικά έργα, φράγματα, γεωτρήσεις κ.λπ., για την άρδευση και την ύδρευση 
των γηπέδων γκολφ, των πέριξ οικισμών και άλλων αναπτύξεων, παραδείγματος 
χάριν ξενοδοχείων, που συνδέονται με τα γήπεδα γκολφ. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναλυτικά για την ποσότητα νερού που διατέθηκε από κυβερνητικές 
πηγές για την άρδευση και ύδρευση των προαναφερθεισών αναπτύξεων, εάν 
υπάρχουν στοιχεία για την ποσότητα νερού που χρησιμοποιείται από άλλες πηγές 
υδροδότησης και σε ποιους τομείς έχουν παραχωρηθεί οι ποσότητες αυτές από το 
2007 μέχρι και το Μάιο του 2008.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.480, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι στην περιοχή Κιβίδων-Σουνίου της επαρχίας Λεμεσού 
γίνονται πάρα πολλές εκσκαφές και λατομήσεις.  Η εντύπωση που δίνεται είναι ότι οι 
περισσότερες είναι παράνομες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ελέγχεται η λατόμηση στην περιοχή Κιβίδων και σε ποιο βαθμό 
είναι διαδεδομένη η παράνομη λατόμηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.481, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού πάσχει από σοβαρή έλλειψη προσωπικού και διοικητικών 
αναβαθμίσεων.  Πολλοί είναι αυτοί που υποστηρίζουν ότι η υπηρεσία πρέπει να 
αναβαθμιστεί σε τμήμα και να ενισχυθεί με προσωπικό και πρόσθετες λειτουργικές 
δυνατότητες.  Η υπηρεσία σήμερα έχει να αντιμετωπίσει μεγάλες προκλήσεις:  Το 
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φυσικό αέριο, το κυπριακό πετρέλαιο, ο έλεγχος της διακίνησης του πετρελαίου στην 
Κύπρο, η προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας είναι κάποιες από τις 
μεγάλες πρόσθετες σημερινές της ευθύνες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια πρόσληψης μόνιμου προσωπικού στην 
Υπηρεσία Ενέργειας και αν προτίθεται να προχωρήσει η διοικητική αναβάθμιση της 
υπηρεσίας σε τμήμα του υπουργείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.482, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Έμπας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για προώθηση της διαδικασίας διαχωρισμού οικοπέδων 
στην εν λόγω κοινότητα, προκειμένου αυτά να δοθούν στις φτωχές οικογένειες και τα 
νεαρά ζευγάρια της κοινότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται για ολοκλήρωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.483, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Έμπας της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για προώθηση της ετοιμασίας του ρυθμιστικού σχεδίου 
σχετικά με τη διαμόρφωση της λεωφόρου Έμπας (πρώην Νικολάου Έλληνα) από τα 
“∆ιπλαρκάτζια” μέχρι την περιοχή “Ελιές”, καθώς και κήρυξή της ως εμπορικού άξονα.  
Σημειώνεται ότι η κοινότητα Έμπας είναι η μόνη κοινότητα η οποία δεν έχει εμπορικό 
άξονα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο ετοιμασίας ρυθμιστικού σχεδίου 
για τη διαμόρφωση της λεωφόρου Έμπας και για κήρυξή της σε εμπορικό άξονα και, 
αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.484, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Έμπας της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για προώθηση της ετοιμασίας του ρυθμιστικού σχεδίου 
για αναβάθμιση/βελτίωση του δρόμου από την περιοχή “Ελιές” μέχρι το τέρμα της 
λεωφόρου Νικολάου Έλληνα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το εν λόγω σχέδιο και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.485, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Έμπας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για προώθηση του έργου για τη βελτίωση της στροφής 
στην είσοδο του χωριού (περιοχή “Ελιές”), τουλάχιστον από τη μια πλευρά, για την 
οποία έχουν εξασφαλιστεί οι υπογραφές των ιδιοκτητών των τεμαχίων που 
επηρεάζονται. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.486, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Έμπας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για αύξηση των κονδυλίων για αναπτυξιακά έργα που 
παραχωρούνται στην κοινότητα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει η δυνατότητα αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.487, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Έμπας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για επίσπευση της διαδικασίας έγκρισης από το Γραφείο 
Προγραμματισμού της δανειοδότησης από εμπορική τράπεζα για υλοποίηση της γ΄ 
φάσης εξωραϊσμού της κεντρικής πλατείας της κοινότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει η δυνατότητα αυτή και ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.488, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Έμπας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για βελτίωση των παρόδων του παρακαμπτήριου 
δρόμου Έμπας-Τάλας, καθώς και κατασκευή ρείθρων από μπετόν κατά μήκος και των 
δύο πλευρών του εν λόγω δρόμου, με στόχο τη διοχέτευση των ομβρίων υδάτων.  
Σημειώνεται ότι στο δρόμο αυτό και ειδικότερα στις παρόδους του έχουν σημειωθεί 
αρκετά και σοβαρά δυστυχήματα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο ικανοποίησης του 
προαναφερθέντος αιτήματος και ποια είναι τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.489, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την επίσκεψή μου στην κοινότητα Τάλας της επαρχίας Πάφου, μου 
τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για αναβάθμιση/ασφαλτόστρωση του 
υφιστάμενου δρόμου Τάλας-Κοίλης-Τσάδας, ώστε να καταστεί δυνατή η δημιουργία 
του νέου κοιμητηρίου στο χώρο όπου έχει επιλεγεί. 

 Η κοινότητα Τάλας είναι διατεθειμένη να προχωρήσει στην κατασκευή του 
δρόμου μέσω δανεισμού και αποπληρωμής του δανείου από την κυβέρνηση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο αναβάθμισης/ασφαλτόστρωσης 
του υφιστάμενου δρόμου Τάλας-Κοίλης-Τσάδας και, αν ναι, ποια τα 
χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.490, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κυβέρνηση έχει αποφασίσει την εφαρμογή σχεδίων 
αποζημίωσης των καρβουνοπαραγωγών της περιοχής Τηλλυρίας.  Το θέμα είναι 
πάρα πολύ σημαντικό, γιατί οι καρβουνοπαραγωγοί της περιοχής Τηλλυρίας 
διώκονται επιλεκτικά από τις αρχές, εφόσον δεν εφαρμόζεται η σχετική νομοθεσία (Ο 
περί της Πρόληψης Πυρκαϊών στην Ύπαιθρο Νόμος του 1988).  Τα διάσπαρτα 
καμίνια ανά την Κύπρο προκαλούν οχληρία, αλλά μόνο οι καρβουνιάρηδες της 
Τηλλυρίας διώκονται, γεγονός που προκαλεί κοινωνική αναταραχή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την εξέλιξη του θέματος της αποζημίωσης των καρβουνιάρηδων 
της Τηλλυρίας και για την εφαρμογή της νομοθεσίας σε άλλες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.491, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, παρά το γεγονός ότι οι αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες 
έχουν αξιολογήσει ως πολύ σημαντικό βιότοπο το δάσος δρυών της επαρχίας Πάφου, 
η αλματώδης οικιστική ανάπτυξη απειλεί να καταστρέψει και τα τελευταία απομεινάρια 
του δάσους.  Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση του δάσους δρυών στην τοποθεσία 
“Παλαιό Πηγάδι” της Λάσας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την πρόοδο της προσπάθειας προστασίας των τελευταίων 
συστάδων δένδρων του δάσους δρυών της Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.492, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από διάφορες μετρήσεις της ποιότητας του ηλεκτρικού 
αέρα σε κλιματιζόμενα κτίρια, συνήθως κτίρια γραφείων, εντοπίστηκαν σοβαρά 
προβλήματα υπέρβασης των επιτρεπόμενων ορίων σκόνης αιωρούμενων 
σωματιδίων, μικροβίων και καρκινογόνων ουσιών. 

 Γνωρίζω βέβαια ότι στη χώρα μας υπάρχει σαφής νομοθεσία για τα θέματα της 
ποιότητας του αέρα σε εσωτερικούς χώρους εργασίας.  Σε αυτή καθορίζονται θέματα 
όπως η εναλλαγή του αέρα, δηλαδή η ποιότητα του φρέσκου αέρα που πρέπει να 
παρέχεται, και η σαφής υποχρέωση των εργοδοτών σε χώρους που έχουν τεχνητό 
εξαερισμό να τον συντηρούν και να τον καθαρίζουν. 

 Φαίνεται όμως ότι υπάρχει σοβαρό κενό στην εφαρμογή της νομοθεσίας.  Τα 
συστήματα εξαερισμού των κτιρίων και ιδιαίτερα οι αεραγωγοί δεν ελέγχονται 
συστηματικά ούτε καθαρίζονται κατά τρόπο σταθερό και ολοκληρωμένο.  Υπάρχει 
ανάγκη διαμόρφωσης συγκεκριμένου συστήματος ελέγχου της αποδοτικότητας και της 
ασφαλούς λειτουργίας των συστημάτων εξαερισμού από ειδικό συνεργείο, 
εντεταλμένους λειτουργούς ή υπεύθυνους τεχνικούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν η κυβέρνηση προτίθεται να υιοθετήσει τους κανόνες και τα 
πλαίσια ελέγχου της συντήρησης των συστημάτων εξαερισμού που έχουν άλλες 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να αντιμετωπιστούν προβλήματα εφαρμογής 
της υφιστάμενης νομοθεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.493, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ομάδα επηρεαζόμενων κατοίκων, αλλά και ο δήμος 
Αγίας Νάπας αντιτίθενται στην απόφαση υπουργικής επιτροπής για παραχώρηση 
άδειας με στόχο την ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών σε τουριστική ζώνη. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να ανακαλέσει τη σχετική απόφαση και να προχωρήσει 
στην αναθεώρηση του νομοθετικού πλαισίου για τη χωροθέτηση των πρατηρίων 
πετρελαιοειδών.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.467, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.467, ημερομηνίας 12.06.2007, του βουλευτή Πάφου κ. 
Ανδρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.467 και ημερ. 26.06.2007 και 
21.11.2007 αντίστοιχα, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. To Υπουργείο Εσωτερικών διαβουλεύθηκε για το θέμα με το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξεως, στην αρμοδιότητα του οποίου εμπίπτει ο 
Αστυνομικός Σταθμός Τσάδας, όπως και με το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
στην αρμοδιότητα του οποίου εμπίπτουν τα εγκαταλειμμένα κυβερνητικά κτίρια. 

3.   Ο εν λόγω Σταθμός σταμάτησε να λειτουργεί στις 23.05.1988 και δεν 
προβλέπεται η επαναλειτουργία του.  Στις 13.01.1989, η διαχείριση του κτιρίου 
ανατέθηκε στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, σύμφωνα με την Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 28.002 και ημερ. 18.12.1986, σχετικά με τα 
εγκαταλειμμένα κτίρια. 

4.   Ενόψει του γεγονότος ότι το κτίριο δεν έχει καμιά αξιόλογη παραδοσιακή 
αρχιτεκτονική και ότι ήταν εγκαταλειμμένο για μεγάλο χρονικό διάστημα, η οποία 
συντήρηση και διατήρηση του θεωρείται ασύμφoρη.  Ως εκ τούτου, το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων υποστηρίζει την κατεδάφιση και τη δημιουργία πάρκου στο 
χώρο που θα δημιουργηθεί. 

5.   Μετά την κατεδάφιση του κτιρίου, θα προωθηθεί η διαδικασία για την 
απόκτηση του χώρου από το Κοινοτικό Συμβούλιο και στη συνέχεια η διαδικασία για 
την ετοιμασία της αναγκαίας μελέτης και την κατασκευή του πάρκου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαΐου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.576, ημερομηνίας 12 

Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.576, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.01.576 και ημερ. 27 
Ιουλίου 2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω τις θέσεις του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού: 

 Σύμφωνα με το σχέδιο υπηρεσίας καθηγητή (Σ.Υ. 43/2003) 2.10.2003 …«η 
επιθεώρηση [καθηγητών Τεχνολογίας] γίνεται από Επιθεωρητή Τεχνικής Εκπαίδευσης 
του αντίστοιχου κλάδου».  Έχει διαπιστωθεί ότι η συγκεκριμένη πρόνοια του Σχεδίου 
Υπηρεσίας, σε συνάρτηση με τον τρόπο που εφαρμόζονται τα σχετικά εκπαιδευτικά 
προγράμματα στη Μέση Γενική και Μέση Τεχνική Εκπαίδευση, δημιουργεί κάποια 
προβλήματα: 
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 Το μάθημα ανήκει στη Μέση Γενική Εκπαίδευση, άρα όλες οι οδηγίες για τη 
διεξαγωγή του μαθήματος, η επιμόρφωση των καθηγητών καθώς και τα 
αναλυτικά προγράμματα προέρχονται από τη Μέση Γενική Εκπαίδευση.  Η 
επιθεώρηση κάποιων καθηγητών που διδάσκουν το μάθημα από επιθεωρητές 
άλλους από αυτούς που έχουν την ευθύνη του μαθήματος είναι δυνατόν να 
δημιουργήσει παρεξηγήσεις ως προς τους προκαθορισμένους στόχους του 
μαθήματος.  Ας σημειωθεί ότι δεν υπάρχει αντίστοιχο μάθημα στην Τεχνική 
Εκπαίδευση.  Τα τεχνολογικά μαθήματα της Τεχνικής Εκπαίδευσης στοχεύουν 
στην εξειδίκευση των μαθητών σε διάφορους τεχνικούς κλάδους, ενώ στη Μέση 
Γενική Εκπαίδευση το μάθημα της Τεχνολογίας στοχεύει στην εξοικείωση των 
μαθητών με ένα γενικό φάσμα διαφόρων σύγχρονων τεχνολογικών θεμάτων 
που προέρχονται από διάφορους κλάδους της μηχανικής. 

 Μέσα στα σχολεία Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης, Γυμνάσια και Λύκεια, 
δημιουργούνται δύο ομάδες καθηγητών [(α) Σχεδιασμού και Τεχνολογίας και 
(β) Τεχνολογίας], που διδάσκουν το ίδιο μάθημα.  Είναι δυνατόν, παρόλο που 
όλοι παίρνουν τις ίδιες οδηγίες για τη διεξαγωγή του μαθήματος, κάθε ομάδα να 
αξιολογείται με διαφορετικά κριτήρια αφού θα επιθεωρείται από επιθεωρητές 
διαφορετικής ∆ιεύθυνσης. 

 Οι καθηγητές Σχεδιασμού και Τεχνολογίας/Τεχνολογίας κατέχουν οργανικές 
θέσεις στη Μέση Γενική Εκπαίδευση και διεκδικούν θέσεις προαγωγής της 
Μέσης Γενικής Εκπαίδευσης.  Η επιθεώρηση τους από επιθεωρητές που 
ανήκουν σε διαφορετικές ∆ιευθύνσεις είναι δυνατόν να δημιουργήσει 
προβλήματα όσον αφορά τις προαγωγές. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού συζητά το θέμα με τις συνδικαλιστικές 
οργανώσεις και τους υπόλοιπους εμπλεκόμενους, με σκοπό να προχωρήσει στις 
απαραίτητες διορθωτικές κινήσεις που αποσκοπούν στην εξάλειψη του προβλήματος, 
λαμβάνοντας υπόψη και τις προτάσεις για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, όπου 
προβλέπονται ουσιαστικές αλλαγές τόσο για τη Λυκειακή όσο και στην Τεχνική 
Εκπαίδευση. 

 Απολογούμαι για την καθυστέρηση της απάντησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.069, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.069, ημερομηνίας 19.09.2007, του βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.069 και ημερ. 03.10.2007 αντίστοιχα, με 
την οποία μας διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Καλλέπειας αποφάσισε την ανακαίνιση της παιδικής στέγης της 
κοινότητας και για το σκοπό αυτό, ανέθεσε σε αρχιτέκτονα την ετοιμασία των 
αναγκαίων σχεδίων.  Ο ιδιώτης αρχιτέκτονας ετοίμασε τα αναγκαία σχέδια και 
υπέβαλε στην Πολεοδομική Αρχή αιτήσεις για την έκδοση πολεοδομικών αδειών τόσο 
για τις μετατροπές στην υφιστάμενη οικοδομή (ΠΑΦ/153/2008) όσο και για την αλλαγή 
της χρήσης της οικοδομής (ΠΑΦ/158/2008).  Όπως διαπιστώνεται, σκοπός της 
κοινότητας είναι η χρήση της οικοδομής ως εστιατόριο. 

 Ως εκ τούτου, επειδή η δημιουργία εστιατορίου δεν εμπίπτει μέσα στα κοινοτικά 
αναπτυξιακά έργα που επιχορηγούνται από το Κράτος, η εκτέλεση του δεν μπορεί να 
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προωθηθεί μέσα στα πλαίσια του Προϋπολογισμού Ανάπτυξης του Υπουργείου 
Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.233, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.233, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή, που μας διαβιβάστηκε 
από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις 4 Μαρτίου 2008, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα, σε ότι αφορά την ερώτηση που υπέβαλε ο έντιμος 
βουλευτής, κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη: 

1. Παιδιά ηλικίας 3 χρονών μέχρι 4 8/12 τα οποία φοιτούν στα δημόσια τμήματα 
των νηπιαγωγείων πληρώνουν €42 (£25) μηνιαίως. 

2.  Μετά από απόφαση του Υπουργείου Οικονομικών, τα δίδακτρα για τα παιδιά 
πολύτεκνων οικογενειών με τέσσερα ή περισσότερα παιδιά, καθώς και για τα 
παιδιά άπορων οικογενειών με πιστοποιητικό του Γραφείου Ευημερίας 
μειώθηκαν στα €25 (£15). 

3.  Σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που επισυνάπτεται (με 
αριθμό 63.682 και ημερομηνία 20.4.2006) παραχωρείται στον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού η εξουσία για απαλλαγή των πιο κάτω 
δυσπραγούντων γονέων από την υποχρέωση να καταβάλλουν δίδακτρα:  

3.1 γονείς που λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα αφού προσκομίσουν το 
σχετικό πιστοποιητικό, 

3.2 γονείς με σοβαρά προβλήματα υγείας και αναπηρίες που υποβάλλονται 
σε έξοδα για θεραπείες και δεν εργάζονται, αφού προσκομίσουν το 
σχετικό ιατρικό πιστοποιητικό, 

3.3 γονείς παιδιών που απουσιάζουν από το νηπιαγωγείο για λόγους 
υγείας, των ιδίων ή των παιδιών τους για διάστημα πέραν του ενός 
μηνός, για τους μήνες που τα παιδιά δεν φοιτούν, αφού παρουσιάσουν 
σχετικό ιατρικό πιστοποιητικό. 

4. Σύντομα θα εξεταστεί το ενδεχόμενο κατάργησης των διδάκτρων, στα πλαίσια 
της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης και της μελέτης του θέματος της επέκτασης 
της προδημοτικής κατά ένα χρόνο ώστε να παρέχεται σε όλα τα παιδιά ηλικίας 
3 και 8/12 μέχρι 4 και 8/12 υποχρεωτική και δωρεάν εκπαίδευση. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες διευκρινίσεις ή πληροφορίες.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.     
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.281, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.281, ημερομηνίας 31.1.2008 
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 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον Αν. 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
9.2.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής για την αναβάθμιση των Κυβερνητικών 
Οικισμών, η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να προωθήσει ένα νέο Πρόγραμμα 
∆ιαμόρφωσης Ανοικτών/∆ημόσιων Χώρων, με στόχο τη βελτίωση της 
ποιότητας του οικιστικού τους περιβάλλοντος.  Το εν λόγω πρόγραμμα αφορά 
τρεις τομείς: 

 (i) Τους χώρους πρασίνου/πάρκων. 

 (ii) Τους ελεύθερους χώρους των πολυκατοικιών. 

 (iii) Τους χώρους στάθμευσης. 

(β) Στα πιο πάνω πλαίσια, το Τμήμα Πολεοδομίας & Οικήσεως, μεταξύ άλλων, 
επιχορηγεί τις Τοπικές Αρχές για την κατασκευή χώρων στάθμευσης με 
ποσοστό100% του αναγνωρισμένου κόστους (έλεγχος προσφοράς από το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως).  Το 30% παρέχεται με την κατακύρωση της 
προσφοράς και τα υπόλοιπα με την πρόοδο των κατασκευαστικών εργασιών. 

(γ) Στόχος της αναφερόμενης πολιτικής, και κατ’ επέκταση του αρμόδιου 
Τμήματος, είναι να εξασφαλίζεται ένας χώρος στάθμευσης για κάθε διαμέρισμα 
και κατοικία, της οποίας η αυλή δεν είναι δυνατό να δεχτεί γκαράζ.  Οι χώροι 
αυτοί θα δείχνονται συγκεκριμένα στο Σχέδιο, τόσο στο Ρυθμιστικό, αν 
υπάρχει, όσο και στο λεπτομερές.  Όπου είναι δυνατό, θα καθορίζονται και 
χώροι για επισκέπτες, ιδιαίτερα στις περιοχές των εμπορικών κέντρων των 
Οικισμών (κοντά σε καφενεία, εκκλησίες, καταστήματα κ.λπ.). 

(δ) Οι χώροι στάθμευσης θα καθορίζονται επιφανειακά, χωρίς στέγαστρο.  Όσοι 
επιθυμούν να τους στεγάσουν θα πρέπει υποχρεωτικά να εφαρμόσουν σχέδιο, 
που θα τους δοθεί από την Τοπική Αρχή και το οποίο θα εγκριθεί προηγούμενα 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, και θα αναλάβουν να το 
κατασκευάσουν οι ίδιοι, με δικά τους έξοδα.  Υπάρχει δυνατότητα όπως το 
σχέδιο εφαρμοστεί για ομάδα ενδιαφερομένων από την Τοπική Αρχή, 
νοουμένου ότι θα της έχουν καταβάλει το ανάλογο κόστος. 

(ε) Από τον ενδιαφερόμενο δικαιούχο θα υπογράφεται σχετική Υπεύθυνη ∆ήλωση, 
στην οποία θα αναγράφεται καθαρά ότι ο δικαιούχος έχει δικαίωμα χρήσης και 
στέγασης του χώρου και ότι σε περίπτωση μετακίνησής του σε άλλη περιοχή 
δεν θα τίθεται οποιοδήποτε θέμα αποζημιώσεων. 

(στ) Σε ό,τι αφορά το θέμα των παράνομων χώρων στάθμευσης, αναφέρεται ότι 
αυτό θα αντιμετωπιστεί ριζικά μέσα στα πλαίσια της τιτλοποίησης των 
οικιστικών μονάδων των Κυβερνητικών Οικισμών στους δικαιούχους τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαΐου 2008 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Κύπρου Χρυσοστομίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.283, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.283 ημερομηνίας 31 Ιανουαρίου 2008 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.283 ημερομηνίας 31 
Ιανουαρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
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Ομήρου με θέματα 1, 2, 3 και 4 που αντιμετωπίζει ο ∆ήμος Λακατάμειας και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στελέχωση Αστυνομικού Σταθμού Λακατάμειας 

 Στις 25.8.2006 κατόπιν μελέτης που εκπονήθηκε από Επιτροπή, η αριθμητική 
δύναμη του Σταθμού βάσει των τότε δεδομένων, καθορίστηκε στα 33 μέλη.  Με 
τη λειτουργία όμως του Αστυνομικού Σταθμού Κλήρου στις 2.1.2007, ο οποίος 
αστυνομεύει πέντε κοινότητες, μέρος του εργασιακού φόρτου του Αστυνομικού 
Σταθμού Λακατάμειας μετατοπίστηκε στον εν λόγω Σταθμό.  Λαμβάνοντας 
όμως υπόψη τη συνεχή αυξητική τάση του πληθυσμού και κατ’ επέκταση του 
εγκλήματος στην περιοχή του Σταθμού Λακατάμειας, εκπονήθηκε περί τα τέλη 
του 2007 νέα μελέτη και η αριθμητική δύναμη του Σταθμού καθορίστηκε στα 37 
μέλη. 

 Παράλληλα, στην εδαφική έκταση του Σταθμού τέθηκε σε εφαρμογή και ο 
θεσμός της Κοινοτικής Αστυνόμευσης, και για το σκοπό αυτό τοποθετήθηκαν 
δύο επιπλέον μέλη τα οποία καλύπτουν την περιοχή Τσερίου και Λακατάμειας.  
Ο Σταθμός σήμερα αριθμεί 36 μέλη, εκτός των δύο μελών της Κοινοτικής 
Αστυνόμευσης.  

2. Συχνή αστυνόμευση περιοχών και δρόμων υψηλού κινδύνου 

 Σχετικά με την αστυνόμευση περιοχών και δρόμων υψηλού κινδύνου στην 
περιοχή της Λακατάμειας, τόσο τα μέλη της Κοινοτικής Αστυνόμευσης όσο και 
τα υπόλοιπα μέλη του Σταθμού διενεργούν συχνές περιπολίες για την πρόληψη 
και καταπολέμηση της νεανικής παραβατικότητας.  Επιπρόσθετα, 
διενεργούνται σε τακτά χρονικά διαστήματα ευρείας κλίμακας επιχειρήσεις με τη 
συμμετοχή μελών της Τροχαίας, του Ουλαμού Προλήψεως Εγκλημάτων καθώς 
και άλλων Υπηρεσιών, στα πλαίσια της πάταξης του φαινομένου της νεανικής 
παραβατικότητας, της πρόληψης του εγκλήματος και των τροχαίων 
δυστυχημάτων στην εδαφική αρμοδιότητα του Σταθμού. 

3. Άμεση ανταπόκριση της Αστυνομίας 

 Για την επίτευξη της επιτυχούς και αποτελεσματικής ανταπόκρισης της 
Αστυνομίας στις περιπτώσεις οχληριών, αναγραφών αισχρών συνθημάτων, 
υπερβολικής ταχύτητας καθώς και άλλων αδικημάτων, δίδεται προτεραιότητα 
στα περιστατικά που χρήζουν άμεσης ανταπόκρισης, με κριτήριο τη 
σοβαρότητα του κάθε συμβάντος.  Είναι γεγονός ότι μερικές φορές, λόγω 
φόρτου εργασίας, παρατηρείται καθυστέρηση στην άμεση ανταπόκριση της 
Αστυνομίας σε περιστατικά, πλην όμως καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια 
επίλυσης τους αξιολογώντας τη σοβαρότητα.  Σε περιπτώσεις σοβαρών 
περιστατικών, καλείται για βοήθεια επιπλέον προσωπικό από την Αστυνομική 
∆ιεύθυνση Λευκωσίας. 

4. Τρόποι πρόληψης/καταπολέμησης της έξαρσης ναρκωτικών 

 Το πρόβλημα των ναρκωτικών στη χώρα μας είναι ένα από τα σημαντικότερα 
προβλήματα στα οποία η Αστυνομία έχει επικεντρωθεί με στόχο την 
αποτελεσματική τους αντιμετώπιση.  Για την επίτευξη του σκοπού αυτού, 
δίδεται ιδιαίτερη έμφαση στον τομέα της πρόληψης και της ενημέρωσης για την 
ευαισθητοποίηση των κοινωνικών ομάδων/συνόλων μέσα από τη διεξαγωγή 
διάφορων προγραμμάτων όπως εκπαίδευση δασκάλων σε θέματα 
εξαρτησιογόνων ουσιών, παρουσιάσεις και συζητήσεις με γονείς, θεατρικές 
παραστάσεις με συμμετοχή τόσο δασκάλων όσο και μαθητών, διεξαγωγή 
εργαστηρίων Τέχνης και δημιουργία ημερολογίου ενάντια στις εξαρτησιογόνες 
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ουσίες τα έσοδα των οποίων δίδονται στη θεραπευτική κοινότητα της “Αγίας 
Σκέπης”. 

 Παράλληλα με την πρόληψη, ιδιαίτερη έμφαση δίδεται και στον τομέα της 
καταστολής.  Η Υπηρεσία Καταπολέμησης Ναρκωτικών δραστηριοποιείται 
στην περιοχή της Λακατάμειας και με πρωτοβουλία του κλιμακίου της Υ.ΚΑ.Ν. 
Λευκωσίας, έχει αναπτυχθεί στενή συνεργασία με το ∆ήμο Λακατάμειας, με 
σκοπό τη συλλογή πληροφοριών σε θέματα ναρκωτικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.394 και 23.06.009.02.396, 
ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. φακ. 23.06.009.02.394 των Βουλευτών 
Λευκωσίας κ.κ. Γ. Ομήρου και Ρ. Μαυρονικόλα και με αρ. 23.06.009.02.396 του 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Ομήρου και ημερομηνία 30.4.2008 και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι τα αιτήματα των Κοινοτήτων Κακοπετριάς και Καλαβασού, 
αντίστοιχα, για την τροποποίηση των ισχυουσών Πολεοδομικών Ζωνών θα 
εξετασθούν στα πλαίσια της διαδικασίας αναθεώρησης και τροποποίησης της 
∆ήλωσης Πολιτικής που θα αρχίσει να εφαρμόζεται εντός Ιουνίου 2008.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο. Το θέμα υπό συζήτηση τιτλοφορείται «Το κάπνισμα: Οι 
επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα 
εφαρμογής του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) Νόμου του 
2002 [Ν. 75(Ι)/2002]». Το θέμα έχει εγγραφεί με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη.  Επίσης έχουμε το θέμα «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισης του καπνίσματος».  Το θέμα έχει εγγραφεί από το συνάδελφο Γιώργο 
Περδίκη.   

 Σήμερα θα συνεχιστεί και θα κλείσει η συζήτηση των πιο πάνω θεμάτων.  Θα 
ήθελα να δώσω το λόγο στον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Επιλέξαμε να εγγράψουμε το θέμα τούτο ως κοινοβουλευτική ομάδα όχι από 
εχθρότητα προς τους καπνιστές. Το ίδιο νομίζω ότι στοχεύει και η πρόταση του κ. 
Περδίκη, η οποία, μαζί με τη δική μας, ακούεται και συζητείται ενώπιον της Βουλής.  
Είχαμε τη βεβαιότητα, αντίθετα, ότι θα εδίδετο η ευκαιρία για αναλύσεις και εισηγήσεις 
εξαίρετες, ως αυτές που ήδη έχουν προηγηθεί.  Και που είμαι βέβαιος ότι και όσες 
ακόμα θα ακολουθήσουν, θα έχουν τον ίδιο στόχο και νομίζω και θέλω να πιστεύω ότι 
έτυχαν και θα τύχουν προσοχής εντός και εκτός της αίθουσας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

 Θέλω να τονίσω ότι το δικαίωμα επιλογής, ώστε να είναι κάποιος καπνιστής ή 
όχι, είναι οπωσδήποτε μια δική του ατομική ελευθερία, αλλά προϋποθέτει δύο στοιχεία 
τα οποία πρέπει να έχουμε υπόψη μας.  Πρώτα από όλα, ότι πρέπει ο καθένας από 
εμάς να γνωρίζει ότι το δικαίωμά του έχει κάποιο όριο ή κάποια έκταση μέχρι του 
δικαιώματος του τρίτου που δεν πρέπει να το επηρεάζει επιβλαβώς και, δεύτερον, στο 



 

 63

οποίο κυρίως αποβλέψαμε, το δικαίωμα επιλογής απαιτεί πλήρη ενημέρωση και 
γνώση των βλαπτικών συνεπειών προς κάθε επίδοξο ή ολοκληρωμένο καπνιστή.   

 Υποσχέθηκα στον εαυτό μου -επειδή γνωρίζω ότι στο Κεφάλαιο Τέταρτο 
αραιώνουμε από τα έδρανα της Βουλής- να είμαι σύντομος και θα το τηρήσω αυτό.  
∆εν έχουμε ως επιδίωξη να καταστήσουμε την αυστηρότητα του νόμου το κριτήριο, το 
πιεστικό κριτήριο, για να καταστεί αναγκαία η πειθαρχία και η συμμόρφωση προς ένα 
περιορισμό που ο νόμος θα προέβλεπε.  Αλλά, από την άλλη πλευρά, αυτή η 
συζήτηση δεν μπορεί να μείνει ως φιλοσοφική ή φιλολογική θεώρηση ωραιολογίας.  
Θα πρέπει να έχει και κάτι που να μεταδίδει προς τον απλό πολίτη, ότι αυτή η Βουλή, 
όχι μόνο έχει ψηφίσει ένα νόμο που μπορεί να μην είναι απόλυτα πλήρης ή και 
απόλυτα αυστηρός, αλλά θα πρέπει να μεταφέρουμε και ένα μήνυμα ότι εμείς είμεθα 
έτοιμοι να δείξουμε και εμπράκτως κάτι το οποίο θα μπορεί να θεωρηθεί ως καλό 
παράδειγμα, ένα δίδαγμα διαπαιδαγώγησης.  Και επειδή είμαι βέβαιος ότι, αν 
προτείνω στο Εκτελεστικό Γραφείο του κόμματός μου να είναι άκαπνο κατά τις 
συνεδριάσεις, θα απορριφθεί μια τέτοια πρόταση, θα υιοθετήσω την πρόταση που 
έχω ακούσει από συνάδελφο η οποία μίλησε προηγουμένως, την κ. Θεοχάρους, 
προσωπικά τουλάχιστον, ότι θα ήταν πολύ καλό μήνυμα προς την κυπριακή κοινωνία 
και ιδιαίτερα προς τους νεότερους να ορίσουμε το χώρο της Βουλής, το οικοδόμημα 
τούτο, ως οικοδόμημα το οποίο να είναι άκαπνο.   Αυτό θα ήθελα να εισηγηθώ στο 
τέλος ότι θα μπορούσε να γίνει και με μια απόφαση επί τούτω σε κάποια στιγμή ή 
σήμερα ή κάποια άλλη μέρα που θα κριθεί τούτο αναγκαίο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη, αλλά ποτζιεί το έφερες, ποδά το έφερες, εννά μας 
κρεμμαλλίζεις που τα παράθυρα να καπνίζουμε στο τέλος της ημέρας.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τους βουλευτές) 

 Είπαμε να μην το κάνουμε τεκκέ, αλλά όχι τζιαι που την άλλη πλευρά να το 
κόψουμε τέλεια! 

 Λοιπόν, ο κ. Κατσουρίδης έχει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Καταρχάς να ευχηθώ στην κ. Θεοχάρους η 
εισήγησή της να εγκριθεί και από τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήταν ευχής έργο κανένας να μην καπνίζει, γιατί 
αποδεδειγμένα είναι βλαβερό το κάπνισμα.  Θα ήταν ευχής έργο να μπορούσε να 
βρεθεί η χρυσή τομή του θέματος, όπως το έθεσε ο κ. Αγγελίδης, δηλαδή από τη μια 
να μη στερείται παντελώς κάποιος την επιλογή να αποφασίζει να καπνίζει, εν γνώσει 
του ότι βλάφτει την υγεία του, αλλά από την άλλη να υπάρχει η τάση της πλήρους 
απαγόρευσης.  Υπάρχουν χώρες, όπως η Αυστραλία, που απαγορεύουν ακόμα και 
να καπνίζει κάποιος στην παραλία μόνος του απέναντι από τα κύματα.   

 Εγώ εκείνο που θέλω να θέσω είναι ένα-δύο εύλογα, για μένα τουλάχιστον, 
ερωτήματα, αλλά όχι διότι έχω τίποτε εναντίον όποιου περιορισμού και αν θέσετε 
πάνω στο θέμα.  Εάν θεωρείται ότι το ορθό, και κοινωνικά και από απόψεως υγείας, 
είναι η πλήρης απαγόρευση του καπνίσματος, δεν είναι λογικό να διερωτηθεί κάποιος 
γιατί επιτρέπεται και αυξάνεται η παραγωγή ειδών καπνού στις χώρες που 
εγκαινίασαν αυτή την εκστρατεία, τις Ηνωμένες Πολιτείες και την Ευρωπαϊκή Ένωση;  
Και γιατί δεν είναι περιορισμός της ατομικής ελευθερίας η πλήρης απαγόρευση του 
καπνίσματος;  Και είναι ασυγχώρητο να λέει κάποιος: «Αφού θέλουμε να χτυπήσουμε 
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το κάπνισμα, ας το χτυπήσουμε στην πηγή.»!  Να μην υπάρχει παραγωγή από εκείνα 
τα κράτη που θεωρούν ότι πρέπει πλήρως να απαγορευθεί.  Σε εκείνα τα κράτη που 
δεν παράγουν, όπως η Κύπρος, και θεωρούν ότι είναι καταστροφικό, είναι 
εγκληματικό να καπνίζει κάποιος, να απαγορεύσουμε εισαγωγή των καπνικών 
προϊόντων.  Τότε ξεσηκώνονται κάποιοι και μας λένε ότι περιορίζουμε την ιδιωτική 
πρωτοβουλία και την οικονομία της αγοράς.   

 Κατά τη δική μου άποψη, υπάρχει σχιζοφρένεια σε αυτές τις τοποθετήσεις!  Η 
πλήρης απαγόρευση είναι δημοκρατική επιλογή, η απαγόρευση της παραγωγής είναι 
περιορισμός της ελευθερίας!  Και, επειδή είναι “φιλεύσπλαχνοι” στις Ηνωμένες 
Πολιτείες και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σκέφτονται την ανθρώπινη υγεία, αυτά τα 
μέτρα ισχύουν μόνο για τις χώρες τους και η παραγωγή βέβαια προορίζεται για τους 
δεύτερης κατηγορίας ανθρώπους που ζουν εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
Ηνωμένων Πολιτειών! 

 Άρα, αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς, να πάρουμε όλα εκείνα τα μέτρα που να 
απαγορεύσουν παντελώς το κάπνισμα, αλλά να μην εξάγουμε το θάνατο και τον 
καρκίνο στον Τρίτο Κόσμο και να νιώθουμε και ήσυχοι με τη συνείδησή μας!  Κατά 
συνέπεια, να είμαστε ως το τέλος συνεπείς.  Εμείς δεν έχουμε ένσταση για κανένα 
μέτρο, αλλά να ορθώσουμε το ανάστημά μας και στο Ευρωκοινοβούλιο και να πούμε 
ότι δεν μπορεί ο θάνατος να εξάγεται για εκείνους τους “καημένους”, για τους οποίους 
κανένας δεν ενδιαφέρεται, ούτε μπορεί να επιτρέπουμε να οικοδομούνται εργοστάσια 
στις χώρες μας, για να πλημμυρίσουν όλο τον άλλο κόσμο, και στις δικές μας χώρες 
να παίρνουμε τα μέτρα, τα οποία πρέπει να πάρουμε!   

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να κάνω μια συμπλήρωση, σε τεκμηρίωση αυτών που 
είπα.  Όπως πληροφορήθηκα από το συνάδελφο, τον κ. Νεοφύτου, το πιο 
επιχορηγημένο αγροτικό προϊόν που έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι τα καπνά. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάντως, κύριε Κατσουρίδη, η επιβάρυνση από τα πούρα είναι μόνο 10%, σε 
αντίθεση με το κοινό τσιγάρο.  Η επιβάρυνση στην υγεία από τα πούρα είναι μόνο 
10%, σε αντίθεση με τα καπνά, που είναι μεγαλύτερη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:  

 Αντιλαμβάνομαι ότι όλη αυτή η συζήτηση αφορά τα τσιγάρα βέβαια! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Οι επιπτώσεις στην οικονομία, την κοινωνία και την υγεία των πολιτών από το 
κάπνισμα είναι ζητήματα τα οποία διαχρονικά απασχολούν σε διαφορετική κλίμακα 
όλα τα κράτη, ανεξάρτητα από το επίπεδο της οικονομικής και της κοινωνικής τους 
ανάπτυξης. 

 Παρ’  όλες όμως τις προσπάθειες, δε φαίνεται να υπήρξε μέχρι στιγμής 
σημαντική επιτυχία στη δραστική μείωση του καπνίσματος.  Οι προσπάθειες αυτές 
ουσιαστικά προσκρούουν σε δύο ισχυρούς παράγοντες:  Ο πρώτος αφορά την 
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ψυχοσύνθεση του ανθρώπου και γενικά του καπνιστή και ο δεύτερος τα τεράστια 
οικονομικά συμφέροντα τα οποία προκύπτουν σε όσους ασχολούνται με την 
κατασκευή και το εμπόριο των προϊόντων καπνού.   

 Η εκπόνηση ενός τέτοιου προγράμματος θα πρέπει να λαμβάνει υπόψη τα 
δεδομένα κάθε χώρας.  Για την περίπτωση της Κύπρου, τα βασικά δεδομένα 
συνοψίζονται στα παρακάτω: 

1. Οι επιπτώσεις από τις παθήσεις που προκαλεί το κάπνισμα, όπως καρκίνος 
στον πνεύμονα, το λάρυγγα, τα χείλη, καθώς και η επιβάρυνση στα στεφανιαία 
νοσήματα, είναι σημαντικές.  Ο καρκίνος του πνεύμονα είναι η πρώτη αιτία 
θανάτου στην Κύπρο.  Πεθαίνουν περίπου εξακόσια πενήντα άτομα το χρόνο.  
Το δε οικονομικό κόστος για την αντιμετώπιση των στεφανιαίων νοσημάτων 
έχει αυξήσει σημαντικά τις ετήσιες δαπάνες για την υγεία.  Μόνο η θεραπευτική 
αγωγή απορροφά περίπου το 15% των συνολικών ετήσιων δαπανών σε 
φάρμακα.  Αυτό το ποσοστό ξεπερνά ουσιαστικά τα €25.000.000 το χρόνο.   

2. Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται κατακόρυφη αύξηση του αριθμού των 
γυναικών που καπνίζουν.  Αυτό συνεπάγεται ότι θα πρέπει να αναμένεται 
περαιτέρω αύξηση των παραπάνω παθήσεων τα προσεχή χρόνια. 

3. Παρατηρείται σημαντική μείωση του μέσου όρου ηλικίας έναρξης του 
καπνίσματος.   

4. Παρατηρείται αύξηση του ποσοστού των μικρών ηλικιών στο σύνολο των 
καπνιστών. 

5. Η Κύπρος μαζί με την Ελλάδα βρίσκονται στην πρώτη θέση ανάμεσα στις 
χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναφορικά με την αναλογία των 
καπνιστών σε σχέση με το γενικό πληθυσμό.  

 Είναι προφανές ότι δεν είμαστε ειδικοί, για να προτείνουμε ένα συνολικό 
πρόγραμμα ελέγχου του καπνίσματος, το οποίο αποτελεί ένα τεράστιο κοινωνικό 
πρόβλημα με πολυεπίπεδες προεκτάσεις και πολλαπλές επιπτώσεις.  Μπορούμε 
όμως να υποδείξουμε γενικές κατευθύνσεις και να προβούμε σε επισημάνσεις κύρια 
για την αποτελεσματικότητα της μέχρι σήμερα προσπάθειας.   

 Η υιοθέτηση στρατηγικού προγράμματος για τον έλεγχο του καπνίσματος 
πρέπει να στηρίζεται σε δύο άξονες:  Πρώτον, να λαμβάνει υπόψη τα κυπριακά 
δεδομένα και κύρια τον ψυχισμό και το χαρακτήρα του Κύπριου καπνιστή.  ∆εύτερον, 
στη μέθοδο προώθησης του προγράμματος να χρησιμοποιούνται νέες προσεγγίσεις, 
να εγκαταλειφθούν δηλαδή οι παλιές και αναποτελεσματικές μέθοδοι.  Η γραμμική 
μεταφορά των εμπειριών ή και των προγραμμάτων που εφαρμόστηκαν σε άλλες 
χώρες, με καλά ενδεχομένως αποτελέσματα, δεν μπορεί να έχει την ίδια 
αποτελεσματικότητα και στην περίπτωση της Κύπρου.   

 Η μέχρι σήμερα εκστρατεία, κρινόμενη με βάση τα τελικά αποτελέσματα, δε 
φαίνεται να έχει επιτύχει τους στόχους της.  Κατά την άποψή μας, ήταν μονοδιάστατη 
και ξεπερασμένη η μεθοδολογία που χρησιμοποιήθηκε.  Η προσπάθεια πρόκλησης 
φόβου δεν μπορεί να αποτελέσει ανασταλτικό παράγοντα για το κάπνισμα, όπως δεν 
αποτέλεσε ανασταλτικό παράγοντα για τη μείωση των περιστατικών με AIDS, για την 
πρόληψη των θανατηφόρων οδικών δυστυχημάτων, για τα ναρκωτικά και άλλα 
σοβαρά κοινωνικά προβλήματα.  Η πλήρης απαγόρευση του καπνίσματος σε 
δημόσιους χώρους μπορεί να βελτιώσει την ατμόσφαιρα στο συγκεκριμένο χώρο και 
να προσφέρει μερική προστασία στους μη καπνιστές και κύρια στα παιδιά, αλλά δεν 
πρόκειται να λύσει το πρόβλημα και ούτε θα μειώσει το κάπνισμα ή και τον αριθμό 
των καπνιστών. 
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 Οι παρακάτω προτάσεις, κατά την άποψή μας, μπορούν να είναι 
υποβοηθητικές στο σχεδιασμό, που θα πρέπει το συντομότερο δυνατό να 
ακολουθήσει: 

1. ∆ημιουργία επιτροπής ελέγχου της αποτελεσματικότητας του προγράμματος 
που θα εφαρμοσθεί στη βάση αντικειμενικών και προκαθορισμένων κριτηρίων, 
για να μπορεί να γίνεται μια σωστή αξιολόγηση και να λαμβάνονται τα 
διορθωτικά μέτρα την κατάλληλη στιγμή. 

2. Εφαρμογή από τις κρατικές υπηρεσίες προγράμματος απεξάρτησης από το 
κάπνισμα.  Γιατί δηλαδή αυτό να επαφίεται μόνο στον ιδιωτικό τομέα και να μην 
προσφέρεται και από το δημόσιο τομέα σε όσους επιθυμούν να ακολουθήσουν 
τέτοια προγράμματα απεξάρτησης από το κάπνισμα και ουσιαστικά διακοπής 
του καπνίσματος, από τη στιγμή μάλιστα που γνωρίζουμε ότι υπάρχουν και 
συμπολίτες μας οι οποίοι, λόγω οικονομικής κατάστασης, δεν έχουν τη 
δυνατότητα να ακολουθήσουν αυτά τα προγράμματα τα οποία προσφέρει ο 
ιδιωτικός τομέας;   

3. Σε συνεργασία με την τοπική αυτοδιοίκηση και άλλους φορείς να εκπονηθούν 
και να υλοποιηθούν προγράμματα ενημέρωσης των πολιτών για τις επιβλαβείς 
συνέπειες του καπνίσματος. 

4. Να ενταχθεί στο εκπαιδευτικό σύστημα πρόγραμμα συστηματικής ενημέρωσης 
των μαθητών τόσο του δημοτικού όσο και του γυμνασίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Το λόγο έχει η συνάδελφος Στέλλα Κυριακίδου. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χρήστος 
Πουργουρίδης.) 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κάθε χρόνο παγκόσμια γεννιούνται κάπου εκατό τριάντα εκατομμύρια παιδιά.  
Παιδιά χάνουν τη ζωή τους σε πολέμους, σε σεισμούς, σε πλημμύρες, από 
ατυχήματα, από ασθένειες που ακόμη εμείς δεν ξέρουμε να θεραπεύουμε.  Συζητούμε 
όλοι εμείς εδώ για τα παιδιά θύματα βίας, τα παιδιά θύματα οδικών δυστυχημάτων, 
αλλά δυσκολευόμαστε φαίνεται ακόμη να συνειδητοποιήσουμε ότι τα παιδιά είναι τα 
σημαντικότερα θύματα μιας δικιάς μας εξάρτησης, του καπνίσματος. 

 Οι επιπτώσεις του παθητικού καπνίσματος στα παιδιά είναι τόσο σοβαρές και 
μακροχρόνιες, που οδήγησαν την παγκόσμια οργάνωση κατά του καρκίνου να 
εστιάσει την πεντάχρονη εκστρατεία της, από το 2007 μέχρι το 2011, στα παιδιά, 
ζητώντας ένα καθαρό από καπνό περιβάλλον.  Βέβαια, γνωρίζουμε ότι η μόνη 
προστασία για τα παιδιά είναι ένα περιβάλλον εκατό τοις εκατό ελεύθερο από καπνό.  
Ούτε το κάπνισμα δίπλα από ανοικτό παράθυρο ούτε το κάπνισμα σε άλλο δωμάτιο 
δεν προστατεύει τον παθητικό καπνιστή.  Μέχρι σήμερα εκατό πενήντα μία χώρες 
παγκόσμια έχουν δεσμευτεί να προστατεύσουν τον πληθυσμό τους, επικυρώνοντας 
τη σύμβαση πλαίσιο του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τον έλεγχο του καπνού.   

 Τελικά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκεφτόμουν ότι μπορεί να 
είναι πιο εύκολο να εφαρμόσουμε νομοθεσίες που μας υποχρεώνουν να δένουμε τα 
παιδιά μας με ζώνη ασφαλείας στο αυτοκίνητο, παρά να μην καπνίζουμε, όταν είμαστε 
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μέσα σε αυτό.  Ποια η λογική να φορεί ζώνη ασφαλείας ευλαβικά ένα παιδί στο 
αυτοκίνητο, την ίδια ώρα που ο καπνός που εμείς χρησιμοποιούμε, την ώρα που 
οδηγούμε, επηρεάζει την υγεία του για την υπόλοιπή του ζωή;  Γνωρίζουμε σήμερα ότι 
από την εμβρυακή περίοδο το παιδί κινδυνεύει να παρουσιάσει προβλήματα υγείας 
για όλη του τη ζωή, αν είναι παθητικός καπνιστής.  Οι ίδιες οι μέλλουσες μητέρες 
μπορεί να αποφασίσουν να μην καπνίζουν, αλλά βρίσκουν τον εαυτό τους σε 
εστιατόρια, μέσα στο σπίτι, στο γραφείο, στο αυτοκίνητο να εισπνέει τον καπνό άλλων 
καπνιστών.  Όταν δε ένα βρέφος χάσει τη ζωή του από το σύνδρομο αιφνιδίου 
θανάτου, όλοι το συζητούμε, ψάχνουμε τις αιτίες.  Γνωρίζουν όμως οι νέοι γονείς ότι 
τα βρέφη και τα έμβρυα τα οποία ήταν σε επαφή με καπνό μέσα από το κάπνισμα 
είναι παθητικοί καπνιστές και διατρέχουν τέσσερις φορές μεγαλύτερο κίνδυνο να 
πεθάνουν από αυτό το σύνδρομο;   

 Κάθε χρόνο -και αυτό το έχουμε ήδη ακούσει σε αυτή την αίθουσα- επτακόσια 
εκατομμύρια παιδιά, ο μισός παιδικός πληθυσμός στον κόσμο,  είναι παθητικοί 
καπνιστές, ιδιαίτερα σε χώρους που είναι το σπίτι τους και στο αυτοκίνητο.  Πέντε στα 
δέκα παιδιά εκτίθενται στο παθητικό κάπνισμα στο δυτικό κόσμο, οκτώ στα δέκα στην 
Ανατολική Ευρώπη.  Είναι λοιπόν δεδομένες οι επικίνδυνες συνέπειες του 
καπνίσματος στα παιδιά.  Μετά ερχόμαστε εμείς οι ενήλικοι και καλούμε τα παιδιά να 
προστατεύσουν τους εαυτούς τους.  Λέμε ότι πρέπει να ξεκινήσουμε αγωγή υγείας 
νωρίς από το σπίτι, από το σχολείο.  Να μάθουν τα παιδιά να διεκδικούν τα 
δικαιώματά τους στην υγεία.  Να μάθουν να ζητούν από τους ενηλίκους γύρω τους, 
από τους καθηγητές, τους δασκάλους, τους γονείς, να είναι σωστά πρότυπα.    

 Θα μπορούσα να απαριθμήσω τα προβλήματα υγείας εξαιτίας του 
καπνίσματος στα παιδιά και τους ενηλίκους, να παρουσιάσω θλιβερούς αριθμούς και 
να διηγηθώ ακόμη πιο θλιβερές ιστορίες.  Θα μπορούσα ακόμη να αναλύσω το 
οικονομικό κόστος στο σύστημα υγείας της χώρας μας, εξαιτίας αυτών των χρόνιων 
ασθενειών που έχουν άμεση σχέση με το κάπνισμα και το παθητικό κάπνισμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Έχουμε ακούσει τις τελευταίες δύο Πέμπτες εξαιρετικά εμπεριστατωμένες 
ομιλίες με δεδομένα για τις αρνητικές συνέπειες του καπνίσματος.  ∆ε θεωρώ χρήσιμο 
να αναφέρω περισσότερα νούμερα.  ∆ε χρειάζεται να μας πείσω ότι χρειαζόμαστε μια 
εθνική στρατηγική για το κάπνισμα.  Είναι βέβαια ανάγκη να έχουμε ίσως πιο 
αυστηρές νομοθεσίες ή τουλάχιστο να εφαρμόζουμε αυτές που ψηφίζουμε.  
Επιβάλλεται η διαφώτιση και αλλαγή της κουλτούρας· μιας κουλτούρας που 
διαχρονικά μας έχει κάνει να συνδέσουμε το κάπνισμα με τη μαγκιά και τον ηρωισμό 
στους άνδρες, με την ισότητα και την απελευθέρωση των γυναικών στη δεκαετία του 
’20.  Αναγνωρίζω ότι όλοι πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι δεν πρόκειται απλώς για μια 
άσχημη συνήθεια, αλλά έναν εθισμό σε μια ουσία που έρευνες δείχνουν ότι η 
προσπάθεια διακοπής σημαίνει σωματικά, αλλά και ψυχολογικά συμπτώματα.  Γι’  
αυτό είναι που τα υποκατάστατα νικοτίνης βοηθούν σημαντικά, αλλά που ταυτόχρονα 
δεν είναι εύκολη η διακοπή του καπνίσματος.   

 Η ερώτηση που βρίσκεται ενώπιόν μας λοιπόν είναι αν η εγγραφή του θέματος 
αυτού στο Κεφάλαιο Τέταρτο θα έχει κάποιο ουσιαστικό αποτέλεσμα.  Η 
πραγματικότητα είναι ότι από όλες τις ομιλίες έχουμε αποκτήσει γνώσεις, έχουμε 
ακούσει επιχειρήματα και αριθμούς και εισηγήσεις για στρατηγικές.  Όμως εμείς 
ακουγόμαστε;  Γιατί το συζητάμε τελικά;  Για να καταγραφεί η διαπίστωσή μας για την 
ανάγκη να εφαρμόσουμε μια εθνική στρατηγική;  Να εστιάσουμε την προσοχή μας 
στην πρόληψη, στην αλλαγή προτύπων και στάσεων, στην ανάγκη να είμαστε πιο 
αυστηροί στην εφαρμογή της νομοθεσίας ή μήπως για να αποενοχοποιηθούμε;  
Πιθανότατα, όλα αυτά ισχύουν.  Είναι αυτή όμως η ουσία, να πείσουμε άλλους έξω 
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από εδώ, τους κυβερνώντες, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, τον κάθε πολίτη, ότι, όταν 
εγγράφουμε ένα θέμα, είναι απόδειξη της δικής μας βούλησης να κάνουμε και κάτι 
ουσιαστικό.   

Αν θα πετύχουμε όμως να πείσουμε ότι η σημερινή συζήτηση δεν είναι απλώς 
ακόμη ένα θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο, ας αρχίσουμε από το δικό μας σπίτι.  Ας 
αποφασίσουμε να γίνει η Βουλή ένας χώρος ελεύθερος από καπνό.  Γνωρίζω ότι 
συνάδελφοι, συνεργάτες, εργαζόμενοι και δημοσιογράφοι θα δυσανασχετήσουν, αλλά 
ας προσπαθήσουμε να βάλουμε αυτό το στόχο ως μια κοινή προσπάθεια όλων.  Ήδη 
το κάπνισμα έχει απαγορευτεί σε κάποιους χώρους στον τόπο μας: στο Υπουργείο 
Υγείας, στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, στο Γενικό Χημείο του Κράτους, στη Marfin 
Laiki Bank, στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου κ.ά.  Είναι ένα μέτρο που δε θα 
αρέσει σε πολλούς.  ∆ραστικό μέτρο, ναι, ανεφάρμοστο δε νομίζω.  ∆εν είναι 
ανεφάρμοστο, αν αποφασίσουμε εμείς ότι οφείλουμε να το κάνουμε.  Και, αν το 
κάνουμε, τότε δείχνουμε ότι έχουμε σοβαρές απαιτήσεις, για να υπάρχει μία εθνική 
στρατηγική πρόληψης και αντιμετώπισης του καπνίσματος. 

 Είναι ένα ουσιαστικό βήμα και η δικιά μας κοινοβουλευτική ομάδα έχει 
αποφασίσει να ετοιμάσει ψήφισμα, το οποίο θα κυκλοφορήσουμε και θα καταθέσουμε 
την άλλη εβδομάδα, ζητώντας να αποφασίσουμε όλοι μαζί για μια Βουλή ελεύθερη 
από καπνό.   

 Σας ευχαριστώ.         

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Νίκος Κουτσού. 

 Έχει γίνει μία αλλαγή.  Έχω δύο καταλόγους ενώπιόν μου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πόσοι έμειναν, κύριε Πρόεδρε, ομιλητές; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχουν μείνει ακόμα τρεις ομιλητές, ο κ. Περδίκης, ο Άγγελος Βότσης και ο 
υποφαινόμενος. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Νομίζω το παράδειγμα των προηγουμένων συναδέλφων είναι καλό να το 
ακολουθήσουμε, γιατί πράγματι όσα έπρεπε να λεχθούν για την περιγραφή του 
φαινομένου και των επιπτώσεων έχουν λεχθεί.  Εκείνο που πρέπει, νομίζω, να 
συζητήσουμε, έστω και με τους μονολόγους που επιβάλλουν οι κανονισμοί, είναι τι 
πρέπει να κάνουμε.  Και σ’ αυτό το σημείο πιστεύω ότι πρώτα πρέπει να δώσουμε 
ένα απάντημα, μια απάντηση στο θέμα της επίκλησης των δικαιωμάτων είτε των 
καπνιστών είτε των μη καπνιστών.  Και καλύτερο είναι να δούμε στη χώρα μας αυτό 
το πράγμα πώς εξελίσσεται και τι σημαίνει.   

 Ασφαλώς είναι δικαίωμα του κάθε ατόμου να κάνει εκείνο που του επιτρέπει ο 
νόμος, ιδιαίτερα σε ιδιωτικούς χώρους.  Αυτό όμως, όταν επηρεάζει το σύνολο, θα 
πρέπει η πολιτεία να παρεμβαίνει.  Και πώς το επηρεάζει;  Εάν εξετάσουμε το κόστος 
περίθαλψης αυτών των ατόμων που υποφέρουν από ασθένειες που προέρχονται από 
το κάπνισμα, ίσως να χτίζαμε ένα νοσοκομείο κάθε δύο χρόνια.  ∆εν ξέρω ένα ή τρία.  
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Από τη στιγμή λοιπόν που έχουμε την υποχρέωση ως κοινωνικά αλληλέγγυοι να 
στηρίξουμε αυτά τα άτομα, έχουμε και υποχρέωση να προσπαθήσουμε να μειώσουμε 
το κοινωνικό κόστος, για να δώσουμε σε άλλες ευπαθείς ή και πιο ευπαθείς ομάδες 
του πληθυσμού τη δυνατότητα της περίθαλψης.  ∆εν μπορούμε να συμπεριφερόμαστε 
όπως συμπεριφερόμαστε.  Και δε θέλω να μπω τώρα σε αντιπαράθεση για κάποιες 
ομάδες που για λίγες χιλιάδες λίρες δεν τους εξασφαλίζουμε εκείνα που η ανάγκη μιας 
ποιοτικής ζωής επιβάλλει, αλλά δαπανούμε και λέμε είναι δικαίωμά του να καπνίζει 
στο δημόσιο χώρο, είναι δικαίωμά του να οδηγεί τον παθητικό καπνιστή να έχει μια 
ασθένεια που θα στοιχίσει τελικά τα συναισθηματικά και τα ουσιαστικά στην οικογένειά 
του και τα οικονομικά στο κράτος.  Γιατί κάποια στιγμή θα μπορούσε να πει και ο 
άλλος, αν φύγει από τη λογική της κοινωνικής αλληλεγγύης, ε, ας οργανωθούν, για να 
αυτοεξυπηρετούνται, όταν θα χρειαστούν βοήθεια από αυτό το θέμα.  Αυτό όμως είναι 
αναλγησία, δεν μπορεί να την κάνει ένα κοινωνικά ευαίσθητο κράτος και θα πρέπει 
επομένως να συγκεντρωθούμε και να επικεντρωθούμε στο τι δέον γενέσθαι.   

 Όλοι έχουμε παραδεχθεί τις επιπτώσεις.  Αναφέρθηκαν αριθμοί.  Νομίζω οι 
θάνατοι από τις ασθένειες που συνδέονται με το κάπνισμα περίπου ισοδυναμούν με 
το ρυθμό των νέων γεννήσεων κάθε χρόνο, που αυτό και μόνο δείχνει και αποδεικνύει 
τις επιπτώσεις που μπορεί να έχει.  Με αυτή τη λογική πιστεύω ότι, ναι, ήρθε η ώρα 
να εξετάσουμε το θέμα της συνολικής απαγόρευσης του καπνίσματος στους 
δημόσιους χώρους. 

 Όσον αφορά τώρα τα υπόλοιπα, γιατί δεν είναι μόνο θέμα απαγόρευσης, είναι 
και θέμα εναλλακτικής ενασχόλησης, ιδιαίτερα των νέων παιδιών.  Και εδώ είναι ο 
ρόλος του αθλητισμού και του πολιτισμού.  Έτσι, κύριε Μουσκάλλη;  Εάν τα παιδιά 
αυτά τα στρέψουμε προς τον αθλητισμό, προς τον πολιτισμό, από μόνα τους 
αποβάλλουν τα πρότυπα της μαγκιάς και του “ανδρώματος” ή του “γυναικώματος” και 
δε θα προσφύγουν στο κάπνισμα.  Και δυστυχώς τα ποσά τα οποία ως πολιτεία 
επενδύουμε γι’ αυτή την πολύ υγιεινή απασχόληση που, όχι μόνο από το κάπνισμα, 
αλλά και από τα ναρκωτικά και από τα αλκοολούχα ποτά και από άλλα, μπορεί να μας 
προστατεύσει, είναι πάρα πολύ μικρά και μπορεί να πει κανένας:  «Ξοδεύετε και 
κατασπαταλάτε σε σωματεία που φέρνουν τον τάδε και τον τάδε ξένο».  Τα ονόματά 
τους κανένας δεν τα συγκρατεί πλέον και ψάχνεις να βρεις Κύπριο ποδοσφαιριστή 
μέσα σε κυπριακές ομάδες.  Τελικά τι γίνεται;  Τα νέα παιδιά απογοητεύονται, δεν 
ενδιαφέρονται και πάσιν σε άλλους χώρους.  Αντί δηλαδή να αναπτύξουμε 
δραστηριότητες που ευνοούν την απασχόληση της νεολαίας, τη διώχνουμε και τη 
στέλνουμε εκεί που δε θέλουμε, όπως λέμε, αντί να την ενθαρρύνουμε να μείνει στον 
αθλητισμό και μακριά από το κάπνισμα και τα ναρκωτικά.   

 Και ένα άλλο:  Υπάρχουν σωματεία, υπάρχουν θεατρικοί όμιλοι, υπάρχουν 
παραδοσιακοί όμιλοι που ασχολούνται με πάρα πολλά πράγματα, στους οποίους 
δίδουμε ελάχιστα χρήματα, γιατί δεν έχουν τη δυνατότητα της πίεσης.  Και όμως 
μπορείς να πας -να μην αναφέρω ονόματα- σε σωματεία αγροτικά που μπορεί να 
έχουν σχολές για διακόσια παιδιά, για τριακόσια παιδιά και να κρατούν αυτά τα παιδιά 
κοντά τους και να τα προστατεύουν από χίλια τόσα προβλήματα περιλαμβανομένου 
και του καπνίσματος.   

 Είναι λοιπόν η ώρα να μπούμε σε πράξεις, να δούμε συνολικά το πρόβλημα και 
όχι μεμονωμένα και αντιπαραθετικά.  Είμαι καπνιστής θα υποστηρίξω, είμαι 
αντικαπνιστής θα καταψηφίσω και ούτω καθεξής.  Είναι ένα φαινόμενο που 
δυστυχώς, σε συνδυασμό με τον τρόπο ζωής μας, έχει δυσάρεστες επιπτώσεις.  Και 
εδώ θα κάνω μια παρένθεση.  Μπορεί οι παππούδες μας να κάπνιζαν και να 
κάπνιζαν γερά και μάλιστα ακατέργαστο καπνό, αλλά εξυπνούσαν η ώρα πέντε, 
επκιάνναν την τσάππα τζιαι επηαίνναν στο χωράφι ή στο περβόλι.  Εμείς τι κάνουμε;  
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Αυτοκίνητο, γραφείο, καθιστική ζωή και όλα αυτά που μειώνουμε, όπως ξέρετε πολύ 
καλύτερα και από μένα, τις αντιστάσεις του οργανισμού.  Και, όταν τον επιφορτίζουμε 
και με αυτές όλες τις φαρμακερές ουσίες, στο τέλος έχουμε τα προβλήματα τα οποία 
έχουμε.   

 Γι’ αυτό, εν κατακλείδι και τελειώνω κι εγώ την παρέμβασή μου, κύριε Πρόεδρε, 
νομίζω ότι είναι η ώρα, αφού όλες οι πλευρές της Βουλής συμφωνούμε στο πώς θα 
πρέπει ή μάλλον ότι πρέπει να αντιμετωπίσουμε αυτό το φαινόμενο, να μπούμε στην 
πράξη.   

 Υπάρχει στην Κύπρο, κάτι που έχει δημιουργηθεί τελευταία, το ∆ιεθνές 
Κυπριακό Ινστιτούτο για το Περιβάλλον και τη ∆ημόσια Υγεία, το οποίο είναι 
συνδεδεμένο με το Χάρβαρντ, όπως παρουσιάζεται, και έχει κάνει κάποιες μελέτες και 
έχει κάνει και κάποιες συγκεκριμένες εισηγήσεις.  Νομίζω είναι καιρός η Βουλή να 
αποκαταστήσει μέσα από την αρμόδια επιτροπή την επαφή και να δουλέψουμε 
συστηματικά πάνω στις προτάσεις που είναι προϊόν έρευνας και επιστημονικής 
μελέτης, για να ασκήσουμε πίεση προς την εκτελεστική εξουσία να ανοίξει ένα νέο 
κεφάλαιο που ουσιαστικά δεν είναι η καταπολέμηση του καπνίσματος, αλλά η άνοδος 
της ποιότητας ζωής των πολιτών. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Κουτσού. 

 Το λόγο έχει ο κ. Περδίκης των Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Του Κινήματος Οικολόγων, γιατί εννά θυμώσει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Του Κινήματος Οικολόγων και Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως ομιλητής είναι αλήθεια ότι 
είχα ετοιμάσει μία ομιλία ανάλογη του ρόλου που ανέλαβα, αλλά θα την περικόψω στο 
50% τουλάχιστον... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆ηλαδή πόση ώρα; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...για να διευκολύνω τη συζήτηση και να αξιοποιήσω το γεγονός ότι πολλά απ’ 
αυτά τα οποία αναφέρονται στην ομιλία μου ως στοιχεία και προτάσεις έχουν ήδη 
ειπωθεί από άλλους εκλεκτούς συνάδελφους και συναδέλφισσες. 

 Καταρχάς, θα ήθελα να ευχαριστήσω το διευθυντή της ερευνητικής μονάδας για 
το κάπνισμα του ∆ιεθνούς Κυπριακού Ινστιτούτου για το Περιβάλλον και τη ∆ημόσια 
Υγεία, του συνδεδεμένου με το Χάρβαρντ, τον κ. Φίλιππο ∆ημοκρίτου, γιατί είχε την 
καλοσύνη όχι μόνο να μου επιτρέψει να αντιγράψω πολλά από τα στοιχεία της 
έρευνας του ινστιτούτου, αλλά και να μας παραχωρήσει σήμερα αυτά τα τεύχη, τα 
οποία έχετε όλοι στη διάθεσή σας, που αφορούν το στρατηγικό σχέδιο για τον έλεγχο 
του καπνίσματος στην Κύπρο.   
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 Στρατηγικό σχέδιο λοιπόν υπάρχει.  Έχει δημιουργηθεί απ’ αυτή την ερευνητική 
επιστημονική ομάδα μετά από οδηγίες του Υπουργείου Υγείας.  Το Υπουργείο Υγείας 
ζήτησε αυτό το σχέδιο, για να καταρτιστεί.  Το γιατί δεν προχωρά το Υπουργείο Υγείας 
να το υιοθετήσει ή τουλάχιστο να το εφαρμόσει στο βαθμό που είναι δυνατό, νομίζω 
είναι ένα θέμα το οποίο αξίζει να συζητηθεί στην αρμόδια επιτροπή Υγείας.  Και 
νομίζω ότι τελειώνοντας αυτή η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων μπορεί να 
καταλήξει σε κάποια συγκεκριμένα πορίσματα.  Ένα απ’ αυτά είναι αυτό που 
αναφέρθηκε ήδη που αφορά την υιοθέτηση της εισήγησης να κηρυχθεί το κτίριο της 
Βουλής ως χώρος χωρίς καπνό.  Ας καπνίζουν μόνο οι φουκούδες στις κουζίνες και 
ας μην καπνίζουν τα φουγάρα των καπνιστών.   

 Η δεύτερη εισήγηση είναι αυτή που μόλις είπα, δηλαδή να αναλάβει η επιτροπή 
Υγείας της Βουλής να ζητήσει από την εκτελεστική εξουσία να εξηγήσει γιατί δεν έχει 
εφαρμόσει την εισήγηση του στρατηγικού σχεδίου για τον έλεγχο του καπνίσματος 
στην Κύπρο.   

 Η τρίτη εισήγηση, που θέλω να καταθέσω ενώπιόν σας, αφορά στην ανάγκη 
αλλαγής της νομοθεσίας, γιατί δεν αρκεί μονάχα να τακτοποιήσουμε τα του οίκου μας.  
Φαίνεται ότι υπάρχουν σοβαρά προβλήματα στην εφαρμογή της υφιστάμενης 
νομοθεσίας.  Έχουμε υπόψη μας και μια συγκεκριμένη εισήγηση από δύο έγκριτους 
νομικούς δικαστές.  Έχω την άποψη ότι τελειώνοντας αυτή η ολομέλεια θα πρέπει να 
δώσει οδηγίες, όπως μπορεί και έχει το δικαίωμα, στην αρμόδια επιτροπή Υγείας να 
συζητήσει την αλλαγή της σχετικής νομοθεσίας. 

 Όλα αυτά τα λέω, γιατί θεωρώ ως δεδομένο ότι όσα ακούστηκαν 
προηγουμένως από όλους τους ομιλητές τα ενστερνίζεται η ολομέλεια και, πέρα από 
τη φιλολογία και τις διακηρύξεις, προχωρεί σε συγκεκριμένα μέτρα και σε 
συγκεκριμένες υποδείξεις. 

 Μέσα από την ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα 
ήθελα να δώσω και μία απάντηση σε κάποια πράγματα που ακούστηκαν σήμερα, τα 
οποία είναι όντως ενδιαφέροντα.  Θα έλεγα ότι η επιδημία του καπνίσματος αποτελεί 
ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα δημόσιας υγείας στην ανθρώπινη κοινωνία.  Το 
αξιοσημείωτο είναι πως, παρ’ όλο που ο καπνός των τσιγάρων περιέχει πολλές 
χημικές ουσίες που βρίσκονται στον κατάλογο ουσιών που συνδέονται άμεσα με τον 
καρκίνο, που έχει συστήσει ο Παγκόσμιος Οργανισμός Έρευνας για τον Καρκίνο, τα 
τσιγάρα εξακολουθούν να πωλούνται ως νόμιμο προϊόν.  Αυτό είναι άξιο προσοχής, 
καθώς κανένα άλλο προϊόν με τόσες πολλές βλαβερές επιπτώσεις στην ανθρώπινη 
υγεία δεν κατασκευάζεται, δε διανέμεται και δεν πωλείται νόμιμα στις αναπτυγμένες 
χώρες.  Αυτή η διαπίστωση οδηγεί πολλούς στο συμπέρασμα ότι τα τεράστια 
συμφέροντα που εξυπηρετούνται από τη διακίνηση και χρήση των τσιγάρων έχουν 
καταφέρει να περιορίσουν τη συζήτηση σε μέτρα αντιμετώπισης των επιπτώσεων από 
το κάπνισμα και όχι, όπως ίσως θα έπρεπε, στην πλήρη κατάργησή του ως 
επικίνδυνου για την υγεία προϊόντος.   

 Με βάση συντηρητικούς υπολογισμούς, κάθε χρόνο περίπου 5 εκατομ. 
άνθρωποι σε όλο τον κόσμο πεθαίνουν πρόωρα λόγω ασθενειών που σχετίζονται με 
το κάπνισμα, συμπεριλαμβανομένων του καρκίνου και των καρδιακών προβλημάτων.  
Μέχρι το έτος 2020 ο αριθμός αυτός υπολογίζεται ότι θα έχει φτάσει τα 10 εκατομ. 
θανάτους ετησίως.  Πέρα από αυτούς τους πρόωρους θανάτους, το κάπνισμα 
συνδέεται με διάφορες ασθένειες και με ανικανότητα που οδηγούν σε μειωμένη 
ποιότητα ζωής και σε υψηλό κοινωνικό κόστος.  Σε αυτό συμπεριλαμβάνεται το 
κόστος της ιατρικής φροντίδας, της χαμένης παραγωγικότητας και των ζημιών σε 
ιδιοκτησίες που προκαλούνται λόγω ατυχημάτων.  Το κάπνισμα αποτελεί βάρος όχι 
μόνο για τους ίδιους τους καπνιστές, αλλά αποτελεί μείζονα παράγοντα κινδύνου και 
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για τους παθητικούς καπνιστές, εκείνους που εκτίθενται στον καπνό άλλων.  Η έκθεση 
στον καπνό συνιστά ιδιαίτερο κίνδυνο για τα μικρά παιδιά, όπως εξηγήθη και 
προηγουμένως από την αγαπητή συνάδελφο, που αναπνέουν τον καπνό στους 
δημόσιους χώρους, τον καπνό από το τσιγάρο των γονιών τους ή ακόμα και της 
εγκύου μητέρας πολλές φορές.   

 Η Κύπρος σε σύγκριση με άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και με τον 
υπόλοιπο κόσμο έχει υψηλό ποσοστό καπνίσματος.  Οι κάτοικοι της Κύπρου 
υπόκεινται επίσης σε υψηλά επίπεδα παθητικού καπνίσματος στους δημόσιους 
χώρους και σε χώρους εργασίας.  Περίπου ένα στα τρία αγόρια της Κύπρου ηλικίας 
δεκαπέντε ετών και άνω καπνίζει σε τακτική βάση.  Το ίδιο συμβαίνει επίσης για 
περίπου ένα στα δέκα κορίτσια ηλικίας δεκαπέντε ετών και άνω και ο αριθμός των 
νεαρών γυναικών καπνιστριών ακολουθεί αυξητική ανησυχητική τάση.  Υπολογίζεται 
ότι ετησίως στην Κύπρο χάνονται εξακόσιες ζωές λόγω του καπνίσματος.  Ο αριθμός 
αυτός είναι έξι φορές μεγαλύτερος από τους θανάτους λόγω οδικών δυστυχημάτων 
και πέντε φορές μεγαλύτερος από τη γνωστή αεροπορική τραγωδία του 2005 και 
πολλαπλάσιος των θυμάτων από τα ναρκωτικά.   

 Επίσης, η κυπριακή οικονομία επιβαρύνεται όχι μόνο γιατί τα εισοδήματα από 
το κάπνισμα πηγαίνουν στις διεθνείς καπνοβιομηχανίες και όχι μόνο στο κράτος, αλλά 
και λόγω του ότι η παραγωγικότητα των καπνιστών στην εργασία μειώνεται λόγω 
ασθενειών ή και θανάτων.  Σύμφωνα με κάποιους υπολογισμούς, που αξίζει να μας 
προκαλέσουν το ενδιαφέρον, η απώλεια παραγωγικότητας που σχετίζεται με το 
κάπνισμα στην Κύπρο είναι περίπου €200 εκατομ. ετησίως.  Ακόμα, 50 εκατομ. 
ξοδεύονται σε κυβερνητική περίθαλψη των καπνιστών.   

 Ξεπερνώντας και άλλα στοιχεία που περιλαμβάνει η ομιλία μου, πάω στη 
βασική εισήγηση που είναι η εφαρμογή του στρατηγικού σχεδίου για τον έλεγχο του 
καπνίσματος, κύριε Πρόεδρε.  Όντως, όπως έχω πει και στην αρχή, το θέμα 
μελετήθηκε, κατόπιν αίτησης του Υπουργείου Υγείας, από το Ινστιτούτο του 
Χάρβαρντ, το οποίο εξέδωσε το στρατηγικό σχέδιο για τον έλεγχο του καπνίσματος 
στην Κύπρο που έχετε μπροστά σας.   

 Στην έκθεση που έχετε στα χέρια σας, κυρίες και κύριοι βουλευτές, 
παρουσιάζεται ένα λεπτομερές στρατηγικό σχέδιο για τον έλεγχο του καπνίσματος 
στην Κύπρο.  Το σχέδιο προτείνει -λίγα λόγια μόνο θα πω και τελειώνω- τη 
δημιουργία ενός φορέα για τον έλεγχο του καπνίσματος, ο οποίος θα συνδέεται 
διοικητικά με το Υπουργείο Υγείας και θα χρηματοδοτείται από τα κονδύλια που θα 
προκύψουν από την αύξηση -και εδώ είναι το κρίσιμο σημείο- της ειδικής φορολογίας 
στα τσιγάρα.  Προς το παρόν υπολογίζεται από την εισήγηση του ινστιτούτου ότι 
χρειάζονται 8,5 σεντ ανά πακέτο ή 5% του συνολικού ειδικού φόρου, όποιο από τα 
δύο είναι υψηλότερο.   

 Ο φορέας για τον έλεγχο του καπνίσματος θα υλοποιήσει το στρατηγικό σχέδιο 
για τον έλεγχο του καπνίσματος στην Κύπρο και θα διαχειρίζεται τα εισοδήματα που 
θα προκύψουν από την ειδική φορολογία.  Επίσης, θα παράγει ενημερωτικό υλικό, για 
να αποτρέψει το κάπνισμα ανάμεσα στους νέους και τους ενήλικες, θα παρέχει 
κονδύλια για αντικαπνιστικές διαφημιστικές εκστρατείες στα μέσα ενημέρωσης, θα 
εφαρμόσει προγράμματα πρόληψης στα σχολεία, σε χώρους εργασίας και σε άλλους 
χώρους.  Θα λειτουργήσει κλινικές -αναφέρθηκε και πιο πριν- για τη διακοπή του 
καπνίσματος στα δημόσια νοσοκομεία και συναφείς υπηρεσίες όπως τηλεφωνικές 
γραμμές βοήθειας για τη διακοπή του καπνίσματος.  Θα δημιουργήσει και θα 
εφαρμόσει άλλα προγράμματα ανάλογα με τις ανάγκες που προκύπτουν.  Επίσης, ο 
φορέας για τον έλεγχο του καπνίσματος θα διαθέσει κονδύλια για αξιολόγηση και 
έρευνες σχετικές με τα ποσοστά του καπνίσματος στον πληθυσμό και για την 
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αποτελεσματικότητα των αντικαπνιστικών προγραμμάτων.  Κάποια κονδύλια μπορούν 
επίσης να διατεθούν για τη στήριξη άλλων προγραμμάτων προαγωγής της υγείας -
που αναφέρθηκε πριν ο κ. Κουτσού- όπως προγραμμάτων για την πρόληψη των 
ναρκωτικών και για τον αθλητισμό.  Χρειάζονται χρηματοδότηση όλα αυτά.  Από πού 
θα προκύψουν; 

 Πέρα από τη σύσταση και λειτουργία του φορέα ελέγχου του καπνίσματος, το 
στρατηγικό σχέδιο για τον έλεγχο του καπνίσματος στην Κύπρο περιλαμβάνει:  

 νέο και πιο αυστηρό νομοθετικό πλαίσιο για τη διαφήμιση των καπνικών 
προϊόντων,  

 περιορισμό της πρόσβασης των νέων σε προϊόντα καπνού,  

 μείωση της έκθεσης στο παθητικό κάπνισμα,  

 πρόγραμμα θεραπείας της εξάρτησης από τη νικοτίνη,  

 χρήση των τεχνικών του μάρκετινγκ για τον έλεγχο των κοινωνικών 
επιδράσεων που προωθούν το κάπνισμα και  

 δράσεις έρευνας και αξιολόγησης των εφαρμογών.   

 Το ετήσιο κόστος της λειτουργίας του φορέα ελέγχου του καπνίσματος έχει 
προϋπολογιστεί στα €5,8 εκατομ. το χρόνο.   

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, προσπαθώντας να είμαι σύντομος, θεωρώ ότι οι 
ευθύνες οι δικές μας ως Βουλή είναι μεγάλες.  Πρέπει, όπως είπα και πριν για λόγους 
συμβολισμού, και αυτή τη φορά να είμαστε πιο επιτυχημένοι, γιατί το 2002, αν 
θυμάστε, κύριε Πουργουρίδη, εσείς ήσαστε απ’ αυτούς που υπογράψατε πρώτος ένα 
αίτημα, για να σταματήσουν το κάπνισμα στις επιτροπές.  Σαράντα πέντε βουλευτές 
είχαν υπογράψει αυτό το αίτημα το 2002.  ∆εν πήγαμε 100% καλά.  Υπάρχουν 
επιτροπές που ακόμα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σταύρο Ευαγόρου) 

 Υπάρχουν επιτροπές που ακόμα δυστυχώς, αγαπητέ συνάδελφε, δεν το 
εφαρμόζουν.  Ελπίζω με την ψήφιση από τη Βουλή της νέας πρότασης, για να 
καταστεί ολόκληρη η Βουλή χώρος μη καπνίσματος -όχι χώρος μη καπνιστών, μη 
καπνίσματος- θα μπορέσουμε να είμαστε πιο συνεπείς με τους εαυτούς μας και πιο 
σωστοί στην εκπομπή του σωστού μηνύματος.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και καλή επιτυχία σε όλους μας στην κοινή μας 
προσπάθεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.  Ευτυχώς που εσυντομεύσατε το λόγο σας, διότι 
έχετε υπερβεί και κατά ένα λεπτό το χρόνο των δέκα λεπτών που είχατε στη διάθεσή 
σας. 

 Κύριε Κουτσού, παρακαλώ να ανέλθετε... 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ετέλειωσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Παρακαλώ, να λάβετε την προεδρία της Βουλής, διότι θα κατέβω στο βήμα. 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 
Νίκος Κουτσού.) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω συντομεύσει και εγώ πάρα πολύ την ομιλία μου, μέσα στην προσπάθεια 
που καταβάλλουμε όλοι να μη λέμε πράγματα σε επανάληψη.  Όμως τα σοβαρά 
προβλήματα υγείας -και θα ήθελα τον κ. Κατσουρίδη να είναι παρών, να ακούσει την 
ομιλία μου- που προκαλεί το κάπνισμα απειλούν όλους, όχι μόνο όσους έχουν πέσει 
θύματα της καπνοβιομηχανίας, αλλά και εκείνους που έχουν καταφέρει να 
αντισταθούν. 

 Το παθητικό κάπνισμα περιέχει ένα σύνθετο μείγμα από περισσότερες από 
τέσσερις χιλιάδες χημικές ουσίες, πενήντα από τις οποίες προκαλούν καρκίνο.  Οι 
παθητικοί καπνιστές έχουν αυξημένο κίνδυνο για καρκίνο του πνεύμονα και καρδιακές 
παθήσεις.  To κάπνισμα συνεχίζει να είναι το νούμερο ένα θανατηφόρο αίτιο, αλλά 
αποτρέψιμου θανάτου, και αίτιο ασθενειών στην Ευρώπη.  Σύμφωνα με συντηρητικές 
εκτιμήσεις -γιατί πρόκειται πάντοτε για εκτιμήσεις- εξακόσιες πενήντα χιλιάδες 
άνθρωποι πεθαίνουν σε ολόκληρη την Ευρώπη από το κάπνισμα το χρόνο.  Στον 
αριθμό αυτό δεν περιλαμβάνονται οι θάνατοι από παθητικό κάπνισμα, γιατί κανένας 
δεν μπορεί να τους καλύψει με στατιστικές αυτούς. 

 ∆υστυχώς -και το λέμε εμείς που ανήκουμε στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα- ο 
καπνός ως προϊόν ρυθμίζεται σε ελάχιστους κανονισμούς, παρ’ όλο το κακό που 
προξενεί.  Οι διατάξεις που ισχύουν είναι λίγες και είναι πολύ εύκολο για την 
πανίσχυρη καπνοβιομηχανία να τις υπονομεύσει.  Χρειάζεται, επομένως, τόσο μέσα 
από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο όσο και μέσα από τα εθνικά κοινοβούλια 
περισσότερη προσπάθεια για την αναμόρφωση της νομοθεσίας που διέπει τον καπνό 
και το κάπνισμα, ώστε να αποτραπεί η νέα γενιά από το να αρχίσει το κάπνισμα και 
να προστατευθούν οι παθητικοί καπνιστές. 

 Τα μέτρα περιορισμού του καπνίσματος σε δημόσιους χώρους είναι 
απαραίτητα, όπως και η αφύπνιση μέσω εκστρατειών στα μέσα μαζικής ενημέρωσης.  
Όσο αυξάνει η γνώση της κοινής γνώμης για τις επιπτώσεις του καπνίσματος στην 
υγεία τόσο αυξάνεται και η απαίτηση για τον περιορισμό του καπνίσματος στους 
δημόσιους χώρους.  Επιπλέον, θα πρέπει να υπενθυμίσω το σώμα ότι το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο τον Οκτώβριο του 2007 έχει με ψήφισμα καλέσει τα κράτη μέλη να 
απαγορεύσουν εντός δύο ετών το κάπνισμα σε όλους τους εργασιακούς χώρους, 
αλλά και σε χώρους φαγητού, δημόσιων κτιρίων και στα μεταφορικά μέσα. 

 Εμείς έχουμε από το 2002 απαγορεύσει το κάπνισμα σε αρκετούς χώρους, οι 
πρόνοιες όμως της νομοθεσίας που ψηφίσαμε δεν έχουν εφαρμοστεί μέχρι στιγμής.  
Βέβαια, γνωρίζετε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο τόπος μας 
διαχρονικά πάσχει από τη μη αποτελεσματική εφαρμογή πλείστων όσων νόμων.  
Πολλοί νόμοι παραμένουν κενοί περιεχομένου και ανεφάρμοστοι.  Όμως οι συνέπειες 
από τη μη εφαρμογή του νόμου για τις τροφές των σκύλων δε νομίζω να έχει τις ίδιες 
καταστροφικές συνέπειες από τη μη εφαρμογή του νόμου για το κάπνισμα.  
Υπάρχουν, επομένως, νόμοι για τους οποίους θα πρέπει να δείχνουμε ιδιαίτερη 
ευαισθησία. 

 Τη νομοθεσία που ψηφίσαμε το 2002 μου δόθηκε η ευκαιρία να την 
επανεξετάσω, ύστερα από υπόμνημα που πήρα από δύο μέλη του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, τον κ. Ηλιάδη και τον κ. Χατζηχαμπή, τους οποίους ευχαριστώ θερμά 
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από το βήμα της Βουλής, γιατί μπήκαν στον κόπο να στείλουν αυτό το υπόμνημα σε 
αρκετούς από εμάς.  Μια καλή δουλειά.  Ένιωσα την ανάγκη, μετά που πήρα το 
υπόμνημα από αυτούς τους δύο δικαστές, να εξετάσω τη νομοθεσία που ψηφίσαμε το 
2002.  Είναι ελλιπέστατη, είναι προχειρότατη, είναι ανεπαρκέστατη.  Ένιωσα κάπως -
θα σας πω και ας μην εκληφθεί από την ανάποδή του- είπα μέσα μου: «Βρε ηλίθιε, 
εσύ ήσουν μέλος, όταν ψηφιζόταν αυτή η νομοθεσία;  Σήκωσες το χέρι και την 
ψήφισες για την ανεπάρκειά της, για την προχειρότητά της;».  Απαγορεύσαμε, για 
παράδειγμα, σε κοινόχρηστους χώρους, δημόσια κτίρια το κάπνισμα και δεν 
απαγορεύσαμε σε άλλους χώρους δημόσιων κτιρίων το κάπνισμα και ένα σωρό άλλα 
ζητήματα που δείχνουν ανάγλυφα την ανάγκη η Βουλή να αποκτήσει επιτέλους τη 
δική της υπηρεσία καταρτισμού των νομοσχεδίων.  Πρέπει επιτέλους να μπορούμε να 
ψηφίζουμε νομοσχέδια που να είναι καλώς καταρτισμένα.  Και, αν δεν αποκτήσουμε 
αυτή την υπηρεσία, δε θα μπορούμε να νιώθουμε ότι κάνουμε αποτελεσματικά τη 
δουλειά μας.   

 Λοιπόν, αυτό το υπόμνημα περιέχει μια σειρά από θετικές εισηγήσεις.  
Εισηγούμαι να σταλεί στην επιτροπή Υγείας, η επιτροπή Υγείας να το εξετάσει μαζί με 
άλλες εισηγήσεις και, πριν κλείσει η Βουλή το καλοκαίρι, η επιτροπή Υγείας να έρθει 
με συγκεκριμένες προτάσεις για τροποποίηση της νομοθεσίας, έτσι που να 
απαγορευθεί το κάπνισμα σε όλους τους δημόσιους χώρους, να απαγορευθεί σε όλα 
τα εστιατόρια -είναι κωμικές οι πρόνοιες που ψηφίσαμε για την απαγόρευση του 
καπνίσματος στα εστιατόρια- και να δώσουμε επιτέλους ένα νομοθέτημα που να 
αντιμετωπίζει τη σοβαρότητα του προβλήματος που εξετάζει η Βουλή αυτή τη στιγμή. 

 Κλείνω λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, ότι μεθαύριο, 31η Mαΐου 2008, είναι η ημέρα 
που κάθε χρόνο γιορτάζεται ως Παγκόσμια Ημέρα κατά του Καπνίσματος.  Συνέπεσε 
με τη συζήτηση του θέματος τώρα ενώπιον της Βουλής.  ∆εν προγραμματίστηκε να 
συμπέσει.  Οφείλουμε, μια και γιορτάζουμε μεθαύριο τη μέρα αυτή κατά του 
καπνίσματος, ως ελάχιστο δείγμα συμβολής σε αυτή την προσπάθεια, να 
υιοθετήσουμε την εισήγηση που έγινε, να κηρύξουμε με απόφασή μας το κτίριο της 
Βουλής ως χώρο ελεύθερο από καπνό, αλλά και την ίδια ώρα να προχωρήσουμε το 
ταχύτερο δυνατό πριν από το κλείσιμο της θερινής περιόδου σε τροποποιήσεις της 
νομοθεσίας που έχουμε ψηφίσει, έτσι που να την καταστήσουμε αποτελεσματικότερη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Το λόγο έχει ο κ. Άγγελος Βότσης του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω ότι θα είμαι αρκετά σύντομος.  Είμαι και ο τελευταίος, από ό,τι φαίνεται, 
και πιστεύω ότι δε θα ήταν χρήσιμο να κάνω μια αναλυτική παρουσίαση των 
προβλημάτων υγείας που συνδέονται με το κάπνισμα, ενεργητικό ή παθητικό.  Απλά, 
με δυο λόγια, σημειώνω ότι ο καρκίνος του πνεύμονα, του στόματος, του φάρυγγα, 
του λάρυγγα, του οισοφάγου, του παγκρέατος, της ουροδόχου κύστεως συνδέονται με 
το κάπνισμα.  Το κάπνισμα συνδέεται επίσης με καρδιακά προβλήματα, χρόνια 
βρογχίτιδα, πεπτικό έλκος και επιδείνωση του άσθματος.  Εκείνο που επίσης θα 
πρέπει να σημειώσω και να τονίσω είναι ότι και το παθητικό κάπνισμα συνδέεται με 
όλες τις πιο πάνω ασθένειες. 
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 Aναφέρω μόνο μια παράγραφο από μια μελέτη που έχω λάβει από δύο 
έντιμους δικαστές του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, τον κ. Τάκη Ηλιάδη και τον κ. ∆ημήτρη 
Χατζηχαμπή, την οποία θεωρώ χρήσιμο να καταθέσω -την έχω ήδη καταθέσει, για να 
διανεμηθεί στα μέλη της Βουλής. νομίζω ότι είναι πολύ καλή προσπάθεια- η οποία λέει 
ότι κάθε χρόνο εξακόσια πενήντα πρόσωπα πεθαίνουν λόγω καπνίσματος σε 
σύγκριση με ενενήντα δύο πρόσωπα που πεθαίνουν ως αποτέλεσμα τροχαίων 
δυστυχημάτων και δεκαεπτά λόγω χρήσης ναρκωτικών.  Παρ’ όλες όμως τις 
καταγραφές, τις στατιστικές, τις αναφορές, τις μελέτες, το πρόβλημα παραμένει. 

 Η δική μου προσέγγιση επί του προβλήματος του καπνίσματος ξεκινά από μια 
διαφορετική σκοπιά και νομίζω ότι δεν έχω ακούσει αυτή την προσέγγιση.  Θα 
δοκιμάσω να την παρουσιάσω.  Ερμηνεύω τον όρο της λέξης “εθισμός”.  Όλοι, όταν 
αναφερόμαστε στο κάπνισμα, λέμε ότι είναι εθισμένοι όσοι καπνίζουν.  Τι είναι η λέξη,  
τι σημαίνει “εθισμός”;  “Eθισμός” είναι η χρόνια, μακράς διάρκειας, ασθένεια με 
προοδευτική εξάρτηση στην ουσία που τον προκαλεί και μάλιστα ένα άτομο που είναι 
εθισμένο, έχει εθιστεί σε μια ουσία τη χρειάζεται, για να λειτουργεί κανονικά.  
Μπορούμε να αντιληφθούμε ότι μιλούμε για μια σοβαρή ασθένεια και ως τέτοια θα 
πρέπει να την αντιμετωπίσουμε και, κατ’ επέκταση, έτσι θα πρέπει να 
αντιμετωπίσουμε και τους καπνιστές. 

 Συνήθως, όταν συζητούμε για το κάπνισμα, δημιουργούμε δύο στρατόπεδα, 
τους καλούς και τους κακούς, τους καπνιστές, οι οποίοι είναι οι κακοί, και τους 
υπολοίπους που δεν είμαστε καπνιστές, που θεωρούμαστε οι καλοί, οι οποίοι, σε 
τελευταία ανάλυση, δημιουργούμε μια ένταση η οποία, κατά τη δική μου ταπεινή 
αντίληψη, δε βοηθά.  ∆ε βοηθά, γιατί ο καπνιστής είναι σε ένα μεγάλο βαθμό ασθενής 
και χρειάζεται βοήθεια παρά απόρριψη, παρά πίεση, παρά ένταση. 

 Υπάρχει μια αντίληψη, την οποία συμμερίζομαι, ότι μαγκιά είναι να καταφέρει 
κάποιος να μην ξεκινήσει το κάπνισμα.  Πράγματι, θέλει μεγάλη μαγκιά μέσα στον 
κόσμο που ζούμε να αντιστέκεται κάποιος στο κάπνισμα, να αντιστέκεται στην πλύση 
εγκεφάλου και τη διαφημιστική καμπάνια των εταιρειών που προωθούν τα καπνικά 
προϊόντα και που καταφέρνουν με τον έξυπνο διαφημιστικό τους τρόπο και κυρίως 
τον έμμεσο και το συγκαλυμμένο, αφού με κάποιες νομοθεσίες έχουν δημιουργηθεί 
κάποιες απαγορεύσεις, να παρασύρουν τους νέους μας προς τη χρήση των 
προϊόντων τους.  Μαγκιά όμως, και μεγαλύτερη από την προηγούμενη, χρειάζεται 
κάποιος, για να καταφέρει να διακόψει αυτή τη γάγγραινα που τον τρώει σιγά σιγά και 
να παραμείνει σταθερός σε αυτή του την απόφαση.  Αυτοί λοιπόν οι άνθρωποι 
χρειάζονται βοήθεια, για να επιτύχουν το στόχο τους και να παραμείνουν σε αυτόν.  
Το κράτος θα πρέπει να είναι αρωγός σε αυτή τους την προσπάθεια.  Οι κλινικές 
διακοπής του καπνίσματος θα πρέπει να ενισχυθούν, αλλά και τα προγράμματα 
πρόληψης να γίνουν ουσιαστικά και αποτελεσματικά, για να μπορούμε να 
προλάβουμε το κακό στη ρίζα του. 

 Όσον αφορά εμάς, θα πρέπει να φροντίσουμε, ώστε η νομοθεσία που έχουμε 
ψηφίσει να τροποποιηθεί το συντομότερο δυνατό, ώστε να γίνει πιο ξεκάθαρη και πιο 
αποτελεσματική.  Θα αναφερθώ στον κ. Πουργουρίδη, που είπε προηγουμένως για τη 
νομοθεσία.  Μόλις είχα εκλεγεί βουλευτής, ζήτησα να δω τη νομοθεσία για το 
κάπνισμα.  Ρώτησα αρκετούς συναδέλφους, γιατί, όπως τη διάβαζα, πίστευα ότι δεν 
είχαμε καλύψει το θέμα.  Μιλούσε για δυνητική… ∆ύνανται, λέει, τα νυχτερινά κέντρα 
να έχουν κάποιο χώρο που να τηρούνται αυτές οι υποχρεώσεις.  ∆υστυχώς, οι 
περισσότεροι συνάδελφοι με διαβεβαίωναν ότι είναι εντάξει ο νόμος.  Τώρα που 
προέκυψε το πρόβλημα με την αστυνομία, η οποία είπε ότι δεν μπορεί να εφαρμόσει 
αυτό το νόμο, ήρταμε πόσσω μας -να το πούμε καθαρά- και θα πρέπει να 
ξανασυζητήσουμε αυτή τη νομοθεσία. 
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 Παρ’ όλα αυτά και αυτή η νομοθεσία, με όλα τα προβλήματά της, μένει στα 
χαρτιά.  

Συζητούμε εδώ στη Βουλή και λέμε ότι θα κάνουμε προτάσεις -κάναμε διάφορες. θα 
κάνω και εγώ-  αλλά η Βουλή είναι δημόσιο κτίριο.  Απαγορεύεται το κάπνισμα, δεν 
επιτρέπεται παρά σε συγκεκριμένους χώρους, που έπρεπε να υπήρχαν.  Και όμως 
εμείς οι ίδιοι βουλευτές παραβιάζουμε τη νομοθεσία, η οποία δεν είναι ικανοποιητική, 
και λέμε ότι πρέπει να κάνουμε άλλη, για να είμαστε ακόμα πιο ικανοποιημένοι.   
Θεωρώ ότι ο βαθμός δυσκολίας που οι διάφορες νομοθεσίες βάζουν στους καπνιστές 
μπορεί να λειτουργήσει αποτρεπτικά. 

 Τέλος, θα πρέπει οι φίλοι καπνιστές, μέχρι να καταφέρουν να διακόψουν το 
κάπνισμα, να φροντίσουν να σέβονται τους μη καπνιστές.  Ναι, θα πρέπει με 
κατανόηση να αντιμετωπιστούν οι καπνιστές, όπως έχω πει προηγουμένως, οι 
ασθενείς, αλλά σίγουρα με απόλυτο σεβασμό και κατανόηση θα πρέπει και οι 
καπνιστές να αντιμετωπίσουν τους μη καπνιστές, που δε φταίνε σε τίποτα, για να 
μολύνονται, για να ασθενούν και, ναι, να πεθαίνουν, γιατί ο καπνιστής δεν τους 
σέβεται.  Ακούγοντας όλες αυτές τις στατιστικές, ο συνάδελφος Αντώνης είπε 
προηγουμένως «όπως σας ακούω, συμφέρει να είμαι καπνιστής τελικά, με τα 
προβλήματα που δημιουργούνται στους παθητικούς καπνιστές!».  

 Η εισήγηση για πλήρη απαγόρευση του καπνίσματος σε όλους τους δημόσιους 
χώρους, εισήγηση που καταγράφεται και στην προαναφερόμενη μελέτη των δύο 
δικαστών, με βρίσκει σύμφωνο.  Παράλληλα, η πιστή εφαρμογή της νομοθεσίας είναι 
απαραίτητη, για να αποδείξει την αξιοπιστία της η πολιτεία έναντι των πολιτών της.  
Επίσης, συμφωνούμε με την πρόταση του ∆ιεθνούς Ινστιτούτου για το Περιβάλλον και 
τη ∆ημόσια Υγεία και της Σχολής ∆ημόσιας Υγείας του Χάρβαρντ για δημιουργία ενός 
ενιαίου φορέα, του φορέα για τον έλεγχο του καπνίσματος, από το Υπουργείο Υγείας 
ο οποίος θα διαχειρίζεται ένα αποτελεσματικό πρόγραμμα για τον έλεγχο του 
καπνίσματος και θα συντονίζει τη συνεργασία όλων των συστατικών του 
προγράμματος. 

 Η Βουλή, που σήμερα δέχτηκε την επίσκεψη από τα παιδάκια του δημοτικού 
σχολείου Rainbow, πήρε τα μηνύματα.  Ας τα κάνουμε πράξη, ξεκινώντας από το 
σπίτι μας, δίνοντας έτσι το σωστό παράδειγμα.  Ας σταματήσουμε το κάπνισμα στο 
σπίτι της δημοκρατίας εδώ και τώρα! 

 Πριν σας ευχαριστήσω, να πω ότι όλες οι εισηγήσεις που έχουν γίνει από τους 
συναδέλφους καλό θα ήταν, συμφωνώ, να πάνε στην επιτροπή Υγείας, να 
αξιολογηθούν και να προσπαθήσουμε όλα αυτά που σήμερα και την προηγούμενη 
συνεδρία τόσο ωραία έχουμε πει να τα κάνουμε πράξεις με νομοθεσίες. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ε θέλω να σας προλάβω, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι ετοιμάζεστε και εσείς να 
πείτε ότι όλα αυτά πράγματι που είπαμε θα πάνε στην επιτροπή Υγείας για 
συζήτηση… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε δύο πράγματα που πρέπει να αποφασίσουμε.  Πρώτον, υπάρχει 
ενώπιον του σώματος η εισήγηση να αποφασίσει το σώμα να κηρυχθεί το κτίριο της 
Βουλής ελεύθερο από το κάπνισμα.   

 Υπάρχει οποιοσδήποτε που διαφωνεί; 

 Ναι, κύριε Μουσκάλλη, παρακαλώ, έχετε το λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Εγώ νομίζω ότι είναι ένα πολύ σοβαρό θέμα και δεν μπορούμε με τον αριθμό 
των παρόντων να πάρουμε τέτοια απόφαση.  Εγώ προσωπικά είμαι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουτσού, η Βουλή δεν είναι με αριθμούς που παίρνει αποφάσεις.  
Όφειλαν οι συνάδελφοι, αν ήθελαν να παραμείνουν εδώ, να παραμείνουν.  Υπάρχει 
μια εισήγηση.  Εγώ ως προεδρεύων είμαι υποχρεωμένος να τη θέσω ενώπιον του 
σώματος και το σώμα μπορεί να τη δεχθεί ή να την απορρίψει. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ναι, αλλά, αν μου επιτρέπετε, κάνουμε παρατηρήσεις ότι δεν εφαρμόζεται η 
νομοθεσία.  Αν δεν εφαρμοστούν και οι αποφάσεις μας, νομίζω θα ρεζιλευτούμε.  Θα 
πρέπει, κατά τη δική μου άποψη, αν συμφωνούμε, να μπει εκτός ημερήσιας διάταξης 
στην επόμενη συνεδρία η εισήγηση.  ∆εν επιβάλλεται να ψηφιστεί σήμερα η εισήγηση.  
Να πάει στην ολομέλεια της Πέμπτης ως πρώτο θέμα και να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο, το προεδρείο είναι υποχρεωμένο να θέτει τα 
ζητήματα σε ψήφιση.  Όμως υπάρχει και μια άλλη πραγματικότητα, ότι είμαστε ίσως 
λιγότεροι και από τους μισούς βουλευτές εδώ και νομίζω ότι είναι ένα σημαντικό 
ζήτημα.  Ο σεβασμός απέναντι σε εμάς που δεν είμαστε καπνιστές πρέπει να υπάρχει 
και από την άλλη πλευρά, ο σεβασμός ο δικός μας σε αυτούς που δεν κατάφεραν να 
αποφύγουν τον εθισμό.  Θα συμφωνήσουμε με την εισήγηση του κ. Κουτσού, στην 
επόμενη συνεδρία προ ημερησίας διατάξεως, παρόντων των μελών του κοινοβουλίου 
να μπει σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 



 

 79

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να συμφωνήσω μαζί σας καταρχάς επί της αρχής, 
ότι δυστυχώς ή ευτυχώς -και αυτό συμβαίνει δυστυχώς σε όλα τα κοινοβούλια- όταν 
βρίσκεται σε εξέλιξη η συζήτηση σ’ ένα κοινοβούλιο, κατά τη λειτουργία του σώματος, 
στην ολομέλειά του, παίρνονται αποφάσεις, ανεξάρτητα αν είναι παρόντες ή όχι οι 
βουλευτές.  Αυτή είναι η πρακτική του κοινοβουλίου.  Όμως ως εισηγητής του ενός 
από τα θέματα, μαζί με τον κ. Αγγελίδη και την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ΗΚΟ, 
πιστεύω ότι, επειδή είναι σοβαρό θέμα και επειδή επιδιώκεται ακριβώς η δέσμευση σε 
σοβαρά ζητήματα πολιτικής, και της εκτελεστικής εξουσίας, αλλά και της Βουλής, και η 
αυτοδέσμευση όλων μας όσον αφορά την κήρυξη του κτιρίου της Βουλής σε χώρο μη 
καπνίσματος, θα έλεγα ότι είναι πιο σοφή η εισήγηση του κ. Κουτσού, αφού υπάρχει 
κοινή συμφωνία και βάση -και ελπίζω να μην αλλάξει στο ενδιάμεσο και δε θα αλλάξει 
στο ενδιάμεσο- την ερχόμενη βδομάδα ομόφωνα και πιο πανηγυρικά να κηρύξουμε το 
κτίριο της Βουλής σε χώρο ελεύθερο από το κάπνισμα.  Κρατώντας όμως, κύριε 
Πρόεδρε, και τα υπόλοιπα, ότι πρέπει να πάει, όπως είπατε και εσείς σωστά, στην 
επιτροπή Υγείας το θέμα της αλλαγής του νόμου.  Το σημειώνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ήταν το δεύτερο θέμα που θα βλέπαμε εκείνο, κύριε Περδίκη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή συμβαίνει να είμαι και εγώ ένας εκ των εισηγητών, εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, αν προσέξατε στην από του βήματος 
εξειδίκευση της εισήγησης, για να καταστούν με απόφαση της Βουλής οι χώροι της 
Βουλής ως χώροι που να απαγορεύεται το κάπνισμα, είπα “σήμερα ή την άλλη 
βδομάδα”.  Νομίζω ότι κάτω από τις περιστάσεις πρέπει να ακολουθήσουμε την 
εισήγηση του κ. Κουτσού και να αφήσουμε το θέμα για την άλλη βδομάδα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

  Νομίζω ότι και εμείς θα συμφωνήσουμε, κύριε Πρόεδρε, για την επόμενη 
βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν και οι άτακτοι που καπνίζουν φεύγουν και γρήγορα και θα έπρεπε να 
αποφασίσουμε, δεν πειράζει, θα συμφωνήσουμε όλοι να πάει την άλλη βδομάδα! 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία!  Το θέμα για λήψη απόφασης κατά πόσο θα κηρυχθεί το κτίριο 
της Βουλής των Αντιπροσώπων ελεύθερο από καπνό παραπέμπεται, να 
αποφασιστεί, στη συνεδρία της προσεχούς Πέμπτης, προ ημερησίας διατάξεως, ως 
θέμα που προκύπτει ως συνέχεια της συζήτησης του σημερινού θέματος. 

 Η δεύτερη εισήγηση είναι να παραπεμφθεί το θέμα στην επιτροπή Υγείας, για 
να εξετάσει τις αναγκαίες τροποποιήσεις που πρέπει να γίνουν στη νομοθεσία που 
έχουμε ψηφίσει το 2002, με οδηγίες της ολομέλειας, να ολοκληρωθεί η εξέταση του 
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θέματος και να έρθει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας με συγκεκριμένες 
προτάσεις, τροποποιήσεις της νομοθεσίας πριν από τις θερινές διακοπές.  

 Υπάρχει οποιοσδήποτε που διαφωνεί; 

 Ευχαριστούμε πολύ.  Το θέμα παραπέμπεται ούτως. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Υπάρχει και ένα δεύτερο θέμα που πρέπει να πάει στην επιτροπή Υγείας, ως 
παράλληλο ζήτημα, που είναι σημαντικό, το θέμα «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού 
σχεδίου αντιμετώπισης του καπνίσματος».  Να πάνε μαζί.  Το είπε ο κ. Βότσης, το 
είπα και εγώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

 Ξαναπήγε, παρουσιάστηκε και δεν προχώρησε τίποτε.  Ακριβώς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω να μην προδιαγράψουμε… Πάει το θέμα για την 
αντιμετώπιση του καπνίσματος συνολικά πίσω στην επιτροπή Υγείας σε σχέση και με 
τη νομοθεσία.  Ας αφήσουμε ελεύθερη την επιτροπή να δει πώς θα το συζητήσει και τι 
θα φέρει κοντά μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σίγουρα όμως, κύριε Λαμάρη, υπάρχουν κάποια θέματα, όπως το κάπνισμα 
στα εστιατόρια και άλλα ζητήματα, που είναι εξαιρετικά επείγον να ρυθμιστούν το 
ταχύτερο δυνατό, δηλαδή υπάρχουν θέματα που ένας, άμα τα ιεραρχήσει, πρέπει να 
τα δει στην κατάλληλή τους ιεράρχηση.   Ας το κάνει η επιτροπή όμως αυτό που θα τα 
εξετάσει.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 5 Ιουνίου 2008, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.046-2008) 

 2. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.029-2008) 

 3. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008) 
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 4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.032-2008) 

 5. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.042-2008) 

 6. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.048-2008) 

 7. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.016-2008) 

 8. Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών Χρεών) 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.061-2008) 

 9. Ο περί της Αναγνώρισης της Κυπριακής Νοηματικής 
Γλώσσας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.053-2008) 

 10. Ο περί της Ταξινόμησης της Ακατέργαστης Ξυλείας 
(Καταργητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.049-2008) 

 11. Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από το 
Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Αμοιβαία ∆ικαστική 
Συνδρομή μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, που Υπογράφθηκε 
στις 25 Ιουνίου 2003, αναφορικά με την Εφαρμογή της 
Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων 
Πολιτειών Αμερικής, για Αμοιβαία Νομική Συνδρομή σε 
Ποινικά Θέματα, που Υπογράφθηκε στις 20 
∆εκεμβρίου 1999 (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.176-2007) 

 12. Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από το 
Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Έκδοση μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής, που υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 2003, 
αναφορικά με την Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών  Αμερικής για 
Έκδοση Φυγοδίκων, που υπογράφθηκε στις 17 Ιουνίου 
1996 (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.177-2007) 

 13. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση 
Ειδικού Εκπαιδευτικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.062-2008) 
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 14. Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση 
Μετεωρολογικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.092-2007)     

 15. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση 
Πρώτου Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.057-2008) 

 16. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 
Προσωπικού - Θέσεις ∆ιευθυντή και Λειτουργού 
∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.058-2008) 

 17. Οι περί Τμήματος  Εσωτερικών Προσόδων - Θέση 
Βοηθού Εσωτερικών Προσόδων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.059-2008) 

 18. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 
- Θέσεις ∆ιευθυντή και Αρχιεπιστάτη (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.060-2008) 

 19. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Λειτουργός Περιοχών 
Λιμένων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.044-2008) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  1. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  την 
πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος 
για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής  
Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής  
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  
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 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η πρόοδος της 
Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης 
της Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη 
και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 5. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος 
για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική ένταξη της 
λειτουργίας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα και 
Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών 
και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Το πρόβλημα της διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και 
άλλου υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά και 
Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η εφαρμογή 
στην Κύπρο της κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία 
των προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή 
κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 9. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής αυτοδιοίκησης και 
η αναθεώρηση του θεσμικού πλαισίου που διέπει τη 
λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. Ελένης 
Θεοχάρους). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών 
και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Ενημέρωση από τον πρόεδρο του Συμβουλίου 
Εγκληματικότητας για το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την 
Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής 
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Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 
μεταρρύθμιση του Συστήματος Ίδιων Πόρων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ανάγκη συμμετοχής στη 
διαδικασία των εθνικών κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου Στυλιανίδη 
και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 12. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές αλλαγές και η 
ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. Γιαννάκη 
Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 13. «Πανευρωπαϊκή εκστρατεία κοινοβουλίων ενάντια στη βία 
κατά των γυναικών - Απολογισμός και προκλήσεις για νέες 
δράσεις». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της  βουλευτού  
 κ. Αντιγόνης  Παπαδοπούλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003-2008) 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας πληροφορώ ότι ζητείται η εγγραφή από τον κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο των ακόλουθων δύο θεμάτων: «Η άνοδος των τιμών των 
καταναλωτικών προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε βάρος 
των καταναλωτών». 

 Υπάρχει ένσταση στην εγγραφή αυτού του θέματος στο Κεφάλαιο Τέταρτο; 

 ∆εν υπάρχει, εγγράφεται. 

 Το δεύτερο θέμα τιτλοφορείται «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η  
ανάγκη εκμετάλλευσης των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η περαιτέρω συμβολή της 
κυπριακής Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος».  

 Yπάρχει ένσταση στην εγγραφή του θέματος; 

 Ο κ. Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Αν επιτρέπετε και με την άδεια των εισηγητών, αντί “εκμετάλλευσης” να μπει 
“αξιοποίησης”. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Συμφωνώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Είναι εύστοχη η παρατήρηση του κ. Κουτσού.  Και δεν πρόκειται για εκθέσεις.  
είναι ψηφίσματα της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Επίσης, οι βουλευτές Λευτέρης Χριστοφόρου, Σωτήρης Σαμψών, Γεώργιος 
Γεωργίου και Κυριάκος Χατζηγιάννη ζητούν εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού την εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η 
φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου».   

 Υπάρχει ένσταση; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση για την εγγραφή ούτε αυτού του θέματος. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τάσου Γεώργιος 

Κυριακίδου Αθηνά Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί των Γενικών Αρχών 
του ∆ιοικητικού ∆ικαίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004», οι αγορεύσεις και 
η συζήτηση που ακολούθησαν (Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. 
Περδίκης, Γ. Ομήρου, Α. Αγγελίδης, Χρ. Πουργουρίδης, ∆. Συλλούρης, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου) και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2002 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2003 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2004 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2005 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

ε. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2006 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

στ.  «Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

ζ. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2005 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2008», 

η.  «Ο περί Προϋπολογισμού του 2006 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2008», 

θ.  «Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2008», 

ψήφισή τους σε νόμους και δικαιολόγηση αποχής από τον κ. Μαρίνο 
Σιζόπουλο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους 
αφενός και της ∆ημοκρατίας της Αλβανίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Νεοφύτου, Γ. Βαρνάβα, Ν. 
Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Α. Αγγελίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. 
Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης, Ι. Νικολάου, Γ. Λαμάρης, Φ. Σαρίκας, Ά. Βότσης) 
και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008». 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής Νόμος του 
2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στρατιωτικών Μεταλλίων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί ∆ιαμνημονεύσεων του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», οι 
αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Κ. Κωνσταντίνου, Ν. Κουτσού, 
Ν. Κωνσταντίνου, Γ. Ομήρου) και έγκρισή τους. 
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7. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

8. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ενστάσεις του κοινοτικού συμβουλίου Πάνω Ζώδιας στην κατασκευή 
βιολογικού σταθμού λυμάτων - Ενστάσεις του κοινοτικού συμβουλίου Πάνω 
Ζώδιας για την όδευση του αυτοκινητόδρομου Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη-
Ευρύχου - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Πάνω Ζώδιας για δημιουργία 
οικιστικής ζώνης στη Νεκρή Ζώνη - Εκτέλεση δικαστικών διαταγμάτων για 
νοσηλεία χρηστών εξαρτησιογόνων ουσιών - Σεμινάρια καρδιοαναπνευστικής 
αναζωογόνησης για εκπαιδευτικούς, μαθητές και γονείς - Συμμετοχή της 
Κύπρου στη Eurovision - Κατάργηση της μαθητικής στολής - Η σπογγώδης 
εγκεφαλοπάθεια των αμνοεριφίων στην Κύπρο - Υδροδότηση των γηπέδων 
γκολφ και των πέριξ αναπτύξεων - Ο έλεγχος της λατόμησης στην περιοχή 
Κιβίδων - Η διοικητική αναβάθμιση της Υπηρεσίας Ενέργειας - ∆ιαχωρισμός 
οικοπέδων στην κοινότητα Έμπας - Aίτημα για ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου 
για διαμόρφωση της λεωφόρου Έμπας - Αίτημα για ετοιμασία ρυθμιστικού 
σχεδίου για αναβάθμιση δρόμου στην Έμπα - Αίτημα της κοινότητας Έμπας για 
βελτίωση της στροφής στην είσοδο του χωριού - Αίτημα της κοινότητας Έμπας 
για αύξηση των κονδυλίων για αναπτυξιακά έργα - Αίτημα της κοινότητας 
Έμπας για εξωραϊσμό της κεντρικής πλατείας - Αίτημα για βελτίωση των 
παρόδων και κατασκευή ρείθρων στον παρακαμπτήριο δρόμο Έμπας-Τάλας - 
Αίτημα για αναβάθμιση του δρόμου Τάλας-Κοίλης-Τσάδας - Σχέδιο 
αποζημίωσης των καρβουνοπαραγωγών της περιοχής Τηλλυρίας - Η 
προστασία του δάσους δρυών στην Πάφο - Ανάγκη ελέγχου της συντήρησης 
των συστημάτων εξαερισμού σε κτίρια - Αντιδράσεις στην παραχώρηση άδειας 
για ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών σε τουριστική ζώνη στην Αγία Νάπα. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα για μετατροπή του παλιού αστυνομικού σταθμού στην Τσάδα σε πάρκο 
- Πρόβλημα από την ύπαρξη δύο διαφορετικών ειδικοτήτων για τα μαθήματα 
σχεδιασμού και τεχνολογίας και τεχνολογίας - Ανάπλαση της παλιάς παιδικής 
στέγης στην κοινότητα Καλλέπειας - Αυξημένα έξοδα των οικογενειών με 
τρίδυμα - Αυθαίρετη δημιουργία χώρων στάθμευσης στους προσφυγικούς 
συνοικισμούς Λακατάμιας - Αιτήματα δήμου Λακατάμιας για θέματα 
αστυνόμευσης της περιοχής - Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για αύξηση 
του συντελεστή δόμησης στις πολεοδομικές ζώνες - Αίτημα για αναθεώρηση 
των οικιστικών ζωνών στην κοινότητα Καλαβασού.  

10. Συνέχιση της συζήτησης (Α. Αγγελίδης, Ν. Κατσουρίδης, Μ. Σιζόπουλος, Στ. 
Κυριακίδου, Ν. Κουτσού, Γ. Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης, Ά. Βότσης, Γ. 
Λαμάρης, Ρ. Μαυρονικόλα, Α. Νεοφύτου) για τα θέματα «Το κάπνισμα:  Οι 
επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, η άμεση ανάγκη εφαρμογής ενός στρατηγικού 
προγράμματος για έλεγχο του καπνίσματος στην Κύπρο και τα προβλήματα 
εφαρμογής του περί Προστασίας της Υγείας (Έλεγχος του Καπνίσματος) 
Νόμου του 2002 [Ν. 75(Ι)2002]» και «Η ανάγκη εφαρμογής στρατηγικού 
σχεδίου αντιμετώπισης του καπνίσματος» και λήξη των θεμάτων. 

11. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο των θεμάτων: 

α. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων και η δημιουργία 
φαύλου κύκλου στην οικονομία σε βάρος των καταναλωτών», 
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β. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη αξιοποίησης των 
Εκθέσεων Cuco και Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του προβλήματος», 

έπειτα από εισήγηση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας, και  

γ. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου», έπειτα από εισήγηση των 
βουλευτών κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Β΄ 

Συνεδρίαση 5ης Ιουνίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ.) 

(Αρ. 29) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία και θα 
παρακαλούσα, αν συμφωνείτε, οι ομόφωνες εκθέσεις να θεωρούνται, σύμφωνα με την 
πρακτική που ακολουθείται, αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 2008».  Έχει 
κυκλοφορήσει τροπολογία από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το οποίο είχε 
επιφυλαχθεί να τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων ∆ημοτικής 

Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Χατζηρούσος 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου Μπενίτο Μαντοβάνη  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 20 Μαΐου 2008.  Στο στάδιο 
της μελέτης των εν λόγω κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Οργάνωσης 
Επιθεωρητών ∆ημοτικής Εκπαίδευσης της ΠΟΕ∆ και της Παγκύπριας 
Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης.  Η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων και 
Κοινοτικών Νηπιαγωγείων και η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Σχολικών 
Εφορειών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η ενοποίηση των υφιστάμενων 
κανονισμών περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 
του 1997 μέχρι 2007 και η αναπροσαρμογή τους με βάση νέα δεδομένα σε ενιαίο και 
εκσυγχρονισμένο κείμενο κανονισμών.  Ειδικότερα, οι λόγοι για τους οποίους 
προέκυψε η ανάγκη για ενοποίηση και αναπροσαρμογή των υφιστάμενων 
κανονισμών είναι οι εξής: 

1. Σε μερικά σημεία διαπιστώνεται ασυνέπεια μεταξύ των υφιστάμενων 
κανονισμών και ορισμένων νόμων που εγκρίθηκαν μετά το 1997, όπως για 
παράδειγμα με τον περί Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης Νόμο του 1999 ή με 
τον περί Σχολικών Εφορειών Τροποποιητικό Νόμο του 2005. 

2. Οι υφιστάμενοι κανονισμοί δεν ανταποκρίνονται στα σημερινά δεδομένα, όπως 
για παράδειγμα με την υποχρεωτική προδημοτική εκπαίδευση και την ένταξη 
της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

3. Μερικοί από τους υφιστάμενους κανονισμούς έχει αποδειχθεί ότι δεν είναι 
λειτουργικοί, όπως για παράδειγμα η περίοδος επιβεβαίωσης των εγγραφών 
των παιδιών ή η δημιουργία μικτών τμημάτων συνεχόμενων τάξεων ή η τήρηση 
αργίας κατά την ημέρα που τελείται αρχιερατικό συλλείτουργο κτλ.). 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό μελέτη 
κανονισμούς, επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

 Με το νέο ενιαίο κείμενο των κανονισμών συμφώνησαν η ΠΟΕ∆ και η 
Παγκύπρια Συνομοσπονδία Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων και Κοινοτικών 
Νηπιαγωγείων.  Η Παγκύπρια Συνομοσπονδία Ομοσπονδιών Συνδέσμων 
Γονέων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης συμφώνησε στο μεγαλύτερο μέρος των 
κανονισμών, εξέφρασε όμως μερικές επιφυλάξεις ή θεώρησε ότι ορισμένα 
σημεία θα έπρεπε να διατυπωθούν διαφορετικά. 

 Αναφορικά με  τον Κανονισμό 17, με βάση τον οποίο προβλέπεται το αναλυτικό 
και το ωρολόγιο πρόγραμμα των σχολείων δημοτικής εκπαίδευσης, με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς παρέχεται το δικαίωμα της θρησκευτικής 
ελευθερίας παράλληλα με την υποχρέωση που έχουν οι μαθητές να 
παρακολουθούν όλα τα μαθήματα του αναλυτικού προγράμματος.  
Συγκεκριμένα, στον Κανονισμό 17, μεταξύ άλλων, προβλέπεται ότι ο 
διευθυντής μπορεί, ύστερα από έγκριση του ∆ιευθυντή ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, 
να απαλλάξει μαθητή που δεν είναι χριστιανός ορθόδοξος, ύστερα από αίτηση 
του κηδεμόνα του, από την υποχρεωτική παρακολούθηση του μαθήματος των 
θρησκευτικών.  Με τη νέα αυτή διατύπωση συμφώνησε και η ΠΟΕ∆, αφού δεν 
παρέχεται το δικαίωμα σε όλους τους μαθητές να απαλλαγούν από το μάθημα 
των θρησκευτικών, το οποίο είναι όπως όλα τα μαθήματα υποχρεωτικό, αλλά 
παρέχεται το δικαίωμα αυτό μόνο στους μαθητές άλλων θρησκευμάτων ή 
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δογμάτων, οι οποίοι έχουν κάθε δικαίωμα να διασφαλίσουν τις θρησκευτικές 
τους πεποιθήσεις. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού με επιστολή του προς την επιτροπή, με ημερομηνία 9 Μαΐου 2008, ζήτησε 
τη διόρθωση μικρού λάθος που παρεισέφρησε στους κανονισμούς και δε 
διαπιστώθηκε έγκαιρα.  Ειδικότερα, στον Κανονισμό 12, που αφορά την επανάληψη 
τάξης σε ειδικές περιπτώσεις, θα πρέπει να διαγραφεί η φράση “ή στην προδημοτική”, 
διότι, στην περίπτωση φοίτησης παιδιών στην προδημοτική, πολιτική του αρμόδιου 
υπουργείου είναι να παραχωρείται αναστολή φοίτησης στο δημοτικό.  Η αναστολή 
φοίτησης ρυθμίζεται ήδη με βάση τον Κανονισμό 8(2)(β) των προτεινόμενων 
κανονισμών.  Η πιο πάνω διόρθωση ενσωματώθηκε από την επιτροπή στο κείμενο 
των κανονισμών.   

    Η επιτροπή κατά την εξέταση των κανονισμών επέστησε ιδιαίτερα την προσοχή 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού στο θέμα ασφάλειας των παιδιών, γι’ αυτό 
και απέστειλε προς τον αρμόδιο υπουργό σχετική επιστολή ζητώντας ενημέρωση για 
το κατά πόσο πραγματοποιούνται επιμορφωτικά σεμινάρια για εκπαιδευτικούς σε 
θέματα πρώτων βοηθειών, ώστε σε κάθε σχολική μονάδα να υπηρετούν κατάλληλα 
καταρτισμένοι εκπαιδευτικοί. 

      Κατά τη μελέτη επίσης των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής ακούστηκαν οι 
απόψεις των εμπλεκόμενων μερών και ιδιαίτερα των εκπροσώπων της Παγκύπριας 
Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Σχολείων ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης, οι οποίοι εξέφρασαν μερικές επιφυλάξεις ή εισηγήθηκαν κάποιες 
διαφοροποιήσεις για  ορισμένες πρόνοιες των κανονισμών. 

 H επιτροπή, μετά τη συζήτηση και τα διάφορα επιχειρήματα και τις επεξηγήσεις 
που δόθηκαν από τους αρμοδίους ότι τα πλείστα θέματα που εγέρθηκαν μπορούν να 
τύχουν αντιμετώπισης και ρύθμισης μέσα από την έκδοση σχετικών εγκυκλίων ή με 
άλλο τρόπο, δεν έκρινε αναγκαία την υιοθέτηση των πιο πάνω εισηγήσεων εκτός από 
αυτήν που αφορά τη συμμετοχή του συνδέσμου γονέων στην Επιτροπή Επιλογής.  
Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι των πιο πάνω συνδέσμων γονέων εισηγήθηκαν τη 
συμμετοχή του συνδέσμου γονέων στην εν λόγω επιτροπή, η οποία έχει την 
αρμοδιότητα να επιλέγει ποια παιδιά θα φοιτήσουν σε συγκεκριμένο νηπιαγωγείο, 
σύμφωνα με κριτήρια που ορίζονται από την αρμόδια αρχή, με εξαίρεση εκείνα που 
θα φοιτήσουν στην προδημοτική τάξη.  Η εν λόγω επιτροπή αποτελείται από τον 
πρόεδρο της σχολικής εφορίας, το διευθυντή του πλησιέστερου δημοτικού σχολείου 
και τη νηπιαγωγό ή άλλο πρόσωπο που θα οριστεί από την αρμόδια αρχή. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού κατά 
πλειοψηφία υιοθέτησε την πιο πάνω εισήγηση για συμμετοχή και του συνδέσμου 
γονέων στην Επιτροπή Επιλογής, συμφώνησε με τους κανονισμούς και εισηγείται στη 
Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί τελικά έχουν διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος 
κατά τη συζήτηση που θα διεξαχθεί για τους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 
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 Από τη θέση μου, αν επιτρέπεται.  Σχετικά με την τροπολογία, απλώς λίγα 
λόγια.  Ο Κανονισμός 8 λέει πως κανένα παιδί δεν εγγράφεται σε νηπιαγωγείο, εκτός 
αν έχει συμπληρώσει ηλικία τριών χρόνων πριν από την 1η Σεπτεμβρίου της σχολικής 
χρονιάς που γίνεται η εγγραφή.  Ορίζει δηλαδή η νομοθεσία ότι το κριτήριο είναι η 
ηλικία των τριών χρόνων.  Στην υποπαράγραφο (β) της παραγράφου (1) του 
Κανονισμού 8, που  εμείς κάνουμε και την τροπολογία, αναφέρεται ότι στα 
νηπιαγωγεία όπου την 1η Σεπτεμβρίου μένουν αδιάθετες θέσεις, με βάση αυτή τη 
λογική των τριών χρόνων, αυτές συμπληρώνονται μέσα από μια Επιτροπή Επιλογής, 
η οποία μπορεί να πάρει παιδιά και μικρότερης ηλικίας από την υποχρεωτική ηλικία.  
Η φράση «και μικρότερης ηλικίας», όπως αντιλαμβάνεται ο καθένας μας, σημαίνει 
πως μπορεί το παιδί να είναι δύο μέρες μικρότερο από τριών χρονών, αλλά και 
δυόμισι χρονών, μικρότερης ηλικίας, που η Επιτροπή Επιλογής, κατά την κρίση της, 
με κάποια κριτήρια μπορεί να κρίνει ότι των δυόμισι χρονών είναι προτιμητέο σε 
σχέση με εκείνο που είναι μια εβδομάδα μόνο μικρότερο.   

 Γι’  αυτό εμείς θεωρούμε πως θα πρέπει η λογική της ηλικίας να παραμείνει ως 
βασικό στοιχείο και στην περίπτωση που μένουν ασυμπλήρωτες θέσεις.  Γι’ αυτό 
κάνουμε την εξής τροπολογία, σε αντικατάσταση της υποπαραγράφου (β) της 
παραγράφου (1) που είναι του Kανονισμού 8:   

 «Στα νηπιαγωγεία, όταν ο αριθμός των διαθέσιμων θέσεων δε συμπληρώνεται, 
η συμπλήρωση δύναται να γίνει με παιδιά μικρότερης ηλικίας από την ηλικία 
υποχρεωτικής εκπαίδευσης με βάση την ηλικιακή σειρά των παιδιών και με ειδικά 
κριτήρια που καθορίζονται με εγκύκλιο από το ∆ιευθυντή ∆ημοτικής Εκπαίδευσης».   

 Μπορεί δηλαδή ο διευθυντής να στείλει εγκύκλιο που να λέει να προτιμηθούν 
τα παιδιά των πολύτεκνων οικογενειών, των εργαζομένων μητέρων, αλλά πάλι να 
είναι βασικό κριτήριο η ηλικία, η πιο κοντινή ηλικία στα τρία χρόνια. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν μπορώ, να ενημερώσω το σώμα ότι συζητήθηκε το όλο θέμα και 
αποφασίσαμε και τροποποιήσαμε την πρόταση της κυβέρνησης με διαφορετικό τρόπο 
από το συγκεκριμένο και εμάς, ως κόμμα, μας βρίσκει ικανοποιημένους ως έχει η 
πρόταση των κανονισμών ενώπιον του σώματος.  ∆ιαφωνούμε βεβαίως με την 
τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα προχωρήσουμε σε ψήφιση της 
τροπολογίας. 

 Πόσοι βουλευτές ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της τροπολογίας; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, καταψηφίζεται η τροπολογία του ΑΚΕΛ.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.    

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 δεν είναι έτοιμα.   

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Νικόλας Παπαδόπουλος   Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαΐου 
και 2 Ιουνίου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να μειωθεί η χρηματική επιβάρυνση που 
επιβάλλεται για την παράλειψη ή καθυστέρηση υποβολής αιτήματος για ακύρωση 
εγγραφής από το Ειδικό Καθεστώς Αστικών Ταξί (ΕΚΑΤ) από ογδόντα πέντε ευρώ 
(€85) για κάθε μήνα σε ογδόντα πέντε ευρώ (€85) εφάπαξ.  Περαιτέρω, με την 
προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση επιτυγχάνεται ίση μεταχείριση μεταξύ των 
προσώπων που είναι ενταγμένα στο ΕΚΑΤ και των άλλων υποκείμενων στο φόρο 
προσώπων που είναι ενταγμένα στο κανονικό καθεστώς φόρου προστιθέμενης αξίας 
(ΦΠΑ), για τα οποία η ίδια παράλειψη επιφέρει χρηματική επιβάρυνση ογδόντα πέντε 
ευρώ (€85) εφάπαξ. 
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 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό εξέταση νομοσχέδιο, 
στο ΕΚΑΤ υποχρεούνται να ενταχθούν πρόσωπα που ασχολούνται με τη μεταφορά 
επιβατών και των αποσκευών τους με αστικό ταξί.  Τα πρόσωπα αυτά οφείλουν να 
καταβάλλουν ένα ετήσιο κατ’ αποκοπήν ποσό ΦΠΑ για κάθε άδεια οδικής χρήσης 
αστικού ταξί που κατέχουν.  Τα εν λόγω πρόσωπα είναι υποχρεωμένα να ενταχθούν 
στο ειδικό αυτό καθεστώς αντί στο κανονικό καθεστώς, λόγω των προβλημάτων που 
αντιμετώπιζαν στην εφαρμογή των κανονικών διατάξεων της περί ΦΠΑ νομοθεσίας.  
Τα ενταγμένα στο ΕΚΑΤ πρόσωπα, όταν για οποιοδήποτε λόγο παύσουν να κατέχουν 
άδεια οδικής χρήσης αστικού ταξί, υποχρεούνται να υποβάλουν αίτηση με την οποία 
να γνωστοποιούν στην Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας ότι έχουν παύσει να 
είναι πρόσωπα που υπόκεινται στο ΕΚΑΤ για σκοπούς επιβολής του εν λόγω φόρου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, οι βουλευτές μέλη της επιτροπής 
υπέβαλαν, μεταξύ άλλων, διευκρινιστικές ερωτήσεις προς τους αρμοδίους για 
σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις του εν 
λόγω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος   Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαΐου 
και 2 Ιουνίου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε αφενός να υιοθετηθούν ορισμένες διατάξεις των 
Οδηγιών 2006/69/ΕΚ και 2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου της 24ης Ιουλίου 2006 και της 
28ης Νοεμβρίου 2006 αντίστοιχα και αφετέρου να θεωρείται ως εξαιρούμενη 
συναλλαγή η παροχή υπηρεσιών από σχολές μπαλέτου, χωρίς να απαιτείται η 
εγγραφή των εν λόγω σχολών σε μητρώο, όπως προνοούν οι υφιστάμενες διατάξεις 
του ισχύοντος νόμου. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Η εισαγωγή του όρου “κανονική αξία” και η ερμηνεία του όπως ακριβώς 
ορίζεται στην αντίστοιχη κοινοτική νομοθεσία.  Συναφώς, όπου απαντάται στο 
βασικό νόμο ο όρος “αξία στην ελεύθερη αγορά”, αυτός αντικαθίσταται από το 
νέο αυτό όρο.   

2. Η τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου, στο οποίο 
περιλαμβάνονται οι παροχές υπηρεσιών και οι παραδόσεις αγαθών που 
υπόκεινται σε μηδενικό συντελεστή φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ).  Η εν 
λόγω τροποποίηση προσθέτει σε αυτή την κατηγορία τις παραδόσεις αγαθών 
που προορίζονται για εφοδιασμό πολεμικών πλοίων που υπάγονται στον 
κωδικό συνδυασμένης ονοματολογίας (ΣΟ) 8906 10 00, τα οποία 
εγκαταλείπουν το έδαφός τους με προορισμό λιμάνι ή όρμο εκτός του κράτους 
μέλους. 

3. Η τροποποίηση του Πίνακα Α΄ του Έβδομου Παραρτήματος του βασικού νόμου, 
στον οποίο περιλαμβάνονται οι εξαιρέσεις ορισμένων δραστηριοτήτων γενικού 
ενδιαφέροντος από το ΦΠΑ, ώστε να θεωρείται ως εξαιρούμενη συναλλαγή η 
παροχή υπηρεσιών από σχολές μπαλέτου.  Στην τροποποίηση αυτή 
προτείνεται αναδρομική ισχύς από την 1η Φεβρουαρίου 2002. 

 Ειδικότερα, για τις σχολές μπαλέτου από τα στοιχεία που κατατέθηκαν 
επισημαίνεται ότι η υφιστάμενη νομοθεσία, με τροποποίηση ημερομηνίας 1ης 
Φεβρουαρίου 2002, εξαιρεί την παροχή των εν λόγω υπηρεσιών από την καταβολή 
ΦΠΑ, νοουμένου ότι οι εν λόγω σχολές είναι εγγεγραμμένες στο μητρώο που προνοεί 
ο περί Ιδιωτικών Σχολών Έντεχνου Χορού Νόμος.  Μέχρι σήμερα όμως το εν λόγω 
μητρώο δεν κατέστη δυνατό να συσταθεί, με αποτέλεσμα το θέμα της εγγραφής των 
σχολών μπαλέτου να παραμένει σε εκκρεμότητα. 
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 Περαιτέρω, αναφορικά με την αναδρομική ισχύ που προτείνεται, η εκτελεστική 
εξουσία επισημαίνει ότι το νομοσχέδιο δε θα μπορούσε να υποχρεώνει τις σχολές 
μπαλέτου να εγγραφούν στο Μητρώο Φόρου Προστιθέμενης Αξίας από την 1η 
Φεβρουαρίου 2002, αφού μια τέτοια νομοθετική ρύθμιση θα επέφερε σ’ αυτές μεγάλο 
οικονομικό πλήγμα.  Συναφώς, για σκοπούς δικαιότερης μεταχείρισης των εν λόγω 
σχολών, η εκτελεστική εξουσία αποφάσισε όπως εξαιρέσει τις πιο πάνω σχολές από 
την καταβολή ΦΠΑ αναδρομικά από την 1η Φεβρουαρίου 2002.  Σημειώνεται ότι με 
τον τρόπο αυτό επαναφέρεται η προηγούμενη πρόνοια του νόμου, που ίσχυε μέχρι 
την 31η Ιανουαρίου 2002, σύμφωνα με την οποία οι εν λόγω υπηρεσίες εκπαίδευσης 
παρέχονταν με εξαίρεση από τον περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμο, χωρίς να 
απαιτείται η εγγραφή τους σε οποιοδήποτε μητρώο. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υπέβαλε αριθμό διευκρινιστικών ερωτήσεων προς τους 
αρμοδίους για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Έβδομου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αναδρομική έναρξη της ισχύος του άρθρου 7 του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαΐου 
και 2 Ιουνίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 30 του 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, σκοπείται η παροχή δικαιώματος σε 
πρόσωπα μη εγκατεστημένα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία να διεκδικούν απόδοση 
καταβληθέντος φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) για την παράδοση αερίου ή 
ηλεκτρικής ενέργειας που γίνεται από τόπο που βρίσκεται εκτός της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με βάση την 
κοινοτική Οδηγία 2006/69/ΕΚ του Συμβουλίου της 24ης Ιουλίου 2006, παρέχεται το 
δικαίωμα σε πρόσωπα εγκατεστημένα σε άλλα κράτη μέλη ή σε τρίτες χώρες να 
διεκδικούν επιστροφή ΦΠΑ, όταν οι υπηρεσίες που παρέχουν φορολογούνται στο 
εσωτερικό της χώρας.  Οι περιπτώσεις αυτές αφορούν την εφαρμογή της αντίστροφης 
χρέωσης για παροχή αερίου και ηλεκτρικής ενέργειας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, για σκοπούς εναρμόνισης με την πιο πάνω Οδηγία, 
οι υπό αναφορά κανονισμοί προνοούν για την παροχή δυνατότητας σε μη 
εγκατεστημένα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία πρόσωπα να διεκδικούν ΦΠΑ στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, όταν για το αέριο και την ηλεκτρική ενέργεια που παρέχουν 
από τόπο εκτός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας υπόχρεος να αποδώσει το φόρο είναι ο 
λήπτης της υπηρεσίας στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.          

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Μαΐου 
και 2 Ιουνίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Οι πιο πάνω κανονισμοί στοχεύουν στην κατάργηση διάταξης η οποία 
επιτρέπει την εφαρμογή ειδικού καθεστώτος απόδοσης του φόρου προστιθέμενης 
αξίας (ΦΠΑ) και στις περιπτώσεις όπου ταξιδιωτική υπηρεσία πωλείται από 
πρακτορείο ταξιδιών σε άλλη επιχείρηση με σκοπό τη μεταπώλησή της σε ταξιδιώτη.  
Η πιο πάνω διάταξη αντίκειται στα σχετικά άρθρα της Οδηγίας 2006/112/EΚ 
αναφορικά με το κοινό σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας και για σκοπούς 
συμμόρφωσης με το κοινοτικό κεκτημένο θα πρέπει να καταργηθεί. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα άρθρα 
306 μέχρι 310 της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ της 28ης Νοεμβρίου 2006 σχετικά με το κοινό 
σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας ρυθμίζουν την εφαρμογή του ειδικού 
καθεστώτος πρακτορείων ταξιδιών. 

 Το ειδικό καθεστώς προβλέπει την απόδοση του φόρου προστιθέμενης αξίας 
επί του περιθωρίου κέρδους, αντί επί της συνολικής τιμής πώλησης, για τις 
συναλλαγές πρακτορείων ταξιδιών που ενεργούν στο όνομά τους έναντι των 
ταξιδιωτών και εφόσον χρησιμοποιούν για την πραγματοποίηση του ταξιδιού 
παραδόσεις αγαθών και παροχές υπηρεσιών που πραγματοποιούνται από άλλους 
υποκείμενους στο φόρο. 

 Οι πιο πάνω διατάξεις εφαρμόζονται στην εθνική νομοθεσία δυνάμει του περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, όπως αυτός έχει τροποποιηθεί, και των 
Κανονισμών 129 μέχρι 137 των περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικών) 
Κανονισμών του 2001 έως 2007. 
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 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε προειδοποιητική 
επιστολή/παράβαση με αριθμ. 2006/2554 προς τον Υπουργό Εξωτερικών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας αναφορικά με δύο πτυχές εφαρμογής του ειδικού 
καθεστώτος των πρακτορείων ταξιδιών. 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έκρινε ότι η κυπριακή νομοθεσία για το ΦΠΑ 
παραβιάζει τις διατάξεις των άρθρων 306 μέχρι 310 της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ, 
πρώτον, στο μέτρο που το ειδικό καθεστώς εφαρμόζεται μόνο για ταξιδιωτικές 
υπηρεσίες που πραγματοποιούνται από πρόσωπα τα οποία χαρακτηρίζονται ως 
διοργανωτές τουριστικών περιηγήσεων και, δεύτερον, στο μέτρο που 
συμπεριλαμβάνει στο πεδίο εφαρμογής του ειδικού καθεστώτος τις παροχές 
υπηρεσιών από πρακτορείο ταξιδιών σε άλλο πρόσωπο εκτός του ταξιδιώτη. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, σε απαντητική επιστολή ο Υπουργός Εξωτερικών 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ανέφερε προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι η νομοθεσία 
για το ΦΠΑ που εφαρμόζεται στην Κύπρο, όσον αφορά την πρώτη παρατήρηση, δεν 
αντίκειται στο κοινοτικό κεκτημένο, διότι το ειδικό καθεστώς εφαρμόζεται για όλες τις 
επιχειρήσεις που πραγματοποιούν ταξιδιωτικές υπηρεσίες.  Αναφορικά με τη δεύτερη 
παρατήρηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ανέφερε ότι πράγματι η εθνική νομοθεσία 
περιλαμβάνει διατάξεις που προβλέπουν ότι το ειδικό καθεστώς εφαρμόζεται και στις 
περιπτώσεις που ταξιδιωτική υπηρεσία πωλείται σε άλλο πρακτορείο με σκοπό τη 
μεταπώλησή της σε ταξιδιώτη και ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία προτίθεται να 
τροποποιήσει τη σχετική νομοθεσία. 

 Συναφώς, για σκοπούς συμμόρφωσης με την προειδοποιητική επιστολή της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, απαιτείται η τροποποίηση του Κανονισμού 130 των περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικών) Κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς των υπό συζήτηση 
κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Αναγνώρισης της Κυπριακής 
Νοηματικής Γλώσσας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Αναγνώρισης της Κυπριακής Νοηματικής Γλώσσας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 
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 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 Μαΐου 2008.  Στο στάδιο της 
μελέτης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Ομοσπονδίας 
Κωφών Κύπρου, της Παγκύπριας Οργάνωσης Κωφών, καθώς και του διοικητικού 
συμβουλίου και της διεύθυνσης της Σχολής Κωφών.  Το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Γονέων Κωφών και το Ταμείο 
Ευημερίας της Σχολής Κωφών,  παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
νόμου περί της Αναγνώρισης της Κυπριακής Νοηματικής Γλώσσας, ώστε να 
παραταθεί κατά τριάντα έξι μήνες η προθεσμία που προβλέπεται σ’ αυτόν, η οποία 
αφορά την καταγραφή και αναγνώριση της εν λόγω γλώσσας, για να καταστεί δυνατή 
η ολοκλήρωση των δεσμεύσεων και εργασιών που αναφέρονται σ’ αυτόν. 

 Στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό μελέτη νομοσχέδιο αναφέρονται 
ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τις πρόνοιες του υφιστάμενου νόμου, που τέθηκε σε ισχύ από τις 14 
Απριλίου 2006, θα πρέπει μέσα σε καθορισμένες προθεσμίες από την έναρξη 
της ισχύος του να γίνουν τα εξής: 

α. Να καταγραφεί η κυπριακή νοηματική γλώσσα μέσα σε δεκαοκτώ μήνες 
(άρθρο 3). 

β. Να τροποποιηθούν κατάλληλα μέσα σε είκοσι τέσσερις μήνες τα σχέδια 
υπηρεσίας θέσεων στη δημόσια υπηρεσία που αφορούν κωφά άτομα ή 
που αφορούν θέσεις για τις οποίες είναι αναγκαία η άμεση επικοινωνία 
με κωφά άτομα (άρθρο 4). 

γ. Να υιοθετηθούν μέτρα από το Υπουργικό Συμβούλιο για την πλήρη 
εφαρμογή των προνοιών του εν λόγω νόμου μέσα σε είκοσι τέσσερις 
μήνες (άρθρο 6). 

2. Για την καταγραφή της κυπριακής νοηματικής γλώσσας έχει συσταθεί, τέλος 
Οκτωβρίου 2007, οκταμελής επιστημονική επιτροπή με επιστημονικό υπεύθυνο 
το δόκτορα Χρυσόστομο Παπασπύρου.  Η επιστημονική επιτροπή δεσμεύτηκε 
να ολοκληρώσει το έργο της μέσα σε τρία χρόνια, γεγονός που καθιστά 
αναγκαία την αντίστοιχη παράταση των πιο πάνω προθεσμιών που θέτει ο 
νόμος κατά τρία χρόνια (τριάντα έξι μήνες).  Ήδη, η προθεσμία του άρθρου 3 
έληξε στις 13 Οκτωβρίου 2007, πριν από τη σύσταση της επιστημονικής 
επιτροπής. 

 Όπως ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, οι προθεσμίες που είχαν τεθεί στον υφιστάμενο νόμο, ο 
οποίος είναι αποτέλεσμα πρότασης νόμου αρκετών βουλευτών, ήταν ενδεικτικές και 
είχε επισημανθεί τότε από το εν λόγω υπουργείο, πριν προωθηθεί για ψήφιση, ότι θα 
ήταν πολύ δύσκολο οι προθεσμίες αυτές να τηρηθούν. 
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 Σύμφωνα επίσης με τον ίδιο εκπρόσωπο, τα τρία “προϊόντα καταγραφής” της 
κυπριακής νοηματικής γλώσσας αφορούν το πρότυπο εννοιολογικό λεξικό, τη 
γραμματική παραδοσιακού τύπου και την επικοινωνιακή γραμματική.  Επιπρόσθετα, 
επισήμανε ότι στην προσπάθεια καταγραφής της κυπριακής νοηματικής γλώσσας το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει εμπλέξει και το Πανεπιστήμιο Κύπρου, με 
στόχο κυρίως την περαιτέρω ανάπτυξη της εν λόγω γλώσσας, ώστε μελλοντικά να 
μπορέσει να συνεχίσει το όλο έργο, αφού τέτοιου είδους έργα συνήθως 
αναλαμβάνονται από πανεπιστήμια. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση συμφώνησαν 
με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις που επιφέρει το νομοσχέδιο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να ενημερώσω το σώμα ότι σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η 
τροποποίηση του υφιστάμενου νόμου περί Αναγνώρισης της Νοηματικής Γλώσσας 
και ότι μέσα από αυτό το σώμα δίδει παράταση τριάντα έξι μηνών για την καταγραφή 
και πλήρη αναγνώριση της νοηματικής γλώσσας.  Εμείς λέμε ότι είναι η πρώτη και η 
τελευταία φορά που δίδουμε παράταση και καλούμε όλες τις επιτροπές που έχουν 
οριστεί και κεντρικά το Υπουργείο Παιδείας να εργαστούν, για να αναγνωριστεί στην 
πραγματικότητα και όχι μόνο μέσα από νόμο η κυπριακή νοηματική γλώσσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Για να είμαστε και ως νομοθετικό σώμα ειλικρινείς, μετά από πολλές 
προσπάθειες έτυχε αναγνώρισης η κυπριακή νοηματική γλώσσα, γιατί ήδη έχει 
αναγνωριστεί ως επίσημη γλώσσα του κυπριακού κράτους.  Όταν συζητούσαμε την 
καταγραφή της -διότι, για να μπορέσει να μπει σε εφαρμογή, πρέπει να καταγραφεί 
αυτή η γλώσσα και, ενώ πολλούς μπορεί να τους ξενίζει ο όρος “κυπριακή νοηματική 
γλώσσα”, ναι, υπάρχουν κυπριακά στοιχεία στη γλώσσα των κωφών στον τόπο μας 
και μάλιστα πάρα πολύ κοινά με αυτά των Τουρκοκύπριων συμπατριωτών μας 
κωφών- τότε μας είχε λεχθεί πως είναι τρομερά δύσκολο να συγκεντρωθούν όλα αυτά 
τα στοιχεία, για να γίνει η καταγραφή της γλώσσας σε δεκαοχτώ μήνες που θέλαμε 
εμείς, ως Βουλή, να γίνει και που ήταν μια μεγάλη φιλοδοξία.  Επομένως, δεν τίθεται 
θέμα να προειδοποιούμε κάποιον ότι είναι η πρώτη και η τελευταία φορά…  Από την 
αρχή μάς είπαν ότι θέλουμε τουλάχιστο δυο-τρία χρόνια να την καταγράψουμε και 
νομίζω πως θα γίνει κατορθωτό επιτέλους να αποκτήσουν το δικό τους κώδικα 
επίσημης νοηματικής γλώσσας οι κωφοί στον τόπο μας, που αριθμούν περίπου 
δυόμισι χιλιάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Μάλιστα.   

 Η κ. Παπαδοπούλου. 

A. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Πρέπει να πούμε ότι ο σημερινός νόμος είναι απότοκο μιας πρότασης νόμου 
που είχε τεθεί από αρκετούς βουλευτές οριζοντίως από όλα τα κόμματα και, όταν 
συζητήθηκε, είχε μπει ενδεικτικά μια ημερομηνία, για να μας φέρουν το νομοσχέδιο.  
∆εν κατέστη εφικτό όμως, γιατί η ημερομηνία εκείνη ήταν ενδεικτική.  Αντιλαμβάνεστε 
ότι, για να γίνει καταγραφή της κυπριακής νοηματικής γλώσσας, που διαφέρει από την 
ελληνική, χρειάζεται να γίνει και πρότυπο εννοιολογικό λεξικό και γραμματική 
παραδοσιακού τύπου και επικοινωνιακή γραμματική.  Αυτά όλα είναι μια χρονοβόρα 
διαδικασία.  Επομένως, εμείς σήμερα, χωρίς να μπαίνουμε στην ουσία του 
νομοσχεδίου, με την οποία απόλυτα συμφωνούμε και υπερθεματίζουμε, απλώς 
δίνουμε τυπικά  παράταση του χρόνου, ώστε να μπορέσει ακριβώς η επιστημονική 
επιτροπή που ανέλαβε το ρόλο να επεξεργαστεί το θέμα, να κάμει μια ολιστική 
αντιμετώπιση και να συνεργαστεί και με το Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Η διαδικασία είναι 
χρονοβόρα.   

 Εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, χαιρετίζουμε το γεγονός ότι για πρώτη φορά το 
θέμα μπαίνει στη σωστή πορεία και σύντομα θα έχουμε ολιστική αντιμετώπιση της 
κυπριακής νοηματικής γλώσσας, που θα ωφελέσει και τα άτομα εκείνα που 
απασχολούνται στο δημόσιο, διότι θα μπορεί ακριβώς και τα σχέδια υπηρεσίας να 
τροποποιηθούν, θα καταγραφεί η κυπριακή νοηματική γλώσσα και επιπρόσθετα θα 
υιοθετηθούν και μέτρα από το Υπουργικό Συμβούλιο, για να υπάρχει πλήρης 
υλοποίηση των προνοιών, όπως ήταν και η αρχική μας πρόθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές;   

 O κ. Τορναρίτης να δευτερολογήσει. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, κυρία Πρόεδρε, να σας ενημερώσω ότι χρονοδιαγράμματα από αυτή 
την πολιτεία και ειδικά από το Υπουργείο Παιδείας μπήκαν πολλές φορές και τις 
πλείστες δεν τηρήθηκαν.  Στο συγκεκριμένο είμαστε αυστηροί και λέμε ότι θα 
παρακολουθούμε τη διαδικασία και, ναι, δεν έχουμε πρόθεση να δώσουμε περαιτέρω 
χρόνο, γι’ αυτό καλούμε τις υπηρεσίες να εργαστούν.  Αν οι συνάδελφοι θεωρούν ότι 
δε θέλουν να απευθύνουν την οποιαδήποτε προειδοποίηση, δικαίωμά τους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναγνώρισης της Κυπριακής 
Νοηματικής Γλώσσας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Ταξινόμησης της Ακατέργαστης 
Ξυλείας (Καταργητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τo 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Ταξινόμησης της Ακατέργαστης 

Ξυλείας (Καταργητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Φειδίας Σαρίκας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 29 Μαΐου 2008.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ασών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η κατάργηση του περί της 
Ταξινόμησης της Ακατέργαστης Ξυλείας Νόμου του 2002 [Νόμος αρ. 48(Ι) του 2002] 
προς συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας με τις διατάξεις της απόφασης αριθ. 
714/2007/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Ιουνίου 
2007. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο 
του Τμήματος ∆ασών, η υπό κατάργηση νομοθεσία θεσπίστηκε στα πλαίσια 
εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα για την ενσωμάτωση στην 
εθνική έννομη τάξη των προνοιών της Οδηγίας 68/89/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 23ης 
Ιανουαρίου 1968 περί προσεγγίσεως των νομοθεσιών των κρατών μελών σχετικά με 
την ταξινόμηση της ακατέργαστης ξυλείας για καθορισμό των μεθόδων μετρήσεων και 
της διαδικασίας ταξινόμησης της ακατέργαστης ξυλείας.   

 Επειδή οι μέθοδοι μέτρησης και ταξινόμησης που ορίζονται στην υπό αναφορά 
Οδηγία, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, διαφέρουν από τις μεθόδους μέτρησης και 
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ταξινόμησης που εφαρμόζονται σήμερα και επιπρόσθετα επειδή αυτές δεν είναι 
προσαρμοσμένες στις ανάγκες της εσωτερικής αγοράς, κρίθηκε αναγκαία η 
κατάργησή της με την απόφαση αριθ. 714/2007/ΕΚ από την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  
Συνεπώς, για σκοπούς συμμόρφωσης της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό 
κεκτημένο κρίνεται αναγκαία η κατάργηση της εθνικής νομοθεσίας που ενσωματώνει 
την εν λόγω Οδηγία από την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και γι’  αυτό ομόφωνα εισηγείται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του νόμου 48(I) του 2002.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ταξινόμησης της Ακατέργαστης 
Ξυλείας (Καταργητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Να μου επιτρέψετε σε αυτό το σημείο να απευθύνω χαιρετισμό στους 
προσκεκλημένους της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Χαιρετίζω την παρουσία στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων του προέδρου κ. Usama Burhan και των μελών της 
Ομάδας Φιλίας Συρίας-Κύπρου στο συριακό κοινοβούλιο, που πραγματοποιούν 
επίσημη επίσκεψη στην Κύπρο, ύστερα από πρόσκληση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Θα ήθελα, εκ μέρους όλων των μελών του σώματος, να τους 
καλωσορίσω και να τους ευχαριστήσω θερμά για την υποστήριξη που προσφέρει η 
Συρία στην Κύπρο και στο λαό της για μια βιώσιμη λύση του κυπριακού προβλήματος, 
βασισμένη στις αρχές του διεθνούς δικαίου και των σχετικών ψηφισμάτων των 
Ηνωμένων Εθνών.   

 Η παρουσία της κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας στην Κύπρο από τη φίλη 
γείτονα χώρα είναι ενδεικτική των άριστων σχέσεων μεταξύ των κοινοβουλίων μας, 
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αλλά και γενικότερα των δύο χωρών μας, όπως και της συνεργασίας και των 
ανταλλαγών που αναπτύσσονται στα διεθνή σώματα.   

 Εύχομαι στον πρόεδρο κ. Burhan και στα υπόλοιπα μέλη της αντιπροσωπίας 
καρποφόρα και ευχάριστη παραμονή στην Κύπρο.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από το Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για 
Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων 
Πολιτειών Αμερικής, που Υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 2003, αναφορικά με την 
Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, για Αμοιβαία Νομική Συνδρομή σε 
Ποινικά Θέματα, που Υπογράφθηκε στις 20 ∆εκεμβρίου 1999 (Κυρωτικός) Νόμος του 
2007» και «Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από το Άρθρο 3(2) της 
Συμφωνίας για Έκδοση μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων 
Πολιτειών Αμερικής, που υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 2003, αναφορικά με την 
Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών  Αμερικής για Έκδοση Φυγοδίκων, που 
υπογράφθηκε στις 17 Ιουνίου 1996 (Κυρωτικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 17 Απριλίου και 29 Μαΐου 2008.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η κύρωση του εγγράφου που 
προβλέπεται από το άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, η οποία 
υπογράφηκε στις 25 Ιουνίου 2003, αναφορικά με την εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων 
Πολιτειών Αμερικής για Αμοιβαία Νομική Συνδρομή σε Ποινικά Θέματα, που 
υπογράφηκε στις 20 ∆εκεμβρίου 1999 και κυρώθηκε με τον περί της Συνθήκης μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων 
Πολιτειών Αμερικής για Αμοιβαία Νομική Συνδρομή σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικό) 
Νόμο του 2002. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η κύρωση του εγγράφου που 
προβλέπεται από το άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Έκδοση μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, η οποία υπογράφηκε στις 25 Ιουνίου 
2003, αναφορικά με την εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής για 
Έκδοση Φυγοδίκων, που υπογράφηκε στις 17 Ιουνίου 1996 και κυρώθηκε με τον περί 
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της Συνθήκης Έκδοσης Φυγοδίκων μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής (Κυρωτικό) 
Νόμο του 1997.   

 Οι αναφερθείσες πιο πάνω συμφωνίες μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) 
και των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής (ΗΠΑ), στις οποίες προβλέπονται τα υπό 
κύρωση έγγραφα, εντάσσονται, σύμφωνα με το προοίμιό τους, στο πλαίσιο της 
προσπάθειας βελτίωσης της διεθνούς δικαστικής συνεργασίας για την καταπολέμηση 
της τρομοκρατίας, κατά τρόπο που να διασφαλίζονται τα θεμελιώδη δικαιώματα των 
ύποπτων και κατηγορούμενων προσώπων.  Πρόκειται βασικά για δύο συμφωνίες 
πλαίσιο που στοχεύουν στη θεσμοθέτηση ενός ελάχιστου κοινού πλαισίου για τα 
ζητήματα έκδοσης και αμοιβαίας δικαστικής συνεργασίας σε ποινικά θέματα μεταξύ 
των κρατών μελών της ΕΕ και των ΗΠΑ.  Στο άρθρο 3(2) των εν λόγω συμφωνιών 
προβλέπεται η υποχρέωση της ΕΕ να εξασφαλίσει ότι κάθε κράτος μέλος της θα 
αναγνωρίσει με έγγραφη πράξη μεταξύ του ιδίου και των ΗΠΑ την εφαρμογή, κατά τον 
τρόπο που καθορίζεται στα εν λόγω άρθρα, της αντίστοιχης διμερούς συνθήκης που 
ισχύει μεταξύ αυτού και των ΗΠΑ.  Το καθένα από τα υπό κύρωση έγγραφα συνιστά 
δηλαδή την αναγκαία, σύμφωνα με τα πιο πάνω, έγγραφη πράξη μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των ΗΠΑ με την οποία ρυθμίζεται ο τρόπος εφαρμογής 
της αντίστοιχης συμφωνίας μεταξύ της ΕΕ και των ΗΠΑ σε διμερές επίπεδο. 

 Σύμφωνα με τις εισηγητικές εκθέσεις που συνοδεύουν τα δύο υπό συζήτηση 
νομοσχέδια και τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η Κυπριακή ∆ημοκρατία με την καθοδήγηση 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας αποφάσισε ότι το έγγραφο, 
που θα αφορά στην εφαρμογή σε διμερές επίπεδο της καθεμιάς από τις εν λόγω 
συμφωνίες μεταξύ της ΕΕ και των ΗΠΑ, θα έχει τη μορφή ενός ολοκληρωμένου 
κειμένου και όχι τη μορφή τροποποιήσεων επί της υφιστάμενης διμερούς συνθήκης 
και τούτο για σκοπούς διευκόλυνσης της εφαρμογής της.   Στο ενιαίο κείμενο του 
εγγράφου και συγκεκριμένα στο παράρτημα αυτού ενσωματώνονται οι πρόνοιες της 
υφιστάμενης συνθήκης μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των ΗΠΑ, καθώς και οι 
νέες πρόνοιες που περιέχονται στην αντίστοιχη συμφωνία μεταξύ της ΕΕ και των ΗΠΑ.  
Τα έγγραφα αυτά διαμορφώθηκαν και οριστικοποιήθηκαν μετά από σειρά 
διαβουλεύσεων μεταξύ της κυπριακής κυβέρνησης και της κυβέρνησης των ΗΠΑ και 
υπογράφηκαν τον Ιανουάριο του 2006, κατόπιν σχετικής απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Τα υπό συζήτηση κυρωτικά νομοσχέδια ετοιμάστηκαν από το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σε συνεργασία με το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Η επιψήφιση των νομοσχεδίων από τη Βουλή απαιτείται για την κατά νόμο 
κύρωση των πιο πάνω εγγράφων, με βάση το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Σημειώνεται ότι τα υπό κύρωση έγγραφα, όπως καθορίζεται στις παραγράφους 
5(α) αυτών, τίθενται σε ισχύ από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος της αντίστοιχης 
συμφωνίας μεταξύ της ΕΕ και των ΗΠΑ, η οποία προβλέπει ότι η ισχύς της αρχίζει 
τρεις μήνες μετά την ημερομηνία της ανταλλαγής μεταξύ της ΕΕ και των ΗΠΑ των 
εγγράφων που βεβαιώνουν ότι τα συμβαλλόμενα μέρη έχουν ολοκληρώσει όλες τις 
εσωτερικές διαδικασίες για το σκοπό αυτό. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά νομοσχεδίων απασχόλησαν την 
επιτροπή, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα ζητήματα: 
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 Στα έγγραφα δε διαλαμβάνεται ρητή πρόνοια αναφορικά με τη συνέχιση της 
ισχύος ή την κατάργηση των δύο ισχυόντων κυρωτικών νόμων, του 1997 και 
του 2002, με τους οποίους κυρώθηκαν, αντίστοιχα, η υφιστάμενη συνθήκη του 
1996 για έκδοση φυγοδίκων και η υφιστάμενη συνθήκη του 1999 για αμοιβαία 
νομική συνδρομή.  Ωστόσο, στην παράγραφο 5(β) του κάθε εγγράφου 
αναφέρεται ότι, σε περίπτωση τερματισμού της συμφωνίας μεταξύ της ΕΕ και 
των ΗΠΑ, το έγγραφο τερματίζεται και η αντίστοιχη διμερής συνθήκη μεταξύ 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των ΗΠΑ, του 1996 ή του 1999, τίθεται σε 
εφαρμογή.  Ως εκ τούτου, την επιτροπή προβλημάτισε κατά πόσο είναι 
ορθόδοξη η εν λόγω νομοθετική ρύθμιση, σε σχέση με έναν προϊσχύσαντα 
νόμο, χωρίς ρητή πρόνοια ότι ακυρώνεται η εφαρμογή του. 

 Κατά πόσο στις προτεινόμενες νέες διμερείς συνθήκες και ιδιαίτερα στη 
συνθήκη που αφορά την έκδοση περιλαμβάνονται νέες πρόνοιες που δεν 
υπάρχουν στις ισχύουσες συνθήκες. 

 Αναφορικά με το πρώτο από τα πιο πάνω ζητήματα, η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ανταποκρινόμενη στη σχετική 
παράκληση της επιτροπής, σε γραπτή γνωμάτευσή της αναφέρει τα ακόλουθα: 

1. Είναι σαφές από την παράγραφο 1 των εγγράφων ότι οι συμφωνίες μεταξύ της 
ΕΕ και των ΗΠΑ εφαρμόζονται σε σχέση με τις διμερείς συνθήκες μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των ΗΠΑ σύμφωνα με τους όρους που ρητά 
παρατίθενται στις υπόλοιπες παραγράφους των εγγράφων. 

2. Στην παράγραφο 2 των εγγράφων αναφέρεται επίσης ότι το παράρτημα 
ενσωματώνει σε ενιαίο κείμενο τις διατάξεις των συνθηκών μεταξύ της ΕΕ και 
των ΗΠΑ και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των ΗΠΑ οι οποίες θα 
εφαρμόζονται με την έναρξη ισχύος των παρόντων εγγράφων.   

3. Περαιτέρω, η παράγραφος 4 των εγγράφων αναφέρει ότι το έγγραφο δεν 
εφαρμόζεται σε αιτήματα που υποβλήθηκαν πριν από την έναρξη της ισχύος 
του.  Είναι σαφές ότι για εκείνα τα αιτήματα θα εφαρμόζονται οι ισχύουσες 
σήμερα διμερείς συνθήκες.   

4. Στην πραγματικότητα οι συνθήκες μεταξύ της ΕΕ και των ΗΠΑ συμπληρώνουν 
τις υφιστάμενες διμερείς συνθήκες και ως εκ τούτου δεν τίθεται θέμα ακύρωσής 
τους.  Η σχετική διατύπωση των εγγράφων είναι αρκούντως σαφής, ούτως 
ώστε να διασφαλίζεται, όσο είναι δυνατό, ότι δε θα εγερθούν προβλήματα στην 
εφαρμογή τους.   

 Όσον αφορά το δεύτερο ζήτημα, στην ίδια γνωμάτευση επισημαίνεται ότι η νέα 
συνθήκη έκδοσης δεν περιέχει ουσιαστικές διαφορές από την ισχύουσα και 
παράλληλα αναφέρονται οι διαφορές μεταξύ των προτεινόμενων και υφιστάμενων 
διμερών συνθηκών.  

  Περαιτέρω, σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα, η εκπρόσωπος του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, σχολιάζοντας σχετική επισήμανση της 
επιτροπής, δήλωσε ότι, κατά την άποψή της, στο υπό κύρωση έγγραφο για την 
έκδοση ρυθμίζεται με σαφήνεια η χρονική εφαρμογή της προτεινόμενης νέας διμερούς 
συνθήκης για την έκδοση, παρά το γεγονός ότι στο παράρτημα του εγγράφου δεν 
περιλαμβάνεται σχετικό άρθρο.  Συγκεκριμένα, όπως επισήμανε η ίδια στην επιτροπή, 
το άρθρο 16 της συμφωνίας έκδοσης μεταξύ της ΕΕ και των ΗΠΑ, σύμφωνα με το 
οποίο η εν λόγω συμφωνία εφαρμόζεται στα αδικήματα που διαπράχθηκαν πριν και 
μετά την έναρξη της ισχύος της και για αιτήσεις έκδοσης που υποβάλλονται μετά την 
έναρξη της ισχύος της, καλύπτεται με σαφήνεια από τις παραγράφους 2, 3 και 4 του 
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εγγράφου, στη δε παράγραφο 3 γίνεται ρητή αναφορά στο εν λόγω άρθρο 16.  Ως εκ 
τούτου, δεν κρίθηκε σκόπιμο στο ενιαίο κείμενο που ενσωματώνεται στο παράρτημα 
να περιληφθεί άρθρο ανάλογο με το άρθρο 21 της υφιστάμενης διμερούς συνθήκης σε 
σχέση με τη χρονική εφαρμογή της.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, παρ’ όλο 
που εκτιμά ότι στο στάδιο της διαμόρφωσης των υπό κύρωση εγγράφων θα έπρεπε 
να καταβληθεί προσπάθεια για καλύτερη διατύπωση και ρύθμιση ορισμένων θεμάτων, 
λαμβάνοντας υπόψη αφενός τη γραπτή γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και αφετέρου το γεγονός ότι στα έγγραφα αυτά ενσωματώνονται 
υφιστάμενες διμερείς συνθήκες μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των ΗΠΑ και 
συμφωνίες μεταξύ της ΕΕ και των ΗΠΑ, εισηγείται, κατά πλειοψηφία του προέδρου 
και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, την ψήφιση των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων, όπως τελικά έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη, για την κατά 
νόμο κύρωση των εγγράφων τα οποία αναφέρονται σ’ αυτά.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
νομοσχεδίων ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από το Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για 
Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, που Υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 2003, 
αναφορικά με την Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής, για Αμοιβαία Νομική Συνδρομή σε Ποινικά Θέματα, που 
Υπογράφθηκε στις 20 ∆εκεμβρίου 1999 (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 

2. Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από το Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για 
Έκδοση μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής, που υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 2003, αναφορικά με την 
Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών  Αμερικής για Έκδοση 
Φυγοδίκων, που υπογράφθηκε στις 17 Ιουνίου 1996 (Κυρωτικός) Νόμος του 
2007. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και το ∆ημοκρατικό Κόμμα τάσσονται υπέρ, το 
ΑΚΕΛ και το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του εγγράφου.  Άρθρο 3. 



 21

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται 
από το Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, που Υπογράφθηκε στις 
25 Ιουνίου 2003, αναφορικά με την Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, 
για Αμοιβαία Νομική Συνδρομή σε Ποινικά Θέματα, που Υπογράφθηκε στις 20 
∆εκεμβρίου 1999 (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση του εγγράφου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται 
από το Άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Έκδοση μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, που υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 2003, 
αναφορικά με την Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής για Έκδοση 
Φυγοδίκων, που υπογράφθηκε στις 17 Ιουνίου 1996 (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 
Θέση Ειδικού Εκπαιδευτικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008». Η έκθεση 
είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέση Ειδικού 

Εκπαιδευτικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Ελένη Θεοχάρους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Μαΐου και 3 Ιουνίου 2008.  Στο 
στάδιο της μελέτης τους κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών 
(Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και της ΠΟΕ∆. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 24 
και 76 του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, είναι η δημιουργία 
σχεδίων υπηρεσίας για τη νέα θέση Ειδικού Εκπαιδευτικού, η οποία θα περιλαμβάνει 
τις ακόλουθες ειδικότητες: Κωφών, τυφλών, ειδικών μαθησιακών, νοητικών, 
λειτουργικών και προσαρμοστικών δυσκολιών, λογοθεραπείας, φυσικοθεραπείας, 
εργοθεραπείας, μουσικοθεραπείας, εκπαιδευτικής ακουολογίας και ειδικής 
γυμναστικής. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ανέφεραν ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε τη δημιουργία ξεχωριστής δομής για την ειδική 
εκπαίδευση, γι’ αυτό και ετοιμάστηκε σχετικός συμπληρωματικός προϋπολογισμός 
που αφορούσε τη δημιουργία της νέας αυτής θέσης, ο οποίος, όπως είναι γνωστό, 
ψηφίστηκε σε νόμο πρόσφατα από τη Βουλή.  Ως εκ τούτου, το εν λόγω υπουργείο, 
σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και την ΠΟΕ∆, στα 
πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΜΕΠΕΥ), 
ετοίμασε τους προτεινόμενους κανονισμούς. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών αυτών, οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ζήτησαν όπως οι εν λόγω κανονισμοί τύχουν 
ορισμένων λεκτικών διορθώσεων, καθώς και διόρθωσης της μισθοδοτικής κλίμακας 
του ειδικού εκπαιδευτικού με τη μετατροπή των κυπριακών λιρών που αναγράφονται 
σε αυτή σε ευρώ.   

 Οι πιο πάνω εκπρόσωποι, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, επισήμαναν 
στην επιτροπή ότι κρίνεται αναγκαίο να προστεθεί στην παράγραφο που αφορά τα 
απαιτούμενα προσόντα του δασκάλου και του νηπιαγωγού και πρόνοια που να 
προβλέπει την κατοχή πτυχίου και από τα ιδιωτικά πανεπιστήμια της Κύπρου, ώστε 
τα εν λόγω σχέδια υπηρεσίας να μην αφορούν μόνο αποφοίτους του Πανεπιστημίου 
Κύπρου ή των ελληνικών κρατικών πανεπιστημίων.  Η προσθήκη αυτή, όπως 
επεξήγησαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, είναι απαραίτητη, ώστε να καλύψει και τις 
περιπτώσεις αποφοίτων των ιδιωτικών πανεπιστημίων της Κύπρου. 
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 Η επιτροπή, αφού συμφώνησε με τις πιο πάνω εισηγήσεις, υπέβαλε αριθμό 
διευκρινιστικών ερωτήσεων προς τους αρμοδίους για σκοπούς πληρέστερης 
ενημέρωσής της. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους προτεινόμενους κανονισμούς και ζήτησαν την επίσπευση της 
έγκρισής τους από την ολομέλεια της Βουλής. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, εξέφρασε την 
ευαρέσκειά της για την ετοιμασία και προώθηση των κανονισμών αυτών, διότι το όλο 
θέμα απασχόλησε και στο παρελθόν την επιτροπή αρκετές φορές.  Η επιτροπή είχε 
μάλιστα εξετάσει το εν λόγω ζήτημα υπό μορφή αυτεπάγγελτου θέματος, στα πλαίσια 
της εξέτασης του οποίου απέστειλε προς το αρμόδιο υπουργείο αρκετές επιστολές με 
τις οποίες εζητείτο η προώθηση της ετοιμασίας των εν λόγω σχεδίων υπηρεσίας. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών για τη δημιουργία των εν 
λόγω σχεδίων υπηρεσίας, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να ενημερώσω ότι βάσει των συγκεκριμένων κανονισμών δημιουργούνται νέες 
θέσεις εργασίας ειδικού εκπαιδευτικού προσωπικού με νέα σχέδια υπηρεσίας και θα 
ήθελα, κυρία Πρόεδρε, να υποβάλω στο σώμα μια ομόφωνη τροπολογία.  Απλώς, να 
προστεθεί μια λέξη, η λέξη “επικύρωση”, στην όγδοη γραμμή του πέμπτου άρθρου 
των κανονισμών. Αντί της φράσης «πριν από το διορισμό τους σε μόνιμη θέση», να 
αναφέρεται «πριν από την επικύρωση του διορισμού τους σε μόνιμη θέση».  Η 
αλλαγή που γίνεται συνεπώς αναφέρεται στη φράση αυτή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Και είναι ομόφωνη αυτή η τροπολογία; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Υποβάλλεται εκ μέρους όλων των πλευρών του κοινοβουλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι λεκτική; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι λεκτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της τροπολογίας; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση 
Μετεωρολογικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση 
είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση Μετεωρολογικού 

Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος   Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου   Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 
διάστημα μεταξύ 6 ∆εκεμβρίου 2007 και 29 Μαΐου 2008.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της 
Παγκύπριας Συντεχνίας ∆ημόσιων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥ∆Υ). 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η 
τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Μετεωρολογικού 
Λειτουργού στη Μετεωρολογική Υπηρεσία, με την προσθήκη στα απαιτούμενα 
προσόντα και άλλων επιστημών που έχουν σχέση με τη μετεωρολογία και που 
περιλαμβάνουν τομείς της σύγχρονης μετεωρολογίας, ώστε να παρέχεται η 
δυνατότητα ευρείας επιλογής κατά την προκήρυξη των κενών θέσεων. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής τα μέλη της εξέφρασαν 
προβληματισμό σε σχέση με τη συμπερίληψη στα απαιτούμενα προσόντα του 
πανεπιστημιακού διπλώματος ή τίτλου ή ισότιμου προσόντος στην πολιτική μηχανική. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
ανέφερε ότι η συμπερίληψη της πολιτικής μηχανικής στα απαιτούμενα προσόντα για 
την υπό αναφορά θέση είναι δικαιολογημένη και κατέθεσε στην επιτροπή στοιχεία που 
δικαιολογούν τη συμπερίληψη στα απαιτούμενα προσόντα τόσο της πολιτικής 
μηχανικής όσο και άλλων επιστημών.  Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, τα τελευταία 
χρόνια έχει αναπτυχθεί σε μεγάλο βαθμό ο τομέας της ναυτικής ή θαλάσσιας 
μετεωρολογίας, ο οποίος, εκτός από τις προγνώσεις, έχει σχέση με τη διεξαγωγή 
μελετών που αφορούν το θαλάσσιο πλούτο, καθώς και την επίδραση των ανέμων και 
των κυμάτων στις παράκτιες περιοχές.  Επιπλέον, η εργοδότηση πολιτικών 
μηχανικών με ειδίκευση στη μετεωρολογία θα βοηθήσει πολύ στην εκπόνηση των 
αναγκαίων μελετών και στην παροχή των εξειδικευμένων πληροφοριών για τους πιο 
πάνω σκοπούς. 

 Σημειώνεται ότι με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση σχεδίου υπηρεσίας 
συμφωνούν το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και η ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 15 μέχρι και 18 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται: «Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι 
περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Θέσεις ∆ιευθυντή και 
Λειτουργού ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008», «Οι περί Τμήματος  Εσωτερικών Προσόδων - Θέση Βοηθού Εσωτερικών 
Προσόδων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις ∆ιευθυντή και Αρχιεπιστάτη (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 29 Μαΐου 2008. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
και εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός ειδικότερα των πρώτων κανονισμών είναι η δημιουργία σχεδίου 
υπηρεσίας για τη νέα θέση Πρώτου Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας (Κλ. Α14(ii)) 
στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, η οποία δημιουργήθηκε με την ψήφιση του περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμου (Αρ. 1) του 2007 [Ν.38(ΙΙ) του 2007] και η 
οποία αποτελεί το αμέσως ανώτερο ιεραρχικό επίπεδο της θέσης Ανώτερου 
Λειτουργού Επιθεώρησης Εργασίας (Κλ. Α13(ii)). 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, στο υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας περιλαμβάνονται τα γενικά 
καθήκοντα και ευθύνες της θέσης και τα προσόντα που απαιτούνται γι’ αυτή, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 27 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις ∆ιευθυντή και Λειτουργού ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 
Προσωπικού στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού, ώστε να 
εκσυγχρονιστούν, για να μη δυσχεραίνεται το έργο της Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας (Ε∆Υ). 
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 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες έπειτα από σχετική 
εισήγηση της Ε∆Υ προς τον Υπουργό Οικονομικών, στην οποία επισημαίνεται ότι 
ορισμένα σχέδια υπηρεσίας δημιουργούν δυσκολίες στο έργο της, είτε γιατί είναι 
αναχρονιστικά είτε γιατί περιλαμβάνουν πρόνοιες που εμπεριέχουν ασάφειες. 

 Σύμφωνα με τα περαιτέρω στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στο 
υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση ∆ιευθυντή προτείνεται η τροποποίηση 
στα απαιτούμενα προσόντα της χρονικής διάρκειας της μακράς και ευδόκιμης πείρας 
σε καθήκοντα σχετικά με τα καθήκοντα της θέσης, η οποία περιλαμβάνεται στα 
πλεονεκτήματα του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας της πιο πάνω θέσης, καθώς και 
ο καθορισμός της σε πενταετή τουλάχιστο πείρα σχετική με τα καθήκοντα της θέσης. 

 Αναφορικά με το σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού ∆ημόσιας 
∆ιοικήσεως και Προσωπικού (Κλ. Α8, Α10 και Α11) προτείνεται η συμπερίληψη 
υποσημείωσης στις σημειώσεις των απαιτούμενων προσόντων, σύμφωνα με την 
οποία εξαιρούνται από την υποχρέωση για επιτυχία στην εξέταση στην κυπριακή 
νομοθεσία υπάλληλοι οι οποίοι έχουν επιτύχει στις εξετάσεις δυνάμει του περί 
∆ικηγόρων Νόμου, δεδομένου ότι έχουν αποδεδειγμένη γνώση και ικανότητα 
εφαρμογής της κυπριακής νομοθεσίας.  Σημειώνεται ότι η ίδια εξαίρεση προβλέπεται 
και στο σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση ∆ιοικητικού Λειτουργού (Κλ. Α8, Α10 και Α11).  
Περαιτέρω, η υπό αναφορά θέση μετατρέπεται από θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής σε θέση πρώτου διορισμού, όπως οι υπόλοιπες θέσεις του επιπέδου 
αυτού στη δημόσια υπηρεσία. 

 Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι στα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας και για τις 
δύο πιο πάνω θέσεις διευρύνθηκαν οι γλωσσικές απαιτήσεις, σύμφωνα με την 
ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια γενική πολιτική, καθώς και σχετική απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Εσωτερικών Προσόδων στο Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων με τη μισθολογική αναβάθμιση της θέσης από τις Κλίμακες Α1, Α2 και Α5(ii) 
στις Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii), καθώς και η αναθεώρησή του, ώστε αυτό να 
εμπλουτιστεί σε ό,τι αφορά τόσο τα καθήκοντα και τις ευθύνες όσο και τα απαιτούμενα 
προσόντα. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, οι πιο πάνω τροποποιήσεις ήταν επακόλουθο της μελέτης οργάνωσης, 
στελέχωσης και βαθμολογικής διάρθρωσης των θέσεων του Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων για διαχωρισμό των θέσεων για τις οποίες απαιτούνται διαζευκτικά 
προσόντα, καθώς και της απόφασης, στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού, 
για κατανομή των θέσεων του τμήματος σε τρεις δομές, την επαγγελματική, την 
επιστημονική και τη βοηθητική.  Περαιτέρω, η απόφαση για τη μισθολογική 
αναβάθμιση της υπό αναφορά θέσης υλοποιήθηκε με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις ∆ιευθυντή και Αρχιεπιστάτη στο Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, ώστε να εκσυγχρονιστούν, για να μη 
δυσχεραίνεται το έργο της Ε∆Υ. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες έπειτα από σχετική 
επιστολή του διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού, με την 
οποία εζητείτο η τροποποίηση ορισμένων σχεδίων υπηρεσίας τα οποία είναι 
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αναχρονιστικά, γιατί περιλαμβάνουν γενικές και ασαφείς πρόνοιες, οι οποίες 
επιτρέπουν ποικίλες ερμηνείες και δυσχεραίνουν το έργο της Ε∆Υ. 

 Σημειώνεται ότι τα εν λόγω σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν 
στην αρμόδια για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

2. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Θέσεις ∆ιευθυντή 
και Λειτουργού ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 

3. Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέση Βοηθού Εσωτερικών 
Προσόδων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

4. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις ∆ιευθυντή και 
Αρχιεπιστάτη (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 15 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 17 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων 
και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 
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(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.069-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων 
(Αύξηση Μισθών και 
Συντάξεων) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.070-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Μελών των Επιτροπών 
∆ημόσιας Υπηρεσίας και 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Αύξηση 
Αντιμισθίας) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.071-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.072-2008) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

5. Ο περί Φυλακών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.073-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

6. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.068-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7. Οι περί Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Αεροπορικών 
Κινήσεων, Λειτουργού 
Αεροπορικών Κινήσεων Α΄, 
Λειτουργού Αεροπορικών 
Κινήσεων και Βοηθού 
Λειτουργού Αεροπορικών 
Κινήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.069-2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Νομικών 

8. Οι περί Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών - Θέση Βοηθού 
Πρώτου Ελεγκτή Μεταφορών 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Νομικών 
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(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.070-2008) 

9. Οι περί Συντάξεων και 
Φιλοδωρημάτων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λάρνακας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.071-2008) 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

10. Οι περί Υπουργείου 
Εσωτερικών - Θέση Λειτουργού 
∆ιαχείρισης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.072-2008) 

Εσωτερικών Νομικών 

11. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Λειτουργός Περιοχών Λιμένων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.044-2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

 

Συγκοινωνιών και Έργων 

12. Έγγραφα (Υπ. Εσωτ. 5 και 
6/2008) σύμφωνα με τους περί 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμους του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.008)  

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.494, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αναρίτας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για προώθηση της κατασκευής κυρτώματος 
οδοστρώματος σε δρόμο εντός της κοινότητας, το οποίο έχει εγκριθεί από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων και το Φορέα Κυκλοφοριακών Μελετών εδώ και αρκετό καιρό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το εν λόγω έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.495, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αναρίτας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για προώθηση της κατασκευής του παρακαμπτήριου 
δρόμου προς το ΚΕΝ Αναρίτας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.496, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αναρίτας της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα για αλλαγή της Λευκής Ζώνης (Ζ3) κοντά στο φράγμα 
του Ασπρόκρεμμου.  Η περιοχή αυτή εντάχθηκε στη Ζώνη Ζ3, προκειμένου να 
προστατευθεί το φράγμα και δη τα υπόγεια νερά. 

 Μετά από πρωτοβουλία του κοινοτικού συμβουλίου, μελέτες που εκπονήθηκαν 
από εμπειρογνώμονες αποδεικνύουν ότι δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος μόλυνσης των 
νερών του φράγματος.  Ως εκ τούτου, το κοινοτικό συμβούλιο ζητά την αλλαγή της 
Ζώνης Ζ3 της περιοχής (2 000 σκάλες). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο αλλαγής της Λευκής Ζώνης (Ζ3) 
στην περιοχή κοντά στο φράγμα του Ασπρόκρεμμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.497, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μανδριών της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για προώθηση της 
υλοποίησης του έργου που αφορά το πάρκο στη θάλασσα στην περιοχή “Αμμόκνο”. 

 Ο χώρος παραχωρήθηκε στο κοινοτικό συμβούλιο και ετοιμάστηκαν τα σχέδια.  
Μένει μόνο η υλοποίηση του έργου από το Τμήμα ∆ασών.  Το έργο υπολογίζεται να 
κοστίσει €5.500 και ο αριθμός φακέλου είναι 8.07.005/2. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα 
που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.498, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με ρητές δεσμεύσεις του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
ενώπιον της Βουλής και τα χρονοδιαγράμματα των τεχνικών υπηρεσιών του ίδιου 
υπουργείου, το νέο Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Ορεινής Λάρνακας θα 
λειτουργήσει τη νέα σχολική χρονιά 2008-09.  Για το λόγο μάλιστα αυτό αναστάλθηκε 
για ένα χρόνο η απόφαση για το κλείσιμο του ∆ημοτικού Σχολείου Αγίων Βαβατσινιάς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το χρόνο έναρξης της λειτουργίας του νέου Περιφερειακού 
∆ημοτικού Σχολείου Ορεινής Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.499, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα του Τμήματος ∆ασών για την ανέγερση 
νέων κτιρίων του τμήματος εκεί που στεγάζεται ο Τομέας ∆ασικής Μηχανικής και 
∆ασικής Προστασίας, στην περιοχή Αθαλάσσας στη Λευκωσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.500, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει τα πιο κάτω ζητήματα/αιτήματα που αφορούν την 
Υπηρεσία Καταπολέμησης Ναρκωτικών (ΥΚΑΝ): 
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1. Ανέγερση νέου κτιρίου στο χώρο του Αρχηγείου Αστυνομίας για στέγαση του 
Αρχηγείου ΥΚΑΝ. 

2. Ανέγερση νέων κτιρίων στις οικείες επαρχίες για στέγαση των Κλιμακίων 
Λευκωσίας, Λάρνακας, Πάφου και Μόρφου. 

3. ∆ιαμόρφωση των σχεδίων στο υπό ανέγερση κτίριο του νέου Σταθμού Αγίας 
Νάπας για στέγαση του Κλιμακίου ΥΚΑΝ Αμμοχώστου. 

4. Παραχώρηση του “συντετμημένου επιδόματος” στα επιχειρησιακά στελέχη της 
υπηρεσίας. 

5. Προσμέτρηση του υψηλού κινδύνου που διατρέχουν τα στελέχη της ΥΚΑΝ κατά 
τις προαγωγές. 

6. Ενίσχυση της υπηρεσίας με προσωπικό κατάλληλο και ικανό να αντεπεξέλθει 
στα ιδιάζουσας φύσεως καθήκοντα. 

7. Ενίσχυση της υπηρεσίας με αυτοκίνητα για τη διεκπεραίωση των υπηρεσιακών 
και επιχειρησιακών αναγκών. 

8. ∆ιαχωρισμός του προϋπολογισμού της ΥΚΑΝ από την υπόλοιπη αστυνομική 
δύναμη για οικονομική αυτονόμηση της υπηρεσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.501, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλά δημόσια κτίρια, παραδείγματος χάριν 
νοσοκομεία, δε χρησιμοποιούν ηλιακούς θερμοσίφωνες για τη θέρμανση του νερού.  
Σύμφωνα με επίσημα στοιχεία, σε ποσοστό πέραν του ενενήντα τοις εκατό των 
ιδιωτικών κατοικιών έχουν εγκατασταθεί ηλιακοί θερμοσίφωνες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί τα δημόσια κτίρια δε διαθέτουν ηλιακούς θερμοσίφωνες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.502, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τη μετακίνηση 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  Φαίνεται ότι η 
απόφαση δημιούργησε ποικίλες αντιδράσεις, ιδιαίτερα από τους εργαζομένους στο 
Τμήμα Αρχαιοτήτων, αλλά και από ανθρώπους του πολιτισμού. 

 Τίθεται κατά την άποψή μου επιτακτικά το θέμα του διαχωρισμού του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σε γενική διεύθυνση παιδείας και σε γενική 
διεύθυνση πολιτισμού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση της απόφασης για μετακίνηση 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και αν σχεδιάζεται 
και πότε η αναδιάρθρωση του υπουργείου σε διευθύνσεις παιδείας και πολιτισμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.503, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο πυροσβεστικός εξοπλισμός του Ταμείου Θήρας είναι 
πεπαλαιωμένος και ακατάλληλος.  Το Ταμείο Θήρας έχει στη διάθεσή του μικρό 
αριθμό οχημάτων με κίνηση 4Χ4, τα οποία είναι σε πολύ άσχημη μηχανική κατάσταση.  
Η πρόσληψη έκτακτων θηροφυλάκων για την καλοκαιρινή περίοδο γίνεται με στόχο τη 
συνέχιση της πολύ σημαντικής συμβολής του Ταμείου Θήρας στην αντιμετώπιση των 
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δασικών πυρκαγιών.  Στην προσπάθειά του, όμως, το προσωπικό να εκπληρώσει το 
καθήκον του κινδυνεύει από τον ελλιπή και επικίνδυνο εξοπλισμό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειές του, ώστε να εξοπλιστεί με καινούρια, ασφαλή και σε 
ικανούς αριθμούς οχήματα το Ταμείο Θήρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.504, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σύμφωνα με ειδικούς επιστήμονες, από τα 
σοβαρότερα προβλήματα που αντιμετωπίζει η πόλη και η επαρχία της Πάφου είναι η 
έλλειψη ενός ολοκληρωμένου σχεδιασμού για συντονισμό όλων των μελετών που 
αφορούν ολόκληρη την επαρχία, καθώς και η έλλειψη όλων των απαραίτητων 
στοιχείων, έτσι ώστε να μπορούν οι μελετητές να εκπονούν τις μελέτες που αφορούν 
έργα υποδομών πιο αποτελεσματικά.  Οι ειδικοί επιστήμονες επισημαίνουν ότι 
θεωρούν αδιανόητο να εκπονείται ένα έργο υποδομής που μπορεί να εμπίπτει σε δύο 
διαφορετικούς δήμους της Πάφου και ο κάθε δήμος να χρησιμοποιεί διαφορετικά 
δεδομένα και να ενεργεί αυτόνομα.   

 Η δημιουργία τράπεζας πληροφόρησης και η χρήση συστήματος γεωγραφικών 
πληροφοριών (GIS) για συνεχή ενημέρωση των μελετητών με όλα τα απαραίτητα 
στοιχεία, συμπεριλαμβανομένων και των υδρογεωλογικών στοιχείων, αποτελούν 
επιτακτική ανάγκη και πρέπει να απασχολήσουν τα αρμόδια κρατικά τμήματα, πολύ 
περισσότερο λόγω της σημερινής  υδατικής κατάστασης.  Το θέμα έπρεπε να τεθεί ως 
προτεραιότητα μετά το θανατηφόρο επεισόδιο των πλημμυρών στην Κισσόνεργα το 
2006. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια για δημιουργία τράπεζας πληροφόρησης και 
πότε προβλέπεται να εκπονηθεί νέα υδρογεωλογική μελέτη και να καταρτιστούν νέοι 
υδρογεωλογικοί χάρτες στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.505, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στον πυρήνα των φραγμάτων που είναι 
κατασκευασμένα από άργιλο, λόγω της παρατεταμένης ανομβρίας και της ξηρότητας, 
δημιουργήθηκαν σχισμές.  Σε περίπτωση απότομης βροχόπτωσης, δηλαδή μιας 
ξαφνικής νεροποντής ή καταιγίδας, η οποία όμως θα φέρει πολύ νερό στα φράγματα, 
η εισροή πρέπει να γίνει σταδιακά, διότι κινδυνεύει η ασφάλεια των φραγμάτων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει, ώστε να μην υπάρξει κίνδυνος 
κατάρρευσης των φραγμάτων, αλλά και να περιοριστούν οι απώλειες νερού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.506, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κοινοτικό συμβούλιο Μαραθούντας διαμαρτύρεται 
έντονα, γιατί έχουν παρατηρηθεί φαινόμενα υπερβόσκησης στην αγροτική περιοχή 
της κοινότητας.  Το κοινοτικό συμβούλιο διαμαρτύρεται ότι τα πολλά κοπάδια από 
αιγοπρόβατα απειλούν με την υπερβόσκηση να καταστρέψουν την άγρια βλάστηση 
και τα αιωνόβια δέντρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον τρόπο που αντιμετωπίζεται το φαινόμενο της υπερβόσκησης 
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και ειδικότερα για τα μέτρα που λαμβάνονται για προστασία της φύσης και των 
δέντρων στην κοινότητα Μαραθούντας.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.169, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.169, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής ων 
Αντιπροσώπων  με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.169 και ημερ. 26 Οκτωβρίου 2007, 
σχετικά με το αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για παραχώρηση στα κοινοτικά 
συμβούλια, όπου θα κριθεί αναγκαίο, μονοκάμπινων ή διπλοκάμπινων οχημάτων 
εφοδιασμένα με ντεπόζιτα νερού προς αντιμετώπιση των πυρκαγιών και σας 
πληροφορώ ότι, πολιτική του Υπουργείου Εσωτερικών είναι η επιδότηση μέχρι και 
50% της αξίας των οχημάτων, με ανώτερο όριο επιδότησης €8.540,00 και €1.367,00 
για την αγορά πυροσβεστικού εξοπλισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.179, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων  προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, με αρ. Ερ.: 
23.06.009.02.179 και ημερ. 6/11/08, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο 
Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω σε ότι αφορά την πορεία υλοποίησης του πολεοδομικού 
έργου της διαμόρφωσης του αλιευτικού καταφυγίου και του ποταμού στο Λιοπέτρι: 

(α)   Το Υπουργικό Συμβούλιο με τις Αποφάσεις του με αρ. 61.928 ημερ. 27/04/05 
και 67.055 ημερ. 10/04/08 ενέκρινε (α) τη διεξαγωγή του Αρχιτεκτονικού 
∆ιαγωνισμού, καθώς επίσης και τη χρηματοδότηση εξ’ ολοκλήρου από το 
κράτος της σχετικής δαπάνης που απαιτείται, τόσο για τον Αρχιτεκτονικό 
∆ιαγωνισμό, όσο και για την ετοιμασία της μελέτης του έργου και (β) τη 
σύσταση Επιτροπών, Κριτικής και Τεχνικής, που θα είναι αρμόδιες για τη 
διεξαγωγή του Αρχιτεκτονικού ∆ιαγωνισμού. 

(β) Στο παρόν στάδιο έχει ετοιμαστεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως  
και αποσταλεί στα μέλη της Κριτικής Επιτροπής, για απόψεις, προκαταρτικό 
πλαίσιο επέμβασης/ανάπτυξης στο οποίο θα βασιστεί η πρόταση για την 
προκήρυξη του Αρχιτεκτονικού ∆ιαγωνισμού.  Αναμένεται ότι μέχρι τον 
ερχόμενο Σεπτέμβριο-Οκτώβριο θα προκηρυχθεί η Α’ Φάση του ∆ιαγωνισμού. 

(γ) Η διαμόρφωση του αλιευτικού καταφυγίου και του ποταμού στο Λιοπέτρι, 
αποτελεί σημαντική προτεραιότητα για το Υπουργείο Εσωτερικών.  Το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο έχει την ευθύνη του γενικού συντονισμού 
του Έργου και για το θέμα της ετοιμασίας της σχετικής μελέτης, έχει διευθετήσει 
κατά καιρούς διάφορες συσκέψεις, τόσο με το Κοινοτικό Συμβούλιο όσο και με 
άλλα εμπλεκόμενα Τμήματα και Υπηρεσίες.  Στόχος μας είναι όπως μέσω του 
Αρχιτεκτονικού ∆ιαγωνισμού, επιτευχθεί πλουραλισμός απόψεων και ιδεών, με 
στόχο τη διασφάλιση καλύτερης ποιότητας πολεοδομικών και αρχιτεκτονικών 
προτάσεων, σε μια περιοχή μεγάλης αισθητικής και οικολογικής αξίας, όπου η 
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ευαισθησία του τοπίου, καθώς και η μοναδικότητα του φυσικού περιβάλλοντος 
της περιοχής θα πρέπει να διαφυλαχθούν και να αναδειχθούν με κάθε τρόπο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.245, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.245, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με την ανέγερση 

κοινοτικών αποχωρητηρίων εντός της Κοινότητας Νατάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.245 και ημερ. 06.12.2007 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι o χώρος ο οποίος προτείνεται από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο για την ανέγερση των αποχωρητηρίων βρίσκεται πίσω από το 
μνημείο των ηρώων της Κοινότητας στην κεντρική πλατεία του χωριού.  Το αίτημα 
αυτό δε μπορεί να ικανοποιηθεί γιατί σε μικρή απόσταση βρίσκεται το Πολιτιστικό 
Κέντρο του χωριού, το οποίο διαθέτει και αποχωρητήρια και εξυπηρετεί πλήρως τις 
ανάγκες των κατοίκων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.279, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.279, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη για την κτηνοτροφική περιοχή Κολοσίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.279 και ημερ. 1 Φεβρουαρίου 2008, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, σχετικά με το δεύτερο ερώτημα σας που αφορά 
την ύδρευση της κτηνοτροφικής περιοχής, σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο 
Γραφείο της Επάρχου Λεμεσού στις 04/03/08 το Κοινοτικό Συμβούλιο Κολοσσίου 
συμφώνησε όπως αναλάβει την υδροδότηση της κτηνοτροφικής περιοχής και δεν θα 
προβεί στον τερματισμό της υδροδότησης της. 

2. Όσον αφορά τα υπόλοιπα ερωτήματα, αυτά διαβιβάστηκαν στο Τμήμα 
Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το οποίο 
είναι ο διαχειριστής της κτηνοτροφικής περιοχής.  Σχετική απαντητική επιστολή του Αν. 
∆ιευθυντή του Τμήματος Γεωργίας με αρ. φακ. 71/2006, 158/92 και ημερομηνίας 24 
Μαρτίου 2008 επισυνάπτεται.»   

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.     
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.313, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Είναι γεγονός ότι η Κύπρος κατατάσσεται μεταξύ των ύστατων από τα κράτη 
μέλη της Ε.Ε. σε σχέση με τις δαπάνες για δραστηριότητες Έρευνας και Ανάπτυξης.  
Παρά το γεγονός ότι κατά τα τελευταία χρόνια έχουν αναληφθεί σημαντικές 
πρωτοβουλίες, οι οποίες είχαν σχέση τόσο με διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις, όσο και 
με τα ίδια τα ερευνητικά προγράμματα που προκηρύσσονται και τους οικονομικούς 
πόρους που διατίθενται, το ποσοστό του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος που 
δαπανήθηκε για σκοπούς Έρευνας και Ανάπτυξης το 2006 ανήλθε σε μόνο 0,43% 
(0,40% το 2005). 
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 Θα ήταν παράλειψη ωστόσο να μην επισημανθεί ότι σε απόλυτους αριθμούς, οι 
δαπάνες για Έρευνα και Ανάπτυξη είχαν κατά τα τελευταία πέντε χρόνια μέσο ετήσιο 
ρυθμό αύξησης σχεδόν 18% που κατατάσσεται μεταξύ των υψηλότερων της Ε.Ε. (το 
2006 ήταν €61,2 εκ.).  Αυτός είναι και ένας από τους λόγους για τους οποίους η χώρα 
μας κατατάσσεται στην κατηγορία “χώρες Μέτριας Καινοτομίας” (Moderate Innovators). 

 H περιορισμένη σε μεγέθη παρουσία της Κύπρου στα Ευρωπαϊκά δρώμενα, 
είναι άμεσα συνυφασμένη με την αντίστοιχα περιορισμένη ερευνητική δυναμικότητα 
της χώρας μας, που οφείλεται τόσο στην ανεπαρκή φυσική ερευνητική υποδομή, όσο 
και στον σχετικά μικρό αριθμό δραστηριοποιημένων ερευνητών, την πενιχρή 
συμμετοχή των ΜΜΕ σε δραστηριότητες έρευνας, και τους ανύπαρκτους σχεδόν 
δεσμούς ακαδημαϊκών ιδρυμάτων και ΜΜΕ. 

 Πιο κάτω παρουσιάζονται τα κύρια χαρακτηριστικά της πολιτικής που θα 
ακολουθηθεί σε σχέση με τον τομέα αυτό, του οποίου η συμβολή στη βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας της κυπριακής οικονομίας είναι αδιαμφισβήτητη.   

Στρατηγικός Στόχος Η Κύπρος έθεσε ως στόχο την αύξηση των δαπανών 
Έρευνας και Ανάπτυξης στο 1% του ΑΕΠ για το έτος 
2010.  Ο στόχος αυτός δηλώθηκε στο Εαρινό 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο του 2006. 

Επιμέρους Στόχοι: ○ Ενδυνάμωση της επιστημονικής βάσης με τη 
δημιουργία νέων και βελτίωση υφιστάμενων 
ερευνητικών υποδομών. 

o Ενίσχυση της συμμετοχής των επιχειρήσεων σε 
ερευνητικές δραστηριότητες: 

o Η μέχρι τώρα συνεισφορά του ιδιωτικού τομέα 
σε δαπάνες Ε&A θεωρείται πενιχρή, αφού 
φτάνει μόλις το 17% των συνολικών 
ερευνητικών δαπανών, ενώ ο στόχος που έθεσε 
η ΕΕ στη Βαρκελώνη για το 2010 αναφέρει ότι η 
συνεισφορά του ιδιωτικού τομέα θα πρέπει να 
είναι τουλάχιστον τα 2/3 του συνόλου. 

o Ανάπτυξη του ανθρώπινου δυναμικού 

Ο αριθμός του ερευνητικού δυναμικού σε 
ισοδύναμους όρους πλήρους απασχόλησης 
ανήλθε το 2006 στους 1,220 σε σχέση με 1157 
το 2005 (5.4% αύξηση). 

o Προώθηση της διεθνούς συνεργασίας 

Μέτρα Πολιτικής   

Οργανωτικές Ρυθμίσεις Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε την 
αναδιοργάνωση/αναδόμηση του συστήματος 
Έρευνας/Τεχνολογίας/Καινοτομίας.  Οι βασικές 
συνιστώσες του συστήματος είναι: 

o Το Εθνικό Συμβούλιο Έρευνας και Καινοτομίας 
(ΕΣΕΚ) 

Θα αποτελεί το ανώτατο όργανο στη συνολική 
δομή του συστήματος και θα έχει την 
αποκλειστική ευθύνη για τον καθορισμό της 
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μακροχρόνιας στρατηγικής.  Θα προεδρεύεται 
από τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας. 

o Το Κυπριακό Επιστημονικό Συμβούλιο 

Θα είναι συμβουλευτικό επιστημονικό σώμα 
αποτελούμενο από 10-15 μέλη, διακεκριμένους 
επιστήμονες μεγάλης εμβέλειας.  Κύρια 
αποστολή του θα είναι η παροχή εισηγήσεων 
προς το ΕΣΕΚ για τις θεματικές προτεραιότητες 
και την ευρύτερη αναπτυξιακή στρατηγική. 

o Το Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας και 
Καινοτομίας 

Το υφιστάμενο Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας, 
θα διευρύνει τις αρμοδιότητές του και θα 
επεκταθεί σε δραστηριότητες που 
προηγουμένως είχε το Ίδρυμα Τεχνολογίας.  Το 
Ίδρυμα Τεχνολογίας έχει ήδη τερματίσει τις 
εργασίες του. 

∆έσμη Προγραμμάτων ΙΠΕ 

 

o Σημαντική αύξηση του προϋπολογισμού της 
∆έσμης Προγραμμάτων του ΙΠΕ για την 
περίοδο 2008-2010 που υπολογίζεται στα 
€150εκ., εκ των οποίων τα €100 εκ. θα 
διατεθούν από το κράτος. 

Ο αυξημένος προϋπολογισμός αναμένεται να 
αυξήσει την ενασχόληση των επιχειρήσεων με 
ερευνητικές δραστηριότητες, τόσο λόγω του 
αυξημένου ποσού που θα έχουν τα 
προγράμματα της ∆έσμης που επικεντρώνονται 
στις επιχειρήσεις, όσο και λόγω του ότι η 
παροχή χρηματοδότησης μέσω της ∆έσμης 
προϋποθέτει συνεισφορά 40% από τον αιτητή. 

Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται στην ενίσχυση της 
υφιστάμενης ερευνητικής υποδομής και στη 
δημιουργία νέων. 

Αξιοποίηση Προγράμματος 
Πλαισίου της ΕΕ 

Ενθαρρύνεται και βοηθείται η αξιοποίηση του 
Προγράμματος Πλαισίου της Ε.Ε. καθώς και των 
άλλων ευρωπαϊκών Προγραμμάτων (COST, 
EUREKA, CIP, κ.ά).  Για το σκοπό αυτό 
δημιουργήθηκε και λειτουργεί στο ΙΠΕ ένα αποδοτικό 
και πολύ αποτελεσματικό σύστημα Εθνικών Σημείων 
Επαφής για όλες τις θεματικές προτεραιότητες του 7ου 
Προγράμματος Πλαισίου. 

Σημειώνεται ότι από το 5ο Πρόγραμμα Πλαίσιο της Ε.Ε. 
για την Έρευνα και Τεχνολογική Ανάπτυξη 
απορροφήθηκαν από κυπριακούς ερευνητικούς φορείς 
€20εκ. και από το 6ο Πρόγραμμα Πλαίσιο €25εκ. 
περίπου. 

Ο προϋπολογισμός του 7ου Προγράμματος Πλαισίου 
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που βρίσκεται σε ισχύ, είναι κατά πολύ μεγαλύτερος 
από του 6ου και φτάνει τα €53δις για 7 χρόνια (μέχρι το 
2013). 

Λειτουργία νέων 
Ερευνητικών Φορέων και 
Ακαδημαϊκών Ιδρυμάτων  

o Το ∆ιεθνές Ινστιτούτο Κύπρου για το 
Περιβάλλον και τη ∆ημόσια Υγεία, το οποίο 
ιδρύθηκε σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο 
του Χάρβαρντ, λειτούργησε το πρώτο του 
εκπαιδευτικό πρόγραμμα το 2005, ενώ από το 
Σεπτέμβριο του 2006 προσφέρει το πρώτου του 
μεταπτυχιακό πρόγραμμα στην Περιβαλλοντική 
Υγεία.  Όσον αφορά τις ερευνητικές του 
δραστηριότητες, αυτές επικεντρώνονται στους 
τομείς του περιβάλλοντος και της δημόσιας 
υγείας στο χώρο της Μεσογείου, και αφορούν 
μεταξύ άλλων τη γρίπη των πουλερικών, το 
παιδικό άσθμα, το κάπνισμα κ.ά. 

o Το Ινστιτούτο Κύπρου, το οποίο ιδρύθηκε σε 
συνεργασία με το Πανεπιστήμιο του ΜΙΤ.  Το 
πρώτο ερευνητικό κέντρο του Ινστιτούτου, που 
επέλεξε ως αντικείμενο τους τομείς της 
Ενέργειας, του Περιβάλλοντος και του Νερού, 
λειτούργησε από το 2007. 

Το επόμενο ερευνητικό κέντρο που θα 
δημιουργηθεί θα είναι στον τομέα της 
Επιστήμης και Τεχνολογίας στην Αρχαιολογία 
και αναμένεται να αρχίσει τη λειτουργία του το 
Σεπτέμβριο του 2009 στην επαρχία Πάφου. 

Το τρίτο Ερευνητικό Κέντρο εστιάζεται στον 
τομέα της Υπολογιστικής Επιστήμης και 
Τεχνολογίας, και θα δημιουργηθεί σε 
συνεργασία με το Πανεπιστήμιο του Illinois. 

o Το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, το 
οποίο έχει ήδη λειτουργήσει το 2007 και 
ασχολείται με την εφαρμοσμένη έρευνα σε 
τομείς όπως η Επιστήμη και Τεχνολογία 
Τροφίμων και Υλικών, η Αντισεισμική Μηχανική, 
ο Σχεδιασμός Κτιρίων κ.ά. 

o Η αναβάθμιση των ιδιωτικών σχολών 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης σε πανεπιστήμια, η 
οποία αναμένεται να βελτιώσει σημαντικά τις 
ερευνητικές τους δραστηριότητες. 

Ενίσχυση ∆ιεθνούς 
Συνεργασίας 

Η Κύπρος συνομολογεί ∆ιακρατικές Συμφωνίες 
Επιστημονικής και Τεχνολογικής Συνεργασίας που 
προνοούν κατά κανόνα την ανάπτυξη συνεργασιών 
και τη δικτύωση κυπριακών ερευνητικών φορέων και 
επιχειρήσεων με οργανισμούς άλλων χωρών. 

Ήδη έχουν υπογραφεί Πρωτόκολλα Συνεργασίας με 
την Ελλάδα, τη Γαλλία, τη Σλοβενία, την Ιταλία, τη 
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Ρουμανία και την Αίγυπτο και έχουν αρχίσει ενέργειες 
για τη συνομολόγηση Συμφωνιών με άλλες χώρες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.327, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με αίτημα του ∆ήμου Ιδαλίου να 
θεωρείται ακριτική περιοχή για σκοπούς στεγαστικών προγραμμάτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Ερ. 23.06.009.02.327 και ημερ. 11/4/2008, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Από 1/1/2007 εφαρμόζεται το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο, σκοπός του οποίου 
είναι η παροχή οικονομικής βοήθειας για διευκόλυνση βασικά μη προσφυγικών 
οικογενειών χωρίς ιδιόκτητη κατοικία για απόκτηση στέγης, και ταυτόχρονα η 
στήριξη μικρών και απομακρυσμένων κοινοτήτων. 

(β) Στο νέο Στεγαστικό Σχέδιο έχουν ενσωματωθεί οι όροι / κριτήρια των 
υφισταμένων στεγαστικών σχεδίων: 

 i. Ενθάρρυνση Ζευγαριών να Εγκατασταθούν σε Κοινότητες που 
Γειτνιάζουν με τη Γραμμή Αντιπαράταξης, 

 ii. Πολύτεκνοι,  

 iii. Αγροτικές Περιοχές, 

 iv. Πρόγραμμα Αναζωογόνησης των Περιοχών Πράσινης Γραμμής 
Λευκωσίας - Αγ. ∆ομετίου, και 

 v. Κοινότητες με πληθυσμό μέχρι 200 κατοίκους. 

 καθώς επίσης έχουν διευρυνθεί/βελτιωθεί υφιστάμενοι όροι κριτήρια του νέου 
Σχεδίου με την περίληψη και άλλων κατηγοριών ατόμων όπως ανάπηρα άτομα 
και άλλες Κοινότητες κ.λπ. 

(γ) Ο ∆ήμος Ιδαλίου δεν συμπεριλαμβάνετο στο Σχέδιο Ενθάρρυνσης Ζευγαριών 
να Εγκατασταθούν σε Κοινότητες που Γειτνιάζουν με τη Γραμμή Αντιπαράταξης 
για το λόγο ότι το εν λόγω Σχέδιο απευθυνόταν σε κατοίκους συγκεκριμένων 
Κοινοτήτων και ως εκ τούτου δε συμπεριλήφθηκε ούτε στο Ενιαίο Στεγαστικό 
Σχέδιο. 

(δ) Το αίτημα του ∆ήμου Ιδαλίου θα μελετηθεί στα πλαίσια αναθεώρησης του 
Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου, σύμφωνα με τις δεσμεύσεις του Προγράμματος 
∆ιακυβέρνησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.328, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.328 ημερομηνίας 8.4.2008 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με το αίτημα του 

∆ήμου Ιδαλίου για διαχωρισμό οικοπέδων για πτωχές οικογένειες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.02.328 και ημερομηνία 11.4.2008 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Στο ∆άλι διαχωρίστηκαν 27 κρατικά οικόπεδα, τα οποία παραχωρήθηκαν σε 
ισάριθμους δικαιούχους το έτος 2000.  Ο διαχωρισμός των εν λόγω οικοπέδων 
εγκρίθηκε όταν ο ∆ήμος ήταν Συμβούλιο Βελτιώσεως. 

(β) Ο ∆ήμος Ιδαλίου υπέβαλε αίτημα για διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων για 
ικανοποίηση των αναγκών των πτωχών οικογενειών, το οποίο όμως 
απορρίφθηκε.  Το Στεγαστικό Σχέδιο για το ∆ιαχωρισμό και ∆ιάθεση Κρατικών 
Οικοπέδων για Φτωχές Οικογένειες, δεν καλύπτει δημαρχούμενες περιοχές 
αλλά μόνο Κοινότητες.  Στόχος και φιλοσοφία του Σχεδίου είναι η κάλυψη των 
στεγαστικών αναγκών πτωχών οικογενειών σε Κοινότητες, με τρόπο που να 
επιτυγχάνεται η σταθεροποίηση και ανάπτυξη του πληθυσμού στην ύπαιθρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.335, ημερομηνίας 
11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.335, ημερ. 11 Απριλίου 2008, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου αναφορικά με αιτήματα του 

Συνδέσμου ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου σχετικά με την λιμενική βιομηχανία 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με το λιμάνι Λεμεσού, στόχος της Αρχής Λιμένων Κύπρου είναι η 
συνεχής αναβάθμιση και ανάπτυξη του λιμανιού έτσι ώστε να διαδραματίσει 
ρόλο κέντρου εξυπηρέτησης του διεθνούς και κυπριακού εμπορίου, των 
κρουαζιέρων και γενικά της επιβατικής κίνησης.  Γύρω από αυτό το στόχο 
περιστρέφονται όλες οι αναπτυξιακές κινήσεις της Αρχής, όπως αναλύονται πιο 
κάτω: 

 (α) Εκβάθυνση του λιμανιού Λεμεσού 

  Σήμερα βρίσκονται σε εξέλιξη οι εργασίες εκβάθυνσης της δυτικής 
λεκάνης του λιμανιού στα -16 μέτρα και του κύκλου στροφής και διαύλου 
εισόδου στα  -17 μέτρα, καθώς και οι εργασίες σταθεροποίησης των 
υφιστάμενων κατασκευών.  Το έργο άρχισε τέλη Ιανουαρίου και 
αναμένεται να ολοκληρωθεί το Φθινόπωρο του 2008. 

 (β) Μεταφορά 2 γερανογεφυρών από το λιμάνι Λάρνακας και αγορά νέου 
κινητού γερανού 

  Μετά από απόφαση της Αρχής Λιμένων Κύπρου για άμεση επιδιόρθωση 
των οξειδωμένων επιφανειών των δύο γερανογεφυρών του λιμανιού 
Λάρνακας και τη μεταφορά τους στο λιμάνι Λεμεσού, προκηρύχθηκαν 
διαγωνισμοί για την επιλογή του ανάδοχου φορέα που θα αναλάβει την 
εκτέλεση των δύο αυτών έργων.  Το όλο έργο της επιδιόρθωσης, 
μεταφοράς και εγκατάστασης των δύο γερανογεφυρών στο λιμάνι 
Λεμεσού, υπολογίζεται να ολοκληρωθεί μέχρι το ∆εκέμβριο του 2008. 

  Επίσης, η Αρχή Λιμένων Κύπρου, κατόπιν σχετικού διαγωνισμού, 
προτίθεται να προμηθευτεί και εγκαταστήσει στο λιμάνι Λεμεσού αρχές 
του 2009, νέο κινητό γερανό πολλαπλής χρήσης, για καλύτερη 
εξυπηρέτηση των αυξημένων αναγκών φορτοεκφόρτωσης φορτίων. 

 (γ) Αγορά νέου ρυμουλκού 
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  Η Αρχή Λιμένων Κύπρου προτίθεται να αγοράσει για τις ανάγκες του 
λιμανιού Λεμεσού και συγκεκριμένα για την εξυπηρέτηση των πολύ 
μεγάλων πλοίων εμπορευματοκιβωτίων, νέο ρυμουλκό με δυνατότητα 
ρυμούλκησης 60 τόνων.  Ήδη ετοιμάζονται τα έγγραφα του διαγωνισμού 
και σύντομα αναμένεται η δημοσιοποίησή του.  Η υπογραφή της 
συμφωνίας αγοράς του ρυμουλκού υπολογίζεται να γίνει περί τα τέλη 
του 2008. 

 (δ) Επέκταση του νότιου κρηπιδώματος του λιμανιού κατά 500 μέτρα 

  Μετά από σχετικό διαγωνισμό ανατέθηκε σε ιδιωτική εταιρεία η 
εκπόνηση μελέτης σκοπιμότητας για το έργο, η οποία και ολοκληρώθηκε 
πρόσφατα.  Η τεχνοοικονομική μελέτη που ετοιμάστηκε για τη 
βιωσιμότητα της αναβάθμισης του λιμανιού, κατέδειξε ότι το έργο της 
επέκτασης του νότιου κρηπιδώματος κατά 500 μέτρα είναι βιώσιμο και 
αναγκαίο και γι’ αυτό η Αρχή Λιμένων Κύπρου αποφάσισε να 
προχωρήσει στην υλοποίησή του, αρχικά με την επιλογή μελετητών και 
στη συνέχεια με την εκπόνηση των σχετικών κατασκευαστικών σχεδίων.  
Το έργο αυτό να αναμένεται να ολοκληρωθεί σε 4 περίπου χρόνια. 

 (ε) Ανέγερση νέου κτιρίου επιβατών και αναβάθμιση της υφιστάμενης 
αίθουσας επιβατών 

  Κατόπιν σχετικού αρχιτεκτονικού διαγωνισμού η Αρχή Λιμένων Κύπρου 
προωθεί την ανέγερση νέου σύγχρονου κτιρίου επιβατών, η οποία 
αναμένεται αφενός να αυξήσει την ποιότητα των υπηρεσιών που 
παρέχονται στους επιβάτες και αφετέρου να δημιουργήσει ένα έργο-
σημείο αναφοράς για την Αρχή, την πόλη της Λεμεσού και της Κύπρου 
γενικότερα.  Το έργο αυτό αναμένεται να ολοκληρωθεί το 2011 με 
συγχρηματοδότηση από το ταμείο ∆ιευρωπαϊκών ∆ικτύων. 

  Σ’ ότι αφορά την υφιστάμενη αίθουσα επιβατών αναφέρεται ότι, στα 
πλαίσια εναρμόνισης με το Κεκτημένο Σιένγκεν, η Αρχή Λιμένων 
Κύπρου προχωρεί στην αναβάθμισή της.  Ωστόσο, ενόψει της 
καθυστέρησης στην κατασκευή του νέου κτιρίου επιβατών, η Αρχή 
προγραμματίζει την εκτέλεση επιπρόσθετων έργων στην υφιστάμενη 
αίθουσα επιβατών έτσι ώστε να πληροί τις πρόνοιες του Κεκτημένου 
Σιένγκεν κατά την ημερομηνία εφαρμογής του στην Κύπρου που είναι η 
1.1.2009. 

2. Όσον αφορά την επικείμενη ανάπτυξη σχετικά με το λιμάνι Λάρνακας 
αναφέρεται ότι τον ∆εκέμβριο του 2007 συμπληρώθηκε η αξιολόγηση του 
τεχνικού μέρους των προσφορών που είχαν υποβάλει οι τρεις προεπιλεγέντες 
οίκοι στις 31.7.2007.  Στο παρόν στάδιο γίνεται η αξιολόγηση του οικονομικού 
μέρους των προσφορών, η οποία αναμένεται να συμπληρωθεί σύντομα.  Στη 
συνέχεια και αφού γίνει η επιλογή του προτιμητέου προσφοροδότη θα 
αρχίσουν οι συζητήσεις με τον εν λόγω προσφοροδότη.  Στόχος του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι όπως αρχές του 2009 υπογραφεί η 
σχετική συμφωνία με τον προτιμητέο προσφοροδότη. 

 Σ’ ότι αφορά το μελλοντικό εργασιακό καθεστώς του προσωπικού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου αναμένεται ότι αυτό θα στηριχθεί πάνω στις ακόλουθες αρχές: 

 (α) Κανένας υπάλληλος δεν θα απολυθεί παρά τη θέλησή του. 

 (β) Οι υπάλληλοι θα έχουν επιλογή: 
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  (i) Είτε να εργοδοτηθούν στον Επενδυτή. 

  (ii) Είτε να αφυπηρετήσουν οικιοθελώς με βάση το Σχέδιο Πρόωρης 
Αφυπηρέτησης. 

  (iii) Είτε να εργοδοτηθούν στο λιμάνι Λεμεσού ή στα Κεντρικά Γραφεία 
της Αρχής ή σε άλλο εργοτάξιο της Αρχής. 

3. Σχετικά με το θέμα της επιθεώρησης πλοίων αναφέρεται ότι το Τμήμα 
Εμπορικής Ναυτιλίας με τις επιστολές του ημερ. 26/2/2008 και 31/3/2008 
απευθύνθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών με την παράκληση να προβεί στις 
αναγκαίες ενέργειες για έγκριση σχετικής εξαίρεσης σύμφωνα με το άρθρο 72(2) 
των περί της ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων του 1990 έως 2006 με σκοπό την 
επίτευξη της εργασίας των επιθεωρητών πλοίων του Τμήματος κατά τα 
Σαββατοκύριακα και τις αργίες με την καταβολή υπερωριών σε αυτούς 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 47 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Απολαβές, Επιδόματα και Άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των ∆ημοσίων 
Υπαλλήλων) Κανονισμών του 1995 έως 2005.  Επιπρόσθετα με τις 
προαναφερόμενες επιστολές το Τμήμα ζήτησε και την αποδέσμευση των 
σχετικών κονδυλίων για την υπερωριακή απασχόληση.  Αναμένεται η 
απάντηση του αρμόδιου για το θέμα Υπουργείου που είναι το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Σημειώνεται ότι με την ρύθμιση αυτή αναμένεται ότι θα επιλυθεί 
γενικά τόσο το πρόβλημα των επαναεπιθεωρήσεων όσο και των 
επιθεωρήσεων ξένων πλοίων που καταπλέουν σε Κυπριακά λιμάνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Iουνίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.343, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.343, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
της εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 Απριλίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 To Τμήμα Γεωργίας με σκοπό την επίλυση των πολλών προβλημάτων 
οχληρίας που παρουσιάζονται με τη γειτνίαση της Κτηνοτροφικής Περιοχής Κάτω 
Πολεμιδιών με την οικιστική περιοχή και το Νέο Νοσοκομείο Λεμεσού προώθησε 
σχετική Πρόταση για την κατάργηση της υφιστάμενης κτηνοτροφικής περιοχής και τη 
δημιουργία νέας.  Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του αρ. 66.019, 
ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2007, ενέκρινε τη μεταστέγαση της Κτηνοτροφικής 
Περιοχής Κάτω Πολεμιδιών. 

 Η επιλεγείσα περιοχή για δημιουργία της νέας κτηνοτροφικής περιοχής Κάτω 
Πολεμιδιών βρίσκεται στο απώτερο σημείο του ∆ήμου Κάτω Πολεμιδιών, στο σημείο 
σύγκλισης του με τις κοινότητες Παλώδιας και Ύψωνα. 

 Λόγω του ότι η προτεινόμενη γη αποτελεί ιδιωτική ιδιοκτησία για την οποία 
απαιτείται η απαλλοτρίωση της, το Τμήμα Γεωργίας έχει ζητήσει από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας την ετοιμασία όλων των απαιτούμενων εγγράφων και 
τοπογραφικών σχεδίων για προώθηση της Γνωστοποίησης Απαλλοτρίωσης και 
Επίταξης στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για έγκριση 
και στη συνέχεια για δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  
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 Μόλις ολοκληρωθεί η απαλλοτρίωση της απαιτούμενης έκτασης το Τμήμα 
Γεωργίας θα προωθήσει την εκτέλεση των βασικών έργων υποδομής της νέας 
κτηνοτροφικής περιοχής.  Εντός του 2008, σύμφωνα με τους προγραμματισμούς που 
έγιναν, υπολογίζεται να συμπληρωθεί ο σχεδιασμός και διαχωρισμός των 
κτηνοτροφικών οικοπέδων ως επίσης ο σχεδιασμός του δρόμου πρόσβασης. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.358, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.358 ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 Απριλίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από το υδροφόρο στρώμα του ποταμού Άμαθου (ποταμού της Γερμασόγειας) 
αντλούν πόσιμο νερό ο ∆ήμος Γερμασόγειας και άλλες αρχές (το Συμβούλιο 
Υδατοπρομήθειας Λεμεσού, το Περιφερειακό Σχέδιο Μουτταγιάκας και το Κυβερνητικό 
Υδατικό Έργο Αμαθούντας).  Το ∆ημοτικό Συμβούλιο Γερμασόγειας και το Συμβούλιο 
Υδατοπρομήθειας Λεμεσού δεν καταβάλλουν προς το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
εδώ και αρκετά χρόνια τα τέλη άντλησης, ενώ οι άλλες αρχές καταβάλλουν κανονικά 
τις υποχρεώσεις τους. 

 Αίτημα του ∆ήμου Γερμασόγειας είναι η διαγραφή των καθυστερημένων τελών 
άντλησης νερού από το υδροφόρο στρώμα του ποταμού Άμαθου και η απαλλαγή του 
από την υποχρέωση καταβολής οποιουδήποτε τέλους άντλησης διότι η κατασκευή 
του φράγματος στέρησε στον ∆ήμο το φυσικό εμπλουτισμό των ιδιόκτητων 
γεωτρήσεων του. 

 Σημειώνεται ότι από την ποσότητα νερού που αντλείται από το υδροφόρο 
στρώμα του ποταμού Άμαθου, ποσότητα 3.24 εκατομμυρίων κυβικών μέτρων 
παραχωρείται δωρεάν στους τέσσερεις φορείς που αντλούν νερό από τον υδροφορέα. 

 Οι ποσότητες που αντλούνται πέραν αυτών που καθορίστηκαν σαν “δωρεάν 
ποσότητες” χρεώνονται σύμφωνα με τις εκάστοτε αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

 Ο ∆ήμος Γερμασόγειας κλήθηκε επανειλημμένα να τακτοποιήσει τις 
καθυστερημένες οφειλές του, εν τούτοις δεν ανταποκρίθηκε και η υπόθεση στάλθηκε 
στο Γενικό Εισαγγελέα για λήψη νομικών μέτρων. 

 Οποιαδήποτε διαγραφή καθυστερημένων οφειλών άντλησης από το ∆ήμο 
Γερμασόγειας θα αποτελέσει προηγούμενο και για τις υπόλοιπες αρχές που αντλούν 
νερό από τον υδροφορέα του Άμαθου, για τις οποίες η Κυβέρνηση δεν θα μπορεί να 
αρνηθεί διαγραφή ανάλογου ποσού. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.359, ημερομηνίας 
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11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.359 και ημερομηνία 11 Απριλίου 2008 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, αναφορικά με μείωση της 
συνεισφοράς του ∆ήμου Γερμασόγειας για την κατασκευή των κυματοθραυστών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.359, ημερομηνίας 11.04.2008 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η χρηματοδότηση των έργων προστασίας της παραλίας γίνεται με συνεισφορές 
της Κυβέρνησης (50%) και της Τοπικής Αρχής (50%) και η εκτέλεση τους 
προωθείται εφόσον η ενδιαφερόμενη Τοπική Αρχή συνάψει δάνειο για όλη τη 
δαπάνη.  Η Κυβέρνηση αναλαμβάνει την αποπληρωμή των τοκοχρεολυσίων 
για το μέρος του δανείου που της αναλογεί. 

3. Η διευθέτηση αυτή έχει καθοριστεί με βάση απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου που λήφθηκε το 1998.  Τα αιτήματα των Τοπικών Αρχών για 
μείωση της συνεισφοράς τους εξετάζονται από το Υπουργείο Εσωτερικών 
λόγω αρμοδιότητας. 

4. Ως εκ τούτου το αίτημα θα πρέπει να υποβληθεί από το ∆ήμο Γερμασόγειας 
στο Υπουργείο Εσωτερικών για δέουσα ενέργεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.367, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.367, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2008 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γεώργιου Τάσου με αρ. 
23.06.009.02.367 και ημερομηνία 14 Απριλίου 2008, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 
Απριλίου 2008, σχετικά με την επέκταση της λατομικής ζώνης Ξυλοφάγου και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η λήψη θετικής απόφασης για επέκταση των λατομείων της λατομικής 
περιοχής Ξυλοφάγου, παρά την αρνητική θέση του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Ξυλοφάγου, έγινε για σκοπούς δημοσίου συμφέροντος και συγκεκριμένα για να 
συνεχίσει να υπάρχει επάρκεια αδρανών υλικών στην αγορά για την 
εξυπηρέτηση των αναγκών της οικοδομικής βιομηχανίας και της κατασκευής 
αναπτυξιακών έργων στην ανατολική περιοχή της επαρχίας Λάρνακας και της 
ελεύθερης περιοχής της επαρχίας Αμμοχώστου. 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοφάγου είχε κληθεί για να παραστεί σε όλες τις 
συσκέψεις που έγιναν για την εξέταση του θέματος της επέκτασης των 
λατομείων, τόσο σε επίπεδο Κρατικών Υπηρεσιών όσο και σε επίπεδο 
Υπουργείου.  Αρχικά, το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοφάγου, προκειμένου να 
συνηγορήσει στην επέκταση των λατομείων, έθεσε σειρά αιτημάτων τα οποία 
ικανοποιήθηκαν πλήρως.  Εντούτοις, παρά τις επανειλημμένες συσκέψεις, 
τόσο στο Υπουργείο όσο και επιτόπια με το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου, 
το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοφάγου δεν έδιδε τις τελικές τους απόψεις επί του 
θέματος.  Μη έχοντας άλλη λύση για την εξασφάλιση των απόψεων του 
Κοινοτικού Συμβουλίου, έγινε εισήγηση προς την ∆ιοίκηση των Βρετανικών 
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Βάσεων για την επέκταση της λατομικής περιοχής κατά 178 δεκάρια, σύμφωνα 
με τις σχετικές απόψεις των εμπλεκόμενων Υπηρεσιών της ∆ημοκρατίας και 
την γνωμάτευση της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος.  Η ∆ιοίκηση των Βρετανικών 
Βάσεων προκειμένου να αποφασίσει για το θέμα της επέκτασης της λατομικής 
περιοχής, ζήτησε να έχει και τις απόψεις του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Ξυλοφάγου.  Με στόχο την εξασφάλιση των εν λόγω απόψεων ο Έπαρχος 
Λάρνακας ζήτησε από την Υπηρεσία Μεταλλείων να μελετήσει τη μείωση της 
επέκτασης της λατομικής περιοχής.  Πράγματι η Υπηρεσία Μεταλλείων 
εισηγήθηκε τη μείωση της επέκτασης στα 100 δεκάρια από τα 178 δεκάρια που 
ήταν η αρχική πρόταση.  Το Κοινοτικό Συμβούλιο αρνήθηκε την οποιαδήποτε 
συζήτηση και απόρριψε την εισήγηση. 

3. Οι λατομικές εταιρείες λειτουργούν νόμιμα εντός των Προνομίων Λατομείου 
που τους έχουν παραχωρηθεί και επομένως δεν τίθεται θέμα λήψης 
οποιωνδήποτε μέτρων εναντίον τους.  Ο λατομευμένος χώρος δεν μπορεί στο 
παρόν στάδιο να αποκατασταθεί επειδή εξακολουθεί να αποτελεί μέρος της 
παραγωγικής διαδικασίας.  Συγκεκριμένα, χρησιμοποιείται για την διακίνηση 
των φορτηγών μεταφοράς του ασβεστόλιθου από τα μέτωπα εξόρυξης στις 
εγκαταστάσεις επεξεργασίας όπως και για την απόθεση της λάσπης που 
προκύπτει από την επεξεργασία του. 

4. Με βάση τα αναφερόμενα στην προηγούμενη παράγραφο, η αποκατάσταση 
του χώρου των λατομείων θα πραγματοποιηθεί μετά την εξάντληση των 
εκμεταλλεύσιμων αποθεμάτων τους.  Ως εκ τούτου, οι όροι των Προνομίων 
Λατομείου που αφορούν την τελική διαμόρφωση του λατομευμένου χώρου θα 
τύχουν εφαρμογής κατά το χρόνο εξάντλησης των αποθεμάτων του 
ασβεστόλιθου ή σε χρόνο που συνάγεται από τα αναφερόμενα στην 
παράγραφο 6 της παρούσας επιστολής. 

5. Αναφορικά με τα ερωτήματα 5 & 6, σημειώνω ότι πέραν των οικονομικών 
ανταλλαγμάτων που δόθηκαν από το Γραφείο Προγραμματισμού στην 
Κοινότητα Ξυλοφάγου, που ήταν μέρος των αρχικών της αιτημάτων, η 
Κοινότητα θα επωφεληθεί από τα λατομικά δικαιώματα των €0,255 ανά τόνο 
υλικού που διατίθεται στην αγορά (μέχρι το τέλος του 2007 η Κοινότητα 
Ξυλοφάγου έχει επωφεληθεί του ποσού των £1.286.443).  Άλλα οφέλη που 
προκύπτουν για την Κοινότητα είναι η συνέχιση της απασχόλησης αρκετών 
κατοίκων στα λατομεία, αλλά και η συνέχιση της παροχής δομικών υλικών στη 
γύρω περιοχή σε χαμηλό κόστος, αφού αυτά δεν θα επιβαρύνονται με 
πρόσθετα κόστα μεταφοράς. 

6. Η ∆ιοίκηση των Βρετανικών Βάσεων μη έχοντας τη συναίνεση του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ξυλοφάγου για την επέκταση της λατομικής περιοχής κατά 100 
δεκάρια και αντιλαμβανόμενη τις ανάγκες της ∆ημοκρατίας για την ομαλή 
παροχή αδρανών υλικών στην αγορά, μετά από σχετικές διαβουλεύσεις με τη 
∆ημοκρατία, συμφώνησε στην επέκταση της λατομικής περιοχής κατά 60 
δεκάρια υπό τον όρο ότι αυτή θα είναι η τελευταία της επέκταση και ότι οι 
λατομικές εργασίες θα ολοκληρωθούν σε χρονικό διάστημα 4 ετών.  Η 
οποιαδήποτε περαιτέρω επέκταση της λατομικής περιοχής και η οποιαδήποτε 
ανανέωση των Προνομίων Λατομείου πέρα του χρονικού διαστήματος των 4 
ετών θα πραγματοποιηθεί μόνο μετά από τη σύμφωνη γνώμη του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ξυλοφάγου ή εφόσον συντρέχουν λόγοι δημόσιου συμφέροντος 
όπως θα συμφωνηθούν ομόφωνα από τη ∆ημοκρατία και τη ∆ιοίκηση των 
Βρετανικών Βάσεων. Η έκταση των 60 δεκαρίων παραχωρήθηκε σε τρία ίσα 
μέρη στις υφιστάμενες λατομικές εταιρείες, δηλαδή: 
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- Σκυροθραυστική Εταιρεία “ΚΑΟΣ” Λτδ., από την Ορμήδεια, 

- Α/φοί Ιακώβου (Κατασκευές) Λτδ., από τη Λάρνακα, και 

- Α/φοί Π & Ν Μουζούρη (Εκσκαφές - Μεταφορές) Λτδ., από τη 
Ξυλοφάγου. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.419, ημερομηνίας 6 
Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα 

Μουσκάλλη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.419, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Μουσκάλλη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.02.419 και 
ημερομηνία 10 Μαΐου 2008, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Μετά από αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Περβολιών, για ανέγερση νέου 
∆ημοτικού σχολείου στην περιοχή, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, με 
επιστολή ημερομηνίας 1 Μαίου 2006, αποτάθηκε λόγω αρμοδιότητας στο 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, για εξεύρεση κατάλληλου χώρου για τον πιο 
πάνω σκοπό. 

2. Ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με σχετική επιστολή 
του ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2007, μας απέστειλε χωρομετρικό σχέδιο 
σημειώνοντας ότι ο συγκεκριμένος χώρος θεωρείται κατάλληλος από 
χωροταξικής άποψης. 

3. Σύμφωνα με την εισήγηση του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ο χώρος 
στάληκε με επιστολή μας ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2008, στην Εθνική 
Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας Μαθητών στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, έτσι ώστε 
να εξεταστεί η καταλληλότητά του με τα υπόλοιπα συναρμόδια τμήματα και 
φορείς. 

4. Ο χώρος εξετάστηκε σε Σύσκεψη της Τεχνικής Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας 
Μαθητών, που πραγματοποιήθηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων στις 9 
Απριλίου 2008 και σύμφωνα με τα σχετικά πρακτικά, αναμένεται από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως να ετοιμάσει πρόταση ολοκληρωμένου οδικού 
δικτύου που θα εξυπηρετεί το ∆ημοτικό σχολείο, η οποία θα διαβιβαστεί στο 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για εξέταση στην Επιτροπή και ακολούθως να 
προωθηθούν περαιτέρω οι διαδικασίες απαλλοτρίωσης με σκοπό την ανέγερση 
νέου ∆ημοτικού σχολείου στην Κοινότητα Περβολιών.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. 

 Θα αρχίσουμε σήμερα τη συζήτηση του θέματος «Καρκίνος: Ανάγκη για 
αποτελεσματική δράση από  την πολιτεία και την κοινωνία».  Το θέμα έχει εγγραφεί με 
εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη. 

 Ομιλητές είναι η υποφαινόμενη, εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
η κ. Στέλλα Κυριακίδου, εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και ο κ. Ανδρέας 
Αγγελίδης, εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 
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 Θα παρακαλέσω τον κ. Κουτσού να με αντικαταστήσει στην έδρα. 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν ξέρω τι διευθέτηση έχει γίνει, αλλά, απουσιάζοντος του 
εισηγητή, πώς μπορεί να ξεκινήσει το θέμα;  Πρέπει να είναι ο εισηγητής παρών, διότι 
ο εισηγητής θα θέσει και το πλαίσιο εντός του οποίου θα γίνει η συζήτηση.  Συνεπώς, 
νομίζω ότι θα είμαστε εκτός τάξεως, αν προχωρήσουμε στη συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Ομήρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εγώ έχω ενώπιόν μου αυτό τον κατάλογο και θεώρησα ότι συζητήθηκε το θέμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆εν είχε σύσκεψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν είχε σύσκεψη των αρχηγών. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Οφείλω να συμφωνήσω με την εισήγηση του κ. Ομήρου.  Πριν δύο βδομάδες 
ακριβώς, οι δυο αρχηγοί εισηγητές δεν άνοιξαν τη συζήτηση του διπλού θέματος που 
είχε εγγραφεί για το κάπνισμα.  Ως εκ τούτου, διερωτώμαι αν καθιερώθηκε μια, ας την 
πούμε, απλοποιημένη πρακτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, εν πάση περιπτώσει, μπορούμε να το αναβάλουμε το θέμα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 12 
Ιουνίου 2008, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.029-2008) 

 2. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008) 

 3. Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών Χρεών) 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.061-2008) 

 4. Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού ∆ημοσίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.288-2007) 
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 5. Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.212-2007) 

 6. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί)  
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.146-2007) 

 7. Ο περί ∆ημοσιεύσεως Αισχρών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.028.2006) 

 8. Ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας για την Τροπική 
Ξυλεία (Κυρωτικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.304-2007) 

 9. Ο περί της Σύμβασης καταρτιζόμενης από το 
Συμβούλιο βάσει του Άρθρου 34 της Συνθήκης για 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την Αμοιβαία ∆ικαστική 
Συνδρομή επί Ποινικών Υποθέσεων μεταξύ των 
Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του 
Πρωτοκόλλου της (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.004-2008) 

 10. Ο περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση της 
Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς 
των Ναρκών κατά Προσωπικού και για την 
Καταστροφή τους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.021-2008) 

 11. Ο περί Ελέγχου των Παραπλανητικών και 
Συγκριτικών ∆ιαφημίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.051-2008) 

 12. Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - 
Θέση Ανώτερου Λειτουργού Πληροφορικής (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.033-2008) 

 13. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή Θανάτωσή 
τους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.050-2008) 

 14. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Μεταφορά των Ζώων) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.051-2008) 

 15. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση 
και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 
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 16. Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.141-2007) 

 17.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.028-2008) 

 18. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.086-2007) 

 19. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

 20. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων 
Μελών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007) 
 21. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 

(Γενικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.133-2007) 

 22. Οι περί Αστυνομίας (Μέλη Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) 
(Προαγωγές) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.134-2007) 

 23. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.135-2007) 

 24. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Ειδικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.03.044.136-2007) 
 25. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 

(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.137-2007) 

 26. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.002-2008) 

 27. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.146-2007) 

 28. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

 29. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 
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 30. Οι περί ∆ικηγόρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.029-2008) 

 31. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

 32. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

 33. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, 
Καθήκοντα και Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

 34. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο 
Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

 35. Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων 
(Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.007-2008) 

 36. Οι περί της Λειτουργίας των Κρεοπωλείων 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.001-2008) 

 37. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Aρ. 2) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007) 

 38. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.003-2008) 

 39. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
(Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.010-2008) 

 40. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

 41. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Ατυχήματα 
Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες Ουσίες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.005-2008) 

 42. Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού Ωρομίσθιου 
Προσωπικού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
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Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007) 

 43. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 
Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.123-2007) 

 44. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
έγκριση: 
α.  Καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση σε θέματα που 
καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 
β.  Καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως βασικό 
προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για 
επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια 
που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμους του 1998 έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 
γ.  Καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμων του 1998 έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 
δ.  Καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για 
επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια 
που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμους του 1998 έως 2006. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  1. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά 
προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 5. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
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θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 9. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 
ανάγκη συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 12. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 
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 13. «Πανευρωπαϊκή εκστρατεία κοινοβουλίων ενάντια 
στη βία κατά των γυναικών - Απολογισμός και 
προκλήσεις για νέες δράσεις». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Αντιγόνης Παπαδοπούλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003-2008) 

 14. Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην 
οικονομία σε βάρος των καταναλωτών. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(29.5.2008). 
(23.05.004.2008) 

 15. Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και 
Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(29.5.2008). 
(23.05.005.2008) 

 16. Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(29.5.2008). 
(23.05.006.2008) 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 
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Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης Κανονισμοί του 2008», οι παρατηρήσεις των κ. 
Γιάννου Λαμάρη και Νίκου Τορναρίτη και έγκρισή τους. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αναγνώρισης της Κυπριακής 
Νοηματικής Γλώσσας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Τορναρίτης, Γ. Λαμάρης, Α. Παπαδοπούλου) και ψήφισή του 
σε νόμο. 
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7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ταξινόμησης της Ακατέργαστης Ξυλείας 
(Καταργητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Χαιρετισμός από την προεδρεύουσα του σώματος κ. Ντίνα Ακκελίδου της 
παρουσίας στην αίθουσα της ολομέλειας του προέδρου κ. Usama Burhan και 
των μελών της Ομάδας Φιλίας Συρίας-Κύπρου στο συριακό κοινοβούλιο. 

9. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από το Άρθρο 3(2) της 
Συμφωνίας για Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, που Υπογράφθηκε στις 
25 Ιουνίου 2003, αναφορικά με την Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, για Αμοιβαία Νομική Συνδρομή σε 
Ποινικά Θέματα, που Υπογράφθηκε στις 20 ∆εκεμβρίου 1999 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2007»,  

β. «Ο περί του Εγγράφου, που Προβλέπεται από το Άρθρο 3(2) της 
Συμφωνίας για Έκδοση μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής, που υπογράφθηκε στις 25 Ιουνίου 2003, 
αναφορικά με την Εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών 
Αμερικής για Έκδοση Φυγοδίκων, που υπογράφθηκε στις 17 Ιουνίου 
1996 (Κυρωτικός) Νόμος του 2007» 

και ψήφισή τους σε νόμους. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 
Θέση Ειδικού Εκπαιδευτικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», οι 
σύντομες παρατηρήσεις του κ. Νίκου Τορναρίτη και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μετεωρολογικής Υπηρεσίας - Θέση 
Μετεωρολογικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» και 
έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Επιθεώρησης Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

β. «Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Θέσεις 
∆ιευθυντή και Λειτουργού ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

γ. «Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέση Βοηθού Εσωτερικών 
Προσόδων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

δ. «Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις 
∆ιευθυντή και Αρχιεπιστάτη (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» 

και έγκρισή τους. 

13. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

14. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Η κατασκευή κυρτώματος οδοστρώματος σε δρόμο εντός της κοινότητας 
Αναρίτας - Κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου στην Αναρίτα - Αίτημα για 
αλλαγή περιβαλλοντικής ζώνης κοντά στο φράγμα του Ασπρόκρεμμου - Αίτημα 
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της κοινότητας Μανδριών της επαρχίας Πάφου για υλοποίηση έργου που 
αφορά πάρκο στη θάλασσα - Χρόνος έναρξης της λειτουργίας του νέου 
Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Ορεινής Λάρνακας - Αίτημα Τμήματος 
∆ασών για ανέγερση νέων κτιρίων - Αιτήματα Υπηρεσίας Καταπολέμησης 
Ναρκωτικών - Aπουσία ηλιακών θερμοσιφώνων από τα δημόσια κτίρια - Η 
μετακίνηση του Τμήματος Αρχαιοτήτων στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
- Εξοπλισμός του Ταμείου Θήρας με καινούρια και ασφαλή οχήματα - 
∆ημιουργία τράπεζας πληροφόρησης και χρήση συστήματος γεωγραφικών 
πληροφοριών για την επαρχία Πάφου - Μέτρα για την ασφάλεια των 
φραγμάτων και τον περιορισμó απώλειας νερού - Προβλήματα από την 
υπερβόσκηση αιγοπροβάτων στην αγροτική περιοχή της Μαραθούντας. 

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για παραχώρηση κατάλληλα 
εξοπλισμένων οχημάτων για αντιμετώπιση των πυρκαγιών - Καθυστέρηση 
στην υλοποίηση του έργου στον ποταμό Λιοπετρίου - Ανέγερση κοινοτικών 
αποχωρητηρίων στη Νατά - Ερωτήματα σχετικά με την κτηνοτροφική περιοχή 
Κολοσσίου - Τομέας έρευνας και ανάπτυξης στην Κύπρο - Αίτημα για επέκταση 
της ακριτικής περιοχής στο δήμο Ιδαλίου για σκοπούς στεγαστικών 
προγραμμάτων - Αίτημα του δήμου Ιδαλίου για διαχωρισμό οικοπέδων - 
Αιτήματα/προβλήματα του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου - Αίτημα 
του δήμου Κάτω Πολεμιδιών για μετακίνηση της κτηνοτροφικής περιοχής - 
Αίτημα του δήμου Γερμασόγειας για διαγραφή τέλους για άντληση νερού από 
τον ποταμό Γερμασόγειας - Αίτημα δήμου Γερμασόγειας για συνεισφορά της 
κυβέρνησης στη δαπάνη κατασκευής κυματοθραυστών - Άδεια επέκτασης 
λατομείου στην κοινότητα Ξυλοφάγου - Εξασφάλιση τεμαχίου στα Περβόλια για 
ανέγερση δημοτικού σχολείου. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 12ης Ιουνίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.18 μ.μ.) 

(Αρ. 30) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό σας απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αρχίσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο προτάσεις νόμου για τις οποίες 
υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγουσες και να ψηφιστούν σήμερα.  Οι προτάσεις 
αυτές τιτλοφορούνται «Ο περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, 
Λειτουργία, ∆ομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008», η οποία κατατίθεται εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων και παραπέμπεται στην ίδια 
επιτροπή, και «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008», η 
οποία κατατίθεται εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και 
παραπέμπεται στην ίδια επίσης επιτροπή.  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι 
προτάσεις νόμου κηρύσσονται επείγουσες και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές, με την παράκληση να συνέλθουν και να ετοιμάσουν τις 
σχετικές εκθέσεις.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Μπορείτε να αποχωρήσετε.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
ήδη διανεμηθεί σε όλους σας. 
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(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. 

 

Ο περί Προσφύγων  (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.074-2008) 

Εξωτερικών Εσωτερικών  

2. Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών 
Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.073-2008) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων  

3. Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και 
∆ασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, C, 
R και S), των Κατασκευαστικών 
Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών 
Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.074-2008) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων  

4. Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Κατηγορίες Μ, Ν και Ο), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών 
Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.075-2008) 

Εξωτερικών Συγκοινωνιών και 
Έργων  

5. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως 
και Προσωπικού - Γενικό ∆ιοικητικό 
Προσωπικό - Θέση ∆ιοικητικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.076-2008) 

Οικονομικών  Νομικών  

6. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές 
Υπηρεσίες - Θέση Ανώτερου Τεχνικού 
Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί  του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.077-2008) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

7. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Προστασία των Ζώων κατά τη 
Σφαγή ή Θανάτωσή τους) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.050-2008) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

8. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Μεταφορά των Ζώων) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 

Γεωργίας και 
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(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.051-2008) 

και 
Περιβάλλοντος 

Φυσικών Πόρων 

9. Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, 
Ρύθμιση και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων 
Οικοδομών) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

10. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.028-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών 

11. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.086-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

12. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

13. Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές 
Εξειδικευμένων Μελών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

14. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική 
Υπηρεσία) (Γενικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.133-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

15. Οι περί Αστυνομίας (Μέλη 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας εκτός 
Ειδικών Πυροσβεστών) (Προαγωγές) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.134-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως 

 

Νομικών 

16. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική 
Υπηρεσία) (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.135-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

17. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική 
Υπηρεσία) (Ειδικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.136-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

18. Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική 
Υπηρεσία) (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.137-2007) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

19. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.002-2008) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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20. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.146-2007) 

Οικονομικών 

 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

21. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005) 

Οικονομικών 

 

Νομικών  

22. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για την 
Πηγή των Οικονομικών Πόρων 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Νομικών 

23. Οι περί ∆ικηγόρων (Συντάξεις και 
Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.029-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

24. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Παιδείας 

25. Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά 
Μέτρα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

26. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας (Απαιτούμενα Προσόντα 
∆ιορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και 
Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

Εξωτερικών  

 

Νομικών 

27. Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
(Ταμείο Προνοίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Παιδείας  

28. Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών 
Εργαστηρίων (Εγγραφή, Λειτουργία και 
Έλεγχος) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.007-2008) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

29. Οι περί της Λειτουργίας των 
Κρεοπωλείων Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.001-2008) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

30. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
(Aρ. 2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 
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31. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης (∆ιάρθρωση και Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.003-2008) 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

32. Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας (Πρόσληψη, Προαγωγή και 
Υπηρεσία Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.010-2008) 

Υγείας 

 

Υγείας 

33. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

Εσωτερικών 

 

Εσωτερικών 

34. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Ατυχήματα Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες 
Ουσίες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.005-2008) 

Εξωτερικών 

 

Εσωτερικών 

35. Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού 
Ωρομίσθιου Προσωπικού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

 

Παιδείας  

36. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας 
- Θέση Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.123-2007) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

 

Νομικών 

37. Έγγραφο (Υπ. Οικ. 6/2008) σύμφωνα με 
τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

38. Έγγραφο (Υπ. Υγείας 1/2008) σύμφωνα 
με τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.009) 

Υγείας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν  
από 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και 
Αντιπρόεδρος της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

Μαρίνο 
Σιζόπουλο, 
βουλευτή 
εκλογικής 

Εσωτερικών  
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(Αρ. Φακ. 23.02.049.022-2008) περιφέρειας 
Λεμεσού, 
και Φειδία 
Σαρίκα, βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Πάφου  

2. Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ.  23.02.049.024-2008) 

Νεόφυτο 
Κωνσταντίνου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων
-Αγνοουμένων-
Παθόντων 

 

3. Ο περί Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου 1974 
ως ημέρας Μνήμης και Τιμής των 
Πεσόντων και Αγωνισθέντων για τη 
∆ημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ.  23.02.049.025-2008) 

Νεόφυτο 
Κωνσταντίνου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων
-Αγνοουμένων-
Παθόντων 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα με τη νομοθετική εργασία.   

 Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 1 και 2 δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών Χρεών) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί 
του 2008».   

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα ζητήσουμε μιας βδομάδας αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην εισήγηση του κ. Γεωργίου; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση με το συγκεκριμένο αίτημα, επειδή τη ∆ευτέρα είναι 
αργία και δε θα έχουμε συνεδρία της επιτροπής Οικονομικών, θα παρακαλούσα, αν 
γίνεται, επειδή μπορεί να προκύψουν κάποια ζητήματα, να δοθούν δύο βδομάδες, αν 
θα ζητηθεί αναβολή, έτσι ώστε να δοθεί ευκαιρία, αν εγερθούν οποιαδήποτε ζητήματα 
σε σχέση με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, να εξεταστούν από την επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που είχα αντιληφθεί ότι ήτο καθολική απαίτηση των 
μελών της επιτροπής να γίνει ρύθμιση αντί μέχρι το έτος 1999, που ρύθμιζε μόνο 
κάποιες κακές υποχρεώσεις ή παλαιές υποχρεώσεις λόγω χρηματιστηρίου, μέχρι και 
το 2002, ούτως ώστε περιπτώσεις ανθρώπων οι οποίοι πραγματικά έχουν 
σοβαρότατα προβλήματα, συνταξιούχοι λόγω ασθένειας, χηρείας κτλ., να μπορούν να 
βοηθούνται, διότι αυτή η ευχέρεια δεν παρέχεται σε κανένα νόμο, εντούτοις, με βάση 
το τι συνηθίζεται, εμείς δεν έχουμε ένσταση να δοθεί αναβολή, αλλά μετά τις 
δεκαπέντε μέρες θα πρέπει να έρθει για ψήφιση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η συζήτηση και η ψήφιση αναβάλλεται για δύο βδομάδες. 

 Να πάμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα που είναι «Ο περί Γραμματίων του 
Κυπριακού ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού 

∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Μαΐου  
και 9 Ιουνίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού 
νόμου για τα γραμμάτια του δημοσίου, έτσι ώστε η έκδοση των εν λόγω γραμματίων 
να συνάδει με τις συνθήκες που επιβάλλει η υιοθέτηση του κοινού νομίσματος.  Η εν 
λόγω τροποποίηση κρίθηκε επιβεβλημένη υπό το φως της εκχώρησης στο 
Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου των συγκεκριμένων μητρώων γραμματίων του 
δημοσίου και της αποϋλοποίησής τους, καθώς και λόγω της υιοθέτησης του ευρώ από 
τη ∆ημοκρατία την 1η Ιανουαρίου 2008.  Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο προνοεί για 
την αναδρομική εφαρμογή του από την 1η Ιανουαρίου 2008, ημερομηνία υιοθέτησης 
του ευρώ από τη ∆ημοκρατία. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο εισάγονται νέοι όροι οι οποίοι 
ορίζουν τα άυλα γραμμάτια και τα έντιτλα γραμμάτια.  Παράλληλα, ορίζεται η 
“εργάσιμη ημέρα” ως η ημέρα κατά την οποία το σύστημα πληρωμών TARGET2 είναι 
ανοικτό για το διακανονισμό των συναλλαγών.  Το σύστημα TARGET2 είναι το 
∆ιευρωπαϊκό Αυτοματοποιημένο Σύστημα Ταχείας Μεταφοράς Κεφαλαίων σε Συνεχή 
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Χρόνο.  Επίσης, εισάγεται νέα πρόνοια με την οποία η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου 
θα διαχειρίζεται εκ μέρους της κυβέρνησης την έκδοση, τη διάθεση και την 
αποπληρωμή των γραμματίων, σύμφωνα με τις οδηγίες ή τους όρους που ορίζει ο 
Υπουργός Οικονομικών. 

 Περαιτέρω, τροποποιείται ο βασικός νόμος, ώστε να καθίσταται δυνατή η 
έκδοση των γραμματίων του δημοσίου στο εξωτερικό στο νόμισμα της ∆ημοκρατίας ή 
σε ξένο/ξένα νόμισμα/νομίσματα στο καθορισμένο από το Υπουργικό Συμβούλιο 
ποσό.  Στην περίπτωση έκδοσης γραμματίων σε ξένο/ξένα νόμισμα/νομίσματα, θα 
απαιτείται η έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων, όπως προβλεπόταν και στο 
βασικό νόμο.  Επιπρόσθετα, τροποποιείται ο βασικός νόμος, ώστε η αποπληρωμή 
κάθε γραμματίου να γίνεται στην ονομαστική του αξία κατά τη λήξη του, νοουμένου ότι 
δεν έχει ακυρωθεί είτε λόγω εξαγοράς είτε μετά από συμφωνία με τον κάτοχό του. 

 Επίσης, καθίσταται σαφές ότι ο καταβλητέος τόκος των γραμματίων διάρκειας 
πέραν του ενός έτους θα επιβαρύνει το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας και θα 
εμφανίζεται κάτω από το αντίστοιχο άρθρο του προϋπολογισμού στο Κεφάλαιο 
“∆ημόσιο Χρέος”.  Σημειώνεται ότι στο βασικό νόμο υπάρχει πρόνοια μόνο για 
γραμμάτια μέχρι ενός έτους.  Τέλος, διευκρινίζεται ο τρόπος αποπληρωμής και η 
ακύρωση των άυλων και έντιτλων γραμματίων. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής 
ζήτησαν από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών να καταθέσουν 
στοιχεία αναφορικά με τον τόκο που καταβάλλεται στις επενδύσεις του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΤΚΑ) σε γραμμάτια του δημοσίου σε σύγκριση με τον τόκο 
που καταβάλλεται στους επενδυτές κυβερνητικών χρεογράφων, καθώς και στοιχεία 
αναφορικά με το πού είναι κατατεθειμένα/επενδυμένα τα κεφάλαια του ΤΚΑ.  Τα πιο 
πάνω στοιχεία διαβιβάστηκαν στην επιτροπή γραπτώς με σχετική επιστολή του 
Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε γραπτώς και τη θέση της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου επί του νομοσχεδίου.  Συναφώς, με σχετική επιστολή, ημερομηνίας 28 
Μαΐου 2008, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου πληροφόρησε την επιτροπή ότι 
συμφωνεί με το περιεχόμενο του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου της βουλευτού 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και των 
μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού συναινεί στην ψήφιση.  Είναι ομόφωνη. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 8 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γραμματίων του Κυπριακού 
∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου      

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
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πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 Μαΐου, 
26 Μαΐου και 9 Ιουνίου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης του εν λόγω νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρων 
Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να τερματιστεί η δυσμενής φορολογική μεταχείριση που 
τυγχάνουν οχήματα τα οποία είχαν εγγραφεί μέχρι την 24η Νοεμβρίου 2003 ως 
εμπορικά οχήματα κατηγορίας VAN και στη συνέχεια μετατράπηκαν, μετά τον 
τελωνισμό και την εγγραφή τους, στην κατηγορία οχημάτων μεταφοράς προσώπων 
της δασμολογικής κλάσης 87.03. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση ρυθμίζεται με ενιαίο και ίσο 
τρόπο η φορολόγηση αυτοκινήτων, αφού ο φόρος κατανάλωσης που θα επιβάλλεται 
στα πιο πάνω οχήματα θα μπορεί να μειώνεται με βάση την ηλικία που θα έχει το 
όχημα, κατά το χρόνο που τίθεται σε ανάλωση, με βάση τα ποσοστά που 
καθορίζονται με γνωστοποίηση του διευθυντή του Τμήματος Τελωνείων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, η πιο πάνω ανισότητα προέκυψε με 
την υιοθέτηση σχετικής τροποποίησης στον περί Φόρου Κατανάλωσης Νόμο [Αρ. Ν. 
144(Ι)/2006], ο οποίος τέθηκε σε εφαρμογή στις 7 Νοεμβρίου 2006 και με τον οποίο 
τερματίστηκε ο διαζευκτικός τρόπος υπολογισμού και εφαρμογής του φόρου 
κατανάλωσης.  Υπενθυμίζεται ειδικότερα ότι μέχρι τότε επιβαλλόταν στο 
φορολογούμενο η καταβολή του μικρότερου ποσού που προέκυπτε μεταξύ των 
υπολογισμών που γίνονταν αφενός βάσει της αξίας που είχε το όχημα κατά το χρόνο 
που τέθηκε σε ανάλωση και αφετέρου βάσει του κυβισμού της μηχανής του.  
Σύμφωνα με τις διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας, όπως έχει πλέον διαμορφωθεί 
με βάση τα πιο πάνω, ο πληρωτέος φόρος κατανάλωσης υπολογίζεται μόνο επί του 
κυβισμού της μηχανής των προαναφερθέντων οχημάτων, χωρίς να λαμβάνεται 
υπόψη η ηλικία του οχήματος, κατά το χρόνο που αυτό τίθεται σε ανάλωση. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου, οι βουλευτές μέλη της 
επιτροπής υπέβαλαν, μεταξύ άλλων, διευκρινιστικές ερωτήσεις προς τους αρμοδίους 
για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής τους.  Ειδικότερα, την επιτροπή απασχόλησε 
το ερώτημα κατά πόσο η εφαρμογή του υπό εξέταση νομοσχεδίου δημιουργεί μια νέα 
παρόμοιου τύπου ανισότητα σε κατόχους ίδιων οχημάτων οι οποίοι τα ενέγραψαν 
μετά την 24η Νοεμβρίου 2003.  Συναφώς, η επιτροπή απέστειλε επιστολή προς το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, με σκοπό τη 
διευκρίνιση του πιο πάνω ζητήματος.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα στην 
απαντητική επιστολή που απέστειλε, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008, γνωστοποίησε 
στην επιτροπή τη θέση ότι η εν λόγω ρύθμιση δε δημιουργεί νέα ανισότητα στη 
φορολογική μεταχείριση πολιτών, επειδή οι πιο πάνω κάτοχοι ουδέποτε απολάμβαναν 
το εν λόγω πλεονέκτημα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος, υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις του πιο 
πάνω νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού πρώτα 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008».   
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και αυτό ομόφωνο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 και 7 δεν είναι έτοιμα.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 8, 9 και 10 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας για την Τροπική Ξυλεία (Κυρωτικός) Νόμος του 
2007», «Ο περί της Σύμβασης καταρτιζόμενης από το Συμβούλιο βάσει του Άρθρου 
34 της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή 
επί Ποινικών Υποθέσεων μεταξύ των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
του Πρωτοκόλλου της (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί 
της Σύμβασης για την Απαγόρευση της Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και 
Μεταφοράς των Ναρκών κατά Προσωπικού και για την Καταστροφή τους (Κυρωτικός)  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 
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Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σκεύη Κουκουμά 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Ελένη Θεοχάρους ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε τα υπό αναφορά 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η Μαΐου και στις 4 
Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών, Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της ∆ιεθνούς Συμφωνίας για την 
Τροπική Ξυλεία του 2006, η οποία εγκρίθηκε στις 27 Ιανουαρίου 2006 στη ∆ιάσκεψη 
∆ιαπραγματεύσεων που συστάθηκε υπό την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών για το 
Εμπόριο και την Ανάπτυξη, που πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και την εισηγητική  έκθεση που συνοδεύει 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η υπό εξέταση Συμφωνία (ΙΤΤΑ 2006, International 
Tropical Timber Agreement 2006) αντικαθιστά την προγενέστερη Συμφωνία του 1994 
(ΙΤΤΑ 1994, International Tropical Τimber Agreement 1994), στην οποία δεν ήταν 
μέλος η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι, σύμφωνα με τους αρμόδιους φορείς, “τροπική ξυλεία” 
σημαίνει την τροπική βιομηχανική ξυλεία, η οποία παράγεται στις χώρες που 
βρίσκονται μεταξύ του Τροπικού του Καρκίνου και του Τροπικού του Αιγόκερου και ότι 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία προσχωρεί στην εν λόγω συμφωνία ως μέλος καταναλωτής, 
δηλαδή ως μέλος εισαγωγέας τροπικής ξυλείας και όχι ως μέλος παραγωγός. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
∆ασών, το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης με απόφασή του (Απόφαση 
2007/648/ΕΚ) έκρινε ως απαραίτητη την υπογραφή της υπό εξέταση συμφωνίας, αλλά 
και την προσωρινή εφαρμογή της από την Ευρωπαϊκή Ένωση, θεωρώντας σημαντική 
τόσο την εμπορική όσο και την περιβαλλοντική της πτυχή. 

 Αυτή η συμφωνία θεωρείται μικτή, καθώς σε αυτή μετέχουν τόσο η ίδια η 
Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και τα κράτη μέλη.  Σημειώνεται ότι στον τομέα της κοινής 
εμπορικής πολιτικής (exclusive competence) η Ευρωπαϊκή Ένωση θα έχει την 
αποκλειστική αρμοδιότητα, ενώ στον τομέα του περιβάλλοντος η Ευρωπαϊκή Ένωση 
θα ασκεί τις αρμοδιότητες από κοινού με τα κράτη μέλη (shared competence). 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η εν λόγω συμφωνία προωθεί τους στόχους 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για αειφορική ανάπτυξη και ειδικότερα τη διεθνή συνεργασία 
στο εμπόριο τροπικής ξυλείας και τη διαχείριση των τροπικών δασών.  Περαιτέρω, η 
υπό εξέταση συμφωνία αποσκοπεί τόσο στην οικονομική ανάπτυξη των 
αναπτυσσόμενων χωρών που παράγουν τροπική ξυλεία όσο και στην προστασία και 
διατήρηση των δασών αυτών μέσω της αειφορικής τους διαχείρισης.  Περαιτέρω, με 
την υπό εξέταση συμφωνία ενισχύεται η διεθνής συνεργασία για την καλύτερη επιβολή 
της δασικής νομοθεσίας και την προώθηση του εμπορίου, νομίμως, υλοτομηθείσας 
ξυλείας. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε επίσης ότι η νέα αυτή συμφωνία προβλέπει 
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την καταβολή  υποχρεωτικών ετήσιων εισφορών από τα μέλη για την κάλυψη του 
διοικητικού κόστους λειτουργίας του ∆ιεθνούς Οργανισμού για την Τροπική Ξυλεία 
(ΙΤΤΟ), ο οποίος, σύμφωνα με το άρθρο 3 της συμφωνίας, εφαρμόζει και εποπτεύει 
την εφαρμογή της εν λόγω συμφωνίας και αποτελεί το μοναδικό βήμα για τη 
συνεργασία μεταξύ των χωρών παραγωγής και κατανάλωσης τροπικής ξυλείας.  
Ταυτόχρονα, ο ίδιος διευκρίνισε ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία δε θα επωμισθεί κανένα 
οικονομικό κόστος, καθώς η  Ευρωπαϊκή Ένωση θα καταβάλλει τις υποχρεωτικές 
εισφορές των κρατών μελών της για το κόστος λειτουργίας του ∆ιεθνούς Οργανισμού 
για την Τροπική Ξυλεία.  Σημειώνεται ότι οι εισφορές των μελών καταναλωτών, καθώς 
και ο αριθμός ψήφων τους στον οργανισμό υπολογίζονται με βάση τον όγκο τροπικής 
ξυλείας που εισάγουν. 

 Mε το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του άρθρου 4 του νόμου 
με τον οποίο κυρώθηκε η σύμβαση που καταρτίστηκε από το Συμβούλιο βάσει του 
άρθρου 34 της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την Αμοιβαία ∆ικαστική 
Συνδρομή επί Ποινικών Υποθέσεων μεταξύ των Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και του Πρωτοκόλλου της [Ν. 25(ΙΙΙ)/2004].  Συγκεκριμένα, προτείνεται η 
διαγραφή δύο αρχών από τον κατάλογο των αρμόδιων αρχών της ∆ημοκρατίας για 
σκοπούς εφαρμογής της σύμβασης και του πρωτοκόλλου, δηλαδή, πρώτον, του 
Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και, 
δεύτερον, του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρομείων. 

 Σημειώνεται ότι τόσο η σύμβαση όσο και το πρωτόκολλό της αποτελούν μέρος 
του κοινοτικού κεκτημένου, το οποίο η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει δεσμευτεί να 
εφαρμόζει με την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε 
ενώπιον της επιτροπής ότι οι πιο πάνω αναφερόμενες αρχές είναι αναρμόδιες και 
κακώς είχαν περιληφθεί στον κατάλογο των αρμόδιων αρχών στη ∆ημοκρατία για 
σκοπούς εφαρμογής της εν λόγω σύμβασης και του πρωτοκόλλου. 

 Σύμφωνα και με σχετική αλληλογραφία που κατατέθηκε στην επιτροπή για 
σκοπούς ενημέρωσης, οι αρχές αυτές ζήτησαν τη διαγραφή τους από τον κατάλογο 
αρμόδιων αρχών, επειδή, σύμφωνα με τις νομοθεσίες που διέπουν τη λειτουργία τους, 
δεν έχουν την αρμοδιότητα να χορηγούν άδειες παρέμβασης σε επικοινωνίες, για 
σκοπούς ποινικής έρευνας, σύμφωνα με το άρθρο 17 της Σύμβασης για την Αμοιβαία 
∆ικαστική Συνδρομή επί Ποινικών Υποθέσεων μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Πρωτοκόλλου της. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης, ο πρόεδρος και τα μέλη της 
επιτροπής επισήμαναν ότι θα πρέπει να αποφεύγονται τέτοια λάθη, τα οποία μάλιστα 
διορθώνονται πολύ καθυστερημένα, και ότι θα έπρεπε κατά την ετοιμασία του αρχικού 
κυρωτικού νομοσχεδίου το 2004 να γίνονταν οι κατάλληλες διαβουλεύσεις/συσκέψεις 
με τις κατονομαζόμενες στο σχετικό κατάλογο αρμόδιες αρχές, προκειμένου να 
διαφανεί η αρμοδιότητά τους ή μη. 

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του κυρωτικού της Σύμβασης 
για την Απαγόρευση της Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς των 
Ναρκών κατά Προσωπικού και για την Καταστροφή τους νόμου [Ν. 37(ΙΙΙ)/2002], έτσι 
ώστε να προβλεφθούν ποινές για τις περιπτώσεις παράβασης της σύμβασης από 
ιδιώτες. 

 Συγκεκριμένα, προστίθεται διάταξη στο βασικό νόμο που ορίζει ότι πρόσωπο 
που:  
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 χρησιμοποιεί με οποιοδήποτε τρόπο, μη επιτρεπτό από τη σύμβαση, νάρκη 
κατά προσωπικού  ή 

 κατασκευάζει ή παράγει νάρκη κατά προσωπικού ή 

 αποκτά ή συμμετέχει στην απόκτηση απαγορευμένου από τη σύμβαση 
αντικειμένου  ή 

 έχει στην κατοχή του απαγορευμένο από τη σύμβαση αντικείμενο ή 

 μεταφέρει ή συμμετέχει στη μεταφορά απαγορευμένου από τη σύμβαση 
αντικειμένου ή  

 βοηθά ή ενθαρρύνει ή παροτρύνει οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο στη διάπραξη 
οποιουδήποτε από τα πιο πάνω αναφερόμενα αδικήματα 

διαπράττει αδίκημα και, σε περίπτωση καταδίκης του, υπόκειται σε φυλάκιση για 
χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τα δεκατέσσερα (14) έτη ή σε χρηματική ποινή 
που δεν υπερβαίνει τις διακόσιες χιλιάδες ευρώ (200.000 ευρώ) ή και στις δύο αυτές 
ποινές.  Σημειώνεται ότι στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου προβλεπόταν χρηματική 
ποινή μέχρι £100.000, διότι το νομοσχέδιο είχε  ετοιμαστεί από τη Νομική Υπηρεσία 
πολύ πριν από την κατάθεσή του στη Βουλή και εν τω μεταξύ μεσολάβησε η αλλαγή 
του νομίσματος της ∆ημοκρατίας σε ευρώ.  Ύστερα από εισήγηση του μέλους της 
επιτροπής βουλευτή κ. Ανδρέα Αγγελίδη, την οποία υιοθέτησε και το Υπουργείο 
Εξωτερικών, η επιτροπή μετέτρεψε την ποινή σε ευρώ και ταυτόχρονα την αύξησε 
κατά περίπου 30.000 ευρώ, δηλαδή στα 200.000 ευρώ κατ’ ανώτατο όριο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα  
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, 
όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας για την Τροπική Ξυλεία (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2007.   

2. Ο περί της Σύμβασης καταρτιζόμενης από το Συμβούλιο βάσει του Άρθρου 34 
της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την Αμοιβαία ∆ικαστική 
Συνδρομή επί Ποινικών Υποθέσεων μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Πρωτοκόλλου της (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 

3. Ο περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση της Χρήσης, Αποθήκευσης, 
Παραγωγής και Μεταφοράς των Ναρκών κατά Προσωπικού και για την 
Καταστροφή τους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας για την 
Τροπική Ξυλεία (Κυρωτικός) Νόμος του 2008.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης καταρτιζόμενης από 
το Συμβούλιο βάσει του Άρθρου 34 της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την 
Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή επί Ποινικών Υποθέσεων μεταξύ των Κρατών Μελών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Πρωτοκόλλου της (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση 
της Χρήσης, Αποθήκευσης, Παραγωγής και Μεταφοράς των Ναρκών κατά 
Προσωπικού και για την Καταστροφή τους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Ελέγχου των Παραπλανητικών και 
Συγκριτικών ∆ιαφημίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ελέγχου των Παραπλανητικών και 

Συγκριτικών ∆ιαφημίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Μαρία Κυριακού Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Νικόλας Παπαδόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το εν λόγω 
τροποποιητικό νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 
10 Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του παρόντος τροποποιητικού νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του 
βασικού νόμου για τον έλεγχο των παραπλανητικών και συγκριτικών διαφημίσεων με 
την προσθήκη σ’ αυτόν νέων άρθρων, ώστε να δίδεται η δυνατότητα στο διευθυντή 
της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών, κατά τη διαπίστωση 
παράβασης του νόμου, μετά την εξέταση ή/και διερεύνηση παραπόνου ή/και 
αυτεπάγγελτης έρευνας, να επιβάλει και διοικητικό πρόστιμο στον παραβάτη ανάλογα 
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με τη φύση και τη βαρύτητα της παράβασης.  Επίσης, δίδεται η δυνατότητα στον 
παραβάτη να υποβάλει ιεραρχική προσφυγή στον αρμόδιο υπουργό κατά της πιο 
πάνω απόφασης του διευθυντή. 

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει 
το εν λόγω νομοσχέδιο, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εφαρμόζει τον περί  
Ελέγχου των Παραπλανητικών και Συγκριτικών ∆ιαφημίσεων Νόμο [Νόμος αρ. 
92(Ι) του 2000], όπως τροποποιήθηκε, ο οποίος είναι πλήρως εναρμονισμένος 
με την ευρωπαϊκή Οδηγία 84/450/ΕΟΚ.  Όπως είναι γνωστό, κύριος σκοπός 
του νόμου αυτού είναι η προστασία των εμπορευομένων από τις 
παραπλανητικές και συγκριτικές διαφημίσεις. 

2. Ειδικότερα, με το εν λόγω νομοσχέδιο προστίθενται στο βασικό νόμο τα νέα 
άρθρα 6Α, 6Β, 6Γ, 6∆ και 6Ε, τα οποία προνοούν για την εξέταση παραβάσεων 
και την  επιβολή ποινών (άρθρο 6Α), την επιβολή διοικητικών προστίμων και 
την άσκηση ιεραρχικής προσφυγής (άρθρο 6Β), τον τρόπο και τη διαδικασία 
που θα ακολουθείται κατά την επίδοση στους ενδιαφερομένους κάθε 
απόφασης της Εντεταλμένης Υπηρεσίας (άρθρο 6Γ), την τεκμηρίωση 
ισχυρισμών κατά την εκδίκαση των ιεραρχικών προσφυγών προς τον υπουργό 
(άρθρο 6∆) και την ευθύνη αξιωματούχων, υπαλλήλων κ.λπ., νομικών 
προσώπων (άρθρο 6Ε).  Σημειώνεται ότι στον υφιστάμενο νόμο δεν προνοείται 
οποιαδήποτε ποινή ή χρηματικό πρόστιμο για τους παραβάτες, παρά μόνο η 
δυνατότητα αίτησης της Εντεταλμένης Υπηρεσίας προς το δικαστήριο για την 
έκδοση απαγορευτικού ή προστακτικού διατάγματος. 

3. Εντεταλμένη Υπηρεσία, για σκοπούς επιτήρησης της αγοράς και εφαρμογής 
του προτεινόμενου νόμου, είναι η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία 
διαθέτει την αναγκαία υποδομή και τους μηχανισμούς για την εφαρμογή και τον 
έλεγχο του εν λόγω νομοσχεδίου. 

4. ∆εν αναμένεται να υπάρξουν αισθητές οικονομικές επιπτώσεις σε πολίτες,  
αρχές, οργανώσεις ή ομάδες συμφερόντων της χώρας μας από την εφαρμογή 
των προνοιών του προτεινόμενου νόμου.  

5. ∆εν αναμένεται να υπάρξουν γενικότερες οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες 
επιπτώσεις από την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου. 

6. ∆εν κρίθηκε σκόπιμο να γίνουν οποιεσδήποτε άλλες συναντήσεις και επαφές 
με ενδιαφερόμενες οργανώσεις ή άλλες ομάδες επηρεαζομένων. 

7. ∆εν αναμένεται να υπάρξει οποιοδήποτε άμεσο ή μακροχρόνιο επιπρόσθετο 
οικονομικό κόστος από την εφαρμογή του εν λόγω τροποποιητικού 
νομοσχεδίου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες του πιο πάνω 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
της όλα τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση 
του εν λόγω νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου των Παραπλανητικών και 
Συγκριτικών ∆ιαφημίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - 
Θέση Ανώτερου Λειτουργού Πληροφορικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - Θέση 

Ανώτερου Λειτουργού Πληροφορικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008» 

Παρόντες ׃ 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους υπό αναφορά 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 Μαΐου και 5 
Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του 
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Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
ίδιου υπουργείου και της ΠΑΣΥ∆Υ.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η 
τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Πληροφορικής στο Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής, με τη συμπερίληψη σημείωσης 
σύμφωνα με την οποία ο κάτοχος της υπό αναφορά θέσης τοποθετείται, ανάλογα με 
τις ανάγκες της υπηρεσίας, είτε στα κεντρικά γραφεία του Τμήματος Υπηρεσιών 
Πληροφορικής ως υπεύθυνος Κλάδου/Κλάδων Πληροφορικής είτε σε 
υπουργείο/ανεξάρτητη υπηρεσία ως υπεύθυνος Μονάδας/Μονάδων Πληροφορικής. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η πιο πάνω τροποποίηση κατέστη αναγκαία, έτσι ώστε να συνάδει με 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με την οποία εγκρίθηκε η 
αποκέντρωση των υπηρεσιών πληροφορικής και η μεταφορά των αντίστοιχων 
κονδυλίων για τις ανάγκες της πληροφορικής από το Τμήμα Υπηρεσιών 
Πληροφορικής στα υπουργεία/ανεξάρτητες υπηρεσίες, καθώς και η δημιουργία 
Μονάδων Πληροφορικής σ’ αυτά.  Με την ίδια απόφαση εγκρίθηκε η αναδιάταξη του 
προσωπικού του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής και η κατανομή του στα 
κεντρικά γραφεία του τμήματος και στις Μονάδες Πληροφορικής των υπουργείων και 
ανεξάρτητων υπηρεσιών. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, η τοποθέτηση λειτουργών του Τμήματος 
Υπηρεσιών Πληροφορικής στα υπουργεία/ανεξάρτητες υπηρεσίες για τη στελέχωση 
των Μονάδων Πληροφορικής αποφασίστηκε να γίνει με τον ίδιο τρόπο που 
εφαρμόζεται για το προσωπικό του Γενικού Λογιστηρίου.  ∆ηλαδή, το προσωπικό που 
θα τοποθετηθεί στις Μονάδες Πληροφορικής θα εξακολουθεί να υπάγεται στο 
διευθυντή του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής, αλλά θα λαμβάνει οδηγίες από 
τον προϊστάμενο του υπουργείου/ανεξάρτητης υπηρεσίας, στον οποίο και θα δίνει 
αναφορά σε σχέση με τις εργασίες που εκτελεί. 

 Το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στα πλαίσια 
της αρμόδιας Υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού για σχέδια 
υπηρεσίας και με τις πρόνοιές του συμφωνούν το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού και η ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 13 μέχρι τον αριθμό 43 αποσύρονται από την 
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εκτελεστική εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 44 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
την έγκριση καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση σε θέματα που καθορίζονται από 
την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2006, καταλόγου θέσεων εισδοχής στη 
δημόσια υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό 
δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή 
γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2006, 
καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου και για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 
2006 και καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές 
Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια 
που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2006. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση 
των καταλόγων θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία που αναφέρονται στο 
επισυνημμένο παράρτημα, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης 

Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Νίκος Κλεάνθους 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μελέτησε τους πιο πάνω καταλόγους σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 29 Μαΐου και στις 5 Ιουνίου 2008.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η 
Επίτροπος ∆ιοικήσεως και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Με τους πιο πάνω καταλόγους θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, οι 
οποίοι κατατίθενται στη Βουλή σύμφωνα με τις διατάξεις της νομοθεσίας για την 
αξιολόγηση υποψηφίων για διορισμό στη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η έγκριση 
θέσεων για τις οποίες διεξάγεται υποχρεωτικά γραπτή εξέταση και τις οποίες οι 
ενδιαφερόμενοι μπορούν να διεκδικήσουν, με την προϋπόθεση ότι έχουν επιτύχει 
στην εξέταση αυτή. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και τις διατάξεις των περί Αξιολόγησης 
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Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων, κατατίθενται κάθε έτος στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση, τουλάχιστο τέσσερις μήνες πριν από την 
ημερομηνία διεξαγωγής των σχετικών γραπτών εξετάσεων, οι πιο κάτω κατάλογοι 
θέσεων: 

1. α. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου, για τις οποίες απαιτείται ως βασικό προσόν για διορισμό 
απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού 
κύκλου σπουδών (μη επιστημονικές θέσεις), για την πλήρωση των 
οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή σε θέματα 
που καθορίζονται στους υπό αναφορά νόμους. 

 β. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία με την ίδια 
μισθοδοσία και το ίδιο βασικό προσόν όπως περιγράφονται στο 1.α. πιο 
πάνω (μη επιστημονικές θέσεις) για τις οποίες διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές Επιτροπές και περιλαμβάνει 
ειδικό θέμα, ανάλογα με τις ειδικές γνώσεις που απαιτούνται και τα 
εξειδικευμένα καθήκοντα που θα κληθούν να εκτελούν οι υποψήφιοι που 
θα τις καταλάβουν. 

2. α. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν των οποίων η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου (επιστημονικές θέσεις) και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση σε θέματα που 
καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή. 

 β. Κατάλογος θέσεων με το ίδιο βασικό προσόν και την ίδια μισθοδοσία 
όπως περιγράφονται στο 2.α. πιο πάνω (επιστημονικές θέσεις) για τις 
οποίες διεξάγεται ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές 
Επιτροπές και περιλαμβάνει ειδικό θέμα, ανάλογα με τις ειδικές γνώσεις 
που απαιτούνται και τα εξειδικευμένα καθήκοντα που θα κληθούν να 
εκτελούν οι υποψήφιοι που θα τις καταλάβουν. 

 Σημειώνεται ότι η Ειδική Επιτροπή, που αναφέρεται πιο πάνω, απαρτίζεται από 
τον πρόεδρο ή μέλος της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, το διευθυντή του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και το διευθυντή Ανώτερης και 
Ανώτατης Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Περαιτέρω, η κατάταξη των θέσεων στους καταλόγους θέσεων για τις οποίες η 
γραπτή εξέταση διεξάγεται από την Ειδική Επιτροπή και στους καταλόγους θέσεων 
για τις οποίες η γραπτή εξέταση διεξάγεται από τις οικείες Συμβουλευτικές Επιτροπές 
γίνεται με βάση τα προσόντα που απαιτούνται από τα οικεία σχέδια υπηρεσίας και τις 
ειδικές απαιτήσεις αναφορικά με την εκτέλεση των καθηκόντων των θέσεων που 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων.  Η αξιολόγηση των υποψηφίων για διορισμό σε όλες τις 
θέσεις των προαναφερθέντων καταλόγων γίνεται με βάση τα ίδια κριτήρια όπως αυτά 
καθορίζονται στους πιο πάνω νόμους, σύμφωνα με τα οποία βαρύνουσα σημασία 
αποδίδεται στη γραπτή εξέταση (εκατό μονάδες σε σύνολο εκατό τριάντα οκτώ 
μονάδων), ανεξάρτητα αν αυτή διεξάγεται από την Ειδική Επιτροπή ή τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή. 

 Οι κατάλογοι θέσεων που περιγράφονται πιο πάνω, οι οποίοι θα ισχύσουν για 
την πλήρωση των θέσεων που θα δημοσιευτούν μέσα στο έτος 2009, έχουν 
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καταρτιστεί με βάση τον εγκεκριμένο προϋπολογισμό του 2008.  Σε σχέση με τους 
αντίστοιχους καταλόγους που εγκρίθηκαν πέρσι από το Υπουργικό Συμβούλιο και τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων και εφαρμόζονται για την πλήρωση των θέσεων του 
τρέχοντος έτους, οι εν λόγω κατάλογοι θέσεων παρουσιάζουν ορισμένες 
διαφοροποιήσεις, οι οποίες οφείλονται στη δημιουργία νέων θέσεων, στη σημείωση 
ορισμένων θέσεων με διπλό σταυρό και στην αναπροσαρμογή των μισθοδοτικών 
κλιμάκων ορισμένων θέσεων.  Αναφέρονται ειδικά οι διαφοροποιήσεις που αφορούν 
τη μεταφορά μη επιστημονικών θέσεων στον κατάλογο θέσεων υπ’ αριθμόν 4 του 
παραρτήματος ως ακολούθως: 

1. Οι θέσεις Τεχνικού, Κλίμακα Α2, Α5 και Α7(ii), του Υπουργείου Άμυνας, λόγω 
σοβαρών δυσκολιών που αντιμετωπίζονται τα τελευταία χρόνια στην πλήρωση 
των κενών θέσεων που υπάρχουν και που αφορούν τη μη εξεύρεση 
ικανοποιητικού αριθμού υποψηφίων που να πληρούν τα απαιτούμενα από το 
οικείο σχέδιο υπηρεσίας προσόντα και να έχουν επιτύχει στη γενική γραπτή 
εξέταση. 

2. Οι θέσεις Τεχνικού Γεωργικών Ερευνών, Κλίμακα Α2, Α5 και Α7(ii), του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, για τους ίδιους λόγους που ισχύουν για τις 
θέσεις Τεχνικού του Υπουργείου Άμυνας, κάτι που έχει και σημαντικό αντίκτυπο 
στην προσπάθεια του ινστιτούτου να ανταποκριθεί στην αξιοποίηση των 
ανταγωνιστικών και διαρθρωτικών προγραμμάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Οι θέσεις Τεχνικού Μηχανικού, Κλίμακα Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i), του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας [πρόκειται για νέα θέση που 
δημιουργήθηκε με το συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2007 ως 
αναβάθμιση της θέσης Τεχνικού, Κλίμακα Α2, Α5 και Α7(ii)], λόγω προφορικών 
παραστάσεων που υποβλήθηκαν από το διευθυντή του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας αναφορικά με το ότι οι υπάλληλοι που 
διορίζονται στις τεχνικές θέσεις του τμήματός του διεκδικούν στη συνέχεια, 
εντός του ίδιου έτους, με το ίδιο πιστοποιητικό επιτυχίας στη γενική γραπτή 
εξέταση, τεχνικές θέσεις άλλων τμημάτων τα καθήκοντα των οποίων θεωρούν 
πιο “εύκολα”, με αποτέλεσμα να εγκαταλείπουν το τμήμα με την πρώτη 
ευκαιρία διορισμού τους σε άλλη θέση και αυτό να παραμένει υποστελεχωμένο. 

 Με τη μεταφορά των θέσεων που αναφέρονται στον κατάλογο υπ’ αριθμόν 4 
του παραρτήματος η γραπτή εξέταση θα διεξαχθεί από την οικεία Συμβουλευτική 
Επιτροπή, η οποία θα πρέπει να εξετάσει τους υποψηφίους και σε ειδικό θέμα, η 
αξιολόγηση όμως των υποψηφίων για διορισμό θα γίνει, όπως αναφέρεται πιο πάνω, 
με βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους.  Τα αποτελέσματα των ρυθμίσεων θα 
αξιολογηθούν μετά την πρώτη πλήρωση των κενών θέσεων, ώστε ανάλογα να κριθεί 
και η μελλοντική κατάταξη των υπό αναφορά θέσεων στους καταλόγους. 

 Τέλος, για σκοπούς ενημέρωσης της Βουλής των Αντιπροσώπων, κατατίθενται, 
πέραν των καταλόγων θέσεων που περιγράφονται πιο πάνω, και κατάλογοι θέσεων 
εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία τόσο για τις μη επιστημονικές όσο και για τις 
επιστημονικές θέσεις για την πλήρωση των οποίων ακολουθούνται οι κανονικές 
διατάξεις των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων και οι οποίες δεν εμπίπτουν στις 
διατάξεις των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμων. 

 Θα πρέπει να αναφερθεί ότι η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, κατά τη διάρκεια της 
πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, διατύπωσε τη διαφωνία της για τη συμπερίληψη 
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των επιστημονικών θέσεων που αφορούν προσλήψεις υπαλλήλων του γραφείου της 
στον κατάλογο που προβλέπει ότι για την πλήρωσή τους διεξάγεται γραπτή εξέταση 
σε θέματα που καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή.  Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως 
εξέφρασε ειδικότερα την άποψη πως για σκοπούς καλύτερης αξιολόγησης των 
υποψηφίων, τόσο από απόψεως ικανοτήτων όσο και από απόψεως γνώσεων, θα 
πρέπει επίσης να κρίνεται και η προσωπικότητά τους και αυτό μπορεί να διαπιστωθεί, 
όταν η εξέταση διεξάγεται από τη Συμβουλευτική Επιτροπή, στην οποία θα μπορεί και 
η ίδια να εκφράζει απόψεις για τα θέματα της εξέτασης. 

 Κατόπιν συνεννόησης μεταξύ της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και του Υπουργού 
Οικονομικών και ανταλλαγής απόψεων για το χειρισμό του θέματος, συμφωνήθηκε ότι 
αυτό το ζήτημα χρήζει πιο διεξοδικής μελέτης από πλευράς του υπουργείου, γι’ αυτό 
και αποφασίστηκε να μη γίνει για το τρέχον έτος καμιά σχετική αλλαγή στους 
καταλόγους. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ, λαμβάνοντας 
υπόψη τα πιο πάνω, υιοθετούν τους συγκεκριμένους καταλόγους όπως αυτοί έχουν 
καταρτιστεί από την εκτελεστική εξουσία και εισηγούνται την έγκρισή τους από τη 
Βουλή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί της έγκρισης ή μη των καταλόγων κατά τη συζήτηση της σχετικής 
απόφασης στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται 
ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση σε θέματα που καθορίζονται 
από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2006. 

2. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται 
ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με 
βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2006. 

3. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου και για 
την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή 
δυνάμει των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2006. 

4. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου και για 
την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με 
βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2006. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 
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 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση των καταλόγων 
θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 

Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου 

 Επειδή, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου, προνοείται η κατάθεση κάθε χρόνο στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. καταλόγων θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική Επιτροπή 
δυνάμει του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμου, 

2. καταλόγων θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Α7 του κυβερνητικού μισθολογίου και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από τις οικείες 
συμβουλευτικές επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με 
βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται στον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο, 

3. καταλόγων θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται 
ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση σε θέματα που καθορίζονται 
από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου, και 

4. καταλόγων θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται 
ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο προσόν και για την 
πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση από τις οικείες 
συμβουλευτικές επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για επιλογή γίνεται και πάλι με 
βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται στον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο. 

 Και επειδή, σύμφωνα με το άρθρα 2 και 2Α  του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων 
για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου, οι πιο πάνω κατάλογοι θέσεων 
εγκρίνονται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή 
της αυτή εγκρίνει τους καταλόγους θέσεων που επισυνάπτονται στην παρούσα 
απόφαση ως Παραρτήματα Ια, ΙΙα, Ιβ και ΙΙβ, αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Ερχόμαστε τώρα στις δύο προτάσεις νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσες.  

 Η πρώτη πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, ∆ομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή 
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Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων- Παθόντων για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί 

Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, ∆ομή, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γεώργιος Γεωργίου 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Σοφοκλής Φυττής 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε αυθημερόν την υπό αναφορά πρόταση νόμου, η οποία 
κατατέθηκε από την ίδια στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε 
επείγουσα. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με την υπό αναφορά πρόταση νόμου είναι 
η τροποποίηση του περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (Σύσταση, Σκοποί, 
Λειτουργία, ∆ομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) Νόμου, ώστε να αυξηθεί ο 
αριθμός των μελών της Εκτελεστικής Γραμματείας της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων από δεκαπέντε σε δεκαεπτά.   

 Περαιτέρω, με την προτεινόμενη τροποποίηση δύναται να παρατείνεται η 
θητεία της διοριζόμενης Προσωρινής Επιτροπής της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων, η οποία, ας σημειωθεί, λήγει στις 20 Ιουλίου 2008, με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου.  

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 
της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
(Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, ∆ομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Η δεύτερη πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Tάσος Μητσόπουλος          Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Σωκράτης Χάσικος  Γιαννάκης Ομήρου   

 Αριστοφάνης Γεωργίου       Ρίκκος Ερωτοκρίτου  

       Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από την ίδια στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Παραγραφής 
Νόμου, ώστε η ισχύς του περί Παραγραφής (Τροποποιητικού) Νόμου του 2008 [Ν. 
28(Ι) του 2008], ο οποίος εκ παραδρομής καθυστέρησε να δημοσιευτεί στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, να θεωρηθεί ότι άρχισε την 30ή Μαΐου 2008.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη τη σοβαρότητα 
του ζητήματος, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, που είναι οι ερωτήσεις και απαντήσεις.  
Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.507, ημερομηνίας 6 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο προτίθεται το υπουργείο του να αποπληρώσει το δάνειο που έχει 
ληφθεί από το κοινοτικό συμβούλιο Μιτσερού για την αποπεράτωση της 
αίθουσας εκδηλώσεων του περιφερειακού δημοτικού σχολείου της κοινότητας. 

2. Τα μέτρα που λαμβάνει το υπουργείο του για την ασφάλεια των μαθητών του 
περιφερειακού σχολείου της κοινότητας αναφορικά με τη διέλευση φορτηγών 
μπροστά από το σχολείο, κυρίως από τα γύρω λατομεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.508, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει διαθέσει ενάμισι 
εκατομμύριο ευρώ για την προστασία έξι περιοχών στα κατεχόμενα στα πλαίσια του 
δικτύου οικοτόπων “Natura 2000”.  Σύμφωνα με πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν 
στον τύπο, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει υπογράψει συμβόλαιο με κοινοπραξία υπό 
πολωνική εταιρεία, προκειμένου να ετοιμάσει λεπτομερή σχέδια για τη διαχείριση και 
προστασία των εν λόγω περιοχών. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυπριακή κυβέρνηση είναι ενημερωμένη ή συμμετέχει στο 
πρόγραμμα αυτό, ποιες είναι οι έξι περιοχές, με ποια διαδικασία επιλέχθηκαν από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, αν οι αρμόδιες αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας συμμετείχαν 
στον καθορισμό των περιοχών και αν η κυβέρνηση προτίθεται να προτείνει επίσημα 
την ένταξη των εν λόγω περιοχών στο ευρωπαϊκό δίκτυο “Natura 2000”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.509, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους  

 «Σε συνάντηση με το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της Πάχνας 
διαπιστώθηκε η έντονη αντίδραση και ανησυχία τους για τη μεγάλη καθυστέρηση που 
παρατηρείται από πλευράς της Χωρομετρίας στην οριοθέτηση των τεμαχίων γης που 
ο Οργανισμός Αναπτύξεως Γης έχει θέσει στην κατοχή του, για να τα αξιοποιήσει 
οικιστικά.  Οι κάτοικοι της Πάχνας ζητούν να ληφθούν αποφάσεις το ταχύτερο και να 
δοθεί με τον πιο δίκαιο τρόπο λύση στο εν λόγω πρόβλημα, ώστε να πάψει να τους 
ταλαιπωρεί. 

 Συναφώς, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε και πώς θα δοθεί η ταχύτερη και σωστότερη λύση στο προαναφερθέν 
πρόβλημα; 

2. Πώς προτίθεται να λύσει το πρόβλημα της μεγάλης καθυστέρησης που 
παρατηρείται στο Κτηματολόγιο σε παρόμοια θέματα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.510, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Πολεμίου της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για προώθηση της 
κατασκευής του υδρευτικού δικτύου από το φράγμα Κανναβιούς προς τις κοινότητες 
Πολεμίου, Κάθικα, Στρουμπιού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα 
που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.511, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μεσόγης της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για προώθηση του 
σχεδιασμού του δρόμου Πάφου-Μεσόγης-Τσάδας (λεωφόρος Μεσόγης) με δύο 
λωρίδες κυκλοφορίας και χωρίς νησίδα στη μέση. 

 Σύμφωνα με το κοινοτικό συμβούλιο Μεσόγης, ο αρχικός σχεδιασμός από το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για το συγκεκριμένο δρόμο περιλαμβάνει τέσσερις 
λωρίδες κυκλοφορίας και νησίδα στη μέση, εισήγηση που βρίσκει αντίθετη την 
κοινότητα, καθώς και τους επιχειρηματίες της περιοχής. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις της κυβέρνησης για το εν λόγω έργο, κατά πόσο 
έχει παρθεί τελική απόφαση για το σχεδιασμό του συγκεκριμένου δρόμου, καθώς και 
για τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.512, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μεσόγης της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για λήψη προσωρινών 
μέτρων όσον αφορά στην αποσυμφόρηση και την αποφυγή σοβαρών τροχαίων 
δυστυχημάτων στη συμβολή των δρόμων λεωφόρου Μεσόγης και του δρόμου που 
οδηγεί προς το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου. 

 Το έργο αυτό περιλαμβάνεται στο ρυθμιστικό σχέδιο που ήδη ετοιμάζεται για 
αναβάθμιση της λεωφόρου Μεσόγης (δρόμος Πάφου-Μεσόγης-Τσάδας), αλλά 
δυστυχώς η διαδικασία αυτή είναι χρονοβόρα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στη λήψη προσωρινών 
μέτρων και, αν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.513, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μεσόγης της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για προώθηση της 
εγκατάστασης των φώτων τροχαίας στη συμβολή της λεωφόρου Μεσόγης με το 
δρόμο που οδηγεί προς την κοινότητα Τριμιθούσας. 

 Το κονδύλι για την εγκατάσταση των συγκεκριμένων φώτων τροχαίας έχει 
εγκριθεί, αλλά, δυστυχώς, το έργο δεν έχει αποπερατωθεί. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.514, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Μεσόγης της επαρχίας 
Πάφου μού τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για προώθηση της 
κατασκευής των κυρτωμάτων οδοστρώματος τα οποία έχουν ήδη εγκριθεί από το 
αρμόδιο τμήμα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε πoιο στάδιο βρίσκεται το όλο έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα 
που τίθενται για την αποπεράτωσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.515, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πολύ συχνά διαπιστώνεται ότι οι εργαζόμενοι στο Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου, 
καθώς και οι κοινότητες της περιοχής διαμαρτύρονται για οχληρία και ρύπανση.  Στην 
περιοχή της Κοφίνου έχουν συγκεντρωθεί τέσσερις μονάδες που ασχολούνται με τη 
διαχείριση και την επεξεργασία ζωικών προϊόντων.  Σε ορισμένες περιπτώσεις είναι 
δύσκολο να εντοπιστεί η πηγή της ρύπανσης και της δυσοσμίας και να παρθούν τα 
κατάλληλα μέτρα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν προωθείται η εκπόνηση ενός γενικού σχεδίου αντιμετώπισης 
των περιβαλλοντικών κινδύνων από τη συγκέντρωση τόσων ρυπογόνων 
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δραστηριοτήτων στην περιοχή Κοφίνου και η συγκρότηση διαχειριστικής επιτροπής, 
στην οποία να συμμετέχουν, εκτός των αρμόδιων υπηρεσιών και των διευθύνσεων 
των βιομηχανιών και της τοπικής αυτοδιοίκησης, επιστημονικοί φορείς και 
περιβαλλοντικές οργανώσεις, ώστε να εντοπίζονται έγκαιρα και να αντιμετωπίζονται 
τα πιθανά προβλήματα ρύπανσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.516, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Επίτροπος Υγείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ. Ανδρούλα Βασιλείου, 
μιλώντας πρόσφατα (2 Ιουνίου 2008) στη Βουλή, αναφέρθηκε σε 5 απαγορευμένα 
φυτοφάρμακα τα οποία κυκλοφορούν ακόμα στην κυπριακή αγορά, εφόσον οι αρχές 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν έχουν λάβει ακόμα μέτρα για την απόσυρσή τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις εμπορικές ονομασίες των φυτοφαρμάκων στα οποία 
αναφέρθηκε η κ. Βασιλείου και για τα μέτρα που λαμβάνονται για την απόσυρσή 
τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.517, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Γιατί η Κυπριακή ∆ημοκρατία καθυστερεί ένα ολόκληρο μήνα να προχωρήσει 
στην απόσυρση του μολυσμένου ηλιέλαιου από την Ουκρανία; 

2. Έχει προβεί σε οποιαδήποτε διοικητική έρευνα γι’ αυτή την αμέλεια των 
υπηρεσιών του κράτους;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.526, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Θέμα:  Λειτουργία Κοινοτικού Ιατρείου στη Κοινότητα Πισσουρίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.:  23.06.009.01.526 και ημερομηνία 
29.6.07, με την οποία διαβιβάσατε την ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιάννου Λαμάρη 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Την Κοινότητα Πισσουρίου κάλυπτε με περιοδεία το Κέντρο Υγείας Αυδήμου 
κάθε Πέμπτη πρωί. 

 Το Κέντρο Υγείας Αυδήμου είναι στελεχωμένο με ένα Ιατρικό Λειτουργό, μία 
Νοσηλεύτρια, ένα Φαρμακοποιό και μία Καθαρίστρια.  Το Κέντρο Υγείας το 
επισκέπτεται επίσης μία φορά κάθε δεκαπέντε μέρες οδοντίατρος. 

 Το αίτημα της Κοινότητας Πισσουρίου για δημιουργία Κέντρου Υγείας τέθηκε 
πολλές φορές στο Υπουργείο Υγείας και απασχόλησε πολύ σοβαρά το Τμήμα 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας.  Όμως λόγω του ότι το 
Πισσούρι βρίσκεται σε πολύ κοντινή απόσταση από το Κέντρο Υγείας Αυδήμου, 
καθώς και του γεγονότος ότι ο αριθμός των ασθενών που επισκέπτονται το γιατρό 
κάθε Πέμπτη πρωί είναι μεταξύ 20 και 25 δεν δικαιολογείται η δημιουργία Νέου 
Κέντρου Υγείας. 
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 Πρόσφατα, Λειτουργός του τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας επισκέφθηκε τη Κοινότητα Πισσουρίου και είχε συνάντηση με το 
Κοινοτικό Συμβούλιο.  Συμφωνήθηκε να μελετηθεί το ενδεχόμενο αύξησης των 
περιοδειών από 1 σε 2 φορές τη βδομάδα και το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας λαμβάνοντας υπόψη το βεβαρημένο πρόγραμμα των 
περιοδειών του Κέντρου Υγείας Αυδήμου, αποφάσισε να δώσει ολόκληρη τη μέρα της 
Πέμπτης (πρωί και απόγευμα) στη Κοινότητα Πισσουρίου.  Ο Κοινοτάρχης είναι 
σύμφωνος με την διευθέτηση αυτή. 

 Όσον αφορά το αίτημα της Κοινότητας Πισσουρίου για μόνιμη στάθμευση 
στελεχωμένου ασθενοφόρου στο Πισσούρι, επεξηγήθηκε ότι έχει γίνει μελέτη από την 
Υπηρεσία Ασθενοφόρων για δημιουργία μόνιμου σταθμού Ασθενοφόρων, κατάλληλα 
στελεχωμένων στο Κέντρο Υγείας Αυδήμου, ο οποίος λόγω της πολύ κοντινής 
απόστασης θα εξυπηρετεί πλήρως και το θέμα θεωρείται λήξαν. 

 Σε σχέση με την κάλυψη της παραλίας του Πισσουρίου που ως γνωστό τους 
καλοκαιρινούς μήνες έχει καθημερινά αρκετούς επισκέπτες, σημειώνεται ότι ο χρόνος 
που χρειάζεται το Ασθενοφόρο για να μεταβεί εκεί από την Αυδήμου, είναι πιο λίγος 
παρά από το Πισσούρι. 

 Θεωρούμε ότι με την διευθέτηση αυτή δηλ. της αύξησης των ωρών παρουσίας 
του γιατρού στη Κοινότητα Πισσουρίου και τη δημιουργία του σταθμού των 
ασθενοφόρων στο Κέντρο Υγείας Αυδήμου, η Κοινότητα Πισσουρίου θα είναι 
επαρκώς καλυμμένη όσον αφορά την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη των κατοίκων. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντηση της επιστολής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Iουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.528, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.528, ημερ. 25.6.07, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη, σχετικά με την κατασκευή αντιπλημμυρικών 

έργων στην κοινότητα Πισσουρίου 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Για αντιμετώπιση των προβλημάτων που παρουσιάζονται στο χωριό Πισσούρι 
από τα νερά της βροχής, το Γραφείο του Επάρχου Λεμεσού έχει κατασκευάσει τα 
τελευταία χρόνια σε συνεργασία με την οικεία Τοπική Αρχή, αρκετά αντιπλημμυρικά 
έργα έναντι δαπάνης ύψους €450.000. 

 Σημειώνεται ότι τα έργα αυτά θα συνεχισθούν μέχρι το πρόβλημα να επιλυθεί 
οριστικά με δαπάνη που υπολογίζεται να ξεπεράσει το €1.000.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.541, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.541 και ημερ. 29.6.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με την ασφαλτόστρωση των δρόμων 
μεταξύ των κοινοτήτων Περιστερώνας-Πελαθούσας και Περιστερώνας-Τρεμιθούσας. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.01.541 και ημερ. 4.7.2007, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, η οποία μου διαβιβάστηκε από το Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου 
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Συγκοινωνιών και  Έργων με την επιστολή του με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε. 16.5.8.6 και ημερ. 
8.8.2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι. ∆ρόμος Περιστερώνας-Πελαθούσας 

 (α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος, ο οποίος υπάγεται στην αρμοδιότητα της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, είναι χωμάτινος, έχει μήκος περίπου 2,5 
χλμ και πλάτος που κυμαίνεται από 4 μέχρι 6 μέτρα, 

 (β) Έχει ετοιμαστεί σχέδιο, από τις τεχνικές υπηρεσίες της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης Πάφου, για διαπλάτυνση και βελτίωσή του, το οποίο 
διαβιβάστηκε στο ∆ιευθυντή Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
για ετοιμασία σχεδίων και πίνακα περιγραφής, ώστε να προωθηθεί η 
διαδικασία απαλλοτρίωσης των επηρεαζόμενων τεμαχίων και στη 
συνέχεια να αρχίσει σταδιακά η ασφαλτόστρωσή του, και 

 (γ) Στο φετινό προϋπολογισμό περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους €34.172, η 
οποία θα διατεθεί για την ασφαλτόστρωση τμημάτων του δρόμου. 

ΙΙ. ∆ρόμος Περιστερώνας-Τρεμιθούσας 

 (α) Ο υπ’ αναφορά δρόμος, επίσης υπάγεται στην αρμοδιότητα της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου, έχει μήκος περίπου 2,5 χλμ και πλάτος 4 
μέτρα και τμήμα του είναι ασφαλτοστρωμένο, ενώ το υπόλοιπο έχει 
επιστρωθεί με μπετόν, από τις τεχνικές υπηρεσίες της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης Πάφου,  

 (β) Αυτός δεν έχει συγκοινωνιακή σημασία και η χρήση του είναι από τους 
κατοίκους της περιοχής, κυρίως για αγροτικούς σκοπούς, και 

 (γ) Παρόλο που η κατάσταση του οδοστρώματος είναι σχετικά καλή, στο 
φετινό προϋπολογισμό αναπτύξεως υπάρχει πρόνοια ύψους €5.000 για 
τη συντήρηση και βελτίωσή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.029 και 23.06.009.02.030, 
ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.029 και 23.06.009.02.030 ημερ. 2.8.2007 του 
βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

Απαλλοτριωμένη Γη - Άδεια χρήσης Κρατικής Γης 

 Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.029 ημερ. 28.8.2007 και Ερ. 
23.06.009.02.030 ημερ. 27.8.2007 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

α) Σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(∆ιάθεση) Κανονισμών του 1989-2005, το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας μπορεί να εξετάσει αιτήσεις για παραχώρηση άδειας χρήσης 
κρατικής γης η οποία είναι εγγεγραμμένη ως κρατική γη και δεν έχει αποκτηθεί 
δυνάμει του περί Αναγκαστικής Απαλλοτρίωσης Νόμου αρ. 15/1962. 

β) Ακίνητη ιδιοκτησία που έχει εγγραφεί στη ∆ημοκρατία μετά από απαλλοτρίωση 
μπορεί να διατεθεί από την Απαλλοτριούσα Αρχή, μόνο για το σκοπό για τον 
οποίο απαλλοτριώθηκε, εκτός από τις περιπτώσεις απαλλοτρίωσης για τη 
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δημιουργία Κτηνοτροφικών ή Bιομηχανικών Περιοχών.  Στις περιοχές αυτές η 
διάθεση και η διαχείριση των γηπέδων εμπίπτουν στην αρμοδιότητα των 
Υπουργείων Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, αντίστοιχα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.051, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.051, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, ο οποίος ζητά ενημέρωση 
για το στάδιο στο οποίο βρίσκεται η εκπόνηση μελέτης για τα κοινοτικά κτίρια στην 
Κοινότητα Λετύμπου και για το πότε προγραμματίζεται η προκήρυξη προσφορών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.051 και ημερ. 17.09.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η μελέτη διαμόρφωσης της πλατείας και δημιουργίας Κοινοτικών Κτιρίων στην 
Κοινότητα Λετύμπου έχει συμπληρωθεί από ιδιώτη μελετητή που διόρισε το Κοινοτικό 
Συμβούλιο και για την προώθησή της έχει υποβληθεί αίτηση για Πολεοδομική Άδεια. 

 Το εν λόγω έργο περιλαμβάνει ανέγερση Κοινοτικών Κτιρίων, ιατρείο, αίθουσα 
εκδηλώσεων, χώρους υγιεινής, μετατροπή του ∆ημοτικού Σχολείου σε εκθεσιακό 
χώρο, καθώς και διαμόρφωση εξωτερικών χώρων.  Το κόστος της πρώτης φάσης του 
έργου υπολογίζεται στις £342.608 περιλαμβανομένου του Φ.Π.Α. 

 Παράλληλα, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου καταβάλλει προσπάθειες ούτως 
ώστε το έργο να συγχρηματοδοτηθεί από τα διαρθρωτικά ταμεία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.098, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.098 και ημερ. 26.9.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το σχεδιασμό για τον παραλιακό 

πεζόδρομο στην περιοχή της κοινότητας Κισσόνεργας. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.098 και ημερ. 8.10.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, η οποία μου διαβιβάστηκε από το Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή του με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε. 19.01.006.008 και 
ημερ. 17.12.2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το έργο της ανάπλασης του παραλιακού μετώπου Κισσόνεργας έχει 
συμπεριληφθεί στο γενικό άρθρο του Προϋπολογισμού του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως για το 2008 (Κεφ. 1608, άρθρο 08863.3), το οποίο 
αφορά δαπάνες για μελέτες και σχέδια για υλοποίηση έργων διαμόρφωσης, 
ανάπλασης και πεζοδρομοποίησης πλατειών και άλλων χώρων, 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κισσόνεργας, έχει αναθέσει σε ομάδα μελετητών την 
εκπόνηση μελέτης για κατασκευή και τοπιοτέχνηση παραλιακού πεζόδρομου 
και χώρων πρασίνου που γειτνιάζουν με τον πεζόδρομο, κατά μήκος του 
παραλιακού μετώπου της κοινότητας, 

(γ) Το όριο μελέτης αρχίζει από το παραλιακό σύνορο μεταξύ Κισσόνεργας-



 34

Λέμπας και τελειώνει στο παραλιακό σύνορο Κισσόνεργας-Πέγειας και, ως εκ 
τούτου, το ολικό μήκος του πεζόδρομου θα είναι περίπου 4 χλμ, 

(δ) Το όλο έργο χωρίζεται σε τρεις φάσεις, η πρώτη των οποίων καλύπτει την 
περιοχή από τα σύνορα Λέμπας-Κισσόνεργας μέχρι το ξενοδοχείο Cynthiana 
Beach, για την οποία έχει αρχίσει η μελέτη και ο σχεδιασμός της προμελέτης 
από το μελετητικό γραφείο που επέλεξε το Κοινοτικό Συμβούλιο Κισσόνεργας 
και αναμένεται να γίνει η παρουσίασή της σε δύο περίπου μήνες, και  

(ε) Ο πεζόδρομος στην πλειοψηφία του επηρεάζει ιδιωτικά τεμάχια, τα οποία δεν 
έχουν αναπτυχθεί, και θα απαιτηθεί να κινηθεί διαδικασία απαλλοτρίωσής τους, 
η οποία ασφαλώς αντιλαμβάνεστε ότι θα είναι χρονοβόρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.253, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.253 και ημερ. 29.11.2007, του Βουλευτή της 
Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη συντήρηση του δρόμου 

στην είσοδο της Κοινότητας Αγίας Μαρίνας Κελοκεδάρων. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.253 και ημερ. 7.12.2007, η οποία μου 
διαβιβάστηκε με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε 19.01.006.015 και ημερ. 31.1.2008, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στον υπ’ αναφορά δρόμο το πρέμιξ έχει υποστεί σε μερικά σημεία κάποιες 
φθορές, οι οποίες όμως δεν τον καθιστούν επικίνδυνο, 

(β) Παρά το ανωτέρω, έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους €52.000 στο φετινό 
προϋπολογισμό, η οποία θα διατεθεί για την επάλειψη του δρόμου με πρέμιξ 
από το συγκεκριμένο σημείο στην είσοδο του χωριού και προς τον κύριο δρόμο 
Αμαργέτης, και 

(γ) Έχουν ήδη ζητηθεί προσφορές και αναμένεται σύντομα να αρχίσουν οι 
εργασίες για την υλοποίηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.275, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.275, ημερομηνίας 18/1/2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου Κυρίου Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 1/2/2008 με την οποία μας 
διαβιβάσατε ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.02.275 ημερομηνίας 18/1/2008 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τον Κοινοτικό Κανονισμό (ΕΟΚ) 1408/71, ο οποίος συντονίζει τα 
συστήματα κοινωνικών ασφαλίσεων των χωρών Κρατών Μελών της ΕΕ/ΕΟΧ, 
ο Ευρωπαίος πολίτης δικαιούχος δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης με 
βάση την εθνική νομοθεσία της χώρας του, όταν επισκεφθεί άλλη χώρα Κράτος 
Μέλος της ΕΕ/ΕΟΧ, μεταφέρει το δικαίωμα του αυτό στη χώρα επίσκεψής του. 
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2. Η διασφάλιση του δικαιώματός του, γίνεται αφού απευθυνθεί σε κρατικά ή 
συμβεβλημένα με το κράτος επίσκεψής του ιατρικά ιδρύματα και παρουσιάσει 
την ΕΚΑΑ, την οποία εκδίδει ο αρμόδιος φορέας της χώρας διαμονής του. 

3. Ο κάτοχος της ΕΚΑΑ έχει δικαίωμα στις ιατρικά αναγκαίες παροχές 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης κατά τη διάρκεια της προσωρινής παραμονής 
του σε άλλο Κράτος Μέλος, λαμβανομένης υπόψη της διάρκειας παραμονής 
και το χαρακτήρα των παρεχόμενων υπηρεσιών.  Η χρέωση για τις 
παρασχεθείσες υπηρεσίες προς τους κατόχους ΕΚΑΑ, βαρύνουν τη χώρα 
έκδοσης της ΕΚΑΑ. 

4. Ο Κανονισμός εφαρμόζεται με βάση την εθνική νομοθεσία κάθε κράτους 
μέλους της ΕΕ/ΕΟΧ και επιβάλλεται η αρχή της ίσης μεταχείρισης. 

5. Με την ένταξη της Κύπρου στην ΕΕ, κατόπιν σχετικής Απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ο Κοινοτικός Κανονισμός 1408/71 τέθηκε σε 
εφαρμογή με βάση τις διατάξεις των περί Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων 
και Υπηρεσιών (Γενικών) Κανονισμών του 2000 έως 2007, οι οποίοι ρυθμίζουν 
τη λειτουργία των κρατικών νοσηλευτηρίων. 

6. Οι Κύπριοι πολίτες κάτοχοι ΕΚΑΑ, οι οποίοι επισκέπτονται άλλη χώρα Κράτος 
Μέλος της ΕΕ/ΕΟΧ, τυγχάνουν χειρισμού σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στην 
εθνική νομοθεσία του Κράτους Μέλους επίσκεψης, όπως σχετικά ισχύουν και 
για τους πολίτες αυτού, στην περίπτωση παροχής ιατρικά αναγκαίας 
περίθαλψης σε κρατικά ή συμβεβλημένα με το κράτος επίσκεψης ιατρικά 
ιδρύματα.  Ως εκ τούτου, στις περιπτώσεις όπου η εθνική νομοθεσία του 
Κράτους Μέλους επίσκεψης προβλέπει την καταβολή από τους πολίτες του 
οποιασδήποτε συνεισφοράς για τις υπηρεσίες που παρέχονται, χωρίς 
επιστροφή, το ίδιο ισχύει και για τους Κύπριους επισκέπτες. 

7. Αντίστοιχα, οι Ευρωπαίοι πολίτες οι οποίοι επισκέπτονται την Κύπρο 
τυγχάνουν ίσης μεταχείρισης με τους Κύπριους πολίτες, σε περίπτωση 
παροχής ιατρικά αναγκαίας περίθαλψης σε κρατικά ή συμβεβλημένα με τη 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ιατρικά ιδρύματα.  Εφαρμόζονται δηλαδή και στην 
περίπτωση τους, οι πρόνοιες των Κυβερνητικών Ιατρικών Ιδρυμάτων και 
Υπηρεσιών (Γενικών) Κανονισμών του 2000 έως το 2007, σύμφωνα με τις 
οποίες, μεταξύ άλλων, οι δικαιούχοι καταβάλλουν τέλος ύψους 2 Ευρώ ανά 
επίσκεψη στα εξωτερικά ιατρεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.295, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.295, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, του 
Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κ. Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.02.295 που ζητά να πληροφορηθεί τους λόγους 
για τους οποίους το νοσοκομείο Αμμοχώστου δε θα αυτονομηθεί και διευκρινίζω ότι 
όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια περιλαμβανομένου και του Νοσοκομείου Αμμοχώστου 
πρόκειται να αυτονομηθούν. 

 Συγκεκριμένα, το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007 με την Απόφασή του (Αρ. Απόφ. 65.814) ενέκρινε τις κατευθυντήριες 
γραμμές για τη σύνταξη νομοσχεδίου το οποίο θα αποτελέσει τη βάση για την 
αυτονόμηση όλων των κρατικών νοσηλευτηρίων και την ίδρυση ενός Νοσοκομειακού 
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Οργανισμού στον οποίο θα υπάγονται τα κρατικά νοσηλευτήρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.316, ημερομηνίας 21ης 

Μαρτίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«ΘΕΜΑ:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.316 ημερομηνίας 21.3.2008 του Βουλευτή κ. 
Τάσου Μητσόπουλου με θέμα το Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Ορεινής Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 26.3.2008 και σας πληροφορώ 
ότι έχει προκηρυχθεί εργοληπτικός διαγωνισμός για επιλογή εργολήπτη για ανέγερση 
του πιο πάνω έργου στις 18.4.2008.  Το έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί σε 18 
μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.320, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.320, ημερομηνίας 7.4.2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφορικά με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.320 και ημερ. 14.4.2008, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα σας πληροφορώ ότι, για σκοπούς οικονομικής στήριξης των Αρχών 
Τοπικής ∆ιοίκησης (∆ήμων και Κοινοτήτων), στόχος της παρούσας Κυβέρνησης είναι 
η σταδιακή αύξηση της κρατικής χορηγίας που τους παραχωρείται μέχρι το ποσοστό 
του 4% των καθαρών εσόδων του Κρατικού Προϋπολογισμού και η παράλληλη 
δημιουργία τέτοιων συνθηκών και προϋποθέσεων ώστε να διασφαλίζεται στο μέγιστο 
βαθμό η οικονομική αυτοτέλεια των Αρχών αυτών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.338, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.338 ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

Κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στην Κοινότητα Αψιούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 Απριλίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ανέθεσε σε Σύμβουλους Μελετητές τη 
διεξαγωγή Προκαταρκτικής Αναγνωριστικής Μελέτης, για αριθμό Κοινοτήτων της 
Επαρχίας Λεμεσού, συμπεριλαμβανομένης και της κοινότητας Αψιούς.  Η μελέτη αυτή 
έχει σκοπό τη διακρίβωση της σοβαρότητας και έκτασης των αποχετευτικών 
προβλημάτων, κάθε κοινότητας και την εξεύρεση τρόπου επίλυσης των προβλημάτων 
αυτών. 

 Σύμφωνα με τα πορίσματα της μελέτης και σε σχέση με την ιεράρχηση των 
κοινοτήτων για σκοπούς υλοποίησης των αποχετευτικών τους έργων, η κοινότητα της 
Αψιούς εντάσσεται στην Α Ομάδα των κοινοτήτων, για τις οποίες θα προωθηθεί η 
ολοκλήρωση των έργων μέσα στα επόμενα πέντε χρόνια. 



 37

 Οι Σύμβουλοι Μελετητές συστήνουν τη δημιουργία αποχετευτικού συστήματος 
που να καλύπτει ολόκληρη την κοινότητα, με επεξεργασία των λυμάτων σε κεντρική 
μονάδα, αποτελούμενη από σηπτική δεξαμενή, χαλικοδιυλιστήριο, αμμοδιυλιστήριο 
και απορροφητική τάφρο. 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αψιούς έχει ήδη αποδεχθεί γραπτώς τη χωροθέτηση 
του συστήματος επεξεργασίας των υγρών αποβλήτων.  

 Λόγω του ότι ο πληθυσμός της κοινότητας σύμφωνα με το Τμήμα Στατιστικής 
κατά το έτος 2001 ήταν 101 άτομα, σύμφωνα με Υπουργική Απόφαση, το κράτος 
επιχορηγεί το 100% του κόστους κατασκευής για το αποχετευτικό έργο της 
κοινότητας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.350, ημερομηνίας 11 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερ. 16 Απριλίου 2008, σχετικά με την 
ερώτηση που υπέβαλε ο Έντιμος Βουλευτής κ. Τάσος Μητσόπουλος και παραθέτω 
τις θέσεις της Κυβερνήσεως στο θέμα του Θιβέτ, με παράκληση για ενημέρωση του 
ερωτόντος. 

 Η Κυβέρνηση παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις γύρω από το Θιβέτ.  
Υποστηρίζουμε το σεβασμό και τη διατήρηση της εδαφικής ακεραιότητας και 
ανεξαρτησίας της Κίνας.  Στη βάση αυτή υποστηρίζουμε ότι το Θιβέτ αποτελεί μέρος 
της Κίνας, ενώ εκφράσαμε και δημόσια τη λύπη μας για τον άδικο χαμό ανθρώπινης 
ζωής στο Θιβέτ.  Για την ενημέρωση του κ. Μητσόπουλου, αλλά και της Βουλής των 
Αντιπροσώπων γενικότερα, επισυνάπτω σχετική ανακοίνωση του Υπουργείου 
Εξωτερικών, μετά από συνάντηση που είχα στις 20 Μαρτίου με τον εδώ Πρέσβη της 
Κίνας. 

 Η Κύπρος, και ως μέλος της ΕΕ, χαιρετίζει την πρόσφατα  εκφρασθείσα 
επιθυμία του Πεκίνου για διάλογο μεταξύ των ενδιαφερομένων μερών για το Θιβέτ και 
ευελπιστούμε ότι, μέσω του διαλόγου, θα επικρατήσει πνεύμα ειρήνης και 
σταθερότητας στην περιοχή και θα γίνουν σεβαστά τα ανθρώπινα δικαιώματα από 
όλα τα εμπλεκόμενα μέρη. 

 Με την ευκαιρία αυτή αναφέρω ότι η Κύπρος εκτιμά και ενισχύει τις 
παραδοσιακές της σχέσεις με την Κίνα και είμαστε ευγνώμονες για την υποστήριξη 
που μας παρέχει η κυβέρνησή της για δίκαιη λύση στο πολιτικό μας πρόβλημα. 

 Παραμένω στη διάθεση του κ. Μητσόπουλου, αλλά και άλλων τυχόν 
ενδιαφερομένων Εντίμων Βουλευτών και ευχαρίστως θα ανταποκριθώ θετικά σε 
παράκληση του Σώματος για λεπτομερέστερη ενημέρωση.  Είναι όμως της γνώμης ότι 
θα ήταν χρήσιμο να αναμείνουμε τυχόν νέες εξελίξεις κατά τις προσεχείς βδομάδες, 
ενόψει πιθανών συνομιλιών μεταξύ της Κινεζικής πλευράς και εκπροσώπων του Dalai 
Lama.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση.    

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2008 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.364, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
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περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.364, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.364 ημερ. 16/4/2008 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αντιμετωπίζει θετικά τη 
λειτουργία προγραμμάτων στήριξης των ατόμων με αναπηρία άνω των δεκαπέντε 
ετών στους τομείς της κοινωνικής ενσωμάτωσης. 

 Στόχος της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ειδικότερα, είναι η αποτελεσματική αντιμετώπιση των προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν οι ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού, μεταξύ των οποίων είναι και τα 
ανάπηρα άτομα, ώστε να αποφευχθεί ο κοινωνικός τους αποκλεισμός.  Στοχεύουμε 
στη σύζευξη προληπτικών πολιτικών, που θα κτυπούν τα αίτια των προβλημάτων, με 
ενεργητικές κοινωνικές πολιτικές στήριξης των ομάδων αυτών. 

 Αυτό στην πράξη σημαίνει αποτελεσματικές δομές και ποιοτικές υπηρεσίες 
ψυχοκοινωνικής στήριξης, ενεργητικές πολιτικές ένταξης των ευπαθών ομάδων του 
πληθυσμού στην απασχόληση, επιδοματική πολιτική που θα διασφαλίζει αξιοπρεπές 
βιοτικό επίπεδο και θα λαμβάνει υπόψη τις ιδιαιτερότητες της κάθε ομάδας. 

 Σημειώνεται ότι, υπηρεσίες/προγράμματα κοινωνικής φροντίδας που 
λειτουργούν κάτω από την ευθύνη Εθελοντικών Οργανώσεων Κοινωνικής Πρόνοιας, 
και δεν καλύπτονται επαρκώς από υφιστάμενες κρατικές ή άλλες εθελοντικές 
υπηρεσίες/προγράμματα, επιχορηγούνται κατ’ έτος στο πλαίσιο του Σχεδίου Κρατικών 
Χορηγιών, μέσω των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Η Παγκύπρια Οργάνωση Αποκατάστασης Αναπήρων (Τμήμα Λεμεσού) 
επιχορηγήθηκε για το 2007, στο πλαίσιο του πιο πάνω Σχεδίου, για το πρόγραμμα 
“Κέντρο Πληροφόρησης ΑμεΑ, Κοινωνικής Στήριξης και Ανεξάρτητης ∆ιαβίωσης”, με 
το ποσό των 5.000, ως συνεισφορά στην κάλυψη μέρους των τρεχούμενων εξόδων 
του προγράμματος. 

 Οι οικονομικές ανάγκες του πιο πάνω προγράμματος θα μελετηθούν με την 
απαραίτητη κατανόηση και ευαισθησία στο πλαίσιο του Προϋπολογισμού του 2008. 

 Όσον αφορά τις δομές που αφορούν τα θέματα των ατόμων με αναπηρίες, το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα προχωρήσει στην ενίσχυση και 
αναβάθμισή τους, στηρίζοντας ουσιαστικά και ολοκληρωμένα τα ανάπηρα άτομα.  Το 
Υπουργείο προχωρεί στη δημιουργία Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες.  Επιπλέον, στοχεύει στον εκσυγχρονισμό των διαδικασιών που 
ακολουθούνται για την αξιολόγηση της αναπηρίας.  Παράλληλα, το Υπουργείο 
εργάζεται για την εφαρμογή της ποσόστωσης στην εργοδότηση των αναπήρων στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα, γεγονός που θα συμβάλει στην καλλιέργεια κατανόησης ότι 
η επαγγελματική αποκατάσταση των ατόμων με αναπηρία είναι ευθύνη του συνόλου 
της κοινωνίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.395, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, των βουλευτών εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.395 ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και κας Ρούλας Μαυρονικόλα 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 7 Μαΐου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
των βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και κας Ρούλας Μαυρονικόλα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα ζητήσει σύντομα προσφορές για την 
κατασκευή εξωποτάμιου φράγματος στην περιοχή Φλάσου, χωρητικότητας 4.5 εκ. 
κ.μ., μαζί με εκτροπικό φράγμα, κεντρικούς αγωγούς και αντλιοστάσια.  Το έργο έχει 
σκοπό την αποτελεσματική άρδευση των περιοχών της κοιλάδας Σολέας, από τα 
Τεμπριά μέχρι τα Κατύδατα, έκτασης 6,000 σκάλων, περιοχές που τώρα 
υποαρδεύονται με εποχιακές εκτροπές του ποταμού Καρκώτη.  Το έργο αναμένεται 
να στοιχίσει γύρω στα €32 εκ. και να συμπληρωθεί σε 2.5 χρόνια. 

 Μέχρι να συμπληρωθεί το αρδευτικό δίκτυο, το νερό θα αντλείται πίσω στα 
“δήμματα” των αρδευτικών τμημάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσει η συζήτηση 
του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Καρκίνος:  Ανάγκη για αποτελεσματική 
δράση από την πολιτεία και την κοινωνία».  Το θέμα ενεγράφη με εισήγηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, στον οποίο δίνω και το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν με ρωτούσατε γιατί ζήτησα να εγγραφεί αυτό το θέμα προς συζήτηση, δε θα 
ήξερα ίσως να σας πω ποια ήταν η κυριότερη αφετηρία μου.  Ίσως, γιατί διαπίστωσα 
μέσα από τραυματικές προσωπικές εμπειρίες ότι ο καρκίνος σήμερα εξελίσσεται σε 
επιδημία, που χειρότερή της δε γνώρισε στο παρελθόν η ανθρωπότητα.   

 Παρά τα άλματα της επιστήμης, τα θαυματουργά φάρμακα και την ανάπτυξη 
των τεχνικών πρόβλεψης ή πρόγνωσης, ο καρκίνος θερίζει.  Θεωρείται η δεύτερη 
αιτία θανάτου, αφού ένας στους τέσσερις Ευρωπαίους πεθαίνει κάθε χρόνο από 
καρκίνο.  Το ετήσιο ποσοστό εμφάνισης νέων κρουσμάτων υπολογίζεται να ξεπερνά 
πλέον τα διακόσια άτομα κάθε εκατό χιλιάδες κατοίκους.   

 Ίσως πάλι να ενέγραψα το θέμα, γιατί διαπίστωσα ότι στην Κύπρο -με έναν 
πληθυσμό γύρω στο ένα εκατομμύριο κατοίκους, δηλαδή ο συνολικός αριθμός των 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, των συμπατριωτών μας από θρησκευτικές 
ομάδες, των αλλοδαπών, των μεταναστών κ.λπ. που κατοικούν στο νησί μας- σ’ αυτό 
λοιπόν το νησί του ενός εκατομμυρίου κατοίκων τα νέα κρούσματα καρκίνου 
υπολογίζεται ότι είναι κάτι μεταξύ δύο χιλιάδων και τριών χιλιάδων ατόμων το χρόνο, 
ενώ οι καταγεγραμμένοι ως καρκινοπαθείς ανέρχονται στα είκοσι χιλιάδες άτομα, που 
τυγχάνουν θεραπείας.  Αυτοί οι αριθμοί είναι άνθρωποι, αγαπημένα πρόσωπα και 
επώδυνες απουσίες.  Λέμε συχνά -και δεν πρέπει αυτό το “συχνά” να αποτελεί δείγμα 
αποδοχής του γεγονότος- ότι δεν υπάρχει οικογένεια που να μην έχει βιώσει ή να ζει 
το δράμα του καρκίνου.   

 Ίσως, τέλος, γιατί οφείλουμε πλέον να παραδεχτούμε πως ο καρκίνος αποτελεί 
ένα πολυδιάστατο πρόβλημα, το οποίο, για να αντιμετωπιστεί, χρειάζεται τη 
συνεργασία πολλών ειδικοτήτων, ιατρικών, παραϊατρικών, κοινωνικών, και την 
εφαρμογή μιας μακρόχρονης, σταθερής και πολυεπίπεδης στρατηγικής.   
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 Η κυβέρνηση έχει ενώπιόν της από τον Ιανουάριο του 2008 μία πρόταση, 
προϊόν συλλογικής, πολύχρονης εργασίας ειδικών ιατρών και εθελοντών, την οποία 
καλείται να υιοθετήσει και να εφαρμόσει.   

 Ως Οικολόγοι, οφείλουμε να διατυπώσουμε τη μοναδική ίσως κριτική μας επί 
του σχεδίου της στρατηγικής αντιμετώπισης του καρκίνου στην Κύπρο που αφορά την 
απουσία πολιτικών πρόληψης.  Έπρεπε να περιλαμβάνονται πολιτικές που να 
περιορίζουν την έκθεση σε παράγοντες που προκαλούν ή πιθανό να προκαλούν 
καρκίνο.  Πρέπει να ενισχυθούν αυτές οι πολιτικές, αν υπάρχουν, και, αν δεν 
υπάρχουν, να τις βρούμε και να τις εφαρμόσουμε.   

 ∆εν μπορούμε να ξεπερνούμε χωρίς πολλή περίσκεψη τις ανησυχίες για 
πρόκληση καρκίνου από τη ραδιενέργεια, την ακτινοβολία των πυλώνων ή των 
κεραιών κινητής τηλεφωνίας ή τα κινητά τηλέφωνα, την εισπνοή ρύπων, όπως ο 
καπνός του τσιγάρου, ή τη χρήση χημικών προϊόντων, την παρουσία υπολειμμάτων 
φυτοφαρμάκων ή γενετικά τροποποιημένων οργανισμών στα τρόφιμα ή άλλων 
τοξικών ουσιών.  Όταν μαζικά, με απόλυτη ευθύνη της κρατικής ανικανότητας, οι 
πολίτες δηλητηριάζονται από τις αφλατοξίνες στο γάλα και το γιαούρτι, τότε για ποια 
πολιτική αντιμετώπισης του καρκίνου μπορούμε να μιλούμε; 

 Ίσως πάλι η αφετηρία της εγγραφής του θέματος να ήταν ότι τα τελευταία 
χρόνια παρακολουθώ από κοντά τη σταθερή πορεία υποβάθμισης του Ογκολογικού 
Τμήματος του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας.  Κατηγορώ απευθείας το κράτος της 
χώρας μου για το ότι αποφεύγει να αναλάβει τις ευθύνες του.  Έχει περιοριστεί σε 
ρόλο θεατή αφήνοντας τους καρκινοπαθείς στις φροντίδες της ιδιωτικής 
πρωτοβουλίας.   

 Επιβάλλεται να καταργηθούν τα οποιαδήποτε μονοπώλια, καθότι το όποιο 
μονοπώλιο αποβαίνει σε βάρος της υγείας των ασθενών, της ποιότητας των 
παρεχόμενων υπηρεσιών και της κοινωνικής δικαιοσύνης.   

 Επιβάλλεται, χωρίς καμιά άλλη καθυστέρηση, όπως προχωρήσει η δημιουργία 
πλήρους ακτινοθεραπευτικού τμήματος στο νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας και στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού, εξοπλισμένων αντίστοιχα με τους δύο τουλάχιστο 
γραμμικούς επιταχυντές.  Το νέο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας πρέπει να μετατραπεί 
σε ένα τριτοβάθμιο ογκολογικό κέντρο αναφοράς.  Το ογκολογικό κέντρο αναφοράς 
του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας πρέπει να πλαισιώνεται από κατάλληλα 
εξοπλισμένες και στελεχωμένες τριτοβάθμιες ογκολογικές μονάδες, να υποστηρίζεται 
από ένα δευτεροβάθμιο κέντρο και να συμπληρώνεται από ένα πρωτοβάθμιο 
σύστημα φροντίδας των αρρώστων, παρακολούθησης, ανακουφιστικής φροντίδας, 
κοντά στον τόπο διαμονής των ασθενών, όπως είναι τα περιφερειακά νοσοκομεία ή 
και οι ιδιωτικές κλινικές ή νοσοκομεία.  Στο κέντρο αναφοράς μπορεί να διεξάγεται και 
κλινική έρευνα υψηλού επιπέδου, καθώς και να λειτουργεί το Κέντρο Μαστού.   

 Επιβάλλεται να αξιοποιηθεί η ιδιωτική πρωτοβουλία και να υπάρξει 
συντονισμός και αλληλοστήριξη μεταξύ ιδιωτικού και δημόσιου τομέα.  Στα πλαίσια 
αυτά, το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου μπορεί να μετεξελιχθεί σε ένα 
πλήρες, ανεξάρτητο ίδρυμα προσφοράς εξειδικευμένων ογκολογικών υπηρεσιών 
υψηλού επιπέδου, χρησιμοποιώντας τον ακτινοθεραπευτικό εξοπλισμό του -τους δύο 
μέχρι τρεις γραμμικούς επιταχυντές του- και με προοπτική προσέλκυσης των ασθενών 
από το εξωτερικό.  Παρόμοια δράση μπορεί να προωθηθεί και στην επαρχία της 
Πάφου.   

 Επιβάλλεται επίσης να ενισχυθούν οι εθελοντικές οργανώσεις στο έργο τους, 
στις υπηρεσίες παρακολούθησης του ασθενούς μετά τη θεραπεία και στην παροχή 
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ανακουφιστικής φροντίδας, καθώς και στην εφαρμογή προγραμμάτων ενημέρωσης, 
κοινωνικής και ψυχολογικής στήριξης των ασθενών και των οικογενειών τους, 
συμπεριλαμβανομένης και της επαγγελματικής αποκατάστασης και κοινωνικής 
επανένταξης.  Να εφαρμοστεί αξιόπιστος και επιστημονικά ορθολογιστικός 
προσυμπτωματικός έλεγχος, που να αποσκοπεί στην έγκαιρη διάγνωση.  Να 
δημιουργηθεί αξιόπιστο αρχείο καρκίνου και να ενισχυθεί η έρευνα σε κλινικό, αλλά 
και επιδημιολογικό επίπεδο.  Να δημιουργηθούν συνεργασίες και ανταλλαγές γνώσης 
και προσωπικού με τα κέντρα του εξωτερικού.  Στα πλαίσια αυτά, πρέπει να 
οργανωθεί η έρευνα στον τομέα των γενετικών νεοπλασιών.  Να διευκολυνθεί η 
παραπομπή των ασθενών σε κέντρα του εξωτερικού, συμπεριλαμβανομένων και των 
κέντρων που εφαρμόζουν εναλλακτικές θεραπείες, στις περιπτώσεις που δεν 
υπάρχουν προς το παρόν κατάλληλες υπηρεσίες στην Κύπρο. 

 Τέλος, επιβάλλεται όλο αυτό το πρόγραμμα να συντονίζεται κεντρικά από ένα 
συλλογικό όργανο, στο οποίο να συμμετέχουν όλοι οι φορείς και το οποίο θα έχει τη 
δυνατότητα ελέγχου της εφαρμογής του σχεδίου αντιμετώπισης του καρκίνου στην 
Κύπρο.  Έτσι, διαμορφώνεται από την πολιτεία ένα δίκτυο αντιμετώπισης του 
καρκίνου σε πρωτοβάθμιο, δευτεροβάθμιο και τριτοβάθμιο επίπεδο, με τη συμμετοχή 
όλων των δυνάμεων της κοινωνίας, γιατί είναι ευθύνη -και όχι μόνο πόνος- δική μας.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Περδίκη. 

 Το λόγο έχει τώρα η κ. Ακκελίδου. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο καρκίνος αποτελεί ένα από τα πιο σοβαρά προβλήματα για τη δημόσια υγεία 
και μια από τις κυριότερες αιτίες θανάτου παγκόσμια, αλλά και στην πατρίδα μας.  
Συγκαταλέγεται στις χρόνιες μη μεταδοτικές νόσους που σημειώνουν αυξητική τάση 
και παίρνουν επιδημική μορφή στις πλείστες ανεπτυγμένες χώρες.  Σύμφωνα με τον 
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, αν δε ληφθούν μέτρα, οι θάνατοι από καρκίνο θα 
αυξηθούν κατά 50% ως το 2030.   

 Ο καρκίνος επιπρόσθετα ασκεί σοβαρή οικονομική πίεση στα συστήματα 
υγείας.  Οι δαπάνες θεραπείας και μακροχρόνιας θεραπείας των ασθενών αυξάνονται 
συνεχώς και γρήγορα, παράλληλα με την αύξηση των περιστατικών καρκίνου, την 
ανάπτυξη νέων, δαπανηρών, αλλά και πιο αποτελεσματικών φαρμάκων, 
διαγνωστικών και θεραπευτικών μεθόδων και λόγω της συνεπακόλουθης αύξησης του 
προσδόκιμου ορίου επιβίωσης των ασθενών.   

 Λόγω των σοβαρών επιπτώσεων του καρκίνου στην υγεία, την κοινωνία και την 
οικονομία, η καταπολέμησή του εντάσσεται στους οκτώ τομείς προτεραιότητας του 
προγράμματος δράσης 2007-2013 της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την υγεία και την 
προστασία των καταναλωτών.  ∆υνητικά υπεύθυνοι ή συνεργοί στην εμφάνιση και 
ανάπτυξη του καρκίνου είναι γενετικοί παράγοντες, η έκθεση σε καρκινογόνες και 
μεταλλαξιογόνες ουσίες, καθώς και σε άλλους βλαπτικούς περιβαλλοντικούς 
παράγοντες, παράγοντες που σχετίζονται με τον τρόπο ζωής του ατόμου, και η 
πολύπλοκη αλληλεπίδραση μεταξύ αυτών των παραγόντων.   

 Η καταπολέμηση του καρκίνου πρέπει να βασίζεται στις αρχές της πρόληψης 
και της προφύλαξης (precautionary principle), της έγκαιρης διάγνωσης και της 
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αποτελεσματικότερης δυνατής διαχείρισης της ασθένειας.  Τόσο η πρόληψη όσο και η 
έγκαιρη διάγνωση του καρκίνου αποτελούν επιτεύξιμους στρατηγικούς στόχους και 
είναι εξαιρετικής σημασίας, διότι η έγκαιρη διάγνωση αυξάνει σημαντικά τις 
δυνατότητες ίασης του καρκίνου και είναι ιδιαίτερα αποτελεσματική, όταν διεξάγεται με 
αυστηρές ποιοτικές προδιαγραφές, στα πλαίσια οργανωμένων πληθυσμιακών 
προγραμμάτων για κάλυψη ομάδων υψηλού κινδύνου.  Μέθοδοι προσυμπτωματικού 
ελέγχου υπάρχουν σήμερα για πολλές μορφές καρκίνου, παραδείγματος χάριν του 
μαστού, του τραχήλου της μήτρας, του παχέος εντέρου και του προστάτη.   

 Τα τελευταία χρόνια το Υπουργείο Υγείας της Κύπρου εφαρμόζει δωρεάν 
προγράμματα ελέγχου για έγκαιρη διάγνωση του καρκίνου του μαστού στις γυναίκες 
πενήντα με εξήντα εννιά ετών, που είναι η ηλικιακή ομάδα υψηλού κινδύνου.  Με την 
εφαρμογή του προγράμματος σώθηκαν εκατοντάδες ζωές και αυτό ενισχύει τη θέση 
ότι επιβάλλεται η σταδιακή εφαρμογή και άλλων προγραμμάτων προσυμπτωματικού 
ελέγχου στις ομάδες που το χρειάζονται.   

 Η πρόληψη των καρκίνων που συνδέονται με το περιβάλλον και τον τρόπο 
ζωής είναι επίσης εφικτή, επειδή είναι εφικτή, πρώτον, η αλλαγή συνηθειών, όπως το 
κάπνισμα, η ανοχή στο παθητικό κάπνισμα, κακές διατροφικές συνήθειες κ.ά., και, 
δεύτερον, είναι εφικτή η μείωση, η εξάλειψη της έκθεσης του ανθρώπου σε 
περιβαλλοντικά αίτια, που ευθύνονται για το 60% έως 80%, βάσει επιδημιολογικών 
ερευνών, των περιστατικών καρκίνου.  Τέτοιοι παράγοντες είναι η υπεριώδης 
ακτινοβολία και καρκινογόνες ουσίες που ρυπαίνουν το περιβάλλον.   

 Οι καρκινογόνες αυτές ουσίες περνούν στον ανθρώπινο οργανισμό μέσω της 
τροφικής αλυσίδας, του νερού και του αέρα των εσωτερικών χώρων -δηλαδή στο σπίτι 
μας, στην εργασία μας, στο σχολείο και σε άλλους κλειστούς χώρους- και της 
ατμόσφαιρας.  Η χρόνια έκθεση σε τοξικές ουσίες, ακόμη και σε χαμηλά επίπεδα, 
μπορεί να έχει σοβαρές επιπτώσεις στην υγεία, μια από τις οποίες είναι και ο καρκίνος.  
Η μείωση της έκθεσης του ανθρώπου σε βλαπτικούς παράγοντες μπορεί να 
επιτευχθεί με αποτελεσματική εφαρμογή των σχετικών νομοθεσιών, εποπτεία και 
παρεμβάσεις της πολιτείας, ορθή πληροφόρηση των πολιτών, κατανόηση των 
κινδύνων, ευαισθητοποίηση και ενεργό εμπλοκή όλων. 

 Θα τονίσω ιδιαίτερα την τεράστια σημασία που έχει η προστασία των παιδιών 
από την έκθεση σε τοξικές ουσίες.  Οι πιο ευάλωτες ηλικίες στην επίδραση τοξικών 
ουσιών και περιβαλλοντικών παραγόντων είναι η εμβρυϊκή, βρεφική και παιδική ηλικία.  
Οι επιπτώσεις των χημικών ουσιών στην υγεία τους μπορεί να εκδηλωθούν αμέσως ή 
αργότερα, μακροπρόθεσμα, στην ενήλικη ζωή τους.  Στα θέματα της πρόληψης και 
προφύλαξης το παιδί δεν πρέπει να θεωρείται μικρός ενήλικος, διότι η φυσιολογία του, 
ο μεταβολισμός του, η διατροφή και η συμπεριφορά του είναι πολύ διαφορετικά σε 
σύγκριση με του ενήλικου.  Επίσης, έχει πολύ μεγαλύτερη έκθεση ανά κιλό βάρους -
και αυτό είναι πολύ σημαντικό- από τον ενήλικο, επειδή οι ανάγκες του σε τροφή, 
αέρα και νερό ανά κιλό βάρους είναι πολλαπλάσιες αυτών του ενήλικου και απορροφά 
μεγαλύτερο ποσοστό από τις ουσίες που προσλαμβάνει, είτε ωφέλιμες είναι είτε 
βλαβερές.  Επιπρόσθετα, το παιδί έχει μεγαλύτερο χρονικό ορίζοντα ζωής, κάτι που 
επιτρέπει την ανάπτυξη και εξέλιξη χρόνιων ασθενειών, όπως είναι και ο καρκίνος και 
άλλες ασθένειες, νευρολογικές και αναπτυξιακές ανωμαλίες. 

 Σήμερα στην Κύπρο εφαρμόζονται από τους αρμόδιους φορείς προγράμματα 
ελέγχου και παρακολούθησης καρκινογόνων και άλλων τοξικών ουσιών στα τρόφιμα 
και τα νερά.  Επίσης, εφαρμόζεται σχέδιο δράσης για το περιβάλλον και την υγεία του 
παιδιού με βασικό σκοπό την ελαχιστοποίηση των ασθενειών περιβαλλοντικής 
αιτιολογίας και, τρίτον, σχολικά προγράμματα αγωγής υγείας, τα οποία είναι κοινή 
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διαπίστωση ότι επιβάλλεται να επεκταθούν και να ενισχυθούν. 

 Το κράτος οφείλει να αναβαθμίζει και να εκσυγχρονίζει συνεχώς αυτά τα 
προγράμματα και να στηρίζει και να ενισχύει τη στελέχωση και την υποδομή των 
υπηρεσιών που τα εφαρμόζουν.  Οφείλει επίσης να διασφαλίζει το συντονισμό των 
υπηρεσιών και με άμεσες παρεμβάσεις να επιτυγχάνει αποτελεσματική προστασία 
των πολιτών και ενίσχυση της πρόληψης του καρκίνου. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εξίσου σημαντική με την πρόληψη και την έγκαιρη διάγνωση του καρκίνου είναι 
η ορθή διαχείριση της ασθένειας και η ανάπτυξη επαρκούς θεραπευτικής υποδομής.  
Η ανάπτυξη υπηρεσιών καρκίνου σε πρωτοβάθμιο, δευτεροβάθμιο και τριτοβάθμιο 
επίπεδο, υπηρεσιών που να είναι ικανές να αξιοποιούν τις σύγχρονες δυνατότητες 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και να ικανοποιούν τις ανάγκες, αλλά και τις 
προσδοκίες των ασθενών είναι εξαιρετικά δύσκολο εγχείρημα, ακόμα και για τις πιο 
ανεπτυγμένες χώρες.  Το εγχείρημα είναι ακόμα πιο δύσκολο για χώρες μικρές, όπως 
η Κύπρος, λόγω και του μικρού μεγέθους και των περιορισμένων πόρων τους. 

 Παρά την πρόοδο που έχει επιτευχθεί τα τελευταία χρόνια, υπάρχουν σοβαρά 
κενά και ελλείψεις στη διαγνωστική και θεραπευτική υποδομή με δυσμενείς 
επιπτώσεις στην έγκαιρη και αποτελεσματική προσφορά υπηρεσιών στους ασθενείς.  
Οι ασθενείς και οι συγγενείς που τους φροντίζουν εξακολουθούν να ταλαιπωρούνται, 
διότι δεν υπάρχουν επαρκείς ογκολογικές δομές ούτε και προσφέρονται επαρκείς 
υπηρεσίες σε όλες τις επαρχίες της Κύπρου.  Υστερούμε στην κοινοτική και κατ’ οίκον 
φροντίδα των ασθενών, η οποία παρέχεται κατεξοχήν από μη κυβερνητικές 
οργανώσεις.  Το αρχείο καρκίνου που τηρεί το Υπουργείο Υγείας δεν ανταποκρίνεται 
ικανοποιητικά, παρ’ όλη την προσπάθεια που καταβάλλεται, στο ρόλο ενός 
σύγχρονου αρχείου, που είναι η συλλογή, τυποποιημένη καταγραφή, αποθήκευση, 
ανάλυση και ερμηνεία έγκυρων πληροφοριών, απαραίτητων για την ανάπτυξη 
αποδοτικής πολιτικής και αντικαρκινικών προγραμμάτων.   

 Υπάρχουν κενά και ελλείψεις στην ερευνητική υποδομή και τη συλλογή και 
αξιολόγηση αξιόπιστων στατιστικών στοιχείων.  Η χρηματοδότηση της έρευνας κατά 
του καρκίνου είναι πολύ μικρή, αντιστρόφως ανάλογη της σημασίας της.  Η 
δημιουργία κατάλληλης υποδομής για την έρευνα είναι απαραίτητη, καθώς και ο 
συντονισμός όλων των υφιστάμενων ερευνητικών κέντρων, Ινστιτούτου Νευρολογίας 
και Γενετικής, πανεπιστημίων και άλλων ερευνητικών κέντρων.   

 Μόνο στα πλαίσια μιας σφαιρικής πολιτικής και ενός σχεδίου δράσης για τον 
καρκίνο μπορεί να επιτευχθεί πλήρης αξιοποίηση όλων των υφιστάμενων δομών του 
κρατικού και του ιδιωτικού τομέα στην Κύπρο, συμπλήρωση, περαιτέρω ανάπτυξη και 
επάρκεια της διαγνωστικής και θεραπευτικής υποδομής στην πατρίδα μας, ποιοτική 
βελτίωση, οικονομική αποδοτικότητα, ορθή οργάνωση και λειτουργία των υπηρεσιών, 
αποκέντρωση υπηρεσιών και ισότητα πρόσβασης σε αυτές.   

 Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια άρχισε μια σοβαρή προσπάθεια με αυτό 
το στόχο, όμως δεν ολοκληρώθηκε, διότι, δυστυχώς, διαχρονικά στην πατρίδα μας και 
ιδιαίτερα στον τομέα της υγείας υστερούμε στα θέματα σχεδιασμού και υλοποίησης.  
Αποτελεί λοιπόν επιτακτική ανάγκη η ανάπτυξη και η χωρίς πισωγυρίσματα 
υλοποίηση πολιτικής και σχεδίου δράσης για τον καρκίνο, που πρέπει να 
περιλαμβάνουν όλους τους βασικούς άξονες.   

 Το εθνικό σχέδιο δράσης πρέπει, μεταξύ άλλων, να διασφαλίζει μείωση του 
κατακερματισμού των πόρων, συντονισμό της ανάπτυξης και αξιοποίησης των 
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ανθρώπινων και υλικοτεχνικών πόρων, εξειδίκευση και επάρκεια στη διάγνωση και 
θεραπεία της νόσου, αποκέντρωση υπηρεσιών πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας 
φροντίδας και αποτελεσματική αντιμετώπιση τυχόν ανισοτήτων στις διαγνωστικές 
εξετάσεις, τη θεραπεία και τη φροντίδα της υγείας των καρκινοπαθών.   

 Στο σχεδιασμό πρέπει βέβαια να ληφθούν υπόψη η πείρα και η γνώση που 
συγκεντρώθηκαν μέχρι σήμερα στην Κύπρο και διεθνώς, οι ιδιαιτερότητες της Κύπρου, 
όπως για παράδειγμα ο μικρός πληθυσμός και ο υφιστάμενος κερματισμός 
χειρουργικών και άλλων υπηρεσιών καρκίνου και εκθέσεις και εισηγήσεις Κυπρίων 
ειδικών, όπως η εργασία επιστημόνων “Cancer Services in Cyprus”, που 
κωδικοποίησε τα προβλήματα οργάνωσης και ποιότητας των υπηρεσιών καρκίνου 
στην Κύπρο και εισηγήθηκε ως λύση τη δημιουργία ενός δικτύου καρκίνου και επίσης 
το προσχέδιο στρατηγικού σχεδίου για τη θεραπεία του καρκίνου στην Κύπρο, που 
εκπονήθηκε από ad hoc επιστημονική επιτροπή για το Υπουργείο Υγείας και 
εισηγείται επίσης τη δημιουργία δικτύου καρκίνου.  Το προσχέδιο αυτό συζητήθηκε 
εκτενώς με ενδιαφερόμενους φορείς από το 2004 μέχρι το 2007 και, κατά την άποψή 
μου, μπορεί να τύχει γρήγορης αξιοποίησης.   

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είμαστε βέβαιοι ότι η κυβέρνηση θα εργαστεί με συνέπεια για υλοποίηση των 
προγραμματικών θέσεων του Προέδρου ∆ημήτρη Χριστόφια για τον τομέα της υγείας 
και τον καρκίνο και για ορθολογική διαχείριση των πόρων του τομέα της υγείας με 
επιστημονικές προσεγγίσεις και σωστούς στρατηγικούς σχεδιασμούς.  Προσβλέπουμε 
στην ανάπτυξη μιας επιστημονικά τεκμηριωμένης σφαιρικής πολιτικής και σχεδίου 
δράσης για τον καρκίνο, που θα επιτρέψουν σημαντική πρόοδο μέχρι το τέλος αυτής 
της πενταετίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο κ. Ακκελίδου. 

 Κυρίες και κύριοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουτσού.   

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, επί της διαδικασίας.  ∆εν ξέρω αν 
συζητήθηκε σήμερα στη σύσκεψη των αρχηγών...  Υπάρχει δέσμευση της ολομέλειας 
να πάρει μια απόφαση για τα θέματα του καπνίσματος και είναι η δεύτερη συνεδρία 
μετά την απόφαση…   

 (Μη ευκρινή σχόλια από το βουλευτή κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Μη με βλέπεις άγρια, ρε Αντρέα! 

 Είναι η δεύτερη λοιπόν συνεδρία μετά την απόφαση και δεν τίθεται θέμα να 
παρθεί απόφαση.  Γιατί;  Είναι απόφαση της ολομέλειας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Κουτσού, το θέμα ακροθιγώς εθίγη σήμερα στη σύσκεψη των αρχηγών 
και έχουμε πει ή την επομένη ή τη μεθεπομένη να το ξαναδούμε στη σύσκεψη των 
αρχηγών και μετά βεβαίως θα επανέλθουμε και στην ολομέλεια. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Μα, είναι απόφαση της ολομέλειας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουτσού, επειδή έχουν επισημανθεί κάποια ζητήματα σε σχέση με τη 
νομοθεσία, γι’ αυτό το λόγο η σύσκεψη των αρχηγών των κομμάτων έχει καταλήξει 
στο ότι είναι προτιμότερο να ανταλλαγούν κάποιες απόψεις και βεβαίως, όταν είμαστε 
έτοιμοι, θα ’ρθουμε και στην ολομέλεια· να ’στε βέβαιος γι’ αυτό. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 19 
Ιουνίου 2008, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) 
Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.282.2006) 

 2. Ο περί της Πρόληψης και της Αντιμετώπισης της Βίας, 
της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και Συναφών 
Αδικημάτων και της Προστασίας του Κοινού στους 
Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.032-2007) 

 3. Ο περί της Αντιμετώπισης της Βίας, της Ανάρμοστης 
Συμπεριφοράς και Συναφών Αδικημάτων στους 
Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.015.2006) 

 4. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας σε Θέματα Ασφάλειας και 
Αστυνομικής Συνεργασίας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.028-2008) 

 5. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης του Λιβάνου για την Αεροναυτική και 
Ναυτική Έρευνα και ∆ιάσωση (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.034-2008) 

 6. Ο περί της Συμφωνίας Τροποποίησης της Συμφωνίας 
για το Καθεστώς στη ∆ημοκρατία του Στρατιωτικού και 
Άλλου Προσωπικού του Βασιλείου της Ολλανδίας στο 
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Πλαίσιο της Αποστολής της UNIFIL (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.035-2008) 

 7. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Γαλλικής ∆ημοκρατίας για Συνεργασία σε Θέματα 
Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.046-2008) 

 8.  Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.062-2008) 

 9. Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης 
Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.302-2007) 

 10. Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για Επαφή με 
Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.054-2008) 

 11. Ο περί Οργανωμένων Ταξιδιών, ∆ιακοπών και 
Περιηγήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.052-2008) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  1. «Καρκίνος: Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από  
την πολιτεία και την κοινωνία». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2007) 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  
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 4. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 5. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Η 
ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική ένταξη 
της λειτουργίας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό κέντρο της 
πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα 
που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού μέσω του 
διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά και 
Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της κοινοτικής 
νομοθεσίας για την προστασία των προσωπικών 
δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 9. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. Ελένης 
Θεοχάρους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 
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 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα 
που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον πρόεδρο του 
Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το Εθνικό Σχέδιο 
∆ράσης για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα 
και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος Ίδιων 
Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ανάγκη 
συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών κοινοβουλίων 
και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 12. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές αλλαγές 
και η ανάγκη λήψης μέτρων για αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 13. «Πανευρωπαϊκή εκστρατεία κοινοβουλίων ενάντια στη 
βία κατά των γυναικών - Απολογισμός και προκλήσεις 
για νέες δράσεις». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της  βουλευτού κ. 
Αντιγόνης  Παπαδοπούλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003-2008) 

 14. Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
βάρος των καταναλωτών. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(29.5.2008). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2008) 

 15. Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη 
αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η 
περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής στην 
προώθηση της επίλυσης του προβλήματος. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
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εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(29.5.2008). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2008) 

  16. Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(29.5.2008). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2008) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος  

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ευαγόρου Σταύρος Στυλιανίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Θωμά Γιαννάκης Τορναρίτης Νίκος 

Κλεάνθους Νίκος Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κουτσού Νίκος  Χάσικος Σωκράτης 

Κυπριανού Άντρος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυροχάννας Κλαύδιος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γραμματίων του Κυπριακού ∆ημοσίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 6) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008». 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί της ∆ιεθνούς Συμφωνίας για την Τροπική Ξυλεία (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2007», 

 β.  «Ο περί της Σύμβασης καταρτιζόμενης από το Συμβούλιο βάσει του 
Άρθρου 34 της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση, για την Αμοιβαία 
∆ικαστική Συνδρομή επί Ποινικών Υποθέσεων  μεταξύ των Κρατών 
Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Πρωτοκόλλου της (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

 γ.  «Ο περί της Σύμβασης για την Απαγόρευση της Χρήσης, Αποθήκευσης, 
Παραγωγής και Μεταφοράς των Ναρκών κατά Προσωπικού και για την 
Καταστροφή τους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

 και ψήφισή τους σε νόμους.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ελέγχου των Παραπλανητικών και  
Συγκριτικών ∆ιαφημίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του 
σε νόμο.  

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - 
Θέση Ανώτερου Λειτουργού Πληροφορικής (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008» και έγκρισή τους.  

7. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση: 

 α.  καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν και  για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση σε 
θέματα που καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων 
του 1998 έως 2006, 

          β.  καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα ή ισότιμο 
προσόν και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή εξέταση 
από τις οικείες Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση για 
επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται 
στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2006, 

 γ.  καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
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εξέταση από την Ειδική Επιτροπή δυνάμει των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 
2006, 

 δ.   καταλόγου θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία των οποίων η 
αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του κυβερνητικού 
μισθολογίου και για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται γραπτή 
εξέταση από τις οικείες Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η αξιολόγηση 
για επιλογή γίνεται και πάλι με βάση τα ίδια κριτήρια που καθορίζονται 
στους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2006, 

το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της.  

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
(Σύσταση, Σκοποί, Λειτουργία, ∆ομή, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή της σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008» και ψήφισή της σε νόμο. 

10. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα σχετικά με το δημοτικό σχολείο του Μιτσερού - Το ευρωπαϊκό 
δίκτυο “Natura 2000” και οι προστατευόμενες περιοχές στα κατεχόμενα - 
Καθυστέρηση στην οριοθέτηση τεμαχίων γης στην Πάχνα - Κατασκευή 
υδρευτικού δικτύου από το φράγμα Κανναβιούς προς τις κοινότητες Πολεμίου, 
Κάθικα, Στρουμπιού - Ο σχεδιασμός του δρόμου Πάφου-Μεσόγης-Τσάδας - 
Λήψη προσωρινών μέτρων για τη λεωφόρο Μεσόγης στην Πάφο - 
Εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη Μεσόγη - Κατασκευή κυρτωμάτων 
οδοστρώματος στη Μεσόγη - Οχληρία και ρύπανση στην περιοχή Κοφίνου - 
Κυκλοφορία απαγορευμένων από την Ευρωπαϊκή Ένωση φυτοφαρμάκων στην 
κυπριακή αγορά - Καθυστέρηση στην απόσυρση του μολυσμένου ηλιέλαιου.  

11. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η λειτουργία κοινοτικού ιατρείου στο Πισσούρι - Η κατασκευή αντιπλημμυρικών 
έργων στο Πισσούρι - Η ασφαλτόστρωση των δρόμων Περιστερώνας-
Πελαθούσας και Περιστερώνας-Τρεμιθούσας - Το συμβόλαιο για παροχή 
άδειας χρήσης κρατικής γης - Παραχώρηση άδειας χρήσης κρατικής γης στην 
περιοχή της ∆ρομολαξιάς - Εκπόνηση μελέτης των κοινοτικών κτιρίων στη 
Λετύμπου - Ο σχεδιασμός για τον παραλιακό πεζόδρομο Κισσόνεργας - 
Συντήρηση δρόμου στην Αγία Μαρίνα Κελοκεδάρων - Χρέωση Κυπρίων 
κατόχων ειδικής κάρτας σε ευρωπαϊκά κρατικά νοσοκομεία - Αυτονόμηση 
νοσοκομείου Αμμοχώστου - Πρόοδος εργασιών κατασκευής νέου ∆ημοτικού 
Σχολείου Ορεινής - Αίτημα του δήμου Ιδαλίου για αύξηση της κρατικής 
χορηγίας προς τους δήμους - Αίτημα για κατασκευή αποχετευτικού συστήματος 
στην κοινότητα Αψιούς - Οι παραβάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των 
πολιτικών ελευθεριών στο Θιβέτ και η στάση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - 
Αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων για 
προγράμματα στήριξης των ατόμων με αναπηρία άνω των δεκαπέντε ετών - 
Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για κατασκευή φράγματος στη Σολιά. 

12. Οι αγορεύσεις των κ. Γιώργου Περδίκη και Ντίνας Ακκελίδου για το θέμα 
«Καρκίνος:  Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από την πολιτεία και την 
κοινωνία». 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 19ης Ιουνίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.16 μ.μ.) 

(Αρ. 31) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας... 

 (Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία και παρακαλώ όπως οι ομόφωνες 
εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής 
Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) Νόμος του 2006».  Για το θέμα αυτό εκτός από την 
αρχική έκθεση έχει κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση.  Το ΑΚΕΛ θα 
τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα, κυρία Πρόεδρε, τοποθετείται θετικά με τις 
επιφυλάξεις όπως καταγράφονται στη σχετική έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.   

 Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από 

Πλοία) Νόμος του 2006» 
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Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Άριστος Αριστοτέλους 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Κύπρος Χρυσοστομίδης  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 Ιανουαρίου 
2007.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Κυπριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου (ΚΝΣ), της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών 
(ΚΕΠ), του Κυπριακού Συνδέσμου Πλοιάρχων Εμπορικού Ναυτικού, του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου (Επιτροπή Ναυτιλίας) και των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
ΠΕΟ και ΣΕΚ.  Το Γραφείο του Συντονιστή Εναρμόνισης, καθώς και η συνδικαλιστική 
οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ κοινοποίησε όμως γραπτώς τις θέσεις 
της επί του θέματος στην επιτροπή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της κυπριακής 
νομοθεσίας με την Οδηγία 2005/35/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά με τη ρύπανση από τα πλοία και τη 
θέσπιση κυρώσεων για παραβάσεις, καθώς και με την Απόφαση Πλαίσιο 
2005/667/∆ΕΥ του Συμβουλίου της 12ης Ιουλίου 2005 για την ενίσχυση του ποινικού 
πλαισίου καταστολής της ρύπανσης από πλοία.    

 Ειδικότερα, το υπό αναφορά νομοσχέδιο, μεταξύ άλλων, προνοεί τα ακόλουθα: 

1. Ποινικοποιεί την απόρριψη από πλοίο ρυπογόνου ουσίας που ρυθμίζεται από 
το Παράρτημα Ι (πετρέλαιο) ή το Παράρτημα ΙΙ (επιβλαβείς υγρές ουσίες που 
μεταφέρονται χύδην) της ∆ιεθνούς Σύμβασης περί Προλήψεως της Ρύπανσης 
της Θάλασσας από Πλοία (MARPOL). 

2. Παραχωρεί τις αναγκαίες διοικητικές αρμοδιότητες στον Υπουργό 
Συγκοινωνιών και Έργων και στους επιθεωρητές του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας για έλεγχο και εξαναγκασμό της συμμόρφωσης των ναυτιλλομένων 
προς την υποχρέωση που τους επιβάλλει το νομοσχέδιο, στις οποίες 
αρμοδιότητες περιλαμβάνεται και η επιβολή διοικητικού προστίμου. 

 Με την υιοθέτηση του προτεινόμενου νόμου και την υλοποίηση των προνοιών 
του θα διευρυνθεί η έκταση της ποινικής ευθύνης για ατυχηματική ρύπανση των 
ναυτικών που υπηρετούν σε κοινοτικά πλοία και σε πλοία τρίτων χωρών που 
επισκέπτονται κοινοτικά ύδατα.  

 Η χρονική προθεσμία που είχε τεθεί για υιοθέτηση της Απόφασης Πλαισίου 
έληξε στις 12 Ιανουαρίου 2007, ενώ για την υιοθέτηση της Οδηγίας η προθεσμία λήγει 
την 1η Απριλίου 2007.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, καθώς 
και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η εν λόγω 
Οδηγία, παρ’ όλο που επιδιώκει την εναρμονισμένη εφαρμογή μεταξύ των κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης των προνοιών της Σύμβασης MARPOL, σε μερικές 
περιπτώσεις παρεκκλίνει από τις πρόνοιες αυτής και ως εκ τούτου στο στάδιο της 



 3

υιοθέτησής της, καθώς και στο στάδιο της υιοθέτησης της υπό αναφορά Απόφασης 
Πλαισίου από τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
υποστήριξε πως τα νομοθετήματα αυτά, στο βαθμό που αντιβαίνουν προς το διεθνές 
δίκαιο και ιδιαίτερα προς τη Σύμβαση MARPOL, αποτελούν παρέκκλιση από το 
διεθνές δίκαιο.  Τις θέσεις της Κύπρου συμμερίστηκαν επίσης η Ελλάδα και η Μάλτα.  
Επιπρόσθετα, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι πληροφόρησαν την επιτροπή πως εκκρεμεί 
ενώπιον του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (∆ΕΚ) διαδικασία ακύρωσης 
της Απόφασης Πλαισίου στην υπόθεση C440/05, την οποία καταχώρισε η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή εναντίον του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Επίσης, η εγκυρότητα 
των προνοιών της Οδηγίας έχει προσβληθεί ενώπιον του ∆ΕΚ στην υπόθεση C-
308/06.  Επιπρόσθετα, έχει ζητηθεί από όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
να υποβάλουν παραστάσεις προς το ∆ΕΚ είτε προς υπεράσπιση της εγκυρότητας της 
Οδηγίας είτε προς ακύρωση της Οδηγίας, σε μια διαδικασία προδικαστικού 
ερωτήματος που τέθηκε ενώπιον του ∆ΕΚ από βρετανικό δικαστήριο, το οποίο 
αποφάνθηκε, έπειτα από αίτηση οργανώσεων πλοιοκτητών και άλλων 
ενδιαφερομένων, πως η Οδηγία είναι άκυρη.  Η Κύπρος, όπως ενημέρωσαν την 
επιτροπή οι ίδιοι εκπρόσωποι, έχει υποβάλει παρατηρήσεις προς το ∆ΕΚ προς 
ακύρωση της Οδηγίας, στο βαθμό που η Οδηγία αντίκειται στο διεθνές δίκαιο και 
ιδιαίτερα στη Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας (Σύμβαση UNCLOS) και στη 
Σύμβαση MARPOL.   

 Σε παρατηρήσεις μελών της επιτροπής κατά πόσο, υπό το φως των 
εκκρεμουσών δικαστικών διαδικασιών, η υιοθέτηση του κοινοτικού κεκτημένου με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο θα μπορούσε να ανασταλεί μέχρι την τελική εκδίκαση των 
εκκρεμουσών δικαστικών υποθέσεων, τόσο οι κυβερνητικοί αρμόδιοι όσο και ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατέστησαν 
σαφές στην επιτροπή πως, ανεξάρτητα από την εν λόγω εκκρεμότητα, εφόσον η 
Απόφαση Πλαίσιο και η Οδηγία είναι ακόμα σε ισχύ, η Κυπριακή ∆ημοκρατία οφείλει 
να συμμορφωθεί με τις κοινοτικές υποχρεώσεις της που πηγάζουν από τα εν λόγω 
κοινοτικά νομοθετήματα και να ψηφίσει σε νόμο το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι, παρ’ όλο που διαφώνησαν με την προβλεπόμενη 
επέκταση της ποινικής ευθύνης των ναυτικών, με δεδομένο το ότι οι πρόνοιες της 
Απόφασης Πλαισίου και της Οδηγίας είναι στο παρόν στάδιο σε ισχύ και η Κυπριακή 
∆ημοκρατία υποχρεούται να τις υιοθετήσει, συμφώνησαν στην ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 

(Ρύπανση από Πλοία) Νόμος του 2006» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Άριστος Αριστοτέλους Φειδίας Σαρίκας 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας 
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 Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο περιλήφθηκε στην ημερήσια 
διάταξη της ολομέλειας του σώματος για συζήτηση τέσσερις φορές στο διάστημα από 
τις 25 Ιανουαρίου μέχρι και τις 4 Οκτωβρίου 2007.  Η συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος τελικά αναβλήθηκε και το νομοσχέδιο παραπέμφθηκε εκ νέου 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων για περαιτέρω μελέτη.  
Σημειώνεται ότι στην αρχική έκθεση της επιτροπής, που υποβλήθηκε στην ολομέλεια 
του σώματος τον Ιανουάριο του 2007, περιλαμβάνονται όλα τα στοιχεία σε σχέση με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου, καθώς και το όλο ιστορικό 
της εξέτασής του μέχρι το στάδιο εκείνο.   

 Η επιτροπή μελέτησε εκ νέου το κείμενο του νομοσχεδίου σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Απριλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριών 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και εκπρόσωπος του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι το ∆εκέμβριο του 2007, υπό το φως της απόφασης 
του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων που ακύρωσε την απόφαση-πλαίσιο 
2005/667/∆ΕΥ, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων κατέθεσε αναθεωρημένο 
κείμενο νομοσχεδίου, από το οποίο, όπως δήλωσαν και οι εκπρόσωποι του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας ενώπιον της επιτροπής, έχουν διαγραφεί οι διατάξεις που 
αποσκοπούσαν στην εναρμόνιση με την εν λόγω απόφαση-πλαίσιο.  Ωστόσο, οι 
υπόλοιπες διατάξεις του νομοσχεδίου, που αποσκοπούν στην εναρμόνισή του με την 
κοινοτική Οδηγία 2005/35/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
7ης Σεπτεμβρίου 2005 σχετικά με τη ρύπανση από τα πλοία και τη θέσπιση κυρώσεων 
για παραβάσεις, έχουν διατηρηθεί, αφού μέχρι το στάδιο αυτό η εν λόγω Οδηγία 
εξακολουθεί να παραμένει σε ισχύ.  Η χρονική προθεσμία εναρμόνισης με την εν 
λόγω κοινοτική Οδηγία ήταν αρχικά μέχρι την 1η Απριλίου 2007, αλλά, σύμφωνα με 
την τελευταία παράταση που δόθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η ημερομηνία 
αυτή μετατέθηκε στις 28 Απριλίου 2008. 

 Στα πλαίσια των εργασιών της επιτροπής, τα μέλη της ζήτησαν και έλαβαν εκ 
νέου από τις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες στοιχεία τόσο αναφορικά με τον 
αριθμό των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν συμμορφωθεί με την 
προαναφερθείσα κοινοτική Οδηγία όσο και σε σχέση με τις συνέπειες για τη χώρα μας 
σε περίπτωση μη έγκαιρης ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.  Επιπρόσθετα, 
ζητήθηκε από τις ίδιες τις υπηρεσίες της Βουλής να εξασφαλίσουν παρόμοια στοιχεία 
από τα κοινοβούλια των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών δήλωσαν ότι το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο πρέπει να ψηφιστεί σε νόμο πριν από τις 28 Απριλίου 2008, έτσι 
ώστε να μην παραπεμφθεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία στο ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων.  Επιπρόσθετα, επαναδιατύπωσαν την αρχική τους θέση ότι η ύπαρξη 
εκκρεμοδικίας στο ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων αναφορικά με την 
εγκυρότητα των προνοιών της Οδηγίας δεν αναιρεί την υποχρέωση της ∆ημοκρατίας 
να συμμορφωθεί με την εν λόγω Οδηγία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως τελικά έχει 
διαμορφωθεί από νομοτεχνικής άποψης. 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά 
τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 ∆εν υπάρχουν, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Υπεξουσιοδότηση από Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 

 Ποινικό αδίκημα.  Άρθρο 5. 

 Υποχρεώσεις Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 6. 

 Εξουσίες επιθεωρήσεων.  Άρθρο 7. 

 ∆ιαδικασία λήψης δεσμευτικών μέτρων από την Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 8. 

 ∆ιοικητικό πρόστιμο.  Άρθρο 9. 

 Προσφυγή ενώπιον του Υπουργού.  Άρθρο 10. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 11. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ:  

 Από κεκτημένη ταχύτητα, ο σύντροφος, ο Άντρος, είπε ότι θα είναι υπέρ.  Θέση 
της ομάδας μας είναι να τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, θα ψηφίσουμε.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
δεκαπέντε αποχές. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από 
Πλοία) Νόμος του 2008.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσες αποχές από πλευράς του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 2 και 3 είναι επίσης εξ αναβολής... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης κάτι θέλει, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Κυρία Πρόεδρε, θα ζητήσουμε μιας εβδομάδας αναβολή, διότι έχουν ετοιμασθεί 
κάποιες τροποποιήσεις τις οποίες θα υποστηρίξει ο συνάδελφος κ. Παπαδόπουλος, 
που βρίσκεται στο εξωτερικό για εκπλήρωση καθήκοντος.  Ως εκ τούτου, το αίτημά 
μας είναι να παραμείνει το θέμα για την άλλη βδομάδα.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συμφωνείτε;   

 Ωραία!  Άρα, τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 αναβάλλονται για την επόμενη 
εβδομάδα. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 4, 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ημοκρατίας σε Θέματα Ασφάλειας και Αστυνομικής 
Συνεργασίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008», «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Λιβάνου 
για την Αεροναυτική και Ναυτική Έρευνα και ∆ιάσωση (Κυρωτικός) Νόμος του 2008» 
και «Ο περί της Συμφωνίας Τροποποίησης της Συμφωνίας για το Καθεστώς στη 
∆ημοκρατία του Στρατιωτικού και Άλλου Προσωπικού του Βασιλείου της Ολλανδίας 
στο Πλαίσιο της Αποστολής της UNIFIL (Κυρωτικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση 
είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες ׃ 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σκεύη Κουκουμά 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Ελένη Θεοχάρους ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε τα υπό αναφορά 
νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η Μαΐου και την 4η 
Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του 
Υπουργείου Άμυνας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας. 

 Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας σε Θέματα Ασφάλειας και Αστυνομικής Συνεργασίας, που υπογράφηκε 
στις 3 ∆εκεμβρίου 2007, κατ’ εξουσιοδότηση της υπ’ αριθμόν 66.105 απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2007. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση διαφάνηκε ότι η 
προγενέστερη συμφωνία μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας για συνεργασία σε θέματα ασφάλειας, που υπογράφηκε το 1993, έχρηζε 
εκσυγχρονισμού και βελτίωσης, γι’ αυτό ετοιμάστηκε και υπογράφηκε η παρούσα 
συμφωνία. 
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 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, στο άρθρο 1 της συμφωνίας αυτής ορίζονται 
οι τομείς συνεργασίας και παροχής αμοιβαίας αρωγής μεταξύ των μερών, οι 
κυριότεροι από τους οποίους είναι οι ακόλουθοι: 

 Καταπολέμηση της τρομοκρατίας. 

 Καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος. 

 Καταπολέμηση της παράνομης παραγωγής, διακίνησης, εμπορίας και χρήσης 
ναρκωτικών, ψυχοτρόπων και προδρόμων ουσιών. 

 Καταπολέμηση του οικονομικού εγκλήματος, καθώς και της νομιμοποίησης 
εσόδων που προέρχονται από εγκληματικές δραστηριότητες. 

 Καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων. 

 Καταπολέμηση της παράνομης μετανάστευσης και της εγκληματικότητας που 
σχετίζεται με αυτή. 

 Καταπολέμηση της παράνομης εμπορίας πολιτιστικών αγαθών και έργων 
τέχνης. 

 Καταπολέμηση των εγκλημάτων που σχετίζονται με την παραβίαση της 
νομοθεσίας περί πνευματικής ιδιοκτησίας. 

 Έρευνα για πρόσωπα που αγνοούνται ή καταζητούνται. 

 Πρόληψη και καταπολέμηση εγκλημάτων που διαπράττονται στον 
κυβερνοχώρο ή/και με τη χρήση ηλεκτρονικών υπολογιστών. 

 Εκπαίδευση και επιμόρφωση του αστυνομικού προσωπικού για την προώθηση 
θεμάτων κοινού ενδιαφέροντος, ιδίως στο πλαίσιο των υποχρεώσεών τους σε 
εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, καθώς και ανταλλαγή επιστημονικών 
και τεχνολογικών πληροφοριών. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Λιβάνου για την 
Αεροναυτική και Ναυτική Έρευνα και ∆ιάσωση, η οποία υπογράφηκε στις 16 
Ιανουαρίου 2008. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Υπουργείου Άμυνας, 
καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η υπό 
εξέταση συμφωνία είναι πολύ σημαντική για την Κυπριακή ∆ημοκρατία, καθώς είναι η 
πρώτη του είδους της, δηλαδή είναι η πρώτη διμερής συμφωνία που κατοχυρώνει τα 
ναυτικά όρια της περιοχής έρευνας και διάσωσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που 
είναι η Περιοχή Πληροφοριών Πτήσεων Λευκωσίας (FIR Λευκωσίας). 

 Συναφώς, σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία ανέλαβε, με ρηματική 
διακοίνωση προς το  ∆ιεθνή Οργανισμό Πολιτικής Αεροπορίας (ICAO) και το ∆ιεθνή 
Ναυτιλιακό Οργανισμό (IMO), τη διεθνή ευθύνη, από την 1η Μαρτίου 2002, παροχής 
υπηρεσιών έρευνας και διάσωσης στην Περιοχή Πληροφοριών Πτήσεων Λευκωσίας.  
Η διεθνής ευθύνη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για παροχή υπηρεσιών έρευνας και 
διάσωσης από το Κέντρο Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης στη Λάρνακα 
περιλαμβάνει αμφότερα τα ναυτικά και αεροπορικά ατυχήματα και συμβάντα που 
λαμβάνουν χώρα στο FIR Λευκωσίας.   

 Επίσης, σύμφωνα με τη Συνθήκη του Σικάγο του 1994, τα όρια της περιοχής 
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ευθύνης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την αεροναυτική έρευνα και διάσωση 
συμπίπτουν ακριβώς με τα όρια του FIR Λευκωσίας.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τη 
Σύμβαση του Αμβούργου του IMO του 1979, τα όρια της περιοχής ευθύνης έρευνας 
και διάσωσης πρέπει να προσδιοριστούν σε συνεργασία με τις γειτονικές χώρες.  
Σημειώνεται επίσης ότι στην Περιοχική Συνδιάσκεψη της Βαλένθιας το 1997 για το 
Mediterranean Search and Rescue Plan έγινε δεκτό από όλες τις γειτονικές χώρες, 
πλην της Τουρκίας, ότι η ναυτική περιοχή έρευνας και διάσωσης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας συμπίπτει με το FIR Λευκωσίας.   

 Όπως επισήμανε στα μέλη της επιτροπής ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Εξωτερικών, η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει προσεγγίσει τις γειτονικές της χώρες με 
σκοπό την επίτευξη συμφωνιών συνεργασίας και η παρούσα συμφωνία είναι η πρώτη 
διμερής συμφωνία συνεργασίας που συνομολογείται για την αεροναυτική και ναυτική 
έρευνα και διάσωση. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 1 της συμφωνίας, ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή 
της συμφωνίας ορίζεται το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και ως περιοχή 
έρευνας και διάσωσης για την Κυπριακή ∆ημοκρατία ορίζεται η Περιοχή Πληροφοριών 
Πτήσεων Λευκωσίας. 

 Με το τρίτο νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας Τροποποίησης της 
Συμφωνίας για το Καθεστώς στη ∆ημοκρατία του Στρατιωτικού και Άλλου 
Προσωπικού του Βασιλείου της Ολλανδίας στο Πλαίσιο της Αποστολής της UNIFIL, η 
οποία συνομολογήθηκε κατ’ εξουσιοδότηση της υπ’ αριθμόν 66.627 απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 19 ∆εκεμβρίου 2007, με ανταλλαγή ρηματικών 
διακοινώσεων μεταξύ της πρεσβείας του Βασιλείου της Ολλανδίας και του Υπουργείου 
Εξωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε στην επιτροπή ότι με την 
υπό εξέταση συμφωνία επεκτείνεται για ένα χρόνο η διάρκεια ισχύος της αρχικής 
συμφωνίας, η οποία συνομολογήθηκε το 2006 και η οποία διαλαμβάνει τους όρους 
και τις διευθετήσεις σχετικά με την είσοδο και παρουσία στο έδαφος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στρατιωτικού και άλλου προσωπικού του Βασιλείου της Ολλανδίας που 
συμμετέχει στην αποστολή της ειρηνευτικής δύναμης των Ηνωμένων Εθνών στο 
Λίβανο (UNIFIL). 

 Σημειώνεται ότι τέτοιες διμερείς συμφωνίες είχαν συνομολογηθεί και με άλλες 
τέσσερις χώρες που συμμετέχουν στην αποστολή της ειρηνευτικής δύναμης των 
Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο, τη Γερμανία, τη ∆ανία, τη Σουηδία και τη Νορβηγία, οι 
οποίες όμως συμφωνίες δεν προέβλεπαν ημερομηνία λήξης της ισχύος τους, γι’ αυτό 
και δε χρήζουν τροποποίησης για σκοπούς ανανέωσης της ισχύος τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των τριών υπό 
αναφορά νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος 
την ψήφισή τους σε νόμους, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνική 
άποψη. 

 Ταυτόχρονα, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, παρ’ όλο που συμφωνεί με την ψήφιση των 
νομοσχεδίων σε νόμους, διατύπωσε τις ακόλουθες θέσεις/επιφυλάξεις: 

1. Όσον αφορά το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, η εν λόγω Συμφωνία μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας σε Θέματα Ασφάλειας και Αστυνομικής Συνεργασίας 
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δεν εξειδικεύει τον όρο “τρομοκρατία” ούτε ορίζει ποιες θεωρούνται 
“τρομοκρατικές πράξεις”.  Επίσης, δεν επισυνάπτεται στη συμφωνία κατάλογος 
με τις τρομοκρατικές οργανώσεις και ως εκ τούτου υπάρχει κίνδυνος κάποια 
απελευθερωτικά κινήματα να θεωρηθούν καταχρηστικά τρομοκρατικές 
οργανώσεις. 

2. Όσον αφορά το τρίτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, επαναλαμβάνεται η θέση ότι, 
στα πλαίσια των διευθετήσεων για την παρουσία δυνάμεων του στρατού των 
χωρών που συμμετέχουν στη UNIFIL στην επικράτεια της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, οι στρατιωτικές αυτές δυνάμεις της UNIFIL θα εγκαθιστούν 
δορυφορικά συστήματα και ολοκληρωμένους μηχανισμούς παρακολούθησης, 
καθώς και τηλεφωνικά, τηλεγραφικά συστήματα, φαξ ή άλλο απαραίτητο 
εξοπλισμό, προς διευκόλυνση της επικοινωνίας με τα αντίστοιχα δίκτυα των 
χωρών τους.  Σε σχέση με τις πιο πάνω εγκαταστάσεις όμως, παρατηρείται ότι 
δε δόθηκαν οποιεσδήποτε διαβεβαιώσεις που να αποκλείουν 
παρακολουθήσεις εις βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή άλλων γειτονικών 
χωρών, εξέλιξη ιδιαίτερα ανησυχητική.  Επιπρόσθετα, η παρουσία σημαντικού 
αριθμού στρατευμάτων και εξοπλισμού, σε συνδυασμό με τη δυνατότητα 
ελεύθερης διακίνησης σε όλη την επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
δυνατό να δημιουργήσει αίσθημα περαιτέρω στρατιωτικοποίησης του νησιού 
και να επιτείνει το αίσθημα ανασφάλειας των πολιτών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ημοκρατίας σε Θέματα Ασφάλειας και 
Αστυνομικής Συνεργασίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

2. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Λιβάνου για την Αεροναυτική και Ναυτική 
Έρευνα και ∆ιάσωση (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

3. Ο περί της Συμφωνίας Τροποποίησης της Συμφωνίας για το Καθεστώς στη 
∆ημοκρατία του Στρατιωτικού και Άλλου Προσωπικού του Βασιλείου της 
Ολλανδίας στο Πλαίσιο της Αποστολής της UNIFIL (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται με μια αποχή. 

 Παρακαλώ, τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής 
∆ημοκρατίας σε Θέματα Ασφάλειας και Αστυνομικής Συνεργασίας (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται με μια αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Λιβάνου για την 
Αεροναυτική και Ναυτική Έρευνα και ∆ιάσωση (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο με μια αποχή. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Τροποποιητικής Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει.  Με μια αποχή, αντιλαμβάνομαι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται ομόφωνα με μια αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Τροποποίησης της 
Συμφωνίας για το Καθεστώς στη ∆ημοκρατία του Στρατιωτικού και Άλλου 
Προσωπικού του Βασιλείου της Ολλανδίας στο Πλαίσιο της Αποστολής της UNIFIL 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Με μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο με μια αποχή. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για 
Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εξωτερικών και Άμυνας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για 

Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008» 
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Παρόντες:  

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών:  Άμυνας: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος 

 Σωτήρης Σαμψών Σωτήρης Σαμψών 

 Σκεύη Κουκουμά Άριστος Αριστοτέλους 

 Ανδρέας Αγγελίδης Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γιώργος Βαρνάβα Σωκράτης Χάσικος 

  Κώστας Κωνσταντίνου 

  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

  Νίκος Κουτσού  

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και Άμυνας εξέτασαν από κοινού 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε κλειστή συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 5 
Ιουνίου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Άμυνας, 
ο γενικός διευθυντής και εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 
169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής 
∆ημοκρατίας για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας, που υπογράφηκε στο Παρίσι στις 28 
Φεβρουαρίου 2007, κατ’ εξουσιοδότηση της υπ’ αριθμόν 65.018 απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2007. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο Υπουργός Άμυνας 
αναφέρθηκε συνοπτικά στο ιστορικό της διαπραγμάτευσης και υπογραφής της εν 
λόγω συμφωνίας, στους τομείς συνεργασίας που καλύπτει η συμφωνία, καθώς και 
στα οφέλη που αναμένεται να έχει η Κύπρος από την κύρωσή της.  Ο ίδιος υπουργός 
ενημέρωσε τα μέλη των επιτροπών ότι η Γαλλία έχει ήδη επικυρώσει την υπό εξέταση 
συμφωνία και κοινοποίησε την εν λόγω επικύρωση με σχετική επιστολή της προς την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Περαιτέρω, επισήμανε ότι η διάρκεια ισχύος της συμφωνίας 
αυτής είναι δέκα χρόνια, με δυνατότητα σιωπηρής ανανέωσης για την ίδια χρονική 
περίοδο. 

 Σημειώνεται ότι, όσον αφορά τους τομείς συνεργασίας που καλύπτει η 
συμφωνία αυτή, το άρθρο 1 ορίζει ότι τα μέρη, έχοντας ως στόχο να συνεισφέρουν 
στη διασφάλιση της σταθερότητας, στην οικοδόμηση της ειρήνης και στην 
αντιμετώπιση των σύγχρονων προκλήσεων στον τομέα της ασφάλειας, αναπτύσσουν 
μια στρατιωτική και τεχνική συνεργασία στους ακόλουθους τομείς: 

1. Έρευνες στρατιωτικού, επιστημονικού και τεχνικού χαρακτήρα. 

2. Ανταλλαγή εμπειριών σε θέματα στρατιωτικής, επιστημονικής, εκπαιδευτικής 
και τεχνικής ανάπτυξης. 

3. Τομείς εξοπλισμών και αμυντικής τεχνολογίας και ειδικότερα ανταλλαγή 
γνώσεων και εμπειριών σε θέματα αμυντικών εξοπλισμών, υποστήριξη και 
προώθηση των εταίρων στον τομέα της αμυντικής βιομηχανίας, σύμφωνα και 
μέσα στα πλαίσια των προγραμμάτων προμήθειας που συμφωνήθηκαν. 
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4. Εκπαίδευση προσωπικού των ενόπλων δυνάμεων των δύο μερών στις 
στρατιωτικές σχολές. 

5. Ανταλλαγή εμπειριών και γνώσεων σε θέματα στρατιωτικής δικαιοσύνης, 
διεθνούς νομοθεσίας, προστασίας της υγείας του στρατιωτικού προσωπικού 
και του περιβάλλοντος κατά τη διεξαγωγή στρατιωτικών δραστηριοτήτων. 

6. Οργάνωση αμοιβαίων επισκέψεων στα πλαίσια ανθρωπιστικών, πολιτιστικών, 
παιδαγωγικών, στρατιωτικών και αθλητικών δραστηριοτήτων των ενόπλων 
δυνάμεων, καθώς και επιδείξεων στρατιωτικού υλικού και στρατιωτικών 
δραστηριοτήτων και ασκήσεων εκπαιδευτικού χαρακτήρα. 

7. Ανταλλαγή απόψεων, εμπειριών και γνώσεων, καθώς και πραγματοποίηση 
ασκήσεων και συμμετοχή σε επιχειρήσεις στον τομέα της έρευνας-διάσωσης. 

8. Ανάπτυξη συνεργασίας στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Πολιτικής Ασφάλειας και 
Άμυνας (ΕΠΑΑ) και ιδιαίτερα σε θέματα οργάνωσης, εκπαίδευσης, εξοπλισμών 
και μεταφοράς δυνάμεων σε περίπτωση στρατιωτικών επιχειρήσεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

9. ∆ιευκολύνσεις και υλικοτεχνική υποστήριξη σε ένοπλες δυνάμεις κατόπιν 
αίτησης και προηγούμενης έγκρισης από το άλλο μέρος. 

10. Στρατιωτική ιατρική και προστασία της υγείας. 

11. Κάθε άλλος τομέας που αμοιβαία καθορίζεται από τα μέρη. 

 Όσον αφορά τα οφέλη για την Κύπρο από την κύρωση της εν λόγω συμφωνίας, 
τόσο ο Υπουργός Άμυνας όσο και ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών 
τόνισαν ότι η Γαλλία είναι μία φίλη χώρα και ταυτόχρονα ένας βασικός συντελεστής 
στη διεθνή και ευρωπαϊκή σκηνή.  Επιπλέον, η συμφωνία αυτή διευρύνει τις διμερείς 
σχέσεις της Κύπρου με άλλες χώρες και αναδεικνύει και αξιοποιεί τη στρατηγική 
σημασία της Κύπρου στο στρατιωτικό τομέα.  Περαιτέρω, η υπό εξέταση συμφωνία θα 
μπορεί να αποτελεί τη βάση για ευκολότερη πρόσβαση σε αγορές σύγχρονου 
οπλισμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι δύο επιτροπές, αφού έλαβαν υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν τους, ομόφωνα τάσσονται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τότε προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου, 
παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής 
∆ημοκρατίας για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας της 

Μητρότητας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ιωνάς Νικολάου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 12 
Ιουνίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και 
∆ΕΟΚ.  Οι εργοδοτικές οργανώσεις ΟΕΒ και ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Προστασίας της Μητρότητας Νόμου για την άρση της ασάφειας αναφορικά με τη 
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διάρκεια της υποχρεωτικής άδειας μητρότητας που λαμβάνεται σε περίπτωση τοκετού, 
ώστε αυτή να καθορίζεται σε έντεκα εβδομάδες. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, μετά την πρόσφατη τροποποίηση του περί 
Προστασίας της Μητρότητας Νόμου [Νόμος αρ. 109(Ι)/2007], με την οποία 
επεκτάθηκε η άδεια μητρότητας από δεκαέξι σε δεκαοκτώ συνολικά εβδομάδες, 
δημιουργήθηκε ασάφεια ως προς τη διάρκεια της άδειας μητρότητας που λαμβάνεται 
υποχρεωτικά. 

 Συγκεκριμένα, το εδάφιο (2) του άρθρου 3 του βασικού νόμου αναφέρεται σε 
εννέα υποχρεωτικές εβδομάδες άδειας μητρότητας, ενώ το εδάφιο (5) του ίδιου 
άρθρου αναφέρεται σε οκτώ εβδομάδες που λαμβάνονται υποχρεωτικά μετά την 
εβδομάδα του τοκετού και οι οποίες μαζί με την εβδομάδα του τοκετού και τις δύο 
εβδομάδες που λαμβάνονται υποχρεωτικά πριν από την εβδομάδα του τοκετού 
αποτελούν συνολικά έντεκα υποχρεωτικές εβδομάδες σε αντίφαση με τις εννέα 
εβδομάδες που αναφέρονται στο εδάφιο (2) του εν λόγω άρθρου. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ 
εξέφρασαν τη συμφωνία τους με το υπό αναφορά νομοσχέδιο.  Επίσης, η ΟΕΒ 
διαμήνυσε στην επιτροπή τη συμφωνία της με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου αυτού και γι’ αυτό ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Παρακαλώ, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και 
∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης Ναρκωτικών και 

Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Στέλλα Κυριακίδου, αναπλ. πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Ντίνα Ακκελίδου Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Απριλίου και 12 Ιουνίου 2008.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.    

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προλήψεως 
της Χρήσης και ∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών Νόμου, 
έτσι ώστε ο εν λόγω νόμος να τεθεί σε ισχύ αναδρομικά από την 21η Ιουλίου 2000. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η ισχύς της βασικής νομοθεσίας, 
όπως προβλέφθηκε στο άρθρο 21 της εν λόγω νομοθεσίας, αρχίζει με γνωστοποίηση 
του Υπουργικού Συμβουλίου η οποία δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, η οποία όμως εκ παραδρομής δεν έγινε μέχρι σήμερα.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
πως η ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου είναι αναγκαία, ώστε να νομιμοποιηθούν οι 
πράξεις που εν τω μεταξύ διενεργήθηκαν δυνάμει των διατάξεων του νόμου αυτού.  
Ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος του νόμου καθορίζεται η 21η Ιουλίου 2000, 
ημερομηνία κατά την οποία δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας 
ο υπό αναφορά νόμος. 

 Η επιτροπή κατά την πρώτη συνεδρία της υιοθέτησε, ως θέμα αρχής, τους 
σκοπούς και επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο.   
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 Ωστόσο, στο στάδιο επεξεργασίας του νομοσχεδίου από νομοτεχνικής πλευράς 
διαπιστώθηκε από τις υπηρεσίες της Βουλής ότι η βασική νομοθεσία, την οποία ο 
προτεινόμενος νόμος αποσκοπεί να θέσει σε ισχύ, περιλαμβάνει διατάξεις που 
αφορούν ποινικά αδικήματα, ποινές και δικαστικά διατάγματα, τα οποία συνταγματικά 
δε δύναται να τεθούν σε ισχύ αναδρομικά.   

 Με βάση την πιο πάνω διαπίστωση, η επιτροπή απέστειλε σχετική επιστολή 
στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με την παράκληση όπως μελετήσει εκ νέου το 
νομοσχέδιο και διαμορφώσει ανάλογα το κείμενό του, ώστε να επιλυθεί το πρόβλημα 
της αναδρομικότητας που εν τω μεταξύ διαπιστώθηκε.   

 Εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επιλήφθηκε αμέσως του θέματος και απέστειλε στην επιτροπή σχετική επιστολή, 
διαμορφώνοντας ανάλογα τις σχετικές πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας που 
παρουσιάζουν πρόβλημα ως προς την αναδρομικότητα, ώστε αυτές να τεθούν σε 
ισχύ με τη δημοσίευση του προτεινόμενου νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε το κείμενο του 
νομοσχεδίου σύμφωνα με τις εισηγήσεις της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προλήψεως της Χρήσης και 
∆ιάδοσης Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για 
Επαφή με Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για Επαφή με Τρόφιμα 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Στέλλα Κυριακίδου, αναπλ. πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Κώστας Κωνσταντίνου Άγγελος Βότσης 

 Ντίνα Ακκελίδου Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 12 Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια της 
συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας, των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας και 
των Υγειονομικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Συμβουλίου Τροφίμων.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η εναρμόνισή τους με το 
κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα με την Οδηγία 2007/19/ΕΚ σχετικά με τα 
πλαστικά υλικά και αντικείμενα που προορίζεται να έρθουν σε επαφή με τρόφιμα, 
καθώς και με τον καθορισμό του καταλόγου των προσομοιωτών που πρέπει να 
χρησιμοποιούνται για τον έλεγχο της μετανάστευσης των συστατικών των υλικών και 
αντικειμένων από πλαστική ύλη που προορίζεται να έρθουν σε επαφή με τρόφιμα, 
έτσι ώστε να εξασφαλίζεται υψηλότερο επίπεδο ασφάλειας της δημόσιας υγείας.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας και την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η Οδηγία με την οποία 
εναρμονίζονται οι προτεινόμενοι κανονισμοί προβλέπει ειδικούς κανόνες όσον αφορά 
τη χρήση των πρόσθετων ουσιών στην κατασκευή των παρεμβυσμάτων από 
πολυβινυλοχλωρίδιο (PVC) σε πώματα πλαστικών υλικών και αντικειμένων τα οποία 
χρησιμοποιούνται για φύλαξη λιπαρών τροφίμων.   

 Επιπρόσθετα, εισάγονται πρόνοιες αναφορικά με τη δήλωση συμμόρφωσης 
για τα πλαστικά υλικά και αντικείμενα, με σκοπό να ενισχυθεί ο συντονισμός και η 
υπευθυνότητα των προμηθευτών, σε κάθε στάδιο της παρασκευής.  Παράλληλα, 
καθορίζονται τα αρμόδια πρόσωπα τα οποία πρέπει να τεκμηριώνουν τη 
συμμόρφωση, καθώς και το πώς αυτή η δήλωση συμμόρφωσης θα πρέπει να τίθεται 
στη διάθεση της αρμόδιας αρχής.  Επίσης, τροποποιείται ο κατάλογος με τις ουσίες 
που δύναται να προστίθενται κατά την κατασκευή πλαστικών υλικών και αντικειμένων 
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με βάση τις αξιολογήσεις που έχουν διεξαχθεί γι’ αυτές τις ουσίες από την Ευρωπαϊκή 
Αρχή Ασφάλειας Τροφίμων.   

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίνονται 
αναγκαίες λόγω της τεχνολογικής προόδου που σημειώθηκε στον έλεγχο των 
πλαστικών υλικών και αντικειμένων που προορίζεται να έρθουν σε επαφή με τρόφιμα. 

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, τα κράτη μέλη έπρεπε να 
εναρμονίσουν τη νομοθεσία τους με την υπό αναφορά Οδηγία μέχρι την 1η Μαΐου 
2008.  Ας σημειωθεί ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 8 
Μαΐου 2008.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού προέβη σε μικρής έκτασης διορθώσεις νομοτεχνικής φύσεως 
του κειμένου των προτεινόμενων κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν 
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. 

 

Ο περί Ειδικού Τέλους επί των 
Απολαβών των Λιμενεργατών και 
Σημειωτών Νόμος του 2008. 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 
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 (Αρ. Φακ. 23.01.049.075-2008) 

2. Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική 
Υπόσταση) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.076-2008) 

∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

3. Ο περί ∆ιατήρησης 
Τηλεπικοινωνιακών ∆εδομένων με 
Σκοπό τη ∆ιερεύνηση Σοβαρών 
Ποινικών Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.077-2008) 

∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

4. Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο 
και Σήμανση των Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.078-2008) 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

5. Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και 
Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.079-2008) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

6. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.080-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) 
- ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Γενικός Νοσηλευτικός 
Κλάδος - Θέση Ανώτερου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.078-2008) 

Υγείας Νομικών 

8. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) 
- ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών 
Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένης 
Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας, 
Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών 
Υγείας και Πρώτης Λειτουργού 
Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.079-2008) 

Υγείας Νομικών 

9. Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.080-2008) 

∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

10. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - 
Θέσεις Αρχαιολογικού Λειτουργού Α´, 
Αρχαιολογικού Λειτουργού και 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Νομικών 
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Συντηρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.081-2008) 

11. Οι περί Αφυδατωμένου ∆ιατηρημένου 
Γάλακτος (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.082-2008) 

Εξωτερικών Υγείας 

12. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - 
Θέσεις Εφόρου Κρατικού Αρχείου και 
Λειτουργού Κρατικού Αρχείου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.083-2008) 

∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας 
Τάξεως 

Νομικών 

13. Οι περί Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - 
Θέσεις Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού, 
Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, 
Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως 
(Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) και 
Τεχνικού Μηχανικού 
(Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.084-2008) 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Νομικών 

14. Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών 
Πληροφορικής - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού ∆ιεκπεραίωσης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.085-2008) 

Οικονομικών  Νομικών  

 

15. Οι περί Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως - Θέση Λειτουργού 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.086-2008) 

Οικονομικών  Νομικών  

16. Οικονομικές καταστάσεις και έκθεση 
της Γενικού Ελεγκτού για τους πιο 
κάτω οργανισμούς: 

α.   Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, 
β.   Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 
γ.   Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 
δ.   Κυπριακός Οργανισμό 
      Αθλητισμού, 
ε.   Οργανισμός Κυπριακής  
      Γαλακτοκομικής   
      Βιομηχανίας, 
στ. Συμβούλιο Ελαιοκομικών  
      Προϊόντων, 
ζ.   Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών  

Γενικό 
Ελεγκτή 

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 
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      Πατατών, 
η.   Οργανισμός Αγροτικών  
      Πληρωμών, 
θ.   ∆ιαχειριστής Συστήματος 
      Μεταφοράς. 

17. Έγγραφο (Υπ. Παιδ. 7/2008) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.010) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

18. Έγγραφα (Υπ. Υγείας 2, 3 και 4/2008) 
σύμφωνα με τους περί Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.009) 

Υγείας Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

19. Έγγραφο (Υπ. Οικ. 7/2008) σύμφωνα 
με τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1985 έως 1991. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

20. Έγγραφο (Υπ. Οικ. 8/2008) σύμφωνα 
με τους περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους του 
1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.002) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

21. Έγγραφο του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου που αφορά την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων σύμφωνα με τον 
περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία Νομικών 
Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο 
του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.025) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.518, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 
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1. Τον αριθμό πωλητήριων εγγράφων που έχουν υποβληθεί στο Κτηματολόγιο 
και αφορούν πώληση τουρκοκυπριακής γης στις ελεύθερες περιοχές, καθώς 
και στις κατεχόμενες περιοχές. 

2. Τον αριθμό των πωλητήριων εγγράφων που έχουν γίνει αποδεκτά και 
βρίσκονται σε διαδικασία εξέτασης, καθώς και τον αριθμό αυτών που δεν έχουν 
γίνει αποδεκτά και βρίσκονται σε αναμονή απάντησης. 

3. Τον αναλυτικό κατάλογο που να συμπεριλαμβάνει τους αγοραστές και την 
έκταση που φαίνεται στα πωλητήρια έγγραφα. 

 Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.519, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη μεταβίβαση που έχει γίνει για το τεμάχιο 1108, Φ/Σχ. 
4053, γεωργικός κλήρος 8Α στο Καλό Χωριό Λάρνακας και πώς προτίθεται η 
κυβέρνηση να αποκαταστήσει την απώλεια δικαιώματος χρήσης του πρόσφυγα 
κατόχου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.520, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Ποια διαδικασία έχει ακολουθηθεί σε σχέση με την εγκατάσταση κεραίας 
ραντάρ στο λιμάνι της Λάρνακας, παρά την αποθήκη αρ. 3; 

2. Έχει χορηγηθεί πολεοδομική άδεια για την εγκατάσταση της συγκεκριμένης 
κεραίας; 

3. Με ποια μελέτη έχει επιλεγεί ο χώρος τοποθέτησης της κεραίας; 

4. Υπάρχει μελέτη για την προστασία του προσωπικού του Τμήματος Αποθήκης 
∆ημόσιου Πλειστηριασμού και του Κλάδου Μετελέγχου από την εκπεμπόμενη 
ακτινοβολία; 

5. Ποια είναι η εκπεμπόμενη ακτινοβολία στη θέση της κεραίας σε ώρα 
λειτουργίας και ποιες είναι μέχρι σήμερα οι καταγραμμένες μετρήσεις; 

6. Ποιος είναι ο ιδιοκτήτης της κεραίας και ποιος ο σκοπός της; 

7. Ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία της υγείας του προσωπικού των 
δύο πιο πάνω τμημάτων από τη φόρτωση και την εκφόρτωση φορτίων, από 
την αμιαντώδη οροφή των γραφείων και από τη συντήρηση των πλοίων που 
γίνεται πλησίον των γραφειακών χώρων; 

8. Θα μεταστεγαστεί το προσωπικό των δύο αυτών τμημάτων ή θα παραμείνει 
στον ίδιο χώρο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.521, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «H Επίτροπος Υγείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης κ. Ανδρούλα Βασιλείου 
μιλώντας πρόσφατα, στις 2 Ιουνίου 2008, στη Βουλή κατήγγειλε ότι συχνά 
εντοπίζονται σε αγροτικά προϊόντα από την Κύπρο υπολείμματα φυτοφαρμάκων.  
Έκανε μια ιδιαίτερη αναφορά σε πρόσφατο περιστατικό με το σπανάκι. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν η κυπριακή κυβέρνηση προτίθεται να υιοθετήσει πιο αυστηρά 
μέτρα για την αντιμετώπιση του προβλήματος της υπερκατανάλωσης και της κακής 
χρήσης των φυτοφαρμάκων με την εισαγωγή του μέτρου της υποχρεωτικής 
συνταγογράφησης των επικίνδυνων φυτοφαρμάκων και της καθιέρωσης πώλησής 
τους από ειδικευμένους και εξουσιοδοτημένους λειτουργούς (π.χ. γεωπόνους) ή την 
καθιέρωση της χρήσης των επικίνδυνων φυτοφαρμάκων από ειδικά εξουσιοδοτημένα 
και εκπαιδευμένα συνεργεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.522, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων στη Λεμεσό για επιχορήγηση θεραπευτικών αγωγών, 
όπως η φυσικοθεραπεία, η εργοθεραπεία κ.λπ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.523, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Ένα από τα βασικότερα αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων στη Λεμεσό είναι η δημιουργία επαρκών χώρων 
στάθμευσης και υποδομής προσβασιμότητας στα δημοτικά και δημόσια κτίρια. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του στο εν λόγω αίτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.524, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κόρνου για επιτάχυνση 
των διαδικασιών πρόσβασης στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού με 
κατεύθυνση τη Λεμεσό, λαμβανομένου υπόψη ότι το εν λόγω έργο θα εξυπηρετήσει 
και τις γειτονικές κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.525, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κόρνου για σύνδεση της 
κοινοτικής υδατοπρομήθειας με τον αγωγό Μαλιάς-Λυθροδόντα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.526, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κόρνου για επιτάχυνση 
των διαδικασιών πεζοδρόμησης στον προσφυγικό συνοικισμό Κόρνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.527, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Στην κοινότητα Κόρνου με την αποπεράτωση της λεωφόρου Ομονοίας 
(δρόμος Κόρνου-Λευκάρων) προστέθηκε προστατευτική λωρίδα και στις δύο πλευρές 
του δρόμου, με αποτέλεσμα να έχει επηρεαστεί σε μεγάλο βαθμό η οικιστική 
ανάπτυξη κατά μήκος του δρόμου. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες διορθωτικές ενέργειες είναι δυνατό να γίνουν χωρίς να 
επηρεαστεί βέβαια σε καμία περίπτωση η οδική ασφάλεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.528, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα/εισήγηση του Συμβουλίου 
Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας για παροχή και χρήση του νερού στο πραγματικό του 
κόστος και την υιοθέτηση του εν λόγω αιτήματος/εισήγησης ως τιμολογιακής 
πολιτικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.529, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκατάστασης Αναπήρων (ΠΟΑΑ) Λεμεσού για ένταξη και των ατόμων με 
αναπηρίες στις κοινωνικές ομάδες που δικαιούνται οικονομική στήριξη λόγω της 
συνεχούς αύξησης της τιμής του πετρελαίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.530, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Έχω πληροφορίες ότι υπάρχουν μεγάλες λίστες αναμονής για ορθοπαιδικές 
επεμβάσεις στο δημόσιο τομέα.  Ως αποτέλεσμα, πολλοί πολίτες που δεν έχουν την 
οικονομική άνεση να καταφύγουν στον ιδιωτικό τομέα ταλαιπωρούνται στην αναμονή 
για περίοδο πέραν των έξι μηνών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει τροχοδρομηθεί η κάλυψη των εξόδων αυτών των 
πολιτών, ώστε να πραγματοποιούνται ορθοπαιδικές επεμβάσεις στον ιδιωτικό τομέα, 
μέχρις ότου μικρύνουν οι λίστες αναμονής στο δημόσιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.531, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσαν να αντιμετωπιστούν θετικά τα πιο κάτω 
αιτήματα της κοινότητας Μαμωνιών: 

1. Κατασκευή τοίχων αντιστήριξης κατά μήκος του κύριου δρόμου. 

2. Βελτίωση του δρόμου Μαμωνιών-Σταυροκόννου. 

3. Κατασκευή ανοιχτού οχετού ομβρίων υδάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.532, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη των πιο κάτω θεμάτων που 
απασχολούν την κοινότητα Χολετριών στην επαρχία Πάφου και αφορούν τα ακόλουθα: 

1. ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για νέα ζευγάρια. 

2. ∆ημιουργία πολεοδομικών ζωνών στην κοινότητα. 
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3. ∆ιαφοροποίηση του καθεστώτος της παλιάς κοινότητας, ώστε να μπορούν να 
αναπτυχθούν οι περιουσίες της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.533, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μελέτη των πιο κάτω θεμάτων που 
απασχολούν την κοινότητα Σταυροκόννου στην επαρχία Πάφου και αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Αίτημα για οικονομική ενίσχυση για ολοκλήρωση των εργασιών στο κοινοτικό 
πάρκο. 

2. Αίτημα για αναπαλαίωση των τριών παραδοσιακών βρυσών της κοινότητας. 

3. Αίτηση για εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας για κατασκηνωτικό-εκδρομικό 
χώρο. 

4. Υπερσυγκέντρωση Αθιγγάνων στην κοινότητα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.534, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η επέκταση του δικτύου της ΑΤΗΚ στην 
κοινότητα Χολετριών της επαρχίας Πάφου για εξυπηρέτηση των μεμονωμένων 
κατοικιών της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.535, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το αίτημα της κοινότητας Μαμωνιών στην  
επαρχία Πάφου για παραχώρηση κρατικής γης, με σκοπό τη δημιουργία χώρου 
πρασίνου και την ανέγερση μνημείου για τους ήρωες της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.536, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει μελετηθεί το αίτημα της κοινότητας Χολετριών στην  
επαρχία Πάφου αναφορικά με την προώθηση της Β΄ φάσης του Σχεδίου Αναδασμού 
στα όρια της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.537, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να επεκταθεί το δημοτικό σχολείο της 
κοινότητας Αγίου Γεωργίου στην επαρχία Πάφου, για να ικανοποιηθούν οι ανάγκες 
του ολοήμερου σχολείου, καθώς και αν προτίθεται να στηρίξει το ολοήμερο σχολείο με 
μεγαλύτερη οικονομική βοήθεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.538, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο τα πιο κάτω αιτήματα της κοινότητας Αγίου Γεωργίου στην 
επαρχία Πάφου θα μπορούσαν να αντιμετωπιστούν θετικά: 
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1. Κατασκευή πεζοδρομίων κατά μήκος του κεντρικού δρόμου. 

2. Βελτίωση του δρόμου προς την κτηνοτροφική ζώνη. 

3. Βελτίωση των αγροτικών δρόμων κατά μήκος του ποταμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.539, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα πιο κάτω αιτήματα: 

 Βελτίωση του δρόμου Ξερού-Τροόδους. 

 Κατασκευή του δρόμου Νικόκλειας-Φασούλλας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.540, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να αυξηθεί η κρατική χορηγία που λαμβάνει 
η κοινότητα Νικόκλειας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.541, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η κυβέρνηση να διαχωρίσει κρατικά οικόπεδα 
στα όρια της κοινότητας Μαμωνιών για νέα ζευγάρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.542, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς θα αντιμετωπιστεί το πρόβλημα οχληρίας που προκαλείται από 
τη δεξαμενή λυμάτων στα όρια της κοινότητας Μαμωνιών στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.543, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να αντιμετωπιστεί θετικά το αίτημα της 
κοινότητας Νικόκλειας στην επαρχία Πάφου για επέκταση της οικιστικής ζώνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.544, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Έχουμε ενημερωθεί από αρκετές προσφυγικές κοινότητες ότι αντιμετωπίζουν 
προβλήματα σε σχέση με τη στέγαση των γραφείων τους, είτε λόγω άρνησης των 
επάρχων να τους παραχωρήσουν τουρκοκυπριακά σπίτια ή κτίρια είτε λόγω άρνησης 
της Πολεοδομίας να τους παραχωρήσει χώρους σε κυβερνητικούς οικισμούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ποια πολιτική προτίθεται να ακολουθήσει όσον αφορά 
το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.545, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο: 
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1. η κυβέρνηση προτίθεται να ετοιμάσει σχέδιο εκρίζωσης μόνιμων καλλιεργειών, 
κυρίως φρουτόδεντρων και εσπεριδοειδών, προκειμένου να αντιμετωπισθεί η 
έλλειψη νερού, καθώς και να αποκαταστήσει τις ζημιές των γεωργών για τις 
μόνιμες καλλιέργειές τους, 

2. μπορεί να ανασταλεί η υποχρέωση της επαναφύτευσης δέντρων στην 
περίπτωση του σχεδίου αναδιάρθρωσης καλλιεργειών, που εμπίπτει στο 
Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2004-2006, 

3. στην περίπτωση κατά την οποία ένας δικαιούχος του σχεδίου αναδιάρθρωσης 
καλλιεργειών διακόψει το σχέδιο και δεν επαναφυτέψει λόγω έλλειψης νερού, 
θα κληθεί να επιστρέψει την ενίσχυση που έχει πάρει για την εκρίζωση των 
καλλιεργειών, 

4. η κυβέρνηση προτίθεται να ανοίξει εκ νέου σχέδιο αναδιάρθρωσης 
καλλιεργειών, δεδομένου ότι υπάρχει τεράστιο ενδιαφέρον από πλευράς 
γεωργών, 

5. μπορεί να γίνει αλλαγή στο σχέδιο αμπελουργίας, ώστε να μπορεί ένας 
γεωργός με ελάχιστη έκταση, ενός δεκαρίου, να συμμετέχει στο σχέδιο, 

6. η κυβέρνηση προτίθεται να επανεξετάσει την πολιτική της σε σχέση με την 
ενίσχυση των φραγμάτων της Κυπερούντας και άλλων ορεινών περιοχών.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.374, ημερομηνίας 17 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου σχετικά με αίτημα του ∆ήμου Αθηαίνου για 
κατάργηση κριτηρίου του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου που προνοεί μέγιστο εμβαδό 

ανέγερσης κατοικίας τα 230 τ.μ. στις περιοχές που εφάπτονται της γραμμής 
αντιπαράταξης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.02.374 και ημερ. 17/4/2008, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με πρόνοια του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου το μέγιστο εμβαδόν 
οικιστικής μονάδας καθορίζεται στα 230 τ.μ.  Αρκετές ορεινές Κοινότητες 
υπέβαλαν αίτημα, λόγω ιδιομορφίας του εδάφους, να μην λαμβάνονται υπόψη 
οι βοηθητικοί χώροι στον υπολογισμό του εμβαδού της κατοικίας για σκοπούς 
του εν λόγω Σχεδίου. 

3. Το θέμα συζητήθηκε σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με εκπροσώπους των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων και αποφασίστηκε 
ότι για τον καθορισμό του ανώτατου εμβαδού της κατοικίας, θα λαμβάνεται 
υπόψη μόνο ο ωφέλιμος κατοικήσιμος χώρος. 

4. Μετά την πιο πάνω απόφαση, το μέγιστο εμβαδόν των 230 τ.μ., δεν μπορεί να 
θεωρηθεί αποθαρρυντικό ή περιοριστικό για το λόγο ότι δεν 
συμπεριλαμβάνονται οι υπόγειοι, αποθηκευτικοί και χώροι στάθμευσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.380, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.380 ημερομηνίας 22 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 Μαΐου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα ζητήσει σύντομα προσφορές για την 
κατασκευή εξωποτάμιου φράγματος στην περιοχή Φλάσου, χωρητικότητας 4.5 εκ. 
κ.μ., μαζί με εκτροπικό φράγμα, κεντρικούς αγωγούς και αντλιοστάσια.  Το έργο έχει 
σκοπό την αποτελεσματική άρδευση των περιοχών της κοιλάδας Σολέας, από τα 
Τεμπριά μέχρι τα Κατύδατα, έκτασης 6,000 σκάλων, περιοχές που τώρα 
υποαρδεύονται με εποχιακές εκτροπές του ποταμού Καρκώτη.  Το έργο αναμένεται 
να στοιχίσει γύρω στα €32 εκ. και να συμπληρωθεί σε 2.5 χρόνια. 

 Μέχρι να συμπληρωθεί το αρδευτικό δίκτυο, το νερό θα αντλείται πίσω στα 
“δήμματα” των αρδευτικών τμημάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.456, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Φ. Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.02.456 και ημερομηνία 15/05/2008 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι 
το Υπουργείο Εσωτερικών δεν προγραμματίζει την επέκταση των ορίων του Τοπικού 
Σχεδίου Πάφου, ώστε να περιληφθεί στα όρια του η διοικητική περιοχή Κουκλιών. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών, προς υλοποίηση του Προγράμματος 
∆ιακυβέρνησης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, προτίθεται να εισάξει νέους τύπους 
Σχεδίων Ανάπτυξης (σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμου) που θα εξυπηρετούν καλύτερα τις εξειδικευμένες ανάγκες της υπαίθρου.  
Σχετικές τροποποιήσεις του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου θα υποβληθούν 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Ολοκληρώνεται σήμερα 
η συζήτηση του θέματος «Καρκίνος:  Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από την 
πολιτεία και την κοινωνία», που έχει εγγραφεί με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου 
Περδίκη.  Θα μιλήσουν σήμερα έξι συνάδελφοι.   

 Η κ. Στέλλα Κυριακίδου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ανάγκη για αποτελεσματική δράση από την πολιτεία και την κοινωνία στην 
αντιμετώπιση του καρκίνου δεν είναι κάτι που μπορεί κανείς να αμφισβητήσει. 
Σίγουρα είναι ένα θέμα που θα προτιμούσαμε να μη μας αφορά άμεσα, που 
παλαιότερα αποφεύγαμε να λέμε έστω και τη λέξη.  Μάλιστα λέγαμε το “μακριά 
από ’μένα”, “η επάρατη νόσος”, “το κακό” και άλλα.  Nα σας θυμίσω ότι υπήρχε εποχή 
που ο καρκίνος εθεωρείτο μεταδοτική ασθένεια και οι καρκινοπαθείς νοσηλεύονταν σε 
ξεχωριστά νοσοκομεία.  Τα δεδομένα όμως έχουν αλλάξει και η επιστημονική γνώση 
έχει διαλύσει πολλούς μύθους γύρω από αυτή την ασθένεια.  
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

  Ο καρκίνος είναι ένα θέμα που εύκολα δημιουργεί συναισθηματισμούς, σήμερα 
όμως επιβάλλεται η επιστημονική ανάλυση και τεκμηρίωση.   

 Θα αναφερθώ αρχικά σε κάποια στοιχεία.  Ο καρκίνος φέρνει το θάνατο σε 
περίπου εφτά εκατομμύρια ανθρώπους το χρόνο στον κόσμο.  Κοντά στα έντεκα 
εκατομμύρια άνθρωποι κάθε χρόνο διαγιγνώσκεται ότι πάσχουν από αυτή την 
ασθένεια.  Υπολογίζεται ότι μέχρι το 2020 ο αριθμός των νέων περιστατικών θα έχει 
φτάσει τα δεκαέξι εκατομμύρια.  Ας δούμε τι γίνεται στην Ευρώπη.  Υπάρχουν πάνω 
από 2,2 εκατομμύρια νέα περιστατικά και πάνω από ένα εκατομμύριο θάνατοι από 
καρκίνο κάθε χρόνο.  Στις γυναίκες ο καρκίνος του μαστού είναι η πιο συχνή μορφή 
καρκίνου, ενώ στους άνδρες είναι ο καρκίνος του προστάτη.   

 Εξαιτίας της γήρανσης του πληθυσμού, αυξάνεται και θα συνεχίσει να 
αυξάνεται σημαντικά ο αριθμός των καρκινοπαθών σε όλες τις χώρες.  Είναι μια 
ασθένεια που εκδηλώνεται σε μεγαλύτερες ηλικίες, ενώ, δυστυχώς, υπάρχει και μια 
αυξητική τάση και στις μικρότερες ηλικίες.  Είναι γι’ αυτό που στις 10 Απριλίου 2008 
για πρώτη φορά το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ψήφισε για την ανάγκη μιας στρατηγικής 
δράσης για τον έλεγχο του καρκίνου και τη δημιουργία μιας ευρωπαϊκής 
επιχειρησιακής ομάδας.  Είναι μόνο το τρίτο ψήφισμα για κύριες ασθένειες μετά από 
τα ψηφίσματα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τις καρδιοπάθειες και το έιτζ.  Αυτό το 
ψήφισμα ήταν αποτέλεσμα σκληρής δουλειάς από δύο ομάδες, την ομάδα MAC (Μέλη 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ενάντια στον Καρκίνο) και την Ευρωπαϊκή 
Συνομοσπονδία Καρκινοπαθών (ECPC).  Το ψήφισμα αυτό: 

1.  προτρέπει τις είκοσι επτά χώρες μέλη να δημιουργήσουν άμεσα πλήρη αρχεία 
καρκίνου, όπου θα εφαρμόζεται μια διά νόμου καταγραφή περιπτώσεων 
καρκίνου με ευρωπαϊκά τυποποιημένη ορολογία, κάτι που θα επιτρέψει τη 
συλλογή συγκρινόμενων δεδομένων και θα διασφαλίζει τις δυνατότητες 
αξιολόγησης με βάση τον πληθυσμό και ορθό προγραμματισμό για την 
εφαρμογή προγραμμάτων πρόληψης, έγκαιρης διάγνωσης, θεραπείας και 
επιβίωσης, 

2. ζητά την προαγωγή εκστρατειών πληροφόρησης και πρόληψης στοχευμένα σε 
συγκεκριμένες ομάδες πληθυσμού, καθώς και να υπάρξει μία διεπιστημονική 
ογκολογική ομάδα που να παρέχει ψυχοκοινωνική φροντίδα και να ακολουθεί 
τις ευρωπαϊκές κατευθυντήριες γραμμές στην ανακουφιστική φροντίδα,  

3. ζητά την αναγνώριση των ευρωπαϊκών χαρτών για τα δικαιώματα των ασθενών.  

 Η νέα Επίτροπος Υγείας, η κ. Βασιλείου, έδωσε σε αυτή τη συνάντηση στις 
Βρυξέλλες την πλήρη στήριξή της σ’ αυτή την προσπάθεια, όταν μίλησε στην 
ολομέλεια και κατά λέξη ανέφερε τα ακόλουθα:  «Ο καρκίνος έχει τεράστιο οικονομικό 
και κοινωνικό κόστος και ως πρόβλημα υγείας είναι κάτι τόσο σοβαρό για όλη την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, που δεν μπορεί να υπάρχει εφησυχασμός και πρέπει να αποτελεί 
μία από τις προτεραιότητές μας».  Η Επίτροπος Υγείας ανακοίνωσε ότι η Commission 
μέσα σ’ αυτό το χρόνο θα παρουσιάσει μια επικοινωνία σε ένα σχέδιο δράσης για τον 
καρκίνο από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτό το σχέδιο θα εστιαστεί σε σημαντικές 
πτυχές για τον έλεγχο, την πρόληψη, τη θεραπεία, την αποκατάσταση και την 
ανακουφιστική φροντίδα.  

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Γιατί επιλέγω να αρχίσω με αυτή την ανάλυση;  Γιατί μέσα στην τραγικά 
δύσκολη εικόνα του καρκίνου στην Ευρώπη υπάρχει ένα σημαντικό, επιστημονικά 
τεκμηριωμένο, ελπιδοφόρο μήνυμα.  Σήμερα το ένα τρίτο όλων των καρκίνων μπορεί 



 32

να προληφθεί, ενώ ένα άλλο σημαντικό ποσοστό μπορεί να θεραπευθεί πλήρως με 
έγκαιρη παρέμβαση.  Αυτή η σημερινή πραγματικότητα όμως διατάσσει μια άμεση 
αντίδραση στη συνεχιζόμενη αύξηση των αναγκών για αντιμετώπιση του καρκίνου και 
το τεράστιο οικονομικό κόστος που προϋποθέτουν οι θεραπείες.  Έχουν όμως φανεί 
και νέα προβλήματα.  Το δικαίωμα ασφάλισης ζωής σε άτομα τα οποία έχουν περάσει 
καρκίνο, το δικαίωμα εργασίας για παιδιά τα οποία έχουν επιζήσει μετά από αυτή την 
ασθένεια.  Γι’ αυτό πολλά κράτη μέλη έχουν αναπτύξει και εφαρμόσει εθνικά σχέδια 
δράσης.  Αυτό το έκαναν εφαρμόζοντας στις πραγματικότητες των κοινωνιών τους τις 
τελευταίες επιστημονικές εξελίξεις, εντοπίζοντας τις προτεραιότητες και προχωρώντας 
σε συγκεκριμένο πλαίσιο δράσεων.  Ταυτόχρονα, πρέπει να αναφερθεί ότι σε όλες τις 
χώρες οι μη κυβερνητικές οργανώσεις έρχονται να διαδραματίσουν ουσιαστικό ρόλο 
στην ευαισθητοποίηση, εφαρμόζοντας την αναγκαία πίεση και δημιουργώντας την 
ανάγκη εκπόνησης ενός σωστού εθνικού σχεδίου.  Σε ευρωπαϊκό επίπεδο οι μη 
κυβερνητικές οργανώσεις είναι ισότιμοι συνεργάτες με τις επιστημονικές οργανώσεις 
και εταιρείες, όπως βλέπουμε και με τη δημιουργία του Ευρωπαϊκού Φόρουμ για την 
Υγεία.  

 Συνάδελφοι,  

 Στην Κύπρο δυστυχώς, παρ’ όλο που έχουν ετοιμαστεί τουλάχιστο τέσσερις 
μελέτες, δεν έχουμε ακόμη προχωρήσει στην εφαρμογή ενός δικού μας εθνικού 
σχεδίου. Αντί αυτού, βλέπουμε να υπάρχουν συχνά ασαφείς τοποθετήσεις, 
δημιουργώντας ανησυχία και αντιδράσεις στις οργανωμένες ομάδες ασθενών. 

 Παρακολουθώντας τα δημοσιεύματα για το θέμα, ένας πραγματικά απορεί για 
τη σύγχυση που φαίνεται να έχει δημιουργηθεί.  Η έλλειψη μακροπρόθεσμου 
προγραμματισμού από το κράτος όσον αφορά τις υπηρεσίες καρκίνου, το θέμα του 
Ογκολογικού Τμήματος στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού, που δε λειτουργεί καθόλου 
ικανοποιητικά, η ανάγκη για ακτινοθεραπευτικές υπηρεσίες στη Λεμεσό, η έλλειψη 
ενός πλήρους ογκολογικού κέντρου στο δημόσιο, τα προβλήματα του Ογκολογικού 
Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου είχαν και έχουν οδηγήσει στη δημιουργία ξεχωριστών 
ομάδων πίεσης.  Και αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σημαντικό να το 
κατανοήσουμε, διότι αφορά την οικονομική διάσταση του θέματος.  Η οικονομική 
επιβάρυνση ή το κόστος διάγνωσης και θεραπείας για μια χώρα είναι τεράστια.  Το 
κόστος νέων τεχνολογιών για τη διάγνωση και θεραπεία, τα σύγχρονα φάρμακα έχουν 
οδηγήσει σε μείωση των θανάτων, αλλά χρησιμοποιούν ένα ουσιαστικό μέρος του 
προϋπολογισμού υγείας του κάθε κράτους. 

 Το κόστος του καρκίνου μετριέται και σε “χρόνια υγείας” που χάνονται κάθε 
χρόνο.  Στην Ευρώπη χάνεται το 16,7% των “χρόνων υγείας”.  Το έμμεσο κόστος από 
το χρόνο άδειας που θα πάρει ο καρκινοπαθής από τη δουλειά του για τις θεραπείες 
του, οι πρόωρες συνταξιοδοτήσεις και η μείωση του ενεργού πληθυσμού λόγω της 
θνησιμότητας είναι περισσότερο από το διπλάσιο του άμεσου κόστους για τη 
διάγνωση, τη θεραπεία και την ανακουφιστική φροντίδα.  Εκατομμύρια λοιπόν 
ξοδεύονται για τις υπηρεσίες καρκίνου.  Είναι όμως αποτελεσματικά τα όσα γίνονται; 

 Στην Κύπρο το 2006 τα στοιχεία δείχνουν ότι τριακόσιοι δεκατέσσερις 
συμπολίτες μας έχασαν τη ζωή τους από την ασθένεια αυτή με πρώτη αιτία τον 
καρκίνο του πνεύμονα και δεύτερη τον καρκίνο του μαστού.   Η πραγματικότητα είναι 
ότι ο Κύπριος καρκινοπαθής αντιμετωπίζει σειρά από προβλήματα σε επίπεδο 
διάγνωσης, σε επίπεδο θεραπείας, εξαιτίας της λίστας αναμονής που υπάρχει, και σε 
επίπεδο στήριξης, αφού δεν υπάρχουν υπηρεσίες ψυχολογικής στήριξης ή κοινοτικής 
φροντίδας, εκτός από αυτές που προσφέρονται από μη κυβερνητικές οργανώσεις, 
ενώ η ανακουφιστική φροντίδα υπάρχει μόνο μέσα από τις μη κυβερνητικές 
οργανώσεις.  
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 Σκοπός μου σήμερα δεν είναι να μηδενίσω τις υπηρεσίες στη χώρα μας.  Οι 
καρκινοπαθείς στην Κύπρο έχουν πολλά πλεονεκτήματα, τα οποία πρέπει να 
αναγνωριστούν, δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, τελευταίες ιατρικές 
προσεγγίσεις.   Όμως, δυστυχώς, η θλιβερή πραγματικότητα για τον τόπο μας είναι ότι 
ακόμη δεν έχουμε ένα σωστό εθνικό Αρχείο Καρκίνου που να επιτρέπει τη σωστή 
αξιολόγηση των δράσεων.  Στους πρόσφατους πίνακες της Eurostat η Κύπρος είναι η 
μόνη από τα είκοσι επτά κράτη μέλη που δε δίνει αναλυτικά δεδομένα.  

 Τα βασικά στοιχεία για την ολοκληρωμένη παρακολούθηση του προβλήματος 
του καρκίνου σε μια χώρα, απαραίτητα για την αξιολόγηση της παροχής υπηρεσιών, 
είναι οι δείκτες συχνότητας της ασθένειας συγκριτικά με τους δείκτες...  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ να ακούμε τον ομιλητή! 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...θνησιμότητας, αλλά και τα μετρήσιμα χρόνια υγιούς ζωής.  Αν αυτό που 
γνωρίζω ως κράτος είναι, παραδείγματος χάριν, ότι έχω περίπου πεντακόσια νέα 
περιστατικά καρκίνου του μαστού το χρόνο και εβδομήντα θανάτους γυναικών, πού με 
οδηγούν αυτοί οι αριθμοί;  ∆ε γνωρίζουμε πόσες γυναίκες ασθενείς επιβιώνουν στα 
πέντε χρόνια, στα δέκα ή στα δεκαπέντε.  ∆ε γνωρίζουμε πόσες γυναίκες 
παρουσιάζουν υποτροπές.   ∆ε γνωρίζουμε ποια η πορεία της κάθε μορφής καρκίνου 
στον τόπο μας.  ∆ε γνωρίζουμε αν αυτά που γίνονται από πλευράς χειρουργικών 
επεμβάσεων και θεραπείας έχουν το αποτέλεσμα στο οποίο στοχεύουμε.  Με αυτά τα 
δεδομένα δεν μπορεί να υπάρχει αξιολόγηση και παρακολούθηση υπηρεσιών, αυτό 
που ονομάζεται “ποιοτική αξιολόγηση”.   

 Πώς θα εφαρμόσουμε μια εθνική στρατηγική για τον καρκίνο η οποία θα 
καλύπτει όλο το φάσμα, από την πρόληψη μέχρι την ανακουφιστική φροντίδα, όταν δε 
γνωρίζουμε ποιο είναι το πραγματικό μέγεθος του προβλήματος;  ∆εν είναι βέβαια τα 
πάντα ρόδινα στην Ευρώπη.  ∆υστυχώς, ακόμη και σήμερα, πολλοί Ευρωπαίοι 
χάνουν τη ζωή τους άδικα, γιατί δεν υπάρχει στη χώρα τους επαρκής πληθυσμιακός 
έλεγχος ή γιατί δεν τυγχάνουν της απαραίτητης φροντίδας και θεραπείας από τις 
κατάλληλες ειδικότητες ιατρών.  Στην ίδια την ευρωπαϊκή οικογένεια παρατηρούνται 
μεγάλες ανισότητες στην ποιότητα των προσφερόμενων θεραπειών και τη διάγνωση.   

 Ζητούμε όλοι μας αποτελεσματική δράση από την κοινωνία.  Μα, συνάδελφοι, 
η κοινωνία εκφράζει τη δικιά της έγνοια καθημερινά.  Εκφράζει τη δικιά της έγνοια και 
προσπάθεια μέσα από τη δράση των μη κυβερνητικών οργανώσεων, οι οποίες 
αναγκάζονται όχι μόνο να συμπληρώνουν τις υπηρεσίες που παρέχει το κράτος, αλλά 
συχνά να αντικαθιστούν το κράτος, αφού δεν υπάρχουν βασικές υποδομές και 
υπηρεσίες.  Πού είναι όμως διαχρονικά η πολιτεία;  Χωρίς κατεύθυνση στα θέματα 
στρατηγικής για τον καρκίνο, βλέπουμε την πρόληψη αποσπασματικά, η ανάπτυξη 
των ογκολογικών υπηρεσιών δε στηρίζεται στα συγκεκριμένα επιστημονικά κριτήρια, 
τα οποία είναι βασισμένα σε αρχεία πληθυσμού.  Τοπικά ογκολογικά κέντρα 
ικανοποιούν το αίσθημα του δικαίου, αλλά όντως είναι αποτελεσματικά, για να σώζουν 
ζωές; 

 Η εθνική στρατηγική θα οδηγήσει στην κατάλληλη αντιμετώπιση αυτής της 
ασθένειας. Το θέμα δεν αφορά τη δημιουργία ενός μόνο κέντρου ούτε την 
ικανοποίηση μιας ομάδας ασθενών.  το θέμα αφορά τη σωστή εφαρμογή πολιτικής, 
όπως απαιτούν οι σημερινές παγκόσμιες πραγματικότητες, όπως τονίζεται από 
διεθνείς οργανώσεις και τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας.  Το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης 
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για τον Καρκίνο είναι ένα πρόγραμμα δημόσιας υγείας το οποίο στοχεύει στην 
πρόληψη, στη μείωση της θνησιμότητας και στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των 
καρκινοπαθών. 

 Τίποτα δεν μπορεί να σχεδιαστεί στον τόπο μας -και επιστρέφω στο βασικό 
μας κενό- διότι δεν έχουμε ακόμη ένα σωστό Αρχείο Καρκίνου.  Χωρίς αρχείο δεν 
μπορούμε να έχουμε ολοκληρωμένη εικόνα και δεν μπορούμε να δημιουργήσουμε μια 
σωστή εθνική στρατηγική.  Το Αρχείο Καρκίνου στον τόπο μας άρχισε με 
πρωτοβουλία, το 1998, πριν δέκα χρόνια, του Αντικαρκινικού Συνδέσμου Κύπρου και 
μέχρι και σήμερα στελεχώνεται από μία υπάλληλο, η οποία είναι υπάλληλος του 
Αντικαρκινικού Συνδέσμου Κύπρου, δεν έχει οργανική θέση στο υπουργείο.  
Πρόσφατα έχουν προστεθεί ακόμα δύο υπάλληλοι, για να μαζεύουν τα στοιχεία, και 
έχει μπει ένας υπεύθυνος για τη μονάδα, ένας γιατρός, που του έχει ανατεθεί και η 
ευθύνη για το Αρχείο Καρκίνου χωρίς να του δοθούν ακόμη γραπτές οδηγίες.  Το 
Μητρώο Θανάτων άρχισε να λειτουργεί σωστά, βάσει των οδηγιών της Eurostat, από 
το 2004.  Ένα σωστό και πλήρες Αρχείο Καρκίνου δίνει πληροφορίες τόσο για τη 
συχνότητα όσο και για τα ποσοστά θνησιμότητας σε κάθε είδος καρκίνου.  Αν δε 
γνωρίζουμε με ακρίβεια αυτές τις πληροφορίες, δεν μπορούμε να σχεδιάσουμε 
πρόληψη και δεν μπορούμε να αξιολογήσουμε θεραπείες.  

 Τα τελευταία χρόνια στην ενίσχυση αυτών των πληροφοριών στο Αρχείο 
Καρκίνου Κύπρου έχουν συμβάλει, εκτός από το Υπουργείο Υγείας, το Middle East 
Cancer Consortium, το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου και το Ινστιτούτο 
Ερευνών του Χάρβαρντ.  Όμως η πραγματικότητα είναι ότι το αρχείο δε λειτουργεί 
ικανοποιητικά, με αποτέλεσμα να μην έχουμε αυτά τα στοιχεία, δηλαδή, εκεί που 
υπάρχει ανάγκη παρακολούθησης του προβλήματος του καρκίνου, να γνωρίζουμε τη 
συχνότητα, τους τύπους, την ιστοπαθολογία και τη συμπεριφορά του κάθε είδους, το 
στάδιο διάγνωσης, τη θνησιμότητα, τα χρόνια επιβίωσης του κάθε καρκινοπαθούς.  
Στη χώρα μας αυτά είναι άγνωστα.  Πού πάμε;  Σχεδόν στα τυφλά, βασιζόμενοι σε 
στοιχεία άλλων χωρών.  ∆εν ξέρουμε για την εξέλιξη στην αντιμετώπιση κάθε μορφής 
καρκίνου, πόσος είναι ο μέσος όρος επιβίωσης και δε γίνεται αξιολόγηση υπηρεσιών, 
παρ’ όλο που ξοδεύονται εκατομμύρια λίρες.  

 Σε άρθρο στα “Χρονικά Ογκολογίας” (Annals of Oncology) του ∆εκέμβρη του 
2006 αναφέρεται ότι το 2006 στην Ευρώπη είχαμε πάνω από τρία εκατομμύρια νέες 
διαγνώσεις καρκίνου, ενώ πάνω από χίλιοι επτακόσιοι συνάνθρωποί μας έχασαν τη 
ζωή τους.   Είναι λοιπόν η ασθένεια που απειλεί περισσότερο τον Ευρωπαίο πολίτη, 
επιβαρύνοντας σε τεράστιο βαθμό όλα τα εθνικά συστήματα υγείας.  Στο ίδιο άρθρο 
αναφέρεται ότι η Κύπρος είναι μία από τις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
ακόμη δεν έχει πλήρες Αρχείο Καρκίνου.  

 ∆ιαβάζουμε καθημερινά για νέες θεραπείες, για νέες μεθόδους διάγνωσης, για 
περιβαλλοντικές αιτίες, για πολιτικές και εκστρατείες πρόληψης. Γνωρίζουμε ότι 
σχεδιάζεται, μετά από πολλές προσπάθειες και διαβουλεύσεις, η εθνική στρατηγική.  
Μήπως προτεραιότητα όμως θα πρέπει να είναι η σωστή οργάνωση του αρχείου, 
ώστε να είναι επιστημονικά και σωστά τεκμηριωμένη αυτή η στρατηγική;  Για να 
υπάρχει νόημα στο σχεδιασμό της πολύ αναγκαίας εθνικής στρατηγικής, η 
Ευρωπαϊκή Ένωση τονίζει αυτή την ανάγκη.   

 Είναι επιτέλους καιρός να προχωρήσουμε επιστημονικά σωστά και όχι 
αποσπασματικά, γιατί στην περίπτωση αυτή μετρά όχι μόνο το οικονομικό κόστος για 
τη χώρα μας, αλλά και για τις υπηρεσίες υγείας που προσφέρουμε στον κάθε πολίτη.  
Ειδικά στη σημερινή εποχή που όλοι μας έχουμε την αίσθηση ότι η ασθένεια αυτή έχει 
μπει στο σπίτι του καθενός μας. 
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 Χωρίς αρχείο όλα τα άλλα θα συνεχίσουν να είναι θέματα ατελείωτης 
συζήτησης, θα υπάρχουν διαμαρτυρίες αναλόγως των αναγκών της κάθε ομάδας, θα 
επενδύονται εκατομμύρια ευρώ σε θεραπείες, σε πρόληψη και ανακουφιστική 
φροντίδα χωρίς κατεύθυνση.  

 ∆εν είναι απαξίωση των πάντων.  Πολλά γίνονται και σωστά γίνονται, αλλά 
επιτέλους ας σταματήσουμε να συζητούμε για τον καρκίνο με συναισθηματισμούς.  Ας 
τον προσεγγίσουμε επιστημονικά και ευρωπαϊκά.  Το οφείλουμε στις μελλοντικές 
γενιές.  Ας ζητήσουμε όλοι να γίνει ένα σωστό και πλήρες Αρχείο Καρκίνου σωστά 
στελεχωμένο.  Τότε θα μπορούμε όλοι υπεύθυνα να μιλούμε για αποτελεσματική 
δράση.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε, κυρία Κυριακίδου. 

 Ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρά τη σημαντική πρόοδο που έχει επιτευχθεί στον τομέα της διάγνωσης και 
της αντιμετώπισης του καρκίνου, ο καρκίνος παραμένει η πρώτη αιτία θανάτου του 
ανθρώπου από παθολογικά αίτια.  Τα περιστατικά με καρκίνο παρουσιάζουν στην 
πορεία του χρόνου σημαντική αύξηση ως αποτέλεσμα, αφενός, της μη ίασης στις 
περισσότερες των περιπτώσεων και, αφετέρου, της εμφάνισης νέων σε αυξημένη 
συχνότητα.   

 Οι δυσκολίες αναχαίτισης της ραγδαίας αύξησης συνοψίζονται στους 
παρακάτω αιτιολογικούς παράγοντες: 

1. Στην αύξηση του προσδόκιμου ορίου επιβίωσης του ανθρώπου. 

2. Στις επιπτώσεις επί του ανθρώπινου οργανισμού από τις δραματικές 
περιβαλλοντικές αλλαγές. 

3. Στη μοναδικότητα την οποία παρουσιάζει η κάθε ανθρώπινη υπόσταση και κατ’ 
επέκταση στο διαφορετικό τρόπο αντίδρασης στο ίδιο ερέθισμα ή την ίδια 
πρόκληση.   

4. Στην αδυναμία ακόμα να διευκρινιστεί ο αιτιολογικός παράγοντας για την 
πρόκληση των διαφόρων μορφών καρκίνου, δεδομένου ότι η αιτιολογία, αλλά 
και ο μηχανισμός πρόκλησης διαφέρει κατά περίπτωση. 

5. Στο νέο τρόπο ζωής που αναπτύσσεται στις ανεπτυγμένες κυρίως κοινωνίες, 
όπου το άγχος και η ένταση αποτελούν βασικό στοιχείο της καθημερινότητας. 

 Είναι λοιπόν αυτονόητο ότι από αυτά τα δεδομένα δεν μπορεί να 
διαφοροποιηθεί η πατρίδα μας, η οποία καλείται να αντιμετωπίσει το συγκεκριμένο 
πρόβλημα με τη μεγαλύτερη δυνατή επάρκεια.   

 ∆υστυχώς, παρά το γεγονός ότι οι προβλέψεις επιβεβαιώνονταν από τα 
στοιχεία, το πρόβλημα αντιμετωπίστηκε στο παρελθόν, ως συνήθως, επιφανειακά, με 
αποτέλεσμα να δημιουργηθούν προβλήματα στην αντιμετώπιση των συνεχώς 
αυξανόμενων περιστατικών.   
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 Συγκεκριμένα, το 1992 το κράτος προχώρησε σε μια ανεξήγητη απόφαση να 
συνάψει συμφωνία με ιδιωτικό οργανισμό για την ίδρυση και λειτουργία ογκολογικού 
τμήματος με ταυτόχρονη δυστυχώς, και αυτό ήταν το μεμπτό, δέσμευση να αναστείλει 
την επέκταση και την αναβάθμιση των ογκολογικών τμημάτων των κρατικών 
νοσηλευτηρίων.   

 Τα αποτελέσματα αυτής της λεόντειας συμφωνίας, την οποία, ειρήσθω εν 
παρόδω, η Ε∆ΕΚ είχε καταψηφίσει στη Βουλή, ήταν αρνητικά για την αντιμετώπιση 
των προβλημάτων των καρκινοπαθών.  Παρά το γεγονός ότι χρόνια μετά η συμφωνία 
ακυρώθηκε, η απώλεια χρόνου ήταν σημαντική και δεν επέτρεψε την αντιμετώπιση 
του προβλήματος με αποτελεσματικότητα.   

 Μπροστά σ’ αυτά θα πρέπει να προστεθεί και ο τρόπος με τον οποίο το κράτος, 
οι κρατικές υπηρεσίες, αντιμετώπισαν πριν από μερικά χρόνια τη δωρεά συμπατριώτη 
μας για τη χρηματοδότηση της ανέγερσης Ακτινοθεραπευτικού Τμήματος στο 
νοσοκομείο Λεμεσού.  Η όλη αντιμετώπιση ήταν τέτοια όπου στο τέλος η προσφορά 
απεσύρθη και τώρα το κράτος υποχρεώνεται να καταβάλει ένα σημαντικό χρηματικό 
ποσό για την ανέγερσή του, ούτως ώστε να ολοκληρωθεί η λειτουργία του 
Ογκολογικού Τμήματος του νοσοκομείου Λεμεσού. 

 Κατά την άποψή μας, η όλη αντιμετώπιση της συγκεκριμένης προσφοράς 
συνιστά σκάνδαλο, γι’ αυτό και έχουμε εγγράψει το  θέμα στην επιτροπή Υγείας.  
Ελπίζουμε, όταν θα συζητηθεί, να ριχθεί φως στην υπόθεση και να καταδειχθούν όσοι 
με τη στάση τους υποβοήθησαν στην απώλεια αυτής της προσφοράς, με αποτέλεσμα 
οι καρκινοπαθείς των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου να συνεχίζουν να 
ταλαιπωρούνται με τη μετάβασή τους στη Λευκωσία, αλλά και με τις καθυστερήσεις 
που παρατηρούνται λόγω φόρτου εργασίας στη θεραπευτική τους αγωγή.   

 Παρά την πρόοδο που έχει σημειωθεί, κατά την άποψή μου, οι προσφερόμενες 
υπηρεσίες στους καρκινοπαθείς συνανθρώπους μας δε βρίσκονται ακόμα σε βαθμό 
που να ικανοποιούν τις ελάχιστες προσδοκίες μας.  Παρά το γεγονός ότι διαθέτουμε 
υψηλού επιπέδου επιστημονικό προσωπικό, υστερούμε σημαντικά σε υλικοτεχνική 
υποδομή και σε οργάνωση.   

 Ένας σωστός σχεδιασμός, κατά την άποψή μας, θα πρέπει να περιλαμβάνει 
την πρόληψη, την έγκαιρη διάγνωση και θεραπευτική αντιμετώπιση και τέλος τη 
διαχείριση.  Η πρόληψη κατά τεκμήριο θα πρέπει να αποτελεί την προτεραιότητα των 
επιλογών μας, γιατί μειώνει τις δαπάνες, περιορίζει την απώλεια σε ανθρωποώρες 
από την παραγωγική διαδικασία και τέλος μειώνει σημαντικά τον ανθρώπινο πόνο και 
την ανθρώπινη ταλαιπωρία.   

 Αλλά και στη διαχείριση του προβλήματος παρατηρούνται σημαντικές ελλείψεις.  
∆εν υπάρχει η κατάλληλη ψυχολογική υποστήριξη των καρκινοπαθών και των 
οικογενειών τους, ειδικά στις περιπτώσεις όπου οι πάσχοντες είναι παιδιά.  
Απουσιάζουν τα ειδικά κέντρα υποδοχής για φιλοξενία των ατόμων προχωρημένης 
ηλικίας ή ανθρώπων με σοβαρό κλονισμό της υγείας τους, που έχουν ανάγκη 
θεραπευτικής στήριξης μετά την ολοκλήρωση του βασικού σταδίου της θεραπευτικής 
τους αγωγής.  

 Λόγω της σοβαρότητας του θέματος αισθάνομαι αδύναμος να διατυπώσω 
επιστημονική άποψη για ολόκληρο το φάσμα που καλύπτει το θέμα το οποίο σήμερα 
συζητούμε και να τεκμηριώσω άποψη, ακόμα χειρότερα, για αποτελεσματική δράση 
για κάθε περίπτωση ξεχωριστά, όπως επιβάλλουν  οι συνθήκες αντιμετώπισης του 
καρκίνου.  Θα εκμεταλλευτώ όμως την ευκαιρία, καθώς και την επιστημονική μου 
ιδιότητα ως γιατρού δερματολόγου, για να διατυπώσω απόψεις για θέματα τα οποία 
σχετίζονται με τον καρκίνο του δέρματος. 
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 Οι διάφορες μορφές δερματικού καρκίνου βρίσκονται στην πρώτη θέση σε 
συχνότητα έναντι όλων των μορφών καρκίνου.  Στα δερματικά καρκινώματα 
περιλαμβάνεται δυστυχώς και το κακόηθες μελάνωμα, το οποίο αποτελεί ίσως τη 
χειρότερη μορφή καρκίνου.  Είναι η πλέον επιθετική μορφή με γενικευμένες 
μεταστάσεις σε σύντομο χρονικό διάστημα και με μικρό προσδόκιμο όριο επιβίωσης.   

 Τα ανησυχητικά στοιχεία τα οποία συνοδεύουν το κακόηθες μελάνωμα 
συνοψίζονται, πρώτον, στη μεγάλη αύξηση της συχνότητας εμφάνισης, κύρια σε 
χώρες του νοτίου ημισφαιρίου όπως η Αυστραλία και η Νέα Ζηλανδία, αλλά και της 
Μεσογείου.   Την τελευταία εικοσαετία σε μερικές χώρες έχει περίπου δεκαπλασιαστεί 
ο αριθμός εμφάνισης νέων περιστατικών κακόηθους μελανώματος.  ∆εύτερον, στη 
σημαντική μείωση δυστυχώς του μέσου όρου ηλικίας εμφάνισης των νέων 
περιστατικών.  Από τα πενήντα τέσσερα χρόνια που ήταν στη δεκαετία του 1980 
σήμερα δυστυχώς είναι στα σαράντα τρία χρόνια.  Έχει δηλαδή μειωθεί κατά είκοσι 
τοις εκατό ο μέσος όρος ηλικίας εμφάνισης νέων περιστατικών κακόηθους 
μελανώματος.   

 Κύριος αιτιολογικός παράγοντας για την εμφάνιση των δερματικών 
καρκινωμάτων, εκτός από την ατομική προδιάθεση, είναι η ηλιακή ακτινοβολία και ο 
χρόνιος ερεθισμός από διάφορες αιτίες.  Οι βασικοί λόγοι που οδήγησαν σε αυτή τη 
δραματική διαφοροποίηση είναι οι ακόλουθοι: 

1. Η αύξηση του μέσου όρου ηλικίας των ατόμων και η συνεπακόλουθη γήρανση 
του δέρματος, άρα και η μείωση των μηχανισμών άμυνας του οργανισμού και 
του δέρματος.   

2. Οι περιβαλλοντικές αλλαγές και κύρια η σημαντική μείωση του πάχους της 
ζώνης του όζοντος ως αποτέλεσμα του φαινομένου του θερμοκηπίου.  Αυτό 
έχει ως συνέπεια να μη φιλτράρεται η υπεριώδης ακτινοβολία και μεγαλύτερη 
ποσότητα από τις υπεριώδεις ακτίνες, κυρίως τύπου C, να φτάνει στην 
επιφάνεια της γης και να επηρεάζει αρνητικά τον ανθρώπινο οργανισμό και 
κυρίως το δέρμα. 

3. Η ανεπαρκής λήψη προληπτικών προστατευτικών μέτρων ως αποτέλεσμα της 
απουσίας ενημέρωσης ή και της παραπληροφόρησης του κοινού. 

4. Η λανθασμένη χρήση των αντηλιακών σκευασμάτων, για τα οποία η 
συντριπτική πλειοψηφία του κοινού δε γνωρίζει τους κανόνες χρήσης τους, ή 
και η κυκλοφορία ακόμα σκευασμάτων που δεν ανταποκρίνονται στις αναγκαίες 
προδιαγραφές.   

5. Η ενασχόληση μεγάλου μέρους του πληθυσμού με ενδιαφέροντα που 
αυξάνουν την έκθεση στον ήλιο όπως ορειβασία, σκι, θαλάσσια αθλήματα κ.ά.   

 ∆υστυχώς, και σ’ αυτό τον τομέα η κυπριακή πολιτεία παρακολουθεί τις 
εξελίξεις χωρίς να παρεμβαίνει.  Απλώς, διαχειρίζεται το πρόβλημα όπως κάποιοι, 
κυρίως δημόσιοι λειτουργοί, θεωρούν ορθό σύμφωνα με τα δικά τους κριτήρια.  Αυτή 
όμως η στάση είναι επιζήμια και σε επίπεδο ανθρώπινης υπόστασης, αλλά και 
οικονομικής διάστασης.  

 Συνοψίζοντας και κλείνοντας, θα πρότεινα ως βασικά σημεία μιας προληπτικής 
δράσης τα εξής: 

1. Σωστή ενημέρωση των πολιτών για τους τρόπους αντηλιακής προστασίας. 

2. Αυστηρός έλεγχος της ποιότητας των αντηλιακών σκευασμάτων που 
κυκλοφορούν στην αγορά. 
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3. ∆ημιουργία φωτοδυναμικού εργαστηρίου, το οποίο θα ελέγχει και θα πιστοποιεί 
το δείκτη αντηλιακής προστασίας των σκευασμάτων που κυκλοφορούν στην 
κυπριακή αγορά και θα προσδιορίζει το βαθμό αντίστασης του δέρματος του 
κάθε πολίτη και άρα το χρόνο συνολικής έκθεσής του κατά τη διάρκεια του 
εικοσιτετραώρου στην ηλιακή ακτινοβολία.   

∆υστυχώς, η πρόταση αυτή, παρά το γεγονός ότι έχει γίνει εδώ και πάρα 
πολλά χρόνια, μέχρι στιγμής δεν έτυχε καμίας απολύτως αξιολόγησης.   

4. ∆ημιουργία επιστημονικής ομάδας για την αντιμετώπιση του κακοήθους 
μελανώματος. 

5. ∆ιοργάνωση ομιλιών σε εκπαιδευτικά ιδρύματα, στρατόπεδα και άλλους 
χώρους σε συνεργασία του Υπουργείου Υγείας, των αντίστοιχων 
εμπλεκομένων υπουργείων και της ∆ερματολογικής Εταιρείας Κύπρου. 

 Σ’ αυτό το σημείο δυστυχώς θα πρέπει να ομολογήσω ότι, παρά το γεγονός ότι 
από το 1992 υπήρξε γραπτή πρόταση από πλευράς της ∆ερματολογικής Εταιρείας 
Κύπρου προς το Υπουργείο Υγείας, καμία ανταπόκριση δεν υπήρξε, καμία μελέτη δεν 
πραγματοποιήθηκε και στην ουσία καμία διάλεξη ή κανένα πρόγραμμα ενημέρωσης 
των πολιτών δεν πραγματοποιήθηκε. 

 Ευχαριστώ.    

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε πολύ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Η κ. Στέλλα Μισιαούλη, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Χωρίς αμφιβολία ο καρκίνος είναι ένα ύψιστο πρόβλημα δημόσιας υγείας.  
Επειδή η Κύπρος έχει περιορισμένο γεωγραφικό χώρο και περιορισμένο αριθμό 
πληθυσμού, πιστεύουμε ότι η σωστή οργάνωση των υπηρεσιών καρκίνου είναι 
επιτακτική ανάγκη για την Κύπρο, καθώς είναι πλέον ξεκάθαρο ότι έτσι μπορεί να 
βελτιωθεί η ποιοτική, ποσοτική και οικονομική αποδοτικότητά του, αλλά και να μειωθεί 
σημαντικά η θνησιμότητα από την ασθένεια αυτή.   

 Εξίσου σημαντική είναι η έλλειψη σημαντικής ερευνητικής υποδομής και η 
σχεδόν ανύπαρκτη χρηματοδότηση της έρευνας κατά του καρκίνου.  Ένα καλά 
οργανωμένο πρόγραμμα, που θα καλύπτει όλους τους τομείς έρευνας, με στόχο τη 
μείωση της θνησιμότητας από τον καρκίνο, θα βελτιώσει ουσιαστικά το κύρος της 
χώρας μας στο διεθνές περιβάλλον και θα κάνει εφικτή την απορρόφηση σημαντικών 
κοινοτικών κονδυλίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ο καρκίνος αποτελεί ένα πολυδιάστατο πρόβλημα, γι’ αυτό η σωστή 
αξιοποίηση των υφιστάμενων πόρων και η ορθολογική οργάνωση και ανάπτυξη των 
υπηρεσιών καρκίνου, σε επίπεδα που θα ικανοποιούν τις ανάγκες και τις απαιτήσεις 
της εποχής μας, είναι εξαιρετικά δύσκολα εγχειρήματα ακόμα και για τις ανεπτυγμένες 
ευρωπαϊκές χώρες. 

 Προς αυτή την κατεύθυνση το Υπουργείο Υγείας το 2004 πρότεινε τη σύσταση 
Συμβουλευτικής Επιστημονικής Ομάδας Καρκίνου (ΣΕΟΚ), μετά από διαβουλεύσεις 
με υπηρεσιακούς, αλλά και ιδιώτες ειδικούς, καθώς και φορείς παροχής υπηρεσιών 
στους καρκινοπαθείς.  Ρόλος αυτής της ομάδας ήταν η επεξεργασία στρατηγικού 
σχεδίου για αντιμετώπιση του καρκίνου στην Κύπρο.  Να πούμε ότι έγινε μια πολύ 
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καλή δουλειά, αλλά δυστυχώς μέχρι σήμερα βρίσκεται στα συρτάρια του υπουργείου.  
Θα έπρεπε τουλάχιστο μέχρι σήμερα να αρχίσει να δείχνει τα πρώτα βήματα 
εφαρμογής αυτού του στρατηγικού σχεδίου και όχι να βρισκόμαστε σ’ αυτό το βήμα 
και να αναλύουμε εξαρχής το τι θα θέλαμε να υπήρχε στο κράτος μας. 

 Πρώτον, σ’ αυτό το στρατηγικό σχέδιο υπάρχει η κωδικοποίηση των 
προβλημάτων στην οργάνωση και ποιότητα των υπηρεσιών καρκίνου στην Κύπρο.  
∆εύτερον, γίνεται αναφορά στη δημιουργία ενός δικτύου καρκίνου, το cancer network, 
το οποίο θα βάλει κάτω από μια κοινή ομπρέλα όλους τους οργανισμούς και 
επαγγελματίες του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα, αλλά και τους εθελοντικούς φορείς 
που προσφέρουν σημαντικές υπηρεσίες.  Ιδιαίτερη έμφαση πρέπει να δοθεί  στην 
οργάνωση ενός τριτοβάθμιου τομέα υψηλής ποιότητας, δηλαδή εξειδικευμένων 
υπηρεσιών για τον καρκίνο, ο οποίος θα προσελκύσει και ασθενείς από άλλες 
γειτονικές χώρες. 

 Λόγω του μικρού μεγέθους της πατρίδας μας δεν μπορούν να λειτουργούν 
πολλά επαρκώς εξοπλισμένα και στελεχωμένα ογκολογικά κέντρα, τα οποία να είναι 
και ανταγωνιστικά.  Επομένως, για να αξιοποιούνται κατάλληλα και στο μέγιστο βαθμό 
οι προσφερόμενες υπηρεσίες, θα πρέπει να οργανωθούν σε τρία επίπεδα φροντίδας: 
τριτοβάθμιο, δευτεροβάθμιο και πρωτοβάθμιο.  Πιστεύουμε ότι οι εξειδικευμένες 
υπηρεσίες πρέπει να χορηγούνται σ’ ένα τριτοβάθμιο Ογκολογικό Κέντρο Αναφοράς 
(ΟΚΑ), το οποίο θα διεξάγει επίσης και κλινική έρευνα υψηλού επιπέδου.  Το ΟΚΑ θα 
πρέπει να πλαισιώνεται από κατάλληλα εξοπλισμένες και στελεχωμένες 
δευτεροβάθμιες ογκολογικές μονάδες, οι οποίες θα είναι σε θέση να προσφέρουν τις 
λιγότερες απαιτητικές θεραπείες.  Τα πιο πάνω θα συμπληρώνονται από ένα 
πρωτοβάθμιο σύστημα φροντίδας των αρρώστων, παρακολουθήσεις μετά τη 
θεραπεία, ανακουφιστική φροντίδα κ.λπ. κοντά στον τόπο διαμονής τους. 

 Χρηματοδότηση του δικτύου αυτού μπορεί να γίνει, εκτός από το κράτος που 
σήμερα είναι ο κύριος χρηματοδότης των υπηρεσιών σε καρκινοπαθείς, από δωρεές, 
καθώς και προσέλκυση κοινοτικών κονδυλίων.  Ο υπολογισμός του κόστους είναι 
πολύ δύσκολος λόγω των συνεχόμενων και ραγδαίων εξελίξεων στον τομέα της 
βιοϊατρικής έρευνας και της τεχνολογίας, αλλαγών στο δημογραφικό και 
επιδημιολογικών παραμέτρων στη χώρα μας.   

 Η διαχείριση αυτού του δικτύου θα γίνεται από διαχειριστική επιτροπή, η οποία 
θα πρέπει να είναι σε θέση να παρακολουθεί διαρκώς τις εξελίξεις στον καρκίνο, να τις 
αναλύει, να σχεδιάζει και να προωθεί προγράμματα, ακούγοντας τις ανάγκες και τα 
αιτήματα των οργανωμένων ασθενών.  Θα αποτελείται από ειδικούς και τεχνοκράτες 
σε οικονομικά και διοικητικά θέματα λόγω της πολυπλοκότητας των αρμοδιοτήτων της.  
Την επιτροπή θα διορίζει το Υπουργικό Συμβούλιο.   

 Τρίτον, γίνεται αναφορά στην οργάνωση υπηρεσιών, που είναι και η 
σημαντικότερη.  Τριτοβάθμια φροντίδα, Ογκολογικό Κέντρο Αναφοράς, όπως έχουμε 
πει.  Το κέντρο αυτό θα προσφέρει όλες εκείνες τις τριτοβάθμιες υπηρεσίες που θα 
ικανοποιούν τις ανάγκες των ασθενών όπως μεταμοσχεύσεις μυελού, πολύπλοκα 
πρωτόκολλα ακτινοθεραπείας/χημειοθεραπείας.  Ταυτόχρονα, θα προσελκύει και 
ασθενείς από άλλες χώρες και θα πρέπει να γίνει κατανοητό ότι η υπάρχουσα 
διασπορά των πόρων και, για πρακτικούς λόγους, η λειτουργία πέραν του ενός 
τέτοιου κέντρου αναφοράς δεν είναι εφικτή.  Επίσης, η οργάνωση αυτού του κέντρου 
δεν μπορεί να είναι εφικτή μόνο σε ένα σημείο στη χώρα μας.  Συνεπώς, το ΟΚΑ 
πρέπει να οργανωθεί σε  περισσότερα νοσηλευτήρια και να συμμετέχουν σ’ αυτό τόσο 
ο δημόσιος όσο και ο ιδιωτικός τομέας.  Για παράδειγμα, μπορεί να γίνει στο 
Παιδογκολογικό Τμήμα του Μακάρειου Νοσοκομείου Λευκωσίας κέντρο αναφοράς, 
στο Γυναικολογικό Τμήμα του Μακάρειου Νοσοκομείου κάποιο άλλο, στο Ογκολογικό 
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Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου κάποιο άλλο, τα οποία θα μπορούν να καταστούν ο 
βασικός πυρήνας του Ογκολογικού Κέντρου Αναφοράς.   

 Η δευτεροβάθμια φροντίδα θα προσφέρει αρκετές θεραπείες του καρκίνου, που 
μπορούν να χορηγηθούν σε μονάδες ημερήσιας νοσηλείας.  Αυτό έχει αρκετά 
πλεονεκτήματα για τον ασθενή, που θα βρίσκεται κοντά στον τόπο διαμονής του.   Ο 
αριθμός των μονάδων αυτών και ο τρόπος διασύνδεσής τους με το Ογκολογικό 
Κέντρο Αναφοράς θα πρέπει να μελετηθούν λεπτομερώς.  Η αναβάθμιση των 
υφιστάμενων και η δημιουργία νέων δευτεροβάθμιων μονάδων κρίνονται αναγκαίες, 
για να αποσυμφορηθεί και να αναβαθμιστεί ο τριτοβάθμιος τομέας.  Σ’ αυτές ανήκει 
και το Ογκολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού.  Ως ΑΚΕΛ 
υποστηρίζουμε τη δημιουργία τέτοιων ογκολογικών τμημάτων σε όλες τις επαρχίες της 
ελεύθερης Κύπρου.   

 Η πρωτοβάθμια φροντίδα είναι η φροντίδα που πρέπει να προσφέρεται σε 
όλους τους ασθενείς.  Θα συμπληρώνεται από ένα πρωτοβάθμιο σύστημα φροντίδας, 
το οποίο θα είναι στον τόπο διαμονής.  Θα εμπλέκονται εθελοντικοί φορείς, που έχουν 
ήδη αναπτύξει ένα αξιόλογο ανθρώπινο δυναμικό, και θα τυγχάνουν της στήριξης, 
όπως και σήμερα, από τον κρατικό τομέα. 

 Ο εργαστηριακός τομέας είναι η υποδομή που δηλώνει την ποιότητα και είναι 
εξαιρετικής σημασίας για τον καρκίνο τόσο ως βοηθήμα και καθοδήγηση για τη λήψη 
θεραπευτικών αποφάσεων από τους κλινικούς όσο και ως εργαλείο για τη διενέργεια 
υψηλού επιπέδου επιστημονικής έρευνας. 

 Όσον αφορά στο χειρουργικό τομέα, για τον οποίο είχε γίνει και αρκετή 
συζήτηση πρόσφατα στα μέσα μαζικής ενημέρωσης, υποστηρίζουμε ότι η ποιότητα 
της χειρουργικής του καρκίνου είναι ένας από τους σημαντικότερους προγνωστικούς 
παράγοντες για την έκβαση της αρρώστιας.  Η εξέλιξη της χειρουργικής του καρκίνου 
στην Κύπρο ήταν τέτοια που δεν επιτρέπει τη συγκέντρωση των υπηρεσιών σε ένα 
χώρο.  Η χώρα μας διαθέτει ικανότατους χειρουργούς με μεγάλη πείρα στη 
χειρουργική αντιμετώπιση σχεδόν όλου του φάσματος των συμπαγών νεοπλασιών, 
ακόμα και εξειδικευμένων περιστατικών.  Ωστόσο, η έλλειψη διάρθρωσης του 
υφιστάμενου συστήματος υποδομής εμποδίζει τη δημιουργία της κρίσιμης μάζας των 
περιστατικών και τη δημιουργία εξειδικευμένων μονάδων σε αρκετούς τομείς, κάτι που 
μπορεί όμως να διορθωθεί με τον κατάλληλο σχεδιασμό.  Χρειάζεται να γίνει 
σημαντική δουλειά για καταγραφή των υπηρεσιών που προσφέρονται στην Κύπρο και 
των ελλείψεών τους.  

 Ένας άλλος τομέας που πρέπει να δώσουμε σημασία είναι η οργάνωση 
προγράμματος γενετικής νεοπλασιών.  Το πρόγραμμα γενετικής νεοπλασιών πρέπει 
να είναι μια από τις προτεραιότητές μας και να περιλαμβάνει υπηρεσίες γενετικής 
συμβουλευτικής, λαμβάνοντας υπόψιν ότι τα τελευταία χρόνια έχουν ανακαλυφθεί 
γονίδια τα οποία προδιαθέτουν την ανάπτυξη ορισμένων μορφών κληρονομικού 
καρκίνου, έγκαιρη ενημέρωση του κοινού για τα θέματα γενετικής, διαρκή αναβάθμιση 
του εργαστηριακού και ερευνητικού μέρους.  Η οργάνωση του προγράμματος 
νεοπλασιών θα βελτιώσει ουσιαστικά την πρόληψη και πρώιμη διάγνωση του 
καρκίνου. 

 Και ένα τέταρτο σημείο είναι η ανακουφιστική περίθαλψη, η οποία αποτελεί 
από μόνη της ένα μεγάλο θέμα προς συζήτηση.  Θα ήταν σωστό, συνάδελφοι, να 
αναφερθούμε και στην πρόταση για ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  Η 
Επιτροπή Περιβάλλοντος ∆ημόσιας Υγείας και Ασφάλειας των Τροφίμων του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, στις 2 Απριλίου του 2008, πολύ πρόσφατα, κατέθεσε 
πρόταση για ψήφισμα για την καταπολέμηση του καρκίνου στη διευρυμένη 
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Ευρωπαϊκή Ένωση, έχοντας υπόψιν οδηγίες, άρθρα, προγράμματα, συστάσεις του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, του Συμβουλίου της Ευρώπης, αλλά και του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας και μετά από τις μελέτες του ∆ιεθνούς Κέντρου Έρευνας για τον 
Καρκίνο, σύμφωνα με τις οποίες ένας στους τρεις Ευρωπαίους προσβάλλεται με 
καρκίνο κατά τη διάρκεια της ζωής του και ένας στους τέσσερις πεθαίνει από αυτή την 
ασθένεια.  Το 2006 υπήρξαν σχεδόν 2,3 εκατομ. νέες περιπτώσεις καρκίνου και πάνω 
από ένα εκατομ. θάνατοι, οι περισσότεροι των οποίων οφείλονταν σε καρκίνο των 
πνευμόνων, του παχέως εντέρου και του στήθους.  Εκτιμώντας ότι ο καρκίνος 
προκαλείται από πολλούς παράγοντες, απαιτείται ένα νέο μοντέλο πρόληψης του 
καρκίνου που θα αντιμετωπίζει τον τρόπο ζωής στο επάγγελμα και στο περιβάλλον.  
Σε πρόσφατη μελέτη των συνδικάτων τουλάχιστο το 8% των ετήσιων θανάτων από 
καρκίνο οφείλονται άμεσα στην έκθεση σε καρκινογόνες ουσίες στον τόπο εργασίας.  
Στο ψήφισμα επίσης εκτιμάται ότι η γήρανση του πληθυσμού της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης αποτελεί μια από τις αιτίες για την αύξηση της εμφάνισης του καρκίνου σε 
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Παρατηρήθηκε ότι  υπάρχουν μεγάλες διαφορές σε ό,τι αφορά την ποιότητα 
των διευκολύνσεων για τη θεραπεία του καρκίνου.  Τα προληπτικά προγράμματα 
ελέγχου, η πρόσβαση σε νέα αντικαρκινικά φάρμακα κ.λπ. είναι λόγοι για διαφορές 
στο ποσοστό της πενταετούς επιβίωσης για τους περισσότερους καρκίνους σε όλη 
την Ευρώπη, διότι το κάθε κράτος έχει και διαφορετική αντιμετώπιση. 

 Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στο ψήφισμά του αναφέρεται στην ανάγκη για μια 
περιεκτική στρατηγική που να περιλαμβάνει την πρόληψη, την έγκαιρη ανίχνευση, τη 
διάγνωση, τη θεραπεία και στη συνέχεια την ανακουφιστική περίθαλψη.  Ο 
Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας εκτιμά ότι τουλάχιστο το ένα τρίτο όλων των 
περιπτώσεων καρκίνου είναι δυνατόν να προληφθεί και ότι η πρόληψη προσφέρει την 
πλέον αποδοτική, από άποψη κόστους, μακροπρόθεσμη στρατηγική για τον έλεγχο 
του καρκίνου, καθώς και ότι το άλλο ένα τρίτο των περιπτώσεων καρκίνου θα 
μπορούσε  να θεραπευτεί, εάν ανιχνευόταν εγκαίρως.  Σύμφωνα με στοιχεία του 
Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης, επί του παρόντος μόνο ένας 
μέσος όρος ύψους 3% του συνολικού προϋπολογισμού των χωρών του ΟΟΣΑ για τον 
τομέα της υγείας δαπανάται για πρόληψη του καρκίνου σε σύγκριση με το 97% που 
δαπανάται για υγειονομική περίθαλψη και θεραπεία.  Αυτή η μεγάλη ανισορροπία θα 
πρέπει επειγόντως να διορθωθεί, κυρίως επειδή το ένα τρίτο τουλάχιστον όλων των 
περιπτώσεων καρκίνου μπορεί να προληφθεί. 

 Είναι σε όλους γνωστό ότι το κάπνισμα βλάπτει την υγεία μας και είναι από τις 
κυριότερες αιτίες καρκίνου.  Είκοσι πέντε τοις εκατό όλων των περιπτώσεων καρκίνου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί να αποδοθεί στο κάπνισμα.  Προκαλεί το 80% με 
90% των θανάτων από καρκίνο των πνευμόνων σε παγκόσμιο επίπεδο.  Η διαχείριση 
αποτελεσματικού εθνικού προγράμματος πρόληψης του καρκίνου μειώνει την 
εμφάνισή του, καθώς και τη σχετική θνησιμότητα, σε μερικές περιπτώσεις πάνω από 
το 70%, και βελτιώνει τη ζωή των καρκινοπαθών, ανεξάρτητα από τον περιορισμό των 
πόρων που αντιμετωπίζει μια χώρα.  

 Τα εθνικά μητρώα καρκίνου σε όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
είναι θεμελιώδη, για να διασφαλιστεί η συγκρισιμότητα των δεδομένων για τον καρκίνο.  
Πρέπει να διασφαλίζεται η συνεχής ιατρική επιμόρφωση, να διασφαλίζεται η 
επικοινωνία και η συνεργασία των επαγγελματιών υγείας και να δίνεται ιδιαίτερη 
έμφαση στην ψυχοκοινωνική μέριμνα, που μπορεί να βελτιώσει την ποιότητα της 
ζωής.   

 Μεταξύ άλλων, η πρόταση για ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου καλεί 
την Επιτροπή, το Συμβούλιο και τα κράτη μέλη να λάβουν κατάλληλα μέτρα για την 
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πρόληψη, την έγκαιρη ανίχνευση, τη διάγνωση και τη θεραπεία, 
συμπεριλαμβανομένης της παρηγορητικής αγωγής, για να περιοριστεί η επερχόμενη 
σημαντική αύξηση των βαρών του καρκίνου, που οφείλεται στις δημογραφικές 
μεταβολές των προσεχών δεκαετιών, συμπεριλαμβάνοντας διάταξη για ικανοποιητική 
οικονομική υποστήριξη συντονισμένων δράσεων.  Για την επίτευξη του στόχου 
συνιστά σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης τη σύσταση ειδικής επιχειρησιακής ομάδας 
για την καταπολέμηση του καρκίνου, η οποία θα αποτελείται από μέλη της Επιτροπής, 
του Συμβουλίου και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και θα συνέρχεται σε τακτά 
διαστήματα, με σκοπό τη συλλογή και την ανταλλαγή των καλυτέρων πρακτικών, 
συμπεριλαμβανομένης της μείωσης της επαγγελματικής και περιβαλλοντικής έκθεσης 
σε καρκινογόνες ουσίες, για την πρόληψη, τον προσυμπτωματικό έλεγχο και τη 
θεραπεία και για να αποτελέσει την ηγετική ομάδα που θα συμβάλει στη βελτίωση του 
ελέγχου του καρκίνου στην Ευρώπη. 

 Με τα όσα έχω αναφέρει, αγαπητοί συνάδελφοι, διαφαίνεται η αναγκαιότητα για 
άμεση εφαρμογή του στρατηγικού σχεδίου που έχει εκπονήσει η Συμβουλευτική 
Επιστημονική Ομάδα Καρκίνου, η οποία δεν έχει αξιοποιηθεί.  Πέραν τούτου πρέπει 
να ληφθούν όλοι οι παράμετροι της πρότασης για ψήφισμα του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου, για να έχουμε ουσιαστικά αποτελέσματα σε όλους τους τομείς 
αντιμετώπισης του καρκίνου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Μισιαούλη. 

 Ο επόμενος ομιλητής θα είναι ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη.  Παραχωρεί τη θέση 
του ο κ. Αγγελίδης, ο οποίος θα είναι ο πέμπτος ομιλητής. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Η υγεία των ανθρώπων έχει επηρεαστεί ουσιαστικά από την ανησυχητική 
κατάσταση του περιβάλλοντος.  Οι ασθένειες που προσβάλλουν τους ανθρώπους 
εξαιτίας της περιβαλλοντικής ρύπανσης έχουν πολλαπλασιαστεί, επηρεάζοντας όλο 
και περισσότερα αθώα θύματα.  Οι αλλοιώσεις αυτές έχουν σχέση και επηρεάζουν την 
υγεία του ανθρώπου, με συχνότερη την ασθένεια του καρκίνου.   

 Πολύ συχνά τα γεγονότα που προκύπτουν βρίσκουν πολλές χώρες και 
συστήματα υγείας απροετοίμαστα για τις συμφορές που επέρχονται.  Η 
παρακολούθηση και η έγκαιρη αναγνώριση κινδύνων για την υγεία, τα συστήματα 
καταγραφής και εξέλιξης των ασθενειών και των δεικτών υγείας, η επαγρύπνηση για 
την εμφάνιση νέων μολυσματικών παραγόντων, η εξέλιξη και η εκδήλωση νέων 
αλλεργικών φαινομένων είναι κάποιες από τις επιλογές που έχουμε για την πρόληψη 
και αντιμετώπιση των αλλαγών που, αναπόφευκτα, θα βλάψουν εμάς, τα παιδιά μας 
και τις γενιές που θα ακολουθήσουν. 

 Ποιες είναι, λοιπόν, οι επιλογές που έχουμε για την αντιμετώπιση των αλλαγών 
που βλέπουμε μέσα από την καταστροφή του περιβάλλοντος;  

1. Η παρακολούθηση και η έγκαιρη αναγνώριση κινδύνων για την υγεία, τα 
συστήματα καταγραφής και εξέλιξης των ασθενειών και των δεικτών υγείας, η 
επαγρύπνηση για την εμφάνιση νέων μολυσματικών παραγόντων, η εξέλιξη και 
η εκδήλωση νέων αλλεργικών φαινομένων. 
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2. Τα συστήματα αποτελεσματικής επικοινωνίας, διαφώτισης και άμεσης 
ενημέρωσης των πληθυσμών για πιθανούς κινδύνους, λόγω της διατροφής, 
των μεταδιδόμενων μολυσματικών παραγόντων, των αλλεργιών και των 
αλλαγών του κλίματος. 

3. Η ενημέρωση των πληθυσμών των πόλεων και των κοινοτήτων για τους 
αυξανόμενους κινδύνους, λόγω της καταστροφής του φυσικού περιβάλλοντος 
εξαιτίας των δικών τους δραστηριοτήτων ή άλλων συνανθρώπων τους.  

 Σε όλη την Ευρώπη υπάρχει η ανάγκη αναθεώρησης της στρατηγικής για την 
πρόληψη του καρκίνου.  Η αναθεώρηση αυτής της στρατηγικής θα πρέπει να 
υιοθετηθεί από τα κράτη μέλη και αυτά να έχουν στόχο σε ένα χρονικό διάστημα ο 
καρκίνος να μην αποτελεί την κύρια αιτία θανάτου στην Ευρώπη.  Όλα τα θεσμικά 
όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειμένου να ελεγχθεί ο καρκίνος, θα πρέπει να 
επανεξετάσουν στο σύνολό τους τις υφιστάμενες δράσεις και να δημιουργήσουν μια 
νέα ολοκληρωμένη στρατηγική όσον αφορά την πρόληψη της νόσου, η οποία, βέβαια, 
θα πρέπει να συνάδει με την πρόοδο της επιστήμης και της τεχνολογίας.  

 Θα πρέπει να αξιοποιηθούν πλήρως όλα τα μέσα που έχει στη διάθεσή της η 
Ευρωπαϊκή Ένωση. παράλληλα, όμως, όλα τα κράτη μέλη να αναλάβουν τις δικές 
τους ευθύνες σε σχέση με τη πρόληψη, την έγκαιρη διάγνωση, τη θεραπευτική 
αντιμετώπιση και τη μετέπειτα παρακολούθηση των ασθενών. 

 Επιπλέον, έστω και αν χρειαστεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να προχωρήσει και 
να  επανεξετάσει τις κοινοτικές νομοθεσίες και δράσεις που αφορούν τον καρκίνο, 
αλλά και να προβεί στις αναγκαίες τροποποιήσεις, θα πρέπει να ενθαρρυνθεί η 
έρευνα στον τομέα, να προωθηθούν ενημερωτικές εκστρατείες -τόσο για το κοινό όσο 
και για τον ιατρικό κόσμο- και, πάνω απ’ όλα, να διασφαλιστεί η διάδοση των 
αποτελεσμάτων μέσω δικτύων, προκειμένου να εξασφαλιστεί η πρόσβαση των 
πολιτών στη θεραπεία αυτής της νόσου.  

 Έχουν τεθεί ήδη ισχυρές βάσεις για τη βελτίωση της έρευνας, της πρόληψης 
και της αντιμετώπισης και θεραπείας του καρκίνου του μαστού -ως συγκεκριμένο 
παράδειγμα- με στόχο τη σημαντική μείωση των ποσοστών θνησιμότητας.  ∆υστυχώς, 
οι αποκλίσεις που χαρακτηρίζουν τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα 
των υπηρεσιών υγείας ισχύουν και στην περίπτωση του καρκίνου.  Παρά τη μικρή 
πρόοδο που έχει σημειωθεί στον αγώνα της καταπολέμησης του καρκίνου του μαστού, 
παραμένει ως ζητούμενο η εντατικοποίηση της έρευνας και της πρόληψης και ο 
καλύτερος συντονισμός των εθνικών πολιτικών.     

 Αξίζει εδώ να σημειώσουμε την ανυπαρξία οποιουδήποτε προγράμματος, στο 
πλαίσιο του Έβδομου Ερευνητικού Προγράμματος, σε σχέση με την Κύπρο.  Η 
συνάδελφος προηγουμένως, η κ. Στέλλα Κυριακίδου, αναφέρθηκε στην αναγκαιότητα 
ετοιμασίας του αρχείου, αρχείο το οποίο συμβάλλει αποτελεσματικά και καθοριστικά 
σε σχέση με την έρευνα.  Και διαπιστώνουμε ότι υπάρχει ένα κενό, υπάρχει μια 
απουσία ερευνητικής δραστηριότητας στην Κύπρο. 

  Επιβάλλεται να τονιστεί ότι η πρόοδος για τον έλεγχο του καρκίνου δεν 
εξαρτάται μόνο από τους λειτουργούς υγείας, αλλά και από τη βούληση και το θάρρος 
της κυβέρνησης να λάβει σωστές αποφάσεις και να προωθήσει τις απαραίτητες 
στρατηγικές. 

 Η έλλειψη κυβερνητικής πολιτικής για την υγεία τορπιλίζει τις προσπάθειες των 
ογκολογικών κλινικών και προκαλεί αναστάτωση στην κοινότητα των καρκινοπαθών.  
Ο καρκινοπαθής στην Κύπρο υποβάλλεται σήμερα σε μια σκληρή -και συχνά με 
ανίατη κατάληξη- δοκιμασία της υγείας του, αλλά και σε μια άνιση μάχη με τις 
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δυσλειτουργίες του εθνικού συστήματος υγείας. συγκεκριμένα, με το σύστημα 
πρόληψης και αντιμετώπισης του καρκίνου.  Τα ογκολογικά κέντρα ή οι κλινικές της 
Κύπρου, εξαιτίας της απουσίας μιας εθνικής ετοιμότητας και αποτελεσματικότητας 
απέναντι στη νόσο υπόκεινται στο ίδιο καθεστώς εγκατάλειψης και απαξίωσης που 
επικρατεί στο δημόσιο τομέα υγείας ελέω κυβερνητικής ανεπάρκειας και αδιαφορίας. 

 Τόσο στον τομέα της πρόληψης όσο και σε αυτόν της θεραπείας και 
αντιμετώπισης του καρκίνου το κράτος έχει αποδειχτεί τουλάχιστο κατώτερο των 
περιστάσεων, με συνέπεια την ταύτισή του με την αύξηση του αριθμού των ασθενών 
στις λίστες αναμονής για τη θεραπεία μιας αρρώστιας που δεν περιμένει ποτέ αλλά 
και κανέναν. 

 Στον τομέα των ογκολογικών κλινικών των νοσοκομείων, όπου ο αριθμός των 
ασθενών αυξάνεται ραγδαία, παρατηρείται μια πλήρης εγκατάλειψη όσον αφορά στο 
ανθρώπινο δυναμικό και τις υποδομές και υποβάθμιση των υπηρεσιών τους, με 
αποτέλεσμα τη μετακύλιση των καρκινοπαθών στον πανάκριβο ιδιωτικό τομέα, με 
αποτέλεσμα και πάλι την οικονομική εκμετάλλευση των οικογενειών των ασθενών. 

 Όλοι γνωρίζουμε κάποιο άτομο που πάσχει από καρκίνο.  Μελέτες εισηγούνται  
ότι η συχνότητα του καρκίνου αυξάνεται.  Όπως προβλέπεται, ένας στους τρεις θα 
διαγνωστεί με καρκίνο και ένας στους τέσσερις από τους πάσχοντες από καρκίνο θα 
καταλήξει τελικά από τη νόσο.  Αποτελεί πλέον έναν από τους συχνότερους 
“εκτελεστές”.  Εκτός από τις σωματικές, ψυχολογικές, κοινωνικές και οικογενειακές 
επιπτώσεις, έχει επίσης τεράστιες επιπτώσεις στις οικονομίες των διάφορων κρατών.  
Στις μέρες της οικονομικής και τεχνολογικής επανάστασης η Ευρωπαϊκή και 
γενικότερα η διεθνής κοινότητα έχουν συνειδητοποιήσει ότι επιβάλλεται η λήψη 
ριζικών μέτρων και συγκροτημένης στρατηγικής για την καταπολέμηση του καρκίνου.  
Οι προσπάθειες εστιάζονται τόσο στην πρόληψη του καρκίνου όσο και σε ουσιαστικά 
προβλήματα αντιμετώπισης της νόσου. Υπάρχει, λοιπόν, αυξημένη ευαισθητοποίηση 
από πολλές ευρωπαϊκές κυβερνήσεις για τη λήψη νομοθετικών μέτρων που να 
αποβλέπουν σε καλύτερο έλεγχο της νόσου. 

 Τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν πρέπει να έχουν ως τελικό στόχο την 
καλύτερη πρόληψη αλλά και την ταχεία περίθαλψη των προσβληθέντων.  
Συγκεκριμένα,  πιο πολλά και πιο σκληρά μέτρα πρέπει να παρθούν, ώστε να 
ελαττωθεί η συχνότητα.  Είναι “κάλλιον το προλαμβάνειν ή το θεραπεύειν” ως 
στρατηγική της πρόληψης.  Και θα πρέπει, πρόσθετα, να ξεκινήσουμε επίσης και με 
την εκπαίδευση-αγωγή υγείας μέσα από τα σχολεία, στα πλαίσια επιστημονικά 
καταρτισμένου προγράμματος για διατροφική και περιβαλλοντική αγωγή και άσκηση, 
που θα καλλιεργήσει νωρίς στη συνείδηση των παιδιών τη γνώση για το τι είναι 
βλαβερό και τι όχι. και αυτό θα δώσει αργότερα καταρτισμένους ενηλίκους στην 
κοινωνία.  Όπως οι αρχαίοι ημών πρόγονοι έλεγαν: «Νους υγιής εν σώματι υγιεί» ή 
«Παν μέτρον άριστον» ή άλλες κατά καιρούς αρχές. κανόνες των αρχαίων, εν πάση 
περιπτώσει, που εγκαταλείψαμε στην ουσία και πληρώνουμε ακριβά το τίμημα του 
σημερινού τρόπου ζωής μας. 

 Χρειάζεται ενημέρωση για τους παράγοντες κινδύνου για τον καρκίνο και 
προσπάθεια για την καταπολέμησή του. 

 Στο κάπνισμα η Κύπρος καταλαμβάνει την πρώτη θέση όσον αφορά τη  
συχνότητα των καπνιστών.  Σε αρκετές ευρωπαϊκές αλλά και άλλες χώρες το 
κάπνισμα έχει απαγορευτεί διά νόμου σε όλους τους δημόσιους χώρους.  Αυτό το 
νομοθετικό μέτρο είχε ως αποτέλεσμα αφενός μεν την ελάττωση του καπνίσματος, 
αφετέρου δε την προστασία των μη καπνιστών από το εξίσου βλαβερό παθητικό 
κάπνισμα.  Γνωρίζω ότι τέτοια εισήγηση δεν έχει καλό άκουσμα και δε θα τύχει καλής 
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υποδοχής από φίλους καπνιστές, αλλά πολλές φορές πρέπει να βάζουμε το μαχαίρι 
στο κόκκαλο, αλλιώς με επίγνωσή μας επιτρέπουμε αυτή τη σαπίλα, τη σάπια 
συμπεριφορά.   

 Το 35% των καρκίνων σχετίζεται άμεσα με το κάπνισμα.  Οι περισσότεροι 
καπνιστές γνωρίζουν ότι το κάπνισμα σκοτώνει και 70% των καπνιστών θα ήθελε να 
σταματήσει το κάπνισμα.  Η πλειοψηφία των καπνιστών που σταματούν το κάπνισμα 
αρχίζει να τρώει αλόγιστα, με αποτέλεσμα τον επόμενο μεγάλο καρκινογόνο 
παράγοντα, την παχυσαρκία.   

 Επομένως, επιβάλλεται ανάπτυξη των υπηρεσιών υποστήριξης των ατόμων 
που σταματούν το κάπνισμα. 

 Στο πλαίσιο, πάντοτε, της ανάγκης εκπαίδευσης και αγωγής, υπάρχει ανάγκη 
για διαφώτιση για την παρατεταμένη έκθεση στον ήλιο και τη σχέση της με τον καρκίνο 
του δέρματος.  Το κοινό χρειάζεται μια συνεχή ενημέρωση.  Επίσης, χρειάζεται μια 
συνεχή ενημέρωση σε σχέση με την παχυσαρκία και τον υγιή τρόπο ζωής και 
άσκησης.  Χρειάζεται διαφώτιση μέσα από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και τον τύπο 
γενικότερα.  Η τηλεόραση ας μην ξεχνούμε ότι είναι ο καθημερινός απρόκλητος 
επισκέπτης στο σπίτι μας και τα διαφημιστικά ενημερωτικά μηνύματα μπορούν να 
συμβάλουν καθοριστικά στο μέγιστο βαθμό.  Επίσης, όσο και αν το επόμενο μέτρο 
πιθανό να μην είναι εύκολα αποδεκτό, η διά νόμου απαγόρευση των διαφημίσεων 
που προάγουν προϊόντα που έχουν ενοχοποιηθεί ως καρκινογόνα θα πρέπει και πάλι 
να μας προβληματίσει. 

 Η έκθεση σε τοξικές ουσίες στο εργασιακό περιβάλλον ή ακόμα και στις 
κατοικημένες περιοχές είναι ένας άλλος παράγοντας,  Η πολιτεία έχει καθήκον να 
προστατεύσει την υγεία των πολιτών, λαμβάνοντας μέτρα που απαγορεύουν την 
παρουσία τοξικών μονάδων σε κατοικημένες περιοχές.   

 Η αυστηρή εφαρμογή της νομοθεσίας στον τρόπο παραγωγής και συντήρησης 
των τροφίμων.  Στην Κύπρο έχουμε την πολυτέλεια να μπορούμε να απολαμβάνουμε 
φρέσκα και όχι προεπεξεργασμένα τρόφιμα. ιδιαίτερο βάρος επιβάλλεται να δοθεί στις 
παραδοσιακές διατροφικές συνήθειες. 

 Σε μέρες με φοβερή κρίση από τις ανάγκες σε καύσιμα, καθώς επίσης και 
μόλυνσης του περιβάλλοντος από την αύξηση των αυτοκινήτων, την ανάπτυξη της 
βιομηχανίας κ.λπ., άμεση είναι η ανάγκη για ανάπτυξη μέσων μαζικής μεταφοράς, 
ώστε να περιοριστεί η ατομική χρήση των αυτοκινήτων.  Σε ευρωπαϊκές πόλεις με 
έντονα προβλήματα κυκλοφοριακής συμφόρησης το κίνητρο για τη μη χρησιμοποίηση 
αυτοκινήτου είχε ως αποτέλεσμα όχι μόνο την ελάττωση των ρύπων, αλλά και την 
αυξημένη χρήση του ξεχασμένου ποδηλάτου και, επομένως, έναν έμμεσο τρόπο 
άθλησης, με θετική συμβολή στην αντιμετώπιση του καρκίνου. 

 Ο προληπτικός έλεγχος για καρκίνο του μαστού, το τεστ Παπανικολάου για τον 
καρκίνο του τραχήλου της μήτρας, οι ενδοσκοπήσεις σε άτομα υψηλού κινδύνου για 
καρκίνο του εντέρου, ο προληπτικός έλεγχος για τον προστάτη έχουν ως αποτέλεσμα 
την έγκαιρη διάγνωση και την καλύτερη πρόγνωση της νόσου. 

 Επιπρόσθετα, η έρευνα και η ανάπτυξη στον τομέα του καρκίνου κινείται με 
εξαιρετικά ταχύ ρυθμό.  Πρόσφατα, έχει εισαχθεί πρόγραμμα εμβολιασμού για τον 
καρκίνο του τραχήλου σε νεαρές γυναίκες, που στοχεύει, σύμφωνα με τα μέχρι τώρα 
δεδομένα, και υπόσχεται δραματική ελάττωση του ρίσκου εμφάνισης του καρκίνου του 
τραχήλου της μήτρας.  
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 Παράλληλα, μηχανήματα αυξημένης ευκρίνειας με την ανάπτυξη της 
βιοτεχνολογίας συμβάλλουν επίσης στην έγκαιρη διάγνωση, καθώς και στην 
παρακολούθηση της νόσου.  

 Ναι, λοιπόν, πρέπει να δώσουμε βαρύτητα στην πρόληψη, αλλά έχουμε τώρα 
καθήκον να κάνουμε πιο πολλά για την αντιμετώπιση του ασθενούς με υποψία ή με 
διάγνωση για καρκίνο. 

 Η έγκαιρη διάγνωση και αντιμετώπιση συμβάλλει σημαντικά στο αποτέλεσμα 
και στην πρόγνωση της νόσου.  Για να επιτευχθεί αυτό, χρειάζεται σύστημα, το οποίο 
θα αποσκοπεί στην παραπομπή του ασθενούς με υποψία καρκίνου στον ειδικό 
ογκολόγο, τη διεξαγωγή των ενδεδειγμένων εξετάσεων, με στόχο την ολοκλήρωση 
του ελέγχου σε μόνο δύο με τρεις εβδομάδες, και την έναρξη θεραπείας σε ειδική 
ογκολογική μονάδα.  Για να γίνει, λοιπόν, αυτό εφικτό, προαπαιτούνται καλά 
οργανωμένα και ικανοποιητικά επανδρωμένα με εξειδικευμένο προσωπικό 
ογκολογικά κέντρα και κλινικές.  

 Τα ογκολογικά αυτά κέντρα λειτουργούν κάτω από φοβερή πίεση, αφού οι 
ανάγκες αυξάνονται με αλματώδη συχνότητα και το προσωπικό παραμένει το ίδιο.  
Αυτό λογικά έχει ως αποτέλεσμα, παρά τη σκληρή δουλειά από το προσωπικό που 
παρέχει τις υπηρεσίες, η έκβαση της ασθένειας να μην είναι αυτή που οι λειτουργοί 
υγείας θα ήθελαν. 

 Μικρότερα οργανωμένα κέντρα σε περιφερειακά ή επαρχιακά νοσοκομεία για 
κάλυψη των αναγκών για χημειοθεραπεία θα ήταν καλοδεχούμενα από τους 
καρκινοπαθείς, που αναγκάζονται να ταξιδεύουν στο κέντρο για θεραπείες που είναι 
βαριές και συνοδεύονται από αρκετές και σοβαρές επιπλοκές.  Η Κύπρος είναι μικρή 
και πιστεύω ότι, ενώ η αποκέντρωση για την εφαρμογή της χημειοθεραπείας θα ήταν 
ένα πολύ θετικό μέτρο, η χρήση ακριβών διαγνωστικών ή και θεραπευτικών 
μηχανημάτων ενδείκνυται να παραμείνει σε ένα εξειδικευμένο κέντρο.  Αυτό θα έχει 
ως αποτέλεσμα να μπορεί να γίνει επένδυση στην αγορά καινούριας τεχνολογίας 
μηχανημάτων και περισσότερη αυτάρκεια για θεραπεία από τους ογκολόγους μας.  Οι 
εξετάσεις με αυτά τα υψηλής ευκρίνειας μηχανήματα ενδείκνυνται σε αραιά 
διαστήματα και είναι εφικτό να μετακινούνται οι ασθενείς μια φορά στους τρεις μήνες ή 
ανάλογα με τις ενδείξεις, όπως αυτές καθορίζονται από τους θεράποντες ιατρούς.  
Επιπρόσθετα, οι περιφερειακές ογκολογικές μονάδες θεραπείας θα βοηθήσουν, ώστε, 
σε περίπτωση επιπλοκών μετά από θεραπεία, οι ασθενείς να νοσηλεύονται σε οικείο 
περιβάλλον, με άμεση πρόσβαση στο ιστορικό του ασθενούς, και, επομένως, να 
έχουν  γρηγορότερη αντιμετώπιση του προβλήματός του. 

 Μεγάλο χρηματικό ποσό επενδύεται στην αποστολή ασθενών στο εξωτερικό. 
όχι τόσο λόγω έλλειψης καταρτισμένου προσωπικού αλλά μηχανημάτων.   

 Εδώ μου δίνεται η ευκαιρία να αναφερθώ και σε μια άλλη ανοιχτή πληγή που 
μαστίζει τους ασθενείς μας, αλλά και την οικονομία του κράτους.  Αρχικά, θα ήθελα να 
ξεκαθαρίσω ότι η υγεία κάθε Κύπριου πολίτη είναι ιερή και όλοι πρέπει να κάνουμε τα 
πάντα προκειμένου να βοηθήσουμε τους ασθενείς, ο καθένας στα πλαίσια πάντοτε 
των δυνατοτήτων του.  Σε περίπτωση προβλήματος υγείας για το οποίο οι γιατροί μας 
θεωρούν ότι, λόγω έλλειψης των κατάλληλων μέσων, ενδείκνυται η μεταφορά του 
ασθενούς σε κέντρο του εξωτερικού που μπορεί να παρέχει την εξειδικευμένη 
θεραπεία, το κράτος, ναι, θα πρέπει να στηρίζει τις ανάγκες αυτές.   

 Είναι όμως, πραγματικά, εμετικό, όταν ακούς αρκετά συχνά για έκτροπα σε 
βάρος Κυπρίων ασθενών, οι οποίοι χρησιμοποιούνται για σκοπούς κερδοσκοπίας 
από διάφορα κυκλώματα.  Το κράτος θα πρέπει να ξεκαθαρίσει τη διαδικασία 
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διακομιδής ασθενών στα κέντρα του εξωτερικού και αυτό θα πρέπει να γίνεται με 
καθαρά ιατρικές και όχι οικονομικές ενδείξεις. 

 Αυξημένες είναι και οι βιομηχανίες υποστηρικτικών φαρμάκων -βοτάνων, 
παραδείγματος χάριν- που υπόσχονται θαύματα για τον καρκίνο. που σε φάσεις 
ανθρώπινης απόγνωσης είναι εύκολο να ανατρέξεις στις επιπρόσθετες, πολλά 
υποσχόμενες, αλλά όχι ιατρικά αποδεδειγμένες μεθόδους.  Ο κίνδυνος από την 
ανεξέλεγκτη χρήση των υποστηρικτικών αυτών φαρμάκων έχει εντοπιστεί και υπάρχει 
κινητοποίηση σε διάφορες ευρωπαϊκές χώρες για νομοθέτηση και έλεγχο αυτών των 
προϊόντων, όχι απλά για περιορισμό της ανεξέλεγκτης χρήσης τους, αλλά, πολύ 
περισσότερο, για έλεγχο των σοβαρών επιπλοκών. 

 Η αναλογία νοσηλευτικού και ιατρικού προσωπικού ανά άρρωστο, προφανώς, 
πρέπει να είναι τέτοια, ώστε τα στάνταρντ των υπηρεσιών οι οποίες προσφέρονται σε 
αυτή την ομάδα αρρώστων να είναι άριστα.  Αυτό, βέβαια, για να επιτευχθεί αυτόματα, 
σημαίνει αύξηση του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και, κατ’ επέκταση, 
οικονομική επιβάρυνση και πίεση στον προϋπολογισμό.  Το κόστος, όμως, του έξτρα 
απαιτούμενου προσωπικού και υποδομής μπορεί να εξισορροπηθεί σε 
μακροπρόθεσμο χρόνο.  Τα επίπεδα παροχής υγείας πρέπει να είναι άριστα και η 
υγεία του Κύπριου πολίτη έχει προτεραιότητα.  Ενθάρρυνση, λοιπόν, του 
νοσηλευτικού και ιατρικού προσωπικού για συμμετοχή σε εκπαιδευτικά σεμινάρια και 
για εξειδικεύσεις.  

 Πρόσβαση σε καινούρια φάρμακα τα οποία, πολλές φορές, είναι πολύ πιο 
ακριβά από τα υφιστάμενα, αλλά, σε περίπτωση απόλυτης ένδειξης χρήσης αυτών 
των φαρμάκων, ναι, η πολιτεία πρέπει να είναι σε θέση να τα παρέχει. 

 Όταν ο καρκίνος χτυπά την πόρτα ενός σπιτιού, δεν αποδιοργανώνει μόνο τον 
ασθενή.  Ξεριζώνει, ουσιαστικά, ολόκληρη την οικογένεια.  Την ή το σύζυγο, τον 
αδελφό, τα παιδιά, τους γονείς.  Η ψυχολογία, λοιπόν, του ασθενούς και της 
οικογένειάς του παίζει ουσιαστικό ρόλο και αποτελεί μέρος της θεραπείας.  Η ζωή 
ποτέ δεν είναι η ίδια μετά μια τέτοια διάγνωση για κανέναν.  Η ψυχολογική υποστήριξη 
τόσο του ασθενούς όσο και της οικογένειας, από το πώς θα αποδεχτούν τη διάγνωση, 
τη θεραπεία που σε κάνει να χάνεις τα μαλλιά, που σου προκαλεί εμετό, 
κακοδιαθεσία, αϋπνία ή που σου στερεί την ελπίδα να τεκνοποιήσεις είναι τόσο 
σημαντική.  Ενός κακού, λοιπόν, χίλια έπονται.  Ειδικά εκπαιδευμένοι ψυχολόγοι 
πρέπει να αποτελούν ουσιαστικά μέλη του προσωπικού ενός σύγχρονου ευρωπαϊκού 
ογκολογικού κέντρου.  Ειδικότερα, για παιδιατρικές ογκολογικές μονάδες η πρόνοια 
για εκπαιδευτικό στην μονάδα, όχι τόσο για τη συνέχιση της εκπαιδευτικής χρονιάς, 
όσο για να κρατεί τα παιδιά σε εγρήγορση.  

 ∆υστυχώς, όχι όλες οι μορφές καρκίνου έχουν θετική έκβαση, παρά τις 
επίπονες θεραπείες.  Η ύπαρξη υποστηρικτικής μονάδας για παρηγορητική και 
αναλγητική θεραπεία στην τελευταία φάση της ζωής ενός ανθρώπου, ειδικά 
εξειδικευμένο προσωπικό, ίσως σε ειδικά διαμορφωμένο χώρο, που δεν είναι και δεν 
πρέπει να είναι απαραίτητα το νοσοκομείο, μπορεί να στηρίξει τόσο τον ασθενή όσο 
και το περιβάλλον του, ώστε να αντιμετωπίσουν το θάνατο διατηρώντας -αν μη τι 
άλλο- την αξιοπρέπειά τους.  Η ίδια αυτή μονάδα θα μπορεί να στηρίξει στη συνέχεια 
την οικογένεια στο πώς καλύτερα θα μπορέσουν να αντιμετωπίσουν το χαμό ενός 
αγαπημένου προσώπου. 

 Πρέπει να τεθούν συγκεκριμένες ερωτήσεις -τονίζω- στο νέο υπουργό.  Όταν 
και εφόσον δοθούν απαντήσεις, θα μπορούσε να δημιουργηθεί ένα ολοκληρωμένο 
πλαίσιο στρατηγικής αντιμετώπισης του καρκίνου. 
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1. Γιατί να υπάρχει αποδυνάμωση των αντικαρκινικών κλινικών και των 
ογκολογικών τμημάτων των νοσοκομείων;  Παρατηρείται μια φυγή ογκολόγων 
προς τον ιδιωτικό τομέα και έλλειψη ενδιαφέροντος για εργοδότηση στο 
δημόσιο τομέα.  Γιατί, λοιπόν, να υπάρχει αυτό το φαινόμενο;  Ποιες είναι οι 
αιτίες του κακού αυτού; 

2.  Θα πρέπει να δοθεί μια απάντηση για την παρελκυστική πολιτική του 
Υπουργείου Υγείας όσον αφορά τις προσλήψεις και τη στελέχωση των 
αντικαρκινικών-ογκολογικών κλινικών με ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. 

3. Οι ελλείψεις σε βασικά ιατροτεχνολογικά μέσα διάγνωσης και θεραπείας των 
καρκινικών νοσημάτων στα δημόσια ογκολογικά νοσοκομεία.  Υπάρχουν 
συστήματα ανίχνευσης καρκίνου και σταδιοποίησης αυτού.  Οι ασθενείς, 
ωστόσο, αναγκάζονται να μεταβαίνουν στο Ισραήλ και άλλες χώρες με έξοδα 
του κράτους ή των ίδιων των ασθενών.   Αναφέρομαι στην PET. 

4. Η τριτοκοσμική εικόνα των διάφορων χώρων σε ορισμένα ογκολογικά τμήματα 
και κλινικές, που δεν πληρούν τα αυστηρά κριτήρια λειτουργίας που θέτουν οι 
διεθνείς οργανισμοί στο χώρο της υγείας.  Και επ’ αυτού θα πρέπει να δοθεί 
απάντηση από το Υπουργείο Υγείας. 

5. Η μεθοδευμένη εξώθηση των καρκινοπαθών, που χάνουν πολύτιμο χρόνο σε 
λίστες αναμονής, είτε στον ιδιωτικό είτε στον κρατικό τομέα, και η, εν πάση 
περιπτώσει, ασύμφορη για το μέσο πολίτη θεραπεία στον ιδιωτικό τομέα.  

6. Η απουσία στρατηγικής πρόληψης και αντιμετώπισης του καρκίνου και την 
εγκατάλειψη του Κύπριου καρκινοπαθούς.  Και επ’ αυτού θα πρέπει να δοθεί 
απάντηση από πλευράς του υπουργείου. 

7. Κατά πόσο είναι έτοιμο το υπουργείο να σπάσει τον “ατζεντισμό” των εμπόρων 
του πόνου στα διάφορα διεθνή νοσοκομεία.   

 Το πράγμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει φθάσει στο απροχώρητο και θα 
πρέπει να πούμε αυτή την ωμή αλήθεια.  Η εκμετάλλευση των ασθενών 
σήμερα είναι άνευ προηγούμενου.  Αντί το κράτος να ψάξει και να ρυθμίσει 
συνεργασίες ή συνεργίες, θα έλεγα, χωρίς τους ενδιάμεσους, τους λεγόμενους 
“ατζέντηδες”, αφήνεται σ’ αυτούς και αυτοί “κατασπαράζουν” οικονομικά και 
ψυχικά τους ασθενείς.  ∆εν είναι φρόνιμο οι έμποροι να επιχειρούν να 
πλουτίζουν από μια μόνο εγχείρηση ενός ασθενούς στο εξωτερικό.  Είναι 
φυσικό ο ασθενής -και πάνω απ’ όλα η οικογένειά του- να επιδιώκει να 
αξιοποιήσει κάθε δυνατή ελπίδα που έχει, με βάση την πληροφόρηση που ο 
ίδιος έχει.  Οι διάφοροι προσφέρουν ιατρική προσδοκία, πολλές φορές χωρίς το 
παραμικρό ίχνος αλήθειας.  Σωστά το κράτος ανταποκρίνεται, γιατί το αγαθό 
της ζωής κατοχυρώνεται μέσα από το ίδιο το σύνταγμά μας.  Ωστόσο, στις 
πλείστες των περιπτώσεων οι δαπάνες γίνονται για τη συνείδηση και μόνο.  
Κυκλώματα παραπλάνησης ασθενών, ερασιτεχνικές ομάδες -κομπιναδόροι, 
άσχετοι με την ιατρική- υπόσχονται σε πολλές περιπτώσεις στους ασθενείς 
ίαση ή γρήγορη βελτίωση, με αποτέλεσμα να τους αποσπούν πολλά λεφτά και 
να τους μεταφέρουν σε νοσοκομεία του εξωτερικού, είτε στο Ισραήλ είτε στην 
Αγγλία. 

 Να οριστεί, λοιπόν, επιστημονική ομάδα, η οποία να είναι κέντρο αναφοράς για 
τα περιφερειακά κέντρα υγείας, για σωστή ενημέρωση των αρρώστων και 
προφύλαξή τους από τέτοια κρούσματα συμφεροντολογίας.  Αν υπάρχει 
δυνατότητα θεραπείας στο εξωτερικό, να εγκρίνεται από την επιστημονική 
ομάδα, την οποία θα μπορούν να προσεγγίζουν οι ίδιοι οι ασθενείς άμεσα ή 



 49

μέσω του θεράποντα ιατρού.  Και σε καμία περίπτωση να φτάνουμε στο άλλο 
άκρο, όπου θα είναι εγκλωβισμένος στους γιατρούς ο ασθενής και δε θα μπορεί, 
για τους άλφα, βήτα, γάμα, δέλτα λόγους, να αξιοποιήσει τη δυνατότητα 
μετάβασής του στο εξωτερικό. 

8. Τι προτίθεται ο υπουργός να κάνει, λοιπόν, προκειμένου όλοι οι ασθενείς να 
έχουν ίσες ευκαιρίες στην ποιοτική θεραπεία, αφού το κόστος θεραπείας και 
εγχειρήσεων είναι πέραν των δυνατοτήτων των μέσων εισοδηματικά 
στρωμάτων;  Πόσες από τις οικογένειες που εισέρχονται σε αυτό τον αγώνα για 
ένα άτομο της οικογένειας εξέρχονται οικονομικά σώες και όχι καταχρεωμένες; 

9. Κατά πόσο, λοιπόν, προτίθεται ο υπουργός να προβεί στην καταγραφή των 
ασθενών το ανέπτυξε προηγουμένως η συνάδελφος.  Για παράδειγμα, στην 
περίπτωση του καρκίνου του μαστού υπάρχει μια καλή καταγραφή, λόγω του 
screening με μαστογραφία.  ∆υστυχώς, όμως, στις άλλες μορφές καρκίνου δε 
συμβαίνει το ίδιο.  Πρέπει να υπάρξει συνεργασία του Ογκολογικού Κέντρου 
της Τράπεζας Κύπρου και των ογκολογικών τμημάτων των νοσοκομείων 
Λεμεσού και Λευκωσίας, με κοινή καταγραφή πληροφοριών.  Θα πρέπει το 
συντομότερο να ετοιμαστεί τράπεζα στοιχείων για σκοπούς έρευνας και 
ανάλυσης. 

10. Κατά πόσο ο υπουργός προτίθεται να μειώσει τη σειρά αναμονής για διάφορες 
εξετάσεις. 

11. Επίσης, ο υπουργός θα πρέπει να δώσει απάντηση αν προτίθεται να 
αντιμετωπίσει την έλλειψη σημαντικών φαρμάκων για τη θεραπεία των 
καρκινοπαθών.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, 

 Τελειώνοντας, θέλω να υιοθετήσω την ιατρική επιστημονική αρχή ότι η 
καλύτερη θεραπεία είναι η πρόληψη.  Σε αυτό μπορούμε να συμβάλουμε, ως πολιτεία, 
μέσω της καλύτερης διαφώτισης, όσον αφορά παράγοντες που μπορούν να 
προκαλέσουν τον καρκίνο.  Πρέπει να είμαστε αποτελεσματικοί όσον αφορά τη 
νομοθεσία περί καπνίσματος, την περιβαλλοντική συνείδηση, τον έλεγχο των 
τροφίμων, αλλά και να ενθαρρύνουμε τα προγράμματα πρόληψης του καρκίνου.  
Οφείλουμε, λοιπόν, όλοι να στηρίξουμε τη δημιουργία ενός ολοκληρωμένου εθνικού 
συστήματος υγείας, ως επίσης και τη δημιουργία ανεξάρτητης αρχής ελέγχου των 
τροφίμων, αν λάβουμε μάλιστα υπόψη τις τελευταίες εξελίξεις ως εμπειρία που είχαμε.  

 Απέχουμε αρκετά από τους στόχους να παρέχουμε αυτό που χρειάζεται και 
αξίζει ο Κύπριος πολίτης όσον αφορά τον καρκίνο.  Η αποστολή μας είναι να μην 
απογοητεύσουμε τους λειτουργούς της υγείας, τους ασθενείς και τις οικογένειές τους.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, ολοκληρώνετε; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 

 Νέα μέτρα επιβάλλονται, πολλά από αυτά με σοβαρές οικονομικές 
επιβαρύνσεις, αλλά, αν στοχεύουμε  σε ένα καλύτερο μέλλον, επιβάλλεται η επένδυση 
αυτή για τώρα, αλλά και για το μέλλον.  Αν η πρόληψη γίνει συνείδηση ολονών, τότε 
και το μελλοντικό οικονομικό κόστος για νοσήματα που μπορούν να αποφευχθούν θα 
είναι μικρότερο.  
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 Θέλω όμως ταυτόχρονα, παρά την κριτική θεώρηση του συστήματός μας, να 
δώσουμε τους θερμούς επαίνους σε όλο το ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό, 
καθώς επίσης και σε όλους τους εμπλεκόμενους στο υφιστάμενο σύστημα υγείας, οι 
οποίοι νυχθημερόν ασκούν την ιατρική ως λειτούργημα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η παρέμβασή μου δε θέλω να εκληφθεί ότι σκοπεί προς το να μειώσει τη 
σημασία του θέματος που συζητούμε.  Όμως, έχουν ακουστεί μέχρι τώρα έξι ομιλίες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τέσσερις! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τέσσερις σήμερα και δύο την προηγούμενη βδομάδα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τέσσερις και δύο, έξι! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ό,τι πείτε! 

 Θεωρώ ότι τα θέματα έχουν μπει.  Θα παρακαλέσω τους επόμενους 
συναδέλφους… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε χρειαζόταν σ’ εμένα!  Θα είμαι σύντομος. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …να συμπληρώσουν κάτι νεότερο απ’ εκείνα που έχουν ήδη λεχθεί!  ∆ε νομίζω 
ότι χρειάζεται να επαναλαμβάνουμε εαυτούς, γιατί είναι ένα θέμα που μας βρίσκει 
όλους σύμφωνους για τις υποχρεώσεις και τις ευθύνες μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αγαπητή κυρία Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η ομιλία του συναδέλφου κ. Χατζηγιάννη μού έδωσε τη δυνατότητα να 
ξεκινήσω έξω από το κείμενο μου -το οποίο κατέθεσα και δε θα επαναλάβω 
ολόκληρο- με την αναφορά του στο κάπνισμα, το οποίο ήταν το θέμα δύο 
συνεδριάσεων που προηγήθηκαν, για να πω ότι έχουμε ακούσει σε έκταση ιδέες και 
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υποδείξεις, πλην όμως, πέρα από τη φραστική δική μας ορολογία, ξεχνούμε ότι 
πρέπει να δώσουμε εμείς τουλάχιστο το παράδειγμα που έχει σχέση, αν μη τι άλλο, με 
το κάπνισμα, που συνδέεται με το πρόβλημα που τώρα αντιμετωπίζουμε και 
κουβεντιάζουμε σ’ αυτή την αίθουσα. 

 Άρα λοιπόν, πριν η ηλικία και η κόπωση μου αφαιρέσει τη δυνατότητα να το 
θυμηθώ, λέω από τώρα ότι την άλλη Πέμπτη θα υπενθυμίσω στο σώμα ότι έχει 
αναλάβει να ακουστεί ως ιδέα για απόφαση από τη Βουλή -ψήφισμα/απόφαση από τη 
Βουλή- προ ημερησίας διάταξης το θέμα του να κηρυχθεί αυτός ο χώρος της Βουλής -
ολόκληρος ο χώρος- ως χώρος που δε θα επιτρέπεται ο καπνός και το κάπνισμα.   

 Λίγα άλλα πράγματα από το κείμενο που θα διάβαζα και το οποίο δε θα 
διαβάσω ολόκληρο είναι ότι θεωρώ αναγκαίο -και είναι και επίκαιρο νομίζω- να 
στηρίξω την εισήγησή μου σε τρία σκέλη, τα οποία είναι η κινητοποίηση του πολίτη, η 
πιο συντονισμένη και εντονότερη δράση όλων των κρατικών υπηρεσιών και κυρίως -
το τελευταίο που θέλω να τονίσω- η διασφάλιση ισότητας στην ποιότητα και έκταση 
της ιατρικής προστασίας και έναντι του καρκίνου.   

 Πρέπει να πούμε ότι η δική μας πλευρά θεωρεί ότι χρωστούμε πολλά στην 
ευαισθητοποίηση του πολίτη σε θέματα που αφορούν τον καρκίνο, ιδιαίτερα όταν αυτή 
η ευαισθητοποίηση έχει διαμορφώσει μία δυναμική εντονότατη σ’ αυτά τα θέματα τον 
τελευταίο καιρό.  Η όλη κατάσταση, όπως έχει διαμορφωθεί στην Κύπρο, χρήζει 
ιδιαίτερης προσοχής, τουλάχιστο για ό,τι αφορά την απουσία μίας συνολικής 
στρατηγικής ελέγχου του καρκίνου, την προσπάθεια προώθησης μοντέλων των 
οποίων η βιωσιμότητα ή ακόμα και η χρησιμότητα έχουν αμφισβητηθεί έντονα και εδώ 
και στο εξωτερικό και, τέλος, την επιφανειακή ενίοτε προσέγγιση από τους αρμοδίους 
και τη μη σφαιρική ενημέρωση του κοινού. 

 Θα ήθελα τελειώνοντας -και για να μην επαναλάβω κι εγώ εαυτόν και άλλους- 
να πω το εξής:  Είναι μία ασθένεια η οποία μπορεί να προληφθεί, να διαγνωστεί 
έγκαιρα, να θεραπευτεί αποτελεσματικά, όταν υπάρχει κατάλληλη υποδομή.  Εκείνο 
το οποίο πρέπει όμως να τονίσουμε και να επιβραβεύσουμε έστω και φραστικά από 
το βήμα τούτο είναι η ειδική αναγνώριση που πρέπει να δοθεί σ’ όλους αυτούς τους 
εξαίρετους επιστήμονες, ιατρούς, τους οποίους έχουμε στην Κύπρο και το έργο των 
οποίων οφείλουμε όχι μόνο να εξάρουμε, αλλά να αναγνωρίσουμε και να 
επιδοκιμάσουμε!  Και να τους ευχαριστήσουμε! 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Νίκος Κουτσού. 

 Έχετε είκοσι λεπτά μάξιμουμ! 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε θα τα 
χρησιμοποιήσω, αλλά ως παρατήρηση στην παρέμβαση του κ. Γεωργίου, που δεν 
είναι εδώ, νομίζω υπάρχει το πρόβλημα δυστυχώς σε όλα τα θέματα που συζητούνται 
στο Κεφάλαιο ∆΄.  Ίσως πρέπει να βρούμε έναν άλλο τρόπο, ώστε αυτός ο χρόνος να 
έχει περισσότερο ενδιαφέρον.  ∆εν ξέρω!  Είναι θέμα της Βουλής της ίδιας να το 
καθορίσει.   
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 Εγώ θα κάνω παρέμβαση σε δύο σημεία.  Πράγματι, δε θα επαναλάβω πολλά 
που είχα υπόψη.  Το πρώτο αφορά το τι γίνεται στην Ευρώπη και πού βρίσκεται το 
θέμα και το δεύτερο τι θα πρέπει να γίνει στην Κύπρο.   

 Όσον αφορά την Ευρώπη, έχουν ήδη δημοσιευθεί Οδηγίες για δύο είδη 
καρκίνου.  Οι Οδηγίες για τον καρκίνο του μαστού βρίσκονται ήδη στην τέταρτη 
έκδοσή τους και οι Οδηγίες για τον καρκίνο του τραχήλου της μήτρας βρίσκονται στη 
δεύτερη έκδοσή τους.  Για την πλήρη εφαρμογή αυτών των Οδηγιών και άλλων που 
θα ακολουθήσουν -αναμένεται και η πρώτη έκδοση Οδηγιών για τον καρκίνο του 
παχέος εντέρου το 2009- χρειάζεται να γίνουν τα εξής, που αφορούν την υλοποίηση 
των ευρωπαϊκών βημάτων στην Κύπρο:  Κάθοδος διεθνούς κύρους 
εμπειρογνωμόνων στην Κύπρο για μελέτη της παρούσας κατάστασης τουλάχιστο για 
τους δύο καρκίνους για τους οποίους υπάρχουν ευρωπαϊκές Οδηγίες, δηλαδή μαστού 
και τραχήλου της μήτρας, και, σε συνεργασία με τους αρμόδιους φορείς και τα σχετικά 
ιδρύματα, εθελοντικούς οργανισμούς και τον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο, υποβολή 
εισήγησης για τον καλύτερο τρόπο σταδιακής εφαρμογής των ευρωπαϊκών Οδηγιών 
με συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα.   

 Ασφαλώς, στη διαμόρφωση της εισήγησης θα πρέπει να λαμβάνονται υπόψη 
πετυχημένα μοντέλα που εφαρμόστηκαν στο εξωτερικό και είχαν πολύ καλά 
αποτελέσματα.  Το κράτος πρέπει να προβλέψει τα απαραίτητα κονδύλια στον 
προϋπολογισμό για χρηματοδότηση των προγραμμάτων πρόληψης.  Το ΓΕΣΥ, όταν 
εφαρμοστεί -ελπίζουμε να φύγει το “αν θα εφαρμοστεί”- μαζί με τις ιδιωτικές ασφάλειες 
και τα ιδιωτικά ταμεία μπορούν να συμβάλουν στα προγράμματα πρόληψης.   

 Τον Ιανουάριο φέτος είχαμε συμμετάσχει μαζί με τη συνάδελφο κ. Στέλλα 
Κυριακίδου ως βουλευτές της Βουλής των Αντιπροσώπων στη διάσκεψη του ∆ικτύου 
Ευρωπαίων Πολιτικών κατά του Καρκίνου του Τραχήλου της Μήτρας που έγινε στις 
Βρυξέλλες.  Στα πλαίσια της διάσκεψης διεξήχθη ειδική τελετή που διοργάνωσε το 
∆ίκτυο Ευρωπαίων Πολιτικών και ο Ευρωπαϊκός Σύνδεσμος κατά του Καρκίνου του 
Τραχήλου της Μήτρας στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, όπου υπεγράφη η διακήρυξη 
“Σταματήστε τον καρκίνο του τραχήλου της μήτρας στην Ευρώπη”.  Για λόγους 
πρακτικών, κυρία Πρόεδρε, καταθέτω τη διακήρυξη, η οποία έχει υπογραφεί μέχρι τον 
Απρίλιο του 2008 από εκατό πενήντα έξι χιλιάδες Ευρωπαίους πολίτες, εκ των 
οποίων οι χίλιοι εκατό δώδεκα είναι Κύπριοι! 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Νίκος Κουτσού καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Θα πω και δύο λόγια για το τι κατά την άποψή μας πρέπει να γίνει στην Κύπρο.  
Το πρώτο πιστεύω που πρέπει να γίνει είναι να ξεκαθαριστούν οι ρόλοι μεταξύ των 
δημοσίων νοσηλευτικών ιδρυμάτων, του Ογκολογικού της Τράπεζας Κύπρου, των 
ιδιωτικών και άλλων φορέων.  Νομίζω ότι μία, πολλές φορές, όχι υποβόσκουσα αλλά 
εμφανιζόμενη αντιπαράθεση και διεκδίκηση διαφόρων αιτημάτων δε μας τιμά ως 
Κύπρο, γιατί είναι ένα θέμα αυτό που δεν μπορεί να είναι ούτε συνδικαλιστικό ούτε 
πρόβλημα μίας ομάδας ατόμων.  Έχει γίνει -και η προσπάθεια, κυρία Πρόεδρε, είχε 
αρχίσει από το 2004, επί υπουργίας σας, και τελικά κατέληξε το 2007 με άλλο βέβαια 
περιεχόμενο και ευχαριστώ και το φίλο το Χρίστο Ανδρέου που είχε την καλοσύνη να 
μας τη στείλει- η καταγραφή, στα πλαίσια της πρότασης “Στρατηγική αντιμετώπισης 
του καρκίνου στην Κύπρο”, πάρα πολλών σημαντικών θεμάτων, που, αν τα 
εφαρμόζαμε μέχρι τώρα, ίσως η σημερινή συζήτηση να είχε προχωρήσει ένα βήμα 
παρακάτω, στο να αξιολογήσουμε τα αποτελέσματα αυτής της στρατηγικής.   

 ∆υστυχώς, δεν εφαρμόστηκε!  Παρ’ όλο που η προηγούμενη κυβέρνηση 
ετοίμασε το σημείωμα για το Υπουργικό Συμβούλιο, δεν υπεβλήθη, διότι θεωρήθηκε 
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ως στρατηγικής σημασίας θέμα που δεν έπρεπε να δεσμεύσει την επόμενη 
κυβέρνηση, και γι’ αυτό καλούμε τη νέα κυβέρνηση να εγκρίνει την πρόταση, αν 
βέβαια συμφωνεί, ούτως ώστε να προωθηθεί η εφαρμογή των προνοιών αυτής της 
μελέτης για μεσοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα μέτρα που περιλαμβάνονται τόσο στο 
επίπεδο της πρόληψης όσο και στο επίπεδο της θεραπείας του καρκίνου.  

 Το άλλο σημείο -αναφέρθηκε από προηγούμενους συναδέλφους- είναι η 
δημιουργία ομάδας εμπειρογνωμόνων, για να μπορεί να παρακολουθεί το εύρος και 
το επίπεδο των ογκολογικών υπηρεσιών που παρέχονται σήμερα στην Κύπρο και να 
υποβάλλει εισηγήσεις για κάλυψη κενών και αξιοποίηση τόσο του δημοσίου όσο και 
του ιδιωτικού τομέα.   

 Μερικά άλλα βήματα που πρέπει να γίνουν είναι τα ακόλουθα: 

 Άμεση προώθηση της δημιουργίας του Ογκολογικού Ακτινοθεραπευτικού 
Τμήματος στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού, που ήταν ενταγμένο στα κονδύλια 
του προϋπολογισμού για φέτος.  Τουλάχιστο μέχρι τώρα δεν έχουν 
προκηρυχθεί οι διαγωνισμοί και δε φαίνεται ότι θα έχει περατωθεί μέσα στο 
παρόν έτος.   

 Αναβάθμιση του προγράμματος πληθυσμιακού ελέγχου ανίχνευσης καρκίνου 
του μαστού και με βάση τις εμπειρίες που έχουν συσσωρευθεί και τα 
προβλήματα που έχουν επισημανθεί από τη μέχρι στιγμής λειτουργία του.   

 Προώθηση της υλοποίησης της απόφασης του προηγούμενου Υπουργικού 
Συμβουλίου για έναρξη του προγράμματος πληθυσμιακού ελέγχου του 
καρκίνου του παχέος εντέρου.  Έχει εγκριθεί το συγκεκριμένο κονδύλι, ήταν 
προγραμματισμένο να αρχίσει τον περασμένο Μάρτη, αλλά δυστυχώς δεν έχει 
αρχίσει.   

 Υιοθέτηση των συστάσεων της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας και του 
Ευρωπαϊκού Κέντρου Ελέγχου Ασθενειών για την ανάπτυξη οργανωμένου 
προγράμματος πληθυσμιακού ελέγχου για τον καρκίνο του τραχήλου της 
μήτρας, που το ανέφερα προηγουμένως, όχι μόνο με τη διενέργεια του τεστ 
Παπανικολάου, αλλά και με τη χορήγηση του εμβολίου HPV σε κορίτσια 
συγκεκριμένης ηλικίας.   

 ∆ημιουργία κλινικής μαστού στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας που θα 
στελεχώνεται από πολυδύναμη ομάδα γιατρών διαφόρων ειδικοτήτων και θα 
έχει στη διάθεσή της βέβαια και τον απαραίτητο ιατρικό εξοπλισμό.   

 Ενδυνάμωση της κλινικής μαστού που έχει δημιουργηθεί πρόσφατα στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λεμεσού και προώθηση και οικονομική ενίσχυση από το κράτος 
της επιστημονικής έρευνας για τα θέματα καρκίνου, με έμφαση σε τύπους 
καρκίνου που παρουσιάζουν μεγαλύτερη συχνότητα στην Κύπρο.  Αναφέρθηκε 
προηγουμένως από τη συνάδελφο κ. Στέλλα Κυριακίδου ότι νιώθεις πολύ 
άσχημα, όταν πηγαίνεις σε συνέδρια ευρωπαϊκού επιπέδου και η Κύπρος 
κατατάσσεται στις χώρες, όπως την Αλβανία, που δεν έχει στοιχεία αξιόπιστα!  

 Και βέβαια, θα πρέπει να αναβαθμιστεί το θέμα της κατ’ οίκον παροχής 
φροντίδας στα άτομα που υποφέρουν και τα κέντρα ανακούφισης/φροντίδας πράγματι 
να ενισχυθούν και να υποστηριχθούν. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κουτσού. 
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 Ο κ. Περδίκης, ως εισηγητής του θέματος, μπορεί να κλείσει τη συζήτηση του 
θέματος. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έφτασε η ώρα μου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πρέπει να έρθω στο βήμα φαντάζομαι, έτσι; 

 Κυρία Πρόεδρε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Παρακολούθησα με πολλή προσοχή τις ομιλίες όλων των συναδέλφων 
βουλευτών και στην πρώτη μέρα της συνεδρίασης και στη δεύτερη σημερινή.  Πρέπει 
να πω ότι σε γενικές γραμμές έχουν καταγραφεί όλες οι ελλείψεις που 
αντιμετωπίζουμε στον τομέα της πρόληψης, της πρόγνωσης, της αντιμετώπισης,  της 
θεραπείας, της ανακουφιστικής φροντίδας και της ένταξης στη συνέχεια των 
καρκινοπαθών, αλλά και των οικογενειών τους.  Έχει καταγραφεί με μελανά χρώματα 
η παρούσα κατάσταση.  Πολλοί από μας έχουμε καταγγείλει το γεγονός ότι η πατρίδα 
μας δυστυχώς, παρά την προσπάθεια τόσων φορέων, τόσων αξιόλογων επιστημόνων, 
αλλά και εθελοντικών οργανώσεων, κατατάσσεται ανάμεσα στις τελευταίες στον 
κατάλογο χώρες όσον αφορά την ποιότητα των υπηρεσιών για την αντιμετώπιση του 
καρκίνου.   

 Αυτό που με έκανε ιδιαίτερα να στενοχωρηθώ είναι η κριτική, που μόλις προ 
ολίγου ήρθε υπόψη μου, από έναν ακτινολόγο ακτινοθεραπευτή ογκολόγο, πρόεδρο 
της Ογκολογικής Εταιρείας Κύπρου, το δρ Θανάση Παγατζούνη, ο οποίος σε ένα 
άρθρο του, που είναι προς δημοσίευση, αναφέρεται στη συζήτησή μας με τα εξής 
πολύ υποτιμητικά λόγια και ίσως έχει δίκαιο:  «Σε λίγες εβδομάδες», λέει, «η επίσημη 
πολιτεία θα τιμήσει τους πεσόντες του προδοτικού πραξικοπήματος και του Αττίλα και 
η Βουλή των Αντιπροσώπων», εμείς, «θα κλείσει για τις θερινές της διακοπές, αφού 
θα έχει ολοκληρώσει ίσως ακόμη μία ανούσια συζήτηση για τον καρκίνο.  Όμως, 
κάποιοι άλλοι, θύματα του Αττίλα της υγείας που βρίσκεται υπό εξέλιξη εδώ και χρόνια, 
θα βασανίζονται με τις λίστες αναμονής -ναι, έχουμε λίστες αναμονής μεγάλες- όχι 
μόνο της ακτινοθεραπείας, αλλά και των υπολοίπων λιστών της ντροπής μίας 
κοινωνίας δυο ταχυτήτων.»!   

 Νομίζω ότι οφείλουμε στο τέλος αυτής της συζήτησης, για να μην 
κατηγορηθούμε δίκαια ή άδικα ότι ήταν μία ανούσια συζήτηση για τον καρκίνο, να 
καταλήξουμε κάπου!  Εισηγούμαι ότι θα πρέπει, ως ολομέλεια της Βουλής, εκτός από 
την αποστολή των πρακτικών αυτής της συζήτησης προς όλους τους αρμοδίους και 
ιδιαίτερα προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, που είναι γνωστός για τις ευαισθησίες 
του, αλλά και τον Υπουργό Υγείας, με τις ανάλογες ευαισθησίες, τουλάχιστο να 
καταλήξουμε σε ορισμένα απ’ αυτά τα οποία υπήρχε κοινός στόχος και κοινή 
συμφωνία!  Εισηγούμαι λοιπόν να υιοθετήσουμε την έκκληση προς την κυβέρνηση 
όπως εγκρίνει άμεσα γενικό στρατηγικό σχέδιο αντιμετώπισης του καρκίνου, με 
πρώτη προτεραιότητα την υλοποίηση των αποφάσεων για το Ογκολογικό Τμήμα του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και Λεμεσού.  Αυτή είναι η κατακλείδα που διάλεξα 
για τη διήμερη συζήτηση του θέματος.  Ελπίζω να γίνει αποδεκτή και να αποδείξουμε 
σε όλους ότι εδώ στη Βουλή έχουμε και ευαισθησία, αλλά έχουμε και απόφαση, για να 
προχωρήσουμε τα πράγματα λίγο παραπέρα.  Όχι μόνο να σκεφτόμαστε και να 
φιλοσοφούμε, αλλά και να πράττουμε! 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ υποστηρίζω την άποψη του συναδέλφου και εισηγούμαι όντως να τεθεί σε 
ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 O κ. Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Νομίζω ότι δεν πρέπει, υπό το κράτος μιας υπεύθυνης ή ανεύθυνης δήλωσης, 
να πούμε ότι προχωρούμε σε κάποια μέτρα.  ∆ε νομίζω να ήταν αυτό το πνεύμα του 
φίλου του Γιώργου και νομίζω ο κύριος, ως πρόεδρος ενός σχετικού οργανισμού, θα 
ήταν καλό εάν παρευρίσκετο και στις συνεδριάσεις της Βουλής, για να δείξει το 
ενδιαφέρον του.   

 ∆εύτερον, όσον αφορά την εισήγηση, νομίζω, αν την τροποποιούσαμε και αν 
δέχεται ο Γιώργος  Περδίκης, να αρχίσει την εφαρμογή της πρότασης -είναι έτοιμη- για 
τη στρατηγική αντιμετώπιση του καρκίνου και τα άλλα δύο που ανέφερε για το Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας και Λεμεσού… Υπάρχει πρόταση, που ήταν έτοιμη να 
κατατεθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά πήρε σχεδόν τέσσερα χρόνια.  Μη 
νομίσουν τώρα ότι θέλουμε να γίνει άλλη μελέτη.   

 Με αυτές τις διευκρινίσεις θα στηρίξουμε την πρόταση του κυρίου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Κυρίτσης.  

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Βεβαίως, κυρία Πρόεδρε, ούτε εμείς δεν υιοθετούμε την άποψη ότι οι 
συζητήσεις της Βουλής είναι ανούσιες.  Είναι εύκολο να λέει κάποιος αυτό το πράγμα.  
Πιστεύω ότι η συζήτηση είχε ένα στόχο και σε μεγάλο βαθμό ανέδειξε ένα πρόβλημα, 
παρά το γεγονός ότι -σωστά είπε και ο κ. Κουτσού- ίσως πρέπει να δούμε τρόπους, 
για να γίνουν αυτές οι συζητήσεις πιο ελκυστικές και πιο παραγωγικές, αλλά αυτό δε 
σημαίνει ότι είναι και ανούσιες.   

 Πέραν τούτου, εμείς δεν έχουμε πρόβλημα να υιοθετηθεί η έκκληση αυτή, όπως 
διατυπώθηκε ως μια άποψη ή ένα μέρος βεβαίως των απόψεων που ακούστηκαν, για 
το πώς θα προχωρήσει πρακτικά η πολιτεία στην αντιμετώπιση του καρκίνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η κ. Θεοχάρους. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Επειδή δε θέλω -και κανείς φαντάζομαι δε θέλει- να έχει η σημερινή συζήτηση 
την τύχη που είχε η προηγούμενη περί καπνίσματος, όσον αφορά τη διαμόρφωση 
ενός αποτελεσματικού, ας πούμε, ψηφίσματος που να δείχνει και την απόφαση της 
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Βουλής και η οποία παραπέμφθηκε, αν θυμάστε, στην ολομέλεια, για να είμαστε όλοι 
παρόντες, συμφωνώ ότι το ψήφισμα πρέπει να εκδοθεί, να ψηφιστεί αυτή τη στιγμή με 
όσους εκ των βουλευτών παρίστανται. 

 Τώρα, όσον αφορά τη στρατηγική για τον καρκίνο, ναι, έχει διαμορφωθεί ένα 
προσχέδιο, μια εικόνα, μια ιδέα και πρόσφατα ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας εξήγγειλε 
την υλοποίηση της λειτουργίας του Ογκολογικού Κέντρου στο νοσοκομείο της 
Λεμεσού.  Άρα, επειδή δε θέλω να αμφισβητήσω σε καμία περίπτωση αυτό το 
δεδομένο, εγώ θα έλεγα να μην εμπλακούμε σε λεπτομέρειες του τύπου “ογκολογικό 
στη Λευκωσία”, “ογκολογικό στη Λεμεσό”, “ογκολογικό στην Πάφο”, “στο Παραλίμνι” ή 
οπουδήποτε αλλού ακούσαμε, αλλά στην εφαρμογή της εθνικής στρατηγικής για τον 
καρκίνο, που να περιλαμβάνει μία αξιοπρεπή θεραπεία και έναν αξιοπρεπή θάνατο 
για όσους θα οδηγηθούν προς εκείνη την κατεύθυνση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, το ότι το όλο θέμα ξεκίνησε να συζητείται στην ολομέλεια της 
Βουλής στο Κεφάλαιο Τέταρτο, δείχνει ότι η Βουλή ενδιαφέρεται και η Βουλή συζητεί 
θέματα τα οποία έχουν άμεση σχέση και με τον ευρύ πληθυσμό, ο οποίος είναι αυτός 
που υποφέρει από αυτές τις ασθένειες.  Εκείνο το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι η 
εισήγηση, νομίζω, της συναδέλφου Ελένης Θεοχάρους είναι πολύ πιο σωστή, με την 
έννοια ότι στόχος είναι σίγουρα η εφαρμογή της εθνικής πολιτικής για τον καρκίνο και 
δεν είναι αρμοδιότητα δική μας αυτή τη στιγμή να δείξουμε είτε να υπογραμμίσουμε 
ποια θα είναι τα βήματα τα οποία θα πρέπει να γίνουν είτε ποιοι είναι οι τομείς στους 
οποίους θα πρέπει να εφαρμοστεί αυτή η πολιτική.   

 Άρα, και εμείς, ως κόμμα, συμφωνούμε πλήρως με την πρόταση του 
συναδέλφου ότι, φεύγοντας από εδώ, θα πρέπει, ναι, να σταλούν και τα πρακτικά των 
δύο συνεδριάσεων εκεί και όπου χρειάζεται να σταλούν, ώστε να σταλεί και το μήνυμα, 
αλλά από την άλλη θα πρέπει να φύγει μια απόφαση, ένα ψήφισμα, ένα υπόμνημα το 
οποίο να έχει και ουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα ήθελα να συμπληρώσω κάποια πράγματα όμως, διότι πρέπει να 
διατυπώσουμε σωστά το ψήφισμα.  Πιστεύω ότι το ψήφισμα πρέπει να περιλαμβάνει 
το αίτημά μας προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και το θέμα της πρόληψης, από τη 
στιγμή που όλοι οι ομιλητές έχουν διαπιστώσει και είναι διεθνώς αποδεδειγμένο ότι 
ένα πολύ μεγάλο ποσοστό των καρκίνων μπορεί να προληφθεί.  Επομένως, θα 
παρακαλέσουμε για μια σφαιρική, κατά την άποψή μου, στρατηγική για την πρόληψη 
των καρκίνων, την έγκαιρη διάγνωση των καρκίνων και τη σωστή διάγνωση και 
θεραπεία. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Ναι, καταρχάς θα ’θελα να διευκρινίσω ότι, διαβάζοντας στην ολομέλεια την 
άποψη του κ. Μπακατσούνη για τη σημασία της συζήτησης που κάνουμε εδώ πέρα, 
σε καμία περίπτωση -θέλω να το τονίσω- δεν υιοθετώ την άποψή του.  Ξεκάθαρα!  
Απλώς καταγράφω πώς κάποιοι από τους σεβαστούς ανθρώπους που 
παρακολουθούν τη δραστηριότητά μας εκτιμούν τη δουλειά μας.  Πιστεύω αυτή η 
καταγραφή είναι και άδικη σε πολλές περιπτώσεις. 

 ∆εύτερον, δεν έχω καμία αντίρρηση να αφαιρεθεί από την πρότασή μου η 
συγκεκριμένη αναφορά στα δύο ογκολογικά κέντρα, τα δημόσια, του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας και του Γενικού Νοσοκομείου Λεμεσού.  Πάντως, πρέπει να 
πω ότι καθορίζονται ως τέτοια, προτεραιότητας δηλαδή, από το ίδιο το γενικό 
στρατηγικό σχέδιο για την αντιμετώπιση του καρκίνου. 

 Όμως, για να είμαστε -και για να σχολιάσω και την εισήγησή σας, κυρία 
Πρόεδρε- όσο γίνεται, πιο ομόφωνοι και πιο λιτοί, «των φρονίμων ολίγα» έλεγαν οι 
αρχαίοι ημών πρόγονοι- ας μείνουμε σ’ αυτό που εισηγήθηκε και ο κ. Κουτσού, 
δηλαδή σε μία έκκληση από την πλευρά της Βουλής προς την κυβέρνηση για 
υιοθέτηση και άμεση εφαρμογή του στρατηγικού σχεδίου για την αντιμετώπιση του 
καρκίνου, που βρίσκεται ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου.  Πρόκειται για μια 
απλή πρόταση με την οποία έχουμε όλοι συμφωνήσει -το έχω ακούσει από όλους 
τους ομιλητές, αυτό ζητήσαμε όλοι στις ομιλίες μας- να υιοθετηθεί η ήδη έτοιμη 
στρατηγική και να εφαρμοστεί· αυτό συμφωνήσαμε όλοι.  Ούτε να βάλουμε για την 
πρόληψη μέσα -εγώ μίλησα πρώτος για την πρόληψη, αγαπητή κυρία Πρόεδρε, και 
επιμένω στην πρόληψη- ούτε για τα κέντρα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συγνώμη, κύριε Περδίκη.   

 Επειδή γνωρίζω πολύ καλά το στρατηγικό σχέδιο και όλες του τις πτυχές, 
αφορά τις θεραπευτικές δομές, τη διάγνωση και δεν αναφέρεται στα θέματα της 
πρόληψης… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Ακκελίδου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εάν συμφωνείτε… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ήταν η κριτική μου.  Ήσασταν από αυτούς που με ακούσατε την προηγούμενη 
βδομάδα, ήσασταν παρούσα, από τους λίγους, και θα θυμάστε ότι στην κριτική που 
έκανα για το στρατηγικό σχέδιο -ήταν η μοναδική κριτική που έκανα- λείπει το 
κεφάλαιο “πρόληψη”.  ∆εν επιμένω εγώ ο ίδιος που το έβαλα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εγώ βάζω την εισήγησή μου, δεύτερη εισήγηση τότε, κύριε Περδίκη, να 
αναφερθούμε, αν θα υποβάλουμε πρόταση, να αναφερθούμε και στην πρόληψη και 
στη θεραπεία και στην έγκαιρη διάγνωση. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  
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 Ασφαλώς μια συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο πρέπει να καταλήγει σε κάποια 
συμπεράσματα και βεβαίως μπορεί να καταλήγει σ’ ένα ψήφισμα, το οποίο όμως θα 
πρέπει να αποφασίσουμε ότι θα κατατίθεται, για να μην ξεκινά ο καθένας μας να λέει 
«βάλτε το και τούτο, βάλτε και το άλλο».  Γι’ αυτό εμείς νομίζω ότι μπορούμε να 
καταλήξουμε στην εισήγηση, όπως τη διαμόρφωσε στο τελευταίο του κομμάτι ο 
συνάδελφος κ. Περδίκης, δηλαδή μία έκκληση προς την κυβέρνηση για άμεση 
εφαρμογή, πιο γρήγορη εφαρμογή της στρατηγικής για την αντιμετώπιση του καρκίνου.  
Να μείνουμε ως εδώ και απ’ εδώ και μπρος να συμφωνήσουμε όλοι, να δούμε σε 
επίπεδο αρχηγών κομμάτων ότι στο Κεφάλαιο Τέταρτο, αν επιθυμεί κάποιος να 
καταλήξουμε σε ένα ψήφισμα, θα πρέπει να έρχεται κάτι μπροστά μας, για να 
μπορούμε να το συζητούμε με ένα συγκεκριμένο τρόπο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, η κ. Θεοχάρους. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Εάν, όπως αντιλαμβάνομαι, έχουν καταλάβει όλοι, η εθνική στρατηγική δεν 
περιλαμβάνει τον τομέα της πρόληψης.  Είναι μία λειψή εθνική στρατηγική.  Άρα, είναι 
υποχρέωσή μας να κάνουμε έκκληση για αναθεώρηση της εθνικής στρατηγικής, 
ούτως ώστε να περιλαμβάνει όλους τους τομείς που αφορούν το πρόβλημα του 
καρκίνου.  Συνεπώς, εάν περιοριστούμε στην έννοια της εθνικής στρατηγικής, 
αφήνοντάς τη λειψή, όπως είναι τώρα, ε, νομίζω ότι και εμείς θα είμαστε λειψοί στην 
αντιμετώπιση του προβλήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δε θέλω να αμφισβητήσω τις γνώσεις και την ενημέρωση για 
την πρόταση, αλλά υπάρχει· υπάρχει και η πρωτοβάθμια φροντίδα, πρωτοβάθμια 
πρόληψη, υπάρχει τεταρτοβάθμια πρόληψη, υπάρχουν στοιχεία.  Είναι όμως μία 
πρόταση στρατηγικής, δηλαδή αναφέρονται τα σημεία.  Το να τονιστεί ότι πρέπει να 
δοθεί έμφαση στην πρόληψη δεν κάνει κακό· είναι καλό, αλλά νομίζω, για να μη 
δημιουργηθούν και προβλήματα άλλα, να μείνουμε στην ανάγκη εφαρμογής του 
Σχεδίου Στρατηγικής Αντιμετώπισης του Καρκίνου στην Κύπρο και να εισηγηθούμε να 
δοθεί μεγαλύτερη σημασία στην πρόληψη, έτσι ώστε να…  Αλλά περιλαμβάνεται μέσα 
στην έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, αν συμφωνούμε με την τελευταία εισήγηση του κ. Κουτσού, κλείνουμε το 
θέμα.  Τα πρακτικά θα σταλούν βέβαια στο υπουργείο. 

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος θα είναι την ερχόμενη Πέμπτη… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Με την άδειά σας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχουμε καθορίσει θέμα για το Κεφάλαιο Τέταρτο της άλλης βδομάδας και, 
επειδή νομίζουμε εμείς ότι το θέμα υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι και επίκαιρο, είναι και 
αναγκαίο και δε θα πάρει και πολύ χρόνο, διότι πρόκειται περί έκθεσης της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών, νομίζω ότι μπορεί να το ορίσουμε 
τουλάχιστον εκείνο και να δούμε παρακάτω τι θα κάνουμε.  Ίσως και το υπ’ αριθμόν 8, 
θα έλεγα, διότι είναι δύο εκθέσεις.  Το υπ’ αριθμόν 7 και το 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εάν συμφωνείτε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα γίνει συζήτηση.  ∆ε θα γίνει συζήτηση.  Αντιλαμβάνομαι στο υπ’ αριθμόν 
7 δε θα υπάρξει καν συζήτηση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Αναφορικά με την εισήγηση του συναδέλφου, απλώς, επειδή στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών, επανήλθε το υπ’ αριθμόν 7 θέμα, το 
πρόβλημα της διάδοσης παιδικού πορνογραφικού υλικού, έγινε μία συνεδρίαση την 
περασμένη βδομάδα και ορίστηκε δεύτερη την άλλη βδομάδα και ίσως να μην ήταν, 
με βάση και τον κανονισμό ορθό, την ίδια περίοδο που συζητείται σε επιτροπή ή 
ξανατέθηκε σε επιτροπή, λόγω της έξαρσης του προβλήματος, να το προωθήσουμε 
τώρα για συζήτηση στην ολομέλεια.  Η παράκλησή μου, ως προέδρου της επιτροπής, 
είναι να το αφήσουμε για παρακάτω.  ∆εν υπάρχει πρόβλημα να προχωρήσει το υπ’ 
αριθμόν 8 ή οποιοδήποτε άλλο θέμα έχει εισηγηθεί ο συνάδελφος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Κυρίτσης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να με συγχωρέσει ο κ. Αγγελίδης, αλλά υπάρχει και το θέμα 
των παλιννοστούντων στην ατζέντα του Τέταρτου Κεφαλαίου.  Περιμένουν πάρα πολύ 
καιρό οι άνθρωποι, για να συζητηθεί το θέμα τους.  Κατά συνέπεια, και εγώ 
εισηγούμαι να πάμε με τη σειρά, διότι, αν θα αρχίσουμε να βάλλουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, αν συμφωνείτε, θα ακολουθήσουμε τη σειρά που είναι καταγραμμένα τα 
θέματα. 
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 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος θα πραγματοποιηθεί την Πέμπτη, 26 Ιουνίου 
2008, στις  4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών Χρεών) 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.061-2008)  

 2. Ο περί της Πρόληψης και της Αντιμετώπισης της 
Βίας, της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και 
Συναφών Αδικημάτων και της Προστασίας του 
Κοινού στους Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 
2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.032-2007) 

 3. Ο περί της Αντιμετώπισης της Βίας, της 
Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και Συναφών 
Αδικημάτων στους Αθλητικούς Χώρους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.015.2006) 

 4. Ο περί Οργανωμένων Ταξιδιών, ∆ιακοπών και 
Περιηγήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.052-2008) 

 5. Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.146-2007) 

 6. Ο περί της Κύρωσης των Πράξεων του 23ου 
Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 
Ένωσης Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.045-2008) 

 7. Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.048-2008) 

 8. Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων των Κανονισμών που 
Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2005. 
(Αρ. Φακ. 23.01.174.2005) 

 9. Ο περί ∆ημοσιεύσεως Αισχρών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.028.2006) 

 10. Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.066-2008) 

 11. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Επιθεωρητή Γεωργικής Ασφάλισης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.064-2008) 

 12. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού 
Γεωργίας Α´ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.065-2008) 

 13. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση 
Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.070-2008) 

 14. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση 
Λειτουργού ∆ιαχείρισης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.072-2008) 

 15. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και 
Προσωπικού - Γενικό ∆ιοικητικό Προσωπικό - 
Θέση ∆ιοικητικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.076-2008) 

 16. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
(∆ιοίκηση) - Τεχνικές Υπηρεσίες - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί  του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.077-2008) 

 17. Ο περί Βελτίωσης των Ζώων Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.236-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και 
εργασιακά προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
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Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της 
πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, 
Χρήστου Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 4. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο 
παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου 
Χατζηνικόλα και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της 
διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και άλλου 
υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη 
Θωμά και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 8. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
(Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για 
το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 
ανάγκη συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, 
Χρήστου Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 11. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 12. «Πανευρωπαϊκή εκστρατεία κοινοβουλίων 
ενάντια στη βία κατά των γυναικών - 
Απολογισμός και προκλήσεις για νέες δράσεις». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της  βουλευτού  
 κ. Αντιγόνης  Παπαδοπούλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003-2008) 

 13. «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου 
στην οικονομία σε βάρος των καταναλωτών.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(29.5.2008). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.004.2008) 

 14. «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και 
Laakso και η περαιτέρω συμβολή της κυπριακής 
Βουλής στην προώθηση της επίλυσης του 
προβλήματος.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(29.5.2008). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2008) 

 15. «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου.» 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(29.5.2008). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2008) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ευαγόρου Σταύρος Σταυριανός Πανίκκος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Στυλιανίδης Χρήστος 

Θεοχάρους Ελένη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 
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Κουτσού Νίκος  Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής 
Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) Νόμος του 2006» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ημοκρατίας σε Θέματα 
Ασφάλειας και Αστυνομικής Συνεργασίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008», 

β. «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Λιβάνου για την 
Αεροναυτική και Ναυτική Έρευνα και ∆ιάσωση (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008», 

γ. «Ο περί της Συμφωνίας Τροποποίησης της Συμφωνίας για το Καθεστώς 
στη ∆ημοκρατία του Στρατιωτικού και Άλλου Προσωπικού του Βασιλείου 
της Ολλανδίας στο Πλαίσιο της Αποστολής της UNIFIL (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008» 

και ψήφισή τους σε νόμους. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για 
Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προλήψεως της Χρήσης και ∆ιάδοσης 
Ναρκωτικών και Άλλων Εξαρτησιογόνων Ουσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υλικών και Αντικειμένων για Επαφή με 
Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

7. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

8. Ερωτήσεις βουλευτών: 
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Πωλητήρια έγγραφα αναφορικά με την πώληση τουρκοκυπριακής γης - 
Απώλεια δικαιώματος χρήσης τεμαχίου από πρόσφυγα κάτοχο - Ερωτήματα σε 
σχέση με την εγκατάσταση κεραίας ραντάρ στο λιμάνι Λάρνακας - Μέτρα για 
την αντιμετώπιση της υπερκατανάλωσης και της κακής χρήσης των 
φυτοφαρμάκων - Αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης 
Αναπήρων στη Λεμεσό για επιχορήγηση θεραπευτικών αγωγών - Αίτημα της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης Αναπήρων στη Λεμεσό για 
δημιουργία χώρων στάθμευσης και υποδομής προσβασιμότητας στα δημοτικά 
και δημόσια κτίρια - Αίτημα της κοινότητας Κόρνου για επιτάχυνση των 
διαδικασιών πρόσβασης στον αυτοκινητόδρομο με κατεύθυνση τη Λεμεσό - 
Αίτημα της κοινότητας Κόρνου για σύνδεση της κοινοτικής υδατοπρομήθειας με 
τον αγωγό Μαλιάς-Λυθροδόντα - Η πεζοδρόμηση στον προσφυγικό συνοικισμό 
Κόρνου - Η οικιστική ανάπτυξη κατά μήκος του δρόμου Κόρνου-Λευκάρων - 
Εισήγηση του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας για παροχή του νερού στο 
πραγματικό του κόστος - Αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκατάστασης 
Αναπήρων Λεμεσού για οικονομική στήριξη - Αίτημα για πραγματοποίηση 
ορθοπαιδικών επεμβάσεων στον ιδιωτικό τομέα - Αιτήματα της κοινότητας 
Μαμωνιών - Θέματα που απασχολούν την κοινότητα Χολετριών - Θέματα που 
απασχολούν την κοινότητα Σταυροκόννου - Eπέκταση του δικτύου της ΑΤΗΚ 
στην κοινότητα Χολετριών - Αίτημα της κοινότητας Μαμωνιών για παραχώρηση 
κρατικής γης - Αίτημα της κοινότητας Χολετριών για προώθηση της Β΄ φάσης 
του Σχεδίου Αναδασμού - Αίτημα για ικανοποίηση των αναγκών του ολοήμερου 
σχολείου στον Άγιο Γεώργιο Πάφου - Αιτήματα της κοινότητας Αγίου Γεωργίου 
Πάφου για κατασκευή πεζοδρομίων και βελτίωση δρόμων - Αιτήματα για 
βελτίωση του δρόμου Ξερού-Τροόδους και κατασκευή του δρόμου Νικόκλειας-
Φασούλλας - Αύξηση κρατικής χορηγίας για την κοινότητα Νικόκλειας - 
∆ιαχωρισμός κρατικών οικοπέδων στην κοινότητα Μαμωνιών - Πρόβλημα 
οχληρίας από δεξαμενή λυμάτων στην κοινότητα Μαμωνιών - Αίτημα της 
κοινότητας Νικόκλειας για επέκταση της οικιστικής ζώνης - Προβλήματα 
προσφυγικών κοινοτήτων σχετικά με τη στέγαση των γραφείων τους - 
Ερωτήματα αναφορικά με το σχέδιο αναδιάρθρωσης καλλιεργειών. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα για κατάργηση του κριτηρίου μέγιστου εμβαδού στη γραμμή 
αντιπαράταξης στην Αθηένου - Αξιοποίηση του ποταμού Καρκώτη και 
κατασκευή φράγματος - Επέκταση των ορίων του Τοπικού Σχεδίου Πάφου. 

10. Αγορεύσεις και συζήτηση [Στ. Κυριακίδου, Μ. Σιζόπουλος, Στ. Μισιαούλη, Κ. 
Χατζηγιάννη, Α. Αγγελίδης, Ν. Κουτσού, Γ. Περδίκης, Π. Κυρίτσης, Ε. 
Θεοχάρους, Γ. Βαρνάβα, προεδρεύουσα (Ντίνα Ακκελίδου), Γ. Λαμάρης] για το 
θέμα «Καρκίνος:  Ανάγκη για αποτελεσματική δράση από την πολιτεία και την 
κοινωνία» και λήξη του θέματος. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 26ης Ιουνίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 4.45 μ.μ.) 

(Αρ. 32) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στα θέματα της σημερινής 
ημερήσιας διάταξης, θα θέσω ενώπιόν σας για έγκριση το ψήφισμα που αφορά τη 
δημιουργία του πρώτου πυρηνικού αντιδραστήρα στην περιοχή  Άκκιουγιου. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων,  

 Με την ευκαιρία της 22ης επετείου από το πυρηνικό ατύχημα στο Τσέρνομπιλ 
της Ουκρανίας, το χειρότερο πυρηνικό ατύχημα στην ιστορία, το οποίο απελευθέρωσε 
τριάντα έως σαράντα φορές περισσότερη ραδιενέργεια από ό,τι η ατομική βόμβα στη 
Χιροσίμα και είχε ανυπολόγιστες συνέπειες για την υγεία χιλιάδων ανθρώπων και το 
περιβάλλον,  

 Προειδοποιώντας για την επικινδυνότητα ανάπτυξης πυρηνικών 
προγραμμάτων σε σημεία γεωλογικά ακατάλληλα,  

 Παρακολουθώντας με ανησυχία την προώθηση των σχεδίων της Τουρκίας για 
τη δημιουργία του πρώτου πυρηνικού αντιδραστήρα στην περιοχή Άκκιουγιου, μια 
υψηλά ενεργό σεισμογενή περιοχή στις νότιες ακτές της Μεσογείου,  

 Προειδοποιώντας ότι η υλοποίηση των σχεδίων της Τουρκίας θα θέσει άμεσα 
τις χώρες της Ανατολικής Μεσογείου ενώπιον της ραδιενεργού απειλής, ενώ ορατός 
είναι ο κίνδυνος μόλυνσης των υδάτων της Μεσογείου, λόγω της μεταφοράς 
ραδιενεργών αποβλήτων,  
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 Υπενθυμίζοντας προς τη διεθνή κοινότητα την έντονη εκστρατεία της Βουλής 
των Αντιπροσώπων κατά τα έτη 1998 και 1999, για την αναχαίτιση των σχεδίων της 
Τουρκίας, τα οποία είχαν τότε εξαγγελθεί, στη βάση έγκυρων στοιχείων για την 
ακαταλληλότητα της συγκεκριμένης τοποθεσίας,  

 Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1.  Καταδικάζει την ενέργεια της Τουρκίας να προχωρήσει στην εξαγγελία 
υποβολής  νέων δημόσιων προσφορών για τη δημιουργία πυρηνικής μονάδας 
στην περιοχή Άκκιουγιου, περιφρονώντας τις προειδοποιήσεις ειδικών και 
περιβαλλοντικών οργανώσεων για τους σοβαρούς κινδύνους που 
εξυπακούεται μια τέτοια ενέργεια για την ευρύτερη περιοχή.   

2. Παρακολουθεί με ανησυχία τις εξελίξεις, οι οποίες επηρεάζουν άμεσα την 
Κύπρο λόγω της γειτνίασής της με την περιοχή Άκκιουγιου, του μικρού 
μεγέθους της, καθώς και της ύπαρξης ισχυρών ανέμων και θαλάσσιων 
ρευμάτων, στοιχεία τα οποία δυνατό να μεγιστοποιήσουν μια ενδεχόμενη 
καταστροφή, όχι μόνο στην περίπτωση ισχυρού σεισμού, αλλά και πυρηνικού 
ατυχήματος. 

3. Απευθύνει έκκληση προς τη διεθνή κοινότητα όπως ασκήσει την επιρροή της, 
προκειμένου η Τουρκία να πεισθεί να μην προχωρήσει στη δημιουργία της 
πυρηνικής μονάδας στην περιοχή Άκκιουγιου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, διαφωνεί με την έγκριση 
αυτού του ψηφίσματος για μια σειρά από λόγους, οι κυριότεροι των οποίων είναι οι 
ακόλουθοι: Το θέμα αυτό πιστεύουμε ότι έπρεπε να παραπεμφθεί στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή για βαθύτερη εξέταση και μελέτη, πράγμα το οποίο δεν 
έγινε, γιατί μετά την αλματώδη αύξηση που έχει παρουσιαστεί διεθνώς στις τιμές των 
καυσίμων πολλά μικρά κράτη εξετάζουν σήμερα το ενδεχόμενο να χρησιμοποιούν στο 
μέλλον πυρηνική ενέργεια.  Αναφέρομαι και σε μικρά κράτη γειτονικά προς εμάς, 
όπως είναι η Αίγυπτος, η Συρία και η Ιορδανία.  Μάλιστα, για την Ιορδανία, στο 
σημερινό διεθνή τύπο και συγκεκριμένα στο περιοδικό “Newsweek”, αναφέρεται πως 
είναι η πρώτη χώρα της περιοχής μας, της Μέσης Ανατολής, που θα θέσει σε 
λειτουργία πυρηνικό σταθμό για την ηλεκτρική ενέργεια και μάλιστα με ιδιωτικά 
κεφάλαια.  Γι’ αυτούς τους λόγους πιστεύουμε ότι το θέμα έπρεπε να ενταχθεί μέσα 
στα ευρύτερα ζητήματα που αφορούν το πελώριο θέμα της ενέργειας με τα σημερινά 
δεδομένα και τις παγκόσμιες αυξήσεις στις τιμές των καυσίμων. 

  Βεβαίως, αισθανόμεθα και εμείς τα ίδια όσον αφορά τους ενδεχόμενους  
περιβαλλοντικούς κινδύνους για το ζήτημα αυτό, αλλά δεν πιστεύουμε ότι ένας μπορεί 
να δώσει μόνο έμφαση στους περιβαλλοντικούς κινδύνους και να παραγνωρίσει τις 
άλλες πάρα πολύ σοβαρές παραμέτρους του ζητήματος.  Γι’ αυτό και έπρεπε να γίνει 
μια πιο ενδελεχής έρευνα, προτού εγκριθεί αυτό το ψήφισμα.  Γι’ αυτούς τους λόγους 
εμείς είμεθα εναντίον της έγκρισης των ψηφισμάτων σε αυτό το στάδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να πω ότι γειτονικό κράτος είναι και το Ισραήλ και 
έχει δύο αντιδραστήρες.  Το ψήφισμα με το οποίο τα υπόλοιπα κόμματα έχουμε 
συμφωνήσει δεν είναι εναντίον της ίδρυσης πυρηνικών σταθμών γενικά, είτε είναι στην 
Κύπρο είτε είναι σε γειτονικά κράτη.  Λέει: «σε περιοχές που είναι γεωλογικά 
ακατάλληλες» και τέτοια είναι η περιοχή του Άκκιουγιου.  είναι πάρα πολύ 
συγκεκριμένο το ψήφισμα.   

 Θέλω να θυμίσω το συνάδελφο ότι πριν δύο εβδομάδες στη σύσκεψη 
Προέδρου και αρχηγών ή εκπροσώπων των πολιτικών κομματικών ομάδων και των 
άλλων κοινοβουλευτικών κομμάτων ακριβώς όλοι από κοινού αφαιρέσαμε εκείνα που 
θα μπορούσε να ερμηνευθούν ότι αφορούν την Κύπρο ή γειτονικές χώρες και 
καταλήξαμε σε αυτό το κείμενο.  Τώρα, αν έκανε δεύτερες σκέψεις, δικαίωμα της κάθε 
ομάδας, αλλά άλλο είναι το περιεχόμενο του ψηφίσματος και όχι αυτό που 
παρουσιάστηκε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πέρα από την αναφορά του κ. Κατσουρίδη, θα πρέπει να 
υπενθυμίσουμε ότι το ψήφισμα, λόγω της εξειδικευμένης αναφοράς του ψηφίσματος, 
έχει σχέση με τη σεισμογενή περιοχή, πέρα από τη γεωλογική δηλαδή.  Ως εκ τούτου, 
νομίζω ότι δεν τίθεται θέμα να ισχύουν τα όσα έχει αναφέρει ο συνάδελφος κ. 
Πουργουρίδης.  Εμείς θα ψηφίσουμε κανονικά αυτό το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά της Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε, θα εγκρίνουμε το συγκεκριμένο 
ψήφισμα και θεωρούμε ότι η έγκρισή του σε καμία περίπτωση δεν αντιστρατεύεται το 
σχεδιασμό ακόμα και του δικού μας του κράτους για την ανάπτυξη οποιασδήποτε 
μορφής ενέργειας θα ήθελε, περιλαμβανομένης και της πυρηνικής ενέργειας.  Αυτό 
ακριβώς που θα ήθελα να τονίσω και εγώ, όπως και οι προλαλήσαντες συνάδελφοι, 
είναι ότι αυτό που καταδικάζουμε είναι ακριβώς η κατασκευή πυρηνικού εργοστασίου 
σε μια περιοχή γεωλογικά ακατάλληλη, που στην ουσία μεγιστοποιεί τους κινδύνους 
ατυχήματος κάτω από συνθήκες οι οποίες δεν μπορούν να προβλεφθούν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καταρχάς να θυμίσω στη Βουλή ότι έχουμε εγκρίνει ξανά ψήφισμα για το 
Άκκιουγιου.  Άρα, δεν αντιλαμβάνομαι τι περαιτέρω μελέτη χρειάζεται, όταν μάλιστα η 
επίκρισή μας γι’ αυτή την κίνηση της Τουρκίας εδράζεται ιδιαίτερα στο γεγονός ότι 
πρόκειται περί σεισμογενούς περιοχής και όταν ξέρουμε ακόμα ότι πολλές 
περιβαλλοντικές οργανώσεις της Τουρκίας είχαν ένσταση και πέτυχαν, μαζί και με 
άλλες αντιδράσεις, να ακυρωθεί αυτή η προσπάθεια της Τουρκίας σε αυτή τη 
συγκεκριμένη περιοχή.  Όλα τα άλλα δεν έχουν καμία σχέση με το ψήφισμα που 
αναφέρεται ιδιαίτερα στο Άκκιουγιου. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό προς τις απόψεις του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, θέλω να τονίσω ότι η δική μας εισήγηση, που ήταν ευρύτερη και 
αφορούσε γενικότερα τη χρήση της πυρηνικής ενέργειας, που σαφώς εμείς είμαστε 
εναντίον, έχει περιοριστεί μέσα σε ένα πνεύμα συναίνεσης στο ψήφισμα που έχουμε 
μπροστά μας.  ∆εν είναι τυχαίο, διότι ενάντια σ’ αυτή την προτεινόμενη ανάπτυξη της 
Τουρκίας έχουν ταχθεί ήδη παγκόσμιες περιβαλλοντικές οργανώσεις, όπως η 
Πράσινη Ειρήνη, όπως το Παγκόσμιο Ταμείο για τη Φύση και ο ίδιος ο τουρκικός λαός 
μέσα από κινητοποιήσεις και δραστηριότητες. Ακόμα και αυτές τις  μέρες υπάρχουν σε 
εξέλιξη διαμαρτυρίες και εκδηλώσεις διαμαρτυρίας, ακόμα και συμπατριώτες μας 
Τουρκοκύπριοι οργανώνονται σε έναν αγώνα ενάντια στην κατασκευή αυτού του 
εργοστασίου.  Είναι λοιπόν συγκεκριμένο, αφορά τους κινδύνους που προκύπτουν 
από τη συγκεκριμένη σκοπούμενη ανάπτυξη και, πέρα από τη γενική μας τοποθέτηση 
ως Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών ενάντια στην πυρηνική ενέργεια, 
θεωρούμε ότι είναι το λιγότερο αυτό που κάνουμε σήμερα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης και μετά ο κ. Κλεάνθους. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιεθνείς τραπεζικοί οργανισμοί και οι ευρωπαϊκοί τραπεζικοί οργανισμοί στους 
οποίους συμμετέχει και η Κύπρος υπενθυμίζω στους συναδέλφους των άλλων 
πλευρών ότι έχουν εγκρίνει τη δανειοδότηση αυτού του έργου, έχουν εξετάσει τις 
αιτιάσεις που πρόβαλλαν οι διάφορες περιβαλλοντικές οργανώσεις στην Τουρκία και 
αλλαχού, και ευρωπαϊκά, και τις έκριναν παντελώς απαράδεκτες.  ∆ε γνωρίζει 
καλύτερα η κυπριακή Βουλή των Αντιπροσώπων τους σεισμολογικούς κινδύνους από 
την International Bank of Reconstruction ή από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Αναπτύξεως! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι δικαίωμα του οποιουδήποτε με προσεκτικότερη μελέτη να 
αναθεωρεί θέσεις, απόψεις και αποφάσεις.  Όμως θα ήθελα να πω και να 
υπενθυμίσω στους συναδέλφους της ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι με 
πολύ κόπο από κοινού όλοι μας, για τους ίδιους λόγους που σήμερα ετοιμάστηκε το 
ψήφισμα, είχαμε πείσει πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες σε διάφορα ευρωπαϊκά 
φόρα, όπου βρισκόμαστε όλοι σε αποστολές, έγινε ειδική συζήτηση γι’ αυτό το θέμα 
και υπήρξε πολύ θετική ανταπόκριση.  Θα έλεγα ότι θα μπορούσε να απογοητεύαμε 
μάλιστα, γιατί τόσο καιρό, όταν είχε έρθει ξανά το ίδιο θέμα με τα ίδια δεδομένα, με τα 
ίδια επιχειρήματα, ήμασταν όλοι ομόφωνοι.   

 Επαναλαμβάνω, έκκληση θα έλεγα, τουλάχιστον η Κύπρος που είναι σε τόση 
γειτνίαση, όχι για οποιουσδήποτε πολιτικούς ή άλλους λόγους, να είμαστε οι πιο 
ευαίσθητοι για ένα τέτοιο θέμα και να στείλουμε ένα μήνυμα, όπως το στέλναμε μέχρι 
σήμερα, όλοι μαζί για τους εξειδικευμένους λόγους.  Σας λέω ειλικρινά ότι ακόμα και 
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την περίοδο πριν από την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση βρήκαμε 
απήχηση ειδικά πάνω σε αυτό το θέμα και ήταν και συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού που η επιχειρηματολογία τους βοήθησε μαζί με τους υπόλοιπους να 
πείσουμε άλλα μέλη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έγινε μια σύγκριση από το φίλο Χρήστο Πουργουρίδη 
της κυπριακής Βουλής και των τραπεζών, δεν μπορώ να το αφήσω ασχολίαστο.  
Άλλα είναι τα κριτήρια των τραπεζών και άλλα τα δικά μας και δε νομίζω ότι οι 
τράπεζες έχουν αναγορευθεί τώρα στους παγκόσμιους προστάτες του περιβάλλοντος 
και των περιπτώσεων ατυχημάτων, διότι δεν υπάρχει κατασκευή που να μην έχει 
δανειοδοτηθεί -εννοώ παγκόσμιου επιπέδου, μεγάλου μεγέθους- από παρόμοιες 
τράπεζες.  Ε, τι  δηλαδή;  Όταν μια τράπεζα καταλήγει ότι θα δανειοδοτήσει ένα έργο, 
η όποια Βουλή πρέπει να το θεωρεί πλέον δεδομένο ότι είναι καλό και άγιο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χάσικε, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση.  Λοιπόν, είστε ο 
τελευταίος που θα μιλήσει.   

 Έχετε το λόγο. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Πράγματι, εξαντλήθηκε η συζήτηση,  αλλά έχω την άποψη ότι  ο  κ. 
Πουργουρίδης -και αυτό διεφάνη μέσα από τη σύντομη συζήτηση που έγινε εδώ- 
ζήτησε να πάει το θέμα σε μια αρμόδια επιτροπή για περαιτέρω συζήτηση.  Απόδειξη 
τούτου, επαναλαμβάνω, είναι η όλη συζήτηση που έχει γίνει εδώ.  Και με τα 
επιχειρήματα του κ. Πουργουρίδη!  Πού είναι το επιλήψιμο;  Πού είναι το πρόβλημα;  
Εάν καθυστερήσει η Βουλή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας μια ή δύο εβδομάδες να 
εγκρίνει ένα ψήφισμα, επηρεάζεται το σύμπαν τώρα, η σεισμογενής περιοχή, θα 
έχουμε σεισμούς, λοιμούς κ.λπ.;  Πού είναι το πρόβλημα δηλαδή και το κατεπείγον; 

 Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα καταχραστώ το δικαίωμα του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου.  Επειδή είναι 
με λίγο πάθος που το είπε και εγώ προσπαθώ να καταλάβω δηλαδή γιατί να συμβούν 
“λοιμοί και καταποντισμοί”, αν η κυπριακή Βουλή καταδικάσει τούτο το έργο, και έχει 
τόση αγωνία ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, που πέρσι ψήφισε το ίδιο πράγμα!  Ε, τότε 
τι χρειάζεται το πάθος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η συζήτηση έχει εξαντληθεί. 
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης του ψηφίσματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λευκό; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δεκαπέντε αποχές, το ψήφισμα 
εγκρίνεται. 

 Σήμερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η Παγκόσμια Ημέρα κατά των 
Ναρκωτικών.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει χρέος σήμερα, Παγκόσμια Ημέρα 
κατά των Ναρκωτικών, να στείλει το δικό της μήνυμα και να συνενώσει τη φωνή της με 
όλες εκείνες τις φωνές στην Κύπρο και παγκόσμια που σήμερα απαξιώνουν τα 
ναρκωτικά και καλούν σε ενεργότερη και αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση αυτής της 
σύγχρονης μάστιγας.  Η κυπριακή κοινωνία πληρώνει με θάνατο και πολύ πόνο τις 
συνέπειες της ευρείας δυστυχώς διάδοσης των ναρκωτικών στην Κύπρο.   

 Τα στοιχεία των αρμόδιων υπηρεσιών δεν επιτρέπουν εφησυχασμό ούτε 
αδιαφορία.  Βρισκόμαστε μπροστά στο μεγαλύτερο σύγχρονο εχθρό της κυπριακής 
κοινωνίας· αυτό πρέπει να το συνειδητοποιήσουμε όλοι.  Η αντιμετώπιση και η 
καταπολέμηση της μάστιγας των ναρκωτικών δεν είναι υπόθεση, ευθύνη και 
υποχρέωση μόνο της αστυνομίας ούτε μόνο των άλλων αρμοδίων υπηρεσιών, 
οργανώσεων και οργανωμένων συνόλων.  Είναι κοινή υπόθεση όλων μας και πρέπει 
να είναι και κοινή μας έγνοια.   

 Οφείλουμε πρωτίστως να διαμορφώσουμε μια ποιότητα ζωής και ένα ηθικό 
υπόβαθρο για την κοινωνία μας, ώστε οι νέοι να απαξιώνουν τα ναρκωτικά και καθετί 
που συνιστά μια απλή ψευδαίσθηση και να ιεραρχούν με καθαρό μυαλό και με 
αισιοδοξία για το μέλλον τις πραγματικές αξίες της ζωής.  Οφείλουμε, με λίγα 
λόγια,  να θωρακίσουμε την κοινωνία μας και κυρίως τους νέους μας, για να είναι σε 
θέση να αντιστέκονται και να απορρίπτουν τα ναρκωτικά.  Στόχος πρέπει να είναι η 
μείωση της ζήτησης των ναρκωτικών με μια συντονισμένη προσπάθεια 
πρόληψης,  στην οποία το σύνολο της κοινωνίας και της πολιτείας να συμμετέχει 
ενεργά και αποφασιστικά.  Μεμονωμένες, αποσπασματικές, περιστασιακές 
και  κατασταλτικές κυρίως προσπάθειες δεν αρκούν.   
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 Με την ευκαιρία της σημερινής μέρας, η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει 
δημόσιο έπαινο στην ηγεσία, τα στελέχη και τα μέλη της ΥΚΑΝ, καθώς και σε όλες τις 
αρμόδιες υπηρεσίες και οργανώσεις που έχουν ευθύνη και ρόλο στη μεγάλη 
προσπάθεια της καταπολέμησης των ναρκωτικών. 

 Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι η 
Επιτροπή Επιλογής, κατόπιν εισήγησης του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
έχει αποφασίσει την αντικατάσταση του κ. Γιαννάκη Ομήρου από τον κ. Γιώργο 
Βαρνάβα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως 
και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Υπάρχουν κάποιοι κανονισμοί που θα κατατεθούν σήμερα και υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντες και να ψηφιστούν σήμερα.  Οι κανονισμοί αυτοί 
τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις ∆ασκάλου και 
Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008».   

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί κηρυχθούν επείγοντες και 
παραπεμφθούν στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή; 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι κανονισμοί κηρύσσονται 
επείγοντες και παραπέμπονται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, με την 
παράκληση να συνέλθει, για να τους μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. 

 

 

 

Ο περί Προδιαγραφών 
Πετρελαιοειδών και Καυσίμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.081-2008) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

2. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.082-2008) 

Παιδείας και Πολιτισμού Οικονομικών  και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Αθέμιτης Κτήσης 
Περιουσιακού Οφέλους στους 
Αξιωματούχους και 
Λειτουργούς του ∆ημοσίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.083-2008) 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

4. Ο περί Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς Κύπρου Νόμος 
του 2008. 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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(Αρ. Φακ. 23.01.049.084-2008) 

5. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου Νόμος 
(Αρ. 1) του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.085-2008) 

Συγκοινωνιών και Έργων Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. Ο περί Ειδικής Χορηγίας 
(Αγορά ή Ανέγερση Κατοικίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.086-2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

7. Ο περί της Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.087-2008) 

Άμυνας Άμυνας 

8. Ο περί της Ενεργειακής 
Απόδοσης κατά την Τελική 
Χρήση και τις Ενεργειακές 
Υπηρεσίες Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.088-2008) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

9. Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.089-2008) 

Εξωτερικών Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

10. Οι περί Παροχής Επιδομάτων 
σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.089-2008) 

Εσωτερικών Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

11. Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων 
και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό 
για την Κάλυψη Βασικών 
Αναγκών) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.090-2008) 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

12. Οι περί Ανακουφίσεως 
Παθόντων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.092-2008) 

Οικονομικών Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

13. Οι περί της ∆ιαδικασίας 
Εκδίκασης Πειθαρχικών 
Υποθέσεων ενώπιον της 
Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.093-2008) 

Οικονομικών Νομικών 

14. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  
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δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς 
τον Οργανισμό Νεολαίας 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4 του περί Προϋπολογισμού 
του Οργανισμού Νεολαίας 
Κύπρου για το 2008 Νόμου του 
2007. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001) 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν  από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Προστασίας της Υγείας 
(Έλεγχος του Καπνίσματος) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.027-2008) 

Γιώργο Περδίκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Υγείας 

2. Ο περί Βίας στην Οικογένεια 
(Πρόληψη και Προστασία 
Θύματος) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.028-2008) 

Ιωνά Νικολάου, εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

Νομικών 

3. O περί της Πρόσβασης στο 
Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.029-2008) 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Συγκοινωνιών και Έργων 

4. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 
Μεταφοράς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.030-2008) 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Συγκοινωνιών και Έργων 

5. O περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. 23.02.049.031-2008) 

Αντιγόνη Παπαδοπούλου 
και Νικόλα 
Παπαδόπουλου, εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

6. O περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.032-2008) 

Ζαχαρία Κουλία και 
Αντώνη Αντωνίου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Συγκοινωνιών και Έργων 

7. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 
Μεταφοράς (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.033-2008) 

Ζαχαρία Κουλία και 
Αντώνη Αντωνίου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 

Συγκοινωνιών και Έργων 
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Κόμματος 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προχωρήσουμε τώρα στη νομοθετική 
εργασία.  Θα παρακαλούσα, αν δεν υπάρχει ένσταση, οι ομόφωνες εκθέσεις να 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων (∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών Χρεών) (Προσωρινές 
∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008».  Για το θέμα αυτό υπάρχει συμπληρωματική έκθεση, 
η οποία δεν είναι ομόφωνη, και παρακαλώ τον πρόεδρο της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής να τη διαβάσει. 

 Ο κ. Πουργουρίδης, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, δεν έχει ολοκληρώσει την 
εξέταση αυτού του θέματος.  Παρ’  όλο που υπήρξε τοποθέτηση της κοινοβουλευτικής 
μας ομάδας, το θέμα βρίσκεται υπό επανεξέταση από την κοινοβουλευτική μας 
ομάδα, λαμβανομένων υπόψη κάποιων συμπληρωματικών στοιχείων που μας έχουν 
δοθεί.  Συνεπώς, ζητούμε αναβολή, για να ολοκληρώσουμε τη μελέτη του ζητήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση του κ. Πουργουρίδη; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’  αριθμόν 1 θέμα αναβάλλεται. 

 Τα θέματα υπ’  αριθμόν 2 και 3 είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί της Πρόληψης και της Αντιμετώπισης της Βίας, της 
Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και Συναφών Αδικημάτων και της Προστασίας του Κοινού 
στους Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 2007» (πρόταση νόμου) και «Ο περί της 
Αντιμετώπισης της Βίας, της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και Συναφών Αδικημάτων 
στους Αθλητικούς Χώρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί της Πρόληψης και της Αντιμετώπισης της Βίας, της 
Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και Συναφών Αδικημάτων και της Προστασίας του 
Κοινού στους Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 2007» και για το νομοσχέδιο που 

τιτλοφορείται «Ο περί της Αντιμετώπισης της Βίας, της Ανάρμοστης 
Συμπεριφοράς και Συναφών Αδικημάτων στους Αθλητικούς Χώρους 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Ομήρου 

 Τάσος Μητσόπουλος Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Άριστος Αριστοτέλους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Αγγελίδης     Γιώργος Βαρνάβα  

 Νικόλας Παπαδόπουλος 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από την ίδια, σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 28ης Ιουνίου 2007 και 22ας Μαΐου 2008.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα, εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), της Εθνικής 
Επιτροπής κατά της Βίας, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου (ΚΟΠ), της 
Κυπριακής Ομοσπονδίας Καλαθόσφαιρας (ΚΟΚ), της Κυπριακής Ομοσπονδίας 
Πετοσφαίρισης (ΚΟΠΕ), της Κυπριακής Ομοσπονδίας Χειροσφαίρισης (ΚΟΧ), καθώς 
και εκπρόσωποι αθλητικών ομάδων ή σωματείων και υπεύθυνοι αθλητικών χώρων.  

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας για την 
πρόληψη και την αντιμετώπιση της βίας και της ανάρμοστης συμπεριφοράς στους 
αθλητικούς χώρους και την προστασία του κοινού στους χώρους αυτούς.   

 Πρωταρχικός στόχος της προτεινόμενης νομοθεσίας είναι η ασφαλής 
διεξαγωγή ενός αθλητικού αγώνα ή αθλητικής εκδήλωσης, γι’ αυτό σημαντικές 
πρόνοιές της καθορίζουν τα απαιτούμενα προληπτικά και αποτρεπτικά μέτρα που 
πρέπει να λαμβάνονται σε αθλητικούς χώρους τόσο πριν από την έναρξη του 
πρωταθλήματος όσο και πριν από τη διεξαγωγή αθλητικού αγώνα ή εκδήλωσης σε 
αθλητικούς χώρους. 

 Το κείμενο της προτεινόμενης νέας νομοθεσίας έχει ως βάση δύο συναφείς 
προτάσεις νόμου και σχετικές συστάσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης, συγκεκριμένα 
τη σύσταση με αριθμό 1/93 και τη σύσταση με αριθμό 1/94, που αναφέρονται σε σειρά 
μέτρων που πρέπει να λαμβάνονται από τους διοργανωτές των ποδοσφαιρικών 
συναντήσεων και από τις δημόσιες αρχές, καθώς και σε μέτρα που πρέπει να 
λαμβάνονται σε υψηλού κινδύνου αγώνες σε κλειστά γήπεδα.  Επίσης, στο κείμενό 
της ενσωματώθηκαν, ύστερα από ορισμένες βελτιώσεις που κρίθηκαν αναγκαίες, και 
οι διατάξεις του περί της Αντιμετώπισης της Βίας, Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και 
Συναφών Αδικημάτων στους Αθλητικούς Χώρους Νόμου, ο οποίος θεσπίστηκε το 
1994 και ισχύει σήμερα, γι’ αυτό και παράλληλα προβλέπεται η κατάργηση του εν 
λόγω νόμου.  Με τις διατάξεις του ισχύοντος νόμου που ενσωματώθηκε κυρίως 
ποινικοποιούνται ορισμένες πράξεις ή παραλείψεις που συνιστούν ανάρμοστη 
συμπεριφορά, η οποία δυνατό να διαταράξει την ομαλή διεξαγωγή του αγώνα ή να 
προκαλέσει πράξεις βίας.  Ως τέτοια αδικήματα στην ενσωματωθείσα νομοθεσία 
καθορίζονται, μεταξύ άλλων, η παράνομη είσοδος σε αθλητικό χώρο, η 
χρησιμοποίηση επικίνδυνων αντικειμένων, η καταστροφή ή κατεδάφιση αθλητικών 
εγκαταστάσεων και η εξύβριση που μπορεί να προκαλέσει παριστάμενο πρόσωπο σε 
επίθεση, η παράνομη συνάθροιση και η οχλαγωγία.   

 Στο σημείο αυτό κρίνεται σκόπιμο να γίνει αναφορά στο ιστορικό της όλης 
προσπάθειας που προηγήθηκε από τη σύνταξη μέχρι την κατάθεση του αρχικού 
κειμένου της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, δηλαδή στο διάστημα από το 2003 
μέχρι τον Ιούνιο του 2007. 

 Η ανάγκη για τη θέσπιση της νέας νομοθεσίας προέκυψε στα πλαίσια της 
μελέτης από την επιτροπή των δύο συναφών προτάσεων νόμου που αναφέρθηκαν 
πιο πάνω, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή κατά την προηγούμενη βουλευτική 
περίοδο και συγκεκριμένα το 2003, με σκοπό την τροποποίηση της ισχύουσας 
νομοθεσίας.   

 Ειδικότερα, με την πρώτη πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε αρχικά από το 
τότε μέλος της Βουλής κ. Παναγιώτη ∆ημητρίου και στη συνέχεια υιοθετήθηκε από 
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τους βουλευτές κ. Ιωνά Νικολάου, Σωκράτη Χάσικο και Τάσο Μητσόπουλο, σκοπείται 
αφενός η αύξηση των ποινών ορισμένων αδικημάτων και αφετέρου η υποχρεωτική 
εγκατάσταση τηλεοπτικού συστήματος κλειστού κυκλώματος σε όλους τους 
αθλητικούς χώρους όπου διεξάγονται αγώνες πρώτης κατηγορίας, καθώς και η 
τοποθέτηση σχετικών προειδοποιητικών πινακίδων για το κοινό.   

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από το βουλευτή κ. 
Γιώργο Βαρνάβα, είναι η επιβολή ορισμένων υποχρεώσεων και ευθυνών στους 
ιδιοκτήτες των αθλητικών χώρων και τις δημοτικές και κοινοτικές αρχές, με σκοπό την 
προστασία των φιλάθλων και των παικτών.  Μεταξύ των υποχρεώσεων αυτών 
περιλαμβάνεται η εγκατάσταση τηλεοπτικού συστήματος κλειστού κυκλώματος, η 
απομάκρυνση επικίνδυνων αντικειμένων από τους αθλητικούς χώρους και τη 
γειτνιάζουσα με αυτούς περιοχή, η τοποθέτηση προστατευτικού δικτύου και η 
συνεργασία με την αστυνομία στις περιπτώσεις που μισθώνεται λεωφορείο για 
σκοπούς οργανωμένης μαζικής μεταφοράς φιλάθλων σε αθλητικό αγώνα.  Επίσης, 
προβλέπεται η απαγόρευση μεταφοράς και χρήσης ρατσιστικών πανό και 
συνθημάτων στους αθλητικούς χώρους, η υποχρέωση τήρησης από την αστυνομία 
καταλόγου γνωστών ταραχοποιών στοιχείων και η παροχή δυνατότητας στο 
δικαστήριο να επιβάλλει, επιπλέον των προβλεπόμενων ποινών φυλάκισης, και την 
ποινή του αποκλεισμού εισόδου σε αθλητικούς αγώνες ή την ποινή της υποχρεωτικής 
κοινωνικής εργασίας κατά τη χρονική διάρκεια αθλητικών αγώνων. 

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της μελέτης των υπό αναφορά δύο προτάσεων 
νόμου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών κατά την προηγούμενη βουλευτική 
περίοδο αποφάσισε τη σύσταση Υποεπιτροπής για την Αντιμετώπιση της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους, με στόχο να επεξεργαστεί τις πρόνοιες των προτάσεων νόμου 
και να εισηγηθεί στην επιτροπή ολοκληρωμένη ρύθμιση για την αντιμετώπιση και 
κυρίως την πρόληψη του φαινομένου της βίας στους αθλητικούς χώρους.  Η 
υποεπιτροπή εκείνη απαρτιζόταν από το βουλευτή κ. Ιωνά Νικολάου ως πρόεδρο και 
τους βουλευτές κ. Ανδρέα Παπαπολυβίου, Αριστοφάνη Γεωργίου, Ζαχαρία Κουλία και 
Γιώργο Βαρνάβα ως μέλη.  Ενεργώντας στα πλαίσια της εντολής που της δόθηκε από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, η υποεπιτροπή μελέτησε σε πολλές 
συνεδρίες της τις εν λόγω προτάσεις νόμου, παράλληλα με τις σχετικές συστάσεις του 
Συμβουλίου της Ευρώπης που αναφέρθηκαν πιο πάνω.  Προς διευκόλυνση της 
μελέτης των εν λόγω συστάσεων ο ΚΟΑ, σε συνεργασία με την υποεπιτροπή, 
κατέταξε τις ευθύνες και τις υποχρεώσεις που επιβάλλονται με αυτές στους 
εμπλεκόμενους φορείς, ανάλογα με το φορέα στον οποίο η κάθε ευθύνη ανατίθεται. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στα πλαίσια των πολυάριθμων συνεδριάσεων της 
υποεπιτροπής είχαν κληθεί και εκφράσει τις απόψεις τους όλοι όσοι κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν και μεταγενέστερα κατά την παρούσα βουλευτική περίοδο, καθώς και 
εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Αθλητικογράφων Κύπρου και 
των οργανώσεων νεολαίας των τότε κοινοβουλευτικών κομμάτων. 

 Στη βάση της όλης μελέτης και συζήτησης που διεξάχθηκε, η εν λόγω 
υποεπιτροπή επεξεργάστηκε το πρώτο σχέδιο νόμου, για το οποίο διατύπωσε τις 
καταρχήν θέσεις της.  Λόγω όμως της λήξης της βουλευτικής περιόδου, δεν κατέστη 
δυνατό να καταλήξει σε τελικό κείμενο.    

 Κατά την παρούσα βουλευτική περίοδο και με σκοπό την ολοκλήρωση της 
προσπάθειας που είχε αρχίσει, επανασυστάθηκε η  εν λόγω υποεπιτροπή, με 
πρόεδρό της τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών βουλευτή κ. 
Ιωνά Νικολάου και μέλη της τους βουλευτές κ. Τάσο Μητσόπουλο, Αριστοφάνη 
Γεωργίου, Νικόλα Παπαδόπουλο και Γιαννάκη Ομήρου, ο οποίος στις συνεδρίες της 
υποεπιτροπής εκπροσωπείτο από το βουλευτή κ. Γιώργο Βαρνάβα.  Η νέα 
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υποεπιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τις καταρχήν θέσεις της προηγούμενης 
υποεπιτροπής, προχώρησε στην επεξεργασία δεύτερου σχεδίου νόμου, το οποίο 
αποτέλεσε τη βάση εκ νέου συζήτησης με όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές που 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της, και κατέληξε στο κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης 
νόμου, η οποία κατατέθηκε τελικά από την επιτροπή την 21η Ιουνίου 2007.   

 Τέλος, κρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι στο στάδιο της επεξεργασίας των δύο 
σχεδίων νόμου διατυπώθηκαν από τις ενδιαφερόμενες πλευρές επισημάνσεις, 
διαφωνίες και επιφυλάξεις, οι οποίες επικεντρώνονται, μεταξύ άλλων, στα ακόλουθα 
θέματα: 

1. Τον καθορισμό προσώπων ως διαχειριστή αθλητικού χώρου, υπεύθυνου 
αθλητικού χώρου, διοργανωτή αθλητικού αγώνα και των συγκεκριμένων 
ευθυνών που θα ανατεθούν στον καθένα από τους φορείς αυτούς, καθώς 
επίσης την οριοθέτηση του ρόλου της αστυνομίας. 

2. Τον καθορισμό της ερμηνείας των όρων “αθλητικός χώρος”, “αθλητικές 
εγκαταστάσεις”, “αμέσως γειτνιάζουσα περιοχή” και “επικίνδυνο αντικείμενο”, 
καθώς και τον καθορισμό των προσώπων τα οποία θα έχουν την ευθύνη για 
απομάκρυνση οικοδομικών ή άλλων άχρηστων αντικειμένων από τις 
εγκαταστάσεις του αθλητικού χώρου και την αμέσως γειτνιάζουσα με το χώρο 
αυτό περιοχή.  

3. Την έκδοση των απαιτούμενων πιστοποιητικών καταλληλότητας του αθλητικού 
χώρου. 

4. Τη δυνατότητα ή μη απαγόρευσης διεξαγωγής του αθλητικού αγώνα σε 
περίπτωση που διαπιστώνεται ότι δεν παρέχονται αποτελεσματικές υπηρεσίες 
ασφάλειας. 

5. Την ανάγκη ανάληψης της δαπάνης για την εγκατάσταση συστήματος 
οπτικοακουστικής ειδοποίησης και τηλεοπτικού συστήματος κλειστού 
κυκλώματος παρακολούθησης του αθλητικού χώρου από τον ΚΟΑ. 

6. Το διορισμό επιτηρητών. 

7. Το σύστημα έκδοσης και ελέγχου της διάθεσης εισιτηρίων. 

8. Τον έλεγχο της έκδοσης κάρτας διαπίστευσης που θα επιτρέπει την ελεύθερη 
είσοδο στον αθλητικό χώρο ορισμένων προσώπων που εργάζονται σ’ αυτόν.  

9. Τον έλεγχο οργανωμένης ομαδικής μετάβασης οπαδών με λεωφορείο προς ή 
από τον αθλητικό χώρο. 

10. Την υποχρέωση του ιδιοκτήτη του αθλητικού χώρου για ασφαλιστική κάλυψη. 

11. Τον καθορισμό των υποχρεώσεων αναφορικά με τις οποίες η μη συμμόρφωση 
θα συνιστά ποινικό αδίκημα, καθώς και την ποινή που θα επισύρει κάθε τέτοιο 
αδίκημα. 

12. Την ανάγκη καθορισμού μεταβατικών διατάξεων αναφορικά με ορισμένες 
υποχρεώσεις, ώστε να παρασχεθεί ο απαιτούμενος χρόνος στους αρμόδιους 
φορείς για συμμόρφωση με αυτές. 

 Ως αποτέλεσμα του προβληματισμού της επιτροπής, στα πλαίσια της μελέτης 
των πιο πάνω ζητημάτων, η προτεινόμενη νέα νομοθεσία επικεντρώνεται κυρίως σε 
τρεις ουσιαστικούς άξονες.  Συγκεκριμένα, επικεντρώνεται στη λήψη και εφαρμογή 
προληπτικών μέτρων πριν από τη διεξαγωγή αγώνων και κυρίως στην εγκατάσταση 
της απαραίτητης υποδομής, στην οριοθέτηση και το διαχωρισμό της ευθύνης κάθε 
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εμπλεκόμενου φορέα για εφαρμογή των προληπτικών μέτρων και στην καταστολή 
συγκεκριμένων πράξεων και παραλείψεων, κυρίως από πλευράς οπαδών, με την 
υιοθέτηση τιμωρητικών μέτρων. 

 Ειδικότερα, οι σημαντικότερες πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, 
στη μορφή που αυτή κατατέθηκε, αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Το διορισμό από το διαχειριστή γηπέδου συγκεκριμένου προσώπου ως 
υπεύθυνου ασφάλειας του αθλητικού χώρου, η συμβολή του οποίου είναι 
σημαντική για τη λήψη των πλείστων προληπτικών μέτρων που προβλέπονται. 

2. Την έκδοση των απαιτούμενων πιστοποιητικών ασφάλειας.  Συγκεκριμένα, θα 
βεβαιώνεται ετησίως η καταλληλότητα των εγκαταστάσεων του αθλητικού 
χώρου, η χωρητικότητα των κερκίδων, η ύπαρξη αναγκαίων διευκολύνσεων για 
άτομα με ειδικές ανάγκες, η ύπαρξη επαρκών σημείων εισόδου και εξόδου και 
σχεδίου εκκένωσης του αθλητικού χώρου σε περίπτωση ανάγκης, καθώς και η 
ύπαρξη συστήματος οπτικοακουστικής ειδοποίησης των φιλάθλων και 
τηλεοπτικού συστήματος κλειστού κυκλώματος παρακολούθησης.   

 Επιπρόσθετα, πριν από τη διεξαγωγή συγκεκριμένου αγώνα θα πιστοποιείται η 
απομάκρυνση από τις εγκαταστάσεις του αθλητικού χώρου οποιωνδήποτε 
οικοδομικών ή άλλων άχρηστων υλικών, η επαρκής φρούρηση των εισόδων, η 
καταλληλότητα των κιγκλιδωμάτων και γενικά των εγκαταστάσεων, η παρουσία 
επιτηρητών, η λήψη μέτρων προστασίας αθλητών, συνοδών και διαιτητών, η 
επάρκεια των υπηρεσιών πρώτων βοηθειών και πυρόσβεσης, καθώς και η 
αποτελεσματική λειτουργία του τηλεοπτικού συστήματος κλειστού κυκλώματος 
παρακολούθησης και του συστήματος οπτικοακουστικής ειδοποίησης.   

3. Τη δυνατότητα της αστυνομίας να μην επιτρέψει τη διεξαγωγή αθλητικού 
αγώνα σε περίπτωση που δεν υποβληθούν τα προαναφερθέντα πιστοποιητικά 
ασφάλειας. 

4. Τον έλεγχο των εισερχομένων στον αθλητικό χώρο από τον υπεύθυνο 
ασφάλειας σε συνεργασία με την αστυνομία, μέτρο το οποίο στοχεύει κυρίως 
στον εντοπισμό και στην κατάσχεση φωτοβολίδων, καπνογόνων και 
επικίνδυνων αντικειμένων που ενδεχομένως να μεταφέρονται από οπαδούς.  Ο 
έλεγχος θα επεκτείνεται επίσης στον εντοπισμό και στην απαγόρευση της 
εισόδου σε θεατές ή φιλάθλους που είναι υπό την επήρεια αλκοόλ ή ουσιών 
εξάρτησης.  Παράλληλα, ο ΚΟΑ θα υποχρεούται να δημοσιεύει κατάλογο με τα 
αντικείμενα που θεωρούνται επικίνδυνα και τα οποία απαγορεύεται να 
μεταφέρονται στον αθλητικό χώρο.  Ο κατάλογος αυτός θα πρέπει να 
αναρτάται σε όλες τις εισόδους του αθλητικού χώρου. 

5. Την εγκατάσταση σε όλα τα γήπεδα όπου διεξάγονται αγώνες πρώτης 
κατηγορίας τηλεοπτικού συστήματος κλειστού κυκλώματος παρακολούθησης 
και συστήματος οπτικοακουστικής ειδοποίησης, ώστε να μπορεί να ελέγχονται 
αποτελεσματικά οι φίλαθλοι στις κερκίδες και να αποτρέπονται από πράξεις 
βίας.  Η λειτουργία των εν λόγω συστημάτων θα παρέχει επίσης τη δυνατότητα 
επικοινωνίας του υπεύθυνου ασφάλειας και της αστυνομίας με τους φιλάθλους, 
μέτρο που θεωρείται ιδιαίτερα χρήσιμο σε περιπτώσεις εκτάκτου ανάγκης. 

6. Την υποχρεωτική χρήση από την οικεία ομοσπονδία και τα σωματεία 
συστήματος ελέγχου της έκδοσης και διάθεσης των εισιτηρίων.  Το μέτρο αυτό 
στοχεύει στον αποτελεσματικό έλεγχο τόσο του αριθμού των εκδιδόμενων 
εισιτηρίων και των φιλάθλων που θα εισέρχονται στον αθλητικό χώρο όσο και 
της διάθεσης εισιτηρίων, ώστε αφενός να μην εισέρχεται κανένας στον αθλητικό 
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χώρο χωρίς εισιτήριο που να αντιστοιχεί σε συγκεκριμένη αριθμημένη θέση και 
αφετέρου να αποτρέπεται η ανεξέλεγκτη διακίνηση των θεατών εντός του 
αθλητικού χώρου.   

7. Την υποχρεωτική εργοδότηση από τους διαχειριστές των γηπέδων επαρκούς 
αριθμού επιτηρητών, οι οποίοι θα τυγχάνουν κατάλληλης εκπαίδευσης πριν 
από την ανάληψη των καθηκόντων τους και θα έχουν, μεταξύ άλλων, την 
ευθύνη του αποτελεσματικού ελέγχου των κινήσεων των φιλάθλων.  Η 
διαδικασία πρόσληψης και οι όροι εργοδότησης των επιτηρητών, καθώς και τα 
καθήκοντά τους θα ρυθμίζονται με κανονισμούς, η δε δαπάνη της εργοδότησής 
τους αναλαμβάνεται από τον ΚΟΑ. 

8. Τη λήψη σειράς προληπτικών μέτρων εντός του αθλητικού χώρου για την 
προστασία τόσο του αγωνιστικού χώρου, των παικτών ή των διαιτητών και των 
συνοδών τους όσο και των φιλάθλων.  Ως τέτοια μέτρα προβλέπονται η 
τοποθέτηση προστατευτικού πλέγματος, ο διαχωρισμός των φιλάθλων, η 
σήμανση των κερκίδων και η διασφάλιση ύπαρξης επαρκούς αριθμού εξόδων. 

9. Την παρουσία προσωπικού για την καθοδήγηση των φιλάθλων και για τη 
συνοδεία των παικτών ή αθλητών, όταν αυτοί προσέρχονται και 
απομακρύνονται από τον αθλητικό χώρο. 

10. Τον έλεγχο της οργανωμένης ομαδικής μετάβασης οπαδών με λεωφορείο προς 
ή από αθλητικό χώρο.  Συγκεκριμένα, θα συνιστά αδίκημα η τυχόν παράλειψη 
του μισθωτή του λεωφορείου ή του οργανωτή της μετάβασης να παραδώσει 
στον οδηγό και στον εκμισθωτή ή τον ιδιοκτήτη του λεωφορείου κατάλογο με τα 
πλήρη στοιχεία όλων των προσώπων που θα επιβιβαστούν στο λεωφορείο. 

11. Την απαγόρευση ρατσιστικών συνθημάτων ή δηλώσεων μέσα σε αθλητικό 
χώρο ή στην αμέσως γειτνιάζουσα περιοχή, καθώς και την απαγόρευση της 
χρήσης πανό με ρατσιστικά, υβριστικά, πολιτικά ή κομματικά συνθήματα ή 
σύμβολα. 

12. Την ποινικοποίηση των παράνομων δηλώσεων αθλητικών παραγόντων οι 
οποίες δυνατό να ενθαρρύνουν την πρόκληση βίας από οποιοδήποτε θεατή ή 
φίλαθλο. 

13. Την υποχρέωση του ιδιοκτήτη του αθλητικού χώρου για παροχή ασφαλιστικής 
κάλυψης αστικής ευθύνης αναφορικά με κινδύνους σωματικής βλάβης ή ζημιάς 
σε περιουσία των θεατών ή φιλάθλων εντός του αθλητικού χώρου, που δυνατό 
να προκύψει από αμέλεια του διαχειριστή ή του υπεύθυνου ασφάλειας του 
αθλητικού χώρου. 

14. Τη συγκρότηση ομάδας διαχείρισης κρίσεων πριν από τον αγώνα, στην οποία 
συμμετέχουν εκπρόσωποι όλων των εμπλεκόμενων φορέων.   

15. Τη συνεχή αξιολόγηση της αποτελεσματικότητας των προληπτικών μέτρων 
που λαμβάνονται πριν, κατά ή μετά τη διεξαγωγή αθλητικών αγώνων και τη 
σύνταξη σχετικής έκθεσης από τον υπεύθυνο ασφάλειας του αθλητικού χώρου, 
που υποβάλλεται στην αστυνομία για το σκοπό αυτό. 

16. Τη δυνατότητα του δικαστηρίου όπως, εναλλακτικά ή επιπρόσθετα με 
οποιαδήποτε προβλεπόμενη ποινή φυλάκισης ή και χρηματική ποινή, επιβάλλει 
ποινή αποκλεισμού ή απαγόρευσης της εισόδου σε αθλητικούς αγώνες για 
ορισμένη χρονική περίοδο, με υποχρεωτική παρουσίαση σε αστυνομικό 
σταθμό κατά τη διεξαγωγή συγκεκριμένων αθλητικών αγώνων, ή ποινή 
υποχρεωτικής κοινωνικής εργασίας. 
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 Τέλος, στο κείμενο της πρότασης νόμου περιλήφθηκε μεταβατική διάταξη, με 
βάση την οποία παρέχεται στον ιδιοκτήτη και το διαχειριστή κάθε αθλητικού χώρου 
περίοδος τριών ετών από την έναρξη της ημερομηνίας ισχύος της προτεινόμενης 
νομοθεσίας, ώστε να συμμορφωθεί με ορισμένες από τις προβλεπόμενες 
υποχρεώσεις του. 

 Στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου η επιτροπή μελέτησε και το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο, που κατατέθηκε στις 12 Ιανουαρίου 2006, με το οποίο 
σκοπείται η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με αποφάσεις και ψηφίσματα του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των ευρωπαϊκών κοινοτήτων που αφορούν, 
κυρίως, τη λήψη μέτρων ασφάλειας κατά τη διεξαγωγή αγώνων με διεθνή διάσταση. 

 Σημειώνεται ότι, επειδή με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η 
τροποποίηση του ισχύοντος νόμου για την αντιμετώπιση της βίας στους αθλητικούς 
χώρους και επειδή κατά το χρόνο της κατάθεσής του βρισκόταν ακόμα σε εξέλιξη η 
σύνταξη της πρότασης νόμου στην οποία επρόκειτο να ενσωματωθεί ο ισχύων νόμος, 
κρίθηκε σκόπιμο όπως η μελέτη του νομοσχεδίου αφεθεί να γίνει μετά την κατάθεση 
της πρότασης νόμου, έτσι ώστε τα δύο προτεινόμενα νομοθετήματα να εξεταστούν 
από κοινού και οι πρόνοιες του νομοσχεδίου να ενσωματωθούν στο τελικό κείμενο της 
προτεινόμενης νέας νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, οι κυριότερες διατάξεις του νομοσχεδίου αφορούν, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

1. Την επέκταση της ποινής αποκλεισμού ή απαγόρευσης της εισόδου σε 
αθλητικό αγώνα ή αθλητικό χώρο και σε αθλητικούς αγώνες ή αθλητικούς 
χώρους που διεξάγονται ή βρίσκονται σε κράτη μέλη για πρόσωπα που έχουν 
διαπράξει βιαιότητες ή βρίσκονται υπό την επήρεια οινοπνεύματος ή 
ναρκωτικών ή που έχουν τιμωρηθεί προηγουμένως για παρόμοια αδικήματα. 

2. Τη θεσμοθέτηση εγχειριδίου συστάσεων οι οποίες θα εφαρμόζονται από τον 
Αρχηγό Αστυνομίας και θα περιλαμβάνονται στο παράρτημα του νόμου.  Το 
εγχειρίδιο αυτό αφορά συστάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διεθνή 
αστυνομική συνεργασία και τη λήψη μέτρων πρόληψης και καταπολέμησης της 
βίας και των ταραχών εξ αφορμής ποδοσφαιρικών αγώνων με διεθνή διάσταση 
στους οποίους συμμετέχει τουλάχιστον ένα κράτος μέλος.   

3. Την ίδρυση εθνικού γραφείου πληροφοριών ποδοσφαίρου, το οποίο θα 
λειτουργεί ως άμεσο και κεντρικό σημείο επαφής, για να εξασφαλίζει την 
ανταλλαγή χρήσιμων πληροφοριών και να διευκολύνει τη διεθνή αστυνομική 
συνεργασία στον τομέα των ποδοσφαιρικών αγώνων με διεθνή διάσταση.  
Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, προβλέπεται ότι, χωρίς να παραβιάζεται η 
νομοθεσία που αφορά την επεξεργασία δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα, 
το εν λόγω γραφείο θα έχει πρόσβαση στις πληροφορίες που αφορούν 
δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα επικίνδυνων οπαδών ή υποστηρικτών. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη και 
τις σχετικές εισηγήσεις και επισημάνσεις της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, αποφάσισε να επιφέρει στις διατάξεις του νομοσχεδίου 
σειρά τροποποιήσεων.  Οι εν λόγω τροποποιήσεις είναι, κατά την κρίση της 
επιτροπής, αναγκαίες, έτσι ώστε, αφενός, να αποδοθούν σαφέστερα οι σχετικές 
κοινοτικές αποφάσεις και ψηφίσματα και, αφετέρου, από νομοτεχνική άποψη, οι 
διατάξεις του να καταστούν συμβατές με τις υπόλοιπες διατάξεις της πρότασης νόμου 
στην οποία επρόκειτο να ενσωματωθεί.  Οι τροποποιήσεις αυτές αφορούν κυρίως τα 
ακόλουθα: 
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1. Παροχή εξουσίας στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως να 
τροποποιεί το εγχειρίδιο που ενσωματώνεται στο παράρτημα με έκδοση 
διατάγματος. 

2. Μετά από σχετική υπόδειξη της επιτρόπου, κρίθηκε αναγκαίο, για σκοπούς 
λειτουργίας του εθνικού γραφείου πληροφοριών ποδοσφαίρου, να ιδρυθεί από 
τον Αρχηγό Αστυνομίας ξεχωριστό αρχείο αντιμετώπισης της βίας στους 
αθλητικούς χώρους.   

 Τηρουμένων των προνοιών της ισχύουσας νομοθεσίας για την επεξεργασία 
δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα, το αρχείο αυτό θα διαμορφωθεί έτσι, 
ώστε να περιλαμβάνει κατάλογο των καταδικασθέντων προσώπων στα οποία 
επιβλήθηκε απαγόρευση εισόδου σε αθλητικούς χώρους, κατάλογο 
επικίνδυνων οπαδών και κατάλογο προσώπων που έχουν στερηθεί τη φίλαθλη 
ιδιότητα.  Τα πρόσωπα που θα περιλαμβάνονται στους πιο πάνω καταλόγους 
θα διαγράφονται με τη λήξη της ισχύος της απαγόρευσης εισόδου σε 
αθλητικούς χώρους ή, στην περίπτωση του καταλόγου για επικίνδυνους 
οπαδούς, με την αξιολόγηση του καταλόγου, η οποία θα γίνεται κάθε έξι μήνες.   

 Στο αρχείο θα τηρούνται πληροφορίες που συλλέγονται ή διαβιβάζονται από/ή 
προς το εθνικό γραφείο πληροφοριών ποδοσφαίρου, νοουμένου ότι δεν 
πρόκειται για δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα.   

3. Οι πληροφορίες που διαβιβάζονται από το εθνικό γραφείο πληροφοριών 
ποδοσφαίρου σε αντίστοιχα ενδιαφερόμενα γραφεία κρατών μελών να 
περιοριστούν μόνο σε γεγονότα ή στοιχεία που σχετίζονται μόνο με αγώνες 
ποδοσφαίρου με διεθνή διάσταση, όπως ακριβώς αναφέρεται στις σχετικές 
κοινοτικές αποφάσεις και ψηφίσματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Περαιτέρω, υιοθετήθηκε η υπόδειξη της επιτρόπου ότι οι πληροφορίες αυτές θα 
διαβιβάζονται μόνο στις αστυνομικές υπηρεσίες και όχι σε όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς, όπως προβλέπεται στο νομοσχέδιο.   

 Τέλος, κρίθηκε σκόπιμο να περιληφθεί πρόνοια, σύμφωνα με την οποία θα 
επιβάλλεται η διαγραφή των πληροφοριών που διαβιβάστηκαν και περιέχουν 
προσωπικά δεδομένα αλλοδαπών οπαδών, τόσο για ποδοσφαιρικό αγώνα 
που διεξήχθη στην Κυπριακή ∆ημοκρατία όσο και για αγώνα που διεξήχθη σε 
άλλο κράτος.   

4. Την αντικατάσταση του εγχειριδίου συστάσεων με νέο εγχειρίδιο, το οποίο 
υποβλήθηκε από το  Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως.  

 Η επιτροπή, αφού επαναδιατύπωσε τις διατάξεις του νομοσχεδίου στη βάση 
των πιο πάνω, προχώρησε στην ενσωμάτωσή του στο κείμενο της πρότασης νόμου.  

 Περαιτέρω, η επιτροπή, στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου, αφού 
έλαβε υπόψη τις απόψεις των εμπλεκόμενων φορέων και αφού συζήτησε εκτενώς τις 
εισηγήσεις των μελών της τόσο για την αποτελεσματικότερη εφαρμογή των προνοιών 
της πρότασης νόμου όσο και για τη βελτίωσή τους από νομοτεχνική άποψη, 
διαμόρφωσε το κείμενό της, έτσι ώστε να ενσωματωθούν οι σχετικές εισηγήσεις που 
τελικά υιοθετήθηκαν ομόφωνα ή κατά πλειοψηφία.  Οι εν λόγω τροποποιήσεις 
αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Την τροποποίηση του τίτλου της πρότασης νόμου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους 
Νόμος του 2008». 
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2. Την αναρίθμηση των άρθρων της πρότασης νόμου, έτσι ώστε στο κείμενό της 
να προταχθεί το μέρος που αφορά τα μέτρα πρόληψης. 

3. Τον καθορισμό της ερμηνείας των όρων “αμέσως γειτνιάζουσα περιοχή”, 
“επικίνδυνος οπαδός”, “ομοσπονδία”, “πρωτάθλημα” και “πρώτη κατηγορία”. 

4. Την ετήσια πιστοποίηση της ύπαρξης κατάλληλων κιγκλιδωμάτων αντί την 
πιστοποίηση της ύπαρξής τους πριν από κάθε αγώνα, γιατί κρίθηκε ότι αυτά 
είναι αναγκαία για κάθε αγώνα. 

5. Την αναθεώρηση των προβλεπόμενων στην πρόταση νόμου ποινών με βάση 
τη σοβαρότητα κάθε αδικήματος και σε συσχετισμό με αντίστοιχα ή παρόμοια 
αδικήματα που προνοούνται στον ποινικό κώδικα ή σε άλλες νομοθεσίες.  

6. Τον καθορισμό της δυνατότητας του δικαστηρίου, όταν επιβάλλει ποινή 
αποκλεισμού από αγώνα ή εκδήλωση ή απαγόρευσης εισόδου σε αθλητικούς 
χώρους, να λαμβάνει υπόψη τις προηγούμενες καταδίκες, αν υπάρχουν, και, με 
βάση τον αριθμό τους, να καθορίζει την περίοδο αποκλεισμού ή απαγόρευσης 
εισόδου.   

7. Τον καθορισμό της ημερομηνίας έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου 
σε περίοδο που προηγείται της έναρξης του πρωταθλήματος και συγκεκριμένα 
από την 1η Αυγούστου 2008. 

 Επιπρόσθετα, η πλειοψηφία των μελών της επιτροπής αποφάσισε τη 
συμπερίληψη στις πρόνοιες της πρότασης νόμου που αφορούν την απαγόρευση της 
χρήσης ρατσιστικών ή υβριστικών συνθημάτων ή συμβόλων και των συνθημάτων που 
μπορούν να προσβάλουν την ιστορική μνήμη.  Με την τροποποίηση αυτή 
διαφώνησαν τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη και τις σχετικές υποδείξεις της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αποφάσισε και 
τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Η αστυνομία να δύναται να μην αστυνομεύει αγώνα ή εκδήλωση μόνο έπειτα 
από την έγκριση του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και τη 
σύμφωνη γνώμη του διοργανωτή.  Η τροποποίηση αυτή υιοθετήθηκε ομόφωνα 
από την επιτροπή. 

2. Να διαγράψει την πρόνοια που αφορά την οργανωμένη ομαδική μετάβαση 
οπαδών, παρ’ όλο που θεωρεί ότι η μη ελεγχόμενη μετάβαση οπαδών συχνά 
συνιστά αιτία πρόκλησης βίας, αποδεχόμενη την εισήγηση της εκπροσώπου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ότι η προτεινόμενη πρόνοια 
συγκρούεται με τις διατάξεις του συντάγματος που κατοχυρώνουν το δικαίωμα 
των συμβάσεων και την ελευθερία της διακίνησης των πολιτών.  Τη διαγραφή 
της εν λόγω πρόνοιας υποστήριξαν ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος.  Τα μέλη 
της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος. 

 Τέλος, την επιτροπή απασχόλησε η εισήγηση μέλους της για συμπερίληψη 
πρόνοιας σύμφωνα με την οποία κάθε αθλητικό σωματείο θα δύναται να καταρτίζει και 
να υποβάλλει στην οικεία ομοσπονδία ενδεικτικό κατάλογο συνθημάτων ή συμβόλων 
τα οποία δε θα συνιστούν παραβίαση των προνοιών της πρότασης νόμου που 
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αφορούν την απαγόρευση της χρήσης ρατσιστικών ή υβριστικών συνθημάτων ή 
συμβόλων.  Αναφορικά με την πιο πάνω εισήγηση, η εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας υποστήριξε ότι τέτοια ρύθμιση συνιστά 
προληπτική λογοκρισία, γι’ αυτό και εισηγήθηκε τη μη συμπερίληψή της.  Ο πρόεδρος 
και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος, 
υιοθετώντας την πιο πάνω εισήγηση της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα και θεωρώντας ότι τέτοια πρόνοια δε θα εξυπηρετήσει ουσιαστικά την 
εφαρμογή των σχετικών προνοιών, υποστήριξαν τη μη συμπερίληψη της εν λόγω 
πρόνοιας.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της συμπερίληψης της πιο πάνω πρόνοιας, 
υποστηρίζοντας ότι η ρύθμιση αυτή θα διευκολύνει τον έλεγχο των φιλάθλων κατά την 
είσοδό τους στον αθλητικό χώρο.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
ζητήματος αυτού στην ολομέλεια του σώματος. 

 Αναφορικά με τη μεταβατική περίοδο των τριών ετών που καθορίζεται στην 
πρόταση νόμου για την έναρξη της εφαρμογής ορισμένων προνοιών της, η επιτροπή 
κρίνει σκόπιμο να επισημάνει ότι, παρά το γεγονός ότι η περίοδος αυτή καθορίστηκε 
έπειτα από συνεννόηση με τον ΚΟΑ, συμμεριζόμενη τις ανησυχίες των εμπλεκόμενων 
φορέων, ζήτησε και πήρε τη γραπτή διαβεβαίωση του ΚΟΑ ότι θα ανταποκριθεί στις 
σχετικές δεσμεύσεις που ανέλαβε.  

 Ειδικότερα, ο ΚΟΑ ανέλαβε τη δέσμευση να προχωρήσει εντός της περιόδου 
των τριών ετών στην υλοποίηση και εφαρμογή των προληπτικών μέτρων κατά της 
βίας, όπως στην εγκατάσταση προστατευτικού πλέγματος, στην εγκατάσταση 
συστήματος οπτικοακουστικής ειδοποίησης και τηλεοπτικού συστήματος κλειστού 
κυκλώματος παρακολούθησης σε όλα τα γήπεδα που διεξάγονται ποδοσφαιρικοί 
αγώνες πρώτης κατηγορίας.  Επιπρόσθετα, ανέλαβε τη δέσμευση να προχωρήσει, σε 
πρώτη φάση και εντός της ίδιας περιόδου, στην εγκατάσταση και λειτουργία του 
συστήματος διαχείρισης των εισιτηρίων στην ολοκληρωμένη του μορφή, δηλαδή την 
τοποθέτηση μηχανημάτων ελέγχου εισιτηρίων, τη σήμανση των κερκίδων, την 
αρίθμηση των καθισμάτων και την καθοδήγηση των φιλάθλων, στα γήπεδα όπου 
σημειώνεται η μεγαλύτερη προσέλευση φιλάθλων και, σε δεύτερη φάση, στα 
υπόλοιπα γήπεδα που διεξάγονται ποδοσφαιρικοί αγώνες πρώτης κατηγορίας.   

 Επίσης, ο ΚΟΑ ανέλαβε τη δέσμευση να καλύψει εξ ολοκλήρου τη δαπάνη του 
θεσμού των επιτηρητών και ενημέρωσε την επιτροπή ότι βρίσκεται σε προχωρημένο 
στάδιο η ετοιμασία νομοθετικού πλαισίου για το σκοπό αυτό.  Ως εκ τούτου, η 
επιτροπή, κρίνοντας ότι για την αποτελεσματική εφαρμογή της υπό θέσπιση 
νομοθεσίας ο θεσμός αυτός θα πρέπει να εφαρμοστεί το αργότερο εντός ενός έτους 
από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, αναμένει ότι θα εκδοθούν 
έγκαιρα οι προβλεπόμενοι για το σκοπό αυτό κανονισμοί. 

 Τέλος, η επιτροπή θεωρεί σκόπιμο να επισημάνει ότι, κατά την εκτίμησή της, το 
τελικό κείμενο που υποβάλλεται στην ολομέλεια του σώματος είναι προϊόν συναίνεσης 
όλων των εμπλεκόμενων φορέων, αφού σε όλα τα στάδια της επεξεργασίας του 
τέθηκε υπόψη τους με πλήρη διαφάνεια και λήφθηκαν υπόψη οι κυριότερες ανησυχίες 
και απόψεις τους.  Επίσης, η επιτροπή θεωρεί σημαντικό να τονίσει ότι το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως από την αρχή συνέβαλε θετικά στην όλη 
προσπάθεια, δηλώνοντας καθ’ όλα τα στάδια ότι συμφωνεί τόσο με τους 
επιδιωκόμενους σκοπούς όσο και με τις πρόνοιες της υπό θέσπιση νομοθεσίας.   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού ενσωμάτωσε τις διαμορφωμένες 
πρόνοιες του νομοσχεδίου στο κείμενο της πρότασης νόμου και αφού διαμόρφωσε 
περαιτέρω το κείμενό της σύμφωνα με τις ομόφωνες ή κατά πλειοψηφία αποφάσεις 
της στη βάση των πιο πάνω, εισηγείται, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των 
μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος, την ψήφισή της σε νόμο, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Πρόληψης και 
της Καταστολής της Βίας στου Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 2008». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τόσο επί των επιμέρους 
ειδικών ζητημάτων όσο και επί του συνόλου της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή 
της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος, δηλώνοντας ότι η θέση τους θα στηριχθεί 
στην πάγια θέση της κοινοβουλευτικής τους ομάδας για πρόληψη και πάταξη της βίας 
στους αθλητικούς χώρους. 

 Επιπρόσθετα, ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, εκφράζοντας την 
ικανοποίησή τους για την κατάληξη της πολύχρονης προσπάθειας για τη σύνταξη της 
προτεινόμενης νομοθεσίας, θεωρούν αναγκαίο να επισημάνουν το γεγονός ότι η εν 
λόγω νομοθεσία θα αποτελέσει εργαλείο στα χέρια των αρμόδιων αρχών και φορέων 
για την πρόληψη και καταστολή των φαινομένων βίας στα γήπεδα.  Ωστόσο, για να 
καταστεί δυνατή η εφαρμογή της, ώστε να έχει άμεσα και ουσιαστικά αποτελέσματα, 
επιβάλλεται όπως η κυβέρνηση και ειδικά ο ΚΟΑ προβούν στις αναγκαίες ενέργειες 
που προϋποθέτει η εφαρμογή της και ιδιαίτερα στην υλοποίηση των απαραίτητων 
έργων υποδομής.  Τέλος, επισημαίνουν ότι καμιά νομοθεσία, και ειδικά η νομοθεσία 
αυτή, δεν επιφέρει από μόνη της οποιαδήποτε αποτελέσματα, αν οι αρμόδιοι δε 
συνεργαστούν για την ορθή εφαρμογή της. 

 Αναφορικά με τα επιμέρους ζητήματα ή πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης 
νόμου για τα οποία δεν υπήρξε ομοφωνία, τα μέλη της επιτροπής που διαφώνησαν με 
τη θέση της πλειοψηφίας επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν σχετικές τροπολογίες κατά τη 
συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος.  

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή επιθυμεί να εκφράσει την ικανοποίησή της 
για την ολοκλήρωση της πολύχρονης προσπάθειας για τη σύνταξη της προτεινόμενης 
νομοθεσίας, η οποία κατά γενική εκτίμηση αναμένεται να συμβάλει σημαντικά στην 
πρόληψη και αποτροπή μελλοντικών επεισοδίων βίας στους αθλητικούς χώρους.  
Ταυτόχρονα, καλεί όλους τους εμπλεκόμενους φορείς να συνεργαστούν για την άμεση 
και πιστή εφαρμογή της, ώστε να επιτευχθούν οι επιδιωκόμενοι με αυτή στόχοι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νικολάου. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να προηγηθώ του κ. Νικολάου.  Υπάρχει μια 
πρόταση δική μας για τροποποίηση του άρθρου 72, έντιμε κύριε Πρόεδρε, και επίσης 
υπάρχει μια αντίστοιχη του ΑΚΕΛ.  Απλώς να αναφέρουμε ότι υπάρχει και ότι έχει 
κυκλοφορήσει κανονικά. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επειδή εμείς δε θα επιμένουμε στην πρότασή μας για τροποποίηση, για να μην 
κάτσει να ασχολείται τώρα ο κ. Νικολάου, απλώς θα δηλώσουμε τη θέση μας και δε 
θα επιμένουμε στην τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Ωραία. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής είναι ιδιαίτερα σημαντική τόσο 
για μένα, ως προέδρου της επιτροπής Νομικών, όσο και για τα άλλα μέλη της 
επιτροπής, αλλά και για όλους τους εμπλεκόμενους πρώην και νυν βουλευτές, καθώς 
και τους εμπλεκόμενους φορείς, οι οποίοι έχουν αφιερώσει, μπορώ να πω, πολύ 
χρόνο για αρκετά χρόνια, ώστε να διαμορφωθεί η προτεινόμενη πρόταση προς 
ψήφιση.  Η προτεινόμενη νομοθεσία προέκυψε από την πρόταση νόμου που 
διαμορφώθηκε μετά που διαπιστώθηκε η ανάγκη διαμόρφωσης ενός αποτελεσματικού 
νομοθετικού πλαισίου πρόληψης και καταστολής των φαινομένων βίας στα γήπεδα.  
Γι’  αυτό καταφύγαμε στις δύο συστάσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης με αριθμούς 
1/1993 και 1/1994 και λάβαμε ιδιαίτερα υπόψη την κατακερματισμένη, κατά τα άλλα, 
νομοθεσία της Αγγλίας, με την οποία αντιμετωπίστηκε, μπορώ να πω επιτυχώς, η βία 
στα γήπεδα.  

 Με τη συνεργασία του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού, των ομοσπονδιών 
ποδοσφαίρου, καλαθόσφαιρας, πετόσφαιρας, χειροσφαίρισης, των σωματείων της 
πρώτης κατηγορίας, των ιδιοκτητών, των διαχειριστών των γηπέδων και παρά τις 
διαφορετικές τους προσεγγίσεις για τα αίτια που προκαλούν τη βία στα γήπεδα, 
επιρρίπτοντας πολλές φορές ευθύνες ο ένας στον άλλο, πετύχαμε τελικά να 
καθοριστούν τα όρια ευθύνης ενός εκάστου από τους φορείς.  Έχοντας 
παρακολουθήσει από την πρώτη στιγμή τη διαμόρφωση της προτεινόμενης 
νομοθεσίας, θεωρώ αναγκαίο να ευχαριστήσω όλους αυτούς για τη συνεργασία τους, 
αλλά ταυτόχρονα να επισημάνω ότι η εφαρμογή της νομοθεσίας εξαρτάται από τη 
δική τους αποφασιστικότητα και υπευθυνότητα.  Ιδιαίτερα όμως θέλω εκ μέρους της 
επιτροπής -και αυτό αντανακλά τις απόψεις όλων των μελών της επιτροπής- να 
εκφράσω τις ευχαριστίες της επιτροπής προς τη γραμματέα της επιτροπής μας, την κ. 
Βαλεντίνη Γεωργιάδου, η οποία, από την πρώτη στιγμή μέχρι την τελική διαμόρφωση 
της πρότασης, έχει περίπου διαμορφώσει περισσότερα από δεκαπέντε κείμενα, 
καθώς επίσης προς τη Μαρία Παστελλή από την Υπηρεσία Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
της Βουλής και τη Μαρίνα Σπηλιωτοπούλου από τη Νομική Υπηρεσία, οι οποίες 
συνέβαλαν αποφασιστικά και καθοριστικά στη διαμόρφωση αυτής της πρότασης. 
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 Ο προτεινόμενος νόμος αποσκοπεί πρωτίστως στην πρόληψη της βίας, η 
οποία σταδιακά τα τελευταία χρόνια λαμβάνει, θα έλεγα, ανεξέλεγκτες διαστάσεις, 
τραυματίζοντας τόσο τον ομαδικό αθλητισμό όσο και την ίδια την κοινωνία μας 
ευρύτερα.  Η έμμεση πρόκληση του θανάτου του λοχία της ΜΑ∆∆ στη Λεμεσό, ο 
άγριος ξυλοδαρμός φιλάθλου μπροστά στα μάτια του μικρού του παιδιού στη 
Λάρνακα, ο πρόσφατος τραυματισμός εγκύου γυναίκας στο ΓΣΠ αποτελούν μερικά 
από τα τραγικότερα περιστατικά πράξεων χουλιγκανισμού και που δυστυχώς, όσο και 
αν ακούγεται παράξενο, συνδέονται με τα αθλητικά δρώμενα του τόπου μας.  Ο 
αυξητικός αριθμός των κρουσμάτων βίας είναι δυστυχώς αντιστρόφως ανάλογος με 
τον αριθμό των συλλήψεων και δε θα μπορούσε παρά να θέσει την πολιτεία ενώπιον 
των ευθυνών της.  Συγκεκριμένα, κατά την τελευταία αγωνιστική περίοδο 
συνελήφθησαν εκατό δεκαπέντε πρόσωπα για πράξεις βίας στα γήπεδα, ογδόντα 
περίπου εξ αυτών έχουν κατηγορηθεί και παρουσιαστεί ενώπιον δικαστηρίου, ενώ οι 
υπόλοιποι τριάντα πέντε δεν έχουν κατηγορηθεί.  ∆υστυχώς, υποθέσεις για τις οποίες 
υπήρχε μαρτυρικό υλικό δεν παρουσιάστηκαν τελικά στο δικαστήριο, γιατί υπήρχε 
αδυναμία απόδειξής τους. 

 Με την προτεινόμενη νομοθεσία στοχεύουμε στο να επιλύσουμε αυτά τα 
προβλήματα τα οποία παρουσιάζονται, αλλά δεν αρκεί μόνο αυτό.  Η εκδίκαση των 
υποθέσεων διαρκεί από πέντε μήνες μέχρι και μερικά χρόνια και οι ποινές κάθε άλλο 
παρά αποτρεπτικές χαρακτηρίζονται.  Επισημαίνω ότι από τους εκατό δεκαπέντε 
υπόπτους που συνελήφθησαν οι είκοσι έχουν συλληφθεί για δύο ή τρεις φορές, ίσως 
και περισσότερες, για επεισόδια βίας στα γήπεδα.  Όλα αυτά δίδουν την εντύπωση 
της ανέχειας εκ μέρους του κράτους για τις πράξεις βίας στα γήπεδα.  Οι ευθύνες της 
πολιτείας δε σταματούν και δεν τελειώνουν με την εκ των υστέρων φραστική καταδίκη 
και το φαρισαϊκό αποτροπιασμό.  Ήδη η απουσία κατάλληλου νομοθετικού πλαισίου 
και η αίσθηση ατιμωρησίας που επικρατεί έχουν συντελέσει τα τελευταία χρόνια στη 
μεταφορά της ομαδικής βίας και εκτός των αθλητικών χώρων, όπως διαφάνηκε, στην 
πιο αποκρουστική της μορφή, κατά την τελευταία δολοφονική, θα έλεγα, επίθεση 
εναντίον νεαρών έξω από το οίκημα του ΑΠΟΕΛ, με τα γνωστά θλιβερά επεισόδια και 
αποτελέσματα. 

 Η προτεινόμενη νομοθεσία αποτελεί ένα, θα έλεγα, συγκροτημένο νομικό 
κείμενο, που εδράζεται κυρίως στη λήψη και εφαρμογή προληπτικών μέτρων πριν και 
κατά τη διεξαγωγή των αγώνων και κυρίως στην εγκατάσταση της απαραίτητης 
υποδομής, την οριοθέτηση και το διαχωρισμό των ευθυνών ενός εκάστου από τους 
εμπλεκόμενους φορείς, την καταστολή συγκεκριμένων πράξεων και παραλείψεων 
κυρίως από πλευράς οπαδών.  Ειδικότερα, οι κυριότερες διατάξεις που προτείνονται 
στο κείμενο αφορούν τον έλεγχο και την πιστοποίηση της καταλληλότητας των 
εγκαταστάσεων των γηπέδων και την έκδοση σχετικών πιστοποιητικών ασφάλειας.  
Επισημαίνω ότι πολλοί από τους αθλητικούς χώρους, όπου συγκεντρώνονται πολλές 
χιλιάδες θεατών, δεν έχουν πολεοδομική άδεια και ούτε πληρούν όλες τις 
προδιαγραφές ασφάλειας, όπως επαρκή αριθμό εξόδων, σχέδια εκκένωσης, 
πιστοποιητικά πυρασφάλειας και άλλα μέτρα, τα οποία συμπεριλαμβάνονται σ’  αυτή 
τη νομοθεσία, η οποία τα καθιστά υποχρεωτικά για τους ιδιοκτήτες και διαχειριστές 
των γηπέδων. 

 Η νομοθεσία αφορά επίσης τον αυστηρότερο έλεγχο των φιλάθλων στις 
εισόδους των γηπέδων, ώστε να αποτραπεί η μεταφορά επικίνδυνων και άλλων 
αντικειμένων εντός των γηπέδων, τα οποία χρησιμοποιούνται για πράξεις βίας.  
Ρυθμίζεται η έκδοση και διάθεση, καθώς και η διαχείριση των εισιτηρίων εισόδου στα 
γήπεδα, με την ταξιθέτηση των φιλάθλων σε συγκεκριμένες θέσεις και τον έλεγχο του 
αριθμού των φιλάθλων σε κάθε κερκίδα, ώστε να αποφευχθούν φαινόμενα τα οποία 
παρατηρήθηκαν, να συγκεντρώνεται υπεράριθμος αριθμός φιλάθλων σε κερκίδες, 
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που να θέτει σε άμεσο κίνδυνο τη ζωή όλων εκείνων που παρευρίσκονται στις 
κερκίδες. 

 Ακόμη, η νομοθεσία προνοεί την απαγόρευση της αναφώνησης και της χρήσης 
πανό με συνθήματα ή σύμβολα ρατσιστικά, υβριστικά, πολιτικά ή κομματικά ή που 
προσβάλλουν την ιστορική μνήμη.  Επιτρέψτε μου να υπενθυμίσω πρόσφατα 
περιστατικά ανάρτησης πανό με αγκυλωτούς σταυρούς, σημαίες του ψευδοκράτους 
και άλλα αντεθνικά σύμβολα και συνθήματα τα οποία προσβάλλουν τη μνήμη και τον 
πολιτισμό μας. 

 Επιπρόσθετα, σ’  αυτή τη νομοθεσία αποσαφηνίζεται καλύτερα και 
ποινικοποιούνται επίσης δηλώσεις αθλητικών παραγόντων που ενθαρρύνουν την 
καταφυγή σε πράξεις βίας, θέτοντας το ακαταλόγιστο αυτών που δυναμιτίζουν με τη 
συμπεριφορά τους το κλίμα στους οπαδούς ένθεν και ένθεν.  Σημαντική είναι και η 
δυνατότητα που παραχωρείται στα δικαστήρια να επιβάλουν, εκτός από τις ποινές 
φυλάκισης και τη χρηματική ποινή, και τη λήψη μέτρων αποκλεισμού ή απαγόρευσης 
της εισόδου στα γήπεδα και την υποχρεωτική κοινοτική εργασία.  Για σκοπούς 
εφαρμογής αυτού του μέτρου ρυθμίζεται στην προτεινόμενη νομοθεσία η υποχρέωση 
όλων αυτών, κατά την ώρα που διεξάγεται αγώνας της ομάδας τους, να 
παρευρίσκονται σε αστυνομικό σταθμό, ώστε να αποτρέπεται η δυνατότητα εισόδου 
τους στο γήπεδο. 

 ∆υστυχώς, πολλές από τις πρόνοιες της νομοθεσίας δεν μπορούν να 
εφαρμοστούν άμεσα, καθότι είναι απαραίτητη η δημιουργία και η εγκατάσταση της 
απαραίτητης υποδομής και εξοπλισμού.  Για το λόγο αυτό έχουμε παραχωρήσει 
τριετή μεταβατική περίοδο, ώστε ο ΚΟΑ, που ανέλαβε αυτή την ευθύνη, να 
εγκαταστήσει το κατάλληλο τηλεοπτικό σύστημα κλειστού κυκλώματος 
παρακολούθησης σε όλα τα γήπεδα πρώτης κατηγορίας και σύστημα διαχείρισης 
εισιτηρίων εισόδου σε πρώτη φάση στα γήπεδα ΓΣΠ, ΓΣΖ και Τσίρειο, καθώς επίσης 
και στο γήπεδο της Ανόρθωσης και σε κατοπινό στάδιο στα υπόλοιπα γήπεδα.  
Έχουν καθοριστεί αυτά τα γήπεδα σε πρώτο στάδιο, γιατί είναι τα γήπεδα που 
συναθροίζονται περισσότεροι φίλαθλοι. 

 Προτείνουμε, ως επιτροπή, τη διαμόρφωση του ΓΣΠ ως γηπέδου προτύπου 
λειτουργίας και εγκαταστάσεων στα μέτρα ασφάλειας και πρόληψης της βίας.  
Καλούμε λοιπόν και αναμένουμε τόσο από τον ΚΟΑ και την κυβέρνηση να τηρήσουν 
τα χρονοδιαγράμματα αποπεράτωσης των έργων αυτών όσο και από όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς να προχωρήσουν άμεσα σε όλες τις ενδεδειγμένες ενέργειες 
για τη σωστή και αποτελεσματική εφαρμογή της νομοθεσίας.  Τους διαβεβαιώνουμε 
ότι η επιτροπή θα παρακολουθεί την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας και της 
λήψης των αναγκαίων προληπτικών μέτρων.  

 Τέλος, θέλω να επισημάνω ότι δεν μπορεί να περιμένει κανείς ότι η ψήφιση της 
νομοθεσίας θα ήταν αρκετή να επιλύσει ένα τόσο σοβαρό πρόβλημα κοινωνικής 
παθογένειας.  Απαραίτητη είναι η συνδρομή τόσο της κυβέρνησης όσο και των 
δικαστηρίων.  Θέλω να πιστεύω ότι με την ψήφιση της νομοθεσίας γυρίζουμε σελίδα 
θέτοντας τις βάσεις για την αποτελεσματική αντιμετώπιση της βίας στα γήπεδα.  Γι’  
αυτό καλούμε την εκτελεστική και δικαστική εξουσία να αξιοποιήσουν τις δυνατότητες 
που τους παρέχει ο νόμος αυτός. 

 Ειδικότερα, για την πρόταση, την τροπολογία που έχει κατατεθεί από πλευράς 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, θα ήθελα να σημειώσω ότι δυστυχώς δεν είναι δυνατή η 
εφαρμογή μιας τέτοιας νομοθεσίας, η οποία θα παραχωρεί δηλαδή τη δυνατότητα να 
καθορίζεται κατάλογος συνθημάτων τα οποία δε θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν 
εντός του γηπέδου ή τα οποία θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν και να εκφωνούνται 
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εντός των γηπέδων, γιατί είναι αδύνατο να μπορείς να ελέγξεις όλους εκείνους τους 
φιλάθλους και να έχει με αυτό τον τρόπο ένα σωματείο την ευθύνη του ελέγχου των 
συνθημάτων που θα εκφωνούνται σε ένα γήπεδο.  Γι’  αυτό τασσόμαστε ενάντια σ’  
αυτή την πρόταση, επισημαίνοντας ότι αυτή την ευθύνη, του ελέγχου των συνθημάτων 
και συμβόλων που θα εισέλθουν στα γήπεδα, αυτή την ευθύνη θα την έχει η 
αστυνομία κατά την είσοδο των φιλάθλων στο γήπεδο και απ’  εκεί και πέρα ο 
καθένας από τους φιλάθλους ο οποίος θα επιχειρεί εντός του γηπέδου είτε να 
εκφωνήσει ένα σύνθημα είτε να αναρτήσει ένα πανό που περιλαμβάνεται στα 
απαγορευμένα από το νόμο συνθήματα ή σύμβολα θα έχει την ευθύνη ο ίδιος 
προσωπικά. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως αποτέλεσμα μιας έντονης εργασίας περίπου τριών ετών, ευρισκόμαστε 
σήμερα στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση μιας νομοθεσίας η οποία έρχεται να 
εκσυγχρονίσει το δίκαιό μας γύρω από τα θέματα τα οποία πραγματεύεται, αλλά και 
ταυτόχρονα να δημιουργήσει τις κατάλληλες εκείνες δομές, οι οποίες θα δώσουν τη 
δυνατότητα στην πολιτεία, στα οργανωμένα σύνολα, αλλά και σε όλους τους πολίτες 
να ξέρουν πώς θα πρέπει κάποιος να λαμβάνει μέρος σε αθλητικούς αγώνες, πώς θα 
πρέπει να απολαμβάνει αυτούς τους αγώνες και πώς θα πρέπει να χαιρετίζει και να 
χειροκροτεί τη νίκη, την ισοπαλία και την ήττα.   

 Γιατί η εμπειρία μέσα από την εργασία που έχει γίνει δείχνει ότι θα πρέπει το 
συντομότερο να αποκτήσει το νομοθετικό σώμα δυνατότητες νομοπαρασκευαστικών 
ομάδων.  Εδώ αν βρέθηκαν τέσσερις συνάδελφοι και εργάστηκαν για τρία χρόνια, για 
να κάνουν αυτή τη δουλειά, είναι προς τιμήν τους!  Όμως, δεν είναι αυτός μόνο ο 
ρόλος του βουλευτή!  Χρειάζεται να υπάρχουν οι κατάλληλες δομές, οι οποίες, αφού 
τους δώσεις εκείνο που θέλεις, να παράγουν νομοτεχνικά πλέον εκείνο που χρειάζεται 
η κοινωνία.  Γι’ αυτό είναι ένα κλασικό παράδειγμα αυτή η περίπτωση.   

 Αν υπήρχε μια τέτοια επιτροπή, θα εξοικονομούνταν εκατοντάδες ώρες που 
δαπανήθηκαν και από τους συναδέλφους και από τα μέλη του προσωπικού της 
Βουλής, τις τρεις γραμματείς που έχουν εργαστεί και άλλους που εργάστηκαν 
περιοδικά.  Πιστεύω ότι θα πρέπει να δώσουμε τον έπαινό μας σε όσους έχουν 
εργαστεί για αυτή τη δουλειά και ταυτόχρονα να σημειώσουμε ότι στο μέλλον πρέπει 
να λειτουργήσουμε, κύριε Πρόεδρε, δημιουργώντας αυτές τις δομές που θα 
ευκολύνουν και θα βοηθήσουν όλους μας και κατά συνέπεια και την κοινωνία.   

 Έρχομαι στην ουσία του θέματος.  Το θέμα “βία, νεανική παραβατικότητα, 
εξάρσεις” καθίσταται καθημερινά πιο έντονο.  Ακόμα και με χθεσινά γεγονότα που 
έχουν επισυμβεί και με προχθεσινά γεγονότα που έχουν επισυμβεί.  Αυτοί που 
εισέβαλαν στον αστυνομικό σταθμό δεν εισέβαλλαν σε γήπεδο.  Αυτό που έγινε χθες 
στην παραλία δεν ήταν σε γήπεδο.  Είναι ευρύτερα φαινόμενα, τα οποία μαστίζουν 
την κοινωνία μας.  Με βάση κοινωνιολογικές μελέτες, με βάση μελέτες ψυχολόγων, 
κοινωνιολόγων, εκπαιδευτικών, ειδικών στα θέματα αθλητισμού, νομικών, αλλά και 
πολλών άλλων ειδικοτήτων που έχουν ασχοληθεί με το θέμα, έχει εξηγηθεί αυτό το 
κοινωνικό φαινόμενο και σε διάφορες χώρες έχουν ληφθεί διάφορα μέτρα.   
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 Κατά την άποψή μας, εκείνο που χρειάζεται είναι από την αρχή, από την 
οικογένεια να ξεκινά η εκπαίδευση του νέου.  Στο σχολείο, στους μαζικούς φορείς 
όπου συχνάζει, στα σωματεία.  Τα σωματεία γεννήθηκαν μέσα από την ανάγκη ο κάθε 
πολίτης να έχει ένα χώρο όπου θα μπορεί να ψυχαγωγηθεί ή να ψυχαγωγήσει, γιατί 
ξεκίνησαν ως θεατρικοί όμιλοι, ως μουσικοί όμιλοι, ως χορευτικοί όμιλοι και στο τέλος 
κατέληξαν να είναι ποδοσφαιρικοί όμιλοι.  Αν και τώρα, με την πορεία που παίρνουν 
τα σωματεία, παύσουν να είναι χώροι όπου κάποιος θα νιώθει ασφάλεια, αν πάνε τα 
παιδιά του, τότε έχουμε χάσει το παιχνίδι εντελώς!  Για αυτό θα πρέπει όλοι μας να 
εργαστούμε, για να δώσουμε εκείνα τα σωστά πλαίσια, με τα οποία θα επιτρέψουμε 
στην κοινωνία να προχωρήσει προς τα μπρος.  Στη νέα γενιά να δημιουργήσει και να 
ζήσει καλύτερες μέρες για την ίδια, αλλά και για τις μελλούμενες γενιές.  Γι’ αυτό 
δίνουμε τόσο αυξημένη σημασία στο ρόλο της εκπαίδευσης!   

 Και άλλοι παράγοντες όμως έχουν συμβάλει προς αυτές τις κατευθύνσεις.  Ο 
υπερκαταναλωτισμός, η ανεργία σε κάποιους νέους, η περιθωριοποίηση κάποιων 
νέων, η διάλυση πολλών οικογενειών, τα ρήγματα στον ιστό της οικογένειας.  Όλα 
αυτά τα πράγματα διαδραματίζουν το σημαίνοντα ρόλο τους για την αντικοινωνική 
συμπεριφορά και τη βία που εμφανίζεται και σε αθλητικούς χώρους και όχι μόνο.   

 Ταυτόχρονα, το ευ αγωνίζεσθαι έχει αρχίσει να χάνεται από τους αθλητικούς 
χώρους και ουσιαστικά υπάρχει μόνο ο χρηματοδότης και ο επαγγελματίας που βγάζει 
το μεροκάματό του μέσα στο γήπεδο.  Αυτά δημιουργούν ελλείμματα από εκείνο το 
οποίο όλοι πιστέψαμε κάποτε και όλοι αγαπήσαμε κάποτε.  Σήμερα είναι ένα 
χρηματιστήριο και το ποδόσφαιρο!  ∆υστυχώς!  Εύχομαι να μην έχει ο θεός του 
αθλήματος την ίδια τύχη που είχαν τα χρηματιστήρια!   

 Εμείς, ως ΑΚΕΛ, από πολύ παλιά έχουμε συστήσει ένα γραφείο που 
ασχολείται με αυτά τα ζητήματα.  Έχουμε διοργανώσει σεμινάρια, συζητήσεις, 
συμπόσια, έχουμε πραγματοποιήσει εκατοντάδες συναντήσεις με αθλητές και έχουμε 
μιλήσει ακόμα και με αυτούς που εκτρέπονται.  Για να λύσουμε το πρόβλημα, πρέπει 
και με αυτούς να μιλήσουμε και πρέπει να βρούμε τον τρόπο να πείσουμε αυτούς που 
εκτρέπονται.  Πρέπει να βρούμε τον τρόπο να εμποδίσουμε το νέο να μετατρέπεται σε 
όχλο.  Πρέπει να τον βοηθήσουμε να μάθει να εκτιμά αυτό που γίνεται και αυτό που 
βλέπει, είτε αυτό είναι ποδόσφαιρο είτε αυτό είναι βόλεϊ είτε μπάσκετ είτε οποιοδήποτε 
άλλο μαζικό ή ατομικό άθλημα.   

 Πράγματι, μέσα από αυτή τη νομοθεσία το πιο σημαντικό είναι ότι 
δημιουργούνται οι δομές, κάτι το οποίο μέχρι τώρα δεν υπήρχε.  Οι δομές που 
τουλάχιστο κτιριακά θα δίνουν τη δυνατότητα μιας ασφάλειας μέσα στα πλαίσια τα 
διεθνώς επιτρεπτά.  Θα αντιμετωπίσουμε προβλήματα που ήδη υπάρχουν στο χώρο 
του κυπριακού αθλητισμού.  Αυτή η νομοθεσία θα υποχρεώσει όλους τους φορείς -
κράτος, ΚΟΑ, υπουργεία, σωματεία, ιδιοκτήτες γηπέδων- να λειτουργήσουν προς μια 
κατεύθυνση δημιουργίας συνθηκών ασφάλειας διεξαγωγής ενός αγώνα.  Πολύ 
σημαντικό αυτό το πράγμα!   

 ∆εύτερον, ταξινομεί ευθύνες αυτή η νομοθεσία.  ∆ε λέω ότι μέσα από αυτή τη 
νομοθεσία έχουμε πετύχει το καλύτερο.  Όμως, μπαίνει στο δρόμο η ευθύνη του 
καθενός που συμμετέχει σε αυτή τη φιέστα που ονομάζεται “εμφάνιση ενός αγώνα”, 
είτε αυτός είναι ο αθλητής είτε αυτός είναι ο τεχνικός είτε αυτός είναι ο παράγοντας είτε 
αυτός είναι το κράτος είτε αυτός είναι η αστυνομία είτε αυτός είναι  ο θεατής.  Όλοι 
έχουν τις ευθύνες τους!   

 Θα μου πείτε ότι πολλές καλές νομοθεσίες κάνουμε, στο τέλος όμως τι γίνεται;  
Γιατί για αυτό το θέμα κάναμε νομοθεσία και αυστηρή νομοθεσία.  Ποια ήταν όμως η 
εφαρμογή της;  Ελάχιστη, μικρή και αδύναμη!  Εκείνο το οποίο είναι το πιο δραστικό, 
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πιστεύω, και είναι η έκκλησή μου να εφαρμόζεται είναι η στέρηση της φίλαθλης 
ιδιότητας!  Αν αυτοί που νομίζουν ότι είναι φίλαθλοι και θέλουν να πηγαίνουν στα 
γήπεδα δε μάθουν να συμμορφώνονται και να σέβονται το συνθεατή που κάθεται 
δίπλα τους ή την οικογένεια με το παιδί της που είναι δίπλα τους, τότε να πάρουν τη 
μόνιμη απαγόρευση να εισέρχονται σε οποιουσδήποτε αθλητικούς χώρους.  Εάν 
θέλουν να μαλώνουν, να μαλώνουν με τον εαυτό τους, αφού κλειστούν στο δωμάτιό 
τους, και να μην επηρεάζουν κανέναν!   

 Συνεπώς, υπάρχει η πρόληψη, προβλέπεται η πάταξη, εκείνο που πρέπει να 
δούμε είναι η εφαρμογή των ποινών.  Θέλω να απευθύνω ακόμα μια έκκληση.  
∆ίνουμε αρκετές εξουσίες στην αστυνομία.  Η έκκλησή μου προς την αστυνομία είναι 
να πάρει τις δυνατότητες που της δίνουμε.  Αυτές οι δυνατότητες θα βοηθήσουν όλους 
μας.  Αλλά, πρέπει να τις ασκήσει με λογικότητα, με ψυχραιμία και με σωστή 
ψυχολογία, γιατί πολλά πράγματα γίνονται αψυχολόγητα, όχι μόνο από τους 
φιλάθλους ή τους αθλητές.  Γιατί πολλές φορές και οι αθλητές τσακώνονται και αυτό 
είναι το χειρότερο παράδειγμα προς οποιονδήποτε!  Η δημιουργία του θεσμού των 
“steward”, δηλαδή των ανθρώπων των σωματείων που θα προστατεύουν τους 
αθλητικούς χώρους, είναι ένας επίσης καλός θεσμός, γιατί ένας απ’ εκείνους θα 
φυλάει εκείνους!  Εύχομαι και ελπίζω αυτός ο θεσμός να λειτουργήσει!   

 Εμείς θέλουμε να πούμε ότι καμία ανοχή δεν πρέπει να υπάρξει από κανένα 
φορέα πολιτειακό, σωματειακό ή ατομικό.  Καμία ανοχή!  Όμως, λέγοντας αυτά 
γνωρίζουμε ότι τα γήπεδα δεν είναι εκκλησίες!  Είναι ζωντανοί χώροι και αυτούς τους 
ζωντανούς χώρους θα πρέπει όλοι να εργαστούμε, για να τους μετατρέψουμε σε 
χώρους χαράς και υγιούς απασχόλησης!   

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Σε ό,τι αφορά την τροπολογία του ∆ΗΚΟ, για τους λόγους που έχουμε εξηγήσει 
επανειλημμένα στην επιτροπή και που έχουν αναφερθεί και εδώ, θα είμαστε εναντίον, 
απλά γιατί πιστεύουμε ότι είναι ανεφάρμοστη αυτή η τροπολογία.  Σε ό,τι αφορά τη 
δική μας τροπολογία, την οποία δε θα καταθέσουμε, ο λόγος που εμείς θα θέλαμε να 
μην υπάρχει αυτή η πρόνοια για την ιστορική μνήμη δεν ήταν γιατί θέλουμε να 
ασχολούνται στα γήπεδα με τις ιστορικές μνήμες, αλλά γιατί υπάρχουν δυστυχώς 
διαχωρισμοί στο τι τιμά ο άλφα ως ιστορική μνήμη και τι τιμά ο βήτα ως ιστορική 
μνήμη!  Και επειδή υπάρχουν αυτά τα πράγματα, γι’ αυτό θέλαμε να αποφευχθεί αυτό 
το πράγμα. 

 Σε ό,τι αφορά τη δική μας τροπολογία, την οποία δε θα καταθέσουμε, ο λόγος 
που εμείς θα θέλαμε να μην υπάρχει αυτή η πρόνοια για την ιστορική μνήμη δεν είναι 
ότι θέλουμε να ασχολούνται στα γήπεδα με τις ιστορικές μνήμες, αλλά γιατί υπάρχουν 
δυστυχώς διαχωρισμοί στο τι τιμά ο άλφα ως ιστορική μνήμη και τι τιμά ο βήτα ως 
ιστορική μνήμη.  Και επειδή υπάρχουν αυτά τα πράγματα, γι’ αυτό θέλαμε να 
αποφευχθεί αυτό το πράγμα.  Τα λέμε, για να σημειωθούν εδώ και εύχομαι κανένας 
να μην προσβάλλει ούτε την ιστορική μνήμη που εγώ πιστεύω ούτε και αυτή που 
πιστεύει ο κ. Πουργουρίδης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Θα ήθελα να μου επιτρέψετε, επειδή θα είμαι σύντομος εγώ, να μιλήσω από τη 
θέση μου.  Άλλωστε, ο αγαπητός συνάδελφος ο κ. Παπαδόπουλος, ο οποίος τυγχάνει 
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να είναι και μέλος της επιτροπής που επεξεργάστηκε το νομοσχέδιο, θα μιλήσει ο 
ίδιος. 

 Όμως, παρατηρώντας και ακούγοντας αυτά που οι αγαπητοί συνάδελφοι έχουν 
αναφέρει μέχρι τώρα, δεν μπορεί κανένας να διαφωνήσει ούτε να μην επαινέσει και το 
έργο της επιτροπής και όλων όσοι συνέβαλαν, έτσι ώστε να ψηφίσουμε σήμερα ένα 
νομοσχέδιο.  Όμως, θεωρώ έντονη την παράλειψη να μην επισημαίνουμε ότι ένας 
βασικός δράστης είναι έξω από αυτό το νομοσχέδιο, και αυτός είναι τα σωματεία.  Αν 
θέλουμε να εθελοτυφλούμε ή να κρυβόμαστε πίσω από το δάχτυλό μας, ή δε 
γνωρίζουμε τι συμβαίνει στην Κύπρο ή δε θέλουμε να αντιμετωπίσουμε τα πράγματα 
και την κατάσταση.  Και ας μην ξεχνούμε ότι αυτό το σώμα εγκρίνει κονδύλια τεράστια, 
ιδίως τα τελευταία χρόνια, και καλά κάνουμε, για να στηρίξει τα σωματεία.  Αλλά και τα 
σωματεία, που δεν είναι απρόσωπα, έχουν διοικήσεις, έχουν συμβούλια, έχουν και μια 
μεγάλη ευθύνη, όχι της προβολής τους, όχι απλά της επιτυχίας της αθλητικής των 
σωματείων τους, για το όνομα που θα αφήσουν κυρίως στο να αποτρέψουν επεισόδια 
που μπορούν να προκληθούν από δικούς τους οπαδούς.   

 Αυτό που λέω δεν αναιρεί τις πραγματικότητες που υπάρχουν, τα γενεσιουργά 
αίτια, αλλά εγώ μιλώ για τον τρόπο που μπορεί να υπάρχει αποτέλεσμα.  ∆εν είναι 
δυνατό να αγνοούμε τι έχουν κάνει οι άλλες χώρες.  Ακόμα, και ένα απλό παράδειγμα 
-έτυχε να το συζητούμε με τον αγαπητό συνάδελφο κ. Σιζόπουλο- ένας, από τα 
μεγαλύτερα σωματεία, που τυγχάνει να είναι πρόεδρος στην Ελλάδα έχει αποφασίσει 
ότι, αντί να μαχαιρώνονται, αντί να δημιουργούνται επεισόδια, καλύτερα να στερούνται 
οι οπαδοί να παρακολουθούν εκτός έδρας το παιχνίδι, την ομάδα τους.  Θα μου πείτε:  
∆εν είναι μια αποστέρηση;  Εξαρτάται πώς ιεραρχούμε τα πράγματα.  Άρα και τα 
ακραία φαινόμενα που πρέπει να αποφασίσουμε είναι ο μόνος αποτελεσματικός 
τρόπος που αποδεικνύεται στη ζωή και στην πράξη ότι μπορούμε να φέρουμε 
αποτέλεσμα.   

 Ευχή όλων είναι να βοηθήσει αυτό το νομοσχέδιο.  ∆εν μπορούμε να μην 
πούμε ότι οι μόνοι που έχουν παρέμβαση, οι μόνοι που θα μπορούσαν να έχουν 
αποτέλεσμα είναι τα σωματεία,  διότι μόνο εκείνοι μπορούν να γνοιαστούν 
περισσότερο, για να εντοπίσουν τους σεσημασμένους ταραξίες, αλλά και για να 
συνεργαστούν.  Τώρα τα σωματεία και οι παράγοντες αρκούνται οι ίδιοι άνθρωποι να 
μην υποπέσουν σε παραπτώματα και τελειώνει η αποστολή τους.  ∆εν τους έχουμε 
φέρει προ των ευθυνών τους, ως σωματεία, για να πληρώνουν, ναι, εκείνο το βαρύ 
πρόστιμο που όλες οι άλλες χώρες το έχουν εφαρμόσει. 

 Λοιπόν, αυτή την παράλειψη πρέπει να πω ή θέλω να ελπίζω ότι δεν την 
αφήσαμε συνειδητά να γίνει.  Και είναι ένα από τα καθήκοντά μας, όχι γιατί δε θα 
λειτουργήσει αυτό το νομοσχέδιο, αλλά γιατί είναι γυμνό, είναι μόνο του, χωρίς εκείνο 
το απαραίτητο στήριγμα που θα μπορούσαν να του δώσουν οι συνέπειες κατευθείαν 
στα σωματεία.  ∆εν υπάρχει άλλος τρόπος, αυτό απέδειξε η ζωή.  Μακάρι να 
διαψεύσουμε εμείς τη ζωή στην Κύπρο και να εφαρμοστεί και να λειτουργήσει με 
άλλες μεθόδους, με εκείνες που μπορέσαμε να δώσουμε μέσα από το νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε από τη θέση μου, γιατί θα είμαι σύντομος, 
ιδιαίτερα μετά από την τοποθέτηση του κ. Κλεάνθους, που ουσιαστικά έχει αφαιρέσει 
τη βάση της δικής μου τοποθέτησης, διότι αυτά ακριβώς ετοιμαζόμουν να πω.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, πάσχουμε από το σύνδρομο του Μπούργκενστοκ.  Έχουμε την ίδια 
αντίληψη σε βασικά θέματα με τον κ. Κλεάνθους.  Σε ένα θέμα όμως που θα τον 
απογοητεύσω είναι στο τελευταίο, στο αν είναι συνειδητά που έχουμε έλλειψη της 
τιμωρίας των σωματείων στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  Εγώ μετά από τις πρώτες 
τρεις συνεδριάσεις της επιτροπής -από τις τριάντα που έκανε και περισσότερες ίσως, 
και πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, ότι θέλω να εκφράσω την 
εκτίμηση και το σεβασμό μου προς τους συναδέλφους που έκαναν την εισήγηση και 
όσους είχαν την όρεξη και την υπομονή να το συζητήσουν σε τόσες πολλές 
συνεδριάσεις, εγώ δεν την είχα- όταν διαπίστωσα ότι αυτά ακριβώς τα μέτρα που 
αναφέρθηκε ο κ. Κλεάνθους, που αφορούν την τιμωρία των σωματείων και ειδικότερα 
όσον αφορά την κρατική χορηγία και τις άλλου είδους βοήθειες που παίρνουν ή την 
τιμωρία με τον αποκλεισμό της έδρας τους ή τη μεταφορά έδρας σε άλλες έδρες, δεν 
ήταν μέσα στην ατζέντα των ενδιαφερομένων, δε θα πω των συνάδελφων βουλευτών, 
των ενδιαφερομένων, αποφάσισα να μη συμμετάσχω πλέον σ’ αυτή την επιτροπή, να 
μη συμμετέχω στις εργασίες της επιτροπής, διότι απείχε από το γενικό μου σκεπτικό 
και την αντίληψη.  ∆ε λέω ότι τα μέτρα που εφαρμόζονται μέσα από το νομοσχέδιο 
είναι ελλιπή.  Αντιγράφουν σε ένα μεγάλο βαθμό πρακτικές που έχουν δοκιμαστεί στο 
εξωτερικό και έφεραν αποτέλεσμα.  Έχω την εντύπωση ότι δεν είναι όμως αρκετά, 
διότι τους λείπει αυτό που ανέφερε και ο κ. Κλεάνθους προηγουμένως, η τιμωρία στο 
σωματείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Στην Κύπρο, ο κ. Μουσκάλλης ξέρει καλύτερα από εμάς, που είναι και ο 
ειδικότερος, η πειθαρχία και η συμμόρφωση στους νόμους εναπόκειται στα ίδια τα 
σωματεία μέσα από δικούς τους μηχανισμούς αυτοελέγχου, οι οποίοι είναι 
αμφισβητήσιμοι.  Από τα ίδια τα σωματεία έχουν αμφισβητηθεί σε πολλές 
περιπτώσεις.   

 Εγώ δε θα ήθελα αυτό το θέμα της βίας στα γήπεδα ή της πειθαρχίας σε μια 
νομοθεσία να έχει αυτή την έλλειψη.  Παρ’ όλα αυτά πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι 
με αίσθηση ευθύνης θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο και ως ένδειξη τιμής στους 
ανθρώπους που εργάστηκαν, για να κάνουν κάτι καλύτερο από το υφιστάμενο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, ήθελα να υποδείξω, κύριε Πρόεδρε, ότι, σχετικά με τα όσα έχουν 
αναφέρει ο κ. Κλεάνθους και ο κ. Περδίκης περί αυστηρότατων τιμωριών στο διεθνή 
χώρο των σωματείων, σε όλα τα κράτη επαφίεται η τιμωρία, η αυστηρότατη, στις 
οικείες ποδοσφαιρικές ομοσπονδίες.  ∆εν υπάρχει πουθενά και ούτε είναι πρακτικά 
εύκολο να δημιουργήσεις ποινικά αδικήματα, για να τιμωρήσεις σωματείο.  Το 
σωματείο είναι μια λέσχη.  Τι είδους αδίκημα θα δημιουργήσεις για τη λέσχη που να 
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έχει οποιοδήποτε ουσιαστικό αποτέλεσμα;  Γι’ αυτό και ορθά πράττοντας όλα τα 
κράτη, μιλούμε κυρίως τα ευρωπαϊκά, αλλά και τα λατινοαμερικάνικα, στα οποία 
ακούμε αυστηρότατες τιμωρίες, αυτό επαφίεται στις ποδοσφαιρικές ομοσπονδίες.  Να 
κάνουμε έκκληση στην ποδοσφαιρική μας ομοσπονδία, ως Βουλή, το κατανοώ, να 
είναι πολύ πιο αυστηρή και να εφαρμόζει τα ίδια πρότυπα με τα ευρωπαϊκά ή τα 
διεθνή, αν θέλετε, πολύ σωστή η θέση, πάρα πολύ σωστή, διότι πράγματι οι ποινές 
κάποτε των δικαστικών επιτροπών είναι γελοίες, αλλά να θέλουμε τη Βουλή να 
προχωρήσει να νομοθετήσει, θα κάνουμε πρωτοτυπία παγκόσμια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς από την πλευρά τη δική μας, όπως αναφέρεται και στην 
έκθεση, θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Θεωρούμε ότι κινείται προς 
την ορθή κατεύθυνση.  Όμως ταυτόχρονα, θα πρέπει να επισημάνουμε ορισμένα 
βασικά σημεία.   Όπως όλα τα παρόμοιου είδους κοινωνικά προβλήματα, γιατί και η 
βία στα γήπεδα αποτελεί φαινόμενο κοινωνικό, δεν μπορούν σε καμιά περίπτωση να 
λυθούν μόνο με τη διαχείριση του προβλήματος και με την επιβολή οποιωνδήποτε 
ποινών, θα πρέπει ως κοινωνία να στρέψουμε την προσοχή μας περισσότερο στο 
θέμα της πρόληψης.   

 Και η πρόληψη είναι θέμα σωστής διαπαιδαγώγησης, που αρχίζει από την 
παιδική ηλικία, αρχίζει από το νηπιαγωγείο, από το δημοτικό, από την οικογένεια.  
Εδώ ακριβώς θα πρέπει να στρέψουμε την προσοχή μας, γιατί, όπως πολλές φορές 
τονίσαμε για παρόμοια ζητήματα, η πρόληψη είναι η ολιγότερο δαπανηρή και 
ταυτόχρονα η πλέον αποτελεσματική μέθοδος.  Εδώ το συγκεκριμένο νομοθέτημα 
κυρίως διαχειρίζεται αυτά τα ζητήματα.  Απ’ εκεί και πέρα θα πρέπει όντως να 
υπάρξουν και από την πλευρά των αθλητικών σωματείων παρεμβάσεις.  Τα αθλητικά 
σωματεία θα πρέπει να είναι τα κύρια υπεύθυνα όργανα τα οποία θα πρέπει να 
συνετίσουν τους οπαδούς τους, τους φιλάθλους τους και θα πρέπει να έχουν μέρος 
στην όλη ευπρεπή παρουσία τους κατά τη διάρκεια των ποδοσφαιρικών αγώνων. 

 Με αυτή την ευκαιρία, θα ήθελα να σημειώσω και στην αναφορά του κ. 
Πουργουρίδη ότι κυρίως στις υπόλοιπες χώρες υπάρχουν ανεξάρτητες αθλητικές 
αρχές, οι οποίες είναι θεσμοθετημένες νομοθετικά και οι οποίες ασκούν, ελπίζουμε, 
πιο αμερόληπτο ρόλο όσον αφορά την εκδίκαση των διάφορων υποθέσεων. 

 Είμαστε στην Κύπρο, σε μια μικρή και κλειστή κοινωνία, και πολύ καλά 
γνωρίζουμε πολλές φορές πώς γίνονται οι εκδικάσεις των διάφορων υποθέσεων ή 
ποια είναι τα κριτήρια με βάση τα οποία καθορίζεται η ποινή για κάθε σωματείο, 
ανάλογα με το αν είναι υπότροπο ή όχι.  Παλαιότερα σε αυτή τη Βουλή, όταν είχαμε 
συζητήσει το θέμα της κρατικής χορηγίας προς τα αθλητικά σωματεία, είχαμε ζητήσει 
ως Ε∆ΕΚ να υπάρχει μια μερικών εβδομάδων αναβολή της συζήτησης μέχρι που να 
υπάρξουν κάποιες διευκρινίσεις. ∆ιαφάνηκε τελικά ότι η αναβολή τότε ήταν πολύ 
ορθή.  Και μάλιστα συζητώντας είχαμε προτείνει ότι αυτή η κρατική χορηγία θα πρέπει 
στα σωματεία τα οποία είναι υπότροπα σε έκτροπα -οι οπαδοί τους- να αποκόπτεται, 
για να λειτουργήσει ακριβώς ως μηχανισμός άσκησης πίεσης ελέγχου ουσιαστικά των 
οπαδών τους.  Εν πάση περιπτώσει, νομίζω ότι το θέμα είναι πάρα πολύ σοβαρό και 
ότι υπάρχει η δυνατότητα να υπάρξουν σοβαρές βελτιώσεις.  

 ∆ε θα καταχραστώ περισσότερο το χρόνο των συναδέλφων, αλλά νομίζω ότι 
θα πρέπει και οι αρμόδιες επιτροπές της Βουλής να στρέψουν την προσοχή τους 
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προς την πρόληψη και κυρίως με ποιο τρόπο μπορεί να υπάρξει ένα πρόγραμμα 
σωστής αθλητικής διαπαιδαγώγησης, συμπεριφοράς των νέων μας αρχίζοντας από 
την παιδική ηλικία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το φαινόμενο της βίας και ανάρμοστης συμπεριφοράς στα γήπεδα είναι ένα 
θλιβερό παγκόσμιο φαινόμενο και δυστυχώς η Κύπρος δεν αποτελεί την εξαίρεση 
στον κανόνα.  Ακόμα και προχθές, όπως λέχθηκε προηγουμένως, είχαμε επεισόδια 
και φυσικά τα πολύ χειρότερα περιστατικά που ανέφερε προηγουμένως ο πρόεδρος 
της επιτροπής Νομικών στοιχειώνουν τη μνήμη μας και όλοι διερωτόμαστε γιατί οι 
αθλητικές διοργανώσεις μας άρχισαν περισσότερο να θυμίζουν συγκρούσεις 
συμμοριών παρά συναντήσεις του αθλητισμού.  

 Όμως, πριν πάμε στα σωματεία, νομίζω πρέπει να ξεκινήσουμε από μια 
αυτοκριτική,  γιατί πρέπει να παραδεχτούμε πως η κοινή γνώμη θεωρεί πως η 
πολιτεία, και περιλαμβάνω και τα κόμματα μέσα στην πολιτεία, έχει ευθύνη.  Τα 
κόμματα, η πολιτεία και φυσικά και οι διοικήσεις των ομάδων έχουν ευθύνη για την 
κατάσταση που βρίσκουμε ενώπιόν μας σήμερα.  Μας κατηγορούν για ατολμία, 
τουλάχιστο μας κατηγορούσαν μέχρι σήμερα, μας κατηγορούν ότι καλύπτουμε ένα 
καθεστώς που διαιωνίζει αυτή την κατάσταση.   

 Ας ελπίσουμε, λοιπόν, ότι αυτό το νομοσχέδιο σήμερα θα είναι ένα ξεκάθαρο 
μήνυμα προς όλες τις κατευθύνσεις πως τα γήπεδά μας δεν ανήκουν σε εκείνη τη 
θλιβερή μειοψηφία των ανεγκέφαλων οπαδών που θέλουν να ονομάζουν τους 
εαυτούς τους οπαδούς, αλλά δεν είναι, δεν ανήκουν σε εκείνους που ασελγούν, που 
βρίζουν, σε εκείνους που χτυπούν και τρομοκρατούν, αλλά στην πλειοψηφία των 
πραγματικών φιλάθλων, που θεωρούν τον αθλητισμό ένα ιδεώδες.   

 Το προτεινόμενο νομοσχέδιο είχε, όντως, μια δύσκολη και μακρόχρονη 
διαδρομή, μέχρις ότου να φτάσει σήμερα ενώπιόν μας.  ∆εν ήταν εύκολο εγχείρημα η 
ετοιμασία του, όχι λόγω έλλειψης ενδιαφέροντος από πλευράς μας, αλλά, απλά, 
επειδή δεν είναι εύκολα τα προβλήματα που επιχειρεί και αποπειράται να 
αντιμετωπίσει, όπως εξάλλου ακούσαμε από τους ευπαίδευτους συναδέλφους 
προηγουμένως.  Και αξίζουν πράγματι συγχαρητήρια σ’  όλους τους συναδέλφους 
που δούλεψαν πάνω σ’  αυτό το νομοσχέδιο. και της νυν και της πρώην επιτροπής 
Νομικών της Βουλής.  Ιδιαίτερη μνεία σίγουρα οφείλεται και αποδίδεται στις 
προσπάθειες των πρώην και νυν προέδρων της επιτροπής Νομικών.   

 Συμφωνώ με όσα λέχθηκαν προηγουμένως όσον αφορά τα σωματεία.  Είναι 
γεγονός ότι υπάρχουν κενά σε αυτό το νομοσχέδιο.  Είμαι ο πρώτος που το 
παραδέχεται και λέω ότι αυτό το νομοσχέδιο δεν είναι τέλειο.  Έχει κενά, έχει 
παραλείψεις.  Και όλα αυτά που ελέχθησαν προηγουμένως απασχόλησαν την 
επιτροπή μας σε πάρα πολλές συνεδρίες και, αν θέλετε, να επισημάνω τα κενά τα 
οποία πιστεύω ότι είναι τα πιο σημαντικά.  Γιατί το πιο σημαντικό από όλα είναι ο 
θεσμός του επιτηρητή.  Που αφορά τα σωματεία, γιατί είναι τα σωματεία που θα 
κληθούν να εφαρμόσουν αυτό το θεσμό.  Ο θεσμός του επιθεωρητή, των stewards, 
δεν μπορεί να εφαρμοστεί σήμερα με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, επειδή δεν 
υπάρχουν οι αναγκαίοι κανονισμοί.  ∆εν έχουν ετοιμαστεί οι αναγκαίοι κανονισμοί, για 
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να εφαρμοστεί αυτό το πάρα πολύ αποτελεσματικό μέτρο.  Έχει αναλάβει ο ΚΟΑ την 
ετοιμασία αυτών των κανονισμών, αλλά νομίζω όλοι γνωρίζουμε και όλοι έχουμε την 
αγωνία και ξέρουμε τι γίνεται σε παρόμοια εγχειρήματα και τις καθυστερήσεις που 
παρατηρούνται.  Ελπίζουμε και καλούμε τον ΚΟΑ πάρα πολύ σύντομα να ετοιμάσει 
αυτούς τους κανονισμούς, να εφαρμοστούν, έτσι, ναι, και τα σωματεία να αναλάβουν 
το μερίδιο της ευθύνης που τους αναλογεί μέσα στους αθλητικούς μας χώρους. 

 Επίσης, το σύστημα των αριθμημένων θέσεων είναι ένα μέτρο το οποίο 
καταγράφεται μέσα στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο, αλλά, επίσης, δεν μπορεί να 
εφαρμοστεί.  Χρειάζεται μία αναγκαία υποδομή, για να εφαρμοστεί αυτό το μέτρο.  ∆εν 
είναι έτοιμη.  Έχουν ζητήσει οι ιδιοκτήτες και οι διευθυντές των αθλητικών χώρων μας 
μία περίοδο προσαρμογής και τους έχει δοθεί μία περίοδος τριών χρόνων.  Ίσως είναι 
μια μεγάλη περίοδος, αλλά είναι προτιμητέο να τους δοθεί αυτός ο αναγκαίος χρόνος, 
για να προετοιμαστούν, ώστε να εφαρμοστεί αυτό το μέτρο, γιατί είναι επίσης ένα 
πάρα πολύ αποτελεσματικό μέτρο, που θα αντιμετωπίσει, ακριβώς, την ομαδοποίηση 
αυτών των συνόλων που πηγαίνουν στο γήπεδο όχι για να παρακολουθήσουν τον 
αγώνα, αλλά για να προκαλέσουν προβλήματα.   

 Και, ναι, συμφωνώ και εγώ ότι ίσως να είναι υπερβολικές οι εξουσίες που 
δίνονται στην αστυνομία.  Φυσικά, σκεφτήκαμε όλες τις πιθανές εκδοχές και πτυχές 
που θα μπορούσαν να περιληφθούν σε αυτό το νομοσχέδιο και δεν μπορούσαμε να 
βρούμε καλύτερες προτάσεις και λύσεις.  Η μεγαλύτερη ανησυχία όμως είναι ότι, για 
να εφαρμόσει αυτό το νόμο η αστυνομία, θα χρειαστεί μια τεράστια αστυνομική 
δύναμη σε κάθε αγώνα.  Κάθε Σαββατοκυρίακο θα πρέπει σχεδόν όλοι οι αστυνομικοί 
της Κύπρου να επιτηρούν και να επιβλέπουν αγώνες.  Και, πραγματικά, εγείρεται το 
ερώτημα κατά πόσο η αστυνομία έχει τη δύναμη, το ανθρώπινο δυναμικό, για να 
εφαρμόσει αυτή τη νομοθεσία.   

 Τέταρτη μεγάλη παράλειψη αυτού του νομοσχεδίου:  Η οργανωμένη 
μετακίνηση οπαδών δεν αντιμετωπίζεται ικανοποιητικά.  Αλλά και πάλι πρέπει να 
ομολογήσουμε ότι αυτό το ζήτημα δεν παραμένει ως παράλειψη του νομοσχεδίου, 
επειδή δεν υπήρχε η αναγκαία πολιτική βούληση από πλευράς μας, αλλά, επειδή, 
δυστυχώς, δεν υπάρχουν τα μέσα μαζικής μεταφοράς στην Κύπρο που θα 
επιτρέψουν σε κάθε φίλαθλο να μεταβεί στον αγώνα. και χρειάζεται, ακριβώς, η 
βοήθεια των σωματείων για τη μεταφορά των φιλάθλων.  Και γι’  αυτό το λόγο 
παραμένει αυτό το κακό και το έχουμε ενώπιόν μας, λόγω του ευρύτερου κακού που 
είναι η έλλειψη ικανοποιητικών μέσων μαζικής μεταφοράς στον τόπο μας.   

 Αλλά στο τέλος της ημέρας, παρά τα κενά, παρά τις παραλείψεις, καλύτερα να 
περάσουμε αυτό το νομοσχέδιο, για να έχουμε όλα τα θετικά και τις θετικές πρόνοιες 
που αναφέρθηκαν προηγουμένως από τον πρόεδρο της επιτροπής. που δεν έχω 
σκοπό να τις επαναλάβω.  Πρόνοιες όπως η ηλεκτρονική παρακολούθηση, η 
αρίθμηση των θέσεων, όταν και αυτή θα επιτευχθεί, το πιστοποιητικό ασφαλείας, η 
νέα ποινή του αποκλεισμού, ο κατάλογος των ταραχοποιών.  Καλύτερα να περάσουμε 
αυτή τη μη τέλεια νομοθεσία και να υπάρχουν κάποια κενά και κάποιες παραλείψεις, 
παρά να μην έχουμε όλα τα υπόλοιπα που είναι θετικά.   

 Φυσικά, πρέπει να παραδεχθούμε επίσης ότι υπάρχει ήδη μία υφιστάμενη 
νομοθεσία που καλύπτει πάρα πολλά κοινά σημεία, η οποία σήμερα -τουλάχιστον 
όπως όλοι παρατηρούμε και καταμαρτυρούμε- δεν εφαρμόζεται.  Και εμάς έγνοιά μας 
και  ανησυχία μας ως ∆ημοκρατικό Κόμμα είναι να μην καταστεί και αυτός ο νόμος 
ανενεργός και να μείνει ένας νόμος στα χαρτιά.  Και εμείς προειδοποιούμε από τώρα 
όλες τις αρμόδιες αρχές που θα έχουν την ευθύνη υλοποίησης και εφαρμογής αυτής 
της νομοθεσίας ότι θα είμαστε ιδιαίτερα αυστηροί όσον αφορά την οποιαδήποτε 
πλημμελή εφαρμογή της.   
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα επικεντρωθώ στην τροπολογία που έχει καταθέσει το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
και που αφορά, συγκεκριμένα, τα πανό που μεταφέρονται από οπαδούς στους 
αθλητικούς χώρους και να ανασκευάσω, κάποιες λανθασμένες εντυπώσεις που 
έχουν, ενδεχομένως, δημιουργηθεί.  Η τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος δεν 
αφορά τα φραστικά συνθήματα.  Καμία απολύτως σχέση δεν έχει με φραστικά 
συνθήματα.  Αφορά μόνο τα πανό και συνθήματα πάνω σε πανό και πάνω σε 
οποιαδήποτε άλλα σύμβολα ή πλακάζ ή οτιδήποτε άλλο, ενδεχομένως, πάρουν οι 
οπαδοί στους αθλητικούς χώρους.  Όλοι ήμασταν μάρτυρες τον τελευταίο καιρό 
απαράδεκτων συμπεριφορών στα γήπεδά μας που αφορούν ρατσιστικά, εθνικιστικά 
και αποσχιστικά συνθήματα που αναγράφονται από κάποιους σε πανό.  Και αυτές οι 
συμπεριφορές σίγουρα δεν είναι της ίδιας άμεσης σοβαρότητας, όπως είναι τα 
κρούσματα βίας, αλλά τέτοια συνθήματα δυναμιτίζουν το κλίμα και την ατμόσφαιρα 
στα γήπεδά μας, προκαλούν εντάσεις και εξωθούν εμμέσως σε βίαιες συμπεριφορές.  
Και τα σωματεία, κατ’  ακρίβειαν, παίρνουν κάθε χρόνο μερικές εκατοντάδες χιλιάδες 
ευρώ πρόστιμα από την αρμόδια ομοσπονδία ακριβώς γι’  αυτά τα συνθήματα.  Και η 
δική μας εισήγηση έχει σκοπό από τη μια να προστατεύσει τα σωματεία από τέτοια 
συνθήματα -που δεν έχουν ευθύνη εκείνα που προβάλλονται στα γήπεδα- και από την 
άλλη για να προσπαθήσουμε να αποφύγουμε τις εντάσεις που δημιουργούνται με την 
προβολή τέτοιων συνθημάτων στα γήπεδά μας.   

 Και είναι με αυτό το σκεπτικό και με αυτούς τους στόχους που έχει κατατεθεί η 
συγκεκριμένη τροπολογία.  Και είναι πάρα πολύ απλή.  Τα σωματεία θα δικαιούνται, 
πριν από κάθε αγώνα, να καταθέτουν στην αρμόδια ομοσπονδία έναν κατάλογο 
εγκεκριμένων συνθημάτων.  Όχι κατάλογο συνθημάτων που δε θέλουν να ακούγονται 
μέσα στα γήπεδα, απλά έναν κατάλογο δικών τους εγκεκριμένων συνθημάτων που θα 
αναγράφονται ενδεχομένως πάνω σε πανό.  Και μόνο αυτά τα πανό θα περνούν μέσα 
στον αθλητικό χώρο, κανένα άλλο.  ∆ε θα υποβάλλεται στα σωματεία τι συνθήματα θα 
αναγράφουν -αυτό θα εναπόκειται απολύτως στη δική τους κρίση- και σε κάθε 
περίπτωση οι πρόνοιες που υπάρχουν σήμερα στο σχετικό νομοσχέδιο και που 
αφορούν την πλήρη απαγόρευση ρατσιστικών, κομματικών, πολιτικών συνθημάτων, 
αυτές θα εξακολουθήσουν να ισχύουν.   

 Αλλά οι λόγοι που γίνεται αυτή η τροπολογία είναι οι ακόλουθοι:  Πρώτον, 
επειδή η δική μας άποψη είναι ότι το προτεινόμενο νομοσχέδιο είναι που δε θα 
εφαρμοστεί, γιατί προνοεί την απαγόρευση ρατσιστικών, πολιτικών και κομματικών 
συνθημάτων.  Και ποιος θα αποφασίζει ποια πανό περιέχουν ρατσιστικά, κομματικά ή 
πολιτικά συνθήματα;  Ο αστυνομικός στην πύλη του γηπέδου.   

 Και εγώ διερωτώμαι:  Όταν ο αστυνομικός θα είναι αντιμέτωπος με τον όχλο, με 
τους οργανωμένους οπαδούς που θα παρουσιάζονται ενώπιόν του στην πύλη, θα 
τους σταματά, θα ελέγχει τα συνθήματα και θα κρίνει εκείνη την ώρα κατά πόσο ένα 
πανό είναι κομματικό και θα τους λέει «∆ε θα περάσετε», αυτό το πράγμα δε θα 
προκαλέσει ένταση;  Εγώ σας λέω ότι κανένας απολύτως αστυνομικός δεν πρόκειται 
να κάνει τέτοιο πράγμα στην είσοδο οποιουδήποτε γηπέδου.  Θα μπαίνουν όλα, 
ακριβώς για να μην υπάρχει οποιαδήποτε περαιτέρω ένταση στον αγωνιστικό χώρο 
λόγω της απαγόρευσης.   

 Και, εξάλλου, για ποιον ακριβώς λόγο εμπιστευόμαστε την υποκειμενική κρίση 
του αστυνομικού και όχι των σωματείων;  Γιατί να κρίνει ένας αστυνομικός με τα δικά 
του κομματικά, πολιτικά κριτήρια κατά πόσο ένα πανό είναι κομματικό και πολιτικό και 
να μην αφήσουμε αυτή τη διακριτική ευχέρεια, αυτό το δικαίωμα στα σωματεία;  Γιατί 
να προκαλέσουμε την αυθαιρεσία και κάποια συνθήματα, κάποια πανό που θα είναι 
κομματικά και πολιτικά -και θα το δείτε- να μπαίνουν, επειδή τυγχάνει ένας 
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αστυνομικός να έχει συγκεκριμένες πολιτικές πεποιθήσεις στην πύλη και άλλα να μην 
μπαίνουν;  Έτσι είναι που θα αποτρέψουμε την ένταση στα γήπεδά μας;   

 Επομένως, η εισήγησή μας γίνεται, για να αποφευχθεί ακριβώς αυτή η 
αχρείαστη ένταση, να γνωρίζουν οι οπαδοί από προηγουμένως ποια πανό δικαιούνται 
να μπαίνουν μέσα στο γήπεδο και να έχει ακριβώς την ευθύνη το σωματείο να 
ετοιμάσει αυτό τον κατάλογο.  ∆ε θα υποχρεούται.  Αν θέλουν, ας μην τους 
ετοιμάζουν.  ∆ε θα μπαίνει κανένα πανό μέσα.  Όμως θα γνωρίζουν οι οπαδοί από 
προηγουμένως από αυτό τον κατάλογο τι δικαιούνται να πάρουν μέσα, θα το γνωρίζει 
και ο αστυνομικός στην είσοδο και με αυτό τον τρόπο δεν πρόκειται να υπάρξει 
οποιαδήποτε αυθαιρεσία.   

 Είναι καθ’  όλα σεβαστή η άποψη του Γενικού Εισαγγελέα για την προληπτική 
λογοκρισία.  Φυσικά, πρέπει να σημειώσουμε ότι ήταν μια προκαταρκτική 
τοποθέτηση.  ∆εν κλήθηκε ποτέ να έρθει στην επιτροπή Νομικών ο Γενικός 
Εισαγγελέας και να μας εξηγήσει αυτές του τις θέσεις και να ακούσει και την αντίθετη 
άποψη.  Εγώ προσωπικά δεν κατανοώ τι εννοεί με τον όρο “προληπτική λογοκρισία”.  
∆εν υπάρχει αυτός ο ορισμός πουθενά στη νομοθεσία μας, δεν υπάρχει πουθενά στο 
σύνταγμά μας.  Επομένως, ποια η διαφορά της προληπτικής λογοκρισίας και της 
μεταγενέστερης λογοκρισίας που θα έχουμε από τον αστυνομικό στην πύλη;  Το 
ερώτημα δε θα πρέπει να είναι κατά πόσο είναι δικαιολογημένη η λογοκρισία ή όχι;  
∆εν είναι αυτό που θα πρέπει να μας απασχολήσει;  ∆ηλαδή εμείς εδώ θα 
αποδεχόμαστε να έρχονται επισκέπτες στη Βουλή και να μας φέρνουν πανό;  ∆εν 
είναι προληπτική λογοκρισία ότι τους απαγορεύουμε να έρθουν μέσα;  Και σωστά 
τούς απαγορεύουμε να έρθουν μέσα και να μας επιδείξουν τα πανό τους, όσο ορθά 
και να είναι τα μηνύματα που θα έχουν αυτά τα πανό.  Γιατί;  Γιατί θέλουμε να 
προστατεύσουμε, ακριβώς, την αξιοπρέπεια του θεσμού, αυτού του σώματος.   

 Υπάρχει, όμως, και ένα άλλο ευρύτερο συμφέρον που πρέπει να λάβουμε 
υπόψη στο προτεινόμενο νομοσχέδιο, η ασφάλεια των γηπέδων μας.  Στην 
προκειμένη περίπτωση, ναι, ενδεχομένως να χρειαζόμαστε κάποια λογοκρισία. 
εξάλλου, αυτό έχουν δείξει τα γεγονότα.  Είδαμε τι πανό παίρνουν κάποιοι μέσα στο 
γήπεδο με στόχο και σκοπό να προκαλέσουν.  Θέλουμε δηλαδή αυτά τα πανό να 
μπαίνουν μέσα, για να προστατεύσουμε τι;  Μια απόλυτη λογοκρισία;  Μα, πού 
υπάρχουν απόλυτα δικαιώματα στην κοινωνία μας;  Τα γήπεδά μας έχουν χτιστεί με 
τα χρήματα των Κύπριων φορολογουμένων.  Όταν μπαίνουμε μέσα στα γήπεδά μας, 
μπαίνουμε με την άδεια και με το σκεπτικό, υπό τις προϋποθέσεις ότι θα 
ακολουθήσουμε μια συγκεκριμένη συμπεριφορά.  ∆εν μπαίνουμε μέσα με την 
απόλυτη άδεια ότι θα δικαιούμαστε να συμπεριφερόμαστε όπως μας καπνίσει.  Θα 
μπαίνουμε μέσα, νοουμένου ότι θα ακολουθούμε κάποιους κανόνες.  Αυτό το 
κατανοούμε, όταν μπαίνουμε στα γήπεδα.  Τέτοιους κανόνες έχουμε και στη Βουλή, 
έχουμε και στα νοσοκομεία μας, έχουμε  στα δικαστήριά μας, έχουμε και στα πάρκα 
μας.  Ενδεχομένως στα γήπεδα, ναι, χρειαζόμαστε περισσότερους κανόνες, επειδή 
έχουμε περισσότερα προβλήματα στα γήπεδα παρά αλλού.    

 Επομένως, επαναλαμβάνουμε ότι σεβόμαστε πλήρως τις απόψεις του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, όμως θεωρούμε ότι η δικαιολογία της λογοκρισίας δεν 
είναι ικανοποιητική, για να αποτρέψει την αποδοχή της συγκεκριμένης τροπολογίας.  
Τα σωματεία θα έχουν απόλυτη ευχέρεια να ετοιμάσουν τα συνθήματά τους όπως 
θέλουν.  Εάν θέλουν, δεν ετοιμάζουν το συγκεκριμένο κατάλογο.  Αυτό το πράγμα 
μπορεί να είναι λογοκρισία, αλλά υπάρχει λόγος.  Για να προωθήσουμε -ακριβώς- τη 
σταθερότητα και την ασφάλεια μέσα στα γήπεδά μας.  Θέλουμε, δηλαδή, αντί να 
μπαίνουμε σε φιλοσοφικές συζητήσεις στην πύλη κατά πόσο ένα πανό είναι 
κομματικό, πολιτικό ή προσβάλλει την ιστορική μνήμη -που εμείς στην επιτροπή 
ξοδέψαμε πέντε συνεδρίες των δύο ωρών να το συζητούμε. σκεφτείτε να κάνει αυτό το 
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πράγμα ο αστυνομικός στην πόρτα του γηπέδου- αντί να έχουμε αυτή την κατάσταση, 
να εφαρμόσουμε ένα σύστημα αυτοελέγχου των σωματείων.  Όπως λέχθηκε 
προηγουμένως, ναι, δεν υπάρχουν πάρα πολλά καθήκοντα που έχουν επωμιστεί τα 
σωματεία, με βάση αυτό το νομοσχέδιο.  Ε, να εδώ μια πρόταση δική μας που αυξάνει 
τα καθήκοντα των σωματείων να ετοιμάζουν αυτούς τους καταλόγους, για να 
μπορέσουμε να αποτρέψουμε απαράδεκτες σκηνές του παρελθόντος. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Χαιρετίζουμε την ετοιμασία αυτού του νομοσχεδίου ως ένα θετικό βήμα 
αντιμετώπισης της μάστιγας του αθλητισμού μας.  Πρέπει όμως, παράλληλα, να 
γνωρίζουμε πως η καταστολή της βίας και της ανάρμοστης συμπεριφοράς δεν μπορεί 
να αντιμετωπιστεί μόνο με νομοθεσίες, αλλά με τη σωστή διαπαιδαγώγηση και 
μόρφωση των παιδιών μας.  Πρέπει εμείς να τους διδάξουμε την αθλητοπρέπεια, το 
σεβασμό προς τον αντίπαλο και την απόλαυση του αθλήματος για χάρη του 
αθλήματος.  Η βία ενδεχομένως κάποιοι να ισχυρίζονται ότι ξεκινά από το σπίτι,  το 
ίδιο όμως και η ηθική καθοδήγηση.  Από εμάς εξαρτάται προς τα πού θέλουμε να 
καθοδηγήσουμε τα παιδιά μας.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου τον Πρόεδρο της 
Βουλής αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρ. Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε.   

 Ναι, κύριε Χατζηγεωργίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε ένα πάρα πολύ σοβαρό ζήτημα, γιατί αναφέρεται στην 
παραβατικότητα και στις παρανομίες που όλοι παρακολουθούμε να συμβαίνουν σε 
χώρους όπου, θα έλεγα, υπάρχει αυξημένη πίεση, γιατί συσσωρεύεται εκεί η ένταση 
της κοινωνίας και εκδηλώνεται με τον τρόπο που παρατηρούμε κατά καιρούς.  Το 
νομοθέτημα τούτο κινείται, όπως έχει λεχθεί από όλους τους συναδέλφους, προς τη 
σωστή κατεύθυνση και πρέπει να υπερψηφιστεί.  Νομίζω όμως ότι, αν θέλουμε να 
επισημάνουμε μια ουσιαστική αδυναμία, αυτή έχει να κάνει με την ταχύτητα με την 
οποία θα εκδικάζονται και με το πώς θα αποφασίζεται η δικαιοσύνη γύρω από αυτά τα 
ζητήματα. 

 Και ξέρουμε όλοι ότι δικαιοσύνη που αργεί δεν είναι δικαιοσύνη.  Όταν 
συλλάβεις ένα νεαρό σήμερα και θα δικαστεί σε δύο χρόνια που θα είναι φοιτητής και 
ξέρουμε όλοι τι πίεση ασκείται πάνω στο δικαστή, γιατί το παιδί τούτο σήμερα 
σπουδάζει και πριν δύο χρόνια έκανε αυτό το πράγμα μέσα στο γήπεδο, κατανοούμε 
ότι αυτού του είδους η αργοπορία ουσιαστικά σε ένα πολύ μεγάλο βαθμό αναιρεί τα 
πολύ θετικά που φέρνει ενώπιόν μας αυτό το νομοθέτημα.  Γι’ αυτό, νομίζω ότι κάποια 
στιγμή πρέπει να σκεφθούμε τη δυνατότητα δημιουργίας ενός δικαστηρίου που να 
ασχολείται με αυτά και μόνο τα ζητήματα, να επιλαμβάνεται των ζητημάτων 
αυθημερόν ή μέσα στις μέρες εκείνες, έτσι ώστε να αποδίδεται έγκαιρα η δικαιοσύνη. 

 Είμαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, μια οξύμωρη, αν μου επιτρέπετε η έκφραση, 
κοινωνία.  ∆εν έχουμε καμία ανοχή μεταξύ μας.  Να μη θυμίσω το χθεσινό περιστατικό 
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όπου συμπολίτης μας σκότωσε συμπολίτη του, διότι του γάβγισε ο σκύλος του.  Την  
ίδια ώρα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να μην κάνουμε αναφορές σε υποθέσεις που βρίσκονται υπό εκδίκαση, κύριε 
συνάδελφε.  Ακόμα, είναι ύποπτος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Την ίδια ώρα ως κράτος εκφράζουμε μια υπέρμετρη ανοχή απέναντι σε 
παραβατικότητες του τύπου που συζητούμε σήμερα.  Θεωρώ δηλαδή ότι αυτό που 
έχει χαθεί μέσα στην κοινωνία μας, που είναι η ανοχή του ενός προς τον άλλο -και 
έχετε δίκαιο για την αναφορά σας στο θέμα στο οποίο αναφέρθηκα προηγουμένως- 
και παραμένει το γενικότερο, είναι ότι δεν έχουμε ανοχή ο ένας προς τον άλλο,  ο ένας 
προς τις θέσεις του άλλου.  Υπάρχει ένταση μέσα στην κοινωνία.  Την ίδια ώρα η 
πολιτεία δεν εκφράζει αυτού του είδους την έλλειψη ανοχής, που πρέπει να την 
εκφράσει, προς τους παραβάτες. 

 Υπάρχει μεγάλη συζήτηση για την πρόληψη, αλλά νομίζω ότι παραμένουμε 
όλοι στο θεωρητικό επίπεδο, να καταφέρουμε τα παιδιά μας μέσα στο σχολείο και στο 
σπίτι να γίνονται καλύτεροι άνθρωποι!  Ε, ένα μέρος της κοινωνίας δεν το καταφέρνει!  
Πώς θα γίνει αυτό;  Εγώ έχω συγκεκριμένη εισήγηση, αγαπητοί συνάδελφοι.  Έχει 
χαθεί η επαφή του δασκάλου και του καθηγητή, του εκπαιδευτικού γενικά, με το σπίτι.  
Σχεδόν απαγορεύεται η επαφή του εκπαιδευτικού με το σπίτι.  ∆εν του έχουμε αυτό το 
καθήκον και, ας μου επιτρέψουν οι αγαπητοί φίλοι εκπαιδευτικοί, να πω ότι δεν είναι 
επιπρόσθετο εκπαιδευτικό καθήκον αυτό που προτείνω, η επαφή με το σπίτι, όταν 
εντοπίζεται τάση παραβατικότητας.  Και θα έλεγα ακόμη ότι οι δάσκαλοι και οι 
καθηγητές θα πρέπει να έχουν αριθμό παιδιών για τα οποία να είναι υπεύθυνοι να 
έχουν αυτή την επαφή με το σπίτι.  Να ανοίξει ένας δίαυλος επικοινωνίας του 
δασκάλου με την οικογένεια, αν θέλουμε η οικογένεια να αντιληφθεί το βάρος της 
ευθύνης και να αναλάβει και η ίδια τις ευθύνες της.  Και θεωρώ ότι αυτή τη συζήτηση, 
πώς ανοίγουμε την επικοινωνία του εκπαιδευτικού με την οικογένεια, ως επιτροπή 
Παιδείας ίσως κάποια στιγμή πρέπει να την κάνουμε με τους γονείς και τους ίδιους 
τους εκπαιδευτικούς.  Με αυτό τον τρόπο δε θα έχουμε αυτή τη στειρωμένη περιοχή 
σχολείου και αποστειρωμένη περιοχή οικογένειας όπου η επικοινωνία είναι 
απαγορευμένη. 

 Όσον αφορά την τροποποίηση που προτείνει το ∆ημοκρατικό Κόμμα, θέλω να 
πω απλώς μια φράση:  Να την κουβεντιάσουμε, να την ξανασκεφτούμε.  Όμως, 
θεωρώ ότι η απαγόρευση πολιτικών συνθημάτων εμπεριέχει και την απαγόρευση 
συνθημάτων ή λογοτύπων που έχουν να κάνουν με την ιστορική μνήμη.  Για το άλλο 
θέμα που μπαίνει, το ότι τα σωματεία να δικαιούνται να καταθέσουν κατάλογο, νομίζω 
ότι ένας νόμος είναι νόμος, αν υποχρεώνει κάποιον να κάνει κάτι.  ∆ε λέω ότι είναι 
σωστό.  Είπα προηγουμένως να συζητηθεί, αλλά, όταν του λες ότι δικαιούσαι να 
κάνεις κάτι, θεωρώ ότι σαν να αντίκειται αυτό με το τι εστί νομοθεσία. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγεωργίου. 

 Νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί, κύριοι συνάδελφοι.  Έχουμε ακούσει όλες 
τις απόψεις. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω ακόμα μια παρατήρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Νικολάου. 

 Πολύ σύντομα όμως παρακαλώ, διότι πιστεύω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Πολύ σύντομα.  Πολύ πολύ σύντομα! 

 Επειδή έγινε πολλή συζήτηση και περί παραλείψεως στο προτεινόμενο κείμενο 
νόμου για θέματα πρόληψης που σχετίζονται με την εκπαίδευση κ.λπ., όλα αυτά τα 
έχουμε συζητήσει στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Είναι θέμα πολιτικής, δεν είναι θέμα 
νομοθεσίας.  Όμως, η παρατήρησή μου κυρίως έχει να κάνει με την τροπολογία του 
συναδέλφου.  Αν θεωρούμε ότι η αστυνομία δεν είναι αρμόδια να εξετάσει ποια 
συνθήματα παραβιάζουν τη νομοθεσία ή ποια σύμβολα τα οποία τοποθετούνται πάνω 
σε ένα πανό, θα θεωρήσουμε αρμόδιο το καθένα από τα σωματεία, για να υποβάλει 
κατάλογο;  Πραγματικά διερωτώμαι:  Είναι με τα ίδια κριτήρια που το άλφα σωματείο 
θα υποβάλει το δικό του κατάλογο με το βήτα σωματείο που επίσης θα υποβάλει το 
δικό του κατάλογο;  ∆ε θα προκαλέσει περισσότερες αντιδράσεις, αν, για παράδειγμα, 
κάποιος πάει στο γήπεδο, για να μεταφέρει ένα πανό, και του πουν «απαγορεύεται, 
γιατί το σωματείο σου δεν έστειλε κατάλογο»; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆υστυχώς, είναι ανεφάρμοστη.  Καταλαβαίνουμε τι είναι εκείνο το οποίο 
στοχεύετε, αλλά είναι ανεφάρμοστο.  Και θέλω επίσης να πω ότι  δεν τιμωρούμε τα 
σωματεία εδώ, γιατί, όπως πολύ σωστά επεξήγησε και ο προεδρεύων της Βουλής, 
αυτά τιμωρούνται μέσα από άλλα όργανα, αλλά τιμωρούνται οι παράγοντες, και 
αναλύονται ποιοι είναι οι παράγοντες των σωματείων, και μάλιστα με ποινές 
αυστηρές, για να αντιμετωπίσουμε και να πατάξουμε αυτά τα φαινόμενα.  Από εκεί και 
πέρα, οποιαδήποτε μέτρα θα ληφθούν κατά των σωματείων μπορούν να ληφθούν σε 
διοικητικό ή και πολιτικό ακόμα επίπεδο. 

 Ευχαριστώ πολύ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι ότι η τροπολογία του ΑΚΕΛ ουσιαστικά 
αποσύρεται.  Ως εκ τούτου, μένει ενώπιον του σώματος μόνο μία τροπολογία.  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του άρθρου 72 της πρότασης νόμου με το 
ακόλουθο νέο άρθρο: 

«Απαγόρευση 
χρήσης μη 
εγκεκριμένων 
πανό. 

72.  (1)  Κατά τη διάρκεια διεξαγωγής αθλητικού αγώνα ή 
εκδήλωσης απαγορεύεται η εντός του αθλητικού χώρου 
μεταφορά, χρήση, τοποθέτηση, προβολή ή παρουσίαση 
οποιουδήποτε πανό, αφίσας, πλακάτ ή άλλου παρόμοιου μέσου, 
εκτός αν τα συνθήματα ή σύμβολα που αναγράφονται ή 
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απεικονίζονται σ’ αυτά περιλαμβάνονται σε κατάλογο ο οποίος 
υποβλήθηκε δυνάμει του εδαφίου (2). 

       (2)(α)  Με την επιφύλαξη των διατάξεων του εδαφίου (3) και 
για σκοπούς εφαρμογής του εδαφίου (1), κάθε σωματείο, 
αθλητική εταιρεία ή σύλλογος πρώτης κατηγορίας δύναται 
οποτεδήποτε πριν από τη διεξαγωγή του αθλητικού αγώνα ή 
εκδήλωσης να υποβάλλει στην οικεία αθλητική ομοσπονδία ή 
οργανισμό ή φορέα εγκεκριμένο κατάλογο συνθημάτων ή 
συμβόλων τα οποία δυνατόν να αναγράφονται ή απεικονίζονται 
σε πανό, αφίσα ή πλακάτ ή άλλο παρόμοιο μέσο το οποίο θα 
μεταφέρεται, χρησιμοποιείται, τοποθετείται, προβάλλεται ή 
παρουσιάζεται από οπαδούς του σε αθλητικό χώρο. 

           (β)  Κάθε ομοσπονδία ή οργανισμός ή φορέας καταχωρίζει 
σε ειδικό αρχείο που τηρεί για το σκοπό αυτό τον κατάλογο που 
της υποβάλλεται δυνάμει της παραγράφου (α) του παρόντος 
εδαφίου. 

      (3)  Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των εδαφίων (1) και (2), 
απαγορεύεται εντός του αθλητικού χώρου  η αναγραφή ή 
απεικόνιση σε πανό, αφίσα, πλακάτ ή σε άλλο παρόμοιο μέσο 
οποιουδήποτε ρατσιστικού ή υβριστικού ή πολιτικού ή 
κομματικού συνθήματος ή συμβόλου μπορεί να προσβάλει την 
ιστορική μνήμη. 

     (4)  Οποιοδήποτε πρόσωπο παραβιάζει τις διατάξεις του 
παρόντος άρθρου είναι ένοχο πλημμελήματος και σε περίπτωση 
καταδίκης του υπόκειται σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει 
τους έξι μήνες ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τα χίλια 
ευρώ ή και στις δύο αυτές ποινές.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία απορρίπτεται με εννέα ψήφους υπέρ, είκοσι εναντίον και καμία 
αποχή. 
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 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου που έχει 
ετοιμαστεί από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Προκαθορισμένη ώρα εισόδου θεατών ή φιλάθλων.  Άρθρο 3. 

 Πιστοποιητικό ασφάλειας.  Άρθρο 4. 

 Απομάκρυνση οικοδομικών ή άλλων άχρηστων υλικών.  Άρθρο 5. 

 Έλεγχος για ύποπτα αντικείμενα ή επικίνδυνους μηχανισμούς.  Άρθρο 6. 

 Προστασία του αγωνιστικού χώρου.  Άρθρο 7. 

 Προστασία των παικτών ή αθλητών, διαιτητών και συνοδών τους.  Άρθρο 8. 

 Παροχή διευκολύνσεων στον Αρχηγό Αστυνομίας.  Άρθρο 9. 

 Τοποθέτηση προστατευτικού πλέγματος.  Άρθρο 10. 

 ∆ιαχωρισμός υποστηρικτών των διαγωνιζομένων.  Άρθρο 11. 

 Επαρκή σημεία εξόδου.  Άρθρο 12. 

 Σημάνσεις κερκίδων και εξόδων.  Άρθρο 13. 

 ∆ημιουργία χώρων ιατρείου και ελέγχου ντόπινγκ.  Άρθρο 14. 

 Μέτρα υγιεινής και ειδικές διευκολύνσεις.  Άρθρο 15. 

 Πληροφορίες προς τον Αρχηγό Αστυνομίας και συνεργασία εμπλεκόμενων 
φορέων.  Άρθρο 16. 

 Επιθεώρηση.  Άρθρο 17. 

 Υπηρεσίες ασφάλειας και επιτηρητές.  Άρθρο 18. 

 Παροχή πληροφοριών στον Αρχηγό Αστυνομίας.  Άρθρο 19. 

 Έλεγχος κινήσεων των θεατών.  Άρθρο 20. 

 Σύστημα οπτικοακουστικής ειδοποίησης.  Άρθρο 21. 

 Τηλεοπτικό σύστημα κλειστού κυκλώματος παρακολούθησης.  Άρθρο 22. 

 Ιατρική και πυροσβεστική επάρκεια.  Άρθρο 23. 

 Απαγόρευση πώλησης συγκεκριμένων ειδών.  Άρθρο 24. 

 Σωματικός έλεγχος των θεατών ή των φιλάθλων.  Άρθρο 25. 

 Κατάσχεση και φύλαξη επικίνδυνων αντικειμένων.  Άρθρο 26. 

 Έλεγχος του κοινού κατά την προσέλευσή του.  Άρθρο 27. 

 Απαγόρευση εισόδου.  Άρθρο 28. 

 Προσωπικό καθοδήγησης.  Άρθρο 29. 

 Συνοδεία παικτών ή αθλητών και συνοδών αυτών και διαιτητών ή ελλανοδικών.  
Άρθρο 30. 
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 Επιτήρηση οπαδών ή υποστηρικτών.  Άρθρο 31. 

 Σημεία επικοινωνίας για ανεύρεση παιδιών ή ανηλίκων και απολεσθέντων 
αντικειμένων.  Άρθρο 32. 

 Επαφή με αρμόδιους φορείς κ.λπ.  Άρθρο 33. 

 Αριθμός εισιτηρίων που εκδίδονται.  Άρθρο 34. 

 ∆ιανομή εισιτηρίων.  Άρθρο 35. 

 Σήμανση εισιτηρίων.  Άρθρο 36. 

 Έλεγχος εισιτηρίων.  Άρθρο 37. 

 Έλεγχος εισιτηρίων στον αθλητικό χώρο.  Άρθρο 38. 

 Εξάντληση εισιτηρίων.  Άρθρο 39. 

 Ασφαλιστική κάλυψη.  Άρθρο 40. 

 Ενημέρωση του κοινού.  Άρθρο 41. 

 Ψυχαγωγικά προγράμματα κατά τη διεξαγωγή αγώνα ή εκδήλωσης.  Άρθρο 42. 

 ∆ιορισμός υπευθύνου ασφάλειας.  Άρθρο 43. 

 Καθορισμός αξιωματικών και αντιπροσώπων επικοινωνίας.  Άρθρο 44. 

 Έκθεση υπευθύνου ασφάλειας.  Άρθρο 45. 

 Αστυνόμευση αγώνα ή εκδήλωσης.  Άρθρο 46. 

 Ομάδα ∆ιαχείρισης Κρίσεων.  Άρθρο 47. 

 Εγχειρίδιο διεθνούς αστυνομικής συνεργασίας κατά της βίας στα γήπεδα.  
Παράρτημα.  Άρθρο 48. 

 Ίδρυση Αρχείου και Γραφείου.  Άρθρο 49. 

 Αρχείο.  Άρθρο 50. 

 Γραφείο.  Άρθρο 51. 

 ∆ιαγραφή πληροφοριών.  Άρθρο 52. 

 Απαγόρευση μεταφοράς επιθετικού όπλου.  Άρθρο 53. 

 Παράνομη είσοδος σε αγωνιστικό ή αθλητικό χώρο.  Άρθρο 54. 

 Μέθη και επήρεια ουσιών εξάρτησης.  Άρθρο 55. 

 Παρακώλυση ομαλής διεξαγωγής αγώνα.  Άρθρο 56. 

 Χρησιμοποίηση επικίνδυνων αντικειμένων.  Άρθρο 57. 

 Εξύβριση.  Άρθρο 58. 

 Συμπλοκή και επίθεση.  Άρθρο 59. 

 Ορισμοί παράνομης συνάθροισης και οχλαγωγίας εντός των εγκαταστάσεων 
του αθλητικού χώρου.  Άρθρο 60. 

 Ποινή συμμετοχής σε παράνομη συνάθροιση.  Άρθρο 61. 

 Ποινή συμμετοχής σε οχλαγωγία.  Άρθρο 62. 
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 Προκήρυξη για διάλυση οχλαγωγίας.  Άρθρο 63. 

 Οχλαγωγία μετά την προκήρυξη.  Άρθρο 64. 

 Ματαίωση ή παρακώλυση προκήρυξης.  Άρθρο 65. 

 Καταστροφή ή κατεδάφιση εγκαταστάσεων αθλητικού χώρου.  Άρθρο 66. 

 Πρόκληση βλάβης ή ζημιάς σε εγκαταστάσεις αθλητικού χώρου.  Άρθρο 67. 

 Ματαίωση αγώνα ή εκδήλωσης.  Άρθρο 68. 

 Προκήρυξη αποκλεισμού ή απαγόρευσης εισόδου σε αγώνα ή εκδήλωση.  
Άρθρο 69. 

 Μη συμμόρφωση με προκήρυξη αποκλεισμού ή απαγόρευσης εισόδου.  Άρθρο 
70. 

 Παράνομες δηλώσεις αθλητικών παραγόντων.  Άρθρο 71. 

 Απαγόρευση χρήσης ρατσιστικών ή υβριστικών συνθημάτων ή συμβόλων.  
Άρθρο 72. 

 Ποινή αποκλεισμού από αγώνα ή εκδήλωση ή απαγόρευσης εισόδου σε 
αθλητικούς χώρους.  Άρθρο 73. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 74. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 75. 

 Κατάργηση και επιφύλαξη.  Άρθρο 76. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόληψης και της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το ενιαίο κείμενο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ενιαίο κείμενο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί 
Οργανωμένων Ταξιδιών, ∆ιακοπών και Περιηγήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008», δεν είναι έτοιμο, κύριοι συνάδελφοι. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008» 
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Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Νικόλας Παπαδόπουλος  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 
23 Ιουνίου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί ∆ανείου 
(Ανάπτυξις) Κανονισμών, ώστε η έκδοση των κρατικών ονομαστικών χρεογράφων 
ανάπτυξης να συνάδει με τις συνθήκες που επιβάλλει η υιοθέτηση του ευρώ. 

 Ειδικότερα, στις προτεινόμενες ρυθμίσεις περιλαμβάνονται τα ακόλουθα: 

 Η εισαγωγή των νέων όρων “εργάσιμη ημέρα” και “σύστημα πληρωμών 
TARGET2”, καθώς και η ερμηνεία τους. 

 Η αντικατάσταση του ποσού “500 μιλς” με το ποσό “πενήντα (50) cent του 
ευρώ”, αναφορικά με το δικαίωμα που καταβάλλεται από κάτοχο χρεογράφων 
για πράξη μεταβίβασης εγγεγραμμένων χρεογράφων, εγγραφής της 
μεταβίβασης, έκδοσης πιστοποιητικού ή αντιγράφου πιστοποιητικού 
χρεογράφων.  ∆ιευκρινίζεται, περαιτέρω, ότι το πιο πάνω ποσό καταβάλλεται 
μόνο από όσους κατέχουν χρεόγραφα σε φυσική μορφή. 

 Η αντικατάσταση της φράσης “εις κυπριακό νόμισμα” με τη φράση “στο 
νόμισμα της ∆ημοκρατίας”. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών, οι βουλευτές μέλη της επιτροπής 
υπέβαλαν, μεταξύ άλλων, διευκρινιστικές ερωτήσεις προς τους αρμοδίους για 
σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις των υπό 
αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού 
πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί ∆ανείου 
(Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση για την έγκριση των κανονισμών; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Κύρωσης των Πράξεων του 23ου 
Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Κύρωσης των Πράξεων του 23ου 

Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Άριστος Αριστοτέλους  

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Ιουνίου 
2008.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, o διευθυντής του 
Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η, σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του 
συντάγματος, κύρωση των Πράξεων του 23ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας 
Ταχυδρομικής Ένωσης, που πραγματοποιήθηκε στο Βουκουρέστι στις 5 Οκτωβρίου 
2004, κατ’ εξουσιοδότηση της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 
19 Μαρτίου 2008.  

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και την 
αιτιολογική και εισηγητική έκθεση που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι 
Πράξεις αυτές περιλαμβάνουν το Έβδομο Πρόσθετο Πρωτόκολλο του Καταστατικού 
της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης, το Γενικό Κανονισμό της Παγκόσμιας 
Ταχυδρομικής Ένωσης, την Παγκόσμια Ταχυδρομική Σύμβαση και το Τελικό 
Πρωτόκολλο και τη Συμφωνία για τις Υπηρεσίες των Ταχυδρομικών Πληρωμών και 
έγιναν σε αντικατάσταση εκείνων των Πράξεων που υπογράφτηκαν στο 22ο Συνέδριο 
της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης, που πραγματοποιήθηκε στο Πεκίνο το 1999 
και κυρώθηκαν με το Νόμο 17(ΙΙΙ) του 2003.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με τη 
συναίνεση του διευθυντή του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, επέφερε 
περιορισμένες νομοτεχνικές αλλαγές επί του προτεινόμενου νόμου τις οποίες 
κατέθεσε στην επιτροπή. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθέτησε τις πιο πάνω προτεινόμενες τροποποιήσεις 
και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά 
νόμο κύρωση των Πράξεων του 23ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής 
Ένωσης, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, έπειτα από εισήγηση της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί των Πράξεων του 23ου Συνεδρίου της Παγκόσμιας 
Ταχυδρομικής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Πράξεων του 23ου Συνεδρίου 
της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 

και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Άριστος Αριστοτέλους  

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Ιουνίου 
2008.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών Νόμου, ώστε να 
παραχωρηθεί στον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων η εξουσία να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο σε παροχείς ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών που παραβιάζουν τις διατάξεις κοινοτικών κανονισμών ή και κοινοτικών 
αποφάσεων.   
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 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων και το επεξηγηματικό σημείωμα που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το τελευταίο έχει στόχο την αποτελεσματική 
εφαρμογή του κοινοτικού Κανονισμού 717/2007 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 27ης Ιουνίου 2007 για προστασία των δικαιωμάτων του 
καταναλωτή/χρήστη υπηρεσιών διεθνούς περιαγωγής.  Οι πρόνοιες του κοινοτικού 
κανονισμού είναι δεσμευτικές για όλα τα κράτη μέλη και ισχύουν άμεσα από την 30ή 
Ιουνίου 2007.  

 Σύμφωνα με τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, τα κράτη μέλη έπρεπε μέχρι τις 30 
Μαρτίου 2008 να θεσπίσουν κανόνες σχετικά με τις κυρώσεις που επιβάλλονται σε 
περίπτωση παράβασης των διατάξεων του υπό αναφορά κοινοτικού κανονισμού και 
να κοινοποιήσουν τις εν λόγω διατάξεις στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Σημειώνεται ότι 
το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 8 Μαΐου 2008.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 
(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ως εκ τούτου, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2005».  Το ΑΚΕΛ και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι 
υπέρ, αντιλαμβάνομαι.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα και το Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγείρεται θέμα αναβολής, διότι, αντιλαμβάνομαι… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έτσι λέχθηκε από το πρωί. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνήθηκε από το πρωί, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, τότε το θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί 
∆ημοσιεύσεως Αισχρών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», δεν είναι 
έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο 
που τιτλοφορείται «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 

από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης  

 Ντίνος Χατζηνικόλας Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

  Ελένη Θεοχάρους Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5, 12 και 19 Ιουνίου 2008.  Στα 
πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος (Υπηρεσία Περιβάλλοντος, Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών και 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του 
Περιβάλλοντος (Terra Cypria).  Το Υπουργείο Εσωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής, κοινοποίησε όμως γραπτώς 
τις θέσεις του, με επιστολή ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2008. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της 
Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου, ώστε να 
ρυθμιστούν νομοθετικά οι υποχρεώσεις που απορρέουν από τους σταθμούς 
αφαλάτωσης θαλάσσιου ή υφάλμυρου νερού, ανάλογα με τη δυναμικότητά τους.   
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 Ειδικότερα, για σκοπούς διευκόλυνσης και επιτάχυνσης των διαδικασιών για 
κατασκευή μικρών μονάδων αφαλάτωσης, με βάση την προτεινόμενη τροποποίηση, 
προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Οι μονάδες με δυναμικότητα κάτω των 500 κυβικών μέτρων ημερησίως για ένα 
χρόνο από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου θα 
εξαιρούνται από τις πρόνοιές του, οπότε θα λειτουργούν χωρίς να απαιτείται η 
ετοιμασία οποιασδήποτε μελέτης εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον.  Θα 
ελέγχονται όμως κατά το σχεδιασμό και την εκτέλεσή τους από ειδική επιτροπή, 
η οποία θα απαρτίζεται από εκπροσώπους της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών και του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος.  Η εν 
λόγω επιτροπή θα εξετάζει τις πιθανές επιπτώσεις του έργου στο περιβάλλον 
και θα εισηγείται τη λήψη κατάλληλων μέτρων για μείωση ή εξάλειψη των 
επιπτώσεων σ’ αυτό. 

2. Οι μονάδες με δυναμικότητα μέχρι 1 500 κυβικά μέτρα ημερησίως θα 
μεταφερθούν από το Πρώτο Παράρτημα στο ∆εύτερο Παράρτημα της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, ώστε να απαιτείται η ετοιμασία προκαταρκτικής 
έκθεσης επιπτώσεων στο περιβάλλον, αντί της μελέτης εκτίμησης των 
επιπτώσεων στο περιβάλλον που προβλέπεται σήμερα.  Οι μονάδες όμως με 
δυναμικότητα μεγαλύτερη των 1 500 κυβικών μέτρων ημερησίως θα 
παραμείνουν στο Πρώτο Παράρτημα, οπότε θα απαιτείται η ετοιμασία μελέτης 
εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον. 

 Όπως διευκρινιστικά αναφέρεται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο, λόγω του σοβαρού προβλήματος λειψυδρίας που 
αντιμετωπίζει η Κύπρος, υπάρχει άμεση ανάγκη για παραγωγή νερού, γι’ αυτό πολλές 
ξενοδοχειακές μονάδες επιθυμούν να αδειοδοτηθούν για τη λειτουργία μικρών 
ιδιωτικών μονάδων αφαλάτωσης.  Σύμφωνα όμως με την υφιστάμενη νομοθεσία, οι 
σταθμοί αφαλάτωσης εμπίπτουν στα έργα του Πρώτου Παραρτήματός της, για τα 
οποία απαιτείται ετοιμασία μελέτης εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον, γι’ αυτό 
και κρίθηκε αναγκαία η άμεση προώθηση της τροποποίησής της, όπως αναφέρθηκε 
πιο πάνω. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, έκρινε 
σκόπιμο αυτό να τύχει περαιτέρω επεξεργασίας, ώστε, μεταξύ άλλων, να ληφθεί 
υπόψη το περιεχόμενο της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 67.095, 
καθώς και το σχετικό διάταγμα που εξέδωσε ο Υπουργός Εσωτερικών με αρ. Κ∆Π 
220/2008, που αναφέρονται σε εγκατάσταση μικρών κινητών μονάδων αφαλάτωσης 
από υφιστάμενα ξενοδοχεία και στη δυνατότητα προσωρινής απαλλαγής τους από 
την υποχρέωση εξασφάλισης πολεοδομικής άδειας. 

 Ειδικότερα, τόσο στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου όσο και στο 
διάταγμα του Υπουργού Εσωτερικών, που αναφέρονται στις ανάγκες των 
υφιστάμενων ξενοδοχείων τα οποία ενδιαφέρονται για αδειοδότηση εγκατάστασης και 
λειτουργίας μικρών κινητών μονάδων αφαλάτωσης μέχρι 1 500 κυβικά μέτρα 
ημερησίως, προβλέπεται ότι οι νέες ρυθμίσεις θα έχουν χρονική διάρκεια ισχύος μέχρι 
την 31η ∆εκεμβρίου 2008 και όχι για ένα χρόνο από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του τροποποιητικού νόμου, όπως αναφέρεται στο υπό μελέτη νομοσχέδιο. 

 Γι’ αυτό, με βάση τα πιο πάνω αλλά και τις ανησυχίες και τον προβληματισμό 
που αναπτύχθηκαν ενώπιόν της, η επιτροπή, σε συνεργασία με την Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος και τη Νομική Υπηρεσία, διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου, 
έτσι ώστε σ’ αυτό να προβλέπονται τα εξής: 
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1. Οι πρόνοιές του αφορούν τα υφιστάμενα ξενοδοχεία και τις τουριστικές 
αναπτύξεις και η εγκατάσταση και λειτουργία κινητών σταθμών αφαλάτωσης θα 
γίνεται εντός του χώρου και των ορίων της ξενοδοχειακής μονάδας όπως 
καθορίζονται στην πολεοδομική της άδεια και αφορούν μόνο ιδίαν χρήσιν, 
δηλαδή το αφαλατωμένο νερό θα χρησιμοποιείται μόνο για τις ανάγκες των εν 
λόγω ξενοδοχείων και τουριστικών αναπτύξεων. 

2. Για την εγκατάσταση σταθμών αφαλάτωσης δυναμικότητας ίσης ή μικρότερης 
των 500 κυβικών μέτρων ημερησίως, μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2008 δε θα 
απαιτείται η υποβολή μελέτης, αλλά θα ελέγχονται από την ειδική τριμερή 
επιτροπή, η οποία θα καθορίζει όρους που θα αποτελούν αναπόσπαστο μέρος 
της οικοδομικής τους άδειας.  Από την 1η Ιανουαρίου 2009 όμως θα απαιτείται 
η ετοιμασία προκαταρκτικής έκθεσης για όλους ανεξαιρέτως τους σταθμούς 
αφαλάτωσης με δυναμικότητα μέχρι και 500 κυβικά μέτρα ημερησίως, είτε είναι 
ξενοδοχεία ή τουριστικές αναπτύξεις είτε όχι. 

3. Για την εγκατάσταση σταθμών αφαλάτωσης δυναμικότητας από 500 μέχρι και  

 1 500 κυβικά μέτρα ημερησίως, μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2008 θα απαιτείται 
προκαταρκτική μελέτη, από την 1η Ιανουαρίου 2009 όμως για όλους 
ανεξαιρέτως τους σταθμούς αφαλάτωσης δυναμικότητας μεγαλύτερης των 500 
κυβικών μέτρων ημερησίως θα απαιτείται η ετοιμασία πλήρους μελέτης 
εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής του εν λόγω νομοσχεδίου 
υπήρξε εισήγηση από τα μέλη της κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και Σοφοκλή Φυττή να 
εξεταστεί και η δυνατότητα συμπερίληψης στις πρόνοιές του και των γεωργικών 
αναπτύξεων ή εκμεταλλεύσεων.   

 Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, αφού εξέφρασε τις έντονες ανησυχίες του για το 
όλο θέμα, δήλωσε ότι διαφωνεί με τις προτεινόμενες στο νομοσχέδιο ρυθμίσεις για την 
εγκατάσταση και λειτουργία μικρών μονάδων αφαλάτωσης.   

 Οι εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων Κύπρου και του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(Terra Cypria) διαφώνησαν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις και κατέθεσαν 
ενώπιον της επιτροπής επιστολές στις οποίες επεξηγούν αναλυτικά τους λόγους της 
διαφωνίας τους. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, 
παρά το γεγονός ότι σε πρώτο στάδιο, ως αποτέλεσμα της μελέτης και του 
προβληματισμού που αναπτύχθηκε ενώπιόν τους, προχώρησαν στη διαμόρφωση του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου με βάση τις καταρχήν απόψεις τους, δεν κατέστη δυνατό 
στο στάδιο αυτό να τοποθετηθούν επί του τελικού κειμένου, γι’ αυτό και 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Οι τοποθετήσεις θα γίνουν στην ολομέλεια, αντιλαμβάνομαι, από όλες τις 
πλευρές.  Πώς τοποθετούνται τα κόμματα; 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα τάσσεται υπέρ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Χατζηγιάννη, παρακαλώ. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η δική μας ομάδα θα υπερψηφίσει το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και μάλιστα 
αξίζει να τονίσουμε ότι ήταν μια πράξη αναγκαία.  Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι η 
κυβέρνηση αισθάνθηκε επιτέλους την αναγκαιότητα, ενόψει των δύσκολων 
καταστάσεων, να φέρει θέμα δημιουργίας μονάδων αφαλάτωσης.  Επίσης, 
χαιρετίζουμε και τις άλλες πολιτικές δυνάμεις, οι οποίες επιτέλους προβληματίστηκαν 
και εισήλθαν στη λογική ότι το έργο αυτό ή τα έργα αυτά είναι λογικά και ήταν 
μονόδρομος να συζητηθεί. 

 Απλώς, θέτουμε το βασικό ερώτημα γιατί αυτή η απόφαση ή αυτός ο νόμος να 
περάσει σήμερα και δεν πάρθηκε πριν από πέντε χρόνια, πριν από έξι χρόνια.  Γιατί 
να παρθεί μια απόφαση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Επειδή έλειπα ακριβώς και δεν είναι δουλειά να το ψηφίζω εγώ ως νέος 
βουλευτής.  Γιατί δεν ψηφίσαμε αυτό το νόμο κάτω από άλλες προϋποθέσεις, όταν και 
εφόσον θα ψηφίζαμε μια νομοθεσία με περιβαλλοντικές πρόνοιες;  Κάνουμε έκπτωση 
στο παρόν στάδιο στις περιβαλλοντικές πρόνοιες, προκειμένου να λύσουμε κάποιες 
αναγκαιότητες, γιατί βρεθήκαμε στην ανάγκη και γιατί κάποιοι συνάδελφοι, και τότε και 
τώρα, και κάποιες πολιτικές δυνάμεις και κάποιες κυβερνήσεις αργά 
προβληματίστηκαν ή αργά, εν πάση περιπτώσει, ενημερώθηκαν.  Γιατί χρειάστηκε 
πρόσφατα να δώσουμε τα σαράντα εκατομ. ευρώ;  Ποια είναι η περιβαλλοντική 
επίπτωση που δε θα υπήρχε τότε  -το επαναλαμβάνω- και γιατί να προκληθεί τόση 
ταλαιπωρία, πόνος, δυστυχία στον πολίτη με την καθυστέρησή μας; 

 Απαντούμε σήμερα λοιπόν στον τουρισμό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, αλλά δεν απαντούμε στο γεωργικό τομέα, που δεν του δίνουμε απάντηση 
τι θα κάνει με αυτή την ποιότητα των δικών μας αποφάσεων και στο σημείο το οποίο 
τον έχουμε οδηγήσει. 

 Νομίζω ότι, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, χρωστούμε ένα μεγάλο συγνώμη στον 
κυπριακό λαό για την ποιότητα των δικών μας αποφάσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, δε σας διέκοψα, αλλά ουσιαστικά θα έπρεπε να μου είχατε 
δώσει τις απόψεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και στη συνέχεια, όταν θα μπαίναμε 
στη συζήτηση του θέματος, να λέγατε τις απόψεις που εκφέρατε.  Να ακούσω 
παρακαλώ τις απόψεις των υπολοίπων κομμάτων, του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, και στη συνέχεια, αν υπάρχουν 
συνάδελφοι…  Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου έχει ζητήσει το λόγο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εάν μπορώ να προσθέσω, με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ούτε καν στην έκθεση δεν περιέχονται αυτές οι απόψεις που ακούσαμε 
προηγουμένως και νομίζω ότι ήταν εντελώς εκτός χρόνου και αχρείαστες.  Εν πάση 
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περιπτώσει, σεβόμαστε την άποψη του κάθε συναδέλφου, αλλά εμείς λέμε ότι θα 
ψηφίσουμε αυτό το νόμο κανονικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα από τη θέση μου.   

 Επί της αρχής του προτεινόμενου νόμου εμείς τασσόμεθα εναντίον, διότι 
θεωρούμε ότι προβλήματα ιδιαίτερα τόσο επείγοντα και σημαντικά, όπως η 
ικανοποίηση των υδατικών αναγκών για τις ξενοδοχειακές μονάδες, δεν μπορούν να 
επιλύονται υπό το κράτος πανικού και εις βάρος του περιβάλλοντος.   

Επιδιώκεται η επιτάχυνση διαδικασιών, οι οποίες διαδικασίες θα μπορούσαν 
να είχαν επιταχυνθεί με συγκεκριμένες πρόνοιες της νομοθεσίας, μέσα από την 
κατάργηση των ελάχιστων εκείνων ασφαλιστικών δικλίδων που προστατεύουν το 
ευαίσθητο θαλάσσιο περιβάλλον.   

 Πέραν τούτου, μέσα από το νομοσχέδιο δεν απαντώνται ερωτήματα που έχουν 
να κάνουν με την ποιότητα του παραγόμενου νερού, με την εξασφάλιση ότι δε θα 
υπάρχει κίνδυνος επιμόλυνσης του δικτύου πέρα από τη νέα ξενοδοχειακή μονάδα και 
με το μείζον ζήτημα που αφορά τη δίκαιη αντιμετώπιση, διότι, όταν βάζουμε χρονικό 
περιθώριο ως το τέλος του χρόνου, για να εγκατασταθούν τέτοιου είδους μονάδες, δεν 
ξέρω πόσοι είναι έτοιμοι αυτή τη στιγμή να προχωρήσουν σε αυτή την εγκατάσταση.  
Ενδεχομένως να φωτογραφίζουμε κάποιους ή να εξυπηρετούμε κάποιους 
συγκεκριμένους με αυτή τη συγκεκριμένη πρόνοια.   

 Γι’ αυτούς τους λόγους και χωρίς να θέλω σε καμιά περίπτωση να μειώσω την 
εργασία που έγινε -έγινε αξιόλογη προσπάθεια από την επιτροπή και τον πρόεδρό 
της, για να βρεθεί μια λογική λύση- το Κίνημα των Οικολόγων δε θα ψηφίσει αυτή την 
προτεινόμενη νομοθεσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Κύριε Γεωργίου, έχετε ζητήσει το λόγο.  Τον έχετε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά εγώ θα ήθελα να πω ότι, όταν λες “συγχαρητήρια”, δεν 
αφαιρείς το σίγμα το αρχικό και το άλφα το τελικό.  Τα λες και προχωράς παρακάτω!  
 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εδώ πρώτα απ’ όλα πρέπει να πούμε πως κανένας πανικός δεν υπάρχει.  Από 
την άλλη, βεβαίως, πρέπει όλοι να αγωνιούμε για το πού θα καταλήξει αυτό το 
πρόβλημα που αντιμετωπίζει η πατρίδα μας.  Επομένως, με πολλή περίσκεψη και η 
κυβέρνηση και εμείς στην επιτροπή φροντίσαμε, ώστε να μην υπάρξει έκπτωση στα 
περιβαλλοντικά ζητήματα.  Με ποια έννοια;  Εδώ μιλάμε για μονάδες κινητές, μικρές, 
παραγωγής πεντακοσίων κυβικών μέτρων νερού την ημέρα, για υφιστάμενες 
ξενοδοχειακές και τουριστικές μονάδες, εφόσον θα εγκατασταθούν στο χώρο τους και 
θα είναι για ιδίαν χρήση.  Καμία σχέση με το δίκτυο το υπόλοιπο.  Ούτε βεβαίως εμείς 
θα ήμαστε διατεθειμένοι να ιδιωτικοποιήσουμε το νερό στον τόπο μας, γιατί, αν θα 
διετίθετο το νερό και προς πώληση, τότε θα μπαίναμε σε θέματα ιδιωτικοποίησης του 
νερού.  Τώρα, αν τίθεται και ερώτημα αν κάποιας ξενοδοχειακής μονάδας της 
περισσεύει, ε, ας κάνουν μια εισφορά ευγενική σε πλησιέστερες κοινότητές τους 
προσφέροντας το περίσσευμα από το νερό, αφού εξυπηρετούνται μέσα από αυτή τη 
διαδικασία.   

 Επομένως, ξεκάθαρα μιλούμε για μέχρι το τέλος του χρόνου για υφιστάμενες 
μονάδες στο χώρο τους για ιδίαν χρήση μέχρι πεντακόσια κυβικά μέτρα νερού την 
ημέρα.  Απ’ εκεί και πέρα, για μεγαλύτερες μονάδες αποφεύγεται η πλήρης 
περιβαλλοντική μελέτη και υπάρχει η υποχρέωση της προκαταρκτικής.   

 Πρέπει να πω επίσης ότι καμιά ευρωπαϊκή Οδηγία ή κανονισμός δε μας 
υποχρέωνε αυτές τις μονάδες να τις έχουμε στον πίνακα 1 της βασικής νομοθεσίας.  
Εμείς από ευαισθησία σωστά τις εντάξαμε στον πίνακα 1.  Τώρα μεταφέρονται στον 
πίνακα 2 λόγω αυτής της κατάστασης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 Έχουν ολοκληρωθεί οι ομιλίες επί θέματος αρχής.   

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου εδαφίου 
 (1Γ).  Άρθρο 2.   

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με μία ψήφο εναντίον, από τον κ. Περδίκη, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ.            

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία ψήφος εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία ψήφο εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 11 μέχρι 16 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση Επιθεωρητή Γεωργικής Ασφάλισης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση 
Λειτουργού Γεωργίας Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση 
Λειτουργού ∆ιαχείρισης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Γενικό ∆ιοικητικό Προσωπικό - 
Θέση ∆ιοικητικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές Υπηρεσίες - Θέση 
Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008».  Η 
έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 19 Ιουνίου 2008. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
και εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, με εξαίρεση τους πρώτους κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση 
τις πρόνοιες του άρθρου 13(5) του περί Γεωργικής Ασφάλισης Νόμου. 

 Σκοπός ειδικότερα των πρώτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου 
υπηρεσίας για τη νέα θέση Επιθεωρητή Γεωργικής Ασφάλισης στον Οργανισμό 
Γεωργικής  Ασφάλισης. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, το διοικητικό συμβούλιο του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης ενέκρινε 
την ενοποίηση των θέσεων Γραμματειακού Προσωπικού και των θέσεων 
Ασφαλιστικών Γεωργικών Επιθεωρητών, καθώς και τη δημιουργία μιας νέας τάξης 
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υπαλλήλων, των Επιθεωρητών Γεωργικής Ασφάλισης, η οποία θα εφαρμόζεται για το 
νεοεισερχόμενο προσωπικό.   

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας καταρτίστηκε σε 
συνεργασία με τη συνδικαλιστική πλευρά, εγκρίθηκε από το διοικητικό συμβούλιο του 
Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης και έτυχε επεξεργασίας από το Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η δημιουργία σχεδίου υπηρεσίας για 
τη νέα θέση Λειτουργού Γεωργίας Α´  [Κλ. Α11(ii)] στο Τμήμα Γεωργίας, ώστε να 
δημιουργηθεί το πρώτο ανελικτικό επίπεδο στη νέα δομή θέσεων του Λειτουργού 
Γεωργίας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, 
η προτεινόμενη ρύθμιση κατέστη αναγκαία έπειτα από σχετική επιστολή του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού προς το γενικό διευθυντή του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και με αυτή συμφωνεί η αρμόδια για 
σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή Μεταφορών στο Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών με τη συμπερίληψη σχετικής σημείωσης, ώστε να δοθεί η ευχέρεια τα 
επόμενα τρία χρόνια να πληρωθεί η θέση με υποψηφίους σε κατώτερο επίπεδο, 
εφόσον στο παρόν στάδιο δεν μπορεί να τύχει εφαρμογής το απαιτούμενο προσόν 
της τριετούς τουλάχιστον υπηρεσίας στη θέση Ανώτερου Ελεγκτή Μεταφορών 1ης 
Τάξης. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης στο Υπουργείο Εσωτερικών, 
ώστε να συνάδει με τις πρόνοιες του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμου και ειδικότερα με την πρόνοια για συμπερίληψη των 
θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση ∆ιοικητικού Λειτουργού στο Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Γενικό ∆ιοικητικό Προσωπικό, ώστε να εκσυγχρονιστεί, 
για να μη δυσχεραίνεται το έργο της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ). 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω 
κανονισμούς, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία έπειτα από σχετική 
εισήγηση της Ε∆Υ προς τον Υπουργό Οικονομικών. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, η Ε∆Υ εισηγήθηκε στο υπό αναφορά σχέδιο 
υπηρεσίας να καθοριστεί η χρονική διάρκεια της πείρας, να αναβαθμιστεί το επίπεδο 
γνώσης της ξένης γλώσσας, για να συνάδει με αντίστοιχες θέσεις του ίδιου επιπέδου 
της δημόσιας υπηρεσίας, να διευρυνθούν οι γλωσσικές απαιτήσεις, καθώς και να 
εκσυγχρονιστούν τα καθήκοντα και οι ευθύνες της προαναφερθείσας θέσης, ώστε να 
αντικατοπτρίζουν τα σημερινά δεδομένα. 
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 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι η δημιουργία σχεδίου υπηρεσίας για τη 
νέα θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
(∆ιοίκηση) - Τεχνικές Υπηρεσίες, ώστε να καλυφθούν υπηρεσιακές ανάγκες και να 
επιτευχθεί η ορθή διάρθρωση της πυραμίδας των θέσεων στις Τεχνικές Υπηρεσίες. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

   Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

 ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση Επιθεωρητή Γεωργικής 
Ασφάλισης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

2. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού Γεωργίας Α´ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

3. Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου Ελεγκτή 
Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

4. Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

5. Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Γενικό ∆ιοικητικό 
Προσωπικό - Θέση ∆ιοικητικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2008. 

6. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές Υπηρεσίες 
- Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν  11 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 11 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν  12 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 12 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν  13 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 13 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν  14 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 14 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν  15 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 15 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν  16 κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 16 κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στους κανονισμούς που έχουμε κηρύξει νωρίτερα επείγοντες. 

 Παρακαλώ να μας πληροφορήσει ο πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής αν η 
έκθεση είναι ομόφωνη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, η έκθεση είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως, θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - Θέσεις 
∆ασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε αυθημερόν τους πιο πάνω 
κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 
κηρύχθηκαν επείγοντες. 

 Στα πλαίσια της έκτακτης συνεδρίασης που πραγματοποίησε η επιτροπή, 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
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Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και της ΠΟΕ∆. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις ∆ασκάλου και Νηπιαγωγού, ώστε να παρέχεται η 
δυνατότητα και στους κατόχους πτυχίων των ιδιωτικών πανεπιστημίων να διορίζονται 
στη δημόσια εκπαίδευση. 

 Ειδικότερα, στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς επισημαίνονται τα εξής: 

1. Με τη χορήγηση άδειας λειτουργίας ιδιωτικών πανεπιστημίων στην Κύπρο και 
την απόκτηση, μέσω εγκεκριμένων προγραμμάτων σπουδών, πτυχίων 
δασκάλου και νηπιαγωγού τον Ιούνιο του 2008, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού έκρινε αναγκαίο να τροποποιηθούν τα σχέδια υπηρεσίας των 
αντίστοιχων θέσεων, ώστε να μπορούν οι κάτοχοι των πτυχίων αυτών να 
διορίζονται στη δημόσια εκπαίδευση. 

2. Έχουν διενεργηθεί οι απαιτούμενες διαβουλεύσεις στα πλαίσια της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και συμφωνήθηκε να 
επέλθουν οι αναγκαίες τροποποιήσεις στα σχέδια υπηρεσίας των αντίστοιχων 
θέσεων ∆ασκάλου και Νηπιαγωγού. 

 Όπως είναι γνωστό, την επιτροπή απασχόλησε το όλο θέμα σε παλαιότερη 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαΐου 2008, στα πλαίσια εξέτασης 
σχετικού αυτεπάγγελτου θέματος, που ενεγράφη έπειτα από πρόταση της βουλευτού 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Αντιγόνης Παπαδοπούλου.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν όλα τα εμπλεκόμενα και ενδιαφερόμενα μέρη και 
εξέφρασαν τις απόψεις τους.  Ειδικότερα, οι φοιτητές/απόφοιτοι των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων εξέφρασαν τις έντονες ανησυχίες τους για τη μη συμπερίληψή τους 
στον κατάλογο διοριστέων της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, λόγω του ότι η 
εν λόγω επιτροπή αρνείτο την εγγραφή τους, επειδή με βάση τα υφιστάμενα σχέδια 
υπηρεσίας δε νομιμοποιούνταν να αιτούνται εγγραφής, και ζήτησαν από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού όπως ετοιμάσει και προωθήσει άμεσα προς τη Βουλή σχέδια 
υπηρεσίας τα οποία θα καλύπτουν και τους αποφοίτους των ιδιωτικών 
πανεπιστημίων.  Επισημαίνεται ότι ήδη στα πλαίσια πρόσφατης έγκρισης από τη 
Βουλή των σχεδίων υπηρεσίας για τη θέση Ειδικού Εκπαιδευτικού έχει ρυθμιστεί η 
δυνατότητα των κατόχων πτυχίων ιδιωτικού πανεπιστημίου να διορίζονται στη 
δημόσια εκπαίδευση. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω κανονισμών, έκρινε 
σκόπιμο να διαβιβάσει αίτημά της προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς 
και προς την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας όπως προωθηθεί άμεσα η 
τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, 
έτσι ώστε η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας να καθορίσει συγκεκριμένη 
ημερομηνία κατά την οποία θα δέχεται εγγραφές στον κατάλογο διοριστέων μετά την 
έκδοση τίτλων σπουδών από όλα τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα.  Με αυτό τον 
τρόπο, όπως επισήμανε η επιτροπή, θα υπάρξει ίση μεταχείριση προς όλους τους 
αποφοίτους των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων. 

 Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, υιοθετεί τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις των πιο πάνω κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 Εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας θα ήθελα να υποβάλω 
την παράκληση προς το Υπουργείο Παιδείας και την Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας όπως προωθηθεί άμεσα τροποποιητική νομοθεσία η οποία να καθορίζει 
την ημερομηνία παραλαβής αιτήσεων για εγγραφή στον κατάλογο διορισίμων μετά την 
έκδοση τίτλων σπουδών τουλάχιστον από τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της 
Κύπρου και της Ελλάδος.  Η κατάσταση πραγμάτων που επικρατεί σήμερα ανάμεσα 
στους υποψηφίους -όποιος προλάβει τον Κύριον οίδε!- σε σχέση με την εγγραφή 
στους καταλόγους θεωρούμε ότι είναι επιεικώς ανεπίτρεπτη.   

 Παρουσιάζεται επίσης μια δεύτερη εικόνα η οποία λέει ότι το ανώτατο 
εκπαιδευτικό ίδρυμα το οποίο θα εκδώσει πρώτο τους τίτλους σπουδών, πρώτο τα 
πτυχία, τα διπλώματα, θα δίδει και το δικαίωμα πρώτο στους αποφοίτους του να 
εγγράφονται στους καταλόγους διορισίμων.  Γι’ αυτό εκφράζουμε την άποψη και την 
παράκληση προς το Υπουργείο Παιδείας και την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
να προχωρήσουν άμεσα στην κατάθεση νομοσχεδίου.   

 Πέραν τούτου, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
θεωρούμε ότι και πάλι το Υπουργείο Παιδείας καθυστέρησε να καταθέσει ένα 
σοβαρότατο νομοθέτημα, κανονισμούς επί του προκειμένου που αφορούν και τις 
τύχες συγκεκριμένων υποψηφίων, αλλά και θέματα ισότητας ευρύτερα, ίσης 
μεταχείρισης των υποψηφίων.  Θέλουμε επομένως να στείλουμε ένα μήνυμα, ότι, όταν 
κατατίθενται τέτοιου είδους κανονισμοί ή τέτοιου είδους νομοσχέδια, λίγη περισσότερη 
σοβαρότητα δε βλάπτει!  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης, παρακαλώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ασφαλώς, θα ψηφίσουμε τους προτεινόμενους κανονισμούς.    Θέλουμε να 
επισημάνουμε το εξής:  Η μέχρι σήμερα διαδικασία για ένταξη κάποιου στον κατάλογο 
διοριστέων έχει ως βασικά κριτήρια την ποιότητα του πτυχίου του, το “άριστα”, “λίαν 
καλώς”, “καλώς”.  Και εντός της ίδιας χρονικής ακαδημαϊκής χρονιάς ανάμεσα σε 
αυτούς που έχουν “άριστα”, “λίαν καλώς” και “καλώς” μετρά η ημερομηνία κατάθεσης 
της αίτησης.  Έρχεται τώρα η υποχρέωση, μετά την έγκριση του νόμου για τα ιδιωτικά 
πανεπιστήμια στην Κύπρο, που πρέπει να πούμε, χωρίς να θεωρείται ούτε υποτίμηση 
ούτε οτιδήποτε άλλο, είναι μια πραγματικότητα...  Ξαφνικά, κάποια παιδιά βρέθηκαν 
να φοιτούν σε ιδιωτικά κολέγια τα οποία στον τελευταίο χρόνο της φοίτησής τους 
μετατράπηκαν σε πανεπιστήμια, η εισαγωγή τους δεν πέρασε μέσα από τη βάσανο 
που πέρασαν κάποιοι άλλοι που μπήκαν στα πανεπιστήμια της Κύπρου και της 
Ελλάδας και τρέχουμε με σπουδή, και καλά κάνουμε, να λύσουμε αυτό το πρόβλημα, 
το οποίο τους αφήνει σε δεύτερη μοίρα.  Βεβαίως, μιλούμε για τον κατάλογο της 
επόμενης χρονιάς, ο καβγάς,  όχι για τώρα.  ∆ημοσιεύτηκε ο κατάλογος.  Η ίδια 
σπουδή και ευαισθησία πρέπει να πούμε πως δεν επιδείχθηκε ποτέ από το αρμόδιο 
υπουργείο για την αδικία που υφίσταντο για χρόνια κυρίως οι απόφοιτοι των 
ελλαδικών πανεπιστημίων, οι οποίοι τέλειωναν τις σπουδές τους το καλοκαίρι, τον 
Ιούνιο, και περίμεναν το Σεπτέμβρη ή τον Οκτώβρη, να ορκιστούν, να πάρουν το 
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πτυχίο τους, για να έρθουν να το καταθέσουν.  Αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να 
λύσουμε τώρα.  Εμείς φροντίσαμε το Κυβερνητικό Τυπογραφείο να είναι ανοιχτό 
απόψε, για να εκδοθούν στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας αύριο οι 
κανονισμοί, ώστε να προλάβουν οι απόφοιτοι των ιδιωτικών πανεπιστημίων να πάνε 
μαζί με τους αποφοίτους των κρατικών πανεπιστημίων.  Ας είναι, αλλά πρέπει να 
λύσουμε συνολικά τα προβλήματα που υπάρχουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη.   

 Ναι, κυρία Παπαδοπούλου. 

Α. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΥ: 

 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, με τη σειρά μας, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, θέλουμε να 
χαιρετίσουμε το γεγονός ότι ήρθαν, έστω και με λίγη βιασύνη, οι συγκεκριμένοι 
κανονισμοί για τις θέσεις ∆ασκάλου και Νηπιαγωγού, τα σχέδια υπηρεσίας, τους 
οποίους θα υπερψηφίσουμε.  Ήταν δική μας πρωτοβουλία.  Στις 27 Μαΐου, μετά από 
κατάθεση αυτεπάγγελτου θέματος για εξέταση από την υποφαινόμενη, είχαμε ζητήσει 
ακριβώς να συζητηθεί άμεσα η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας, ώστε οι 
απόφοιτοι των ιδιωτικών πανεπιστημίων της Κύπρου να τυγχάνουν ίσης μεταχείρισης 
με τους αποφοίτους των δημόσιων ανώτερων εκπαιδευτηρίων της Κύπρου και της 
Ελλάδας όσον αφορά τα σχέδια υπηρεσίας.  Όταν η κυβέρνησή μας, οι κυβερνήσεις, 
και με την ψήφο όλων των πολιτικών κομμάτων, δεχτήκαμε να μεταποιηθούν τα 
πτυχία των ιδιωτικών κολεγίων της Κύπρου και τα ιδιωτικά κολέγια να γίνουν 
πανεπιστήμια, σίγουρα ήταν η πρόθεσή μας να έχουν τις ίδιες ευκαιρίες οι απόφοιτοι 
των ιδιωτικών πανεπιστημίων με τους αποφοίτους των δημοσίων.  Επομένως, θα 
ήταν μια κατάφωρη αδικία, εάν δεν είχαν την ευχέρεια οι φετινοί απόφοιτοι να 
έμπαιναν στην ίδια μοίρα.   

 Κατανοούμε απόλυτα την επισήμανση που έχει κάνει ο προηγούμενος 
συνάδελφος και ολόκληρη η επιτροπή είναι σύμφωνη ότι τα θέματα εγγραφής στους 
καταλόγους διοριστέων θα πρέπει να τα δούμε ξανά, γιατί είναι γεγονός ότι ο χρόνος 
που ολοκληρώνουν τις σπουδές τους κάποιοι φοιτητές στα ελληνικά πανεπιστήμια ή 
σε άλλα πανεπιστήμια διαφέρει, με αποτέλεσμα εκείνοι που τελειώνουν ένα μήνα 
πριν, δύο μήνες πριν, να εγγράφονται πρώτοι στον κατάλογο και να έχουν 
προτεραιότητα σε σύγκριση με τους άλλους που περιμένουν.  Χαρακτηριστικά, 
αναφέρω ότι γνωρίζω φοιτητές του Μετσοβίου ή άλλων σχολών που, ενώ τελείωσαν 
πριν από ένα χρόνο, φέτος πήραν το πτυχίο τους.  Επομένως, εκείνοι που τελειώνουν 
φέτος έχουν πλεονέκτημα, διότι μπαίνουν πιο γρήγορα από άλλους.  Αυτό είναι ένα 
θέμα που πρέπει να το δει ευρύτερα η επιτροπή Παιδείας της Βουλής και είμαστε 
έτοιμοι ως ∆ημοκρατικό Κόμμα να το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Παπαδοπούλου. 

 ∆εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές.   

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει.   
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 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.546, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Σύμφωνα με το νόμο που προνοεί για τον έλεγχο της υγιεινής και την πώληση 
τροφίμων, ιδρύθηκε και λειτουργεί Συμβούλιο Τροφίμων, το οποίο έχει καθήκον να 
συμβουλεύει τον υπουργό για κάθε ζήτημα του νόμου, είτε αυτεπάγγελτα είτε έπειτα 
από παραπομπή οποιουδήποτε ζητήματος από τον υπουργό για γνωμοδότηση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν κατά την πρόσφατη περίπτωση των αφλατοξινών ζητήθηκε η 
γνώμη του συμβουλίου ή αν το ίδιο αυτεπάγγελτα κατέθεσε οποιαδήποτε γνώμη και, 
εάν ναι, ποιο το περιεχόμενό της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.547, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή του χωριού Φρένναρος λειτουργεί 
παράνομος σκυβαλότοπος, όπου ρίχνονται ανεξέλεγκτα σκουπίδια, άχρηστα υλικά, 
ακόμα και ψόφια ζώα.  Η κατάσταση είναι ανυπόφορη και εγκυμονεί κινδύνους για τη 
δημόσια υγεία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε να κλείσει οριστικά ο παράνομος 
σκυβαλότοπος στο Φρένναρος και να μην απορρίπτονται εκεί σκουπίδια και άχρηστα 
υλικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.548, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος σε πρόσφατη συνάντησή του με το κοινοτικό συμβούλιο Κουκλιών 
κατέληξε σε συμφωνία για το τεμάχιο επί του οποίου θα εγκατασταθεί νέα κινητή 
μονάδα αφαλάτωσης, ανατολικά του ποταμού Ξερού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εάν προηγήθηκε οποιαδήποτε χωροταξική περιβαλλοντική μελέτη για 
την επιλογή του συγκεκριμένου χώρου κι εάν η επιλογή αυτή συνδέεται με τη 
χωροθέτηση στην ίδια περιοχή των αναπτύξεων οικισμών γκολφ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.549, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να στηρίξει οικονομικά την κοινότητα Αγίου 
Γεωργίου στην επαρχία Πάφου, για να καταστεί δυνατή η βελτίωση δρόμων της 
τουρκοκυπριακής κοινότητας Μάρωνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.550, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα   

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να τοποθετήσει κεραία στην περιοχή του Αγίου 
Γεωργίου στην επαρχία Πάφου για καλύτερη λήψη σήματος τηλεόρασης.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.551, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή   

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κοίλης της επαρχίας 
Πάφου πληροφορήθηκα ότι η κοινότητα έχει τέσσερις οικιστικές περιοχές οι οποίες δε 
συνδέονται μεταξύ τους, λόγω του ότι οι δρόμοι που οδηγούν σ’ αυτές δεν είναι 
εγγεγραμμένοι (δημόσιοι).  Για το σκοπό αυτό υποβλήθηκε στο Τμήμα Πολεοδομίας 
και Χωρομετρίας ρυθμιστικό σχέδιο, το οποίο και εγκρίθηκε. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εφαρμογή του εν λόγω ρυθμιστικού 
σχεδίου, το οποίο θα ενώνει τις τέσσερις οικιστικές περιοχές της κοινότητας Κοίλης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.552, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή   

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κοίλης της επαρχίας 
Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για ενημέρωση από το 
αρμόδιο τμήμα όσον αφορά την ετοιμασία των διαχειριστικών σχεδίων για το σχέδιο 
“Φύση 2000”. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ετοιμασία των διαχειριστικών σχεδίων για 
το σχέδιο “Φύση 2000”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.553, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη   

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δε γίνεται ορθολογιστική διαχείριση του αίματος στα 
σφαγεία της Κύπρου.  Πέραν του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, φαίνεται ότι υπάρχει 
θέμα ελέγχου της διαχείρισης του αίματος σε άλλα σφαγεία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την ορθή διαδικασία διαχωρισμού του αίματος κατά τη σφαγή των 
ζώων και αν αυτή η διαδικασία τηρείται σε όλες τις περιπτώσεις.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.018, ημερομηνίας 

1ης Αυγούστου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Γεώργιου Γεωργίου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.018, ημερομηνίας 1 Αυγούστου 2007 του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γεώργιου Γεωργίου για 
πληροφόρηση σε σχέση με την Ασφάλιση Μηχανοκινήτων Οχημάτων που 

εγγράφονται στην Κύπρο βάσει εναρμονιστικής νομοθεσίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.02.018 και ημερ. 9.8.2007, 
καθώς και στην επιστολή σας με αρ. 05.06.01 και ημερ. 4.6.2008, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι για το θέμα ασφαλιστικής κάλυψης σε οχήματα 
που διεξάγουν διεθνείς οδικές μεταφορές, σύμφωνα με τους περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων (Ασφάλιση Ευθύνης Έναντι Τρίτου) Κανονισμούς, πρόσωπο που 
αποτείνεται για την εγγραφή, μεταβίβαση, έκδοση ή ανανέωση άδειας κυκλοφορίας 
μηχανοκίνητου οχήματος, οφείλει να παρουσιάσει στον Έφορο Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων ή σε οποιοδήποτε άλλο εξουσιοδοτημένο πρόσωπο, πιστοποιητικό 
ασφάλισης που να αποδεικνύει ότι, υπάρχει σε ισχύ ασφαλιστήριο σε σχέση με το 
πρόσωπο που θα χρησιμοποιεί το μηχανοκίνητο όχημα. 
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 Σημειώστε ότι για τα αδειούχα φορτηγά διεθνών οδικών μεταφορών θα πρέπει 
να υπάρχει ασφαλιστική κάλυψη είτε από ασφαλιστική εταιρεία η οποία έχει την έδρα 
της στην Κύπρο είτε από άλλη Ευρωπαϊκή ασφαλιστική εταιρεία που προσφέρει 
υπηρεσίες στην Κύπρο υπό το καθεστώς ελεύθερης εγκατάστασης ή ελεύθερης 
παροχής υπηρεσιών.  Για την ανανέωση άδειας κυκλοφορίας μπορούν να γίνονται 
αποδεκτά Πιστοποιητικά Συνοριακής Ασφάλισης (Frontier Insurance) νοουμένου ότι η 
ημερομηνία λήξης τους είναι μεγαλύτερη των τριών μηνών. 

 Όσον αφορά το ερώτημα σας για το τι μέτρα λαμβάνει το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων για εξεύρεση λύσης θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι το 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών που είναι το αρμόδιο Τμήμα για τη χορήγηση αδειών 
διεθνών μεταφορών και εγγραφής των οχημάτων που εκτελούν τέτοιες μεταφορές, 
πέραν του γεγονότος ότι προέβηκε σε ενημέρωση προς τις ασφαλιστικές εταιρείες, 
διεξήγαγε και διάλογο με την Έφορο Ασφαλειών του Υπουργείου Οικονομικών ως την 
αρμόδια αρχή και ενεργεί σύμφωνα με τις υποδείξεις της Εφόρου Ασφαλειών για το 
θέμα της ασφαλιστικής κάλυψης των οχημάτων που εκτελούν διεθνείς μεταφορές.  
Ήδη μια Κυπριακή Ασφαλιστική Εταιρεία διενεργεί ασφάλειες σύμφωνα με τις 
διατάξεις των προαναφερόμενων Κανονισμών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.198, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.198 και ημερ. 08.11.2007, του βουλευτή Πάφου, κ. 
Ανδρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με αρ. φακ. 5.3.15.022 και ημερ. 26.03.2008 
σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(i) To κοινοτικό καφενείο Αρμίνου μαζί με το κοινοτικό ιατρείο στεγάζονται στα 
κοινοτικά κτίρια.  Η διαδικασία για την επιδιόρθωση των κτιρίων με τη ζήτηση 
προσφορών άρχισε μέσα στο 2007 και οι κατασκευαστικές εργασίες έχουν ήδη 
συμπληρωθεί.  Η δαπάνη ανήλθε στις €48.481,73. 

(ii) Όσον αφορά τα προγραμματιζόμενα για το 2008 αναπτυξιακά έργα, σας 
αναφέρω ότι μέσα στον Προϋπολογισμό 2008 προβλέπονται τα ακόλουθα: 

 (α) Βελτίωση των αμπελουργικών δρόμων Αρμίνου: €4.955 

 (β) Βελτίωση των δρόμων μέσα στην κοινότητα: €10.252 

 (γ) Συντήρηση των αγροτικών δρόμων: €13.669 

 (δ) Βελτίωση του δρόμου Αρμίνου-Πέρα Βάσα: €13.669.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.223, ημερομηνίας 20 
Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Θέμα:  Ε΄  ∆ημοτικό Σχολείο Αγλαντζιάς.  Ερώτηση 23.06.009.02.223/20.11.07 του 
Βουλευτή Γ. Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 23/11/2007 και σας πληροφορώ 
ότι έχει αποφασιστεί η ανακατασκευή του Ε΄ ∆ημοτικού Σχολείου και ήδη έχουν 
κατεδαφιστεί τα υφιστάμενα κτίρια. 
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 Στο παρελθόν έχει κριθεί για οικονομοτεχνικούς λόγους μη συμφέρουσα η 
βελτίωση των σχολείων που φαίνονται στο Παράρτημα, τα οποία έχουν 
κατεδαφιστεί.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.       
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.239, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.239, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, αναφορικά με το αίτημα για 

συντήρηση του πολιτιστικού κέντρου της Κοινότητας Νατάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.239 και ημερ. 7.12.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα αυτό του Κοινοτικού Συμβουλίου για επιδιόρθωση/συντήρηση του 
πολιτιστικού κέντρου της Κοινότητας μελετήθηκε από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου.  Με βάση σχετική εκτίμηση που ετοίμασαν οι Τεχνικές Υπηρεσίες της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης για τη συντήρηση του κτιρίου απαιτείται το ποσό των 
€15.377 (£9.000), από το οποίο οι €13.839 αποτελούν Κυβερνητική 
Συνεισφορά και οι €1.538 συνεισφορά της Κοινότητας. 

 (β)  Η σχετική δαπάνη επιδιόρθωσης του κτιρίου συμπεριλήφθηκε στον 
Προϋπολογισμό του έτους 2008 (Κεφ. 16.06.3 - άρθρο 160600.08166 - 
∆ημόσια Κτίρια).  Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου θα προβεί στη διαδικασία 
ζήτησης προσφορών για εκτέλεση του έργου κατά τον τρέχοντα χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Yγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.300, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Έλλειψη εικοσιτετράωρης ακτινολογικής κάλυψης στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: 23.06.009.02.300 και ημερομηνία 
11/3/08 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ακτινολογία είναι μία από τις ειδικότητες στις οποίες υπάρχει σοβαρή έλλειψη 
ιατρικού προσωπικού.  Μετά από απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που 
επέτρεψε την εργοδότηση συνταξιούχων και ελλαδιτών γιατρών στις ειδικότητες με 
έλλειψη, κατέστη δυνατή η πρόσληψη ενός μόνο ακτινολόγου ο οποίος τοποθετήθηκε 
στο νοσοκομείο Αμμοχώστου για στελέχωση του Ακτινολογικού Τμήματος.  Ο 
ακτινολόγος εξυπηρετεί το νοσοκομείο μόνο κατά τις εργάσιμες ώρες, αφού είναι ο 
μοναδικός και δεν μπορεί να εφημερεύει καθημερινά. 

 Το Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών εξυπηρετείται από τους 
ακτινογράφους για την διενέργεια των κλασσικών ακτινολογικών εξετάσεων μετά το 
κανονικό ωράριο εργασίας.  Σημειώνεται ότι, ο αξονικός τομογράφος δεν μπορεί να 
λειτουργήσει χωρίς την παρουσία γιατρού.  Για περιστατικά που είναι αναγκαία αυτή η 
ειδική εξέταση γίνονται οι διαδικασίες μεταφοράς του περιστατικού με ασθενοφόρο 
κάτω από νοσηλευτική παρακολούθηση ή και ιατρική, αν αυτό απαιτεί η κατάσταση 
του ασθενή. 

 Σημειώνεται ότι οι προσπάθειες για εξεύρεση ακτινολόγων θα συνεχιστούν.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.318, ημερομηνίας 

7 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.318 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο στις 7/4/2008, 
σχετικά με την υλοποίηση της τρίτης και τέταρτης φάσης του παραλιακού δρόμου 
Λάρνακας - ∆εκέλειας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το ρυθμιστικό σχέδιο του έργου έχει τροποποιηθεί από το Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως μετά από διαβουλεύσεις με τους αρμόδιους κυβερνητικούς 
φορείς και τις Τοπικές Αρχές ώστε να διαλαμβάνει: 

 ∆ρόμο δύο λωρίδων κυκλοφορίας (μια λωρίδα κυκλοφορίας ανά 
κατεύθυνση με κεντρική διαχωριστική νησίδα). 

 ∆ιαφοροποίηση της διατομής του δρόμου από λίνια σε λίνια, ώστε να 
παρέχεται η δυνατότητα προσπέλασης αυτοκινήτου (σε ειδικές 
περιπτώσεις) και πιο συγκεκριμένα διαμόρφωση λωρίδας με κυβόλιθους 
(κατάλληλων προδιαγραφών) πλάτους 1,00 μ. και στις δύο κατευθύνσεις 
σε βάρος του αρχικού πλάτους της κεντρικής νησίδας. 

 Βελτιωμένους κυκλικούς κυκλοφοριακούς κόμβους τα γεωμετρικά 
χαρακτηριστικά των οποίων έχουν ελεχθεί από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων. 

 Τη χωροθέτηση πρόσθετων στάσεων λεωφορείων και διαβάσεων πεζών 
ανά τακτά διαστήματα και όπου παρατηρείται αυξημένη ανάγκη. 

 Τη διαμόρφωση παράλληλων, με το βασικό άξονα, υπηρεσιακών 
δρόμων και τη μείωση των κάθετων προσβάσεων. 

 Την ενσωμάτωση περισσότερων χώρων στάθμευσης οχημάτων τόσο 
στους παράλληλους υπηρεσιακούς δρόμους όσο και κατά μήκος του 
βασικού άξονα, λαμβάνοντας υπόψη την υποδομή των Υπηρεσιών 
Κοινή Ωφέλειας που υπάρχουν κατά μήκος του άξονα (π.χ. φρεάτια 
Α.Η.Κ., Σ.Α.Λ., κ.λ.π). 

 Το τροποποιημένο σχέδιο στάληκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για περαιτέρω προώθηση με 
την επιστολή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με αριθμό 
24/13/L11, Φάση Γ΄ και ημερομηνία 14.12.2007.   

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ζήτησε από τους μελετητές την οικονομική τους 
πρόταση για τροποποίηση της μελέτης τους η οποία είχε φτάσει μέχρι το 
στάδιο του Προσχεδίου Τελικής Έκθεσης, με την επιστολή με αρ. 16.5.5.53 και 
ημερομηνία 6.2.2008, οι οποίοι δεν έχουν απαντήσει ακόμα λόγω νομικού και 
συμβατικού προβλήματος. 

3. Επειδή οι πιο πάνω αλλαγές που θα γίνουν στην υπάρχουσα μελέτη είναι 
σημαντικές και επηρεάζουν και τις μελέτες των Υπηρεσιών, αναμένεται να 
απαιτηθούν 9 μήνες για να ολοκληρωθούν οι μελέτες, από την ημερομηνία που 
θα επιλυθούν τα πιο πάνω και ληφθούν οι αναγκαίες εγκρίσεις σύμφωνα με τις 
νενομισμένες διαδικασίες. 

4. Όσον αφορά στη ∆΄ Φάση του έργου το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
επεξεργάζεται τροποποίηση του ρυθμιστικού σχεδίου στο ίδιο πνεύμα όπως 
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και της Γ΄ Φάσης, αλλά δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί.  Επομένως δεν μπορεί να 
δοθεί στο παρόν στάδιο αξιόπιστο χρονοδιάγραμμα για την υλοποίηση του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.330, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.330 ημερομηνίας 8 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 15 Μαΐου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη που αφορά το πόρισμα ερευνών για τις 
πυρκαγιές στο Σαϊττά και στο Πελένδρι και σας πληροφορώ ότι έχει ήδη ετοιμαστεί 
ολοκληρωμένη έκθεση από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, η οποία έχει 
αποσταλεί, ως εμπιστευτικό έγγραφο, στον Αρχηγό Αστυνομίας, για τα περαιτέρω. 

 Για περισσότερες πληροφορίες μπορείτε να αποταθείτε στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων, στο οποίο κοινοποιείται η παρούσα επιστολή. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.341, ημερομηνίας 
11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.341 και ημερ. 11.04.2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με το αίτημα του 
∆ήμου Πολεμιδιών για συνεισφορά της Κυβέρνησης στις δαπάνες που απαιτούνται 

για τα έργα τοπιοτέχνησης των υπέργειων γεφυρών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.02.341 και ημερ. 
16.04.2008, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα της κάλυψης της δαπάνης συντήρησης του πράσινου που θα 
δημιουργηθεί με την τοπιοτέχνηση των κόμβων εξετάζεται από την Κυβέρνηση 
συνολικά για όλους τους κόμβους του παρακαμπτηρίου.  Η τελική απόφαση 
που θα ληφθεί και ο τρόπος εφαρμογής της θα κοινοποιηθεί σ’ όλους τους 
ενδιαφερόμενους ∆ήμους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.353, ημερομηνίας 11 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, με αρ. Ερ. 
23.06.009.02.353 και ημερ. 16/04/08, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο 
Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκης Ομήρου και σας 
πληροφορώ τα πιο κάτω σε ό,τι αφορά το αίτημα της κοινότητας Γεράσας Λεμεσού για 
κρατική οικονομική συνεισφορά για τη συλλογή σκυβάλων:  

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του με αρ. 55.843 ημερ. 12/06/02 
υιοθέτησε την απόφαση των Υπουργείων Εσωτερικών και Οικονομικών για 
εφαρμογή σχεδίου επιχορήγησης κοινοτικών συμβουλίων για μεταφορά 
σκυβάλων σε οργανωμένους σκυβαλότοπους.  Τα κοινοτικά συμβούλια που 
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επιχορηγούνται είναι εκείνα των οποίων οι σκυβαλότοποι καταργήθηκαν ή θα 
καταργηθούν προς επίτευξη του στόχου της πρόληψης των πυρκαγιών.  
Ανάμεσα στις κοινότητες στις οποίες εφαρμόζεται το εν λόγω σχέδιο 
συμπεριλαμβάνεται και η κοινότητα Γεράσας Λεμεσού. 

(β) Στις γειτονικές κοινότητες της Γεράσας παραχωρείται επιπλέον οικονομική 
βοήθεια γιατί έχουν συμπλεγματοποιημένη υπηρεσία για την αποκομιδή των 
σκυβάλων τους.  Τέτοια οικονομική βοήθεια παραχωρείται σε όλες τις 
συμπλεγματοποιημένες υπηρεσίες παγκυπρίως.  Η Γεράσα δε μετέχει σε 
σύμπλεγμα σκυβάλων, γι’ αυτό και δεν μπορεί να τύχει της χορηγίας αυτής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.378, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.378 ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 Μαΐου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε μελέτη σκοπιμότητας για 
εμπλουτιστικό φράγμα στον ποταμό Γιαλιά.  Το φράγμα Ιδαλίου, όπως ονομάζεται, θα 
έχει χωρητικότητα 670,000 κ.μ. περίπου.  Σκοπός του έργου είναι να μετριάσει τις 
πλημμύρες στην περιοχή και να συμβάλει στον εμπλουτισμό του υδροφορέα από την 
περιοχή Κοτσιάτη μέχρι τη Νεκρή Ζώνη. 

 Η περιοχή άμεσης επιρροής του Έργου περιλαμβάνει τους ∆ήμους και 
Κοινότητες Αγίας Βαρβάρας, Κοτσιάτη, Νήσου, Ιδαλίου, Λυθροδόντα, Ποταμιάς και 
Αγίου Σωζόμενου.  Το κόστος του Έργου υπολογίζεται γύρω στα €2,100,000. 

 Η Μελέτη Επιμέτρησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (Μ.Ε.Ε.Π.) από την 
κατασκευή του φράγματος έχει ολοκληρωθεί και η Επιτροπή Εκτίμησης 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων εξέδωσε Περιβαλλοντική Γνωμάτευση στις 18 Ιουνίου, 
2007, με την οποία συνηγορεί στην έκδοση πολεοδομικής άδειας υπό ορισμένους 
όρους. 

 Εντός του 2008, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα προχωρήσει στην ετοιμασία 
Εγγράφων Προσφορών για την προκήρυξη ∆ιαγωνισμού με σκοπό την ετοιμασία από 
Σύμβουλους Μηχανικούς της τελικής μελέτης του Έργου, καθώς επίσης των 
κατασκευαστικών σχεδίων και Εγγράφων Προσφορών για την ανέγερση του 
φράγματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.412, ημερομηνίας 30 
Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.412, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.02.412 και 
ημερομηνία 7 Μαΐου 2008, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Χοιροκοιτίας, με επιστολή του ημερομηνίας 3 Ιουλίου 
2006, απέστειλε στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού χωρομετρικό σχέδιο 
στο οποίο σημειώνεται το τεμάχιο 481 στο Φ/Σχ. 49/61, με αίτημα 
απαλλοτρίωσης του για γήπεδο ποδοσφαίρου και στίβου για τις ανάγκες του 
υφιστάμενου ∆ημοτικού σχολείου. 

2. Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου εξετάστηκε αρμοδίως από τη ∆ιεύθυνση 
∆ημοτικής Εκπαίδευσης και τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού και κατέληξαν στα εξής: 

(α) Πρόκειται για ενιαίο ολοήμερο και περιφερειακό σχολείο και επειδή ο 
υφιστάμενος σχολικός χώρος είναι μικρός ενδείκνυται η προώθηση της 
απαλλοτρίωσης τμήματος του προτεινόμενου από την Κοινότητα 
τεμαχίου, το οποίο βρίσκεται απέναντι από το ∆ημοτικό σχολείο. 

(β) Εκφράστηκαν επιφυλάξεις για τον προτεινόμενο χώρο, λόγω του κύριου 
δρόμου που διαχωρίζει το τεμάχιο με το υφιστάμενο ∆ημοτικό σχολείο 
και το γεγονός ότι ενδέχεται να δημιουργήσει προβλήματα ασφάλειας. 

3. Στα πλαίσια της διαδικασίας απαλλοτρίωσης, ο χώρος εξετάστηκε σε Σύσκεψη 
της Εθνικής και Τεχνικής Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας Μαθητών, που 
πραγματοποιήθηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων στις 21 Νοεμβρίου 2007 και 
σύμφωνα με τα σχετικά πρακτικά, εγκρίθηκε με κάποιες προϋποθέσεις, μεταξύ 
των οποίων η κατασκευή από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, πριν από 
τη λειτουργία των αθλητικών εγκαταστάσεων, υπέργειας διάβασης πεζών για 
την ασφαλή διασταύρωση των παιδιών. 

4. Ακολούθως αποταθήκαμε στον ∆ιευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, αρμόδιο να προβεί στην αναγκαία χωρομετρική εργασία και στην 
ετοιμασία των πινάκων και σχεδίων απαλλοτρίωσης/επίταξης του υπό 
αναφορά τεμαχίου 481 στο Φ/Σχ. 49/61 (μέρος), καθώς και στον υπολογισμό 
της αγοραίας αξίας, έτσι ώστε να προωθηθούν περαιτέρω οι διαδικασίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.431, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με αρ. 
23.06.009.02.431 και ημερομηνία 15/05/2008 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι 
με βάση τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο και την Εντολή 2/2005 του 
Υπουργού Εσωτερικών, κάθε Πολεοδομική Αρχή τηρεί μητρώο αιτήσεων στο οποίο 
καταχωρούνται επαρκείς πληροφορίες σε σχέση με αιτήσεις που υποβάλλονται και τις 
αποφάσεις της Αρχής.  Ανάλογο μητρώο τηρείται και από το Συμβούλιο Μελέτης 
Παρεκκλίσεων, με βάση τους περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Παρεκκλίσεις) 
Κανονισμούς. 

2. Επιπρόσθετα, για αριθμό τύπων ανάπτυξης οι Πολεοδομικές Αρχές 
ενημερώνουν τους περίοικους, οι οποίοι μπορεί να καταθέσουν απόψεις, ή 
μεριμνούν για την υποχρεωτική ανάρτηση σχετικής ενημερωτικής 
γνωστοποίησης στο χώρο της ανάπτυξης. 

3. Το Υπουργείο Εσωτερικών θεωρεί ότι οι ανωτέρω ρυθμίσεις λειτουργούν 
ικανοποιητικά και δεν δικαιολογείται η εισαγωγή νέων ρυθμίσεων.  Σε 
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περίπτωση που υποβληθούν εισηγήσεις για προσθήκη ορισμένων χρήσεων σε 
ρυθμίσεις που περιγράφονται στην παράγραφο 2 πιο πάνω, το Υπουργείο 
Εσωτερικών θα τις μελετήσει με τη δέουσα προσοχή και σοβαρότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.454, ημερομηνίας 

15 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση 23.06.009.02.454, ημερομηνίας 15 Μαΐου, 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με το αίτημα της Κοινότητας 

Μαραθούντας για δημιουργία εξόδου προς την κοινότητα από το νέο δρόμο Πάφου-
Πόλης Χρυσοχούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.02.454 και ημερομηνία 
21.5.2008, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Σύμφωνα με τα εγκεκριμένα γεωμετρικά πρότυπα, το αίτημα της κοινότητας 
Μαραθούντας για κατασκευή αριστερόστροφης εξόδου από τον 
αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης προς Μαραθούντα, στην περιοχή της Αγίας 
Μαρίνας, δεν μπορεί να ικανοποιηθεί διότι δεν μπορεί να εξασφαλιστεί το 
απόλυτα ελάχιστο απαιτούμενο μήκος πλέξης (1 χιλιόμετρο) μεταξύ του 
ανισόπεδου κόμβου με τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου και της λωρίδας 
εξόδου προς Μαραθούντα. 

(2) Σύμφωνα με τα πρότυπα το επιθυμητό μήκος πλέξης (μήκος πλέξης είναι η 
απόσταση από το τέλος της λωρίδας εισόδου στον αυτοκινητόδρομο μέχρι την 
αρχή της επόμενης λωρίδας εξόδου), για να μη δημιουργούνται προβλήματα 
λειτουργίας και οδικής ασφάλειας στους κόμβους, είναι δύο χιλιόμετρα. 

(3) Σημειώνεται ότι το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει διαπιστώσει ότι δεν  υπάρχει 
κυκλοφοριακή ανάγκη, για την κατασκευή λωρίδας εξόδου στην περιοχή Αγίας 
Μαρίνας, καθότι η Μαραθούντα θα εξυπηρετείται από τον κόμβο Μαραθούντας, 
ο οποίος θα βρίσκεται δύο χιλιόμετρα περίπου βορειότερα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εργασίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.471, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με 23.06.009.02.471, ημερομηνίας 22 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 Ιουνίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η επιλογή του χώρου κατασκευής του σταθμού επεξεργασίας λυμάτων του 
συμπλέγματος Αστρομερίτη-Περιστερώνας-Ακακίου στην τοποθεσία Κάμπος του 
Αροδαφνιού, έχει γίνει από τους Συμβούλους του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, στα 
πλαίσια του σχεδιασμού αποχετευτικών έργων με στόχο την υλοποίηση των 
προνοιών της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ για την επεξεργασία των Αστικών Λυμάτων.  O 
σταθμός απέχει 2.5 χιλ. από τη Ζώδια και 1.3 χιλ. από τον Αστρομερίτη. 

 Ο συγκεκριμένος χώρος είναι ο επικρατέστερος μεταξύ διαφόρων άλλων 
προταθέντων χώρων, με βάση τεχνικά, οικονομικά και περιβαλλοντικά κριτήρια και 
έχει εγκριθεί από την Υπηρεσία Περιβάλλοντος στα πλαίσια της εξέτασης της Μελέτης 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον.  Περαιτέρω, έχει παρθεί απόφαση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο (αρ. 64.157 ημερομηνίας 27/7/2006) με την οποία εγκρίνεται 
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αυτός ο χώρος για την κατασκευή του κοινού βιολογικού σταθμού του εν λόγω 
συμπλέγματος. 

 Τυχόν αναθεώρηση της χωροθέτησης του σταθμού θα δημιουργήσει 
καθυστερήσεις στην υλοποίηση του έργου και κατ’ επέκταση του προγράμματος 
εφαρμογής της Οδηγίας, με αποτέλεσμα την επιβολή προστίμων από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

 Επιπρόσθετα αναφέρεται ότι στις 20 Μαρτίου 2008 πραγματοποιήθηκε 
συνάντηση στα γραφεία του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων με τον Πρόεδρο του Κ.Σ. 
Πάνω Ζώδιας και τον Πρόεδρο της Παγκοινοτικής Κίνησης Ζώδιας, κατά την οποία, 
Λειτουργοί του Τμήματος ενημέρωσαν τους εκπροσώπους της κοινότητας για τη 
χωροθέτηση του σταθμού και τους επεξήγησαν ότι η κατασκευή του βιολογικού 
σταθμού δεν θα επηρεάσει την ανάπτυξη στην προτεινόμενη οικιστική περιοχή. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.496, ημερομηνίας 30 Μαΐου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Α. Φακοντή με αρ. 
23.06.009.02.496 και ημερομηνία 30/05/08 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το 
αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αναρίτας σε σχέση με την καθορισμένη Ζώνη 
Προστασίας του Φράγματος Ασπρόγκρεμμου θα μελετηθεί στα πλαίσια της 
αναθεώρησης των Πολεοδομικών Ζωνών των κοινοτήτων της υπαίθρου που 
πρόκειται να αρχίσει σύντομα, με σχετική δημόσια εξαγγελία.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.   

 Στην ημερήσια διάταξη είναι η έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται «Προστασία του περιβάλλοντος από 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς».  Στον κατάλογο ομιλητών έχω ως πρώτο 
ομιλητή τον κ. Γιάννο Λαμάρη.   

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λόγω του ειδικού αυτής της βραδιάς, είναι πολλές οι 
εκδηλώσεις με τις αποφοιτήσεις φοιτητών από πανεπιστήμια κ.λπ. στην Κύπρο και 
επειδή και ο εισηγητής μας, που είναι ο πρόεδρος της επιτροπής, είναι και στην 
επιτροπή Παιδείας και θα παραστεί σε τέτοιες εκδηλώσεις, αλλά και για έναν ακόμα 
λόγο, ότι, προτού ακόμα αρχίσει η συζήτηση, δύο κόμματα δε βρίσκονται στη Βουλή 
και κάπου έχει αραιώσει το πράγμα...   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 ...θα έλεγα ότι είναι φρονιμότερο να μη γίνει σήμερα η συζήτηση, να μην 
ξεκινήσει καθόλου και να προγραμματιστεί ξανά πότε θα ξεκινήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην αναβολή της συζήτησης και στον 
επαναπρογραμματισμό της συζήτησης του θέματος; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Καθόλου, δεν υπάρχει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γεωργίου τι λέει επ’ αυτού; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού υιοθετεί τα όσα έχει 
αναφέρει ο συνάδελφος.  Για τους ίδιους λόγους αιτούμαστε όπως αναβληθεί η 
συζήτηση του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ακόμα ένας λόγος που πρέπει να τον θέσουμε υπόψη 
μας και να τον έχουμε υπόψη μας, ο λόγος που αναφέρεται και στην έκθεση.  Η 
έκθεση καλούσε, στις 30 Απριλίου 2007, που εκδόθηκε, καλούσε την κυβέρνηση σε 
έξι μήνες -ήταν και αυστηρή η έκθεσή μας- να προχωρήσει σε κήρυξη της Κύπρου σε 
ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς ζώνη.  Η κυβέρνηση η 
προηγούμενη στους πέντε μήνες αποφάσισε να κάνει μια έρευνα για το θέμα η οποία 
θα στήριζε την απόφασή της.  Άλλαξε η κυβέρνηση, ήρθε η νέα κυβέρνηση.  Πρέπει 
να της δώσουμε χρόνο της νέας κυβέρνησης, να ολοκληρώσει την έρευνα -μας είπαν 
ότι ως το Σεπτέμβρη θα ολοκληρωθεί αυτή η έρευνα- και να πάρει τις αποφάσεις της, 
φαντάζομαι μέσα στο Σεπτέμβρη, Οκτώβρη, για να έχουμε να μιλούμε για κάτι 
συγκεκριμένο τον Οκτώβρη και να μη μιλούμε επί κενού αέρος.  Εισηγούμαι λοιπόν -
είναι πάρα πολύ σωστή η εισήγηση- να το αφήσουμε για τον Οκτώβρη, όταν θα 
έχουμε και περισσότερα θέματα, πιο συγκεκριμένα, να τοποθετηθούμε.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.  

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ο λόγος που έχει εγείρει ο συνάδελφος κ. Περδίκης είναι πολύ πιο σοβαρός 
από το λόγο που θα προσθέσω εγώ, κύριε Πρόεδρε.  Η πρόταση του ΑΚΕΛ μάς 
διευκολύνει, διότι ο ομιλητής ο δικός μας θα ήταν ο κ. Σοφοκλής Φυττής, ο οποίος 
βρίσκεται σε αποστολή στο εξωτερικό.  Άρα θα έχει την ευκαιρία να αναπτύξει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εδομένων των τοποθετήσεων όλων των πλευρών της Βουλής, αναβάλλεται το 
θέμα.  Θα προγραμματιστεί η συζήτησή του εν ευθέτω χρόνω.   

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 3 Ιουλίου, στις 9.30 το πρωί, όχι στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
Τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή 
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Ένωση και της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.001-2008) 

 2. Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών Χρεών) 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.061-2008)                                     

 3. Ο περί Οργανωμένων Ταξιδιών, ∆ιακοπών και 
Περιηγήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.052-2008) 

 4. Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση 
Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2005. 
(Αρ. Φακ. 23.01.174.2005) 

 5. Ο περί ∆ημοσιεύσεως Αισχρών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
 (Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.028.2006) 

 6. Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση Μισθών και 
Συντάξεων) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.070-2008) 

 7. Ο περί Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση 
Αντιμισθίας) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.071-2008) 

 8. Ο περί των Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) 
και περί Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.019-2008) 

 9. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003. 
(Αρ. Φακ. 23.01.210.2003) 

 10. Ο περί Καταδολίευσης των εκ ∆ικαστικής 
Αποφάσεως Πιστωτών Νόμος του 2008. 
 (Πρόταση Νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.013-2008) 

 11. Ο περί Ειδικού Τέλους επί των Απολαβών των 
Λιμενεργατών και Σημειωτών Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.075-2008) 

 12. Ο περί της ∆ιαχείρισης της Ποιότητας των Νερών 
Κολύμβησης Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.060-2008)  

 13. Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.049.061-2008)  

 14. Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.072-2008) 

 15. Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.316-2007) 

 16. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.003-2008) 

 17. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.002-2008) 

 18. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.053-2008) 

 19. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Γενικός Νοσηλευτικός 
Κλάδος - Θέση Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.078-2008) 

 20. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών 
Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένης Λειτουργού 
Επισκεπτριών Υγείας, Βοηθού Προϊσταμένης 
Επισκεπτριών Υγείας και Πρώτης Λειτουργού 
Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
 (Αρ. Φακ. 23.03.045.079-2008) 

 21. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις 
Αρχαιολογικού Λειτουργού Α΄, Αρχαιολογικού 
Λειτουργού και Συντηρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008. 
 (Αρ. Φακ. 23.03.045.081-2008) 

 22. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - Θέσεις Εφόρου Κρατικού 
Αρχείου και Λειτουργού Κρατικού Αρχείου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008.  
(Αρ. Φακ. 23.03.045.083-2008) 

 23. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών - Θέσεις Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού, 
Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού Μηχανικού 
1ης  Τάξεως (Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) και 
Τεχνικού Μηχανικού (Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.045.084-2008) 

 24. Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού ∆ιεκπεραίωσης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.085-2008) 

 25. Οι περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.086-2008) 

 26. Οι περί Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων, 
Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων Α΄, Λειτουργού 
Εργασιακών Σχέσεων και Επιθεωρητή Εργασιακών 
Σχέσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.087-2008) 

 27. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 
Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.088-2008)   

 28. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή Θανάτωσή 
τους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.050-2008)  

 29. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Μεταφορά των Ζώων) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.051-2008) 

 30. Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων 
(Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.007-2008) 

 31. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, 
Αξιολόγηση και Ανέλιξη Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.052-2008) 

 32. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Aρ. 3) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.032-2008) 

 33. Ο περί της Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.044-2008) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Κοινωνικά και εργασιακά προβλήματα 
επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της Ευρωμεσογειακής 
Συνεργασίας στο πλαίσιο της απόφασης της 
Βαρκελώνης και η πολιτική της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 4. «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 

 5. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για αρμονική 
ένταξη της λειτουργίας του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) στο παραδοσιακό 
κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου Χατζηνικόλα 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα της διάδοσης 
παιδικού πορνογραφικού και άλλου υλικού μέσω του 
διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, Γιαννάκη Θωμά 
και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 
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 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 8. «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από τον 
πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας για το 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και 
Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η ανάγκη 
συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, Χρήστου 
Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 11. «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 12. «Πανευρωπαϊκή εκστρατεία κοινοβουλίων ενάντια 
στη βία κατά των γυναικών - Απολογισμός και 
προκλήσεις για νέες δράσεις». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της  βουλευτού  
 κ. Αντιγόνης  Παπαδοπούλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.003-2008) 

 13. Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών προϊόντων 
και η δημιουργία φαύλου κύκλου στην οικονομία σε 
βάρος των καταναλωτών. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(29.5.2008). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2008) 

 14. Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η ανάγκη 
αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και Laakso και η 
περαιτέρω συμβολή της κυπριακής Βουλής στην 
προώθηση της επίλυσης του προβλήματος. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(29.5.2008). 
(Αρ. Φακ. 23.05.005.2008) 

 15. Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου. 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, Γεώργιου 
Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(29.5.2008). 
(Αρ. Φακ. 23.05.006.2008) 

  Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 (Ώρα λήξης: 6.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αναστασιάδης Νίκος Μητσόπουλος Τάσος 

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδοπούλου Αντιγόνη 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 
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Θεοχάρους Ελένη Σταυριανός Πανίκκος 

Θωμά Γιαννάκης Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κουτσού Νίκος Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στη δημιουργία πυρηνικού αντιδραστήρα 
στην περιοχή Άκκιουγιου, η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Πουργουρίδης, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Μ. Σιζόπουλος, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Ν. 
Κλεάνθους, Σ. Χάσικος) και έγκριση σχετικού ψηφίσματος. 

2. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής για την Παγκόσμια Ημέρα κατά των 
Ναρκωτικών. 

3. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής αλλαγής στη σύνθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών. 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόληψης και της Αντιμετώπισης 
της Βίας, της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και Συναφών Αδικημάτων και της 
Προστασίας του Κοινού στους Αθλητικούς Χώρους Νόμος του 2007» και για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Αντιμετώπισης της Βίας, της Ανάρμοστης 
Συμπεριφοράς και Συναφών Αδικημάτων στους Αθλητικούς Χώρους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Α. Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Ν. Κλεάνθους, Γ. 
Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος, Τ. 
Χατζηγεωργίου) και ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί 
της Πρόληψης και της Καταστολής της Βίας στους Αθλητικούς Χώρους Νόμος 
του 2008». 

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ανείου (Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί ∆ανείου 
(Ανάπτυξις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008». 
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7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Κύρωσης των Πράξεων του 23ου 
Συνεδρίου της Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης Νόμος του 2008» και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί των Πράξεων του 23ου Συνεδρίου της 
Παγκόσμιας Ταχυδρομικής Ένωσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2008». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Κ. Χατζηγιάννη, Α. Αγγελίδης, Γ. Περδίκης, Γ. 
Λαμάρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση Επιθεωρητή 
Γεωργικής Ασφάλισης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

β. «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Λειτουργού Γεωργίας Α΄ (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

γ. «Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Βοηθού Πρώτου 
Ελεγκτή Μεταφορών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

δ. «Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Λειτουργού ∆ιαχείρισης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

ε.  «Οι περί Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοικήσεως και Προσωπικού - Γενικό 
∆ιοικητικό Προσωπικό - Θέση ∆ιοικητικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

στ. «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Τεχνικές 
Υπηρεσίες - Θέση Ανώτερου Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008» 

 και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού - 
Θέσεις ∆ασκάλου και Νηπιαγωγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 
οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ν. Τορναρίτης, Γ. Λαμάρης, Α. 
Παπαδοπούλου) και έγκρισή τους.   

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Γνωμοδότηση του Συμβουλίου Τροφίμων για τις αφλατοξίνες - Παράνομος 
σκυβαλότοπος στο χωριό Φρένναρος - Επιλογή χώρου εγκατάστασης της νέας 
κινητής μονάδας αφαλάτωσης ανατολικά του ποταμού Ξερού - Ανάγκη 
βελτίωσης δρόμων στην τουρκοκυπριακή κοινότητα Μάρωνα - Ανάγκη 
τοποθέτησης κεραίας στον Άγιο Γεώργιο Πάφου - Ρυθμιστικό σχέδιο σύνδεσης 
των οικιστικών περιοχών στην Κοίλη Πάφου - Σχέδιο “Φύση 2000” - ∆ιαχείριση 
του αίματος στα σφαγεία της Κύπρου.  

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Μη παροχή ασφαλιστικής κάλυψης για οχήματα μεταφορών που εγγράφονται 
στην Κύπρο - Αίτημα για παροχή οικονομικής βοήθειας για κοινοτικά έργα στην 
Αρμίνου - Τα σχολεία που δεν τυγχάνουν αντισεισμικής αναβάθμισης - Αίτημα 
για συντήρηση του πολιτιστικού κέντρου της κοινότητας Νατάς - Έλλειψη 
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εικοσιτετράωρης ακτινολογικής κάλυψης στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου - 
Καθυστέρηση στην αποπεράτωση του νέου δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας - 
Πορίσματα ερευνών για τις πυρκαγιές στο Σαϊττά και στο Πελένδρι - Αίτημα 
δήμου Κάτω Πολεμιδιών για συνεισφορά της κυβέρνησης στις δαπάνες 
τοπιοτέχνησης γεφυρών - Αίτημα Γεράσας για κρατική οικονομική συνεισφορά 
για τη συλλογή των σκυβάλων - Προγραμματισμός για κατασκευή φράγματος 
στον ποταμό Γιαλιά - Αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για απαλλοτρίωση 
γης για δημιουργία γηπέδου - Αίτημα για θέσπιση διαδικασίας ενημέρωσης των 
πολιτών για προγραμματιζόμενες αναπτύξεις σε οικιστικές περιοχές - 
∆ημιουργία εξόδου από τον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς προς 
τη Μαραθούντα - Ενστάσεις του κοινοτικού συμβουλίου Πάνω Ζώδιας στην 
κατασκευή βιολογικού σταθμού λυμάτων - Αίτημα για αλλαγή περιβαλλοντικής 
ζώνης κοντά στο φράγμα του Ασπρόκρεμμου.  

 

 

   

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 3ης Ιουλίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 10.02 π.μ.) 

(Αρ. 33) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι, όπως γνωρίζετε, σήμερα θα διεξαχθεί η συζήτηση που 
αφορά τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, που είναι το πρώτο θέμα της νομοθετικής 
εργασίας.  Όπως έχει συμφωνηθεί, θα προχωρήσουμε πρώτα με τα υπόλοιπα θέματα 
της νομοθετικής εργασίας και μετά θα επανέλθουμε στο θέμα που αφορά τη Συνθήκη 
της Λισσαβώνας. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Οι περί 
Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών Χρεών) 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008».  Για το θέμα αυτό υπάρχει και 
συμπληρωματική έκθεση. 

 Οι εκθέσεις δεν είναι ομόφωνες, όμως θεωρούνται αναγνωσθείσες.  

(Οι σχετικές εκθέσεις)  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων (∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών Χρεών) 

(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 
26 Μαΐου και στις 9 Ιουνίου 2008.  Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά 
κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 54Α 
του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου, σκοπείται η επαναθέσπιση των 
κανονισμών με τους οποίους ρυθμιζόταν η διαδικασία διαγραφής οφειλόμενων 
φορολογικών χρεών μέχρι και το φορολογικό έτος 1999, στις περιπτώσεις που ο 
οφειλέτης αποδεδειγμένα αντιμετωπίζει αντικειμενική δυσκολία να εξοφλήσει τις 
οφειλές του με βάση ειδικά καθοριζόμενη προς τούτο διαδικασία. 

 Όπως είναι γνωστό, με τους υπό αναφορά κανονισμούς, των οποίων η ισχύς 
έληξε στο τέλος του έτους 2007, είχε καθοριστεί διαδικασία και προϋποθέσεις υπό τις 
οποίες εδίδετο έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο για διαγραφή οφειλόμενων 
φορολογικών χρεών (φόρων, πρόσθετων επιβαρύνσεων και τόκων), όταν ο οφειλέτης 
αποδεδειγμένα αντιμετώπιζε αντικειμενική δυσκολία να εξοφλήσει τα οφειλόμενα 
φορολογικά του χρέη η οποία δεν είχε προκύψει ως αποτέλεσμα πράξεων ή 
ενεργειών του.  Για την εξακρίβωση της αντικειμενικής δυσκολίας λαμβάνονταν υπόψη 
η οικονομική, επαγγελματική και οικογενειακή κατάσταση, καθώς και η υγεία του 
οφειλέτη.  Όπως είναι επίσης γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού της προηγούμενης βουλευτικής περιόδου είχε εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, αλλά με 
ημερομηνία λήξης της ισχύος τους την 31η ∆εκεμβρίου 2007.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι λόγοι για 
τους οποίους είχαν θεσπιστεί οι πρώτοι κανονισμοί εξακολουθούν να ισχύουν και για 
το λόγο αυτό η κυβέρνηση κρίνει σκόπιμο με τους υπό συζήτηση κανονισμούς να 
προτείνει την ανανέωση της διαδικασίας διαγραφής οφειλόμενων φορολογικών 
χρεών, όπως ακριβώς προβλεπόταν στους προηγούμενους κανονισμούς, χωρίς όμως 
να καθορίζεται ημερομηνία λήξης της ισχύος τους για σκοπούς διευκόλυνσης της 
σχετικής διοικητικής διαδικασίας.   

 Ειδικότερα, με τους υπό συζήτηση κανονισμούς προτείνονται τα ακόλουθα:   

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο έχει εξουσία να εγκρίνει πρόταση του διευθυντή του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, η οποία υποβάλλεται μέσω του Υπουργού 
Οικονομικών, για διαγραφή οφειλόμενων φορολογικών χρεών που αφορούν 
φορολογικά έτη μέχρι το έτος 1999, υπό τις πιο κάτω προϋποθέσεις: 

 α. Ο οφειλέτης αποδεδειγμένα αντιμετωπίζει αντικειμενική δυσκολία να 
εξοφλήσει τα οφειλόμενα φορολογικά χρέη που αναφέρονται στην 
πρόταση του διευθυντή η οποία δεν έχει προκύψει ως αποτέλεσμα 
πράξεων ή ενεργειών του. 

 β. Ο οφειλέτης έχει αποδεχθεί εγγράφως να εξοφλήσει τοις μετρητοίς, 
εντός τριών μηνών από την ημερομηνία έγκρισης της πρότασης από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, οποιαδήποτε άλλα φορολογικά χρέη του για τα 
οποία δεν αντιμετωπίζει αντικειμενική δυσκολία εξόφλησης. 

 γ. Ο διευθυντής προβαίνει στη διαγραφή των φορολογικών χρεών που 
αναφέρονται στην πρόταση που εγκρίθηκε από το Υπουργικό 
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Συμβούλιο, μετά την εξόφληση των φορολογικών χρεών για τα οποία ο 
οφειλέτης δεν αντιμετωπίζει αντικειμενική δυσκολία εξόφλησης. 

 δ. Ο διευθυντής δε δύναται να υποβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο 
πρόταση για διαγραφή οφειλόμενων φορολογικών χρεών τα οποία είχαν 
περιληφθεί σε προηγούμενη πρόταση που είχε εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά τελικά δε διαγράφηκαν, επειδή ο οφειλέτης 
δεν προχώρησε σε εξόφληση τοις μετρητοίς, εντός τριών μηνών από την 
ημερομηνία της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, οποιωνδήποτε 
άλλων φορολογικών χρεών του για τα οποία δεν αντιμετώπιζε 
αντικειμενική δυσκολία εξόφλησής τους και τα οποία είχε αποδεχθεί 
εγγράφως να εξοφλήσει. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών, η επιτροπή ζήτησε 
περαιτέρω στοιχεία αναφορικά με τον αριθμό των επηρεαζόμενων φορολογουμένων, 
των αιτήσεων που έχουν υποβληθεί και εγκριθεί, όπως και το ύψος των διαγραφέντων 
μέχρι στιγμής φόρων.  Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, 
ημερομηνίας 29 Μαΐου 2008, κατέθεσε στην επιτροπή τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Έχουν υποβληθεί τριακόσιες ενενήντα πέντε (395) αιτήσεις μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2007. 

2. Ογδόντα τρεις (83) αιτήσεις έχουν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο (αρ. 
απόφασης 60.003, ημερομηνίας 5 Σεπτεμβρίου 2007).  Επιπρόσθετα, ενενήντα 
(90) αιτήσεις έχουν εξεταστεί και σταλεί στον Υπουργό Οικονομικών με 
εισήγηση για προώθησή τους στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

3. Το σύνολο των διαγραφέντων φόρων για τις ογδόντα τρεις (83) αιτήσεις 
ανέρχεται στο ποσό των £1.429.967, πλέον τόκων και επιβαρύνσεων. 

4. Οι εκάστοτε λόγοι διαγραφής είναι οι περιστάσεις που αντιμετωπίζει ο 
οφειλέτης οι οποίες καθιστούν τα χρέη ανείσπρακτα. 

5. Είναι άγνωστο πόσες αιτήσεις θα υποβληθούν μετά την ψήφιση των υπό 
συζήτηση κανονισμών. 

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής ήγειραν το ενδεχόμενο αντίθεσης των υπό 
αναφορά κανονισμών προς το άρθρο 28 του συντάγματος, το οποίο προβλέπει την 
ίση μεταχείριση πολιτών και διοικουμένων. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων 
απέρριψε το ενδεχόμενο αυτό, αναφέροντας ότι οι πρόνοιες των υπό συζήτηση 
κανονισμών καλύπτουν μία συγκεκριμένη ομάδα πολιτών, δηλαδή αυτούς οι οποίοι 
επηρεάστηκαν κυρίως από τη γνωστή κρίση του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
(ΧΑΚ), και ως ορόσημο τέθηκε το φορολογικό έτος 1999, έτος κατά το οποίο είχε 
καταργηθεί η φορολόγηση των κερδών από συναλλαγές στο ΧΑΚ.   

 Με την άποψη αυτή συμφώνησε επίσης η εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Περαιτέρω, ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων δήλωσε ότι, 
εάν το κράτος παραχωρεί στους πολίτες κάποιο ευεργέτημα, εξαιτίας συνθηκών που 
έχουν επηρεάσει την οικονομική τους κατάσταση, δεν μπορεί να παραχωρεί το ίδιο 
ευεργέτημα στο διηνεκές.  Επισήμανε επίσης ότι υπάρχουν ειδικά έντυπα, τα οποία 
συμπληρώνονται από τους ενδιαφερομένους, με τα οποία ζητούνται στοιχεία για 
σκοπούς ενδελεχούς ανάλυσης της οικονομικής θέσης του φορολογουμένου και 
παρέχεται επιπλέον το δικαίωμα άρσης του τραπεζικού απορρήτου, με στόχο τη 
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λεπτομερή εξέταση της κατάστασης και την εξεύρεση επακριβώς των οικονομικών 
λόγων για τους οποίους κάποιος αδυνατεί να καταβάλει τις οφειλόμενες φορολογικές 
του οφειλές.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς των υπό 
συζήτηση κανονισμών και, κατά πλειοψηφία της προέδρου της βουλευτού της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
αναφορά κανονισμών.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγούνται την 
τροποποίηση των υπό έγκριση κανονισμών, ώστε οι πρόνοιές τους να καλύψουν 
φορολογικές οφειλές μέχρι και το φορολογικό έτος 2002.  Η εισήγηση αυτή 
διαβιβάστηκε αρμοδίως στο Υπουργείο Οικονομικών, εκπρόσωποι του οποίου 
επιφυλάχθηκαν να απαντήσουν στο διάστημα που μεσολαβεί μέχρι την υποβολή των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος για έγκριση κατά πόσο συμφωνούν με την 
πιο πάνω εισήγηση, ώστε με τη συναίνεση της κυβέρνησης αυτή να ενσωματωθεί 
στους υπό συζήτηση κανονισμούς και να τεθεί στην ολομέλεια του σώματος για 
έγκριση. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 

Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών 
Χρεών) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 23 Ιουνίου 
2008.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο διευθυντής του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ), εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
και της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, με τους υπό συζήτηση κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται 
με βάση το άρθρο 54Α του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων Νόμου, 
σκοπείται η επαναθέσπιση των κανονισμών με τους οποίους ρυθμιζόταν η διαδικασία 
διαγραφής οφειλομένων φορολογικών χρεών μέχρι και το φορολογικό έτος 1999, στις 
περιπτώσεις που ο οφειλέτης αποδεδειγμένα αντιμετωπίζει αντικειμενική δυσκολία να 
εξοφλήσει τις οφειλές του με βάση ειδικά καθοριζόμενη προς τούτο διαδικασία. 
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 Για τους πιο πάνω κανονισμούς έχει ήδη κυκλοφορήσει έκθεση προς την 
ολομέλεια του σώματος, στην οποία αναφέρονται αναλυτικά οι σκοποί και οι 
επιδιώξεις τους, καθώς και ο προβληματισμός της επιτροπής στο στάδιο της 
καταρχήν εξέτασής τους.  

 Η επιτροπή επανεξέτασε τους εν λόγω κανονισμούς ύστερα από απόφαση της 
ολομέλειας του σώματος, που λήφθηκε στις 12 Ιουνίου 2008, έτσι ώστε να μελετηθεί 
το ενδεχόμενο της επέκτασης του χρονικού ορίου μέχρι το οποίο παρέχεται το 
δικαίωμα για διεκδίκηση της διαγραφής οφειλόμενων φορολογικών χρεών από το 
1999 στο 2002. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών και με αφορμή σχετική εισήγηση 
που υποβλήθηκε από τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απέστειλε σχετική επιστολή, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 
2008, πληροφορώντας τη Βουλή ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, σε συνεδρία του της 
ίδιας ημερομηνίας, αποφάσισε όπως το εν λόγω χρονικό όριο επεκταθεί από το 1999 
στο 2002. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών ο διευθυντής του 
ΤΕΠ κατέθεσε στην επιτροπή πρόσθετες επεξηγήσεις αναφορικά με τους λόγους για 
τους οποίους κρίθηκε λογική η επέκταση του χρονικού ορίου.  Ειδικότερα, ο 
διευθυντής του ΤΕΠ ανέφερε ότι αυτοί αποτελούν μέρος της γενικότερης φορολογικής 
φιλοσοφίας της κυβέρνησης.  Η εν λόγω φιλοσοφία σχετίζεται και με τη δυνατότητα 
του κράτους να διορθώνει διοικητικές πράξεις, οι οποίες στη συγκεκριμένη περίπτωση 
αφορούν τη διαδικασία είσπραξης οφειλόμενων φορολογικών χρεών, με βάση 
κριτήρια, προς όφελος ομάδας πολιτών οι οποίοι αντιμετωπίζουν αντικειμενικές 
δυσκολίες στην καταβολή των οφειλών τους.   

 Όπως ανέφερε ο διευθυντής του ΤΕΠ, αρχικά το φορολογικό έτος 1999 είχε 
τεθεί ως ορόσημο, για να καλύψει τα προβλήματα που αντιμετώπιζαν όσοι 
επηρεάστηκαν κυρίως από τη γνωστή κρίση του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, 
κρίθηκε ωστόσο δικαιολογημένη η περαιτέρω επέκταση του χρονικού ορίου μέχρι το 
έτος 2002, διότι οι αντικειμενικές δυσκολίες των οφειλετών συνεχίζουν να υφίστανται.   

 Περαιτέρω, ανέφερε ότι το χρονικό όριο δε θα μπορούσε να επεκταθεί πέραν 
του φορολογικού έτους 2002, επειδή κάτι τέτοιο θα αποτελούσε αντικίνητρο για την 
καταβολή των φορολογικών υποχρεώσεων και θα έπληττε τη φοροεισπρακτική 
ικανότητα του κράτους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
όλων των στοιχείων που τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους.  Αναφορικά 
με την πρόταση για επέκταση μέχρι το 2002 της περιόδου κατά την οποία είναι 
δυνατή η διεκδίκηση της διαγραφής οφειλόμενων χρεών, τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι 
συμφωνούν, ενώ η πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
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τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των πιο πάνω κανονισμών στην ολομέλεια 
του σώματος.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται εναντίον της έγκρισης των υπό αναφορά 
κανονισμών, για λόγους που θα επεξηγήσουν κατά τη συζήτηση του θέματος 
στην ολομέλεια του σώματος. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί επί του όλου θέματος κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με την άδειά σας θα πρέπει να σημειωθεί πως από πλευράς του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος έχει κατατεθεί μία τροπολογία.  Πρωτίστως, ενδεχομένως θα πρέπει να 
επεξηγήσουμε τους λόγους που έχουμε καταθέσει τη συγκεκριμένη τροπολογία και 
δεν υπάρχει πρόθεση να μιλήσει οποιοσδήποτε άλλος από εμάς σε ό,τι αφορά τα 
θέματα αρχής.  Θα επεξηγηθεί δηλαδή μέσα στα πλαίσια της τροπολογίας η θέση του 
∆ημοκρατικού Κόμματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Η αρχική εισήγηση της κυβέρνησης ήτο η ρύθμιση να γίνει για τη διαγραφή των 
οφειλόμενων φορολογικών χρεών μέχρι και το έτος 1999.  Κατόπιν διαλόγου που 
έγινε στην επιτροπή Οικονομικών και έκκλησης προς την κυβέρνηση και το Υπουργείο 
Οικονομικών, αφού είχαμε αιτιολογήσει το γιατί έπρεπε     -κατά τη δική μας την 
άποψη- η ρύθμιση να γίνει μέχρι και το 2002, η κυβέρνηση το απεδέχθη και απέστειλε 
επιστολή στην επιτροπή Οικονομικών διά του γενικού διευθυντή του Υπουργείου 
Οικονομικών δηλώνοντας την αποδοχή.  Ο λόγος που ετέθη από την κοινοβουλευτική 
ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις στην επιτροπή Οικονομικών γι’ αυτή τη 
διαφοροποίηση είναι γιατί, ενώ η διαγραφή των οφειλόμενων ποσών ερυθμίζετο μέχρι 
το 1999 και αφορούσε αποκλειστικά και μόνο εκείνο τον κόσμο ο οποίος δεινοπάθησε 
στην περίοδο της χρηματιστηριακής κρίσης, διαπιστώσαμε -και το διαπιστώνουμε, 
πιστεύω, καθημερινά όλοι μας- ότι υπάρχει και μία μεγάλη μερίδα του λαού η οποία 
αντιμετωπίζει σοβαρότατα οικονομικά προβλήματα.  Για παράδειγμα δεν είναι λίγοι 
εκείνοι οι ηλικιωμένοι, με συντάξεις των £250 και £300, από τους οποίους ζητείται να 
καταβάλουν συσσωρευμένες οφειλές στο Φόρο από το ’80 και το ’85 της τάξης των 
δεκαπέντε, είκοσι και τριάντα χιλιάδων λιρών, τις οποίες δε διαθέτουν.   
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 Κατά συνέπεια, κρίναμε ότι είναι σωστό, με βάση τα κριτήρια που καθορίζει η 
ίδια η νομοθεσία, που λαμβάνουν υπόψη αντικειμενικά κριτήρια, την υγεία του 
αιτουμένου, την οικογενειακή και οικονομική κατάσταση, αυτή η ρύθμιση να γίνει μέχρι 
και το 2002, για να μην αφορά αποκλειστικά και μόνο εκείνους που υπέφεραν την 
περίοδο του χρηματιστηρίου.  Είναι δίκαιο και κοινωνικά ορθό να κάμουμε αυτή τη 
ρύθμιση, γιατί και πέραν αυτού να πω ότι έχουν τεθεί τέτοιες ασφαλιστικές δικλίδες, 
δηλαδή θα γίνεται έρευνα, θα υποβάλλεται έκθεση από τον ίδιο τον Έφορο του Φόρου 
Εισοδήματος, θα κρίνεται από τον Υπουργό Οικονομικών και στη συνέχεια από το ίδιο 
το Υπουργικό Συμβούλιο, ούτως ώστε να αποκλείσουμε τη δυνατότητα οποιασδήποτε 
αυθαιρεσίας.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς διαφωνούμε με την τροπολογία που κατετέθη από 
πλευράς ∆ΗΚΟ και εισηγούμαστε να ψηφιστεί μέχρι και το 2002. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, είχα την πρόθεση να αναθέσω στο γραμματέα να 
διαβάσει την τροπολογία και να γινόταν μια τοποθέτηση από εκείνες τις πλευρές που 
ήθελαν να τοποθετηθούν.  Όμως, με την τοποθέτηση του Σταύρου του Ευαγόρου έχει 
διαφοροποιηθεί η διαδικασία· είμαι βέβαιος ότι γνωρίζετε ποια είναι η τροπολογία του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, έτσι;  Ή θέλετε να τη διαβάσουμε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να διαβαστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τροπολογία είναι η εξής: 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του Κανονισμού 2 με την αντικατάσταση από 
τον ορισμό του όρου “φορολογικά χρέη” της ημερομηνίας “2002” με την ημερομηνία 
“1999”.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

(Ο κ. ∆ημήτρης Συλλούρης με ανάταση του χεριού του ζητά το λόγο.) 

 Συγγνώμη, κύριε Παπαδόπουλε, να δώσω πρώτα το λόγο στον κ. Συλλούρη 
και μετά σε εσάς, επειδή έχετε εισαγάγει την τροπολογία. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν έχουμε πειστεί από τα επιχειρήματα του κ. Ευαγόρου.  
Κάπου μας θυμίζει προσέγγιση που έγινε, και με αντισυνταγματικό τρόπο μάλιστα, 
προεκλογικά.  Εάν θέλαμε να δούμε το θέμα ανθρωπιστικά για τους γέρους και 
ηλικιωμένους, θα μπορούσαμε να βάλουμε ένα όριο, αλλά όταν πάει, με αφορμή του 
ότι θα διευκολύνουμε γέρους και ανήμπορους, να περιλάβουμε τους πάντες, νομίζω 
ότι είναι μια παρέκκλιση από τη δίκαια αντιμετώπιση όλων των πολιτών και ιδιαίτερα 
αυτών που έχουν ήδη πληρώσει.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι η τροπολογία που αφορά τους 
συγκεκριμένους κανονισμούς αποτελεί μία παραδοξότητα, επειδή, τουλάχιστον όσον 
αφορά τις επιδιώξεις που ανάφερε προηγουμένως ο κ. Ευαγόρου, να βοηθήσουμε 
πτωχούς, γέρους, συμφωνούμε απόλυτα και πάμε ένα βήμα παραπέρα και λέμε, γιατί 
να περιοριστεί μέχρι το 2009 η συγκεκριμένη τουλάχιστον εφαρμογή των 
συγκεκριμένων κανονισμών.   

 Το ζήτημα όμως που εγείρεται εδώ είναι ακριβώς ότι δεν είμαστε 
ικανοποιημένοι από τα κριτήρια που περιέχονται σ’ αυτούς τους κανονισμούς.  Και να 
εξηγήσω τι εννοώ. Λέχθηκε προηγουμένως ότι ο λόγος που ψηφίστηκαν αυτοί οι 
κανονισμοί αφορούσε κυρίως τις κοινωνικές επιπτώσεις του σκανδάλου του ΧΑΚ.  Και 
ως συνήθως νομοθεσίες που ακριβώς εκπηγάζουν από επείγουσας φύσης 
καταστάσεις δεν είναι και οι πιο ικανοποιητικές νομοθεσίες.  Και θεωρώ ότι και η 
παρούσα δεν είναι ικανοποιητική για πολλούς και διάφορους λόγους.  Καταρχάς είναι 
δεκτό ότι διαγράφονται χρέη, τουλάχιστον έτσι δούλεψε το σύστημα μέχρι σήμερα, 
από ανθρώπους που δεν έχουν την οικονομική δυνατότητα να πληρώσουν τα χρέη 
τους.  Όμως δεν υπάρχει περιορισμός στους συγκεκριμένους κανονισμούς που 
αφορά την οικονομική δυνατότητα των αιτητών.  Όσον αφορά κατ’ ακρίβεια τα 
κριτήρια, περιέχεται ένας γενικός και ασαφής όρος ότι θα πρέπει ο αιτητής να 
αποδείξει ότι έχει αντικειμενική δυσκολία να πληρώσει το χρέος του.  Και λαμβάνει 
υπόψη ο διευθυντής του Φόρου Εισοδήματος και το Υπουργικό Συμβούλιο την 
οικονομική, επαγγελματική και οικογενειακή του κατάσταση.  ∆ε λένε πουθενά οι 
κανονισμοί ότι θα πρέπει να εξαιρείται εκείνος που δεν έχει χρήματα να πληρώσει.  
∆εν επεξηγείται καθόλου τι σημαίνει αντικειμενική δυσκολία.  Οποιοσδήποτε κληθεί να 
πληρώσει χρέη σημαίνει ότι έχει αντικειμενικές δυσκολίες.  Πέραν τούτου, υπάρχει ένα 
κριτήριο μέσα που ουσιαστικά περιορίζει περαιτέρω την εφαρμογή των κανονισμών, 
το οποίο προνοεί ότι θα πρέπει να αποδείξει ο αιτητής ότι δεν οφείλεται αυτή η 
δυσκολία σε δικές του πράξεις και ενέργειες.   

 Επομένως, εμείς καταγράφουμε τη δική μας επιφύλαξη, ότι οι συγκεκριμένοι 
κανονισμοί, ως έχουν καταγραφεί, δεν είναι ικανοποιητικοί και ζητούμε την 
τροποποίησή τους, έτσι ώστε να συμπεριληφθούν στο νόμο αντικειμενικά κριτήρια, 
που ακριβώς να διαμορφώνουν την εφαρμογή της διακριτικής ευχέρειας της 
εκτελεστικής εξουσίας και να την υλοποιούν προς όφελος ακριβώς εκείνων που 
ανέφερε προηγουμένως ο κ. Ευαγόρου και για τους οποίους συμφωνούμε: τους 
πτωχούς, τους άπορους, τους συνταξιούχους, αυτούς που δεν μπορούν να 
πληρώσουν.  Επομένως, η δική μας η εισήγηση να παραμείνει η ημερομηνία στο 
1999 έχει ως στόχο να καλέσουμε την εκτελεστική εξουσία να το εξετάσει το θέμα, να 
επανέλθει το συντομότερο δυνατό πίσω στη Βουλή, να καταγράψει κάποια 
αντικειμενικά κριτήρια, να φύγει ο περιορισμός του 2002 ή του 1999 με κάποια άλλα 
κριτήρια, τα οποία θα συμφωνηθούν με το Φόρο Εισοδήματος, έτσι ώστε με 
αντικειμενικό, με ένα σωστό τρόπο, να μπορούν να εφαρμόζονται αυτά τα κριτήρια, 
για να μπορούμε να βοηθούμε ως κράτος τον κόσμο που δεν μπορεί να πληρώσει.   

 Επομένως, ναι μεν υποστηρίζουμε τους κανονισμούς, επειδή εξάλλου έχουν 
εφαρμοστεί μέχρι σήμερα και θα ήταν άδικο να καταργηθούν πλήρως, όσον αφορά τη 
χρονική προθεσμία του 1999, ναι μεν θέλουμε να βελτιωθούν, όμως ζητούμε από την 
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εκτελεστική εξουσία να επανέλθει το συντομότερο δυνατό και εμείς δεσμευόμαστε ως 
∆ημοκρατικό Κόμμα ότι θα υποστηρίξουμε τέτοιους κανονισμούς, εάν έρθουν ενώπιον 
της Βουλής, που θα καθορίζουν αντικειμενικά κριτήρια, για να μπορούμε να 
εφαρμόζουμε αυτές τις πρόνοιες των κανονισμών. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα θέλαμε να σημειώσουμε ότι οι 
συγκεκριμένοι κανονισμοί έχουν δύο πτυχές.  Η μία πτυχή είναι τα κριτήρια τα οποία 
τίθενται, για να ενταχθεί κάποιος σε αυτή την κατηγορία και να υπάρξει απαλλαγή από 
τα φορολογικά χρέη.  Η δεύτερη πτυχή είναι ακριβώς η περίοδος η χρονική την οποία 
θα καλύψουν οι συγκεκριμένοι κανονισμοί.  Όσον αφορά την πρώτη πτυχή, εμείς δεν 
είμαστε αντίθετοι οποιαδήποτε στιγμή να γίνει μια νέα συζήτηση και, αν υπάρχουν 
δυνατότητες και τρόποι να γίνουν περαιτέρω εισηγήσεις για να βελτιωθούν τα 
κριτήρια, ούτως ώστε να καλύψουν πραγματικά εκείνους που έχουν ανάγκη να 
βοηθηθούν σε αυτή την περίπτωση, να το πράξουμε. 

 Για το δεύτερο όμως εμείς θεωρούμε ότι αυτή τη στιγμή, από την ώρα που η 
εκτελεστική εξουσία έχει αποδεχθεί να διευρύνει την περίοδο και να φθάσει στο 2002, 
θα ήταν λάθος εμείς να γυρίσουμε πίσω και να πάμε στο 1999.    

 Γι’ αυτό από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα υποστηρίξουμε τους κανονισμούς όπως 
είναι, με την επέκταση του ορίου μέχρι το 2002, και είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε 
και την πρώτη πτυχή.  Και νομίζω ότι η πρώτη πτυχή θα ήταν σκόπιμο να συζητηθεί 
παράλληλα με την ικανότητα και τη δυνατότητα του κράτους να βελτιώσει τη 
φοροεισπρακτική του δυνατότητα και ικανότητα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να πάρει το λόγο; 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με έντεκα ψήφους υπέρ και τριάντα τρεις εναντίον, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των κανονισμών; 



 10 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

(Ο κ. Σοφοκλής Φυττής αυτή τη στιγμή σηκώνει το χέρι του.) 

 Τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα τηρήσω αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποφάσισες, κύριε Φυττή; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αποχή, αποχή.  Όσοι πλήρωσαν είναι οι χαμένοι δηλαδή σε κάθε περίπτωση;  
Αυτή είναι η διαμαρτυρία μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, 2 εναντίον και μία αποχή, οι κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Οργανωμένων Ταξιδιών, ∆ιακοπών και 
Περιηγήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Οργανωμένων Ταξιδιών, ∆ιακοπών και 

Περιηγήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το εν λόγω 
τροποποιητικό νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 
10 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2008.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου, του 
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Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής.  Η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 
για τα οργανωμένα ταξίδια, τις διακοπές και τις περιηγήσεις, η οποία κρίθηκε 
αναγκαία, με στόχο την ορθολογικότερη και αποτελεσματικότερη εφαρμογή του προς 
όφελος των καταναλωτών.  Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού εφαρμόζει από την 1η Μαρτίου 1999 τον περί Οργανωμένων Ταξιδιών, 
∆ιακοπών και Περιηγήσεων Νόμο, ο οποίος είναι πλήρως εναρμονισμένος με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο και συγκεκριμένα με την ευρωπαϊκή Οδηγία 90/314/ΕΟΚ.  
Κύριος σκοπός του εναρμονισμένου νόμου είναι η εξασφάλιση εγγύησης για 
επιστροφή των χρημάτων που έχουν πληρωθεί από τον καταναλωτή και για 
επαναπατρισμό του σε περίπτωση πτώχευσης ή αφερεγγυότητας του διοργανωτή 
οργανωμένου ταξιδιού και η ορθή ενημέρωση των καταναλωτών αναφορικά με τα 
δικαιώματα και τις υποχρεώσεις τους. 

 Συγκεκριμένα, στο υπό αναφορά τροποποιητικό νομοσχέδιο γίνονται οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Αντικαθίσταται το άρθρο 10 του βασικού νόμου, έτσι ώστε να παρέχεται για 
πρώτη φορά η δυνατότητα στον καταναλωτή να υπαναχωρήσει από τη 
συμβατική του δέσμευση, νοουμένου ότι θα καταβάλει στο διοργανωτή τα 
πραγματικά του έξοδα. 

2. Τροποποιείται το άρθρο 12 του βασικού νόμου, έτσι ώστε η υποχρέωση 
σύντομης ειδοποίησης του καταναλωτή για αλλαγές στους όρους του ταξιδιού 
να περιορίζεται, κατ’ ελάχιστο όριο, στις επτά ημερολογιακές ημέρες πριν από 
την προγραμματισμένη ημέρα αναχώρησης. 

3. Αυξάνεται η χρηματική ποινή για τα αδικήματα που προβλέπονται στο εδάφιο 
(1) του άρθρου 19 από χίλιες λίρες σε δέκα χιλιάδες ευρώ. 

4. Τροποποιείται το άρθρο 32 του βασικού νόμου, έτσι ώστε ο διοργανωτής να 
είναι υποχρεωμένος να απαντήσει σε εύλογο χρονικό διάστημα, το οποίο δεν 
ξεπερνά τις δέκα εργάσιμες μέρες, σε ερωτήσεις και πληροφορίες που 
ζητούνται από εξουσιοδοτημένο λειτουργό. 

 Στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο 
αναφέρονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Εντεταλμένη υπηρεσία για επιτήρηση της αγοράς και εφαρμογή του 
προτεινόμενου νόμου είναι η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία 
διαθέτει την αναγκαία υποδομή και τους μηχανισμούς για την εφαρμογή και τον 
έλεγχο του προτεινόμενου νόμου. 

2. ∆εν αναμένεται να υπάρξουν αισθητές οικονομικές επιπτώσεις σε πολίτες, 
αρχές, οργανώσεις ή ομάδες συμφερόντων της χώρας μας από την εφαρμογή 
των προνοιών του προτεινόμενου νόμου.  ∆εν αναμένεται να υπάρξουν 
γενικότερες οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις από την εφαρμογή του 
νομοσχεδίου.  ∆εν αναμένεται να υπάρξει οποιοδήποτε άμεσο ή μακροχρόνιο 
επιπρόσθετο οικονομικό κόστος από την εφαρμογή του προτεινόμενου 
τροποποιητικού νόμου. 
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 Όπως αναφέρεται περαιτέρω στο ίδιο επεξηγηματικό σημείωμα και όπως 
αναφέρθηκε και στα πλαίσια της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου, ο σύνδεσμος 
διαφωνεί σε ό,τι αφορά, πρώτον, την αύξηση της χρηματικής ποινής και, δεύτερον, το 
χρονικό διάστημα των δέκα εργάσιμων ημερών στη διάρκεια των οποίων ο 
διοργανωτής είναι υποχρεωμένος να απαντήσει σε ερωτήσεις και να δώσει 
πληροφορίες που ζητούνται από εξουσιοδοτημένο λειτουργό στα πλαίσια της 
εφαρμογής του νόμου.  Αναφορικά με τις άλλες τροποποιήσεις που προτείνονται με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο, ο Σύνδεσμος Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου συμφωνεί. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, τοποθετούμενος επί 
των προνοιών του τροποποιητικού νομοσχεδίου, ανέφερε ότι ο σύνδεσμος είναι υπέρ 
των αυστηρότερων ποινών και ότι θα πρέπει να καθορίζεται το χρονικό διάστημα στο 
οποίο ο διοργανωτής είναι υποχρεωμένος να απαντήσει στον καταναλωτή. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής 
ανέφερε ότι οι ποινές θα πρέπει να είναι αυξημένες, για να καθίστανται και πιο 
αποτρεπτικές, ενώ σε ό,τι αφορά το χρονικό διάστημα στο οποίο ο διοργανωτής θα 
πρέπει να απαντήσει πρότεινε μια συμβιβαστική λύση μεταξύ των δέκα και των 
τριάντα ημερών. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της νομοτεχνικής επεξεργασίας του νομοσχεδίου 
από τις υπηρεσίες της Βουλής διαπιστώθηκε η ανάγκη για κάποιες διορθώσεις στο 
κείμενό του, για τις οποίες ενημερώθηκε το αρμόδιο υπουργείο.  Το εν λόγω 
υπουργείο με σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2008, και σε συμφωνία 
με το Σύνδεσμο Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου, υιοθέτησε τις διορθώσεις αυτές, οι 
οποίες τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και έγιναν τελικά αποδεκτές.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας υπόψη 
τις απόψεις και τους προβληματισμούς των εμπλεκόμενων φορέων, εισηγείται όπως 
οι δέκα εργάσιμες ημέρες στις οποίες ο διοργανωτής είναι υποχρεωμένος να 
απαντήσει σε ερωτήσεις και να δώσει πληροφορίες που ζητούνται από 
εξουσιοδοτημένο λειτουργό, με βάση τη σχετική πρόνοια του εν λόγω τροποποιητικού 
νομοσχεδίου, επεκταθούν στις δεκαπέντε εργάσιμες ημέρες.  Παράλληλα, εισηγείται 
την ενσωμάτωση στο κείμενο του νομοσχεδίου και των πιο πάνω τροποποιήσεων 
που περιλαμβάνονται στην επιστολή του αρμόδιου υπουργείου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οργανωμένων Ταξιδιών, ∆ιακοπών 
και Περιηγήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Καταθέσεως στη Βουλή των Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Εκδίδονται με 
Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2005».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των Αντιπροσώπων των 
Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2005» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, αναπλ. πρόεδρος  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Άγγελος Βότσης  

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 21ης Μαΐου 
και 23ης Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, των 
Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας, του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών 
και Ποιότητας Ζωής.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας περί Καταθέσεως στη Βουλή των Αντιπροσώπων των Κανονισμών που 
Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου, ώστε οι κανονισμοί που εκδίδονται από τα 
συμβούλια υδατοπρομήθειας και εγκρίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο σύμφωνα 
με τον περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές και Άλλες Περιοχές) Νόμο να εξαιρούνται 
από τη διαδικασία κατάθεσής τους στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.  
Υπενθυμίζεται ότι παρόμοια εξαίρεση ισχύει και για τους κανονισμούς που εκδίδονται 
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από τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης με βάση τις πρόνοιες της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στη Βουλή από τους εκπροσώπους 
των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας, οι πρόνοιες 
του προτεινόμενου νόμου αποσκοπούν στην παροχή περισσότερης ευελιξίας στα 
συμβούλια υδατοπρομήθειας, η οποία θα τους παρέχει τη δυνατότητα να διαθέτουν το 
νερό σε τιμές που θα ανταποκρίνονται στα πραγματικά τους έξοδα, ώστε να 
επιλύσουν αποτελεσματικά τα σοβαρά οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι λόγοι για τους οποίους προτείνεται 
η κατάργηση της υποχρέωσης των συμβουλίων υδατοπρομήθειας να καταθέτουν στη 
Βουλή για έγκριση τους κανονισμούς που εκδίδουν με την έγκριση του Υπουργικού 
Συμβουλίου είναι οι ακόλουθοι: 

1. Τα συμβούλια υδατοπρομήθειας είναι υποχρεωμένα να αναθεωρούν περιοδικά 
τα τέλη πώλησης νερού προς τους καταναλωτές, ώστε να είναι σε θέση να 
καταβάλλουν προς το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων το αυξανόμενο κόστος 
αγοράς νερού από κυβερνητικά υδατικά έργα.  Σημειώνεται ότι οι αυξήσεις τις 
οποίες επιβάλλει το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων στην τιμή πώλησης νερού που 
παρέχεται από κυβερνητικά συστήματα υδατοπρομήθειας στα εν λόγω 
συμβούλια εγκρίνονται μόνο από το Υπουργικό Συμβούλιο, ενώ οι αυξήσεις 
των τελών πώλησης νερού από τα συμβούλια υδατοπρομήθειας εγκρίνονται σε 
μεταγενέστερο στάδιο, αφού απαιτείται η έγκρισή τους από τη Βουλή.  Ως εκ 
τούτου, τα υπό αναφορά συμβούλια αδυνατούν να αναπροσαρμόζουν 
ταυτόχρονα τα τέλη υδατοπρομήθειας στη βάση της αύξησης της τιμής 
χρέωσης νερού από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ανάλογα με το κόστος 
αυτό, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να καλύψουν τα έξοδά τους και να 
συσσωρεύονται οφειλές στο εν λόγω τμήμα.  Συναφώς, τα συμβούλια θα έχουν 
την απαραίτητη ευελιξία να αναθεωρούν έγκαιρα τα τέλη που επιβάλλουν 
ανάλογα με το κόστος τους και θα ανταποκρίνονται άμεσα στις αυξανόμενες 
δαπάνες, αποφεύγοντας τις υφιστάμενες χρονοβόρες διαδικασίες έγκρισης 
τελών για πώληση νερού.   

2. Με τροποποίηση που επήλθε το 2007 στον περί Υδατοπρομήθειας (∆ημοτικές 
και άλλες Περιοχές) Νόμο παρέχεται το δικαίωμα στα συμβούλια 
υδατοπρομήθειας να αναπροσαρμόζουν τα τέλη τους μέχρι ποσοστού 10% 
ετησίως, υπό προϋποθέσεις, για τα έτη 2007, 2008 και 2009, χωρίς να 
απαιτείται η έγκριση της Βουλής.  Η αύξηση των τελών που επέβαλαν τα 
συμβούλια, σύμφωνα με την υπό αναφορά τροποποίηση, δεν είναι επαρκής, 
για να μπορέσουν αυτά να καταβάλλουν προς το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
τα £0.45 ανά κυβικό μέτρο για αγορά και άντληση νερού, καθώς και για να 
καλύψει τις συσσωρευμένες οφειλές των συμβουλίων προς το εν λόγω τμήμα, 
γιατί αυτές ανέρχονται σε πολλά εκατομμύρια ευρώ.  Οι εν λόγω οφειλές 
προέκυψαν, επειδή τα τέλη πώλησης νερού που επιβάλλουν τα συμβούλια 
υδατοπρομήθειας είναι χαμηλότερα από τις τιμές αγοράς νερού από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, γι’ αυτό και οι οφειλές αυτές μαζί με τους σχετικούς 
τόκους θα πρέπει, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, να διαγραφούν, 
όπως έγινε στο παρελθόν σε ανάλογες περιπτώσεις.   

3. Τα συμβούλια υδατοπρομήθειας θα τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης με τις 
αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης οι οποίες έχουν την ευχέρεια να αναθεωρούν τα 
τέλη πώλησης νερού, έπειτα από σχετική απόφαση των δημοτικών ή 
κοινοτικών τους συμβουλίων.  Σημειώνεται ότι οι δήμοι και οι κοινότητες που 
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διαχειρίζονται δίκτυα υδατοπρομήθειας και εξαιρούνται με βάση την κειμένη 
νομοθεσία από την κατάθεση των κανονισμών τους στη Βουλή δεν 
αντιμετωπίζουν τα σοβαρά οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα 
συμβούλια υδατοπρομήθειας, γιατί τους παρέχεται η δυνατότητα να ανακτούν 
το πραγματικό τους κόστος για την προσφορά υπηρεσιών υδατοπρομήθειας 
προς τους καταναλωτές. 

4. Ενδεχόμενες ανησυχίες ότι τα συμβούλια υδατοπρομήθειας θα επιδιώξουν να 
εκμεταλλευτούν τη μη κατάθεση των κανονισμών στη Βουλή για έγκριση, για να 
κερδοσκοπούν ή να επιβάλλουν στους καταναλωτές δυσβάστακτες χρεώσεις 
για την προμήθεια νερού, δεν ευσταθούν, γιατί τα συμβούλια υδατοπρομήθειας 
δεν είναι κερδοσκοπικοί οργανισμοί και σύμφωνα με την κειμένη νομοθεσία θα 
πρέπει να καθορίζουν τέτοια τέλη, ώστε τα έσοδα που προκύπτουν από αυτά 
θα πρέπει να είναι τέτοια που να καλύπτουν μόνο τις τρέχουσες δαπάνες και 
υποχρεώσεις τους.   

5. Τα συμβούλια υδατοπρομήθειας στην πλειοψηφία τους αποτελούνται από 
αιρετά μέλη τα οποία εκπροσωπούν τους δήμους και τις κοινότητες που 
εξυπηρετούνται από τα συμβούλια αυτά, γι’ αυτό και αναμένεται ότι η άσκηση 
της εξουσίας που θα τους παρασχεθεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου για 
αναθεώρηση των τελών θα γίνεται με υπευθυνότητα και σωφροσύνη και με 
μοναδικό γνώμονα την αναγκαιότητα για την ορθολογική λειτουργία των 
συμβουλίων υδατοπρομήθειας.  Περαιτέρω, η έκδοση κανονισμών για 
αναθεώρηση των τελών υπόκειται, με βάση την κειμένη νομοθεσία, στην 
έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, η οποία και αποτελεί επιπρόσθετη 
ασφαλιστική δικλίδα.   

6. Λαμβάνοντας υπόψη ότι με την τεράστια τεχνογνωσία και την όλη υποδομή 
που διαθέτουν τα συμβούλια υδατοπρομήθειας στη διαχείριση υπηρεσιών 
ύδρευσης είναι οι μόνοι ίσως φορείς ύδατος που μπορούν να εγγυηθούν την 
παροχή ποιοτικά αναβαθμισμένων υπηρεσιών στο χαμηλότερο δυνατό κόστος, 
η ψήφιση από τη Βουλή του προτεινόμενου νόμου θα συμβάλει αποφασιστικά 
στο να καταστούν τα συμβούλια υδατοπρομήθειας οικονομικά και λειτουργικά 
βιώσιμα.  Με τον τρόπο αυτό θα αποκτήσουν την αναγκαία οικονομική και 
διοικητική αυτοτέλεια, για να χρηματοδοτούν τα έργα τους και να καλύπτουν τα 
λειτουργικά τους έξοδα.  Παράλληλα, θα εναρμονιστούν με τη σχετική 
ευρωπαϊκή Οδηγία με βάση την οποία οι εν λόγω οργανισμοί θα πρέπει να 
ανακτούν το κόστος παροχής υπηρεσιών ύδατος, καθώς και να παρέχουν 
κατάλληλα κίνητρα στους χρήστες, για να χρησιμοποιούν αποτελεσματικά και 
ορθολογικά τους υδάτινους πόρους.   

7. Τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, ως νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου και ως 
μη κερδοσκοπικοί οργανισμοί, θα πρέπει να τυγχάνουν της στήριξης και 
βοήθειας, θεσμικής και άλλης, όλων των αρμόδιων πολιτειακών οργάνων, για 
να μπορέσουν να λειτουργήσουν αποτελεσματικά και να εκπληρώσουν με 
επιτυχία και προς όφελος των πολιτών τους σκοπούς για τους οποίους 
ιδρύθηκαν.   

8. Οι διατιμήσεις υδατοπρομήθειας που επιβάλλουν σήμερα τα εν λόγω 
συμβούλια βρίσκονται σε πολύ χαμηλότερα επίπεδα από εκείνες που 
επιβάλλουν γειτονικοί προς αυτά δήμοι και κοινότητες, γι’ αυτό και η ψήφιση 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου θα συμβάλει ώστε όλοι οι καταναλωτές να 
τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης ανεξάρτητα από τον τόπο κατοικίας τους και 
θα δημιουργηθούν οι κατάλληλες προϋποθέσεις για την εφαρμογή μίας δίκαιης 
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και ισόνομης τιμολογιακής πολιτικής, που θα οδηγήσει σταδιακά στην εξίσωση 
των τελών πώλησης νερού παγκύπρια.   

9. Με την προτεινόμενη με το νομοσχέδιο ρύθμιση θα παρασχεθεί η απαραίτητη 
ευελιξία στα συμβούλια υδατοπρομήθειας για αντιμετώπιση των σοβαρών 
οικονομικών προβλημάτων τα οποία συσσωρεύτηκαν για τους πιο πάνω 
αναφερόμενους λόγους με τη χρέωση του νερού στο πραγματικό του κόστος, 
ώστε να τους δοθεί η ευκαιρία να αναβαθμίσουν τις προσφερόμενες υπηρεσίες 
τους στους καταναλωτές.  

 Σημειώνεται ότι τα οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα υπό 
αναφορά συμβούλια υδατοπρομήθειας επεξηγούνται αναλυτικά σε σχετικά 
υπομνήματα που κατέθεσαν οι εκπρόσωποί τους στην επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής διαφώνησαν με τις πρόνοιες του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου και δήλωσαν πως, παρ’ όλο που κατανοούν τα τεράστια 
οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, η 
ψήφισή του σε νόμο δεν αποτελεί τον κατάλληλο τρόπο για την επίλυσή τους, γι’ αυτό 
και υποστήριξαν πως η εφαρμογή των προνοιών του θα αποβεί σε βάρος των 
καταναλωτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο.   

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν στις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.  Πρόσθετα, ο 
κ. Περδίκης δήλωσε πως, παρ’ όλο που δε διαφωνεί με τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου, θεωρεί ότι θα πρέπει να τεθεί χρονικός περιορισμός της 
ισχύος των προνοιών του ενόψει της υλοποίησης της κυβερνητικής εξαγγελίας 
για δημιουργία Ενιαίου Φορέα Υδάτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είχαμε πει ότι θα τοποθετηθούμε στην ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρ’ όλο που άργησες, θα σου δώσω το λόγο. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η προσπάθεια με αυτό το νομοσχέδιο είναι ακριβώς να εξαιρεθεί η διαδικασία 
κατάθεσης των κανονισμών του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων με βασικό επιχείρημα ότι δημιουργούνται καθυστερήσεις, οι 
οποίες δυσκολεύουν στο τέλος της ημέρας όλα τα συμβούλια υδατοπρομήθειας -δε 
μιλούμε μόνο για τη Λεμεσό- στο να ικανοποιήσουν τις οικονομικές τους ανάγκες, με 
αποτέλεσμα να έχουν τεράστια οικονομικά προβλήματα. 

 ∆εν ξέρω τι γινόταν στο παρελθόν κι αν η Βουλή θέλει να φορτωθεί την ευθύνη 
ότι με δικές της καθυστερήσεις έχει στην ουσία οδηγήσει τα συμβούλια 
υδατοπρομήθειας σε τεράστια οικονομικά προβλήματα, αλλά η δική μας θέση είναι ότι 
τουλάχιστον η παρούσα Βουλή δεν ευθύνεται για καμιά καθυστέρηση στο να εγκρίνει 
κανονισμούς των συμβουλίων υδατοπρομήθειας, για να βελτιώσουν τα οικονομικά 
τους.  Επικαλούμαι και τον πρόεδρο της Επιτροπής Εσωτερικών, αλλά και τα 
υπόλοιπα μέλη.  ∆εν είχαμε ενώπιόν μας οποιαδήποτε αίτηση, οποιουσδήποτε 
κανονισμούς τους οποίους εμείς, με δική μας ευθύνη, καθυστερήσαμε, ώστε να 
δικαιολογείται αυτό το επιχείρημα. 

 Ένα δεύτερο επιχείρημα είναι ότι τα συμβούλια υδατοπρομήθειας είναι τοπική 
αυτοδιοίκηση και πρέπει να στηριχθούν.  Εδώ υπάρχει μια διαφορά.  Τα συμβούλια 
υδατοπρομήθειας δεν είναι εκλελεγμένα όργανα τοπικής αυτοδιοίκησης.  Στα 
συμβούλια υδατοπρομήθειας συμμετέχουν και τεχνοκράτες και έπαρχοι, αλλά και 
εκπρόσωποι των δημοτικών συμβουλίων, με αποτέλεσμα σε ορισμένα από τα 
συμβούλια υδατοπρομήθειας ορισμένα πολιτικά κόμματα να μην έχουν σχεδόν 
καθόλου εκπροσώπηση.  Άρα δεν μπορούμε να λέμε ότι την ευθύνη που πέφτει σε 
μας ως Βουλή, όπου όλα τα κόμματα εκπροσωπούνται, μπορούμε εύκολα να την 
αφήσουμε και τα συμβούλια υδατοπρομήθειας να αποφασίζουν από μόνα τους.  Στο 
Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού π.χ. ούτε η Ε∆ΕΚ εκπροσωπείται ούτε το 
Κίνημα Οικολόγων εκπροσωπείται ούτε το Ευρωπαϊκό Κόμμα εκπροσωπείται.  Και το 
∆ημοκρατικό Κόμμα εκπροσωπείται συγκυριακά μέσω του δημάρχου Μέσα Γειτονιάς, 
ο οποίος παρευρίσκεται ως δήμαρχος.  Άρα, λέω, εμείς θέλουμε τη δική μας ευθύνη 
να έχουμε το δικαίωμα να την εκφράσουμε μέσα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Τέλος, θεωρούμε ότι αυτή την περίοδο, που ο κόσμος νιώθει στο πετσί του την 
ακρίβεια και δύσκολα αντεπεξέρχεται στη σημερινή κατάσταση, πρέπει να είμαστε 
ιδιαίτερα προσεκτικοί σε αυτά τα θέματα.  Και σίγουρα λέμε ότι είμαστε πρόθυμοι ως 
Βουλή, αν και εφόσον τα συμβούλια υδατοπρομήθειας θέλουν να καταθέσουν 
κανονισμούς για να έχουν κάποιες αυξήσεις, αν είναι δικαιολογημένες, να τις 
συζητήσουμε έγκαιρα και να δώσουμε την ευκαιρία στα συμβούλια να βελτιώσουν και 
την οικονομική τους κατάσταση και τις δυνατότητές τους.   

 Γι’  αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε εναντίον αυτού του  
νομοσχεδίου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει δίκαιο ο κ. Βότσης ότι δεν είχαμε ενώπιόν μας, ως 
επιτροπή Εσωτερικών, τους οποιουσδήποτε κανονισμούς για να εγκρίνουμε και 
έχουμε καθυστερήσει.  Ο λόγος που δεν είχαν φτάσει ενώπιόν μας είναι απλός.  
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Υπήρχε αυτό το νομοσχέδιο το οποίο ετοιμαζόταν και ενόψει του ότι θα συζητείτο 
στην επιτροπή Εσωτερικών αυτό το θέμα -το οποίο, δυστυχώς, πρέπει να πω ότι 
προετοιμάζεται εδώ και δύο χρόνια από τις αρμόδιες υπηρεσίες- επειδή λοιπόν θα 
έφθανε κοντά μας για να συζητηθεί το θέμα της απελευθέρωσης της ευχέρειας των 
συμβουλίων υδατοπρομήθειας, δεν  ήρθαν με κανονισμούς.  Αυτό είναι το ένα.   

 Το δεύτερο, ποια είναι η κατάσταση σήμερα;  Οι κοινότητες, που λειτουργούν 
και ως συμβούλια υδατοπρομήθειας, έχουν το δικαίωμα να καθορίζουν από μόνες 
τους τα τέλη.  Οι δήμοι που δε συμμετέχουν σε συμβούλια υδατοπρομήθειας, αλλά 
είναι από μόνοι τους συμβούλια υδατοπρομήθειας, όπως η Λακατάμια, η Αραδίππου, 
έχουν και πάλι το δικαίωμα με βάση τη νομοθεσία να ρυθμίζουν οι ίδιοι τα τέλη από 
μόνοι τους, χωρίς να έρχονται στη Βουλή.  Τους άλλους, που είναι πιο οργανωμένοι, 
διότι έγινε συμπλεγματοποίηση κάποιων δήμων και δημοτικών συμβουλίων, τους 
λέμε, εκείνους που είναι σε μια ανώτερη  μορφή, «Ξέρετε, εσείς, για να σας 
τιμωρήσουμε, γιατί οργανωθήκατε καλύτερα κι έχετε συμπλεγματοποιηθεί, πρέπει να 
έρχεστε στη Βουλή, για να σας εγκρίνουμε τα τέλη τα οποία θα επιβάλλετε!». 

 Ξέρετε ποια είναι σήμερα η κατάσταση;  Αυτά τα συμβούλια υδατοπρομήθειας 
χρωστούν γύρω στα £20 εκατομ.  κι έχει ευθύνη με τον έναν ή τον άλλο τρόπο η 
Βουλή γιατί υπάρχει αυτό το μεγάλο χρέος από τα συμβούλια υδατοπρομήθειας.  
Είμαστε έτοιμοι ως Βουλή να αναλάβουμε την ευθύνη μας έναντι των συμβουλίων 
υδατοπρομήθειας;  Εμείς λέμε ότι είναι πρωτίστως θέμα εκδημοκρατισμού της 
λειτουργίας των συμβουλίων υδατοπρομήθειας.  Εμείς λέμε ότι στην τοπική 
αυτοδιοίκηση πρέπει να δώσουμε περισσότερες εξουσίες και αρμοδιότητες, για να 
μπορεί να επιτελεί το ρόλο της μέσα στη σύγχρονη κυπριακή κοινωνία· όχι να την 
περιορίζουμε περισσότερο.  Γι’  αυτό θεωρούμε ότι θα πρέπει να παρασχεθεί αυτή η 
ευχέρεια.  Η πλειοψηφία των ανθρώπων που συμμετέχουν στα διοικητικά συμβούλια 
των συμβουλίων υδατοπρομήθειας είναι εκλελεγμένοι εκπρόσωποι των δημοτικών 
συμβουλίων.  Γι’  αυτό λοιπόν θεωρούμε ότι είναι ένα βήμα εκδημοκρατισμού και θα 
πρέπει να το κάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ συμφωνώ με όλα σχεδόν τα επιχειρήματα του εκπροσώπου του ΑΚΕΛ, 
αλλά θα προσθέσω έναν προβληματισμό.  Εδώ αποτύχαμε για λόγους λαϊκισμού να 
εφαρμοστεί αυτό το σύστημα σωστά, εξ ου και τα £20 εκατομ. που ανέφερε ο κ. 
Κυπριανού, γιατί είχαμε στήσει ένα σύστημα στο οποίο οι υπεύθυνοι έναντι του νόμου, 
δηλαδή τα συμβούλια, δεν είχαν καμιά δικαιοδοσία να αποφασίσουν τις τιμές που θα 
πωλείται το νερό.  Τους καθορίζαμε εμείς την τιμή αγοράς, εμείς την τιμή πώλησης και 
κάτω από το βάρος του λαϊκισμού αφήσαμε τα συμβούλια να έχουν όλα αυτά τα 
εκατομμύρια λίρες χρέος. 

 Φυσικά, θα ήμουν πιο έντονος, αν δεν ήξερα ταυτόχρονα ότι και οι κοινοτάρχες, 
που έχουν αυτή τη δικαιοδοσία, δεν έχουν υστερήσει της Βουλής σε λαϊκισμό.  Εξ ου 
και πολλές φορές έχουν είκοσι, τριάντα, σαράντα μέχρι και εβδομήντα χιλιάδες χρέος, 
γιατί απλά ο κοινοτάρχης, για να επανεκλεγεί, όχι μόνο δεν αυξάνει, βρίσκει κι άλλους 
τρόπους για να μην εισπράττει.   

(Μη ευκρινές σχόλιο από βουλευτή) 

 Ναι, ναι, τώρα που έν’  ακριβό παραπάνω που το πετρέλαιο! 
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 Επομένως, αυτό το οποίο βρίσκεται μπροστά μας είναι ένα βήμα θετικό και 
πρέπει να το ψηφίσουμε.  Αλλά πρέπει να εγκύψει η επιτροπή Εσωτερικών σε αυτό 
και η κυβέρνηση και δεν πρέπει να μείνουμε εκεί.   ∆ιότι θα πρέπει, αφού δίδουμε 
δημοκρατία, και σωστά δίδουμε δημοκρατία, να βάλουμε αυστηρούς κανόνες 
ρύθμισης, αυστηρούς κανόνες ελέγχου, ώστε να μην έρθουμε εδώ μετά από ένα ή 
δύο χρόνια και να συζητούμε το ίδιο θέμα, να πάνε οι εξουσίες αλλού, αλλά τα χρέη 
αντί £20 εκατομ. να είναι £25 εκατομ.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έγινε μεγάλη συζήτηση στην επιτροπή Εσωτερικών για το θέμα 
αυτό και υπήρξαν δύο φιλοσοφικές τάσεις.  Η δική μας είναι μια τάση που ελαύνεται 
από μια βασική αρχή, ότι επιτέλους πρέπει να μεταφερθούν αρμοδιότητες στην 
περιφέρεια.   

 Με αυτά τα δεδομένα νομίζω ότι τίθεται κι ένα μείζον πρόβλημα πλέον για τη 
Βουλή, τι κοινοβουλευτικό ρόλο θέλει να διαδραματίσει.  ∆ιότι, αν θα συνεχίσει, εκ του 
αποτελέσματος, δηλαδή με τα £20 εκατομ., έχει φανεί ότι μέχρι τώρα το σύστημα αυτό 
απέτυχε.  Είναι αναπόφευκτο δηλαδή, όχι μόνο για λόγους δημοκρατικής αρχής 
μετάθεσης ευθυνών στην περιφέρεια και την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά και διότι 
απέτυχε το παρόν σύστημα, να δώσουμε την ευθύνη εκεί που ανήκει.  Και δεν ανήκει 
σε μας.  Και νομίζω είναι ένα γενικότερο ζήτημα αυτής της Βουλής επιτέλους να 
οριοθετήσει το ρόλο της, για να μην αναμειγνύεται σε θέματα που δεν την αφορούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να θέλω να μειώσω τα επιχειρήματα των συναδέλφων, 
νομίζω ότι λείπει κάτι από τον προβληματισμό μας, που ήταν ακριβώς αυτό που μας 
έκανε εμάς να προβληματιστούμε, πριν καταλήξουμε ότι θα ψηφίσουμε αυτό το 
νομοσχέδιο, μετά από διαβεβαιώσεις από διάφορους πολιτικούς φορείς και από την 
κυβέρνηση ότι αυτή η διευθέτηση είναι προσωρινή. 

 Και εξηγούμαι:  Όλοι μιλούμε για ενιαία διαχείριση των υδάτινων πόρων.  Όλοι 
μιλούμε για την ανάγκη δημιουργίας Ενιαίου Φορέα Υδάτων.  Ερχόμαστε σήμερα και 
μια διαδικασία ενιαίας διαχείρισης της τιμής του νερού, που είναι η διαδικασία 
έγκρισης των κανονισμών από τη Βουλή, τη μεταφέρουμε στην τοπική αυτοδιοίκηση.  
∆ηλαδή πάμε αντίστροφα και αντίθετα σε αυτό που όλοι λέμε ότι είναι το σωστό, 
δηλαδή ενιαία διαχείριση του νερού, άρα και ενιαία διαχείριση της τιμής του νερού. 

 Εμείς το δεχόμαστε ως προσωρινή κίνηση, έχοντας υπόψη ότι η κυβέρνηση 
αυτή δεσμεύτηκε, με τη σύμφωνη γνώμη όλων των κομμάτων, ότι πολύ σύντομα θα 
έχουμε τον Ενιαίο Φορέα Υδάτων, όπου εκεί θα καθορίζεται και ενιαία τιμή για τη 
διαχείριση του νερού.  Με αυτή και μόνο την έννοια μπορούμε να το δεχτούμε, γιατί ο 
στόχος, όταν μιλάμε για το νερό, δεν είναι ποιος θα έχει την εξουσία να καθορίζει την 
τιμή, αλλά πώς θα γίνεται η καλύτερη διαχείριση του νερού. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ακούσει για τη φιλοσοφία που αναπτύχθηκε στην 
επιτροπή και οπωσδήποτε τα όσα ο συνάδελφος Περδίκης τελευταίος έχει αναφέρει.  
Όμως το πρόβλημα το οποίο υπάρχει δεν οφείλεται στο σύστημα, αν πρέπει οι 
κανονισμοί να εγκρίνονται ή όχι από τη Βουλή.  Κι εδώ είναι που δημιουργείται το 
μείζον κατά τη δική μας άποψη θέμα. 

 Η Βουλή δε δικαιούται με νομοθεσία να επιβαρύνει οποιαδήποτε δημόσια 
δαπάνη.  Εδώ όμως δεχόμαστε ως νομοθετικό σώμα να δημιουργείται κανονισμός 
που θα διαμορφώνει υποχρέωση στον πολίτη που δε θα περνά από τη Βουλή.  Είναι 
αδιανόητο κατά την άποψή μου να φτάνουμε στο να παραχωρούμε τέτοιου είδους 
δυνατότητες εκεί όπου ο κανονισμός είναι δευτερογενής νομοθεσία.  Και κανονισμό 
ως δευτερογενή νομοθεσία μόνο η Βουλή μπορεί να εγκρίνει. 

 Άρα λοιπόν, για να μην έχουμε την άμαξα μπροστά από το άλογο, όπως 
ανέφερε ο κ. Περδίκης, νομίζουμε ότι αυτή η ψήφιση δε βοηθά· απλώς διαιωνίζει, με 
μια αοριστία που λέγεται προσωρινότητα, κάτι που έπρεπε να είχε λυθεί. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Σαρίκα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς πιστεύουμε ότι θα πρέπει να ψηφιστεί το νομοσχέδιο, 
για τον απλό λόγο ότι είναι αδιανόητο οργανισμοί οι οποίοι διαχειρίζονται το νερό, 
αλλά και καθορίζουν την τιμολογιακή πολιτική σε σχέση με το νερό να έχουν 
διαφορετικά δικαιώματα.  Εφόσον οι τοπικές αρχές έχουν το δικαίωμα να προχωρούν 
από μόνες τους στον καθορισμό τιμολογιακής πολιτικής και να προχωρούν, χωρίς να 
περνά από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, νομίζω ότι είναι λογικό την ίδια δυνατότητα 
να έχουν και τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, έτσι που να υπάρξει μια εναρμόνιση.   
Γι’  αυτό πιστεύουμε ότι θα πρέπει να ψηφιστεί το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆ύο πολύ σύντομα σχόλια.  Το ένα αφορά την τοποθέτηση του κ. Αγγελίδη.  
Θα επαναλάβω ότι ήδη οι κοινότητες και οι δήμοι που είναι από μόνοι τους συμβούλια 
υδατοπρομήθειας έχουν την ευχέρεια να καθορίζουν από μόνοι τους τα τέλη.  Το 
δεύτερο είναι ότι με άλλες νομοθεσίες δώσαμε την ευχέρεια στην τοπική αυτοδιοίκηση 
να καθορίζει τέλη.   Γι’  αυτό δε νομίζω ότι παρανομούμε. 

 Το άλλο που θέλω να πω -και θέλω να το πω για να καταγραφεί- είναι η 
δέσμευση την οποία έχουμε πάρει από τον πρόεδρο της Ένωσης ∆ήμων ότι η θέση 
της ένωσης, που θα δώσει σε όλα τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, θα είναι όπως 
ακριβώς, λαμβάνοντας υπόψη την κατάσταση που έχουμε αυτή τη στιγμή με το νερό 
στον τόπο μας, μην προχωρήσουν σε επιβολές αυξήσεων πάνω από 10%, μέσα στο 
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πλαίσιο το οποίο τους είχαμε δώσει την ευχέρεια με προηγούμενους κανονισμούς από 
τη Βουλή.  Είναι δέσμευση την οποία έχουν αναλάβει και την επαναλαμβάνω, για να 
καταγραφεί και να την τηρήσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του  νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών;  Αναμφίβολα υπάρχει μετά 
τις τοποθετήσεις που έχουν γίνει.  Πόσοι υποστηρίζουν το νομοσχέδιο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από το γραμματέα της Βουλής κ. Άριστο Αριστοτέλους) 

 Άριστε, δεν είσαι σε φόρμα σήμερα!  Πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, οκτώ εναντίον και καμιά αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 6 και 7 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση Μισθών και Συντάξεων) Νόμος του 2008» και «Ο περί 
Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Αύξηση Αντιμισθίας) Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση 
Μισθών και Συντάξεων) Νόμος του 2008» και «Ο περί Μελών των Επιτροπών 

∆ημόσιας Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση 
Αντιμισθίας) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και στις 
30 Ιουνίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η παραχώρηση αύξησης στους 
βασικούς μισθούς των κρατικών υπαλλήλων και στις συντάξεις των συνταξιούχων 
κρατικών υπαλλήλων ύψους 2% από την 1η Ιανουαρίου 2008 και ύψους 1,5% από την 
1η Ιανουαρίου 2009.   

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η παραχώρηση γενικής αύξησης στην 
αντιμισθία των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας και των μελών της 
Επιτροπής ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. 
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τη 
σχετική συμφωνία πλαίσιο που αφορά την ανανέωση των συλλογικών συμβάσεων 
στους ημικρατικούς οργανισμούς για την περίοδο 2007-2008, η οποία υπογράφηκε 
στις 19 Φεβρουαρίου 2008 από τον τέως Υπουργό Οικονομικών και τους γενικούς 
γραμματείς των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ στην παρουσία του 
γενικού γραμματέα της ΠΑΣΥ∆Υ, έχουν αποφασιστεί τα ακόλουθα: 

1. Η παραχώρηση γενικής αύξησης μισθών και συντάξεων ύψους 2% από την 1η 
Ιανουαρίου 2008 και αντίστοιχης αύξησης ύψους 1,5% από την 1η Ιανουαρίου 
2009. 

2. Η παραχώρηση αύξησης ύψους 0,3% (επί του μισθολογίου του κάθε 
οργανισμού της 31ης ∆εκεμβρίου του προηγούμενου έτους) για ικανοποίηση 
συντεχνιακών αιτημάτων για παρεμφερή ωφελήματα, με ισχύ από την 1η 
Ιανουαρίου 2007. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η παραχώρηση αύξησης του ιδίου ύψους 
σε όλους τους κρατικούς υπαλλήλους και από τις ίδιες ημερομηνίες έχει καθιερωθεί 
από το 1980 και εφαρμόζεται έκτοτε.  Θα πρέπει να σημειωθεί επίσης ότι στον κρατικό 
τομέα εφαρμόζεται ενιαίο μισθολόγιο με ίδιες κλίμακες μισθοδοσίας για θέσεις με 
παρόμοιες ευθύνες, γεγονός που δικαιολογεί και τις κοινές αυξήσεις. 

 Σημειώνεται ότι με τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις δεν προνοείται και 
η ταυτόχρονη, δηλαδή από την 1η Ιουνίου 2008, αναθεώρηση των ωφελημάτων που 
βασίζονται στους βασικούς μισθούς (π.χ. η αποζημίωση για υπερωριακή εργασία, το 
επίδομα ενοικίου που καταβάλλεται στους δικαιούχους υπαλλήλους, το ενοίκιο που 
καταβάλλεται από ορισμένους υπαλλήλους για την παροχή σε αυτούς κυβερνητικής ή 
ενοικιαζόμενης κατοικίας κ.ά.).  Ωστόσο, τα ωφελήματα αυτά θα αναθεωρηθούν, με 
βάση την ακολουθούμενη τακτική, από την ημερομηνία δημοσίευσης του σχετικού 
νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, προκειμένου να αποφευχθεί η 
δημιουργία πρόσθετου διοικητικού κόστους. 

 Όσον αφορά την οικονομική πτυχή των προτεινόμενων ρυθμίσεων, 
σημειώνεται ότι, με βάση τα κατατεθέντα στοιχεία, η δαπάνη για την παραχώρηση της 
γενικής αύξησης ύψους 2% από την 1η Ιανουαρίου 2008 και ύψους 1,5% από την 1η 
Ιανουαρίου 2009 στους μισθούς του συνόλου των κρατικών υπαλλήλων, καθώς και 
στην αντιμισθία και στις συντάξεις των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας και 
των μελών της Επιτροπής ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας υπολογίζεται να 
ανέλθει στα €34,17 εκατομ. για το 2008 και στα €60,31 εκατομ. για το 2009 και κάθε 
επόμενο έτος.  Συναφώς, αναφέρεται ότι στον προϋπολογισμό του 2008 δεν έχει 
περιληφθεί πρόνοια για τη δαπάνη των €34,17 εκατομ. που αφορά την παραχώρηση 
της γενικής αύξησης του 2%.  Αν όμως μετά τις δέουσες ενέργειες για εξασφάλιση των 
αναγκαίων πιστώσεων για κάλυψη της συνεπαγόμενης δαπάνης παραστεί ανάγκη για 
εξασφάλιση πρόσθετων πιστώσεων, θα κατατεθεί συμπληρωματικός 
προϋπολογισμός στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι οι προτεινόμενες, σύμφωνα με τα πιο πάνω, αυξήσεις 
θα παραχωρηθούν επίσης στους εκπαιδευτικούς, στα μέλη της αστυνομίας και του 
Στρατού της ∆ημοκρατίας, όπως και σε όλα τα πρόσωπα που απασχολούνται στη 
δημόσια υπηρεσία σε έκτακτη βάση ή με σύμβαση.   

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, η επιτροπή 
υπέβαλε αριθμό ερωτημάτων στους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, τα 
οποία έχουν επίσης διαβιβαστεί και γραπτώς στο αντίστοιχο υπουργείο, αναφορικά με 
την επίδραση των προτεινόμενων αυξήσεων στα γενικότερα οικονομικά μεγέθη, όπως 
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και ειδικότερα ερωτήματα που αφορούν την ανάγκη αναμόρφωσης της δημόσιας 
υπηρεσίας και αύξησης της παραγωγικότητας των δημόσιων υπαλλήλων και άλλα 
συναφή ζητήματα.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των στοιχείων που έχουν κατατεθεί ενώπιόν της και δεδομένου του γεγονότος ότι οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις αφορούν υλοποίηση συμφωνίας μεταξύ των 
ενδιαφερόμενων μερών, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών της επιτροπής 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων σε νόμους, όπως αυτά κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των υπό 
αναφορά νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν υπάρχει ένας λόγος που παίρνω το λόγο, για να 
τοποθετηθώ, είναι γιατί, ενώ το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ συμμετείχε στη 
διαμόρφωση της έκθεσης και στη συζήτηση του θέματος, απουσιάζει τελικά από το 
κείμενο της έκθεσης και για λόγους πρακτικών ακριβώς θα ήθελα να αναφερθεί. 

 Από την άλλη πλευρά, θα ήθελα να επαναβεβαιώσω τη θέση του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ για τα ζητήματα που έχουν σχέση με τις αυξήσεις.  Θα 
επαναφέρω λοιπόν τα δύο βασικά στοιχεία τα οποία το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ ζητά να λαμβάνονται σοβαρά υπόψη στις αυξήσεις του δημόσιου τομέα.  To 
πρώτο είναι ότι αυτές οι αυξήσεις δε θα πρέπει σε καμία περίπτωση να είναι 
ισοπεδωτικές, όπως σ’ αυτή την περίπτωση, γιατί ακριβώς αυτές οι αυξήσεις 
διευρύνουν σταδιακά το οικονομικό χάσμα μεταξύ των χαμηλόμισθων και των 
υψηλόμισθων στο δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, ενώ η δική μας η θέση 
είναι ότι θα πρέπει να υπάρχει ακριβώς μία αντίστροφη πορεία, έτσι ώστε οι αυξήσεις 
να είναι μεγαλύτερες στα χαμηλά εισοδήματα και μικρότερες στα υψηλά εισοδήματα, 
για να υπάρχει μία σταδιακή οικονομική σύγκλιση και όχι απόκλιση, όπως συμβαίνει 
μέχρι σήμερα.  Και το δεύτερο, επαναφέρουμε την πρόταση για την αναγκαιότητα πια 
θεσμοθέτησης των ανεξάρτητων σωμάτων προσδιορισμού της παραγωγικότητας της 
δημόσιας υπηρεσίας σε κάθε τμήμα της, έτσι ώστε οι αυξήσεις που θα 
παραχωρούνται να λαμβάνουν υπόψη και την παραγωγικότητα.   

 Κατά τα άλλα, το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Υπάρχει ένα ευρύτερο θέμα και δε θα είμαστε εντάξει με τον εαυτό μας, 
εάν δεν εκφράζαμε και στην ολομέλεια του σώματος τους σοβαρότατους 
προβληματισμούς μας για την πορεία της οικονομίας σε συνάρτηση με το 
διογκούμενο συνεχώς κρατικό μισθολόγιο.  Και θέλω εξαρχής να κάνω μία 
διευκρίνιση.  ∆εν είμαστε ενάντια στο δημόσιο υπάλληλο, τον οποίο σεβόμαστε 
και εκτιμούμε.  Ούτε και είμαστε ενάντια στο να αμείβεται σωστά.  Όμως και ο 
ίδιος ο δημόσιος υπάλληλος είναι θύμα αυτού του φαύλου κύκλου που 
δημιουργούμε στην οικονομία.  Σήμερα θα ψηφίσουμε μία αύξηση των 
απολαβών τους κατά 2%.  Όμως πρέπει να γνωρίζει αυτό το σώμα ότι η 
αγοραστική δύναμη των εργαζομένων στο δημόσιο, αλλά και στον ευρύτερο 
τομέα θα μειωθεί κατά 3,5%, γιατί ο πληθωρισμός τον Ιούνιο είναι 5,5%.  Και 
άρα, είναι δώρο άδωρο οποιεσδήποτε αυξήσεις, εάν δε συνοδεύονται από 
πολιτική που θα τιθασεύσει τον ξέφρενο ρυθμό του πληθωρισμού.  Στην 
ευρωζώνη ανησυχούν, γιατί ο μέσος όρος είναι 4%.  Εμάς άγγιξε το 5,5%, χωρίς 
να ληφθούν υπόψη τα δεκάδες εκατομμύρια που θα μπουν ως μη παραγωγικές 
δαπάνες στην οικονομία τις προσεχείς βδομάδες, τους προσεχείς μήνες.   

 Κύριε Πρόεδρε, χτυπούμε ακόμα μία φορά το καμπανάκι των κινδύνων 
του πληθωρισμού, που τους πρώτους που πλήττουν είναι τους μισθωτούς.  Γι’ 
αυτό και πρέπει να καταβάλουμε προσπάθεια όλοι και να στηρίξουμε ακόμα και 
με πολιτικό κόστος την κυβέρνηση σε θαρραλέα πολιτική που θα οδηγήσει στη 
μείωση των πληθωριστικών πιέσεων.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πριν δώσω το λόγο σε άλλους συναδέλφους, δε διέκοψα, αλλά θέλω να 
παρακαλέσω, όταν κάνετε τις τοποθετήσεις -διότι ο χρόνος είναι πολύτιμος, 
νοουμένου ότι έχουμε να επικυρώσουμε και τη Συνθήκη της Λισσαβώνας και 
υπάρχουν χρονοδιαγράμματα- εντός του θέματος, σύντομα, για να μη δίνεται η 
δυνατότητα να πλατειάζει η συζήτηση και να μην οδηγούμαστε πουθενά.  Γι’ 
αυτό το λόγο επισημαίνω, κύριε Νεοφύτου, καταγράφεται στα πλην σας ότι 
επεκταθήκατε λίγο περισσότερο και θα σας αφαιρέσω χρόνο από άλλη σας 
τοποθέτηση.  Και θα δώσω το λόγο στον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Λόγω πληθωρισμού έντζιε ζημιά να χρωστάς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λόγω πληθωρισμού θα το κόψω! 

 Λοιπόν, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα σεβαστώ την εισήγηση του προεδρείου, κύριε Πρόεδρε, και θα είμαι 
πάρα πολύ σύντομος.   

 Πρώτον, για να είμαστε δίκαιοι, θα πρέπει καταρχάς να αναγνωρίσουμε 
ότι η συμφωνία που είχε επιτευχθεί μαζί με την ΠΑΣΥ∆Υ -τους δημοσίους 
υπαλλήλους- των μηδενικών αυξήσεων ήταν μία συμφωνία που οδήγησε στη 
μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και του δημοσίου χρέους.  Επομένως, 
δεν μπορούμε αποσπασματικά να παίρνουμε την κατάληξη αυτής της 
συμφωνίας, που όντως, ομολογουμένως δίνει μία αύξηση της τάξεως του 2% 
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στους μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων, χωρίς να λαμβάνουμε υπόψη και 
εκείνο το συγκεκριμένο δεδομένο.   

 Ναι, ούτε εμείς είμαστε ικανοποιημένοι με τον τρόπο που ισοπεδωτικά, 
όπως έχει πει και ο ευπαίδευτος συνάδελφος ο κ. Σιζόπουλος, δίδεται η αύξηση, 
αλλά φυσικά αυτή η αύξηση συμφωνήθηκε με τη συντεχνία των δημοσίων 
υπαλλήλων.  Αν υπάρχει οποιοδήποτε χάσμα μεταξύ των πλούσιων δημοσίων 
υπαλλήλων και των φτωχών, είναι κάτι το οποίο θα έπρεπε να είχαν δει εκείνοι 
πρώτοι.  Και διερωτώμαι κατά πόσο θα πρέπει πραγματικά να 
επικεντρωνόμαστε σ’ ένα ζήτημα που αφορά κοινωνική πολιτική ή νομισματική 
πολιτική, με τους μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων.  Νομίζω είναι άσχετα 
ζητήματα.  Είναι ζητήματα τα οποία δεν μπορούμε να δούμε σε αυτό το πλαίσιο, 
αλλά κυρίως σχετικά με το κόστος που θα επιφέρει αυτή η αύξηση στα δημόσια 
οικονομικά, που είναι ένα σεβαστό κόστος, το οποίο σίγουρα θα επηρεάσει τους 
δείκτες της οικονομίας μας στο τέλος του χρόνου.  Αλλά στο τέλος της ημέρας, 
επαναλαμβάνω, πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι αυτή η συμφωνία είναι μία 
κατάληξη μετά της προηγούμενης συμφωνίας που έφερε οφέλη στην οικονομία 
μας, με τη μορφή που είπα προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δηλώνουμε τον απόλυτό μας σεβασμό 
στο θεσμό της συλλογικής διαπραγμάτευσης, αλλά και στο αποτέλεσμά του.  Και 
εκείνο που έχουμε ενώπιόν μας είναι ακριβώς να υπερψηφίσουμε το 
αποτέλεσμα της συλλογικής διαπραγμάτευσης που έγινε μεταξύ κράτους και 
δημοσίων υπαλλήλων.  Κατά συνέπεια, πιστεύω εκ του πονηρού τίθεται το θέμα 
της μείωσης -όλοι σίγουρα την επιζητούμε- της δαπάνης που καταβάλλεται από 
το δημόσιο στους δημοσίους υπαλλήλους.  Και υπάρχουν τρόποι, υπάρχει 
δεδηλωμένη πολιτική αυτής της κυβέρνησης και όσον αφορά στο μέγεθος της 
δημόσιας μηχανής, αλλά και άλλοι τρόποι εξοικονόμησης.  Την ίδια στιγμή θέλω 
να υπενθυμίσω στο φίλο Αβέρωφ Νεοφύτου ότι το 1993 ο αριθμός των 
δημοσίων υπαλλήλων ήταν 32 500 και το 2003, που παρέδωσαν την εξουσία, 
ήταν 45 500, αυξημένος κατά 33% περίπου.   

 Πέρα απ’ αυτό, όσον αφορά στον πληθωρισμό, να πω ότι μας ανησυχεί 
όλους, αλλά οφείλεται σε εξωγενείς παράγοντες, που όλοι γνωρίζουμε, είτε αυτοί 
έχουν σχέση με τις διεθνείς τιμές των καυσίμων είτε με τις διεθνείς τιμές των 
σιτηρών και γενικότερα των δημητριακών.  Κατά συνέπεια, ένα μεγάλο μέρος 
του πληθωρισμού, της τάξης του ενενήντα και πλέον τοις εκατόν, οφείλεται σ’ 
αυτό.   Εκείνο το οποίο οφείλεται σε ενδογενείς παράγοντες έχει σχέση με τα 
καρτέλ και τα ολιγοπώλια, που δυστυχώς διαχρονικά έχουμε στην Κύπρο και 
δρουν ανενόχλητα, αλλά και με την κερδοσκοπική κίνηση που έγινε τον 
περασμένο Αύγουστο ενόψει της υποχρεωτικής διπλής αναγραφής των τιμών, 
όπου πολλοί εμπορευόμενοι έσπευσαν κερδοσκοπώντας να αυξήσουν τις τιμές 
τους.   

 Απ’ εκεί και πέρα, αυτή η κυβέρνηση πολύ σύντομα να αναφέρω ότι 
ενίσχυσε την Υπηρεσία Προστασίας του Καταναλωτή, αύξησε τους κατά τόπους 
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ελέγχους μέσω των ευρωπαρατηρητηρίων των τιμών, επανασύστησε την 
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού και παράλληλα προχώρησε σε μία σειρά 
άλλα μέτρα, κοινωνικά ιδιαίτερα, για ανακούφιση των χαμηλομεσαίων 
εισοδηματικών στρωμάτων.  Πέραν της Αυτόματης Τιμαριθμικής 
Αναπροσαρμογής δόθηκε το πασχαλινό επίδομα, αυξήθηκε ο κατώτατος μισθός 
με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου, αλλά αυξήθηκαν και τα δημόσια 
βοηθήματα.  Έτσι αντιμετωπίζεται ο πληθωρισμός και όχι με τα οποιαδήποτε 
διατάγματα ή τις οποιεσδήποτε γενικόλογες τοποθετήσεις, όπως ήταν αυτή που 
ακούσαμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αύξηση βασικών μισθών κρατικών υπαλλήλων.  Άρθρο 3. 

 Αύξηση συντάξεων συνταξιούχων κρατικών υπαλλήλων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση 
Μισθών και Συντάξεων) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 6 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αύξηση αντιμισθίας μελών.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση Αντιμισθίας) Νόμος του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 7 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί των Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί των Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) και περί Συναφών Θεμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 23 και 
30 Ιουνίου 2008.  Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ο Έφορος Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών, καθώς και εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί των Ανοικτού 
Τύπου Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) και περί 
Συναφών Θεμάτων Νόμου αφενός μεν για τη μερική υιοθέτηση της Σύστασης της 
Επιτροπής των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων της 27ης Απριλίου 2004 σχετικά με τη 
χρήση παράγωγων χρηματοπιστωτικών μέσων από οργανισμούς συλλογικών 
επενδύσεων σε κινητές αξίες (ΟΣΕΚΑ) (2004/383/ΕΚ) και των κατευθυντήριων 
γραμμών της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Εποπτικών Αρχών Κεφαλαιαγορών με τίτλο 
«CESR´s guidelines to simplify the notification procedure of UCITS» του Ιουνίου 2006, 
Ref: CESR/06/120, και αφετέρου δε για την αποτελεσματικότερη εφαρμογή 
συγκεκριμένων άρθρων της βασικής νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται ειδικότερα η διασφάλιση της προστασίας των 
μεριδιούχων, η παροχή ευελιξίας στην Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς ως εποπτική αρχή 
για τη ρύθμιση τεχνικών θεμάτων που αφορούν τον τομέα των ΟΣΕΚΑ, καθώς και η 
δημιουργία μίας κυπριακής κεφαλαιαγοράς που να συνάδει με τις εξελίξεις της 
ευρωπαϊκής κεφαλαιαγοράς.   
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 Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 13 της Οδηγίας 2007/16/ΕΚ, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, όπως και τα υπόλοιπα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ήταν υποχρεωμένη να υιοθετήσει τις πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας μέχρι την 23η 
Μαρτίου 2008 και να τις εφαρμόσει μέχρι την 23η Ιουλίου 2008.  Το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο όμως κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 6 Μαρτίου 2008. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου επισημάνθηκε από 
μέλη της επιτροπής η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην κατάθεσή του στη 
Βουλή.  Συναφώς, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι δήλωσαν στην επιτροπή ότι η 
καθυστέρηση οφείλετο κυρίως σε τροποποιήσεις που είχε ζητήσει η Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς μετά από την αποστολή του νομοτεχνικά ελεγμένου νομοσχεδίου από 
το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας στο Υπουργείο Οικονομικών.   

 Υποστηρίζοντας την πιο πάνω θέση, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών κατέθεσαν σχετική αλληλογραφία μεταξύ των ενδιαφερόμενων μερών, 
στην οποία εμφαίνονται κατά ημερομηνία οι προτεινόμενες από την Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς διαφοροποιήσεις στο αρχικό κείμενο του εν λόγω νομοσχεδίου.   

 Συναφώς, η επιτροπή ζήτησε επίσης από τους κυβερνητικούς αρμοδίους να 
προχωρήσουν σε μετατροπή των ποσών, τα οποία στο κατατεθέν στη Βουλή κείμενο 
του νομοσχεδίου αναφέρονται σε λίρες, σε ευρώ.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή ζήτησε 
επίσης τη διαβίβαση του υπό συζήτηση τελικού κειμένου του νομοσχεδίου από το 
Υπουργείο Οικονομικών στους εμπλεκόμενους φορείς για υποβολή των απόψεών 
τους επί αυτού το συντομότερο.   

 Το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2008, 
κατέθεσε στη Βουλή τροποποιημένο κείμενο του νομοσχεδίου, σύμφωνα με την πιο 
πάνω απαίτηση της επιτροπής, αναφέροντας ταυτόχρονα ότι το αναθεωρημένο 
κείμενο του εν λόγω νομοσχεδίου διαβιβάστηκε αρμοδίως σε όλους τους φορείς που 
είχαν υποβάλει σχόλια επί του αρχικού κειμένου του νομοσχεδίου, προτού γίνουν σ’ 
αυτό οι τροποποιήσεις από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς με τη σύμφωνη γνώμη του 
Υπουργείου Οικονομικών.  Στην ίδια επιστολή αναφέρεται ότι οι εν λόγω φορείς δεν 
είχαν μέχρι στιγμής υποβάλει σχόλια. 

 Όπως στη συνέχεια διαπιστώθηκε, δεν υφίστανται οποιαδήποτε σχόλια επί του 
υπό συζήτηση τελικού νομοσχεδίου παρά μόνο από το Σύνδεσμο Εμπορικών 
Τραπεζών Κύπρου, ο οποίος συναφώς εισηγείται όπως για την ορθότερη ερμηνεία 
του όρου “ΕΠΕΥ” στο άρθρο 2 της βασικής νομοθεσίας ο σχετικός ορισμός 
αντικατασταθεί από τον ορισμό που προβλέπεται στον περί Επενδυτικών Υπηρεσιών 
και ∆ραστηριοτήτων και Ρυθμιζόμενων Αγορών Νόμο του 2007 [Νόμος αρ. 141(Ι) του 
2007], αφού ο προηγούμενος νόμος στον οποίο γινόταν αναφορά στον ορισμό αυτό 
για τη ρύθμιση των Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) έχει 
καταργηθεί.  Σημειώνεται όμως ότι το Υπουργείο Οικονομικών δε συμφωνεί με την 
εισήγηση αυτή αναφέροντας στην ίδια επιστολή ότι το θέμα ρυθμίζεται επαρκώς με 
βάση τον περί Ερμηνείας Νόμο (Κεφ. 1).   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε το κείμενο του πιο πάνω νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη ότι δεν έχουν 
υποβληθεί οποιεσδήποτε ενστάσεις από επηρεαζόμενους συνδέσμους ή οργανώσεις, 
κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο. 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Κεφαλαίου VII του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 43Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 70 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 99 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 101 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 102 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 118 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 119 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 123 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 125 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 126 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 129 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 130 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 
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 Προσθήκη των νέων άρθρων 130Α και 30Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 131 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 137 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 142 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 143 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Κατάργηση του άρθρου 144 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 145 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 152 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 153 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 154 του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 35. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 37. 

 Προσθήκη νέου Τέταρτου Παραρτήματος στο βασικό νόμο.  Άρθρο 38. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 39. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 39; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 39 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) και περί Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 8 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 
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 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιουνίου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Εφόρου Υπηρεσίας 
Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Συνδέσμου Εμπορικών 
Τραπεζών Κύπρου και του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, 
ώστε, σε περίπτωση που σε σύμβαση υποθήκης διαλαμβάνεται απαγορευτική ρήτρα 
για τη μεταβίβαση της κυριότητας ενυπόθηκου ακινήτου, να μπορεί να μεταβιβάζεται η 
κυριότητα του ακινήτου, επιβαρυμένου βέβαια με την υποθήκη, νοουμένου ότι ο 
ιδιοκτήτης θα εξασφαλίσει προηγουμένως την έγγραφη συγκατάθεση τόσο του 
ενυπόθηκου δανειστή όσο και όλων των εγγυητών. 

 Με τις προτεινόμενες πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου συμφωνούν 
όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’  αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το υπ’ αριθμόν 9 νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Καταδολίευσης των εκ ∆ικαστικής 
Αποφάσεως Πιστωτών Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί Καταδολίευσης των εκ ∆ικαστικής Αποφάσεως 

Πιστωτών Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Tάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από την ίδια, σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 15ης Μαΐου και 26ης Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και ο 
πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι να καταστήσει ιδιώνυμο αδίκημα ορισμένες 
καταδολιευτικές ενέργειες στις οποίες προβαίνει οφειλέτης εναντίον του οποίου 
εκδόθηκε δικαστική απόφαση με την οποία διατάσσεται η πληρωμή χρημάτων, καθώς 
και την παράλειψη τέτοιου οφειλέτη να πληρώσει το εκ δικαστικής αποφάσεως χρέος 
του με δόσεις δυνάμει δικαστικού διατάγματος, παρά τη δυνατότητά του να 
εκπληρώσει τις συμβατικές του υποχρεώσεις. 

 Η προτεινόμενη ρύθμιση, η οποία ετοιμάστηκε σε συνεργασία με τον 
Παγκύπριο ∆ικηγορικό Σύλλογο έπειτα από σχετική γραπτή εισήγησή του, κρίθηκε 
αναγκαία μετά την κατάργηση της ποινής φυλάκισης για αστικά χρέη και στοχεύει στην 
ενίσχυση των μέτρων εκτέλεσης δικαστικών αποφάσεων και γενικότερα στην 
προστασία των συναλλαγών. 

 Ειδικότερα, στον προτεινόμενο νόμο, στη μορφή που κατατέθηκε, 
προβλέπονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Ως καταδολιευτικές ενέργειες καθορίζονται οι πιο κάτω ενέργειες του εκ 
δικαστικής αποφάσεως οφειλέτη χρέους: 

 α. Οποιαδήποτε δωρεά, μεταβίβαση ή επιβάρυνση προς όφελος τρίτου 
οποιουδήποτε περιουσιακού του στοιχείου ή μετακίνηση, απόκρυψη ή 
άλλη αποξένωση οποιουδήποτε περιουσιακού του στοιχείου, εφόσον οι 
ενέργειες αυτές γίνονται με σκοπό την παρεμπόδιση ή καθυστέρηση 
ικανοποίησης των εκ δικαστικής αποφάσεως χρεών  του. 

 β. Η παράλειψη να  καταβάλει προς τον εκ δικαστικής αποφάσεως πιστωτή 
το ποσό οποιασδήποτε δόσης κατά την ημερομηνία πληρωμής που είχε 
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διαταχθεί από το δικαστήριο κατά την έκδοση διατάγματος πληρωμής εκ 
δικαστικής αποφάσεως χρέους με δόσεις. 

 γ. Η εξασφάλιση πίστωσης με ψευδείς παραστάσεις ή μετά από 
οποιαδήποτε άλλη απάτη κατά τη σύναψη οποιουδήποτε χρέους ή 
υποχρέωσης. 

2. Οι πιο πάνω ενέργειες θα στοιχειοθετούν το αδίκημα της καταδολίευσης εξ 
αποφάσεως πιστωτή, που επισύρει ποινή φυλάκισης μέχρι δώδεκα μήνες ή 
χρηματική ποινή μέχρι €5.000 ή και τις δύο αυτές ποινές.  Σε περίπτωση δε 
δεύτερης ή άλλης καταδίκης, καθορίζονται ως κατώτατα όρια της ποινής 
φυλάκισης οι έξι μήνες και της χρηματικής ποινής τα €2.000, εκτός αν το 
δικαστήριο κατά την επιμέτρηση της ποινής κρίνει σκόπιμο να επιβάλει 
μικρότερη ποινή, αφού λάβει υπόψη τα περιστατικά της υπόθεσης και ειδικά ότι 
ο οφειλέτης έχει συμμορφωθεί με το διάταγμα πληρωμής του χρέους με δόσεις 
ή ότι στο μεταξύ έχει εκδοθεί διάταγμα για τροποποίηση ή αναστολή του εν 
λόγω διατάγματος ή ότι ο οφειλέτης έχει υποβάλει αίτηση στο δικαστήριο για 
έκδοση τέτοιου διατάγματος πριν από την καταχώριση του κατηγορητηρίου.   

3. Σε ποινική διαδικασία για αδίκημα που προβλέπεται στην πρόταση νόμου θα 
αποτελεί υπεράσπιση για τον κατηγορούμενο οφειλέτη, αν αποδείξει, μεταξύ 
άλλων, και ανάλογα με την κατηγορία που του προσάπτεται, ότι προέβη στις 
ενέργειες, που διαφορετικά θα θεωρούνται καταδολιευτικές, με καλή πίστη και 
χωρίς πρόθεση να καθυστερήσει την είσπραξη του χρέους από τον πιστωτή ή 
αν αποδείξει ότι εξασφάλισε πίστωση χωρίς ψευδείς παραστάσεις ή άλλη 
απάτη.  Επίσης, σε σχέση με την κατηγορία για παράλειψη πληρωμής δόσης, 
προβλέπεται ότι ο οφειλέτης μπορεί να προβάλει ως υπεράσπισή του το 
γεγονός ότι έχει μεταβληθεί η οικονομική του κατάσταση από την ημερομηνία 
έκδοσης του διατάγματος πληρωμής του εξ αποφάσεως χρέους με δόσεις και 
ότι έχει υποβάλει αίτηση στο δικαστήριο για αναστολή του διατάγματος.   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας επισήμανε το ενδεχόμενο η 
προτεινόμενη ρύθμιση, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε, να μην είναι συμβατή με την 
Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

 Ειδικότερα, αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας σε σχετική γραπτή γνωμάτευσή του αναφέρει, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Εγείρεται θέμα συμβατότητας με το άρθρο 1 του Πρωτοκόλλου Αρ. 4 της 
Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων σε σχέση με τις διατάξεις 
του άρθρου 3(1)(β) της πρότασης νόμου, που ποινικοποιούν και τιμωρούν με 
φυλάκιση την παράλειψη καταβολής δόσης για αποπληρωμή εξ αποφάσεως 
χρέους το οποίο το δικαστήριο έχει διατάξει να καταβάλλεται από τον εξ 
αποφάσεως χρεώστη με δόσεις, δυνάμει του άρθρου 90 του περί Πολιτικής 
∆ικονομίας Νόμου.  Η ασυμβατότητα αφορά το γεγονός ότι το αδίκημα αυτό 
επισύρει εκτός από πρόστιμο και ποινή φυλάκισης.   

2. Το άρθρο 1 του πρωτοκόλλου απαγορεύει τη στέρηση της ελευθερίας 
οποιουδήποτε προσώπου μόνο λόγω της αδυναμίας του να εκπληρώσει 
συμβατική υποχρέωση.  Το σκεπτικό για την απαγόρευση του πρωτοκόλλου 
είναι ότι η στέρηση της ελευθερίας μόνο λόγω οικονομικής αδυναμίας βρίσκεται 
σε αντίθεση με την έννοια της ανθρώπινης ελευθερίας και αξιοπρέπειας.  Οι εν 
λόγω διατάξεις της πρότασης νόμου δεν αποκλείουν τη στέρηση της ελευθερίας 
εξ αποφάσεως χρεώστη λόγω μόνο της οικονομικής του αδυναμίας να 
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εκπληρώσει συμβατικές του υποχρεώσεις και δύνανται έτσι να καταλήξουν σε 
παραβίαση του άρθρου 1 του πρωτοκόλλου.  Από σκοπιάς του πρωτοκόλλου 
οι διατάξεις αυτές δε διαφέρουν στο θέμα ουσίας και στους παράγοντες που 
λαμβάνονται υπόψη για τη φυλάκιση από τις διατάξεις του άρθρου 91 του περί 
Πολιτικής ∆ικονομίας Νόμου, που επίσης παρείχαν τη δυνατότητα φυλάκισης 
εξ αποφάσεως χρεώστη και καταργήθηκαν το 2005 λόγω του ενδεχομένου 
παραβίασης της σύμβασης.    

3. Εύρημα για παραβίαση θα υπάρχει σε κάθε περίπτωση που ο χρεώστης 
αιτητής ικανοποιεί το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
(Ε∆Α∆) ότι, παρά το γεγονός ότι δε μεταβλήθηκε η οικονομική του δυνατότητα 
ή το γεγονός ότι δεν υπέβαλε αίτηση για τροποποίηση ή αναστολή του 
δικαστικού διατάγματος δόσεων, στην πραγματικότητα δεν είχε την οικονομική 
δυνατότητα καταβολής των δόσεων για τις οποίες το δικαστήριο του επέβαλε τη 
φυλάκιση λόγω του αδικήματος της παράλειψης να τις καταβάλει.  Η πιο πάνω 
ερμηνεία του άρθρου προκύπτει από νομολογία του 1971, η οποία δεν είναι 
ενδεικτική των σύγχρονων τάσεων και αντιλήψεων στο Ε∆Α∆.  Σε περίπτωση 
ερμηνείας του πρωτοκόλλου από το Ε∆Α∆ σήμερα, διατάξεις όπως αυτές της 
πρότασης νόμου ενδεχομένως να προσεγγιστούν με ακόμα αυστηρότερα 
κριτήρια.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε 
στην επιτροπή ότι υιοθετεί τα όσα αναφέρονται στην πιο πάνω γνωμάτευση.   

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, σε σχέση με το σκεπτικό 
της προτεινόμενης ρύθμισης, επισήμανε ότι αυτή είναι αναγκαία, ώστε να επανέλθει 
το ισοζύγιο πληρωμών στον εμπορικό κόσμο.  Όπως ανέφερε ο ίδιος, συχνά 
διαπιστώνεται πως οι εξ αποφάσεως οφειλέτες που καλούνται να πληρώσουν τα χρέη 
τους βρίσκονται σε καλύτερη οικονομική κατάσταση από τους πιστωτές τους, οι οποίοι 
αδυνατούν να εισπράξουν τα οφειλόμενα σε αυτούς, και ως εκ τούτου θα πρέπει να 
προστατευτεί και αυτή η κατηγορία προσώπων.   

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου εξέφρασε την 
άποψη ότι το πρωτόκολλο προστατεύει τα πρόσωπα που έχουν πραγματική 
οικονομική αδυναμία να εκπληρώσουν συμβατική υποχρέωση και όχι τα πρόσωπα 
που, παρ’ όλο που έχουν την οικονομική δυνατότητα, δεν την εκπληρώνουν.  Επίσης, 
θα πρέπει να ληφθεί υπόψη το γεγονός ότι οι σχετικές διατάξεις του πρωτοκόλλου δεν 
έχουν ερμηνευτεί νομολογιακά και ότι παρόμοιες με την προτεινόμενη νομοθετικές 
ρυθμίσεις ισχύουν και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως στην Αγγλία, χωρίς να έχει 
εγερθεί ζήτημα συμβατότητάς τους με το πρωτόκολλο. 

 Ωστόσο, λαμβάνοντας υπόψη τα όσα αναφέρονται στη γνωμάτευση του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου εισηγήθηκε τη διαμόρφωση του αρχικού κειμένου της πρότασης νόμου, 
ώστε σ’ αυτό να διαλαμβάνονται τα πιο κάτω: 

1. Η παράλειψη του εξ αποφάσεως οφειλέτη να καταβάλει οποιαδήποτε δόση έχει 
διαταχθεί από το δικαστήριο θα συνιστά αδίκημα μόνο όταν η παράλειψη αυτή 
οφείλεται σε λόγο άλλο από οικονομική ή φυσική αδυναμία. 

2. ∆ε θα ασκείται δίωξη εναντίον του εκ δικαστικής αποφάσεως οφειλέτη για 
διάπραξη του αδικήματος της παράλειψης πληρωμής δόσης, εκτός αν αυτός 
παραλείπει να καταβάλει την πληρωμή τριών τουλάχιστο δόσεων. 
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3. Το πιο πάνω αδίκημα της παράλειψης καταβολής δόσης από τον εκ δικαστικής 
αποφάσεως οφειλέτη θα τιμωρείται μόνο με χρηματική ποινή μέχρι €5.000 
ευρώ και όχι με ποινή φυλάκισης, όπως προβλέπεται στο αρχικό κείμενο της 
πρότασης νόμου.  Σε περίπτωση δε δεύτερης ή μεταγενέστερης καταδίκης, το 
κατώτατο όριο ποινής θα είναι €1.000 ευρώ, εκτός αν το δικαστήριο κατά την 
επιμέτρηση της ποινής, αφού λάβει υπόψη τα περιστατικά της υπόθεσης, 
μεταξύ των οποίων περιλαμβάνεται και η μεταβολή της οικονομικής 
κατάστασης του οφειλέτη, κρίνει σκόπιμο να μην επιβάλει ποινή και, στην 
περίπτωση δεύτερης μεταγενέστερης καταδίκης, κρίνει σκόπιμο να επιβάλει 
μικρότερη ποινή.   

4. Σε περίπτωση καταδίκης για το πιο πάνω αδίκημα, το δικαστήριο θα δύναται, 
εφόσον ζητηθεί, να εκδώσει διάταγμα είσπραξης των οφειλόμενων δόσεων ως 
χρηματική ποινή και να αναστείλει την εκτέλεσή του μέχρι έξι μήνες. 

 Υπό το φως της γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
λαμβάνοντας υπόψη τις επισημάνσεις του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, η 
επιτροπή αποφάσισε να υιοθετήσει τις πιο πάνω εισηγήσεις. 

 Η επιτροπή κατέληξε στην απόφαση αυτή ύστερα από σοβαρό προβληματισμό 
και με στόχο τη διασφάλιση της συμβατότητας της προτεινόμενης ρύθμισης με την 
Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και την προστασία των καλόπιστων 
οφειλετών που αδυνατούν να πληρώσουν τα χρέη τους, καθώς και την προστασία 
των καλόπιστων πιστωτών που αδυνατούν να εισπράξουν τα οφειλόμενα σ’ αυτούς 
χρέη, κρίνοντας ότι με το διαμορφωμένο κείμενο επιτυγχάνονται και οι δύο αυτοί 
στόχοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού διαμόρφωσε το κείμενο της 
πρότασης  νόμου στη βάση των πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αδικήματα καταδολίευσης εξ αποφάσεως πιστωτών.  Άρθρο 3. 

 Ποινές.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταδολίευσης των εκ ∆ικαστικής 
Αποφάσεως Πιστωτών Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Ειδικού Τέλους επί των Απολαβών των 
Λιμενεργατών και Σημειωτών Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ειδικού Τέλους επί των Απολαβών των 

Λιμενεργατών και  Σημειωτών  Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας  

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιουνίου 2008.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Αρχής Λιμένων Κύπρου, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ 
και ΣΕΚ και του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου (ΣΝΠΚ).   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ίδρυση ταμείου για την 
αποπληρωμή του δανείου για την αποζημίωση των αποχωρούντων λιμενεργατών και 
σημειωτών, το οποίο θα εξοφληθεί με βάση τα τέλη που περιλαμβάνονται στη 
συλλογική σύμβαση που έχουν συνάψει μεταξύ τους οι συνδικαλιστικές οργανώσεις 
των λιμενεργατών και σημειωτών ΠΕΟ και ΣΕΚ, καθώς και ο ΣΝΠΚ την 31η  Μαΐου 
2007.  

 Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, πρόνοιες για 
τα ακόλουθα: 

1. Την υποχρέωση για καταβολή ειδικού τέλους. 

2. Την ίδρυση ταμείου. 

3. Τους πόρους, τη φύλαξη, το διαχειριστή και τον έλεγχο του ταμείου. 

4. Την αποπληρωμή δανείου. 

5. Τα αδικήματα και τις ποινές. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, για το εν λόγω θέμα 
έχει συναφθεί πρωτοποριακή συλλογική συμφωνία, μετά από μακρές διαβουλεύσεις 
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μεταξύ των συντεχνιών ΠΕΟ και ΣΕΚ, καθώς και του ΣΝΠΚ, με την οποία 
επιτυγχάνεται σημαντική μείωση στο λιμενεργατικό κόστος.  Η μείωση του κόστους 
αυτού έχει απώτερο στόχο την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των λιμανιών, χωρίς 
όμως να επηρεάζεται η ασφάλεια των εργατών.  Επιπρόσθετα, οι πρόνοιες που 
συμφωνήθηκαν οδηγούν στην απλοποίηση της σημερινής πρακτικής για μεγαλύτερη 
αποτελεσματικότητα  και στον εκσυγχρονισμό, στα πλαίσια του εφικτού, του 
υφιστάμενου συστήματος. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η μείωση του λιμενεργατικού κόστους, η 
οποία στοχεύει στο να καταστήσει τα λιμάνια πιο ανταγωνιστικά, επιτυγχάνεται με 
ελκυστικές αποζημιώσεις που προτείνονται στους υφιστάμενους λιμενεργάτες για 
πρόωρη εθελοντική αφυπηρέτηση και με την πρόσληψη νέων που θα εργάζονται με 
χαμηλότερες απολαβές.  Το κόστος της αποζημίωσης των υφιστάμενων 
λιμενεργατών, καθώς και της εκπαίδευσης των νέων λιμενεργατών θα το επωμιστεί ο 
ΣΝΠΚ και θα πληρωθεί μέσω του προαναφερθέντος ταμείου, στο οποίο θα 
κατατίθενται συγκεκριμένα ποσά επί των νέων λιμενεργατικών δαπανών.  Για το 
σκοπό αυτό, ο ΣΝΠΚ θα συνάψει δάνειο ύψους €26,4 εκατομμυρίων.   

 Ο εκπρόσωπος της Αρχής Λιμένων Κύπρου συμφώνησε με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και δήλωσε ότι η μείωση του 
λιμενεργατικού κόστους θα πρέπει να στοχεύει στην ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας 
των λιμανιών. 

 Ο εκπρόσωπος του ΣΝΠΚ δήλωσε ότι η συναφθείσα συλλογική συμφωνία, η 
οποία θα υλοποιηθεί με την ψήφιση του προτεινόμενου νόμου, αποτελεί μεγάλο 
επίτευγμα και θα βοηθήσει τα μέγιστα τη λιμενική βιομηχανία, καθώς και γενικότερα 
την οικονομία, η οποία θα έχει άμεσο και έμμεσο όφελος. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ ζήτησαν την 
άμεση ψήφιση του νομοσχεδίου, έτσι ώστε να καταστεί δυνατή η υλοποίηση της 
συλλογικής συμφωνίας, η οποία θα βοηθήσει την ανταγωνιστικότητα των λιμανιών, 
την αύξηση του κύκλου εργασιών σ’ αυτά, τον εκσυγχρονισμό τους, καθώς και τη 
βελτίωση των επιπέδων ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων σ’ αυτά. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 
γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο που είναι ενώπιον του σώματος σήμερα προς 
ψήφιση είναι ένα καλό παράδειγμα προς μίμηση και μία μακροχρόνια προσπάθεια 
μεταξύ των κοινωνικών εταίρων και της πολιτείας.  ∆ημιουργείται ένα ταμείο της τάξης 
των €26,4 εκατομ., για να αποζημιωθούν οι εργαζόμενοι που εργάζονται ήδη ως 
λιμενεργάτες και να εκσυγχρονιστεί το όλο σύστημα που λειτουργεί σήμερα στα 
λιμάνια μας, δίνοντας τη δυνατότητα να μειωθεί το λιμενικό κόστος και να καταστούμε 
ανταγωνιστικότεροι.  Εδώ πράγματι πρέπει να επισημανθεί ότι οι συνδικαλιστικές 
οργανώσεις και οι υπόλοιποι που εμπλέκονται στα λιμάνια επέδειξαν ένα εξαιρετικό 
πνεύμα συνεννόησης.  Πήρε αρκετά χρόνια.  Είναι σχεδόν μία πενταετία.  Έχουμε την 
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αίσια κατάληξη και η θέσπιση αυτού του νομοθετήματος θα βοηθήσει και τα λιμάνια 
μας, αλλά κατά κύριο λόγο τους εργαζομένους και την οικονομία του τόπου μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο, με αυτή την ευκαιρία θα θέλαμε να σημειώσουμε ότι η διαδικασία η οποία 
ακολουθήθηκε δε μας βρίσκει σύμφωνους.  Είναι μία διαδικασία η οποία, επιτρέψτε 
μου να πω, είναι και εν πολλοίς διαβλητή, δεν ήταν αξιοκρατική και θα δημιουργήσει 
σοβαρά προβλήματα.  Ως εκ τούτου λοιπόν θα θέλαμε να το σημειώσουμε για λόγους 
και ιστορίας, αλλά και πρακτικών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Υποχρέωση για καταβολή ειδικού τέλους.  Άρθρο 3. 

 Ίδρυση ταμείου.  Άρθρο 4. 

 Πόροι του ταμείου.  Άρθρο 5. 

 Φύλαξη του ταμείου.  Άρθρο 6. 

 ∆ιαχειριστής του ταμείου.  Άρθρο 7. 

 Έλεγχος του ταμείου.  Άρθρο 8. 

 Αποπληρωμή δανείου.  Άρθρο 9. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 10. 

 Αστική αγωγή.  Άρθρο 11. 

 Ποινική δίωξη.  Άρθρο 12. 

 Χρηματικές ποινές κ.λπ. καταβάλλονται στο ταμείο.  Άρθρο 13. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 14. 

 Καταργήσεις.  Άρθρο 15. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 16; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικού Τέλους επί των Απολαβών 
των Λιμενεργατών και Σημειωτών Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 12 και 13 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί της ∆ιαχείρισης της Ποιότητας των Νερών Κολύμβησης Νόμος του 2008» και «Ο 
περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008», 
αντίστοιχα.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Περιβάλλοντος και Υγείας για 
τα νομοσχέδια που τιτλοφορούνται «Ο περί της ∆ιαχείρισης της Ποιότητας των 
Νερών Κολύμβησης Νόμος του 2008» και «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 

Νερών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
 Περιβάλλοντος: Υγείας: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Ελένη Θεοχάρους, πρόεδρος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Στέλλα Κυριακίδου 

 Πανίκκος Σταυριανός Κώστας Κωνσταντίνου 

 Νίκος Τορναρίτης Πανίκκος Σταυριανός 

 Ελένη Θεοχάρους Ντίνα Ακκελίδου 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Άγγγελος Βότσης Αθηνά Κυριακίδου 

 Σοφοκλής Φυττής Άγγελος Βότσης 

 Ρούλα Μαυρονικόλα Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιώργος Περδίκης 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Περιβάλλοντος και Υγείας εξέτασαν τα υπό 
αναφορά νομοσχέδια σε κοινή συνεδρία τους, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Ιουνίου 
2008, καθώς και σε ξεχωριστές συνεδρίες, που πραγματοποιήθηκαν στις 12, 19 και 
26 Ιουνίου 2008, αντίστοιχα.  Στα πλαίσια της κοινής εξέτασης των νομοσχεδίων 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον και των δύο επιτροπών εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος), του Υπουργείου Υγείας (Υγειονομικές Υπηρεσίες και Γενικό Χημείο 
του Κράτους), του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
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Οργανώσεων Κύπρου και του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(Terra Cypria). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
είναι η εναρμόνιση με την Οδηγία 2006/7/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου, της 15ης Φεβρουαρίου 2006 σχετικά με τη διαχείριση της ποιότητας των 
νερών κολύμβησης και την κατάργηση της Οδηγίας 76/160/ΕΟΚ. 

 Για την υλοποίηση του πιο πάνω σκοπού προτείνεται, με το πρώτο 
νομοσχέδιο, η θέσπιση νέας νομοθεσίας για την επίτευξη καλής ποιότητας των νερών 
κολύμβησης και υψηλού βαθμού προστασίας τους και η οποία προβλέπει για τα 
ακόλουθα:   

1. Την παρακολούθηση και ταξινόμηση της ποιότητας των νερών κολύμβησης. 

2. Τη διαχείριση της ποιότητας  των νερών κολύμβησης. 

3. Την παροχή πληροφοριών στο κοινό αναφορικά με την ποιότητα των νερών 
κολύμβησης. 

 Με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο τροποποιείται ο περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών Νόμος, ώστε, στα πλαίσια επίσης της υιοθέτησης της πιο πάνω 
ευρωπαϊκής Οδηγίας, να διαγραφεί η παράγραφος (στ) του εδαφίου (1) του άρθρου 5 
αυτού, η οποία προβλέπει την έκδοση διαταγμάτων για τον καθορισμό των μέτρων 
που λαμβάνονται για τη διατήρηση της ποιότητας των νερών κολύμβησης.  Η 
διαγραφή αυτή κρίθηκε σκόπιμη, έτσι ώστε η διατήρηση της ποιότητας των νερών 
κολύμβησης να ρυθμίζεται ξεχωριστά με ειδικό νόμο και, συγκεκριμένα, με τον πρώτο 
υπό αναφορά προτεινόμενο νόμο.   

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει και τα δύο υπό 
αναφορά νομοσχέδια, επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Αντικείμενο της πιο πάνω Οδηγίας είναι η προστασία και η βελτίωση της 
ποιότητας του περιβάλλοντος και η προστασία της ανθρώπινης υγείας.  Η 
Οδηγία θεσπίζει διατάξεις για την παρακολούθηση και ταξινόμηση της 
ποιότητας των νερών κολύμβησης, τη διαχείριση της ποιότητας των νερών 
κολύμβησης, τον καταρτισμό ταυτοτήτων των νερών κολύμβησης και την 
παροχή πληροφοριών στο κοινό αναφορικά με τις περιοχές και την άμεση 
ενημέρωση για τα αποτελέσματα παρακολούθησης της ποιότητας των νερών 
κολύμβησης.  Η Οδηγία προβλέπει επίσης τη λήψη διαχειριστικών μέτρων για 
εντοπισμό των αιτιών ρύπανσης και την ανάληψη δράσης για πρόληψη της 
έκθεσης των λουομένων σε ρύπανση και μείωση του κινδύνου ρύπανσης των 
νερών κολύμβησης. 

2. Η χρονική δέσμευση για μεταφορά της Οδηγίας ήταν η 24η Μαρτίου 2008, 
ημερομηνία κατά την οποία θα έπρεπε να τεθούν σε ισχύ οι νομοθετικές, 
κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις που είναι αναγκαίες για την πλήρη 
συμμόρφωση με την Οδηγία. 

3. ∆εν υπάρχει δυνατότητα διαφοροποίησης ή παρέκκλισης από το κεκτημένο ή 
ευχέρεια για οποιαδήποτε μεταβατική ρύθμιση. 

4. Για να ανταποκριθεί η Κύπρος, θα πρέπει να δημιουργηθούν οι αναγκαίες 
υποδομές για ενημέρωση του κοινού με κατάλληλα μέσα και τεχνολογίες, 
συμπεριλαμβανομένου του διαδικτύου, για την ενεργό και άμεση διάδοση των 
πληροφοριών όσον αφορά τα αποτελέσματα παρακολούθησης της ποιότητας 
των νερών κολύμβησης σε όλους τους λουομένους, Κυπρίους και ξένους. 
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5. ∆ε θα επηρεαστούν οικονομικά οι πολίτες ή ομάδες συμφερόντων από την 
υιοθέτηση των τροποποιήσεων.  Απλώς, με την υιοθέτηση της προτεινόμενης 
νομοθεσίας θα δίνεται η ευχέρεια στο κοινό να ενημερώνεται για την ποιότητα 
των νερών κολύμβησης και να μπορεί να διατυπώνει συστάσεις, παρατηρήσεις 
ή/και παράπονα. 

6. Αναμένεται να υπάρξει κόστος για την υλοποίηση των ακόλουθων προνοιών: 

α. Υιοθέτηση συστήματος άμεσης ενημέρωσης του κοινού. 

β. Καταρτισμός των ταυτοτήτων των νερών κολύμβησης, ο οποίος πρέπει 
να ολοκληρωθεί μέχρι το 2010. 

γ. Εργαστηριακοί έλεγχοι της ποιότητας των νερών κολύμβησης σε 
διαφορετικές παραμέτρους και μεθόδους ανάλυσης. 

δ. Λήψη διαχειριστικών μέτρων για πρόληψη της ρύπανσης των νερών 
κολύμβησης. 

 Στα πλαίσια της μελέτης των προτεινόμενων νομοθετημάτων, μετά από σχετική 
εισήγηση του μέλους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος κ. Γιώργου 
Περδίκη, κρίθηκε σκόπιμο όπως επέλθουν στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
ορισμένες βελτιωτικές αλλαγές, για τις πλείστες από τις οποίες συμφώνησαν οι 
εκπρόσωποι τόσο της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος όσο και της Νομικής Υπηρεσίας.  Οι 
εισηγήσεις αυτές αφορούν, μεταξύ άλλων, τη διάδοση πληροφοριών και την 
ενημέρωση του κοινού. 

 Ωστόσο, θα πρέπει να σημειωθεί ότι η συγκεκριμένη εισήγηση του πιο πάνω 
βουλευτή για υποχρεωτική δημοσίευση της ετήσιας έκθεσης της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής δεν υιοθετήθηκε, επειδή οι αρμόδιοι της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος και της 
Νομικής Υπηρεσίας δεν την υποστήριξαν.  Ειδικότερα, οι εν λόγω αρμόδιοι 
υποστήριξαν ότι δε θα πρέπει η δημοσίευση της έκθεσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 
να είναι υποχρεωτική, αφού η εν λόγω έκθεση ετοιμάζεται από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή, εμπίπτει στις αρμοδιότητές της και υπόκειται, όποτε κρίνεται αναγκαίο, σε 
σχετική αναθεώρηση και αναπροσαρμογή σε νέα δεδομένα από την ίδια.  
Επιπρόσθετα, δε θα μπορούσε στα πλαίσια της συγκεκριμένης αυτής νομοθεσίας να 
συμπεριληφθεί μια τέτοια πρόνοια, αφού την ευθύνη της ετοιμασίας της έκθεσης την 
έχει μόνο η εν λόγω επιτροπή.  Ωστόσο, οι εν λόγω εκπρόσωποι αντιπρότειναν όπως 
στη συγκεκριμένη ιστοσελίδα του διαδικτύου του υπουργείου τους τεθεί ένα σημείο 
σύνδεσης που θα παραπέμπει στην ιστοσελίδα όπου βρίσκεται η ετήσια αυτή έκθεση 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.   

 Αναφορικά επίσης με το γεγονός ότι έχει παρέλθει η ημερομηνία που τίθεται ως 
χρονική δέσμευση για την υιοθέτηση της προτεινόμενης νομοθεσίας, η Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος τόνισε ότι λήφθηκαν ήδη όλα τα αναγκαία μέτρα και οτιδήποτε έπρεπε 
να γίνει από πλευράς προετοιμασίας πριν από την έναρξη της κολυμβητικής περιόδου 
έχει ήδη γίνει για την ομαλή εφαρμογή των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τους σκοπούς και των δύο υπό 
αναφορά νομοσχεδίων.  Επισημαίνεται, όμως, ότι οι εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων, χωρίς να διαφωνούν με αυτό, 
εξέφρασαν την επιφύλαξή τους για το κατά πόσο θα έπρεπε να εξετάζονται, μεταξύ 
άλλων, και χημικοί παράμετροι κατά την αξιολόγηση των νερών κολύμβησης.   

 Τα μέλη των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Περιβάλλοντος και Υγείας, με 
εξαίρεση το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος βουλευτή κ. 
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Γιώργο Περδίκη, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσουν τελικές θέσεις επί των 
δύο υπό αναφορά νομοσχεδίων, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια 
του σώματος κατά τη σχετική συζήτηση που θα διεξαχθεί για τα εν λόγω νομοσχέδια.   

 Το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργος Περδίκης δήλωσε ότι συμφωνεί 
με τις πρόνοιες των προτεινόμενων νομοθεσιών και ζήτησε να περιληφθούν στο 
πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο οι πιο πάνω εισηγήσεις του που αφορούν τις 
πρόνοιες διεύρυνσης της πληροφόρησης του κοινού, οι περισσότερες από τις οποίες 
έγιναν αποδεκτές από τις αρμόδιες υπηρεσίες, πλην της εισήγησής του για 
υποχρεωτική δημοσίευση της ετήσιας έκθεσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Εξαιρέσεις από το πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Παρακολούθηση.  Άρθρο 4. 

 Αξιολόγηση ποιότητας των νερών κολύμβησης.  Άρθρο 5. 

 Ταξινόμηση και ποιοτικός χαρακτηρισμός των νερών κολύμβησης.  Άρθρο 6. 

 Ταυτότητα των νερών κολύμβησης.  Άρθρο 7. 

 ∆ιαχειριστικά μέτρα για την αντιμετώπιση έκτακτων περιστάσεων.  Άρθρο 8. 

 Κίνδυνοι από κυανοβακτήρια, μακρόφυκων ή/και θαλάσσιου φυτοπλαγκτού.  
Άρθρο 9. 

 Οπτικός έλεγχος νερών κολύμβησης.  Άρθρο 10. 

 Συνεργασία με αρμόδιες αρχές άλλων κρατών μελών για τα διασυνοριακά 
νερά.  Άρθρο 11. 

 Συμμετοχή του κοινού.  Άρθρο 12. 

 Ενημέρωση του κοινού.  Άρθρο 13. 

 Εκθέσεις.  Άρθρο 14. 

 Υποβολή παρατηρήσεων στην Επιτροπή.  Άρθρο 15. 

 Εκχώρηση εξουσιών.  Άρθρο 16. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 17. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 18. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 19. 

 Αδικήματα από εταιρεία.  Άρθρο 20. 
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 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 21. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 22. 

 Επηρεασμός άλλων Νόμων.  Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 23; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 23 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαχείρισης της Ποιότητας των 
Νερών Κολύμβησης Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

   Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τo 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 
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Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 26 
Ιουνίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών, της Παγκύπριας Ομάδας Πατατοπαραγωγών (ΠΟΠ), του 
Συνδέσμου Πατατοπαραγωγών και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι τον Αύγουστο του 
2010 η λειτουργία του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών και ειδικότερα η 
υποχρέωσή του να εξασφαλίζει προς όφελος των παραγωγών τις πιο επωφελείς και 
οικονομικές διευθετήσεις για εξασφάλιση πατατόσπορου, διαβάθμιση, συσκευασία, 
μεταφορά, εμπορία, εξαγωγή, φόρτωση και πώληση πατατών και γενικά να προβαίνει 
σε κάθε ενέργεια και να λαμβάνει όλα τα αναγκαία, προς το σκοπό αυτό, μέτρα για την 
προαγωγή των συμφερόντων των παραγωγών πατατών.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα 
με την υφιστάμενη νομοθεσία, η πιο πάνω αρμοδιότητα του συμβουλίου τερματίζεται 
την 31η Αυγούστου 2008. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών 
Πατατών κατείχε το μονοπώλιο στις εξαγωγές πατατών μέχρι την 30ή Απριλίου 2004.  
Με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την ελευθεροποίηση της 
αγοράς, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το εν λόγω συμβούλιο, έπειτα από σχετική 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, συνέχισε να λειτουργεί ως οργανισμός με 
εμπορικές δραστηριότητες και έχει τις προαναφερθείσες αρμοδιότητες και 
υποχρεώσεις για τις οποίες ζητείται παράταση μέχρι την 31η Αυγούστου 2008. 

 Η ανάγκη για την προτεινόμενη με το νομοσχέδιο παράταση, σύμφωνα με τα 
ίδια στοιχεία, προέκυψε έπειτα από σχετικό αίτημα που υποβλήθηκε στο συμβούλιο 
από τους εκπροσώπους των αγροτικών οργανώσεων και των ομάδων παραγωγών 
που συνεργάζονται με αυτό, αφού δεν έγινε κατορθωτό μέχρι σήμερα από τις υπό 
αναφορά ομάδες παραγωγών να προχωρήσουν στη σύσταση φορέα εμπορίας 
κυπριακών πατατών, ο οποίος να αναλάβει την εμπορία των πατατών.  Συναφώς, με 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο παρέχεται ικανοποιητικός χρόνος στις εν λόγω ομάδες 
παραγωγών, ώστε να οργανωθούν κατάλληλα, για να αναλάβουν την εμπορία των 
προϊόντων τους.    

 Ο εκπρόσωπος του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών συμφώνησε 
με τον προτεινόμενο νόμο και εισηγήθηκε στην επιτροπή την προώθησή του για 
ψήφιση από τη Βουλή το συντομότερο δυνατό, ώστε να παρασχεθεί στο συμβούλιο ο 
αναγκαίος χρόνος, για να προβεί στις απαραίτητες ενέργειες για την προαγωγή των 
συμφερόντων των παραγωγών πατατών για την επόμενη περίοδο.  Περαιτέρω, όπως 
ανέφερε ο ίδιος, επειδή το συμβούλιο απέδειξε ότι ακόμα και στην ελεύθερη αγορά 
έχει εκτελέσει τα καθήκοντά του προς όφελος των πατατοπαραγωγών, η 
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προτεινόμενη παράταση της άσκησης των υπό αναφορά υποχρεώσεών του κρίνεται 
αναγκαία.  Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι βρίσκεται 
ενώπιον του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για νομοτεχνική 
επεξεργασία σχετικό νομοσχέδιο, με στόχο τόσο τον εκσυγχρονισμό όσο και την 
αναδιάρθρωση της λειτουργίας του εν λόγω συμβουλίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 15, 16 και 17 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», «Οι περί Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008» και «Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008», αντίστοιχα.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα  

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος  Γεώργιος Τάσου 
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 Ντίνος Χατζηνικόλας  Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 17ης Απριλίου και 
26ης Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(ΟΓΑ), εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, καθώς και εκπρόσωποι των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”. 

 Με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με το οποίο προτείνεται η τροποποίηση του 
περί Γεωργικής Ασφάλισης Νόμου, σκοπούνται τα ακόλουθα: 

1. Να εναρμονιστούν οι πρόνοιες του περί Γεωργικής Ασφάλισης Νόμου με τις 
κοινοτικές κατευθυντήριες γραμμές για τις κρατικές ενισχύσεις στον Τομέα της 
Γεωργίας και ∆ασοκομίας 2007-2013 και τον κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1857/2006:  

 α. με την εισαγωγή πρόνοιας για απαγόρευση της επιδότησης των 
ασφαλίστρων των μεγάλων επιχειρήσεων και των επιχειρήσεων που 
δραστηριοποιούνται στους τομείς της εμπορίας και μεταποίησης 
γεωργικών προϊόντων και  

 β. με την κατάργηση της διάταξής του που προβλέπει την καταβολή από το 
Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας των πραγματικών δαπανών 
(αποζημιώσεις και διοικητικά έξοδα) που απαιτούνται κάθε χρόνο για την 
κάλυψη των ζημιών από παγετό και ανεμοθύελλα στα φυλλοβόλα και 
από βροχή στα κεράσια κατά το στάδιο της ωρίμασης και την προσθήκη 
πρόνοιας σ’ αυτόν σύμφωνα με την οποία το προβλεπόμενο ποσό που 
περιλαμβάνεται κάθε χρόνο για το σκοπό αυτό στον κρατικό 
προϋπολογισμό θα καταβάλλεται στον ΟΓΑ με σκοπό την κάλυψη 
μέρους των διοικητικών του εξόδων. 

2. Να παρασχεθεί η δυνατότητα στο διοικητικό συμβούλιο του ΟΓΑ να εφαρμόζει 
ή και να επιδοτεί μεθόδους και μέσα ενεργητικής προστασίας των 
καλλιεργειών, όπως είναι η εφαρμογή προγραμμάτων τροποποίησης του 
καιρού (αύξηση βροχής και καταστολή χαλαζιού), η επιδότηση των γεωργών 
για αγορά και εγκατάσταση αντιχαλαζικών δικτύων ή αντιπαγετικών μέσων και 
άλλα. 

3. Να συνάδουν οι πρόνοιες του υπό τροποποίηση νόμου που αφορούν την 
αξιολόγηση των υποψηφίων για διορισμό στον ΟΓΑ με αυτές που ισχύουν στον 
περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο.   

4. Να καθοριστούν ως δικαιούχοι αποζημίωσης ή άλλης χορηγίας πρόσωπα που 
κατέχουν τη γη στην οποία αναφέρεται η σχετική αίτηση και διαμένουν για ένα 
τουλάχιστον έτος, πριν καταστούν δικαιούχοι, στις περιοχές όπου η 
∆ημοκρατία ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο και τα οποία συνεχίζουν να κατέχουν 
την εν λόγω γη και έχουν την εν λόγω διαμονή κατά τη χρονική στιγμή της 
καταβολής της νενομισμένης αποζημίωσης ή άλλης χορηγίας. 
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 Σκοπός και των δύο κανονισμών που αναφέρονται στο επισυνημμένο 
παράρτημα, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 13(5) και 33 του περί Γεωργικής 
Ασφάλισης Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης 
(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμών, καθώς και των περί Γεωργικής 
Ασφάλισης Κανονισμών, αντίστοιχα, ώστε οι πρόνοιές τους να συνάδουν με τις 
προτεινόμενες με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο τροποποιήσεις της βασικής 
νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με τους πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς καταργείται η σχετική 
πρόνοια των υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών σύμφωνα με την οποία η 
πλήρωση κενών θέσεων στον ΟΓΑ γίνεται με  απόφαση του διοικητικού συμβουλίου 
του και με την έγκριση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
ώστε αυτή να συνάδει με την προτεινόμενη πρόνοια του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
που προβλέπει την αξιολόγηση και το διορισμό των υπαλλήλων στον ΟΓΑ με βάση 
τον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο.   

 Με τους δεύτερους υπό αναφορά κανονισμούς προβλέπονται ειδικότερα, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Αυξάνεται το προβλεπόμενο ύψος του ποσοστού ασφαλίστρου ανά είδος 
προϊόντος. 

2. ∆ιευκρινίζεται ότι το υπό αναφορά ασφάλιστρο θα καταβάλλεται εξ ολοκλήρου 
από τις μεγάλες επιχειρήσεις, καθώς και από τις επιχειρήσεις που 
δραστηριοποιούνται στους τομείς της μεταποίησης ή εμπορίας γεωργικών 
προϊόντων και τα υπόλοιπα ασφαλιζόμενα πρόσωπα θα καταβάλλουν το 50% 
του υπό αναφορά ασφαλίστρου. 

3. Καθορίζονται η διαδικασία, οι όροι και οι προϋποθέσεις εφαρμογής και 
επιχορήγησης των μέσων και μεθόδων ενεργητικής προστασίας.     

 Επισημαίνεται ότι, έπειτα από υπόδειξη της Γενικής ∆ιεύθυνσης για τη Γεωργία 
και την Αγροτική Ανάπτυξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ότι οι ενισχύσεις για 
επενδύσεις δεν πρέπει να περιορίζονται σε συγκεκριμένα γεωργικά προϊόντα, αλλά να 
αφορούν όλους τους κλάδους της γεωργίας, για να τύχουν απαλλαγής από την 
προβλεπόμενη στην παράγραφο (3) του άρθρου 88 της συνθήκης υποχρέωση 
κοινοποίησης, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κατέθεσε 
στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο τόσο του υπό αναφορά νομοσχεδίου όσο και 
των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών με το οποίο διαγράφονται οι σχετικές 
πρόνοιές τους που αφορούν την επιχορήγηση των μεθόδων και μέσων ενεργητικής 
προστασίας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης των υπό αναφορά νομοθετημάτων από την 
επιτροπή, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης ανέλυσαν 
στην επιτροπή τις προτεινόμενες με αυτά ρυθμίσεις. 

 Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων συμφώνησε με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών και υποστήριξε ότι με τις 
πρόνοιές τους εναρμονίζονται οι υπό τροποποίηση βασικές νομοθεσίες με τις 
κοινοτικές κατευθυντήριες γραμμές για τις κρατικές ενισχύσεις στον τομέα της 
γεωργίας και δασοκομίας, καθώς και με τον κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1857/2006.  Ειδικότερα, επισήμανε ότι, με βάση το κοινοτικό κεκτημένο, οι ενισχύσεις 
για επενδύσεις δεν πρέπει να περιορίζονται σε συγκεκριμένα γεωργικά προϊόντα, 
αλλά να αφορούν όλους τους κλάδους της γεωργίας.  Για το σκοπό αυτό, δήλωσε ο 
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ίδιος, προτείνεται η κατάργηση της πρόνοιας που προβλέπει την καταβολή από το 
Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας των πραγματικών δαπανών (αποζημιώσεις και 
διοικητικά έξοδα) που απαιτούνται κάθε χρόνο για κάλυψη των ζημιών από παγετό και 
ανεμοθύελλα στα φυλλοβόλα και από βροχή στα κεράσια κατά το στάδιο της 
ωρίμασης.  Περαιτέρω, επισήμανε στην επιτροπή ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις οι 
οποίες περιλαμβάνουν στοιχεία κρατικής ενίσχυσης δεν μπορούν να έχουν 
απεριόριστη διάρκεια, αλλά η ισχύς τους θα πρέπει να τερματιστεί στις 30 Ιουνίου 
2014 ή εναλλακτικά να προβλεφθεί δέσμευση ότι η τυχόν συνέχισή τους μετά την υπό 
αναφορά ημερομηνία θα τηρεί τις πρόνοιες του απαλλακτικού κανονισμού που θα 
αντικαταστήσει τον κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1857/2006. 

 Ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι, στη βάση των πιο πάνω θέσεων του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, 
προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους δεύτερους υπό αναφορά 
κανονισμούς ότι η ισχύς των προνοιών τους που περιλαμβάνουν στοιχεία κρατικής 
ενίσχυσης τερματίζεται την 30ή Ιουνίου 2014.  Παράλληλα, διευκρίνισε ότι η 
εκτελεστική εξουσία κατά τον τερματισμό της ισχύος των υπό αναφορά προνοιών και 
αφού εγκριθεί ο υπό αναφορά απαλλακτικός κανονισμός, που θα αντικαταστήσει τον 
κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1857/2006, θα επανέλθει για την εκ νέου 
τροποποίηση των εν λόγω νομοθετημάτων. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν 
τις πρόνοιες των προτεινόμενων νομοθετημάτων. 

 Η επιτροπή, στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με την πρόνοιά του σύμφωνα με την 
οποία ασφαλιζόμενα πρόσωπα είναι τα πρόσωπα που κατέχουν τη γη στην οποία 
αναφέρεται η σχετική αίτηση και τα οποία διαμένουν για ένα τουλάχιστον έτος, πριν 
καταστούν δικαιούχοι, στις περιοχές όπου ο ΟΓΑ έχει ελεύθερη πρόσβαση και ασκεί 
αποτελεσματικό έλεγχο και τα οποία συνεχίζουν να κατέχουν την εν λόγω γη και 
έχουν την εν λόγω διαμονή τη χρονική στιγμή της καταβολής της νενομισμένης 
αποζημίωσης ή άλλης χορηγίας.  Ειδικότερα, η επιτροπή επισήμανε ότι η εφαρμογή 
της υπό αναφορά προτεινόμενης πρόνοιας θα εμποδίζει τους εγκλωβισμένους, οι 
οποίοι καλλιεργούν νόμιμα τη γη τους, να καταστούν ασφαλιζόμενα πρόσωπα στον 
οργανισμό και κατ’ επέκταση να δικαιούνται αποζημιώσεις από αυτόν, γι’ αυτό και 
κάλεσε την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να  
μελετήσει και ενημερώσει την επιτροπή για πιθανή τροποποίησή της, με σκοπό την 
επίλυση του πιο πάνω προβλήματος.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η υπό αναφορά πρόνοια περιλήφθηκε στο νομοσχέδιο με 
σκοπό την υιοθέτηση σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, με την οποία 
καθορίζονται ως δικαιούχοι χορηγιών, επιχορηγήσεων, δανείων και άλλων 
οικονομικών παροχών πρόσωπα που έχουν τη μόνιμη διαμονή τους στις ελεγχόμενες 
από τη ∆ημοκρατία περιοχές για χρονική περίοδο τουλάχιστον ενός χρόνου.  
Αναφερόμενη στην υπό αναφορά επιφύλαξη της επιτροπής, η ίδια εκπρόσωπος 
επισήμανε ότι επηρεαζόμενα πρόσωπα, εκτός από τους εγκλωβισμένους, είναι και οι 
Τουρκοκύπριοι, αλλά και οποιοιδήποτε άλλοι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
είναι εγκατεστημένοι στις μη ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές, 
διευκρινίζοντας παράλληλα ότι δεν μπορεί να τροποποιηθεί η υπό αναφορά πρόνοια 
του νομοσχεδίου,  γιατί ο οργανισμός, παρ’ όλο που μπορεί να έχει πρόσβαση στις μη 
ελεγχόμενες από τη ∆ημοκρατία περιοχές, δε θα ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο και 
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ούτε θα μπορεί να εφαρμόζει τις εν λόγω πρόνοιες του νόμου, γιατί οι ενέργειές του δε 
θα αναγνωρίζονται. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου και των δύο υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν 
διαμορφωθεί από την εκτελεστική εξουσία σύμφωνα με τα πιο πάνω, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση 
των υπό αναφορά κανονισμών.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός)  Νόμος του 2007.  

2. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008.  

3. Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γεωργικής Ασφάλισης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 16 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 17 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιουνίου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού.  Η ΠΑΣΥ∆Υ, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία 
της επιτροπής,  διαβίβασε όμως γραπτώς τις απόψεις της. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι να παρέχεται περιθώριο τριών 
μηνών από τη λήξη του σχολικού έτους για την υποβολή των ετήσιων υπηρεσιακών 
εκθέσεων των επιμελητών προς την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, όπως ακριβώς 
συμβαίνει στην περίπτωση των άλλων δημόσιων υπαλλήλων. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από 
τους εκπροσώπους του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, οι ετήσιες 
εκθέσεις αξιολόγησης των δημόσιων υπαλλήλων υποβάλλονται στην Επιτροπή 
∆ημόσιας Υπηρεσίας μεταξύ της 1ης Ιανουαρίου και της 31ης Μαρτίου κάθε χρόνου και 
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αναφέρονται στο προηγούμενο ημερολογιακό έτος, ενώ ειδικά για τους 
απασχολουμένους σε σχολεία μέσης ή ανώτερης εκπαίδευσης οι ετήσιες εκθέσεις 
υποβάλλονται όχι αργότερα από την 1η Σεπτεμβρίου κάθε χρόνου και αναφέρονται 
στο προηγούμενο σχολικό έτος. 

 Όπως ανέφεραν οι ίδιοι, η πιο πάνω προθεσμία για τους απασχολουμένους σε 
σχολεία μέσης ή ανώτερης εκπαίδευσης δημιουργεί προβλήματα στην ετοιμασία και 
υποβολή των υπηρεσιακών εκθέσεων των επιμελητών.  Συγκεκριμένα, δεδομένου ότι 
το σχολικό έτος λήγει την 31η Αυγούστου, δεν παρέχεται καθόλου περιθώριο 
ετοιμασίας των υπηρεσιακών εκθέσεων, σε αντίθεση με το τρίμηνο περιθώριο που 
προβλέπεται στην περίπτωση όλων των άλλων δημόσιων υπαλλήλων.  Περαιτέρω, 
ενώ οι μήνες Ιούλιος και Αύγουστος πρέπει να περιλαμβάνονται στην αξιολόγηση των 
επιμελητών, στην πράξη αυτό είναι αδύνατο, αφενός, γιατί είναι κατά την περίοδο 
αυτή που θα πρέπει να γίνονται οι απαραίτητες ενέργειες για την ολοκλήρωση της 
αξιολόγησής τους και, αφετέρου, γιατί οι εν λόγω μήνες είναι μήνες διακοπών τόσο για 
τους επιμελητές όσο και για τους διευθυντές των σχολείων. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ σε γραπτό τους υπόμνημα προς την επιτροπή 
αναφέρουν ότι συμφωνούν με την προτεινόμενη τροποποίηση και με τους πρακτικούς 
λόγους και την τεκμηρίωση που περιέχονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει 
τους υπό αναφορά κανονισμούς, τους οποίους θεωρούν δικαιολογημένους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών, γι’  αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 18 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 18 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 19 μέχρι 27 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Γενικός 
Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - 
∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέσεις 
Προϊσταμένης Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας, Βοηθού Προϊσταμένης 
Επισκεπτριών Υγείας και Πρώτης Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις 
Αρχαιολογικού Λειτουργού Α΄, Αρχαιολογικού Λειτουργού και Συντηρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - Θέσεις Εφόρου Κρατικού Αρχείου και Λειτουργού Κρατικού 
Αρχείου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού, Ανώτερου 
Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως (Μηχανολογίας/ Ηλεκτρολογίας) 
και Τεχνικού Μηχανικού (Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - Θέση 
Ανώτερου Λειτουργού ∆ιεκπεραίωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι 
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περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Τμήματος 
Εργασιακών Σχέσεων - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων, 
Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων Α΄, Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων και 
Επιθεωρητή Εργασιακών Σχέσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» και «Οι 
περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Λειτουργού Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», αντίστοιχα.  Η έκθεση είναι 
ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε 
στις 26 Ιουνίου 2008. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας 
που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός ειδικότερα των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του 
υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού 
στο Υπουργείο Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - Γενικός 
Νοσηλευτικός Κλάδος, ώστε να ανανεωθεί η ισχύς της σημείωσης 1 για ακόμη τρία 
χρόνια, για να είναι δυνατή η πλήρωση της υπό αναφορά θέσης και όταν δεν 
υπάρχουν λειτουργοί που να έχουν δεκαπενταετή υπηρεσία στη θέση Νοσηλευτικού 
Λειτουργού, όπως συμβαίνει σήμερα, για σκοπούς ομαλής και απρόσκοπτης 
διοίκησης του νοσηλευτικού προσωπικού στα κρατικά νοσηλευτήρια. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Προϊσταμένης Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας, 
Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών Υγείας και Πρώτης Λειτουργού Επισκεπτριών 
Υγείας στο Υπουργείο Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας, ώστε να αναβαθμιστεί ο εποπτικός και συντονιστικός 
τους ρόλος σε θέματα διοίκησης προσωπικού, εξασφάλισης και συντήρησης 
εξοπλισμού και γενικότερα αναβάθμισης της ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών 
που προσφέρονται. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η ανάγκη για τροποποίηση των υπό αναφορά σχεδίων υπηρεσίας 
προέκυψε λόγω της δημιουργίας της νέας θέσης Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών 
Υγείας με το συμπληρωματικό προϋπολογισμό του 2007 και γίνεται για σκοπούς 
εύρυθμης λειτουργίας της υπηρεσίας. 
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 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Αρχαιολογικού Λειτουργού Α´, Αρχαιολογικού 
Λειτουργού και Συντηρητή στο Τμήμα Αρχαιοτήτων, ώστε αυτά να εκσυγχρονιστούν, 
για να μη δυσχεραίνεται το έργο της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ). 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κατέστησαν αναγκαίες έπειτα από 
σχετική εισήγηση του διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
προς το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.  Περαιτέρω, 
σύμφωνα με την ίδια έκθεση, τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Εφόρου Κρατικού Αρχείου και Λειτουργού Κρατικού 
Αρχείου στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο), ώστε το 
πρώτο να διατυπωθεί στη δημοτική γλώσσα και να εκσυγχρονιστούν τα καθήκοντα και 
οι ευθύνες, για να κατοπτρίζουν τα σημερινά δεδομένα, και για το δεύτερο να 
καθοριστεί η απαίτηση για γνώση της αγγλικής γλώσσας στο επίπεδο της πολύ καλής 
γνώσης αντί της καλής.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, η απαίτηση για γνώση της ξένης γλώσσας στο επίπεδο της πολύ καλής 
γνώσης στα σχέδια υπηρεσίας των θέσεων για τις οποίες απαιτείται πανεπιστημιακό 
δίπλωμα αποτελεί γενική πολιτική, λαμβανομένων υπόψη της ένταξης της 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και της υποχρέωσης για συμμετοχή 
λειτουργών της δημόσιας υπηρεσίας στις διάφορες συναντήσεις.  Η πολύ καλή γνώση 
της ξένης γλώσσας συμπεριλαμβάνει διαζευκτικά την αγγλική, γαλλική και γερμανική 
γλώσσα, οι οποίες αποτελούν τις γλώσσες εργασίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  
Σύμφωνα με την ίδια εισηγητική έκθεση, τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας 
συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας 
υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η δημιουργία σχεδίων υπηρεσίας για 
τις νέες θέσεις Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού, Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού 
Μηχανικού 1ης Τάξεως (Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) και Τεχνικού Μηχανικού 
(Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) στο Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας για τις πιο πάνω νέες θέσεις 
αφορούν τη μετονομασία υφιστάμενων σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Τεχνικού του 
Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, οι οποίες δημιουργήθηκαν με τον περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 [Ν. 38(ΙΙ)/2007].  
Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας καθορίζουν με 
σαφήνεια τα καθήκοντα και τις ευθύνες των θέσεων αυτών, καθώς και τα απαιτούμενα 
προσόντα, μεταξύ των οποίων έχει προστεθεί και η πολύ καλή γνώση της αγγλικής 
γλώσσας.  Όπως περαιτέρω αναφέρεται, αυτό κατέστη αναγκαίο, γιατί μέσα στα νέα 
καθήκοντα των πιο πάνω θέσεων περιλαμβάνεται και η συμμετοχή σε επιτροπές της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και, ως εκ τούτου, η πολύ καλή γνώση της αγγλικής είναι 
ουσιώδης για τη διεκπεραίωση των καθηκόντων των θέσεων.  Επιπρόσθετα, οι 
τεχνικοί που έχουν προσληφθεί με τα υφιστάμενα σχέδια υπηρεσίας θα μπορούν να 
ανελιχθούν έχοντας ως απαιτούμενο προσόν μόνο την καλή γνώση της αγγλικής 
γλώσσας. 
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 Τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στα 
πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής 
Προσωπικού. 

 Σκοπός των έκτων κανονισμών είναι η δημιουργία σχεδίου υπηρεσίας για τη 
νέα θέση Ανώτερου Λειτουργού ∆ιεκπεραίωσης στο Τμήμα Υπηρεσιών 
Πληροφορικής, η οποία δημιουργήθηκε με τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 [Ν. 38(ΙΙ)/2007]. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, στο εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκαν τα συνήθη καθήκοντα και 
προσόντα που απαιτούνται για τις θέσεις αυτού του επιπέδου στη δημόσια υπηρεσία.  
Περιλήφθηκε δηλαδή, ως απαιτούμενο βασικό προσόν, η τριετής υπηρεσία στην 
αμέσως κατώτερη θέση του Βοηθού Λειτουργού ∆ιεκπεραίωσης 1ης Τάξεως. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε 
και συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των έβδομων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως στο 
Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, ώστε να περιληφθεί στα απαιτούμενα προσόντα η 
πολύ καλή γνώση της αγγλικής ή της γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, σύμφωνα με την ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια στη δημόσια 
υπηρεσία γενική πολιτική, η γνώση ξένης γλώσσας ως απαιτούμενο προσόν στα 
σχέδια υπηρεσίας των θέσεων για τις οποίες απαιτείται πανεπιστημιακό δίπλωμα 
καθορίζεται στο επίπεδο “πολύ καλή γνώση”.  Περαιτέρω, δεδομένης της ένταξης της 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και της υποχρέωσης για συμμετοχή των 
λειτουργών της δημόσιας υπηρεσίας στις διάφορες ευρωπαϊκές επιτροπές, η πολύ 
καλή γνώση της ξένης γλώσσας δεν περιορίζεται στην αγγλική μόνο, αλλά διευρύνεται 
με τη συμπερίληψη διαζευκτικά της γαλλικής και της γερμανικής γλώσσας, οι οποίες 
με την αγγλική αποτελούν τις γλώσσες εργασίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Περαιτέρω, με τους προτεινόμενους κανονισμούς τροποποιείται και η 
παράγραφος (1) των απαιτούμενων προσόντων, ώστε να απαιτείται πανεπιστημιακό 
δίπλωμα σε θέματα που σχετίζονται με το έργο που επιτελεί η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, 
για να μπορούν τα άτομα που θα προσληφθούν να ανταποκρίνονται στις αξιώσεις του 
θεσμού.  Ως εκ τούτου, αφαιρέθηκαν οι κλάδοι σπουδών στην ψυχολογία, στις 
κλασικές επιστήμες, στη φιλοσοφία και στις δημόσιες σχέσεις, καθώς και το προσόν 
του μέλους αναγνωρισμένου σώματος επαγγελματιών λογιστών και παράλληλα 
προστέθηκαν οι κλάδοι της κοινωνιολογίας και των ευρωπαϊκών σπουδών. 

 Σημειώνεται ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και 
συμφωνήθηκε στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των όγδοων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων, 
Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων Α´, Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων και 
Επιθεωρητή Εργασιακών Σχέσεων στο Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων, ώστε αυτά να 
ανταποκρίνονται στη σημερινή κατάσταση σε ό,τι αφορά τα καθήκοντα που καλούνται 
να διεκπεραιώσουν οι λειτουργοί του τμήματος όλων των βαθμίδων, στο σημερινό 
τρόπο οργάνωσης της εργασίας του τμήματος, το οποίο λειτουργεί πλέον σε 
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παγκύπρια βάση, καθώς και στην ανάγκη πρόσληψης προσωπικού σε συγκεκριμένες 
ειδικότητες. 

 Τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στα 
πλαίσια της αρμόδιας για τέτοια σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των ένατων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί, για να ανταποκρίνεται στις 
σημερινές ανάγκες των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στα πλαίσια 
της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής 
Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

2. Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών - 
Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένης Λειτουργού 
Επισκεπτριών Υγείας, Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών Υγείας και Πρώτης 
Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

3. Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις Αρχαιολογικού Λειτουργού Α´, 
Αρχαιολογικού Λειτουργού και Συντηρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2008. 

4. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) - 
Θέσεις Εφόρου Κρατικού Αρχείου και Λειτουργού Κρατικού Αρχείου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

5. Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις Πρώτου 
Τεχνικού Μηχανικού, Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού Μηχανικού 1ης 
Τάξεως (Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) και Τεχνικού Μηχανικού 
(Μηχανολογίας/ Ηλεκτρολογίας) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

6. Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
∆ιεκπεραίωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008.  

7. Οι περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση Λειτουργού Γραφείου 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

8. Οι περί Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Εργασιακών Σχέσεων, Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων Α´, Λειτουργού 
Εργασιακών Σχέσεων και Επιθεωρητή Εργασιακών Σχέσεων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008.  

9. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Λειτουργού Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 19 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 19 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 20 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 21 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 22 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 22 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 23 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 23 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 24 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 24 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 25 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 25 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 26 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 26 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 27 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 27 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 ∆ηλαδή τελικά εκείνο που καταλαβαίνω είναι ότι κάμνω όπως τον παπά, 
δηλαδή που τα λαλεί πόξω… τη λειτουργία!  Έτσι εκατάντησα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κάμνεις τζιαι τον ψάλτη! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, τζιαι τον ψάλτη στο τέλος! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Και το δεξιό και τον αριστερό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι! 

 Λοιπόν, τα υπ’ αριθμόν 28 και 29 θέματα έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των Ζώων 
κατά τη Σφαγή ή Θανάτωσή τους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και «Οι 
περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Μεταφορά των Ζώων) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2008», αντίστοιχα.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 

Ζώων (Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή Θανάτωσή τους) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας 

των Ζώων (Μεταφορά των Ζώων) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος  Γεώργιος Τάσου 

Ντίνος Χατζηνικόλας  Αντώνης Αντωνίου 

Αντρέας Φακοντής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε από 
κοινού τους υπό αναφορά κανονισμούς σε τέσσερεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 15 Μαΐου και 26 Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια 
των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Συντονιστικής Επιτροπής Οργανώσεων και 
Ομάδων Αιγοπροβατοτρόφων, του Παγκύπριου Οργανισμού Αγελαδοτρόφων (ΠΟΑ) 
∆ημόσια Λτδ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Χοιροτρόφων, της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Ποιμνιοτρόφων, του Κυπριακού Συνδέσμου Εκτροφέων Βοοειδών, των 
εταιρειών μεταφοράς ζώων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” 
και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”. 

 Σκοπός και των δύο υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 32 του περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου, είναι η εναρμόνιση 
της εθνικής νομοθεσίας με τον Κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1/2005 του Συμβουλίου 
της 22 ∆εκεμβρίου 2004 για την προστασία των ζώων κατά τη μεταφορά και συναφείς 
δραστηριότητες και για την τροποποίηση των Οδηγιών 64/432/ΕΟΚ και 93/119/ΕΚ και 
του κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1255/97.   

 Ειδικότερα, σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών είναι η 
τροποποίηση των προνοιών των περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) βασικών κανονισμών, 
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που αφορούν τις γενικές απαιτήσεις  για τη διακίνηση και το σταβλισμό των ζώων στα 
σφαγεία και συγκεκριμένα τη χρήση των συσκευών που προκαλούν ηλεκτρικές 
εκκενώσεις κατά την καθοδήγηση των ζώων από το στάβλο κράτησής τους στο χώρο 
σφαγής τους από το προσωπικό των σφαγείων. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών είναι η κατάργηση των περί 
Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Μεταφορά των Ζώων) Κανονισμών του 2002, 
όπως αυτοί τροποποιήθηκαν το 2004.  Συγκεκριμένα, στους υπό κατάργηση 
κανονισμούς είχαν μεταφερθεί οι πρόνοιες της Οδηγίας 91/628/ΕΟΚ, η οποία 
καταργείται με τον Κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1/2005, στον οποίο ενσωματώνονται 
οι πρόνοιές της.  Συνεπώς, για σκοπούς συμμόρφωσης της εθνικής νομοθεσίας με το 
κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με τις πρόνοιες του Κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) 
αρ. 1/2005 κρίνεται αναγκαία η κατάργηση των υπό αναφορά κανονισμών που 
υιοθετούν την υπό αναφορά Οδηγία.  

 Σημειώνεται ότι οι δύο υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή μαζί 
με σχετικό νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008»,  σκοπός του οποίου είναι, μεταξύ άλλων,  
η θέσπιση κυρώσεων για παραβάσεις των διατάξεων των κοινοτικών κανονισμών και 
κοινοτικών αποφάσεων, όπως προβλέπεται στους Κοινοτικούς Κανονισμούς (ΕΚ) αρ. 
1/2005 και αρ. 1255/97.   

 Στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή οι 
εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων και των οργανώσεων των κτηνοτρόφων 
εισηγήθηκαν την αύξηση των προβλεπόμενων σ’ αυτό κυρώσεων, σε περίπτωση 
παράβασης των προνοιών της κοινοτικής νομοθεσίας, ώστε αυτές να καταστούν 
αποτρεπτικές.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, 
υιοθετώντας την πιο πάνω εισήγηση που υπέβαλαν οι εκπρόσωποι των αγροτικών 
οργανώσεων και των οργανώσεων των κτηνοτρόφων, κάλεσε τους εκπροσώπους 
των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών όπως, σε συνεργασία με τους εκπροσώπους των 
αγροτικών οργανώσεων, μελετήσουν εκ νέου το ύψος των προτεινόμενων κυρώσεων.  
Οι εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, ενεργώντας στη βάση της πιο πάνω 
απόφασης της επιτροπής, διαμόρφωσαν και υπέβαλαν στο Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος αναθεωρημένο κείμενο στο οποίο καθορίστηκαν 
κυρώσεις πολύ μεγαλύτερες από αυτές που προέβλεπε αρχικά το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο.  

 Υπό το φως των πιο πάνω και αξιολογώντας το πιο πάνω αναθεωρημένο 
κείμενο, οι αρμόδιοι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
έκριναν ότι η προταθείσα περαιτέρω αύξηση στις προβλεπόμενες κυρώσεις, όπως 
διαμορφώθηκε τελικά από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, είναι πολύ μεγάλη και 
διαφοροποιεί ουσιαστικά τις πρόνοιες του νομοσχεδίου από το αρχικό του κείμενο.  
Ως εκ τούτου, αποφάσισαν ότι θα πρέπει να εγκριθεί εκ νέου το διαμορφωμένο 
κείμενο του νομοσχεδίου από το Υπουργικό Συμβούλιο, γι’ αυτό και ζητήθηκε η 
απόσυρσή του από τη Βουλή. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
διευκρίνισε ότι με το υπό αναφορά νομοσχέδιο επιδιώκεται η αποτελεσματική 
εφαρμογή των διατάξεων των κοινοτικών αποφάσεων και των κοινοτικών κανονισμών 
με τη θέσπιση αποτελεσματικών, αναλογικών και αποτρεπτικών κυρώσεων, σε 
περίπτωση παράβασης των προνοιών τους.  Ως εκ τούτου, με την απόσυρσή του από 
την εκτελεστική εξουσία δεν επηρεάζεται η προώθηση για έγκριση από τη Βουλή των 
προτεινόμενων κανονισμών.  
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 Στο στάδιο της μελέτης των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών οι 
εκπρόσωποι της εταιρείας μεταφοράς ζώων CyproTrans, αναφερόμενοι στη σχετική 
πρόνοια του Κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 1/2005, σύμφωνα με την οποία τα ζώα 
μετά από θαλάσσιο ταξίδι που υπερβαίνει τις είκοσι εννέα (29) ώρες θα πρέπει να 
εκφορτώνονται και να αναπαύονται για περίοδο τουλάχιστο δώδεκα (12) ωρών σε 
σημεία ελέγχου πριν από τη μεταφορά τους στον τελικό τους προορισμό, επισήμαναν 
ότι λόγω της γεωγραφικής θέσης της Κύπρου καμία μεταφορά ζώων δε θα μπορεί να 
πραγματοποιηθεί εντός των υπό αναφορά χρονικών ορίων του εν λόγω Κανονισμού.  
Για το λόγο αυτό οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν όπως η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
ζητήσει εξαίρεση από την εφαρμογή της υπό αναφορά πρόνοιας.  Επιπρόσθετα, 
εισηγήθηκαν όπως παρασχεθεί κρατική χορηγία στις εταιρείες μεταφοράς ζώων, για 
να μπορέσουν να εγκαταστήσουν σύστημα πλοήγησης στα οχήματα μεταφοράς ζώων 
που χρησιμοποιούν, γιατί το κόστος εγκατάστασης του εν λόγω συστήματος 
καθίσταται οικονομικά ασύμφορο και δυσβάστακτο για την τάξη αυτή των 
επαγγελματιών. 

Σχολιάζοντας τις πιο πάνω θέσεις των εκπροσώπων της Εταιρείας 
Μεταφοράς Ζώων CyproTrans, οι εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών 
δήλωσαν ότι, παρ’ όλο που κατά τη συζήτηση των προνοιών του εν λόγω Κοινοτικού 
Κανονισμού στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τέθηκε το πρώτο υπό αναφορά θέμα τόσο 
από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος όσο και από το 
διευθυντή των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, η σχετική πρόνοια δεν τροποποιήθηκε.  
Όπως επίσης πρόσθεσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κατανοεί το πρόβλημα που προκύπτει από την εφαρμογή 
της εν λόγω πρόνοιας λόγω της απομακρυσμένης θέσης της Κύπρου από το κυρίως 
έδαφος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γι’ αυτό και προτίθεται να θέσει εκ νέου το όλο 
θέμα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και να ζητήσει εξαίρεση από την εν λόγω πρόνοια.  
Αναφερόμενοι στο θέμα της εγκατάστασης συστήματος πλοήγησης στα οχήματα 
μεταφοράς ζώων, δήλωσαν πως αυτό θα τεθεί σε ισχύ από την 1η Ιανουαρίου 2009 
και αποτελεί απαραίτητο εργαλείο για τον έλεγχο των διακινήσεων των οχημάτων 
μεταφοράς ζώων, γι’ αυτό και δεν μπορεί να ζητηθεί εξαίρεση από την εφαρμογή του.  
Περαιτέρω, σε σχέση με την εισήγηση που υποβλήθηκε για παροχή οικονομικής 
ενίσχυσης για την εγκατάσταση του εν λόγω συστήματος, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
ανέφεραν ότι, σε περίπτωση που υποβληθούν αιτήσεις από τους ενδιαφερόμενους για 
το θέμα αυτό, το υπουργείο τους θα μελετήσει κατά πόσο παρέχεται τέτοια 
δυνατότητα μέσω ευρωπαϊκών κονδυλίων.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και 
των δύο υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, 
ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία 
των Ζώων κατά τη Σφαγή ή τη Θανάτωσή τους) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008».    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 28 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 28 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 29 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 29 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα είναι «Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων 
(Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών 
Εργαστηρίων (Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 2008»  

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος  Γεώργιος Τάσου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 15 Μαΐου και 26 Ιουνίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του 
ίδιου υπουργείου, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κτηνιατρικού Συμβουλίου Κύπρου, του Παγκύπριου 
Κτηνιατρικού Συλλόγου, του Ιδιωτικού Κτηνιατρικού Εργαστηρίου EP & TA 
Laboratories and Veterinary Diagnostics Ltd και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, 
ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 24(2)(α) του περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής 
Κτηνιάτρων Νόμου, είναι ο καθορισμός των όρων και των προϋποθέσεων για την 
εγγραφή, τη λειτουργία και τον έλεγχο των ιδιωτικών κτηνιατρικών εργαστηρίων στη 
∆ημοκρατία.   

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς, προβλέπονται, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Ορίζεται το Κτηνιατρικό Συμβούλιο Κύπρου ότι θα ενεργεί ως Συμβούλιο 
Εγγραφής Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων. 

2. Καθορίζονται οι αρμοδιότητες και οι υποχρεώσεις του Συμβουλίου Εγγραφής 
Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων.  

3. Καθορίζονται η διαδικασία υποβολής αίτησης για εγγραφή ιδιωτικών 
κτηνιατρικών εργαστηρίων στο Μητρώο Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων, 
οι όροι και προϋποθέσεις εγγραφής και παραμονής τους στο εν λόγω μητρώο, 
καθώς και διαγραφής ή ακύρωσης της εγγραφής τους ή διόρθωσης 
οποιασδήποτε εγγραφής σε σχέση με αυτά στο μητρώο. 



 62 

4. Καθορίζονται τα απαραίτητα προσόντα που πρέπει να κατέχει πρόσωπο, για 
να μπορεί να διοριστεί διευθυντής ιδιωτικού κτηνιατρικού εργαστηρίου, καθώς 
και οι αρμοδιότητες και οι υποχρεώσεις του σε σχέση με τη διεύθυνση, την 
εποπτεία και τον έλεγχο του εργαστηρίου. 

5. Καθορίζεται το πλαίσιο εργασιών των ιδιωτικών κτηνιατρικών εργαστηρίων. 

6. Καθορίζεται η διαδικασία διορισμού του εφόρου και των επιθεωρητών που θα 
έχουν την εποπτεία και τον έλεγχο των ιδιωτικών κτηνιατρικών εργαστηρίων, 
καθώς και τα καθήκοντα, οι αρμοδιότητες και οι εξουσίες τους για το σκοπό 
αυτό. 

7. Καθίσταται αδίκημα η παράβαση διατάξεων των κανονισμών και καθορίζονται 
οι ποινές που αυτή επισύρει. 

8. Καθορίζονται τα θέματα για τα οποία το συμβούλιο δύναται να εκδίδει κώδικες 
πρακτικής. 

9. Καθορίζεται ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί τίθενται σε ισχύ δώδεκα μήνες 
μετά τη δημοσίευσή τους στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι οι υπό συζήτηση κανονισμοί συμπληρώνουν τις 
πρόνοιες του περί της Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων 
Νόμου, με τις οποίες προβλέπεται η έκδοση ειδικών κανονισμών για την ίδρυση και 
λειτουργία ιδιωτικών κτηνιατρικών εργαστηρίων, καλύπτοντας νομοθετικά κενά που 
παρατηρούνται στην υφιστάμενη νομοθεσία λόγω της ραγδαίας ανάπτυξης της 
κτηνιατρικής επιστήμης τα τελευταία χρόνια.  Οι πρόνοιες των προτεινόμενων 
κανονισμών, δήλωσαν πρόσθετα οι ίδιοι, έχουν συζητηθεί διεξοδικά, κατά τη 
νομοτεχνική τους επεξεργασία, με τον Παγκύπριο Κτηνιατρικό Σύλλογο και αντίγραφό 
τους διαβιβάστηκε επίσης στον Κυπριακό Οργανισμό Προώθησης Ποιότητας του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τυχόν παρατηρήσεις.  Στο 
παρόν στάδιο, πρόσθεσαν οι ίδιοι, λειτουργεί μόνο ένα ιδιωτικό κτηνιατρικό 
εργαστήριο, στο οποίο θα παρασχεθεί ο απαραίτητος χρόνος προσαρμογής, αφού οι 
πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών θα τεθούν σε ισχύ δώδεκα μήνες μετά τη 
δημοσίευσή τους στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.  Τέλος, ανέφεραν ότι η 
έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών δε θα έχει οποιοδήποτε άμεσο ή 
μακροχρόνιο κόστος για το κράτος, γιατί σήμερα υπάρχει ο μηχανισμός ελέγχου και 
εποπτείας για τη σωστή εφαρμογή τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσε ότι το υπουργείο του 
συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση κανονισμών.  

 Ο εκπρόσωπος του Ιδιωτικού Κτηνιατρικού Εργαστηρίου EP & TA Laboratories 
and Veterinary Diagnostics Ltd συμφώνησε με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση 
κανονισμών και επισήμανε ότι η εφαρμογή τους θα βοηθήσει στην άσκηση της 
κτηνιατρικής στον τομέα των κτηνιατρικών εργαστηρίων, της εργαστηριακής 
διαγνωστικής και της αξιολόγησης των αποτελεσμάτων. 

 Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών, η επιτροπή ζήτησε 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιές τους από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους και, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ζήτησε από τους εκπροσώπους των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να διαμορφώσουν το κείμενό τους, ώστε να 
διασαφηνιστούν περαιτέρω ορισμένα θέματα. 
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 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, ενεργώντας στη βάση της πιο πάνω απόφασης της 
επιτροπής, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
διαμόρφωσαν το κείμενο των υπό αναφορά κανονισμών και κατέθεσαν σε 
μεταγενέστερο στάδιο στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, στο οποίο έχουν 
επέλθει, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. ∆ιασαφηνίστηκε ότι, για να υπάρχει απαρτία στις συνεδρίες του Συμβουλίου 
Εγγραφής Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων, θα πρέπει να παρευρίσκεται 
και ο πρόεδρος ή ο προεδρεύων του εν λόγω συμβουλίου. 

2. Απαλείφθηκε η προτεινόμενη σ’ αυτούς πρόνοια σύμφωνα με την οποία αποχή 
μέλους του υπό αναφορά συμβουλίου θεωρείται αρνητική ψήφος. 

3. Καθορίστηκαν τα στοιχεία που απαιτείται να περιλαμβάνονται στο Μητρώο 
Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων, ο τύπος της αίτησης που θα 
υποβάλλεται για εγγραφή ιδιωτικού κτηνιατρικού εργαστηρίου σ’ αυτό, καθώς 
και ο τύπος του πιστοποιητικού εγγραφής ιδιωτικού κτηνιατρικού εργαστηρίου 
στο εν λόγω μητρώο. 

4. Καθορίστηκε το ύψος του τέλους που θα καταβάλλεται για την εγγραφή 
ιδιωτικού κτηνιατρικού εργαστηρίου στο υπό αναφορά μητρώο, αντί της 
προτεινόμενης πρόνοιας που περιλαμβανόταν αρχικά με την οποία 
προβλεπόταν ότι το τέλος αυτό θα καθορίζεται με γνωστοποίηση που 
δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

5. Μετατράπηκαν οι προβλεπόμενες σ’ αυτούς χρηματικές ποινές από κυπριακές 
λίρες σε ευρώ. 

6. Αντικαταστάθηκε η πρόνοιά τους σύμφωνα με την οποία οι προτεινόμενοι 
κανονισμοί τίθενται σε ισχύ δώδεκα μήνες μετά από την ημερομηνία 
δημοσίευσής τους στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με μεταβατική 
διάταξη σύμφωνα με την οποία οι άδειες λειτουργίας των ιδιωτικών 
κτηνιατρικών εργαστηρίων, οι οποίες εκδόθηκαν με βάση τον περί της 
Ασκήσεως της Κτηνιατρικής και της Εγγραφής Κτηνιάτρων Νόμο, θα 
εξακολουθήσουν να ισχύουν για περίοδο δώδεκα μηνών από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 30 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 31, 32, και 33 αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία. 
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 Λοιπόν, νομίζω εξοικονομήσαμε και πέντε λεπτά.  Είχαμε πει 11.00 να 
ξεκινήσουμε.  Είμαστε παρά πέντε, άρα να μπούμε στο θέμα, στο πρώτο θέμα, που 
είναι «Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την Τροποποίηση της Συνθήκης για 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008».   

 Πριν μπούμε στη συζήτηση, θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι, με βάση τον 
προγραμματισμό που έγινε, η συζήτηση θα διακοπεί στη 1.00 η ώρα και θα συνεχιστεί 
στις 4.00 το απόγευμα.  Υπάρχουν… 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σ’ αυτό το σημείο, αν δεν υπάρχει ένσταση, εγώ θα εισηγούμουν να 
επανέλθουμε η ώρα 3.00.  Μετρώντας τους ομιλητές του απογεύματος, είναι 
προφανές ότι θα καθυστερήσουμε πολύ.  Εάν συμφωνούν και οι συνάδελφοι, να το 
επισπεύσουμε λίγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καμία ένσταση.  Η εισήγηση του κ. Κατσουρίδη γίνεται αποδεχτή. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ε, δώστε μας λίγο περιθώριο, γιατί η ώρα 2.30 έχουμε συνάντηση μαζί με τον 
Αλέξη Τσίπρα, εδώ στη Βουλή βεβαίως.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θα είναι στη Βουλή η συνάντηση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει.  Με το γνωστό κοινοβουλευτικό τέταρτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, γίνεται αποδεχτή η εισήγηση του κ. Κατσουρίδη. 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ασφαλέστατα υπάρχουν και θα αρχίσουμε με πρώτο ομιλητή… 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Νομίζω ότι, όπως είθισται, εκθέσεις που δεν είναι ομόφωνες πρέπει να δίνουμε 
την ευκαιρία να διαβάζονται.  Ιδιαίτερα όταν μιλούμε για τη Συνθήκη της Λισσαβώνας 
και ιδιαίτερα αφού είχαμε και μια εκδήλωση την οποία ματαιώσαμε, χωρίς να υπάρχει 
και η συναίνεση της πλειοψηφίας, αισθάνομαι ότι αλυσιδωτά υπάρχουν κάποια 
πράγματα τα οποία θα πρέπει να αποφύγουμε, αφού αφιερώνουμε τούτη τη μέρα σε 
μια τόσο σημαντική συνθήκη στην οποία θα τοποθετηθούμε.  
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ενωρίτερα είχαμε κάνει κάποια συνεννόηση, 
κατά τη διάρκεια των προηγούμενων εργασιών του σώματος, και νομίζω ότι είναι 
γενικώς αποδεχτή αυτή η θέση που έχει εκφράσει ο κ. Κλεάνθους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να διαβαστεί δηλαδή. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής, ο κ. Κλεάνθους, να διαβάσει την έκθεση. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.  Είναι εκ μέρους και των δύο επιτροπών, άρα και εκ 
μέρους του προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, που θα διαβάσω 
την έκθεση. 

Κοινή έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας για την Τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση 
και της Συνθήκης περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εξωτερικών:  Ευρωπαϊκών Υποθέσεων: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος 

 Σωτήρης Σαμψών Αθηνά Κυριακίδου 

 Ελένη Θεοχάρους Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Άντρος Κυπριανού Τάκης Χατζηγεωργίου 

 Σκεύη Κουκουμά Τάσος Μητσόπουλος 

 Πάμπης Κυρίτσης Χρήστος Στυλιανίδης 

 Ανδρέας Αγγελίδης Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Νίκος Κλεάνθους Φειδίας Σαρίκας 

 Γιώργος Βαρνάβα ∆ημήτρης Συλλούρης 

 ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Μη μέλη των επιτροπών: 

 Χρήστος Πουργουρίδης 

 Ιωνάς Νικολάου 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου 
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 Ζαχαρίας Κουλίας 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Το πιο πάνω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή στις 6 Μαρτίου 2008 και 
παραπέμφθηκε στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων.  Εξετάστηκε από τις εν λόγω κοινοβουλευτικές επιτροπές σε δύο κοινές 
συνεδρίες τους, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 Απριλίου και στις 22 Μαΐου 2008. Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων των δύο επιτροπών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο 
Υπουργός Εξωτερικών συνοδευόμενος από το γενικό διευθυντή και άλλους 
λειτουργούς του Υπουργείου Εξωτερικών, καθώς και ο Γενικός Εισαγγελέας 
συνοδευόμενος από εκπροσώπους του γραφείου του.  

 Κατά τη διάρκεια και των δύο συνεδριάσεων, τηρήθηκαν στενογραφημένα 
πρακτικά τα οποία βρίσκονται κατατεθειμένα στο Αρχείο της Βουλής και στη διάθεση 
κάθε μέλους του σώματος. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κύρωση της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας για την Τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της 
Συνθήκης περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, όπως και της Τελικής Πράξης 
της εν λόγω συνθήκης, η οποία υπογράφτηκε από όλα τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Λισαβόνα, στις 13 ∆εκεμβρίου 2007. 

 Η επιψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την 
κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω συνθήκης, με βάση το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η υπό κύρωση Συνθήκη της Λισσαβώνας είναι το αποτέλεσμα των εργασιών 
της ∆ιακυβερνητικής ∆ιάσκεψης του 2007, που άρχισαν τον Ιούλιο του 2007 και 
ολοκληρώθηκαν το ∆εκέμβριο του ιδίου έτους.  Η ανάγκη σύγκλησης της 
∆ιακυβερνητικής ∆ιάσκεψης προέκυψε μετά τη στασιμότητα που παρατηρήθηκε στη 
διαδικασία κύρωσης της Συνταγματικής Συνθήκης, η οποία οδήγησε την Ένωση στο 
να κινήσει διαδικασία προβληματισμού για τις μελλοντικές μεταρρυθμίσεις.  Στη 
συνέχεια το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο του Ιουνίου του 2006 ζήτησε από την προεδρία 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης να διερευνήσει πιθανές μελλοντικές εξελίξεις.  Με την 
ανάληψη της προεδρίας από τη Γερμανία η περίοδος προβληματισμού τερματίστηκε.  
Οι προκαταρκτικές εργασίες που διεξήγαγε η γερμανική προεδρία, καθώς και η 
∆ιακήρυξη του Βερολίνου, στην οποία οι αρχηγοί κρατών και κυβερνήσεων 
συμφώνησαν ενωμένοι να εφοδιάσουν την Ευρωπαϊκή Ένωση, μέχρι το 2009 που θα 
γίνουν οι επόμενες εκλογές του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, με ένα ανανεωμένο κοινό 
θεμέλιο, έδωσαν τη δυνατότητα στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, κατά τη σύνοδό του την 
21η και 22α Ιουνίου 2007, να συμφωνήσει για τη σύγκληση ∆ιακυβερνητικής 
∆ιάσκεψης.  Οι εργασίες της ∆ιακυβερνητικής ∆ιάσκεψης διεξήχθησαν σύμφωνα με 
την αναλυτική “εντολή καθηκόντων” που ενέκρινε το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και υπό τη 
γενική ευθύνη των αρχηγών κρατών και κυβερνήσεων, με τη συνδρομή των μελών 
του Συμβουλίου Γενικών Υποθέσεων και Εξωτερικών Σχέσεων και τη συμμετοχή 
αντιπροσωπίας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  

 Σύμφωνα με τους πιο πάνω όρους εντολής του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου προς 
τη ∆ιακυβερνητική ∆ιάσκεψη, κύριος στόχος της Συνθήκης της Λισσαβώνας είναι να 
καταστήσει την Ευρωπαϊκή Ένωση: 

 δημοκρατικότερη και διαφανέστερη, με ενισχυμένο το ρόλο του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και των εθνικών κοινοβουλίων, με περισσότερες ευκαιρίες για 
τους πολίτες να εκφράζονται και να ακούγεται η φωνή τους, 
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 αποτελεσματικότερη, με απλουστευμένες μεθόδους εργασίας και κανόνες 
ψηφοφορίας, με βελτιωμένα και σύγχρονα θεσμικά όργανα και με βελτιωμένη 
ικανότητα παρέμβασης σε τομείς άμεσης προτεραιότητας,  

 Ευρώπη των δικαιωμάτων και των αξιών, της ελευθερίας, της αλληλεγγύης και 
της ασφάλειας, με την προώθηση των αξιών της Ένωσης, την ενσωμάτωση του 
Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων και τη δημιουργία νέων μηχανισμών 
αλληλεγγύης και τέλος 

 Ευρώπη με έντονη παρουσία στην παγκόσμια σκηνή.   

 Η Συνθήκη της Λισσαβώνας, σε αντίθεση με τη Συνταγματική Συνθήκη η οποία 
αντικαθιστούσε το σύνολο των εν ισχύι συνθηκών, επιφέρει τροποποιήσεις στις 
ισχύουσες συνθήκες.  

 Συγκεκριμένα, η Συνθήκη της Λισσαβώνας περιέχει δύο ρήτρες ουσίας που 
τροποποιούν: 

1. τη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία αποτελεί τη βασική συνθήκη 
στην οποία περιέχονται όλες οι θεμελιώδεις διατάξεις, καθώς και οι διατάξεις 
αναφορικά με την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ) 
και  

2. τη Συνθήκη περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, η οποία μετονομάζεται 
σε “Συνθήκη για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης”, στην οποία 
περιέχονται οι διατάξεις που αναφέρονται στις διαδικασίες λειτουργίας, καθώς 
και στις πολιτικές της Ένωσης.  Οι δύο αυτές συνθήκες εισάγουν 
μεταρρυθμίσεις στις υφιστάμενες συνθήκες, οι οποίες θα συνεχίσουν να 
ισχύουν και θα αποτελούν τη νομική βάση στην οποία θα εδράζεται η Ένωση, 
έχοντας και οι δύο ίση νομική αξία.  

 Ειδικότερα, οι βασικές καινοτομίες της συνθήκης, σύμφωνα με το 
επεξηγηματικό σημείωμα της εκτελεστικής εξουσίας, αφορούν τα ακόλουθα: 

 Πρόεδρος Ευρωπαϊκού Συμβουλίου:  Η Συνθήκη προβλέπει τη δημιουργία 
θέσεως μόνιμου Προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, ο οποίος θα 
εκλέγεται από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο με ειδική πλειοψηφία για θητεία 
δυόμισι ετών. 

 Ύπατος Εκπρόσωπος για τις Εξωτερικές Υποθέσεις και την Πολιτική 
Ασφάλειας:  Η συνθήκη προβλέπει τη δημιουργία θέσεως Ύπατου 
Εκπροσώπου για τις Εξωτερικές Υποθέσεις και την Πολιτική Ασφάλειας, ο 
οποίος θα διορίζεται με ειδική πλειοψηφία από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο με τη 
σύμφωνη γνώμη της Επιτροπής και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  Ο 
Ύπατος Εκπρόσωπος θα είναι Αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και 
θα προεδρεύει του Συμβουλίου Εξωτερικών Σχέσεων.   

 Η εν λόγω συνθήκη προβλέπει επίσης ότι η ΚΕΠΠΑ θα παραμείνει αυστηρά 
στη διακυβερνητική σφαίρα και ως εκ τούτου οι αποφάσεις σε αυτό τον τομέα 
θα λαμβάνονται με ομοφωνία. 

 Η προεδρία του Συμβουλίου θα είναι δεκαοκτάμηνος,  με εξαίρεση το 
Συμβούλιο Εξωτερικών Υποθέσεων την προεδρία του οποίου θα ασκεί ο 
Ύπατος Εκπρόσωπος, όπως αναφέρεται και πιο πάνω.  Συναφώς, η προεδρία 
του Συμβουλίου θα ορίζεται ισομερώς και εκ περιτροπής ανάμεσα στα κράτη 
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μέλη, λαμβάνοντας υπόψη την ποικιλομορφία και τη γεωγραφική ισορροπία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

 Την προεδρία της Επιτροπής των Μόνιμων Αντιπροσώπων θα ασκεί 
εκπρόσωπος του κράτους μέλους το οποίο θα προεδρεύει του Συμβουλίου 
Γενικών Υποθέσεων και η προεδρία της Επιτροπής Πολιτικής και Ασφάλειας θα 
ασκείται από εκπρόσωπο του Ύπατου Εκπροσώπου. 

 Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσης:  Η συνθήκη προβλέπει τη 
δημιουργία της υπηρεσίας αυτής, η οποία θα επικουρεί τον Ύπατο 
Εκπρόσωπο για τις Εξωτερικές Υποθέσεις και την Πολιτική Ασφάλειας. 

 Ευρωπαϊκή Επιτροπή:  Η συνθήκη προνοεί όπως από την 1η Ιανουαρίου 
2015 ο αριθμός των Επιτρόπων μειωθεί στα δύο τρίτα του αριθμού των κρατών 
μελών στη βάση της ίσης εκ περιτροπής εκπροσώπησης.  Πρακτικά, αυτό 
σημαίνει ότι σε κάθε τρεις θητείες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής η Κύπρος θα 
εκπροσωπείται στις δύο. 

 Χάρτης Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΧΘ∆):  Ο 
ΧΘ∆ δεν ενσωματώθηκε στο κείμενο της συνθήκης, αλλά καθίσταται νομικά 
δεσμευτικός.  Ως εκ τούτου, τα ευρωπαϊκά θεσμικά όργανα αλλά και τα κράτη 
μέλη, όταν εφαρμόζουν νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουν την 
υποχρέωση να σέβονται τα δικαιώματα που περιλαμβάνονται στο ΧΘ∆.  Το 
Ηνωμένο Βασίλειο και η Πολωνία εξασφάλισαν, μέσω πρωτοκόλλου, την 
εξαίρεσή τους από το ΧΘ∆. 

 Ενίσχυση Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου: Η συνθήκη ενισχύει το ρόλο του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, πρωτίστως μέσω της αύξησης του αριθμού των 
τομέων εκείνων για τους οποίους θα ισχύει η διαδικασία συναπόφασης, 
συμπεριλαμβανομένου και του προϋπολογισμού. Η διαδικασία συναπόφασης 
θα αποτελεί πλέον την κανονική διαδικασία υιοθέτησης νομοθετικών πράξεων.  
Παράλληλα, η συνθήκη προβλέπει τη μείωση του αριθμού των ευρωβουλευτών 
από επτακοσίους ογδόντα έξι (786) σε επτακοσίους πενήντα (750), συν τη 
θέση του Προέδρου.  Η Κύπρος έχει διατηρήσει έξι (6) ευρωβουλευτές.   

 Ενίσχυση εθνικών κοινοβουλίων:  Ο ρόλος των εθνικών κοινοβουλίων 
ενισχύεται όσον αφορά τις διαδικασίες μεταρρύθμισης των συνθηκών, τη 
διαδικασία υποβολής αίτησης ένταξης από ενδιαφερόμενες χώρες, καθώς και 
τον Τομέα ∆ικαστικής Συνεργασίας Αστικού ∆ικαίου, όπου παρέχεται στα 
εθνικά κοινοβούλια η δυνατότητα άσκησης του δικαιώματος αρνησικυρίας.  
Επίσης, ο ρόλος τους ενδυναμώνεται μέσω της ενεργότερης συμμετοχής τους 
στον Τομέα Ελευθερίας, Ασφάλειας και ∆ικαιοσύνης και στην εμπλοκή τους 
στον πολιτικό έλεγχο της Europol και στην αξιολόγηση της Eurojust.  
Περαιτέρω, το πρωτόκολλο για το ρόλο των εθνικών κοινοβουλίων προβλέπει 
ότι τα εθνικά κοινοβούλια θα συνεισφέρουν στην ομαλή λειτουργία της Ένωσης 
μέσω της διαδικασίας πληροφόρησης των εθνικών κοινοβουλίων επί 
προσχεδίων νομοθετικών πράξεων (παροχή διαστήματος οκτώ εβδομάδων για 
υποβολή αιτιολογημένων γνωμών για τη συμβατότητα νομοσχεδίων με την 
αρχή της επικουρικότητας).  Εγκαθιδρύεται επίσης διακοινοβουλευτική 
συνεργασία μεταξύ των εθνικών κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου. 

 Αρμοδιότητες:  Η συνθήκη κατονομάζει και κατηγοριοποιεί τις αρμοδιότητες 
της ΕΕ (αποκλειστικές, συντρέχουσες και συμπληρωματικές) και διασαφηνίζει 
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τα όριά τους τόσο οριζόντια (μεταξύ των ευρωπαϊκών οργάνων) όσο και κάθετα 
(μεταξύ της Ένωσης και των κρατών μελών).  Σε πλείστες περιπτώσεις 
αναφέρεται ότι η Ένωση δεν μπορεί να νομοθετεί ή να δρα καθ’ υπέρβασιν των 
αρμοδιοτήτων που της έχουν αναθέσει τα κράτη μέλη και διευκρινίζεται το 
αυτονόητο, ότι δηλαδή όσες αρμοδιότητες δεν απονέμονται στην Ένωση 
ανήκουν στα κράτη μέλη.  Προβλέπει επίσης ότι οι συνθήκες μπορούν να 
αναθεωρηθούν, έτσι ώστε οι αρμοδιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης να 
αυξηθούν ή να μειωθούν. 

 Σύστημα ψηφοφορίας/Στάθμιση ψήφων:  Η συνθήκη εισάγει το σύστημα 
διπλής πλειοψηφίας, με το οποίο καταργείται η στάθμιση των ψήφων στο 
Συμβούλιο (κάθε κράτος μέλος θα έχει πλέον μία ψήφο).  Το σύστημα αυτό 
προβλέπει ότι για την έγκριση νομοθετικών πράξεων θα απαιτείται η έγκριση 
55% του αριθμού των κρατών μελών, το οποίο θα αντιπροσωπεύει το 65% του 
πληθυσμού της ΕΕ.  Το σύστημα διπλής πλειοψηφίας θα τεθεί σε εφαρμογή 
από το 2014, ενώ μέχρι τότε θα ισχύει το παρόν σύστημα ειδικής πλειοψηφίας, 
όπως αυτό προβλέπεται στη Συνθήκη της Νίκαιας.  Στο διάστημα από την 1η 
Νοεμβρίου 2014 μέχρι την 31η Μαρτίου 2017 το σύστημα διπλής πλειοψηφίας 
θα αποτελεί τον κανόνα.  Εντούτοις, εάν ένα κράτος μέλος το ζητήσει, θα 
υπάρχει η δυνατότητα όπως οι αποφάσεις λαμβάνονται με το σύστημα ειδικής 
πλειοψηφίας.  

 Επιπλέον, θα ισχύει ο λεγόμενος “Συμβιβασμός των Ιωαννίνων”.  Ο 
μηχανισμός ουσιαστικά παρέχει τη δυνατότητα σε αριθμό κρατών μελών τα 
οποία διαφωνούν με τη λήψη συγκεκριμένης απόφασης να ζητούν από το 
Συμβούλιο να καταβάλλει κάθε προσπάθεια για την ενδυνάμωση της 
δημοκρατικής νομιμοποίησης αποφάσεων που λαμβάνονται με ειδική 
πλειοψηφία.  Εν ολίγοις, παρέχεται η δυνατότητα σε αριθμό κρατών μελών να 
καθυστερεί τη λήψη μιας απόφασης με την οποία διαφωνούν, για εύλογο 
χρονικό διάστημα, μέχρι την εξεύρεση ικανοποιητικής λύσης, η οποία θα 
διασκεδάζει τις ανησυχίες όλων των κρατών μελών.   

 Απλοποίηση συστήματος λήψης αποφάσεων: Η ομοφωνία θα παραμείνει η 
βάση για τη λήψη αποφάσεων στους τομείς ΚΕΠΠΑ, φορολογίας, άμυνας, 
κοινωνικής πρόνοιας και πολιτισμού.  Εντούτοις, η συνθήκη εισάγει την ειδική 
πλειοψηφία ως μέθοδο λήψης απόφασης σε περισσότερους από σαράντα 
νέους τομείς (π.χ. Τομέας Ελευθερίας, Ασφάλειας και ∆ικαιοσύνης), γεγονός το 
οποίο προφανώς θα διευκολύνει τη λήψη αποφάσεων.  Η κατάργηση των 
πυλώνων και η υιοθέτηση της κοινοτικής μεθόδου στον Τομέα Ελευθερίας, 
Ασφάλειας και ∆ικαιοσύνης θα έχει ως συνέπεια την επέκταση της γενικής 
δικαιοδοσίας του ∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (∆ΕΚ) στην ερμηνεία 
και στον έλεγχο της νομιμότητας πράξεων στον τομέα αυτό.  Στα πλαίσια του 
τομέα αυτού υιοθετούνται, μεταξύ άλλων, πράξεις για την καταπολέμηση της 
τρομοκρατίας, οι οποίες συχνά έχουν σοβαρό αντίκτυπο στους πολίτες και στα 
θεμελιώδη δικαιώματά τους.  Η επέκταση της δικαιοδοσίας του ∆ΕΚ αναμένεται 
ότι θα διασφαλίσει υψηλότερο επίπεδο δικαστικού ελέγχου και προστασίας των 
θεμελιωδών δικαιωμάτων των Ευρωπαίων πολιτών και του κράτους δικαίου.  
Στους τομείς αστυνομικής και δικαστικής συνεργασίας ισχύουν ειδικές 
ρυθμίσεις για το Ηνωμένο Βασίλειο και την Ιρλανδία, μέσω των οποίων οι δύο 
χώρες εξαιρούνται από τον τομέα αυτό, αλλά έχουν τη δυνατότητα να αναιρούν 
την εξαίρεσή τους σε ad hoc βάση.   
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 Ενισχυμένη συνεργασία:  Η συνθήκη διευκολύνει τις ενισχυμένες 
συνεργασίες σε τομείς μη αποκλειστικής αρμοδιότητας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, υπό την έννοια ότι για τη θέσπισή τους σε συγκεκριμένο τομέα θα 
απαιτούνται εννέα κράτη μέλη (ανεξαρτήτως μελλοντικής αύξησης των κρατών 
μελών).  Η ενισχυμένη αυτή συνεργασία θα πρέπει να υπηρετεί τους στόχους 
της Ένωσης, να προστατεύει τα συμφέροντά της και να ενισχύει τη διαδικασία 
ολοκλήρωσης.  Επίσης, δε θα πρέπει να υπονομεύει την ενιαία αγορά, την 
οικονομική, την κοινωνική και την περιφερειακή συνοχή και τον ανταγωνισμό.  
Επιπλέον, οι ήδη θεσπισθείσες συνεργασίες θα είναι ανοιχτές σε κράτη μέλη 
που θα θέλουν να προστεθούν ανά πάσα στιγμή.  Για τη θέσπιση ενισχυμένης 
συνεργασίας στον τομέα της ΚΕΠΠΑ θα απαιτείται ομοφωνία.    

 Ρήτρα αλληλεγγύης:  Η συνθήκη εισάγει τη ρήτρα αλληλεγγύης, η οποία 
προβλέπει την κινητοποίηση όλων των μέσων που έχει στη διάθεσή της η 
Ένωση, συμπεριλαμβανομένων και στρατιωτικών, για την προσφορά βοήθειας 
σε κράτη μέλη (έπειτα από αίτηση των πολιτικών τους αρχών) σε περίπτωση 
τρομοκρατικής επίθεσης ή καταστροφής (φυσικής ή άλλης).  Η ρήτρα αυτή 
θεσμοθετεί την έννοια της συλλογικής αρωγής και θα μπορούσε να ερμηνευθεί 
ως ο πρόδρομος μιας ρήτρας κοινής άμυνας, εάν οι εξελίξεις το επιτρέψουν στο 
μέλλον.   

 Ρήτρα αποχώρησης:  Η συνθήκη προβλέπει για πρώτη φορά τη δυνατότητα 
αποχώρησης κρατών μελών από την Ένωση. 

 Έναρξη ισχύος της συνθήκης:  Το κείμενο της συνθήκης προβλέπει ως 
ημερομηνία έναρξης ισχύος της την 1η Ιανουαρίου 2009, υπό την προϋπόθεση 
ότι θα έχει επικυρωθεί από όλα τα κράτη μέλη.  Περιέχει επίσης σε δήλωση 
πρόνοιες για μεταβατικές ρυθμίσεις, στην περίπτωση που υπάρξει 
καθυστέρηση στη συμπλήρωση της διαδικασίας επικύρωσης.  

 Κατά την πρώτη κοινή συνεδρία των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 
Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Απριλίου 
2008, παρέστησαν ο γενικός διευθυντής και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εξωτερικών, ενημερώνοντας τα μέλη 
των δύο επιτροπών, αναφέρθηκε στο ιστορικό των εξελίξεων που οδήγησαν στην 
υπογραφή της Συνθήκης της Λισσαβώνας, καθώς και στη διαδικασία επικύρωσής της, 
υπογραμμίζοντας ότι στόχος είναι να τεθεί η συνθήκη σε εφαρμογή την 1η Ιανουαρίου 
2009, υπό την προϋπόθεση ότι θα έχει επικυρωθεί από όλα τα κράτη μέλη της 
Ένωσης.  Ακολούθως, αναφέρθηκε στους δεδηλωμένους στόχους της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας, καθώς και στις βασικότερες θεσμικές αλλαγές οι οποίες επέρχονται με 
την υιοθέτησή της.  Ο εν λόγω γενικός διευθυντής αναφέρθηκε επίσης σε συντομία 
στις διατάξεις της συνθήκης που αφορούν τα θεσμικά όργανα της Ένωσης, όπως τη 
δημιουργία της θέσης Προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, την καθιέρωση του 
θεσμού του Ύπατου Εκπροσώπου για θέματα εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής 
ασφάλειας, την αλλαγή της σύνθεσης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, καθώς και στις 
διατάξεις που αφορούν το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Πρόσθετα, παρέθεσε τις 
διατάξεις της που αφορούν την ενίσχυση του ρόλου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και των εθνικών κοινοβουλίων, την εγκαθίδρυση της αρχής της λαϊκής πρωτοβουλίας, 
καθώς και τις διατάξεις που αφορούν το Χάρτη Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων.  Τέλος, 
αναφέρθηκε στο νέο σύστημα ψηφοφορίας κατά τη διαδικασία λήψης αποφάσεων, 
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καθώς και στην καθιέρωση ρήτρας αποχώρησης ενός κράτους μέλους από την 
Ένωση.  

 Τα μέλη των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, στα πλαίσια της συζήτησης του όλου θέματος, ήγειραν αριθμό 
ζητημάτων σε σχέση με τις μεταρρυθμίσεις που προβλέπονται στη Συνθήκη της 
Λισσαβώνας.  Τα θέματα που απασχόλησαν τα μέλη των δύο επιτροπών αφορούσαν 
ειδικότερα ένα ευρύ φάσμα προβληματισμού σε σχέση με τις πρόνοιες και τους 
σκοπούς της Συνθήκης της Λισσαβώνας και περιλάμβαναν ουσιαστικές, νομικές, 
πολιτικές αλλά και πρακτικές πτυχές που προκύπτουν από την υιοθέτηση της 
συνθήκης.  Επίσης, τα μέλη προβλημάτισαν ζητήματα που αφορούν τη σημασία ή τις 
ενδεχόμενες συνέπειες από την υιοθέτηση της συνθήκης ιδιαίτερα για την Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  

 Για τα πιο πάνω θέματα έγινε ανταλλαγή απόψεων και ζητήθηκαν διευκρινίσεις 
από την εκτελεστική εξουσία.  Λόγω του μεγάλου αριθμού ερωτημάτων που 
υποβλήθηκαν στα πλαίσια της συζήτησης, αυτά καταγράφηκαν και αποστάλθηκαν 
προς τον Υπουργό Εξωτερικών με σχετική επιστολή των προέδρων των δύο 
επιτροπών, ημερομηνίας 17 Απριλίου 2008.  Σημειώνεται ότι η απάντηση της 
εκτελεστικής εξουσίας στα πιο πάνω ερωτήματα αποστάλθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με εκτενή επιστολή, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008. 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
συνέχισαν την εξέταση του πιο πάνω νομοσχεδίου σε κοινή συνεδρία τους, που 
πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαΐου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών ο Υπουργός Εξωτερικών και ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, τα μέλη των δύο επιτροπών 
ήγειραν αριθμό ζητημάτων σε σχέση με το όλο θέμα της επικύρωσης της Συνθήκης 
της Λισσαβώνας και όλες τις σχετικές πτυχές του τόσο προς τον αρμόδιο υπουργό 
όσο και προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Ας σημειωθεί ότι κατά τη 
συνεδρίαση αυτή τα μέλη των δύο επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι προτίθενται να αποστείλουν 
επιστολή προς την εκτελεστική εξουσία με αριθμό πρόσθετων διευκρινιστικών 
ερωτημάτων.  Σημειώνεται ότι απάντηση στην πιο πάνω επιστολή αποστάλθηκε από 
την εκτελεστική εξουσία στη Βουλή των Αντιπροσώπων με την επιστολή του 
Υπουργείου Εξωτερικών με ημερομηνία 24 Ιουνίου 2008.  

 Κατά τη συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων μεταξύ των αρμοδίων και των 
μελών των δύο επιτροπών, τα βασικά ζητήματα που επικράτησαν ήταν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το ενδεχόμενο διενέργειας δημοψηφίσματος στην Κύπρο για τη διακρίβωση 
της ετυμηγορίας του κυπριακού λαού σε σχέση με την επικύρωση της 
Συνθήκης της Λισσαβώνας. 

2. Το ενδεχόμενο να έχει αναληφθεί από πλευράς μας οποιαδήποτε χρονική 
δέσμευση για επικύρωση της εν λόγω συνθήκης και αν υπάρχει για την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία πολιτικό πλεονέκτημα από την επικύρωση της συνθήκης 
σύντομα. 

3. Η πολιτική της κυβέρνησης για ενημέρωση των πολιτών για το περιεχόμενο της 
συνθήκης. 
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4. Ο αναβαθμισμένος ρόλος που αποκτά η Βουλή των Αντιπροσώπων με την 
υιοθέτηση της συνθήκης και η ανάγκη συνεργασίας και στήριξης από την 
εκτελεστική εξουσία για την αποτελεσματική άσκησή του. 

 Για τα πιο πάνω θέματα υπήρξε ιδιαίτερος προβληματισμός και ζητήθηκαν 
διευκρινίσεις από τον Υπουργό Εξωτερικών και το Γενικό Εισαγγελέα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών 
από τους δύο αρμοδίους σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα, προκύπτουν τα 
ακόλουθα: 

1. Υπάρχει πολιτική δέσμευση των αρχηγών των κρατών μελών ότι για την 
επικύρωση της Συνθήκης της Λισσαβώνας τα κράτη μέλη δε θα διεξαγάγουν 
δημοψηφίσματα, με μόνη εξαίρεση την Ιρλανδία, στην οποία, με βάση το 
σύνταγμά της, η διενέργεια δημοψηφίσματος είναι υποχρεωτική. 

2. Από πλευράς Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν έχει αναληφθεί οποιαδήποτε 
χρονική δέσμευση για επικύρωση της Συνθήκης της Λισσαβώνας.  Υπάρχει το 
γενικότερο χρονικό πλαίσιο που προβλέπει επικύρωσή της πριν από την 1η 
Ιανουαρίου 2009.  Εκτίμηση του Υπουργού Εξωτερικών είναι ότι πολιτικό 
πλεονέκτημα δε θα υπάρξει από την έγκαιρη επικύρωση της συνθήκης, 
ωστόσο σε περίπτωση καθυστέρησης δυνατόν να υπάρξει μειονέκτημα.  

3. Για το θέμα της ενημέρωσης των πολιτών, ο Υπουργός Εξωτερικών ανέφερε 
ότι στο παρόν στάδιο και πριν από την επικύρωση της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας δεν κρίνεται αναγκαίο να γίνει εκστρατεία διαφώτισης.  Ωστόσο, το 
Υπουργείο Εξωτερικών θα δημιουργήσει ιστοσελίδα στην οποία θα 
αναφέρονται τα οφέλη που προσφέρει η Συνθήκη της Λισσαβώνας στους 
πολίτες.  

4. Εκφράστηκε η προθυμία της εκτελεστικής εξουσίας να συνεργαστεί και να 
στηρίξει τη Βουλή στην άσκηση του νέου αναβαθμισμένου της ρόλου, χωρίς να 
δεσμεύεται ωστόσο νομικά από οποιαδήποτε θέση της Βουλής αλλά μόνο 
πολιτικά και μέσα στα πλαίσια της ισχύουσας συνταγματικής τάξης και του 
πολιτειακού μας συστήματος.  Παράλληλα, επισημάνθηκαν και οι πρακτικές 
δυσκολίες που υπάρχουν, που έχουν ως αποτέλεσμα, παρά τη θετική πρόθεση 
σε πολιτικό επίπεδο για συνεργασία, στην πράξη πολλές φορές αυτή να μην 
μπορεί να επιτυγχάνεται.  

 Περαιτέρω, εκφράστηκε προβληματισμός από μέλη των δύο επιτροπών 
αναφορικά με το κατά πόσο η κυβέρνηση υποστηρίζει την επικύρωση της συνθήκης.  
Σε σχέση με το ζήτημα αυτό, ο Υπουργός Εξωτερικών δήλωσε ότι η παρούσα 
κυβέρνηση δεν έχει αποσύρει το σχετικό κυρωτικό νομοσχέδιο, που κατέθεσε η 
προηγούμενη κυβέρνηση, και εκ των πραγμάτων αναμένεται η επικύρωση της 
συνθήκης.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι τις δύο επιτροπές, μετά από εισήγηση ορισμένων 
μελών τους, απασχόλησε και το ενδεχόμενο να κληθούν στις συνεδρίες τους 
εκπρόσωποι οργανωμένων συνόλων της κοινωνίας των πολιτών, για να 
ενημερωθούν μέσα από τη συζήτηση που διεξάγεται για τις πρόνοιες της συνθήκης.  
Ωστόσο, οι επιτροπές αποφάσισαν τελικά ότι οποιαδήποτε ενημέρωση των πολιτών 
θα πρέπει να γίνει με ειδικές προς τούτο εκδηλώσεις που θα μπορούσε να 
διοργανωθούν και από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

 Στα πλαίσια της δεύτερης συνεδρίασης και μετά από εισήγηση των δύο 
προέδρων των επιτροπών ακολούθησε ανταλλαγή απόψεων για το κατά πόσο η 
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συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου έχει ενώπιον των επιτροπών ολοκληρωθεί.  
Η πλειοψηφία των μελών των δύο επιτροπών, με τη διαφωνία των μελών τους 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τάχθηκε 
υπέρ της άποψης ότι, καθόσον αφορά τη διαδικασία συζήτησης του όλου θέματος 
ενώπιον των δύο επιτροπών, αυτή έχει ολοκληρωθεί.  

 Υπό το φως της πιο πάνω θέσης, οι πρόεδροι των δύο επιτροπών ζήτησαν 
από όλες τις πλευρές να τοποθετηθούν επί της ουσίας του νομοσχεδίου είτε κατά τη 
διάρκεια της συνεδρίασης είτε, στη συνέχεια, καταθέτοντας γραπτώς τις απόψεις τους.  
Συναφώς, και με βάση είτε τις προφορικές θέσεις που κατατέθηκαν από τα μέλη των 
δύο επιτροπών είτε τις γραπτές θέσεις που διαβιβάστηκαν στη γραμματεία, η 
πλειοψηφία των μελών των δύο επιτροπών και ειδικότερα τα μέλη τους βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και τα μέλη τους βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου 
σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συνθήκης στην οποία αυτό αναφέρεται.  

 Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του όλου θέματος κατά 
τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος, επειδή, όπως δήλωσαν στη 
συνεδρίαση, μέχρι τη χρονική εκείνη στιγμή δεν είχαν ολοκληρωθεί οι εσωτερικές 
διεργασίες στο κόμμα τους σε σχέση με το θέμα αυτό. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ανάγνωσης της έκθεσης από τον κ. Νίκο Κλεάνθους τον 
Πρόεδρο αντικατέστησε στην έδρα ο βουλευτής κ. Νίκος Κουτσού.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ) 

 Ευχαριστώ τον κ. Κλεάνθους.   

 Με βάση τον κατάλογο των ομιλητών που έχει συμφωνηθεί, πρώτος ομιλητής 
είναι ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος, τον οποίο παρακαλώ να έρθει στο βήμα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή Βουλή καλείται σήμερα σε μια σημαντική σύνοδο να συζητήσει για 
να εγκρίνει ή να απορρίψει την αναθεωρητική Συνθήκη της Λισσαβώνας, μέσα σε 
συνθήκες προβληματισμού και σκεπτικισμού που προκάλεσε η απόρριψή της από 
τους πολίτες της Ιρλανδίας. 

 Με αφορμή τη διαδικασία κύρωσης της συνθήκης, επανήλθε, όπως και στην 
περίπτωση που συζητούσαμε το ευρωσύνταγμα, ο προβληματισμός αν θα έπρεπε η 
κύρωση να γίνει από τη Βουλή ή από το λαό με δημοψήφισμα.  Σ’ ένα δημοκρατικό 
πολίτευμα τόσο το δημοψήφισμα όσο και το κοινοβούλιο αποτελούν διαδικασία 
έκφρασης της λαϊκής βούλησης και η μία δεν υπολείπεται της άλλης σε 
δημοκρατικότητα, αλλά και σε πολιτική βαρύτητα.  Για την κάθε περίπτωση υπάρχουν 
τα θετικά στοιχεία και οι λόγοι πρόκρισης.  Στην περίπτωση του δημοψηφίσματος έχει 
επίσης πολύ μεγάλη σημασία ο τρόπος με τον οποίο τίθεται το ερώτημα για έγκριση ή 
απόρριψη από τους πολίτες, καθώς υπάρχει ο κίνδυνος να υπεισέλθουν και άλλοι 
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λόγοι στη διαμόρφωση της τελικής άποψης του πολίτη· λόγοι οι οποίοι ενδεχομένως 
να είναι άσχετοι με το περιεχόμενο της συνθήκης.  Αυτό εξάλλου έχει επιβεβαιωθεί και 
στα δημοψηφίσματα που προηγήθηκαν στη Γαλλία και την Ολλανδία για την 
επικύρωση του ευρωσυντάγματος, όπως και παλαιότερα στο δημοψήφισμα που 
προηγήθηκε στην Ιρλανδία για την επικύρωση της Συνθήκης της Νίκαιας, αλλά και 
πρόσφατα και πάλι στην Ιρλανδία για την κύρωση της συγκεκριμένης συνθήκης.  Γι’ 
αυτό σε καμιά περίπτωση δε θα πρέπει να υποβαθμίζεται ο ρόλος του κοινοβουλίου.  
Στην αντιπροσωπευτική δημοκρατία το κοινοβούλιο έχει την ευθύνη να εκπροσωπεί 
το λαό.  Ως εκ τούτου, με δεδομένα: 

 τα συνταγματικά εμπόδια που υπάρχουν για τη διενέργεια δημοψηφίσματος, 

 τη δέσμευση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ότι η κύρωση θα γίνει από το 
κοινοβούλιο, καθώς και  

 την αναγκαιότητα, ειδικά μετά από το αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος στην 
Ιρλανδία, η διαδικασία επικύρωσης να αποκτήσει άμεσα νέα δυναμική με την 
επικύρωση από τις υπόλοιπες χώρες, 

θεωρώ ότι η σημερινή διαδικασία δεν υπολείπεται ούτε σε δημοκρατική έκφραση ούτε 
σε πολιτική βαρύτητα του δημοψηφίσματος. 

 Ο προβληματισμός που αφορούσε την αναγκαιότητα να καθυστερήσει η 
επικύρωση μετά την απόρριψη από τους Ιρλανδούς και να βρισκόμαστε σε στάση 
αναμονής έχει ήδη απαντηθεί. 

 Παρά το γεγονός ότι τα όσα συμβαίνουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση επηρεάζουν 
αναπόφευκτα και την Κύπρο, η κάθε χώρα μπορεί να τροχοδρομήσει τις δικές της 
ανεξάρτητες και παράλληλες διαδικασίες.  Εξάλλου, η κύρωσή της αποτελεί αυτή 
καθεαυτή μια σημαντική πολιτική πράξη που επιβεβαιώνει την πολιτική αντίληψη της 
κάθε χώρας μέλους για την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, αλλά ταυτόχρονα υποδηλώνει 
και τις ευρωπαϊκές της προσδοκίες.  Η Κύπρος λοιπόν οφείλει να στείλει το δικό της 
πολιτικό μήνυμα και το μήνυμα θα πρέπει να είναι καθαρό και άμεσο.  Η συνθήκη, με 
τα όποια αρνητικά της, κατοχυρώνει σε μεγάλο βαθμό τα δικαιώματα των 
μικρομεσαίων χωρών.  Η Κύπρος οφείλει να διαδραματίσει αποφασιστικό ρόλο, αλλά 
και πρωταγωνιστικό, σε αυτό το επίπεδο. 

 Η Ευρώπη τα τελευταία χρόνια βρίσκεται μπροστά σε μια μεγάλη πρόκληση, η 
οποία ουσιαστικά καθορίζεται από: 

1. την κατάρρευση του παγκόσμιου συστήματος ισορροπίας που ίσχυε μέχρι τα 
τέλη της δεκαετίας του 1980 και τη μετατροπή των ΗΠΑ σε μια μονοπωλιακή 
παγκόσμια υπερδύναμη, 

2. την ανάγκη εκσυγχρονισμού των δομών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεδομένης 
της μεγάλης διεύρυνσης που έχει συντελεστεί και 

3. την αναγκαιότητα ολοκλήρωσης της προοπτικής πολιτικής ενοποίησης, μετά 
την επιτυχή έκβαση της ολοκλήρωσης της ενιαίας αγοράς και της υιοθέτησης 
του ευρώ. 

 Είναι αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι αυτή τη στιγμή η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η 
παγκόσμια εμπορική και οικονομική υπερδύναμη.  Για να μπορέσει να κυριαρχήσει 
στον 21ο αιώνα, θα πρέπει να αποκτήσει και την ανάλογη πολιτική δύναμη, η οποία 
θα προέλθει μέσα από την προώθηση της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής Άμυνας και 
Ασφάλειας, γνωστής ως ΚΕΠΑΑ, ΚΕΠΠΑ ή και ΕΠΑ, όπως τιτλοφορείται τελευταίως.  



 75 

Η έγκριση λοιπόν της Συνθήκης της Λισσαβώνας μετασχηματίζει ουσιαστικά την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, με στόχο την ομαλότερη λειτουργία της σε πολιτικό επίπεδο, 
ώστε να μπορέσει να ανταποκριθεί στις ανάγκες που προκύπτουν από τα νέα 
δεδομένα. 

 Η διαδικασία ετοιμασίας, αλλά και κύρωσης της συνθήκης είναι ιδιαίτερα 
σημαντική για την Κύπρο, γιατί αποτελεί το απαύγασμα μιας δημοκρατικής 
διαδικασίας, ενισχύει και κατοχυρώνει σε μεγάλο βαθμό τα δικαιώματα των 
μικρομεσαίων χωρών, χωρίς ταυτόχρονα να ακρωτηριάζει τα δικαιώματα των 
λεγόμενων μεγάλων ηγέτιδων χωρών. 

 Το προσχέδιο της συνθήκης εισάγει σημαντικές καινοτομίες, οι οποίες μπορούν 
να ταξινομηθούν σε δύο άξονες.   

 Ο πρώτος αφορά τη σύνοψη των αρχών με βάση τις οποίες λειτουργούσε 
μέχρι σήμερα η Ευρωπαϊκή Ένωση και καθορίζει την υπεροχή του ενωσιακού δικαίου 
σε όλες τις μέχρι σήμερα αποφάσεις της Ένωσης, εκτός από εκείνες που αποτελούν 
πρωτογενές ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Αυτό θα πρέπει να το έχουμε ιδιαίτερα υπόψη 
μας, γιατί θα πρέπει να θυμηθούμε τις προσπάθειες της Τουρκίας και όσων τη 
στήριζαν στην περίπτωση του Σχεδίου Ανάν και της συνθήκης επίλυσης του 
Κυπριακού, που ζητούσαν επιτακτικά να συμπεριληφθεί στο πρωτογενές ευρωπαϊκό 
κεκτημένο, άρα να μην μπορεί να υποστεί στη συνέχεια οποιαδήποτε αλλαγή από τις 
αποφάσεις οι οποίες θα προκύπτουν στη συνέχεια στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ενισχύει 
ακόμα τους δημοκρατικούς θεσμούς και διασφαλίζει την ισότιμη συμμετοχή όλων των 
χωρών μελών στα θεσμικά όργανα της Ένωσης με το ίδιο δικαίωμα ψήφου.  Τέλος, 
κατοχυρώνει την εδαφική ακεραιότητα των κρατών μελών. 

 Ο δεύτερος άξονας αφορά την ενδυνάμωση του ομοσπονδιακού χαρακτήρα 
της Ένωσης με ενίσχυση του αναπτυξιακού της ρόλου και στηρίζεται κυρίως σε 
τέσσερα βασικά σημεία: 

1. Ενισχύεται με δημοκρατικό τρόπο και διαφάνεια ο ρόλος του 
Ευρωκοινοβουλίου και των εθνικών κοινοβουλίων. 

2. Απλοποιούνται οι διαδικασίες και διευκολύνεται η λήψη των αποφάσεων, ώστε 
να μπορεί να διαμορφωθεί η πολιτική της Ένωσης. 

3. Αποσαφηνίζεται ο ρόλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε θέματα εξωτερικής 
πολιτικής με τη θεσμοθέτηση του Προέδρου ή του λεγόμενου Υπουργού 
Εξωτερικών.  

4. Βελτιώνεται το κοινωνικό πρόσωπο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σε αυτό το 
σημείο χωρούν ακόμα πολλές βελτιώσεις, ώστε να μπορεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση να ανταποκρίνεται στις προσδοκίες μας.  Η Ε∆ΕΚ, μέσα στα πλαίσια 
της συμμετοχής της στο Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό Κόμμα, θα συνεχίσει να 
προωθεί και να υποστηρίζει προτάσεις που ενισχύουν και ενδυναμώνουν τον 
κοινωνικό χαρακτήρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Είναι προφανές ότι η συνθήκη παρουσιάζει ελλείψεις, ασάφειες ή και αρνητικά 
σημεία.  Όμως η σύνταξή της αναμφίβολα αποτελεί μια θετική εξέλιξη, μια εξέλιξη 
προς την ορθή κατεύθυνση και η Κύπρος θα πρέπει να τη στηρίξει, γιατί, όσο 
ισχυροποιείται η Ευρωπαϊκή Ένωση, ισχυροποιείται και η Κύπρος και ταυτόχρονα 
ενισχύεται και η ασφάλειά της.  Εξάλλου, η Κύπρος έχει έναν πρόσθετο λόγο να 
κυρώσει τη συνθήκη.  Η σωστή αξιοποίηση των προνοιών της θωρακίζει πολιτικά ως 
προς τις αρνητικές πρόνοιες που επιχειρείται να εισαχθούν σε μια μελλοντική λύση 
του Κυπριακού από την πλευρά της Τουρκίας ή της τουρκοκυπριακής κοινότητας.  Ο 
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κυπριακός ελληνισμός κατέβαλε μεγάλο οικονομικό και κοινωνικό τίμημα, για να 
καταστεί η Κύπρος πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να αξιοποιήσει τα 
πολιτικά πλεονεκτήματα της ένταξης, ώστε να επιτύχει μια δίκαιη, λειτουργική και 
βιώσιμη λύση στο Κυπριακό. 

 Η άρνηση των Ιρλανδών να κυρώσουν τη συνθήκη αναμφίβολα τροχοδρόμησε 
αρνητικές εξελίξεις, οι οποίες αναγκαστικά οδηγούν στην ανάγκη παράκαμψης της 
στασιμότητας που εκδηλώνεται αυτή τη στιγμή, αλλά ταυτόχρονα και μιας διαδικασίας 
που θα επιφέρει ενεργοποίηση μιας νέας πορείας, που θα οδηγήσει στην πολιτική 
ενοποίηση. 

 Ανεξάρτητα από τα ελλείμματα που παρουσιάζει η συνθήκη, η κυπριακή Βουλή 
θα πρέπει να την εγκρίνει και η Κύπρος θα πρέπει να συμβάλει σε βελτιώσεις που θα 
ενισχύσουν περαιτέρω τον κοινωνικό χαρακτήρα της Ένωσης και να διευκρινίσει το 
καθεστώς που χαρακτηρίζει τις βρετανικές βάσεις.  Αυτό το τελευταίο το θεωρώ πάρα 
πολύ σημαντικό και δε θα πρέπει σε καμιά περίπτωση να διαφεύγει της προσοχής 
μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Παρακαλώ τον κ. Χατζηγιάννη να λάβει το λόγο. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Κύπρος οφείλει τάχιστα να κυρώσει τη συνθήκη, έτσι ώστε να μην υπάρξει 
καμία καθυστέρηση στο χρονοδιάγραμμα για μια πλήρη εφαρμογή της.  Στόχος μας 
θα πρέπει να είναι η δημιουργική συνεργασία μαζί με τους υπόλοιπους λαούς της 
Ευρώπης, ώστε το συντομότερο να αντιμετωπιστούν τα κοινά ευρωπαϊκά 
προβλήματα.  Η επικύρωση της συνθήκης είναι αναγκαία μετά τη διεύρυνση, αλλά και 
ένα σημαντικό βήμα προόδου που πρέπει να μας χαρακτηρίζει και να επιδιώκουμε.  
Τα δεδομένα που διαμορφώνονται με την παγκοσμιοποίηση, οικονομική κρίση, 
αναταράξεις στην αγορά, κλιματικές αλλαγές, ενεργειακά ζητήματα, μετανάστευση, 
δημογραφικές εξελίξεις απαιτούν διαρκείς προσαρμογές, απαιτούν προπάντων 
συστράτευση, συνένωση δυνάμεων και σύνθεση απόψεων.  Βασικό ζητούμενο λοιπόν 
είναι η δημιουργία μιας Ευρώπης που, όσο διευρύνεται, τόσο περισσότερο να 
θωρακίζεται θεσμικά και να ενοποιείται πολιτικά.  Μιας Ευρώπης που να γίνεται 
ολοένα και πιο αποτελεσματική, πιο αξιόπιστη, πιο συμμετοχική, πιο ισχυρή στον 
κόσμο.   

 Το δημοψήφισμα μας προσφέρει επίσης, κυρίες και κύριοι, ένα πολιτικό 
πλεονέκτημα.  Το δημοψήφισμα στην Ιρλανδία μάς προκαλεί τεράστιο 
προβληματισμό, δηλαδή κατά πόσο στην Ευρώπη των είκοσι επτά μελών μπορούν 
αυτοί που δε θέλουν να σταματούν αυτούς που θέλουν και μπορούν.  Αυτό θα πρέπει 
να έχουμε κατά νουν να μη συμβαίνει και στο εσωτερικό μέτωπο.  ∆εν μπορεί μια 
μειοψηφία να σταματά την ευρωπαϊκή πορεία και την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση ή το 
δρόμο της Κύπρου προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.  Απαιτείται ένας ισχυρός 
πυρήνας κρατών, για να πάει μπροστά η Ευρώπη.  Σ’ αυτό τον πυρήνα οφείλει να 
είναι η Κύπρος και οφείλει μάλιστα να είναι δημιουργικά παρούσα.  Χρειάζεται λοιπόν 
ένας άξονας, όπως γνωρίζαμε στο παρελθόν το γαλλογερμανικό άξονα.  Όλοι 
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θυμόμαστε τον κ. Κολ και τον κ. Μιτεράν, οι οποίοι ήταν η “λοκομοτίβα ” της 
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.  Χρειάζεται λοιπόν σ’ αυτό τον άξονα η Κύπρος να είναι 
παρούσα.   Και θα πρέπει να ξαναδώσουμε την αίγλη στην Ευρώπη, σ’ αυτό τον πολύ 
στείρο αντιευρωπαϊσμό που ακούμε από πολλές δυνάμεις, αλλά και πάνω από όλα 
από το κυβερνών κόμμα, το ΑΚΕΛ, το οποίο δεν πρέπει να ξεχνά ότι η Ευρώπη 
έδωσε σ’ αυτό τον πλανήτη ένα από τα πλέον δημοκρατικά και κοινωνικά πολιτικά 
συστήματα, που διασφάλισε εν πάση περιπτώσει και τη σταθερότητα και μια 
προστατευόμενη κοινωνία που δεν υπήρξε ποτέ άλλοτε στους αιώνες. Εξακολουθούν 
να βλέπουν και να συγκρίνουν τα πράγματα με την ουτοπία που αυτοί θέλουν.  Οι 
ευρωπολέμιοι από την άλλη χτυπούν στην καρδιά του το κοινωνικό κράτος ως 
κατόρθωμα της Ευρώπης, χτυπούν στην καρδιά την προστασία των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων.  Για άλλη μια φορά δείχνουμε ότι δεν μπορούμε να ξεπεράσουμε το 
σύνδρομο της εσωστρέφειας που μας χαρακτηρίζει και να στρέψουμε τις δυνάμεις της 
δημιουργίας μας υπερασπιζόμενοι τα εθνικά συμφέροντα μέσα από την ευρωπαϊκή 
ολοκλήρωση.  Αυτό που το εθνικό μας συμφέρον επιβάλλει είναι η Κύπρος να 
ενταχθεί σε μια ομάδα κρατών που να πιστεύει σε μια παγκόσμια ισχυρή Ευρώπη, 
ώστε να διασφαλίζεται η οντότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά και πάνω από 
όλα τα ζωτικά συμφέροντα και περισσότερο το θέμα ασφάλειας του ελληνισμού.   

 Η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα ακόμα 
βήμα προς αυτή την κατεύθυνση.  Η υπογραφή της τον περασμένο ∆εκέμβριο 
σηματοδότησε την ολοκλήρωση μιας μακράς, επίπονης, αλλά καθοριστικής 
διαδικασίας για το μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η Κύπρος θα έπρεπε να έπαιζε 
καθοριστικό ρόλο στις προσπάθειες που έγιναν.  ∆ε δηλώνουμε ικανοποιημένοι από 
τη συνεισφορά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο τελικό κείμενο.  ∆εν υπήρξε εθνική 
δημιουργία, παρά μόνο οι αξιόλογες προσπάθειες των έντιμων ευρωβουλευτών μας 
και ορισμένων διπλωματών.  ∆ε μας ικανοποιεί η αντιμετώπιση του θέματος από 
πλευράς του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, ότι τάχατες θα σεβαστεί την υπογραφή του 
προκατόχου του.  ∆ηλαδή τι μας λέει;  Τι λέει πάνω απ’ όλα στους Ευρωπαίους 
ομολόγους του;  Αν εκλεγόταν δηλαδή λίγους μήνες πιο πριν, θα τίναζε στον αέρα το 
συμφωνημένο μη υπογράφοντάς το.  Αυτό εκτιμώ εγώ.   

 Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η συζήτηση αυτή πρέπει να 
πολιτικοποιηθεί.  ∆εν είναι θέμα τεχνικό.  Η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη είναι το βήμα 
προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και πρέπει να γίνει.  ∆εν έπρεπε όμως να γίνει 
δίχως τις ταυτόχρονες προσπάθειες να ενημερωθούν οι πολίτες.  ∆εν έπρεπε να γίνει, 
δίχως να δώσει μια ευκαιρία στη διαμόρφωση ενός δημοσίου λόγου.  Η πρόθεση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού για διευρυμένη εκστρατεία ενημέρωσης για τη συνθήκη, με 
τη συζήτησή της, με τη διεύρυνση του πολιτικού ενδιαφέροντος, με τη διάχυση, αν 
θέλετε, της ενημέρωσης, δεν ήταν επιθυμητή λόγω εξυπηρέτησης μικροκομματικών 
σκοπιμοτήτων.  Αφαιρέσατε, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, το ακρογωνιαίο δικαίωμα του 
πολίτη να ενημερωθεί.  Και το επικρίνουμε δριμύτατα.  Επίσης, επικρίνουμε και τη 
θέση της κυβέρνησης, η οποία μέχρι τούτη τη στιγμή δεν έχει ξεκαθαρίσει και δεν έχει 
εμφανίσει ειλικρινή τοποθέτηση.   

 Σήμερα έχουμε μπροστά μας ένα περίπλοκο κείμενο γεμάτο εξαιρέσεις.  
Χαρακτηριστικό δηλαδή της Ευρώπης των δύο ταχυτήτων είναι ότι έχει ένα 
υπερβολικά μεγάλο αριθμό εξαιρέσεων.  ∆υστυχώς, οι ευρωσκεπτικιστές, αλλά πολύ 
περισσότερο οι ευρωπολέμιοι, δε λένε να συγκλίνουν στους βασικούς στόχους της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης, ώστε να καλυφθούν οι σημερινές αδυναμίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτή η συνθήκη, έστω και τόσο κουτσουρεμένη, όπως 
κατέληξε, δίνει τη δυνατότητα μιας ισχυρής Ευρώπης στο διεθνές πολιτικό και 
οικονομικό σύστημα, ώστε να εξασφαλίσει την ασφάλεια και την κοινωνική συνοχή 
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των πολιτών, ώστε να εξασφαλίσει ακόμη καλύτερες συνθήκες σεβασμού των 
θεμελιωδών δικαιωμάτων των πολιτών.  Η συνθήκη, μέσα από νέους κανόνες 
λειτουργίας, θέτει την Ευρωπαϊκή Ένωση στην τροχιά της πολιτικής ενοποίησης, 
ενισχύοντας τους στόχους προάσπισης των αξιών της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, της 
ελευθερίας, της δημοκρατίας, της ισότητας, του κράτους δικαίου και της ευημερίας των 
πολιτών.   

 Αδυναμίες, και τελειώνω, σίγουρα υπάρχουν.  Αναμφίβολα όμως, η νέα 
συνθήκη είναι ένας σημαντικός σταθμός στην αναζήτηση κοινών πλαισίων για την 
Ευρώπη που θέλουμε.  Είναι μάλιστα ιδιαίτερης σημασίας το γεγονός ότι 
περιλαμβάνει στις διατάξεις της τις βασικότερες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη κύριε Χατζηγιάννη.  Κύριε Νικολάου, θέλετε κάτι;  Χτυπάτε 
συνέχεια… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Α, είναι εσωτερική… 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Είναι εσωτερικός κανονισμός, κύριε Πρόεδρε. 

 Η συνθήκη -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- δεν υιοθετεί το σύνολο των επιδιώξεων 
καμιάς χώρας.  Θα πρέπει όμως να αναγνωρίσουμε ότι είναι ένας πολιτικός 
συμβιβασμός, ο οποίος καλύπτει τα κοινά σε μια πορεία σύγκλισης.  Αυτή είναι η 
τακτική που ακολουθήθηκε μέχρι σήμερα στην Ευρώπη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη.  Έχετε μιλήσει για επτά λεπτά και σαράντα 
πέντε δευτερόλεπτα. 

 Παρακαλώ την κ. Κυριακίδου να έρθει στο βήμα.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η υπό επικύρωση Συνθήκη της Λισσαβώνας είναι ένας ιστορικός σταθμός της 
πορείας των ευρωπαϊκών κρατών προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση.  Με την ψήφιση 
της Συνθήκης της Λισσαβώνας τροποποιείται η Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση 
και η Συνθήκη Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.  Στις 13 ∆εκεμβρίου του 2007 οι 
ηγέτες των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατέληξαν σε μια κοινή πολιτική 
θέση σχετικά με τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, να εγκριθεί και να τεθεί σε ισχύ από την 
1η Ιανουαρίου 2009.  Προϋπόθεση βέβαια της εφαρμογής της συνθήκης είναι η ομαλή 
ολοκλήρωση της διαδικασίας των επικυρώσεων στα κράτη μέλη της Ένωσης. 

 Η επιλογή της επικύρωσης της συνθήκης αποτελεί πρόκληση για τα εθνικά 
κοινοβούλια των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τα είκοσι έξι κράτη μέλη της 
Ένωσης ανέθεσαν την επικύρωση στα εθνικά τους κοινοβούλια.  Μοναδική εξαίρεση 
αποτέλεσε η Ιρλανδία, όπου σύμφωνα με το σύνταγμά της διεξήχθη δημοψήφισμα 
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στις αρχές Ιουνίου 2008.  Το αποτέλεσμα του ιρλανδικού δημοψηφίσματος για τη 
Συνθήκη της Λισσαβώνας ήταν αρνητικό και προκάλεσε απογοήτευση και ανησυχία 
για την πορεία της Ευρώπης.  Ο ευρωσκεπτικισμός οδηγεί σε φαινόμενα 
εσωστρέφειας και αποτελεί απειλή για τη μελλοντική ενδυνάμωση της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Η απόρριψη της συνθήκης ισοδυναμεί με σοβαρή καθυστέρηση τόσο στη 
διαδικασία μεταρρύθμισης των δομών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και στην 
προετοιμασία της για περαιτέρω πολιτική διεύρυνση.  Μετά την απόρριψη της 
συνθήκης από τους Ιρλανδούς, φαίνεται ότι και οι Πολωνοί και οι Τσέχοι αναπτύσσουν 
έναν έντονο ευρωσκεπτικισμό.  Θεωρούν λανθασμένα ότι η συνθήκη είναι άνευ 
αντικειμένου μετά την απόρριψή της από τους Ιρλανδούς.  Βέβαια, οφείλουμε εδώ να 
αναφέρουμε ότι στην περίπτωση της συνθήκης της Νίκαιας η Ιρλανδία χρειάστηκε δύο 
ψηφοφορίες για να την εγκρίνει.  Εμείς πιστεύουμε ότι η διαδικασία επικύρωσης της 
συνθήκης πρέπει να συνεχιστεί.  Οφείλουμε να τιμήσουμε την υπογραφή μας, όταν 
δεσμευτήκαμε το ∆εκέμβριο του 2007 να υπερψηφίσουμε τη Συνθήκη της 
Λισσαβώνας.   

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία καλείται να επικυρώσει τη συνθήκη.  Σήμερα είναι 
ιστορική μέρα για το κυπριακό κοινοβούλιο.  Καλούμαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, να 
πάρουμε μια σημαντική απόφαση, που θα επηρεάσει το μέλλον του λαού μας και το 
μέλλον όλων των ευρωπαϊκών λαών.  Εμείς του ∆ΗΚΟ υπερψηφίζουμε τη συνθήκη.  
Επιλέγουμε, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, την επικύρωση της συνθήκης, με γνώμονα 
πάντοτε το συμφέρον του Κύπριου πολίτη, την ενίσχυση της δημοκρατίας και την 
ενδυνάμωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Το δίλημμα που πρέπει να τίθεται από όλους 
μας είναι: Βελτιώνει την υφιστάμενη Συνθήκη της Νίκαιας, με βάση την οποία έχουμε 
εισέλθει στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η οποία ισχύει σήμερα;  Έχουμε δηλαδή Νίκαια 
versus Λισσαβώνας.  Εάν είναι βελτιωμένη -και είναι βελτιωμένη- η Μεταρρυθμιστική 
Συνθήκη έναντι της Νίκαιας και εφόσον εξυπηρετούνται οι αρχές και οι αξίες που ως 
Κύπριοι υπερασπιζόμαστε, τότε, ναι, οφείλουμε και πρέπει να την ψηφίσουμε.  
Πιστεύουμε ακράδαντα ότι η επικύρωση θα έχει θετικές, πολιτικές και νομικές, 
συνέπειες για όλους τους Ευρωπαίους πολίτες, λόγω των μεταρρυθμίσεων που 
περιλαμβάνει σε σχέση με τη Συνθήκη της Νίκαιας.  Απώτεροι πολιτικοί στόχοι της 
συνθήκης είναι η βελτίωση των θεσμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η κάλυψη του 
λεγόμενου δημοκρατικού ελλείμματος και η απλοποίηση του μηχανισμού λήψης 
αποφάσεων.  Τι θα επιλέξουμε, αγαπητοί συνάδελφοι;  Την πρόοδο και τη 
μεταρρύθμιση ή τον ευρωσκεπτικισμό;   

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα ψηφίζουμε υπέρ της επικύρωσης της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας, γιατί οι αλλαγές που προτείνονται από τη συνθήκη προσδίδουν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση καλύτερη ικανότητα λήψης αποφάσεων και μεγαλύτερη 
δημοκρατική νομιμότητα.  Τόσο η ενίσχυση του ρόλου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
όσο και η ενδυνάμωση του ρόλου των εθνικών κοινοβουλίων αποτελούν εγγύηση για 
το δημοκρατικότερο χαρακτήρα της Ευρώπης.  Ενισχύεται ο ρόλος των απευθείας 
εκλελεγμένων από το λαό.  Ναι, βελτιώνει τους υφιστάμενους θεσμούς.  Ναι, 
ενισχύεται η δημοκρατία στη Συνθήκη της Λισσαβώνας σε σχέση πάντοτε με τη 
Συνθήκη της Νίκαιας.  Τα εθνικά κοινοβούλια αποκτούν περισσότερες δυνατότητες 
εξέτασης της κοινοτικής νομοθεσίας.  Θα πληροφορούνται για τις νομοθετικές 
προτάσεις και θα έχουν το δικαίωμα αναπομπής μιας πρότασης στην επιτροπή για 
επανεξέτασή της εντός δύο μηνών.  Παράλληλα, με απλή πλειοψηφία τα εθνικά 
κοινοβούλια μπορούν να ζητήσουν την απόρριψη μιας νομοθετικής πρότασης στη 
βάση της αρχής της επικουρικότητας.  Το αίτημα μπορεί να γίνει αποδεκτό με την 
έγκριση του συμβουλίου και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Οι αρμοδιότητες του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου διευρύνονται.  Στη Συνθήκη της Νίκαιας το 
Ευρωκοινοβούλιο δε νομοθετεί.  Τώρα του ανατίθεται και νομοθετικός ρόλος.  Θα 
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συναποφασίζει με τους υπουργούς για όλα σχεδόν τα θέματα της Ένωσης, με 
εξαίρεση την εξωτερική και αμυντική πολιτική. Θα διερωτηθούμε όλοι: Υπάρχουν 
περιθώρια βελτίωσης;  Ναι, βέβαια υπάρχουν.  Όμως, ας μην ξεχνούμε, αγαπητοί 
συνάδελφο, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση λειτουργεί πάντοτε συναινετικά.  

 Η συνθήκη εδραιώνει σε σημαντικό βαθμό τα δικαιώματα των Ευρωπαίων 
πολιτών έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ο Χάρτης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, 
ο οποίος καταγράφει τα θεμελιώδη πολιτικά, κοινωνικά και εργασιακά δικαιώματα του 
Ευρωπαίου πολίτη, αποκτά δεσμευτική ισχύ για όλες τις χώρες της Ένωσης, πλην της 
Μεγάλης Βρετανίας και της Πολωνίας, έστω και αν δεν έχει ενσωματωθεί στη 
συνθήκη.  Για μας τους Κύπριους, που τα ανθρώπινά μας δικαιώματα καταπατούνται 
καθημερινά από την Τουρκία, αποτελεί ύψιστο πλεονέκτημα.  

 Αξίζει να αναφερθεί ότι η συνθήκη περιλαμβάνει μια σημαντική καινοτομία για 
τον περαιτέρω εκδημοκρατισμό της Ένωσης και την ενίσχυση της συμμετοχικής 
δημοκρατίας.  Παρέχεται το δικαίωμα της λήψης πρωτοβουλίας στους Ευρωπαίους 
πολίτες.  Συγκεκριμένα, κάθε αίτημα των πολιτών που συγκεντρώνει ένα εκατομμύριο 
υπογραφές θα μπορεί να εξετάζεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Με αυτό το μέτρο 
οι πολίτες εκφράζουν με δημοκρατικό τρόπο την άποψή τους και διαμορφώνουν 
έμμεσα πολιτική. 

 Επιπρόσθετα, η επικύρωση βελτιώνει σε σημαντικό βαθμό την ορθή λειτουργία 
των θεσμικών οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η επέκταση των τομέων των 
οποίων οι αποφάσεις λαμβάνονται με ειδική πλειοψηφία, με το σύστημα της 
λεγόμενης διπλής πλειοψηφίας, είναι βέβαια σημαντική αλλαγή σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο.  Για να εγκριθεί μια πρόταση, πρέπει να στηρίζεται από το 55% των κρατών 
μελών, τα οποία να αντιπροσωπεύουν το 65% του πληθυσμού.  Σ’ αυτό το σημείο θα 
μπορούσε κάποιος να επικαλεστεί ότι το πλεονέκτημα της άσκησης του βέτο που 
έχουν τα μικρά κράτη παύει να υφίσταται μετά το 2017.  Αυτό το δικαίωμα, ναι, το 
θεωρούμε όπλο στα χέρια μας σε σχέση με την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας και τη 
σωστή λύση του κυπριακού προβλήματος.  Όμως, εάν, αγαπητοί μου συνάδελφοι, δεν 
μπορέσουμε να βρούμε μια σωστή και βιώσιμη λύση του κυπριακού προβλήματος 
μέχρι το 2017, πόσες ελπίδες αλήθεια έχουμε μετά το 2017, λαμβάνοντας πάντοτε 
υπόψη τις τάσεις απόσχισης που επικρατούν στην Ευρώπη; 

 Η αναβάθμιση και εδραίωση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου ως πλήρους 
οργάνου της Ευρώπης γίνεται πραγματικότητα.  Οι κυβερνήσεις των κρατών μελών 
θα επιλέγουν τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, για να οργανώνει και να 
διευθύνει τις συνόδους κορυφής, με θητεία δυόμισι χρόνων.  Ο αριθμός των μελών 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής μειώνεται.  Μόνο τα δύο τρίτα των κρατών μελών θα 
έχουν επίτροπο σε κάθε πενταετή θητεία της επιτροπής.  Η δυνατότητα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης να λειτουργεί ως διεθνής παράγοντας στην παγκόσμια πολιτική 
σκηνή ενισχύεται σε σημαντικό βαθμό μέσω του Υπάτου Εκπροσώπου για την 
Εξωτερική Πολιτική της Ευρώπης.  Θα προεδρεύει του Συμβουλίου Υπουργών 
Εξωτερικών και θα εκπροσωπεί την Ένωση στο διεθνή χώρο.  Η νέα συνθήκη 
προβλέπει διαδικασία αποχώρησης κράτους μέλους.  Όσες χώρες διαφωνούν με την 
παρουσία τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλοι έχουν αποφασίσει για τη συμμετοχή 
τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση είτε άλλαξαν γνώμη δύνανται να ενεργοποιήσουν και τη 
διαδικασία εξόδου από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Πεδίον δόξης λαμπρόν γι’ αυτούς 
που θέλουν να ενεργοποιήσουν αυτή τη διαδικασία, να ενημερώσουν και εμάς και τον 
κυπριακό λαό.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, η επικύρωση της Συνθήκης της Λισσαβώνας θα 
ενισχύσει τη σωστή λειτουργία της Ένωσης και θα αναβαθμίσει τους θεσμούς του 
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δημοκρατικού πολιτεύματος σε πανευρωπαϊκό επίπεδο με θετικές συνέπειες για 
όλους τους Ευρωπαίους πολίτες.  Μέσα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
έχουμε δικαιώματα, αλλά και υποχρεώσεις.  Ας ψηφίσουμε ομόφωνα υπέρ της 
επικύρωσης της συνθήκης με αίσθημα ύψιστης ευθύνης έναντι του κυπριακού λαού 
και των Ευρωπαίων εταίρων μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου.  Έχετε μιλήσει για δέκα λεπτά και σαράντα 
πέντε δευτερόλεπτα.   

 Παρακαλώ τον κ. Θεμιστοκλέους, εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το 2004 η Ευρωπαϊκή Ένωση προχώρησε στην πιο μεγαλεπήβολη και 
ιστορική της διεύρυνση.  Ποτέ στο παρελθόν δεν κάλυπτε η Ευρωπαϊκή Ένωση τόσες 
χώρες, τόση έκταση και τόσα εκατομμύρια ανθρώπων.  Το 2004 μια μεγάλη επιδίωξη 
και ένας μεγάλος οραματισμός του λαού μας κατέστη πραγματικότητα.  Η Κύπρος, 
παρά τα προβλήματα εισβολής και κατοχής, παρά το μικρό της μέγεθος, με άκρως 
συντονισμένες ενέργειες μαζί με την Ελλάδα, κατάφερε να γίνει δεκτή στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εκείνη η ημερομηνία δεν ήταν το τέλος, δεν ήταν η κατάληξη.  
Εκείνη η ημερομηνία -το 2004 δηλαδή- είναι η αφετηρία, είναι το ξεκίνημα και δε θα 
υπάρξει ποτέ κατάληξη.  Μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆εν μπορεί σε ζητήματα 
που αφορούν την εμβάθυνσή της και το όραμα της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης να 
παρατηρείται από πολιτικές δυνάμεις του τόπου μας ο οιοσδήποτε δισταγμός.  Ναι, 
δεν είναι τέλεια αυτή η συνθήκη, αλλά να μην ξεχνούμε ότι είναι ένα επίπονο προϊόν 
συμβιβασμού είκοσι επτά εθνών, είκοσι επτά κρατών και ισχυρών συμφερόντων.  
Υπάρχει όμως κανείς από εμάς που μπορεί να προβάλει το επιχείρημα ότι, επειδή δεν 
είναι τέλειο το κείμενο, πρέπει να το απορρίψουμε;  Και πώς θα κρατηθεί στα πόδια 
της η Ευρωπαϊκή Ένωση, αν δεν προχωρήσουμε στην εμβάθυνση, σε πιο ισχυρούς 
ευρωπαϊκούς μηχανισμούς, σε πιο ισχυρές και ξεκάθαρες πολιτικές;   

 Εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα υπερψηφίσουμε τη συνθήκη, διότι 
πρώτα από όλα ήταν ο σκοπός μας, είναι το όραμά μας, είναι ο προσανατολισμός 
μας.  ∆εύτερον, θα στηρίξουμε την προσπάθεια που καταβάλλεται, διότι ακριβώς 
πιστεύουμε ότι το τρένο της Κύπρου δε σταμάτησε το 2004.  Ξεκίνησε το 2004 και δεν 
μπορεί, μετά από βάσανα, κόπους και θυσίες, αφού θέλαμε να μπούμε στο τρένο, 
σήμερα να θέλουν κάποιοι να κρεμαστούμε από τα παράθυρα του τρένου.  Τρίτον, θα 
στηρίξουμε αυτή την προσπάθεια και θα υπερψηφίσουμε τη συνθήκη, διότι όσο πιο 
δυνατή είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση τόσο περισσότερη ασφάλεια θα απολαμβάνει 
αυτός ο τόπος. Και μπορεί οι κίνδυνοι σήμερα να φαντάζουν απομακρυσμένοι για την 
Κύπρο, αλλά ουδείς μπορεί να υποστηρίξει σοβαρά ότι δε θα κάνουν την εμφάνισή 
τους απειλητικά στους αιώνες που έρχονται.  Αυτούς τους κινδύνους και τον κυριότερο 
που ονομάζεται τουρκική βουλιμία αν θα μπορέσει αυτός ο τόπος να τους 
αντιμετωπίσει με αποτελεσματικότητα, θα είναι μέσα από μία ισχυρή Ευρωπαϊκή 
Ένωση, που θα αποκτήσει σε βάθος χρόνου και κοινή άμυνα και κοινή εξωτερική 
πολιτική και κοινή πολιτική για τη λαθρομετανάστευση και κοινή πολιτική για την 
παιδεία και κοινή πολιτική, ιδίως, για τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις πολιτικές 
ελευθερίες των νόμιμων κατοίκων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   
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 Τέλος, προτού κατέβω από το βήμα, θέλω να πω ακόμα κάτι.  Ο τόπος μας, η 
πατρίδα μας χρειάζεται ξεκάθαρους ευρωπαϊκούς προσανατολισμούς, δίχως 
δισταγμούς, δίχως “κοντοφθαλμοσύνες”.  Το δεύτερο που χρειάζεται ο τόπος μας, 
ιδίως λόγω του προβλήματός μας, είναι να στείλουμε ένα μήνυμα, ότι είμαστε έτοιμοι 
να μπούμε στην Ευρώπη όπως πρέπει, με αξιοπρέπεια και όχι με δουλικότητα, ούτε 
ενίοτε να συμπεριφερόμαστε σαν γελοίοι ή αγέρωχα και ούτε σαν προκλητικά 
ευτελείς.  Όραμά μας είναι η πατρίδα μας να επανενωθεί στη βάση αρχών και οι 
γενεές που έρχονται να μπορούν με αξιοσύνη να συναγωνιστούν και να 
συνεργαστούν με τους Ευρωπαίους συνομήλικούς τους στη βάση της γνώσης, της 
αυτοπεποίθησης και της αξίας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Θεμιστοκλέους.  Έξι λεπτά. 

 Για να φανεί και ο επόμενος ηλικιωμένος της Βουλής, παρακαλώ τον κ. 
Αγγελίδη να έρθει στην προεδρία, γιατί εγώ πρέπει να κατέβω. 

 Κύριε Νεοφύτου, συγγνώμη μισό λεπτό, για να γίνει η αλλαγή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έτσι που πάτε, εννά ’ρτει τζιαι το γυρί μας! 

(Γέλια) 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 
Ανδρέας Αγγελίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Να παρακαλέσω το συνάδελφο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ακουστούν πολλά επιχειρήματα και είναι εκ του περισσού να προσπαθήσω 
να τα απαριθμήσω.  Όμως, επειδή θεωρώ πως αυτή η στιγμή είναι κορυφαία για το 
κυπριακό κοινοβούλιο, η επικύρωση της Συνθήκης της Λισσαβώνας, θέλω να 
καταθέσω τη θέση πως εμείς, πιστοί και συνεπείς στην ιστορία της παράταξής μας, 
που πιστεύουμε στην Ευρώπη και στον ευρωπαϊκό προσανατολισμό της Κύπρου, θα 
υπερψηφίσουμε τη συνθήκη, παρά τις αδυναμίες που καταγράφουμε, αλλά και ότι την 
ίδια στιγμή διαπιστώνουμε πως αυτή η συνθήκη είναι καλύτερη από τη Συνθήκη της 
Νίκαιας.   

 Όμως, παρά τον απόλυτο σεβασμό προς το ΑΚΕΛ, που έχει το απόλυτο και 
δημοκρατικό δικαίωμα να διαφωνεί, θα θέσω έναν προβληματισμό, παρ’ όλο που 
ακούονται και κριτικές εκ μέρους τους, γιατί κάποιοι, που και ο ρόλος που τους 
καθόρισε ο λαός είναι να ασκούν αντιπολίτευση, θεωρούν ότι δεν πρέπει αυτό να 
γίνεται.  Εμείς πιστώνουμε τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
προσπάθειά του για επίλυση του κυπριακού προβλήματος, αλλά πώς συνάδει από τη 
μια να προσπαθούμε να επιλύσουμε το κυπριακό πρόβλημα και από την άλλη να 
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καταψηφίζουμε μια συνθήκη, γιατί δεν είναι τέλεια.  Άρα να εκλάβω ότι, αν δεν εξεύρει 
την τέλεια λύση, που γνωρίζουμε ότι είναι αδύνατο λόγω των τετελεσμένων της 
εισβολής, δε θα προχωρήσει στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος;  Και 
δεύτερον, γνωρίζουμε, και γνωρίζουν οι φίλοι στο ΑΚΕΛ, ότι χωρίς τη νέα συνθήκη 
δεν μπορεί να υπάρξει διεύρυνση.  Άρα πώς εκτιμά το ΑΚΕΛ ότι η Τουρκία μπορεί 
χωρίς ευρωπαϊκό μέλλον να δείξει καλή βούληση και να συμβάλει και να συνδράμει 
στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος;   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Νεοφύτου. 

 Ο συνάδελφος ο Νίκος Κουτσού.  Λοιπόν, ο φίλος ο Κουτσού κάπου πρέπει να 
πήγε.  Ήταν και προεδρεύων της Βουλής, άρα δικαιούται. 

 Να παρακαλέσω το συνάδελφο τον Τάσο το Μητσόπουλο να πάρει το λόγο. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πενήντα ένα χρόνια πριν, όταν γινόταν η διαπραγμάτευση της Συνθήκης της 
Ρώμης, ένας παριστάμενος βρετανός διπλωμάτης είχε αναφέρει:  «∆εν υπάρχει 
πιθανότητα συμφωνίας επί της συνθήκης την οποία συζητάτε.  Κι αν ακόμα υπάρξει 
συμφωνία, δεν υπάρχει πιθανότητα επικύρωσης.  Κι αν ακόμα η συνθήκη επικυρωθεί, 
δεν υπάρχει πιθανότητα να εφαρμοστεί».  Βρισκόμαστε όμως σήμερα εδώ, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, γιατί ο αφελής σκεπτικισμός του βρετανού διπλωμάτη και πολλών 
άλλων ομοίων του διαψεύστηκε πανηγυρικά μπροστά στη σαρωτική θέληση των λαών 
και των πολιτών της Ευρώπης να μετουσιώσουν την ιδέα της ελευθερίας, της ειρήνης 
και της κοινής ευημερίας σε αδιαπραγμάτευτη πραγματικότητα.  Μια ιδέα που ξεκίνησε 
ως πρόταση για την κατάργηση των τελωνειακών δασμών και μετατράπηκε στην 
πορεία του χρόνου όχι απλώς σε μια πανίσχυρη οικονομική ένωση, όχι μόνο σε ένα 
παντοδύναμο κοινό νόμισμα, αλλά και σε μια πολλά υποσχόμενη πολιτική ενότητα 
ελπίδας και προοπτικής. 

 Πενήντα χρόνια πριν στον κόσμο μας κυριαρχούσαν δύο στρατιωτικοί 
συνασπισμοί και η ανθρωπότητα ζούσε κάτω από το βάρος και την απειλή μιας 
αδυσώπητης πυρηνικής καταστροφής.  Σήμερα, χάρη στο όραμα και την πολιτική 
τόλμη των ιδρυτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ζούμε σ’ έναν κόσμο που ευνοεί την 
ανάπτυξη περισσοτέρων κέντρων πολιτικής ισχύος.  Ο αναχρονιστικός διαχωρισμός 
της Ευρώπης σε στρατόπεδα αποτελεί παρελθόν και σύντομα φυσικά φιλοδοξούμε να 
τερματίσουμε και τη διαίρεση της δικής μας πατρίδας.  Στη βάση αυτής της μεγάλης 
και φιλόδοξης πολιτικής προσπάθειας βρίσκεται η δύναμη της ελευθερίας, που 
αποτελεί την κινητήρια δύναμη της Ευρώπης και την κοινή ταυτότητα για όλους τους 
Ευρωπαίους πολίτες. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υπό συζήτηση Συνθήκη της Λισσαβώνας, όπως πλειστάκις έχει ειπωθεί, δεν 
υιοθετεί το σύνολο των στόχων και των επιδιώξεων των ευρωπαϊκών λαών.  Αποτελεί 
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όμως ένα ρεαλιστικό δρόμο για την Ευρώπη του 21ου αιώνα, για ένα καλύτερο 
ευρωπαϊκό μέλλον αλληλεγγύης, σταθερότητας και συλλογικής προόδου.  Μια 
Ευρώπη που βρίσκεται σε κίνηση, που διαρκώς διευρύνεται πρέπει να μετεξελίσσεται 
θεσμικά, να ενοποιείται πολιτικά, να θωρακίζεται συνταγματικά και να γίνεται πιο 
αποτελεσματική, πιο αξιόπιστη, πιο συμμετοχική. 

 Είναι αλήθεια πως μέσα στο “όχι” των Ιρλανδών συνυπάρχουν πολλά 
ετερόκλητα και ανομοιογενή στοιχεία, από φανατικούς θρησκόληπτους, που 
φοβούνται τη νομιμοποίηση των αμβλώσεων και τους ομόφυλους γάμους, από 
παραδοσιακά ουδετερόφιλους, που αντιδρούν στην προοπτική μιας κοινής 
ευρωπαϊκής άμυνας, μέχρι εκείνους που γνήσια ανησυχούν για την πιεστικότητα των 
καθημερινών προβλημάτων. 

 Ποιος αλήθεια χαίρεται με το “όχι” αυτό;  Έσπευσαν, και είναι καλά γνωστό, να 
πανηγυρίσουν η Λίγκα του Ουμπέρτο Μπόσσι, που εκφράζει την άρνηση του 
πλούσιου ιταλικού βορρά να χρηματοδοτεί τη διόρθωση των κοινωνικών ανισοτήτων 
με το νότο, η υπερφιλελεύθερη Τσεχία του Κλάους και η απροσχημάτιστα 
φιλοατλαντική Πολωνία του Καζίνσκι, που επιθυμούν μια ζώνη μόνο ελευθέρων 
συναλλαγών υπό την κηδεμονία του αμερικανικού στρατού, και αρκετοί άλλοι φυσικά 
που ευκαιριακά στοιχίζονται πίσω από τις ετερόκλητες αυτές απόψεις. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρέπει να έχουμε το κουράγιο να αφουγκραζόμαστε, αλλά και να αψηφούμε το 
σκεπτικισμό των λαών.  Η Ενωμένη Ευρώπη κτίστηκε με την πρωτοβουλία 
φωτισμένων και τολμηρών ηγετών, που κόντρα σε αναστολές και σκοπιμότητες 
χάραξαν πορείες και άνοιξαν νέους δρόμους.  Η Ευρώπη δεν μπορεί να περιμένει 
ούτε και η ιστορία.  Η πολιτική της αναβλητικότητας οδηγεί στη στασιμότητα και το 
τέλμα.  Εμείς δε δραπετεύουμε από τις ευθύνες μας και λογοδοτούμε στο λαό.  Αυτοί 
που θέλουν να περιμένουν έχουν κάθε δικαίωμα να το πράξουν.  Αυτή τους όμως η 
επιλογή δε θα πρέπει να εμποδίσει τις άλλες χώρες να οργανωθούν και να κινηθούν 
με φαντασία, όραμα και τόλμη μπροστά.  Μπορεί στο τέλος τέλος να υπάρξουν 
διαφορετικά επίπεδα ενσωμάτωσης των κρατών μελών.  Στους σκεπτικιστές ένα μόνο 
θα ήθελα να πω.  Εάν η κατάσταση παραμείνει ως έχει σήμερα, οι ανησυχίες και οι 
προβληματισμοί τους δε θα αντιμετωπιστούν με καλύτερο τρόπο.  Αντιθέτως, θα είναι 
άμεσος και ορατός ο κίνδυνος θεσμικής κατάρρευσης της Ένωσης κάτω από το βάρος 
της αδυναμίας λήψης μεγάλων αποφάσεων. 

 Ας δώσουμε λοιπόν το μήνυμα σήμερα από εδώ ότι δε θα υποταχθούμε στη 
μοιρολατρία και την παρακμή.  Και θα υποτασσόμαστε στη μοιρολατρία και την 
παρακμή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο αρνούμαστε να κοιτάξουμε μπροστά και 
να σχεδιάσουμε το κοινό μας μέλλον. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Μητσόπουλο. 

 Να δώσω το λόγο τώρα στο συνάδελφο Νίκο Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Πριν μπω στην ουσία της παρέμβασής μου, θέλω να σχολιάσω δύο πράγματα.  
Πρώτον, το θέμα του δημοψηφίσματος.  Πιστεύω αδικούμε το θεσμό, όταν εξισώνουμε 
την αντιπροσωπευτική δημοκρατία με την άμεση δημοκρατία.  Το δημοψήφισμα έχει 
τα προβλήματά του, αλλά έχει και τις υπεροχές του.  Και θα ήταν πολύ καλύτερο, γιατί 
μιλούμε για καθορισμό της τύχης των κοινωνιών και των ατόμων, εάν και η Βουλή μας 
υιοθετούσε τη λογική και την πολιτική του δημοψηφίσματος.  ∆εύτερον, επειδή 
ακούστηκε από πλευράς ομιλητού του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι θέλουν την 
Ευρωπαϊκή Ένωση των δύο ταχυτήτων και θέλουν την ανασύσταση των αξόνων, και 
δη του γαλλογερμανικού, ήθελα να ξέρω αν αυτή είναι πολιτική του κόμματος ή 
πολιτική του ατόμου που μίλησε.  Το τρίτο που μπαίνει είναι ένα αμείλιχτο ερώτημα 
που αφορά και εμάς τις μικρές χώρες:  Όταν οι μικρές χώρες διαφωνούν, έχουν τη 
δυνατότητα να στηρίξουν την απόφασή τους μέσα στο πλέγμα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης;  Αυτό είναι σημαντικό.  ∆εν έχω να δώσω τώρα απάντηση, γιατί είναι ένα 
σύνολο παραγόντων που πρέπει κανένας να λάβει υπόψη.  Και στη συγκεκριμένη 
περίπτωση το θέμα του ιρλανδικού δημοψηφίσματος είναι ένα παράδειγμα που 
πρέπει να απασχολήσει και εμάς και την Ευρωπαϊκή Ένωση, πώς αντιμετωπίζεται μία 
διαφωνία μιας μικρής χώρας, όπως στη συγκεκριμένη περίπτωση. 

 Από ’κεί και πέρα θέλω να καταθέσω ως Ευρωπαϊκό Κόμμα το όραμά μας για 
μια Ευρώπη πολιτική, δημοκρατική, με κοινωνική ευαισθησία και οικονομική 
δικαιοσύνη.  Μια Ευρώπη της κοινοτικής αλληλεγγύης μεταξύ των μελών, που θα 
συμβάλει στην παγκόσμια ειρήνη και σταθερότητα.  Μια Ευρωπαϊκή Ένωση που να 
προστατεύει τους λαούς και τα κράτη της Ευρώπης, που να περιλάβει όλες τις 
βαλκανικές χώρες, αλλά και τη Ρωσία.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση δε θα μπορέσει να 
διαδραματίσει, κατά την άποψή μου, το ρόλο της ως ένα αντίβαρο στη διεθνή 
κονίστρα απέναντι κυρίως στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής, εάν δε λύσει το 
πρόβλημα των σχέσεών της με τη Ρωσία και αν τελικά δεν εντάξει και την ίδια τη 
Ρωσία μέσα στις δυνάμεις της Ένωσης.   

 Κρίνουμε τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, αν αποτελεί βήμα προς τα μπρος ή 
βήμα προς τα πίσω.  Θα μιλήσει ο πρόεδρός μας γι’ αυτό.  Παρενθετικά, θέλω να πω 
ότι ίσως να πρωτοτυπούμε ως κυπριακή Βουλή, όταν, αντί να ανοίξουν τη συζήτηση 
οι αρχηγοί ή οι πρόεδροι των κομμάτων, για να καθορίσουν το γενικό πλαίσιο, και να 
ακολουθήσουν οι επιμέρους παρεμβάσεις των βουλευτών, αρχίσαμε ανάποδα.  
Αντιλαμβάνομαι ότι αυτά ήταν μια συμφωνία στη σύσκεψη των αρχηγών.  Εν πάση 
περιπτώσει, η κριτική που πρέπει να γίνεται...  Και το ανέφερα αυτό, γιατί ο πρόεδρός 
μας θα καταθέσει τις θέσεις για τη συνθήκη, άρα δε θεωρώ σκόπιμο να τις 
επαναλάβω.  Η θέση μας επομένως είναι ότι συγκριτικά με τα υφιστάμενα πράγματα, 
και δη με τη Συνθήκη της Νίκαιας, η Συνθήκη η Μεταρρυθμιστική της Λισσαβώνας 
αποτελεί ένα σημαντικό βήμα προς τα μπρος, που ασφαλώς δε λύει όλα τα 
προβλήματα, ασφαλώς δεν αποτελεί ιδανική λύση, αλλά είναι ένα θετικό βήμα προς 
τα μπρος. 

 Στην Κύπρο έχουμε μία ιδιομορφία, που πρέπει να τη σχολιάσουμε και να 
τοποθετηθούμε, ότι το πρώτο σε δύναμη κοινοβουλευτικό κόμμα, που είναι 
ταυτόχρονα και κυβερνών, έχει ανακοινώσει ότι θα την καταψηφίσει.   ∆υστυχώς, θα 
ακολουθήσει η αιτιολογία, που φαντάζομαι θα είναι πιο αναλυτική από την 
ανακοίνωση, και έτσι θα είμαστε υποχρεωμένοι να κάνουμε την κριτική, χωρίς να έχει 
τοποθετηθεί επίσημα στη Βουλή η ηγεσία του ΑΚΕΛ.   

 Με την ίδια λογική που κρίναμε τη συνθήκη θα κρίνουμε και τη θέση όλων των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων.  Κι εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω.  Πιστεύω στις 
πλουραλιστικές πολιτικές κοινωνίες, είμαι κάθετα αντίθετος στο διπολισμό.  Όπου 
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εφαρμόστηκε, έφερε αρνητικά μέχρι και καταστροφικά αποτελέσματα.  Και σ’ αυτό τον 
πλουραλισμό όχι μόνο έχει θέση η αριστερά, αλλά έχει ρόλο να διαδραματίσει 
σημαντικό και στην Κύπρο ειδικά, λόγω του υφιστάμενου συσχετισμού δυνάμεων, 
καθοριστικό και στα πολιτικά και στα κοινωνικοοικονομικά θέματα.   

 Επομένως, η όποια κριτική γίνεται, γίνεται στα πλαίσια ενός διαλόγου που 
αρμόζει στις πλουραλιστικές κοινωνίες και στην κατάθεση των απόψεων, για να 
υπάρξει η σύνθεση και για να βοηθήσουμε τον πολίτη να καθορίσει ποιος έχει δίκαιο, 
με ποιον συμφωνεί και τι τελικά υποστηρίζει.  Η σωστή κριτική μιας απόφασης δεν 
είναι η απομόνωσή της, δεν είναι να την κρίνουμε, εάν δε θα επηρεάσει το τελικό 
αποτέλεσμα.  Αυτό είναι η ασφάλεια της πλειοψηφίας, που οδηγεί τη μειοψηφία σε 
ανεύθυνη στάση.  ∆ε λέω ότι είναι ανεύθυνοι. ερμηνεύω το ρόλο που πρέπει να 
διαδραματίζουμε.  Άρα η κρίση στην απόφαση του ΑΚΕΛ πρέπει να γίνει με δεδομένο 
ότι, εάν την υιοθετούσε η πλειοψηφία της Βουλής, θα ήταν θετική για την Κύπρο, θα 
ήταν θετική για μια Ευρώπη που θέλουμε να πάει προς τα μπρος, θα ήταν θετική η 
συμβολή της προς τους στόχους και τα οράματα που έχουμε;   

 Ποια είναι λοιπόν η πηγή της θέσης αυτής του ΑΚΕΛ;  Κατά την άποψή μας 
υπάρχουν δύο λόγοι.  Ο ένας είναι -εκτίμηση, και θα φανεί αν είναι αληθινή ή 
εξωπραγματική- οι εσωτερικές διεργασίες που άρχισαν μέσα στο κόμμα στο θέμα της 
διαδοχής.  Ο δεύτερος είναι ο διαχρονικός ευρωφοβισμός του ΑΚΕΛ, που υπάρχει 
εδώ και πολλές δεκαετίες.  Θέλω να θυμίσω ότι, όταν για πρώτη φορά έγινε το ρήγμα, 
κατά άλλους η εξέλιξη η θετική της απόσχισης των ευρωπαϊκών κομμουνιστικών 
κομμάτων από την ορθοδοξία της Μόσχας, κυρίως με τους Ιταλούς, το ΑΚΕΛ 
παρέμεινε πιστό στην ορθοδοξία της Μόσχας.  Στη συνέχεια είχαμε την αρνητική 
στάση του στην αίτηση ένταξης, για να φτάσουμε τότε να ψηφιστεί, επί Βασιλείου, και 
ειδικός νόμος, γιατί ήθελε δημοψήφισμα το ΑΚΕΛ για την τελωνειακή ένωση, αν το 
θυμάστε, η οποία είχε προηγηθεί και την οποία ήθελε.  Στη συνέχεια έχουμε μία 
διαφοροποίηση στη στάση του απέναντι στην Ευρώπη, με κύρια αιτιολογία το ότι θα 
συμβάλει στη λύση του Κυπριακού.  Έχουμε πρόσφατα και τη συγκεκριμένη αντίφαση 
του ΑΚΕΛ, που στο διεθνή χώρο προκαλεί προβλήματα.  Και παραπέμπω τους 
φίλους του ΑΚΕΛ να ξαναδιαβάσουν το μνημόνιο που υπέγραψε ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας με τον Πρωθυπουργό της Αγγλίας, στη δεύτερη παράγραφό του, που 
προβλέπει ότι και οι δύο χώρες προσβλέπουν σε ένα δυνάμωμα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, για να επιβάλει τη σταθερότητα και την πρόοδο στην περιοχή.  ∆εν μπορεί 
λοιπόν στο εξωτερικό να συμφωνούμε σ’ αυτά τα πράγματα και στο εσωτερικό να 
επικαλούμαστε διαδικασίες και λόγους υπαρκτούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά που 
δεν αντιμετωπίζονται με την αντίφαση, την αντίθεση και την προοπτική της εξόδου, για 
να προχωρήσουμε στην υλοποίηση των στόχων μας.  Θεωρούμε επομένως ότι...  
∆υστυχώς λόγω χρόνου δεν μπορώ να επεκταθώ σε άλλα παραδείγματα.  Το 
παράδειγμα επίσης της μη συμμετοχής του ΑΚΕΛ στην πρόσφατη σύνοδο των 
αριστερών κομμάτων στην Αθήνα είναι και αυτό ένα παράδειγμα.  Η αποχώρησή του 
από το Κίνημα της Γένοβας είναι ένα άλλο παράδειγμα και η θέση του ότι η 
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ένα στάδιο του καπιταλισμού και του νεοφιλελευθερισμού 
είναι ένα άλλο.   

 Υπάρχει επομένως η ευκαιρία σήμερα να ξεκαθαρίσουμε μπροστά στον 
Κύπριο πολίτη τι πράγματι πιστεύουμε και όχι μέσα από κάποιες εικονικές 
πραγματικότητες να κρύβουμε τις πραγματικές μας θέσεις. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Κουτσού. 

 Το λόγο έχει ο Νικόλας Παπαδόπουλος. 

N. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή μέρα είναι από τις πλέον σημαντικές στην ιστορία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και ειδικότερα του κυπριακού κοινοβουλίου.  Καλούμαστε σήμερα ως 
κοινοβούλιο να ψηφίσουμε για το μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης και μαζί για την 
περαιτέρω πορεία της Κύπρου στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι.  Καλούμαστε σήμερα, με 
σοβαρότητα, ειλικρίνεια και μακριά από λαϊκισμούς, να υπερψηφίσουμε ή να 
καταψηφίσουμε τη Συνθήκη της Λισσαβώνας. 

 Το κόμμα μου υποστηρίζει την ψήφιση της συνθήκης, όχι γιατί είναι τέλεια -
επειδή σίγουρα δεν είναι και θα αναφερθώ σε κάποια κενά αργότερα- ούτε και γιατί 
νιώθουμε υποχρέωση πως πρέπει να αποδεχόμαστε οτιδήποτε προέρχεται από την 
Ευρώπη.  Αντίθετα, υποστηρίζουμε τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, γιατί μας εμπνέει η 
ιδέα της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.  Υποστηρίζουμε τη συνθήκη, γιατί και εμείς 
συμφωνούμε πως η Ευρώπη πρέπει να έρθει πιο κοντά στον Ευρωπαίο πολίτη.  
Υποστηρίζουμε τη συνθήκη, γιατί και εμείς θεωρούμε πως οι αποφάσεις της Ένωσης 
πρέπει να λαμβάνονται με διαφάνεια και αποτελεσματικότητα.  Αλλά, πάνω απ’ όλα, 
υποστηρίζουμε αυτή τη συνθήκη, επειδή με αυτό τον τρόπο ενισχύεται η εθνική μας 
υπόθεση και αναβαθμίζονται τα μέσα που έχουμε στη διάθεσή μας για την 
προσπάθεια επίλυσης του εθνικού μας προβλήματος. 

 Για μας η Συνθήκη της Λισσαβώνας αποτελεί ένα θετικό θεσμικό βήμα, με 
στόχο την ενίσχυση του θεσμικού πλαισίου λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που 
ίσως δικαίως έχει παρομοιαστεί από πολλούς ως “το νέο ευρωσύνταγμα”.  Παρά τις 
όποιες ελλείψεις που έχει παρουσιάσει κατά καιρούς η Ευρώπη, η Ευρωπαϊκή Ένωση 
έχει ωφελήσει οικονομικά, πολιτικά και κοινωνικά τους λαούς της Ευρώπης.  Θεωρώ 
πως αξίζει λοιπόν τον κόπο να ενισχύσουμε τους θεσμούς και τα οράματα της 
Ενωμένης Ευρώπης, αυτά τα οράματα που μας έφεραν ειρήνη, προοπτική και 
ευημερία.   

 Υπάρχουν πολλά θετικά σημεία στη Συνθήκη της Λισσαβώνας.  ∆εν πρόκειται 
να αναφερθώ σ’ αυτά σε έκταση, επειδή καταγράφονται στη σχετική έκθεση και είμαι 
σίγουρος ότι, όπως και οι προηγούμενοι συνάδελφοι, και άλλοι συνάδελφοι θα τα 
αναλύσουν σε βάθος.  Κάποια από αυτά φυσικά είναι η αναβάθμιση του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου, η αναβάθμιση του ρόλου των εθνικών κοινοβουλίων, οι χρήσιμοι 
θεσμοί του προέδρου του συμβουλίου και του “Υπουργού Εξωτερικών” της Ένωσης, η 
πιο αποτελεσματική διαδικασία λήψης αποφάσεων.   

 Πολλά είναι τα θετικά, αλλά εγώ θα επικεντρωθώ κυρίως σε ό,τι αφορά την 
ενταξιακή πορεία της  Τουρκίας και ό,τι περιέχεται μέσα σ’ αυτή τη συνθήκη που 
επηρεάζει ακριβώς αυτό το μοχλό πίεσης που έχει η Κύπρος σήμερα για την επίλυση 
του εθνικού μας προβλήματος.  Ιδιαίτερα όσον αφορά την ενταξιακή πορεία της 
Τουρκίας, είναι η θέση μας ότι η διαπραγματευτική θέση της Κύπρου δεν 
υποβαθμίζεται, αλλά αντίθετα ενισχύεται από τις πρόνοιες της συνθήκης.  Τα 
ζητήματα που αφορούν την εξωτερική πολιτική, τη διεύρυνση της Ευρώπης, αλλά και 
οποιαδήποτε απόφαση για οποιαδήποτε προνομιακή σχέση της Τουρκίας θα 
εξακολουθήσουν να αποφασίζονται με ομοφωνία και όχι με πλειοψηφία.  Περαιτέρω, 
το νέο άρθρο 49 της συνθήκης προνοεί πως η αίτηση ένταξης του εκάστοτε κράτους 
υποβάλλεται στο Συμβούλιο Υπουργών της Ένωσης, το οποίο πρέπει να την εγκρίνει 
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με ομοφωνία.  Περαιτέρω όμως, η αίτηση πρέπει να υποβληθεί πέρα από το 
συμβούλιο και στα κοινοβούλια των κρατών μελών, κάτι που δεν επρονοείτο στη 
Συνθήκη της Νίκαιας.  Πέραν τούτου, το κράτος που υποβάλλει την αίτηση πρέπει 
παράλληλα να δεσμευτεί πως σέβεται τις αρχές πάνω στις οποίες εδράζεται η 
Ευρωπαϊκή Ένωση και πρέπει να πείσει και να δεσμευτεί ότι προωθεί αυτές τις αξίες. 

 Όμως, όσον αφορά το μεγαλύτερο διαπραγματευτικό όπλο που έχουμε στη 
διάθεσή μας, το διαπραγματευτικό πλαίσιο δηλαδή της Τουρκίας με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση, αυτό δεν καταργείται και δεν αναιρούνται οι σχετικές πρόνοιες που αφορούν 
την Κύπρο.  Το διαπραγματευτικό πλαίσιο της Τουρκίας εξακολουθεί να μην μπορεί 
να αλλάξει με οποιοδήποτε άλλο τρόπο εκτός με ομοφωνία, δηλαδή και με τη 
σύμφωνη δική μας γνώμη.  ∆ιατηρούμε δηλαδή τα “μικρά” βέτο, που κάποιοι θέλουν 
να ειρωνεύονται.  ∆ιατηρούμε το τελικό βέτο που θα έχουμε στο συμβούλιο των 
κρατών μελών και ενδεχομένως η Κύπρος να έχει ακόμα ένα βέτο στην επικύρωση 
της συνθήκης προσχώρησης της Τουρκίας, ίσως με επικύρωση της συγκεκριμένης 
συνθήκης από αυτό το κοινοβούλιο.  

 Εγείρονται όμως κάποια ερωτηματικά, που πρέπει να τα υποβάλουμε.  Η 
Συνθήκη της Νίκαιας περιορίζει τον αριθμό των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στα είκοσι επτά.  Αν δεν επικυρώσουμε την παρούσα συνθήκη, τη 
μεταρρυθμιστική συνθήκη, η Τουρκία δεν μπορεί να ενταχθεί στην Ευρώπη.  Εγείρεται 
λοιπόν το ερώτημα:  Η αρνητική θέση που διατυπώνεται από το ΑΚΕΛ πώς βοηθά την 
Κύπρο;  Πώς μπορούμε να χρησιμοποιήσουμε την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας ως 
μοχλό πίεσης πάνω της, αν της αρνηθούμε την ένταξη, με το να μην επικυρώσουμε 
την παρούσα συνθήκη; 

 Πέραν όμως αυτού του συγκεκριμένου ερωτήματος πρέπει να σημειωθούν και 
κάποια άλλα θετικά που θα επιφέρει η επικύρωση της συνθήκης.  Ναι μεν ο Χάρτης 
των Θεμελιωδών Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων δεν έχει απορροφηθεί από το κείμενο της 
μεταρρυθμιστικής συνθήκης, αν και αναφέρεται σ’ αυτό, όμως, παρά το ότι δεν έχει 
άμεση νομική εφαρμογή -και σίγουρα δεν έχει νομική εφαρμογή στην Τουρκία. 
εξάλλου δεν είναι κράτος μέλος η Τουρκία- πώς θα πείσουν για παράδειγμα αυτοί που 
υποστήριζαν κάποτε τις ρατσιστικές και εθνικά διαχωριστικές πρόνοιες του Σχεδίου 
Ανάν ότι αυτές -που θα τις υποστηρίζουν, είμαι σίγουρος, και στο άμεσο μέλλον- 
συνάδουν με αυτό το Χάρτη Θεμελιωδών Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων;  

 Είχα πει και προηγουμένως ότι υπάρχουν και αρνητικά σημεία σ’ αυτή τη 
μεταρρυθμιστική συνθήκη και πρέπει να τα αναφέρουμε.  Είναι γεγονός ότι 
καταργούνται κάποια δικαιώματα αρνησικυρίας που είχε η Κύπρος σε διάφορους 
τομείς, όχι που επηρεάζουν την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας, αλλά σίγουρα 
χάνουμε από την εξουσία που είχαμε ως κυρίαρχο κράτος.  Ο νέος θεσμός του 
“Υπουργού Εξωτερικών” έχει άμεση εφαρμογή όσον αφορά την εξωτερική αμυντική 
πολιτική και την εξωτερική γενικά πολιτική της Ένωσης.  Πώς μπορεί η δική μας χώρα 
να έχει σημαίνοντα και έναν ιδιαίτερο λόγο όσον αφορά τις δικές του τις ενέργειες είναι 
ένα εύλογο ερώτημα, το οποίο δεν έχει εύκολη απάντηση. 

 Όμως πρέπει επίσης να σημειώσουμε και θετικά σ’ αυτή την Κοινή Πολιτική 
Ασφάλειας και Άμυνας.  Όπως προνοεί το άρθρο 42(7) της συνθήκης: «[...] Σε 
περίπτωση που κράτος μέλος δεχθεί ένοπλη επίθεση στο έδαφός του, τα άλλα κράτη 
μέλη οφείλουν να του παράσχουν βοήθεια και συνδρομή με όλα τα μέσα που έχουν 
στη διάθεσή τους, σύμφωνα με το άρθρο 51 του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων 
Εθνών. [...]».  Όλοι μας μπορούμε να αντιληφθούμε τι σημαίνει αυτό για τη μικρή μας 
χώρα, η οποία αντιμετωπίζει μέχρι σήμερα τον άμεσο κίνδυνο μιας στρατιωτικής 
σύρραξης με την Τουρκία.  ∆εν είμαι αφελής και γνωρίζω ότι τα γεωστρατηγικά 
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συμφέροντα των κρατών μελών είναι που αποφασίζουν στο τέλος της ημέρας πώς τα 
κράτη μέλη θα παρέχουν αυτή τη βοήθεια.  Όμως και η θεωρητική στρατιωτική 
στήριξη της Ευρώπης σημαίνει πολλά και αυτό το γεγονός μπορεί, θεωρώ, να 
αξιοποιηθεί σε οποιεσδήποτε μελλοντικές διαπραγματεύσεις του Κυπριακού.   

 Μπορούμε να βρούμε πολλά αρνητικά σ’ αυτή τη συνθήκη, όμως στο τέλος της 
ημέρας όλοι μας θα πρέπει να αναλογιστούμε καλά και να σκεφθούμε ακόμα καλύτερα 
μαζί με αυτά τα αρνητικά ποια είναι τα οφέλη που αποκομίζει η Κύπρος είτε από την 
καταψήφιση είτε από την υπερψήφιση της μεταρρυθμιστικής συνθήκης.  Ο ίδιος ο 
Υπουργός Εξωτερικών της Κύπρου, ο οποίος θεωρώ ότι εκπροσωπεί τον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας, έχει δηλώσει ενώπιον της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
πως, αν δεν ψηφίσουμε αυτή τη συνθήκη, η Κύπρος θα βρεθεί σε μειονεκτική θέση.   

 Πρέπει με σοβαρότητα και έχοντας υπόψη το κοινό ευρωπαϊκό όραμα να 
προβληματιστούμε και να ψηφίσουμε σήμερα για το μέλλον της Ευρώπης και μαζί για 
το μέλλον της Κύπρου μας.  Μια ενισχυμένη και ενδυναμωμένη Ευρωπαϊκή Ένωση, 
που θα μπορεί πιο εύκολα να αντιμετωπίζει τις εσωτερικές της λειτουργικές δυσκολίες, 
θα είναι περισσότερο έτοιμη να αντιμετωπίζει και τις εξωτερικές της προκλήσεις. 

 Στο σημερινό παγκόσμιο σκηνικό η μικρή Κύπρος δεν μπορεί να παραμείνει το 
ξεκομμένο μικρό νησάκι της Μεσογείου.  Στο σημερινό παγκόσμιο σκηνικό η ίδια η 
Ευρώπη δεν μπορεί να παραμείνει το συνονθύλευμα κρατών με διαφορετικές ατζέντες 
και επιδιώξεις, όπως αρχικά ξεκίνησε.  Η παρούσα συνθήκη ενδυναμώνει και ενισχύει 
την Ευρώπη και μέσω της ενδυναμώνεται και ενισχύεται η Κυπριακή ∆ημοκρατία και 
γι’ αυτό εμείς υποστηρίζουμε την ψήφισή της. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Παπαδόπουλο. 

 Το λόγο τώρα έχει η κ. Θεοχάρους. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Θα παραλείψω μια σύνοψη που είχα ετοιμάσει με τα πλεονεκτήματα της 
Συνθήκης της Λισσαβώνας, εφόσον έχουν αναφερθεί από πλείστους όσους 
συναδέλφους και θα αναφερθούν και από άλλους.  Ωστόσο, θέλω να επισημάνω ότι η 
σύνοψη αυτή απηχεί τις θέσεις όλων των θεσμικών οργάνων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και φυσικά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Είναι θέσεις που διακινούν το 
Υπουργείο Εξωτερικών και το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών στα έντυπα που 
εκδίδουν ως φορείς της εκτελεστικής εξουσίας της κυβέρνησης Χριστόφια. 

 Η αντίφασις είναι προφανής:  Άλλα λέγει και πράττει η κυβέρνησις, άλλα λέγει 
και κάνει το κυβερνών κόμμα.  Αλλά υπάρχει και ετέρα αντίφασις.  Η μεν κυβέρνησις 
ενεργεί μυστικά και τυπικά, με τις ελάχιστες δυνατές μορφές ενημέρωσης, το δε ΑΚΕΛ 
εφαρμόζει συστηματικά την πολεμική του και προκαλεί αρνητική ζύμωση στην κοινή 
γνώμη, στον άξονα ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η υπεύθυνη για τα κακώς έχοντα 
στον τόπο μας ή μια απειλή για την κοινωνία μας.  Ειδικά όσον αφορά τη Συνθήκη της 
Λισσαβώνας, ενώ το ΑΚΕΛ για πολύ καιρό τηρούσε σιγήν ιχθύος, μετά το ιρλανδικό 
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“όχι” αίφνης διεπίστωσε μέγα δημοκρατικό έλλειμμα στη συνθήκη.  Πρόκειται για μια 
φοβική και συντηρητική προσέγγιση, αλλά ταυτόχρονα και απαξιωτική προς τα μεγάλα 
ρεύματα ιδεών που δημιούργησαν την Ευρωπαϊκή Ένωση, μια δημοκρατική 
διαδικασία εν εξελίξει, εκεί όπου συνειδητά και ηθελημένα επιδιώξαμε ομόφωνα την 
ένταξή μας.   

 Πρόκειται για μια υστερόβουλη τοποθέτηση με προφανείς στόχους:  Το ΑΚΕΛ 
επελέγη από το λαό να κυβερνήσει, δηλαδή να λύσει προβλήματα.  Για όσα 
προβλήματα δε θα επιλύει, θα βρίσκει εύκολα καταφυγή φορτώνοντάς τα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Για τα προβλήματα αυτά βεβαίως δεν έχει αποκλειστική ευθύνη 
το ΑΚΕΛ.  Έχει όμως τεράστια ευθύνη ως συγκυβερνών κόμμα για την πενταετία 
2003-2008.  Βεβαίως, και άλλες χώρες της Ευρώπης έχουν ανάλογα προβλήματα, 
χωρίς να έχουν ΑΚΕΛ.  Ωστόσο, η Ευρωπαϊκή Ένωση προσφέρει πλούτο βέλτιστων 
πρακτικών, διαθέτει κοινοτικά κονδύλια που αναδιανέμουν τον ευρωπαϊκό πλούτο και 
μας προκαλεί να τα αξιοποιήσουμε.  Συνεπώς, δεν ευθύνεται η Ευρωπαϊκή Ένωση, 
αν μέρα με τη μέρα η θέση των πολιτών, των εργαζομένων, των επιχειρηματιών, των 
φοιτητών, των ηλικιωμένων, των αναπήρων καθίσταται δυσκολότερη.  Ή μήπως δεν 
ευθύνεται ούτε η δικιά μας κυβέρνηση;  Το ΑΚΕΛ στην επόμενη αυτοκριτική του ας 
αποφασίσει:  Κυβερνά ή δεν κυβερνά; 

 Θεωρώ μείζον το ζήτημα της ελλιπούς ενημέρωσης της κοινής γνώμης και της 
Βουλής για τις θέσεις που λαμβάνει η κυβέρνησις στις Βρυξέλλες πριν, κατά και μετά 
τη λήψιν αποφάσεων.  Οι υπουργοί πηγαινοέρχονται στις Βρυξέλλες, αλλά ουδείς 
ενημερώνεται.  Ειδικότερα, όσον αφορά τη συνθήκη, δεν έγινε καμιά ενημέρωση.  Στη 
Βουλή δεν έγινε διαβούλευσις.  Οι πολίτες την αγνοούν.  Το ΑΚΕΛ καταψηφίζει μια 
συνθήκη, η οποία θεσμικά κατοχυρώνει την ενημέρωση  του πολίτη.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Αποτελεί κατά την άποψή μας ζήτημα συνεπείας και αξιοπιστίας για όλους μας 
η στήριξη της διαδικασίας της ευρωπαϊκής ενοποίησης, όπως εκφράζεται με τη 
Συνθήκη της Λισσαβώνας.  Η συνθήκη θα μπορούσε να ήταν καλύτερη, με βαθύτερες 
πολιτικές στην κοινωνική οργάνωση των κρατών μελών, με περισσότερες κοινές 
πολιτικές.  Αλλά τούτη την ώρα θεωρώ συμφέρουσα για την Κύπρο την κριτική 
υποστήριξη της συνθήκης. 

 Είναι θεμιτή η αρνητική στάση του ΑΚΕΛ, ποιος μπορεί να πει όχι.  Πλην όμως 
η καταψήφισή της με τη ρητορική του ΑΚΕΛ φθάνει στο σημείο της άρνησης του ιδίου 
του εγχειρήματος της ευρωπαϊκής ενοποίησης.  Η επιλογή μας είναι ανάμεσα στη 
διατήρηση της Συνθήκης της Νίκαιας, που δυσκολεύει τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, και τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, που αποσκοπεί να διευκολύνει τη 
διευρυμένη Ένωση των “27”.  Τι λέμε στους εταίρους μας καταψηφίζοντας τη νέα 
συνθήκη;  Ότι κακώς έγινε η διεύρυνση, βάσει της οποίας η  Κύπρος κατέστη ισότιμο 
μέλος;  Επαναλαμβάνω:  Βεβαίως και μπορεί το ΑΚΕΛ να καταψηφίσει τη συνθήκη.  
Αυτή είναι η δημοκρατία.  Όμως το ΑΚΕΛ,  παραμένοντας συνεπές στην 
αντιευρωπαϊκή και κομμουνιστική του ρητορεία, υπέρ της εργατικής τάξης, εναντίον 
της ολιγαρχίας του πλούτου, εναντίον της λούμπεν μεγαλοαστικής τάξης, του 
Συνεταιρισμού για την Ειρήνη, του ΝΑΤΟ, του ευρώ, συντάσσεται με μικρές 
περιθωριακές ομάδες διαμαρτυρίας.  Παραγνωρίζει το γεγονός ότι όλα τα κράτη μέλη 
του τέως δήθεν κομμουνιστικού στρατοπέδου είτε έχουν ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και, αν παράλληλα έχουν ενταχθεί και στο ΝΑΤΟ, τώρα στρέφουν πυραυλικά 
συστήματα προς ανατολάς είτε απεγνωσμένα επιδιώκουν να ενταχθούν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και στο ΝΑΤΟ. 
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 Τι έχει αγγίξει το ΑΚΕΛ από την κοσμογονία της κατάρρευσης των 
δικτατορικών κομμουνιστικών καθεστώτων της ανατολικής Ευρώπης;  Το μόνο που 
πράττει το ΑΚΕΛ, με το σκεπτικό που καταθέτει για καταψήφιση της συνθήκης, είναι 
ότι αποδεικνύει πόσο συνεπές υπήρξε στην αντιευρωπαϊκή πολιτική του.  ∆έχθηκε την 
ένταξη πέντε χρόνια μετά την υποβολή της αίτησης ένταξης.  Αναπολώντας τα 
μοντέλα συγκεντρωτισμού και μονοκομματισμού, συκοφαντεί την Ευρωπαϊκή Ένωση 
ως προπύργιο των μονοπωλίων, ως υποχείριο του ΝΑΤΟ.  ∆εν αντιλαμβάνεται ότι μια 
ισχυρή Ευρώπη των πολιτών θα δράσει καταλυτικά εναντίον του ΝΑΤΟ.  Ζήτησε 
αναβολή της ένταξής μας στη ζώνη του ευρώ, προβλέποντας οικονομικές 
καταστροφές.  Αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση αποβλέπει σε μια άκρως ανταγωνιστική 
οικονομία της αγοράς, στην πλήρη απασχόληση, στην κοινωνική πρόοδο, στο 
ενισχυμένο κοινωνικό κράτος.  Οι διατυπώσεις αυτές στη Συνθήκη της Λισσαβώνας 
ουδόλως δικαιολογούν την ανατρεπτική ρητορεία του ΑΚΕΛ περί νεοφιλελευθερισμού.   

 Είναι κατεξοχήν ευθύνη της κυβέρνησης να υποστηρίξει την ανάπτυξη, την 
ανταγωνιστικότητα και την παραγωγικότητα της κυπριακής οικονομίας, χωρίς να 
διολισθήσει σε νεοφιλελεύθερες πολιτικές.  Το ζήτημα είναι ο τρόπος που επιλέγει να 
ενδυναμώσει το κοινωνικό κράτος. Το γεγονός ότι μοίρασε ορισμένες κοινωνικές 
παροχές δε σημαίνει ότι φτιάχνει μια δίκαιη κοινωνία.  Η αποτελεσματικότητα της 
κυβέρνησης θα κριθεί στις πολιτικές που διασφαλίζουν την κοινωνική πρόνοια και 
αλληλεγγύη, όχι με τις αντιπαραγωγικές παροχές, αλλά με θεσμικές εκσυγχρονιστικές 
πρακτικές.  Αλλά επάνω σε τούτα η κυβέρνηση Χριστόφια δεν έχει δώσει ακόμη 
δείγματα γραφής.  Κυρίως, αν λάβει κανείς υπόψη ότι το κοινωνικό κράτος στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι πολύ ισχυρότερο από το δικό μας κοινωνικό κράτος.  

 Αν όμως το ΑΚΕΛ κριθεί και για την προηγουμένη διακυβέρνηση, τη 
συγκυβέρνησή του με άλλα κόμματα, τότε όχι μόνο δεν έπραξε κάτι ποιοτικά 
διαφορετικό από το “φαύλο παρελθόν” που συνεχώς αναθεματίζει, αλλά αντιθέτως 
φέρει σοβαρή ευθύνη και για την παράταση της ολοκληρωτικής εξαρτήσεως από το 
πετρέλαιο και για τη διαχείριση των υδατίνων πόρων και για την κατάχρηση των 
αποθεμάτων νερού.  Φέρει ευθύνη που δεν προχωρεί το εθνικό σχέδιο υγείας, για την 
απουσία συγκροτημένης κοινωνικής πολιτικής και για τόσα άλλα, που τώρα, με τις 
στατιστικές της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, βγαίνουν στο φως. 

 Με ποιο τρόπο ο Κύπριος Πρόεδρος θα απευθυνθεί προς τους Ευρωπαίους 
ηγέτες και θα τους ζητήσει να συνδράμουν για λύση βασισμένη στα ψηφίσματα του 
ΟΗΕ, αλλά και τις ευρωπαϊκές αρχές, όταν αυτές οι αρχές είναι κατά το ΑΚΕΛ 
απόρροια ενός άκρατου νεοφιλελευθερισμού;  Ποιοι από αυτούς θα ακούσουν με 
προσοχή τη θέση του Κύπριου Προέδρου για την ανάγκη το σύστημα ευρωπαϊκής 
ασφαλείας να αμβλύνει το αναχρονιστικό μοντέλο των επεμβατικών δικαιωμάτων του 
’60, όταν το ΑΚΕΛ ισχυρίζεται ότι δήθεν η Ευρωπαϊκή Ένωση συμπράττει με τις 
πρακτικές “προληπτικών πολέμων” του ΝΑΤΟ;   

 Είναι σεβαστή η θέση του ΑΚΕΛ.  Αλλά μπορεί να πλήττει τα συμφέροντα του 
κράτους, ενώ παραπλανεί του πολίτες.  Πρέπει να προσμετρήσει και τα συμφέροντα 
του κράτους στη διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού.  Πρέπει να οικοδομήσει 
κερδοφόρες συμμαχίες.  Με την καταψήφιση της συνθήκης η διεύρυνση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με χώρες των δυτικών Βαλκανίων και με την Τουρκία 
απομακρύνεται.  Συνεπώς, εξανεμίζομε τις ενταξιακές φιλοδοξίες της Τουρκίας, τις 
οποίες τόσο χρειαζόμεθα.  Στη Συνθήκη της Λισσαβώνας υπάρχει η ρήτρα 
αλληλεγγύης σε περίπτωση απειλής.  Αυτή η ρήτρα θα μπορούσε να αξιοποιηθεί 
προς υποκατάσταση των αναχρονιστικών αποικιακών καταλοίπων των εγγυήσεων, 
θα μπορούσε να καταλαγιάσει τις ανησυχίες των Τουρκοκυπρίων. 
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 Παράλληλα, η λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης με ένα πιο ισχυρό θεσμικό 
πλαίσιο οδηγεί στην απεξάρτηση από το ΝΑΤΟ και τις Ηνωμένες Πολιτείες.  Βεβαίως, 
είδαμε τον Πρόεδρο Χριστόφια, “ελισσόμενον αριστοτεχνικώς”, να προβαίνει σε 
διάφορες αμφιλεγόμενες ενέργειες στο Κυπριακό, με στόχο -ως ελέχθη- να 
συνεχιστούν οι ενδοκυπριακές συνομιλίες.  Αναρωτιέμαι αν θα μπορούσε να έκανε και 
μια “έκπτωση” στην ακραιφνή κομμουνιστική του ιδεολογία στο θέμα της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας,  αν με τον τρόπο αυτό θα κερδίζαμε την ολομέτωπη στήριξη της 
Κύπρου από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αναρωτιέμαι ακόμη αν μπορεί να κατανοήσει 
το ΑΚΕΛ ότι μια ισχυρή ενωμένη Ευρώπη, και όχι μια Ευρώπη πολλών ταχυτήτων, 
δύναται να βοηθήσει την Κύπρο, κατοχυρώνοντας την εδαφική της ακεραιότητα.  Αν 
αντιλαμβάνεται ότι στηρίζοντας τη συνθήκη μπορούμε να αναζητήσομε ευκολότερα 
συμμάχους ανάμεσα στους μικρούς και τους μεγάλους της Ευρώπης.     

 Αλλά έχει δίκαιο το ΑΚΕΛ στον ισχυρισμό του ότι στις ενταξιακές 
διαπραγματεύσεις η Κύπρος δε διεκδίκησε εξαιρέσεις και χρηματοδοτήσεις.  Εφόσον 
όμως αναγνωρίζουμε την ανεπάρκεια και τα λάθη του παρελθόντος, οφείλουμε να μην 
τα επαναλαμβάνουμε.  Άρα τώρα  θα έπρεπε να είχαμε εκμεταλλευθεί πολιτικά προς 
όφελος του Κυπριακού και την υπερψήφιση της συνθήκης, ακόμη και την πιθανότητα 
καταψήφισής της από το  ΑΚΕΛ.  Μήπως έγινε κάτι τέτοιο;  Ο Πρόεδρος Χριστόφιας 
με τη στάση του στην σύνοδο κορυφής δημιούργησε και νέες προσδοκίες, ενώ με τη 
στάση του στη Λευκωσία δημιουργεί αμφιβολίες.  Βεβαίως, κανένας δεν έχει πεισθεί 
ότι το ΑΚΕΛ ενεργεί χωρίς τη σύμφωνο γνώμη του γενικού του γραμματέα, όστις 
προσμέτρησε βασικά το “όχι” των Ιρλανδών στη βεβαιότητα ότι η Κύπρος θα 
υπερψηφίσει τη συνθήκη και διαμόρφωσε την τελική του αρνητική θέση.  Αλλά 
προσωπικά πιστεύω ότι η συνθήκη στο τέλος θα εφαρμοσθεί.  Γι’ αυτό καταθέτω μια 
πρόταση για την ανάγκη αλλαγής του τρόπου λειτουργίας της Βουλής στο νέο 
ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, που δυστυχώς δεν προλαβαίνω να την αναγνώσω.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο κ. Θεοχάρους. 

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Φειδίας Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή μέρα είναι σημαντική για την Κύπρο, είναι μια μέρα σταθμός για το 
κοινοβούλιό μας, γιατί καλούμαστε να προχωρήσουμε στην επικύρωση της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης της Λισσαβώνας, ανοίγοντας έτσι νέους ορίζοντες για 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία θα καταστεί περισσότερο αποτελεσματική, 
περισσότερο αποφασιστική, περισσότερο λειτουργική, περισσότερο δημοκρατική και 
πιο ευαίσθητη κοινωνικά.  

 Η Συνθήκη της Λισσαβώνας δεν καταργεί τις υφιστάμενες συνθήκες ούτε τις 
αντικαθιστά.  Τις συμπληρώνει και τις βελτιώνει, με μια σειρά τροποποιήσεων που 
έχουν υιοθετηθεί.  Μετά από την απόρριψη της συνταγματικής συνθήκης από τη 
Γαλλία και την Ολλανδία το 2005, οι ηγέτες των είκοσι επτά κρατών μελών της 
Ένωσης, μετά από πολύ προβληματισμό και εντατικό διάλογο, με πνεύμα 
αλληλοσεβασμού, κατανόησης και αμοιβαίων υποχωρήσεων, κατέληξαν σε μια τελική 
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συμφωνία, την οποία υπέγραψαν στις 13 ∆εκεμβρίου 2007 στη Λισσαβώνα και που 
τώρα εμείς καλούμαστε να επικυρώσουμε στο δικό μας κοινοβούλιο. 

 Σίγουρα η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη δεν είναι τέλεια και θα μπορούσαμε να 
επισημάνουμε αρκετές αδυναμίες και παραλείψεις.  Όμως σίγουρα καλύπτει τα κενά 
από τη Συνθήκη της Νίκαιας και δίνει τη δυνατότητα για προώθηση του κοινού 
οράματος για μια Ευρώπη πιο ισχυρή, πιο ευαίσθητη κοινωνικά και πιο δίκαιη. 

 Όπως ο κάθε Ευρωπαίος πολίτης, έτσι και ο Κύπριος, που δεν είχε την 
ευκαιρία  για σωστή ενημέρωση για τις πρόνοιες της συνθήκης, δικαιολογημένα 
προβληματίζεται και διερωτάται και προσπαθεί να καταλάβει:  Τι περιλαμβάνει αυτή η 
συνθήκη;  Ποιες οι διαφορές της από τις προηγούμενες;  Ποιο όφελος προκύπτει για 
τον ίδιο τον Ευρωπαίο πολίτη;  Εδώ ακριβώς αναδύεται η σημασία της σημερινής 
συζήτησης, η οποία μας δίνει μια εκλεκτή ευκαιρία να αναλύσουμε το περιεχόμενο της 
συνθήκης και να απαντήσουμε στα βασικά ερωτήματα που βασανίζουν τον Ευρωπαίο 
πολίτη. 

 Είναι κοινώς αποδεκτό ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση χρειάζεται εκσυγχρονισμό και 
μεταρρυθμίσεις, για να μπορέσει να αξιοποιήσει πλήρως της δυνατότητές της.  Με την 
αύξηση των μελών της ήταν αναμενόμενο πως η Ευρωπαϊκή Ένωση θα αναλάμβανε 
νέες ευθύνες, που θα την υποχρέωναν να αναπροσαρμόσει τον τρόπο λειτουργίας 
της.  Είναι γι’ αυτό που πιστεύουμε ότι οι βελτιώσεις που επιφέρει η Συνθήκη της 
Λισσαβώνας θα δώσουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση τα μέσα που χρειάζεται, για να 
αντιμετωπίσει τις νέες προκλήσεις της νέας εποχής που διανύουμε.  

 Τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης καλούνται σε μια πιο στενή 
συνεργασία για την αντιμετώπιση θεμάτων που αφορούν τον κάθε Ευρωπαίο πολίτη, 
όπως η αλλαγή του κλίματος, η ενεργειακή επάρκεια, η ποιότητα ζωής και η διεθνής 
τρομοκρατία.  Στόχος της συνθήκης είναι η εξυπηρέτηση των ακόλουθων τριών 
βασικών αναγκών:  

 Μεγαλύτερη αποτελεσματικότητα στη λήψη αποφάσεων. 

 Πιο δημοκρατικές διαδικασίες χάρη στην αναβάθμιση του ρόλου του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

 Μεγαλύτερη συνοχή των εξωτερικών δράσεων. 

 Αν επιτύχει τους στόχους αυτούς η Ευρωπαϊκή Ένωση, θα είναι σε θέση να 
προωθεί καλύτερα τα συμφέροντα των πολιτών της. 

 Η Συνθήκη της Λισσαβώνας έχει σκοπό να ενισχύσει την ικανότητα δράσης της 
Ένωσης, εξασφαλίζοντας μεγαλύτερη συνοχή των εξωτερικών δράσεων, μεγαλύτερο 
φάσμα εσωτερικών πολιτικών, μεγαλύτερη αποτελεσματικότητα των διάφορων 
πολιτικών της υπέρ των πολιτών και σύγχρονους θεσμούς που θα λειτουργούν 
αποτελεσματικά σε μια Ένωση των είκοσι επτά χωρών.  Θα δώσει τη δυνατότητα 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση να έχει μια πιο ισχυρή και συμπαγή παρουσία στη διεθνή 
σκηνή.  Για το σκοπό αυτό συνδέει τις αρμοδιότητες του Ύπατου Εκπροσώπου για 
Θέματα Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ) με τις 
αρμοδιότητες του Προέδρου της Επιτροπής.  ∆ίνει απάντηση στις ανησυχίες των 
Ευρωπαίων πολιτών σε προβλήματα μείζονος σημασίας, όπως αυτό της κλιματικής 
αλλαγής και της ενεργειακής επάρκειας. 

 Με τη συνθήκη δημιουργούνται νέες δυνατότητες για την αντιμετώπιση των 
διασυνοριακής διάστασης προβλημάτων, όπως στους τομείς της δημόσιας υγείας και 
της πολιτικής προστασίας.  Η Συνθήκη της Λισσαβώνας τοποθετεί την ελευθερία, τη 
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δικαιοσύνη και την ασφάλεια στην πρώτη γραμμή των προτεραιοτήτων της.  Η 
Ευρωπαϊκή Ένωση θα μπορεί να διώκει πιο αποτελεσματικά τα εγκληματικά 
κυκλώματα διασυνοριακής εμπορίας ανθρώπων, να προωθεί και να στηρίζει κάθε 
δράση για την πρόληψη της εγκληματικότητας και να βοηθά στην καταστολή της 
τρομοκρατίας.  Επιβεβαιώνει επίσης τη δέσμευση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
διαμόρφωση μιας κοινής μεταναστευτικής πολιτικής.  Περιλαμβάνει επίσης μια “ρήτρα 
αλληλεγγύης”, σύμφωνα με την οποία η Ένωση και τα κράτη μέλη της οφείλουν να 
ενεργούν από κοινού, με πνεύμα αλληλεγγύης, όταν μια χώρα μέλος γίνεται στόχος 
τρομοκρατικής επίθεσης ή πέφτει θύμα φυσικής ή ανθρωπογενούς καταστροφής. 

 Όλες αυτές οι καινοτομίες θα επιτρέψουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση να 
εφαρμόσει καλύτερα τις πολιτικές της, που στοχεύουν στην οικονομική ανάπτυξη και 
ανταγωνιστικότητα, σε καλύτερες συνθήκες στον τομέα της απασχόλησης και στον 
κοινωνικό τομέα, σε καλύτερη ασφάλεια, τόσο ατομική όσο και συλλογική, σε 
καλύτερες συνθήκες και προοπτικές στον τομέα του περιβάλλοντος και της υγείας, 
στην ενίσχυση της συνοχής και της αλληλεγγύης ανάμεσα στα κράτη μέλη, στην 
προαγωγή της επιστημονικής και τεχνολογικής προόδου και στην ενίσχυση του ρόλου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη διεθνή σκηνή. 

 Αξιοσημείωτα σημαντικό είναι το γεγονός ότι η Συνθήκη της Λισσαβώνας 
προβλέπει τη δημιουργία ενός σταθερού θεσμικού συστήματος, χάρη στο οποίο οι 
αποφάσεις θα λαμβάνονται ταχύτερα, με μεγαλύτερη διαφάνεια και με ενισχυμένο 
δημοκρατικό έλεγχο, ενώ παράλληλα ενδυναμώνεται η αυστηρή τήρηση των 
αποφάσεων που λαμβάνονται.  Οι πολίτες θα έχουν σαφέστερη εικόνα του ποιος είναι 
υπεύθυνος για τι, καθώς και για τους λόγους για τους οποίους η Ευρωπαϊκή Ένωση 
αναλαμβάνει μια συγκεκριμένη δράση. 

 Για πρώτη φορά θα μπορούν οι πολίτες, εφόσον συγκεντρωθεί αριθμός 
τουλάχιστον ενός εκατομμυρίου από διάφορα κράτη μέλη, να ζητούν απευθείας από 
την Επιτροπή να αναλάβει πρωτοβουλία σε ένα θέμα που τους απασχολεί ιδιαίτερα 
και εμπίπτει στις αρμοδιότητες της Ένωσης. 

 Τέλος, για πρώτη φορά τα εθνικά κοινοβούλια αναγνωρίζονται πλήρως ως 
αναπόσπαστο τμήμα του δημοκρατικού ιστού της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα έχουν 
πιο ενεργή συμμετοχή στις εργασίες της Ένωσης.  Τα εθνικά κοινοβούλια θα μπορούν 
πλέον να λειτουργούν ως “θεματοφύλακες” της επικουρικότητας.  Θα έχουν τη 
δυνατότητα να διατυπώσουν τη γνώμη τους σε ένα πολύ αρχικό στάδιο της 
διαδικασίας, προτού η πρόταση εξεταστεί από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το 
Συμβούλιο Υπουργών. 

 Είναι φανερό ότι οι πρόνοιες της Συνθήκης της Λισσαβώνας δημιουργούν τις 
προϋποθέσεις, ώστε η Ευρωπαϊκή Ένωση να μπορεί να αντιμετωπίσει τις προκλήσεις 
της νέας εποχής, της Ευρώπης των “27”.  Παρ’ όλο που η ετυμηγορία του ιρλανδικού 
λαού -καθ’ όλα σεβαστή- δημιούργησε προβληματισμό για το μέλλον της συνθήκης, 
εντούτοις δε θα πρέπει να οδηγηθούμε στην αμφισβήτηση της συνθήκης μέσα από 
ένα ρηχό και μυωπικό ευρωσκεπτικισμό.  Αιρόμενα στο ύψος των περιστάσεων, τα 
υπόλοιπα κράτη μέλη πρέπει να προχωρήσουν το ταχύτερο στην επικύρωση της 
συνθήκης, στέλλοντας παντού το ισχυρό μήνυμα ότι η βούληση για την Ευρώπη της 
κοινωνικής δικαιοσύνης και συνοχής, των πολιτών και των πολιτισμών είναι η 
κυρίαρχη δύναμη και ο κινητήριος μοχλός του κοινού ευρωπαϊκού γίγνεσθαι. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, σθεναρός υποστηρικτής της ευρωπαϊκής 
πορείας της Κύπρου, στήριξε με συνέπεια και με όλες του τις δυνάμεις την ένταξη της 
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Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την ενσωμάτωση στην 
Οικονομική και Νομισματική Ένωση, θεωρώντας ότι, παρά τις ελλείψεις και τις 
αδυναμίες της, η Ευρωπαϊκή Ένωση παρέχει στην ημικατεχόμενη πατρίδα μας ένα 
πρόσφορο περιβάλλον για την οικονομική, πολιτιστική και κοινωνική της ανάπτυξη και 
προπάντων για τη διεκδίκηση μιας βιώσιμης, λειτουργικής και δημοκρατικής λύσης 
του κυπριακού προβλήματος.  Κινούμενο σε ένα καθαρά ιδεολογικό πολιτικό πλαίσιο, 
το Κίνημά μας δε δυσκολεύτηκε να αρθρώσει από την αρχή έναν καθαρό και πειστικό 
λόγο σε σχέση με τη Συνθήκη της Λισσαβώνας.  Έχοντας επίγνωση ότι η συνθήκη 
υπολείπεται του στόχου της πλήρους ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, ότι δεν είναι τέλεια, 
πιστεύουμε ότι υπό τις περιστάσεις είναι το καλύτερο που μπορούσε να γίνει.   

 Αδικούμε εαυτόν, ως ημικατεχόμενη Κύπρος, αντιφάσκουμε και 
αυτοαναιρούμαστε, όταν στέλλουμε μηνύματα που θέτουν υπό αμφισβήτηση την 
προσήλωση της χώρας μας στο στόχο της ενδυνάμωσης του ρόλου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, τη στιγμή που έχουμε κάθε λόγο να προβάλλουμε με επιμονή την ανάγκη 
αποδοχής και εφαρμογής των ευρωπαϊκών αρχών και αξιών στην τελική μορφή της 
λύσης του Κυπριακού. 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, έχοντας την πεποίθηση ότι η Συνθήκη 
της Λισσαβώνας μπορεί να αποτελέσει το εφαλτήριο για τη συνέχιση της πορείας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την ολοκλήρωσή της και ότι ενισχύει ουσιαστικά τη 
φαρέτρα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όταν αγωνίζεται για τη διεκδίκηση μιας λύσης 
συμβατής με τις αρχές, τις αξίες και τους κανόνες δικαίου της Ένωσης, τάσσεται υπέρ 
της επικύρωσης της συνθήκης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, θεωρώντας την ως 
επιφανή σταθμό στην πορεία του κυπριακού κράτους.  

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Σαρίκα. 

 Το λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έγινε μια αλλαγή και θα μιλήσει πριν από μένα ο κ. Στυλιανίδης, 
με τη συγκατάθεσή μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ εντάξει! 

 Κύριε Στυλιανίδη, έχετε το λόγο. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρία Κυριακού, θα ήθελα στα τέσσερα λεπτά ακριβώς να με διακόψετε, για να 
μην καταχραστώ το χρόνο. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Επτά λεπτά έχετε. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ:  

 Τέσσερα, τέσσερα· δε χρειάζονται περισσότερα.  Νομίζω ότι έχουν καλυφθεί 
ήδη από τους πλείστους ομιλητές και θα καλυφθούν ακόμα περισσότερο από τους 
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αρχηγούς και τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους το απόγευμα τα θέματα 
ανάλυσης της ίδιας της συνθήκης, γι’ αυτό προσωπικά θα μείνω σε τρία βασικά 
ερωτήματα/ διλήμματα. 

 Σε τι κατάσταση βρισκόμαστε σήμερα σε ό,τι αφορά την Ευρώπη και τη 
Συνθήκη της Λισσαβώνας;  Κυρίως τα ερωτήματα απευθύνονται σ’ αυτούς οι οποίοι 
τοποθετούνται με μια λογική καταψήφισης.  Εάν για οποιοδήποτε λόγο η Ευρώπη 
βρεθεί δίχως τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, πού το πάει, πού βρίσκεται;  Θα 
διαφωνήσω με αυτούς που λεν ότι απλώς θα επιστρέψουν στη Συνθήκη της Νίκαιας.  
Η Συνθήκη της Νίκαιας ήδη θεωρείται ξεπερασμένη.  Η Ευρώπη θα καταλήξει να είναι 
ημιπαράλυτη έως παράλυτη.  ∆ηλαδή πάμε για αδιέξοδο.  Εμείς, ως Ευρωπαίοι και 
ταυτόχρονα ως πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, θα θέλαμε να υπάρχει ανάλογο 
φαινόμενο στην Κυπριακή ∆ημοκρατία;  Αυτό είναι το βασικό δίλημμα για υπερψήφιση 
ή καταψήφιση και όχι εάν η συνθήκη είναι ιδανική.  Που σημαίνει ότι, ανεξάρτητα από 
το πόσο δέχεσαι τη συνθήκη, κυρίως πρέπει να απαντήσεις σ’ αυτό το δίλημμα.   

 Το δεύτερο δίλημμα/ερώτημα έχει σχέση με την έννοια του κοινωνικού 
μοντέλου του ευρωπαϊκού.  Από πλευράς ΑΚΕΛ κατατίθενται διάφορες επιφυλάξεις.  
Και πάλι όμως το ερώτημα/δίλημμα είναι διαφορετικό.  Σίγουρα όλοι θα θέλαμε ένα 
καλύτερο ευρωπαϊκό κοινωνικό κράτος.  Όμως πρέπει να αναρωτηθούμε:  Το 
ευρωπαϊκό κοινωνικό κράτος είναι ή δεν είναι ό,τι καλύτερο έχει παραγάγει μέχρι 
σήμερα η ιστορία της ανθρωπότητας σε επίπεδο κοινωνικού μοντέλου;  Νομίζω ότι 
είναι ό,τι καλύτερο.  Λοιπόν, εάν καταψηφιστεί η συνθήκη, αυτό θα βελτιωθεί αυτή τη 
στιγμή ή θα μπούμε, ειδικά ενόψει διεθνούς οικονομικής κρίσης, σε περισσότερες 
περιπέτειες; Και κυρίως αυτές οι επιπτώσεις θα καταλήξουν στον απλό πολίτη, στον 
Ευρωπαίο πολίτη;  Και για να καταλάβετε πώς αξιολογείται το κοινωνικό μοντέλο μέσα 
στη Συνθήκη της Λισσαβώνας, υπάρχει κάτι χαρακτηριστικό.  Οι “Φιλελεύθεροι” 
διαφωνούσαν ριζικά και έλεγαν ότι αυτό δεν εξυπηρετεί την αγορά.  Στην Αγγλία οι 
“Συντηρητικοί” θεωρούν ότι είναι πολύ σοσιαλιστική η προσέγγιση και ακόμα και ένα 
τμήμα του Εργατικού Κόμματος διαφωνεί με αυτό που προάγει ως κοινωνικό μοντέλο 
η Συνθήκη της Λισσαβώνας.  Που σημαίνει ότι, για να είμαστε ρεαλιστές και να μη 
λειτουργούμε στη λογική της ουτοπίας, το παρόν κοινωνικό μοντέλο της Ευρώπης 
είναι ό,τι καλύτερο έχει παρουσιαστεί και η Συνθήκη της Λισσαβώνας το βελτιώνει με 
παραδοχή των ήδη διαφορετικών προσεγγίσεων. 

 Και το τελευταίο δίλημμα/ερώτημα έχει σχέση με την Κύπρο.  Εξυπηρετούνται 
από μια καταψήφιση της συνθήκης τα μικρά κράτη μέλη;  Πιστεύω ακράδαντα όχι.  
Πρώτον, διότι θα οδηγηθούμε εκβιαστικά και πολύ συντομότερα στη λογική της 
Ευρώπης των πολλών ταχυτήτων, που αναπόφευκτα αυτό είναι εις βάρος των μικρών 
κρατών μελών και ειδικά της Κύπρου.   

 Και κάτι τελευταίο:  Με μια καταψήφιση της συνθήκης το περιβόητο ευρωπαϊκό 
χαρτί που αναμένουμε να μας βοηθήσει στην επίλυση του Κυπριακού το σκίζουμε ή το 
διατηρούμε αλώβητο;  Ήδη το έχουμε σκίσει σε πολλές πλευρές με λανθασμένες 
πολιτικές μέχρι τώρα.  Νομίζω ότι καταστρέφουμε και την εικόνα μας σε επίπεδο 
πολιτικών συμμαχιών.  Αλλά και σε μια Ευρώπη σε περιπέτειες δεν μπορεί η Κύπρος 
να αξιοποιήσει το ευρωπαϊκό χαρτί. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Στυλιανίδη. 

 Το λόγο έχει ο κ. Ερωτοκρίτου. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι αλήθεια πως η μεταρρυθμιστική συνθήκη αποτελεί ένα συμβιβασμό.  ∆εν 
είναι ούτε η πανάκεια για την επίλυση του οποιουδήποτε προβλήματος που 
αντιμετωπίζουν οι λαοί της Ευρώπης ούτε βέβαια και το απόλυτο ανάθεμα, όπως τα 
δύο ακραία όρια των επιχειρημάτων προσπαθούν να παρουσιάσουν, όχι μόνο στην 
Κύπρο βέβαια αλλά σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.  Οι συμβιβασμοί όμως ήταν πάντα 
ένα μέσο το οποίο χρησιμοποιούσε και χρησιμοποιεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, για να 
μπορέσει με γόνιμο διάλογο και τη σταθερή επιδίωξη της συναίνεσης να καταλήξει στο 
ζητούμενο.   

 Είναι αλήθεια πως υπάρχουν αρνητικά σ’ αυτή τη μεταρρυθμιστική συνθήκη, 
βλέποντας αντικειμενικά τα ζητήματα.  Όπως π.χ. τα θέματα υγείας και κοινωνικής 
προστασίας, που στη νέα μεταρρυθμιστική προσπάθεια δυστυχώς εξακολουθούν να 
παραμένουν στη διακριτική ευχέρεια των κρατών μελών, άρα και στα ιδεολογήματα 
που κατευθύνουν κάθε φορά, θα πρέπει να πούμε, τις εκάστοτε κυβερνήσεις.  Και δεν 
υπάρχει καμία μέριμνα για την αντιμετώπιση των μεγάλων ανισοτήτων, ιδιαίτερα μετά 
την τελευταία μεγάλη διεύρυνση.  Αυτό είναι από τα μείον της μεταρρυθμιστικής 
συνθήκης.   

 Ένα ακόμη μείον στη μεταρρυθμιστική συνθήκη -και θα διαφωνήσω με τους 
αξιότιμους συναδέλφους μου για τη δήθεν αύξηση των δυνατοτήτων παρέμβασης του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου- είναι η ελάχιστη έως καθόλου δυνατότητα του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου να παρεμβαίνει.  Σήμερα ο κεντρικός άξονας πολιτικής σ’ 
όλες τις ευρωπαϊκές χώρες είναι η οικονομία.  Την οικονομία στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
την καθορίζει η Κεντρική Ευρωπαϊκή Τράπεζα.  Η Κεντρική Ευρωπαϊκή Τράπεζα και 
τα όργανά της δεν εξαρτώνται ούτε στο ανώτατο ούτε μέχρι το κατώτατο επίπεδο από 
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Άρα από την άποψη αυτή παραμένει η δυνατότητα 
ρύθμισης και καθορισμού πολιτικής που επηρεάζει εκατομμύρια λαών στις χώρες 
μέλη, χωρίς να περνά μέσα από τη λεγόμενη οδό της δημοκρατικής νομιμοποίησης 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.   

 Υπάρχει όμως και το θετικό, που λέχθηκε.  Το δικαίωμα πρωτοβουλίας ενός 
εκατομμυρίου πολιτών από διάφορα κράτη μέλη να προωθούν για πρώτη φορά 
δράσεις που θεωρούνται άξιες να προωθηθούν στα πλαίσια της μεταρρυθμισμένης 
πια λόγω της συνθήκης Ευρώπης. 

 Τίθεται όμως ένα ζήτημα, για να προσγειωθούμε στην κυπριακή 
πραγματικότητα.  Έχουμε μια κυβέρνηση στην Κύπρο, αυτή του ΑΚΕΛ, με 
εκλελεγμένο δημοκρατικά Πρόεδρο, το ∆ημήτρη Χριστόφια.  ∆εν κάμνω αναφορά στα 
άλλα κόμματα, γιατί απλούστατα σ’ αυτό το κεντρικό σημείο, το συγκεκριμένο που 
συζητούμε σήμερα, το ΑΚΕΛ συλλαμβάνεται να έχει μια απελπιστική πολιτική 
μοναξιά.  Με βάση τις δηλώσεις των αξιωματούχων του κόμματος, στα κομματικά 
συλλογικά όργανα πάρθηκε η απόφαση να καταψηφιστεί σήμερα η συνθήκη και 
τουλάχιστον, επειδή δεν είχα την ευκαιρία να ακούσω κανέναν ακελικό αγορητή απ’ 
αυτό το βήμα, θα πω αυτά που θα πω, έχοντας υπόψη τα δημοσιεύματα των 
εφημερίδων. 

 ∆ημιουργεί αυτό πλήγμα στην αξιοπιστία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας;  Η 
απάντηση είναι ναι.  Η δήλωση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ότι θα ακολουθήσει 
την πορεία του προκατόχου του, του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου, και θα επικυρώσει τη 
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συμφωνία, καθόσον τον αφορά, δεν τον απαλλάσσει από την οποιαδήποτε ευθύνη.  
Γιατί;  Γιατί ταυτόχρονα είναι και γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, ενός κόμματος που έσπευσε επίσημα την πρώτη ημέρα του ιρλανδικού 
“όχι” να δηλώσει με το στόμα ανώτατου κομματικού αξιωματούχου ότι οι θέσεις του 
ΑΚΕΛ τώρα δικαιώνονται ή περίπου «εμείς σας τα λέγαμε και δε μας ακούγατε!».  
Ανεξάρτητα ότι τις επόμενες μέρες προσπάθησε να κολάσει την αλγεινή, είναι η 
αλήθεια, εντύπωση που εκτοξεύτηκε προς τα έξω, το κόμμα που κυβερνά να λέει 
άλλα και ο Πρόεδρος, που προέρχεται από το κόμμα το συγκεκριμένο, περίπου να 
τηρεί μια παθητική στάση και όχι μόνο στις συγκεκριμένες δηλώσεις του κόμματος του 
οποίου είναι και γενικός γραμματέας.   

 Γιατί το ΑΚΕΛ όμως συμπεριφέρεται με αυτό τον πολιτικό τρόπο;  ∆εν 
καταλαβαίνει, προφανέστατα, ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι χώρος συνεχούς 
διεκδίκησης, συνεχούς συναντίληψης, συνεχούς προσπάθειας, που μέσα από 
συναινέσεις και συμβιβασμούς, όπως ο υπό συζήτηση της μεταρρυθμιστικής 
συνθήκης, οδηγείται προς τα εμπρός, στην ανάπτυξη, στη διεκδίκηση όλων εκείνων 
που δικαιούνται οι κάτοικοι της ενωμένης πια Ευρώπης των πολλών εκατομμυρίων;  
Ή μήπως δεν κατανοεί ότι, για να ασκηθεί διεκδικητική πολιτική, όπως την 
πολυδιαφήμιζε από την προεκλογική περίοδο μέχρι σήμερα, προϋποθέτει τούτο 
κατανόηση των δομών και της λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και πάνω 
απ’ όλα αποδοχή της ιδέας και της λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Όταν δε 
δέχεσαι την προϋπόθεση, δεν μπορείς να δεχτείς το επόμενο, δηλαδή το 
παρεπόμενο, το συνεπαγόμενο.  Αν αποδεχτείς την ιδέα και τη λειτουργία, τότε θα 
κατανοήσεις τις δομές, τη λειτουργία και τη μέθοδο εργασίας.   

 Ίσως αυτός ήταν ο λόγος που ζητήθηκε αναβολή ένταξης τότε της Κύπρου στο 
ευρώ, αγνοώντας, αν περνούσε η άποψή τους, την εξουδετέρωση των οικονομικών 
και πολιτικών πλεονεκτημάτων για την Κύπρο.  Για τον ίδιο λόγο και με βάση την ίδια 
άγνοια σήμερα το απόγευμα, κατά την ψηφοφορία, θα καταψηφίσουν τη 
μεταρρυθμιστική συνθήκη, αγνοώντας και πάλι τα οικονομικά και πολιτικά 
πλεονεκτήματα, όσα και όποια και αν είναι, που τα είπαν σε έκταση και εξαντλητικά οι 
προηγούμενοι συνάδελφοι, τα οποία προκύπτουν για την Κύπρο; 

 Ή μήπως το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις παραμένει πιστό στην παράγραφο 
5 του εικοστού συνεδρίου που αποφάσισε με τη συλλογική κομματική σοφία ότι η 
Ευρωπαϊκή Ένωση παραμένει μια προωθημένη μορφή καπιταλιστικής 
πολιτικοοικονομικής ολοκλήρωσης, που ξεκινά από τις ανάγκες της διεύρυνσης 
εσωτερικά των δυνατοτήτων του μεγάλου ευρωπαϊκού κεφαλαίου για ολοένα και 
μεγαλύτερη επιφάνεια δράσης, αλλά και από την ανάγκη της μεγαλύτερης δυνατής 
ισχυροποίησης των δυτικοευρωπαϊκών πολιτικών και οικονομικών συμφερόντων, 
απέναντι στους άλλους ισχυρούς πόλους του καπιταλιστικού κόσμου, που είναι οι 
Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής και η Ιαπωνία;  Μια πολιτική ανάλυση με την οποία 
κανένας ενδεχομένως θεωρητικώς, ακαδημαϊκά να μη διαφωνεί.  Το ΑΚΕΛ έχω την 
αίσθηση όμως ότι δεν πρέπει να ενεργεί ακαδημαϊκά· θα πρέπει να κάνει τις πολιτικές 
αναλύσεις και τις εκτιμήσεις που πρέπει, τοποθετούμενο πρώτα το ίδιο ως κυβερνών 
κόμμα και τοποθετώντας τη χώρα μας, που την κυβερνά, μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο που 
αναλύει.  Εμείς πού ανήκουμε σ’ αυτή την ανάλυση και την “αντίστιξη” που παραθέτει 
στην πέμπτη παράγραφο του συνεδρίου του το ΑΚΕΛ;  Ανήκουμε στις ΗΠΑ;  
Ανήκουμε στην Ιαπωνία;  Ανήκουμε στις τρίτες χώρες;  Ή ανήκουμε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση;  Εάν ανήκουμε λοιπόν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μοιραία η ανάλυση αυτή, 
όσο αρνητική και αν φαντάζει, είναι κάτι που μας αφορά, με την έννοια ότι είμαστε 
μέρος του όλου, όχι με την έννοια του ότι είμαστε τρίτοι παρατηρητές έξω από τα 
πράγματα.  Αυτή είναι η προοπτική που εκπέμπει το ΑΚΕΛ, μια προοπτική που 
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δείχνει παθητική αδράνεια, που δείχνει αποξένωση από το πολιτικό γίγνεσθαι και μη 
σωστή κατανόηση των δομών και της λειτουργίας, με αποτέλεσμα να πλήττεται η 
Κύπρος, αναμφίβολα. 

 Όμως, έχουμε δει και το επιχείρημα του ΑΚΕΛ από στόμα ηγετικών στελεχών 
ότι για την καταψήφιση νομιμοποιείται να ενεργήσει το ΑΚΕΛ, γιατί δεν εξυπηρετεί 
τους λαούς της Ευρώπης και ιδιαίτερα τους εργαζομένους.  Ξέρετε, τα συνθήματα και 
η πληθωρική γενικολογία σ’ αυτά τα μεγάλα ζητήματα, τα τεράστια, όπως είναι αυτό 
που συζητούμε, δεν πείθει τους πολίτες που παρακολουθούν, γιατί απλούστατα, εάν 
δεν εξυπηρετούνταν ιδιαίτερα οι εργαζόμενοι, θα έπρεπε να ακούσουμε από το ΑΚΕΛ 
-που εγώ δεν έχω ακούσει· δεν ξέρω αν άκουσαν άλλοι συνάδελφοι- τόσες μέρες κατά 
τη διάρκεια του δημόσιου διαλόγου συγκεκριμένα επιχειρήματα που θα αφορούσαν 
τροποποιήσεις αυτού του τεχνικού κειμένου, που είναι ένα τεχνικό κείμενο που 
τροποποιεί πρωτόκολλα, που τροποποιεί τη Συνθήκη Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και ούτω καθεξής.  ∆εν έχω ακούσει κάτι τέτοιο. 

 Ακόμα το επιχείρημα που ακούστηκε, ότι η Γαλλία του Σαρκοζί απέρριψε το 
ευρωσύνταγμα… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Εννέα λεπτά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τελειώνω. 

 Το επιχείρημα ότι η Γαλλία του Σαρκοζί απέρριψε το ευρωσύνταγμα, άρα γιατί 
διαμαρτύρονται κάποιοι που η Κύπρος του Χριστόφια ή τουλάχιστον το κόμμα από το 
οποίο προέρχεται θα καταψηφίσει τη μεταρρυθμιστική συνθήκη, εκτός του ότι είναι και 
ανιστόρητο, είναι και σοφιστεία.  ∆εν ήταν η Γαλλία του Σαρκοζί· ήταν η Γαλλία του 
Σιράκ τότε με το ευρωσύνταγμα.  Αλλά, και επιπλέον, οι Γάλλοι καταψήφισαν για ένα 
λόγο και μόνο, γιατί αυτοί οι οποίοι καθοδήγησαν τα πράγματα εκμεταλλεύτηκαν το 
ρατσισμό και την ξενοφοβία ενός μεγάλου τμήματος της γαλλικής κοινής γνώμης, με 
αποτέλεσμα το ευρωσύνταγμα να καταψηφιστεί. 

 Τελειώνω.  Σ’ αυτή την αίθουσα αναμένω τουλάχιστον -και αναμένουμε ως 
Ευρωπαϊκό Κόμμα- από τους αγορητές του ΑΚΕΛ να μιλήσουν για τις αλλαγές που 
θέλουν στη μεταρρυθμιστική συνθήκη.  Να ακουστούν πολιτικά επιχειρήματα, όχι 
πληθωρικές γενικολογίες και τοποθετήσεις που δε θα έχουν σχέση με τα 
συγκεκριμένα ζητήματα.  Νομίζω ότι η μοναδική πρόνοια -και θα πρέπει να ανατραπεί, 
αν το επιθυμεί αυτό το ΑΚΕΛ- που θα μπορούσε κάποιος να πει καλόπιστα ότι βρίσκει 
σύμφωνο το ΑΚΕΛ από τη μεταρρυθμιστική συνθήκη είναι αυτή που επιτρέπει την 
αποχώρηση κράτους μέλους από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆ε θέλω να πιστεύω ότι 
μόνο σ’ αυτό συμφωνούν.  Εάν έχουν πολιτικό λόγο να αρθρώσουν, να τον 
ακούσουμε το απόγευμα.   

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε τη μεταρρυθμιστική συνθήκη, θεωρώντας ότι είναι 
ένας συμβιβασμός που είναι γόνιμος και μας παίρνει μπροστά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ερωτοκρίτου. 
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 Το λόγο έχει ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το σύγχρονο παγκοσμιοποιημένο πολιτικό περιβάλλον καθιστά απαραίτητη τη 
θέσπιση και την ενίσχυση συνεργασιών και συμμαχιών μεταξύ των πολιτών διαμέσου 
των εκλεγμένων κυβερνήσεων των χωρών τους.  Οι σημερινές ανάγκες κρατών και 
πολιτών δεν μπορούν να βρουν ικανοποιητικές απαντήσεις μόνο μέσα στα 
περιορισμένα εθνικά σύνορα, αλλά επιβάλλουν την αναζήτηση κοινών πολιτικών που 
μέσω συγκεκριμένων πρωτοβουλιών και δράσεων μπορούν να δώσουν υπόσταση 
στις προσδοκίες της ευρύτερης κοινωνίας.   

 Τα κράτη που συναποτελούν την Ευρωπαϊκή Ένωση εκφράζουν τη βούληση 
των πολιτών της Ευρώπης για όδευση προς ένα κοινό μέλλον ασφάλειας και 
ευημερίας, το οποίο περνά μέσα από την προοπτική της διαρκούς ενίσχυσης και 
αναβάθμισης των λειτουργιών της Ένωσης.  Το ευρωπαϊκό ενοποιητικό εγχείρημα δεν 
αποτελεί χωροταξική, γεωγραφική, οικονομική ή άλλως πως αποσπασματική 
επιδίωξη· συνοψίζει ένα υπόβαθρο κοινών αξιών, αρχών και πεποιθήσεων, που 
συναποτελούν την ενιαία ευρωπαϊκή ταυτότητα.  Η έκταση του χώρου έκφρασης 
αυτής της ταυτότητας καθορίζεται από τις πολιτικές ρυθμίσεις που συμφωνούν τα 
κράτη μέλη και το εύρος που του παρέχεται είναι αντίστοιχο με τη βούληση για 
προοδευτική υλοποίηση της ενοποίησης.  Η μεταρρυθμιστική συνθήκη που έχουμε 
ενώπιόν μας είναι ένα ακόμη βήμα προς αυτή την κατεύθυνση, αποσκοπώντας σε μια 
δημοκρατικότερη, διαφανέστερη και αποτελεσματικότερη Ευρωπαϊκή Ένωση, που να 
πρεσβεύει και να εργάζεται για τις αρχές και τις αξίες στις οποίες εδράζεται, για την 
αλληλεγγύη των λαών και την ασφάλεια, μέσα από την ισχυρή διεθνή παρουσία της.   

 Ιδιαίτερη είναι η σημασία που δίνεται στην Κοινή Εξωτερική Πολιτική και 
Πολιτική Ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ), καθώς αποτελεί το κεφάλαιο μέσα από το οποίο θα 
διαφανεί η πραγματική προοπτική αναβάθμισης της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε έναν 
υπολογίσιμο και ευέλικτο παράγοντα της διεθνούς πολιτικής πραγματικότητας, με 
δυνατότητες ανάληψης δράσης που να ενισχύουν τη διεθνή ειρήνη και να 
εμπεδώνουν το αίσθημα ασφάλειας των πολιτών. 

 Ωστόσο, η συνθήκη, ως προϊόν διαβούλευσης και συμβιβασμού, δεν μπορεί να 
ικανοποιεί σε απόλυτο βαθμό το σύνολο των επιδιώξεων ή των στόχων κανενός, αλλά 
η διάθεση για συναίνεση είναι το συνεκτικό στοιχείο που διαχρονικά αποτέλεσε την 
κινητήριο δύναμη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ τα κατά καιρούς σχετικά ελλείμματα 
οδήγησαν σε απογοητευτικές καταστάσεις.   

 Σήμερα, παρά το αρνητικό αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος στην Ιρλανδία, η 
διαδικασία συνεχίζεται.  Η κύρωση της μεταρρυθμιστικής συνθήκης αποτελεί πεδίο 
έκφρασης της διάθεσης των λαών, είτε άμεσα είτε διά των εκπροσώπων τους,  και 
όλες οι τοποθετήσεις πρέπει να προσεγγίζονται με τον απαραίτητο σεβασμό. 

 Ιδιαίτερα εμείς, ως Κύπριοι πολίτες, που βιώσαμε στο πρόσφατο παρελθόν τις 
πιέσεις του διεθνούς παράγοντα για την τοποθέτησή μας σε ένα θέμα που αφορούσε 
το εθνικό μας μέλλον, έχουμε καθήκον να κατανοούμε την εκφρασθείσα λαϊκή 
βούληση, χωρίς να υποτιμούμε και χωρίς να αμφισβητούμε το κριτήριο των πολιτών 
που επέλεξαν να καταψηφίσουν τη συνθήκη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Θεωρούμε ότι η μεταρρυθμιστική συνθήκη προσαρμόζει την Ευρωπαϊκή 
Ένωση στις πολιτικές και λειτουργικές ανάγκες που αναφύονται μέσα από τις 
σημερινές πραγματικότητες.  Πολλές από τις πρόνοιες της συνθήκης αποτελούσαν 
διαχρονικά σημεία αδυναμίας που περιόριζαν την Ένωση από την εκπλήρωση της 
προοπτικής της και που σήμερα φαίνεται να βρίσκουν αποτελεσματικές λύσεις.  Η 
κυριότερη ίσως αλλαγή αφορά τον περιορισμό των δημοκρατικών ελλειμμάτων, 
προσδίδοντας αναβαθμισμένο ρόλο στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, που επιφορτίζεται 
με επιπλέον αρμοδιότητες σε σχέση με τη νομοθεσία, τον προϋπολογισμό και τη 
σύναψη διεθνών συμφωνιών.  Η παράλληλη αναβάθμιση του ρόλου των εθνικών 
κοινοβουλίων στις κοινοτικές λειτουργίες και η θεσμοθέτηση της σχέσης τους με το 
Ευρωκοινοβούλιο δίνει το στίγμα της πρόθεσης για ενίσχυση των αντιπροσωπευτικών 
δομών, ώστε να καταστεί η Ένωση πραγματικός και πολυεπίπεδος φορέας 
συνεργασίας των πολιτών και των κυβερνήσεων.  Επιπλέον, η πρόνοια για ανάληψη 
πρωτοβουλιών από πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δίνει διεξόδους και 
εναλλακτικές λύσεις, μεταφέροντας τη λειτουργία της δημοκρατίας σε μία διαρκή 
κατάσταση.  Παράλληλα, ήταν απαραίτητη η σαφής θεσμοθέτηση του πλαισίου αρχών 
εντός του οποίου αναπτύσσεται η Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε ο προσανατολισμός της 
να είναι οριοθετημένος.   

 Σύμφωνα με τη μεταρρυθμιστική συνθήκη, ο Χάρτης των Θεμελιωδών 
∆ικαιωμάτων αποκτά δεσμευτικό χαρακτήρα, αφού ενσωματώνεται στο ευρωπαϊκό 
πρωτογενές δίκαιο.  Πρόκειται για μία ιδιαιτέρως σημαντική εξέλιξη, εφόσον έτσι τα 
θεσμικά όργανα της Ένωσης και τα κράτη μέλη οφείλουν να σέβονται τα θεμελιώδη 
δικαιώματα, όταν θεσπίζουν και εφαρμόζουν το κοινοτικό δίκαιο.  Οι αρχές και οι αξίες 
που διέπουν τη λειτουργία της Ένωσης δεν είναι απλώς προς αποδοχή από τα 
ενδιαφερόμενα για ένταξη κράτη, αλλά είναι απαραίτητη η έμπρακτη τήρηση και 
εφαρμογή τους.  Αναμένουμε ότι η πρακτική σημασία του ενισχυμένου πλαισίου 
αρχών της Ευρώπης θα καταγραφεί στο άμεσο μέλλον, όπου οι προς ένταξη χώρες 
δε θα έχουν την πολυτέλεια χειρισμών αντίστοιχων με αυτούς της Τουρκίας κατά τη μη 
επικύρωση του Πρωτοκόλλου της Άγκυρας.  Επιπλέον, οι ρητές αναφορές στην αρχή 
της δημοκρατίας, στο κράτος δικαίου, στο σεβασμό της ανθρώπινης αξιοπρέπειας, 
στη σημασία της κοινωνικής δικαιοσύνης και της πλήρους απασχόλησης 
εναρμονίζουν τις προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τα θέματα που 
απασχολούν τους Ευρωπαίους πολίτες. Η εναρμόνιση στόχων και επιδιώξεων είναι το 
στοιχείο που μπορεί να επανασυνδέσει τους πολίτες με την πολιτική, τόσο σε εθνικό 
όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, αφού η διάσταση είναι πάντοτε ανάλογη με την 
αποστασιοποίηση, που δυστυχώς τα τελευταία χρόνια αυξάνεται γεωμετρικά. 

 Επιπρόσθετα, η διευρυμένη Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά κρατών μελών 
όφειλε να εξεύρει ευέλικτες μεθόδους αποδοτικής συνεργασίας, ώστε να μη 
μετατραπεί σε ένα χαλαρό σχηματισμό με εύθραυστη λειτουργικότητα.  Η επέκταση 
της ρύθμισης για ψηφοφορία με ειδική πλειοψηφία σε νέους τομείς πολιτικής, στη 
βάση της διττής πλειοψηφίας κρατών μελών και πληθυσμού, αποδεσμεύει την Ένωση 
από το διαρκώς επικρεμάμενο κίνδυνο του βέτο σε μία σειρά από θέματα.  Η 
θεσμοθέτηση του αξιώματος του Προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και η 
υιοθέτηση του θεσμού του Ύπατου Εκπροσώπου για θέματα Εξωτερικής Πολιτικής 
και Πολιτικής Ασφάλειας ενισχύουν την ενιαία εικόνα και συμβάλλουν στην 
αποτελεσματικότητα της Ένωσης.  Η ευελιξία και η αποτελεσματικότητα αποκτούν νέα 
πεδία, με την επέκταση και αναβάθμιση των τομέων δράσης σε θέματα της 
καθημερινότητας των Ευρωπαίων πολιτών, όπως η ενέργεια, η δημόσια υγεία, οι 
κλιματολογικές αλλαγές, το εμπόριο, η εγκληματικότητα, αλλά και η ανθρωπιστική 
βοήθεια, η ασφάλεια και η καταπολέμηση της τρομοκρατίας. 
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 Μέσα από αυτά προκύπτει η ανάγκη για μια ισχυρή φωνή της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στον τομέα της εξωτερικής πολιτικής και στον τομέα της ασφάλειας, όπου η 
μεταρρυθμιστική συνθήκη φαίνεται να δίνει ικανοποιητικές απαντήσεις.  Για την 
προώθηση της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας της Ένωσης 
είναι απαραίτητη η καθιέρωση της μόνιμης προεδρίας στο Συμβούλιο Εξωτερικών 
Υποθέσεων μέσω του θεσμού του Ύπατου Εκπροσώπου, ο οποίος θα επικουρείται 
από την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσης.  Η διαδικασία της εκλογής του 
Ύπατου Εκπροσώπου, στην οποία θα συμμετέχουν το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, 
δηλαδή τα κράτη μέλη, και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, αποτελεί μια συμμετοχική 
διαδικασία, που καθορίζει τα χαρακτηριστικά τόσο του προσώπου όσο και της 
πρακτικής που θα ακολουθήσει. 

 Η αναβάθμιση της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας είναι 
μια αναγκαιότητα που υπογραμμίζεται από την εμπειρία του παρελθόντος.  Η 
δυστοκία και τα αδιέξοδα στη διαδικασία λήψης αποφάσεων το 2003 για το θέμα του 
Ιράκ κατέδειξαν τη σχετική ανάγκη, ενώ κατά την πρόσφατη κρίση του Λιβάνου 
διαφάνηκε η σημαντικότητα του ρόλου που μπορεί να διαδραματίσει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Το σημερινό παγκόσμιο ισοζύγιο δυνάμεων επιβάλλει την παρουσία της 
Ένωσης όχι ως παγκόσμιου χωροφύλακα ή συν-χωροφύλακα ούτε ως αντίπαλου 
δέους της υπερατλαντικής υπερδύναμης.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση επιβάλλεται να 
λειτουργήσει στα πλαίσια της “ήπιας ισχύος”, που μπορεί να συμβάλει ουσιαστικά και 
θετικά στην αντιμετώπιση και στην επίλυση ευαίσθητων διεθνών ζητημάτων.  Η κοινή 
πολιτική μπορεί να λαμβάνει σειρά μορφών και να εκτείνεται από τους γενικούς 
προσανατολισμούς και τις κοινές στρατηγικές μέχρι τις κοινές θέσεις και τις κοινές 
δράσεις.  Ήδη, στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Πολιτικής Ασφάλειας και Άμυνας, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία συνεισφέρει στους Τακτικούς Σχηματισμούς Μάχης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε συνεργασία με άλλες χώρες, ενώ έχει συμμετάσχει σε σειρά 
αποστολών, όπως στη Λαϊκή ∆ημοκρατία του Κονγκό, στο Σουδάν και στη FYROM.  
Συμμετέχει δε στην αποστολή στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη, καθώς και σε εκείνη στη 
Μολδαβία-Ουκρανία.  Επιπρόσθετα, συμμετέχει στο επιχειρησιακό στρατηγείο της 
αποστολής στο Τσαντ. 

 Σύμφωνα με τη μεταρρυθμιστική συνθήκη, η Ευρωπαϊκή Ένωση καθορίζει και 
εφαρμόζει κοινές πολιτικές και δράσεις, με στόχο «τη διατήρηση της ειρήνης, την 
πρόληψη των συγκρούσεων και την ενίσχυση της διεθνούς ασφάλειας, σύμφωνα με 
τους στόχους και τις αρχές του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, καθώς 
και σύμφωνα με τις αρχές της Τελικής Πράξης του Ελσίνκι και τους στόχους του 
Χάρτη του Παρισιού, συμπεριλαμβανομένων και αυτών που αφορούν τα εξωτερικά 
σύνορα».  Η συγκεκριμένη σαφής αναφορά σχετικά με την εξωτερική δράση της 
Ένωσης καθορίζει το πλαίσιο εντός του οποίου θα κινηθεί και το χαρακτήρα που θα 
λάβει.  Στη συνέχεια καθορίζεται με μεγαλύτερη λεπτομέρεια η αποστολή της Ένωσης, 
όπου αναφέρεται ότι «η αρμοδιότητα της Ένωσης στο πεδίο της Κοινής Εξωτερικής 
Πολιτικής και Πολιτικής Ασφαλείας καλύπτει όλους τους τομείς της εξωτερικής 
πολιτικής και το σύνολο των ζητημάτων που αφορούν την ασφάλεια της Ένωσης, 
συμπεριλαμβανομένου του προοδευτικού καθορισμού κοινής αμυντικής πολιτικής, η 
οποία μπορεί να οδηγήσει σε κοινή άμυνα».  Η αναφορά σε προοδευτικό καθορισμό 
κοινής αμυντικής πολιτικής είναι ένα σημείο για το οποίο έλαβε χώρα εκτενής 
συζήτηση, αφού θεωρήθηκε ότι ενδεχομένως να προκαταλαμβάνει μελλοντικές 
αποφάσεις των οργάνων της Ένωσης.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν πρόκειται βεβαίως 
να μετατραπεί σε στρατιωτική συμμαχία, αλλά εμείς θεωρούμε ότι με το συγκεκριμένο 
άρθρο η συνθήκη θέτει το μεσομακροπρόθεσμο στόχο σε αυτό τον τομέα, τον οποίο 
και επιδιώκουμε.  Επιπλέον, η προοπτική ενεργοποίησης της Ρήτρας Αλληλεγγύης, 
που προνοεί την κινητοποίηση μέσων για την παροχή ενεργού βοήθειας σε κράτη 
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μέλη μετά από αίτηση των πολιτικών τους αρχών, σε περίπτωση που κράτος μέλος 
δεχθεί τρομοκρατική επίθεση ή πληγεί από φυσική ή ανθρωπογενή καταστροφή, θέτει 
τις βάσεις για πρακτικές απόπειρες ελέγχου των δυνατοτήτων αυτής της προοπτικής.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζουμε την έγκριση του νομοσχεδίου που 
αφορά την κύρωση της μεταρρυθμιστικής συνθήκης.  Θεωρούμε ότι η συνθήκη 
αποτελεί μία θετική εξέλιξη για την Ευρωπαϊκή Ένωση, για τα κράτη μέλη και κυρίως 
για τους πολίτες των κρατών μελών.  Θεωρούμε ακόμη ότι αποτελεί ευρύτερη θετική 
εξέλιξη, αφού η υγιής ανάπτυξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης μέσα στο σωστό πλαίσιο 
έχει να προσφέρει πολλά τόσο στην Ευρώπη όσο και στον κόσμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Κωνσταντίνου. 

 Να δώσω τώρα το λόγο στον κ. Ιωνά Νικολάου.  Είναι ο τελευταίος ομιλητής 
της πρωινής μας συνεδρίας...   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Πόση ώρα διαθέτουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα τα ανακοινώσω στο τέλος, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα δε διεκπεραιώνουμε μια συνηθισμένη κοινοβουλευτική εργασία.  
Ενώνουμε τις φωνές μας με τα άλλα κράτη που έχουν κυρώσει τη Συνθήκη της 
Λισσαβώνας, για να υποστηρίξουμε τη μετάβαση στο επόμενο στάδιο της ευρωπαϊκής 
ολοκλήρωσης.  Αποφασίζουμε να ενισχυθεί η αποτελεσματικότητα των ευρωπαϊκών 
πολιτικών, να εξασφαλιστεί η διαφανής και δημοκρατική λειτουργία των θεσμών και να 
διευκολυνθεί η μεγαλύτερη συμμετοχή των πολιτών στη λήψη αποφάσεων.  

 Έστω και ετεροχρονισμένα κατά την άποψή μου, σ’ αυτή την κρίσιμη καμπή 
της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης οφείλουμε και εμείς να στείλουμε το δικό μας ισχυρό 
μήνυμα.  Μήνυμα πρωτοπορίας και έμπρακτης δέσμευσης στην προοπτική ενός 
κοινού ευρωπαϊκού μέλλοντος, που θα δώσει ελπίδα στους λαούς της Ευρώπης και 
θα τερματίσει την παρατεινόμενη περίοδο σκεπτικισμού, στασιμότητας και 
εσωστρέφειας στην οποία εισήλθε η Ευρώπη τα τελευταία χρόνια.  

 Το μήνυμα θα ήταν ακόμη πιο ισχυρό στην προώθηση του εθνικού μας 
συμφέροντος, εάν μαζί μας συμπορευόταν και το κόμμα του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας.  Η συμμετοχή μας στην Ενωμένη Ευρώπη έχει προσδώσει στη χώρα 
μας αυτοπεποίθηση, πολιτική και διπλωματική ισχύ διεθνούς επιρροής, έχει 
ισχυροποιήσει την πολιτική μας θέση και διαπραγματευτική μας ικανότητα, έχει 
ενισχύσει παραδοσιακά πλεονεκτήματά μας, έχει διευρύνει αποφασιστικά το εύρος 
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του στρατηγικού μας χώρου, μάς έχει καταστήσει παράγοντες σταθερότητας, 
συνεργασίας και ασφάλειας και φορείς ανάπτυξης και ευημερίας.  

 Τίποτε από όσα είπα δεν είναι αυτονόητο.  Έρχονται μόνο με έναν 
ολοκληρωμένο στρατηγικό σχεδιασμό συνεχούς και ενεργού παρουσίας, σκληρής 
διαπραγμάτευσης και ανάληψης πρωτοβουλιών που προωθούν τα εθνικά 
συμφέροντα.  Και η έγκριση της συνθήκης ή τουλάχιστον η μη καταψήφισή της από το 
κόμμα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας θα βοηθούσε να καλύψει ένα μικρό μέρος της 
ελλειμματικής ευρωπαϊκής στρατηγικής της κυβέρνησης.  Γιατί δεν αρκεί να διεκδικεί 
κονδύλια, δεν αρκεί να τρέχει πίσω από τη συγκυρία και τις εξελίξεις.  Χρειάζεται μία 
συνολική ευρωπαϊκή αντίληψη και στρατηγική, που δυστυχώς αυτή η κυβέρνηση δε 
φαίνεται να διαθέτει.  

 Η Συνθήκη της Λισσαβώνας διαψεύδει όσους κατά καιρούς υποστήριζαν ότι η 
Ένωση θα έτεινε σταδιακά να εξασθενήσει τα ευρωπαϊκά κράτη.  Ξεχωρίζουν για την 
καινοτομία και τη λειτουργικότητα τα μέτρα για μία πιο συμμετοχική και πιο 
δημοκρατική Ένωση, όπως η ενίσχυση του ρόλου του Ευρωκοινοβουλίου, η 
μεγιστοποίηση της συμμετοχής των εθνικών κοινοβουλίων στις ευρωπαϊκές 
νομοθετικές διαδικασίες, η ενίσχυση της δυναμικής των πολιτών, που, εφόσον 
συγκεντρώσουν στο σύνολό τους το ένα εκατομμύριο υπογραφές από σημαντικό 
αριθμό κρατών, θα έχουν τη δυνατότητα να υποβάλουν ερωτήσεις και προτάσεις 
προς την Επιτροπή.   

 ∆ιαψεύδει όσους υποστηρίζουν ότι η Ένωση παραμένει προσκολλημένη στο 
άρμα του ΝΑΤΟ.  Με τις διατάξεις για την εξωτερική δράση και τη μόνιμη διαρθρωμένη 
συνεργασία στον τομέα της άμυνας, η Ένωση αποκτά συνοχή και αξιοπιστία στην 
ενάσκηση της εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής άμυνας και ασφάλειας.  Παράλληλα, 
εμπλουτίζονται οι κατηγορίες αποστολών διαχείρισης κρίσεων, εισάγεται για πρώτη 
φορά ρήτρα αλληλεγγύης και αμοιβαίας αμυντικής συνδρομής σε κράτος μέλος και 
επεκτείνεται το πεδίο αποκλειστικής και μερικής δραστηριοποίησης της Ευρώπης σε 
περισσότερους κρίσιμους τομείς για την καθημερινότητα των πολιτών, όπως είναι η 
ελευθερία, η ασφάλεια, η δικαιοσύνη, η καταπολέμηση του εγκλήματος και της 
τρομοκρατίας, η από κοινού αντιμετώπιση της λαθρομετανάστευσης.  Είναι, νομίζω, 
αντιληπτή η σπουδαιότητα αυτών των διατάξεων, ιδιαίτερα για ένα ημικατεχόμενο, 
μικρό σε μέγεθος κράτος, όπως η Κύπρος, που βρίσκεται στα εξωτερικά σύνορα της 
Ευρώπης. 

 Εξαιρετικά σημαντική είναι και η δικαιοκρατική διάσταση της συνθήκης.  Γίνεται 
ένα μεγάλο βήμα προς μία Ευρώπη του δικαίου, μία Ευρώπη που στηρίζεται σε αξίες 
και στο σεβασμό των ανθρώπινων δικαιωμάτων.  ∆εν είναι λίγο το ότι στην 
προμετωπίδα και στο πρώτο κεφάλαιό της η συνθήκη μιλάει για αξίες όχι μόνο 
δημοκρατικές, αλλά και αξίες πανανθρώπινου χαρακτήρα, για την αξιοπρέπεια του 
ανθρώπου, για την ισότητα, για την ελευθερία, για τα ανθρώπινα δικαιώματα.  Και 
αυτά όχι υπό τη μορφή αορίστων διακηρύξεων αλλά με απτό και εφαρμόσιμο 
περιεχόμενο.  Είναι μάλιστα εξαιρετικά σημαντικό το ότι ο Χάρτης Θεμελιωδών 
∆ικαιωμάτων, που πραγματικά κατοχυρώνει και ενσαρκώνει αυτές τις αξίες, είναι 
νομικά δεσμευτικός και έχει υποχρεωτική εφαρμογή και ισχύ για όλα σχεδόν τα κράτη, 
κάτι που είναι προς όφελος των πολιτών της Ευρώπης και του καθενός από εμάς.  
Επιπρόσθετα, ο σεβασμός αυτών των αξιών αποδεικνύεται ως σημαντική 
προϋπόθεση για την ένταξη οποιωνδήποτε νέων χωρών στην Ένωση, σε σημείο 
μάλιστα που προνοείται η δυνατότητα να επιβληθούν πρόσθετοι όροι για τη 
συμμόρφωση των χωρών αυτών.  Αντιλαμβάνεστε λοιπόν πόση σημασία έχει για μας, 
ενόψει των συζητήσεων για την ένταξη της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και για 
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τη διασφάλιση των εθνικών μας συμφερόντων, ειδικότερα ως εργαλείο για το 
Κυπριακό. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι, ακόμη και με αυτά τα λίγα που έχω επισημάνει, τα 
βήματα που γίνονται με τη μεταρρυθμιστική συνθήκη, όσο και αν δεν είναι επαρκή, 
είναι για μας τουλάχιστον ιδιαίτερα σημαντικά.  Γι’ αυτό εύλογα προκύπτει το ερώτημα 
πόσο πιο ισχυροί είναι οι αρνητικοί λόγοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, για 
τους οποίους θα καταψηφίσετε τη συνθήκη.  Από ποια οπτική διαβάζετε το κείμενό 
της και πόσο υπέρτεροι είναι αυτοί οι λόγοι των ευαίσθητων ζητημάτων που άπτονται 
της ισχυροποίησης της πολιτικής μας θέσης;  Σέβομαι τις δικαιολογημένες ανησυχίες 
και την κριτική που έχει ακουστεί δημόσια από κάποιους συναδέλφους του ΑΚΕΛ -
εξάλλου πολλές από αυτές είναι και δικές μας και πρέπει να απασχολήσουν τους 
Ευρωπαίους ηγέτες- όμως διαφωνώ και απορρίπτω την ευρωφοβία που εκφράζεται 
πίσω από ισοπεδωτικές προσεγγίσεις.  

 Σε πείσμα όσων αρέσκονται σε ευρωφοβική δημαγωγία, η μεταρρυθμιστική 
συνθήκη είναι ο δρόμος, για να έρθουν οι πολίτες της Ένωσης πιο κοντά στην 
ευρωπαϊκή ιδέα, να χτίσουν όλοι μαζί την Ευρώπη των ενεργών πολιτών, των 
πολιτών που αποκτούν ουσιαστικό λόγο στις αποφάσεις της και συμμετέχουν ενεργά 
στη διαμόρφωση της κοινής πορείας, δρόμος που πάνω από όλα εξυπηρετεί τα 
συμφέροντα όλων των Κυπρίων.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Ιωνά Νικολάου. 

 Πριν να ολοκληρώσουμε την πρωινή μας συνεδρία, θα ήθελα να σας αναφέρω 
τους χρόνους που έχουν απομείνει για τα κόμματα.  Το ΑΚΕΛ έχει ενενήντα λεπτά, ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει πενήντα λεπτά, το ∆ημοκρατικό Κόμμα τριάντα, το 
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ είκοσι ένα, το Ευρωπαϊκό Κόμμα δεκαπέντε, οι 
Οικολόγοι είκοσι. 

 Λοιπόν, θα συνεχίσουμε τη συζήτησή μας το απόγευμα και ορίζω έναρξη της 
συνεδρίας της απογευματινής τις 3.45 μ.μ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν έχει αποφασιστεί για τις 3.00 μ.μ.; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά επειδή έχουμε καθυστέρηση, έχουμε πάει μισή ώρα μετά τη 1.00, και 
επειδή έγινε ένας υπολογισμός περίπου του χρόνου που θα χρειαστεί για το 
απόγευμα, είμαστε μέσα στα πλαίσια. 

(Ώρα διακοπής:  1.27 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.05 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
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 Θα συνεχίσουμε τη συζήτησή μας για την επικύρωση της Συνθήκη της 
Λισσαβώνας.  Θα ήθελα προηγουμένως να αναφέρω το χρόνο που έχει το κάθε 
κόμμα στη διάθεσή του. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχει διανεμηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία!  Θα καλέσω στο βήμα το συνάδελφο Πάμπη Κυρίτση.  Και βεβαίως 
θέλω να καλωσορίσω στην ολομέλεια τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και Aναπληρωτή 
Yπουργό Εξωτερικών, το φίλο τον Κύπρο Χρυσοστομίδη. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο οποίος είναι και υπέρ της συνθήκης! 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Ευρώπη, η οποία, όπως είναι γνωστό, αποτέλεσε το θέατρο δυο 
καταστροφικών, εξοντωτικών πολέμων, κατάφερε ως αποτέλεσμα σκληρών και 
πολύχρονων αγώνων να διαμορφώσει, ιδιαίτερα μετά το τέλος του ∆εύτερου 
Παγκοσμίου Πολέμου, ένα μοντέλο κοινωνικής οργάνωσης, το οποίο στηρίχτηκε σε 
κάποιες κοινωνικές αρχές, σε κάποιες ανθρωπιστικές αξίες, όπως η κοινωνική 
αλληλεγγύη, ο σεβασμός των συνδικαλιστικών και ευρύτερα των δημοκρατικών 
δικαιωμάτων των εργαζομένων, ο σεβασμός της συλλογικής διαπραγμάτευσης ως 
μεθόδου διαμόρφωσης των όρων και των συνθηκών απασχόλησης των εργαζομένων,  
το κράτος πρόνοιας, όπως αυτό εκφράστηκε μέσα από τη δημόσια δωρεάν καθολική 
εκπαίδευση και μέσα από τα συστήματα ασφάλισης και υγείας, μέσα από τους 
θεσμούς κοινωνικής πρόνοιας και ασφαλώς μέσα από την παρέμβαση του κράτους 
ως εκφραστή της κοινωνίας στην ανάπτυξη και διανομή αγαθών κοινής ωφέλειας, 
όπως η ενέργεια, οι τηλεπικοινωνίες, το νερό, οι δημόσιες μεταφορές. 

 Η ιδέα λοιπόν μιας ανάπτυξης η οποία να μη θεοποιεί το κέρδος, αλλά να 
βασίζεται στη λογική της κοινωνικής συνοχής γεννήθηκε στην Ευρώπη και 
εκφράστηκε πρακτικά στην Ευρώπη. Μάλιστα μέσα από τις καταστροφές, τη 
στασιμότητα και την αμηχανία της μεταπολεμικής περιόδου αποδείχτηκε ότι αυτός ο 
δρόμος ανάπτυξης δεν ήταν μόνο κοινωνικά αποδεχτός, δεν ήταν μόνο λογική 
συνέπεια ενός αέρα ελευθερίας και δικαιοσύνης, αλλά ήταν και ιδανική συνταγή 
γρήγορης, ισορροπημένης και σωστής οικονομικής ανάπτυξης μέσα σε συνθήκες 
πραγματικά δύσκολες και αντιφατικές. 

 Θεωρώ λοιπόν αυτονόητο ότι οι κοινωνικές και οικονομικές παράμετροι οι 
οποίες περιλαμβάνονται στη συνθήκη την οποία σήμερα συζητούμε και την οποία 
καλούμαστε να εγκρίνουμε ή να απορρίψουμε δεν μπορεί παρά να έχουν μια ουσιώδη 
και ξεχωριστή σημασία.  Η ευρωπαϊκή σύγκλιση δεν πρόκειται ποτέ να πετύχει 
πραγματικά, εάν από αυτή τη σύγκλιση απουσιάζει η πιο βασική αρχή, η πιο βασική 
προτεραιότητα, που δεν μπορεί να είναι άλλη από το ότι ο πιο κρίσιμος δείκτης για την 
πορεία εξέλιξης της διευρυμένης Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η ποιότητα ζωής των 
ανθρώπων, η σταθερότητα και η ασφάλεια της εργασίας τους, η κοινωνική τους 
ασφάλιση, η δυνατότητα απρόσκοπτης και αποτελεσματικής πρόσβασης και των μη 
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προνομιούχων σε κοινωνικά αγαθά, όπως η υγεία, η δημόσια εκπαίδευση, η 
πνευματική και πολιτιστική ανάπτυξη. 

 Ένα λοιπόν βασικό ζητούμενο, μια καθοριστικής σημασίας ερώτηση, της 
οποίας η απάντηση φυσιολογικά οφείλει να παίξει ουσιώδη ρόλο στην τελική 
διαμόρφωση της θέσης μιας πολιτικής δύναμης απέναντι στη συνθήκη, είναι η εξής:  
Ανταποκρίνονται οι πρόνοιες αυτής της συνθήκης στα θέματα κοινωνικής και 
οικονομικής φιλοσοφίας, στην προοδευτική παράδοση του ευρωπαϊκού κοινωνικού 
προτύπου; Περιφρουρεί αυτή η συνθήκη τις κοινωνικές κατακτήσεις των Ευρωπαίων 
εργαζομένων;  Τις διευρύνει ή τις συρρικνώνει;  Οι διαμορφωτές της συνθήκης 
δυστυχώς εκείνο που φρόντισαν με σαφήνεια και καθαρότητα να κατοχυρώσουν δεν 
είναι την ιστορική παράδοση του ευρωπαϊκού κοινωνικού μοντέλου αλλά, τους 
κανόνες μιας ακραίας νεοφιλελεύθερης αγοράς, η οποία στο τέλος της ημέρας 
εξουσιάζει τους ανθρώπους και προωθεί την υποβάθμιση των κοινωνικών 
κατακτήσεων και την υποτίμηση της αξίας της εργασίας των πολλών προς όφελος των 
λίγων και των ισχυρών.  Η ανταγωνιστικότητα αποτελεί το πρόσχημα για να 
ευλογούνται προσεγγίσεις και πολιτικές οι οποίες τείνουν να ξαναμετατρέψουν την 
εργασία σε κοινό εμπόρευμα, να υποσκάψουν τη λογική της κοινωνικής αλληλεγγύης 
και να θεοποιήσουν το κέρδος, αναβαθμίζοντάς το από σκοπό της οικονομικής 
δραστηριότητας στις συνθήκες του καπιταλισμού σε αξία και μάλιστα αξία υπέρτατη.   

 Ορολογίες του τύπου “άκρως ανταγωνιστική οικονομία της αγοράς” στο άρθρο 
2 ή “σύστημα που διασφαλίζει τον ανόθευτο ανταγωνισμό” στο Πρωτόκολλο 6 που 
προσαρτάται στη συνθήκη, οι αντιλαϊκές πλευρές της στρατηγικής της Λισσαβώνας 
που αφορούν τις λεγόμενες “ευελιξίες” και “ευέλικτες μορφές απασχόλησης”, όλα αυτά 
αποκτούν ουσιαστικά μέσα από τη συνθήκη “συνταγματική”,  μορφή.    

 Τόσο σημαντικό και αναπόσπαστο της λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
καθορίζεται αυτό το οικονομικό καθεστώς του νεοφιλελεύθερου μοντέλου, ώστε στο 
άρθρο 297 καθορίζεται ότι αυτό το μοντέλο διατηρείται αναλλοίωτο ακόμα και σε 
συνθήκες πολέμου.  Μπας και χρειαστεί δηλαδή έστω και σε έκτακτες συνθήκες να 
γίνουν κινήσεις ή να εφαρμοστούν πολιτικές με τις οποίες η εξουσία της αγοράς και 
των μονοπωλίων θα περιορίζεται υπέρ της κοινωνικής αλληλεγγύης ή οι οποίες θα 
επιβάλλουν πιο ενεργητική παρεμβολή του δημόσιου τομέα για τη διασφάλιση 
βασικών κοινωνικών αγαθών. 

 Είναι αυτή η νεοφιλελεύθερη φιλοσοφία, αυτή η κοινωνική και οικονομική 
προσέγγιση, η οποία ευνοεί τα μεγάλα πολυεθνικά μονοπώλια και τους ισχυρούς 
οικονομικούς κύκλους, που οδηγεί τελευταία σε μια βιομηχανία Οδηγιών, όπως η 
περίφημη Μπόλκεσταїν, όπως η πρόσφατη για την επέκταση του χρόνου εργασίας, 
όπως εκείνη της ελευθεροποίησης στον τομέα των υπηρεσιών υγείας κ.λπ.  Είναι η 
ίδια φιλοσοφία που οδηγεί και το ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε αποφάσεις 
πολλές φορές ισοπεδωτικές σε βάρος της κοινωνικής διάστασης της Ένωσης.  Είναι η 
ίδια φιλοσοφία που οδήγησε σε μαζικές ιδιωτικοποιήσεις οργανισμών κοινής ωφέλειας 
και που οδηγεί και την εκπαίδευση και την υγεία στην ίδια δυστυχώς κατεύθυνση και 
στα ίδια βήματα.  Είναι η ίδια φιλοσοφία που μετατρέπει σιγά σιγά την Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα, αλλά και τις τοπικές κεντρικές τράπεζες σε υπερεξουσίες, που 
καθορίζουν οικονομική και νομισματική πολιτική, χωρίς ουσιαστικά να ελέγχονται από 
την ευρωπαϊκή κοινωνία.  Οι υπηρεσίες κοινής ωφέλειας ερμηνεύονται στη συνθήκη 
ως υπηρεσίες οικονομικής δραστηριότητας που πρέπει να έχουν “ανοικτή πρόσβαση” 
και να υπάγονται στον “ανόθευτο ανταγωνισμό”.  Όσοι ξέρουν την τέχνη να διαβάζουν 
καθαρά πίσω από αυτές τις πολύπλοκες ορολογίες που χρησιμοποιούνται σε τέτοιου 
είδους κείμενα αντιλαμβάνονται ότι εδώ κατοχυρώνεται η υπεροχή του κριτηρίου της 
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ελεύθερης παροχής υπηρεσιών σε τρίτο κράτος μέλος, ενώ τα υπόλοιπα κριτήρια, 
δηλαδή τα κριτήρια της προστασίας των εθνικών συμφερόντων, της προστασίας των 
εργαζομένων και των συλλογικών τους συμβάσεων, της προστασίας της πρόσβασης 
του λαού σε βασικές υπηρεσίες και αγαθά κοινής ωφέλειας, αυτά τα κριτήρια τα 
κοινωνικά ουσιώδη μπαίνουν σε δεύτερη μοίρα και ούτε καν αναφέρονται. Θα το 
διαπιστώσει κάποιος, αν ανατρέξει στο άρθρο 1 του Πρωτοκόλλου 9. 

 Η συνταγματοποίηση του συμφώνου σταθερότητας και ανάπτυξης και των 
περιβόητων δεικτών του Μάαστριχτ για το δημοσιονομικό έλλειμμα και το δημόσιο 
χρέος θέτει μια προκρούστεια λογική στην άσκηση δημοσιονομικής πολιτικής. 
Ταυτόχρονα, με το άρθρο 188 αυτή η δημοσιονομική πολιτική μπαίνει και υπό τον 
έλεγχο του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου και του Παγκόσμιου Οργανισμού 
Εμπορίου, ώστε να διασφαλίζεται ακόμα περισσότερο η λεγόμενη “ομοιομορφία στην 
εφαρμογή του φιλελευθερισμού”. 

 ∆ε χρειάζεται νομίζω να αναλύσω εκτενώς τι σημαίνει αυτή η σκληρή 
οικονομική πειθαρχία για τα φτωχότερα και πιο αδύνατα κράτη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και αν αυτή η πειθαρχία δημιουργεί συνθήκες ισότητας ή αν ευνοεί 
πραγματικά την οικονομική και κοινωνική σύγκλιση ή αν συμβαίνει το αντίθετο.  
Ιδιαίτερα, ποιες θα είναι οι επιπτώσεις σε συνθήκες κρίσης και προβλημάτων.  

 Σ’ αυτή λοιπόν την καίριας σημασίας ερώτηση, εάν η συνθήκη ανταποκρίνεται 
στις προσδοκίες των Ευρωπαίων και δημιουργεί προϋποθέσεις για την Ενωμένη 
Ευρώπη των λαών, έτσι όπως εμείς την αντιλαμβανόμαστε,  έχουμε ξεκάθαρη 
απάντηση.   Η απάντησή μας είναι: Όχι! ∆εν ανταποκρίνεται αυτή η φιλοσοφία και 
αυτή η προσέγγιση που περιλαμβάνει η συνθήκη ούτε στις παραδόσεις της 
κοινωνικής Ευρώπης ούτε και στις προσδοκίες και τις απαιτήσεις των απλών 
Ευρωπαίων.  ∆ε διευρύνει, αλλά συρρικνώνει τις προοπτικές για μια Ευρώπη 
οικονομικά και κοινωνικά  αναπτυγμένη, με συνοχή και προοπτική.   

 Η θέση ότι κυρίαρχη φιλοσοφία της Ευρώπης στον οικονομικό και κοινωνικό 
τομέα είναι η φιλοσοφία της ελεύθερης, δημιουργικής ανάπτυξης, χωρίς ρυθμίσεις και 
ασφυκτικούς περιορισμούς αποδεικνύεται μύθος. Εδώ έχουμε σαφείς ρυθμίσεις και 
σαφέστατους ασφυκτικούς περιορισμούς. Ρυθμίζεται συνταγματικά μια συγκεκριμένη 
οικονομική φιλοσοφία, ρυθμίζονται σκληροί και αυστηροί κανόνες.  Η διαφορά είναι ότι 
αυτοί οι κανόνες μακροπρόθεσμα είναι κανόνες που προστατεύουν τους λίγους σε 
βάρος των πολλών.   

Όχι λοιπόν, δεν ανταποκρίνεται το περιεχόμενο αυτό στους δικούς μας κοινωνικούς 
οραματισμούς για το πώς αντιλαμβανόμαστε την Ευρώπη του αύριο.  Εμείς 
αναμέναμε στη συνθήκη να κατοχυρωθούν άλλα πράγματα. Εκείνα που αφορούν και 
ανησυχούν τους αδύνατους, αυτούς που χρειάζονται προστασία, αυτούς που 
χρειάζονται στήριξη. Οι κανόνες που ρυθμίζει η συνθήκη θα έπρεπε να είναι κανόνες 
που να ελέγχουν και να χειραγωγούν την ασυδοσία της αγοράς, όχι να την ενισχύουν 
και να τη διευρύνουν.  Οι συντάκτες της συνταγματικής συνθήκης, αισθανόμενοι τη 
δυσαρέσκεια και την απογοήτευση που δημιουργεί μέσα στους απλούς ανθρώπους η 
μονομερής προσπάθεια των οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ελευθεροποίηση 
των πάντων, είχαν ενσωματώσει στη συνταγματική συνθήκη το Χάρτη των 
Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων, ως ένα μέτρο, ως μια κίνηση που να κάνει πιο 
ευκολοχώνευτη τη συνειδητή επιλογή για συνταγματοποίηση του νεοφιλελευθερισμού 
ως της επίσημης κοινωνικής και οικονομικής φιλοσοφίας της Ενωμένης Ευρώπης.  
Ακόμα όμως και εκείνη την κίνηση η σημερινή συνθήκη της Λισσαβώνας την 
περιορίζει, διότι ο χάρτης δεν ενσωματώνεται στη συνθήκη όπως προηγούμενα, ενώ 
στο άρθρο 6 αναφέρεται ρητά ότι «οι διατάξεις του χάρτη δε συνεπάγονται επέκταση 
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των αρμοδιοτήτων της Ένωσης».  ∆εν υιοθετείται ο χάρτης όπως είχε υπογραφεί  το 
2000 και επιπρόσθετα νοθεύεται ακόμα περισσότερο με τη δυνατότητα αυτοεξαίρεσης 
και, όπως είναι ήδη γνωστό, έχει δηλωθεί από την Αγγλία και την Πολωνία ότι δεν 
πρόκειται τον υιοθετήσουν. 

 Να λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί η αριστερά στην Ευρώπη 
αντιδρά σ’ αυτή τη συνθήκη. Να γιατί οι λαοί, όταν τους δίνεται η ευκαιρία στα 
δημοψηφίσματα, την καταψηφίζουν.  Είναι γιατί άλλο αναμένουν και άλλο 
προσδοκούν.   

 Πώς περιμένετε δηλαδή να σκέφτονται οι Κύπριοι πολίτες π.χ., όταν ακούν 
κάθε λίγο και λιγάκι ότι οι συνθήκες της ανόθευτης αγοράς δεν επιτρέπουν την 
παρουσία αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής, όταν ακούν ότι δικαιοσύνη 
σημαίνει εξίσωση των όρων απασχόλησης όχι στα επίπεδα των καλύτερων αλλά στα 
επίπεδα των χειρότερων και των πτωχότερων;  Είναι αυτή η στάση 
ευρωσκεπτικισμός, είναι δηλαδή μια προσέγγιση που ξεκινά από εθνικιστικές και 
σεκταριστικές αγκυλώσεις, όπως κάποιοι προσπαθούν να υποδείξουν; Κάθε άλλο.  
Ποια είναι όμως η υποχρέωση η δική μας απέναντι στην Ενωμένη Ευρώπη; Να 
χειροκροτούμε κάθε απόφαση, να ζητωκραυγάζουμε μόνο άκριτα και ασπόνδυλα ή η 
υποχρέωσή μας είναι να συμμετέχουμε, να έχουμε άποψη, να συγκρουόμαστε, να 
παλεύουμε για μια Ενωμένη Ευρώπη, όπως την οραματίζονται οι πολλοί αλλά 
αδύνατοι, οι μη προνομιούχοι και όχι όπως την οραματίζονται, αν μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί αυτή η ορολογία, οι λίγοι και οι ισχυροί;  

 Και ερχόμαστε στο ψητό, στην ουσία:  Είναι αυτή η οικονομική και κοινωνική 
πολιτική του νεοφιλελευθερισμού, η οποία πρόκειται να συνταγματοποιηθεί, η μόνη 
επιλογή για την Ευρώπη;  Είναι λογικό και σωστό να δεσμεύεται και η Ένωση και τα 
κράτη μέλη διαπαντός σε μια πολιτική και σε μια φιλοσοφία οικονομικής και 
κοινωνικής διαχείρισης, ως αυτή η πολιτική και φιλοσοφία να αποτελεί θέσφατο;  

 Ένα επιχείρημα, το οποίο χρησιμοποιείται κυρίως από πρώην αριστερούς, από 
σοσιαλδημοκράτες με ρίζες και καταβολές εργατικής παράδοσης και έχει 
χρησιμοποιηθεί κατά κόρον και σήμερα, είναι ότι η συνθήκη της Λισσαβώνας είναι 
πρόοδος και πρέπει να στηριχτεί και να υποστηριχτεί γιατί, αν δεν είναι η Λισσαβώνα, 
θα είναι η Νίκαια.  Βεβαίως, για τους υπερασπιστές της Ευρωπαϊκής Ένωσης γενικά 
δεν περιποιεί τιμή αυτή η επιχειρηματολογία και δεν είναι απάντηση σε εμάς ασφαλώς 
που έχουμε μια κριτική άποψη γενικότερα.  Προσπαθούν όμως με αυτό τον τρόπο να 
απαντήσουν στον κόσμο, στον ίδιο κόσμο από τον οποίο και αυτοί αντλούν στήριξη, 
δηλαδή τον κόσμο της εργασίας, τον αγρότη, το μικρομεσαίο.  ∆εν το μηδενίζουμε 
βεβαίως αυτό το επιχείρημα, μας έχει προβληματίσει και εμάς.  ∆εν είναι όμως αυτή η 
προσέγγιση στη συγκεκριμένη περίπτωση σωστή. ∆εν έχουμε να κάμουμε με μια 
κλασική περίπτωση της αρχαίας ρήσης «Το μη χείρον βέλτιστον».   Εδώ είναι φανερό 
ότι η Συνθήκη της Λισσαβώνας είναι συνέχεια και αντικατάσταση ή καλύτερα 
υποκατάσταση της συνταγματικής συνθήκης που έγινε προσπάθεια να επιβληθεί, 
αλλά εμποδίστηκε από τα δημοψηφίσματα των Γάλλων και των Ολλανδών.  Το ότι 
άλλαξε η διαδικασία και γίνεται προσπάθεια να παρακαμφθούν τα δημοψηφίσματα, το 
ότι  τυπικά δεν ονομάζεται συνταγματική συνθήκη δεν αναιρεί αυτή την 
πραγματικότητα.  Κατά συνέπεια, αυτό που καλούμαστε να στηρίξουμε δεν είναι μια 
νέα συμφωνία μεταξύ των κρατών, η οποία αναδιαμορφώνεται από καιρού εις καιρόν 
στις διάφορες συνόδους των αρχηγών κρατών.  Πρόκειται για μια ξεκάθαρη 
προσπάθεια συνταγματοποίησης, στην εξέταση της οποίας η λογική του λιγότερου 
κακού πρέπει να συνυπολογιστεί και να συνεκτιμηθεί μαζί με θέσεις αρχών, με 
οράματα και με αξίες που αναλογούν σε μια συνθήκη αυτής της διάστασης. 
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 Εμείς για λόγους αρχής, για λόγους τάξης, για λόγους κοινωνικής και πολιτικής 
ευαισθησίας, για λόγους σεβασμού της ιστορίας και της παράδοσης της Ευρώπης των 
αγώνων, της Ευρώπης της δημοκρατίας, της Ευρώπης του κοινωνικού κράτους και 
του κράτους πρόνοιας δεν μπορούμε να κλείσουμε τα μάτια και να υπογράψουμε αυτή 
τη συνθήκη.  Πολύ περισσότερο, από την ώρα που είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η 
διαδικασία  γίνεται μακριά από τους λαούς, μακριά από τους εργαζόμενους,  χωρίς 
την ουσιαστική συμμετοχή τους, χωρίς ο λόγος τους να μετρά ουσιωδώς και 
ουσιαστικά. 

Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Ευρώπη δεν έχει μόνο δημοκρατικό έλλειμμα, το οποίο, ειρήσθω εν παρόδω, 
αναπαράγεται, όπως θα υποδειχθεί και από άλλους ομιλητές αργότερα, μέσα από τη 
συνθήκη που έχουμε μπροστά μας.  Έχει και κοινωνικό έλλειμμα, έχει και έλλειμμα 
ανεξαρτησίας, όσον αφορά την εξωτερική πολιτική και την άμυνα.  Ε, λοιπόν δε θα 
βοηθήσουμε την Ευρώπη, αν απλώς σιωπήσουμε.  Και με την ευκαιρία θα ήθελα να 
σημειώσω, όσον αφορά μερικά από τα επιχειρήματα που έχουν ακουστεί εδώ 
προηγούμενα, ιδιαίτερα όσον αφορά το κατά πόσο εκείνοι οι οποίοι σήμερα έχουν 
κριτική άποψη για τη συνθήκη είναι αντιευρωπαϊστές και ούτε λίγο ούτε πολύ 
εμφορούνται από ρατσιστικές ή δεν ξέρω τι άλλο αντιλήψεις, τα εξής:  Όσους από 
τους συναδέλφους έχουν αγορεύσει με αυτή την προσέγγιση θα τους παρακαλούσα 
να ακούσουν από το μαγνητόφωνο αργότερα τις αγορεύσεις τους.  Μερικοί ίσως να 
τρομάξουν, γιατί αυτή η λογική ότι όποιος διαφωνεί με την άλφα ή βήτα ή γάμμα 
πολιτική φιλοσοφία των κυρίαρχων κύκλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης βαπτίζεται 
αντιευρωπαϊστής και αντιευρωπαίος θυμίζει παρωχημένες και παλιές εποχές.  Όποιος 
ήταν εναντίον του βασιλιά, για να αναφερθώ σε επιχειρήματα πολύ παλιά, να μην 
παρεξηγηθώ από κανένα, ήταν εθνοπροδότης.  Όποιος διαφωνούσε με τον 
τυχοδιωκτισμό του 1922, που κατέληξε σε εκείνη την εθνική συμφορά, ήταν προδότης 
και πράκτορας ξένων συμφερόντων.  Ε, ας μην καταλήξουμε εκεί.  Συγγνώμη, εμείς 
έχουμε άποψη.  Ξέρουμε τι Ευρώπη θέλουμε, ξέρουμε πώς τη θέλουμε και πώς 
μπορεί να φτάσει να γίνει η Ευρώπη που θέλουμε.  Και επειδή έχουμε άποψη, έχουμε 
και θέση σε σχέση με τη συνθήκη.  ∆ε θέλουμε να την επιβάλουμε σε κανένα.  
Επιχειρηματολογούμε, προβληματιζόμαστε, αγωνιούμε, συζητούμε.  Αλλά δε θα 
δεχθούμε να μας κάνουν μαθήματα πολιτικής και πολύ περισσότερο πατριωτικής 
υπευθυνότητας.  Αλίμονο δηλαδή τώρα όποιος έχει διαφορετική άποψη για τη 
συνθήκη υποσκάπτει και τα συμφέροντα της Κύπρου;   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς έχουμε διαμορφώσει την πολιτική μας θέση.  Θα τη συζητήσουμε και εδώ 
και στην κοινωνία και πιστεύουμε ότι υπερασπιζόμενοι αρχές υπερασπιζόμαστε την 
Ενωμένη Ευρώπη, αλλά όπως πραγματικά πρέπει να είναι: Ευρώπη των λαών, 
Ευρώπη των εργαζομένων, Ευρώπη των μη προνομιούχων.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ τον κ. Κυρίτση.   

 Το βήμα έχει ο Νίκος Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Ακούγοντας τον κ. Κυρίτση μόλις τώρα, θυμήθηκα την τοποθέτηση του 
Προέδρου Χριστόφια ότι υπόσχεται στον κυπριακό λαό ότι θα διαχειριστεί, εάν 
εκλεγόταν Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, που εξελέγη και συγχαρητήρια, το 
κοινωνικοοικονομικό σύστημα της χώρας.  ∆εν πιστεύει σε αυτό, αλλά θα το 
διαχειριστεί.  Θεωρούσαμε και πιστεύαμε ότι με τον ίδιο τρόπο θα λειτουργούσε αυτή 
την κρίσιμη, την ιστορική μέρα για την πατρίδα μας και το ΑΚΕΛ.  Θα άφηνε 
παραπλεύρως την Ευρώπη των λαών, όπως τη φαντάζεται στα όνειρά του, στις 
προσδοκίες του, και δικαίωμα έχει να πράττει τούτο, και θα πρότασσε το μεγάλο, το 
εθνικό συμφέρον.  Μέχρι πρότινος πίστευα ότι το ΑΚΕΛ διακατείχετο από 
ευρωσκεπτικισμό.  Όταν άκουσα τον κ. Κυρίτση, πείσθηκα ότι οι ιδέες του ΑΚΕΛ 
έχουν προχωρήσει προς τον ευρωποαπορριπτισμό. 

 Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή πράξη επικύρωσης της Συνθήκης της Λισσαβώνας από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων αποτελεί για την πατρίδα μας πράξη συμβολής στη συλλογική 
ευθύνη των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να προχωρήσει η 
ευρωπαϊκή ενοποίηση.  Η Κύπρος είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 1η 
Μαΐου του 2004 και μέλος της Ευρωζώνης από την 1η Ιανουαρίου 2008.  Μπορούμε 
να κάμουμε ακόμα ένα βήμα μπροστά, ψηφίζοντας σήμερα τη Συνθήκη της 
Λισσαβώνας.  Ωφελεί την Κύπρο.  Ωφελεί την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ωφελεί τη 
μελλοντική μας πορεία ως εταίρου στην πιο δημοκρατική ένωση κρατών και λαών που 
γέννησε ποτέ η παγκόσμια ιστορία, εκτός αν κάποιοι θεωρούν ότι το σιδηρούν 
παραπέτασμα ή κάποια άλλα μπλοκ βρισκόντουσαν σε καλύτερη κατάσταση 
πραγμάτων. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός σήμερα είναι στρατευμένος στην ευρωπαϊκή 
υπόθεση της Κύπρου. Πιστεύει στην ευρωπαϊκή ενοποίηση και ψηφίζει τη νέα 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, γιατί προωθεί περισσότερο την ενότητα ανάμεσα στα 
κράτη μέλη.  Βλέπουμε τις αδυναμίες της, αλλά βλέπουμε και τις μεγάλες κατακτήσεις 
που πέτυχε και αγωνιζόμαστε να τις κάνουμε ακόμα μεγαλύτερες, πιο προσιτές στον 
Ευρωπαίο πολίτη. 

 ∆ε θέλω να επαναλάβω όσα έχουν ακουστεί έως τώρα.  Θέλω όμως να 
υπογραμμίσω τη μεγάλη αντίφαση του ΑΚΕΛ από τη μια να υποστηρίζει την 
ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας -διαβάστε το μνημόσυνο, «μνημόσυνο» γλώσσα 
λανθάνουσα, το μνημόνιο Χριστόφια-Μπράουν- και από την άλλη να καταψηφίζει τη 
Συνθήκη της Λισσαβώνας, αποκλείοντας έτσι την πορεία της διεύρυνσης.  Είχα την 
εντύπωση ότι ήταν μια κεντρική πολιτική όχι μόνο ημών εδώ στην Κύπρο αλλά των 
Πανελλήνων το να συσχετιστεί η ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας με την επίλυση του 
κυπριακού προβλήματος.  Εδώ πέρα, το κυβερνών κόμμα, το κόμμα που εξέλεξε τον 
κ. Χριστόφια στην προεδρία της ∆ημοκρατίας τι μας λέει;  ∆ε μας ενδιαφέρει η ένταξη 
της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, άρα απορρίπτουμε συλλήβδην τη στρατηγική 
του ελληνισμού στο συγκεκριμένο επίπεδο.  Γι’ αυτό και για πολλά άλλα πρέπει να 
δώσετε απαντήσεις.  Βλέπω μια δυστοκία από πλευράς ΑΚΕΛ να καταθέσει 
προτάσεις. Βλέπω πολλή άρνηση, καταγγελίες και γκρίνια.  Ως γνωστό, το ΑΚΕΛ 
απορρίπτει τη συνθήκη και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και Γενικός Γραμματέας του 
ΑΚΕΛ απλώς δε θέλει να ακυρώσει την υπογραφή του προηγούμενου Προέδρου.  
Αυτό το εφεύρημα δεν είναι πειστικό.  Μοιάζει με πολιτικό λογοπαίγνιο πάνω σε ένα 
κορυφαίο ζήτημα, που αφορά άμεσα το μέλλον της πατρίδας μας.  
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 Σήμερα η  Βουλή των Αντιπροσώπων είναι ο χώρος της μεγάλης συζήτησης. 
Εδώ θα κρίνουμε και εδώ θα κριθούμε.  Θα ψηφίσουμε τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη 
ή όχι;  Προσωπικά πιστεύω στη θετική δράση, όχι στην άρνηση που δε συνοδεύεται 
από θέσεις.  Η ψήφιση της Συνταγματικής Συνθήκης ενισχύει τον αγώνα μας για λύση 
στο Κυπριακό και θωρακίζει την επιχειρηματολογία μας απέναντι στην τουρκική 
κακοπιστία. Είναι για μας μείζων προτεραιότητα η ψήφισή της, με τη συναίνεση των 
πολιτών. Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός με υψηλό αίσθημα ευθύνης ψηφίζει τη 
συνθήκη, γιατί αυτή η επιλογή δίνει δύναμη και κύρος στην πατρίδα μας.  Θέλουμε 
καθαρές θέσεις και ακόμα πιο καθαρές πολιτικές προτάσεις για το πώς εξελίσσεται ο 
ευρωπαϊκός μας δρόμος. Έστω και αν το ΑΚΕΛ πολιτεύεται εκ του ασφαλούς, εμείς 
ακόμα μια φορά θα δώσουμε μαθήματα πολιτικής συνέπειας και υπευθυνότητας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πιστεύω ότι με τις δικές μας πρωτοβουλίες η Ευρωπαϊκή Ένωση θα μπορούσε 
να συμβάλει στην ενίσχυση του πλαισίου λύσης του κυπριακού προβλήματος.  Μερικά 
από τα θέματα στα οποία η Ευρωπαϊκή Ένωση θα μπορούσε να συνεισφέρει, να 
δώσει λύσεις είναι οι ευρωπαϊκές εγγυήσεις για τη λύση, να συμβάλει, ώστε η Συνθήκη 
Εγγύησης του 1960 να ανταποκρίνεται στις σημερινές συνθήκες.  Να διορίσει 
υψηλόβαθμο πολιτικό αντιπρόσωπο στις συνομιλίες για το Κυπριακό.  Να συμβάλει με 
έργα στην πολιτική ασφάλειας και στην ανοικοδόμηση περιοχών στα κατεχόμενα που 
θα επιστραφούν στους Ελληνοκύπριους νόμιμους ιδιοκτήτες.  Να συνεισφέρει στο 
Ταμείο ∆ωρητών που θα δημιουργηθεί μετά τη λύση.  Εκτιμώ ότι είναι εφικτή μια κοινή 
πρωτοβουλία επίλυσης του Κυπριακού από τον ΟΗΕ και την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Χρειάζεται σκληρή δουλειά, αξιόπιστη διαβούλευση με τη θεσμική Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Αν κάποιοι επιτρέψουν να υπάρξει, με στόχο να εκφραστεί η κοινοτική αλληλεγγύη 
στις κυπριακές επιδιώξεις, πιστεύω ότι η σημερινή κινητικότητα στο Κυπριακό μπορεί 
να ενδυναμωθεί με την παρουσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η δημιουργική παρουσία 
της είναι σε θέση να δώσει σαφή αποτελέσματα στην κοινή προσπάθεια όλων για 
βιώσιμη και λειτουργική λύση.   

 Είναι απαραίτητο να θέσουμε τα δικά μας αιτήματα προς τους Ευρωπαίους 
εταίρους μας με μια γλώσσα κατανοητή.  Αντίστοιχη θα πρέπει να είναι και η συμβολή 
μας σε δικά τους αιτήματα, ιδίως όταν συνολικά η Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκεται στο 
στάδιο να ξεπεράσει τη θεσμική δυσκολία που προκάλεσε η καταψήφιση από τους 
Ιρλανδούς -σκέφτονταν τους γάμους των ομοφυλοφίλων- της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας.  Γι’ αυτό είμαι πεπεισμένος ότι η σημερινή επικύρωση της συνθήκης 
είναι, προσέξτε, και πράξη αλληλεγγύης προς τους Ευρωπαίους εταίρους μας, που 
είναι οι ίδιοι από τους οποίους θα ζητήσουμε να συνταχθούν μαζί μας στα δικά μας 
κορυφαία αιτήματα: την κατάργηση της κατοχής, την επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος και την ενίσχυση του πλαισίου ασφαλείας που θα περιβάλλει την 
πατρίδα μας και σήμερα, αλλά και στα χρόνια και στις δεκαετίες που έρχονται.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ τον κ. Τορναρίτη.   

 Το λόγο έχει ο κ. Νίκος Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Η σημερινή μέρα έχει ξεχωριστή σημασία, γιατί καλούμαστε να κυρώσουμε τη 
Συνθήκη της Λισσαβώνας, μια συνθήκη που ουσιαστικά τροποποιεί τις δύο βασικές 
συνθήκες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Με τη σημερινή συζήτηση καλούμαστε στην 
ουσία να εκφράσουμε άποψη για το περιεχόμενο και τους στόχους της νέας αυτής 
συνθήκης, μιας συνθήκης που αποτέλεσε καρπό των διαπραγματεύσεων που 
πραγματοποιήθηκαν ανάμεσα στα κράτη μέλη το ∆εκέμβριο του 2007, τερματίζοντας 
έτσι πολυετείς διαπραγματεύσεις σχετικά με θεσμικά ζητήματα που δεν επιλύθηκαν 
από τη Συνταγματική Συνθήκη. 

 Μετά την απόρριψη της Συνταγματικής Συνθήκης από τη Γαλλία και την 
Ολλανδία, οι Ευρωπαίοι ηγέτες κλήθηκαν να πάρουν σημαντικές αποφάσεις για το 
μέλλον της Ένωσης.  Έτσι, ξεκίνησε μια νέα φάση, στην προσπάθεια να αποκτήσει η 
Ένωση μία νέα συνθήκη, η οποία να μπορεί να ανταποκρίνεται στις προκλήσεις του 
21ου αιώνα.  Η Συνθήκη της Λισσαβώνας ολοκληρώνει τις πολυετείς προσπάθειες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για διαμόρφωση της θεσμικής δομής και καθορισμό της 
ταυτότητάς της, επισφραγίζοντας έτσι την έξοδό της από μία παρατεταμένη περίοδο 
σκεπτικισμού και στασιμότητας, δυστυχώς όμως αυτή τη φορά χωρίς επαρκή 
ενημέρωση και διάλογο με τους Ευρωπαίους πολίτες. 

 Η Συνθήκη της Λισσαβώνας είναι ένα ισορροπημένο κείμενο, το οποίο μπορεί 
να μην καλύπτει πλήρως όλα τα κενά και τις αδυναμίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
αλλά στο σύνολό του δείχνει να ενισχύει το δημοκρατικό χαρακτήρα της Ένωσης.  
Βασικοί στόχοι της νέας συνθήκης είναι η ενίσχυση της αποτελεσματικότητας των 
ευρωπαϊκών πολιτικών, η εύρυθμη και διαφανέστερη λειτουργία των θεσμών, η 
μεγαλύτερη συμμετοχή των πολιτών στις διαδικασίες λήψης αποφάσεων.  Η συνθήκη 
εξασφαλίζει ακόμη καλύτερες συνθήκες σεβασμού των θεμελιωδών δικαιωμάτων των 
πολιτών. Προωθεί ως σταθερούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης τις αξίες της 
ανθρώπινης αξιοπρέπειας, της ελευθερίας, της δημοκρατίας, της ισότητας, του 
κράτους δικαίου, της ευημερίας των πολιτών.  Ενισχύει τη δημοκρατική νομιμοποίησή 
της και αναβαθμίζει τον κοινοβουλευτισμό.  Επιπλέον, η συνθήκη ενισχύει τη θέση της 
Ένωσης στο παγκόσμιο σκηνικό.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα το θεωρούσα παράλειψη να μην αναφερθώ επιγραμματικά στις 
σημαντικότερες καινοτομίες της νέας συνθήκης που αφορούν θεσμικά θέματα, αλλά 
και στις καινοτομίες που αφορούν τις πολιτικές της Ένωσης.  

 Σε θεσμικό επίπεδο η σημαντικότερη πολιτική αλλαγή είναι  η εκλογή του 
Μόνιμου Προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου με θητεία δυόμισι ετών.  Ο 
Πρόεδρος θα αντικαταστήσει τις εξαμηνιαίες προεδρίες, παρέχοντας έτσι ιδιαίτερη 
πολιτική βαρύτητα στην ενιαία εκπροσώπηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Καθιερώνεται ο θεσμός του Ύπατου Εκπροσώπου της Ένωσης για Θέματα Κοινής 
Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας.  Ο Ύπατος Εκπρόσωπος της Ένωσης 
θα διεξάγει πολιτικό διάλογο με τρίτους εξ ονόματος της Ένωσης και θα εκφράζει τη 
θέση της Ένωσης στους διεθνείς οργανισμούς και στις διεθνείς διασκέψεις.  Ο 
Ύπατος Εκπρόσωπος θα έχει στη διάθεσή του ένα νέο κοινοτικό όργανο, την 
Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσης, που και αυτή θα συμβάλλει δημιουργικά 
στην άσκηση μιας πιο συνεκτικής, μιας πιο “κοινής” εξωτερικής πολιτικής.  Ο αριθμός 
των Επιτρόπων θα περιοριστεί στα δύο τρίτα του αριθμού των κρατών μελών. Η 
ισότιμη συμμετοχή των κρατών μελών θα επιτυγχάνεται μέσω της εναλλαγής των 
Επιτρόπων.  Η διαδικασία λήψης των αποφάσεων του Συμβουλίου αλλάζει.  Οι 
αποφάσεις θα λαμβάνονται στις πλείστες των περιπτώσεων με ειδική πλειοψηφία του 
55% των κρατών μελών, που θα αντιπροσωπεύουν το 65% τουλάχιστον του 
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πληθυσμού της Ένωσης.  Ενισχύονται οι εξουσίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
όσον αφορά τη νομοθεσία, τον προϋπολογισμό και τις διεθνείς συμφωνίες.  Με την 
επέκταση της διαδικασίας συναπόφασης και σε άλλους τομείς παραχωρείται στο 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ουσιαστική νομοθετική εξουσία.  Έτσι, ενισχύεται η 
δημοκρατική νομιμοποίηση, καθώς η πλειονότητα της ευρωπαϊκής νομοθεσίας θα 
υποβάλλεται στη διπλή έγκριση του Συμβουλίου και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  
 Υπογραμμίζω ακόμη την αναγνώριση νομικής προσωπικότητας της Ένωσης, 
την απλοποίηση των διαδικασιών στη λήψη των αποφάσεων, την επέκταση των 
περιπτώσεων στις οποίες εφαρμόζεται η αρχή της ειδικής πλειοψηφίας.  Σε επίπεδο 
πολιτικών, η Συνθήκη επιφέρει σημαντικές αλλαγές.  Ενδεικτικά, αναφέρεται ότι 
ενισχύεται η αστυνομική και δικαστική συνεργασία σε αστικές και ποινικές υποθέσεις.  
Επεκτείνεται η Κοινή Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας, με προοδευτικό στόχο την 
ανάπτυξη κοινής αμυντικής πολιτικής.  Εμπλουτίζονται οι προβλεπόμενες κατηγορίες 
αποστολών διαχείρισης κρίσεων.  Στον τομέα αυτό θα ήθελα να σημειώσω ότι 
δημιουργείται πλέον μόνιμη διαρθρωμένη συνεργασία στον αμυντικό τομέα.  
Προβλέπεται η ενίσχυση της συνεργασίας των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στον τομέα της πρόληψης φυσικών καταστροφών και η δημιουργία 
Ευρωπαϊκού Σώματος Εθελοντών Ανθρωπιστικής Βοήθειας για ανθρωπιστικές 
αποστολές σε τρίτα κράτη.  Θεσπίζεται η “ρήτρα αλληλεγγύης”, σύμφωνα με την 
οποία οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οφείλουν να ενεργούν από κοινού, 
κινητοποιώντας τα μέσα που από κοινού διαθέτουν, σε περίπτωση που ένα κράτος 
μέλος δεχθεί τρομοκρατική επίθεση ή πληγεί από φυσική ή ανθρωπογενή 
καταστροφή.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η μεγαλύτερη ίσως καινοτομία της νέας συνθήκης είναι, κατά την άποψή μου, η 
αναβάθμιση της θέσης των εθνικών κοινοβουλίων στην κοινοτική διαδικασία.  Βάσει 
της νέας συνθήκης τα εθνικά κοινοβούλια θα λαμβάνουν έγκαιρα όλες τις ευρωπαϊκές 
νομοθετικές προτάσεις, προκειμένου να τις συζητούν, πριν το Συμβούλιο πάρει θέση.  
Η Συνθήκη της Λισσαβώνας επιτρέπει για πρώτη φορά στα εθνικά κοινοβούλια να 
αμφισβητήσουν ένα μέρος της ευρωπαϊκής νομοθεσίας, εάν νομίζουν ότι αντίκειται 
στην αρχή της επικουρικότητας.  Εάν εκφραστούν αμφιβολίες από το ένα τρίτο των 
εθνικών κοινοβουλίων, η Επιτροπή υποχρεούται να εξηγήσει για ποιο λόγο είναι 
απαραίτητη η νομοθεσία ή να υποβάλει τροποποιημένη πρόταση.  Σε περίπτωση που 
το ήμισυ των κοινοβουλίων διαφωνεί, η πλειοψηφία των κρατών μελών ή μέλη του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου μπορούν να απαιτήσουν την απόσυρση της προτάσεως.  

 Ένα εξαιρετικά σημαντικό γεγονός είναι και η συμπερίληψη του Χάρτη των 
Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων και η απόδοση σ’ αυτόν νομικά δεσμευτικού χαρακτήρα, 
κάτι πολύ σημαντικό στην εποχή που ζούμε. Ο Χάρτης των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων 
αποτελείται κατά κύριο λόγο από δικαιώματα και ελευθερίες που έχουν κατοχυρωθεί 
από τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε διάφορα άλλα ευρωπαϊκά έγγραφα, όπως 
στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα του Ανθρώπου. 

 Τέλος, μια άλλη σημαντική καινοτομία είναι ότι ενισχύεται η συμμετοχή των 
πολιτών στη διαδικασία λήψης των αποφάσεων, με τη γνωστή νομοθετική 
πρωτοβουλία που μπορούν να πάρουν ένα εκατομμύριο πολίτες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και να επηρεάσουν τη διαμόρφωση της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
με αυτό τον τρόπο.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Το πρόσφατο αρνητικό αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος της Ιρλανδίας για τη 
Συνθήκη της Λισσαβώνας προκάλεσε αναμφισβήτητα μεγάλη κρίση στους κόλπους 
της Ένωσης, η οποία μετά και από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο του Ιουνίου αποφάσισε 
να εξετάσει τις συνέπειες του ιρλανδικού “όχι” στο έκτακτο Συμβούλιο του Οκτωβρίου 
επί γαλλικής προεδρίας.  Είναι φανερό ότι η απόρριψη της συνθήκης από τους 
Ιρλανδούς έχει ευρύτερες συνέπειες στην πορεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν 
είναι ένα ζήτημα που θα λυθεί εύκολα.  Επιβεβαιώνεται για ακόμη μια φορά το 
γεγονός ότι, παρ’ όλες τις προσπάθειες που έχουν καταβληθεί, οι πολίτες αισθάνονται 
απόμακροι από τα κέντρα αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ας ελπίσουμε ότι 
το ζήτημα αυτό δε θα τινάξει τη διαδικασία επικύρωσης της συνθήκης στον αέρα, κάτι 
που πολύ φοβούμαι προσωπικά πως δε θα αποφευχθεί, δεδομένης τόσο της 
δήλωσης του Τσέχου Προέδρου για μετακίνηση της συζήτησης επικύρωσης της 
συνθήκης όσο και της δήλωσης του Πολωνού Προέδρου για την πρόθεσή του να 
“επανεξετάσει” τη στάση της χώρας του, παρά το γεγονός ότι η Βουλή ενέκρινε τη 
συνθήκη.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Συνθήκη της Λισσαβώνας δεν αποτελεί πανάκεια για την επίλυση όλων των 
επιμέρους προβλημάτων που αντιμετωπίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆ε μας 
απαλλάσσει από όλα τα προβλήματα, αλλά απαμβλύνει πολλά από αυτά.  Είναι το 
αποτέλεσμα μιας σκληρής διαπραγμάτευσης.  Είναι ένας μεγάλος συμβιβασμός, αλλά 
και ένα βήμα εξόδου από την κρίση των τελευταίων χρόνων, ίσως όχι τόσο μεγάλο σε 
σχέση μ’ αυτό που θα θέλαμε, αλλά σίγουρα μεγάλο σε σχέση με το ποια ήταν η 
κατάσταση της Ένωσης πριν απ’ αυτή την αναθεώρηση.  Μπορούμε να 
προσβλέπουμε με μεγαλύτερη αισιοδοξία σε μία Ευρώπη η οποία θα ανακτήσει την 
εμπιστοσύνη των πολιτών.  Χωρίς τη συνθήκη κάτι τέτοιο θα ήταν σχεδόν αδύνατο. 
Τώρα παραμένει δύσκολο αλλά όχι αδύνατο.  Αυτό που χρειάζεται είναι πολιτική 
βούληση και αποφασιστικότητα.  

 Η περίπλοκη διαδικασία λήψης αποφάσεων που ισχύει σήμερα βάσει της 
Συνθήκης της Νίκαιας μπορεί να οδηγήσει ακόμη και σε παράλυση της Ένωσης των 
είκοσι επτά κρατών μελών.  Σήμερα το μεγάλο στοίχημα είναι να μπορέσει η Ένωση 
να απορροφήσει ομαλά τα νέα μέλη, χωρίς να υπονομεύσει τη θεσμική της ισορροπία 
και να αλλοιώσει το περιεχόμενο και τους στόχους της ευρωπαϊκής ενοποίησης. 

 Ψηφίζουμε τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, γιατί δε θέλουμε να είμαστε απόντες 
από αυτή την ελάχιστη, αν θέλετε, θετική εξέλιξη. Καλύτερα η Λισσαβώνα παρά 
τίποτα. Αυτός είναι ο ελάχιστος κοινός παρονομαστής, τον οποίο αναγκαζόμαστε να 
δεχθούμε. Όμως δεν πρέπει να αυταπατόμαστε.  Η Ευρώπη είναι και παραμένει σε 
κρίση. Οι ευρωπαϊκοί λαοί είναι προβληματισμένοι και απογοητευμένοι.  Η Συνθήκη 
της Λισσαβώνας δεν επιτυγχάνει όλους τους στόχους.  ∆ε λύνει όλα τα προβλήματα.  
Όμως αποτελεί ένα μεγάλο και ουσιαστικό βήμα, ώστε να μπορέσει η Ένωση να 
ανταποκριθεί με επάρκεια στις προκλήσεις και απαιτήσεις της Ευρώπης.  Χρειάζεται 
περισσότερη προσπάθεια και διάλογος με τους Ευρωπαίους πολίτες, γιατί, ας μην 
ξεχνούμε, είναι από τους λαούς και την κοινωνία των πολιτών της Ευρώπης που 
εξαρτάται να επιτύχουμε το μεγάλο και απώτερο στόχο:  Να καταστήσουμε την 
Ευρώπη ένωση των λαών και όχι των κρατών. 

 Τελειώνοντας επιτρέψτε μου να εκφράσω τη λύπη μου, γιατί η Βουλή δεν 
προχώρησε σε διοργάνωση ειδικών εκδηλώσεων για ενημέρωση των πολιτών για τη 
Συνθήκη της Λισσαβώνας, παρά την έντονη επιθυμία της πλειοψηφίας τουλάχιστον 
της αρμόδιας επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και παρ’  όλο που ήταν κοινή 
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απόφαση των δύο Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων, όπως αναγράφεται και στην έκθεση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κλεάνθους. 

 Θα δώσω το λόγο στον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, τον κ. Πουργουρίδη. 

 Βέβαια, προτού, κύριε Πουργουρίδη, κάνετε την ομιλία σας, απαντώντας στην 
αναφορά του κ. Κλεάνθους γιατί δεν προχώρησε η Βουλή να κάνει συγκεκριμένη 
εκδήλωση, ενώ αυτή ήταν η αρχική της βούληση και θέληση, από τη στιγμή που 
κόμματα είχαν διαφορετική προσέγγιση σε ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη χρονική 
συγκυρία, θεωρήθηκε σωστό να αναβληθεί.  Αυτό δεν εμποδίζει τη Βουλή και μετά την 
ψήφιση της Συνθήκης της Λισσαβώνας να κάνουμε διάφορα, είτε σεμινάρια είτε 
συζητήσεις στρογγυλής τραπέζης είτε ακόμη και όποιας άλλης μορφής κρίνουμε ότι 
είναι σημαντικό.  Άρα λοιπόν επιδίωξή μας πάντα είναι η συναίνεση και από τη στιγμή 
που υπήρχαν πολιτικές δυνάμεις που είχαν διαφορετική προσέγγιση, κρίθηκε σκόπιμο 
να μην είναι λειψή αυτή η συγκεκριμένη σύναξη την οποία προγραμματίζαμε. 

 Λοιπόν, κύριε Πουργουρίδη, έχετε το λόγο. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η υπό συζήτηση συνθήκη δεν είναι τέλεια.  Ασφαλώς και παρουσιάζει 
αδυναμίες.  Κάθε συνθήκη που είναι προϊόν συμβιβασμού θα περιέχει πρόνοιες που 
δε θα ικανοποιούν απόλυτα.  Όμως χωρίς καμιά αμφιβολία η συνθήκη αποτελεί ένα 
ουσιαστικό βήμα προόδου.  Προωθεί μια Ευρώπη που θα μπορεί να λειτουργήσει πιο 
αποτελεσματικά.  Προωθεί την ευρωπαϊκή ενότητα και την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση. 

 Το ερώτημα που πρέπει να απαντηθεί είναι το ακόλουθο:  Τι είδους Ευρώπη 
θέλουμε;  Θέλουμε ένα άμορφο συνονθύλευμα φυλών και κρατών, που το καθένα θα 
σκέφτεται εγωιστικά τα δικά του συμφέροντα;  Ή θέλουμε μια Ενωμένη Ευρώπη που 
θα μπορεί να υπερασπιστεί τις αρχές και τις αξίες του ευρωπαϊκού πολιτισμού;  Τα 
επιχειρήματα όσων τάσσονται ενάντια στην επικύρωση της συνθήκης λόγω 
ιδεολογικών αγκυλώσεων είναι ανάξια σχολιασμού.  Θέλω να πιστεύω πως δεν 
υπάρχουν τέτοιοι πολιτικοί στην Κύπρο.  Όσοι τάσσονται ενάντια στη συνθήκη, γιατί 
παρουσιάζει ατέλειες, ας αναλογιστούν ότι ο μεγαλύτερος εχθρός του καλού είναι το 
καλύτερο.  Η απόρριψη του καλού εξαιτίας ενός απροσδιόριστου και εν πολλοίς 
απραγματοποίητου καλύτερου μπορεί να είναι η πολιτική μόνο εκείνων που δε θέλουν 
την πρόοδο και την εξέλιξη.  Η απόρριψη του καλού για χάρη ενός νεφελώδους 
καλύτερου συντηρεί τη στασιμότητα. 

 Οι Ευρωπαίοι πολίτες είναι αλήθεια πως στη μεγάλη τους πλειοψηφία 
αντιμετωπίζουν πολλά και σοβαρά προβλήματα.  Τις μέρες μας το κυριότερο 
πρόβλημα του μέσου Ευρωπαίου πολίτη είναι η ακρίβεια, που έχει οδηγήσει μεγάλο 
αριθμό συνανθρώπων μας να ζουν κάτω από συνθήκες δύσκολες και αναξιοπρεπείς.  
Στην κατηγορία των σοβαρών προβλημάτων ένας μπορεί να κατατάξει και την 
παράνομη μετανάστευση, το οργανωμένο έγκλημα, με κύρια παράμετρό του τα 
ναρκωτικά, τις ελλείψεις στην υγεία, στην παιδεία κ.ά.  Όμως τα προβλήματα αυτά, 
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καθώς και άλλα υπαρκτά πράγματι προβλήματα δε θα τα λύσει καμιά συνθήκη.  Αυτά 
τα προβλήματα θα αντιμετωπιστούν μόνο με πολιτικές αποφάσεις υψηλού επιπέδου 
και πρακτικά μέτρα. 

 Η συνθήκη είναι θεσμικές αδυναμίες που επιδιώκει να αντιμετωπίσει.  Θέλει να 
αντιμετωπίσει τη δυσλειτουργικότητα των οργάνων της Ένωσης, την αδυναμία της να 
δράσει γρήγορα εκεί και όπου είναι αναγκαίο.  Είναι εν πολλοίς ζητήματα που έχουν 
να κάνουν με τον τρόπο που λαμβάνονται και υλοποιούνται οι αποφάσεις και όχι με 
συγκεκριμένα μέτρα που πρέπει να θεσπίσει η συνθήκη.  Τα προβλήματα της 
ακρίβειας, των ναρκωτικών και του εγκλήματος, τα προβλήματα της υγείας και της 
παιδείας καμιά Συνταγματική Συνθήκη δεν μπορεί να τα αντιμετωπίσει.  Η επίλυση 
των προβλημάτων αυτών άλλωστε είναι κύρια έργο και αποστολή των εθνικών 
κυβερνήσεων και όχι της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Το να απορρίψει τη συνθήκη ένας απλός πολίτης της Ιρλανδίας, γιατί δεν είναι 
ικανοποιημένος από την αλματώδη αύξηση της τιμής των καυσίμων και/ή της μπύρας 
και/ή του ψωμιού είναι κατανοητό.  Ο μέσος πολίτης με την αρνητική ψήφο του 
εκφράζει τη διαμαρτυρία του για οτιδήποτε δεν τον ικανοποιεί.  Το να κάνει όμως το 
ίδιο η πολιτική ηγεσία ενός μεγάλου και υπεύθυνου κόμματος είναι κάτι που 
οπωσδήποτε δεν μπορεί παρά να επικριθεί.  Γιατί η πολιτική ηγεσία ενός μεγάλου 
κόμματος δεν μπορεί να συμπεριφέρεται όπως τον απλό πολίτη.  Η ηγεσία οφείλει να 
καθοδηγεί τους απλούς πολίτες.  Να αναλύει σε βάθος τα δεδομένα και να λαμβάνει 
τις αποφάσεις της στη βάση των πραγματικοτήτων και όχι στη βάση παντελώς 
άσχετων δεδομένων και/ή συναισθημάτων, όπως κάνει ο απλός πολίτης. 

 Αυτοί που λένε πως η βούληση του ιρλανδικού λαού πρέπει να γίνει σεβαστή 
και από σεβασμό προς τη βούληση αυτή θα πρέπει να απορριφθεί η συνθήκη από 
όσα κράτη δεν την έχουν ήδη επικυρώσει ή δεν είναι πραγματικοί δημοκράτες ή έχουν 
περίεργη αντίληψη για τη δημοκρατία.  Εκατοντάδες εκατομμύρια Ευρωπαίοι πολίτες 
έχουν μέσω των δημοκρατικά εκλελεγμένων αντιπροσώπων τους επικυρώσει τη 
συνθήκη.  ∆εν έχουμε κανένα δικαίωμα να αγνοήσουμε τη βούληση των τετρακοσίων 
εκατομμυρίων που μίλησαν με καθαρή φωνή μέσω των εκπροσώπων τους και να 
σεβαστούμε τη γνώμη δύο εκατομμυρίων περίπου Ιρλανδών.  Πέρα για πέρα σεβαστή 
η απόφαση του ιρλανδικού λαού, αλλά στοιχειώδης δημοκρατική υποχρέωση 
επιβάλλει σεβασμό στην άποψη της μεγάλης πλειοψηφίας των Ευρωπαίων πολιτών.  
Και αυτό οφείλουν να το αντιληφθούν και οι φίλοι Ιρλανδοί που απέρριψαν τη 
συνθήκη.  Βασική αρχή καλής γειτονίας επιβάλλει σεβασμό στις αποφάσεις και 
απόψεις των γειτόνων.  Όταν μάλιστα οι γείτονές σου είναι και μέλη της ίδιας 
οικογένειας, ο σεβασμός αυξάνεται σε υποχρέωση.  ∆εν μπορεί μια χώρα των 4,2 
εκατομμυρίων να υπαγορεύει τα γεγονότα που επηρεάζουν τη ζωή πεντακοσίων 
εκατομμυρίων Ευρωπαίων. 

 Εμείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουμε μια Ευρώπη πιο ενωμένη, πιο 
ευέλικτη, πιο αποτελεσματική, πιο ανθρώπινη.  Θέλουμε μια Ευρώπη που να μπορεί 
να μιλά με μια φωνή για όλα τα μεγάλα προβλήματα που αντιμετωπίζει η 
ανθρωπότητα, όπως είναι αυτό της αλλαγής του κλίματος, της υπερθέρμανσης του 
πλανήτη και της πολύ προβληματικής κατάστασης με τις τιμές των τροφίμων.  
Θέλουμε μια Ευρώπη πιο πλούσια, που να στέκει πιο κοντά στον ανθρώπινο κόπο 
και να είναι πιο ευαίσθητη στην καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
πολιτικών ελευθεριών.  Ονειρευόμαστε μια Ευρώπη που θα λειτουργεί κατά το 
πρότυπο των Ηνωμένων Πολιτειών, αλλά χωρίς την έπαρση και την αλαζονεία της 
μεγάλης αυτής υπερδύναμης.  Ονειρευόμαστε μια Ευρώπη στην οποία τα μεγάλα και 
μικρά κράτη θα μοιράζονται ισομερώς τον πλούτο, αλλά και τις ευθύνες. 
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 Θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, γιατί μόνο 
αυτή διασφαλίζει την ειρήνη, την ευημερία και την ελευθερία σε όλους ανεξαίρετα τους 
Ευρωπαίους.  Γι’  αυτό και θα υπερψηφίσουμε τη συνθήκη.  Όποιος τάσσεται ενάντια 
στη συνθήκη σίγουρα δεν υποσκάπτει τα συμφέροντα της Κύπρου.  Υποσκάπτω τα 
εθνικά συμφέροντα είναι βαριά κουβέντα και δεν μπορεί να λεχθεί για κανένα κόμμα.  
Με ασφάλεια όμως μπορεί να λεχθεί πως όποιο κόμμα βρίσκεται στην εξουσία στην 
Κύπρο ή σε οποιαδήποτε άλλη μικρή χώρα και τάσσεται ενάντια στη συνθήκη δεν 
προωθεί τα καλώς νοούμενα συμφέροντα της Κύπρου. 

 Όλοι οι Ευρωπαίοι ηγέτες, εκτός από τον Πρόεδρο της Πολωνίας για δικούς του 
εσωτερικούς λόγους, έχουν ταχθεί με δύναμη υπέρ της συνθήκης.  Αυτούς τους 
ηγέτες τους έχουμε ανάγκη όχι μόνο λόγω του μικρού μας μεγέθους αλλά κύρια λόγω 
της χαίνουσας πληγής του Κυπριακού. 

 Μόλις επέστρεψα από τη Γαλλία -τώρα από το αεροδρόμιο ήρθα- στην οποία 
είχαν προσκληθεί οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι των ευρωπαϊκών κομμάτων που 
ανήκουν στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα.  Τρία κορυφαία στελέχη της γαλλικής 
κυβέρνησης με ρώτησαν «γιατί το κόμμα του Προέδρου σας θα καταψηφίσει τη 
συνθήκη;».  ∆ε ζούμε πλέον μόνοι μας.  Υπεραμύνθηκα βεβαίως στο εξωτερικό του 
ΑΚΕΛ και του Προέδρου μας, όπως είχα υποχρέωση.  Αυτά που λέω από το βήμα της 
Βουλής δεν μπορούσα να τα πω στη Γαλλία, αλλά αυτό είναι άλλο θέμα.  ∆ε ζούμε 
επομένως πλέον μόνοι μας στο μικρόκοσμό μας της Κύπρου.  Είμαστε μέλη μιας 
ευρύτερης οικογένειας, τα μέλη της οποίας έχουν απαιτήσεις από εμάς.  Αν δεν 
έχουμε τη διάθεση να συμβάλουμε με τις δικές μας δυνάμεις στην ευρωπαϊκή 
ολοκλήρωση, όπως την αντιλαμβάνεται το σύνολο των Ευρωπαίων ηγετών, ας μην 
παρεμβάλλουμε εμπόδια στις προσπάθειες των ανθρώπων αυτών με τις δικές μας 
πράξεις και ενέργειες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Πουργουρίδη. 

 Το βήμα έχει ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πρέπει, ξεκινώντας να καταθέσω την ομιλία μου, να παραδεχτώ μία μεγάλη 
αδυναμία.  Εμείς δεν ξέρουμε να αφορίζουμε.  ∆εν ξέρουμε να χαρακτηρίζουμε.  ∆εν 
ξέρουμε να προσεγγίζουμε ισοπεδωτικά τις απόψεις των άλλων.  Εμείς ξέρουμε να 
συζητούμε, ξέρουμε να επιχειρηματολογούμε.  Και θεωρώ ότι αυτή είναι η σύγχρονη 
αντίληψη για το πώς θα πρέπει να λειτουργεί ο δημοκρατικός διάλογος σε μία 
ευρωπαϊκή χώρα.  Τα λέω αυτά, διότι, παρακολουθώντας αρκετές ομιλίες σήμερα,  
νομίζω ότι το ενδιαφέρον κάποιων συναδέλφων δεν ήταν το περιεχόμενο της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης· ήταν ποια είναι η θέση του ΑΚΕΛ και γιατί θα πρέπει να 
αφοριστεί το ΑΚΕΛ, γιατί διατυπώνει πολιτική άποψη για ένα σημαντικό κείμενο.  Ένα 
κείμενο το οποίο θα καθορίσει τη ζωή των Ευρωπαίων πολιτών για τις επόμενες 
δεκαετίες. 

 ∆εν είναι κάτι το απλό η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη.  Είναι μια συνθήκη η οποία 
θα καθορίσει τον τρόπο, το πνεύμα και το πλαίσιο των πολιτικών, στη βάση των 
οποίων θα διοικείται η Ευρωπαϊκή Ένωση τις επόμενες δεκαετίες, όπως έχω πει 
προηγουμένως.  Πώς φτάσαμε στη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη;  Μετά την απόρριψη 
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της Συνταγματικής Συνθήκης, επικράτησε η αντίληψη ότι μια ηπιότερη εκδοχή του 
κειμένου που απορρίφθηκε θα γινόταν πιο εύκολα αποδεκτή από τους ευρωπαϊκούς 
λαούς.  Γι’  αυτό το κείμενο που τίθεται ενώπιον των εθνικών κοινοβουλίων δεν έχει 
συνταγματική ισχύ, ταυτόχρονα όμως δεσμεύει τα κράτη μέλη με τις διατάξεις του σε 
ένα ευρύ φάσμα πολιτικών.  

 Μετά την απόρριψη της Συνταγματικής Συνθήκης αποφασίστηκε από τους 
Ευρωπαίους ηγέτες να υπάρξει περίοδος περισυλλογής, κατά την οποία θα εξέταζαν 
τα επόμενά τους βήματα.  Με βάση το Ευρωβαρόμετρο, το 80% των Ευρωπαίων 
πολιτών επιθυμούσε δημόσια συζήτηση για τη διαμόρφωση του νέου κειμένου.  Παρ’  
όλες τις τότε διακηρύξεις, οι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης κρατήθηκαν εκτός της 
περισυλλογής.  ∆εν υπήρξε κανένας δημόσιος και ουσιαστικός διάλογος.  Οι ανάγκες 
και τα αιτήματα των πολιτών δεν τέθηκαν επί τάπητος.  Το κείμενο που παρουσιάζεται 
ενώπιον των λαών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποτελεί ουσιαστικά την επιστροφή της 
Συνταγματικής Συνθήκης με επιφανειακές, κατ’  όνομα, αλλαγές.  Παραμένει λοιπόν το 
ουσιώδες ερώτημα:  Εισακούσθηκαν οι πολίτες;  Η πιο πειστική απάντηση δίνεται από 
το ίδιο το κείμενο.  Η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη διατηρεί αναλλοίωτο το 95% των 
προνοιών της Συνταγματικής Συνθήκης.  Η Άνγκελα Μέρκελ ξεκαθάρισε ότι η ουσία 
της Συνταγματικής Συνθήκης διατηρείται.  Ο “πατέρας” της Συνταγματικής Συνθήκης 
Βαλερί Ζισκάρ Ντ’ Εστέν, σε συνέντευξή του στη “Λε Μοντ“, δεν έκρυψε ότι οι λόγοι 
για τους οποίους οι Γάλλοι και οι Ολλανδοί καταψήφισαν τη Συνταγματική Συνθήκη 
είναι καλά κρυμμένοι και μεταλλαγμένοι στη Συνθήκη της Λισσαβώνας.  Όπως ο ίδιος 
είπε, οι επιφανειακές αλλαγές που έγιναν οδηγούν σε ένα αντικειμενικό γεγονός:  Ότι 
οι Ευρωπαίοι πολίτες όχι μόνο δεν εισακούσθηκαν, αλλά αποκλείστηκαν από τη 
συζήτηση για το μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ποιος από τους ένθερμους υποστηρικτές της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης 
μπορεί να υποστηρίξει ότι οι πολίτες έχουν ενημερωθεί αντικειμενικά και επισταμένα 
για το περιεχόμενό της;  Θέλω να υπενθυμίσω ότι μετά την απόρριψη της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης από τον ιρλανδικό λαό πολλοί έσπευσαν να τονίσουν ότι 
οι Ιρλανδοί αγνοούσαν το πραγματικό περιεχόμενο του κειμένου, γι’ αυτό και το 
καταψήφισαν.  Ακόμα κι αν δεχτούμε αυτό το επιχείρημα, είμαστε υποχρεωμένοι να 
ομολογήσουμε ότι η άγνοια αυτή οφείλεται στον αποκλεισμό των ευρωπαϊκών λαών 
από τη διαδικασία που ακολουθήθηκε και στην ανεπαρκή τους ενημέρωση.  Με άλλα 
λόγια οι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ούτε έλαβαν μέρος στη διαβούλευση ούτε 
ενημερώθηκαν ούτε και θα έχουν τελικό λόγο για μια συνθήκη που θα επιφέρει βαθιές 
αλλαγές στην καθημερινή τους ζωή.  Ο Νικολά Σαρκοζί είχε την ειλικρίνεια να το 
παραδεχθεί, ομολογώντας ότι υπάρχει χάσμα ανάμεσα στους λαούς και στις 
κυβερνήσεις και ότι η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη θα απορριπτόταν από όλα τα κράτη 
μέλη, αν ετίθετο σε δημοψήφισμα.  Και διόρθωση μιας ανακρίβειας που λέχθηκε 
προηγουμένως, δεν είναι μόνο ο Πολωνός Πρόεδρος που δε δέχεται να υπογράψει το 
κείμενο της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης· είναι και ο Πρόεδρος της Τσεχίας και ο 
Πρόεδρος της Γερμανίας.  Ελπίζω να μην είναι και αυτοί στο αφοριστικό 
ευρωσκεπτικιστικό μπλοκ στο οποίο “ανήκει” το ΑΚΕΛ! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Να μου επιτραπεί να πω ότι είναι ισοπεδωτική και αντίθετη με τις ευρωπαϊκές 
αξίες η θέση ότι είναι απαραίτητο να συναινούμε με ό,τι εκπορεύεται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, έστω και αν διαφωνούμε.  Η πεμπτουσία της δημοκρατίας, που 
είναι θεμελιώδης αξία της Ευρώπης, είναι ακριβώς ο σεβασμός και όχι η 
δαιμονοποίηση της αντίθετης άποψης.  Είναι οξύμωρο να αυτοπαρουσιάζονται ως 
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ευρωπαϊστές όσοι την ίδια στιγμή χαρακτηρίζουν περιθωριακές ευρωπαϊκές πολιτικές 
δυνάμεις κάποια πολιτικά κόμματα, απλώς και μόνο επειδή αναλύουν διαφορετικά ένα 
τόσο σημαντικό ζήτημα.  Εμείς λέμε ότι είναι υποχρέωση των κομμάτων να 
τοποθετούνται ελεύθερα σε εκείνα τα σημαντικά ζητήματα που επηρεάζουν την 
καθημερινή ζωή των πολιτών και μάλιστα στο μέγιστο βαθμό. 

 Υποστηρίζεται ότι, αν εφαρμοστεί η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, θα επιτρέψει 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση να λειτουργήσει καλύτερα σε σχέση με τις υφιστάμενες 
ρυθμίσεις που προνοούνται από τη Συνθήκη της Νίκαιας.  Προτάσσεται μάλιστα το 
ψεύτικο δίλημμα ότι, αν δεν εγκριθεί η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, θα επιστρέψουμε σε 
κάτι χειρότερο.  Μας λένε κάποιοι: «Ψηφίστε το τώρα να εγκριθεί και στη συνέχεια θα 
το βελτιώσουμε».  Βέβαια να ξεκαθαρίσουμε ότι εμείς δεν υποκύπτουμε σε τέτοια 
ψεύτικα διλήμματα.  Αν η πρόθεση είναι να ετοιμαστεί μελλοντικά ένα καλύτερο 
κείμενο, γιατί όλο αυτό το χρονικό διάστημα που συζητιέται το κείμενο πρώτα της 
Συνταγματικής και στη συνέχεια της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης δεν έγινε κατορθωτό 
να φτάσει ενώπιον των εθνικών κοινοβουλίων ένα καλύτερο κείμενο, όπως 
διατυπώνεται η άποψη από κάποιους;  Ο λόγος είναι απλός:  Αυτή είναι η πολιτική 
φιλοσοφία την οποία θέλουν να θέσουν μέσα από τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη.  Και 
εδώ βρίσκεται η όλη ουσία.  Στις πολιτικές θέσεις που προωθούνται και εφαρμόζονται 
και όχι στο εύρυθμο της λειτουργίας.   

 Να δούμε όμως κάποια συγκεκριμένα ζητήματα, για να δούμε πόσο στέκουν τα 
επιχειρήματα αυτών που κατηγορούν το ΑΚΕΛ για τις θέσεις που υποστηρίζει.  Με τη 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη μέχρι το 2014 θα διατηρηθεί το υπάρχον καθεστώς των 
επιτρόπων.  Στη συνέχεια, ο αριθμός τους θα ισοδυναμεί με τα δύο τρίτα του αριθμού 
των μέχρι τότε κρατών μελών.  Η επιλογή τους θα γίνεται στη βάση της ισότιμης 
περιτροπής, διαφυλάσσοντας θεωρητικά την αρχή της ίσης μεταχείρισης των κρατών 
μελών.  Ωστόσο, πρακτικά τα μεγάλα κράτη μέλη θα διατηρούν ισχυρές προσβάσεις 
στα κέντρα λήψης αποφάσεων, τα δε μικρά θα έχουν μεγάλο κόστος από αυτή την 
απώλεια.  Έχω την εντύπωση ότι εμείς είμαστε μικρό κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Επιπλέον, η διαδικασία της ομοφωνίας σε πλείστα θέματα καταργείται και 
μετατρέπεται σε διαδικασία ειδικής πλειοψηφίας.  Τα κράτη μέλη χάνουν το δικαίωμα 
βέτο σε ουσιώδη ζητήματα.  Πώς διατηρείται λοιπόν η αρχή της ισοτιμίας των κρατών;  
Πώς περιορίζεται η δυνατότητα των ισχυρών κρατών να επιβάλουν τη θέση τους εις 
βάρος των μικρών κρατών;  

 Ουσιώδες πρόβλημα προκαλεί και η αδυναμία διάκρισης των λειτουργιών των 
ευρωπαϊκών οργάνων.  Σχεδόν όλες οι προτάσεις νομοθεσίας προέρχονται από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία διατηρεί και νομοθετική και λειτουργική εξουσία.  
Αντίθετα, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο δεν έχει τη δυνατότητα κατάθεσης προτάσεων 
νόμου, ενώ είναι το μόνο όργανο που εκλέγεται απευθείας από το λαό.  Πώς λοιπόν 
βελτιώνεται η λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν η αρχή της διάκρισης των 
λειτουργιών δεν είναι ξεκάθαρη;  Συνεπώς, η βεβιασμένη απάντηση ότι η 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη βελτιώνει τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης των 
είκοσι επτά δεν απαντά στο ουσιαστικό ερώτημα: Μειώνεται το δημοκρατικό έλλειμμα 
ή θεσμοποιείται με αυτές τις ρυθμίσεις;  Καλύπτεται το κενό μεταξύ των ευρωπαϊκών 
λαών και των ευρωπαϊκών θεσμών;  Φτάνει η φωνή των πολιτών πιο κοντά στα 
κέντρα λήψης αποφάσεων;  Θα νιώθουν οι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι 
εκπροσωπούνται και καλύπτονται όλες οι θέσεις σε ένα κοινοβούλιο του οποίου η 
αρμοδιότητα αποκλείεται από τα πλείστα πεδία;  Ένα κοινοβούλιο το οποίο δεν 
μπορεί να νομοθετήσει;  Με τις ρυθμίσεις αυτές είναι φανερό ότι η λειτουργικότητα θα 
λειτουργήσει εις βάρος της δημοκρατικότητας. 
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 Στο πεδίο της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας οι 
ρυθμίσεις της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης προσβάλλουν ακόμα περισσότερο βασικές 
ευρωπαϊκές αξίες.  Η ειρήνη, η ασφάλεια, η σταθερότητα και η ευημερία των 
ευρωπαϊκών λαών δε φαίνεται να υπερτερούν της πρόθεσης για ταύτιση στόχων και 
σκοπών με τις Ηνωμένες Πολιτείες και το ΝΑΤΟ.  Μια σειρά από άρθρα που 
ρυθμίζουν την Κοινή Εξωτερική Πολιτική φανερώνουν την πρόθεση για περαιτέρω  
στρατιωτικοποίηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ταυτόχρονα, καταγράφεται η 
αναβάθμιση της συνεργασίας με τη Βορειοατλαντική Συμμαχία.  Το ΝΑΤΟ παραμένει, 
όπως αναφέρεται στο άρθρο 27 για τη θέσπιση της Μόνιμης ∆ιαρθρωμένης 
Συνεργασίας,  «το θεμέλιο της συλλογικής άμυνας των κρατών μελών του και το 
όργανο της εφαρμογής της».  Πώς εξυπηρετεί η πολιτική και στρατιωτική εξάρτηση 
των ευρωπαϊκών κρατών από το ΝΑΤΟ και τις ΗΠΑ τους στόχους της ειρήνης και της 
σταθερότητας;  Οι διακηρύξεις της Βορειοατλαντικής Συμμαχίας για ειρήνη και 
σταθερότητα είναι στην πράξη ενέργειες αμφιβόλου νομιμότητας.  Το είδαμε στο 
Αφγανιστάν, στη Γιουγκοσλαβία, στο Ιράκ, αλλά και στην Κύπρο πιο παλιά.  
∆υστυχώς, η πρόθεση του ΝΑΤΟ να χρησιμοποιήσει την Ευρώπη, για να προωθήσει 
τις δικές του βλέψεις, νομιμοποιείται με την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική 
Ασφάλειας.  Η θεσμοποιημένη σχέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης με το ΝΑΤΟ μέσα 
από τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη θα καταστήσει και τα είκοσι επτά κράτη μέλη δέσμια 
των στρατηγικών επεκτατικών βλέψεων των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ, ενισχύοντας το 
αίσθημα ανασφάλειας των πολιτών.  Στην πράξη η Ευρωπαϊκή Ένωση ήδη 
προσφέρει πολλαπλή βοήθεια στο ΝΑΤΟ, βοηθώντας το να διευρύνει τη σφαίρα 
επιρροής του.  Πρόσφατο παράδειγμα είναι οι εγκαταστάσεις αντιπυραυλικών 
συστημάτων στην Τσεχία και στην Πολωνία.  Το πνεύμα της Κοινής Εξωτερικής 
Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας δεν υπαγορεύει τη δημιουργία ενός ευρωπαϊκού 
χώρου ασφαλείας ανεξάρτητου από τις ΗΠΑ.  Αντίθετα, ο όλος σχεδιασμός γίνεται στο 
πλαίσιο του ΝΑΤΟ.   

 Ως ΑΚΕΛ δεν μπορούμε να συνταχθούμε με αυτή τη λογική, η οποία λειτουργεί 
σε βάρος της ειρήνης και της ασφάλειας στον ευρωπαϊκό χώρο.  Λογική η οποία 
εξυπηρετεί στόχους ενός οργανισμού που παραβιάζει συστηματικά κάθε έννοια 
διεθνούς δικαίου.  Ιδιαίτερα, δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε με αυτή τη λογική, τη 
στιγμή που εδώ και δεκαετίες ο κυπριακός λαός αγωνίζεται με σύμμαχό του το διεθνές 
δίκαιο και την υπερίσχυση της διεθνούς νομιμότητας έναντι του δικαίου του ισχυρού.  
∆υνάμει της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης προετοιμάζουν και συμμετέχουν σε κοινές δράσεις 
αφοπλισμού, ανθρωπιστικές αποστολές, αποστολές πρόληψης συγκρούσεων, 
αποστολές μάχιμων δυνάμεων για τη διαχείριση κρίσεων και αποστολές 
αποκατάστασης της ειρήνης.  Στη σχετική διάταξη αναφέρεται ότι όλες αυτές οι 
αποστολές μπορούν να συμβάλουν στην καταπολέμηση της τρομοκρατίας.  Το ΑΚΕΛ 
δεν μπορεί να συναινέσει στη συμμετοχή της Κύπρου σε τέτοιες επιχειρήσεις.  Η 
πρόληψη της τρομοκρατίας, ως εφεύρεση της λεγόμενης Νέας Τάξης Πραγμάτων, 
μετατράπηκε σε πρόφαση για πολέμους που παραβίασαν και παραβιάζουν μέχρι 
σήμερα το διεθνές δίκαιο και τον Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών.  Ο 
χαρακτήρας των επιχειρήσεων στις οποίες δεσμεύονται τα κράτη μέλη είναι καθαρά 
πολεμικός, ταγμένος σε συγκεκριμένα στρατηγικά συμφέροντα.  Η υιοθέτηση του 
δόγματος των Ηνωμένων Πολιτειών για προληπτικούς πολέμους, με επιχειρήσεις 
αποκατάστασης της ειρήνης, θα οδηγήσει σε νέο Ιράκ και νέο Αφγανιστάν, σε νέα 
Γιουγκοσλαβία.  Αυτή τη φορά με είκοσι επτά συνένοχους.  

 Καταλήγοντας στο σημείο αυτό να πω ότι ο στόχος για στρατιωτικοποίηση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που θα συνεργάζεται  με το ΝΑΤΟ, με αντίστοιχη συμμετοχή 
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της Κύπρου σε τέτοιες δομές, δε συμβαδίζει με το στόχο για λύση του κυπριακού 
προβλήματος και αποστρατιωτικοποίηση του τόπου μας.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Μια ρεαλιστική ανάλυση δεν επιτρέπει την καλλιέργεια ψευδαισθήσεων ούτε σε 
ό,τι αφορά τη ρήτρα αλληλεγγύης.  Η ρήτρα αλληλεγγύης ενεργοποιείται, στην 
περίπτωση που ένα κράτος μέλος δεχθεί τρομοκρατική επίθεση ή υποστεί φυσική 
καταστροφή.  Το Συμβούλιο προβαίνει στην αξιολόγηση των απειλών που 
αντιμετωπίζει η Ένωση και αποφασίζει, ενημερώνοντας απλώς το κοινοβούλιο.  Σε 
κανένα σημείο δεν ξεκαθαρίζεται η έννοια της απειλής ούτε τα κριτήρια που την 
ορίζουν.   

 Η ενίσχυση της ασφάλειας της Κύπρου μέσα από τη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη 
είναι ένα ακόμα επιχείρημα που χρησιμοποιείται από κάποιους, για να πειστούμε ότι 
πρέπει να υποστηρίξουμε το κείμενο της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης.  Ας το 
εξετάσουμε, για να δούμε αν έτσι έχουν τα πράγματα.  Οι δεσμεύσεις και η 
συνεργασία στα πλαίσια της Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας 
τελούν υπό την αίρεση των δεσμεύσεων που έχουν τα κράτη μέλη στα πλαίσια του 
ΝΑΤΟ.  Γίνεται γι’  αυτό ξεχωριστή αναφορά και στις διατάξεις που προσδιορίζουν τη 
δράση και τις επιχειρήσεις στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Άμυνας.  Οι 
στρατηγικές προτεραιότητες και οι στόχοι του ΝΑΤΟ -μέλος του οποίου είναι και η 
Τουρκία- δε θα επιτρέψουν οποιαδήποτε τριβή ανάμεσα στα μέλη της συμμαχίας.  
Άρα η ενίσχυση της ασφάλειας της Κύπρου δε θα είναι δυνατή μέσα σε ένα 
περιβάλλον με τέτοιους συσχετισμούς δυνάμεων.   

 Στα πλαίσια αυτά ο Ύπατος Εκπρόσωπος, που είναι ένας βασικός θεσμικός 
νεωτερισμός της συνθήκης, διεξάγει πολιτικό διάλογο εκ μέρους της Ένωσης, 
υποβάλλει προτάσεις και διασφαλίζει την εφαρμογή των αποφάσεων που 
λαμβάνονται από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και το Συμβούλιο των Υπουργών 
Εξωτερικών, αναλαμβάνοντας πρωτοβουλία σε ό,τι αφορά τα στρατηγικά συμφέροντα 
της Ένωσης.  Ο Ύπατος Εκπρόσωπος για Θέματα Εξωτερικής Πολιτικής κατέχει 
αυτές τις εξουσίες, ανάμεσα σε άλλες, χωρίς να υπόκειται σε ουσιαστικό έλεγχο.  Την 
ίδια στιγμή το κοινοβούλιο απλώς τηρείται ενήμερο και περιορίζεται στη διατύπωση 
συστάσεων.  Στον αντίποδα, ο Ύπατος Εκπρόσωπος επικουρείται από Ευρωπαϊκή 
Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσης, ένα νέο θεσμό του οποίου οι εξουσίες δεν είναι 
ξεκάθαρες.  

 Αντίθετα με τις αναφορές στο ΝΑΤΟ, οι αναφορές που γίνονται στον 
Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών είναι υπό τη μορφή μνείας.  
Χαρακτηριστικό είναι ότι παρέχονται ευρείες εξουσίες στον Ύπατο Εκπρόσωπο και 
στο Συμβούλιο, μεταξύ άλλων στο νέο άρθρο 26, που είναι δεσμευτικές για τα κράτη 
μέλη και οι οποίες δεν τελούν υπό την αίρεση του σεβασμού του διεθνούς δικαίου.  Το 
ίδιο ισχύει και σε πολλά άλλα άρθρα, για τα οποία απαγορεύεται ο νομοθετικός 
έλεγχος.  Έχοντας αυτά υπόψη, το συμπέρασμά μας είναι ότι οι επιχειρήσεις εντός και 
εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το δόγμα των προληπτικών πολέμων και ο 
επιθετικός χαρακτήρας που αποκτά η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έχουν καμιά σχέση με 
τις προσδοκίες των Ευρωπαίων πολιτών και το δικό μας όραμα για Ευρώπη της 
ειρήνης και της ευημερίας.  Τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι πολιτικές ελευθερίες δε 
βρίσκουν στο κείμενο της Συνθήκης της Λισσαβώνας τη θέση που θα έπρεπε να 
έχουν.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Μία παράκληση, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν μπορώ να παρακολουθήσω τον εαυτό 
μου, γιατί κάποιοι συνάδελφοι συζητούν πολύ δυνατά. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Άντρου Κυπριανού τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Χρήστος Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, επαναλαμβάνω, τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι πολιτικές ελευθερίες 
δε βρίσκουν στο κείμενο της Συνθήκης της Λισσαβώνας τη θέση που θα έπρεπε να 
έχουν.   

Ο Χάρτης των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων περιλαμβάνεται αποσπασματικά στο κείμενο 
της συνθήκης, με αναφορά του στο άρθρο 6, παρ’ όλο που δεν αμφισβητείται η νομική 
του ισχύς.  Ενώ στη Συνταγματική Συνθήκη συμπεριλαμβανόταν ολόκληρο το κείμενο 
του Χάρτη, στη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη ο Χάρτης υιοθετήθηκε με αλλαγές και 
εξαιρέσεις.  Αντί να ενισχύεται η βαρύτητα ενός τέτοιου κείμενου και να διασφαλίζεται 
ουσιαστικά η προάσπιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, επιτράπηκε να υποβαθμιστεί 
με την εξαίρεση της Μεγάλης Βρετανίας και της Πολωνίας. 

 Παρόμοια αντιμετώπιση είχε και η Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Προστασία των 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και Θεμελιωδών Ελευθεριών.  Η ισχύς της σύμβασης είναι 
επιλεκτική, αφού η εφαρμογή της τίθεται υπό την εξαίρεση των ειδικών 
χαρακτηριστικών του δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αυτό ισχύει και όσον αφορά 
τη συμμετοχή της στο ελεγκτικό της σκέλος, που αφορά την εφαρμογή δηλαδή της 
σύμβασης, ενώ ρητώς εξαιρέθηκαν η Μεγάλη Βρετανία και η Πολωνία.   

 Αυτή η αντιμετώπιση των κειμένων που αφορούν τα ανθρώπινα δικαιώματα 
είναι αποκαλυπτική για τις προτεραιότητες που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Σε 
αντίθεση με τις εξαντλητικές αναφορές που γίνονται σε ό,τι αφορά την οικονομία, την 
κοινωνία και την κοινή εξωτερική πολιτική άμυνας και ασφάλειας, στα κείμενα που 
αφορούν στα ανθρώπινα δικαιώματα δε δίνεται η δέουσα βαρύτητα και λέω όχι 
αναίτια.  Είναι άμεσα συνδεδεμένο ανάμεσα σε άλλα και με την πολιτική που 
προβλέπει περιστολή των ανθρωπίνων δικαιωμάτων με πρόφαση την καταπολέμηση 
δήθεν της τρομοκρατίας.  Αυτό αποδεικνύεται και από το άρθρο 24 για την Κοινή 
Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας.  Με αυτό αποδίδεται αρμοδιότητα στο 
Συμβούλιο για έκδοση αποφάσεων που καθορίζουν κανόνες σχετικά με την 
προστασία των φυσικών προσώπων και την επεξεργασία προσωπικών δεδομένων, 
με αποκλεισμό μάλιστα της δικαιοδοσίας του δικαστηρίου.  Η Ευρώπη δηλαδή 
μετατρέπεται σε Ευρώπη-Μεγάλο Αδελφό, με αποφάσεις που υπόκεινται στον έλεγχο 
ανεξάρτητων αρχών αλλά όχι του δικαστηρίου, περιφρονώντας έτσι βασικές αρχές 
δικαίου.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Σωστά λέχθηκε ότι το μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα κριθεί από την 
υιοθέτηση ή όχι της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης.  Το ζήτημα είναι ποιο μέλλον θα 
έχουν οι λαοί της Ευρώπης με την επικύρωση αυτής της συνθήκης, όταν μάλιστα το 
περιεχόμενό της θα εφαρμοστεί σε βάθος χρόνου, δηλαδή για μερικές δεκαετίες.  



 124

Είμαστε όλοι πεπεισμένοι ότι ο μέσος Ευρωπαίος πολίτης είναι αισιόδοξος για το 
μέλλον του, όταν αυτό του επιφυλάσσει ευάλωτη κατοχύρωση των δικαιωμάτων του, 
υποχρέωση να αναλαμβάνει στρατιωτικές επιθέσεις εντός και εκτός της Ένωσης και 
ελλειμματική επαφή με τους ευρωπαϊκούς θεσμούς;  Με την επικύρωση της συνθήκης 
δικαιώνονται οι κοινωνικοί αγώνες και οι κοινωνικές κατακτήσεις των λαών της 
Ευρώπης;  Μεταφέρονται στο επίπεδο των νομοθετικών και εκτελεστικών οργάνων 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα αιτήματα και οι κοινωνικές πραγματικότητες των 
Ευρωπαίων πολιτών;  Σε πρόσφατη έκθεση που υποβλήθηκε στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο για την αξιολόγηση της εφαρμογής της Στρατηγικής της Λισσαβώνας 
καταδεικνύεται ότι οι Ευρωπαίοι πολίτες αντιμετωπίζουν προβλήματα, που όχι μόνο 
δεν επιλύονται, αλλά και εντείνονται από το χαρακτήρα και τη φιλοσοφία της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης.   

 Αυτό είναι το συμπέρασμα στο οποίο καταλήξαμε εμείς, μελετώντας τη 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη με σοβαρότητα και υπευθυνότητα.  Χωρίς 
ευσεβοποθισμούς και χωρίς τυπολατρίες σε ό,τι αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Θέλω πολύ σύντομα να πω το εξής:  Αφήνονται αιχμές για τη στάση που τηρεί 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έναντι της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης.  Ο ∆ημήτρης 
Χριστόφιας ξεκαθάρισε προεκλογικά και μετεκλογικά ότι θα τιμήσει την υπογραφή του 
τέως Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.  Αυτό γιατί η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει συνέχεια και πρέπει να τυγχάνουν σεβασμού οι υπογραφές της 
κυβέρνησης.  Όσο για τον τρόπο με τον οποίο θα κυβερνήσει, είναι ξεκάθαρος με 
βάση τις δεσμεύσεις που έχει αναλάβει έναντι των Κυπρίων πολιτών, με βάση το 
προεκλογικό του πρόγραμμα, που είναι διαφορετικό από το πρόγραμμα του ΑΚΕΛ.  
Από εκεί και πέρα το ΑΚΕΛ ως κόμμα έχει κάθε δικαίωμα να υποστηρίξει τη δική του 
θέση, που προέκυψε μέσα από διάλογο στα συλλογικά του όργανα.  Ως ΑΚΕΛ 
καταψηφίζουμε την επικύρωση της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης, γιατί επιλέγουμε τον 
αγώνα και τη διεκδίκηση.  Μαζί και με άλλες προοδευτικές δυνάμεις εργαζόμαστε για 
ένα καλύτερο μέλλον για τους λαούς της Ευρώπης.  Ως κόμμα προσυπογράφουμε τις 
διακηρυκτικές βασικές αξίες της Ευρώπης: την ειρήνη, τη δημοκρατία, την κοινωνική 
ευημερία, την αλληλεγγύη και την κοινωνική ανάπτυξη.  Αυτές και μόνο αυτές θα 
προσδώσουν πολιτική ευρωστία και ασφαλές μέλλον στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  
∆υστυχώς, αυτές δε διασφαλίζονται με το περιεχόμενο της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας.   

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εμείς δεν είμαστε κατά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  ∆εν είμαστε 
“ευρωαρνητικοί”. Ζητούμε όμως μια δημοκρατική, οικολογική Ευρώπη.  Μια Ευρώπη 
που δε θα καταπιέζει τους λαούς της, επιβάλλοντας δυσβάστακτες φορολογικές 
πολιτικές και δε θα ευνοεί μόνο τα παγκοσμιοποιημένα κέρδη και τις πολυεθνικές.  Ως 
Οικολόγοι είμαστε υπέρ μιας ισχυρής Ευρώπης, μιας δημοκρατικής Ευρώπης, μιας 
Ευρώπης που να καταστεί ισχυρός παράγοντας στην παγκόσμια οικονομία και 
πολιτική, αλλά και πρωταγωνιστής στην προσπάθεια για τη σωτηρία του πλανήτη από 
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την παγκόσμια περιβαλλοντική κρίση, την κρίση της ακρίβειας, την κρίση των 
τροφίμων, τη μείωση του κοινωνικού κράτους και την ενεργειακή πενία. 

 Όμως αυτή η Ευρώπη, για να είναι ισχυρή, πρέπει να είναι η Ευρώπη των 
λαών και όχι η Ευρώπη των ολίγων.  ∆εν μπορεί μια μικρή ομάδα τεχνοκρατών των 
Βρυξελλών και οι ηγεσίες των κρατών μελών να αποφασίζουν χωρίς τους πολίτες για 
τους πολίτες.  Το γεγονός ότι επέλεξαν οι ηγέτες των κρατών να προχωρήσουν, χωρίς 
να δώσουν σημασία ενσυνείδητα και προκατασκευασμένα στην άποψη των πολιτών, 
χωρίς να δώσουν σημασία στους Ευρωπαίους πολίτες που είναι αυτή την ώρα στους 
δρόμους και διαμαρτύρονται, γιατί απέτυχε η Ευρωπαϊκή Ένωση να αντιμετωπίσει την 
κρίση της ακρίβειας, το θεωρούμε αυτό έγκλημα κατά της δημοκρατίας. 

 Λέμε “ναι” στην Ευρώπη, “ναι” στην ολοκλήρωση, “ναι” στην εμβάθυνση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά με δημοκρατικές διαδικασίες.  Μεταρρύθμιση που θα γίνει 
από την πίσω πόρτα και πίσω από την πλάτη των Ευρωπαίων πολιτών δεν είναι 
μεταρρύθμιση.  Είναι επιβολή, είναι μια μορφή τυραννίας.  Και δε θέλουμε να 
συμμετάσχουμε σε αυτή τη διαδικασία. 

 Το γεγονός ότι οι πολίτες δε γνωρίζουν και δεν ενδιαφέρονται για τη συνθήκη 
είναι ευθύνη των ηγεσιών των ευρωπαϊκών κρατών, που δεν προσπάθησαν να 
ενημερώσουν τους πολίτες και να ζητήσουν στα αλήθεια την άποψή τους.  Αυτό που 
συμβαίνει το θεωρούμε ως μεγάλη και απαράδεκτη απάτη.  Είναι απάτη οι Ευρωπαίοι 
ηγέτες να γνωρίζουν ότι οι λαοί έχουν άλλη άποψη ή ότι έχουν επιφυλάξεις και να 
κάνουν παρασκηνιακή και μυστική συμφωνία -όπως ομολογήθηκε από τον Υπουργό 
Εξωτερικών της Κύπρου στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εδώ σ’ αυτή τη Βουλή- να μην απευθυνθούν στους ευρωπαϊκούς λαούς και να 
περάσουν με ταχύτατη διαδικασία μια συνθήκη που αφορά όχι μόνο βεβαίως τους 
ηγέτες και τις οικογένειές τους ή τους παρακοιμώμενούς τους, αλλά κυρίως και 
πρωτίστως τους ευρωπαϊκούς λαούς. 

 Σωστά υποστηρίχθηκε ότι η συνθήκη έπρεπε να επικυρωθεί μέσω ενός 
πανευρωπαϊκού δημοψηφίσματος, δηλαδή να δοθεί ταυτόχρονα το δικαίωμα στα 
εκατομμύρια των Ευρωπαίων να τοποθετηθούν για τη συνθήκη που καθορίζει το 
μέλλον τους ως ενιαίας πολιτικής οντότητας, όπως στις ευρωεκλογές.  Η 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν πρέπει να αντιμετωπίζεται 
ως άλλη συνθήκη του Μάαστριχτ ή της Νίκαιας.  Και ακούστηκε και σήμερα ότι η 
συνθήκη αυτή δεν είναι διαφορετική από μια οποιαδήποτε συνθήκη.    Εκφράστηκε 
επίσης από κάποιο πολιτικό αρχηγό το ερώτημα:  «Μα, γιατί να περάσει από 
δημοψήφισμα;  Να καταργήσουμε την αντιπροσωπευτική δημοκρατία;»  Αν είναι 
δυνατόν, να θεωρούμε ότι ένα τέτοιας υψηλής σημασίας ζήτημα μπορεί να περάσει 
από τις συνήθεις διαδικασίες.  Και ρωτήθηκε ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, 
όταν ήρθε στη Βουλή, αν είναι από αυτά τα θέματα τα οποία θεωρείται ότι θα 
μπορούσαν να εμπίπτουν στο πνεύμα και στο γράμμα της κυπριακής νομοθεσίας για 
δημοψηφίσματα.  Και απάντησε σαφώς “ναι”, ότι είναι από εκείνα τα θέματα που, αν 
θέλατε ως Βουλή και ως κυβέρνηση, θα έπρεπε να έμπαιναν σε δημοψήφισμα, από 
νομική άποψη απαντούσε.  Εμείς απαντούμε και από πολιτική άποψη ότι θα έπρεπε 
να γίνει δημοψήφισμα.  Είναι καιρός η Ευρωπαϊκή Ένωση να εμβαθύνει στο θεσμό 
της άμεσης δημοκρατίας και να κτίσει μια ενιαία λαϊκή κυριαρχία.   

 Ιδιαίτερα όσον αφορά την Κύπρο, ένα ευρωπαϊκό δημοψήφισμα θα είχε ακόμα 
περισσότερη και ιδιαίτερη πολιτική σημασία.  Και εξηγούμαι:  Ένα δημοψήφισμα 
ανάμεσα στους νόμιμους κατοίκους του νησιού -πλην των Τούρκων εποίκων 
εννοείται- θα αποκαθιστούσε τη νομική τάξη, που δυστυχώς ανέτρεψε η απαράδεκτη 
λογική των χωριστών δημοψηφισμάτων του 2004.  Ο λαός μας -Ελληνοκύπριοι, 
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Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Λατίνοι, Αρμένιοι και άλλοι- μέσα από το ενιαίο 
δημοψήφισμα θα σφυρηλατούσε την κυριαρχία του ως ενωμένη οντότητα.  ∆εν έχει 
σημασία πόσοι Τουρκοκύπριοι θα συμμετείχαν, αν και έχουμε βάσιμες πληροφορίες 
ότι θα υπήρχε αθρόα και σημαντική συμμετοχή Τουρκοκυπρίων.  Χάσαμε μια μεγάλη 
ευκαιρία κατά την άποψή μας.  Και ευθύνη φέρουν βεβαίως όσοι έχουν καλλιεργήσει 
τη διχοτόμηση μέσα στην ψυχή τους και το μυαλό τους και δεν μπορούν να 
αντιμετωπίσουν τις προκλήσεις της εποχής μέσα από την προοπτική του ενός λαού 
και της μιας πατρίδας, μέσα σε μια Ενωμένη Ευρώπη. 

 Η πρότασή μας για δημοψήφισμα δυστυχώς απορρίφθηκε από την κυβέρνηση 
και από τη Βουλή.  Έχουμε τη θέση ότι μας δόθηκε, με την απόφαση του ιρλανδικού 
λαού, άλλη μια ευκαιρία.  Θέλω να πω ότι λυπούμαι βαθύτατα, γιατί από αυτό το βήμα 
σήμερα ακούστηκαν απαξιωτικές αναφορές για την απόφαση του ιρλανδικού λαού.  
Θεωρώ ότι θα έπρεπε να είμαστε λίγο πιο προσεκτικοί, όταν μιλάμε για ένα λαό, ο 
οποίος την κρίσιμη ώρα του 2004 ήταν ο μοναδικός λαός που στάθηκε στο πλευρό 
μας, με δημόσια δήλωση του Ιρλανδού Πρωθυπουργού, την ώρα που οι άλλοι 
Πρωθυπουργοί, οι άλλοι Πρόεδροι, αυτοί που επικαλούμαστε σήμερα και που είπε 
κάποιος συνάδελφος να μην τους πικράνουμε με την οποιαδήποτε αμφισβήτηση της 
συνθήκης, μόνο ξύλο έλειψε να μας δώσουν, γιατί τολμήσαμε να αυτοδιαχειριστούμε 
την τύχη μας και να πούμε τη θέση μας για ένα μείζον ζήτημα, που μας αφορούσε 
εμάς περισσότερο από εκείνους.  Θεωρώ λοιπόν ντροπή και έλλειψη σεβασμού να 
μιλάνε κάποιοι απαξιωτικά για τη διαδικασία του δημοψηφίσματος και για έναν 
παραδοσιακά φίλο και υποστηρικτή του κυπριακού λαού, που είναι ο ιρλανδικός λαός.   

 Επιτρέψτε μου επίσης να προειδοποιήσω ότι η άρνηση των κομμάτων να 
υιοθετήσουν την εισήγηση των Οικολόγων για διενέργεια δημοψηφίσματος δημιουργεί 
ενδεχομένως προηγούμενο, το οποίο εύχομαι να μην το βρούμε ενώπιόν μας 
σύντομα ως στήριξη της επιχειρηματολογίας εκείνων που υποστηρίζουν ότι δε 
χρειάζεται η διαδικασία του δημοψηφίσματος για την επικύρωση της όποιας λύσης του 
Κυπριακού.  Μου φαντάζει εξοργιστικά οξύμωρο οι ίδιοι πολιτικοί που αρνούνται τη 
διενέργεια δημοψηφίσματος στη χώρα τους -σ’ αυτούς περιλαμβάνω και ημέτερους 
πολιτικούς, αλλά και πολιτικούς σε πανευρωπαϊκό επίπεδο- να χρησιμοποιούν με 
αναίδεια το επιχείρημα: «Πώς είναι δυνατόν -το ακούσαμε και πριν λίγο- ένας λαός 
των τεσσάρων εκατομμυρίων να φρενάρει τη συμφωνία που αφορά πεντακόσια 
εκατομμύρια;».   Αν τολμάτε λοιπόν, δώστε το δικαίωμα σε αυτά τα πεντακόσια 
εκατομμύρια να πουν την άποψή τους.  Είναι απλό.   Γιατί λοιπόν αυτοί οι ηγέτες και 
όσοι τους υποστηρίζουν αποφεύγουν τη διαδικασία του δημοψηφίσματος;  Γιατί αυτό 
που συμβαίνει δεν είναι τα τέσσερα εκατομμύρια που φρενάρουν τα πεντακόσια 
εκατομμύρια. είναι η ολιγαρχία των Βρυξελλών και η μικρή ομάδα των ηγετών οι 
οποίοι κατέληξαν, μέσω της γνωστής δίδυμης φιλοσοφίας του συμβιβασμού και της 
συνδιαλλαγής, σε μια συμφωνία που θέλουν να μας την επιβάλουν.   

 Εμείς ως Οικολόγοι υποστηρίζουμε ότι δεν μπορεί η οποιαδήποτε 
μεταρρύθμιση των θεσμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης να γίνει πίσω από την πλάτη 
των πολιτών.  

 Ιδιαίτερα τώρα που η Ευρωπαϊκή Ένωση φαίνεται να αδυνατεί να 
υπερασπιστεί την ποιότητα ζωής και το βιοτικό επίπεδο των πολιτών της απέναντι 
στην κρίση της παγκοσμιοποιημένης οικονομίας και του περιβάλλοντος.  
Χρειαζόμαστε μια δημοκρατική Ευρώπη και για να το πετύχουμε, χρειάζεται η 
επικύρωση των λαών και όχι μόνο η συμφωνία των κυβερνήσεων. 

 Εμείς αποφεύγουμε να μπούμε στη λεπτομερή επιμέτρηση των θετικών ή 
αρνητικών της συνθήκης.  Υπάρχουν θετικά, υπάρχουν κι αρνητικά.  Η πλέρια 



 127

δημοκρατική διαδικασία, που αποφεύγουν ως χολέρα οι ηγεσίες των κρατών, 
μπορούσε να αναδείξει τις αδυναμίες της συνθήκης και αναλόγως αυτή να τύχει των 
αναγκαίων αλλαγών και τροποποιήσεων, ώστε η δημοκρατία να λειτουργήσει. Ξέρετε, 
η δημοκρατία δεν είναι απλώς μια αρχαία συνήθεια.  Είναι ένας τρόπος ζωής. 
Πιστεύουμε ακράδαντα ότι η συνθήκη θα γινόταν καλύτερη, εάν περνούσε μέσω της 
λαϊκής επικύρωσης, αντί να αποτελέσει το προϊόν συμβιβασμού εθνικών 
συμφερόντων. 

 Εμείς δε δεχόμαστε για παράδειγμα το συμβιβασμό σε σχέση με την 
Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Προάσπιση των ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου και των 
Θεμελιωδών Ελευθεριών.  Θέλουμε να αποτελεί μέρος της συνθήκης και όχι 
παραπομπή.  Σημειώνουμε ότι στη Συνθήκη για το Ευρωπαϊκό Σύνταγμα όντως, 
όπως αναφέρθηκε προηγουμένως, είχαν ενσωματωθεί η Σύμβαση για την Προάσπιση 
των ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου και των Θεμελιωδών Ελευθεριών, καθώς και οι 
κοινωνικοί χάρτες που έχουν υιοθετηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το Συμβούλιο 
της Ευρώπης και η νομολογία του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων.  Όλα αυτά ονομάζονταν με μια φράση Χάρτης των Θεμελιωδών 
∆ικαιωμάτων.  ∆εν κατανοούμε γιατί πρέπει να αποδεχτούμε τη συμφωνία των ηγετών 
που επιτρέπει στη Βρετανία και στην Πολωνία να τυγχάνουν μόνιμης παρέκκλισης σε 
ένα τόσο θεμελιακό ζήτημα.  Εμείς προτείνουμε την αναθεώρηση της συνθήκης με την 
ενσωμάτωση του Ευρωπαϊκού Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων του Πολίτη στη 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη.  

 Υπάρχουν βέβαια και πολλά άλλα αρνητικά σημεία που αφορούν τη φιλοσοφία 
της συνθήκης, οι περιορισμένες αναφορές στη θεσμοθέτηση των αρχών της αειφόρου 
βιώσιμης ανάπτυξης και της προστασίας του περιβάλλοντος έναντι ενός καθαρά 
νεοφιλελεύθερου αναπτυξιακού μοντέλου, η σύνδεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης με το 
παγκοσμιοποιημένο οικονομικό κατεστημένο και τις επιθετικές πολιτικές της νέας 
τάξης και ούτω καθεξής.  Περιορίζονται οι δυνατότητες εκπροσώπησης των μικρών 
χωρών και εφαρμόζονται πρακτικές οι οποίες, στο όνομα της απλούστευσης και 
επιτάχυνσης των διαδικασιών, ενδυναμώνουν την παρουσία των μεγάλων χωρών εις 
βάρος των μικρών χωρών.  Από την άλλη, ενισχύεται ο ρόλος του Ευρωπαϊκού και 
των εθνικών κοινοβουλίων, γεγονός που ως Οικολόγοι το κρίνουμε ως θετικό στοιχείο.  

 Ένα θετικό απομεινάρι της Συνθήκης για το Ευρωπαϊκό Σύνταγμα είναι η 
δυνατότητα εισήγησης νομοθεσίας μέσω της συλλογής ενός εκατομμυρίου 
υπογραφών πολιτών, η γνωστή ως Πρωτοβουλία Πολιτών.  Τέλος, ας σημειωθεί ότι, 
όπως και στη Συνθήκη για το Ευρωπαϊκό Σύνταγμα, η ρήτρα αλληλεγγύης δεν 
καλύπτει την υπόθεση της Κύπρου, αφού οι ευρωπαϊκές χώρες δεν έχουν καμιά 
υποχρέωση υποστήριξης, όταν χώρα μέλος δέχεται εχθρική επίθεση.  

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε θέλουμε το απαύγασμα 
αυτής της ομιλίας να είναι ένα αρνητικό μήνυμα.  Θέλουμε πράγματι να είμαστε 
προοδευτικοί και προχωρημένοι.  Γι’ αυτό καταθέτουμε την εξής πρόταση ψηφίσματος 
στην ολομέλεια της Βουλής:   

Η Βουλή των Αντιπροσώπων,  

 Έχοντας υπόψη την ανάγκη εμβάθυνσης των θεσμών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης,  

 Υποστηρίζοντας την ανάγκη διεύρυνσης των δυνατοτήτων συμμετοχής των 
πολιτών στη διαμόρφωση του μέλλοντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
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 Λαμβάνοντας υπόψη τις ανησυχίες που εκφράστηκαν κατά τη συζήτηση της 
επικύρωσης της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης,  

 Εκφράζοντας πλήρη σεβασμό στη δημοκρατική έκφραση των λαών και 
ιδιαίτερα στο αποτέλεσμα του ιρλανδικού δημοψηφίσματος, 

 Προτείνει την τροποποίηση της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης μέσω μιας 
“Ευρωπαϊκής Πράξης ∆ημοκρατίας”, που να περιλαμβάνει την ενσωμάτωση του 
Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων στο κείμενο της συνθήκης, καθώς και 
μηχανισμών εφαρμογής του χωρίς εξαιρέσεις για οποιαδήποτε χώρα, την 
ενδυνάμωση του ρόλου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και των εθνικών κοινοβουλίων 
στις διαδικασίες λήψης των αποφάσεων και την ενίσχυση των αρχών της 
συμμετοχικής δημοκρατίας, με μέτρα όπως η ενδυνάμωση της διαδικασίας της 
“Πρωτοβουλίας των Πολιτών”. 

 Η “Ευρωπαϊκή Πράξη ∆ημοκρατίας” μπορεί να τεθεί για επικύρωση ενώπιον 
των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ταυτόχρονα σε όλα τα κράτη μέλη κατά τη 
διάρκεια των ευρωεκλογών του 2009.  

 Εξουσιοδοτεί τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων να μεταφέρει την 
πρόταση αυτή στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, προκειμένου να την προωθήσει στο 
προσεχές Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Γιώργου Περδίκη ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Περδίκη. 

 Το λόγο έχει τώρα ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κόμματος, ο κ. Συλλούρης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Περδίκης στο τέλος λογικά θα θέλει την 
τοποθέτηση των πλευρών, θα τον παρακαλέσω να το τυπώσει το μέρος τζιαι να μας 
το διανείμει.  ∆ιότι με μιαν ανάγνωση εν μπορούμε να τοποθετηθούμε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικά δε θα με ενοχλούσε, δε θα με χαλούσε -όπως λέμε στην 
καθομιλούμενη- να γινόταν η ψήφιση αυτής της πρότασης και στην επόμενη συνεδρία 
του κοινοβουλίου, για να υπάρχει άνεση και στα κόμματα να τη μελετήσουν. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Περδίκη, τώρα έχει αποσαφηνιστεί το όλο τοπίο. 

 Λοιπόν, κύριε Συλλούρη.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Βρισκόμαστε σήμερα ενώπιον μιας πολύ σημαντικής, ουσιαστικής, αλλά και 
συμβολικής απόφασης, της κύρωσης της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης της 
Λισσαβώνας. 

 Στην εποχή μας διαμορφώνονται, σε παγκόσμια κλίμακα, νέα δεδομένα και 
προκλήσεις με την ανάγκη αντιμετώπισης των κλιματολογικών αλλαγών, το 
ενεργειακό, την ακρίβεια, τη μετανάστευση, τις οικονομικές αναταράξεις, το 
δημογραφικό, τους πολέμους, τα ναρκωτικά, το ηλεκτρονικό έγκλημα και πιθανότατα 
σύντομα τη διαχείριση πυρηνικών από εγκληματικά στοιχεία.  Όλα αυτά τα κρίσιμα 
θέματα απαιτούν αντιμετώπιση και προσαρμογή μέσα από μια συλλογική προσπάθεια 
και συνένωση δυνάμεων.  Η Κύπρος επέλεξε να ενώσει τις δυνάμεις της με τους 
υπόλοιπους λαούς της Ευρώπης και να συμμετέχει ισότιμα στη λειτουργία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η κύρωση της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης από την Κύπρο, 
αν είναι εφικτό ομόφωνα, θα αποτελέσει μία ηχηρή, έμπρακτη δήλωση της επιθυμίας 
μας να παραμείνουμε στο σκληρό πυρήνα της Ένωσης.  

 Η σημερινή συγκυρία επιβάλλει να προχωρήσουμε στην κύρωση της συνθήκης 
χωρίς ευρωφοβία και αναστολές και, έχοντας υπόψη φυσικά το μέγεθός μας, να 
διεκδικήσουμε μαζί με τους εταίρους μας μια λειτουργική και αποτελεσματική Ευρώπη 
η οποία να μπορεί να επηρεάζει και να διαμορφώνει το διεθνές γίγνεσθαι.  Λόγω του 
μικρού μας μεγέθους, πρέπει να είμαστε πάντα σταθεροί σε αρχές και να 
συμμετέχουμε ενεργά στους μηχανισμούς, στις λειτουργίες και τα όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, προασπίζοντας αποτελεσματικά και τεκμηριωμένα τα 
δικαιώματά μας. 

 Για τη διαμόρφωση της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης είχαμε το δικαίωμα της 
συμμετοχής.  Ήταν καθαρή η προσπάθεια για μια πιο ισχυρή Ευρώπη, με 
περισσότερο βάθος, διαφάνεια, συμμετοχή των λαών και πολιτών, ώστε να μειωθεί το 
δημοκρατικό έλλειμμα.  Στο Ευρωπαϊκό Κόμμα δε θεωρούμε ότι οι στόχοι αυτοί 
επιτεύχθηκαν στο μέγιστο δυνατό βαθμό.   Στην ουσία και στη διαδικασία υπάρχουν 
πολλές ελλείψεις.  Μια πολύ σημαντική έλλειψη που υπήρξε στη διαδικασία ήταν η μη 
συμμετοχή των πολιτών στη διαμόρφωση της συνθήκης.  Σας θυμίζω ότι μετά τη 
γαλλική και ολλανδική απόρριψη της Συνταγματικής Συνθήκης είχε αποφασισθεί ότι 
θα υπήρχε μια περίοδος περισυλλογής, ώστε να παρουσιαστεί ένα κείμενο κατά τη 
διαμόρφωση του οποίου θα διασφαλιζόταν η συμμετοχή των πολιτών.  Πρέπει όλοι να 
παραδεχθούμε ότι κάτι τέτοιο δεν έγινε ούτε υπήρξαν ουσιαστικοί τρόποι συμμετοχής 
των λαών και των πολιτών.   

 Το ότι εγκαταλείφθηκε η ιδέα του συντάγματος και ότι η νέα συνθήκη είναι 
διακυβερνητικού χαρακτήρα δε μας ικανοποιεί.  Το ότι υπάρχουν δύο κείμενα, άλλο 
για τη συγχώνευση των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων με την Ευρωπαϊκή Ένωση, η παλιά 
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Συνθήκη της Ρώμης, και άλλο για τη νομική προσωπικότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
δημιουργεί σύγχυση.  Είναι θετική η υιοθέτηση των αρχών και αξιών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για πρώτη φορά.  Θεωρούμε υπερβολή να λέγεται ότι ενισχύθηκε ο ρόλος 
των εθνικών κοινοβουλίων, όμως έγινε μια πολύ καλή αρχή.  Η εφαρμογή του κανόνα 
της πλειοψηφίας είναι αρνητική για μικρά κράτη σαν την Κύπρο, από την άλλη όμως 
θα πρέπει να δούμε και τη λειτουργικότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αφήνω πίσω 
και το γεγονός ότι η αντίληψη της πλειοψηφίας των πολιτικών ηγεσιών στην Κύπρο 
έχει τη φιλοσοφία ότι το βέτο δεν είναι για μικρά κράτη, άρα δεν είναι και ιδιαίτερα 
χρήσιμο, για να μην πω ότι είναι και αχρείαστο δικαίωμα. 

 Η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη δεν είναι το ευρωπαϊκό σύνταγμα που το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα θα επιθυμούσε.  Είναι μια συνθήκη πιο βελτιωμένη από αυτή της 
Νίκαιας.  Έχει πει ένα επιχείρημα ο κ. Κυρίτσης, ότι αυτός δεν είναι αρκετός λόγος, 
επειδή είναι απλώς βελτιωμένη.  Όμως θα πρέπει ταυτόχρονα να απαντήσει το ΑΚΕΛ: 
Αν μείνουμε χωρίς τη Συνταγματική Συνθήκη της Λισσαβώνας, τι θα έχουμε;  Ένα 
αδιέξοδο, ένα τέλμα, εκτός αν είναι αυτό που επιθυμούμε.  Από την άλλη, αυτός ο 
πολιτικός συμβιβασμός αφήνει περιθώρια βελτίωσης στο μέλλον.  Είναι ένα καλό 
βήμα, μέσα σε μια συνεχή διαλεκτική για το κοινό μέλλον των λαών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  

 Θα μπορούσαμε φυσικά να συμβάλουμε στην ενημέρωση και συμμετοχή του 
λαού μας, αν γινόταν η επικύρωση με δημοψήφισμα και θέταμε στόχο η Κύπρος να 
επικυρώσει πρώτη τη συνθήκη, κερδίζοντας έτσι την πρωτιά και τις εντυπώσεις.  
Τώρα είναι πολύ αργά για κάτι τέτοιο.  Αντίθετα, μετά το δημοψήφισμα των Ιρλανδών, 
αλλά και μετά τη στάση του κυβερνώντος κόμματος στην Κύπρο, θα στείλει πολύ 
αρνητικά μηνύματα.  Και αυτό το λέω, για να τ’ ακούσει ο κ. Περδίκης.  ∆υστυχώς, 
σήμερα δεν μπορούμε να δώσουμε ένα ισχυρό μήνυμα πρωτοπορίας και έμπρακτης 
δέσμευσής μας στην προοπτική ενός κοινού ευρωπαϊκού μέλλοντος, ιδιαίτερα, 
επαναλαμβάνω, μετά την απόφαση του ΑΚΕΛ, αλλά και το αποτέλεσμα της Ιρλανδίας.    

 Σήμερα το κυβερνών κόμμα έχει την ευκαιρία να τεκμηριώσει προς τον 
κυπριακό λαό και προς τους εταίρους μας όλους εκείνους τους λόγους που το 
οδηγούν εναντίον της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης.  Οφείλει το ΑΚΕΛ, ως κυβερνών 
κόμμα, να τεκμηριώσει τη θέση του.  Η σημερινή εικόνα, με τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και ηγέτη του ΑΚΕΛ να υποστηρίζει τη συνθήκη και το υπόλοιπο κόμμα 
του καθολικά και ομόφωνα να είναι εναντίον, δημιουργεί σύγχυση και προκαλεί 
προβληματισμό εντός και εκτός Κύπρου.  Το ΑΚΕΛ, για να στηρίξει την άρνησή του να 
υποστηρίξει τη συνθήκη, προσπαθεί να επιχειρηματολογήσει με βάση την άρνηση του 
ιρλανδικού λαού στο πρόσφατο δημοψήφισμα.  Το ερώτημα που εύλογα προκύπτει 
είναι αν ο ιρλανδικός λαός είπε “όχι” για τους ίδιους λόγους που σήμερα το ΑΚΕΛ 
επικαλείται.  Σύμφωνα με δημοσκοπήσεις που έγιναν μετά το δημοψήφισμα στην 
Ιρλανδία, βγαίνει το συμπέρασμα -να δώσω κάποια παραδείγματα- ότι 12% είπαν 
“όχι”, γιατί δε διασφαλίζεται η ιρλανδική ταυτότητα.  Ανησυχεί το ΑΚΕΛ ότι απειλείται η 
ταυτότητά μας λόγω της Συνταγματικής Συνθήκης;  6% είπαν “όχι”, γιατί δεν 
εμπιστεύονται τους πολιτικούς.  Θα θέλαμε, αν δε μας εμπιστεύονται εμάς οι Κύπριοι, 
να πουν “όχι” σε κάτι άλλο;  Αν έγινε αυτό το λάθος στην Ιρλανδία αυτό είναι θέμα και 
πρόβλημα των πολιτικών της Ιρλανδίας να το λύσουν.  5% είπαν “όχι”, γιατί έχουν 
αντίθετη άποψη για μια ενωμένη Ευρώπη.  Μπορεί σε αυτό το ΑΚΕΛ να συμφωνούσε 
και να το πει.   Και 4% είπαν “όχι”, για να διαμαρτυρηθούν για την πολιτική της 
κυβέρνησης τους.  ∆ε νομίζω ότι το ΑΚΕΛ θα ήθελε ο κυπριακός λαός ή εμείς να 
πούμε “όχι”, επειδή διαφωνούμε με την κυβέρνηση ως κόμμα αντιπολίτευσης.  Άλλον 
το έναν, άλλον το άλλο.   
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 Φυσικά, ευθύνονται οι πολιτικοί, ευθύνονται οι Βρυξέλλες, ευθύνονται οι 
Ευρωπαίοι ηγέτες, γιατί οι λαοί της Ευρώπης δεν είναι κοντά στην Ευρώπη, δεν είναι 
σωστά πληροφορημένοι, για να λένε την άποψή τους για τα πραγματικά γεγονότα και 
δεδομένα.  Είναι γι’ αυτό που και εμείς ζητήσαμε έγκαιρα δημοψήφισμα.    

 Το ΑΚΕΛ όφειλε και στις επιτροπές Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
να πει γιατί διαφωνεί, αλλά πιο σημαντικό να μας πει με ποια διαδικασία να ζητήσουν 
από τον Πρόεδρο να διαπραγματευτεί αυτές τις αλλαγές.  Εμείς είμαστε διατεθειμένοι 
ακόμη και τώρα να συμφωνήσουμε να δοθούν συγκεκριμένες εισηγήσεις στον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για όσα θα πεισθούμε ότι χρειάζονται αλλαγές και να 
προσθέσουμε αρκετές δικές μας προτάσεις.  Όμως πρώτα πρέπει να μας εξηγήσει το 
ΑΚΕΛ αν ο Πρόεδρος είναι διατεθειμένος να ζητήσει επαναδιαπραγμάτευση της 
συνθήκης και ακόμα να μας εξηγήσει μέσα από ποια διαδικασία.  Θα αναμένω τον 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, μια και είναι ο μόνος που μένει στη συνέχεια.  
Πραγματικά και με πολλή ειλικρίνεια το λέμε, εμείς θέλουμε να γίνει ένας δημοκρατικός 
διάλογος, θέλουμε να βελτιωθεί ακόμα και αυτή η συνθήκη, αλλά να μας πουν πού, σε 
ποια σημεία, με ποια διαδικασία και αν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας είναι 
διατεθειμένος να ακούσει μια πλειοψηφική άποψη της Βουλής προς αυτή την 
κατεύθυνση και να την υλοποιήσει.   

 Αν θέλουμε να συμμετέχουμε αποτελεσματικά στην Ευρώπη πρώτον πρέπει 
να γνωρίζουμε πώς λειτουργεί η Ευρώπη και δεύτερον να είμαστε τεκμηριωμένοι στις 
θέσεις που παρουσιάζουμε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για το Ευρωπαϊκό Κόμμα οι βασικοί στόχοι της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης 
είναι πρώτον η ενίσχυση της αποτελεσματικότητας των ευρωπαϊκών πολιτικών, 
δεύτερον η εύρυθμη και διαφανέστερη λειτουργία των θεσμών και των οργάνων της 
Ένωσης και τρίτον η μεγαλύτερη συμμετοχή των Ευρωπαίων πολιτών στις 
διαδικασίες λήψης αποφάσεων. 

 Για το Ευρωπαϊκό Κόμμα…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θέλετε να το επαναλάβω;  Εν έχω πρόβλημα, αν μου δίνεται ο χρόνος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίστε, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για το Ευρωπαϊκό Κόμμα η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη πρώτον προωθεί ως 
απαρέγκλιτους στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης τις αξίες της ανθρώπινης 
αξιοπρέπειας, της ελευθερίας, της δημοκρατίας, της ισότητας, του κράτους δικαίου και 
της ευημερίας των πολιτών, δεύτερον αποδεικνύει ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση στοχεύει 
σε περισσότερο στέρεες και πιο πολιτικές βάσεις, πέραν της νομισματικής και της 
οικονομικής ενοποίησης που έχει επιτευχθεί, τρίτον δρομολογεί επίσης κανόνες και 
λειτουργίες που βάζουν την Ένωση στην τροχιά της πολιτικής ενοποίησης και 
τέταρτον ενδυναμώνει τους θεσμούς και τα όργανα της Ένωσης, ώστε να μπορούν να 
ανταποκριθούν αποτελεσματικά στις νέες προκλήσεις.  Εγκαθιδρύονται επίσης 
μηχανισμοί για τον έλεγχο των αρχών της επικουρικότητας και της αναλογικότητας.  
Μία άλλη σημαντική αλλαγή στη συνθήκη είναι η συμπερίληψη του τουρισμού 
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ανάμεσα στους τομείς όπου η Ένωση μπορεί να αναλάβει υποστηρικτικές, 
συντονιστικές και συμπληρωματικές δράσεις, κάτι που ενδιαφέρει ιδιαίτερα την 
Κύπρο.   Επίσης, πολύ σημαντική για την Κύπρο είναι αυτή η αλλαγή, όχι μόνο για τον 
τουρισμό, αλλά και για τα θέματα της μετανάστευσης. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε πεπεισμένοι ότι παρ’ όλες τις παραλείψεις, παρ’ όλες τις αδυναμίες και 
τις ατέλειες που υπάρχουν, η ενίσχυση της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης προωθεί 
αποτελεσματικά τα συμφέροντα της πατρίδας μας. Η συμμετοχή μας στην Ενωμένη 
Ευρώπη έχει προσδώσει στη χώρα μας αυτοπεποίθηση, πολιτική και διπλωματική 
ισχύ και εργαλεία διεθνούς επιρροής.  Έχει ενισχύσει παραδοσιακά πλεονεκτήματά 
μας, έχει διευρύνει αποφασιστικά το εύρος του στρατηγικού μας χώρου, μας έχει 
καταστήσει παράγοντες σταθερότητας, συνεργασίας και ασφάλειας και φορείς 
ανάπτυξης και ευημερίας.  Τίποτε από τα παραπάνω δεν ήταν και δεν είναι 
αυτονόητο.  Στον αγώνα που διεξάγουμε για ελευθερία και επιβίωση έχουμε ανάγκη 
από μια Ευρωπαϊκή Ένωση που να ανταποκρίνεται στις παγκόσμιες προκλήσεις, από 
μια Ευρωπαϊκή Ένωση που να διαθέτει παγκόσμια πολιτική και οικονομική επιρροή.   

 Ο κ. Κυπριανού έκανε κριτική για το ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αφήνει τα θέματα 
ασφάλειας στο ΝΑΤΟ.  Ο τρόπος να μη μένουν τα θέματα ασφάλειας στο ΝΑΤΟ είναι 
περισσότερη Ευρώπη, είναι πιο δυνατή Ευρώπη, είναι να εμβαθύνουμε στην 
Ευρώπη.  Πρέπει να μην εμποδίζουμε την πρόοδο της Ευρώπης.  Άλλως πως, 
βεβαίως το ΝΑΤΟ θα επικρατεί και βεβαίως η Αμερική θα αποφασίζει, όταν δεν 
υπάρχουν τρόποι και διαδικασίες γρήγορης απόφασης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Έρχονται, σήμερα περισσότερο από κάθε άλλη φορά, ως αποτέλεσμα ενός 
ολοκληρωμένου στρατηγικού σχεδιασμού, συνεχούς και ενεργού παρουσίας, σκληρής 
διαπραγμάτευσης και ανάληψης πρωτοβουλιών που προωθούν τα εθνικά 
συμφέροντα, νέες προσεγγίσεις. 

 Από την πλευρά μας, πιστεύουμε ότι θα πρέπει να εργαζόμαστε για 
περισσότερη Ευρώπη, για εμβάθυνση της Ευρώπης, για μια πρακτική εναρμόνιση με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Θα πρέπει να είμαστε οι πρώτοι στην προσπάθεια 
εφαρμογής των νόμων και των κανόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι πρώτοι στην 
ενημέρωση του λαού μας, ώστε ο λαός μας να αρχίσει να ωφελείται από την Ευρώπη, 
για την οποία έχει δώσει πολλά.  Θα πρέπει να τερματίσουμε την προσέγγιση του ό,τι 
έρχεται από την Ευρώπη θα πρέπει να το αντιμετωπίζουμε αρνητικά, όπως κάναμε 
πολλές φορές.  Αντίθετα, αφού πήραμε την απόφαση να είμαστε στην Ευρώπη, θα 
πρέπει με κριτική στάση σε πολλά θέματα, με συμμετοχή, αλλά και με τεκμηριωμένη 
παρουσίαση των διαφορετικών απόψεων να είμαστε εκείνοι οι Ευρωπαίοι πολίτες, 
εκείνο το μικρό ευρωπαϊκό κράτος που να συμμετέχει, ώστε να παίρνει και τα οφέλη 
και τα κέρδη.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα με αυτά τα δεδομένα θα υπερψηφίσει σήμερα την 
επικύρωση της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης της Λισσαβώνας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
τον κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα πρώτα να ξεκαθαρίσω ένα θέμα, επειδή εγείρεται θέμα 
δημοψηφίσματος.  Η κατανόηση που υπήρξε είναι ότι στη Λισσαβώνα η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, διά του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εδεσμεύθη μαζί με τους 
αρχηγούς κρατών των υπολοίπων είκοσι έξι χωρών ότι το κείμενο της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης θα κατατεθεί στο νομοθετικό σώμα, στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, για επικύρωση ή απόρριψη.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πλην της Ιρλανδίας. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Πλην της Ιρλανδίας, στην οποία εδόθη το δικαίωμα λόγω των προνοιών του 
ιρλανδικού συντάγματος να προχωρήσει σε δημοψήφισμα.  Ως εκ τούτου, το να 
εγείρεται αυτή τη στιγμή θέμα δημοψηφίσματος δεν είναι καθόλου παραγωγικό γι’ 
αυτή τη συζήτηση.  ∆ε νομίζω ότι υπάρχει κανένας εδώ μέσα, κανένα κόμμα, καμιά 
πολιτική δύναμη που αρνείται την προσφυγή στη λαϊκή ετυμηγορία.  Από την άλλη, 
δεν μπορούμε να υποβαθμίζουμε αυτό το σώμα, το οποίο είναι η έκφραση της λαϊκής 
κυριαρχίας, και να του στερούμε το δικαίωμα να εκφράζει κατά τρόπο αυθεντικό τις 
απόψεις του κυπριακού λαού. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η σημερινή συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων για την επικύρωση της 
Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης συμπίπτει με τον προβληματισμό που εκδηλώθηκε στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση μετά το “όχι” των Ιρλανδών στο πρόσφατο δημοψήφισμα.  
Ασφαλώς, η ετυμηγορία των Ιρλανδών είναι σεβαστή.  Προφανώς όμως, δημιουργεί 
μια πολύ επικίνδυνη κατάσταση για το μέλλον της ευρωπαϊκής ενοποίησης.  Το “όχι” 
των Ιρλανδών είναι πολιτικό γεγονός με επιπτώσεις σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

 Οι λόγοι απόρριψης της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης στο ιρλανδικό 
δημοψήφισμα είναι πολλοί.  Όπως συνέβη και με τα δημοψηφίσματα στη Γαλλία και 
την Ολλανδία για την Ευρωπαϊκή Συνταγματική Συνθήκη, οι λόγοι σχετίζονται με την 
αποδοκιμασία εσωτερικών πολιτικών, με την προοπτική περαιτέρω διεύρυνσης, με το 
αίτημα για πιο δημοκρατική και κοινωνική Ευρώπη, αλλά -δεν πρέπει να το 
παραγνωρίζουμε- και με τις φοβίες και τις εθνικιστικές ψυχώσεις, που επίμονα 
καλλιεργούνται από πολιτικές δυνάμεις που τοποθετούνται εναντίον της ευρωπαϊκής 
ενοποίησης.  Γιατί δεν πρέπει να παραγνωρίζουμε το γεγονός ότι για παράδειγμα ο 
υπερσυντηρητικός Πρόεδρος της Πολωνίας, ο κ. Λεχ Καζίνσκι, αρνείται να υπογράψει 
το προεδρικό διάταγμα για επικύρωση της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης, 
ισχυριζόμενος ότι δε βλέπει λόγο να το πράξει μετά το ιρλανδικό δημοψήφισμα.  Ούτε 
ακόμα ότι στην Τσεχία ο γνωστός ευρωσκεπτικιστής Πρόεδρος Βάτσλαβ Κλάους 
εμφανίζεται επίσης διστακτικός στην επικύρωση της συνθήκης, ενώ ο ακροδεξιός 
Γάλλος ηγέτης του Εθνικού Μετώπου Ζαν Μαρί Λεπέν ύψωσε τη σημαία της 
Ιρλανδίας στα γραφεία του κόμματός του στο Παρίσι, μόλις έγινε γνωστό το 
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αποτέλεσμα του ιρλανδικού δημοψηφίσματος.  Ακόμα, δεν πρέπει να 
παραγνωρίζουμε το γεγονός ότι στην Ιρλανδία η συντηρητική Καθολική Εκκλησία ήταν 
εκ των ηγετών της εκστρατείας για το “όχι” στη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το αποτέλεσμα του ιρλανδικού δημοψηφίσματος δεν πρέπει ωστόσο να 
αποτελέσει ανάχωμα στην ευρωπαϊκή ενοποίηση.  Η Ένωση δεν πρέπει να οδηγηθεί 
σε παράλυση και σε στασιμότητα.  Οι ελπίδες και οι προσδοκίες που γέννησε η 
δημιουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν πρέπει να ματαιωθούν και το όραμα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να παραμείνει ακέραιο και αλώβητο.  Θα ήταν 
πραγματική τραγωδία, στο όνομα επιφυλάξεων, ενστάσεων, φόβων και ανησυχιών, 
αλλά και δικαιολογημένων αιτημάτων να χαθεί το δάσος για το δέντρο και να οδηγηθεί 
σε κατάρρευση η μεγαλύτερη πρωτοβουλία ειρηνικής συνένωσης λαών και εθνών, 
που θα προάγει την ειρήνη, την ασφάλεια, τη σταθερότητα στον κόσμο, που θα 
εργάζεται για την ανάπτυξη, την ευημερία, την κοινωνική συνοχή και την προστασία 
του περιβάλλοντος. 

 Προφανώς, η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη δεν είναι τέλεια. Είναι όμως πολύ 
καλύτερη, όπως έχει κατά κόρον λεχθεί σ’ αυτή τη συνεδρία, από όλες τις 
προηγούμενες συνθήκες και από την ευρισκόμενη σε ισχύ Συνθήκη της Νίκαιας.  
Παρά τα ελλείμματα και τις αδυναμίες, αυτή η συνθήκη αποτελεί βήμα προς τα 
εμπρός.  Η απόρριψη της συνθήκης από τους Ιρλανδούς δεν πρέπει να οδηγήσει σε 
φόβο και αμηχανία.  ∆εν πρέπει επίσης να παραγνωριστεί το γεγονός ότι στην πέραν 
του Ατλαντικού υπερδύναμη οι νεοσυντηρητικοί του κ. Μπους ήδη χαμογελούν με 
ικανοποίηση, αφού δεν απέκρυψαν πότε την απέχθειά τους για αυτό που αποκαλούν 
«χρεοκοπημένο ευρωπαϊκό μοντέλο του κράτους πρόνοιας και της οικονομίας χωρίς 
ανάπτυξη».  Σε εισαγωγικά από αναφορές σε αμερικανικές εφημερίδες.   

 Να ανοίξει λοιπόν ο πολιτικός διάλογος.  Αλλά ένας διάλογος για την υπέρβαση 
των αναστολών, των φόβων και των επιφυλάξεων.  Για περισσότερη δημοκρατία, για 
κοινωνική συνοχή, για μια Ευρώπη κοντά στους πολίτες.  Αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση, 
που γεννήθηκε, όπως σωστά ελέχθη, μέσα από τις στάχτες δύο παγκόσμιων 
πολέμων με εκατόμβες θυμάτων, δεν έχει το δικαίωμα να επιστρέψει στο παρελθόν.  
Εμείς ως Ευρωπαίοι σοσιαλιστές συντασσόμαστε με τα υπόλοιπα σοσιαλιστικά 
κόμματα στην Ευρώπη για μια Ευρώπη περισσότερο δημοκρατική, περισσότερο 
κοινωνική, μια Ευρώπη δίπλα και μαζί με τους πολίτες.   ∆εν περνούμε όμως στην 
άρνηση, το φόβο και την αμηχανία.  ∆ε συμπλέουμε με σύνδρομα εθνικιστικών και 
μισαλλόδοξων προσεγγίσεων, που απεχθάνονται αυτό το μεγάλο εγχείρημα της 
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.  Άλλωστε, ο στόχος μας είναι μια Ευρώπη της κοινωνικής 
συνοχής και της κοινωνικής αλληλεγγύης.   

 Για μας δύο είναι οι δρόμοι που οριοθετούν την πορεία προς το μέλλον για την 
πραγμάτωση της ευρωπαϊκής ενοποίησης.  Ο ένας είναι ο δρόμος της συντήρησης, 
της ανάλγητης, ασύδοτης και άπληστης οικονομίας της αγοράς.  Αυτός ο δρόμος έχει 
δοκιμαστεί.  Σε παγκόσμια κλίμακα.  Οδήγησε και οδηγεί σε οικονομικά και κοινωνικά 
αδιέξοδα.  Σε περισσότερη φτώχια, σε κοινωνικό αποκλεισμό, σε κατασπατάληση του 
περιβάλλοντος. Αυτός ο δρόμος είναι αδιέξοδος τόσο σε εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο.  Ο άλλος δρόμος είναι αυτός της κοινωνικής οικονομίας της αγοράς σε 
πανευρωπαϊκό επίπεδο, που θα μπορεί να δώσει πειστικές απαντήσεις στα αγωνιώδη 
ερωτήματα των ανθρώπων και θα κάμει τη διαφορά στη ζωή τους, συνεισφέροντας σε 
πιο ισχυρή οικονομική ανάπτυξη, στη δημιουργία περισσότερων και καλύτερων 
θέσεων εργασίας, σε κοινωνική δικαιοσύνη, σε καθαρό και υγιεινό περιβάλλον. 



 135

 Αυτό θα πρέπει να είναι το μήνυμα στον απλό άνθρωπο, στον απλό Ευρωπαίο 
πολίτη:  Ότι οι ανησυχίες του γίνονται κατανοητές.  Αυτή, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, είναι η πραγματική ημερήσια διάταξη της πολιτικής συζήτησης που 
πρέπει να ανοίξει στην Ευρώπη και κάθε χώρα μέλος και όχι οι επιμέρους νομικές 
παράμετροι της νέας Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης.  Η συνθήκη δεν είναι το πρόβλημα, 
παρά το γεγονός ότι έχει αδυναμίες και παραλείψεις.  Το μεγάλο πρόβλημα είναι η 
αγωνία για το παρόν και το μέλλον κάθε εθνικής κοινωνίας και των μελών της και της 
υπερεθνικής ευρωπαϊκής κοινωνίας.  Γι’ αυτό επιβάλλεται η διασφάλιση τόσο σε 
εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο ότι θα δοθούν πειστικές απαντήσεις στα 
πραγματικά προβλήματα των απλών ανθρώπων, ώστε: 

 η παγκοσμιοποίηση να μετατρέπεται από απειλή σε ευκαιρία, 

 να δημιουργούνται θέσεις εργασίας, 

 να αναπτύσσονται αποτελεσματικές μορφές κοινωνικής ασφάλισης, 

 να υπάρχει αποτελεσματική διαχείριση της μετανάστευσης. 

 Αυτή είναι η πρόταση και ο δρόμος που προτείνουμε εμείς ως Ε∆ΕΚ και το 
Ευρωπαϊκό Σοσιαλιστικό Κίνημα.  Αυτές είναι οι προτεραιότητες για το μέλλον της 
Ευρώπης. Αυτή είναι η δική μας προοδευτική πρόταση, για να αντιμετωπιστούν τα 
σημερινά προβλήματα στην Ευρωπαϊκή Ένωση: 

 Ανάπτυξη και εργασία για όλους. 

 Κοινωνική Ευρώπη για άνδρες και γυναίκες. 

 Υγιεινό περιβάλλον για το σήμερα και το αύριο. 

 Αλληλεγγύη στη διευρυμένη Ευρώπη, όχι Ευρώπη των δύο ταχυτήτων. 

 Λέγοντας τα πιο πάνω θέλω να υπογραμμίσω ωστόσο ότι οι πολιτικές, 
οικονομικές και κοινωνικές παράμετροι σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο δεν 
αναμένουμε ότι θα αντιμετωπιστούν σε επίπεδο ενός συνταγματικού κειμένου ή μιας 
μεταρρυθμιστικής συνθήκης, όπως είναι αυτή που συζητούμε σήμερα.  Είναι κυρίως 
θέμα πολιτικής βούλησης και πολιτικών αποφάσεων, που θα εξαρτώνται σε κάθε 
συγκεκριμένη χρονική στιγμή από τις ισορροπίες των πολιτικών δυνάμεων μέσα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Γι’ αυτό, ενώ θα υποστηρίξουμε την αξιοποίηση κάθε 
δυνατότητας αλλαγών και βελτιώσεων της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης σ’ ένα 
επόμενο στάδιο, θα δώσουμε θετική ψήφο στην επικύρωση, γιατί θεωρούμε ότι θα 
ήταν λάθος να διατυπώσουμε, σε επίπεδο μάλιστα Βουλής, μια θέση για την ανακοπή 
της πορείας της ευρωπαϊκής ενοποίησης, γιατί περί αυτού πρόκειται.  Πολύ 
περισσότερο, γιατί πιστεύουμε ότι κάτι τέτοιο θα έπληττε τα ευρύτερα εθνικά 
συμφέροντα της Κύπρου.  Η Κύπρος έχει πρόσθετους λόγους να εμφανίζεται και να 
είναι συνεπής μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Άλλωστε, έχει ήδη λεχθεί ότι το κείμενο 
ανταποκρίνεται σε πολλά από τα μακροχρόνια αιτήματα για ενίσχυση της 
αποτελεσματικότητας, της διαφάνειας και της δημοκρατικής νομιμότητας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού διαμορφώνει μια αξιόλογη ισορροπία ανάμεσα στη 
διεύρυνση και την εμβάθυνση, προβλέπει σταθερή προεδρία, θέση Υπάτου 
Εκπροσώπου για την κοινοτική διπλωματία, που θα είναι και Αντιπρόεδρος της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αναβαθμίζεται ο ρόλος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, που 
θα ελέγχει την εξωτερική πολιτική της Επιτροπής, ενώ θα έχει αρμοδιότητα 
συναπόφασης σε θέματα δικαστικής και αστυνομικής συνεργασίας.  Ακόμα, 
αξιοσημείωτη είναι και η ενίσχυση της δημοκρατικής νομιμότητας με την εισαγωγή της 
αρχής της λαϊκής πρωτοβουλίας των Ευρωπαίων πολιτών.  Τέλος, η Χάρτα των 
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Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων διατηρεί το δεσμευτικό της χαρακτήρα, που μας ενδιαφέρει 
πάρα πολύ λόγω του κυπριακού προβλήματος.  Σημαντική επίσης είναι η 
μεταρρύθμιση στον τομέα λήψης των αποφάσεων με ενισχυμένη πλειοψηφία, όπως 
και η εισαγωγή του θεσμού της κοινοτικής αλληλεγγύης.   

 Επιτρέψετέ μου σ’ αυτό το στάδιο να πω δυο λόγια και για το θέμα της 
περίφημης Κοινής Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας και Ευρωπαϊκής 
Πολιτικής Άμυνας και Ασφάλειας, ΚΕΠΠΑ και ΕΠΑΑ, στην οποία είχε αναφερθεί ο κ. 
Άντρος Κυπριανού.  Ειλικρινά, πιστεύω ότι η Ευρωπαϊκή Πολιτική Άμυνας και 
Ασφάλειας, σε συνδυασμό με μια κοινή εξωτερική πολιτική της Ένωσης είναι ακριβώς 
ο μόνος τρόπος να μπορέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση να αποφύγει την κηδεμόνευση των 
Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής και να διαμορφώσει πραγματικά μια ανεξάρτητη 
και ακηδεμόνευτη εξωτερική πολιτική.  Και επί αυτού του σημείου θα ήθελα να 
υπογραμμίσω με έμφαση την ένταξη της Κύπρου στο Ευρωπαϊκό Συλλογικό Σύστημα 
Ασφάλειας, γιατί, όπως είναι γνωστό, συμμετέχουν οι είκοσι έξι χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης σ’ αυτό τον πυλώνα.  Η συμμετοχή λοιπόν και της Κύπρου θα 
σημαίνει απλώς τη δυνατότητα και όχι την υποχρέωση να παίρνει μέρος στις 
επιχειρησιακές δραστηριότητες της Ευρωπαϊκής Αρχιτεκτονικής Ασφάλειας και 
Άμυνας, τις λεγόμενες επιχειρήσεις τύπου Μπέτερ Σπεργκ, οι οποίες είναι 
επιχειρήσεις διάσωσης και έρευνας, ανθρωπιστικές επιχειρήσεις και επιχειρήσεις 
αποκατάστασης της ειρήνης μόνο ύστερα από απόφαση του Συμβουλίου Ασφαλείας 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Συνεπώς, τα περί συμμετοχής σε επιδρομικές 
επιχειρήσεις, σε επιχειρήσεις του ΝΑΤΟ ή των Αμερικανών δεν έχουν σχέση με την 
πραγματικότητα.  Άλλωστε, η Κύπρος είναι μια μικρή χώρα, αντιμετωπίζει πρόβλημα 
ξένης στρατιωτικής κατοχής και έχει απόλυτη ανάγκη συμμετοχής σε όλους τους 
πυλώνες πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Επίσης, η Κύπρος βρίσκεται σε μια 
κρίσιμη γεωστρατηγική και γεωπολιτική θέση.  Η ένταξή μας στην πολιτική άμυνας και 
ασφάλειας της Ένωσης θα αναδείξει το ρόλο της χώρας μας στην περιοχή και τον 
κόσμο και θα ενισχύσει τα πολιτικά και τα διπλωματικά μας ερείσματα.  Και είδαμε 
πόσο σημαντική υπήρξε η Κύπρος στην πολεμική κρίση του Λιβάνου.   

 Θέλω επίσης να υπογραμμίσω ότι δεν είναι αληθές και πρόκειται περί μύθου 
ότι, εάν είμαστε στην κοινή εξωτερική πολιτική, πολιτική ασφάλειας και άμυνας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα είμαστε υποχρεωμένοι να παραχωρούμε διευκολύνσεις στο 
ΝΑΤΟ ή ακόμα και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αν το αποφασίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση, 
για επεμβάσεις σε γειτονικές ή φίλες χώρες.  Τίποτε απολύτως δε μας υποχρεώνει για 
κάτι τέτοιο.  Σ’ αυτό το συγκεκριμένο πυλώνα δεν είναι υποχρεωτική η συμμετοχή στις 
όποιες επιχειρησιακές δραστηριότητες.  Είναι επί εθελοντικής βάσης αυτές οι 
συμμετοχές.   

 Όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, αν πράγματι θεωρούν ότι οι είκοσι έξι χώρες μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι υποτακτικοί των Αμερικανών ή είναι εν δυνάμει 
επιδρομικές χώρες ή είναι χώρες οι οποίες είναι έτοιμες ανά πάσα στιγμή να 
αναπτύξουν στρατιωτικές δυνάμεις εναντίον φίλων ή γειτονικών χωρών, διερωτώμαι 
ειλικρινά γιατί είμαστε σ’ αυτή την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εάν έτσι έχουν τα πράγματα 
και εάν είναι τόσο δαιμονική αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση, νομίζω ότι θα πρέπει να 
συζητήσουμε τη μη συμμετοχή μας.  Συνεπώς, θέλω να υπογραμμίσω με έμφαση ότι 
η συμμετοχή της Κύπρου σ’ αυτό το βασικό πυλώνα πολιτικών της Ένωσης είναι 
προς το συμφέρον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά είναι και προς το συμφέρον 
μιας Ευρώπης ακηδεμόνευτης, ανεξάρτητης, μιας Ευρώπης η οποία θα απορρίπτει 
τον εναγκαλισμό και την κηδεμόνευση και τον όποιο πατερναλισμό των Ηνωμένων 
Πολιτειών της Αμερικής.  Αυτός είναι ο μόνος τρόπος.  ∆εν υπάρχει άλλος τρόπος.    
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Κύπρος, που καλείται σήμερα να επικυρώσει τη νέα Ευρωπαϊκή 
Μεταρρυθμιστική Συνθήκη, έχει το προνόμιο να είναι σήμερα συμμέτοχος και 
συνδημιουργός μιας νέας εποχής γι’ αυτή τη νέα Ευρώπη.  Ενώσαμε την προοπτική 
μας με την προοπτική μισού δισεκατομμυρίου Ευρωπαίων, για να δημιουργήσουμε ένα 
μέλλον με ασφάλεια, με ευημερία, με κοινωνική αλληλεγγύη για το σύνολο του λαού μας. 
Ένα μέλλον ειρηνικό και δημιουργικό.  Συνεπώς, η Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί πλέον 
και για το λαό μας το δικό μας φυσικό γεωπολιτικό και πολιτιστικό χώρο.  Σ’ αυτόν 
αναζητούμε τα πολιτικά μας στηρίγματα και διαμορφώνουμε τα ερείσματα για την 
υπεράσπιση των εθνικών μας συμφερόντων, για να κατοχυρώσουμε την ασφάλεια και 
την επιβίωση του λαού μας.  Σε αυτή την Ευρώπη τοποθετούμε φιλόδοξα τις 
δυνατότητες οικονομικής ανάπτυξης και το βάθρο για τη συμβίωση των εθνικών 
μας πολιτισμών μέσα σε ένα δημιουργικό πολυπολιτισμικό περιβάλλον.  ∆εν είμαστε 
ουραγοί, δεν πρέπει να είμαστε ουραγοί στην Ευρώπη.  Μπορούμε και πρέπει να 
είμαστε ισότιμα μέτοχοι στο κοινό ευρωπαϊκό μέλλον.  Με τα οράματα, με τις γνώσεις, με 
το επιστημονικό μας δυναμικό.  Να αγωνιστούμε με τους ευρωπαϊκούς λαούς και τους 
Ευρωπαίους πολίτες για μια τέτοια Ευρώπη, των λαών, των πολιτών, των πολιτισμών, 
ασφαλώς όχι των γραφειοκρατών και των χρηματαγορών. 

 Και αυτή την ώρα δεν πρέπει να ξεχνούμε τον κορυφαίο μας στόχο, που είναι ο 
τερματισμός της τουρκικής κατοχής και η πραγματική επανένωση της πατρίδας μας.  Το 
αναχρονιστικό διαχωριστικό τείχος που ακρωτηριάζει την πατρίδα μας πρέπει να 
κατεδαφιστεί.  Στο ευρωπαϊκό περιβάλλον επιβάλλεται η λύση να είναι εναρμονισμένη 
με το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Μια λύση που θα σέβεται ένα δίκτυο κανόνων δικαίου και τις 
αξίες και τις αρχές πάνω στις οποίες στηρίζεται και λειτουργεί η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η 
διάχυση του κοινοτικού κεκτημένου σε όλη την Κύπρο και σε κάθε λειτουργία της 
δημόσιας ζωής δημιουργεί ιδανικές συνθήκες ειρηνικής συμβίωσης.  Να εργαστούμε, 
για να λειτουργήσει η συμμετοχή της Κύπρου στην ευρωπαϊκή οικογένεια ως πίεση 
προς την Τουρκία για τον τερματισμό της κατοχής και την επανένωση της πατρίδας μας.   

 Η επικύρωση της συνθήκης είναι μια κατάφαση στην εξελικτική πορεία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η θετική μας ψήφος σημαίνει τη συγκατάθεση προς μια 
ανέκκλητη πορεία της Ευρώπης προς το μέλλον.  Σημαίνει ταυτόχρονα ότι θα πρέπει να 
αξιοποιηθεί κάθε δυνατότητα σ’ ένα επόμενο στάδιο, μέσα στο πλαίσιο του ευρύτερου 
προβληματισμού που αναπτύσσεται σήμερα στην Ευρώπη.  Ναι, να υπάρξουν 
βελτιώσεις, να υπάρξουν αλλαγές.  Και για αυτές το δικό μας το κόμμα θα αγωνιστεί.  Οι 
σημερινές δυσκολίες μπορούν και πρέπει να μετατραπούν σε ένα παράθυρο ευκαιρίας.  
Οι άκριτα βιαστικοί, εκείνοι που θεωρούν ότι θα πρέπει να προσαρμοστεί η Ευρωπαϊκή 
Ένωση στις δικές τους αντιλήψεις και στις δικές τους απόψεις δεν καταθέτουν μια θετική 
συνεισφορά στην εξέλιξη της Ένωσης.  Όσοι θέλουν να μετατρέπουν την Ευρωπαϊκή 
Ένωση σε μια προκρούστεια κλίνη των δικών τους απόψεων δεν κατανοούν ότι αυτή η 
λογική δεν είναι συμβατή με το φαινόμενο της ευρωπαϊκής ενοποίησης.  Σε αυτή την 
κρίση που αντιμετωπίζεται σήμερα ή τις δυσκολίες -ας μην πω κρίση- η Ευρώπη δεν 
είναι το πρόβλημα.  Η Ευρώπη είναι η λύση. Η Ευρώπη των λαών και των πολιτών.  Η 
Ευρώπη της ειρήνης, της δημοκρατίας, της ασφάλειας και της συνεργασίας, αλλά και 
της κοινωνικής δικαιοσύνης, της αλληλεγγύης και της κοινωνικής συνοχής.  Γι’ αυτή την 
Ευρώπη των ελπίδων, των οραμάτων και των προσδοκιών μας να αγωνιστούμε με 
συνέπεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ομήρου. 
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 Το λόγο έχει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος, ο κ. 
Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Έχουν λεχθεί σε σχέση με τη σύμβαση αυτή, σε τοπικό επίπεδο, αλλά και 
πανευρωπαϊκό, πολλά επιχειρήματα υπέρ και κατά της ψήφισης.  Άκουσα και 
σημείωσα με μεγάλη προσοχή τα όσα ανάφεραν αντιπαραθετικά και κριτικά οι 
προλαλήσαντες συνάδελφοι.  Το να τοποθετείται η Βουλή μας για μια συνθήκη που 
ήδη επικύρωσαν δεκαεννέα άλλα μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης αντιπαραθετικά ή 
απολογητικά μόνο σύγχυση είναι δυνατό να επιφέρει.  Και ας μην ξεχνούμε ότι, αν 
είναι απαξιωτική η στάση μερικών έναντι του ιρλανδικού δημοψηφίσματος, αντίστοιχα 
απαξιωτική είναι η απόλυτη θέση ότι τα όσα λέμε εμείς εδώ εναντίον της συνθήκης 
αυτής είναι απαξιωτικά για τις δεκαεννέα χώρες που ήδη ψήφισαν.  ∆εν μπορεί να 
έχουν κάνει τέτοιο μεγάλο λάθος.  Άλλωστε, κάθε νέος θεσμός, ως κάτι άγνωστο σε 
ό,τι αφορά την αποτελεσματικότητά του σε σχέση με τις είκοσι επτά χώρες μέλη, που 
θα επηρεάσει τη ζωή άμεσα ή έμμεσα εκατομμυρίων πολιτών της Ευρώπης, είναι 
φυσικό στα πλαίσια της πάλης των ιδεών και των απόψεων να συγκεντρώνει 
αντίθετες απόψεις και ερμηνείες. Είναι προφανές ότι η ανησυχία για το εάν πρέπει ή 
όχι να εγκριθεί η συνθήκη προκάλεσε εν πρώτοις προβληματισμό στην ίδια την ηγεσία 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των θεσμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αντιμετώπισε 
το θέμα σε δύο τακτικές και μια έκτακτη σύνοδο των αρχηγών των κρατών.  Εδώ θα 
πρέπει να πούμε ότι δεν είναι απάτη αυτό το οποίο έγινε πίσω, όπως χαρακτηρίστηκε 
νωρίτερα, από τη ράχη των λαών.  Ήταν ευθύνη, συνάδελφε και αγαπητοί φίλοι, των 
οργάνων των θεσμοθετημένων της Ευρώπης να αναζητήσουν λύσεις μετά από την 
καταψήφιση της Συνταγματικής Συνθήκης.  Το έπραξαν.  Εδώ λοιπόν είναι η δική μας 
η ευθύνη.  Αν θέλουμε και αν νομίζουμε ότι ήταν απάτη, να το καταψηφίσουμε.  Εμείς 
θεωρούμε ότι η προσπάθεια αυτή έδωσε μέσα από τον προβληματισμό ύλη, η οποία 
μας επιτρέπει να σταθμίσουμε και τα υπέρ και τα κατά και να κρίνουμε ποιο είναι το 
συμφέρον και για το μικρό τούτο τόπο.  Το ιρλανδικό “óχι” βεβαίως το σεβόμαστε.  
Βεβαίως, σεβόμαστε και τις συνταγματικές πρόνοιες, όχι την απόλυτη τοποθέτηση του 
Τσέχου Προέδρου ή του Γερμανού Προέδρου.  Εκεί προβλέπονται συνταγματικές 
πρόνοιες που επιτρέπουν να εξεταστεί αυτή η διαδικασία από τα δικά τους ανώτατα 
δικαστήρια, τα συνταγματικά.  Και η Γερμανία, που προβληματίζεται ακόμα, έχει ήδη 
απόφαση από το 1993 για ανάλογο θέμα και πάλι που αφορά την Ευρώπη.  Η Τσεχία 
έχει μια νομοθεσία η οποία είναι γερμανόστροφη και άρα ελπίζω, έχω την άποψη ότι 
μάλλον θα ακολουθήσει την ίδια γερμανική νομική θεώρηση.   

 Όμως ας είμαστε και ολίγον πιο απλοί στη θεώρηση των γεγονότων.  Η 
Ευρώπη η σημερινή των είκοσι επτά κρατών μελών λειτουργεί με ό,τι αποφάσισαν οι 
δεκαπέντε.  Αυτό δεν ταιριάζει, κατά την άποψή μου, στα δικαιώματα των δώδεκα 
νεοτέρων χωρών.   ∆εν είναι ισότιμη γι’ αυτούς μεταχείριση.  Είναι άδικη.  Τούτο το 
δεδομένο καθορίζει και για μας στο ∆ΗΚΟ την ανάγκη που άκουσα και από άλλα 
κόμματα πριν λίγο για συνέχιση της επιδίωξης για εξέλιξη και για νέες τροποποιήσεις, 
ως άσκηση και συμμετοχή δική μας στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι.  Άλλωστε, η ευκαιρία 
για συμμετοχή στη διαμόρφωση ενός τέτοιου θεσμικού πλαισίου, τόσο συνταρακτικού 
και ανατρεπτικού πολλών άλλων δεδομένων, είναι η πρώτη φορά που δίνεται στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία από την ένταξή της, για να συντελέσει και αυτή στο ευρωπαϊκό 
γίγνεσθαι.  Να δώσει και εκείνη την άποψή της.  Και την έδωσε.  Αυτό είναι κάτι που 
δεν έχει τονιστεί και δεν έχει αναφερθεί από κανέναν.   
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 Όταν η πρώτη ύλη των τεχνοκρατών παραδόθηκε εκεί που έπρεπε, στους 
εντολείς, στο συμβούλιο δηλαδή των αρχηγών, υπήρξαν πολιτικές αποφάσεις και 
τροποποιήσεις και θα αναφέρω και μια σε μεταγενέστερο στάδιο.  Η Κυπριακή 
∆ημοκρατία λοιπόν συνετέλεσε στο βαθμό και στη δυνατότητα που είχε και με ιδέες 
και με παρεμβάσεις και με προτάσεις.  ∆εν παρέμεινε απαθής.  Συμμετείχε και 
κατάφερε και με τη δική της την προσπάθεια να διασφαλίσει καλύτερα τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και την αρχή της αλληλεγγύης, αν και η εξαιρετικά μελετημένη 
αντιπροσωπία της Μεγάλης Βρετανίας κατάφερε να αντιδρά σε πολλά θέματα που η 
ίδια θεωρούσε ότι δεν είναι εξυπηρετικά για τα δικά της πολιτικά και άλλα συμφέροντα.  
Νομίζω λοιπόν ότι, αφού δεν είναι συνταγματική αυτή η σύμβαση και αφού απλώς 
αποβλέπει η συνθήκη αυτή να τροποποιήσει τις υπάρχουσες και να τις μεταρρυθμίσει, 
πρέπει να ελπίζουμε, πρέπει να διατηρήσουμε την ελπίδα ότι θα δικαιούμαστε, μέσα 
από τον αγώνα του δικού μας του λαού, των δικών μας ιδεών, που θα συμπέσουν και 
με τις ιδέες και τις απόψεις άλλων λαών, να επιτύχουμε μια τροποποίηση η οποία να 
είναι συνταγματική, τέτοια που μέσα από την πράξη διαπίστωσης ελαττωμάτων αυτής 
της συνθήκης να μας οδηγήσει σε μια στιγμή μελλοντική και όχι πολύ μακρινή, σε μια 
ορθή συνταγματική πλέον συνθήκη, ώστε η νομική προσωπικότητα που αποκτά τώρα 
η Ευρωπαϊκή Ένωσις να έχει πιο έντονα τη δυνατότητα να λειτουργήσει κάτω από 
συνταγματικές προβλέψεις.  Αυτή την ελπίδα εμείς του ∆ΗΚΟ θα προσπαθήσουμε 
στο μέτρο των δυνατοτήτων μας ως Ευρωπαίοι πολίτες να τη μετατρέψουμε σε 
δύναμη του κυρίαρχου ευρωπαϊκού λαού.  ∆ε θα μείνουμε στην άποψη ότι το αβέβαιο 
καλύτερο είναι ο μεγαλύτερος εχθρός του καλού.  Εμείς θα το διεκδικήσουμε.  
Εχρειάζετο η Ευρωπαϊκή Ένωση, και είναι παραδεκτό απ’ όλους, να ξεπεράσει 
γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, ως επίσης και λειτουργικές και θεσμικές αδυναμίες, για 
να αποφύγει την παραλυσία.  Μπορεί να μην είναι οι καλύτερες δυνατές που 
περιέχονται σ’ αυτή τη συνθήκη, αλλά οπωσδήποτε, για να επιτύχεις και ομόφωνες 
συγκλίσεις είκοσι εφτά χωρών, χρειάζεται να κάμνεις μικρά βήματα κάθε φορά για 
πρόοδο.   

 Αλλά να σταματήσω ειδικά, διότι ο χρόνος δε με παίρνει, αντιλαμβάνομαι, σε 
ορισμένα θέματα που πρέπει να τα θεωρήσουμε θετικά μέσα στα τόσα άλλα αρνητικά 
που έχουμε ακούσει.  Ξέρετε ότι υπάρχει η δυνατότητα της κοινής θέσης που μπορεί 
να έχει, σύμφωνα με τη συνθήκη αυτή, η Ευρωπαϊκή Ένωσις σε θέματα του 
Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών;  Σκεφτείτε την υποταγή της Αγγλίας 
και της Γαλλίας, μελών μονίμων του Συμβουλίου Ασφαλείας, εις το να έχουν την 
ομόφωνη όμως απόφαση σε κοινή θέση.  Σε κοινή θέση που αποφάσισε η 
Ευρωπαϊκή Ένωσις.  Αυτό είναι το μεγαλείο της προόδου, της ανέλιξης και της 
δυνατότητος να φέρνει νέες καταστάσεις και νέες νομικές και πολιτικές αποφάσεις η 
ίδια η Ευρώπη.   

 Θα σταματήσω όμως και σε ακόμα ένα θέμα, για το οποίο υπήρξε, νομίζω, 
αρκετή αντιπαράθεσις άδικη:  Το δημοκρατικό έλλειμμα.  Ναι, να πούμε ότι υπάρχει 
δημοκρατικό έλλειμμα, αυτό είναι βέβαιο.  ∆ημοκρατικό έλλειμμα όμως που δεν 
παρεμπόδισε να υπάρχουν προβλέψεις για ανθρώπινα δικαιώματα, για διασφάλιση 
όλων εκείνων των δικαιωμάτων που επιτρέπουν εις το άτομο, εις τον πολίτη της 
Ευρώπης να έχει και αξιοπρέπεια και κύρος και προστασία.  Προστασία δικαίου.  
Νομίζετε ότι είχε τη δυνατότητα η μικρή Κύπρος, με το βάρος του χώρου που διαθέτει 
ή του αριθμού των πολιτών, να επιτύχει τη μη στρέβλωση σ’ αυτό το σημείο για ό,τι 
αφορά το δημοκρατικό έλλειμμα;  Αλλά ας το περάσουμε και λίγο στα δικά μας, στις 
δικές μας αντιλήψεις για ό,τι αφορά τη δική μας την πατρίδα.  Έχουμε προχωρήσει 
εμείς σε διαδικασίες επίλυσης που παρουσιάζουν δημοκρατικά ελλείμματα;  Και γιατί 
το έχουμε κάμει εν τοιαύτη περιπτώσει;   
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 Πέραν τούτου, κάτι που δεν τονίστηκε και που έχει σχέση με την κυπριακή 
πραγματικότητα που αντιμετωπίζουμε και τις ανάγκες επίλυσης του Κυπριακού:  Το 
άρθρο ήταν το 1Α με τις τροποποιήσεις, τώρα είναι το άρθρο 2 της συνθήκης.  Ξέρετε 
τι προβλέπει;  Τον ρώτησα ειδικά και τον υπουργό, ρώτησα ειδικά και το Γενικό 
Εισαγγελέα.  Προβλέπει την προστασία των μειονοτήτων.  Τι σημαίνει αυτό στη 
διάσταση του κυπριακού προβλήματος;  Εσείς θα πρέπει να απαντήσετε.  
Προβληματιστείτε και απαντήστε.  Εγώ έχω ξεκάθαρη την απάντηση.  Προστατεύει τη 
μειονότητα εκεί όπου υπάρχει μειονότητα, δεν μπορεί η μειονότητα να έχει δικαιώματα 
που να παραβιάζουν την ισότητα.  Άνισα δεν μπορούν να εξισούνται.  

 Πρέπει όμως να κάνω ακόμα μια αναφορά.  Λέχθηκε δημοσιογραφικά, μέσα 
από απόψεις που διατυπώθηκαν στα μέσα μαζικής ενημέρωσης, ότι, όταν μια χώρα 
δεν ψηφίσει, δεν επικυρώσει τη σύμβαση, τότε αυτό οδηγεί εις τη διαπίστωση ότι 
απέθανε πριν να υπάρξει η συνθήκη.  ∆εν υπάρχει τέτοια ρητή πρόβλεψις πουθενά 
στη συνθήκη. 

 Ο κ. Κατσουρίδης ετοιμάζεται να μου απαντήσει σε λίγο.  Του απαντώ εκ των 
προτέρων, διότι τον έχω ακούσει πάνω σ’ αυτή τη θεώρηση.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ για το Κυπριακό που θα σου απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Αγγελίδη, προχωρήστε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εν πάση περιπτώσει ήταν άποψη την οποία διατυπώσατε, κύριε Κατσουρίδη, 
στην παρουσία και τη δική μου και άλλων.  Απλώς το διευκρινίζω.  Απολογούμαι, αν 
δεν επιμένετε.  Αυτή είναι η πρόβλεψις, ότι δεν πεθαίνει.  Αντίθετα, υπάρχει 
υποχρέωση μέσα από τα θεσμικά όργανα να προχωρήσει η Ευρώπη σε αναζήτηση 
υπαλλακτικών λύσεων.  Και ας θυμηθούμε ότι και τη Συνθήκη της Νίκαιας η Ιρλανδία 
δεν την ψήφισε με το πρώτο δημοψήφισμα· την ψήφισε με το δεύτερο δημοψήφισμα 
το οποίο πέρασε με απόφασή της η ίδια η χώρα.   

 Φαίνεται να υπάρχουν και άλλες υπαλλακτικές λύσεις και νομίζω ότι οι άλλες 
υπαλλακτικές λύσεις είναι τέτοιες που να μπορούν να μας αφήνουν τη βεβαιότητα ότι 
ακόμα και η προχτεσινή, μετά την καταψήφιση της Ιρλανδίας, νέα επικύρωση από 
κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης δείχνει ότι υπάρχει όντως η πεποίθηση ότι 
αυτή η συνθήκη ανοίγει ένα βήμα προς τα μπροστά και επιτρέπει να ελπίζουμε για 
καλύτερες δυνατότητες λειτουργίας της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ακόμα κάτι.  ∆εν το παρατήρησε κανένας, ίσως βέβαια δεν του έδωσε τη 
μεγάλη σημασία που θα έπρεπε να είχε δοθεί.  Για πρώτη φορά σε διεθνή συνθήκη 
της Ευρώπης περιλαμβάνεται η ιδιάζουσας σημασίας πρόβλεψις ότι είναι δυνατό να 
μην εντάσσονται χώρες υποψήφιες, αλλά να αποκτούν ειδική σχέση με την Ευρώπη, 
που δεν ήταν θεσμοθετημένο και τώρα θεσμοθετείται.  Βεβαίως, λένε ότι όλη αυτή η 
πρόνοια ήταν γαλλική έμπνευσις και απαίτηση της Γαλλίας.  Νομίζω όμως ότι είναι 
κάτι σημαντικό, το οποίο πρέπει να μας προβληματίσει ευρύτερα, πρόσθετα προς όσο 
προβληματισμό άκουσα σε σχέση με την αίτηση, ενωρίτερα σήμερα, της Τουρκίας για 
ένταξη στην Ευρώπη.  Εμείς λοιπόν, για να τελειώσω με το δικό μου... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχετε ακόμα πέντε λεπτά, κύριε Αγγελίδη. 



 141

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Α, ωραία!  Εννά επανέλθω σε άλλα θέματα τότε.  Να πω και το εξής:  Για μας 
χρειάζεται η ψήφιση της σύμβασης αυτής.  Σωστά υπογράφτηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 
2007 από τους είκοσι επτά αρχηγούς.  Θέλουμε και απαιτούμε να συμμετέχουμε 
ενεργά, ισότιμα στην εξέλιξη των θεσμών της Ευρώπης και στο ευρωπαϊκό κεκτημένο, 
όπως θα ονομάζεται πλέον αντί κοινοτικό, και αυτή την απαίτησή μας θα τη 
συνεχίσουμε, όσο δύσκολο και αν φαίνεται αυτή την ώρα. 

 Πιστεύουμε παράλληλα στο Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων και 
γενικότερα στις αρχές και αξίες για τα δικαιώματα του ανθρώπου και τη διασφάλιση 
της δικαιοσύνης μέσα και από τις αποφάσεις του ∆ΕΚ, ως και στο δικαίωμα του κάθε 
πολίτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης σ’ ολόκληρη την έκταση του ευρωπαϊκού εδάφους 
που δεν μπορεί να είναι κατεχόμενο ποτέ από μια χώρα γειτονική, είτε ανήκει στο 
ΝΑΤΟ είτε όχι.  Και ό,τι αφορά την ανάγκη της ύπαρξης της αλληλεγγύης, και αν 
ακόμα αυτή η αρχή της αλληλεγγύης δε διατυπώνεται σε βαθμό που να μπορεί 
κανένας να πει ότι οριστικά θα υπάρξει συνδρομή με όλα τα μέσα που μπορεί να 
διαθέτει, όπως λέει η συνθήκη, το κάθε κράτος έναντι ενός άλλου κράτους μέλους που 
χρειάζεται αυτή την αλληλεγγύη, είναι υποχρέωσή μας και εμάς και των άλλων 
κρατών, για να μην ανατρέψουμε την έννοια των αρχών και των αξιών της Ευρώπης, 
να προσπαθήσουμε να το ξεκαθαρίσουμε.  Και είναι δυνατό να ξεκαθαριστεί με 
διάφορους τρόπους.   

 Πιστεύουμε παράλληλα ότι η ενιαία νομική προσωπικότητα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και η δυνατότητά της να συνάπτει ακόμα και συμφωνίες με το Συμβούλιο της 
Ευρώπης είναι μεγάλη δυνατότητα για ό,τι αφορά την εξωτερική πολιτική που θα 
μπορεί να αναπτύσσει ως κοινή εξωτερική πολιτική η Ευρώπη. 

 Και κάτι που πρέπει να αναφέρουμε για τη δημιουργία προηγούμενου, όπως 
περίπου άφησε να εννοηθεί ο συνάδελφος κ. Περδίκης, ως προς το ότι δεν έγινε 
δημοψήφισμα.  Σήμερα εδώ είμαστε για να εκπληρώσουμε μια συνταγματική 
υποχρέωσή μας.  Το σύνταγμα καθιερώνει την αρμοδιότητα και υποχρέωση στη 
Βουλή να επικυρώνει διεθνείς συμβάσεις.  Και αυτό το καθήκον το εκπληρώνουμε 
σήμερα.  Αν όμως μας επιτρέπει να αποφασίσουμε να ζητήσουμε κάτι άλλο, δε 
ζητήθηκε με τη σωστή διαδικασία και νομίζω ότι θα ήταν σφάλμα αν εζητείτο.  Άρα 
λοιπόν κανένα προηγούμενο δε δημιουργεί και ας μην ανησυχεί ο συνάδελφος κ. 
Περδίκης.  Θα είμαστε εδώ, για να αντιμετωπίσουμε την ανάγκη, όταν θα χρειαστεί, με 
δημοψήφισμα να αποφασίσουμε ίσως για την τύχη αυτού του τόπου. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αγγελίδη. 

 Το λόγο έχει τώρα ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο κ. 
Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ίδεται σήμερα η ευκαιρία μέσα από έναν εκτεταμένο διάλογο να ακουστούν οι 
θέσεις, οι απόψεις και κατά κύριο λόγο να αποτυπωθούν οι φιλοσοφίες, όσον αφορά 
ευρύτερα την Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι μόνο τη Συνθήκη της Λισσαβώνας.  Έτσι, 
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πιστεύω ότι δίδεται η δυνατότητα και εις τους πολίτες να κρίνουν ποιοι μπορεί να 
αποτελούν τις συντηρητικές δυνάμεις και ποιοι τις προοδευτικές. 

 Αναφερόμενος στο επίμαχο θέμα, θα ήθελα να αναφέρω πως μετά το αρνητικό 
δημοψήφισμα της Ιρλανδίας η κοινή διαπίστωση ήταν συγκεκριμένη και ξεκάθαρη:  Η 
Ευρώπη βρίσκεται σε κρίση.  Αυτό ανέφεραν τα δελτία ειδήσεων και οι τίτλοι των 
εφημερίδων όχι μόνο στην ίδια την Ευρώπη, αλλά και σε ολόκληρο τον κόσμο.  ∆εν 
είναι πρόθεσή μου να υποτιμήσω ούτε τη σημασία της απόφασης του ιρλανδικού 
λαού ούτε και τις δυσκολίες που σίγουρα αντιμετωπίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θα 
ήθελα όμως να παρατηρήσω τα εξής:  Οι λέξεις “κρίση” και “Ευρώπη” έχουν 
καταντήσει να είναι ουσιαστικά συνώνυμες.  Μάλιστα, μιας και ζούμε πλέον στην 
εποχή του διαδικτύου, να σας αναφέρω πως μια έρευνα στο Google με τις λέξεις 
“κρίση” και “Ευρώπη” αναδεικνύει πενήντα δύο εκατομμύρια παρεμβάσεις ή 
αναφορές!  Και αποτελεί γεγονός ότι από τα πρώτα πρώτα βήματα του εγχειρήματος 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης -αναφέρομαι για 
παράδειγμα στην αποτυχία της Eυρωπαϊκής Aμυντικής Kοινότητας και την  
καταψήφισή της στη Γαλλική Εθνοσυνέλευση το 1954- μέχρι και τις μέρες μας η ανά 
πάσα στιγμή δημοσιογραφική αποτύπωση παρουσίαζε την Ευρώπη σε κρίση. 

 Εάν όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί της στιγμιαίας δημοσιογραφικής 
αποτύπωσης, αντικρίσουμε τη διαδρομή της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τη ματιά του 
ιστορικού, τότε η εικόνα είναι εντελώς διαφορετική.  Από κρίση σε κρίση, από 
δυσκολία σε δυσκολία αναδεικνύεται ο μεγαλύτερος ίσως πολιτικός και οικονομικός 
θρίαμβος της γηραιάς ηπείρου.  ∆ε θα μπορούσαν να χαρακτηριστούν διαφορετικά τα 
τελευταία πενήντα και πλέον χρόνια ανεπανάληπτης ειρήνης, ανεπανάληπτης 
ελευθερίας, σταθερότητας, αλλά και ευημερίας.  Και ας αναλογιστούμε πως η 
σημερινή Ευρώπη δεν είναι παρά το δημιούργημα σοφών και γενναίων πολιτικών 
ανδρών που τόλμησαν, σε διάστημα λιγότερο των δέκα χρόνων από τον 
καταστροφικότερο πόλεμο, να ξεπεράσουν τα αίτια και τα αιτιατά, να 
αλληλοσυγχωρεθούν, προκειμένου με οραματισμό να κτίσουν το μέλλον της 
σημερινής Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Μέσω της διαδικασίας ολοκλήρωσης οι λαοί της Ευρώπης κατάφεραν να 
αποκλείσουν οριστικά την πιθανότητα του πολέμου.  ∆ημιούργησαν ένα φυτώριο 
δημοκρατίας, που επέτρεψε σε σειρά κρατών να απαλλαγούν από ολοκληρωτικά 
καθεστώτα, όποια ονομασία κι αν έφεραν ή όποιο επίθετο και αν επροηγείτο της 
ονομασίας του ολοκληρωτικού καθεστώτος.  Η οικονομική ανάπτυξη υπήρξε εξίσου 
εντυπωσιακή και η Ενωμένη Ευρώπη αναγνωρίζεται πλέον ως ένα ελκυστικότατο 
πολιτικό και οικονομικό μοντέλο όχι μόνο για το σύνολο των κρατών, αλλά και για 
περιφέρειες κρατών σε ολόκληρο τον κόσμο.  Ολόκληρες κοινωνίες μεταμορφώνονται 
εκ των έσω στην προσπάθεια των κρατών τους να γίνουν συμμέτοχοι στη διαδικασία 
της ευρωπαϊκής ενοποίησης.  ∆έστε, αν θέλετε, ως παράδειγμα ακόμα και τις μεγάλες 
προσπάθειες που καταβάλλουν, έστω και ανεπιτυχώς, εις την Τουρκία, προκειμένου 
να προσαρμόσουν παλιές ιδέες και αντιλήψεις εις αυτά που η Ευρώπη αξιοί. 

 Υπάρχουν βεβαίως και κάποιοι που παραμένουν δέσμιοι -και είναι δικαίωμά 
τους- άλλων δογμάτων και προσεγγίσεων και που πιθανώς πολύ θα ήθελαν να δουν 
να καταρρέει το οικοδόμημα της Ευρωπαϊκής Ένωσης μετά το ιρλανδικό 
δημοψήφισμα.  Η πραγματικότητα δυστυχώς τους διαψεύδει και θα τους διαψεύσει.  
Παρά τις δυσκολίες, η Ευρωπαϊκή Ένωση εξακολουθεί να υπάρχει και να λειτουργεί.  
Η Οικονομική και Νομισματική Ένωση και το κοινό μας νόμισμα, το ευρώ, εξακολουθεί 
να αποτελεί δύναμη σταθερότητας και ανάπτυξης όχι μόνο μέσα στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, αλλά και διεθνώς.  Η Κοινή Περιβαλλοντική Πολιτική εξακολουθεί να 
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προσφέρει το ισχυρότερο θεσμικό πλαίσιο για την αντιμετώπιση των κλιματικών 
αλλαγών και των άλλων περιβαλλοντικών προκλήσεων.   Η Κοινή Εμπορική Πολιτική 
παραμένει μονόδρομος για τα κράτη στην εποχή της παγκοσμιοποίησης.  Η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξακολουθεί να εξετάζει θέματα συγχωνεύσεων στα πλαίσια της 
Κοινής Πολιτικής Ανταγωνισμού και αιτήματα για οικονομική βοήθεια στα κράτη μέλη 
μέσα στα πλαίσια των ∆ιαρθρωτικών Ταμείων.    Αλλά το κυριότερο, πάνω και πέρα 
από τις όποιες επιμέρους πολιτικές, η σταδιακή οικοδόμηση μιας κοινής ευρωπαϊκής 
ταυτότητας στη βάση των αρχών της ελευθερίας και της δημοκρατίας, της ανοχής και 
της πολυπολιτισμικότητας, του διαλόγου και των συμβιβασμών δεν ανακόπτεται. 

 Εγείρεται συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, ένα ερώτημα:  
Ποια είναι η πραγματική διάσταση της Συνθήκης της Λισσαβώνας και ποιο είναι τελικά 
το δίλημμα που τίθεται σήμερα ενώπιον του σώματος;  Θέλω να πω εξαρχής ότι η 
Συνθήκη της Λισσαβώνας ασφαλώς δεν είναι καμιά Αγία Γραφή ή ένα αλάνθαστο 
κείμενο που πρέπει δογματικά να υπερασπιζόμαστε.  Υπάρχουν όντως κενά, 
αδυναμίες, όμως, όπως και εις τα αρχικά στάδια, όπου με πολύ περισσότερα κενά και 
αδυναμίες προχώρησε η Ευρώπη, σταδιακά θα προχωρήσει, έτσι ώστε αυτά που 
σήμερα μας ανησυχούν, αυτά που θεωρούμε αδυναμίες και σφάλματα να 
συμπληρωθούν.  Το θέμα είναι αν θα δώσουμε το δικαίωμα να πάμε ένα βήμα 
μπροστά ή αν θα μείνομε πίσω σε κάποιες συνθήκες που έγιναν, για να εξυπηρετούν 
τους δεκαπέντε και όχι τους είκοσι εφτά, το 2001 και που σαφέστατα υστερούν -και 
εννοώ τη Συνθήκη της Νίκαιας- των όσων σήμερα η Συνθήκη της Λισσαβώνας 
προσφέρει. 

 Την ίδια ώρα θα έλεγα ότι ούτε και δογματικά θα πρέπει να την απορρίπτουμε 
ως μια “σκοτεινή” απόφαση που ελήφθη ερήμην των κρατών και των λαών από τις 
απρόσωπες Βρυξέλλες, όπως κάποιοι υπονοούν.  Η συνθήκη είναι ένας καρπός 
πολιτικού συμβιβασμού, στον οποίο ομόφωνα κατέληξαν τον Οκτώβρη του 2007 όλοι 
οι εκλελεγμένοι -το υπογραμμίζω- αρχηγοί των κρατών και κυβερνήσεων της 
Ευρωπαϊκής  Ένωσης, συμπεριλαμβανομένου και του Κύπριου Προέδρου, και η 
οποία προσυπογράφηκε, όπως είναι γνωστό, στη Λισσαβώνα, στις 13 ∆εκεμβρίου 
του 2007.  Και θέλω εδώ να σταθώ, γιατί ήταν η υπογραφή του προκατόχου του κ. 
Χριστόφια, αλλά ήταν και η δέσμευση του κ. Χριστόφια, του εκλελεγμένου Προέδρου, 
όχι του οποιουδήποτε αντιπροσώπου κόμματος, ο οποίος έτυχε να περνά και την 
υιοθέτησε.  Αυτού που εκφράζει τον κυπριακό λαό και όχι ένα ή δύο κόμματα εις την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Συνεπώς, αυτά που ακούω περί αντιδημοκρατικότητας κάπου αρχίζουν να με 
προβληματίζουν ή κάπου αρχίζουν να προβληματίζουν -και θα πρέπει να 
προβληματίζουν- για το αν θα καταργήσομε και την κοινοβουλευτική δημοκρατία, αν 
θα καταργήσομε το δικαίωμα του λαού να εκλέγει εκείνους που θα μας εκπροσωπούν 
και θα αποφασίζουν.  Βεβαίως, εκεί που υστερούμε, όχι η συνθήκη αλλά εμείς, είναι 
εις το γεγονός ότι δυστυχώς ακόμη δεν έχουμε μάθει, δεν έχουμε συνειδητοποιήσει το 
ρόλο που μπορεί το κυπριακό, το εθνικό, το τοπικό -το τοπικό εννοώ της Κύπρου- 
κοινοβούλιο να διαδραματίσει.  Και είναι ενδεχομένως και η από πλευράς 
κυβερνήσεως περιφρόνηση πολλές φορές του νομοθετικού σώματος.  Είναι καλά 
γνωστό πόσες ερωτήσεις είχαν έρθει από τις Βρυξέλλες και πόσες απαντήσεις έχουμε 
δώσει.  Πώς  λειτουργεί μέχρι σήμερα η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων σε σχέση 
με τις πολιτικές του κράτους, όσον αφορά τις πολιτικές των Βρυξελλών;  Και δεν 
ευθύνεται ούτε ο πρόεδρος βεβαίως της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων ούτε και 
θέλω να αποδώσω ευθύνη εις τον όποιο Πρόεδρο της Βουλής.  Λέω απλά ότι 
δυστυχώς παραμένουμε ξένοι από τα ευρωπαϊκά δρώμενα σε πολλούς τομείς.  
Συνεπώς, αυτό το οποίο συμβαίνει σήμερα, η ενίσχυση των εθνικών κοινοβουλίων 
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μέσα από τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, ας αποτελέσει επιτέλους και μια υπόμνηση 
πως έχουμε ρόλο να διαδραματίσουμε και πρέπει να τον διαδραματίσουμε.  

 Ακόμα η συνθήκη έχει προκύψει μετά από μια μακρά περίοδο διαλόγου και 
προβληματισμού, στην οποία και εμείς ως παράταξη και άλλες παρατάξεις, όπως οι 
φίλοι σοσιαλιστές ή ακόμα και όσοι έστω και ως παρατηρητές συμμετείχαν εις το 
Κίνημα των Φιλελευθέρων της Ευρώπης, είχαμε ενεργό συμμετοχή για διαμόρφωση 
αυτής της πολιτικής της Ευρώπης ή των πολιτικών της Ευρώπης.  Και εμείς νιώθουμε 
περήφανοι, γιατί από τη Νεολαία μέχρι και την υπάτη ηγεσία του κόμματος 
συμμετέχομε ενεργά εις τα δρώμενα της Ευρώπης. 

 Όπως χαρακτηριστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επισημαίνει το ψήφισμα 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 20ής του Φεβράρη του 2008, με τη συνθήκη 
«ενισχύεται  η δημοκρατική νομιμότητα και αποτελεσματικότητα της Ένωσης και 
επιβεβαιώνονται οι αξίες της».  Με λίγα λόγια, η απόφαση που καλούμαστε να 
λάβουμε σήμερα συνοψίζεται στα εξής:  Θα αφήσουμε την Ευρωπαϊκή Ένωση να 
λειτουργεί στη βάση υφιστάμενων συνθηκών που αναθεωρήθηκαν για τελευταία φορά 
το 2001 με τη Συνθήκη της Νίκαιας των δεκαπέντε κρατών ή θα διευκολύνουμε τη 
λειτουργία της με την υιοθέτηση της Συνθήκης της Λισσαβώνας, που υπολογίζει τη 
διεύρυνση σε είκοσι επτά κράτη μέλη, αλλά εισάγει και αρκετές ενδιαφέρουσες 
καινοτομίες που ανταποκρίνονται στα μεταβαλλόμενα δεδομένα του διεθνούς 
περιβάλλοντος;  Θέλουμε μια Ευρωπαϊκή Ένωση που θα αδυνατεί να ανταποκριθεί 
έγκαιρα και αποτελεσματικά στις νέες προκλήσεις των καιρών ή μια Ευρώπη που θα 
έχει τη δύναμη να λαμβάνει γρήγορες αποφάσεις και γρήγορη δράση προς όφελος 
των πολιτών της; 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν επιθυμώ να προβώ σε αναλυτική περιγραφή της συνθήκης, 
επαναλαμβάνοντας ουσιαστικά τα όσα μια σειρά συναδέλφων, είτε ανήκουν εις το 
χώρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είτε του ∆ημοκρατικού Κόμματος είτε της Ε∆ΕΚ 
είτε του Ευρωπαϊκού Κόμματος, έχουν αναφέρει, για να τεκμηριώσουν το πόσο ορθά 
σήμερα καλείται το σώμα θετικά να τοποθετηθεί και όχι αρνητικά, προκειμένου να 
απορρίψει τη συνθήκη.  Όμως θα ’θελα να υπογραμμίσω συνοπτικά τις πρόνοιες της 
συνθήκης, που υπάγονται σε τέσσερις κατηγορίες: 

1. Σε αυτές που ενισχύουν τη διαφάνεια και τις δημοκρατικές διαδικασίες της 
Ένωσης, με ενισχυμένο το ρόλο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και των 
εθνικών κοινοβουλίων, με περισσότερες ευκαιρίες για τους πολίτες να 
εκφράζονται και να ακούεται η φωνή τους, αλλά και με πιο συγκεκριμένη εικόνα 
για το ποιος κάνει τι σε ευρωπαϊκό και εθνικό επίπεδο.  ∆ε θα πρέπει να μας 
διαφεύγει το γεγονός ότι ένα τρίτο των εθνικών κοινοβουλίων των κρατών 
μελών μπορεί να μπλοκάρει αποφάσεις.  Ένα εκατομμύριο πολιτών μπορεί να 
θέσει θέμα εις την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Μπορεί να υπάρχουν αδυναμίες 
ακόμα, αλλά είναι σταδιακά που κερδίζονται αυτά τα οποία διεκδικεί ο λαός. 

2. Στις πρόνοιες που καθιστούν τη λειτουργία της Ένωσης αποτελεσματικότερη, 
με απλουστευμένες μεθόδους εργασίας και κανόνες ψηφοφορίας, με 
βελτιωμένα και σύγχρονα θεσμικά όργανα για μια Ευρωπαϊκή Ένωση των 
είκοσι επτά και με βελτιωμένη εικόνα παρέμβασης σε τομείς άμεσης 
προτεραιότητας για τη σημερινή Ένωση. 
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3. Σε αυτές που προτάσσουν τα δικαιώματα και τις αξίες της ελευθερίας, της 
αλληλεγγύης και της ασφάλειας, με ενσωμάτωση του Χάρτη Θεμελιωδών 
∆ικαιωμάτων, με ενσωμάτωσή του -και το υπογραμμίζω-  όσο κι αν κάποιοι δεν 
το αντιλαμβάνονται, στο ευρωπαϊκό πρωτογενές δίκαιο, με δημιουργία νέων 
μηχανισμών αλληλεγγύης και με διασφάλιση καλύτερης προστασίας για τους 
Ευρωπαίους πολίτες. 

4. Στις πρόνοιες που ενισχύουν την παρουσία της Ευρώπης στην παγκόσμια 
σκηνή, με τη συνένωση των μέσων εξωτερικής πολιτικής της Ευρώπης τόσο 
στο στάδιο της χάραξης όσο και της υιοθέτησης νέων πολιτικών. 

 Σημειώνω ότι με τη συνθήκη δεν αυξάνονται βασικά οι αρμοδιότητες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή τα κράτη μέλη δεν εκχωρούν πρόσθετες αρμοδιότητες 
στην Ένωση.  Παρ’ όλα αυτά διευκολύνεται η Ευρωπαϊκή Ένωση να συνεχίσει την 
πορεία της προς την ολοκλήρωση και να υπηρετήσει τις αρχές, τις αξίες και τους 
στόχους της όσο καλύτερα μπορεί προς όφελος πάντα του πολίτη.  Και αυτή ακριβώς 
η συνθήκη έχει ήδη επικυρωθεί από είκοσι, κύριε Αγγελίδη, όχι δεκαεννιά, από είκοσι 
κράτη -θα ’μαστε το εικοστό πρώτο σήμερον- από τα είκοσι επτά κράτη μέλη μέσω 
των εθνικών κοινοβουλίων. 

 Αναμφίβολα, ο προβληματισμός αυτή την περίοδο επικεντρώνεται στη μια 
χώρα που απέρριψε τη συνθήκη, όχι μέσω του κοινοβουλίου, αλλά με λαϊκό 
δημοψήφισμα.  Εκφράζεται μάλιστα ο ισχυρισμός ότι η απόφαση της Ιρλανδίας έχει 
τάχα ισχυρότερη βαρύτητα, γιατί με το… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Η Ιρλανδία καταψήφισε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Οι είκοσι έχουν επικυρώσει τη συνθήκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, έχει δίκαιο ο κ. Αγγελίδης.  Είμαστε το εικοστό, αν το 
περάσουμε, γι’ αυτό συνεχίστε.  ∆εν αμφισβητώ την εμβρίθειά σας, αλλά έτσι είναι. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι θέμα εμβρίθειας. είχα την εντύπωση ότι είναι είκοσι.  Τώρα, αν λέτε 
δεκαεννιά, δεκαεννιά.  Η ουσία παραμένει μία, ότι είναι η συντριπτική πλειοψηφία από 
τα είκοσι επτά και από ό,τι προβλέπεται θα ψηφιστεί και από τα υπόλοιπα ή θα 
επικυρωθεί από τα υπόλοιπα, αν θέλετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, σωστό. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εκείνο που λέω είναι ότι αναμφίβολα ο προβληματισμός αυτή την περίοδο 
επικεντρώνεται στο ιρλανδικό δημοψήφισμα.  Εκφράζεται μάλιστα ο ισχυρισμός ότι η 
απόφαση της Ιρλανδίας έχει, όπως έλεγα προηγούμενα, ισχυρότερη βαρύτητα, γιατί 
με το δημοψήφισμα εκφράστηκε με πιο δίκαιο και δημοκρατικό τρόπο η βούληση του 
λαού.  Επιτρέψετέ μου να διαφωνήσω.  Εάν αυτός ήταν ο κανόνας, τότε γιατί δε 
διενεργούνται δημοψηφίσματα και για μια σειρά άλλων θεμάτων σε κάθε χώρα;  Αλλά 
το σημαντικότερο ερώτημα είναι άλλο προς όσους εγείρουν σήμερα θέμα 
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δημοψηφίσματος:  Γιατί δεν εζητήθη να υποβληθεί το αίτημα προς ένταξη σε 
δημοψήφισμα;  Γιατί όσες δυνάμεις αντιτίθεντο εις την ένταξή μας εις την Ευρώπη δεν 
εζήτησαν το δημοψήφισμα, που είναι η σημαντικότερη πράξη, παρά μόνο λεν σήμερα;  
Αλλά θα ερωτήσω και κάτι άλλο:  Γιατί μέχρι σήμερα ούτε η προηγούμενη ούτε η 
παρούσα κυβέρνηση δεν έχουν υποβάλει ανάλογο αίτημα στο κοινοβούλιο;  Γιατί δεν 
κατέθεσαν πρόταση;  Γιατί οι πολιτικές δυνάμεις, ενώ έχει από τον Οκτώβρη 
αποφασιστεί ο τρόπος επικύρωσης, δεν ανέλαβαν την πρωτοβουλία;  Γιατί 
παραδείγματος χάριν δε ζητάτε να γίνει δημοψήφισμα για το αν ο λαός θα ήθελε να 
πληρώσει σαράντα εκατομμύρια, για να φέρει νερό από την Ελλάδα και μάλιστα 
αγιασμένο;   Εμένα εκείνο που με ανησυχεί είναι μήπως, όταν πιείτε το νερό της 
Ελλάδας, γίνετε και εσείς το ίδιο με εμάς!  

(Γέλια) 

Αυτό βεβαίως είναι πρόβλημα δικό σας.  Γι’ αυτό έπρεπε να αξιώσετε δημοψήφισμα.   
Και ίσως θα έπρεπε να το φέρουμε από καμιά άλλη χώρα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έσιεις δίκαιο να ανησυχείς…. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αν ήτο… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Όχι.  ∆ε θα παρασυρτώ.  ∆ε θα αφήσω να υπονοηθεί το παραμικρό για 
οποιαδήποτε χώρα.  Έχει δικαίωμα να επιλέγει το καθεστώς της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία τα λογοπαίγνια!  Προχωρούμε όμως. 

(Γέλια) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Και το χιούμορ, κύριε Πρόεδρε, είναι ωραίο, όταν γίνεται με τον τρόπο που 
γίνεται, χωρίς προσβολή προς κανένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι χιούμορ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Και εδώ δεν είναι πανεπιστήμιο ή αίθουσα που διδάσκουνται ή η εκκλησία, για 
να αποφεύγονται ακόμα και οι εύθυμες παρεμβολές σε σοβαρά θέματα!  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Επομένως, τα ερωτήματα ή τα διλήμματα που τίθενται αν και κατά πόσο είναι 
δημοκρατικότερο το ένα…  ∆ηλαδή θέλετε να καταργήσουμε το κοινοβουλευτικό 
σύστημα -και μακάρι να μπορούσαμε- και για κάθε θέμα να αποτεινόμαστε στο λαό 
για δημοψήφισμα;  ∆εν αρνείται κανένας -και μακάρι να μπορούσε να γίνει- αλλά σας 
λέω ένα:  Το δημοψήφισμα θα γίνει.  Και θα γίνει τον Ιούνιο του 2009 στις 
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ευρωεκλογές.  Εκεί είναι που θα κριθεί και θα απαντήσει ο λαός εις τον καθένα μας αν 
εγκρίνει ή απορρίπτει τις πολιτικές του όσον αφορά την Ευρώπη. 

 Έρχομαι τώρα στο θέμα της Ιρλανδίας.  Θα πρέπει να εξετάσουμε σε βάθος τι 
ήταν αυτό που οδήγησε τους Ιρλανδούς πολίτες εις το να απορρίψουν τη συνθήκη.  
Ήταν το περιεχόμενο αυτό καθαυτό της Συνθήκης της Λισσαβώνας ή κάποιες άλλες 
ανησυχίες που ως λαός έτρεφαν;  Παραδείγματος χάριν υπάρχει πρόνοια στη 
συνθήκη ότι θα επιβληθούν οι εκτρώσεις ή οι γάμοι ομοφυλοφίλων εις την όποια χώρα 
της Ευρώπης; Υπάρχει πρόνοια στη Συνθήκη της Λισσαβώνας που προβλέπει την 
υποχρεωτική στράτευση των πολιτών;  Υπάρχει πρόνοια εις τη Συνθήκη της 
Λισσαβώνας που λέει ότι θα αυξηθούν οι φορολογίες λόγω της έγκρισης της Συνθήκης 
της Λισσαβώνας;  Υπάρχουν οι κίνδυνοι που ανέπτυξαν τα υπερσυντηρητικά στοιχεία 
εις την Ιρλανδία σε σχέση με το περιεχόμενο της Συνθήκης της Λισσαβώνας;  Όχι 
βεβαίως.  Αντίθετα, οι όσες φοβίες ανεπτύχθησαν αφορούν πρόνοιες της Συνθήκης 
της Λισσαβώνας που απαιτούν ομοφωνία και ούτε καν ειδική πλειοψηφία.  Και ο 
στρατός και η φορολογία και η εξωτερική πολιτική και τα όσα άλλα απασχόλησαν τον 
ιρλανδικό λαό. 

 Συνεπώς, θα πρέπει να δούμε αν και κατά πόσο ταυτίζονται οι ανησυχίες των 
Ιρλανδών με τον όποιο θεωρεί ότι θα πρέπει να πούμε “όχι”, κατοχυρωμένοι πίσω  
από το “όχι” του ιρλανδικού λαού.  Τι σχέση έχουν οι φοβίες των Ιρλανδών που 
καταψήφισαν με τις ανησυχίες παραδείγματος χάριν του ΑΚΕΛ;  ∆εν άκουσα κανένα 
επιχείρημα για την ανησυχία για την ομοφυλοφιλία, για την υποχρέωση των 
εκτρώσεων, για την υποχρεωτική στράτευση, για την επιβολή τάχα από την Ευρώπη 
αύξησης της φορολογίας.  Άκουσα άλλα επιχειρήματα, τα οποία μπορεί να μη 
συμμερίζομαι, αλλά δικαιολογούν το να εκφράζεται μια ανησυχία.  Και εγώ δεν είμαι 
δογματικός, δε λέω:  «Ξέρετε, είναι πανάκεια η συνθήκη και είναι ίσως ό,τι καλύτερο».  
Είναι όμως πολύ καλύτερο από το υφιστάμενο.  Και αυτό που καλούμαστε να 
αποφασίσουμε σήμερα είναι τι θέλουμε.  Να παραμείνουμε αγκυλωμένοι στες 
αποφάσεις των δεκαπέντε του 2001 ή να κάνουμε ένα βήμα πιο μπροστά και 
σταδιακά βεβαίως να βελτιώσουμε; 

 Ύστερα, εγώ δε δέχομαι ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας έχει ολιγότερες 
ευαισθησίες από ό,τι οι βουλευτές του ΑΚΕΛ.  ∆ε διανοούμαι ότι ο Πρόεδρος γνωρίζει 
ότι θα καταπατηθούν τα δικαιώματα του λαού του και παρά ταύτα, επειδή έδωσε μια 
υπόσχεση, παραγνωρίζει τα συμφέροντα του λαού, για να μη φανεί ότι παρεκκλίνει 
τάχα από προεκλογικές δεσμεύσεις.   Επομένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα 
ερωτήματα που θέτει το ΑΚΕΛ ας τα θέσει στην κυβέρνηση, ας τα θέσει στον 
Πρόεδρο, ας τον ερωτήσει, αν όντως αυτά συμβαίνουν, γιατί απεδέχθη να 
προσυπογράψει και να επιμείνει.  Εγώ λέω πολύ σωστά έπραξε.  Πολύ σωστά έπραξε 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και παρεγνώρισε τις όποιες ευρωφοβίες, ακόμα και του 
κόμματός του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για το ∆ημοκρατικό Συναγερμό η επιλογή είναι ξεκάθαρη.  Η δική μας 
παράταξη ήταν αυτή που οδήγησε την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η δική μας 
υπεύθυνη στάση από τη θέση της αντιπολίτευσης ήταν αυτή που επέτρεψε στην 
Κύπρο να μετέχει σήμερα στη ζώνη του ευρώ.  Η δική μας υπεύθυνη στάση θα είναι 
και πάλι σήμερα αυτή που θα επιτρέψει στην Κύπρο να στείλει ένα θετικότατο μήνυμα 
στην Ενωμένη Ευρώπη. 
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 ∆εν επιθυμώ να σχολιάσω -και το εννοώ- και νομίζω μέχρι στιγμής δεν το 
έπραξα κατά τρόπο που να αποτελεί προσβολή προς οιονδήποτε είτε τη στάση του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας -αντίθετα την επαίνεσα-  είτε του ΑΚΕΛ.  Σέβομαι κάθε 
διαφορετική άποψη.  Νιώθω όμως την υποχρέωση να στείλω από αυτό το βήμα 
κάποια ξεκάθαρα μηνύματα προς κάθε κατεύθυνση.  Πρέπει να αφήσουμε, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, πίσω μας τις δογματικές προσεγγίσεις του σκεπτικισμού και της 
άρνησης.  Πρέπει να αποφύγουμε την παγίδα να καταστούμε ένας περιθωριακός 
εταίρος με μονοδιάστατη παρουσία, που να περιορίζεται απλά και μόνο στα θέματα 
του Κυπριακού.  Θέλουμε την Κύπρο να έχει φωνή, να έχει κύρος και θετική συμβολή 
σε όλα τα ζητήματα που αφορούν την ευρωπαϊκή οικογένεια.  Μόνον έτσι θα 
αποκτήσει η Κύπρος τις συμμαχίες και την αξιόπιστη παρουσία, για να μπορεί να 
προωθεί και τα θέματα που την απασχολούν. 

 Θέλω να πω και να υπομνήσω, αν θέλετε, το πόσο σημαντικό ρόλο 
διαδραματίζει το λιλιπούτιο Λουξεμβούργο, που δεν είναι και δεν έχει τη 
γεωστρατηγική και γεωπολιτική σημασία που έχει η Κύπρος.  Πόσο μπορεί δηλαδή να 
είμαστε πρωταγωνιστές μέσα στην Ευρώπη, ανεξαρτήτως του μεγέθους μας.  Θέλω 
ακόμα να σας πω πως αυτή η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι η ίδια που έδωσε το δικαίωμα 
στην Ιρλανδία να είναι σήμερα η χώρα με το δεύτερο υψηλότερο κατά κεφαλήν 
εισόδημα εις την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και ξέρετε ποια είναι η Ιρλανδία;  Η χώρα 
εξαγωγής εργατών  εις την Αμερική και εις όλα τα τότε καπιταλιστικά κράτη, όπως το 
ίδιο συνέβαινε και με την Πορτογαλία.  Επομένως, ό,τι κακό δεν οφείλεται εις την 
Ευρώπη, όπως κάποιοι θέλουν να αφήνουν να νοείται. 

 Πρέπει επίσης -και είναι σ’ αυτό που έρχομαι τώρα- να πάψουν κάποιοι να 
φορτώνουν τις αδυναμίες και τις αποτυχίες της δικής τους πολιτικής στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  ∆εν επιτρέπεται να ακούμε για παράδειγμα ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 
αυτή που ευθύνεται για την άνοδο των τιμών στην Κύπρο.  Φταίει μήπως η Ευρώπη 
για το γεγονός ότι ο πληθωρισμός στην Κύπρο υπερβαίνει κατά πολύ τον 
πληθωρισμό στην υπόλοιπη ευρωζώνη;  Φταίει η Ευρώπη για το γεγονός ότι το 
ηλεκτρικό ρεύμα στην Κύπρο είναι το ακριβότερο σε ολόκληρη την Ευρωπαϊκή 
Ένωση;  Φταίει μήπως η Ευρώπη γιατί το γάλα εις την Κύπρο είναι κατά πολύ 
ακριβότερο από ό,τι εις τη Γερμανία, εις τη Γαλλία και στις άλλες χώρες της Ευρώπης;  
Φταίει η Ευρώπη για τις γνωστές μεθοδεύσεις που στέρησαν τη δυνατότητα 
παραγωγής ηλεκτρικού ρεύματος;  Φταίει μήπως η Ευρώπη γιατί εμείς δεν 
κατορθώσαμε να έχουμε την πρόνοια ή την πολιτική, ώστε έγκαιρα να λάβουμε τα 
μέτρα μας, για να μη χρειάζονται αγιασμοί και σαράντα εκατομμύρια ευρώ, για να 
εισαγάγουμε νερό από το εξωτερικό;  Είναι ευθύνες της Ευρώπης αυτά τα 
προβλήματα; 

 Μπορούν κάποιοι να μιλούν για την Ευρώπη των μονοπωλίων, τη στιγμή που   
είναι ακριβώς η συμμετοχή μας εις την Ευρωπαϊκή Ένωση, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, που έχει καταργήσει κάποια από τα μονοπώλια που για χρόνια 
ευδοκιμούσαν στην Κύπρο σε βάρος του καταναλωτή;  Είναι ευθύνη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης το γεγονός ότι για τόσα χρόνια η Επιτροπή Ανταγωνισμού εβρίσκετο σε 
αδράνεια;  Είναι ευθύνη της Ευρώπης ή δικές μας παραλείψεις;  Φταίει μήπως η 
Ευρώπη γιατί κάποιοι παραμένουν δέσμιοι ξεπερασμένων προσεγγίσεων και 
αρνούνται πεισματικά να προχωρήσουν σε εκείνες τις μεταρρυθμιστικές και 
εκσυγχρονιστικές τομές που θα ενισχύσουν την παραγωγικότητα, την 
ανταγωνιστικότητα και την οικονομική ανάπτυξη; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Είναι γνωστοί οι λόγοι που δεν επιτρέπουν τη διεξαγωγή δημοψηφίσματος στην 
Κύπρο για τη Συνθήκη της Λισσαβώνας.   Γι’ αυτό εξάλλου, όπως είπα και 
προηγούμενα, ούτε η προηγούμενη ούτε η παρούσα κυβέρνηση υπέβαλε ανάλογη 
εισήγηση.  Παρ’ όλα αυτά εμείς απευθύνουμε ένα κάλεσμα σε κάθε πολιτική δύναμη:  
Ας έχουμε επιτέλους την υπομονή, το θάρρος και μέσα από τα επιχειρήματά μας να 
αναπτύξουμε στο λαό τις θέσεις και τις απόψεις μας.  Εξάλλου, είμαστε εδώ με εντολή 
του λαού, για να ενεργούμε εκ μέρους του λαού και να αποφασίζουμε για κάποια 
θέματα, όπως το σύνταγμά μας προνοεί. 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ήταν και παραμένει η κατεξοχήν ευρωπαϊκή 
δύναμη της Κύπρου.  ∆ε στερώ κανενός άλλου το δικαίωμα ούτε και αυτό που τον 
διακρίνει,   δηλαδή το φιλοευρωπαϊσμό ή τον προσανατολισμό προς τις ευρωπαϊκές 
αρχές.  Λέω όμως για τη δική μου παράταξη.  ∆ώσαμε πολιτικές μάχες για την 
ευρωπαϊκή προοπτική της πατρίδας μας και είμαστε έτοιμοι να τις επαναλάβουμε.  
Ενώνουμε τις δυνάμεις μας με τη συντριπτική πλειοψηφία των Ευρωπαίων πολιτών, 
όπως αυτή εκφράζεται από τη μεγάλη πολιτική ομάδα του Ευρωπαϊκού Λαϊκού 
Κόμματος, αλλά και από τις ομάδες των Ευρωπαίων Σοσιαλιστών και των 
Ευρωπαίων Φιλελευθέρων, που έχουν ανάλογα θετική στάση σε αυτό το θέμα.  Μαζί 
θα αντικρούσουμε τα μηνύματα φόβου και απόρριψης που εκφράζονται στο χώρο της 
Ευρώπης από τις περιθωριακές δυνάμεις της άκρας δεξιάς ή της δογματικής 
αριστεράς.  Επαναλαμβάνω, για να μην ακούσω ότι είπα οτιδήποτε που θίγει 
οποιονδήποτε.  Μιλώ για την άκρα δεξιά και τη δογματική αριστερά.  Μέσα στα 
πλαίσια… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αντιλαμβανόμαστε ότι δε μας συμπεριλαμβάνετε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αυτό είναι ευχάριστο.   Επομένως, δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι ύστερα από 
όσα ακούσατε θα πάμε ομόφωνα εις την υιοθέτηση της Συνθήκης της Λισσαβώνας.  
Οφείλουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως την ίδια ώρα να αναγνωρίσουμε ότι 
η συνθήκη δε δίνει σίγουρα οριστικές ούτε και τις τέλειες απαντήσεις σε όλα τα 
ζητήματα που αφορούν την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να αναγνωρίσουμε επίσης τα 
υπαρκτά σφάλματα και αδυναμίες της Ένωσης.  Και εδώ θέλω να σταθώ, διότι 
άκουσα -να το σχολιάσω με κάθε καλή πίστη- τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να λέει:  
«Ομογάλακτοί τους εις την Ευρώπη κάμνουν παρατηρήσεις».  Εννοούσε το Νικολά 
Σαρκοζί, ναι, ή κάποιους άλλους ή τον Ολλανδό ή τον Τσέχο ή τον οποιονδήποτε.  
Ναι, αλλά οι ομογάλακτοί μας στην Ευρώπη -και εννοούσε τα κόμματα που 
εκφράζουν είτε το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα είτε ενδεχόμενα και τους σοσιαλιστές- 
υποστηρίζουν τη Συνθήκη της Λισσαβώνας με όποια σφάλματα και αν έχει.  Εδώ είναι 
η βασική διαφορά.  Και εδώ είναι που θα σας καλούσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι 
της αριστεράς, να πούμε “ναι” στη συνθήκη και να αγωνιστούμε μαζί, για να φέρουμε 
τις αλλαγές που πρέπει.  Γιατί, όπως είπα και προηγούμενα, ναι, υπάρχουν κενά.  Εάν 
την απορρίψετε ή αν εμείς ακολουθήσουμε το δικό σας παράδειγμα ακόμα και 
αποχής, δε θα έχουμε τη Συνθήκη της Λισσαβώνας με όσες πρόνοιες θετικές προνοεί.  
Θα μας μείνει απλά η Συνθήκη της Νίκαιας, για να έχουμε τα μειονεκτήματα και 
ολιγότερη ακόμα δημοκρατία από ό,τι η συνθήκη προσφέρει. 

 Βεβαίως, οφείλουμε ταυτόχρονα να αναγνωρίσουμε και τα πολύ μεγάλα 
επιτεύγματα της κοινής αυτής πορείας των λαών της Ευρώπης.  Να αναγνωρίσουμε 
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι δύναμη δημοκρατίας και όχι απειλή κατά της 
δημοκρατίας.  Ότι η διαδικασία της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης είναι απαραίτητη για 
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την ασφάλεια, την πρόοδο και την ευημερία κάθε Ευρωπαίου πολίτη και όχι βεβαίως 
κάτι που επιβάλλεται στους πολίτες για τους όποιους λόγους θέλουν κάποιοι να 
αποδώσουν.  Ταυτόχρονα, ότι η μεγάλη προοπτική στην οποία και εμείς 
προσβλέπουμε δεν είναι άλλη από την προοπτική μιας ενωμένης Κύπρου σε μια 
ενωμένη, δημοκρατική και ευημερούσα Ευρώπη, που διαρκώς θα εξελίσσεται, 
διαρκώς θα βελτιώνεται και διαρκώς θα ανοίγει καινούριους δρόμους.  Και είναι αυτό 
το μήνυμα που στέλνουμε σήμερα με τη θετική μας ψήφο για τη Συνθήκη της 
Λισσαβώνας. 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την υπομονή 
να ακούσετε και τα δικά μου επιχειρήματα.   

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αναστασιάδη. 

 Καλώ στο βήμα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, τον κ. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τώρα είναι που θα επικαλεστώ την υπομονή σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε σαράντα τέσσερα λεπτά.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Ερώτησα τη γραμματεία πριν δέκα-είκοσι λεπτά τζι ήταν 
σαράντα εφτά τα λεπτά και έχω σημειώσει τζιαι πόσοι άλλοι αρχηγοί κομμάτων έχουν 
παραβιάσει τα λεπτά τους.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τη γραμματέα της Βουλής κ. Μαρία Κυριακού) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μετράτε με διαφορετικό τρόπο, κυρία Κυριακού, τζιαι επιμένω.  Επιμένω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, εν θα χάσουμε την ώρα μας τωρά.  Σαράντα τέσσερα, 
σαράντα επτά λεπτά, πενήντα λεπτά.  Προχωρήστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όταν επιτρέπετε να μου απαντά η γραμματέας, της απαντώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, κύριε Κατσουρίδη, ξέρω ότι είστε πάντα ευγενικός και γαλαντόμος.  Γι’ 
αυτό προχωρούμε. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χρήστος 
Πουργουρίδης.) 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, λυπούμαι! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση για τη Συνθήκη της Λισσαβώνας αποτελεί κορυφαία στιγμή για 
κάθε κοινοβούλιο του οποίου το κράτος είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί 
είναι μία συνθήκη που θα καθορίσει στρατηγικές, θεσμούς και διαδικασίες της 
συνολικής ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για αρκετές δεκαετίες. 

 Λογικά θα έπρεπε να ήταν και η κορυφαία στιγμή για κάθε ευρωπαϊκό λαό.  Θα 
έπρεπε να τους δοθεί το δικαίωμα να ενημερωθούν, να συζητήσουν και στα πλαίσια 
των συνταγματικών ρυθμίσεων κάθε χώρας να τους δοθεί η ευχέρεια να εκφραστούν 
ή και να τοποθετηθούν.  Και βέβαια, θέλω να σημειώσω ότι δεν μπορεί να ταυτίζεται η 
κρίση για την Ευρωπαϊκή Συνθήκη με την απόφαση για αγορά νερού ή δημιουργία 
μονάδας αφαλάτωσης.  Και ούτε να υπάρχει υπερβολική βεβαιότητα για το 
αποτέλεσμα των ευρωεκλογών, γιατί τι θα πρέπει να συμπεράνουμε;  Αν το ΑΚΕΛ 
είναι πρώτο κόμμα στις ευρωεκλογές, συμπεραίνουμε ότι ο κυπριακός λαός 
απορρίπτει τη συνθήκη;   

 ∆ημοψήφισμα δεν πρέπει να γίνει, ήταν η καταληκτική θέση όλων, αλλά ο 
Πρόεδρος έπρεπε να το είχε ζητήσει, για να είναι συνεπής με το κόμμα του, παρ’ όλο 
που ως Πρόεδρος πρέπει να εκφράζει την Κύπρο και το λαό.  Θαυμάστε λογική!   

 ∆υστυχώς, η ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης επέλεξε την οδό της 
επικύρωσης της Συνθήκης της Λισσαβώνας μέσω των πλειοψηφιών των 
κοινοβουλίων, σε αντίθεση με ό,τι έπραξε με τη Συνταγματική Συνθήκη.  Πιθανότατα, 
βέβαια, η εμπειρία των δημοψηφισμάτων για τη Συνταγματική Συνθήκη την οδήγησε 
σ’ αυτή τη νέα προσέγγιση.  Εμείς θεωρούμε ότι η σπουδή που επιδεικνύεται σχεδόν 
πανευρωπαϊκά για τη γρήγορη επικύρωση της συνθήκης μέσω των κοινοβουλίων, 
χωρίς ενημέρωση και συζήτηση εξ υπ’ αρχής, καταδεικνύει το έλλειμμα δημοκρατίας 
που έτσι κι αλλιώς υπάρχει και το οποίο βέβαια γίνεται πιο έντονο με τη νέα συνθήκη. 

 Κατά συνέπεια, η δική μας άποψη είναι ότι αυτή η τόσο σπουδαία συνθήκη για 
τους ευρωπαϊκούς λαούς δε θα έπρεπε να κρίνεται με κριτήρια περισσότερης ή 
λιγότερης προσήλωσης στην ιδέα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γιατί έτσι κι αλλιώς 
αφορά τα ήδη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά με κριτήρια εξυπηρέτησης των 
καλώς νοούμενων συμφερόντων της ίδιας της Ευρώπης και των λαών που τη 
συναποτελούν.  Εμείς ως ΑΚΕΛ θα κρίνουμε και τα δρώμενα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με τα ίδια δύο βασικά κριτήρια που κρίναμε και κρίνουμε και τα δρώμενα στο 
δικό μας τόπο.  Απόλυτο κριτήριό μας υπήρξε πάντα το καλό της Κύπρου και του 
λαού της.  Με την ίδια λογική, και όταν κρίνουμε τις εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
τα κριτήριά μας είναι τα καλώς νοούμενα συμφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
των λαών της.  Εμείς θέλουμε μια δυνατή Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και μια 
Ευρωπαϊκή Ένωση ανεξάρτητη από τον ασφυκτικό εναγκαλισμό τόσο των Ηνωμένων 
Πολιτειών όσο και των πολυεθνικών.  Εμείς θέλουμε μια δυνατή Ευρωπαϊκή Ένωση 
που όλοι οι θεσμοί της και όλες οι βασικές και στρατηγικές αποφάσεις και ρυθμίσεις 
της θα εξυπηρετούν πρώτιστα τους λαούς της και ειδικά τη μεγάλη πλειοψηφία τους, 
δηλαδή τους εργαζόμενους.  Εμείς θέλουμε μια Ευρωπαϊκή Ένωση που μέσα από το 
σύνταγμά της θα προκρίνονται και θα ενισχύονται οι ίδιες οι βασικές ιδέες που οι 
ιδρυτές της, αλλά και όλοι όσοι την προασπίζονται, θεωρούν ότι αποτελούν τα θεμέλια 
της Ευρώπης, δηλαδή οι ιδέες της ελευθερίας, της δημοκρατίας, της κοινωνικής 
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δικαιοσύνης και αλληλεγγύης, της ισομερούς οικονομικής και κοινωνικής ανάπτυξης, 
της προάσπισης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, της ειρήνης και άλλα. 

 Και τίθεται το ερώτημα: Προάγει όλες αυτές τις βασικές ιδέες και αντιλήψεις η 
Συνθήκη της Λισσαβώνας;  Είναι με βάση την απάντηση σ’ αυτό το ερώτημα που θα 
πρέπει να κριθεί η τοποθέτηση του καθενός μας και όχι με αφορισμούς και άκριτους 
ανταγωνισμούς επίδειξης ευρωπαϊκότητας.  ∆εν τίθεται θέμα αν κάποιος είναι υπέρ 
της ευρωπαϊκής ιδέας ή όχι, από τη στιγμή που συμφωνούμε όλοι με την παρουσία 
μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά για το περιεχόμενο αυτής της ιδέας.   

 Για να γίνω κατανοητός, θα αναφερθώ σ’ ένα και μοναδικό παράδειγμα.  Μέσα 
από τη νέα συνθήκη η Ευρωπαϊκή Ένωση δένεται ουσιαστικά στο άρμα του ΝΑΤΟ και 
συνεπακόλουθα στο στρατιωτικό άρμα των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής.  Και στη 
συνέχεια θα βγω από το κείμενο, για να απαντήσω συγκεκριμένα σε ισχυρισμούς ότι 
δε δένεται.  Η στρατιωτική συμπεριφορά όμως των Ηνωμένων Πολιτειών και του 
ΝΑΤΟ αποτελεί πηγή κακού, όχι μόνο στο επίπεδο της παραβίασης των εθνικών 
δικαιωμάτων σωρείας λαών και της καταπάτησης της ανεξαρτησίας σειράς κρατών, 
αλλά και στο επίπεδο της καθημερινής ζωής.  ∆εν είναι άσχετη η ακρίβεια στες τιμές.  
Κι ας μην τα φορτώνουμε στις εθνικές κυβερνήσεις μόνο.  Είναι οι τυχοδιωκτικές 
πολιτικές των Ηνωμένων Πολιτειών και του ΝΑΤΟ, που έχουν εκφραστεί με σειρά 
στρατιωτικών επεμβάσεων τα τελευταία δέκα χρόνια, που οδήγησαν στην κρίση των 
πετρελαίων και γενικότερα της ενέργειας, στην πρωτοφανή άνοδο των τιμών 
διάφορων προϊόντων και σε τελευταία ανάλυση στην κατάσταση εκτάκτου ανάγκης 
που βρίσκεται σήμερα ολόκληρος ο πλανήτης και η ανθρώπινη κοινωνία.  Πώς είναι 
δυνατό λοιπόν να ανταποκρίνεται στα συμφέροντα των λαών της Ευρώπης, αλλά και 
κατά λογική επέκταση στα συμφέροντα των υπόλοιπων λαών του κόσμου η υιοθέτηση 
αυτών των πολιτικών που μόλις περιέγραψα;  Αυτό που θα επισυμβεί, εάν 
υιοθετηθούν, θα είναι το αντίθετο.  Θα είναι δηλαδή η επαύξηση όλων αυτών των 
αρνητικών φαινομένων των οποίων σήμερα είμαστε μάρτυρες και που, αν δεν 
ανακοπούν, με μαθηματική ακρίβεια θα οδηγήσουν σε καταστροφή και την ανθρώπινη 
κοινωνία και τον πλανήτη. 

 Παραμένουμε λοιπόν εμείς συνεπείς με τις βασικές μας θέσεις και αντιλήψεις 
περί Ενωμένης Ευρώπης.  Θέσεις και αντιλήψεις που μας οδήγησαν, χρόνια πριν 
υιοθετήσουμε την απόφαση για στήριξη της πορείας της Κύπρου προς την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, στην υποστήριξη της ιδέας μιας Ενωμένης Ευρώπης.  Γιατί θέλω 
να υπενθυμίσω όλους ότι ναι μεν η απόφαση του ΑΚΕΛ να στηρίξει την πορεία 
ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση λήφθηκε το 1995, αλλά από το 1990 η 
παρούσα ηγεσία του κόμματος και ολόκληρο το κόμμα στήριζε την ιδέα της Ενωμένης 
Ευρώπης.  Μιας Ενωμένης Ευρώπης -μιας Ομοσπονδίας της Ευρώπης που στήριζε 
και ο τότε Γάλλος Πρόεδρος Φρανσουά Μιτεράν- που θα υπερασπίζεται τα 
συμφέροντα των λαών της και τις αξίες που η ίδια δηλώνει ότι υπερασπίζεται.  Όπως 
στην κάθε ξεχωριστή χώρα και κοινωνία η προάσπιση και προώθηση αυτών των 
αξιών συνεπάγεται καθημερινό αγώνα και πάλη, έτσι και στα πλαίσια μιας ευρύτερης 
ένωσης κρατών και λαών προϋποθέτει το ίδιο.  Προϋποθέτει δηλαδή να είμαστε 
ευρωαγωνιστές και όχι απλά χειροκροτητές κάθε ιδέας που γεννά ο γραφειοκρατικός 
μηχανισμός των Βρυξελλών.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από διάφορες πλευρές τίθεται το ζήτημα κατά πόσο η απόρριψη της Συνθήκης 
της Λισσαβώνας από το κυπριακό κοινοβούλιο θα συνεπαγόταν μέτρα ενάντια στην 
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Κύπρο, στον οικονομικό και κοινωνικό ή και τον πολιτικό τομέα.  Για ό,τι αφορά τον 
πρώτο τομέα, εάν κάθε φορά που μία χώρα ή ένας λαός καλείται και του δίνεται το 
δικαίωμα να κάνει επιλογή τιμωρείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη δημοκρατική 
επιλογή του, το μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι απόλυτα ζοφερό.  Εάν η έγνοια 
μας είναι και πρέπει να είναι η αντίδραση της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις όποιες 
ενέργειές μας σε σχέση με το Κυπριακό, τότε θέλω να θέσω δύο θέματα: 

 Εάν κάθε φορά που διαφωνούμε με κάτι το οποίο προέρχεται από τις 
Βρυξέλλες θα το αντιμετωπίζουμε υπό το φως ενός ανέκφραστου εκβιασμού ή 
συμφωνείται ή μεταβάλλουμε τη στάση μας στο Κυπριακό σε αρνητική, τότε αυτός ο 
κατήφορος πού σταματά;  Η απάντηση σ’ αυτό το ερώτημα είναι μόνο μία:  Θα πρέπει 
να παραδεχτούμε ότι, αν υιοθετήσουμε τέτοια θέση, από μόνοι μας υποδεικνύουμε 
στους τρίτους τον πιο σίγουρο δρόμο για να μας επιβάλουν απαράδεκτη λύση στο 
Κυπριακό. 

 ∆εύτερον, η πολιτική θεωρία και πρακτική του “καλού παιδιού” που ασκήθηκε 
επί σειρά ετών και που τώρα λέει ότι θα ’πρεπε πρώτοι να επικυρώσουμε απ’ όλους 
τους Ευρωπαίους, με την έγνοια να επιλυθεί το κυπριακό πρόβλημα, υπήρξε αρκετή 
από μόνη της να οδηγήσει στο επιθυμητό αποτέλεσμα;  ∆υστυχώς όχι.  Αυτή η 
πολιτική θεωρία και πράξη δοκιμάστηκε και απέτυχε.  ∆οκιμάστηκε και ως 
αποτέλεσμα είχε να μας οδηγήσει σε κρίση στις σχέσεις μας με την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Η πολιτική του “καλού παιδιού” οδήγησε στο Σχέδιο Ανάν και στην απόρριψή 
του στο δημοψήφισμα, που είχε ως αποτέλεσμα μια πρωτοφανή κρίση στες σχέσεις 
μας με την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Άρα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επίδειξη υπέρμετρης διάθεσης να 
μην κακοφανίσουμε -να μου επιτραπεί ο όρος- τους ταγούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
δε συνεπάγεται και αντίστοιχη στάση από πλευράς τους.  ∆ε στηρίζεται δυστυχώς η 
πολιτική των Βρυξελλών, αλλά και των μεγάλων κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε 
ζητήματα όπως το Κυπριακό στη λογική της αμοιβαιότητας, αφού, παραδείγματος 
χάριν, οι Κύπριοι είναι καλοί Ευρωπαίοι, να τους ανταμείψουμε με μια θετική στάση 
στο Κυπριακό, αλλά ούτε και στη λογική ότι η συμμετοχή μας και μόνο στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση διασφαλίζει αυτή τη στάση τους.  ∆υστυχώς, η πολιτική των 
Βρυξελλών και των μεγάλων κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ζητήματα όπως το 
Κυπριακό καθορίζεται από τα στρατηγικά τους συμφέροντα και όχι απαραίτητα από 
τις αρχές που εμείς θα θέλαμε να καθορίζεται.  Συμπερασματικά, η στάση μας 
απέναντι στις Βρυξέλλες θα είναι βοηθητική για την Κύπρο μας, αν πολιτευόμαστε με 
μέτρο, ναι, με σύνεση, ναι, αλλά και αν ταυτόχρονα στηρίζουμε με αποφασιστικότητα 
θέσεις αρχών και διαχρονικές αξίες, οικοδομώντας σ’ αυτή τη βάση πολιτικές 
συμμαχίες. 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να σχολιάσω κάποιες παρεμβάσεις που ’χαν ευθύ 
στόχο το ΑΚΕΛ.  Καταρχάς, να πω εισαγωγικά ότι η κοινή λογική λέει πως, όταν 
κάποιος νιώθει ισχυρός, δεν καταφεύγει σε χαρακτηρισμούς.  Και εδώ όσοι 
διαφωνούν μαζί μας θα έπρεπε να νιώθουν πολύ ισχυροί, αφού και μεγάλη 
πλειοψηφία είναι και πολύ βέβαιοι παρουσιάζονται για τη θέση τους.  Κι όμως.  
Μπορεί κάποιος τουλάχιστον ένα τετράδιο να το γεμίσει με χαρακτηρισμούς και 
επίθετα! 

 ∆εύτερον, οι συνάδελφοι που εμίλησαν από εμάς, ο Πάμπης ο Κυρίτσης τζι ο 
Άντρος ο Κυπριανού, έκαναν συγκεκριμένες αναφορές σε πρόνοιες της συνθήκης.  Να 
μου επιτρέψετε να πω ότι κανένας σας δεν έκανε συγκεκριμένες αναφορές.  Λέγατε 
ότι η συνθήκη προωθεί το άλφα, το βήτα, το γάμμα, το δέλτα, αλλά συγκεκριμένη 
αναφορά από τη συνθήκη που να το τεκμηριώνει δεν έκανε σχεδόν κανένας. 
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 Θα σχολιάσω κάποιες που έγιναν λειψές.  Όπως, για παράδειγμα, θα πω για 
μια τώρα, το ένα εκατομμύριο υπογραφές.  Τι είναι η κατάληξη του ενός εκατομμυρίου;  
Αν θέλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα συζητήσει το θέμα.  Κατά τ’ άλλα, τα 
επιχειρήματα για μια ακόμα φορά έχουν περάσει, σε μια διαδικασία επιστροφής στο 
χρόνο, στη δεκαετία του ’50 μέσω του σιδηρού παραπετάσματος.   

 Να μου επιτρέψετε να πω ότι παρουσιάστηκε και μία αλαζονεία και έναντί μας, 
που εκπροσωπούμε το ένα τρίτο του κυπριακού λαού, αλλά και έναντι λαών.  Όπως η 
προσπάθεια γελοιοποίησης του ιρλανδικού “όχι”.  Χρόνια ολόκληρα η Ιρλανδία για 
ορισμένα κόμματα στην Κύπρο ήταν το παράδειγμα βάσει του οποίου οι μικρές χώρες 
έπρεπε να μπουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τώρα οι Ιρλανδοί είναι το παράδειγμα 
προς αποφυγή για τες εκτρώσεις, την ομοφυλοφιλία.  Και μου εθύμισαν την 
προεκλογική εκστρατεία με τους άνεργους που είναι αλκοολικοί! 

 Έγινε λόγος πολύς και για το δημοψήφισμα.  Το 2006 ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας Τάσσος Παπαδόπουλος και οι υπόλοιποι ηγέτες δεσμεύτηκαν και για τη 
συνθήκη ως συνθήκη και για τη μη διεξαγωγή δημοψηφισμάτων.  Όταν ο Χριστόφιας 
δέχεται τη δέσμευση για το περιεχόμενο της συνθήκης είναι καλός, είναι ο Πρόεδρος 
όλων των Κυπρίων.  Σε ό,τι αφορά το δημοψήφισμα, έπρεπε να φέρει πρόταση για 
δημοψήφισμα.  Και ακούστηκε και η αντίθετη άποψη.  Στο δημοψήφισμα, όχι, να 
τιμήσει την υπογραφή του και να μην το κάνει, γιατί είναι αντισυνταγματικό κ.ο.κ., αλλά 
στο περιεχόμενο της συνθήκης έπρεπε να έχει άλλη γνώμη, τη γνώμη του ΑΚΕΛ.  Ο 
Χριστόφιας είναι Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και ενεργεί ως Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας και έπρεπε να του το πιστώνετε και όχι να τον κατηγορείτε για τούτο. 

 Μας είπαν ότι πρέπει να γνωρίζουμε και πώς λειτουργεί η Ευρώπη και να 
ζητήσουμε ουσιαστικά επαναδιαπραγμάτευση της συνθήκης.  Ε, ο συνάδελφος που 
το είπε ας διαβάσει τη συνθήκη και οποιαδήποτε συνθήκη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
για να δει αν υπάρχει τέτοιο περιθώριο.   

 Λέχθηκε ότι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Κύριε Αναστασιάδη, δε σχολιάζω την ομιλία σας.  Την ώρα που θα είναι για 
σας, θα σας το πω, για να ξέρετε να αντιδράτε! 

 Για να μην κυριαρχεί το ΝΑΤΟ, λέχθηκε, χρειάζεται περισσότερη Ευρώπη.  
Ορθό.  Αλλά με τη συγκεκριμένη συνθήκη είναι το αντίθετο που προωθείται.   

 Λέχθηκε κιόλας ότι στις διάφορες επιχειρήσεις αν θέλουμε συμμετέχουμε.  
Λάθος.  Κι εμείς σας προκαλούμε από τώρα σε μια μελλοντική συζήτηση που να 
πηγαίνουμε άρθρο με άρθρο.  Όσες αποφάσεις πάρει το Συμβούλιο είναι 
υποχρεωτικές.  Το προαιρετικό στη συμμετοχή στην ΚΕΠΠΑ είναι μόνο ο τρόπος που 
θα συμμετάσχεις.   

 Κατά τ’ άλλα, διαστρεβλώθηκαν σαφώς και τοποθετήσεις συναδέλφων του 
ΑΚΕΛ.  Κανένας δεν είπε από τους δύο προηγούμενους ότι θεωρούμε τα είκοσι έξι 
κράτη όργανα των Ηνωμένων Πολιτειών ή οποιουδήποτε άλλου.  ∆ιερωτώμαι όμως 
και ο καθένας ας προσπαθήσει να θυμηθεί.  Όταν η Ευρωπαϊκή Ένωση είπε ότι το 
Σχέδιο Ανάν είναι συμβατό με το ευρωπαϊκό δίκαιο, ποιοι ήταν που είπαν ότι 
δυστυχώς οι Ευρωπαίοι και ο Φερχόιγκεν και ο άλφα και ο βήτα επηρεάστηκαν και 
έκαναν ό,τι τους είπαν οι Αγγλοαμερικανοί;  ∆εν ήμασταν εμείς πάντως.   

 Έγινε λόγος ότι πρέπει να ψηφίσουμε το “ναι” τώρα και όλοι μαζί να 
αγωνιστούμε, για να αλλάξει η συνθήκη.  Καλά, δύο χρόνια το Ευρωπαϊκό Λαϊκό 
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Κόμμα, ρωτώ, έκανε έστω και μία εισήγηση για αλλαγή εκείνης της συνθήκης που 
απέρριψαν τότε άλλοι λαοί;  Ούτε μία.  Γιατί να εμπιστευτούμε ότι θα το κάνει τώρα 
δηλαδή;   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Αφού μιλάς για το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα, να σου απαντήσω.  Πολλές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ούτε μία, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ούτε μία προς την αριστερά… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, εντάξει!  Όλοι ήμαστε εκεί και, όποτε θέλετε, το συζητούμε κι αυτό.   

 ∆ημοκρατία, πλειοψηφίες, μειοψηφίες.  Έχω ακούσει πράγματα τα οποία δεν 
τα χωρεί το μυαλό μου.  Έχω ακούσει επιχείρημα ότι, επειδή δεν αναγνωρίζεται η 
δυνατότητα των μειονοτήτων να έχουν ίσο λόγο, ίσο ρόλο με τις πλειοψηφίες, άρα θα 
επηρεαστεί θετικά το Κυπριακό.  Μα πού είμαστε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εν καταλάβεις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τόσο μυαλό έχω, τόσο καταλάβω! 

 Λοιπόν, εδώ η τουρκοκυπριακή κοινότητα είναι κοινότητα, δεν είναι μειονότητα.  
Τα δύο εκατομμύρια των Ιρλανδών που έλαβαν μέρος στην ψηφοφορία ή τα τέσσερα 
εκατομμύρια του πληθυσμού τους δεν μπορεί να βαρούν το ίδιο στη δημοκρατική 
αντίληψη συναδέλφων και Ευρωπαίων ηγετών με τα τετρακόσια εκατομμύρια.  
Σωστό.  Ε, καλά, τότε γιατί τα πενήντα εκατομμύρια των Γάλλων εβάρεσαν 
περισσότερο από τα τετρακόσια εκατομμύρια των Ευρωπαίων;  Μα, δηλαδή 
αυτοεμπαιζόμαστε;  Και κληθήκαμε να φανταστούμε την ημέρα εκείνη που θα περάσει 
η δική μας άποψη, ας πούμε, εις βάρος της Αγγλίας και της Γερμανίας!  Έχει κανένας 
την αυταπάτη ότι μπορεί να περάσει απόφαση με την οποία δε συμφωνά η Γαλλία και 
η Γερμανία και η Αγγλία στην Ευρωπαϊκή Ένωση;  Εάν υπάρχει, λυπούμαι.  Με όλα 
τα μέσα μπορούν να περνούν τις θέσεις τους.  Και μάλιστα τα θεσμοθετούν και είναι 
δημοκρατικά.  ∆εν εκχωρούνται, λέει, δικαιώματα με τη νέα συνθήκη.  Μα η 
κατάργηση του μόνιμου Επιτρόπου τι είναι;  Όταν η Εκτελεστική Επιτροπή συνεχίζει 
να έχει το 90% των εξουσιών στα χέρια της, είναι ή δεν είναι μείωση του ρόλου σου να 
μην έχεις Επίτροπο;  Είναι ή δεν είναι μείωση κυριαρχικού δικαιώματος να καταργηθεί 
το βέτο;   

 Αλλά και σε ό,τι αφορά τες πλειοψηφίες και τη συμπεριφορά της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και την τάχα δυνατότητα μόνο για ειρηνικές επιχειρήσεις και τες καλές της 
προθέσεις και πρέπει να συμφωνεί και το Συμβούλιο.  Σ’ αυτό τον τόπο δεν υπήρξε 
κόμμα και άνθρωπος που δεν υπερασπίστηκε το γιουγκοσλαβικό λαό.  Από ποιου την 
επίθεση;  Ποιοι τον κατέσφαξαν;  Εν ονόματι ποιου;  Των δικαιωμάτων των 
μειονοτήτων στη Γιουγκοσλαβία! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 
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 Ε, δεν ξέρω, κύριε Κουλία, αν θα μας κάμουν το ίδιο.  Μόνο ο Θεός ξέρει. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εκάμαν μάς το ήδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μόνο ο Θεός ξέρει ή ο Αλλάχ! 

 Το άλλο που άκουσα.  Όπου διενεργείται δημοψήφισμα, περίπου καταργείται η 
αντιπροσωπευτική δημοκρατία!  Παράξενη λογική.  ∆ηλαδή οι είκοσι επτά Πρόεδροι, 
που εψηφίστηκαν στην κάθε χώρα από ένα ποσοστό του λαού τους, είναι 
νομιμοποιημένοι δημοκρατικά περισσότερο από εκείνον ο οποίος τους νομιμοποιεί, το 
λαό δηλαδή, από τον οποίο θα μπορούσε -λέχθηκε από συναδέλφους, όχι από μας- 
να διενεργηθεί ένα πανευρωπαϊκό δημοψήφισμα.  Όχι, είκοσι εφτά Πρόεδροι έχουν 
εκλεγεί τζιαι άρα δικαιούνται στη θέση των τετρακόσιων εκατομμυρίων να 
αποφασίζουν!  Να θυμίσω ότι, ναι, όταν εγίνετουν λόγος για την ένταξη και την αίτηση 
ένταξης, εμείς εζητήσαμε δημοψήφισμα.  Επειδή ερωτηθήκαμε, γι’ αυτό απαντώ.   

 Εμείς τώρα που εναντιωνόμαστε στη Μεταρρυθμιστική Συνθήκη είμαστε εκείνα 
όλα που μας αποδώσατε.  Όταν όμως ο ηγέτης της ισχυρότερης χώρας της Ευρώπης 
πρωτοστατούσε στους δρόμους, και τον εβλέπαμε από τες τηλεοράσεις, εναντίον της 
Συνταγματικής Συνθήκης, που είναι 95% οι ίδιοι -το ετεκμηρίωσαν οι άλλοι συνάδελφοί 
μου, δε θα πάρω από το χρόνο να το τεκμηριώσω- όταν λοιπόν ο Νικολά Σαρκοζί και 
το κόμμα του επρωτοστατούσαν, όταν πολεμούσε τον Πρόεδρο που προέρχετουν 
από τον ίδιο χώρο, δεν ήταν περιθωριακός.  ∆εν ήταν δογματικός. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είναι το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το ξέρω, κύριε Αναστασιάδη.  Εσείς το ξεχάσατε.  Για να είσαστε συνεπείς με 
όσα μας αποδίδετε σήμερα, έπρεπε τότε να σηκωστείτε και αυτά που μας είπατε εμάς, 
ολόκληρος ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, να τα πείτε του Σαρκοζί σε μία σύνοδο του 
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Τα λέμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να του πει: «∆εν ντρέπεσαι, κύριε, εσύ να υπερασπίζεσαι αυτές τες 
περιθωριακές πολιτικές, τις ομοφυλοφιλίες και τους αλκοολικούς;»! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, με λέτε παραπάνω πράγματα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε λέω παραπάνω απ’ όσα λέχθηκαν, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Εξάλλου, ο Σαρκοζί είναι υπέρ της Συνθήκης της Λισσαβώνας με τις αλλαγές 
που επιδιώκει το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, δεν είπα λέξη που δε χρησιμοποιήσατε.  Κακώς 
αποδώσατε το “όχι” των Ιρλανδών μόνο στην έκτρωση και την ομοφυλοφιλία.  Και το 
σχολιάζω. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι μόνο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κακώς προεκλογικά ο υποψήφιός σας είπε ότι οι άνεργοι είναι αλκοολικοί… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Μα ακόμα κάνετε εκλογές, κύριε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …και οι άστεγοι είναι τεμπέληδες.  Και το σχολιάζω.  Ας μην τα λέγατε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κάμνομεν εκλογές τώρα ή μιλούμε για τη Συνθήκη της Λισσαβώνας; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα και πάλι εσείς αναφερθήκατε στις εκλογές που έρχονται, επειδή είσαστε 
πολύ βέβαιος για το αποτέλεσμα.  Όπως ήσαστε και για εκείνο των προεδρικών! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Καλά να σου κάμει! 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και γιατί εμείς, εμείς του ΑΚΕΛ… 

 Κύριε Πρόεδρε, ο χρόνος μου να χρεωθεί του Κουλία τώρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο χρόνος σας αποκόπτεται.  Προχωρείτε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί εμείς του ΑΚΕΛ τάχατες θέλουμε -υπαινιγμός βέβαια- να καταρρεύσει το 
ευρωπαϊκό οικοδόμημα με το “όχι” μας και δεν το ήθελαν οι Γάλλοι με το “όχι” τους, 
δεν το ήθελαν οι Ολλανδοί, δεν το ήθελε το ένα πέμπτο ή ένα τέταρτο της Γαλλικής 
Εθνοσυνέλευσης;  Και αυτούς έπρεπε να ρωτήσει εκείνος που σας ρώτησε, κύριε 
Πουργουρίδη.  Εκείνοι οι τρεις έπρεπε να παν να ρωτήσουν τους δικούς τους, τους 
εαυτούς τους, όταν ετάχθηκαν ενάντια στη Συνταγματική Συνθήκη.  Οι μόνοι που 
έχουν συμφέρον να μη στέκει η Ενωμένη Ευρώπη, κατά τη γνώμη μας, είναι οι 
Ηνωμένες Πολιτείες, που κατά τα άλλα, κατά το φίλο μου το Χρήστο, είναι το πρότυπό 
τους.  Αυτή την Ευρώπη, είπε, θέλει.  Κατά το πρότυπο των Ηνωμένων Πολιτειών, 
όπου εκεί καμία προστασία των εργαζομένων δεν ισχύει.  Όπου εκεί επεμβαίνουν 
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όπου τους καπνίσει.  Σκοτώνουν, δολοφονούν, για να έχουν μεγαλύτερα κέρδη.  Άρα 
δεν είμαστε εμείς που δε θέλουμε δυνατή Ευρώπη.   

 Εκφράζεται και πάρα πολύ μεγάλη βεβαιότητα για το αποτέλεσμα και 
χαρακτηρίζονται και όσοι Πρόεδροι δε θέλουν να υπογράψουν και ερμηνεύουμε από 
το κυπριακό κοινοβούλιο και τες νομικές, κοινωνικές, οικονομικές και συνταγματικές 
καταστάσεις άλλων χωρών και αποφαινόμαστε κιόλας!  Η τεράστια δύναμη!  Το μόνο 
που εν έχουμε δύναμη είναι να επιβάλουμε λύση του Κυπριακού.  Κατά τ’ άλλα 
είμαστε οι πιο δυνατοί! 

 Είναι καιρός, κύριε Πρόεδρε, να ξεκαθαριστεί πώς κατανοούμε τη συμμετοχή 
μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, από τη στιγμή που μετέχουμε, από τη στιγμή που όλοι 
είμαστε υπέρ της Ενωμένης Ευρώπης.  Και δε νομίζω ότι αξίζει τον κόπο να συνεχίζει 
οποιαδήποτε πλευρά αυτής της Βουλής να επιτίθεται στο ΑΚΕΛ στη βάση τάχατες του 
ευρωσκεπτικισμού.  ∆εν απέδωσε.  Να το πω κυπριακά:  ∆εν έπιαε τόπο.  Ο πιο 
αποδεκτός Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ο 
σημερινός, που, όταν εκλεγόταν απ’ αυτό το βήμα, κάποιοι έκλαιαν για το τι θα 
ακολουθούσε μ’ έναν κομμουνιστή Πρόεδρο της Βουλής.  Μετά έκλαιαν τι θα γίνει που 
έγινε Πρόεδρος.  Ε, δε μας κρίνουν φαίνεται οι Ευρωπαίοι με τα κριτήρια που 
προσπαθείτε να πείσετε τον κυπριακό λαό ότι τάχατες μιμούμαστε.  Άρα λοιπόν… 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Έν σε μας που τα λέτε, κύριε Κατσουρίδη, τούτα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε, γενικώς.  Σε όποιον τα λέει.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έπρεπε να μεν του βάλλαμε ράσιη στην Ευρώπη, τζιαι ήταν να δεις είντα που 
’ταν να γίνει! 

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσχολίασα από την αρχή την αλαζονεία ορισμένων!  Βέβαια, είναι ο Χρήστος ο 
Πουργουρίδης που έπεισε τους Ευρωπαίους!  Και δε θα σου απαντήσω εγώ για 
συμμετοχές σε ευρωπαϊκά όργανα που προκάλεσαν πρόβλημα στην Κύπρο. 

 Ας μας ξεκαθαρίσουν επιτέλους, λοιπόν, τι εννοούν… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ε, νομίζω… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, αν προκληθώ, θα απαντήσω. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Να απαντήσεις. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επήραμε επιστολή όλοι μας και το γνωρίζουμε για στάσεις συναδέλφου 
απέναντι σε φίλες χώρες στο Συμβούλιο της Ευρώπης. 

 Οι υπόλοιποι λοιπόν… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Προασπίζω τα ανθρώπινα δικαιώματα, κύριε Κατσουρίδη… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πουργουρίδη, δε σας εκατονόμασα.  Επροκλήθηκα να πω από τον 
αρχηγό σας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Έκαμε ζημιά εις την Κύπρο δηλαδή, γιατί συμμετέχει… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, ηρεμήστε.  Εσείς επροκαλέσατε, απάντησα.  Τι θέλετε;  Να 
αλλάξουμε θέμα;  Ευχαρίστως.  Εν τζι έχω πρόβλημα.  Να συζητήσουμε ό,τι θέλετε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε θα αλλάξουμε θέμα.  Να μάθετε να είστε μετριοπαθής, όπως είναι 
κάποιοι άλλοι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και όπως έπρεπε να είσαστε κι εσείς.  Είναι μετριοπάθεια να μου λέει ο κ. 
Πουργουρίδης ότι, αν δεν έβαλλε ράσιη, ο Χριστόφιας περίπου εν θα γινόταν δεκτός 
στην Ευρώπη;   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δεν είπα έτσι, αλλά προκαλείς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, πες μας τι έκανες.  Εγώ σου παραχωρώ που το χρόνο μου.  Επήες τζι είπες 
τους έννεν καλός κομμουνιστής;  Ή όπως συμβούλεψες τον κυπριακό λαό να τον 
εψηφίσει και μετά ήσουν ο πρώτος που τον εγκατέλειψε;  Λοιπόν, ας τα αφήσουμε 
τούτα, να μείνουμε στην Ευρώπη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, σε δεκάδες περιπτώσεις επαρουσιάσαμε με πολύ θετικό κλίμα τον 
Πρόεδρο της Κύπρου, που, αν δεν το εκάμναμε, σε διαβεβαιώ ότι η εικόνα θα ήταν 
πολύ πιο αρνητική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, και εγώ λέω ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Κατσουρίδη, με συγχωρείτε μισό λεπτό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με όλο το σεβασμό και προς εσάς και προς όλους, να μείνουμε στο θέμα μας.  
Είναι πολύτιμα αυτά που ακούμε, όπως πολύτιμα είναι κι αυτά που ακούσαμε και απ’ 
όλους τους συναδέλφους.  Να μην ξεφεύγουμε που το θέμα.  Εν νομίζω να είναι το 
αντικείμενό μας σήμερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία, κύριε Πρόεδρε!  Συμφωνώ.  Θέλω να πω το εξής όμως γενικό για τον 
καθένα μας τζιαι για την κάθε πολιτική.  Ένα οποιοδήποτε προϊόν όσο και να το 
προπαγανδίζεις, αν το ίδιο το προϊόν δεν είναι καλό, δε θα πουληθεί.  Κατά συνέπεια, 
δεν αμφισβητώ και ευχαριστούμε τον κ. Πουργουρίδη για τα καλά λόγια που είπε για 
τον Πρόεδρο, αλλά, αν δεν ήταν πειστικός ο Πρόεδρος ο ίδιος με την πολιτική του 
στην πράξη, δε θα ’ταν αρκετή η συνηγορία αυτή για να πείσει.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας τους είπε τες απόψεις του στο 
Συμβούλιο, τους είπε ότι εκτιμά ότι το ΑΚΕΛ θα ψηφίσει “όχι” και κανένας δεν είχε 
πρόβλημα.  Πρόβλημα έχουν οι τοποτηρητές της Ευρωπαϊκής Επιτροπής εδώ! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εμείς ως ΑΚΕΛ ευθύς εξαρχής, συνεκτιμώντας όλα τα δεδομένα, τονίσαμε την 
ανάγκη διεξαγωγής ανοιχτού διαλόγου, ώστε να φωτιστούν όλα τα σημεία και θέσεις.  
∆υστυχώς κάτι τέτοιο δεν έγινε.  Ελπίζουμε και ευχόμαστε να γίνει απ’ εδώ και μπρος, 
για να δοθεί η δυνατότητα ο καθένας να τεκμηριώσει αυτά που απ’ αυτό το βήμα 
έχουμε ισχυριστεί ότι προνοεί η συνθήκη. 

 Μία κατηγορία που προσάπτεται στον Πρόεδρο και στο ΑΚΕΛ είναι ότι τάχατες 
ο μεν Πρόεδρος θα όφειλε με το βέτο του να αποτρέψει την εφαρμογή της αρνητικής 
για τους λαούς συνθήκης.  Το δε ΑΚΕΛ να μην κρύβεται πίσω από τη στάση του 
Προέδρου.  Καταρχάς, θέλω να δηλώσω κατηγορηματικά προς κάθε κατεύθυνση ότι η 
σχέση του Προέδρου με το ΑΚΕΛ είναι αδιάρρηκτη.  Ο Πρόεδρος όμως της 
∆ημοκρατίας εξελέγη και κυβερνά με βάση το δικό του πρόγραμμα, το οποίο 
συνέταξαν το ΑΚΕΛ και άλλες δυνάμεις που τον στήριξαν, και όχι με βάση το 
πρόγραμμα του ΑΚΕΛ.  Είναι δεσμευμένος να τηρήσει, και θα τηρήσει, αυτό το 
πρόγραμμα και τις προεκλογικές του δεσμεύσεις.  Θεωρώντας ότι το κράτος μας έχει 
συνέχεια, ο Πρόεδρος ανέλαβε την υποχρέωση προεκλογικά και μετεκλογικά να 
τηρήσει τις δεσμεύσεις του προκατόχου του.  Αυτή τη δέσμευσή του τώρα είναι που 
τιμά ο Πρόεδρος με τη στάση του.  Κατά τη γνώμη μας, ζημιά θα προκαλούσε στην 
Κύπρο, αν αποδεικνυόταν ασυνεπής σ’ αυτές τις δεσμεύσεις.  Ζητούν ορισμένοι να 
ασκούσε βέτο ο Πρόεδρος, για να φανεί συνεπής με εκτιμήσεις του ΑΚΕΛ, ως να είναι 
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πρόεδρος του ΑΚΕΛ ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας είναι Πρόεδρος της Κύπρου και εκφράζει και σέβεται το σύνολο των 
Κυπρίων.  Από την άλλη όμως διερωτώμαι:  Ποιο αντίκρισμα θα είχε η αρνητική του 
τοποθέτηση πραγματικά σε μια Ευρώπη που το “όχι” ολόκληρου λαού δεν το σέβεται 
και προχωρεί;  Και σε μια Ευρώπη όπου, ως υπήρξε ισχυρισμός, αλλά όχι σωστός, 
δεν είναι αρκετό ένα “όχι”, για να απορριφθεί η συνθήκη;  Και όμως είναι αρκετό.  Είναι 
αρκετό, διότι, για να εγκριθεί η συνθήκη, πρέπει να πουν και οι είκοσι εφτά “ναι”.  Και 
δεν εκατάλαβα εγώ τη θεωρία των υπαλλακτικών λύσεων και του επαναληπτικού 
δημοψηφίσματος.  Το επαναληπτικό δημοψήφισμα, όταν αφορά την Κύπρο, είναι 
κακό -που εγώ λέω είναι κακό- αλλά, όταν αφορά τους Ιρλανδούς, τους Ολλανδούς 
και τους Γάλλους, είναι δημοκρατικό;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Έπρεπε να το υποστηρίξετε, αφού με ρωτάτε, κύριε Αγγελίδη, και να μην το 
δαιμονοποιείτε το αίτημα κάποιων άλλων το 2004. 

 Γιατί δηλαδή οι Ιρλανδοί πρέπει να παν δεύτερη φορά να απαντήσουν, ενώ οι 
Κύπριοι δεν έπρεπε; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι το έκαναν… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Α, όπως συμφέρει!   

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Στέλλα Κυριακίδου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακίδου, σας παρακαλώ! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, συγγνώμη δηλαδή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπαίνει και ένα άλλο δίλημμα.  Ή η Συνθήκη της Λισσαβώνας ή η Συνθήκη της 
Νίκαιας.  Καλά και γιατί όχι η Συνθήκη της Λισσαβώνας τροποποιημένη με βάση τες 
απόψεις των λαών;  Γιατί δύο χρόνια οι καλοπροαίρετοι ηγέτες της Ευρώπης δεν 
επέφεραν ούτε μία αλλαγή και τώρα τους κακοφαίνεται, γιατί βρέθηκε έστω και ένας 
λαός να τους πει “όχι”; 

 Πόσα λεπτά έχει, κύριε Πρόεδρε, που μιλώ, για να μεν συζητούμε πάλι για το 
χρόνο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Α, έχω πολλή ώρα ακόμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Α, τριάντα δύο, συγγνώμη, διότι σταμάτησε το … 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία!  Παρ’ όλο που έφαν μου ο Κουλίας τα τρία, αλλά δεν πειράζει! 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Νίκο, δικαιούσαι ακόμα δέκα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ώστους να καταλάβουν! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς ως ΑΚΕΛ, ακολουθώντας τη συνήθη τακτική μας για κάθε θέμα που 
τίθεται ενώπιόν μας, αναλύσαμε και μελετήσαμε τη συνθήκη.  Εμείς, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, κι ας μην κακοφανεί κανενός, δε συνηθίζουμε να υιοθετούμε τέτοια 
σοβαρά έγγραφα πριν καν κωδικοποιηθούν, πριν καταλήξουν.  Υπήρξαν δηλώσεις 
πολλών πολιτικών που υποστήριζαν την επικύρωση, πριν οριστικοποιηθεί η μορφή 
της συνθήκης. 

 Από την ώρα που αποφάσισε η Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΕΛ να καταψηφίσει 
τη συνθήκη και τι δεν έχουμε ακούσει.  Ειλικρινά, είναι θλιβερό δηλαδή.  ∆ιότι θα τα 
μαζέψω και θα τα δημοσιεύσω αυτά που μας απευθύνατε όλοι, που νομίζετε τζιόλας 
ότι δε μας είπατε τίποτε κακό.  Μέχρι ότι υποσκάπτουμε την πορεία της Κύπρου!  Κι 
όμως, οι δημοσκοπήσεις δείχνουν αντίθετα πράγματα.  Οι δημοσκοπήσεις δείχνουν 
και το εξής παράδοξο, κατά εσάς.  Από την ώρα που είναι Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
ο κ. Χριστόφιας, ανέβη κατά είκοσι μονάδες η αποδοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
στην Κύπρο.  Όσα χρόνια εκυβερνούσατε, δέκα χρόνια που εκυβερνούσατε δεν 
εξηκόλλαν που το 40-42%.  Τώρα επήεν 69%!  Ορίστε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Με μια διαφορά.  Ότι κάποιοι έκαναν στείρα αντιπολίτευση, ενώ τώρα υπάρχει 
μια υπεύθυνη αντιπολίτευση.  Και παρακαλώ να μη συνεχίσετε να προκαλείτε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, σας παρακαλώ. 

(Ο κ. Νίκος Αναστασιάδης αποχωρεί από την αίθουσα.) 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν απευθύνονται χαρακτηρισμοί προς την κατεύθυνσή μας, 
πρέπει να είμαστε ήρεμοι.  Όταν λέμε το αποτέλεσμα μιας δημοσκόπησης, υπάρχει 
αυτή η αντίδραση.  Όλοι κρινόμαστε. 

Ούτε και αυτή η τακτική των συναδέλφων -που είναι σκόπιμη, εγώ θα το πω, 
γιατί είναι σκόπιμη πλέον, είμαι δεκαοκτώ χρόνια στη Βουλή- όποτε νιώθουν να 
δυσκολεύονται, αρχίζουν από κάτω να αντιδρούν, παραβιάζοντας τον κανονισμό.  
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Υπομονή.  Εγώ θα χρησιμοποιήσω το χρόνο μου.  Όποιος δε θέλει να ακούσει, 
δικαίωμά του, μπορεί να φύγει, όπως έφυγε ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ησυχία, παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εχτήκαμε λοιπόν όλες αυτές τις επιθέσεις.  Και το ερώτημα είναι γιατί αυτές τις 
επιθέσεις δεν τις δέχονται κι όσοι άλλοι έχουν την ίδια άποψη, είτε στην Κύπρο είτε 
στην Ευρώπη.  Με τους υπόλοιπους δεν υπάρχει πρόβλημα! 

 Εμείς κρίνουμε το περιεχόμενο της συνθήκης και τις επιπτώσεις της και δεν 
πρόκειται να υποχωρήσουμε στις απόψεις μας, επειδή κάποιοι μας χαρακτηρίζουν με 
τον έναν ή τον άλλο τρόπο.  Από την άλλη, είναι ακατανόητο κάποιοι να 
τοποθετούνται απλώς αρνητικά προς τις θέσεις του ΑΚΕΛ, αντί να λένε τους λόγους 
για τους οποίους οι ίδιοι υποστηρίζουν τη συνθήκη.  Αυτό είναι πραγματικά παράδοξο.  
Ούτε είναι υπόχρεοι να υπερψηφίσουν κάτι που δεν πιστεύουν, για να σώσουν, λεν, 
το κύρος της Κύπρου.  Εάν δεν το πιστεύουν, ας μην το ψηφίσουν.   

 Η συνθήκη, κύριε Πρόεδρε, περιέχει και θετικά στοιχεία.  Επειδή έγιναν από 
άλλους συναδέλφους αναφορές και  η ομιλία θα δημοσιευθεί, θα το παρακάμψω, για 
να μην πάρω άλλο από το χρόνο σας.  Έχω τρεις σελίδες με τα θετικά στοιχεία για 
όσους θεωρούν ότι βλέπουμε μόνο τη μια πλευρά.  ∆υστυχώς όμως, στη δική μας 
ανάλυση τα αρνητικά υπερτερούν σημαντικά των θετικών. Η συνθήκη σχετικά με τη 
διαδικασία λήψης αποφάσεων περιλαμβάνει την εφαρμογή σε πλείστες των 
περιπτώσεων της ειδικής πλειοψηφίας και τη σταδιακή κατάργηση της ομοφωνίας, 
δηλαδή αντικειμενικά πλέον δε θα έχει ισότιμη συμμετοχή το μικρό κράτος, όπως και 
με την κατάργηση των εκ περιτροπής επιτρόπων.   

Η πλέον αρνητική εξέλιξη κατά την άποψή μας είναι η θεσμοθέτηση του 
νεοφιλελεύθερου μοντέλου διαχείρισης.  Όταν κρινόταν η Συνταγματική Συνθήκη, στις 
τότε δημοσκοπήσεις μετά τα δημοψηφίσματα, ήταν πολύ σαφείς οι λόγοι που οι λαοί 
είπαν “όχι”.  Σήμερα επιμένουν σ’  αυτό το μοντέλο -έγινε ανάλυση από τους 
προηγούμενους συναδέλφους. δε θα προχωρήσω να μπω σε λεπτομέρειες- αλλά ας 
μην προσποιούμαστε ότι είμαστε τόσο αδαείς, ότι δηλαδή η άνοδος των τιμών και 
διάφορα άλλα φαινόμενα οφείλονται αποκλειστικά σε διαχείριση που γίνεται στην 
Κύπρο. Κι ας μην προσποιούμαστε ότι δεν καταλαβαίνουμε τι σημαίνει την ώρα που 
λέει “ανόθευτος ανταγωνισμός”.  Σημαίνει ένας ανταγωνισμός στον οποίο δε θα 
παρεμβαίνει κανένας.  Αλλά στην Κύπρο καθημερινά ζητούμε από την κυβέρνηση να 
παρέμβει, για να ελέγξει τες τιμές, τη στιγμή που με την υιοθέτηση της συνθήκης δε θα 
μπορεί.  Τη στιγμή που η προηγούμενη συνθήκη, η Συνθήκη της Νίκαιας, οδήγησε την 
Κύπρο στην κατάργηση της Επιτροπής Τιμών, που κάποιοι κατάργησαν βέβαια, πριν 
ακόμα υιοθετηθεί η Συνθήκη της Νίκαιας! 

Κατά συνέπεια, να μη λέμε…  Ο καθένας δικαιούται να έχει τες απόψεις του.  
Αλλά όχι να λέμε ότι η πολιτική που υιοθετεί η συνθήκη δεν επηρεάζει την καθημερινή 
ζωή.  Τι είναι η σύγκρουση της ΕΤΥΚ με την Εθνική Τράπεζα;  ∆εν είναι εκείνο που 
εξήγησε ο συνάδελφος ο Κυρίτσης;  Ως οργανισμός από τρίτη χώρα εφαρμόζει τες 
νομοθεσίες της χώρας του και η ΕΤΥΚ απαιτεί την εφαρμογή της νομοθεσίας της 
χώρας μας.   Η συνθήκη λέει τώρα ότι σε μια τέτοια σύγκρουση υπερέχει η νομοθεσία 
του τρίτου κράτους. 
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Έγινε πολύς λόγος για τα βήματα προόδου που έκαμε η Ευρώπη, κι έκαμε, 
αλλά υπάρχει και σωρεία στοιχείων, σωρεία, για την αφάνταστα δύσκολη κατάσταση 
εκατομμυρίων Ευρωπαίων.  Έγινε αναφορά ότι εσταματήσαν οι  πόλεμοι.  Μα 
προχτές ακόμα εβομβαρδίζονταν χώρες από τους ίδιους τους Ευρωπαίους! 

Εδώ σ’  αυτό τον τόπο και με όποια κυβέρνηση κι αν είχαμε, λίγο πολύ, λίγο 
περισσότερο, η οικονομία μας πάει καλά και το βιοτικό επίπεδο ανεβαίνει.  Γιατί 
λοιπόν να μην αγωνιζόμαστεν εμείς για το μοντέλο που μας έφερε ως εδώ, το μικτό 
μοντέλο, και πρέπει τώρα μέσω της συνθήκης να υποχρεωθούμε να δεχτούμε εκείνο 
το μοντέλο που προκαλεί την κρίση τώρα στην Ευρώπη με όλες αυτές τες 
διαδηλώσεις;  Μέχρι και νεκρούς είχαμε στην Πορτογαλία! 

Γιατί δηλαδή στην Κύπρο ο πληθωρισμός, η ακρίβεια είναι προϊόν τάχατες 
της πολιτικής μας, της όποιας κυβέρνησης δηλαδή, αλλά στην υπόλοιπη Ευρώπη τι 
είναι;  Είναι όλες οι πολιτικές αποτυχημένες ή οι κυβερνήσεις αποτυχημένες;  
Σοσιαλιστικές, δεξιές, κεντρώες, όλες;  Ή μήπως επειδή εφαρμόζεται ένας κοινότυπος 
τρόπος διαχείρισης της οικονομίας έχει τα ίδια αποτελέσματα;   

Θα προσπεράσω κι άλλα τα οποία, κύριε Πρόεδρε, έχουν αναφερθεί από 
άλλους συναδέλφους.  Ορίστε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σημαίνει κουράστηκες! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ;  Ε, όι, να επιστρέψω πίσω.  δεν έχω πρόβλημα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε νιώθεις ότι μας έπεισες δηλαδή; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, ξέρω ότι δε θα σας πείσω, κύριε Συλλούρη, διότι ακριβώς άλλοι είναι που 
υποστηρίζουν τη συνθήκη για λόγους δογματικής ιδεολογικής προσέγγισης κι όχι 
εμείς.  ∆ε λέμεν όι για λόγους δογματικής ιδεολογικής προσέγγισης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μακάρι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς κρίνουμε ότι το περιεχόμενο της συνθήκης δεν είναι υπέρ των λαών της 
Ευρώπης.  Είναι η θέση μας, είναι η εκτίμησή μας.  Εμείς αυτή την Ευρώπη θέλουμε, 
να είναι δυνατή, να είναι ενωμένη.  Και την ίδια άποψη μαζί μας έχουν και τα 
ευρωπαϊκά συνδικάτα τα οποία πολιτικά πρόσκεινται στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα.  
Είναι κι αυτοί να πούμε δογματικοί κρυπτοκομμουνιστές;   

Α.  ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Είναι περιθωριακοί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κι αυτοί περιθωριακοί!  Ωραία!  Εντάξει.  Σιγά σιγά η πλειοψηφία των 
Ευρωπαίων θα είναι περιθωριακοί!   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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Πέστε μας τα θετικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακίδου, δε σας έδωσα το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι έχει η κ. Κυριακίδου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, δεν της έδωσα το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Να ακούσουμε τα θετικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα τα δείτε δημοσιευμένα.  Eπερίμενα να τα ακούσω από εσάς όλους, αλλά 
δεν τα άκουσα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αφού μας είπε, είναι τρεις σελίδες.  Γιατί δε μας τα λέτε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Φυττή, σας παρακαλώ!  Μα τι επάθετε σήμερα; 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:   

 Λοιπόν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, σας παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σειρά ηγετικών στελεχών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με πρώτιστο τον Πρόεδρο 
της Γαλλίας -και δεν τον αναφέρνω τυχαία, τον αναφέρνω, γιατί είναι ο Πρόεδρος της 
μεγαλύτερης χώρας της Ευρώπης και ισχυρότερης, γιατί είναι ο Πρόεδρος που 
προέρχεται από συγκεκριμένο χώρο- έχει παραδεχθεί όλα αυτά που έχει παραδεχθεί:  
Ότι δεν έχουμε επικοινωνία με τους λαούς, αποτύχαμε να πείσουμε τους λαούς.  Και ο 
λόγος που απέτυχαν δεν είναι η ελλιπής προπαγάνδα.  Είναι γιατί η πολιτική πράξη 
έπεισε τους λαούς ότι δεν… Είναι η πολιτική πράξη που έπεισε τους λαούς ότι είτε ο 
ένας κυβερνά είτε ο άλλος κυβερνά το ίδιο κάνει σε μια σειρά χώρες.  Και υπάρχουν 
χώρες όπου ο κανένας είναι το πρώτο κόμμα!  Όλα αυτά προέρχονται από το γεγονός 
ότι υπάρχει ένα μοντέλο που το ακολουθούν όλοι, θέλουν δε θέλουν, φαίνεται. 
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 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, θα καταλήξω, γιατί είμαι αρκετή ώρα στο βήμα.  
Εξάλλου, είναι φανερό ότι κανένας δεν πρόκειται να αλλάξει τη θέση του.  Ορίστε; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 …όπως ο κ. Αναστασιάδης… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει.  Είναι πρόβλημα του κ. Αναστασιάδη.  ∆εν είναι πρόβλημα δικό μου το 
ότι αποχώρησε. 

 Λοιπόν, καταληκτικά, εμείς, από την ώρα που αποφασίσαμε να στηρίξουμε την 
παρουσία της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και πριν από αυτό, στηρίζαμε 
και θα στηρίζουμε τη θέση για μια ενωμένη και δυνατή Ευρώπη, που η ισχύς και ο 
πλούτος της όμως θα υπηρετούν τους πολίτες και τους λαούς της.  Μια Ευρώπη 
ανεξάρτητη και όχι υποταγμένη άμεσα ή έμμεσα στο άρμα άλλης χώρας ή άλλου 
οργανισμού.  Άλλωστε, και αυτοί που οραματίστηκαν μια ενωμένη Ευρώπη την 
οραματίστηκαν ως τέτοια.  Ως έναν πόλο ανεξάρτητο από τους άλλους πόλους 
δύναμης και εξουσίας στο σύγχρονο κόσμο.  Ακριβώς, έχοντας κατά νου αυτό το 
κεντρικό κριτήριο είναι που απορρίπτουμε τη Συνθήκη της Λισσαβώνας, γιατί δεν το 
εξυπηρετεί.  Και δε μένουμε στην απόρριψη.  Εισηγούμαστε να υιοθετηθούν -κι όλοι 
από κοινού να αγωνιστούμε, αφού συμφωνούμε να υιοθετηθούν- εκείνες οι αλλαγές 
που θα οδηγήσουν στη γενική αποδοχή της.  Για μια τέτοια Ευρώπη είμαστε έτοιμοι 
να αγωνιστούμε, όπως αγωνιζόμαστε για την Κύπρο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κατσουρίδη. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι έγινε μια συμφωνία, όταν απουσίαζα στο 
εξωτερικό, να μην υπάρξουν δευτερολογίες, την οποία θα σεβαστώ.  Όμως θέλω να 
δηλώσω ότι απρόκλητα είπε πολλές βαριές κουβέντες ο κ. Κατσουρίδης και σε μια 
μελλοντική συνεδρία θα του απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, έχουμε ολοκληρώσει τη συζήτηση.  Ήταν μια δύσκολη μέρα για όλους.  
Ήταν μια πολύωρη συζήτηση.  Θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους και 
για την υπομονή και για τα επιχειρήματα και για την καλή τους διάθεση.  Υπήρξαν και 
στιγμές  έντασης, αλλά και στιγμές χαλαρότητας.  ∆ικαιολογείται στη βάση μιας τέτοιας 
συζήτησης. 

 Και θα προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συνθήκης.  Άρθρο 3. 
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 Κύρωση της Τελικής Πράξης.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για 
την τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί 
ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και μια αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Η κυπριακή Βουλή είναι σήμερα το εικοστό κοινοβούλιο που επικυρώνει τη 
Συνθήκη της Λισσαβώνας.  

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Σύμβασης του 
Ρότερνταμ περί της ∆ιαδικασίας 
Συναίνεσης μετά από 
Ενημέρωση για Ορισμένα 
Επικίνδυνα Χημικά Προϊόντα και 
Προϊόντα Φυτοπροστασίας στο 
∆ιεθνές Εμπόριο 
(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.090-2008) 

Εξωτερικών  Εξωτερικών  

2. O περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.091-2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. O περί Καλλυντικών Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.092.2008) 

Εξωτερικών  Υγείας  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Εθνικής Φρουράς  
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.034-2008) 

Μαρία Κυριακού, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

Άμυνας 

 

2. Ο περί Πτωχεύσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.035-2008) 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

Νομικών  

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Θωμά. 
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Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι εισήγησή μας όπως το πρώτο νομοσχέδιο το οποίο 
περιέχεται στον κατάλογο παραπεμφθεί είτε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων είτε σε κοινή συνεδρία με την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών, γιατί είναι θέμα το οποίο έχει άμεση σχέση με τα θέματα 
γεωργίας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση σε ό,τι αφορά την εισήγηση του κ. Θωμά; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Σε κοινή συνεδρία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Σε κοινή συνεδρία. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.554, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μας σε κοινότητες που επηρεάζονται από την 
εκτέλεση του έργου για το δρόμο Λεμεσού-Αγρού, μας έχει εκφρασθεί η ανησυχία και 
ο προβληματισμός τους για τις προοπτικές του και απαιτούν να τύχουν σωστής και 
υπεύθυνης ενημέρωσης. 

 Προς το σκοπό αυτό, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το πού βρίσκεται το όλο ζήτημα, τις προοπτικές 
εκτέλεσης του έργου, καθώς και τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.555, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Κατά την επίσκεψή μας στο χωριό Πραστείο Κελλακίου της επαρχίας 
Λεμεσού, όπως και σε άλλες κοινότητες, μας τέθηκε από το κοινοτικό συμβούλιο και 
τους κατοίκους της περιοχής το θέμα δημιουργίας περιφερειακού γυμνασίου στην 
Παρεκκλησιά. 

  Επειδή μας λέχθηκε ότι έχει ληφθεί σχετική απόφαση για την προώθηση του εν 
λόγω έργου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα αυτό και ποιες οι προθέσεις της 
κυβέρνησης επί του προκειμένου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.556, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους καθυστέρησης στη ρύθμιση των αγροτικών 
χρεών, το χρόνο ολοκλήρωσης της διαδικασίας και έναρξης των πληρωμών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.557, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου σε χωριά που γειτνιάζουν με το σφαγείο 
Κοφίνου, έγινα αποδέκτης παραπόνων για οχληρία και δυσοσμία στην περιοχή.  
Ιδιαίτερη αναφορά έγινε στο πρόβλημα της διαχείρισης της κοπριάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει λυθεί ικανοποιητικά το πρόβλημα της διαχείρισης της κοπριάς 
στο σφαγείο Κοφίνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.558, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, παρά τις κατά καιρούς υποσχέσεις, το λατομείο 
Αστρομερίτη και η σκυροθραυστική μονάδα εξακολουθούν να εργάζονται και να 
δημιουργούν προβλήματα οχληρίας και ασφάλειας στην περιοχή.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί εξακολουθεί να λειτουργεί το λατομείο και η σκυροθραυστική 
μονάδα μέσα στον ποταμό Αστρομερίτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.559, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο σφαγείο Κοφίνου, έγινα αποδέκτης 
παραπόνων για την παρουσία πολλών κρουσμάτων καρκίνου ανάμεσα στο 
προσωπικό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιαδήποτε έρευνα ή στοιχεία που να τεκμηριώνουν 
αυτές τις καταγγελίες και αν υπάρχουν υπόνοιες για τα πιθανά αίτια που προκαλούν 
αυτά τα κρούσματα καρκίνου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.560, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι το Υπουργείο Υγείας εφαρμόζει πρόγραμμα βοήθειας για 
τους ασθενείς που μεταβαίνουν στο εξωτερικό, σύμφωνα με το οποίο, αφού το 
Υπουργείο Υγείας εκδώσει σχετική βεβαίωση, μπορούν δύο άτομα συγγενείς του 
ασθενή να μεταβούν στο εξωτερικό με 30% έκπτωση στο εισιτήριο.  Η συμφωνία αυτή 
γίνεται σε συνεργασία με τις Κυπριακές Αερογραμμές.   

 ∆υστυχώς, οι Κυπριακές Αερογραμμές κατά την έκδοση των εισιτηρίων δεν 
παρέχουν αυτό το όφελος στους επηρεαζομένους, αλλά τους παρέχουν εισιτήρια 
ακριβότερης κλάσης (όχι πρώτης θέσης) οικονομικής θέσης και όχι εισιτήρια 
φθηνότερης κλάσης οικονομικής θέσης.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που προσεγγίζεται με αυτό τον τρόπο το θέμα και 
κατά πόσο οι οικογένειες ασθενών τυγχάνουν εκμετάλλευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.561, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Η Ομοσπονδία Συλλόγων Ελλαδιτών Κύπρου (ΟΣΕΚ) εντοπίζει το εξής 
πρόβλημα: Το Υπουργείο Οικονομικών ζητεί από τους άρρενες ομογενείς 
πιστοποιητικό από την Εθνική Φρουρά ότι δεν είναι υπόχρεοι θητείας άτομα που 
έχουν μόνο την ελληνική υπηκοότητα.  Η Εθνική Φρουρά δε δίνει το πιστοποιητικό, 
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γιατί δεν τους έχει καταχωρισμένους, και μένει σε εκκρεμότητα η σπουδαστική 
χορηγία.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι η θέση του σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.562, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει την ανάγκη ενίσχυσης της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας με καινούριο ειδικό τεχνολογικό εξοπλισμό, με στόχο την 
αποτελεσματικότερη διεκπεραίωση του έργου της υπηρεσίας σε περιπτώσεις 
πυρκαγιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.563, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει την ανάγκη αγοράς πρόσθετων πυροσβεστικών 
οχημάτων για την Πυροσβεστική Υπηρεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.564, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει την ανάγκη αναβάθμισης/βελτίωσης των κτιριακών 
εγκαταστάσεων της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, περιλαμβανομένων εκείνων της 
Ειδικής Μονάδας Αντιμετώπισης Καταστροφών (EMAK).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.565, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Το Κέντρο Στήριξης Πολύτεκνης Οικογένειας, το οποίο δημιουργήθηκε από 
την Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων (ΠΟΠ) - Επαρχιακή Γραμματεία Λεμεσού, 
λαμβάνει κρατική χορηγία ύψους 17.000 ευρώ.  Το συγκεκριμένο ύψος της κρατικής 
χορηγίας είναι αρκετά χαμηλό, με βάση τις απαιτήσεις και τις ανάγκες του κέντρου 
στήριξης.  Γι’ αυτό το λόγο η ΠΟΠ ζητεί αύξηση της συγκεκριμένης χορηγίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.566, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Η Ομοσπονδία Συλλόγων Ελλαδιτών Κύπρου (ΟΣΕΚ) ζητεί αναβολή της 
κατάταξης στην Εθνική Φρουρά για τρεις μήνες ή κατάταξη κανονικά και τρίμηνη 
εκπαιδευτική άδεια, αφού οι άρρενες ομογενείς κατατάσσονται στην Εθνική Φρουρά 
τον Ιούλιο και έχουν εξετάσεις το Σεπτέμβρη.  Ως εκ τούτου, δεν μπορούν να 
προετοιμαστούν σωστά για τις εξετάσεις.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.567, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Ομοσπονδίας Συλλόγων Ελλαδιτών 
Κύπρου (ΟΣΕΚ) για επιτάχυνση των διαδικασιών και απλοποίηση των 
δικαιολογητικών που απαιτούνται στο Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.568, ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πότε θα αρχίσει η δεύτερη φάση των επιδιορθώσεων 
στον προσφυγικό συνοικισμό Αγίου Ιωάννη στη Λεμεσό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.569, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι ενέργειες προτίθεται να κάνει αναφορικά με τα δίδακτρα τα οποία 
καταβάλλονται από τους πολύτεκνους γονείς στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης 
και γιατί οι πολύτεκνοι γονείς δεν έχουν τα ίδια δικαιώματα με τα παιδιά τους όσον 
αφορά τα δίδακτρα στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης.  Τα πρώτα δύο παιδιά 
δικαιούνται 50% έκπτωση επί των διδάκτρων και τα υπόλοιπα μπορούν να φοιτήσουν 
δωρεάν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.570, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μας στο Κυπριακό Οινομουσείο στο χωριό Ερήμη της 
επαρχίας Λεμεσού, ενημερωθήκαμε για το ιστορικό και την προσφορά του και 
διαπιστώσαμε την άμεση ανάγκη που υπάρχει για οικονομική στήριξή του από την 
πολιτεία για τη βιωσιμότητα και λειτουργικότητά του.  Θεωρούμε πως η προσφορά του 
στην ιστορική γνώση και στον πολιτισμό από το 2004 είναι αξιόλογη, σημαντική και 
συμβάλλει στην προσέλκυση ντόπιων και ξένων επισκεπτών.  Επίσης, εξ όσων 
γνωρίζουμε, πρόσφατα τιμήθηκε ως ένα από τα κορυφαία μουσεία της Ευρώπης από 
το European Museum Forum. 

 Σήμερα πληροφορούμαστε ότι βρίσκεται σε πολύ δυσχερή θέση και κινδυνεύει 
να τερματίσει τις υπηρεσίες του, αφού διαβεβαιώσεις από δημόσιους φορείς κατά τη 
διάρκεια της ανέγερσής του για οικονομική στήριξή του μέχρι σήμερα δεν 
υλοποιήθηκαν.  Το Κυπριακό Οινομουσείο ανήκει σε ιδιώτες, λάτρεις του πολιτισμού 
και της παράδοσής μας, που επωμίζονται όλα τα έξοδα της λειτουργίας και της 
διοίκησής του, γεγονός δυσβάσταχτο δεδομένου του ύψους του δανείου που έχει 
συναφθεί για την εκτέλεση του έργου και της αδυναμίας των κρατικών φορέων να 
τηρήσουν τις υποσχέσεις που έδωσαν για τη χρηματοδότησή του.  Όσον αφορά στο 
νομικό καθεστώς του Κυπριακού Οινομουσείου, αυτό έχει μετατραπεί σε σωματείο-
ίδρυμα (Cyprus Wine Museum Culture Center) έπειτα από εισήγηση του Υπουργού 
Παιδείας και Πολιτισμού Πεύκιου Γεωργιάδη, με επιστολή ημερομηνίας 1ης 
Σεπτεμβρίου του 2006, ώστε να μπορεί να παίρνει κρατική χορηγία. 

 Επειδή το Κυπριακό Οινομουσείο ίσως να διανύει το τελευταίο στάδιο της 
ύπαρξής του, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του σχετικά με το εν λόγω έργο, καθώς και για 
τυχόν εισηγήσεις του για την αντιμετώπιση των σοβαρών προβλημάτων και για την 
επιβίωση του Κυπριακού Οινομουσείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.571, ημερομηνίας 30 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
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εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι αυτή τη στιγμή στην ενορία Αγίων Κωνσταντίνου και 
Ελένης στο δήμο Ιδαλίου υπάρχουν τουλάχιστο 1 100 οικίες.  Με βάση το πιο πάνω 
γεγονός, θεωρείται ότι πολύ σύντομα η περιοχή θα χρειάζεται δεύτερο δημοτικό 
σχολείο, καθώς και τμήμα προδημοτικής εκπαίδευσης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν σχέδια για δημιουργία στην περιοχή της ενορίας Αγίων 
Κωνσταντίνου και Ελένης στο ∆άλι δεύτερου δημοτικού σχολείου, καθώς και τμήματος 
προδημοτικής εκπαίδευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.572, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μας με αρ. 23.06.009.02.477 και ημερομηνίας 27 
Μαΐου 2008 παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και για την πολιτική που θα ακολουθηθεί όσον αφορά τη μαθητική 
στολή για τα επόμενα χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.573, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κύπρος έχει κληθεί από τον Ιανουάριο του 2008 να 
υπογράψει το πρωτόκολλο των Ηνωμένων Εθνών για ολοκληρωμένη διαχείριση 
παράκτιων περιοχών.  Έχουν περάσει ήδη επτά μήνες και απομένουν μόνο πέντε για 
την υπογραφή του πρωτοκόλλου.  Στο μεταξύ οι παράκτιες περιοχές της Κύπρου 
δέχονται συνεχή πίεση από την οικοδομική και βιομηχανική ανάπτυξη, τις τουριστικές 
εγκαταστάσεις, την κατασκευή έργων κ.λπ.  Την ίδια ώρα σημειώνεται σοβαρός 
κίνδυνος διείσδυσης του θαλάσσιου νερού στις παράλιες περιοχές, διάβρωση και 
άνοδος της στάθμης της θάλασσας λόγω των κλιματικών αλλαγών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται η Κυπριακή ∆ημοκρατία να υπογράψει το 
πρωτόκολλο των Ηνωμένων Εθνών για ολοκληρωμένη διαχείριση παράκτιων 
περιοχών και πότε προβλέπεται να μετατραπεί σε εθνικό δίκαιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.574, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλοί γεωργοί και άλλοι ιδιοκτήτες γεωτρήσεων σε 
περιοχές όπου το νερό έχει καταστεί υφάλμυρο κυρίως λόγω υπεραντλήσεως 
προχωρούν στην τοποθέτηση αφαλατικών μονάδων.  Το φαινόμενο φαίνεται να 
επεκτείνεται γοργά χωρίς να έχουν μελετηθεί οι συνέπειές του.  Υπάρχουν περιοχές 
όπου η χρήση του υφάλμυρου νερού ενδείκνυται, εφόσον διευθετηθεί κατά 
ορθολογιστικό τρόπο η διαχείριση του άλατος, υπάρχουν όμως και περιοχές όπου η 
περαιτέρω άντληση θα προκαλέσει προβλήματα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει έλεγχος της τοποθέτησης των αφαλατικών μονάδων 
υφάλμυρου νερού κατά τρόπο που να μην επηρεάζεται το περιβάλλον.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.420, ημερομηνίας 18 Μαΐου 2007, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, με αρ. Ερ.: 
23.06.009.01.420 και ημερ. 18/05/07, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο 
Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδίας Σαρίκας και η οποία εκ 
παραδρομής δεν απαντήθηκε νωρίτερα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο παραλιακός δρόμος της Χλώρακας είναι ∆ρόμος Πρωταρχικής Σημασίας και 
αποτελεί την προέκταση της Λεωφόρου “Τάφοι των Βασιλέων”, δηλαδή από τα 
δημοτικά όρια Πάφου μέχρι την περιοχή “Πότιμα”, όπου θα κατασκευαστεί η 
μαρίνα της Πάφου. 

(β) Το ρυθμιστικό σχέδιο, ετοιμάζεται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και 
προκαταρκτικό προσχέδιο του αναμένεται να είναι έτοιμο περί τα τέλη Ιουλίου 
του 2008 για να τεθεί στη συνέχεια προς συζήτηση/έγκριση ενώπιον της 
Τεχνικής Επιτροπής του Φορέα Επίλυσης Κυκλοφορικών Προβλημάτων.  
Έπειτα, θα γίνει δημόσια παρουσίασή του στην παρουσία των επηρεαζόμενων 
Κοινοτήτων και κατόπιν αυτού, θα ακολουθήσει η ετοιμασία των απαραίτητων 
κατασκευαστικών σχεδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.049, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.049 και ημερ. 12.9.2007, του βουλευτή της εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, σχετικά με τη χάραξη του υπό μελέτη 

αυτοκινητόδρομου Πόλης Χρυσοχούς-Πύργου στα όρια της Κοινότητας Αργάκα. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Φακ. Ερ.23.06.009.02.049 και ημερ. 27.9.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, η οποία μας διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. Φακ. Υ.Σ.Ε 19.1.6.19 και ημερ. 
12.11.2007, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο προτεινόμενος δρόμος, ο οποίος διελάμβανε τέσσερεις λωρίδες 
κυκλοφορίας, αποφασίστηκε να υποβαθμιστεί σε δρόμο περιφερειακής 
σημασίας με δύο λωρίδες κυκλοφορίας, με δυνατότητα τριών λωρίδων στις 
οδικές συμβολές. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και άλλες αρμόδιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Εσωτερικών είχαν επαφή με τις τοπικές αρχές της περιοχής, 
συζητώντας εναλλακτικές προτάσεις όδευσης του δρόμου από τις περιοχές 
τους, με στόχο την ελαχιστοποίηση του επηρεασμού περιοχών ανάπτυξης από 
την πορεία του εν λόγω δρόμου, εκεί που αυτό ήταν εφικτό. 

(γ) Με βάση την επιτόπου υφιστάμενη κατάσταση και μετά από διεξοδική 
επεξεργασία των αιτημάτων/ανησυχιών των επηρεαζόμενων κοινοτήτων, το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, συνεκτιμώντας όλα τα δεδομένα και σε 
σχέση με τις εκκρεμούσες πολεοδομικές αιτήσεις, μελέτησε τοπικές 
παρακάμψεις/τοπικές εναλλακτικές οδεύσεις και κατέληξε σε προκαταρκτική 
οριστικοποίηση της όδευσης του εν λόγω δρόμου και καθορισμό των βασικών 
συνδέσεων τόσο με τον υφιστάμενο παραλιακό δρόμο, όσο και με τις οικιστικές 
περιοχές των επηρεαζόμενων κοινοτήτων. 

(δ) Η εν λόγω όδευση, μαζί με τις βασικές συνδέσεις, θα επανατεθεί σύντομα 
ενώπιον των επηρεαζόμενων κοινοτήτων για παρουσίαση και συζήτηση, 
ευελπιστώντας ότι η πρόταση θα ικανοποιήσει και θα οριστικοποιηθεί ο τελικός 
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σχεδιασμός του δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.067, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.067 ημερομηνίας19.9.2007 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές 

οικογένειες στην Κοινότητα Αναρίτας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.02.067 και ημερομηνία 3.10.2007 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής μας ημερομηνίας 31.10.2007 
προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Ο Έπαρχος Πάφου κατόπιν σχετικού αιτήματος του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Αναρίτας, έχει προωθήσει τη διαδικασία διαχωρισμού 14 οικοπέδων (και 
χώρου πρασίνου), στο κρατικό τεμάχιο με αρ. 283 (Μέρος), Φ/Σχ. 2-157-346, 
για παραχώρηση τους σε πτωχές οικογένειες της εν λόγω Κοινότητας.    

(β) Συναφώς αναφέρεται ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε Σχέδιο 
διαχωρισμού των οικοπέδων, για το οποίο έχουν εξασφαλιστεί οι απόψεις των 
περισσότερων αρμόδιων Κυβερνητικών Τμημάτων/Υπηρεσιών. 

(γ) Με την ολοκλήρωση της μελέτης του θέματος από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας και την εξασφάλιση των απόψεων του τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως αναφορικά με την προτεινόμενη θέση ανέγερσης του υποσταθμού 
της ΑΗΚ, θα προωθηθεί η διαδικασία ετοιμασίας των κατασκευαστικών 
σχεδίων και εκτίμησης δαπάνης διαχωρισμού των οικοπέδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.107 και 23.06.009.02.184, 

ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 2007 και 30 Οκτωβρίου 2007, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτημα Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. φακ. 23.06.009.02.107 και 
23.06.009.02.184 και ημερ. 8.10.07 και 6.11.07, αντίστοιχα, που, δυστυχώς, εκ 
παραδρομής δεν έχουν απαντηθεί και θέτω υπόψη σας τα ακόλουθα σ’ ό,τι αφορά τα 
υποβαλλόμενα από το Βουλευτή κο Κ. Χατζηγιάννη ερωτήματα. 

2. Όσον αφορά το ερώτημα που διατυπώνεται στην πρώτη επιστολή ημερ. 
8.10.07 πληροφορείστε ότι μετά την τροποποίηση των περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων Νόμων του 1995 έως 2004, η διεκπεραίωση της 
όλης διαδικασίας έχει αποκεντρωθεί από το έτος 2005 και έχει ανατεθεί, στην κατά 
περίπτωση οικεία αρμόδια αρχή.  Συνεπώς το Υπουργείο Οικονομικών δεν είναι σε 
θέση να εφοδιάσει τον κο Χατζηγιάννη με στοιχεία που αφορούν όλους τους 
έκτακτους υπαλλήλους που απασχολούνται στη δημόσια υπηρεσία.  Αυτό μπορεί να 
γίνει για τους έκτακτους υπαλλήλους που απασχολούνται στη ∆ιοίκηση και στα 
Τμήματα του Υπουργείου Οικονομικών.  Εν πάση περιπτώσει, όπως έχει ήδη 
ενημερωθεί προφορικά ο εν λόγω βουλευτής, η διαβίβαση των ζητηθέντων στοιχείων 
δυνατό να συγκρούεται με τις διατάξεις του περί της Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα Νόμου.  Συνεπώς, αν ο κος Χατζηγιάννης εξακολουθεί να 
επιθυμεί να του δοθούν τα στοιχεία αυτά θα πρέπει να εξασφαλιστεί η, σύμφωνα με τη 
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νενομισμένη διαδικασία, εκ των προτέρων έγκριση της Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 

3.  Σχετικά με το ερώτημα που περιλαμβάνεται στη δεύτερη επιστολή του κου 
Χατζηγιάννη πληροφορείστε ότι η κατάληψη από οποιοδήποτε πολίτη μόνιμης θέσης 
στη ∆ημόσια Υπηρεσία προϋποθέτει την κατοχή των προσόντων που απαιτούνται 
από το αντίστοιχο σχέδιο υπηρεσίας της θέσης την οποία διεκδικεί.  Συνεπώς, η 
γνώση της αγγλικής ή/και άλλης γλώσσας αποτελεί κατά κανόνα προσόν που 
απαιτείται για την κατοχή οποιασδήποτε θέσης στη ∆ημόσια Υπηρεσία και ανάλογα με 
τη θέση καθορίζεται το απαιτούμενο επίπεδο.  Τέλος, διευκρινίζεται ότι η κατάληψη 
μόνιμης θέσης στη δημόσια υπηρεσία γίνεται μέσω των συνταγματικά 
θεσμοθετημένων διαδικασιών και δεν μπορεί να γίνει με “μονιμοποίηση” των έκτακτων 
υπαλλήλων που απασχολούνται στη δημόσια υπηρεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.116, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.116 και ημερ. 8.10.2007, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, σχετικά με τη βελτίωση/επίστρωση με πρέμιξ 

του δρόμου που οδηγεί στη βρύση “Ακρικού” στη Φοίτη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.116 και ημερ. 18.10.2007, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στην τοποθεσία “Ακρικού” λειτουργεί μικρό αρδευτικό τμήμα και κατά τη 
διάρκεια του 2007 ολοκληρώθηκαν οι εργασίες εξωραϊσμού της ομώνυμης 
βρύσης έναντι δαπάνης £55.000, 

(β) Παράλληλα, το Τμήμα ∆ασών, προωθεί τη δημιουργία πάρκου φυσικής 
ομορφιάς στην περιοχή, με τη φύτευση χιλιάδων δρυών σε έκταση 30 δεκαρίων 
περίπου, 

(γ) Ο δρόμος που ξεκινά από το χωριό μέχρι τη βρύση “Ακρικού” είναι αγροτικός 
και, σύμφωνα με την πάγια πολιτική, δεν συστήνεται η επίστρωσή του με 
πρέμιξ.  Αυτός συντηρείται/βελτιώνεται σταδιακά μέσα από τα εκάστοτε 
εγκριθέντα κονδύλια του Προϋπολογισμού, και 

(δ) Στα πλαίσια των καθιερωμένων συσκέψεων με τις αρχές των Κοινοτήτων έχει 
δοθεί η υπόσχεση, η οποία ήδη υλοποιήθηκε, για παραχώρηση οικονομικής 
βοήθειας ύψους £5.000 μέσα στο 2007 και £10.000 μέσα στο 2008 για 
συντήρηση/βελτίωση του εν λόγω δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.161, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 
2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.161, ημερομηνίας 24 Oκτωβρίου 2007, του Βουλευτή 
εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κου Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφορικά με την ερώτηση του βουλευτή κου Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Οικονομικών δεν είναι ενήμερο για 
οποιαδήποτε συμφωνία μεταξύ της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, των ορεινών 
περιοχών και της Κυβέρνησης, σχετικά με την θεσμοθέτηση επιδόματος υπαίθρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
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Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.333, ημερομηνίας 11 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.333 και ημερ. 11.4.2008, του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, σχετικά με το αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Μαθηκολώνης για κάλυψη των απαιτούμενων εξόδων εγγραφής των 

αγροτικών δρόμων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.333 και ημερ. 16.4.2008, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Πάγια πολιτική είναι να μην καλύπτονται από το κράτος τα έξοδα εγγραφής των 
αγροτικών δρόμων, και 

(β) Παρά την ανωτέρω πολιτική, είναι δυνατόν να μελετηθεί το ενδεχόμενο 
στήριξης, με άλλους τρόπους, τέτοιων αιτημάτων από μικρές ή ορεινές 
Κοινότητες, οι οποίες αδυνατούν να αναλάβουν ένα τέτοιο κόστος, 
λαμβάνοντας υπόψη τις ιδιαιτερότητες και τα δεδομένα της κάθε περίπτωσης 
ξεχωριστά. 

2. Εν πάση όμως περιπτώσει σημειώνω ότι τέτοιο αίτημα δεν έχει υποβληθεί από 
την εν λόγω Κοινότητα, γι’ αυτό επιφυλάσσομαι, εάν και εφόσον υποβληθεί να το 
μελετήσω και να πάρω τις ανάλογες αποφάσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.420, ημερομηνίας 6 Μαΐου 2008, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

«Αναφορικά με τη μετάδοση από το ΡΙΚ της εκπομπής “Αλ Τσαντίρι Νιούς” του Λάκη 
Λαζόπουλου, σας διαβιβάζονται οι ακόλουθες απαντητικές επιστολές της Αρχής 

Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου: 

“Θέμα:  Ερώτηση βουλευτή προς το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σχετικά με τη 
μετάδοση εκπομπής Λαζόπουλου 

 Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. 10.01.002.022 και 
ημερομ. 2 Ιουνίου 2008, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και συγκεκριμένα, αναφορικά με 
την ερώτηση αρ. 23.06.009.02.420, ημερομ. 6 Μαΐου 2008, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου, προς τον Υπουργό Εσωτερικών, για 
θέματα ελέγχου του ΡΙΚ από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και να σας 
πληροφορήσω τα εξής: 

 Οι εξουσίες της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, διερευνήθηκαν με την 
τροποποίηση 97(Ι)/2004 του περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου 
7(Ι)/1998, (όπως τροποποιήθηκε μεταγενέστερα) με την προσθήκη του άρθρου 
3(2)(ιγ) το οποίο ορίζει ότι: 

“3.-(2) Η Αρχή έχει τις ακόλουθες αρμοδιότητες: 

(ιγ) Ασκεί τις εξουσίες και εκτελεί τα καθήκοντα που της ανατίθενται δυνάμει 
οποιουδήποτε άλλου ειδικού νόμου που αφορά το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου ή 
που της ανατίθενται δυνάμει διεθνών συμβάσεων που συνάπτει η ∆ημοκρατία και 
αφορούν το ραδιοτηλεοπτικό τομέα.” 

 Αντίστοιχα, στον περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμο Κεφ. 300Α, 
όπως αυτός τροποποιήθηκε μεταγενέστερα, (ακολούθως καλούμενου “Νόμος του 
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Ρ.Ι.Κ.”), με την πρόσφατη τροποποίηση 96(Ι)/2004 προστέθηκε το άρθρο 22Β, το 
οποίο εισαγάγει τις νέες εξουσίες της Αρχής για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 
(ακολούθως καλούμενου το  “Ρ.Ι.Κ.”), και το οποίο ορίζει ότι: 

“22Β-(Ι)  Για τους σκοπούς του παρόντος Νόμου, η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης ασκεί τις 
ακόλουθες εξουσίες και εκτελεί τα ακόλουθα: 

(α) ασκεί ετήσιο ποιοτικό έλεγχο αναφορικά με την εκπλήρωση από το Ίδρυμα της 
αποστολής που του ανατίθεται δυνάμει του άρθρου 16Α˙ 

(β) εξετάζει αυτεπάγγελτα ή έπειτα από παραστάσεις ζητήματα σχετικά με την 
εφαρμογή των άρθρων 17Α, 17Γ, 17∆, 19(3) και (5), 19Α, 19Β, 19Γ, 19∆ και 
19Ε˙ 

(γ) (i) επιβάλλει κυρώσεις, αφού ακούσει τα ενδιαφερόμενα μέρη, για 
παράβαση των διατάξεων των άρθρων 17Α, 17Γ, 17∆, 19(3) και (5), 
19Α, 19Β, 19Γ, 19∆ και 19Ε˙ 

 (ii) Οι κυρώσεις, που η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης δύναται να επιβάλλει 
δυνάμει της παρούσας παραγράφου, συνίστανται στη διατύπωση 
σύστασης ή προειδοποίησης, ή την επιβολή διοικητικού προστίμου 
σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 22Γ˙  

(δ) σε περίπτωση παράβασης οποιασδήποτε διάταξης των άρθρων 17Α, 17Γ, 
17∆, 19(3) και (5), 19Α, 19Β, 19Γ, 19∆ και 19Ε, δύναται να ζητά από το 
∆ικαστήριο την έκδοση προσωρινών διαταγμάτων σύμφωνα με τις διατάξεις 
του άρθρου 22Ε˙ 

(ε) υποβάλλει εισηγήσεις προς το Ίδρυμα σχετικά με την καλύτερη εφαρμογή των 
άρθρων 16Α, 17Α, 17Γ, 17∆, 19(3) και (5), 19Α, 19Β και 19Γ, 19∆ και 19Ε˙  

(στ) παρακολουθεί τις διεθνείς εξελίξεις στον τομέα της δημόσιας ραδιοτηλεόρασης 
και υποβάλλει εισηγήσεις στο Υπουργικό Συμβούλιο για τον εκσυγχρονισμό του 
παρόντος Νόμου.” 

 Ειδικότερα, οι εξουσίες της Αρχής για την εποπτεία του “Ρ.Ι.Κ.”, όπως 
καθορίζονται στο άρθρο 22Β (1)(β)-(ε) του  “Νόμου του Ρ.Ι.Κ.” ανωτέρω, περιορίζονται 
στα ακόλουθα ζητήματα, σχετικά με την εφαρμογή των ακόλουθων άρθρων του 
“Νόμου του Ρ.Ι.Κ.”, τα οποία μπορούν να εξετασθούν αυτεπάγγελτα ή έπειτα από 
παραστάσεις: 

 Άρθρο 17Α - ∆ιαφημίσεις και τηλεμπορία 

 Άρθρο 17Γ - Χορηγία 

 Άρθρο 17∆ - ∆ικαίωμα απάντησης 

 Άρθρο 19(3) και (5) - Ποιοτικά χαρακτηριστικά της δημόσιας ραδιοτηλεοπτικής 
υπηρεσίας 

 Άρθρο 19Α - Ευρωπαϊκά έργα 

 Άρθρο 19Β - Μετάδοση εκδηλώσεων μείζονος σημασίας για την κοινωνία  

 Άρθρο 19Γ - Χρονοθυρίδες 

 Άρθρο 19∆ - Εφαρμογή ορισμένων διατάξεων σε τηλεοπτικό σταθμό που είναι 
αποκλειστικά αφιερωμένος στην τηλεμπορία 
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 Άρθρο 19Ε - Εφαρμογή ορισμένων διατάξεων σε τηλεοπτικό σταθμό που είναι 
αποκλειστικά αφιερωμένος στην αυτοπροβολή 

 Παρόλο όμως, ότι η Αρχή μπορεί να ασκήσει εποπτεία στο “Ρ.Ι.Κ.” για τις 
διαφημίσεις, σύμφωνα με το σχετικό άρθρο 17Α και για την χορηγία, σύμφωνα με το 
άρθρο 17Γ του “Νόμου του Ρ.Ι.Κ.”, δεν υπάρχει αναφορά στους προαναφερθέντες 
Νόμους ότι η Αρχή μπορεί να ασκήσει εποπτεία στο “Ρ.Ι.Κ.” για τις πρόνοιες οι οποίες 
περιλαμβάνονται στον Κώδικα ∆ιαφημίσεων, Τηλεμπορικών Μηνυμάτων και 
Προγραμμάτων Χορηγίας, (ο οποίος περιέχεται στο Παράρτημα ΙΧ των Κ.∆.Π. 
10/2000). 

 Συγκεκριμένα η Αρχή δεν μπορεί να ασκήσει εποπτεία για βασικές πρόνοιες 
του ως άνω Κώδικα ∆ιαφημίσεων, όπως μεταξύ άλλων για τα ακόλουθα: 

 Ε. στο οποίο γίνεται αναφορά για την χορηγία των προγραμμάτων από το 
Ραδιόφωνο και την Τηλεόραση. 

 ΣΤ.3 το οποίο καθορίζει ότι οι διακοπές στο ενδιάμεσο προγράμματος για 
διαφημίσεις, τηλεμπορία και αναγγελίες προσεχών τηλεοπτικών εκπομπών 
(trailers) δεν πρέπει να υπερβαίνουν τα 3½ λεπτά. 

 Παράλληλα, στους προαναφερθέντες Νόμους, δεν υπάρχει αναφορά ότι η 
Αρχή μπορεί να ασκήσει εποπτεία στο “Ρ.Ι.Κ.” για τις πρόνοιες οι οποίες 
περιλαμβάνονται στον Κώδικα ∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας για τα Ηλεκτρονικά 
ΜΜΕ (ο οποίος περιέχεται στο Παράρτημα VIII των Κ.∆.Π. 10/2000).   

 Σημειώνεται ότι έχουν θεσπιστεί οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
(Κώδικες ∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας και ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2001, 
αλλά δεν υπάρχει πρόνοια στους προαναφερθέντες Νόμους ότι η Αρχή μπορεί να 
ασκήσει εποπτεία στο “Ρ.Ι.Κ.” είτε βάση αυτών των Κανονισμών. 

 Από συγκριτική μελέτη του “Νόμου της Αρχής” με το “Νόμο του Ρ.Ι.Κ.”, 
διαπιστώνεται ότι τα κάτωθι άρθρα και κανονισμοί, τα οποία περιέχονται στον “Νόμο 
της Αρχής” και στους δυνάμει αυτού εκδοθέντος κανονισμούς (Κ.∆.Π. 10/2000), και 
για τα οποία η Αρχή έχει το δικαίωμα να ασκήσει εποπτεία για τους αδειούχους 
σταθμούς, δεν μπορούν να εξετασθούν από την Αρχή σε σχέση με το “Ρ.Ι.Κ.”: 

 Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου 7(Ι)/1998, όπως αυτός 
τροποποιήθηκε μεταγενέστερα: 

 Άρθρο 26 - Αρχές που διέπουν τις εκπομπές 

 Άρθρο 31 - Προστασία της γλώσσας 

 Άρθρο 34Γ - Ειδικές διατάξεις που αφορούν την πολιτική διαφήμιση εκ μέρους 
των υποψηφίων προέδρων κατά την διάρκεια της προεκλογικής περιόδου 
προεδρικών εκλογών 

 Άρθρο 41ΣΤ - ∆ικαιώματα άμεσα θιγόμενων τρίτων 

 Άρθρο 42 - ∆υσφήμιση 

 Άρθρο 43 - Αντίγραφα εκπομπών 

 Άρθρο 45 - Ισότιμη μεταχείριση πολιτικών κομμάτων και άλλων 

 Άρθρο 46 - Προβολή δημοσκοπήσεων 

 Άρθρο 54 - ∆ωρεάν κάλυψη γεγονότων γενικού ενδιαφέροντος 
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 Οι περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί, (Κ.∆.Π. 
10/2000): 

 Κανονισμός 21 - Εισαγωγικές διατάξεις 

 Κανονισμός 22 - Κατάταξη ταινιών, προειδοποιητικά σήματα, σε τηλεοπτικά 
προγράμματα 

 Κανονισμός 23 - Προειδοποιητικά σήματα σε ραδιοφωνικά προγράμματα 

Κανονισμός 24 - ∆ελτία ειδήσεων 

Κανονισμός 25 - Χρήση γλώσσας και υποτιτλισμός  

Κανονισμός 26 - Περιεχόμενο ψυχαγωγικών εκπομπών 

Κανονισμός 27 - Ιδιωτική ζωή 

Κανονισμός 28 - Συμμετέχοντα πρόσωπα σε εκπομπές 

Κανονισμός 29 - ∆ιαγωνιστικές εκπομπές 

Κανονισμός 30 - Συμμετοχή μέσω τηλεφώνου 

Κανονισμός 31 - Συμμετοχή παιδιών 

Κανονισμός 32 - Προστασία ανηλίκων  

Κανονισμός 33 - Σεξουαλικές δραστηριότητες 

Κανονισμός 34 - Εγκλήματα τρομοκρατία 

Κανονισμός 35 - ∆ιαδηλώσεις ταραχές 

Κανονισμός 36 - Παραπλάνηση και πρόκληση πανικού 

Κανονισμός 37 - Απαγορεύσεις 

Κανονισμός 38 - Αναπαραστάσεις παλαιών γεγονότων 

Κανονισμός 39 - Ενημέρωση για προγράμματα βασισμένα σε πραγματικά γεγονότα 

Κανονισμός 40 - Μετάδοση μηνυμάτων Αρχής  

Κανονισμός 41 - Εξουσίες Αρχής για εξέταση παραπόνων 

Κανονισμός 42 - ∆ιαδικασία εξέτασης παραβάσεων  

Κανονισμός 46 - Αντίγραφα εκπομπών 

Κανονισμός 47 - Τρόπος πληρωμής 

Κανονισμός 49 - Κώδικας ∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας 

Κανονισμός 50 - Κώδικας διαφημίσεων 

 Όσον αφορά στο θέμα της γενικότερης προστασίας των μικρών παιδιών από 
περιεχόμενο εκπομπών σε μέρες και ώρες που μπορεί να τις παρακολουθήσουν, το 
οποίο επίσης θίγει στην προαναφερθείσα επιστολή της η κυρία Κυριακίδου, 
επισημαίνεται ότι στον περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμο 7(Ι) του 
1998 (όπως τροποποιήθηκε μεταγενέστερα) περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, 
αυστηρές πρόνοιες αναφορικά με τον καθορισμό της οικογενειακής ζώνης, τη σωστή 
σήμανση των προγραμμάτων σε σχέση με το περιεχόμενό τους, την υποχρέωση των 
σταθμών να διασφαλίζουν ότι οι εκπομπές τους δεν περιλαμβάνουν προγράμματα τα 
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οποία ενδέχεται να βλάψουν τη σωματική, την πνευματική ή την ηθική ανάπτυξη των 
ανηλίκων καθώς επίσης την προστασία των ανηλίκων από συγκεκριμένα είδη 
διαφημίσεων. 

 Για όλα τα πιο πάνω η Αρχή, στα πλαίσια των δυνατοτήτων της, του 
δειγματοληπτικού ελέγχου των προγραμμάτων των αδειούχων σταθμών και του ΡΙΚ 
στον οποίο προβαίνει αλλά και βασιζόμενη στα σχετικά παράπονα που υποβάλλονται 
από το κοινό, προχωρεί με τη διερεύνηση και εξέταση υποθέσεων εναντίον σταθμών 
και στις περιπτώσεις όπου στοιχειοθετούνται παραβάσεις της νομοθεσίας, επιβάλλει 
τις ανάλογες κυρώσεις. 

 Όσον αφορά στην αναφορά της βουλευτού κας Κυριακίδου σε συγκεκριμένη 
εκπομπή του ΡΙΚ που προβλήθηκε στις 30 Απριλίου 2008, παραμονή αργίας στις 
9:25 το βράδυ (εκπομπή του κ. Λαζόπουλου) η οποία, όπως σημειώνει η ίδια στην 
ερώτησή της, “περιλάμβανε σωρεία αισχρών και ακατονόμαστων λέξεων και 
εκφράσεων”, πληροφορείστε ότι έχουν ήδη δοθεί οδηγίες σε Λειτουργό της Αρχής να 
προχωρήσει με σχετική διερεύνηση της υπόθεσης. 

 Ως εκ τούτου και λόγω του ότι η διαδικασία διερεύνησης βρίσκεται σε εξέλιξη, η 
Αρχή για ευνόητους λόγους δεν μπορεί να τοποθετηθεί και να σχολιάσει την εν λόγω 
επισήμανση της κας Κυριακίδου, για την πιο πάνω εκπομπή. 

 Τέλος, και αναφορικά με την παράκλησή σας όπως αποσταλεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, υπόψη της κας Κυριακίδου, η κασέτα της συγκεκριμένης εκπομπής, 
με όλο τον σεβασμό και την εκτίμηση της Αρχής προς την κυρία Βουλευτή, σας 
επισημαίνουμε το γεγονός ότι, με βάση τις πρόνοιες του περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου 7(Ι) του 1998 (όπως τροποποιήθηκε μεταγενέστερα), 
τέτοια ενέργεια εκ μέρους της Αρχής θα ήταν εκτός των πλαισίων του εν λόγω Νόμου.  
Ως εκ τούτου, εισήγησή μας είναι όπως, ως αρμόδιο Υπουργείο για θέματα που 
αφορούν, μεταξύ άλλων, τη λειτουργία του ΡΙΚ, ζητήσετε από το ίδιο το Ίδρυμα να 
αποστείλει αντίγραφο της εν λόγω εκπομπής στη Βουλή. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες και/ή διευκρινήσεις 
θα θέλατε να έχετε επί του θέματος.” 

“Θέμα:  Ερώτηση βουλευτή προς το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου σχετικά με τη 
μετάδοση εκπομπής Λαζόπουλου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. 10.01.002.022 ημερομηνίας 2 
Ιουνίου 2008 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου είναι πολύ ευαίσθητο σε θέματα προστασίας 
των παιδιών και το αποδεικνύει με την προβολή καθημερινής πολύωρης ζώνης με 
εκλεκτά, ποιοτικά και συχνά ακριβά για το λόγο αυτό προγράμματα. 

 Αλλά και στις υπόλοιπες εκπομπές που υπάρχει συστηματικός έλεγχος για 
διασφάλιση της προστασίας των ανηλίκων. 

 Πριν από τη μετάδοση της εκπομπής του Λ. Λαζόπουλου στις 21.25, το ΡΙΚ 
πρόβαλε προειδοποιητικό σήμα, οπτικό και λεκτικό, καταλληλότητας της για άτομα 
ηλικίας άνω των 15 χρόνων. 

 Έτσι οι γονείς μπορούν να αποφασίσουν οι ίδιοι για το αν θέλουν τα παιδιά 
τους να παρακολουθήσουν την εκπομπή. 

 Η εκπομπή του Λάκη Λαζόπουλου είναι μία σατιρική εκπομπή Αριστοφανικού 
τύπου.  Στο στούντιο της εκπομπής στην Ελλάδα επιτρέπεται η παρουσία παιδιών, 
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μεταδίδεται στις 21.00 της Τρίτης και επαναλαμβάνεται το Σάββατο στις 21.00, ώρα 
καθαρά οικογενειακή. 

 Μέσα από την εκπομπή του ο Λάκης Λαζόπουλος ασκεί κοινωνική κριτική και 
προσεγγίζει με θετικά μηνύματα τους νέους.  Γι’ αυτό και το ΡΙΚ θεωρεί ότι πρέπει να 
μεταδίδεται σε ώρα προσιτή για την πλειονότητα των τηλεθεατών που απέδειξαν τόσο 
με τις ψηλές τηλεθεάσεις ότι και με τα σχόλιά τους την εκτίμησή τους αυτή. 

 Η κασέτα που ζητήθηκε έχει ήδη αποσταλεί στον Αναπληρωτή Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής.”.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στο Κεφάλαιο Τέταρτο δε θα μπούμε σήμερα. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σας υπενθυμίζω ότι στην επόμενη συνεδρίαση θα 
συζητήσουμε την πρόταση ψηφίσματος την οποία έχω καταθέσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, την ώρα που μιλούσατε, τα αυτιά μας ήταν σε πλήρη λειτουργία 
και ακούσαμε την εισήγησή σας, γι’ αυτό θα το συζητήσουμε την ερχόμενη βδομάδα, 
όπως το έχουμε πει! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 10 Ιουλίου 2008, στις 10.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  O περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.091-2008) 

 2.  Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 7) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.262-2007) 

 3.  Ο περί Ειδικής Χορηγίας (Αγορά ή Ανέγερση 
Κατοικίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.086-2008) 

 4.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.085-2008) 

 5.  Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.045.068-2008) 

 6.  O περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.031-2008) 

 7.   Ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.002-2008) 

 8.   Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.215-2007) 

 9.  Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.069-2008) 

 10.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.082-2008) 

 11.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος 
(Αρ. 2) του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.080-2008) 

 12.  Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λάρνακας  του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.071-2008) 

 13.  Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.067-2008) 

 14.  Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.087-2008) 

 15.  Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου) 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.036-2007) 

 16.  Ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών Σχέσεων 
των Συζύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2007. (Πρόταση νόμου) 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.037-2007) 

 17.  Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.049.064-2008) 

 18.  Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.079-2008) 

 19.  Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.009-2008) 

 20.  Ο περί Αθέμιτης Κτήσης Περιουσιακού Οφέλους 
στους Αξιωματούχους και Λειτουργούς του 
∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.083-2008) 

 21.  Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.035-2008) 

 22.  Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή 
Προαγωγής, Καθήκοντα και Αρμοδιότητες 
Εκάστης Θέσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.085-2007) 

 23.  Οι περί της ∆ιαδικασίας Εκδίκασης Πειθαρχικών 
Υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.093-2008) 

 24.  Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.012-2008) 

 25.  Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.037-2008) 

 26.  Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική 
Υπόσταση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.076-2008) 

 27.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.011-2008) 

 28.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.192-2007) 

 29.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 
Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.123-2007) 

 30.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 
Θέσεις Ανώτερου Επιθεωρητή Αερολιμένα, 
Επιθεωρητή Αερολιμένα Α´, Επιθεωρητή 
Αερολιμένα και Βοηθού Αερολιμένα (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.063-2008) 

 31.  Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - 
Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Αεροπορικών 
Κινήσεων, Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων 
Α΄, Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων και 
Βοηθού Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.069-2008) 

 32.  Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και 
Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.078-2008) 

 33.  Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων 
και των Κρατών Μελών τους αφενός και της 
∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου αφετέρου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.065-2008) 

 34.  Ο περί της Συμφωνίας για το Καθεστώς 
∆υνάμεων μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και των Ηνωμένων Εθνών σχετικά με την 
Υποστήριξη, Συμπλήρωση και Ενίσχυση της 
∆ύναμης των Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο (the 
United Nations Interim Force in Lebanon-
UNIFYL) (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.050-2008) 

 35.  Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και 
Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.073 -2008) 

 36.  Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και 
∆ασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, C, R και 
S), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων 
τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.074-2008) 

 37.  Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίες 
Μ, Ν και Ο), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
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Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων 
τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.075-2008) 

 38.  Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.032-2008) 

 39.  Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.033-2008) 

 40.  Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.029-2008) 

 41.  Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.030-2008) 

 42.  Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 
(Τροποποιητικός)    (Aρ. 2) Νόμος του 2007. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.048.043-2007) 

 43.  Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών 
Αναγκών) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.090-2008) 

 44.  Οι περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.092-2008) 

 45.  Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες 
και Παθόντες Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.089-2008) 

 46.  Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης 
των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.005-2008) 

 47.  Ο περί της Προώθησης της Χρήσης 
Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων 
για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.036-2008) 

 48.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2008. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.044.124-2007) 

 49.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Λειτουργός 
Περιοχών Λιμένων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.044-2008) 

 50.  Οι περί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
(Πρόσληψη, Προαγωγή και Υπηρεσία 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.010-2008) 

 51.  Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008) 

 52.  Οι περί Αφυδατωμένου ∆ιατηρημένου Γάλακτος 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.082-2008) 

 53.  Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν.61/99) 

 54.  Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005)  

 55.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.086-2007) 

 56.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.093-2007) 

 57.  Οι περί Αστυνομίας (Προαγωγές Εξειδικευμένων 
Μελών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.118-2007) 

 58.  Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Γενικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.133-2007) 

 59.  Οι περί Αστυνομίας (Μέλη Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) 
(Προαγωγές) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.134-2007) 

 60.  Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.135-2007) 

 61.  Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
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(Ειδικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.136-2007) 

 62.  Οι περί Αστυνομίας (Πυροσβεστική Υπηρεσία) 
(Εφεδρικοί Πυροσβέστες) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.137-2007) 

 63.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.028-2008) 

 64.  Οι περί ∆ικηγόρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.029-2008) 

 65.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.080-2008) 

 66.  Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών στον Τομέα της Ενέργειας και για 
Συναφή Θέματα (Γενικοί) Κανονισμοί της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.067-2008) 

 67.  Οι περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Εγγραφή, Ρύθμιση 
και ∆ιαχείριση Κοινόκτητων Οικοδομών) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.2001) 

 68.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002) 

 69.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Ατυχήματα Σχετιζόμενα με Επικίνδυνες Ουσίες) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.005-2008) 

 70.  Οι περί Υπηρεσίας του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.066-2008) 

 71.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005) 

 72.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο 
Προνοίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.152.2006) 

 73.  Οι περί Ταμείου Προνοίας Τακτικού Ωρομίσθιου 
Προσωπικού του Θεατρικού Οργανισμού 
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Κύπρου Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.076-2007) 

 74.  Οι περί Εξοικονομήσεως Νερού (Ειδικά Μέτρα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.044.101-2007) 

 75.  Οι περί της Λειτουργίας των Κρεοπωλείων 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.001-2008) 

 76.  Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.290-2007) 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται  
«Προστασία του περιβάλλοντος από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Περιβάλλοντος). 
(Αρ. Φακ. 23.04.137.2006) 

 2.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 
θέμα που τιτλοφορείται «Κοινωνικά και 
εργασιακά προβλήματα επαναπατριζομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων).  
(Αρ. Φακ. 23.04.395.2006)  

 3.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η πρόοδος της 
Ευρωμεσογειακής Συνεργασίας στο πλαίσιο της 
απόφασης της Βαρκελώνης και η πολιτική της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς υλοποίηση αυτής 
της πολιτικής». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, 
Χρήστου Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.038-2007) 

 4.  «Προβλήματα και προοπτικές του κυπριακού 
τουρισμού». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των 
κομμάτων). 
(Αρ. Φακ. 23.05.009.2007) 
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 5.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 
«Η ανάγκη έγκαιρης λήψης μέτρων για 
αρμονική ένταξη της λειτουργίας του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) 
στο παραδοσιακό κέντρο της πόλης». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη, Ντίνου 
Χατζηνικόλα και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.155.2006) 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Το πρόβλημα 
της διάδοσης παιδικού πορνογραφικού και 
άλλου υλικού μέσω του διαδικτύου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Κώστα Παπακώστα, 
Γιαννάκη Θωμά και Πανίκκου Σταυριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.409.2006) 

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η εφαρμογή στην Κύπρο της 
κοινοτικής νομοθεσίας για την προστασία των 
προσωπικών δεδομένων». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.166.2007) 

 8.  «Η ανάγκη εκσυγχρονισμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης και η αναθεώρηση του θεσμικού 
πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της βουλευτού κ. 
Ελένης Θεοχάρους). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.010.2007) 

 9.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών 
για το θέμα που τιτλοφορείται «Ενημέρωση από 
τον πρόεδρο του Συμβουλίου Εγκληματικότητας 
για το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη 
και Αντιμετώπιση της Εγκληματικότητας». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.138.2006) 

 10.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα που 
τιτλοφορείται «Η μεταρρύθμιση του Συστήματος 
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Ίδιων Πόρων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η 
ανάγκη συμμετοχής στη διαδικασία των εθνικών 
κοινοβουλίων και του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση  έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Τάσου Μητσόπουλου, 
Χρήστου Στυλιανίδη και Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.261-2007) 

 11.  «Οι σοβαροί κίνδυνοι από τις κλιματολογικές 
αλλαγές και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
αντιμετώπισή τους». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.001-2008) 

 12.  «Πανευρωπαϊκή εκστρατεία κοινοβουλίων 
ενάντια στη βία κατά των γυναικών - 
Απολογισμός και προκλήσεις για νέες δράσεις». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της  βουλευτού  
 κ. Αντιγόνης  Παπαδοπούλου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.003-2008) 

 13.  «Η άνοδος των τιμών των καταναλωτικών 
προϊόντων και η δημιουργία φαύλου κύκλου 
στην οικονομία σε βάρος των καταναλωτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
(Αρ. Φακ. 23.05.004.2008) 

 14.  «Το πρόβλημα του εποικισμού στην Κύπρο, η 
ανάγκη αξιοποίησης των Εκθέσεων Cuco και 
Laakso και η περαιτέρω συμβολή της 
κυπριακής Βουλής στην προώθηση της 
επίλυσης του προβλήματος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής του ομάδας). 
 (Αρ. Φακ. 23.05.005.2008) 

 15.  «Η φερεγγυότητα του προσφυγικού κόσμου». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου, Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιου Γεωργίου και Κυριάκου Χατζηγιάννη 
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 



 192

 (Αρ. Φακ. 23.05.006.2008) 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  7.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αναστασιάδης Νίκος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί 
Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (∆ιαγραφή Οφειλόμενων Φορολογικών 
Χρεών) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Κανονισμοί του 2008», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Παπαδόπουλος, Στ. Ευαγόρου, ∆. Συλλούρης, Μ. Σιζόπουλος, 
Σ. Φυττής) και η έγκρισή τους. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Οργανωμένων Ταξιδιών, ∆ιακοπών και 
Περιηγήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων των Κανονισμών που Εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2005», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ά. 
Βότσης, Ά. Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Χρ. Στυλιανίδης, Γ. Περδίκης, Α. 
Αγγελίδης, Φ. Σαρίκας) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Κρατικών Υπαλλήλων (Αύξηση Μισθών και 
Συντάξεων) Νόμος του 2008» και «Ο περί Μελών των Επιτροπών ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας και ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αύξηση Αντιμισθίας) 
Νόμος του 2008», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Μ. Σιζόπουλος, Α. 
Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Στ. Ευαγόρου) και ψήφισή τους σε νόμους. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Ανοικτού Τύπου Οργανισμών 
Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Καταδολίευσης των εκ ∆ικαστικής 
Αποφάσεως Πιστωτών Νόμος του 2008» και ψήφισή της σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ειδικού Τέλους επί των Απολαβών των 
Λιμενεργατών και Σημειωτών Νόμος του 2008», οι παρατηρήσεις των κ. 
Ζαχαρία Κουλία και Μαρίνου Σιζόπουλου και ψήφισή του σε νόμο.  

9. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της ∆ιαχείρισης της Ποιότητας των Νερών 
Κολύμβησης Νόμος του 2008» και «Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» και ψήφισή τους σε νόμους.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορίας Κυπριακών Πατατών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο.  

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2007» και τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008» και «Οι περί Γεωργικής Ασφάλισης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Ανώτερου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008»,  
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 β. «Οι περί Υπουργείου Υγείας (∆ιοίκηση) - ∆ιεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών - Κλάδος Επισκεπτριών Υγείας - Θέσεις Προϊσταμένης 
Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας, Βοηθού Προϊσταμένης Επισκεπτριών 
Υγείας και Πρώτης Λειτουργού Επισκεπτριών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008»,  

 γ. «Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις Αρχαιολογικού Λειτουργού Α΄, 
Αρχαιολογικού Λειτουργού και Συντηρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008»,  

 δ. Οι περί Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κρατικό Αρχείο) 
- Θέσεις Εφόρου Κρατικού Αρχείου και Λειτουργού Κρατικού Αρχείου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 

 ε. «Οι περί Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών - Θέσεις 
Πρώτου Τεχνικού Μηχανικού, Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού, Τεχνικού 
Μηχανικού 1ης  Τάξεως (Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) και Τεχνικού 
Μηχανικού (Μηχανολογίας/Ηλεκτρολογίας) (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008»,  

 στ. «Οι περί Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού ∆ιεκπεραίωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008»,  

 ζ. «Οι περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση Λειτουργού Γραφείου 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008»,  

 η. «Οι περί Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων, Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων Α΄, 
Λειτουργού Εργασιακών Σχέσεων και Επιθεωρητή Εργασιακών 
Σχέσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008»,  

 θ. «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Λειτουργού 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008»  

 και έγκρισή τους.  

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Ζώων κατά τη Σφαγή ή Θανάτωσή τους) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008» και «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Μεταφορά των Ζώων) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ιδιωτικών Κτηνιατρικών Εργαστηρίων 
(Εγγραφή, Λειτουργία και Έλεγχος) Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
Τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί 
Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) Νόμος του 2008», οι 
αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Μ. Σιζόπουλος, Κ. Χατζηγιάννη, 
Α. Κυριακίδου, Α. Θεμιστοκλέους, Α. Νεοφύτου, Τ. Μητσόπουλος, Ν. Κουτσού, 
Ν. Παπαδόπουλος, Ε. Θεοχάρους, Φ. Σαρίκας, Χρ. Στυλιανίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ν. Κωνσταντίνου, Ι. Νικολάου, Π. Κυρίτσης, Ν. Τορναρίτης, Ν. 
Κλεάνθους, Χρ. Πουργουρίδης, Ά. Κυπριανού, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. 
Ομήρου, Α. Αγγελίδης, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Κατσουρίδης) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

17. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 
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18. Ερωτήσεις βουλευτών: 

∆ρόμος Λεμεσού-Αγρού - ∆ημιουργία περιφερειακού γυμνασίου στην 
Παρεκκλησιά - Καθυστέρηση στη ρύθμιση των αγροτικών χρεών - Πρόβλημα 
διαχείρισης της κοπριάς στο σφαγείο Κοφίνου - Λατομείο και σκυροθραυστική 
μονάδα Αστρομερίτη - Κρούσματα καρκίνου στο προσωπικό του σφαγείου 
Κοφίνου - Έκπτωση στο εισιτήριο συγγενών των ασθενών που μεταβαίνουν 
στο εξωτερικό - Σπουδαστική χορηγία για τους άρρενες που έχουν μόνο την 
ελληνική υπηκοότητα - Ανάγκη ενίσχυσης της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας με 
καινούριο τεχνολογικό εξοπλισμό - Ανάγκη αγοράς πρόσθετων πυροσβεστικών 
οχημάτων - Ανάγκη βελτίωσης των κτιριακών εγκαταστάσεων της 
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας - Αίτημα του Κέντρου Στήριξης Πολύτεκνης 
Οικογένειας για αύξηση της κρατικής χορηγίας - Αίτημα της Ομοσπονδίας 
Συλλόγων Ελλαδιτών Κύπρου για ρύθμιση της κατάταξης στην Εθνική Φρουρά 
- ∆ιευκόλυνση των διαδικασιών για τους Ελλαδίτες στο Τμήμα Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Οι επιδιορθώσεις στο συνοικισμό Αγίου 
Ιωάννη στη Λεμεσό - Ύψος διδάκτρων από πολύτεκνους γονείς στα Κρατικά 
Ινστιτούτα Επιμόρφωσης - Κυπριακό Οινομουσείο στην Ερήμη - Ανάγκη 
δημιουργίας δεύτερου δημοτικού σχολείου σε ενορία στο ∆άλι - Η πολιτική που 
ακολουθείται στο θέμα της μαθητικής στολής - Πρωτόκολλο των Ηνωμένων 
Εθνών για ολοκληρωμένη διαχείριση παράκτιων περιοχών - Έλεγχος 
τοποθέτησης αφαλατικών μονάδων υφάλμυρου νερού.  

19. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το πολεοδομικό έργο της παραλιακής λεωφόρου στις κοινότητες Χλώρακα και 
Κισσόνεργας - Ο αυτοκινητόδρομος Πόλης Χρυσοχούς-Πύργου - ∆ιαχωρισμός 
οικοπέδων για άπορες οικογένειες στην Αναρίτα - Οι προσλήψεις έκτακτων 
υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία - Γνώση αγγλικής για μονιμοποίηση 
υπαλλήλων αορίστου χρόνου στο δημόσιο - Αίτημα για βελτίωση δρόμου της 
κοινότητας Φύτης - Αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για θεσμοθέτηση 
επιδόματος υπαίθρου - Αίτημα της κοινότητας Μαθικολώνης για κάλυψη των 
εξόδων εγγραφής αγροτικών δρόμων - Έλεγχος εκπομπών του ΡΙΚ από την 
Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.  

 



 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 10ης Ιουλίου 2008 

Ώρα έναρξης: 11.15 π.μ. 

Αρ. 34 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

Καλή μέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν ορισμένα θέματα τα οποία 
υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα και να ψηφιστούν σήμερα.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές, σύμφωνα με τον κατάλογο που έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Αύξηση των 
Μισθών των Υπαλλήλων) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.093-
2008) 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Οικονομικών  
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2. O περί Προϋπολογισμού 
(Τροποποιητικός) του 2008 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.094-
2008) 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.095-
2008) 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.096-
2008) 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Οι περί Αναπτύξεως 
Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.094-
2008) 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

6. Οι περί Πολιτικής 
Αεροπορίας [Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής για τον 
Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1107/2006], Κανονισμοί του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.095-
2008) 

Εξωτερικών  Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται στις 
επιτροπές                       

1. O περί Αστικών Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008. 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.036-
2008) 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και  

Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος 

Νομικών 

2. Ο περί της Αρχής Υδάτων 
Κύπρου (Σύσταση και 
Λειτουργία) Νόμος του 2008. 

(Αρ. Φακ. 23.02.049.037-

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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2008) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, τα θέματα υπ’ αριθμόν 2, 3, 5 και 6 
κηρύσσονται ως επείγοντα και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές, με την παράκληση να συνέλθουν και να τα μελετήσουν και βέβαια να 
ετοιμάσουν τη σχετική έκθεση. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή αφορούν πολλές επιτροπές τα θέματα, κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι, για  
πρακτικούς λόγους, να αποχωρεί μια μια επιτροπή, γιατί, αν αποχωρήσουν όλα τα 
μέλη των επιτροπών, δε θα υπάρχει δυνατότητα να λειτουργήσει η ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα μείνουμε εμείς τζι ο κούκος εις το τέλος.  Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ή ένας ’πού κάθε κόμμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ή ένας ’πού κάθε κόμμα. 

 Όλες οι επιτροπές, αλλά ένας ’πού κάθε κόμμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Η παράκλησή μου είναι ένας ’πού κάθε κόμμα να παρευρεθεί, να 
συνέλθουν οι επιτροπές και να ετοιμαστούν οι ανάλογες εκθέσεις.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Την πρόταση νόμου τη δεύτερη, επειδή δεν την έχουμε δει και δεν μπορούμε 
να γνωρίζουμε αν το περιεχόμενό της είναι αντισυνταγματικό, επειδή πρόσφατα 
εγνωμάτευσε τζιαι στην επιτροπή ο Γενικός Εισαγγελέας γι’ αυτού του είδους τες 
προτάσεις, επιφυλαττόμεθα να το δούμε καταρχάς το θέμα συνταγματικότητας και 
μετά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Πριν τη νομοθετική εργασία θα τεθεί προς έγκριση η πρόταση ψηφίσματος που 
έχει κατατεθεί από τον κ. Περδίκη και σας έχει διανεμηθεί στην προηγούμενη συνεδρία 
της ολομέλειας.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, 
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 Έχοντας υπόψη την ανάγκη εμβάθυνσης των θεσμών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης,  

 Υποστηρίζοντας την ανάγκη διεύρυνσης των δυνατοτήτων συμμετοχής των 
πολιτών στη διαμόρφωση του μέλλοντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις ανησυχίες που εκφράστηκαν κατά τη συζήτηση της 
επικύρωσης της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης, 

 Εκφράζοντας πλήρη σεβασμό στη δημοκρατική έκφραση των λαών και 
ιδιαίτερα στο αποτέλεσμα του ιρλανδικού δημοψηφίσματος, 

 Προτείνει την τροποποίηση της Μεταρρυθμιστικής Συνθήκης μέσω μιας 
"Ευρωπαϊκής Πράξης ∆ημοκρατίας", που να περιλαμβάνει την ενσωμάτωση του 
Χάρτη των Θεμελιωδών ∆ικαιωμάτων στο κείμενο της συνθήκης, καθώς και 
μηχανισμών εφαρμογής του χωρίς εξαιρέσεις για οποιαδήποτε χώρα, την 
ενδυνάμωση του ρόλου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και των εθνικών κοινοβουλίων 
στις διαδικασίες λήψης των αποφάσεων και την ενίσχυση των αρχών της 
συμμετοχικής δημοκρατίας με μέτρα όπως η ενδυνάμωση της διαδικασίας της 
"Πρωτοβουλίας των Πολιτών".  Η "Ευρωπαϊκή Πράξη ∆ημοκρατίας" μπορεί να τεθεί 
σε επικύρωση ενώπιον των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ταυτόχρονα σε όλα τα 
κράτη μέλη κατά τη διάρκεια των ευρωεκλογών του 2009.  

 Εξουσιοδοτεί τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων να μεταφέρει την 
πρόταση προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, προκειμένου να την προωθήσει στο 
προσεχές Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ψήφισμα απορρίπτεται. 

 Το πρώτο θέμα της νομοθετικής εργασίας είναι «Ο περί Βεβαιώσεως και 
Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 

Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2008.  
Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών, ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών 
Κύπρου, του Φορέα Προώθησης Ξένων Επενδύσεων και του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Βεβαιώσεως 
και Εισπράξεως Φόρων Νόμου, ώστε, ανεξαρτήτως οποιασδήποτε υποχρεώσεως για 
τήρηση εχεμύθειας ή περιορισμού, περιλαμβανομένου και τραπεζικού ή 
επαγγελματικού απορρήτου, αλλά τηρουμένου του αναγνωρισμένου δυνάμει νόμου 
δικηγορικού απορρήτου, να δίνονται οι απαραίτητες πληροφορίες στο διευθυντή του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, όταν αυτός το απαιτεί για σκοπούς συμμόρφωσης 
με τις διατάξεις των συμβάσεων αποφυγής διπλής φορολογίας. 

 Επισημαίνεται ότι η προτεινόμενη νομοθεσία αποσκοπεί στην εκπλήρωση 
υποχρεώσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε σχέση με συμβάσεις για την αποφυγή 
διπλής φορολογίας, που συνάπτονται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία με βάση το 
πρότυπο σύμβασης του Οργανισμού Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης 
(ΟΟΣΑ). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η διατήρηση 
και επέκταση του υφιστάμενου δικτύου Συμβάσεων Αποφυγής ∆ιπλής Φορολογίας 
(ΣΑ∆Φ) είναι υψίστης σημασίας και αποτελεί σημαντικό συγκριτικό πλεονέκτημα της 
Κύπρου για την προσέλκυση ξένων επενδύσεων και την προώθηση της Κύπρου ως 
διεθνούς επιχειρηματικού κέντρου.  Κατά τις πρόσφατες όμως διαπραγματεύσεις για 
τη σύναψη ή την αναθεώρηση διμερών ΣΑ∆Φ με άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, αλλά και με τρίτα κράτη, έχει προκύψει ως βασικό και αμετάκλητο αίτημα 
των κρατών αυτών όπως περιληφθούν διατάξεις στις ΣΑ∆Φ με βάση τις οποίες να 
είναι δυνατή η ανταλλαγή πληροφοριών για μη φορολογικούς κατοίκους της Κύπρου.  
Για τους σκοπούς αυτούς, “εχέμυθη πληροφορία” θεωρείται αυτή που τηρείται ή 
τυγχάνει διαχείρισης από τράπεζα, άλλο χρηματοπιστωτικό ίδρυμα, 
εμπιστευματοδόχο, εντολοδόχο, αντιπρόσωπο ή πρόσωπο που σχετίζεται με 
συμφέροντα ιδιοκτησίας και η οποία δίδεται σε άλλο πρόσωπο.  

 Όπως επίσης έχει κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής, η Γερμανία, η Γαλλία, η 
∆ανία, η Ιταλία, οι Βαλτικές Χώρες, η Ολλανδία, η Νορβηγία, η Ισπανία, η Πορτογαλία 
και η Φιλανδία κατά την επαναδιαπραγμάτευση υφιστάμενων ΣΑ∆Φ ή κατά τη 
διαπραγμάτευση για τη μονογράφηση κειμένων νέων ΣΑ∆Φ έχουν απαιτήσει έντονα 
την ικανοποιητική διασφάλιση, με την εισαγωγή συγκεκριμένων νομοθετικών 
διατάξεων, της ανταλλαγής εχέμυθων πληροφοριών μεταξύ φορολογικών αρχών και 
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της λήψης συναφών μέτρων για την άρση της απαγόρευσης ανταλλαγής εχέμυθων 
πληροφοριών.   

 Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία, η Κύπρος δεν είναι σε θέση αυτή τη 
στιγμή να ανταλλάξει εχέμυθες πληροφορίες για μη φορολογικούς κατοίκους της 
χώρας λόγω συγκεκριμένων απαγορευτικών διατάξεων.  Ακόμη και εάν η Κύπρος 
συνομολογήσει ΣΑ∆Φ, οι οποίες με βάση το διεθνές δίκαιο υπερέχουν της εθνικής 
νομοθεσίας, στις οποίες να προβλέπεται η ανταλλαγή εχέμυθων πληροφοριών για μη 
φορολογικούς κατοίκους της Κύπρου, χωρίς την ύπαρξη του αναγκαίου νομοθετικού 
πλαισίου η κυβέρνηση δε θα είναι σε θέση να ανταποκριθεί αποτελεσματικά σε 
οποιοδήποτε σχετικό αίτημα.   

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι το θέμα της ανταλλαγής εχέμυθων πληροφοριών 
για σκοπούς άμεσης φορολογίας, όπως έχει κατατεθεί, δεν καλύπτεται ικανοποιητικά 
από το κοινοτικό κεκτημένο και δίκαιο.  Επιπρόσθετα, παρά το γεγονός ότι η σχετική 
κοινοτική Οδηγία 70/799/EEC του Συμβουλίου της 19ης ∆εκεμβρίου 1977 περί της 
αμοιβαίας συνδρομής των αρμόδιων φορολογικών αρχών των κρατών μελών στον 
τομέα των άμεσων φόρων και ασφαλίστρων έχει ήδη ενσωματωθεί στην εθνική 
φορολογική νομοθεσία, το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο σε σχέση με την ανταλλαγή 
εχέμυθων πληροφοριών για μη φορολογικούς κατοίκους της Κύπρου, καθιστά 
αναποτελεσματική τη δυνατότητα του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων να 
ανταλλάξει τέτοιες πληροφορίες.  Αναφέρεται επίσης ότι η υποχρέωση για ανταλλαγή 
πληροφοριών με βάση την κοινοτική Οδηγία 2003/48/ΕΚ του Συμβουλίου της 3ης 
Ιουλίου 2003 για τη φορολόγηση των υπό μορφή τόκων εισοδημάτων από 
αποταμιεύσεις, η οποία τέθηκε σε εφαρμογή από την 1η Ιουλίου 2005, αφορά 
πληροφόρηση για εισοδήματα υπό μορφή τόκων από αποταμιεύσεις τα οποία 
καταβάλλονται σε κατοίκους των άλλων κρατών μελών από καταθέσεις που 
διατηρούν στην Κύπρο.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, το οποίο πρέπει να 
σημειωθεί ότι κατατέθηκε στην επιτροπή μόλις την περασμένη Πέμπτη, 3 Ιουλίου 
2008, με την παράκληση από το αρμόδιο υπουργείο όπως εξετασθεί το ταχύτερο από 
την αρμόδια επιτροπή, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε τα 
ακόλουθα: 

1. Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αποτελεί υψίστης σημασίας θέμα για την 
κυπριακή κυβέρνηση και η ψήφισή του σε νόμο αναμένεται να αποφέρει 
συγκριτικό πλεονέκτημα για την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

2. Όλα τα κράτη με τα οποία η Κύπρος διαπραγματεύεται συμφωνίες αποφυγής 
διπλής φορολογίας προτάσσουν την ανάγκη διασφάλισης αποτελεσματικών 
μηχανισμών παροχής των αναγκαίων πληροφοριών. 

3. Η αποκάλυψη πληροφοριών είναι ένας δυνητικός κίνδυνος αποτροπής ξένων 
καταθετικών επενδύσεων, αλλά, όπως έχουν αυτή τη στιγμή τα πράγματα, οι 
διαπραγματεύσεις για τη συνομολόγηση των αναγκαίων συμφωνιών αποφυγής 
διπλής φορολογίας δεν είναι δυνατό να ολοκληρωθούν. 

4. Η κυβέρνηση δεν επιθυμεί την έμμεση προώθηση της φοροδιαφυγής ούτε και 
τη δημιουργία αθέμιτου φορολογικού ανταγωνισμού, αντίθετα επιδιώκει τη 
διαφάνεια σε σχέση με την παροχή φορολογικών πληροφοριών. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, σημειώνεται ότι όλοι οι παριστάμενοι στη συνεδρία 
της επιτροπής εκπρόσωποι συνδέσμων ή οργανώσεων συμφώνησαν με το κείμενο 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, εκφράζοντας την ευαρέσκειά τους επειδή είχαν 
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προηγηθεί οι αναγκαίες διαβουλεύσεις με το αρμόδιο υπουργείο στο στάδιο της 
κατάρτισής του. 

 Αναφορικά με την πρόνοια τήρησης του αναγνωρισμένου δυνάμει νόμου 
δικηγορικού απορρήτου, ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, 
αναλύοντας τη σημασία της πρόνοιας αυτής, ανέφερε ότι μετά την εφαρμογή 
αποφάσεων του Κοινοδικαίου (Common Law) έχει παύσει από το έτος 2002 να ισχύει 
η δικηγορική  ασυλία, το δε δικηγορικό απόρρητο τηρείται με βάση νόμο προς 
προστασία του πελάτη και όχι του δικηγόρου.  Από την άλλη όμως, ο πελάτης οφείλει 
να θέτει ενώπιον του δικηγόρου όλα τα στοιχεία τα οποία αφορούν την υπόθεσή του, 
είτε είναι αθωωτικά είτε ενοχοποιητικά, ο δε δικηγόρος ενεργεί πάντοτε στη βάση της 
προστασίας του πελάτη του.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρά το γεγονός ότι 
τάχθηκε υπέρ των σκοπών οι οποίοι επιδιώκονται με την προτεινόμενη νομοθεσία, 
ανέφερε ότι οι επιδιωκόμενοι στόχοι και σκοποί δεν επιτυγχάνονται με το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο.  Όπως ο ίδιος επεξήγησε, σύμφωνα με το άρθρο 26 του 
Προτύπου Σύμβασης για την Αποφυγή της ∆ιπλής Φορολογίας του ΟΟΣΑ,  σε καμία 
περίπτωση δε δύναται το συμβαλλόμενο κράτος να μη δώσει τα ζητούμενα στοιχεία, 
επικαλούμενο την κατοχή των πληροφοριών από εμπιστευματοδόχο ή  άλλο 
πρόσωπο που ενεργεί νομίμως ως αντιπρόσωπος και προς όφελος άλλου 
προσώπου.  Επομένως, εφόσον στην περίπτωση αυτή γίνεται ειδική πρόνοια για 
διασφάλιση του δικηγορικού απορρήτου, είναι ενδεχόμενο σημαντικές ζητούμενες 
πληροφορίες να μην καλύπτονται από τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
αφού θα τυγχάνουν διαχείρισης από δικηγόρους οι οποίοι ενδεχομένως να ενεργούν 
εκ μέρους πελατών τους κατά τον πιο πάνω τρόπο (nominees). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου και κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της 
βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

 Με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή εκφράζει τη δυσαρέσκεια του αναπληρωτή 
προέδρου της και άλλων βουλευτών μελών της για το χρόνο κατάθεσης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, που δεν επέτρεψε στην επιτροπή να συζητήσει πολλές πτυχές 
του όλου θέματος και να υπεισέλθει σε μεγαλύτερο βάθος.  Η πρακτική αυτή, η οποία 
συχνά ακολουθείται από το Υπουργείο Οικονομικών, ειδικά όσον αφορά νομοσχέδια 
που κρίνεται ότι είναι μεγάλης σημασίας θεωρείται αντιδεοντολογική και για το λόγο 
αυτό καλείται το αρμόδιο υπουργείο στο μέλλον να αποφεύγει τέτοιου είδους πρακτική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε το παρόν νομοσχέδιο και πιστεύουμε 
ότι, αφού ακούσαμε εκ μέρους της κυβέρνησης ότι αυτό θα διευκολύνει στο να 
ξεπεραστούν αρκετά προβλήματα που έχουμε και αφού λάβαμε σοβαρά υπόψη τις 
δηλώσεις τις δημόσιες του Υπουργού Οικονομικών ότι έχει προηγηθεί και 
διαβούλευση με κάποιες χώρες, τα προβλήματα θα υπερπηδηθούν.  Ευχόμαστε αυτά 
για τα οποία και δημόσια έχουν δεσμευτεί να πραγματοποιηθούν για το καλό της 
κυπριακής οικονομίας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και η Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της θα υπερψηφίσει το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο. Παρά το γεγονός ότι τα χρονικά περιθώρια για τη συζήτηση 
του συγκεκριμένου νομοσχεδίου ήταν ασφυκτικά, εντούτοις, εκτιμώντας ότι αυτή τη 
στιγμή υπάρχουν σε εξέλιξη συζητήσεις της κυβέρνησης με τρίτες χώρες, γι’ αυτό 
ακριβώς το λόγο, για να υποβοηθήσουμε την κατάσταση, θα υπερψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο και ευχόμαστε ότι θα ξεπεραστούν τα όποια προβλήματα υπήρχαν και η 
Κύπρος θα μπορέσει να ξεφύγει από τη λεγόμενη “μαύρη λίστα” που έχει τοποθετηθεί 
από διάφορες χώρες.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο  περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 7) Νόμος του 2007».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2007» 
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Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος    Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου   Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης   Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου   Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12 
και 26 Μαΐου και στις 7 Ιουλίου 2008.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
τροποποίηση του περί Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, ώστε να διατηρηθεί η 
υφιστάμενη πολιτική επιβολής φόρων κατανάλωσης στα οχήματα τύπου pick up, 
αποφεύγοντας την επιβολή νέων φόρων, η οποία προέκυψε με την τροποποίηση 
ορισμένων επεξηγηματικών σημειώσεων που θεσπίζονται από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση στον Κώδικα Συνδυασμένης Ονοματολογίας, που αφορά τη δασμολογική 
κατάταξη των οχημάτων. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου οι βουλευτές μέλη της επιτροπής 
υπέβαλαν, μεταξύ άλλων, διευκρινιστικές ερωτήσεις προς τους αρμοδίους για 
σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής τους.   

 Ειδικότερα, η επιτροπή ζήτησε επιπρόσθετα στοιχεία αναφορικά με τα οχήματα 
που επηρεάζονται από την υπό αναφορά νομοθεσία.  Οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι δεν ήταν δυνατό να παράσχουν τις ζητηθείσες 
λεπτομέρειες κατά τη συνεδρία της επιτροπής και επιφυλάχθηκαν να αποστείλουν τα 
εν λόγω στοιχεία γραπτώς. 

 Συναφώς, το Τμήμα Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών επανήλθε με 
επιστολή του, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου 2008, με την οποία κατέθεσε στην επιτροπή 
πληροφορίες αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τα οχήματα των οποίων η κατάταξη και φορολογική μεταχείριση 
διαφοροποιείται με την προτεινόμενη τροποποίηση του νόμου. 

2. Τα οχήματα των οποίων η κατάταξη και φορολογική μεταχείριση δε 
διαφοροποιείται με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

3. Τα οχήματα που φορολογούνται ανάλογα με τον κυβισμό τους. 

4. Τους αντιπροσώπους / εισαγωγείς των υπό αναφορά οχημάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος, υιοθετεί το 
σκοπό και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο, αφού πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 
«Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2008».   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
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νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Μέρους Α και Β του Τέταρτου Παραρτήματος του βασικού 
νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Ειδικής Χορηγίας (Αγορά ή Ανέγερση 
Κατοικίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Ειδικής Χορηγίας (Αγορά ή 

Ανέγερση Κατοικίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2008.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ειδικής 
Χορηγίας (Αγορά ή Ανέγερση Κατοικίας) Νόμου, ώστε να διευρυνθεί το πεδίο 
εφαρμογής της εν λόγω νομοθεσίας με την παροχή της προβλεπόμενης σ’  αυτή 
χορηγίας η οποία δίδεται ως αντιστάθμισμα στην επιβολή συντελεστή φόρου 
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προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) προς 15% για την αγορά ή ανέγερση πρώτης κατοικίας, 
σε περιπτώσεις που μέχρι σήμερα δεν καλύπτονταν από τη βασική νομοθεσία. 

 Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπεται η παραχώρηση της 
προνοούμενης χορηγίας για τις ακόλουθες νέες περιπτώσεις: 

1. Ανέγερση κατοικίας σε κυβερνητική γη από πρόσφυγα στον οποίο έχει 
παραχωρηθεί άδεια χρήσης κυβερνητικής γης και στην οποία έχει ανεγείρει 
κατοικία με δικά του έξοδα.   

2. Ανέγερση κατοικίας σε κυβερνητικό οικόπεδο το οποίο παραχωρείται με 
ενοικιαγοραπωλητήριο έγγραφο με ευνοϊκούς όρους σε άπορη οικογένεια. 

3. Ανέγερση κατοικίας σε οικοδομήσιμη γη που ανήκει σε συγγενικό πρόσωπο 
εκείνου που την ανεγείρει μέχρι τέταρτου βαθμού συγγένειας εξ αίματος ή εξ 
αγχιστείας. 

 Με το ίδιο νομοσχέδιο προνοείται επίσης η υποχρέωση παρουσίασης 
υπεύθυνης δήλωσης του εργολήπτη που έχει ανεγείρει την κατοικία ότι κατέχει ετήσια 
άδεια της τάξης και της κατηγορίας του οικοδομικού ή τεχνικού έργου, σύμφωνα με τη 
νομοθεσία για την εγγραφή και τον έλεγχο εργοληπτών οικοδομικών και τεχνικών 
έργων, ως προϋπόθεση για την παραχώρηση της προβλεπόμενης χορηγίας.  

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα ενώπιον της επιτροπής στοιχεία, η διεύρυνση του 
πεδίου εφαρμογής της βασικής νομοθεσίας για την παροχή χορηγίας ως 
αντιστάθμισμα της υποχρέωσης καταβολής ΦΠΑ για την ανέγερση ή αγορά πρώτης 
κατοικίας επιβάλλεται, για να καλυφθούν ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού οι οποίες 
μέχρι σήμερα δεν καλύπτονταν από το ευεργέτημα αυτό.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο αναπληρωτής 
πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος κ. Νικόλας Παπαδόπουλος κατέθεσε εισήγηση για συμπερίληψη στο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο πρόνοιας, ώστε να καλυφθεί με την παραχώρηση ειδικής 
χορηγίας η περίπτωση ανακαίνισης υφιστάμενης κατοικίας η οποία, αφού πρώτα 
μεταβιβαστεί από τους γονείς στα παιδιά, θα χρησιμοποιείται ως πρώτη κατοικία, 
νοουμένου ότι δε θα ξεπερνά σε έκταση τα προνοούμενα τετραγωνικά μέτρα.   

 Περαιτέρω, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Γιάννος Λαμάρης εισηγήθηκε την κάλυψη από τις 
πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου της περίπτωσης ανέγερσης κατοικίας με 
ίδια έξοδα σε τουρκοκυπριακή γη, μετά από παραχώρηση άδειας χρήσης αυτής.     

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι παριστάμενοι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών ανέλαβαν την υποχρέωση να μελετήσουν αρμοδίως τις πιο πάνω 
εισηγήσεις και να απαντήσουν το συντομότερο στην επιτροπή, και εν πάση 
περιπτώσει πριν από την υποβολή του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στην ολομέλεια 
του σώματος, στο ερώτημα κατά πόσο η κυβέρνηση τις υιοθετεί, ώστε να 
ενσωματωθούν στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και κατά πλειοψηφία του 
αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και των μελών της βουλευτών του 
Σοσιαλδημοκρατικού Κινήματος Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγούνται στη 
Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο.  Ταυτόχρονα, δηλώνουν 
ότι αναμένουν την απάντηση του Υπουργείου Οικονομικών, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
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ώστε να καταστεί δυνατή η ενσωμάτωση των αναφερόμενων πιο πάνω εισηγήσεων 
μελών της επιτροπής, εφόσον η κυβέρνηση τις υιοθετεί, στο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, εμείς υποστηρίζουμε και χαιρετίζουμε την κατάθεση του 
συγκεκριμένου νομοσχεδίου, καθώς επεκτείνει το υπάρχον σύστημα της επιστροφής 
του ΦΠΑ για καινούριες κατοικίες, που είχε ακριβώς στόχο να βοηθήσει νεαρά 
ζευγάρια και άλλους.  Χαιρετίζουμε επίσης το γεγονός ότι επεκτείνονται οι πρόνοιες 
του νόμου και στες περιπτώσεις προσφύγων που έχουν ανεγείρει οικία σε 
κυβερνητική γη και μετά από εισήγηση του ΑΚΕΛ έχει επεκταθεί η συγκεκριμένη 
πρόνοια και στες περιπτώσεις των προσφύγων που έχουν ανεγείρει οικία σε 
τουρκοκυπριακή γη και έχει ενσωματωθεί αυτή η εισήγηση στο σχετικό νομοσχέδιο.  
Επεκτείνονται επίσης οι πρόνοιες του νόμου και στες περιπτώσεις άπορων 
οικογενειών που έχουν ανεγείρει οικία με ενοικιαγορά και εκεί που έχει ανεγερθεί οικία 
σε γη που ανήκει σε συγγενικά πρόσωπα μέχρι τέταρτου βαθμού.  

 Επίσης, σημειώνουμε ότι έχει κατατεθεί και μια διαφορετική εισήγηση από τη 
δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, να επεκταθεί το συγκεκριμένο σύστημα και στην 
περίπτωση ανακαινίσεων, όπου ανακαινίζεται παλαιά οικία και χρησιμοποιείται για 
πρώτη φορά ως οικία.  Χαιρετίζουμε το γεγονός ότι έχει δεσμευτεί η εκτελεστική 
εξουσία ότι θα εξετάσει αυτή την πρόταση και ενδεχομένως να επανέλθουμε εν 
ευθέτω χρόνω, όταν αυτή η πρόταση εξεταστεί από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Σιζόπουλος.  Σύντομα όμως, η παράκλησή μου, για να μπορέσουμε να… 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

  Από την πλευρά της Ε∆ΕΚ χαιρετίζουμε τις πρόνοιες του συγκεκριμένου 
νομοσχεδίου, γιατί ακριβώς αποσκοπεί στο να άρει μερικές αδικίες οι οποίες είχαν 
προκύψει με την αρχική έγκριση του νόμου.  Όμως θεωρούμε ότι ο συγκεκριμένος 
νόμος χρήζει περαιτέρω βελτίωσης, γιατί εξακολουθούν να υπάρχουν αδικίες όσον 
αφορά άτομα που προέρχονται από ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού, κυρίως στις 
ορεινές και τις ημιορεινές περιοχές, ενώ αντίθετα, μπορώ να πω, σε μερικές 
περιπτώσεις ευνοεί σκανδαλωδώς άτομα της ανώτατης οικονομικής τάξης του λαού 
που δε θα έπρεπε να ευνοούνται.  Γι’ αυτό θα καλέσουμε την εκτελεστική εξουσία να 
επανεξετάσει γενικά τη συγκεκριμένη νομοθεσία και να φέρει συμπληρωματικές 
τροποποιήσεις, οι οποίες να αποκαθιστούν ακριβώς την έννοια της στοχευμένης πια 
παροχής του συγκεκριμένου επιδόματος σε αυτούς που έχουν πραγματικά ανάγκη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



 13

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικής Χορηγίας (Αγορά ή 
Ανέγερση Κατοικίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2008».   

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, κάτι θέλετε να πείτε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, επειδή έχει κατατεθεί ένα συσχετιζόμενο νομοσχέδιο σήμερα, που αφορά 
ακριβώς την εφαρμογή του συγκεκριμένου κονδυλιού όσον αφορά τις αυξήσεις των 
μισθών, θεωρώ ότι το συγκεκριμένο ζήτημα ίσως θα ήταν καλύτερα να αφεθεί για μετά, 
έτσι ώστε να δοθεί ευκαιρία στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών να εξετάσει 
το άλλο νομοσχέδιο που έχει κατατεθεί από την Αρχή Λιμένων Κύπρου, για την 
αύξηση των μισθών κατά 2%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει διαφωνία σε ό,τι αφορά την εισήγηση για αναβολή; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν κατάλαβα γιατί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Παπαδόπουλε, μπορείτε να διευκρινίσετε επακριβώς το λόγο, για 
να μπορέσει να γίνει σαφές; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …το ενδεχόμενο κάποιων άλλων κανονισμών. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εντός της ημέρας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Α, εντός της ημέρας; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Σήμερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Α, εντάξει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ωραία!  Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, το οποίο είναι «Οι περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», 
αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008».  Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη, αλλά 
βέβαια δε θα παρακαλέσω τον πρόεδρο της επιτροπής να τη διαβάσει, ως είθισται.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τους βουλευτές κ. Αντιγόνη 
Παπαδοπούλου και κ. Νικόλα Παπαδόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Ιουνίου και 7 Ιουλίου 2008.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, εκπρόσωποι της 
Κεντρικής Τράπεζας και του Φορέα Προώθησης Ξένων Επενδύσεων (CIPA). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Υιοθέτησης του 
Ευρώ Νόμου, ώστε να απλοποιηθεί η διαδικασία μετατροπής του μετοχικού 
κεφαλαίου εταιρείας περιορισμένης ευθύνης από λίρες σε ευρώ. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό συζήτηση πρόταση 
νόμου, η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία για τη διευκόλυνση των εργασιών 
και τη μείωση του όγκου εργασίας που φαίνεται να έχει συσσωρευτεί στο Τμήμα 
Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, λόγω του μεγάλου αριθμού εγγράφων 
που κατατέθηκαν κατά το τελευταίο χρονικό διάστημα, ως αποτέλεσμα της 
υποχρέωσης που προκύπτει από τις διατάξεις της βασικής νομοθεσίας για την 
εισαγωγή του ευρώ αναφορικά με τις εταιρείες περιορισμένης ευθύνης.  Οι εν λόγω 
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διατάξεις προνοούν όπως οι προαναφερθείσες εταιρείες καταθέσουν στο πιο πάνω 
τμήμα ψήφισμα με το οποίο να τροποποιούν το ιδρυτικό έγγραφο και καταστατικό 
τους σύμφωνα με τη μετατροπή και στρογγυλοποίηση της ονομαστικής αξίας της 
μετοχής τους από λίρες σε ευρώ. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά σχεδίου νόμου, όλοι οι αρμόδιοι 
φορείς αναγνώρισαν την έκταση του προβλήματος και την ανάγκη εξεύρεσης λύσης.  
 Ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης, τονίζοντας το μέγεθος του 
προβλήματος που αντιμετωπίζει το τμήμα του, ανέφερε ότι εκκρεμούν ενώπιόν του 20 
000 τέτοια ψηφίσματα προς διεκπεραίωση, ανάμεσα σε 350 000 άλλα έγγραφα που 
αφορούν άλλους σκοπούς. 

 Στη βάση της όλης μελέτης και συζήτησης του θέματος, τέθηκαν υπό εξέταση 
διάφορες προτάσεις για την τελική επίλυση του ζητήματος, οι οποίες αξιολογήθηκαν 
από τους αρμόδιους φορείς  όσον αφορά την αποτελεσματικότητα κατά την πρακτική 
εφαρμογή τους.   

 Ως αποτέλεσμα της πιο πάνω διεργασίας, η υπό συζήτηση πρόταση νόμου, για 
σκοπούς αποτελεσματικότερης εφαρμογής των προνοιών της, διαμορφώθηκε, ώστε 
να προνοούνται σ’  αυτήν τα ακόλουθα: 

1. Για τις εταιρείες περιορισμένης ευθύνης, ιδιωτικές ή δημόσιες, των οποίων η 
ονομαστική αξία της μετοχής τους κατά τη μετατροπή και στρογγυλοποίησή της 
τυχόν μηδενίζεται και οι οποίες δεν έχουν καταχωρίσει στο Τμήμα Εφόρου 
Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη ψήφισμα γενικής συνέλευσης των 
μετόχων μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2008 εφαρμόζονται οι σχετικές διατάξεις 
του περί Εταιρειών Νόμου. 

2. Για τις ιδιωτικές εταιρείες περιορισμένης ευθύνης οι οποίες δεν εμπίπτουν στην 
πιο πάνω ρύθμιση και οι οποίες δεν έχουν καταχωρίσει σχετικό ψήφισμα 
γενικής συνέλευσης μετόχων στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη μέχρι την έναρξη της ισχύος του υπό εξέταση σχεδίου νόμου 
εφαρμόζονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

α. Η μετατροπή και στρογγυλοποίηση της ονομαστικής αξίας της μετοχής 
γίνεται με την αυτόματη τροποποίηση των σχετικών όρων του ιδρυτικού 
εγγράφου και του καταστατικού, καθώς και οποιωνδήποτε άλλων 
εγγράφων αφορούν την εταιρεία και είναι καταχωρισμένα στο Τμήμα 
Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη χωρίς ψήφισμα της γενικής 
συνέλευσης των μετόχων, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του περί 
Εταιρειών Νόμου.  Σε περίπτωση που εταιρεία ενίσταται, δικαιούται να 
ακολουθήσει την κανονική διαδικασία, υποβάλλοντας ψήφισμα της 
γενικής συνέλευσης των μετόχων εντός χρονικού ορίου ενός μηνός από 
την ημερομηνία που η υπό ψήφιση νομοθεσία θα τεθεί σε ισχύ.  Η 
αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου γίνεται με κεφαλαιοποίηση 
αποθεματικών ή, αν δεν υπάρχουν αποθεματικά, με καταβολή μετρητών 
ή με καταχώριση ζημιάς προς μεταφορά στα βιβλία της εταιρείας. 

β. Σε περίπτωση μετατροπής του ονομαστικού μετοχικού κεφαλαίου, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, από την οποία προκύπτει μείωση του 
κεφαλαίου, δεν απαιτείται ψήφισμα για την εν λόγω μείωση ούτε έγκριση 
με διάταγμα δικαστηρίου, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του άρθρου 
64 του περί Εταιρειών Νόμου. 

γ. Σε περίπτωση μετατροπής του ονομαστικού μετοχικού κεφαλαίου, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, από την οποία προκύπτει μείωση του 
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κεφαλαίου ένεκα της οποίας αποφασίζεται οποτεδήποτε από τη γενική 
συνέλευση των μετόχων να κατανεμηθεί σε αυτούς αντίστοιχο μέρισμα, 
δεν καταβάλλεται οποιοσδήποτε φόρος στο μέρισμα αυτό, κατά 
παρέκκλιση των προνοιών του περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας Νόμου. 

3.  Το Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη προχωρεί στην 
καταχώριση ψηφισμάτων που υποβλήθηκαν σύμφωνα με τις οριζόμενες στη 
βασική νομοθεσία διατάξεις, μόνο όταν προκύψει ανάγκη για έκδοση 
οποιουδήποτε πιστοποιητικού αναφορικά με το κεφάλαιο της εταιρείας, εκτός 
αν η εταιρεία καταχωρίσει εντός ενός μηνός από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος της υπό ψήφιση πρότασης νόμου νέο ψήφισμα γενικής συνέλευσης το 
οποίο θα επιβεβαιώνει το ήδη υποβληθέν ψήφισμα.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του μέλους της βουλευτή του  
Ευρωπαϊκού Κόμματος, υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της προτάσεως 
νόμου κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Ε, τελικά είναι ομόφωνη! 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 
Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 2008.  Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Υπηρεσίας 
Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών και του Συνδέσμου Εμπορικών 
Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση του βασικού νόμου για 
τις τραπεζικές εργασίες με την Οδηγία 2006/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 14ης Ιουνίου 2006 σχετικά με την ανάληψη και την άσκηση 
δραστηριότητας πιστωτικών ιδρυμάτων. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα της εκτελεστικής 
εξουσίας, οι πρόνοιες της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ έχουν ήδη ενσωματωθεί στην 
κυπριακή έννομη τάξη με την Οδηγία της Κεντρικής Τράπεζας για τις κεφαλαιακές 
απαιτήσεις και τα μεγάλα χρηματοδοτικά ανοίγματα, που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 15 ∆εκεμβρίου 2006, λαμβανομένου υπόψη του 
γεγονότος ότι η δεσμευτική ημερομηνία για τη μεταφορά των εν λόγω προνοιών ήταν 
η 31η ∆εκεμβρίου 2006.  Παρά το γεγονός ότι οι διατάξεις της Οδηγίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, μαζί με άλλες σχετικές πρόνοιες, ενσωματώθηκαν στην 
προαναφερθείσα Οδηγία (Κ∆Π) της Κεντρικής Τράπεζας, κρίθηκε απαραίτητο, 
σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα, να τροποποιηθεί σε ορισμένα σημεία και ο 
περί Τραπεζικών Εργασιών Νόμος, ώστε οι βασικές διατάξεις της Οδηγίας της 
Κεντρικής Τράπεζας να ενσωματωθούν και στην πρωτογενή νομοθεσία. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο: 

 προστίθενται νέες πρόνοιες στο άρθρο 4 του βασικού νόμου, οι οποίες 
συνάδουν με τα άρθρα 6, 7, 11 και 12 της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ, που αφορούν 
την έκδοση άδειας λειτουργίας τράπεζας, 

 εξειδικεύονται οι περιπτώσεις ανάκλησης άδειας τράπεζας σύμφωνα με τις 
διατάξεις του άρθρου 17 της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ, 

 τροποποιείται το άρθρο 10Α του βασικού νόμου, ούτως ώστε οι διατάξεις του 
που αφορούν την ελεύθερη εγκατάσταση και ελεύθερη παροχή υπηρεσιών για 
τις θυγατρικές επιχειρήσεις των τραπεζών που παρέχουν επενδυτικές 
υπηρεσίες σε κράτη μέλη να συνάδουν με το άρθρο 24 της Οδηγίας 
2006/48/ΕΚ, 
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 τροποποιείται το άρθρο 17 του βασικού νόμου, ώστε να συνάδει με τα άρθρα 
19 έως 21 της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ, σχετικά με την απόκτηση ποσοστού 10% 
ή περισσότερο του μετοχικού κεφαλαίου τράπεζας, 

 παρέχεται στην Κεντρική Τράπεζα η εξουσία να αναγνωρίζει Εξωτερικούς 
Οργανισμούς Πιστοληπτικής Αξιολόγησης ως επιλέξιμους για την αξιολόγηση 
της πιστοληπτικής ικανότητας των πελατών τραπεζών (π.χ. Moody’s, Standard 
and Poor’s, Fitch) με την προσθήκη του νέου άρθρου 22Α στο βασικό νόμο, 

 περιλαμβάνονται στο άρθρο 26 του βασικού νόμου διατάξεις βάσει των οποίων 
η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου πρέπει να εξετάζει τις ρυθμίσεις, τις 
στρατηγικές, τις διαδικασίες και τους μηχανισμούς που εφαρμόζουν οι 
τράπεζες προκειμένου να συμμορφωθούν με τις διατάξεις του βασικού νόμου, 

 περιλαμβάνεται στο βασικό νόμο το νέο άρθρο 26Α, το οποίο καθορίζει τις 
υποχρεώσεις της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου για τη δημοσιοποίηση 
πληροφοριών που αφορούν την εφαρμογή από πλευράς της των διατάξεων 
της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ, για σκοπούς εποπτικής διαφάνειας και ενημέρωσης 
των αρμόδιων εποπτικών αρχών και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 

 προστίθενται στο βασικό νόμο τα νέα άρθρα 27Α έως 27∆, τα οποία 
διευρύνουν το πεδίο ανταλλαγής πληροφοριών μεταξύ της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου και άλλων οργάνων, συμπεριλαμβανομένου του 
Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη των οργάνων των άλλων κρατών 
μελών που συμμετέχουν στην εκκαθάριση και την πτώχευση των τραπεζών, 
ώστε να συνάδουν με τα άρθρα 4, 48 και 52 της Οδηγίας 2006/48/ΕΚ, 

 προστίθενται στο βασικό νόμο τα νέα άρθρα 28Α, 28Β και 28Γ, τα οποία 
αφορούν την τήρηση του επαγγελματικού απορρήτου από πρόσωπα που 
ασκούν δραστηριότητες για λογαριασμό της Κεντρικής Τράπεζας και από 
εντεταλμένους από την Κεντρική Τράπεζα ελεγκτές και εμπειρογνώμονες.  
Ρυθμίζεται περαιτέρω η χρήση των εμπιστευτικών πληροφοριών από τα 
πρόσωπα αυτά, 

 περιλαμβάνεται στο άρθρο 42 του βασικού νόμου η δυνατότητα επιβολής 
διοικητικού προστίμου από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας για ορισμένες 
παραλείψεις ή παραβιάσεις υποχρεώσεων των τραπεζών,  

 εισάγονται στο άρθρο 39 του βασικού νόμου πρόσθετες διατάξεις ως προς την 
άσκηση ενοποιημένης εποπτείας από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, 
σύμφωνα με τις διατάξεις των άρθρων 125, 126, 131 και 132 της Οδηγίας 
2006/48/ΕΚ. 

           Περαιτέρω, με το παρόν νομοσχέδιο προτείνεται: 

 τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου, ώστε να επιτρέπεται σε 
τράπεζα, με την προηγούμενη έγκριση της Κεντρικής Τράπεζας, να αποκτά ή 
να εμπορεύεται για ίδιο λογαριασμό δικές της μετοχές,  

 προσθήκη στο βασικό νόμο του νέου άρθρου 42Α για επιβολή διοικητικού 
προστίμου σε περίπτωση που τράπεζα παραβιάζει οποιαδήποτε από τις 
υποχρεώσεις των άρθρων 3, 4 και 5 του Κανονισμού (ΕΚ) 2560/2001 του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 19ης ∆εκεμβρίου 2001, 
σχετικά με τις διασυνοριακές πληρωμές σε ευρώ, με σκοπό την 
αποτελεσματική εφαρμογή αυτού στη ∆ημοκρατία. 
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 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η επιτροπή ζήτησε 
από τους κυβερνητικούς αρμοδίους να προχωρήσουν σε μετατροπή σε ευρώ των 
προβλεπόμενων ποσών, τα οποία στο κατατεθέν στη Βουλή κείμενο του νομοσχεδίου 
αναφέρονται σε λίρες. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 
2008, κατέθεσε τροποποιημένο κείμενο του νομοσχεδίου, σύμφωνα με την 
προαναφερθείσα απαίτηση της επιτροπής. 

 Επιπρόσθετα, μέλη της επιτροπής ζήτησαν να ενημερωθούν αναφορικά με το 
πώς συγκρίνονται τα προτεινόμενα πρόστιμα με τα αντίστοιχα πρόστιμα που 
επιβάλλονται από άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Επ’ αυτού οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ανέφεραν ότι οι 
χρηματικές ποινές ποικίλλουν από χώρα σε χώρα, ανάλογα τόσο με το μέγεθος των 
πιστωτικών ιδρυμάτων όσο και με την παράδοση που επικρατεί σε κάθε χώρα, αλλά 
σε γενικές γραμμές τα αντίστοιχα πρόστιμα που προβλέπουν τα άλλα κράτη μέλη είναι 
πιο υψηλά από τα προτεινόμενα, αναφέροντας ενδεικτικά το παράδειγμα του Βελγίου, 
της Βουλγαρίας, της Γερμανίας και της Ελλάδας. 

 Κατά συνέπεια, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, τα προτεινόμενα 
πρόστιμα δεν πρέπει να θεωρούνται υπερβολικά. 

 Απαντώντας και σε παρατηρήσεις του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών 
Κύπρου αναφορικά με τις αυξήσεις στις χρηματικές ποινές και στα διοικητικά 
πρόστιμα, το Υπουργείο Οικονομικών ανέφερε ότι αυτές έχουν αναπροσαρμοστεί, 
ώστε να ανταποκρίνονται στις τεράστιες θεσμικές αλλαγές οι οποίες έχουν επέλθει στο 
τραπεζικό σύστημα και στο χρηματοοικονομικό τομέα από το 1997 μέχρι το 2008, 
καθώς και στην ανάγκη επίτευξης ενός αποτελεσματικού εποπτικού πλαισίου στα 
δεδομένα του σύγχρονου περιβάλλοντος. 

 Ενδεικτικά, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι σε απαντητική επιστολή τους ανέφεραν ότι 
από το 1997 μέχρι σήμερα έχει μεσολαβήσει η θεσμική εξέλιξη της χρηματιστηριακής 
αγοράς, η κατάργηση των συναλλαγματικών περιορισμών και το δικαίωμα 
εγκατάστασης και η ελευθερία παροχής υπηρεσιών, η ελευθεροποίηση των επιτοκίων, 
η ένταξη στην ΕΕ και η ενσωμάτωση του κυπριακού χρηματοοικονομικού τομέα στην 
ενιαία αγορά και, στα πλαίσια αυτά, η ανάγκη σύγκλισης των εποπτικών πρακτικών, η 
ένταξη στην Ευρωζώνη (υιοθέτηση κοινού νομίσματος), η τροποποίηση του διεθνούς 
ρυθμιστικού πλαισίου (Συνθήκη Βασιλεία 1 του 1988 και Συνθήκη Βασιλεία 2 του 2004) 
και η ανάλογη τροποποίηση των κοινοτικών Οδηγιών, η ανάπτυξη νέων 
χρηματοοικονομικών προϊόντων και συναφή ζητήματα διαφάνειας και εκτίμησης των 
κινδύνων κ.λπ.  Όλα αυτά συνηγορούν, όπως αναφέρεται στη σχετική επιστολή, υπέρ 
ενός αυστηρότερου πλαισίου προληπτικής εποπτείας στον τραπεζικό και τον 
ευρύτερο χρηματοοικονομικό τομέα. 

 Κατά τη διάρκεια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν, μεταξύ άλλων, περαιτέρω ενημέρωση αναφορικά με το ελάχιστο 
όριο συμμετοχής επενδυτή στο κεφάλαιο μιας τράπεζας για το οποίο απαιτείται 
έγκριση της Κεντρικής Τράπεζας (10%), την πρόνοια του νομοσχεδίου βάσει της 
οποίας επιτρέπεται, με την έγκριση της Κεντρικής Τράπεζας, σε τράπεζα να αποκτά ή 
να εμπορεύεται δικές της μετοχές για ίδιο λογαριασμό και κατά πόσο αυτό 
συγκρούεται με την ισχύουσα νομοθεσία για την κεφαλαιαγορά, καθώς και περαιτέρω 
διασαφήνιση ορισμένων όρων και εννοιών που αναφέρονται στο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο. 
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 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών διαβίβασε στην επιτροπή με την 
προαναφερθείσα επιστολή του τις σχετικές απαντήσεις επί όλων των θεμάτων τα 
οποία είχαν τεθεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε το κείμενο του εν λόγω νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Ο αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής  βουλευτής της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.  

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 4Α.  
Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 10Α αυτού.  
Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 10∆ έως 
10Ζ.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12.  

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 19 αυτού.  
Άρθρο 19. 

 Προσθήκη του νέου άρθρου 19Α στο  βασικό νόμο.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 21 αυτού.  
Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23.   

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 22Α.  
Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 26Α.  
Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 27Α έως 
27Γ.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 28Α έως 
28Γ.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

  Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση του άρθρου 38.  Άρθρο 35.  

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των νέων άρθρων 39Α και 
39Β.  Άρθρο 37. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 38.  

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη του νέου άρθρου 42Α.  
Άρθρο 39. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη των Παραρτημάτων Ι έως 
ΙΙΙ.  Άρθρο 40.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 40; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 40 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, αυτό είναι για αναβολή.  Το υπ’ αριθμόν 7.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τους βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 7; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι για το υπ’ αριθμόν 7 που ελέχθη για απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, όχι.  Έν’ για τους έκτακτους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, μάλιστα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Κατσουρίδη, έχετε ένα βαθμό πλην.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, εντάξει… 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είσαστε σε θηριώδη κατάσταση, όπως συνήθως!   

 Λοιπόν, ωραία, υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007».  Για το θέμα αυτό 
υπάρχει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 

Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Αντιγόνη Παπαδοπούλου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 
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 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 
Απριλίου και 5 Μαΐου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για 
τη φορολογία κεφαλαιουχικών κερδών, ώστε να μην επιβάλλεται φόρος 
κεφαλαιουχικών κερδών στις μεταβιβάσεις ακινήτων που γίνονται μεταξύ συζύγων 
μετά την έκδοση διαζυγίου και οι οποίες αφορούν την υλοποίηση της μεταξύ τους 
διευθέτησης για ρύθμιση των περιουσιακών τους στοιχείων, όπως γίνεται και στην 
περίπτωση μεταβιβάσεων μεταξύ συζύγων συνεστώτος του γάμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με 
βάση την υφιστάμενη νομοθεσία για τη φορολογία κεφαλαιουχικών κερδών, δεν 
επιβάλλεται φόρος κεφαλαιουχικών κερδών στις δωρεές ακινήτων από γονέα σε τέκνο, 
μεταξύ συζύγων και μεταξύ συγγενών μέχρι και τρίτου βαθμού συγγένειας.  Σε 
περίπτωση όμως μεταβίβασης ακινήτων στα πλαίσια διευθέτησης των περιουσιακών 
στοιχείων μεταξύ συζύγων μετά την έκδοση διαζυγίου, με βάση την υφιστάμενη 
νομοθεσία, επιβάλλεται φόρος κεφαλαιουχικών κερδών. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, η θέση αυτή είναι από νομικής απόψεως ορθή, επειδή αφενός οι 
σύζυγοι δε θεωρούνται συγγενείς και αφετέρου μετά την έκδοση διαζυγίου δεν μπορεί 
να γίνεται λόγος για μεταβίβαση από σύζυγο σε σύζυγο.  Με την πιο πάνω θέση όμως 
παραγνωρίζεται το γεγονός ότι η διευθέτηση των περιουσιακών στοιχείων γίνεται 
ενόψει της έκδοσης διαζυγίου με σκοπό τη ρύθμιση των μεταξύ τους περιουσιακών 
στοιχείων. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, σε σχετική επιστολή του προς το Υπουργείο Οικονομικών, αναφέρει ότι 
είναι ορθό και δίκαιο να γίνουν οι αναγκαίες τροποποιήσεις στην οικεία νομοθεσία, 
ώστε οι μεταβιβάσεις που γίνονται από σύζυγο σε σύζυγο μετά την έκδοση διαζυγίου 
και αφορούν την υλοποίηση της μεταξύ τους διευθέτησης για ρύθμιση των 
περιουσιακών τους στοιχείων να μην υπόκεινται στην επιβολή φόρου κεφαλαιουχικών 
κερδών, έτσι όπως γίνεται και στις περιπτώσεις μεταβίβασης από σύζυγο σε σύζυγο 
κατά τη διάρκεια του γάμου, θέση την οποία συμμερίζεται και το Υπουργείο 
Οικονομικών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία της προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 
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Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φορολογίας 

Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 
Ιουνίου και 7 Ιουλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών Νόμου, ώστε να μην επιβάλλεται φόρος κεφαλαιουχικών 
κερδών στις μεταβιβάσεις ακινήτων που γίνονται μεταξύ συζύγων μετά την έκδοση 
διαζυγίου και οι οποίες αφορούν την υλοποίηση της μεταξύ τους διευθέτησης για 
ρύθμιση των περιουσιακών τους στοιχείων, όπως γίνεται και στην περίπτωση 
μεταβιβάσεων μεταξύ συζύγων συνεστώτος του γάμου. 

 Όπως είναι γνωστό, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο είχε υποβληθεί για ψήφιση 
στη συνεδρία της ολομέλειας του σώματος στις 8 Μαΐου 2008, με σχετική έκθεση της 
επιτροπής, αλλά στο εν λόγω στάδιο κρίθηκε σκόπιμο η συζήτηση του όλου θέματος 
να αναβληθεί, ώστε να διευκρινιστούν περαιτέρω ορισμένα σημεία αναφορικά με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις.   

 Επανεξετάζοντας το όλο θέμα, η επιτροπή έθεσε ενώπιον των αρμοδίων νέα 
διατύπωση την οποία έκρινε σκόπιμη για σκοπούς αποτελεσματικότερης εφαρμογής 
των προτεινόμενων ρυθμίσεων και επίτευξης των σκοπών της προτεινόμενης 
νομοθεσίας. 

 Όπως είναι γνωστό, υπήρξαν παρατηρήσεις από το μέλος της επιτροπής κ. 
Μαρίνο Σιζόπουλο σύμφωνα με τις οποίες κατά τη διευθέτηση περιουσιακών 
στοιχείων μεταξύ συζύγων είναι δυνατό, σε περίπτωση διάστασης των συζύγων και 
πριν από την έκδοση διαζυγίου, εφόσον υπάρχει ισχυρισμός ότι η περιουσία του ενός 
συζύγου έχει αυξηθεί με τη συμβολή του ετέρου των συζύγων, να έχει εγερθεί αγωγή 
σε αρμόδιο δικαστήριο για την απόδοση του μέρους της αύξησης το οποίο προέρχεται 
από τη συμβολή του αιτούντος συζύγου η οποία να έχει ως κατάληξη απόφαση ή 
διάταγμα δικαστηρίου για τη μεταβίβαση ακίνητης περιουσίας.  Σύμφωνα πάντα με τον 
ίδιο βουλευτή, η διατύπωση του υπό ψήφιση νομοσχεδίου θα πρέπει να 
διαφοροποιηθεί, ώστε να καταστεί πιο ακριβής, αφού η πιο πάνω διαδικασία, με βάση 
τον περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων Νόμο [Ν. 232/1991], 
όπως αυτός έχει στο μεταξύ τροποποιηθεί, είναι ανεξάρτητη από τα πλαίσια έκδοσης 
διαζυγίου, όπως αναφέρεται σχετικά στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.   

 Σημειώνεται επίσης ότι από μελέτη του θέματος διαπιστώνεται ότι, σύμφωνα με 
την ισχύουσα νομοθεσία περί κεφαλαιουχικών κερδών, δεν επιβάλλεται φόρος 
κεφαλαιουχικών κερδών στην περίπτωση δωρεάς ιδιοκτησίας που γίνεται μεταξύ 
συζύγων.  Συνεπώς, η διευθέτηση περιουσιακών σχέσεων συνεστώτος του γάμου, 
έστω κι αν επίκειται η έκδοση διαζυγίου και ειδικότερα η μεταβίβαση από τον ένα 
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σύζυγο στον άλλο σύζυγο διά δωρεάς, απαλλάσσεται από την καταβολή φόρου 
κεφαλαιουχικών κερδών. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του όλου θέματος, στην παρουσία των 
εκπροσώπων του Υπουργείου Οικονομικών, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι εξέφρασαν 
επιφυλάξεις σε σχέση με την προτεινόμενη στο εν λόγω στάδιο νέα διατύπωση του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αναφέροντας ότι σε καμία περίπτωση η κυβέρνηση δεν 
επιθυμεί να καλυφθεί με οποιοδήποτε τρόπο από το νομοσχέδιο η περίπτωση 
συγκεκαλυμμένης πράξης αγοραπωλησίας ακίνητης ιδιοκτησίας μεταξύ προσώπων 
που διετέλεσαν σύζυγοι με στόχο την αποφυγή καταβολής φόρου κεφαλαιουχικών 
κερδών.  Όπως ανέφεραν, σε τέτοια περίπτωση η αξία του ακινήτου μπορεί να είναι 
σε ορισμένες περιπτώσεις ιδιαίτερα υψηλή λόγω μεταβολής της αξίας του σε σχέση με 
την εκτιμηθείσα αρχικά αξία του και μέχρι το χρονικό σημείο της μεταβίβασης της εν 
λόγω ιδιοκτησίας του ετέρου των συζύγων, με αποτέλεσμα να υπάρχει απώλεια 
εσόδων.  

 Η επιτροπή, υπό το φως της πιο πάνω επισήμανσης, προχώρησε και πάλι σε 
νέα διατύπωση, αφού η προτεινόμενη στο στάδιο αυτό διατύπωση δεν υιοθετήθηκε 
από τους κυβερνητικούς αρμοδίους.  Σύμφωνα με την προτεινόμενη νέα διατύπωση, 
θα χωρεί απαλλαγή από την υποχρέωση καταβολής φόρου κεφαλαιουχικών κερδών 
σε περίπτωση μεταβίβασης ιδιοκτησίας μεταξύ προσώπων που διετέλεσαν σύζυγοι 
και που ο γάμος τους έχει λυθεί με την έκδοση απόφασης διαζυγίου από αρμόδιο 
δικαστήριο ή σε περίπτωση μεταβίβασης ιδιοκτησίας μεταξύ των ίδιων προσώπων για 
σκοπούς ρύθμισης των περιουσιακών τους σχέσεων, βάσει του περί Ρυθμίσεως των 
Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων Νόμου, εφόσον προβλέπεται σχετικά σε 
διάταγμα ή σε απόφαση αρμόδιου δικαστηρίου με την οποία επιλύονται ή 
διευθετούνται οι οποιεσδήποτε μεταξύ τους περιουσιακές διαφορές.  

 Σημειώνεται ότι με την προτεινόμενη από την επιτροπή νέα διατύπωση δεν 
επηρεάζεται με οποιοδήποτε τρόπο η υφιστάμενη στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
πρόνοια για σκοπούς υπολογισμού της αξίας της ιδιοκτησίας και της φορολόγησής της. 

 Τέλος, η επιτροπή προτείνει την εισαγωγή στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
μεταβατικής πρόνοιας, η οποία δεν υπήρχε στο αρχικό νομοσχέδιο, ώστε οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις να ισχύουν αναφορικά με οποιαδήποτε εκκρεμούσα 
διαδικασία ρύθμισης περιουσιακών σχέσεων των συζύγων, βάσει της οικείας 
νομοθεσίας, ή αναφορικά με οποιαδήποτε εκκρεμούσα αγωγή διαζυγίου ενώπιον 
αρμόδιου δικαστηρίου κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υπό ψήφιση 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή 
προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, 
όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνικής πλευράς. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008», αναβάλλεται για τον Οκτώβρη.  Στο σημείο όμως αυτό θα ήθελα να 
διαβιβάσω προς την εκτελεστική εξουσία την ομόφωνη θέση της Βουλής η εκτελεστική 
εξουσία να μην προβεί -και το υπογραμμίζω- να μην προβεί σε καμία απόλυση 
εκτάκτου υπαλλήλου αορίστου χρόνου, έστω και αν η θέση έναντι της οποίας υπηρετεί 
πληρούται με μόνιμο προσωπικό.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων προτίθεται να 
εξετάσει το όλο θέμα τον Οκτώβρη, υπό το φως και της σχετικής απόφασης του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.   

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού  

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Νίκος Κουτσού 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου 
και στις 7 Ιουλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Παιδείας 
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και Πολιτισμού, ο πρόεδρος και ο γενικός διευθυντής του Θεατρικού Οργανισμού 
Κύπρου (ΘΟΚ). 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου πρόσθετων δαπανών, συνολικού ποσού ύψους 
€5.482.610, οι οποίες αφορούν εργασίες για την ανέγερση του νέου κτιρίου του 
Κρατικού Θεάτρου ΘΟΚ. 

 Ειδικότερα, οι δαπάνες για τις οποίες ζητούνται συμπληρωματικές πιστώσεις 
αφορούν τα ακόλουθα: 

 Προκαταβολή στον εργολάβο (€1.419.850). 

 Κατασκευαστικά έξοδα (Ιούνιος - ∆εκέμβριος 2008) (€2.515.915). 

 Αμοιβές αρχιτέκτονα / πολιτικού μηχανικού / μηχανολόγου / ηλεκτρολόγου 
(€252.875). 

 Αμοιβή επιμετρητή (€113.280). 

 Υπεύθυνο ασφάλειας και υγείας (€10.250). 

 Επιθεωρητή εργοταξίου (€22.000). 

 Απρόβλεπτα έξοδα ύψους δέκα τοις εκατόν (10%), καθώς και φόρο 
προστιθέμενης αξίας ύψους δεκαπέντε τοις εκατόν (15%). 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι του ΘΟΚ, αλλά και τα στοιχεία 
τα οποία κατατέθηκαν στην επιτροπή, το έργο υπολογίζεται να συμπληρωθεί σε 
περίοδο τριάντα μηνών.  Το έργο θα εκτελεστεί στο χώρο του παλαιού ΓΣΠ και η 
προϋπολογιζόμενη δαπάνη κατασκευής του αναμένεται να ανέλθει στα €20 εκατομ. 

 Το νέο κτίριο του Κρατικού Θεάτρου θα στεγάσει την κεντρική σκηνή, την 
παιδική σκηνή και τη νέα σκηνή του ΘΟΚ. 

 Όπως ανέφεραν οι ίδιοι εκπρόσωποι, η έγκριση του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού αποτελεί επιτακτική ανάγκη, ιδιαίτερα μετά την κατάρρευση της 
στέγης του Κρατικού Θεάτρου, η οποία είχε ως αποτέλεσμα τον τερματισμό της 
λειτουργίας του και έχει ουσιαστικά αφήσει την πρωτεύουσα χωρίς θεατρική σκηνή. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος, μέλη της επιτροπής έθεσαν το ερώτημα κατά 
πόσο έχουν μελετηθεί εναλλακτικές προτάσεις για χρηματοδότηση του έργου.  Επ’ 
αυτού οι εκπρόσωποι του ΘΟΚ ανέφεραν ότι έχουν μελετηθεί και εναλλακτικές λύσεις, 
όπως για παράδειγμα η μέθοδος ΒΟΤ, αλλά το Υπουργείο Οικονομικών έκρινε ότι 
αυτές δεν ήταν εφικτές και ότι ο πιο πρόσφορος τρόπος ανέγερσης είναι η 
χρηματοδότηση του έργου από το κράτος. 

 Αναφορικά με τη διαδικασία των προσφορών για το έργο, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
ανέφεραν ότι αυτή άρχισε το Φεβρουάριο του 2008.  Οι όροι των προσφορών 
ετοιμάστηκαν από τους ειδικούς συμβούλους του ΘΟΚ.  Η κατακύρωση της 
προσφοράς υπολογίζεται να γίνει στο τέλος Ιουλίου και η έναρξη των εργασιών, οι 
οποίες αναμένεται να ολοκληρωθούν εντός τριάντα μηνών, θα αρχίσουν το 
Σεπτέμβριο του 2008. 

 Μέλη της επιτροπής επισήμαναν το γεγονός ότι ο ΘΟΚ δεν έχει την απαραίτητη 
πείρα, τεχνογνωσία και υποδομή, για να μπορέσει να επιβλέψει τις εργασίες 
ολοκλήρωσης του έργου και, παρά την καλή θέληση, δεν έχει τη γνώση που απαιτείται 
για κάτι τέτοιο. 
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 Συναφώς, τέθηκε το ερώτημα κατά πόσο ο ΘΟΚ προτίθεται να συνεργαστεί με 
άλλες υπηρεσίες, όπως για παράδειγμα τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, οι οποίες διαθέτουν την απαραίτητη τεχνογνωσία για 
επίβλεψη των εργασιών. 

 Απαντώντας στα πιο πάνω ερωτήματα, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του ΘΟΚ ανέφερε ότι αντιλαμβάνεται την ανησυχία του σώματος για την 
επιτυχή έκβαση του έργου και διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι όλες οι διαδικασίες έχουν 
γίνει με βάση το νόμο και τους κανονισμούς που διέπουν τέτοια έργα.  Περαιτέρω, 
ανέφερε ότι ο ΘΟΚ έχει όλη την τεχνολογική και τεχνική υποστήριξη από 
καταξιωμένους συμβούλους και, σε περίπτωση που θα κριθεί αναγκαίο, θα ζητηθεί και 
η συμμετοχή άλλων εξειδικευμένων υπηρεσιών.   

 Συμπληρωματικά, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΘΟΚ 
επανατόνισε την ανάγκη για άμεση έγκριση του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, 
αναφέροντας ότι τυχόν καθυστέρηση θα ήταν καταστροφική τόσο για το ΘΟΚ όσο και 
για την πολιτισμική ανάπτυξη του τόπου. 

 Κατά την ολοκλήρωση της συνεδρίας η επιτροπή αποφάσισε όπως με την 
έναρξη των εργασιών της Βουλής για τη νέα βουλευτική σύνοδο, μετά το πέρας των 
θερινών διακοπών, οι εκπρόσωποι του ΘΟΚ επανακληθούν στην επιτροπή για 
ενδελεχή ενημέρωση και πληροφόρηση αναφορικά με τον όλο σχεδιασμό και την 
πρόοδο του έργου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού και έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού 
ύψους €5.482.725 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Με μία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2008. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 O κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς να σημειωθεί, κύριε Πρόεδρε, ότι δεοντολογικά δε θα λάβω μέρος στην 
ψηφοφορία, διότι είμαι δικηγόρος του ΘΟΚ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό σημειώθηκε, κύριε Αγγελίδη. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος   Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου   Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης   Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου   Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου 
και στις 7 Ιουλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας συμβολικού ποσού, ύψους δέκα ευρώ (€10), για σκοπούς 
υλοποίησης περαιτέρω αναγκών που βασίζονται κυρίως σε αποφάσεις του Ανώτατου 
∆ικαστηρίου, καθώς και παραλείψεις που εκ παραδρομής δε συμπεριλήφθηκαν στον 
ήδη ψηφισθέντα περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 
[Νόμος Αρ. 38(ΙΙ) του 2007]. 

 Ειδικότερα, η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 [Νόμος αρ. 38(ΙΙ) του 2007], στον οποίο 
περιλαμβάνονται ρυθμίσεις για τη δημιουργία νέων θέσεων και την κατάργηση 
υφισταμένων, καθώς και η σημείωση και η διαγραφή του διπλού σταυρού (++) σε 
συγκεκριμένες θέσεις. 

 Στον υπό αναφορά νόμο υπάρχει επίσης πρόνοια για την αναπροσαρμογή της 
μισθοδοσίας αναφορικά με επτακόσιες ογδόντα έξι θέσεις (786) και για προσωπικές 
ρυθμίσεις που αφορούν ογδόντα (80) θέσεις.   
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η αναπροσαρμογή 
της μισθοδοσίας των επτακοσίων ογδόντα έξι (786) θέσεων προέκυψε ως 
αποτέλεσμα μελέτης διαχωρισμού των διαζευκτικών προσόντων σε κατηγορίες 
θέσεων (π.χ. οικονομικοί και τεχνικοί κλάδοι), στα σχέδια υπηρεσίας των οποίων 
προβλέπονται τέτοια προσόντα. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στα πλαίσια της συμφωνίας με την ΠΑΣΥ∆Υ για 
αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου το 2002 αναλήφθηκε η υποχρέωση για 
διεξαγωγή των πιο πάνω μελετών.  Ανάλογα δε με τα πορίσματα, θα έπρεπε να 
καθοριστούν τα βαθμολογικά επίπεδα των θέσεων και κατ’ επέκταση να αποδοθεί η 
αντίστοιχη μισθοδοτική κλίμακα, με βάση τα συμφωνηθέντα στο ενιαίο κρατικό 
μισθολόγιο.  Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, απώτερος στόχος είναι η 
πρόσληψη προσωπικού στη δημόσια υπηρεσία σε τρεις αμιγείς κατηγορίες, πρώτον, 
αποφοίτους σχολής μέσης εκπαίδευσης, δεύτερον, αποφοίτους σχολών τριετούς 
μεταλυκειακού κύκλου σπουδών και, τρίτον, αποφοίτους πανεπιστημίων. 

 Ειδικότερα, οι ρυθμίσεις αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Συμφωνίες που επιτεύχθηκαν στα πλαίσια της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού 
(ΜΕΠ) για τη δημιουργία νέων/πρόσθετων θέσεων, την κατάργηση θέσεων, τη 
μεταφορά και μετονομασία θέσεων, τη σημείωση με διπλό σταυρό (++) θέσεων, 
τη διαγραφή του διπλού σταυρού (++) από θέσεις, την αναπροσαρμογή της 
μισθοδοτικής κλίμακας θέσεων και προσωπικές ρυθμίσεις που αφορούν θέσεις.  

2. Ειλημμένες αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου για τη δημιουργία 
νέων/πρόσθετων θέσεων. 

3. Άλλες δεσμεύσεις που αναλήφθηκαν κατά καιρούς για τη δημιουργία 
νέων/πρόσθετων θέσεων, την κατάργηση θέσεων, τη μεταφορά και 
μετονομασία θέσεων, την αναπροσαρμογή της μισθοδοτικής κλίμακας θέσεων 
και προσωπικές ρυθμίσεις που αφορούν θέσεις. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι πιο πάνω 
ρυθμίσεις εγκρίθηκαν με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (αρ. απόφασης 
65.216) την 21η Μαρτίου 2007.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στα πλαίσια των προνοιών της προαναφερθείσας 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, προέκυψαν πρόσθετες ρυθμίσεις λόγω 
κυρίως αποφάσεων του Ανώτατου ∆ικαστηρίου, καθώς και παραλείψεις που εκ 
παραδρομής δε συμπεριλήφθηκαν στον ήδη ψηφισθέντα περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμο (Αρ. 1) του 2007 [Νόμος Αρ. 38(ΙΙ) του 2007].  Οι εν λόγω 
ρυθμίσεις, που αφορούν κυρίως μεταφορά και μετονομασία θέσεων, αναθεώρηση 
κλιμάκων, καθώς και επέκταση μισθοδοτικών κλιμάκων, περιλήφθηκαν στο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι εκ παραλείψεως δεν έχουν συμπεριληφθεί 
στο νομοσχέδιο οι αναγκαίες ρυθμίσεις που αφορούν τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες.  
Συναφώς, κατέθεσε στην επιτροπή τροποποιημένο κείμενο σχεδίου νόμου, στο οποίο 
περιλαμβάνονται οι εν λόγω ρυθμίσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
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όπως έχει διαμορφωθεί, ώστε να συμπεριληφθούν σε αυτό και οι προαναφερθείσες  
ρυθμίσεις που αφορούν τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας 
ποσού ύψους €10 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Βεβαίως έχουμε την αποχή του κ. Σιζόπουλου.   

 Με μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι για την αναβάθμιση αυτών των θέσεων είναι ο 
τρίτος προϋπολογισμός που κατατίθεται στη Βουλή για έγκριση αποδεικνύει ακριβώς 
ότι κάτι δεν πήγε καλά στη διαδικασία της αναβάθμισης των θέσεων.  Παρ’ όλ’ αυτά η 
Ε∆ΕΚ ψήφισε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Εγώ προσωπικά τήρησα τη στάση που 
τήρησα και στις προηγούμενες περιπτώσεις, της αποχής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας του 2008».  Η 
έκθεση δεν είναι ομόφωνη, αλλά θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
που τιτλοφορούνται «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας του 2008» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Νίκος Τορναρίτης 

 Γιάννος Λαμάρης  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 30 Ιουνίου 2008.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας.   Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΗ∆ΗΚΕΚ-
ΠΕΟ, ΟΗΟ-ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
49 του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμών του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λάρνακας,  ώστε να επεκταθεί το όριο υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των υπαλλήλων 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας από το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος 
της ηλικίας τους, κατ’ ανάλογο τρόπο με τις ρυθμίσεις που ισχύουν ήδη για τους 
δημόσιους υπαλλήλους.   

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

1. Η επέκταση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των πιο πάνω υπαλλήλων 
στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, η οποία θα ισχύσει κατά ή μετά την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων κανονισμών.   

2. Ο καθορισμός του εφάπαξ ποσού που θα καταβάλλεται στους πιο πάνω 
υπαλλήλους κατά την αφυπηρέτησή τους με τη συμπλήρωση του εξηκοστού 
πρώτου, του εξηκοστού δεύτερου και του εξηκοστού τρίτου έτους της ηλικίας 
τους, αντίστοιχα, καθώς και της ηλικίας και του ποσού που θα καταβάλλεται σ’  
αυτούς, στις περιπτώσεις που υποβάλουν αίτηση για οικειοθελή πρόωρη 
αφυπηρέτηση.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λάρνακας δήλωσαν πως με τους υπό αναφορά κανονισμούς 
υλοποιείται σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για υιοθέτηση της 
επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης και στους υπαλλήλους του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λάρνακας, κατ’  ανάλογο τρόπο με τις ρυθμίσεις που ήδη ισχύουν για 
τους δημόσιους υπαλλήλους.   
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 Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ με γραπτό υπόμνημα που 
απέστειλε στην επιτροπή διατυπώνει τη διαφωνία της, ως θέμα αρχής, στην επέκταση 
του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης που προτείνεται με τους υπό αναφορά 
κανονισμούς. 

  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΟΗΟ-ΣΕΚ με γραπτό υπόμνημα που απέστειλε 
στην επιτροπή διατυπώνει τη θέση ότι υιοθετεί πλήρως τις πρόνοιες των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται, ως θέμα αρχής, την 
απόρριψη των υπό αναφορά κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθετούν τις 
πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
εισηγείται, κατά πλειοψηφία των μελών της, την έγκριση των υπό συζήτηση 
κανονισμών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νοεφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ της έγκρισης των 
παρόντων κανονισμών, υπογραμμίζουμε όμως κάποιες αντιφάσεις.  Εάν κάποιοι είναι 
ενάντια στην επέκταση του εξηκοστού τρίτου, έχουν την ευχέρεια να μη στέλνουν 
τέτοια νομοσχέδια εις το κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι και μετά την τοποθέτηση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, 
είναι ομόφωνο. 

(Μη ευκρινή σχόλια βουλευτών) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, όχι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από το βουλευτή κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, συγγνώμη, με συγχωρείς! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ξέρεις, κύριε Νεοφύτου, έκαμες όπως τον Ταλλεϊράνδο· έβαλές το έτσι, για να 
πεις κάτι άλλο, διαφορετικό!   

 Λοιπόν.  Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο λόγος που δεν τον εσχολίασα, είναι ακριβώς επειδή κανένας δεν εκατάλαβε 
τι είπε!  Πάμε παρακάτω. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, άρα με είκοσι μία ψήφους υπέρ και δεκαοκτώ εναντίον, οι κανονισμοί 
εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Άντρος Κυπριανού, πρόεδρος  Νίκος Τορναρίτης 

 Γιάννος Λαμάρης  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και στις 30 Ιουνίου 2008.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
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Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων 
Νόμου, έτσι ώστε να απαγορεύονται οι ανοικτές καύσεις στις δημαρχούμενες περιοχές, 
με στόχο την προστασία της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος από τους 
έμμονους οργανικούς ρύπους, όπως είναι οι διοξίνες, οι οποίες είναι τοξικές και 
εκπέμπονται από τις ανεξέλεγκτες διεργασίες καύσης.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή έπειτα από εισήγηση του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
προς υλοποίηση των δεσμεύσεων που απορρέουν από την κύρωση με νόμο από τη 
Βουλή της Σύμβασης για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Εισάγεται πρόνοια με την οποία απαγορεύονται εντός οποιωνδήποτε 
δημοτικών ορίων οι καύσεις οικιακών, οικοδομικών, γεωργικών ή βιομηχανικών 
αποβλήτων, όπως είναι υπολείμματα τροφίμων, χαρτική ύλη, χόρτα, κλαδέματα, 
οποιεσδήποτε συσκευασίες οποιωνδήποτε υλικών αντικειμένων ή πραγμάτων, 
πλαστικά ή υλικά αντικείμενα ή πράγματα ή οποιαδήποτε άλλης φύσης υλικά 
αντικείμενα ή πράγματα. 

2. Καθίσταται αδίκημα η παράβαση της υπό αναφορά πρόνοιας και καθορίζονται 
οι ποινές που επισύρει η εν λόγω παράβαση.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμφώνησε με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
και δήλωσε ότι η προτεινόμενη ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία για την υλοποίηση των 
δεσμεύσεων που απορρέουν από την κύρωση της Σύμβασης για τους Έμμονους 
Οργανικούς Ρύπους.  Η εν λόγω σύμβαση, δήλωσε ο ίδιος, αποσκοπεί στην 
προστασία της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος από τους έμμονους 
οργανικούς ρύπους και σύμφωνα με τις πρόνοιές της κάθε μέρος της θα πρέπει να 
ετοιμάσει εθνικό σχέδιο δράσης για την εφαρμογή των προνοιών της.  Περαιτέρω, ο 
ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι πιο γνωστοί από τους ρύπους 
αυτούς είναι οι διοξίνες, οι οποίες είναι πολύ τοξικές και εκπέμπονται από διεργασίες 
καύσης, ιδιαίτερα αυτές που είναι ανεξέλεγκτες.       

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, παρ’ όλο που συμφώνησαν με 
τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, εξέφρασαν την ανησυχία τους για τις δυσκολίες που 
ενδέχεται να αντιμετωπίσουν οι δήμοι κατά τον έλεγχο της εφαρμογής του 
προτεινόμενου νόμου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 124 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος Σωκράτης Χάσικος 

 Άριστος Αριστοτέλους Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 4 Ιουλίου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Άμυνας, ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς, ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας και εκπρόσωποι του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εθνικής 
Φρουράς Νόμου, έτσι ώστε να επιλυθούν ορισμένα λειτουργικά προβλήματα που 
παρατηρήθηκαν κατά την εφαρμογή των διατάξεών του που ρυθμίζουν την 
υποχρέωση εκπλήρωσης εναλλακτικής υπηρεσίας από τους στρατευσίμους οι οποίοι 
για λόγους υγείας δεν κρίνονται ως κατάλληλοι για στράτευση, αλλά κρίνονται ως 
ικανοί για εκτέλεση εναλλακτικής υπηρεσίας.  Σκοπείται επίσης η τροποποίηση του 
υπό αναφορά νόμου, έτσι ώστε η εφεδρική υπηρεσία των δημόσιων υπαλλήλων και 
των ωρομίσθιων υπαλλήλων του Υπουργείου Άμυνας που είναι τοποθετημένοι στην 
Εθνική Φρουρά να δύναται να παραταθεί μέχρι την ηλικία της αφυπηρέτησής τους, 
εφόσον αυτό τους ζητηθεί και οι εν λόγω υπάλληλοι το αποδεκτούν.   

 Ειδικότερα, οι πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Παρατείνεται η εφεδρική υπηρεσία των δημόσιων υπαλλήλων και ωρομίσθιων 
κυβερνητικών υπαλλήλων του Υπουργείου Άμυνας που είναι τοποθετημένοι 
στην Εθνική Φρουρά, εφόσον τέτοια παράταση τους ζητηθεί και γίνει αποδεκτή 
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από τους ιδίους, μέχρι την ηλικία της αφυπηρέτησής τους, έπειτα από σχετική 
πρόταση του Αρχηγού Εθνικής Φρουράς και απόφαση του Υπουργού Άμυνας. 

2. Συστήνεται Ειδικό Ιατροσυμβούλιο, που θα αποτελείται από τρεις 
κυβερνητικούς ιατρούς, το οποίο θα είναι αρμόδιο για την εξέταση των 
στρατευσίμων που έχουν κριθεί ως ακατάλληλοι για στράτευση, προκειμένου 
να αποφανθεί κατά πόσο είναι ικανοί για εκπλήρωση εναλλακτικής θητείας, 
καθώς και για την εξέταση των στρατευσίμων που εκπληρώνουν εναλλακτική 
θητεία. 

3. Προβλέπεται ότι η επανεξέταση της σωματικής ικανότητας στρατευσίμου θα 
γίνεται μετά από αίτημά του από το Ιατροσυμβούλιο ή το Ειδικό 
Ιατροσυμβούλιο, εφόσον έχει παρέλθει χρονικό διάστημα τουλάχιστον έξι 
μηνών από την τελευταία κρίση της σωματικής του ικανότητας.  

4. Περιορίζεται η χρονική διάρκεια της αναβολής κατάταξης ή υπηρεσίας που 
δύναται να χορηγηθεί στους στρατευσίμους για λόγους υγείας σε έξι μήνες, με 
δυνατότητα ανανέωσής της για την ίδια ή άλλη βλάβη ή πάθηση για ακόμα έξι 
μήνες μόνο. 

5. Επαναδιατυπώνονται ορισμένες διατάξεις του βασικού νόμου για σκοπούς 
σαφήνειας του περιεχομένου τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον Υπουργό 
Άμυνας, η κατάθεση του προτεινόμενου νόμου στη Βουλή κρίθηκε αναγκαία, λόγω 
διάφορων προβλημάτων που παρουσιάστηκαν κατά την εφαρμογή ορισμένων 
διατάξεων της βασικής νομοθεσίας οι οποίες ρυθμίζουν την ισχύουσα διαδικασία 
εξέτασης/επανεξέτασης των στρατευσίμων που κατά τη διάρκεια εκπλήρωσης της 
στρατιωτικής ή της εναλλακτικής τους θητείας επικαλούνται προβλήματα υγείας.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον ίδιο υπουργό, τα υπό αναφορά προβλήματα των 
οποίων η νομοθετική ρύθμιση κρίθηκε αναγκαία αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Το Ιατροσυμβούλιο που προβλέπεται στη βασική νομοθεσία, το οποίο 
αποτελείται από δύο κυβερνητικούς ιατρούς και έναν ιδιώτη ιατρό και το οποίο 
είναι αρμόδιο να εξετάζει στρατευσίμους που εκτελούν στρατιωτική ή 
εναλλακτική υπηρεσία και, σε περίπτωση που κριθούν ακατάλληλοι για 
στρατιωτική θητεία, να εξετάζει κατά πόσο είναι ικανοί για εκπλήρωση 
εναλλακτικής υπηρεσίας, λόγω της σύνθεσής του και του μεγάλου αριθμού των 
στρατευσίμων που παραπέμπονται σε αυτό, αδυνατεί να ανταποκριθεί έγκαιρα 
στην εξέτασή τους.  

2. Η αναβολή κατάταξης ή υπηρεσίας διάρκειας ενός ή δύο ετών που χορηγείται 
με βάση διατάξεις της βασικής νομοθεσίας σε στρατευσίμους για λόγους υγείας 
χρησιμοποιείται από αυτούς για φοίτησή τους σε εκπαιδευτικά ιδρύματα, με 
αποτέλεσμα οι πλείστοι από αυτούς να μην επανακατατάσσονται στην Εθνική 
Φρουρά και να υποβάλλουν αίτημα για χορήγηση αναβολής κατάταξης για 
λόγους σπουδών.   

 Πέραν των πιο πάνω, σύμφωνα με τον ίδιο υπουργό, κρίθηκε σκόπιμο όπως 
τροποποιηθεί η βασική νομοθεσία, έτσι ώστε οι δημόσιοι υπάλληλοι και οι ωρομίσθιοι 
κυβερνητικοί υπάλληλοι του Υπουργείου Άμυνας που είναι τοποθετημένοι σε μονάδες 
της Εθνικής Φρουράς να μην αποδεσμεύονται από την εφεδρεία μετά τη συμπλήρωση 
του πεντηκοστού έτους της ηλικίας τους, αλλά να συνεχίζουν να υπηρετούν ως 
έφεδροι, εφόσον αυτό τους ζητηθεί και οι ίδιοι το αποδεκτούν, μέχρι την ηλικία της 
αφυπηρέτησής τους.  Η εν λόγω ρύθμιση, πρόσθεσε ο ίδιος υπουργός, κρίθηκε 
σκόπιμη, λόγω του ότι η εμπειρία και η γνώση  που απέκτησαν οι εν λόγω υπάλληλοι 
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από την πολύχρονη εκπαίδευση και εργασία τους συμβάλλουν στη διατήρηση της 
μαχητικής ικανότητας της Εθνικής Φρουράς σε υψηλό επίπεδο.  

 Σύμφωνα με περαιτέρω στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το 
Υπουργείο Άμυνας, οι βασικές πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπουν τα ακόλουθα: 

1. Η υγειονομική εξέταση, επανεξέταση, κρίση και ένταξη σε κατηγορία σωματικής 
ικανότητας των στρατευσίμων δε γίνεται μόνο από το Συμβούλιο Κατατάξεως 
και την Επιτροπή Εξετάσεως Σωματικής Ικανότητας, αλλά και από 
Ιατροσυμβούλιο το οποίο συστήνεται από τον Υπουργό Άμυνας και αποτελείται 
από δύο κυβερνητικούς ιατρούς και έναν ιατρό αξιωματικό ή ιατρό που 
απασχολείται στην Εθνική Φρουρά.  

2. Η σύσταση, με απόφαση του Υπουργού Άμυνας, Ειδικού Ιατροσυμβουλίου, 
που αποτελείται από τρεις κυβερνητικούς ιατρούς και το οποίο έχει ως 
αρμοδιότητα να αποφαίνεται κατά πόσο οι στρατεύσιμοι που έχουν κριθεί ως 
ακατάλληλοι για στράτευση είναι ικανοί για εκπλήρωση εναλλακτικής θητείας ή, 
σε περίπτωση που αυτοί εκπληρώνουν ήδη εναλλακτική θητεία ή εναλλακτική 
εφεδρική υπηρεσία, κατά πόσο δεν είναι ικανοί για τέτοια υπηρεσία ή 
δικαιολογείται η χορήγηση σε αυτούς αναβολής. 

3. Οι στρατεύσιμοι που έχουν κριθεί ως ακατάλληλοι για στράτευση λόγω βαριάς 
και μη ιάσιμης σωματικής ή διανοητικής βλάβης ή πάθησης δεν 
παραπέμπονται στο Ειδικό Ιατροσυμβούλιο, αν η βλάβη ή η πάθησή τους 
περιλαμβάνεται σε σχετικό πίνακα ο οποίος καταρτίζεται εκάστοτε για το σκοπό 
αυτό από το εν λόγω Ιατροσυμβούλιο και ο οποίος αποστέλλεται στον 
Υπουργό Άμυνας. 

4. Η αναβολή κατάταξης ή υπηρεσίας που χορηγείται σε στρατευσίμους για 
λόγους υγείας είναι χρονικής διάρκειας μόνο έξι μηνών και μπορεί να 
ανανεωθεί για ακόμα έξι μήνες.  Σε περίπτωση χορήγησης δεύτερης εξάμηνης 
αναβολής, οι στρατεύσιμοι κρίνονται οριστικά και είτε εντάσσονται σε κατηγορία 
σωματικής ικανότητας είτε κρίνονται ως ακατάλληλοι για στράτευση.   

5. Η επανεξέταση στρατευσίμων από το Ιατροσυμβούλιο ή από το Ειδικό 
Ιατροσυμβούλιο γίνεται έπειτα από αίτημά τους, αφού παρέλθει χρονικό 
διάστημα τουλάχιστον έξι μηνών από την τελευταία κρίση της σωματικής τους 
ικανότητας.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, λαμβάνοντας υπόψη τα πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις που ζήτησε σε σχέση με τις πρόνοιες του εν λόγω 
νομοσχεδίου κατά το στάδιο της συζήτησής  του, υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, παρά το γεγονός ότι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο,  δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες με αυτό 
ρυθμίσεις αποτελούν συνέχεια των εμβαλλωματικών λύσεων που εκάστοτε 
προτείνονται από την εκτελεστική εξουσία, οι οποίες ούτε και αυτή τη φορά θα 
επιλύσουν τα διάφορα προβλήματα που παρατηρούνται στο θέμα αυτό.  Θέση της 
κοινοβουλευτικής τους ομάδας, τόνισαν οι ίδιοι βουλευτές, είναι ότι κατά μεγάλο μέρος 
το όλο θέμα θα επιλυθεί μόνο με τη μείωση της στρατιωτικής θητείας στους 
δεκατέσσερις μήνες, γιατί εξακολουθούν να πιστεύουν ότι ο πιο σοβαρός λόγος που 
ωθεί τους νέους στην άρνηση για υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά είναι η πολύ 
μεγάλης χρονικής διάρκειας θητεία που υπηρετούν σήμερα.   
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι οι πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 
αντιμετωπίζουν αποσπασματικά το θέμα που αφορά την εκτέλεση εναλλακτικής 
θητείας από στρατευσίμους χωρίς να δίνουν ουσιαστικές λύσεις και παράλληλα 
κρίνουν άκαιρη την κατάθεσή του στη Βουλή.  Παρά την πιο πάνω θέση τους, η 
κοινοβουλευτική τους ομάδα, όπως δήλωσαν οι ίδιοι βουλευτές, τάσσεται υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, αλλά θεωρεί απαραίτητη τη συνολική προσέγγιση 
του θέματος κατά τη νέα βουλευτική σύνοδο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Χάσικε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλον ότι δεν πιστεύει ότι 
μέσα από αυτή την τροποποίηση είναι δυνατό να παταχθεί το φαινόμενο εκείνων που 
θέλουν να αποφεύγουν τη στράτευση, παρ’ όλ’ αυτά… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Παρ’ όλες τις επιφυλάξεις μας. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Παρ’ όλες τις επιφυλάξεις μας, λέει και ο κ. Κωνσταντίνου, εμείς θα το 
ψηφίσουμε, διότι σε καμία περίπτωση δε θέλουμε να περάσει μήνυμα ότι δεν είμαστε 
υποβοηθητικοί εις το να παταχθεί αυτό το φαινόμενο.   

 Έχουμε την άποψη, τέλος, ότι μόνο με τη μείωση της θητείας αισθητά, στους 
δεκατέσσερις μήνες, είναι δυνατό να παταχθούν κατά μέγα μέρος τέτοια φαινόμενα, 
διότι ακριβώς η πολύμηνη στρατιωτική θητεία εξωθεί τους νέους εις το να σκέφτονται 
διαφορετικά και να επιδιώκουν να απαλλαγούν από τη στράτευση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουτσού. 

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ, αλλά τονίζουμε και ζητούμε από την 
εκτελεστική εξουσία να εφαρμόσει αυτό το νόμο.  Μέχρι τώρα δεν έχει εφαρμοστεί.  
Και επισημαίνουμε τον κίνδυνο ότι θα οδηγήσει σε χειρότερα αποτελέσματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, νιώθαμε πολύ έντονα για το νομοσχέδιο αυτό, για την 
τροποποίηση, γιατί το όλο νομοσχέδιο προέκυψε από δική μας πρόταση νόμου και το 
όλο θέμα σήμερα, με την τροποποίηση που γίνεται, αντιμετωπίζεται αποσπασματικά.  
Θα το ψηφίσομεν τελικά, αλλά αναμένομεν ότι το φθινόπωρο θα συζητηθεί και θα 
αντιμετωπιστεί σφαιρικά το όλο θέμα, για να δίδει λύσεις.  Τουλάχιστον η δική μας 
πρόταση έδινε λύσεις.  Αναμένω ότι θα πρέπει να βρούμε λύσεις, διαφορετικά -έχει 
δίκαιο ο κ. Κουτσού- δε θα μπορεί να εφαρμοστεί και να πετύχει το στόχο του αυτό το 



 40

νομοσχέδιο, που στόχος, υπενθυμίζω, ήταν η άμεση αντιμετώπιση του θέματος της 
φυγοστρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Ζ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5ΙΒ του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Α.  Άρθρο 
11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εθνικής Φρουράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 15 και 16 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», πρόταση 
νόμου, και «Ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007», πρόταση νόμου, αντίστοιχα.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα και 
Νομικών για τις προτάσεις νόμου που τιτλοφορούνται «Ο περί Σχέσεων 

Γονέων και Τέκνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί Ρυθμίσεως 
των Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή  Κοινοβουλευτική 
για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα: Επιτροπή Νομικών: 
  
 Σοφοκλής Φυττής, πρόεδρος Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος 

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου  Τάσος Μητσόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Πανίκκος Σταυριανός Άριστος Αριστοτέλους 

 Ελένη Θεοχάρους Ανδρέας Αγγελίδης 

 Στέλλα Κυριακίδου  

 Ρούλα Μαυρονικόλα   

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα και Νομικών 
μελέτησαν από κοινού τις πιο πάνω προτάσεις νόμου, οι οποίες κατατέθηκαν από τον 
πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα 
και τη βουλευτή κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου, σε αριθμό συνεδριάσεών τους, που 
πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 23ης Οκτωβρίου 2007 και 1ης 
Ιουλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, του Αρχηγείου Αστυνομίας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η Επίτροπος Νομοθεσίας, ο πρόεδρος του 
Οικογενειακού ∆ικαστηρίου, εκπρόσωποι του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του 
Σωματείου Παγκύπριου Συνδέσμου Χωρισμένων Γυναικών, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Μονογονεϊκών Οικογενειών και Φίλων και του Παγκύπριου Συνδέσμου για 
τα ∆ικαιώματα και Αξιοπρέπεια των ∆ιαζευγμένων Ανδρών. 

 Σκοπός των εν λόγω προτάσεων νόμου είναι η τροποποίηση των αντίστοιχων 
βασικών νόμων, ώστε, σε σχέση με τη διατροφή τέκνων και τη διατροφή συζύγων, να 
περιληφθούν πρόνοιες για τα ακόλουθα: 

1. Καταβολή δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρτης διατροφής. 

2. Αυτόματη αύξηση της καθορισθείσας διατροφής ύψους 8% ανά έτος. 

3. Παροχή δυνατότητας στο δικαστήριο να εκδίδει διάταγμα αποκοπής απολαβών 
ή αυτόματης μηνιαίας ανάληψης από τραπεζικό λογαριασμό. 

4. Οι προαναφερθείσες ρυθμίσεις να εφαρμόζονται και σε σχέση με διατάγματα 
που είχαν εκδοθεί πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος των υπό 
συζήτηση νομοθετημάτων. 

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι έρεισμα για τη σύνταξη των προτάσεων νόμου 
αποτέλεσε η εξέταση αυτεπάγγελτου θέματος από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή για 
τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα που ενέγραψαν ο πρόεδρός της κ. Σοφοκλής Φυττής και η 
βουλευτής κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου, στα πλαίσια του οποίου μελετήθηκαν τα 
προβλήματα των διαζευγμένων γυναικών και προέκυψε η ανάγκη βελτίωσης του 
ζητήματος που αφορά τις διατροφές, λόγω και της διαπίστωσης ότι πολλά διατάγματα 
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διατροφής παραμένουν ανεκτέλεστα, είτε συνεχώς είτε κατά μεγάλα χρονικά 
διαστήματα.   

 Οι δύο προτάσεις νόμου συντάχθηκαν σε συνεργασία με την Επίτροπο 
Νομοθεσίας και αποτέλεσαν αντικείμενο μελέτης στη συνέχεια από τις δύο επιτροπές 
μετά την κατάθεσή τους στην ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων στις 28 
Ιουνίου 2007 και την παραπομπή τους σε αυτές. 

 Σημαντικό είναι να αναφερθεί ότι στις 3 Απριλίου 2007 ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σε απαντητική επιστολή του προς την 
Επίτροπο Νομοθεσίας αναφέρει ότι το υπουργείο του τάσσεται υπέρ της νομοθετικής 
ρύθμισης για αποκοπή του ποσού διατροφής που επιδικάζεται από το δικαστήριο σε 
οικογενειακές υποθέσεις από εργοδότες τόσο του δημόσιου όσο και του ιδιωτικού 
τομέα, νοουμένου ότι αυτή προσφέρεται ως παράλληλη δυνατότητα με την έκδοση 
φυλακιστηρίου σε περίπτωση μη καταβολής, όπως ισχύει σήμερα. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη του Παγκύπριου  Συνδέσμου για τα ∆ικαιώματα και 
Αξιοπρέπεια των ∆ιαζευγμένων Ανδρών, εκφράζοντας ενώπιον των κοινοβουλευτικών 
επιτροπών τις θέσεις και απόψεις τους σε σχέση με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των πιο πάνω νομοθετημάτων, εξέφρασαν την αντίθεσή τους με αυτά, 
υποστηρίζοντας ότι πολλοί διαζευγμένοι δεν παίρνουν δέκατο τρίτο ή δέκατο τέταρτο 
μισθό, ώστε να μπορούν να προσφέρουν δέκατη τρίτη ή δέκατη τέταρτη διατροφή, 
ούτε και ο μισθός τους αυξάνεται σταθερά κάθε χρόνο λόγω της αυτόματης 
τιμαριθμικής αναπροσαρμογής (ΑΤΑ), ώστε να μπορούν να προσφέρουν διατροφή με 
αύξηση ύψους 8% ανά έτος.   

 Επίσης, όπως δήλωσαν οι ίδιοι, η δυνατότητα του δικαστηρίου, που 
προβλέπεται στις ρυθμίσεις των προτάσεων νόμου, να εκδίδει διατάγματα αποκοπής 
απολαβών από τον εργοδότη για καταβολή των διατροφών στους δικαιούχους θα 
αναγκάσει πολλούς εργοδότες, ιδίως στον ιδιωτικό τομέα, να απολύσουν ή να 
παύσουν να εργοδοτούν διαζευγμένους, για να αποφύγουν τα έξοδα και την 
ταλαιπωρία. 

 Επιφυλάξεις για την αυτόματη αύξηση των καθορισμένων διατροφών ύψους 
8% ανά έτος εξέφρασαν τόσο οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως όσο και οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, 
υποστηρίζοντας το γεγονός ότι η τιμαριθμική αύξηση των μισθών δεν είναι σταθερή 
και καθορισμένη για κάθε χρόνο, ωστόσο συμφώνησαν με τις επιδιώξεις και τους 
σκοπούς των δύο νομοθετημάτων. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Μονογονεϊκών Οικογενειών και 
Φίλων εξέφρασαν την επιφύλαξή τους για τους σκοπούς των δύο προτάσεων νόμου, 
υποστηρίζοντας ότι, σύμφωνα με τη διαδικασία υπολογισμού των εισοδημάτων του 
υπόχρεου καταβολής της διατροφής, λαμβάνονται υπόψη όλες οι πηγές των 
εισοδημάτων του, όπως παραδείγματος χάριν δέκατος τρίτος μισθός και δέκατος 
τέταρτος μισθός κ.λπ.  Αν δοθεί δέκατη τρίτη ή δέκατη τέταρτη διατροφή, τότε 
αυτόματα θα μειωθεί το ποσό της υφιστάμενης πλέον μηνιαίας διατροφής.  Σύμφωνα 
με τους ιδίους, η πρόνοια των νομοθετημάτων για αυτόματη αύξηση της διατροφής θα 
δημιουργήσει προβλήματα, αφού θα μεταθέτει το δικαστικό διακανονισμό στον 
οφειλέτη της διατροφής, δημιουργώντας αντιπαράθεση και εχθρότητες.   

 Τέλος, οι πιο πάνω εκπρόσωποι δήλωσαν ότι η ρύθμιση των προτάσεων 
νόμου για την αυτόματη αποκοπή δεν προσθέτει στην υφιστάμενη νομοθεσία, αφού 
υπάρχει ήδη η δυνατότητα, έπειτα από απόφαση του δικαστηρίου, να ζητηθεί 
απευθείας από τον εργοδότη αποκοπή της οφειλόμενης διατροφής.   
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 Τόσο οι εκπρόσωποι του Σωματείου Παγκύπριου Συνδέσμου Χωρισμένων 
Γυναικών όσο και οι υπόλοιποι προσκεκλημένοι χαιρέτισαν την κατάθεση των δύο 
νομοθετημάτων και εξέφρασαν τη συμφωνία τους για την προώθηση και ψήφισή τους 
σε νόμους.   

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα και Νομικών, 
αφού έλαβαν υπόψη τους τις θέσεις όλων των ενδιαφερομένων, σε συνεργασία με την 
Επίτροπο Νομοθεσίας επέφεραν στα κείμενα των δύο προτάσεων νόμου αλλαγές 
τόσο ουσίας όσο και νομοτεχνικές για την καλύτερη εφαρμογή τους και τροποποιούν, 
μεταξύ άλλων, την πρόνοια για αυτόματη αύξηση της καθορισθείσας διατροφής από 
8% που προβλεπόταν ανά έτος σε 10% ανά διετία.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, οι πρόεδροι και τα μέλη των Κοινοβουλευτικών 
Επιτροπών για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα και Νομικών βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και το μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα 
∆ικαιώματα βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης των υπό αναφορά προτάσεων νόμου σε νόμους. 

 Τα μέλη των δύο επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των κειμένων των δύο 
προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά τις επιφυλάξεις μας, που σε ένα-δύο σημεία είναι τζιαι 
έντονες, θα υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 15 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 38Α.  Άρθρο 
4. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 16 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 10Α.  Άρθρο 
4. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών 
Σχέσεων των Συζύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας 

∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες:  

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αθηνά Κυριακίδου  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Νίκος Κατσουρίδης Φειδίας Σαρίκας 
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 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Τάσος Μητσόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιουνίου και την 1η 
Ιουλίου 2008.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, του Υπουργείου Εξωτερικών, της Εθνικής 
Αρχής Ασφαλείας, της Κεντρικής Υπηρεσίας Πληροφοριών και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας περί Κανονισμών Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, Εγγράφων 
και Υλικού και για Συναφή Θέματα, ώστε αυτή να καλύπτει και τις εθνικές 
διαβαθμισμένες πληροφορίες επιπρόσθετα από τις διαβαθμισμένες πληροφορίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Περαιτέρω, επεκτείνονται οι αρμοδιότητες και οι εξουσίες της 
Εθνικής Αρχής Ασφαλείας, ώστε να περιλαμβάνουν και τα θέματα που αφορούν το 
σύστημα διαχείρισης των εθνικών διαβαθμισμένων πληροφοριών πέρα από τις 
διαβαθμισμένες πληροφορίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών αναφέρθηκαν στη σημασία της 
προτεινόμενης νομοθεσίας, αφού η τελευταία, όπως δήλωσαν, αναμένεται να καλύψει 
ένα νομοθετικό κενό που μέχρι σήμερα αντιμετωπιζόταν με αποσπασματικές 
ρυθμίσεις σε άλλες νομοθεσίες.  Ας σημειωθεί ότι, με τη συμπλήρωση του 
νομοθετικού αυτού κενού, η σχετική νομοθεσία αναμένεται να καλύψει όλους τους 
τομείς για τους οποίους υπήρχε αυτή η ανάγκη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου 
σε νόμο.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά 
τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 18Α.  Άρθρο 
9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κανονισμών Ασφαλείας 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Nίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αντιγόνη Παπαδοπούλου 

          Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιουνίου και την 1η Ιουλίου 2008.  Στο 
στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΠΟΕ∆, της 
ΟΛΤΕΚ, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων 
Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης και του ΚΕΒΕ 
(Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων). 

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών 
Σχολείων και Φροντιστηρίων Νόμου, ώστε να καλυφθεί νομοθετικά η λειτουργία των 
θερινών σχολείων και να τεθεί η ίδρυση και λειτουργία τους υπό τις προϋποθέσεις και 
τους όρους που θέτει η εν λόγω νομοθεσία. Ταυτόχρονα, αναθεωρείται το ύψος των 
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χρηματικών ποινών που ισχύουν από το 1971, ώστε να ανταποκρίνονται στα 
σημερινά δεδομένα. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσαν ότι ο 
προτεινόμενος νόμος θα συμβάλει θετικά, ώστε να επικρατήσει τάξη στο όλο ζήτημα  
που αφορά τη λειτουργία των θερινών σχολείων.  Όπως επίσης επισήμαναν οι ίδιοι, 
το εν λόγω νομοσχέδιο αποτελεί ένα σημαντικό πρώτο βήμα για την επίλυση των 
διάφορων προβλημάτων που υφίστανται όσον αφορά τη λειτουργία των θερινών 
σχολείων.  Σε σχέση με οποιαδήποτε κενά και αδυναμίες που ενδεχομένως να 
παρουσιαστούν κατά την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι δήλωσαν ότι θα καταβληθεί προσπάθεια, ώστε αυτά να αντιμετωπιστούν 
στη συνέχεια πιο διεξοδικά με την ετοιμασία νέου τροποποιητικού νομοσχεδίου και 
σχετικών κανονισμών. 

 Την επιτροπή, όπως είναι γνωστό, απασχόλησε και στο παρελθόν η ανάγκη 
δημιουργίας θεσμικού πλαισίου και ελέγχου της λειτουργίας των θερινών σχολείων 
στα πλαίσια αυτεπάγγελτης εξέτασης σχετικού θέματος, το οποίο ενεγράφη έπειτα 
από πρόταση των μελών της επιτροπής βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Γ. Λαμάρη και Τ. Χατζηγεωργίου και του βουλευτή 
πρώην μέλους της επιτροπής κ. Α. Μουσκάλλη.   Συναφώς, και με στόχο την 
υλοποίηση των εισηγήσεων και του σχετικού αιτήματος της επιτροπής για 
θεσμοθέτηση του πλαισίου λειτουργίας και ελέγχου των θερινών σχολείων, το αρμόδιο 
υπουργείο προχώρησε στην ετοιμασία και κατάθεση στη Βουλή του πιο πάνω 
νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής υπήρξε 
προβληματισμός από ορισμένα μέλη της για το ότι με το εν λόγω νομοσχέδιο 
αντιμετωπίζεται αποσπασματικά το ζήτημα και δε ρυθμίζεται στην ολότητά του, ώστε 
να επιτυγχάνεται πλήρως και σε όλες τις περιπτώσεις ο ενδεδειγμένος έλεγχος για την 
ασφάλεια και υγεία των παιδιών. 

 Ειδικότερα, υποστηρίχθηκε η άποψη ότι θα πρέπει το θέμα να ρυθμιστεί, με 
τρόπο που να καλύπτεται σωστά και ολοκληρωμένα η λειτουργία όλων των μορφών 
των θερινών σχολών ή οργανωμένων δραστηριοτήτων, όπως είναι, για παράδειγμα, 
τα διάφορα κολυμβητήρια και οι σχολές κατάδυσης, οι κατασκηνώσεις, οι εκδρομές, οι 
σχολές χορού κ.λπ. 

 Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου, σε σχέση με τα πιο πάνω, 
επισήμαναν, μεταξύ άλλων, ότι πολλές από τις πιο πάνω περιπτώσεις ρυθμίζονται 
στα πλαίσια εφαρμογής άλλων νομοθεσιών και όχι της υφιστάμενης και ενδεχομένως 
ορισμένες από αυτές τις νομοθεσίες να ευρίσκονται υπό την εποπτεία άλλου 
υπουργείου, όπως, για παράδειγμα, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.   

     Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι με τον προτεινόμενο νόμο 
επιλύεται, μεταξύ άλλων, το πρόβλημα σε σχέση με τη συγκεκριμένη χρονική διάρκεια 
της λειτουργίας των θερινών σχολείων, αφού, με βάση το σχετικό στο νομοσχέδιο 
ορισμό, «θερινό σχολείο σημαίνει το σχολείο που λειτουργεί μεταξύ 1ης Ιουνίου και 
30ής Σεπτεμβρίου». 

 Τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και 
ειδικότερα οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώσεων και των συνδέσμων 
γονέων συμφώνησαν με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, οι οποίες θα πρέπει, όπως 
ανέφεραν, να προωθηθούν χωρίς καθυστέρηση, αφού με αυτές γίνεται μια αρχή όσον 
αφορά τη σωστή λειτουργία των θερινών σχολείων.  Παράλληλα, όμως, οι ίδιοι 
επισήμαναν ότι, λόγω αρκετών ελλείψεων που παρατηρούνται, θα πρέπει να 
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προωθηθούν στη συνέχεια και άλλες ρυθμίσεις κυρίως όσον αφορά θέματα ασφάλειας 
και υγείας των παιδιών, της ύπαρξης προσοντούχου προσωπικού, του ωρολόγιου και 
αναλυτικού προγράμματος, των διδάκτρων κ.λπ.  Επιπρόσθετα, όπως δήλωσαν οι 
ίδιοι, θα πρέπει μέσα από έναν εποικοδομητικό διάλογο να συμφωνηθούν οι 
αναγκαίες πιο πάνω νέες ρυθμίσεις. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ (Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ιδιωτικών Σχολείων και 
Φροντιστηρίων), χωρίς να διαφωνούν με το υπό μελέτη νομοσχέδιο, επισήμαναν ότι 
απαιτείται μια γενικότερη αναδόμηση ολόκληρης της υφιστάμενης νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της,  συμφωνεί κατά πλειοψηφία των μελών της με τους σκοπούς του πιο 
πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφισή του 
σε νόμο.   

       Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Παρά το γεγονός ότι η σχετική τροποποίηση ούτε ήταν η 
προσδοκώμενη ούτε καλύπτει τα ζητήματα τα οποία ήθελαν αυτοί που ενέγραψαν το 
θέμα να καλύψουν, εντούτοις θα ψηφίσουμε τη σχετική τροποποίηση και καλούμε την 
εκτελεστική εξουσία, πέρα από το να εισάξει τον ορισμό του τι είναι θερινό σχολείο στο 
νόμο περί ιδιωτικών σχολείων, επειδή υπάρχουν και εαρινά σχολεία, επειδή 
υπάρχουν και χειμερινά σχολεία και ένα σωρό άλλες σχολές οι οποίες φέρουν τον 
τίτλο το σχετικό, περιμένουμε λοιπόν από την εκτελεστική εξουσία, από το Σεπτέμβρη-
Οκτώβρη, να προετοιμάσει ένα πλήρες νομοσχέδιο που θα καλύπτει τις αγωνίες των 
γονέων, ακόμα και τις αγωνίες και τις ευθύνες αυτών που έχουν φύγει από τη 
μαθητική ζωή και είναι είτε φοιτητές είτε εργαζόμενοι.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την έκθεση απουσιάζει η δική μας τοποθέτηση, λόγω του 
ότι ήμαστε απόντες εις τη συγκεκριμένη συνεδρία.   

 Να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι το συγκεκριμένο θέμα έχει πολυσυζητηθεί στην 
επιτροπή Παιδείας της Βουλής και προ μερικών χρόνων και πρόσφατα, μάλιστα με 
αυτεπάγγελτο θέμα το οποίο ενεγράφη από άλλους συναδέλφους.  Και εμείς, κύριε 
Πρόεδρε, θεωρούμε ότι αυτό το οποίο σήμερα ως Βουλή νομοθετούμε θα πρέπει να 
θεωρείται από την εκτελεστική εξουσία ως το πρώτο βήμα θεσμοθέτησης του θερινού 
σχολείου.  Μέσα σ’ αυτό το νομοσχέδιο υπάρχει κάτι το συγκεκριμένο το οποίο 
οριοθετεί τι είναι το θερινό σχολείο, πότε ξεκινά, πότε τελειώνει, αλλά από την άλλη 
νομίζω θα συμφωνήσω με τη γνώμη του συνάδελφου ότι, με τη νέα περίοδο των 
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εργασιών της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, η εκτελεστική εξουσία θα πρέπει να καταθέσει 
συμπληρωματικό νομοσχέδιο το οποίο να ενισχύει και να συμπληρώνει το 
συγκεκριμένο.  Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7.  

 Τροποποίηση του άρθρου 27Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Αναθεώρηση χρηματικών ποινών.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 9; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και 
Φροντιστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα αναβάλλεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Αθέμιτης Κτήσης Περιουσιακού Οφέλους 
από Αξιωματούχους και Λειτουργούς του ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Αθέμιτης Κτήσης Περιουσιακού Οφέλους από 

Αξιωματούχους και Λειτουργούς του ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008» 
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Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Εφόρου 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του πίνακα του 
βασικού νόμου, ώστε να διαγραφεί από αυτόν ο όρος “∆ιοικητής της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας”, δεδομένου ότι δεν υφίσταται αξιωματούχος με αυτή την 
περιγραφή, και να συμπληρωθεί ο όρος “Έφορος Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών” με την προσθήκη σ’ αυτόν της λέξης “Υπηρεσίας”, αμέσως 
μετά τη λέξη “Έφορος”.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη 
τροποποίηση έγινε έπειτα από υπόδειξη της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών και τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως.   

 Σημειώνεται ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις έχουν ήδη επέλθει στο 
Παράρτημα Ι του περί Ορισμένων Αξιωματούχων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
(∆ήλωση και Έλεγχος Περιουσίας) Νόμου του 2004 [Νόμος αρ. 50(Ι) του 2004], με την 
ευκαιρία της προώθησης άλλων τροποποιήσεων στον υπό αναφορά νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αθέμιτης Κτήσης Περιουσιακού 
Οφέλους από Αξιωματούχους και Λειτουργούς του ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008».  Είναι πρόταση νόμου.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου 
που τιτλοφορείται «Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2008» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από την ίδια, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 
Ιουλίου 2008.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του άρθρου 27Α της 
ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει την πτώχευση, έτσι ώστε να βελτιωθούν οι 
διατάξεις του εν λόγω άρθρου, καθόσον αφορά ασάφειες και κενά που διαπιστώθηκαν 
σε σχέση με την προβλεπόμενη σ’ αυτό διαδικασία αυτοδίκαιης αποκατάστασης του 
πτωχεύσαντος μετά την πάροδο της προβλεπόμενης χρονικής περιόδου.   

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για κατάθεση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου 
προέκυψε στα πλαίσια ενημέρωσης της επιτροπής από τον Έφορο Εταιρειών και 
Επίσημο Παραλήπτη για τα προβλήματα που διαπιστώθηκαν κατά την εφαρμογή του 
νέου άρθρου 27Α, το οποίο έχει εισαχθεί στη βασική νομοθεσία κατά την πρόσφατη 
τροποποίησή της το Μάρτιο 2008.  Η επιτροπή έτυχε της πιο πάνω ενημέρωσης σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 2008, στην οποία παρευρέθηκαν, 
εκτός από τον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη, λειτουργοί του γραφείου 
του και εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.  Το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθεί στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Η επιτροπή, ως αποτέλεσμα της συζήτησης που προηγήθηκε γύρω από τις 
διαπιστώσεις και τις σχετικές εισηγήσεις του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη και με τη σύμφωνη άποψη του τελευταίου, έκρινε σκόπιμη την κατάθεση 
της υπό συζήτηση πρότασης νόμου με την οποία επαναδιατυπώνονται ορισμένες 
διατάξεις του άρθρου 27Α, κατά τρόπο που να διευκρινίζονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Η δημοσίευση ειδοποίησης αποκατάστασης από τον πτωχεύσαντα θα αποτελεί 
προϋπόθεση για τη σύμφωνα με το εν λόγω άρθρο αποκατάστασή του. 
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2. Η πιο πάνω δημοσίευση θα γίνεται μετά την πάροδο της προβλεπόμενης 
περιόδου των τεσσάρων ή δεκαπέντε ετών από την ημερομηνία της έκδοσης 
του διατάγματος πτώχευσης και όχι σαράντα πέντε ημέρες πριν από την 
πάροδο της εν λόγω περιόδου. 

3. Η ειδοποίηση αποκατάστασης θα πρέπει να δημοσιεύεται ταυτόχρονα στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και σε μία ημερήσια εφημερίδα κατά τον 
τύπο που θα αποφασίσει εκ των προτέρων ο Επίσημος Παραλήπτης.   

4. Αντίγραφο της δημοσίευσης ειδοποίησης αποκατάστασης πρέπει να 
κοινοποιείται στον Επίσημο Παραλήπτη. 

5. Ο Επίσημος Παραλήπτης θα δύναται να υποβάλει την προβλεπόμενη αίτηση 
για μη αποκατάσταση του πτωχεύσαντος ή αίτηση αναστολής της 
αποκατάστασης, ανάλογα με την περίπτωση, εντός προθεσμίας σαράντα πέντε 
ημερών από την ημερομηνία της κοινοποίησης σ’ αυτόν της δημοσίευσης της 
ειδοποίησης αποκατάστασης.   

6. Ο Επίσημος Παραλήπτης, όταν παρέλθει η πιο πάνω προθεσμία των σαράντα 
πέντε ημερών και εφόσον δεν υποβάλει οποιαδήποτε αίτηση στο δικαστήριο ή, 
σε περίπτωση που υποβάλει τέτοια αίτηση, όταν εκδοθεί απόφαση του 
δικαστηρίου που επιτρέπει την αποκατάσταση του πτωχεύσαντος, ανάλογα με 
την περίπτωση, θα εκδίδει βεβαίωση αποκατάστασης του πτωχεύσαντος.   

7. Σε περίπτωση που ο πτωχεύσας δεν ασκήσει το δικαίωμά του να δημοσιεύσει 
ειδοποίηση αποκατάστασης, το δικαίωμα αυτό δυνατό να ασκηθεί από 
οποιοδήποτε πιστωτή του, υπό τις προϋποθέσεις και κατά τον ίδιο τρόπο που 
ασκείται από τον πτωχεύσαντα, και θα έχει τα ίδια αποτελέσματα ως εάν η 
δημοσίευση γίνεται από τον ίδιο.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εκτιμά ότι οι 
πιο πάνω διευκρινίσεις που διαλαμβάνονται στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου θα 
διευκολύνουν την ορθή από κάθε άποψη εφαρμογή της προβλεπόμενης στο άρθρο 
27Α διαδικασίας αποκατάστασης του πτωχεύσαντος, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος. 

 Εμείς σχετικά με το άρθρο 2, όπως έχει διαμορφωθεί στην παράγραφο 2Α, 
εισηγούμαστε τη διαγραφή των τελευταίων δύο γραμμών, δηλαδή από το «και 
κοινοποιεί σ’ αυτόν αντίγραφο της δημοσίευσης της ειδοποίησης αποκατάστασης».  
Ταυτόχρονα, στο αναδιατυπωμένο άρθρο 3, όπως μου εδόθη τώρα μόλις, 
διαφωνούμε με τη δεύτερη παράγραφο που ξεκινά από το «νοείται», γι’ αυτό 
εισηγούμαστε με τροποποίηση τη διαγραφή αυτής της παραγράφου.   

 Η λογική είναι απλή:  Ό,τι δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας δεσμεύει τους πάντες.  Πώς είναι δυνατό, όσον αφορά τον Έφορο 
Εταιρειών, που είναι και κρατικό τμήμα, να χρειάζεται κάποιος να επωμιστεί το κόστος, 
για να τους κοινοποιήσει ή να τους επιδώσει την Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, όπου δημοσιεύτηκε η αίτησή του για να επανέλθει από πτωχεύσας;  
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Είναι σφάλμα και είναι και δυσμενής διάκριση που γίνεται έναντι των πολιτών.  Γι’ 
αυτό εισηγούμαστε τη διαγραφή αυτών των δύο σημείων που έχω αναφέρει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγηση για κοινοποίηση εις τον έφορο έχει υποβληθεί από 
τον ίδιο τον έφορο, βασικά για να μπορεί να παρακολουθείται καλύτερα η διαδικασία 
της δημοσίευσης ειδοποίησης αποκατάστασης πτωχεύσαντος, επειδή ουσιαστικά, εάν 
παρέλθει η περίοδος των σαράντα πέντε ημερών που καθορίζεται στο νόμο, δεν έχει 
δυνατότητα ο έφορος να επανέλθει και να παρέμβει.  Και εξυπηρετούνται τα 
συμφέροντα και οι δυνατότητες εφαρμογής της νομοθεσίας κατά καλύτερο τρόπο, εάν 
μπορεί να παρέμβει.  ∆ηλαδή, αν περάσουν οι σαράντα πέντε μέρες, άμεση είναι η 
αποκατάσταση του πτωχεύσαντος και δεν μπορεί να επανέλθει οποιοσδήποτε την 
τεσσαρακοστή έκτη ή τεσσαρακοστή έβδομη ημέρα.   

 Η εισήγηση έγινε, γιατί…  ∆ε νομίζω να είναι υπερβολικό κόστος.  Ίσως το 
διοικητικό κόστος να παρακολουθάς καθημερινά, κάθε φορά που εκδίδεται η Επίσημη 
Εφημερίδα, για να διαπιστώσεις αν υπάρχει μια τέτοια περίπτωση να είναι μεγαλύτερο 
και ο κίνδυνος να διαφύγει της παρατηρητικότητας κάποιου μια δημοσίευση να είναι 
πολύ περισσότερος από εκείνο το οποίο θα εξυπηρετήσει αυτή η κοινοποίηση. 

 Θέλω όμως να επισημάνω και το εξής, ότι όλη η τροποποίηση εκτίστηκε στη 
βάση και της κοινοποίησης.  ∆ηλαδή οι προθεσμίες των σαράντα πέντε ημερών που 
παρέχονται για να υποβληθούν ενστάσεις αρχίζουν από της κοινοποίησης και όχι από 
της δημοσίευσης, γιατί στηρίζεται σε μια φιλοσοφία όλη η τροποποίηση ότι από της 
λήψης γνώσης του εφόρου αρχίζει να τρέχει και η προθεσμία που χρειάζεται, για να 
αποκατασταθεί κάποιος αυτόματα.  Γι’ αυτό το λόγο νομίζω ότι η τροπολογία που 
εισηγείται ο συνάδελφος δεν μπορεί να είναι μόνο στα σημεία τα οποία έχει αναφέρει· 
θα μιλούμε για μια ουσιαστική αναμόρφωση της πρότασης νόμου.  Έχουμε συζητήσει 
την πρότασή του στην επιτροπή και δεν είχε γίνει αποδεχτή από την πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πολύ σύντομα. 

 Όσα είπε ο κ. Ιωνάς Νικολάου είναι σωστά στο μέρος της ανάλυσης.  Στο 
μέρος της κατάληξης -και εγώ παρακαλώ τους συναδέλφους να μη σκεφτούν με 
οποιοδήποτε άλλο τρόπο εκτός της κοινής λογικής- είναι κοινά λογικό ο 
ενδιαφερόμενος να “βουρά” να κουβαλήσει την Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας και όχι το 
γραφείο;  Και εκπλήσσομαι να υπάρχει γραφείο κυβερνητικό που δεν παίρνει την 
εφημερίδα, που είναι και στο ίντερνετ.  Να βρει την εφημερίδα και να ισχύουν όλα από 
την ώρα της δημοσίευσης.  Είναι παράλογο να υποχρεώσουμε τους πολίτες να παν 
να παίρνουν την εφημερίδα, για να την πάρουν σε ένα κυβερνητικό τμήμα!  Απίστευτο!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακού.  Μόνο σύντομα, να σας παρακαλέσω, για να περιορίσουμε και 
το χρόνο των παρεμβάσεων. 
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 Ναι, κυρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Υπάρχουν πολλές νομοθεσίες στις οποίες προβλέπεται δημοσίευση στην 
Επίσημη Εφημερίδα και παράλληλα κοινοποίηση στην αρχή η οποία θα αποφασίσει 
πάνω στο σημείο της δημοσίευσης.  Αλλά και στο δικαστήριο αν χρειάζεται να γίνει 
κοινοποίηση κάποιας ανακοίνωσης ή κάποιας γενικής συνέλευσης εταιρείας, ούτως 
ώστε μέσα στη διαδικασία της εκκαθάρισης ή της πτώχευσης να λάβει γνώση το 
δικαστήριο, κατατίθεται και εις το δικαστήριο αυτή η κοινοποίηση.  Αυτό δεν είναι θέμα 
το οποίο θα έπρεπε να τύχει αυτής της συζήτησης αυτή τη στιγμή.  Είναι κάτι το οποίο 
συμβαίνει στες νομικές διαδικασίες και ευκολύνει τις αρχές να αποφασίζουν σωστά και 
να μη δημιουργούνται λάθη.  ∆εν πιστεύω ότι προκαλεί οποιαδήποτε καθυστέρηση εις 
τον ενδιαφερόμενο να αποκατασταθεί το να καταθέσει στο Γραφείο του Επίσημου 
Παραλήπτη αυτή την κοινοποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Γεωργίου, επιμένετε στην τροπολογία σας; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως επιμένουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Και είναι κάτι το οποίο είναι απολύτως αναγκαίο να γίνει, για να βοηθούμε τη 
ζωή μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εξηγήθηκε ο λόγος γιατί επιμένετε στην τροπολογία σας. 

 Πόσοι υποστηρίζουν... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου θέλει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχει ομιλητές, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου, απολογούμαι.  ∆ε σας είχα δει. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ακούσει προσεκτικά την εκατέρωθεν επιχειρηματολογία 
και μετά που μίλησε η συνάδελφος η προηγούμενη τείνω να υποστηρίξω, να πιστέψω 
ότι το ΑΚΕΛ-Αριστερά έχει δίκαιο.  Αν τα επιχειρήματα είναι αυτά που έχω ακούσει, 
δεν μπορώ να συμφωνήσω.  Στο δικαστήριο η Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας δεν 
κατατίθεται, προκειμένου για περιεχόμενο πράξεων οι οποίες είναι κυρίως και βασικά 
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νομοθετικές.  Αν πρόκειται για πράξεις άλλου είδους, που αφορούν γενικότερα την 
πολιτεία, επειδή είναι δημόσιο έγγραφο και επειδή περιλαμβάνει γεγονότα τα οποία 
είναι αναντίρρητα, είναι αποδεκτό ως δημόσιο έγγραφο.   

 Μπορεί να διαφωνεί η κ. Κυριακού, επειδή τη βλέπω να κουνά αρνητικά το 
κεφάλι της -δε θέλω να ανοίξω διάλογο μαζί της. σέβομαι το ότι ήταν προηγούμενα 
Έφορος και Παραλήπτης- να θυμηθούμε όμως ότι η πρακτική του δικαστηρίου είναι 
ένα και το να είσαι Έφορος και Παραλήπτης είναι άλλο.  

 Άρα, αν ανάμεσα στα προαπαιτούμενα που πρέπει να προσαγάγει στην 
αρμόδια υπηρεσία ο πολίτης είναι και η Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας για περιεχόμενο 
κειμένου και γεγονότος που αποτυπώνεται σε δημόσιο έγγραφο, εν έσιει καμία 
υποχρέωση ο πολίτης να το κάμει τούτο.   

 Συμφωνώ με την πρόταση του κ. Κατσουρίδη και θα την υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα να συμφωνήσουμε με τον κ. Κατσουρίδη ή με 
την κ. Κυριακού.  Το θέμα εδώ είναι ότι η διάταξη η βασική, το άρθρο 3 δηλαδή, 
διασφαλίζει το δικαίωμα που είχε αποκτήσει δυνάμει του προηγούμενου νόμου -
πρόσφατα μάλιστα ψηφισθέντος, το 2008- ένας ο οποίος έκαμε το διάβημα που 
προέβλεπε εκείνος ο νόμος.  Προς περαιτέρω διασφάλιση αυτού του δικαιώματος του 
πολίτη που έκαμε εκείνο το διάβημα μπήκε και η διευκρίνιση στο “Νοείται”. του 
επιβάλλει μεν μια υποχρέωση, αλλά για να μη χάσει ακριβώς κατά τρόπο απόλυτα 
κατοχυρωμένο το δικαίωμά του που είχε προηγουμένως.  Και έτσι νομίζω ότι είναι 
προστασία του πολίτη, έστω και αν υπάρχει κάποιο βάρος στον ίδιο.  Και γιατί το 
βάζουμε αυτό το “βάρος” με το “Νοείται”;  ∆ιότι με το νέο το νόμο εκτός των 
προθεσμιών αλλάζουν και κάποιες άλλες διαδικασίες, που με τον τρόπο αυτό θα 
μπορεί να τις καλύπτει απόλυτα με τη διαφύλαξη που υπάρχει υπέρ του από την 
πρόνοια αυτή. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Συμφωνώ με όσα έχει πει ο κ. Αγγελίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Απλά πρέπει να σημειώσουμε κάτι.  Και εμείς είχαμε έντονες επιφυλάξεις γι’ 
αυτή τη ρύθμιση και κατά πόσο μπορεί να εφαρμοστεί στην πράξη.  Είχαμε μεγάλες 
συζητήσεις κατά πόσο θα μείνουν κάποιοι εκτεθειμένοι με αυτή τη ρύθμιση, όμως το 
πρόβλημα που δημιουργείται σήμερα στον Έφορο Εταιρειών και Επίσημο Παραλήπτη 
από την εφαρμογή της υφιστάμενης νομοθεσίας είναι μεγαλύτερο.  Επομένως, 
προτιμούμε να επιλυθεί το θέμα με το συγκεκριμένο τρόπο και, επειδή τώρα 
ακούσαμε για πρώτη φορά την εισήγηση από πλευράς του ΑΚΕΛ, αυτό το ζήτημα 
εμείς δεσμευόμαστε, αν αποσυρθεί, να εξεταστεί μόλις ξαναξεκινήσει η επιτροπή 
Νομικών και να δούμε κατά πόσο υπάρχει ένας πιο εύκολος και πιο αποδοτικός 
τρόπος ρύθμισης του συγκεκριμένου ζητήματος.  Αν απορριφθεί αυτή τη στιγμή η 
τροπολογία του ΑΚΕΛ, ενδεχομένως να μην μπορεί να επαναϋποβληθεί με το 
συγκεκριμένο τρόπο μεταγενέστερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή εγώ θεωρώ ότι είναι θέμα απλής κοινής λογικής, δε θα συμφωνήσω να 
την αποσύρουμε και ο καθένας μπορεί να κρίνει.  Αφήνω τις νομικές ερμηνείες.  Εδώ 
λέμε στο κοινό το εξής:  Ο Έφορος, ένα τμήμα της κυβέρνησης, αδυνατεί να παίρνει 
την εφημερίδα της κυβέρνησης, γι’ αυτό θα την παίρνεις εσύ, κύριε πολίτη!  Ε, δεν 
είμαστε λογικοί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Ειδική διάταξη.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και Αρμοδιότητες 
Εκάστης Θέσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη 
και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Απαιτούμενα 

Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και Αρμοδιότητες Εκάστης 
Θέσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες ׃ 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 
6 ∆εκεμβρίου 2007 και 2 Ιουλίου 2008.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και της 
ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες του άρθρου 7 του περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας Νόμου, είναι 
η αντικατάσταση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ακολούθου, ώστε 
να εκσυγχρονιστεί, με την αναδιατύπωση των προβλεπόμενων σ’ αυτό απαιτούμενων 
προσόντων και του πρόσθετου προσόντος της πολύ καλής γνώσης ξένης γλώσσας. 

 Ειδικότερα, με το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας γίνεται αποδεκτό 
πανεπιστημιακό δίπλωμα οποιασδήποτε σπουδής και παράλληλα το επίπεδο γνώσης 
της αγγλικής γλώσσας αναβαθμίζεται από “καλή” σε “πολύ καλή” και καθορίζεται ότι η 
πολύ καλή γνώση μίας άλλης διεθνώς διαδεδομένης ξένης γλώσσας θα αποτελεί 
πλεονέκτημα. 
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 Στα πλαίσια της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών, η επιτροπή 
εξέφρασε τις έντονες επιφυλάξεις της σε σχέση με τα απαιτούμενα προσόντα και 
ειδικότερα όσον αφορά τον καθορισμό της πολύ καλής γνώσης μόνο της αγγλικής 
γλώσσας ως απαιτούμενου προσόντος και τον καθορισμό της πολύ καλής γνώσης 
μίας άλλης διεθνώς διαδεδομένης ξένης γλώσσας ως πλεονεκτήματος. 

 Η επιτροπή θεωρεί ότι θα έπρεπε να αποτελεί απαιτούμενο προσόν η πολύ 
καλή γνώση δύο ξένων γλωσσών, όπως είναι οι γλώσσες εργασίας της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, για σκοπούς αναβάθμισης του διπλωματικού σώματος. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφεραν στην επιτροπή ότι στο 
υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας περιλήφθηκε ως απαιτούμενο προσόν η πολύ καλή 
γνώση της αγγλικής γλώσσας και ως πλεονέκτημα η πολύ καλή γνώση μιας άλλης 
ξένης γλώσσας για πρακτικούς λόγους, ώστε να υπάρξει ικανοποιητικός αριθμός 
υποψηφίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχουμε μια παράκληση ως επιτροπή, την οποία έχουμε συζητήσει και θα 
θέλαμε να την υποβάλουμε μέσω και του σώματος προς την αρμόδια αρχή.   

 Πιστεύουμε ότι τα προσόντα τα οποία καθορίζονται ειδικά σ’ αυτά τα σχέδια 
υπηρεσίας και που σχετίζονται με την πρόσληψη λειτουργών του Υπουργείου 
Εξωτερικών θα πρέπει να αναβαθμιστούν περισσότερο στο θέμα των γλωσσών.  
Έχουμε αποδεχτεί την παρατήρηση την οποία μας έχουν κάνει, ότι δυσκολεύονται να 
βρουν υποψηφίους κτλ. και δε θα επιθυμούσαν άμεση αναβάθμιση των προσόντων.  
Αναμένουμε ότι σε κάποια χρονική περίοδο θα επανέλθουν, για να ξαναδούμε το θέμα 
των προσόντων και ειδικότερα το θέμα των γλωσσών, γιατί θεωρούμε αδιανόητο να 
μη θεωρείται ως απαραίτητο προσόν και δεύτερη ξένη γλώσσα και ειδικότερα μια από 
τις γλώσσες εργασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Οι περί της ∆ιαδικασίας Εκδίκασης Πειθαρχικών 
Υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας Κανονισμοί του 2008».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί της ∆ιαδικασίας Εκδίκασης Πειθαρχικών Υποθέσεων 

ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Tάσος Μητσόπουλος  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 7 Ιουλίου 2008.  Στις 
συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος και ο 
γραμματέας της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ), καθώς και εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Παγκύπριας Συντεχνίας 
∆ημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥ∆Υ). 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 83 και 
87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται η θεσμοθέτηση νέας πιο 
συγκεκριμένης και αναλυτικής διαδικασίας για την εκδίκαση πειθαρχικών αδικημάτων 
που διαπράττονται από δημόσιους υπαλλήλους και εκδικάζονται από την Ε∆Υ. 

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά ειδικούς κανονισμούς προβλέπονται τα 
ακόλουθα: 

1. ∆ιαφορετική διαδικασία εκδίκασης πειθαρχικών παραπτωμάτων, ανάλογα με το 
αν ο υπό κατηγορία δημόσιος υπάλληλος παραδέχεται ή όχι την εναντίον του 
κατηγορία. 

2. Στην περίπτωση που ο δημόσιος υπάλληλος παραδέχεται την εναντίον του 
κατηγορία, τότε η Ε∆Υ ζητά από νομικό λειτουργό, που διορίζει για το σκοπό 
αυτό ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, να χειριστεί την υπόθεση και να 
συλλέξει όλο το σχετικό υλικό και, αφού ακούσει τον υπάλληλο, να του επιβάλει 
ποινή ή να τον απαλλάξει. 

3. Στην περίπτωση που ο δημόσιος υπάλληλος δεν παραδέχεται την εναντίον του 
κατηγορία, η Ε∆Υ διορίζει ένα από τα μέλη της ως εισηγητή, για να 
προετοιμάσει την ακρόαση της πειθαρχικής υπόθεσης. 

4. Ο νομικός λειτουργός καταθέτει τη μαρτυρία ενώπιον του εισηγητή, για 
σκοπούς απόδειξης της κατηγορίας. 

5. Με την ολοκλήρωση της διαδικασίας προσαγωγής της μαρτυρίας από τις δύο 
πλευρές, ο εισηγητής προχωρεί στη σύνταξη της έκθεσης, την οποία υποβάλλει 
στην Ε∆Υ, χωρίς όμως σ’ αυτή να διατυπώνει προσωπικές θέσεις, απόψεις ή 
συμπεράσματα. 

6. Η Ε∆Υ, μετά την υποβολή σ’ αυτή της έκθεσης του εισηγητή, ορίζει ημερομηνία 
για ακρόαση της υπόθεσης, ενημερώνει σχετικά με ειδοποίηση το νομικό 
λειτουργό και το δημόσιο υπάλληλο και τους αποστέλλει την έκθεση, η οποία 
θεωρείται ως κοινά αποδεκτή, αν δεν υποβληθεί ένσταση επί του περιεχομένου 
της εντός δέκα ημερών από τη λήψη της. 
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7. Η ακρόαση της υπόθεσης ενώπιον της Ε∆Υ περιορίζεται σε αγορεύσεις τόσο 
του νομικού λειτουργού όσο και του δημόσιου υπαλλήλου, έχοντας ως βάση 
την έκθεση του εισηγητή. 

8. Με τη συμπλήρωση της ακρόασης η Ε∆Υ εκδίδει αιτιολογημένη απόφαση με 
την οποία είτε καταδικάζει είτε απαλλάσσει τον υπό κατηγορία υπάλληλο. 

9. Οι πειθαρχικές υποθέσεις, των οποίων άρχισε ήδη η ακρόαση ενώπιον της 
Ε∆Υ, θα συνεχίσουν και θα ολοκληρωθούν με βάση τις πρόνοιες του νόμου για 
τη δημόσια υπηρεσία που ισχύουν σήμερα. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, 
αυτοί προωθούνται έπειτα από εισήγηση της Ε∆Υ και έχουν συμφωνηθεί και με την 
ΠΑΣΥ∆Υ, με στόχο τόσο την υποβοήθηση της εκδίκασης πειθαρχικών υποθέσεων 
όσο και τη θεσμοθέτηση μιας νέας αναλυτικότερης πειθαρχικής διαδικασίας. 

 Όπως είναι γνωστό, ο περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμος του 1990 [Νόμος 
αρ.1(Ι) του 1990], όπως αυτός τροποποιήθηκε έκτοτε, περιλαμβάνει ειδικό Μέρος με 
τίτλο “Πειθαρχικός Κώδικας”, στο οποίο ρυθμίζονται με λεπτομέρεια τα πειθαρχικά 
παραπτώματα και ο τρόπος χειρισμού τους.  Ειδικότερα, το άρθρο 83 του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου προνοεί για τη διαδικασία ενώπιον της Ε∆Υ και στο 
εδάφιο (5) αυτού προβλέπεται ότι η ακρόαση της υπόθεσης ενώπιον της Ε∆Υ 
διεξάγεται και συμπληρώνεται σύμφωνα με τον καθορισμένο τρόπο και ότι μέχρι την 
έκδοση κανονισμών για το σκοπό αυτό η σχετική διαδικασία ρυθμίζεται από το Μέρος 
ΙΙΙ του ∆εύτερου Πίνακα του νόμου αυτού, που ρυθμίζει τη διαδικασία ακρόασης της 
υπόθεσης.  Να σημειώσουμε ότι από το 1990, οπότε τέθηκε σε ισχύ ο νόμος για τη 
δημόσια υπηρεσία, δεν έχουν εκδοθεί τέτοιοι κανονισμοί, γι’ αυτό και γίνεται εισήγηση 
για υιοθέτηση των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών, την επιτροπή 
προβλημάτισαν διάφορες πρόνοιές τους, με στόχο τόσο τη βελτίωση και θωράκιση 
της όλης διαδικασίας όσο και τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των υπό κατηγορία 
δημόσιων υπαλλήλων με βάση τα όσα ισχύουν σήμερα. 

 Οι προβληματισμοί της επιτροπής συζητήθηκαν σε έκταση με όλους τους 
αρμόδιους φορείς και ως αποτέλεσμα των συζητήσεων αυτών το κείμενό τους 
διαμορφώθηκε με τέτοιο τρόπο, ώστε να αποδίδει καλύτερα η όλη διαδικασία προς 
όφελος τόσο της δημόσιας υπηρεσίας και της χρηστής διοίκησης όσο και των 
δημόσιων υπαλλήλων. 

 Στο νέο διαμορφωμένο κείμενο προβλέπονται, ανάμεσα σ’ άλλα, και τα 
ακόλουθα: 

1. Παρέχεται στον υπό κατηγορία δημόσιο υπάλληλο η δυνατότητα να εγείρει 
οποιαδήποτε θέματα σε σχέση με το κατηγορητήριο ενώπιον της Ε∆Υ. 

2. Παρέχεται το δικαίωμα στον υπό κατηγορία δημόσιο υπάλληλο να ζητήσει από 
τον εισηγητή την κλήτευση οποιουδήποτε προσώπου. 

3. Η περίοδος υποβολής ένστασης εναντίον του περιεχομένου της έκθεσης του 
εισηγητή αυξάνεται στις είκοσι μία ημέρες από τη λήψη της αντί στις δέκα 
ημέρες, που προνοούν οι υπό αναφορά κανονισμοί. 

4. Σε περίπτωση που δεν υποβληθεί ένταση, συνεχίζει η ακρόαση της υπόθεσης, 
ενώ, αν υποβληθεί, η Ε∆Υ, αφού ακούσει το δημόσιο υπάλληλο και το νομικό 
λειτουργό, εξετάζει την ένσταση και καθορίζει τη διαδικασία εκδίκασης της 
υπόθεσης. 
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5. Η διαδικασία ενώπιον του εισηγητή είναι διοικητικής φύσεως, ενώ η ακρόαση 
της υπόθεσης ενώπιον της Ε∆Υ διεξάγεται, όσο είναι δυνατό, κατά τον ίδιο 
τρόπο που διεξάγεται ποινική υπόθεση που εκδικάζεται συνοπτικά. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να υποβάλουν τις 
τελικές τους θέσεις κατά τη συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβανόμαστε πλήρως την επιθυμία να απλοποιηθούν οι 
διαδικασίες ενώπιον της Επιτροπής, ως πειθαρχικού οργάνου στη δημόσια υπηρεσία.  
Έχουμε όμως την υποχρέωση να παρατηρήσουμε δύο θέματα:   

 Πρώτον, ότι προβλέπεται διά κανονισμού μια συγκεκριμένη αρμοδιότητα για 
μέλη της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, που δεν την προβλέπει ο νόμος:  να είναι 
ένας εξ αυτών εισηγητής με συγκεκριμένη διαδικασία την οποία προβλέπει μόνο ο 
κανονισμός.  Κατά τη δική μας άποψη, έπρεπε να είχε προηγηθεί η τροποποίηση του 
νόμου. 

 Παράλληλα, υπάρχει και το εξής θέμα, το οποίο οφείλουμε να αναφέρουμε:  
Από την ώρα που ένας καθίσταται εισηγητής, ακούγοντας μαρτυρία και έχοντας τη 
δυνατότητα να καλέσει ο ίδιος μάρτυρες και να τους υποβάλει ερωτήσεις, είναι έναρξη 
της διαδικασίας της πειθαρχικής δίκης.  Άρα, αφού διαμορφώνει έστω και διά αυτής 
της συμμετοχής του κάποια θέση ή γνώμη, έστω και στο μυαλό του, είναι αδιανόητο 
να γίνεται στη συνέχεια, μαζί με τους άλλους τέσσερις, δικαστής τελικής απόφασης.   

 Με αυτές τις επιφυλάξεις λέμε ότι το ∆ΗΚΟ θα υποστηρίξει αυτό τον κανονισμό, 
αλλά εισηγούμαστε όπως το συντομότερο η εκτελεστική εξουσία αντιμετωπίσει αυτά 
τα θέματα.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τα θέματα αυτά τα οποία ήγειρε ο συνάδελφος τα έχουμε 
υποβάλει στη Νομική Υπηρεσία και ειδικότερα μάλιστα την ανάγκη να τροποποιηθεί η 
βασική νομοθεσία πριν από την έγκριση των σχετικών κανονισμών.  Μας απάντησαν 
ρητά ότι δε χρειάζεται να γίνει κάτι τέτοιο, ότι καλύπτεται το νομικό πλαίσιο μέσα στο 
οποίο εκδίδονται οι κανονισμοί αυτοί από τη βασική νομοθεσία που ισχύει σήμερα, 
όπως αυτή είναι σε ισχύ.   

 Θα ήθελα όμως να κάνω ακόμα μια παρατήρηση.  Αυτή η προσπάθεια η οποία 
γίνεται με την έγκριση αυτών των κανονισμών έχει ως στόχο να διευκολύνει τις 
διαδικασίες εξέτασης πειθαρχικών υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας.  ∆υστυχώς, λόγω της διαδικασίας που ακολουθείτο μέχρι σήμερα, 
φαίνεται ότι η Ε∆Υ αδυνατούσε να διεκπεραιώσει έγκαιρα αυτές τις διαδικασίες και 
παρατηρείτο υποθέσεις να εκδικάζονται ένα και δύο και τρία χρόνια ακόμη.   
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 Με αυτή τη διαδικασία και τη διευκόλυνση πιστεύουμε ότι θα μπορέσουν να 
εκδικάζουν αμέσως πειθαρχικές υποθέσεις και θα δοθούν τα σωστά μηνύματα στους 
δημοσίους υπαλλήλους για συμμόρφωσή τους με τις υποχρεώσεις τους έναντι της 
νομοθεσίας. 

 Με αυτή τη δυνατότητα και αυτή την προοπτική εμείς τοποθετούμαστε υπέρ της 
νομοθεσίας αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Κατανοητές οι τοποθετήσεις όλων. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλει να μιλήσει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιος θέλει να μιλήσει; 

(Μη ευκρινή σχόλια μεταξύ των βουλευτών κ. Ανδρέα Αγγελίδη και ∆ημήτρη 
Συλλούρη) 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι εντάξει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, θέλετε να μιλήσετε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, εντάξει, εντάξει.  Εμένα έντζιε κακοφαίνεσται μου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικαστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», πρόταση νόμου, αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008». 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, για το υπ’ αριθμόν 24 θέμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου.  Για το υπ’ αριθμόν 24 θέμα; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, διότι δεν ξέρω πώς έγινε να ζητηθεί αναβολή, αλλά η πρόταση νόμου αυτή 
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η οποία είναι ενώπιόν μας...  Πρόκειται για ένα θέμα... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Νικολάου... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μου επιτρέπεις, επί της διαδικασίας τούτου; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή είχαμε επιφυλαχθεί να συμφωνήσουμε ή όχι με την αναβολή, είναι 
εύκολο να έχουμε μισής ώρας αναβολή στην εκφώνηση αυτού του θέματος;  ∆ιότι 
νομίζω ότι μπορεί να βοηθήσει αυτός ο χρόνος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Από δικής μου πλευράς υπάρχει όλη η καλή διάθεση.  Αν 
συμφωνούν και οι υπόλοιπες πλευρές, γιατί όχι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 29 Μαΐου και 2 Ιουλίου 
2008.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος του παγκύπριου δικηγορικού 
συλλόγου.  Το Ανώτατο ∆ικαστήριο, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη 
συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
∆ικαστηρίων Νόμου, ώστε στον καθορισμό του αμφισβητούμενου ποσού ή της αξίας 
της επίδικης διαφοράς, για σκοπούς υπαγωγής μιας υπόθεσης στις κλίμακες της 
δικαιοδοσίας των επαρχιακών δικαστηρίων, να μη λαμβάνεται υπόψη οποιοδήποτε 
ποσό τόκου που είναι πληρωτέο επί του αμφισβητούμενου ποσού ή της αξίας της 
διαφοράς.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη 
αναγκαία μετά την απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου σε σχέση με την Πολιτική 
Έφεση υπ’ αριθμόν 11329, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2004.  Ειδικότερα, με την εν 
λόγω απόφαση το Ανώτατο ∆ικαστήριο διέταξε τον παραμερισμό της πρωτόδικης 
απόφασης και την επανεκδίκαση της υπόθεσης, κρίνοντας λανθασμένη την απόφαση 
του πρωτόδικου δικαστηρίου να προχωρήσει στην εκδίκαση της υπόθεσης, ενώ κατά 
το στάδιο εκείνο το απαιτούμενο ποσό με τους τόκους, όπως το ύψος συμφωνήθηκε 
μεταξύ των διαδίκων, υπερέβαινε το ανώτατο όριο της δικαιοδοσίας του.  Σε σχέση με 
την εν λόγω απόφαση διαπιστώθηκε από το Ανώτατο ∆ικαστήριο ότι δημιουργείται 
αναστάτωση στο πρόγραμμα εργασίας των επαρχιακών δικαστηρίων και ταλαιπωρία 
στους διαδίκους στις περιπτώσεις που, ενώ μια υπόθεση έχει οριστεί λόγω 
δικαιοδοσίας ενώπιον επαρχιακού δικαστή, μέχρις ότου προχωρήσει η εκδίκασή της, 
λόγω της αύξησης του ποσού του αξιούμενου τόκου, ενδεχομένως η επίδικη διαφορά 
να υπερβεί τη δικαιοδοσία του επαρχιακού δικαστή και να πρέπει η υπόθεση να 
παραπεμφθεί ενώπιον ανώτερου επαρχιακού δικαστή.   

 Ως εκ τούτου και με σκοπό την αντιμετώπιση των προβλημάτων που 
δημιουργούνται τόσο στη λειτουργία των δικαστηρίων όσο και στους διαδίκους, ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, κατόπιν σχετικής εισήγησης του προέδρου του 
Ανώτατου ∆ικαστηρίου, ετοίμασε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, με το οποίο συμφωνεί 
το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου δήλωσε στην επιτροπή ότι 
συμφωνεί με την προτεινόμενη ρύθμιση.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από 
την εκτελεστική εξουσία.                

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιουνίου και στις 2 Ιουλίου 2008.  
Στα πλαίσια της μελέτης του εν λόγω νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, η Επίτροπος 
Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τέκνων 
(Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί η συμβατότητα των 
διατάξεών του με την Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων και η πλήρης 
συμμόρφωση της Κύπρου με πρόσφατη απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων (Ε∆Α∆) σε ατομική προσφυγή κατά της Κύπρου, η οποία 
συνεπάγεται υιοθέτηση μέτρων για αποτροπή μελλοντικών παρόμοιων παραβιάσεων 
και αποκατάσταση της αιτήτριας που πέτυχε στην πιο πάνω ατομική προσφυγή. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο σκοπείται η τροποποίηση των διατάξεων 
του υπό αναφορά νόμου, σύμφωνα με τις οποίες παραγράφεται το δικαίωμα του 
τέκνου να ζητήσει δικαστική αναγνώριση πατρότητας τρία χρόνια μετά την ενηλικίωσή 
του ή μετά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του πιο πάνω νόμου, ανάλογα με την 
περίπτωση, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι τα ουσιώδη γεγονότα για την ταυτότητα 
του υποτιθέμενου πατέρα δυνατό να περιήλθαν σε γνώση του μετά την εκπνοή της 
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πιο πάνω προθεσμίας.  Οι εν λόγω διατάξεις, λόγω της απόλυτης φύσης τους, χωρίς 
οποιεσδήποτε εξαιρέσεις, ανάλογα με τις περιστάσεις της υπόθεσης, αντίκεινται στο 
δικαίωμα ιδιωτικής ζωής του άρθρου 8 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων σύμφωνα με πρόσφατη απόφαση του Ε∆Α∆ σε ατομική προσφυγή κατά 
της Κύπρου. 

 Συγκεκριμένα, το νομοσχέδιο προβλέπει τα ακόλουθα: 

1. Υπό καθορισμένες προϋποθέσεις και στην περίπτωση που τα γεγονότα που 
μπορεί να οδηγήσουν στην ταυτότητα του υποτιθέμενου πατέρα περιέρχονται 
για πρώτη φορά σε γνώση του τέκνου μετά την εκπνοή της τριετούς περιόδου 
από την ενηλικίωσή του, η εν λόγω τριετής παραγραφή του δικαιώματος σε 
δικαστική αναγνώριση αρχίζει από την ημερομηνία που τα γεγονότα περιήλθαν 
σε γνώση του τέκνου. 

2. Μεταβατικές διατάξεις αναφορικά με εκκρεμούσες διαδικασίες δικαστικής 
αναγνώρισης. 

3. Τη δυνατότητα εκ νέου υποβολής αίτησης για δικαστική αναγνώριση στις 
περιπτώσεις που είχε απορριφθεί ή αποσυρθεί λόγω εκπνοής της παραγραφής, 
όπως ίσχυε με το προηγούμενο καθεστώς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την 
εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, το Ε∆Α∆ σε 
ατομική προσφυγή που στρεφόταν κατά της Κύπρου (Φοινικαρίδου v Κύπρου)  
εξέδωσε απόφαση στις 20 ∆εκεμβρίου 2007, με την οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
οφείλει να συμμορφωθεί προβαίνοντας στη λήψη των αναγκαίων μέτρων.  Η 
απόφαση αυτή κατέστη τελεσίδικη στις 20 Μαρτίου 2008 και συνεπώς θα αρχίσει 
σύντομα η επιτήρηση της συμμόρφωσης της ∆ημοκρατίας με την απόφαση από την 
Επιτροπή Υπουργών του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Ειδικότερα, στην απόφασή του το Ε∆Α∆ έκρινε ότι ο απόλυτος χαρακτήρας των 
διατάξεων του υπό αναφορά νόμου, σε σχέση με την παραγραφή του δικαιώματος του 
τέκνου να ζητήσει δικαστική αναγνώριση πατρότητας χωρίς οποιεσδήποτε εξαιρέσεις, 
ανάλογα με τις περιστάσεις της υπόθεσης, αντίκειται στο δικαίωμα ιδιωτικής ζωής του 
άρθρου 8 της Ευρωπαϊκής Σύμβασης Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

 Σημειώνεται ότι όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής 
συμφωνούν με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές του ∆ημοκρατικού Κόμματος, κατά πλειοψηφία, υιοθετούν τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγούνται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από 
νομοτεχνική άποψη. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων 
εδαφίων.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική 
Υπόσταση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαΐου και 2 Ιουλίου 2008.  Στα 
πλαίσια της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου, 
ώστε να ρυθμιστούν οι περιπτώσεις κατά τις οποίες γονείς και/ή άλλα πρόσωπα που 
ασκούν από κοινού επιμέλεια ανήλικων προσώπων χωρίς να εξασφαλίσουν τη 
συναίνεση του ετέρου των κηδεμόνων μεταφέρουν ανήλικο πρόσωπο εκτός της 
∆ημοκρατίας. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ως η κεντρική αρχή για 
τους σκοπούς της Σύμβασης της Χάγης για τη ∆ιεθνή Απαγωγή Παιδιών και του 
σχετικού κανονισμού του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διαπίστωσε κατά τα 
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τελευταία χρόνια σημαντική αύξηση των υποθέσεων στις οποίες ο ένας από τους 
γονείς που ασκεί κοινή επιμέλεια μεταφέρει και κατακρατεί ανήλικο παιδί στο 
εξωτερικό χωρίς τη συγκατάθεση του άλλου γονέα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι κρατικές 
αρχές τα τελευταία χρόνια, μετά την τέλεση μικτών γάμων Κυπρίων πολιτών με 
αλλοδαπούς, αντιμετωπίζουν πρόβλημα χειρισμού των πιο πάνω περιστατικών.  Το 
υφιστάμενο άρθρο 245 του ποινικού κώδικα δεν καλύπτει τις περιπτώσεις αρπαγής 
ανηλίκου από πρόσωπο που ασκεί κοινή επιμέλεια, γι’ αυτό καθίσταται αναγκαία η 
τροποποίηση του ποινικού κώδικα, ώστε να ποινικοποιηθούν οι πιο πάνω 
εγκληματικές ενέργειες. 

 Με τις προτεινόμενες πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου συμφώνησαν 
όλοι όσοι παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί 
από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Πρόεδρέ μου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Απλώς, θέλω να κάνω μια παρατήρηση.  Επειδή είναι ομόφωνο και το υπ’ 
αριθμόν 28 θέμα και επειδή θα ψηφίσουμε δύο φορές, νομίζω να τα δούμε μαζί, για να 
υπάρξει μια τροποποίηση νομοθεσίας. να μην υπάρχουν δύο τροποποιήσεις την ίδια 
ώρα.  ∆ηλαδή ουσιαστικά να τα δούμε μαζί και τα δύο, διότι αφορούν τον ίδιο νόμο και 
είναι ομόφωνα και τα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση; 

 Όχι.  Ωραία!  Τα δύο νομοσχέδια λοιπόν ενοποιούνται σε ενιαίο κείμενο. 

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2007».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2007.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συμφωνιών Εταιρειών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου 
Εμπορικών Τραπεζών Κύπρου, του ΚΕΒΕ και της ΠΟΒΕΚ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του ποινικού κώδικα 
με την αντικατάσταση του άρθρου 305Α αυτού, που ρυθμίζει την έκδοση επιταγών 
χωρίς αντίκρισμα, ώστε να αποτελεί ποινικό αδίκημα και η έκδοση ακάλυπτης 
επιταγής που παρουσιάζεται με ηλεκτρονικά μέσα, πέραν της ακάλυπτης επιταγής 
που παρουσιάζεται σε φυσική μορφή, πράξη που ήδη θεωρείται ποινικό αδίκημα. 

 Ειδικότερα, με το νόμο που προτείνεται: 

1. υποχρεώνεται το πιστωτικό ίδρυμα επί του οποίου εκδόθηκε η επιταγή χωρίς 
αντίκρισμα να παρέχει πληροφορίες ηλεκτρονικά αναφορικά με τους λόγους 
για τους οποίους δεν κατέστη πληρωτέα η επιταγή. 

2. το πρωτότυπο της ακάλυπτης επιταγής σφραγίζεται και στο πίσω μέρος της 
αναγράφονται ο λόγοι για τους οποίους η επιταγή θεωρείται χωρίς αντίκρισμα, 

3. η επιταγή αυτή γίνεται αποδεκτή ως μαρτυρία ενώπιον δικαστηρίου και 

4. ο όρος “τράπεζα” αντικαθίσταται από τον ευρύτερο όρο “πιστωτικό ίδρυμα”, 
τόσο για να περιλάβει και τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα όσο και για να 
συνάδει με τις αντίστοιχες πρόνοιες του περί Συναλλαγματικών Νόμου (Κεφ. 
262), όπως αυτός τροποποιήθηκε το 2003. 

 Με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου συμφώνησαν όλοι οι 
παριστάμενοι.  Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ δήλωσαν επίσης ότι με την ψήφιση του 
νομοσχεδίου αναμένουν  μείωση του κόστους εξαργύρωσης των επιταγών αυτών.   

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών, υιοθετώντας τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου, τόνισαν ότι με την υιοθέτησή του αναμένονται: 

1. η γρήγορη εκκαθάριση των επιταγών προς όφελος των καταναλωτών, των 
ιδιωτών και των επιχειρήσεων, με αποτέλεσμα την καλύτερη λειτουργία του 
συστήματος εκκαθάρισης των επιταγών, και 

2. η γρήγορη εξαργύρωση των επιταγών και ιδιαίτερα των ακάλυπτων, με 
αποτέλεσμα την απλούστευση της διαδικασίας διακανονισμού των επιταγών 
αυτών. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η σχετική διαδικασία εφαρμόζεται ήδη 
σε πλείστες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά ακόμη και σε χώρες της Αφρικής, 
ενώ με την ψήφιση του νομοσχεδίου θα αρχίσει να υιοθετείται αρχικά από έξι 
τράπεζες και στη συνέχεια και από τις υπόλοιπες, σε συνεργασία με την Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, με την 
επιφύλαξη της τελικής θέσης τους επί της συγκεκριμένης ρύθμισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, συμφωνούν ως θέμα αρχής με τον επιδιωκόμενο με αυτό σκοπό, που 
είναι η απλούστευση και επιτάχυνση της όλης διαδικασίας εκκαθάρισης των 
ακάλυπτων επιταγών, καθώς και η μείωση του σχετικού κόστους προς όφελος τόσο 
του καταναλωτή όσο και των εμπορευομένων, και εκφράζουν την πρόθεση να 
παρακολουθούν το όλο θέμα. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υποβάλλει 
το υπό συζήτηση νομοσχέδιο στην ολομέλεια με την παρούσα έκθεσή της για τελική 
τοποθέτηση όλων των πλευρών κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του ενοποιημένου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 305Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το ενοποιημένο νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 29, 30 και 31 θέματα  έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας 
- Θέσεις Ανώτερου Επιθεωρητή Αερολιμένα, Επιθεωρητή Αερολιμένα Α΄, Επιθεωρητή 
Αερολιμένα και Βοηθού Αερολιμένα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008» και 
«Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Αεροπορικών Κινήσεων, Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων Α΄, Λειτουργού 
Αεροπορικών Κινήσεων και Βοηθού Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008».  Απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι υπάρχει πλήρης 
ομοφωνία.  Έτσι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Άριστος Αριστοτέλους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε αριθμό συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν, όσον αφορά τους πρώτους, στο χρονικό διάστημα μεταξύ 6ης 
∆εκεμβρίου 2007 και 2ας Ιουλίου 2008 και, όσον αφορά τους δεύτερους και τους 
τρίτους, στο χρονικό διάστημα μεταξύ 19ης Ιουνίου 2008 και 2ας Ιουλίου 2008. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της ΠΑΣΥ∆Υ και επηρεαζόμενοι 
υπάλληλοι. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί, που εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, αφορούν 
σχέδια υπηρεσίας.  

 Ειδικότερα, σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίου 
υπηρεσίας για τη νέα θέση Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών στο Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας, ώστε να ενδυναμωθεί η Μονάδα Ασφάλειας Πτήσεων. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου Επιθεωρητή Αερολιμένα, Επιθεωρητή 
Αερολιμένα Α΄, Επιθεωρητή Αερολιμένα και Βοηθού Αερολιμένα στο Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας, ώστε αυτά να βελτιωθούν, να αναβαθμιστούν και να εκσυγχρονιστούν, 
με στόχο το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας να μπορέσει να καλύψει τις αυξημένες 
υποχρεώσεις του που απορρέουν τόσο από την εναρμόνιση με το κοινοτικό 
κεκτημένο όσο και από το νέο ρυθμιστικό/εποπτικό του ρόλο, δεδομένης της 
ανάθεσης της διαχείρισης των αερολιμένων σε ιδιώτη επενδυτή. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων, 
Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων Α΄, Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων και 
Βοηθού Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, ώστε 
αυτά να βελτιωθούν, να αναβαθμιστούν και να εκσυγχρονιστούν, με στόχο το Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας να μπορέσει να καλύψει τις αυξημένες υποχρεώσεις του που 
απορρέουν τόσο από την εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο όσο και από το νέο 
ρυθμιστικό/εποπτικό του ρόλο, δεδομένης της ανάθεσης της διαχείρισης των 
αερολιμένων σε ιδιώτη επενδυτή. 

 Τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και συμφωνήθηκαν στα 
πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής 
Προσωπικού (ΜΕΠ) και με αυτά συμφωνούν το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού και η ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, σε σχέση με 
τους πρώτους κανονισμούς, επηρεαζόμενοι υπάλληλοι του Τμήματος Πολιτικής 
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Αεροπορίας εξέφρασαν την αντίθεσή τους με τις πρόνοιες του υπό αναφορά σχεδίου 
υπηρεσίας με τις οποίες, σύμφωνα με τους ιδίους, αποκλείονται από τη διεκδίκηση της 
θέσης Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών υπάλληλοι που υπηρετούν στο τμήμα και οι 
οποίοι είτε εκτελούν τα καθήκοντα της υπό αναφορά θέσης είτε κατέχουν προσόντα με 
τα οποία θα μπορούσαν να τη διεκδικήσουν. 

 Για τον πιο πάνω λόγο, η ΠΑΣΥ∆Υ εισηγήθηκε τη διαμόρφωση του υπό 
αναφορά σχεδίου υπηρεσίας, ώστε αυτό να καλύπτει και την πιο πάνω κατηγορία 
υπαλλήλων. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού διαφώνησαν με την πιο πάνω εισήγηση της 
ΠΑΣΥ∆Υ, αναφέροντας ότι το υπό αναφορά σχέδιο υπηρεσίας μπορεί να 
διαφοροποιηθεί μόνο με νέα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Σύμφωνα με τους πιο πάνω εκπροσώπους, το όλο ζήτημα απασχόλησε 
υπουργική επιτροπή και τη ΜΕΠ, οι οποίες συμφώνησαν με το υπό αναφορά σχέδιο 
υπηρεσίας, με γνώμονα την ανάγκη αναβάθμισης του Τμήματος Πολιτικής 
Αεροπορίας, καθώς και την ορθολογιστική κάλυψη των υπηρεσιακών αναγκών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή επισημαίνει ότι η αναβάθμιση του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας αποτελεί πρωταρχικό στόχο, αλλά ταυτόχρονα 
πρέπει να καταβάλλεται προσπάθεια, ώστε να μην εμποδίζεται η ανέλιξη των 
υπηρετούντων στο τμήμα υπαλλήλων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση Επιθεωρητή Πτυχίων και 
Αδειών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

2. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου Επιθεωρητή 
Αερολιμένα, Επιθεωρητή Αερολιμένα Α΄, Επιθεωρητή Αερολιμένα και Βοηθού 
Αερολιμένα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008. 

3. Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Αεροπορικών Κινήσεων, Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων Α΄, Λειτουργού 
Αεροπορικών Κινήσεων και Βοηθού Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 29 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 30 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 31 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 32 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και 
Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και 
Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) 

(Κυρωτικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
θέμα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 7 Ιουλίου 2008.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα, του ΚΕΒΕ και του Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου.  Το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο Αναπτυξιακός Σύνδεσμος 
Χρυσοχόων και Αργυροχόων, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην 
εν λόγω συνεδρία της επιτροπής, ο υπό αναφορά σύνδεσμος όμως, με επιστολή του 
που απέστειλε μεταγενέστερα, εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη του αναφορικά με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 
169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, των τροποποιήσεων της 
Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, οι 
οποίες υιοθετήθηκαν την 9η Ιανουαρίου 2001, κατά την 50ή συνεδρία της Μόνιμης 
Επιτροπής της σύμβασης που έγινε στη Γενεύη της Ελβετίας, και οι οποίες 
εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

  Στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το εν λόγω νομοσχέδιο, αλλά και 
στα όσα ανέφερε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το 1972 υπογράφηκε η ∆ιεθνής Σύμβαση για τον Έλεγχο και Σήμανση των 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα, από ορισμένες ευρωπαϊκές χώρες, με 
στόχο την ελεύθερη διακίνηση των αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα.  Η 
σύμβαση αυτή παρείχε ένα αποδεκτό σύστημα αμοιβαίας αναγνώρισης με τη 
χρησιμοποίηση κοινών σφραγίδων ποιότητας, το οποίο βοηθούσε στην 
ελεύθερη διακίνηση των αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα μεταξύ των 
κρατών μελών που προσυπέγραψαν τη σύμβαση. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 56.884, ημερομηνίας 5 
∆εκεμβρίου 2002, ενέκρινε την έναρξη της διαδικασίας προσχώρησης της 
Κύπρου στη ∆ιεθνή Σύμβαση για τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων 
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από Πολύτιμα Μέταλλα, εξουσιοδοτώντας τον Υπουργό Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού να υποβάλει επιστολή πρόθεσης στη Γραμματεία 
της σύμβασης. 

3. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 63.256, ημερομηνίας 1ης 
Φεβρουαρίου 2006, ενέκρινε νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί της Σύμβασης για 
τον Έλεγχο και Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2006», ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε 
νόμο [Νόμος Αρ. 21(ΙΙΙ)/2006].  

4. Το Υπουργείο Εξωτερικών κατέθεσε στις 17 Οκτωβρίου 2006 στο 
θεματοφύλακα της σύμβασης, που είναι η Σουηδία, την πράξη προσχώρησης 
(instrument of accession) της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με αποτέλεσμα η 
Κύπρος να καταστεί στις 17 Ιανουαρίου 2007 το δέκατο έβδομο μέλος της πιο 
πάνω σύμβασης.  Σήμερα τα μέλη της σύμβασης ανέρχονται σε δεκαοκτώ, 
αφού μετά την Κύπρο προσχώρησε και η Σλοβακία.  Τα υπόλοιπα μέλη της 
σύμβασης είναι:  Αυστρία, Φιλανδία, Νορβηγία, Σουηδία, Πορτογαλία, Ελβετία, 
Ηνωμένο Βασίλειο, Τσεχία, ∆ανία, Ιρλανδία, Ολλανδία, Λεττονία, Λιθουανία, 
Ισραήλ και Πολωνία. 

5. Η Μόνιμη Επιτροπή της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση των 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα υιοθέτησε, σύμφωνα με το άρθρο 10(4) 
της σύμβασης, στις 9 Ιανουαρίου 2001, κατά την 50ή συνεδρία της Μόνιμης 
Επιτροπής της σύμβασης στη Γενεύη της Ελβετίας, πρόταση για τροποποίηση 
των άρθρων της σύμβασης. 

6. Οι τροποποιήσεις των άρθρων της σύμβασης τίθενται σε ισχύ, σύμφωνα με το 
άρθρο 11(5) της σύμβασης, μετά την κατάθεση της επικύρωσης από όλα τα 
κράτη μέλη της.  Συνεπώς, προκύπτει υποχρέωση της Κύπρου λόγω της 
προσχώρησής της στη σύμβαση όπως επικυρώσει τις πιο πάνω 
τροποποιήσεις. 

7. Οι πιο πάνω τροποποιήσεις των άρθρων της σύμβασης αφορούν ειδικότερα τα 
ακόλουθα: 

 α. Την ανάθεση επιπλέον αρμοδιοτήτων στη Μόνιμη Επιτροπή της 
σύμβασης.  

 β. Την ελευθερία για τήρηση εθνικής νομοθεσίας με διαφορετικούς 
πρότυπους βαθμούς.  

 γ. Την εισαγωγή του παλλαδίου ως πολύτιμου μετάλλου.  

 δ. Τη διασφάλιση της τεχνικής επάρκειας των εργαστηρίων κάθε κράτους 
μέλους. 

8. Για να διαβιβαστεί η θετική απάντηση της Κύπρου στο θεματοφύλακα της 
σύμβασης, θα πρέπει το περιεχόμενο των τροποποιήσεων της σύμβασης να 
εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο και να επικυρωθεί από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο έχει ήδη εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 67.129 στις 23 Απριλίου 
2008.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι στη συνεδρίαση της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό 
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αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία, για την κατά νόμο κύρωση των τροποποιήσεων της εν λόγω σύμβασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και 
Σήμανση των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός 
και της ∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2008».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και Σύνδεσης μεταξύ 
των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός και της 
∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες ׃ 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 2008.  Στη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του 
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Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 
169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας Σταθεροποίησης 
και Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους 
αφενός και της ∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου αφετέρου, η οποία υπογράφηκε στο 
Λουξεμβούργο στις 15 Οκτωβρίου 2007. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε στα μέλη της επιτροπής 
ότι η υπό εξέταση συμφωνία έχει τη μορφή κλασικής συμφωνίας σύνδεσης, η οποία 
θα ενισχύσει τους δεσμούς και θα επεκτείνει τις σχέσεις του Μαυροβουνίου με την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη μέλη της. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 1 της συμφωνίας, οι στόχοι της σύνδεσης που 
εγκαθιδρύεται είναι, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθοι: 

1. Η στήριξη των προσπαθειών του Μαυροβουνίου για ενίσχυση της δημοκρατίας 
και του κράτους δικαίου. 

2. Η στήριξη τόσο της πολιτικής, οικονομικής και θεσμικής σταθερότητας στο 
Μαυροβούνιο όσο και της σταθερότητας στην περιοχή. 

3. Η δημιουργία κατάλληλου πλαισίου διεξαγωγής πολιτικού διαλόγου, που θα 
επιτρέψει την ανάπτυξη στενών πολιτικών σχέσεων μεταξύ των μερών. 

4. Η στήριξη των προσπαθειών του Μαυροβουνίου, για να αναπτύξει την 
οικονομική και διεθνή συνεργασία του, μεταξύ άλλων, μέσω της εναρμόνισης 
της νομοθεσίας του με εκείνη της Κοινότητας. 

5. Η στήριξη των προσπαθειών του Μαυροβουνίου για ολοκλήρωση της 
μετάβασής του σε μια λειτουργούσα οικονομία της αγοράς και για ανάπτυξη 
σταδιακά μιας ζώνης ελεύθερων συναλλαγών μεταξύ της Κοινότητας και του 
Μαυροβουνίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάσσονται υπέρ 
της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του εν λόγω νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα απέχουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ως Ε∆ΕΚ θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός 
και της ∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατρείς αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 34 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας για το Καθεστώς 
∆υνάμεων μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των Ηνωμένων Εθνών σχετικά με 
την Υποστήριξη, Συμπλήρωση και Ενίσχυση της ∆ύναμης των Ηνωμένων Εθνών στο 
Λίβανο (the United Nations Interim Force in Lebanon-UNIFIL) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας για το Καθεστώς ∆υνάμεων μεταξύ της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των Ηνωμένων Εθνών σχετικά με την Υποστήριξη, 
Συμπλήρωση και Ενίσχυση της ∆ύναμης των Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο 

(the United Nations Interim Force in Lebanon - UNIFIL) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008» 

Παρόντες ׃ 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 Ιουνίου και 2 Ιουλίου 2008.  
Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η κύρωση, σύμφωνα με το άρθρο 
169.2 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, της Συμφωνίας για το Καθεστώς 
∆υνάμεων μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των Ηνωμένων Εθνών σχετικά με 
την Υποστήριξη, Συμπλήρωση και Ενίσχυση της ∆ύναμης των Ηνωμένων Εθνών στο 
Λίβανο (the United Nations Interim Force in Lebanon - UNIFIL), της οποίας η 
υπογραφή εγκρίθηκε με την υπ’ αριθμόν 66.952 απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2008. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε στα μέλη της επιτροπής 
ότι η υπό εξέταση συμφωνία είναι συμφωνία πλαίσιο η οποία ρυθμίζει με συνολικό 
τρόπο τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας στις σχέσεις της με τις 
χώρες που συμμετέχουν στη ∆ύναμη των Ηνωμένων Εθνών στο Λίβανο (UNIFIL). 
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 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία συνήψε διμερείς συμφωνίες με τις 
χώρες που συμμετέχουν στην αποστολή της UNIFIL, τη Νορβηγία, τη Σουηδία, την 
Ολλανδία, τη ∆ανία και τη Γερμανία, οι οποίες θα εξακολουθούν να ισχύουν.  Οι εν 
λόγω συμφωνίες κυρώθηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων με τους νόμους 
Ν.23(ΙΙΙ)/2007, Ν.24(ΙΙΙ)2007, Ν.25(ΙΙΙ)/2007, Ν.26(ΙΙΙ)/2007 και Ν.27(ΙΙΙ)/2007, 
αντίστοιχα. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, η ανάγκη συνομολόγησης της παρούσας συμφωνίας πλαισίου επιτάθηκε 
και λόγω του ενδεχομένου ανάληψης της ηγεσίας της UNIFIL από την Τουρκία.  Στο 
στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης και έπειτα από σχετικό ερώτημα μέλους της 
επιτροπής, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε ότι αρχικά υπήρξε 
πληροφόρηση για ενδεχόμενη ανάληψη της ηγεσίας της UNIFIL από την Τουρκία, 
αλλά, σύμφωνα με τις τελευταίες εξελίξεις, φαίνεται ότι η ηγεσία της UNIFIL θα 
παραμείνει στην Ιταλία.  Ο ίδιος δήλωσε ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θα 
παρακολουθεί στενά το θέμα αυτό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις εξής θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάσσονται υπέρ 
της ψήφισης του νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η Ε∆ΕΚ θα ταχθεί υπέρ και αυτού του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, τις επιφυλάξεις μας τις διατυπώσαμε την πρώτη φορά 
που είχε κατατεθεί, έτσι δε θα πάρω χρόνο, για να τις επαναλάβω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 
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 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία αποχή. 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας για το Καθεστώς 
∆υνάμεων μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των Ηνωμένων Εθνών σχετικά με 
την Υποστήριξη, Συμπλήρωση και Ενίσχυση της ∆ύναμης των Ηνωμένων Εθνών στο 
Λίβανο (the United Nations Interim Force in Lebanon-UNIFIL) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Μία αποχή. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με μία αποχή. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 35, 36 και 37 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και 
∆ασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, C, R και S), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, 
Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008» και «Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίες Μ, Ν και Ο), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα   

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Άριστος Αριστοτέλους Φειδίας Σαρίκας    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους 
κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της που 
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πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2008.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των δύο πρώτων κανονισμών είναι η μερική εναρμόνιση με την Οδηγία 
2006/96/ΕΚ για την προσαρμογή ορισμένων Οδηγιών στον τομέα της ελεύθερης 
εμπορίας των εμπορευμάτων, λόγω της προσχώρησης της Βουλγαρίας και της 
Ρουμανίας στην ευρωπαϊκή κοινότητα.   

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι επίσης η μερική εναρμόνιση με την 
Οδηγία 2006/96/ΕΚ, καθώς και η μερική εναρμόνιση με την Οδηγία 2006/40/ΕΚ και η 
πλήρης εναρμόνιση με την Οδηγία 2007/37/ΕΚ, οι οποίες αφορούν τις εκπομπές των 
συστημάτων κλιματισμού των μηχανοκίνητων οχημάτων.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του  Τμήματος Οδικών Μεταφορών, η Οδηγία 
2006/96/ΕΚ, με την οποία εναρμονίζονται οι προτεινόμενοι κανονισμοί, έχει σκοπό την 
προσαρμογή ενός αριθμού υφιστάμενων Οδηγιών στον τομέα της ελεύθερης 
κυκλοφορίας των εμπορευμάτων, που αφορούν, μεταξύ άλλων, την έγκριση τύπου 
των  οχημάτων με κινητήρα και των ρυμουλκουμένων τους, την έγκριση τύπου 
δικύκλων ή τρικύκλων οχημάτων με κινητήρα και την έγκριση τύπου γεωργικών ή 
δασικών ελκυστήρων και των ρυμουλκούμενων μηχανημάτων τους.   

 Η Οδηγία 2006/40/ΕΚ απαιτεί τα οχήματα κατηγορίας Μ1 και Ν1 που είναι 
εξοπλισμένα με σύστημα κλιματισμού το οποίο είναι σχεδιασμένο να περιέχει 
φθοριούχα αέρια θερμοκηπίου με δυναμικό θέρμανσης του πλανήτη άνω του 150 να 
λαμβάνουν έγκριση τύπου όσον αφορά συγκεκριμένο βαθμό διαρροής των εν λόγω 
αερίων από το σύστημα κλιματισμού.   

 Η Οδηγία 2007/37/ΕΚ περιλαμβάνει πρόσθετα στοιχεία για τη μέτρηση 
διαρροών από ορισμένα συστήματα κλιματισμού.   

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η χρονική δέσμευση για την υιοθέτηση 
των προτεινόμενων κανονισμών από τα κράτη μέλη ήταν η 1η Ιανουαρίου 2007 για 
την Οδηγία 2006/96/ΕΚ, η 3η Ιανουαρίου 2008 για την Οδηγία 2006/40/ΕΚ και η 4η 
Ιανουαρίου 2008 για την Οδηγία 2007/37/ΕΚ.  Σημειώνεται όμως ότι οι εν λόγω 
κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 12 Ιουνίου 2008.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών που αναφέρονται 
στο επισυνημμένο παράρτημα, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων 
τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

2. Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και ∆ασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, 
C, R και S), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών 
Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 
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3. Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίες Μ, Ν και Ο), των 
Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων 
τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 35 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 36 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 37 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 38 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 39 θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 40 θέμα είναι «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», πρόταση νόμου.   

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να κάνω μια διευκρίνιση.  Επειδή γι’ αυτό το θέμα 
υπήρξε σήμερα το πρωί μία κινητοποίηση, θα θέλαμε να δηλώσουμε ότι, παρά το 
σεβασμό προς το δικαίωμα της οποιασδήποτε τάξης ή επαγγελματικού φορέα να 
κινητοποιείται, να μην εκληφθεί ότι η αναβολή είναι εξαιτίας του ότι η Βουλή ή η 
παράταξή μας έχει ενδώσει στο απόλυτο δικαίωμά τους να διαμαρτύρονται.  Η 
αναβολή γνωρίζετε πολύ καλά ότι εκρίθη για άλλους λόγους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Εσείς για ποιο μιλάτε τώρα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 40. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Το υπ’ αριθμόν 40 ήταν ομόφωνο.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 41 ενδεχομένως, κύριε Νεοφύτου, λέτε.  Είναι για το υπ’ 
αριθμόν 41 που λέτε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως, βεβαίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ μιλούσα για το υπ’ αριθμόν 40, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Γράψτε μου κι εμένα ένα λάθος, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σου έγραψα κι εσένα μαζί με τον κ. Κατσουρίδη! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 40 είναι ομόφωνο.  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 

Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008»   

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Γεώργιος Γεωργίου 

 Αντώνης Αντωνίου  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής  Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Αριστοτέλους Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία 
της που πραγματοποιήθηκε την 1η Ιουλίου 2008.  Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της 
ΠΟΒΕΚ, των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ και “Αγροτική”, της Ομοσπονδίας 
Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Χοιροτρόφων και της εταιρείας “Travel & Express”.  Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Επιχειρήσεων Αδειών Α΄ και ∆΄ (ΠΣΕΑ), οι αυτοκινητιστικές οργανώσεις ΠΕΕΑ και 
ΣΕΑΚ, οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”, η Παγκύπρια 
Οργάνωση Αγελαδοτρόφων, ο Σύνδεσμος Πατατοπαραγωγών και η Συντονιστική 
Επιτροπή Οργανώσεων και Ομάδων Αιγοπροβατοτρόφων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με την υπό αναφορά πρόταση νόμου είναι 
η τροποποίηση του περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 
Νόμου, ώστε να χορηγηθεί άδεια οδικής χρήσης μεταφορέα “Α” σε όσους: 



 84

1. αν και κατείχαν άδεια οδικής χρήσης μεταφορέα “Α”, δεν αποτάθηκαν στην 
αρμόδια αρχή για να εξασφαλίσουν άδεια “Α” μέχρι την 30ή Ιουνίου 2007. 

2. έχασαν τις άδειες οδικής χρήσης μεταφορέα “Α”, γιατί δεν κατέβαλαν τα τέλη 
κυκλοφορίας του φορτηγού οχήματος για τρία συνεχή έτη, με αποτέλεσμα αυτό 
να διαγραφεί από το μητρώο του εφόρου. 

3. έχασαν το δικαίωμα να αποκτήσουν άδεια οδικής χρήσης μεταφορέα “Α” με 
βάση το άρθρο 4 του περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα Νόμου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
υπό αναφορά πρότασης νόμου, η ψήφιση της οποίας, όπως δήλωσαν, θα διορθώσει 
δυσμενείς συνέπειες από την εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να κάνει μικρής έκτασης νομοτεχνικές 
αλλαγές επί του κειμένου της πρότασης νόμου, ώστε αυτό να καταστεί σαφέστερο, 
καθώς και να μειώσει το τέλος υποβολής αίτησης για χορήγηση της άδειας “Α” από 
εκατό ευρώ σε τριάντα.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο της 
πρότασης νόμου σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 41 και 42 αναβάλλονται.  Κι εδώ εμπίπτει αυτό 
που έχετε πει προηγουμένως, κύριε Νεοφύτου. 
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 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το υπ’ αριθμόν 41, θα πω το εξής.  Εμείς ως 
κόμμα συμφωνούμε για την αναβολή του.  Απλώς, επειδή υπάρχει μια επιστολή στην 
οποία γίνεται προσωπική αναφορά σε συγκεκριμένους βουλευτές, όπου 
συμπεριλαμβάνομαι κι εγώ μέσα, από την ομοσπονδία, από την ΠΟΒΕΚ, να πω ότι 
εμείς, τουλάχιστο προσωπικά, και το υπογραμμίζω, έχουμε δώσει υποσχέσεις κι 
έχουμε καταθέσει τροποποιητικές προτάσεις στην επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 
και καλώ τον πρόεδρο της επιτροπής -έχει συζητηθεί στην επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων τρεις φορές το συγκεκριμένο θέμα- με το άνοιγμα της Βουλής, μετά τις θερινές 
διακοπές, να επαναφέρει τις τροποποιητικές μας προτάσεις, ώστε να συζητηθούν 
ξανά και να έρθουν στην ολομέλεια. 

 Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 42, εγώ προσωπικά, επειδή είμαι 
και ο προτείνων την πρόταση νόμου, θεωρώ ότι δεν υπάρχει λόγος για αναβολή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά έχει γίνει ήδη και μια συνεννόηση στη σύσκεψη των αρχηγών των 
κομμάτων.  Εγώ θεωρώ ότι θα πρέπει να αναβληθεί, γι’ αυτό θα προχωρήσουμε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Την αναβολή την αποδεχόμασταν και συμφωνήσαμε, γιατί πράγματι υπάρχουν 
θέματα που χρειάζονται περαιτέρω εξέταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι η τοποθέτηση του κ. Νεοφύτου εκφράζει όλες τις πτέρυγες... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...και το προεδρείο, γιατί είναι ξεκάθαρη η θέση μας ότι κάτω από απειλή και 
εκβιασμό ούτε συζητούμε ούτε και αποφασίζουμε.  Άρα για άλλους λόγους έχει κριθεί 
η αναβολή τους. 

 Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί ∆ημόσιων 

Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών 
Αναγκών) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 
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 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Ιωνάς Νικολάου 

 Αντρέας Φακοντής Χρήστος Στυλιανίδης  

 Σκεύη Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 4 
Ιουλίου 2008. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο γενικός διευθυντής 
και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 11 του περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για 
την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμών με την αύξηση του ύψους των δημόσιων 
βοηθημάτων που παραχωρούνται για την κάλυψη βασικών αναγκών. 

 Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ανέφερε στα μέλη της 
επιτροπής ότι η προτεινόμενη αύξηση του ύψους του δημόσιου βοηθήματος 
εντάσσεται στο γενικότερο πλαίσιο στήριξης των ομάδων των συμπολιτών μας που 
δεν έχουν τους απαραίτητους πόρους για τη ζωή. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η 
τελευταία αναθεώρηση στο ύψος του δημόσιου βοηθήματος, με ισχύ από την 1η 
Ιουλίου 2007, προβλέπει τα εξής: 

1.  Για το λήπτη £222,00 (€379,31) το μήνα 

2. Για κάθε εξαρτώμενο που έχει συμπληρώσει το 
14ο έτος της ηλικίας του 

 
£111,00 (€189,65) το μήνα 

3. Για κάθε εξαρτώμενο που δεν έχει 
συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του  

 
£66,60 (€113,79) το μήνα 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς το ύψος των δημόσιων βοηθημάτων που 
παραχωρούνται για κάλυψη βασικών αναγκών αυξάνεται κατά 12% ως ακολούθως: 

1. Για το λήπτη €425,00 το μήνα 

2. Για κάθε εξαρτώμενο που έχει συμπληρώσει το 
14ο έτος της ηλικίας του 

 
€212,50 το μήνα 

3. Για κάθε εξαρτώμενο που δεν έχει συμπληρώσει 
το 14ο έτος της ηλικίας του  

 
€127,50 το μήνα 

 Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων επισήμανε ότι η εισήγηση 
για αύξηση του δημόσιου βοηθήματος για βασικές ανάγκες κατά 12% έγινε με βάση τα 
δεδομένα που προέκυψαν ύστερα από την Έρευνα Οικογενειακών Προϋπολογισμών 
(ΕΟΠ), καθώς και τη συνολική αύξηση στο δείκτη τιμών καταναλωτή 2007/2006 για τα 
επιλεγμένα αγαθά, σύμφωνα με τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, αλλά και την 
ανάγκη ενίσχυσης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού λόγω της αύξησης στις 
τιμές βασικών καταναλωτικών αγαθών και της αύξησης στις τιμές των πετρελαιοειδών. 
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 Η υπουργός ανέφερε επίσης ότι με την προτεινόμενη αύξηση υλοποιείται ο 
στόχος του προγράμματος διακυβέρνησης για αύξηση του δημόσιου βοηθήματος σε 
μεγαλύτερο ποσοστό από ό,τι μέχρι σήμερα.  Το ποσοστό αύξησης είναι 
υπερδιπλάσιο σε σύγκριση με το 2007 και με την αύξηση αυτή η κυβέρνηση υλοποιεί 
σταδιακά το στόχο μείωσης του αριθμού των πολιτών που ζουν κάτω από το όριο της 
φτώχιας. 

 Η ίδια ενημέρωσε τα μέλη της επιτροπής ότι οι προτεινόμενες αυξήσεις στο 
δημόσιο βοήθημα θα συνεπάγονται πρόσθετη ετήσια δαπάνη ύψους €20.600.000 
περίπου.  Η επιπρόσθετη δαπάνη για κάλυψη των αυξήσεων για τις τρέχουσες 
περιπτώσεις ληπτών δημόσιου βοηθήματος, καθώς και για κάλυψη των νέων 
περιπτώσεων της περιόδου από την 1η Ιουλίου 2008 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2008 
προβλέπεται ότι θα ανέλθει στα €7.285.000. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί θα ισχύουν αναδρομικά από την 1η 
Ιουλίου 2008.  Σημειώνεται επίσης ότι με τις προτεινόμενες αυξήσεις στο δημόσιο 
βοήθημα αυξάνονται κατ’ αναλογία τα επιδόματα για ενοίκιο και αναπηρία.   

 Συναφώς, η υπουργός δήλωσε ότι στόχος του υπουργείου της είναι η 
υιοθέτηση ενεργητικών πολιτικών που θα δώσουν κίνητρα στα άτομα λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος, για να ενταχθούν στην πλήρη απασχόληση.  Η ίδια επανέλαβε 
ότι ο περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμος χρήζει αναθεώρησης, καθότι 
δε λαμβάνει υπόψη τις ιδιαιτερότητες των διάφορων ομάδων ληπτών δημόσιου 
βοηθήματος και δήλωσε ότι σύντομα θα ετοιμαστεί ειδική μελέτη από το υπουργείο για 
την τροποποίηση του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης τα μέλη της επιτροπής αναφέρθηκαν 
στην ανάγκη εκ νέου μελέτης των βασικών αναγκών των ληπτών δημόσιου 
βοηθήματος και στην ανάγκη αναθεώρησης και εμπλουτισμού των βοηθημάτων 
αυτών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού Ιωνάς Νικολάου, απευθυνόμενος στην Υπουργό Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επισήμανε ότι θα πρέπει να γίνει μία ειδική μελέτη που 
να καταδεικνύει το ποσό εκείνο του δημόσιου βοηθήματος που θα ανταποκρίνεται στις 
πραγματικές ανάγκες των ληπτών δημόσιου βοηθήματος.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, υιοθετούν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, γι’ αυτό και κατά πλειοψηφία εισηγούνται 
στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί από καθαρά νομοτεχνική άποψη. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση... 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Υπάρχουν ομιλητές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε την αύξηση του ύψους του δημοσίου 
βοηθήματος, γιατί είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά παράλληλα θα συνεχίσουμε 
να διεκδικούμε περαιτέρω αυξήσεις, γιατί αυτές οι αυξήσεις δεν ανταποκρίνονται στις 
σημερινές ανάγκες των ευάλωτων ομάδων πληθυσμού με την ακρίβια για καλύτερη 
ποιότητα ζωής. 

 Να πούμε ότι πρέπει και ζητήσαμε από την υπουργό να επανακαθορίσει τον 
τρόπο καθορισμού των βασικών αναγκών για το δημόσιο βοήθημα, γιατί χρήζει 
περαιτέρω βελτίωσης και εκσυγχρονισμού.  Από την άλλη μεριά να θυμίσω ότι, για να 
μπορεί κάποιος να δίνει βοηθήματα, πρέπει να υπάρχει ευημερία αριθμών.  Κάποτε 
κατηγορηθήκαμε ότι ευημερούν μόνο οι αριθμοί, αλλά σήμερα για να ευημερήσουν οι 
άνθρωποι, πρέπει πρώτα να ευημερήσουν οι αριθμοί.  Αυτά ως διαπίστωση.  Και 
επειδή ακριβώς παραδώσαμε κομπόδεμα, μπορούμε να δίνουμε αυξημένα 
βοηθήματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω κατ’ αρχάς να χαιρετίσω το γεγονός ότι η αύξηση η οποία 
επιχειρείται είναι σημαντική.  Ένα 12%!  Τέτοια αύξηση έχει να παραχωρηθεί πριν από 
το 2002.  Από το 2002 και μετά δε δόθηκαν τέτοιες αυξήσεις.  Οι αυξήσεις που είχαν 
παραχωρηθεί και για τις οποίες μάλιστα είχαμε επικρίνει έντονα από το βήμα της 
Βουλής ήταν της τάξης του 3% με 4%.   

 Θέλω όμως να τονίσω κάτι.  ∆υστυχώς, ακόμα και αυτή η αύξηση που 
παραχωρείται δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις πραγματικές ανάγκες.  Είχαμε καλέσει 
στο παρελθόν το αρμόδιο υπουργείο και καλούμε και σήμερα τη νέα υπουργό όπως 
προχωρήσουν σε μια μελέτη, για να διαπιστώσουν ποιο είναι το πραγματικό κόστος 
και οι πραγματικές ανάγκες, ώστε σιγά σιγά μέσα από ένα πρόγραμμα να 
διαφοροποιηθούν αυτά τα βοηθήματα και να μπορούν να ανταποκριθούν στις 
πραγματικές ανάγκες.  Ζητήσαμε στη συνεδρία από την αρμόδια υπουργό να 
προχωρήσουν άμεσα σ’ αυτή τη μελέτη και να μας ενημερώσουν ποια είναι τα 
συμπεράσματά τους.  Γι’ αυτό το λόγο η παράκλησή μας -εμείς θα ψηφίσουμε αυτούς 
τους κανονισμούς- είναι να γίνει και αυτή η μελέτη τέλος πάντων, για να καταλήξουμε 
και να δώσουμε αυτό το οποίο χρειάζεται να δοθεί στα δημόσια βοηθήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς χαιρετίζουμε την κατάθεση των συγκεκριμένων 
κανονισμών, οι οποίοι προχωρούν σε μία αύξηση, μπορώ να πω ικανοποιητική, όσον 
αφορά τα επιδόματα.  Όμως από την άλλη, είναι πάγια πολιτική του δικού μας 
κόμματος ιδιαίτερα αυτές οι ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού, οι οποίες είναι και οι πιο 
βεβαρημένες σε σχέση -ιδιαίτερα το τελευταίο χρονικό διάστημα- με τη ραγδαία 
αύξηση του πληθωρισμού...   Ταυτόχρονα, θα ήθελα να τονίσω ότι -και να το πω και 
λίγο στα κυπριακά- δεν τα προλαβαίνουμε, κύριε Πρόεδρε.  ∆ηλαδή ακόμα και οι 
αυξήσεις που συμφωνήθηκαν προ μερικών ημερών και ψηφίζονται σήμερα πιθανόν 
μετά από μια-δυο εβδομάδες να μη θεωρούνται καθόλου ικανοποιητικές.  Γι’ αυτό το 
λόγο, κύριε Πρόεδρε, εμείς καλούμε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων να παρακολουθεί το ρυθμό αύξησης και του πληθωρισμού, αλλά και 
ιδιαίτερα των καταναλωτικών αγαθών και άμεσα, εκεί και όπου χρειάζεται, να 
παρεμβαίνει.  Αναμένουμε ότι με το άνοιγμα της Βουλής το συγκεκριμένο υπουργείο 
θα καταθέσει και νέες προτάσεις όσον αφορά το θέμα των συγκεκριμένων κονδυλίων 
για τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ποσοστό του 12% χρησιμοποιείται ως πηδάλιο στην έκθεση, 
ότι δηλαδή η αύξηση του δείκτη των καταναλωτικών αγαθών είναι στο 12%, γι’ αυτό 
δίδεται και η αύξηση αυτή.  δεν είναι στην τύχη το 12%.  Σήμερα όμως από το 
ραδιόφωνο οι Κύπριοι πολίτες άκουσαν ότι ο δείκτης αύξησης στα βασικά αγαθά έχει 
ξεπεράσει κατά πολύ το 12%. είναι γύρω στο 14%.  Μιλώ για το γάλα, μιλώ για τα είδη 
που προέρχονται από τα σιτηρά και ούτω καθεξής.  Θα αυξηθεί πάρα πολύ με βάση 
τις αποφάσεις που έχουν ληφθεί μέχρι το τέλος του χρόνου.  ∆ηλαδή ουσιαστικά το 
εισόδημα αυτό είναι εξανεμισμένο.  Έτσι, για να βάζουμε τα πράγματα στη θέση τους.  
Για ποιους;  Για τους λήπτες δημοσίων βοηθημάτων.   

 Όμως, αν πήρα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, δεν τον πήρα για να πω μόνο αυτό. 
τον πήρα για να πω ότι από της ανάληψης της εκτελεστικής εξουσίας από αυτή την 
κυβέρνηση οι μόνοι αναξιοπαθούντες σ’ αυτή τη ∆ημοκρατία είναι οι λήπτες των 
δημοσίων βοηθημάτων, κανένας άλλος.  Από το Φεβρουάριο του 2008 κανένα 
στοχευμένο μαζικής εμβέλειας και έκτασης κοινωνικό μέτρο από αυτά τα 
πολυδιαφημιζόμενα στην περιγραφή τους ως στοχευμένα δεν αφορά και δεν έχει 
καλύψει μάζες του πληθυσμού με χαμηλά εισοδήματα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μου επιτρέψετε κάτι.  Ξέρετε ότι πάντα σέβομαι όλους τους ομιλητές για 
κάποιο χρόνο.  Επειδή όμως έχουμε και πολύ μεγάλη ατζέντα, η παράκληση είναι... 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν έχω περάσει τα τρία λεπτά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...οι τοποθετήσεις μας να είναι για το συγκεκριμένο θέμα αυστηρά, χωρίς να το 
επεκτείνουμε, διότι μετά θα δοθεί η δυνατότητα και σε άλλους να απαντήσουν και, 
καταλαβαίνετε, αν για κάθε θέμα θα μπαίνουμε σ’ αυτή τη διαδικασία, τότε θα μας 
πάρει πάρα πολύ χρόνο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω, αλλά νομίζω δεν είμαι εκτός θέματος, γιατί με 
διακόψατε στην αποστροφή του λόγου μου.   

 Έλεγα λοιπόν ότι μόνο οι λήπτες δημοσίων βοηθημάτων παίρνουν βοήθεια 
από το Φεβρουάριο του 2008.  Και ξέρουμε όλοι ότι, για να είσαι λήπτης δημοσίου 
βοηθήματος, οι προϋποθέσεις που βάζει ο νόμος είναι τέτοιες που δεν 
ανταποκρίνονται σε κανέναν από τη μαζική πλειοψηφία των Κυπρίων πολιτών των 
οποίων είναι ισοπεδωμένα τα εισοδήματά τους, πλην όμως δεν είναι λήπτες δημοσίων 
βοηθημάτων. 

 Τι θέλω να πω, χωρίς να θέλω να ανοίξω αντιπαραθετική συζήτηση για την 
οικονομική πολιτική αυτής της κυβέρνησης, παρά το ότι το νομοθέτημα που 
συζητούμε είναι μια έκφραση και μια πτυχή.  Θέλουμε να καλέσουμε την εκτελεστική 
εξουσία να σταματήσει πια μόνο τη διαφήμιση για τα στοχευμένα κοινωνικά μέτρα που 
θα έρθουν και να έρθουν στοχευμένα κοινωνικά μέτρα για μεγάλες μάζες του 
πληθυσμού, να αντιμετωπιστεί η αύξηση γύρω από τα καύσιμα, γύρω από την 
ενέργεια, γύρω από βασικά είδη διατροφής.  Είναι καθήκον της να βρει τρόπους πέρα 
από τη στρατηγική αντιμετώπιση, που αυτό είναι ένα άλλο κεφάλαιο και να το 
συζητήσουμε όταν έρθει η ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Θεοχάρους. 

Ε. ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως είναι σημαντικό να δοθούν αυτές οι αυξήσεις στους 
λήπτες δημοσίου βοηθήματος, για να μπορέσουν να αντεπεξέλθουν στην ακρίβια, 
στην αύξηση του κόστους ζωής.  Ωστόσο, πιστεύω ότι ως προσπάθεια 
εκσυγχρονισμού αυτού του κράτους θα πρέπει πάραυτα να δούμε και την κατάργηση 
εκείνης της πρόνοιας που απαγορεύει σ’ αυτούς τους ανθρώπους να εργάζονται, γιατί 
ακόμη και για ψυχολογικούς λόγους όσοι μπορούν να εργάζονται θα πρέπει να 
εργάζονται και να κάνουν ό,τι και όσο μπορούν.  ∆εν μπορεί σε καμιά περίπτωση να 
έχουμε αυτό τον αναχρονιστικό νόμο.  Να τους δίνουμε απλώς με τον τρόπο που 
δίνουμε τη βοήθεια και ευθύς ως οι ίδιοι νιώσουν πολύ πιο καλά αν εργάζονται -όπως 
έχω πει, όσο μπορούν, χωρίς να υποχρεώνονται- να τους κόβουμε το δημόσιο 
βοήθημα.  Αυτό πρέπει να το δει η πολιτεία, γιατί νομίζω ότι είναι ένα μέτρο 
εκσυγχρονισμού  το οποίο έχουμε αργήσει πάρα πολύ να πάρουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με όλα αυτά που έχω ακούσει στις τελευταίες τοποθετήσεις 
φαίνεται ότι το 12% ισούται με το μηδέν!  Περίπου αυτή είναι η λογική, ότι οι αυξήσεις 
του 12% που θα δοθούν σε αυτούς τους ανθρώπους, που πράγματι τις χρειάζονται, 
περίπου, για μερικούς συναδέλφους, είναι ίσες με το μηδέν.  Θα πρέπει να 
εκτιμήσουμε κάποια πράγματα.  Πρώτον, ότι οι αυξήσεις, η ακρίβια είναι κάτι που 
μεταφέρεται από το εξωτερικό προς την Κύπρο με την αύξηση των τιμών των σιτηρών 
και του πετρελαίου και δεν είναι κάτι για το οποίο ευθύνεται αυτή η κυβέρνηση.  
∆εύτερον, είναι γεγονός και θα συμφωνήσουμε ότι ο νόμος για το δημόσιο βοήθημα 
και τη διαχείριση αυτής της κατηγορίας των ανθρώπων χρειάζεται ριζική μελέτη και 
αλλαγές, αλλά θα πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι αυτή η κυβέρνηση με εκατόν είκοσι 
ημέρες στην εξουσία έχει εξαγγείλει είκοσι έξι θεσμικά νομοθετήματα τα οποία έχουν 
ρυθμίσει ζητήματα που για χρόνια ήταν εκεί χωρίς ρύθμιση.  Και θα πρέπει να 
δώσουμε την αναγκαία πίστωση χρόνου.  Τρίτον, επειδή έχει ακουστεί ότι αυτή η 
κυβέρνηση δεν έχει εξαγγείλει κανένα άλλο μέτρο, απλώς θα ονομάσω μερικά μέτρα.  
Ήταν ο χθεσινός διπλασιασμός των επιδομάτων των εγκλωβισμένων.  Ήταν ο 
τριπλασιασμός των χρημάτων και της βοήθειας που δίδεται στους πρόσφυγες για 
στέγαση και όχι μόνο στους πρόσφυγες, αλλά και σε άλλες κατηγορίες εργαζομένων.  
Είναι η δέκατη τέταρτη σύνταξη που έχει δοθεί στους συνταξιούχους και η 
θεσμοθέτησή της.  Είναι το σημερινό νομοσχέδιο το οποίο θα εγκρίνουμε για τη 
μείωση του ΦΠΑ στα είδη που πωλούνται στις καντίνες και πολλά άλλα.  ∆ε θα 
σπαταλήσω άλλο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θωμά, με την άδειά σας θα πω το ίδιο πράγμα που έχω πει και στον κ. 
Ερωτοκρίτου, για να είμαι δίκαιος, ότι θα έχουμε πολλές ευκαιρίες να κουβεντιάσουμε 
και για την οικονομική και για την κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης.  Τώρα μιλούμε 
για ένα συγκεκριμένο νομοθέτημα.  Είσαστε αρκετά εύγλωττοι όλοι και αρκετά 
εύστροφοι, ξέρετε με δυο απλές φράσεις να δώσετε και το στίγμα των θέσεών σας. 

 Λοιπόν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 44 θέμα είναι «Οι περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 

Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Νίκος Κουτσού 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 2 Ιουλίου 2008.  Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω 
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κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, της Επιτροπής Ανακουφίσεως Παθόντων, της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων (ΠΟΑΠ) και της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 18 του περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Ανακουφίσεως Παθόντων Κανονισμών, ώστε να περιλαμβάνουν τα ακόλουθα: 

1. Αύξηση των ειδικών μηνιαίων συντάξεων και ειδικών μηνιαίων χορηγημάτων 
που παραχωρούνται στους παθόντες, εξαιρουμένων των ποσών που 
λαμβάνουν οι ανάπηροι παθόντες για τις οικογενειακές τους υποχρεώσεις 
αναφορικά με τα τέκνα τους, κατά 5% από την 1η Ιανουαρίου 2007 και κατά 5% 
από την 1η Ιανουαρίου 2008, καθώς και αύξηση μέχρι 5% του ειδικού μηνιαίου 
χορηγήματος που παρέχεται σε χήρες πεσόντων και συζύγους αγνοουμένων 
από τις ίδιες ημερομηνίες. 

2. Τροποποίηση του τρόπου αναθεώρησης/αναπροσαρμογής των ειδικών 
μηνιαίων συντάξεων και ειδικών μηνιαίων χορηγημάτων που παραχωρούνται 
στους παθόντες, ώστε η αναθεώρησή τους από την 1η Ιανουαρίου 2008 να 
γίνεται με βάση την αναθεώρηση των βασικών συντάξεων του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Η εκπρόσωπος της Επιτροπής Ανακουφίσεως Παθόντων ανέφερε στην 
επιτροπή ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί είναι το αποτέλεσμα εκτενούς μελέτης και 
διαβούλευσης με την ΠΟΑΠ και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων και ότι το Υπουργείο Οικονομικών κατέληξε 
σε συμφωνία με την ΠΟΑΠ αναφορικά με το ύψος των αυξήσεων που θα 
παραχωρηθούν στους παθόντες που λαμβάνουν ειδικές μηνιαίες συντάξεις και ειδικά 
μηνιαία χορηγήματα.  Η ίδια διευκρίνισε ότι η αύξηση του ειδικού μηνιαίου 
χορηγήματος σε χήρες πεσόντων και συζύγους αγνοουμένων από την 1η Ιανουαρίου 
2007 και από την 1η Ιανουαρίου 2008 θα πρέπει να είναι μέχρι 5%, για να αποφευχθεί 
το ενδεχόμενο το εν λόγω χορήγημα να υπερβαίνει για οποιοδήποτε δικαιούχο το 
ανώτατο ποσό της βασικής σύνταξης που παρέχεται από το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι η συνολική 
πρόσθετη δαπάνη που απαιτείται για την παραχώρηση των πιο πάνω αυξήσεων για 
τα έτη 2007 και 2008 υπολογίζεται να ανέλθει στα €2,41 εκατομ. και μπορεί να 
καλυφθεί από τα αποθέματα του Ταμείου Ανακουφίσεως Παθόντων. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΟΑΠ δήλωσε ότι συμφωνεί με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς και εξέφρασε την ικανοποίηση της οργάνωσής του για την υλοποίηση 
της πιο πάνω συμφωνίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, εκφράζοντας την ευαρέσκειά της για την υλοποίηση των πιο πάνω 
δεσμεύσεων, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των πιο πάνω κανονισμών, 
όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, να σημειώσουμε ότι αυτό το θέμα των 
αυξήσεων στα επιδόματα των παθόντων εκκρεμούσε από το 2006.  Τώρα 
ικανοποιείται με αναδρομικότητα από την 1η Ιανουαρίου 2007 και, ενώ το αίτημα των 
οργανώσεών τους ήταν για 10%, παίρνουν 11,38%.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας για το ότι ήρθε 
σε ένα τέρμα μια συζήτηση η οποία υπήρχε για πάρα πολύ καιρό στην επιτροπή 
Προσφύγων.  Από την άλλη, θα ήθελα να τονίσω ότι υπάρχουν και κάποια άλλα 
θέματα που έχουν άμεση σχέση με τους παθόντες και θα πρέπει η εκτελεστική 
εξουσία αμέσως, όπως έχει προχωρήσει σε αυτό το συγκεκριμένο θέμα, να 
προχωρήσει και σε εκείνα, στην επίλυσή τους.   

 Και το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε, όταν μιλούμε για παθόντες είναι άτομα τα 
οποία έχουν δώσει μάχες, ώστε σήμερα να υπάρχει η δημοκρατία σε αυτό τον τόπο.  
Και την ερχόμενη Τρίτη, εμείς ως Βουλή θα συνέλθουμε ειδικά για την ημέρα του 
πραξικοπήματος και την τουρκική εισβολή.  Η πλειοψηφία αυτών των ανθρώπων, 
κύριε πρόεδρε, έχουν καταστεί παθόντες εξαιτίας της αντίστασης την οποία έχουν 
επιδείξει είτε στο πραξικόπημα, είτε στην τουρκική εισβολή.  Γι’  αυτό, έχοντας υπόψη 
τα παράπονα που διαχρονικά δεχόμαστε από αυτούς τους ανθρώπους για την 
αντιμετώπιση που οι ίδιοι τυγχάνουν από διάφορες κρατικές υπηρεσίες, εμείς καλούμε 
αυτές τις κρατικές υπηρεσίες να συμπεριφέρονται με πολύ πιο διαφορετικό τρόπο σε 
αυτούς τους ανθρώπους από ό,τι συμπεριφέρονται σε άλλους πολίτες.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Είναι η θέση μας ότι και το τελευταίο σεντ που δίνεται δίνεται καλά, αλλά είναι 
επίσης η θέση μας ότι διαχρονικά το κράτος έχει σταθεί πολύ κατώτερο των 
περιστάσεων σε σχέση και με τους πρόσφυγες και με τους παθόντες και με τους 
εκτοπισθέντες και γενικότερα με τους επηρεαζόμενους από την εισβολή και την 
κατοχή.   

 Επομένως, ναι, θα το ψηφίσουμε, όμως θεωρούμε ότι η κυβέρνηση θα πρέπει 
να το επανεξετάσει -και μιλώ και για το υπ’ αριθμόν 45, κύριε Πρόεδρε, για να μην 
ξαναζητήσω το λόγο- και να επανέλθει στη Βουλή με κριτήρια και με εισηγήσεις οι 
οποίες πραγματικά θα διορθώσουν το πρόβλημα ή, αν θέλετε, θα το απαμβλύνουν με 
τον καλύτερο δυνατό τρόπο, υπό τις περιστάσεις.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’  αριθμόν 45 θέμα είναι «Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε 
Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί 
Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Νίκος Κουτσού 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 9 Ιουλίου 2008.  Στα πλαίσια της μελέτης των 
προτεινόμενων κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Ταμείου Επιδοτήσεως Ενοικίων 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Οικονομικών, 
της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Παθόντων (ΠΟΑΠ) και της ΠΕΠ. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 
πρόνοιες των άρθρων 24 και 33 του περί Ενοικιοστασίου Νόμου, είναι η θέσπιση 
νέων περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες Kανονισμών, με 
τους οποίους αναθεωρείται το ύψος του επιδόματος ενοικίου που παραχωρείται σε 
δικαιούχους από την 1η Ιανουαρίου 2008. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, όσον αφορά το ύψος του επιδόματος που παραχωρείται σε 
εκτοπισθέντες και παθόντες ενοικιαστές, η τελευταία αναθεώρηση έγινε με τους περί 
Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες (Τροποποιητικούς) 
Κανονισμούς του 2006, που εγκρίθηκαν από τη Βουλή των Αντιπροσώπων και 
δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας την 21η  Ιουλίου 2006. 

 Λόγω της παρέλευσης δύο ετών από την τελευταία τροποποίηση, καθώς και 
της αύξησης των ενοικίων, κρίνεται ενδεδειγμένη η αύξηση τόσο του επιδόματος 
ενοικίου όσο και των προβλεπόμενων εισοδηματικών κριτηρίων. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία αύξησης του δείκτη ενοικίων κατά 5% περίπου 
για τα έτη 2006-2007 (2,8% και 2,5%, αντίστοιχα), δικαιολογείται αντίστοιχη αύξηση 
του παρεχόμενου επιδόματος ενοικίου κατά 5% περίπου. 

 Επιπλέον, με βάση τα στοιχεία αύξησης των δεικτών μισθών και απολαβών 
κατά 10% για τα έτη 2006-2007 (5,7% και 2,5%, αντίστοιχα), δικαιολογείται αντίστοιχη 
αύξηση του ετήσιου καθαρού εισοδήματος κατά 10% περίπου. 

 Σημειώνεται ότι το 2006 επιδοτήθηκαν 3 065 οικογένειες, ενώ το 2007 
επιδοτήθηκαν 3 100 οικογένειες.  Στον προϋπολογισμό του 2007 είχε περιληφθεί 
ποσό £3 εκατομ. και δαπανήθηκε το ποσό των £2.822.000 (€4.821.673).  Στον 
προϋπολογισμό του 2008 υπάρχει πρόνοια για €5.125.804 (£3 εκατομ.). 
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 Με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις υπολογίζεται ότι θα απαιτηθούν 
πρόσθετες ετήσιες δαπάνες ύψους €295.684 περίπου (€241.084 από τη βελτίωση 
των κριτηρίων και  €54.600 για 35 νέες υποθέσεις). 

 Στα πλαίσια της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών εισηγήθηκαν όπως στο παρόν στάδιο η Βουλή εγκρίνει τις 
προτεινόμενες αναθεωρήσεις, δηλαδή αύξηση κατά 5% του παρεχόμενου ύψους 
ενοικίου και αύξηση κατά 10% του καθαρού ετήσιου εισοδήματος, εκφράζοντας 
παράλληλα την παράκληση όπως παραχωρηθεί χρόνος στο Υπουργείο Εσωτερικών, 
το οποίο δεσμεύεται να μελετήσει την περαιτέρω αναθεώρηση των παρεχόμενων 
επιδομάτων πάνω σε ετήσια βάση, αρχίζοντας από το 2009.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι 
πρόσθεσαν ότι θα καταβληθεί κάθε προσπάθεια να περιληφθεί η υπό αναφορά 
αναθεώρηση στον προϋπολογισμό του 2009. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, εκφράζει την 
ικανοποίησή της για την πιο πάνω δέσμευση του Υπουργείου Εσωτερικών να 
μελετήσει την περαιτέρω αναθεώρηση των παρεχόμενων επιδομάτων πάνω σε ετήσια 
βάση, αρχίζοντας από το 2009, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
εξέφρασε παράλληλα την επιφύλαξή του όσον αφορά την αύξηση που παραχωρείται 
στα επιδόματα ενοικίου, σημειώνοντας ότι αυτή θα έπρεπε να συνάδει με την 
προβλεπόμενη από τη σχετική νομοθεσία αύξηση των ενοικίων. Περαιτέρω, θεωρεί 
ότι η αύξηση στο καθαρό ετήσιο εισόδημα θα έπρεπε να είναι μεγαλύτερη, γι’ αυτό και 
θα αναμένει από την κυβέρνηση από φέτος να προβεί σε αναθεώρηση των πιο πάνω 
αυξήσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το υπ’  αριθμόν 45 θέμα, εμείς ως Ε∆ΕΚ -το 
έχουμε συμπεριλάβει και στην έκθεση- θεωρούμε ότι η οποιαδήποτε προσπάθεια για 
αύξηση της επιδότησης του ενοικίου στον προσφυγικό κόσμο θα πρέπει να 
συμβαδίζει πρώτα από όλα με τις νομοθεσίες οι οποίες δίδουν το δικαίωμα στους 
ιδιοκτήτες να αυξάνουν ανά διετία κατά 14% το ενοίκιο.  Ταυτόχρονα, θα πρέπει να 
συμβαδίζει και με τα γεγονότα τα οποία έχουμε ενώπιόν μας, δηλαδή τις πρακτικές 
αυξήσεις τις οποίες υφίστανται τα ενοίκια, που μπορεί να είναι και περισσότερες του 
14%.  ∆εν είναι δυνατό, κύριε Πρόεδρε, να ερχόμαστε και να προτείνουμε -ενώ στο 
παζάρι, ας μου επιτραπεί η φράση, τα ενοίκια αυξάνονται 14%, 20% και 25% κάθε 
χρόνο ή ανά διετία- 5% αύξηση και 10% αύξηση όσον αφορά τα οικονομικά κριτήρια. 

 Γι’  αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ψηφίσουμε αυτούς τους κανονισμούς.  
Χαιρετίζουμε το ότι υπήρξε αναθεώρηση από πλευράς της κυβέρνησης και των 
υπηρεσιών του κράτους ότι θα έρχονται όχι ανά δύο χρόνια, αλλά κάθε χρόνο και θα 
υπάρχει αναθεώρηση, αλλά εμείς καλούμε την κυβέρνηση, ακόμη και γι’  αυτή τη 
χρονιά -παρ’  όλο που ψηφίζουμε τώρα αυτή την αύξηση- να επανέλθει και γι’  αυτή τη 
χρονιά με επιπλέον αύξηση του επιδόματος ενοικίου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακόμη και χθες συζητήσαμε στην επιτροπή Προσφύγων γι’  
αυτό το θέμα, γιατί θα θέλαμε να ακούσουμε τις απόψεις της εκτελεστικής εξουσίας για 
την αύξηση του επιδόματος ενοικίου.  Πράγματι βάζει 5% μέσα, η δαπάνη είναι αρκετά 
σημαντική ετησίως, υπάρχει στον προϋπολογισμό ένα ποσό ύψους €5.125.000 και η 
πρόσθετη δαπάνη είναι €295.000.  Όμως θέσαμε ενώπιον των ευθυνών της την 
εκτελεστική εξουσία, ώστε οι αυξήσεις, όπως είπε και ο συνάδελφος και πιθανό να πει 
και ο Αριστοφάνης, ο πρόεδρος, να συμβαδίζουν με τις αυξήσεις τις ετήσιες των 
ενοικίων.  Και έτσι μας υποσχέθηκαν -για να ενημερωθεί και ο κόσμος και όλοι- ότι θα 
κάνουν τέτοιες αλλαγές στο σύστημα του επιδόματος ενοικίου, ώστε να συμβαδίζουν 
και να γίνει και μία αναδιάρθρωση, διότι φαίνεται από τον πίνακα ότι οι πολυμελείς 
οικογένειες αδικούνται.   

 ∆εύτερον, πριν να γίνει αυτή η αλλαγή, εισηγηθήκαμε και το δέχτηκαν περί το 
Σεπτέμβρη-Οκτώβρη να γίνει μία συνεδρία, για να μας ενημερώσουν τι σκέφτονται, να 
πει και προκαταρκτικά η επιτροπή Προσφύγων κάποιες απόψεις.  Αυτά είναι 
ενθαρρυντικά.  ∆εν πρέπει να μην εκθειάσουμε αυτή την αντιμετώπιση.  Επιμένουμε  
και εμπιστευόμεθα εν πάση περιπτώσει ότι τον Οκτώβρη θα ακούσουμε τις απόψεις, 
για να πούμε κάποιες καταρχήν διορθωτικές κινήσεις, αν υπάρχει κάτι το οποίο δε μας 
αρέσει.   

 Εν πάση περιπτώσει, τώρα πρέπει να το ψηφίσουμε. δεν υπάρχει άλλη 
αμφιβολία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν είχαμε παραλάβει στην επιτροπή την πρόταση που είχε 
έρθει από την κυβέρνηση, δε φαινόταν η περαιτέρω προοπτική για τα επόμενα που 
θα ακολουθήσουν, πως θα υλοποιείτο η σχετική πρόνοια του προγράμματος του 
Προέδρου Χριστόφια για ουσιαστική αύξηση επί των ενοικίων.  Από μόνος μου ως 
πρόεδρος και εκπροσωπώντας και το ΑΚΕΛ ανέβαλα το θέμα, με τη σύμφωνη γνώμη 
και των συναδέλφων, για μία εβδομάδα, μίλησα με τον Υπουργό Εσωτερικών και χθες 
στην επιτροπή κατατέθηκε η διευκρινιστική θέση του υπουργείου και της κυβέρνησης 
ότι ήδη έχει δοθεί εντολή για μελέτη σφαιρική για το πού πρέπει να πάνε αυτά τα 
ενοίκια.  Ήδη έχει λεχθεί ότι αυτό είναι μια μικρή πρώτη δόση, άμεση για τους τρεις 
μήνες αυτούς που έχουμε μέχρι το τέλος του χρόνου.  Έχουν δεσμευτεί ότι, μόλις 
ολοκληρωθεί η μελέτη, θα έρθουν στη Βουλή, να δώσουμε τη γνώμη μας.  Και η 
πρώτη σκέψη που γίνεται είναι ότι αυτό το οποίο έγινε τώρα θα γίνει άλλες πέντε 
φορές με αυτή την κυβέρνηση.  ∆ηλαδή σαφώς θα υπάρχει ουσιαστική αύξηση στην 
πενταετία, πέραν των 30%.  Συνεπώς, βλέπουμε ότι βρισκόμαστε στο σωστό δρόμο.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 46 θέμα αναβάλλεται. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή πάλι είμαι ο προτείνων τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου, 
θα ήθελα να τονίσω ότι η πρόταση αυτή έχει ιδιαίτερο επηρεασμό τη θερινή περίοδο.  
Και αν σήμερα αναβληθεί, αυτό σημαίνει ταυτόχρονα ότι η αξία της ψήφισής της από 
τον Οκτώβριο και μετά μειώνεται.  Γι’  αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, εγώ τουλάχιστον 
προσωπικά θεωρώ ότι δε θα πρέπει να αναβληθεί η συζήτηση της συγκεκριμένης 
πρότασης νόμου από την ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννη.   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ προσωπικά θα ήθελα να πω ότι διαφωνώ με την αναβολή 
του θέματος.  Είναι ένα θέμα το οποίο έχει εποχιακό χαρακτήρα.  Στη συζήτηση η 
οποία έχει γίνει στο πλαίσιο της επιτροπής υπήρξε, θα έλεγα, ένα μεγάλο βάθος και 
μια μεγάλη διάρκεια, που πραγματικά δε βλέπω κάποιο λόγο, στο παρόν στάδιο, να 
συζητάμε για αναβολή.  Μάλιστα, αν λάβουμε υπόψη τις συνέπειες που υπάρχουν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπαίνουμε στην ουσία.  Θα πρέπει και εμείς τώρα να 
σηκωστούμε όλοι οι άλλοι πενήντα τέσσερις βουλευτές να επιχειρηματολογήσουμε 
γιατί συμφωνούμε με αναβολή;  Όποιος διαφωνεί με τις αναβολές που συμφωνούνται 
σε επίπεδο αρχηγών και εκπροσώπων το εκφράζει με την ψήφο του, όχι συζητώντας 
την ουσία.  ∆ιαφορετικά γιατί αναβάλλεται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι λόγω του εποχιακού χαρακτήρα υπάρχει μια 
τεράστια συνέπεια στην ντόπια παραγωγή.  Εδώ είναι το θέμα και οφείλω να το 
υπερτονίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ενώ συμφωνώ με την παρατήρηση που έκανε ο κ. Κατσουρίδης, θα την 
αντιμετωπίσω με διαφορετικό τρόπο.  Εάν θέλουμε να είμαστε μεταξύ μας όλοι εντάξει 
στις συμφωνίες που κάνουμε και οι συμφωνίες κυρίων να είναι συμφωνίες κυρίων, θα 
έπρεπε, όταν υπάρχουν τοποθετήσεις από βουλευτές, οι ίδιοι οι κοινοβουλευτικοί τους 
εκπρόσωποι να παρεμβαίνουν, για να απαντήσουν γιατί πρέπει να τηρηθεί η 
συμφωνία που γίνεται στη σύσκεψη.  Επειδή κάνουμε και πολιτική -και εμείς έχουμε 
πιο έντονη άποψη από τους αγαπητούς συναδέλφους που μίλησαν- ότι αυτά τα 
καταστήματα πρέπει να μείνουν ανοικτά -και όχι τις ώρες που έβαλαν- πολύ 
περισσότερες. και την Κυριακή και την Κυριακή το απόγευμα.   
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 Γι’  αυτό το λόγο πιστεύω ότι, αν πράγματι υπάρχει αυτή η τοποθέτηση από 
μερίδα βουλευτών, δύο κομμάτων μάλιστα, θα πρέπει να συζητηθεί το θέμα και να 
μην τηρηθεί η συμφωνία που κάναμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ κατανοώ την ανάγκη των διαφόρων πλευρών να εξηγήσουν, να 
πουν κ.λπ.  Όμως υπάρχει και μια σημαντικότερη:  οι συμφωνίες που γίνονται σε 
επίπεδο αρχηγών κομμάτων θα πρέπει να τηρούνται.  Και είναι λογικό, αφού και ο 
κάθε κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, είμαι βέβαιος, ενημερώνει τη δική του 
κοινοβουλευτική ομάδα, να υπάρχει συνεννόηση και να μην υπάρχουν και συζητήσεις 
τέτοιες που βέβαια να αφήνουν σε δυσμενέστερη θέση κάποιους που θέλουν να 
τηρήσουν τη συμφωνία.  Επομένως, στη σύσκεψη των αρχηγών, για λόγους που 
έχουν ακουστεί από τις διάφορες πλευρές της Βουλής, αλλά και για πολλούς άλλους 
λόγους, έχει αποφασιστεί ότι το θέμα 46 αναβάλλεται.  Γι’  αυτό το λόγο θα αναβληθεί. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 47 μέχρι και τον αριθμό 76 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  
Είναι πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
υπό αναφορά πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από το βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνο Σιζόπουλο, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 
στις 7 Ιουλίου 2008.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που 
συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, είναι η τροποποίηση του περί 
Υιοθέτησης του Ευρώ Νόμου, ώστε να παραταθεί η υποχρέωση για διπλή αναγραφή 
των τιμών, δηλαδή η ταυτόχρονη αναγραφή των τελικών τιμών πώλησης αγαθών και 
παροχής υπηρεσιών σε κυπριακές λίρες και σε ευρώ μέχρι το τέλος Σεπτεμβρίου 
2010.   

 Η πιο πάνω ρύθμιση, σύμφωνα με την ίδια έκθεση, κρίνεται αναγκαία, γιατί, 
παρά τη σημαντική προσαρμογή του καταναλωτικού κοινού στο νέο νόμισμα (ευρώ), 
για σκοπούς σύγκρισης των τιμών και καλύτερης κατανόησης του κόστους αγοράς 
των καταναλωτικών αγαθών κρίνεται σκόπιμο η διπλή αναγραφή των τιμών να 
παραταθεί για σημαντικό χρόνο, ώστε να υποβοηθηθεί σημαντικά ο καταναλωτής. 



 99

 Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφοράς πρότασης νόμου ο εισηγητής της 
ανέφερε περαιτέρω ότι η προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία για τους 
ακόλουθους, μεταξύ άλλων, λόγους: 

1. Τα ηλικιωμένα κυρίως άτομα αδυνατούν να συλλάβουν την πραγματική 
οικονομική αξία των προϊόντων η οποία εκφράζεται μέσω των τιμών πώλησης. 

2. Η κατάργηση της διπλής αναγραφής τιμών σ’ αυτή τη φάση κατά την οποία 
παρουσιάζονται έντονες πληθωριστικές πιέσεις θα οδηγήσει σε αδικαιολόγητες 
αυξήσεις προϊόντων και θα επιδεινώσει το ύψος του πληθωρισμού. 

 Ο ίδιος βουλευτής δήλωσε επίσης ότι μετά την κατάθεση της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου στη Βουλή έκρινε σκόπιμο να διαβουλευθεί με κύκλο 
επηρεαζομένων.  Ως αποτέλεσμα αυτών των διαβουλεύσεών του, εισηγείται τη 
διαφοροποίηση της ζητούμενης παράτασης, ώστε να διατηρηθεί το υφιστάμενο 
σύστημα διπλής αναγραφής τιμών αντί μέχρι το Σεπτέμβριο του 2010, που είχε αρχικά 
προταθεί, μέχρι τις 30 Ιουνίου 2009. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση πληροφόρηση που δόθηκε στην επιτροπή με 
σημείωμα της Υπηρεσίας Ευρωπαϊκών Υποθέσεων της Βουλής, το κοινοτικό 
κεκτημένο που αφορά τη διπλή αναγραφή των τιμών και άλλων χρηματικών ποσών 
δεν είναι δεσμευτικό από νομικής άποψης και αφορά σύσταση στην οποία περιέχονται 
αρχές καλής πρακτικής, που αποσκοπούν στην εξοικείωση της αγοράς  με το νέο 
νόμισμα.   

 Στο ίδιο σημείωμα αναφέρεται επίσης ότι στην ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 1998, “Πρακτικές πλευρές της εισαγωγής 
του ευρώ:  η κατάσταση προόδου” η Επιτροπή εκτιμά ότι η επιβολή υποχρεωτικών 
ρυθμίσεων σε ευρωπαϊκό επίπεδο όσον αφορά τη διπλή αναγραφή δε θα αποτελούσε 
τον καλύτερο τρόπο, ώστε να διασφαλιστεί μία ελαχιστοποίηση του κόστους 
μετατροπής στο ευρώ. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, 
καταθέτοντας τις θέσεις του υπουργείου του, τάχθηκε εναντίον της παράτασης της 
περιόδου διπλής αναγραφής των τιμών σε κυπριακές λίρες και σε ευρώ, αναφέροντας 
ταυτόχρονα ότι πολλά κράτη μέλη στο στάδιο της εισαγωγής του ενιαίου νομίσματος 
δεν είχαν καν νομοθετήσει την υποχρέωση διπλής αναγραφής των τιμών.  ∆ήλωσε 
επίσης ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην πρόσφατη έκθεσή της για την αξιολόγηση 
των θεμάτων που αφορούν την εισαγωγή του ευρώ στα κράτη μέλη αναφέρει ότι 
μεγάλες και παρατεταμένες περίοδοι διπλής αναγραφής των τιμών δεν είναι σκόπιμες.   

 Ο ίδιος εκπρόσωπος υπενθύμισε ότι στην περίπτωση της Κύπρου η διπλή 
αναγραφή τιμών είχε αρχίσει τέσσερις μήνες πριν από την επίσημη εισαγωγή του 
ευρώ, δηλαδή από την πρώτη ημέρα του μεθεπόμενου μήνα μετά την ημερομηνία 
καθορισμού της τιμής μετατροπής, δηλαδή την 1η Σεπτεμβρίου 2007, και ότι η 
σύσταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, παρά το γεγονός ότι δεν είναι υποχρεωτική, 
δημιουργεί τρόπον τινα δέσμευση στα κράτη μέλη να την υποστηρίξουν.  Εν πάση 
περιπτώσει, τα κράτη μέλη καλούνται να ορίσουν κατ’  ανώτατο όριο την περίοδο 
διπλής αναγραφής μετά την επίσημη εισαγωγή του ενιαίου νομίσματος στη χώρα τους 
σε δώδεκα μήνες.  Συνεπώς, αν θα ετίθετο ζήτημα παράτασης της εν λόγω περιόδου, 
αυτή δε θα έπρεπε να υπερβαίνει την 31η ∆εκεμβρίου 2008, δηλαδή τους δώδεκα κατ’  
ανώτατο όριο μήνες, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής Αβέρωφ Νεοφύτου επισήμανε ότι η 
υποχρέωση για διπλή αναγραφή των τιμών δημιουργεί πρόσθετο βάρος στις 
επιχειρήσεις, ειδικότερα τις πιο μικρές, με αποτέλεσμα ο κάθε επιχειρηματίας να 
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μετακυλίει το κόστος του στον καταναλωτή, γεγονός το οποίο, σε τελευταία ανάλυση, 
επηρεάζει το ύψος του πληθωρισμού.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού με την παρούσα έκθεσή της αποφάσισε να υποβάλει την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου στην ολομέλεια του σώματος για τελική τοποθέτηση όλων 
των πλευρών στο στάδιο της συζήτησής της.  Σημειώνεται ότι η υπό συζήτηση 
πρόταση νόμου υποβάλλεται διαφοροποιημένη και σύμφωνα με την πρόταση του 
εισηγητή της για παράταση της περιόδου υποχρεωτικής αναγραφής των τιμών σε 
κυπριακές λίρες και σε ευρώ μέχρι τις 30 Ιουνίου 2009 αντί μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 
2010, όπως είχε αρχικά προταθεί με την κατάθεσή της στη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, γιατί είμαι ο βουλευτής ο οποίος 
κατάθεσε τη συγκεκριμένη πρόταση.  Σύντομα τέσσερα σημεία θα ήθελα να θίξω.  Το 
πρώτο είναι ότι οι επαφές μας και οι εμπειρίες μας όλο αυτό το χρονικό διάστημα 
καταδεικνύουν ότι δυστυχώς εξακολουθεί να υπάρχει ένας σημαντικός αριθμός 
συμπολιτών μας, κυρίως των μεγαλύτερων ηλικιών, οι οποίοι ακόμη δεν έχουν 
εξοικειωθεί πλήρως με το θέμα του νέου νομίσματος και ειδικά στο θέμα της αγοράς 
καταναλωτικών προϊόντων.  Και ως εκ τούτου, έχουν ανάγκη να εξακολουθήσουν 
ακόμα να κάνουν τη σύγκριση μεταξύ του ευρώ και της λίρας, για να αποφασίσουν 
εάν και κατά πόσο αυτό το προϊόν είναι σε τιμή λογική και σε τιμή που προσφέρεται 
για την αγορά του.   

 Το δεύτερο σημείο είναι ότι υπάρχει μεν μια Οδηγία από πλευράς Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ότι μετά την υιοθέτηση του ευρώ ο μέγιστος χρόνος που μπορεί να υπάρχει η 
διπλή αναγραφή των τιμών είναι οι δώδεκα μήνες, όμως θα πρέπει να τονίσουμε ότι 
αυτή η Οδηγία σε καμία περίπτωση δεν είναι δεσμευτική.  ∆εν υποχρεώνει το κράτος 
μέλος που υιοθέτησε το ευρώ ότι δώδεκα μήνες θα πρέπει να είναι η περίοδος αυτή.  
Η περίοδος αυτή μπορεί να επεκταθεί για όσο χρονικό διάστημα το συγκεκριμένο 
κράτος κρίνει ότι χρειάζεται, για να υπάρχει επαρκής εξοικείωση του καταναλωτή με το 
νέο νόμισμα. 

 Το τρίτο σημείο -το οποίο έχει ακουστεί και στην επιτροπή Οικονομικών 
κυρίως- είναι ότι θα δημιουργήσουμε πρόσθετο κόστος στις εταιρείες, με αποτέλεσμα 
να υπάρχει μετακύληση στον καταναλωτή.  Κανένα πρόσθετο κόστος δε θα υπάρχει, 
γιατί ήδη κυρίως οι ταμειακές μηχανές και όλο το υπόλοιπο σύστημα είναι 
καθορισμένο και η οποιαδήποτε παράταση κατά τρεις, κατά τέσσερις ή κατά δέκα 
μήνες δεν έχει να προσθέσει οποιοδήποτε νέο κόστος.    

 Και το τελευταίο, το οποίο το θεωρώ πάρα πάρα πολύ σημαντικό.  Σε μία 
περίοδο όπου υπήρξε και υπάρχει μία ραγδαία αύξηση του πληθωρισμού, αν 
καταργηθεί η διπλή αναγραφή, υπάρχει κίνδυνος να υποβοηθηθεί η περαιτέρω 
αύξηση στην τιμή καταναλωτικών προϊόντων, με αποτέλεσμα εμείς οι ίδιοι να 
ενισχύσουμε την αύξηση του πληθωρισμού.  Και αυτό θα πρέπει να το λάβουμε 
σοβαρά υπόψη.  Όταν σήμερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπάρχει μεγάλη αγωνία για 
το πώς θα χειριστούμε το θέμα της αύξησης του πληθωρισμού όταν η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για πρώτη φορά φτάνει σε σημείο να υιοθετήσει μείωση συντελεστών ΦΠΑ, 
για να καθορίσει τον πληθωρισμό, εμείς θα συμβάλλουμε στην αύξηση του 
πληθωρισμού; 
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 Από την πλευρά τη δική μου, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι, 
επειδή υπήρξαν διάφορες προτάσεις είτε για παράταση για εννέα μήνες είτε για 
παράταση τριών μηνών, εμείς δεν έχουμε την ένσταση και για τους τρεις μήνες 
παράτασης και για τους εννέα μήνες παράτασης.  Από εκεί και πέρα…  Τρεις μήνες 
είναι γιατί λήγει στις 30 Σεπτεμβρίου και να παραταθεί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου.  Γι’  
αυτό, εάν στα πλαίσια της συναίνεσης οι υπόλοιπες κοινοβουλευτικές ομάδες 
συμφωνούν να πάμε στους τρεις ή στους εννέα μήνες, εμείς είμαστε έτοιμοι να 
στηρίξουμε την πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να επαναλάβω αυτό που είπαμε και στη σύσκεψη, ότι 
εμείς προτείνουμε επέκταση ως την 31η ∆εκεμβρίου αυτού του χρόνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ακούσαμε τα επιχειρήματα, σεβόμαστε τις οικονομικές 
αναλύσεις που έγιναν.  Εμείς θα καταψηφίσουμε την παρούσα πρόταση νόμου, γιατί 
δε θεωρούμε ότι ο πληθωρισμός που μαστίζει τον τόπο μας -και έχουμε και 1,5% 
πάνω από το μέσο όρο της ευρωζώνης- είναι εξαιτίας του ευρώ.  Απλώς, η δική μας 
άποψη είναι ότι θα ταλαιπωρήσουμε την αγορά και δε νομίζουμε ότι αυτοί που δήθεν 
δεν εξοικειώθηκαν με το ευρώ θα εξοικειωθούν με μια αναβολή για τρεις μήνες.  Ο 
Κύπριος πολίτης -και πρέπει να αισθανόμαστε περήφανοι ως Κύπρος- έχει υιοθετήσει 
το ευρώ, χωρίς οποιαδήποτε προβλήματα και είναι πάρα πολύ εξοικειωμένος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι σίγουρα με συμπάθεια που ακούμε αυτές τις 
επισημάνσεις, επειδή σίγουρα υπάρχουν κάποιες τάξεις του πληθυσμού μας που δεν 
έχουν ακόμα εξοικειωθεί με το νέο νόμισμα, αλλά και εμείς συμφωνούμε ότι η 
συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού έχει πλέον εξοικειωθεί και έχει 
αφομοιώσει τη χρήση του νέου νομίσματος.   

 Το πρόβλημα είναι το εξής:  Θα ήμασταν έτοιμοι να συζητήσουμε και για τις 
παρατάσεις των εννέα μηνών και των έξι μηνών και των τριών μηνών.  Όμως δεν 
κλήθηκαν, τουλάχιστον στην επιτροπή Οικονομικών, από δική μας απόφαση, οι 
εκπρόσωποι των επιχειρηματιών να μας πουν ποια θα είναι τα πιθανά προβλήματα 
αυτής της παράτασης.  Και αν υπάρχουν λειτουργικά έξοδα ή εσωτερικά έξοδα σ’ 
αυτές τις επιχειρήσεις, ποιοι νομίζετε είναι που θα πληρώσουν στο τέλος της ημέρας 
αυτά τα έξοδα και αυτό το επιπρόσθετο κόστος;  ∆ε θα μετακυλήσει στους 
καταναλωτές;  Επειδή οι ίδιοι γνωρίζουν ότι θα τελειώσει αυτή η προθεσμία στις 30 
του Σεπτέμβρη, αν αναγκαστούν να έρθουν τώρα να αλλάξουν καταλόγους, να 
αλλάξουν τιμολόγια ή δεν ξέρω ’γω ποια άλλα έξοδα θα πρέπει να επωμιστούν αν 
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παραταθεί αυτή η προθεσμία, αυτά τα έξοδα θα γυρέψουν να τα εισπράξουν από 
κάπου.   

 Και έχουμε ακόμα ένα αρνητικό στοιχείο σε αυτή την εισήγηση.  Εγώ καταρχήν, 
ακούγοντας τα επιχειρήματα, δε θα ήμουν εναντίον, αλλά το Υπουργείο Οικονομικών, 
όταν ήρθε στην επιτροπή, μας είπε ότι είναι αντίθετο με αυτή την παράταση.  Ε, τι 
θέλετε να κάνουμε;  Να πάμε από μόνοι μας να δεχτούμε αυτή την παράταση, όταν ο 
Υπουργός Οικονομικών λέει όχι και να επωμιστούμε εμείς την ευθύνη και το κόστος 
αυτής της εισήγησης;  Αν ερχόταν το υπουργείο και μας έλεγε ότι καταρχήν θα ήταν 
θετικό, να πούμε ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουν ακουστεί τα επιχειρήματα.  Απλώς, να προσθέσω στα 
όσα έχει πει ο συνάδελφος Μαρίνος Σιζόπουλος.   

 Πρώτ’ απ’ όλα δε θα υπάρξει το οποιοδήποτε κρατικό κόστος.  Τούτο είναι 
ξεκάθαρο.  ∆εύτερον, ποιο κόστος θα υπάρξει για τους επιχειρηματίες;  Κανένα.  Γιατί 
δε θα υπάρξει κόστος;  Ήδη το σύστημα της διπλής τιμής στους ηλεκτρονικούς τους 
υπολογιστές υπάρχει, ήδη στα προϊόντα τους μέχρι σήμερα τοποθετούνται διπλές 
τιμές.  Εάν τώρα το κόστος θα είναι η ετικέτα της τιμής, μισό επί ένα εκατοστό, που θα 
μπαίνει πάνω στο προϊόν, νομίζω ότι δεν είναι δικαιολογία, κύριε Πρόεδρε.   

 Γι’ αυτό το λόγο εμείς θεωρούμε ότι η παράταση που ζητούμε θα διευκολύνει το 
κυπριακό καταναλωτικό κοινό και, αν κάποιοι ανησυχούν, κύριε Πρόεδρε, ότι η 
παραμονή της διπλής τιμής θα αυξήσει τον πληθωρισμό, γιατί το κόστος θα 
μετακυληθεί, αυτό το ελάχιστο, απειροελάχιστο κόστος θα μετακυληθεί στις τιμές, εγώ 
λέω ότι θα πρέπει να στρέψουμε αλλού το βλέμμα, αφού αυτοί οι επιχειρηματίες με τις 
συμφωνίες των καρτέλ και ούτω καθεξής αυξάνουν τις τιμές τους, χωρίς να υπάρχει η 
υπεράσπιση του καταναλωτή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς, όπως έχει πει και ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος, 
είμαστε έτοιμοι να συμφωνήσουμε σε μια παράταση μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου, 
διαπιστώνοντας ακριβώς ότι εξακολουθεί μια μερίδα του κυπριακού λαού, μικρή, να 
μην έχει εξοικειωθεί ακόμα με το ευρώ.  ∆ιότι, ναι, θα συμφωνήσω με το συνάδελφο 
τον κ. Παπαδόπουλο ότι η μεγάλη πλειοψηφία έχει εξοικειωθεί, αλλά πιστεύω ότι 
είμαστε εδώ, για να γνοιαζόμαστε και για εκείνους οι οποίοι αντιμετωπίζουν κάποια 
προβλήματα.  Και από την ώρα που δεν υπάρχει κόστος, από την ώρα που δεν 
υπάρχει ούτε προς τις επιχειρήσεις κόστος, δε βλέπω το λόγο γιατί να μην το 
πράξουμε.   

 Εμείς ως ΑΚΕΛ το ευνοούμε και για λόγους συνέπειας, αφού το είχαμε 
εισηγηθεί, όταν εψηφίζετο και ο νόμος για την εισαγωγή του ευρώ, μέσα από τις 
τροπολογίες που είχαμε υποβάλει τότε.   
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 Θα διαφωνήσω όμως με τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, το συνάδελφο τον αγαπητό, 
ότι θα δημιουργηθεί η όποια αναταραχή στην αγορά.  Επιτέλους, αυτό το τροπάρι «μη 
μου την αγορά τάραττε» και η αγορά θα πρέπει να είναι εκεί, άναρχη, ασύδοτη και 
ανεπηρέαστη, χωρίς να παρεμβαίνουν στην αγορά οι όποιοι θεσμοί, χωρίς να 
καθορίζεται το όποιο πλαίσιο λειτουργίας της, έχει φέρει εκείνα όλα τα δεινά 
παγκόσμια, σε όλο τον κόσμο και σε όλο τον πλανήτη.  Και στο όνομα αυτής της 
ανταγωνιστικής αγοράς εξακολουθούμε να αντιμετωπίζουμε και στην Κύπρο 
προβλήματα. 

 Κατά συνέπεια, πιστεύω ότι είναι σωστή η εισήγηση της Ε∆ΕΚ και εμείς την 
ευνοούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Ευαγόρου. 

 Ναι, ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για πολλά επιχειρήματα, που εκ πρώτης όψεως φαίνονται 
λογικά και πειστικά, δυστυχώς η πραγματικότητα και ο ρεαλισμός αποδεικνύουν 
ακριβώς το αντίθετο.  Είναι σεβαστά τα επιχειρήματα που ακούσαμε από πλευράς της 
Ε∆ΕΚ και του ΑΚΕΛ, αλλά η άγνοια και η υποτίμηση των κανόνων της αγοράς 
οδήγησε πάρα πολλές φορές και ολόκληρα συστήματα σε μια πλήρη ανατροπή.  
Νομίζω τα επιχειρήματα του κ. Νεοφύτου και του κ. Παπαδόπουλου, για κάποιους οι 
οποίοι ζουν την αγορά και την ξέρουν, είναι τα μόνα ρεαλιστικά.  Και αν αύριο έχουμε, 
μέσα σ’ αυτό το πλέγμα πληθωρισμού που έχουμε περιπέσει, λόγω της διεθνούς 
οικονομικής κρίσης, ακόμα μια επιβάρυνση -γιατί θα είναι επιβάρυνση- λόγω της 
επιβάρυνσης των επιχειρήσεων, αντί να εξυπηρετήσουμε αυτούς που θέλουμε να 
εξυπηρετήσουμε, τους καταναλωτές, τελικά θα τους υποβάλουμε σε πολύ μεγαλύτερο 
κόστος.  Νομίζω ότι πρέπει να επιδείξουμε ρεαλισμό, παρά να μείνουμε σε κάποια 
θεωρητικά σχήματα που φαινομενικά είναι σωστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να συμπληρώσω.  Όταν μιλούμε για επιχειρήσεις, δεν 
πρέπει μόνο το μυαλό μας να πηγαίνει στα καρτέλ, όπως ο αγαπητός φίλος Γιώργος 
Βαρνάβα σημείωσε προηγουμένως.  Υπάρχουν και μικρομεσαίες επιχειρήσεις, 
υπάρχουν και οικογενειακές επιχειρήσεις, στις οποίες πρέπει να καταλάβουμε ότι με 
αυτή την πρόνοια, όταν την παρατείνουμε, απλώς θα συνεχίσουμε να δημιουργούμε 
αυξημένο κόστος, για να κρατούν τις δύο τιμές.  Θα δημιουργούμε και στον κόσμο 
ακόμα περισσότερη σύγχυση, όταν βλέπουμε ότι σιγά σιγά έχει αφομοιώσει το ευρώ, 
το έχει συνηθίσει ο Κύπριος πολίτης.  Και επιτρέψτε μου να πω ότι εκείνος ο οποίος 
δεν κατάφερε να το αντιληφθεί, είτε τρεις μήνες δώσουμε είτε έξι μήνες…  ∆αμαί πάμε 
σε περιοχές της υπαίθρου και ακόμα ο κόσμος μιλά για σελίνια!  Άρα δε θα 
επιλύσουμε το πρόβλημα με τρεις μήνες, εάν θεωρήσουμε ότι υπάρχει πρόβλημα.  
Αντίθετα, με το να εφαρμόσουμε αυτό το οποίο έλεγε η προηγούμενη νομοθεσία, 
μέχρι το Σεπτέμβρη του 2008 να σταματήσει η διπλή αναγραφή των τιμών, 
συνεχίζουμε πλέον μια νέα πορεία, συνεχίζουμε μια νέα τάξη πραγμάτων με το ευρώ, 
όπου πλέον, με μία τιμή, εκεί είναι που θα ξεκαθαρίσει στο μυαλό του καταναλωτή η 
ακριβής τιμή του προϊόντος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Πουργουρίδης.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υποβάλλω αίτημα ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση και να βάλετε 
το θέμα σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό προτίθεμαι να πράξω.   

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με την τροποποίηση μέχρι τέλους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την τροποποίηση μέχρι το τέλος του 2008, ∆εκέμβρη του 2008. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεννιά; 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Μαρία Κυριακού) 

 Συγγνώμη, θέλω να μετρήσετε σωστά, για να μην υπάρξουν τα ίδια με τα  
προηγούμενα.  Ξανά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 105

 Ξέρεις ότι προηγουμένως ήταν δεκαοκτώ-δεκαοκτώ και είπαν είκοσι δύο-
δεκαοκτώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εν κανεί που εν μας αφήκετε να μιλήσουμε -μια εθύμωσέ μου ο 
Τάκης ο Χατζηγεωργίου, μια ο Πουργουρίδης έβαλε θέμα να μεν μιλήσω- ήταν να μας 
κάμετε τζιαι ψέμα εις τη μέτρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι…  Λοιπόν… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το θέμα δεν είναι σοβαρό, αλλά από τη στιγμή που η δική μου αριθμητική 
βρίσκει διαφορετικά νούμερα, μπας και δεν ξέρω να μετρώ καλά, να ξαναγίνει 
καταμέτρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, δηλαδή στο τέλος θα με βάλετε να μετρώ εγώ που δαμαί! 

 Λοιπόν, έγινε καταμέτρηση και από τους δύο εδώ πέρα.  Έτσι είναι οι αριθμοί, 
είκοσι ένας-δεκαεννέα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Να ξαναγίνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ξαναμετρηθεί…  Γιατί να ξαναμετρηθεί; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, αν θα ξαναμετρηθεί, θα επανέλθουμε και στο άλλο που τους μέτρησα 
δεκαοκτώ-δεκαοκτώ και απορρίφθηκε η τροπολογία μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, δηλαδή θα αναγκαστούμε να κάνουμε όπως κάνουν σε κάποια 
αθλητικά προγράμματα, ποδοσφαιρικούς αγώνες, που βάλλουν πίσω να δουν ποια 
ήταν η φάση.  Έτσι εννά κάνουμε!   

 Λοιπόν, κύριε Νεοφύτου, έγινε η ψηφοφορία· είναι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, διαφωνείτε αναμεταξύ σας; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 ∆ε μετρήθηκαν ο Πρόεδρος και εγώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ε μετρήθηκαν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ανακοινώσατε ένα αποτέλεσμα.  Μπορεί να έχει δίκαιο απόλυτο ο κ. Νεοφύτου.  
Από τη στιγμή όμως που ανακοινώθηκε το αποτέλεσμα, τελειώνει η ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 ∆εν εμετρήθηκα εγώ και ο Πρόεδρος. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελπίζω από τον Οκτώβρη να έχουμε ηλεκτρονική ψηφοφορία, να μην κάνουμε 
λάθη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, είναι θέμα Κανονισμού, είναι θέμα τάξεως.  Μπορεί να έχει απόλυτο δίκαιο 
ο κ. Νεοφύτου και οι αριθμοί να είναι εντελώς διαφορετικοί.  Ανακοινώθηκε ένα 
αποτέλεσμα, είναι δεσμευτικό για το σώμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εάν υπάρχει θέμα τάξης, υπάρχει στην καταμέτρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, εκ των δύο καταμετρητών, Πρόεδρε, ο ένας 
ανακοίνωσε το αποτέλεσμα, χωρίς να περιλάβει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ωραία… 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 …στους εναντίον εσάς και την κ. Κυριακού.  Και αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι 
θέμα «ανακοίνωσέν το τζιαι τέλειωσε».  Πρακτικά βλέπουμε ότι υπάρχει πρόβλημα.  
Εμετρηθήκαμε λάθος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχω την εντύπωση ότι προσβάλλουμε, με όλο το σεβασμό, τη Βουλή με τη 
συζήτηση την οποία διεξάγουμε.  Εγώ λέω ότι έστω υπολείπονται δύο.  Αντί είκοσι 
ένας με δεκαοκτώ, είναι είκοσι ένας με είκοσι.  Τόσο απλό είναι… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, δεν είναι έτσι!  ∆εν είναι έτσι! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …τόσο απλό είναι, αλλά προσβάλλουμε τη Βουλή, επιμένω, με τη συζήτηση 
την οποία διεξάγουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση… 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, σας παρακαλώ. 

 Επειδή υπήρξε αυτό το θέμα, δε θέλω να υπάρξει καμιά σκιά… 

 Κύριε Νεοφύτου, σας παρακαλώ.   
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 Κύλησε η συνεδρία μια χαρά, όμορφα.  ∆εν είναι ώρα τώρα να αρχίσουμε να 
δημιουργούμε μια εκρηκτική κατάσταση.  Λοιπόν, το προεδρείο αναλαμβάνει την 
ευθύνη του.  Θα ξαναγίνει η μέτρηση, για να μην υπάρχει καμιά σκιά από κανέναν.  
∆εν έχει κανένας να κρύψει τίποτε.  ∆ιαφάνεια.  Εδώ είμαστε ένας αριθμός, ξέρουμε 
ποιοι είναι υπέρ, ποιοι κατά· δεν είναι μυστική η ψηφοφορία.  Λοιπόν, γι’ αυτό το 
λόγο… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Σας παρακαλώ!  Με όλο το σεβασμό και την εκτίμηση που τρέφω προς όλους 
σας…  Λοιπόν, θα ξαναγίνει η ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2;  Και μετρήστε καλά, σας παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ!  Νομίζω δε μας περιποιεί τιμή αυτό το οποίο κάνουμε τωρά!  
Σας παρακαλώ! 

 Λοιπόν, είναι είκοσι ένας, κύριοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, τόσους μέτρησα, κύριε Πρόεδρε. 

Π ΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα.  Είκοσι με τον Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι με τον Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι είκοσι ένας υπέρ και είκοσι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ και είκοσι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει καμία αμφισβήτηση, κύριοι;  Σας παρακαλώ.   

 Λοιπόν, με είκοσι μία ψήφους υπέρ και είκοσι εναντίον, τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ε, ήρθαν άλλοι μέσα, κύριε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και είκοσι ψήφους εναντίον, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει επίσης το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2008».  Είχε ζητηθεί να αναβληθεί για ένα μισάωρο.  Υπήρξε εισήγηση από το 
συνάδελφο Νικόλα Παπαδόπουλο να υπάρξει μία περαιτέρω διαβούλευση κ.λπ.  Απ’ 
ό,τι καταλαβαίνω, δεν υπάρχει πλέον λόγος για καθυστέρηση.  Έτσι, κύριε 
Παπαδόπουλε; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στην αρχή ίσως θα ήταν χρήσιμο να εξεταστεί ένα επιπρόσθετο νομοσχέδιο 
που έχει κατατεθεί σε σχέση με την αύξηση των μισθών των υπαλλήλων της Αρχής 
Λιμένων και που έχει σχέση με το κονδύλι για το οποίο ψηφίζεται ο συγκεκριμένος 
συμπληρωματικός προϋπολογισμός, αλλά μετά από περαιτέρω διαβούλευση μαζί 
τους κρίθηκε αυτό το νομοσχέδιο να αφεθεί τον Οκτώβριο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κρίθηκε να; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, που έχει σχέση και ενδεχομένως να ερχόταν υπό 
τη μορφή του κατεπείγοντος, τελικά δε θα έρθει. θα παραμείνει για τον Οκτώβριο.  
Έτσι,  να προχωρήσουμε να ψηφίσουμε το συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 2008.  
Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, 
ΣΥΑΛΚ, ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου πρόσθετων δαπανών, συνολικού ύψους €4.900.798, οι 
οποίες αφορούν κυρίως αναβαθμίσεις υφιστάμενων θέσεων εργασίας, καθώς και τη 
δημιουργία νέων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι θέσεις 
αυτές προκύπτουν από τις προτάσεις της Αρχής Λιμένων Κύπρου που τέθηκαν στα 
πλαίσια της συλλογικής σύμβασης για την τριετία 2004-2006 και οι οποίες έγιναν 
αποδεκτές από το Υπουργείο Οικονομικών.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι της 
Αρχής ενημέρωσαν την επιτροπή για τα επιμέρους κονδύλια και το σκοπό για τον 
οποίο θα διατεθούν.  Ειδικότερα, πέρα από τα ποσά που θα διατεθούν για 
αναβαθμίσεις υφιστάμενων θέσεων εργασίας και τη δημιουργία νέων, στο 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό προβλέπονται πρόσθετα κονδύλια τα οποία θα 
διατεθούν, μεταξύ άλλων, για: 

  μηχανογράφηση της Αρχής (€190.000), 

  αγορά υπηρεσιακού οχήματος για αντικατάσταση οχήματος που 
ενεπλάκη σε δυστύχημα (€22.212), 

  αναβάθμιση/βελτίωση της αίθουσας επιβατών στο λιμάνι Λεμεσού και 
εργασίες που απαιτούνται ενόψει της ένταξης στη Συνθήκη Σένγκεν, 

  αντικατάσταση της κεντρικής θέρμανσης στο λιμάνι Λεμεσού (€140.000), 

  άλλα έργα στο λιμάνι Λεμεσού (αποθηκευτικούς χώρους, 
ασφαλτοστρώσεις, ηλεκτροφωτισμό κ.λπ.) (€900.000) και 

  αγορά κινητού γερανού για κάλυψη των λειτουργικών αναγκών στο 
λιμάνι Λεμεσού (€1.500.000). 

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής 
επισήμαναν το γεγονός ότι κάποια από τα έργα για τα οποία ζητούνται πρόσθετες 
δαπάνες θα μπορούσαν να προβλεφθούν και να συμπεριληφθούν στον τακτικό 
προϋπολογισμό της Αρχής αντί σε συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου της επιτροπής 
βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους 
της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους 
€4.900.798 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2008.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
Νόμος του 2004 (Νόμος 30(ΙΙ) του 2004).  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των κονδυλίων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 5 εγκριθούν; 

 Τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται, με αποχή του μέρους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.   

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Θα ήθελα να ρωτήσω κάτι.  Επειδή προηγουμένως είχαμε κηρύξει ως 
επείγοντα κάποια ζητήματα και ανέλαβαν οι διάφορες κοινοβουλευτικές επιτροπές να 
τα συζητήσουν και να ετοιμασθούν και οι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει ακόμα ένα από την ημερήσια διάταξη, το υπ’ αριθμόν 24.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, εντάξει.    

 Λοιπόν.  Θα ήθελα να ρωτήσω αν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία στις 
επιτροπές ή μετά από το υπ’ αριθμόν 24 να κάνουμε ένα ολιγόλεπτο διάλειμμα πέντε-
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δέκα λεπτών, για να δοθεί η ευκαιρία να ολοκληρωθεί το έργο και να επανέλθουμε να 
προχωρήσουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Η Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας το έκαμε; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ετοιμάζεται η έκθεση. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μα είναι έτοιμη η έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, με την άδειά σας, θα θέλατε να διακόψουμε ένα δεκάλεπτο, μέχρι να 
ολοκληρωθεί η διαδικασία με τις εκθέσεις και να επανέλθουμε; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει έκθεση έτοιμη της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είναι έτοιμη η έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι όλα έτοιμα;  Άρα μπορούμε να συνεχίσουμε δηλαδή;  Ωραία!   

 Λοιπόν.  Έχουμε το υπ’ αριθμόν 24. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ο δικαστικός τόκος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

  Περιμένετε.  Ένα λεπτό.  Αυτό που είναι μπροστά μας τώρα είναι αναβολή ή 

όχι;   

 Λοιπόν, υπάρχει θέμα αναβολής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κύριος Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχουμε ένσταση στην αιτούμενη αναβολή, κύριε Πρόεδρε, και θα εξηγήσω 
τους λόγους γιατί... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε, κάνουμε διαδικασίες δεύτερη φορά; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Επιτρέψτε μου, κύριε...  για ποιο λόγο διαφωνούμε με την αναβολή.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εξηγήστε μας. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε θα εξηγήσω.   

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα συζητείται στην Επιτροπή Νομικών από το 2003. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μην κάνουμε ανάλυση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε θα κάμω ανάλυση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λόγος. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε θα κάμω ανάλυση.  Τον Ιανουάριο του 2004 ξεκινήσαμε τη συζήτηση, 
συμφωνούν όλοι, και τα υπουργεία και τα δικαστήρια και όλοι οι φορείς οι οποίοι 
κλήθηκαν, για να προχωρήσουμε σε μια νέα ρύθμιση.  Ετοιμάστηκε δύο φορές για να 
έρθει στην ολομέλεια και δεν προχώρησε κατά πλειοψηφία.  Και σήμερα βρισκόμαστε 
ενώπιον της ολομέλειας μετά από τέσσερα χρόνια για να συζητήσουμε αυτό το θέμα 
και πάλι ζητείται αναβολή!  ∆εν ξέρω για ποιο λόγο ζητείται ξανά αναβολή.  Για να 
συζητήσουμε κάτι το οποίο είχαμε συζητήσει σε όλες του τις εκτάσεις, με όλες τις 
δυνατότητες που μπορούσαν να υπάρξουν;  Ξέρω ότι υπάρχει μια ομάδα η οποία 
διαφωνεί με την τροποποίηση και υπάρχουν κάποιοι άλλοι οι οποίοι κατά πλειοψηφία 
εισηγήθηκαν αυτές τις τροποποιήσεις.  Τώρα, τι συνέβη και θέλουν να ζητηθεί 
αναβολή δεν μπορώ να το κατανοήσω.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς είμαστε εναντίον της 
αναβολής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, είθισται, όταν μια κοινοβουλευτική ομάδα ζητήσει αναβολή για ένα 
θέμα, σε γενικές γραμμές να γίνεται αποδεκτό αυτό το αίτημα.  ∆εν είναι η πρώτη 
φορά. πολλάκις έγινε αυτό το πράγμα.  Γι’ αυτό το λόγο θα ήθελα, απευθυνόμενος 
προς το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, επειδή η κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις έχει ζητήσει αυτή την αναβολή για τον Οκτώβρη, με τη σύμφωνο 
γνώμη σας να θεωρηθεί ότι τον Οκτώβριο ούτως ή άλλως θα έρθει στην ολομέλεια και, 
αν υπάρχουν τα όποια ερωτηματικά ή οι όποιες αμφιβολίες ή οι όποιες επιφυλάξεις, 
να γίνει μια συζήτηση και τον Οκτώβρη, χωρίς πλέον να υπάρχει θέμα αναβολής, να 
περάσει.  Αν υπάρχει αυτή η, ας το θέσουμε έτσι, καλή θέληση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι την έκκλησή σας, θα ήθελα όμως να 
σημειώσω κάτι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είθισται αυτό το οποίο λέτε να γίνεται για ένα νομοσχέδιο το οποίο 
παρουσιάζεται ενώπιόν μας...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...μετά από μια φυσιολογική χρονική επεξεργασία.  Για ένα νομοσχέδιο όμως το 
οποίο έχει κρατήσει πάρα πολύ, αντιλαμβάνεστε κάπου νιώθω ότι κάτι συμβαίνει και 
δεν περνά.  Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι όλοι οι συνάδελφοι θέλουν να δοθεί η 
δυνατότητα, θα δεχτούμε να δοθεί αυτή η δυνατότητα για τον Οκτώβρη, αλλά η 
παράκλησή μου είναι μια:  Κάπου πρέπει να τελειώνει είτε με τον άλφα είτε με το βήτα 
τρόπο και να μην το έχουμε ξανά ενώπιόν μας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...διότι νιώθω ότι έξω από εδώ κάποιοι θα μας χλευάζουν σε λίγη ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κάτι συμβαίνει και δεν προχωρά αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου, με όλο το σεβασμό, είναι... 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει κανένας λόγος τώρα που κλείνουμε να υπάρχει 
αυτό... να ανάβουμε, διότι με την ίδια λογική θα μπορούσα να πω και εγώ κάτι 
συμβαίνει, για να υπάρχει τόσο πάθος να περάσει.  Με το ένα συμβαίνει, με το άλλο 
συμβαίνει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

 Κύριε Κωνσταντίνου, σας παρακαλώ. 

 Λοιπόν, όταν λέγεις κάτι συμβαίνει, αφήνεις υπονοούμενα άλλα των άλλων.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγησή σας για αναβολή νομίζω στηρίζεται και στο γεγονός 
ότι η ρύθμιση θα γίνεται το ∆εκέμβριο κάθε χρόνο από τον υπουργό.  Συμφωνώ όμως 
ότι οριστικά πρέπει τον Οκτώβρη να ξεκαθαρίσουμε αυτό το θέμα, διότι έχει 
καθυστερήσει.  Άρα λοιπόν αναβολή σήμερα, αλλά τον Οκτώβρη να τελειώσει.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νικολάου, θέλω να σας καθησυχάσω, και είναι δέσμευση του προεδρείου, 
ότι τον Οκτώβριο αυτό το θέμα θα ξανατεθεί και θα κλείσει. 

 Λοιπόν, ερχόμαστε τώρα στα θέματα που έχουμε κηρύξει ως επείγοντα στην 
αρχή της συνεδρίας.   

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) του 2008 
Νόμος του 2008». 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω τα άρθρα κοντά μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν τα έχετε κοντά σας; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κουλία) 

 Το έχω ζητήσει, αγαπητέ μου Ζαχαρία, προηγουμένως και μου είπατε είναι 
έτοιμα όλα, γι’ αυτό. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έρχονται τώρα, κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

  Η έκθεση για το θέμα «Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2008» είναι έτοιμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Να περάσει εκείνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Να πάμε στο θέμα της Αρχής Ηλεκτρισμού.  Μάλιστα.  Το θέμα 
τιτλοφορείται «Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2008».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για 
τους κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης  
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 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε αυθημερόν 
τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντες.   

 Σκοπός των εν λόγω κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 
άρθρου 44 του περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού Νόμου, είναι η διαμόρφωση νέου 
Σχεδίου Αγροτικής Πολιτικής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, ανάγκη η οποία 
προέκυψε μετά από γνωμοδότηση του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, το 
Σεπτέμβριο του 2006, σύμφωνα με την οποία η επιδότηση από την ΑΗΚ δαπανών για 
ηλεκτροδότηση εγκαταστάσεων υποστατικών που χρησιμοποιούνται για γεωργικούς 
και κτηνοτροφικούς σκοπούς αποτελεί κρατική ενίσχυση μη επιτρεπτή από το 
κοινοτικό κεκτημένο, γιατί ενισχύει την ανταγωνιστική θέση των δικαιούχων 
επιχειρήσεων στην εσωτερική αγορά.   

 Σύμφωνα με τα όσα αναφέρονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους 
εν λόγω τροποποιητικούς κανονισμούς, τονίζονται τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη συνεδρία του ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008, 
ενέκρινε το Σχέδιο Αγροτικής Πολιτικής της ΑΗΚ, που είναι βασισμένο στο 
Στρατηγικό Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, το οποίο αφορά 
επιδοτήσεις δαπανών για ηλεκτροδότηση εγκαταστάσεων της ΑΗΚ, με σκοπό 
την ενίσχυση του τομέα της γεωργίας και της κτηνοτροφίας, ενέκρινε τους περί 
Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικούς) Κανονισμούς του 2008 και 
εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να 
καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων το νέο Σχέδιο Αγροτικής Πολιτικής 
της ΑΗΚ για ενημέρωση και τους πιο πάνω κανονισμούς για έγκριση. 

2. Τόσο το πιο πάνω σχέδιο όσο και οι κανονισμοί διαμορφώθηκαν μετά από 
διαβουλεύσεις μεταξύ του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της 
ΑΗΚ και εκπροσώπων των αγροτικών οργανώσεων. 

3. Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων ενέκρινε το Σχέδιο Αγροτικής 
Πολιτικής της ΑΗΚ ως συμβατό με το ευρωπαϊκό κεκτημένο. 

4. Υπεύθυνος φορέας για την εφαρμογή του εν λόγω σχεδίου είναι η ΑΗΚ, στον 
προϋπολογισμό της οποίας υπάρχει σχετικό κονδύλι ύψους £2 εκατομ.  
Αρμόδια αρχή για την έκδοση βεβαιώσεων στους δικαιούχους είναι το Τμήμα 
Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

5. Σύμφωνα με τους κανονισμούς αυτούς, οι οποίοι τίθενται προς έγκριση, θα 
συνεχιστεί η χορήγηση οικονομικής ενίσχυσης σε φυσικά πρόσωπα για 
επιδότηση δαπανών ηλεκτροδότησης για σκοπούς ιδιοκατοίκησης/μόνιμης 
εγκατάστασης και ηλεκτροδότησης εξωκκλησιών βάσει συγκεκριμένων 
κριτηρίων.  

6. Στους εν λόγω κανονισμούς η οικονομική ενίσχυση/επιδότηση για εγκατάσταση 
ηλεκτρικών εγκαταστάσεων είναι ανάλογη με το ύψος της κεφαλαιουχικής 
συνεισφοράς που υπό κανονικές συνθήκες θα απαιτείτο για την ηλεκτροδότηση 
των υποστατικών αυτών. 
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7. Σημειώνεται ότι το μέγιστο ποσό επιδότησης δεν πρέπει σε καμία περίπτωση 
να υπερβαίνει τα €50.000 ανά δικαιούχο. 

8. Η επιχορήγηση από το διαθέσιμο κονδύλι της ΑΗΚ στα πλαίσια εφαρμογής της 
αγροτικής πολιτικής της, βάσει του περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού Νόμου, θα 
κατανέμεται κατά ποσοστό ως ακολούθως: 

 α. Ποσοστό 20% για κατοίκους αγροτικών περιοχών βάσει συγκεκριμένων  
  κριτηρίων που καθορίζονται στους εν λόγω κανονισμούς και για   
          εξωκκλήσια. 

 β. Ποσοστό 80% για επενδύσεις, βάσει του Στρατηγικού Σχεδίου Αγροτικής 
  Ανάπτυξης 2007-2013, σε γεωργοκτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις του  
  πρωτογενούς και δευτερογενούς τομέα παραγωγής γεωργικών    
  προϊόντων. 

 Σε περιπτώσεις που υπάρχει διαθέσιμο ποσό από την κατηγορία α στο χρόνο 
αναφοράς, θα διατίθεται για την κατηγορία β. 

 Όπως είναι γνωστό, ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων είχαν κατατεθεί 
στις 6 ∆εκεμβρίου 2007 οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2007.  Οι εν λόγω κανονισμοί συζητήθηκαν σε αριθμό συνεδριάσεων 
της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα από τις 24 Μαρτίου 
μέχρι και την 20ή   Μαΐου 2008.    

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών του 2007, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Εφόρου Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και εκπρόσωποι των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.   

 Κατά την εξέταση των κανονισμών του 2007 κατατέθηκαν στην επιτροπή 
διάφορα υπομνήματα με σχόλια και παρατηρήσεις από τις αγροτικές οργανώσεις, στα 
οποία περιέχονται εισηγήσεις για βελτιώσεις στους κανονισμούς αυτούς.   

 Σημειώνεται ότι μετά την αρχική κατάθεση των κανονισμών, το ∆εκέμβριο του 
2007, η εκτελεστική εξουσία κατά καιρούς απέσυρε, επανακατέθεσε και απέσυρε 
τελικά τους εν λόγω κανονισμούς με επιστολή της ημερομηνίας 5 Ιουνίου 2008.   

 Εν τω μεταξύ, δεδομένων των διαφοροποιήσεων που προέκυψαν στους 
αρχικούς κανονισμούς του 2007 και με στόχο την ανάγκη για άμεση αντιμετώπιση του 
ζητήματος της επιδότησης από την ΑΗΚ δαπανών για ηλεκτροδότηση εγκαταστάσεων 
υποστατικών που χρησιμοποιούνται για γεωργικούς και κτηνοτροφικούς σκοπούς, 
ετοιμάστηκαν οι παρόντες κανονισμοί, στους οποίους ενσωματώθηκαν και 
πρόνοιες/εισηγήσεις αρμόδιων φορέων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των υπό 
εξέταση κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Όσον αφορά τους παρόντες κανονισμούς, επειδή στη φιλοσοφία τους δε 
διαφωνούμε, θα τους ψηφίσουμε.  Θέλουμε όμως να σημειώσουμε κάτι.  Αγροτικό 
ρεύμα για τους γεωργούς, καλώς.  Όμως, υπάρχουν και περιπτώσεις άκρως 
τουριστικών περιοχών, και αναφέρομαι και στην πρώην επαρχία μου, όπου 
χρησιμοποιείται ακόμα φθηνό αγροτικό ρεύμα για πολυτελείς επαύλεις.  Και είναι 
κρίμα, απλώς σημειώνεται, οι μη προνομιούχοι πολίτες να πληρώνουν, γιατί κάποιοι 
θα πληρώνουν αυτό το μειωμένο ρεύμα.  Καλά κάνουμε για τους γεωργούς, αλλά 
υπάρχουν και άλλες περιπτώσεις που επωφελούνται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Για τα υπόλοιπα θέματα φαίνεται ότι ακόμη δεν έχουμε έτοιμες τις εκθέσεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν νέες εκθέσεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχουν εκθέσεις.  Τουλάχιστον εμείς δεν τις έχουμε ακόμη μπροστά μας.  
Λοιπόν, υπάρχει μια ειδοποίηση από τη γραμματεία των κοινοβουλευτικών επιτροπών 
να κάνουμε ένα μικρό διάλειμμα δέκα λεπτών, να τα έχουμε όλα μπροστά μας, να 
είμαστε νοικοκυρεμένοι και σωστοί και σε 10 λεπτά να έρθουμε πίσω να συνεχίσουμε 
και να ολοκληρώσουμε. 

 Σας ευχαριστώ. 

(Ώρα διακοπής: 1.00 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 1.40 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόμαστε στα θέματα που έχουμε 
κηρύξει ως επείγοντα στην αρχή της συνεδρίας. 

 Θα δούμε το θέμα που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού 
(Τροποποιητικός) του 2008 Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού 

(Τροποποιητικός) του 2008 Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Τάκης Χατζηγεωργίου Νίκος Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα 
του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2008 Νόμου του 2007, ώστε να οριστεί ως 
λειτουργός που θα ασκεί έλεγχο στα κονδύλια του Κεφαλαίου 1508, «Ανώτερο 
Τεχνολογικό Ινστιτούτο», ο ιεραρχικά ανώτερος λειτουργός ο οποίος είναι 
τοποθετημένος στο Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Οικονομικών που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με τον περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμο 
του 2007 [Νόμος αρ. 81(ΙΙ) του 2007] η θέση του ∆ιευθυντή Ανώτερου Τεχνολογικού 
Ινστιτούτου κάτω από το Κεφάλαιο 1508, «Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο», 
καταργήθηκε.  Στον Τρίτο Πίνακα του περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμου του 
2007, «Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια εσόδων και δαπανών», εκ 
παραδρομής καθορίστηκε ως ελέγχων λειτουργός ο διευθυντής του Ανώτερου 
Τεχνολογικού Ινστιτούτου.  Με σκοπό τον καθορισμό ελέγχοντος λειτουργού που να 
βρίσκεται σε υπηρεσία για υλοποίηση του προϋπολογισμού του Ανώτερου 
Τεχνολογικού Ινστιτούτου, παρίσταται ανάγκη τροποποίησης του περί 
Προϋπολογισμού Νόμου του 2008 Νόμου του 2007 [Νόμος αρ. 81(ΙΙ) του 2007] με τη 
διαγραφή του διευθυντή του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου ως ελέγχοντος 
λειτουργού και τον ορισμό του ιεραρχικά ανώτερου λειτουργού στο Ανώτερο 
Τεχνολογικό Ινστιτούτο ως ελέγχοντος λειτουργού του Ανώτερου Τεχνολογικού 
Ινστιτούτου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος του 2007 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα το διαβάσω το νομοσχέδιο.  Υπάρχει ένα κενό, συνεννοηθήκαμε μαζί και με 
το λειτουργό του υπουργείου, τον υπεύθυνο.  Όταν αλλάξουμε την ονομασία 
«∆ιευθυντής Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου» με τις λέξεις «ιεραρχικά ανώτερος 
λειτουργός», μπορεί να υπάρχει πρόβλημα ποιος είναι αυτός ο λειτουργός.  Έχουμε 
συμφωνήσει να μπει «ο εκάστοτε ιεραρχικά ανώτερος λειτουργός» -το 
«τοποθετημένος» δε χρειάζεται- «στο Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο».  Έτσι νομίζω 
ότι δε θα υπάρχει κανένα πρόβλημα να υπάρξει λειτουργός που θα ασκήσει αυτά τα 
καθήκοντα.  Εισηγούμαστε δηλαδή, εκεί που ανοίγουν τα εισαγωγικά στη δεύτερη, 
τρίτη προ του τέλους γραμμή να μπει «ο εκάστοτε ιεραρχικά ανώτερος λειτουργός στο 
Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο» και να διαγραφεί το «τοποθετημένος», αυτό 
εξυπακούεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Νομίζω είναι μια λογική προσέγγιση από μέρους του κ. Αγγελίδη. 

 Υπάρχει κάποια ένσταση από τους συναδέλφους σε ό,τι αφορά το 
συγκεκριμένο θέμα; 
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 Ωραία! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού Νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος 
του 2007 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2008».  Η έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2008» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, αναπλ. πρόεδρος    Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να μειωθεί ο συντελεστής του καταβλητέου φόρου 
προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) αναφορικά με τις δραστηριότητες των σχολικών καντινών 
από 8% σε 5%. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και το άρθρο 
125 της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου της 28ης Νοεμβρίου 2006 σχετικά με το 
κοινό σύστημα ΦΠΑ, που ρυθμίζει την εφαρμογή του φόρου αυτού σε κοινοτικό 
επίπεδο, η Κύπρος είχε τη δυνατότητα να εφαρμόζει μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ 
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τουλάχιστο προς 5% στην παροχή υπηρεσιών εστίασης μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2007.  Η ισχύς των διατάξεων του άρθρου αυτού παρατάθηκε όμως με την Οδηγία 
2007/75/ΕΚ του Συμβουλίου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2010. 

 Με βάση την παράγραφο 16 του Έκτου Παραρτήματος της νομοθεσίας για το 
ΦΠΑ, στο μηδενικό συντελεστή υπόκειται η παράδοση τροφίμων για κατανάλωση από 
ανθρώπους, εξαιρουμένων των παραδόσεων που πραγματοποιούνται στα πλαίσια 
δραστηριότητας επισιτισμού, που σημαίνει την πώληση γευμάτων και ποτών από 
εστιατόρια, μπαρ, καντίνες και παρόμοιες επιχειρήσεις. 

 Από την άλλη, σύμφωνα με την παράγραφο 2 του ∆ωδέκατου Παραρτήματος 
της νομοθεσίας για το ΦΠΑ, σε μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ υπόκεινται οι υπηρεσίες 
εστιατορίου και άλλες παρόμοιες υπηρεσίες επισιτισμού, εξαιρουμένης της διάθεσης 
οινοπνευματωδών ποτών, μπύρας και κρασιού.  Συνεπώς, οι υπηρεσίες επισιτισμού 
από τις σχολικές καντίνες υπόκεινται αυτή τη στιγμή στο μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ 
προς 8%. 

 Σύμφωνα με τα όσα κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, σε μια προσπάθεια 
αντιμετώπισης των αυξήσεων στα καταναλωτικά προϊόντα και ειδικότερα μείωσης του 
κόστους αγοράς τροφίμων από μαθητές στις σχολικές καντίνες, κρίθηκε σκόπιμη η 
προώθηση νομοθετικής ρύθμισης για μείωση του επιβλητέου ΦΠΑ στην περίπτωση 
αυτή από 8% σε 5%.  Συναφώς, έχει κατατεθεί στην επιτροπή ότι το δημοσιονομικό 
κόστος από την προωθούμενη νομοθετική ρύθμιση αναμένεται να ανέλθει στις 
170.000 ευρώ ετησίως. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των στοιχείων που έχουν κατατεθεί ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο, ώστε να καταστεί δυνατή η εφαρμογή του με την έναρξη της νέας σχολικής 
χρονιάς 2008-2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του ∆ωδέκατου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2008. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας [Καθορισμός Μέτρων 
Εφαρμογής για τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1107/2006] Κανονισμοί του 2008».  Η έκθεση 
είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς που τιτλοφορούνται «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας [Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής για τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1107/2006] Κανονισμοί του 

2008»   

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου  Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε αυθημερόν 
τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν στη Βουλή στη σημερινή συνεδρία 
της ολομέλειας και κηρύχθηκαν επείγοντες.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
259 του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, είναι ο καθορισμός μέτρων για την 
εφαρμογή του Ευρωπαϊκού Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1107/2006, ο οποίος έχει άμεση 
ισχύ στην εθνική νομοθεσία.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και 
το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, ο 
Ευρωπαϊκός Κανονισμός αποσκοπεί στην προστασία των δικαιωμάτων των ατόμων 
με αναπηρία και των ατόμων με μειωμένη κινητικότητα που ταξιδεύουν αεροπορικώς, 
με απώτερο στόχο την αποφυγή διακρίσεων σε βάρος των ατόμων αυτών, τα οποία 
δε θα πρέπει να αισθάνονται μειονεκτικά έναντι των άλλων ταξιδιωτών.   

 Οι προτεινόμενοι κανονισμοί προβλέπουν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τον καθορισμό του αρμόδιου φορέα για την εφαρμογή του Ευρωπαϊκού 
Κανονισμού. 

2. Τη διαδικασία εξέτασης καταγγελιών από τους επιβάτες με αναπηρία ή 
μειωμένη κινητικότητα, αν κρίνουν ότι οι αερομεταφορείς ή οι φορείς 
διαχείρισης του αερολιμένα δεν έχουν ικανοποιήσει τα δικαιώματά τους που 
προβλέπονται στον Ευρωπαϊκό Κανονισμό. 

3. ∆ιοικητικές κυρώσεις, σε περίπτωση που διαπραχθεί παράβαση των διατάξεων 
του Ευρωπαϊκού Κανονισμού. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, οι τελευταίοι τέθηκαν για συζήτηση ενώπιον όλων των εμπλεκόμενων 
φορέων, οι οποίοι συναίνεσαν στην προώθησή τους, επισημαίνοντας ταυτόχρονα ότι 
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θα πρέπει να ληφθούν όλα τα αναγκαία μέτρα για την πλήρη και ορθή εφαρμογή των 
προνοιών τους.   

 Με βάση τα σχετικά χρονοδιαγράμματα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί θα πρέπει 
να τεθούν σε ισχύ το αργότερο μέχρι τις 26 Ιουλίου του τρέχοντος έτους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, εισηγήθηκε όπως προστεθεί πρόνοια στους υπό αναφορά 
κανονισμούς, ώστε μετά την εξέταση της καταγγελίας από τον αρμόδιο φορέα, σε 
περίπτωση διαπίστωσης της ύπαρξης παράβασης, να ενημερώνεται, εντός εξήντα 
ημερών από της κατάθεσης της έγγραφης καταγγελίας, εκτός από τον 
καταγγελλόμενο και ο επιβάτης.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών σύμφωνα με 
τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο.  Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.575, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νικόλα Παπαδόπουλου 

 «Με επιστολή που έλαβα από κατοίκους της περιοχής Σολέας, καθώς και από 
δημοσιεύματα στον τύπο πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
προγραμματίζει την ανέγερση εργοστασίου επεξεργασίας λυμάτων ανατολικά του 
μεταλλείου της Σκουριώτισσας.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του υπουργείου επί του θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.576, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Κατά την επίσκεψή μας στο χωριό Κελλάκι της επαρχίας Λεμεσού, όπως και 
σε άλλες κοινότητες, μας τέθηκε από το κοινοτικό συμβούλιο και τους κατοίκους της 
περιοχής το θέμα της λειτουργίας περιφερειακού ιατρικού κέντρου στην κοινότητα. 

 Επειδή μας λέχθηκε ότι έχει ληφθεί απόφαση για την προώθηση του έργου 
αυτού, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα αυτό και ποιες οι προθέσεις της 
κυβέρνησης επί του προκειμένου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.577, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Έχουμε ενημερωθεί  ότι οι εργασίες για επιδιόρθωση των σπιτιών στον 
προσφυγικό συνοικισμό της Λινόπετρας, αν και άρχισαν από τις 22 Φεβρουαρίου 
2008, δεν έχουν τελειώσει μέχρι σήμερα.  Οι σκαλωσιές είναι στημένες και τα 
συνεργεία εδώ και αρκετές εβδομάδες δε δουλεύουν, με αποτέλεσμα να εμποδίζεται η 
απρόσκοπτη κυκλοφορία των κατοίκων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την πορεία υλοποίησης του έργου, καθώς επίσης και για 
τους λόγους που καθυστερεί η έκδοση των τίτλων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.578, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη    

 «Παρ’ όλη την πρόοδο που διαπιστώνεται σε σχέση με την εξυπηρέτηση του 
κοινού, αρκετοί πολίτες μάς έχουν εκφράσει τη δυσαρέσκειά τους για την 
καθυστέρηση του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού & Μετανάστευσης να απαντήσει στις 
διάφορες αιτήσεις που υποβάλλουν.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να προχωρήσει σε προσλήψεις νέου προσωπικού για 
τη γρηγορότερη εξυπηρέτηση των πολιτών και, αν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.579, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους φέτος οι μαθητές των ελληνορθόδοξων 
σχολείων Σίδνεϋ Αυστραλίας κατά την ετήσια επίσκεψή τους στην Κύπρο δεν ήταν 
προσκεκλημένοι από το επίσημο κράτος, πρακτική που εφαρμόστηκε τα τελευταία 
δεκατρία χρόνια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.580, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις ποσότητες σπόρων σιτηρών (κριθαριού, σιφωναριού 
και σιταριού), καθώς και άλλων κτηνοτροφικών φυτών που προτίθεται να διαθέσει το 
Σποροπαραγωγικό Κέντρο στους παραγωγούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.581, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη   

 «Έχει παρατηρηθεί ότι χρειάζεται εκπαίδευση του προσωπικού που ασχολείται 
επαγγελματικά με την καθαριότητα σε οικιακούς, επαγγελματικούς, βιομηχανικούς ή 
άλλους χώρους.  Είναι γνωστό ότι σήμερα τα υλικά καθαρισμού περιέχουν ιδιαίτερα 
ρυπογόνους χημικές ουσίες.  Πολλές από αυτές είναι επικίνδυνες για την υγεία και 
άλλες πρέπει να χρησιμοποιούνται με φειδώ, γιατί προκαλούν σοβαρή βιολογική και 
χημική ρύπανση.  Επίσης, είναι γεγονός ότι και στη διαδικασία της καθαριότητας των 
χώρων επιβάλλεται να καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για μείωση της 
κατανάλωσης ενέργειας, νερού κ.ο.κ.  Γνωρίζω ότι στο εξωτερικό το προσωπικό που 
ασχολείται με το γενικό καθαρισμό χώρων γραφείων, οικιών, εργοστασίων κ.ο.κ. 
τυγχάνει συνεχούς εκπαίδευσης. Ορισμένες χώρες έχουν μάλιστα θεσπίσει και 
πιστοποιητικό καταλληλότητας για τέτοια συνεργεία καθαρισμού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει έλεγχος για τις γνώσεις και τις ικανότητες όλων όσοι 
ασχολούνται με τον καθαρισμό των χώρων, αν υπάρχει διαδικασία επιμόρφωσης και 
ενημέρωσής τους ή αν υπάρχει σκέψη για καθιέρωση επίσημων πιστοποιητικών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.582, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη   

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ενεργοποιήσει το 
δεύτερο και τελευταίο στάδιο της προδικαστικής διαδικασίας στέλνοντας 
“αιτιολογημένη γνώμη” για ανεπαρκή μέτρα προστασίας του νερόφιδου “natrix-natrix”.  
Οι ίδιες πληροφορίες αναφέρουν ότι ο αρμόδιος Επίτροπος, ο κ. Σταύρος ∆ήμας, έχει 
υποδείξει προς τις κυπριακές αρχές ότι παρέλειψαν να περιλάβουν το Παραλίμνι στις 
τοποθεσίες προστασίας (“habitat directive”). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία της Επιτροπής, το πράσινο νερόφιδο Παραλιμνίου 
“natrix-natrix cypriana”, που θεωρείται από τα σπανιότερα είδη στον κόσμο, κινδυνεύει 
να εκλείψει.  Αν και η Επιτροπή αναγνωρίζει ότι οι αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
έλαβαν κάποια μέτρα, τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης καταδεικνύουν ότι από το 
1960 μέχρι σήμερα ο πληθυσμός του σπάνιου νερόφιδου έχει μειωθεί κατά 90%. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί φθάσαμε στην προαναφερόμενη “αιτιολογημένη γνώμη” της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις παραλείψεις της κυπριακής κυβέρνησης στην 
υπόθεση της προστασίας των βιοτόπων της λίμνης Παραλιμνίου και του 
προστατευόμενου νερόφιδου “natrix-natrix” και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει, 
προκειμένου να προστατευθεί αυτό το σπάνιο είδος της κυπριακής και ευρωπαϊκής 
ερπετοπανίδας και να αποφύγει η πατρίδα μας την καταδίκη από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.583, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη   

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, μια πρόσφατη έκθεση ειδικών επιστημόνων 
αποκάλυψε ότι ο πληθυσμός των καρχαριών της Μεσογείου έχει μειωθεί κατά 97% 
τους δύο τελευταίους αιώνες. 

 Στη θάλασσα της Μεσογείου υπάρχουν σαράντα επτά διαφορετικοί καρχαρίες, 
από τους οποίους οι είκοσι είναι κυνηγοί στην κορυφή της διατροφικής αλυσίδας.  Για 
πέντε από αυτά τα είκοσι είδη τα ιστορικά αρχεία είναι επαρκή, ώστε να τεκμηριωθούν 
οι απώλειες, γράφουν οι επιστήμονες στην επιθεώρηση “Conservation Biology”.  
Ανάμεσα στα είδη αυτά ο σφυροκέφαλος, ο γαλάζιος καρχαρίας και δύο είδη 
σκυλόψαρου έχουν σχεδόν πάψει να υπάρχουν.  Για τα υπόλοιπα δεκαπέντε από τα 
είδη που εξετάστηκαν τα στοιχεία δεν ήταν επαρκή, ωστόσο η παρακμή τους είναι 
εμφανής. 

 Ο πληθυσμός του σφυροκέφαλου μειώθηκε κατά 99,99% τα τελευταία διακόσια 
χρόνια.  Εξαφανίστηκαν από τα παράλια νερά γύρω στο 1900 και τα τελευταία είκοσι 
χρόνια φαίνεται να απουσιάζουν και από το ανοικτό πέλαγος.  Από τα παράλια ύδατα 
έχουν επίσης εξαφανιστεί ο γαλάζιος καρχαρίας και δύο είδη σκομπροκαρχαρία 
(λάμνες). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι αρμόδιες υπηρεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχουν υπόψη 
τους αυτές τις έρευνες, αν υπάρχουν στοιχεία για τη Μεσόγειο Θάλασσα στην περιοχή 
της Κύπρου, καθώς και αν υπάρχουν σχέδια αντιμετώπισης της κατάστασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.584, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη   

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι δεξαμενές των πλοίων που μεταφέρουν πόσιμο νερό από την 
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Ελλάδα στην Κύπρο τηρούν τις προδιαγραφές καταλληλότητας σύμφωνα με τη 
σχετική νομοθεσία.  Παρακαλείται επίσης όπως μας γνωστοποιηθεί το συμβόλαιο για 
τη μεταφορά αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.585, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη   

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Κονδύλια διαφώτισης και προώθησης του τουρισμού. 

2. Τρόποι κατανομής τους ανά τουριστική περιοχή. 

3. Προγράμματα προώθησης του τουρισμού σε εθνικό επίπεδο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.586, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου της 
επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για επέκταση του περιφερειακού ολοήμερου 
δημοτικού σχολείου με μία επιπλέον αίθουσα, η οποία θα χρησιμοποιηθεί ως κουζίνα 
και ως αποθήκη για τον εξοπλισμό του σχολείου. 

 Επίσης, μου έχει τεθεί το αίτημα για κάλυψη από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού του κόστους του μεσημβρινού φαγητού όλων των παιδιών του σχολείου. 

  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο επέκτασης του εν λόγω 
σχολείου με μία επιπλέον αίθουσα, καθώς και για το κατά πόσο μελετάται το 
ενδεχόμενο κάλυψης του κόστους του μεσημβρινού φαγητού όλων των παιδιών του 
σχολείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.587, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου της 
επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για επίσπευση των εργασιών κατασκευής του 
δρόμου Σουσκιούς-Φασούλλας. 

  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το έργο και ποια τα χρονοδιαγράμματα 
αποπεράτωσής του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.588, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου της 
επαρχίας Πάφου, μου τέθηκε το αίτημα για αντικατάσταση των στεγών από αμίαντο 
των σπιτιών της κοινότητας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο αντικατάστασης των 
στεγών από αμίαντο στα σπίτια της κοινότητας Αγίου Γεωργίου Πάφου και, εάν ναι, 
ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 
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Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.265, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 
2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωργίου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου μου, με αρ. Ερ.:  
23.06.009.01.265 και ημερ. 21/02/07 και 20/11/07, η οποία αφορά ερώτηση που 
υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Αριστοφάνης 
Γεωργίου η οποία εκ παραδρομής δεν απαντήθηκε νωρίτερα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα σχετικά με το τρίτο ερώτημα που αφορά την κατασκευή του παραλιακού 
πεζόδρομου και τη διαμόρφωση του παραλιακού μετώπου στην περιοχή Μενεού-
Περβολιών-Κιτίου: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοιμάζει μελέτη για τη διαμόρφωση του 
Παραλιακού Μετώπου Περβολιών από το Φάρο Κιτίου μέχρι το όριο της 
περιοχής Περβολιών με την περιοχή Μενεού.  Το έργο είναι πολεοδομικό και 
στόχος του είναι η οικολογική ανασυγκρότηση της παράκτιας ζώνης θαλάσσιας 
και χερσαίας και η εξασφάλιση της απαιτούμενης ισορροπίας σε 
μακροπρόθεσμη προοπτική βιώσιμης ανάπτυξης που θα διασώζει τη 
μοναδικότητα του φυσικού αυτού πόρου και για τις επόμενες γενιές.  Από το 
Έργο αυτό θα επωφεληθεί τα μέγιστα το ευρύ κοινό, αφού θα παρέχεται 
ευκαιρία για αναψυχή, άθληση και απόλαυση των φυσικών στοιχείων της 
περιοχής.  Συγκεκριμένα, στα πλαίσια του έργου προτείνεται μεταξύ άλλων ο 
επανασχεδιασμός του δημόσιου χώρου, η δημιουργία πεζόδρομων και 
ποδηλατόδρομων κατά μήκος της παραλίας, δημιουργία εξέδρας για 
εκδηλώσεις, η δημιουργία δημόσιων χώρων στάθμευσης οχημάτων, η παροχή 
διευκολύνσεων στους λουόμενους και γενικά στους επισκέπτες, καθώς και 
εμπλουτισμός της περιοχής με πράσινο.  Η μελέτη του Έργου βρίσκεται σε 
προχωρημένο στάδιο και στη φάση αυτή ετοιμάζονται τα κατασκευαστικά 
σχέδια από Σύμβουλο Μηχανικό ο οποίος εργάζεται για το έργο με μίσθωση 
υπηρεσιών και ο οποίος ανέλαβε τη σχεδίαση τον Ιανουάριο του 2008.  Η 
μελέτη γίνεται σε συνεννόηση και συνεργασία με το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Περβολιών, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων (Κλάδος Θαλάσσιων Έργων) και με 
άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες.  Το Έργο θα υλοποιηθεί σε δύο φάσεις.  Η 
έναρξη της κατασκευής της πρώτης φάσης προγραμματίζεται να γίνει το πρώτο 
εξάμηνο του 2009 και ως εκ τούτου το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει 
περιλάβει στις προτάσεις του για τον Προϋπολογισμό του 2009, τη δημιουργία 
σχετικού άρθρου για το εν λόγω έργο.  ∆ιευκρινίζεται ότι στον Προϋπολογισμό 
του 2008, όπως και τους Προϋπολογισμούς των προηγούμενων χρόνων, δεν 
περιλαμβάνεται οποιοδήποτε κονδύλι για την κατασκευή του Έργου αυτού. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κιτίου έχει υποβάλει αίτημα για την κατασκευή 
παραλιακού πεζόδρομου κατά μήκος της παραλίας που βρίσκεται στην 
περιοχή του.  Η περιοχή αυτή φαίνεται να παρουσιάζει προβλήματα 
διάβρωσης.  Γι’ αυτό έχει συμφωνηθεί και έχει ορισθεί επιτόπια συνάντηση 
κατά την οποία θα παρευρεθούν εκπρόσωποι του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Κιτίου, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων (Κλάδος Θαλάσσιων Έργων) για να 
εξεταστεί η δυνατότητα κατασκευής του εν λόγω πεζόδρομου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.02.086,  23.06.009.02.249 και 

23.06.009.02.252, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007 και 29 Νοεμβρίου 2007 του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 



 128

«Ερωτήσεις Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 23.06.009.02.086 και ημερ. 
26.9.2007, με αρ. 23.06.009.02.249 και ημερ. 29.11.07 και με αρ. 23.06.009.02.252 

και ημερ. 29.11.2007 

 Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.02.086 και ημερ. 26.9.2007 σχετικά με την 
παραχώρηση Τ/Κ τεμαχίων στην Κρήτου Τέρρα για δημιουργία χώρου στάθμευσης, 
με αρ. 23.06.009.02.249 και ημερ. 29.11.07 που αφορά την κατεδάφιση Τ/Κ 
υποστατικού στην Αξύλου και με αρ. 23.06.009.02.252 και ημερ. 29.11.2007 που 
αφορά αίτημα της Κοινότητας Ελεδιώ για παραχώρηση Τ/Κ τεμαχίου με σκοπό τη 
δημιουργία γηπέδου για τις ανάγκες της Κοινότητας, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κρήτου Τέρρα για παραχώρηση των Τ/Κ 
ιδιοκτησίας τεμαχίων με αρ. 98, 99, 103, 401 και 402 του Φ/ΣΧ. 35/35 χωρ. 
συνολικής έκτασης 757 τ.μ. με σκοπό τη δημιουργία χώρου στάθμευσης, 
εξετάστηκε στα πλαίσια της 15ης Συνεδρίας της Συμβουλευτικής Επιτροπής για 
τη ∆ιαχείριση Τ/Κ Περιουσιών που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μαΐου, 2008.  Η 
Συμβουλευτική Επιτροπή ενέκρινε το αίτημα με τον καθορισμό αγοραίου 
ενοικίου και με όρο να μην γίνουν οποιεσδήποτε κατασκευές (μόνο επιφανειακή 
διαμόρφωση). 

(β) Για την κατεδάφιση του Τ/Κ υποστατικού με αρ. ∆72 (τεμ. αρ. 260 μ. Φ/Σχ. 
45/56), στην Κοινότητα Αξύλου, έγινε η δέουσα έρευνα σε συνεννόηση με τις 
αρμόδιες Τεχνικές Υπηρεσίες του Επάρχου Πάφου και διαπιστώθηκε ότι η 
επιδιόρθωση του υποστατικού είναι ασύμφορη.  Συγκεκριμένα, οι τοιχοποιίες 
του υποστατικού αποτελούνται από τσιμεντομπλόκς και είναι ρωγματωμένες 
και διαβρωμένες.  Η στέγη του αποτελείται από φύλλα αμιάντου και ο φέρων 
οργανισμός του κτιρίου αποτελείται από 3 ζυγώματα - δικτυώματα αμφίβολης 
στατικής επάρκειας, ενώ κάθε προσπάθεια για ανακαίνιση/επιδιόρθωση του θα 
οδηγήσει ουσιαστικά σε επαναοικοδόμηση του με κόστος της τάξης των 
€30.000.  Ως εκ τούτου και αφού η παραμένουσα αξία του υποστατικού καθώς 
και ο υπόλοιπος χρόνος ζωής του δεν το καθιστά επιδιορθώσιμο, χορηγήθηκε 
συγκατάθεση μου για την κατεδάφιση του. 

(γ) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ελεδιώς, για την παραχώρηση μέρους 
του Τ/Κ ιδιοκτησίας τεμαχίου αρ. 300, εμβαδού 4 δεκαρίων για κατασκευή 
γηπέδου εξετάστηκε στα πλαίσια της 15ης Συνεδρίας της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής για τη ∆ιαχείριση Τ/Κ Περιουσιών που πραγματοποιήθηκε στις 9 
Μαΐου, 2008.  Η Συμβουλευτική Επιτροπή ενέκρινε το αίτημα με τον καθορισμό 
ονομαστικού ενοικίου υπό τον όρο ότι προηγουμένως θα εξασφαλιστεί η 
συγκατάθεση του επηρεαζόμενου εκτοπισμένου κληρούχου και θα 
αντικατασταθεί ο κλήρος του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.094, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.094 ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με την οποία μας έχει διαβιβασθεί η ερώτηση του βουλευτή κ. Φειδία 
Σαρίκα με αρ. φακ. 23.06.009.02.094 και ημερομηνία 26.9.2007, αναφορικά με το πιο 
πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το Τσιφλίκι Ποτίμων στην Κισσόνεργα, είχε 
εκμισθωθεί στη Συνεργατική Εταιρεία Ποτίμων Λτδ. μέχρι τις 30.9.2010, με δικαίωμα 
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ανανέωσης για ακόμα 10-20 χρόνια.  Μέρος του Τσιφλικιού έχει διαχωριστεί σε 
γεωργικούς κλήρους και έχει υπενοικιασθεί σε κατοίκους της Πέγειας και της 
Κισσόνεργας. 

2. Σε σχετική Γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ημερομηνίας 
26.11.2002, με αρ. φακ. 93/1937/24, αναφέρεται ότι η Σύμβαση Μίσθωσης θα 
παραμείνει σε ισχύ μέχρι τις 30.9.2010 και ότι δεν μπορεί να ανανεωθεί.  Αν το 
Κράτος ή οι Εκμισθωτές επιθυμούν τη σύναψη νέων συμβάσεων με τους 
καλλιεργητές, αναφέρει η Γνωμάτευση, θα πρέπει να ακολουθηθεί εξαρχής η 
διαδικασία που προβλέπεται από τους περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμούς του 1989 (Κ.∆.Π. 173/89). 

3. Σχετικά αναφέρεται ότι, με επιστολή των δικηγόρων Χρ. Κιτρομηλίδη & Σια εκ 
μέρους της Συνεργατικής Εταιρείας Ποτίμων, ημερομηνίας 8.6.2006, η Εταιρεία 
δεν αποδέχεται την Γνωμάτευση και θεωρεί ότι βάσει των όρων της μίσθωσης, 
αυτή έχει παραταθεί μέχρι τις 30.9.2030. 

4. Όσον αφορά τη μελλοντική διαχείριση του τσιφλικιού, το Υπουργείο 
Εσωτερικών θα ενεργήσει μέσα στα πλαίσια της προαναφερθείσας 
Γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα και τους περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμούς του 1989 (Κ.∆.Π. 173/89).» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.104, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 
2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους  

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.104, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2007, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. Φακ. 23.06.009.02.104 και ημερ. 
11/10/2007 και 4/6/2008 σχετικά με το ερώτημα που έθεσε ο βουλευτής κ. 
Αριστοτέλους που αφορούσε το πρόβλημα τηλεφωνικής επικοινωνίας με το Τμήμα 
Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης. 

2. Συναφώς σας αναφέρω ότι τα πλείστα προβλήματα που παρουσιάζονται στο 
Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης οφείλονται στην υποστελέχωσή 
του.  Το πρόβλημα της υποστελέχωσης επιδεινώθηκε και έγινε ιδιαίτερα 
αισθητό με την ανάληψη από το Τμήμα των νέων αρμοδιοτήτων με την ένταξη 
μας στην Ε.Ε. (αρμοδιότητες που προηγουμένως ασκούνταν από την Κεντρική 
Τράπεζα με 25 περίπου λειτουργούς) όπως και με τη σωρεία Οδηγιών και 
συστάσεων που η Ε.Ε. έχει εκδώσει τα τελευταία 5 χρόνια και το Τμήμα πρέπει 
να εφαρμόσει.  Ως αποτέλεσμα υπάρχουν καθυστερήσεις στη διεκπεραίωση 
των αιτήσεων και κατ’ επέκταση αυξημένα τηλεφωνήματα από πολίτες στην 
προσπάθεια για εντοπισμό των υποθέσεων τους.  Όλη αυτή η κατάσταση 
επιβαρύνει ακόμη περισσότερο το σύστημα με αποτέλεσμα το Τμήμα να μην 
μπορεί να ανταποκρίνεται στη σωρεία των τηλεφωνημάτων που δέχεται 
καθημερινά από το κοινό.  Ένας επίσης σημαντικός λόγος που δημιουργεί την 
όλη κατάσταση είναι και η συνεχής μετακίνηση των δεκαπενθήμερων 
υπαλλήλων καθώς και η μη αντικατάσταση υπαλλήλων στις περιπτώσεις 
αφυπηρετήσεων πρόωρων και κανονικών, καθώς και πολύμηνων αδειών 
ασθενείας και για λόγους εγκυμοσύνης με αποτέλεσμα να επιφορτίζονται οι 
υπόλοιποι τα καθήκοντά τους.       

3. Μετά από οδηγίες μου αλλά  και του τέως Υπουργού Εσωτερικών ∆ρος 
Χρίστου Πατσαλίδη, έγινε αναβάθμιση του τηλεφωνικού κέντρου με την 
εγκατάσταση 3 ψηφιακών συσκευών τηλεφώνων και τη στελέχωση του με τρεις 
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έμπειρους υπαλλήλους και την κατάργηση των υφιστάμενων προσωπικών 
αριθμών των μελών του προσωπικού, ευελπιστώντας ότι, θα επιτευχθεί με 
αυτό τον τρόπο αφ’ ενός μεν η όσο το δυνατό καλύτερη εξυπηρέτηση του 
κοινού  και αφ’ ετέρου η αύξηση της αποδοτικότητας του προσωπικού.  Όπως 
ήδη φαίνεται ελαττώθηκαν οι τηλεφωνικές κλήσεις προς το προσωπικό, γιατί 
τώρα παραπέμπονται από το τηλεφωνικό κέντρο στον κατάλληλο υπάλληλο για 
διερεύνηση της υπόθεσης τους και δεν παραπέμπει ο ένας στον άλλο.    

4. Το τηλεφωνικό κέντρο βρίσκεται συνεχώς υπό εξέταση με απώτερο σκοπό τη 
συνεχή βελτίωση του τρόπου λειτουργίας του. 

5. Ευελπιστούμε ότι με τη συστηματική παρακολούθηση του θέματος και με την 
πρόσφατη ενίσχυση του τμήματος με πρόσθετο επιστημονικό προσωπικό, το 
πρόβλημα θα απαμβλυνθεί.   

6. Με την ευκαιρία θα ήθελα να απολογηθώ για την εκ παραδρομής καθυστέρηση 
που παρατηρήθηκε στην απάντηση μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.150, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.150, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2007 του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, αναφορικά με το 

αίτημα της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για μείωση της Συνεισφοράς των Κοινοτήτων 
στα αναπτυξιακά έργα κατά 10% με αντίστοιχη αύξηση της συνεισφοράς της 

Κυβέρνησης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.150 και ημερ. 29 Οκτωβρίου 2007, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει επεξεργασθεί Πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο για αναπροσαρμογή των συνεισφορών των Κοινοτήτων σε 
παγκύπρια βάση, στην οποία λήφθηκαν υπόψη η απόσταση των Κοινοτήτων 
από το αστικό κέντρο, η μορφολογία του εδάφους (ορεινές-πεδινές), η 
οικονομική κατάσταση και κατά κύριο λόγο, ο πληθυσμός των Κοινοτήτων 
(αριθμός των κατοίκων), ώστε στις Κοινότητες μέχρι 100 κατοίκους η 
συνεισφορά να είναι 0%, από 101-300 κατοίκους η συνεισφορά να είναι 5%, 
από 301-1 000 κατοίκους 10% και πέραν των 1 001 κατοίκων η συνεισφορά να 
είναι 20%. 

(β) Η εν λόγω πρόταση έχει διαβιβασθεί στο Υπουργείο Οικονομικών από όπου 
αναμένονται απόψεις και σχετική έκθεση.»  

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.236, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.236, ημερ. 29.11.2007 του βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μας με ημερ. 16.1.2008, προς το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στη Χρυσοχού υπάρχει ένας Συνοικισμός Αυτοστέγασης Εκτοπισθέντων με 10 
οικόπεδα, του οποίου η δημιουργία άρχισε το 2000.  Από αυτά έχουν ήδη 
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παραχωρηθεί τα 7 οικόπεδα, ένα παραμένει αδιάθετο, ενώ τα υπόλοιπα δύο 
δεν θα μπορέσουν να παραχωρηθούν, γιατί σ’ αυτά υπάρχουν υφιστάμενες 
Τ/Κ κατοικίες, οι οποίες είναι παραχωρημένες σε εκτοπισμένους.  Ήδη γίνονται 
ενέργειες για ανάκληση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης των δύο οικοπέδων 
και παραχώρησής τους στους δικαιούχους/κατοίκους των εν λόγω κατοικιών. 

(β) Αναφορικά με το θέμα διαχωρισμού νέων οικοπέδων αυτοστέγασης μέχρι 
σήμερα δεν υποβλήθηκε κανένα αίτημα, όμως για την ευρύτερη περιοχή της 
Επαρχίας Πάφου έχουν εντοπισθεί διάφορα τεμάχια κρατικής γης, τα οποία 
όμως έχουν αξιολογηθεί και κρίθηκαν ακατάλληλα για σκοπούς διαχωρισμού, 
εκτός του κρατικού τεμαχίου στην περιοχή Αχέλειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Yγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.301, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2008, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Προβλήματα στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου 

 Κατ’ εντολή του Υπουργού Υγείας αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: 
23.06.009.02.301 και ημερομηνία 11.3.08, με την οποία διαβιβάσατε την ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου δεν υπάρχει έλλειψη ιατρικού 
προσωπικού εκτός από την ειδικότητα του ακτινολόγου για την οποία βρίσκεται σε 
εξέλιξη διαδικασία για πλήρωση οκτώ μόνιμων θέσεων για όλα τα Κρατικά 
Νοσηλευτήρια.  Σχετικά, γίνονται προσπάθειες για διορισμό ακτινολόγων πάνω σε 
έκτακτη βάση παρόλο που αυτό είναι δύσκολο λόγω έλλειψης Ιατρών στην ειδικότητα 
αυτή, για να καλυφθούν οι τρέχουσες ανάγκες μέχρι να γίνουν οι μόνιμοι διορισμοί. 

 Η Μονάδα Εντατικής θεραπείας (ΜΕΘ) είναι πλήρως εξοπλισμένη αλλά δεν 
τέθηκε σε λειτουργία για το λόγο ότι δεν υπάρχει διαθέσιμο Νοσηλευτικό Προσωπικό 
για να την στελεχώσει.  Με την αποφοίτηση Νοσηλευτών το Φεβρουάριο του 2008 
προγραμματίζεται παραχώρηση του αναγκαίου αριθμού νοσηλευτών για να μπορέσει 
να λειτουργήσει η ΜΕΘ το συντομότερο δυνατό.   

 Όσον αφορά την έλλειψη Νοσηλευτικού προσωπικού σας πληροφορώ ότι ο 
αριθμός του Νοσηλευτικού προσωπικού του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου 
ανερχόταν σε 32 μέχρι το τέλος του 2005.  Σήμερα είναι 128.  Για την καλύτερη 
λειτουργία των εννέα τμημάτων στο Νοσοκομείο, (Χειρουργικό Τμήμα, Χειρουργική 
Αίθουσα, Παθολογικό Τμήμα, Μονάδα Εντατικής Νοσηλείας, Γυναικολογικό Μαιευτικό 
Τμήμα, Παιδιατρικό Τμήμα, Τμήμα Αιμοκάθαρσης, Τ.Α.Ε.Π. και Εξωτερικά Ιατρεία) 
δόθηκε έγκριση από το Υπουργείο Οικονομικών για ακόμη 111 νοσηλευτές.  Να 
σημειωθεί ότι με εξαίρεση την Μονάδα Εντατικής Νοσηλείας, όλα τα προαναφερθέντα 
τμήματα βρίσκονται ήδη σε λειτουργία.  Από τις 18 κλίνες του Παθολογικού Τμήματος 
οι 4 κλίνες λειτουργούν ως κλίνες εντατικής νοσηλείας.  

 Επιπλέον σημειώνεται ότι 9 μέλη του νοσηλευτικού προσωπικού βρίσκονται σε 
μετεκπαιδευτικά προγράμματα, 3 στη μαιευτική και 6 στην εντατική νοσηλεία για τη 
μελλοντική λειτουργία ξεχωριστής Μονάδας Εντατικής Νοσηλείας. 

 Το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου είναι πλήρως εξοπλισμένο και οι μόνες 
ελλείψεις που παρατηρούνται είναι ένα ακτινολογικό μηχάνημα CARM που 
χρησιμοποιείται στις Ορθοπεδικές επεμβάσεις και έχει μεταφερθεί στο Νοσοκομείο 
Λεμεσού και μια φορητή θερμοκοιτίδα για τα οποία γίνεται προσπάθεια αγοράς τους 
εντός του 2008.  Μέχρι την αγορά της Φορητής Θερμοκοιτίδας, έχει γίνει διευθέτηση 
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με την ιδιωτική κλινική Λητώ η οποία διαθέτει τον εξοπλισμό σε περίπτωση που 
προκύψει ανάγκη. 

 Όλα τα εργαλεία του Χειρουργικού Τμήματος που βρίσκονται στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας μεταφέρθηκαν πίσω με την έναρξη λειτουργίας των 
χειρουργείων.   

 Στο Γυναικολογικό Τμήμα δεν υπάρχει καμία έλλειψη χειρουργικών εργαλείων.  
Επίσης τα Ορθοπεδικά εργαλεία στα οποία αναφέρεστε δεν αγοράζονται από τις 
Υπηρεσίες μας αλλά είναι μέρος των προσφορών για ισχία, γόνατα και ώμο και η 
προμήθεια τους αποτελεί υποχρέωση του επιτυχόντα προσφοροδότη. 

 Να σημειώσουμε ότι, οι αναφερόμενες προσφορές που αναμένεται να 
προκηρυχθούν σύντομα θα περιλαμβάνουν και το Νοσοκομείο Αμμοχώστου.  

 Περαιτέρω, δεν υπάρχει έλλειψη αναπνευστήρων στη Γυναικολογική Κλινική.  
Η μεταφορά αναισθησιολογικών μηχανημάτων από το Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου στο Γενικό Νοσοκομείο Πάφου δεν επηρεάζει τη λειτουργικότητα του 
Νοσοκομείου εφόσον υπάρχει επάρκεια αναισθησιολογικών μηχανημάτων. 

 Οι κλίνες που είναι ανοικτές και λειτουργήσιμες είναι αρκετές σε σχέση με τον 
πληθυσμό της περιοχής και αυτό αποδεικνύεται με το γεγονός ότι σε καμία 
περίπτωση δεν υπάρχει πληρότητα ούτως ώστε να περαστεί ανάγκη παραπομπής 
ασθενών σε άλλα Νοσοκομεία ή Ιδιωτικά Νοσηλευτήρια. 

 Είμαστε στην διάθεση σας για περισσότερες πληροφορίες ή διευρκινήσεις.»   

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.314, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.314 και ημ. 21 Μαρτίου 2008 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Αν. Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 4 Απριλίου 2008, αναφορικά με 
την παρατεταμένη ανομβρία που πλήττει τον τομέα της δεντροκαλλιέργειας και σας 
αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Η συνεχιζόμενη ανομβρία, οι επιπτώσεις της οποίας θα είναι πιο έντονες κατά 
το τρέχον έτος, πλήττει, όχι μόνο τις δενδρώδεις καλλιέργειες, αλλά όλους τους 
κλάδους του γεωργικού τομέα.       

2. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στην 
προσπάθεια του να αντιμετωπίσει αυτή την εξαιρετικά κρίσιμη κατάσταση, 
διερευνά το ενδεχόμενο στήριξης των γεωργών με την παροχή ενισχύσεων 
μέσα από διάφορα ευρωπαϊκά ταμεία.  Ανάλογα με το αποτέλεσμα της 
προσπάθειας αυτής, θα ετοιμαστεί συνολική λύση με στόχο την ενίσχυση των 
γεωργών.  

3. Παράλληλα, με στόχο την εξεύρεση τρόπων παροχής οικονομικής βοήθειας 
προς την Κύπρο, ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. ∆. Χριστόφιας 
έχει απευθύνει επιστολή προς τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. 
Jose Manuel Barroso.  Επιστολή απεύθυνα και εγώ προς την αρμόδια 
Επίτροπο Γεωργίας κα Mariann Fischer Boel.   
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Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς 
και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.349, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.349, ημερομηνίας 11 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

  Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16 Απριλίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κύριο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Παλώδιας είναι η ενίσχυση της 
Κοινοτικής Υδατοπρομήθειας με μεγαλύτερες ποσότητες νερού, ώστε να μπορεί να 
ανταποκριθεί στις συνεχώς αυξανόμενες ανάγκες της Κοινότητας. 

 Σημειώνεται ότι οι Κοινότητες Παλώδιας, Αψιούς, Γεράσας, Παραμύθας και 
Σπιταλιού υδροδοτούνται από το Κοινό Περιφερειακό Σχέδιο Αγίας Παρασκευής το 
οποίο τυγχάνει διαχείρισης από τα Κοινοτικά Συμβούλια των κοινοτήτων αυτών.  Τα 
λειτουργικά έξοδα του Σχεδίου καλύπτονται από τα Ταμεία των Συμβουλίων των 
Κοινοτήτων που μετέχουν στο Σχέδιο.  Το Κοινό Σχέδιο λαμβάνει νερό από τρεις 
γεωτρήσεις. 

 Η Κοινότητα Παλώδιας, όποτε κριθεί αναγκαίο, ενισχύεται και από το δίκτυο 
Υδατοπρομήθειας του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού (ΣΥΛ) με το αντίστοιχο 
κόστος.  Είναι γεγονός ότι η Κοινότητα έτυχε ραγδαίας ανάπτυξης τα τελευταία χρόνια 
και η συνεχώς αυξανόμενη ανέγερση νέων οικοδομών δημιουργεί όλο και 
μεγαλύτερες υδατικές ανάγκες.  Οι ανάγκες αυτές δεν μπορούν να καλυφθούν από τις 
υφιστάμενες διαθέσιμες ποσότητες νερού.  

 Το Επαρχιακό Γραφείο του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων προέβη σε 
προκαταρκτική μελέτη για την αξιοποίηση τεσσάρων γεωτρήσεων στη ∆ασική Περιοχή 
Αγίας Παρασκευής και την άντληση του σε δεξαμενή χωρητικότητας 500 m3 καθώς και 
εγκατάσταση αγωγού διαμ. 300mm κατά μήκος του δρόμου από την Αγία Παρασκευή 
μέχρι την Παλώδια με εκτίμηση δαπάνης €2,550,000.  Η εργασία θα γίνει παράλληλα 
με  τη βελτίωση του οδικού δικτύου Παλώδια - Αγίας Παρασκευής.  Λόγω των 
αυξημένων ρυθμών ανάπτυξης της Κοινότητας, η λύση αυτή καθίσταται 
μεσοπρόθεσμη και όχι μακροπρόθεσμη.  

 Η πιο σίγουρη λύση για την υδατοπρομήθεια της Κοινότητας είναι η ένταξη της 
στο ΣΥΛ, γεγονός που θα επιλύσει τόσο τα ποσοτικά, όσο και τα ποιοτικά 
προβλήματα της υδατοπρομήθειας.  Θα πρέπει το Κοινοτικό Συμβούλιο Παλώδιας να 
εξετάσει σοβαρά το ενδεχόμενο ένταξής του στο ΣΥΛ, ώστε να δοθεί μια μόνιμη και 
οριστική λύση στο πρόβλημα.  Μια τέτοια λύση θα αποφορτίσει και το Περιφερειακό 
Σχέδιο από τις ψηλές καταναλώσεις της Παλώδιας, ώστε να δύναται να παραμένει 
περισσότερο νερό για τους λοιπούς χρήστες. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.352, ημερομηνίας 11 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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«Θέμα:  Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.352 ημερομηνίας 11.4.2008 του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
αρ. 23.06.009.02.352 και ημερομηνία 16.4.2008 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Γεράσας για διαχωρισμό κρατικών 
οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στην Κοινότητα λήφθηκε στις 26.6.2003.  Το 
τεμάχιο κρατικής γης με αρ. 168, Φ/Σχ.48/57 που προτάθηκε από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο για τον πιο πάνω σκοπό παρουσιάζει έντονες υψομετρικές 
διαφορές, γεγονός το οποίο δυσχέραινε το σχεδιασμό των οικοπέδων.  
∆υσκολία παρουσιάστηκε επίσης στο σχεδιασμό της πρόσβασης προς τα 
οικόπεδα λόγω της κλίσης, η οποία ξεπερνούσε τα επιτρεπόμενα όρια, και του 
γεγονότος ότι το τεμάχιο εφάπτεται του κύριου δρόμου Λεμεσού-Αγρού όπου 
παρατηρείται μεγάλη κυκλοφοριακή συμφόρηση. 

(β) Για να διαχωριστεί κατάλληλα το εν λόγω τεμάχιο χρειάστηκε η αξιοποίηση και 
του ιδιωτικού τεμαχίου με αρ. 219 για σκοπούς συνέχισης και συμπλήρωσης 
του οδικού δικτύου.  Γι’ αυτό το λόγο ζητήθηκε από το Κοινοτικό Συμβούλιο να 
μας ενημερώσει με ποιο τρόπο προτίθετο να συμβάλει στην επίλυση του 
προβλήματος, δηλαδή αν θα εξασφάλιζε τη συγκατάθεση του ιδιοκτήτη ή θα 
προχωρούσε σε απαλλοτρίωση της αναγκαίας έκτασης.  

(γ) Το Κοινοτικό Συμβούλιο προσκόμισε στις 16.10.2005 τη συγκατάθεση του 
ιδιοκτήτη του τεμαχίου γης με αρ. 219 και ακολούθησαν νέοι σχεδιασμοί στη 
βάση των νέων δεδομένων.  Το νέο τροποποιημένο σχέδιο προνοεί τη 
δημιουργία έντεκα οικιστικών οικοπέδων και δημόσιων χώρων πρασίνου. 

(δ) Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ήδη διαβιβάσει το υπό αναφορά 
τροποποιημένο σχέδιο στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και στο Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων για απόψεις.  ∆εδομένου ότι δεν θα προκύψει ανάγκη 
νέων αλλαγών, θα καταρτιστεί χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του διαχωρισμού 
των κρατικών οικοπέδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.360, ημερομηνίας 11 Απριλίου 

2008, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Αντιγόνης 
Παπαδοπούλου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.360 ημερομηνίας 11.4.2008 

  Αναφέρομαι στην Ερώτηση της Βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κας. Αντιγόνης Παπαδοπούλου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με 
την επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 
16.4.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Για να μπορέσει το αρμόδιο Τμήμα (Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως) να 
ανταποκριθεί στην ικανοποίηση του αιτήματος, για υποβολή αναλυτικής 
ενημερωτικής έκθεσης για την πρόοδο των εργασιών αναδόμησης των 
Κυβερνητικών Οικισμών, και ειδικότερα για την παρουσίαση συνοπτικής 
εικόνας σε πρόγραμμα επεξεργασίας δεδομένων - Excel και διοικητική 
περίληψη (Executive Summary) των στοιχείων που ζητούνται με την εν λόγω 
επιστολή, θα πρέπει να προστρέξει σε όλες τις πηγές πληροφόρησης και 
στοιχείων τα οποία χειρίζεται.  Για το σκοπό αυτό, θα απαιτηθεί να 
απασχοληθούν άτομα τα οποία, στο παρόν στάδιο, είναι επιφορτισμένα με 
τρέχουσες παραγωγικές εργασίες ή/και επείγουσας φύσης, όπως π.χ. 
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ετοιμασία σχεδίων εγγράφων, επίβλεψη για την υλοποίηση των στεγαστικών 
προγραμμάτων για τους εκτοπισμένους, κλπ. 

(β) Μέχρι σήμερα, ο οικονομικός και ποιοτικός έλεγχος των Συμβολαίων 
ανέγερσης σε προσφυγικούς Οικισμούς γινόταν και γίνεται από την Ελεγκτική 
Υπηρεσία του Κράτους, την Τμηματική και Κεντρική Επιτροπή Αλλαγών και 
Απαιτήσεων, καθώς και το Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου 
Εσωτερικών, και οι διαδικασίες ελέγχου είναι εντελώς διαφορετικές από τα 
στοιχεία που ζητούνται για σκοπούς κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

2. Για τους πιο πάνω λόγους και επειδή για πρώτη φορά έχουν ζητηθεί 
συγκεντρωμένα τα αναφερόμενα στοιχεία και η συγκέντρωσή τους θα είναι 
χρονοβόρα και εξαντλητική, αναμένεται ότι η παρουσίασή τους θα 
καθυστερήσει και ως εκ τούτου ζητείται η κατανόησή σας.»      

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.371, ημερομηνίας 15 Απριλίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.371, ημερομηνίας 15.4.2008 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον 
Αν. Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του 
ημερομηνίας 24.4.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Στους Κυβερνητικούς Οικισμούς δεν υπάρχουν οικιστικές μονάδες στις οποίες 
να διαμένουν πρόσφυγες, που κατέχουν τίτλο ιδιοκτησίας, και των οποίων οι 
στέγες να είναι από αμίαντο. 

(β) Στους Κυβερνητικούς Οικισμούς Τσιακκιλερό και Κόκκινες, στη Λάρνακα, 
καθώς επίσης στην ελεύθερη Αμμόχωστο, όπου υπάρχουν κατοικίες με στέγη 
από αμίαντο, αυτές κατεδαφίζονται και ανεγείρονται καινούργιες μονάδες για τις 
οποίες, στη συνέχεια, εκδίδονται τίτλοι ιδιοκτησίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.384, ημερομηνίας 23 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.384, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2008, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και κας. Ρούλας Μαυρονικόλα, 

αναφορικά με το αίτημα της Κοινότητας Κακοπετριάς για μείωση της Κοινοτικής 
Συνεισφοράς για αναπτυξιακά έργα 

  Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.384 και ημερ. 2 Μαΐου 2008, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει επεξεργασθεί Πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο για αναπροσαρμογή των συνεισφορών των Κοινοτήτων σε 
παγκύπρια βάση, στην οποία λήφθηκαν υπόψη η απόσταση των Κοινοτήτων 
από το αστικό κέντρο, η μορφολογία του εδάφους (ορεινές-πεδινές), η 
οικονομική κατάσταση και κατά κύριο λόγο, ο πληθυσμός των Κοινοτήτων 
(αριθμός των κατοίκων), ώστε στις Κοινότητες μέχρι 100 κατοίκους η 
συνεισφορά να είναι 0%, από 101-300 κατοίκους η συνεισφορά να είναι 5%, 
από 301-1000 κατοίκους 10% και πέραν των 1001 κατοίκων η συνεισφορά να 
είναι 20%. 
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(β) Η εν λόγω πρόταση έχει διαβιβασθεί στο Υπουργείο Οικονομικών από όπου 
αναμένονται απόψεις και σχετική έκθεση.  Στην πρόταση γίνεται εισήγηση 
όπως η συνεισφορά της Κοινότητας Κακοπετριάς μειωθεί από 30% σε 20%.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.390, ημερομηνίας 23 Απριλίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.390, ημερομηνίας 23.4.2008 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον 
Αν. Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του 
ημερομηνίας 7.5.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Τα εξήντα (60) οικόπεδα του Συνοικισμού Αυτοστέγασης Εκτοπισθέντων, στο 
χωριό Αλεθρικό Λάρνακας (Περιοχή Ε), που παραχωρήθηκαν πρόσφατα σε 
δικαιούχους εκτοπισθέντες για ικανοποίηση των στεγαστικών τους αναγκών, 
βρίσκονται σε κρατική γη. 

(β) Μικρό μέρος ιδιωτικού τεμαχίου γης (110 τ.μ. περίπου), το οποίο κρίθηκε 
αναγκαίο για τη δημιουργία εν λόγω Συνοικισμού, είναι ελληνοκυπριακής 
ιδιοκτησίας και έχει ήδη απαλλοτριωθεί/επιταχθεί για το σκοπό αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.393, ημερομηνίας 24 Απριλίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.393 ημερομηνίας 24 Απριλίου 2008, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.02.393 και ημερομηνία 7 Μαΐου 2008 και σας πληροφορώ ότι η Στατιστική 
Υπηρεσία διαθέτει αρχείο καταγραφής θανάτων ανά το παγκύπριο, από το έτος 1997 
μέχρι σήμερα.  Εντούτοις, η καταγραφή των αιτιών θανάτων μέχρι το έτος 2003 ήταν 
ελλιπής.  Από το έτος 2004 οι αιτίες θανάτων κωδικοποιούνται από ειδικά 
εκπαιδευμένο προσωπικό της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας (του Υπουργείου 
Υγείας), σύμφωνα με διεθνείς και ευρωπαϊκούς κανόνες κωδικοποίησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.402, ημερομηνίας 30 Απριλίου 
2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.402, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου αναφορικά με το αίτημα της 
Κοινότητας Ξυλοτύμπου για μείωση της Κοινοτικής Συνεισφοράς για αναπτυξιακά 

έργα 

  Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.02.402 και ημερ. 7 Μαΐου 2008, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει επεξεργασθεί Πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο για αναπροσαρμογή των συνεισφορών των Κοινοτήτων σε 
παγκύπρια βάση, στην οποία λήφθηκαν υπόψη η απόσταση των Κοινοτήτων 
από το αστικό κέντρο, η μορφολογία του εδάφους (ορεινές-πεδινές), η 
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οικονομική κατάσταση και κατά κύριο λόγο, ο πληθυσμός των Κοινοτήτων 
(αριθμός των κατοίκων), ώστε στις Κοινότητες μέχρι 100 κατοίκους η 
συνεισφορά να είναι 0%, από 101-300 κατοίκους η συνεισφορά να είναι 5%, 
από 301-1000 κατοίκους 10% και πέραν των 1001 κατοίκων η συνεισφορά να 
είναι 20%. 

(β) Η εν λόγω πρόταση έχει διαβιβασθεί στο Υπουργείο Οικονομικών από όπου 
αναμένονται απόψεις και σχετική έκθεση.  Στην πρόταση γίνεται εισήγηση 
όπως η συνεισφορά της Κοινότητας Ξυλοτύμπου μειωθεί από 30% σε 20%.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού  Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.415, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.415, ημερομηνίας 30 Απριλίου 2008, του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου με αρ. 
23.06.009.02.415 και ημερομηνία 30 Απριλίου 2008, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 7 
Μαΐου 2008, σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για αύξηση του 
συντελεστή ανάπτυξης στην περιοχή αναδασμού από 6% σε 10%, όπως ισχύει και σε 
άλλες περιοχές, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το σχέδιο αναδασμού στην κοινότητα Χοιροκοιτίας άρχισε τα τέλη της 
δεκαετίας του 1990.  Την 26η Μαΐου 2004 δημοσιεύθηκε με Γνωστοποίηση στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, η απόφαση της πλειοψηφίας των 
δικαιούχων ιδιοκτητών γης της εν λόγω περιοχής αναδασμού, για εφαρμογή 
μέτρων αναδασμού στις ιδιοκτησίες τους.  Το Μάρτιο του 2008 ολοκληρώθηκε 
η κατασκευή του κυρίως οδικού δικτύου και τώρα το υπό αναφορά σχέδιο 
αναδασμού βρίσκεται στο στάδιο της ετοιμασίας του προσχεδίου αναδιανομής. 

2. Η αρμόδια αρχή για τον καθορισμό των Ζωνών Ανάπτυξης είναι το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, το οποίο καθόρισε 
ότι η περιοχή αναδασμού Χοιροκοιτίας εμπίπτει σε Γεωργική Ζώνη Γ3, με 
συντελεστή δόμησης 10% και όχι σε Ζώνη Προστασίας Ζ1, με συντελεστή 
δόμησης 6%.  Μετά την ολοκλήρωση του σχεδίου αναδασμού, το πιο πάνω 
Τμήμα δεν αποκλείεται να προβεί σε τροποποίηση της Γεωργικής Ζώνης Γ3 σε 
Ζώνη Προστασίας Ζ1, όπως έγινε και με άλλα αρδευόμενα σχέδια αναδασμού, 
χωρίς το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να μπορεί 
να επέμβει. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.421, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2008, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.421, ημερομηνίας 8.5.2008 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από τον 
Αν. Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του 
ημερομηνίας 16.5.2008, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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(α) Στον Κυβερνητικό Οικισμό Σωτήρας έχουν κατεδαφιστεί 11 κατοικίες και θα 
ανεγερθούν 6 νέες.  Με την μετακίνηση των δικαιούχων στις νέες κατοικίες θα 
κατεδαφιστούν και οι υπόλοιπες, υφιστάμενες κατοικίες. 

(β) Σύμφωνα με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, στον Κυβερνητικό Οικισμό 
Φρενάρους θα κατακυρωθεί προσφορά για την κατεδάφιση 4 υφιστάμενων 
κατοικιών και για την ανέγερση 9 νέων. 

(γ) Στους Κυβερνητικούς Οικισμούς Λιοπέτρι και Βρυσούλλες κατακυρώθηκαν 
επίσης προσφορές για κατεδάφιση 5 και 2 κατοικιών αντίστοιχα, και για την 
ανέγερση 9 και 1 νέων αντίστοιχα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.426, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.426 ημερομηνίας 13 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20 Μαΐου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με την ερώτηση του αυτή, ο αξιότιμος βουλευτής αναφέρεται στην εφαρμογή 
συγκεκριμένων κανονισμών απόρριψης στη Μεσόγειο Θάλασσα που προβλέπονται 
από τη ∆ιεθνή Σύμβαση MARPOL 73/78, Annex V.  Αρμόδιο τμήμα για την εφαρμογή 
αυτής της ∆ιεθνούς Σύμβασης είναι το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Η αρμοδιότητα του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών περιορίζεται 
στην εφαρμογή των σχετικών κανονισμών από τα αλιευτικά σκάφη χωρητικότητας 
μεγαλύτερης των 400 GT (gross tonnage) ή μεγαλύτερα των 12 μέτρων (7% του 
συνόλου του αριθμού των αλιευτικών σκαφών).  Για την εφαρμογή της πιο πάνω 
Συμβατικής υποχρέωσης, καθώς και για την υλοποίηση των υποχρεώσεων μας βάσει 
άλλων συναφών Συμβάσεων και Εθνικής και Κοινοτικής Νομοθεσίας, ετοιμάζεται 
Σχέδιο ∆ιαχείρισης Αποβλήτων, το οποίο προβλέπει τη δημιουργία και λειτουργία 
Ευκολιών Υποδοχής Καταλοίπων (ΕΥΚ) στα αλιευτικά καταφύγια. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Νίκου Νικολαΐδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.444, ημερομηνίας 

15 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.444 ημερομηνίας 1ης Μαΐου 
2008, που υποβλήθηκε από τον κ. Φειδία Σαρίκα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου, σχετικά με τον τρόπο υπολογισμού της αμοιβής των αγροτικών 
Ταχυδρομικών ∆ιανομέων και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Ταχυδρομικοί Πράκτορες Γ/∆ιανομείς εργοδοτούνται με σύμβαση 
ανεξάρτητης υπηρεσίας, δηλαδή η σχέση τους με το Τμήμα Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών είναι σχέση συμβαλλομένων, ενώ η αμοιβή τους καθορίζεται με τις κατά 
καιρούς Αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου.  Η τελευταία Απόφαση με αρ. 
58.094 ημερ. 18.6.2008 καθόριζε την αμοιβή των Ταχυδρομικών ∆ιανομέων στη βάση 
των αντικειμένων που καθημερινά διαμένουν και συμπεριελάμβανε τόσο τα έξοδα 
διακίνησης, όσο και την τιμαριθμική αύξηση.  Η Απόφαση αυτή εξάλλου προνοούσε 
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εκτός από την αρχική αμοιβή ετήσιες προσαυξήσεις πενταετούς διάρκειας, που 
έληξαν στις 31 ∆εκεμβρίου 2007.  Για το σκοπό αυτό προωθείται νέα εισήγηση προς 
το Υπουργικό Συμβούλιο για επέκταση των σχετικών προσαυξήσεων για ακόμη δύο 
χρόνια δηλ. από 1.1.2008 μέχρι 31.12.2009. 

 Παράλληλα προωθείται η συλλογή και επεξεργασία συγκεκριμένων στοιχείων 
που αφορούν στις αγροτικές περιοχές στη βάση νέων δεδομένων και μεθοδολογίας 
που χρησιμοποιείται από προηγμένες ταχυδρομικές υπηρεσίες με στόχο να 
υποβληθεί νέα πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με ισχύ αν καταστεί δυνατόν 
από 1 Ιανουαρίου 2010.  Ο τρόπος υπολογισμού της αμοιβής των Ταχυδρομικών 
Πρακτόρων Γ/∆ιανομέων θα βασίζεται πλέον κατά κύριο λόγο στις ώρες 
απασχόλησης και τον όγκο αλληλογραφίας που διακινούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.447, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.447, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2008, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Ερ. 23.06.009.02.447 ημερομηνίας 20 Μαΐου 2008, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι η τοποθέτηση τεχνικού εξαερισμού στις 
αποθήκες του Επαρχιακού Κτηματολογικού Γραφείου Πάφου, προγραμματίζεται να 
αρχίσει περί τα μέσα Αυγούστου 2008 με χρόνο ολοκλήρωσης 12 εβδομάδων, 
σύμφωνα με επιστολή του Αν. ∆ιευθυντή Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών με αρ. Φακ.:  17/99 ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2008, αντίγραφο της οποίας 
επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.      
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.461, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.461, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 Ιουνίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το τοξικό ψάρι λαγοκέφαλος (Lagocephalus sceleratus) έχει “εισβάλει” από την 
Ερυθρά στην Ανατολική Μεσόγειο εδώ και αρκετά χρόνια.  Παρόλα αυτά, τα τελευταία 
χρόνια, με την απότομη αύξηση της θερμοκρασίας οι πληθυσμοί του εν λόγω είδους 
έχουν πολλαπλασιαστεί με γοργούς ρυθμούς.  Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών από το 2006 έχει προβεί στην έκδοση ενημερωτικού τετράπτυχου, το οποίο 
δόθηκε στους επαγγελματίες αλιείς σε παρουσιάσεις που έγιναν σε όλες τις επαρχίες 
και οι οποίες ανάμεσα σε άλλα θέματα περιλάμβαναν και το θέμα των τοξικών 
ψαριών, όπως και τις επιπτώσεις από την κατανάλωση τους.  Το προαναφερθέν 
τετράπτυχο βρίσκεται στα κεντρικά γραφεία καθώς και στα κατά τόπους επαρχιακά 
γραφεία του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών και δίνεται σε όσους 
επισκέπτονται τα γραφεία του Τμήματος για έκδοση οποιασδήποτε άδειας αλιείας.  
Σημειώνεται ότι έχει δοθεί και στο ευρύ κοινό κατά τη διάρκεια της 15ης Αγροτικής 
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Έκθεσης στη Λευκωσίας (24 - 28 Οκτωβρίου 2007) και κατά την έκθεση “Ναυτικό 
Σαλόνι” στη Λεμεσό (2 - 4 Μαΐου 2008). 

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών και οι 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, έχουν προχωρήσει σε ανακοινώσεις στον τύπο αλλά και την 
τηλεόραση για την άμεση ενημέρωση του κοινού προς αποφυγή της κατανάλωσης του 
τοξικού για τον άνθρωπο λαγοκέφαλου. 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι ψάρια του είδους αυτού ποτέ δεν παρουσιάστηκαν σε 
ψαραγορές αφού οι ψαράδες τα αναγνωρίζουν εύκολα από τον παράξενο 
σωματότυπο τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και  Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.02.464, ημερομηνίας 16 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.464 και ημ. 16 Μαΐου 2008 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα κα στη σχετική επιστολή του Αν. Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με ημ. 2 Ιουνίου 2008, αναφορικά με 
την ύπαρξη σχεδίων επιδότησης της τοποθέτησης κουβουκλίων ασφαλείας στα 
τρακτέρ και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία (Κ.∆.Π. 128/01), όλοι οι γεωργικοί 
ελκυστήρες που εγγράφονται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία μετά την 31/12/2002 
υποχρεούνται να φέρουν προστατευτικά μέσα (καμπίνα ή προστατευτικό 
σωλήνα), για προστασία του οδηγού σε περίπτωση ανατροπής.   

2. Με βάση τις πρόνοιες του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 και 
συγκεκριμένα το Καθεστώς 1.5.1, υπάρχει η δυνατότητα επιδότησης της 
αγοράς νέου γεωργικού ελκυστήρα, ο οποίος πρέπει να φέρει προστατευτικό 
σωλήνα ή καμπίνα.  Επιπρόσθετα, υπάρχει η δυνατότητα επιδότησης της 
αγοράς και τοποθέτησης καμπίνας σε υφιστάμενους γεωργικούς ελκυστήρες, 
νοουμένου ότι κατασκευαστικά έχει ληφθεί σχετική πρόνοια. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και  Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.02.480, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.480, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008 του Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.02.480 και ημερομηνία 27 Μαΐου 2008, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 Ιουνίου 2008, 
σχετικά με παράνομες λατομεύσεις στην περιοχή Κυβίδων-Σουνίου της επαρχίας 
Λεμεσού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Στο σύμπλεγμα των χωριών Π. Κυβίδες, Αγ. Αμβρόσιος, Σωτήρα λειτουργούν 
27 νόμιμα προνόμια λατομείου, που το μέγεθός τους κυμαίνεται μεταξύ 1,6 έως 19,1 
δεκάρια.  Στις Πάνω Κυβίδες λειτουργούν 15 λατομεία από τα οποία τα 8 είναι για 
εκμετάλλευση παραδοσιακής πέτρας οικοδομής (κλιμάρα) και τα 7 ογκολίθων 
ασβεστολιθικού ψαμμίτη από τους οποίους μετά από επεξεργασία παράγονται πλάκες 
και λίθοι οικοδομής.  Στο χωριό Άγιος Αμβρόσιος λειτουργούν 9 λατομεία 
εκμετάλλευσης ασβεστολιθικού ψαμμίτη (ογκολίθων) και στο χωριό Σωτήρα 3 
λατομεία παραδοσιακής πέτρας (κλιμάρα).   

2. Οι εργασίες στα εν λόγω λατομεία είναι περιοδικές και οι εκσκαφές είναι 
αβαθείς από 1 έως 4 μέτρα και πραγματοποιούνται με τη βοήθεια εκσκαφέων, χωρίς 
τη χρήση εκρηκτικών υλών.  

3. Οι πιο πάνω περιοχές, η περιοχή Σουνίου αλλά και η ευρύτερη περιοχή της 
∆υτικής Λεμεσού επιθεωρούνται από την Υπηρεσία Μεταλλείων τακτικά (1-2 φορές τη 
βδομάδα), τόσο για τον έλεγχο των νόμιμων λατομείων, όσο και για τον εντοπισμό 
τυχόν παράνομων λατομεύσεων.  Την τελευταία περίοδο δεν έχουν παρατηρηθεί 
παράνομες λατομεύσεις, παρά μόνο σε 1 περίπτωση εκβραχισμού για γεωργική 
αξιοποίηση τεμαχίων, που διερευνάται για τη νομιμότητά της με την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λεμεσού και την Πολεοδομική Αρχή.  

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.»  

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.482, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.482 ημερομηνίας 28.05.2008 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 23.06.009.02.482 και ημερομηνία 6.6.2008 σχετικά με 
το διαχωρισμό κρατικών οικοπέδων για να παραχωρηθούν σε φτωχές οικογένειες 
στην Έμπα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, ετοίμασε 
σχέδιο για τη δημιουργία είκοσι-τεσσάρων οικοπέδων και χώρου πρασίνου 
στην εν λόγω Κοινότητα.  Για την προώθηση του θέματος έχουν εξασφαλιστεί 
οι απόψεις των αρμόδιων Τμημάτων/Υπηρεσιών, ενώ εκκρεμεί η οριοθέτηση 
των προτεινόμενων οικοπέδων από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, 
η οποία αναμένεται να γίνει σε σύντομο χρονικό διάστημα. 

(β) Η διαδικασία διάθεσης κρατικών οικοπέδων για πτωχές οικογένειες διέπεται 
από τις πρόνοιες σχετικής Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ενώ η 
παραχώρηση κρατικής γης σε Κοινοτικά Συμβούλια από τις πρόνοιες που 
αφορούν στην παραχώρηση κρατικής γης για σκοπούς δημόσιας ωφέλειας του 
σχετικού Νόμου.»    

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.491, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.491, ημερομηνίας 28 Μαΐου, 2008, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

Προστασία του δρυοδάσους στη Λάσα  
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3 Ιουνίου 2008, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από εισήγηση κατοίκων της Λάσας και κατάλληλες ενέργειες του 
Τμήματος ∆ασών, ο Υπουργός Εσωτερικών με διάταγμα του που δημοσιεύτηκε στην 
Επίσημη Εφημερίδα στις 31 Μαρτίου 2006, κήρυξε ως προστατευόμενα 25 δέντρα 
δρυός και 1 δέντρο περνιάς, που βρίσκονται στα τεμάχια 233, 141, 142 και 112, 
Φ/Σχέδιο XXXV/55, στην τοποθεσία Παλαιό Πηγάδι της Κοινότητας Λάσας της 
επαρχίας Πάφου. 

 Επειδή όμως στην περιοχή παρατηρείται έντονη οικιστική ανάπτυξη που 
πιθανώς να θέσει σε κίνδυνο τους στόχους διατήρησης, που περιλαμβάνουν όχι μόνο 
τα επί μέρους δέντρα αλλά και το οικοσύστημα του δρυοδάσους ως σύνολο, 
συγκλήθηκε πρόσφατα σύσκεψη των αρμόδιων Υπηρεσιών του κράτους για εξέταση 
του θέματος και εξεύρεση τρόπων για την καλύτερη προστασία του δρυοδάσους.  Στη 
σύσκεψη αποφασίστηκε να εξεταστεί το ενδεχόμενο απόκτησης του δάσους από το 
Τμήμα ∆ασών και αναμένεται η εκτίμηση της αξίας της γης από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για προώθηση του θέματος στο Υπουργικό 
Συμβούλιο. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα 
σε συζήτηση του Τέταρτου Κεφαλαίου.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι ο κ. 
Ανδρέας Μουσκάλλης ζητά εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις την 
εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του πιο κάτω θέματος:  

 «Εκατό χρόνια προσφοράς του συνεργατισμού στην κυπριακή κοινωνία - Νέες 
συνθήκες και προοπτικές».   

 Υπάρχει ένσταση όπως το θέμα εγγραφεί; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Τρίτη, 15 Ιουλίου 2008, στις 11.00 το 
πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:   

 «Οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής». 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 1.45 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 
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Βότσης Άγγελος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σαμψών Σωτήρης 

Θεοχάρους Ελένη Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κουτσού Νίκος Χάσικος Σωκράτης 

Κυπριανού Άντρος Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακίδου Στέλλα Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Ανάγνωση ψηφίσματος που προτάθηκε από τον κ. Γιώργο Περδίκη και 
απόρριψή του. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», οι παρατηρήσεις των κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου και Μαρίνου Σιζόπουλου και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 7) Νόμος του 2007» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φόρων 
Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2008». 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ειδικής Χορηγίας (Αγορά ή Ανέγερση 
Κατοικίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», οι παρατηρήσεις των κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλου και Μαρίνου Σιζόπουλου και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «O περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» και ψήφισή της σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 
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8. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή του 
σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

9. Αναβολή για τον Οκτώβριο του νομοσχεδίου «Ο περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και διαβίβαση από τον Πρόεδρο του 
σώματος της ομόφωνης θέσης της Βουλής προς την εκτελεστική εξουσία να 
μην προβεί σε καμιά απόλυση έκτακτου υπαλλήλου αορίστου χρόνου. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2008», ψήφισή του σε νόμο 
και δικαιολόγηση της αποχής από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη.  

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 2) του 2008», ψήφισή του σε νόμο και δικαιολόγηση της αποχής από τον κ. 
Μαρίνο Σιζόπουλο.  

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας  του 
2008», οι παρατηρήσεις του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εθνικής Φρουράς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008», οι παρατηρήσεις των κ. Σωκράτη Χάσικου, Νίκου Κουτσού 
και Νεόφυτου Κωνσταντίνου και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και «Ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών 
Σχέσεων των Συζύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007» και ψήφισή τους σε 
νόμους με τίτλο «Ο περί Σχέσεων Γονέων και Τέκνων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008» και «Ο περί Ρυθμίσεως των Περιουσιακών Σχέσεων των Συζύγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008». 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κανονισμών Ασφαλείας ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Σχολείων και Φροντιστηρίων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», οι παρατηρήσεις των κ. Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους και Γιώργου Βαρνάβα και ψήφισή του σε νόμο. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αθέμιτης Κτήσης Περιουσιακού Οφέλους 
από Αξιωματούχους και Λειτουργούς του ∆ημοσίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

19. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πτωχεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008», η συζήτηση/αγορεύσεις που ακολούθησε (Α. Γεωργίου, Ι. 
Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, Μ. Κυριακού, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Αγγελίδης, Ν. 
Παπαδόπουλος) και ψήφισή της σε νόμο.  

20. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας (Απαιτούμενα Προσόντα ∆ιορισμού ή Προαγωγής, Καθήκοντα και 
Αρμοδιότητες Εκάστης Θέσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», οι 
παρατηρήσεις του κ. Ιωνά Νικολάου και έγκρισή τους. 
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21. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της ∆ιαδικασίας Εκδίκασης 
Πειθαρχικών Υποθέσεων ενώπιον της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Κανονισμοί του 2008», οι παρατηρήσεις των κ. Ανδρέα Αγγελίδη και Ιωνά 
Νικολάου και έγκρισή τους.  

22. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2008» και ψήφισή του σε νόμο.  

23. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τέκνων (Συγγένεια και Νομική Υπόσταση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο.  

24. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2008» και  έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2007» και ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο 
νόμου με τίτλο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  

25. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέση 
Επιθεωρητή Πτυχίων και Αδειών (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», 
«Οι περί Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου Επιθεωρητή 
Αερολιμένα, Επιθεωρητή Αερολιμένα Α´, Επιθεωρητή Αερολιμένα και Βοηθού 
Αερολιμένα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων, 
Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων Α΄, Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων 
και Βοηθού Λειτουργού Αεροπορικών Κινήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2008» και έγκρισή τους.  

26. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τον Έλεγχο και Σήμανση 
των Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο.  

27. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους 
αφενός και της ∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

28. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας για το Καθεστώς ∆υνάμεων 
μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των Ηνωμένων Εθνών σχετικά με την 
Υποστήριξη, Συμπλήρωση και Ενίσχυση της ∆ύναμης των Ηνωμένων Εθνών 
στο Λίβανο (the United Nations Interim Force in Lebanon-UNIFΙL) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο.  

29. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Κατηγορίας L1e μέχρι L7e), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και 
Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», 
«Οι περί Έγκρισης Τύπου Γεωργικών και ∆ασικών Ελκυστήρων (Κατηγορίες T, 
C, R και S), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών 
Τεχνικών Μονάδων τους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», «Οι περί 
Έγκρισης Τύπου Οχημάτων (Κατηγορίες Μ, Ν και Ο), των Κατασκευαστικών 
Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών Τεχνικών Μονάδων τους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008» και  έγκρισή τους. 

30. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και ψήφισή της σε 
νόμο. 

31. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 2008», η 
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συζήτηση που ακολούθησε (Α. Κυριακίδου, Ι. Νικολάου, Γ. Βαρνάβα, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ε. Θεοχάρους, Γ. Θωμά) και έγκρισή τους.  

32. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ανακουφίσεως Παθόντων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. 
Γεωργίου, Γ. Βαρνάβα, Σ. Σαμψών) και έγκρισή τους. 

33. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε 
Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμοί του 2008», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Γ. Βαρνάβα, Σ. Φυττής, Α. Γεωργίου) και έγκρισή τους. 

34. Έκθεση για την πρόταση νόμου «O περί της Υιοθέτησης του Ευρώ 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», η συζήτηση που ακολούθησε (Μ. 
Σιζόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Βαρνάβα, Στ. 
Ευαγόρου, Χρ. Στυλιανίδης, Ά. Βότσης, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Κυπριανού) και 
ψήφισή της σε νόμο. 

35. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2008» και ψήφισή του σε νόμο.  

36. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2008», οι παρατηρήσεις του κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου και έγκρισή τους. 

37. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) του 
2008 Νόμος του 2008», οι παρατηρήσεις του κ. Ανδρέα Αγγελίδη και ψήφισή 
του σε νόμο με τίτλο «O περί Προϋπολογισμού του 2008 Νόμος του 2007 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008».  

38. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2008» και ψήφισή του σε νόμο. 

39. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας [Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής για τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1107/2006] Κανονισμοί του 
2008» και έγκρισή τους. 

40. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

41. Ερωτήσεις βουλευτών:  

Ανέγερση εργοστασίου επεξεργασίας λυμάτων πλησίον του μεταλλείου της 
Σκουριώτισσας - Λειτουργία περιφερειακού ιατρικού κέντρου στο Κελλάκι - 
Επιδιόρθωση σπιτιών στον προσφυγικό συνοικισμό Λινόπετρας - Προσλήψεις 
στο Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Πρόσκληση από το 
επίσημο κράτος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στους μαθητές των 
ελληνορθόδοξων σχολείων Σίδνεϋ Αυστραλίας - Η διάθεση στους παραγωγούς 
σπόρων από το Σποροπαραγωγικό Κέντρο - Εκπαίδευση του προσωπικού 
που ασχολείται με την καθαριότητα χώρων - Ανεπαρκή μέτρα προστασίας του 
νερόφιδου «natrix-natrix» - Η μείωση των καρχαριών στη Μεσόγειο Θάλασσα - 
Προδιαγραφές καταλληλότητας των δεξαμενών των πλοίων που μεταφέρουν 
πόσιμο νερό από την Ελλάδα στην Κύπρο - Προγράμματα και κονδύλια 
διαφώτισης και προώθησης του τουρισμού - Αιτήματα της κοινότητας Αγίου 
Γεωργίου της επαρχίας Πάφου σχετικά με το περιφερειακό ολοήμερο δημοτικό 
σχολείο - Αίτημα της κοινότητας Αγίου Γεωργίου της επαρχίας Πάφου για 
επίσπευση των εργασιών κατασκευής του δρόμου Σουσκιούς-Φασούλλας - 
Αίτημα για αντικατάσταση των στεγών από αμίαντο των σπιτιών της κοινότητας 
Αγίου Γεωργίου της επαρχίας Πάφου. 
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42. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

Η παράλια ανάπτυξη της περιοχής Μενεού-Κιτίου-Περβολιών - Αίτημα της 
κοινότητας Κρίτου Τέρας για παραχώρηση τουρκοκυπριακών τεμαχίων για 
δημιουργία χώρων στάθμευσης - Αίτημα για κατεδάφιση ετοιμόρροπης 
οικοδομής στην κοινότητα Αξύλου - Παραχώρηση τουρκοκυπριακού τεμαχίου 
στην κοινότητα Ελεδιό για δημιουργία γηπέδου - Παραχώρηση κλήρων για το 
τσιφλίκι της περιοχής Ποτίμων στην Κισσόνεργα - Πρόβλημα στη λειτουργία 
του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Αίτημα της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου για μείωση της συνεισφοράς των κοινοτήτων στα 
αναπτυξιακά έργα - Αίτημα της Χρυσοχούς για διαχωρισμό οικοπέδων για τους 
πρόσφυγες που κατοικούν σε τουρκοκυπριακή γη - Ελλείψεις στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου - Στήριξη του τομέα της δενδροκαλλιέργειας - Αίτημα 
για επίσπευση της κατασκευής/εγκατάστασης νέου αγωγού υδροδότησης από 
το Καλό Χωριό στην Παλόδεια - Αίτημα Γεράσας για διαχωρισμό χαλίτικης γης 
και παραχώρηση οικοπέδων σε νεαρά ζευγάρια - Παρουσίαση στοιχείων 
αναφορικά με την ανέγερση κυβερνητικών οικισμών - Προσφυγικά σπίτια με 
στέγες από αμίαντο - Αίτημα για μείωση της συνεισφοράς της κοινότητας 
Κακοπετριάς στην εκτέλεση κοινοτικών έργων - Παραχώρηση οικοπέδων σε 
πρόσφυγες στο Αλεθρικό - Αρχείο καταγραφής θανάτων - Αίτημα της 
κοινότητας Ξυλοτύμπου για μείωση της συνεισφοράς της στα αναπτυξιακά 
έργα - Αίτημα της κοινότητας Χοιροκοιτίας για αύξηση του συντελεστή 
ανάπτυξης - Εργασίες αναδόμησης σε προσφυγικούς συνοικισμούς - Η 
εφαρμογή της απόφασης της Παγκόσμιας Οργάνωσης Ναυτιλίας για παράνομη 
απόρριψη αποβλήτων από πλοία στη Μεσόγειο - Η αμοιβή των διανομέων 
αλληλογραφίας στις κοινότητες - Οι συνθήκες εργασίας στο Επαρχιακό 
Κτηματολόγιο Πάφου - Ενημέρωση ψαράδων για το δηλητηριώδες ψάρι 
«λαγοκέφαλος» - Κουβούκλια ασφαλείας στα τρακτέρ - Ο έλεγχος της 
λατόμησης στην περιοχή Κιβίδων - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων στην κοινότητα 
Έμπας - Η προστασία του δάσους δρυών στην Πάφο. 

43. Εγγραφή στο Τέταρτο Κεφάλαιο του θέματος «Εκατό χρόνια προσφοράς του 
συνεργατισμού στην κυπριακή κοινωνία - Νέες συνθήκες και προοπτικές», 
έπειτα από εισήγηση του κ. Ανδρέα Μουσκάλλη (εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις). 

 



 1

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 2008 

(Ώρα έναρξης: 11.10 μ.μ.) 

(Αρ. 35) 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, έντιμοι κύριοι υπουργοί, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, 

 Το μόνο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη της ειδικής συνεδρίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων είναι οι μαύρες επέτειοι του πραξικοπήματος και της 
τουρκικής εισβολής.  Προτού καταθέσω λίγα λόγια, καλώ το σώμα να τηρήσουμε 
μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των ηρώων και μαρτύρων της δημοκρατίας και της 
ελευθερίας.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Φίλε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για άλλη μια φορά η Βουλή των Αντιπροσώπων συνέρχεται σε ειδική συνεδρία, 
για να καταδικάσει το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του 1974 κατά της Κύπρου, το 
προδοτικό πραξικόπημα και τη βάρβαρη τουρκική εισβολή.  Είμαστε σήμερα εδώ, 
γιατί είμαστε υποχρεωμένοι να συνεχίσουμε τον αγώνα για τη δικαίωση της θυσίας και 
του μαρτυρίου των ηρώων μας και των μαρτύρων μας! 

 Όσα χρόνια και να περάσουν, τα αποτρόπαια γεγονότα του Ιούλη του 1974 
παραμένουν νωπά στη μνήμη μας.  Πώς μπορούν, αλήθεια, να λησμονηθούν εκείνες 
οι μαύρες μέρες που αιματοκύλισαν την Κύπρο;  Πώς μπορεί να λησμονηθεί η 
μεγαλύτερη προδοσία της σύγχρονης ελληνικής ιστορίας και η μεγαλύτερη πρόσφατη 
τραγωδία του κυπριακού ελληνισμού;  Χαίνουσα παραμένει η πληγή στο κορμί της 
πατρίδας μας και στις καρδιές μας που προκάλεσε εκείνο το μαύρο Ιούλη του 1974 το 
δίδυμο έγκλημα! 
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 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει για μια ακόμα φορά το 
δίδυμο έγκλημα του Ιούλη του 1974.  Καταδικάζουμε τους πρωταίτιους, τους 
εκτελεστές και τους συνεργούς στο προδοτικό πραξικόπημα που άνοιξε τις 
κερκόπορτες στον Αττίλα! Καταδικάζουμε τη βάρβαρη τουρκική εισβολή και 
διακηρύσσουμε για μια ακόμα φορά ότι ουδέποτε θα συμβιβαστούμε με τα 
αποτελέσματά της, ουδέποτε θα αποδεχθούμε την τουρκική κατοχή, ουδέποτε θα 
εγκαταλείψουμε την πορεία του αγώνα και της διεκδίκησης των δικαίων και των 
δικαιωμάτων μας! 

 Σήμερα τιμούμε τους νεκρούς ήρωές μας και τους μάρτυρες της δημοκρατίας 
και της ελευθερίας. Αυτούς τους ξεχωριστούς πατριώτες που αντιστάθηκαν στο 
πραξικόπημα υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία και την αξιοπρέπεια όλων μας, αυτούς 
τους γενναίους υπερασπιστές της ελευθερίας και της πατρίδας! 

 Έπεσαν όλοι στον κοινό βωμό της δημοκρατίας και της ελευθερίας.  ∆ύο 
έννοιες ταυτόσημες και αλληλένδετες.  Γιατί δε νοείται ελευθερία χωρίς δημοκρατία, 
αλλά ούτε και δημοκρατία χωρίς ελευθερία!  Πρόκειται για δύο έννοιες που συνιστούν 
το οξυγόνο κάθε ελεύθερου λαού. 

 Τιμούμε σήμερα ταυτόχρονα και όλους τους μάρτυρες της εθνικής μας 
τραγωδίας.  Τα θύματα του πραξικοπήματος και της εισβολής.  Τους αγνοούμενους, 
τους ηρωικούς εγκλωβισμένους, τους τραυματίες και παθόντες και τις χιλιάδες των 
εκτοπισθέντων! 

 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων αποτίει φόρο τιμής στον αείμνηστο 
εθνάρχη Μακάριο, τον υπέρμαχο της ελευθερίας και της δημοκρατίας, τον 
αλησμόνητο ηγέτη, τον οραματιστή και καθοδηγητή του κυπριακού λαού.  Τιμούμε 
τους αγώνες του και επαναδιακηρύσσουμε την απόφασή μας να παραμείνουμε όρθιοι 
και ανυπότακτοι στις επάλξεις του αγώνα μέχρι την τελική δικαίωση! 

 Η ιστορική μνήμη είναι ευθύνη και χρέος όλων μας!  Η συντήρηση της μνήμης 
και η διαφύλαξη της ιστορικής αλήθειας γύρω από εκείνα τα τραγικά γεγονότα πρέπει 
να αποτελεί σταθερό βάθρο αυτογνωσίας του λαού μας. 

 Είναι ένα δίδαγμα που πρέπει να έχουμε μονίμως κατά νου.  Τα αγαθά της 
δημοκρατίας και της ελευθερίας που απολαμβάνουμε σήμερα πρέπει να τα 
υπερασπιζόμαστε όλοι ενωμένοι την κρίσιμη στιγμή που κάποιοι επιχειρούν να τα 
πλήξουν.  Όταν διακυβεύονται ύψιστα εθνικά συμφέροντα και οι δημοκρατικοί θεσμοί, 
η αδιαφορία των πολλών και η ανοχή συνιστούν ενοχή και συνενοχή! 

 ∆εν είναι εύκολος ο αγώνας μας!  ∆ύσκολες οι συνθήκες που αντιμετωπίζουμε.  
Η Άγκυρα και το τουρκικό κατοχικό καθεστώς συνεχίζουν την αδιαλλαξία τους κι 
επιχειρούν να αλλοιώσουν την ουσία και το χαρακτήρα του κυπριακού προβλήματος. 

 Φίλε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτές τις μέρες το Κυπριακό βρίσκεται σε μια ιδιαίτερα κρίσιμη φάση!  Η νέα 
διαδικασία για επίτευξη συμφωνίας που θα οδηγήσει σε λύση του προβλήματος 
βρίσκεται σε ένα κομβικό σημείο. 

 Παρά την καλή θέληση της δικής μας πλευράς, παρ’ όλες τις ευέλικτες 
προσπάθειες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, η τουρκική πλευρά εμμένει στις 
αδιάλλακτες θέσεις της. Στις 25 Ιουλίου ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και ο 
Τουρκοκύπριος ηγέτης θα προβούν σε μια τελική αξιολόγηση των αποτελεσμάτων της 
μέχρι τώρα διαδικασίας. 
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 Η Βουλή των Αντιπροσώπων εύχεται να διαπιστωθεί ότι τα πράγματα μπορούν 
να προχωρήσουν πάρα πέρα!  Να διαπιστωθεί δηλαδή ότι υπάρχει ικανοποιητική 
πρόοδος που να επιτρέπει την έναρξη απευθείας διαπραγματεύσεων μεταξύ των δύο 
ηγετών.   

 ∆υστυχώς, η μέχρι τώρα τουρκική στάση δε μας επιτρέπει να τρέφουμε 
ιδιαίτερη αισιοδοξία.  Όμως, δεν εγκαταλείπουμε την προσπάθεια!  Εμείς πρώτοι 
θέλουμε λύση και προς την κατεύθυνση αυτή συνεχείς και αδιάκοπες θα είναι οι 
προσπάθειές μας!  Σύνεση, ψυχραιμία και αυτοσυγκράτηση, κυρίως όμως 
σταθερότητα σε θέσεις και αρχές, ενιαία στρατηγική και ενιαία τακτική και ένα ισχυρό 
εσωτερικό μέτωπο είναι απαραίτητα προαπαιτούμενα για την επιτυχία του αγώνα μας, 
που σταθερά αμετάθετο στόχο έχει την εξεύρεση μιας δίκαιης, έντιμης, λειτουργικής 
και βιώσιμης λύσης του Κυπριακού. 

 Με υψηλό αίσθημα ευθύνης, με ψυχραιμία, σύνεση και σταθερότητα σε αρχές 
και αξίες, καλούμαστε να στηρίξουμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στις προσπάθειές 
του που έχουν ως στόχο την επίτευξη μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης 
στο Κυπριακό στη βάση αρχών και να ενδυναμώσουμε τη διαπραγματευτική του 
θέση.  Οι όποιες επιμέρους διαφορετικές απόψεις ή εκτιμήσεις δεν πρέπει να οδηγούν 
σε εξασθένιση της διαπραγματευτικής ισχύος του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ούτε 
επιτρέπεται να παραβλέπουμε το μείζον, που είναι η διεκδίκηση των δικαίων και των 
δικαιωμάτων μας και η αντιμετώπιση των τουρκικών μεθοδεύσεων!   

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων επαναλαμβάνει ότι είμαστε έτοιμοι για έναν έντιμο 
και δίκαιο συμβιβασμό.  Όμως, δεν αποδεχόμαστε νόθες λύσεις και ένα κλείσιμο του 
Κυπριακού που δε θα αποδίδει δικαιοσύνη, δε θα τερματίζει την κατοχή, δε θα 
αποκαθιστά την ενότητα του κράτους, του λαού και των θεσμών και δε θα τερματίζει 
τον εποικισμό!  ∆εν αποδεχόμαστε λύση που θα προκύψει από παρθενογένεση ή που 
θα παρέχει στην Τουρκία εγγυητικά ή επεμβατικά δικαιώματα!  Είμαστε έτοιμοι για 
έναν ιστορικό συμβιβασμό, για μια λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  
Απορρίπτουμε λύση συνομοσπονδίας ή δύο κρατών! 

 Παρακολουθούμε με ψυχραιμία τις εξελίξεις.  ∆εν έχουμε λόγους να είμαστε 
αισιόδοξοι.  Ούτε όμως καταλήγουμε σε πλήρη απαισιοδοξία.  Συνεχίζουμε με 
σταθερότητα και συνέπεια στις θέσεις μας, με πολιτική βούληση για την εξεύρεση 
λύσης και με καλή θέληση!  Λέμε την ίδια στιγμή ότι, για να υπάρξει πρόοδος, πρέπει 
η βούληση για λύση και η καλή θέληση της δικής μας πλευράς να βρουν ανάλογη 
ανταπόκριση και από την τουρκική πλευρά. 

 Παράλληλα, απευθυνόμαστε στα Ηνωμένα Έθνη, την Ευρωπαϊκή Ένωση, τις 
ΗΠΑ, τη Βρετανία και κάθε άλλο παράγοντα της διεθνούς κοινότητας που επιθυμεί να 
διαδραματίσει ρόλο για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος ή που έχει ευθύνη 
να εργαστεί για τη σωστή λύση του Κυπριακού και τους υποδεικνύουμε για ακόμα μια 
φορά ότι το κλειδί της λύσης βρίσκεται στα χέρια της Άγκυρας!  Εκεί ας στρέψουν την 
προσοχή και τις προσπάθειές τους!  Εκεί ας απευθύνουν τις προτροπές, τις 
υποδείξεις και τις συμβουλές τους.  Εκεί ας κατευθύνουν τις πιέσεις τους! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φίλε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, 

 Είμαστε καταδικασμένοι από την ιστορία και εντεταλμένοι από τους προγόνους 
μας, αλλά και από αυτούς που θα ΄ρθουν μετά από εμάς σ’  αυτή τη γη να 
συνεχίσουμε τον αγώνα μέχρι την τελική δικαίωσή του!  Είμαστε χρεωμένοι από την 
ιστορία να παραδώσουμε στις επόμενες γενιές μια ενωμένη, ελεύθερη και 
δημοκρατική Κύπρο!  Αυτό το χρέος δεν μπορούμε να το αφήσουμε ανεξόφλητο! 
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 Τώρα θα ήθελα να παρακαλέσω τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κ. Νίκο Κατσουρίδη να καταθέσει την ομιλία του.  

N. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κύριοι υπουργοί, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για μια ακόμη φορά η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας  
συνεδριάζει σε ολομέλεια, για να καταδικάσει το δίδυμο έγκλημα του Ιούλη-Αυγούστου 
1974, το φασιστικό προδοτικό πραξικόπημα της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄ και τη 
βάρβαρη εισβολή του τουρκικού Αττίλα! Να τιμήσει τη μνήμη όλων όσων έπεσαν 
υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία, την αξιοπρέπεια του λαού μας και την ελευθερία της 
Κύπρου! Να τιμήσει τους ζώντες αντιστασιακούς και εκείνους που αντιπάλεψαν τις 
ορδές του τουρκικού στρατού!  

 Η μνήμη ζει και μας καθοδηγεί!  Η γνώση της ιστορικής αλήθειας για την 
τραγωδία του 1974 είναι το στέρεο υπόβαθρο στο οποίο στηρίζουμε τον αγώνα μας. 
Κάθε προσπάθεια λήθης και παραχάραξης της ιστορίας, κάθε προσπάθεια 
δικαιολόγησης και δικαίωσης του Γρίβα, της ΕΟΚΑ Β΄ και των πραξικοπηματιών 
αποτελεί προσβολή για το λαό μας  και υπονομεύει τον αγώνα μας για δικαίωση της 
Κύπρου.  Ο Πενταδάκτυλος με τη σημαία του ψευδοκράτους χαραγμένη ως σφραγίδα 
κατοχής στις πλαγιές του, ο πόνος εκείνων που έχασαν αγαπημένα πρόσωπα, η 
αγωνία των συγγενών των αγνοουμένων που δεν έχει τέλος, η αγωνία των 
εγκλωβισμένων, η προσδοκία επιστροφής των προσφύγων, η αγωνία ολόκληρου του 
κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, μπροστά στην αβεβαιότητα 
του αύριο είναι η ζοφερή πραγματικότητα που μας υποδεικνύει ότι δυστυχώς το 
μαύρο ’74 δεν είναι παρελθόν!  Είναι τραγικό παρόν!  Ένα τραγικό παρόν που έχουμε 
χρέος να αλλάξουμε!  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το Κυπριακό σήμερα βρίσκεται σε μια νέα φάση. Μετά από αρκετά χρόνια 
στασιμότητας υπάρχει μια ελπιδοφόρα κινητικότητα!  Από την πρώτη στιγμή που ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας ανέλαβε την προεδρία της ∆ημοκρατίας, πιστός όχι μόνο στις 
προεκλογικές του δεσμεύσεις, αλλά και στις διαχρονικές θέσεις του ΑΚΕΛ, ανέλαβε 
πρωτοβουλία, πρώτιστα, για να τερματιστεί η στασιμότητα, και, κατά δεύτερον, για να 
ανατραπεί το αρνητικό κλίμα που υπήρχε εις βάρος της ελληνοκυπριακής πλευράς.  

 Σήμερα είμαστε όλοι μάρτυρες του ευνοϊκότερου κλίματος τόσο στο εσωτερικό 
όσο και στο εξωτερικό. Ως αποτέλεσμα της πρώτης συνάντησης Χριστόφια-Ταλάτ 
συστάθηκαν και άρχισαν δουλειά οι Ομάδες Εργασίας και οι Τεχνικές Επιτροπές. Οι 
Ομάδες Εργασίας εργάζονται με γοργούς ρυθμούς, με στόχο κατά το δυνατόν να 
γεφυρώσουν το χάσμα ανάμεσα στις σχέσεις των δυο κοινοτήτων στις διάφορες 
πτυχές του Κυπριακού.  Βέβαια, θα ήταν εκτός πραγματικότητας, αν κάποιος ανέμενε 
να λυθεί το Κυπριακό στις Ομάδες Εργασίας και απλώς οι δυο ηγέτες να βάλουν την 
υπογραφή τους κάτω από μια ενδεχόμενη συμφωνία!  Από τη μέχρι τώρα δουλειά 
διαπιστώνουμε ότι υπάρχει πρόοδος!  Υπάρχουν συγκλίσεις σε ορισμένα θέματα.  
Παραμένουν όμως και σοβαρές αποκλίσεις. Τελική εκτίμηση των αποτελεσμάτων θα 
γίνει από τους δυο ηγέτες στην προγραμματισμένη για τις 25 του Ιούλη συνάντησή 
τους.  

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας διαβουλευόμενος και με την πολιτική ηγεσία θα 
καθορίσει τη θέση της δικής μας πλευράς, αν υπάρχουν οι προϋποθέσεις, για να 
περάσουμε στο στάδιο των απευθείας διαπραγματεύσεων.  
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 Οι Τεχνικές Επιτροπές με τη σειρά τους ασχολούνται με θέματα 
καθημερινότητας και έχουν ήδη παράξει αξιόλογο έργο.  Ως αποτέλεσμα, 
ανακοινώθηκαν ορισμένα μέτρα που έχουν συμφωνηθεί και αναμένεται να 
ανακοινωθούν και επιπρόσθετα μέτρα στο άμεσο μέλλον.  Μέτρα που βελτιώνουν 
κατά πολύ το κλίμα και το βαθμό εμπιστοσύνης ανάμεσα στις δυο πλευρές.  

 Εκείνο που ουσιαστικά συντελείται σήμερα είναι η υλοποίηση της Συμφωνίας 
της 8ης Ιουλίου, την οποία εμείς χαιρετίσαμε ευθύς εξ αρχής και αναγνωρίσαμε την 
αξία της.   

Προσδοκούμε ότι σύντομα θα δημιουργηθούν οι αναγκαίες προϋποθέσεις, για να 
περάσουμε στο επόμενο βήμα που είναι η απευθείας διαπραγμάτευση μεταξύ των 
δυο ηγετών. Εμείς, επειδή ακριβώς θέλουμε να φτάσουμε σε λύση του Κυπριακού το 
συντομότερο δυνατό, επιθυμούμε να δημιουργηθούν αυτές οι προϋποθέσεις και να 
περάσουμε στο στάδιο των απευθείας διαπραγματεύσεων, γιατί δεν υπάρχει άλλος 
δρόμος να λύσουμε το Κυπριακό!  Προσεγγίζουμε την παρούσα διαδικασία ως την 
οδό που θα οδηγήσει στις απευθείας διαπραγματεύσεις και όχι ως μια διαδικασία που 
θα διαιωνίζει το στάδιο της προετοιμασίας.  Έχουμε σταθερές θέσεις αρχών.  Έχουμε 
με το μέρος μας το δίκαιο και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και κατά συνέπεια 
δε φοβούμαστε τις απευθείας διαπραγματεύσεις!   

 Βασικότερος παράγοντας ωστόσο στη διαδικασία λύσης του Κυπριακού 
παραμένει η Τουρκία!  Η κατάσταση στην Τουρκία και οι αντιπαραθέσεις στο 
εσωτερικό της χώρας δυσκολεύουν τα πράγματα και στο Κυπριακό.  Ωστόσο, οι  
ιθύνοντες στην Άγκυρα θα πρέπει να καταλάβουν επιτέλους ότι μια λύση του 
Κυπριακού στα πλαίσια των αποφάσεων του διεθνούς οργανισμού θα είναι προς 
όφελος και της ίδιας της Τουρκίας και στη βάση αυτής της διαπίστωσης να πάρουν και 
τις ανάλογες αποφάσεις!  

  Κύριε Πρόεδρε,  

 Αντίθετα από τους ισχυρισμούς ορισμένων, στους τελευταίους μήνες δεν 
υπήρξε καμία διολίσθηση στο Κυπριακό αλλά αξιοποίηση των δυνατοτήτων που 
προσφέρονται. Έχουν προκύψει χειροπιαστά αποτελέσματα, τα οποία δυστυχώς 
πρέπει να επαναλαμβάνουμε συνεχώς για αυτούς που, ενώ τα βλέπουν, δε θέλουν να 
τα παραδεχτούν!  

 Πρώτον, ότι έχουμε ξεφύγει από την επικίνδυνη στασιμότητα στην οποία είχε 
περιέλθει το Κυπριακό.  Υπενθυμίζω ότι τα τελευταία δύο χρόνια δεν αντιμετωπίζαμε 
μόνο τους κινδύνους από τη στασιμότητα, αλλά επιπρόσθετα τρέχαμε να προλάβουμε 
εξελίξεις αναβάθμισης του ψευδοκράτους.  

 ∆εύτερον, ότι κανένας πλέον δε θεωρεί την ελληνοκυπριακή πλευρά ως τον 
υπαίτιο της όποιας στασιμότητας.  Όλοι αναγνωρίζουν τις πρωτοβουλίες και την 
πολιτική θέληση του Προέδρου Χριστόφια και αναμένουν ανάλογη ανταπόκριση από 
την άλλη πλευρά.  

 Τρίτον, βρισκόμαστε σε μια διαδικασία κατά τη διάρκεια της οποίας έχει 
ξεκαθαριστεί η βάση της διαπραγμάτευσης και του περιεχομένου της  επιδιωκόμενης 
λύσης.  Στόχος είναι η λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα 
όπως αυτή καθορίζεται στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. Η επανενωμένη                       
Κύπρος θα είναι ένα κράτος, με μια και μόνη κυριαρχία, μια ιθαγένεια, μια διεθνή 
προσωπικότητα!  

 Με τη συνάντησή του με το γενικό γραμματέα του ΟΗΕ, ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας ξεκαθάρισε επίσης ότι ο ρόλος θα είναι βοηθητικός, θα κινηθεί μέσα στα 
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πλαίσια των δικών του ψηφισμάτων, δε θα υπάρξουν σχέδια τρίτων, για να 
επιβληθούν στην Κύπρο, δε θα υπάρξουν ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα και 
επιδιαιτησίες! Ξεκαθάρισαν και επιβεβαιώθηκαν δηλαδή όλα όσα η δική μας πλευρά 
ζητούσε από το 2004 και εντεύθεν.  Για ορισμένους όλα αυτά είναι αυτονόητα.  Στο 
Κυπριακό όμως, κύριοι συνάδελφοι, η πικρή πείρα μάς δίδαξε ότι και για τα αυτονόητα 
πρέπει να δίνουμε μάχες!  Και ο Πρόεδρος έδωσε μια μάχη με επιτυχία!  

 ∆εν έχουμε αυταπάτες ότι ο δρόμος θα είναι εύκολος. Από τη στιγμή που 
άρχισε η διαδικασία κάθε μικρό ή μεγάλο βήμα θα διέρχεται μέσα από δυσκολίες και 
ίσως παλινδρομήσεις της άλλης πλευράς.  Επιμένουμε όμως ότι στο εγχείρημα αυτό 
δεν πρέπει να βλέπουμε μόνο αρνητικά, όπως κάποιοι συνειδητά προσπαθούν να 
περάσουν το μήνυμα στο λαό.  Εμείς, για παράδειγμα, πιστώνουμε και στους δυο 
ηγέτες το ξεκαθάρισμα της βάσης της επιδιωκόμενης λύσης και ευχόμαστε ο κ. Ταλάτ 
να δείξει συνέπεια σε ό,τι έχει συμφωνήσει με τον Πρόεδρο Χριστόφια.  

 Είναι χρέος όλων των πολιτικών δυνάμεων να στηρίξουμε τον Πρόεδρο και να 
αντιληφθούμε ότι δεν είναι η ώρα για μικροκομματικές επιδιώξεις!  Είναι η ώρα της 
Κύπρου και του λαού της!  Είναι η ώρα της σοβαρότητας και  της ανάληψης ευθύνης 
απέναντι στο λαό και το μέλλον μας!  

 Η κουλτούρα της άρνησης και του μαξιμαλισμού ποτέ δε βοήθησαν την Κύπρο, 
αλλά μάλλον τη ζημίωσαν.  Όπως ζημιώνουν την Κύπρο και οι όποιες προσεγγίσεις 
άκριτης αποδοχής ξένων υποδείξεων.  Αλίμονο, αν εμείς οι ίδιοι δεν τονώσουμε την 
πίστη του λαού μας ότι η λύση είναι εφικτή!   

 Στόχος μας αμετάθετος παραμένει η απαλλαγή της Κύπρου από την κατοχή και 
τον εποικισμό, η ειρηνική επανένωση της πατρίδας και του λαού μας, η 
αποκατάσταση και διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των βασικών 
ελευθεριών όλων των Κυπρίων, Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Παραμένουμε 
προσηλωμένοι σε λύση στα πλαίσια των ψηφισμάτων του ΟΗΕ, των συμφωνιών 
υψηλού επιπέδου, του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου.  Η επίτευξη μιας τέτοιας 
λύσης θα είναι και το καλύτερο μνημόσυνο για όλους όσοι αγωνίστηκαν και 
θυσιάστηκαν για τη δημοκρατία και την ελευθερία της Κύπρου! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ευχαριστώ τον κ. Κατσουρίδη. 

 Καλώ στο βήμα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού κ. Χρήστο Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής 
των Αντιπροσώπων, κύριοι υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ατομική και συλλογική μας μνήμη στρέφεται σήμερα, όπως και κάθε χρόνο, 
στις δύο οδυνηρές επετείους του 1974, που τόσο σκληρά σφράγισαν τη μοίρα της 
Κύπρου και του λαού μας! Ανακαλούμε στη μνήμη μας τη φρίκη του διπλού 
οργανωμένου εγκλήματος που διαπράχθηκε σε βάρος του κυπριακού λαού!  
Θυμόμαστε από τη μια την απίστευτη αφροσύνη της χούντας των συνταγματαρχών 
και από την άλλη τη βαρβαρότητα του τουρκικού κράτους που οργάνωσε και 
εξετέλεσε τη στρατιωτική εισβολή. 
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 Και δε διστάζουμε με τρόπο έντονο, κατηγορηματικό και απερίφραστο να 
επαναλάβουμε την καταδίκη του διπλού αυτού εγκλήματος!  Μια καταδίκη καθολική, 
βαθιά χαραγμένη στη συλλογική συνείδηση του λαού μας!  Μια καταδίκη που αποτελεί 
έμπρακτη απόδειξη της ενδυναμωμένης και ακλόνητης πίστης μας στην ελευθερία και 
τη δημοκρατία!   

 Αναπτύσσουμε σήμερα, όπως και κάθε χρόνο, προβληματισμούς γύρω από τις 
δύο επετείους.  Προβληματισμούς που δεν μπορεί παρά να οδηγούν στο 
συμπέρασμα ότι κάθε αντιδημοκρατική πρακτική και συμπεριφορά δημιουργεί 
πολιτικά και εθνικά αδιέξοδα!  Η καλλιέργεια και η ανοχή του φανατισμού, του μίσους, 
των ακροτήτων και του διχασμού αποτελούν δυναμίτη στα θεμέλια της δημοκρατίας 
μας!   

 Είναι συνεπώς αδήριτη η ανάγκη προσήλωσης όλων μας στις διαδικασίες 
εκείνες που προάγουν και στηρίζουν τη νηφάλια πολιτική σκέψη, τον αδογμάτιστο και 
ήρεμο πολιτικό διάλογο.  Τη χωρίς εμπάθειες, αφορισμούς και προκαταλήψεις 
επικοινωνία, με επιδίωξη τη συναντίληψη και τη συναίνεση.  

 Πρέπει όλοι μας να συνειδητοποιήσουμε ότι το καθολικό αίτημα της κοινωνίας 
μας είναι η ενότητα!  Ενότητα βέβαια που δεν επιτυγχάνεται με το διαχωρισμό του 
λαού σε πατριώτες και ολιγότερο πατριώτες, αλλά που σφυρηλατείται μέσω του 
πλουραλισμού, της πολυφωνίας και του σεβασμού στην αντίθετη άποψη.  Ενότητα 
που δεν οικοδομείται γύρω από πρόσωπα αλλά γύρω από κοινούς εθνικούς στόχους. 

 Και δικός μας κοινός εθνικός στόχος δεν είναι άλλος από μια λύση που θα 
επανενώνει το μοιρασμένο νησί μας και θα το απαλλάσσει από την παρουσία των 
τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων και των εποίκων. 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι αναδρομές στο παρελθόν είναι απαραίτητες για την άντληση χρήσιμων 
συμπερασμάτων, τον εμπλουτισμό της πείρας μας και τον εντοπισμό σφαλμάτων σε 
μια προσπάθεια αποφυγής τους στην οικοδόμηση του μέλλοντος.  ∆εν πρέπει όμως 
οι αναφορές στο παρελθόν να ανακόψουν την πορεία προς το αύριο.  Οι συνταγές και 
οι νοοτροπίες του χθες δεν μπορούν να μας οδηγήσουν σε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό 
μέλλον!  

 Πρέπει σήμερα να αναγνωρίσουμε ότι οι συνέπειες της παράτασης της 
σημερινής κατάστασης στο Κυπριακό θα είναι απρόβλεπτες και επικίνδυνες.  Όχι 
μόνο για τους Ελληνοκυπρίους, αλλά και για τους Τουρκοκυπρίους.  ∆εν πρόκειται για 
μια κατάσταση στατική και κανένα αίσθημα ασφάλειας ή σιγουριάς δε δικαιολογείται!  
Ας το λάβουν αυτό καλά υπόψη όσοι υπονοούν ότι η σημερινή κατάσταση είναι 
προτιμητέα έναντι της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας! 

 Έχουμε ευθύνη, ως πολιτικές ηγεσίες, να είμαστε έντιμοι και ειλικρινείς έναντι 
των συμπολιτών μας.  Να αναγνωρίσουμε και να εξηγήσουμε ότι αυτή η επιδιωκόμενη 
λύση δεν είναι τέλεια, είναι όμως η μόνη εφικτή επιλογή για την επανένωση της 
πατρίδας μας!  

 Μέσω της ομοσπονδίας θα δημιουργηθεί ένα και μόνο κράτος, με μια 
κυριαρχία, μια ιθαγένεια και μια διεθνή προσωπικότητα.  Ένα κράτος που, ως 
συνέχεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, θα είναι μέλος του ΟΗΕ, της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και όλων των άλλων διεθνών οργανισμών.  Οι δύο εσωτερικές πολιτείες που 
θα δημιουργηθούν θα διασφαλίζουν τη σχετική αυτονομία και αυτοδιοίκηση των 
Ελληνοκυπρίων και των Τουρκοκυπρίων. Ο τουρκικός στρατός θα αποχωρήσει μέσα 
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σε ένα αυστηρό χρονοδιάγραμμα, ο εποικισμός και η λαθρομετανάστευση που 
μαστίζουν το λαό μας θα τερματιστούν.  

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι υπάρχουν σημαντικότατες πτυχές που θα πρέπει να 
συμφωνηθούν.  Πρέπει να είμαστε έτοιμοι να διαπραγματευτούμε με 
αποφασιστικότητα και συνέπεια.  Να αξιοποιήσουμε το κάθε στήριγμα στο χώρο της 
Ευρώπης και διεθνώς.  Να γνωρίζουμε όμως ότι μέσα στα πλαίσια της 
διαπραγμάτευσης και του συμβιβασμού δε θα είναι δυνατόν να ικανοποιηθούν όλες οι 
δικές μας επιδιώξεις!  Αυτό είναι το τίμημα των λαθών του παρελθόντος!  Αλλά, την 
ίδια ώρα να γνωρίζουμε ότι το τίμημα που θα κληθούμε να πληρώσουμε θα είναι πολύ 
βαρύτερο, εάν επιλέξουμε την οδό της αδράνειας, των αρνήσεων και της παράτασης 
των αδιεξόδων! 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τώρα είναι η ώρα της εθνικά υπεύθυνης στάσης εκ μέρους όλων μας, είτε 
βρισκόμαστε στην κυβέρνηση είτε στην αντιπολίτευση.  Να τερματιστεί κάθε 
προσπάθεια εκμετάλλευσης των ανησυχιών του λαού μας για κομματικό ή προσωπικό 
όφελος!  Οι ανέξοδες ρητορείες και οι ψεύτικοι προβληματισμοί είναι η συνταγή νέων 
δεινών!  Τώρα είναι η ώρα των ρεαλιστικών εκτιμήσεων, της δυναμικής διεκδίκησης 
και των πρωτοβουλιών ουσίας για την άρση των αδιεξόδων, προτού είναι πολύ αργά! 

 Για μια ακόμα φορά θα επαναλάβουμε, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, πως 
αποτελεί ύψιστη ιστορική ευθύνη όλων μας όχι η απλή τελετουργική αναφορά στις δύο 
επετείους αλλά η ασυμβίβαστη και ειλικρινής προσπάθεια για τη δημιουργία ενός 
πανίσχυρου και αδιαπέραστου μετώπου εθνικής ενότητας και ομοψυχίας! 

 Τις μέρες ετούτες της μνήμης ας μας συντροφεύει διαρκώς η αίσθηση του 
χρέους και της ιστορικής μας ευθύνης!  Ευθύνης έναντι όλων εκείνων που 
θυσιάστηκαν για την ελευθερία και την πατρίδα. Ευθύνης έναντι των μελλοντικών 
γενεών οι οποίες μας προστάζουν να τους παραδώσουμε μια Κύπρο ελεύθερη, 
ενωμένη και ευημερούσα. Μια πατρίδα που θα δημιουργεί τις προϋποθέσεις για 
ειρηνική συμβίωση και πρόοδο όλων των νομίμων κατοίκων της Κύπρου μέσα σε μια 
Ενωμένη Ευρώπη!  

 Αυτό είναι το δικό μας μήνυμα και πρόσκληση προς τους Τουρκοκυπρίους 
συμπατριώτες μας!  Αυτό είναι το δικό μας χρέος στους αγωνιστές της ελευθερίας και 
της δημοκρατίας!  Αυτό οφείλουμε στις επερχόμενες γενιές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

 Ευχαριστώ τον κ. Πουργουρίδη. 

 Ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέας 
Αγγελίδης έχει το λόγο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εξοχότατε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, Πρόεδρε της Βουλής, κύριοι υπουργοί, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εδώ και τριάντα τέσσερα χρόνια από τον τεφρό εκείνο Ιούλη, που το σώμα της 
Κύπρου σημαδεύτηκε κατάστηθα με τις χαρακιές της προδοσίας και της συμφοράς της 
εισβολής και κατοχής, ζούμε όλοι τις πιο κρίσιμες στιγμές της ιστορίας μας, γιατί 
διακυβεύεται η εθνική μας επιβίωση.  Τριάντα τέσσερα χρόνια επιμονής για το δίκαιο.  
Τριάντα τέσσερα χρόνια αγώνα, για να διασωθεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία, μέσα από 
θυσίες, βάσανα, αλλά και ελπίδες. 
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 Γνοιαζόμαστε όμως όσο θα έπρεπε και θυμόμαστε κι ανησυχούμε ή μήπως 
ράθυμοι και βολεμένοι ριχτήκαμε στο κυνηγητό του κέρδους με κίνητρο το ατομικό 
συμφέρον και στόχο τον ευδαιμονισμό και την υλομανούσα ευτυχία;  Μήπως μας 
παρασέρνει η αντιπαλότητα στις διεκδικήσεις, ο εγωισμός και η ιδιοτέλεια, τα 
προσωπικά πάθη, οι φιλοδοξίες και ξεχνούμε την κοινή μοίρα και το μέλλον του τόπου 
μας; 

 Όσοι αντιστάθηκαν, όσοι αγωνίστηκαν, όσοι χάθηκαν δικαιωματικά μας κρίνουν 
και σήμερα που ζούμε σε συνθήκες που συνιστούν βαθύκολπη τραγικότητα.  ∆εν 
υπάρχει καμία αμφιβολία ότι η ιστορία λειτουργεί ως πυξίδα και φάρος για τους 
αγώνες των λαών.  Γι’ αυτό κάθε επέτειος πρέπει να ακονίζει τη μνήμη, να σμιλεύει τη 
συνείδηση μέσα στη φωτιά της ιστορικής γνώσης και της πολιτικής ανάλυσης, να 
εντοπίζει τα αίτια και αιτιατά για την πορεία που ακολούθησε η ιστορία.  Η καταδίκη 
του δίδυμου εγκλήματος σε βάρος του λαού μας είναι υπογράμμιση της ανάγκης 
όπως η ιστορική μνήμη του λαού μας συνεχίσει να διατηρείται ζωντανή για την 
αποφυγή παρόμοιων πράξεων και ενεργειών, αλλά και για κατάθεση δέσμευσης για 
τη συνέχιση του αγώνα μέχρι την τελική δικαίωση του λαού μας. 

 «Σήμερα είναι μέρα πένθους για τον κυπριακό λαό. Σήμερα είναι μέρα ντροπής 
για τη διεθνή κοινότητα […].»  Μ’ αυτά τα λόγια ξεκίνησε την ομιλία του ο αείμνηστος 
Σπύρος Κυπριανού, ως Πρόεδρος της Βουλής και του ∆ΗΚΟ, πριν οκτώ χρόνια για 
την καταδίκη των πιο μαύρων σελίδων της ιστορίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
συνέχισε:  «Είμεθα ένας μικρός λαός αριθμητικά, ένας αδύναμος λαός υλικά, όμως 
πρέπει να αποδείξουμε ξανά ότι διαθέτουμε το ψυχικό σθένος και την 
αποφασιστικότητα να διεκδικήσουμε αυτά που δικαιούμεθα, αυτά που δικαιούται κάθε 
λαός στον κόσμο, κάθε ελεύθερο κράτος.  Προσπάθειες για λύση του κυπριακού 
προβλήματος δεν απέδωσαν.  Είναι πολλοί που διερωτώνται γιατί.  Εμείς δεν πρέπει 
να διερωτώμεθα, γιατί αυτό που έγινε το 1974 έγινε, γιατί κάποιοι θέλουν να 
εδραιωθεί.  Είμεθα καλής πίστεως.  Το αποδείξαμε.  Έχουμε διατρανώσει 
επανειλημμένα τη θέλησή μας για γνήσια λύση, για σωστή λύση του κυπριακού 
προβλήματος.  Έχουμε κάνει οδυνηρότατους συμβιβασμούς, οι οποίοι δεν είχαν καμιά 
ανταπόκριση.  Παρακολουθούμε μια Τουρκία η οποία συμπεριφέρεται αλαζονικά, 
ουδένα λαμβάνει υπόψη και προσποιείται ότι κάποτε θα δώσει κάτι θετικό στην 
εξέλιξη των πραγμάτων, αλλά χωρίς κανένα αποτέλεσμα […]». 

 Ο Τάσσος Παπαδόπουλος, πρόεδρος τότε του ∆ΗΚΟ, από το βήμα τούτο πριν 
έξι χρόνια ανάφερε: «[…] “πραγματικότητες” που είναι το αποτέλεσμα ενός διεθνούς 
εγκλήματος δεν μπορούν να αποτελέσουν το υπόβαθρο μιας πολιτικής λύσης του 
Κυπριακού, διότι η πολεμική υπεροπλία και ισχύς δε δημιουργούν δίκαιο, τουλάχιστο 
δίκαιο που να μπορεί να υπερισχύσει των κανόνων και αρχών του διεθνούς δικαίου, 
της θέλησης του λαού και των αποφάσεων διεθνών δικαστηρίων.   Προνόμια και 
δικαιώματα προς τους Τουρκοκύπριους συμπατριώτες μας είναι κατανοητά και 
αποδεκτά, όχι όμως και επεμβατικά ή άλλα δικαιώματα προς την Τουρκία, που πάγια 
επιδιώκει να έχει κάτω από τον έλεγχό της ένα μεγάλο τμήμα της Κύπρου που να είναι 
εθνικά ξεκαθαρισμένο και πρόσθετα να διατηρεί το δικαίωμα της απόσχισης και της 
ενσωμάτωσής του στην Τουρκία.  Κάτι τέτοιο θα ισοδυναμούσε όχι με μετεξέλιξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά με τη διάλυσή της και τη γένεση εξ υπαρχής δύο 
χωριστών, ισότιμων, κυρίαρχων κρατών στη μικρή νήσο Κύπρο.  Για να είναι μια λύση 
τουλάχιστο βιώσιμη, δεν μπορούν να καταπατηθούν τα ανθρώπινα δικαιώματα και οι 
βασικές ελευθερίες του πολίτη […]». 

 Ο Νίκος Κλεάνθους, ως αναπληρωτής πρόεδρος του ∆ΗΚΟ, από το βήμα 
τούτο επίσης υπενθύμισε κατά τρόπο ξεκάθαρο:  «∆εν έχει νόημα να καταδικάζουμε 
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το πραξικόπημα και από την άλλη να το ενθαρρύνουμε ή να ανεχόμαστε την 
παραχάραξη της ιστορικής αλήθειας, μιας αλήθειας που ολοζώντανη με τις τραγικές 
συνέπειές της βιώνει μέχρι σήμερα ο λαός μας.  Και ο δικός μας λαός απέδειξε μέσα 
από τους αιώνες πως έχει και αντοχή και θάρρος να επιβιώνει και ότι οι όποιες 
αντιξοότητες και δυσκολίες δεν μπορούν να κάμψουν το ηθικό και τη θέλησή του για 
ελευθερία και δικαίωση. Άλλωστε, χωρίς τη δική μας υπογραφή, δεν υπάρχει δύναμη 
στον κόσμο να καταστήσει την παρανομία νομιμότητα, και αυτό είναι το δικό μας όπλο 
[…]». 

 Πέρσι ο Μάριος Καρογιάν, ως ο νέος πρόεδρος του ∆ΗΚΟ, διακήρυξε:  
«Ουδέποτε θα αποδεχθούμε τη συνέχιση της τουρκικής κατοχής, ουδέποτε θα 
εγκαταλείψουμε την πορεία του αγώνα και τη διεκδίκηση των δικαίων και των 
δικαιωμάτων μας.  Η Άγκυρα και το τουρκικό κατοχικό καθεστώς κορυφώνουν την 
αδιαλλαξία τους και επιχειρούν να αλλοιώσουν την ουσία και το χαρακτήρα του 
κυπριακού προβλήματος.  Όμως, το κυπριακό πρόβλημα ήταν και παραμένει 
πρόβλημα εισβολής και κατοχής, πρόβλημα παραβίασης και καταπάτησης της 
εδαφικής ακεραιότητας και της κυριαρχίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του διεθνούς 
δικαίου, της διεθνούς νομιμότητας, των αρχών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων του κυπριακού λαού.  Εμείς του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
θα συνεχίσουμε να αντιστεκόμαστε.  Θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε.  Θα 
συνεχίσουμε να διεκδικούμε και θα υπερασπιζόμαστε τα δίκαια και τα δικαιώματα της 
Κύπρου και του λαού της […].». 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες 
και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι τέσσερις πιο πάνω αναφορές μας δεσμεύουν.  Τα ίδια πρεσβεύομεν και 
σήμερα. Είμαστε συνεχιστές της ίδιας αταλάντευτης πορείας αγώνα.  ∆εν αναζητούμε 
νέες φραστικές διατυπώσεις καταδίκης του διπλού εγκλήματος.  Άλλωστε, η 
ελευθερία, η δημοκρατία, η στρατιωτική ξένη κατοχή, το «∆εν Ξεχνώ» και το δίκαιο 
είναι έννοιες ξεκάθαρες. 

 Η αγάπη για την ελευθερία και τη δημοκρατία και ιδιαίτερα το ευρωπαϊκό 
μέλλον του τόπου και των νομίμων πολιτών του ως σύνολο πρέπει να αποβεί η 
δημιουργική δύναμη για τη μοίρα του τόπου.  Χρωστούμε στην ιστορία, στις μνήμες, 
στις θυσίες και στο δίκαιο.  Την άδικη λύση και την όποια πορεία προς την 
καταστροφή, που ανιχνεύεται και καθίσταται ορατή διά των υποχωρήσεών μας, δεν 
την αντέχει η αξιοπρέπειά μας.  ∆ε μας ταιριάζουν νόθες λύσεις, κατά τις απαιτήσεις 
της Τουρκίας, οι οποίες και δε συμπίπτουν με τα αναφαίρετα δικαιώματα του λαού και 
του τόπου ή με την ιδιότητα του κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ας είναι 
λοιπόν σε γνώση όλων, φίλων και λιγότερο φίλων, ότι θα είμαστε εδώ παρόντες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αγγελίδη.   

 Παρακαλώ τον πρόεδρο του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Γιαννάκη 
Ομήρου να καταθέσει την ομιλία του. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρία και κύριοι 
υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Για τριακοστή τέταρτη χρονιά ο λαός μας με νωπές τις μνήμες και ανεπούλωτα 
τα τραύματα αποτίει φόρο τιμής και ευγνωμοσύνης στους υπέροχους αγωνιστές της 
αντίστασης, που θυσίασαν τη ζωή τους για την ελευθερία, τη δημοκρατία και την 
υπεράσπιση του νόμιμου εκλεγμένου ηγέτη του λαού μας εθνάρχη Μακαρίου.  Τιμά ο 
λαός μας ακόμη τους μάρτυρες μαχητές που έδωσαν τη ζωή τους αγωνιζόμενοι  
εναντίον της τουρκικής εισβολής, που υπήρξε η δεύτερη φάση του δίδυμου 
εγκλήματος του 1974. 

 Η Ε∆ΕΚ, που στάθηκε δύναμη πρωτοπόρα στον αντιστασιακό αγώνα για 
υπεράσπιση της δημοκρατίας, της νομιμότητας και του Προέδρου Μακαρίου, ενάντια 
στη χούντα και την ΕΟΚΑ Β΄, κλίνει ευλαβικά το γόνυ στις θυσίες και τα μαρτύρια του 
λαού μας και ευγνωμονεί για πάντα τους ηρωικούς μας νεκρούς. Τιμούμε τους 
ηρωικούς μας εγκλωβισμένους, τους συγγενείς των αγνοουμένων μας και τον 
προσφυγικό μας κόσμο, που για τριάντα τέσσερα ολόκληρα χρόνια σηκώνουν ένα 
αβάστακτο σταυρό μαρτυρίου. 

 Τριάντα τέσσερα χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα και οφείλουμε να 
συντηρούμε αλώβητη τη μνήμη, όχι, για να αναβιώνει ένα εφιαλτικό διχαστικό 
παρελθόν, αλλά για τη μόνιμη ιστορική καταδίκη των ένοχων και για να φωτίζεται 
διδακτικά η μελλοντική μας πορεία. 

 Τριάντα τέσσερα χρόνια από τότε και το χρέος μας είναι να θυμόμαστε, γιατί η 
ηρωική αντίσταση του λαού μας στο πραξικόπημα δεν μπορεί να λειτουργεί ως 
εξαγνισμός για εκείνους που άνοιξαν το δρόμο, για να διεισδύσει η χουντική 
δικτατορία στην Κύπρο.  Ούτε είναι επιτρεπτή η αμνησία για τους “Πόντιους Πιλάτους” 
που επινόησαν τη θεωρία της βίας και της αντιβίας, που εξίσωσαν τη νομιμότητα με 
την παρανομία, τη νόμιμη δημοκρατική κυβέρνηση με την τρομοκρατική οργάνωση 
της ΕΟΚΑ Β΄, τους αγωνιστές της δημοκρατίας με τους μασκοφόρους νυκτοβάτες που 
την υπονόμευσαν ανοίγοντας το δρόμο στο πραξικόπημα. 

 Τριάντα τέσσερα χρόνια από την προδοσία και το έγκλημα.  Η προδοσία 
επιτυγχάνει το σκοπό της.  Η εισβολή και η κατοχή, αλλά και η συνέχιση της 
ανωμαλίας.  Η καταδίωξη των δημοκρατικών πολιτών.  Η παρεμπόδιση του Μακαρίου 
να γυρίσει στην Κύπρο.  Οι συλλήψεις και οι δολοφονίες. 

 Ασφαλώς, και είναι αναγκαία η εθνική λαϊκή ενότητα, ιδιαίτερα, γιατί οι 
συνέπειες της προδοσίας οδήγησαν στην τραγωδία  της de facto διχοτομημένης 
πατρίδας μας και στο συνεχιζόμενο δράμα του λαού μας.  Όμως, η ενότητα δεν 
πρέπει να οδηγεί σε ιστορική αμνησία, σε παραχάραξη της αλήθειας και 
πλαστογράφηση των γεγονότων.  Τα ιστορικά διδάγματα που οφείλουμε όλοι να 
αντλούμε από το χθες είναι η πυξίδα για τη σημερινή μας πορεία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η καταδίκη της προδοσίας του πραξικοπήματος και του εγκλήματος της 
εισβολής δεν πρέπει να μετατρέπεται σε μια απλή επετειακή εκπλήρωση χρέους και 
απόδοσης τιμών στους αγώνες και στους ηρωικούς μας νεκρούς.  Επετειακές 
εκδηλώσεις όπως η σημερινή πρέπει να χρησιμεύουν για την άντληση διδαγμάτων για 
τη συνέχιση και τη δικαίωση του αγώνα για την άρση των φοβερών συνεπειών της 
προδοσίας. 

 Τριάντα τέσσερα χρόνια μετά η Τουρκία εξακολουθεί να επιμένει στην 
αναχρονιστική στρατιωτική κατοχή μιας ευρωπαϊκής χώρας όπως είναι η Κύπρος και 
να περιφρονεί σκαιότατα αρχές, ψηφίσματα και αποφάσεις της διεθνούς και της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας.  Ταυτόχρονα, ο παράνομος εποικισμός των κατεχομένων 
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από την Τουρκία συνεχίζεται, ενώ προωθείται συστηματικά η καταλήστευση 
ελληνοκυπριακών περιουσιών. 

 Στηρίξαμε και στηρίζουμε τη νέα προσπάθεια που ξεκίνησε μετά τη συνάντηση 
του Προέδρου Χριστόφια με τον Τουρκοκύπριο ηγέτη Μεχμέτ Αλί Ταλάτ, με στόχο τη 
διαμόρφωση των προϋποθέσεων για την έναρξη απευθείας διαπραγματεύσεων.  Οι 
ομάδες εργασίας έχουν ως αποστολή να συζητήσουν τις ουσιώδεις πτυχές του 
Κυπριακού και να δημιουργήσουν ένα πλαίσιο επαρκούς διαπραγματευτικής βάσης, 
που να καθιστά χρήσιμο και παραγωγικό έναν απευθείας διάλογο.  Αυτό σημαίνει 
στοιχειώδη γεφύρωση των χασμάτων και κοινή αντίληψη για τη μορφή της λύσης. 

 ∆υστυχώς, η τουρκική πλευρά εξακολουθεί να εκπέμπει αρνητικά μηνύματα.  
∆ηλώσεις για λύση δύο κρατών, για συνδημιουργία του κράτους που θα προκύψει 
από τη λύση από δύο υφιστάμενες κρατικές οντότητες, εμμονή σε συγκυριαρχία, σε 
επεμβατικά εγγυητικά δικαιώματα και σε παραμονή του συνόλου των εποίκων δε 
διαμορφώνουν και δε συντελούν στην εκπλήρωση της αναγκαίας προϋπόθεσης, για 
να οδηγηθούμε σε ένα διάλογο με προοπτική επιτυχίας. 

 Ενώπιον αυτών των δεδομένων, θα πρέπει να καταστήσουμε σαφές ότι σε 
καμιά περίπτωση δεν μπορούν να γίνουν αποδεκτές θέσεις που βρίσκονται εκτός του 
γράμματος και του πνεύματος των αρχών του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου, 
των περί Κύπρου ψηφισμάτων του ΟΗΕ και των συμφωνιών υψηλού επιπέδου του 
1977 και 1979. 

 Το μήνυμα προς τη διεθνή και την ευρωπαϊκή κοινότητα είναι απλό:  Αν 
επιθυμούν λύση του Κυπριακού και διαμόρφωση συνθηκών ασφαλείας, 
σταθερότητας, ειρήνης και συνεργασίας στην Ανατολική Μεσόγειο, θα πρέπει τώρα να 
στραφούν προς την πλευρά της Τουρκίας, να την πειθαναγκάσουν να εγκαταλείψει 
την επιδρομική της πολιτική και να συμφιλιωθεί με μια λύση που θα τερματίζει την 
κατοχή και θα επανενώνει πραγματικά την Κύπρο, την κοινωνία, το χώρο, τους 
θεσμούς και την οικονομία. 

 Είμαστε έτοιμοι για λύση.  Επιθυμούμε λύση το συντομότερο δυνατό.  ∆εν 
είμαστε όμως διατεθειμένοι να αποδεχθούμε μια οποιαδήποτε λύση, μια λύση που θα 
θέτει σε κίνδυνο την ιστορική συνέχεια του ελληνισμού στην Κύπρο, μια λύση που θα 
μετατρέπει την Κύπρο σε δεύτερης κατηγορίας χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μια 
λύση που δε θα κατοχυρώνει τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις θεμελιώδεις ελευθερίες 
για το σύνολο του κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκύπριους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τριάντα τέσσερα χρόνια μετά την προδοσία και το έγκλημα σε βάρος της 
Κύπρου μνημονεύουμε και τιμούμε τους ηρωικούς μας νεκρούς.  Τιμούμε τους 
αγωνιστές της δημοκρατικής αντίστασης και όλους όσοι έπεσαν αγωνιζόμενοι εναντίον 
της τουρκικής εισβολής.  Ξαναδίνουμε περιεχόμενο στη θυσία τους και 
επαναπροσδιορίζουμε το δικό μας καθήκον, να συνεχίσουμε τον αγώνα για ελευθερία 
και δικαίωση. 

 Το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, που στάθηκε στην πρώτη γραμμή της 
αντίστασης και έδωσε μάρτυρες και ήρωες για την υπεράσπιση της δημοκρατίας και 
της ελευθερίας, απευθύνει μήνυμα εθνικής ομοψυχίας και αγωνιστικής συστράτευσης.  
Τιμή και δόξα στους ήρωες της αντίστασης, της δημοκρατίας και της ελευθερίας.  Όλοι 
μαζί ενωμένοι για τη δικαίωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ευχαριστώ τον κ. Ομήρου.   

 Καλώ τώρα στο βήμα τον πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη 
Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, 

 Έχουν περάσει τριάντα τέσσερα χρόνια από το μαύρο καλοκαίρι του 1974, τότε 
που το αδελφοκτόνο υποκινούμενο πραξικόπημα τραυμάτισε την πατρίδα μας.  Η 
σημερινή θλιβερή επέτειος υπενθυμίζει ότι η εκδούλευση στους ξένους, η διάσπαση 
και ο φανατισμός μόνο κακά φέρνουν και μας διδάσκει ότι η ελευθερία, η δημοκρατία 
και η αξιοπρέπεια είναι θεμελιώδη αγαθά, που πρέπει να διαφυλάξουμε ως κόρη 
οφθαλμού.  Η θλιβερή ανάμνηση των γεγονότων της περιόδου του πραξικοπήματος 
μάς διδάσκει ότι ο αγώνας για δημοκρατία και ελευθερία, αλλά και για ανακοπή νέων 
ξενόφερτων παρεμβάσεων επιβάλλεται να είναι διαρκής. 

 Ακόμα και σήμερα συνεχίζονται οι δόλιες μεθοδεύσεις των ξένων.  Ίσως με 
διαφορετική μορφή, αλλά με τους ίδιους πάντα στόχους, να εξυπηρετήσουν τα 
γεωπολιτικά τους συμφέροντα στην περιοχή ανεξάρτητα από τα δίκαια των κατοίκων 
της Κύπρου.  Με τα όσα τεκταίνονται είναι φανερό ότι δεν εγκαταλείφθηκε η 
προσπάθεια διάλυσης της οντότητας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ως εκ τούτου 
επιβάλλεται η στάση μας να συνεχίσει να είναι σθεναρή.  

 Μνημονεύοντας τα θύματα της πιο μεγάλης και οδυνηρής τραγωδίας της 
πατρίδας μας, στέλνουμε το μήνυμα ότι δε θα ανεχτούμε την οπισθοδρόμηση σε 
επιλογές που θα μας φέρουν και πάλι στο χείλος της διάλυσης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Η μόνη ρεαλιστική προοπτική είναι μια βιώσιμη και λειτουργική λύση με 
ευρωπαϊκό περιεχόμενο, που θα διασφαλίζει πλήρεις ελευθερίες και δικαιώματα για 
όλους τους νόμιμους κατοίκους της Κύπρου, μέσα σε συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας 
και μέσα σε κλίμα αλληλοσεβασμού και αλληλοκατανόησης. Έχουμε υποχρέωση να 
περιφρουρήσουμε τη δημοκρατία μας, να τη διευρύνουμε και να την ενισχύσουμε, 
γιατί η δημοκρατία είναι βασική προϋπόθεση για την ελευθερία και την πρόοδό μας.  

 Το Ευρωπαϊκό Κόμμα τιμά όσους έδωσαν τη ζωή τους, για να μπορέσουμε 
σήμερα εμείς να ζούμε ελεύθεροι, έστω και σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα, και αποτίει 
φόρο τιμής στους συγγενείς των αγνοουμένων. Χαιρετίζει τους ηρωικούς 
εγκλωβισμένους, καθώς και τους χιλιάδες εκτοπισμένους που παραμένουν με τον 
άσβεστο πόθο της επιστροφής.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ενότητα όλων μας γύρω από συντεταγμένους στόχους και αρχές είναι η βάση 
της επιτυχίας της προσπάθειάς μας.  Ομόψυχοι, συντεταγμένοι και αδελφωμένοι 
πρέπει να δώσουμε τη μάχη για μια τελική λύση που να ακυρώνει την κατοχή, να 
ανατρέπει τη διαίρεση και να επιτρέπει στους Κύπριους πολίτες να συμβιώνουν, 
χωρίς φυλετικούς και ρατσιστικούς διαχωρισμούς, υπό καθεστώς ισοτιμίας.  Αυτό 
μπορεί να το εξασφαλίσει μια λύση που να εδράζεται στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, 
μια λύση που να σέβεται τις αρχές της δημοκρατίας, τα θεμελιώδη πολιτικά και 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες όλων των Κυπρίων.  Η σταθερή 
εγγύηση για μια βιώσιμη και λειτουργική λύση πρέπει να είναι η απόλυτη εφαρμογή 
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των ευρωπαϊκών αρχών και ο σεβασμός των ανθρωπίνων δικαιωμάτων του 
κυπριακού λαού. 

 Η ασφαλής βάση πάνω στην οποία μπορούμε να κτίσουμε το μέλλον 
επιβάλλεται να είναι η απόδοση δικαιοσύνης και ο σεβασμός της αλήθειας.  Σε κάθε 
άλλη περίπτωση η αδικία, η καταπίεση, οι διακρίσεις, οι ξένες παρεμβάσεις και η 
καταπάτηση αρχών και δικαιωμάτων θα οδηγήσουν σε βία, δυστυχία, καταστροφή και 
χάος. 

 Αναλογιζόμενοι όλα τα παραπάνω δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι η Κύπρος δεν 
είναι απλά διαιρεμένη και πρέπει να επανενωθεί, αλλά και πρέπει να απελευθερωθεί 
από τα κατοχικά στρατεύματα, να τερματιστεί το εθνικό ξεκαθάρισμα με τον 
τερματισμό του εποικισμού και να επιστρέψουν όλοι οι νόμιμοι ιδιοκτήτες 
Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι στα σπίτια και τις περιουσίες τους.  Και αν σήμερα 
οι Τουρκοκύπριοι αισθάνονται απομονωμένοι, η αιτία που προκαλεί την απομόνωσή 
τους είναι η τουρκική κατοχή και η παρουσία των τουρκικών στρατευμάτων και των 
εποίκων στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Με τις τελευταίες εξελίξεις άνοιξε ένας νέος κύκλος διαπραγματεύσεων για το 
Κυπριακό.  Τα γεγονότα μέχρι σήμερα αποδεικνύουν ότι, ανεξάρτητα της καλής 
θέλησης της δικής μας πλευράς, η Άγκυρα και η τουρκοκυπριακή ηγεσία παραμένουν 
προσηλωμένες σε δύο βασικούς στόχους, πρώτον, την αναγνώριση μιας ξεχωριστής 
τουρκοκυπριακής κρατικής οντότητας στο Βορρά και, δεύτερον, την άσκηση 
επικυριαρχίας σε ολόκληρη την Κύπρο μέσω μιας κακής λύσης. 

 Στη συγκυρία που βρισκόμαστε θεωρούμε ότι έφτασε η ώρα να ξεκαθαρίσουν 
οι βασικές θέσεις της δικής μας πλευράς, για να ενισχυθεί έτσι η ενότητα και να 
καθοριστούν με σταθερότητα οι βασικές αρχές, για να μπορούμε με ευελιξία να 
κινηθούμε.  Η ευελιξία δεν πρέπει να έχει σχέση με την υποχώρηση σε αρχές και ο 
καθορισμός σταθερών αρχών δεν επηρεάζει την ευελιξία και την τακτική. 

 Κοινό όραμα Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων πρέπει να είναι μία ελεύθερη 
ευρωπαϊκή Κύπρος, που θα τους επιτρέπει να συνυπάρχουν και να συνεργάζονται, 
μέσα σε συνθήκες ειρήνης και ασφάλειας, μέσα σε κλίμα αλληλοσεβασμού και 
αλληλοκατανόησης, έχοντας πλήρεις ελευθερίες και δικαιώματα. Γι’ αυτές τις 
πανανθρώπινες αρχές και αξίες θυσιάστηκαν αυτοί που σήμερα μνημονεύουμε.  

 Έχουμε χρέος να συνεχίσουμε, ενωμένοι και απτόητοι, με σύνεση και 
υπευθυνότητα, αλλά και με πίστη και αποφασιστικότητα, τη μεγάλη πορεία μας για τη 
δικαίωση του μαρτυρικού λαού μας. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη.   

 Το λόγο έχει τώρα ο κ. Γιώργος Περδίκης του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, κυρίες και κύριοι, 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών καταδικάζει ανεπιφύλακτα το δίδυμο 
έγκλημα του 1974, το προδοτικό πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή, την 
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παράνομη κατοχή των εδαφών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και την προσπάθεια 
αλλοίωσης της δημογραφικής σύνθεσης του πληθυσμού με την εγκατάσταση χιλιάδων 
Τούρκων εποίκων στην κατεχόμενη Κύπρο.  

 Σήμερα στην τριακοστή τέταρτη επέτειο της τραγικής μέρας της προδοσίας, 
πέρα από την καταδίκη και το ανάθεμα, οφείλουμε να διακηρύξουμε την 
αποφασιστικότητα του λαού μας για συνέχιση του αγώνα.  Συνεχίζουμε να 
αγωνιζόμαστε για μια Κύπρο ελεύθερη, ενιαία, χωρίς ξένους στρατούς, βάσεις και 
εγγυήσεις, χωρίς συρματοπλέγματα και διαχωριστικές συνταγματικές ρυθμίσεις, με 
σεβασμό στα δικαιώματα των κοινοτήτων, αλλά και κυρίως με πλήρη και αρτιμελή 
εφαρμογή όλων των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των πολιτικών ελευθεριών.  

 Ο κυπριακός λαός, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι, πρέπει να απαλλαγεί 
από το σύνδρομο ενοχής για το παρελθόν και να κτίσουμε το μέλλον σε βάσεις 
δικαίου, σύγχρονες και ευρωπαϊκές, έξω και μακριά από τον εθνικισμό και τη 
μισαλλοδοξία.  

 Είναι πατριωτικό μας καθήκον να υποστηρίξουμε τις προσπάθειες του 
Προέδρου Χριστόφια για λύση βιώσιμη, δίκαιη και λειτουργική.  Οφείλουμε να 
αντισταθούμε στις πιέσεις των ξένων για διαπραγματεύσεις για χάρη των 
διαπραγματεύσεων, για ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα και επιδιαιτησίες, για βιαστικό 
κλείσιμο του κυπριακού προβλήματος.  

 ∆εν ξεχνούμε και ούτε μας διαφεύγει ότι η νέα τάξη πραγμάτων επιδιώκει την 
εφαρμογή των δικών της σχεδίων που περιλαμβάνουν τον εξευμενισμό της Τουρκίας 
και τη χρήση της Κύπρου ως το αβύθιστο αεροπλανοφόρο της.  Εμείς οφείλουμε να 
τους αντισταθούμε, όπως μας προστάζει απ’ το μυρωμένο μνήμα του ο ήρωας της 
αντίστασης ∆ώρος Λοΐζου.  Όποιοι και να είναι, όσο δυνατοί και να είναι.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  12.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα  Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χατζηγεωργίου Τάκης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

 Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των ηρώων και των μαρτύρων της 
δημοκρατίας και της ελευθερίας και οι ομιλίες που ακολούθησαν (Πρόεδρος, Ν. 
Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, ∆. Συλλούρης, Γ. 
Περδίκης) για τις μαύρες επετείους του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής. 
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